
 

 

 

 

 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 

ΣΤ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ‐ ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

(19.09.1991 ‐ 16.07.1992) 
 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 19ης Σεπτεμβρίου 199 Ι 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.04 μ.μ.) 

(Αρ.1) 

Παρακαλώ τους κυρίους Βουλευτές να πάρουν τις θέσεις τους. Κηρύσσω την 

έναρξη των εργασιών της σημερινής πρώτης συνεδρίας της Πρώτης Συνόδου της 

Έκτης Βουλευτικής Περιόδο\l της Βο\lλής. 

Παρακαλείται ο κύριος Γραμματέας να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέλω να σας καλωσορίσω από τις θερινtς διακοπές και να εUΧηθώ σε όλους 

αποδοτική και ο\lσιαοτική δουλειά στην προώθηση του έργου της Νομοθετικής 
Εξο\lοίας. 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α' - ΝομοΟετική Εργασία είναι ''Ο περί Συμπλη
ρωματικού προυπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 1) του 1991" και παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ. Ι ΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙTΛOΦQPEΠAI "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. Ι) ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες:-

Λεόντιος ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Κίκης Καζαμίας 

(Ι) 

Ανδρέας ΦιλΙ-τπο\l 

Νίκος Μο\lσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙο" 

Ρένος πρtντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμοίι μελέττιοε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου 
1991. Στη συνεδρίαση αυτή κλ'ήθrικαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 

εκπρόσωποι 111ς Αρχής Βιομηχανικής Καταρt{σεως Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πλτιρωμής από το Ταμείο 

της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου ποοοίι ύψους (80,000 και τι διάθεσή 
του για ττιν κάλυψτι αυξήσεων στους βασι.κούς μισθούς των νπαλλήλων της Αρχής 
για τα έτη 1989 μέχρι 1991. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν eviliftl.Ov της Επιτροπής από τους 
εκπροσώπους της Αρχής, ΟΙ πιο πάνω μισθολογικές αυξήσεις, που συμβαδ(ζουν με 

εκείνες που δόθηκαν στις κυβερνητικές υπηρεσίες, αποτελούν αντικείμενο της 

συλλογικής σύμβασης ττις Αρχής και των συντεχνιών του προσωπικού της για τα έτη 
1989 μέχρι 199 1. Την καταβολ'ή των αυξ'ήσεων αυτών έχει επΙσης εγκρίνει το Διοικη
τικό Συμβούλιο της Αρχ'ής το Φεβρουάριο του 1991. 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικ'ής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλ'ή την ψiιφιση σε νόμο του υπό συζ'ήτηση νομοσχεδΙΟυ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχ'ής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ το Γραμματέα να πρoxωe'ήσει στη 
δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου, με την ανάγνωση των πλαγιότιτλων και των 

αριθμών των άρθρων, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο l. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταστι; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταστι, το προοίμιο και ο συνοπτικός τίτλος εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμ'ής από το Ταμείο της Αρχ'ής Βιομηχανικής ΚαταρτΙσεως 

Κύπρου ποσού (80,000 για τη χρ'ήση του έ"toυς που λ'ήγει στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1991. 
'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταστι; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Eιδtxευση των ποοών που θα δαπανηθούν. Πίνακας, Άρθρο 3, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, που θα γΙνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγισμoύ 

της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 1991. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ δεύτερο θέμα είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου 

Πόφου (Κυρωτικός) Νόμος του 1991~. παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβόσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΑΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ εΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΔΗ ΜΟΥ ΠΑφογ 

(ΚΥΡΩΤΙΚΌΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~όντες:. 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλ(ππου 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο οε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 ΣΕ.ι"Πεμβρίου 
1991. Στη συνεδρΙαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξΗς του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι η έγκριση από τη Βουλή της κυβερνη

τικής εγγύησης που θα παράσχει η ΔημοκρατΙα στο Δήμο Πάφου για την α...οπλη
ρωμή δανείου ύψους il,670,OOO που έχει συνάψει ο Δήμος από τη Συνεργατική 
Κεντρική Τράπεζα Λτδ. Το δάνειο αυτό Οα χρησιμοποιηθεί για τη συνέχι.ση της 

εκτέλεσης διάφορων πολεοδομικών και άλλων έργων στην πόλη της Πάφου. 

Ο Δήμος Πάφου έχει ήδη συνάψει Μο δάνεια, συνολικού ύψους il,671,OOO. 
από τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα για τρία πολεοδομικά έργα που αφορούν τη 

βελτίωση της λεωφόρου Γρψα Διγενή, τη βελτίωση της λεωφόρου Ποσει.δώνος και 

Δανόης και την κατασκευή του νότιου παρακαμ..ίτήριου που θα συνδέει το δρόμο 

Λεμεσού-Πάφου με την περιοχή των παραλιακών ξενοδοχείων στην Κάτω Πάφο. 

Το πιο πάνω πρόσθετο δάνειο απαιτείται για τη συνέχιση των εν ~όγω έργων. 
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Η Κοινοβουλευτική ΕΠΗροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, υωθετώ

ντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψ1'jφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφω

νίας που αναφέρεται σΙ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμΕ στη δεύτερη ανάγνωσrι του νομο

σχεδίου, τι οποία Οα γίνει με την ανάγνωση των πλαγιότιτλων και των αριθμών των 

άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του προοιμίου και του συνοπτικού τίτλου: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση το προοίμιο και το άρθρο Ι εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση στην έγκριση του δευτερου άρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το άρθρο 2 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έ'Υκριση του τρΙτου άρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Παρακαλώ το Γραμματέα να 

προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδtoυ, με την ανάγνωση του ΣUΝOπtΙΚOύ 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται οε νόμο. 

Το τρίτο θέμα είναι "ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 

38) του 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕπΗροπής 
να διαβάσει την Έκθεση της Επιτροπής του στο Σώμα. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOYΛEVΤIKHΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑI ~o 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πρσγ'ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΝΟΜΟΙ (ΑΡ. 38) ΤΟΥ 
1991" 

Παοόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γι.αννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος πρέντζας 

/ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπτ1 Οικονομικών και Προ\.lπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου 
1991. Σ.η συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. .. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα. 

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί.238,753 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που προκύπτει από την αναθεώρηση των 

αποδοχών και των επιδομάτων παραστάσεως του Π ροέδρου και των Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, των Αντιπροσώπων των θρησκευΤLκών Ομάδων στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων, των Υπουργών της Δημοκρατίας και του Κυβερνητικού 

Εκ..'"tροσώπου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεΙ ο 
τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ~o περί Συμπληρωματικού προυπολογιομού 

Ν6μος(Αρ. 3 1 )του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Αν δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, να προχωρήσουμε με τη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο !. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του προοιμίου και του συνοπτικού τίτλου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το προοίμιο και ο συνοπτικός τίτλος, άρθρο !, 
εγκρίνονται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από ΤΟ λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί238.753 

για τη χρήση του έτους πο" λήyε~ στις 31 Δεκεμβρίου 1991. ΆρθQo 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγχριση του δεύτερου άρθρου; 

Εφόσον δεν ιιπόρχει ένσταση, το δείηερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του τρίτου άρθρου και του Πίνακα: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 11 οποία θα γίνει με την 
ανάγνωση του σuνoπτικo'ίι τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμ.\τληρωμαηκού προυπολΟΥιομού 

Νόμος (Αρ. 31) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; (Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προ\!πολογισμού Νόμος 

(Αρ. 39) το" 1991" και παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβο"λειπικ'ής 
Επιτροπ'ής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟJΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟlΚΟΝΟΜ1ΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ:ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 39) ΤΟΥ 
1991" 

Παρόντες;:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνο", Πρόεδρος 

Αλέκος ΜαρκΙδης 

Ανδρέας Γεωργίο" 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Αβραάμ Α ντωνίο" 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπο" 

Νίκος Μο"σιούττας 

Μάρκος Κ"πριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίο" 

Ρένος Πρέντζας 

Η κοινοβο"λε"τικ'ή EπΙΤΡOπtί Οικονομικών και Προ\!πολογισμΟ\J μελέ
τησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της πο" πραγματοποι'ήθηκε σης 13 
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Σεπτεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση αυτή χλ'ήθηκαν και παρευρέθηκαν εκ..-τρόσωποι 

10\1 Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι τι έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγι.ου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού Ε65,298 και τι διάθεσή του για 

την κάλVψη των δαπανών για τη διοργάνωση της Τρίτης Υπουργικής Διάσχεψης 

Πληροφοριών του ΣυμβουλΙου της Ευρώπης σtη ΛεuκωσΙO από τις 8 μέχρι τις 10 
Οκτωβρίου Ι 991. 

Στο στάδιο της μελέτης του πιο πάνω νομοσχεδίου από την Επιτροπή οι 

εκπρόσωποι του Yno\IQYEEou Οικονομικών κατέθεσαν πρόταση για περιληψη 

πρόσθετης πρόνοιας ύψους ί6,500, πράγμα που ανεβάζει τη ζητούμενη πίστωση στις 

f.71,798. 

Η Koινoβoιιλευτικτj Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης 10\1 πιο πάνω ποσού. γι' αυτό και ομόφωνα Εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδΙου με το ύψος της πΙστωσης 

που ζητείται τελικά και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο 

περί Συμπληρωματικού Προ\.lπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) του 1991 ". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του προοιμΙοιι και του συνοπτικού τίτλου; 

Εφόσον δεν ιιπάρχει ένσταση, το προοΙμιο και ο συνοπτικός τί.τλος, άρθρο ι, 

εγκρΙνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από 10 λογαριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου ποσού ί71,798 
για τη χρήση του έτοιις που λήγει στις 31 ΔεχεμβρΙου 1991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του δεύτερου όρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Eιδ'κεUΣΗ των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του άρθροιι 3 και του Πρώτου Πίνακα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και Ο Πρώτος Π ίνακας εγκρίνονται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος ΠΙνακας. 

Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του τέταρτου άρθρου και του Δεύτερου 

ΠΙνακα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το τέταρτο άρθρο και ο Δεύτερος Πίνακας 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην TQi:tTJ ανάγνωση .ου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 32) του 1991 . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση .ου νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

εqΚ.σoν δεν l.Ιπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(fαμείο AνωmJξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

εΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡί εΙΔΙΚΕΥΙΕΩΣ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΙ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΙΆΜΕJΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) του 1991" 

ΠαQόντες:-

ΛεόντLOς Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Καοουλιδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Νίκος Μουοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος πρέντζας 

Η Ko~νoβoυλευtική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της πο\! πραγματοποιήθηκε στις 13 ΣΕ.ιηεμβρίο\! 
1991. Στη συνεδρία της Επιτροπής παρέστηοαν εκπρόσωποι του Υπο\!ργε(ο\! Οικο

νομικων και το\! Υπουργείο\! Σuγκoινωνιων και Έργων. 

Με το νόμο πο\! προτεΙνεται οκοπεΙται η φριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του ΤαμεΙου Αναπτύξεως της ΔημοκρατΙας ποσού .(50,000 και η διάθεσή του 
για την ετοιμασΙα και εφαρμογή προγραμμάτων ενημέρωσης του κοινού και 

προβολής της υπηρεσ[ας των λεωφoρεΙWν μέσα στα πλαίσια του αναπτυξιακού 

σχεδίου ιδρυσης και στήριξης των περιφερειακων εταιρειων λεωφορείων. 
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Η Κοινοβουλευτική Ε.ι"'tLΤΡΟπή Οικονομικών και προυπολογισμού οuμφωνεΙ 
με τους σκοπούς διάθεσης της πιο πάνω συμπληρωματικής πΙστωΟΤ1ς, γι' αυτό και 
ομόφωνα Εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση ΟΕ νόμο τον υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 
αφού τροποποιηθεί ο τΙτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Ει.δικεύσεως 
Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1991", 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρατηρώ ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών θα 
μονοπωλήσει σ' αυτή τη συνεδρΙα. 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανόγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του προοιμίου και του συνοπτικού τ'τλΟ'υ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'εΎΚριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Α να.ίττiιξεως πoσoiι 
ί50,ΟΟΟ για τη χρτ'ισTl του έτους που λτ'ιγει στις 31 Δεκεμβρίου 1991. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση: 

Εφόσον δεν υπάρχει tvoτaoTl, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα.ίτανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταστι: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Πρoχωρoiιμε στην ΤΡΙΤTl ανόΥνωΟΤ) του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικτ'ις 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανα.ίττύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην Ψτ'ιφιση του νομοσχεδίου: 

(Κ τυπά τη σφ'ίιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψΤ)φίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
ΠαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1991 " και παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση της Επιτροπτ'ις του στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

Kiιριε Π ρόεδρε, υπάρχει ομόφωνη εισήγηση να το αναβάλουμε γ ια την επόμενη 

Πέμπτη. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον όλες ΟΙ πλευρές της βουλής είναι ομόφωνες για -την αναβολή του 

νομοσχεδίου για την Ε.,όμενη Πέμ.ττη, προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο και 
αυτό μένει στην ημερήσια διάταξ1] για την προσεχή Πέμπτη. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ~o περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμε(ο Αναχουφ(σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1991", 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 
την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPΌ·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕIτΑι ''Ο 
ΠΕΡΙ ΕIΔlκεΥΣΕΩΣ ΣγΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗΣ ΠIΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) 
ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννό,κης Kασoυ).tδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κ(χης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλl.π.πoυ 

Μκος Mouσιoύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 ΣεπτεμβρΙΟυ 
1991. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται εΙναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του ΤαμεΙΟυ Ανακουφί.σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού f61,IOO 
και η διάθεσή του για την κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την κένωση των 
σηπτικών βόθρων του κυβερνητικού οικισμού για εκτοπισμένους Πάνω Λακατάμιας. 

Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του YxoUQyt:Lou Οικονομικών. 

η ανάγκη για την πιο πάνω πρόσθετη πίστωση προκύπτει από τη μη σύνδεση του 

οικισμού Πάνω Λακατάμιας με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα Λευκωσίας μέχρι 

τις 31 Δεκεμβρίου 1990 όπως προβλεπόταν. Η σύνδεση προβλέπεται ότι θα γίνει 

προς το τέλος 10υ έτους. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ίΤΙΤΡΟπή Οικονομικών και προυπολοΥισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω noσou. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση σε νόμο 10υ υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ
σεως (Ταμείο Ανακουφίσεως εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1991". 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως το προοίμιο και ο συνοπτικός τίτλος εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού :E61,l00 για τη χρήση του έτους ΠΟ\! λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν \ιπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

EιδικεUΣΗ των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το tQi.to άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ{ο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ει.δικεiJσεως Σ\ιμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ΓαμεΙο Ανακο\lφίσεως Εκτοπισ{)έντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) 

το\l 1991 . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν \ιπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

Έχει λήξει το Κεφάλαιο Α', η Νομοθετική Εργασία. και προχωροuμε στο 
Κεφάλαιο Β' - Κατάθεση Νομοσχεδιων και ΕΥγρόφων. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεΙ στην κατάθεση των νομοσχεδίων και των 
εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και Δικονομ(α (Γρο.ί1οποιητιχός) Νόμος 
του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλειιηκή Ει-ι ιτροπή Άμιινας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του Ι99Ι 
Κατατέθηκε από το Yπouρyε(o Παιδε(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική E..,Ltρom\ Οικονομικών και προυπολο-. 

γιομοίΙ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί ΡυθμΙσεως και Ελέγχου της Λειτουργίας Γραφείων ΕνοικΙασης 
Μηχανοκινήτων Δικύκλων Οχημάτων Νόμος του Ι99Ι 

Κατατέθηκε από το Υπουργεω ΣυΥκοινωνιώνκαι 'Εργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Δl.ιίΛωμάτων Ευρεσιτεχνίας Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τη Xoρτiyφη EUΡΩΠα"ίκών ΔLΠλωμάτων 
Ευρεσιτεχνίας Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουρ-Υε(.ο Εμ.."tορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραιτέμ.ίτεται στην Κοινοβουλευτική Eπ~τρoπή Eμn:oρ«nι κα~ Βιομηχανως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο Kυρωτ~κός της Συνθι'ικης Συνεργασίας για τα Διπλώματα Eυρεσ~τεχνίας 
Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το ΥπουρΥε(ο Eμn:OΡ(oυ και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί προυπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρι
σμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου κα~ Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡO\Jπoλoγι
σμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και ΕκτΙμησι.ς) (fρo..w. 
πoιτrnκός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπετα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΛΣ: 

9} Ο περ' της Διεθνούς Συμβάσεως περί Αστικής Ευθύνης για Ζημιές από 

Ρύπανση με Πετρέλαιο του 1969 και του Πρωτοκόλλου αυτής του 1976 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών θεμότων (Γραιτοποιητικός) Νόμος του 

1991. 

Κατατέ&ηκε από το ΥπουρΥε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Σuy,(οινωνιών και Έργων. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε . Ισως τι Επιτροπή Π Εριβάλλοντος θα ήταν τι πλέον αρμόδια 

Επιτροπή να το επεξεργαστεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Η εισήγηση είναι, αφού το επεξεργαστεί τι Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων, να παραπεμφθεί, πριν έλθει στην ολομέλεια. στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Χρειάζεται να παραπεμφθεΙ αρχικά στην Επιτροπή Σuyκoινωνι.ών; Διότι στο 

παρελθόν νομοσχέδια που είχαν σχέση με TTJV Επιτροπή Περιβάλλοντος παραπέμπο
νταν αμέσως στην ε...ιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστε'ύω όη netmL να πάει στην Επιτροπή Σιιγκοινωνιών και Έργων, γιατί 

πρόκειται περΙ διεθνούς συμβάσεως που έχει να κάμει με ορισμένα θέματα τα οποία 

μελετήθηκαν στο παρελθόν από την Επιτροπή Σιιγκοινωνιών και Έργων και έχουν 

σχέση με ανόλογες συμβάσεις. Αν θέλετε, μπορεί να συνεδριάσουν οι δi>o επιτροπές 

μαζΙ Αλλά, για να κερδΙζουμε χρόνο, εγώ πιστεύω όη πρέπει να πάει πρώτα στη 

μια και μετά στην άλλη. Αν θέλετε να περάσει πρώτα από την Επιτροπή Περιβάλλο· 

ντος και μετά να πάει στην Επιτροπή Σuyκoινωνιών και Έργων, δεν έχω ένσταση. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ : 

Απλώς θέτω εις γνώσιν σας, κύριε Πρόεδρε, όη δύο παράλληλα νομοσχέδια 

είχαν τον περασμένο χρόνο τύχει εmξεργασ(ας και μελέτης από την Ε.iτιτροπή π ερι· 

βάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Λοιπόν, θα παρσ..πεμφθεΙ πρώτα στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. αλλά. πριν 

έλθει στην ολομέλεια. να δοθεί και η επικύρωση της Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης (1979) για τη Διαμεθοριακή Ρίιπανση της Ατμ(>.. 
σφαιρας σε ΜεΥό..λη Απόσταση και του Πρωτοκόλλου (1984) αυτής Νόμος 
του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

ΠαρόλΟ' που αφορό θέματα ρύπανσης, επειδΤΙ μιλούμε για eimavoη μεγάλης 
απόστασης και 11 ρύπανση στην Κύπρο πιθανότατα εΙναι πολύ μικρής σ..'"tόσtασης, 
ΠClQO.Πέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕΡΥασιας και Κοινωνικών Αοφαλι.. 

σεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ι) Ο περί Eyyuήσεως της Χρτιματοδοτήσ"εως της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

(Κυρωτικός) Νόμος ταυ 1991. 

κατατέθηκε από τΟ' Υπουργεία Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβο"λεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκενσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τΟ' YΠO\JQYflO Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβοuλειιτιχτ] Επιτροπ'ή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περΙ Τακτικών Ειδικών Aσtυφ\Jλ.όκων (Διορισμός σε Οργανι.χές θέσεt.ς) 
Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τΟ' Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεf.o Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί ΚαταρΥήσεως Οριομένων Χωριτικών Επιτροπών (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε a..-ro το ΥπουρΥεf.o Εσωτερικών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί ΦορολοΥίας ι.πποδρομιαχών Στοιχημάτων και Λαχείων (τροποποιη
τικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Yπoυρyεf.o Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

nαQWtέμπετα~ Ο'ι:ην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο. 

YLQμoiJ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ο περΙ KUΡΏΣΕως της Συμφων(ας περΙ ΛΟΠΟ και ΠΡΟ·ΤΟ Νόμος του 
Ι99ι. 

Κατατέθηκε από το ΥΠΟ\ΙQΎείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα το παραπέμψω στην Επιτροπή Παιδείας, αλλά και στην Επιτροπή Οικονο

μικών. Να περάσει πρώτα από την Επιτροπή Παιδεl.ας και μετά να έλθει στο Σώμα 
α,ίτό την Ε.."tLτροπή Οικονομικών. 

Ν. ΑΝΑ:ε'ΓΑΣIΑΔΗΣ: 

Είναι της αρμοδιότητας της Επιτροπής ΠαιδεΙας, κύριε Πρόεδρε. και δεν έχε ι 
να κάμει με καμιά άλλη Επιτροπή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Πιστεύω ότι. όπως έχουμε μπροστά μας θέματα που αφορούν στοιχήματα και 

λαχεία. με την (δια λογική, εφόσον πρόκειται για ΛΟΠΟ και ΠΡΟ-ΤΟ. είναι θέματα 

τα οποία αφορούν οικονομικές πρόνοιες. Αν όμως Q.ι-τό την προηγούμενη πείρα, 

κύριε Πρόεδρε της Ε..'"tLτροπής Παιδείας, πιστεύετε ότι δεν υπάρχει θέμα οποιασδή
ποτε οικονομικής επιβάρυνσης ή οτιδήποτε που έχει σχέση με τα οικονομικά του 

κράτους. τότε θα δεχθώ την εισήγηση να παρα;τεμφθεί κατευθε[αν στην Επιτροπή 

ΠαιδεΙας. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι καλά να αποφεύγετε να παραπέμπετε μια νομοθεσία σε 

δύο επιτροπές όλα τα κόμματα εκπρoσωπoύνtαι σε κάθε Επιτροπή. Αν τώρα. κατά 

τη διάρκεια της μελέτης ενός θέματος. διαπιστώσει η Επιτροπή ότι Ισως θα 'πρεπε 

να το δει και άλλη Επιτροπή, τότε θα μπορούσε να παραπεμφθεί σ' εκείνο το στάδιο. 

Αλλά από την αρχή πιστεύω ότι είναι καλά να α..-cοφεύγετε να παραπέμπεται σε δύο 
Επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σ' αυτή την περίπτωση θα δεχθώ, για να μη γίνεται πολλή συζήτηση, κίιριε 

Αναστασιάδη, να πάει μόνο στην Επιτροπή Παιδείας. Ήμουν πάντοτε απ' εκεΙνους 
που υποστήριζαν ότι δεν πρέπει να παραπέμπονται τα σχέδια νόμου σε πολλές 

Επιτροπές. Αυτός είναι ο κανόνας. Αλλά α.ι-cό την άλλη πλευρά σε μερικές περιπτώ

σεις, για να γίνεται η μελέτη σε βάθος - που πρέπει να γίνεται- δε θα μπορούμε να 
αποφύγουμε να παραπέμ.ίτovται και σε δεύτερη Επιτροπή. Όμως, εφόσον εδώ 

υπάρχει η προηγούμενη πείρα ότι είναι α.ιτοκλειστικά η Επιτροπή Παιδείας που 

ασχολήθηκε με αυτά, δε θα το συζητήσω και προχωρούμε στο επόμενο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (fέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμος του 
199ι. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συyκoιvωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περΙ Εγγυήσεως της ΧΡ1Jματοδοτfισεως τσυ Δ1'Ίμου Λευκωσίας (Κυρω
τικός) Νόμος τσυ Ι99ι. 

Κατατέθη-..:ε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕπιτροπΊ'ι Οικονομικών και προυπολο

γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί. προυπολοΥισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1991 
(1991/1992). 

Κατατέθηκε α,ίτό το Υπουργείο Παιδεί.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΗκή E,J'HtΡOmi Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ.42) του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε,τ ιτροπή Οικονομικών και ΠροιΙπολο

γισμο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περι Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 18) του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεί.ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕJΤΙΤΡΟπή Οικονομικών και προυπολο

Υισμο". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Οι περί κρατικο" Αρχείου (Γενικοί) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουρ-ΥεΙΟ Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

24) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Σννεργατικών Εταιρειών (Γροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του Ι99ι. 

κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) o~ περί Αεροδρομίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμο' του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Yπouρ-yεω ΣυΥκοι,wνιών και 'ΕρΥων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ : 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΣυΥκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

26) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί ΛεvκωσLας του 1991. 

Κατατέθηκαν (L-τό το YπouρyεΙO Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευτιΚ'ή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Οι περί Π ολιτικής Άμννας (Γενικοί) Κανονισμοί του 199 1. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

28) Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και ΤροχαΙας Κινήσεως (Γροποποιη. 

τικοι) Κανονισμοί του 199ι. 

Κατατέθηκαν από το Υπουρ-Υε(Ο ΣνΥκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ΕΠLτροπt\ Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Οι περΕ ΑεροδρομΙων (Επιβατικό Τέλος) (Αποπληρωμή, ΕΙσπραξη και 

Κυρώσεις) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν α..-τό το Υπουργείο Σuγκoινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συ-Υκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Οι περί. Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) Κανονισμο( του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Οι περί. Οδών και Οικοδομών (Γροποποιητικοί.) Κανονισμοί το\l 1991. 

Κατατέθηκαν α..-τό το ΥπουργεΙΟ Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Οι περί Γεωργικής ΑσφαλΙΟεως (Γρο.τοποιητικοΙ) Κανονισμοί του Ι991. 

Κατατέθηκαν ωτό 10 Υπουργείο Γεωργίας και Φοοικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Γεωργίας και ΦυοιΧών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας· θέσεις ΠροΙστάμενου Eλtyχoυ, ΠΡO·Coτά· 
μενου Τεχνικού Ελέ'Υχου και Επιθεωρητή Τεχνικού Eλtyχoυ (Σχέδια Υπηρε-

σι.ας) ΚανονισμοΙ του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YπoUQΎε{o ακονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται σττιν Κοινοβουλευτική E.."tLtρoni) Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) ΟΙ περί Δημοnκής Υπηρεσ(.ας ΚανονισμοΙ του Δτ\μοu Μέσα Γειτονως του 
1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Koινoβou).,εmιx'ή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35) Οι περί Δ"μοτικης Υπηρεσίας Κανονισμοί του Δήμου Κάτω Πολεμιδιών 
του 1991. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

36) Οι περί ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Yyεl.ας - θέστι 

Καταγραφέα - Τεχνικού Ηλεκτροκαρδιογραφημάτων, 2ης Τάξτις (Σχέδια 

Υπηρεσ(ας) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Yyεl.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμίτονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37) ΟΙ περί Puθμωεως της Μαρίνας ~LIMASSOL SHERATON MARlNA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (ΓροποποιητικοΙ) Κανονι.σμοΙ του 1991. 

Κατατέθηκαν a..w το Υπουργείο Εμπορ!.ου και Βιομτιχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπι!μπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εμ..-τορΙΟυ και Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38) Οι περί Τουρκοκυπριακών nEQLOOOιώY (Διαχειρισις και Άλλα θέματα) 
(Π ροσωριναΙ Διατάξεις) Κανονισμοί του 1991. 

39) Οι περΙ Πετρελαιοειδών (ΓραιtOΠoιηnχoί) Κανονισμοί του 1991 . 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παρα.-τέμπovται στην Κοινοβουλεuτική Ε..-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1991. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

41) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (ΓΡOΠOΠOιηtικOί) Κανονισμοί του ι99ι. 

Κατα-ι:έθηκαν από το Υπσυργε(.ο Εμ..τορΙου και Βιομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

42) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Eβδoμαδιαl..ες HμιαQΎί.ες) (Γροποποιη

τικοί) Κανονισμοί 10\1 199ι. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΕρΥασ(ας κα~ Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παρα.ίτέμπoντα~ στην Ko~νoβoυλε\lτική Ε.ί"nτροπή Εργασίας και Ko~νωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

43) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδιχές Διατάξεις) 

(τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. 

κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Ko~νoβoυλεντική Επιτροπή Εξωτεριχών . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

44) Οι περί Ασυρμάτου Τη).εΥραφWς (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991 . 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

45) o~ περΙ Ελεγκτικής Υπτιρεσί.ας Συνεργατικών Εταιρειών (ΤαμεΙο Προνοίας) 
ΚανονιομοΙτου 1991. 

46) ΟΙ περΙ Αρχής Ηλεχτρισμού Κ ύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και xoρηyrιμάτων 

σε Υπαλλήλους της Αρχής Hλtκτριoμoυ Κύπρου και Εξαρτωμένους τσυς 
Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης (TρoπαιτoιηtιxoΙ) Κανονι.

σμοΙ του Ι99ι. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουρΥεΙΟ Εμ.πορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

47) Οι περί ΧωρΙων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοι) ΚανονισμοΙ 

Παναγιάςτο\lΙ99Ι. 

48) Οι περί χωρΙων (Διοίκτιστι και Βελτίωση) (ΤροποποιΤ)τικοι) Κανονισμοί 

Κάμπου του 199ι. 

49) Οι περΙ Χωρ!.ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Γροπαιτοιτιτικοί) Κανονισμοί 
Πέρα ΠεδΙου του 1991. 

50) Οι περΙ Χωρίων (ΔιοΙκηση και Βελτ((οοη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Νήσου - Πέρα ΧωρΙου του 199ι. 
Kατατέθr)καν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμΠOντα~ στην Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 Ι) Ετήσια Έκθεστι Δραστηριοτήτων της Επιτροπής Προστασ(ας του Ανταγω

νισμού για το Έτος 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμ.ίΟρ(ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμ..-cεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

52) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο O~κoνoμικών στις 25(7/91 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί προυπολογισμού Νόμου 
του 1991 (Αρ. 231 του 1990), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύ
σεως Πι.στώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1991 (Αρ. 232 του 1990) 
και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περΙ Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 
Ανακουφ(σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1991 (Αρ. 233 
του 1990). 

53) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 26(7/91 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί προυπολογισμού Νόμου 

του 1990 (Αρ. 232 του 1989), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύ
σΕως Πιστώσεως (Ταμείο Aνα.-cτ'ύξεως) Νόμου του 1990 (Αρ. 233 του 1989) 
και το εδάφ~o (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1990 (Αρ. 234 
του 1989). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

54) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορία" και Βιομηχανίας προς την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων 

σύμφωνα με το εδόφιο (3) το" άρθρου 4 του περ{ ΠρoUΠoλoγισμoυ της 
Αρχής κρατικών εκθέσεων Νόμου του 1991 (Αρ. 16 του 1991). 

Κατατέθηκε ωι:ό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική είΤLτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

55) Έκθεση όσον αφορό την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και. 'Eρyωv προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου σύμφωνα με το εΜφιο (3) του άρθρου 4 του περΙ προυπολογισμού 
της Αρχής Τllλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου τσυ 1991 (Αρ. 93 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Σuyκoινωνιών και 'Εργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

56) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου για το έτος 

1990. 
Κατατέθ'ηχε από το ΥΠΟυργεto Εργασ{ας κα~ Ko~νωνικών Ασφαλίοεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπετα~ στην Κοινοβουλευτική Επηροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

57) Εξαμηνιαία Έκθεση του Δι.οικτιτη της Kενtρικής Τράπεζας της Δτιμοκρσ.

τίας για ττιν περίοδο που λήγει την 3Οή ΙοwΙΟυ 1991 σύμφωνα με το άρθρο 
119(5) του Συντάγματος. 

Κατατέθηκε από τον Πρόεδρο της Δτιμοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται σττιν Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

58) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Oρyavwμou Αναπτύξεως Γης για το έτος 

1989. 

Κατατέ&ηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται σττιν Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

59) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Λιμένων Κύπρο\! για ΤΟ έτος 1990. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην KoινoβoυλεΊ.Jτιχή Επιτροπή ΣUYΚOινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

60) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

61) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων α..-τό Ίον ΚΟΑ 

δυνάμει του άρθρου 3(lχο) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου ΔικαΙΟι! Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 το" 1985). 

62) Έγγραφο που αφορά. την πρόσληψη έχτακτων υπαλλήλων από το θΟΚ 
δuνάι-ιει του άρθρου 3(1)(0) του περί Πρoσλήψt:ως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
εις την ΎΠηρεσιαν Νομικών Προσώ.-των Δημοσ1.ου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. Ι 69 του 1985). 

63) Έyγραqχ:x που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 

από τη Σχολική Eqχ>ρεία Λευκωσίας δυνάμει του άρθρου 3(1)(0) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπ-ηρεσίαν Νομικών 

προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρα.-ιέμ...-ιονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

64) Έγγραqχι που αφορούν: 

(α) Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία' και 

(β) τη σκOΠOνΜΕVΗ πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εχπαι.

δευηκή UΠΗρεσΙO δΥVΆΜε~ του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου 

του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτόοεις νόμου: 

65) Ο περΙ Pαδιoφων~xoύ Ιδρύματος Κύπρου προποποιηnκός) Νόμος του 
1991. 

Κατατέθηκε από τον Χ. Δημήτρη Ηλι.άδη , Βουλευτή εκλογικής περιφtρει.ας 

Αμμοχώστου. 

ΠPOFΔPOΣ: 

ΠαραπΙ,υτεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

66) Ο περΙ Κτηματολ.ογικου και Χωρομετριχο\ι Τμήματος (Τέλη και Δικαιώ

ματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Xρt.στo ΣολωμτΊ γι.α την Κοινοβουλειπιχή Ομάδα 

τουΔΗ.ιγ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.."tέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

67) Ο περΙ Εκθέσεως Διαφημίσεων (ΕλεΥχος) (fροποποιητικός) Νόμος του 
1991. 

Κατατέθηκε από την κα Ρήνα Κατσελλή, Βουλευτή ΕΚλογικής περι.φέρt:ι.ας 

Κερύνει.σ.ς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΠαραπΙ,ι..-ΤΕΤΟΙ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

68) Ο περΙ της Υποχρεωτικής Αναγραφής σε μια από ης επf.σημες γλώσσες της 
Δημοχρατίας των επωνυμιών, δισ.φημ(σεων και άλλων ενδε(ξΕων που τοπο

θετούνται σε δημόσιους χώρους Νόμος του 1991 . 

Κατατέθηκε από την κα Ρήνα Κατσελλή, Βουλεντή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

69) Ο περΙ ΠροστασΙας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από την κα Ρήνα Kατσeλλή, Βουλεντή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλισεων. Και έχει λήξει η Κατάθεση στον αριθμό 69. ΥπάΡΧΗ μπόλικη εργασία 
για τις Επιτροπές και αναμένουμε τους προσεχεΙς μήνες να γίνει επεξεργασία όλων 

αυτών των νομοσχεδιων και προτάσεων νόμου, χωρtς να έχω αμφιβολία πως θα 

κατατεθούν και πολλά άλλα νομοσχέδια, απ' ό,ΤΙ μου λέχθηκε από πλευράς κυβέρ
νησης. 
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Κεφάλαω Γ: ΕρωτήσΕις - Απαντήσεις 

(Αυτές δόθηκαν τ'ιδη γραπτώς) 

EQώτηση με 0(1. ΣΤΆ' 1 που uπDβlήθηκε από το Βουλευτή εκλοΥικής Ift(lIIit(lEIa; 

Λεμεσού χ. Αuyε(llνό Παπα(lέ σης 1110υλίου 1991. 

"Από έρευνες που έγιναν πρόσφατα διαπιστώθηκε ότι υπάρχει απώλεια veρou 

ύψους 25% από χωμάτ~νη υδατοδεξαμενή στη Διερώνα. 

Τα τελεuταΙα δύο χρόνια 11 υδατοδεξαμενή ξεραΙνετοι μέσα στον Αύγουστο χαι 
σι αγρότες αναγκάζονται να προμηθεύονται νερό από βυτιοφόρα για να σώσουν τις 

ψlJτεΙες τους. Με τη συνεχιζόμενη ανομβρία το (δ ιο προβλέπεται να γίνε ι και φέτος. 

ε."'tει.δή ελάχιστα εισοδήματα έχουν οι κάΊΟΙΚΟL τα τελευταΙα χρόνια λόγω της 

ανομβρΙΟς, ζήΤ1]Οον από την κuβέΡV1lση την αναστολή των δόσεων των Χυβερνη

τιχώνδανε(ων Υιατο 1990-91. 

Όμως \ιπάρχουν πληροφορΙες όΗ 11 κυβέρνηΟll αντΙ τούτου ετοιμάζει ήδη 

κατάλογο όσων καθυστερούν να πληρώσουν. Ενώ υπάρχουν φόβοι ότι θα προβε' και 

σε διώξεις. 

Ερωτάται η κυβέρνηση : 

1. Υπάρχει πρόγματι απώλεια νερού μέχρι 25%; Αν ναι. τι προσπάθειες Υίνο
νται για παρεμπόδιση της δι.αρρο'ής του νερού. τη στΙΥμτΊ μάλιστα που η 

Κύπρος καίγεται λόγω της ανομβρίας; 

2. Είναι έτοιμη η κυβέρνηση να δεχθεί το αΙτημα των κατο'κων. οΙ ΟΠΟΙΟΙ ανη· 

μετωπ(ζουν οικονομικά προβλήματα. για αναστολ'ή των δόσεων των x*t>
νητικών δανε{ων για το 1990-91;" 

EQώτηση με UQ. ΣΤΆ' 2 ποu νπoflλήθηχε από το Βοuλεuτή εχλοΥιχής πεQιφέQειας 
Αμμοχώστοu Χ. Διόφαντο ΧQοοοοτόμοu στις 11 Ιοuλίοu 1991. 

"Δεδομένου ότ ι τα ανακατασχευαστικά σχέδια του δρόμου που CJ\Ινδέε ι tIς 

κoινότrιτες Φρέναρος και Βρυσούλλες προβλέπουν όtι αυτός θα έχει μόνο 18 πόδια 
ασφαλτοστρωμένο πλάτος και έχοντας υπόψη πως ο πιο πάνω δρόμος είναι πολυσύ· 

χναστος . αφού χρησιμοποιείται καθημερινά από τους εργαζομένους στις τουρι

στικές επιχειρήσεις ΑΥ(ας Νάπας.Πρωταρό και από μεγάλα φορτηγά αυτοκίνητα 

κα.ά την περ'οδο εκκοπ'ής των πορτοκαλιών και εκρίζωσης των natatiliv. ερωτάται 
το αρμόδιο Υπουργείο:-

Δεν επιβάλλεται ενόψει των ΠLO πάνω και για σκοπούς εξοικονόμησης του 

δημόσιου χρτΊματος η λ'ήψTJ απόφασης για περαιτέρω διαπλάτυνση του δρόμου σ' 

αυτό το στάδιο .ης κατασΚΕιΙ'ής του;" 

EQώτηση με uQ. ΣΤΆ' 3 πο\l νπoJλήθηχε από το Βο\llεuτή εκΙοΥΙΚτΊι; πεQιφέQειας 
AppoXώoto\l κ. Κίχη raciyxou στις 11 Iouliou 1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορ'ήσει τη ΒουλτΊ των Αντιπρο· 

σώπων πότε ΠΡΟΥραμματ{.ζεται η ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλ'ή των Κανονι· 

σμών ποιι αποτέλεσμα θα έχουν την έναρξη της ουσιαστικ'ής εφαρμογής τοιι νόμου 

που προβλέπει το διορισμό κηδεμόνα διαχείρισης τουρκοκυπριακών πεΡΙΟιΙοιών με 

όλες τις ευνοΊ:κές διατάξεις που αυτός ο νόμος περιέχει για τους εκτοπισμένους." 
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Ερώτηση με α(l. ΣΊ'Α' 4 που υποΙΙλήθηκε από το Boυλεvτή εχλΟΥικιίς περιφέρειας 

Αμμοχώστου χ. Διόφαντο Χρυσοστόμου στις 11 lοuλίοu 1991. 

"Οι εκτοπισμένοι κάτοικοι των συνοικισμών ΑγΙων Αναργύρων Α' και Β' 

παραπονούνται πως. παρά το γεγονός ότι τα σχέδια ανέγερσης α"τών των σuνoικι· 

ομών προέβλεπαν και τη δημιουργία αρκετών χώρων πρασίνου. μέχρι σήμερα κάη 
τέτοιο δεν έχει γί.νει, με αποτέλεσμα οι χώροι που προορΙζονταν γι' αυτό το σκοπό 

να παραμένουν αναξιοποίητοι και η εικόνα που παρουσιάζουν να βρίσκεται σε αντι. 

θεΟΊ1 με το δομημένο περιβάλλον της περιοχής. 

Ενόψει των ΠιΟ πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να Evτιμερώσει .η Βουλή 
πού βρίσκεται το όλο θέμα Τ1]ς μετατροπής αυτών των χώρων σε πνεύμονες 

πρασίνου με όλα τα θετικά συνεπακόλουθα πο" αυτοί θα έχουν για τους κατοίκους 

των σvνoικισμών." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 5 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου Χ. Λάχη θεοδούλου στις 11 loυλioυ 1991. 

"Αρκετές κοινότητες της ορεινής και ημΙΟΡΕινής περιοχής της Πάφου αντιμε

τωπ(ζο\lν σοβαρό και χρόνιο υδρευτικό πρόβλημα, γεγονός που δυσκολεύει τη ζωή 

των κατοίκων, ενώ ταιιτόχρονα αποτελεί και εμπόδιο στην περαιτέρω ανάπτυξη και 

πρόοδό τους . 

Ενόψει των πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν οποιαδ'ήποτε σχέδια για αντιμετώπιση 

αυτού ΤΟ\l σoβαΡOiι προβλήματος και ειδικότερα αν προτίθεται να αξιοποιήσει για 

το σκοπό αυτό τα πλούσια νερά της περιοχ'ής Λαζαρ'ήδων." 

EQώτηση με αρ. Π'Α' 6 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠEpιφέpειαlί 
Λεμεσού Χ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 11 lο\lλίο\l1991. 

~Eνόψει της σημασίας που έχει για τους κατοίκους της περιοχής ο δρόμος 

Πάχνας - Πραστειού Αιιδήμου και ενόψει των πολλών διαβημάτων που έχουν κάνει 

οι κάτοικοι μέχρι σήμερα και των \ιποσχέσεων που δόθηκαν για την ευθυγράμμιση, 

διαπλάτυνση και επιδιόρθωσή το\l, καθώς και του γεγονότος πως μέχρι σήμερα δεν 

έχει αρχίσει το εν λόγω έργο και ούτε υπάρχουν ενδείξεις για κάη τέτοιο, παρακα

λείται το αρμόδιο Υπο\lργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμματίζεται να 

αρχίσει η εκτέλεσή του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 7 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογιχής περιφέ"ειας 

Λειιχωσίας κ. Μά"χο Κυπριανού στις 1110\lλ'ο\l1991. 

"ΠαρακαλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλ'ή των Αντιπρο

σώπων πότε θα κατατεθούν οι Κανονισμοί οι οποίοι προβλέπονται από τον περί 
Σχολικών Βοηθών (Όροι Εργασίας και Μισθοδοσαις) Νόμο του Ι 99 ι ενόψει των 
σοβαρών προβλημάτων που αντιμετωπ(tουν οι σχολικοΙ βoηθo~ και ιδιαίτερα οι 

βοηθοί νηπιαγωγοί. " 

Ερώτηση με α". ΣτΆ' 8 που υπ~λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικης περιφέΡΕιας 
Λευκωσίας κ . Μά"χο Κυπ"ιανού στις 11 10\lλΙο\l 1991. 

"Σχετικά με το δρόμο Λυθροδόντα - Aναλιόνtα, έχει εΎΚριΟεΙ δα.ίτάνη για τη 
διαπλάτυνση και ανακατασκευή του γεφυριού γνωστού ως 'Γεφυρκάρης' και την 
ασφCΙλτόστρωση μtρoυς του δρόμου πριν και μετά το γεφύρι. Ενόψει της σημασίας 
που έχει αυτός ο δρόμος για τους κατοΙκους της περιοχής, ιδ ιαίτερα σε σχέση με τη 
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σύνδεση 11')ς περιοχής με τη ΛεuκωσΙα, και ενόψει της συνεχους πρόκλησης δυστυχη

μάτων λόγω της κακής κατάστασης του δρόμου και ΤΟ\l γεφυριού, παρακαλείται 10 

αρμόδιο ΥπουΡΥεΙΟ να εvημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα αρχΙσouν 

οι σχετικές εργασίες και πόσο καιρό θα διαρκέσει τι εκτέλεση του όλου t(ιyoυ". 

EQώτηση με QIl. ΣΤΆ' 9 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εΚλογικής πεQιφέQειας 
Λειιχωσίας κ. ΜάllΧΟ Kunllaavoiί στις 1110υλίου 1991. 

"Πολλά χωριό τα οποία βρίσκονται σε απόσταση από τον κύριο δρόμο Λευκω

σΙας - Λεμεσού αντιμΕτωπίζουν πρόβλημα εξαιτί.ας του ότι η σηματοδότηση στον 

αυτοκινητόδρομο αναφέΡΕΤΟΙ μόνο στο πρώτο χωρι.6 που τυγχάνει να βρΙαιι.εται 
κοντά σ' αυτόν. Αποτέλεσμα αυτού εΙναι να δυσκολεύονται πολλοί Enaoxtm:e; να 
βρουν τα διάφορα χωριά, πράγμα που έχει αντίκτυπο στην ανάπτυξΊ] τους. 

ΚαλεΙτοι το αρμόδιο Υπονργείο να εντιμερώσει τη Βονλή των Αντιπροσώπων 

πώς αντιμετωπίζεL και πώς προτίθεται να επιλίισει το πιο πάνω πρόβλημα." 

EQώτηση με UQ. Π'Α' 10 πο\! \!ποΡ).ήθηχε από το Βο\!).εuτή ΕΚ).οΥ ικής ItEQI,iQfIUS: 

Λάρνακας κ. Ανδρέα ftwιrtl.ou στις 1110u).ίοu 1991. 

"Σύμφωνα με την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για την Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου (Α.Η.Κ.): 

Ι ) Το επίδομα για την κάλυψη των εξόδων παραστάσεως του διεθυVΤΙΚOύ 

προσωπιχού προκαταβάλλεται στην αρχή κάθε χρόνου αντί στο τέλος κάθε 

μήνα, όπως γΙνεται στον κρατικό τομέα και τους όλλους ημικρατικο\ις 

οργανισμούς, με αποτέλεσμα να καταβληθεί στον πρώην Αρχψηχανικό και 

Γενικό Διευθυντή το ποσό των ί2,ΟΟΟ ως επLδoμα παραστάσεως για 

ολόκληρο το 1990, ενώ αυτός αφυπηρέτησε στις 28.2.1990. Με τον τρόπο 

αυτό προέκυψε U,ι-τερπληρωμή ύψους ίl,667, την οποία ο πρώην Αρχιμηχα

νικός και Γενικός Διευθuvtής καρπώ&ηκε αδικαιολό"Υητα και χωρις νόμιμη 

αιτία. 

2) Η Α.Η.Κ. αγόρασε 28 μηχανοκίνητα οχήματα διάφορων τύπων (προσφορά 
αρ. 20190) χωρίς να εφαρμόσει τα ίδια κριτήρια oξLOλ6yησης για όλους τους 
τύπους οχημάτων με αποτέλεσμα σε OQΚετές περιπτώσεις να μην κατακυ

ρωθεΙ η προσφορά στο χομηλό<ερο προσφοροδότη. 

3) Υπό διάφορα. προσχήματα που ενέχουν και το στοιχείο του εκβιασμού εκ 
μέρους των προμηθευτών αλλά και λόγω κακού προγραμματισμού οι τιμές 
των συμβολαίων για την προμήθεια πετρελαίου στους ηλεκτροπαραγωγούς 
σταθμούς της Δεκέλειας και της Μονής αυξάνονται σημαντικά κατά τη διάρ

κεια της ισχύος των συμβολαίων. με αποτέλεσμα η Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου να καταβ(ιλλει τελικά σημαντικά μεγαλύτερα ποσά ανά μετρικό 

τόνο από εκείνα που αρχικά συμφωνήθηκαν και κατακυρώθηκαν. Έτσι η 

Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου πλήρωσε το μαζούτ για το σταθμό της Μονής 

στην τιμή των 42.50 δολαριων ανά μετρικό τόνο αντΙ των 17.38 δολαρίων 
ανά μετρικό τόνο που ήταν η τιμή του συμβολαίον για το δεύτερο εξάμηνο 
τον Ι 990, ενώ για το σταθμό της Δεκέλειας πλήρωσε πρόσθετο ποσό ύψους 
ίι9 Ι ,ΟΟΟ πιρLwυ. Γι' αντό καλεΙται το αρμόδιο ΥΠΟυρΥε(ο να πληροφο
ρήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

(α) Προτίθεται η Αρχή να αξιώσε~ την επιστροφή του ποσού των f:l,667 το 
οποίο καταβλήθηκε αδικαισλόγητα και χωρις νόμιμη αιτω στον πρώην 
Αρχιμηχανικό και Γενικό Δι.ευθuνtή; 
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(β) προτΙθεται να καθιερώσει ομοιόμορφα μετρήσιμα ΚQLτηρια αξιολό

γησης των οχημάτων και του άλλου Εξοπλισμού που προμηθεύεται; 

(γ) Πώς προτίθεται να διασφαλισει το αναλλο(ωτο της τιμής των καυσίμων 

που προμηθεύεται , ιΟΟτε τι χαμηλότερrι προσφορά που κατακυρώνεται 
να μη μετατρhτεται στην πορεαι των πραγμάτων σε ψηλότερΤ1 και οικο

νομικά επαχθέστερη;" 

ΕQώτηση με α~. ΣΤ'Α' 11 που υπojιλήθιp:ε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη OpiJQou στις 23 Ιουλίου 1991. 

~ Kαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορ'ήσει τη Βουλή σε ποιο στάδιο 

βρΙσκεται τι προώθηση της εκτέλεσης του έργου διεύρυνσης και βελτίωσης του 

τμήματος του κύριου δρόμου Πάφου-ΛεμεσοΙ> που διέρχεται από το χωριό Γερο
σκήπου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 12 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλΟΥικης περιφέQΕιας 
Ούφο\! Χ. Γιαννάκη Ομήρου στις 16 loυλίoυ 1991. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή σε ποιο στάδιο 

βρΙσκεται η προώθηση της εκτέλεσης του έργου συνέχισης της λεωφόρου Ποσει
δώνος από το ξενοδοχείο RAN IA μέχρι την τουριστική πλαζ Γεροσκήπου." 

ΕQώτηση με α ρ. ΣΤΆ' 13 που υποβληθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμη~oυ στις 23 Ιουλίου 1991. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πού βρΙσκεται το 

θέμα της απαλλοτρίωσης της γεώτρησης με αριθμό 108 γ ια σκοπούς συμπληρωμα

τικής υδατοπρομήθειας της τουριστικής περιοχής Γεροσκήπου." 

Ejlώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 14 που υποβλήθηκε από το Βουλευτη εκλογικής πεQιφέΡΣιας 
Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQου στις 23 Ιουλίου 1991. 

" ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προωθείται η 

ικανοποίηση του αιτή ματος της κοινότητας Γεροσκήπου για αναμόρφωση της παρα

λtας μεταξύ της τουριστικής πλαζ του ΚΟΤ και της περιοχής αεροδρομίου για 

εξυπηρέτηση των κατοίκων της κοινότητας." 

Ε Ρώτηση με αρ. ΣΤΆ' 15 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ"ειας 

:;:άψου Χ. nαννάκη Ομήρου στις 2310υλίου 1991. 

" Καλε[ :"':. το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει tll Βουλή σε ποιο στάδιο 

βρΙσκετ:: ' τι προώθηση της υλοποίησης της συμφωνίας που έγινε μεταξύ της κυβέρ
νη{TTj'; και του Συμβουλίου Βελτιώσεως ΓερoσκήJτoυ για αναθεώρηση των πολεοδο

μικών ζωνών." 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤΆ' 16 που υποβλήθηκε από τονΚοινοβουλευτιχό Εχπ"όσωπο του 
Σοσιαλιστικο\ι Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Xα"E~ηδημητρίoυ στις 16 Ιουλίου 1991. 

" Παρόλες τις προσπάθειές μου να ενημερωθώ για τα σχέδια της κυβέρνησης 
όσον αφορά την κατασκευή του δρόμου Πύργου- Παχύαμμου, δεν ε ίχα μέχρι στιγμής 

οποιαδήποτε συγκεκριμένη ενημέρωση από το αρμόδιο Υπουργείο. 

Παρακαλώ να μου δοθεί απάντηση μέσω της Βουλής των Αντιπροσώπων. " 

Ε"ώτηση με a Q. ΣΤΆ' 17 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πε"ιφέρειας 
Πάψου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 24 Ιουλίου 1991. 

"Επειδή πρόσφατα οι Κυπριακές Αερογραμμές με εγκύκλιό τους προς τα toξl

διωτικά γραφεΙα καθόρισαν τη συναλλαγματική ισοτιμΙα Τ1]ς κυπρ~ακής λΙρας προς 
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τΤ)ν eλλΤΙVLκή δραχμή εν σχέσει με τα αερο,τορικά Ειοιηιρια Αθήνας.Λάρναχας και 
Αθήνας-Πάφου κατά παράβαση της υφιστάμενης και διαμορφούμενης ι.σοτιμ(ας των 
νομισμάτων, καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πλτιροφορi)σει τη Βουλή αν αυτό 

είναι σε γνώση της κυβέρνησης και, αν ναι, γιατί δόθηκε τι σχετική έγκριση της 

κuβtρνησης. αφού τι πιο πάνω διευθέτηση ζημιώνει τους KυπρίoUς ταξιδιώτες." 

EQώτηση με α~. ΣΤ'Α' 18 1(0\1 υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής neQIq:EQnaS 

Αμμοχώστου κ. Δημήτι~η "λιάδη σης 22 lουλίου 1991. 

"ΤΟ Ρ .ι.κ. oφεLλει στο ταμείο συντάξεων των υπαλλήλων του καθυστερημένες 

ELoφogt; 'ύψους 2,100,000 λιρών, ενώ. σίιμφωνα με την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή, 
τι οικονομική του κατάσταση για το 1990 εμφανΙζει λογισnχ6 έλλειμμα ύψους 
ι, 108.896 λιρών. 

Παράλληλα και ενώ το πρώτο τηλεοπτικό κανάλι του Ρ.Ι.Κ. παρουσιάζει 
σοβαρές αδυναμίες, το ιδρυμα προχωρεί στη δημιουργία δεύτερου τηλεοπτικού 
καναλιού έναντι σημαντικών δαπανών. 

Δεδομένης της οικονομικής του κατάστασης και δεδομένου ότι το ιδρυμα 

στηρi.ζεται για να επιβιώσει στην κρατική χορηγία δημόσιου χρήματος, καλείται ο 
αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή: 

Ι. Με ποιο σκεπτικό αποφασίστηκε η δημΙOUΡγ(α δεύτερου τηλεοπτικού κανα

λLOύ: 

2. Ποια είναι η οικονομική κατάσταση του ραδι.αρωνικού τμήματος μετά τη 

λειτουργ(α του τρ(του προγράμματος του ραδιοφώνου; 

3. Ποια ε(ναι 11 μέχρι σήμερα οικονομική κατάσταση του τρίτου προγράμ
ματος; 

4. Πόσοι και ποιοι είναι οι τακτικοί και οι έκτακτοι σuνEQΎάτες του τρΙτου 

πQOΎράμματoς και ποιες οι αμοιβές τους; 

5. Με ποια κριτήρια αποφασίζεται η επέκταση των δραστηΡLOτητων του Ρ.Ι.Κ. 
σε δt.άφoρoυς τομείς με δεδομένο πάντα το ότι οι ιθύνοντες διαχειρΙΙ;ονται 
δημόσLO χρήμα;~ 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 19 που \lΠO~λήθηκε από το Βο\lλευτή ειιλΟΥιχής περιφέρειας 
Πάφο\l κ. Γιαννάκη OpIjqO\l στις 30 IotJHo\l1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται 

και πότε να ικανοποιήσει το αίτημα της κοινότητας Μέσα Χωριού για επέκταση της 
οικιστικής ζώνης." 

Ερώτηση με <1Ρ. ΣΤ'Α' 20 που υπo~λήθηκε από το Βο\lλευτή ειιλΟΥικής πε(lιφέρειας 
Πάφο\l κ. Γιαννάχη Ομήρου στις 30 Ιουλίου 1991. 

"Η κοινότητα Μέσα Χωριού εγείρει αίτημα άρδευσης 300 σκαλών γης tO\l 
χωριού από το μεγάλο αρδευτικό έργο Πάφου. Ποια η επΙ τούτου θέση τον αρμό
διου Υπονργε(ου;" 

E(tώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 21 πο\l \lπo~λήθηιιε από το Bo\lletJtIj εχ;'ογιιιής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 30 Ιουλίου 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποιο είναι το 
χρονοδιάγραμμα για την ολοκλήρωση τον οδικού έργου από το Μέσα Χωριό προς 
το r Γυμνάσιο Πάφου." 
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EQώτηση με aQ. ΣΤΙΑ' ΖΖ που υποβλήθηκε από '(ο Βουλευτή εxλoγιxή~ ΠΕι;ιιφέι;ιειας 

Πάφotι Χ. Γιαννάκη Ομήι;ιο \l στις 29 Io"AiotJ 1991. 

"Το Υπουργικό Σvμβούλιο κατά την τελευταία του συνεδρία ενέκρινε δαπάνη 

ύψους 1.5 εκατομμυρίου λιρών περΙΠου για την αγορά και την εγκατάσταΟl1 συστή
ματος κεντρικού ηλεκτρονικού ελέγχου των φώτων τροχαίας στη Λεuχωσια. τη 

Λεμεσό και τη Λάρνακα. 

Επειδή και πάλι κατά τρόπο προκλητικό 11 κυβέρνηση JteQLφρoVEL την Πάφο, 
θέτοντάς τη σε δεiJτερη μο(ρσ. και θεωρώντας τους κατοίκους της πολίτες δεuτερης 

καττιγορίας, καλεΙται το αρμόδιο Yπouργε(o να πληροφορήσει τη Boυλτj για τα εξής: 

1. Γιατί 11 πόλη της Πάφου δε συμ,1τεριλτ'ιφΟτικε στην απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλtoυ που αqχ:ιρά την εγκα-τάσταση συστήματος κεντρικού llλεxtρo

νιχού ελέγχου των φώτων τρoχαtας; 

2. Πότε τι κ"ψέρνηση σκοπεύει να άρει την απαράδεκτη αυτή διάκριση που 

προκαλεί τα αισθ'ήματα των πολιτών της επαρχίας Πάφου; 

3. Πότε η κυβέρνηση θα πάψει να θεωρεΙ την Πάφο επαρχία δεύτερης καΤηΥΟ

ρίας και πότε θα αρχισει να εφαρμόζει πολιτική ίσης μεταχείρισης όλων των 

επαρχιών της Κύπρου; " 

EQώτηση με (lQ. Σ'f'A' 23 ΠΟ\l \ιπομήθηκε από '10 Βο\lλειιτή εκλογικής πεQιq;έQειας 

Λεμεσο" κ. 'ΑQ ιστο ΧQοοοστόμο\l σης 3110\lHo\l 1991. 

"Π ριν από μερικά χρόνι.α (l.ι-τoφασΙστηκε η δημιουργΙα κτηνοτροφικής περιοχής 

στην Επισκοπή, αλλά η εκτέλεση του έργου συνεχώς ανεβάλλετο, μέχρι να οριστικο

ποιηθεί η πορεΙα του νέου δρόμου Λεμεσού - Πάφου. 

Εφόσον η πορεία του δρόμου έχει οριστικοποιηθεΙ και δεν εμποδίζει την εκτέ

λεση του έργου και εφόσον στους προtlπολογιομούς προβλέπεται σχετικό κονδύλι 

ύψους ί40,ΟΟΟ, παρακαλεΙται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληροφορήσει τη Βουλή 

γιατ ί: καθυστερεί η κατακύQωσ'η των προσφορών." 

EQώτηση με «Q. ΣΤ'Α' 24 ΠΟ\l \lπo~λήθηκε από τον Κοινοβουλευτιχό ΕχΠQόσωπο 

'Ιου Σοσιαλιοηκο" Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάκη Χα'tζηδημηΤQίου στις S Aυyouo'to\l 

1991. 

'Ή περίπτωσll tll; τράπεζας BCCΙ (Τράπεζα Πίστεως και ΕμπορΙου) που 
xaQaxtllQtotllXE το μεγαλύτερο τραπεζικό σκάνδαλο στην παγκόσμια οικονομική 

ιστορία συνεχίζει να συγκλονιζει την ανθρωπότητα. 

Σε όλες τις χώρες στις οποίες λειτουΡΥούσαν υποκαταστήματα της τράπεζας 

κι ιδ ια ί.τερα στις ΗΠ Α έγιναν ή συνεχΙζovται ενδελεχε(ς δημόσιες έρευνες των λογα

ριασμών και των δοσοληψιών της. 

ItllV Κύπρο, πέρα από την ανακοίνωση της Κεντρικής Τρά.ο-τεζας μι την οποία 

ακυρώθηκε η άδεια λειτουργίας της πιο πάνω τράπεζας σε υπεράκτια βάση, τι,-τοτε 
άλλο δεν έχει ανακοινωθει. 

Καλουμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσΗ: 

1) Ποιες έρευνες έγιναν γι.α το υποκατάστημα της τράπεζας που πάνω από 

δέκα χρόνια εκτελεί τραπεζικές εργασΙες μέσω Κύπρου και ποι.α τα πορί
σματα των ερευνών αυτών; 
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2) Δε θα 'πρεπε η κuβέρνφη ενόψει της περΙΠΤωσης της BCCI και της αΙΤ1)(Jης 
για έvtαξη της Κύπρου στην ΕΟΚ να προβεΙ σε επανεκτίμηση της πολιnκής 

της για 'Τις \ιπεράκτιες εταιρείες; 

3) Με ποια κριτήρια δόθηκε άδεια για λειτουργία της BCCΙ στην KίιπQo και ΤΙ 
ενέργειες έκαναν οι αρμόδιες υπηρεσίες. εφόσον εδώ και χρόνια κυκλοφο

ρούσαν πλ,.,ροφορΙες γι.α σκάνδαλα και παρανομ(ες στις δοσοληψίες της 

τρόπεζας;" 

~ηση με α~. ΣΤ'Α' 2S ttO\l νπ~λή&ηκε αιι:ό τον; Βουλευτές εχλογιχής πε~ιφέιιειας 

Λάιιναχας Χ.Χ . Αν6ιιέα Μούσκο και Ανδιιέα Γεω~ίoυ σης 8 Avyoiιoto" 1991. 

"π αρατηρείται όη υπάρχει uπεQβoλικά μεγάλη καθυστέρηση στην έκδοση 

αδειών οικοδομής και ανόρυξης διατρήσεων. καθώς και στην επn:όπια εξέταση αιτή

σεων από τη Χωρομετρία, ΤΙ οπο{α πολλές φορές ξεπερνά το χρονικό διάστημα των 

τριών ετών. Το φαινόμενο αυτό, σε συνδυασμό με το γεγονός ότι το Τμήμα ΚΤ1jμa

τολογΙου και Χωρομ.ετριας δε δέχεται γ ια εξυπηρέτηση το κοινό τα απoγεiιματα της 

Πέμπτης, προκαλεΙ υπέρμετρη καθυστέρηση και ταλαιπωρία στοιις πολίτες και 

ιδ ιαΙτερα στους κατοίκους της υπαίθρου. 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο νο πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι· 

προσώπων: 

(ο) Πώς προτίθεται να απλοποιήσει καιJή σuντoμεύσει τις διαδικασi:ες έκ.δοσης 

αδειών οικοδομής και αδειών ανόρυξης δι.ατρήσεων; 

(β) Πώς προτιθεται να αντιμετωπ(σει το πρόβλημα των χρονοβόρων διαδικα

σιών του Τμήματος xωρoμετρCας; 

(γ) προτίθεται να αλλάξει το υφιστάμενο καθεστώς, ώστε το Κτηματολόγιο να 

εξυπηρετεί το κοινό και ιδιαίτερα τους κατοίκους της υπαίθρου και τα 

απογεύματα της Πέμπτης , αφού καταρ~θηκε η εργασία το\! Σαββάτου;" 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 26 πο\l \ιπΟΙΙλήθηχι από 1:0\lς Βο\lλευτές ε"λογικής πεQιφέ. 

QetR; ΛάQνα.κα.ς κ.κ . ΑvδQέα Μούσκο χαι ΑvδQέα fεωQγίο\l στις 8 ΑυΥούστοιι 
1991. 

''Οι χτηνοτρόφοι του Αγίου θεοδώρου, της Avαφωτ(ας και των άλλων κοινο

τήτων της επαρχίας Λάρνακας παραπονούνται ότι υπάρχει μεγάλο πλεόνασμα 

αρνιών λόγω το\! λαθρεμπορίου που διεξάγι:ι:αι με τα κατεχόμενα κυρ (ως μέσω της 

Πύλας αλλά και καθ' όλο το μήκος της γραμμής αντιπαράταξης με αποτέλεσμα να 

σuνoντo\ιν οξύ πρόβλημα διάθεσης των κτηνοτροφικών τους προϊόντων αλλά και 
εξασφάλισης αμειπτικής τιμής. 

Το φαινόμενο αυτό, το οποίο αποτελεί χρόνια μάσηγα για τον κτηνοτροφκό 

μας κόσμο και την Κύπρο γενικότερα, οφείλεται στην έλλειψη επαρκούς και αποτε· 

λεσματικής αστ\!νομικής επιτήρησης κατά τη διάρκεια το\! εικοσιτετραώρου, αλλά 

και στο γεγονός ότι έχει καταργηθεί το πιστοποιητικό που εξέδιδαν οι κοινοτάρχες 

για την ιδιοκτησΙΟ, κατοχή και διακίντιGη ζώων. 

Γι' ο\!τό καλείται το αρμόδιο Υποιιργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι.

προσώπων: 

(α) Ποια μέτρα λαμβάνει για την πόταξη του λαθρεμπορίο\! ζώων που διεξά· 

γεται με τις τουρκοχρατούμενες περιοχές ; 
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$) προτΙθεται να λόβει στο μέλλον οποιοδήποτε όλλα επι.πρόσθετα μέτρα για 
την αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση του λαθρεμπορίου; 

(Υ) Προτίθεται να επαναq:tρει το θεσμό του πLσtOΠOιητιxoι) των κοινοταρχών 

για την ιδιοκτησια. κατοχή και διαχΙνηση ζώων;" 

EQώτηση με αρ. ΣΓΑ' '1.7 πο\! \JΠοfSi..ή8qxε από το Βουλεντή f)(λο'Υιχής ΠΕριφέΡΕιας 
Οάφοω κ. Γιαννάκη Oμή~\ι σης 9 Αuyοvστο", 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα προτΙ. 

θεται να πάρει. για να θέσΕΙ τέρμα στην απαράδεκτη συμπεριφορά του Ρ.ι.κ., ο' ό,ΤΙ 

αlJX)ρά την πολιτική του στον τομέα των διαφημίσεων που ανακοινώθηκε πρόσφατα 

και με βάση την oπotα θα wyχάνouν εκπτώσεως όσοι διαφημιζόμενοι δε θα διαφημί

ζουν σε άλλο ραδιόφωνο πέραν του Ρ.ΙΚ. 

Επειδή η ΣUΓΚεχριμένη απόφαση του Ρ. Ι .Κ. σαφώς στοχεύει στο στραγγαλισμό 

της ιδιωτικής ραδιοφωνΙΟς και βρΙσκεται σε πλήρη αντίθεση με τη διακηρυγμένη 

πολιτική της κυβέρνησης για εξασφάλιση συνθηκών πολυφωνίας στα μέσα ηλεκτρο

νικής επικοινωνίας και επεLδή γίνεται προσπάθεια επαναφορ(ις στις συνθήκες μονο

πωλΙου που επικρατούσαν ΠΡΟηΥο\ιμενα και επειδή τέλος εγε(ρεται θέμα αθέμιτου 

ανταγωνισμού από έναν οργανιομό δημόσιας ωφέλειας, όπως είναι το Ρ.ΙΚ., 

καλεΙται η κυβέρνηση να δώσει άμεσες και σαφείς απαντήσεις στα ερωτήματα που 

εγείρονται." 

Ερώτηση με OQ. ΣΓΑ' 28 που υποl3λήβηκε από το Βουλευtή εκλΟΥιχής πεQlφέ"ειας: 
Λεμεσού κ. ΆQLστο ΧQuoοστόμου στις Ηί Αuyο\ιστου 1991. 

~ΠάγLO αΙτημα των αμπελουργών των χωριών Πάχνα, Δορ(ι. Μαλι..ό.. Λόφο\!. 

καθώς και άλλων χωριών της επαρχίας Λεμεσού ε[ναι να συμπεριληφθεί. η παρα

γωγή τους στα εκλεκτά σταφύλια. 

Το αίτημα απορρι..-ττόταν μέχρι τώρα, με το δικαιoλOγ1lτικό ότι υπάρχει 

διαφορ(ι υψόμετρου και συνεπώς διαφορά ποιότητας. Εντούτοις οι παραγωγοί 

αισθάνονται έντονα ότι εξαπατούνται και αδικούνται. εφόσον οι οινσβιομηχανΙες 

κατά την παραλαβή τοποθετούν τα σταφύλια τους στον ίδιο χώρο που τοποθετού

νται τα εκλεκτά. Περαιτέρω αναφέρεται ότι. σε περίπτωση που ένας παραγωγός. 

για σκοπούς παρ(ιδοσης στις οινοβιομηχανίες, ενοικιάσει μετοχές από χωριό που 

σuyκαταλέyεται στα εκλεκτά . τα σταφύλια του παραλαμβάνονται ως εκλεκτά. 

Δεδομένου ότι ο ισχυρισμός των αμπελουργών είναι ορθός. παρακαλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται να άρει την αδικία σε 

βόρος των αμ..-τελouρyών αυτών των χωριών.~ 

EQώτηση με OQ. ΣΊ'Ά' 29 που vnol3lήOηxe από το Βουλευτή εκλΟΥικής πεQιφέQειας: 
Λευκωσίας κ. ΜάQΚΟ ΚυΠQιανο\ι στις: 19 ΑυΥούστου 1991. 

''Ο ποταμός Κλήμος στον Άγιο Δομέτιο παρουσιάζει σοβαρό πρόβλημα το 

οποίο μπορεί να χωριστεί σε δuo μέρη. 

Ι. Στο τμήμα στο οποίο έχει γίνει επένδυση και που βρίσκεται στις ελεύθερες 

περιοχές εξαχoλoιfuύν να δημι.ouρyoννται λιμνάζοντα νερά, με όλα τα 

δυσάρεστα επακόλουθα. Αυτό αpeίλεται σε λανθασμένη κατασκευή που δε 

δίνει στην κοίτη του ποταμού την απαραίτητη κλΙση. 
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2. ΤΟ τμήμα του ποταμού που βρίσκεtαι στη νεκρή ζώνη έχει συνεχώς >,ιμνό:
ζοντα νερά, καθώς και αγριόχορτα. Τα προβλήματα που δημΙ01JQΎOUνtαι 

γι.α την υγεία των κατοίκων της περιοχής είναι πολλά. ιδιαίτερα λόγω των 

κουνουπιών και της δυσοσμίας. Οι ερΥασίες καθαρισμού που γίνονται με 

εκσκαφείς δε λύνουν το πρόβλημα, αλλά δημιουργο\7ν και άλλα προβλή

ματα, όπως καθίζηση του εδάφους. Σι ε,ΤΙ010λή του Υπουργείου ΣU)')(οινω

νιών αναφέρεται ότι δεν μπορεΙ να επενδυθεί αυτό το _μημα του ποταμού. 

'επειδή τα κατοχικά στρατεΙΙματα δεν επέτρεψαν την κατασκευή έργων μέσα 

στη νεκρή ζώνη'. 

Γι' αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος Υποιιργός όπως ενημερώσει τη Βουλή: 

Ι. η μέτρα προτίθεται να λόβει η χ~ρνηση. για να διορθωθεί η επένδυση που 

έχει γίνη στον ποταμό Κλήμο; 

2. Σε τι διαβήματα θα προβεί, για να προχωρήσει στην επένδυση και του 

υπόλΟI.ι'"tου τμήματος του ποταμού Κλήμα\! που βρίσκεται στη νεκρή ζώνη; 

3. Έχει )'Ινει προσπάθεια να χαρακτηριστεί το όλο έργο δικοινοτικό. ούτως 

ώστε να επιχορηγηθεί α..-τό τα σχετι.κά ταμεία του εξωτερικού; 

4. Γιατί ανέχεται η κυβέρνηση να ης α..-ιαγορεύονν, είτε τα Ηνωμένα Έθνη είτε 

ο κατοχικός στρατός, να προβαίνει σε επωφeλ'ή έργα στη νεκρή ζώνη που 

είναι αναπόσπαστο μέρος της Κυπριακής Δημοκρατίας, ιδιαίτερα τη στιγμή 

που ο κατοχικός στρατός προβαίνει σε οχυρωμαηκά έργα στη νεκρή ζώνη , 

χωρ(ς να επεμβαΙνονν τα Ηνωμένα Έθνη;" 

Etώτηση με αιι· ΣΤ'Α' 30 που uπoιη.ήθηκε α.,ό το Boυλεvr:ή εχλοΥικής πε~ιφέ~ειας 

Λευχωσίας κ. Mά~κo Kun~IUvoiι στις 19 AuyoiIOtou 1991. 

"Από το 1985, που άρχισαν οι μαζικές πωλήσεις ηλεκτρονικών υπολογιστών 
(PCS) t\ιπoυ ΑΤ με επεξεργαστή 80286, οι υπολογιστές τεχνολογίας ΧΤ με επεξερ
γαστή 8088 άρχισαν να φθΙνouν, με α..τοτέλεσμα σήμερα να έχουν εξαφανιστεί 

εντελώς α.."tό τις αγορές της Δυηκής Ευρώπης. Το [διο συμβαίνει και στην Κύπρο, 

με μόνη εξαίρεση την κυβέρνηση . 

Ένας λόγος που αποσύρθηκαν από την αγορά τα ΧΤ είναι το ότι δεν μπoΡOiιν 

οι επεξεργαστές τους να ανταπoκριθoiιν στις ανάγκες των νέων προγραμμάτων για 

υπολογιστές. Επιπρόσθετα και η τεχνολογία και η ταχύτητα των επεξεργαστών 

80286 είναι πια ξε.."tερασμένη. μετά την κυκλοφορία υπολογιστών με επεξεργαστές 
80386 και πρόσφατα 80486. Όσον αφορά την τιμή τους. οι Ε.ι"tεξεργαστές 8088 τώρα 
πλέον εΙναι φθηνότεροι από τους 80286 μόνο κατά $50 περίπου, ώστε το οικονομικό 
κέρδος να μη δικαιολογεί τη θυσία σε τεχνολογία και ποιότητα. 

Σχετικά με τις tyχρωμες οθόνες, η τεχνολογία EGA κατάργησε την προηγού
μενη τεχνολογία CGA το 1987 και από το 1989 η τεχνολογία VGA κατάργησε την 
EGA. Σαν αποτέλεσμα έχουν εξαφανιστεί οι οθόνες EGA από τη ΔυτιΚ'ή Ευρώπη 
και την Κύπρο, με μόνη εξαίρεση και πάλι την κυβέρνηση. 

Γι' αυτό ερωτάται ο αρμόδιος ΥΠΟ\ΙQγός κατά πόσο αληθεύει ότι έχouν παραγ

γελθεί από την κυβέρνηστι και ειδικά από το Υπουργείο Παιδείας 250 περίπου 
υπολογιστές τύπου ΧΤ, από τους οποίους οι μισοί θα έχouν οθόνες τύπου EGA. 
Ακόμα πώς σκοπεύει η κυβέρνηση ν' αvτιμετωπΙσει την περLπτωση, αν α..-ιοφασιστεΙ 
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να διδάσκονται στα σχολεΙα της Κύπρου προηγμένα προγράμματα υπολογιστών; θα 
«χρηστευτούν οι καινούργιοι υπολογιστές ΧΤ που θα αγοραστούν φέτος 1i μήπως, 
επειδτ'ι θα αγοραστούν ακατάλληλοι υπολογιστές, θα απαΥορεντεΙ η διδασκαλί.α των 
προηγμένων προγραμμάτων;" 

E~ηση μL α~. ΣΤΙΑ' 31 πο\l \ιποβλή&ψιε από το Βοu).ε\lτή εκλοΥιχής πε~ιφiQειας 

Λεμεσo"ίJ κ. 'AQIoto ΧQuσοστόμο\l στις 19 Αuyούστοu 1991. 

"Το Κολόσσι . χωρίς τη συγκατάθεση των κατοΙκων του, βρέθηκε εγκλωβι

σμένο. Νοτιοδυτικά το έδαφός του βρίσκεται εντός των βρετανικών βάσεων και 

βορειοανατολικά η γη του, 715 σκάλες Μερράς, υφαρπάχτηκε από την αποικιοκρα
τ ική κυβέρνηση που τη μετέτρεψε σε κυβερνητικΤι γη (χαλιτικο). Αυτό είχε σαν 

αποτέλεσμα να περιοριστε ί η ανάπτuξη και ο ι νtoι να ε-Υκαταλεί.πουν το χωριό τους. 

παρά το γεγονός ότι πρόκειται για προάστιο της Λεμεσού. 

πριν από την εισβολή και ύστερα από επίμονο αίτημα των κατοίκων αποφασί

στηκε όπως οικοπεδοποιηθεί μέρος του (Μερρά) χαλίτικου, με σκοπό να δοθούν 

οικόπεδα σε κάθε οικογένεια. Έγινε μάλιστα και σχετικός διαχωρισμός. Μετά την 

εισβολή αναβλήθηκε η εκτέλεση του έργου και στο χώρο εκείνο στήθηκαν αντίσκηνα, 

για να φιλοξενήσουν τους εκτοπισμένους αδελφούς μας. Στη συνέχεια μέρος του 
Μερρά χρησιμοποιήθηκε για την ανέγερση του Συνοικισμού ΚολοσσΙΟυ, ενώ έκταση 

γης προορίζεται για τη δημΙΟ\JQγία βιομηχανικής περιοχής. 

Οι αυτόχθονες κάτοικοι που θέλουν να παραμείνουν τα παιδιά τους στο χωριό 
και εκείνοι που υποχρεώθηκαν να εγκαταλείψΟυν το χωριό τους (απόδημοι) και που 

επιθυμούν να επιστρέψουν και να εγκατασταθούν σ' αυτό στερούνται αυτού του 

δικαιώματος λόγω έλλειψης οικοπεδοποιήσιμης γης. 

Αναφορικά με το Μερρά οι γηραιότεροι κάτοικοι του χωριού μαρτυρούν όη 

μεγάλη έκταση γης που εμφανίζεται ως χαλίηκη ανήκε στο Κολόσσι και αποτελούσε 

το Μερρά Κολοσσίου. Αυτό επιβεβαιώνεται και από το γεγονός ότι το 192 1, όταν 
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας συμπλήρωνε την καταγραφή της γης, 

σύμφωνα με το έντυπο 115 η υπό αναφορά έκταση γης, που κάλυπτε 715 σκάλες, 
καταγράφηκε ως Μερράς Κολοσσίου. Το 1929 με κάποια διοικηηκή πράξη και εν 

αγνοΙα των κατοίκων του χωριού η αποικιοκραηκή κυβέρνηση υφάρπασε το Μερρά 

ΚολοσσΙΟυ και τον μετέτρεψε σε χαλΙηκη γη. 

Νοουμένου ότι η κοινότητα Κολοσσίου διεκδικεί την αποκατάσταση των δικαι

ωμάτων της πάνω στο Μερρά Κολοσσ(ου, παρακαλεLται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή και να καταθέσει ταυτόχρονα όλα τα σχετικά έγγραφα 

αναφορικά με τα ακόλουθα: 

Ι ) Πότε έγινε η αλλαγή ιδ ιοκτησιας των 715 σχολών του Μερρά Κολοσσίου; 

2) Βάση ποιας αJτόφασης και με ποιο δικαιολο-Υητικό έγινε η αλλαγή ιδιοκτη

σtας(uφαQπαγή) της περιoυσtας του χωριού ; 

3) προτίθεται η κυβέρνηση να αποκαταστήσει τα δικαιώματα του χωριού; " 

Eμnηση με OQ. ΣΤ'Α' 32 που \ιΠοΡλήθψιε από τον ΚοινΟΡΟυλευτιχό ΕχΠQόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχη Χατζηδημητρίο" στις 26 A\JYoiJ
στου 1991. 

"Ως Κύπριος πολίτης αισθάνομαι -και ε ίμαι βέβαι.ος ότι το (δ ιο αισθάνονται 

και όλοι οι Κύπριοι- ότ ι δ ιασύρομαι και εξευτελίζομαι κάθε φορά που περνώ από 
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Τ~ς βρετανικές βάσεις και αντιμετωπίζω τις εξευτελιστ ικές έρευνες και τα προτετα
μένα εναντίον μου όπλα των Βρετανών στρατιωτών. Για την κατάσταση αυτή 
έγιναν πολλά διαβήματα. χωρίς όμως κανένα αποτέλεσμα. 

Εξάλλου, τι έχει να πει το αρμόδι.ο Υπουργείο για την προκλητική συμπερι

φορά των αρχών των βρετανικών βόσεων που επιτρέπουν στα ελικόπτερά τους να 
πετούν πάνω α...ό τις νότιες ακτές της Κύπρο\! και μάλιστα πάνω από πολυσύχνα

στες περιοχές που βQίσκoνται πέρα από τα σύνορα των βάσεων, όπως είναι ο 

Κόλπος του n ισσουρΙΟυ. και σε ύψος όχι μεγαλύτερο των 50 μέτρων; 

Η σνμπεριφορά αυτη των Βρετανών δεν αποτελεΙ παραβίαση των ΚUΡLOρχικών 

δικαιωμάτων της Δημοκρατίας; Πώς η κυβέρνηση προστατεύει το κράτος από 

τέτοιες παραβιάσεις;" 

EQώτηση με aQ. Π' Α ι 33 !του υποΙΙλήβηχε α.πό το Βουλευτή εκλογιχής :τεQιφέQΕιας; 
Λεuxωσίας Χ. Ρένο ΠQέvrζα στις 26 Aτηιotιστoυ 1991. 

"Είκοσι ΠEQtnou πτυχιούχοι πανεπιστημίου στον κλάδο της ε ιδικης εκπαί.

δεUΣΗς απασχολούνται επί σειράν ετών στη δημόσια εκπαιδευτικη υπηρεσί.α με 

εξαμηνιαίες συμβόσεV; και, όπως πληροφορούμαι , δε μονιμοποιούνται με τη δικαιο

λογΙα ότι δεν υπάρχουν σχέδια υπηρεσίας που να καλύπτουν τα ειδικά επιστημο
νικά τους προσόντα. 

Επειδη είναι αδιανόητο να μιλούμε για ύπαρξη ειδ ικής εκπαίδευσης στον τόπο 

μας, ενώ σχέδια υπηρεσίας για τη μόνιμη πρόσληψη εκπαιδευτικών της ε ιδ ικής 

αυτ'ής εκπαίδευσης δεν υπάρχουν, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει 

τη Βουλή εάν και πότε θα ετοιμαστούν τα κατάλληλα σχέδια και πότε θα πάψει η 

μόνιμη 'ΠΡOσωριvτ'ι' επΙ συμβάσει εργοδότηση των επηρεαζομένων." 

Ερώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 34 που υπΟΡλήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥικής πεQιφέQειας 
ΚεQ\ινειας κ. ΣωΧQά:tη Χάσικο στις 26 Ατηιονστου 1991. 

''Τον τελευταίο καιρό δημοσιεύματα στον κυπριακό τύπο παρουσίασαν την 

κυπρι-ακή εταιρεία CON-50NS TRADE & TOURS ΙΤΟ ως τον προμηθευτή υλικών 
απαραίτητων για τις ανάγκες της AΣΤUΝoμ(ας και της Εθνικής Φρουράς αξίας πέραν 

των ΙΟ εκατομμυρίων λιρών. Επειδη η εταιρεΙα αυτ'ή. όπως φαίνεται από τα στοι

χεία του γραφείου του EφόQoυ Εταιρειών, συστ'ήθηκε και διαλύθηκε ουκ ολίγες 

φορές, καλούνται τα αρμόδια Υπουργε(α να μας ενημερώσουν για τα πιο κάτω: 

Ι. Από την εμ..-τορ(α των πιο πάνω υλικών η εταιρεία CON-SONS TRADE & 
TOURS ΙΤΟ εισέπραξε οποιαδήποτε αμolβ'ή είτε υπό μορφή προμηθειών 

είτε υπό μoρφτi αμοιβής για ΠOQOΊTi υπηρεσιών; 

2. Στην περίπτωση που εισέπραξε οποιοδήποτε ποσό είτε υπό μορφή προμη
θειών είτε υπό μορφή αμοιβής για παροχή υπηρεσιών έχει εκπληρώσει 11 
εταιρεί.α ή οι διε1AhMές της ΤLς φορολογικές τους υπoχρεώσεις;~ 

E~τηση με OQ. ΣΤ'Α' 35 που υποβλήβηχε από το Βουλευτή εχλΟΥ,κής πεQιφΕQΕιας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήΤQη Ηλιάδη στις 26 ΑυΥοΙΙστου 1991. 

~Πέρασαν ήδη αρκετές μέρες από τότε που δημοσιεύτηκε στον τύπο ότι ο 

Κύπριος φοιτητής Γιώργος Κουτσόφτας από την κατεχόμενη Περιστερωνοπηγ'ή που 

δικάζεται στη Ν. Υόρκη για τη συμμετοχ'ή του στις εκδηλώσεις aπoδoκιμασίας του 
Οζάλ αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα με τα δ~xηγoρικά έξοδα που απαιτεί η υπερά

σπισ'ή του . Ωστόσο. μtχρι στιγμής δεν έγινε γνωστή καμιά αντίδραση της κυπριαχ'ής 

Χ'υβέρνησης. 
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ΤΟ θέμα δεν είναι φιλανθρωπικό και θεωρούμε ότι εΙναι χρέος της πολιτείας 

και ιδιαίτερα του Υπουργείου Παιδείας να συμπαρασταθεί στον Κύπριο φoLtTJti) κι 

αυτό ως ελάχιστο δείγμα αναγνώρισης προς τους «χητητές μας που με T1'Jv αντικαΤΩ
χικΤ; τους τοποθέτηση και την απελευθερωτική '{ους παρόρμηση προβό.λλουν σωστά 

το πρόβλημά μας και αποτελούν την καλύτερη εlπίδα για τον τόπο μας. 

Γι' αυτό ερωτάται 11 κυβέρνηση αν, ΕΠιδεικνύουσα στοιχειώδη εθνική Euαι.

σθηοΙα. προτίθεται να σνμπαρασταθεΙ στο ΓιώQΎo Kouτσόψτα τόσο όσον αφορό: τη 

νομική διαδικασία όσο και άλλα προβλήματα που τυχόν αντιμετωπίζeι λόγω της 

αντικατοχικής του δραστηριότητας." 

E~ώτηση με α~. ΣΤΆ' 36 που υποβ),ήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε"ιφέ"Ειας 
Πάφου Χ. Γιαννάκη Ομήj!ου στις Ζ3 Αuyούστου 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσΕΙ τη Βουλή πότε προτιθεται 

να ικανοποιήσει το αίτημα της κοινότητας Γι.όλου για αντικατάσταση τμήματος των 

σωλήνων πόσιμου νερού που έχεL φθαρεί και θέτει σε κίνδυνο τη δημόσια υγεία." 

Εοώτηση με «12. Σ'f'A' 37 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσoiι κ . Αuyεl2ινό Παπαοέ στις 27 Aυyoiιστoυ 1991. 

"Πολλά παράπονα ακοUoνται και αρκετές καταγγελΙες γΙνovται προς τους 

αρμοδίους και τις εφημερίδες από συνεργατικά ιδρύματα μικρών χωριών για τα 

υπέρογκα ελεγκτικά δικαιώματα που επιβάλλει σ' αυτά η Ελεγκτική Υπηρεσία. 

Με γρα..-τ:τή καταγγελία της προς όλους τους Βουλευτές Λεμεσού η Σπε ΑγΙου 

Παύλου καταγγέλλει ότι καταβάλλει για κάθε ελεγκτή δικαιώματα ύψους Ε60 την 

ημέρα με αποτέλεσμα να UφΙσταται ζημιές η εταιρεια και να μειώνονται όχι μόνο τα 

κέρδη της. αλλά και τα αποθεματικά της. 

'Αν συνεχιστεί αυτή η ληστεtα" όπως την α..,οκαλούν οι επιτροπε(ες των συνερ

γαΤΙΎ-ιίιν . 'σε πέντε χρόνια δε θα υπάρχουν συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα στην 

ύπαιθρο'. 

Επειδή τα (δ ια παράπονα ακοUoνται και από συνεργατικά ιδρύματα άλλων 

χωριών, που ο κύκλος των εργασιών τους είναι περl.Oρισμtνος. καλεΙται το αρμόδιο 

Υπουργε[ο να πληροφορήσει τη Βουλή τι μέτρα ItΡOtieEtat να πάρει για '(ην 

ανακούφιση των πιο πάνω συνεργαηκών ιδρυμάτων." 

E~ηση με αο. Σ'f'A' 38 που νπo~λή&ηκε από το Βουλευτή εΧλογlχής πειμφέοε ιας 

Λεμεσο\ι κ . 'Αl2ιστο Χουσοστόμον στις 28 Aυyoiιστoυ 1991. 

"Κατά μήκος του νότιου αγωγού κατασκευάζονται έργα τόσο από την κυβέρ

νηση όσο και από ιδιώτες. 

Εκφράζονται φόβοι όη η κατασκευη αυτών των έργων επανξάνει την πιθανό

'(ητα για βλάβες στον αγωγό με κίνδυνο να απελευθερωθούν τεράστιες ποσότητες 

νεΡOiι και να προκαλέσουν ανυπολόγιστες ζημιές. 

Λόγω '(ης σοβαρότητας του θέματος παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή αν για την κατασκενή Οι-τ:οι.ουδήποτε έργου πλησΙΟν ή στο 

έδαφος πάνω από τον αγωγό απαιτεΙται η έκδοση άδειας και αν γίνεται έλεγχος των 

έργων αυτών." 

• 
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ΕQώτηση με αρ. Π'Α' 39 ΠΟ\! \llIo~).ήβηκε α.τό το Βουλευτή εχλογιχή; περιφέρειας 

Λευκωσίας Χ . Ρένο ΠQέντζα στις 28 ΑυΥο;'στο\l 1991. 

"Π ληροφορΙες ποιι δημοσιε"ίιτηκαν στην τουρκοκυπριακή εφημερΙδα 'Κ ί.πρις' 

αναφέρουν ότι οι κατοχικές αρχές επεμβαίνουν σε ένα από τα σημαντικότερα 

μνημεία του χριστι.ανισμού. στο κατεχόμενο μοναστήρι -,:ου ιδρυτή της Εκκλησίας 

της Κύπρου. του ΑποστόλοιΙ Βαρνόβα. στο ΟΠΟ(Ο επιφέρουν μετατροπές αλλοιώνο

ντας τον αρχιτεκτονικό του χαρακτήρα. για να το μετατρέψουν -όπως αναφέρεται 

στο δημοσίευμα- σε μουσείο. 

Ερωτάται η κυβέρνηση ποια μέτρα πήρε ή προτίθεται να πάρει γι.α γα 

αποτραπεί οποιαδήποτε ιερόσυλη Ε.ι.έμβαση σ'αυτό και καλείται να γνωστοποιήσει 

πώς εκτιμά την κατοχική ο\lτή ενέργει.a. καθώς κοι τη χρονική στιγμή που ε..-ιελέγη 

γ ια την εκδήλωσή της." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 40 110\1 νπ:οΙΙλήθηκε από τον Koινo~oυλευτικό Εκιτ"όσωιτο 

του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατζηδημητ"ίου στις 27 Αυγού. 

στου 1991. 

'ίο θέμα του λαθρεμπορίου με τα κατεχόμενα και την ίδια την Τουρκία 

απασχολεί τη Βουλή από μακρού και ζητήθηκε η λήψη μέτρων για την αντιμετώπιση 

του προβλήματος, Παρόλες τις διαβεβαιώσεις από μέρους της κυβέρνησης, η κατά· 

σταση φαίνεται να επιδεινώνεται . Οι τελευταίες aποκαλύψεις ότι σε καταστήματα 

κυκλοφορούν λαθραία εισαγόμενα είδη ένδυσης από την Τουρκία δημιουργούν 

πρόβλημα που aπαιτεί άμεση λήψη μέτρων προς αποτροπή μι.ας εσωτερικής ηθικής 

σηψης. Πώς η κυβέρνηση παρεμβαίνει και πώς αναλαμβάνΕΙ ης ευθiινες της για την 

εμπέδωση της ηθικής, πολιτικής και νομικής τάξης;" 

E~τηση με α". Σ'f'A' 41 που υιτοl,λήθηκε από τον Koινo~oυλευΤΙKό Εκιτ"όσωπο 

του ΣοσιαλισΤΙΚΟ\J Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατζηδημητ"ιου στις 3 Σεπτεμ

Ι'ρίου 1991. 

~Διαφoρές σε μι.α εταιρε(α πετρελαιοειδών έχουν δημιουργήσει προβλήματα 

ευρύτερης σημασίας, με συνέπειες στην οικονομ[ο. του τόπου και ιδιαΙτερα στον 

τομέα των εναέριων σuyxoινωνιών και τον τουρισμό. Τα προβλήματα που δημιουρ

γούνται είναι πολύ σοβαρά και επανtρχoνται συνέχεια, με φανερό τον κίνδυνο για 

ακόμη πιο σοβαρές επLJtτώσεις στην οικονομία του τόπου. 

Γι' αυτό καλούμε την κυβέρνηση να μας πληροφορήσει για τα ακόλουθα: 

(α) Την έχει αι-τασχολήσει το γεγονός ότι ΕUΡl.σxεται εκτός του ελέγχου της η 

προμήθει.α των πετρελαιοειδών; 

(β) Ποια η ενεργει.ακή της πολιτική και κατά πόσο είναι σε θέση να προστατεύει 

στρατηγικής σημασίας τομείς που συνδtoνται με την οικονομική ζωή του 

τόπου;" 

Ερώτηση με α". Σ'f'A' 42 που υποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής περιφέ"Ειας 

AepeOO\J κ. 'ΑQιστο XQuooot6PO\J στις 4 ΣεπτεμI'Qί.Ο\J 1991. 

"Στον Προ\lπολογισμό Αναπτύξεως του 1991, κάτω από το άρθρο 27.849 • 
Mειt;oνα Υδατικά Έργα Ξυλούρικου, γίνεται πρόνοια για τα ακόλουθα ποσά:· 
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Ι) Καταβολή δικαιωμάτων των ξένων Συμβουλων Μηχανικών 

που εκπονούν τα λεπτομερή κατασκευα.στικά σχέδια και τη 

μελέτη του έργου 

2) Τοπογραφικές εργασίες και εργαστηριακές έρευνες 

3) Έναρξη εργασιών κατασκευής του φράγματος 

Σύνολο 

n,rm 

8,rm 

38S,rm 

ΤΟ φράγμα Ξυλουρικου. με χωρητικότητα 1.9 εκ. κυβικά μέτρα νερού. είναι ένα 

από τα υδατικά έργα που προβλέπονται από το Ενοποιημένο Σχέδιο Αγροτικής 

Αναπτ'ύξεως Κρασοχωριών. Η ολική δαπάνη υπολογίζεται σε ί4.33 εκ. Η έκταση 

που θα αρδεύεται ανέρχεται σε 2.667 δεκάρια και θα εξυπηρετουνται 11 χωριά 
(Άγιος Μάμας, Καπηλειό. Λιμνάτης , Κορφή. Απαισιά. Γεράσα, Αψιου, Παραμύθα, 

Σπιτάλι, Φασούλα και Παλόδεια). 

Νοουμένου ότι αισίως πλησιάζει το τέλος του 1991, παρακαλείται το αρμόδιο 
ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή σΕ ποιο στάδιο βρίσκεται η εκτέλεση του 

έργου αυτου, που εί.ναι ουσιώδους σημασίας για τα Ι 1 χωριά της επαρχίας 

Λεμεσου;" 

ΕQώτηση με αQ. ΣΤ'Α' 43 που υιτοl3λήθηχε από το αξ. Μέλος της Βουλής εκλογικής 
πεQιφέQΕιας Αμμοχώστου κ. KlaiQq ΑΥΥελίδου στις 3 ΣεπτεμJιQίου 1991. 

h Από πολλά έτη γί.νεται μελέτη στο Υπουργείο Παιδείας των αποτελεσμάτων 

των ΛΕΜ. όπως έχουν λεΗουργήση στη Μέση ΕκπαΙδευση, και προγραμματίζονται 

αλλαγές, για να γίνει ο θεσμός πραγματικά ΛΕΜ και όχι ΛΕΣ, όπως είναι τώρα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει σχετικά τη Βουλή: 

(Ι) για τα αποτελέσματα της αξιολόγησης, 

(2) τις αλλαγές που θα γίνουν και 

(3) πώς και πότε θα γίνουν αυtές οι αλλαγές. Η 

E~τηση με αQ. ΣΤ'Α' 44 που υπol3λήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλοΥικής 

πεQιφέιιειας Αμμοχώστου κα Κλαίιιη ΑΥΥελίδου στις 3 ΣεπτεμJιQιου 1991. 

" Π ότε και πώς σκέφτεται το αρμόδιο Υπουργείο να επιλύσει το οδικό

κvκλoφoριακό πρόβλημα της από πολλών ετών παραμελημένης ελεύθερης περιοχής 

Αμμσχώστου. που είναι και ο βασικός αιμοδότης της κυπριακής οικονομίας με την 

αυξημένη τουριστική κίνηση. Συγκεκριμένα ζητούμε πληροφορίες για τα σχέδια που 

προγραμματίζονται: 

(1) Για την κατασκευή του δρόμου Λευκωσίας-Κοχκινοχωριών· 

(2) για τη διαπλάτυνση του δρόμου noραλIμvίoU-nρωtoρά· 

(3) για τη διαπλάτυνση του δρόμου Λι.οπετρΙοu-Ποταμού ΛιοπετρΙΟυ. J 

(4) για τη διαπλάτυνση και βελτίωση του δρόμου·λαιμητόμου Ξυλοφό:γου

Αγίας Νάπας- κα~ 

(5) γενικά για την επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση των βασικών εσωτερικών 

δρόμων-κόμβων εντός των Κοχκινοχωριών. Μ 
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EQώτηση με RQ. ΣΤ'Α' 4S πο\! υπΟΡλήθηχε από τον KoινoβoυΛWΤικό ExπQόo"ωπo του 
Σοσια).ιστιχο\ι Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη ΧατζηδημηΤQίοu στις: 4 ΣεπτεμfSllίοu 
1991. 

~Στην περιοχή Λνμ..-τιών άνδρες της Ειρηνευτικής Δύναμης προέβησαν σε νέες 
ενέργειες πο\! θέτουν ιιπό αμφισβήτηση τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής 
Δημοχρα-ι:Ιας και αποτελούν πρόκληση για τσυς Κυπρίους πολίτις. 

Επειδή δεν είναι η πρώτη φορά παυ σuμβαίνoυν τέτοια επεισόδια. καλούμε τΟ' 
αρμόδιΟ' Υπουργεία να μας πληροφορήσει σχετικά με τις αρμοδιότητες της Ειρηνευ

τικής Δύναμης και τα ρόλΟ' που θα πρέπΗ να διαδραματ!.ζει." 

Ερώτηση με «ρ. ΣΤ'Α' 46 πον υποβλήθηκε από το Βοιι).ευτή εκλοΥικής ΠΕQιφέΡΕιας 
Αμμοχώσ1:0υ κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 6 ΣεπτεμΙSoίoυ 1991. 

"Οι aπoκαλύψεις για την εξαγωγή μεγάλου αριθμού ανεκτίμητων αρχαιοτήτων 

από την Κύπρο από τον πρώην πρέσβυ των ΗΠΑ. Ουίλιαμ Κρώφορντ, μέρος των 

οποίων εξήχθη παράνομα, φέρνουν στην επιφάνεια ένα μεγάλο θέμα που σχετ[ζεται 

με τη διαφύλαξη της ιστορικής κα~ πολιτιστικής μας κληρονομιάς, ενώ παράλληλα 
γεννάτα~ θέμα ευθύνης για εκείνους που παραχώρησαν τις σχετικές άδειες. 

Επει.δή και από αυτή την τυχαία αποκάλυψη φaίνετα~ ότι η Κύπρος έγ~νε ελευ~ 
θέρα Κέρκυρα για τον κάθε ξένο και ότ~ πολύτιμοι αρχαιολογικοί μας θησαυροί 
νόμιμα ή παράνομα φυγαδεύονται a..-τό τον τόπο μας. καλείται η κυβέρνηση να κατα· 
θέσει στη Βουλή τις πιο κάτω πληροφορίες: 

1. Ποιος είναι ο ακριβής κατάλογος των αρχαιοτήτων τις ο..-το(ες ο 

κ. Kρώφoρνt εξήγαγε, ποιος του παραχώρησε τη σχετική άδεια και γιατί; 

2. Ποιος είναι ο πλήρης κατάλογος των αλλοδαπών που εξήγαγαν αρχαιότητες 

από την Κύπρο από το 1960 μέχρι σήμερα, για ποιες και πόσες αρχαιότητες 
εξασφάλισε άδεια εξαγωγής ο καθένας από αυτούς κα~ με ποιο κριτήριο 

παραχωρήθηκαν οι άδειες; 

3. Ποιος είναι ο πλήρης κατό:λσΥος των αρχαιοτήτων που οι κυπριακές κ~ 
νήσεις δώρησαν σε ξένους και αντίστοιχα σε ποιους από το 1960 μέχρι 
σήμερα; 

4. Πώς ελέγχεται η άσκηση της διακριτικής εξουσιας του εκάστοτε Διευθυντή 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων, ιδ{ως όσον αφορά τη διαχε(ριση εuσ.ίσθητων 

θεμάτων που σχετ[ζovtαι με την προστασί.α των ανεπανάληπτων μνημείων 
της ιστορικής διαδρομής του ελληνισμού στην Κύπρο;" 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 47 :n:otJ υ:n:ομλήθηχε από το Βουλευτή εχλΟΥικής: :n:ε"ιφέQειας 
Λειιχωσίας: χ . Γιαννάκη Κασου).ίδη στις 6 Σειr:τεμΒQiοu 1991. 

"Παρακαλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο. 

σώπων σχετικά με το θέμα του πρώτου διορισμού και τοποθέτησης 35 δασκάλων· 
κατοίκων της επαρχί.ας Λευκωσίας σε α..-τομακρυσμένα χωριά της επαρχίας Πάφου. 

ΣUΓXεκριμένα η αρμόδια αρχή παρακαλείται να απαντήσει στα ακόλουθα: 

Ι) Κατά πόσο με την το..-τοθέτηση των 35 στην Πάφο καταστρατηγείται το 
πνεύμα των Κανονισμών Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας που ΠQOβλtπει ότι, 
παρόλο που η Κύπρος είναι. ενιαία εκπαιδευτική περιφέρεια . εντούτοις για 
αποφυΥτ'ι της ταλαι...ωρίας των εκπαι.δευτικών καθορ(ζονται στενότερες 
εκπαιδευτικές περιφέρειες κovtά στον τόπο διαμονής τους, τακτική η οποία 
ακoλoUΘΕΙτo μέχρι σήμερα. 
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2) Γιατί δεν ακολουθήθηκε η τακτική που ακολουθεΙτο για χρόνι.α της τοποθέ

τησης εκπαιδευτικών της επόμενης πλησLέστερης στενής εκπαιδευτικής περι

φέρει.ας, στην προκειμένη περίπτωση της Λεμεσού. τα κενά της οποΙας θα 

κάλιιπτον άτομα της Λευκωσίας και Λάρνακας; AVΤΙστOΙχt1 διευθέτηση 

γινόταν γι.α χρόνια για την ελεύθερΊJ περιοχή Aμμoχώσ'toυ. 

3) Κατά πόσο με 'την απόφαση της Ε.Ε. Υ. καταστρ<mrtειΤOΙ το πνεύμα των 
κανονισμών που προνοεί όίτως ο πρωτοδιοριζόμενος εκ.-ταιδεutικός διορί.

ζεται σε σχολεια που υπάρχουν ιiλλoι παλαιότεροι και έμπειροι ΣUΝΆΔΕλqχ>( 

του για την καθοδήΥησή ΤΟ\!, για το καλό της παιδεlας και του ιδΙΟυ. 

4) Κατά πόσο τι ως άνω α,ίτόφαση καταστρατηγεί το πνευμα των κανονισμών. 

αφού ΧOQ11Ύοννται μονάδες στο ενεQYT1τικό του εκπαt.δεuτικoύ που τοποθε

τείται μaxρι.ό μέχρι 60 μιλια μάξιμουμ και όχι επι.πρόσθrn:ς μονάδες πέραν 

των 60 ~Hλl.ων. 

5) Τέλος κατά πόσο τι οχύρωση πίσω από την πρόνοια των κανονισμών ότι 
προηγούνται ΟΙ ανάγκες της υπηρεσ(ας αποτελεί επαρκή δικαιολογία για 

παραΥνώριση όλων των ανωτέρω. ~ 

ΕQώτηση με σο. Π'Α' 48 που υποβλήθηχε από το Βονλενtή ε)CλοΥι)Cής περιφέρειας 
Πάφο\l)C. rιαννά)Cη Ομήρο\l σης 10 ΣεπτεμCΙQίο\l 1991. 

ΜΗ κo~νότητα Αρμ(νου εγείρει αί.τημα για επιδιόρθωση του δρόμου από την 

Αρμl.νου μέχρι τη Φιλούσα που να περιλαμβάνει ευθυγράμμιση των επικίνδυνων 

στροφών του ΠI.O πάνω δρόμου. 

Ε(ιώτηση με ttQ. ΣΤ'Α' 49 πον νπo~λήθψ(ε από το Βονλεντή ε)Cλογι)Cής περιφέΡΕιας 
Dάφον)C. rιαvνά)Cη ΟμήQον στις 9 ΣεπτεμCΙQίο\l 1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληQOφορήσει το Σώμα πώς αvtιμετω· 

πίζει το δί)Cαιο αίτημα της κοινότητας Μεσάνων για αξιοποίηση της διάτρησης στην 

τοποθεσία 'Kαμινoίι{hι;ια'." 

ΕQώτηση με aQ. Π'Α' SO 110\1 \lπo~λήθψ(ε από το Bo\lλtιJτή ε)CλοΥι)Cής πεQιφέQειας 

Λεμεσού )c. ΔημήΤQη Κοντίδη στις 10 Σεπτεμ~Qίο" 1991. 

"Οι οδηγοί ασηκών ταξΙ που διακινούνται στο νέο λιμάνι Λεμεσού πραγματο· 

ποίησαν στις 2 Σεπτεμβρίου 1991 συγκέντρωση διαμαρτυρΙας για τη μη εφαρμογή 
της νομοθεσίας περί Ρυθμίσεως της ΤροχαΙας Μεταφοράς στο χώρο του λιμανιού. 

που έχει σαν αποτέλεσμα δυσμενείς επιπτώσεις πάνω στο βιοποριοτι)Cό τους επάγ

γελμα. 

Μεταξύ των άλλων τι πιο πάνω ομάδα εργαζομένων διαμαρτύρεται και για το 

γεγονός ότι πρόσωπα εvtελώς άσχετα με το επάγγελμα επεμβαίνουν με πειρατι)Cό 

τρόπο στο χώρο άσκησης της εργασίας τους )CaL δια)Cινούν επιβάτες κατά παράβαση 
των προνοιών του σχετικού νόμου. 

Ενόψει των πιο πάνω παρα)Cαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το 

Σώμα για το αν είναι σε γνώση του οι καταγγελι.ες των οδηγών αστικών ταξί που 

διακινούν επιβάτες στην περιοχή του λιμανιού Λεμεσού και αν προτίθεται. σε περί

πτωση που αυτές οι καταγγελίες ευσταθούν. να πάρει οποιαδήποτε μέτρα για 

αποκατάσταση τον νόμου )Caa της τάξης σ' αυτή τη ζωτικής σημασίας για την OL)CO
νομΙα του τό.ι-του περιοχή." 
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Απάντηση ημtιιομηνίας: 12 ΑνΥονστο\l 1991 1:0\1 Yn:O\lIr(OiJ ΕοωΤΙQΙΧών κ . Χιιιστό· 
60\1),.0\1 Βενιαμίν στην εQώτηση [Δ' 568, ημιιχιμηνΙαι; IS Φε~ιιoυαιιΙolJ 1990. το\! 
Βουλευτή εκλογικής πειιιφέ(!ειας Λεμεσού)(. ΑυΥειιινού Παπαιιέ . 

"Σχετικά με την ηλεκτροδότηση των οικοπέδων που διαχωρίστηκαν για άπορες 
οικογένειες στο χωριό ΛoUΒΑράς, σας πληροφορώ όη τι Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρο\! 
συμπλήρωσε τις σχετικές εργασίες ηλεκτροδότησης την Ιη Μαρτίου 1991," 

Απάντηση ημεQOρηνίας 12 ΑνΥούοτου 1991 του YrIouViou EσωτεoικΏV κ. Χοιστό-
δουλον Βενιαμίν στην εοώτηση ΕΕ' 317, ημεQομηvίας 15 Noεμ~oίo\l 1990, 1:0\1 

Βουλευτή εκλογικής ΠΕQιφέQειας Πάψα\! κ. Λάκη eeoδoiιAo\l . 

"Σχετικά με τη μετακίντιση του χωριού Επισκοπή σε ασφαλέστερη τοποθεσία. 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης διενήργησε αρχικά έρεννα σχετικά μι 

το γενικό θέμα εuστάθει.ας της περιοχι\ς του χωριού , από την οποία διαπι.
στώθηκε όη το χωριό και η γεπνιόζοuoα σ' αυτό περιοχή χαρακτηρίζεται 
από κατολι.σθήσεις. Επειδή όμως δεν ήταν δυνατόν να διαιtιστωθεΙ κατά 
πόσο οι κατολισθήσεις αυτές βρΙσκονται εν ενεργεια, αποφασί.σττικε να γίνε ι 

πιο λεπτομιρής έρευνα με γεωτρήσεις και παρατηρήσεις των υπόγειων 

νερών της περιοχής. 

(β) Μετά τη σvμπληρωση της νέας μελέτης/αξιολόγησης διεφό:νη ότι υπάρχουν 

δυνατότητες ελεγχόμενης και κατN}uνόμενης οικιστικής ανά.ιτruξης σε 
περιοχές κοντά στο χωριό, που θεωρούνται γεωλογικά κατάλληλες, γι' αuτό 

και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε σε προκαταρκηκή 

μελέτη η οποία απέδειξε ότι υπάρχουν δυνατότητες δημιουργίας κατάλ
ληλων oικoπtδων. 

Με βάση τις πιο πάνω διαπιστώσεις κρίθηκε σκόπιμο να γΙνει λεπτομερής 
έρευνα σε δύο περιοχές, από το Τμήμα Γεωλογικης Επισκόπησης σε σuνεργασLα με 

το Τμημα Πολεοδομίας και Οικήσεως, γι.α εντοπισμό των σuyκεκριμένων κατάλ
ληλων χώρων οι οποLoι θα αποτελέσουν τη βάση για μια ολοκληρωμένη μελέτη και 

κοστολόγηση των έργων υποδομής που θα απαιτηθούν για αντιμετώπιση του 
προβληματος, ώστε να διαπωτωθεί κατά πόσο, με οικονομικά. αλλά και πολεοδο

μικά και κοινωνικά κριτήρια, θα συμφέρει η λύση της μερικης μετακίνησης ή κατά 
πόσο θα προγραμματιστεί ολική μετακίνηση του χωριού. " 

Απάντηση ημε~oμηνΙας 28 Aνyoiιστoυ 1991 του Yπo\lgγoiι Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμί.ν στην Ερώτηση ΕΕ' 333, ημερομηνίας 14 Νοεμl1Qίο\l 1990, 'tO\l 
Βο\lλΕ\Jτή Εκλογικής ΠΕριφέρειας Πάφου κ, rιαννάκη ΟμήQΟ\l. 

'Ή μελέτη και τα σχέδια για το διαχωρισμό 18 νέων οικοπέδων στην κοινότητα 
Χολετριών για παραχώρησή τους σε δικαιούχες οικογένε ιες που ενδιαφiρoνται να 
κτίσουν σπίτια και να παραμείνουν στην κοινότητα έχουν ολοκληρωθεΙ Η δα...άνη 

υπολογιζεται σε f.57,000 και το έργο αναμένεται να αρχίσει με πιστώσεις που θα 
διατεθούν μέσα στο 1992." 

Απάντηση ημειιομηνίας 28 Aνyoiιστoυ 1991 του Yπo\lQΎoiι Εσωτεοικών κ. Χοιστό
δο\lλου Βενιαμίν στην Εοώτηση ΕΕ' 334, ημερομηνίας 24 Noε~oίo\l 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Πά1fου κ. rIavvdxq Ομήιιου. 

ΜΣχετικά με την επανοικοδόμηση κατοικιών που θεωρούνται ετοιμόρροπες στο 

χωριό Χολέτρια. σας πληροφορώ ότι στις προτάσεις του Υπουργε(ου Εσωτερ ικών 
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γ~α τον προυπολΟΥισμό Αναπτ\ιξεως 1992 περ~λαμβόνεται ποσό f:l00,OOO για την 
ανέγερση τεσσάρων νέων κατοικιών σ' αντικατάσταση ισάριθμων κατοικιών που 

έχουν επηρεασθεί σοβαρά από καθιζήσεις και μετακινήσει.ς του εδάφους και τι 

επιδιόρθωσή τους κρίνεται τεχνικά αδύνατη και/ή οικονομικά ασύμφορη." 

Aπάvι:ηση ημε~μηνίας 28 Αυγούστου 1991 του YrtO\lcrt0iι ΕσωΤΕίΙικών κ. Χ(ιιστό· 

60\))..0\1 Βενιαμίν στην ΕQώτηση ΕΕ' 335, ημείΙομηνΙας 24 ΝοεμΙΙίΙίου 1990, του 
Βουλευτή εχλογική!; πεQιφιeQΕιας Πάq:ου κ. Γιαννάκη ΟμήίΙου. 

''Αίτημα της ΚΟLν6Τllτας Χολετριών εΙναι τι ανέγεΡΟll κοινοτικών κτιρίων στο 

χώρο του εμπορικού κέντρου, όπως nρoβλt.-CEtaL στα Σχέδια Γενικής Διάταξης για 
τη μετακίνηση του χωρι.οίι . το QnoΙO να περιλαμβάνει γραφε(ο Σ.Π .Ε. , υγεLOvομLκό 

κέντρο, κοινοτικό κρεοπωλείο. γραφείο κοινοτάρχη και κοινοτικό καφενείο. Ήδη 

το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοιμάζει σχέδια χωρoθtτησης των κτιρίων 

και η εκτέλεση του έργου θα προωθηθεί μέσα στα πλαίσια του ΠροΙJπολογισμού 
Αναπτύξεως." 

Απάντηση ημε(Κ)μηνίας 28 ΑυΥούστου 1991 του ΥιτουΟΥού ΕσωΤΕQικών κ. Χριστό. 

δουλου Βενιαμίν στην εQώ"Σηση ΕΕ' 336, ημεοομηνία!> 24 NoεμCIoίoυ 1990, του 
Βουλευτή εκλογικ1Κ πεοιφέοειας Πάφου κ. rιαννάκη Ομήρου. 

"Το θέμα της παραχώΡ1)Ο1)ς των xtJβEQVTJTLxiliv κατοικιών σε δικαιούχα 

πρόσωπα είχε σε κόποιο στάδιο συνδεθεί με το θέμα του διαχωρισμού των οικο· 
πέδων. Η σύνδεση των δΟΟ αιτημάτων είχε γίνει με Τ1) σύμφωνη γνώμ1) και Τ1)ς χωρι

τικης αρχής. 

Επειδή όμως ο διαχωρισμός νέων οικοπέδων είχε για διάφορους λόγους καθυ· 

στερήσει , αποφασΙσΤ1)ΚΕ να κλ1)θούν όλοι οι ενδιαφερόμενοι να υποβάλουν αιτησεις, 

ώστε να αρχίσει 1) διαδικασία εξέτασής τους και να παραχωρτιθούν οι κυβερνητικές 

κατοικίες στους δικαιούχους. Π εραιτέρω αποφασίσΤ1)κε όπως οι σ1)μερινοί ένοικοι 
των κυβερνητικών κατοικιών τύχουν κά,,"tοιας προτεραιόΤ1)τας σε σχέση με άλλους 

ενδιαφερόμενους, Τ1)ρουμένων πάντοτε των υφιστάμενων κριτηρίων και λαμβανο· 

μένων υπ6ψ1) και άλλων προσωπικών και οικογενειακών περιστάσεων του 

καθενός." 

Απάντηση ημεQομηνίας 28 ΑυΥούστου 1991 τοιι ΥΠΟιΙΟΥού ΕσωΤΕοικών κ, Χοιστό· 

δουλοιι Βενιαμίν στην εοώτηση ΕΕ' 337, ημεοομηνίας 24 ΝοεμΟοίου 1990, του 
Βου1.ειιτή Εκλογικής ItEQLff tQELa; Πάφοιι κ, Γιαννάκη Ομήοου, 

''Ετοιμάστηκε από το Τμημα Δημόσιων Έργων σχέδιο για απομάκρυνση των 

νερών της βροχής από την κατοικημένη περιοχή του χωριού, έναντι δαπάνης f56,ιχx> 

περίπου. 

Η Α' Φάση του έργου εκτελέστηκε φέτος. ΤΟ υπόλοιπο αναμένεται να συμπλ1)· 
ρωθεΙ μέσα στο 1992." 

Απάντηση ημεικιμηνίας 28 ΑυΥούοτοιι 1991 τοιι ΥιτουΟΥού ΕσωΤΕοικών κ. Χ(!,στό-

60υ1.ου Βενιαμίν στην Εοώτηση ΕΕ' 339, qpEQoJItI"ia!> 24 NoεμCιoίoυ 1990, του 
Βουλευτή Εκλογικής πεοιφέοειας Πάφοιι κ. Γιαννάκη Ομή{Κ)υ. 

'Έπειδή η θέση στην οποία κτίστηκε το νέο χωριό συνορεύει με τη χωρnικτ'] 
περιοχτ'] Μαμωνιών. η κοινότητα Χολετριών ζήτησε όπως μέρος της xWQLtLKi]; 
nEgLoxi]; Μαμωνιών, στη Β.Α. και Ν.Α. πλευρά των Χολετριών, αφαιρεθεί από Τ1)ν 
κοινότητα Μαμωνιών και προστεθεί στην κοινότητα Χολετριών. 
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Μεταξ"ύ των δύο κοινοτήτων επήλθε καταρχήν συμφωνία για την περιοχη που 

θα αφαιρεθεί από το ένα χωριό και θα προστεθεί στο άλλο, αλλά η κοινότητα Μαμω· 

νιών ζήτησε t1tιπρόσθετα όπως μέρος της χωριτιχής πεΡLOχης των ΤΙΚ χωριών 

Φασούλλας και Σουσκιούς, που κυρίως είναι γη του τσιφλιχι.ού Μαμωνιών και η 

οποία ανήκε παλιά στα Μαμώνια και αφαιρέθηκε από την τότε αποικιοκρατική 

κυβέρνηση, επιστραφεί στα Μαμώνια. 

Έχουν ήδη ετοιμαστεί σχέδι.α και πεΡΙΥραφτ'ι των OQ{.ων των επηρεαζόμενων 

περιοχών. τα οποΙα. αφού συζητηθούν με τις ενδι.αφερόμενες χωριηκές αρχές για 

εξακριβωση των τελικών τους απόψεων, θα προωθηθούν προς το Υπουργικό 

Συμβούλιο για απόφαση αναπροσαρμογής των χωριτ ικών ορίων όλων των επηρεα

t;6μενων χωριών. με βάση το άρθρο 21 του περί Χωριτιχών Αρχών Νόμου, Κεφ. 

244.
Μ 

Απάντηση ημε~oμηνίας 11 Ιουλίου 1991 το\! YΠO\!QΎO\ι Εσωτεοικών κ. Χοιστό-

60\11.0\1 Βενιαμίν στην εοώτηση ΕΕ' 382, ημεοομηνί.ας 6 ΔεκεμβQίο\l 1990, το\! 
Βο\lλευτή Εκλογικής ΠΕοιφέΟΕιας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοου. 

~Σχετικά με το θέμα της αξι.οποΙησης υφιστάμενης γεώτρησης για ενίσχυση της 

UΔαΤOΠΡOμήθειας Τάλας, σας πληροφορώ ότι εξουσιοδοτήθηκε το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως Τάλας να συνάψει από τη Συνεργατική Πιστωτική Εταιρεία Τάλας 

δάνειο ύψou; .(57,000 για εκτέλεση του έργου αυτο\ι μέσα στο 199 1. Παράλληλα 

γΙνετα~ προσπάθεια όπως περιληφθεί στον ΠροΙJπολογισμό Aνωtτ'ύξεως 1992 
σχετική πρόνοια για αποπληρωμή του πιο πάνω δανεΙΟυ." 

Απάντηση ημεQOμηνίας IS lο\lλίο\! 1991 το\! YΠO\!QΎoύ ΕσωτεQlκών κ. Χοιστό· 

δο\lλο\l Βενιαμί.ν στην ιοώτηση ΕΕ' 386, ημερομηνίας 6 Δεχεμβοίο\! 1990, του 
Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας Πάφο\! κ. Γιαννάκη Ομήοο\!. 

"Γι.α το θέμα της εκτέλεσης έργο\! υδατοπρομήθειας για το χωριό Σίμου, σας 

πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το χωριό ΙΙμου, με πληθυσμό 290περί.που κατoΙκOUς. υδροδοτείται από την 

πηγή ~ Αππηδες" από την οπο(α υδροδοτούνται επlσης άλλα 20 χωριά. Είναι 
γεγονός ότι το χωρώ αντιμετωπίζη κατά τα τελευταία χρόνι.α ΠQόβλημα 

λειψυδριας κατά την καλoκαιρ~νή περίοδο, οπόταν επισκέπτονται το χωριό 

αρκετοι ξένοι. Παρόμοιο πρόβλημα, κάπως όμως λιγότερο οξύ, αντιμετωπί

ζουν και οι γειτονικές κοινότητες ΔρύμOUς και Δρuνιάς που υδροδοτούνται 

από την !.δια πηγή. 

(β) Γι.α την ενίσχυση της υδατoπρoμ~ιας των χωριών Σίμου-Δρύμου και 

Δρuνιά ανορύχθηκαν πέραν των 12 γεωτρήσεων στην m:gι.oxή, που ήσαν 
όμως ανεπΙΤUΧε(.ς. Κατόπιν αυτού προγραμματίστηκε αvτιμετώπιση του 

ΠQOβλήματoς στα πλαίσια αξιοποίησης της κ*ρνητικής γεώτρησης με «ρ. 

93Π8 στην m:gιoχή Βελτιώσεως Λοοού. Με βάση σχέδιο που ετοίμασε το 

Τμήμα Ανα..ττύξεως Υδάτων θα εξυΠηρετΟύνται από τη γεώτρηση με «ρ. 93/ 
78 εκτός από τα τρια πιο πάνω χωριά όλλες οκτώ κοινότητες που υδροδο

τούνται από το σύστημα 'Ξεροπηγής' κα~ αvτ~μετωπ(ζoυν επΙσης πρόβλημα 

έλλειψης πόσ~μoυ νερού. Η ολική δcι,τάνη εκτέλεσης tou σχεδΙου υπολογι" 
στηκε σε [171,400. 
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(Υ) Παρόλο που εγκρίθηκαν πιστώσεις στον ΠΡOUπoλoγισμό Αναπτύξεως 1990 
για την εκτέλεση της Α' Φάσης του ωτό αναqχ>ρό έργου, τελιχά αυτό δεν 

προωθήθηκε λόγω της έντονης αντίδρασης της κοι νότψας Λ 000\1 που 
πρόβαλε τον ισχυρι.σμό ότ~ αξιοποίηση της συγκεκριμένης γεώτρησης θα 

επηρεάσει κoινoτιχl:ς πηγές και γεωτρήσεις. Μετά την εξέλιξη αυτή το 

Τμήμα Γεωλογικής Ει.ισκόπησης ανόρυξε τρεις γεωτρήσεις εκτός της 

περι.oxi!ς Βελτιώσεως Λ1.ΙσΟύ. με στόχο την ανεύρεση νερού προς ενtσχooη 

της προβληματικής UΔΑτoΠΡOμήθειας των έντεκα χωρ~, δοοτυχώς όμως οι 

γεωτρήσεις αυτές ήταν όλες ανεπι'tlJ",(άς. 

(δ) Πολύ πρόσφατα. μετά από επίμονη προσπάθεια. το ΣυμβοίιλLO Βελτιώσεως 

Λυσοίι συγκατατέθηκε στην αξιοποίηση της γεώτρησης με αριθμό 93Π8. 

νοουμένου ότι θα ικανοποιηθούν και οι ανάγκες της κοινότητας σε πόσιμο 

νερό και θα διασφαλι.στεί 11 ενίσχυση του νερού της κοινοτικής πη'fTiς σε 
περίπτωση επηρεασμού της. Μετά την ΠιΟ πάνω εξέλιξη γίνονται οι 

αναγκαίες ενέργει.ες, για να καταστεί δυνατή 11 έναρξη των εργασιών εκτέ
λεσης της Α' Φάσης του έργου το γρηγορότερο, δεδομένο" ότι στο φετινό 

προυπολοΥισμό Αναπτύξεως UΠΆΡΧει πρόνοια ύψους !84.Ι63 για το συΥκε

κριμένο σκοπό. Οι εργασίες θα ΣΥVΕΧι.στOύν και θα συμπληρωθούν μέσα 

στο 1992." 

Απάντηση ημε~oμηνίας 9 Αυγούστου 1991 του YΠO\lQγOίI Παιδείας >< . Xolστόφo~o\l 

Χοιστοφί6η στην ε~τηση ΕΕ' 429, ημεQOμηνίας 7 lανovα~ΙO\! 1991, του 

ΒουλΕυτή εχλογιχής πε~ιφέ~ειας Πάφο\! χ. Γιαννά><η Ομήοο\! . 

~'Eχouν ήδη υπογραφεί. τα συμβόλαι.α για την περίφραξη ΤΟ\l Γυμνασl.oυ Αγίου 

Νεοφύτου Πάφου και οι εργασίες θα αρχΙσouν σύντομα. Αναμένεται ότι το έργο θα 

συμπληρωθεί σε διάστημα τεσσάρων μηνών περΙΠου. 

Οι διαβάσεις και τα πεζοδρόμια θα πρέπει να προωθηθούν από το Δήμο 

Πόφου ο οποΙΟς. όπως έχει βεβαιώσει, θα εκτελέσει τις εργασΙες επίσης σύντομα." 

Aπάvτηση ημεQOμηνίας 11 lο\!λίο\l 1991 το\! YπoυQγo\ι Εσωτεοικών κ. Χοιστό-

60υλο\l Βενιαμίν στην εQώτηση ΕΕ' 477, TIpeQoPTIyiac; 17 IavovaQiO\l 1991, ΤΟ\l 

Βο\lλευτή εκλΟΥιχής πε(llφέοειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοο\l. 

" Για το θέμα της εγκατόστασης μεγαλύτερου αγωγο\ι που να συνδέει το υδρευ

τικό δίκτυο Άρμου με την υδατοδεξαμενή χαμηλών χωριών. σας πληροφορώ ότι το 

έργο αυτό περιλήφθηκε στις προτάσεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για τον 

προυπολογισμό Αναπτύξεως 1992. Αναφέρεται σχετικά ότι το έργο περιλαμβάνει 

την κατασκευή νέας δεξαμενής του συστήματος χαμηλών χωριών και τη βελτίωση 

του δικτύου διανομής." 

Απάντηοη ημεΡομηνί«ς 22 Μα'ίο\! 1991 του YπoυQγO\ι ΓεωQγίας και Φυοικών 

ΠόQ<Oν χ. Ανδοέα rQ~OLqAilITI ιπην εοώτ:ηση ΕΕ' 503, ημεΡομηνίας 24 lανουα
οίο\l 1991, ΤΟ\l Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφέΟΕι«ς Αμμοχώστο\l κ. Δημήτοη 

Ηλιά6η. 

"Σε ό,ΤΙ αφορά τα υδρευτικά και αρδευτικό θέματα της κοινότητας Αγ. θωμό. 

που είναι της αρμοδιότητας του Υπουργε{ου μου, παραθtτω τα πιο κάτω: 
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(α) Ύδρευση, 

Οι ανάγκες των 50 υπερήλικων εκτοπι.οθέντων κατοίκων της κοινότητας 
κυμαίνονται γύρω στα 6 κ.μ. νερού την ημέρα, ενώ τι ημερήσια απόδοση των 
πηγών της κοινοτικής υδατοπρομήθειας ξεπερνά κατά πολύ την ποσότητα 

αυτη κατά τους καλοκαιρινούς μήνες. Συνεπώς, δεν υπάρχει ανεπάρκεια 

πόσιμου νερού. 

(β) Νερό για όρδεοοη αμπελιών: 

Δεν υπόρχει ενχέρεια ανόρυξης Ύεώτρησης, γιατί το Κ*ΡVΗΤΙχό Υεωτρη· 
τικό πρόγραμμα είναι πό:ρα πολύ βεβαρημένο και επικεντρώνεται στην 

ανόρυξη γεωτρήσεων για στήριξη υδατοπρομηθειών. Επισημαίνεται ότι τα 

65 δεκάρια ΕΠιτραπέζιων σταφυλιών που \JΠάρχouν στην κοινότητα ουδέ

ποτε αρδεύτηκαν στο παρελθόν." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 lουλίο\l 1991 του YrιoυQγoύ ΓεωQΎίας και Φυσικών ΠόQων 
κ. ΑΥδρέα rafSQLfJλibq στην ε~ηση ΕΕ' 661, ημεοομηνίας 11 !\faQ'tiO\l 1991, του 
Βουλεντή εχλοΥικής nEQIfftQEIW; Πάφο\l κ . Γιαννάκη ΟμήQOV. 

"Σχετικά με ζημιές από ανεμοστρόβιλο σε θερμοκήπια στην περιοχή 'Πότιμα' 

του χωριού Κιοσόνεργα. σας πληροφορώ.α ακόλουθα: 

Ι. Σύμφωνα με την UφΙOΤάμενη πολιτική, οι πληγέντες από θεομηνίες, που δεν 

καλύπτονται α.ίτό τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης, δικαιούνται βοήθεια από 

την κυβέρνηση υπό μορφή δανειοδότησης με εUΝO'ίκotις όρους. νοουμένου ότι έχουν 

ως κύριο επάγγελμα τη γεωργία ή κτηνοτροφία και ότι έχουν υποστεί ζημιά σε 

ποσοστό 50% και άνω. 

Με βάση την πολιτική αυτή, για τις ζημιές που προκλήθηκαν από ανεμοθύελλα 

στις 22 ΦεβρouαρΙoυ 1991 στα θερμοκήπια στην περιοχή 'Πότιμα' του χωριού 

Κισσόνεργα. θα παραχωρηθεί στους δικαιούχους γεωργούς βοήθεια, υπό μορφή 

χαμηλότοκου δανείου. 

2. Σ' ό.τι αφορά τις ζημιές που οι γεωργοί της περιοχής είχαν υποστεί το 1989, 
πληροφορείστε ότι . μετά από σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, παρα· 

χωρήθηκε στους πληγέντες, κατ' εξαί.ρf:ση, κατά χάρη βοήθεια, λόγω των πολύ 

σοβαρών ζημιών που είχαν υποστεί οι γεωργοί στην περιοχή Πάφου. στην οποία 

περιλαμβάνεται και το χωριό Κισσόνεργα. το Νοέμβριο του 1989." 

Απάντηση ημερομηνΙας 30 Αυγο"ύστου 1991 του Υπουργον Δικαιοσύνης κ. Νίκου 
Παπ(ιίωάννου στην ερώτηση ΕΕ' 662, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 1991, που 
υπofιλήθηκε από 1'0 αl;ιόημο Μέλος της Βουλής εκλογικής ΠΕριφέρε ια; Κερν. 

νειας κ. Ρήνα Κατσελλή. 

"Με εισήγηση της Γενικής Γραμματείας Νέας Γενιάς συστάθηκε η Εθνική 

Επιτροπή για Πρόληψη της Διακίνησης και Χρήσης Ναρκωτικών, της οποίας προε

δρεύει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και Γραμματέας είναι ο Γενικός Γραμματέας 

Νέας Γενιάς. Mετtχouν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, τα ΥπουργεΙΟ 

Υγείας, Δικαιοσύνης, Παιδείας, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλισεων, Εσωτε

ρικών, Άμυνας και Οικονομικών. ο Αρχηγός της Αστυνομίας, η Ιερά Αρχιεπισκοπή 

Κύπρου. το ΡΙΚ, καθώς επίσης και επιοτημονικές, επαγγελματικές και εθελοντικές 
οργανώσεις. (Επισυνάπτεται παράρτημα, οτο οποίο εμφαίνονται οι εν λόγω οργα

νώσεις). 
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Παράλλτιλα στην γπηρεσΙα της Γεν~x1\ς Γραμματε(.ας Νέας Γενιάς λειτουργεί 

από τις 6.00 μέχρι τις 12.00 μ.μ. Τηλεφωνική ΥπηρεσΙο Άμεσης Ανταπόκρισης τι 
οποΙα στελεχώνεται από επαγγελματίες (κοινωνικούς λειτουργούς, ψυχολόγους, 
κοινωνιολόγους κ.λ.π.) που έχουν παρακολουθήσει ειδικό εκπαιδευτικό πρόγραμμα 

σε σχέση με τη βοήθεια που προσφέρεται από την υπηρεσία αυτή. 

Για τη λειτουργία της νπηρεσίας αυτής συστάθηκε ειδική Ε.ι-τ ιτροπη αποτελού
μεVf1 από εκπροσώπους της Γενικής ΓραμματεLας Νέας Γενιάς και πέντε επαγγελμα

τικών οργανώσεων (Ψυχιατρική Εταιρεία, Κοινωνιολογική Εταιρεία. Σύνδεσμος 
Κοινωνικών ΛεΗονργών. Σύνδεσμος Ψυχολόγων και Σύνδεσμος Οικογενειακού 
ΠΡΟΥραμμαηομού). Η επιτροπή αυτή εργάστηκε συστηματικό πάνω 0111 φιλοσοφ{α 
της προσέγγισης του θέματος των ναρκωτικών. καθώς και πάνω στα μηνύματα που 

η εκστρατεία πληροφόρησης του κοινού θα πρέπει να περιλαμβάνει. με πρώτο 

δείγμα τα φυλλάδια που κυκλοφόρησαν στις περσινές καλοκαιρινές συναυλίες της 
Νέας Γενιάς και nO\l απευθύνονταν στους νέους. Η προσέγγιση αυτή βασίστηκε στις 
διεθνείς εμπειρίες. την κυπριακή πραγματικότητα και την ψυχοσύνθεση του νέου. 

Σαν αποτέλεσμα. τα μηνύματα που α.ίτοοτέλλονται δεν έχουν τρομοκρατικό χαρα

κτήρα, αλλά απευθύνονται στη νοημοσύνη 'Κι αξιοπρέπεια του νtoυ, αξιοποιώντας 

βέβαια την τέχνη της διαφήμισης και της εικόνας για το {Jj(ο.ίτό αυτό. 

Με βάση αυτά ετοιμάστηκε από τη Γενική Γραμματεία Νέας Γενιάς ένα 

φιλμάκι το οποίο προβάλλεται στην τηλεόρασTl και στο οποίο παρουσιάζεται ένας 

νtoς να παρακινείται από κάποιο φίλο του να δοκφάσει τα ναρκωτικά. αλλά μετά 

από προβλTlματισμό τα πετά στην τουαλέτα. ItTlV τηλεόραση προβάλλονται ακόμα 
τρία φιλμάκια σχετικά με τα ναρκωτικά τα οποία δεν έχουν αποτρεπτικό χαρακτήρα 

για ΤTl χρήση ναρκωτικών. αλλά πληροφορούν το κοινό για την ύπαρξη Τηλεφω

νικής Υπηρεσίας Άμεσης Ανταπόκρισης και τη βοήθεια που μπορεί να προσφέρει. 

Το πρώτο είναι γενικό. το δεύτερο α..-τεUΘύνεται στους γονείς και το τρίτο στους 
νέους. 

Επειδή στην ερώτηση γίνεται αναφορά σε αφίσες για ναρκωτικά, διευκρινί
ζεται ότι η Γενική Γραμματεία Νέας Γενιάς δεν έχει κuκλoφoρήσει οποιαδήποτε 

αφίσα για το πρόβλημα αυτό. Όμως λόγω του ρόλου που ανέλαβε η Γενική Γραμμα

τεία Νέας Γενιάς σtTlV Εθνική Επιτροπή θεωρώ απαραίτητο να μας γνωστοποιήσετε 
για ποια αφίσα γίνεται λόγος, για να μπορέσουμε να εξετάσουμε το περιεχόμενό 

της. 

Όσον αφορά την αποτελεσματικότητα της εκστρατείας, έχουμε υπόψη μας ότι 

υπάρχουν τρόποι και τεχνικές για να εκτιμ1jθεΙ Αυτό βέβαια ΠΡOUπoθέτει σTlμα
ντική οικονομική δαπάνη για την αγορά υπτιρεσιών από εξειδικευμένα γραφεία. 

Η άποψή μου είναι ότι η Γενική Γραμματεία Νέας Γενιάς έκανε. με βάση 

κάποιες παραμέτρους και στοιχεία. μια όσο γίνεται πιο ορθολογιστική εκτίμηση της 

επίδρασης που είχαν τα φιλμάκια της τηλεόρασης. Από πληροφορίες μάλιστα των 

Ψυχιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας φαίνεται να έχουν αυξηθεί στο 

τρuτλάσιO περίπου τα τηλεφωνήματα για λεπτομέρειες όσον αφορά τη θεραπεία 

αποτοξί.νωσης και αποεξάρτησης a.ι-τό την ημέρα προβολής των φιλμς στην τηλεό

ραση. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι 1j Τηλεφωνική Υπηρεσία Άμεσης Ανταπόκρισης, 
ενώ a.ι-τό τον Ιούλιο μέχρι το Δεκέμβριο t01J 1990 (χωρίς ουσιαστική διαφήμιση) 
δέχτηκε 48 τηλεφωνήματα. από τον Ιανουάριο μέχρι και το ΦεβρoUΆριo tO\l 1991 
(περίοδος όπου εμφανίστηκαν τα φιλμάκια στην τηλεόραση) είχε 125 κλήσεις-
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συνδιαλέξεις για 10 πρόβλημα και άλλες 322 κλήσεις χωρΙς σuνδιάλεξτι. για τις 
οπο(ες έχουμε σοβαρές ενδείξεις ότι σε μεγάλο βαθμό πρόκειται για χρήστες που 

έχουν ενδοιασμούς. Στους τρεις μήνες που ακολούθησαν (χωρίς πQOβoλ"; των 
φιλμς) οι κλήσεις με συνδιάλεξη έφτασαν τις 72 και οι χωρις συνδιάλεξη τις 53. 

Άποψη της Γενικής Γραμματείας Νέας Γενιάς, με την OJtοΙα και συμφωνώ, 
ε(νοι ότι τα στοιχε(α αυτά δεν α..οτελούν απλά ένδειξτ] της EΠΙΤUΧΙας της εκστρα
τεΙας της, αλλά αποτελούν ένδειξη του γεγονότος ότι το πρόβλημα ε(ναι ήδΊ1 μέσα 

στο σπΙΤΙ μας και ότι τα φιλμάκια αυτά απλώς επέτρεψαν στο πρόβλημα να βγει 

στην Ε.ι-τ ιφάνεια. 

Η Γενική Γραμματεω Νέας Γενιάς εΙναι πάντοτε έτοιμη να εξετάσει οποιαδή

ποτε στοιχεΙα και δεδομένα της υποβληθούν, με σκοπό τΤ)ν όσο το δυνατόν πιο 

σωστή και αποτελεσματική μετάδοση των μηνυμάτων στους νέους στον τόσο σοβαρό 
τομέα της εκστρατείας των ναρκωτ~κών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Κατόλογος επ~στημoνικών , επαΥΥελμαηκών και εθελοντικών οργανώσεων που 

μετέχουν στην Εθνική Επιτροπή για Πρόληψη της ΔιακΙνησης και Χρήσης Ναρκω

τικών: 

Α. Πολιτικές Οργανώσεις Νεολαιας: 

ΝΕΔΗΣΥ, ΝΕΔΗΚ, ΕΔΟΝ, ΕΔΕΝ και ΝΕΦΙΛ 

Β. επιστημονικές, επαγγελματικές και όλλες οργανώσεις (Σύνδεσμοι, Σωμα

τεία, Ιδρiιματα, Συμβούλια και Συλλόγοι): 

Παγκύπρια Συνομοσπονδία Γονέων 

Παγκίιπριο Ιατρικό Συμβoiιλιo 

Ένωση Δήμων 

Σύνδεσμος Ψυχολόγων 

Κοινωνιολογική Εταιρεία 

Ένωση Συντακτών 

Σύνδεσμος Εκδοτών 

ΠΟΦΝΕ 

Σύνδεσμος Καταπολέμησης Ναρκωτικών 

ΟΕΛΜΕΚ, ΠΟΕΔ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΛΤΕΚ 

Παγκίιπρια Συντονιστική Κέντρων Νεότητας 

Σωματείο 'Άντιναρκωτική Δρόση" 

Σωματεω "ΚΙνηση Αντιμετώπι.σης Τοξι.κομανών και Τοξικομανίας ο ΣόλωνΜ 

Κυπριακός Σύνδεσμος Συμβουλευτικής και καθοδήγησης Σύνδεσμος Οικο-

γενειακού Προγραμματισμού 

Ψυχι.ατρική Εταιρεία 

Eταιρεtα Σ.Υ.Φ.ο.ψγ. 

Παγκύπριος Φαρμαχεvτι.κός ΣύλλσΥος 

ΠαγκίιπρLO Συμβoiιλιo Ευημερίας 

Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού 

Σύνδεσμος Koινων~κών ΛειτουρΥών 

'Ιδρυμα Σσλομώντος Παναytδη." 
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ΑπάντηΟIΙ ημε@ομηνίας 8 Αυγούστου 1991 του Υπουργού Δικαιοσύνης χ. ΝΙχο" 
Παπαϊωάvνoυ O'l:qv Ερώτηση ει Έκ. 3, ημε"ομηνίας 13 Ιουνίου 1991, το\l 

Βουλευτή εχλοΥιχής ΠΕριφέΡΕιας Λευκωσίας χ . ΕυστάΘιο\l Ενοταθίο\! . 

''Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση ο Υπουργός Δικαιοσύνης πληροφορεί 

το Σώμα ότι μετά από τη σχετική δήλωση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 

της I Οης Ιουνίου 1991, με την οποΙα ο ιδιας έχει αποσύρει και ανακαλέσει προηγού

μενες δηλώσεις του που έγιναν την 6η Ιουνίου 199] και μπορούσαν να παρερμηνευ
τούν ως επέμβαση στο έργο της δικαιοσύνης, δεν υφ{σταται το θέμα το οποLo τέθηκε 

στην ερώτηση. Το γεγονός αυτό. καθώς επΙσης και το ότι σε καμιά "eeL'"ttωoq δεν 

υπήρξε πρόθεση επέμβασης του Υπουργού Συγκοινωνιών στο έργο της δικαιοσύνης, 

όπως και ο Ιδιος αναφέρει στις σχετικές του δηλώσεις, καθιστά τους οποιουσδήποτε 

σε βάρος του χαρακτηρισμούς οι οποΙοι περιέχονται στην ερώτηση άνευ 

υπόστασης . " 

Aπάvτησιι ημε@ομηνίας 20 Aιryoνστoυ 1991 του Υπου@γού Γεω(ryίας χαι ΦυσιΧών 
ΠόQων χ. Ανδ@έα Γα~pιηλίδη στην ερώτηση Ε' 'Εχ. 4, ημεQομηνίας 12 Ιουνίου 
1991, που υπo~λιίθιιχε από το αξιότιμο Μέλος της Βουλής εχλοΥιχής περιφέρειας 

Κερύνειας κ . Ρήνα Κατσελλή. 

"(α) Πώς και γιατΙ αποφασΙστηκε η Ιδρυση Μουσε(.ου Κυπριακής ΥπαΙθρου 

στην πρωτεύουσα: 

ΤΟ Υπουργείο ΓεωργΙας και Φυσικών Πόρων. από αρκετά χρόνια τώρα, εΙχε 

αρχΙσει τη συγκέντρωση και διατήρηση το\! παραδοσιακού γεωργολα·ίκού υλικού. 

που χανόταν μέρα με τη μέρα ή καταστρεφόταν ασυντήρητο, με σκσπό τη διάσωσή 

του. 

Για τον καλύτερο τρόπο προβολi!ς του υλικού αυτο"ίι. το ΥπουργεΙο ΓεωργΙας 

και Φυσικών Πόρων i!ρΟε σε επαφή με ιδιώτες , \!πηρεσΙες και δ ιεθνείς οργανισμο"ίις 

και μελέτησε διάφορα ενδεχόμενα. Από την έρευνα αυτη διαφάνηκε ότι τα παραδο

σιακά γεωργικά εργαλεΙα και αντικε(μενα οικιακής χρησης θα πρέπει να εκτεθούν σε 

έναν ενιαΙο χώρο, που θα αποτελεί το Εθνικό Μουσείο Κυπριακής ΥπαΙθρου. και 

να παρουσιαστούν κατά ζωντανό και λειτουργικό τρόπο, σε αγροτόσπιτα αντιπρο

σωπευτικά των διάφορων περιοχών της Κύπρου. περιλαμβανομένων και των κατε

χομένων, που θα ανεγερΟούν με αυθεντικά υλικά, έτσι που να δΙνεται η ευκαιρΙα 

στον επισκέπτη να σχηματΙσει μια πληρέστερη εικόνα αναφορικά με τα αντικεΙμενα 

αυτά και τη χρησιμότητά τους. Μετά από nρoσEXHxi! μελέτη όλων των δεδομένων, 

ως καταλληλότερος για την ανέγερση του μουσεΙου επιλέΥτικε ο χώρος πλάι στο 

Εθνικό Δασικό Πάρκο Αθαλάσσας, που τώρα χρησιμοποιεΙται για καλλιέργεια 

σιτηρών, ο οποίος και παραχωρήθηκε για το σκοπό αυτό από το Υπουργικό 

Συμβούλιο στις 4. 1.90, μετά από σχετική πρόταση που υπέβαλε το ΥπουργεΙο Γεωρ
γΙας και Φυσικών Πόρων. 

Υπογραμμίζεται ότι, το υπό ιδΡuΣΗ μουσεΙο, όπως και πολλά άλλα μουσεία 

ανά τον κόσμο με τον Ιδιο χαρακτήρα (OρeΠ.ΔίΓ Museums) δεν επιβάλλεται να 
ανεγερθεΙ κατ ' ανάγκη στην ύπαιθρο ή σε κά;ιοLO χωριό. Σημειώνετα~ συναφως ότι 

τα πλεΙστα μουσεΙα παρόμοιου χαρακτήρα, που λειτουργούν σε διάφορες χώρες, 

βρίσκονται στις παρυφές των πόλεων και δένονται αρμoν~κά με πάρκα, δάση κ.λπ. 
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Εξάλλου. τoνΙζετα~ όη τι δημ~oυργ(α του μουσείου στην Αθαλόσσα δεν αντι

στρατεύεται με κανένα τρόπο την ενθάρρυνση, στήριξη και παράλληλη λειτουργΙο 

και άλλων μουσείων σε κατάλληλα αναπαλαιωμένα αυθεντικά αγροτόσπιτο σε 

διάφορες κωμοπόλεις Τι κοινότητες. Avτιθετα. το Υπουργείο Γεωργίας και Φuσικών 

Πόρων, τι κυβέρνηση γενικότερα. στηρ(ζouν έμπρακτα τέτοιες πρωτoβoυλLες που 

αναλαμβάνονται από διάφορες κοινότητες. 

(β) Ποιοι αρχιτέκτονες ανέλαβαν ή Οα αναλάβουν την εκπόνηση των σχεδίων: 

Κανένας αρχιτέκτονας ή ομάδα αρχιτεκτόνων δεν ανέλαβαν και σε κανένα δεν 

έχει ανατεθεΙ η εκπόνηση οποιωνδήποτε σχεδ(ων. Το θέμα μελετάται από το Υπουρ

γεΙΟ ΓεωργΙας και Φυσιχών Πόρων σε συνεΡΥασ[α με την προς τούτο σuσταθεισα. με 

Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, Συμβoν).ΕUΤΙXή Επn:ροπή. 

Στην επιτροπή αυτή μετέχουν άτομα, τόσο από τον ιδιωτικό όσο και από το 

δημόσιο τομέα, με ειδ ικές εμπειρίες και γνώσεις πάνω σε θέματα που σχετLζoνται με 

τη λα'ίκή μας παρόδοση και κληρονομιά και την αγροτική ζωτΊ του τόπου. Είναι 

ευθύνη της επ~τρoπής, η οποία βρ(σχεται σε επαφή και με τα ενδιαφερόμενα οργανω

μένα σ'ύνολα, να συμβουλεύει τον Υπουργό Γεωργίας και ΦUΣικών Πόρων αναφο

ρ~κά με όλες ης ενδεικΝUΌμενες ενέργειες ποu πρΙτει να προωθηθούν για uλοποίηση 

της απόφασης για Ιδρνοη και AeHOUgyLa του Μουσείου Κνπριακής Υπαίθρου. Στον 
κατάλληλο χρόνο. και αφού συμπληρωθούν όλες οι προεργασΙες και διαβοuλεύσεις 

με τα αρμόδια σώματα των πολιτικών μηχανικών και αρχιτεκτόνων, το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φuσικών Πόρων θα προχωρήσει, με βάοη τα αποτελέσματα των 

αναγκαίων μελετών και διαγωνLσμών, στην υλοποίηση του έργου. 

(γ) Πόσα θα στοιχίσει το μονσεΙΟ: 

Η δαπόντι για ανέγερση του μονσεΙου αναμένεται να ανέλθει οε f:1,OOO,OOO 
περι.που, ποσό που δε θα προέλθει μόνο από κονδύλια του κραΤΙΚΟύ προυπολογι-

σμού. αλλά και από εισφορές αιτό τον ιδιωτικό τομέα πον θα κατατίθεντα~ οε ειδικό 

ταμείο το οποίο έχει συσταθεί με βάση Κανονισμούς που εγκρίθηκαν από τη ΒουλτΊ 

των Αντιπροσώπων. 

(δ) Τι περι.βαλλοντικό κόστος θα έχει στο χώρο πον νπολογίζεται ότι θα 

ανεγερθεί: 

Η ανέγερση τον μονσεΙον. όχι μόνο δε θα έχει οποιοδτΊποτε περιβαλλοντικό 

κόστος, αφοίι θα καταΟΧευαστεί σε γη γυμντj που χρησιμοποιείται για γεωργικούς 

σκοπούς και είναι εκτός του Eθν~κoύ Δασικού Πάρκου Αθαλάσσας, αλλά αντίθετα, 

όπως δείχνουν και οι διεθνείς εμ..τειρLες, θα συμβάλει ώστε να αναβαθμιστεί το περι

βάλλον της πεΡΙΟΧτΊς." 

Απάντηση ημε~μηνί.ας 12 Ιουλίου 1991 του Υπουqyού Eσωτε~ιxών Χ. X~ιστό. 
60\lλο\l Βενιαμίν στην ε~ώτηση Ε' 'Εχ. S, ημε~oμηνΙας 12 Ιουνίου 1991, ΤΟ\l 
αξιότιμο\! Μέλους της Βουλής εΧλογιχής πεQιφέ~ειας ΚεQύνειας )(. Ρήνας 

Κατσελλή. 

~ Για το θέμα της παραχώρησης κρατικής γης στο Στρόβολο προς το προσφυ· 

γικό σωματείο ΠΑΕΕΚ για την ανέγερση οικήματος, σας πληροφορώ όη η εξέταση 

του d'ιτήματος έχει συμπληρωθεί και θα μελετηθεί από την Υπουργική ΕπΗΡΟπή στη 
συνεδρία της που θα πραγματοποιηθεί στις 31 Ιουλίου 199 1." 
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Aπ(ίvτιισ ιι Ilμε(lομιινίας 20 Αυγούστου 1991 του Υπουργού ΓεwQYίας χαι Φυοιχών 
Πόρων Χ. Ανδρέα Γα~ριηλίδη στην [Qώτηση Ε' 'Εκ. 7, lιμε(lομιινίας 19 lουvίΟ\J 
1991, του Κοινοβουλευτικού ΕΧΠQOοώπου του ΣοσιαλισΤΙΧQU Κόμματος ΕΔΕΚ 
χ. ΤάΧIΙ Χατζηδημητ(!ίο\l. 

"Σχετικά με ζημιές που προκλήθηκαν στην περιοχή Ακαχίοu.Περιστερώνας
Αοτρομερίτη από χαλάζι σε γεωργικές καλλιέργειες χαι κτηνοτροφικά υποστατικά. 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(ο) Για τις ζημιές σε καλλιέργειες που καλύπτονται από τον οργανισμό Γεωρ

γικής Ασφάλισης, λειτουργοί του ΟργανLOμού ΕΠ ισκέφτηκαν, αμέσως μετά 

τη χαλαζοθύελλα , τις πλτryEίσες περιοχές για διαπΙστωση του μεγέθους τους. 
o~ εκτιμήσεις των ζημιών σε ορισμένες καλλι.έργε ιες έχουν ήδη ολοκλη

ρωθει. Σημειώνεται ότι για τα σιτηρά έχουν ήδη αναρτηθεΙ και τα πορί

σματα των εκτιμήσεων, ενώ για τα εσπεριδοειδή έχει γίνει προεκτΙμηση των 

ζημιών και η τελική εκτ(μηση θα γΙνει μέσα στον προσεχή Σεπτέμβριο. 

(β) Για τις ζημιές που δεν καλύπτονται από τον ΟΓΑ, έγιναν εκτιμήσεις από το 

Τμήμα Γεωργ(ας, τόσο για τα κτηνοτροφικά υποστατικά όσο και για τις 

καλλιέργειες, ο.ι-τό τις οποίες διο.ι-τ ιστώθηκε ότι, με βάση την καθιερωμένη 

πολιτική, μόνο δύο γεωργοΙ δικαιούνται βο'ήθεια υπό μορφ'ή χαμηλόΤΟ'ιωυ 

δανείου." 

Απάντιιση ημειιομηνίας 19 Αυγούστου 1991 του ΥπουΙΙΥΟ\ι εΙΙΥασίας και Κοινω
νικών Ασφα).ίσεων χ . Ιάκωβου Αριστείδου στην ερώΤlισlι Ε' ' Εχ. 8, lιμε(!ομηνίας 
21 Ιουνίου 1991, των Βουλευτών εκλογικής l'Ιιιιlφέρεlας Αμμοχώσ"του και 

Λάρνακας κυρίων Κίκη Γιάγκου χαl Δώιιου Χριστοδουλίδιι, αντίστοιχα. 

'Ή Αρχή Ηλεκτρισμού, σε συνεργασία με εμπειρογνώμονες, διεξήγαγε μελέτη 

περιβαλλοντικών ΕΠι..-ττώσεων για το Σταθμό Δεκέλειας (υφιστάμενες μονάδες και 

επεκτάσεις) και η τελική έκθεση έχει συμπληρωθεί πρόσφατα. Η ερώτηση έχει παρα

πεμφθεί στην Αρχή , για να δώσει τις αναγκαίες Ο,ι-ι:αντήσεις. σύμφωνα με τα πορί

σματα της πιο πάνω έκθεσης." 

Λπάντιισιι ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 1991 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκκου 
Παπαγεωργιου στl)V ερώτηση Ε' Έκ. 8, lιμε(!ομηνίας 21 lουνίου 1991, των 
Βουλευτων εκλογ ικών περιφεοειών Αμμοχώστου και Λάονακας κ. Κίκιι Γ ιάγκου 

και Δώ(!ου Χριστοδουλίδη, αντίστοιχα. " 

Ύστερα από διερεύνηση που έγινε σχετικά με το κατά πόσο επηρεάζεται η 

υγεΙα των κατοΙκων που γειτνιάζουν με τον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Δεκέλειας, 

διο.ι-τιστώθηκε ότι δεν υπάρχουν περιστατικά ασθενών που έχουν αιτιολογική σχέση 

με επικίνδυνες ουσίες που πιθανόν να εχι-τέμn:oνται από αυτόν." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ'. Εισηγούμαι αναβολή όλων των θεμάτων, 

διότι σήμερα ήταν προγραμματισμένη η συζήτηση για τις εξελ.ιξε ις του Κ υπριακου. 

Έχει αναβληθεί η συζήτηση αυτή για την επόμενη Πέμπτη και Παρασκευή. για να 

μ.ι"'tορέσοuν οι κοινοβουλευτικές ομάδες να ενημερωθούν -βασικά αυτός ε[ναι ο 

λόγος- από τους αρχηγούς και κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους τους σχετικά με την 
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κατατόπιση που μας έγινε σήμερα από τον Πρόεδρο της ΔημοκρατΙας. Έτσι δεν 

είναι έτοιμοι Ν Βουλειιτές να συζητήσο"ν τα άλλα θέματα που ε(ναι γραμμένα στο 

Κεφάλαιο Δ'. Πιθανώς να είναι έτοιμοι οι εισηγητές, αλλά δε θα ήταν σωστό να 
ανοΙξει ο Εισηγητής ένα θέμα και να μείνει πλέον δύο βδομάδες ή τρεις, διότι την 

επόμενη βδομάδα θα ασχοληθούμε αjΤQκλεισηκά με ης εξελl.ξεις τσυ Κνπριακού. Γι' 

αυτό . για να υπάρχει μια συνέχεια και μια ΣVΝOχή στη συζήΤ11ση, η ΗσήΥησή μου 
είναι. εκτός αν υπάρχει διαφωνία. να αναβληθεί το Κεφάλαιο Δ'. Είμαι ο πρώτος 

που θέλω να μη συσσωρεύεται εργασία στο Κεφάλαιο Δ', αλλά από την άλλη δε 

θεωρώ σωστό να ανol.ξει σήμερα ένα θέμα και να μη συνεχιστεί τι συζήτηση την 

επόμενη βδομάδα. αλλά ύστερα από δύο ή πιθανώς τρεις βδομάδες. Α ν δεν υπάρχη 

καμιά αντίρρηση, τότε αναβό:λλεται το Κεφάλαιο Δ'. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται γ ια την ερχόμενη Πέμπτη, 26 ΣεπτεμβρίΟ" 1991, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περι Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 17) του 199ι. 

2) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1991. 

3) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ, 5) Νόμος το" 1991. 

4) Ο περί Σ"μ,τληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1991. 

5) Ο περΙ Ε'Γι'υι'ίσεως της Χρηματοδοτησεως του Δήμου Λευκωσίας (Κυρω
τικός) Νόμος του 1991. 

6) Ο περί Εμπορικής Να\Πιλίας (ΦορολογικαΙ Διατάξεις) (Τροπσποιητικός) 
Νόμος του 1989, 

7) Ο περί Δημοσίας Υγείας (XωρLων) (Γροπο.ίτοιητικός) Νόμος του 1991. 

8) Ο περί ΚαταργτΊσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών (ΤQOι'tοποιητικός) 
Νόμος του 1991. 

9) Ο περί Κιιρώσεως της Συμφωνίας περί ΛΟΠΟ και ΠΡΟ-ΤΟ Νόμος του 
1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις, 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': "Οι τελευταίες εξελ[ξεις του Kυπρια~ύ". 

Η συζήτηση θα συνεχιστεί και την Παρασκευή με μόνο θέμα τις τελευταίες 

εξελίξεις του Κ"πριακού, Δηλαδή την Παρασκευή θα ασχοληθούμε μόνο με το 

Κεφάλαιο Δ', ενώ την Π ~μπτη θα ακολουθήσουμε την κανονική σειρά των θεμάτων. 

Ο Βουλευτής κ. Αυγερινός Παπαρές ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Τα πολλαπλά προβλήματα που αντψετωπίζο"ν οι Κύπριοι απόδημοι της 

Νοτίου Aφρικής~, Το Οέμα προκύπτει από ερώτηση, στην οποία δε λήφθηκε 
απάντηση. 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει.δή δεν "πάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 
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Επί του θέματος αυτού θα ήθελα να πω το εξής: Πρ6Υμαη παρατηρείται 

μεγάλη αργοπορία στο να ωταντούνται ερωηjΟΗς Βουλευτών και αυτό είναι ένας 

από τους λ6yoUς που γίνεται μεγάλη σuσσώρεooη στο Κεφάλαιο Δ' των θεμάτων 

που εγγράφονται. Συγκεκριμένα θα ήθελα να οας αναφtρω ότι ακόμα και σήμερα 

παίρνουμε απαντ'ήσεις σε ερωτήσε~ που κάποτε \ιπέβαλε ο κ. ΠέΊρος Σ"ruλιονοU. 

Δεν εΙναι κριτική προς τον κ. Πέτρα Στυλιανού. Όφειλαν να γνωρΙζουν κάποια 

κυβερνητικά τμήματα ότι ο κ. Πέτρος Στυλιανού δεν είναι τώρα σ' αυτή τη Βουλή 

και δεν πρέπει να χάνοιιν χρόνο στο να απαντούν πράγματα τα οποία. οπωσδήποτε 

δεν μπορεί να μελετήσει η Βουλή. 

Ο κ. Παπαρές. 

Α vr. ΠΑΠΑΡΕΣ: 
Πήρα απάντηΟll σε ερώτηση που υπέβαλα το Φεβρoυόριc του 1990 σήμερα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Kύρι.e Πρόεδρε. απαντούν δι.όη εΙναι γνωστό ότι ήταν υψηλού ενδιαφέροντος 

o~ ερωτησεις του κ. Στυλιανού. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πάντως δεν ξέρω, αλλά νομιζω ότι rcgtnEL να κάνω το διΚ'ηγόρο του 

κ. Στυλιανού. Ο κ. Στυλιανού υπήρξε ένας ευσυνείδητος Βουλευτής. Εργάστηκε με 

τον τρόπο το δ~κό του. Έχει καταθέσει πολύ μόχθο μέσα σ' αυτή τη Βουλή προωθώ

ντας τα προβλήματα του λαού. Έτσι νομίζω όη τουλάχιστο για έναν απόντα συνά

δελφο που ατύχησε να μην εκλεγεί με μικρή διαφορά ψήφων οφείλουμε κάποιο 

περισσότερο σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δυο πράγματα πρέπει να λεχθούν. Πρώτα-πρώτα η αναφορά που έγινε στον 

κ. Πέτρο Στυλιανού δεν ήταν αιχμή για τον κ. Στυλ~ανoύ, αλλά γ~α την αργοπορ(α 

που παρατηρείται στο να απαvτηθoύν οι ερωτήσεις και δεύτερο, διότι όφειλαν να 

γνωρ(ζουν ότι ο κ. Πέτρος Στυλιανού δεν έχει εκλεγεί σ' αυτή τη Βουλή και δεν 

έπρεπε να είχαν σrείλει τις απαντήσεις. Το δεύτερο σημε(ο είναι όη είμαι σίγουρος 

πως ο κ. Ιεροδιακόνου με πολύ καλή διάθεση έκαμε χιούμορ γνωρίζοντας, όπως 

όλοι μας, ότ ι ο κ. Πέτρος Στυλιανού πραγματικά ήταν ένας από τους πιο ευσιrνε{δη

τους και εργατικούς και δραστήριους Βουλευτές που πέρασαν. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Αφού επιμένετε , κύριε Πρόεδρε, πάνω σε θέμα ορθής τοποθέτησης, το καλύ

τερο θα ήταν να αναφερόσασταν μόνο γενικά στις καθυστερήσεις των γραφειων, 

χωρίς να κάμνετε αναφορά σε κανένα πρόσωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι. κύριε ΧατζηδημητρΙΟυ. αλλά . αν κάποιος θέλει να παρεξη'Y1iσει 

κάτι και να αποδώσει κακή σημασία σ' ό,τι ελέχθη για ένα συνάδελφο, ιδιαίτερα 

κάποιον ο οποίος ήταν στο ίδιο κόμμα. μπορεί να το κάμει. Αλλά η αναφορά έγινε 
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απλώς για να δοθεί το μέτρο της αΡΥοπορΙας και κάποιοι, αν θέλουν να το παρεξη

γήσουν. μπορεί να το παρεξηγήσουν. 

Ο κ. ΝτΙνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ : 

ΚύΡΙΕ Π ρόεδρε. θέλω να Ευχαριστήσω τον κ. ΧατζηδημητρΙου, διότι ανέλαβε 

την υπeράσπιση του κ. ΣΊυλιανού. Θέλω επΙο"ς να πληροφορήσω το Σώμα όη ο 

κ. Στυλιανού έχει άλλους έντεκα δικηγόρους που ανήκουν στην Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του ΔΗ.ΚΟ. θέλω επίσης να παρατηρ'ήσω ότι ΟΙ απαντήσεις που στέλλονται 

οτη Βουλή στις ερωτήσεις που υπέβαλε ο κ. ΣtuλLOνού είναι αναγκα(ο \'α έρχονται. 

για το λόγο ότι ο κ. Στυλιανού μπορεΙ να μην είναι στη Βουλή, είναι όμως στο 

κόμμα του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μιχαηλίδη, η απάVΤllστι ο' αυτό το θέμα εΙνοι ότι μπορούν να στέλλο

νται κατευθείαν στον κ. Στυλιανού -και θα διευθετηθεί αυτό- ή οε οποιοδήποτε άλλο 

Βουλευτή, για να μη γίνεται αναφορά. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛ ΙΔΗΣ: 

Ναι. αλλά, κύριε Πρόεδρε, είναι το κόμμα του στη Βο'Uλή TO'U κ. ΣτυλιανοΙΙ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα. μπορεί να στέλλονται στο κόμμα του, κUριε ΜιχαηλΙδη. Αυτό θα 

διευθετηθεΙ Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, διότι φαίνεται ... 

Ναι, κιιριε AyoπLo'U. 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Φαίνεται δε βλέπετε προς τα αριστερά, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, σας είδα. κύριε Αγαπίου, αλλά θεωρώ ότι έχει λήξει το θέμα. Σας δίνω 

όμως το λόγο, αν επιμένετε. 

Γ . Α ΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι. δε θα πάρω μέρος στους διαπληκτισμούς των ο'Uναδέλφων μο'U. Απλώς 

θα 'Uποστηρ(.ξω τη θέση της γρ';γορτις απάντησης στις ερωτ';σεις των Βουλευτών. 

Υπάρχει συνταγματική πρόνοια η οπο{α καθορ(ζε:ι τα πλαίσια εντός των οποίων τι 

κυβέρνηση οφεΙλει να απαντά σε οποιεσδ';ποτε ερωτ';σεις και είναι τριάντα μέρες. 

Συνεπώς είναι αδιανόητο να αφiισο'Uμε τους αρμόδιους ΥπουργοΙΙς να απαντούν 

στι.ς ερωτ';σεις των Βουλευτών σε διαστ';ματα τα οποία έχουν αναφερθεί προηγου

μένως. Η Βουλ,; πρέπει να απαιτήσει να απαντώνται οι ερωτήσεις των Βουλευτών 

το αργότερο σε τριάντα μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

ΚΙΙριε Αγα.-τΙΟυ. έγιναν παραστάσεις και στο παρελθόν. Εξάλλου ε(ναι γ ι' 

αυτό το λόγο που εγγράφονται θέματα, Ε.ιίειδή υπάρχει αυτ'; η αργοπορία. Και 

έγιναν παραοτάσεις. θα γίνουν και τώρα. Και οπωσδήποτε τι αναφορά μου απ' 
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αυτό το βτ1μα εΙνα~ για να επιταχύνεται 11 διαδικασία απάVΤ1]σης και όχι για να γίνο

νται οποιεσδήποτε αιχμές. Αλλά φαίνεται ότι. όταν 11 δουλειά στη Βουλή εΙναι 
ομόφωνη και δεν υπάρχουν άλλα θέματα προς συζήτηση, εισερχόμαστε σε άλλα 

θέματα και συζητούμε περιττά ορισμένα πράγματα και παρεξηγούμε ορισμένα πράγ

ματα. 

Ο Βουλευτής κ. Χρίστος ΠΟUρΥουριδης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

'Ή απόφαση για ακύρωση του διορισμοίι του ΑρχιμανδρΙτη Ιωάννη MαλλoUΡή 

στη θέση του Υπεύθυνου για θέματα θρησκευτικής Δι.αφώτισης της Εθνικής 

Φρουράς και ΟΙ ευθύνες της κυβέρνησης γενικά και ειδικά του Υπουργού Άμυνας 

για την απόφαση αυτή που πλήΤΤΕΙ την ενότητα του λαού", 

Υπάρχει ένσταση; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ήθελα να ρωτήσω: Έχει εΥχριθεΙ η σχετική διαδικασία 

υποβολής των θεμάτων; Διότι με ενδιαφtρει αν αυτό το πράγμα έχει υποβληθεΙ 

μέσω της ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή δεν έχει ακόμα εyκρ~θεί η διαδ~κασΙα όσον αφορά την εγγραφή των 

θεμάτων του Κεφαλαίου Δ' και αναμένουμε απάντηση απ' όλους τους Κοινοβουλευ

τικούς Εκ.ι-τροσώπους πριν παραπεμφθεί στην αρμόδια Επιτροπή Κανονισμού. δεν 

τίθεται θέμα να μην εγγραφεί ή να αναμένουμε να εγγραφεί επί του παρόντος μέσω 

της ομάδας του. 

Το θέμα εγγράφεται. 

επομένως προχωρώ στο επόμενο θέμα. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου ζητά εκ μέρους της κοινοβουλευ

τικής του ομάδας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Οι αρχαιολογικοί θησαυροί και η πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου και η 

ανάγκη για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξης και προστασίας της". 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται στο Κεφάλαιο Δ' και παραπέ

μπεται. 

Έχουμε φθάσει αισίως στον αριθμό 8 στο Κεφάλαι.ο Δ'. θα παρακαλέσω να 
μην υπάρχει μεγάλη διάθεση εγγραφής θεμάτων, διότι θα επανέλθουμε στην παλιά 

τακτική του να υπάρχουν πάρα πολλά θέματα που να μη συζητούνται έγκαιρα. Αν 

όμως συνεχιστεί αυτό, τότε θα χρησιμοποιήσω το δικαίωμα να συνεδριάζουμε δυο 

φορές τη βδομάδα, τη μια για τη Νομοθετική Εργασία και την άλλη για το Κεφάλαιο 

Δ'. Σας ευχαριστώ. Έχει λήξει η σημερινή συνεδρία της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. 

(Ώρα λήξης, 4.50 μ.μ.) 
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Οι ακόλoUΘoι Βουλευτές uItiOYllaψtιv το" κατάλΟΎΟ των παQόvτων με αλφαt'η
τιχή OELQti: 

ΑγαπΙου Γιαννάκης 

ΑΥΥελιδου Κλα{ρη 

Aναστασ~άδης Νίκος 

Aνtων(oυ Αβραάμ 

Γεωργ(ου Ανδρέας 

ΓεωργΙου Αριστοφάνης 

ΓιάΥκου ΚΙκης 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λόκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντ(δης Δημήτρης 

KouκOυμός Ανδρέας 

Κ υπριανοu Μάρκος 

κυπριανοu M~xαλάκης 

ΚωνσταντΙνου Κώστας 

Λ uσιώτης Λώρης 

Μακρ(δης Ι σΙδωρος 

Μαυροκορδάτος Χρ(στος 

Μιχαηλιδης θόσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

MoUΣΙOίmας Νίκος 

MoUσκoς Ανδρέας 

ΠαναγtδT]ς ΚΙμων 

ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Auγερινός 

Π ιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης ΝΙχος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλοuρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσιχος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

ΧρΙστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑVΤΙΠQόσωποι θQησχΕ\ιτlχών Ομάδων: 

Π ογιατζής Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη ΜπενΙτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδLO ''Ο περΙ Συμπληρωματικοίι ΠροtmολοΥισμοu της 

Αρχής Βιομηχανικής Καταρτ(σεως Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 1991" και 
ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση Ύια το νομοσχέδLO "Ο περί Εγγυήσεως της Xρηματoδcm'ισεως του 

Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικοίι ΠΡOUπoλoyισμoίι 

Νόμος (Αρ" 38) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 31 του 1991). 

4) Έκθεση γιο το νομοσχέδLO "Ο περί Συμπληρωμαηκοu nρotmoλoyLσμou 

Νόμος (Αρ. 39) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 32 του 1991). 



55 

5) 'Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ

σεως (Ταμείο Ανα.ττύξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1991" και ψήφισή του σε 
νόμο (με αρ. 14 του 1991). 

6) Έκθεση γι.α το νομοσχέδιο ''Ο περΙ ΕιδΙΚΕύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ
σεως (ΤαμεΙΟ Avακoυφί.σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) 
του 1991 " και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 4 του 1991). 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Ερωτήσεις B01.lΛΕUΤών {Αρδευτικά προβλήματα των κατοΙκων Διερώνας -
Ο δρόμος Φρενάρους-Βρυσουλλων _ Η εφαρμογή του νόμου περΙ Κηδεμόνα 
Διαχείρισης ΤΙΚ Περιουσιών - Χώροι πρασίνου στους συνοικισμούς ΑΥ!.ων 
ΑναρΥύρων Α' και Β' - Το υδρευτικό πρόβλημα κοινοτήτων Τ1jς ΟΡΕινής και 
ημι.oρειVΉς περιοχής της Πάφοιι - Ο δρόμος Πάχνας-Πραστειού Αυδήμον -
Οι Κaνονισμοί περΙ Σχολικών Βοηθών - Ο δρόμος Λvθρoδόντα - Αναλι.ό
ντα - Η σηματοδότηση στον αιπ:οκινητόδρομο Λευκωσ(ας- Λεμεσου - Η 

έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για την Α.Η.Κ. - Η βελτίωση ΤΟ'Ι.Ι δρόμου 

Πάφου-ΛεμεσοΙΙ που διέρχεται από τη Γεροσκήπου • Η απαλλοτρ(ωση 
γεώτρτιστις για εvΙΣχuΣΗ της UΔΑΤOΠΡOμ:ήθειας Γεροσκήπου . Το αΙτημα της 
Γεροσκήπου για αναμόρφωση παραλwς της • Η υλοποίηση της ΣUΜφωνwς 
για αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών Γεροσκήπου • Ο δρόμος 
Πύργοu--Παχοο.μμου . Ο καθορισμός α.w τις κυπριακές Αερογραμμές της 
ισοτιμιας της κυπριακής λ{.ρας προς την ελληνική δραχμή σε σχέση με τα 

αεροπορικά εισιτήρια· Η κακή οικονομική κατάσταση του ΡΙΚ • Αίτημα για 
επέκταση της οικιστικής ζώνης στο Μέσα Χωριό· ΑΙτημα για άρδευση γης 

του Μέσα Χωριού από το μεγάλο αρδεutικό έQΎO Πάφου • ΤΟ οδικό έργο 

από το Μέσα Χωριό προς το r Γυμνόσιο Πάφου . Ο αποκλεισμός της 
Πάφου από την απόqχJ.ση για φατάσταση συστήματος κεντρικού ηλεκτρο. 

νικού ελtyχoυ των φώτων τροχαίας. Η καθυστέρηση στη δημιουρΥια κτηνο

τροφικής περιοχής στην EπLOxom'! . Η τράπεζα BCCΙ . Οι χρονοβόρες 
διαδικασ(ες του Τμήματος ΚτηματολογΙΟυ και Χωρομετριας • Πλεόνασμα 
αρνιών λόγω του λαθρεμ..-τορΙΟυ που διεξάγεται με τα κατεχόμενα· Η πολι

τική του ΡΙΚ στον τoμtα των διαφημΙσεων - Αίτημα αμπελουργών χωριών 

της Λεμεσού για συμπερίληψη της παραγωΥτΊς τους στα εκλεχτά - Η επέν
δυση του ποταμού Κλήμου στον Άγιο Δομέnο - Η αγορά νέων υπολογιστών 
από την κυβέρνηση. Ο Μερρός ΚολοοοΙου - Η παραβίαση των κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της Δημοκρατίας από τους Βρετανούς - Οι πτυχιούχοι πανε· 
πιστημΙου στον κλάδο της ειδικής εκπαίδευσης - Η εταιρεΙα CON·SONS 
TRADE & TOURS ΙΤD, προμηθευτής της Εθνικής Φροιιράς και της Aστu-
νομΙας • Η δίκη του φοιτητή Γιώργου Kouτσόφτα στη Νέα Υόρκη για τα 
επεισόδια κατά του Οζάλ • Αίτημα της Γιόλου για αντικατάσταση των 
σωλήνων νερού - Τα υπέρσΥχα δικαιώματα που επιβάλλει η Ελε'Υκτική 

Υπηρεσια στα σuνεργατικά ιδρύματα. Η ΕΚτέλεση έQΎων κατά μήκος του 

νότιου αγωγού - Η ιερόσυλη επtμβαση των κατοχικών αρχών στο μοναστήρι 
του Αποστόλου Βαρνάβα - ΤΟ λαθρεμπόριο με τα κατεχόμενα - Η ενερ

γειακή πολιτική της κυβέρνησης. Η κατασκευή του φράγματος του Ξυλού

ρικου • Η λεπουργ(α των ΛΕΜ - Το οδικό δΙκτυο της ελεiJθερης περιοχής 
Αμμοχώστου • Ο ρόλος και οι αρμοδιότητες της Ειρηνευτικής Δύναμης 
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στην Κύπρο. Εξαγωγή αρχαιοτήτων από διπλωμάτες • Τοποθέτηση 
δασκάλων-κατοΙχων της επαρχίας Λευκωσίας σε χωριά της Πάφου - Αίτημα 
γ~α επιδιόρθωση του δρόμου ΑρμΙνου-Φιλοί!σας - Αίτημα της κοινότητας 

Μεσάνων για αξιοποίηση διάτρησης - Προβλήματα των οδηγών αστικών 

ταξί στο νέο λιμάνι Λεμεσού). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ηλεκτροδότηση οικο

πέδων που διoχωρ(σητιtαν για όπορες oικayένειες στο ΛO~ - Αιτήματα 
της κοινότητας Επισκοπής - Οικόπεδα για στέγαση νέων ζευγαριών στα 

Χολέτρια - Η ανάγκTl αντικατάστασης των ετοιμόρροπων κατοικιών στα 

Χολέτρια - Το αίτημα για ανέγερση χοιvoηχού κέπρου στα Χολέτρια - Το 
θέμα της παραχώρησης νέων κυβερνητικών κατοικιών στα Χολέτρια - Το 
αίτημα των Χολετριών για κατασκευή οχετών για τα βρόχινα νερά - ΤΟ 

αίτημα για αναπροσαρμογή των χωρΙΗκών ορίων των Χολετριών - Η oξLQ-. 
ποίηση γεώτρησης της Τάλας για υδρευηκούς σκοπούς - Το υδατικό 

πρόβλημα της κοινότητας Σ!μου - Η ΕΚτέλεση έργων στο Γυμνάσιο Αγίου 

Nεoφύ"roυ στην Πάφο - Το αΙτημα της κοινότητας Άρμου για eyκατάσταση 
αγωγού στο υδρευτικό της δίκτυο - Υδρευτικά και αρδευτικά προβλήματα 
του χωριού Άγιος Θωμάς Λεμεσού - ΤΟ αίτημα για δανειοδότηση των 

πληγέντων από ανεμοστρόβιλο γεωργών Κισσόνεργας - Τα φιλμάκια της 
Νέας Γενιάς για τα ναρκωτικά - Η ίδρυση Μουσείου Κυπριακής Υπαίθρου
Η παραχώρηση κραηκής γης στο προσφυγικό σωματείο ΠΑΕΕΚ - Οι ζημιές 
α..-τό θύελλα στο Ακάκι - Ο ηλεκτρο.ι-ταραγωγός σταθμός Δεκέλειας και οι 
συνέπειές του στο περιβάλλον). 

10) Διεξαγωγή O1JVΤΟμης σ~ήτησης (Πρόεδρος, Αυγ. Παπαρές, Α. Ιεροδια

κόνου, Τ. Χατζηδημητρίου, Ντ. Μιχαηλιδης, Γ. Αγαπίου) μετά από παρατή

ρηση του Προέδρου του Σώματος ότι τα διάφορα Υπουργεία α..-ταντούν στις 

ερωτήσεις των Βουλευτών με μεγάλη κΑΘUΣΤέρηση. 

11) Εγγραφή και παραπομπή στην ολομέλεια του Σώματος για συζήτηση των 

ακόλουθων θεμάτων: 

(α) "Τα πολλαπλά προβλήματα που αντιμετωπιζΟ\Ν οι Κύπριοι απόδημοι 

της Νοτίου Αφρικής". 

(θέμα εΥΥραφέν α..-τό τον κ. ΑυΥ. Παπαρέ). 

(β) 'Ή απόφαιτη για ακύρωση του διορισμού τσυ Αρχιμανδρίτη lωάννη 

Μαλλουρή στη θέση τσυ Υπεύθυνου για Θέματα Θρησκευτικής Διαφώ

τισης της Εθνικής ΦρoUΡΆς και οι ευθύνες της κυβέρνηιτης γενικά και 

ειδικά του Υπουργού Άμυνας για την απ6qχ:ιση αυτή που πλήπει την 

ενότητα του λαού". 

(θέ~ια εΥΥραφέΎ με εισήγηση του κ. Χρ. Π ουργουρίδη). 

(γ) ''Οι αρχαιολογικοΙ θησαUΡOΙ και η πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου 

και η ανάγκη για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξης και προστασίας της". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του κ. Α. Χρίστου εκ μέρους της Κοινοβου

λευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνόμεις). 

Τιμή: 50σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ Βον ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟ! - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 26ης ΣεπτεμβρΙΟυ 1991 

(Ώρα έναρξης, 4.Ι4 μ.μ. ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Αρ.2) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σvνεδρtας αυτής. Παρακαλούνται οι 
έντιμοι κύριοι Γραμματε(ς να διαπιστώσουν αν UΠΌΡΧει απαρτ(α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπ.άρχει , κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφόλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα επί της 
ημερησως διατάξεως εΙναι "Ο περΙ ΕιδικεΟΟεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο 
A~εως) Νόμος (Αρ. 17) του 1991." Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο-. 
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εππροηΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πρσγ 'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 
ΕIΔ l κεΥΣΕΩ:Σ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΠΩΙΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) 
ΝΟΜΟΣ(ΑΡ. 17)τσΥ 1991" 

ΠαιΚIvτες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας ΓεωργΙΟυ 
Γwννάκης Καοουλιδης 

Αβραάμ AvτωνΙOυ 
Κ[κης Καζαμι.ας 

Ανδρέας Φιλtππoυ 
ΝΙκος MOUΣι.o"ύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέν<ζας 

(57) 
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Η Κοινοβουλειπική Ε,ΊΙΤΡΟπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμoίI μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου 1991. 
Στη συνεδρ.ία της Επιτροπής παρέστησαν ΕΧπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
και του Υπουργείου Συyκoιvωνιών και Έργων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής α.ί1ό το λογαριασμό 
του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ύψους Π, Ι ΙΟ,ΙΧΧ:Ι και η διάθεσή του για τη σuνέ:χιση 
των βελτιωτικών έργων στο κτίριο επιβατών του αερολιμένα Λάρνακας, καθώς και για 
την ε..-τLπλωση του αερολιμένα Πάφου. ΤΟ πιο πάνω ποσό αναλύεται σε B.050.0c0 για 
το βελτιωτικό έργα στον αερολιμένα Λάρνακας και '(60,000 για την επίπλωση του αερο
λιμένα Πόφο". Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του πιο πάνω συμπληρωματικού nρou
πολογισμού. ΟΙ εκπρόσωποι του Υπονργείου Οικονομικών ζήτησαν όπως το αρχικά 
ζητούμενο ποσό μειωθεί στο f:.1,560,000, δα.-τάvη που αναμένεται να διατεθεί ως το 
τέλος του χρόνου με βάση το αναθεωρημ~'O πρ&Υραμμα εργασίας που έχει καταρτιστεί 
από το αρμόδιο τμήμα. 

Όπως προκύπτει α.ιίό τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από 
τους εκπροσώπους των Υπουργείων Οικονομικών και ΣυΥ..ιοινωνιών και Έργων, το 
σημερινό κτίριο επιβατών του αερολιμένα Λάρνακας παρouσιόζει πoλλtς λειτουργικές 
αδυναμίες και προβλήματα, γι' αυτό και καθίσταται αναγκαία η διενέργεια ουσιωδών 
διαρρυθμίσεων, με οκαίτό την αύξηση της χωρητικότητάς του και τη βελτίωση του 
επι.πέδου των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Ε.ίιτροπής, οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπηρεσιών 
δήλωσαν ότι για την αντιμετώπι.ση των λειτουργικών αδυναμιών του αερολιμένα 
Λάρνακας προγραμματί.στηκε και τέθηκε ήδη σε εφαρμογή ένα ταχύρυθμο πρόγραμμα 
εργασιών, που προβλέπει τη σταδιακή αντικατάσταση του υφιστάμενου κτιρΙΟυ 
επιβατών με νέο τελικά κτίριο που θα ανεγερθεί στον ίδιο χώρο και θα εξυπηρετεί ικανο
ποιητικά την αεροπορική κίνηση μέχρι το 2005. ΤΟ όλο έργο, που αναμένεται να στοι
χίσει ί29,ΟΟΟ,ΟΟΟ, θα υλοποιηθεί σε 9 συνολικά φόσεις και θα ολοκληρωθεί το 1993. Το 
έργο βρίσκεται τώρα στο στάδιο ττις υλΟιίΟΙτιστις της τρίτης φάσης του, που αναμtνεται 
να συμπληρωθεί μέχρι τις αρχές Oχτ~ΙOυ. Σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις των αρμο
δίων. το νέο κτίριο του αεροδρομίου θα έχει τη δυνατότητα να επεκταθεΙ στο μέλλον, 
όταν παραστεί ανάγκη, ώστε να εξυ;τηρετεΙ την αεροπορική κίνηση και μετά το 2005. 

Η Koινoβoυλεu"t:ική Επιτρο..τή Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμoύ, αφού έλαβε 
υπόψη της τις πιο πάνω διευκρινίσεις και διαβεβαιώσεις των αρμοδίων. συμφωνεί με τη 
διόθεση του πιο πάνω ποσού, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφιση σε 
νόμο του υπό σtX;ήτηση νομοσχεδίου, ό.ίως έχΗ τελικά διο.ιιορφωθεί. με τη με(ωση της 
ζητούμενης πίστωσης στο ποσό του ΙΙ.560,αχ> και αφού ΤΡΟΠΟιίΟιηθεΙ ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Π ιστώ<n:ως (Γαμεί.ο 
Ανα.ιττύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1991". 

ΣγΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗ ΕΚθΕΣΗΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣΟΙΚΟ

ΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΠΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟ

ΡΕΙΤΑ Ι ''Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ . 17) ΤΟΥ 199 ]" 
Πα{tόντες:-

Λεόντιος Ιεροδι.ακόνου, Πρόεδρος 

Γι.αννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Κ(κης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Πα.ι-ταδόπουλος 

Νίκος Μουοιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 
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Όπως είναι γνωστό, η Κοιvoβoυλεmική Ε.-τιτροπή Οικονομικών και προυπολογι
ομού με Έκθεσή της προς την ολομέλεια, ημερομην(ας 18 Σεπτεμβρίου 1991, ει.σηγεΙται 
την έγκριση πληρωμής αιw το λοΥαρι.ασμό του Πάγιου Ταμεto" πίστωσης ύψouς 
n.560,OOO και τη διάθεσή της για τη συνέχιση των βελτιωτικών έρΎων στο κτ(ριο 
ε,ί"tιβατών του αερολιμένα Λάρνακας, καθως και για την επίπλωση του αερολιμένα 
Πάφου. 

Στο μεταξύ και μετά την κυιtλoφoρω της 'Εκθεσης της Επιτροπής τέθηκε υπόψη 

της ότι το Υπουργικό Συμβούλιο. εγκρίνοντας τη διάθεση της πίστωσης αυτής, εξουσιο

δότησε παράλληλα τον Υπουργό Συγκοινωνιών και 'EQΎων να παρακάμψεΙ., σε συνεν

νόηση με τον Υπουργό Οικονομικών, τις Uφιστάμενες διαδικασίες πρoσ<iX'Qών αναφο

ρικά με την ανάθεση των έργων-υπηρεσιών. την αναζήτηση-επιλογή των κατάλληλων 

οικοδομικών υλικών και την εξασφάλιστι των υπηρεσιών που θα χρησιμοποιηθούν για 
την ολοκλήρωση της μελέτης t01J έργου της ανσβάθμισης του κτιρίου ε..-cιβατών του 
αερολιμένα Λάρνακας. 

Υπό το φως της πληροφόρησης αυτής και για να διασκεδαστεί οποιαδήποτε evru
πωση, η Επιτροπτ'ι θ~λει να καταστήσει σαφtς ότι. προβαίνοντας στις συστάαιμ; της για 

την έ'γκριση από το Σώμα της ζητούμενης πίστωσης, δεν επικροτεί με οποιοδήποτε 
τρόπο τις διαφοροποιήσεμ; στις διαδικασLες προσφορών που έχουν αποφασιστει, θέμα 
που εν πάση περι.πτώσει εμπΙΠΤει στη δικαιοδοσία και μόνο του Υπουργικού Iuμβou
λi.oυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Ανδρέας ΓεωργΙΟυ tχει το λ&Υο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κ ίιριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός. όπως αναφέρεται και στην 'Έκθεση, θα '\jΠ\φίσει 
ο"ωσδήποτε το σχετικό κονδύλι τόσο για την αναβό.θμιση και επέκταση του αεροδρο

μίου της Λάρνακας όσο και της Πάφου. Όμως αι.σθανόμαστε έντονα την ανάΎΚη να 

κάνουμε τις πιο κάτω παρατηρήσεις. ιδιαίτερα αναφορικά με το αεροδρόμιο της 

Λάρνακας. Πρώτα-πρώτα. αν και υποτίθεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο tχει το 

δικαίωμα να παρακάμπτει τις διαδικασLες των προσφορών για την προμήθεια υλικών 

αλλά και για την πρόσληψτ) υπαλλήλων ή συμβούλων, εντούτοις πιστεύουμε ότι αuτό 

μπορεί να το κάνει μόνο σε εντελώς εξαιρετικές και κατεπείγουσες περιπτώσεις. όταν 

επιβάλλεται για λόγους δημόσι.ου συμφtρoντoς. Π.χ. θα μπορούσε να το κάμει αυτό το 

πράγμα για ένα έργο το οποi.o επιβάλλεται αμέσως να γίνει ύστερα από κάποι.ο αιισμό. 

Όμως, ειδικά όσον αφορά το έργο για το αεροδρόμιο της Λάρνακας. το οποi.o θα 
υλοποιηθεί σε εννέα φάσεις οι οποίες θα διαρκέσουν μερικά χρόνια για την ολοκλήρωσή 

του, δε βλέπουμε καμιό α.ι"tOλύτως δικαιολογία για 10 ότι μπορεί 10 Υπουργικό 
Συμβούλι.ο και ιδιαίτερα ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων να παρακάμπτει αυτές 
τις διαδικασLες. διότι η παράκαμψη αυτών των διαδικασιών μπορεί να δώσει το 

δικαίωμα σε οποιονδήποτε να ισχυριστεί ότι έγιναν παραβιάσεμ; ή παρανoμLες ή και 

ατασθαλίες. 

Το δεύτερο σημείο το οποίο θέλουμε 'VO. θίξουμε, xίIρu: Πρόεδρε, etvaL ότι έχει 
ανατεθεί η μελέτη του έρ'Υου του αεροδρομΙΟυ της Λάρνακας στην εταιρεία "Σοφρεάβια" 

και έχουμε ήδη πληρώσει ως κράτος ί] 60,000. Όμως οι μελέτες τις οποίες έχει κάμει 
αυτή η εταιρεία έχουν τοποθετηθεΙ σε κάποιο συρτάρι, έχσuν παραμεριστεί xaL τώρα 10 
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αεροδρόμιο ιης Λάρνακας ανοικοδομείται και ε".ΕΚτεΙνεται χωρις οποιαδήποτε μελέτη. 
Με άλλα λόγια έχουν πετάξει οι αρμόδιοι ·)'.οι γι' αυτό ζητούμε ευθίινες- L160,OOO, για 
να έλθουν στην ΕπΙΤΡΟΠή Οικονομικών και να μας πουν "ξέρετε , τι μελέτη πο)) έκαμε 
αυτή τι εταιρεια αφορά πεπαλαιωμένου τύπου αεροδρόμια και δεν ανταποχρΙνεται 
σ' αυτό το οποίο τι Κύπρος θtλει να έχει ως διεθνές αεροδρόμιο". Κι αν ακόμα έτσι 
έχουν τα πράγματα. τότε πάλι υπάρχει ευθύνη για το ότι ανατέθηκε στη συγκεκριμένη 

εται.ρfΙα τι μελέτη αυτού του έργου . 

Για την επέκταση του αεροδρομίου της Λάρνακας, το οποίο υποτίθεται ότι είναι 
το μοναδικό διεθνές αεροδρόμιο της Κύπρου. λτ'ιq.:(Πrκε a..-τόqxlση από το Υπουργικό 

Συμβούλιο της κ~έΡVΗσης του κ. Κυπριανού το 1986. Έχουμε βόσιμες πληροφορίες 
ότι, αν υλοποιείτο αυτή τι απόφαση της κυβέρνησης του ΔΗ.Κο. . σήμερα ήδη με τριάντα 

εκατομμύρια λ(ρες θα είχαμε έτοιμο το σύΥχρονο δΙΕθνές αεροδρόμιό μας. Όμως αιπή 

τι (tι-τόφαση δεν υλοποιήθηκε. με α!totέλεσμα να αναμένουμε ακόμα δυο ή τρία χρόνια 

για την αποπεράτωση του έργου. Και για να κάνουμε τι; Για να μετατρέψουμε τις 

υφιστάμενες πρόχειρες κατασκευές, κατεδαφιζοντάς τες τμηματικά και αντικαθιστώ

ντας τες με νiε;. σε νέο, υποτΟΟεται, και σύγχρονο διεθνές αεροδρόμιο με δαπάνη 

μάλιστα 29 εκατομμυρίων λL{lών. Κάvo\)με δηλαδή μπαλώματα στο διεθνή αεQOλιμένα 

της Κύπρου, που είναι ο αερολιμένας της Λάρνακας. Και το πιο σημαντικό είναι ότι 

τώρα υπάρχει ο ισχυρισμός ότι . αφού οι μελέτες της "Σοφρεάβια" ε-Υκαταλείφθηκαν και 

αφού πληρώσα~ιε αυτά τα χρήματα, τώρα κάνουμε αεροδρόμιο χωρ(ς οποιαδήποτε 

μελέτη. διότι. αν κάναμε αυτές τις μελέτες αιτό τώρα και στο εξής, θα χρειαζόμασταν 
περι.που οκτώ χρόνια και δε Οα μας έπαιρνε ο χρόνος. με αποτέλεσμα να υπάρχει σννω

στισμός και μεγάλη ταλαιπωρία στο αεροδρόμιο. 

Για όλους αυτούς τους λόγους ψTtφ{ζoυμε το κονδύλι , ώστε να μην είμαστε ε~ιεις 

εκείνοι που θα έχουμε την ευθύνη της μη προώθησης των εργασιών του αεροδρομίου. 

αλλά τονίζουμε ότι ζητούμε ευθύνες γι' αυτό το ψ1ινόμενο και, αν τυχόν το κατασκείJ.. 

ασμα το οποίο γίνεται χωρίς μελέτες αποδειχθεί ότι είναι πρόχειρα, πρέπει οι αρμόδιοι 

να πληρώσουν. 

Εκ μέρους της KOινqx,υλεντικής Ομάδας το\) Δημοκρατικού Συναγερμού έχει ήδη 
εγγραφεί σήμερα για σιιζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' σχετικό θέμα, το οποίο θα ζητήσουμε να 
παραπεμφθεί και στην Επιτροπή Ελέγχου. για να έλθουν οι αρμόδιοι να δώσουν λόγο. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

θα είμαι , κύριε Πρόεδρε. πολύ σύvι"Oμoς. θα σιιμ..τληρώσω λίγα σ' αυτά ΠQ\) έχει 

πει ο κύριος συνάδελφος. θα τονίσω ότι την εταιρεί.α πο\) έκανε τη μελέτη την έχει 

επιλέξει αυτή τούτη η κυβέρνηση, η ΟΠΟ{.α δε δέχεται τα αποτελέσματα της μελέτης. 

θέλω από αυτό το βήμα να ρωτήσω ποιες ήταν οι άλλες εταιρείες που υπέβαλαν 

προσφορές και ποιοι τις αντιπροσώπευαν, καθώς και αν τριό.ντα εχατομμυρ(ων λιρών 

έργο μπορεί να αποφασιστεί στο πόδι χωρ(ς ειδικούς. χωρίς σωστούς μελετητές και αν 

τα Δημόσια Έργα. πο\) υποτΙΟεται ότι είναι ο σύμβουλος της κ~ρνησης, ή και κάποιοι 

άλλοι συνάδελqΧΗ, δηλαδή ιδιώτες σύμβουλοι στην Κ ίιπρο, έχουν πείρα από αυτά τα 
έργα. Eπl.σης πώς μπορούμε να έχουμε ένα τελικά καλό αποτέλεσμα και όχι του ίδιου 

και. χειρότερο\) επιπέδου με το σκάνδαλο της ΞΕΚΤΕ ύστερα από αιπές τις διαδικασίες 

που η κ~έρνηση έχει \)ιοθετήσει. 
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Αυτά μόνο ήθελα να πω κα~ επι.φυλάσσομαι. όταν θα συζητηθεί το θέμα εκτενώς 

στο Κεφάλαιο ΔΌ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ακόμα ένας ομιλητής. Ορίστε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύρ", ΠρόεδQε. 

Μετά την ομόφωνη έγκριση από πλευράς της Επιτροπής Οικονομικών. όπως αυτή 

κατατέθηκε και από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, δεν είχα την 

πρόθεση να πάρω το λόγο. Ύστερα όμως από τt.ς τοποθετήσεις των δυο συναδtλφων 

του Δημοκρατικού Συναγερμού νιώθω την υποχρέωση να το χάνω και είναι με λίγη 

έκπληξη που ακούσαμε αυτά τα οποί.α ελtχθησoν. Διότι πρέπει να πω ότι στην 

Επιτροπή αυτά τα θέματα καθόλου δεν ηγέρθησαν. Και. όταν είχαμε μπροστά μας τους 

κυβερνητικούς εκπροσώπους, ούτε καν ετέθησαν προς συζήτηση. Γι' αuτό θα πρέπει να 

τοποθετηθούμε, αφ' ης στιγμής θίγεται το θέμα. Οι κυβερνητικοΙ εκπρόσωποι, που ήταν 
στη διάθεση της Επιτροπής, έδωσαν, πιστεύω, όλες τι.ς απαραίτητες επεξηγήσεις στα 
ερωτήματα των Μελών της Επιτροπής. Και μας δόθηκε εκεί τι δι.aβεβαίωση ότι κατά τα 
προσεχή πενήντα χρόνια δε θα χρeLQOΤOUΝ οποιεσδήποτε σημαντικές επεκτάσεις στο 
αεροδρόμιο της Λάρνακας και πιο συγκεκριμένα ότι δε θα υπάρξει ανάγκη δημιουργίας 
δεύτερου διαύλου. 

Αντιλαμβανόμαστε ότι αυτές ΟΙ δεύτερες σκέψεις κατά πάσαν π~θανότητα έγιναν 

μετά τα διάqχ>ρα διαβήματα που προωθήθηκαν από τους κοινοτάρχες κα~ άλλους Παρά

γoνtες των χωριών της περιοχής που θα επηρεόζoνtαν από πι.θανές απαλλοτριώσει.ς. 

AφήνOνtαι σήμερα διάφορα υπονοούμενα για σκάνδαλα τΊ πιθανές ατασθαλ[ες. 

ΣΙγoυρc::ι έχουμε και εμείς το δικό μας ενδιαφέρον να μάθουμε όσο το δυνατό περισσό

τερα. Και αφ' ης στιγμής ενεγράφη, όπως μας πλη~ησαν οι συνάδελφJΙ, 'θέμα στο 

Κεφάλαιο Δ', επιφυλασσόμαστε και εμείς με τη σειρά μας να τοποθετηθούμε εκτενέ

στερα. 

ΤΟ μόνο σημε(ο στο οποίο ομόφωνα η EπΙΤQOιϊt] τοποθετήθηκε μι τη Συμληρωμα

τική Έκθεση ήταν εκεί.νες οι πρόνοιες της εισηγητικής έκθεσης του κυβερνητικού παρά

γοντα για τη σύντμηση του χρόνου υποβολής των προσφορών, την απλούστευση των 

διαδικασιών και την εξασφάλιση u.τηρεσιών με ευέλικτη διαδικασία, όπως μας είχαν 

πει. Σ' αυτά ομόφωνα όλα τα κόμματα. όλα τα Μέλη της Επιτροπής ετάχθησαν υπέρ, 

όπως και η εισηγητική έκθεση. Γι' α"τό πιστεύω ότι θα ήταν καλό, αφ' ής στιγμής μια 

Έκθεση έρχεται στην ολομέλεια του Σώματος για έγκριση, να μην εγείρονται εκ των 

υστέρων θέματα. Φυσικά είναι δημοκρατικό δικα(.ωμα του κάθε συναδέλφJυ να θί.γει 

κάτι. Όμως χaι εμεΙς με τη σειρά μας, όπως είι-τα και προηγουμένως, eπιφυλασσόμεθα 

να δώσουμε εκτενέστερα τις όλες μας τοποθετήσεις για την υπόθεση του αεροδρομίου, 

όταν θα συζητηθεί το θέμα στο Κεφάλαιο Δ'. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Mouσιoύ'πας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μο", αν μου επιτρέπετε. Τα όσα καταμαρτύρησαν οι 
συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού αναφορικά με τις εργασίες στο αεροδρόμιο 

εΙναι για μας άκρως σοβαρά. Συμφωνώ με τον πρoλαλήσανtα του ΑΚΕΛ ότι αυτά δεν 
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κo~νoπoιiιθηκαν σ' εμάς κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Επιτροπή. Ούτως 

εχόντων των πραγμάτων, εμεις, οι ΟΠΟΙΟΙ είχαμε τοποθετηθεί uπέρ το\! να υποστηρί

ξουμε και να ψηφl.σoυμε το κονδύλι αυτό. εισηγούμαστε να επανεξεταστεί το θέμα από 
την Επιτροπή Οικονομικών, να τεθούν υπόψη της όλα τα OΤOLXEW και, όταν θα είμαστε 

ικανοποιημένοι. τότε να το ψηφίσουμε. Εκτός φυσικά ΚΙ αν δεν το θεωρούν σοβαρό οι 

συνάδελφοι οι οποίοι ε(παν όσον έχουν ΠΕΙ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. eκπλήττoμαι. διότι αυτά τα οποία έχουν αναφέρει οι σννάδελ<ρΟΙ 
από το βήμα της Βουλτ\ς έχουν συζητηθεί όλα στην Επιτροπή Οικονομικών. Και τα 

σχέδια που είχε κάνει η γαλλική ααιρεαι και το γιατί εΥχαταλε(φθηκαν και δόθηκαν 

εξηγήσεις για το όη ακολουθείται ο νέος σχεδιασμός του αεροδρομΙΟυ με εννέα φάσεις, 

ΟΙ oπol.ες θα ολοκληρωθούν μέχρι τέλους του 1993. και πόσο θα χοοτΙΟει και γιατΙ 
ακολουθήθηκε αυτή τι επιλογή και όχι το κτίσιμο από την αρχή καινούργιου κτιρίου. 

Όλα αvτά έχουν λεχθεί και διερωτώμαι τι θα ξαναμελετήσει η Επιτροπή Οικονομικών. 

Λυποuμαι, αλλά ήταν παρόvrες οι m,ινάδξλφoι και εΑ.."t(ζω να θυμούνται ότι όλα αυτά 

τα οποία αναφtρθrικαν από το βήμα της Βουλής έχουν ΣUΖrιττιθtι στην Eπιτρom'ι OLKQ

νομικών και ζητήθηκαν όλα τα σχετικά στοιχεΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΓεωργΙΟυ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου. 

Θα ήθελα να πω ότι εΙναι εγώ πραγματικά που εκπλ'ήττομαι, διότι οι συνάδελφοι 

1'ιtαν παρόvrες στην E.."tLtρoπή Οικονομικών. Προσωπικά έκανα πέQα από μιστΊ ώρα 

ερωτησeις στους αρμσδΙOUς και βΥήκαν όλα αυτά τα πράγματα. ΕΙχα πεΙ: "Παρά το ότι 

είμαι Βουλευτής της Λάρνακας, δεν τοποθετοuμαι αυτη τη στιγμή, διότι έχω να διερευ

-νήσω ορισμένα πράγματα και να ερωτήσω και την Επnροπή Aνώmιξrις της 

Λάρνακας". Τελικά τοποθετηθήκαμε με την έννοια που εξηγοuμε σήμερα από το βήμα 

της βουλής και μάλιστα τι Έκθεση ήταν από την προηγούμενη εβδομάδα έτοιμη και 
εντούτοις μtσω του κ. Λεόνtι.oυ Ιεροδιακόνου είχαμε ζητήσει να μείνει γι' αυτή τη 

βδομάδα. Και νομίζω ότι, αν επικαλεστώ τα πρακτικά της συνεδρl.ας της Επιτροπής 

Οικονομικών, αυτά αντικατοπτρίζουν αντό το ο..ίΟίο λέγω. Και εξηγήσαμε, αγαπητοί 

συνάδελφοι, ότι ψηφίζουμε αυτό το κονδύλι, γιατΙ αφορά ανα.ττυξιακό έργο και για να 
μην κατηγορηθούμε εμεΙς ότι εμπoδlζoυμε την περαιτέρω ανάπτυξη του αεροδρομΙου 

της Λάρνακας, αλλά δεν παύουν cι."tό το να έχουν γίνει αυτά τα οποία έχουμε αναφέρει. 

Έχουμε εγγράψει σχετικό θέμα και επιφυλασσόμαστε να ανοπτίιξουμε με στοιχεία αυτά 

τα οποία ισχυριζόμαστε ενώπιον της Επιτροπής ελέγχου. 

Ευχαριστώ πoku. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Τ. Χατζηδημητρ(ου. 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε, ε~ιεί.ς, απ' ό,ΤΙ φαίνεται και στην Έκθεση, υποστηριξαμε την 
ψήφιση του ποσΟ" και θα επιμείνουμε σ' αυτό, διότι όvrως χρειάζεται βελτιώσεις το 
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αεροδρόμιο της Λάρνακας. θα πρέι-rει να αυξηθεΙ ο αριθμός των επιβαιών που εξυπη
ρετείται καθημερινά και, απ' ό,ΤΙ μας ελέχθη, με αυτά τα έργα, όπως πάνε να tξελιχθoύν. 
θα μπορούν να εξuπηρετoύvται έξι με επτά χιλιάδf:ς ε..-τιβάτες την ώρα, πράγμα 

α-ναγκαΙΟ, για να μπορέσει να ανταποκριθεί. στις παρούσες και τις μελλοντικές ανάγκες 

του το αεροδρόμιο. Εκείνο επίσης που μας ελέχθη και το είχαμε δεχθεί . ήταν ότι όλα 

τα εξοδα γίνονται για βελτιωτικά έργα. τα οποία θα παραμείνουν και θα αποτελέσουν 
τμήματα της ολοκλήρωσης όλων των ψόσεων του έργου. που αυτη τη στιγμή βρΙΟΚεται 

στο τρίτο στόδισ της εξέλιξής του. Όμως, αν υπάρχουν θέματα που θα ;τρέπει να εξετα

στούν. ' '(1 μπούμε σε βόθος και να διερευνήσουμε όλα τα δεδομένα για το τι έχει γίνει 
και το ποια έργα πρoyραμματLζεtαι να γίνουν. Είναι κάτι που θα το παρακολουθή

σουμε και εμείς με πολύ ενδιαφέρον και θα συμβάλουμε όσο μπορούμε στην καλύτερη 

διερεύνησή του . γιατί αποτελεί ένα μεγάλο έργο υποδομής που συνδέει την Κύπρο με 

τον έξω κόσμο και στο οποίο στηρίζεται η ιδι.α η οικονομική ανώttUΞη του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Πολύ σύντομα. κύριε Πρόεδρε. 

Ο συνάδελqχ>ς κ. Καζαμίας έχει αναφερθεί στους κοινοτόρχες και με αυτό τον 

τρόπο ανησυχώ κατά πόσο έχει καταλόβει τη μεγάλη σημασία της παρέμβασής μας, ότι 

δηλαδή θα ξοδευτούν για κάτι που προγραμματίζεται να γίνει ύστερα από πενήντα 

χρόνι.ο. χωρίς καμιά μελέτη πολλά εκατομμύρια λLρες. Και πράγματι πιoτεiιoυμε ότι δε 

θα γίνουν άλλες μελέτες γι' αιπό το αεροδρόμιο. Διότι με τον τρόπο που χειρίζεται το 

θέμα η κυβέρνηση ύστερα. από πενήντα χρόνια θα πρέπει να γίνουν μελέτες για να εγκα

ταλείψΟυμε αυτό το αεροδρόμιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπο'Dλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. λυπούμαι πάρα πολύ που παίρνει αυτή την τροπή συζήτηση. Είτε 

οι συνάδελqχ>ι του Δημοκρατικού Συναγερμού αισθάνονται έντονα ότι είναι ένα λανθα
σμtνo μέτρο η προώθηση του σχroΙΟυ έστω, όπως λtνε, και έτσι τμηματικά που γίνεται. 

και τότε δεν πρέπει να ψηφΙΟουμε αυτό το ποσό, είτε απλως τα λένε για να διατηρήσουν 

τη δυνατότητα για μελλοντικές Ε.ι-τικρίσεις. Η κατάσταση είναι ακριβώς όπως την έχει 

πει ο κ. Λ. Ι εροδιακόνου, Πρόεδρος της Επιτροπής. Όλα αυτά τα θέματα ετέθησαν. Η 
Επιτροπή πήρε εξηγήσεις. Στην Επιτρο.τή προεδρεύει Βουλευτής του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Μετέχουν μέλη του Δημοκρατικού Συναγερμού. μεταξύ των οποίων και 

ένας Q.,-τό τους προλαλήσαντες ομιλητές του Δημοκραιικού Συναγερμού. Εγώ θέτω ένα 

απλό ερώτημα: Είτε θεωρούν ότι αυτά τα οποία λένε είναι σοβαρότατα και επηρεάζουν 
τη μελλοντικη ανόπτυξη του έργου, οπότε δε δικαιούνται να ψηφίσουν αυτό το νομο

σχέδιο, είτε δεν τα εννοούν, γιατί δεν αποτελεί δικαιολογία το να λένε "για να μην εμ..'"tO

δίσουμε την ανάπτυξη". Ποια ανόπτυξη; Αν είναι ανόπτυξη προς την λανθασμένη 

κατεύθυνση, πρέπει να εμποδιστεί. Εμείς υποστηρίζουμε το νομοσχέδιο όπως έχει. Αν 

έχουν άλλες επιφυλάξεις γι.ο. το τι σχεδιάστrικε, τι έγινε, τι μέλλει να γίνει , αυτό είναι 

άλλο θέμα. Όμως παραμένει η ευθύνη τους να πουν αν εγκρίνουν τη δαπάνη αυτού του 

ποσού ή όχι σήμερα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι όη ο κ. Moυσιoύτtας έχανε την εισήγηση ύστερα ajW όσα 

άκουσε να αναβληθεΙ τι ψήφιση. Αν επιμένεL, θα τη θέσω σε ψη<ροφορια. Αλλά μετά τα 
όσα eL.ιu ο Κοινοβουλευτικός Εχπρόσω,"tος τou ΔΗ. ΚΟ. νομίζω ότι το Δημοκρατικό 

Κόμμα θα επ~μείνει να ψηφισΤεΙ σήμερα το νομοσχέδιο. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να επιμείνω. γιατΙ ειλικρινώς δε δέχομαι ότι 

αυτές οι λεπτομέρειες που αxoύσ'tηxαν σι'ιμερα λέχθτrxαν στην Επιτροπή Οικονομικών. 

Μερικό Q.ιίό όσα εUτε ο συνάδελφος, ο κ. Ιεροδιακόνου, ναι, αλλά για τις rI60.<XX> που 
διασπαθΙστηκαν και για όλλα τέτοια δεν έγινε λόγος, εκτός αν με απατά τόσο πολύ τι 

μνήμη μου. Ήμουν παρών. Γι' αυτό το λόγο εισηγούμαι επανεξέταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Λοοσαριδης. 

Β. Λ ΎΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. το αν ύπηρξε διασπάθιση εΙναι ένα θέμα και το αν τα κονδύλι.α τα 
oπoLα θα ψηφίσουμε θα πάνε χαμένα. ΥιατΙ κατά την αντCΛηψη μερικών συναδέλφων, 

όπως ελtχθη, δε στρέφονται προς την ορθή κατεύθυνση, είναι άλλο θέμα. Γι' αυτό 

πρώτα πρέπει να καθορίσει τη θέση του ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 'Εχει τέτοια στοι· 
χεια και τέτοιες απόψεις. ότι δηλαδή τα κονδύλια τα QΠol.α θα ψr)φ(.σoυμε αυτή τη 

στιγμή είναι κονδύλια τα oπol.α δεν πρέπει να διατεθούν. διότι θα είναι χαμένα λεφτά. ή 
όχι; Διότι εμείς ομολογώ ότι δε γνωριζουμε το πρόβλημα σε βάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι τοποθεττιμένος πάνω στην 
Έκθεστι και λuπoίιμαι. διότι άλλα κόμματα θtλoυν να μας uπoδεLξoυν τι θέστι να 
πάρουμε. Οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού που μΙλησαν ανέλυσαν 

μερικές ΠΤVΧές του όλου έργου και ουδείς έχει πει ότι διαφωνούμε για το frtYO. Εκείνο 
το οπο(ο ελέχθτι είναι ότι. αν δεν υπήρχαν καθυστερήσεις. θα μπορούσε να γίνει καλύ

τερος προγραμματισμός και ίσως να γινόταν και καλύτερο έργο. Και λέχθηκε ότι θα 
ζητήσουμε ως κοινοβουλειπιχή ομάδα να δι.ερεuνήσoυμε αυτό το πράγμα. Όμως το 

νομοσχέδιο που βρίσκεται μπροστά μας. επειδΊj με κανέναν τρόπο δε θέλουμε εμείς να 
καθυστερήσουν τα έργα στο αεροδρόμιο Λάρνακας. θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα θέσω σι ψηq>oφoρΙO την πρόταστι του κυρΙΟυ Μουσιούπα για αναβολή της 
ψηφιοης. 

Ποιοι Ψτιφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9. κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠΟιοι Ψτιφιl;oυν κατά; 

35 κατά. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η ΣU;ήτηση συνεχίζεται. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποιο. θα. γίνει με την 

ανάγνωση των αριθμών των άρθρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προο(μιο. Συνοπτικός ,(τλος. Άρθρο Ι. 

'EΎXQιση πληρωμής από το λοΥαριασμό του Ταμείου Aνα..τr"ύξεως ποοοίι 
ίl,560,<XX) για τη χρήστJ του έτους που λήγει στις J Ι ΔΕΥ.εμβρίου 1991 . Άρθρο 2. 

ΕιδΙκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Π Ινακας. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔρεΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Μη ιm:αρΧOύσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1.2 και 3 μαζΙ με τον Πίνακα εγκρίνο-
νται. 

Έληξε τι δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. Η τρtτη ανάΥνωστι θα γίνει δι' 

OΎQyνώσεως του .Ι.λου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ

σεως (ΤαμεΙΟ Aναπrύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αvτ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κ ΤUΠΌ τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρΡΤ;σεως. το νομοσχέδιο Ο\11'ό θεσπίζεται σε νόμο. 

ΤΟ δεύτερο και το τρίτο θέμα της ημερήσιας διάταξης δε θα συζητηθούν σήμερα. 
διότι δεν έχουν κυκλοφορήσει οι Εκθέσεις των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών. 

Προχωρούμε στο τέταρτο θέμα. που είναι ~o περί Συμ.-ι:ληρωμαηκού Πιχ>\}πολο

γιομού Νόμος (Αρ. 33) του Ι991~. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ NOMOΣXFΔIO ΠΟΥ TITΛQΦOPEITAΙ 'Ό ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 33) ΤΟΥ Ι991~ 

Πα~vτες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Ν{κος Κατσουριδης 

Κ{κης ΚαζαμΙΟς 

Ανδρέας ΦιλΙ-τπου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσισύττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οι.κονομικών και προυπολογισμού μελttησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο αι συνεδρια της που πραγματοποιήθηκε στις 23 ΣεπτεμβρΙOU 199Ι 
Στη συνεδρtα της Επιτροπής κλήθηκαν και παρειιρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται ε{ναι η ~yκριση πληρωμής από το λογαριασμό 
του Πάγιου Ταμε{ου της Δημοκρατίας ποσού n3S,36 1 και η διάθεσή του για την 
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κάλυψΤι της αυξημένης δαπάνης που α.-ται.τείται για την καταβολή στο προσωπικό των 
φυλακών αμοιβής για υπερωριακή εργαοία αναδρομικό από την 1'11 Μαρτιου 1989 και 
επιδόματος βάρδιας αναδρομικά α.-ιό την 1'11 Ιανουαρίου 1991. 

Η ανάγκη διάθεσης της ζητούμενης πίστωσης προκύπτει από τις πρόνοι.ες 

σχετικής συλλογικής συμφωνίας που ευθυγραμμ(ζeι τους όρους υπηρεσίας του προσω

πικού των φυλακών με εκείνους που ισχύουν στην υπόλotJτη δημόσια υπηρεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ι-τ ιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμOύ συμφωνεί με 
τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμΟ'lος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου , η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνο."'Πικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

' Εγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου ΤαμεΙΟυ ποσού ί335,36 1 γι.α 

τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔΕΚεμβρίου 1991 . Άρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μετά του Πίναχος εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1. 2 και 3 μετά του Πίνακος εγκρίνονται . 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροU.ιολογισμού 

Νόμος (Αρ. 33) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αντtQρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπ(.ζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο πέμπτο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο περί Εγγυή

σεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Λευκιοοίας (Κυρωτικός) Νόμος του 199 1". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠ ΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ ' ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ NOMOΣXFΔIO ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠA I ''Ο Π ΕΡΙ 

ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΔΗ ΜΟΥ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ (ΚΥΡΩ

Τ1ΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 199 Ι " 

Πα~vτες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου , Πρόεδρος 

Γι.αννάκης Κασουλίδης 

Νίκος KατσOUΡ{δης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλί.ππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνν> νομοσχέδιο σε σuνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Σεπτεμβρίου 1991. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρtθηκε εκπρόσωπος του Υπουργε(ου 

Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση α,τό τη Βουλή της συμφωνίας 

παροχής κ~ερνηtικής εΥΥόηοης προς το Δήμο Λευκωσίας για την αποπληρωμή δανείου 

ύψους f.I.sOO,OOO που ο Δήμος έχει συνάψει με τη Συνεργατική Κεντρική Τρά,τεζα Λτδ. 
ΤΟ δάνειο αυτό θα χρησιμοποιηθεί για την εκτέλεση έργων, την εκπόνηση μελετών και 

την αγoρtι εξοπλισμού για τις οποίες υπάρχει πρόνοια στον ΠΡOUπoλoγισμό Aνcurτίι

ξεως του Δήμου για το 1991. 

Η Koινoβoιιλεuτική Επιτροπη Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμOύ, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό σιζήτηση νομοσχεδίου. ομόφωνα ει.σηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για ττιν κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που 

αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θtματoς αρχής, παρακαλούνται οι έντ ιμοι 

Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνσ..ττικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Ερμηνε(α. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντί.ρρnση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 εΥκριθουν; 

Μη υπαρχούσης αντι.ρρτiσεως, τα άρθρα Ι ,2 κοι 3 ΕΓXΡLvovtOL ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γί.νε ι δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρων Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Eyyuτ]σεως της Χρηματοδοτήσεως του 

Δήμου Λευκωσίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρQηση όπως το νoμoσχtδι.o θεσπισθεL σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το έκτο θέμα Ε.ίτί της ημερησίας διατάξεως, που είναι ''Ο περί Εμπορικής Nαuτι· 

λίας (ΦορολογικαΙ Διατάξεις) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1989", αποσύρθηκε από την 
Εκτελεστική Eξoooiα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί. Δημόσιας Υγείας (Χωρίων) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου· 
λεuτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑ! ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑ! (ΧΩΡΙΩΝ) 

(ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:-

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Aνδρtας Κουκονμάς 

ΚΙκης Γι.όΥχου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωχρό:της Χάσικος 

Νίκος Μουοιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 ΣεπτεμβρΙου 1991. Στην ΠιΟ πάνω 

ΣUΝΕΔΡΙαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σκοπός TO\l νόμου που προτείνεται ε(ναι " τρα.-τοποΙηση του άρθρου 9 του 
βασικού <νόμου . όπως ήδη αυτό ΤΡΟ7to",οιήθηκε με το νόμο 5 του 1983. ώστε να διορ
θωθεΙ μια εσφαλμένη αναρΙθμηση στο πιο πάνω άρθρο. 

Η Κοινοβουλευτική Eπιτρoπrl Εσωτερικών συμφωνεί με την τροποπο(ηση που 

προτεΙνεται. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται ΟΤll Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

αναφορά νομοσχεδΙΟυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφ)σον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ΠQOXωρoύμε στη δεύt"εQTΙ 
ανάγνωση του νομοσχεδ(ου, που θα γίνει δ~' αναγνώσεως του αριθμού των άQθQων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνomικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποπο(ηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 εγκριθούν; 

Μη ωταρχούσης αντι.ρρfισεως, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου, που θα γίνει δι' αναγνώσεως 

του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Υγε(ας (Χωρίων) (Γροπο

ποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπιζεται ομόφωνα σε νόμο. 

προχωρουμε στο τελεuταίo θtμα της στιμερινής ημερήσιας διάταξης, που είναι ~o 

nερι Κυρώσεως της Συμφωνίας περί ΛΟΠΟ και ΠΡΟ·ΤΟ Νόμος του 1991", Παρα

καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα, 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KO INOBOYΛEytΊKHΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ NQMO
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΚΥΡΩΣΕΩΣ ΤΗΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΠΕΡΙ 

ΛΟΠΟ ΚΑΙ προ-το ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~vτει; :-

Νίκος AVΑστασιόδης, Πρόεδρος 

Κλα(.ρη Aγyελtδoυ 

Γιαννάκης Κασουλι.δ1'1ς 

Ανδρέας φιλίπ.-του 

Λώρης ΛUΣιώτης 

Θάσος Μ ιχα1'1λιδης 

MάQκoς KUJtQwνoiI 

Μιχαλάκης Κωτριανο"ύ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδειας μελtτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

σννεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Σεπτεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εχπρώω.-τοι των Υποιιργε(ων Παιδεως και 

Οικονομικών. καθώς και εκπρόσωποι του ΚΟΑ και του σΠΑΠ. 

Σκοπός του νόμου που πρoτε[νετα~ είναι η κύρωση της συμφωνίας που σuνoμoλo

ΎiJθηκε μεταξύ της Κυβέρνηστις της Δημοκρατίας της Κύπρου και της Κυβέρνησης της 

Δημοκρατίας της Ελλάδας σχεΤLκά με τους όρους λειτουργίας στην Κύπρο του ελλη. 

νικού αριθμολαχεΙΟυ ΛΟΊΤΟ και του παιχνιδιού ΠPO~ΤO, η οποία υπογράφτηκε στη 

Λεuκωσια στις 12 Αυγούστου 1991. 

Ειδικότερα, με τη συμφωνΙΟ αυτή προβλέιτεται η ε ισαγωγή στην Κύπρο του eUTJ· 
νικού αριθμολαχεΙΟυ ΛΟΊΤΟ και του παιχνιδιού ΠPO~Τo. Τα έσοδα που αυτά θα 

απ~ρouν θα διατίθενται ως ακολο\ιθως: 

(α) Το 45% των ει.σπράξεων του αριθμολαχewυ ΛΟΠΟ και το 60% των 
εισπράξεων του παιχνιδιού ΠΡΟ·ΤΟ θα διατίθενται για την πληρωμή των 

τυχερών αντιστοίχως. 

(β) Το 11 % των εισπράξεων του ΛΟΊΤΟ και του παιχνιδιού ΠPO~TO ανάλογα 
με τη συμμετοχή των διαγωνιζομένων θα χρησιμοποιείται για την κάλυψη 

των εξόδων λειτoυργlας και διοίκησης (Ου γραφεΙΟυ του OnAfJ στην 
Κύπρο. 

(γ) Το 44% των εισπράξεων 'του αρι.θμολαχeίου ΛQΊTO και το 29% των 
εισπράξεων που θα προέρχονται από τη συμμετοχή των δια-Υωνι!;ομένφν 

στο παιχνίδι ΠΡΟ·ΤΟ διό μέσου των δελτίων του αριθμολαχεΙΟυ ΛΟΠΟ 

θα κατατίθενται στο Π άγιο Ταμείο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

(δ) Κάθε χρόνο το Υπουργικό Συμβούλιο της Δημοκρατίας της Κύπρου θα 
εγκρίνει τη χρησιμοποίηση για συyκεκριμένouς ΠOλιτl.σηΚOUς, αθλητικoUς ή 

όλλoUς σκοπούς μέρους των καθαρων κερδών του ΛΟΠΟ και του ΠΡΟ·ΤΟ 

• 



70 

που θα κατατΙθεvtα~ στο Πάγιο ΤαμεΙο της ΔημοκρατΙας σύμφωνα με τα 
πιο πάνω. 

(ε) Το 29% των εισπράξεων που θα προέρχονται CΙίτό τη συμμετοχή των διαγω
νιζομένων στο παιχνίδι ΠΡΟ-ΤΟ διά μέσου των δελτLων του προ-πσ θα 

αποδιδεται στον KQA. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αqx:ιύ εξέτασε την υπό κύρωση 

συμφωνία. ομόφωνα Εισηγείται στη Βουλή την ψήφιστι σε νόμο του υπό συζήτηση νομο

σχεδΙΟ" για την κατά νόμο κύρωσή της. Ταυτόχρονα όμως η Επιτροπή επιΘUμεΙ να 

παρατηρήσει πως η κυβkρνηση έφερε τη Βουλή προ τετελεσμένου '(tΎOνότoς, aqx>ίI εξήγ

γειλε ως ημερομηνία λεΙΤOUQΎίας του ΛΟΠΟ χαι του ΠΡΟ-ΤΟ την 3η ΟΚ'ιωβρΙΟυ Ι99Ι . 

χωρ(ς όμως να έχει προτιΥηθεί η μελέτη και η xUρωση της συμφωνίας. ΕπΙσης 11 
Επιτροπή θεωρεί ανορθόδοξη τακτική τον καθορισμό ταυ τρόπου κατανομής των 

εσόδων στη διακρατική συμφωνtα, ενώ αυτός θα έπρεπε να καθοριστεί με τη θέσπιOT'l 
σχετικής νομοθεσΙας. 

Τέλος, η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να επιδιώξει την τροποποίηση 

της συμφωνίας, ώστε οι σκοποί για τους οποΙΟυς θα διατίθενται από το YΠOuρyι.κό 

Συμβούλιο τα έσοδα από τα παιχνίδι.α αυτά να εΙνα~ πιο συγκεκριμένοι και να διασφα

λίζουν ότι ο KQA δε θα απoλtσει μtρoς των εσόδων του με την εισαΥωΥτ; των παιχνι

διών αυτών, καθώς και ότι σε περi.πτωση που θα υπάρξει τέτοι.α απώλεια αυτη θα 

αναπληρώνεται με επ~χoρήyηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί ~ματoς αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνom~κός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμην,i<1. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. ΠΙ_ας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 με τον ΠΙνακα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζΙ με τον Π Ινακα εγκρ'νovται 
ομάρωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχΟΟΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυρώσεως της Συμφων!.ας περί ΛΟΠΟ 
και ΠΡΟ-ΤΟ Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρο) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπt.ζεται σε νόμο. 

Έληξε Τ1 συζήτηΟΤ1 των θεμάτων του Κεφι:ιλαίου Α', Νομοθετική Εργασία. 
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Στο Κεφάλαιο Β' \JΠάρχε~ η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Η κατάθεση 
θα yLVfL αύρLO. όταν θα λήξει η συνεδρίαση της βουλής. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις · Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 51 που \!πορ,λήθηχε από το βουλευτή εκλογικής ΠΕQιφέ"Ειας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήΤQη Ηλιά.δη στις 17 Σrnτεμp"ίoυ 1991. 

'''Τα βιβλία για τους εγκλωβισμένους μαθητές των δημοτικών σχολείων του Ριζο· 

καρπάσου και της Αγιας Τριάδας παραδόθτΡων αιτό τον περασμένο Ιούνιο από την 

κωτριακή κ~ρνηση στα Ηνωμένα Έθνη, για να διαβιβαστούν στους παραλήπτες τους. 

Μέχρι σήμερα έχουν περόσει τρεις μήνες, αλλά τα βιβλία κατακρατούνται ακόμη 

από το κατOΧt.χό καθεστώς Ντενκτάς, με αποτέλεσμα, ενώ έχει αρχίσει η νέα σχολι.κή 
περίοδος, να παρεμπoδ(ζεtαι η άσκηση του στοιχειώδους διχαι.ώματος για μόρφωση 

των εγκλωβισμένων παιδιών. 

Επειδή η τακτική αυτή του κατοχικού καθεστώτος συνεχίζεται για δεκαεmά 

χρόνια και εντάσσεται στα πλαίσια ενός καλά ορ-γανωμένου σχεδίου για αφ::ι.νισμό .ου 

ελληνισμού της Καρπασ(ας, πλήρη τουρκοποίηση και εποικισμό των κατεχομένων. 

καλείται η κυπριακή κυβέρνηση να πληροφορτ'ισει τη Βουλή: 

]. Γιατί συνεχ!ζεται η μόνιμη τακτ~κή όλων των κυπριακών κυβeρνήσεων να 

σιωπούν και να ανέχονται αδιαμαρτύρητα ης βctρβαρόΤT\Ίες του κατοχικού 

καθεστώτος. ενώ αυτές προσφέρουν ειίιχειρήματα αιχμής στην εθνική μας 

υπόθεση; 

2. Γιατί δεν καταΥΥέλθει με διαβήματα προς τα Ηνωμένα Έθνη, τους άλλους 
διεθνείς οργανισμούς και τα ξένα κράτη την παραβιαση των δικαιωμάτων 

των παιδιών της Καρπασίας;" 

E(Κίnηση με α~. ΣΓΑ ι 52 ποιι ιIπOΡλήθφCε α.,ό ΤOuς; BoνΛΕVΤές; εκλογικής πε~ι,έ~ειας 

Λά~νακας κ.κ. AνΙΙ~έα Moiισκo, AvbQt a ΓεωQΎίoν, Δώι!Ο Χριστοδονί.ίδη, &άσο 

ΜιχαηλίΙΙη και Κώστα Ηί.ιάδη στις 16 Σεπτεμβ"ίοιΙ 1991. 

"Δεδομένου ότι: 

Ι} το ΔΙΟΙΚΤ\Ίικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων Κ ύπρου είχε λάβει οριστική 

/L-τόφαση για επέκταση του λιμανιού της Λόρναχ.ας από το Δεκέμβριο του 

1987. 

2) το προηγούμενο YΠOUΡγικό Συμβούλιο είχε επικυρώσει την απόφαση αυτή 

τον Ιούλιο του ]988. 

3) ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κ. Γ. Βασιλείου σε σύσκεψη που έγινε στο 

Προεδρικό στις 9.8.1989 μe το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου έδωσε εντολή να προχωρι'ιοει η Αρχή σε ει-τεκτόσεις και αγορό: 

πρόσθετου εξοπλισμο'ύ και ότι με βάση την εντολή αυτή η Αρχή Λιμένων 

προχώρησε αμέσως στον καθορισμό των όρων εντολής και ήταν έτοιμη για 

την υποβολή διε&νών προσφορών, π.αρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

ενημερώσει τη Βουλή των AντLΠρoσώπων: 

(α) Γιατί μετά την ανάληψη τόσων πολλών κατό καιρούς δεσμεύσεων από 

όλους τους αρμοδίους δεν έχουν ακόμα προχωρήσει οι επεκτάσεις; 

(β) Είναι αλήθεια ότι σε μελέτες που έχει εκπονήσει η Αρχή Λιμένων 

αναφέρεται με σαφήνεια ότι. αν δεν επεκταθεί το λιμάνι της 
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Λάρνακας, τότε αυτό οποτεδήίτοτε μεταξύ των ετων 1991 και 1996 θα 
πάψει να ε(ναι κέντρο διεξαγωyi]ς διαμετακομιστικο'ίι εμπορίου: Αν 

τα ανωτέρω εΙναι αληθι] και δεδομένου ότι η Λάρνακα βασίζεται 
σχεδόν αποκλειστικά στη διαμετακόμιση εμπορευμάτων, γιατΙ παρα· 
τηρεΙται τέτοια ολιγωρία: 

(Υ) Γιατ( οι αρμόδιοι πρoφαoi!;oντaL ότι για το λιμάνι της Λάρνακας 
χρει.άζοντοι και άλλες μελέτες , τη στιγμή που με βάση τις (δLEς τις 

μελέτες που έχουν ήδη ΥΙνε ι για τη Λάρνακα έχει ληφθεΙ απόφαση για 

επέκταση TO\l λιμανιοίΙ της Λεμεσού: 

(δ) Υπάρχει υπαναχώρηση α...-τό τις aρχιxtς θέσεις της κ~ρνηστις και της 

Αρχής Λψένων; Αν όχι. ΠΑΡCΙΚΑΛε[ται το αρμόδιο YΠ01JQΎfΙO να μας 

γνωστοποιήσει το χρονοδι.άΥραμμα υλοποΙησης των προηγούμΕνων 
απoφάOEooν,fl 

Ejlώτιιση με QQ. ΣΤΙΑ' 53 που υπoll,λιjθ ΙΙXE από τον KoινOβoυλtντικό Εχποόσωτιο του 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ Χ. Τάχη Χατζηδιιμητιιίου στις 17 Σεnτεμj!,oίoυ 
199L 

"Το θέμα της εξαγωγής κατόι-nν αδείας αρχαιολογικών εUQT1μάτων προκαλεΙ 
αισθήματα ανησυχίας στο λαό για τον τρόπο με τον οποίο o~ ωτε\ιθννοι XειQίζoντα~ τα 
θέματα τα σχετικά με την πολιτιστική μας κληρονομιά , αλλά και οδύνης για την 
απώλεια ανεκτίμητης αξΙας ενρημό.των. 

Για να αντιληφθούμε την έκταση του προβλήματος, παρακαλούμε να δοθεί κατά
λογος με τα ονόματα κα~ την ιδιότητα των α\iιρώπων στους Οι-τοίους δόθηκε τέτοια 

άδεια. καθώς και στοιχεια που αφορούν τα εξαχθέντα αρχαιολογΙΥ.ά ευρήματα. 

Θα θέλαμε επίσης να γνωρ[ζου,ιε ποιοι XQ$ovtat πίσω από την όλη υπόθεση. αν 
η κυβέρνηση σχεδιόζn να αναζητήσει εΥWΝΕς και αν προτΙθεται να επανεξετάσει τη 

σχετική νομοθεσια και να προτείνει αλλαγές σ αυτή για την περι.φρούρηση ό,τι πιο 
πολύτιμου και μη αναπληρώσιμου διαθέτει η Κύπρος." 

EQώτηση με αιι. ΣΤΆ' 54 nou UΠΟβ).ήθιptε από το 8οuλεtπή εκλογικής πε~ιφέιιειας 
Κειιύνειας κ . Δ11μήτρη Χριστόφια στις 17 Σεπτεμιιρίοu 1991. 

"Οι πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον τύπο για εξαγωγή κυπριακων αρxaLQ
τήτων προκάλεσαν αΙσθηση και ανησυχ(α στο λαό μας, που γνοιάζεται για τη διάσωση 

της πολιτιστικής μας κληρονομιός. 

Γι' αυτό ζητούμε από την αρμόδια αQΧ!i \'0. ενημερώσει το λαό και τη βουλή για τα 

πιο κότω: 

1. Ποιος έλεγχος ασκείται όσον αφορά τη δραστηριότητα των ξένων αρχαιολο

γικών α..-τοστολών που βρΙσκονται στην Κύπρο και ποια τα κριτήρια 

ε..-τιλοΥής τους; 

2. Ποια τα πλαί.σια της διακριτικής εξουσΙας του διευθυντή του αρμόδιου 
τμήματος αναφορικά με την παροχή άδειας εξαγωγής αρχαιοτήτων; 

3. Σε ποιους Κ υπΡΙOuς και ξένους έχει δοθεί όδεια εξαγωγής αρχαιoτήτωνί~ 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 55 που υποβλήθηκε α:τό τους Βοuλεντές εκλογικών περιφεΡΕιών 
Αμμοχώστοu, Λάρναχας, AEμEoo\J )((1Ι Λε\ΙΚfOOίας χ.χ. Ισίδωρο Μαχρίδη, Ανδρέα 

Μο\lσκο, Ττίμη Ευθυμίου και Δημήτρη Σu).λο\Jρη αντίστοιχα στις 19 Σεπτεμβρίου 
1991. 

''Το σοβαρό κυκλοφοριακό πρόβλημα των πόλεων έχει οξυνθεί τις τελευταίες 

μέρες με την έναρξη του νέου σχολικού έτους. 
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Γι' αυτό παρακαλούνται τα αρμόδια Υπουργεία να ενημερώσουν τη Βουλή των 

Αντι..-τροοώπων τι μέΊρα προτίθενται να λάβουν τόσο βραχυπρόθεσμα όσο και μακρο

πρόθεσμα για την επLλUΣΗ του καυroυ αUΤoυ προβλήματος." 

E~τ,lσll με ο.ρ. ΣΤ'Α' S6 πο" υποβλήθηχε Q.,'1ό το Βουλευτή εχλοΥlχής; περlq:έQΕιας 

Πάφου Χ. Νίκο Πιποκοπίτη στις 19 ΣεJττεμΙJρίοu 1991. 

ΜΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπουρΥε(Ο να πληροφορτΊσει το Σώμα της Βουλής για 

ποιους λόγους, ενώ έχουν προκηρυχθεί οι προσφορές για την κατασκευή των δρόμων 

Τσάδας~ΣtροuμJ·t(ο\l. Στρουμ.-τl.ou-Κάθηκα κοι Κρίτου Τέρρας-ΠροδρομΙΟυ, δεν έχουν 

ακόμα καταχυρωθει." 

Ερώτιιοl) με α~. ΣΊ'Ά' 57 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχη Xατζιtδl1μιιτρίo\l σης 19 Σεπτεμβρίου 
1991. 

" Καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει γιατ( μέχρι της στιγμής 
δεν έχουν κατακυρωθεί οι προσφορές για την κατασκεUΉ του δρόμου Πύργου
ΛεUΚωσ(ας, παρόλο που αυτές έχουν ανοιχθεΙ από τον Απρίλη και παρόλο που δόθηκε 

προεδρική υπόσχεση για την υπογραφή της προσφοράς μέσα στον Αύγουστο." 

E~ηση με αρ. ΣΤΆ' 58 που υποΡλήθηχε από τον Κοινοβουλευτικό &πQόσωπo του 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Xα·φtδημΙIτρίoυ στις 19 Σεπτεμβρίου 

1991. 

~Π αρόλo που υπάρχει προσωπαό στη Σχολική Εφορεία Λευκωσίας αρμόδιο για 

την κατασκευή και σνντήρηση σχολικών κτιρίων, ενro1Πoι.ς έχει δι.α.-rιστωθεΙ ότι πολλές 

εργασίες παρόμοιας φύσης ανατΙθενται σε εργολάβους, με αποτέλεσμα την υποαπασχό

ληση του UMΡXovroς προσωπικού και την παραγωγή εργασ(ας κατώτερης ποιότητας. 

Γι' αυτό καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφ:>ρήαιι αν ΠOQαΚoλoυθεί 

την κατάσταση αυτή και αν σκοπεύει να πάρει μέτρα για την αvrιμετώπισή της." 

E~ηση με αρ. ΣΤΆ ι 59 που \ιΠΟβλήθηχε από το Boυλεvτ:ή εχλογιχής ΠΕριφέοεΊας 

Πάφου χ. Γιαννάχη Ομήρου στις 20 Σεπτεμβρίου 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε προτίθεται να 

ικανοποιήσει το από πολλού χρονολογούμενο αίτημα της επαρχίας Πάφου για αναβάθ· 

μιση του Τμήματος της Αρχής Αδειών, έτσι που να τερματιστεί η ταλαι.πωρ(α των 

κατοίκων της επαρχίας σε σχέση με ης διάφορες υπηQξoίες που παρέχοvrαι από την 

Αρχή." 

Ερώτηση με αο. Σ'fΆ ' 60 που υποβλήθηκε α .. τό το Βουλενι: ιί εκλΟΥ ικ ιίς πεο ιφέρειας 

Πάψαυ χ. Γιαννάχlι Oμή~υ στις 20 Σεπτεμβρίου 1991. 

'Ή κοινότητα περιστερώνας Εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου που 

οδηγεί στο Σκούλλι, μήκους 1.5 χμ. Με αυτό το δρόμο θα επιτευχθεί οδική σύνδεση με 

τον κύριο δρόμο Πόλεως Χρυσοχοίις πολύ ταχύτερη σε σχέση με την υφιστάμενη. 

Καλείται κατόπιν τούτου το αρμόδιο YΠOUQΎEίo να πληροφορήσει το Σώμα πότε 

προτίθεται να ικανοποιήσει το δίκαιο και λογικό αυτό αίτημα." 

E~ηση με αρ. ΠΙ Α ι 61 που \ιΠοβλήθηχε από το Boυλεvτ:ή εχ).ογιχής neQIq:tQEIaIO 
Πάφου χ . Γιαννάχη Oμή~υ στις 20 ΣεπτεμCIρίoυl991. 

~Aπό δέκα και πλέον χρόνια η κοινότητα Λυσού αλλά και ευρύτερα η περιφέρεια 
Πόλεως XρuooχoUς εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Λυσού - Σταυρού 
Ψώκας που θα εξυπηρετήσει την τουριστική κΙνηση στην περιοχή. Πότε το αρμόδια 

Υπουργείο θα ικανοποιήσει το λογικό και δίκαιο αυτό αίτημα;" 
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Ερώτηση με «(Ι . Σ'f'A' 62 που IJΠo!'λήθιpct Μό το 8oυί..εuτή εκλογικής πε"ιq: έΙΙΕιας 

Πάψα\) Χ. Γιαννάκιι OPIjQOu στις 20 Σεπ"E~"ίoιι 1991. 

'Ή κοινότητα Π εριστΕρώνας εγείρει αΙτημα για διάνοιξη γεώτρησης στην τοπο

θεσία 'Καμi.νια' για υδρευτικούς σκοπούς. Πώς αvτιμετωπ{ζει το λογι.κό αυτό αίτημα το 

αρμόδιο Υπουργεί.ο;" 

Ερώτηση με «(ι. ΣΤ'Α' 63 που υπofSλήθιpcε από '(ο Βουλειιτή εκλογικής πεΙ;!Lq:iQΕιας 
Πάψο\! κ. Γιαννώιη Ομήικ»υ στις 20 Σεπ.τεμβ(lίοu 1991, 

'Ή κοινότητα Λ uoo" ζητά την ανόρ~η γεωτρήσεων για αρδευnκoUς σκοπούς. 
Πώς αντιμετωπl.ζει το αρμόδιο YπouρyεΙO το λογικό αυτό αίτημα;" 

Ερώτηση με α(!. Σ'f'A' 64 που v:τοfSλήθηχε από το 8οvλειπή εχλΟ'Υ ιχής πεQlφέQl!ιας 

Πάφου κ. Γιαννάκιι Ομήρου στις 20 ΣεπΤΕμβρίου 1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρoq:Qρήσει το Σώμα πότε τοποθετείται 

χρονικά η κατασκευή του δρόμου Λυσου - Πόλεως Xρuσoχoύς που έχε ι ενταχθεΙ στο 

δεκαετές οδικό σχέδιο." 

Ερώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 6S που υπo~λήθψ(ε από το Βουλεντ:ή εχλσΥικής πεοlφέοΣια.ι; 
Λεμεσού κ. Δημήτοη Kovι:ίδη στις 10 Σεπ:τεJ4,,,ίΟ\J 1991. 

'Ό~ περιmερoUχoι κοι οι εφημεριδοπώλες των επαρχιαχών πόλεων διαμαρτύρο

νται για τη δυσμενή διάκριση που γίνεται σε βό:Qoς τους α,"tό μέρους της εταιρειας που 

κατέχει στην αγορά το μεγαλύτερο μερί.δι.ο στη διανομή του εγχώριου τύπου (εφημε

ρί.δων κα~ περιοδικών). Όπως παραπονείται η πιο πό.νω ομό.δα. εργαζομένων, η σε 

βάρος τους διό.κριστι συνίσταται στο ότι, ενώ στους συναδέλφους τους της Λευκωσίας τι 

εν λόγω εταιρεια παρο.χωρεΙ προμήθεια ύψους 20%-25%, σ' αυτούς παραχωρεί προμή
θεια ύψους μόνο 12%. 

Ενόψει των πιο πάνω και έχοντας υπόψη πως το κατό. νόμο αρμόδιο όργανο για 

τον καθορισμό του ύψους της προμήθειας που παρέχεται για τη διανομή του τύπου 

είναι η Αρχή ΤΙΙπου, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερωσει τη Βουλή 

κατά πόσο είναι σε γνώση του το πρόβλημα που έχουμε εκθέσει πιο πάνω και κατά 

πόσο περιλαμβάνεται στις προθέσΕις του ι.δΙΟυ χαι της Αρχής ΤΙΙΠου η ανόληψη πρωτο

βουλίας για την εξάλειψη του φαινομένου της ετεροβαροίις μεταχε(ρισης πολλών επαγ

γελματι,ών." 

E{κUτηση με UQ. ΣΤ'Α' 66 που \JJtoPlaίOIJI(E από ΤΟΥ Koινoβoυλενtικό υιπQόσωπo του 
Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατζηδημητι;ιίου στις 20 Σεπτεμβι;ιίου 
1991. 

'Ή προηγούμενη Βουλή παραχολουθούσε στενά τα θιματα που αφορούν τις 

Κυπριακές ΑεΡΟYQ«μμές. γιατ( το δημόσιο έχει δεσμευτεί με την παροχή επυήσεων 

\ιψους 200 εκατομμυρ(ων λιρών περι,"tου. 

Για την EJ"tι.β(ωση της εταιρεtας κοι την αντιμετώπιση οργανωτικών και άλλων 

προβλημάτων δόθηκε a.."tό τη βουλή πλήρης υποστήριξη. Φαίνεται όμως ότι τα πeoβλή

ματα εξακολουθούν να πλήπουν την εταιρε(α χαι να θέτουν σε κίνδυνο την ΕΠιβίωση 

του εθνικού μας μεταφορέα. 

Για να διασαφηνιστεί η όλη κατάσταση, παρακαλώ να μας δοθούν όλα τα στοιχεία 

που αφορούν τις προοπτικές και το μέλλον της εταιρεί.ας, καθώς και τον τρόπο διασφά:

λισης του δημόσιου συμφέροντος." 
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Απάντηση IlμεQOμlινίας 29 lοιιλίοιι 1991 του Y:τoυιryoύ Παιδείας κ . Χριστόφορο\l 

X~ιστoφίδη στην ερώτηση Ε" Εχ. 2, ημεΡομηνίας 12 lουν ίο\l 1991, του Bo\lλεvτή 

εχλογιχής ιτε@ι",έQειαςΛεμ.ε:σοUχ. 'AQaoτou Χfuσοοτόμσιι. 

'Ό~ ενι..αίες απολυτήριες εξετάσεις, που ξεκΙVTlσαν δοκιμαστικά τον Ιούνιο του 
1991 , αναμένεται να εφαρμοστούν στην πλήρτ] τους μορφή (lι~ ΤΟ\' Ιούνιο του 199'2. 
Φέtoς εφαρμόστηκε απλό σχέδιο, για να μη δημιουργηθούν προβλήματα και yl.O. να 
αρθουν οποιεσδήποτε ΕΠιφυλάξεις γονιών και εκπαιδευηκών. Από την προο:εχή 

σχολιχή χρονιά θα ληq&,ύν όλα τα α.,αραίτητα μέτρα, ώστε οι εξετάσεις να γΙνοΥΙΟΙ 

κατά τρόπο που να εκπληρώνουν καλύτερα το σκοπό τσυς. 

Κατά τη διεξαγωΥή των ενιαίων εξετάσεων. παρά το φόρτο εργασίας που επωμΙ· 

στηκι το Τμήμα Μέσης Εκπο!.δευσης, δεν υπήρξαν ιδιαίτερα προβλήματα. Η γραφική 

ύλη και τα εξεταστικά δοκίμια (δΕιγματικά και τελικά) πραοθήθηκαν στα σχολε(α στην 

κατάλληλη στιγμή και όλες οι πληροφορίες ε..-τLβεβαιώνσυν τη δι.ωτ(στωση ό'n δεν παρα

τηρήθrικαν οποι.αδήποτε οργανωτικά προβλήματα. Πολύ JtI.O σημαντικό μάλ~στα είναι 

το γεγονός ότι οι εξετάσης ήταν αδιάβλητες. 

Τα αποτελέσματα των ενι.αΙων εξετάσεων δε διαφέρονν σημαντικά από τα α.ίτοτε

λέσματα των γΡΟ"ίττών απολυτήριων εξετάσεων της προηγούμενης χρονιάς. Σχετική 
μελέτη των αποτελεσμάτων των α..ολυτήριων εξετάσεων της σχολικής χρονιάς 1989-'90 
και των ενιαίων εξετάσεων της χρονιάς 1990-'91 καταλήγει στο συμπέρασμα όη στα 

περισσότερα μαθήματα οι διαφορές μεταξύ των αι-ι:οτελεσμάτων των δω σχολικών ετών 

δε φαίνεται να είναι ουσιαστικές. Υπάρχουν μαθήματα στα οποία οι διαφορές είναι 

μεγάλες (Τεχνικό Σχέδιο, Πρακτική ΓραφεΙΟυ. Λογιστική , Κοινωνικές Επιστήμες. OιΚQ

νομικά, Μαθηματικά). Υπάρχουν ωστόσο και μαθτiματα στα QΠotα τα α,,-ι:οτελέσματα 

των εν ιαίων εξετάσεων είναι περι.που τα (δια ή σαφώς καλυτερα από τα αποτελέσματα 

των τελικών γρα..ττών εξετάσεων του 1990 (Νέα Ελληνικά, Αρχαία Ελληνικά, Ιστορία, 

Μαθηματικά, Φυσικά, Βιολογία, Αγγλικά. Γαλλικά . Γερμανικά). 

-Mεταξiι της βαθμολογίας των τριμήνων και των yραmών των ενιαίων εξετάσεων 
παρατηρήθηκε κά.ί·ΤΟΙΟ διαφορά. Αυτό ωστόσο δεν πρέπει να αποδοθε( κατ' ανάΥχην 

στις ενι.αLες εξετάσεις. Και στο παρελθόν παρατηρούνταν σε πολλές περιπτώσεις 

μεγάλες δι.αφορές μεταξύ της βαθμολογίας των τριμήνων και των γρωπών εξετάσεων. 

Για λεπτομερέστερη κατατόπιση επισυνάπτεται έκθεση για τις ενιαLες απολυτή
ριες εξετάσεις που ετοιμάστηκε σε πρώτο στάδιο από ειδική ΕΠιτροπή. 

Η μελέτη και ανάλυση των αποτελεσμάτων θα συνεχιστούν. γι.ατΙ ένας από τους 

στόχους των ενιαίων εξετάσεων είναι και η συγκέντρωση στοιχείων για τη δι.απίστωση 
της σχέσης της βαθμολογιας των γραπτών εξετάσεων με τη βαθμολογία των τριμήνων, η 

διερεύνηση των αιτίων εκεί που υπάρχοιιν σημαντικές διαφορές και η λήψη μέτρων γι.α 
τη θεραπεία τους, ώστε τι διδασκαλία και τι μάθηση να αναβαθμιστούν. 

Το αυξημένο Ισως ποσοστό ανεξεταστέων τελειαΡοίτων δεν πρέπει να αποδοθεί 
εξ ολοκλήρου στις ενι.αLες εξετάσεις. Οι καθηγητικοί σίιλλογοι εξάλλου, κατά τη συνε

δρίαση τους για την απόλυση των μαθητών, μποροίισαν να εξετάσουν κάθε περl.πτωστι 
ξεχωριστά και να εκδώσουν ανάλογα αποτελέσματα. 

Ο θεσμός των ενιαίων α.."tOλυτi)ριων εξετόσεων μόνο ευεργεηκά αποτελέσματα 

μπορεΙ να έχει για την αξιoπι.στ f.α και το κύρος του ΜQλυτηρωυ, τη διδασκαλtα και τη 
μόθηση, τη βαθμολοΥι.χή πολιτική και γενικά την ποιοτική βελτίωση της εκπαιδευσης. 
Για την επΙτευξη των στόχων αυτών θα συμβόλει σε μεγάλο βαθμό και τι θετικότερη 
στάση όλων των ενδιαφερομένων." 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' είναι το θέμα ''Οι τελεutαl.ες εξελίξεις του Κυπριακού", θέμα 

εγγραφέν με ε ισήγηση όλων των κομμάτων. θα έχουμε πεντόλεπ'to δι.όλειμμα, για να 

γίνει 11 σύνδεση με τη ραδιοφωνία, και θα αρχtσoυμε αμέσως με τη συζητηση του 
θέματος. Διακόπτουμε για πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

(Ώρα διακοπής 4.05 μ.μ.) 
(Ώρα επανtναeξης, 5.09 μ.μ.) 

θα αρχΙσουμε με τη ιnιζήτηση του θέματος "Οι τελευταl.ες εξελίξεις του 
Κυπριακού". Παρ' όλον όη το θέμα εΥΥράφηχε με τη συΥχατάθεση όλων των κομμάτων. 

εντούτοις 11 αρχική εισήγηση για την εγγραφή του θέματος προερχόταν από την ΕΔΕΚ, 

γι' αυτό και θα καλέσω ως εισηγητή του θέματος τον κ. Βάσο Λuσσαρίδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Ύστερα από μακρά εγκυμoσUvη 11 κυπριακή Βουλή επιτέλους συζητά τις εξελίξεις 
του κυπριακού θέματος. Το να λεχθεί ότι στη 11 συνεδρ!.α είναι δραματική πι.στεύω ότι 
δεν αvτανακλά ορθώς τις καταστάσεις. Βρισκόμαστε στις παραμονές διευθετήσεων και 

αυτη 11 Βουλή προ μακρού θα έπρεπε να Ε(χε συζητήσει Τις ΠΡOUπoθέσεις γι' αυτές Τις 

διευθετiισεις. Και αυτή τη φορά μας έσωσε ως ένα βαθμό η τσυρκική αδιαλλαξία και 

έτσι μας έδωσε την ευκαιρία να συζητησουμε 8 prforf και όχι 8 posteriOrf το ρόλο των 
εκπροσωπων του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι κύριοι φωτογρ6.φοι παρακαλOUνται να παΙΡνουν φωτογραφίες από τα πλάγια· 
δεν επιτρέπεται να εισέρχονται στο ~ντΡO της αίθουσας της Βουλής. 

Συγγνώμη για τη διακο.τη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ο "νέος Υίιρος των επαφών εξέπνευσε δολαρονημένος από την προβλεπτή από 

εμάς τουρκική αδιαλλαξία. Όταν σ αυτές τις περιπτώσεις προβαίνουμε και σε νέες 
wτoχωρήσεις, αισθανόμαστε ικανοποίηση, γιατί αποδεικνύουμε τη δική μας διαλλακτι..

κότητα και γιατί. η τουρκική αδιαλλαξία γίνεται πιο εξόφθαλμη. 

Κύριοι συνάδελφοι, να μου ΕΠιτραπεΙ να πω ότι αuτό αποτελεί ΕΠικίνδυνη 
αφέλεια. Ποιο είναι το πρακτικό αποτέλεσμα; ΤΟ πρακτικό αποτέλεσμα είναι ότι έτσι η 

Τουρκία εξασφαλ(ζεl και πάλι νέες υποχωρήσεις, ο οποιοσδήποτε νέος γύρος διαΚOΙνQ

τικών συνομιλιών Ε.-ταναρχ{.ζει α . .-τό νέα όρια μειοδοτικά γ ι.σ. τη δική μας πλευρά και οι 
δLΚtς μας υποχωρήσεις ακόμα και διεθνώς πλέον θεωρoUνται δεδομένες. Με αυτή τη 
λοΥιχή προβάλλεται πολλές φορές προς το λαό ότι χάσαμε ευκαιeίες, γιατί κάθε πέρσι 
ήταν και καλύτερο. Κάθε πέρσι ήταν και καλίnεΡO. γιατί με τη δική μας λανθασμένη 

στρατηγική κάνουμε κάΟε φέτος και χειρότερο. Αυτό δεν είναι μια αντικειμενική τοπο

θέτηση. ΤΟ κάθε πέρσι και καλύτερο αποτελεΙ το προ·ίόν των δικών μας λαθών και των 
δικών μας παραλείψεων. 

ΕΙία ότι βρισκόμαστε στις παραμονές διευθετήσεων μέσα σε ένα νέο παγκόσμιο 
κλίμα. Ποιο είναι το νέο παγκόσμιο κλίμα: Χαραχτηρ{.ζεται από την κατάρρευση των 
κομμουνιστ ικων καθεστώτων της κεντροανατολικής Ευρώπης, από την υποβάθμιση του 

ρόλου της Σοβιετικής Ένωσης λόγω της εσωστρέφειας και από μια νέα μορφή, θα έλtγα, 
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αν~σoρρoπιaς δυνάμεων, την οπο{α ασφαλέστατα θα πρέmι να σταθμΙσουμε. Ύ~ατΙ από 

το δι.πολισμ6 βρισκόμαστε σήμερα με μια ουσιαστικά μοναδική πολιτική υπερδύναμη 

(δε μιλάω για στρατιωτικές υπερδυνάμεις). 

Από την άλλη η κρΙση σtOV Αραβικό Κόλπο έφερε στο παγκόσμLO προοκήνιο μια 

στροφι; προς την ανάγκη εφαeμσyής του διεθνούς δικαίου και των ψηφι.σμάτων του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών εκεΙ όπου υπάρχουν. θα ανnταχθεΙ, και ορθώς. ότι 
αυτή η πρόκληση, αυτή η έκκληση ή αυτή η επ{κληση του διεθνούς δικαίου γΙνεται από 

ορισμένες δUVΆμει.ς, για να καλίιψouν τη δική τους προώθηση των δικών τους εθνικών 
συμφερόντων. Αλλά, και αν ακόμα αυτή εΙναι η πραγματικότητα, παραμένει γεγονός 

ότι διεθνώς υπάρχει σήμερα μια αναγκαστική στροφή προς την ανάγκη εφαρμοΥής του 
διεθνούς δικο[οu και των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, γιατ( αυτές 

σι μορφ!:ς των δηλώσεων των τιγετών των μεγάλων δυνάμεων διαμορφώνουν και τη 
διεθνή κοινή γνώμll αλλά και την εσωτερική, την εθνικη κοινή γνώμη προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

Πώς αξιοποιήσαμε αυτό το νέο κλίμα; Δuστιr,<.ώς, Ε,ίτικράτησε και πόλι η ανάγκη 

προσαρμογής προς τις, ας τις πω, εκκλήσεις -για \'(1 μην τις πω πΙΙσεις- των ξένων , ότι 

δΤ)λ. δε θα έπρεπε να προσφ(ryouΜΕ σε διεθνή βήματα. γιατί auτlt τα δι.εθνή βήματα 
υποχρεωτικlt θα έφερναν την Τουρκία στο εδώλιο του κατrιγoρoυμένoυ, την oπoΙU 
θεωρούσαν την κατεξοχήν συμμαχική δύναμη για την επιδ[ωξη των επιμέρους σκοπων 
τους στον Αραβικό Κόλπο. Και δεχτήκαμε τις πιέσεις και αποφύγαμε την προσφυγή 

στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνων με αόριστες υποσχέσεις ότι με το ttλoς της κρίσης 

στον Αραβικό Κόλπο οι Ηνωμένες Πολιτείες θα στρέφονταν προς μια λύση του 
Κυπριακού και θέλω να πιστεύω ότι οι υποσχέσεις που δόθrrκαν είναι για μια λίιση του 

Κυπριακού βασισμένη στο διεθνές δίκαιο εν ονόματι του οποίου οι Ηνωμένες Πoλιτεl.ες 
διεξήγαγαν έναν πόλεμο στο Ιράκ και στο Κουβέιτ. 

Π οιο ήταν το αποτέλεσμα: Μετά το τέλος του πολέμου, αντί να τροχιοδρομηθεΙ 

λύση με βάση το διεθνές δίκαιο , με βάση τις υποσχέσεις, αν δόθηκαν στη δική μας 

πλευρά, αναζητείται λύση με β(ιση πr.έσεις προς _ην πιο ευένδοτη πλεuρά. Γιατί; Γιατί 

οι Ηνωμένες Πολιτείες ενδιαφέρονται πράγματι για λύση του κυπριακού προβλήματος, 

αλλά δεν ενδιαφέρονται για τη μορφή της λύσης, γιατί τα αμερικανικά συμφέροντα 

εξuπηρετoύνται με οποιαδήποτε μορφή λύσης και το μόνο που επιδιώκουν είναι να 

φίryει μια ltxaνOα που υπόρχει στις σχέσεις μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. ΤΟ αν η 
λύση θα είναι σύμφωνη ή αντΙΟετη προς το διεθνές δίκαιο αυτό δε σχετίζεται με την 
εξuπηρtτηση των αμερικανικών συμφερόντων. Γι' αυτό ήταν φυσικό να αναζητηθεί η 

πλευρά της ήσσονος αντίστασης, να υπάρξουν και νέες οδυνηρές αμοιβα.l.ες υποχωρή
σεις, όπως λέχθηκε από τον Μπους, για να μπορέσουμε να καταλήξουμε σε μια λύση tO\l 
Κυπριακού ΠΟ\l ασqχlλώς δε θα. είναι λύση βασισμένη στο διεθνές δίκαιο αλλά λύση ίσης 
ή ακόμα και ltνισης απόστασης μεταξύ των αναβαθμι.σμένων αξιώσεων της Τουρκίας 

και των πολύ καταθλLι"Πικά υποτονικών αιτημάτων της Κύπρου. 

Πανηγuρ!.ζoυμε , γιατί δημιουργήθηκε κινητικότητα στο Κυπριακό. Και πράγματι 

υπήρξε κινητικότητα στο Κ\ιπριακό. Να υπενθυμίσω όμως ότι κινητικότητα υπ'ήρξε και 

σε προηγούμενα χρόνια. Auτ'ή η κινητικότητα κύριο χαρακτηριστικό είχε το ότι πράγ

μαη για πρώτη φορ(.ι ο ίδιος ο Πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών επέδειξε προσω
πικό ενδιαφέρον για την υπόθεση της Κύπρου. Πώς αξιοποιησαμε αυτό το ενδιαφέρον; 
Τι όραγε λέχθηκε στον κ. Μπους κατά την ΕΠΙσκεψή του στην Αθήνα και στην Άγκυρα: 

Του υπoδεΙχOrικε ότι καθ'ήκον της κατεξοχήν υπερδύναμης, του πλαντιτάρχη, όπως 
λέγεται, ο' α\lτ'ή την περΙΠΤωση θα 'ήταν η εφαρμογή του διεθνούς δικαίου και για την 
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Κύπρο; Ή μήπως χα~ εμε(ς ρεαλιοηκά το\l εΙΠαμι. "άλλο Ko~~τ κα~ άλλο Κύπρος" 

κα~ ότι είμαστε δι.ατεθειμένo~ να συμβιβαστούμε με λύσεις ασυμβίβαστες με την εθνική 

και την ανθρώπινη αξιοπρέπειά μας; Γιατί. αν τα πρώτα λέχθηχαν, πώς δικαιολογείται 
τι στάση το\l χ. Μπους; TL βγήκε από το ταξίδι του κ. Μπους; Έπαινοι προς την 
ToUΡX(α ως χώρα τι οποία τηρεΙ το δι.εθνές δίκαιο και εφαρμόζει τα ανθρώπινα δικαιώ
ματα και τι ΤΕτραμερής και ΙΙΠΕΝΘUμιζω αυτό το Σώμα όη επαιvoνντες την Τουρκία 

ουσιαστικά την ενθαρρύνουν να συνεχίσει την πολιτική πο\! ακολουθεί σήμερα και οι 
επαιvoύνtες τους επαιvoύνtας την Toυρκt.α ουσιαστικά και πόλι δoonιχώς uπoβoηθoύν 

τη ΣUΝΈΧισrι μιας αμερικανικής πολιτικής προς τη λανθασμέV11 κατεύθυνση. 

Υπήρχαν πtριθώρι.α διαφοροποΙτισης; Εγώ δεν έχω καμιά αμφιβολία. Γι.ατΙ μέσα 

<πο ίδιο το αμερικανικό Κογκρέσο ακούστηκαν πιο έντονες φωνές α..'"tό τις φωνές που 
ακοίιστηκαν ο' αυτή τη Βουλή, πιο ωται:τητικές προς τον κ. Μπους, όη δηλ. δεν είναι 

νοητό να λέμε εμείς, τι υπερδύναμη, ότι μπαίνουμε σε μια νέα τάξη πραγμάτων και να 

κάνουμε πόλεμο στο Koυβέ~τ, αλλά να παραΥνωρ(ζουμε το γεγονός ότι θα πρέπει να 

ασκήσουμε πι.έσεις προς την Τουρκία, 'γΙΟ να συμμορφωθεί προς το διεθνές δίκαιο και 

για να βρούμε μια λύση του κυπριακού προβλήματος στη βάση αυτού ΤΟ\l δι.εθνούς 

δικαΙΟυ. Έτσι θα πρέπει να αναζητούμε όχι ξένους απoδιoπoμ,ταΙOUς αλλά τα δικό μας 

τραγικά λάθη και τις δικές μας τραγικές παραλεΙ"ψeις, γιατΙ καμιά φορά οι παραλεΙψεις 

ε{ναι χειρότερες και από τα λάθη. Δεν εΙναι μόνο το τι κάναμε, αλλά και το η δεν 

κάναμε σ' αυτές τις περιόδους, πώς δεν εκμεταλλευτήκαμε το νέο διεθνές κλ(μα, τον 

Αραβικό Κόλπο, ακόμα και το γεωίτολιτικό χώρο της Ελλάδας και της Κύπρου που 

εΙναι αρκετά αναβαθμισμένος, ανεξάρτητα α,τό την αναβόθμιση επ{σης του ρόλου της 

ToUΡΚ(ας· 

θεωρήθηκε επίτευγμα και από πλευράς Ελλάδας και από πλευράς Κύπρου το ότι 
πε{στηκε ο εκπρόοο),τος του Λευκού Οίκου να κάνει συμπληρωματικές παρατηρήσεις 

στην ομιλία του Προέδρου και να πει: ~Nαι. θα σuyκληθεί μι.α διάσκεψη τετραμερής 

αυτή ήταν η αρXLΚή εισήγηση της αμερLΚανLΚής πολιτικής. αλλά θα συγκληθεί κατόπιν 

διαβουλεύσεων με τα μέλη του ΣυμβουλΙΟ\l Ασφαλειας και αqχ:ιύ βρεθούμε σε ακτΙνα 

που να επιτρέπει την ελπίδα διευθtτησης των μεταξύ των δύο πλευρών διαφορών". 

Να αναλύσω; Δε Υνωρ(ζουμε πόσο ο ρόλος των Ηνωμένων Πολιτειών στο 

Συμβούλιο Aσφo.λεΙCΙς σήμερα είναι ηγεμονικός, θα έλεγα, οπότε θα ήταν πολύ εαιολο, 

αντί να έρθει η πρόταση a..w πλευράς Ηνωμένων Πολιτειών, να έρθει a..-τό το Συμβούλιο 
AσφαλεΙCΙς και τότε οι συνετοί και οι σώφρονες θα μας έλεγαν "τι ~λετε, να παρακού
σουμε σε μι.α πρόταση του Συμβουλίου Ασφαλείας που εμείς οι ιδιοι την πρoκαλtσαμε 
με τα δικά μας τα λάθη και με ης δικές μας τις πσeαλειψεις"; 

εΙχαμ.ε ης προτάσεις. πριν μ..-τω όμως σ' αυτές, θα αναφερθώ σε μια ένδειξη ότι 

δε φταίνε οι ξένοι αλλά εμεΙς. επανειλημμένα τόσο η ελληνική κ~έρνη011 όσο και η 
κυπριακή διακήρυτταν παγκοσμΙως ότι αυτό που αναμενόταν από την ToUΡΚI.α ήταν να 

δώσει νέες προτάσεις επί του εδαφικού και επί ΤΟ\l αριθμού των επανερχόμενων υπό 

τουρκοκυ..-τριακή διοίκηση προσφύγων, στηριζόμενες στην καλή ~ληση του κ. Ντεγ,ι.τάς 

για τον καθορισμό αυτού του αριθμού. 

Και σας ρωτώ: Αυτή είναι η oυσΙCΙ του κuπeιακoύ προβλήματος; Αυτά συμφωνή

σαμε στο Εθνικό Συμβούλιο; Να υπενθυμίσω όη ομόφωνη τοποθέτηση στο Εθνικό 
Συμβούλιο ήταν ότι το Κυπριακό δεν είναι μια διακοινοτική διαμάχη αλλά θέμα 
εισβQλης, κατοχής και τούρκικου επεκτατισμού. Ομόφωνα απoqχισΙOOμε στο Εθνικό 

Συμβούλιο ότι η στρατηγική την oπoΙCΙ θα έπρεπε να ακολουθήσουμε θα έπρε.r-τE να 

στοχεύει στο να δημιουργήσει τέτοιες συνθήκες, ώστε η συνέχιση της επΕΚτατικής πολι,.. 
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τικής της Τοιιρκίας να είναι ασύμφορη για τα ευρύreρα ε&ν~κά της συμφέροΥΙα. και ότι 
με τις συνταγματικές διατόξεις σίγουρα δε θα πρέπει να χτίζονται διαχωριστικά τείχη' 
αλλό. σ' αuτό θα επανέλθω. 

Δόθηκαν οι καλούμενες τouρκoκunριακές προτάσεις, γιαιΙ μόνο χαλοίΙμενες 
μπορώ "α τις πω, αφού οι υπεύθυνοι του Οργανισμού Hνωμtνων Εθνών απλώς μας 
δLOβ(βασαν τα αποτελέσματα των δικών τους ερευνών, .0 τι νόμιζαν ότι θα είναι οι 

Ίουρκοκυπριακές προτάσεις. Δεν τους αδικώ. Πιστεύω ότι αυτές τις προτάσεις τις 

εi.παν οι Τούρκοι στα Ηνωμένα Έθνη, αλλά ταυτόχρονα τους ωτέδειξαν ''ξέρετε. μην ης 

παρouσιόσετε ακόμα ως προτάσεις, γιατί εμείς δεν είμαστε ακόμα οι ίδιοι βέβαιοι αν 
αυτη θα είναι 11 τελική μας θέση", με την προσθήκη ότι και γι' αυτές τις ΠΡΟ'τάσεις 
υπήρχε διαqχ.oνία του κ. Ντενκτάς. Δεν υπήρχαν δηλαδή καν οι προυποθέσεις για 

έναρξη διαλόγου. γιατί θέλω να πιστεύω 6'tL κανένας από εμάς δεν πιστεύει ότι μπορεί 
να γίνει διάλογος επί τη βάσει υποθετικών τοποθετήσεων. Και εκφράστηκε αισιοδοξία 

μεγαλύτερη στην Ελλάδα αλλά και συγκρατημέVTl, πρέπει να πω, στο κυπριακό πολιτικό 

σκην~κό. Kα~ το ερώτημα είναι: Πού στηριζόταν αυτή η αισιοδοξία; Στηριζόταν στην 

αυταπάτη ότι θα μπορούσαν να υπάρξουν κα~ περα~τέρω, ας μην τις πω υποχωρήσεις, 

ας τις πω δι.εtιθttήσεις από την τουρκική πλευρά, ώστε πράγματι πλέον o~ προτάσεις να 

ήταν τt'τoιες, που θα μπορούσαν να αποτελέσουν βάση δι.αλόγου για λύση του 

κυπριακού προβλήματος; Δε μας δόθηκαν τέτοι.ες ενδε(.ξεις. Απεναντίας το μόξιμουμ 

της προσφοράς ήταν οι τουρκικές προτάσεις. 

Και σας ρωτώ: Επί τη βάσει των τουρκικών προτάσεων εδικαιολογείτο aLOI.O
δοξΙΟ: Να η ανησυχία μου, την οποία θέλω να μεταφέρω και θα τη μεταφέρω όσο πιο 
έντονα μπορώ. Γιατί; Γιατί αυτές οι προτάσεις μετά τις τουρκικές εκλογές μπορούν να 
αναβιώσουν και να επανέλθουν στο πολιτικό προσκήνιο και θα πρέπει σήμερα, όχι 

αύρι.ο, να τοποθετηθούν όλες οι πολΙΤΙΥ.ές πλευρές γύρω από το αν αυτές οι προτάσεις 

θα μπορούσαν να γίνουν δεκτές και να OcωρηθEL διεθνώς, και α..-τό εκείνους που σήμεeα 
μας θέλουν σε μια διάσκεψη, ότι πια βρισκόμαστε σε ακτίνα δι.α.ι-τραγμάτεuσης με τις 

προτάσεις που η τουρκική πλευρά έχει καταθέσει Και αυτή είναι μια διαφoρε-tική 

τοποθέτηση την oπow όλοι εδώ ενώι.ι.οι ενtuJ.ίω με το λαό θα πρέπει να κάνουμε. Ούτε 

δέχομαι να δι.αρρέει ένα τμήμα των προτάσεων, για να δημιουργείται εuνoΊ:κό κλίμα, 

όπως Π.χ. ότι θα μας ξαναδώσουν πίσω τη Μόρφου, και να μη γίνεται πλήρης τοποθέ

τηση επΙ όλων των προτάσεων. Και δεν πιστεύω ότι υπάρχει κανένας λόγος αυτές οι 
προτάσεις πια να είναι μυστικές. Από ποι.ον να είναι μοοτικές; Τις προτάσεις τις 

έκαναν οι Τούρκοι και άρα τις ξέρουν. ΤΟ να λεχθεί ότι θα πρέπει ο χειρισμός των 
προτάσεων να εΙνα~ κάπως διαqχ>ρετικός να το δεχτώ, αλλά οι προτάσεις αυτές 

καθαυτές έχουν διαρρεύσει και είναι γνωστές και εuruχώς που τελικά έχουν διαρρεύσει 

στο σύνολό τους. 

Τι μας λένε; Παραμονή στρατευμάτων και, για να γίνει το χάπι χρυσό. λένε ότι δε 
θα είναι κατοχικά. αλλά θα είναι ζυριχικά και κάθε πλευρά θα !dveL στην περιοχή της. 
Ρωτώ: Ποιος είναι ο στόχος της παραμονής των στρατευμάτων; Των ελληνικών για να 

προστατεύουν την ελληνική κοινότητα και των τουρκικών για να προστατεύουν την 

τουρκική κοινότητα. Αν λοιπόν δεχτούμε αυτή την τοποθέτηση και αν υπάρξει, όπως 

εμεις ελπίζουμε ότι θα υπάρξει, ανάμειξη πληθυσμών, ΤουρκοκΟΟρι.οι θα έρθουν στις 
σήμερα ελεύθερες περιοχές και θα δημιουργήσουν οι (.διοι τεχνητές διαταραχές, αφού θα 

έχουν πλtoν στρατιωτική παρουσία εδώ, οπότε ποιος θα εμποδΙσει την επέκταση της 

σημερινής τουρκικής κατοχικής παροοοιας και στις ελεύθερες περιοχές; Και ας μη μας 

πουν 6n θα δεσμεύονται. Τότε YLatt να υπάρχουν; ΓιατΙ , αν υπάρχει δέσμευση να μην 
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εκτελούν το καθήκον τους. δηλ. να προστατεύουν δήθεν την τουρκοκυπριακή κοινότητα . 
τότε ποιος ο λόγος της υπάρξεως αυτών των στρατευμάτων; Γιατί δε δέχονται διεθνή 
στρατεύματα με σαq::εi.ς όρους εντολής; Να τηρήσουν οποιαδήποτε συμφων[α προσυπο

γραφεί και από τις δύο πλευρές και ας μην ανnλεχθεί ότι οι Τούρκοι θα αισθάνονται 

ανασφαλείς. Αλίμονο αν εμεις τολμούσαμε με την παρουσία μιας διεθνούς δύναμης εδώ 

να τα βόλουμε με τη διεθνή δύναμη, που θα έχει ειδικούς όρους εντολής και όχι τους 
σημερινούς, δηλ. την t.ι-τ:ιστασί.α της εφαρμοΥτ1ς της συμφωνίας, και να βρεθούμε διεθνώς 
απομονωμένοι! 

Από μακρού είχα προειδοποιήσει γ ι.α τον όρο "δικοινοτική". Αλλά τότε μας 

έλεγαν: "Μα τι νομίζεις; Δικοινοτική σημαίνει ότι vπά.ρxoυν δω κοινότητες". Προει.

δοποιούσα ότι δε θα σήμαινε αυτό τελικά. Τι μας λένε τώρα; Οπουδήποτε θα υπάρχουν 

Τουρκοκύπριοι θα αvι'rχoυν στην τouρκoκυπριακή κοινότητα και θα έχουμε εγκλωβισμέ. 

νους πολίτες άλλου ουσιαστικά κράτους, γιατί. όταν θα τα δείτε όλα. ουσιαστικά θα 
πρόκειται περί δύο χωριστών κρατών μέσα στη δική μας την επικράτεια και , απί να 

είναι πολίτες οι οπο(οι θα είναι ισότιμοι μαζί μας, θα εργάζονται μαζί μας, θα ζουν 
μαζί μας, θα ανήκουν σε κά.'Wια άλλη κατάσταση. 

Να μιλήσω για πολιτική ισοτιμία ρατσιστική; Όταν σήμερα στην Αφρική 
σπάζουν τα ρατσιστικά σύνορα και οι μαύροι αγων(ζοπαι με το σύνθημα "κάθε 
άνθρωπος και μία ψήq:χ)ς". εμείς θα δεχτούμε πολιτική ι..σότητα του 80% με το 18%; 
Όσο κακά και αν είναι τα μαθηματικά μου, ;ιοτέ δεν τα κατάφερα να εξισώσω το 18% 
με το 80%. 

Μας μιλούν για εκ περιτροπής προεδρία. Ποια είναι η φιλοσαρία όλων αυτών; 

Άσε που τα ανθρώπινα δικαιώματα ουσι.αστ ικά καταργούνται. Γιατί ναι μεν θεωρητικά 

δίνεται το δικαιωμα επιστροφής των προσφύγων. αλλά πρέπει αμέσως να υλοποιηθει, 

άλλως οι περιουσίες χάνοπαι. δημείιοπαι και αποζημιώνοπαι . Και θα έχουμε μια 

περιοχή στο βορρά με ::ι:έραν του 90% τουρκικής ιδιοκτησίας με όλες τις σννέπ-ειες αυτής 

της κατάστασης. Δηλαδή ουσι.αστικά θα μας έδιναν κάποια μικρή m:ριοχη πίσω. για να 

υποθηκεύσουμε ολόκληρη την Κύπρο. 

Αυτές ήταν δυστυχώς ουσιαστικά οι προτάσεις τις οποίες είχαμε μπροστά μας. 

θα ήμο\lν εunιχής να ακοΟΟω μια άλλη ερμηνεία αυτών των προτάσεων. Γιατί αυτή 

e tvαL η δική μου η ερμηνεία , την οποία καταθέτω ενώπιον του λαού αυτή τη στιγμή. 

ΥΠΟ'\,αχώρησαν και απ' αιπές τις προτάσεις, γιατί ακόμα και στο εδαφικό δεν ήταν 

δι.ατεθειμένοι να προβούν και στις μικρές παραχωρήσεις τις οποίες αυτές οι προτάσεις 

πράγματι περιείχαν. 

Και επανέρχομαι. Υπήρξε αισιοδοξία , σχεδόν πανηγυρισμός. τουλάχιστον από 

ελλαδικής πλευράς. Τι θα γίνε ι αν επανέλθουν; θα αποτελέσουν αυτές οι προτάσεις τη 

βάση πάνω στην οπο(α θα συζητήσουμε το Κυπριακό; Να υπενθυμίσω ποιες ήταν οι 

ομόφωνες Q.ι"'CoφάoeIζ του 1989; Κατοχύρωση της ανεξαρτησίας, οι έποικοι και τα στρa· 

τείιματα να απομακρυνθούν από την Κύπρο, πλήρης κατοχίιρωση των τριών βασικών 

ελευθεριών και τα μόνα τα οποία ε{.παμε ήταν ότι έπρεπε να γίνουν συνταγματικές διευ
θετήσεις τέτοιες, ώστε πράγματι να δίνουν προστασία στην τουρκοκυπριακή κοινότητα. 

EμεLς έχουμε μια άλλη φιλοσαρία. Αν θέλουμε πραγματικά όχι να βάλουμε μια 

ωρολογιακή βόμβα στα θεμέλια της ύπαρξής μας σ' αυτό το χώρο, αλλά να δημιουργή

σουμε προlJποθέσεις πραγματικής ειρηνικής συμβίωσης και με τους Τούρκους, θα 

πeέπει όχι να χτίζουμε τε{χη, να έχουμε δηλαδiι ακόμα και γεωγραφικό και δ ιοικητικό 

διαχωρισμό από τους τούρκους, πράγμα που σημαίνει ότι ποτέ πια δε θα wτάρξει 

οποι.αδή.-τοτε ανάμειξη , αλλά αντ{θετα να έχουμε τέτοιας μορφής λύση. που να φέρει σε 
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επ~κoινωνι.α τις κo~ν6τητες. και κοινούς εκλογικούς καταλόγους, ούτως ώστε, αντί να 
κινούμαστε με βάση την εθνική μας προέλευση, τη θρησκεί.α μας και τη γλώσσα μας. να 
κινούμαστε με βάση τα ιδεολογικά ρεiιμoτα, όπως γΙνεται ο' όλες ης χώρες του κόσμου. 

θα μπορούσαν οι Αμερικάνοι να σκεφτούν ότι θα έπρΕ.ι"'tΕ κάποτε να έχOuΝ οι καθολικοί 
πρόεδρο και κό:ποτε οι προτεστάντες, κά..-τοτε οι μαύροι και κάποτε οι άσπροι; Ή ότι 
θα tnQE.ι"tE οι μαύροι να ψηφ(ζOUΝ χωρι.στά για τους μαύρους Βουλευτές. οι ΠQOτεστά. 
ντες χωριστά και οι καθολικοί χωριστά ; Σε ποια χώρα του κόσμου μπορεί να υπάρξει 

αυτό το σύστημα; Ή λοιπόν τραβούμε γι.α ένα σύστημα που θα φέρει κοντά τις κοινό

τητες, ώστε να ζουν ειρηνικά μαζί, γιατί εμείς θέλουμε περισσότερο από τους ξένους να 

προστατεύσουμε τα τουρκοκυπριακά δικαιώματα. να δώσουμε ΕVΚΑιρίες ίσης 

ανά.ττUΞης στους ToυρκoκυπρΙOUς, να τους κάvouμε να αισθάνoνrαι και ασqxxλείς και 

aξιoπρεπείς και με δυνατότητες ανώtτuξrις, ή ναι. θα έχουμε μια ωρολογιακή βόμβα. 

Για μας αποτελεί αναγκαι.ότητα τι προστασ(α των τουρκοκυπριακών δικαιωμάτων. Και 

θα σταθούμε φρουροί των καλώς νοούμενων τουρχοχυπρι.ακών δικαιωμάτων, αλλά θα 

εΙμαστε εξΙΟου και φρουροί των καλώς νοούμενων ελληνοκυπριακών δικαιωμάτων. 

Δεν ~ιπoρoύμε να καταργήσουμε τα δικαιώματα της πλει.οψηφΙας εν ονόματι της προά
σπισης των δικαιωμάτων της μεt.Oψηφ(ας. 

Δημοσιεύτηκαν -και ελπ(ζω να μην αντωτοκρΙνονται στην πραγματιχότητα

πληρoφoρLες ότι ο κ. Λέτοχι πΙΙζει τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοχρατ(ας να δεχθεί 

την εκ περιτροπής προεδρ(α με αντάλλαγμα την απόδοση της Μόρφου. Λέω δημοσιο

γραφικές πληροφορίες. θα πρέπει να τοποθετηθούμε εδώ και τώρα. Είμαστε διατεθει.

μ.ένοι να μπούμε σε έναν τέτοιο διάλογο; Μπορούμε πράγματι εν ονόματι εδαφικών 

παραχωρήσεων να ηχαταλεΙψΟυμε τα κυριαρχικά μας δικαιώματα και να καταργή

σουμε ουσιαστικά κάθε έννοια θεσμικής δημοκρατίας; Ένα μεγάλο λάθος ταχτικής ήταν 

το ότι επιτρέψαμε και δu;θνώς, όχι μόνο εσωτερικά, το παιχν{.δι να καθορ{ζεται από την 

Τουρχ(α. Τι συζητιέται τώρα: Οι τουρκικές προτάσεις και οι αντιδράσεις μας στις 

τουρκικές προτάσεις. Τι έπρεπε να συζητιέται σήμι!ρα; ΟΙ προτάσεις μας και οι αντι.

δράσεις της Τουρχ(ας στις δικές μας προτάσεις. Γιατ' δεν τις προβάλαμε; Οι δικές μας 
οι προτάσεις εΙναι σύμφωνες μι! το διεθνές δικαιο. Οι δικές τους προτάσεις βρισχονται 

σε πλήρη αντιπαράθεση μ' αυτό. Τι είναι αυτό που μας εμποδ(ζει να λέμι! ΚατηΥορημα

ηκά κάθε φορό. τι ζητούμε. ποια εΙναι η μορφή της λ\Jσης την οπο(α επιδιώκουμε, που 

είναι δηλ. η κρατική ανεξαρτησ(α, η εδαφική ακεραιότητα, η διασφόλιση των βασικών 

ανθρώπινων δικαιωμάτων για όλους τους πολίτες, ανεξάρτητα από εθνική προέλευση ή 
θρησκεία; 

Ας ανηπαρατεθούν οι δύο αυτές προτάσεις. Π έφτουμι! στην παγt.δα να συζητούμε 
συνεχώς αυτά που οι Το\ιρχοι προβάλλουν. Και αισθανόμαστε μεγάλη ικανοποΙηση, 
όταν κά..wιες αί"tό τις εντελώς προσβλητικές υπεραιιαιτήσε:ις τους απορρΙττονται. 

Πήγαμε στη Νέα Υόρκη. για να πούμε ότι η διαδικασtα του διακοινοτικού διαλόγου δεν 

απέδιδε λόγω της τουρκικής αδιαλλαξ(ας και ότι θα ζητούσαμε μια νέα διαδιχασια. 

Ήρθε η Τουρκ(α και μας εi.πε τότε ότι απαιτεί αναγνώριση δύο λαών και χωριστό 

δικαιωμα αυτοδιάθεσης και γυρίσαμι! πΙΟω πανηγυρίζοντας με το 649. γιατΙ τάχατες δεν 
πέτνχαν να πάρουν τους δύο λαούς και τη χωριστή αυτοδιάθεση και πήραν σαιρεια 

άλλων. επιβαρυντικών για μας, καταστάσεων τις oπoLες και συνεχώς επ~καλoύνται.. 

Για τη διαδικασΙα. Με κάποια δική μας ΕΠιφύλαξη, την οπο(α δε θέλω εδώ να 
αναλύσω, έγινε α.1τοδεκτό ομόφωνα ότι θα έπρεπε να απαιτήσουμε τη σίιγκληση μιας 

διεθνούς διόσκεψης που να αποτελείται από τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφα

λείας , από τις κυβερνήσεις της Ελλάδας, της Τουρκίας και της Κύπρου και τις κοινό-
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τητες. Εμείς ξέρετε ότι είι-ταμε: "Τελεία: να Υ.ληθούν οι κοινότητες και εκείνες να παeα

στο"ύν και να εκφράζουν απόψεις, αλλά να μη ΥΙνεται αuττ'ι τι ισότιμη μεταχείριση". αλλά 
εν πάση περιπτώσει έγινε. Κατά λάθος δε βάλαμε και τον υπεύθυνο της ΕΟΚ. τον 

Πρόεδρο της εκάστοτε ΕΠΗροπής της ΕΟΚ. Λάθος το οποίο μπορούμε να διορθώσουμε. 
TL έγινε: Προτάθηκε τετραμερτjς και άρχισαν να λένε και επΙσllμα χείλη: "Μα τι 
πειράζει; Αν θα βρεθούμε σε ακτίνα συμφωνίας, τι σημασία έχει αν θα είναι τετρα
μερής;" Να το αναλύσω; θα μ.ιί.fΙ τ'ι . μια και θα μ...ει ο Πρόεδρος ως Πρόεδρος της Δημο

κρατίας και ο κ. Ντενκτάς ως αρχηγός της τουρκοκυπριακής κοινότητας, διατηρούνται 

τα πάντα. Τί..ίτοτα δε διατηρείται. Ο Πρόεδρος της Δημoχρατlας εκπροσωπεί το σύνολο 

του κυπριακού λαού και πάει εκεΙ εΚ,ίτροσωπώντας τους πάντες και επομένως, αν θα 

υπάρξουν κοινότητες, θα είναι χωρισrά τι ελληνική κοινότητα, χωριστά τι ΤOVΡΚική 

κοινότητα' διαφορετικά τι κρατική oνtότητα της Κύπρου υπονομεύεται και ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας θα μπει ως Πρόεδρος και θα βγε~ ως κοινοτάρχης ισότιμα μαζί με τον 

κ. Ντενκτάς. 

Να γιατί εΙναι εντελώς ακατανόητο ακόμη και το να συζητάμε ότι είναι ποτέ 

δυνατό να αποδεχτούμε τη διαδικασ(α της τετραμερούς. Άλλωστε άρχισε ακόμα χειρό
τερα. Ο κ. Μπους. χωρίς να ρωτήσει τον ενδιαφερόμενο λαό, διακήρυξε τη σύγκληση 

διάσκεψης στα τέλη Σεπτεμβρίου από την Ελλάδα και την Τουρκία. Δηλαδή θα μετατρέ. 
παμε το κυπριακό σε μια ελλαδοτουρχική διαqχ>ρά με Uι-τερκηδεμoν[α των Ηνωμ.έ\'ων 

Πολιτειών χωρίς τη συμμετοχή του δι.εθνούς παράγοντα και χωρις να ληφθεί υπόψη ο 

ενδιαφερόμενος λαός. Τελικά πάμε στη διάσχεψτ] την τετραμερή, που θα θεωρηθεί και 

κατόρθωμα. αν πάει ο Πρόεδρος υπό την ιδι.όΊητα του Προέδρου. 

ΕΙΠα ότι βρισκόμαστε στι.ς παραμονές διευθετήσεων. Και θέλω να κάμω μι.α 

αρκετά σημαντική για μένα δήλωση. Ο λαός σε κανέναν δεν έδωσε το δικαΙωμα, ο λαός 

κανέναν δεν εξουσιοδότησε εν λεuκώ να χειριστεί το εθνικό μας θέμα. Πρόεδροι και 

Πρωθυπουργοί οι οποΙΟι εκλέγονται για τακτή περίοδο έχουν την εξουσιοδότηση να το 

χειρ{.ζονται απλώς επί τη βάσει των δικών τους προγραμματικών διακηρύξεων και εξογ· 
γελι.ών. Δεν έχουν εν λευκώ δικαίωμα να δεσμεύσουν τον κυπριακό ελληνισμό επ' αόρι.. 

στον και επομένως κάθε ενέργεια η oπoiα είναι έξω από τις προγραμματικές τους 

διακηρύξεις αποτελεί στην ουσία παρανομία. διότι δεν έχουν αυτό το δικαΙWμα ούτε 
ιστορικά ούτε πολιτικά ούτε νομικά. Αν δράσουν επί τη βάσει των προεκλογικών τους 

δι.ακηρύξεων, καλώς. Αν αισθάνονται ότι υπάρχει σήμερα δι.αφοροποίηση των 
συνθηκών και θέλουν να υποβάλουν στο λαό νέες προτάσεις, τότε καθήκον τους είναι 
τώρα να ξαναζητήσουν τη λα'(κή εντολή επί τη βάσει μιας νέας δι.ακήρυξης. Δεν 

μπορούν όμως να το κάνουν επί τη βάσει της διακήρυξης που έλεγε "ούτε ένας Τούρκος 
στρατιώτης στην Κύπρο. όλοι οι έποικοι έξω (l;-τό την Κύπρο. πλήρης διασφάλιση των 

τριών βασικών ελευθερι.ών". Με αυτές τις διακηρύξεις εκλέχθηκε και ο Πρόεδρος, αλλά 
και όλα τα κόμματα αντuτρoσωπεύθηκαν σ' αυτή τη Βουλή και βγήκαμε Βουλευτές. 

Ο λαός τις παραμονές των εκλογών δεν μπορο'ύσε να ξεχωρίσει πάνω στο εθνικό 
θέμα ποι.α ήταν η πλευρά που μιλούσε. Γιατί όλοι είχαμε την ίδια γλώσσα και την 

επαναλαμβάνω φορτικά: Απομάκρυνση όλων των στρατευμάτων και των εποίκων. 

διασφάλιση των βασικών ελευθεριών, αν θα υπάρξουν εγγυήσεις. να είναι διεθνείς. και 
εν πάση περιπτώσει να ωτοχλείεται το μονομερές δικαΙωμα επεμβάσεως. Ρωτώ: 

Υπάρχει ο.-τοιαδήποτε πλευρά σ' αυτή τη Βουλή η οποία έχει αλλοιώσει την τοποθέτησή 

της; Α ν ναι, εδώ και τώρα να το πει. Εγώ πιστεύω ότι. αν μεν ο Πρόεδρος θ~λει να 
αλλοιώσει τη θέση του, τότε πράγματι τίθεται θέμα προεδρικών eκλoγών και, αν η 

Βουλή θέλει να την αλλοιώσει. βουλευτικών εκλογών. Δεν έχουμε δικαΙωμα να βγούμε 
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έξω α.ί16 την εντολή του λαού τι oΠoιa τ'ιταν σαφής και κατηγορηματική επί τη βάσει των 

δικών μας διακηρύξεων. Άρα ο λαός δικαιολ.σΥημένα απαιτεί να ακούσει σήμερα απ' 
αυτή τη Βουλή απάντηση στα ερωτήματα: θα δεχτούμε στρατεύματα; θα δεχτούμε 
ΕΠοίκους; θα δεχτούμε μειωμένα ανθρώπινα δικαιώματα και καταπατημένες βασικές 
ελευθεριες; Να πούμε η πρέπει να κάνουμε, διότι δε Οα κριθούμε απλώς από τη 
φραστική μας αντίθεση προς την κατάσταση όιτως εί.ναι σήμερα. 

Υπάρχουν ακόμα προιΙποθέσεις; Υπόρχονν. EUΑΙΧώς αιτόρχουν, ΥΙ01Ι. όταν 
κατέθετα την πρόταση για έκτακτη σύγκληση της Βουλής, ειλικρινά φoβόμouν όη θα 

τjμαστε κατόπιν εορτής. Δεν είμαστε κατόπιν εορτής. Διότι αυτή τη στιγμή 'UΠάρχει ένα 
αδιέξοδο που μας δίνει την ευκαιρία να καθoρΙOOUΜε κάποια στραΤ11'!ική, να ξανατοπο
θετήσουμε 10 Κυπριακό στη βάση που το τοποθέτησε το Εθνικό ΣυμβούλLO ομόφωνα, 

την αντικατοχική. να προσφύγουμε στα δι.εθνή βήματα μ' αυτή τη βάση, να πάμε στον 
Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών. Μας λένε: "Και τι θα κάνουμε: θα πάρουμε ακόμα ένα 
ψήφισμα". Όχι τόση υποτΙμηση του ρόλου του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. θα 
συζητηθεί το Κυπριακό. θα αναγκαστούν όλοι να πάρουν θέσεις. Ακόμα και εκείνοι 

που ~uτoρε' μέσα τους να μη θέλουν να πρ<Xl)θήσoυν λύση του Κυπριακού πάνω στη 
βάση των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών θα βρεθούν εκτεθειμένοι και 
απέναντι στη δική τους κοινή γνώμη. Ακόμα και οι Ηνωμένες Πoλιτεl.ες και η Μεγάλη 
ΒρετανΙΟ και η Ευρώπη δε θα μπορέσουν να σταθούν στο διεθνή οργανισμό και να πουν 

"δεν απαιτούμε την Εφαρμογή του διεEh'Oύς δικαΙΟυ για την Κύπρο" , YWt{ αυτό που 
ζητoύ~ιε είναι σύμφωνο με ης δικές τους διακηρύξεις. θα γίνει ευρεία συζήτηση. 

Να πάμε στην Ευρώπη η οποία σήμερα μετατρέ.-τεται σ ένα νέο κέντρο ο..-τοφά
σεων -είναι εν τω γίγνεσθαι φυσικά, αλλά μετατρέ.-τετω.. Είναι χαρακτηριστική η 
δήλωση του Dumas ότι δε θα δεχθεί η Ευρώ.τη να λύνονται τα neeLφEρEwxά προβλή
ματα ε..-τΙ τη βάσει και μόνο των αμερικανικών συμφερόντων. Εμείς δεν είμαστε ενό:ντια 
στα αμερικανικά συμφέροντα. Δεν είναι αυτός ο στόχος. Αντίθετα. Η περιβόητή μου 
θεωρΙΟ yw την αξιο.-τοίηση των Εμ.,τλεκόμενων συμφερόντων αλλιώτικα ερμηνεύετα ... 
Αν μ..-ιορούμε να τα ικανοποιήσουμε, να τα Lxa\·O.,'tOLήσoUμE, αν αιπό είναι σύμφωνο με 
τα δικά μας εθνικά συμφέροντα. Και είναι. Αρκεί να μη δεχτούμε τις δικές τους 
πιέσεις, γιατί, όπως εΙΠα πριν, η Αμερική δεν έχει λόγο. Αν η Τουρκία δεχόταν την 
ένωση με την Ελλάδα, θα τη δεχόταν. Αν η Ελλάδα δεχόταν την ένωση με την Τουρκία, 
θα τη δεχόταν, Τη διχοτόμηση θα. τη δεχόταν, Καλή ανεξαρτησία θα. τη δεχόταν. Τα 

δικά της συμφέροντα εξυπηρετούνται. Δε βρισκόμαστε σε αντιπαράθεση με τα αμερικα
νικά συμφέροντα. Μπορεί να υπάρχει κά.-τοια αντιπαράθεση με τα βρετανικά συμφέ
ροντα, εφόσον ακόμα θεωρούν τις βάσεις τόσο σημαντικές. Να συζητήσουμε μαζί τους, 
γιατί εγώ είμαι υπέρ του να συζητήσουμε με όλες τις πλεuρtς, για να βρούμε γέφυρες, το 
πώς αξιοποιούνται τα δικά τους συμφέροντα, αλλά με βάση τη δική μας επLβt.ωση 
πρώτα και με βάση τα δικά μας συμφέροντα, τη δική μας αξιοπρέπεια, τη δική μας 
εθνική οντότητα, 

Να πάμε στα ευρωπα'ίκά βήματα. Η αίτησή μας για ένταξη έμεινε ορφανή, Οι 
[διοι o~ φίλοι μας μέσα στα ευρωπα'ίκά σώματα μας κατηγορούν λtyoντας: "Κάνατε 
μόνο τυπικά αυτή την αίτηση;" θα μου πείτε: "Μα τίποτε δεν μπορεί να εξεταστεί πριν 

από το 1993". Και όμως εξετάζονται πολλά πράγματα. Η αΙτηση της AuoτρLας 
απασχολεί συνεχώς τα ευρωπα'ίκά σώματα. Η δική μας είναι στον κάλαθο των αχρή
στων. για \'0. μην πω κάτι χειρότερο. Ε.-τομένως, πού πάμε; θα έχουμε μια wa πράγ
ματι τοποθέτηση έναντι της Ευρώ:της, η οποία φαίνεται να είναι ευμενώς διατεθειμένη 
έναντι του κυπριακού προβλήματος, γιατί εί.ναι ουσιαστικά και ευρωπα'ίκό πρόβλημα. 
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Όσον αφορά το ΚσΥκρέσο, πιστεύω ειλικρινά ότι ίσως η πλεΙΟψηφία του 
Κογκρέσου να μ.-ι:ορεΙ να αχθεί προς τη δική μας πλευρά. Άλλωστε δεν εΙναι rι πρώτη 

φορά που το Κογκρέσο υιοθέτησε ψηφίσματα αρκετά euvo'Cxό για την ΚUι"tQιακτ'ι 
υπόθεση. Να μη γίνεται παρεξήγηση μεταξύ Κογκρέσου και αμερικανικής διοίκησης. 
Υπάρχει διαφορά και επομένως μjΤΟΡΟ"ίιμξ να ασκήσουμε πιέσεις και προς την αμερικα
νική κψέρνηση, αν αξιοποιήσουμε σωστά το Κογκρέσο και την ελληνική ομογένεια. 

θα τελειώσω λέγοντας πως είναι πικρη μου μο(ρα να υπερασπίζομαι πάντα 

εκείνα τα οποία καταψήφισα. γιατί κάθε πέρσι και καλύτερο, γιατί. όπως ειπα, με τα 
δικά μας λάθη και τις παραλείψεις μας χόνουμε κάθε φέτος και χειQότεΡO. Είχα ε..-τι.φυ
λάξεις για τις προτάσεις του 1989. Προτείνω τώρα σε όλους μας να χαθoρtσEΙ αυτή η 

Βουλή ότι βάση λύσης του Κυπριακού θα είναι οι προτάσεις του 1989. Να καθορίσει 
αυτή η Βουλή ότι η διαδικασία θα ε(ναι διε!hής και εν πάση περιπτώ<reι όχι τι τετρα

μερής. Γιατί πολύ φοβουμαι ειλικρινά ότι με τον κυκεώνα των υποχωρήσεων -και δε 

μιλώ, για να είμαι εντελώς δίκαιος, γι.α τις υποχωρήσεις μόνο του τελευτα[.ου χρόνου, 

μιλάω γι.α υποχωρησεις πολλών χρόνων- έχουμε φτάσει σε τέτοιο σημεΙΟ, που ακόμα 

ένα βήμα προς τα πίσω και θα έχουμε εντελώς καταπovτι..στεΙ 

Ο λαός δε μας ανέθεσε τέτοιο ρόλο. Ο λαός με βάση τις δικές μας διακηρύξεις 
μας ανέθεσε το ρόλο να προωθήσουμε το εθνικό μας θέμα στη βάση των δικών μας 
τουλάχιστον προτάσεων. θα μου λεχθεί: "Μα εΙναι τελεσΙγραφo;~ Όχι. Υπάρχουν 

διαπραγματεύσιμα σημεία στο εδαφικό, σε μερικές συνταγματικές πτυχές. Δεν είναι 

διαπραγματεύσιμες οι αρχές και το εΙ-ταμε εμεις οι ίδιοι ομόφωνα στο Εθνικό 
Συμβούλιο. Γι.ατΙ δι.αφΟΡΕnκά κάθε φορά θα μας λtνε: "Αφού είναι διαπραγματεύ

σιμες. να πάτε ακόμα ένα βήμα πιο πίσω". Και αυτό γινόταν όλα αυτά τα χρόνια. θέλω 

να ελπιζω ότι αυτή η συνεδρία θα χρησιμεύαιι στο να επαναβεβαιώσουν όλες οι 

πλευρές της Βουλής την προσήλωσή τους στις βασικές αρχές για λύση του Kuπρι.ακoίι 

επl. τη βάσει των οποίων είμαστε σήμερα Βουλευτές σ' αυτό το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα δώσω το λόγο στον κ. Τάσσο Παπαδόι"[ουλο, Κοινοβουλευτικό Εκ."[ρόσωπο 
τουΔΗΚΟ. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπογ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Ο λαός μας πέρασε τραυματικές εμπειριες τις περασμένες βδομάδες. Αφού 

αναπτερώθηκαν οι ελπίδες του με την πίστη ότι επίκειται μια σύντομη λύση του 

KUΠΡΙαxoίι Τι έστω το άνοιγμα του δρόμου για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση, είδε τις 

ελπίδες του να εξανεμ(ζoνrαι, είδε την τούρκικη αδιαλλαξία να ανσβαθμ(ζεται και τις 

τoUρκικες απαιτήσεις να φτάνουν σε νέα επl.πεδα αδιαλλαξίας. Ειδε ακόμα τους Τούρ

κους να είναι άτεγκτοι στην απαίτησή τους για εγκαθl.δρυση ενός καθεστώτος στην 

Κύπρο που θα καταστήσει την Τουρκία αφέντη στο βορρά και ισότιμο συνέταιρο στο 

νότο. 

Ίσως μερικοί να νoμ(ζouν ότι εμεlς αισθανόμαστε ανακoUφιση, επειδή προσωρινά 

έχει αποτραπεΙ η λύση που διαγραφόταν μέσα στα πλαίσια των τουρκικών απαιτήσεων 

και επειδή έχει αποτραπεΙ ο κατήφορος στον 0."[01.0 θα οδηγούμαστε, αν ακολουθούσαμε 
την πορε{α προς τη διεθνή διάσκεψη που εξήγγειλε ο Πρόεδρος Μπους, χωρίς ΠQOηyou

μένως να έχουν ικανοποιηθεί οι ΠΡOUπoθέσεις που έχε~ θέσε~ η ελληνική πλευρά. 

Όχι. Δε νιώθουμε καμιά ανακούφιση. Απογοήτευση νιώθουμε. θλΙψη και φόβο 
νιώθουμε. Φόβο για το μέλλον. Φόβο, γιατΙ εμεις δεν πιστεύουμε ότι έχει αποτραπεί ο 
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χατήφορος προς μια διεθνή διάσκεψη μέσα σε πλαίσια απαράδεκτα και προτού ικανο

πoιηθoiιν οι προυποαι:σεις πον έχει θέσει 11 ελληνική πλευρό, για να συμμετάσχει σε μια 
τέτοια διάσκεψη. Φόβο από τη μια, γιατί πιστεύουμε ότι θα αναβl.ώσouν οι (διες απαι· 

τήσεις και ότι οι πιέσεις θα ασκηθούν στη δική μας πλευρά. Φόβο από την όλλll . γιατί 

πράγματι πιστεύουμε όη πολύ σύντομα ο κυπριακός ελληνισμός θα βρεθεί ~UΤρoστά στο 

φοβερό δίλημμα είτε να δεχτεί να μετάσχει σε μια διεθνή διάσκεψη προτού και χωρ(ς να 

ιχανο.-τοιηθούν οι ΠQOυποθέσει,.ς που έχει θέσει ε(τε να αρνηθεί τη συμμετοχή τσυ, οπότε 

θα απομονωθεί διεθνώς και θα καταστεί τουλάχιστον συμμέτοχος και σuννπ.εύθuνoς με 
την ToUΡΚ(α για το αδιέξοδο που θα επακολουθήσει. 

Γιατί εμεις πι.στείιouΜΕ όη πολύ πολύ σύντομα, είτε πριν α...ό τις τoίtρκιχες 

εκλογές είτε αμtσως μετά. θα συγκληθεί 11 διεθνής διάσκεψη, προτού και χωρ(ς να ικανο
ποιηθούν οι ΠΡOUπoθέσεις που έχει θέσει η ελληνοκυπριακή πλευρά. Και για να 

ξέρουμε για τι μιλούμε, ας θυμηθούμε για λΙγο ποιες είναι αυτές σι προυποθέσεις που 
ομόφωνα όλα τα κόμματα έχουν θεωρήσει απαραΙτητες γιο· τη συμμετοχή μας σε μια 

διεθνή διάσκεψη. Και uπενθυμ(ζoυμε, επειδή μερικοί φαίνεται ότι έχουν επιλεκτική 

μνήμη, όη αμέσως μετά το φιάσκο της συνάντησης στη Νέα Υόρκη το 1989 ομόφωνα 
όλα τα κόμματα με απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου είχαν πει ότι δε θα δέχονταν να 
εμπλακούν ξανό σε σννoμ!.λLες και σε διαχοινοηκό διάλογο, εκτός αν ο κ. Ντενκτάς ήρε 

τους δυο όρους που είχε θέοει τότε. Auτo( οι δυο όροι, που θα έπρεπε να άρει ο κ. Ντεν· 
κτάς, προτού ξαναρχΙσει ο διάλογος, ήταν από τη μια η αναγνώριση στην τουρκοκυ

πριακή κοινότητα δικαιώματος χωριστής αυτοδιάθεσης και από την άλλη η αναγνώρι.ση 

από πριν της ισότιμης παρουσίας του ψευδοκράτους και του δικαι.ώματος της Τουρκίας 

για μονομερή επέμβρ.ση. 

Αυτή ήταν παλιά η προUπόθεση. Αυτή ήταν η προUπόθεση που ξεχάσαμε. Αντί να 

επιμείνουμε από την αρχή στην OQιστική και αμετάκλητη απόσυρσή τους. προτού 

δεχτούμε οποιαδήποτε άλλη ανάμειξή μας σε ένα νέο Ύiιρo διαχοινοηκών συνομιλιών, 

μειαστρέψαμε και περιορίσαμε αυτή την ΠΡOUπόθεση. Πολύ σiιντoμα. αφού ξεχάσαμε 

αυτή τη βασική ΠΡOUΠόθεση. την υποκαταστήσαμε με δοο άλλες, ότι δηλ. δήθεν αρκούσε 
η τουρκοκυπριακή πλευρά να δώσει LΚανoπOιητικές ενδειξεις για ελαστLΚότητα, όσον 

αφορά την εδαφική πτvχτ'ι και το θέμα της επιστροφής των προσφύγων, και τότε θα 

δεχόμαστε να εμπλακούμε στη διάσκεψη. χωρ(.ς η ToUΡΚI.α να άρει τους όρους που έθεσε 

ο κ. Ντενκτάς. Εμείς ξεχάσαμε τους όρους, αλλά η τούρκικη πλευρά ούτε τους ξέχασε 

ούτε τους εγκατέλειψε. Βρικολάκιασαν αυτοί οι όροι και μας ακολουθούν και είναι 

σήμερα εκείνους τους όρους που πληρώνουμε. καθώς και τη δική μας παράλειψη. αφού 

απαρέγκλιτα και με συνέπεια δε ζητήσαμε την απόσυρσή τους. 

Σήμερα η απαίτηση του κ. Ντενκτάς για ΚUΡιαρχια δεν είναι τίποτε άλλο παρά 
επανάληψη του όρου του για αναγνώριση δικαιώματος χωριστής αυτοδιάθεσης και κάτι 
χειρότερο. Η ιooτιμtα του ει.δoUς και του περιεχομένου που ζητά ο κ. Ντενκτάς είναι 
χειρότερη από το χωριστό δικαtωμα αυτοδιάθεσης που ζήτησε. Ε[ναι μια ισoτιμtα που 

σήμερα είναι το μεγαλύτερο εμπόδιο για την nQO<Jtrrtoη των απόψεων των δυο 

πλευρών. 

Είχαμε θέσει πολύ πρόσφατα άλλες δοο προυποθέσει.ς. Μιλώ για τι.ς πρoUπoθέ· 

σει.ς που τέθηκαν στην κo~νή συνάντηση του Εθνικού Συμβουλtoυ με τον Πρωθυπουργό 
της Ελλάδας. τον κ. Μητσοτάκη. Είχαμε πει ότι, για να δεχθούμε συμμετοχή μας σε 
διεθνή διάσκεψη. αυτή θα έπρεπε να ήταν πολυμερής και όχι τετραμερής. Επίσης, 

ανεξάρτητα από τη σύνθεσή της, θα έπρεπε, εφόσον επρόκειτο για διάσκεψη στην οποία 

θα συμμειε(χαν κι(3ερνήσεις, να γΙνει σαφές ρητά και απερ(φρο.στα ότι θα ήταν ισότιμη 
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τι συμμ.ετοΧΤ\ της κυπριακής κυβέρνησης, δηλ. όχι κατ' επ(.φαση συμμετοχή Ίου Προέδρου 

Βασιλε[ου με τον τίτλο του Προέδρου μόνο αλλά ισότιμη συμμετοχή της κυπριακής 

κυβέρνησης μαζί με τις κοινότητες. Και είχαμε πει ακόμα 6τι. προτού σuyκληθεΙ τι 
διάσκεψη χαι προτού δεχθούμε να συμμετάσχουμε σ αυτή, θα έπρεπε να ωτάρξει 

σύΥκλιση απόψεων σε όλα τα επίμαχα βασικά θέματα. ώστε να βρΙΟΧονται οι δυο 
πλευρές μέσα σε ακτίνα ΣΥΜφΩV[ας. 

Δυστυχώς ως τώρα καμιά από αυτές ης ΠΡOυπoθtσεις δεν έχει ικανοποιηθεί και 

δεν υπάρχει, κατά τη Ύ"-ώμη μου, καμιό πιθανότητα πολύ σίιvtoμα τι Τουρκία να δεχθεί 
να ιχαvο,,"tοιήαιι αυτές τις ΠΡOUπoθέoεις. ΔWΤΥΧΏς οι ΠΡOUπoθέσεις που θέτιι η δική 

μας πλευρά για συμμετοχή σε μια τέτοια διεθνή διάσκεψTJ δεν αποτελούν ακόμα αποδε
κτές παραμέτρους. 

Καταρχήν, λόγω δηλώσεων ή έστω παραλεΙ"ψf:ως αντLδρασης σήμερα φαίνεται ότι 
διεθνώς έχει γίνει αποδεκτό ότι Τ} διάσκεψη που θα γΙνει θα είναι τετραμερής και 

κανένας δε μιλά πια για την ανάγκη της συμμετοχής επΙσημα της νόμιμης κUΒΈρνησης 

της Κύπρου σε μια τέτοια διάσκεψη. Και τελικά τι διάσκεψη θα είναι τετραμερής. έστω 
χαι αν βρεθεί κά.ίΤΟιος εύσχημος τρόπος κάποιας τελετΟυρΥιχής ΣUΝΕΔΡ(ας, όπου θα 

μετάσχουν και όλλα μέρη, τα οποία θα α..-τοχWQ'liσουν. για να γίνει τι ουσιασnκή 
δΙο.πραΥμάτεοοη σε μια τετραμερή διάσκεήπ). Ακόμα και αν υπάρξει μια πολυμερής 
σύνθεση αυτής της διάσκεψης, αυτή θα αφορά μόνο το τελετουργικό μέρος της 

διάσχεψTJς. Και σύντομα θα. γίνει φα.νεQό ότι oUτε σκέψη γίνεται για τη συμμετοχή της 

νόμιμης κ~ρνησης της Κύπρου σ αυτή τη διάσκεψη. 

Εν πάση πεQ\..,-πώσει όμως, είτε η διάσκεψη είναι τετραμερής είτε τελεtoυqvικά 

πολυμερής, γεγονός παραμένει ότι έχει ήδη χάσει η Κύπρος στην απαίτησή της για 

αναγνώρισή της ως της μόνης νόμιμης κυβέρνησης του τόπου. Και, αν μεν η διάσκεψη 

οδηγήσει σε μια λύση, ίσως η ζι"tμιά να μην εΙναι τόσο μεγάλη. Ανησυχώ όμως χαι 

διερωτώμαι -και μαζί μου πρέ.-reι να αvτισυx.oύν όλοι όσοι πι.στεύουν ότι τι διεθνής 
αναγνώρισή μας είναι το ισχυρότερο όπλο του αγώνα μας- τι θα γίνει αν πάμε στην 

τετραμερή χαι δεν καταλήξουμε σε συμφωνία. Όπως λέχθηκε και προηγουμένως, στην 

περί.πτωση αυτή ο Πρόεδρός μας θα εισέλθει στη διάσχεήπ) ως Πρόεδρος της Δημοκρα

τίας και θα εξέλθει ως κοινοτάρχης, ενώ ο κ. Ντενκτάς θα εισέλθει ως αρχηγός κοινό
τητας και θα εξέλθει ως Πρόεδρος του "τουρκοκυπριακού κράτουςΜ που ι.σχuρίζεται ότι 

έχει στο βορρά. 

Αν κρίνουμε από τις δηλώσεις που έχουν γίνει μέχρι τώιρα.. οι απόψεις των δuo 

πλευρών πάνω σης βασικές πτυχές του Κυπριακού. οι οπο(ες συνιστούν την οοο(α του 

Κ υπριαχού, δεν έχουν προσεγγίσει καθόλου. 

Αν κρίνουμε από τις δηλώσεις του Το\ιρκου Πρωθυπουργού κ. Μεσούτ Γιλμάζ 

μετά τη συνάντησή του με τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας, τον κ. Μητσοτάκη, στο 

Παρίσι.. η τούρκικη πλευρά ούτε προτάσεις υπέβαλε και. όπως ούτε πριν δέχθηκε. ούτε 
τώρα δέχεται ως βάση των δLO..ι-τραγματεύσεων για την εδαφική πτυχή την περιλάλητη 
γραμμή Γκόμ.ι-τι. Μια γραμμή που πονηρά και τεχνηέντως έχει διαρρεύσει στον τύπο ως 

τι πιθανή βάση των δι.σ.πραΥμ.ατείισεων. μόνο και μόνο για να διχάσει τους πρ6σφuyες, 

για να κάμψει την αγωνιστικότητά μας. για να δημιουρ-Υήσει ψεύτικες ελπιδες ότι δήθεν 

οι πρόσφuyες που προέρχονται από την περιοχή 1"ης Μόρφου έχουν περίπου βtβαιη την 

επι.στροφή στις εστ(ες χαι στην περιουσία τους. Μια φήμl1 που χαλλιερΥήθηκε 

δυστυχώς και a..-ro το δικό μας τύπο και είχε ως μόνο αποτέλεσμα το σuναισθημαnκό 
κλονισμό των προσφύγων που προέρχονται a..-τό την περιοχή της Μόρφου. 
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ΜερικοΙ θέλουν να βρίσκουν παρTJΎOΡιά στην ψευδαίσθΤ]ση ότι τι ΤOUΡΚία. αφού 
έδωσε θετικές ενδειξεις στους εκ.ίΤρoσώπOUς των Ηνωμένων Εθνών στις συνομιλΙες που 
έγιναν στην 'AVΚuρΑ. τάχατες αργότερα υπαναχώρησε από τις θέσεις της. Ακόμα και αν 

έτσι έχουν τα πράγματα, είναι αutό πηγή ελπιδας και ανακούφισης ή μήπως αυτό το 
Ενδεχόμενο, αν πράγματι έτσι έγιναν τα πράγματα, είναι πηΥτΊ πρόσθετης ανησυχίας και 
αγωνίας για τη δική μας πλευρά όσον αφορά τα μελλούμενα; 

Πολύ φοβούμαι ότι η Τουρκία αν uπαναχώρησε. ενσυνείδητα και ηθελημένα 
Uιίαναχώρησε. Αν πράγματι" τουρκία υπαναχώρησε. τότε. κατά τη δική μου κρ{.ση, 

αυτό σημαί.νει ότι η TOUΡΚ(α αισθάνεται τόσο ισχυρή και άτρωτη Q.,ίό τις πιέσεις των 

Ηνωμένων Πολιτειών. ώστε δε διστάζει να υπαναχωρεί, ακόμα και όταν αυτό καταλήγει 

σε πρ<>σβoλτl και εξευτελισμό του ίδιου του Πρotδρoυ των Ηνωμένων ΠολΙΤΕιών της 

Αμερικής. 

Αν τώρα που ο ίδιος ο Πρόεδρος των Ηνωμένων ΠολΙΤΕιών Τ11ς Αμερικής έθεσε 

στην πλάστιγγα το δικό του προσωπικό κύρος κα~ τη δική του επιρροή αυτά δεν κατ(,.. 

σχUΣαν κα~ δεν κατόρθωσαν να κάμψΟυν την τούρκικη αδιαλλαξ(α, πότε ελπίζουμε κα~ 

γι.ατΙ να ελπίζουμε ότι είναι δυνατό οι Ηνωμένες Π ολιτείες να θελήσουν στο μέλλον να 
πιέσουν την τουρκια ή, και αν πράγματι το θελήσουν, ότι αυτές ΟΙ πιέσεις θα είναι στο 

μέλλον πιο αποτελεσματικές και όχι τόσο αν[σχυρες όσο αποδείχτηκαν τωρα; Αν τωρα 

οι πιέσεις των ΗΠΑ, αν ασκήθ'ηκαν -και εμείς δεν πιστεύουμε ότι ασκήθηκαν, tiJtoτE δεν 

ασκήθηκε, παρά μόνο δόθΤ)κε κά.ι"10ια φιλική παραίνεση- αν αυτές οι φιλικές παραινέ
σεις ή έστω πιέσεις δεν κατόρθωσαν να κάμψΟυν την τούρκικη αδιαλλαξία και να 

αποτρέψουν τα επεκτατικά σχέδια της Τουρκ(ας σε βάρος της Κύπρου, γιατΙ να ελπί

ζουμε ότι, αν συνεχίσουμε ττιν (.δια πολιτική, του εξευμενισμού δηλ. των ΗΠΑ και της 

ToUΡΚ(ας, θα πυρoδoτrιθoύν τάχατες νέες, ισχυρότερες και πιο αποτελεσματικές πιέσεις 
στο μέλλον; 

Αν τώρα η Toιιρκtα αισθάνεται άτρωτη από τις αμερικάνικες πιέσεις και μάλιστα 

άφοβα υπαναχωρεΙ θα αισθανθεί διπλά άτρωτη και διπλά άφοβη στο μέλλον. ΤΟ ότι 
τωρα ΟΙ (.δΙΟΙ ΟΙ προσωπικοί εκπρόσ<w"10Ι του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ, που ήταν 

αυτόπτες και αυτήκοοι μάρτυρες της 1JΠQ\'Oχώρτισης της Toυρκtας, δεν αρκούν για να 

πείσουν το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ να καταδικάσει την Τουρκ(α ως υπεύeuνη για 

την έλλειψη προόδου δίνει τη βεβαι.ότητα στην Toυρκtα ότι μπορεί ανενόχλητη και. στο 
μέλλον να συνεχίσει την αδιάλλακτη στάση της και είναι βέβαιο ότι θα παραμείνει 

άτρωτη από οποιαδήποτε διεθνή ή συμμαχική της καταδίκη. 

Αυτή τι διστακτικότητα του Γενικού Γραμματέα του οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών να καταδικάσει ή να επιρρίψει στην Τουρκ(α την ευθύνη για το τωρινό ναυάγιο 

τάχατες μήπως και χαλάσει το καλό κλίμα των διαπραγματεύσεων, που είναι αποτελμα

τωμένες, Ε,τενεργεΙ μόνο ως ενθάρρυνση προς την Toυρκtα για να τηρήσει την (.δι.α 

στάση και στο μέλλον. 

Υπάρχει όμως και μια όλλη φοβερότερη εκδοχή από την απλή και Εύκολη δικαιο

λογία της υπαναχώρησης της Τουρκ(ας. Και είναι πράγματι φοβερότερη και πιο επικίν

δυνη αυτή η εκδοχή. Δηλαδ1\ ότι τα όσα aπαράδεχτα έχουν μεταφερθεί στον Πρόεδρο 
Βασιλείου ως τάχατες εκτιμήσεις των εκπροσώπων του Γενικού Γραμματέα για την 

πιθανή στάση της Toυρκtας πάνω στα βασικά θέματα στην πραγματικότητα δεν είναι οι 

απόψεις της Τουρκίας, από τις οποί..ες μάλιστα υπαναχώρησε, αλλά είναι οι προτάσεις, 

είναι οι απόψεις των Ηνωμένων Εθνών γι.α τα πλαίσια λύσης του Κυπριακού, όπως τα 

θεωρεί σωστά ο Γενικός Γραμματέας. Αυτές Ο\. υποτιθέμενες εκτιμήσεις εΙναl. ίσως 01. 
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εκτιμήσεις των εκπροσώπων το\l Γενι.κού Γραμματέα το" ΟΗΕ για το τι θεωρούν ότι 

εΙναι δυνατό να δεχτεΙ 11 δική μας πλευρά ως πλαίσια λύσης του Κυπριακού. Από πού, 

πότε και από ποιον άραγε αντιλήφθηκαν τέτοια πράγματα οι εκπρόσωποι το" Γενικού 
Γραμματέα του ΟΗΕ; Ριγώ και δεν τολμώ να διανοηθώ κάτι το αποτρόπαιο. 

ΤΟ σvμπέρασμα όμως εΙναι ε(τε ότι 11 ToυΡXCΑ, 11 οποία έδωσε ενδείξεις για 

αποδοχή μιας τέτοιας λύσης, μετά αισθάνθηκε άτρωτη και ι.σχνρή και έτσι υπανσχώρησε 

με τη βεβαιότητα ότι δε Οα επικριθεί είτε ότι 11 λύση που ο Γενι.κός Γραμματέας των 
Ηνωμένων Εθνών προτίθεται να εισηγηθεί, όταν τελικά θα uπoβάλει το δικό τσυ 

προσχέδιο για συζήτηση, θα κινείται μέσα σ' αυrά τα aπαράδεχτα πλαίσια των εκτιμή
σεων ποο μεταφέρθηκαν στην πΛΕuρΆ μας. Το ένα ενδεχόμενο εΙναι πιο ανατριχιαστικό 
από το άλλο. Και όμως πάνω σε μια τέτοια φρούδα ελπιδα και σε τέτοια ανεδαφικά 

δεδομένα χτίστηκε ολόκληρος πύργος αισιοδοξ(ας και ελπiδας ανάμεσα στον κυπριακό 

ελληνισμό. 

Ανεξάρτητα όμως από τις προτάσεις ή τις εκτιμήσεις' των αντιπροσώπων των 

Ηνωμένων Εθνών, Εμε(ς εδώ έχουμε υποχρέωση να καθορΙΟΟυμε ποι.α είναι τα έσχατα 

όρια που δεχόμαστε. Επειδή ακούγονται φωνές, επειδή ακούγονται διιστάμενες 

απόψεις για το η επιδιώκουμε, τι θέλουμε , τι είναι. δυνατό να δεχτούμε, εμε(ς δηλώ

νουμε κατηγορηματικά ότι θεωρούμε τις προτάσΕις που υποβλήθηκαν το 1989 τα έσχατα 
και ανυποχώρητα όρια για την εξciρεση μι.ας δίκαιης και βιώσιμης λύσης του 
Κυπριακού και τα τελευταία μας αντερείσματα, αν θέλουμε να εξασφαλίσουμε τη 
φοοική αλλά και την εθνική επιβ(ωση του κυnρι.ακoύ ελληνισμού. 

Επειδ'ή πονηρά μερικές πολιτικές καταστάσεις και τα έντυπα που τις εκφρόζουν 

νομ(ζουν ότι έτσι θέτουν το Δημoκρατl.Κό Κόμμα μπροστά σε πολιτικό δίλημμα και 
αρέσκονται να ρωτούν αν δεχόμαστε λύση διζωνικής ομοσπονδ(ας 'ή όχι, Ι*λω να δώσω 
τώρα. κατηγορηματικ'ή και σαφή απάντηση από μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΤΟ Δημοκρατικό Κόμμα aU't'Tj την ώρα και με βάση τα σημερινά δεδομένα δέχεται 
ότι η μόνη πιθανiι λύση του Κυπρι.ακού είναι η διζωνική ομοσπονδω. Μιλούμε βιβαια 
για σωστή και ορθόδοξη ομοσπονδω και όχι για μια λύση δοο χωρι.στών και ισότιμων 

κρατών, όχι για ένα καθεστώς συνομοσπονδίας που θα είναι συγκαλυμμένο κάτω από 

το ψευδεπίγραφο περίβλημα της ομοσπονδίας. Δε δεχόμαστε μια λύση που θα έχει ως 

περιγραφικ'ή επικεφαλίδα τη λtξη ''ομοσπονδΙα" και ως περιεχόμενο την ίδρυση και 

νομιμοποίηση δύο χωριστών και ισότιμων κρατών. Ατη δεν είναι λύση ομοσπονδως 

και την απορρίπτουμε εκ ΠQOOιμΙΟυ. 

Εμε(ς πιστεύουμε ότι η λύση που διαγράφeι το έyyραqχ> Κουεγιάρ είναι αυτ'ή η 
ψευδεπίγραφη ομοσπονδία, δηλαδ'ή τα δύο χωριστά και ισότιμα κράτη . Είτε το παραδέ

χονται οι σήμερα κρατούντες εΙτε όχι , ατη είναι η βάση των συνομιλιών που διεξάγο. 
νται σήμερα, των σuνoμιλι,ών που δι.εξό:γονται εδώ και τρια χρόνια και αυτό είναι το 

διάγραμμα λύσης που επιδιώκεται ΕίΤΕ με τις eκ του σύνεγγυς συνομιλιες εΙτε με τις 

επαφές με τους εκπροσώπους των Ηνωμένων Εθνών 'ή το διάγραμμα που θα υποβληΟεί 
στη διεθνiι διάσκεψΤ1. αν και όταν αυτή σuyκληθεΙ Αυτού του είδους τη λύση, αυτή την 

κατ' ευφημισμόν ομοσπονδία εμεις την απορρίπτουμε εξίσου κατηγορηματικά όπως 

διαδηλώνουμε την υποστήριξ'ή μας προς μια πραγματικ'ή και ορθόδοξη ομοσπονδία. 

Με αυτά που μας διαβ(βασαν οι εκ.τρόσωποι των Ηνωμένων Εθνών ως εκτιμ'ήσεις 

τους για το τι εΙναι δυνατό να δεχτεΙ η τούρκικη πΛΕuρΆ -αν είναι αληθινές οι εκτιμήσεις 
ΤOuς- ακόμα και αν δε μεσολαβούσε η υπαναχώρηση της τούρκικης πΛΕUΡΆς, ακόμα και 

αν ήταν ακριβ'ή και αληθινά όσον αφορά τις προθέσεις της Τουρκως, στην πραγματικό-
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τητα μας προτείνουν τη δημιουργία δύο χωριστών κρατών στην Κύπρο, που θα συνδέο

νται με μια χαλαρή συμφωνία συνεργασίας κάπως λιγότερο αποτελεσματική, κάπως 

λιγότερο λειτουργική, κάπως λιγότερο δεσμεuτική από τη διμερή συμφων(α σuνερyα

σιας που έχει συνάψει η Κύπρος με την ... Ινδία. 

Αυτό που η τούρκικη πλευρά φέρεται διατεΙΠιμέ\o1j να δεχτεί. αν δεχτούμε ότι 

είναι σωστές οι εκτιμήσεις των εκπροσώπων των Ηνωμένων Εθνών για το τι είναι 
δυνατό να δεχτεί τι Τουρκία. είναι μια λύση νομιμοποίησης της διχοτόμησης και μονιμο

ποίησης των τετελεσμένων της Εισβολής και κατοχης. Μια λύση που με αντάλλαγμα την 
παραχώρηση Ι % - 2% της γης που κατέχει η Touρκl.α -από την κατεχόμενη περι.oχiι, όχι 
και. τη νεκρή -ζώνη την εκχώρηση δικαι.ώματος απόφασης στην τούρκικη μειονότητα με 
βάση το 50% με 50% πάνω σε κάθε απόφαση που θα λαμβάνεται από την κεντρική 
ομοσπονδι.ακή κυβέρνηση και θα αφορά τους Ελληνοκυπρl.oUς που κατοικούν στην 
ελεύθερη περιοχτΊ. 

Δηλαδή, είτε δεχόμαστε τη διαιώνιση .ης σημερινής απαράδεχτης κατάστασης με 
την ελπlδα της άσκησης αποτελεσματικών πιtσεων πάνω στην Τουρκία, για να δεχτεί 

έναρξη των διαπραγματεύσεων πόνω σε σωστές και αποδεκτές βόσεις για τις βασικές 

πτυχές, είτε καλούμαστε από σήμερα με την νπογραφή μας να νομιμοποιήσουμε όλα. 

ανεξαιρέτως τα τετελεσμένα της εισβολής και κατοχής για μια ψεt!δεπίγραφη ενότητα 

τάχατες της πατρίδας μας και αναγνώριση όλων των τετελεσμένων της εισβολής και 
κατοχής. 

Η ομοσπονδία δεν είναι το καταλληλότερο καθεστωτικό σύστημα για την Κύπρο, 

διότι η γεωγραφική έκταση της Κύπρου είναι πολύ μικρή. Δεχτήκαμε τη λύση της 

ομοσπονδ(ας ως λύση επιβαλλόμενης ανόΥχης και αιπό είναι ήδη μια μεγάλη και 
σοβαρή ΊΠCOχώρηση. Ας μη δεχτούμε διευθετήσεις για δήθεν ομοσπονδ(α πον θα κατα

στούν μυλόπετρα Ύύρω από το λαιμό των Eλληvoκνπρ(ων και πον αναπόφευκτα θα 

οδηΥήσσυν είτε στη διχοτόμηση είτε στη δημΙOUQΎ(α δύο ισότιμων και χωριστών κρατών 
στην Κύπρο. Πρέπει όμως παρόλληλα να τονιστεί ότι, αν τώρα και με τις σημερινές 

διεθνείς συνθήκες εμείς δηλωσονμε ότι εΥχαταλεί.πονμε τη λύση της ομοσπονδίας, τότε η 

κατάληξη θα είναι η λύση της σuνoμoσπoνδ{ας εκ των πραγμάτων, η λύση των δύο χωρι
στών και ισότιμων χρατών στην Κύπρο με βόση μάλιστα τα σημερινό σύνορα διαχωρι.

σμού και κατοχής. 

Καλώς ή κακώς η διεθνής κοινή Ύ"Wμη βλέπει λύση του Κνπριαχού μόνο μέσα στα 

πλαt.σια της ομοσπονδίας. Αν η λύση της ομοσπονδΙας είναι a..-ταρόδεκτη για μας, τότε 

το λογικό ΣVμπέρασμα είναι ότι το Κνπριακό είναι άλντο ή ότι δεν μπορεί να λυθεΙ 

παρό μόνο με λύση διαμελι.σμο\ι και με βόση τα σημερινά σύνoQα- Όσοι λοι.πόν δηλώ

νουν αντίθετοι προς τη λύση της ομοσπονδ(ας, ταuτόχρoνα πρέπει να δηλώνουν και 
νποστηρικτές της διαιώνισης τον διαχωρισμοu του τόπον μας και μόλι.στα με βόση τα 

σημερινά σύνορα. 

Το καθεστώς της ορθόδοξης ομοσπονδίας που εμεις ιιποστηρ(.ζουμε τoνtζoνμε 
πως δεν έχει καμιά σχέση με το πλαίσιο λύσης πον προωθούν οι εκπρόσωποι του 

f EV LXOU Γραμματέα του Οργανι.σμού Ηνωμένων Εθνών. Είναι αλήθεια ότι 'UΠάρχow 

σήμερα πολλά ομοσπονδι.σ.κά συστήματα. Είναι επΙσης αλήθεια ότι δύο τέτοια δεν είναι 

όμοια μεταξύ τους. Όμως είναι εξίσου αλήθεια ότι σε όλα α\Πά τα ομοσπονδιακό 
- συστήματα tJΠόρχoνν μερικά στοιχεία, μερικά σwτατικά στοιχε(α -άλλοι τα καθορ(.ζουν 

στα επτά και άλλοι στα οκτώ- που είναι όμοια και αναφαίρετα από κάθε σύστημα 
ομοσπσνδΙας. Είναι αυτά πον αποτελούν το κριτήριο . το τεκμήριο και την απόδειξη για 
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το αν μιλούμε για καθεστώς ομοσπονδίας τj αν μιλούμε για δuo χωριστά και ωότιμα 
κράτη, δηλαδi]: 

(ο) Η μια υπηκοότητα. 

(β) Το δικαίωμα κυριαρχίας που αvήκH αποκλειστικά και μόνο στην κtνtρι.χΤ; 

Κ~ΡVΗση. 

(Υ) Το ένα νόμισμα. τι μια κεντρική τράπεζα. 

(δ) Η προστασία. πάνω α,'τ' όλα τι προστασ(α και τι EφαQμoyή των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων a..ϊό την κεντρική κυβέρνηση και όχι α..'"tό τις περιφέρειες και τι 

διασφάλιση των βασικών ελευθεριών, που θα εξασφαλίζει την ελεύθερη 

διακΙνηση, εγκατάσταση και νομή περιουσίας, στοιχε(α (JUVeeTιxά ενός 

ορθόδοξου καθεστώτος ομοσπονδίας. 

(ε) Η ισοτιμία των πολιτειών για την οποία τόσο συχνά γίνεται λόγος, πως 

δήθεν δηλ. έγινε αίΤοδεκτή a...ό την ώρα που έγινε δεκτό το καθεστώς της 

ομοσπονδίας, που αφορά την εξοοοιο. των πολιτειών να νομοθετούν, αλλά 

δεν αφορά ούτε την ισότιμη συμμετοχή τοις στις κρατικές εξοοοίες της 

ομοσπονδίας ή στις δι.αδιχασίες για τη λήψη α..-τοφ{ισεων ούτε παρέχεL σης 

ομόσπονδες πολιτείες ισότητα ως προς τη διακυβέρνηση, τη λήψη όλων των 

αποφάσεων και τη διοίκησή της. 

(στ) Η μια και μόνη διεθνής προσωπικότητα χωρίς το δικαίωμα κανενός μtρoυς 

της ομοσπονδίας να ΣUΝΌΠΤει συμβάσεις. 

(ζ) Το δικαίωμα αυτοδιάθεσης, που ασκείται όπαξ και διό παντός όταν τι περι

φέρεια αποφασίσει ότι ανήκε~ στην ομοσπονδία και δεν μ.ίΤορεΙ να 

επιβιώσει. για να παράσχει τη δυνατότητα της αποσκίρτησης oπoτεδipι:oτε 

το θελήσει οποιοδήποτε από τα συσtατικά μέρη μιας ομοσπονδως. 

Αυτού του είδους την ομ.οσπονδω είναι που εμt(ς υποστηρίζουμε και απoρρl..

πτουμε κάθε λύστι που δε θα διασφαλίζει με σαφήνεια και κατηΥορηματικό., πρωταρ

χικά. αυτές τις βασικές αρχές. 

θέλω να ασχοληθώ με ακόμα μια :mιxή που γΙνεται αντικείμενο εκμετάλλευσης. 

Είναι η συνάφεια τt]ς διζωνικής με την εξασq:άλιση του δικαιώματος όλων των 

προσφύγων, και το τον(ζω. όλων ανεξαι.ρέtως των προσφύγων να επιστρέψουν στα 

σπίτια και στις περιουσίες τους. 

Στο σημείο αυτό πρέπει να τονίσω ότι η διζωνική ομοσπονδΙα. που προνοείται 

στις συμφωνίες κορυφής Μακαρf.oυ-Ντενκτάς και Κυπριανού-Ντενκτάς. δεν είναι 

ασυμβίβαστη ούτε αντι.q:ατική με την απαΙτηση όλων των προσφύΥων να Ε.ι-τιστρέψουν 

στα σπίτια και στις περιουσίες τους. Με τις κατόλληλις yεωyQαφικές ανα..-τροοαρμοΥές 

των "O\J\'όρωνΜ των δυο περιοχών ε(ναι πραχτικά α."tόλυτα εφLκτό να διασφαλιστεί το 

δικαίωμα επιστροφής ό"λJJ:ιν των εκτοπισμένων στα σπίτια και στις περι.οοοίες τους, ενώ 

ταυτόχρονα, αν όλοι 01. Τουρκοκύπριοι εκτοπισμένοι επιλέξouν να παραμείνουν στην 
περιοχή που θα διοικείται α.-τό Toυρκoκuπρf.oUς, οι Τουρκοκύπριοι θα έχουν πληθυ

σμιακή πλεισψηφια στην περιοχή τους. Διότι κατά σύμπτωση στις παρυφές της διαχω
ριστικής γραμμής που υπήρχε πριν από την ειι:430λή υπήρχαν κέντρα με πuχνό ελληνο

κυπριακό πληθυσμό και έτσι με την a..-τελεuθέρωση περί..-του 8% μόνο των κατεχόμενων 
εδαφών xcL-τoU 120.<ΧΧ> Ελληνοκύι'tριοι θα μ..'tοροίιν να επιστρέψουν στα σπίτια και στις 

περιουσίες τους υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση. Οι υπόλοι.ποι φυσικά που θα έχουν 

δικαίωμα επιστροφής θα επιστρέψουν υπό τouρκoκυ:τριακή διοίκηση. Δε θα πω 
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περισσότερα πάνω σ' αυτό το θέμα. γωτΙ άλλος Βουλευτής του Δημοκραηκού Κόμματος 

θα επιληφθεί του θέματος των συμφωνιών )(α~ της επιστραρής των προσφύγων. 

Επειδή δεν είμαστε ενήμεροι ούτε ως Εθνικό Συμβουλιο ούΤΕ ως Βουλή ούτε ως 
λαός για ΤΟ tL ακριβώς έχει διαμει.ψ)εί στην Άγκυρα και TL ακριβώς έχει διαμει.ψπί 

στην Αθήνα και τη ΛΕUΚωσια, νομίζω ότι δεν μίτορούμε να Eψησιr,(άζOυμε με τη σκtψη 

ότι τΙΠοτε ακόμα δεν έχει δεχτεί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και όη σε τ(ποτε δεν έχει 
ακόμα δεσμεuτεί από όσα α.-ταρόδεκτα και φοβερό έχει προτείνει η Άγκυρα ή έστω έχει 

δώσει ενδείξεις ότι είναι δυνατό να προτείνει στο μtλλoν. 

Κατά τη διαδικασία των πολιτικών διαπραγματεΟΟεων. όπως αυτές που διεξάΥΟ

νtαι για την Κύπρο, Οι πιο σοβαρές και ΟΙ πιο χαθOQιστι.κές υποχωρήσεις δε γίνονται 

πάντα ρητά και ενεργό. Δε σηματοδοτούνται πάντα με τη φρόση "ναι, δέχομαι αuτό" ή 

"ναι, αυτό είναι αποδεκτό", Οι πιο σοβαρές και οι πιο καθοριστικές παραχωρήσει.ς 

ΤΡOΧιoδΡOμoΎVΤαι και γίνονται από τη στιγμή ;του μι.α πλευρά θα εκδηλώσει την 

προθιιμία της να εμ..,λακεί σε διαπραγμάτευση θέσεων και αρχών που δεν είναι διαπραγ

ματεύσιμες, θέσεων και αρχών που αφορούν αναφ:ι{ρεtα, αναπαλλοτρίωτα και άQα. μη 

διαπραγματεύσιμα δίκαια και δικαιώματα του λαού, και αυτό αφορά ιδιαίτερα την 
περίπτωσή μας, αφού είμαστε εμείς η αδύνατη και ανίσχυρη πλΕUΡΆ, σε σημεto που να 

είναι αδύνατη η αντίσταση και η δια.-τραγματευτική ισχύς μας να είναι μειωμένη. Διόη, 

εφόσον η μόνη αποδεκτή και δυνατή διαδικαοΙα για την επίλυση μι.ας διαφοράς είναι η 

διαδικασΙΟ των διαπραγματεύσεων και εφόσον ωτoκλεί.εtαι η πολεμική αναμέτρηση, 

όταν ένα θέμα τεθεί στο τρο.,τέζι των δια.τραγματεΟΟεων, ΑΝΑΠΌφΕUΚτα θα καταλήξει σε 

μι.α διευθέτηση ίσης απόστασης. Όταν μι.α πλευρά δεχτεί να διαπραγματευθεί θέματα 

αρχής ή αφήσει να υπονοηθεί ότι είναι δεκτική πιέσεων γι.α παρέκκλιση πάνω σε θέματα 

αρχής, τότε το ανισοζύγιο των δυνάμεων προκαθορ(ζει ποιος θα &υσιάσει τα θέματα 

αρχής. 

Το Εθνικό Συμβούλιο μετά την πενθή~ιερη συνεδρία του το Δεκέμβρη του 1988 
ομόφωνα καθόρισε τα πλαΙσια μέσα στα oπotα θα έπρεπε να επιδιωχθεί μια δίκαιη και 
βιώσιμη λύση του Κυπριακού. Αυτά τα πλαωι.α μπορεί να μην ικανοποιούν πλήρως 

όλα τα κόμματα, αλλά ήταν και είναι ένας ιστορικός συμβιβασμός στον κατώτατο 

δυνατό κοινό παρονομαστή, για να επιτευχθεί ενότητα σκοπών, επιδιώξεων και 

τακτικής και για να αποτελεΙ το δεΟ].ιευτικό συμβόλαιο όλων των κομμάτων με το λαό 

ότι δε θα ξεφύγουν από αυτά τα πλαίσια. 

Και, για να καθορίσουμε για τι μιλούμε, αναφέρω πιο κάτω ποια από τα θέματα 
που περιλαμβάνονται σε αυτό το πλαίσιο προτάσεων του 1988 εμεις του Δημοκρατικού 
Κόμματος θεωρούμε ανυποχώρητες θέσεις αρχής: 

(α) ΤΟ καθεστώς θα είναι μια διζωνιι<ή, δικοινοτική, λειτουργήσιμη 

ομοσπονδία. που θα έχει την αποκλειστική κυριαρχtα πάνω σε όλη την 

έκταση της Κύπρου και μία και μόνη Q.ι,oκλειoτ ικά διεθνή προσωπικότητα . 
. Δηλαδή καμιά περιοχή της υπό (δρυση ομοσπονδίας δε θα έχει ή δε θα 
μπορεί να ε.-ηκαλεΙται την ύπαρξη χωριστής κυριαρχίας ή δικαιώματος 

σύναψης οποιωνδήποτε διεθνών συμφωνιών με άλλο κράτος. 

(β) Τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι βασικtς ελευθερ(.ες όλων ανεξαιρέτως των 

πολιτών θα είναι κατοχυρωμένα και θα εqχxρμόζOνται στην πρόξη, ενώ η 
κεντρική κυβέρνηση θα είναι υπεύθυνη για την πρακτική διασφάλιση και 

εφαρμογή τους. 
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(Υ) Επειδή τελεuταΙα ακούγονται ανεύθυνες φωνές ότι δήθεν, αν δοθούν 
μερικές περιοχές, είναι δuνατό το σύνολο των άλλων προσφύγων να δεχτεί 
μια λύση που θα εξασφαλίζει την πλει.οψΤ]φ(α των προσφύγων, πρέπει να 
τονιοουμε όη μια λύση που δε θα εξασφαλίζει την επι.στροφή όλων ανεξαι

ρέτως των προσφύγων πρώτ' απ' όλα θα πυροδοτήσει νέες σvyxΡOύOεLς όχι 
μόνο μεταξύ Ελλήνων και Τούρκων αλλά ακόμα και μεταξ'ύ των Ελληνοκ\)

πριων και δεύτερο θα αποτελέσει το έναυσμα και θα δώσει την ενθάρρυνση 

στην Τουρκία να. εισαγάγει πρόσθετους εποίκους και νέο πληθuσμ6, ώστε να 

αλλάξει οριστικά τη δημογραφι..χή σύνθεση της Κύπρου. 

(δ) Η αποχώρηση όλων των τούρκικων στρατευμάτων και των εποΙκων από την 

Kimρo εΙναι εκ των ων ουκ άνευ. Όταν εμεις μιλούμε για α..-ι:οχώρηστι όλων 

των ξένων στρατευμάτων, εννοούμε όλων, περιλαμβανομένων ακόμα και 

των αγημάτων της ΕΛΔ ΥΚ και αυτών που αποκαλούνται ~αyήματα της 

ΤΟΥΡΔ ΥΚ". Για μας, όπως και για κάθε ρεαλιστή, σημασία έχει η αρχή ΤΤΊς 

πλτjρouς αποχώρησης και όχι ο αριθμός των στρατευμάτων που θα παραμε{.. 

νουν. Σημασία έχει να μη δοθεΙ στην Toυρxtα το δικαιωμα να διατηρεί 

στρατεύματα στην Κύπρο και μόλwτα ως όργανο για εΥΥύηση της εφαQ

μοΥής του νέου συνταγματικοι) καθεστώτος που θα εyκαθιδρ~Ι Τι 
σrιμασία έχει αν η Τουρκιο. θα διατηρεί στην Κύπρο πένtε ή δυο χιλιάδες 

στρατεύματα ή ακόμα διακόσιους στρατιώτες. όταν είναι γνωστό πως μόνο 

μέσω του αεροδρομΙΟυ του ΛευχονοΙκου η Τουρκ(α έχει την ευχέρεια μετα

φοράς κάθε 24 ώρες μιας πλήρως εξοπλισμένης με πυροβολικό και άρμaτα 
μάχης ταξ<αρχlας; 

(ε) Η απoχώρησrι όλων των ε..-τοΙκων είναι θέμα aρχής' γιατί η παραμονή τους 
για οποιοδήποτε λόγο δήθεν ανθρω:τισηκό ή άλλο παραβιό:tει τη γενική 

aπαγόρευση EVεQΎειών για αλλαγή της δημσΥραφικής σύνθεσrις κατεχόμινης 

χώρας. Αν γίνει παραβ(αση αυτής της αρχής τάχατες για ανθρωπιστικούς 

λόγους ή ΕΠειδή, όπως έγραψε EλλTjνoκunQιoς δημοοLOΥράφος, θα ε'ναι 
άδικο να υποχρεωθεί ο έποικος να εγκαταλείψεΙ την Κύπρο και τα δέντρα 

που φύτεψε στο σπίτι που κατέλαβε, αυτό θα συνιστά παραβίαση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων όχι του εποίκου αλλά του νόμιμου κατοίκου 

αυτής της γης. 

(στ) Η αίτcιγόρευστι μονομερούς δικαιώματος επtμβασrις της Τουρκίας ή οποιασ

δήποτε άλλης χώρας για την dOΚTJoη εγγυητικών δικαιωμάτων εΙτε για το 
νέο συνταγματικό χαθεστώς Είτε για την ασφάλεια ο..-τοιασδήποτε κοινό
τητας. Aυtό είναι μια άλλη από τις αιταρόβατες αρχές. 

(ζ) Τη λειτουργήσιμη ομοσπονδία την επιδιώκουμε, ώστε καμιά από τις δυο 
πλευρές να μην έχει oUτε το διχαιωμα ούτε την ευχέρεια αλλά ούτε και το 

κΙνητρο να οδηγεί την κρατική μηχανή σε απραξΙα και αδράνεια με βάσrι το 

SO% με 50% στη λήψη των αποφάσεων. που αναπόφευκτα οδηγεί το κράτος 
σε παράλυση και ανα..-τόφευκτα σε συνεπακόλουθη διάλυση. 

(η) Αποτελεί μύθο ότι στις ομοσπονδιες δε λειτουργεί η αρχή της πλειοψηφ(ας 

και της μεΙΟψηφ(.ας του πληθυσμΟύ. 

(θ) Η ισότιμη εκπρoσώπησrι των πολιτειών στην Άνω Βουλή δεν είναι ούτε 
κανόνας ούτε απόδειξη ότι πρέπει να παραγνωρίζεται η πληθυσμιακή 
αναλογ(α. Με εξαίρεση δυο ομοσπονδιακά καθεστώτα από τα τριάντα 
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τέσσερα που υπάρχουν. 11 πληθuσμιαχή αναλογία των πολιτειών που σuνθέ· 
τσυν την ομοσπονδία βρίσκει b.φραση στα εκτελεστικά όργανα του 

κράτους. Ακόμα και στην ομοσπονδια της Τσεχοσλοβακίας, που ήταν 11 
μόνη δικοινοτική ομοσπονδία στον κόσμο, 11 πληθυσμιακή αναλογία Ισχυε 

και εφαρμοζόταν στην ε.-τιτροπή σννδιαλλσγής που έλννε τα αδι.έξοδα, όταν 

η Άνω Βουλή, ό.ι-ιο" υπήρχε ισάριθμη EΚ.ιιeooώπηση, δεν ενέκρινε νόμο που 

ενέκρινε 1'1 Κάτω Βουλή, της οποίας 11 σύνθεση γινόταν με βάση την πληθu
σμLOκή αναλογια. Π ρόσθετα, σε καμιά ομοσπονδία 11 ισότητα των πολιτειών 

δεν ερμΤ]νε'ύεται ούτε εφαρμόζεται ως ι.σότιμη εκπροσώπηση στα εκτελε
στικά όρ'Υανα του χράΤOuς ούτε εκφράζεται με τη βαρύτητα της ψήψ>υ κατά 

τη λήψη αποφάσεων από την Εκτελεστική Eξouσ(α. 

Σε πρόσφατη σuνεδρία του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ κατά τα άλλα aξιoσέβαστoς 

πολιτικός τιγέτης υπέβαλε το ερώτημα κατά πόσο οι προτάσεις του Εθνικού Συμβουλιου 
του 1989 ε Ιναι δι.απραγματε'ύσιμες ή κατά πόσο αυτές συνι.στούν ανυποχώρητες θέσεις 
και δεν εΙναι δι.απραγμαΤEOOιμtς. Ρώτησε αν οι προτάσεις που ωτoβά).αμt το 1989 
tJΠOβλήθηκαν υπό τύπον τελεσΙγραφου ή για διαπραγμάτευση. θεωρώ uπoxρέωσή μου 

να δώσω και από το βήμα της Βουλής, ώστε να καταγραφeΙ, την ίδια απάντηση που 

δόθηκε από εμάς και στο Εθνικό Συμβούλιο. Για μας του Δημοκρατικού Κόμματος o~ 

προτάσεις του Ι 989 είναι τα έσχατα όρια ασφάλειας και άρα ανυποχώρητες θέσεις, 

ιδιαίτερα όσον αqχ>ρά τα θέματα αρχής πο\! έχω πρoo.ναφέρeι . 

θέματα ΠΩ\! αφορούν τις πρακτικές δuσκoλEες που πιθανόν να επικαλεστεί η 

τουρκική πλευρά, για να α..-wφύγει την πρακτική εφαρμογή των αρχών αυτών, είναι 

πράγματι συζητήσιμα και είναι πρά"Υματι διαπραγματεύσιμα. με σκοπό όμως να βρεθούν 

με τις διαπραγματεύσεις πρακτικές λύσεις για υπερκέραση των πρακτικών δυσκολιών 

και όχι για να αναχθούν αυτές οι δuσκoλEες σε εμ."tόδιο και λόγο αναστολής της εq:αρ

μογής αυτών των αρχών. Αν για παράδειγμα ως αποτέλεσμα της επισrρoφής όλων των 

εκτοπισμένων δημιουργηθεί oικισrι.χό πρόβλημα για τους Τουρκοκυπρίους που ήδη 
κατοικούν σε σπίτια EλληνoκυπρLων, είμαστε πρόθυμοι και πρέπει να είμασrε 
ελαστικοί, ακόμα και γενναιόδωροι, για να συζητήσουμε πρακτικές λύσεις για την 

ανέγερση νtων οικιστικών μονάδων. Όμως δεν είμασrε διατεθειμένοι να δεχτούμε μη 

εφαρμογή ΤOΊJ δικαιώματος όλων των προσφύγων για E.."tιoτρoφiι λόγω των πρακτικών 

προβλημάτων άμεσης στέγασης όλων όσοι θα κατοικούν στην τουρκοκυπριακή περιοχή. 

Είπα ΠΡOηγoΊJμένως ότι οι πιο σοβαρές και οι πιο καθορι.στικές \!ποχωρήσεις 

αρχίζουν από την ώρα που η δι.κή μας πλευρά δέχεται ότι είναι διαπραγματεύσιμη μια 

αρχή που δεν πρέπει να είναι διαπραγματεύσιμη, γιατί είναι το θεμέλιο για την εξεύρεση 
μιας δί.καιης και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. Για παράδειγμα, ουσιώδης και 

ανυποχώρητη αρχή είναι το δικαίωμα όλων των εκτοπισμένων για επισrρoφή σrα 
σπίτια και στις περιουσίες τους. Α.ί.ό την ώρα που τα Ηνωμένα Έθνη προτείνουν να 

αρχίσουν διαπραγματεύσεις. για να καθοριστεί εκείνος ο αριθμός, η οροφή. όπως την 

αποκαλούν, των προσφύγων που θα δικαιούται να επιστρέψει και εμείς δεχόμαστε να 

συζητήσουμε tνα τέτοιο θιμα, ήδη έγινε η qχ:ιβE:ρτΊ και ανεπανόρθωτη υποχώρηση. Ήδη 

από αυτή τη στιγμή γίνεται η παραχώρηση ότι δε θα ζητήσουμε πια την επιστροφή όλων 

ανεξαιρέτως των προσφύγων στα σπίτια και στις περιοuoιες τους αλλά μόνο μερικών. 

ΜεΊά θα αρχίσει η κατολίσθηση. Αν δεχτούμε να αρχίσουμε διαπραγματεύσεις με βάση 

την επιστροφή 80.000 προσφίιγων, θα αρχ!.σουν οι πιέσεις, για να δεχτούμε επιστροφή 
70,000 ή 60.000 ή 50,000 ή κανενός. ΓιατΙ τότε θα είναι θέμα αριθμητικής και σκοπιμο
τήτων και όχι πια θέμα αρχής, και μάλι.στα όταν α\Πός ο αριθμός θα α.."tOuλεί τη θέση 
για την έναρξη διαπραγματεύσεων και όχι για την χατόληξrι των διαπραγματrilσεων. 
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Αν O~ διαπραΎματεύσεις δεν καταλήξουν σε λύση, ο επόμενος Ύύρος των διαιτραγ· 
ματεύσεων θα αρχίσει από εκεΙ όπου θα έχει σταματήσει ο τελευταίος και με βά:0Τ] τις 
ενδείξεις που θα έχOuΝ ήδη δοθεί ότι είναι δυνατό να γίνει ανεκτή μια οριστική λύση. 
Έτσι 'η εναρκτηρια θέση της ελλτινοκυπριοκτΊς πλευράς στο νέο γύρο των διαπραγματεύ
σεων θα είναι τα έσχατα όρια υποχώρησης που πι.εστήκαμε να δεχτούμε ως κατάληξη 
τάχατες στον τελευταίο γύρο που προηγήθηκε. 

Όταν πριν από έναν ΠEQΙΠΟU μήνα ζητούσαμε από τη Βουλή να συζητήσει το 
Κυπριακό και τις τότε καταστάσεις και εξελ(ξε ις των διαπρcryματεύσεων σε ανοικτή 

συνεδρια και προτού αρχΙσει ο τρίτος γύρος των διαπραγματεύσεων. μεταξύ άλλων 
iιtαν και αυτά τα θέματα που θέλαμε να συζητηθούν και πάνω σ' αυτά τα θέματα αρχής 
θέλαμε να τoπoθετrιθoύν δημόσια οι εκλεΥμένοι αντι..-.:ρόοο),'tOL του λαού. θέλαμε να 

δοθεί 11 επιβΕβαΙΟΟση προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατ(ας μέσω των εκλεγμένων αντι,. 
προσώπων του λαού αλλό το κυριότερο προς τους ξένους ότι κοινή είναι η πολιτική 

βούληση να μη δεχτούμε δι.ωτραγμάτΕUΣΗ πάνω σε θέματα πο\! δεν Etvcn. πο\! δεν 
μπορούν να είναι διαπραγματείισψα. 

~λαμε E>,Lσης να προειδοποιήσουμε το λαό για τους κινδύνους ΠΟ\! ελλoχeiιoυν, 
όταν οι ξένοι ζητούν από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να διαπραγματευθεί θtματα 
που κοιτη τη γνώμη και κοινή τη βουλτ'ισει Q κυπριακός ελληνισμός θεωρεί μη δια.,ραγ

ματεύσιμα. όπως πιστεύω ότι μέχρι την ώρα είναι οι τοποθεττ'ισε..ς όλων των κομμάτων 

και όλων των πολιτικών δυνάμεων το\! τόπου. 

Όμως ο Πρόεδρος ΒασιλεΙΟυ, φαταλεΙ-τοντας τις αρχές που περι.έχονται στο 

πλαίσιο των προτάσεων το\! Ι 989, ξεχνώντας τις προυποθέσεις πΟ\! ομόφωνα τέθηκαν 
από το 1989 για εμπλοκή σε νέο κύκλο συνομιλιών, περιόρισε τις απαιττjσεις του και τις 

ΠΡOUπoθέσεις πον θέτει, για να συμμετάσχει σε διεθνή διάσκεψη, μόνο σε δυο θέματα: 

Στην επίδειξη διαλλακτικότητας από την τούρκικη πλευρά στο εδαφικό και στο θέμα 

της επιστροφτ'ις των προσφύγων. Αυτό, κατά τη γνώμη μου, αποτελεΙ όχι μόνο εκΤΡOm'ι 

από τα σωστά πλαίσια λύσης του Κυπριακού αλλά και παραβίαση της υφιστάμενης 

ομόφωνης α..,6φασης του Εθνικού Συμβουλίου. 

Η δική μας πλευρά πρέπει πάVfοτε να θυμάται ότι η απαίτηση του Ντενκτάς για 

χωριστό διχαΙWμα αυτοδιάθεσης των δύο χoινoττrτων είναι το θεμέλLO για τη διεκδίκηση 

τόσο της ισότητας όσο και της νομιμο..-co{ησης του διαχωρισμού. Διότι, δεδομένου του 

γνωστού ανισοζυγ(ο\! στρατιωτιΚ'ής και διαπραγματευτικής ισχύος των δυο πλευρών. 

πρέπει να είναι προφανές σε όλους ότι αυτοί οι όροι του κ. Ντενκτάς, που, όταν αρχικά 

υποβλήθηκαν, κρLθηκαν εξωπραγμαΤΙΥ.ο{ και παράλογοι. τελικά κατέληξαν να είναι το 

mtXEVfQO της διαφοράς που σήμερα αVfιμετωπίζουμε. 

Αυτή άλλο.χπε είναι μια πάγια διαπραγματευτιχ'ή τακτική της Toυρκtας. Την 

ειδα~ιε να εφαρμόζεται με επΙΤ1J){ία στην περίπτωση των διεκδικήσεων της Τουρκίας στο 

Αιγαίο. την είδαμε να εφαρμόζεται στην Κύπρο από το 1973 με την αρχική δι.εκδΙκηση 
τοπι.κτ'ις αυτοδLOίκησης πον μετατράπηκε σε δι.ζωνικη ομοσπονδία, την είδαμε στο θέμα 
του δήθεν οικονομικού εμπάργκο, στο θέμα της αναγνώρισης του ψευδαιιράτους, της 
ισοτιμ(ας και σε πλεΙΟΤες άλλες περιπτώσεις. θέτουν δηλαδή μια απαΙτηση δήθεν για 

απλή διαπραγμάτευση που, όσο παράλογη κα~ εξωφρενική και αν φαΙνπαι αρχικά, 

εφόσον δεν εκριζώνεται στη -Υένεσή της, εφόσον γίνεται δεκττj έστω και για απλή 
διαπραγμάτευση με την ελπίδα ότι μια τέτοια αποδοχή διαπραγμάτευσης θα είναι 
ανώδυνη. αφού. όπως λένε , θα απσρρΙψΟυμε την απαίτηση στο τραπέζι των διαπραγμα

τεύσεων, τελικά ανσβαθμ{ζεtαι και στρoγγuλoκάθετα~ στο επίκεντρο της διαφοράς. Η 

εμμονή της τούρκικης πλευράς στην απαίτηση και η συνέπειό της σ' αυτό την καθι.ερώ-
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νουν και ανoβαOμ(ζouν την απαίτηση α.,"tό μTl διαπραγματεύσιμη και παράλογη σε 
διαί"tραΥματεύσιμη και άρα ΣUΖητήσιμ1j. Όταν όμως τέτοια θέματα, που ποτέ δε θα 
έπρεπε να γίνονται δεκτά ως διαπραγματεύσιμα. καθιερώνονται ως δι.α.πραΥματεύσιμα, 
τότε το επόμενο βήμα είναι πια μικρό αλλά αναπόqξυκτo. είναι η άσκηση πιtσεων 
πάνω στη δική μας την πλευρά για μια λύση του πιο πρόσφατο" σημείου της διαqχ>ράς, 
για μια διεuθtτηση [σης απόστασης, για τη μερική ή ολική ικανοποίηση των τούρκικων 
όρων. 

Αυτό ακριβώς έγινε και με τους όρους που έθεσε ο Χ. Ντενκτάς στη Νέα γόρκ". 
Αντί με σταθερότητα, επιμονή και συνέπεια να επιμείνουμε στην απόσuQση των όρων 
του κ. Ντενκτάς κι αυτό ως ΠΡOUπόθεση για οποιαδήποτε εμπλοκή μας σε συνομιλΙΙς, 

καταστήσαμε κύριες προυποΟέσεις την επίδειξη ελαστικότητας από την τούρκικη 
πλευρά μόνο στο εδαφικό και στο θέμα των προσφύγων. Όχι ότι αυτά δεν είναι 

βασικές και OUΣι-ώδεις προυποθέσεις Υ ια μια δίκαιη και βιώσιμη λύση, αλλά και η 
απόσυρση των όρων του κ. Ντενκτάς δεν είναι ήσσονος στιμασ(σς. Και 01)ΤΟ[ ΟΙ όροι 
ξεχάστηκαν δυστυχώς στο τραπέζι των διιχ,ιραγματεΟΟεων, για να βρικολακιάζουν 
τώρα και να yLνovtat το τωρινό EΠtxevtΡO της διαφοράς. 

Και γι.α να ξέρουμε για τι μιλούμε. '11 απαίτηση για κυριαρχΙα εΙναι ταUΤόστιμTl με 
την anaLtTlart γι.α δικαίωμα χωριστής αυτοδιάθεστις ή μάλλον είναι το ι.6ιο αίτημα αλλά 
αναβαθμισμένο και εκφραζόμενο με άλλα λόγια. Αν τώQα ενδώσουμε σε πιέσεις και 
αποδεχτούμε να μετάσχουμε σε μια δι.εθνή διάσ.ι.εψTJ, προτού '11 τουρκική πλευρά δώσει 
ικανΟΠΟΙTlτικές αποδε(ξεις -ηθελTlμένα )J.γω τη λέξTl ιχ,ιοδε(ξεις πια- αποδοχής των 
βασικών δικαιωμάτων του κυπριακού ελληνισμού, θα πα(ξουμε το ίδιο διαπραγματευ
τικό παιχνίδι της Τουρκίας και θα ενδώσουμε όχι μόνο στην απαίτηση για κυριαρχία. 
αλλά θα ενδώσουμε και στη νομιμοποίηση της κατοχής και της εισβολής. Τότε θα 
συμφωνήσουμε όχι μόνο στην ίδρυση χωριστού, ισότιμου και ανεξάρτητου κράτους 
σtTlV κατεχόμεντι Κύπρο με ιχ,-τόλυτο δικαίωμα aπόσχισης κατά τη βούληση του τουρκο
κυπριακού πληθυσμού και σε χρόνο της EΠv..σyής του αλλά και σε παράλλTlλο δικα(ωμα 
ΕΠικυριαρχίας της τούρκικης πλευράς στην υπόλΟΙJτη Κύπρο. Γιατί ε(πα αποδειξεις και 

όχι ενδe(ξεις; Αν δεχτούμε ότι αυτή τη φορά '11 τούρκικTl πλευρό έδωσε ενδείξεις στους 

εκπροσώπους των Ηνωμένων Εθνών για δήθεν διαλλακτικότητα πάνω σε βασικά 
θέματα και αισθάνθηκε άτρωτη και υπαναχώρ'ησε προτού καν γίνει επισημοποίηση της 
έκθεσης του Γενικού Γραμματέα. δεν μJτορούμε πια να είμαστε βtβαιoι για διαβεβαιώ
σεις είτε των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής είτε των εκπροσώπων των Ηνωμένων 

Εθνών ότι η τούρκικTl πλευρά δήθεν διέπεται τώρα. από την καλή διάθεση να δεχτεί μια 
συμβιβαστική λύση, μι.α δίκαιη και βιώσιμTl λύση του Κυπριακού. 

Προβλέπω ότι πολύ σύνtoμα θα αρχίσει η διερεύνηση για την εξεύρεση μιας λύσης 
ισης απόστασης ή μι.ας λεκτικής διατύπωσης τέτοιας, που '11 μεν τουρκική πλευρά να 
μπορεί να ισχυρi.ζε"tαι ότι έχει γίνει αποδεκτή η αρχtj της χωριστής κυριαρχίας και η 
δική μας πλευρά με δαιδαλώδεις και περίτεχνες νομικίστικες εQl1Τ1νείες να προσπαθεί 
να πείσει ότι από ΤTl φόρμουλα δε συνάγεται κάτι τέτοιο. 

ΉδTl OΚOύγovtaL φωνές ιχ,ιό την Ελλάδα, και δυστυχώς και ανάμεσά μας. για 
αναγνώριση και αποδοχτ1 της ισόΤTlτας όπως τη διεκδικεΙ ο κ. Ντενκτάς και για τη συ\'ε
πακόλουθτ] ιχ,ιοδοχή της περιοδικής εναλλαγής στην προεδρία. Γιατί η περιοδική εναλ
λαγή στην προεδρία είναι ένα αναπόφευκτο συνεπακόλουθο της αναγνώρισης της 
ισότητας με την έννοια που δίνει στην ισότητα ο κ. Ντενκτάς. 

ΓιατΙ δηλαδή να ιχ,ίοκλείσουμε ότι πολύ σύντομα θα ακουστούν ανάλογες φωνές 
δήθεν ρεαλισμού για το ότι πρέπει να βρούμε μια μέση συμβιβαστική λύση στο θέμα της 
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κυριαρχtας; Νομι.ζω ότι ε ίναι η ώρα και εΙναι ακριβώς το θέμα για το οποίο πρι,-τει να 

δι.ακηρύξουμε τις θέσεις μας με σαφήνει.α και κατηγορηματικότητα. Μέση λύση και 

περίτεχνες φραστικές ωραιολοΥιες στο θέμα της ισότητας του τίιποιι που διεκδικεί ο 

κ. Ντενχτός και στο θέμα της ΚUΡΙΑΡΧίας δεν UΠΌΡΧouν και δε γίνονται αποδεκτές. Ούτε 
συζητούμε ούτε δεχόμαστε ότι είναι καν δι.απρcryματεύσιμα τέτοια θέματα και ούτε 
δεχόμαστε αναφορά τους στα πλαΙΟια των δΙMρaγματε'ύσεων. για να τα απορρΙψΟυμε 
δήθεν στο τραπέζι των δι.cuτραγματεOOεων κατά την εξέλιξη των συζητήσεων . 

Δεν καταλαβαίνω γιατί οι θέσεις, ο ι διεκδικήσεις και οι απαιτήσεις οι δικές μας 
πάνω σε θέματα αρχής και oυσt.ας πρέπ,n πάντα να διατυπώνονται με μισόλογα και με 
υπονοούμενα και να μη διατυπώνονται με σαφήνεια και κατηγορηματικότητα, όπως 
yίνeται στην περίπτωση των τοίιρκικων απαιτήσεων στα έΥΥραφα των Ηνωμένων 

Εθνών. 

Όλες σι βασικές τούρκικες απαιτήσεις σε όλα τα έγγραφα του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών είναι διατυπωμένες και αποδεκτές με σαφήνεια και κατηγορηματικό
τητα. ενώ οι δικές μας απαιτήσε ις πάντα διατυπώνονται είτε έμμεσα είτε με γενικότητες 

είτε χρει.άζt:rαι λαβυρινθώδης νO~HΚ'ή επιχει.ρηματολοΥ(α για να διαπιστωθεί η αποδοχή 

τους 'ή μη. 

Ξεκίνησα με την πρόβλεψη ότι δεν έχει τελειώσει η πορεία της κατολΙοθησης προς 

μια διεθνή διάσκεψη, χωρίς ακόμα να έχουν ικανοποιηθεί οι προυποθέσεις που έχει 
θέσει η ελληνιχ'ή πλευρά. Είναι τώρα. η ώρα η διχ'ή ιιας. Είναι η ώρα αυτή η Βουλ'ή και 

αυτός ο λαός αλλά και η κυβέρνηση να καταστήσουν σαφές και μη συζητ'ήσιμο ότι δεν 

είναι δυνατό να παρασυρθούμε σε μια διεθν'ή διάσκεψη, όπου εύκολη θα είναι η εισδοχ'ή 

μας αλλά δύσκολη η αποχώρησι'ι μας, χωρίς να δεχτούμε τις α..-cαιτ'ήσεις που προβάλλει 

η τούρκικη πλευρά και π~ ενθαρρirvoυν οι Hνωμtνες Πολιτε[ες της Αμερικτ'ις, ακόμα 

και Ο Γενικός Γραμματέας. Είναι η ώρα να απαρασΙσouμε αμετάκλητα ότι η μόνη 

πορε(α, η μόνη οδός για να απoχαλtιψoυμε εμεΙς την αδιαλλαξΙα της τούρκικης 

πλευρός, αqχ>ύ ο Γενικός Γραμματέας των Ηνωμέ\ων Εθνών αρνείται 'ή αποφείιΥει να 

καταγγειλει την αδιαλλαξΙα της Τουρκίας, είναι η καταχώρηση προσφυγής στη Γενικ'ή 

Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών και η συζτjτηση του θέματος , αν μη τι όλλο, για να 

γνωρίσει ο κόσμος ποιος είναι ο υπεύθυνος για τη διαιώνιση της τραγωδ(ας της 

Κύπρου και ποια α.-τό τις δυο πλευρές διέπεται από αδιαλλαξία. 

Στο Συμβουλιο Aσq:αλε(ας έτσι και αλλιώς θα χαταλtίξει το θέμα μας μαζί με την 

υποβολ'ή της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα. Όμως πρέπει να μας φοβίζει η ενεργό
τερη ανάμειξη .ου ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλείας στις παρα."tέρα εξελl.ξεις .ου Κυπριακου, 
γιατί είναι γνωστές οι .0πoθε"nΊσε ις των μόνιμων τουλάχιστον μελών .ου ΣυμβουλΙΟυ 

Ασφαλείας και της ολομέλειας του Συμβουλιου Ασφαλείας. Και είναι αυτές που περι,έ

χονται στο ομόφωνο ψiιφι.σμα 649 και θα είναι ξανά επιβεβαίωση ότι αυτά που περιέχο
vται στο έΥΥραφο ΚΟιιεΥιόρ αποτελούν για το Σιιμβουλιο Ασφα.λε(ας η λογικ'ή και 
δίκαιη λύση του Κυπριακού. Ούτε.ο Συμβούλιο Ασφαλε(ας ούτε ο Γενικός Γραμμα

τέας δεν έχουν δικαίωμα ούτε και ασφαλές είναι να δι.ορισθο'ύν επιδιαιτητές σε θέματα 
αρχ'ής, όπως αυτά που εμπλέκονται σ'ήμερα στη λύση του Κυπριακού. Μόνο με 

διαπραγματεύσεις και μόνο με τη θέληση .ου κυπριακου λαού είναι δυνατό να επιδιώ

ξουμε δίκαιη λύση, αν επιμεΙνουμε σταθερά στην αποδοχή εκ των προτέρων αυτών των 

αρχών από την τούρκικη πλευρά. 

Μας λένε ότι οι Ηνωμένες Πολιτε[ες για πρώτη φορά παραμtνoυν σταθερές στο 

ενδιαφέρον τους για επίλυση του Κυπριακου και ότι βιάζονται για λύση του 

Κυπριακου. Εγώ δέχομαι και τα δuσ, ότι δηλ. οι Ηνωμένες Πολιτειες και βιάζονται και 
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ενδιαφέρoντα~ να δουν λύση του Κυπριαιιού . Ποια λύση όμως; Και γι.aτί βιάζονται; Η 
βιασύνη τους είναι σuνεπαχόλoυθo της σνμφωνlας του YπoUQΎoύ Εξωτερικών των 
Hνωμtνων Πολιτειών Χ. Μπέικερ με τον κ. Οζάλ στις 5 ΑυΥούστου 1990. όταν 
ανέλαβαν οι Ηνωμένες Πολιτείες να βοηθήσουν την Τουρ-.ιία να γίνει a..'"tOδεχτή α;τό την 
την Ευρωπο"ίχή Οικονομική Κοινότητα. Και δεν μπορούν να πραοθήσουν αυτή την 

UΠΌΣΧεση, αν δε λείψει από τη μέση ο πονοκέφαλος του Κυπρι.αχού. θα είναι επομένως 
λύση που θα ικανοποιεί τις τούρκικες απαιτήσεις ως εκπλήρωση της υποχρέωσης που οι 
Ηνωμένες Π ολιτείες ανέλαβαν απένανη στην Τουρκια. 

Αν λοιπόν έτσι έχουν τα πράγματα, ας αντιστρέψουμε το f1tLχε(ρημα: Αν επείγο

νται να δouν τη σύγκληση μιας διεθνoiις διάσκεψης γι.α γρήγορη λύση του Κυπριακού. 

ας μη γίνουμε συνεργοί στην εκχώρηση πιστοποιητικού καλής διαγωγής προς την 

ToUΡΚια. αλλά αντίθετα ας δηλώσουμε από την αρχή ότι δε δεχόμαστε να μετάσχουμε σε 

μια τέτοι.ο. διεθνή διάσκεψη, παρό: μόνο αν εκ προοιμίου . αν από πριν 11 τούρκικη 
πλευρό δεχτεί να δε!.ξει δι.αλλακτικότητα πάνω σε βασικά θέματα αρχής που ε(να~ 

διεθνώς αποδεκτά. Ας έρθει η τούρκικη πλευρά να δηλώσε~ ότι δε δέχετα~ να δεσμευτεί 
όη θα αποσύρει όλα τα στρατεύματά της αιτό την Κύπρο! Ας έρθει η τούρκικη πλευρά 

να πει όη δε ΔΈΧCΤα~ τη χωρίς όρouς εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιωμάτων, όταν 
σήμερα μιλούμε για εqχ:ιρμoyή της νομιμότητας. για νέα τάξη πραγμάτων. τη νέα τάξη 

που θα εδραιωθεΙ με την τήρηση κα~ το σεβασμό των ψηφισμάτων των Ηνωμένων 

Εθνών! 

Όμως να μην ξεχνούμε όη κανένας δεν πρόκειτα~ ποτέ να μας δώσεL περισσότερα 

από όσα εμείς ζητούμε και πολύ φοβούμαι ότι δε ζητούμε ούτε καν αυτά που είναι 

αναφα(ρετα και βασικά, ώστε να εξασφαλΙOOUΜΕ τα έσχατα όρια της εθνικής και 

φυσικής επ!βLωσης του ελληνισμού της Κύπρου. Από αυτή τη συζήτηση, cι."tό αυτή τη 

σννεδρΙΟ της Βουλής ας βγει το μήνυμα όη αυτά τα έσχατα όρια είναι γι.α μας ανυ.ποχώ

ρητα και μη διαπραγματεύσιμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Χριστόφιας, Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ. 

Δ. ΧΡΙΣΓΟΦΙΑΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κίιρι.οι συνάδελφοι.. 

Τα όσα σήμερα θα διατυπώσω εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ θέλω να δηλώσω ευθύς εξαρχής ότι δεν είναι καινούργιες θέσεις είναι θέσεις οι 
οποίες συνεχώς διατυπώνονται και βρίσκονται στα πρακτικά του Εθνικού ΣυμβΟυλίου. 
Αυτές αφορούν και θέματα αρχών. α<JX)ρOίιν και θέματα χειρισμών. αφορούν και εκτιμή
σεις για τη δι.εθvή κατάσταση και το ρόλο της Τουρκίας. για το ρόλο του Γενικού Γραμ

ματέα και ευρύτερα του διεθνούς παράγοντα. 

Η παρούσα. O1i;ήτηση, κύριε ΠρόεδQε, στη Βουλή των Ανταιροσώπων γίνεται, ενώ 

το εθνικό μας πρόβλημα δι.έρχεται μια ιδιαίτερα λεπτή και, θα 'λεγα, κρίσψη φάση. 

Αναλαμβάνονται οι σοβαρότερες Ισως πρωτοβουλίες από τα γεγονότα του καλοκαιρΙΟύ 

του 1974. Αυτή η διαπίστωση, που πιστεύω είναι δια.τίστωση όλων μας, επιβάλλει όπως 

επιδειχθεί από της πλευράς της κυβέρνησης και του ΣUΝΌλoυ της πολιτικής πΥεσίας η 

απαιτούμενη, η αναΥκαΙΟ υπό ης περιστάσεις σοβαρότητα και πολιτική υπεΥΘVΝΌτητα. 

Ο λαός αναμένε~ α.τό εμάς να χειριστούμε με τον πιο υπεύθυνο και σοβαρό τρόπο τις 

εξελtξεις. Αναμένει να επιδetξoυμε ψυχραιμια και αυτοσυγκράτηση. Αναμένει να 

απoφίrγoυμε τους όποιους πει.ρασμούς για μικροπολιτικές τοποθετήσεις. Αναμένει 

συλλογικότητα στις αποφάσεις και τους χει.ρισμούς της πολιτικής ηγεσΙας. Αναμένει 
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αποφασιστικότητα. αγωνιστικότητα αλλά συνάμα και σννέπει.α στι.ς αρχές που από 

κοινού αποφασίσαμε και διακηρύξαμε το Δεκέμβριο του '88 και το Γενάρη του '89. Μας 
ικανοποιεί το γfγoνός ότι τον τελευταίο καιρό γίνονται όλο και πιο συχνά αναφορές 
στις αρχές λύσης του Κυπριακού και στις προτάσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς που 

από κοινού καταρτίσαμε το 1989. πράγμα που το ΑΚΕΛ έκαμνε επανειλημμένα τα τρία 
τελευταία χρόνια. 

Η συζήτηση που δι.εξάΥουμε σήμερα, όπως είναι γνωστό, είχε αναβληθεί δοο φορές 
με τη σύμφωνη γνώμη και του ΑΚΕΛ. Αυτό έδωσε αφορμή για διάφορες εικασi.ες. 

θέλω ~ύς εξαρχής να τον(σω ότι το ΑΚΕΛ τάσσεται υπέρ της έ'Υκαιρης και έ'Υχυρτις 
ενημέρωσης του λαού για την πορεία του εθνικού μας θέματος. Άλλωστε, μόνο ένας 

σωστά ενημερωμένος λαός μίΤορεΙ να κρίνει την πoρe(α αυτή και τους χειρι.σμούς της 

ηγεσ(ας του. Εμείς δεν έχουμε κανέναν απολύτως λόγο να φοβούμαστε αυτή την κρίση' 
αντίθετα, την επιδιώκουμε. Ταυτόχρονα όμως πρbreι να γίνη κατανοητό ότι, όταν 

βρίσκονται σε εξέλιξη κάποιες διεργασίες. όταν γ~νoνται λεπτές διαβουλεύσεις, πολλές 

φoρtς υπάρχει και θα υπάρχει η σκοπιμότητα να αποφεύγονται σε μια συγκεκριμένη 

στιγμή οι δημόσιες συζητήσεις. Αυτό επιτρέΠεL να γίνονται οι πιο ορθοί χειρισμοι. κάτι 

που είναι προς το συμφέρον όλων μας. προς το συμφέρον του λαού μας. 

Σήμερα βρισκόμαστε στο σημείο εκείνο που οι προσπάθειες που έγΙΎαν δεν 

οδήγησαν για μας δυστυχώς σε θετικό αι,οτέλεσμα. Και. παρά το ότι δηλώνεται πως οι 
προσπάθειες συνεχ(ζονται. τώρα είναι η καταλληλότερη στιγμή να εκτιμήσουμε μαζ!. με 

το λαό την πορεία αυτών των προσπαθειών και να προβληματιστούμε για τα επόμενό 

μας βηματα. 

Πριν προχωρήσουμε στις εκτιμήσεις του ΑΚΕΛ, θα θέλαμε να επαναλάβουμε 

έστω και με ΣVΝΤOμΙα την ουσία του Κυπριακού, όπως εμείς την αντιλαμβανόμαστε. και 

τα βασικά στοιχε(.α που πρέπει να συνθέτουν μια δίκαιη και βιώσιμη λύση, δεδομένου 

ότι αυτή είναι η αφετηριο. μας για κάθε εκτίμηση και για κάθε παραπέρα χειρισμό. 

Το κυπριακό είναι διεθνές πρόβλημα. Είναι πρόβλημα εισβολής και κατοχής. 

Είναι πρόβλημα καταπάτησης του διεθνούς δικαίου από πλΕUΡΆς της κατοχικής Touρ

κιο.ς. Ταυτόχρονα δεν παραγνωρίζουμε ΤΟ ΥεΥο\'ός ότι οι ξένες Ε,ι-τεμβάσεις και ο σοβινν 
σμός δημιούργησαν προβλήματα και ένταση ανόμεσα στις δuo κοινότητες της Κύπρου, 

τους ΕλληνοκυπρΙΟυς και τους ΤουρχοκυπρΙΟυς. Κατά owl,-reta η λύση του 

Κυπριακού πρέπει να διαλαμβάνει τόσο τη διεθνή πτυχή του προβλήματος όσο και τα 
ζητήματα των σχέσεων ανάμεσα στις δυο κοινότητες. 

Στο ερώτημα πού πρέπει να στηρίζεται η λύση του Κυπριακού η δική μας η 

απάντηση είναι ότι πρέπει να στηρίζεται στο διεθνές δίκαιο, στις αρχές και τα ψηφί

σματα του ΟΗΕ και στις συμφων(ες κορυφής. 

Με ποιο τρόπο πρέπει να επιδιωχθεί η λύση του ΚυπριακΟύ; Π ρέπει. κατά τη δικη 
μας γνώμη, να Ε,ι,ιδιωχθεΙ απαραίτητα μέσα στα πλαίσια του ΟΗΕ, με τις ειρηνικές 
διαπραγματευτικές διαδικασίες που προσφέρει ο διεθνής οργανισμός, με την πλήρη 
διεθνοποίηση, με την επαναπροσέγγιση και την κοινή πάλη Ελληνοκυπρίων και τουρκο

κυπρίων. 

Στοχεύουμε στην αποκατάσταση της ανεξαρτησίας, της κυριαρχίας, της εδαφικής 

ακεραιότητας και της ενότητας της Κυπριακής Δημοκρατιο.ς. θέλουμε η Κύπρος να 

είναι χώρα αδέσμευτη, ειρηνική και απαλλαγμένη από την ξένη στρατιωτική παρουσΙα. 
Όπως διαλαμβάνουν οι συμφωνΙΙς κορυφής. η Κνπριακη Δημοκρατία θα γίνει δι..περι. 

φερειακό δικοινοτικό ομόσπονδο κράτος. Η λύση πρέπει να διαλα~ιβά:νει: 
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(ο) Την αποχώρηση των τούρκικων κατοχικών στρατευμάτων χαι των εποίκων. 

(β) Αξιόπιστες διεθνείς εΥΥυήσεις χωρίς μοvoμερτ1 επεμβατικά δικαιώματα. 

(Υ) Αποκατάσταση και σεβασμό των αvθρώ.ίινων διχαιωμότων oΛΌXΛΊ1QOυ του 

λαού και διασφό:λιση των τριών βασικών ελευθεριών, περιλαμβανομένου 

βέβαια του διχαt.ώμσroς όλων των προσφύγων για επιστροφή στα σπί.τια 

και τις περιουσίες τους. 

(δ) Ομοσπονδιακή δομή, που θα διασqχ:ιλ(.ζει την ενότητα του κράτους και θα 
στηρ[ζεται στι.ς διεθνώς παραδεκτές αρχές οικοδόμησης και λειτουργίας των 

ομόσπονδων κρατών. 

Οι πιο πάνω στόχοι και αρχές βρήκαν συγκεκριμένη έκφραση στις προτάσεις της 

ελληνοκυπριακής πλευράς του Γενάρη του 1989, τις οποίες θεωρούμε οδηγό μας για 

κάθε δι.α.τcραγμάτευση για το Κυπριακό. Εντολοδόχος του λσου για το χειρισμό τοιι 
Κυπριακού είναι με βάση το Σύνταγμα ο Πρόεδρος της Δημοκρατι.ο.ς , ο οποίος και το 

χει.ρίζεται σε συνεργασία με το Εθνικό Συμβούλιο. 

Η τελεuταl.α πρωτοβουλια του Γενικού Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών, στην οποί.α καθορι.σηκό ρόλο διαδραματίζουν οι Ηνωμένες Πoλιτεt.ες, δεν έχει 
αποδώσει θετικά αποτελέσματα. Ο κίνδυνος ενός νέου παρατεταμένου αδι.εξ6δου είναι 
υπαρκτός. Σε σχέση με αυτή την πρωτοβουλί.α και τη μέχρι στιγμής κατάληξή της, τίθε

νται ορισμένα ερωτήματα που χρειάζεται να α..ταντηθούν κι εμείς θα επιχειρήσουμε να 
δώσουμε τη δική μας απάντηση. 

Το πρώτο ερώτημα που προβάλλει ei.vaL κατά πόσο θα έπρεπε η δική μας πλευρά 
να ανταποκριθεί στο κάλεσμα του Γενικού Γραμματέα και να διαβουλευθεί μαζί του για 

ε..-τεξεργασία περιγράμματος λυσης. Η δική μας πεποίθηση είναι ότι θα. ήταν μοιραίο 

λάθος να αρνηθούμε να συμμετάσχουμε στις προσπάθειες που ανέλαβε να κάνει ο 

Γενικός Γραμματέας κατόπιν της εντολής του ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλεί.ας. Αν αρνούμα

σταν, τότε είναι που θα μπαίναμε στο εδώλιο ως αδιάλλακτοι και θα βοηθούσαμε την 

TO'UΡXw και τον Ντενκτάς να δημιουργήσουν διεθνώς εντυπώσεις δικής τους διαλλακτΙ.
κότητας και καλής εΜλησης. Η πρo&uμl.α της δικής μας πλευράς να διαπραγματευθεί μια 

δίκαιη και βιώσιμη λύση και η πλήρης σ\Μργασία της με τους εκπροσώπους του 

Γενικού Γραμματέα πείθουν και τους πιο δυσκολόπιστους στο διεθνή χωρο ότι εμείς 

είμαστε tτoι~ιo ι να εργαστούμε με καλή θέληση κοι επί τη βάσει αρχών για λύση του 

Κυπριακού. Η προσπάθεια της Τουρκίας κοι του κ. Ντενκτάς να βγουν από τη γωνιά 

και επι τη βάσει τους να βάλουν τη δική μας πλευρά απέτυχε πλήρως. 

Δεύτερο, πρέπει να απαντηθεί το ερώτημα κατά πόσο η δική μας πλευρά φέρει 

οποιεσδήποτε ευθύνες για τη μη πρόοδο. Είναι αυταπόδεικτο ότι για τη μη επίτευξη 

προόδου στο Κυπριακό ευθύνεται OJ.όλυτα η Άγκυρα και ο Ντενκτάς, που παρέμειναν 

αμετακίνητοι στις απαράδεκτες θέσεις τους. Ο κ. Ντενκτάς μάλιστα προέβαλε έντονα 
την απαίτησή του για κυριαρχία, που είναι προέκταση των θέσεών του για δοο λαούς με 

ξεχωριστό δικαίωμα αυτοδιάθεσης, α..-ταιτήσεις που έχουν απOΡΡtψ}ε[ ήδη με την 

απόφαση 649 του Συμβουλίου Aσφαλεl.ας, ανεξάρτητα από τις επιμέρους απόψεις που 
υπάρχουν γι' αυτή την απόφαση. Η πρόσφατη απόqx)ση της ψtυδoβoυλής είναι ενδει

κτική της τούρκικης αδιαλλαξtας. Στο σημεΙΟ αυτό πρέπει να πούμε πως δε μας βρίσκει 
σύμφωνους τι άποψη ότι η συνεχιζόμενη τούρκικη αδιαλλαξtα θέτει ε..-τΙ τάπητος θέμα 

αναθεώρησης της στρατηγικής και των στόχων μας. 

Το τρΙτο ερώτημα που πρέπει να α..-ταντηθεΙ εΙναι κατά πόσο υπήρξε ή όχι , κατά τη 

διάρκεια των διαβουλεύσεων των τελευταΙων μηνών, έγκαιρη και πλήρης ενημέρωση 
του Εθνικού Συμβουλίου από τον Πρόεδρο 8ασιλεΙΟυ. Εμείς νW&υμε με όλη την 
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ει.λικρΙνεια ότι υπήρξΙ! tyκαιρη και πλήρης ενημtρωστ1, γι' αυτό και δε βρΙΟΚΟυμε διχαιο
λσΥτιμένους τους υπαινιγμούς που ηιναν για δήθεν απόκρυψη της πραγματικότητας. 

Το τέταρτο ερώτημα είναι κατά πόσο στους αλλεπάλληλους Ύίιρouς των τελ.εu

ταιων δι.αβC>υλεύσεωv " ελληνοκυπριακή πλευρά παρiμεΙΎε ή όχι πιστή στις από κοινού 
διακηρυγμένες αρχές λύσης του Κυπριακού. Τα ίδια τα πρόγματα δείχνουν ότι τι 
πλευρά μας δεν έχει παραβιάσει αυτές';Lς αρχές. Έδωσε τη μάχη στηριγμένη ακριβώς σ' 
αυτές τις αρχές και κατά συνέπεια θεωρούμε άδικες και επι.ζτΊμιις τις αιχμές περΙ του 

ανtιθέtoυ. Περιπό να τονίσουμε ότι δε μας βρίσκουν καθόλου σύμφωνους και οι 
αιχμές για δήθεν τροχιοδρόμηση ξεπουλήματος της Κύπρου. TέτoL.ξς τo.."tOθετ'ήσεις, 
πέρα από το moνός ότι δεν ανταποκρΙνονται στην πραγματικότητα, νομίζουμε πως 
δεν προσφέρουν κοι καμιά θετική υπηρεσία στην πάλη που διεξάγουμε. 

Στο σημείο αυτό πιστεύουμε πως εΙναι χρήσιμο για τους μελλοντικούς μας χειρι

σμούς να ενδι.ατρΙψσυμε έστω και σύvtoμα στη συμπερι.φορά τόσο ορισμένων παραγό

ντων στην Κύπρο και την Ελλάδα όσο και μεριδας του ελληνοκυπριακού και του ελλα
δικού riιπoυ. 

Στην πορε(α της διαδικασ(ας η Τουρκία άφησε να εννοηθεΙ ότι μετακινείται α..-τό 

προηγούμενες απαράδεκτες θέσεις της σε ορισμένες πτυχές του Κυπριακού. Η κατά
σταση εκτιμήθηκε από το Εθνικό Συμβούλιο και ορθά διαπιστώθηκε ότι θα έπρεπε να 
προβούμε σε βάθος ανάλυση των πιθανολσΥούμενων νέων θέσεων της Τουρκίας, εφόσον 

η Τουρκια υποβόλει συγκεκριμένες προτάσεις. ΑντΙ τούτου όμως ορισμένοι παράΎΟ

ντες και μερ(δα του τύπου εδώ και στην Ελλάδα ερμήνευσαν τις πιθανολσΥούμενες νέες 

θέσεις της TOUΡκ(ας ως προτάσεις οι οποιες έγιναν ούτε λΙγο ούτε πολύ αποδεκτές από 
την ελληνοκυπριακ'ή πλευρά και άρχι.σαν \'(1 γράφουν για απαράδεκτες υποχωρήσεις και 

για δ'ήθεν τροχιοδρόμηση ξεπουλ'ήματος της Κύπρου. 

ΤΟ αίτοτέλεσμα 'ήταν να προκληθούν οι γνωστές συζητ'ήσεις, οι διαπληκτι.σμοΙ και 

η αναστάτωση στο εσωτερικό μας μέτωπο για κάτι που τελικά η ζωτΊ δεν επιβεβαίωσε , 
γιατί δεν εΙχαμε προτάσεις από την Τουρκια. Απάντηση στις αυθόρμητες αυτές εκδηλώ
σεις έδωσε ο Τούρκος ΠρωθιmoUQΎός στο ΠαρCΣι, όταν δ'ήλωσε πως τα όσα απoδLδo

νταν στην Τουρκία δεν 'ήταν οι θέσεις της. Είναι μάλιστα λ1J1tTlQό το -Υεγονός πως 

μερικοί έδειξαν να ανακουφίζονται από την αρνητικ'ή αυτή στάση της Τουρκιας, 

δημιουργώντας την εντύπωση πως, αν τελικά η Τουρκία μετακινηθεΙ και φτάσουμε 

κοντά στη λΟΟη, δε θα νιώσουν καθόλου ευτυχεις. 

Τη στάση μας αυτή θα θέλαμε για λόγους προβληματισμού να την αντιπαραβά

λουμε με τη στάση της τούρκικης πολιτικής ηγεσίας και του τούρκικου τύπου. Στους 

δοο τελευταίους μήνες που διάρκεσαν οι διεργασίες η πολιτικ'ή ηγΕσ(α και ο τύπος της 

Τουρκίας δεν έβγαλαν ουσιαστικά τσιμουδιά. Οι Οζάλ, Γιλμάζ και Ντενκτάς προέ

βαιναν σε χειρισμoUς με πλτ'ιρη κάλυψη α..-τό το εσωτερικό τους μέτωπο. Μόνη εξαιρεση 

αποτέλεσε η τουρκοκυπριακ'ή ανη.πολίτε\JOT1 -και αυτ'ή είναι ευχάριστη εξαLρεση βέβαια
η οποία επέκρινε τη στάση το\! κ. Ντενκτάς ΠΟ\l συνέχιζε να είναι αδι.όλλαχτος. Εμείς, 

αντί να επικρίνουμε την αδιαλλαξία του Ντενκτάς και της ΤουρκΙΟς, αρχίσαμε πράγ

ματι το κυνήγι των μαγι.σσών, επαρίvovτας τον ίδιο τον εαυτό μας. Είναι, νομίζουμε, 
καιρός να παραδειγματιστούμε και, γιατΙ όχι, να διδαχτούμε από τους χει.ρι.σμούς της 

τούρκικης πολιτικής ηγεσίας. 

Κύρl.Ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι , 

θα πρέπει βέβαια να αναζητήσουμε και τους λόγους της συνεχιζόμενης τούρκικης 

αδιαλλαξΙας. Και αυτoUς τους εντοπίζουμε στον αναβαθμισμένο ρόλο της ToUΡΚΙOς 
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για τον 0ΠΟΙΟ εμι:(ς, το ΑΚΕΛ, επανειλημμένα ε[χαμε μLλήσε~, ενώ είχαμε προει.δο
ποιήσει ότι αυτός ακριβώς ο ρόλος δε δικαιολογεί αιcιόδoξες πρoβλtψeις. 

Ο πόλεμος στον Κόλπο και η νέα κατάσταση πραγμάτων στην περι.οχι'ι, 11 cιπoστα
θεροποίηση στη Σοβιετική Ένωση, που καλύ;ττει και τις τουρκόφωνες σοβιετικές δημο. 
χρατιες, τι α.-τοοταθεροποΙηση στα Βαλκάνια και οι βλέψεις της Άγκυρας σ αυτή την 

περι.οχτ'ι. όλα αυτά καθιστούν το γεωστρατηγικό χώρο της Toυρxtας ιδιαίτερα σημα
ντικό για τους Δυτικούς και αΝCΙΒΑθμίζouν το ρόλο της. 

Η Άγκυρα έχει σννε(δηση o\J'toiJ του γεγονότος και το εκμεταλλεύεται στο 
έπακρο, για να προωθήσει τους ε.τεκτατιχούς της στόχους στην περιοχή γενικότερα 

αλλά και στην Κύπρο ειδικότερα, ενώ ο Ντενκτάς και τι Τουρκ(.α είναι προσανατολι
σμtνOΙ ένεκα αuτών των λόγων στο να ζητούν αντί να δώσουν εκείνα που στο κάτω 

κάτω δεν τους ανήκουν, αλλά που κατακρατούν με τη βι.α και παράνομα. 

ΟΙ επικείμενες εκλογές στην Τουρκ(α και η δεινΥι θέση στην οποία βρΙΟΚεται το 

κόμμα των Οζάλ - Γιλμάζ λειτούργησαν ως ένας επιπρόσθετος λόγος επανσβεβαίωσης 
του τούρκικης αδιαλλαξίας. 

Ο αμερικάνικος παράγοvtας αναμείχθηκε άμεσα στην τελευταία πρωτοβουλία του 

Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών και είναι ο κύριος μοχλός πίσω από αυτή 

την πρωτοβουλια. 

Δεν είμαστε αvtΙθετοι με το αμερικάνικο ενδιαφέρον. AvttθEτα το επιζητήσαμε. 
δεδoμtνoυ όη εμεις εΙμαστε εκείνοι που θέλουμε λύστt του Κυπριακού και δεδoμtνoυ 

του ρόλου των Ηνωμένων Πολιτειών στις διεθνείς εξελ(ξεις. ΔιενκρινΙσαμε βtβ(ιια από 
την αρχή και επιμένουμε όη η όποια πρωτοβουλία θα πρέπει να εντάσσεται στα πλαΙσια 
του ΟΗΕ, να στοχεύει στην εφαρμογή των ψηφισμάτων του διεθνούς οργανισμού και να 
στηριζεται στο σεβασμό των αρχών του διεθνούς δικαίου. 

Αυτές οι απαιτήσεις ισχiιoυν δι..ϊλά για εκείνους που μόλις πρόσφατα εξαπέλυσαν 

έναν ολόκληρο καταστροφικό πόλεμο. ΕΠικαλουμΕνΟΙ ακριβώς το διεθνές δίκαιο και την 
ανά:Υκη εφαρμογής των ψηφισμάτων του ΟΗΕ. Η Κύπρος δεν είναι δεύτερης κατηγο
ρtας χώρα. Ο κυπριακός λαός δικαιούται, όπως και ο λαός του Κουβέιτ. όπως και οι 
άλλοι λαοί. να απολαύσει τους καρπούς της ισοτιμίας. των ανθρώπινων δικαιωμάτων 
και του διεθνούς δικαίου. 

Η όλη διαδικασία, όπως εξελίσσεται , αποτελεί δοκιμασία για την αμερικανική 

πολιτική και τις εξαγγελίες του Προέδρου Μπους για. τη νέα τάξη πραγμάτων. Τα μέχρι 

σήμερα τουλάχιστον αποτελέσματα δείχνουν ότι η αμερικανική εξωτερική πολιτική 

περνά αυτή τη δοκιμασ(α χωρίς επΙΤUΧ(α. Τα αρνητικά απoτελtσματα της πρωτοβουλίας 

Κουεγιάρ, που επαναβεβαιώνουν την τούρκικη αδιαλλαξία . μας πείθουν ότι ο αμερικά

νικος παράγοvtας δεν έχει ασκήσει την επιρροή και. γιατΙ όχι, τις πιέσεις του προς την 

ορθή κατεΟΟυνση. Πέρα απ' αυτή την πασιφανή δια.,τίστωση, μας εμβάλλει σε πολλές 

υπOψl.ες και αVΗΣΥΧLες η εuχoλtα με την οποία ο Πρόεδρος Μπους έχε~ αποδεχτεί τη 

θέση του κ. Οζάλ για τετραμερή. καθώς και η επιμονή του, η οποία αχόμα και σήμερα 

διακηρύσσεται, στην εσπεuσμένη πραγματοποίηση διάσκεψης, χωρίς να υπάρχουν απτά 
<Lι-τoτελέσματα που να δικαιολογούν αισι.oδoξtα για πρόοδο και για επιτυχία της όποιας 
διάσκεψης. 

Δεν είμαστε ΕUΤΥΧε(.ς και γι.α το ΥεΥονός ότι οι Ηνωμένες ΠoλιτεLες αρνήθηκαν την 

από κοινού με τη Σοβιετική Ένωση εξαyyελtα της διεθνούς διάσκεψης γι.α το Κ υπριaκό. 
Ας ελπίσουμε ότι η συνόντηση Μπέικερ - Μπάνκιν και οι δηλώσεις που έγιναν γι.α το 

Kυπeιαχό θα σηματοδοτήσουν μια νέα προσέΥΥιση από την πλευρά των ΗΠΑ προς την 
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κατεύθυνση συνεννόησης και σιrvτoνισμoύ των προσπαθειών με τη Σοβιετική Ένωση. 

Βάση για κoινtς προσπάθειες των ΗΠΑ και της ΕΣΣΔ μπορεί να α.."tοτελέαι:ι η πρόταση 
της Σοβιετικής Ένωσης του Γενάρτ] του 1986.11 οποία εδράζE'tαι στα ψηφίσματα και τις 
αρχές του ΟΗΕ και στοχείιει στην εφαρμοΥτϊ τους. 

Υπάρχει, όπως φαίνεται, επιμονή στη σύγκληση διάσκεψης για το Κυπριακό. 

Είναι πάγια θέση του κόμματός μας 11 σύΥχληση διεθνούς διάσκεψης για το Κυπριακό. 
που θα επιληφθεί ιδιαίτερα των δι.εθνών ΠΤUΧών του προβλήματος. Για τη σuyκεκριμένη 
όμως nEρl.mωoη επιθυμούμε να διεUΧΡινi.σoυμε ακόμα μι.α φορά τις θέσεις μας. 

Πρώτο. επιμένουμε σε μια πολυμερή διεθντΊ διάσκεψη, όπως άλλωστε ήταν και η 
oμόφωv1Ί απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου που πάρθηκε με την παρουσια του Έλληνα 
Πρωθυπουργού. Κατά συνέπεια θεωρούμε απαρό.δεκτη την τετραμερή που εωrιγεΙται 11 
τούρκικη πλευρά. 

Δεύτερο, η όποια διάσκεψη για το Κυπριακό πρέπει να προετοιμαστεί καλά, 
ούτως ώστε να υπάρχουν απτά εχέγγυα για την ΕΠιτυχία της. Όπως τέθηκε το ζήτημα 

και από το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ, για να φτάσουμε σε διάσκεψη, πρέπει τα μέρη 
να βρίσκονται σε ακτίνα συμφωνΙας. 

Τρίτο, σε μια διεθνή διάσκεψη πρέπει να είναι διασφαλισμένη έμπρακτα η 

παρουσία και η οντότητα της Κυπριακής ΔημoκρctτΙας. 

Από διάφορες πλευρές καταβάλλονται προσπάθειες για συνέχιση της παρούσας 
πρωτοβουλίας του Γενικού Γραμματέα παρά τα αρνητικά μέχρι σήμερα αποτελέσματα. 
θεωρούμε πολύ πιθανό η πρωτoβoυλLα Κουεγιάρ να εκφυλιστεί με ΣUΝΕΧεις αναβολές 
και παρατραβήγματα στο χρόνο. Πιστεύουμε ότι έφτασε ο καLQός ο Γενικός Γραμμα
τέας του ΟΗΕ να μιλήσει καθαρό. και να πει τα πράγματα με το όνομά τouς, όπως 
άλλωστε υποσχέθηκε να το κάμει στο Σuμβoύλι.o Ασφαλε(ας. Κάτι τέτοι.ο θα αποτελέσει 

άσκηση πίεσης πάνω στην τούρκικη πλευρά, ώστε να διαφοροποιήσει επιτέλους τη θέση 

της και να ανο[ξει έτοι ο δρόμος για πρόοδο στο Κυπριακό. 

Κατανοούμε την επιθυμία του Γενικού Γραμματέα να υπάρξει λύση του 
Κυπριακού ΠQιν αποχωρήσει a...ό το αξίωμά του. Η γρήγορη λύση του Κυπριακού 
είναι και δική μας επιθυμία. Η [,.ιθυμια όμως αυτή πρέπει να oδTJYTiσeL ιre δίκαιη και 
βιώσιμη λύση του Κυπριακού και όχι σε κλείσιμο του προβλήματος όπως όπως. Η 

δίκαιη και βιώσιμη λύση θα είναι ε:tιτυχία και του ιδιου του Γενικού Γραμματέα αλλά 
και του κυπριακού λαού, του οποίου το εunιχισμένo ειρηνικό μέλλον μετρά για μας 
πολύ περιοσότερο από το προσωπικό κύρος οποιουδήποτε. 

Αν λοιπόν όντως υπάρχει επιθυμΙα για ταχεία, δίκαιη και βιώσιμη λύση του 

Κυπριακού, τότε τόσο ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ και το Συμβούλιο AσφaλεLας 
όσο και οι ΗΠΑ, η ΕΟΚ και όλοι όσοι ενδιαφέρονται για πρόοδο πρέπει να στραφούν 
προς την Τουρκία και να απαιτήσουν μετακίνησή της α...ό τις απαράδεκτες θέσεις της. 
θέλουμε να πιστεύουμε και να ελπίζουμε πως η ζητούμενη παράταση της διαδικασ(ας δε 
θα αξι.οποιηθεΙ από ορισμένους για άσκηση πιέσεων πάνω στη δική μας πλευρά για νέες 
υποχωρήσεις και παραχωρήσεις. 

Κύριε Πρόεδρε. κύρι.οι σuνό.δελφoι, 

Πάγια θέση του ΑΚΕΛ υπήρξε και εξακολουθεί να είναι η ανάγκη ενότητας στο 

εσωτερικό μας μέτωπο που, κατά την ά.."tOψή μας, αποτελεί τον ακρογωνιαΙΟ λίθο για 
την επιτυχή έΥ.βαση της πόλης που δι.εξά'Υουμε ως λαός. Πολλές qx>ρές στο παρελθόν η 
ενότητα δοκιμάστηκε από δηλώσεις. τοποθετήσεις και συμπεριφορά που είχαν ως 
αq::ετηρια αισθήματα και συναισθήματα και όχι την ψυχρή λογικΤ; και το συμφέρον του 
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τόπου. Λυποuμαστε να παρατηρήσουμε ότι δΙQιτ ιστώνoυμε κα~ σήμερα τέτοια φαινό

μενα. Γί.νovται εκκλήσεις για μέτωπα κατά της πολιτικής του Προέδρου 8ασιλεΙου. 
Εκτοξεύονται αστήρικτες και ατεκμηρ(ωτες κατηγορίες για δήθεν μεθοδεύσεις απαράδε

κτων λύσεων. Ενορχηστρώνονται επιθέσεις ενάντιο στις συμφωνίες κορυφής και την 

επιδιωκόμενη λύση ομοσπονδ(ας. Όλα αυτά μας ανησυχούν και οπωσδή;τ.οτε δε μας 

βρίσκουν σύμφωνους. Πιστεύουμε ότι αδuνατlζouν το εσωτερικό μας μέτωπο αλλά και 
την υπόθεσή μας στο διεθνή χώρο. 

Και μια και γίνεται λόγος για μέτωπα. θεωρoύμt ανα-ΥχαΙΟ να διαroπώσoυμε 
ακόμα μια φορά τη θέση του ΑΚΕΛ σ' αυτό το θέμα. γι.α.τΙ δυστυχώς γΙνοντοι τελευταLα 
και πάλι νύξεις περι δήθεν μετώπου μεταξύ του ΑΚΕΛ και του ΔΗΣν για χειρισμούς 

στο Κυπριακό. Λέμε με παρρησια πως, αν το ΑΚΕΛ έκαμνε μέτωπο με οποιουσδήποτε, 

θα το διακήρuπε με διαφάνεια. Το ΑΚΕΛ δε σuνtπηξε μέτωπο με καμιά απολύτως 

πολιτική δύναμη. Αν έχουμε χάνει μέτωπο με το ΔΗΣΥ, χωρίς να γίνει καμιά απολύτως 
συνάντηοτι μεταξύ των ηγετ~κών στελεχών αυτών των δοο κομμάτων, τότε τ~ πρέπει να 

έχουμε κόνε~ με το ΔΗΚΟ κα~ την ΕΔΕΚ, ακόμα κα~ με τον Αρχιεπ!.σκοπο, με τους 

οπο(ους έγ~ναν τα τελευταω τρω χρόνια πάρα πoλλtς συναντήσεις; 

Εμείς θεωρούμε ότι για τους χει.ρισμούς του Κυπριακού μ.ι-ΤOQεΙ και πρέπε~ να 

υπάρχει ένα κα~ μοναδικό μέτωπο στο οποίο να χωράνε όλα τα πολιτικά κόμματα και 

πρώτ' απ' όλα τα κοινοβουλευτικά κό~ψατα. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν μπορεί 

βέβαια να είναι εκτός αυτού του μετώπου που θα αγων{ζεtαι για την απαλλαγη της 

Κύπρου από τα δεσμά της κατοχής και τη δίκαιη, διαρκή κα~ βιώσιμη λύση του 

Κυπριακού. 

Ο κατεξοχήν χώρος για τις συζητήσεις όσον αφορά τους χει.ρισμούς του 

Κυπριακού είναι το Εθνικό Συμβούλιο. στα πλαίσια του 0.ι1:0ίου διαμορφώθηκαν κα~ οι 
αρχές.πάνω στις oπoLες μ..-τορεί να χτιστεί το κοινό μέτωπο όλων. Αυτές οι αρχές είνα~ 

οι αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου που ΠΡOέ-ιι.UΨΑν από τις πολυήμερες συζητήσεις 
του Δεκέμβρη του 1988 κα~ του ΓΕνάρη του 1989, καθώς και οι ομόφωνες προτάσεις που 
ε..-τεξεργαστήκαμε το Γενόρη του 1989. 

Εκείνο που χρειάζεται είναι συναίνεοτι, αλληλoαVOΧ1i, σεβασμός της διαφορετικής 

άπΟψης όσον αφορά την προσέγγιση ζητημάτων της στιγμής, γ ιατί είνα~ σε ζητήματα 

XELQLOμώY της στιγμής που προκύπτουν πολλές qχ>ρές οι διαφορετικές ΕΚτιμήσεις και 

όχι σε ζητήματα στρατηγικής και στόχων. Οι στρατηγικοί μας στόχοι, όπως έχουν 

καθοριστεί α.ίτό το Εθνικό Συμβούλιο υπό την προεδρία του κ. Βασιλείου, δεν έχουμε 

υπόψη να έχουν καταστρατηγηθεί από κανέναν. 

Βασικός στρατηγικός στόχος ο οποίος τελευτα(α άρχισε από ορισμένους -δε μιλώ 
για τα κόμματα της βουλής· να αμφισβητείτα~ είναι η ομοσπονδία. 

Η λύση της ομοσπονδίας έχει γΙνε~ αποδεκτή μέσα και έξω από το Eθν~κό 

ΣυμβούλLO από όλα τα κόμματα και όλες τις πολιτικές δυνάμεις. Η λύση της ομοσπον

δίας έχει εγκριθεί και από το λαό σε αλλεπάλληλες εκλογικές αναμετρήσεις τόσο προε
δQικές όσο και βουλευτικές. Η λύση της ομοοπονδΙας έχει γίνει αποδεκτή ως λύση 
ανάγκης με τη συμφωνω Μακαρίου· Ντενκτάς ύστερα από τα δεινά που επέφερε σ' 
αυτό τον τόπο το διπλό έγκλημα του 1974, το πραξικόπημα της χούντας και της ΕΟΚΑ 

Β' και η τούρκικη εισβολή και κατοχή. Η λύση της ομοσπονδ(ας δεν είναι σίγουρα η 

ιδανική λύση. Είναι όμως η μόνη που nρoσqtρETat για την ειρηνικη επανένωση της 

Κύπρου και του λαού της. 

Η αλλαγή πλεύσης κα~ γραμμης που εισηγoύνtα~ μερικοΙ με προεξάρχοντα τον 

πρoχαθiιμενo της Κυπριακης Εκκλησίας, επικαλoύμενo~ την τoύρχ~κη αδι.αλλαξία, όχ~ 
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μόνο δε θα πείσει κανέναν δι.εθνώς, και κατά συνέπεια θα μας οδηγήσει σε δι.εθντi 

α.ίτομόνωστι, αλλά θα δώσει και ε:ίηχειρήματα στην Τουρκία, για να επιδιώξει και να 

καταφέρει την αναγνώριση του ψενδoκράτouς. Πρoβάλλετα~ το ε.."rιχεΙρημα ότι τι δuτερι. 

φερeι.ακή ομοσπονδια δεν αποτελεί λύση. γιατί ο Ντενκτάς εμμένει οε ι.σοπέδωση 10υ 
80% με το 18%. γι.ατί ο Ντενκτάς εμμένει σε εναλλαγή της προεδρίας, σε ιδιοποίηση των 
περιουσιών των Ελληνοκυπρίων, σε μη διασφάλιση του δικαιώματος επιστροφής των 
προσφύγων και σε διάφορα όλλα α.ταράδεκτα που προβάλλει. 

Η πρcryματική δlJtΕριq::ιερειακή ομοσπονδία δεν είναι αυτή που θέλει ο Ντενκτάς 
να επιβάλει. Κατά σuνέπ.εια πρέπει, αΎtΙ με πρόσχημα τους απαράδεκτους όρους του 

Ντενκτάς να αρνούμαστε την oμoσπoνδlα, εμείς να επικεντρώσουμε την πρoσoχiι μας 

στην α.ίΤόρριψΤ) αυτών των όρων και στην ανάλυση τόσο στους TOυρχOΚυπρ(oUς όσο και 

διεθνώς των διάφορων πτυχών μιας πραγματικής ομοσπονδίας, στα πλαίσια της oπoLας 

θα εφαρμόζονται τόσο τα ανθρώπινα δικαιώματα όσο και οι βασικές ελευθερίες. 

Μπορούμε να πείσουμε πως στα πλαίσια της ομοσπονδίας δε θα WΤάρχoυν ούτε κοινό

τητες ούτε πολίτες δεύτερης κατηγoρΙCΙς και είναι τραγικό την ιδια στιγμή που ο Ντεν

κτάς επικαλείται τη μη βιωσιμότητα των ομοσπονδιών ενόψει κάποιων διεθνών εξελl.

ξεων κωτοωι στη δική μας πλευρά, ανεξάρτητα από τις προθέσεις τους, να ενισχύουν με 
τις θέσεις τους την επιχειρηματoλoγΙCΙ του Ντενκτάς. 

Επιπρόσθετα, φαίνεται ότι τα παθήματα του παρελθόντος δυστνχώς δε μας έχουν 

γΙνει μαθήματα. Εξακολουθούν ορισμένοι να παΡΟ;Υνωρ(ζουν τον παράyovtα Τουρκο
κύπριοι. Δε βλtπoυν πως, αν τελικά καμφθεί η τούρκικη αδιαλλαξΙCΙ, αυτό θα είναι και 

το aπoτέλεσμα της πάλης που διεξάγουν μέσα σε ίtOλύ αντίξοες συνθήκες οι πατριώτες 

TOUΡΚOΚύπριOΙ. Αν τα μηνύματα από τη δική μας πλευρά είναι μηνύματα αναθεώρησης 
και καταγγελΙCΙς των συμφωνιών κορυφής, εκείνο που θα. καταφέρονμε είναι ότι θα 
βοηθήσουμε να κατωtνιγoύν οι φωνές στην ΤOUΡΚOΚυπριαχή κοινότητα που τάσσονται 

ενάντια στη διχοτόμηση και υπέρ της ενότητας της Κύπρου. 

Επειδή ο λαός, όπως έχει τονι.στεί και πρoηγoυμtνως. πρέπει να γνωρίζει ξεκά· 
θαρα τις θέσεις της κάθε πολιτικής δύναμης, έχουμε τη γνώμη ότι επιβάλλεται, όπως 
τοποθετοίιμαστε στα θέματα αρχής που αφορούν τη λύση του κυπρι.ακοίι προβλήματος, 

να ξανατοποθετηθούν όλοι απέναντι στις συμqχnνίες ΚOQuφτ'lς και τη λύση της ομοσπον· 
διας. Εμείς δε διστάζουμε να ξανατοποθετηθούμε και να διακηρύξουμε ότι τασσόμαστε 
ανεπιφίιλακτα υπέρ της λύσης της ομοσπονδto.ς όπως προβλέπεται στις συμφωνίες 
κορυφής, οι οποίες για μας ισχύουν πλήρως. και βέβαια όπως διαwπώνεται και στις 
προτάσεις της δικής μας πλευράς του Γενάρη του 1989. 

Α ν όλοι συμφωνούμε -και πιστεύω ότι συμφωνούμε ότι 11 λίιOTJ της ομοσπονδΙας 
είναι κοινή επιδl.ωξη και ότι οι προτάσεις του Γενάρη του '89 παραμένουν σε ισχύ· τότε 
φtρoυμε τεράστια εUΘΎΝΗ κι έχουμε την υποχρέωση μέσα κι έξω από το Εθνικό 
Σιιμβοίιλιο να βρούμε κοινή γλώσσα και να συμφωνήσουμε σε κοινούς χειρισμούς. 

Είναι κατανοητό και αυτονόητο ότι, επιδιώκοντας τη συναίνεση, δε σημαίνει ότι 
επιδιώκοιιμε την ισoπtδωση των διαφορετικών απόψεων ποιι σίγουρα. θα συνεχίσουν να 
υπόρχουν. ΟΙ διαφορετικές όμως α.-cόψεις, όταν συνοδWOνται με υπαινιγμούς, έλλειψη 
καλής θέλησης και αμφισβήτηση του πατριωτισμού οποι.ouδήι-cοτε, τορπιλίζουν τη 
συναΙνεση, η οποΙα καταντά χωρίς αντίοΥ.ρωμα. πρόγμα επικΙνδυνο για την ενότητα στο 

εσωτερικό μας μέτωπο. 

Αν τελικά επιτύχουμε ..πράγμα που E\JΊόμαστε κι ελπίζουμε- τη δι.περιφερειακή 
ομοσπονδΙΟ, μια πραγματική ομοσπονδία. τόtε η λύση που θα εξευρεθεΙ στη βάση αυτή 
φυσιολογικά θα πρι,--τει να τεθεί μ.-cροστά στο λαό, γι.α να δώσει τη δική του ετυμηγορία. 
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Και αυτή την ετυμηγορία, μια και όλοι δηλώνουμΕ δημοκράτες, θα πρέπει να τη σεβα· 
στούμε. Πι.στεUOυμε στην ανάγκη να τοποθετηθεί ο λαός με την ψήφο του, με ένα δημο

ψήφισμα, όχι γιατί φοβούμαστε να αναλάβουμε ης ευθύνες μας. αλλά γιατί έτσι θα 
αφαιρεθεί το έρεισμα απο οποιαδήποτε ελάχιστη μει.οψηφια που θα θελήσει να τορπι
λίσει τη λύση επικαλούμενη τη λαΊ:κή θέληση. 

Όταν φτάσουμε στη λίιση, είναι φΙΚΗκό να υπάρξουν και δι.αφωνoίινtες. Και 

είναι δημοκρατι.κό τους δικαίωμα να εκφράσουν αυτή την πιθανή διαφωνία τους και να 
προσπαθήσουν να πείσoΊJV για την ορθότητα της άποψής τους. Κανένας όμως δεν έχει 

10 δικαίωμα -και δε μιλώ για τα κόμματα της βουλής- στο όνομα δήθεν της σωτηριας 
της Κ ύπρσυ να αναλάβει ενέργειες που βρΙOΚOνtαι έξω από τα δημοκρατικά θέσμια και 

τους σννταΥματικούς κανόνες. Αρκετά υπέφερε η Κύπρος στο παρελθόν από τέτοιες 

δραστηριότητες. Ας μην ξεχνούμε ότι στο όνομα του πατριωτισμού. όπως κά,"'[οLOι 

φυσικά τον αντιλαμβάνονταν, οδηΥΤ1θι'ικαμε εδώ που βρΙ(J",ιόμαστε στΊμερα. 

Η λ'ίιοη που θα επιτευχθεί και η οποία θα είναι προ"ίόν συμβιβασμού δε θα 'ναι 

δύσκολο να θεωρηθεί εuχαι.ρία για μεΡΙΚΟύς να ξεκινήσουν νέες περιπέτειες. Για τούτο 

και η ομαλή πορεία του τόπου θα. εξαρτηθεί τα μέγιστα από την υπειιθυνότητα Π01J 

πρέπει να δε{ξουν -και πι.στεύω ότι θα δείξουν- οι πολιτικές δυνό.μεις. 

Κύριοι συνάδελφοι , 

Στην παρούσα φόση του Κυπριακού ιδιαίτερο ρόλο διαδραμάτισε η Ελλάδα, η 

κυβέρνηση και ο πολιτικός κόσμος της χώρας. Η Ελλάδα παραμένει ένα από τα κύριά 

μας στηρίγματα στον αγώνα που διεξάγουμε. χωρLς τούτο να σημαίνει ότι την κύρια 

ευθύνη για την τύχη του παύει να την έχει ο ίδιος ο κυπριακός λαός. 

Ε(μαστε βέβαιοι ότι θα συνεχίσουμε να έχουμε και να στηριζόμαστε στην υποστή

ριξη και βοήθεια της Ελλάδας στα διεθνή βήματα και σ' όλο το πλtyμα των διεθνών 

σχέσεων. Ιδιαίτερα πολύτιμη είναι η συμπαράσταση της Ελλάδας σε χώρους όπως η 

ΕΟΚ και οΙ ΗΠΑ, όπου έχει ιδιαΙτερες σχέσεις και προοβάσεις. Τασσόμαστε ανεπιφύ

λακτα υπέρ του πλήρους συντονισμού και της απρόσκοπτης συνεργασίας μεταξύ 

Αθηνών-Λευκωσίας, καθώς και ανάμεοα στις πολιτικές δυνό.μεις των δυο χωρών. 

θέλουμε να πιστεύουμε όμως ότι το Κυπριακό θα συνεχίσει να αντικρίζεται και στην 
Αθήνα με την επιβαλλόμενη υπευθυνότητα και ότι θα κρατηθεί σταθερά έξω α.-tό τους 

πολιτικούς και κομματικούς ανταγωνισμούς και τις διαμάχες. 

Το Κυπριακό έχει μια μακροχρόνια ιστoρtα. Παρό: τις δικές μας προσπάθειες κι 

επιθυμιες φαί.νεται πως τελικά και η παρούσα πρωτοβουλία δε θα αποδώσει κανένα 

θετικό αποτέλεσμα . Μια τέτοια εξέλιξη δεν ΕΠΗρέπεΊαι να οδηγήσει κανέναν είτε εδώ 

είτε στην Αθήνα στο συμπtρασμα ότι το πρόβλημά μας θα μεΙνει για πάντα άλυτο ή ότι 

σταματούμε τις προσπάθειες. Το ή τώρα ή ποτέ στην πολιτική, κατά την άπΟψή μας, δεν 

ισχύει και δεν πρέπει να ισχύει. 

Κι έρχομαι τώρα στο τελευταίο σημείο. α'fOΠTlτoί συνάδελφοι. η πρέπει να γίνει 

από δω και μπρος; ΟΙ όποιες προσπάθειες αναληq&>ίιν δεν πρέπει να σταματήσουν ή 

να παρεμποδίσουν τη διεθνοποίηση' αντίθετα πιστεύω ότι θα πρέπει να κάμουν πιο 

έντονη τη διεθνοποίηση. 

Όπως τονίσαμε και πιο πάνω, η πρωτοβουλία του Γενικού Γραμματέα δεν μπορεί 

να παρατραβήξει στο χρόνο με αλλε..ίάλληλες παρατάσεις. Το Συμβούλιο Ασφαλείας 
μπορεί και πρέπει να βοηθήσει. Στόχος παραμένει η εφαρμΟ"Υή των ψηφισμάτων του 

ΟΗΕ για την εξυπηρeτηση των καλώς νοούμενων συμφερόντων του συνόλου του 

κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και ΤουρχΟΚ\Jπριων. 
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Ο Γενικός Γραμματέας έχει καθτΊκον να απευθυνθεί. στο Συμβούλιο Ασφα).ε[ας και 

να πει -όπως ι.σχυρ(.στηκε πρόσφατα όη κάνει.- την αλήθεια. Σ' αυτή την nEρL"'ttωoη τι 
αλήθεια δεν έχει καμιά σχέση με την πολιτική της {σης απόστασης. Σ' αυτή Τl1ν περί
πτωση η αλήθεια είναι ΣUΝΏΝΥμη με τον καταλογισμό της ~ύνης αποκλεισηκά στην 

ToUΡΚιo. και τον Χ. Ντενκτάς , οι οποΙΟι με την uπαναχώρησή τους έχουν καταφέρtι 
σοβαρό πλήγμα κατά του κύρους και Τ1}ς αξιοπι.στιας των εκπροσώπων του Γενικού 
Γραμματέα. Έχουν καταφέρει πλήγμα κατά του κύρους .ου ιδιου του Γενικού 
Γραμματέα αλλά και κατά του κύρους του Προέδρου των Ηνωμένων Πολιτειών, 
του κ. Μπους. 

Οι Αμερικανοί παρουσιάζονται υπερευαίσθητοι μπροστά στην ασυνέπεια και τις 
παλινδρομήσεις του Σάνταμ Χουσέιν. Εμείς δεν τρέφουμε ψευδαι.σθήσεις και γι' αυτό 
δεν αναμένουμε από τους Αμερικανούς να συμπεριφερθούν το (διο σκληρά προς την 
Τουρκία. Έχουμε όμως το δι.κα(ωμα να απαιτήσουμε τόσο από το Γενικό Γραμματέα 

όσο και από τους Αμερικανούς να μην κλείνουν τα μάτιρ μπροστά στην τούρκικη 
αδιαλλαξω και προκλητικότητα. Avrή την ώρα η Τουρκία δεν είναι τη μικρή και 

αδ'ύναμη Κύπρο πο\l προκαλεί' η Τουρκία προκαλεΙ με την απρoκάλuπτα κυνική στάση 

της τον (διο το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ. τον (διο τον ΟΗΕ και τον Αμερικανό 

Πρόεδρο. ο οποίος έχει εμπλακεί ενεργά στις διεργασ(ες, προβ).έ.-rovτας αλλαγή στη 

στάση της Τουρκίας και διευθέτηση του Κυπριακού μέσα σε τακτά μάλιστα χρονικά 
πλαίσια. Το (διο το Συμβούλιο Ασφαλείας πρέπει να απαντήσει στις απαρόδεκτες 
aπoσχιστικές θέσεις του Ντενκτάς με επαναβεβαίωση των ψηφισμάτων του και ιδιαί

τερα του 541 και του 550. 

Τα παραπέρα βήματά μας πρέπει να συζητηθούν και σuναπoφασιστo(ιν υπείιθννα 

και συλλογικά από το Εθνικό Συμβούλιο. Το Εθνικό Συμβούλιο. καθορίζοντας την 

παραπέρα πορεία μας, πρέπει να συνεκτιμήσει και να συwπoλoγίσει όλους τους παρά. 

yovτες, θετικούς και αρνητικούς, γιατί υπάρχουν και θετικοί, \ιπάρχουν και πολύ αρνη~ 

τικοΙ παράγοντες που ΣUΝΘΈΤOνν τη σημερινή συγκιιρία στη διεθνή ζωή. Μέσα σ' αυτά 

τα πλαίσια το Εθνικό Συμβούλιο πρ~ει να το προβληματίσει και η προσφυγή στη 

Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, καθώς και η προσφυγή σε άλλους διεθνείς και περι.φερεια· 

κούς οργανισμούς. Μέσα από ένα διεξοδικό διάλογο πρέπει να καταλήξουμε σε κοινές 
αποφάσεις και χειρι.σμούς. Αvtό είναι που περιμένει από την πολιτική ηγεσία ο 

κυπριακός λαός. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

θα παρακαλέσω τον πρεσβύτερο έ.ι'·τειτα από εμένα Βουλευτή να αναλάβει προσω

ρινό την προεδρία, για να μου δοθεΙ η εuχαιρ(.α να αγορεύσω από το βήμα της Βουλής 
όχι ως Προεδρεύων αλλά ως Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Ο κ. Βάσος Λ υσσαρίδης. ο οποίος είναι νεότερός μου κατά ένα χρόνο. αναλαμ~ 

βάνει προσωρινό την πρoεδρtα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡJΔΗΣ): 

ο κ. Κληρίδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κίιρ ι.ε Πρόεδρε, ένtιμoι συνάδελφοι. 

Δεν έχω συνηθίσει αυτό το Σώμα να με ακούει να αγορεύω από χει.Qόγραφo, παρά 

μόνο όταν συζητούνται οι ΠΡOUπoλoyισμo" Ει.ειδή όμως θεωρώ τη σημερινή συζήτηση 
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για το εθν~χό μας πρόβλΤ)μα υψίστης σημασίας και επειδή δε etλω να δώσω ευκαιρία να 
παρερμηνευθεί οτιδήπΟ'τε θα πω, να μου επιτρέψttε να αγορεύσω από χει.ρ&Υραφο. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που τι Βουλ'ή των Αντιπροσώπων συζητά εν εκτάσει τα 
κυπριακό πρόβλημα, γLOτί πολλές φορές έχει εΥγραφεΙ και συζητηθεί και γιατί πάντοτε 
διδε'tαι η ευκαιρία για τοποθέτηση των κομμάτων και συζfrπtστl, όταν εξετάζονται οι 

ετήσιοι προ\1πολογισμοΙ 

Ενεγράφη αυτό το θέμα. διότ ι δημιουρΥήθ1)Καν ανησυχίες λόγω του ότι διεφάνη 
κάποια προοπτική αλλαγής της τουρκικής στάσης. Και το ερώτημα το οποίο τίθεται 
ενώπιον αvτo" του Σώματος είναι αν θα έπρεπε να αρχίσοιιμε τη συζήτηση του θέματος 
όπως είναι εγγεγραμμένο. δηλαδή "Ποια είναι η θέση του Kuπρι.αχo'ύ σήμερα", ή μήπως 

θα έπρεπε να αρχίσουμε τοποθετούμενοι πάνω στο Κυπριακό. δηλαδή στο ποια είναι η 
λύση που αναζrιτoύμε και γι.ατΙ την αναζητούμε. 

Εμείς του ΔΤ]μοχρατικού Συναγερμού θα τοποθετηθούμε πάνω σε αυτά τα θέματα, 

γιατί έχουμε την παρρησία και το θόρρος να ενημερώνουμε τον X1JnQLαx6 λαό επί της 

πραγματικότητος κα~ να αναλαμβάνoυμt τις ευθύνες μας. 

Όταν ο Πρόεδρος Μακάριος αποδέχθηκε τη διζωνική και δικοινοτική 

ομοσπονδω, ο Δημοκρατικός Συναγερμός βρισκόταν εκτός Βουλής και οι σχέσεις του 

με το Μακάρι.ο δεν ήταν αγαθές. Παρά ταύτα. θέτοντας υπεράνω κομματικών συμφερό
ντων το συμφέρον του κυπριακού λαού, όπως πράπε~ και σήμερα, υποστήριξε στο 
Εθνικό Συμβούλιο τις συμφωνίες κορυφής Μακαρίου - Ντενκτάς και υποστήριξε την 
πρόταση του Αρχιεπισκόπου ΜακαρΙου για αποδοχή διζωνικής ομοσπονδίας, και 

μόλιστα και την υποβολή Xό:Qτη. 

θα ήθελα να μου επιτραπεί να αναφερθώ σε αυτή τη συνεδρία του Εθνικού 
ΣυμβουλΙΟυ. γιατΙ εΙναι βασικής σημασίας το γιατί αναζητούμε λύση διζωνικής 
ομοσπονδίας. 

Αρχικά ο Μακάριος δε δεχόταν ομοσπονδιακή λύση. Αργότερα αποδέχτηκε πολυ-
περιφερειακή και το 1977 μετά τη συμφωνία του με τον Ντενκτάς εισηγήθηκε στο 
Εθνικό Συμβούλιο αποδοχή της δ ιζωνικής για τους εξής λόγους: 

(α) Διότι είχε καταλήξει στο συμπέρασμα ότι δεν υπήρχε καμιά περίπτωση το 

Συμβούλιο Ασφαλείας να πάρει μtτρα κατά της Τουρκ(ας και να επιβάλει τα 

ψηφίσματά του, ο μόνος δε τρόπος για την εξεύρεση λύσης ήταν οι διαπeαγ
ματεύσεις, όπως ακριβώς προέβλεπαν όλα τα περί Κύπρου 1jΠtφίσματα του 

ΟΗΕ. 

(β) Διότι ορθά ε(χε διαπιστώσει ότι η διαιώνιση του Κυπριακού εδραιωνε την 

ντε φάκτο κατάσταση και δημιουργούσε κινδύνους για σταδιακή ανα-Υνώ

ριση των τετελεσμένων. 

(γ) Διότι. παρά ΊΟ γεγονός πως αναγνώριζε ότι η διζωνική και δικοινοτική 

ομοσπονδία θα ήταν μια λύση αvτιδημoφιλής, θεωρούσε απαράδεκτο για 
την ηγεσLα να μην προχωρήσει προς αυτή τη λύση, που ήταν η μόνη εφικτή 

υπό τις περι.στάσεις. 

Στις 9 Μαρτίου 1977 ο Μακάριος έκαμε την ακόλουθη εισήγηση στο Εθνικό 
ΣυμβDύλι.o, όπως προκύπτει α.\τό Ία επίσημα πρακτικά Ία οποΙΟ τηρούσαν οι κ. Τάσσος 
Παπαδόπουλος και Εζεκίας Παπα·ίωάννου: 

"Μία πoλυπερι.φερeιακή λύσις" ε(πε ο Μακαριότατος "δεν ενέχει ολιγωτέρους 

κινδύνους διό διχοτόμησιν από την διζωνικήν, διότι, εφ' όσον η τουρκοκυπριακή 
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πλευρά απα~ΤEί (και ήδη διό. των προτάσεών μας του 1976 α. .. τεδέχθημεν) ότι μια περιq:t
ρεια εις τον βορράν θα είναι ενιαία και σημαντικής εκτάσεως, ουσιαστικώς η προτα

θείσα πολυπεριφερειακή λύσις ισοδυναμεί εις μεγάλον βαθμόν με διζωνιχήν και 
Εi1tJtλέον προστίθενται και μερικά καντόνια εις άλλας περιοχάς. των οποίων η συνολική 

~ έκτασις, ως ήδη έχομεν προτείνει. θα ανέρχεται εις το τρια περl.πoυ τοις εκατόν του 

εδάφους. πρό.Υμα το ΟΠΟΙΟν σημαίνει περιληψιν και ελληνικών χωρίων εις τα τοιαύτα 
καντόνια . τα οποία χωρια σήμερον ε ίναι ελεύθερα. Αφ' ετέρου τοι.αύτα καντόνια 
παρουσιάζονται διεθνώς ως είδος -γκέτο με πολύ κακήν απήχησιν διεθνώς. Νοεί.ται 

βεβαίως ότι τόσον εις περΙΠΤωσιν πoλυπeριφερειαχής όσον και διζωνικής λύσεως οι 
αναιμ:ρθείσαι βασικοί ελευθερ{οι πρέπει να είναι απολύτως σεβασταΙ Κατά τας συνο

μιλίας μου μετά του κ. Ντενκτάς, συνtφωνήσαμεν ότι οι πρακτικοί δuσκoλ(αι διά την 

ΤOuρκoκυπριακήν πλενράν ως εκ της εφαρμογής των βασικών τούτων αrιxών θα συζητη

θούν". 

Και ΣUΝΕΧ(ζει ο Μακάριος: 

"Εγώ δεν νομ(ζω ότι θα υπάρξουν σοβαρα( πρακτικα~ δuσxολUlL, δι.ότι δεν 
πιστεύω ότι μεγάλος αριθμός Ελληνοχυπριων θα επιθυμούν να ε,ίτιστρέψουν εις τας 

οικίας των υπό τouρxoxuπριακήν διοίκησιν, διότι , αφ' ενός μεν δεν θα είναι βέβαιοι διά 

το μέλλον των και αφ' ετέρου θα ησθάνοντο ανασφάλειαν είΤΕ λόγω ενεργειών αναι. 

θύνων Τουρκοχυπρί.ων πολιτών είτε λόγω πολιτικής της τουρκοκυπριακής διοικ'ήσεως. 

ΟΙ Ελληνοκύπριοι extoJtLσμtνoL πρέπει απαραιτήτως να έχουν ελευθερίαν 

εκλογτ'ις είτε δι' eπιστρoφiιν των είτε δι' αποζημιώσεις, εάν επιλέξουν να μην ασκ'ήσουν 

το δικαLωμα της επιστραρής των. Υπό την ως άνω έννοιαν εγώ προσωπικώς δεν είμαι 

πλέον ",.έρ της πολυπεριφερειακής λύαιως, αλλά είμαι υπέρ της διι.εριφερει.αχής, Όσον 

αqx:ιρά τας Εξουσίας της κεντρικής κυβερνήσεως, δι' εμέ τοιούται εξOυσίaι θα είναι 

ικαVOι.oιητικαί, εάν διασφαλισθεί η ενότης του κράτους, και aπoφείryω την χρησιμο

ποίησιν των όρων 'ισχυρά ή ασθενής xεvrρική κυβέρνησt.ς'. Γνωριζω ότι οιοοδήποτε 

συμβιβασμός ενέχει χαρακτηριστικά αντιδημοτικότητος και ε(μαι βέβαιος ότι λύσις υπό 

τα ως άνω πλαίσια θα είναι αντιδημοτική. Πρέπει όμως να εξετάζωμεν το θέμα με 

αίσθημα ευθύνης και ουχί με το κριτηριον της δημοτικότητος. Υπάρχει βεβαΙως τρόπος 

να aπoφευχθή η λ-ήψις οδυνηρών α.ίτoq:ιάσεων και δυσμενών αντιδράσtων, εάν aπoφύ-

γωμεν να λάβωμεν θέσιν ή απ6φασιν και ακoλoUΘΉσωμεν την οδόν της αναμονής. 

Κάποτε όμως θα uπoχρεωθώμεν να αναλάβωμεν ευθύνας και προτείνω να λάβωμεν 

aποφάσεις τώρα. και να διαμορφώσωμεν εξελiξεt.ς παρά να αναμένωμεν παθητικώς την 

εξέλιξιν των γεγονότων. Προκύπτουν συνεπώς διάφορα ερωτήματα επΙ των oπoΙWV 
επιθυμώ την συμβουλήν σας και παρακαλώ ιδιαΗέρως να ενδιατρίψητε εις τα 

ακόλουθα: 

(α) Είναι πλέον εφικτή ή επιθυμητή πολυπεριφερειακή λύσις ή προτιμάται υπό 

τας περιστάσεις διζωνική λύσις; 

(β) Εάν η aπάντησις εις διζωνικήν λύσιν είναι καταφατική, πού τοποθετείται η 

υπό τouρxoκυπριαχήν διοίκησιν περιοχή και υποβάλλεται εκ μέρους μας 

χάρτης υποδεικνύων την τοιαύτην περιοχήν; Η δική μου aπάντησις είναι 

ότι υπό τας περιστάσεις προτιμώ την διζωνικήν λίισιν και ε ισηγούμαι να 
υποβληθεί χάρτης εκ μtρoυς της ελληνοκυπριακής πλευράς". 

Είναι γεγονός ότι με αυτή την εισήΥηση του Μακαριοτάτου διαφώνησαν οι 

κ. Κυπριανού, Λυσσαρίδης και Τριανταφυλλlδης, οι οποίοι και εξήγησαν εν εκτάσει 
τους λόγους της διαφωνίaς τους. Όμως τελιχά, και O'Uy)'.εκριμένα στη σuνεδρίa του 

EevLxoίI ΣυμβουλΙou της 1 7ης Μαρτίου 1977. ο κ. Κυπριανού εl.πε τα ακόλουθα: 
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"Δεν έχω να προσθέσω εις όσα εLίOV ης προηγουμέντιν ΣUVΕΔΡΙoν του Εθνικού 
Συμβουλίου. ΕκεΙναι ήσαν οι έντιμοι και ειλικρινείς απόψεις μου τόσον όσον αqx)Qά 
την ουσίαν όσον και όσον αψ)Qό: Τον χειρισμόν και. την ταχτικήν. εξέφρασα φόβους 
και ανηουχως τας οποίας διατηρώ. Δεν έχω να προσθέσω tL.QtE άλλον. Εν όψει των 

κρισίμων περιστάσεων τας oπotας διερχόμεθα και εφ' όσον ο Μαχαριώτατος <lιίεφό:σισε 
τον χεΙΡLOμόν τον οπο(ον μας ανέφερε. ανεξαρτήτως επιφυλάξεων και φόβων. υποστη
ριζω πλήρως την πορείαν και τον χειρισμόν και δηλώ ότι θα συμ..ίαρασταθώ και 
υποστηρίζω πλήρως τον Μακαριώτατον ως και την γραμμήν " οποία εχαράχθη υπό του 
Μαχαριωτάτου" . 

Στο σημείο αυτό να μου επιτραπεί να υπε~υμ(σω ότι ο Χ. Κυπριανού το 1979, 
όταν ηταν Πρόεδρος Τ11ς Δημοκρατίας, επαναβεβαίωσε τις συμφωνίες κορυφής Μακα
ρΙΟυ - Ντενκτάς σε ΣUΝΆντηση που είχε με τον Χ. Ντενκτάς στην παρουσ(α του ΓενικοίΙ 
Γραμματέα του ΟΗΕ. Και χαLρω ιδιαΙτερα σήμερα, γιατΙ ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό
σωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, με παρρησLα εΙ-τε ότ~ 

το ΔΗ ΚΟ υπoστηρίζε~ τη δι.ζων~κή ομοσπονδία. 

Στην ίδια συνεδρl.α του Εθνικού Συμβουλίου ο κ. Λυσσαρίδrις εl.πε τα ακόλουθα: 

"Δι.ατηρούμεν συνεπώς την διαφωνί.αν και θεωρούμεν ότι η διαφωνία μας ε(ναι 

διαφωνία ουσίας. Η διαφωνία μας αύ"tη εντούτοις δεν πρέJreι να οδηγήση εις το συμπέ· 
ρασμα ότι δεν θα συνεχίση (η ΕΔΕΚ) να υποστηρίζη τον Μακαριώτατον και τouς υπ' 
αυτού συνεχιζOμένOUς χει.ρισμoύς~. 

Στην ίδια ΣUVΕΔΡία ο κ. Τριανταφυλλίδης παρά τις επιφυλόξεις του εl.πε τα 

ακόλουθα: 

"Εν πάση περιπτώσει τον όλον χει.ρισμόν του θέματος ήδη καθώρισεν ο Μακαριώ-
τατος, διότι τα μέλη του EθνLΚOύ ΣυμβουλΙΟυ μόνον συμβoυλΕVηκόν χαραχτήρα έχουν. 
Εφ όσον δε ο υπευθύνως χειριζόμενος το θέμα Μακαριώτατος έκρινε την πορείαν 
υποβολής χάρτου ως την oρθiιν και επιθυμητήν. ανεξαρτήτως των τυχόν υφισταμένων 
επιφυλόξεων. θα βοηθήσω τον συνομιλητήν κ. Τάσσον Παπαδόπουλον να φέρη εις 

πέρας τας οδηγίας του Μακαριωτάτου". 

Μετά τα προαναφερθέντα ετοιμάστηκαν οι προτάσεις της ελληνοκυπριακής 
πλευράς για διζωνική ομοσπονδία και συνοδευόμενες από χάρτη υποβλήθηκαν από τον 
τότε συνομιλητή κ. Τάσσο Παπαδ6πουλο το Μάρτιο του 1977 σε συνάντηση που ο 
κ. Πα..-ταδόπουλος είχε με τον κ. Ντενκτάς στη Βιέννη, παρόντος και του Γενικού Γραμ· 

ματέα του ΟΗΕ. 

Όταν επελέγετο η λύση της ομοσπονδίας με δύο περι~ρειες. τι επιλογή εκείνη δεν 
ήταν προ'ίόν επιθυμίας για ομοσπονδοποΙηση της Κύπρου. Γιατί το ομόσπονδο πολ(· 
τευμα αι. μια μικρή χώρα όπως είναι τι Κύπρος είναι δαπανηρό. Η λύση της διζωνικής 
ομοσπονδίας επελέ'Υη, αφού προηγουμένως είχαν αποτύχει οι προσπάθειες για την 
αναζήτηση άλλης μορφτ'ις λύσης. 

Από το Ι 977 μέχρι σήμερα όλες οι συνομιλίες και οι διαβουλεύσεις κα~ όλες οι 
προτάσεις που υποβλήθηκαν βασίζονταν στη λύση της διζων~κής ομοσπονδίας. τι οποία, 
όσον αφορά την εσωτερική πτυχή, θα πρέπε~ να διασφαλίζει το δικαίωμα επιστροφής 
των προσφύγων και τις άλλες βασικές εΛ.εUk:ρίες και, όσον αφορά την εξωτερική πτυχή, 
να προβλέπει την αποχώρηση των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων και διεθνείς 
εyyuήσεις που δε θα διαλαμβάνουν το δικαίωμα στρατιωτικής ε..-rέμβασης. Αυτές ήταν 
οι κατά καιρούς θέσεις που ομόφωνα απαράσισε και υ.."tέβαλε το Εθνικό Συμβούλιο και 
αυτές τις θέσεις εξακολουθεί να υποστηρίζει ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 
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Συχνά λtγεται ότι τι δι.εξαγωγή συνομιλιών με το σύνοικο στοιχε(ο επέτρεψε να 

δημιουργηθεί τι εντύπωση όη το Κυπρι.ακό είναι δι.αχοινοηκή διαφορά και όχι 

πρόβλημα εισβολτ'ις και συνεχιζόμενης κατοχής. Η θέση αυτή παραγνωριζει τα 

ακόλουθα βασικά γεγονότα: 

Μετά την τουρκική εισβολή το Κυπριακό παρουσιάστηκε στη Γενική Συνέλευση 

του ΟΗΕ τόσο από το Μακάριο όσο και από τον κ. KwtQwνou που τον συνόδευε ως 

θέμα τουρκικής εισβολής. Είχε ζητηθεί τότε να καταδικαστεί η Τουρκία ως εισβολέας 
και να ληφθούν μέτρα EVOvt(oν της. Όμως δεν κατορθώσαμε να πά(>ουμε ψηφι.σματα 

που να προβλέπουν καταδίκη της TOUΡX(σς ή που να προβλέπουν μέτρα χατά της Touρ

κίας. Το ψήφισμα που πήραμε. αφού μι.λoUΣΕ για αποχώρηστι των ξένων στρατεvμάτων 
κοι επιστροφή των προοφ\ιΥων, μας παρέπεμπε σε σuνoμι.λιες για την εξεύρεση λύσης 

του κυπριακού ~λήματoς. 

Mw άλλη περ(.πτωση κατά την οποία ζητήσαμε τη λήψη μέτρων από το Συμβούλιο 
Ασφαλείας 'ήταν όταν τι τουρκική πλευρά αναΚ'ήρυξε το ''ομόσπονδο κράτος" στο βορρά. 

Προσφύγαμε τότε στο Συμβούλιο AσφαλεLας, επαναλόβαμε την ανάγκη λήψης μέτρων 

κατά της Τουρκίας ως εισβολέα και τovΙΟαμε όη τα τoυρκ~κά κατοχικά στρατεύματα 

όχι μόνο δεν αποσύρθηκαν, αλλά ενι.σχύθηκαν, ότι με την κάλυψη των στρατευμάτων 

αυτών άλλαζε η δημογραφική σύνθεση του βόρειου τμήματος της Κύπρου με τη μετα· 

φορά εποίκων και ότι τα κατοχικά στρατεύματα δεν επέτρεπαν την επιστροφή των 
προσφύΥων στα σπΙτια τouς. Και πάλι όμως μας παρέπεμψαν σε συνομι.λίες. 

Είχα την τιμή να εκπροσωπήσω την Κύπρο rI εκείνη τη σύνοδο του Συμβουλίου 
Aσφαλεl.ας. Ας δονμε πώς είχα τoπoθετfιoει τότε το Κ uπριακό ξεκάθαρα ως θέμα 
εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής και πώς ζrιτήσαμε τη λήψη μέτρων για εφαρμογή 

των ψηφισμάτων του ΟΗΕ. Διαβάζω από τα πρακτικά: 

"Δώδεκα χρόνια έχουν περάσει από το Δεκέμβριο του 1963 και σήμερα, παρά τα 
πολλά ψηφίσματα που ομόφωνα εγκρίθηκαν από τη Γενική Συνέλευση και το Συμβούλιο 
Ασφαλειας και τα οποία καλο6ν όλες τις ΧώQες ,να σεβασθούν την ΚUΡιαρχ(α και 
εδαφική ακεραιότητα της Κύπρου, η Κύπρος εμφανιζεται ενώπιόν σας, όχι πλέον για να 

ζητήσει από το διεθνή οργανισμό να προστατεύσει την ΚUΡι.αρχ(α και εδαφική της 

ακεραιότητα a..-τό απειλtς ούτε για να πληροφορήσει το διεθνή οργανισμό και να κατα

γράψεΙ το γεγονός όtL η TOUΡΚ(α με δυνάμεις κατοχής έχει καταλάβει το 40% του 
κυπριακού εδάφoUς και έχει καταντήσει 200,(ΧΧ) Ελληνοκu.Jτρίους να υποφέρουν ως 

πρόσφυγες στην {.δια τη χώρα τους, αλλά για να ζητήσει τη λήψη μέτρων κατά του 

ε~σβoλέα, γιατί, αν δε ληq:&ύν επειγόντως τώρα, η ανεξαρτησια της κνπρου θα κατα

στραφεί και εκείνο που θα παραμεΙνει θα είναι ο εφιαλtLκός ήχος μακρών συζητήσεων 
της Γενικής Συνέλευσης και του ΣυμβουλΙΟυ ΑσφαλεΙας και η σωρεια των μη εφαρμο

σθέντων ψηφισμάτων στα αρχεία της γραμματειας σας" . 

Και συνεχ(ζω: 

"Ζητώ, κύριε Πρόεδρε, την επιείκειά σας, αν φαίνομαι να μιλώ συναισθηματικά. 
Αλλά η κραυγή που ακούεται δεν είναι δική μου· είναι η κραυγή της Κύπρο\! ΠΟ\! 

υποφέρει. Μην την αφήσετε να παραμεΙνει κραυγή στην έρημο των συyκρoUΌμενων 

διεθνών συμφερόντων, των στρατηγικών τοποθετήσεων και των εθνικών σοβινισμών. 
Ακούστε την και γνωρίστε την όπως είναι . Είναι η φωνή που σας καλεί να παρέμβετε 
και να εμποδίσετε τον ανυπόφορο πόνο. Να επανορθώσετε καταπατημένα δικαιώματα 
και ανθρώπινη αξιοπρέπεια και να παρεμποδίσετε την καταστραρή της ανεξαρτησίας 
μιας μικρής και αδύνατης χωρας. Ζητώ α..-τό εσάς τωρα να πάρετε τα αναγκα{α αποτελε· 
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σματικά μέτρα και να δώσετε τις αναγκαίες θεραπείες ποιι θα κάνουν τα ψΤιφΙσματα του 
ΟΗΕ αποτελεσματικά λόγω εφαρμογής και πσu θα αποκαταστήσουν την εμπιστοσύνη 

μας και την εμπιστοσύνη του κόσμου προς τον Οργανισμό των Ηνωμένων Εθνών στον 

οποίο τόσο μεγόλες ελπl.δες εναποτέθηχαν για ειρηνη, ασφάλεια και για έναν κόσμο με 

ανθρώπινη αξιοπρέπεια". 

Είχα ζητήσει ακόμα να καθορι.στΕΙ: προθεσμΙα εντός της oπot.ας, αν η TOUΡΚ(α δε 

συμμορφωνόταν, να λαμβάνoνrαν μέτρα εναντ(ον της. Κανένα μα κανένα από τα 

μόνιμα μέλη του ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλείας δεν υποστήριξε την πρότασή μας για λήψη 

μtτρων κατά της Τουρκιας. Η σοβιετική αντι.πρooωπtω εισηγήθηκε διεθνή διάσκεψη 

για επίλυση του Κυπριακού. Τελικά το Συμβούλιο Ασφαλείας ομόφωνα με την παρά

YQαqχ> 5 του "ψηφΙσματός του υπ' αριθμό 367 κάλεσε και τις δυο πλευρές να αρχΙΟουν 
συνομιλιες, όπως προέβλεπε το ψήφισμα 3212 της Γενικής ΣUΝΈΛΕΥΣΗς του ΝοεμβρΙΟιι 
του 1974. 

Σε εκείνη τη μαραθώνι.α συνεδρία του ΣιψβουλΙΟυ Ασφαλε(ας, που άρχισε στις 20 
ΦεβρoUΑΡΙoυ και τέλειωσε στις 12 Μαρτίου, το παρασκήνιο για την έκδοση ψηφίσματος 

που να περt.έχει μέτρα κατά της Toυρκtας ή τουλόχιστον να καθορίζει σύν'toμo χρονικό 

πλαΙσιο για σuμμόρφωσή της προς τα ψηφί.σματα υπήρξε έΥΙΟνο. Το έζησα από κοντά, 

γιατΙ μου είχε ανατεθεί η ηγεσία της κυπριακής αvιtJtQOOω1tεΙας, και μπορώ να δηλώσω 

κcιτηyoρηματικά ότι κανtνα από τα μόνιμα μέλη του ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλειας παρ' όλες 

τις πιέσεις μας δε δέχ&ηκε να περιληq:&ύν στο ψήφισμα μέτρα. κατά της Τουρκίας τi να 

περιληqjjεΙ χρονικό πλαΙΟιο για την υλο.."tOίηστ'ι τους. Μπορώ ακόμα να σας πληροφο
ρτiσω υπεύθυνα ότι παρόμοια τiταν και η θέση των μη μόνιμων μελών του Συμβουλίου 

Ασφαλείας, προερχομένων από το δυτικό και ανατολικό κόσμο και από το χώρο των 

Αδεσμεύτων. 

θα αναφέρω τώρα ακόμα μια περι..ττωση κατά την oπow ζητησαμε τη λήψη 

μέτρων. Όταν το 1984 η τoυρκικτi πλευρά με την ανακτiρυξη του ψευδοκράτους παρα
βίασε κατάφωρα το ψήφισμα της Γενικτiς Σuνtλευσης 3212 που ζηto\lσε να γΙνει 
σΕβαστη η εδαφικτi ακεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας αλλά και τα άλλα ψηφι.. 

σματα του Συμβουλίου AσqχIλείας, ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας κ. Σπύρος 

Κυπριανού και οι άλλοι αρχηγοί των κομμάτων που τον σuνoδείιαμε καταβάλαμε στα 

παρασκτiνια, κατά τη ΣUΖ'ήτηση της πρoσφυyiις μας στο Συμβούλιο AσqχIλειας, προσπά
θειες για έκδοση ψηφΙ.σματος που να περιλαμβάνει μέτρα. κατά της Τουρκίας. Όμως και 

πάλι αυτό δεν έ'γινε κατορθωτό. Ναι μεν το Συμβοίιλιο Ασφαλείας καταδίκασε την 

ανακτiριιξη του χωριστού κράτους, ναι μεν το Συμβούλιο Ασφαλειας ζiιτησε από τα μέλη 

του διεθνούς OQΎO.νισμoiι να μην το αναγνωρίσουν, αλλά ταυτόχρονα μας παρέπεμψε 

και πάλι σε συνομιλίες. 

Δε θα αναφερθώ σε άλλες προσπάθειες ",QU έγιναν. Οι τρεις που ανέφερα. 

δείχνουν καθαρά ότι δεν umiρξε από μέρους της δι.χ'ής μας πλευράς ολιγωρία ή αμέλεια. 

Εκείνο που υπήρξε τiταν απροθυμία των μόνιμων μελών του Συμβουλίου AσqχIλε[ας. 
των εκάστοτε συμπληρωματικών μελών του Συμβουλίου Ασφαλειας και της Γενικής 

ΣUΝΈΛΕUΣΗς για λτjψη μέτρων κατά της Τουρκιας. 

Μετά την τoυρκικτi εισβoλτi δεν εκδόθηκε ψήφισμα που να μη μας παραπέμπει σε 

συνομιλίες για την επίλυση του Κυπριακοίι, παρόλο που επανειλημμένα έχουμε τονίσει 

προς τη Γενική Συνέλευση και το Συμβοίιλιο Ασφαλείας ότι το Κυπριακό είναι θέμα όχι 
μόνο εισβολής και ΣUΝΕΧιζόμενης κατοχής αλλά και συνεχούς παραβιaσης των περι 

Κύπρου ψηφισμάτων του ΟΗΕ. 
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Το επιχεΙρημα ότι το Κυπριακό είναι θέμα μόνο εισβολής και κατοχής δυστυχώς 

δεν πεΙθει διεθνώς για τους ακόλoυθoUς λόγους: 

Το Κυπρι.ακό άρχισε το 1963, ενώ η εισβολή έγινε το 1974 και κατά την περίοδο 
αυτών των δέκα χρόνων δοκιμάστηκαν διάφορες δι.αδικασίις επιλυσής του. Διορι.
στηχαν δύο μεσολαβητές, οι Γκάλο Πλάζα και Toυoμιόγιa, διεξήχθησαν σuνoμιλLες 
μεταξύ Ελλόδας και Τουρκιας με τη μεσολάβηση του Άτσεσον και ακολούθησαν ενδο
κυπριακές σννομιλίες, χωρίς όμως να επιτευχθεί λύση. Υπήρξε μάλι.στα περίοδος που 

στην Κύπρο βρισκόταν ελληνική μεραρχία και δεν υπήρχαν τουρκικές δυνάμεις 
εισβολής και κατοχής και εντούτοις δεν επιτεύχθηκε λ\!ση. 

Διεθνώς ).ουτόν γίνονται παραδεκτά τα ακόλουθα: 

(ο) ΤΟ Κυ.τριακό προ\!πήρχε της ει.σβολής και ήταν άλυτο γι.α δέκα χρόνια. 

(β) Η τουρκική εισβολή δεν έλυσε το Κυπριακό, αλλά το περιbτλιξε και 

δημιοίιργτισε το πρooφuyικό και άλλα προβλήματα. 

(γ) ΤΟ κυπριακό δε λύνεται μόνο με ωroχώρηση των τουρκικών κατοχικών 

στρατευμάτων, αλλά χρειάζεται να επιλυθεΙ και η εσωτερική πτυχή του. 

(δ) Για να ΕΠιλυθεί το κυπριακό και να απαλλαγούμε από την παρουσία των 

τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων. πρέπει να βρεθοίιν ταυτόχρονα λύσεις 

και για τις δύο πτυχές του. 

Έτσι βλέπει ο διεθνής παράγοντας το Κυπριακό και όχι όπως το βλέπουμε εμείς ή 

όπως εμε(.ς θέλουμε να το βλέπει. Πρέπει επομένως να προσγειωθούμε. 

Μπορούμε με τη διεθνοποίηση να αλλάξουμε αυτή την εικόνα που έχουν οι ξένοι; 

Είναι γεγονός ότι παρέχεται διεθνής υποστήριξη στη θέση ότι η παρούσα κατά

σταση δεν αποτελεί λύση και ότι η κατοχή πρέπει να τερματισθεί. αλλά ο τερματισμός 

της πρέπει να ε~ναι αποτέλεσμα λύσης. Αυτή είναι η διεθνής θέση και από αυτή τη 

διεθνή θέση δεν κατορθώσαμε μέχρι σήμερα να μετακινήσουμε τα μόνιμα μέλη του 

Συμβουλίου Ασφαλείας και την ολομέλεια. 

Α ν διαφανεί ότι η δική μας πλευρά υπαναχωρεί από θέσεις στις οποίες έχει 
συμφωνήοn, το μόνο που θα επιτύχουμε θα είναι μείωση της διεθνούς πίεσης που 
ασκείται στην Toυρκtα για να επιδε(ξn διαλλακτικότητα. 

Μερικοί προβάλλουν τη θέση ότι δε θα έπΡΕ,ι-τε να αναζητήσουμε λύση στο παρόν 

στάδιο, αλλά να αναμένουμε. διότι πιθανόν στο μέλλον οι συνθήχες να βελτιωθοίιν προς 

όφελός μας. 

Π ιστε\ιω ότι μια τέτοια πολιτική με μαθηματική ακρ(βεια θα οδηγήσει στην τελεσί.

δικη διχοτόμηση με βάση τη σημερινή διαχωριστική γραμμή. Αλλά ακόμα και η έκφραση 
τέτοιων απόψεων προκαλεί ζημιά στο εθνικό μας πρόβλημα. 

Η εκτίμησή μου αυτή βασίζεται οε επαφές που έχω με τους πρεσβευτές όλων των 

χωρών που διατηρούν στην Κύπρο πρεσβείες, σε Ε,ι-ταφές που έχω με τouς QQΧ1lΎo(ις των 

ευρωπαΙκών κομμάτων που συμμετέχουν στην Ένωση Ευρωπαίων Δημοκρατών, 

πολλοί από τους οποίους είναι και πρωθυπουργοί. καθώς και σε επαφές που έχω με 

ξένους δημοσιογρόφους. 

Όλοι αυτοί μου θέτουν συνεχώς και επίμονα το ερώτημα αν πράγματι στην ελλη

νοκυ.,τριακή πλευρά υπάρχουν δυνάμεις που αντιτίθενται στην ομοσπονδιακή λύση και 

αν αυτές οι δυνάμεις προτιμοίιν τη διαιώνιση της naρouoa; κατάστασης. Οι ίδιοι τονί

ζουν ότι αυτή η πολιτική δε διαφέρει καθόλου από την πολιτική Ντενκτάς, ο οποίος δύο 

φoρtς είχε υπογράψει την ομοσπονδιακή λύση στις δύο συμφωνl.ες κορυφής, αλλά τώρα 
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θέλει να ξεφύγει και να επιη)χn αναγνώριση του ψεuδoκράτoυς του. Έ-ι:οι τι εντ'inτωση 

που τους δημι.ouρyεΙται είναι ότι UJtάρχoυν και στις δύο κοινότητες απορριπτικές δυνά
μεις με τη μόνη διαφορά ότι στην τουρκική πλευρά την ομοσπ.ονδια την απορρίπτει 11 
"εξouσία~ και την αποδέχεται 11 αvτι"τoλίτεuση, Ε\ώ στην ελληνoκUΠΡι.ακή πλεUQά την 
oμoσπoνδLα την απορρ(.πτει τμήμα της αvτιπoλίτευσης και την α.."tOδtχεται ένα άλλο 
τμήμα μαζί με την κυβέρνηση. 

Αυτή 11 εντύπωση δημιουργεί αμφιβολίες για τη δυνατότητα εξεύρεσης λύσης στο 
Κυπριακό , τι oπoιa. όπως πρoβλtπoυν τα ΨΊφίσματα του ΟΗΕ. πρέπει να είναι 

αποδεκτή και από τις δυο πλευρές. Auτfς οι αμφιβολίες επηρεάζουν aρyηtLKd το 
δι.εfMς ενδιαφέρον για το Kuπρι.ακ6. 

Μια ό.λλη σοβαρή EΠtmωoη που προκύΠΤΕΙ από την εντύπωση που έχω προανα

φέρει είναι ότι απoθcιρρύνovται στην τoυρκoκuπριακή πλευρά εκείνες ΟΙ δυνάμεις που 
επιθυμούν λύση με βάση την oμoσπoνδl.α και έτσι ισχυροποιείται 11 θέση του Ντενκτάς. 

Κατά και,ρούς ορισμένοι εκφράζουν την άποψη ότι πρέπει να καταγγελθούν οι 
σνμφωνίες κορυφής. Μια τέτοια καταyγελt.α θα είχε καταστρεπτικές συνέπειες γι.α το 

Κυπριακό. γιατί θα οδηγούσε στο συμπέρασμα ότι και οι δύο πλευρές δεν επι.&uμoύν 
λίtση, όΊΙ και οι δύο πλευρi:ς υπαναχώρησαν από τα σuμqχννηθtντα και ότι επομένως η 

μόνη λύση είναι η διχοτόμηση, και ένα τέτΟLO συμπέρασμα θα μπορούσε να επισπεύσει 
τη μέχρι σήμερα απoφεuχθείσα αναγνώριση του τουρκοκυπριακού ψεuδoκράτoUΖ· 

ΣυνΟψίζοντας θtλω να τονίσω ότι θtση του Δημοκρατικού Σuvαyερμoύ ήταν και 

παραμένει η εξεύρεση λύσης βασισμένης στις συμφωνίες κορυφής και στα ψηφί.σματα 

των Ηνωμένων Εθνών, δηλαδή λύσης διζωνικής και δικοινοτιχής ομοσπονδίας, η oπoι.a 
να διασφαλ(ζει το δικα(.ωμα επιστροφής των προσφύγων και τις όλλες βασικές ελευθε.
ρ(ες, να απαλλάσσει την Κύπρο από τα τουρκικά κατοχlΧά στρατεύματα, να καταργεί 

το δικα(ωμα στρατιωτικής επέμβασης και να προσφέρει ένα λειτouρyήσιμo σύνταγμα. 

'Ερχομαι τώρα σε ένα άλλο θέμα που αφορά τη σημερινή θέση του Κυπριακού. 

Πot.δ. είναι η σημερινή θέση του Κυπριακού; 

Έχουμε ακούσει τους προηγούμενους ομιλητές να δLEρωτώνται αν υπήρχε λόγος 
για αισιοδοξια και να θέλουν να ενημερωθεί ο λαός, γ ια να μπOΡέσtι να αποφασΙΟει αν 
έπρεπε να υπάρχει αι.σιoδoξι.a ή αν υπήρχε βάση για XMOLQ εξέλιξη στο Κυπριακό. Για 
να ενημερωθεί όμως ο λαός και να διαδραματ(σει το σωστό του ρόλο, πρέπει ταυτό

χρονα να του λεχθεΙ όχι αποσπασματικά αλλά το σύνολο των διαπιστώσεων που μετέ

φεραν οι εκπρόσωποι του Γενικού Γραμματέα στον Πρόεδρο της Δημoκρατι.aς, όπως 

ενημερώθηκε και το Εθνικό Συμβούλι.ο από τον (διο τον Πρόεδρο. 

θέλουμε πράγματι να εμ.φσ.νΙσουμε στο παρόν στάδιο το σύνολο των υποχωρή
σεων που διαπΙΟΤωσαν τα Ηνωμένα Έθνη ότι ήταν διατεθειμένη η Τουρχ!.α να κάμει και 
να δώσουμε στην Τουρκία το άλλοθι να λέει ότι αποχαλύψαμε τα πάντα, ότι της 
δημι.ουργήοαμε πρόβλημα και ότι δεν μπορεί επομένως να σuνεxΙσει; Αν όμως αποκα
λύπτουμε aπoσπασματικά τμήματα του όλου φό:σματος των εκτιμήσεων των Ηνωμένων 

Εθνών, τότε δε δίνουμε τη σωστή εικόνα. 

Εγώ θα ενημερώσω το λαό επΙ όλων των υποχωρήσεων που μας λέχθηκαν. γιατΙ. 

αν θέλουμε να συζητούμε και να έχουμε διχασττj το λαό, δεν μπ.ορούμε να οποχρύ
m:OtJμE τl.πoτα και να εμφανίζουμε μια ημιτελή εικόνα. 

Μας λέχθηκε στο Εθνικό Συμβούλι.ο ότι οι διαπιστώσεις των εχπροσώπων του 

Γενικού Γραμματέα ήταν ότι η Τουρκία ήταν διατεθειμένη να συζητήσει λύση της 
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εδαφ~κrις πτυχής με βάση το 27%, ακολουθώντας τη γραμμή Γκόμπι, και ότι η Μόρφου 
θα ήταν Εντός τΤ]ς δικής μας mριoχτiς. 

Μας λtχθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο ότι οι Τούρκοι για πρώτη φορά αναΥνώρισο:ν 
το δικαιωμα της επιστροφής των προσφύγων υπό την πρoUπόθεστι 6η θα καθοριζόταν 

πάνω ΟΕ xόQτη το 27% και ότι θα τίθετο το ερώτημα στους πρόσφυγες αν θέλουν να 
πάνε πΙΟω UJtό τουρκοκυπριακή διοίκηση, δοθέντος ότι στις περιοχές που θα επιστρt· 
φoVΤαν υπολογιζόταν ότι πέριξ των 85,000 θα επtστρεφαν αμέσως. 

Μας λέχθηκε ότι. αναφορικά με τις πρακτικές διισκολιες, οι θέσεις που διαπΙ· 
στωσαν ήταν ότι. αν τα σπίτια των Ελληνοχυπρ(ων κρατούνται αίτό εποίκους, θα παeα
δ~αν αμέσως στους ιδι.οκτήτες τους. Αν τα σπίτια κρατoiιvται από Τούρκους στρα
τιωτικούς, θα παραδίδoνtαν αμtσως στους Ελληνοκυπρίους. Αν στα σπίτια τους 
κατοικούν πρόσφυγες Τούρκοι από το νόto, θα έπρεπε να κτΙΟουμε σπίτια για τους 

Τούρκους πρόσφυγες, προτού μπορέσοw οι Έλληνες να επιστρέψουν. 

Μας λέχθηκε ακόμα ότι . όσον αφορά την αποχώρηση των κατοχικών στρατευ
μάτων, ήταν έτοιμοι να υπογράψΟυν την αποχώρηση. αλλά ότι ζητούσαν να παραμε(... 

νouν 2,oι:xJ Τούρκοι και 2,(ΧΧ) Έλληνες και ότι ήταν αvoικτό για συζήτηση το θέμα πότε 

και πώς θα (1Jt()(J1jρoνtαν. 

Μας λέχθηκε ακόμα ότι, αναφορικά με το δικαtωμα της μονομερούς επέμβασης, 
είχαν δεχθεί ότι αυτό δε θα ασκείτο, εκτός αν ένα σώμα στο οποΙΟ θα εκπροσωπείτο η 

ΔΑΣΕ. ΤΟ Σνμβούλιο Ασφαλείας και οι εκπρόσωποι των εγγυητριών δυνάμεων σ..-τοφαι

νόταν ότι χρειάζεται να γίνει επέμβαση, αφού γινόταν έρευνα και από μια ειρηνευηκή 

δύναμη πou θα στάθμruε στην Κύπρο. 

Είναι ΎΕΥΟνός ότι μας λέχθηκε πως η τουρκική πλευρά επέμεινε στην εκ περιr 

τροπής προεδρία. Δεν τoπoθεπιθr'rχαμε επί αυτών των θέσεων, γιατί δεν ήταν σωστό να 
ΤOι"'tOθeτηθoύμε. αφού δεν ήταν σuyχεχριμένες προτάσεις αλλά απλώς εκτιμήσεις t()'l) 

διεθνούς οργανισμού. Και λtω ότι να ι , δε μας ικανοποιούσαν, αλλά εδημιονργείτο 

εύλογη αισιoδoξiα ότι , αν αρχίζα~ιε με αυτή τη διαλλακτικότητα, θα μπορούσε ίσως στη 

συνέχεια να βρεθεί ένα περίγραμμα το οποι.ο να σνμφωνηθεΙ και να ωι:ΟΥραφεί. 

Είναι όμως γεγονός ότι στη συνάντηση Μητσοτάκη - Γιλμάζ ΟΙ Τούρκοι υπαναχώ

ρησαν εφ' όλης της ύλης, είτε διότι έτσι το εΙχαν προγραμματίσει, ώστε να qχIvoUΝ 

αρεστοί στον κ. Μπονς και να πουν "μα ο κ. Ντενκτάς μας δημιούργησε πρόβλημα" , είτε 
διότι πράγματι ο Ντενκτό.ς τους δημιούργησε πρόβλημα. 

ΤΟ βασικό ερώτημα είναι τι xbvouμE τώρα. 

Εμείς πιστεύουμε ότι, από τη στιγμή ΠΟΙΙ Ο Πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών 

αναμείχθηκε έμπρακτα στην πρωτοβοuλία τον Γενικού Γραμματέα παράλληλα και προς 
εν(σχvoη των ΠQOOΠαθεLών τον, θα διαπρό.παμε οφό.λμα αν επιδεικνύαμε: απροθνμΙΟ 

όσον αφορά τη συμμετοχή μας στις διαβονλεύοεις πον έχει πρσ-Υραμματ[σει ο Γενικός 

Γραμματέας μέσω των εκπροσώπων τον. 

θα διαπράπαμε σφάλμα με σοβαρές σuνέπ:ειες για το εθνικό μας πρόβλημα, αν 

καταγγέλλαμε τις συμφωνίες κορυφής ανι:Ι να διαπραγματεvθoύμε. 

θα διαπράτταμε σφάλμα τακτικής, αν δι.αχηρύσσαμε δημόσια τα θέματα Ε.οοιΙ των 

οποίων δε διαπραγματευόμαστε, διότι ακριβώς το ίδιο θα έχανε και 11 άλλη πλευρά. 

Προβάλλεται ο ισχuρι.σμ6ς ότι ΙΠCΆΡΧouν ορισμένες αρχές τις οποΙΙς πρέπει να 
δηλώσονμε ότι δε διαπραγματειιόμαστε. Πιστεύω ότι σε μια διαπραγμάτε\JOη πρέπει να 
ξέροιιμε ποιες είναι οι θέσεις πέραν των οποίων δε θα ωι:οχωρήσοιιμε, αλλά. αν εκ των 
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προτέρων" κάθε πλευρό διακ"ρύξε~ ποιες είναι οι θέσεις πσυ δεν αποτελούν αντικεΙ· 
μενο διαπραγμάτεοοης γι' αυτήν, οuδέ,"tοτε θα γίνει διαπραγμάτευση, γι.ατί είναι φανερό 
ότι και οι δύο πλευρές θα δηλώσουν θέσης οι ΟΠΟιες δεν μπορούν να αποτελέσουν ανtι

κε(μενο διanραyμάτeuσης. 

θα δι.απράπαμε επίσης σοβαρό σφάλμα ουσίας, αν UΠOΧωρoίlσαμε πέραν των 
ομόφωνων αποφάσεων του Εθνικού Συμβουλίου, γιατί πράγματι autt; οι ομόφωνες 
αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου έγιναν κατόπιν O\IVQιvετι.xτ'ις προσπάθειας και 

ορθά περιγράφηκαν ως ιστορικός συμβιβασμός. 

θα διαιτράπαμε ακόμα σφάλμα τακτικής, αν πα(ρναμε απόφασrι. και μάλιστα αν 

την ανακοινώναμε, για προσφυγή στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών, προτού 

δι.α.πιοτώσουμε nOLO είναι το κλίμα που επικρατεί στα Ηνωμένα Έθνη μετά τις ανακα

τατάξεις που βλέπουμε στο διεθνή χώρο. 

Υποστηρίζουν μερικοί πως θα έπρεπε να ανακοινώσουμε όη πάμε στη Γενική 

Συνέλευση και όχι να ερωτούμε αν πρtπει να πάμε. Επειδή , κατά τη γνώμτι τouς. αν 

ερωτούμε , οι περισσότεροι από τους εκπροσώπους των διάφoQων κρατών στα Ηνωμένα 

Έθνη θα μας αποθαρρύνουν. Ουδείς ει.σηγείται ότι θα πρέπει να ερωτούμε τις αντιπρο

σωπεtες των διάφορων κρατών στα Ηνωμένα Έθνη αν θα πρέπει να προσφύΥουμε ή όχι. 

ΕκεΙνο που τονίζουμε εΙνα~ ότι πρέπει να διεΡε:υντ1σουμε προηγουμένως τι μπορούμε να 

εξασφαλίσουμε και αν αυτό που μπορούμε να εξασφαλίσουμε είναι εξίσου ισχυρό με 

εκείνα που εξασφαλίσαμε στο mIQEλθόν, γιατί θα ήταν καταστροφικό αν εξασφσ.λ(ζαμε 
ψήφισμα λιγότερο ισχυρό ή με λι-Υότερους ψήφους από fΚt(νες που πήραμε στο 

παρελθόν. Ένα τέτοιο ψήφισμα θα μεf.ωνε αvrί να αυξήσει το πολιτικό κόστος της 

Τουρκίας εξαιτίας της πολιτικής της στο Κωτριακό. Γιατί η Τουρκία δεν επιδεικνύει 

εοο.ισθησΙΟ σε συζητήσεις και σε κατηγορίες που bwruπώνovraL σε βάρος της είτε εκτός 
είτε εντός των Ηνωμένων Εθνών. Ένα λιγότερο ισχυρό ψ;φισμα θα έστελνε στην 

ToUΡΚΙO το μήνυμα ότι με την πάροδο του χρόνου η διεθνής αντ(δραση μειώνεται και 

έτσι θα ενισχυόταν η τουρκική αδι.αλλαξία. 

Η σημεριντ; σύνθεση της Γενικής Σuνtλεooης πρέπει να μας πρσβληματΙΟει 

σοβαρά. ΟΙ κυβερνήσεις των πρώην ανατολικών χωρών. που πάντα ψήφιζαν τα περί 
Κύπρου ψηφίσματα. δεν υπάρχουν πλέον και δεν κατευθύνονται από τη Σοβιετική 
Ένωση, αλλά επηρεόζονται περισσότερο από τις Ηνωμένες Πολιτείες και Τ11ν Ευρω

πα'ίκή Κοινότητα. ΟΙ Αδέσμευτοι δεν έχουν πλέον συνοχή και δέχονται επιρροές από 
διαφορετικές κατευθύνσεις, επιρροές που πολλές φορές σχετ!.ζονται ακόμα κα~ με φυλε. 
τικά και θΡ11σκευηκά κριτήρια. Ο χώρος των Αδεσμεύτων επηρεάζεται ακόμα από τις 
εκθέσεις του Γενικού Γραμματέα, οι δε χώρες Τ11ς ΕΟΚ δέχονται επιρροές τόσο από τις 

Hνωμf:νες Πολιτείες όσο και από το ΝΑΤΟ. 

Me όσα λέγω δεν τοποθετούμεθα ενάντια (Jξ μια προοφιιΥή είτε στη Γενική Συνέ· 

λευση είτε στο Συμβούλιο Ασφαλείας. Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι, προτού 
αποφασίσουμε αν θα προσφύγουμε και πότε θα προοφύΥουμε, θα πρέπει να κάνουμε 

σωστές διαπιστώσεις και εκτιμήσεις σχετικά με τις δυνατότητες επιτυχίας μιας 
πρoσφuyής αλλά και σχετικά με τον κατάλληλο χρόνο. 

Οι διαπιστώσεις του Δτιμοκρατικού Σuναyερμo'ίι αναφορι.κά με την παρούσα φάση 
του Kuπριακoύ είναι ότι παρά την παρέμβαση των Ηνωμένων Εθνών δεν έχει καμφθεί 11 
τοιιρκική αδιαλλαξία, δεν κατoρθώθrικε οι απόψεις των δiιo πλευρών να προσεΥΥΙΟΟυν 

σε aχτίνα συμφωνίας και επομένως δεν μ.ιορεΙ να γΙνη συνάνπιση είτε πολυμερής είτε 

διμερής, YLOtt μια thOLO συνάντηση θα oδ1)yTJθεΙ σε αποτυχία. και υποστηρίξαμε και 
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uπoστηρ(ζoυμε ότι, αν η Τουρκία δε δώσει ενδείξεις και αποδείξεις αλλαΥτ'ις της θέσεώς 
της. δεν πρέπει να επιχειeήσoυμε ούτε σuνoμιλΙΙς αλλά ούτε και διεθνή διάοχεψη. 

Yπάρχovν εκείνοι που διακηρύσσουν ότι η πολιτική για εξεύρεση λύσης μέσω 

διαλόγου απέτυχε και πρέπει να εyκatalELφεIet. Πέραν όμως μιας σuνθηματoλoγΙας 
κεντjς περι.εχομένου, δε διατυπώνουν άπΟψη ως προς το ποια. πρι,-Ι:ΕΙ να ε(ναι η πολιτικτΊ 

που θα πρέπει να ακoλoUΘΗΘΕΙ KcLwtE μας λtνε να αφήσουμε τα πρόγματα όπως 
έχονν και να περιμένουμε βελτίωση των συνθτtκών προς όφελός μας. Έχω ήδη πει ότι 

μια τέτοια πολιτική οδηγεί στη διχοτόμηση με βάση τη σημερινή διαχωριστική γραμμή. 

Άλλοτε μας λένε να καταγγείλουμε τις συμφωνίες κορυφής και να επαναται-τοθε· 
τήσουμε το Κυπριακό ως θέμα εισβολής και κατοχής. Έχω ήδη εκφράσει απόψεις και 
γι' αυτό το θέμα. ότι δηλαδή το Κυπριακό τοποθετήθηκε ως θέμα εισβολης και κατοχής 

και ότι ΣUΖητήθηχε σε όλα τα διεθνή βήματα και εξασφαλf.στηχαν ψηφίσματα. τα οποία 

όμως πόντοτε μας παραπέμπουν σε σuνoμιλΙες για ειeηνιχή επίλυση του Κυπριακού. 

Δε νομ{ζω ότι η Κύπρος μπορεί να καταγγέλνει την Τουρκ(α για παραβ(αση των ψYJφι.-

σμάτων του ΟΗΕ. αν η (.δια αρνείται να συμμ.oρqxoθε( προς αυτά. 

Υπάρχουν όμως χαι ορισμένοι κύκλοι που, είτε για να δημιουργήσουν για τον 

εαυτό τους πολιτικό χώρο είτε επειδή πολιτιχά ε(ναι ανmαρκείς είτε ακόμα λόγω κεκτη

μένης ταχύτητας στη ΣUΝΘημaτoλoyίa. προσπαθούν αυτή την περιοδο να παραπλανή

σουν τον κυπριακό ελληνισμό και να τον παρασύρουν σε ΕΠικίνδυνες ατραπoUς που δεν 

οδηγούν στην απελευθέρωση της πατρίδας μας αλλά στην πλήρη καταστροφή της. 

Πιστεύω ακρόδαντα ότι αυτές οι προσπάθειες ζημιώνουν τον κυπρι.αχό ελληνισμό 

και την υπόθεσή του. διότι του δημιουργούν ψευδαισθήσεις οι οποίες μπορεί να οδηγή· 

σουν σε επικίνδυνες καταστάσεις. Εν πάση περι.πτώσει στο τέλος αmές οι ψευδαισθή

σεις διαλύονται aπό τη σκληρή πραγματικότητα. aπoγoητεύoυν το λαό και υπονο

μεύouν την αντοχή και την αγωνιστικότητά του. 

Ειλικρινά πιστεύω ότι μόνο η γνώση της πραγματικότητας και της αλήθειας 

μπορεί να βοηθήσει τον κυπριακό ελληνισμό στο ΟΥ.ληρό αγώνα του για επιβ(ωση και 

δικα!.ωση. Γι' αυτό και πάντοτε θα λέμε στο λαό αυτή την αλήθεια και θα συνεχίσουμε 
να αγωνιζόμαστε για την εφαρμσΥή μιας σωστής πολιτικής. 

Τελειώνοντας θέλω να επαναλάβω τις ε ισηγήσεις του Δημοκρα.τικοίΙ ΣυναγερμοίΙ 

για την αντιμετώπιση της παροίισας φάσης του Κ υπριακοίι: 

Πρώτο. να καταβληθεί προσπάθεια. ώστε ο Γενικός Γραμματέας να ετοιμάσει 
έκθεση στην οπο(α ΕuΘΑρΣΏς να καταλογιζει ΕUΘίινες στην Τoυρχlα για το νέο αδι.έξοδο 

στο Κυπριακό. 

Δεύτερο . να προετοιμαστοίΙμε για προσφυγή στη Γενική Συνέλευση και στο 
Συμβούλιο Aσq:ιαλε[ας. αφού σταθμίσουμε σωστά τις δυνατότητες επΙΤUΧ[ας μας. 

Τρίτο. να παύσουμε να δημιoυργoίIμt την εντύπωση ότι υπαναχωρούμε κι εμείς 

από συμφωνίες που έχουμε υπογράψει. 

Τέταρτο. να παραμείνουμε στις προτάσεις που ομόφωνα aπαράσιαι και υπtβαλε 
το Εθνικό Συμβούλιο το 1989. 

Πέμπτο. να ενισχύσουμε την οικονομική ovτoχή μας και την άμυνά μας. 

Έκτο. να ενισχύσουμε τη διαφωτιστική μας ε"ιι.uτρατεια στο εξωτερικό. 

Έβδομο. να χαραχθεί πανεθνική πολιτική μέσω μιας πανεθνικής δι.άσκεψης και να 

σχηματισθεί Κ"1~έρνηση εθνικής ενότητας για την εφαρμογή της. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Κληρίδης επιστρέq:ει στη θέση του Προεδρεύοντος της 

Βουλής και ο κ. ΛUΣΣΑΡ(δης επανέρχεται στη θέση του). 



ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

ι Ι 7 

Κύριε Ρολάνδη, επειδή θα συνεχίσουμε κα~ αύριο και επειδΊ\ αντιλαμβάνομαι ότι 
το ΡΙΚ θα σtαματήσει τη μετάδοση των ομιλιών, θα ήθελα, αν δε σας ενοχλεΙ, να μεΙνετε 

ως αύριο. για να ΣUΖητήσoυμε με το ΡΙΚ αυrή την εξέλιξη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επί της διαδικασιας. Συμφωνώ με την πρόταση αυτή, αλλά tχε ~ neQl.πou τρεις 

ώρες και ένα τέταρτο που ακούμε όλους τους αρχηγούς των κομμάτων. χωρίς να 

ξέρουμε πως συνεχι.ζουμε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

(Κάτι που λέει που δεν ακούεται.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εγώ θtλω να ακούσω α..-τό τον Πρόεδρο εδώ στην ολομέλεια εκείνο που συμφωνή

οατε κατ' ιδιαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Είχε ληφθεί απόφαση ότι, πέραν των αρχηγών των κομμάΊων ή των Κοινοβουλευ

τικών Eκ.'"tQOOώπων, θα μιλήσει και το κάθε κόμμα. Καθορ(στηχε ο χρόνος και νομί.ζω 

ότι αυτός ο χρόνος είναι γνωστός σε όλα τα κόμματα και εναπόκειται σ' αυτά να 

απαρασΙσouν ποιους θα παρουσιάσουν ως ομιλητές. Αύριο στη συνεδρία. στην oπol.α 
εγώ δε θα προεδρεύσω, γιατί θα είμαι προεδρεύων της Δημοκρατίας, ο Προεδρεύων της 

Βουλής θα πρέπει να δΙνει το λόγο εναλλάξ, όπως γίνεται συνήθως σε όλες τις σuνε· 
δρtες. Και εισηγοuμαι να αρχίσει η συνεδρl.α ούριο η ώρα ιο το πρωί, για να μπορέσει 
να ολοκληρωθεί η συζήτηση μέχρι το βράδυ. 

Ο κ. Ρολό.νδης. 

Ν. KATΣOνPIΔHΣ: 

Να γίνω συγκεκριμένος, γιατί δηλαδή έθεσα το θέμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

θέλω να ρωτήσω αν θα υπάρξει δευtεΡOλoγΙO ·και αντιλαμβάνομαι ότι θα 
υπάρξεΙ.- από τους αρχττΥοίις των κομμάτων και αν ο χρόνος θα είναι απερώριστος ή 

όχι. Εν πάση περιπτώσει, λtγω την ά.ίΤΟψή μου, ότι δε συμφωνώ να είναι απεριόριστος 

ο χρόνος της δευτερολογΙΟς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Είχε λεχθεί ότι θα 1JΠήρχαν δευtερoλoγtες, δεν καθορίστηκε όμως το χρονικό 
πλαΙΟιο. Αυτό μπορείτε να το συζητήσετε αύριο με τον Πρoεδρείιoνtα της Βουλής. 

Ο χ. Ρολόνδης. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ήθελα να αναφέρω ότι, εφόσον τα άλλα κόμματα έχουν εκφράσε~ 

τις θέσεις τους και εφόσον οι Φιλελεύθεροι δεν είχαμ.ε αυτή την ευκαιρια. επειδή αντι,.

λαμβάνομαι ότι έχει δι.ακοπεί το πρόγραμμα του ραδιοφώνου_ τουλάχιστον αύριο. όταν 
θα μου δoθeί ο λ&Υος, να έχω την ευκαιρία να μιλήσω πρώτος. Φοοικά θα είναι άλλος ο 

Προεδρεύων, αλλά θα ήθελα να το αναφέρω, ο'ύτως ώστε να δοθούν και οι θέσει.ς των 

ΦιλfλεUΘέρων, προτού αρχίσει 11 ΣUΖiιtrιση πάνω στο Κυπριακό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η προσπάθεια. αντιλαμβόνομαι, τι οποία θα γίνει από τον Προεδρεύοντα θα είναι 

να συνεχιστεί τι μετάδοση όλων των ομιλιών. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΙ ΙΑΔΗΣ: 

Να ληφθεί απόqχtση και να δι.αβιβαστεί, ,/ια-ι:( παρόμοια τακτική ακολουθήθηκε 

και στο παρελθόν. ΔιδεΊοι, κύριε Πρόεδρε, τι ευκαιρία, πιστεύω . ορθής διαqχUτLOης του 

λαού. Δεν έχουμε αμφιβολ{α ότι οι αρχηγοί των κομμάτων έχουν παροuoιάσει ένα περί

γραμμα των θέσεων των κομμάτων τους. Υπάρχουν όμως, και από το διάλογο θα δοθεί 

τι ευκαιρία να ακουστούν, και άλλες πτυχές και hot θα διαφωτιστεί απόλυτα ο 
κυπριακός ελληνισμός πάνω στις θέσεις 100 κάθε κόμματος ή ακόμα της ελληνοκυ

πριακής πλευράς σε ό,τι αqχ>ρά την παρούσα φάση του K\JΠQι.ακoίι. Συνε..Lώς το ΡΙΚ 

δεν μπορεΙ να ακολοuOεΙ του παρελθόντος πολιτική. ΟφεΙλουν να το αντιληq:60ίιν και 

ελί'ιίζω να το αντLληq::60ύν. ώστε να μη χρειαιrn:Ι να ληφθούν άλλα μέτρο. και άλλα 

μηνύματα να δοθούν. Πρέπει να ληφθεί η απόφαση και να διαβιβαστεί. οπότε δε θα 

έχουν άλλη ΕΠιλογή παρά να μεταδώσουν αύριο ζωντανή τη συ!;τΊτηση της βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ, Λ οοσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Εγώ συμφωνώ απόλυτα. ΕΙvoι η πρώτη φορά που η Βουλή ασχολεΙται σ' αυτό το 

επl.πεδo και σ' αυτή την έκταση με το εθνικό μας θέμα και νομίζω ότι είναι πράγματι 

δικαt.ωμα όλων των Βουλευτών να έχουν την ωταΙτηση να ακουστούν από το Ραδι.αρω. 

νικό Ίδρυμα Κύπρου. Σε άλλες χώρες του κόσμου όλες οι συνεδρίες της βουλής μετα

δίδονται από τηλεοράσεως και ραδιοφώνου. Τουλάχιστον ας χρησιμοποιήσουν τα ίδι.α 

μέτρα και σταθμά που χρησιμοποΙησαν σήμερα γι.α τους εκπροσώπους των κομμάτων 

και για τους υπόλoLΠOυς βουλευτές. Υποοτηρίζω πλήρως την άπΟψη του κ. Αναστα· 

σιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εγώ ήθελα να εκφράσω τις ε.."tιφυλάξεις μον για τον τρόπο με τον οποι.ο κατανέ

μεται ο χρόνος στα κόμματα γενικά και κατ' ε.."tέxταση στους αρχηΎOiις των κομμάτων 

και στους βουλευτές και θα 'θελα να υπενθυμίσω στο Σώμα ότι, πριν κλε!.σουμε γι.α το 

καλοκαΙρι. είχαμε υποσχεθεί στην ελεύθερη ραδιοφων!.α ότι θα γίνονταν διευθετήσεις, 

για να μπορούν να μεταδίδουν οι διάφοροι ιδιωτικοΙ ραδιοσταθμοί άι-τοτε αποφασ(.σουν 

και αυτό το μέτρο πιστείιω ότι θα υποχρέωνε και το ΡΙΚ να ακολουθήσει μι.α πιο σ(ιJ()'t'ή 
τακτική. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα παρακαλέσω τον κ. Λuσσαρίδη, ο oπot.oς θα προεδρεύει αυριο της συνεδρίας 

της Βουλής, να διαβιβάσει στο ΡΙΚ -αν είναι αυτή 11 ομόφωνη άπΟψη όλων των 
κομμάτων- όη θα πρέπει να συνεχίσει να μεταδιδει ης ομιλίες. 

Ο κ. Χριστόφι.ας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θεωρήσαμε περιπό να τοποθετηθούμε πόνω στο θέμα, γιατί 

θεωρούμε αυτονόητο ότι δεν WΤΆΡΧει BoυλεUΤΉς d αUΤΉ την αίθουσα που να εκφράζει 
διαφορετική άποψη. Κατά συνέπεια ΚΙ εμείς λέμε ότι είναι καλά να διαβιβαστεί αuτή 11 
επιθυμαι της Βουλής να σννεχιστεΙ 0'0 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Απόφαση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ δεν τη λέω απόφαση, αγαπητέ Νίκο' εγώ τη λέω επιθυμια και μετά να μιλούμε 

για μέtρσ. και τέτοια πρόγματα. Και νομιζω ότι θα βρούμε κατανό'ηση από της πλευρός 

της διεύθυνσης του ΡΙΚ ' ελπίζω τουλάχιστον όη θα τη βρούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αυτη η απόφαση του Σώματος θα διαβιβαστει. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουν εκφραστεί αμφισβητήσεις για τις δι.ευθεt'ήσεις που έγιναν 

από τους KOινoβoυλεuηκOUς EκπρoσώπoUς Τι τέλος πάντων λέχθηκε ότι έγιναν κατ' 

ιδιαν διaβoνλείισεις και συμφωνιες. Εισηγο"ίιμαι να μην ισχύσει τίποτε και να τερματ~ 

σουμε και τις συναντήσεις των Κοι"ΥΟβουλευτι.χών Εκπροσώπων, γιατί φαίνεται ότι 

προκαλο"ύν τις αντιδράσεις της ολότητας του Σώματος και δεν είναι ωραΙΟ πράγμα οι 

ΚοινοβουλευτικοΙ Εχπρόσωποι ή ΟΙ Πρόεδροι των κομμάτων να έρχονται σε 

σUyκρo\XJη με το αtσθημα των σννoδέλq:ων Boυλευtών. Δεν είναι κάτι που το επιδιώκει 

κανένας και δε δημιoUΡγεΙ ωραΙΟ κλίμα μέσα στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομ(ζω ότι πιθανόν να \l.ϊάρχOUΝ κάποιες αντιρρήσεις Τι να 

εκφραστο"ύν και στο μέλλον κάποιες αντιρρήσεις σε σχtση με ορισμένες δι.ευθετήσεις, 

αλλά νομίζω ότι θα ήταν λάθος να α..""tλo..ιϊoιήooυμε τα πράγματα και να πο"ίιμε ότι τώρα 

ενόψει μιας όποψης που έχει eχφραστεΙ σβή\'ουμε με μια μονοχονδυλιά τις συναντήσεις 

των αρχηγών και των εκπροσώπων των κομμάτων. Είναι πεπol.θησή μου ότι αυττ; η 

πρακτική βοηθά πάρα πολ"ίι αυτό το Σώμα να λειτouρyεΙ κανονικά και να διεξάγει τις 

εργασίες του παραγωγικά. Διαφορετικά πιστεύω ότι θα κωλυσιεργεί πολ"ίι η λειτουργία 

του Σώματος και θα έχουμε προβλήματα στο μέλλον, όλα τα κόμματα και κυρ(ως το 

Σώμα. Δηλαδή τα κόμματα τι θα πάθουν; Kυρtως το Σώμα και η αποτελεσματικότητά 

του θα ε.ιτηρεαστο"ύν. Γι' αυτό νομίζω ότι πρέπει να συζητηθεΙ και στις κοινοβουλευ

τικές ομάδες και σε επΙ-τεδο εκπροσώ.,ϊων ξανά το θέμα πιο νηφάλια και πιο ψύχραιμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με πλllρoqχ>ρOίιν τώρα ότι το ΡΙΚ τηλεφώνησε ότι δεν ιιπήρξε θέμα να διακόψει 
τη μετάδοση. Επομένως 11 όλη συζ'ήτηση διεξτjχθη άσκοπο. 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλιδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κ Uριε Πρόεδρε, εΙχα την ευκαιρία προ 20 πιρl.πoυ λεπτών να επικοινωνήσω με 10 

Γενικό Δι.εuθυνtή του ΡΙΚ. τον κ. Δ1jμητράκη Κυπριανού, ο αιτοιος μου ανέφερε Ει""[( 

λέξει: "Δεν προτιθέμεθα να δώσουμε ~αι αύριο ούτε από ραδι.oqxiwαιι ούτε από 
τηλεοράσεως. Για μας. για το ΡΙΚ, 11 συζήτηση του Κυπριακού στη Βουλή τελει.ώνει 
απόψε". Auτάγι.ατηντάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τώρα με πληροφορούν περί του αντιθέτου. επομένως θα δώσω το λόγο στον 

κ. Ρολάνδll. 

Οχ. ΛUΣσαρίδης. 

Β. Λ γΣΣΑΡIΔΗΣ: 

θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, γιατί εδώ υπάρχει μια παρεξήγηση. Ouδεις 

αμφl.OβητεΙ το δικαίωμα του κ. Poλάνδrι να μιλά. Ο χ. Ρολάνδης όμως δεν μπορεί να 

μιλά εκ μέρους κόμματος. Μπήκε στη βουλή δuνό:μει συνασπισμού. Έστω και αν ο 
tδιoς λέει ότι διαλύθηκε ο συνασπισμός, δι μετατρέπεται αυτόματα σε αρχηγό 

κόμματος είναι άτομο και όχι αρχηγός κόμματος. Επομένως για τον χ. Ρολάνδη 

ισχύουν όσα ισχύουν για όλους τους άλλους Βουλευτές και δεν μπορεί να τυγχάνει 

ειδικής μεταχεLρισης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν wyχάνει ειδικής μεταχεLρισης. ΜΙλησαν όλοι οι αρχηγοί των κομμάτων και 

ζητά να μιλήσει και του δΙνω το λόγο να μιλήσει ως Βουλευτής. 

Ναι, ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ήθελα να απαντήσω στον κ. Λοοσαρίδη. Ανεξαρτήτως του ότι ~ω το δικαίωμα 

ως Μέλος της Βουλής να συνεχίσω, ο κ. Λυσσαρίδης αναφέρθηκε στο συνασπισμό που 
υπήρξε με το Δημοκρατικό Συναγερμό προεκλογικά. Υπήρχε και υπάρχει και σήμερα 

στενή ΣUΝΕργασ(α με το Δημοκρατικό Συναγερμό. Νομικά όμως ο συνασπισμός υπήρχε 

προεκλογικά. Και αν κοιτάξετε τον Κανονισμό της Βουλής, λέει ότι οι Βουλευτές 
δηλώνουν σε ποια κοινοβουλευτική ομάδα ανήκουν μετά τις εκλO'ytς. Στην περl.πτωση 

τη δική μου και του Δημοκρατικού Συναγερμού οι 19 Βουλευτές του ΣυναΥερμου 
δήλωσαν ότι ανήκουν στην Koινoβoυλεvτική Ομάδα του Δημοκρατικου ΣVΝΑΎEρμoυ κι 
εγώ δι' επι.στολής μου προς τον Πρόεδρο της βουλ.ής ανέφερα ότι είμαι ο Πρόεδρος των 

Φιλελευθέρων τους oπoΙOuς και εκπροσωπώ. Κατά ΣUΝΈΠΕια, παρόλ.ο που δεν ~ω 

κοινοβουλευτική ομάδα, εΙμαι στη θέση που ήταν το δικό σας κόμμα δέκα χρόνια 

ακριβώς, όταν δεν είχατε κι εσείς κοινοβουλευτική ομάδα. Το ότι μπήκα στη Βουλή 

σuνασπιζόμενoς με άλλο κόμμα είναι δικαίωμά μου με βάση νομοθεσισ. την οποία αυτό 

το Σώμα ψήφισε. Κατά συνέπεια δεν παύω να είμαι αρχηγός των Φιλελε'ίιθερων μετε
κλογικά . αρχηγός κόμματος δηλαδή, είτε το θέλετε είτε όχι. Αυτός είναι ο νόμος. αυτό 

επιτάσσει ο νόμος και η δημoκρατtα και έχω κάθε δικαίωμα να ζητήσω το λόγο. για να 
εκφράσω τη θέση του κόμματός μου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΛυσσαρLδης. 

Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ: 

Διαφωνώ ριζικά και θα ζητήσω 11 Boιιλτi να τοπ.οθετηθεΙ Η ΕΔΕΚ αυτοδύναμα 
κατερχόταν σης εκλογές και δεν ήταν χοινοβου).,ενηχό κόμμα" ήταν κόμμα, αλλά δεν 

'ήταν κoινoβoυλεuτ\.ΚΙ; ομάδα όσο δεν είχε αυτά τα εxtyyoo. Ο κ. Ρολ.άνδης δεν κατήλθε 
αυτοδύναμα στις ε~ς. όπως δεν κατήλθε κάποτε και ο κ. Παναγιώτου. ενώ ήταν 
εκπρόσωπος της Ένωσης KtvtQO\!. Α\Πό δεν του έδινε χανtνα επιπλέον δικαίωμα από 
τα βασικά δικαιώματα των Βουλευτών. Διαφορετικό, ουσwστικά θα πρόκεται για 
δLXοLωμα εξ υποκλοπής. Και επομένως να μην κάνει αυτές τι.ς ΣUΓΧρl.oει.ς ο 

χ. Poλάνδrις. είναι απλό Μέλος της βουλής. Εκτός της βουλής μπορεί να είναι Πρόε
δρος του Κόμματος των Φιλελευθέρων. Σ' αUΤΉ τη Βουλή είναι απλώς ένα Μέλος και 

δεν έχει κανένα ΕΠι.πλέον δικαLωμα απ' όσα έχουν όλα τα άλλα Μέλη της Βουλής. 

Eπoμtνως. αν ο κ. Ρολάνδης έχει το δικαίωμα να μι.λ'ήσει επ' αόριστον από το β'ήμα. 
τότε και όλα τα άλλα Μέλη της βουλής θα πρέπει να έχουν 10 tδι.o δικαLωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολόνδllς ζήτησε να μιλήσει και εΙναι Boυλεmής και δικαιούται να μιλήσει. 

Όσον αφορά το αν θα μιλήσει απεριόριστα Τι όχι, αυτό επαφΙUαι σ εμάς εμείς θα 

απoφασLσoυμε πόσο χρόνο θα μιλήσει. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

θα ήθελα όμως, κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω στον κ. Λooσαρi.δτι, γιατί υπάρχει 
απόλυτη παρανόηση, νομ(ζω. Εμείς ΟΙ Φιλελεύθεροι κατήλθαμε σε συνασπισμό με το 

Δημοκρατικό Συναγερμό βάσει της κειμένης νομοθεσίας. Η νομοθεσία, την οποία αυτό 

το Σώμα ψήφισε, οι εκλογικοί νόμοι δηλαδή, προνοούν ότι κόμματα δύνανται να συνα

σπισθούν. Συνησπίσθημεν, το ψηφσδέλτιο ήταν Δημοκρατικός Σuναγερμός

Φιλελεύθεροι και μπήκα~ιε στη Βουλή με αυτό το ψηφoδtλτιo, το οποίο βάσει του νόμQυ 

μετεκλογικά δεν μπορούσε να συνεχιστεί κι έτσι κάναμε τις δηλώσεις τις oπoLες κάναμε. 

Κοιτάξετε τον Κανονισμό της Βουλής και το Σύνταγμα. Αυτή τη στιγμή τα δικαιώματα 

τα δικά μου είναι ακριβώς τα tδια με τα δικαιώματα που έχετε κι εσείς ως αQΊfIYός 
κόμματος. Ο Κοινοβουλευτικός Eκπρόα.ιJπός σας έχει πρόσθε'τα δικαιώματα βάσει του 
Κανονισμού της βουλής και του Συντάγματος ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κοιτάξετέ τα, κύριε Χατζηδημητρίου, να μη συ!;ητούμε και να λέμε ό,ΤΙ θέλουμε. 
Κοπάξετε το νόμο και το Σύνταγμα. 

Λοιπόν, κατά ΣUΝΈΠΕια, από τη στιγμή noυ ζήτησα το λόγο ως αρχηΥός κόμματος, 

από τη στιγμή που είμαι Πρόεδρος των Φιλελ.ειeέρων εκλεγείς βάσει του καταστατικού 

το" κόμ~ιατoς, έχω δικα(ωμα να εκπροσωπώ αυτό το κόμμα. Δε λέω ότι έχω δικαιώ
ματα τα οποία έχουν κόμματα που έχουν πολιτική κομματική ομάδα, αλλά λέω ότι έχω 
ακριβώς τα (δια δικαιώματα τα οποία είχε και" ΕΔΕΚ, προτού να έχει πολιτική κομμα
τική ομάδα. Όχι εκείνα τα οποία είχε ο κ. Π αναγιώτου, στα οποία αναφερθήκατε, ο 

οποίος ανήκε στο ΔΗΚΟ. Αυτή είναι η κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 
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τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ θέλω να εγεLρω θέμα διαδικασιας. Νομίζω αυτη η συζήτηση να σταματήσει. 
αν μη ΤΙ άλλο ενόψει της φύσεως του θέματος 1Ι;Οιι σύ;ητούμε. Η Βουλή δεν αναγνω
ρίζει αρχηγούς κομμάτων ούτε ο Κανονισμός. Αναγνωρίζει απλώς κοινοβουλευτικές 
ομάδες. Όλοι οι άλλοι -μπορεί να είναι ο Πάπας, μπορεί να έχουν οποιοδήποτε άλλο 
αξιωμα θέλουν εκτός της Βουλής- είναι Μέλη της βουλής και η Βουλή αναγνωρίζει 
μόνο κοινοβουλευτικές ομάδες και τους εκπροσώπους τους. που μπορεΙ να είναι 
αρχηγοί κόμματος, μπορεί και να μην είναι. καλή ώρα 6.-τως η αφεντιά μου. επομέ\'ως. 

παρακαλώ αυτή η συζήτηση να μη συνεχιστεί. γιατί πιστεύω ότι πραγματικά υποτιμούμε 
το θέμα "[ο ο..-το[ο συζητοUμε. Ο Χ. Ρολάνδης έχει δικα(ωμα να μιλήσει ως Boυλευτfις. 
Το\! το δίνει το Σύνταγμα και ο Κανονισμός. Ζτ,τησε το λόγο να μιλήσει ως Μέλος της 
Βουλής και όχι ως εκπρόσωπος κοινοβουλευτικής ομάδας και όχι με οποι.αδήποτε όλλη 
ιδιότητα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν πρόκεnαι να συνεχίσουμε τη συζήτηση, τότε πρέπει να ξεκαθα. 

ρΙσουμε μέχρι ποια ώρα θα πάμε κα~, αν πρόκειται να μιλήσε~ ο κ. Ρολ.άνδης, ως 

Boυλευrής έχε~ το δικα(ωμα. Όμως πoιo~ άλλα Βουλευτές θα ήθελαν να μιλήσουν 

απόψε; Για να ξέρουμε μέχρι πού θα πάμε. ΓιατΙ δεν μπορεί να μιλήσει κάποιος 

Boυλευrής με κάποιο προνόμιο α..-τόψε. εφόσον μεταδιδεται από το ΡΙΚ, και αύριο. αν 

το ΡΙΚ δε μεtαOOχJει -πράγμα που δεν πιστεύω βεβαtως- να μην μπορέσουν να ακου

στούν οι όλλοι από ραδιοφώνου. n' αυτό βάζω θέμα μέχρι ποια ώρα θα συζητούμε, για 
να μπορέσουν απόψε να μιλήσουν και οι άλλo~ Βουλευτές οι oπoίo~ θέλουν. ώστε να 
μην έχουμε πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ μέχρι ποια ώρα θα συζητήσετε εναπόκειται στο Σώμα να το αποφασίσει και 

όχι σ' εμένα. Εγώ είμαι διατεθειμένος να παραμείνω εδώ μέχρι και τις 3 τΟ πρωί, αν 
θέλετε να συνεχίσουμε. A"JJ..iJ. είχαμε κανονίσει για διήμερη συζήτηση και νομιζω ότι σε 
καμιά ώρα θα 'πρεπε να είχαμε κλεtσει και να αναβάλλαμε τη συζήτηση για αύριο. 

A.XPIΣTOV: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, η εισήγηση που είχαμε κάμει ήταν να μιλήσουν οι τέσσερις εχ...φ.. 

σωποι των κοινοβουλευτικών ομάδων. Αυτή η διευθέτηση έχει γίνει και παρακαλώ να 

ανατρέξουμε και στα ΠQOXτικά. Αν αυτή η διε\lθtτηση δε θα τηρηθεί, να το αποφασί

σουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η διευθέτηση αυτή αqχ>ρά τους Κοινοβουλ.ευnχοίις Εκπροσώπους. 

Α. XPIΣfOν : 

Να το θέσoυ~ι.ε κατ' αυτό τον τρόπο στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Βεβαιότατα. Αν oπoιooδήn:oτε ζητήσει το λόγο, είμαι υποχρεωμένος δυνάμει του 

Συντάγματος να του δώσω το λόγο. Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. είμαι της άπΟψης πως σίγουρα οι κοινοβουλευτικές ομάδες και οι 

αρχηγοί των κομμάτων ~υτoρoύν να βρίσκονται και να συμφω\'Ούν και να δεσμεύουν τις 

κοινοβουλευτικές τους ομάδες. Αλλά, αν υποθέσουμε ότι είχαμε όλλους δυο ανεξάρτη

τους Βουλευτές, δε Οα μπορούσαν τα κόμματα που ΣVΝΈρχoνται και συναποφασίζουν 

να τους δεσμεύουν. Συνεπώς ως BouλEUΤΉς ο κ. Ρολάνδης με την ιδιότητα και του 
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Προέδρου -είτε ενtός είτε εκτός, αυτό δεν έχει πολλή σημασία, γι.ατΙ δε θα παύσει να 
είναι αυτός που είναι ο κ. Poλάνδrις, ο Πρόεδρος των Φιλελευθέρων- μ.."'tορεΙ να μη 
δεσμεύεται από τις α.ί.όψεις Τι τις δεσμεύσεις των OQΧηγών. Και συνεπώς, αν εμεις τα 
κόμματα έχονμε δεσμευτεί για το άλφα Τι το βήτα, δεν είναι και υποχρεωμένος να εγκα
ταλείψει τα σννταγματικά του δικαιώματα κάποιος άλλος Boυλtutής. Για τ' όνομα του 
θεού! Να μην επιβάλουμε τη δικταtOΡ(α της πλειοψηφίας! Συνεπώς είναι άδικο και, 
όπως πολύ σωστά ο Χ. Παπαδόπουλος έχει αναφέρει. υπQβαθμlζoνμε τη συζήτηση με το 
να συζητούμε αν θα δώσουμε Τι όχι σε ένα Βουλευτή το δικαίωμα να μιλήσει υπό την 
όλφα Τι βήτα ιδιότητα την oπotα καλως Τι κακώς, δικαίως ή αδΙκως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. XPllϊOΦIAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έτσι που τίθεται το θέμα είναι σαν να θέλει κανένας να μην 
επιτρέψει στον κ. Ρολάνδη να πάρει το λόγο ως Βουλευτής αυτού το\l Σώματος. Δεν 
είναι έτσι τα πράγματα. Εγώ θέτω το θέμα απλά: Μέχρι πότε θα ΣUΝΕΧιστεΙ τι διΟΟι
κασια. της σημερινής σννεδρtας της Βουλής; Να αποφασίσει το Σώμα. Αφήνω και τους 
αρχηγούς και τους εκπροσώπους και τους ανεξάρτητους και τους πάντες και όλα. Να 

πει το Σώμα πού σταματούμε. Αν ξεκινήσουμε τις oμιλtες των Βουλευτών ·λέω την 
προσωπική μού άποψη- σημαίνει ότι θα τις συνεχίσουμε. Και σωστά ε(.πατε ότι ε(οτε 
διαθέσιμος μέχρι τις 3 το πρωί, αλλά αυrό είναι σχήμα λόγου. Νομίζω ότι σε κάποια 
λογικά περιθώρια πρέπει να κλείσει" συνεδρ[α. Η δική μου εισή'Υηση εΙναι η απΟψινή 
συνεδρΙΟ να κλείσει εδώ που είμαστε και αύριο η ώρα 10 το πρωί να αρχίσουν οι 
αγορεύσεις των Βουλευτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που συνεχίζω, αλλά, αν θιλετε να σταματήσουμε, 
σταματούμε. Νομίζω είναι ντροπή αυrό το Σώμα να συνεχ(σει αυτή τη συζήτηση. Οι 

Φιλελεύθεροι δεν παύουν να είναι μια πολιτική οντότητα, δεν παύουν να εΙναι ένα πολι· 
τικό κόμμα. Δεν έχουν πολιτική ΚOlψατική ομάδα. ΕΙμαστε όμως εδώ, ακούστηκαν 

απόψε οι θέσεις των υπόλOLΠων κομμάτων και πιστεύω ότι είναι ορθό να ακουστεί και 
" δική μας θέση. Δεν μπορεί να τύχρυμε, έστω και αν συνταγματικά έτσι είναι. απόλυτα 
του χειρισμού που τυγχάνει ένας οποιοσδήποτε Βουλευτής. Αν θέλετε να σηκωθούμε να 

φύγουμε, να φύγουμε να "συχάσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ει.σήyf)ση, " οπο(α έγινε από τον κ. Χριστόφια, να διακοπεί" συζήτηση 
και να συνεχιστεί αύριο. θα θέσω σε ψTJφoφoρ(α την εισήγηση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της ει.σήΥησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντΙOV: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 ενaντΙOν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

YπερισχOOuν οι υπέρ. Η σννεδρία διακόπτεται και θα συνεχιστεί αUριo τη 1011 
πρωιντ; ώρα. 

(Ώρα λήξης, 8.32 μ.μ.) 

ΟΙ αΧόλο"ΕkΗ Βο"λειιτές \J1Iέypα.ψO.v τον χατά).οΥο των Iτaflόvrωv με α~ητιxή 

σει@ά :-

Αγαπίου Γι.αννάκης 

Aγγελlδoυ Kλαlρτι 

Α ναστασι.άδης Νίκος 

Α ντων(ου Αβραάμ 

ΓεωρΥ(ου Ανδρέας 

ΓεωρΥ(ου Aρ~σταράνης 

Γιόγκου ΚΙκης 

EΥΘUμΙOυ Ττίμης 

HλLάδης Κώστας 

θεοδοuλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδι.ακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Kατσελλτi Pτiνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλα"ύχος 

Κληρ(δου Καίτη 

Κοντίδης Δημ'ήτρης 

Ko\IΚoυμός Ανδρέας 

Κυ7tριανοu Μάρκος 

Kιnτρmνou Μιχαλάχ:ης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λuσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Iσtδωρoς 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροχορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Moooιoίmας ΝΙΚος 

OμτiΡOυ Γι.αννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπσδόπουλος Τάσσος 

Π σπαρές Α uyερι νός 

ΠιττοκοπΙτης Νίκος 

Ρολάνδης ΝΙκος 

Σoλωμτiς Χρ(στος 

Συλλοuρης Δημ'ήτρης 

Φιλi.ππou Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλ:ης 

Χατζηδημητρ(ου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

ΧρΙστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημ'ήτρης 

Xρυσoo~{όμoυ Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αvrι:n:~ωιι:οι θοησχεντιχών Ομάδων: 

Πoγι.ατζτiς Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Αρά.μ 

Μαντοβόνη ΜπενΙτο 

ΠΙ ΝΑΚΑΣ Π ΕΡ ΙΕ ΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση κα~ Συμπληρωμαηκτi Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί. ΕιΔικεύ
σεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμε(ο Αναπτίιξεως) Νόμος (Αρ. 17) 
του 1991", οι αγορεύσει..ς, οι παρατηρτiσει.ς και η ΣUΖ"ήτηση που ακολοίιθηοον 

(Α. ΓεωρΥΙΟ", Δ. Συλλοίιρης, Κ. Καζαμίας, Ν. Moυσιoίmας, Λ. Ιεροδια

κόνου, Τ. ΧατζηδημητρΙΟυ. Τ. Παπαδ6πουλος, Β. Λυσσαρίδης) και ψήφι.σiι 

του σε νόμο (με αρ. 15 του 1991). 
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2) Έκθεση για το νoμooχtδιo ~O περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoYΙOμo"ύ 
Νόμος (Αρ. 33) 10υ 1991 " και ψiιφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για 10 νομοσχέδιο "ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως το" 
Δήμου Λευκωσίας (Κυρωτικός) Νόμος 10υ 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για 10 νομοσχέδιο ''Ο περί Δημόσιας Υγείας (Χωρίων) (τροποποιη
τικός) Νόμος 10\1 1991 ~ και ψήφισή 10υ σε νόμο. 

5) Έκθεση για 10 νομοσχέδιο ''Ο περί Kueώσεως της Συμφωνίας περί ΛΟΠΟ 
και ΠΡΟ-ΤΟ Νόμος του 1991 " και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατακράτηση από το καθεστώς Ντενκτάς βιβλίων 
που προορίζονται για τους εyxλωβι.σμένoUς μαθητές - Η μη υλοποίηση των 
απαράσεων για επέκταση 10υ λιμανιού της Λάρνακας - Το θέμα της 

εξαγωγής από την Κύπρο αρχαιολογικών ευρημάτων - Η εξαγωΥή 
κυπριακών αρχαιοτήτων - Η όξυνση του κυκλοφοριακού πρq3λήματoς στις 
πόλεις - Οι προσφορές για την κατασκευή των δρόμων Τσόδας-ΣτρουμπΙου, 
Στρουμπίου-Κάθηκα και ΚρΙτου Τέρρας-ΠροδομΙου - Οι προσφορές για την 
κατασκευή του δρόμου Πύργου-Λευκωσίας - Το προσωπικό της Σχολικής 
EφoρεLας Λευκωσίας για την xataσxtU!\ κα~ συντήρηση σχoλ~κών κτιρ{ων -
ΑΙττιμα για αναβάθμιση του Τμήματος Αρχής Αδειών Πάφου - Αίτημα περι,

στερώνας για ασφαλτόστρωση του δρόμου nρoς Σκoύλλ~ - ΑΙτημα για 
ασqχxλτόστρωστι του δρόμου Λυοού-Σταυρού Ψώχας- Αίτημα περιστε

ρώνας για δι.άνοιξτι Υεώτρτισης στην τοποθεσια "Καμίνια" - ΑΙτημα της 
κοινότητας Λuσoύ για ανόρυξτι yεωτQήσεων - Ο χρόνος κατασκευής του 
δρόμου Λυσοίι-Πόλεως Χρυσοχούς - Η άνιση μεταχείριση των περιπτε
ρούχων και εφrιμεριδoπωλών των επαρχιακών πόλεων - Τα προβλήματα 
των Κυπριακών AεQOΎραμμων). 

7) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η εφαρμογή του θεσμού 
των ενιαtων απολυτήριων εξετάσεων). 

8) Αγορεύσεις (Β. Λυσοαρ{δης, Τ. nCLι"tαMπouλoς, Δ. Xριστ6φw.ς, Γλ.. 

Κλτιρ{δης) πάνω στο θέμα "O~ τελευτα(ες εξελίξεις του Κ υπριαχού". 

8α) Διεξαγωγή συζήτησης πάνω σε διαδικαστικό θέμα [Ν. Kατooυρiδης, Προε

δρεύων (Γλ.. Κλτιρ{δτις), Ν. Ρολάνδης, Ν. ΑναστασιάδΤ)ς, Β . Λuσoαρ{δης, Δ. 

Συλλούρτις, Δ. Χριστόφιας, Τ. Χατζφτιμτιτρ(ου, Ντ. Μιχατιλιδης] αναφο

ρικά με τον τρόπο με τον οποίο θα συνεχιστεί η σU;,ήτrιστι του θέματος και 

τη μετάδοσή της από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

8β) Διεξαγωγή συζήττισης (Β. Λuσσαρtδης, Προεδρεύων, Ν. Ρολάνδτις, Τ . Παπα

δόπουλος, Δ. Κοντιδης, Α. Xρl.σroυ, Ν. Α ναστασιάδτις, Δ. Χριστόφιας) 
πάνω σε διαδικαστικό θέμα ύστερα από παρατήρηση του κ. Λuσσαρι.δT) ότι ο 

κ. ΡολάνδΤ)ς δε δικαιούται να αΥορε\ιει στη Βουλή ως αρχττΥός κόμματος και 

κατά σuνtπεια δεν μπορεί στη ΣUΝΈΧEια να δοθεί σ' αυτόν ο λόγος για το 

Κυπριακό και λήψη απόφασης για διακοπή της ΣVΝΕΔΡιας και συνέχιστι της 
ιn.ζήτησης την επομένη. 

Τιμή:SΟσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ Βον ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ· ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδριαση 27ης Σεπτεμβρίου 1991 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης, 10.24 μ.μ.) 

(Α(!. 3) 

Συνεχίζετα~ τι συζήτηση. Παρακαλώ να δια.-τιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ . Α ΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει (Lι-ταρτ Ια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ήδη από ψες ο κ. Ρολάνδης είχε ζητηοει το λόγο. επομένως προηγείται. θα 

ήθελα απλώς να ανακοινώσω στη Βουλή ότι τι κατανομή χρόνου κατά κόμμα είναι 

μια ώρα και τριάντα λεπτά για το Δημοκρατικό Συναγερμό. μια ώρα και δεκαπέντε 

λε.ίττά για το ΑΚΕΛ και και ανά μια ώρα για ΔΗ. ΚΟ. και ΕΔΕΚ. θα τjθελα αυτό να 

αποτελέσει (Lι"tόφαση ΤΤις Βουλής, ούτως ιΟΟτε να μην tχω δυσχέρειες στην εφαρμογή 
αυτής της απόφασης. Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, θα το θεωρήσω ως απόφαση. 
Επίσης στον κ. Ρολάνδη, μέχρις ότου διευθετηθεί το θέμα μονΙμως, θα δοθεί το 

δικαίωμα να μιλήσει όχι πέραν τrις μισής ώρας. 

Q κ. Poλάνδrις, 

Ν, ΡΟΛΑΝΔΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι ΣVΝΆδελφoι, 

θα μιλήσω OJtό το γραπτό κείμενο της ομιλΙας μου, Ε..-τε ιδή πρόκειται για 

πολύ σοβαρή συνεδρΙα και θα ήθελα και εγώ, όπως και οι άλλοι, να ακολουθήσω ένα 

γρα..-ττό κείμενο. θα ήθελα να αναφέρω δυο-τρία λόγια πάνω σε ορισμένα θέματα 

που ηγέρθησαν χθές. 

Έγινε κάποια αναφορά στο χάρτη Γκόμπυ και ενδεχομένως .0 γεγονός ό.ι 
αυτός ο χάρ.rις δ6θrικε στον τύπο, για να δrιμιoυρyηθoύν εντυπώσεις στους 
πρόσφυγες , Επειδή εγώ είμαι που πήρα το χάρτη Γκόμπυ από τον κ, Γκόμπυ το 

1981, ήθελα να πω δυο-τρια. λόγια σχε.ικά με αυ.ό.ο πράγμα. 

Βρισκόμασταν στrιν εποχή της αξιoλόYfJOrις του τότε Γενικού Γραμματέα 

Βάληχα'ίμ και εΙχαμε πληΡOqχ>ρίες ότι ο κ. Βάλντχα'ίμ εΙχε δώσει οδηγίες ο' ένα 

ΕΠι.ελείο δικό του να εργαστεί πάνω στο εδαφικό και ότι γινόταν κάποια αξιόλογη 

(127) 
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εργασ(α. Ήμαστε στη Νέα Υόρκη για τη Γεν~κη Συνέλευση τότε. ήταν και ο κ. Γκόμπυ 
εκεί, και τον είχα καλέσει το βράδυ να βΥονμε έξω μαζί και τον παρακάλεσα να 
περάσει από το ξενοδοχείο μου και αν μπορούσε να μου έδινε κάποι.α στοιχεΙα 

σχετικά με α"τό το χάρτη. Ο Γκόμπυ ανέφερε ότι ο χάρτης ήταν ανεπίσημος και ότι 
ήταν δt)OχOλO για εκείνο να μου δώσει χάρτη ή στοιχεία θετικά, αλλά δέχθηκε τελικά 
μετά α,τό αρκ"ή συζήτηση να 'ρθει και να φέρει το δικό του χάρτη, όπως τον είχαν 

ετοιμάσει τα Ηνωμένα Έθνη, και να αντιγράψΟυμε από το χάρτη εκείνο f..,.Qκριβώς 

πάνω σε δικό μας χάρτη το σχέδιο . όπως το είχαν ετοιμάσει. Κάλεσα και τον τότε 
ΔιΕUΘιιντή του Γραφe(Oυ μου τον Αλέκο το Σιάμ..-το. ο οποίος τώρα είναι πρέσβης της 
Δημοχρο.τί.ας, ήλθε και εκείνος στο δωμάτιό μου και μαζί ανnΥράψαμε το χάρτη 
Γκόμ.πυ, τον οποίο αργότερα κατέθεσα στο Eθν~κό Συμβούλιο μετά από οδηγίες του 

τότε Προέδρου, του κ. Κυπριανού. 

Είναι γεγονός ότι ο χάρτης αυτός παρουσιάζει μια αξιόλογη κα~ λεπτομε

ρειακή εργασία και πρέπει να πω ότι ήταν η πρώτη φορά που τα Ηνωμένα Έθνη 
τότε μίλησαν για περιοχή Μόρφου και μάλιστα στην ελληνοκυπριακή πλευρό. Όπως 
μου είχε πει ο Γκόμπυ και έγραψα. πάνω στο χάρτη, η γραμμή ξεκινούσε βορείως του 

χωριού Φιλιά, το οποί.ο παρέμενε στη δική μας πλευρό, ακολουθούσε το δρόμο του 

Γερσλό.κκου. όλα τα χωριά του δρόμου εκεΙνου και ο Γερόλακκος 'ήταν στη δική μας 

πλευρά, ερχόταν στη Λευκωσία που θα ήταν το ομοσπονδιακό κέντρο και σε ότι 

αφορούσε την ανατολική πλευρό εκ~νείτo μεταξύ του παλιού κα~ του νέου δρόμου 

της Αμμοχώστου. Συνολικά 27.5% του εδάφους δι.δόταν στην τουρκοκυπριακή 
πλευρά, και περι.που. με βάση τους υπολογισμούς των Ηνωμένων Εθνών, και αυτό 
μου το βεβαίωσε και η κ. Σουλιώτη. 86,000 πρόσφυγες θα μ.ί'tορούσαν να ΕΠιστρέ
ψουν υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση με βάση εκείνο το χάρτη, χωρίς να στερούνται 
'τΟ δικαίωμα επιστροφής ασφαλώς και οι υπόλοιποι πρόσφυγες υπό τουρκοκυ
πριακή διοίκηση. Όταν ήλθε ο κ. M:rσxu στην Κύπρο τελευταία και ήλθε να με δει 

μου ζή.ησε αυτό το χάρτη, τον κοίταξε, έδειξε μεγάλο ενδιαφέρον, και οι πληροφο

ρίες που είχα από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ό.αν τον είδα για να με ενημε

ρώσει. ήταν ότι η όλη εργασία τώρα διεξάγεται με βάση αυτό το χάρτη. Τουλάχιστον 

από τις Ηνωμένες Πολιτείες χρησιμοποιείται αυ.ός ο χάρτης ως ένα κείμενο. ως 

ένας χάρτης βάσει του οποίου γίνονται αρκετές σκέψεις. Ήθελα να τα αναφέρω 
αυτά για να διευκρινίσω την ιστορία αυτού του χάρτη απλώς. Επει.δή ο χρόνος 
είναι περιορισμένος, να μου επιτρέψετε. κύριε Πρόεδρε, να μην μπώ σε άλλα 
θέματα, παρόλο που έχω και ορισμένες άλλες σημειώσεις, και να προχωρήσω με την 
ομιλια μου η οποία κατοπτρίζει τις θέσεις του κόμματός μου. 

Κρίνοντας από το σημείο στο οποίο βρίσκεται η Κύπρος πάνω στον παγκό

σμιο χάρτη, θα το θεωρούσα περίεργο αν η ιστορία της δεν ήταν κατάμεστη από 

θύελλες, περιπέτειες, αντι...αραθέσεις και πολέμους. Μια μικρή λωρίδα γης πάνω 
στην ανατολική Μεσόγεια θάλασσα. ανάμεσα στις αχανtίς γήινες μάζες της Ασίας, 

της Ευρώπης και της Αφρικής, κρατεί στα μικρής έκτασης και αδύνατα χώματά της 

μια αξιόλογη ιστορικ'ή και πολιτιστική παρόδοση 9,000 χρόνων. Μια μικρή λωρίδα 
γης που βρίσκεται σε σταυροδρόμι, όπου ρυθμίζονται κάποια σημαντικά φώτα υπερ

πόντιας κίνησης σε δρόμους πολιτικών, οικονομικών και στρατηγικών συμφερό
ντων που δεν έπαψαν ούτε θα πάψουν να είναι φορτισμένοι με προβλήματα πολύ 
μεγαλύτερα από 10 μέγεθος της Κύπρου. 

Αυτά τα συμφtρoντα συνδυασμένα. δυστυχώς, με δικά μας λάθη, μετέβαλαν το 
1974 την Κύπρο α..-τό γη του ονειρου σε γη στεναγμών. Η γραμμή της διχοτόμησης 
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με την οποία χαράκωσε ο Αττίλας Ίη γη της Κύπρου υπ'ήρξε βαθιά και αι<ληρ'ή. 
Σκληρότερη όμως και από την ίδια την κατοχή εΙναι η διαπίστωση πως το 1974 δε 
διχοτομήθηκε στην Κύπρο μόνο η γη, αλλά. σε κάποιο βαθμό. κλονίστηκε και το 
όραμα για μια ενωμένη πατρΙδα. 

Δεκαεφτά χρόνια και δυο μήνες μετά την έναρξη της κατοχής, οι Ελληνοκύ

πριοι ερίζουμε περισσότερο μεταξύ μας παρά με τον κατακτητή για το η πρέπει να 
γίνει. Υπάρχουν όλων των ειδών οι αίΤόψεις, θέσεις, αναλύσεις και θεωρίες σχετικά 

με το ποια θα πρέΠΕΙ να είναι τι διαδικασία και ποια η ουσία της πιθανής λύσης. 

Υπάρχουν τοποθετήσεις και επανατοποθετήσεις χωρ(.ς, ης περισσόΤΕρες φορές , να 

γίνεται σαφές πού ξεκινά και πού τελειώνει μια τέτοια τοποθέτηση ή επανατοποθέ

τηση και ποιο είναι το πρακτικό νόημά της. Υπάρχει πλοΙΙτος λόγων και φτώΧΕια 

σε ουσιαστικό ΠΕριεχόμενο. Και το χειρότερο, κυκλoφoΡOiιν πληθωρικά πολιτικοΙ 
στόχοι και σχέδια σε μορφή συνθημάτων, χωρίς να υπόκεινται στη βάσανο της 

εφικτότητας, χωρίς να λαμβάνεται υπόψη ο ανθρώπινος χαρακτήρας των θεμάτων, 

χωρίς να σταθμίζεται το -γε-γονός πως τη λύση δε θα τη μεταβάλουμε σε δοκίμιο ή 
σύγγραμμα, αλλά θα τη ζήσουμε μέρα με τη μέρα, χρόνο με το χρόνο, εμείς οι 

κάτοικοι της Κύπρου, Έλληνες και Τούρκοι. 

Αναφέρω πιο κάτω ένα παράδειγμα που καλύπτει την ουσία του Κυπριακού 

και δείχνει α.ί'Σό πού ξεκινούν ορισμένοι και πού τελειώνουν. χωρίς να λαμβόνουν 

υπόψη τις πρακτικές και ανθρώπινες διαστάσεις των θεμάτων που χειρίζονται . 

Λέμε πως δε θέλουμε διχοτόμηση και ασφαλώς δεν τη θέλουμε. θέλουμε. λέμε. 

μια ενωμένη πατρΙδα. Αυτή την ενωμένη πατρίδα και τη λύση του προβλήματός μας, 

ισχυρίζονται μερικοι. δε θα την πετύχουμε με διαπραγματεύσεις με την τουρκοκυ

πριακή κοινότητα. Π ρέπει, λένε. να μη συνομιλούμε με την άλλη πλευρά, πρέπει να 

επανατοποθετήσουμε το πρόβλημά μας και να το προωθήσουμε ως θέμα εισβολής 
και κατοχής, για να μη θεωρείται το Κυπριακό ως θέμα διακοινοτικής διαφορός. 

Κατά τον (.διο ισχυρισμό. όταν το θέμα μας γίνει θέμα εισβολής και καΊοχής 

και διεθνοποιηθεί περισσότερο και συνεχίσουμε να εξασφαλίζουμε ψηφίσματα 

διεθνών OQΎανισμών. Ίότε θα βάλουμε τη διεθνή κοινότητα προ των ευθυνών της και 

θα υπάρξουν πιέσεις επί της Τουρκίας για να λύσει το Κυπριακό. 

Αφήνοντας κατά μέρος το γΕΎονός πως δυστUΧώς οι πιο πάνω φράσεις-κλισέ 

δεν έχουν καθόλου αντίκρισμα στο διεθνή χώρο αν θέλουμε Ίην αλήθεια , κάι πως 
χρησιμοποιούμε Ίις λέξεις αυτές απλώς -για να ικανοποιούνται τα δικά μας αυτιά 

και Ίί.ποτε άλλο, Οα ήθελα να υποβάλω ορισμένα eρωηjμ(>τα για την πιθανή λύση , 

όπως την ~ραματΙζoνται ακριβώς οι υΠQ(Πηρικτές Ίου σενα~ιo.1 αυτού. 

Ας υποθέσουμε πως όσα έχω αναφέρει , Ία πιο πάνω, έστω και αν είναι θεωρη
τικά και ανέφικτα. τα πεΤUΧαίνOυμε, Πάμε λοι..-τόν (Πους δι.εθνε ίς ορ-γανισμούς. λέμε 
πως το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής και καΊoχiις . παίρνουμε ανάλQΎα ψηφίσματα, 
και έτσι κάποιες ισχυρές χώρες, Ισως αγνοώντας τα συμφέροντά τους. πιέζουν την 

Τουρκία και ΊΟ Ντενκτάς -παίρνουν από ΊΟ αυτί το Ντενκτάς- και Ίους υποχρεώ
νουν να συμμορφωθούν και να λύσουν το Κυπριακό. Όπως λέμε εμεΙς, να πιεσθεί η 
Τουρκία για να λύσει το Κυπριακό, με ένα αποτέλεσμα. να επανενωθεί η Κύπρος, να 
επιστρέψουν οι πρόσφvγες στα σπίτια τους και να eJtΙΊευχθΟύν όλα τα άλλα τα 
ωραί.α και επ~θυμηΊά. προς τα οποία στοχεύουμε. 

Και είναι ακριβώς στο σημείο αυτό που υποβάλλω τη δική μου ερώτηση: Αφού 
η πιο πάνω λύση, πο\l θα την επιδ ιώξουμε και θα την επιβάλουμε υποθετικά στο\lς 
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Τουρκοκυπρίους όχι πείθοντάς τους με διo..τραγμάτεuση αλλά πιέζοντάς τους, (1UVf

πάγεται κοινή διαβίωση και όχι διχοτόμηση, δε θα είναι το ευκολότερο των πραγ
μάτων για τους ΤουρκοκυπρΙΟυς, αν δεν τη θέλουν και πιέστηκαν και τη δέχθηκαν. 

να την καταστρέψΟυν και να την εξουδετερώσουν με έλλειψη συνεργασίας, αρνητι

κότητα στις καθημερινές επαφές, αvτιπαραθέσεις. εΠΕισόδια και άλλες ενέργειες με 
τις οποίες Οα ανατιναχθεί και θα καταρρεύσει ολοσχερώς το ενωμένο κράτος; Με 

άλλα λόγι.α μια και 11 λύση που επιδιώκουμε είναι λύση συμβίωσης και όχι διαζυ
γίου, μπορεί ποτέ να την πετύχουμε και να τη βάλουμε σε μόνιμη πρακτική εφαρ
μογή χωρίς την άπόλυτη και ελεύθερη σiJμφωνη θέση των Τουρκοκ\lπρΙων και χωρLς 
διαρκείς μάλιστα διαδικασίες σUΝαVΤ(ληψης; Υπάρχει τρόπος; Αν ζητουσαμε διχο
τόμηση, αν ζητοΙΙσαμε διαζίιγ ιο , αν θέλαμε να χωρίσουμε την ΚΙΙπρο στα δυο τότε 
ναΙ, η φιλοσοφία και προσέγγιση της "εισβολής και κατοχής". των ψηφισμάτων και 

των πιέσεων, θα μ.-τοροΙΙσε, έστω και αν όλα αυτά δυστυχώς για το διεθνή χώρο 

είναι θεωρητικά και αναποτελεσματικά, θα μποροΙΙσε , λέω. να μελετηθεΙ Όταν 
όμως το ζητοΙΙμενο είναι η "ενωμένη Κύπρος", με ποιο τρόπο υπολογίζουμε 

πρακτικά πως θα συμβιώσονμε με την άλλη κοινότητα χωρίς σνμφωνία αλλά με 

κάποιες πιέσεις; Με κάποια λΙΙση που θα προέλθει άνωθεν; Είδαμε πουθενά να 

στεριώνει συνΙΙπαρξη και συνεργασία με πιέσεις; Υπολογίζουμε πως θα ζήσουμε 

μαζί με τους Τονρκοκνπρίους ειρηνικά κάτω από την (δια κρατική στέγη με βάση 

κελεΙΙσματα τρίτων και χωρίς τη δική τους ελεύθερη σνγκατάθεση; Είναι αλήθεια 

δυνατό να έχονμε τέτοι.ες ψενδαισθήσεις; 

Το πιο πάνω παράδειγμα δείχνει δυστυχώς πόσο λίγη πρακτικότητα υπάρχει 

σε ορισμένους κΙΙκλους στην KiιπΡO και πόσο επιφανειακά θα έλεγα και χωρίς πραγ

ματικό προβληματισμό. χωρίς ανάλυση των γεγονότων, των στοιχείων της καθημε

ρινής ζωής, αντιμετωπίζεται το κυπριακό πρόβλημα. 

ΚΙΙριε Πρόεδρε, κΙΙριοι Βουλευτές. 

Αναλύοντας περαιτέρω το πρόβλημά μας και εκθέτοντας τις α..-τόψεις των 
Φιλελευθέρων θα 1\θελα να σχολιάσω τις διάφορες μεθόδους και τις μορφές λύσης 

που προτείνονται, είτε ανοικτά, ε(τε σνγκαλνμμένα, από διάφορες πλειιρές, 

Πολεμική επιχείρηση για ανάκτηση των κατεχόμενων εδάφων. 

Για το Κόμμα των Φιλελευθέρων η επιλογή αυτή αποτελεί φόρμουλα κατα

στροφής. Και όχι απλώς καταστροφής της ΚΙΙπρου, αλλά και περιπέτειας μεγέθους 
για την Ελλάδα και τον ειιρ'ίπερο Ελληνισμό. Ως Υπουργός των Εξωτερικών για 

πεντέμισι χρόνια διαπίστωσα χωρίς την παραμικρή αμφιβολία πως η επιλογή αντή 

απερρΙΠΤετο με απόλυτα τεκμηριωμtνη EΠιχειρηματoλoγLα από τις κατά καιροΙΙς 

κυβερνήσεις και από ολόκληρο το υπόλοιπο πολιτικό φάσμα της Ελλάδας, που είναι 

η μόνη χώρα πον θα μπορούσε δυνητικά να μας συμπαρασταθεί στον στρατιωτικό 

τομέα, Ως ΚΙΙπριος πολιτικός δε θα συμβούλευα ποτέ να αφήσουμε μια τέτοια 

παρόρμηση να μας οδηγήσει σε μια πορεία αυτοκαταστροφής, ΤΟ 1974 Ο Ελληνι
σμός διέπραξε ένα ασυγχώρητο σφάλμα, το πραξικόπημα, και η Τουρκία φυσικά 

εκμεταλλεύθηκε το ολίσθημά μας και απάντησε με μια εγκληματική πράξη, την 

εισβολή. ΤΟ λάθος μας του 1974 δε θεραπεύεται με ένα δεΙΙτερο λάθος. Και η πολε
μική επιλογή στην περΙΠΤωση της Κ ΙΙπρου anotEleL λάθος, Κάνω φυσικά σαφές, 

κύριοι Βουλευτές, ότι αναφέρομαι σε περίπτωση επιλογής δικής μας να επιτεθούμε 
για ανάκτηση των κατεχόμενων εδαφών. Δεν αναφέρομαι οε περίπτωση άμυνας 

ασφαλώς της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Λ ΙΙση με διεθνoπoΙηQη και ψηφίσματα. 
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Όσο και αν είναι σύμφωνη με το διεθνές δίκαιο. μια τέτοια πορεία δεν έχει 

σοβαρές πιθανότητες επιτυχίας από μόνη της. Ήταν άλλωστε καθαρό από την αρχή 

πως τι νέα τάξη πραγμάτων που εξαγγέλθηκε ήταν κομμένη στα μέτρα της τσέπης 

των ισχυρών και όχι στα μέτρα των ευγενών τους διακηρύξεων. Επίσης όπως έχω 

ήδη αναφέρει και αν ακόμα υπήρχε μαγικός τρόπος εφαρμογής ψηφισμάτων, δεν 

υπάρχει μαγικός τρόπος συνεχούς συμβίωσης ανθρώπων με βάση "ψηφίσματα και 

χωρίς συμφωνία. Στο KOΊJβέH πήγε 11 πολυεθνική δύναμη, έδιωξε τους Ιρακινούς 
και άφησε τους Κουβε"τιανούς μόνους να ορίζουν τα του οίκου τους. Προσέξτε. 

ΕχεΙ πήγε κάποια πολυεθνική δύναμη, έδιωξε τους Ιρακινούς και οι ΚονβεϊηανοΙ 

έμειναν μόνοι τους. Εδώ αν υποθέσουμε ποτέ πως θα 'ρθει μια πολυεθνική δύναμη -
που δε θα έλθει.- για να κάμει το (διο. &: θα διώξει τους Τουρκοκυπρίους. Εδώ θα 
αφήσει τους Τουρκοκυπρίους και τους Ελληνοκυπρίους. Κατά σuνέπnα πρέπει να 

έχουμε υπόψη μας πως εμείς που θα μείνουμε πίσω μετά που θα εφαρμοστεί κάποιο 

ψήφισμα, αν ποτέ μπορέσει να εφαρμοστεί, θα πρέπει να μπορέσουμε να ζήσουμΕ 

μαζί ειρηνικά και να συμφωνήσουμε. Αυτή είναι η ουσιαστική διαφορά μεταξύ 

Κυπριακού και άλλων θεμάτων, όπως είναι το θέμα του Κουβέιτ. και πρέπει να τη 
συνειδητοποιήσουμε. Στην περίπτωση της Κύπρου αν αιτοκλεΙσουμε τον πόλεμο και 

τη διχοτόμηση -και νομίζω πρέπει να τα αποκλείσουμε και τα δοο- οι τουρκοκύ

πριοι μετά τη λύση θα είναι μέρος αυτής της χώρας και πρέπει να συμφωνήσουμε 

μαζί τους τους όρους της κοινής μας συμβίωσης. Φυσικά δε θα ήθελα να επεκταθώ 

και να πω τα πολύ σωστά τα οποία ανέφερε ο κ. Κληρίδης σχετικά, δυστυχώς με την 

εφαρμοφή των ψηφισμάτων. Έχω ηγηθεί πιστεύω των περισσότερων κυπριακών 

αντι.προσωπειών στα Ηνωμένα Έθνη για ψηφίσματα στη Γενική Συνέλευση -
τουλάχιστον 11 τελευταία πρoσφιιγiι έγινε aπό μένα το Μάιο του 1983 .και δεν έγινε 
άλλη στη Γενική Σuνέλευοτι- και είχα ηγηθεί και δοο άλλων πρoσφuyών το 1978 και 
το 1979 καθώς και προσφuyών στο Σuμβούλιο Ασφ:ιλείας, συνeπώς και οι εμ..-τειρΙΙς 
μοu είναι εκείνες που είχε και ο κ. Κληρίδης ακόμα σε αρκετές περι.πτώσεις, και 

χειρότερες περιπτώσεις. 

Γιατί να θέλει η τουρκία λύση του Κυπριακού. 

Η τοuρκία έχει σήμερα. στραμμένα τα βλέμματά της προς δυο κατεUΘύνσεις. Η 

μια είναι η Ευρώπη με το αναβαθμισμένο ε..τΙ-τεδο ζωής και τη δελεαστική προσφορά 

της κατανάλωσης και της προόδου. Η άλλη Είναι η Ανατολή και οι νότιες Σοβιε

τικές Δημοκρατίες με τα εκατομμύρια των τουρκογενών και τουρκόγλωσσων λαών 

τοuς. Όλες οι πληροφορίες σuγκλΙνoυν στο ότι η Τουρκία στρέφεται προς την 

Ευρώπη. πως η πλάστιγγα κλίνει προς την Ευρώπη. χωρίς να εγκαταλείπεται η ιδέα 

του μείζονος τουρκικού έθνους, που προσφέρουν οι πολιτικά και οικονομικά καθυ
στερημένες δημοκρατίες της ανατολής. Εφόσον όμως η πλάστιγγα κλίνει προς την 

Ευρώπη. η Τουρκία πρέπει να ετοιμαστεί για το μεγάλο ταξίδι στην Εuρώπη με 

μπότες Αττιλα. Η κατοχή μιας άλλης χώρας απωθεί πολλούς αναμφΨΟλα, ενεργο

ποιεί το ελληνικό βέτο και αυτό είναι το σημαντικότερο. Η Ελλάς έχει βέτο και 

μπορεΙ να την εμποδίσει. Παραβι.άζει τις αρχές της χάρτας των Παρισίων, aποξε
νώνει από τον ευρωπα"κό κορμό και φέρνει στην επιφάνεια και άλλους λόγους που 

καθιστούν την τουρκία ανεπιθύμητη στον ευρωπα"ίκό χώρο. Η εuρωπα"κή επιλογή 

της τoUΡΚιας είναι πιστεύω η δική μας δύναμη. Μια δύναμη που πρέπει να τη χρησι
μοποιήσοuμε σωστά, για να μην πρ<r.ι.αλέσει αρνητικότητα και αντιδράσεις στον 
ευρωπα'(κό χώρο. 

Ομοσπονδιακές και ανnομοσπονδιακές τάΟΕις. 
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Αυτοί που άρχισαν πρόσφατα να αντιστρατεύονται την ομοσπονδισ. πρώτα απ' 

όλα οδηγούν την Κ ύπρο προς διεθνή αναξιοπιστία. απομόνωση και καταστροφτΊ. 

Ήδη χα~ χωρίς μια τέτοιο υπαναχώρηση πολλοί, πάρα πολλοί στο διεθνή χωρο, 
κουράστηκαν με το πρόβλημά μας, ανεξάρτητα με το αν φταίμε ή δε φταίμε εμεLς για 

την ύπαρξή του. Ο διεθνής 'tύπoς ελάχιστη κάλυψη μας δινει και ακόμα και οι 
Έλληνες εκδότες για χρόνι.α τώρα διαπιστώνουν πως "το Κυπριακό δεν πουλά" και 
δεν το προβάλλουν. Είμαι της γνώμης πως αν τι ελληνοκυπριακή πλευρά επίσημα 
υιοθετήσει ποτέ ή σήμερα. μετά (Χ.ιίό δεκαεφτά χρόνια, γραμμή άλλη από την 
ομοσπονδία, το Κυπριακό θα εγκαταλΗφθεί από όλους -ίσως και από την Ελλάδα. 
να μην το αποκλείσουμε- το παράνομο κράτος του Nτεvχτάς θα αναγνωριστεί και τι 

Τουρκία θα κερδίσει το παιγνί.δι και των εντυπώσεων και της ουσίας και τελικά θα 
επιβάλει, υπό απαθ'ή βλέμματα, τη θέλησή της στην Κύπρο. 

Κατά δεύτερο λόγο δε γΙνεται σαφές τι επιδιώ'λ.ουν όσοι δε θέλουν την 

σμοσπονδία. Φοβούνται, λεν μερικοl., την ομοσπονδία μετά τις εμπειρl.ες της Γιου

ΎΚοσλαβl.ας και άλλων χωρών. Δεν είναι απόλυτα αδικαιολόγητος ο φόβος τους, 

αλλά τι εισrιγoύvι:αι οι αντιστρατεUΌμενOΙ την ομοσπονδία; Εισηγούνται μήπως 
ενια(ο σύστημα διακυβέρνησης που συνεπάγεται πολύ μεγαλύτερη διοικητικτΊ και 
ουσιαστική ανάμιξη Ελλήνων και Τούρκων και κατά συνέπεια πολύ μεγαλύτερους 

κινδύνους; Αν η συμβίωση Ελλήνων και Τούρκων μέσα στις συνθήκες της κάποιας 
αυτοτέλειας που συνεπάγεται η δικοινοτικ'ή και διζωνική ομοσπονδΙα παρουσιάζει 

κάποιους κινδύνους, δέκα φορές περισσότερους κινδύνους εμ..-τερικλείει η ενιαΙα 

διακυβέρνηση. Ο Λίβανος, η Σρι Λάνκα, το Τσιάντ και τόσες άλλες χώρες που κατέ

ληξαν σε εμφύλιο σπαραγμό ήσαν ενιαΙα κράτη και όχι ομοσπονδιακά. Η 

ομοσπονδια πρoσφέΡεL μια προστατευτική ασπιδα απέναντι στη δημι.ουργία 

συνθηκών ανωμαλίας. Η ασπίδα αυτή δεν είναι αδιαπέραστη ασφαλώς, όπως 

απέδειξε η ΓιουΎΚοσλαβΙα και η Σοβιετική Ένωση ακόμα, αλλά σε περιπτώσεις 

ανομοιογένειας των κατοΙκων μιας χώρας είναι καλύτερα να υπάρχει παρά να μην 

υπάρχει. 

ΤΟ να μπει σε εφαρμογή και να λειτουργήσει ικανοποιητικά ένα σύστημα 
ομοσπονδιακής διάρθρωσης και διol.κησrις, κύριοι Boυλεuτές, αι μια χώρα δεν είναι 

εύκολο εγχείρημα. Η ομοσπονδία χρησιμοποιείται κυρίως στις χώρες εκείνες στις 

οποΙες υπάρχει ανομοιομορφία στην ιστορΙα, την παράδοση, την εθνική καταγωΎ1Ί, 

τη γλώσσα, τη θρησκεια και τον τρόπο ζωής εκείνων που αποτελούν το ομοσπον

διακό σύνολο. Είναι οι διαφορές αυτές και όχι το ομοσπονδιακό σύστημα που σε 
ορισμένες περιπτώσεις δημιουργούν τα προβλήματα. ΤΟ ομοσπονδιακό σύστημα 

αντίθετα, με τον τρόπο που λεΙΤΟ\lΡΥεI. , διευκολύνει τη συμβίωση. 

Αφού λοιπόν η γεωγραφία και η μοίρα όρισαν πως στον τόπο αυτό υπάρχουν 

δυο κοινότητες, πρέπει να μάθουμε την τέχνη της συνύπαρξης και της συμβίωσης, 

που δεν ε(ναι καθόλου εύκολη. Πρέπει Έλληνες και Τούρκοι να διαπραγματευθούμε 

και να συμφωνησουμε πρώτα από όλα, είτε στα πλαίσια διαλόγου, είτε κάποιας 

μορφής διεθνούς διάσκεψης, τη μορφή της λύσης του κυπριακού προβλτΊματος. 

Παράλληλα πρέπει να συνειδητοποιήσουμε πως αν υπάρξει λύση, θα χρειαστεί στον 

τόπο αυτό πολύ περισσότερη σοφία και ευελιξΙα μετά τη λύση παρά πριν τη λύση. 

Πρέπει, αν υπάρξει λύση, και Έλληνες και Τούρκοι να εΙμαστε ψύχραιμοι, συνετοΙ, 

να απέχουμε ο.. .. τό φανατισμό και ακρότητες και να προσαρμοστούμε στις νέες 

συνθήκες της κοινης διαβίωσης. Ομοσπονδία και συνεχτΊς αντιπαράθεση είναι δυο 

πράγματα ασυμβίβαστα. 



133 

Αν πιστεύουμε ή αν αποδεί.ξουμε με το χρόνο πως τι συνύπαρξη των δυο κοινο

τήτων, η συνεργασΙα και συναντίληψή τους είναι πράγματα ανέφικτα, τότε αυτός ο 

τόπος, όσο τραγικό και απαράδεκτο και αν εΙναι για το ιστορικό παρελθόν του και 

για το μέλλον του, θα παραμεΙνει διχο,ομημένος. θα γίνει κονίστρα ανΗπαράθεοης 
ελλαδικών και τουρκικών συμφερόντων που θα καλλιεργούνται και θα προωθού
vται στο νότο και στο βορρά τσ\!. θα παραμείνει ανοικτή 1'1 πόρτα της πιθανής 

ανάφλεξης. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι Βουλευτές. 

Δυστυχώς για μας τους Κυπρίους ΠO\J διανύουμε _α τελευταία χρόνι.α του 

Εικοστού αιώνα δεν υπάρχει εύκολη λύση, όπως δεν υπήρχαν εύκολες λύσεις για 

τους προγόνους μας σε όλτι τη διάρκεια των 9,000 χρόνων της ιστορΙας μας. Υπήρ
ξαμε για όλα αυτά τα χρόνια και τους αιώνες τι Κ ύπρος της κατοχής, των νεκρών. 

των μαρτύρων και των αγνοουμένων. Υπήρξαμε 11 μικρή χώρα στο σταυροδρόμι 
των διεθνών συμφερόντων που ΤΙ ιστορία δεν ΤTlς χάρισΕ πολλά χρόνια ΕιρήνTlς, 
ασφάλΕιας και γαλή\l1lς όλους αυτούς τους ατέλειωτους αιώνες. 

Εύχομαι αυτή ΤTl φορά, παρόλο που έχουμε να κάνουμε με ένα σκληρό και 

δύσκολο αντίπαλο, να μπορέσουμΕ να βρούμΕ μια θtσTl κάτω από τον ήλιο, μια λύση 

που να επιτρέψει εΙΡΤινική συμβίωση χωρίς ΕΠεισόδια και αιματοχυσίες. Και να μTlν 
έχουμε αμφιβολία πως η ποσότητα του αίματος που θα χυθεί σττιν Κύπρο στα μελλο
ντικά χρόνια θα είναι αντίστροφα ανάλοΥτι προς τη\< ποσόττιτα του μυαλού μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εκ μέρους του Συναγερμού υπάρχει έτοιμος; Ορίστε. Ο κ. ΚασουλtδTlς. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Κλτιρίδης χθες αναφέρθτικε 

σττιν ουσία του κυπριακού προβλήματος και το ίδιο θα πράξουν από πλευράς Δημο
κρατικού Συναγερμού και άλλοι συνάδελφοι κατά τη σημερινή συνεδρία. 

θα ήθελα προσωπικά να περιοριστώ σε ένα. δύο συγκεκριμένα θέματα τα 

οποία προκαλούν ερωΤTlματικά και οπωσδήποτε ανησυχίες στον κυπριακό λαό. 

Αναφέρομαι συγκεκριμένα σττιν κριτική που ασκείται πάνω στην τακτική που 
ακολουθεί η δική μας πλευρά, τουλάχιστον από το 1988, τακτική η οπο(α από μερι
κούς αποκαλείται τακτική εξευμενισμού του διεθνούς παράγοντα, ενώ χθες την 
αποκάλεσαν διαλλακτική πολιτική που ττι χαρακτηρίζει πολιτική αφέλεια ή ακόμα 
πιο παραστατικά -και θα διατηρήσω αυτό τον όρο- πολιτική του καλού παιδιού. 
Πολιτική που σύμφωνα με τους επικριτές της δεν έχει κατορθώσει να κάμΨΕΙ την 

τουρκική αδιαλλαξία, αντίθετα tTlv έχει αναβαθμίσει αν όχι και αίτοθρασύνει. Και 

πράγματι η τουρκική αδιαλλαξία δεν έχει καμφθεΙ 

Η τουρκική πλευρά λόγω της στρατιωτικής Τ1lς υπεροχής, λόγω ΤTlς γεωγρα

φικής γειτνίασής της με την Κύπρο σε σύγκριση με την απόσταση της Ελλάδας, λόγω 
του ρόλου που διαδραματίζει στο χώρο της Μέσης και της ΕΥΥυς Ανατολής σήμερα, 

αλλό κυρίως λόγω του ότι είναι εxti\l1l που παράνομα κατέχει, εκείνη που κατ' 

εξακολούθηση σύμφωνα με την επεκτατική της πολιτική προκαλεί την αδικία σε 
βάρος του λαού μας. έχει ττιν πολυτέλεια να διαδραματίζει το ρόλο του κακού 
παιδιού . γιατί οι συνέπειες μιας τέτοιας πολιτικής φαίνονται τουλάχιστον προς το 

παρόν λιγότερες από το τι έχει να χάσει, αν εγκαταλείψει εκείνα τα οποία παρά

νομα κατέχει. 
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Εμείς όμως έχουμε Ίην πολυτέλεια να παραστήσουμε τα κακά παιδιά. τους 

σκληρους που αρνoύμασtε να προσέλθουμε σε διαπραγματεύσεις παρά μόνο με 

ταχτική όπως εκείνη της πολιtικής της πρόταξης ή ακόμα με μονολι.θιχότητα και 

ακαμψία εκ των προτέρων δεδηλωμένη, λέγοντας ότι τα όσα με λεπτομέρεια συμφω
νήσαμε το Γενάρη του ] 989 στο Εθνικό Συμβούλιο Ο.,ι-τοτελούν τα έσχατα όρια των 
υποχωρήσεών μας τα οποΙΟ δεν Ε(ναι δι.aπραγματεύσιμα; Αυτό δεν είναι τίποτε 

άλλο παρά ενθάρρυνση προς την άλλη πλευρά να προσέλθει σε διαπραγμάτεUΣΗ με 

τις δικές της αδιάλλακτες θέσεις. Και κάτι τέτοιο δε θα καταλήξει σε τΙΠοτε άλλο 

παρά σε μια ανταλλαγή τελεσιγράφου. 

Έχουμε μήπως την πολιιτέλεια να \ιπαναχωρήσουμε από θέσεις που δεχθήκαμε 

με τις υπογραφές μας το 1977 και '79 με τις συμφωνίες κορικρής, να υπαναχωρή
σουμε α .. ίτό την ομοσπονδ[α, όπως μερικοί εκτός Βουλης ευΤVΧώς μετά σοβαρότητας 
σήμερα υποστηρίζουν; ΟΙ συνέπειες για μας αν απολέσουμε τη συμ.ίτάθεια ή το 
χειρότερο αν βάλουμε εναντίον μας το διεθνή παράγοντα θα εΙνα~ καταστροφικές. 

Η διεθνής υποστήριξη είναι το μόνο χαρτί που έχουμε σήμερα στα χέρια μας και θα 
ήταν σφάλμα αν το παίξoυ~ιε κορώνα γράμματα. Τέτοια τακηκή θα ανοίξει το 
δρόμο στην αναγνώρWΗ του τουρκοκυπριακού ψευδοκράτους και στην εδραίωση 
της διχοτόμ1]σης με ης παρούσες διαχωριστικές γραμμές. Όταν ο διεθνής παράγο

ντας διαπιστώσει όη στην Κύπρο δεν είναι μόνο η τουρκοκυπριακή πλευρά που δεν 

επιθυμεί την επανένωση της χώρας μας και τη συμβtωση ειρηνικά μαζί Ελληνοκυ

πρίων και τουρκοκυπρίων. αλλά παράλληλα ε'ναι και οι Ελληνοκύπριοι που δεν 

επιθυμούν αυτή την επανtνωση, τότε για ποιο λόγο να ενδιαφέρονται για μας ή τι 
τους εμποδίζει πλέον από του να προχωρήσουν στη νομική αναγνώριση της διχοτό

μησης; 

Φοβούμαστε μερικοί την κακή λύση του κυπριακού προβλήματος και ξεχνούμε 
ότι η πιο πιθανή κακή λύση, η χείριστη λύση του κυπριακού προβλήματος είναι η 

νομική αναγνώριση του σημερινού status quo. Με την τακτική που ακολουθήσαμε 

κατά το διάλογο ΒασιλεΙΟυ-Ντενκτάς και μετά την αποτυχία του. όταν ξεκάΟαρα 
ξεσκεπάστηκε η τουρκική αδιαλλαξία, πετύχαμε με tTlV πολιτική του καλού παιδιού 
και οι Ηνωμένες Πολιτείες και η Βρετανία και η ΕΟΚ και ο Γενικός Γραμματέας 

των Ηνωμένων Εθνών να καταλήξουν στο συμ,τέρασμα ότι αν θα σUΓΚληθεί διεθνής 
διάσκεψη, θα συγκληθε~ μόνο αν οι δυο πλευρές βρεθούν σε ακτίνα συμφωνίας πάνω 

στα οκτώ σημεία που α..-ταρτΙζουν το κυπριακό πρόβλημα και μόνο τότε. Αυτό τι 

στιμα~νtι: Σημαίνει ότι μπορεί να επιτευχθεί η συνάντηση μόνο αν 11 τουρκική 
πλευρά εγκαταλείψει τις απαράδεκτες αξιώσεις της για χωριστή αυτοδιάθεση και 

για δυο λαούς κι αν βρεθεί σε ακτίνα συμφωνιας προβαίνοντας σε ουσιαστικές 

παραχωρήσεις, ιδιαίτερα όσον αφορά το εδαφικό και το προσφυγικό. Παρόλο ότι 

ακολουθούμε την πολιτική του καλού παιδιού κανένας δεν μπορεί να μας κατηγο

ρήσει για αδιάλλακτους αν αρνηθούμε να προσέλθουμε στη διεθνή διάσκεψη, εφόσον 

η Τουρκία δεν εκπληρώνει τους όρους στους οποίους προαναφέρθηκα τους οποίους 

δεν είμαστε εμείς που τις τους ζTlτούμε. Είναι ο Γενικός Γραμματέας των 
Ηνωμένων Εθνών και οι Ηνωμένες Ποληείες. 

Και όταν δια..-τιστωθεΙ oρ~στικά 1'1 ακαμψΙα της τουρκικής αδιαλλαξΙας, παρόλη 
την επέμβαση του Προέδρου Μπους, τότε θα α.,"rοφασίσουμε να προσφύγουμε στη 

Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών και σΕ άλλα δι.εθνή βήματα. όπως επανει

λημμtνα ήταν η εισTryησrι εδώ και καιρό και της ΕΔΕΚ κα~ του ΔΗΚΟ, θέση με την 
οποιο. και εμεις δε διαφωνούμε νοουμένου ότι θα γΙνει η κατάλληλTl προετοιμασία. 
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Χωρίς tTlV πoλιτ~κή του οίιτω καλούμενου καλού παιδιού ποια υποστήριξη αναμέ
νουμε ότι θα έχουμε απ' αυτά τα διεθνή βήματα, όταν ψήφισμα μετά από ψήφισμα 
των Ηνωμένων Εθνών μας καλεί σε διαπραγματεύσεις με την άλλη πλευρά και όταν 
δυτικοΙ, ανατολικοί και αδέσμευτοι, επανειλTlμμένα, μας παροτρίινουν να εξεύρουμε 

με την άλλη πλευρά ένα κοινά αποδεκτό. έντιμο και βιώσιμο διακανονισμό του 
προβλήματός μας; 

Όσοι υποστηριζουν διε&νοποίηση .ου Κυπριακού, επανατοποθέΤllσή του στις 
σωστές του βάσεις, αναζήτηση της λύσης με βάση ης αρχές δικαίου , όπως εl.πε χθες 

ο έντιμος Πρόεδρος της ΕΔΕΚ, δεν πρέπει να αιιτα.τατώνται ότι μπορούν να ε.."'tιτύ

χουν οτιδήΠΟΤΕ χωρίς την τακτική που αποκαλείται τακτική του καλού παιδιού. 
Είναι ωραίο και ευγενές να έχουμε πΙστη στο δίκαιο του αγώνα μας. Αν νομ!ζοuμε 

όμως ότι με βόση μόνο τις αρχές δικαίου θα σωθούμε. όπως σώθηκε και το Koιιβtιτ , 

πρέπει να είμαστε πολύ αφελείς. ΤΟ Κουβέιτ δε σώθηκε χάρη στις αρχές του 
δικαίου. Το Κουβέιτ σώθηκε χάρη στις αρχές του πετρελαίου. Ας παραδειγματι
στούμε από την τύχη άλλων μικρών και ανίσχυρων λαών. όπως των Κούρδων. των 
Παλαιστινίων, της Ανατολικής Τιμόρ, της Δ\!ηκής Σαχάρας. Δεν είμαστε ο 
ομφαλός της γης, για να πιστεύουμε ειλικρινά πως μπορούμε, έστω και με τη 
βοήθεια του ελληνοαμερικανικού λόμπυ, να cπρέψoυμε για την περίπτωσή μας και 
μόνο τον αμερικανικό λαό ενόvτια στην κνβέρνησή του, όταν είναι σίγουρο όΗ 

τουλάχιστον οι μισοί απ' αιnoύς πού είναι η Κύπρος δε γνωρίζουν ούτε Η είναι 
κ\!πριακό πρόβλημα. 

Δυστυχώς όμως η σκοπιμότητα της πολΙΗκής του λεγόμενου καλού παιδιού, 

της πολιτικής που επιδεικνύει καλή διάθεση για έντιμη και βιώσιμη λύση, εκλαμβά

νεται από μερικούς εντός και εκτός Βουλής σαν πολιτική ενδοτισμού , σαν ετοιμό

Tf1TG ελαφρά Tf1V καρδία να ξεπουλήσουμε τα δίκαια του λαού μας και να υποθηκεύ
σουμε το μέλλον ΤΟ\l κ\!πριακού ελληνισμΟύ. 1'ttotG αντίδρασrι το μόνο που 
πετυχαίνει είναι να στέλλει λανθασμένα μηνύματα προς την άλλη πλευρά και τη 

διεθνή κοινή γνώμη. ΟΙ ισχ\!ρισμοί. περί εκτροπής, περί κατρακύλας και ολέθρου, 

περί φόβου, τρόμο\!, ρίγους και όλων των άλλων που ακούσαμε χθες απ' αυτό το 

βήμα, όπως και χειρότερα περί μειοδοσίας που ακούμε Ε\ιτυχώς εκτός βουλής είναι 

κατά τη γνώμη μο\! αχρείαστοι. Τουλάχιστον από πλευράς Δημοκρατικού Συνα

γερμού ο κυπριακός ελληνισμός πρέπει να είναι σίγο\lρος ότι όπως a..-τό της ίδρυσής 

μας έτσι και τώρα με \!πευθυνότητα και σοβαρότητα θα παραμείνουμε προσηλω

μένοι στις βασικές αρχές που χαρακτηρίζουν και στοιχειοθετούν μια έντιμη και 
βιώσιμη λύση, μια πραγματική ομοσπονδιακή λύση και ποτέ συνομοσπονδία με 
πλήρη σεβασμό προς το δικαίωμα εφαρμογής των τριών βασικών ελευθερι,ών όλου 

του λαού, χωρίς στρατεύματα κατοχής και εποίκους και χωρίς στοιχεία πρόκλησης 

ενός τρίτο\l Αττίλα. 

Είμαστε ικανοποιημένοι, Ύιατί το\!λάχιστον α;τό το 1988, Ο.,ι.ό τότε που με τη 
δική μας συyκατάθεσrι ακολουθήθηκε μια πολιτική που ακολουθείται σήμερα, 

είμαστε ικανοποιημένοι, γιατί καμιά δεσμευΗκή παραχώρηση δεν έγινε προς την 

άλλη πλευρά. Όλες οι υποχωρήσει.ς πο\! έΎιναν θα πρέπει να αναζητηθούν πριν το 

1988 συμπεριλαμβανομένων και μερικών υποχωρήσεων για τις οποίες έχει παρου
σιαστεί επικριτικός ο έντ ιμος συνάδελφος, κoινoβoυλειnικός εκπρόσωπος του 

ΔΗΚΟ. 

Τέλος θα ήθελα να αναφερθώ και στην έκκλησrι του έντιμου Γενικού Γραμ
ματέα της Kεντρ~κής Επιτροπής του ΑΚΕΛ Ύια ενότητα του λαού. Έχω σημειώσει 
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όη ήταν πολύ προσεκτικός, όταν μιλούσε για ενότητα του λαού πόνω στο Κυπριακό 
μέσα στα πλαίσια του Εθνικού Συμβουλίου. που όλοι έχουν θέση, όπως έχει πει. ΤΟ 
εσωτερικό μέτωπο όμως με όλο το σέβας είναι ένα και αδιαίρετο είτε εντός είΤΕ 
εκτός του Εθνικού Συμβουλίου. Και η ενότητα και η εθνική συμφιλίωση αποτελούν 

απαραίτητο σιιστατικό για την εθνική ΕΠιβίωση του λαού μας. Αναμένουμε ακόμα 

από το ΑΚΕΛ να δείξει δείγματα αυτής της ενότητας και να a..-ι:οδεχθεΙ ττιν εθνική 
συμφιλίωστι. Την εθνική συμφιλίωση εμεις δεν την εκλι.,wρούμε. ΚΙ αν δεν τη 

δέχεστε. δεν είναι τLπoτε το αΣUΝΉθιστo Υαι μας. Αν την προτεΙνουμε επιτακτικά 

είναι για το καλό της Κύπρου και του λαού μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εκ μέρους του ΑΚΕΛ; 

Ο κ. Θεοδούλου. Να έχουν υπόψr1 οι ομιλητές ότι ο χρόνος αφαιρείται από 

τους ΠΡΟ1)γούμενους. Εγώ δε διακόπτω κανένα, γι.ατ( φαντάζομαι ότι τα κόμματα 

έχουν κάνει τις δικές τους εσωτερικές διευθετήσεLς. 

Λ. θΕΟΔΟΥ ΑΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, Κ'ύΡΙΟL συνάδελφοι, 

Η συζήτηση του Kυπριακoiι σ' αυτό το αντιπροσωπευτικό λα'ίκό βήμα με 

πνεύμα κριτικό αλλά συνάμα και δημιουργικό, με την αντιπαράθεση θέσεων και 
tJ"tιχειρημάτων και στην κατάλληλη ώρα, είναι σίγουρα καθήκον της Βουλής και 

επωφελής ενέργεια. 

Τους τελευταίους μήνες ζήσαμε όλοι μας μια σοβαρή προσπάθεια του ΟΗΕ για 

το κυπριακό πρόβλημα η οποία ouvoδeootav παράλληλα και από μια έντονη 

δραστηριότητα του αμερικανικού παράγοντα. Αυτή η δραστηριότητα και διαδι
κασΙα αναπόφεuχτα αναβάθμισε σε μεγάλο βαθμό το διεθνές ενδιαφέρον, έδωσε τη 

δυνατότητα της εκδήλωσης συμπαράστασης πολλών φιλικών χωρών και ιδι.α(τερα 

της Ελλάδας και της Σοβιετικής Ένωσης. Πετύχαμε δηλαδή το κυπριακό να διεθνο

ποιηθεΙ σε πολύ ψηλό βαθμό. Μετά την ολοκλήρωση αυτών των προσπαθειών και 
λόγω της αρνητικής στάσης του κ. Ντενκτάς και της Άγκυρας, βρεθήκαμε ουσια

στικά μπροστά σ' ένα νέο αδιέξοδο. Βρεθήκαμε όμως μπροστά και σ' ένα άλλο 

γεγονός που διαπιστώνεται όχι μόνο τοπικά. αλλά και διεθνώς. Το γεγονός μιας 
ηθικής και πολιτικής νίκης ως αποτέλεσμα της ορθής στάσης και πολιτικής που 

ακολουθήσαμε. Στrι βάση αυτών των γεγονότων διαφαίνεται επίσrις αυτή τη στιγμή 
η πρόθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗ Ε και των μεγάλων δυνάμεων για κάποιες 

νέες προσπάθειες και ενέργειες οι αιτο{ες πιθανότατα θα τρσχιοδρομηθούν μετά τη 

συζήτηση στο Συμβoiιλιo ΑσφαλεΙας της αναμενόμενης έκθεσης του Γενικού Γραμ
ματέα του ΟΗΕ. 

Κύριε Πρόεδρε, μέσα σ' αυτά τα !.δια χρονικά πλαίσια, στα πλαίσια των 

προσπαθειών και των ζυμώσεων για το Κυπρι.ακό , ζήσαμε ταυτόχρονα και μια άλλη 
κατάσταση στο εσωτερικό μας μέτωπο. Υψώθηκαν έντονες αντιομοσπονδιακές 

φωνές. Κάποιοι μιλούν γενικά κατά της ομοσπονδίας. Κάποιοι μιλούν υπέρ της 

δικοινοτικής και κατά της διπεριφερειακής ομοσπονδιας. Αμφισβητείται η ορθό

τητα των χειρισμών και γενικότερα η τακτική και η στρατηγική μας. Γtνεται λόγος 

για ανnομοσπονδιακό μέτωπο που προτιμά αντί της ομοσπονδίας την παραμονή 

στη σημερινή κατάσταση. Ζητείται η εγκατάλειψη των συμφωνιών κορυφής και 

tJβρ(.ζεται τι πολιτική ηγεσία. Έναντι της σrιμερινής πολιτικής γραμμής που εγκρΙ-
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θηχε στο Εθνικό Συμβούλιο προβάλλονται οι θέσεις της πρόταξrις, της επανατοποθέ
τησης, της νέας στρατηγικής και της διεθνοποΙησης. 

Πριν σχολιάσω αυτές τις θέσεις, θεωρώ αναγκαίο να επαναλάβω ότι για tt}v 
Κοινοβουλευτική Ομάδα μας είναι σεβαστές οποιεσδήπΟΤΕ θέσεις, γιατΙ σε τελευταία 

ανάλυση και εφόσον προβάλλονται τεκμηριωμένα και δημιουργικά συμβόλλουν 
προς tllv κατεύθυνση ενός βαθύτερο" προβλημαηομού όλων μας για τον καθορισμό 
της ορθότεΡllς πολιτικής γραμμής. Δυστυχώς όμως οφε(λουμε να διαπιστώσουμε και 

να καταγγείλουμε ότι από μερικούς δεν ακολουθείται αυτή η δημοκρατική διαδι
κασία. Ακολουθείται τι τακτική των χαρακτηρισμών. των ύβρεων, των συκοφαντιών 

και της υποβολής, πράγμα που καταστρέφει το διάλογο και ιιπoνoμtίιEΙ το εσωτε
ρικό μας μέτωπο, το μέτωπο που αποτελεί την χίΙρια προ\)πόθεση για την επιτυχία 

του αγώνα μας. Ο λαός μας είμαστε σίγουροι ότι αντισυχεί σοβαρά απ' αυτή την 

κατάσταση και αναμένει απ' όλους εμάς να τοποθετηθούμε καθαρά, έτσι που να 

διαφυλαχθεί η ενότητα του εσωτερικού μας μετώπου σ' αυτές τις κρίσιμες συνθήκες 

που περνά ο τόπος μας. 

Επανέρχομαι όμως στις θέσεις που προβόλλονται έναντι της σημερινής πολι· 

ηκής που χαράχθηκε και ακολουθείται από το Εθνικό Συμβούλιο. Η πολιτικ" θέση 

της πρόταξης, όπως είναι γνωστό, υποστηρΙ!;ει ότι δε συζητούνται οι βασικές πτυχές 
λύσης του Κυπριακοίι οι οποίες στηρίζονται στο διεθνές δίκαιο και τα ψηφίσματα 

του ΟΗΕ με την έννοια ότι πρέπει να γίνουν σεβαστές. Το Εθνικό Συμβούλιο 

ομόφωνα κατέληξε ότι θα αγωνιστούμε για το σεβασμό των βασικών αρχών λύσης 

του Κυπριακού. Τα ψηφίσματα του ΟΗΕ μιλούν ότι η λίιση του Κυπριακού και 

κατά συνέπεια και η εφαρμογή των βασικών αρχών πρέπει να προέλθει μέσα από το 
διάλογο. Η Τουρκία δήλωσε για παράδειγμα ότι θα φίιyouν τα στρατεiιματά της. 

όταν λυθεί το Κυπριακό. Σ' όλες τις φάσεις του διακοινοτικού διαλόγου και του 
διαλόγου μέσω των εκπροσώπων του Γενικοίι Γραμματέα του ΟΗΕ εγέρθηκαν από 
την πλευρά μας ανυποχώρητα αυτές οι αρχές και κατά σvνέπεια εγείρεται το 
ερώτημα τι θέλουμε; θέλουμε μήπως αντί της θέσης για προβολ'ή και υποστήριξη 

αυτών των αρχών στο διάλογο να ακολουθ"σουμε την τακτική να μη δεχόμαστε να 

συζητοίιμε τις απόψεις της άλλης πλευρός πάνω σ' αυτές τις αρχές; Κι αν είναι 
αυτό, τι φοβούμαστε; Μήπως τον εαυτό μας ή μήπως ότι θα αποκαλυφθεί η στάση 

της άλλης πλευράς έναντι αυτών των αρχών; 

Η θέση για επανατοποθέτηση του κυπριακού ως θέματος εισβολής και 

κατοχής παρόλο που προσεΥΥ(ζει κάπου τη θέση της πρόταξης, έχει όμως μια ευρύ
τερη σημασία και διάσταση και κατά συνέπεια παρουσιάζεται ότι διαφέρει σε 

μεγάλο βαθμό από τη σημερινή πολιτική γραμμή. Αν ακόμα ληφθεί υπόψη και η 
αναφορά για νέα στ~τηyική που συχνά γίνεται λόγος, τότε εγείρεται το ερώτημα 
κατά πόσο οι υπάρχουσες διαφoeές είναι περιορισμένες στο θέμα της. τακτικής ή αν 
φτάνουν και στο ε.τΙ-τεδο των στόχων που επιδιώκουμε. Αφήνω όμως κατά μέρος το 
τελευταίο σημείο που για μένα τουλάχιστον δεν είναι ξεκάθαρο και ρωτώ πάνω στη 
θέση για επανατοποθέτηση του Κυπριακού ως θέματος εισβολής και κατοχής. 

Ο αγώνας που διεξάγουμε εδώ και ] 7 χρόνια με στόχο μια ομόσπονδη, ανεξάρ
τητη, κυρίαρχη, αδέσμευτη και αι-τοστρατικοποιημέντι Κύπρο στα πλαίσια των 
συμφωνιών κορυφής και των ψηφισμάτων του ΟΗΕ με την τακτικ" της ειρηνικής 

πάλης με τον ουσιαστικό διάλογο, τη διεθνοποίηση, την αι"tαΙτηση για διεθνή 

διάσκεψη και διάφορες άλλες μορφές είναι ή δεν είναι αγώνας ενάντια στην εισβολή 
xaL την κατοχή; Η πολιτική γραμμή που χαράχθηκε το Γενάρτι του 1989 από το 
Εθνικό Συμβούλιο ε(ναι ή δεν εΙναι αγώνας ενάντια στην εισβολή και κατοχή; 
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Οι υποστηριχτές ττις θέσης για επανατοποθέΤΤ]ση δημιονΡΥούν την εντύπωση 

ότι το ολιγότερο που επιδιώκουν είνοι μέσα από τη διεθνοποίηση να απαιτήσουμε 

τη βίαιη επιβολή από τους διεθνείς οργανισμούς των αποφάσεων του ΟΗΕ και του 
διεθνούς δικαίου. Αν είναι πραγματικά αυτό το νόημα της επανατοποθέτησης. τότε 
η διαφορά είναι στο επΙΠεδο της τακτικής και κατά συνέπεια. είναι ένα θέμα συζητή

σιμο, είναι θέμα εκτΙμτισης κατά πόσο οι συν&ήκες μας επιτρέπουν να απαn:ήσουμε 

αυτό το μέτρο. Η δική μας άποψη πάνω σ' αυτό το στιμεΙΟ εί.ναι ότι μέχρι τώρα για 

πολλούς λόγους δεν μπορούσαμε να φτάσουμε σ' αυτό το μέτρο και αν το ΕΠιχειρού

σαμε θα ήταν χωρίς ουσιαστικό αποτέλεσμα. Η θέση της διεθνοποίησης είναι μια 

καθολική πολιτική. Όσοι παρονσι.άζουν τη σημΕρινή πολιτική ότι aπoδιεθνoπoιεί 

το Κιιπριακό. όσοι ανηπαραθέτouν αυτή τη θέση με την πολιηκή που ακολουθείται, 

δεν εί.ναι πειστικοι. Οι τελευταίες εξελi.ξεις του Κυπριακού απέδειξαν ότι παρά το 
γεγονός όη δε οημειώθηκε πρόοδος οδήΥΊ1σαν το Κυπριακό σε αρκετά uψ1Ίλό βαθμό 

διεθνοποίησης. Κατά συνέπεια η πολιτική της διεθνοποί.ησης εξασφαλίζεται και 
ενισχύεται μέσα από τις πρωτοβουλίες του ΟΗΕ, μέσα από το διάλογο υπό την 

αιγίδα του ΟΗΕ. Σίγουρα όμως δεν ολοκληρώνεται. Στα χέρια μας όμως είναι η 
δυνατότητα λήψης οποιωνδήποτε άλλων μέτρων διεύρυνσης και εμβάθυνσης της 
διεθνοποίησης ανάλογα πάντοτε με τις σvνθήκες και ης δυνατότητες. 

Κύριε Πρόεδρε, το κυπριακό βρίσκπαι σήμερα μπροστά σε μια πολύ λεπτή 
φάση. Παρά το αδιέξοδο που ουσιαστικά ",.άρχει δεν πρέπει να απογοητeυτούμε 

oUτε και να λιποψυχήσουμε. Όπως eLπa και στην αρχή, μέσα από την teAeutal.α 

πρωτοβουλία δεν προέκυψε μόνο το αδιέξοδο. Προέκυψαν και μερικά άλλα γεΥΟ· 

νότα. Πετύχαμε μια σοβαρή -ηθικοπολιτική νίκη. εξετέθη σε μεγάλο βαθμό η 

Τουρκία και ο Ντενκτάς. Αναβαθμίστηκε το διεθνές ενδιαφέρον και διεθνοποιήθηκε 
το κυπριακό. 

Όλα αυτά τα θετικά γεγονότα οφείλουμΙ!: να τα επισημάνουμε και να τα αξιο

ποιήσουμε κατά τρόπο που να ενισχύουμε την πρόθεση του Γενικού Γραμματέα του 

ΟΗΕ. των μεγάλων δυνάμεων, της ΕΟΚ και άλλων χωρών να ενεργήσουν προς την 

ορθή κατεύθυνση για το σπάσιμο του αδιεξόδου. Το Εθνικό Συμβούλιο κατά την 
τελευταία συνεδρία του εκτίμησε σωστά πιστεύουμε την κατάσταση. Στη βάση αυτής 

της εκτίμησης πρέπει να το εμπιστευτεί ο λαός μας ότι μπορεί κ(Χι θα χειριστεί 

σωστά και στο μέλλον το Κυπριακό. Το Κυπριακό δεν προσφέρεται ούτε για 

κομματική εκμετάλλευση ούτε για σvνθήματα. Όσοι προσπαθούν να επιβάλουν τις 
θέσεις τους, όσοι προβαίνουν σε χαρακτηρισμούς και ύβρεις, όσοι σκέφτονται για 

μέτωπα διάσπασης και αντιπαράθεσης, οφείλουν να αντιληφθούν ότι με αυτή τη 

νοοτροπία κάποιοι το 1974 παρέδωσαν στην Τουρκία τη μισή Κύπρο με όλες τις 
γνωστές τραγικές συνέπειες για το λαό μας. Τα παθ'ήματα πρέπει επιτέλους να μας 

γίνουν μαθ'ήματα. 

Σήμι;:ρα στο εσωτερικό μέτωπο λειτουργούν μερικές πολύ βασικές προυποθέ

σεις που μας προσφέρουν τη δυνατότητα της ενότητας δράσης για διάφορα θέματα 

και ειδικότερα στο Κυπριακό. Υπάρχουν σχέσεις, επαφές και διάλογος μεταξύ των 

οργανώσεων και των κομμάτων, μεταξύ του λαού, και εξασφαλιζεται η ενόΤ1lτα 

δράσης σε αρκετό βαθμό για το Κυπριακό μέσα από τη Βουλή και το Εθνικό 

Συμβούλιο. 

Όλος ο λαός και περισσότερο όλοι εμείς έχουμε χρέος έναντι του τόπου μας 
να σεβαστούμε και να διαφυλάξουμε αυτές τις προυποθέσεις, αυτές ης κατακτήσεις, 
και όχι να τις διαλύσουμε. Το βλέμμα μας πρέπει να είναι στραμμένο προς την 
ενίσχυσή τους. προς t1lV ενδυνάμωση της ενότητας δράσης. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από το ΔΗ.ΚΟ.; 

Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

ΤΟ εθνικό μας θέμα, όπως έχει διαμορφωθεί σήμερα, είναι το πιο σημαντικό. 

το πιο κρίσιμο και απειλητικό πρόβλημα που έχει αντιμετωπίσει ποτέ ο κυπριακός 

ελληνισμός σ' όλη την ιστορία του. 

Ένα τόσο σοβαρό ζτΊτημα που περιέΧΕΙ τόσες πολλές και πολύπλοκες πτυχές 

μπορεΙ κανεl.ς να το αναπτύσσει για ώρες, για μέρες, ίσως χωρίς ποτέ να μπορέσει 

να το εξαντλτjσει . Γιατί δεν είναι ένα απλό νομικό. συνταγματικό τj εδαφικό 

πρόβλημα. Αντίθετα αφορά την ίδια την ύπαρςή μας, την επιβίωση των Ελλήνων 

στην Κύπρο, το μέλλον μας. τη ζωή μας τη δικιά μας και των ερχόμενων γενιών. 

Διερωτώμαι πως μπορούμε να το καλύψουμε στις λίγες ώρες που αποφάσισε αυτό 

το Σώμα να αφιερώσει για τη ΣUΖ'ήτησή του. Διερωτώμαι αν θα μπορέσουμε να 
προχωρήσουμε έστω και λιγο πέρα α..ί6 τις βασ~κές θέσεις και να μπούμε σε λεπτο
μέρε~ες δι.αδ ικασ(ας στις επιμέρους πτυχές, που είναι εξίσου οημαντικές κα~ που 

μπορούν με λανθασμένους χε~ρισμoύς να καταΟ1ρέψουν μια κατά τα άλλα καλή 
λύση . Ήδη έχουν μιλήσε~ αρκετοί. Έχουν παρουσιαΟ1εΙ o~ βασ~κές θέσεις των 
κομμάtων. Έχει φανεί πού υπάρxε~ ταύτιση και πού υπάρχει αντίθεση. Γ~' αutό μια 

κα~ ο χρόνος είναι περι.oρ~σμένoς, θα προσπαθήσω να απoφίtyω τη γεν~κή αναφορά, 

θα περιοριστώ όχι 010 Κυπριακό και Ο1ην ανάλυσή του γενικά, αλλά θα παρου

σιάσω ένα συγκεκριμένο θέμα. 

Δε θα δώσω βεβαίως μεγάλο βάρος στην άσκηση κριτικής για τους χειρισμούς 

του Προέδρου Βασιλείου, αν και πραγματικά θέλω να μπω στον πειρασμό να το 

κάνω. Έχουν όμως αναφερθεί άλλοι σ' αυτό το θέμα και πισtεύω έχουν θι.ξε~ 

αρκετά. Βέβαια μπορούν να λεχθούν πολλά ακόμη. ΜπορεΙ εύκολα, δυστυχώς, να 

καταδειχτεί πώς και γιατί έχει αποτύχει η πολιτική και στρατηγική του καΙΎιατί δεν 

έπρεπε να ακολουθηθεί. Ήδη tO έχουν δείξει προηγοίιμενοι ομιλητές. 

Δεν μ..ίΟρώ όμως να μην αναφέρω ένα απλό συλλογισμό, μι.α α..-τλή α..-ιορία. 

Μια εκλαίκευση , αν θέλετε. των επιχει.ρημάτων ενάντια στην ακολουθούμενη πολι

τική που συνοψΙΙ;ονται σ' autTι _ην απλή απορία. Μας έλεγε ο Πρόεδρος ότι τα 

προβλήμαtα της Κύπρου. ο λόγος που δεν προχωρούσε η υπόθεσή μας. ήταν ότι 

φα~νόμασταν εμείς οι δύσκολοι και οι κακοί. Ότι φαινομενικά -κ~ ε~λ ικρινά ελπίζω 

να tO εννοούσε έτσι- η πλευρά μας είναι 11 αδιάλλακτη. Ότι. με λίγα λόγι.α, έχουμε 
κακές δημόσ~ες σχέσεις. Κι ότι η λύση ήταν να αvτιστρέψoυμε αυτή την εντύπωση 

και έτσι θα κερδίζαμε στο δίκαιο αγώνα μας. Mπή~αμε σε συνομιλιες άνευ όρων, 
κατεβάσαμε στιμαίες, δεχθήκαμε να συζηtούμε λύσεις με όρους απαράδεκτους που 
OUtt στους χειρόtεΡΟυς εφιάλ _ες μας δε θέλουμε να δούμε. για το μέλλον _ης 

Κύπρου. Κι όμως tO κάναμε κ~ αutό. Κ ι ακόμα δεν πήραμε την προεδρΙα _ων 

αδεσμεύτων. δεν κάναμε προσφυγή στα Ηνωμένα Έθνη ούτε στο Συμβούλιο της 

Ευρώπης. Ναι, ήμασταν οι καλοί. Με ποιο αποτέλεσμα όμως; Κερδίσαμε ή χάσαμε; 
Ποιος κατηγορεί _ην Τουρκία ή τον Ντενκτάς για το αδ~έξoδo; Ποιος τους πιέζει. 
ποιος τους απειλεί; Τι έχει αλλάξει στη στάση τους; Ποιος επιρρίπτει ευθύνες στην 
τουρκική πλευρά, ΠΟLOς μας δικαίωσε; Π ότε εΥχαtαλεΙφθηχε η απαράδεχτη _ακτική 

της ίσης απόστασης που _ηρούν οι ξένοι και τα Ιδ ια τα Ηνωμένα Έθνη; Κανείς, 
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ΤΙΠΟΤΕ και ποτέ. Αντίθετα, είμαστε σε ΧΕιρότερη θέση παρά ποτέ, γιατί μπήκαμε σε 

διάλογο με βάση συζητήσεις, όρους και πρόνοιες α.."tαράδεχτες για μας. Και καταλή

ξαμε να έχουμε οπισθοχωρήσει στον αγώνα μας χωρίς ούτε μια νίκη ούτε μια 

πρόοδο. ΑντΙ γι' αυτό καταλήξαμε να καθόμαστε σε μια ωρολογιακή βόμβα που 

αργό ή γρήγορα θα εχραγεΙ 

Μια όμως πο\! Ο χρόνος που έχω στη δι.άθεσή μου είναι λίγος, θα προτιμήσω 
να αΥγ(.ξω. γιοτΙ σίγουρα εΙναι αδύνατο να εξαντλήσω ένα ιδιαίΤΕΡΟ, ένα ΣUΓΚεκρι
μένο θέμα, την παραπληροφόρηση του λαού. Έχουμε τον Πρόεδρο που δίνει όσο το 
δυνατό λιγότερες πληροφορίες .όσο στο λαό όσο και στους πολιτικούς ηγέτες, ιδίως 
σ' αυτούς που διαφωνούν με τη γραμμή που ακολονθεΙ σήμερα. ΟΙ ΕV1lμερώσεις 
εΙνω αραιές, ελλιπείς και συχνά παΡCΙί"τλανητιχές, με αποτέλεσμα ο λαός να μην 

ξέρει πού οδηγείται παρά μόνο να υποψιά1;εται. Γινονται συνομιλίες, επαφές, στέλ· 
λονται έγγραφα και εμεις νομίζουμε ότι δεν υπάρχει καμιά εξtλιξη. Και ξαφνικά 

κάποιος ξένος αξιωματούχος λέει κάη στο εξωτερικό τυχαία και έτσι μαθαίνουμε 

και εμείς επιτέλους όη κάη εξελισσεται στο Κυπριακό και κάτι διαγράφεται που 

αφορά την (δια τη δικιά μας την ύπαρξη. Εκτός όμως από τη μη πληροφόρ1}ση 

υπάρχει και η παραπληροφόρηση που συνήθως συνίσταται στ1}ν παρερμ1}νεία 

mίγχΡOνων εξελίξεων, αλλά και γεγονότων ή σταθμών του παρελθόντος. 

Ενδεικτικά θα σταθώ στο θέμα των συμφωνιών κορυφής. Γίνtται πολύς λόγος 
τελευταία για τις συμφωνίες και γίνεται προσπάθεια από μερικούς να χρησψοποιη· 

θούν ως επιχείΡ11μα ενάντια σε μια σωστή λύση του Κυπριακού, ως μια δέσμευση για 

μια κακή λύσ11 με πρόνοιες που κάθε άλλο παρά την κάνουν βιώσιμη. Ακόμα 

προσπαθούν να τις χρησιμοποιήσουν ως επιχείρημα ενάντια στο ΔΗ.Κο. Όη 

δηλαδή το ΔΗ. κο. δεν μ.ι-τορεί να μιλά για επιστροφή όλων των προσφύγων, ότι δεν 

μπορούμε να α,,-ταιτούμε εχέγγυα μιας δίκαιης λύσης, γιατί έχουμε δεχθεί τις συμφω.

νίες κορυφής. Αυτά τα ΕΠιχειρήματα όχι μόνο δεν ευσταθούν και παραποιούν Τ11ν 
αλήθεια, αλλά ταυτόχρονα κάνουν ζημιά στ11ν εθνική μας υπόθεση, γι.ατΙ παρερμ11· 

νεύουν δύο σ11μανηκές συμφωνίες, που ενώ οι πρόνοιές τους με Τ11 σωστή ερμ11νεία 
είναι υπέρ μας, τις παρουσιάζουν ως καταστροφικές. Έτσι όμως όχι μόνο παρα· 

πληροφορείται ο λαός, αλλά δινονται επιχειρήματα στην άλλη πλευρά, για να τις 

ερμηνεύει προς το συμφέρον της. Βέβαι.α λυπά·μαι να παραΤ11ρήσω ότι το έδαφος 

είναι πρόσφορο για μια τέ'τοια παρα.ιτλ11ροφδρ11ση. Γιατί ενώ οι συμφωνίες είναι 
από τις πιο σημαντικές εξελίξεις στην πορεία του εθνικού μας θέματος , δεν έχουν 

γνωστοποιηθεί στο λαό όσο θα έπρεπε. Τόσο οι ίδιες οι συμφωνίες όσο και 11 ερμη· 
νεtα τους θα έπρεπε να δημοσιεύονται ξανά και ξανά μέχρι να αντιληφθεί ο κάθε 

Κύπριος ποιες είναι οι πρόνοιές τους. Αυτό βέβαια ισχύει όχι μόνο γι.α ης συμφω· 
νίες, αλλά και για τις προτάσεις Κουεγιάρ και το ψήφισμα 649 και γι.α οτιδήποτε 
άλλο έγγραφο παρουσιάζεται είτε στην πλενρά μας είτε από την πλευρά μας. Και 

σας ρωτώ ενδεικηκά. Πόσοι Κύπριοι, πιστεύετε, έχουν διαβάσει τις προτόσεις του 

'89 και πόσοι, ακόμα λιγότεροι πιστεύω εγώ, τι.ς έχουν καταλάβει; 

Και μια και έκανα αναφορά στις συμφωνίες κορυφής θέλω να προχωρήσω 

ακόμα Μγο, γιατί για μένα εΙναι ένα από τα καλύτερα παραδείγματα του κινδύνου 

Ι που διατρέχουμε 11 παρερμηνεία που γίνεται αυτή Τ11 στιγμή. Τι προβλέπουν οι 
συμφωνίες; Ναι, μιλούν για ομοσπονδία. Είναι γεγονός. Αλλά για ομοσπονδw 

κάτω Q."tό σωστές προυποθέσεις, γιατί περιέχονται πρόνοιες που προβλέπουν για 

την c,ιότητα κι ενάντια στο διαχωρισμό του κράτους. ΚΙ αν και μπορεί σε κάποιο 
στάδιο ν' άρχισε να μ~λά 11 πλευρό μας για διζων~κή ομοσπονδΙα, μόνο από ης 
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πρόνo~ες των συμφωνιών αυτών δεν εξυπακούεται η διζωνικότητα. Α νtΙθετα 
μιλοίΙν για δικοινοτική ομοσπονδία, η oπol.α κάλλιστα μπορεί να χρησιμοποιηθεί 
όπως εί.ναι. Αλλά όπως και να έχει το θέμα της oμoσπoνδl.ας, στο οποίο ήδη έχει 

γΙνει αναφορά και έχει αναφερθεί σε έκταση ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, η 

πραγματικότητα παραμένει ότι και οι δύο συμφωνίες περιέχουν πρόνοιες θετικό
τατες για μας. Και κακώς όσοι προσπαθούν να συμβουλεύσουν την αποδέσμευσή 

μας από τις συμφωνίες αυτές, διότι neQLOQiζovtat μόνο στην πρόνοια για την 

ομοσπονδία αγνοώντας Π.χ. την πρόνοια για μια δυνατή κεντρικΤ; κυβέρνηση ΠΟιΙ θα 
έχει τέτοιες εξOΊ.loΙες και λειτουργίες, ώστε να διασφαλίζεται η ενότητα του κράτους 

και να αποτρέπεται η διαίρεσή του. Δηλαδή το πρώτο συστατικό της ομοσπονδίας 

που προβλέπεται. με την εφαρμογή του εξασφαλιζει τη βιωσιμότητα του ενιαίου 

κράτους. Ακόμα οι συμφωνLες προβλέπουν για την αποστρατικοποίηστι της Κύπρου, 

στόχο που τον έχουμε θέσει στις επιδιώξΗς μας και που αποτελεί βασική προυπό
θεστι της λύσης που επιδιώκουμε. Πιο σημαντικό ακόμα είναι ότι γίνεται πρόνοια 
για τη διατήρηση της εδαφικής ακεραιότητας της Δημοκρατίας και για εγγυήσεις 
ενάντια σε οποιαδήποτε μορφή διχοτόμησης ή απόσχισης. Επίσης προβλέπουν για 

τη διασφάλιση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών για όλους 
τους κατοίκους της Κύπρου. Κ ι αυτό βέβαια σημαίνει ελευθερία διακίνησης, εγκα
τάστασης και ιδιοκτησίας, ανεξάρτητα και επιπρόσθετα προς την πολιτειακή μορφή 
της ομοσπονδίας. Ακόμα παρενθετικά πρέπει να μην ξεχνάμε ότι δινουν προτεραιό
τητα στο θέμα της Aμμoχώσtoυ το οποίο αποδεσμεύουν από τη συνολική λύση του 
Κυπριακού. Και γι' αυτό διερωτώμαι σε τι α..ίΟΟΥ.οπεί η παρερμηνεία των συμφω

νιών που γίνεται από δύο εκ διαμέτρου αντίθετες καταστάσεις. 

Από τη μια είναι αυτοί που ισχυρίζονται ότι ο αγώνας, όπως τουλάχιστον τον 
διακηρύττει το ΔΗ.ΚΟ., είναι ανώφελος και ματαιοπονία, γιατί, λένε , οι ηγέτες 
έχουν ήδη δεχθεί μια απαράδεκτη λύση μέσω των συμφωνιών. Κι έτσι συνεχίζουν 
και προσπαθούν να πείσουν το λαό να δεχθεί οποιαδήποτε λύση του προσφέρεται. 
Έτσι όχι όμως παραπληροφορείται ο λαός, αλλά τεί.νουμε να πείσουμε τους ξένους 
από τους οποίους ζητόμε να εφαρμόσουν τις συμφωνίες αυτές ότι η τουρκική ερμη
νεία είναι η σωστή και οτιδήποτε όλλο λέγεται είναι m ~τ ... προπαγάνδα. Γιατί το 
κάνουν αυτό; Ίσως για να στερήσουν επιχειρήματα από αγ" )νιστικές δυνάμεις του 
.όπου, απ' αυτούς πον φωνόζουν κι επαναστατούν ενάντια στη σημερινή, α..-ταρά

δεκτη, επικίνδυνη και, φοβάμαι, καταστροφική πορεία του Κυπριακού. προσπα
θούν να τους φιμώσουν πολιτικά. να πείσουν το λαό ότι αυτοί που διαμαρτύρονται 
απλώς συνθηκολογούν. 

Είναι πράγματι άξιο α..-τορΙας πως στη χώρα μας συμφωνίες που μπορούν με 
.ην εφαρμογή τους να μας εξασφαλίσουν τη δίκαιη λύση που επιδιώκουμε, μεταφρά

ζονται ως καταστροφικές. Κι αντίθετα άλλα επικίνδυνα. απαράδεκτα έγγραφα. 
όπως το ψήφισμα 649 ή οι προ.άσεις ΚουεΥιάρ όχι μόνο να χαρακτηρίζονται ότι 
περιέχουν θετικά στοιχεία. αλλά στο τέλος να τα κάνουμε σημαία μας και κύρια 
βάση των επιδιώξεών μας. 

Από την άλλη βέβαια είναι αυτοί που από απέχθεια, από φόβο για την 

ομοσπονδΙΟ. ζητούν να απορρίψΟυν τις συμφωνίες κορυφής μη υπολογίζοντας το 
κόστος μιας τέτοιας πράξης ούτε λαμβάνοντας υπόψη τα θετικά για μας στοιχεία 

των συμφωνιών. Καταλαβαίνω -και σ' ένα βαθμό κατανοώ και συμμερίζομαι- αυτές 
ης ανησuχΙες. Η ομοσπονδΙΟ είναι ιστορικός συμβιβασμός, είναι η εσχό:τη των 
υποχωρήσεων που αναγκαστήκαμε να κάνουμε. Όμως καλώ όλους αυτούς να εξετά-
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σουν ξανά ψύχραιμα και VYιφάλια τις συμφωνίες και να δεχθούν την πραγματική 
τους ερμηνεία. 

Εμείς πιστεύουμε -άλλωστε ήδη λέχθηκε. ότι ζητώντας την εφαρμoyτi των 

σνμφωνιών κορυφής στο σύνολό τους μπορούμε να απαιτήσουμε πειστικά και 
βΔσιμα την επιστροφή όλων των πρooφUyων κάτω από συνθήκες ασφάλειας. Γιατί 
οι συμφωνίες αυτές πουθενά δεν το εμπoδtζolJV. αλλά αντίθετα οι πρόνοιές τους το 
επιτρέπουν με την εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιωμάτων ιδίως. Ακόμα 

μπορούμε να απαιτήσουμε τη διασφάλιση του ενιαίου κρά10uς 010 οποίο όλοι οι 

πολίτες του θα απολαμβάνουν όλων των βασικών ελευθεριών. 

Και γι' αυτό, άσχετα από το αν γίνεται καλοπροαίρετα ή όχι. δεν πρέπει να 

παρερμηνεύονται οι συμφωνίες αυτές. Ούτε πρέπει μέσα στην αγωνLα μας για την 

απειλή μιας κακής λύσης και προσπαθώντας να ξεφiιγoυμε πιθανόν από την 

ομοσπονδία να απορρίπτουμε τα θετικά σημεία τα οποία περιέχουν. Ούτε πάλι 

προσπαθώντας να δ~και.oλoγήσoυμε περισσότερες υπoχωρήσε~ς και αποδοχη απαρά

δεκτων τουρκικών θέσεων να τις παρερμηνεύουμε και να κρυβόμαστε πίσω από τις 

συμφωνίες α"τές. Και εδώ είναι ένα από τα σημεtα στα οποία διαφωνούμε με τους 

χειρισμoUς του Προέδρου. Γιατί, αν εμμένουμε στις συμφωνίες κορυφής και στα 

ψΤ)φΙσματα των Ηνωμένων Εθνών βέβαια θα μπορούσαμε να διεκδικήσουμε και να 

κερδίσουμε μια δικαιη λύση με πρώτο στόχο την ενότητα του κρότους. Αντίθετα ο 
Πρόεδρος έχει αρχίσει να συζητεί όρo1Jς και πρόνοιες και ε ισηγήσεις που με μαθημα
τική ακρΙβεια οδηγούν σε διαχωριστικές και τελικά διχοτομικές λύσεις, καλυμμένες 

βέβαια κάτω α..-τό το μανδύα κάποιας ομοσπονδΙας. 

Και σ' αυτή την ομοσπονδία λέμε όχι. ΚΙ ας μην προσπαθούν μερικοί να επιρ

ρίψΟυν ευθύνες στο Μακάρι.ο, τον Κυπριανού, το ΔΗ .ΚΟ., για την ε&νική κατάντια 
πο" μας έχει φέρει ο σημερινός Πρόεδρος. Κι ας μη γίνονται προσπάθειες παρα

πλάνησης το" λαού σ"νδυόζοντας ης συμφωνίες κορυφής με αυτά που γίνονται 

σήμερα. Γιατί σήμερα συζητάμε για όρια στον αριθμό προσφύγων που θα ΕΠιστρέ

ψΟυν, για ανώτατα όρια στο δικαίωμα επιστροφής, για έλεγχο στη διακίνηση . γ ια εκ 

περιτροπής προεδρια. Πουθενά δεν προβλέπονται αυτά στις συμφωνίες κορυφης. 

Και μερικοί μας λένε . Γιατί φωνάζετε; Γιατί διαμαρτύρεστε; Δε δεχτήκαμε τL-τοτα 

ακόμη. Δε δεχτήκαμε τΙποτα απαράδεκτο. Απλώς συζητάμε. Και συζήτηση δε 
σημαίνει αποδοχή. Τίποτα πιο αφελές, τL-τοτα JtLQ παραπλανητικό. Μ ε το να 

συζητάς κάτι , δέχεσαι την πιθανότητα αποδοχής του. Δίνεις το μήνυμα ότι μπορείς 

να κάνεις υποχωρήσεις, ότι κάπου μπορούμε να τα βρούμε. Για μας όμως υπάρχουν 

ζητήματα στην εθνική μας "πόθεση που ούτε για συζήτηση είναι ούτε για παζαρέ

ματα. 

θέλω όμως να ξαναγυρίσω στη βάση το" θέματός μου και θέλω να τονΙΟω με 
πλήρη επίγνωση του τι λέω ότι ως πολιτικός, ως πολίτης της Κυπριακής Δημοκρα

τως. ως Έλληνας Κύπριος, δε νιώθω πλέον την ασφάλεια ότι ξέρω τι γίνεται 

αναφoρ~κά με το μέλλον μου. Δε νιώθω ότι μας δLνoνται όλες οι πληροφορίες, δεν 
πιστεύω πια σ' α"τά που μας λέει ο Πρόεδρος. Έχω χάσει κάθε εμπιστοσύνη στην 

ενημέρωση πο" μας κάνει και που εν πάση περιπτωσει είναι εκλεκτική και συμμερΙ
ζομαι τους φόβους των συμπατριωτών μας που πιστεύουν ότι μπορεί να έχει ήδΊl 
λνθεί το Κυπριακό κι ότι ήδη μπορεί να έχουμε δεχθεί απαράδεκτες λΟΟεις κι ότι Ίl 
μη πληροφόρηση αποσκοπεί απλώς στο να βρεθούμε προ τετελεσμένων . Και μπορεί 

μερικοί πολιτικοί ηγέτες που πρόσκεινtα~ στον Πρόεδρο να ενημερώνονται συχνό

τερα. αλλά πιστεύω ότι ούοε σ' αυτούς έχε~ δοθεί Ίl πλτ\ρης ε ικόνα για οις διεργασΙΙς 
και τ ις συζητήσει.ς πο" γίνονται πισω από την πλάτη μας. 
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Γι' αυτό ΤΟΥΙζω. Όλo~ μας, τα κόμματα. οι Βουλευτές, ο τύπος πρέπει να 
βάλουμε όλη μας τη δύναμη, για να εξασφαλΙοουμε την ενημέρωση του λαού. Να 

απαιτήσουμε. να απειλ~σoυμε, να εκμαιείJσoιιμε από την κυβέρνηση όλες τις πληρο· 
φορίες που πρέΠΕΙ να έχουμε. Η μυσηκ6tητα σε τι.ποτα δεν εξυπηρετεΙ Εφόσον 
όλα ε(ναι γνωστά τόσο στην άλλη πλευρά όσο και στο εξωτερικό , γιοτ' πρέΠΕΙ να τα 
κρύβουμε μόνο από τους εαυτούς μας; Κι αν φοβόμαστε ότι πιθανό να προχληθεΙ 
δημόσια σUΖτΊτηση. εγώ δεν το βQίσι<ω κακό. ΓιατΙ όχι; Γιατί πρέπει όλα να γΙνο
νται στα κρυφά; Τι έχουμε να φοβηθούμε: Ότι θα μάθει τι άλλη πλευρό τις προθέ
σεις μας; Μα αυτές, αγαπητο( συνάδελφοι. ήδη τις ξέρει πριν ακόμα τις γνωρ[σουμε 

εμεΙς. 

Ας μην ξεχνούμε ότι ο καημένος, ο βασανισμένος κυπριακός λαός, θα 
φορτωθεΙ στο τέλος και την ευθύνη για όποια λύση δοθεΙ στο Κυπριακό. ΕΙτε 

θετικά, μέσω ενός δημοψηφίσματος, είτε αρνητικά λόγω αδράνειας, aπάθειας ή αντί· 
δρασης. προτού όμως του δώσουμε αυτή την ευθύνη, οφεΙλουμ.ε να τον ενημερώ· 

νουμε πλήρως και συχνά για το πώς φτάσαμε σε μια tttoLG λύση, τι προβλέπει και τι 
θα επιφέρει. Εμείς, όπως θα εξηγηθεΙ από συνάδελφο αργότερα, έχουμε επιφuλάξει.ς 

για το δημοψήφισμα. Όσοι όμως σκοπεύουν να το εφαρμόσουν οφείλουν να έχουν 

το λαό πάντα ενημερωμένο κι όχι να του βόλουν μπροστά του μια λύση μ.ε ένα "πάρε 

την ή άφησέ την~. Εκτός βέβαια αν φοβούνται ότι αν ενημερώνεται συχνά και 

πλήρως ο λαός. θα αντιδράσει, θα φωνάξει. θα επαναστατήσει. θα σταματήσει την 

επικίνδυνη κατρακiιλα που έχουμε πάρει. Ότι θα βγει από τον iιπνo στον οποίο τον 

έχουν ρtξει σήμερα και θα απαιτησει την επιστροφή στην πρόταξη, την εμμονή στις 

βασικές αρχές. Ότι καμιά υποχώρηση δεν πρέπει να γίνει aπό τις προτάσεις του '89 
κι ας μας πουν αδιάλλακτους κι ας μας πουν ότι θέτονμε τελεσίγραφα. Αλλά για να 
τα πει όλα αυτά ο λαός, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να ενημερωθεί σωστά και εδώ 

είναι η δικιά μας ευθύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από την ΕΔΕΚ; 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙον . 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Εγώ είχα ετοιμάσει γραπτό κείμενο για λόγοvς κατάθεσης εγγράφως μιας 

μαρτυρίας ο' αντή την πολύ σημαντική συζήτηση. Όμως αισθάνομαι ότι ~ν πρέπει 

να δώσουμε κάποια παρονσΙα και κάποιο νόημα σ' αυτή τη συζήτηση θα πρέπει να 
ξεφύγουμε aπό τα γραπτά μας κείμενα, θα nQtnEL να μπούμε σε πραγματική συζή
τηση των διάφορων απόψεων που έχουν ΕΚτεθεί εδώ, για να δούμε πώς μπορούμε να 

εμβαθίινονμε στα θέματά μας. Και επειδή ακριβώς δε θα έχω\τη ouμβoUh1:i του 
κειμένον , θα παρακαλέσω να μον υπομνηστεΙ Ο χρόνος. ώστε να μην ξεπεράσ:tό το 
τέταρτο. για να μην κληθώ τουλάχιστον από τους συναδέλφους της ΕΔΕΚ να 
διακόψω. 

80ΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μα. δεν νπάρχει κανένας της ΕΔΕκ. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι γεγονός ό'tι η συζήτηση nou κάνουμε γίνεται την επομένη σημανηκών 
εξελίξεων. Ήρθε πράγματι στο προσκήνιο το κυπριακό πρόβλημα. Και μερικοί 
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αποφάσισαν ότ~ το γεγονός ότ~ ήρθε στο προσκήνιο. αυτό είναι αποτέλεσμα των 
μέχρι τώρα χειρισμών. Και ((ναι πολύ φυσικό, διότι δεν υπήρξαν όλλοι χει.ρ ισμοΙ 

Δεν προτιγήθηχε " έντονη διεθνοποίηση. Δεν είχε κρατηθεί το θέμα μας ανοιχτό στο 
διεθνές προσκήνιο. Δεν είχαμε προσφύγει στα Ηνωμένα Έθντι. διότι παρακλΤ)θτ1· 
καμε να μην προσφύΥουμε στα Ηνωμένα Έθνη. Και όμως παρόλα αυτά το χνπριαχό 

ήρθε <πο προσκήνιο μετά από την κρίση του κόλπου. Και διερωτούμαι πραγματικά 
αν έχει τόση δύναμη το κυπριακό πρόβλημα. ώστε από μόνο του για τους λόΥο"ς της 
στρατηγικής σημασίας της Κύπρου, για την κριοιμ6Ίητα του ίδιου του προβλήματος, 

για την κρισιμότηΊΟ των συστατικών που το (διο εμπεριέχει, πο\! αλήθεια θα 

βρισχόταν το κυπριακό αν είχαμε αξιοποιησει όλες τις εuκαι.ρΙες για .ην προώθηση 
του ζητήματός μας. Και μπήκαμε σε μια πορεία. δημιουργήθηκαν ελπίδες, δημΙΟ1JΡ~ 
Υήθηκαν προοπτικές, εξαγγέλθηκαν πολυμερείς A01J θα γινόντouσαν τετραμερείς και 
θα Ί/πόγραφαν συμφωνία πάνω στο Κ1Jπριακό. Ακολονθησε η σuνάντηση Mητσo~ 
τάκη~Γιλμάζ και καταλήξαμε σ' ένα αδιέξοδο και καθόμαστε α1JtTι τη σηγμή και 

σ1Jζητονμε η είναι α1Jτό το αδιέξοδο και πώς κατά κάποιο τρόπο θα συνεχίσΟ1Jμε 
την πορεία των συζητήσεων πάνω στο Κ1Jπριακό και τις διαδικασΙες n01J μέχρι τώρα 
ακoλoUΘoνμε. Και δεν ασχοληθήκαμε με την ΟΊ/σία t01J προβλήματος. Και δεν 
ασχοληθήκαμε για το λόγο για τον οποΙΟ υπάρχει το κυπριακό πρόβλημα. Γι.α τον 
τονρκικο επεκτατισμό. Έχουμε απλώς ένα πρόβλημα που είναι μήπως θέμα της 
μιας Τι της άλλης διαδικασίας; Ή έχουμε ένα πρόβλημα που έχει να αντιμετωπίσει 
μια UnaρxτTι και τραγική κατάσταση; Και μάλιστα αυτή την εποχή ο τονρκικος 

επεκτατισμός μας δίδει όλα τα σημάδια του μεγαλο'ίδεατισμον του. Δεν αφήνει την 

KiιπΡO, διότι εδώ ήρθε με στρατό. Διεκδικεί τη θράκη, διεκδικεί το ΑιγαΙΟ, παρα~ 
βιάζει τον εναέριο χώρο, κάνει επενδiιoεις και αναπτύσσει προοπτική διάσπασης της 
Βουλγαρίας, διεισΜει στους μουσουλμανικοΙΙς πλΗΘUΣμO'ύς της Σοβιετικής Ένωσης 

κατόπιν αμερικανικής εντολής, γι.α να ανακόψει το δρόμο της Περσίας, ώστε να μην 

ελέγχονται οι μouσoυλμάνoι από τους Πέρσες αλλά να ελέγχονται από δυτικόφιλες 
καταστάσεις. Κόβει τα νερά του Εφράτη και των ποταμών που αρδεiιouν την 

περιοχή και καταδικάζει σε θάνατο το Ιράκ και τη Συρία και κατασφάζει καθημε~ 

ρινό τους Κούρδους και όλα αυτά τα πράγματα δινουν το στίγμα στο οπο'ο βρισκό· 
μαστε. Αντιμέτωποι Tou τούρκικου επεκτατισμού. Γι' αυτό όταν έρχονται πολιτικές 

δuνάμεις και λένε ότι το να μιλούμε και να καταγγέλλουμε τον τούρκικο επεκτα· 
τιομό είναι φράση·κλισέ και ότι ε'ναι αναζήτηση ψηφισμάτων χωρίς σημασία που 

θυμίζει το τοεκ χωρίς αντΙκρισμα, πραγματικά διερωτούμαι πού τοποθετούμε και 
πως εκτιμούμε το κυπριακό πρόβλημα, όταν το τοποθΕτούμε αποκλειστικά ως θέμα 

απλώς συνεννόησης Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. Τότε ποιο ρόλο διαδρα· 
ματίζει εδώ ο στρατός κατοχής; Ποιο ρόλο είναι που ερμηνεύει η πολιτική του 

Οζάλ αυτή τη στιγμή γύρω από το κυπριακό; Όταν μάλιστα μας λένε όη δε θα 
φύγουν από την Κύπρο, μας λεν με τα σχέδιά τους ότι θέλουν και την υπόλοι.ι-τη 

Κύπρο και όταν εκτίμηση του Εθνικού Συμβουλίου είναι ότι ο τούρκικος επεκτατι.

σμός αποσκοπεί σε κατάληψη ολόκληρης της Κύπρου. Αυτή η εκτίμηση πον πάει, 

όταν θέλουμε να λογαριάσουμε τις κυπριακές προοπτικές; Ή μήπως μας βoλεiιoυν 

μόνο οι αποφάσεις του Εθνικον ΣυμβουλΙΟυ που σημαίνει είτε αποδοχή κάποιων 

υποχωρήσεων είτε συμβιβασμό γύρω από ένα πλαίσιο λύσης, αλλά ξεχνούμε τις 

βασικές αρχές πάνω στις οποίες στllριζεται το κυπριακό πρόβλημα xαL πάνω σης 
οποί.ες έχουμε σuμφωνήσει όλες οι πολLτικές ηΥεσ[ες; ΓιατΙ πραγμαηκά μακάρι να 
'r\tav θέμα συνεννόησης ΕλληνοκυπρΙΟΟν.Τουρκοκυπρ(ων. Και λέχθηκε μέσα στο 
Εθνικό Συμβούλιο και έξω α.ι-τό το Εθνικό Συμβούλιο όη προς τους Τουρκοκύ. 
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πριους είμαστε έτοιμοι να χάνουμε οποιαδήποτε παραχώρηση, Δεν το ερμηνεύω. 

αλλά εννοώ θεΤΙκά την οποιαδήποτε παραχώρηση προς το\lς ΤουρκοΧύπρι.ονς, 
φτάνει να εΙχαμε να χάνουμε μόνο με τους Τουρκοκύπριους. Ας εΙχαν υπερπρο

νόμια οι Τουρκοκύπριοι . Αλλά δεν είναι αυτό.ο θέμα. ΕΙναι ο Ντενκτάς και εΙναι 

ο κατοχικός στρατός και ε(ναι 11 φιλοδοξία Ίου Ντενκτάς να κάμει την Τουρκία 

μεγαλύτερη προσφέροντάς της την Κύπρο. Και εΙναι 11 ToυρκLα που ~λει την 
Κίιπρο να την ελέγχΕΙ, για να ελtyχη τη μισή Μεσόγειο. για να γίνΗ 11 υπερδύναμη 
του 210\1 αιώνα. γιατί εΙΠε ότι μπήκε στον 200 αιώνα ως μία αυτοκρατορία υπό 
διάλυση, αλλά μπαίνει στον 210 αιώνα ως μια υπερδύναμη. Αυτά πώς τα λογαριά
ζουμε. όταν σκεφτόμαστε το κυπριακό πρόβλημα και ΣVΖηΤO'ίιμε τις κυπριακές προο
πτικές; 

Λέχθηκε ότι στο Κουβέιτ παραβιάζονταν οι αρχές του ΠΕτρελαίου κα~ εδώ οι 

δ~εθνε(ς αρχές. Μα αν πράγματι πιστεύουμε ότι επικρατούν και κυριαρχούν μόνο 
τα παράνομα συμφέροντα των υπερδυνάμεων, πραγματικά δεν έχουμε καμιά θερα. 

πεία, καμιά λύση, καμιά σωτηρία. είμαστε καταδικασμένοι. Kα~ η συζήτηση που 

κάνουμε εδώ εί.ναι μάτα~η. Και υποχωρήσης και παραχωρήσεις και συντάγματα και 

συμφωνίες και τα λοιπά είναι όλα πeαγματικά χωρίς νόημα. Έχει νόημα, αν πράγ. 

ματι εννοούμε αγώνα και εμμονή πάνω σε κάποιες αρχές, μόνο στο βαθμό που όλοι 

μας δεχόμαστε ότι κάπου υπάρχει και το διεθνές δί.καιο. στο βαθμό που δεχόμαστε 
ότι γι' αυτό το διεθνές δίκαιο, που δεν είμαστε εμείς που το δημιουργήσαμε αλλά οι 

υπερδυνάμεις, οι ιστορικές συνθήκες, οι παγκόσμιοι πόλεμοι, η ανάγκη συμβΙωσης 
των διάφορων χωρών μεταξύ τους. αξίζει. λέω. να παλεύεις για το διεθνές δικαιο' 

παλεύεις για τις αρχές. παλεύεις για την απελευθέρωση, παλεύεις για την απομά· 
κρυνση του κατοχικού στρατού. παλεύεις για δημοκρατική λύση, παλεύεις για την 

απομάκρυνση των εποίκων. Μένεις σε αρχές και παλεύεις. Άσχετα αν σε μια 

τελική φάση μπορεί να καταλήξεις στο συμβιβασμό για να βρεις λύση. Αλλά όχι 

αυτή η πλειοδοσία παραχωρήσεων και δοσίματος προς οποιαδήποτε πλευρά για να 
δημιουργήσουμε την εντύπωση του καλού παιδιού. Σίγουρα αυτή η νοοτροπία δεν 
έχει oδηΎ1iσει πουθενά 17 χρόνια και οδηγεί συνεχώς σε χειρότερες καταστάσεις. 

θα κάμω και XMOLE; αναφορές στον κ. Κληρίδη . είχε ένα κεντρικό νόημα η 

ομιλΙΟ του κ. Κ ληρ(δη. Μας εΙΠε ότι η Κύπρος είναι σε δύσκολη θέση. Κανένας δε 

μας βοηθά. κανένας δε μας υποστηρίζΕΙ, δεν καταδικάζει την Τουρκία και όση 
υποστήριξη είχαμε μέχρι τώρα τη χάνουμε και αυτή' διαλύονται οι Α νατολικοΙ, οι 

Αδέσμευτοι δέχονται ΕΠιρροές και όσα ψηφίσματα και να πάρουμε αυτά δε λογαριά· 
ζονται . Και αν κρίνουμε τα πράγματα ψυχρά, ναι, Ο κ. Κληρίδης έχει δικαιο. 

Το ερώτημα όμως είναι το εξής: Ποιος είναι ο ρόλος της πoλ~τικής ηγεσίας; 

Γιατί είναι το πιο εύκολο πράγμα να αναλύεις την αδυναμία μιας υπόθεσης. Εδώ 

μιλά η [δια η πραγματικότητα. Η αρνητική συσχέτιση των δυνάμεων, οι ωμές διαπι" 
στώσεις που όλοι κάνουμε. Όμως, ποιος είναι ο ρόλος των ηγεσιών; Ο ρόλος των 

ηγεσιών είναι να κάμνουν τα οφθαλμοφανή; Ο ρόλος των ηγεσιών είναι να παραδέ
χονται παθητικά τις καταστάσεις και να υποκύπτουν μ..-τροστά στις αδήριτες 
ανάγκες και τις υπέρτερες δυνάμεις και την ανισότητα της συσχέτισης των δυνά· 

μεων; Αν είναι αυτός ο ρόλος των ηγεσιών δε θα χρειάζονταν ηγεσLες. Ακριβώς οι 

ηγεσίες σε έναν τόπο και τα πολιτικά ,.ιντjματα χρειάζονται για να υπερβαίνουν τις 
αδυναμίες, για να μπορούν να διδουν μια παρουσία πέραν των όσων οφθαλμο
φανώς παρουσιάζονται μπροστά μας. Γιατί αν επρόκειτο να επικρατεΙ η λογική ότι 

πάντα ΕΠικρατούν οι ισχυροί και οι αδύνατοι καταβαραθρώνονται, δε θα νπήρχe 
ιστορΙα , δε θα εκινείτο ποτέ η ιστορία στην ανθρωπότητα. 
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Το ότι βρισκόμαστε σε δύσκολη θέση το γνωρίζουμε. Το ότι 11 Τουρκία έχει tl1V 
υποστήριξη των Ηνωμένων Πολιτειών και Ίτις δυτικής συμμαχίας και αυτό το 

γνωρίζουμε. Ι' αυτό άλλωστε οφεΙλεται και η ύπαρξη, η ίδια η ύπαρξη του 

κυπριακού προβλήματος. Όμως αυτός μπορεί να είναι λόγος για μια παθηnκή θέσrι 
των πραγμάτων; Ιδιαίτερα από την πλευρά του κ. ΚληρΙδη ο οποίος παρουσιάζεται 
ως κλτιρονόμος των μεγάλων αγώνων; Μα όταν Tl ΕΟΚΑ η οποΙα δοξάζεται. όπως 
και ΟΙ ήρωες της όταν θυσιάζονταν και α..-ΤΟΥχονιζονταν, aπαγχoνίζoνταν γιατί 
αuτoΙ τΊταν ΟΙ ισχυροί και ήταν αδύναμη τι Βρεταν{α; Ή πάλευαν εναντίον μιας 

αυτoκρατoρi.ας με το όραμα της Ο.,ι"'tελενθέρωσης της πατρίδας; Και όταν νtUνό

μαστε την ελληνική σημαΙα, ττιν ντυνόμαστε για να την πεταλιζουμε στον κόσμο; Ή 

την ντυνόμαστε την ελλτινική σημαία για να θυμηθούμε την ελλην~κή ωτορία που 

ήταν πάντα μάχη ενός μικρού λαο" εναντίον υπέρτερων δυνάμεων. θα πρέ1ω να 

βγάζουμε τα διδόγματα της ιστορίας κα~ να τα κρατο"με τα διδόγματα της ιστορίας. 

Όχι να τα χρησψοποιο"με κατά βούληση και ως τελετουργικό στοιχείο τον εθνικό 
"μνο. Είναι διδόγματα, είναι βιώματα που πρέπει κόποτε να υποστηριχτοίιν στην 

πρόξη μέσα σε ανόλογες συνθήκες. Άλλωστε υπάρχn και η ιστορία της ανθρω.ι-ι6-

τητας, γιατί δεν έχουμε το μονοπώλιο των αγώνων. Η ιστορία που μιλό, ότι όλοι οι 

μικροί και οι αδίινατοι πάλεψαν εναντίον υπέρτερων δυνάμεων. Πάντα ο αδίινατος 
πάλευε εναντίον του ισχυρότερου, πάντα ο eκμεταλλευόμενος εναντίον του εκμεταλ. 

λευτή. Και εκεΙ είναι που στηρ(ζει την κίνησή της η (δια η ιστορία. 

Κ"ριοι σ\lνάδελφοι, θέλω να πω και λίγα πρόγματα για τα ψηφίσματα του 

Οργανισμο" Ηνωμένων Εθνών, για το νόημα των συζητήσεων στα Hνωμtνα Έθνη. 

Αν βγαίναμε σ' α\lτό το βήμα ή στο Εθνικό Συμβο"λιο ή οπουδήποτε αλλο" και 
λέγαμε: "Να προσφύγουμε στα Ηνωμένα Έθνη για να λυθεί το κυπριακό" θα ήμαστε 

άνθρωποι με μικρή κρίση αλλό ταυτόχρονα θα ήμαστε και άνθρωποι που παραπλα

νούμε το λαό. Όχ~, κύρ~o~ συνάδελφοι. Η πορεία σια Ηνωμένα Έθνη εΙνα~ πορεία 
μιας πολιτικής. είναι το βήμα του οργανισμο" Ηνωμένων Εθνών το μεγαλ"τερο 

πρoπαγανδ~στικό βήμα της ανθρωπότητας. Είναι το βήμα που πρέπει να χρησιμο

ποιήσουμε για τη διαφώτιση της διεθνούς κοινωνίας. Και εφόσον θυμούμαστε τον 
ΑρχιεπΙσκοπο Μακάριο πάνω σε όλλες πtυχές, να θυμηθούμε και μια όλλη παρακα
"Ιαθήκη του που έλεγε ότι όσο καιρό υπόρχει xatOXTι στην Κύπρο πρέπει κάθε 

χρονιό να προσφεύγουμε στα Ηνωμένα Έθνη. για να καταγγέλλουμε την Τουρχιο. 

και να "Ιην έχουμε δακτ\lλοδεικτούμενη και κατηγορούμενη. Το σχέδιο του 1977 το 
υιοθετο"με. Αυτή όμως την πολιτική την αποσιωπο'ύμε. Α ν όμως πρέπει να δεχό
μαστε πολιτικές πρι,-ιει να τις δεχόμαστε στο σ'ύνολό "Ιους. Γ~ατt μπορούμε και να 

σ\lνομιλούμε, μπορούμε και να πηγαίνουμε otO Συμβούλιο Ασφαλείας. 

Και δεν υπάρχει περίπτωση παγκόσμιου προβλήματος για το οποίο δε γίνο

νταν τα\lτόχρονα και συνομιλιες και προσφυγή στα Ηνωμένα Έθvη, από το Παλαι

στινιακό μέχρι "Ιη Ναμίμπια μέχρι το Αφγανιστάν μέχρι την Καμ.ι-ιοτΙα μέχρι τη 

Σαχάρα που λόγω Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών λύεται αυτή τη στιγμή. Και 
σίγουρα με τα ψηφίσματα δε λύονται τα προβλήμαtα. Όμως δείχνουν την πορεία 

ΠΟ\l είναι δυνατό να ακολουθήσει μια διαδρομη και προς ποια κατεύθυνση μ.ι-τορεΙ 

να υπάρξει η πορεία για τη λ'ύση ενός προβλήματος. Ανοίγει τη διαδρομή για τη 
λύση η πορεία προς τα Ηνωμένα Έθνη και να μη μας λένε ότι "μα ξέρετε μιλούν τα 
ψηφίσμαtα ΤΟ\l Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για συνομιλίες και αυτό είναι που 

μας υποχρεώνει". Μιλούν για όλα τα ψηφΙσματα ΤQι1 Οργανισμο'ύ Ηνωμένων 

Εθνών, γιατ( εμεΙς υποβαθμίζουμε τα ψηφΙσματα ΤΟ\l ΟΗΕ, γιατΙ λησμονούμε εκεΙ 
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που αναλo.μβάνoντα~ οι συγκεκριμένες υποχρεώσεις Q.ι.ό τα ψTJφ(σματα, γιατΙ δεν 
αναπτύσσουμε τις πτυχές που μας ενδιαφέρουν για την αποχώρηση του κατοχικού 

στρατού. για την επιστροφή των προσφύγων, για τη δημογραφική σύνθεση, για το 

ψευδοκράτος, για όλα 10. σχετικά. Και μας υπενθυμlζουν το Τιμόρ που αναφέρθηκε 
προτιγουμένως- ναι, ε(ναι παράδειγμα για να το θυμηθούμε. Γι.ατί ακριβώς το 

Τιμόρ, επειδή δεν έχει φωνή δική του, πήρε κάποτε κάποιο ψήφισμα και ξεχάστηκε 
και χάθηκε και το Τιμόρ και τι υπόθεσή του. Έτσι στο βαθμό μόνο που εμεlς Ε>.ανα· 

φέρουμε τα θέματά μας και τα κρατούμε στο προσκήνιο είναι δυνατό να μπορούμε 
να τα προωθήσουμε και να τα αξιοποιήσουμε. 

Αλλά λέχθηκε και το άλλο. Δεν καταδικάστηκε η Τουρκία. Και σ' αυτό πρέΠΕΙ 

να δοθεί εξήγηση. Δεν καταδικάστηκε η Τουρκία. γιατΙ ήταν μέγα το εθνικό έγκλημα 

που οδήγησε στην καταστροφή, και αυτό ήταν το πραξικόπημα που προηγήθηκε και 

το πραξικόπημα ζει όσο καιρό δεν καταδικάζεται η Τουρκία, διότι η Τουρκία δεν 

κατηγορήθηκε, γιατ( θεωρήθηκε το πρόσχημα αρκεΤό για την ε ισβολή και για τη 

συΥκόλνψη των δήθεν επεμβατικών της δικαιωμάτων. Και είναι γι' αυτό το λόγο. 

και στο βαθμό που εμεις aποσιωπούμε την απαίτησή μας να καταγγελθεί η Τουρκία. 

είναι, λέω. σαν να δεχόμαστε και την ευθύνη του πραξικοπήματος. Και εμείς αυτή 

την ευθύνη ποτέ δε θα την αναλάβουμε. 

Είναι πράγματι κρίσιμες οι ώρες, κύριοι συνάδελφοι. δεν ξέρω, έχω πολλά 

ακόμα να πω, δε θέλω να κάμω κατάχρηση του χρόνου όμως πιθανόν να πρέπει να 

κλείσω. Λύση ξέρουμε ποια είναι και πως τη θέλσυι-ίε και είμαι βtβαισς ότι όλοι εδώ 
συμφωνούμε. ΤΟ ερώτημα είναι πώς θα βρεθει. Εμε{ς παραδεχόμαστε ότι δεν 
υπάρχει μονόδρομος στη λύση του κυπριακού προβλήματος. Απ' όλες τις πλευρές 

είναι δυνατό να ακουστούν ενδιαφέροντα πράγματα. Το μόνο που απαιτούμε είναι 

να ληφθεί υπόψη και η δική μας άΠΟψη. γιατί μέχρι τώρα. για 17 ολόκληρα χρόνια 
παραγνωρίζεται η άπΟψη η δική μας, της διεκδίκησης και του αγώνα για την Q.r-τελευ

θέρωση της Κύπρου. 

Ευχαριστώ. κίιριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ι εροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ 

Κύριε Πρόεδρε, X11QLOL συνάδελφοι. 

Προσπάθησα με προσοχή να παρακολουθήσω τις ομιλίες των αρχηγών των 

κομμάτων στη χθεσινή συνεδρίαση όπως και των όλλων συναδέλφων σήμερα. 

Ομολογώ ότι ακούστηκαν χρήσιμα επιχειρήματα. Αλλά άκουσα και πολλούς ισχυρι
σμούς, ερμηνείες υποθετικών και ανύπαρκτων προτάσεων, τοποθετήσεις πάνω σε 
υποθετικές ή και φανταστικές υποχωρήσεις μας που πραγματικά προκαλούν 

σύγχυση. Αναφέρθηκαν τόσες πολλές πτυχές στο θέμα, τόσο σε θέματα ουσίας όσο 
και σε θέματα διαδικασίας, που για μας που έχουμε περιορισμένο χρόνο είναι 

αδύνατο να προσεγγίσουμε τη συζήτηση με την (δια μέθοδο. Γι' αυτό θα προσπα

θήσω να καταπιαστώ με γενικές παρατηρήσεις. 

π ριν προχωρήσω θα 'θελα να αναφέρω ότι προσωπικά άκουσα με ικανοποίηση 

την ξεκάθαρη και οριστική τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΔΗ.ΚΟ. κ. Παπαδόπουλου πάνω στο θέμα της διζωνικής ομοσπονδίας. Είναι μια 

τοποθέτηση που πιστεύω ότι θα Q.r-τοδειχθεί πολύ χρήσιμη στο μέλλον. 



148 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κάη το κo~νό που διέβλεψα. στις ομιλίες του Προέδρου της ΕΔΕΚ κα~ του 

ΚοινοβοιΙλευτικού Εκπροσώπου του ΔΗ. ΚΟ. είναι ότι 11 Βουλή θα πρέπει με αυτή 
τη συζήτηση να βάλη στην τρό:πεζα των διαπραγματεύσεων τις τελικές μας προτά

σεις. Τα έσχατα όρια υποχώΡ1l01lς, όπως χαρακτηρισηκά έχει λεχθεΙ Για ενίσχυση 
αυτής της θέσης και οι δυο ομιλητές ΕΠικαλέστηκαν τα ΕΠιχειρήματα ότι τα έσχατα 
όρια υποχώρησης αφορούν θέματα αρχών και ότι οι αρχές δεν είναι ποτέ συζητή
σιμες. Αυτό πιστεύω είναι μια προσπάθιια uπεραπλoύστευσης τόσο της σUΖ'ήτησης 

όσο και του όλου προβλήματος. Για παράδειγμα αυτή τούτη τι εισβολή και 11 συνεχι
ζόμενη κατοχή ΕΙναι τι αιτία καταπάτησης όλων ή σχεδόν όλων των αρχών στην 

Κύπρο. Καταπάτηση της αρχής της κueιαρχ{ας του κράτους. Καταπάτηση όλων 

των αρχών που έχουν σχέση και αφορούν ανθρώιηνα δικαιώματα. Καταπάτηση των 

αρχών που δι~πoυν τις διακρατικ~ς σχέσεις. ΚαταπάΤl1σl1 των αρχών πο\! διέπουν 
το διεθνές δLκαιo. Αν πράγματι όλα αυτά αφορούν θέματα αρχών -και εγώ λέω ότι 
αφορούν- τότε 11 ΠρώΤl1 θέσl1 θα 'πρεπε να 'ήταν ότι δε διαπραγματευόμεθα με τον 
εισβολέα. Και όμως δεν άκουσα από κανένα να μας πει ότι δεν πρέπει να διαπραγ
ματευθούμε με τον εισβολέα. Πού πάει λοι.πόν αυτή η πρώtl1. η κύρι.α αρχή; nOu 
πάει ο εισβoλ~ας που είνα~ η κuρια αιτΙα παραβίασl1ς όλων των άλλων αρχών; Γιατί 

κανένας δεν εισηγείται ότι δεν πρέπει να συνομιλήσουμε με τον εισβoλ~α; Είμαστε 

όλοι άνθρωποι χωρίς αρχές τελικά; Εγκαταλείψαμε όλo~ τις αρχ~ς μας; 

θεωρητικά. αλλά και για να είμαστε "{ουλάχιοτο συνεπείς με τη μεθοδολογία 

συζήτησης του θ~μαtος που προσπαθούν να εισάξουν τα δυο κόμματα. η απάντησl1 

θα πρέπει να είναι καταφατική . Ότι δηλαδή ναΙ. φαΙνεται όtL εγκαταλείψαμε τις 

αρχές μας. Και εδώ τίθεται το ερώtημα: Σωστά δεχθήκαμε να συνομιλήσουμε. έστω 

και αν αυτή μας η συμπεριφορά μπορεί να σημαίνει παραβίαση αρχών; θεωΡl1τικά 

και ρομαντικά και εδώ 11 απάντl1ση θα πρέπει να είναι ότι κακώς δεχθήκαμε να 
συνομιλήσουμε με τον εισβολέα. Γιατί τότε δεχθήκαμε να συνομιλήσουμε; Δε δεχθή

καμε, διότι επιλέξαμε εμεις να συνομιλήσουμε. Δε δεχθήκαμε γιατί "σι προτιμή
σαμε. Δε δεχθήκαμε. γιατί μας άρεσε. Δεχθήκαμε από ανάγχl1. Δεχθήκαμε. γιατί δεν 
είχαμε άλλl1 επιλογή. Δεχθήκαμε, γιατί δημιουργήθηκαν τετελεσμένα. Δεχθήκαμε, 
γιατί τα τετελεσμ~να εδραιώνονται συνεχώς. Δεχθήκαμε, γιατί δεν είχαμε άλλο 
τρόπο ή άλλη μέθοδο να αντιδράσουμε. θα ήταν εύκολο , απλό. ανώδυνο και ιδιαί

τερα θέμα αρχής για την πολnική l1γεσΙα του τόπου να οχυρωθεί πΙσω από τη θέσl1 

ότι δε συνομιλούμε με τον εισβολέα. θα ήταν όμως υπεύθυνη πολιτική συμπερι

φορά; 

Aναφ~ρθηκα. κύριοι συνάδελφοι, στην εγκατάλειψ1] της κύριας αρχής από Τl1ν 
πλευρά μας. Δεν το έκανα από κριτική διόθεσl1. Το έκανα για να φανεί ότι τα 

θέματα αρχής πρώτον δεν είναι πάντοτε εύκολο να προσδιοριστούν από όλους μας 
με τον ίδιο τρόπο και να τους δοθεί η (δια ερμηνεία. Δεύτερο. η οχύρωση πίσω από 

θέματα αρχών δεν είναι πάντοτε πρακτική πολιτική. Και τρίτο, 11 οχύρωση αυτού 
του Σώμαtος πίσω από γενικές διαΚl1ρύξεις αρχών δεν αποτελεί Τl1ν πιο υπεύθυνη 
συμπεριφορά. 

Ένα άλλο γενικό κοινό σημείο στις ομιλίες των συναδέλφων των δυο 

κομμάτων είναι η σκληρή γραμμή που υιοθετούν. δηλαδή οι προ\Jποθέσεις που 
προβάλλουν ως όρους για να δεχθούμε να πάμε στις συνομωες , όπως και οι θέσΗς 
ουσίας γενικότερα. Εδώ θα ήθελα να δΙ2uκρινίσω ότι στην περίπτωση της ΕΔΕΚ η 
γραμμή είναι πιο σκληρή, τόσο ΟΤl1 διαδικασία όσο και στην ουσία. Ε.."'tΙσης η ΕΔΕΚ 
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δtνει σχεδόν καθοριστική σημασία στη διεθνΟΠΟίηση και ιδιαίτερα στις προσφυγές 
στα Ηνωμένα Έθνη. Όμως, όπως ήδη έχω αναφέρει. δεν μου επιτρέπει ο χρόνος να 

προσεγγίσω τη συζήτηση εξειδικευμένα. Γι ' αυτό θα αναφέρομαι και στα δυο 

κόμματο. χωρίς να έχω πρόθεση να αδικήσω είτε το ΔΗ. ΚΟ. είτε την ΕΔΕΚ . 

Εδώ θέλω να υπογραμμίσω όη " μέθοδος που υποστηρΙΙ;ουμε όλοι μας είναι 
λύση μέσω ειρηνικών διαπραγματεύσεων. Αυτή είναι τι κοινή θέση. Αυτό υποστηρί. 

ζουμε όλοι και εδω και στον ελλαδικό χώρο. Και ως κύρι.ο μέσον που χρησιμο

ποιούμε για ενίσχυση της διαπραγματευηκής μας θέσης ε'ναι τι διεθνοποίηση. 

Και το ερώτημα που τίθεται μπροστά μας είναι: 

Τι αναμένουμε από το διάλογο; Τι αναμtνoυμε από τη διεθνοποίηση; Ή τL 

αναμtνoυμε α..-cό το διάλογο σε σuνδUΑσμό με τη διεθνοποίηση; 

Εκείνο που αναμένουμε είναι όπως διόφορες χώρες επιρροής και γενικά η 

διεθνής διπλωματία θα πεισθούν να ασκήσουν πLεση πάνω στην Τουρκ!.α για υποχω· 
ρ'ήσε ις. Αυτό είναι που αναμένουμε και αυτό είναι διεθνοποίηση ή ο σκοπός για τον 

οποίο κάνουμε τη διεθνοποΙηση. Αν είναι αυτό που αναμένουμε ·και αν υπόρχουν 

συνάδελφοι που αναμένουν κάτι όλλο παρακαλώ να μας το πουν- τόη θα πρέπει να 

έχουμε u,,"'[όψT) μας ότι δεν υπάρχουν δυνόμεις στο διεθνή χώρο που να μ.."tορούν και 

ταυτόχρονα να θέλouν να πι.έσουν την Τουρκία να κάνει τέτοι.ες νποχωρήσεις πον 

να μας ικανοποιούν πλ'ήρως ή έστω και σχεδόν πλήρως. Πιο απλά, και για να εΙμαι 

μέσα στην ορολογία αυτης της συζήτησης που εισήξαν τα δυο κόμματα. δεν υπάρ· 

χουν δυνάμεις που να μπορούν και να θέλουν να αποκαταστήσουν όλες τις αρχές 

που παραβιάστηκαν και συνεχίζουν να παραβιάζονται στην Κύπρο. Ιδιαίτερα οι 

χώρες που θα μπορούσαν να ασκ'ήσουν αποτελεσματικ'ή πΙεση δε φαίνεται να είναι 

δωτεθειμένες να νποχρεώσουν την ΤουρκΙα σε μια γω παρόδειγμα χωρίς όρους 

αποχώρηση όλων των κατοχικών στρατευμάτων από τήν Κύπρο. Δεν υπάρχουν 
τέτοιες δυνάμεις. Όμως αυτές οι χώρες δείχνουν να θέλουν λύση του Κυπριακού. 

Έτσι θα πρέπει, άλλες περισσότερο και άλλες λιγότερο , να είναι διατεθειμένες να 
ασχ'ήσουν πΙεση για λύση. Τι λύση όμως; Λύση συμβιβασμού. Ως εκεΙ φθόνουν. 
Και τι σημαίνει λύση συμβιβασμΟύ; Σημαίνει διάλογος. Και διάλογος δυστυχώς δε 

σημαίνει πλήρη ικανοποίηση των δικών μας θέσεων. 

Και τα δυο κόμματα υπερτονίζουν τη σημασία ΤΊ1ς διεθνοποΙησης. Και σωστά 
την υποστηρίζουν και καλά κάνονν. Και εμείς δΙvoνμε τεράστια σημασΙα στο θέμα 

ΤΊ1ς διεΟνοποίησης. Είναι το κύριο μέσο που ΧΡΊ1σιμοποιούμε στον αγώνα μας. 
Ποια είναι όμως 'ή δ ιαφορά μας; ΕμεΙς βλέπουμε ΤΊ1 διεθνοποΙηση ως μέσον που 
πρέπει να το ΧΡΊ1σιμοποιούμε στην τράπεζα των διαπραγματεύσεων. 

Τα δυο κόμματα. ιδιαίτερα Ί1 ΕΔΕΚ, ουσιαστικό αρνούνται το διάλογο και 

βλέπουν τη διεθνοποΙηση ως αυτοσκοπό. Η ηγtσισ. του ΔΗ. ΚΟ. για παράδειγμα. 

όταν βρισκόταν στην εξουσΙα υποχρεώθηκε να συ\·ομιλ'ήσει. Τέσσερα χρόνια τώρα 

που είναι εκτός εξουσΙας δεν έχει νποστηρ(ξει καμιά πρωτοβουλία και κανένα 
διάλογο. 

Πιο συνεπής στη συμπεριφορά αυτή είναι 11 ΕΔΕΚ. Η ΕΔΕΚ φαΙνεται να μην 

απoρρίπtει το διόλογο ως θέμα αρχ'ής. Ταυτόχρονα όμως από το 1974 μέχρι σήμερα 
δεν υποστήριξε κανένα διάλογο 0."'[ ' αυτούς που εμφανίστηκαν Τι απ' αυτούς που 

έγιναν. Κανένα! Δηλαδή η ΕΔΕΚ , αν δέχεται το διάλογο, πρέπει αυτός να 

συγκλΊ1θεΙ μέσα σε συνθήκες και προυποθέσεις τέτοιες που δεν υπήρξαν ή δεν 
μ.."'[όρεσαν να δημιουργηθούν τα τελευταία 17 χρόνια. Συνθήκες και προυποθέσεις 
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που δεν κατάφεραν να δημLουρΥήσοuν ούτε τι κυβέρνηση Μακαρίου, ούτε η κυβέρ

νηση Κυπριανού. ούτε τι κυβέρνηση Βασιλείου. Συνθήκες και JtΡOtJnoθtoeL; που δεν 

έγινε μπορετό να δημιουργηθούν ούτε με το μακροχρόνιο, ούτε με διεθνοποίηση 
χωρίς διάλογο, ούτε με διεθνοποίηση και διάλογο. Συνθήκες και προlJποθέσεις που 

δεν μπόρεσε να δημιουργήσει καμιά μέθοδος και κανένα μέσον που χρησιμοποιή

σαμε μέχρι σήμερα. Αυτό ΤΙ σημαίνει; Αυτό σημαίνει ουσιαστικά εξουδετέρωση της 

διεθνοποίησης. Γιατί τι δ ιεθνοποίηση από μόντι ττις δεν οδηγεΙ σε λύση ή σε (1,τελευ

θέρωση. Η λύση μ.."tορεΙ να έλθει μόνο μέσω διαλόγου. ΑΚριβώς την ώρα που 

αποδίδει τι διεθνοποίηση, την ώρα που το Κυπριακό είναι στο ενδιοφέρον της 
διεθνούς κοινωνιας, ακριβώς τότε θα πρέπει να την εκμεταλλευθούμε στην τράπεζα 

των διαπραγματεύσεων. Αν (l.ι.oτuyχάνoυμε να την εκμεταλλευόμαστε στο διάλογο. 
ουσιαστικά εξουδετερώνουμε το στόχο που επιδιώκουμε με τη διεθνοποίηση. Την 
καθιστούμε αυτοφάγο. 

Όσο για το ΔΗ.ΚΟ., άκουσα από τον Κοινοβουλευτικό του Εκπρόσωπο ένα 

σημείο το οποίο θα ήθελα να σχολιάσω. Αν κατάλαβα καλά το ΔΗ .ΚΟ. φαίνεται να 

φοβά:ται την περαιτέρω εμπλοκή του ΣυμβουλΕου ΑσφαλεΙας στο Κυπριακό. Μα αν 

φτάσαμε στο σημείο να φοβόμαστε την εμπλοκή τρίτων, και ιδι.αίτερα οργάνων των 

Ηνωμένων Εθνών. τότε πρέ..ει να κάνουμε αποδιεθνοποίηση αηΙ διεθνοποίηση. Αν 

φοβούμαστε την εμπλοκή τρίτων, εκεί οδηγεί η λογική. 

Κύριε Π ρόεδρε και κύρι.οι συνάδελφοι. 

Από το 1974 που έγινε η τουρκική εισβολή, ο ελληνισμός της Κύπρου 

βρίσκεται αντιμέτωπος με ένα τεράστιο διλημμα. Τι μέθοδο να ακολουθήσει, για να 

απελευθερώσει τα σκλαβωμένα εδάφη μας. Και οι μέθοδοι είναι δυο. Δεν ιιπάΡΧΗ 

τρΙτη μέθοδος. ΣιινομιλΙες ή πόλεμος. Αν ο παράγων χρόνος ήταν έστω ουδετερο

ποιημένος, θα έλεγα ότι η τακτική της αναμονής θα πρόσφερε μια τρίτη επιλογή. 

Και διευκρινίζω: Επιλογή, όχι μέθοδο. Όμως δυστυχώς κατά γενική ομολογία ο 
χρόνος εργάζεται εναντΙΟν μας. Γι' αντό επανtρχoμαι στις δυο μεθόδους: Συνομι
λίες ή πόλεμος. Δεν υπάρχει τρίτη. 

Στην πολιτική δεν είναι αρκετό να έχεις δίκαιο. θα πρέ.ι.ει να έχεις και τη 

δύναμη να το διεκδικήσεις. να επιβάλεις το δΙχαιό σου. Αν δεν έχεις τη δύναμη να 

το διεκδικήσεις ακόμα και με πόλεμο, τότε οδΊ1γεΙσαι στο συμβιβασμό. Τότε όμως 
χρειάζεται να τροποποιήσεις και τους στόχους σου. Με άλλα λόγια , άλλοι είναι ο ι 

στόχοι, όταν είσαι ισχυρός και μπορείς να επιβληθείς δυναμικά και να δΙΕκδικήσεις 
το δίκαιό σου, και άλλοι είναι οι στόχοι όταν είσαι το αδύνατο μέρος και διεκδικείς 

τα δi.καιά σου με διάλογο. 

Οι ισχυροί χατά κανόνα Επιλέγουν τη δυναμική μέθοδο, ιδιαίτερα όταν έχουν 

την ηθική και το δίκαιο με το μέρος τους. Μερικές φορές και χωρίς να έχουν την 

ηθική και το δίκαιο με το μέρος τους επιβόλλovν αυθαίρετα τα συμφέροντά τοιις. Σ' 

αυτές τις περιπτώσεις μάλιστα είναι και εναντίον της διεθνοποίησης. Οι ισχυροί 
δεν έχουν υπομονή ούτε να περιμένοιιν, ούτε υποχρεώνονται να ελιχθούν. Αντίθετα 

οι αδύνατοι , και όταν έχουν το δίκαιο με το μέρος τους, υποχρεώνονται να περιμέ

νουν, να συνομιλούν και να ελίσσονται . 

Μετά την εισβολή οι βασικοί τελικοί σ'tόΧΟL της Ελληνοκυπριακής πλευράς 

είναι -και δεν τους λέω εξαντλητικά, δειγματολογικά- 11 φυγή των κατοχικών στρα
τειιμάτων και των εποίκων, 11 απελειιθέρωση των εδαφών μας, 11 επιστροφή των 
προσφύγων στα σπίτια κα~ τις περ~oυσίες τοιις. Σίγουρα δε χρειάζεται ιδιαίτερος 
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πατριωτισμός για να επιδιώΚΕΙ ένας Ελληνοκϋπριους, οποιοσδήποτε και αν είναι 

αυτός, τους πιο πάνω στόχους. Δε χρειάζεται κανένας ιδιαίτερος πατριωτισμός. 
προσωπικά πιστεύω ότι χωρίς εξαίρεση όλοι οι Ελληνοκύπριοι επιθυμούν και 
επιδιώκουν τους πιο πάνω στόχους. Ως εδώ όμως είναι 11 πλευρά του επιθυμητού. 
Η πλευρό της προτΙμηΟllς. Μόλις τεθεί το ερώτημα πώς κάτω από τις περιστάσεις 
και τα δεδομένα επιτυγχάνονται αυτοί οι στόχοι. ακριβώς σ' αυτό το σημείο διαμορ
φώνονται διαφορετικές α..-τόψεις. Διαφορετικές σ,(Ψις. Η πρώτη σκέψη παραμένει 
προσκολλημένη στους ΕΠιθυμητούς στόχους που είναι και τελιχοι. Η δεύΤΕρη σκέψη 
παρουσιάζεται πι.<> πραγματιστική. Φαίνεται έτοιμη να δεχθεί μια συμβιβαστική 

λύση. Και ως συμβιβαστική λύση θα απέχει από τους πιο πάνω επιθυμητούς 

στόχους. θα είναι λύση ανάγκης. Και ως λύση ανάγκης η δεύτερη σκέψη δεν τη 

θεωρεί ως τελικό στόχο, αλλά ως ένα σημαντικό μεσοστάδιο που, όταν επιτευχθεί, 
θα μπορεί. να χρησιμοποιηθεί και ως μέσο γι.α περαιτέρω προσέγγιση στους τελικούς 
επιθυμητούς στόχους. Η σκέψη αυτ'ή γνωρίζει ότι η πορεία που υωθετεΙ είναι εξελι
κτικ'ή και θα χρειάζεται συνέχεια να συμβιβάζει το επιθυμητό με το εξ ανάγκης. 

Πρέπει επίσης να συνειδητοποιεί ότι πιθανό μέρος των τελικών στόχων να μην 

υλοποιηθούν πλ'ήρως, γιατί, γι.α κάθε περαιτέρω β'ήμα θα χρειάζεται τη συγκατάθεση 
και της άλλης πλευράς. Η προοπτικ'ή όμως παραμένει ότι με τη λειτουργία μιας 

λύσης πολλές διαιρετικές διαχωριστικές γραμμές θα αρχίσουν να αλλοιώνονται και 
να υποχωρούν. Με άλλα λόγια, παρόλο που οι τελικοί στόχοι είναι κοινοί για 

όλους μας, κατά το στάδιο της εξεύρεσης λύσης οι δυο σκέψει.ς τοποθετούν διαφορε
τικούς στόχους. Όχι στους τελικούς, κατά το στάδιο εξεύρεσης λύσης. Η πρώτη 

σκέψη θέτει τελικούς επιθυμητούς στόχους. Η δεύτερη, στόχους ανάγκης, συμβιβα
σμού και μεσοπρόθεσμους. 

Όμως. παρόλο που κατά το στάδιο της λύσης οι δυο σκέψεις έχουν διαφορετι

κούς στόχους, εντούτοις υιοθετούν την ίδια μέθοδο. Δηλαδή την εξεύρεση λύσης 

συμβιβασμού μέσω ειρηνικών συνομιλιών. Η μέθοδος αυτ'ή συνάδει μόνο με τους 

στόχους εξ ανάγκης ΠΟΊ) θέτει η δεύτερη σκέψη. Εναρμονίζεται μόνο με την εξελι

κτική πολιτική σκέψη που βλέπει μια λύση όχι ως τελικό σταθμό αλλά ως μεσο

στάδιο από το οποίο αναμένεται πορεία για περαιτέρω βιλ τίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θέλω να διακόψω, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κά.-ιοια ανησυχία, 

διότι έχετε φθάσει ήδη στα εικοσιπέντε λεπτά. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Έχω απεριόριστο χρόνο. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α. έχετε απεριόριστο χρόνο. Τότε εντάξει. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Οι επιθυμητοί στόχοι της πρώτης σκέψης είναι τελικο" Οι τελικοί. αυτοί 

στόχοι δεν μπορούν να επιτευχθούν με συμβιβαστική λύση. Δεν μ,ί'tορούν να επιτευ

χθούν με ειρηνικές δισ..-τραγματεύσεις. Μπορούν να επιτεuχθoύν μόνο με τη δυνα

μική μέθοδο. Μπορούν να e,i'tLtEUleouv μόνο με νικηφόρο πόλεμο. 

Όπως ανέφερα δεν υπάρχουν χώρες που να θέλουν ή να μπορούν να ασκ'ήσουν 
τέτοια πίεση πάνω στην Τουρκία, ώστε να ικανοποι1}θούν οι επιθυμητοί μας στόχοι . 
Άρα υπάρχει δυσαρμονία μεταξύ στόχων και μεθ6δοιι. Και ενόσω παραμένει ένας 

στο χώρο του επιθυμητού, χωρίς ταuτόΧΡΟνα να εισάγει νέα μέθοδο, δηλαδή τη 
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μέθοδο της πολεμικής αναμέτρησης. οι στ6χo~ του οδηγούν μόνο σε αδιι!ξοδο. Στην 
πραγματικόττιτα δΙΕυκολύνει τους στόχους του ανηπάλου. Και αυτό γιατί τι τουρ

κική πλειιρά είναι αποδεδειγμένα σε θέση ισχύος. Από αυτή τη θέση υιοθέτησε τη 

δυναμική μέθοδο και επιβάλλει τα συμφtρoντά Ίης. 

Αν απλώς συνεχίζουμε να προβόλλουμε αντίστροφους -προς τους τουρκικούς

επιθυμητούς για μας στόχους, χωρίς ταυτόχρονα να είμαστε σε θέση να αλλάξουμε 
τα δεδομένα υπέρ μας, για να μας ευνοεί τι δυναμική μέθοδος, σημαίνει ότι επιδιώ

κουμε στόχους με μέθοδο που κάτω από τις υπάρχουσες περιστάσεις εξυπηρετεί 

τους στόχους των Τούρκων. 

Με άλλα λόγια., κύριοι συνάδελφοι, με τη μέθοδο που υΠΟΟΤllρΙζουμε όλοι μας, 
δηλαδή τις etgTIvLxt; διαπραγματεύσεις, τι επιλογή που έχοψε μπροστά μας δεν 
είναι τι άμεση απελευθέρωση των σκλαβωμένων εδαφών μας από τον τούρκικο 

Αττίλα. Αυτό μπορεί να επιτευχθεί με νικηφόρο πόλεμο μόνο. Μακάρι να προσφe· 

ρόταν μια τέτοια δυνατότητα επιλογής. Δυστυχώς όμως η επιλογή μας είναι ή να 

παραμείνει η κατάσταση όπως έχει σήμερα με τη συνεχή εδραίωση των τετελεσμένων 

και τη συνεχή αύξηση των εποί.κων και με όλους τους κινδύνους για το μέλλον, ή να 

βρούμε μια λύση ανάγκης, η οποία θα αι-τοτελέσει αφετηρία για εξουδετέρωση των 

εξωτερικών κινδύνων και την ανατροπή των τετελεσμένων της εισβολής. 

Η λύση αυτή πρέπει να είναι τέτοια που με την εξελικτικότητά της να 

διανοίγει δυνατότητες συνεχούς βελτίωσης και ενοποίησης της Κύπρου και του 

λαού της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος θα μιλήσει εκ μέρους της KOινoβQυλε'uτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ; 

Ο κ. Χρίστου. 

A.XPIΣTOV: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στην Κύπρο οι δύο κοινότητες δεσμεύτηκαν επίσημα και ενώπιον του ΟΗΕ να 

προχωρήσουν σε ίδρυση ομοοπονδίας μέσα από τις συμφωνί.ες κορυφής του 1977 
και του 1979. 

Τι εννοούμε όμως, όταν μιλάμε για ομοσπονδία στην Κύπρο: Και ποιες είναι 

οι βασικές αρχές και τα κοινά χαρακτηριστικά γνωρίσματα, όπως βγαίνουν μέσα 

από την πρακτική και τη ΣUΓΚριτική ανάλυση των ομοσπονδιακών συστημάτων; 

1. Είναι η ύπαρξη δύο επαρχιών·ή όπως αλλιώς θα ονομαστούν· που θα έχουν 
δικά τους νομοθετικά, εκτελεστικά και δικαστικά όργανα. 

2. Είναι ο διαχωρισμός των εξουσιών μεταξύ της ομοσπονδιακής κυβέρνησης 
και των κυβεΡντΊσεων των περιοχών που την αποτελούν, ώστε οι εξουσί.ες ΠΌυ θα 

δοθούν στις επαρχίες να αφορούν ζητήματα που έχουν σχέση με τις ίδιες και δεν 
έχουν σχέση με την ομοσπονδία ως σύνολο. 

3. ΕΙναι η ύπαρξη δύο κεντρικών βουλών, της Άνω Βουλής που θα εκπρο
σωπεί τις επαρχίες και όπου τι αντιπρoσώπευσ~ τους θα είναι ίση κατά το πρό-ι:υπο 
δέκα παρόμοιων βουλών άλλων χωρών (Ηνωμένες Πολιτείες, Ελβετία , Σοβιετική 
Ένωση, Γιουγκοσλαβία, Τσεχοσλοβακία, Βραζιλία, κ.ά.), και της Κάτω Boυλ~ς. 
όπου η εκπροσώπηση γίνεται κατ' αναλογία πληθυσμού. 
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Τα τρισ. βασικά γνωρίσματα που αναφέραμε επιτρέπουν το διαχωρισμό της 
ομοσπονδιας από την έννοια του ενιαίου κράτους. 

4. Είναι τι κυριαρχία της κεντρικής εξoνσi.ας τι οποία έχει υπεροχή στον εσωτε
ρικό τομέα (υπερέχει το κεντρικό σύνταγμα καθώς και οι ομοσπονδιακοΙ νόμοι), 
ενώ σης διεθνείς σχέσεις είναι" μόνη αρμόδι.α. Από την κυριαρχία απορρέει και τι 
διεθνής προσωπικόtητα σαν αποκλεισηκή ι.διότητα της κεντρικής εξουσίας που την 
καθιστά φορέα όλων των δικαιωμάτων, υποχρεώσεων και ευθυνών που αJtOggtOUV 
από το Διεθνtς Δίκαιο. Αυτό σημαίνει ότι δίνονται στην κεντρική εξουσία εκείνες 

ακρι.βώς οι αρμοδιότητες, που εξασφαλ[ζOUΝ τα πιο πάνω. εξωτερικές σχέσεις, 
άμυνα. ασφάλεια. δημοσιονομικές σχέσεις, εμπόριο, φορολογία Κ.ά. 

5. Είναι" ύπαρξη ενότητας εδάφους και λαο\l. Αιιτό σημαίνει σταθερή νoμ~κή 

σχέση του πολιτη με την κεντρ~κή εξouσtα και κοινή ομοσπονδιακή uπτrιtoότητα, ενώ 

τα ανθρώπ~να δικα~ώματα και οι βασικές ελευθερίες κατοχυρώνονται και προστα
τεύονται ομοιόμορφα σε όλη Ίην επικράΊεια. Επίσης Ία σύνορα δεν έχουν την 

έννοια διακρατικών συνόρων, αΗά έχουν τον ίδιο περίπου τρόπο λειτουργίας με Ία 

διοικηΊικά σύνορα μέσα σ' ένα ενιαίο κράτος. 

Τα δυο τελευΊαία γνωρίσματα ξεχωριt;oυν την ομοσπονδία α.ι-cό τη συνομο

σπονδία. 

Κύριε Πρόεδρε. κύρωι συνάδελφοι, 

Ζούμε σε μια αντιφατική περίοδο παγκόσμιας ολοκλήρωσης, αλλά και αναγΕν

νώμενου εθνικισμού. Τα δραμαηκά γεγονότα σε ομοσπονδιακά κράτη όπως η 

Σοβιετική Ένωση, rι ΓιouγκoσλαβΙα και αλλού. φυσικό είναι να δrιμιoυργoύν ένα 

προβληματισμό. ΠαρατrιρεΙται έξαρση του ανηομοσπονδιακού πνεύματος μέσα σε 

ελλrινoκυπριακoύς και τουρκοκυπριακούς κύκλους με το EΠιχείρrιμα ότι rι 

ομοσπονδία δεν είναι βιώσιμο σύστημα. ΦταΙει όμως ΠQάγμαΊΙ rι ομοσπονδιακή 

δομή για τα προβλήματα ή μήπως αλλού πρέπει να αναζrιτoύμε τις αιτίες; 

Όταν πριν από εβδομήντα τόσα χρόνια εσυζητείτο η πολιτειακή δομή τrις υπό 

εκκόλαψη τότε Σοβιετικής Ένωσης, συγκρούστηκαν δύο a.-τόψει.ς. Κά.ι-τοιοι ήθελαν 

ομοσπονδία. Ενώ κάποιοι προτιμούσαν το ενιαΙΟ κράτος με αυτονομία των εθνο

τήτων. Επικράτησε η πρώτη άποψη. Έτσι δημιουργτΊθηκαν μεν οι ομοσπονδιακές 

δομές, στην πράξη όμως παρέμεινε ένα υπερσυγκεντρωτικό ενιαίο κράτος. ΤΟ πανί.

σχυρο κέντρο ήλεγχε τα πάντα, ενώ έγιναν και προσπάθειες τεχνητης εξάλειψης των 

εθνικών ιδιομορφιών. 

Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω αδιαμφισβήτητα δεδομένα, θάταν πιστεύουμε 

ανιστόρrιτo να επιρρΙψΟυμε την ευθύνη για την κρίση στο ομοσπονδιακό σύστημα. 
Σίγουρα, η πολιτειακή δομή που εφαρμόστηκε εχει. έχει κάποιες ευθύνες. ΤΟ 

πρόβλημα όμως δεν πηγάζει από την ομοσπονδία ως θεσμό αλλά αντίθετα, από τη 

μη εφαρμογή του ομοσπονδιακΟύ πνεύματος στην πράξη. 

Αν πράγματι τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν η Γιουγκοσλαβία και η 

Σοβιετική Ένωση οφείλονται στην ομοσπονδιακή πολιτειακή δομή, τότε Υιατί, με 

την ίδια λΟΥική, να φταίει η ομοσπονδία για τα προβλήματα παρόμοιας φύσης που 

αντιμετωπίζουν πολλά ενιαtα κράτη; Ισπανία, Γαλλία, Ιρλανδία, Βρετανία. Σρι 

Λάνκα. Αιθιοπία κλπ; Γιατί ΊΟ Βέλγιο μετατρέπεται σε oμoσπoνδtα ακριβώς για να 

επιλύσει διακοινοτικά προβλήματα που πήγαζαν α.ι.ό την ενιαία κρατική του διάρ. 
θρωση; Γιατί παραγνωρίζεται πλήρως η επιτυχής λε~τoυργία μιας πλειάδας 
ομοσπονδιακών κρατών; Να νποθέσουμε τέλος ότι αν η Σοβιετική Ένωση και η 

ΓιουγκοσλαβΙα ήταν ενιαία κράτη, δε θα αντιμετώπιζαν σήμερα τη γνωστή κρ(ση; 
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Τα πιο πάνω ερωτήματα δείχνουν από μόνα τους ότι δε χωρούν υπεραπλου
σΤΕ\ιμένες και βεβιασμένες εκτψήοnς. Δεν αρνούμαστε ότι υπάρχουν γνήσιες 
ανησυχίες, πιστεύουμε ωστόσο ότι η παραπομπή Ι1'lς ομοσπονδίας στο πυρ το 
εξώτερο πηγάζει περισσότερο από πολιτικούς ευσεβοποθισμούς παρά από ανΤΙΚΕΙ

μενική ανάλυση. 

Κανένας δεν ισχυριζεται ότι η ομοσπονδία είναι 10 ιδανικό σύστημα για την 
Κύπρο που είναι πολύ μικρτΊ και δεν έχει πρόβλημα διο(κηΟllς αχανών εκτάσεων και 

ούτε είναι πλούσιο κράτος, για να μην επηρεάζεται από το δαπανηρό o.U16 σύστημα 
των πολλαπλών οργάνων εξουσίας. Άλλωστε ιστορικά οι δUO κοινότητες δεν 
ζούσαν σε χωριστές περιοχές αλλά ανάμικτα σε όλο 10 έδαφος του νησιού. Όλα 
αυτά ίσχυαν μέχρι τα τραγικό γεγονότα του 1974. Όμως μεσολάβησε ένα προδοτικό 
πραξικόπημα που έδωσε στην ΤουρκΙα την ευκαιρία να Εισβάλει. Χύθηκε αίμα. 

Επιβλήθηκε ντε φάκτο εδαφ~κός κα~ πληθυσμ~αχός δ~αχωρισμός. 

Μπροστά σ' αυτά τα δεδομένα που μας κληρονόμησαν η χούντα και οι πραξι. 

κοπηματΙες, δεν υπάρχει δυνατότητα επιστροφής στο ενιαίο κράτος. Μια τέτοια 

λύση δεν π-ρόκειται να γίνει δεκτή από την τουρκοκυπριακή κοινότητα. Αν θέσουμε 

ζήτημα υπαναχώρησης από τις επΙστιμες δεσμεύσεις που απορρέουν από τις σιιμφω. 

νίες κορυφής, αλλά και από τα ψηφίσματα του ΟΗΕ, ούτε η διεθνής κοινότητα θα 

μας κατανοήσει ή θα μας υποστηριξει. ΤΟ αποτέλεσμα. σε περίπτωση απόρριψης εκ 

μέρους μας της ομοσπονδίας, θα είναι να εκτεθούμε διεθνώς, να χάσουμε την αξιο· 

πιστt.α μας ανάμεσα σ' εκείνες τις δυνάμεις της τουρκοκυπριακής κοινότητας που 

συμφωνούν ότι η λύση δεν είναι το στάτους·κβο, αλλά η επανένωση της Κύπρου. Σε 

περίπτωση απόρριψης της ομοσπονδίας, δεν έχουμε δυνατότητα επανέvωσrις της 
Κύπρου με πολιτικά μέσα, με αμοιβαία αποδεκτή συμφωνΙα, οπότε Μο θα είναι οι 
επιλογές: Ειτε παραμένουμε όπως είμαστε, οπότε εδραιώνεται η διχοτόμηση είτε 
κάμνουμε πόλεμο, οπότε επέρχεται οριστικός αφανισμός, δεδομένων των συσχετι,.. 

σμών δυνάμεων και της σίγουρης απόρριψης tttoaa; επιλογής από τη διεθνή κοινό· 
τητα. Εμείς δηλώνουμε ακόμα μια φορά ότι προτιμούμε την ομοσπονδία από τις 

επιλογές που αναφέραμε πιο πάνω και οι οποίες επιλογές μπορεί να μην λέγεται 

ανοιχτά αλλά αποτελούν τις προτιμήσεις ορισμένων κύκλων στην ελληνοκυπριακή 

και τoUΡκoκυπρι.ακή κοινότητα. 

Δικαιολογημένοι είναι οι φόβοι κατά πόσο θα λειτουργήσει μια τέτοια πολι· 

τειακή δομή στις κυπριακές συνθήκες. Δεν πρέ.ι-τει να ξεχνούμε όμως ούτε για μια 

στιγμή ότι δεν έχουμε άλλη επιλογή: Πολιτικοί εΙναι οι λόγοι που επιβάλλουν την 
ομοσπονδία, γιατί μόνο έτσι μ...-τορεί να επανενωθεί η Κύπρος και μόνο έτσι 
μπορούν να εξομαλυνθούν οι σχέσεις των δύο κοινοτήτων. Αποδεχτήκαμε την 
ομοσπονδία όχι για οικονομικούς, γεωγραφικoUς ή άλλους λόγους, αλλά για να 

συμβάλουμε στο ξεπέρασμα των διακοινοτικών διαφορών. Και αυτό σίγουρα θα 
επιδράσει στις επιλογές μας. Ούτε μπορούμε ούτε πρέπει να αντιγράψΟυμε μηχανι,.. 
στικά και αβασάνιστα άλλες ομοσπονδίες, ιδι.αΙτερα μονοεθνικές ή και πολυεθνικές 
ακόμα, που ωστόσο δε δημιουργήθηκαν για λύση εθνικών προβλημάτων, αλλά γι.α 
άλλους λόγους. 

Γι' αυτό μέσα από τις δικές μας ιδιομορφίες πρέ..-τει να δημιουργήσουμε εκείνη 
την ομοσπονδία που να ανταποκρίνεται στις κυπριακές πραγματικότητες και 
επομένως να είναι βιώσιμη. 

Από την άλλη, oφεtλoυμε να μελετήσουμε προσεκτικά τη διεθνή πρακτική για 
να ΕΠιλέξουμε όλα εκείνα τα στοιχεία, θεσμούς και λύσεις που ταιριάζουν στη δική 
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μας περΙΠτωση. Μιλόμε για την υιοθέτηση όλων εκείνων των χαρακτηριστικών 

γνωρισμάτων της ομοσπονδΙας όπως τα σκιαγραφήσαμε, αλλά και για τη μελέτη της 

εμπειρΙας χωριστών ομοσπονδιακών κρατών. Δεν είναι δυνατό να παραβλέπεται 11 
συσσωρευμένη εμ.ί-ΤΕιρΙα που WtoδELxYύEL ότι όλα τα ομοσπονδιακά κράτη παρόλες 
τις διαφορές τους επιμένουν σε υπεροχή του ομοσπονδιακού ΣVΝΤάγμαΤOς και των 
ομοσπονδιακών νόμων σε κάποιες βασικές αρμοδιότητες που πάντα δΙνσνται στο 
κέντρο και ποτέ στις επαρχΙες, σε μια δηλαδή κυΡΙαQχία και μια διεθντ; προσωπικό
τητα, σε ενότητα του εδάφους και κατοχύρωση των βασικών ελευθεριών. 

Πέραν όμως από τα πιο πάνω και ακριβώς επειδή υπόρχο"ν οι αVΗΣUΧΙες από 
τις πρόσφατες εμπειρίες άλλων ομοσπονδιών, επιβάλλονται οι ακόλουθες επιπρό

σθετες ασφαλιστικές δικλείδες: 

Οι εγγυήσεις που θα δoθoUν πρέπει να είναι σύμφωνες με το Χάρτη τόυ ΟΗΕ 
και να αποκλείουν μονομερή επέμβαση. Ανηκείμενο των εγγυήσεων πρέπει να είναι 
η ανεξαρτησία και η εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας. Τα 
έγγραφα του Γενικού Γραμματέα περιλαμβάνουν αυτούς "{ους όρους. Δεν τους 

περιελάμβανε όμως το δυτικό πλαίσιο, και το υπενθυμίζουμε, επειδή πιστεύουμε όη 

ειδικά τώρα που κυοφορούνται εξελίξεις, πρέπει να καταστήσουμε σαφείς ης 

ανησυχίες μας στους Δυηκοίις για πράξεις ή παραλείψεις τους στο παρελθόν. 

Επιπρόσθετα η απόσχιση πρέ.,ει να αποκλείεται ρητά από το Ομοσπονδιακό . 
Σύνταγμα, όπως προνοοίιν οι προτάσεις του Γενικοίι Γραμματέα, αλλά και πόλι 

παρέβλεπε το δuτικό πλαΙσιο. 

Σε μια χώρα με ισχυρές φυγόκεvtρες τάσεις όπως η Κίιπρος χρειάζονται επαρ

κεις αρμοδιότητες για τα κεντρικά όργανα εξουσιας. Εδώ θα μποροίισε να ζητηθεί 
από τον ΟΗΕ να προστεθονν κά..-τοιες ακόμα εξουσίες για το κέντρο. Ας κατανοή

σουν αυτη την αναγκαιότητα και οι ΔυηκοΙ, που στο πλαίσιό τους παραχωροίισαν 

στο κέvτΡO ελάχιστα πάνω από τις μισές εξουσίες απ' όη τα έγγραφα του Γενικού 
Γραμματέα. 

Το Σίινταγμα πρέπει να λειτουργεΙ Χρειάζοvtαι αποτελεσματικοί μηχανισμοί 
ξεπεράσματος των αδιεξόδων. Να έχουμε όμως πάντα υπόψη μας ότι και οι καλύ
τεροι μηχανισμοί, όπως δείχνει η πείρα άλλων ομοσπονδιών. δεν πρόκειται να 
λειτουργήσουν χωρίς πολιηκή βούληση συμβίωσης σε μια ομοσπονδία. Κάποιοι 
αδιόρθωτοι και στις δύο κοινότητες πρέπει να ξεχάσουν την πρακτική του παρελθό
vτoς. Π ρέπει να εγκαταλειφθεί κάθε σκέψη θεώρησης της ομοσπονδιας ως μεταβα

τικού σταδίου για επιβολή άλλων, μονομερών λίισεων της αρεσκείας κάποιων. Αυτό 

αν δεν γίνει κατανοητό, όσο τέλεια λίιση κι αν βρεθεί στα χαρτιά , αναπόφευκτα θα 

ξαναθρηνήσουμε πάνω σε ερείπια και εκατόμβες. Αλλά αυτό δε θα οφείλεται στην 
ομοσπονδιακή δομή. Οποι.αδήποτε κι αν θα είναι η λύση, οι προσπάθειες μονομε
ρούς ανατροπής της θα σημάνουν νέες συμφορές, όπως ακριβώς συνέβη και στο 

παρελθόν, παρόλο που είχαμε ενιαίο κράτος. 

Και το τελευταίο: Χρειόζεται οικονομική εξισορρόπηση . Όπως πολίι πετυχε

μένα έγραψε κάποιος, από τη στιγμή που οι φτωχές περιοχές ζηλεύουν ης πλούσιες, 

και οι πλούσιες έχουν βαρεθεί να σπεύδουν σε βοήθεια των φτωχών, τότε λοι.πόν και 

οι ωραιότεροι θεσμοί του κόσμου πέφτουν στο κενό, οι τάσεις ανεξαρτησίας κορυ
φώνονται και η βΙα μετατρέπεται σε διαρκή πειρασμό. 

Κίιριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο εθνικισμός έχει αποδειχθεί φαινόμενο πιο ανθεκτικό από τα κραηκά 

σύνορα. Όπως φαίνtται, η εθνική διαφοροποί.ηση θα διατηρηθεί και στο προβλεπτό 
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μέλλον. Οι τεχντιτές προσπάθειες για υπέρβασή της σε διάφορα κράτη έφεραν 
ακριβώς το αντΙθετο από το σκοπούμενο αποτέλεσμα. ΟύΤΕ καν υπήρχε λόγος να 

επιδι.ώκεται εξάλειψη των εθνικών χαραΚΤllQLOτικών. Όπως ακριβώς προσπαθούμε 

να διασώσουμε όλη τη γενετική ιδιαιτερότητα της ζωής του πλανήτη μας αντιλαμβα
νόμενοι το ανεκτίμητο και το ανεπανάληπτο του κόθε εi.δouς, έτσι ακριβώς πρέπει 
να σεβόμαστε τον πολιτισμό, τη γλώσσα •• η θρησκεία, τα ήθη και τα έθιμα ακόμη και 
της πιο μικρης εθνικής ομάδας. Πρόκειται για πολύτιμα στoιχεtα .ης ανθρώΠΙV1lς 

δημιουργίας. 

Η διατήρηση των εθνικών χαρακτηριστικών εΙναι το ένα γεγονός. Το άλλο 

εΙναι ότι τα "εθνικά κράτη" πήραν την κατ ιούσα. λιγοστεύουν ολοένα και δε συνα

ντούνται πια σε καθαρή μoρφτi. ΟΙ αντικειμενικές διεργασΙες της ενΟΠΟΙ11σης και 

της ολοκλήρωσης επέβαλαν τη δική τους λογική. Στο σύγχρονο κόσμο o~ εθνικές 

ιδι.αιτερότητες διαφυλάπονται και υπερασπίζουν την ταυτότητά τους ouχνότερα 

κα~ επιτυχέστερα μέσω διάφορων μορφών αυτονομίας, μέσα σε πολυεθνικά κράτη. 

Και αυτές ακόμη οι προσπάθειες διατήρησης διοικητικών συνόρων που να συμπί. 

πτουν με τα εθνικά σύνορα μέσα σε πολυεθνικά κράτη καθίστανται ολοένα και 
δυσχερέστερες. Η ανάμιξη ανθρώπων από διαφορετικές εθνότητες λειτουργεί με 
βάση τους νόμους της ανάπτυξης που σε τελευταία ανάλυση επιβάλλονται και σαρώ
νουν τον εθνικό και γεωγραφικό διαχωρισμό. 

Π ιστεύουμε ακράδαντα ότι τα δύο στοιχεία που θίξαμε συνιστούν το κλειδί 

για μια βιώσιμη λύση του Κυπριακού: Σεβασμός της ιδια~τερότrιτας της κάθε κοινό

τητας μέσα όμως από μια ομοσπονδΙα και όχι μέσα από δύο χωριστά κράτη. Και 

εδώ δεν πρωτοτυπούμε. Τόσο η πρακτικ'ή όσο και η λογικ'ή μας λέγει ότι η λύση 
στην οποΙα μπορούν οι απαιτήσεις για την ενοποίηση να εξισορροπηθούν με τις 
χωριστικές τάσεις είναι το ομοσπονδιακό σύστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλ'ή. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπεται, δuo λόγια. 

Συγγνώμη κ. Κατσελλ'ή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΒεβαΙως. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι a.-τό χθες που διακατέχομαι από ορισμένα συναισ&ή· 

ματα, δεν ξέρω αν είναι γιατί ε(μαι καινούργιος σ' αυτ'ή τη Βουλ'ή και δε συνήθισα, 

αλλά δεν νομίζω να συνηθίσω ποτέ αυτό για το οποίο θα πω. 

Παρελόσαμε όλοι απ' αυτό το βήμα για να πούμε ότι είναι κρίσιμη η φάση, ότι 
είναι το εθνικό μας πρόβλημα, είναι η επιβΙωσ'ή μας και λoι..n:ά. Δείχνουμε από χθες 

και προπάντων σημερα. λυπούμαι να παρατηρήσω, ελλι..n:ές ενδιαφέρον, ίσως για 

την επιβίωσή μας, εκτός και αν δε σεβόμαστε ο ένας τον άλλο. είναι τραγικό, κατά 

τη γνώμη μου, να συζητούμε το κυπριακό μετά από τόσες συζητήσεις και να βγαί
νουμε σ' αυτό το βήμα και τα έδρανα της Βουλ'ής να είναι κενά, όπως είναι όλη μέρα 

σήμερα. 

Λυπούμαι να παρατηρησω και θα εισηΥούμουν να διακόψουμε τη συνεδρία, 
ώστε οι κοινοβουλευΗκές ομάδες να πάρουν τα μέτρα τους να μαζευτούν οι 
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ΒουλευΤές, γιατΙ ε(ναι και θέμα αλληλοσεβασμού αν με ρωτάτε. Να ακούσουμε ο 
ένας τον άλλο, γιατΙ θα πάρουμε και κάποια ίσως απόφαση στο τέλος και (σως να 

μην έχουμε και α..-ι:αρτΙο. 

Ευχαριστώ, κύρι.ε Πρόεδρε. Λυπούμαι, Τιταν τα αισθήματά μου, 'ήταν πολύ 
πηγαΙα και 'ήθελα να τα εκφράσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σεβαστό, αλλά δεδομένου όη υπάρχει απαρτία, το δικό μου καθήκον είναι να 

δώσω το λόγο σε ομιλητή που θέλει να μιλήσει. παρόλο που σέβομαι -τις απόψεις 
που εκφράστηκαν. 

Ορίστε. κ. Κατσελλή. 

Δ. XPIΣTQΦIAΣ: 

Δεν υπάΡΧΕΙ ούτε απαρτία. κύΡΙΕ Πρόεδρε . Από ώρας δεν υπάρχει απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, υπάρχει απαρτία. είναι το 1/3. Υπάρχη απαρτια και μάλιστα μεγάλη. 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Μετά την εμ..-τεριστατωμένη ομιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Δημoκρατ~κoύ Κόμματος, Τάσσου Παπαδόπουλου. ίσως να JtEQLtteuav τα δικά μου 
σχόλια για τις τελευταΙες εξελιξεις του Κυπριακού, αν όλες οι πλευρές δεν έλεγαν 

για άλλη μια φορά τις γενικές προδιαγραφές για μια δΙκαιη και βl.ώσιμη λύση μέσα 

στα πλαίσια των Συμφωνιών Κορυφής με ειρηνικά μέσα. στην οποία να διασφαλιζο

νται τα ανθρώπινα δικαιώματα και τα παρόμοια. ΤΟ ότι μίλησαν έτσ~ θα ηταν καλό 

αν δεν 'UJtήρχαν γεγονότα που, όση προσπάθεια και να έγινε, δεν μπορούν να παρα

γνωριστούν και να μην κάνουν τον κάθε λογικό άνθρωπο μέσα σ' αυτό τον τόπο να 

ανησυχεί και να αναρωτιέται πού πάμε. 

Οπωσδηποτε η Τουρκία είναι αδιάλλακτη, έχει ξεκάθαρους, σωβινιστικούς 

στόχους που δεν τους κρύβει και φtρει ακέραιη την ευθύνη της εισβολης, της 

κατοχής και της μη λύσης του Κυπριακού. Μετά τα τελευταία κοσμογονικά γεγο

νότα, παρουσιάζεται η τουρκιο. αναβαθμισμένη με ανειλημμένη μάλιστα υπόσχεση 

από τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής να τη βοηθήσει να γίνει μέλος της ΕΟΚ, 

πιέζοντας μεταξύ άλλων και για λύση του Κυπριακού που είναι ένα από τα εμπόδια, 

αλλά είναι προσωπική μου άποψη ότι δεν είναι ούτε το μοναδικό. ού-τε -το κυριό
τερο. Για τού-το και το άμεσο ενδιαφέρον του Προέδρου -των Ηνωμένων Πολι-τειών 

Αμερικής που, όπως πολύ σωστά ειπώθηκε. δεν ενδιαφέρεται για το είδος -της λύσης, 
αλλά α .. τλώς για μια οποιαδηποτε λύση. 

Εμείς όμως νοιαζόμαστε και ανησυχούμε, για-τί μπήκαν όλα φύρδην μίγδην 

στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων πριν ξεκαθαρίσουν βασικά θέματα αρχής παρά 

τις μακρόχρονες συνομιλίες των περασμένων χρόνων, που μας είχαν δειξει καθαρά 
ποιος ήταν ο σωστός δρόμος για να ακολουθήσουμε. 

Έχουμε βάσιμους λόγους να πιστεύουμε πως η κυβέρνηση όχι μόνο δεν 
ακολούθησε το σωστό δρόμο στι.ς τελΕUΤαΙες συνομιλίες, αλλά με τη σπoUΔτj της να 
συνομιλήσει. παρουσιάστηκαν για πρώτη φορά στο τραπέζι των συνομιλιών 

έγγραφα που λένε για οροφές επιστροφής προσφύγων. για πλειοψηφία γης και για 
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απώλεια δικαιώματος κτ'ήσεως τΊ συνέχισης κττΊσεως πα.ρογονικής περιουσΙας και 

πολλά άλλα τα οποία προαναφέρθηκαν και δε θα θέλω να τα αναφέρω στον περιορι
σμένο χρόνο που έχω. θα 'ήμουν ευτυχής αν υπΤ;ρχε κάποιος να δηλώσει υπεύθυνα 
πως tiυτά δεν είναι στο τραπέζι των συνομιλιών και πως αυτό που γίνεται είναι μια 
έντιμη διαπραγμάτευση για υγειή ομοσπονδΙα, όπως τις τόσες άλλες που λειτουρ
γούν σήμερα στον κόσμο και που είναι πάνω από τριάντα και με τις προδιαγραφές 
που έχει αναφέρει ο προηγούμενος ομιλητής. 

Ει.-τωθηκε πως όλα αυτά τα απαράδεκτο δεν τα υποβάλαμε εμείς αλλά η τούρ

κικη πλευρά. ΤΟ ζήτημα δεν εί.ναι τι θέλει η Τουρκια, το ζήτημα εΙναι τι αποδέχεται 

να συζητ'ήσει η πλειιρά μας, και αν έχει δικαίωμα να το κάνει. Πριν λίγες βδομάδες 

το δικαστήρι.ό μας εδώ στη Λευκωσία ο.τοφάοιοε πως οι yuνaΙκες υπάλληλοι του 
Δήμου Λευκωσίας που συναίνεσαν με την υπογραφή τους να πλ'ηρώνovται λιγότερο 
από τους άνδρες συναδέλφους τους δεν είχαν δικαίωμα να το κάνουν, γιατί ήδη 'η 

αρχή της ισομισθΙας στους κυβερνητικούς και δημOτLΚOύς υπαλλήλους εφαρμόζεται 

και το άτομο δεν μπορεί να αποποιείται κεκτημένα δικαιώματά του ούτε με την 

υπογραφή του. Αν σε αυτό το θέμα, που είναι απλώς θέμα κοινωνικής αδικίας, δεν 

μπορεί το άτομο να δεχτεί με τη θέλησή του να αδικηθεί, πώς η πλευρά μας δέχεται 

να υπάρχουν έγγραφα προς συζήτηση, με προτάσεις που καταστρατηγούν βασικά 

ανθρώπινα δικαιώματα και να συζητά πάνω σ' αυτά χωρίς να τα καταγγέλλει: Δεν 

αντιλαμβάνεται ότι με το να τα συζητά ναρκοθετεί μια πραγματικά υγειή λύση του 

Κυπριακού; Το κάνει μόνο για χάρη της συζήτnσnς; Έχει δικαίωμα να κάνει κάτι 

τέτοιο; Μiιπως αυτό δε σκλnρύνει περισσότερο τη στάση της Τουρκίας: 

Οι άνθρωποι του χώρου μας, του Δημοκρατικού Κόμματος, ανησυχούν για 

τούτο και πολύ δικαιολογημένα. Δεν είμαστε α.iΤΟΡΡι.πτικοΙ Ει.πώθηκε ΠΡΟ'ηΥου

μένως ότι δε συναινέσαμε μετά από Τ'η μεταπολίτευση σε καμιά διαδικασία. Αυτό 

είναι λάθος. Αντίθετα, και το ΔεκέμβρTl του 1988 συναινέσαμε ομόφωνα, και το 
Γενάρη και συμμετέχουμε ακόμα στο Εθνικό Συμβούλιο. Άρα δεν είμαστε απορρι

πτικοΙ Ούτε η ανησυχία μας είναι που κάνει αδιάλλακτη την Τουρκία. Χτες ειπώ

θηκε περίπου πως η αναταραχή και ο προβλnματισμός ο δικός μας είναι ζnμιογόνσς. 
Αντίθετα, οι ανησυχίες και n κινητοπο{ησTl ανθρώπων για διεκδίκηση βασικών 
ανθQώπινων δικαιωμάτων, ελίτίζουμε πως θα τροχιοδρομήσουν σωστότερους χειρι

σμούς από Ττ] δική μας πλευρά και θα αποθαρρύνουν και δε θα ενθαρρύνσυν κακές 

λύσεις και θα πιέσουν πιο πολύ την Τουρκία ή όσους έχουν επLδρασT] πάνω στην 

Τουρκία, για να φανούν στο μέλλον πιο διαλλακτικοΙ Όπως αναφέρτnκε χθες, 

ακούγονται έντονες φωνές για προάσπισΤ] των δικών μας δικαιωμάτων από ξένα 

βήματα και όχι α..-τό εμάς τους ίδιους εδώ mTlV Κύπρο. Η φιλοσοφία του καλού 

παιδιού είναι παραπλανητική πρώτον, και δεύτερο για 17 χρόνια αποδείκτηκε 
άκαρπη. 

Αν είναι να μιλήσω για τους Κερυνιώτες, εκείνο που τους καίει είναι με ΤΤ] 

λύσΤ] να μην παραβλάπτονται, αλλά να διασφαλίζονται τα ανθρώπινα δικαιώματά 

τονς. Όχι να μπορούν να ταξιδεύουν και να διαμένουν σε άλλες χώρες, να δικαιού

νται να κατέχουν Υ11 οπουδήποτε αλλού και να τους αφαιρούνται τα δικαιώματα 

αυτά για την ιδιαίτερil τους την πατρίδα. Τους καίει να ζουν ασφαλισμένοι στην 

πόλη και στα χωριά τους και το (.διο επιθυμούν και για τους Τουρκοκύπριους -και 

μάλιστα με ενισχνμένες δικλίδες ασφάλειας για τους Τουρκοκύπριονς. Όχι όμως 

και με τονς έποικους που ήρθαν παράνομα. ούτε κάτω από tnv κατοχή οποιουδή
ποτε αριθμού τούρκικου στρατού. 
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Πολύ σωστά διαπίστωσε ο KoινQβoυλεuτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικου 
Κόμματος πως τι λύση που τροχι.οδρομεΙται με τις τελευταίες προτάσεις και τα 
ΈΥΥραφα του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών και των απεσταλμ!νων του 
εΙναι κυριαρχία στα κατεχόμενα από την Τουρκία και ΣUΓΚυριαρχΙα ηΊς στις ελεύ· 
θερες περι.οχές της Kuπριακής Δημοκρατίας. θα συναινέσουμε μήπως σε κάτι 

τέτοιο; 

Ο παράγοντας χρόνος, ειδικά Υι.α τους ΕΚτοπισμένους, έχει βαρύνουσα 
σημασία γιατί είναι αυτοί που υφίστανται όχι μόνο στέρηση δικαιωμάτων μα και 

κοινωνική αδικΙα τα τελε\lταία 17 χρόνιο. Όμως δεν είναι διατεθειμένοι να προσυ
ΠΟΥρό:ψΟυν βιαστικά Ctι'"tαράδεκτες και άδικες λύσεις όπως-όπως και ο\ιτε μπορεί 
κανένας να θέσει σε δημοψήφισμα τα απαράγραπτα ανθρώπινα διχαι,ώματά τσυς. 

Είμαι σίγουρη πως οι εκτοπισμένοι που ανήκουν σε όλους τους πολιτικούς χώρους 

δε θα ήθελαν ξεκινώντας από τις Συμφωνίες Κορυφτ'ις. που τις σεβόμαστε. ή με τη 

χρησιμοποίησή τους να καταλήξουν σε απαράδεκτες λύσεις. Για αποτροπή αυτών 
πρέπει μέσα στα πλαίσια των οριακών υποχωρήσεων που συμφωνήθηκαν, έμπρακτα 

και όχι με σχήματα λόγου. να αποδείξουμε την αποφασιστικόΊητά μας και τη σταθε
ρότητά μας στις βασικές αρχές και στα ανθρώπινα δικαιώματα που αγγίζουν τόσο 
την εσωτερική όσο και την εξωτερική πτυχή του προβλήματος και όχι να συζητούμε 

ίσες αποστάσεις εκεΙ όπου δεν υπάρχει θέμα a.."tόστασης. 

Ασφαλώς θα υπάρξουν μερικοί που θα χαμογελάσουν με σuyκατάβαση, όπως 
κάνουν όταν ρωτούν υστερόβουλα: 'τώρα πιστεύετε πως θα ξαναδείτε τα μέρη 

σας;Μ. Και όταν εμείς απαντούμε: "Ναι! Προσπαθούμε για τούτο ανυπoχώρητα.~ , δε 

διστάζουν να μας κατηγορήσουν για ανεδαφικούς και ονειροπαρμένους, ενώ εκείνο 

που απλά προσπαθούμε να εξασφαλίσουμε είναι βασικό ανθρώπινο δικαίωμα. Και 

το κυριότερο παραγνωρίζουν τον κίνδυνο που διατρέχουν όταν, μη πιστεύοντας και 

μη αγωνιζόμενοι για το βασικό ανθρώπινο δικαίωμα του δι.πλανού τους. είναι το 

δικό τους βασικό ανθρώπινο δικαίωμα που καταστρατηγούν εκ του ασφαλούς. 

Για μας δεν υπόρχει η φρό:ση ή τώρα ή ποτέ, αλλό η διαρκής προσπάθεια. ΟΙ 

προτάσεις του ΔΗΚΟ για παραπέρα χειρισμούς ειπώθηκαν χτες από τον Κοl.νοβου

λευοικό μας Εκπρόσωπο και δε θα τις επαναλόβω λόγω ελλείψεως χρόνου. 

Είναί απαραίτητο όλα τα κόμματα να εμμείνουμε στις αποφάσεις του Εθνικού 
Συμβουλίου του Ι 989 και με αξιοπρέπεια και ανυποχώρητοι στις βασικές αρχές και 

ανθρώπινες ελευθερίες να υιοθετήσουμε σωστές διαδικασίες και όχι αυτές που 

έχουν φανερά τα σημάδια της αποτυχίας και ενέχουν θανάσιμους κινδύνους για τον 

τόπο ολόκληρο. όχι μόνο για τα κατεχόμενα μέρη μας. 

Μέσα στις κοσμογονικές αλλαγές που συντελούνται σήμερα -και που είτε μας 

ευνοούν προσωρινά είτε μας ζημιώνουν- υπάρχουν οπωσδήποτε σταθερά σημεία 

προσανατολισμοίι που αν δεν τα χάσουμε, δε θα χαθοίιμε. Και σε όσους ισχυρίζο
νται πως αυτό δεν είναι ρεαλιστικό, δεν είναι εφικτό αλλά όνΗρσ, έχουμε να ποίιμε 

πως αυτοίι του ε(δους τα όνειρα είναι που αποτελούν τη βάση της σημερινής, πραγ

ματικής Ευρώπης στην OΠOt.α οπωσδήποτε ανήκουμε. Σε μια Ευρώπη που πριν 

λίγες δεκαετΙΙς είχαν ανατρα.."tεί όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα με το αιματοκύ

λισμα δύο παγκόσμιων πολέμων και σήμερα αυτά τα όνει.ρα a.."tοτελούν την πραγμα

τικότητα της σημερινής Eυρώmις. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

θα ασχοληθώ στη δική μου ομιλ[α με ορισμένες αναφορές και θέσεις άλλων 
σuναδέλφων που παρουσιάστηκαν τόσο ΚΟ1ά τη χθεoιVΙ; όσο και κατά τη σημεριvi) 
συνεδρΙΟ του Σώματος. θα αρχίσω με ορισμένες στιμερινές αναφορές που όμως 

έγιναν και χθες. ΟΙ αναφορές αυτές αφορούν κατά κύρω λόγο τη διεθνοποΙηση. 
'Εχοuμε ακούσει από τον κ. Ρολάνδη και από τον κ. κασουλιδη, και χθες από τον 
κ. ΚληρΙδη, επιχειρήματα τα οποία τεΙνovν να υποβαθμίσουν μέχρι και να εκμηδενί
σουν το ρόλο και τη σημασία της διεθνοποίησης. 

Ο κ. Ρολάνδης μας έχει πει σήμερα: "Μα με τη διεθνοποίηση, τι μπορούμε νά 
πετύχουμε; ΤΙποτα δεν μπορούμε να πετUχoυμε". Και ο κ. ΚασουλΙδης μας έχει πει 
ότι η O1Jμπεριφορά του καλού παιδιού. το οποίο κατά τη γνώμη μου μεθερμηνεύεται 
ως η αποφυγή της διεθνοποίησης, εΙνα~ εκεΙνη η οποία ενίσχυσε τη θέση μας 
δ~εθνώς, διότ~ παρουσίασε τη δική μας πλευρά ως την πλευρά που επιθυμεί τη λύση, 

ενώ εξέθεσε την τούρκικη πλευρά ως την πλ.εuρΆ που δε θέλει τη λύση. 

Έχω να παρατηρήσω πάνω σ' αυτό το θέμα ότ~ νπάρχει μια παρανόηση και 
μια νποτίμηση της σημασίας της δ~εθνoπoΙησης. Ότι αντιδιαστέλλεται η διεθνο
ποίηση με τις συνομιλίες και αιπό αποτελεί μόνιμο λάθος της εξωτερικής μας πολι
τικής, τουλάχιστον τα τελ.ειπαία έντεκα χρόνια. Πρόκειται για τη θεωρία της ανταλ
λαΎ1'ις γρονθοκοπημάτων που εγκαινιάστηκε από τον κ. Ρολάνδη, όταν ήταν 
Υπουργός Εξωτερικών και που δuσtUΧώς φαίνεται ότι μέχρι σήμερα αποτελεί 
δόγμα της εξωτερικής μας πολιηκής. Ο κ. Ρολάνδης μ.-τορεΙ να μην είναι Υπουργός 
των Εξωτερικών σήμερα. το δόγμα του όμως είναι αυτό μι βάση το οποίο γίνεται η 

εξωτερική μας πολιτική. 

ΕΙναι όμως με ΕUΧαρΙστηση που άκουσα την αναφορά του συναδέλφου 

Λεόντιου Ιεροδιακόνου. η οποία αναφορά διαφοροποιεί τον ίδιο, και ίσως δεν 
ξέρω. και το Συναγερμό σε ό,ΤΙ αφορά αντό το πολύ κεφαλαιώδες θέμα της διεθνο
ποίησης. Ο κ. Ιεροδιακόνου είπε, και 01Jμφωνώ απόλυτα μαζί του, ότι η διεθνο
ποίηση είναι το κύριο μέσο που έχουμε για την ενίσχυση της διαπραγματευτικής μας 
θέσης και για την κάμψη της τούρκικης αδιαλλαξίας. Είναι πολύ ορθή αυτή η διαπί
στωση. Το θέμα είναι πόσο αυτή η ορθή διαπίστωση νιοθετεΙται και εφαρμόζεται 
τόσο από το κόμμα του κ. Ιεροδιακόνου, όσο και από την ίδ ια την κυβέρνηση. 

Δνστυχώς όμως η όλη μας συμπεριφορά oίrtε εκθέτει, ούτε αποδυναμώνει. 
ούτε κάμπτει την τούρκικη αδιαλλαξία. Όταν σε ιtαμές προκλήσεις και απαράδε
κτες θέσεις των Τούρκων είτε σιωπούμε, όπως έγινε πρόσφατα με τον !.διο τον 
Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας, εΙτε ακόμα αποδίδονμε εύσημα στους Τούρ
κους, όπως έγινε με τον Έλληνα ΠρωθυΠΟ1Jργό περί καλής γειτoνLας. περί μη 
επεκταηκής πολιηκής κ.λπ. κ.λπ .. πώς είναι δυνατό. διερωτώμαι, να κάμψΟυμε την 
τούρκικη αδιαλλαξtα; Η τούρκικη αδιαλλαξl.α θα καμφθεί μόνο με τη συνεχή καταγ

γελία της ToUΡκ{.ας ως κατοχικής δύναμης, ως παράνομης δύναμης. Και το κύριο 
μέσο. το κύριο βήμα γι' αυτή την καταγγελία και γι' αιπή την πολιτική είναι ο οργα

νισμός Ηνωμένων Εθνών και μάλιστα η Γενική Συνέλευση στην οποία δυστυχώς 
έχουμε πάρα πολλά χρόνια να προοφύΥονμε. Με εξαίρεση το Ι983. είναι από το 
Ι 979 που έχουμε να προσφύγουμε στη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών. 
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Χθες ο κ. Xρ~στόφιας εΙΠε ότι οι διαφορές προκύπτουν στις προσεγγίσεις της 

στιγμής και όχι σε βασικούς στρατηγικούς στόχους. Αλλά αν αυτό είναι σωστό. 

τότε θα πρέπει να δώσουμε σαφείς εξηγήσεις στο λαό γιατί μόνιμα σχεδόν. από το 
1974, όταν πρόκειται για χειρισμούς στο Κυπριακό. ΟΙ διαφορές εκδηλώνονται 

ανάμεσα στα ιδια πάντα κόμματα. Πώς για παράδειγμα το ΑΚΕΛ βρίσκεται πάντα 
τi σχεδόν πάvτα, στην ίδια πλευρά με το Δημοκρατικό Συναγερμό; Είναι μια 
ερώτηση. Αν οι διαφορές προκύπτουν στις προσεγγΙσεις της στιγμής, πώς και γ ιατί 

δημιουργήθηκαν οι ετικέττες περί ενδοτικών και απορριπηκών; 

Κάποτε ο προκάτοχος '(ου κ. Χριστόφια στΊ1ν ηγεσία του ΑΚΕΛ. ο μ. Εζεχ(ας 
Παπαϊαιάννο\!, είχε δηλώσει όη τα θέματα τακτικής είναι εξαιρετικής σημασtας, ότι 

είναι ΣUVUφΑσμένα με τη στρατηγική και τους στόχους και ότι σε καμιά περι."Πωσ11 

το ΑΚΕΛ δε θα ήταν διατεθειμένο να κάμει αβαρίες στα θέματα τακτικής. προσω

Rtxb βρίσκω ότι 11 άποψη του μακαρίΤ11 ΠαπαΊ:ωάννου είναι ορθή. Και πολύ 
φοβούμαι ότι κάτω από μόνιμες και συνεχείς διαφορές τακηκής κρύβονται 

διαqχ>ρές στραΤ11γικής. 

Δεν 'U.I-τονοώ. και προλαμβάνω, με κανένα τρόπο ότι υπάρχουν πολιτικές 

11ΥεσΙες που επιδιώκουν ή που δέχονται μοιρολατρικά και εν γνώσει τους πoρeΙα 

καταστροφής της πατρίδας τους. Ούτε και αμφισβητώ τον πατριωτισμό Τ11ς πολι
τικής 11γεσΙας. Κανενός. Αυτό που θέλω να πω είναι ότι πιθανόν να μ11ν έχει για 

όλους μας Τ11ν ιδια έννοια και ερμ11νεΙα η φράση "σωτηρί.α της πατρίδας, σωτηρία 

της Κύπρου", όταν προπόντων βρισκόμαστε στην τόσο δύσκολη θέση που μας έχει 
φέρει η τραγωδία του 1974 και όταν ο ρεαλισμός υπεισέρχεται έντονα και κυριαρ

χικά στους υπολογισμούς μας. Το ανέλυσε πολύ γλαφυρά και πολύ παραστατικά ο 

σvνάδελφoς Ιεροδιακόνου. 

Και υπεισήλθε ο ρεαλισμός. Και όλοι αντιληφθήκαμε ότι 11 σωτηρία της 
Κύπρου κάτω από τις συνθήκες που διαμόρφωσε το πραξικόΠ11μα και 11 ε ισβολή έχει 
κάποιο τΙμ11μα, το οποίο ή μέρος του οπο(ου πρέπει και εμείς να πληρώσουμε. Κι 

εδώ ακριβώς είναι που μόνιμα δημιουργείται το πρόβλημα κι εδώ είναι που μόνιμα 
υπάρχει 11 διαφορά. Γιατι. πράγματι δεν αντιλαμβανόμαστε όλοι με τον (διο τρόπο 

και στις (δ ιες διαστάσεις αυτό το τίμημα για τη σωτηρία της Κύπρου. 

Είναι λOL..ι.όν μόνιμη η αγωνία μας αυτό το τίμημα να μη θυσιάζΗ αρχές. Αν 

θέλετε να το πω με άλλα λόγια. Οι υποχωρήσεις από δικής μας πλευράς να μ11 

θυσιάζουν αρχές. Πρέπει να πω ότι από τις χθεσινές αγορεύσεις των κομματικών 

11γετών βγήκαν διαβεβαιώσεις ότι αρχές δεν πρόκειται να θυσιαστούν. Όμως, και το 

αναφέρω αυτό, μαζΙ με τις διαβεβαιώσεις διατυπώθηκε και μια έκκληση πάλι από 

τον κ. Χριστόφια. που νομ(ζω ότι αδυνατίζει τις διαβεβαιώσεις. Μια έκκληση προς 

όσους θα διαφωνήσουν με τυχόν λύση και η oπotα έκκληση λέει να σεβαστούν την 

απόφαση της πλεΙΟψ1]φ(ας -ως εδώ κατανΟ11τό- και να αποφύγουν ενέργειες που θα 

βρίσκονται έξω από τα θέσμια και τους συνταγματικούς κανόνες. Αυτή η έκκληση 
προσωπικά με εμβάλλει σε ανησυχίες και ερωτηματικά. Μ ια λύση που θα εΙναι 
βασισμένη σε αρχές και θα κατοχυρώνει αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματα δε 
χρειάζεται εκκλήσεις για να διαφυλαχθεΙ Αν αντι.θετα μια λύσ11 παραβιάζει αρχές 
και καταπατά ανθρώπινα δικαιώματα -και εδώ είναι οι φόβοι- τότε θα αποτελέσει 
ωρολογιακή βόμβα που κάποτε θα μας τινάξει όλους στον αέρα. 

Αν πρόκειται λοι...όν να μιλήσουμε ειλικρινά, θα πρέπει να ομολογήσουμε ότι 
το σημείο πάνω στο οποίο φotwraL να μ11 συμφωνούμε αφορά τα όρια των δικών 
μας υποχωρήσεων, το μέγεθος του τιμήματος που καταβάλλουμε ή που θα καταβά-
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λουμε για την εξεύρεση δίκαιης και βιώσιμης λύσης και αν αυτή 11 λύση με αυτές ης 
υποχωρήσεις θα εΙναι πράγματι βιώσιμη λύση. Κι αυτή 11 ασυμφων(α εκδηλώνtται 
σε κάθε εuκαιρLα ως διαφορά τακτικής και δεν εΙναι τώρα που εκδηλώνεται. Εκδη
λώνεται αδιάκοπα από το 1974. Και πρέπει να πω ότι δεν εΙναι μόνο πάνω σε 
θέματα τακτιΚ'ής που εκδηλώθηκε αλλά και πάνω σε θέματα ουσίας που εΙτl!. δεν 
ξεκαθαρΙστηκαν ακόμα, ε{τε άργησαν πολ" να ξεκαθαριστο"ύν και να διευκρινιστούν 
οι πιο κάτω θέσεις. 

Ένα τέτοιο ζήτημα ουσίας, κεφαλαιώδες κα~ καθορισηκ6 για το μέλλον του 
κυπριοκο"ύ προβλήματος, ήταν το θέμα της διζωνικής ομοσπονδίας. Δεν είναι τι 

πρόθεσή μου, δεν 'ήταν μάλλον πρόθεσή μου μέχρι χθες, αΥαπητοΙ ΣUVΆΔελφoι, να 

παρελθοντολογήσω. Όμως ο κ. Κληριδης αφιέρωσε στη χθεσινή του αγόρευση 

μεγάλο μέρος _1l; ομιλί.ας του στο παρελθόν, προσπαθώντας να πείσει γ ια την ορθό

ττιτα της απόφσ.στις για αποδοχή της διζωνικής oμoσπoνδtας και μάλιστα να πεΙσει 

δια στόματος Μακαρι.ου, Είμαι υποχρεωμένος να κάνω και εγώ μια αναδρομή σε 

κείνη την ταραγμένη περίοδο μετά την εισβολή και να θυμΙΟω μερικά πράγματα που 

δυστυχώς τείνουν να ξεχαστούν, 

Η διζωνική ομοσπονδία, συνάδελφοι, εμφανίστηκε στο προσκήνιο αμέσως 

μετά ττιν εισβολή, Τότε την εποχή εκείνη, τόσο πολιτικοί όσο και άλλοι, ασχολού
μενοι με τα συνταγματικά, ονόμασαν αuτό τον όρο νεοφανή, γιατί για πρώττι φορά 

ακουγόταν ένας τέτοιος όρος. Ο όρος τούτος είναι καθαρά τούρκικο κατασχεύασμα 

και το κυριότερο είχε και εξακολουθεί να έχει πολύ συγκεκριμένο περιεχόμενο, Με 

άλλα λόγια οι Τούρκοι όταν μιλούσαν -και μιλούν- για διζωνική oμoσπoνδtα 

εξηγούσαν κιόλας τι εννοούσαν. Από τότε το εξηγούσαν, όχι σήμερα, Και να μην 

προσποιούμαστε ότι σήμερα ανακαλύπτουμε την τούρκικη αδιαλλαξία στο βαθμό 

που λέμε ότι τη συνειδητοποιούμε σήμερα. 

Η πρώτη διαρροή στον τύπο επίσημου τουρκικού εγγράφου έγινε τον 

Αύγουστο του 1975. Όμως ο κ. Κληριδης, ως προεδρεύων αρχικά και ως συνομι.

λητής κατόπιν, τέτοια έγγραφα περιγραφικά της τούρκικης διζωνικής ομοσπονδίας, 

ασφαλώς θα είχε δει πολύ πριν από τον Αύγουστο του 1975. 

ΤΟ έγγραφο στο οποίο αναφέρομαι δημοσιεύτηκε στις 31 ΑνΥούστου 1975 στις 
αθηνα'ίκές εφημερίδες "Νέα" και "Αυγή" και φέρει τις υπογραφές των Ουμίτ 
Σουλε"ίμάν Ονάν, ορχάν Αλτικαστί και ΖαΤμ Νεσσάτι. ΤΙτλος του εγγράφου είναι: 
"Προτάσεις περί της εξουσίας και αρμοδιότητος της Ομοσπόνδου Κυπριακής Δημο
κρατίας υποβληθείσαι συμφώνως προς -τας aπoφάσεις -της πρώττις Βιέννης την 28ην 

Απριλίου 1975,", 

Το έγγραφο αυτό, η γνησιότητα -του οποίου πο-τέ δεν αμφισβη-τήθηκε από καμιά 

πλευρά και έχει δημοσιευ-τεΙ και στην Κύπρο, αναφέρει ανάμεσα σ' άλλα και τα εξής: 

Ι, 'Ή ομοσπονδιακή κ~ις θα βασ(ζεται επί της αρχής της ισόΤη1ος εις 
την ομοσπονδίαν (δηλαδή συναιτερισμός 50 - 50) και την αρχή της σuyκυ-
ριαρχΙας", 

Γιατί εκπληττόμαστε, όταν σήμερα οι Τούρκοι μιλούν για κυριαρχία; Από το 

Ι 975 μιλούσαν για συγκυριαρχία. 

2. -Υ'οιαύται μόνον εξουσία, και αρμοδιότητες θα δοθούν εις την ομόσπονδον 

κ~ρνησιν αίτινες θα είναι απολύτως αναγκαίαι δια την λεΙΤOUΡΓίαν 

κοινών UΠΤΙρεσιών". 

Εδώ μπορεΙ να έχουν κάμει και κάποιες υποχωρήσεις. 
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3. "Έκαστον των ομοσπόνδων κρατών θα δύναtα~ να συνάπτει οιανδήποΤΕ 
συμφων(αν μετά της αντιστοίχου κεντρικής χώρας Τουρκ(ας και 

Ελλάδος". 

Συνομοσπονδία. Δύο κράτη. Από τότε μας το έλεγαν. 

4. 'Ή αμυντική δύναμις δύναται να ωτoτελεΙτα~ υπό χωριστών και tσων τουρ
κικών και ελληνικών μονάδων. της ΤOUΡΧικής ούσης eyκαΤEστημ~νης εντός 

των ζωνών του τουρκοκυπρι..ακού κράτους". 

Προχθές οι εκπρόσωποι του Γενικού Γραμμοτέα μας εί...-r:αν ότι 11 πρόταση. 11 
υποτιθέμενη, η φερόμενη πρόταση της Τουρκίας, ήταν 2,000 -και το ανέφερε και ο 
κ. Κληριδης- ελληνικός στρατός υπό μορφή ΕΛΔΥΚ και 2.000 τουρκικός στρατός 
υπό μορφή ΤΟΥΡΔ ΥΚ. Με άλλα λόγι.α οι θέσεις της Τουρκίας είναι αμετακίνητες 

και ήταν γνωστές τουλάχιστον στην πολιτική ηγεσία από τότε. 

Α ιιτές ήταν λοιπόν οι επίσημες τουρκικές θέοεις από το 1974 και διερωτώμαι 
γιατΙ εκπληττόμαστε σήμερα για τις αξιώσεις των Τούρκων περί κυριαρχίας και 

περί χωριστής αυτοδιάθεσης, τη στιγμή που μας τα είχαν πει πριν α.ι-τό 16 χρόνια. 
Είναι προφανές ότι το περιεχόμενο του τουρκικής έμ...-τνευσης όρου ~δLζωνική 

ομοσπονδία" είναι συνομοσπονδιακό. Ότι παραβιόζει αρχές και δικαιώματα για τα 

οποΙΟ εμείς όλοι, ακόμα και χθες, εκοπτόμεθα διότι τα θεωρούσαμε απαραβίαστα. 
Και μπαίνει το εξής ερώτημα προς τον κ. Κληρίδη. Γιατί ο κ. Κληρίδης ήδη από το 

Σεπτέμβριο του 1974 ανοικτά, με δημόσιες δηλώσεις του, αποδέχτηκε τον όρο διζω
νική ομοσπονδία τη στιγμη που γνώριζε το περιεχόμενο που τού έδιναν οι Τούρκοι, 

οι οποίοι σέρβιραν αυτό το νεoφα.ντl τότε όρο; 

Ο κ. Κληρίδης εΙναι Q.ι-τό το Σεπτέμβρη του 1974 που ανοικτά και απροκά
λυπτα προπαγάνδιζε για τη διζωνική ομοσπονδία και ήταν ο ίδιος πίσω από την 

κίνηση των επιχεΙΡl1μαηών που κυκλοφόρησαν έγγραφο, για να πιέσουν το 

Μακάρι.ο να δεκτεί τη δι1;.ωνική. Και Τl1 δέχτηκε ο Μακάριος το 1977. Και ευθύ

νεται και ο Μακάριος δl.όη δέχτηκε τη διζωνική και εξακολουθεί να έχει αυτές τις 

ευθύνες. Παραπέρα ο κ. Κληρίδης ως προεδρεύων από τον Ιούλιο του 1974 μέχρι 
την επιστροφή του Μακαρίου δεν έκανε τίποτε, για να χρησιμοποιήσω τον πιο 

ελαφρό όρο και χαραΚΤl1ρισμό. για να εμποδίσει τις μετακινησεις, ης ομαδικές 

μετακινήσεις των Τουρκοκυπρίων στο βορρά διευκολύνοντας έτσι -ηθελημένα ή 

αθέλητα. δεν έχει σημασία- και πρακτικά τους τo\lQκικouς στόχους για διαχωρισμό 

των πληθυσμών. 

Προσωπικά είμαι πρόθυμος να δεκτώ όη ο κ. ΚληρΙδl1ς και όσοι έ)ι.τοτε 

ακολούθησαν τις επιλογές το", κινoύvται Q.ι"'tό ειλικρινή και καθαρά ελατήρια. Όη 

με την τεράστια παραχώρηση που έκαναν τότε. ανέμεναν ή έλπιζαν ότι θα πλησίαζαν 

περισσότερο τη λύση και ότι έστω και με ψηλό τίμl1μα θα εξασφάλιζαν το βιώσιμο 

του Κυπριακού Ελληνισμού. Το δέχομαι. Από τότε όμως μέχρι σήμερα πέρασαν 

ι 7 χρόνια. Και παρακαλώ τον κ. Κλl1ριδη να με διαφωτίσει κατά πόσον υπάρχει 

διαφορά στις βασικές θέσεις της ToUΡκ(ας του 1974 και τις θέσεις .ης Toυρκtας του 
199 1. Αν έγινε έστω και ένα βήμα προς την κατεύθυνση της λύσης που εξασφαλίζει 

το βιώσιμο του Κυπριακού Ελληνισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε περάσει τα δεκαέξι λεπτά. Δεν ξέρω πόσο χρόνο σας έδωσΕ η ομάδα 
σας. Εν πάσl1 περιπτώσει, απλώς σας προειδοποιώ. 
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Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Τελειώνω. κύριε Πρόεδρε, σε δύο λειττά, αν μου επιτρέπετε. 

Μιλούν οι Τούρκοι σήμερα για ισότητα. Αλλό μιλούσαν και ΊΟ 1975. Μιλούν 

για κυριαρχία, αλλά μιλο'ύσαν και το 1975. Μιλούν σήμερα για ισοδύναμη ελληνική 
και τουρκική στρατιωτιΚ'η παροuσία και μιλουοαν και το 1975. Κι ακόμα μιλούν 

σήμερα για κατάλληλη ώρα αναγνώρισης του ψευδοκράτους. ΕΙδετε χθεσινές δηλώ

σει.ς Γιλμάζ. 

ΟΙ Τούρκοι μεθοδικά και σταθερό προώθησαν από το 1974 μέχρι σήμερα 
ανενόχλητοι όλους σχεδόν τους στόχους τους, ενώ παράλληλα EΠιδtδovταν και στη 
διαπραγματευτικη διαδικασία για επίλυση δήθεν του Κυπριακού. Πέτυχαν πλήρη 

εθνολογικό διαχωρισμό του πληθυσμού. ανακήριιξαν κράτος και τώρα επιδ ιWκouν 
την αναγνώΡLOή του. 

Λέμε ότι ΣVΝεχώς αναβαθμίζονται οι αξιώσεις της Τουρκίας. Αυτό δεν είναι 

θεωρητικό. Είναι εμπράγματη η αναβάθμιση των τούρκικων αξιώσεων και συντε
λείται αυτή η αναβάθμιση μέσα σ' ένα συγκεκριμένο κλtμα. ΤΟ κλίμα του διακοινο
τικού διαλόγου και της αποφυγής των γρονθοκοπημάτων που δημιούργησε πλέον το 

κλίμα της διακοινοτικής διαφοράς. Έτσι παρουσιάζεται το πρόβλημά μας. Συνερ

γήσαμε στη δημιουργία αυτού του κλίματος; Σίγουρα ναι. Η απόφασή μας να 

δεχτο'ύμε τη διζωνική υπήρξε καθοριστική για τη δημιουργία αυτού του κλίματος, η 

δε ΤουρκΙα εκμεταλλεύτηκε με μαεστρία όλες τις εuκαιρΙες που της δώσαμε. 

Διερωτήθηκε ο κ. ΚληρΙδης αν αντί της πορείας που πεισματικά υπερασπί

ζεται ο ίδ ιος , της πσρεi.σ.ς του ενδoκuπριακoύ διαλόγου και της μη ανταλλαγής 
γρονθοπημάτων, είχαμε u"tιλέξη την πορεία της συνεχούς καταγγελΙας της Τουρκίας 

ως κατοχικής δύναμης, παράλληλα με το διάλογο. πώς θα ήταν σήμερα η κατάσταση. 

θα είχε άραγε τολμήσει η Τουρκία να προχωρήσει στην ανακήρυξη του κρότουςj θα 

βρισκόμαστε τόσο μακρυά από λ'ύση βασισμένη σε αρχές και στα ανθρώπινα δικαιώ

ματαj 

Νομίζω ότι 17 χρόνια δοκιμής μιας ταχτικής, της τακτικής του Κληρίδη -διότι 

περί αυτής πρόκειται- είναι αρκετά. Αν η τακτική αυτή δεν μπόρΕσε να καρποφο

ρ'ήσε ι στα 17 χρόνια κι αν μας απομάκρυνε στο μεταξύ από τη λύση αρχών που 
επιδιώκουμε, δεν πρόκειται να ευδοκιμήσει από δω και πέρα. Είναι καιρός να 
αναθεωρήσουμε τη φιλοσοφία και τις προσεγγίσεις μας για την προώθηση λύσης 

αρχών του κυπριακού προβλ'ήματος. Δε θα μιλ'ήσω γι ' αυτά, δι.ότι έχουν μιλήση ο 

Πρόεδρος του Κόμματος και ο Γενικός Γραμματέας. 

ΟΙ διεθνεις συνθ'ήκες δεν είναι δυσμενεΙς για μια τέτοια αναθεώρηση. Ζούμε 

τώρα πια στην εποχ'ή αναβάθμισης των αποφάσεων του ΟΗΕ και αναβάθμισης των 

αρχών. Ζούμε βέβαια και στην εποχή της κυριαρχίας των αμερικάνικων συμφερό

ντων. Αν η Αμερική μπορεί να συνδυάζει τις αρχές με τα συμφέροντά της, γ ιατί να 

μη κό.νουμε και εμε~ς το {διο έχοντας ήδη συνειδητοποιήσει ότι εκ των πραγμάτων η 

λύση του κυπριακού πQOβλ'ήματoς δεν πρόκειται να αντιστρατεUΘεί τα αμερικάνικα 
συμφέροντα στην περιοχή; ΤΟ να συνεχίσουμε την ίδια τακτική δεν είναι απλώς 
μάταιο. Φοβουμαι ότι είναι πλtoν και επικίνδυνο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

θα διακόψουμε και στις 4.00 θα επαναληφθούν οι εργασί.ες. θα παρακα

λούσα τους αρχηγούς των κομμάτων στις τέσσερις παρά πέντε , αν είναι δυνατό, 
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να συναvtηθο'ύμε για το προσχέδιο ψηφΙσματος που αντιλαμβάνομαι όη έχει 

κuκλoφoρ'ήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

(Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Σολωμ'ής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

(Ώρα διακοπής: ι 3:07) 
Απογευματινή συνεδρΙα 

(Ώρα επανtναρξης: 4.15 μ.μ.) 

Κύριε Π ρόεδρε. XUQΙOl συνάδελφοι, 

Τις συγκεκριμένες και υπεύθυνες θέσεις Ίου Δημοκρατικού Συναγερμού για τις 

τελευταίες εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα τις έχει θέσει ενώπιον του Σώματος ο 

Πρόεδρός μας, ο κ. Κληριδης. Πρόθεσή μου δεν είναι να ασχοληθώ με τα βασικά, με 

τα καΙρια εκείνα σημεΙα που συνθέτουν τη θέση και την πολιτικτΊ του Δημοκρατικού 
Συναγερμού. γι.ατΙ, επαναλαμβάνω. έχουν τεθεί από τον Πρόεδρό μας, αλλά οπωσδτ\

ποτε είναι και πολύ καλά γνωστά σε ολόκληρο τον κυπριακό. αλλά και τον ευρύτερο 

ελληνισμό. 

Δεν έχω κατά νου να μιλήσω από γραπτό κεΙμενο, γιατί θέλω . όπως πάντα, να 

ενεργώ σ' αυτό το Σώμα με απόλυτη ειλ ικρίνεια, με σεβασμό στους συναδέλφους. να 

επικεντρώνω το ενδιαφέρον μου -κι αν μπορώ το δικό σας- στα σημεtα εκείνα που 

χρει.άζονται πάντοτε θετικά, εξυπηρετώντας το σκοπό μου ως Βουλευτής, ως εκπρό

σωπος του λαού, να σχολιάσω. 

Κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη μου απορία, η πρώτη μου έκπληξη -γι' αυτό και 

επαναλαμβάνω δεν έχω γραπτό κείμενο- ήταν όταν τελείωσαν οι κατά τα άλλα σεβα

στοί συνάδελφοι, ο κ. Λυσσάρ(δης και ο κ. Παπαδόπουλος, που ήταν βασικά και οι 

εισηγητές του θέματος που συζητούμε. Και ήταν έκπληξή μου, γιατί περίμενα ότι 

στις εισαγωγικές ομιλίες τους θα έθεταν ενώπιον του Σώματος και κατ' επέκταση 

ενώπιον του κυπριακού ελληνισμού και του ελληνισμού γενικότερα, όπως τουλάχι

στον προηγουμένως μας έλεγαν, κάποια νέα συνταρακτικά στοιχεΙα τα οποία άμεσα 
a..-τειλονν την ενότητα της πολιτικής ζωής του τόπου. αλλά και τον τόπο μας. Γιατι. 

αν δεν κάμνω λάθος, ήταν με αυ10ύς τους ισχυρισμούς. με αυτές τις θέσεις, που 

θέλησαν κατά τη διάρκει.α του επίκεντρου του κέντρου των θερινών διακοπών, τον 

Αύγουστο, να εγγράψΟυν ως έκτακτο θέμα προς συζήτηση στο Σώμα αυτό που 

σήμερα συζητούμε και ζητούσαν να συνεδριάσει έκτακτα η Βουλή κατά τη διάρκεια 

του καλοκαιριού. Με απλά λόγια θεώρησαν ότι επίκειται προδοηκή λύση του 
κυπριακού προβλήματος, ότι οι πιέσεις που ασκούνται, ότι οι υποχωρήσεις του κ. 

Βασιλείου ή οποιωνδήποτε άλλων κυπριακών ή ελληνοκυπριακών δυνάμεων ήταν 

τέτοιες που θα έπρεπε η Βουλή να συνέλθει και να αποτελέσει τροχοπέδη στο ννο 
εθνικό κατήφορο. Αυτή ήταν η έκπληξή μου. Γιατί ; Ευτυχώς, κύριοι συνάδελφοι, 

βέβαια, διαπιστώνω ότι αν υπάρχουν κάποιες ανησυχΙες -εύλογες βέβαια για τις 

εξελίξεις μας- είναι κυρίως αυτές που σε κάποιο βαθμό από μόνοι μας δημιουρ
γούμε (σως και αν μπορώ να χρησιμοποιήσω και δύο λέξεις ταυτόχρονα. με τον 

τρόπο τούτο είμαστε πολιτικοί μαζοχιστές. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, εδώ έχουν 
λεχθεί πολλά και έχουν τοποθετηθεί οι ηγεσίες των κομμά1ων, η πολιτική ηγεσtα του 
τόπου, το Εθνικό Συμβούλιο. Ουσιαστικά αυτοί που αποφασίζουν και θα αποφασί
σουν αύριο το μέλλον μας. Όλες οι ηγεσίες των κομμάτων. Χαιρόμαστε, χαίρομαι, 
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γιατί βασικά στα σημεία που έχουν μεγάλη σημασία. στα σημεία που έχει επικε
ντρωθεί το ενδ1.Ο.φέρον του κυπριακού ελληνισμού και του ελληνισμού ολόκληρου 
τα τελευταία 17 χρόνια φαίνεται ότι υπάΡΧΕΙ ομοφωνία. Τουλάχιστον φαίνεται, 
λέω. Και για να είμαι πιο χατανοτιτός, κύριοι συνάδελφοι, 11 τελεUΤOω προσπάθΕια 
του Γενικού Γραμματέα ήταν μια εξέλιξη που θα οδΤΙΥούσε σε αποδεκτή λύση διζω
νική ή κατ' άλλους διπεριφερειακή ή ταυτόχρονα διζωνική-δι..-cεριφερειoκτ1 
ομοσπονδία. Έτσι ξεκίνησε και 11 νέα πρωτοβουλ(.α. Μάλιστα ξεκίνησε με κάποιες 
τυμπανοκρουσίες ότι ολόκληρος ο διεθνής ΠOΛ.Lτικός χώρος, ο Πρόεδρος ττις 
Αμερικής, 11 ΕΟΚ, οι ανατολικές χώρες, αν θέλετε. συνεπικουρούσαν αυτή την 
προσπάθΕια και ήσαν κοντά για να ασχήσouν την επιρροή τους ή και -ι:ι.ς πιέσεις 

τους -σίγουρα εμείς ελπίζοντας προς τους Τούρκους-για να ξεκινήσει ο διάλογος. 

Συνήλθε tO Εθνικό Συμβούλιο. Είχαμε τις περιβόητες Συμφωνίες Κορυφής του 

1917 του Μακαρίου-Ντενκτάς, του 1979 του Κυπριανού-Ντενκτάς, που αποτελούν 

καθοδηγητικό φάρο σίγουρα και γραμμή προς την oπotα σιιγκλΙνουν οι τοποθετή

σεLς όλων των πολιtικών δυνάμεων tOU τόπου για τη λύση του κυπριακού προβλή
ματος. Αλλά βασικά, κύριοι συνάδελφοι, έχοιιμε σΙγουρα την απόφαση 10υ Εθνικού 

ΣυμβουλΙου. τις ΠΡOτάσεLς, αν θέλετε, του Γενόρη του '89 ή του Δεκέμβρη του '88, 
όταν διαμορφώθηκαν αρχικά που αποτελούν, επαναλαμβάνω, την επικέντρωση των 

θέσεων εκεΙνων των ορθών για ολόκληρη την πολιτική μας ηγεσία. Και ομόφωνα, 

χαιρόμενος και εγώ μαζί με τον άλλο κυπριακό ελληνισμό, εl.παμε πως ΕΠιτέλους το 

Εθνικό μας Συμβούλιο, οι πολιτικές μας δυνάμεις, πριν μερικούς μόνο μερικούς 

μόνο μήνες σε συνεδρtα επιβεβαΙωσαν α...όλvι:α αυτές τις συμφωνΙες μαζΙ με τον 

Πρόεδρο της Ελληνικής ΔημοκρατΙΟς, τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη, προχωρούν 

μονιασμένες με κάποιες κοινές θέσεις. Όπως αντιλαμβάνεστε, κύριοι συνάδελφοι. 
με την τελευταια έκτακτη αυτη συνεδρία που ζήτησαν οι κοινοβουλευτικοί εκπρό
σωποι της ΕΔΕΚ και του ΔΗ ΚΟ βρεθήκαμε σ' αυτά τα δεδoμtνα και ε(ναι γι' αυτό 

που εΙΠα ότι περΙμενα σήμερα να ακούσω κάποια στοιχεία έστω, αν όχι αποδΕιξεις, 
ενδειξεις σοβαρές ότι ο Βασιλείου. ότι η κυβέρνησή μας, ότι η ελληνική κυβέρνηση, 

αν θέλετε, κάπου εκτρέπεται εθνικά, κό.που μας οδηγεί σε λύση με την οποία θα 

απεμπολήσουμε τα εθνικά μας δικαιώματα. 

Δεν ξέρω, κύριοι συνόδελφοι, αν η ακοή μου με απατά ή η όρασή μου, όταν 

διαβάζοντας κείμενα δεν άκουσα και δεν ειδα κάτι τέτοιο. Και χαίρομαι, γιατ' 

επαναβεβαιώνονται κάποιες θέσεις. Ναι στη διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία, μας 

εl.πε ο κ. Παπαδόπουλος. Σίγουρα δεν την αποκηρύσσει ο κ. Λυσσαριδης με τις 

γνωστές επΙφVλάξεις του βιβαια. Οριστικά εΙναι γνωστές οι θέσεLς των άλλων 

κομμάτων. Και σχολιάζοντας τώρα tfI βάση, εl.πα και προηγουμένως, των τελευ
τα(ων αποφάσεων, δηλαδή του Εθνικού Συμβο\!λ(ου πσυ σίγουρα όλοι ΤLς δεχό

μαστε, τις oπoLες υπηρετούμε και έχουμε δώσει ενώπιον του κυπριακού ελληνισμού, 
επαναβεβαιώνουμε σήμερα την υπόσχεσή μας ότι με αυτές ης αποφόσεις πο\! OΠOte

λούν σωστά, κύριε Παπαδόπουλε, τα έσχατα όρια των εθνικών μας υποχωρήσεων, 
θα προχωρήσουμε. Ναι, στη λύση πο\! σωστά ονομάστηκε ότι είναι ιστορικός συμβι

βασμός, αν θέλετε ιστορικός συμβιβασμός στο τετράγωνο, με την οποία έχουμε όλοι 

συμφωνήσει. Και είναι εδώ που διερωτώμαι. θα πρέπει να ανησυχούμε; ΓιατΙ 

υπάρχουν κόποιες ανηΣUΧΙες. ΓιατΙ ειδαμε τον τελευταΙο μήνα ή δυσruχως, κύριοι 

συνάδελφοι, έχουμε συνηθΙσει στην Κύπρο κάπου σε λέξεις με πρώτο συνθετικό το 

αvτΙ Ειχαμε παλιά, ξέρω εγώ, ενωτικούς, ανθενωτικούς, !;υριχικούς, αντιζυριχι

κους , μακαριακούς, αντιμακαριακούς, γριβικούς, λέει , αντιγριβικούς. Τώρα 
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αποκτήσαμε ομοσπονδιακούς και αvτι.oμoσπoνδιακoύς. εΙναι αυτό το κλίμα που 

πρέπει να μας ανησuxήσε~ από τη διαφορετική του έννοια. Γιατί κάπου οι ειιθύνες 
όλων σας. όλων μας, βαρύνουν α..,οχλεισηκά εμάς, αν υπάρχει αιιτό το κλίμα. 
Δίκαια ο κυπριακός λαός, ο κυπριακός ελληνισμός ανησνχεΙ και πρέπει να 
ανησuχεΙ Συζητettαι το κυπριακό πρόβλημα. ΤΟ πρόβλημά του. Δεν πρέπει όμως 

με κάποιες ανευθυνουπεύθυνες δηλώσεις ή την έξαρση στη διατύπωση ιΙπερβολικών 

ανησυχιών, να παραδΙνΟιΙμε ντοκουμέντα ή να καθοδηγούμε τον κυπριακό ελλη

νισμό ότι τάχα τι ηγεσία του όποια κι αν είναι, ο Χ. Βασιλείου. δεν έχει σχέση ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός με την εκλογή το" κ. Βασιλείου. κύριοι συνάδελφοι, 
είναι έτοιμος να τον προδώσει ή κάπου παραπλανεί το Εθνικό Συμβούλιο. Ή 6Η ΟΙ 
πολιτικές του τιγεσίες δε συμφωνούν, δεν τα βρΙσκουν. Είναι σωστά τάχατες τα 

μηνύματα τούτα; 

Άκουσα την ομιλία του συναδέλφου, του κ. ΧατζηδημτιτρΙου. Πραγματικά οι 

πνεύμονές μου ανέπνευσαν εθνικά. Μου άρεσε η oμιλt.α του κ. ΧατζτιδημητρΙου. 

Αλλό μιλούμε για nOAttLxTi ομιλία, για την εξέλιξη _ου κυπριακού προβλήματος. 
Μας μίλησε για ελληνική σημαία, μας μίλησε για αγώνες της ΕΟΚΑ. Σίγουρα είναι 

οι αγωνες μας, είναι η σημαία μας , είναι τα πιστεύω μας. Αλλά εδώ, ας μου 

επιτραπεί. με όλο το σέβας, να κρίνω και την τοποθέτηση του κ. Λυσσαρίδη που 

αποτελεί και το ΕΠίκεντρο της συζήτησης και του κ. nOJ""taδόπoUAou για EΠavatOnO

θέtηση του κυπριακού προβλήματος. επανατοποθέτηση πού, κύρLOΙ συνάδελφοι; 
Δώστε μας την, πέστε μάς την και να την υπηρετήσουμε, αν συμφωνούμε. Αλλά ο 

κ. Χατζηδημητρίου με όλο το σέβας να μου είτιτρέψει, μου θύμισε κάποιο αθλητή 
των εκατό μέτρων που τρέχοντας ως τα ενενήντα πέντε (95) μέτρα έσπασε όλα τα 
ρεκόρ αλλά δεν τερμάτισε. Γιατί καταλήξαμε, ίσως και σ' αυτά που ανέφερε ο κ. 

Λuoσαριδης στην επανατoπoθέtηση, όμως ποια είναι η εισήγησή μας; Πρoσφvyή 

στα Ηνωμένα Έθνη. Μάλιστα. κύριοι συνάδελφοι, ποιος διαφωνεί; Να πάμε και 

στα Ηνωμένα Έθντι. Εγώ περίμενα να ακούσω άλλα για επανατοποθέτηση μετά που 

όλοι αποπειρώνται να μας προδώσουν και να μας εγκαταλείψΟυν· να πάμε κάπου 

αλλού. Να κηρύξουμε _η λήξη του διαλόγου. Να αντιπαραταχθούμε στην πράσιντι 

γραμμή, να προκαλέσουμε τον ελληνικό παράγοντα, να ζητήσουμε την κάθοδο των 
ελληνικών στρατευμάτων. την έκτακτη σύγκληση του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Σίγουρα την ενίσχυση της αμυντικής μας θωράκισης. την πραγματοποίηση της πανε

θνικής διάσκεψης. Αυτά είναι επανατοποθέτηση. Συμφωνούμε, κύριοι συνάδελφοι; 

Πέστε μας. Εκείνο το οποίο δεν μπορώ εγώ τουλάχιστον να δεχθώ ότι είναι επανα· 

τoπUΘέτηση και σίγουρα θα είμαστε οι αυριανοί νικητές στην πολιτική ή οποιαδή· 

ποτε κονίστρα με τους Τουρκοκυπρίους ή τους Τούρκους, είναι αν απειλώντας τους 

απλώς θα προσφύγουμε στα Ηνωμένα Έθντι. Υπάρχει η ομιλία του Προέδρου "ου 
Δημοκρατικού Συναγερμού. του κ. Κληρίδη. Ναι, προσφυγή στα Ηνωμένα Έθντι. 

MeAttTJ όμως των νέων συνθηκών διότι ξέρετε, άλφα, βήτα, γάμμα. δέλ ta. Ταυτό· 

χρονα είχαμε εισηγηθεί και εισηγούμαστε ενίσχυση _ης αμυντικής μας θωράκισης. 

πραγματοποίηση _ης πανεθνικής διάσκεψης ΕΠιτέλους και να αναλάβει ολόκληρο το 

έθνος τις ευθύνες του. 

Εδώ. κύριοι συνάδελφοι, έχουν λεχθεί πολλά, που είναι σοβαρά αλλά και που 

αντιφάσκουν επίσης πολύ σοβαρά μεταξύ τους με όλο το σέβας. Ο κ. Λυσσαριδης 

επί λέξει μας είπε ότι "οι Τούρκοι έδωσαν προτάσεις". Σχολίασε αυτές τις προτά

σεις και τις καταδίκασε στο μεγαλύτερο μέρος. Για να μην παρεξηγούμαι διπλα· 

σιάζω, Uι""tερδιπλασιάζω tOV όρο της καταδίκης. Σιγουρα κανένας, μα κανένας σε 
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όποιο χώρο X~ αν ανήκει Ελληνοκύπριος δε δέχεται την εκ περιτροπής προεδρία. 
Οπωσδήποτε θέλουμε όλοι μας την επιστροφή όλων των προσφύγων. Σίγουρα δε 

θέλουμε να διατηρεί τι ToUΡΚLα το δικαίωμα ττις μονομερούς επέμβασης. οριστικά 
θέλουμε να φύγει και ο τελευταίος έποικος χωρίς ΟΠΟLOδήποτε περιορισμό. Επανα
λαμβάνοιιμε. επανατονίζουμι ως Δημοκρατικός Συναγερμός την πίστη μας στις 
συμφωνίες του Γενι1ρη του '89. Αλλά 01.l1ά τάχατες τα ΠΙΟ πάνω παρουσιάζονται 

ενώπιόν μας ότι είναι προτάσεις της δικής μας πλευράς; Αν είναι αυτές, κύριοι του 

Εθνικού Σιιμβoυλtoυ. που έδωσε ο Γεώργιος Βασιλε(ου. αποχαλύψετέ το. Να τον 

καθαιρέσουμε και να το δικάσουμε. Ο κ. Λυσσαρtδτις ειπε ότι οι Τούρκοι έδωσαν 
προτάσεις. Τις ανέλυσε. Δε με εΥ.πλήσσει αν είναι των Τοίιρκων αυτές οι προτά

σεις, αν δόθηκαν ως προτάσεις. διότι είναι O~ Toύρκo~ που ζητο"ύν την εκ περι

τροπής προεδρία. Σίγουρα συμφωνώ με όσα είπε ο κ. Λuσσαρίδης ότ~ εμείς δεν 
απεμπολούμε, δε δεχόμαστε, δεν παζαρεύουμε αρχές. Άλλο τι λέμε εμείς. 

Αλλά ο κ. Παπαδόπουλος -που με μεγάλη προσοχή παρακολούθησα την ομιλία 

του- μας εΙΠε ότι οι Τούρκοι δεν υπέβαλαν προτάσεις, κύριοι συνάδελφοι, κα~ 

επικαλούμαι τα πρακτικά. ΟΙ δύο εισrιγητές του θέματος είναι ο κ. Λυσσαρίδης και 

ο κ. Παπαδόπουλος. O~ Toύρκo~ δεν υπέβαλαν προτάσεις. Η κα Κατσελλή όμως -
λυπούμαι να το αναφέρω- o'ύtε λίγο ούτε πολύ μας ε!.πε ότι μπήκαν όλα στις συνομι

λίες τώρα, φύρδην. μίγδην". Είναι στο τραnέζ~ των διαπραγματεύσεων και παρσυ

σ~άστηκαν από εμάς χάρτες, έγγραφα και οροφές που οριοθετούν υποχωρήσεις 

εθνικά απαράδεκτες. Να μας τι.ς αποκαλύψει η κα Κατσελλή. Κι αν αυτό το έπραξε 

ο κ. 8ασιλείου ή ο κ. Μητσοτάκης ή το Εθνικό Συμβούλιο. εδώ και τώρα, όπως θα 
έλεγε κάποιος κάποτε, να τον αποκαλύψουμε κι αν χρει.αστεΙ να τον καταδικάσουμε. 

Δεν έχει λόγο, κύριοι συνάδελφοι, ο Δημοκρατικός Συναγερμός να υπερασπί

!;εται οποι.εσδή..οτε συμφωνίες κορυφής. Σης πρώ.ες .ου 1977, όπως γνωρίζετε. 
ήταν ο Μακάριος. Ο Δημοκραηκός Συναγερμός δεν είχε καν κoινoβoυλευτ~κή 

εκπροσώπηση χάριν -και προσέξτε, κύριε Θεοδώρου εδώ- του συνδυασμού του 1,2. 
4. 6 που εφαρμόστηκε στις βουλευτικές εκλοΥές του 1976- και αυτό αποτελεί και 
κάποια απάντησή μου στο ερώτημά σας γιατί τάχατες βρίσκεται πάντα ο Δημοκρα

τικός Συναγερμός να συμφωνεί με το ΑΚΕΛ. όταν πρόκειται γι.a το εθνικό θέμα. 

Εμείς βρίσκουμε την ΕΔΕΚ, δυστυχώς, όταν έχει να προσποριστεί XMOLO μικρά 

κομματικά οφέλη. να βρίσκεται πάντοτε έξω από την πόρτα του ΑΚΕΛ. Αλλά δε θα 
ήθελα να μπω σ' αυτού του είδους την αντLΠOράθεση. 

Χαίρομαι, γ~ατί βλέπω νέους ανθρωπονς και νέους βουλευτές να βγαίνουν σ' 

αυτό το βήμα κοι νο εκφράζουν τις a...όψεις τους και μάλιστο στο πρόβλημα το 

Κυπριακό, όπως το συνάδελφο τον Χ. Μάρκο Kυπρ~ανoύ. ΈΧω να κάμω μια παρα

τήρηση όμως με όλο το σέβας. XαLρoμαι και θέλω -είμαι από εκείνους που θέλω να 

έχουμε νέους συναδέλφους στο Σώμα. Η παρατήρησή μου, χύρι.ε Kυπρ~ανoύ, είναι 

ότι ούτε λίγο ούτε πολύ το μόνο σωιπό εθνικό μέτρο που λήφθηκε και η μόνη σωστή 

κίνηση που έγινε μετά την τραγωδία του '74 σ' ουτό τον τόπο ήταν η ΣυμφωνΙα 

Κορυφής του Κυπριανού-Ντενκτάς. Εγώ αυτό κατάλαβα από την ομιλία σας. Όλα 

το άλλα δεν τυγχάνουν της σύμφωνης γνώμης σας. Μα, στο Εθνικό Συμβούλιο, έτσι 

μας παρουσιάζεστε, έχετε ομόφωνα τοποθετηθει. Και είναι εδώ που εκφράζω την 

ανησυχία τώρα, κύρ~o~ σuνάδελφοι, προς αυτούς οι oπo(o~ θέλουν να παρουσιάσουν 

την ύπαρξη πραγματικά σοβαρού προβλήματος που απειλεΙ τον τόπο μας με νέα 
προδοτική, ενδοτική λύση. Κάπου είναι υπόχρεοι, εΙναι υπεύθυνοι πέραν της 
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επανάληψης των θέσεών μας πού θα καταλ'ήξοιιμε ΟΤΟ τέλος όη δηλαδή εΙμαστε όλo~ 

πιστοί και σύμφωνοι στις συμφωνίες και στ ις προτάοει..ς του ΓενάΡll του 1989. Εδώ 
όμως εκφράστηκαν αυτά τα στοιχεία της ανησυχίας που ακόμα δεν τα είδαμε εμείς 
εδώ. Για να μην επαναλαμβάνω τις διαφορές, τις τοποθετήσεις μεταξύ των ELOll
Υητών πως ναι, υπέβαλαν προτάσει.ς οι Τούρκοι. όχι δεν υπέβαλαν, δώσαμε εμεΙς, 
κανένας δεν ξέρει αν δώσαμε, ενώ ο Πρόεδρος της Δημοκρατ(ας λέγει όχι, ε ίναι 

αυτά που πρέπει να αποκαλύψετε στο λαό. Και είμαστε εμείς οι υπεύθυνοι , κύριοι. 

όπως και μια μιχρΤ; μερl.δα -μεγάλη (σως δεν ξέρω- του τύπου. γι.ατΙ έχουμε παρου
σιάσει αυτές τις τελευταίες συνομιλίες να γΙνονται κάτω από την α..-ιειλή νέων 
εθνικών ξεπουλημάτων. Έχουμε βαλθεί να χωρΙσουμε το λαό μας. επαναλαμβάνω. 
σε ομοσπονδιακούς και αντιομοσπονδιακούς. Σε τι; Είτε λυθεί το κυπριακό τώρα 

είτε δε λυθει. Εξυπηρετώντας τι; Αν θέλουμε να επανατοποθετηθούμε δεν είναι με 

αυτό τον τρόπο' καταστρέφοντας θεσμούς και προσπάθειες. Γιατί; Α ν οι συμφω

νίες κορυφής που σωστά αποτελούν ιστορικό cnιμβιβασμό για το δίσμοιρο τούτο 

τόπο είναι από το '77 που υπογράφτηκαν. Δηλαδή θυμηθ'ήκαμε στα 14, 15 τώρα 
χρόνια μετά την παγLωση των τετελεσμένων και τις εκατό χιλιάδες έποικους να 

πούμε στον κυπριακό λαό "ξέρετε, και να αποκτήσουμε όλα αυτά που θέλαμε κάτω 

από τον τίτλο κάποιας διζωνικής δι.περιφερειακής ομοσπονδίας, υπάρχουν τα avtt R
• 

Υπάρχει, κύριοι. η συμφωνία, οι προτάσεις του Γενάρη του 1989. Τι το ωραιότερο; 

Άμεση αποχώρηση όλων των ξένων στρατευμάτων. Να φύγουν οι ti'tOLXOL. επιμέ

νουμε. 

Είμαι Βουλευτής από κατεχόμενη περιοχή, από την Αμμόχωστο. Υπενθυμ!.ζω, 

κύριε Θεοδώρου, σε κάτι που εΙΠατε επίσης. Την Τρίτη ΣυμφωνLα της B Lέννης που 

την είχε ε~t.διώξει και υπογράψει ο κ. Κληριδης. Πώς τον έφτυσαν μερικοί τότε και 

πώς σήμερα παρακαλούν να εφαρμόζετο, για να διασώσουμε τις 17 χιλιάδες εκείνες 

των Ελληνοκυπρίων. Αλλά δεν είναι σωστό να επανέλθουμε στο παρελθόν, απλώς 
με χαρακτηρισμούς που είπετε ότι υπάρχουν πολιτικές ηγεσΙες έτοιμες για υποχωρή. 

σεις. Δεν ξέρω ποιες εννοείτε. Εγώ δεν το δέχομαι και το α.."tορρΙΠτω. Δε δtχoμαι 

ότι υπάρχει Ελληνοκύπριος του ΑΚΕΛ, του ΔΗ.ΚΟ., της ΕΔΕΚ , σίγουρα. οπωσδή· 
ποτε του Δημοκρατικού Συναγερμού. των Φιλελεuθέρων, του ΑΔΗΣΟΚ, όλου του 

χώρου του πολιτικού, που να θέλει να μείνουν οι έποικοι στην Κύπρο, να μείνουν οι 

Τούρκοι στην Κύπρο. να έχει δικαίωμα μονομερούς επέμβασης η τουρκία στις 

συμφωνίες. Είναι δυνατό να υπάρχει άλλος Ελληνοκύπρι.ος να τα θέλει; Γιατί, 

κύριοι συνάδελφοι; Επομένως έχουμε υποχρέωση αυτές όλες τις ανησυχίες που 

εμείς οι ίδ ιοι έχουμε ενσπείρει στον κυπριακό ελληνισμό να τις διαλύσουμε. Και 

είναι εδώ η απαίτησή μου ως απλού Βουλευτή προς τις πολιτικές μας ηγεσίες. Συνε

δριάζουν στο Εθνικό Συμβούλιο. κΙΙριε Κυπριανού. Έχει σημασία αυτό που λέγω. 
Γιατί έχουμε ένα Εθνικό Συμβούλιο -σί.γουρα καλύτερα από του να αποφασ!.ζει ο 

ένας έστω κι αν είναι ο εκάστοτε Πρόεδρος της Δημοκρατίας- στο οποίο συνεδριά· 
ζουν. συσκέπτονται . συλλΟΥούνται, τσακώνονται. αν θέλετε. κατά την κυπριακή, 

δέκα. δώδεκα άτομα εκπροσωπώντας όλους τους πολιτικούς χώρους. Έχουν την 
ευχέρεια εκεί της συνεννόησης. της Ε.ι-ταφής και της διαφωνιας. Και καταλήγουν σε 

κάποιες αποφάσεις. θα πρέπει επιτέλους, αν δε θέλουμε και αυτό το θεσμό να το 

διαλύσουμε μιας και αποδείχθηκε σε κάποιο βαθμό ότι σωστά λειτουργεί τελευταία, 
να τον ενισχύσουμε προστατεύοντας τον τόπο μας. Δε διαφωνούμε, επαναλαμβάνω, 

στις βασικές θέσεις για τη λύση του κυπριακού προβλήματος. Είναι ιστορικός 

συμβιβασμός, ναι, οι συμφωνίες κoρUφΉς. Είναι οπωσδήποτε ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πλησι.ό.ζετε τα εΙκoσ~ λεπτά. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι. τελειώνω. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. 'Μάτσης ανησuχεί. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΙ: 

Ο κ. Μάτσης αν δε θα μιλήσΗ, ο κ. Αναστασιάδης θα έχει την ευχέρεια 

ΝυΠΟΧλοπής" το\l χρόνου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

είναι 18 λεπτά. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τελειώνω τώρα, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας με aπλό λόγι.α. Όλοι 

θέλοuμε να εξυπηρετήσουμε τον ίδιο σχοπό και στόχο. Όλοι έχουμε τον ίδιο 

πατριωτισμό. ΣΙγουρα ο καθένας έχει ττrv απλή σvλλoγιoτική και τη μέθοδο. 
Αναψέρθηκα προηγουμένως στην ομιλία του χ. ΧοτζηδημητρΙου. Βεβαίως 
συμφωνώ. Αλλά πού με οδηγεί; Κι αν πt.στευα ότι θα με οδηγούσε σε καλύτερους 
εθνικούς οριζοντες, εγώ τουλάχιστο θα την υΠ11ρετούσα. Όπως και αυτά που εΙΠε ο 
κ. Παπαδόπου).,ος. όπως και αυτά σίγουρα που [ΙΠε ο κ. Λυσσαρ(.δης. ΔεΙξετέ μας 

το δρόμο αν ιιπάρχει. Όταν μας μιλάτε για επανατοποθέτηση, μη μας λέτε απλώς να 

προσφ\ιΥουμε. διόtι, ναι, να προσφύγουμε. Μη θΗ.ετε όμως έκτακτα να συνεδριάσει 

η Βουλή τον Αύγουστο, yl4 να μας πείτε τρεις σνnφάσεις και πέντε γεγονότα που 
είναι γνωστά. εκτός κι αν δεν μ..ορεΙτε να εμπιστευθεΙτε τους εαutούς σας , όταν 

τοποθετούνται στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Αυτά και ελπίζω. κύριε Π ρόεδρε . όtι η συζήtηση τοmη οριστικά θα εξυπηρε· 

τήσει ·Ισως για να είμαι δΙκαι..ος και προς _ους εΥΥράψαντες το θέμα , "ους ειση

Υηtές- ένα σκοπό. Την επαναβεβαΙωση της εθνικής μας συμφιλΙωσης, ομόνοιας και 

του κοινού σκοπού κάτω τουλάχιστο αι.ό τα έσχατα, ναι , όρια υποχώρησης, όπως 
διαγράφονται με τ ις προτάσεις που ομόφωνα έχουν ληφθεΙ χωρ{.ς αλληλοκαtηγορίες 
και χωρίς διαχωρισμούς οι οποίοι στο παρελθόν είχαν επιφέρει πολλά κακά σ' αυτό 
τον τόπο με tO διαχωρισμό πατριωτικών και άλλων δημοκρατικών δυνάμεων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος θέλει το λόγο; 

ΟρΙΟΤε. Ο κ. ΚαζαμΙας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπηtοί συνάδελφοι, 

Νιώθω πραγματικά μια μεγάλη πρόκληση, μια καλώς νοούμενη πρόκληση 

σίγουρα, να σχολιάσω διάφορες θέσεις και τοποθετήσεις που λέχθηκαν από προη· 

γούμενους συναδέλφους. Ως νέος Βουλευτής κι εγώ με τη σειρά μου πρέπει να 

ομολογήσω ότι περίμενα απ' αυτή τη συζήtηση να ακούσω περισσότερες θέσεις και 

τοποθετήσεις και λιγότερα αντί, όπως λέχθηκε προηγουμένως. Έχοντας όμως υπόψη 

ότι το θέμα tO οποίο ενεγράφη είναι το σοβαρότερο πρόβλημα που απασχολεί 
()λόκληρο τον κυπριακό λαό και έχοντας υπόψη ότι μεγάλη μερίδα _ου κυπριακού 
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λαού συμ..ι-τεριλαμβανομένων και των Τσνρκο-.ιυπρίων -σΙγουρα ε[ναι με μεγάλτι 
έγνοια που παρακολουθούν τη σημερινή και τη χθεσινή συζήτηση- προτιμώ να αvτι
παρέλθω την πρόκλrιση και να προχωρήσω στην κατάθεση των συγκεκριμένων 

θέσεων του κόμματος χα~ της παράταξής μας, για να δώσονμε καθαρά στον 
κυπριακό λαό αυτά τα μΊ1ν\ιματα που υποσχεθήκαμε αποδεχόμενοι την εγγραφή 

αυτού του θέματος. Και επειδή στους βασικούς στόχους που τέθηκαν με την 

εγγραφή αυτού -του θέματος που συζ"τοίιμε εΙνοι και τι ενημέρωση του λαού, θα 'ταν 

πιστεύουμε σωστό και επιβεβλημένο να δώσουμε ξεκάθαρα τους προσανατολωμούς 
μας πάνω σε βασικές Π1\ιχές του Κυπριακού. Και αυτή η αναγΚQιότηtα εΙναι δι.πλά 

επιβεβλημέV1l μια και ο Ντενκτάς μαζΙ με την Άγκυρα προσπαθούν να ερμηνεύουν 

όρους, όπως σε αUΤOίις συμφέρη. 

ΑγαπητσΙ συνάδελφοι. οι απόπει.ρες aπόσχισης από κυρίαρχα χράττι τα τελευ

ταία χρόν~α αυξάνονται με ραγδαίους ρυθμούς και δικαιoλoγoύντα~ παντού και 

πάντα με επίκληση του δικαιώματος των λαών γ~α αυτοδιάθεση. Είναι ακριβώς στη 

θεωρ(α της ύπαρξης των δύο λαών στην Κύπρο με χωριστό δικα(ωμα αυτoδ~άθεσης 

που στηρ(ζεται ο Ντενκτάς, για να δικαιολογεί το ψευδοκράτος και να επιδιώκει 

διεθνή αναγνώρισή του. Η απόκρουση της κακόβουλης, αλλά ταυτόχρονα έντεχνης 

προπαγάνδας της τουρκοκυπριακής ηγεσtας πρι,-τ:ει να είναι καθημερινό μέλημα 

όλων μας. Γιατί είναι πολλοί και οι καλόπ~στoι Τουρκοκύπριοι που παρασύρονται 

από αυτή τη σvνθηματoλoγ{α κα~ αισθάνονται την απόeριψτ) της αξιωσης γ~α 

χωριστή αυτοδιάθεση ως άρνηση αναγνώρισης ενός φυσικού δικαι.ώματός τους. 

Τι είναι όμως ο λαός; Ο λόγος που προτιμάται αυτός ο όρος από άλλες 

έννοιες , όπως είναι η "ομάδα", η "κοινότηταΜ ή ακόμα και το "έθνος" είναι 

εξόφθαλμος. Πρόκειται γι.a ορολογΙΟ σαφώς ευρύτερη. Αρκετοί μάλιστα προχω

ρούν σε ακραίες απόψεις και δε διστάζονν να την ταυτίσονν με την έννοια του 

πληθυσμο". ΟΙ λαοί λοι..-τ:όν έχονν δικαΙωμα αυτοδιάθεσης, τούτο όμως δεν ισοδυ
ναμεί με δικαίωμα απόσχισης. Η διακΤ;ρυξη για τις αρχές του διεθνούς δικαίου 
αναγνωρίζει δικαίωμα απόσχισης στους λαούς μόνο σε περιπτώσεις παραβίασης της 
αρχής των ίσων δικαιωμάτων με τον υπόλοιπο πληθυσμό και διακρίσεων ως προς 
τη φυλή, την πίστη ή το χρώμα. 

Το 1960 το πολιτικό μέλλον της Κύπρου δεν κρίθηκε από τη θέληση της πλειο
ψηφίας ούτε όμως έγινε αποδεκτή Tj χωριστή αυτοδιάθεση. Δε μιλήσαμε τότε ούτε 

για ένωση. όπως ήθελε τότε η πλειΟψηφΙα ούτε όμως για διχοτόμTjση, όπως ήθελε η 

μεΙΟψηφία. Έγινε σεβαστό το στοιχεΙο της εδαφικής ακεραιότητας και παραχωρή

θηκε ανεξαρτησΙα -ακρωτηριασμένη μεν. αλλά αυτό ε(ναι ένα άλλο θέμα- που είναι 

και ο πιο κλασικός τρόπος άΟΚTjσης του δικαιώματος της αυτοδιάθεσης. ΟΙ Συμφω

νίες Κορuqn;ς του 1977 κα~ 1979 δεν αφήνουν καθόλοιι αμφιβολίες ότι ο κιιπριακός 
λαός θεωρεί ότι ο τρόπος άσκησης τοιι δικαιώματός του της αιιτοδιάΟεσης είναι 1) 
σννέχιση Τ1)ς ύπαρξTjς της Κιιπριακής Δημοκρατίας. είναι πράγμαη παράλογο να 

δεχτεί κανfνας ότι τη στιγμή ποιι πριν την ανεξαΡΤ1)σία εΙχαμε ένα λαό που άΟΚTjσε 

από κοινού το δικαΙωμα της αυτοδιάθεσης, μετά την ανεξαρτησία -όταν ήδη υπεισέρ
χεται η αρχή της εδαφικής ακεραιότητας- μ..-τ:ορεί να ασκηθεί χωριστή αυτοδιάθεση. 
Στην περίπτωσή μας το ψε'lJδoκράτoς ανακηρύχθηκε κατά κατάφωρη παραβίαση της 

εδαφικΤ;ς ακεραιότητας της Κιιπριακής Δημοκρατίας από μέρους της ΤουρκΙας. 

Επομένως δεν μπορεί να γίνεται επίκληση της αρχής της αιιτoδ~άθεσης. Ένα 
σίγουρο κριτήριο για να θεωρηθεΙ ως μια οντότητα ως λαός εΙναι να Ιχει δικό της 
ιστορικό έδαφος όπου να διαβιώνει αμιγώς. Είναι γνωστό ότι πρ~ν από την εισβολή 
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οι Τουρκοκύπριοι ήταν διασκορπισμένοι σε όλο το έδαφος του νησιο,J. Μετά τα 

γεγονό-τα του 1974 χαι τη βίαιη μετακίνηση πληθιΙσμών, οι Τουρκοκύπριοι ζουν (πο 
κατεχόμενο έδαφος, που όμως δεν μ.ιϊορεΙ να αναγνωριστεί για αιι.οπούς αυτοδιά
θεσης. Άλλη υπόθεση αν σαν αποτέλεσμα εσωτερικής διευθέτησης, οι Τουρκοκύ
πριοι θα αποτελούν πλειΟψηφία σε εκείνο το έδαφος . 

. Ηλος, υπάρχει και τι tQLt" προϋπόθεση για απόσχισ,.,. τι παραβίαση των (σων 
δικαιωμάτων με τον υπόλοιπο πληθuσμό. Οι διακρίσεις ως προς τη φυλή, την πΙστη 
ή το χρώμα. Δεν επιδιώκουμε να συγκαλύψουμε ευθύνες κανt:νός. Υπήρξαν 

σΙγουρα παραβιάσεις από θερμοκέφαλους, ιδιαΙτερα κατά την περΙοδο του 1964-
1967 με θύματα και από τις δύο πλευρές. Αλλά EχEtvo που μετρά σήμερα είναι ότι 
παραχωρείται καθεστώς (σων δικαιωμάτων. Φυσιχά ο Ντενκτάς διατεΙνεται ότι την 

αυτοδιάθεση τη θέλει , για να την εξασκήσει υπέρ της ομοσπονδίας, επειδή, όπως 
ισχυριζεται σε διαφορετική περΙΠτωση, δε θα έχει λόγο στην ίδρυσή της που εγκαθι
δρύεται μεταξύ ισότιμων μερών. 

Είναι γεγονός ότι η ένωση δύο ή περισσότερων ανεξάρτητων κρατών απστελεί 
τρόπο ίδρυσης ομσσπονδίας. Υπάρχει όμως και δεύτερος τρόπος ίδρυσης ομοσπον
δίας. που είναι η μετατροπή ενιαίου κράτους σε ομοσπονδιακό με τροποποίηση του 

'Συντάγματος. Έτσι ιδρύθηκαν όλες σχεδόν οι νεότερες ομοσπονδιες. Κατά συνέ
πεια δεν είναι καθόλου απαραίτητη η αναγνώριση του ψευδοκράτους για να γίνει η 
ομοσπονδία. Ούτε και τέτοιου είδους ισότητα "δύο λαών" χρειάζεται, για να έχει 
λόγο η τουρκοκυπριακή πλευρά. Άλλωστε είναι γνωστό ότι οι συνομιλίες διεξάγο

νται πάνω σε ισότιμη βάση. Μιλώντας ακριβώς για την ισότητα δια.-τιστώνουμε ότι 
τόσο ο Ντενκτάς όσο και κύκλοι της ελληνΟΚ1Jπριακής πλευράς θεωρούν ότι η 
ισότητα των πολιτών είναι ασυμβίβαστη με την ισότητα των κοινοτήτων. Ο Τουρκο

κύπριος ηγtτης ζητά αποκλεισμό της ισότητας των πολιτών χάριν της ισότητας των 
κοινοτήtων, ενώ κάποιοι ελληνΟΚ1Jπριακοί κύκλ.οι ζητούν tO QvtteEto. Ο λόγος που 
η ισόtηtα των πολιτών δεν έρχεται σε αντίθεση με την ισότητα twv κοινοτήτων είνω 
απλός. Η ισόtητα σε επl.πεδo xotVOtTιtwv δεν έχει καμιά σχέση με μηχανιστική, 

απόλυτη ισότητα, με [ση αριθμητική συμμετοχή σε όλα τα ομοσπονδιακά όργανα. 
Ούτε βέβαια και σημαίνει άρνηση τ-ων βασικών ελευθεριών. Ποιο είναι λοιπόν tO 
πραγματικό περιεχόμενο της ισότητας των κοινοτήτων: Σε κάθε ομοσπονδιακό 

κράτος οι επαρχίες η οι ομόσπονδες πολΗείες η οι περιφέρειες ή όπως άλ.λως 

ηθελαν ονομαστεί έχουν ίσες εξουσίες και λειτουργίες, καοως και ίσες επιβαρύνσεις. 

Σε συνθήκες ομοσπονδιών όπου υπάρχει εθνικά αμιγης πληθυσμός, αναπόφευκτα η 
ισότητα των επαρχιών εκφράζει και την ισότητα των κοινοτητων. Αυτό θα συμβεί 

και στην Κύπρο μια και εί.να ι γνωστό ότι ομόφωνα το ΕΟνικό Συμβούλιο αποδέ

χτηκε, μέσα από τις προτάσεις μας, πως οι τουρκοκύπριοι θα διοικούν τη βόρεw 

επαρχία. Επίσης η ισότητα των κοινοτητων θα εκφράζεται με τη συμμετοχή στα 
κεντρικά ομοσπονδιακά σώματα. 

Ας δούμε όμως ΤΙ αποδεχτΤιχαμε μέσα α.τό τις ομόφωνες προtάσεις του 
Εθνικού Συμβουλίου:-

- Ύπαρξη δύο υποκειμένων της oμoσπoνδl.ας όπου η κάθε κοινότητα θα 
διοικεί την αντίστοιχτι περιοχή διαθέτοντας σ' αυτήν πληθυσμιαχη πλει.ο
ψηφl.α νοουμένου όη δε θα παραβλάπτεται η εφαρμoyτi των βασικών ελευθε

ριών. 

- ΤΟ κεντρικό Σύνταγμα θα παραχωρεΙ Ισες αρμοδιότητες σης δύο περιοχές. 
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ΠρονοεΙται (ση συμμετοχή στην Άνω Βουλή και συμμετοχή 70 : 30 στην 
Κάτω Βουλή, καθώς και κάποιες χωριστές πλειοψηφίες στην Κάτω Βουλή 
για ουσιαστικά ζητήματα που αφορούν και τις δύο κοινότητες. 

Στην κ~ρνηση για βασικά θέματα σνζητεΙται ψήφος ToνρκoκUπρι.ou 

Υπουργού. 

Προνοείται [ση σνμμετοχή στο Ομοσπονδιακό Δικαστήριο. 

Π ρονοείται t.'"tLση; οικονομική εξισορρόπηση των δύο περιοχών των κοινο
τήτων. 

Τα πιο πάνω συνιοτο"ίιν την ορθά νοούμενη ισότητα πολιτών και κοινοτήτων 

στα πλαίσια ορθόδοξης ομοσπονδίας και συvκρίνOνtOΙ ευνο"ίκά με ανάλογες 

πρόνοιες οποιουδήποτε ομοσπονδιακΟύ συντάγματος. Κατά συνέπεια αντί να 

επιτρέπουμε στον Ντενκτάς να οργιάζει σ' αυτό τον τομέα είναι καλύτερα τα όσα 

έχουμε τ'ιδη ομόφωνα αποδεχτεί να τα προπαγανδίσουμε κατάλληλα σαν έκφραση 

της δικής μας αντίληψης στο θέμα. Η διεθνής αλλά και η τouρxoκυπριαχή κοινό· 

τητα μ' αuτό τον τρόπο θα έχουν να συγκρΙνουν από τη μια την "ισότητα" πο\l θέλει 

ο Ντενκτάς, δηλαδή τα δοο χωριστά κράτη πο\l κατ' όνομα θα λέγoντα~ ομοσπονδία 

και την ισότητα από την άλλη , όπως είναι η σύμφωνη με τις αρχές του ομοσπον

διακού συστήματος και όπως τη θέλει η ελληνοκυπριακή πλευρά. 

Μια τέτοια επιθετική προσέγγιση οπωσδηΠΟΤΕ επιταχύνει τη διαδικασια της 

επαναπροσέγγισης, γιατί σίγουρα η πρόοδος προς την κατεύθυνση της αναίρεσ1')ς 

των ανησυχιών και των δυο πλευρών σημαίνει εκμηδενισμό της κακόβουλ1')ς προπα

γάνδας του Ντενκτάς και διευκολύνει ταυτόχρονα τη δημιουργια κοινου μετώπου 

πόλης που τόσο πολύ χρειαζόμαστε στον αγώνα μας σήμερα. Η επανα..-τροσέγγιση 

αναιρεί τα προσχηματα της Το\lρκ(ας, ότι δηθεν ο Αττίλας προστατεύει την ασφά

λεια των Το\lρκοκ\lπρίων και δίνει το μήν\lμα στη διεθνή κοινόΤ1')τα ότι θο.ο\lμε και 

μπορούμε να συμβιώσOVΜε. είναι γι' αυτό πο\l εμείς πάντα αγωνιζόμαστε και θα 

ΣUΝεχίσO\lμε να το πρό:ττο\lμε για την καταπολέμηση το\l σωβινισμού, βασικού στοι.

χε(ο\l ενάντια στην επαναπροσέγγιση. 

Εδώ πρέπει να πούμε καθαρά ότι την επαναπροσέγγισ1') την πετυχαΙνο\lμε και 

με πολλούς άλλο\lς τρόπο\lς. Σίγουρα δεν αρκούν οι χειραψίες και πιθανόν οι 
εναγκαλισμοί σε μια συνόντηση Ελλην()",(\ιπρίων και Το\lρκοκ\lπρίων. επαναπρο

σέγγιση είναι μεταξύ άλλων η έκφραση σωστών πολιτικών θέσεων μέσα από τον 

καθημερινό τύπο, η συνθηματολόγηση για δίκαιη λύσ1') και η εμφάνισή μας σε 

διάφορα πολιτικά και άλλα διεθνή βήματα. στα οποία να τονίζουμε ακριβώς την 

κιπι:ριακή οντότητα. 

Τελειώνοντας θα 'θελα να αναφερθώ στο νέο όρο το\l Ντενκτάς περί χωριστής 
κ\lριαρχΙας. Η απαίτηση αυτή αποσκοπεί. όπως ακριβώς και η απαΙτηση για δ\lο 
χωριστούς λαούς και χωριστή O\lToδtdeeoτι. στην αναγνώριση το\l ψευδοκράτο\lς. 
Πρέπει μάλιστα να \ιπογραμμΙσο\lμε ότι η α.-ταΙτηση για αναγνώριση χωριστής 

κ\lρ ιαρχΙας εΙναι χειρότερη από την απαίτηση για αναγνώριση χωριστού δικαιώ

ματος αυτοδιάθεσης. Η κ\lριαρχΙα είναι η ιδ ιότητα του κρότο\lς να είναι ανεξάρ

τητο στις διεθνείς σχέσεις και να έχει πλήρη υπεροχή στον εσωτερικό τομέα. Δηλαδή 
η ανα-γνώριση κ\lριαρχΙας συνεπάγεται α\lτόματα αναγνώριση το\l "κρότους". Αν 

λοιπόν ο όρος για αναγνώριση συγκρούεται με το ψήφισμα 649 το\l Σ\ιμβο\lλΙου 
Ασφαλείας, επειδή δε σ\lνάδει με το πλαίσιο "ένα κράτος - δύο κοινότητες" . τότε ο 
όρος για αναγνώριση χωριστής κυριαρχίας σVΓΚΡOύεται σε ακόμα μεγαλύτερο 

j 
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βαθμό με το πιο πάνω ψήφLOμα. Η MOLtTJOT) για χωριστή κυριαρχια συνιστά μια 
τρανταχτή απόδειξη του ότι ο κ. Ντενκτάς σε καμιά περΙΠτωση καθόλου δεν υιοθετεί 
το 649, αλλά το επικαλείται μόνο και μόνο για να μην εκτίθεται ως αδιάλλακτος. 

Η κυριαρχία αντjκει στην Κυπριακή Δημοκρατία από τη σηγμή της γέννησής 

της και εξακολουθεί να της ανήΚΕΙ, όπως υπογραμμίζουν όλα τα περί κνπρου ψηφΙ· 
σματα 10U Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών. Οι περιοχές που αποτελούν τις 

ομοσπονδίες δεν είναι κυρίαρχες. Κυρίαρχη είναι μόνο τι κεντρική εξουσία. Δεν 

έχουμε καμιά αμφι.βολΙα ότι τι διεθνής κοινότητα θα απορρίψει και τη νέα θρασύ
τστη απαίτηση του κ. Ντενκτάς. Διαφορετικά ΟΙ περί νέας τάξης πραγμάτων διακη
ρύξεις είναι άσφαιρα πυρά προπαγάνδας και μόνο, αρκετά όμως για να πλήξουν 

θανάσιμα μικρά κράτη, όπως είναι τι Κύπρος μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα παρακαλούσα να με πληρoφoρήσε~ 1'1 κάθε πλευρά πόσους ομιλητές έχει 
ακόμα, για να μπορώ να έχω υπόψTJ μου την κατανομή του χρόνου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχε~ ακόμα μ~ση ώρα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακόμα δυο ομιλητές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ώστε δεκαπέντε περΙπου λεπτά ο καθένας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΙναι διαφορετικά κατανεμημένος ο χρόνος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Καλά, περΙπου εΙΠα. Άλλωστε δε θα ασχοληθούμε με ένα λε..ττό ή με δυο 
λεπτά. 

Το ΑΚΕΛ; Εσείς έχετε 32 λεπτά. 

ΤΟΔΗΚΟ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Το ΔΗΚΟ έχει μέχρι της στιγμής 25 λεπτά. 'Εχει καλίtψε~ 25 λε..ττά. 

ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

θα έχουμε ακόμα Μο ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι 33 λεπτά περL"'tοu. 

Καιη ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37 λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και πόσους ομιλητές; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δυο ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Λοιπόν, ποιος θέλο να μ~λήσει; 

Ο κ. Ομήρου. 
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Γ.ΟΜΗρογ, 

Κ"ριε Πρόεδρε, 

Η σημερινή συζήτηση πο\! θα έπρεπε ήδη να είχε διεξαχθεί αποτελεί μι.a 

αναΎΚαία παρέμβαση του λαού. ελεγχτικη παρέμβαση, στο χειρισμό 1'0\1 εθνικού μας 
θtματος. Είναι μια παρέμβαση μέσω 1ων λα'ίκών αντιπροσώπων και αποτελεί 
ένδειξη επαγρύπνησης και εyQήyOQ<J1l; του ).0.011 ο' ό,τι αφορά την πορεία του 
εθνικού μας θέματος, σ' ό.τι αφορά το εθνικό του μέλλον. σ' ό,τι αφορά τις προο
πτικές επιβίωσης του κυπριακού ελληνισμΟύ. 

Γι' αυτό ειλικρινά με ξεν(.ζει και με εκπλήΠΕΙ παρόλληλα τι δυσφορία. τι μη 
αποκρυπτόμενη δυσφορία μερικών συναδέλφων. για το γεγονός ότι αυτή τι Βουλή 
συζητά το κυπριακό πρόβλημα. Μα, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή τι Βουλή έχει 
δικαίωμα και καθήκον να συζητά επί παντός σημαΥηκού και ασήμαντου θέματος, να 
συζητά επί παντός ΕΠιστητού, αλλά δε δικαιούται να συζητά το μεγαλύτερο 
πρόβλημα που αvτψετωπιζει αυτός ο λαός και αυτός ο τόπος; Δε δικαιούται να 
συζητά τις προοπτικές επιβΙωσης, φυσικής και εθνικής, του κυπριακο"ίι ελληνισμοίΙ; 
Άλλωστε, πρέπει να είναι αξίωμα πως κανένας δεν έχει το δικαίωμα ερήμην του 
λαοίΙ να δεσμείΙει το λαό. Ο λαός θα πρέπει να τηρείται σε κάθε στιγμή ενήμερος γι.α 
την πορεΙΟ του εθνικού θέματος. καλά πληροφορημένος, μέ.οχος και κοινωνός των 
εξελίξεων, δημιουργός και πρωταγωνιστης του μέλλοντός του. Όσο ο λαός 
κρατείται παθηηκός θεατης, αμέτοχος των εξελιξεων, μ..'"tαΙνει στο περιθώριο και 
γίνεται εύκολα αvτικείμενo πλαστογράφησης της θέλησης του. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είχαμε από νωρ(.ς εμεις του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ επισημάνει την 
ανάγκη αξιοποίησης των νέων ευνοΙκών δι.εθνών δεδομένων. ΟΙ κοσμογονικές 
εξελίξεις της τελευταίας διετίας, με το τέλος του ψυχρού πολέμου, την απομάκρυνση 
του κινδύνου ενός πυρηνικού oλtθρoυ, την κατάρρεUΣΗ των τειχών της διαίρεσης 
στην Ευρώπη και τη δημι.ουργία ενός νέου κλιματος διακρατικών σχέσεων, δημιουρ
γούσαν ένα νέο ευνο"(κό πλαίσι.ο ένταξης των προοπτικών και της δικης μας εθνικής 
υπόθεσης. 

Η κρίση στον Κόλπο αποτέλεσε ένα νέο δεδομένο που προσφερόταν για δοκι
μασία "{ης αξιοπιστίας και της φερεyyu6τητας σε ό,ΤΙ αφορά αρχές και διακηρύξεις 
της διεθνούς κοινότητας. 

Ζη"{ήσαμε την προσφυγή στη Γενικη Συνέλευση πριν από τον πόλεμο στον 
Κόλπο, για να συνδέσουμε το πρόβλημα της κατοχής στην Κύπρο με την κατοχή στο 
ΚουβέΙτ στη βάση παραβίασης των ίδιων ακριβώς αρχών των oπot.ων γινόταν 
επίκληση για να αναληφθεί δράση για .ην απελευθέρωση του Κουβέ"ίτ, χωρίς αυτα
πάτες όη θα ΤυΥχάναμε της ίδι.ας μεταχε(.ρι.σης, αλλά με την πεποίθηση όη μι.α 
τέτοια σύνδεση θα ενΙσχυε τις διεθνείς διαστάσεις του κυπριακού προβλήματος και 
τις προοπτικές μιας δίκαιης λύσης με Επίδειξη πιο ενεργού ενδιαφέροντος από τη 
διεθνή κοινότητα. 

Δυστυχώς, οι εισηγήσεις μας δεν έγιναν αποδεκτές και όταν ήλθαν οι διακηρίι

ξει.ς για την περίφημη νέα τάξη πραγμάτων του Προέδρου Μπους, το σενάριο 
φαινόταν και πόλι επανάληψη προηγούμενων εκ .ων προτέρων καταδικασμένων 
προσπαθειών για λύση του Κυπριακού. Πολιτική ίσων αποστάσεων, εξίσωση 
θ'ύματος και θύτη. αποφυγή άσκησης πιέσεων πάνω στην Τουρκία, ακόμα και ύμνοι 
από τον κ. Μπους στη διάρκεια της επίσκεψής του στην Άγκυρα για τη θαυμάσια 
δημοκρατία "Ιης Τουρκ'ας. 
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Υπ' αυτές ης συνθήκες οδηγτιθήχαμε στην περίΦTIμη κινητικότητα η οποία 
εντελώς αδικαιολόγητα αφέθηκε να δημιοuρΥήQΕΙ κλΙμα εuφoρΙOς και μεγάλων 
προσδοκιών. που όμως αποδείχτηκαν φροΟΟες ελπίδες. Και κατά τη δι6ρκεια όλης 
αυτής της περιόδου υπήρξαν σημεία και ποΛιτικές συμπεριφορές που δρομολσ.
Υούσαν πορεια επικίνδυνων εξελιξεων και ΕΚτροπών. 

Λέχθηκε κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης ότι δεν εδικαιολογείτο και 
δε δικαιολογείται καμιά ανησνχία. Μόλις πριν από λίγο 1:0 επανέλαβε και ο 
Χ. Σολωμής. Όμως, κύριοι συνάδελφοι, πολλά υπήρξαν που να θεμελιώνουν και να 
δικαιολογούν ανησUΧίες. 

Πρώτο, ενώ ομόφωνη υπήρξε η απόφαση για εμμονή σε διεθνή διάσκεψη, 

εντούτοις τι εξαγγελία Ίου κυρίου Μπους αναφερόταν σε τετραμερή και στην Αθήνα 
γίνονταν δηλώσεις ότι σημασια δεν έχει ο τώτος αλλά η ουσία, χωρίς να υπάρχει 
από την κυπριακή Kυβέρvτιση μl.O. tVΤOV1'J τοποθέτηση και ΕΠιμονή σ' ό,τι αφορά την 
κοινή απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου στην παρο\lσι.α του κ. Μητσοτάκη για 
διεΘνη διό:σκεψη. Κι αυτό ενώ απ' όλο\lς γινόταν δεκτό ότι μια τετραμερ'ής θα 
οδηγ'ήσει σε \ιποβιβασμό του Προέδρο\l της Δημοκρατίας και σε παράλληλη αναβάθ
μιση το\l κ. Ντενκτάς. 

ΔεύrεΡO , ενώ η τουρκια καταργούσε τα διαβατ'ήρια στη διακίνηση με το ψευδο

κράτος, προχωρώντας σε οοοιαστικ'ή προσάρτηση της κατεχόμενης Κύπρο\l, ο 
Έλληνας Πρωθυπο\lργός πηγαίνοντας στο ΠαρΙσι, δ'ήλωνε ότι δεν υ..-C'ήΡΧε τούρκικη 
επιθετικότητα. Την ίδια στιγμη ο κ. Ντενκτάς επέμενε στην Q.ι-ταΙτηση για δuo λαούς, 
για χωριστό δικαίωμα αυτοδιάθεσης και για κυριαρχια. 

Τρίτο, \ιπ'ήρξαν δηλώσεις στην Αθ'ήνα, χωρίς τη διαφωνία της κ\lπριακ'ής 

κιιβέρνησης, ότι οι συζητησεις θα ΕΠικεντρώνονταν στο εδαφικό και στο πρoσqnι_ 
γικό. Καμιά αναφορά στα αρχικά τουλάχιστον στάδια, στη συνταγματική διά.ρ

θρωση. στην αποχώρηση στρατειrμάτων και επο\κων και στις εΥΥυ'ήσεις. 

Τέταρτο, ακόμα και α\lτά που παρουσιάστηκαν ως υΠOΧωQησεις της τούρκικης 
πλε\lράς όχι μόνο δεν προσφέρονταν για ειιφορία και πανηγυρισμούς, αλλά αν γίνο
νταν δεχτά σαν βάση λύσης, θα οδηγούσαν σ' ένα αργό αλλ6: βέβαιο θάνατο τον 
κ\lπριακό ελληνισμό. 

Εν ονόματι κό:ποιων αμφίβολων εδαφικών παραχωρήσεων εζητείτο στην πραγ

ματικότητα η παραμονή αριθμού στρατευμάτων και των ΕΠοίκων, ο περιορισμός και 
η φαλκΙδε\lση των βασικών ελευθεριών , η κατοχύρωση εγγυημένων πλειοψηφιών στα 
συστατικά μέρη της ομοσπονδίας, της κατ' επίφαση ο\lσ ιαστικά ομοσπονδι.ας, η 
απονομή πολιτικ'ής ισότητας και η εκ περιτροπής προεδρία. Ακόμα η απονομ'ή του 
υπόλοιπου των εξουσιών στις περιφερειακές χυβερνήσεις. 

Είναι όμως αυτ'ή η συμβιβαστικ'ή λύση την οποία θα 'ήμασταν διατεθειμένοι να 
αποδεχτούμε; Είμαστε έτοιμοι να μπούμε σε διαπραγμάτεUΣΗ αποδεχόμενοι ως 
βάση αυτές τις προτάσεις; Είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε μια λύση συνομοσπονδιακ'ή 
με σαφώς πλ'ljρη διαμελιοτικ'ή προοπτικη και τούρκικη κηδεμονια που οδηγεί ουσια
στικά σε πρώτη φάση στη νομιμσ..-τοίηση της τoiιρxικης παροοοίας στο βορρά και σ' 
ένα άλλο στάδιο στην ολοκληρωτική κατάληψη της Κύπρου; 

Είμαστε έτοιμοι στο βωμό κά..-τοιων στην πραγματικότητα συνοριακών 
αναπροσαρμογών και συνταγματικών διευθετήσεων τέτοιων πο\! θα νoμιμoπoιoUΝ 
μια συνoμoσπoνδtα υπό τούρχιχη κηδεμονία να εντάξουμε την προοπτική επιβίωσης 

του κ\lπριακού ελληνισμού όχι a..-cλώς σε μια πιθανότητα κινδύνου αλλά σ' ένα 
βέβαια αφανισμό; 
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Αλλά σ' αυτή τη συζήτηση έy~νε και μια προσπάθεια υπεράσπισης της 

ομοσπονδίας έναντι εκεΙνων που δήθεν δεν την αποδέχονται. Υπήρξε δηλαδή και 
πάλι 11 χαταφυΥή, 11 γνωστή χαταφυΥή σε πλαστά και ψεύτικα διλήμματα. για να 

παγιδε1)τεΙ αυτή 11 σuζήτηση. ΟμοσπονδΙα ή διχοτόμηση. Σuμφων[ες KOΡuφιjς ή 
πορεία αναγνώρισης του ψεuδoκρό.ΤOΊJς. Με ψεύτικα όμως και πλαστά διλήμματα 
και με ανεπίΤΡΕπτη κινδυνολογΙα δεν κτLζε'tαι μια δημΙOΊJργική και δημοκραηκή 
συζήτηση, αλλά ΕΠιχειρεΙται Τ1 συσκότιση της πραγματικότητας και 11 εξαγωγή 

λανθασμένων συμπερασμάτων. 

Απ' αυτό το βήμα σης εκάστοτε συζητήσεις τσυ Κ υπριοκού επαναλαμβάνεται 
μονότονα αυτή τι πλαcm'ι επιχειρηματολογία που παλαιότερα έπαιρνε τη φραστική 

διατύπωση του τύπου Τι πολεμούμε ή συμβιβαζόμαστε, πράγμα το οπο(ο δεν απέφυγΕ 

να 'υ ιοθετήσει και πόλι οαν επιχει.ρηματολΟΥΙΟ σήμερα απ' αυτό το βήμα ο κ. ιερο

διακόνου. 

Όμως πέρα από τα ψευτοδιλήμματα υπάρχει ένα πολύ αληθινό ερώτημα στο 

οποι.ο καλούμαστε να απαντήσουμε. Και αυτό συνΙσταται στο κατά πόσο θα 
υπογρό:ψουμε με επΙ μέρους διαφοροποιήσεις τις τούρκικες απαιτήσεις που ισοδυ
ναμούν με εθνική αUΤoχΤOνΙα ή θα επιλέξουμε μια πορεΙα που συνΙσταται στην 

άρντιση αναγνώρισης των τετελεσμένων και α.1τοσχοπεΙ σε λύση πραγματικά 

βιώσιμη, στηριγμένη στην απαλλα-Υή από ττιν κατοχή, στην ΕΠιστροφή των 

προσφύγων, στην ενότητα του κράτους και στην κατοχύρωση των βασικών δικαιω

μά.ων του λαού μας. 

Αυτό εί.ναι. κUριoι συνάδελφοι , το πραγματικό ερώτημα στο οποΙο θα πρέπει 
να δοθε' απάντηση. Και αυτό ε(ναι ένα καθαρό ερώτημα, στηριγμένο στην πραγμα

τικότητα και όχι σε ψευτοδιλήμματα και εuσEβo.-τoθισμoύς. 

ΕμεΙς πιστεύουμε πως πάνω σ' αυτή .1] βάση ο λαός μας δΙνει xωρl.ς αναστολές 

τη θετική του απάντηση αρνούμενος την κάτω από οποιοδήποτε πρόσχημα νομιμο

ποΙηση της τούρκικης κατοχής, επιλέγει την πορεΙα υλοποΙησης μιας τακτικής που 

αποβλέπει με φρόντιση, υπευθυνότητα και αγωνιστική εθνική βούληση να αποτρέψει 

την υλοποΙηση των τούρκικων στόχων. 

Και για να απαντήσουμε σε όσους παρουσιάστηκαν θεματοφύλακες της 

ομοσπονδιακής λύσης έναντι των άλλων που δήθεν δεν αποδέχονται ομοσπονδιακή 

λύση, θα 'θελαμε να τους ρωτήσουμε. Είναι έτοιμοι να αποδεχθούν ομοσπονδΙΟ που 
κάτω από ένα ψεύτικο τίτλο θα καλύπτει ένα πολιτειακό έκτρωμα δυο ξεχωριστών 

κρατών; ΓιατΙ τι ειδους ομοσπονδία ε(ναι αυτη που φέρεται να παρουσιάζεται 

σήμερα προς συζήτηση από την Τουρκία; Είναι ομοσπονδιακό το σύστημα στο οποΙο 

η εγκατάσταση και η απόκτηση περιouσΙOς θα ε'ναι ουσιαστικά υπό όρους και υπό 
απαγορεύσεις; Είναι ομοσπονδιακό το σύστημα στο οποΙο το υπόλοιπο εξουσίας θα 

απονέμεται στις περιφερειακές κυβερνήοεις ; Είναι ομοσπονδιακό το σύστημα στο 
οποίο κατά παραγνώριση των πληθυσμιακών αναλογιών θα υιοθετεί ουσιαστικά 

σύστημα φυλετ ικών δι.ακρΙσεων με αναγόρευση της τουρκοκυπριακής κοινότητας σε 

προνομιακή θέση σε βάρος του 80% του πληθυσμο"ύ που ήταν και εξακολουθούν να 

είναι ο ι Ελληνοκύπριοι; ΕΙναι ομοσπονδιακό το σύστημα στο οποίο θα παραβιά
ζεται η αρχή του "ένας άνθρωπος μια ψήφος" και θα κατοχυρώνονται στο διηνεκές 

εγγυημένες πλειOψηφLες; Αυτή εΙναι ομοσπονδία ή κλασικό σixrtημα συvoμoσπoν. 

Μας στην καλύτερη περl.πτωση και στη χειρότερη καθεστώς ρατσιστικό, καθεστώς 
φυλετικών διακρίσεων; 
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Kύρ~ε Πρόεδρε. δε θα ήθελα να ολοκληρώσω αυτή τη σύντομη παρέμβαση 
xωρtς να σχολιάσω τα όσα όχι γι.α πρώτη φορά λέχθηκαν απ' αυτό το βήμα από τον 
κ. Ιεροδιακόνου. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου παρουσιάζεται μόνιμα σαν ο πιο προχωρημένος οπαδός tll; 
λεγόμενTlς σχολής του συμβιβασμού και με τη μέθοδο των διΛllμμάτων και των 
λογικών αλμάτων προσπαθεΙ να οικοδομτ'ισει μ ια θεωρl.α επιφανειακά σωσtή που 

βρΙθει όμως λαθών και κινδυνων και οδηγεΙ με μαθηματική ακρίβεια σΙ!. εθνική κατα· 

στρoφτi. 

Μας μΙλησε . λοι.πόν ο κ. Ιεροδι.ακόνου, για δuo σχολές. Τη σχολή του ιπιθu. 
μητού και τη σχολή του συμβιβασμού ή ττις ανάΥκτις. Και υποστηρ(.ζοντας τη σχολή 

t ll; ανάγκης μας εΙπε πως ο συμβιβασμός που θα προκύψει μέσω αυτής της μεθόδου 
θα οδηγήσει εξελικτικά σε υποχώρηση .ων διαιρετικών γραμμών και σε επΙτεUΞη 

των τελικών μας κοινών στόχων. 

Αν υπάρχει μκι άπΟψη ουτοπική και εξωπραγμαηκή, αλλά κυρίως ανιστόρΤ}τΤ}, 

είναι η άπΟψη του κ. ιεροδιακόνου. Είναι μια άποψη αυταπάτΤ}, που παραΥνωρ(.ζει 

εντελώς τον αποδεδειγμένο, κραυγαλέα αποδεδειγμένο τούρκικο σωβινισμό και 

επεκτατισμό, που στο παρελθόν αφάνισε ολόκλΤ}ρους λαούς και συρρίκνωσε τον 
ΕλλΤ}νισμό και προκλΤ}τικά διακΤ}ρύπει πως ο 2 Ιος αιώνας ανήκει οτΤ}ν Τουρκία. 

Η άπΟψη αυτή λοιπόν, τΤ}ς εξελικτικής ολόκληρωσΤ}ς τάχατες των στόχων μας 

είναι ιστορικά εξωπραγματική και δεν οδηγεί πουθενά αλλού παρό μόνο στον εξελι,..

κτικό αφανισμό του κυπριακού ελληνισμού. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου μας εΙΠε ακόμα εντελώς αόριστα πως πρέπει να επιδιώ

ξουμε λύση σvμβιβασμoύ και ανάγκης και όχι λύση επιθυμητή. Αλλά ποια είναι η 

λύση του σνμβιβασμού απέφυγε να μας αναφtρει. 

Αν θεωρούνται οι στόχοι τΤ}ς εφαρμογής των αρχών του διεθνούς δικαίου και 

των ψΤ}φισμάτων των Ην. Εθνών σαν στόχοι εξωπραγμαηκοί, τότε τι μένει να 

στηριξουμε ως λύση συμβιβασμού; Την υπογραφή της διχοτόμηΟΤ}ς και την 

εθελούσια διαγραφή των δικαι.ωμάτων του λαού μας; Και αν εμείς eyκαταλεΙΠoυμε 

τα ψηφίσματα των Ην. Εθνών και την απαίτΤ}ση εφαρμογής των κανόνων του 

διεθνούς δικαίου, πώς περιμένουμε από τη διεθνή κοινότητα συμπαράσταση και 
βοήθεια και πώς περιμένουμε από την Τουρκία να είναι συμβιβαστική, για να οδηγη

θούμε σε λύση σvμβιβαoτική ; 

Και ,η πολεμική επιλογή που επέσεισε κινδυνολογικά ο κ. Ιεροδιακόνου δεν 

προκαλείται από τΤ}ν άρνηση των τετελεσμένων γεγονότων και την επιμονή σΕ λύση 

εθνικά βι.ώσιμη, αλλά (L-ιό τη σχολή και τη θεωρtα του δήθεν συμβιβασμού που 

υποστηριζει Ο κ. Ιεροδιακόνου. Γιατί η τούρκικη βουλιμία θα τροφοδοτηθεί με μια 

λύση που θα της παρέχει τη δυνατότΤ}τα ολοκληρωτικής κατάληψης της Κύπρου και 

αργά ή yQήyOQCt θα έχουμε να αντιμετωπίσουμε τη στρατιωτική επίθεση της Τουρ

κίας για την ολοκλήρωση των στρατηγικών της στόχων . 

Να λοι.πόν ποια τακτική οδηγεί με μαθηματική ακρ(βεια στην πολεμική αναμέ

τρηση. 

Συνοπτικά ο κύριος Ιεροδιακόνου μας ειστιγήθηκε μια συνταγή εθνικής αυτο

κτονίας γαρνιρισμένη με αστήρικτες και ευσεβοποθικές θεωρίες για άρση των οτοι

χεtων μιας κακής λύσης στα πλαίσια μιας ουτοπικης ελπίδας. 

Με την ομιλία του προσπάθησε να δημιουργήσει ένα προπέτασμα κα.ίτνού με 

αφοριστικές και ισοπεδωτικές Q.ι"tλουστεύσεις. Με σοβαροφάνεια επιχειρημάτων 
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προσπάθησε να επ~τύχε~ τη δημιουργία εντυπώσεων που να ωραΙOJτοιούν και να 

εξωραίζουν εθνικά καταστροφικές α.-τ6ψεις. Η μέθοδος όμως αυτή δεν μπορεί να 

αποδειχθεΙ αποδοτική, γιατί τα πρόγματα όσο κι αν προσπάθτισε να τα συγχύσει με 
προπέτασμα καπνού είναι πολίι απλά. Η πολιτική του ~σφόξε με αγά μου γ' 

αγιάσω" δεν επι.δέχεται ούτε ωραιοποίηση ούτε εξωρα'Coμό. Είναι μια ΠOλLτική που 

οδήγησε και πατρtδες και λαούς οε αφανισμό. 

ΚύΡΙΕ Π ρόεδρε. 

Α ν υπάρχει οποιαδ'ήποτε ά..iΤΟψ'η για διαφοροποίηση των θέσεών μας απ' αυτές 

πο\! ομόφωνα σε Κύπρο και Ελλάδα έχουμε καθορΙσει ως το ύστατο όριο των 
υποχωρήοεών μας τώρα είναι η κατάλληλη ώρα να ερωτηθεί ο λαός. Κανένας δεν 

έχει το δικαίωμα να δεσμεύσει τελεσίδικα το μέλλον του Κυπριακο\ι Ελληνισμού. 

Ούτε θα αποδεχθούμε ένα εκ των υστέρων δημοψήφισμα ΠΩ\! θα είναι ουσιαστικά 

μ~α τυπική επικύρωση αυτο\! που θα έχει γΙνει ήδη α.ίτοδεκτό από τη διεθνή κοινό

τητα και συνεπώς μη ανατρέψιμο. 'Αλλωστε τι νομιμοποίηση θα έχη ένα εκ των 
υστέρων δημοψήφισμα με ερωτήματα που θα αφορούν αποδοχή ή μη της παραβtασης 

βασικών ανθρώπινων δικαιωμάτων και ελΕUΘεριών. κατοχυρωμένων από οικουμε· 
νικές διακηρύξεις και διεθνείς συνθήκες; 

Τώρα, σuvεπως, είναι η κατάλληλη ώρα να απαντήσει ο λαός σε τέτοια ερωτή. 

ματα, αν υπάρχει η άποψη μετακίνησης από θέσεις δεσμευτικές για όλους. 

Εμείς προειδοποιούμε ενώπιον του λαού πως ποτέ δε θα νομιμοποιήσουμε μια 

λύση που χωρίς τη λα'Cκή έγκριση θα παραβιάζει αρχές και δικαιώματα και θα θέτει 

σε κίνδυνο την επιβΙωση του Κυπριακού Ελληνισμού, Τώρα είναι η ώρα για όλους 

ν' αναλάβουν τις ευθύνες τους, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος θέλει το λόγο; Όποιος μου ζητήσει το λόγο θα τον έχη. 

Ορίστε, ο κ . Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κ ύριοι Συνάδελφοι, 

Τις θέσεις του ΔΗ.ΚΟ. στο κυπριακό ανέλυσε με τη δέουσα λεπτομέρεια και 
υπευθυνότητα. ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Πρόκειται για θέσεις ολοκληρωμένες και επαρκούντως τεκμηριωμένες , τις οποίες το 
Κόμμα μας, με συνέπηα και συνέχεια, καταθέτει μπροστά στο λαό. 

Δεν πρόκειται να επαναλάβω αυτές τις θέσεις. Να μου επιτρέψετε ωστόσο να 

παρατηρήσω ότι ε(ναι θέσεις που δίνουν την προοπτική αξωπρεπούς και έντιμης 

διεξόδου από τα αδιέξοδα στα οποία μας έχει οδηγήσει η πολιτική του εξευμενισμο" 
του τούρκικου επεκτατισμο". Και να μου επιτρέψετε ακόμα να σταθώ ιδιαίτερα σε 

ορισμένες πτυχές αυτής της πολιτικής, σε σχέση με τις τρέχουσες εξελtξεις. Όχι για 

να επαναλάβω κά,ίτοια πράγματα, αλλά για να τονίσω με έμφαση και έντονα κάποιες 
πραγματικότητες και κάποιες αλήθειες που είναι καθοριστικές για το μέλλον μας 

και οι οποίες θα πρέΠΕΙ ν' αντιμετωπιστούν άμεσα. με κάθε σοβαρότητα και συλλο· 
γικά. 

Η πρώτη μεγάλη αλήθεια που πρέπει ν' αντικρίσουμε κατάματα, είναι το 

γεγονός ότι οι τρέχουσες εξελιξεις κατευθύνονται από τρίτους. Ο προσανατολισμός 
τους. το περιεχόμενό τους αλλά και αυτός ακόμα ο ρυθμός τους καθορίζονται από 
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τρΙτους που εκμεταλλεύονται α.τόλυτα τον αυτΟεΥχλωβισμό μας σε μια πολιτική 
χωρίς προοπτική και υποχρεώνοντάς μας να τρέχουμε καταΊΙlρωμένοι πίσω a..;:ό τις 
εξελίξεις αντές. 

Δεν θα μπορουσε να περιέλθει σε πιο τραγική κατάσταση ένας λαός και μια 

πολιτική ηγεσία που \ιποτΙΟεται ότι αγωνίζεται για εθνική απελευθέρωση, για εθνική 
δικαίωση και εΟνική αξιοπρέπΗΟ. Τι προοπτικές εθνικής επιβίωσης έχει ένας λαός, 
ο οποίος. 17 χρόνια μετά το έγκλημα που διαπρόχθηκε σε βάρος του, αναγκάστηκε 
στα τελευταία τρΙα χρόνια να άγεται και "ο φέρεται από τις εξελίξεις που οριοθε

τούν τρίτοι. εξυπηρετώντας, ασφαλώς τα δικά τους συμφέροντα; Και πώς θα 

μπορουοε να είναι διαφορετικά . όταν Ιι.ίτό τη μια δε διστάζουμε να διαΚΊ1ρύττουμε 

πίστη οε αρχές, αλλά και από την άλλη και με την ίδια ανάσα αφήνουμε να νοηθεί 

ότ~ o~ αρχές αυτές πρέπει να συμβιβάζονται στο τραπέζι της συναλλαγής για να 

πετύχουμε, δήθεν . όπως ακούσαμε σήμερα "μεσοπρόθεσμους στόχους" που με απρο

σμέτρητο ευσεβοποθισμό θα μετατραπούν σε καλύτερους "τελικούς" στόχους, όταν 

πια το κράτος θα έχει διαλυθεί και όταν θα έχουμε χάσει το ισχυρότερο μας όπλο 

που είναι η κρατική μας οντότητα; Πώς θα μπορούσε, στ' αλήθεια, να είναι διαφορε

τικά τα πράγματα, όταν εμείς οι ίδιοι μετατρέ;τουμε τα δίκαιά μας και το μέλλον 

μας σε αντικείμενο μιας διαδικασίας "πάρε - δώσε"; Όταν επιτρέπουμε εμείς o~ 

ίδ ιοι. να μετατρέπεται το έγκλημα που διαπράχθηκε σε βάρος μας, σε αντικείμενο 

"διευθέτησης" και διακανονισμού αποδεχόμενοι έτσι, με μια τέτοια στάση, τον παρα

μερισμό του διεθνούς δικαίου, αjτό το οπο'ο και πηγάζουν οι ευθύνες των τρίτων 
cιπt,ιαντί μας; 

Ξεχνούμε μήπως ότι ποτέ και κανένας δε θα μας συνδρόμει για ν' αποκτήσουμε 

περισσότερα από όσα εμεΙς οι Ιδιοι ζητούμε ; 

Δυστυχως, αυτό είναι σήμερα το αποτέλεσμα και των δικών μας επιλογών, 

Όσο και να την αμφωβητούν μερικοί, ή όσο και να την υπαβαθμίζouν άλλοι , η τούρ

κικη βουλιμία και επεκτατικότητα, η τούρκικη αδιαλλαξία και επιθετικότητα, ο 

τούρκικος μεγαλο'ι:δεαησμός, είναι και δεδομένος και αμετακίνητος, Και Είναι -και 

πάλι δυστυχως- οι δικές μας επιλογές που, πρόσθετα, τον καθιστούν και αποτελε

σματικό. 

Κ αι για ν' αντιληφθoiιμε πόσο ορθή είναι η διαπίστωσή μας αυτή, θα πρέπει, 

αγαπητοί συνάδελφοι, να θvμηθούμε πώς καταλήξαμε στις επιλογές αυτές, τι προη

γήθηκε της εκλογής του Προέδρου Βασιλείου, Ίσως τότε, να μπορέσουμε να προχω

ρήσουμε στις ορθές εκτιμήσεις για τις τρέχουσες εξελίξεις και ίσως ακόμα μπορέ

σουμε να πάρουμε τις σωστές αποφάσεις για την ανατροπή αυτού που σήμερα 

φαντάζει μοιραίο και αναπΌφΕUΚτO. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

πριν την εκλογή του σημερινού Προέδρου της Δημοκρατίας στο αξίωμα που 

κατέχει , ο λαός μας και όλοι εμεΙς σταθήκαμε μάρτvρες μιας θλιβερής ιστορίας. 
Από τη μια η τότε κυβέρνηση εκατηγορείτο ως υπεύθυνη για το αδιέξοδο στο 

Κυπριακό και από την άλλη η Τουρκία εξασφάλιζε ένα άλλοθι για τη στάση της. 

Ντόπιες και ξένες δυνόμεις βρίσκονταν σε αγαστή συμφωνία ότι τάχατες το μόνο 

εμπόδιο στη λύση του κυπριακού προβλήματος ήταν ο Κυπριανού και μόλις θα 

έφευγε ο Κυπριανού από τη μέση θ' άνοιγε αυτόματα και ως δια μαγείας ο δρόμος 
για τη λύση του προβλήματος. Στο άψε-σβύσε, βρέθηκε κα~ ο υποψήφιος, ο οπο(ος 

όχι μόνο συμφωνούσε, αλλά πρόβαλλε και τον εαυτό του ως τον από μηχανής θεό. 
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ως τον Πρόεδρο που θόφερνε "λύση χτες", αν εχλεγόταν. 'Ή δική σας ΨΤ;φος\ έλεγε 
τότε ο κ. Βασιλείου στο λαό. "θα καθορίσει μια αγωνιστική πoρεi.α για να πιτύχουμε 

μια δίκαιη και εθνικά αποδεκτή λύση του εθνικού μας προβλήματος. 

Τέτοια λύση πρέΠΕΙ απαραίτητα να προβλέπει την αποχώρηση και του τελε\l

τσΙου Τούρκου στρατιώτη και εποίκου. ΠρέΠΕΙ να σημαΙνει εφαρμογή των τριών 

ελευθεριών και διακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων μας." 

"Γι' αυτό", έλεγε ο κ. Βασιλείου, ''ο ενδοτισμός δεν έχει θέση σ' αυτή την αγωνι

στιχτΊ πορεία. Ο κυπριακός λαός δε θα δεχτεί ποτέ οδυνηρές λύσεις, γιατί είναι και 

θα παραμεΙνει ανένδοτος στους στόχους του", 

Αυτά δεν είναι δικά μου λόγια. Είναι επίσημη διακήρυξη πολιτικής του υπΟψή

φιου τότε για το αξίωμα του Προέδρου και σημερινού Προέδρου της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. 

Είναι με βάση αυτή τη διακήρυξη πολιηκής πάνω στο εθνικό θέμα που πήρε 

την ψήφο του λαού ο Π ρόεδρος Βασιλείου και είναι με βόση αυτή την πολιτική 

δέσμευση που πολλοί που ανήκουν και στο Δημοκρατικό Κόμμα, αλλά και σε άλλα 

κόμματα, έδωσαν την ψήφο τους στον υπΟψήφιο κ. Βασιλείου τη δεύτερη Κυριακή 

των εκλογών. 

τρία χρόνια έχουν περάσει α.ι-τό τότε που ανέλαβε την εξουσία ο κ. ΒασιλεΙου. 

Λύση, όμως δεν έχουμε. Έχουμε, αντί γι' αυτή, ένα αδιέξοδο το οποίο όλοι a..-τοδ(

δουμε στην τούρκικη αδιαλλαξία. Αλλά η τούρκικη αδιαλλαξία ήταν γνωστή και 

δεδομένη, όταν ο κ. Βασιλείου μοίραζε τις υποσχέσεις για "λύση xτες~. Και παρά 

το γεγονός αυτό. διαβεβαίωνε ότι ήταν σε θέση και διέθετε τη μαγική συνταγή που θα 
τον βοηθούσε να ακολουθήσει μια πολιτική που θα υπερπηδούσε την τούρκικη στάση 

και θα οδηγούσε σε λύση. 

Στα τρία χρόνια που μεσολάβησαν όντως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

ανέ.ττυξε έντονη πολιτική δραστηριότητα. Κι εντός κι εκτός Κύπρου. Όντως, ο 

κ. Βασιλείου ακολούθησε μια διαφορετική πολιτική. επέδειξε υπερβολική προθυμία 
να προχωρήσει αρκετά βήματα προς τις τούρκικες θέσεις -και τη λύση- όπως 

πίστευε. Λύση όμως σήμερα δεν υπάρχει. Και δικαιολογημένα μπορούμε σήμερα να 

διαπιστώσουμε την αποτυχία της πολιτικής το\l Προέδρου Βασιλείου. Δεν κατόρ

θωσε η διαφορετική αυτή πολιτική να υπερβεί δυστυχώς την τούρκικη αδιαλλαξία. 

Δεν κατόρθωσε δυστυχώς να φέρει λύση. Δεν μπόρεσε δυστυχώς να υλοποιήσει τις 

υποσχέσεις του που με τόση βεβαιότητα. σιγουριά και πεπo~θηση άφθονα μοιράζο

νταν στο λαό. 

ΤΟ θέμα. ωστόσο. για μας , αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι αν πέτυχε ή 

απέruχε ο κ. Βασιλείου και η πολιτική πο\l χάραξε. Μακάρι να είχε επιτύχει και 

όλοι εμείς μαζί με όλο το λαό θα τον χειροκροτούσαμε. ΤΟ θέμα ουσίας για μας 

είναι κατά πόσο με την αποτυχία αυτή η Κύπρος. ο λαός της, η εθνική μας υπόθεση, 

έχουν προωθηθεί ή έχουν α..-τωλέσει πολύτιμο και κρίσιμο ίσως έδαφος. 

Η συμπολιτευση μας θέλει να πιστέψουμε ότι η Κύπρος κέρδισε από την 

ιστορία αυτή, γιατί τάχα σήμερα ο κόσμος επιρρίπτει την ευθύνη στην Τουρκία. 

Βέβαια πρόκειται για μια μέγιστου μεγέθους πολιτική αφέλεια που κι αυτή ακόμα 
κατέρρευσε με τις γνωστές δηλώσεις του Γενικού Γραμματέα του Ο.Η.Ε., πο\! 

δήλωσε ότι δε θεωρεί υπεύθυνη και δε θα επικρίνει στην έκθεσή του την Τουρκία ως 

υπεύθυνη για το σημερινό αδιέξοδο. 
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Αλλά ας \ιποθέσουμε για μια σnΥμή ό'n π.ρό:γματι έτσι έχουν τα πράγματα. 

Ποιο είναι 10 πρακτικό όφελος για την Κύπρο. όταν οι μεγάλοι χΡΗές ρίχνουν 
ιΙποτίθεται την ευθύνη στην Άyκuρo.. αλλά δεν κινούν ούτ:ε το μικρό τους δαχτυλάκι 

για να την υποχρεώσουν, να την πείσουν, να την πιέσουν -πέστε το όπως θέλετε- να 

προσαρμοστεί στην ετυμηΥΟΡια τους; Αν η Τονρκ(α επιβραβεύεται με τη συνεχιζό
μενη ανοχή τους, γιατ ί v' αλλάξει γνώμη, γιατί να αλλάξΗ στάση ; Και ποιας άλλης, 

παρά μόνο 11)ς πολιτικής Βασιλείου, αποτελεί αποτυχία, η διεθνής ετυμ1lΎOρ(α -αν 

\ιπάρχει- χωρίς αντίκρισμα; 

Ας επανέλθουμε όμως στο θέμα της εκτΙμησης του κόστοιις που το αδιέξοδο 
έχει στην εθνική μας υπόθεση. 

Στα τελευταία τρω χρόνι.α. γι.α χάρη της συντήρησης ενός διαλόγου χωρίς 

προοπτική, δεχθήκαμε σιωπηλά μια σΕΙρά καταστάσεων ΠΟ\) υπoβαθμιζouν 1ην 

κρατική μας οντότητα, ττι μοναδική αυτή ασπίδα μας και προσθέτουν στα τούρκικα 
τετελεσμένα σε βάρος μας. 

Αξίζει να τα υπενθυμίσουμε, με χρονολογική σειρά: 

- Δεχθήκαμε υποστολή του κρατικού μας συμβόλου, για να μη μας παρεξτι
Υήσει ο Ντενκτάς. 

Δεχθήκαμε να αχρηστευθεΙ η υπΟψηφιότητα μας για τη θέση του Προέδρου 

του Κινήματος των Αδεσμεύτων. 

Δεχθήκαμε την εξίσωση του νόμιμου κυπριακού κράτους και του Προέδρου 

του με τον NτεVι(τάς και το εκτρωματικό του καθεστώς. 

Ανεχθήκαμε την ουσιαστική αναγνώριση του ψευδοκράτους από το Λονδίνο 

με την αποδοχή των αποφάσεων των ψεuδoδι.xαστηρ(ων του Ντενκτάς στην 

υπόθεση Λσίλ ΝαδΙΡ. Ανεχθήκαμε και πάλι την ΑΥΥλ(.α και άλλες χώρες της 
ΕΟΚ να εισάγουν κλεμμένα γεωργικά προίόντα από ελληνική ΥΤΙ με βάση 

ναυτιλιακά έΥΥραφα του ψευδοκράτους. 

Συμβιβάσαμε τις σχέσεις μας με την Ε.Ο.Κ., για να μη θυμώσει ο Ντενκτάς. 

Και βέβαια α..-cοθρασυνόμενοι οι Τούρκοι α..-ι6 μια τέτοια στάση κλιμακώνουν 

ττι βουλιμία τους: 

Συνεχίζουν ανενόχλητοι τον ΕΠΟLΚΙOj.ιό. 

Ενισχύουν το στρατό κατοχής. 

Καταργούν και τα στoιχεl.ώδη προσχήματα μεταξύ ψευδοκράtο\lς και 

Άγκυρας ανοίγοντας τις π6ρtες στα εκατομμύρια της Αναtολ(.ας. 

Διεκδικούν -και την tι..oυν- αναβάθμιση των επαφών του κ. Ντενκτάς στα 
διάφορα Υπουργεία Εξωτερικών. 

Και όλα αυτά στα τελευταία τρία χρόνια της δήθεν αναβάθμισης του 
Κυπριακού. 

Εκεί όμως που η ζημιά είναι ανυπολόγιστη είναι σττιν αλλαγτΊ του χαρακτήρα 

του κυπριακού προβλήματος. Από θέμα εισβολής και κατοχής, από θέμα παρα

βίασης των αρχών και των αποφάσεων του Ο.Η.Ε. αλλά και του διεθνούς δικαΙΟυ, 
γΙνεtαι, με την ανοχή μας. θέμα ~διακανoνισμoύ" μεταξύ των δύο κοινοτήτων. 

εΙΠαν μερικοί ότι, ήδll, από το 1975 το κυπριακό τέθηκε ως θέμα εισβολής και 
κατοχής. Ναι τέθηκε έτσι το Κυπριακό από το 1975! Αλλά δεν προβάλλεται πια από 
το 1988 κι εδώ με συνέπεια, επιμονή και φορτικότητα ως θέμα εισβολής και κατοχής. 
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Είναι ακριβώς αυτό που επέτρεψε στον Ντενκτάς και στην 'ΑΥκυρα να Otoouv 
θέμα "χωριστών λαών" με "χωριστό δικαίωμα" αυτοδιάθεσης στη συνάvtηση της 

Νέας Υόρκης το Φεβρουάριο του 1990. Κι εδώ εΙναι που ξεκινά τι ζημιά γι.α την 

Εθνική μας υπόθεση. Εφησυχάσαμε εμεΙς γιατί ο Γενικός Γραμματέας του Ο.Η.Ε. 
απέρριψε τις τουρκικές θέσεις. Και θεωρήσαμε περίπου ότι το θέμα έληξε. γ ια ν' 

ανακαλύψουμε, όπως αΠOΚάλUψε και ο Πρόεδρος ΒαοιλεΙΟυ στην πρόσφατη τηλεο
πτική του συνέντευξη, ότι το θέμα ε(ναι πια ξεπερασμένο. γιατί ήδη οι Τούρκοι 

θέτουν θέμα χωριστής κυριαρχίας. Και το θέμα αυτό δίνει δυστυχώς το στΙγμ9- των 
εξελίξεων της περΙφημης κινητικότητας. Αλλά δΙV1!Ι ταυτόχρονα και το βαθμό 'Της 

δικαιολογημένης ανησυχίας που μας διακατέχει . Και 11 ανησυχία αυτή αυξάνει. 
γιατί γνωρίζουμε πολύ καλά ότι όσο διαρκιί το αδιέξοδο, τόσο αναδιικνύιται η 

αποτυχημένη πολιτική που μας οδήγησε σ' αυτό. Και έτσι γινόμαστε εύκολη λεία για 

όσους θέλουν να μας εκβιάσουν να αποδεχθούμε ένα συνώνυμσ, ή υποκατάστατο 

του όρου "κυριαρχία" -που αναζητεί σήμερα η ξέV1l δι.πλωματ(α- προκειμένου να 

μην εκδοθεί το οριστικό πιστοποιητικό θανάτου ενός τέτοιου "διαλόγου". 

Μακάρι να διαψειισθούμε. Πολύ φοβούμαστε όμως ότι αυτά είναι πράγματα 

που θα βρούμε μπροστά μας, αν συνεχΙΟ1εΙ η αδιέξοδη αυτή πολιτική. Και 

δυστυχώς πρέπει να λεχθεί και τούτο. Φτάσαμε σε τέτοι.ο σημεΙΟ διαστροφής της 

λογικής, ώστε να ακούγονται κατηγορίες εναντΙΟν όσων διαφωνούν και ανησυχούν, 

ότι τάχα ταυτίζον.αι με .ην πολιτική Ντενκτάς. Αν είναι δυνατό! 

Το μέγα ερώτημα που πρέπει ν' απαντηθεί, είναι: τι κάνουμε; Η συμπολίτευση 

απαντά: ΤΙποτα λιγότερο και τΙΠοτα περισσότερο απ' ό,ΤΙ ήδη κάνουμε. Να συνεχί

σουμε να είμαστε "καλό παιδιά" για να πετύχο'Uμε την εύνοια των ισχυρών της γης, 

που είναι και οι ηθικοί αυτουργοί της εισβολής. Και ταυτόχρονα ωιευθύνει το ίδ ιο 
ερώτημα στην αντιπολίτευση. σε μας, με την εντύπωση ότι μας "στήνει στον τοίχο". 

Ήδη, αγαπητοί συνάδελφοι, ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, έδωσε την απάντηση 

του Δημοκρατικού Κόμματος 010 ερώτημα αυτό. Ας μου επιτραπεί να προσθέσω σε 

όσα ει,-τε μερικές ακόμα σκέψεις. . 

είναι γενικά αποδεκτό ότι μια ηγεσΙα που δεν αντλεί τη δύναμη no'U της χρειά
ζεται για να διεξάγει ένα αγώνα από τον (διο το λαό είναι καταδικασμένη αργά ή 

γρήγορα σε αποτυχία. Καμιά κατάσταση ή διευθέτηση δεν ~ι.ι-τoρεΙ να επιβιώσει, αν 

σ' αυτή πρωταγωνιστής δεν είναι ο ίδιος ο λαός. ΕκεΙ που ο λαός περιορίζεται στο 

ρόλο του κομπάρσο'U και του απαθούς θεατή, το αποτέλεσμα εί.να ι πάντα το (διο: 

Κατάρρευση και καταστροφή. Τέτοια παραδείγματα. αγαπητοί σvνάδελφoι, ζούμε 

ακόμα όλοι μας. με όσα έχουν σ'UμβεΙ στα καθεστώτα και τις χώρες της Ανατολικής 

Ευρώπης. 

Στην Κ ύπρο είμαστε τυχεροί.. γιατί διαθέτουμε ένα λαό για τη διάθεση και την 

προθυμία συμμετοχής του οποίου μπορούμε να υπερηφανευόμαστε. Όσο και να τον 

πρόδωσαν, όσο και να τον κσρό'ίδεψαν, όσο και να τον χλεύασαν, ο λαός εξακο

λουθεί να διαθέτει ανεξάντλητα ο..-τοθέματα αντοχής και μαχητικότητας. Ας προβλη

ματιστούμε για μια στιγμή. Τι έχουμε ζητήσει απ' αυτό το Λαό και μας το έχει 

αρνηθεί ; Έχουμε ζητήσει όλα όσα μπορεί να προσφέρει ο λαός αυτός στον εθνικό 

και καθολικό μας αγώνα; Ας απαντήσουμε όλοι μας ειλικρινά και απαλλαγμένοι 

από οποιαδήποτε σκοπιμότητα στα ερωτήματα αυτά. ΚΙ ας θυμόμαστε, δίνονιας τις 

απαντήσεις μας. ότι αναφερόμαστε σ' ένα λαό που δεν έπαψε να δίνει δείγματα της 

πίστης του στο μέλλον και στις θυσίες που ε(ναι πρόθυμος να υποστεΙ προκειμένου 

να το διασφαλΙσει. ΑρκεΙ ο λαός να έχει ηγεσία που να εμπνέει και να έχει μπρoσtά 
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του ξεκάθαρους στόχους στους οποΙους ο ιδιος να nLOttUEL. Ούτε το ένα ούτε το 

άλλο έχη σήμερα ο λαός μας. Ο αντιαποικιακός του αγώνας δεν ήταν τLπoτα παρά 
αυτό α)'.ριβώς. Οι επιτυχίες του από την καταστροφή το\l 74 μέχρι σήμερα στον 
οικονομικό και κοινωνικό τομέα δεν πιστοποιούν τΙΠοτα άλλο παρά ακριβώς αυτό. 

ΔιαθέΤΕΙ συνεπώς ο Λαός μας το. φόντα να είναι αυτό που πρέΠΕΙ και του 
αξίζΕΙ να είναι: Π ρωταγωνιστης στον αγώνα για τα δίκαιά του . Αν στΊμερα παρου
σιάζει κάποια φαινόμενα γι.α τα οποία μερικοί τον ΚOΡO'(δεύouν, είναι γιατί κουρά
στηκε να είναι στο περιθώριο. Ένας χαλά πληροφορημένος -και όχι παρα..'1ληρoqχ>

ρημένος- λαός, αποτελεί LOχυρότατη ενίσχυση της ηγεσίας σης αγωνιστικές της 

επιλογές . Και είναι αυτές οι επιλογές που θα επιτρέψουν στην ηγεσ{.α του τόπου γ' 

απομακρυνθεί από την οποιαδήποτε τροχιά που οδηγεί στην υποθήκευση του μέλλο

ντος μας. Να δεί.ξουμε μεγαλύτερη εμπιστοσύνη και στην κρίση και στον πατριω

τισμό του λαού μας και της νεολαίας. Να τον εμπλέξουμε όσο γΙνεται περισσότερο 

στις αποφόσεις που τον oφogouv. Ειναι αδιανόητο να θεωρούμε ότι οι νέοι μας 

εΙνω άξιοι να στρατεύονται για να θυσιαστούν ωτερασπιζόμενοι την πατρίδα τους, 

αλλά δεν είναι τάχα ώριμοι να έχουν πληροφόρηση και συνεπώς άποψη για το 

μέλλον, που στο κάτω - κάτω τους ανήκει. 

Υπάρχει , ωστόσο, μια βασική, μια βασικότατη προυπόθεση για μια τέτοια 

επανατοποθέτηση. Και είναι η διαμόρφωση, επΙΊέλους, μιας πανεθνικής πολιτικής, 

δεσμευτικής για ης πολιηκές ηγεσίες Κύπρου και Ελλάδας. Μια πανεθνική πολι

τική, μια πανεθνική σΊραΊηγική που να μ...-ιορεΙ ν' αντΙΊαχθεΙ πειστικά και απΟΊελε

σματικά στη στρατιωηκή τούρκικη απειλή. Μια πανεθνική πολιτική-σΊραΊηγική 

που να ακολουθείΊαι και να εφαρμόζεται ανεξάρτητα από ΊΟ ποια είναι η κυβέρνηση 

και ποιος είναι ο Υπουργός Εξωτερικών ή ο Πρόεδρος στην Κύπρο ή την Ελλάδα. 

Είναι γνωσΊό όη η Τουρκία ακολουθεί για δεκάδες τώρα χρόνια μια τέτοια 

πολιηκή. Η περιβόητη έκθεση ΝιχάΊ ΕρΙμ του 1955 προσφέρεται για όποιο το αμφι
σβητεΙ ΠρόκεΙΊαι για το περίγραμμα Ίης εθνικής πολιηκής της Τουρκίας από την 

αντι...αραβολή της οποΙας με την πολιτική των τούρκικων κυβερνήσεων Q.ι-.:ό -τότε 

μέχρι σήμερα δεν προκύΠΊΕΙ a...ολύ-τως καμιά διαφορά. 

Από την έκθεση αυτή προκύπτει επίσης ότι η -τούρκικη απειλή είναι ενιαία. 

Και στην Κύπρο και στη Θράκη και σ-το ΑιγαΙο. 

Είναι όμως -τραγικό λάθος, αν εμεΙς, αντί ν' ανημετωπίζουμε την τούρκικη 

απειλή στη βάση μιας ενιαΙας και καθολικά δεσμευτικής πολιτικής και στρατηγικής, 

πέφτουμε στην τούρκικη παγίδα της ταύτισης του Κυπριακού μ' εκεί.νου της Θράκης 

ή του Αιγαίου. σε συνάρτηση με την απαράδεκτη -όσο υπάρχει το Κυπριακό και η 

τούρκικη απειλή- πρόταση για "σύμφωνα φιλιας". Μια τέτοια ταύτιση ανοίγει το 

δρόμο ΤΊ1ς συναλλαγής. "Κράτησε τη θράΚΊ1 και να κρατήσω εγώ τη μισή Κύπρο". 

Μια τέτοια συναλλαγή σημαίνει την απαρχή νέων εθνικών περι..-.:ετειών. 

Η εθνική στρατηγική είναι η απάντηση και στην ενιαία τούρκικη απειλή και 

στην αδιέξοδη πολιτική του σήμερα. Κι εμείς εδώ οι Βουλευτές της Κύπρου οφεί

λουμε να αναλάβουμε ΤΊ1ν πρωτοβουλία για ΤΊ1 δυναμική πρoωeηση και Τ'ην τελική 

ικανoπoΙ'ηOΊJ της άμεσης αυτής εθνικής ανάγκΊ1ς. Να κάνουμε ό,ΤΙ και όσα είναι 

απαραΙΤΊ1-τα για να γίνει Ί1 εθνική πολιτ ική και στρατηγική μια πραγματικότητα 
πάνω σΤΊ1ν οποία να μπορέσουμε να οικοδομήσουμε αποτελεσματική αντίστασ'η 

κατά της τούρκικης απειλής και με γνώμονα Τ'ην (δ ια να χαράξουμε '( 'η γραμμή που 

να οδηγεί στη δικα(ωσ'η. 
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Για να διαμορφωθεί μια τέτοια otρotΊlYLXTι δεν αρκούν επαφές μεταξύ των 

πολιτικών ηγεσιών. Να επιστρατευθούν όλοι εκε(νo~ οι ειδ ικοί που θα συγκεντρώ

σουν όλα τα αναγκαία στοιχεία που συνθέτοuv την τούρκικη πολιτική και α..-τειλή οε 
όλους τους τομείς. να τα αναλύσουν και να τα μελετήσουν, για να είναι σε θέση να 
υποβάλουν εναλλακτικές προτάσεις <ιι-τό τις οπο(ες το σννολο της πολιτιΚ'ής ηγεσιας 

Κύπρου και Ελλάδας, να συνθέσει την καθολικά δεσμευτική εθνική πολιτική και 
στρατηγική. 

Με βάση μια τέτοια πολιτική θα μπορέσουμε γ' αποκλείσουμε οποιαδήποτε 
αδιέξοδη επιλογή. Με βάση μια τέτοιο στρατηγική θα μπορέσουμε να επιχειρή
σουμε, με προοπτικές επιτυχίας, τrιν επανατοποθέτηση διεθνώς του Κυπριακού. 

Α γαπητοΙ συνάδελφοι, 

ΤΟ χρέος όλων μας προς την Κύπρο σήμερα δεν καθορίζεται ανάλογα με την 

κομματική μας ταυτότητα. ΕΙναι χρέος καθοριστικά ιστορικό. ΧωρΙς υπερβολή. 

Χρέος που καλούμαστε όλοι μαζί και χωριστά ο καθένας να εκπληρώσουμε. Αν 
θέλετε, ο καθένας στο χώρο που βρίσκεται ενταγμένος και στο πόστο που του όρισε 
ο λαός και η ιστορία. Ο άξονας του χρέους, ωστόσο, είναι κοινός. Κ υρίως για ης 

αγωνιστικές εκείνες δυνάμεις του τόπου. όπου και να βρίσκονται , προς ης οποίες ο 
λαός μας προσβλέπει με προσδοκίες και απαιτήσεις. Το ΔΗ ΚΟ εργάστηκε, εργά

ζεται και θα συνεχίσει να προωθεί την ενότητα όλου του λαού, όλων των δυνάμεων 

του τόπου, για να μπορέσει να κερδίσει πειστικότητα στο εξωτερικό, με μια αγωνι

στική γραμμή που θα διεκδικεί κατοχύρωση των βασικών προυποθέσεων που θα 

διασφαλίζουν μια βιώσιμη λύση του Κυπριακού και κατοχύρωση των βασικών ελευ
θεριών για ολόκληρο τον πληθυσμό της Κύπρου. 

Ε.ι.ιδιώκουμε ουσιαστική ενότητα του λαού στους στόχους και ε.-ι:ιδ ιώξεις κατά 
τρόπο συγκεκριμένο , έξω και πέρα ωτό ης γενικότητες του παρελθόντος. 

Ταύτιση στις εκημήσεις των εξελίξεων και των προοπηκών και ομογνωμία 

στην τακτική και τους χειρισμούς με σκοπό την επιδίωξη αυτών των στόχων και 

επιδιώξεων. 

n ιο συγκεκριμένα, εμείς θέλουμε να δώσουμε συγκεκριμένο και χειροπιαστό 

περιεχόμενο στις γενικότητες των όρων "μια δικαιη και βιώσιμη λύση του 

Κυπριακού". 

Για μας μια οποιαδήποτε λύση του Κυπριακού δεν μπορεί να είναι ούτε δίκαιη 

ούτε βιώσιμη και εν πάση περιπτώσει δεν μπορεί να εΙναι δικαιη , αλλά ούτε και 

εφικτή ή δεκτή στην πλεΙOψηφr.α του Κυπριακού Ελληνισμού αν δε διασφαλίζει ης 

βασικές προυποθέσεις για τη φυσική κι εθνική επιβίωση του Ελληνισμού σττιν 

Κύπρο και τη λειτουργική βιωσιμότητα του κράτους που θα προκύψει . 

Όσο και να περιορίζοvtαι τα περιθώρια, άλλο τόσο ο λαός και ο τόπος 

διαθέτει ης δυνατόττιτες διεξόδου με προοπηκές μιας τελικής δικαΙωσης. Μιας 
δικαίωσης που δεν είναι αίτημα των σημερινών, αλλά των αυριανών πολιτών αυτού 
του τόπου. Για να μπορέσουν να υπάρξουν και να μας κρίνουν. Και η κρίση δεν θ' 

αφορά αυτά που δεν κάναμε γιατ ί δεν μ,.ορούσαμε , αλλά θ' αφορά αυτά που δεν 
κάναμε, ενώ μπορούσαμε. 

Και την πρωτοβουλία για τη διαμόρφωση εθνικής στρατηγικής, αι.οτρε.-τηκτΊς 

της τούρκικης απειλής και απελευθερωτικής των κατεχόμενων εδαφών μας, 
μπορούμε και έχουμε χρέος εμείς οι Βουλευτές της Κ ύπρου να την αναλάβουμε. 
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Αγαπητοί συνάδελφοι, 

θέλω να πιστεύω ότι δε διαφεύγΕΙ κανενός της προσοχής ότι η Κύπρος κινδυ· 
νεύει σήμερα να χαθtΙ οριστικά για Ίον Ελλτινισμό. Η σχεδόν μισή μικρή μας 
πατριδα κατέχεται από τους Τούρκους εισβολείς και εκτουρχΙζ.εται καθημερινά με 
κάθε τρόπο με την εκριζωση των Ελλήνων Κ νπρΙων από τις πατρογονικές τους 
εστίες και την καταστροφή όλων εκείνων των στοιχεΙων που μαρτυρούν την ελλη
νική μας δημιουργία. 

Οι ισχυροί της γης αvτφετωπιζoυν με αδιαφορία τα όσα ο\lμβα.Ινουν O"'tfIV 

Κύπρο και μας πιέζουν να αποδεχτούμε την απεμπόληση των προγονικών μας 

εστιών και των δικαιωμάτων του λαού μας. 

Όμως το χειρότερο είναι ότι εμεΙς οι (διοι και στην Κύπρο και στην Ελλάδα 

μένουμε παθητικοί θεατές, σχεδόν αδιάqx>ρOΙ για το έγκλημα παν διαπράττεται σε 

βάρος ολόκληρου του έθνους. Γιατί αν σήμερα απειλείται με ορισηκή καταστροφή 

11 Κύπρος, ούριο θα είνα~ η σε~ρά της Θράκης κα~ του A~γα(oυ. 

ΚαΙ τ(θετα~. αγα.πητοί συνάδελφοι. το ερώτημα: Πού βρίσκετα~ εκείνη η 

δύναμη που πάντα οδηγούσε 'Τον Ελληνισμό. ό'Το.ν η ελευθερία και η επιβίωσή 'Του 

κινδύνεuανί 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ποιος θέλει το λόγΟί 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι Βουλειπές. 

Αν θέλει κανεις να είναι χρήσιμος στη συζήτηση που γΙνε'Ται για 'Το κυπριακό 

πρόβλημα. θα πρέπει πιστεύω πρώτα να προβεί σε σωστές εκτιμήσεις Ύια το ποιοι 
είναι οι τουρκικοί στόχοι στο νησί μας. πόσο κοντά οι Τούρκοι βρίσκονται στην 

υλοποίηση αυτών των στόχων. αν υπάρχουν ακόμη τρόποι aποτροπής των επι.διω

κόμενων τουρκικών σtόχων και ΠΟΙΟι. ποιες είναι οι διαγραφόμενες πολnικοστρα· 

τιωτικές δυνατ6'Τη'Τες των εμπλεκόμενων μερών και επίσης να υποδειξει 'Τα μεγάλα 
λάθη 'Της πλευρός μας. ώστε να μην επαναληφθούν. Τέλος πρέπει να καθοριστεί 

ποια είναι η θέση μας ως προς τη μOQφή και το περιεχόμενο της λύσης και γιατί 

είναι προτιμητέα έναντι άλλων θέσεων που συχνά διοχετεύονται προς τον κυπριακό 

λαό. 

Και έρχομαι πρώτα (Πους τουρκικούς στόχους. Από τη (Πιγμή. κύριοι 

Boυλεuτές, που ο 'Τουρκικός παράγοντας έχει υποκινηθεί και αναμειχθεί σαν ενδια

φερόμενο μέρος και αφού με τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου έχει επιτύχει να 

βόλει πόδι στο νησί μας. η μοίρα μας πλέον είχε προδιαγραφεΙ Δυστυχώς για τον 
κυπριακό ελληνισμό η ηγεσ(α της ΕΠοχής εκείνης. κυπριακή και ελλαδική, δεν έλαβε 

υπόψη τις περιβάλλουσες συνθήκες καθώς και τις δυσκολίες που δημιουργούσαν. 

Έτσι δε λήφθηκε υπόψη η γεωγραφική θέση της Κύπρου από στρατιωτικής πλευράς 

και κατ' ακολουθια λησμονήθηκαν τα βρετανικά συμφέροντα (πο νησί μας. 

Σήμερα ευρισκόμενοι ένα μόνο σκaλoπάη προ της υλοποίησης των τουρκικών 
(Πόχων, που είναι για μtνα ξεκάθαροι, και που αποβλέπουν στην κατάληψη 

ολόκληρης της Κύπρου, προβάλλει πι(ΠεtJω σε όλους μας βασανι(Πικά το ερώτημα: 
Τι πρέπει να γίνει για να κατα(ΠOύv οι τουρκικοί στόχοι ανέφΙΚΤΟΙί Τρεις, πιστεύω. 
είναι οι ΕΠιλογές που μπορούμε να έχουμε. Η υλοποίηση των ψηφισμάτων του ΟΗΕ 
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με τρόπο ανάλογο πο\! έγινε πρόσφατα στο Koυβtιτ, τι στρατιωτική επιλογή και 
τέλος η επιλογή της επίλυσης του κυπριακού προβλήμαΊος μέσω των διαπραγμα
.εύσεων. 

Αναφορικά με την πρώτη επιλογή φαίνεται ότι ε ίναι ουτοπία να ελπίζουμε σε 
ανάλογη συμπεριφορά {U"t' αυτούς που μέχρι σήμερα ακόμα δεν έχουν μιλήοη για 
εισβολή και για κατοχικά στρατεύματα. Η στρατιωτική επιλογή και αυτή έχει 
αποκλειστεί και δεν είναι πιστεύω το\! παρόντος να εκτεθούν τα δικαιολογητικά της 
απόφασης αυτής. Έτσι η μόνη επιλογή που αντικειμενικά προσφέρεται γι.α 

αποτροπή των τουρκικών στόχων είναι τι επίλυση του κυπριακον μέσω των 
διαπραγματεύσεων. Παρά το γεγονός ότι από το 1974 έχουμε σχεδόν όλοι συμφω
νήσει στη μοναδική αυτή επιλοΥή. εντούτοις στην πορεΙα της υλοποίησης της 
επιλογής αυτής έχουν διαπραχθεί θανάσιμα λάθη από τη δική μας πλευρά. Υποδει
κνύοντας σήμερα τα διαπραγματευτικά μας λάθη , το κάμνω γιατΙ πιστεύω ότι η μη 
επανάληψή τους μπορεί να βελτιώσει το περιεχόμενο μιας λΙΙσης του κυπριακοΙΙ 

προβλήματος. 

Ως πρώτο κεφαλαιώδες λάθος αναφέρω την υποτίμηση του παράγοντα χρόνου. 

Ενώ mQE1U να γνωρίζουμε ότι η πάροδος του χρόνου εδραιώνει τα τετελεσμένα της 

εισβολής, εντούτοις αφήναμε ανεκμετάλλευτη την πάροδό του, εμμένοντες στην τότε 

διακήρυξή μας για μακροχρόνιο αγώνα. Σήμερα όλοι διαπιστώνουμε πόσο aQV1J
τικά η πάροδος του χρόνου επηρέασε τη δική μας πλευρά, ιδιαίτερα στο σοβαρό 
πρόβλημα που δημιουργήθηκε με τον ε..-τοικισμό. Εμείς πάντοτε λέγαμε ότι έπρεπε 

να δια..-τραγματευτούμε επΙ της ουσίας του κυπριακοΙΙ προβλήματος και να μην ασχο

λοΙΙμαστε μόνο με τη συζήτηση διαδικαστικών θεμάτων. τακτική την οποια με 

επ ιτυχία ακολούθησε η τουρκική πλευρά, γιατί τη βοηθούσε στην εδραίωση των τετε

λεσμένων. 

Ένα άλλο κεφαλαιώδες λάθος που έκαμνε και σιινεχ{.ζε ι να κάμνει και σήμερα 

η δική μας πλεUQό ε[ναι ότι δεν προκαθορίστηκαν αμετάκλητα τα μη διαπραγματειι

σιμα θέματα αρχής που άπτονται της επιβ(ωσης του κυπριακοΙΙ ελληνισμού, ενώ 
άλλα θέματα θα μπορούσαμε να τα διαπραγματευόμαστε την κατάλληλη στιγμή και 
να μετακινούμαστε από τις διακηρυγμένες θέσεις μας , μόνο όταν θα εξασφαλίζαμε 
σοβαρά προς όφελός μας ανταλλάγματα. Έτσι βλέπουμε να φεύγουμε από το ενιαΙΟ 
κράτος και να δεχόμαστε λύση ομοσπονδίας xωρt.ς εν τω μεταξύ να εξασφαλιστεί 
κάποιο σοβαρό αντάλλαγμα για την πλευρά μας. Η ίδια τακτική ακολουθήθηκε και 
μεταγενέστερα. Διακηρύτταμε ότι δε δεχόμαστε .η διζωνικότητα και ακολούθως 

μεταΚLV1Jθήκαμε από τη θέση αυτή χωρί.ς να εξασφαλωτεΙ οποιοδήποτε αντάλλαγμα. 

Ενώ μπορούσε την κατάλληλη στιγμή προτού δηλαδή η θέση μας ξεφτίσει και να μη 

γίνεται πιστευτή μπορούσαμε επαναλαμβάνω να τη διαπραγματευτούμε με κάποιο 

αντάλλαγμα. Δε θα ξεχάσω ότι βγήκαν κάποιοι από την τηλεόραση και με τη χρήση 

του λεξικού προσπαθούσαν να πείσουν ότι δε δεχτήκαμε τον όρο διζωνική 

ομοσπονδία αλλά τον όρο δι...εριφερε ιακή. Σήμερα χρησιμοποιείται άφοβα ο όρος 
διζωνική και η aποδοχή του δεν αμφισβητείται . Μπορούσαμε όμως, επαναλαμβάνω, 

να διαπραγματευτούμε την αποδοχή του στον κατάλληλο χρόνο με κάποια σοβαρά 

για μας ανταλλάγματα. 

Οι Τούρκοι όμως κάμνουν ακριβώς το αντΙΟετο. Διακηρύττουν μια θέση 
ακραία, απαράδεκτη για μας, και την εγκαταλεΙΠουν, αν ποτέ την εγκαταλείψΟυν, 
μόνο όταν θα εξασφαλισουν σοβαρά ανταλλάγματα. Επί παραδείγματι ΕΠιμένουν 
στην εκ περιτροπής προεδρισ. Ξέρουν όη δεν ιιπάρχει Έλληνας που μπορεί να 
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δεχτεΙ αυτή τη θέση και όμως αν ποτέ την εγκαταλεΙψΟυν , θα εξασφαλίσουν 
διαπραγματευόμενοι τούτο άλλα γι' αυτούς σοβαρά ανταλλάγματα. Και είναι 
πιστεύω κατάλληλη 11 στιγμή να πω όη δεν πρέπει να γίνει αποδοχή του αιτήματος 
για ΕΚ περιτροπής ΠροεδρΙα, γιοτ!. 0\116 θα έχει σαν α..-τοτέλεσμα την αλλαγή του 
προσώπου της Κύπρου, γεγονός απαράδεκτο αφού το 82% του πλΗΘUΣμo\ι της εΙναι 
Έλληνες. ΜπορεΙ με τα λάθTl μας να έχουμε φτάσει στη σημερινή δεινή κατάσταση, 
αλλό οπωσδήποτε δεν πρέπει ποτέ με την υπογραφή μας να χάσουμε πλ'ήρως και την 

αξιοπρέπειά μας, γιατΙ λαοΙ που χάνουν την αξιοπρέπειά τους δεν επLβιώνoυν στο 
χρόνο. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι Βουλευτές, δεχτήκαμε με τις συμφωνίες κορυφής λύση 
ομοσπονδίας. Τούτο ε(ναι μια λoorι οδυνηρή για Τ1] δική μας πλευρά. Παρόλληλα 

όμως πρέπει να υποδείξουμε όη αν 11 τουρκική πλΕυρά έχει μετανιώσει για κάτι που 
σuμφώνησε είναι γιατί δέχτηκε λύση ομοσπονδίας, ενώ σήμερα επιδιώκει λύση σuνo

μοσπονδίας. Έτσι οποιαδήποτε προσπάθεια για εγκατάλειψη της ομοσπονδίας θα 
έχει καταστροφικές συνέπειες για τη δική μας πλευρά. Υιοθέτηση της θέσης για 

ε'γΚατάλειψη της ομοσπονδίας θα είναι η διεθνής διαπίστωση, το διεθνές, αν θέλετε, 

πιστοποιητικό ότι έγινε ότι μπορούσε να γίνει για το κυπριακό πρόβλημα και ότι 

λύση με σuνoμιλΙες δεν μπορεί να εξευρεθεΙ Τότε ασφαλώς θα ανοίξει και ο δρόμος 
της αναγνώρισης του ψευδοκράτους, εξέλιξη η οποία θα σημαίνει ότι δε θα χρειά
ζεται πλέον η υπογραφή μας για τη λύση του κυπριακού πQOβλ'ήματoς. Τούτο όμως 

σημαίνει για μας διχοτόμηση και μάλιστα με την παρούσα διαχωριστική γραμμή, 

γεγονός παντελώς απαράδεκτο. Αρνούμαστε να δεχτούμε τη θέση ότι η διχοτόμηση 
είναι καλύτερη λύση από τη λύση ομοσπονδίας. Αρκεί βέβαια να μην ξεπερνούνται 

τα όρια ασφάλειας που είναι απαραίτητα για την επιβίωση του κυπριακού ελληνι

σμού. Και σαν τέτοια είναι η a.'toλAaΎ1i μας από την παρouσία του τouρκικού 

στρατού και των εποίκων, η ύπαρξη αποτελεσματικών εγγυήσεων χωρίς δικαίωμα 

μονομερούς επέμβασης και η κατοχύρωση και ενάσκηση των τριών βασικών ελευθε
ριών. Μια τέτοια λύση, αν μάλιστα εξασφαλιστεί και η λειτουργικότητά της και αν 

αλλάξουμε μUΑΛά στο μέλλον, παρέχει ελ.ί'tΙδες επανένωσης του νησιού μας και ο 

κυπριακός ελληνισμός μπορεί να ελπίζει σε :~αλύtερες μέρες. Τούτο μάλιστα μπορεί 

να γίνει ασφαλέστερα με ένταξή μας στην Ε1Ιρωπα'ίκή Οικονομική Κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε , εμείς διακηρύττουμ:: με όλη τη δύναμη της ψυχής μας ότι 

είμαστε εναντίον της σημερινής κατάστασης , γι.ατί η σημερινή κατάσταση, επαναλαμ

βάνω, είναι διχοτόμηση. Άλλωστε τη σηιιε/}ινή κατάσταση την αποδέχεται και ο 

Ντενκτάς, γι' αυτό και δεν επιθυμεί ρύθμιση '1 .;.. 11 προβλήματος, γιατί αυτό μπορεί να 

του χαλάσει τα μακροπρόθεσμα σχέδιά του. Αρνούμαστε λοιπόν να δεχτούμε ότι 

του λοιπού θα βλέπουμε με τα κιάλια τα τουρκαί'tατημtνα εδάφη μας. Για 

υλοποίηση των στόχων τούτων είναι καιρός το έθνος των Ελλήνων να αναλάβει τις 

ευθύνες του απέναντι στο δοκιμαζόμενο κυπριακό ελληνισμό. Πρέπει όλοι οι 
Έλληνες να το καταλάβο"με ότι η μάχη το" ωνο"ς θα δοθεί στην Κύπρο, Αν 
επιτραπεί η περαιτέρω σuρρΙκνωση του έθνους , τότε σύντομα θα πάρουν σειρά άλλα 
ελεύθερα ελληνικά εδάφη. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει δώσει και εδώ την πρότασή του. Σύγκληση 

πανεθνικής διάσκεψης. Τώρα, προτού είναι αργά. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ποιος θέλει το λόγο; 

Ο κ. Γεωργίο". 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Πολλό έχουν λεχθεΙ εδώ για τα θέματα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. των 
βασικών ελευθεριών, για τα θέματα της επιστροφής, της διακ(νησης και yεν~χότερα 

τα θέματα των εποΙκων. Είναι γι' αυτό το λόγο που θέλω από μέρους της δικής μας 
παράταξης του ΑΚΕΛ.Αριστερό-Νέες Δυνάμεις να ξαναδιατυπώσω τις χιλΙΟΕι.πω
μένες θέσεις αρχής του κόμματός μας ο' αυτά τα κεφαλαιώδους σημαοΙας ζητηματα 
που Oq:χ>QOύν τη λύση, τη JteAAOVΤtxi] λύση του κυπριακού προβλήματος. Τέτοιο 

ζητήματα εΙνaι 11 κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, 11 κατοχύρωση του 
δικαιώματος επιστροφής όλων των προσφύγων, της αποχώρTJΟllς των εποΙκων και 
της κατοχύρωσllς του δικαιώματος διακίνησης και περιouσΙας. ΕμεΙς υποστηρΙ. 

ζουμε ολόθερμα την κατοχύρωση για όλους τους πολιτες της , Κύπρου των ανθρω

πίνων δικαιωμάτων. Το υφιστάμενο Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας κατο
χυρώνε~ το δικαίωμα των ανθρώπων, του κάθε πολίτη. σε ξεχωριστό κεφάλαιο και 

δίνει σ' αυτό ιδιαίτερη φροντίδα . 

Όμως πέρα από τα υφιστάμενα δεδομένα στην Κύπρο, υπάρχουν και τα διεθνή 

δεδομένα, όπως η οικουμενική διακήρυξη των ανθρωπίνων δικαιώματων του ΟΗΕ 
στις 10.12.1948. προς εφαρμογή και υλοποίηση των αρχών αυτών ιδρύθηκε η 

Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων η οπο[α συνεδριάζει τρεις φορές το χρόνο. μια 

στη Νέα Υόρκη και δύο φορές στη Γενεύη. Τα βήματα αυτά προσφέρονται και σε 

μας, για να τα χρησιμοποιήσουμε προς κατοχύρωση αυτών των δικαιωμάτων. 

Παράλληλα με τις αρχές που έχω αναφέρει και τους διεθνε(.ς οργανισμούς ο χάρτης 

των Π αρισίων που υπογράφηκε πρόσφατα α..ό τους 34 aρχηγούς κρατών κατοχυ
ρώνει παράλληλα τα πιο κάτω δικαιώματα σε συνοπτικό μέρος: 

- Τη μη ύπαρξη δυσμενών διακρΙΟε, lν για τους πολίτες του ίδιου κράτους, 

ανεξάρτητα α..ό φυλή, χρώμα ή θρησκεια. Γενικά την ισότητα έναντι του 

νόμου. 

- Το δικαίωμα ζωής και σωματικής ακεραιότητας. 

Τα δικαιώματα αξιοπρεπούς διαβίωcnις, κοινωνικής δικαιοσύνης και ασφά

λειας. 

ΤΟ ότι κανείς δεν εξαναγκάζεται σε ε1ιτέλεση οποιασδήποτε πράξης ή εργα

σίας. 

ΤΟ δικαίωμα της ελευθερίας και προσωπικής ασφάλειας. 

Το δικαίωμα ελευθερίας μετακίνησης και διακίνησης στα όρια του κράτους 

και έξω aπό το κράτος. 

ΤΟ σεβασμό της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής. 

- Την κατοικ(a εκάστου ότι είναι απαραβίαστη. 

Την ελευθερί.α σκέψεως, συνειδήσεως και θρησκείας, παράλληλα με το 
δικαίωμα της ελευθερίας του λόγου. 

Το δικαίωμα της εκ.ι.αίδευσης :του ΕΠιλέγει ο κάθε πολιτης. 

- Το δικαίωμα a...όκτησης και κατοχής κινητής και ακίνητης περιουσίας. 

- Το δικαίωμα της ερΥασ(aς, της οργάνωσης, της απεργίας. 

- Το δικαίωμα του εκλέγειν και εκλtyεσθαι χωρ(ς περιορισμούς. 

- Το δικαίωμα να ζει κάποιος σε ένα δημοκρατικό καθεστώς, όπου η λο'ική 

κυριαρχία να είναι πλήρως κατοχυρωμένη. 
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Όλα τα πιο πάνω. καθώς και πολλά άλλα δικαιώματα του ανθρώπου είναι τα 
χαρακτηριστικά στοιχεία τα οποία θα πρέπει να υιοθετούνται μέσα ιlJ.ό το νέο 

σύνταγμα της Ομοσπονδιακής Κυπριακής Δημοκρατίας. ανεξάρτητα αν ο πολίτης 

θα είναι Ελλ:ηνοκύπριος, Τουρκοκύπριος, Αρμένης, Μαρωνίτης ή ΛαΊΙνος. ntoτtiJ· 
ουμε όη είναι θέμα αρχής να περιέχονται στο βασικό νόμο της μελλοντικής πολι

τείας τα ανθρώπινα δικαιώματα. γιατί διαφοριτικά θα δημιουργήσουμε διακρΙσεις, 

περιορισμούς και ίσως διαιρετικά στοιχεία. που θα αποτελέσουν βάση για ανάπτυξη 
εθνιχιοτικων ή σωβινιοηκών τάσεων και κινrιμάτων με απρόβλεπτες καταστροφικές 

συνέπειες για όλους μας. 

Εμείς θα πρέπει κατά ης σuνoμιλLες να πείσουμε την άλλη πλευρά αλλά και τη 

διεθνή κοινότητα ότι θα πρέπει να σεβαστεί. ιδιαΙτερα η διεθνής κo~νότητα. να 
πειστεί για την εφαρμογή των διεθνών αρχών και στην περίπτωση της Κύπρου. 

Σε :rερίπτωση όπου η τουρκική πλευρά αρνείται να δεχθεί τα δικαιώματα 

αυτά, πρέπει να συζητήσουμε κα~ να αποφασίσουμε την προσφυγή σε διεθνή σώματα 
ή δ~καστήρια, όπως έχω πρoαναφtρει, όπου να καταδε(ξουμε ότι σήμερα στην 

ΚΙΙπρο παραβιάζονται κατάφωρα τα δικαιώματά μας από την κατοχική δΙΙναμη της 

ΤουρκΙας. 

Όμως εδώ επιτρέψετέ μου να σταθώ σ' ένα δικαίωμα το οποίο όλοι ενωμένοι 
θα πρέπει να προβάλουμε. και αυτό είναι το δικαίωμα των ουγγενών των αγνοου
μένων να γνωρίζουν για την τΙΙχη των συγγενών κα~ προσφιλών τους προσώπων. θα 

πρέπει όλοι να απαιτησουμε ούτως ώστε η Επιτροπή του ΟΗΕ η οποία συστάθηκε 
να οδηγηθεί σε αποτελέσματα, να δoθoiιν σ ' αυτήν εκτελεστικές εξουσίες οΙΙτως ώστε 
να αποπερατώσει τις έρευνες για τους αγνοούμενο"ίις μας. 

θέλω όμως να επεκταΟώ κάπως περισσότερο στα θέματα των τριών βασικών 

ελευθεριών, της διακίνησης, εγκατάστασης και περιουσίας και να τονίσω ότι σε όλα 

τα συντάγματα των oμoσπoνδ~ακών κρατών που ισχύουν σήμερα κατοχυρώνονται 

όλες αυτές οι ελευθερίες. 

Είναι γνωστό ότι η τρίτη κατευθυντήρια γραμμή των συμφων~ών Μακαρίου

Ντενκτάς δεν επιλύει τελικά το θέμα και λαμβανομένης υπόψη της θέσης του Ντεν

κτάς που επιδιώκει τον περιορισμό αυτών των ελευθεριών θα πρέπει να είμαστε 
ιδιαίτερα προσεκτικοί και θα πρέπει με την καταλληλότερη εΠΙΧΗρηματολογΙα να 
πείσουμε για την ορθότητα της ύπαρξης αυτών των ελευθεριών. Οι τρεις ελευθερίες 
δε συζητούνται. Εκείνο που μπορούμε να συζητήσουμε στην περί.,ττωση δεν είναι οι 

τρεις ελευθερίες, αλλά μόνο το πότε θα δοθεί αυτό το δικαίωμα σΤΟιΙς Κύπριους, 

που εμείς επιμένουμε να εφαρμοστούν αμέσως με τη λύση του κυπριακοΙΙ προβλή

ματος. 

Kύρ~ε Πρόεδρε. έχω αφήσει σαν τελευταίο το θέμα της διασφάλισης του δικαι

ώματος όλων των προσφιιγω\' για επιστροφή. χωρ(.ς αυτό όμως να μπορεί να παρε

ξηγηθεί ότι το ΑΚΕΛ δε δίνει την πρέπουσα σημασία σ' αυτό το κεφαλαιώδες θέμα. 

Εμείς δεν συζητούμε ότι θα υπάρξουν πρόσφυγες που δε θα έχουν το δικαίωμα της 
επιστροφής. Ο αγώνας μας θα πρέπει να είναι κοινός και το μόνο που μπορεί να 

συζητηθεΙ είναι ποιοι πρόσφυγες θα επιστρέψουν στην τουρκοκυπριακή πλέον 

περιοχή που θα δημΙΟιΙργηθεΙ και ποιοι θα επιστρέψουν στην ελληνοκυπριακή, στις 

περιοχές δηλαδή που θα δοθούν. 

Πιστεύουμε ότι η συζήτηση στο εδαφικό χρειάζεται και σ' αυτό το θέμα πρέπει 
να γΙνουν οι καταλληλότερες προσεγγίσεις που να επιτρέπουν την επιστροφή των 

πλέον πυκνοκατοικημένων περιοχών, ούτως ώστε να ξανακατοικήσουν σ' αυτές O~ 
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νόμψo~ κάτοικοΙ το\lς κα~ να επιστρέψει ο μεγαλύτερος αριθμός των προσφύγων. 
Με οιιτό τον τρόπο τι επιστροφή των προσφύγων στις δικές τους εστίες θα ε..-τηρέπει 
και την νπαρξη της πλεΙΟψηφίας που aπoζητά τι τουρκοκυπρι.ακή πλεuρό: στην 

περιοχή που θα κατέχει. 

'Αρρηκτα συνδεδεμένο θέμα με την επιστροφή όλων των προσφύγων σε 

συνθήκες ασφάλειας είναι και το θέμα της αποστρατικοποίησης και της απoχώQησης 
των εποίκων. Δεν πρέπει εμείς να δεχτούμε την αλλαγή του δημογραφικού χαρα

κτήρα της Κύπρο\! με τη συνεχή εωβολή των εποίκων. Σ' αυτό το σημείο θα πρέΠΕΙ 

να προτάξουμε το ότι το σημείο επτά της συμφωνίας Κvπριανού.Ντενκτάς είναι 

δεσμεuτικό και τι τουρκοκυπριακή πλευρά αποδέχτηκε την α,ίτοοτρατιχοποΙηση. 

Επίσης θα πρέπει να προτάξουμε ότι τι τουρκοκυπριακή πλευρά, έστω και ανεπί

σημα, δέχτηκε το έγγραφο του Μάρτη του 1986 και του Απρίλη του 1985 στο οποίο 
προνοείται ότι θα αποχωρήσουν τα στρατεύματα και οι έποικοι. Με τα όσα 

ανέφερα πιο πάνω θέλω να τονίσω ότι δεν πρέπει να επιτρέψουμε στην τουρκοκυ

πριακή πλευρά και στο Ντενκτάς να υπαναχωρούν από τις θέσεις που ήδη αποδέ

χτηκαν και αν το κάνουν να τους εκθέσουμε σε όλα τα βήματα και σώματα που 

προσφέρονται, έτσι που να αναγκαστούν να τηρήσουν τις δικές τους δεσμεύσεις. Τα 

θέματα της ασφάλειας σίγουρα είναι πολύ σοβαρά με τα όσα έχουν διαδραματιστεί 

στην Κύπρο τα τελευταία 30 χρόνια. Πρέπει να κάνουμε ξεκάθαρο ότι όλοι οι 

πολίτες θα ζουν σε ασφάλεια σε όποιο χωριό ή πόλη και αν κατοικούν και ότι θα 
απολάβουν (σων δικαιωμάτων μεταξύ τους. 

Κλείνοντας λέγω ότι το θέμα της ΕΠιστροφής των προσφύγων στα σπίτια τους 

και τις περιουσίες τους είναι δικαLωμα που κανένας δεν μπορεί να το αφαιρέσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάΡΧΕΙ ακόμα ένας ομιλητής από κάθε κόμμα, αν σωστά 

αντιλήφθηκα. Βεβαίως ΔΗ ΚΟ και ΕΔΕΚ έμειναν με μονοψήφια αποτελέσματα. θα 

ΕΠιτρέψω μια εκτροπή η οποία βέβαια θα επιτρέπεται και σε εκείνους που έχουν 

μεγαλύτερα υπόλοιπα να την αξιοποιήσουν, αλλά θα παρακαλέσω να μην πάμε πολύ 

μακριά, διότι εLπα ότι είναι χάρη που διδεται αυτό το περαιτέρω δικαίωμα. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν έχω πρόθεση να αναλύσω το σύστημα της ομοσπονδίας που σήμερα 

διαπραγματευόμαστε να εισάξουμε στην Κύπρο. Ούτε σκοπεύω να εξετάσω αν το 
σύστημα ομοσπονδίας είναι το καταλληλότερο για μια μικρή χώρα, όπως ε(ναι η 
πατρίδα μας. Άλλωστε με τη πτυχή αυτή έχουν ασχοληθεί άλλοι ομιλητές και, καλά 
ή κακά. έχει προκριθεί ήδη σχεδόν από όλους, ότι η μόνη δυνατή λύση του 
Κυπριακού που μπορεί να εξευρεθεί με φιλειρηνικά μέσα και με τη διαδικασία των 
συνομιλιών που τώρα διεξάγονται, είναι ένα καθεστώς ομοσπονδίας. ΦαΙνεται 
ακόμη ότι χειρότερα δεινά θα ταλανίσουν το λαό μας αν τώρα ΕΠιχειρήσουμε να 
αλλάξουμε πορεία. που έτσι κι' αλλιώς δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι θα έχει καλύ
τερη κατάληξη από την ομοσπονδία. 

θα ασχοληθώ με μια άλλη πτυχή του θέματος. των καθεστωτικών αλλαγών 
που συζητοίινται. θα ασχοληθώ με το πώς πρέπει να ενημερωθεί πλήρως και σωστά 
ο λαός. για το τι σημαίνει και τι συνεπάγεται για την ατομική ζωή του καθενός, 



192 

αλλά και για το σνλλογικό εθνικό μέλλον, ένα καθεστώς ομοσπονδίας και για το 
πώς ο λαός θα κληθεί να εκφράσει την α.,τόφαΟll και την πολιτική του βούληση για 

την υιοθέτηση του νέου καθεστώτος. 

Η ομοσπονδΙα δεν είναι αναγκαστικά κακό καθεστωτικό σύστημα σε μια χώρα 
που την κατοικούν δυο κοινότητες με διαφορετική εθνική προέλευση, γλώσσα. 
θρησκεία. παρόδοσ" και νοοτροπία. ΑρχεΙ το σΟΟτllμα ομοσπονδΙας που θα εξευ
ρεθεί και θα εφαρμοστεί να είναι ορθόδοξο και πραγματικό και όχι ένα σύστημα 

εγκαθίδρυσης δυο χωριστών -κρατών" κάτω από διάφανο περιβλημα μιας ψtuδεπι.. 

γραφης ομοσπονδιας. ΑρκεΙ το σύστημα ομοσπονδίας που θα EqχJ.ρμoστεί να τερμα

τίζε ι την εισβολή, την κατοχή και τα τετελεσμένα του διαχωρισμου και να οδηγεί 

στην αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων και των εποΙκων. ΑρχεΙ το σύστημα 

της ομοσπονδιας να διασφαλίζει την ενότητα του κράτους. ΑρκεΙ το σύστημα 

ομοσπονδιας να διασφαλΙζει τα ανθρώπινα δικαιώματα και ης τρεις βασικές ελευ· 

θερίες , της ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης και νομής περι..ουσΙας σε όλη την 

επικράτεLα. 

Έτσι κι ' αλλιώς όμως πρέπει να ληφθεΙ ως δεδομένο όη σε καθεστώς 

ομοσπονδίας ένα μεγάλο κομμάη της Κύπρου θα βρίσκεται στο διηνεκές κάτω από 

τουρκική διοίκηση. Τονίζω τη λέξη "διο(κηση" σε αντι",,;αραβολή με τη λέξη 

"κυριαρχία". Ακριβώς σ' αυτό το σημείο είναι που βρΙσκεται ο μεγάλος κίνδυνος 

και τα σοβαρά διλήμματα. Και είναι εδώ που πρέπει να ΕΠινοηθούν. να διασφαλι· 

στούν και να εφαρμοστούν τέτοιες διευθετήσεις και πρακτικές λύσεις. ώστε να μην 

υπάρξει ο κίνδυνος στο μέλλον ο "διοικητικός διαχωρισμός" να μετατραπεί σε 

"γεωγραφικό" και η "διοίκηση" σε "κυριαρχία". Έχω την αί.σθηση ότι μόνο μια 

λεπτή γραμμή χωρ(.ζει αυτά τα δυό. Μια λεπτή γραμμή ισορροπίας που δεν εΙναι 

πάντα εύκολα ορατή, ιδιαίτερα σε όσο\!ς από μας δεν έχονμε νομικές γνώσεις και 

συνταγματική πρoπαtδεια. Μια λεπτή γραμμή ισορροπίας που για να διατηρηθεί 

χρειάζεται Q.,;aρoLtηTD η ειλικρίνεια και καλή θέληση και των δ\lO πλευρών. αλλά 

προ παντός χρειάζε'ται οριστική εγκατάλειψη από μέρους της Τουρκίας των ψπερια· 

λΙOtικών ΕΠεκτατικών της βλέψεων σε βάρος της Κύπρο\!. Αν α\!111 η ισορροπια 

στην πράξη και στην εξέλιξη της ζωής θα αναπτυχθεί σε ασφαλή και σταθερότερη 

ενότητα της χώρας ή αν θα λοξοδρομήσει σε διαχωρισμό και σε χωρωτή επικυ· 

ριαρχία της ΤουρκΙας, μόνο το μέλλον θα το δείξει και, δυστυχώς, τότε θα είναι 

πολύ αργά για να αναστρέψΟυμε την πορεία ή να διορθώσουμε το διαχωρισμό της 

χώρας μας. που θα είναι τότε γεγονός όχι μόνο τετελεσμένο. αλλά και νομιμοποιη· 

μένο διεθνώς και μάλιστα με τη δική μας \!πογραφή. 

Νομίζω πως όλα αυτά και οι πιθανές δυνατότητες δεν είναι εύκολο να προβλε· 
φθούν από όλους και από τώρα. Ιδιαίτερα ο μέσος κοινός πολίτης της Κύπρο\!, και 

οι μέσοι πολίτες συνιστούν τη μεγάλη πλεΙΟψηφία του λαού, δεν έχει ούτε πολλές 

ευκαιρίες για να ενημερωθεί πλήρως ούτε μπορεί να κατανοήσει τους περίτεχνους 

νομικούς όρους, Ύια να εκτιμήσει τις δυνατότητες και τις προεκτάσεις το\!ς, να 

προβλέψει σωστά και να α,τοφασίσει για τις επιλογές του. Στην καλύτερη των περι· 

πτώσεων ο μέσος πολίτης θα δεχθεΙ την καθοδήγηση της ηγεσΙας του κόμματος στο 

οποΙΟ ανήκει. Ο μέσος όμως πολΙτης της Κύπρου otyovρo κατανοεΙ και εΙνα~ 

προσηλωμένος στην εφαρμογή των βασικών αλλά γενικών αρχών. και δ~εκδικεΙ τη 
διασφάλιση των βασικών ελευθεριών κα~ των αναφαΙρετων ανθρωπΙνων δικαιω· 
μότων του. Ξέρει και σπαι τεΙ την Q.ι,;oχώρηση των τουρκικών στρατeυμάτων και των 

εποίκων και απαιτεί την επιστροφή στο σπίτι και στην περιουσία του σε συνθήκες 
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ασφάλειας. Ο κάθε ένας θέλε~ να ξέρει και απαιτεί ότι στη χώρα του θα είναι ελεύ

θερος να ταξιδέψει όπου θέλΕΙ, να ζήσει όπου θέλει και να εξασκήσει το επάγγελμα 
που θέλει. Και σίγουρα θέλει ειρήνη και θέλει και ασφάλεια και ομαλή λειτουργία 
του κράτους. Η διασφάλιση όμως αυτών των αναφαίρετων δικαιωμάτων του, όχι 

για πέντε ή δέκα χρόνια. όχι για μια γενιά , αλλά για όλες τις γενιές που θα ακολου
θήσουν. εξαρτάται από περίτεχνες νομικές πρόνοιες και από τις λοι.πές διευθετήσεις 

σε πολλά άλλα θέματα. 

Και εδω ακριβώς είναι που επικεντρώνεται τι μεγάλη. τι ιστορική eUΘίIVTl του 
Προέδρου της Δημοκρατίας και των ηγεσιών των κομμάτων, να διασφαλίσουν πέρα 
για πέρα για το λαό τους τούτο τα ιερά και αναφαίρετα δικαιώματα με δική τους 
ευθύνη. με δικό τονς ιruνεπή και ανυποχώρητο αγώνα. Αν δεν εξασφαλίσουν στα 
πλαίσια μιας λύσης αυτά τα δικαιώματα, δε θα αποτελεί γ~' αυτούς ούτε αποφυγή 
ευθύνης ούτε ελαφρυντικό το κατόπιν εορτής δημοψήφισμα με το παραπλανητικό 

ερώτημα αν δέχεται ή όχι ο λαός μια συνολική λύση που θα Q.,'"tootEQet ή θα περιο
ρίζει έστω ΟΠΟLOδήποτε από τα απαράγραπτα δίκαια και τα αναφαίρετα δικαιώματά 
ΤΟ\l. Σίγουρα η διαδικασία του δημΟψηφίοματος όπου θεωρητικά ο πολίτης -ο 
πλήρως ενημερωμένος πολίτης- κάνει τις εκτιμήσεις του, κρίνει και αποφασίζει, 

ηχεί σαν ,nα απόλvtα δημοκρατική διαδικασία, για να εκφράσει ο λαός την πολιτικ'ή 
του βούληση. 

Με βάση όμως τα όσα εl..πα για τα θέματα που συνθέτο\ΙV το κυπριακό και στα 

οποία θα κληθεί ο μέσος Κύπριος πολίτης να δώσει Q.,'"tάvτηση -και είπαμε αυτός 

είναι η πλεΙΟψηφία- διερωτώμαι αν αυτ'ή είναι προ.γματικά η πιο σωστ'ή και η πιο 

ενδεδειγμένη δημοκρατικ'ή μέθοδος για έκφραση της πολιτικ'ής βoiιλησης του λαού. 

Διερωτώμαι μ'ήπως ένα δημοψήφωμα, μετά που θα συνομολογηθεί η λυση και 
πάνω σε ένα θέμα που είναι τόσο σiινθετo σtην πραγματικότητα δε θα μετατραπεί σε 
μια τυπικ'ή διαδικασία [,,'"t ικύρωσης των αποφάσεων της πολιτικ'ής κομματικής 
ηγεσΙΟς. Απ' ότι ξέρω, σε δημοψηφίσματα ο λαός αποφαίνεται πάνω σε ερωτήματα 
110υ του υποβάλλονται και που μπορούν να α..'"tαντηθούν με ένα ναι ή ένα όχι' σε 

ερωτήματα και θέματα που είναι σtην αρμoδιότηrα, σtα δικαιώματα και τις εξου
σίες του κάθε πολίτη να τα εγκρίνει ή να τα ωιορρΙψΕΙ. Και με την ψήφο του 
ασφαλώς να δεσμεiισει τον εαυτό του και την εκάστοτε πολιτική ηγεσtα. 

Διερωτώμαι όμως, ειλικρινά, αν θέματα ελεuθερΙOς, θέματα ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και ατομικών ελευθεριών, όπου όπως λtγει και το Αμερικάνικο 
Σiινταγμα "είναι το αναπαλλοτρίωτο από γέννας δικαίωμα του κάθε ανθρώπου" 
διερωτώμαι, ειλικρινά, αν είναι θέματα που μπορούν να επαφίενται στην πολιτική 
κρίση και απόφαση οποιουδήποτε άλλου, έσtω ψηφοφόρου. 

Είναι δηλαδή δυνατό, επιτρεΠ1ό ή επιθυμητό η εφαρμογή των αναφαίρετων 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ατομικών ελευθεριών να τ ίθεται κάτω από την αίρεση 
μιας κάποιας πλεΙΟψηφίας ψηφοφόρων; Δικαιούνται δηλαδή με την ψήφο τους οι 
ψηφοφόροι να στερήσουν από μένα το δικαΙΟΟμα της ζωής; Το δικαίωμα να νέμομαι 

την περιουσία μου; Το δικαίωμα να ανα...'"tνtω, να κινούμαι, να εγκαθίσταμαι και να 

εργάζομαι όπου θέλω: Ειλικρινά δεν πιστεύω ότι μπορούν να τεθούν καν τέτοια 
ερωτ'ήματα κάτω από την αίρεση της ψηφοφορίας. Και δεν αναγνωριζω σε κανένα 
το δικαίωμα είτε με την ψήφο του είτε άλλως πως, πολύ λιγότερο σε διατεταγμένες 
πλειοψηφΙΙς, να αποφασ[σουν αυτοί για μένα αν θα δικαιούμαι να απολαμβάνω 
αναπαλλοτρίωτες, αναφαΙριτες ατομικές ελευθεριες και ανθρώπινα δικαιώματα που 
εΙναι η κληρονομιά μου, μόνο και μόνο επειδή γεννήθηκα ελεύθερος άνθρωπος. 
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Ας δούμε και μια άλλτι πτυχή . Όποια και να είναι τι λύση, και μιλώ γι.α Τ'ΓΙν 

καλύτερη πιΟανή περι.πτωση, είναι πιθανό μερικοί Ελληνοκύπριοι να επιστρέψουν 

στα σπίτια και στις περιουσίες τους κάτω από ελληνοκυπριακή διοίκηση, ενώ άλλοι 

κάτω α..-τό τουρκοκυπριακή διοίκηση, και αυτοΙ θα είναι τι μεΙΟψηφία των εκτοπι

σμένων. ΣΤl1 χειρότερη περΙ-ττωστι, κανένας ή πολυ λί.γοι θα έχουν δικαίωμα 
επωτροφής. Και στη μια και στην άλλη περίπτωση και αφού οι εκτοπισμένοι είναι 

180,000 περίπου, από 600,000 ελληνοκυπριακό πληθυσμό, οι επηρεαζόμενοι θα είναι 

εξ αντικειμένου τι μειοψηφία του συνόλου του Ελληνοκυπριακού πλllθυσμού. Όμως 
αυτοί είναι οι άμεσα ενδιαφερόμενοι και αυτούς καΙΗ περισσότερο το πρόβλημα. 

Και ποιοι θα ψηφίσουν λοιπόν και με ποιο δικαίωμα γι.α τα ανθρώπινα δικαιώματα, 

τις ατομικές ελευθερίες και την περιουσία. ιδιαίτερα αυτής της άμεσα επηρεαζό

μενης τάξης των εκτοπισθέντων; Μήπως η πλειοψηφία των Λεμεσιανών. των 

Λαρνακέων, των Παφιτών ή της ελεύθερης Λευκωσίας, θα ψηφίσουν και θα έχουν 

δικαίωμα να δεσμεύσουν αυτοί τους Κερυνιώτες, αν δηλαδή οι Κερυνιώτες θα έχουν 
δικαίωμα να επιστρέψουν στα σπίτια και στις περιουσίες τους; Ποιός έχει 

δικαίωμα να αποφασίσΗ με την ψήφο του για μένα, αν εγώ πρέπει υποχρεωτικά να 
μεταβιβάσω την περιουσία μου στα κατεχόμενα σε Τούρκο; Για να βρει μή.ί'tως ο 

ΠαφΙτης την ησυχία του ή για να επιστρέψει ο Aμμoχouστιανός στην ;τόλη του; 

~ε ποιό ηθικό ή έστω νομικό δικαίωμα δικαιούται κάποιος τρίτος ή έστω το 

κράτος να με υποχρεώσει σε υποχρεωτική απαλλοτρίωση της γης μου για λόγους 

πολιτικής σκοπιμότητας; Και ποιό κράτος; Αυτό nou θα διαλυθεί. για να δημιουρ

γηθεί ένα νέο ή το κράτος που ακόμα δεν ιδρύθηκε ; Και ποιοι είναι αuτoί -μια -yf:VLd 
μέσα στις χίλιες Jtou πέρασαν από αυτή τη γη, που εδω και 3.000 χρόνια είναι Ελλη

νική- περαστικοί αυτοί όπως κι εγώ, να α.ί"οφασίσουν οριστικά και τελεσίδικα όη η 

ελληνική γη στα κατεχόμενα θα γίνει και θα παραμείνει εσαεΙ τονρκική; Και τελικά. 

ποια είναι η επιλογή πον θα δοθεί εκ των uoτtριov στο λαό, για να επιλέξει με την 

ψήφο του; θα είναι ή επικύρωση ή χάος και πόλεμος; θα είναι τούτο επιλογή ή 

μήπως θα είναι πολιτικός εκβιασμός; 

Ειλικρινά δεν πιστεύω ότι ένα δημοψήφισμα νομιμοποιεί και επικνρώνει τελε

σίδικα μια πολιτικά σύνθετη Q.-rόφαση πον παΙρνο"ν οι πολιτικοί, αuτoί δηλαδή που 

προσωρινά βρίσκονται στην εξουσία. Μπορεί να ηχεί καλά και μπορεΙ, Ε.ι-rιφα

νε ιακά, να φαίνεται δημοκραηκή διαδικασία ένα δημΟψήφισμα, όμως εμείς έχουμε 

σοβαρές επιφνλάξεις αν το δημοψήφισμα είναι ο πιο σωστός τρόπος ή έστω και κατ' 
επίφαση ο δημοκρατικός τρόπος οριστικής και τελεσίδικης απόφασης για το εθνικό 

μέλλον αυτού τον τόπον. 

Κύριε Πρόεδρε, ήμονν και είμαι της γνώμης πως τα πολλά λόγια και οι επανα

λήψεις για ένα θέμα ύπαρξης. όπως είναι η ουσία και οι χειρισμοί του κυπριακού 

προβλήματος. υποβαθμίζουν τη σημασία του και υπονομεύονν την αποτελεσματικό

τητα της σνζήτησης. 

Έτσι με απόλυτη πεποίθηση ότι μερικά πράγματα στη ζωή δεν είναι 

διαπραγματεύσιμα, 

με την νπόμνηση ότι τούτος ο τόπος δεν εΙ-ναι χτήμα του δεξιού. τον 

αριστερού ή του κεντρώου. 

και με τη σννειδητοπο[ηση όη η γενιά μας είναι νποθηχευμένη έναντι τον 

χρέους για το αίμα αυτών ποu έφυγαν και για τις ζωές αυτών που θάρθονν. 
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εύχομαι τούτη την ώρα της δραματικτ,ς εθνικής δοκιμασίας τι φραστική ομοφωνία 

που παρατηρήθηκε σήμερα πάνω στις βασικές πτυχές του Κυπριακού να μετα

ποιηθεί σε ομοφωνΙΟ επί της ουσίας και των χειρισμών και μαζί αδελφωμένοι, λαός 
και κόμματα και ηγεσία να διαμορφώσουμε τα σωστά πεπρωμένα του τόπου μας και 

του πολώτοθου λαού μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ποιός θέλει το λόγο; 

Ο χ. Ευσταθίου. 

Ε. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Η κατάσταση στην οποία βρίσκεται σήμερα το Κυπριακό πρόβλημα εΙναι μια 

κατάσταση δραματική. Γιατί δεν είναι καθόλου υπερβολή να λεχθεί ότι το πρόβλημά 

μας βρίσκεται σtη χειρότερή του θέση από την απoφeόδα εκείνη χρονιά που κατέ

χουν τα εδάφη μας οι Τούρκοι μέχρι σήμερα. 

Η σημερινή κατάσταση χαρακτηρίζεται αι"τό μια όνε\! προηγουμένου έξαρση 

της τουρκικής αδιαλλαξίας, αφού ο Ντενκτάς μεταπήδησε αιτό την αξίωση για 

LOοτιμΙα των δύο περιφερειών σε αξίωση κυριαρχίας των περιφερειακών κρατών. 
Κάτι τέτοιο δεν είναι τίποτε άλλο παρά λύση που θα βασ(ζεται σε μια διεθVΉ 

συνθήκη συνεργασίας δύο κυρίαρχων κρατών. Δηλαδή η λ\Jση, όπως την εννοούν, 

την προβάλλουν και τη διεκδΙΚΟ\Jν οι TO\JQxoL και της Τουρκίας και της Κύπρου 
μέσω του Ντενκτάς, ε(ναι η διχοτόμηση της ΚύΠQOυ σε δύο κυρίαρχα κράτη και η εν 

συνεχεία διμερής συνεργασία 'Ιων δύο αυ'Ιών κρα'Ιών με IιLO μορφή διεθνΟ\Jς 

συνθήκης που θα ψηφιστεΙ 

Αυτή είναι η πικρή αλήΟεια και ας μην 'Ιην αν'Ιιπαρερχόμεθα. Εκείνο που 

ζη'Ιούν οι Τούρκοι είναι να 'Ιους αναγνωρΙσουμε 'Ιη διχο'Ιόμηση σε αντάλλαγμα 

πιθανών μικροαναπροσαρμογών ή άλλων μικροδΙΕυθετήσεων που Οα γίνουν σ'Ια 

σύνορα. Αλλά δεν αρκούνται σ' αυ'Ιό μόνο. Στις σκιώδεις εξουσίες που θα παραμεί. 

νουν ως αρμοδιότητες 'Ιης δήθεν κεντρικής κυβέρνησης θέλουν ισόημη και ισόμοιρη 

συμμε'Ιοχή, αφού για κανένα σχεδόν θέμα δεν μπορεί να α.."toqχισιζει η πλειοψηφία 

του 82% αν δεν αποδέχεται και δε συγκατανεύει με ομόφωνη γνώμη η μειοψηφία του 

18%. που σε συνδυασμό με την εκ πεΡΗροπής τουρκική προεδρία υποθηκεύει την 
(δια την ύπαρξη της Κυπριακής Δημοκρατίας οτην Τουρκία και με'Ιατρέπει 'Ιην 

Κύπρο, αν όχι σε αποικία, οπωσδήπο'Ιε σε προτεκτορότο της Τουρκίας. Αυτά είναι 

που θέλουν οι Τούρκοι από μας και αυτή είναι η πικρή αλήθεια αναφορικά με τη 

σημερινή κατάσ'Ιαση του κυπριακού προβλήματος. 

Ο ανηκειμενικός παρατηρητής, μακριά από προκαταλήψεις ή από μικροπολι· 

τικές τοποθετήσεις. για να χρησιμοποιήσω τα λόγια του κ. Χριοτόφια, θα πρέπει να 

δΙCLι"tιστώσε ι όη έχουμε αποτύχει να κάμψΟυμε 'Ιην 'Ιουρκική αδιαλλαξία. Αυτή θα 

πρέπει να είναι η δια..-τ(στωση του κάθε καλόπισ'Ιου εκτιμητή των εξελίξεων, ώστε να 

τίθεται επιτακηκά και εναγώνια το ζήτημα και 'Ιο θέμα: Μήπως η πολιτική που 

ακολουθούμε θα πρέπει να επανεξεταστεί; θα πρΙτει να αναθεωρηθεί: Μήπως θα 

πρέπει να αναζητήσουμε άλλους τρόπους για να εξαναγκασθεί η τουρκία να υποχω· 

ρήσει Q.ι"tό τις απαράδεκτες θέσεις της στο κυπριακό πρόβλημα. εφόσον αιΙτή η πολι· 

tικ'ή που ακολουθτ'ιθηκε μέχρι σήμερα είχε ως αποτέλεσμα την πλήρη ακαμψία και 

την έξαρση της τουρκικής αδιαλλαξίας; 
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Και το τιθέμενο θέμα εΙναι, αλήθεια Ποιά ε(ναι 11 πολιτική που ακολουθεί 11 
Κυπριακή κυβέρνηση για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος; Η ROktttxTj αυτή 
εΙναι μια πολύ απλή πολιτική. Είναι συνοπτικά τι ακόλουθη και έχε ι δύο σκέλη: 

Πρώτο. εμπλοκή σε στειρες και σε εvτελώς άγονες διαπραγματεύσεις που ξεχΙ
νησαν πριν ακόμα Ία τανκς ολοκληρώσουν την κατάληψTJ της Βόρειας Κύπρου τον 

Αύγουστο του 1974 χαι στις οποίες μας ενέπλεξαν οι Τούρκοι, ώστε να αποπροσα

νατολωθεί η διεθνής κοινή γνώμη ότι δήθεν αναζητείται χαι κατά συνέπεια αναμέ
νΕται λύση μέσω των διαπραγματεύσεων. 

Το άλλο σκέλος της πολιτικής αυτής ήταν και εξακολουθεί να είναι ότι θα 

πρέΠΕΙ να σταματήσουμε να αντιδικούμε με την Τουρκ(α 'ή, όπως είχε διατυπωθεί, να 

αποφύγουμε την πολιτική των γρονθοκοπημάτων με την Τουρκία, αποφεύγοντας τ~ς 

προσφυγές στους διεθνείς οργανισμούς και αλλού εναντίον της. γιατί κάμνοντάς το 

την ερεθίζαμε κα~ την κάμναμε να :rttισμώνει, ενώ αν ήμαστε ευγενικοί και σvyxατα

βατικοί θα την κάμναμε πιο διαλλακτική και θα την κάμναμε στο τέλος να υποχω
ρήσει. Αυτό το σκέλος της πoλ~τικής ε ισήχθηκε τα τελευταία δέκα χρόνια και εξακο

λουθεί να εφαρμόζεται μέχρι σήμερα. 

Πρoβλtψαμε και υποδείξαμε ότι η πολιtlκή αυτή δεν ήταν μόνο μια αφελής 
πολιτική, αλλά μια εντελώς ατελέσφορη και 10 χειρότερο εξυπηρεηκή 1ων τουρ
κικών συμφερόντων. Για1ί εδραίωνε την κατοχή και άψηνε την Τουρκία εντελώς 

ανενόχλητη να νέμεται την κατοχική της λεία και να εδραιώνει το παράνομο καθε

στώς που δημιούργησε. 

Άκουσα με πολλή προσοχή τα όσα εξέθεσε εκ μέρους του ΑΚΕΛ ο κ. Χριστό

φιας και εκ μέρους του Δημοκραηκού Συναγερμού ο κ. Γλαύκος KληρLδης για τις 
θέσεις των κομμάτων 10υς στο κυπριακό. Μας είπαν ουσιαστικά γιατί θα πρέπει 10 
κυπριακό να επιλυθεί με ειρηνικές συνομιλίες, πράγμα που όλοι ανεξαίρετα το 

αποδεχόμαστε. Μας ανέφεραν για 1ην αδιαλλαξία της Άγκυρας και του N1εvκτάς. 
πράγμα για το οποίο κανένας δε διαφωνεΙ Για το όη ζητούν αντί να δίδουν, για 

την αναγχαιό1η1α της διεθνούς διασκέψεως, για το ότι επέστη ο χρόνος να α,τοδο

θούν οι ευθύνες της μη λύσεως του Κυπριακού στην Τουρκία, για το ότι θα πρέπει 

να ι[ναι δίκαιος ο Γενικός Γραμματέας απέναντι μας, για την αναγκαιότητα να 

πιέσουν οι Αμερικανοί την Τουρκία. μα κανένας δε διαφωνεί με τα όσα εξετέθηκαν 

από τους ομιλητές. 

Με όλο όμως το σεβασμό και την εκτίμηση προς τους ομιλητές, δε μας 

υπέδειξαν πως θα βγούμε από το αδιέξοδο. Το πως δηλαδή το 37% της γης μας θα 
απελευθερωθεί από την τουρκική κατοχή και για το πως θα εγκαθιδρυθεί 

ομοσπονδία που να διασφαλίζει την ακεραιότητα και .ην ενότητα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και τα ανθρώπινα δικαιώματα των πολιτών της. 

Έτσι η συζήτηση μετατράπηκε για μισ ακόμα φορά σι φραστικούς αφορισμούς 

εναντίον της τουρκικής αδιαλλαξίας και σε ευχές και σε προσδοκίες για να ΕΠιρρι
φθούν οι ευθύνες του αδιεξόδου στην Τουρκία. πράγμα που δεν έγινε και ούτε 

πρόκειται να γίνει σε βάρος της Τουρκίας ποτέ, όπως δεν έγινε σε καμι.ό: περl.πτωση 

στο παρελθόν. Ο Χ. Λέτσκυ χθες ακόμα απέδωσε το αδιέξοδο και τη ματαίωση της 

συναντήσεως της Νέας Υόρκης όχι στην αδιαλλαξία του κ. Γιλμάζ, αλλά στη 

διαφωνία των κυρίων Μητσοτάκη και Γιλμάζ. 

ΤΟ τιθέμενο όμως θέμα παραμένει και είναι το η πρέπει να γίνει. του πως 

πορευόμεθα για να βγούμε από το αδιέξοδο των 17 χρόνων. Αυ1ή είναι η ουσία της 
σημερινής συζήτησης και εδώ καλούμεθα να καταθέσουμε τις προτάσεις μας. 
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Η δική μας πρόταση είναι ότι, χωρίς καμιά αναβολή, θα πρέπει να αναλόβει η 
πλεuρά μας. δηλαδή η νόμιμη κυβέρνηση της Κυπριακής ΔημοχραtΙας, τις αναΥχαΙες 

πρωτοβουλίες για την προώθηση Ίων κυπριακών θέσεων προς επtλυση του 
κυπριακού προβλήματος και την παύση Τllς κατοχης με την απελευθέρωση των κατε· 
χόμενων εδαφών της Κυπριοκης Δημοκρατίας. 

Ειδικότερα θέλω να αναφέρω πως εκεΙνο πο\l παρατηρείται είναι ότι ουσια

στικά τι πολιτική μας περι.ορίζετοι και εξαντλείται στο να αντιμετωπίζονται οι 
εκάστοτε επεΚΤΕινόμενες αξιώσεις ή τα πεπραγμένα του Ντενκτάς και της Τουρκ{ας 

με διαμαρτυρLες ή παρεμβάσεις οε φιλικές κυβερντ'ισεις, πώς, δηλαδή θα πεισθεί ο 

Ντενκτάς και η Τουρκία να μην κάμOΊJν εκείνο Τι να μην κάμουν το άλλο. να μην 
εποικίσο"" την Αμμόχωστο. να μην καταργήσουν τα δι,αβατηρια και δεν αναλάβαμε 
εμεΙς πρωτοβουλίες προώθησης των δικών μας ξεκάθαρων θέσεων που είναι η 
αξίωση τοιι κάθε θύματος εισβολής να ελειιθερώσει τα κατεχόμενα εδάφη τοιι. του 
κάθε θύματος κλοm;ς να τοιι αποδοθούν τα κλοπιμαία. τοιι κάθε στερημένοιι των 

ανθρωπίνων τοιι δικαιωμάτων να του αποδοθούν τα δικαιώματά τοιι. 

Σε αντίθεση από εμάς ο Ραούφ Ντενκτάς προβάλλει τις πιο εξωφρενικές και 

παράλογες απαιτήσεις τις οποίες διατυπώνει και σε f->-τΙσημα έγγραφα των 

Hνωμtνων Εθνών και τα διανέμει στο διεθνή οργανισμό. δι.αστρεβλώνοντας την 

αλήθεια και προβάλλοντας θέσεις τις οποίες προωθεί κερδίζοντας συνεχώς έδαφος. 

θα πρέπει να εγκαταλειφθεί με δUΌ λόγια η ολέθρια πολιτική τοιι εξειιμενι· 
σμού τοιι κατακτητή και της απoφuyής των γρσνθοχοπημάτων που εφαρμόζεται 

σήμερα με τα ολέθρι.α αποτελέσματά της. Ηναι ανήκοιιοτο η κατεχόμενη χώρα να 

διστάζει να προσφεύγει, να διστάζει να αξιώνει σοβαρά και σωστά και εκεΙ ποιι 

πρέπει την απελειιθέρωσή της από τον ασιάτη κατακτητή" Μια ειιρωπα'ίκή χώρα, η 

πι.ο στενά σιινδεδεμένη με την EUΡώπη χώρα του κόσμου, μετά από τις χώρες που 

είναι ενταγμένες στην ΕΟΚ, να αποφεύγει να αξιώνει την καταδίκη του εισβολέα και 

την άρση της κατοχής σε οποι.αδήποτε ευκαιρ(α της διδεται σε οποι.οδήποτε χρόνο 

και σε οποιοδήποτε τόπο. Η δειλία και 11 ατολμία είναι το κύριο χαρακτηριστικό 
της πολιτικής μας για την επιλυση του κυπριακού προβλήματος. 

θα λεχθεί ότι αυτό μας υπέδειξαν οι Αμερικανοί και οι Άγγλοι και πράγματι 

από εχεΙ εκπορεύεται η πολιτική αυτού του εξευμενισμού της Τουρκίας" Αλλά θα 
πρέπει να ωτομνήσω ότι το πράσινο φως για την εισβολή είναι η Αμερική που το 

έδωσε στην Τουρκία και ότι η εγγυήτρια δύναμη, η Αγγλια, όχι μόνο δεν αντέδρασε, 

αλλά στηρίζει και οικονομικά και πολιτικά το παράνομο τουρκοκυπριακό κράτος" 

θέλω επίσης να υπομνήσω όη είναι η Αμερική που μας πιέζει κάθε Σεπτέμβριο 

με διάφορες προφόσεις και στημένα σκηνικά και σενάρια, με διάφορους aπεσταλμέ

νους και με ποικίλες μεθοδεύσεις που εκδηλώνονται συνήθως κάθε Σεπτέμβριο. 
ώστε να μl1ν προσφεύγουμε στο Διεθνή Οργανισμό, για να αφεθεί 11 Τουρκία ανενό· 
χλητη να απεργόζεται την καταστροφή μας. 

Όσον αφορά τη νέα πρωτοβουλία θέλω να ιιποδειξω ότι εντάσσεται στην 

προσπάθεια της Αμερικής για να αρθεί το εμπόδιο της ενεργοποίησης των ευρω.. 
πα"ίκών προγραμμάτων για οικονομική ανόρθωση της Τουρκίας, για εξυπηρέτηση 

και πάλιν της Τουρκίας. Πρωτοβουλια έχει αναληφθεί, γιατί λέχθηκε στον Πρόεδρο 

Μπους από τους ιθύνοντες της ΕΟΚ ότι 11 πορεία της Τουρκίας προς την Ευρώπη 
παρεμποδίζεται λόγω της εκκρεμότητας του κυπριακού προβλήματος και γι' αυτό 
έχει αναληφθεί η αμερικανική πρωτοβουλία, ώστε να διευκολυνθεί η Τουρκία στις 

ευρωπα"ίκές της διεκδικήσεις. 
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Αυτή τι πραγματικότητα. κύριo~ σuνάδελφoι, μας δίδει και το στίγμα της πλεiι
οεως για μLO νέα πορε(α, της πορείας μας προς "[ην Ευρώπη, την οποία δυστυχώς με 
επέμβαση της ΑγΥλιας που εκτελεί χρέη δορυφόρου της Αμερικής στην Ευρώπη και 
της (διας της Αμερικής, ο Πρόεδρος βασιλείου έχει παρακάμψει ή έστω έχει παραμε_ 
λήσει κατά τη διάρκεια της θητείας του. 

Τα δρομολόγιο ΛoνδΙνoυ-OUΆσιγκτων κατήντησαν εξοργιστικά, γιατί απΟΤΕ
λούν πρόκληση για τσυς Ευρωπαίους φίλους μας όπως εΙχαμε ΤΤιν ευκαιρία να 
διαπιστώσουμε με δική μας αντίληψη στις κοινοβουλευτικές επισκέψεις μας σΗς 
Ευρωπο'Ι:κές χώρες στο πρόσφατο παρελθόν. Είναι προς πίστην και προς έπαινο 
της Βουλής τι πρωτοβουλία του Σώματος επί κοινοβουλευτικού επιπέδου, που δwτη
ρούν ζωντανό ακόμα το θέμα μας οτον ευρωπο'ίκό χώρο με τη βοήθεια των φΙλων 
και συναδέλφων βουλευτών του ευρωπα'ίκού χώρου, 

Εκεί πρέπει να στρέψουμε την προσοχή μας. γιατί η Ευρώπη είναι η ανερχό

μενη νέα παγκόσμια δύναμη. Αυτή θα είναι και θα γίνεται μέρα με τη μέρα η αντί
παλη δύναμη της Αμερικής στον παγκόσμιο ανταγωνιστικό χώρο. Η δορυφόρος της 
Αμερικής, Τουρκία, βρίσκεται στο αντίπαλο στρατόπεδο της Ευρώπης στην αντιπα

ράθεση των συμφερόντων της νέας ανερχόμενης δύναμης που είναι η Ευρώπη σε 
αντι.nαράθεση προς την αμερικάνικη υπερδύναμη. 

Ο χώρος μας Ύεωποληικά είναι χώρος καθαρά ευρωπα'ίκού ενδιαφέροντος και 

ευρωπαΙκών συμφερόντων, Γι' αυτό θα πρέπει να στραφούμε στην Ευρώπη με μια 

νέα ευφάνταστη, τολμηρή. ευρωπα'ίκή ποληική Ύια την Ε.ι-ιίλυση του προβλήματός 

μας. Και το Ύεγονός και μόνο ότι ο Ντενκτάς και η Τουρκία με τη συμπαράσταση 

της Αγγλίας προσπάθησαν να α..τοτρέψΟυν την υποβολή της αίτησής μας για την 

ένταξή μας στην Ευρώπη, δείχνει καθαρά πόσο ενοχλητική είναι η Ευρώπη για τα 

σχέδια της Τουρκίας εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας. Εμείς δυστυχ.ώς πάλιν 

υποκύψαμε στις τούρκικες αξιώσεις και χάσαμε την ευκαιρΙα της υποβολής της 

αί-τησής μας για ένταξη στην Ευρώπη, όταν την προεδρία της ΕΟΚ είχε η Ελλάδα 

και παρά τις εκκλήσεις που ο τότε αρμόδιος Υπουργός κ, Θεόδωρος Πάγκαλος 

υπέβαλλε σ-τον κ, Βασιλείου για την υποβολή της αίτησής μας, 

Λέχθηκε ότι δεσμευόμαστε από ης προτάσεις μας για ομοσπονδία που υποβά
λαμε στη Βιέννη στις 31.3.1987 και επαναλάβαμε το 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν έχετε πολλά. να υπάρχει μια συντόμευση. 

Ε, ΕγΣΊΆθ IΟΥ: 

ΟΙ προτάσεις εκείνες εκκρεμούν από το ]977 και αναμένουμε την αποδοχή 
τους από την άλλη πλευρά για 14 τώρα χρόνια. Ο κ. Κληρίδης αναφtρθηκε στις 

προτάσεις αυτές, θα ήθελα να πω και εγώ δυο λόγια περισσότερα. 

Οι προτάσεις αυτές, που ήταν το έσχατο σημείο των υποχωρήσεών μας, ήταν 

οι οδυνηρές παραχωρήσεις της πλευράς μας και πρόβλεπαν τη δημιουργία ομοσπον

δίας και όχι συνομοσπονδίας αυτό αναφερόταν ρητά, Διασφαλίζουν την 

κυριαρχΙα. την ανεξαρτησία και την ακεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

Προβλέπουν ως μόνη νομική προσωπικότητα την Κυπριακή Δημοκρατία. υπό τον 

όρο ότι όλες οι διεθνείς συνθήκες που αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώματα διαφυ

λάσσονται υπέρ των ποληών της Δημοκρατίας. Η περιουσία, η επιλογή του τόπου 

εγκατάστασης, του τό;του άσκησης επαγγέλματος, η Q.ι-ιόκτηση και διάθεση περιου-
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σίας διασφαλιζονται πλήρως για τους κατοίκους της Κυπριακής Δημοκρατ(ας. 
Αυτές είναι οι προτάσΕις μας και αυτές ης προτάσεις δεχόμαστε όη μας δεσμεύουν. 

Μπορεί όμως κανένας να μας πει αδιάλλακτους, κύριοι συνάδελφοι, γιατΙ 

θέλουμε την εφαρμογή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων για όλους τους πολιτες της 
Κυπριακής Δημοκρατί.ας, όπως αυτά τα ανθρώπινα δικαιώματα προβλέπονται α..ίό 

τον EUΡΩπα"ίκό Χάρτη και την Ευρωπο'Cκή Σύμβαση των Ανθρωπίνων ΔιχOI.ω

μάτων; 

Είναι ποτέ δυνατό να μας χαρακτηρίσουν αδιάλλακτους οι Ευρωπαίοι. γι.ατ( 
επιμένουμε στην εφαρμογή των ευρωπα"ίκών συμβόσεων και αρχών για τα ανθρώ
πινα δικαιώματα; Γι' αυτό το λόγο δεν μπορούμε και διαφωνούμε προς όσους 
ανέφεραν ότι οι προτάσεις δεν είναι τελεσίγραφα για να μην επιδέχονται συναλ
λαγές, γιατί τα ανθρώπινα δικα~ώματα καμιά συναλλαyιl δεν επ~δέχoνται. Καμιά 

χώρα δεν μπορε' να εγκαθιδρύση καθεστώς αποδεκτό, όταν τα ανθρώπ~να δικαιώ· 

ματα των πoλ~τών της ε ίναι διαπραγματεύσιμα και καταπι.έζονται. 

Διέκοψα, κύριε Πρόεδρε, λόγω του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορείτε να κάμετε το κλεi.σιμό σας. Για όνομα του θεού! 

Ο κ. Ανασταοιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρ6εδρε, κυριοι συνόδελφοι, 

Λέχθηκε από ένα συνόδελφο ότι μας διακατέχει δυσφορια για τη συζτ,τηση του 

θέματος. θέλω να βεβαιώσω. και φαίνεται ξεκάθαρα από την όλη συζτ,τηση, πως αν 

είναι κώτοιους που τους διακατέχει ευφορία από αυτ'ή τη συζτ,τηση, και πρέπει να 
τους διακατέχει. είναι το σ\ινολο της Βουλής. Γιατί διαφόνηκε ξεκάθαρα πως 

κανένας μα κανένας δεν απορρΙ-ττει τη διζωνική ομοσπονδία. Κανένας μα κανένας 

δεν εισηγείται και δεν ε ισηyιlθηκε και δε διανοτ,θηκε να εισηγηθεί πως εππρέπεται η 
υπαναχώρηση a..-τό τις ομόφωνες προτάσεις του Ι 989 ή τις ομόφωνες αποφάσεις με 
την εδώ παρουσία του κ. Μητσοτάκη τον Ιούνιο του Ι99Ι Κανένας μα κανένας δεν 
αμφισβτ,τησε την τουρκική αδιαλλαξία. κανένας δε διαφωνεί με όσες διαπ~στώσεις 
έχουν γίνει πως θα πρέπει δηλαδ'ή να εμμείνουμε σε μια λειτουργτ,σιμη ομοσπονδία 

που να διασφαλιζει τις τρεις βασικές ελευθερίες, που να διασφαλίζει την αποχώ· 

ρηση των τουρκικών στρατευμάτων και εποίκων, που να διασφαλίζει με εγγυτ,σεις 

την επιβίωση του Κυπριακού Ελληνισμού. 

Αν εΙνα~ κάπου που διαφάνηκε διαφωνία δεν εΙναι σίγουρα στο στόχο της 

επιδιωκόμενης λύσης, αλλά στη στρατηγική ή στις μεθοδευσεις ή στους χειρ ισμούς. 

Και αυτό είνα~ ίσως από τα σημαντικότερα που πρέπει να υπερτονιστει. Γιατί αν 

υπ'ήρχε οποιοσδήποτε που διαφωνούσε με την ομοσπονδία, θα έπρεπε να ιο είχε πει 
και δεν το έχω ακούσει από κανένα των ομιλητών. Υπερτονίστηκαν ίσως, και δικαι
ολογημένα λέω, κώτοιες ανησυχίες. 

Έχουν λεχθεί πολλά, δυστυχώς με βάση όχι τις δικές μας θέσεις αλλά τις 

αδιάλλακτες πρρτάσεις του Ντενκτάς. Κάποιοι θεμελΙωσαν ολόκληρο διάλογο και 

επιχειρ'ήματα όχι με βάση αυτά που εμεις επιδιώκουμε, αλλά αυτά που η τουρκική 
πλευρό διεκδικεΙ Και αυτό ίσως να μην ήταν απόλυτα ορθόδοξο και είναι αυτό, 
κύριε Ομήρου. που ωτοτελεί παρα..-τλάνηση και παραπληροφόρηση του λαού. Όταν 

επιδιώκετε να αποδώσετε στη δικ'ή μας πλευρό πως υποστηριζουμε τις ΤOUΡΚικές 
θέσεις. 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Εγώ έθεσα ερωτήματα στα οποία εί.-το ότι όλοι πρέΠΕΙ να α..-τοντησοuμε. Αυτό 
έκανα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Αποvtώ. 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Όχι σε σένα. ε[ναι στον χ. ΙεροδΙQκό\lOu. 

Ν. ΑΝΑΣΙΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Όχι. όχι και θα παρακαλούσα να μη με διακόπτετε, αλλά δε θα με ενοχλεί αν 
υποβάλλεΤΕ και ερωτήματα. 

Ο κ. Ομήρου είπε όη επιχε ιρείται μια παραπλάνηση στην όλη συζήτηση σε 

σχέση με την ομοσπονδια και μη, για να διακοπεί ο διάλογος στη Βουλή ή για να 
θεωρηθούν κάποιοι ότι δε θα έπρεπε να μιλούν όπως μιλούν. 

Εκείνο που έχει σημασία. κύριοι συνάδελφοι, είναι να εξετάσουμε επιτέλους 
κάποιο στιγμή πού οδηγούμαστε με τις θέσει.ς που υιοθετούμε οι οποΙες είναι βασι.
σμέ~ς όχι πάνω στις 0.0 διότι εδώ τι συζήτηση γίνεται σήμερα για τους κινδύνους 
όχι του τι οι τούρκοι ζητούν. αλλά από τους κινδύνους που θα διατρέξουμε αν η 
δ~κή μας πλευρά υπoχωρήσε~ και σ..-τοδεχτεΙ τις τουρκικές θέσεις. 

Και το θέμα ενεγράφη. γιατί υπήρχαν τάχατες αυτοί o~ κίνδυνοι κα~ θα πρέι-.:ει 
να πληροφορηθεί ο λαός κατά πόσο η δική μας πλευρά δέχτηκε ή αποδέχτηκε. και 
δεν ακούσαμε από κανένα να πει όη υπήρξε CXi1:ό οποιοδήποτε πoλ~ηκό σχήμα ή 
πολιηκό κόμμα ή πoλ~ηκό ηγέτη η αποδοχή της εκ περιτροπής προεδρίας. η μη 
επιστροφή όλων ανεξαίρετα των προσφύγων, η μη αποχώρηση όλων ανεξαίρετα των 
τουρκικών στρατευμάτων. Αν υπήρξε κάποια διαφοροποίηση είναι κατά πόσο για 
κάποιο περιορισμένο διάστημα -και αυrό ήtαν και πόλιν εισήγηση των Ηνωμένων 

Εθνών- θα ήταν δυνατό να δεχτούμε ή να ανεχτούμε 2.000 Τούρκους. υπό την 
κάλυψη των συνθηκών της Ζυρίχης, σαν ΤΟΥΡΔ ΥΚ και άλλες 2.000 ανt(στOιχα σαν 
ΕΛΔ ΥΚ . Και είναι να διερωτάται κανένας: Τι είναι προημότερο; Να παραμείνουν 
οι 35.000 κατοχικά στρατεύματα ή να παραμείνουν οι 2,000 με αντίστοιχες ελλη
νικές δυνάμεις 2,000. ενώ θα υπάρξει και αποχώρηση των εποίκων με επιστροφή 
των προσφύγων. με επαρκείς εγγυήσεις για τη διασφάλιση των τριών βασικών 

ελευθεριών: 

Τι είναι προημότερο, κύριοι συνάδελφοι; Να υιοθετήσουμε την εισήγηση που 
υποβάλλουν κάποιοι πως πρέπει να αφήσουμε τα πράγματα όπως έχουν, γ ιατί 
πιθανόν κάποια μέρα οι συνθήκες θα διαφoρoπo~ηθoίιν και έτσι θα επιτρέψουν σε 

κάποιες δυνάμεις να ασκήσουν πιέσεις στην τουρκία: Και διερωτώμαι αν δεν αντι
λαμβανόμαστε. επιχειρηματολογώντας έτσι . πως ο χρόνος φαίνεται να παγιώνει τα 
τετελεσμένα και πως τα πράγματα δυστυχώς δε μένουν όπως έχουν σήμερα, διόη 
είναι ήδη γεγονός η αναβάθμιση των σχέσεων των ισλαμικών κρατών με το ψευδο
κράτος Ντενκτάς, έστω και αν το αποκαλούμε κοινότητα. Είναι το τελευταΙΟ βήμα 
προ της αναγνώρισης. 

Και ακόμα είναι ένα άλλο γεγονός. Πως πtρα από την ανακήρυξη του ψευδο

κράτους το ]983. επί άλλων κυβερνήσεων, και δε θα ασχοληθώ με την παρελθoνtO
λΟΥω. διότι δεν είναι στόχος κα~ σκοπός της συζήτησης η ανάξεση πληγών ή η 
απόδοση σε άλλους ευθυνών, όπως επιχείρησαν κάποιοι να κάμουν, αλλά πρέπει να 
θυμ,.,Οούμε όη πρόσφατα μόλις έχουν καταΡΎ1Ίθεί τα διαβατήρια και κυκλοφοροίιν 
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ελεύθερα 11 εξ ανατολίας έποικοι. Και διερωτώμαι αν διονοηθήκατε τον κΙνδuνo 
πο\) διατρέχουμε. αν πράγματι αφήσουμε 1α πράγματα με το ρητορικό πατριωτισμό 
και κά.ίτοιες επάλξεις πο" δεν τις βλέ.ίω και δεν τις είδα και δεν τις αντιλαμβά· 
νομαι, απλά να λέμε ότι πρέπει να παραμείνουμε σε επάλξεις για αγώνα. ποιον 
αγώνα δεν άκουσα. σε αναμονή ότι τα σνμφέρovτα της Αμερικής θα διαφοροποιη· 
θούν, τα συμφέροντα της Σοβιετικής Ένωσης θα διαφοροποιηθούν. της Kεvτρικής 
Ευρώπης ή των Αδέσμευτων, αν υπάρχουν, θα διαφοροποιηθούν. ώστε όλοι αυτοί 

μαζί, έστω και αν δεν έχουμε πετρέλαια, θα συΥκινηθούν για να ασκήσουν πιέσεις 
πάνω στην Τουρκία για υποχωρήσεις που και τώρα αν θελήσουν, και τώρα αν 
είμαστε συνεπεi.ς σε κάποια μορφή λύσης που όλοι υιοθετήσαμε. ορθόδοξης επανα
λαμβάνω λύσης. μπορεί άνετα να το επιτύχουμε, φτάνε~ να το εννοούμε και να 
εΙμαστε συνεπείς στην πορεΙα που θα ακολουθήσουμε. 

Kα~ Οέλω να ρωτήσω: Διανοηθήκατε όη με την κατάργηση των δ~αβατηρΙων 
κα~ την ελεύθερη είσοδο των Τούρκων στα καΤΕχόμενα θα επαναληφθεί το φσ.~νό
μενο της Αλεξανδρέττας; Ήδη γίνεται η αλλαγή του δημογραφικού χαρακτήρα της 
Μικράς Ασίας. της Κωνστανηνούπολης και όλων όοων πατρίδων ελληνικών έχουμε 

χάσει. Δ~ανoηθήκατε τι θα γΙνει. όταν υπάρξει πληθυσμιακή έκρηξη στα κατεχό
μενα; Ήδη πρόσφατα ο ημερήσιος τύπος δημoσιεύε~ όη σπείρες εξ ανατολΙας, κα~ 

ήδη έχουν συλληφθεί τρεις, άρχισαν να εισέρχονται στην ελεύθερη περιοχή και να 
ληστεύουν. Να είστε βέβαιοι ότι όπως μαρτυρούν και οι τουρκοκύπριοι που επιδιώ
κουν λύση, και πιστεύουμε στην ειλικρίνειά τονς, αν εκείνοι διατρέχουν κίνδυνο 
ύπαρξης, πολύ περισσότερο οι Έλληνες θα δι.aτρέχoυν. και η μέθοδος της ΤουρκΙας 
για τουρκοποΙηση δε θα εΙναι η ολοκληρωτική κατάληψη με στρατι.ωτικά μέσα. θα 
είναι η διά της μεθόδου του σαλαμιού, κύριοι συνάδελφοι. κατάληψη της Κύπρου. 
Τι θα γίνεται; ΟΙ παραμεθόριες περιοχές, και δεν εννοώ παραμεθόριες υπό την 
έννοια των συνόρων για να μην παρεξηγούμαι. θα δέχονται καθημερινό τους πεινα
σμένους της ανατολΙας, τους οποΙους έντεχνα" Άγκυρα θα στέλνει. Και διεωρω
τώμαι. ΠοΙοι θα ε'να~ εκείνοι που θα παραμένουν στις ακριτικές περιοχές; ΠοΙοι 
θα αντέχουν να βλέπουν τα παιδιά, τις συζύγους, ης κόρες και τους συΥγενεις τους 
ή να δολοφονούνται ή να β~άζoνται ή να κλέπτονται; Σιγά σ~γά θα μετακινούνται 
προς την ενδοχώρα και δε θα αργήσει ο χρόνος. αν αφήσουμε τα πράγματα όπως 

ισχυριζονται ορισμένοι. που θα διερωτώμαστε πού ήταν κάποτε " Ελληνική 
Κύπρος. 

Και διεωρωτώμα~ τι είναι προτιμότερο; Να ξεκιντΊσουμε μια διεθνοποίηση, 
και δε διαφωνώ καθόλου. μια παγκόσμια εκστρατεία με κάτ~ το συγκεκριμένο. ώστε 
να πείσουμε πως δ~εκδ~κoύμε τα δίκαια και τα ανθρώπ~να δικαιώματά μας. αλλά με 
βάση μια λύση που φαίνεται καλώς ή κακώς να αποτέλεσε το έσχατο όριο υποχώ
ρησης της ελληνοκυπριακης πλευράς κάτω <lι-τό τις δοσμένες συνθήκες Τι κάτ~ άλλο 

και τι; 

Αν και πιστεύω πως θα εί.ναι ίσως κατά την άπΟψη μου και το φρονιμότερο και 

το πιο πατριωτικό υιοθετώντας, όπως υιοθετούμε, τις συμφωνίες κορυφής σε 

συνδυασμό με τις ομόφωνες προτάσεις μας του 1989 κα~ 1991 να ετοιμάσουμε μια 
πρόταση λύσης που να δ~ασφαλΙζει και τα δικά μας δικαιώματα αλλά να μην aποξε

νώνει και των Toυρκoκυπρl.ων τη διασφάλιστι των δικαιωμάτων και να εισηγηθoiιμε 
προς κάθε κατεύθυνση και χώρα ότι αυτό εμείς εννούμε και α\lτό διεκδικούμε και 
τίποτε λιγότερο δεν Q.ι-τOOεχόμαστε. Υπάρχει χώρα. και πολύ σωστά είπε ο κ. E1J<Πα
θΙΟυ. που δε θα αποδεχθεί την εφαρμογή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων; Σίγουρα όχι. 
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Αλλά ποίι υπάρχουν οι αμφιβολίες xα~ ίσως κάπΟΤΕ δεν ήμαστε όσο έπρεπε 

πειστικοί; Διότι ακούονται και φωνές που λtνε ότι α..-ταΗΕΙται και επανατοποθέ

τηση, MOLtEtTClL και εγκατάλειψη της ομοσΠΟ"δ(ας, απαιτείται ίσως και μια άλλη 

μορφή αγώνα και διακοπή TO\l διαλόγου κτλ . 

Κύριοι συνάδελφοι, αν ο Χ. Μπους έχει κάπου κινητοποιηθεί, σε οποιοδήποτε 

βαθμό έχει κινητοποιηθεί, είμαι βέβαιος πως το έπραξε όχι διότι ενδιαφέρnQΙ και 
διότι θα είναι ωμός και Ειλικρινής για τα ανθρώπινα δικαιώματα των Ελλήνων της 
Κύπρου. Αυτά παραβιάζονται από το 1974 και η Αμερική περί άλλων τυeβάζει. 
Κάποιες εξελ{ξεις οπωσδήποτε στον Κόλπο. αλλά πρώηστα η πεπο'θηΟl1 ή το 
γεγονός ότι έχουμε πείσει Τι το Ύεγονός ότι η κινητοποίηση και η διεθνΟΠΟΙΤιοη στο 
βαθμό που την εΙχαμε κάμει, και δεν εΙναι ανάγκη να πρόκειται περί κατ' έτος ψηφι
σμάτων που εκδtδoνται από τα Ηνωμένα Έθνη, είναι και ΟΙ επαφές με τις κυβερνη
σεις, εΙνα~ και η διπλωματική δραστηριότητα, ε(ναι και η δραστηριότητα και ενεργο
ποί.ηση της Βουλής που μεταφέρη ότι αυτός ο τόπος βρίσκεται και υπό κατοχή και 
οπωσδήποτε υποφέρει . 

Εκείνο το οποίο κ~νητoπoί.ησε την Ευρώπη, εκείνο το οποίο κινητοπο(ησε τους 

Αμερικανούς ήταν η πεπο(θηση πως κάπου υπάρχει άδικο, κά.ι.ου πρέπει να βρεθεί 

δικαιοσύνη. Εκείνο που υπολείπεται από εμάς είναι να πείσουμε η επιτέλους είναι 
δικαιοσύνη, η επιτέλους είναι αυτό που θέλουμε και πρέπει να το διεκδικήσουμε 
πιστεύω με συνέπεια. 

Αντί να κινδυνολογούμε, ανtί κάποιοι βοηθοί γενικοί εωαγγελείς να κάθOνtα~ 
και να λένε μόνο τα αρνηnκά της ομοσπονδίας, θα τους ήθελα ως νομικούς λειτουρ
γούς αυτού του κράτους, αλλά και το κράτος έχει ευθύνη να τους αναθέσει επιτέ

λους, να κάμουν το λειτουργήσιμο σύνταγμα όπως εμείς το εννοούμε. Και να 
δώσουμε αυτό το λειτουργήσιμο σύνταγμα τη~ ομοσπονδίας -όπως όλοι συμφω
νούμε σε αυτή την αίθουσα και στο Εθνικό Συμβούλιο- σε κάθε πρεσβεισ., σε κάθε 

χώρα και τότε όλοι να ξεκινησουμε την εκστρατεία για να πείσουμε το διεθνή παρά

γοντα όn: "Υπάρχει δικαιότερο α..-τό το σύστημα ή θα δεχόσασταν λιγότερο από 

αυτό το σύστημα ομοσπονδίας;". Και τότε θα ήμασταν και πειστικοί και με μεγάλες 

πιθανότητες επιτυχίας στους στόχους που επιδιώκουμε. 

Όταν όμως εμφανιζόμαστε άλλοι να λένε ότι η ομοσπονδία είναι προδοσισ., 

ότι πατριωτισμό αποτελεί το άλφα, το βήτα, το γάμμα, ως εάν κάποιοι να το απέρρι

πταν και ακούσαμε εδώ και από συναδέλφους που ανέπτυξαν θέσης, τότε τι να 

αναφέρω; Το ε(πα προηγούμενα και το επαναλαμβάνω και τώρα. Τις τουρκικές 

θέσεις ποιος τις αποδέχεται, κύριοι συνάδελφοι; Για όνομα του θεού επιτέλους! 
Είναι δηλαδή πατριωτικότερο να φωνάζουμε όλοι και να επιχειρηματολογούμε 

πάνω στις απαράδεκτες θέσεις του Ντενκτάς; Εξυπηρετούμε την υπόθεσή μας; Λέμε, 
όχι , και εννοούμε όχι σε ό,τι ο Ντενκτάς λέει, σε ό,τι η τουρκισ. λέει , εκτός αν είναι 
μέσα στα παραδεκτά πλαίσια της ομοφωνίας του Εθνικού Συμβουλισυ κτλ. Και 

κανένας δε διαφώνησε πάνω σ' αυτό. 

Συνεπώς αν είναι κάτι που προκαλεί ευφορΙα είναι γιατί δόθl1κε επιτέλους 11 
ευκαιρία να ακούσει ο Κυπρι.ακός Ελλl1νισμός ότι δεν υπάρχουν μειοδότες, 

πατριώτες ή άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να ξεπουλήσουν Τl1ν πατρίδα τους. Δεν 
υπάρχη κανένας μα κανένας που δε θέλει να είναι κατοχυρωμένο το δικαίωμα του 
ΚερυνιώΤl1 να επισκέπτεται, να διαμένει και να κατέχει στην κερύνια ή στον 

Απόστολο Ανδρέα ή ΟΤl1ν Αμμόχωστο ή οπουδήποτε. Κανένας μα κανένας δε το 
αρνείται αυτό το δικαίωμα. 
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Και δε νομΙζω ότι ΟΙ θέσεις τουλάχιστον που διαβιβάστηκαν οι αρχιχές 11 οι 

εντυπώσεις που ήθελαν να μας δημιouρyήσoυν είχαν οποιοδήποτε στοιχεΙΟ .. 0 και 

ακόμα και κάτι άλλο. Ακόμα και σε αυτές τις παραδεκτές Τι σι ορισμένες παραδε
κτές των θέσεων που διαβιβάστηκαν από τους εκπροσώπους του Γενικού Γραμ

ματέα, τι δική μας πλευρά δεν εΙχε καν τοποθετηθεΙ. διότι δεν είχε τις τελικές θέσεις 
της τουρκικής πλευράς τι οπο(α αδιάλλακτη όπως ήταν unavaxiliQ1l0E. 

Τι επιβάλλεται. πιστεύω. σε μας είναι να συνειδητοποιήσουμε, κύριοι συνά

δελφοι. πως το εθνικό σVμφέΡΟν εΙναι και πρέΠΕΙ να παραμείνει πρόηστο καθήκον 

και χα(ρομαι διότι κανένας δεν αμφωβήτησε τον πατριωτισμό κανενός -υπήρξαν 

κόποια υπονοούμενα για τάσεις ιιποχώρησης, χωρίς όμως κανένας να αφήσει αιχμή 

ότι αυτά γίνονται αι.ό έλλειψη πατριωτισμου- κι εκεΙνο που λέω είναι να αφήσΟUμε 

καtά μέρος τα κομμαtικά συμφέροντα, να αφήσοUμε κατα μέρος ποιοι θα σφετερι· 
στούν τις αγωνιστικές δUΝάμεις και ποιοι όχι και να διαφωτίσουμε ορθά το λαό και 
να πούμε τι είναι παtριωηκό. Και πατριωτικό είναι να διασωθεί ο Ελληνισμός tης 

Κύπρου. Υπάρχει κινδύνος αφανισμού μας αν ακολουθήσουμε την τακτική που 

κό:ποιοι ε ισηγούνται σε συνάξεις. 

Αν ακολουθήσουμε την τακτική που κάποιοι λένει ότι η ομοσπονδία είναι 

πρoδoσtα ..δεν τολμούσαν ζώντος του Μακάριου να πούν ανάλογα, δεν τολμούσαν 

προεδρεύοντος του κ. Κυπριανού να πουν ανάλογα, δεν τόλμησαν μέχρι σήμερα να 

πουν ανάλογα, εκτός όταν διαφάνηκε όtι υπήρχε το ενδεχόμενο tης λύσης· αιΙΊά 

δημιουργούν κό:ποια θεμέλια κακά για Ίη λύση που επιδιώκουμε και δεν αναφt· 

ρομαι, για να είμαι έντιμος, σε όσους εκφράζouν ανησυχίες, διότι οι ανηΣUΧtEς ε~ναι 

κοινές, κύριοι συνάδελφοι. Κανένας δεν είναι ελαφρό τη καρδία που παρακολουθεί 

διαπραγματεύσεις, διαβουλεύσεις, επεμβάσεις και όλοι και πρέπει και επιβάλλεται 

να ε..-ταγρυπνούμε και να ανησυχούμε. 

Αλλά το πρώΊΟ είναι οι ανησυχίες και δεύτερο είναι τι υπόσκαψη οποιασδή· 

ΠΟΊε προσπάθειας πάει να γίνει. Και δεν αναφέρομαι σε κοινοβουλευτικά κόμμαΊα 

αλλά εκτός Βουλής κινήσεις και πρέπει επιτέλους, μια και συζητείται το εθνικό μας 

θέμα, να διαφωtίζε-ται σωστά ο λαός. Καλούμε τον οποιοδήποτε εναντιώνεται σ' 

αυτό που συμφωνούν όλα -τα κόμμα-τα να προτείνει επιτέλους και τη μορψή του 

αγώνα και να πεΙΟει ό-τ ι, αν ακολουθήσουμε τα κελεύσματά t01.l, θα έχουμε τα αναμε· 
νόμενα απο-τελέσματα. Να αναλάβει τις ευθύνες Ίου και ευθαρσώς πέρα από -το 
ρητορικό πατριωτισμό να τοποθετηθεΙ και να καλέσει -το λαό στις ε.-τάλξεις και να 

του πει πώς θα αγωνιστεί, με ποιους θα -τα βάλει και πώς θα -τα βάλει . 

Και ας μην αναφερόμαστε στην ελληνική ιστορία μόνο, για να καυχώμαστε για 

όσα έχουμε ΕΠιτύχει. Υπάρχουν και αποτυχίες, κύρι.οι σννάδελφaι, και πρέπει να 

μας προβληματίσει η ελληνική ιστορία. Η ι<πορΙα κάθε λαού δεν εΙναι μόνο για να 
δοξάζονται οι μέρες δόξας του, είναι και για να προβλημα-τίζεται από κό:ποια λάθη, 
από τη διαίρεση και τις κα-ταστροφές που υπέστη. Και το ελληνικό έθνος, 

δυστυχώς, υπέστη καταστροφές από -τη διαΙρεση, είτε λέγεται Μικρά Ασία είτε 

λέγε-tα ι Κύπρος και είναι ο διχασμός και η διαΙρεση που έφεραν οπωσδήπο-τε την 

κα-ταστροφή.· Είναι εδώ που εΙναι υπαρκτοί οι κΙνδuνoι και σuνεπώς επιβάλλεται 

από όλους, όπως κό:ποιος συνάδελφος πολύ σωστά ε(.πε, φρόνηση. Και φρόνηση 

κα-τ' εμένα σημαίνει και πατριωτισμό και ο πατριωτισμός επιβάλλει να λέμε την 

αλήθεια, όπως έχει. 

Να δώσουμε υπαλλακτικές λύσεις στο λαό, ναι, να δώσουμε υπαλλακηκοuς 
τρόπους αγώνα, ναι, αν υπάρχouν, αλλά δεν τους ακούσαμε από κανένα. Εκείνο-το 
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οποίο λέγεται είναι απλώς "μείνετε στις επάλξεις να αγωνιστούμε, yLO να απελευθε
ρωθούμε". Πώς, κύριοι συνάδελφοι; Αν παραμείνουν τα πράγματα όπως έχουν, που 
παρέμειναν και παραμένουν, αν αφήσουμε τους έποικους να πολλαπλασιάζονται, 

και ήδη υπάρχουν φωνές στην Ευρώπη, χάριν ενημέρωσης το αναφέρω, που τις 

αχούνε και οι συνάδελφοι σοσιαλιστές και οι συνάδελφοι του ΔΗ. ΚΟ. και της 

αριστεράς και οι πάντες, που μας λένε ότι πρέπn να λάβουμε υπόψη και τον ανθρω

πιστικό παράγοντα. διότι έχει παιδιά που έχουν γεννηθεί στην Κύπρο. Τι θα γίνη 

αν περάσει ακόμα μια δεκαετία; θα έχουν παρέλθει 27 χρόνια από την εLOβολή και 
είναι τότε που εμεις θα δεχόμαστε πιέσεις να δεχτούμε τους έποικους. Γιατί θα 

θεωρείται απάνθρωπο να διώξεις τάχατες ανθρώπους που ναι μεν εισέβαλαν, αλλά 

κατοίκησαν. τεκνοποίησαν κα~ δημιούργησαν. 

Γι' αυτό πρέπει να γίνει συνείδηση πως όσο πιο συσπειρωμένοι είμαστε, όσο 

πιο πειστικοί είμαστε και προς τα μέσα κα~ προς τα έξω, όσο πιο συμπαγές κάνουμε 

το κοινό μέτωπο μεταξύ του λαού μας, χωρίς τις προστριβές γι.α άλλα από εκείνα 

που τα εθνικά επιβάλλουν συμφέροντα, χωρίς πάντα να υπάρχει πίσω από τη δική 

μας σκέψη η κριτική του ποιος κυβερνά ή δεν κυβερνά, εξάλλου εμείς δεν συμβάλαμε 

καθόλου στην εκλογή. ενώ άλλοι συνέβαλαν και σήμερα τον επικρίνουν. Έτσι δεν 

είναι και δε θα πρέπει ποτέ να αποτελεί ΚΡΗήριο το ποιος κυβερνά, κύριοι συνά

δελφοι. αλλά αν ομόφωνα ακoλouθoύμε την επιβαλλόμενη να ακολουθηθεί γραμμή. 

Δε θα ήθελα να επεκταθώ. αλλά και δε θα ήθελα να τελειώσω χωρίς να κάμω 

μια μικρή παρέμβαση σε όσα ο κ. Θεοδώρου ε{.πε γ ια την αναφορά των Τούρκων στη 

διαζωνική το 1975. 

Κύριε Θεοδώρου, η ιστορία λέει ότι οι Τούρκοι δεν είναι για πρώτη φορά το 

1975 που μίλησαν για διζωνική, δηλαδή διχοτόμηση κατά τη δική τους έννοια, όπως 

ορθά την ερμηνεύσατε . Είναι από το 1956. Το ταξΙμ είναι από τότε. Και ακόμα 

λυπηρότερο είναι ότι στην προσπάθειά σας ίσως έχετε υποτιμήσει το Μακάριο σε 

τέτοιο βάθμο. και δεν πιστεύω ότι το πράξατε ενσυνείδητα, που ειλικρινά ο μεγαλύ

τερος του εχθρός δε διανοήθηκε ποτέ να εκστομίσει τέτοια ύβρη σε βάρος του Μακά

ριου. Είπετε ότι ο Κληρίδης ήταν πίσω α."tό τα συμφέροντα των tJ"tιχειρηματιών και 

πLεσαν το Μακάριο να δεχθεί τις συμφωνίες κορυφής. Δηλαδή θέλετε να πείτε ότι ο 

Μακάριος ήταν εξαρτώμενος των Ε.ι"tιχειρηματιών; Και θέλετε να πείτε ότι ο 

Κληρίδης είχε τόση δύναμη, ώστε να κατορθώVfΙ να ρυμουλκεί τον άβουλο Μακάριο 
όπου εκείνος ήθελε: Για όνομα του θεούι Πιστεύω ότι ο σεβασμός της ιστορίας 

αλλά και προσώπων που όταν ζούσαν τους είχαμε ιδιαίτερη εκτίμηση -και δε χρειά

ζεται να πω πόσο τον εκτιμούσατε, γιατί είναι γνωστό αυτό και δεν το αμφιβάλλω

πρέπει να είμαστε προσεκτικοί σε όσα λέμε, διότι μπορεί χωρίς να το θελήσουμε να 
προκαλέσουμε ζημιά. Έτσι αν ο Μακάριος δέχθηκε ή όχι τις συμφωνίες κορυφής 
ήταν με ελεΟΟερη βούληση ύστερα που διαπίστωσε ότι δυστυχώς δεν υπήρχε άλλη 

επιλογή από την επιλογή της διζωνικής ομοσπονδιας. 

θέλω να κάμω μια μικρή αναφορό ακόμα, κύριοι συνάδελφοι , στο θέμα της 

διεθνοποίησης Q.ι"tό μόνης της. Σίγουρα με τη διεθνοποίηση εκείνο που θέλει ο 

καθένας να πει και όσοι την ειση)'ούνται ορθά την εισηγούνται -το θέμα είναι να μη 

μένουμε μόνο στη διεθνοποίηση- είναι να κινητοποιήσουμε το διεθνή παράγοντα. 
Είμαι βέβαιος ότι όσοι το λένε, επειδή τους γνωρίζω, και πολιτική κρίση διαθέτουν 

και ωριμότητα περισσή εξΙσου έχουν . Συνεπώς θα πρέπει να ξέρουν ότι η σημερινη 

κατάσταση πραγμάτων κι εκείνη που ίσχυε και αιιτή που ισχύει και πιθανο αυτή που 

θα ακολουθήσει, εΙνα~ πως το Συμβούλιο Ασφαλείας έδωσε την εvtολή για να 
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αναλόβει ο Γενικός Γραμματέας την πρωτοβουλία. Να διεθνοποιήσουμε λέει και να 
πάμε πού. κUρι.oι συνάδελφοι; Βεβαιότατα στην Ευρώπη έχουμε πάει και έχουμε 

πάρει ψηφίσματα. αλλά και τι Ευρώπη φαίνεται να εξαρτάται οπό τον πλανητάρχη. 

Η Σοβιετική Ένωση σήμερα εξαρτάται από τον πλανητάρχη. Η Κεντρική Ευρώπη 

εξαρτάται απόλυτα από τον πλανητάρχη. Οι Αδέσμευτοι δε γνωρίζουν που πλεόν 
να δεσμευθούν και τελούν υπό διάλυση. Πού ε.τιτέλOUς να αποταθονμε; Βεβαιό
τατα και επιβάλλεται προς όλους ξεχωριστά. αλλά όπως εΙΠα και με ΣUΝΈΠεια σε 

αuτό που επιδιώκουμε αν εΙναι να το επιτ\ιχουμε. Αν είναι να ΠΙΕστεΙ 11 Αμερική και 
αν είναι να δεχτεί την στενοχωρία ότι κάποιοι από τους συμμάχους της. έστω και 

εξαρτώμενοι. θέλουν δικαιοσύνη , είναι να πείσουμε γι.α τη δικαιοσύνη την οπο(α 

δΙΕκδικούμε. 

Είμαι βέβαιος πως αν αι.ό τη σημερινή συζήτηση κάπου βοηθτιθήχαμε είναι στο 
εξής: Χρειάζεται σUΝέπεια σε αυτό που πρ~πει να επιδιώξουμε. Μια ορθόδοξη, 
λειτουργήσιμη, διζωνική, όπως την έχουμε συμφωνήσει, ομοσπονδία που θα διασφα
λίζει τις τρεις βασικ~ς ελευθερίες, που δε θα αφαιρεί από κανένα πρόσφυγα το 
δικαίωμα επιστροφής, που δε θα επιτρ~πει την παραμονή τουρκικών στρα:rευμάτων, 
που θα διασφαλίζει με σοβαρές εΥΥυήσεις την ύπαρξη αυτού που επιδιώκουμε , του 
κυπριακού κράτους, στο οποίο είμαστε, αν θέλετε, καταδικασμένοι από την ιστορΙΟ 

να συμβιούμε Έλληνες και Τουρκοκύπριοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε , κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν αντέχω τον πειρασμό να μην εκφράσω τη συγκίνησή μου για την υπερά

σπιση του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου από τον αγαπητό Αναστασιάδη. 

θα ήθελα επίσης να πω, πριν προχωρήσω στην ομιλία μου, ότι δε νιώθω την 
ανάγκη να απαντήσω σε κανένα ερώτημα που έχει τεθεί και πιστεύω και κανένας 

Βουλευτής του ΑΚΕΛ δε νιώθει την ανάγκη να (Χ.ίταντήσει σε ερωτήματα του τύπου, 

αν σ...οδέχεστε εκείνο, αν αποδέχεστε το άλλο. Οι θέσεις εΙναι ξεκάθαρες από καιρό 

και νομίζω ότι το πιο σωστό ήταν να μην υποβληθούν προς απάντηση τέτοια ερωτή

ματα. 

Από τη σημερινή συζήτηση, κατά την άποψή μου, γίνεται ξεκάθαρο όη ορθά 
αναβλήθηκε δύο φορές η συζήτηση μέχρι που να φθάσουμε να έχουμε μπροστά μας 

κάτι συΥκεκριμένο για να συζητήσουμε. Γιατί είναι πρώτη φορά που συμμετέχουμε 

σε Βουλή και μου έκανt εντύπωση η εuxολία με την οποΙΟ κάποιοι αναφέρθηκαν. 
και μάλιστα από επίσημα κείμενα, στις δι.απραγματευτικ~ς μας θέσεις. Και επίσης 

μου έκανε εντύπωση η άνεση με την οποία, έστω έμμεσα έστω χάριν προβληματι

σμού, αμφισβητήθηκαν θέσεις που έχουμε προ πολλού υιοθετήσει. όπως η διζωνική 
ομοσπονδία. Ίσως να ξεχνούμε ότι μεταδίδεται αυτή η συζήτηση και ακούεται απ' 
όλη την Κύπρο και από ξένους. Και αν όντως γινόταν η συζήτηση μέσα στον 

Αύγουστο, πολύ πιθανόν οι διαπραγματεύσεις να διεξάγονταν εντός της Βουλής και 

το ναυάγιο που έπειτα ακολούθησε να φορτωνόταν πιθανόν και στους ώμους της 

δικής μας πλευράς. Είναι γι' αUΤOίις τους λόγους που ψηφίσαμε να μη συζητηθεί 
τον Αύγουστο και όχι γιατί είχαμε καμιά δυσκολία ή καμιά αντίθεση στο να συζητή. 

σουμε, για να ενημερωθεί ο λαός πάνω στις διάφορες απόψεις και εξελίξεις. 
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πιοτευω ότι στα 17 χρόνια που έχουν περάσει όλοι πρέπει να συνειδητο

ποιούμε ένα γεγονός και να το δια.ίτιοτώνουμε, ότι δηλαδή κάθε φορά που εκδηλώ

νεται και η δειλ~ έστω ελπίδα για διάσπαση του αδιεξόδου στο Κυπριακό. αρχιζου'Υ 
φωνές που λεν ότι υπάρχει μειοδοσία, επίκειται ξεπούλημα. χρειάζεται αγώνας 
ενάνnα στη ρατσιστική λύση Τ11ς ομοσπονδίας, χρει..άζεται το ένα, χρειάζεται το 

άλλο. Ταυτόχρονα όΠΟΤΕ υπάρχει κρίση στο Κυπριακό υπάρχουν και ~κείνες οι 
φωνές πο" θεωρούν κα.όλληλη ενκαιρCΑ να κτυπήσουν την ιδέα της δι.εθνοπο'ησης. 
Και αυτές οις μέρες ακούονται φωνές για ηρωικές μωριες, κακώς κατ.1 την άποψή 

μου, και έλλειψη αγωνιστικής συνtίδησης. Και αν χάη χρειαζόμαστε στα δικά μας 

δεδομένα αγώνα. αυτό είναι αγωνιστική ΨUΧραιμ(α που είναι τι προυπόθεση για έναν 
υπομονετικό κοι επίμονο αγώνα πο" χρειάζεται η KίJπρoς κοι όχι για άφρονη έφοδο 

στα χειμερινά ανάκτορα και γαία πυρ' μειχθήτω. Και επειδή είναι φυσιολογικό να 

διερωτηθούν συνάδελφοι -δεν εννοώ κανένα μέσα στην αίθουσα- εγώ έχω δει γραμ

μένες τέτοιες aπόψεις και δε συμφωνώ ότι κανένας δεν έχει μιλήσε ι σ' αυτό τον 

τόπο ακόμα και για χρήση όπλων. Τι είναι τα άρθρα που λεν ότι ο Τούρκος κατα

λάβει μόνο aπό μάχαιρα; Τι είναι άρθρα nou λεν όη πρέπει να αγοράσουμε χημικά 

όπλα που είναι τα όπλα των μικρών, για να είμαστε έτοιμοι, όταν θα έλθει η ώρα, 

για να aπελευθερώσoυμε τα κατεχόμενα: Κατά συνέπεια υπάρχουν και αυτές οι 

φωνές και πρέπει να αντικρούονται. Και για μένα είναι παράδοξο το γεγονός ότι 

ακούονται αυτές οι φωνές και υπάρχει αυτή η βιασύντι, που δεν είναι αποτέλεσμα 
υπερβάλλουσας αγωνιστικότητας αλλά το αντίθετο, αφού κατά την άπΟψή μου είναι 

aπoτέλεσμα απογοήτευσης και απελπισίας, επειδή για 17 χρόνια δεν μ,ίτορούμε να 

προωθτΊσουμε λύση του Κυπριακού. Εκφράζονται από κύκλους που κατά τα άλλα 

συμμερLζoνται την άποψη να αναμένουμε καλύτερη συγκυρία. Αυτό δείχνει και τη 

σύγχυση που επικρατεί σ' αυτούς τους κύκλους. Και όντως η αναμονή καλύτερης 

συγκυρίας ίσως να ήταν η λύση, αν προβλέπαμε όη τα επόμενα 10- 15 χρόνια θα 
υποβαθμιζόταν η Τουρκία και θα αναβαθμιζόταν ο δικός μας ρόλος, η δική μας θέση 

ή η θέση και η δύναμη της Ελλάδας. Αλλά a..-τό αυτό το βήμα όλοι συμφωνούμε ότι 

έχει αναβαθμιστεί ο ρόλος της ΤουρκΙας και ακόμα ακούσαμε, και κατά τη ΎVΏμη 

μου σωστά, όη βαδιζει για να γίνει τουλάχιστον μια περιφερειακή υπερδύναμη. 

Αυτά τα πράγματα πρέπει να μας προβληματίσουν. 

Ακόμα κωτΟΙΟι λεν ότι καλύτερα τι αναμονή παρά λύση ομοσπονδίας, γιατί 

αυτή η λύση θα είναι κακή. ΦαΙνεται όη οι υποστηρικτές αυτής της άποψης δε 

συνειδητοποιούν το γεγονός ότι στη ζωή δεν υπάρχει τΙΠοτε στάσιμο. Εμείς μπορεί 

να περιμένουμε εδώ και να αρνούμαστε να μπούμε σε οποιαδήποτε κινητικότητα, να 

αρνούμαστε να διαβουλευθούμε ή να συζητήσουμε, οι αντίπαλοι όμως δε θα περιμέ

νουν. θα προωθούν τη νομιμοποίηση της διχοτόμησης, θα προωθήσουν την αναΎVώ
ριση του ψευδοκράτους, θα πολλαπλασιάζονται οι έποικοι και πολλά άλλα κακά θα 

συμβαίνουν στην πορεΙΟ. Είναι γι' αυτό που κατά τη γνώμη μας ε..-τιβάλλεται η δική 

μας ενεργητική συμβολή, για να μπορέσουμε να σπάσοuμε το αδιέξοδο και να οδηγη

θούμε σε μια λύση. Όχι όμως την οποιαδήποτε λύση, όχι λύση χάριν της λύσης. Μια 
λύση δΙκαιη και βιώσ ιμη, μια λύση στηριγμένη σε αρχές. Είναι γι' αυτό το λόγο που 

δεν υιοθετούμε την άποψη που ακούστηκε από αυτό το βήμα ότι επειδή δεν υπόρ

χουν, υποτίθεται, χώρες οι οποίες να είναι διατεθειμένες να υποστηρίξουν την 
πλήρη και καθολοκληρία εφαρμογή των αρχών δικαίου για την Κύπρο, τότε εμείς 

πρέπει προκαταβολικά να κάνουμε έκπτωση στις αρχές, για να μπορέσουμε να πετύ
χουμε λύση. Είναι μέσα σ' αυτό το πνεύμα -παρόλο το σεβασμό για την πολιτική 
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σταδιοδρσμια και τι.ς ικανότητες του ανθρώπου που θα αναφερθώ· που πρέπει να 

πω ότι πραγματικά με στενοχώρησε το Άγιο Ευχέλαιο που έκανε χθες στο 

Κυπριακό ο κ. Κληριδης και μάλιστα στην απουσΙα του Μακαριότατου. 

Αν υπάρχει κάτι που ξεχωρΙζε ι από τη συζήΤ1l0η, και λέχθηκε και από άλλους, 
εΙναι ότι υπάρχουν κάποια κοινά σημε(α. Η αποδοχή της ομοσπονδίας. Μπορεί να 

υπάρχουν ανησυχίες και επιφυλάξεις για πτυχές της, αλλά όη δεν μπορεί να 

υπάρξει άλλη λύση εκτός της ομοσπονδίας είναι ομόφωνη διαπίστωση. Η λύση θα 

βρεθεί με διαιτραγμΟΊιύσεις και όχι με πόλεμο' "πoστηριt;oυμε τις προτάσεις του 
1989, θα ζητήσουμε επΙρριψτl ευθυνών από τα Ημωμένα Έθνη στην ΤoUΡΚια και θα 
πάμε με τον έναν Τι τον άλλο τρόπο να ακουστούμε στα Ηνωμένα Έθνη. Είναι 
χαρμόσυνο και ταυτόχρονα α...-τοτελεΙ και μήνυμα προς όλους εκείνους οι οποίοι 

κτίζουν μέτωπα ενάντια στην ομοσπονδία, ενάντια στον Πρόεδρο και πρtπε~ να το 

πούμε ότι το μέτωπο κτίζεται ταυτόχρονα ενάντια σ' ολόκληρη την πολιτική t]yeota 
και τον πολιτικό κόσμο και κατ' επέκταση στΙ'] συντριπτική πλειοψηφία του λαού 

που εκπροσωπούν τα κόμματα. ΕξαΙρεση ίσως να αποτελεί κό.ίτοια άποψη αναφο

ρικά με τη διζωνική ομοσπονδία που έστω δειλά ακούστηκε. 

Για ότι αφορά τις προτάσεις φαίνεται ότι είναι κοινό σημείο όχι μόνο η ουσία, 

αλλά και αρκετές από τις λεπτομέρειες ή αν θέλετε όλες όσες περιλαμβάνονται στις 

προτάσεις και είναι γι' αυτό που και ομόφωνα έχουν αποφασιστεΙ Και δεν μπορώ 

παρά να παρατηρήσω ότι υπήρξε αντίφαση μεταξύ της τοποθέτησης που λέγει ναι 

στις προτάσεις και είναι συζητήσιμες πρακτικές δuσκoλtες ή δευτερεύοντα θέματα 

και της άποψης που λέει ότι ούτε μια πρόταση δεν μπορεί να αλλάξει από αυτές τις 

προτάσεις. Εί.ναι φανερό, κατά τη δική μου άποψη, ότι κά.ι"tοιες απόψεις που 

λέχθηκαν έχουν περισσότερη σχέση αντί με την ουσία των εξελίξεων με επικείμενα 

πολιτικά γεγονότα στην Κύπρο. Γιατί διαφορετικά δεν μπορώ να εξηγήσω πώς έχει 

κτιστεΙ μια επιχειρt]ματολογία ολόκληρη ενάντια στους χειρισμούς του Προέδρου 

Βασιλεl.oυ με την εκ προοιμίου υιοθέτηση της υπόθεσης ότι έχει κάμει παραχωρή

σεις. Πιστεύω ότι, διατυπώνοντας τέτοιες αστήρικτες και ατεκμηρίωτες κατηγορίες , 

ενώ η συζήτηση γίνεται για να διαφωτιζουμε το λαό. άθελά μας έστω προκαλούμε 

σύγχυση. Και εί.ναι πολύ σοβαρό να λέγεται ότι υπάρχει. και είναι Jtolu φοβερό 
κάτι τέτοιο, δηλαδή οι προτάσεις των Τοuρκων να μην είναι προτάσεις των 
Τοuρκων, αλλά να είναι θέσεις των εκπροσώπων του ΟΗΕ οι οποl.oι έχουν αντιλη

φθεί από κάποιους στη δική μας πλευρά ότι ε ίμαστε έτοιμοι να τις υιοθετήσουμε! 
Αυτό το πράγμα, κατά Τ11 γνώμ11 μου, πρέπει να αποδειχθεί, γιατί αν ο Πρόεδρος Τ11ς 
Δημοκρατίας -ο οποίος έχει εκλεγεί βασικά με τις ψήφους του ΑΚΕΛ- αποδεδειγ

μένα έχει προχωρήσει σε κάτι τέτοιο. σίγουρα πρώτο και καλύτερο είναι το ΑΚΕΛ 

που πρέπει να επανατοποθεΤ11θεί a.-τέναντι στον Πρόεδρο. Αλλά eμε(ς δεν JtLoτeu

ουμε ότι ο Πρόεδρος έχει προχωρήσει σε κάτι τέτοιο και γι' αυτό κανένας δεν 

παρουσίασε οποιοδήποτε στοιχείο πάνω στο θέμα. 

Πιστεύω ότι 11 προσπάθειά μας πρέπει να είναι συναινετική και γι' αυτό ειλι

κρινά δυσκoλεUoμαι να αντιληφθώ την επίθεση που έχει γίνει από το συνάδελφο 

Kασoυλtδ11 ενάντια στο ΑΚΕΛ πάνω στο θέμα τt]ς ενότt]τας και της συναίνεσης. 

Έχει απευθύνει ερώτημα προς το Δημήτρη Χριστόφια επί της ουσίας και αντιλαμβά 
νομαι ότι θα απαντήσει αν θελήσει ο ιδιος. Εγώ θέλω να διερωτt]θώ απλά: Μήπως 
μας επηρέασε το γεγονός ότι αυτή η συζήτηση ακούεται από το ραδιόφωνο; 

Υπάρχουν ακόμα δύο θέσΗς του κ. Κληριδη που με έχουν προβληματίσει 

Jtolu. Έκανε αναφορά σε θέσεις του Μακαρl.oυ για ότι αφορά την επιστροφή των 
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προσφύγων. Δεν ξέρω αν αυτή [Ιναι 11 σωστή τακτική να λέμε από αυτό το βήμα ότι 
ο Μακάριος έλεγε όη μπορεί κάποιοι πρόσφυγες ο.. Και δε θα συνεχίσω, γιατί 

θυμοίιμαστε όλοι τι λέχθηκε. Και την (δια εκείνη στΙΥμη λέχθηΚΕ ότι δεν έγινt 11 
συζήτηση. γιατί θα ήταν λάθος να δώσουμε στη δημοσιότητα τις προτάσεις της τουρ
κίας, γιατί 11 Τουρκία μπορεί να αντιδράσει αρνητικά από τη στιγμή που θα τις 
αποκαλύπταμε. Και όμως αμέσως μετά προχωρήσαμε στην πλήρη αποκάλυψη των 
θέσεών της. Εγώ βλέπω μια αντίqχ;ιση και δUΣχOλεOOμαι να χαταλόβω αυτή την 
ενέργεια. 

Επίσης δεν μπορώ να συμφωνήσω με τη θέση ότι το Κ υπριαχό άρχισε το 1963. 
Κατά την άποψή μου το Κυπριακό άρχισε πριν από τότε, όταν εκτός και εντός 

Κύπρου άρχισαν οι σχεδιασμοί εις βάρος της ανεξαρτησίας, Τl1ς κυριαρχίας και της 

λευτεριάς του Κυπριακού λαού και αυτό έγινε πολύ πριν το 1963. 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Επιτρέψετέ μου να βάλω ακόμα κάποια σημεία προβληματισμού. Δεν τα θέτω 

για αντι,παράθεση ούτε για να απαντήσω σε κανένα, αλλά για να προβληματιστούμε 

όλοι. Λέχθηκι; ότι πρέπει να στραφούμε στον ΟΗΕ και ότι είναι η μόνη οδός τα 

Ηνωμένα Έθνη. Παράλληλα ακούστηκε και το ~καταφυγή στην Ευρώπη αντί στον 

ΟΗΕ". Ο ΟΗΕ κυριαρχείται από τις Ηνωμένες Πολιτείες, από τον Κουεγιάρ που σε 

άλλες περιπτώσεις τον ονομάζουμε φιλότουρκο. η δυτική συμμαχία υποστηρίζει την 
Τουρκία· ναι στην κινητικότητα, αλλά γίνεται κακή αξιοποίηση, γιατί εμπιστεΟΟ

μαστε τους Αμερικανούς Τι τα Ηνωμένα Έθνη. Εγώ ειλικρινά διερωτούμαι τι επιτέ

λους θέλουμε. Δε συμφωνούμε όλοι ότι σωστή αξιοποίηση είναι να απευθυνόμαστε 
παντού; Να προσπαθούμε να αξιoπoιrισoυμε διαφορετικά σuμφέΡOντα και ενδιαφέ
ροντα υπέρ της Κύπρου; Σίγουρα με όσες αντιθέσεις και δυσκολίες υπάρχουν. 

Αλλά είναι δυνατό να πεo(rχoυμε αυτό το πράγμα, στο οποl.o πιστεύω ότι είμαστε 

ομόφωνοι, χωρΙς οη δική μας ενεργητικrι συναινετική συμμεtOχή σε διαδικασίες και 

διαβουλεύσΕις; Πώς θα το πετύχουμε; Κλεισμένοι στο καβούκι μας; Και επειδrι 

αναφέρθηκε, θα ήθελα να διαφωνήσω ότι οι Ηνωμένες ΠολΗείες έχουν κινηθεί από 

συναίσθημα δικαιοσύνης είτε για την Κύπρο είτε στον Κόλπο. Υπάρχουν δυνάμεις 

και στις Ηνωμένες Πολιτείες σίγουρα που έχουν ψηλά οο αίσθημα οης δικαιοσύνης 

και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, αλλά κύρια η Αμερικάνικη διοίκt]Oη κινείται με 

βάση τα συμφέροντά της. 

ΛέχΟηκε ότι ο Πρόεδρος παραβίασε αρχές γιαο( συζητούσε μόνο ή διαβουλευ

όταν, καλύτερα, για οο προσφυγικό και το εδαφικό και μπήκε το ερώτημα αν αυτrι 

είναι η ουσία του Κυπριακού. Είναι μέρος της ουσίας σίγουρα. Και πραγματικά 
επικεντρώθηκε για ένα διάστημα τι συζήτηση πάνω σ' αυτά τα δυο σημεία. Αλλά έχω 
ακούσει με οα αυτιά μου α..-τό την τηλεόραση και έχω διαβόσΗ δηλώσεις και του 
Προέδρου και του εκπροσώπου ότι μας ενδιαφέρουν όλα τα βασικά σημεία. Και 

εξάλλου αυτή ήταν η ομόφωνη προυπόθεση του Εθνικού Συμβουλίου, ότι δηλαδrι αν 

σε όλα τα βασικά σημεία διαγραφεί η πιθανότητα για ακτίνα συμφωνίας, οόοε πάμε 

στη Διάσχεψη. 

Έγινε αναφορά για αισιοδοξία στην Ελλόδα και στην Κύπρο και ότι 

κτίστηκαν πύργοι αισιoδoξi.ας. Πρέπει να το α...αντήσουμε. Από ποιους στην 

Κύπρο κτίστηκαν τέτοιοι πύργοι; Εγώ δεν έχω αντιληφθεί κανένα. Ούτε κόμμα 

ούΤΕ κυβέρνηση. Σίγουρα υπάρχουν κάποιες δηλώσεις του κ. ΜηοσΟοάκη που δικαι

ολογούν αυτή την τοποθέτηση. Αλλά όταν ο κ. Μηοσοτάκης ήταν στο Εθνικό 

Συμβούλιο, όταν έδωσε οη δημοσιογραφική διάσκεψη, φρόντισε κάποι.ος είτε 
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πολιτικός εΙτε δημοσιογράφος να το βόλει. κατά τον κοινό όρο. 011] γωνι.ά για να 
απαντήσει γι' αυτές τις ενέργειες και δηλώσεις του; Κανένας. Έφυγε ο κ. Μητσο
τάκης και επιτεθέμεθα εξαιτίας του κ. Μητσοτάκη στον Πρόεδρο της Κυπριακής 

Δημoκρατtας. 

Λέχθrικε ότι αν επανέλθουν οι πρόσφατες προτάσεις της Τουρκίας, αυτές θα 

αποτελέσουν βάση για συνομιλίες. συνομιλούσαμε πάνω σε απαράδεκτες θέσε\.ς , 
σημαίνει αποδεχόμαστε a priori να υποχωρήσουμε, γιατί δε λέμε τι ζητούμε. φοβού
μαστε να διακηρύξουμε τις θέσεις μας. γιατί πάντα συζητούμε πάνω στις θέσεις 

τους. Γιατί μόνο τις προτάσεις της Τουρκίας θα συζητήσουμε, όταν θα ξαναΡΧΙΟΗ 
διαβουλευση; Θα συζητήσουμε και τις δικές μας προτάσεις που είναι στο τραπέζι 

των συνομιλιών. Αλλά και γιατί δε θα συζητήσουμε Ης προτάσεις της ToυρκLας; θα 

συζητούμε μόνο τις δικές μας προτάσεις; Δεν υπάρχει κανένας λόγος να πάμε σε 

συζήτηση. Ούτε μπορώ να δεχθώ τη θέση ότι συνεπάγεται υιοθέτηση των θέσεων του 

άλλου. αν δεχθείς να ης συζητήσεις. Διαφορετικά και στα λεξικά δε θα υπήρχαν 

διαφορεηκά ρήματα για τις έννοιες υιοθετώ και συζητώ, αλλά θα ήταν ταυτόσημες. 

Διακηρύξαμε μέχρι τώρα ης θέσεις μας; Πολλές φορές. Μάλιστα δύο φορές δώσαμε 

ολοκληρωμένες προτάσεις. Και μάλιστα υπήρχαν και απόψεις όΗ κακώς δώσαμε 

προτάσεις, γιατί θα μας δεσμεύουν. Την ίδια όμως στιγμή λέμε ότι αυτή η Βουλή 

πρέπει να αποφασίσει τις τελεσίδικές μας προτάσεις. 

Έγινε λόγος ότι βρισκόμαστε στην παραμονή διευθετήσεων, ότι διαγράφονται 

μάλιστα λύσεις στα πλαίσια των τουρκικών θέσεων και κανένας δεν μπορεί να χειρί

ζεται εν λευκώ ζητήματα εκτός και αν οι χειρισμοί του συνάδουν με τις προγραμμα

τικές τους θέσεις. Επειδή αυτός που τα διαχειρίζεται είναι ο Πρόεδρος, πρι,-τει να 

τεθεί ξεκάθαρα. Υπάρχει η εντύπωση, έστω, όΗ ο Πρόεδρος έχει ξεφύγει ή έχει 

αποστασιοποιηθεί από τις προγραμματικές του δηλώσεις; Χειριζόταν ή δε χειρΥ. 
ζόταν τα θέματα με το Εθνικό Συμβούλιο; Ήταν ή δεν ήταν πλήρως ενημερωμένο το 

Εθνικό Συμβούλιο; Έχει αμφισβητηθεί έντονα αυτό το πράγμα μέσα σ' αυτό το 

χώρο και νομίζω ότι τα Μέλη του Εθνικού Συμβουλίου έχουν καθήκον να τοποθετη

θούν, διαqχ:>ρετικά και εμείς και περισσότερο εκείνοι που ακοίιουν θα φύγουν με 
αμφιβολιες. Τελικά η λύση. όποια κι αν είναι, θα αποφασιστεί από τον κυπριακό 

λαό και θα έχουμε την ευκαιρία να του πούμε τις απόψεις μας. 

Σε σχέση με την πληροφόρηση και την ενημέρωση έχει λεχθεί κάτι το οποίο δεν 

μπορεί να περάσει απαρατήρητο. Έχει διατυπωθεί η άποψη να απειλήσουμε τον 

Πρόεδρο. για να προβεί σε μια ολοκληρωμένη ενημέρωση του πολιτη. Συμφωνώ με 
την άπΟψη που λέχθηκε ότι δεν πρέπει να αναξέουμε πληγές. Το κύριο μήνυμα 

πρέπει να.είναι η συναινετική ετοιμότητα για αγώνα. Αλλά θα πω κάτι και μόνο για 

να είμαστε πιο προσεκτικοί, όταν τοποθετούμαστε απέναντι σε άλλους. Στο 

παρελθόν δεν υπήρχαν τα ίδια παράπονα; Στο παρελθόν δεν ακούσαμε πολλές 

φορές την άπΟψη "όταν θα είμαι έτοιμος, θα ενημερώσω το λαό"; Γιατί κάποιος είχε 

το δικαίωμα να ενημερώσει την ώρα που θα θεωρούσε σωστό. την ώρα που έκρι'ιε 
εκείνος και το Εθνικό Συμβούλιο ότι ήταν σωστό να ενημερωθεί ο λαός και αυτό το 

δικαίωμα δεν αναγνωρίζεται στο Γιώργο Βασιλείου; Δεν αναγνωρίζεται στο τωρινό 
Εθνικό Συμβούλιο; 

Λέχθηκε ότι δεν επιμείναμε στην απαίτησή μας για ισότιμη συμμετοχή σε 

διεθνή διάσκεψη σαν Κυπριακή Δημοκρατία από δικές μας παραλείψεις. Πρέπει να 
εξηγηθεΙ Δέχθηκε κανένας την τετραμερή χωρις τη συμμετοχή της Κυπριακής 
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ΔτιμοκρατΙας; Ποιές ήταν τούτες οι παραλειψε~ς ή οι ενέργειες που α,τoκλεΙOVΝ την 

Κυπριακή Δrιμoκρατία από μια συμμετοχή σε διάσκεψη; 

Αρκετά λέχΟτικαν για tTJv Ευρώπη, αλλά δε θα σταθώ. θα υπάρχει ευκαιρία να 

μιλήσουμε για Τ1')ν Ευρώπη πάνω στο θέμα που έχει εγγραφεί ε ιδικά για ότι αφορά 

την Ευρώπη. Γενικά λέμε ναι στην αξιοποΙηση, ναι σης πρωτοβουλίες, αλλά χωρίς 

αυταπάτες. Υπάρχει και τι Γαλλtα, υπάρχει και τι Ελλάδα, υπάρχει και τι OλλανδLα, 

υπάρχει και τι Γερμαν(a. υπάρχει και τι Αγγλία. Κατά συνέπεια δεν μπορεί καvtνα 
βήμα και καμιά μέθοδος από μόνη της να παρουσιάζεται σαν τι μοναδική, σον η 
πανάχει.α για τη λύση των προβλημάτων μας. 

ΤΟ πιο ουσιαστικό. κατά τη γνώμη μου, πο\! έχει εδώ τεθεί είναι το εξ1\ς: 

Βάλαμε κάποιες ΠΡΟίΙποθέσεις για να πάμε σε διάλογο. λέχθηκε . που δεν τrιρήθηκαν 
από τον π ρόεδρο και αυτές οι προυποθέσεις 'ήταν η άρση των όρων του Ντενκτάς. 

Χωρίς να εκπληρωθούν μπ'ήκαμε σε συνομιλ.Uς. Να μη δεχθούμε συνομιλίες , εκτός 

αν η ΤουρκΙα δεχθεί ορθόδοξη ομοσπονδία. Να ακούσουμε επLτέλOυς τι δέχθηκε ο 

Πρόεδρος· κατ' εμένα δέχθηκε να κάμει διαβουλεύσεις. Και το ερώτημα είναι: Π ού 

και πώς θα διαιtιστωθεί. αν η Τουρκία και ο Ντενκτάς εμμένουν στους όρους τους 'ή 

αν τους έχουν άρει, αν δεν μπούμε οε διαβουλεύσεις ; θα περιμένουμε τη μέρα που 
θα βγει η ΤουρκΙα ή ο Ντενκτάς και να διακηρύξουν ένα πρωΙ ξαφνικό ότι "έχουμε 

αποδεχθεί την άρση των όρων"; Δεν μπήκαμε σε επίσημο. θεσμοθετημένο διάλογο -
για να χρησιμοποιήσω τις φράσεις κά.τοιου συνα~λφoυ που πολύ σωστά μιλώντας 

πάνω στο θέμα είπε ότι κάμνεις διόλογο από το ραδιόφωνο, όταν μ.-τεις σε θεσμοθε

τημένο και επίσημο διάλογο- αλλ' QJ-τλά έγιναν διαβουλεύσεις με μεσάζοντες για να 

καταλόβουμε πού στέκει η κάθε πλευρά. Εξάλλου η θέση ειδικά για τους όρους έχει 

απορριφθεί. και από τα Ηνωμένα Έθνη με την έκθεση του Μάρτη του 1989 και 
υπάρχει και η επιστολή Ντενκτάς που παραπονείται, γιατί δεν υιοθετήθηκαν από τα 

Ηνωμένα Έθνη οι όροι του για τους δυο λαούς και τη χωρισηΊ αυτοδιάθεση και 
εμμένει ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών στην αναφορά σε κοινότητες. Δε θα πάμε 

μ'ήπως σε διαβουλεύσεις και επαφές και συνομιλΙες, αν η Τουρκία εκ των προτέρων 

δεν ξεκαθαρίσει όλα τα θέματα που μας ενδιαφtρoυν; Α ν έτσι έχουν τα πράγματα, 

θα πάμε σε μια τελετή υπογραφ'ής. Αυτό θα 'ήταν πιο δίκαιο. για νάμαι καθαρός 

δηλαδ'ή, για ττιν Κ ύπρο. Αλλά υποχρεωθΊ'ικαμε και στο παρελθόν, ενώ λέγαμε ότι δε 

θα συνομιλήσουμε αν δεν γίνει τούτο, να πάμε ~ι ε μια φόρμουλα που δε μας άφηνε 
εκτεθειμένους. fLOTt τώρα δτιλαδ'ή ακούστηκαν φωνές ότι αυτό το πράγμα εί.να ι 

ξεπούλημα; Όχι εδώ, εκτός της αίθουσας. Ούτε ~ιπoρώ να δεχθώ ότι η στιμερινή 

καtάσταση είναι η χειρότερη παρά ποτέ. Για μένα η χειρότερτι στιγμ'ή του 

Κυπριακού ήταν η ανακ'ήρυξη του ψευδοκράτους, γιατί είναι το τελευταίο βήμα πριν 

την Ε.ι-τίσημη αναγνώριση της διχοτόμησης. Και για ότι αφορά διαβουλεύσεις η 

χειρότερη στιγμή ήταν όταν ναυάγησαν και πάλιν. αλλά θεωρηθ'ήκαμε, άδικα 

φυσικά, υπεύθυνοι. Εκτός και αν υπάρχει άπΟψη, που δεν πιστεύω ότι υπάχει, ότι 

δεν κάμνουμε καμιά επαφή, καμιά διαβούλευση πριν είναι όλα ξεκαθαρισμένα ότι θα 
λυθούν όπως τα θέλουμε. Ούτε συμφωνώ με την άπΟψη ότι κόθε φορά αρχ(.ζOυμt 

από εκεί που μείναμε. Και κάθε φορά μένουμε με τονρκικές θέσεις και 6tt δεν έχει 

σημασία αν δεν τις αποδεχθ'ήκαμε. Ισχυρίζονται κάποιοι πως επειδή τις έβαλε η 
τουρκία στο τραπέζι και εμείς δεχθήκαμε να τις σνζητ'ήσουμε , άρα έχει κερδΙσει 

σημεία και θέσεις η ΤονρκΙα. Ε, ί'.αλά γιατί να μην έχουν κερδίσει και οι δικές μας 
οι θέσεις πον τις βάζουμε; 
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Λέγεται ότι είμαστε 11 αδύνατη πλευρά. Μα αν είμαστε η αδύνατη πλευρά σης 
συνoμιλtες. είμαστε γενικά η αδύνατη πλ.ευρά και Οα συμφωνήσω με τον κ. Χατζηδη

μητρίου ότι. αν έτσι αντικρίζουμε τα πράγματα ότι δηλαδή δεν έχουμε πού την 
κεφαλήν κλΙναι, Ε, τότε δεν υπάρχει νόημα και για αγώνα. Την ίδια στιγμή που λέμε 
όη κάθε φορά κερδίζει μια θέστι 11 Τουρκία. λέμε όη οι θέσεις της Τουρκίας είναι 
αμετακίνητες. Τα στηρίζουμε τα περισσότερα α..-τό αυτά πάνω στο κατ' εμένα 

ανύπαρκτο γεγονός ότι έχει ιιιoθeτ1)θεΙ το έγγραφο Κουεγιάρ. Αυτό όμως έχει απορ

ριφθει. Και είναι το έγγραφο Κουεγιάρ που βάζει κά.ίΤΟΙΟ ζητήματα, όπως οροφή 
επιστροφής προσφύγων. Δεν είναι 11 δική μας η πλευρά. Και αν πράγματι σε κάθε 

νέα επαφή υπάρχει μόνο δική μας μετακίνηση και δεν υπό.ρχει 11 δυνατότητα για 
μετακίνηση της άλλης πλευράς, πώς εξηγείται ότι σ' αυτή την παρούσα φάση, ενώ 

κάποτε είχαμε δεχθεΙ να συζητήσουμε στα σοβαρά το 29%, αυτή τη στιγμή η σοβαρή 
σUΖητηση γ~νόταν γύρω από το 27%; 

Λέχθηκε ορθά ότι σιγά~σιγά από τη θέση για τοπικη αυτοδιοΙκηση περάσαμε 
στη θέση από πλευράς Τουρκίας, όχι απλά για ομοσπονδία, όπως λέχθηκε, αλλά 
συνομοσπονδίας. Ναι, αλλά μεσολάβησε κάτι το οποίο tnQEΠE να λεχθεί την ώρα 

που λεγόταν αυτή η άπΟψη. Μεσολάβησε το πραξικόπημα της ISης lουλΙΟυ 1974 
που έδωσε τη δυνατότητα, και ορθά αναλύθηκε πώς δόθηκε η δυνατότητα και πάλιν 

από τον κ. Χατζηδημητρίου. Και ποιό εΙναι το ερώτημα που μ..-ταίvtι τώρα μ.ι-τροστά 

μας, το καθήκον, αν θέλετε; Να μην επιτρέψουμε σε κάποιους θερμοκέφαλους να 
ξαναδώσουν τη δυνατότητα να μεσολαβησει κάη, έτσι που να μπορέσει η Τουρκία 
να ολοκληρώσει τα σχέδια της που σίγουρα είναι τελικά η κατάληΨτι ολόκληρης της 

Κύπρου. Και αυτό είναι το καθήκον αντιμετώπισης όλης αυτής της κίνησης που 

γίνεται εναντίον της ομοσπονδίας, εναντΙον των συνομιλιών. 

Έχει λεχθεί ότι πρέπει να πάμε στα Ηνωμένα Έθνη, ότι είναι η μόνη οδός. 

Ταυτόχρονα έχει εκφραστεί η αντίθεση στην ενεργότερη ανάμειξη του Συμβουλίου 

Aσφαλεtας. Εγώ δεν καταλάβω τι ζητούμε. Αν θεωρούμε ότι τα Μέλη του Συμβου. 

λΙου Ασφαλείας εΙναι όλα εναvτΙOν μας, τότε διερωτούμαι πόσες πιθανότητες 
έχουμε ακόμα και στη Γενική Συνέλευση. Ε(ναι επίφοβος ο ρόλος των Hνωμtνων 

Πολιτειών; Είναι. Μα αν θεωρούμε δεδομένο ότι όλοι θα ακολουθήσουν τις 
Ηνωμένες Πολιτείες και η Γαλλία και η Σοβιετική Ένωση και τι Κίνα, ας πούμε, και 

όποιοι άλλοι είναι Μέλη του Συμβουλιου Ασφαλείας, τότε γιατΙ να μη γίνει το ίδιο 

και στη Γενική IuvtleUOTJ; ΓιατΙ να θεωρούμε εύκολη καταφυγή την ΕΟΚ στην 

οποία οι Ηνωμένες Πoλιτεl.ες, κατό: γενική ομολογία, έχουν επιβάλει αργία σε ό,τι 

αφορό το κυπριακό πρόβλημα; ΤΟ Συμβούλιο Ασφαλείας δεν το θέλουμε για να 

έλθει να μας πει, "ορίστε, αυτή είναι η λύση του Κυπριακού" . θέλουμε να το εμπλέ. 

ξουμε στην κατεύθυνση άσκησης πίεσης πάνω στην αδικοπραγο"ύσα πλευρά. για να 

εφαρμοστούν οι δικtς του αποφάσεις. Σε ποιό θα αποταθούμε δηλαδή για να 

βοηθήσει; 

Επίσης έχει εκφραστεΙ άποψη μόνο για διαπραγματεύσεις. Πρέπει και αυτή να 

διεuκρινιστεΙ Δηλαδή μόνο διαπραγματεύσεις χωρίς διεθνiι διάσκεψη; 

Τα τελευταία σημεΙΟ στα οποία θα ήθελα να αναφερθώ είναι η αναφορά του 

συναδέλφου Δώρου θεοδώρου για το ΑΚ ΕΛ. ''ΤυχαΙα'' λέει η σύμ.ιτtωση στην 

τακτική ΑΚΕΛ και ΔΗΣν η κρύβε~ κοινότητα στρατηγικών στόχων διαφορετικών 

από άλλους": Πιθανόν να αντιλαμβάνονται διαφορετικά τη σωτηρ{α της Κύπρου. 

Παρόλο που είμαι βέβαιος ότι έχουν λεχθεί εν τη ρύμη του λόγου . εντούτοις θέλω να 
διερωτηθώ για το εξής: Απαγορευεται η σύμπτωση απόψεων του ΑΚΕΛ με το 
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Συναγερμό ή οποιοδήποτε άλλο κόμμα; ΕμεΙς δε νιώθουμε πλέγμα αν συμπέσει η 

άΠΟψ1\ μας να είναι η (δια με οποιουδήποτε κόμματος περιλαμβανομένου του Συνα

γερμού. Αρκεί η σύμπτωση να μην είναι πάνω σε θέση α..-cαράδεΚΤ1j για τον 

Κ υπριαΧό λαό που τότε και οι δύο που θα συμ.ίΤίπτouν οι γνώμες τους πράγμαη θα 
είναι ένοχοι. Ούτε πιστεύω ότι είναι επιχείρημα το οποίο πρέπει να έρχεοαι πια. 
Δούλεψε το Ι 985 κάτω από κάποιες αντικεψενικές και υποκειμενικές συνθήκες δε 

δουλεύει, είναι καθαρό. Και για ό,ΤΙ αφορά το ΑΚΕΛ κριτής των θέσεών του και 

των απόψεών του και των ενεργειών του είναι ο λαός. ΤΟ έκρινε όπως το έκρινε. θα 
το κρΙνει όπως θα το κρίνει και στο μέλλον. 

Κάπου όμως διαφάνηκε μLO διαφορά σε θέμα oυσtας που και πόλιν ελ,τ{ζω να 

είναι εν 111 ρύμη του λόγου για ό,ΤΙ αφορά τη διζωνική ομοσπονδια. Και επειδτ'ι 

ακριβώς θεωρώ όη δεν είναι σuνει.δηττ'ι θέση -είναι θέση που λέχθηκε στην ομιλία 

στην προσπάθΗα να αποδειχθεί μια κάποια θέση- αντιλαμβάνομαι ότι έγ ινε 
αναφορά και στο παρελθόν- όχι αντιλαμβάνομαι, την άκουσα, γιατί διαφορετικά με 

ποια λογικτ'ι πρέπει να κρίνουμε χώρους, ανθρώπους οι οποι.οι συμμετέχουν σαν 

άτομα, και το ξεκαθαρίζω, σε συνελεύσεις και συκέψtις όπου κηρύσσεται ο αγώνας 

ενάντια στην ομοσπονδία; Ή προσφυγικά σωματεία που παίρνουν σαφέστατη τοπο

θέτηση πάνω στο θέμα; Σημαίνει δηλαδτ'ι ό,ΤΙ κάμει ένας ξεχωριστός ακελικός, συνα

γερμικός. δηκΟ·Cκός 'ή εδεκίτης αυτη η θέση καταδικάζει και το κόμμα; Ή ακόμα και 

ένα στέλεχος; Κρίνουμε, κύριοι , από τις θέσεις που εκφρό:ζει το κόμμα. 

Για ό,τι αφορά το Μακάριο θα συμφωντ'ισω ότι τ'ιταν μια άδικη επίθεση Τι, αν 
θα ήταν ολοκληρωμένη σ' αυτά τα 17 χρόνια, αν ακολουθ'ήθηκε όντως, που δε 
συμφωνώ. η τακηκή Κληρίδη που δεν είναι σωσττ'ι. τότε για μένα το ερωτηματικό 

είναι το εξής Γιατί και ο κ. θεοδώρου και η κα Κατσελλτ'ι που μ(λησαν γι' αυτά τα 

17 χρόνια, μίλησαν για το Μακάριο, μΙλησαν για το Βασιλείου αλλ' α;τέφυγαν να 

αναφερθούν στον Πρόεδρο Κυπριανού; Όταν υπoστηρLζoυμε κάποια θέση, πρέπει 

να τη στηρίζουμε και να την τεκμηριώνουμε μέχρι το τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Προειδοποιεί για το χρόνο). 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

Σε τρία λεπτά τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, Είχα 23 λεπτά και 5 γίνονται 28. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει , έχει· είναι προειδοποίηση απλώς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αν η λύση )'.αταπατά θέσμια και σύνταγμα , αν η λύση κατα.ί,ατά τα δικαιώ

ματα, μα ποιός θα κρίνει αν η λύση καταπατά τα δικαιώματα: Δεν είναι ο κυρίαρχος 

λαός: Και αιτιολογείται οποιαδτ'ιποτε μειοψηφία να πει "εγώ επει.δτ'ι διαφωνώ με 
την κρίση της πλειοψηφίας τ'ι της συντΡιπτικτ'ις πλειοψηφίας, δε δεσμεύουμε από 

θέσμια και σύνταγμα"; AλLμoνo! 

θα ήθελα να κλείσω με τούτο: Το βασικό είναι να συγκεντρωθούμε στα κοινά 

σημεία. Επαναλαμβάνω ότι όσα ανέφερα τα ανέφερα όχι με διάΟι;ση αντιπαράθεσης 
αλλά για προβληματισμό -όπως αντιλαμβάνομαι έχουν αναφερθεί και τα αντίθετα 

απ' όσα εγώ πρεσβEiιω, από τους άλλους ομιλητές- έτσι που να σuy;ι:εντρω80ύμε στα 
κοινά σημεία. Μπορεί να είμαστε μικρός λαός, αλλά δεν είμαστε χαμένοι . Μικρός 

λαός ήμαστε και μέχρι το 1974, αλλά χρειάστηκε να κάνουμε εμείς μοιραίο λάθος, 
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για να ~λθε~ η τουρκία εδώ. Άρα πολλά εξαρτώνται από μας. Kα~ αν κ~νηθoυμε 

όλοι με βάση εκείνα τα οποία συμφωνουμε και αν οι ενέργει.ές μας δεν είναι 

σπασμωδικές, αν δηλαδή ταυτόχρονα κινσύμαστε και για τη διεθνοποίηση και για 
ουσιαστικό διάλογο και για ενότητα στο εσωτερικό μέτω.ίΤΟ και για επαναπροσέγ

γιση και για μια αμυντική θωράκιση πσυ να ανταποκρίνεται στο όνομά ττις. τότε 

πιοτευω ότι πράγματι θα ανοΙξει ο δρόμος για tl1 λυσl1 του Κυπριακου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θέλω να προειδοποιήσω ότι το ΡΙΚ έχει διακόψει πλέον την αναμετάδοση και 

δεδομένου ότι θεωρώ τις δευτερολογίες των εκπροσώπων των κομμάτων ως σημα

νηκές, διότι ίσως εκείνα που θα λεχθουν θα είναι και τα τελικά συμπεράσματα, 

μήπως θα πρέπει να αναβληθεί για αυριο; Διότι ειλικρινά θεωρώ ότι θα ήταν κακό 

για όλτι αυτή ττιν ιστορία να παραμείνουν μόνο σχετικές αντιδικΙες και να μη 

φθάσουμε στα συμπεράσματα που είναι και τα πισ βασικά. 

Γ. ΠΟΓΙΑΤΖΗΣ: 

κυριε Πρόεδρε, επειδή το θέμα που συζτιτά σήμερα η Βουλή είναι ίσως το πιο 
σοβαρό θέμα, ζητώ από εσάς να ζητήσετε απο το Σώμα όπως μου επιτραπεί να 

μιλήσω κι εγώ για λόγους σεβασμου προς ττιν Μαρωνιτική Κοινότητα που εκπρο

σωπώ και προς την πατρίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΗ το αίτημα αυτό. 

Υπάρχει ένσταση; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Εγώ νομίζω ότι τουλάχιοτον με βάση παλιά απόφαση που θυμουμαι έχει κάθε 

δικαίωμα και δε χρειόζεται καν άδεια. 

Όμως, κυριε Πρόεδρε, για τη διαδικαστική εισήγηση που έχετε κάμει, θέλω να 

πω ότι εμένα δε με ενοχλεί καθόλου να μιλήσω έστω και αν δε μεταδίδεται η 

ομιλια μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μου είπαν ότι η διακοπή είναι προσωρινή για τις ειδήσεις. Εγώ το θέλω για το 

λαό όχι για σας, διότι ο λαός μας ακουει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Μπορουσε να ηχογραφηθεί και να μεταδοθεί αργότερα. 

Ξέρω όμως ότι έχετε εσεις δημόσια συγκέντρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ έχω υποχρέωση yl.Q η ώρα 8.00 και είμαι υποχρεωμένος να διακόψω. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αν άλλοι θα δευτερολογήσουν, νομίζω ότι δε θα συμπλτιρωθεΙ η ώρα 8.00. 
Νομίζω θα ήταν καλύτερα να αναβληθεί για αυρι.ο, αν οι συνάδελφo~ συμφωνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ : 

Ο κ. Μάτσης. 
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r. ΜΑΤΣΗΣ: 
κυρι.ε ΠρόεδΡΕ. παρόλο ότι θα 1'ιtαν σωστό να λήξει η συζήτηση, όπως ξεκί.

νησε και βρΙσχεται προς το τέλαι", αν υπάρχουν πραγματικές δUΣΚOλιες (σως να 

ήταν σωστό να αναβληθεΙ για την ερχόμενη Πέμπτη, για να ΣUμπληρωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω ένσταση και για την ερχόμενη Πέμπτη. διότι ε(ναι γεγονός ότι πλέον 

το θέμα δεν έΧΕΙ την επεΙγουσα υφή η οποία έβαλε εχεΙνOUς που έκαναν την αΙτηση 

να ζητήσουν έκτακτη σύνοδο. 

Γι' αυτό. αν δεν υπάρχει ένσταση, τότε να το αφήσουμε για την ερχόμενη 
Πέμπτη ως πρώτο θέμα προ ημερησίας διάταξης και να κλεΙσει με ομιλίες μόνο των 

εκπροσώπωΥκοινοτήτων, εφόσον θα το ttlt'fJoow, και των εκπροσώπων των κοινο
βoυλεuτικών κομμάτων. 

Ο κ. Χριοτόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. νομΙζω ότι ή τώρα πρέπει να τελειώσουμε ή αύριο. Αν 

μείνουμε μέχρι την επόμενη Πέμπτη φοβάμαι πολύ. Ειλικρινά μιλώΥΙας, ότι θα 
μιλούμε πολύ απομακρυσμένα από τη συζήτ1lOΤΙ που κάνουμε εδώ και δυο μέρες. 

Έχε~ πρόγματα τα οποία είναι νωπά, ο καθένας θέλει να τοποθετηθεί, να απαντήσει 

και να κλεΙσουμε. 

Και επειδή έχεtε και την έγνοια ότι μας ακούει ο λαός, εγώ πιστεύω ότι τώρα 
που είναι σε εγρήγορση ο λαός και μας ακούει πρέπει να τελειώσουμε, διαφoρεtικά 

αμφ1.βΔλλω αν θα ανοίξει τα ραδι6φωνά του την ερχόμενη Π έμ..ττη, γ ια να μας 

ακούσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Δηλαδή μιλάτε γι.α αναβολή για αύριο ή για τώρα; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ή τώρα να συνεχίσουμε ή αύρι.ο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε . εμείς δε θα είχαμε αντίρρηση να δεχθούμε την πρόταστι 

αναβολής για την ερχόμενη Πέμ ... ττη, όμως αν υπάρχει επιμονή να λήξει απόψε. για 
να υπάρξει λύση και στο δικό μας πρόβλημα, θα μπορεί 'να υπάρξει ένα διάλειμμα 

μέχρι τις 9.00. οπότε μπορούμε να επανέλθουμε για να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει η πρώτη εισήγηση να αναβληθεί για αύριο το πρωΙ Ο κ. Αναστα

σιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολλοί Βουλευτές έχουν ανειλημμένες υποχρεώσει.ς και 

πιθανό να μη γίνει κατορθωτό να έχουμε α..'tαΡ1Ια και θα υπάρξει περιφρόνηση για 
το ουσιωδέστερο θέμα που συζητά αυτή η Βουλή. θα έλεγα να σας δοθεί προτεραιό

τητα, αν θέλετε, να δευτερολογήσετε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα είμαι ο εισηγητης κα~ επομένως θα πρέπε~ να κλείσω το θέμα. 

Η μόνη παρόκληση τότε είναι στις 8.00 να διακόψουμε για μια ώρα -ου.ως η 
άλλως χρειάζεται κάποιο διάλειμμα- και να επανέλθουμε σης 9.00. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα το εξής, αν δε σας απασχολεί φυσικά. που δε σας 

απασχολεΙ Να πάτε σης υποχρεώσεις σας και σης 9.00 τι ώρα, αν είναι δυνατό, να 
επιστρέψετε. Αμφιβάλλω αν θα έχουμε τελειώσει μέχρι τότε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. αλλά μήπως δε θα ήταν σχόπιμο να ακούσω τι θα πουν και οι συνά· 

δελφοι; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ προτεΙνω να αναβληθεί για την Πέμπτη ρητά και κατηγορηματικά. 

Δέχομαι τις ανησυχίες πο" έχει ο συνάδελφος κ. Χριστόφιας. Δε νομΙζω πως όταν 

πρόκειται για τη δευτερολογία των εισηγητών και άλλων EΚJ"'tΡOoilinwv των κοινο

βουλευτικών κομμάτων και για την ολοκλτ]ρωση της συζήτησης, δε θα υπάρξει το 

ενδιαφέρον του λαού. 

ΓιατΙ λέμε την Πέμπτη; 

Πρώτο, κύριε Πρόεδρε , σκεψι:εΙτε ότι μερικοί από εμάς είμαστε εδώ από τις 

10.00 το πρωί και εσείς βέβαια προηγουμένως. 

Δεύτερο, είναι οι εκπρόσωποι των κοινοτήτων και οι άλλοι δύο έχOVΝ φύγει 

ήδη, έμεινε μόνο ο εκπρόσωπος της Μαρωνιτικής Κοινότητας, και νομίζω είναι 
άδικο να τους στερηθεί η ευκαιρία να μιλήσovν, αφού δεν ήξεραν ότι θα συνέβαινε 

αυτή η εξέλιξη. 

Τρίτο, νομίζω ότι η αναβολή για την Πέμπτη θα δειξει ακριβώς ότι θέλουμε να 
δώσουμε χρόνο για περισυλλογή και ανακεφαλαίωση των αρκετά ενδιαφερόντων 

θεμάτων που έχουν εγερθεί στη συζήτηση. 

Αντί να επισπευσθεί τωρα η συζήτηση ως ης 8.00, να κάμετε εσείς δευτερο
λογ(α, να περιμένουμε μια ωρα ή αν δεν είναι μια ωρα να φύγετε εσείς και να έρθει 

άλλος Πρόεδρος, που σημαίνει ότι έχει μια σπουδή η Βουλή να κλείσει αυτό το θέμα 

και να τελειώνει από ένα πονοκέφαλο. 

Εγώ υποβάλλω εισήγηση για αναβολή μέχρι την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, να μην το κάνουμε και θέμα αρχής πότε θα συνεχιστεΙ Εγώ 
αποσύρω την επιφύλαξή μου και να συνεχίσουμε την ερχόμενη Πέμπτη και να 
τελειώνουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λοιπόν, την ερχόμεV1J Πέμπτη θα E'να~ το πρώτο θέμα προ της ημερήσιας 

διόταξης. 

Η επόμενη σuνεδρΙα της Βουλής oρίζετα~ για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 Οκτω
βρίο" 1991, στις 4.00 το απόγευμα. με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη; 

~Oι τελευταΙες εξελ(ξει.ς του Κυπριακού". 

(Σννέχιοη της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Φορολογιας του Εισοδήματος (Γροποποιητι.κός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1991. 

2) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1991 . 

3) Ο περί Δικηγόρων (τροποποιητικός) Νόμος .ου 1990. 

4) Ο Κυρωτικός του Πρωτοχ6λλου στη Σύμβαση για την ΕπΕξεργασΙα Ευρω. 

πα'ίκής ΦαρμαχοποιΙας Νόμος tO\l 199Ι 

5) Ο περί Επραφής των Κατοίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 199 Ι. 

6) Ο Κυρωτικός της Ευρωπα'ίκτΊς Σύμβασης επΙ της Γενικής Ισοτιμιας των 

Περl.όδων Πανεπιστημιακών Σπουδών Νόμος του 1991. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμοίι Νόμος (Αρ. 40) t01) 1991. 

8) Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικεψ.ένων από Πολύημα 

Μέταλλα Νόμος του 1990. 

9) Ο περι Τελωνει.ωι.ών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Γροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 1991. 

10) ΟΙ περί Δημόσιας Υπηρεσ(ας (ΓενικοΙ) (Γροποποιτιτικοί) Κανονισμοί του 

1991. 

Ι Ι) O~ περί ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγε(ας - θέση 

Καταγραφέα Τεχνικού Ηλεκτροκαρδιογραφημάτων 2ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσ(ας) ΚανονισμοΙτου 1991. 

12) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από το ΠανεπιστημΙΟ για το μήνα Σεπτέμβριο του 1991. 
ΚΕΦΑΛΑΙ0 Β': Κατάθεση Noμoσχεδtων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ r: Ερωτήσεις. Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Δ' : 

Ι) "Το μtγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή 

του aπό τις κυπρι.ωι.ές κ~ρνήσεις". 

(θέμα εΥγραφέν με ει.σήyrιση του Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιόδη). (4.7.1991). 

2) 'Ή αίτηση ένταξης της Κύπρου στην EUQωπo'(κή Κοινότητα και η ανάγκη 

λήψης συΥκεκριμέ><Ον μέτρων για την προώθησή της". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Τάχη Χατζηδημητρίου). 

(4.7. 1991). 
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3) 'Ή ανάγκη εισαγωγής θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων για τη διασφάλιση 

της αξιοκραταις χαι την προστασ(α της αξιοπρέπειας του πολίτη". 

(θέ~tα εγγραφέν με εισήγηση του BoυλΕUΤΉ κ. Δώρου Θεοδώρου) . (4.7.1991). 

4) !'Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη 

προσφύγων και η ανάΎΚη αντιμετώπισής του από το κράτος". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Boυλεuτή κ. Δώρου Θεοδώρου). (4.7. 1991). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης, 7.40 μ.μ.) 

ΟΙ ακόλουθοι Βουλευτές υπέΎI~αψαν τον l<ατάλΟΥΟ των πα~όντων με αλφαΙΙη 

τική σει~:-

ΑγαπΙου Γιαννάκης Λυσσαρίδης Βάσος 

Aγyελt.δoυ Κ λαίΡ11 Μακρίδης Ισίδωρος 

Α ναστασιάδης ΝΙκος Μάτσης Ιωάννης 

Α ντωνΙου Αβραάμ Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Γεωργίου Ανδρέας Μιχαηλιδης Θάσος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μιχαηλίδης Ντίνος 

Γιόγκου Κυριάκος Μουσιούττας Νι.κος 

Ευθυμίου ΤτΙμης Ομήροιι Γιαννάκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος ΠαναγΙδης ΚΙμων 

Ηλιάδης Κώστας Πα..-ταδόπουλος Τάσσος 

Θεοδούλου Λάκης Παπαρές AUΓερινός 

Θεοδώρου Δώρος ΠιττοκοπΙτης Νίκος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Ρολόνδης ΝΙκος 

Καζαμίας Κ ίκης Σολωμής ΧρΙστος 

Κασουλίδης Γιαννάκης Συλλούρης Δημήτρης 

Κατσελλή Ρήνο Χάσικος Σωκράτης 

ΚατσουρΙδης Νίκος Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κληρίδου ΚαΙτη Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κοντίδης Δημήτρης Χριοτοδουλίδης Δώρος 

Kouκoυμάς Ανδρέας ΧρΙστου Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος Χριστόφιας Δημήτρης 

Κυπριανού Μ ιχαλάκης Χρυσοστόμου Άριστος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Λυσιώτης Λώρης 

ΑνΤΙΠQόσωποι θρησκευτικών Ομα6ων 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη ΜπενΙτο 
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ΠΙ ΝΑΚΑΣ ΠΕρlεΧΟΜΕΝΩΝ 

Συνέχιση της συζήτησης (Ν. Ρολάνδης , r. Κασονλίδης, Λ. Θεοδούλου, 

Μάρκος Κυπριανού. Τ. x~ Δημητρίου. Λ. Ιεροδιακόνου, Α. XρLστoυ, Ρ. ΚατσελλτΊ, 

Δ. θεοδώρου. Χρ. Σολωμής, Κ. Kαζαμl.ας, r. Ομήρου. Ντ. MιχαηλCΔης, Σ. Χ" Γιάννης, 
Αρ. ΓεωργΙου, Ν. Mouσιoίιπας, Ε. EυσταθΙOΊJ. Ν. Αναστασιάδης και Ν. Κατσου· 

ρΙδης) πάνω στο θέμα "Οι τελευταΙες εξελιξεις του Κυπριακού", 

Τιμή: 50σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙαοTl 3ης OκtωβQ(o'U 1991 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης, 4. 15 μ. μ.) 

(Αρ.4) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βονλής. 

Παρακαλούνται οι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτLα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα αρχίσουμε με Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Είναι ένα νομο

σχέδιο προς το παρόν και θα επανέλθο1Jμε αργότερα. . το οποίο έχει μόλις κατατεθεΙ 
από κυβερνητικής πλευράς και είναι "Ο περί Τελωνειακών Δασμών ?tQL Φόρων 
Καταναλώσεως (ΤΡΟΠΟ,ίτοιΤ)τικός) (Αρ.7) Νόμος του 1991", θα ήθελα να Q.ι'"toφαo(,.. 
σετε κατά πόσο επιθυμείτε να κηρυχθεί επείγον , ει,.ς ην xεeLoιtwoLv θα πρέπει να 

συνεδριάσει αμέσως τι Επιτροπή Οικονομικών και να αποφασίσει πάνω στο περιεχό
μενο αυτού του νομοσχεδΙΟυ. 

θα 'ήθελα όμως να παρατηρ'ήσω, και ελπΙζω να είναι η τελευταία φορά που 

συμβαίνει αυτό το πράγμα, ότι, ενώ τι xUΒEQVTJtLxi) πλευρά υποσχέθηκε να στεΙλει τα 
φορολογικά νομοσχέδια, για τα οποΙα ακούσαμε πολλά τις τελευταίες τιμέρες, μέχρι 

η ώρα 2.00 μ.μ. , το νομοσχέδιο αυΊό κατετέθη η ώρα 4.00 μ.μ. ακριβώς. Και δεν είναι 
δυνατόν να συμπεριλαμβάνονται στην ημερ'ήσ ια δι.άΊαξη νομοσχέδια τα οποία καΊα· 
τίθενται σχεδόν την ώρα που αρχιζει η σννεδρΙαση της Βουλ'ής, ενώ γνωρίζουν και 

έχουν προειδοποιτιθεΙ ότι πρέπει να κατατίθενται νωρίτερα. rινεται μια εξαίρεση 
αυτή τη φορά, διότι τι κυβέρντιση επείγεται γι' αυτά τα νομοσχέδια και διότι ε ίχε 
ανακοινωθεί πως θα καΊατεθούν σήμερα. και υπάρχουν κάποι.α κUΒερντιτικά χρονο

διαγράμματα . Αλλά πιστεύω ότι θα συμφων'ήσετε πως μελλοντικά πρέπει να τηρού

νται κάποιες σνμφωνΙες. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος της ΕπΗροπ'ής Οικονομικών, έχει το λόγο. θα 
ήθελα την ά.ίΤοψ1'ι σας κατά πόσο υπάρχει λόγος να κηΡUΧΘεΙ επείγον 'ή κατά πόσο θα 

πρέπει ναι μεν να το δούμε το ταχίιτερσ δυνατόν , αλλά να δοθεί καιρός για μελέττι. 

(2 19) 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

Κύρι.ε Πρόεδρε. δε βλέπω YLat( θα πρέπε~ να XTJQ1JXθow επείγοντα τα νομο
σχέδια τούτα. Αλλά. αν οι άλλες πλευρές της Βουλής θέλουν να τα κηρύξουμε επεΙ
γοντα και να τα προωθήσουμε σήμερα, ευχαρίστως να συγκληθεί η Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει οποιαδήποτε πλευρά που θέλει να ΊJΠOστηριξει ότι το νομοσχέδιο 
αυτό πρέΠΕΙ να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεΙ σήμερα; Βλέπω όη συμφωνούν 

όλες οι πλευρές της Βουλής με την άπΟψη 1"Ο'ιΙ Προέδρου της Επιτροπής Οικονο

μικών. Και διδω το λόγο στον κ. Σολωμή. 

ΧΡ . ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κ"ύρι.ε Π ρόεδρε. 

Είναι καθαρά εVΗμερωτικής φύσεως η ερώτησή μου. Αν με τον Κανονισμό 7 τα 
φορολογικά τούτα μέτρα τ Ιθενται αμέσως σε εφαρμογή, δηλαδή από την χατάθεσ1\ 

τους, είναι τι ταπΕινή μου γνώμη ότι πρέΠΗ να επιληφθεΙ αμέσως του θέματος η 

Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν πρόκειται περί δασμών, αλλά περί φόρων κατανά
λωσης και επομένως δεν τίθενται σε ι.σχύ , εκτός αν εμεις οι (δ ιοι αποφασίσουμε να 

το ψηφίσουμε. Σ' αυτή την περΙΠΤωση πιστεύω ότι μπορεί να αναμένει. Βεβαίως 

παραπέμπεται στην Επιτροπή Οικονομικών και για κάπoιouς σοβαρούς λόγους 

σκοπιμότητας δε θα πρέπει να αργοπορήσει η μελέτη του. Γι' αυτό θα αναμένουμε -
και δεν έχω καμιά αμφιβoλLα ότι έτσι θα γίνει- να μελετηθεί το ταχύτερο δυνατόν 

εντός των προσεχών ημερών από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, την 

Επιτροπή Οικονομικών. 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Δ', διότι, όπως αποφασίστηκε στην τελευταία 

συνεδρίαση της Βουλής, θα συνεχιστεί, ως θέμα προτεραιότητας, το θέμα που 

ενεγράφη α..-τό όλα τα κόμματα, δηλαδή "Οι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού". 

Σήμερα θα συμπληρωθεί η συζήτηση και ήδη έχει αποφασιστεί να συνταχθεί, αν είναι 

δυνατόν, κοινό ψήφισμα από όλα τα κόμματα, το οπο(.ο να υιοθετήσει η Βονλή στο 
τέλος της συζήτησης. 

Υπάρχονν ομιλητές; 

Ο κ. Καλα'Ι:τζιάν, 

Α, ΚΑΛΑ Ι 'ΤΖΙΑΝ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Ως εκπρόσωπος της Αρμενικής κοινότητας αποδίδω ιδιαί.τερη σημασΙΟ στο 

γεγονός όη συμμετέχουμε και εμείς στη συζήτηση για τ ις εξελi.ξεις στο Κυπριακό 

και θεωρώ προσωπικά πως δεν εί.ναι νπερβολή να πω ότι η αγωνία για το μέλλον 
αυτού του τόπου, της κοινής μας πατρi.δας Κύπρου, είναι συναίσθημα που διακα

τέχει και εμάς, τονς Αρμενίους της Κύπρον. 

Αναμφιβολα οι τελενταΙες εξελίξεις σημαδεύτηκαν από μια έντονη κινητικό

Ί:ητα, αλλά και από μια ακόμα τραγική διαπίστωση, ότι οι Τούρκοι φαίνεται να 

παραμένουν αμετάθετοι σΊ:ους στόχους τους. Για μας σίγουρα δεν υπάρχει άλλη 
επιλογή από την εμμονή μας σε λύση πον θα σtηρίζεται πάνω στα ψηφΙσματα .ων 

Ηνωμένων Εθνών και στις συμφωνίες κορυφής. 
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Η λύση της ομοσπονδιας εΙνα~ η μόνη δυνατή λύση που πρoσφέρετα~ για την 

επανένωση της Κ ίιπρου, εφόσον όμως διασφαλιστεΙ η ενότητα του κρότους κα~ η 

εφαρμογή των τριών βασικών ελευθεριών. Πιστεύω πως η οποιαδήποτε υπαναχώ
ρησή μας από τη λύση της ομοσπονδίας θα έχει για την πλευρά μας καταστροφικά 

αποτελέσματα. Αλλά με τον (διο κατηγορηματικό τρόπο θα πρέπει να επφεΙνουμε 
σε λ:ύση πραγματικής ομοσπονδιας και όχι συνομοσπονδίας, όπως τουλάχιστον οι 

τονρκοι εννοούν και επιδιώκουν. Είναι οπωσδήποτε λάθος να δημιουργείται και 

σ111 δική μας πλευρά η πλάνη ότι δήθεν με τη λύση της ομοσπονδιας και τις συμφω
νίες κορυφής δεν μπορούμε να επιμένουμε στην επιστροφή όλων των προσφύγων 

στα σπίτια τους. Αντίθετα. οι χάρτες που σuνόδειιαν τις προτάσεις μας σης συμφω

νίες κορυφής διασφάλιζαν το δικαίωμα επιστροφής όλων των προσφύγων κα~ 

μάλ~στα στη συντριπτική πλειονότητά τους κάτω από ελληνoκιmριακή διοίκηση. 

Επίσης οι ομόφωνες αποφάσεις στο Εθνικό Συμβούλιο το 1989 προσφέρονται για τη 
δική μας πλευρά ως τα έσχατα όρια των δικών μας υποχωρήσεων πάνω στα κεφα· 

λαιώδη θέματα που συνθέτουν το κυπριακό πρόβλημα. 

Με δεδομένα την εμφανή τουρκική αδιαλλαξία, αλλά και τους εμφανείς αμετά

θετους στόχους της, θα πρέπει να προχωρήσουμε στην παραπέρα διεθνοποίηση του 

κυπριακού προβλήματος ως τη μόνη διέξοδο μέχρι την ώρα που θα επιτευχθεί 

δίκαιη και βιώσιμη λύση. Ακόμα ένας παράγοντας που θα πρέπει να αξιοποιήσουμε 

το συντομότερο είναι η Ευρώπη που, με τις κοσμογονικές αλλαγές που έχουν επιτε· 

λεστεί, φαίνεται ότι θα μπορούσε να διαδραματίσει το ρόλο μιας νέας υπερδύναμης. 

Φαίνεται πως όλοι συμφωνούμε ότι είναι αναγκαία η λύση του κυπριακού 

προβλήματος. Όμως η λύση αυτή θα πρέπει να είναι βιώσιμη. Και βιώσιμη θα είναι, 

μόνο αν είναι δίκαιη. Οι διεθνείς εξελίξεις και οι κοσμογονικές αλλαγές αποδει

κνύουν περίτρανα πως η ειρήνη μπορεί να οικοδομηθεί μόνο με την εξεύρεση 

δ(καιων λύσεων σε όλα τα διεθνή προβλήματα. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι Βουλεmές, 

θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω για μια ακόμη φορά ότι εμείς, οι Αρμενοκύ
πριοι, είμαστε ολόψυχα δοσμένοι στον αγώνα που διεξάγει εδώ και 17 χρόνια ο 
κυπριακός ελληνισμός για μια δίκαιη λύση του Κυπρι.ακού και να τονΙσω την 

ΕΠιθυμία μας όλοι οι Κύπριοι -Έλληνες, Τούρκοι, Μαρωνίτες. Λατίνοι και Αρμέ

νιοι- ενωμένοι να απολαμβόνουν τα αγαθά της προόδου και της λευτεριάς στην 
Κύπρο μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Π ογιατζής, εκ μέρους της Μαρωνιτικής κοινότητας χαι μετά ο κ. Μαντο

βάνη, εκ μέρους της Λατινικής κοινότητας. 

Ι. ΠOΓlATZHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Είναι με ιδιαίτερη χαρά και συγκίνηση που ανέρχομαι γι.a πρώτη φορά στο 
βήμα της Βουλής, για να απενθυνθώ προς την ολομέλεια του Σώματος και κατ' 
επέκταση σ' ολόκληρο τον κυπριακό λαό. Είναι πράγματι μεγάλη και ι.σι:ορική η 
στιγμή για την κοινότητό. μου, γιατί είναι η πρώτη φορά που εκπρόσωπος της 

Μαρωνιτικής κοινότητας παρουσιάζει από το βήμα της Βουλής τις θέσεις της κοινό
τητας πάνω στο Κυπριαχό. Αυτό και μόνο, αγαπητοί συνάδελφοι, δείχνει τον πλου· 

ραλισμό της κοινωνίας μας και τις υγιείς συνθήκες πλήρους δημοκρατίας που 

επικρατούν στον τόπο μας. 
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θα 'ταν σοβαρή παράλειψη, αν αυτή τη στιγμή δεν εξέφραζα τις ειλικρινείς 

μου ευχαριστίες προς τα κοινοβουλευτικά μας κόμματα πον όλα ανεξαίρετο και 

χωρίς κανένα ενδοιασμό -υποστήριξαν το δικαίωμα λόγου των θρησκευτικών 
ομάδων. Νιώθω επίσης υποχρέωση να εκφρό:σω α..-τό το βήμα τούτο την εuyνωμo

σύνη μου προς την κυπριαΚ'ή κυβέρνηση, τον πολιτικό κόσμο και ολόκληρο τον 

Κ'υπριακό λαό. για την αγάπη με την οποία περιβάλλουν τη Μαρωνιτική κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Τα τραγικά γεαγονότα του 1974 δεν ήταν δυνατόν να μην επηρεάσουν και τη 
δική μου κοινότητα. Χάσαμε όλα τα χωριά μας και συγκριτικά έχουμε υποστεΙ 10 

σοβαρότερο πλήγμα. γιατί, εκτός του ότι το εκατό τοις εκατό της μαρωνίτικης γης 
βρίσκεται στις καΤΕχόμενες περιοχές μας, το ενενήντα πέντε τοις εκατό 1:ης κοινό
τητάς μου βρίσκεται σήμερα στην προσφυ)'ιά προσμένοντας, μαζΙ με τους υπόλοι.
πους πρόσφυγες, την ημέρα της δικαίωσης και της επιστροφής. 

Άξονας της επιβίωσής μας παραμένει η μαρωνΙτικη γη που αποτελεί το οκτώ 
τοις εκατό της ιδιωτικής γης της επαρχίας Κερύνειας, τα χωριά μας, ο Κορμακίτης, 
ο Ασώματος, η Αγία Μαρίνα και η Καρπάσια. Και αν παρ' ελπιδα δεν καταστεΙ 

δυνατή η επιστροφή στους τόπους μας, τότε δ1Jστυχώς το τέλος μας ως κοινότητας 
σ' α1Jτό το μαΡΤ1Jρικό νησί θα είναι πια θέμα χρόνΟ1J. 

Η Μαρωνιτική κοινότητα λοι •• όν έχει ιδιαίτεΡΟ1Jς και πoλiι σοβαρούς λόγΟ1Jς 
να θέλει μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακού πQOβληματoς. Με την πίστη 
στο δίκαιο και παρά τα δεινά της προδοσίας, θα συνεχΙσΟ1Jμε να αγωνιζόμαστε 
δLπλα στον υπόλοιπο Κ1Jπριακό λαό για μια έντψη και ειρηνικη λύση t01J προβλή
ματός μας. ΜπορεΙ φυσικά να είμαστε Μγοι, πολύ λίγοι . Αλλά οι αριθμοί δε 

μετρούν μπροστά στο δικαστηριο t01J δικαίο1J, της ηθικής και της ιστορίας. Η 

ύπαρξή μας, το παρελθόν μας και γενικά το είναι μας είναι άρρηκτα συνδεδεμένα με 

την Κύπρο, την αγαπημένη μας πατρίδα. ΟΙ θέσεις μας είναι καθαρές και ξάστερες 
και δεν επιδέχονται καμιά παρερμηνεία. Δε θα δεχθούμε ποτέ λύση Jt01J να μη 
διασφαλίζει το δικαίωμα επιστροφής σης πατρογονικές μας εστιες. Δεν υποχω

ρούμε και δεν πρέπει να uποχωρήσΟ1Jμε από το δίκαιο. που παραμένει η σωτηρtα 

και η ελπ!.δα των Τ1Jραννισμένων και μικρών λαών t01J κόσμου. 

Εμείς οι Μαρωνίτες, που σμίξαμε τα αΙματά μας με όλες τις άλλες κοινότητες 

t01J τόπου, πιστεύΟ1Jμε και 1JποστηρΙζΟ1Jμε με όλη τη δύναμη της ΨUΧής μας την 
αρμονική συμβίωση και συνεργασία μεταξύ όλων των Κυπρίων, ανεξάρτητα από 
θρησκευτικό δόγμα και εθνική καταγωγή και μακριά από μισαλλοδοξίες και στίγ
ματα. Γιατί η φιλία και η ειρηνική συνύπαρξη δημιουργούν ευφορία, φέρνουν χαρά 

και επιλύουν προβλήματα για αμοιβαίο όφελος. Το μέλλον του τόπου μας δε 

βρίσκεται στο διαχωρισμό και τη διαμάχη, αλλά στην ενότητα και τη συναδέλφωση, 

στον καθορισμό κοινών σκοπών και στόχων για ένα καλύτερο αύριο για μας. τα 

παιδιά μας και α1Jτούς που ακολουθούν. 

Πιστεύουμε και 1Jποστηρ(ζΟ1Jμε πως το Κυπριακό δεν πρέπει να λυθeΙ με 

μερικές ασήμαντες και φαινομενικές παραχωρήσεις. Στόχος όλων μας, ανεξάρτητα 

από κομματική και ιδεολογική τοποθέτηση, θρησχεuτικη και εθνική καταγω'Yiι, 
ngtneL να είναι μια Κύπρος ανεξάρτητη, κυρΙαρχη. εδαφικά ακέραιη, χωρίς στρα

τεύματα και εποI'ΚΟ1Jς. Μια Κύπρος, όπου όλοι οι κάτοικοί της, Ελληνοκύπριοι, 

Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένι.οι και Λατίνοι. θα ζουν μέσα σε συνθήχες 
πλήΡΟ1Jς κοινωνικής και οικονομικής εξισορρόπησης, πλήρους ασφάλειας, ισοπολι

τείας, ισονομίας, ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης και νόμιμης ιδιοκτησΙας. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μπενίτο Μαντοβάνη, εκ μέρους τι!; κοινότητας των Λατίνων. 

ΜΠ. ΜΑΝΤΟΒΑΝΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. κίιρ ιοι Βουλευτές, 

Είναι τιμή μου και ευχαρΙστηση που μο\) δινετοι η εvκαιρΙα να σας απενθύνω 

το λόγο για ένα θέμα τόσο ζωτικό όσο το Κυπριακό. 

Όμως, ως αντι.πρόσωπος της Λατινικής κοινότητας, δεν αντιπροσωπεύω 

οποιεσδτΊποτε πολιnΧές πεποιθήσεις της κοινότητάς μου oUτε. έχω τέτοιον εντολή 

από τους ψηφοφόρους μου. ΟΙ Λατίνοι με δημοψήφισμα αποτελούν μέρος της Ελλη· 

νικής κοινότητας από την (δρUΣΗ της Δημοκρατίας και έχουν ενώσει την τύχη τους 

με την κοινότητα aut1i. Γι' αυτό το λόγο τις πολιτικές τους πεποιθήσεις 'Ης εκφρά

ζουν μέσω των διάφορων ελληνοκυπριακών κομμάτων κατά τις βουλευτικές 

εκλογές. επομένως και στο εθνικό μας πρόβλημα οι Λατίνοι εκφράζουν τις αγωνίες 

τους και τις ελπίδες τους για εθν~κή δικαίωση μέσω των κομμάτων της προτιμήσεώς 

τους. 

Εκε(νο όμως που θέλω να σας δLOβεβαιώσω, ως αντι.πρόσωπος των Λατίνων, 
είναι ότι 'όλα τα μέλη της θρησκευηκής μας ομάδας συμμετέχουν μαζί με τους 
Έλληνες Κυπρ(ους, καθώς και τα άλλα μέλη της Ελληνικής κοινότητας στην ελπι.δο. 

και στον αγώνα για δΙκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, βασισμένη στα ψηφ(. 

σματα των Ηνωμένων Εθνών, για μια Κύπρο κυρίαρχη. ανεξάρτητη και αδέσμευτη. 

μια Κύπρο ενωμένη. χωρίς πρόσφυγες και χωρl.ς κατοχικά στρατεύματα. 

EUΧαρ~στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν δευτερολογήσουν οι Ko~νoβoυλευτικoΙ Εκπρόοωποι και αρχηγοί, θα 
ήθελα να ρωτήσω αν υπάρχει οποιοσδήποτε συνάδελφος που θα ήθελε να δευτερολο· 
γήσει. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Πρέπει να διορθώσω, κύριε Πρόεδρε, ένα σημείο και να αναφέρω ότι μιλώ και 

εγώ ως αρχηγός του κόμματος των Φιλελευθέρων. Διορθώνω μια παρατήρηση την 

οποία έχετε κάνει. Δευτερολογώ δηλαδή και εκθtτω τις θέσεις του κόμματός μου 
ξανά, ανακεφαλαιώνοντας το όλο εθνικό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα έπρεπε να είχα πει φαΙνεται, κύριε Ρολάνδη. οι αρχηγο( των κοινοβουλευ· 

τικών ομάδων, για να μην υπάρχει καμιά παρεξήγηση. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μάλιστα. Αυτό είναι σωοτό, διόη δεν έχω κοινοβουλευτική ομάδα. 

Συζητήθηκε, κύρι.ε Πρόεδρε, το Κυπριακό απ' αυτό το Σώμα για δύο μέρες. 
Νομιζω ότι, αν θέλουμε να είμαστε αντικειμενικοΙ και ειλικρινείς με τον εαυτό μας. 

πρέπει να καταλήξουμε στο συμπέρασμα ότι όχι μόνο δεν ικανοποιήσαμε τον 
κυπριακό λαό με τη συζήτηση στη Βουλή, όχι μόνο δεν υποκινήσαμε το λα"κό ενδια
φέρον, αλλά αντίθετα απογοητεύσαμε τον κυπριακό λαό. Αυτά τουλάχιστον είναι τα 
μηνύματα τα οποία πρέπει όλοι να παίρνουμε από το λαό. Η Βουλή είχε συγκληθεί 

μεσοκαλόκαιρα. το θέμα αυτό παρουσιάστηκε -και είναι αναμφίβολα· ως κορυφαίο 
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θέμα. Περl.πOιJ εμφανίστηκε πως θα εσεΙετο η ΚίΙπρος εκ θεμελίων. αν δεν το συζη~ 
τούσε 11 Βουλή των ΑΥηπροσώπων και ΤΕλικά. όταν <ruζητήθηκε. παρόλο πο" μετεδΙ
δετο από ρobι.oqχί.lVO\J. πολύ λίγοι μας άκουγαν, αφού πάρα πολλοί άρχι.σαν να μας 
ακούουν και μετά έκλεισαν τα ραδιόφωνα. Αυτές είναι οι πληροφορΙες. Δημοσκοπή· 

σεις που έγιναν από τον τύπο -και έγιναν δυο-τρεις- δείχνουν ότι ο λαός δεν έδειξε 

ενδιαφέρον. Και για να είμαι ειλικρινής δεν έχω δει καμιά είτε oργανωμέντl είτε 
ανοργάνωτη ομάδα να έχει κινηθεί με μια πνευμαηκή, πολιτική πρόκληση γύρω απ' 
αυτό το θέμα ως αποτέλεσμα της συζήτησης στη Βουλή των Avτιπρoσώπων. Αυτό 
πρέπει να μας προβληματίσει. Γιατί άραγε αυτή η έλλειψ1Ί ενδιαφέροντος; Μήπως ο 

κυπριακός λαός δεν ενδιαφέρεται γι.α το εθνικό του θέμα; Δεν υπάρχει το βασικό 

ενδιαφέρον; Εγώ θα έλεγα ότι ο κυπριακός λαός ενδιαφέρεται. Ο κυπριακός λαός 
είναι αυτός ο οποΙΟς μέσα σε 17 χρόνια ανασυγκρότησε αυτό τον τόπο στον οικονο
μικό τομέα και από τα ερεΙΠLO δημιούργησε αυτό το οποΙΟ όλοι, και εμείς και οι 

ξένοι, ονομάζουμε κυπριακό οικονομικό θαύμα. Αυτός ο λαός εμφορείται από ένα 
πράγμα. Εμφορείται από πρακτικότητα πνεύματος. Και πιστεύω ότι αυτ'ή η πρακτι
κότητα πνεύματος που διακρίνει τον κυπριακό λαό στην αντιμετώπιση οικονο

μικών, κοινωνικών και άλλων θεμάτων δε διακρίνει την πολιτικ'ή ηγεσία του. 

Υπάρχει πολλ'ή ρητορεία, υπάρχει πολλ'ή ωραιολογΙα και ελάχιστο αντίκρισμα πίσω 
απ' αυτά τα οποία λέγονται. Είναι αυτό το οποίο στην πραγματικότητα δημιουργεί 
την υποτονικότητα στο ενδιαφέρον. Δooτuχώς όχι μόνο εδώ στην Κύπρο, αλλά και 

αλλού. Έχουμε πει ότι ο τύπος για παράδειγμα. που αποτελεί τον καθρέφτη της 
δημόσιας σκέψης, κάλυψε το κυπριακό πρόβλημα, όταν συζητείτο στη Βουλή, στα 
ψιλά του. Ψάχναμε να δούμε πού είναι το κυπριακό, πού βρίσκεται η συζ"ήτηση και 

δεν το βρίσκαμε. 

Και προεκτείνοντας το θέμα στο διεθνιj χώρο ειδα -και νομίζω και εσείς παρα

κoλoυθ'riσατε- τον Πρόεδρό μας πριν α..-τό λίγες μέρες στη ΓενικΤ; Συνέλευση των 

Ηνωμένων Εθνών να μι~ά προ κενών εδράνων. Δεν το λέγω αυτό, για να υποβαθ
μίσω τον κ. ΒασιλεΙΟυ. Κάθε άλλο. Γιατί το πρόβλημα το οποίο αντιμετώπισε ο 

κ. Βασιλείου μιλώντας προ κενών εδράνων το αντιμετωπίζαμε χρόνια. Αυτό ήταν το 

μόνιμο πρόβλημά μας. Όποτε επρόκειτο να έρθει ο Πρόεδρος να μιλΤ;σει στα 

Ηνωμένα Έθνη με την ευκαιρία της Γενικ'ής Συνέλευσης, είχαμε τεράστιο πρόβλημα, 

ως Υπουργείο Εξωτερικών. να έρθουμε σε επαφτΊ με αντLΠΡOσωπεΙες, να παρακα

λούμε να έρθουν να ακούσουν και δεν έρχονταν. Καθόταν ο Πρόεδρος μέσα στο 
μικρό γραφείσ του Γενικού Γραμματέα στο ισόγειο -διότι ο Γενικός Γραμματέας έχει 

γραφείο και στο ισόγ6ΙΟ- και περιμέναμε και πήγαιναν και έρχονταν οι πεμπάμενοι 

να μας πουν αν 'ήρθε κάποιος κόσμος. Και δεν ερχόταν κόσμος. Και ouν'ήθως η 

ομιλία του Προέδρου της Δημοκρατίας ή του Υπουργού Εξωτερικών, αν δεν είναι 
εκεΙ ο πρόεδρος, γινόταν και γίνεται μέχρι σήμερα προ κενών εδράνων. 

Και αυτό δυστυχώς το οποίο γίνεται σ~ις ομιλίες του αρχηγού του κράτους 

στα Ηνωμένα Έθνη γίνεται κατά πολύ χειρότερο τρόπο, όταν έχουμε πρooφuΓτΊ. 

Διότι πρέπει να ξέρουμε τα γεγονότα και να τα λέμε με το όνομά τους. Όταν έχουμε 

προσφυγή το Νοέμβριο, στη Νέα Υόρκη δεν υπάρχουν Υπουργοί Εξωτερικών· υπάρ

χουν μόνο πρέσβεις. Και ένα πολύ μικρό μέρος των πρέσβεων κατορθώνουμε να 

πείσουμε να έρθουν στη συζ'ήτηση του Κυπριακού. Είναι οι δεύτεροι , οι τρίτοι και 
οι τέταρτοι των πρεσβειών που είναι εκεί να παρακoλouθ'ήσOυν, να πουν δυο λόγια 

και να μας δώσουν τελικά ένα ψήφισμα. Και αχο-ύσατε και από εμένα στο παρελθόν, 
αλλά κα~ από τον κ. Κληρίδη, όταν πρωτολόγησε στη Βουλ'ή των Αντιπροσώπων, με 
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πόσες δυσκολίες παΙρνουμε τα ψηφίσματα και ποια είναι τα ψηφίσματα τα οποία 
παίρνουμε. Πόσο υποβαθμισμένα και πόσο έξω από το πνεύμα του δικαΙΟυ στο 
QnoΙO εμεΙς στοχεύουμε είναι αυτά τα ψηφίσματα. Είναι λυπτιρά όλα αυτά. Δεν είναι 
ευχάριστα αναμφιβολα. Αλλά αυτή είναι η αλήθεια. Τώρα, αν δε θέλουμε την 

αλήθεια και θέλουμε να λέμε ωραία λόγια. Υια να euxaeLoτoiJμEea μόνοι μας. είναι 
άλλο θέμα. Μπορούμε να λέμε ό,ΤΙ θέλουμε. 

Μέσα ο' αυτό το στείρο κλίμα, κύριοι σuνάδελφoι. που διαμορφώνεται για μας 

διεθνώς αυτή .η οηγμή, πιστεύω ότι υπάρχουν δύο πόλοι που ενδιαφέρονται \.διαΙ· 
.ερα για το Κυπρι.αχό. Και δεν ενδιαφέρονται γι.α μας τους ΚυπρΙΟυς- ενδιαφέρο

νtαι για την Τουρκία. ΑντοΙ οι δύο πόλοι ΕΙναι ΟΙ Ηνωμένες Πολιτείες και η 

Ευρώπη. Ποιός είναι ο λόγος αυτου του ενδιαφέροντος, του ξαφνιχου ενδιαφέρο

ντος αυττl τη στιγμή, 17 χρόνια μετά την Εισβολή και την κατοχή της Kiιπρoυ; Μετά 
την κάποια κατάρρευση της Σοβιετικής Ένωσης, οι ισλαμικές δημοκρατίες, που 

επεκτείνονται αχανώς στα νότια σύνορα της Σoβι.ετικτlς Ένωσης και οι οποίες 

σύμφωνα με τη βρετανική εγχυκλοπαιδεια έχουν περLπoυ 35 εκατoμμiιρι.α ισλαμι
στές κατοίκους, άρχισαν να κινούνται προς απόσχιση και ανεξαρτητοποίηση. Αυτές 

οι δημοκρατίες, όταν μιλούμε γι.α ισλαμιστές, φιλοξενούν σε κάποιο βαθμό σημα
ντικό τον ισλαμικό τύπο που απεχθάνεται η Δύση, το θεοκρατικό ισλαμισμό, τον 

ισλαμικό φανταμενταλισμό, όπως ονομάζεται, ο οποίος ξεκινά από το θεοκρατικό 

καθεστώς του Ιράν και α.-τειλεΙ σιγά-σιγά να διεισδύσει, να προχωρήσει προς άλλα 
ισλαμικά καθεστώτα. Η Τουρχ(α αυττl τη στιγμτl έχη κoσμικτl κυβέρνηση αναμφ(... 
βολα. Αλλά είναι γνωστό -και αυτό μπορείτε να το δείτε σε όλες τις πολιτικές επιθε
ωρήσεις- πως κάτω από την επιφάνεια σιγοβράζη αυτός ο φανταμενταλισμός, όπως 

ονομάζεται. Οι Ηνωμένες Πολιτείες αναμφίβολα δε θα τlθελαν ποτέ να αφήσουν την 
Τουρκία, την oπoιa θεωρούν προμαχώνα των δικών τους συμφερόντων στην 

περιοχή, στους ανi:μoυς αuτoύ του φανταμενταλισμού. Διότι η Τουρκία eQWtotρoπeL 

με αuτές τις καταστάσει,g αναμφίβολα. ΜιλΟ\Jμε για 35 εκατομμύρια ανθρώπους 
που, αν ενωθούν με τα 60 της Toυρκtας, γίνονται 100 εκατομμύρια σήμερα και γίνο
νται 150 εκατομμύρια μέχρι το τέλος του αιώνα. Κατά συνέπεια η Τουρκία γίνεται 
μια υπερδύναμη, γίνεται η σημαιοφόρος του ιολαμισμού στην περιoxτl, πραγματικτl 
υπερδύναμη στην περιοχή. ΚΙ αν κατορθώσει μια μέρα μια θεοκρατική κυβέρνηση να 

αναλάβει την αρχή, τι γίνεται η Δύση και τα συμφέροντά της; Τι γίνονται οι πολε
μικές βιομτιχανίες οι αμερικανικές, οι οποίες επενδύουν κατά κόρον συνεχώς σε 

τουρκικά εδόφη αυτή τη στιγμή; Τι γίνονται τα τουρκικά συμφέροντα και τι γίνο
νται τα δυτικά και αμερικανικά συμφέροντα; 

Είναι γνωστό ότι ο κ. Μπους αισθάνεται δεσμευμένος να βάλει την Τουρκία 

στην EυρωπαΊ:κτl Κοινότητα. Αυτό μου έχει λεχθεί εμένα από ανώτατους λειτουρ

γούς των Ηνωμένων Πολιτειών. Αλλά ο κ. Μπους γνωρίζει πολύ καλά ότι, εκτός 

από τα κάποια άλλα προβλήματα όχι στο πολιτικό επLπεδo, αλλά ανθρώπινα 
πQOβλτlματα που ενδεχομένως να έχει η Toυρκt.α για να μπορέσει να μπει στην 
Ε.Ο.Κ., υπάρχει ένα τεράστιο, ανυπέρβλητο πρόβλημα. Υπάρχει το δικαίωμα της 
Ελλάδας να ασχήσει βtτo στην είσοδο αυτή της ToVΡΚΙας. Me βάση τη Συνθήκη της 
Ρώμης αυτό το δικαίωμα είναι απόλυτο και μάλιστα δεν είναι δικαtωμα αρνησικυ

ρίας που θα ασκηθεί στις Βρυξέλλες για παράδειγμα από την κυβέρνηση. ΕΙναι 
δικαίωμα της Βουλής των Eλλτlνων. Δηλαδή πρέπει με ψ1jφoυς 15 Ι Βουλευτών 11 
Βουλή των Ελλήνων να περάσει την Τουρκία στην ΕΟΚ, ενώ βρίσχετα~ η Κύπρος 

υπό κατοχή. Η Αμερική γνωρίζε~ πολύ καλά -και η Ευρώπη το γνωρίζει- ότι υπό τις 
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συνθήκες της κατοχής της Κύπρου καμιά Ελληνική χυβέρνηοτι όσο φιλική κι αν 

είναι με τη Δύση, δεν μπορεί ποτέ να δεχθεΙ αυτό 10 πρΔγμα. Και επειδή βλέπει αυτά 
τα δύο πράγματα να κινούνται σε πoρεtα σύγκρουσης, δηλαδή την επιθυμΙα της 
Δύσης να βάλει την Τουρκία στην ΕΟΚ αφενός και το κνπριο.κ6 πρόβλημα που 

παραμένει άλυτο αφετέρου. τι Αμερική τι οποία δουλεύΕΙ προγραμματισμένα. με 
στρατηγικ~, με σχέδια. με ηλεκτρονικούς υπολογιστές, από τώρα. πριν να είναι 
αργά, προσπαθεί να βρει τη λύση του κυπριακού προβλήματος, για να μην έχει το 

πρόβλημα, όταν έρθει τι ώρα. Και τι ώρα θα έρθει κάποια στιγμή μετά από το 1993. 
μπορεί προς το τέλος αυτής της δεκαετίας, αλλά θα έρθει αυτή τι σηγμή. 

Γι' αυτό ήρθε ο κ. Μπους στην Αθήνα και την Άγκυρα. Δεν ήρθε γι.ατΙ μας 

αγαπά ούτε γιατί εΙμαστε καλοί άνθρωποι. Ήρθε διότι αντιλαμβάνεται πλέον και 

βλέπει σαφώς ότι η αντι.παράθεση δεν είναι αντι..παράθεση δυτικού και ανατολικού 
μπλοκ' είναι αντΙ"ίταρόθεση της χριστιανικής Ευρώπης με το θεοκρατικό ισλαμισμό 

του Ιράν. Και εΠΕιδή βλέπει την Τουρκία ως προμαχώνα σ' αυτή την αντι.παράθεση 

έχει μετατοπιστεί πλέον το κέντρο βάρους των ισορροπιών. Η Τουρκ(α είναι το 

κέντρο. Δεν πάει πλέον στην Ομοσπονδιακή Δημοκρατία της Γερμανίας, που απΟΤΕ

λούσε το κέντρο της αντιπαράθεσης μεταξύ Δύσης και Ανατολής. Έρχεται στην 

Τουρκία, που είναι το κέντρο της νέας αντΙ"ίταράθεσης, του χριστιανισμού μΕ το 

θΕοκρατικό ισλαμισμό. Και γυρεύει λύση του Κυπριακού. Και κινεί τους μοχλούς 
του Συμβουλίου Ασφαλείας, ενός Συμβουλίου το οποίο για χρόνια ολόκληρα δΕν 

ενδιαφ~ρθηκε για το κυπριακό πρόβλημα. Πολεμούσαμε για χρόνια να πάρουμε 
ψηφίσματα και σπανίως παίρναμε, με χιλιάδες δυσκολίες. Σήμερα παίρνουμε. Και 

παίρνουμε ψηφίσματα αυτεπάγγελτα από το Συμβούλιο Ασφαλείας, γιατί οι 

Ηνωμένες Πολιτείες και οι ισχυροί τους σύμμαχοι, με την ανοχή της ΣοβΙΕτικής 

Ένωσης πλέον. η οποία Είναι αδύνατη, προχωρούν για λύση του κυπριακού προβλή
ματος. 

θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, σε λίγο καταλήγοντας οτο σνμπέρασμα. Πιστεύω 
προσωπικά ότι μετά τις εκλoγ~ς στην Τουρκία, που αποτελούν αυτή τη στιγμή 

κάποια ανάσχεση και κάποιο πρόβλημα, θα κινηθεί και πάλι ο αμερικανικός παρά

γοντας. Ο κ. Μπους δεν μπορεί να αφήσει το Κυπριακό χωρίς να το προωθήσει 

πλέον, από τη σηγμή που το ανέλαβε ο ίδιος προσωπικά και από τη στιγμή που 

προφανώς έχει δέσμευση να προωθήσει την είσοδο της Τουρκίας στην EυQωπα'ίκή 

Κοινότητα. Και γνωρίζει ότι αυτή η είσοδος μoιραtως θα ανακοπεί από την Ελλάδα. 
αν δε λυθεί το εθνικό θέμα της KΊJΠΡOυ. θα προχωρήσει λοι.."tόν και θα κινήσει τους 
μηχανισμούς για μια νέα ίσως απόφαση του Συμβουλίου Ασφαλείας. Αυτή η 

απόφαση που θα πάρει το ΣυμβoΊJλιo Ασφαλείας, οποιαδήποτε κι αν εί.ναι αυτή, 

πρέπει να ξέρουμε όη για τη διεθνή κοινότητα τουλάχιστον αντανακλά το δίκαιο. 

Δεν ξέρω αν θα είναι δίκαιη, δεν μπορώ να σχολιάσω αυτή τη στιγμή, γιατί δεν την 

έχω δει. Αλλά, όταν περνά από το Συμβούλιο Ασφαλείας, από τα 15 μέλη του, εκ 
των οποίων τα πέντΕ είναι μόνιμα μέλη, σημαίνει ότι περνά από το κόσκινο όλων 

των χωρών πλέον. Σημαίνει ότι όλες, και οι 165 χώρες, που ανήκουν στον Οργα. 
νισμό εγκρίνουν και προσυπογράφουν αυτό το ψήφισμα. Και αυτό θα είναι το 

διεθνές δίκαιο για την KΊJπΡO. Πρέπει να το ξέρουμε και πρέπει να ετοιμαστούμε. 

Πρέπει δε να ξ~ρoυμε και το εξής: Ο κ. Μπους ονομάστηκε από ορισμένους 
πλανητάρχης και ίσως είναι. θα έλεγα δεν είναι απλώς πλανητάρχης και ότι πλανη

τάρχης μπορεί να είναι και ο Αρχάγγελος Μιχαήλ ή Γαβριήλ. Ο κ. Μπους είναι 

πλανητάρχης με ένα αδΙσταχτο μαστΙγιο. Και απέδειξε τι σημαΙνει αυτό το 
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αδισταχτο μαστΙΥΙΟ των Ηνωμένων Πολιτειών πρόσφατα σε μια-δυο neQLJt1ώoeIoς. 
Κατά συνέπεια, όταν έρθει κά.ίΤΟΙΩ ψήφισμα το οποto θα περιλαμβάνει το κυπριακό 

πρόβλημα και θα αντανακλό OΊJτ6 που η διεθνής κοινότητα θα θεωρεί διεθνές δίκαιο 

για την Κύπρο. πρέπει να ξέρουμε όη θα έχει φτάσει για μας η κορυφαία ώρα, 11 
κορυφαΙα στιγμή. Ίσως να είναι μια ευκαιρία την οποία πρέπει να αρπάξονμε, για 

να μη χάσουμε τις μελλοντικές εξελίξεις, για να μη χάσουμε .0 τραίνο. για να μη 
χάσουμε το παιχν{.δι. Δεν μπορώ να σχολι.άσω αυτή τη στιγμΤ; .ελλεΙψει γεγονότων 

άλλων- δεν μπορώ να πω τl.πoτε παραπάνω απ' όσα έχω ΠΕΙ, τα οποία κατά την 

άΠΟΨ11 μου αποτελούν το συγκέρασμα των θέσεων Τl1ς δι.εθνούς κοινωνίας σήμερα 
γύρω από το κυπριακό πρόβλημα. θέλω μόνο να. επισημάνω το εξής: Ίσως η σnΥμή 

αυτής της πρωτοβουλίας να είναι για την Κύπρο η ευκαιρία της δικης της πολιτικης 

ζωής, της δικής της ιστορικής ζωης. θα είναι μια δύσκολη στιγμή. Δε θα βρούμε 
εύκολη λύση. Δε νομΙζω να βρούμε λύση κομμένη στα μέτρα μας. Δε νομΙζω να 

βρούμε λύση, χωρίς να διαπραγματευθούμε. Σε μας εναπόκειται η απόφαση κατά 
πόσο θα θεωρήσουμε αυτή την ιστορική στιγμή ευκαιρία ή θα την αφήσουμε να 

περάσει και αυτη, όπως αφήσαμε και άλλις να περάσουν. Πάντως αν είναι ευκαιρία, 

πρέπει να την αρπάξουμε. Αν δεν είναι ευκαιρία. όπως θα το κρίνουμε εμεις, για τη 

διεθνΤι κοινότητα θα είναι ευκαιρία, αν περάσει α.τό το Συμβούλιο Ασφαλείας. Και 

ενδεχομένως κάποια στιγμή να κληθούμε να πληρώσουμε από τους αδίσταχτους της 

διεθνούς κοινότητας ένα πολύ πολύ πικρό τίμημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιωάννης Μάτσης, εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν έχω καμιά ένσταση να μιλήσει ο κ. Μάτσης, αλλά έχω την εντύπωση ότι 

επρόκειτο να μιλήσω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μου αναφέρθηκε ότι εΙχε καθοριστεί και είχατε εξηγηθεί γι' αυτη τη σειρά. Ο 

πληροφοριοδότης μου φαίνεται δι μου έδωσε σωστή πληροφορία, κύριε Κατσου· 

ριδη. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εντάξει, να μιλήσει ο κ. Μάτσης που δε μίλησε προηγουμένως. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κUριoι συνάδελφ(Η, 

Α ιτία για την εγγραφή προς συζήτηση από δύο έντιμους συναδέλφους του 

θέματος "Οι τελευταΙες εξελιξεις του Κυπριακού" αποτέλεσε η έντονη κινητικότητα 
που υπήρξε. όταν ενεγράφη το θέμα και η ανησυχια μήπως μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 
1991 οδηγούμαστε σε πορεΙα τελικης διευθέτησης του προβλήματος, που θα μας 
απομάκρυνε από τις ομόφωνες προτάσεις μας του 1989, δε θα εξασφάλιζε τις 
απαραίτητες βασικές αρχές και θα μας δέσμευε με απαράδεκτες εκ μέρους μας 
υποχωρήσεις. 

Εκ των πραγμάτων και των εξελ[ξεων οι φόβοι αυτοί δεν επαλtΊθεuσαν, διότι 

ούτε διεθνής διάσκεψη για το Κυπριακό πραγματοποιήθηκε έκτοτε ούτε διάσταση 
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μεταξύ μας σε ό,ΤΙ αφορά την ουσια διευθέτησης του πρoβλτiματoς έχει επέλθει. 

Α vtLeEta το ψήφισμα που αναμένεται να εγκριθεί μετtI τη συμπλήρωση της συζ'ή
τησης σήμερα προδιαγράφει για μια ακόμη φορά το πλαΙσιο λύσης του Κυπριαχού 

και επαναβεβαιώνει την προστiλωΟll όλων των πλευρών στα ψTJφΙσματα των 
Ηνωμένων Εθνών, τις συμφων(ες κορυφής και γενικό "c:ι.ς θέσεις μας, όπως εκφράζο

νται σης ομόφωνες προτόσεις του Εθνικού Σνμβο"λΙΟυ του 1989. 

Η τουρκική αδιαλλαξ(α διέπρεψε για μια ακόμα φορά και υπαναχωρώντας 

από δικές της θέσεις και τοποθετήσεις, όπως μας τις μ.ετέ<ρξραν οι εκπρόσωποι του 

Γενικού Γραμματέα, ανέτρεψε τις προσδοκΙΙς για σπάσιμο του υφιστάμενου για 

πολλά χρόνια αδιεξόδου περΙ το\l Κυπριακο"ύ. Τέθηκε όμως πολύ έντονα ΊΟ 

ερώτημα: Περιέχει το έγγραφο ΤOΊJ Εθνικσύ Συμβουλίου που υποβάλαμε στην άλλη 

πλευρά τις τελεσLδιxες και αμετακΙνητες προτάσεις μας ή εΙναι διαπραγματεύσιμο; 

θα πρέπει με πολλή ειλικρΙνεια να δια..ίιστώσουμε, κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρ

χουν πτυχές του εγγράφου που, όπως ανέφερε στην oμLλία του και ο Πρόεδρος της 

ΕΔΕΚ, είναι διαπραγματεύσιμες. Διαφορετικά το έΥΥραφο αυτό θα προσλάμβανε τη 

μορφή αμετάκλητου τελεσιγράφου. Υπάρχουν όμως και θέματα κεφαλαι.ώδους 

σημασΙας και αρχών, η μάχη για την εξασφάλιση των οποίων πρέπει να δοθεΙ απ' 

όλους μας με α.ίοφασιστικότητα και επιμονή. Και θα πρέπει να είμαστε εUΘεΙς και 

ξεκάθαροι έναντι του λαού. Οι ομόφωνες προτάσεις μας του '89 εδράζονται πάνω 
στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και τις συμφωνLες κoρυφτjς και προδιαγρά

φουν λύση διζωνικής ομοσπονδίας, όπως οι συμφωνLες του '77 και του '79 την 
προδιέγραψαν. 

ΤΟ πρόβλημα επομένως που μας απασχολεί δεν εντοπίζεται στο ερώτημα αν 

δεχόμαστε ή αν απορρΙπτοιιμε την ομοσπονδία ως μορφή λύσης τοιι Κυπριακού. Η 

ομοσπονδία έχει από πολλού αποτελέσει, μετά την υπογραφή των σιιμφωνιών 

κορυφής, τη διεθνή δέσμευση τόσο της ελληνοκυπρι.ακής όσο και της τοιιρκοχιι

πριακής κοινότητας και δική μας υπαναχώρηση από αιιτή τη θέση τώρα θα μας 

επιφόρτιζε με τη μεγάλη ενθύνη του τορπιλλισμού της πρωτοβουλίας τοιι Γενικού 

Γραμματέα και το τΙμημα ποιι θα πληρώναμε θα ήταν ομολογουμένως πολν μεγάλο. 

Είναι αξιοσημεΙωτο ότι κανένα κόμμα εντός της Βουλής δεν εξήγγειλε νέα πολιτική 

και πορεΙα, απορραιοντας ταυτόχρονα την ομοσπονδΙα. Έχουμε όλοι συνειδητο

ποιήσει και συναισθανθεί τη μεγάλη πολιηκή μας ευθiινη να είμαστε και να σιιμπερι.

φερόμαστε υπεύθυνα. Σ' αιιτή τη σημαντική φάση και μετά από την έντονη ανάμειξη 

του προέδρου Μποιις, της Ειιρωπα"ίκής Κοινότητας, του ΣιιμβοιιλΙου Ασφαλείας 

και του διεθνούς παράγοντα γενικά προς διευθέτηση του Κ υπριακον είναι ο κ. Ντεν

κτάς που αγων(ζεται παvτoιoτρόπως και συνεχώς, εντός και εκτός Κύπροιι. για 

απόρριψη της ομοσπονδΙας και γι.α αvτικατάστασή της με την αυτοδι.άθεση των 

Τουρκοκυπρίων και την αναγνώριση της κυριαρχίας του ψευδοκράτους στα κατεχό

μενα. Κ τιζοντας πάνω στα οφέλη που ο δεκαεπτάχρονος διαχωρισμός της Κύπρου 

του πρόσφερε, προσπαθεί ο χ. Ντενκτάς με την κατευθυνόμενη κινητοποίηση 46 
τουρκοκυπριακών οργανώσεων να οργανώσει αντιομοσπονδιακό κλ(μα και να 
οριστικοποιήσει τη διχοτόμηση και &ι"tομένως την τουρκοπο(ηση των κατεχόμενων 

εδαφών. Και εΙναι η τουρκοκιιπριακή αντι.πολΙτειιση που μόνιμα ΕΠιτΙθεται και 
κατηγορεί τον Ντενκτάς και τους κύκλους της Άγκυρας γι' αυτές τις προσπάθειες. 
Δύο πρόσφατα αποσπάσματα από τον τουρκοκυπριακό τύπο εΙναι πολύ χαρακτηρι

στικά: 



229 

"Στη βόρεια Κύπρο", γράφει στη ''Yeni Duzen" αρχηγός τουρκοκυπριακού 
αντιπολιτευόμενου κόμματος, "δεν υπάρχει κυρΙαρχη κοινότητα. αλλό. μια κοινό
τητα της οποίας 11 βούληση έχει αιχμαλωτιστει. Η πολιτική εξουσία στη βόρεια 
Κύπρο δε σΧΤιματ(οτηχε με την ελευθερη βούληση του λαού. αλλά επιβλήθηκε από 
έξω. Αυτοί nO\l σφετερίστηκαν τις εξουσίες α.ί1ορρίπτουν ης συμφωνίες κορυφής 
του '77 και '79. 1(01) προνοούν διζωνικό ομόσπονδο κράτος και, ενώ λένε ότι δέχο
νται το ψηφισμα 649. προσπαθούν να επιβάλουν τη θέα" περί δΟΟ χωριστών κρατών 
-που απορρίπτεται από το εν λόγω ψήφισμα. EιρωνεUΌμενOΙ τον κόσμο. ΕΙvoι 

πρόδηλο ότι προσπαθούν να εμποδίσο"γ την επίτευξη λύσης στο πλαΙΟισ του ψηφί
σματος αuτoύ~. "Αυτό που απασχολεί σήμερα το λαό", δηλώνει άλλος Τουρκοκύ

πριος πολιτικός ηγέτης στην 'Όrtam~, "είναι τι ι,ΤΙΤΕυξη μιας δΕκαιης λίισης~. Και 

προσθέτει: ΝΟ Ντενκτάς, επωφελούμενος τώρα από ης εκλογές στην Τουρκία και 

χρησιμοποιώντας ως όργανο τη σφετερισμένη Βοιιλή, προσπαθεί να καθιιστερήσει τη 

λύση. Έστω κι αν enLtUxet. αvtό που θα κερδΙσει θα εΙναι μόνο μερικοί μήνες. πριν 

από το τέλος του χρόνο)) θα υπάρχει πλαΙσιο συμφωνΙας. Στην Κύπρο θα εγκαθι

δρυθεί μια ομοσπονδια, (Πην οποία θα μπορέσουμε να διαβιώσουμε σε συνθήκες 

ασφάλειας, ισότητας ΚαL εUΗμερLας. Η ομοσπονδΙα δε αιn;ή θα λάβει τη θέση της 
(Πους κόλπους της ΕΟΚ. Αυτό επιθυμούν οι Τουρκοκύπριοι". 

Είναι επομένως, κύριοι συνάδελφοι, η ποιότηtα και το περιεχόμενο της 

ομοσπονδΙας που προέχει (Πους (ΠόχOUς μας και που πρέπει να μας ενδιαφέρει και 
σ' αυτόν _ον τομέα πρέπει όλη η πολιηκή ηγεσία να επικεντρώσει τις προσπάθειές 

της. Επιδιώκουμε με αποφασιστικόtητα να επιτύχουμε, μέσα (Πα πλαίσια των 

καλών υπηρεσιών του Γενικού Γραμματέα, λύση ομοσπονδίας συνταγματικά 

λειτουργήσιμης και βιώσιμης. ΟΙ βασικές αρχές δικαίου και τα ανθρώπινα δικαιώ
μαtα όλων των πολιτών πρέπει να εξασφαλΙζονται και γενικά η λύση και το 

σύνταγμα που θα aπoδεχθoύμε θα πρέπει να μην περιέχουν διατάξεις αντΙθετες 

προς τις πρόνΟLEς των συνταγμάτων των κρατών-μελών της ΕΟΚ, σtην οπόΙα 

ι;χ.ναμένουμε μελλοντικά να ενταχθούμε. Είναι λύση ομοσπονδίας ποιι θα διευκο

λύνει τον κυπριακό λαό να προχωρήσει χωρίς προβλήματα στον 210 αιώνα, παρόλες 
τις εμφανεις δUΣΚOλιες που θα υπάρξουν, και θα τον υποβοηθήσει στην πορεία του 

για πλήρη ένταξη στην Ευρωπα"ίκή Οικονομική Κοινότητα. 

Το Κυπριακό, κύριε Πρόεδρε, είναι και παραμένει διεθνές πρόβλημα εισβολής 

και καtοχής και η αντιμετώπισή του στα πλαΙσια tOU ΟΗΕ είναι πλέον η ενδεδειγ
μένη. ΤΟ Κυπριακό όμως είναι και το μόνο από εtών άλυτο ευρωπα'Ι:κό πρόβλημα. 

Και πολύ ορθά ο Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών υπέδειξε πρόσφατα 

προς τους ΕυρωπαΙους αρχηγοίις των κρατών·μελών κατά την πρόσφατη Σύνοδο 
Κορυφής της ΔΑΣΕ στο ΠαρΙσι ότι αποτελεΙ και ευθύνη της Ευρώπης η σύντομη 

λύση του. 

Η Κύπρος, με _ην νπογραφή της τελωνειακής ένωσης και με την uποβολή 

αίτησης για πλήρη ένταξη, βρtσκεται ήδη στον προθάλαμο της εισόδου της στην 

κοινότηtα. Αυτή την ένταξη πρέπει να _ην επιδι.ώξουμε άμεσα και αποφασιστικά 

όλοι μας. Αυτή _η δuνατότητα επισήμανε από το 1977 ο Δημοκρατικός Συναγερμός, 
όταν απευθυνόμενος προς τις υπόλouιες πολιηκές δυνάμεις υποδείκνυε ότι δεν 
μπορεί η Ευρώπη, που προγραμμάτιζε τότε την ίδρυση Πανευρωπα'Ι:κού Κοινοβοιι
λ(ου. την ομοιόμορφη εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιωμάτων και δημοκρατικών 

διαδικασιών και την κατάργηση των συνόρων μεταξύ των κρατών-μελών της, να 

ανεχθεΙ επ~ πολύ οίινορα και διαxωριστ~κές γραμμές στη μ~κρή Κύπρο. Xρειόζετα~ 
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όμως, όπως τονίσαμε το Ι 977. και" δική μας προγραμματισμένη πρoσαρμoΎi! και 
πορεία προς την Ευρώπη για να το επιτύχουμε. Δυστυχώς όμως για όλους μας τι 

πλει.οψηφ(α του πολιτικού κόσμου της K'iπtΡOυ τότε ήταν έντονα αvτιεuρωπαΊ:κή και 

η εσωτερική μεταξύ μας αvτιπαράταξη στο αποκορύφωμά της και μας αποστέρησε 

αυτής της δυνατότητας. 

Συμπλ"ρώνοντας εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού σήμερα το θέμα 
''Οι τελευταΙες εξελιξεις του Κυπριακού". θέλω να τονίσω ότι ποτέ δεν ε(ναι αργά, 
διότι τι ενότητα. τι εδαφική ακεραιότητα και τι ανεξαρτησία ολόκληρης της Κύπρου 
παραμένει τι μόνιμτι θέα" tTlς ΕΟΚ, όπως τονίστηκε ιπη Διάσκεψη Κορυφής 10'1) 

Δουβλίνου και επαναβεβαι.ώθηχε μόλις χθες από τους Υπουργούς Εξωτερικών της 

Κοινότητας. Και τι εξάρτηση της προόδου στι.ς σχέσεις της ΕΟΚ με την Τουρχι.α με 

τη λύση του Κυπριακού προσθέΤΕΙ το σημανηκότερο συλλoγ~κό παρόγοντα πίεσης 

δ~εθνώς από το εγκιιρότερο ειιρωπα·ίκό σώμα. Eίνα~ στην Ευρώπη των δώδεκα, που 

καταργεί εντός του 1992 τοιις μεταξύ των κρατών.μελών φραγμούς και τα σύνορα 
κα~ απoκαθ~σtό για όλOUς τους Ευρωπαίους όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα, που 

μπορεί να βρε~ σωτήριο καταφύγιο και η Κύπρος, η διχοτομημένη και ταλαιπωρη

μ~νη από την τουρκική εισβολή. Είναι μέσα στα πλαίσια της ΕΟΚ που θα αποκατα

σταθούν επί εUΡΩπα·ίκoύ επuτtδoυ τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι βασ~κές ελευθε

ρίες όλων των Κυπρίων. Και είναι εντός της ΕΟΚ που η ειρήνη, η εμπιστοσύνη, η 

οικονομική ανέλιξη, ο αλληλοσεβασμός και η ασφάλεια των Eλληνoκuπρ(ων και των 

Τουρκοκυπρίων θα α..-τοκατασταθούν πολύ πιο άμεσα και σίγουρα παρό με οποιαδή
ποτε άλλη πρoσ~γγιση. Είναι αξLOσημεΙωτο το γεγονός ότι για πρώτη φορό προδια· 

γράφεται τόσο σαφώς αυτή η προοπτική της Κύπρου α..-τό τον (bl.O το Γενικό Γραμ

ματέα των Ηνωμένων Εθνών. 

Ως ελλην~σμός της Κύπρου θα πρέπει να θεωρησουμε ότι η ΕΟΚ θα μας 

εξασφαλl.σH, αν επιτύχουμε την ένταξΤΙ μας στην Κοινότητα, από τους κινδύνους 

ποιι εμφανώς μας απειλούν. Η τρισχιλιε.ής ιστορία μας, η γλώσσα, o~ ρίζες και οι 

παραδόσεις μας, ο ελληνικός και ο χριστιανικός μας πολιτισμός θα προστατευθούν 
και η αποφασιστικότητά μας να ζήσουμε και να ξανανθίσουμε στη γη των προγόνων 

μας θα δικαιωθεΙ Τα ιδια ωφUήματα η Ευρώπη των δώδεκα θα τα πρoσφέQει χωρίς 

δ~άκριση και στOuς ΣUμπατριώτες μας Τουρκοκυπρίους, τους οποίους θα πρέπει 
συνειδητά να βοηθήσουμε κα~ να τους συμπαρασταθούμε για το κo~νό όφελος. Σωβι
νιστικές διαθέσεις και προκαταλήψεις δεν αποτελούν σuvταγή σωτηρίας για την 

ημικατεχόμενη πατριδα μας, αλλά ΣUνταγή διαιώνισης της τραγωδίας μας. Είναι 
από τη στρατιωτικΤΙ κατοχή και τους E,,-τo(ΚOuς που πρέπει να απαλλάξουμε την 

Κύπρο, για να μ..-τορέσουμε με τους Τουρκοκυπρίους να βρούμε το δρόμο μας. Και 
πρέπει να τον ξαναβρούμε. Και επιβάλλεται να καταβληθεί τεράστια προσπάθεια 
προς αυτή την κατεύθυνση εκ μέρους όλων μας. Πρέπει να πείσουμε και να 

πεισθούμε. 

Η προγραμματισμένη και κατευθυνόμενη κατασtρoφή της πολιτιστικής μας 

κληρονομιάς στα κατεχόμενα από τον Ντενκτάς και την ΆγκUΡΑ, η τουρκοποίηση 
όλων των τοπωνυμιών, η αλλαγή της ιστορικής φυσιογνωμίας της βόρειας Κύπρου 

και προπαντός ο ~ικισμός δεν είναι παράγοντες που αντιμετωπίζονται με 

απάθεια και ομιλίες μόνο. Κάθε πτυχή αυτής της τραγωδίας θα μπορούσε να σποτε· 
λέσει α\!τοτελές κεφάλαιο παγκόσμιας εκστρατείας και διαφώτισης εκ μέρους όλων 

μας και ίσως το αποτελεσματικότερο όπλο στα χέρια μας και για την (δια την πολι
τική πτυχή το\! προβλήματος. Έχουμε καταβάλει με τον προηγούμενο Πρόεδρο της 
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Βονλής, Δρα ΛυoσαρLδη, κα~ tους συναδέλφους εκπροσώπους των κομμάτων 

μεγάλη προσπάθεια στον εUΡΩπα'ίκό χώρο ο' αυτούς τους τομεΙς. Kα~ αισθανόμαστε 
πολλή ικανοποΙηση, διότι ΕΠιτέλους και για πρώτη φορά διεθνής οργανισμός , και δη 

ευρωπο'ίκός, αναλαμβάνει τη διερεύνηση του εποικισμού και της παρουσίας των 

κατοχικών στρατευμάτων με την άφιξη στην Κύπρο στις 4 Νοεμβρίου του Ισπανού 
Γερονοι.αστή κ. Kouκό ως εκπροσώπου της Επιτροπής Δημoyραφιa.ς του Σνμβου
λΙο\) Τ1Ίς ΕυρώΠης. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. τόνισα και άλλοτε από αντ6 το βήμα και θα επαναλάβω και 

σήμερα ότι ο μέγιστος κίνδυνος που απειλεί την Κύπρο είναι ο εποικισμός. Οι 

έποικοι είναι σήμερα περισσότεροι από τους εναπομείναντες Τουρκοκυπρίους που, 

σύμφωνα με τους υπολογισμούς μου, δεν υπερβαΙνουν σήμερα τις ογδόντα χιλιάδες 

και οι οποίοι μεταναστεύουν συνεχώς. Μόλις ψες ακούσαμε από τηλεοράσεως τον 

τουρκοκύπριο πολιτικό τrytτη κ. Ακκιντζί να δηλώνει ότι η μετανόστεUΣΗ Τουρκο

κυπρίων στην Αγγλία παίρνει μεγάλες διαστάσεις, ενώ ταυτόχρονα οι αφi.ξεις 

εποίκων στα κατεχόμενα πολλαπλασιάζονται. θέλω να υπογραμμίσω ότι από τα 

έγγραφα που κατέθεσαν οι Τούρκοι Βουλευτές στην Επιτροπή Δημσγραφιας του 

Συμβουλίου της Ευρώπης το 1986 και από δηλώσεις που έκαμαν διαφαίνεται ότι, αν 
το Κυπριακό παραμείνει άλυτο στα επόμενα λιγα χρόνια, Ο εποικισμός θα προσ

λάβει διαστάσεις μερικών εκατοντάδων χιλιάδων. Αυτο'ύς τους ΕΠοίκους τους 

παρουσιάζουν ότι είναι εκ καταγωγτ;ς Τουρκοκύπριοι που μετανάστευσαν εκτός 

Κύπρου μετά την άφιξη των Άγγλων αποικιοκρατών. Ήδη ο κ. Ντενκτάς αναφέ

ρεται σε 750,000 Τουρκοκυπρίους που ζουν στο eξωτερικό. Διαφαίνεται επομένως η 
πρόθεση να ΕΠιτραπεί μελλοντικΙΙ στους εποίκους, παρουσιαζόμενοι ως τουρκοκύ

πριοι, να διασχίσουν κατά χιλιάδες την πράσινη γραμμή, ειρηνικά πλέον. και να 

απαιτήσουν τις τουρκοκυπριακές περιουσίες στη Λεμεσό, την Πό.φο, τη Λάρνακα 

και αλλαχού σαν δικές τους. Αυτή θα είναι στην πράξη η ειρηνική επεκτατική πολι

τική της Άγκυρας στην πατρ(δα μας. Είναι γι' αuτό που η αρνητική ροή του χρόνου 

δημιουργεί αφόρητα δύσκολες σuνθτlκες και επικίνδυνα τετελεσμένα σε βάρος μας. 

Τόνισα πιο πάνω τον καθοριστικό ρόλο της ΕΟΚ για το Κνπριακό, αν επιτύ

χουμε την ενεργότερη ανάμειξή της και την κατά το δυνατόν συντομότερη αποδοχή 

μας από την Κοινότητα. Είναι γνωστό ότι την ένταξή μας σ' αυτή ευνοούν με δηλώ

σεις τους και Τουρκοκύπριοι πολιτικοί ηγέτες. Εισηγούμαι, κύριοι συνάδελφοι, να 
διερευνηθεί η δυνατότητα όπως, παράλληλα με τις κυβερνητικές ενέργειες και χειρι

σμούς, μεταβεί στις Βρυξέλλες η ηγεσια των δικών μας πολιτικών κομμάτων, για να 

μεταφέρει στην ανώτατη ηγεσία της ΕΟΚ και στους αρχηγούς των κομματικών 

ομάδων της Ευρώπης την επιθυμία μας για ένταξή μας στην Κοινότητα και την 

προσήλωσή μας στους ευρωπαΙκούς προσανατολισμούς και ιδεώδη. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ξανατονΙσω ότι σ' αυτούς τους 

χαλεπούς καιρούς η χό.ραξη για το Κυπριακό σuyκεκριμένης πανεθνικής πολιτικής 

από όλους τους Έλληνες, δεσμευτικής για όλους και ανεξάρτητα από τους κομματι

κούς χώρους που ο καθένας μας ανήκει, προβάλλει ως επιβεβλημένη ιστορική 

αναγκαιότητα. Η προσήλωσή μας στο πνεύμα και στο γράμμα των ομόφωνων 

προτάσεών μας του 1989, η εκστρατεια προγραμματισμένης και αποτελεσματικής 
διαφώτισης διεθνώς και η προετοιμασια μας για προσφνγή στη Γενική Συνέλευση 

και στο Συμβούλιο Ασφαλείας, αφού σταθμιστούν υπεύθυνα οι δυνατότητές μας για 

επιτυχια, είναι όλα ενδεδειγμένα βήματα προς την ορθή κατεύθυνση. 
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Είναι πλέον καιρός και ο Γενικός Γραμματέας να τοποθετηθεί αποκαλυπτικά 

πάνω στα αίτια ΤOιJ πρόσφατου vauaytO\J. Και εί.να ι καιρός να αξι.οποι'ήσοuμt. εν 
τω μέτρω των δuναΤOtΊ'ιτων μας, αποφασιστικά τις προοπτικές που διαγράφονται 

για το μέλλον μας στην Ευρώπη. 

Κύριοι σuνάδελφoι, απαραίτητη ΠQOυπόθεση αποτελεσματικής διεξαγωγής της 

προσπάθειας για αντιμετώπιση του Κυπριακού αποτελεί πάντοτε η ύπαρξη αρρα~ 

γοuς εσωτερικού μετώπου. Και πρέπει με προσοχή όλοι μας να διαπιστώσουμε και 
να αντιμετωπίσουμε κάποια εξελισσόμενο αντισυχητικά μηνύμC1tΟ. Το πρόβλημα 

είναι δικό μας. Είναι πρόβλημα όλου του κυπριακού ελληνισμού και πρέΠΕΙ όλοι 
εμεΙς μαζί να αναλάβουμε τις ευθύνες μας, γιατί η αvτιμετώπισή του είναι δική μας 

εUΘύντι. Μόνο ενωμένοι και ομονοούντες είναι δυνατόν να ανταποκριθούμε στις 

ευθίtνtς μας και να αναλόβουμε ιστορικά τις υποχρεώσεις μας. Ως Δημοκρατικός 

Συναγερμός είμαστε α..-τοφασισμένοι να συμβάλουμε αποφασιστικά σ' αυτή την 

προσπάθεια για το κοινό όφελος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Ομολογώ ότι σε μoρφτl δευτερολογίας ίσως κανένας δεν έχει πάρα πολλά να 
πει σε απάντηση άλλων ομιλητών. Διότι έχω την εντύπωση ότι τουλάχιστον οι 

oμιλLες που έχουν γίνει από τους αρχηγούς των κομμάτων που εκπροσωπούνται στη 

Βουλή και τους εκπροσώπους των κοινοβουλευτικών ομάδων έχουν ~πρέπει να 

έχετε και εσείς διαπιστώσει- μια σημαντική ομοιότητα και μια αξιοθαύμαστη 

ταύτιση απόψεων. στόχων και επιδιώξεων. Αν υπάρχει κάτι που είναι διαφορετικό, 

είναι οι εκτιμήσεις. οι σχεδιασμοΙ και η οριοθέτηση των απαιτήσεων που είναι 

δυνατόν να έχουν οι διεκδικήσεις μας. Αναφέρομαι στις επίσημες ομιλίες που 

έγιναν από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Π ρt1τει να ομολοΎ'\σουμε ό1: Ι, 
ακόμα και αν από όλη αυτή τη συζήτηση το μόνο κέρδος είναι η επαναβεβαίωση της 

προσήλωσής μας στις συμφωνημένες θέσεις του Δεκέμβρη του 1989, αυτό είναι 
σημαντικό κέρδος. 

Υπήρξαν βέβαια και μερικές εξαιρέσεις που εμένα μου προκαλούν θλίψη. 

Εξαιρέσεις όσον αφορά 1:ι.ς τοποθετήσεις. αλλά ίσως και αντιθέσεις προς 1:'11 γραμμή 
που επίσημα εκφράστηκε από μέρους των κομμάτων. Λέγεται κάποτε : Τι το νέο 

έχουμε μάθει από αυτή τη συζήτηση; Τι το καινούριο έχει προσφέρει αυτή η συζή-

1:ηση είτε στο λαό είτε στα μέσα ενημέρωσης: Ρω1:ώ: Για1:ί πρέπει κάθε φορά να 

προσφέρουμε κάτι νέο; Υπάρχει αυτή η αίρεση μερικών να πρω1:0τυπήσouν. είτε 

επιδεικνύοντας άφατο ψευδορεαλισμό είτε για να δείξουν ότι έχουν κά1:Ι νέο να 
προσφέρουν. Στο τέλος όμως οδηγούνται σε παρέκκλιση ή σε υπαναχώρηση από 

θέσεις που, κατά τη δική μου ερμηνεία και κατά την αποδοχή των επίσημων ηγεσιών 

των κομμάτων, είναι τα έσχατα όρια υποχωρήσεων. είναι τα μόνα αποδεκtά πλαίσια 
για μια λύση του Κυπριακού. Χάριν της πρωτοτυπίας δήθεν και χάριν του να 
προσφέρουμε κάτι νέο στη συζήτηση, πρέπει να υπαναχωρήσουμε και α..-τό αυτές τις 

θέσεις που εμείς λογαριάζουμε ότι είναι τα έσχατα όρια υποχωρήσεων -και θα 

απαντήσω σε σχόλια που έγιναν πάνω σ' αυτή τη φράση~ απλώς για να προσφέρουμε 

κάτι νέο; Λυπούμαι, αλλά δεν υπάρχει τι,-τοτε νέο που μπορούμε να προσφιρουμε, 
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γιατί δεν έμειναν άλλα όρι..α νέων υποχωρήσεων πο\! μπορεΙ να κάμει ο ελληνισμός 

ΤΤ1ς Κύπρου. Έτσι όσοι περιμένουν κάτι το νέο. πρέπει να λένε ταυτόχρονα ότι περι

μένουν νέα οριοθέτηση υποχωρήσεων. Και μακάρι, μακάρι ο ελληνισμός της 
Κ ίΙπρου αυτή τη λεκτική ομογνωμΙα που έχει εκφράσει από το βήμα της Βουλής να 

τη μετατρtψf.ι και σε oμoyνωμi.α σε έργα και σε πολnική δράση. 

Έχουμε ακούσει τα συνηθισμένα περΙ των ψηφισμάτων των Ηνωμένων εθνών. 

Έχουμε οδTlΎΤ1θεΙ σε ατραπούς ηττοπάθειας. Μα. αν πράγματι η Toυρκtα ε(ναι τόσο 

παντοδύναμη και αν πράγματι τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών τ(.ποτε δεν 

μπορο"ύν να πρoσφέρouν. τόΤΕ πol.ά εΙναι η σuνταyή; πρέπει να ενδώσουμε; ΠρέΠΕΙ 

να υποχωρήσουμε; Π ρέπει να δεκτο"ύμε μια λύση που είναι απαράδεκτη και δε 

διασφαλίζει τη φυσική και εθνική επιβΙωση του ελληνισμού, επειδή ε(μαστε 

αδ'ύνατοι ; Δεν ξέρω αν τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών θα δώσουν λύση στο 

Κυπριακό. Σίγουρα δεν πιστεύω ότι από μόνα τους τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 

Εθνών θα δώσουν λύση στο Κυπριακό. Εκείνο που ξέρω είναι ότι σίγουρα χωρίς τα 

ψηφίσματα το Κυπριακό θα είχε ξεχαστεί και θα είχε υποπέσει στrι λήθη και στην 

περιφρόνηση των ισχυρών της γης. Xωρl.ς τα ψηφίσματα δε θα υπήρχε το νομικό 

έρεισμα και το βόθρο για τη διεκδΙκrιση των δικαίων μας. Τα ψηφίσματα δε λύνουν 

το Κυπριακό, αλλά και χωρίς αυτά τα ψηφίσματα το Κυπριακό θα οπισθοδρομήσει . 

Και αντΙ να έχουμε παράπονο από τα ψηφίσματα, να έχουμε παράΠονο γι.ατΙ ποτέ 

ούτε τα ψηφίσματα ούτε κανένας δε θα μας δώσει περισσότερα. απ' όσα ζrιτoύμε. Και 
αν εμείς φοβόμαστε να διεκδικήσουμε τα δίκαιά μας, μην τυχόν διαταράξουμε το 

καλό κλίμα των συνομιλιών, αν αποφεύγουμε να προσφύγουμε στη Γενική Συνέ· 

λευση, γιατί τάχατες θα χαλάσουν οι ελ.ίτ(δες γ ια μια μοναδική ευκαιρία λύσης, 

σίγουρα και χειρότερα ψηφΙσμάτα θα πάρουμε ή και καθόλου ψηφίσματα δε θα 
πάρουμε. 

Έχω ακούσει τις ανησυχίες που έχει εκφράσει ο κ. Μάτσης για την εξέλιξη 

όσον αφορά το θέμα των εποίκων και την παραμόρφωση της δημογραφικής φυσ",

Υνωμίας των κατεχόμενων περιοχών. Σίγουρα, μακροπρόθεσμα και ίσως σε λανθά

νουσα μορφή, η α..-τειλή των εποίκων είναι η φοβερότερη απειλή για την Κύπρο. Γι' 

αυτό λοι.πόν πρέπει να είμαστε διπλά προσεκτικοί. ώστε η οποιαδήποτε λύση συζη
τούμε , και πολύ περισσότερο αυτή που είναι δυνατόν να δεκτούμε, να έχει τα 

εχtyγoo ότι ούτε νόμιμα ούτε παράνομα ούτε φανερά ούτε κρυφά ούτε αυθαίρετα 
ούτε με ανοχή θα είναι δυνατή η έλευση οποιοΟΟήποτε εποίκου. Πρέπει να είναι 

διασφαλισμένrι η απομάκρυνση όλων των εποίκων, χωρίς να επικαλούμαστε δήθεν 
ανθρωπιστικούς λόγους για να παραμείνουν αυτοί που έχουν παντρευτε ί. και έχουν 

αποκτήσει παιδιά στην Κύπρο. Και δε διασφαλίζεται αυτό το εχέγγυο, αν υπάρχουν 

σύνορα και αν η έκδοση των διαβατηρίων, έστω και κάτω από το νόμο της ομοσπον
διακής κεντρικής κιJβtρνησης, γί.νεται από τοπικές αρχές. Αν δεν εξασφαλιστεί η 

επιστροφή όλων των προσφύγων στα σπίτια και στις περιουσίες τους, θα μεγαλώνει 

αυτός ο κίνδυνος, είτε υπάρξει λύση είτε όχι . Εγώ το έχω πει και στην πρώτη ομιλία 
που έχω κάνει, το τονίζω και σήμερα . Για μας η απαίτηση για επιστροφή όλων των 

προσφύγων -τονίζω ξανά τη λέξη όλων- στα σπίτι.α και στις περιουσίες τους δεν 

είναι ούτε συναισθηματισμός ούτε απλώς λεκτική τοποθέτηση αρχών. Είναι φυσ",

λογική ανάγκη για την επιβLωση του ελληνισμού. ΤΟ μεγαλύτερο αντέρεισμα για να 

μην πλημμυριστεί. η κατεχόμενη περιοχή μας από ε.""tOΙκους ε ί.ναι το να εΠLστρeψoυν 
οι νόμιμΟL κάτοικοι της περιοχής στα σπίτια και στις περιουσίες τους σε συνθήκες 

ασφάλειας. 
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Αν οι Ηνωμένες Π ολιτείες σήμερα δείχνουν κινητικότητα, αν βι.άζονται για 

μια λύση του Κυπριακού, δεν είναι γιατί. έστω και τώρα, έχουν αισθανθεί μια ευα .... 
σθησία για τα ανθρώπινα δικαιώματα και τα δικαια του κυπριαχοίι ελληνισμού. 
Σίγουρα, αν υπάρχει ευαισθησία των Ηνωμένων Πολιτειών, αν επείγονται οι 

Ηνωμένες Πολιτε ίες και οι δυηκοί σύμμαχοΙ τους να λύσουν το Κυπριακό. κατά 

κύριο λόγο είναι γιατί θέλουν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες της Τουρκίας. θέλουν 
να άρουν από το δρόμο της Τουρκίας προς την Ευρώπη το Εμπόδιο που προβάλ. 

λεται -γιατί μόνο προβάλλεται εικονικά σαν εμπόδιο της πορείας της Τουρκίας προς 
την ΕuρώΠll-δηλαδή το Κυπριακό. Και λέω ξανά. αν έχουν άλλους λόγους, άλλα 
οιιμφέρσντα. εμίτλεκόμενα συμφέροντα. όπως θα έλεγε ο φ(λος μου ο χ. Λυσσαρlδης, 
είναι τι δική μας θέση, το δικό μας καθήκον ακριβώς να εκμεταλλευτούμε αυτό τον 

ιπεΙγοντα χαρακτήρα των προσπαθειών των Ηνωμένων Πολιτειών, διεκδικώντας 

τώρα τα έσχατα όρια που μπορούν να διασφαλΙσουν τη φυσική και εθνική επιβtωση 

.ου ελληνισμού. Ούτε να ντραπούμε ούτε να φοβηθούμε ούτε από ηττοπάθεια να 
καταληφθούμε, διεκδικώντας αυτά τα αιτήματα και θέτοντας ως όρο ότι, χωρίς την 
εκ προοιμίου ικανοποΙηση αυτών των βασικών αιτημάτων, δε δεχόμαστε να γΙνουμε 

σuνεργOΙ στη συμ..-cαΙΥνία για .ην εκχώρηση πιστοποιητικού καλής διαγωγής στην 

Τουρκία, πιστοποιητικού που της προσφέρει η συνέχιση ενός άγονου διαλόγου που 

διεξάγεται πάνω σε βάσεις που εΙναι απαράδεκτες για μας. Και αυτές δεν είναι 

ωραιολογίες . Δεν είναι κενή ιn.rνθηματoλόγηση. Είναι μορφή διεκδΙκησης .ων δικαι

ωμάτων μας. Είναι η μόνη ελπιδα., αν έχουμε, εμεις οι ίδιοι να ζητούμε και να 

προκαθορίζουμε ως προυποθέσεις για την εκχώρηση αυτού του πιστοποιηηκού 

καλής διαγωγής στην Τουρκία την ικανοποίηση αυτών που θεωρούμε βασικά και 

αναφαίρετα δικαιώματα του κυπριακού ελληνισμού. 

Έχω πραγματικά κουραστεΕ, όπως πιστεύω και όλος ο κυπριακός ελληνισμός, 

από τη συχνή φρόση, την κενή φράση, "δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού". η 

σημαίνει δΙκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού; Και οι Τούρκοι λένε ότι θέλουν 

δΙκαιη και βιώσιμη λύση ΤΟ\l Κυπριακού και εμεις. Εμείς όμως έχο\lμε οριοθετήσει 

τι είναι η δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κ\ιπριακού. 

Άκουσα αρκετούς συναδέλφους λί.γο-πολύ να με επαινούν επειδή τάχατες α.ι-cό 
το βήμα αυτής της Βουλής εξέφρασα την εμμονή και τοποθέτηση το\l Δημοκρατικού 

Κόμματος και το\l εα\lτού μου στο καθεστώς της ομοσπονδΙΟς. Άκουσα τόσες 

χαρές, γιατί το εΙΠα, ώστε αγωνι.ώ, για να χρησιμοποιήσω τη φρόση του Διογένη, 

"Μη τι κακόν εΙργασμαι". Και γιατί, κύριοι, σας προκαλεί έκπληξη η επιβεβαίωση 

ότι το Δημοκρατικό Κόμμα ή εγώ παραμένουμε προσηλωμένοι σε μια λύση δίκαιης 

και λειτο\lργήσιμης ομοσπονδΙας; Μόνο εκείνοι που διαβάζουν το γνωστό έντυπο 

της Κύπρου πο\l προαποφασίζει ποια επίκριση θα κάνει σε έναν πολιτικό αvτ!.παλo 

και μετά του αποδίδει κάτι που δεν ε!.πε ή θέσεις στις ο.-cοίες δεν πιστεύει και μετά 

λέει "σαν τα πεις", για να ταιριάζει με την επίκριση, μόνο αυτοΙ μπορεΙ να πιστέ

ψΟυν ότι το Δημοκρατικό Κόμμα τάχθηκε εναντίον της ομοσπονδίας. Πολύ λιγότερο 

εγώ. Μήπως ξεχνά.ε, αγαπητοί συνάδελφοι, όη την πρώτη πρόταση για 

ομοσπονδία, την πρώτη πλήρη πρόταση λύσης διζωνικής ομοσπονδίας, εγώ την 

έδωσα στη Βιέννη; Και, επαναλαμβάνω, όχι σαν κλητήρας, αλλά ανάμεσα σ' αυτούς 

που .η συνέταξαν. Ξεχνάτε ότι το Δημοκρατικό Κόμμα πάντοτε έλεγε ότι είναι 
επιδίωξή του μια λύση ομοσπονδίας; Γιατί επομένως η έκπληξη; Γιατί εκ των 

υστέρων να μας απoνtμετε επαίνο\lς που στην ουσία είναι σvyκεκαλ\lμμένη επίκριση 

και αναφορά πως τάχατες τώρα έχουμε ανανήψει; Είμαστε οι πρώτοι διδάξαντες, 

όχι οι ανανήψΟντες. 
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Σuζητούμε και εξαπολύονται μύδροι λεκτιχοί εναντίον αυτών που τάχατες δε 

θέλοιιν λύση, αυτών που είναι αρνητικοί. αυτών που είναι απορριπτικοί και απαριθ· 
μούνται τα κακά και τα δεινά που θα επέλθουν στην Κύπρο. αν δεν επιτευχθεί 
σύντομα λύση. Μα γιοτί λέγονται αυτές οι ταυτολογίες; Εγώ διερ(ιηώμαι. Συζη

τονμε σαν να υπάρχει τώρα λύση ενώπιόν μας. σαν να υπάρχουν αποδεχτές προτά

σεις και ο οποιοσδήποτε. από υπερφίαλο απορριπτιομό τΊ από υπερφίαλες απαιτή. 

σεις. τις απoρρl.πτει. Προχωρώ παρακάτω και λέω: Έχει ποτέ, στα δεκαεπτά χρόνια 

κατοχής, προταθεί λύση που την έχει δεκτεί 11 τουρκία και αΠOρρ(φθt]κε από ελλη. 
νικής πλευράς; 'Αλλο οι προτάσεις για συζήτηση και άλλο 11 λύση. Γιατί συζητούμε 
μεταξύ μας γιοτί δε δεχόμαστε μια λύση για να αποτρέψουμε τα χειρότερα δεινά; 

Πότε προτάθηκε αυτή" λύση και ποια εΙνα~ αυτή η λύση; Προκαλώ οποιοδήποτε, 
επαναλαμβάνω, να αναφtρει μΙα, την παραμ~κρή, την ελάχιστη υποχώρηση που έχει 
κάμει η τουρκικη πλευρά από το 1977, από αυτά που απαιτουσε τότε μέχρι σήμερα, 

για να μην πω από την ώρα της ε~σβoλής. Ειτε στη γη είτε στη διάρθρωση του 

κράτους είτε στην επ~στρoφή των προσφύΥων εΙτε σε οτιδήποτε. Η Τουρκία, επανα· 
λαμβάνω, όχι οι εχnμήσεις των ξένων. 

Γι' αυτό, παρά τις επικρίσεις που έχουν ακουστεί από αυτό το βήμα και τις 

απορίες μερικών γι.α τη χρησιμότητα αυτής ΤTlς cruζήτησης και γιατί ζητουσαμε μεσa.

καλόκαιρα να γίνει ΤΙ συζήτηση, ε-Υώ λέω ήταν πάρα πάρα πολυ χρήσιμTl. Γ~ατί διαλυ· 
θf)Καν οι μυθοι και διασκεδάΟΤTlκαν οι ψευδαισθήσεις ότι τάχατες ΤΙ λυση είναι στTl 

γωνία και μας περιμένει και από tTlv αντίδρασή μας, εμάς των απOΡΡLΠτικών, δε 
γίνεται δεκτή ΤΙ λυση. Ακόμα έχουν δοθεί μTlWματα, όχι μόνο otTlV κυπρο, αλλά και 
στους ξένους, όη μερικές αvuποχώρTlτες αρχές είναι κοινά αvuποχώρTlτες Μό όλες 
τις επ(σTlμες κομματικές ηγεσίες. Και μακάρι αυτά τα μTlWματα να ε(χαν δοθεί. πριν 

αρχίσει ο δευτερος γύρος των συνομιλιών. Γιατί θα το πω ξανά ότι προκάλεσαν 

πάρα πολλοί να αποδειχθεί αν ο Πρόεδρος Βασιλείου έχει κάνει υποχωρήσεις. 

Κάποιος φίλος ομιλητής, αν είναι σωστές οι σημειώσεις μου, εΙΠε ότι ανέμενε 

να ακούσει συνταρακτικές αποκαλύψεις γ ια το ξεπούλTlμα της κυπρου από τον 

Πρόεδρο Βασιλείου και δεν άκουσε tL"'totE και επομένως γιατί συζητουμε. 

Λυπούμαι, πραγματικά λυπουμαι, επειδή δεν τα κατάφερα να πω τις απόψει.ς μου 

τόσο απλά, ώστε να ης αντιληφθεί. και ο συνάδελφος. Εκεί.νο που εΙΠα εγώ είναι 

ότι, όταν δεχόμαστε να διαπραγματευόμαστε μTl διαπραγματεύσιμες ιδέες, από 

εκείνη tTlV ώρα έχουν γίνει οι φοβερότερες και οι πιο καθοριστικές υποχωρήσεις. Δε 

χρειάζεται να πει ο συνομιλητής "δέχομαι το τάδε" ή "δέχομαι το άλλο". Από την 
ώρα που δέχομαι να συζητώ. να διαπραγματείιομαι αριθμό προσφύΥων που θα 

επιστρέψΟυν ή κριτήρι.α με βόσTl τα οποία θα επιστραφεί. η γη ή κριτήρια με βάση τα 

οποία θα δοθεί υποχρεωτικά σε Τούρκους γη που ανήκει σε Έλληνες, έγιναν ήδη οι 

υποχωρήσεις. Από την ώρα που δηλώνουμε ότι δεν έχει σημασία η σύνθεση της 

διεθνούς διάσκεψης, αρκεί το περιεχόμενό της να είναι αποδεκτό, έχει ήδη εγκατα· 
λειφθεί η ιδέα της διεθνούς διάσκεψης. 

Εγώ δε λέω, επαναλαμβάνω. ούτε δικαίωμα έχω ούτε βάση έχω να πω ότι ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει δεχθεί οποιεσδήποτε υποχωρήσεις. Έτσι διαβεβαι. 

ώνει ο ίδιος κα~ ο σεβασμός που ο κάθε πολίτης οφείλει στον Πρόεδρο της Δημοκρα· 

τίας δεν του επιτρέΠΕΙ καν να κάνει υπαινιγμούς γι.α άλλες εξελιξεις. Όμως, αν 
αυτά τα οποία έχουν πει οι Τούρκσι, αυτά τα οποία έχουν προτεΙνει o~ Τούρκοι δεν 

είναι πράγματι προτάσεις των Τούρκων ·γιατί όντως συζητήθηκαν. τότε πολύ 

φοβούμαι ότι αυτές ε'ναι προτάσεις των Ηνωμένων Εθνών. Και θα βρεθούμε σε 
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ΧΕιρότερο δίλημμα από αυτό που .ημαστε προηγουμένως, να έχουμε να απορρίψΟυμε 

αυτή τη φορά όx~ τις προτάσεις των Τούρκων, αλλά προτάσει.ς που φtρouν το περί

βλημα και την εγκυρότητα των Ηνωμένων Εθνών. 

Έχω μια πληροφορία. που πτjρα μόλις χθες, αλλά δεν μ.."tορώ να ξέρω πόσο 

έγκυρη είναι, ότι υπάρχει και κuχλoφoρεΙ οκτασέλιδο περίγραμμα προτάσεων του 
fEVLXQU Γραμμα"{έα. Δεν ξέρω αν έχει δοθεί στην χνπριακή κυβέρνηση, αλλό έχει 
δοθεί σε άλΜς κυβερνήσεις. Και αιπό το περΙγραμμα είναι Μγο-πολύ πάνω στα 

πλαίσια των προτάσεων που έχουν ΕιοαχθεΙ Αυτή είναι τι τακτική των Ηνωμένων 
Εθνών. Εκείνοι ελέγχουν και κρίνουν ποιο είναι το κοινό έδαφος, κό.νouν ης βολι,..

δοσκοπήσεις τους και μετά διαμορφώνουν το κοινό έγγραφο no'U νoμι.ζouν ότι 
μπορεί να αποτελέσει τη βόση των σιιζητήσεων. 

Γι' αυτό τι συζήτηση στη Βουλή και ο προκαθορωμός από αυτό το επισημότατο 

βήμα. από όλη την ΠOλιtική llyeo{a του τόπου ότι δεν είναι δυνατόν να συζητησουμε 

και να δι.απραγματεm:Oύμε τέΤOΙOΊJ ε(δoΊJς προτάσεις ή τέτOΙOΊJ εl.δoΊJς σΊJμβιβαστικές 

διευθετήσεις είναι πιστεύω ισχΊJρτi ασπ(δα υπέρ του ελληνισμού της Κύπρου και 

εναντίον τέτοιων πιέσεων. Και χαtρoμαι να πω ότι οι πολιπκές ηγεσίες των 

κομμάτων, ΤOΊJλόχιστOν αυτών που διαθέτουν κοινοβουλευτική ομάδα στη Βουλή, 

έχουν προσφέρει αυτή την ασπιδα όχι μόνο στο λαό, αλλά λέω ακόμα και στον 

Πρόεδρο, για να διαφανεί ότι δεν είναι ούτε μόνος ούτε ευάλωτος σε πιέσεις ο 

Πρόεδρος ΒασιλεΙΟυ. 

Έχω ακούσει όμως και μια-δυο παράδοξες θεωρ(ες ΠOΊJ ε(ναι ανηιruxητικές. Η 

μια είναι ότι, αν είμαστε καλό παιδιά, αν μπορέσουμε να πεΙΟουμε τους Τούρκους 

για το δίκαιο των απόψεών μας, τότε έχουμε πιθανότητες να βρούμε μια λύση και 

ότι, για να βρούμε τη λύση, πρέπει να πείσουμε τον αντl.n:αλο. Ξεχνούν αυτοί που 

προβόλλουν τέτοιες ε1Jσεβοποθικές απόψεις ότι δεν είναι εναντίον των TOΊJρΚoκΊJ

πρίων ΠOΊJ έχουμε να αγωνιστούμε. Είναι εναντΙΟν του επεκτατισμού και των 

προκαθορισμένων ιμπεριαλιστικών σχεδίων της TOΊJρκ(ας . ΑΚΟ1ryοντας αΊJΤOύς τους 

ευσεβοποθισμούς, νομίζει κανένας ότι παρακολουθούμε ένα από τα επεισόδια της 

σαποννόπερας ΠΟ1J προβάλλΕΙ το ΡΙΚ, που λέγεται "Οι γείτονες". Ο καλός πάντα 

κερδίζει και αμε(βn:αι και ο κακός τιμωQείται. Δε δoΊJλεύoνν έτσι τα πράγματα στην 

πολιτική. 

Η δεύτερη και ΠΙΟ ανησυχητική θεωρία είναι ότι έχουμε τάχατες δύο ΕΠιλογές. 

Σ1Jνομιλίες ή πόλεμος. Την τελεΊJtαια φορά που ακούσαμε αΊJτη τη θεωρΙα ouvoδε1J

όταν με τον απόηχο "τα τανκς ή εμtνα". Πιστεύω ότι αυτή η θεωρΙΟ βασl.ζεΊαι π6.νω 

σε ένα συλλογισμό ψεΊJδoύς καθολικότητας. Δεν είναι αΊJτές οι δύο επιλογές. Δεν 

υπάρχει κανένας ΠOΊJ να είναι εναντLoν των συνομιλιών. Εγώ θα μετέστρεφα το 

δίλημμα, αν οι επιλογές ήταν δΊJO, και θα έλεγα σωστές σΊJνOμιλίες, σννομιλΙες πάνω 

στη σωστή βάση και με τη διασφάλιση των σωστών, των αναγκαίων προυποθέσεων ή 

αδιέξοδο και αναθεώρηση τακτικής και γραμμής. Αυτή είναι η ΕΠιλογή. Δεν είναι 

oUτε συνoμιλLες η πόλεμος oUτε σΊJμβιβαστικη λύση Τι παράδοση στις απαιτήσεις των 

Τούρκων. Δεν είναι λύση ή τώρα Τι ποτέ. γιατί τότε ακριβώς είναι που μεταδιδουμε 

το μήνυμα στην 6.λλη πλευρά ότι ΕΠΕιγόμαστε για μια οποιαδ'ήποτε λύση, με 

επίγνωση ότι. αν δε δεκτούμε τη μεσολάβηση και τη σΊJμβιβαστική λύση, τότε δε θα 

βρούμε λύση ποτέ. Όμως ποιός και πού καθορίζει τα σύνορα; Ποιά είναι η λογική 

συμβιβαστική λύση; Και μέχρι ποιου ορίου πρέπει να πάμε: 
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ΕπειδτΊ ο αντΙΠαλος εΙναι ισχυρότερος, επει.δτ'ι δεν έχουμε μοχλούς πιέσεων, 

επειδή δεν μπορούμε να ανατρέψουμε το ανισοζύγιο δυνάμεων. θα δεχτούμε οτιδ'ή

ποτε υπαγορεύσουν; Οποιεσδήποτε και αν είναι οι απαΗήσεις τους. πρέπει να τις 

ικανοποιήσουμε; θα δι.αμορφώσουμε εμείς τις δικές μας απαιττ10εις, για να συμφω· 
νήσουν με τις δικές τους δι.εχδικήσεις; Δεν είναι αυτή η ασφαλέστερη μέθοδος, το 

μεγαλίιτερο χίνητρο για την Touρx{.α να αναβαθμίσει τις απαιτήσεις της. αφού ξέρει 

εκ προοιμίου ότι έχουμε επίγνωση της αδυναμίας μας και ότι διακατέχει το λαό μας 

ηττοπάθεια. ώστε. μπροστά στο συνεχιζόμενο αδιέξοδο 'ή την πιθανότητα πολέμου. 

είμαστε 1Jποχρεωμένοι να δεχτούμε οποιαδήποτε λύση και να δεκτονμε οποιαδήΠΟ'ΤΕ 

υποχώρηση; 

ΤΟ λέω ξανά, για μας του Δημοκρατικο\! Κόμματος, πιστεύω και για τη μεγα

λύτερη μερLδα του κ\lπριακού ελληνισμού , είτε οργανωμένη σε κόμματα είτε 

ανένταχτη είτε τυπικά οργανωμέντι είτε δραστήρια δρώσα μέσα στα κόμμα-τα, οι 
προτάσεις του 1989 είναι τα έσχατα όρια υποχωρήσεων για τη φυσική και εθνική 
επιβΙωση του ελληνισμού. Και δεν άκουσα από α\lτό το βήμα κανένα να πει το αντί· 
θετο. 

θέλω εδώ να κάμω και μια διευκρίνιση. Άλλο συνομιλώ και άλλο δι.α..-τραγμα

τεUoμαι . Βέβαια το συνομιλώ δε σημαίνει υιοθετώ. Γιατί, όπως σωστά λέχθ'ηκε από 

το βήμα, τότε δε χρειάζεται τα λεξικά να παρέχουν τις δύο λέξεις, υιοθετώ και 
συζητώ. Άλλο η συζήτηση για να τονίσω για ποιους λόγους είναι απαράδεκτη η 

παρέκκλιση από τις αρχές και άλλο η διαπραγμάτευση. Γιατί διαπραγμάτευση 

σημαίνει, αφού εκ προοιμίου αυτό σημαίνει η λέξη, ότι δεν μπορείς να πετύχεις όλα 

όσα διεκδικείς, άρα η μέση λύση θα είναι στη μέση. Δικαιούσαι όμως να πεις δε 

δέχομαι διαπραγμάτευση πάνω σ' αυτή την αρχή. Οπότε ξέρεις ότι ή έχεις αδιέξοδο, 

με τον άλλο αρνούμενο να δεκτεί θέμα αρχής ή δέχεσαι να εμπλακεί.ς στις δuιι-τραγ

ματεύσεις, οπότε, κυρίως με το ανισοζύγιο δυνάμεων, κυρίως κάτω από την εντύ

πωση ότι αν δε δεχθούμε μια λύση θα προκληθεί πόλεμος ή χάος, θα καταλήξεις να 

ικανοποιείς τις απαιτήσεις του εχθρού. 

Επαναλαμβάνω ότι πρέπει να επιμείνουμε στα θέματα αρχής. Όλα τα τούρ

κικα στρατεύματα θα αποχωρήσουν και δε δέχομαι να συζητώ αν θα είναι δύο 

χιλιάδες ή τριάντα χιλιάδες. Άλλος αγα..-τητός συνάδελφος εL-τε: "Δεν είναι καλύτερα 

να είναι δυο χιλιάδες, παρά να είναι τριάντα χιλιάδες;" Όταν δεχτώ ότι συζητώ τις 

δυο χιλιάδες, τότε άρχισε η κατολισθηση προς την αποδοχή στρατευμάτων και το 

μόνο που παραμένει προς συζήτηση είναι ο αριθμός αυτών που θα παραμείνουν. 
Απαντώ στον αγαπητό συνάδελφο. Ούτε δυο χιλιάδες ούτε τριάντα χιλιάδες έχουν 

διαφορά. Εγώ θα έλεγα ούτε διακόσιοι. Διαφορά έχει το δικαίωμα της Τουρκίας να 
διατηρεί στρατεύματα στην Κύπρο και όχι ο αριθμός των στρατευμάτων. 

προχωρεί όμως ο αγαπητός συνάδελφος με την !.δια, κατά τη γνώμη μου παρά

δοξη, θεωρία να μας μιλήσει και για την εξελικτική ομοσπονδία, πως τάχατες θα 
βρούμε τους μεσοπρόθεσμους στόχους που θα τους πετύχουμε αμέσως και τους 
μακροπρόθεσμους που, με την καλή διάθεση και τη συνεργασία των δυο πλευρών. θα 

τους βελτιώσουμε. Στη συνέχεια θα δίνονται πρόσθετες εξουσίες στις δυο περιφt
ρειες. Για τι τους πήραμε τους Τούρκους δηλαδή; Για πρόσχοπους, που κάνουν μια 

καλή πράξη κάθε μέρα; ΑυτΤ; τη θεωρια, αγαπητοί μου φίλοι, της εξελικτικής 
oμoσπoνδl.ας. εγώ την άκουσα δυο φορές. Πρώτα με τη Ροδεσία. ΕκεΙ ήταν το 

πείραμα των Άγγλων που εισήγαγαν την εξελικτική ομοσπονδία και η Ροδεσια 

εξαφανίστηκε από το χάρτη. Η άλλη φορά που την άκουσα ήταν στη Βιέννη το 1977 
με πρόταση του κ. Ονάν. 
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Δεν υπάρχει τέτοιο ενδεχόμενο. δεν υπάρχη τέτοι.α δυνατότητα να σΊJμφωνή

σουμε σε μερικά και να το βεληώσουμε στο μέλλον. Πρέπει να κατανοήσουμε ότι τι 

ισχιιρότερη ώρα μας για δια.ίραγμάτεUΣΗ εΙνοι αμέσως πριν από την υπογραφή. 

Μετά την υπογραφή μιας λύσης μόνο προβλήματα θα έχουμε και σίγουρα όχι 
βελτίωση. Γιατί αυτό που έχουμε να ανtψετωπίσOυμε δεν είναι τι καχυποψία των 

τουρκοκυπρίων μόνο. δεν είναι το θλιβερό παρελθόν των σχέσεών μας μόνο, αλλά 

πρώτα και κύρια ε~ναι ο επεκτατισμός της Τουρκίας. Και τι,ίοτε εκτός από την 

ικανοποΙηση όλων των απa.nήσεων της Τουρκίας πο" πείθεται από μερικές φωνές 
ανάμεσά μας ότι είναι εφικτές και ότι μπορει να τις ΠΕτύχΕΙ, τΙΠΟτε κάτω από 

αυτούς τους όρους δεν είναι δι.ατεθεψέvη τι τουρκία να δεχτεί. όταν ξέρει όη παρα
μένΕΙ άτρωτη από πιέΟf:ις. Αρκεί μόνο να δίνει το πρόσχημα ότι σννομιλεί. ΑρχεΙ 

μόνο να έχει το πιστοποιητικό της καλτΊς θέλησης, ότι εργάζεται για μια λύση και ότι 
διεξάγει συνομιλίες. 

Θα τελειώσω με μια άλλη άπΟψη. Υποβλήθηκε το ερώτημα αν το Δημοκρατικό 

Κόμμα από τη μια διακηρύττει για ένταση της διεθνοποίησης και από την άλλη 

φοβάται την προσφυγή στο Συμβούλιο Ασφαλείας. ΤΟ Δημοκρατικό Κόμμα δε 

φοβάται τ(.ποτε. Δε φοβάται να προβάλει τις θέσεις του. Φοβάται μόνο ότι κάποιοι 

που προβάλλουν τι.ς θέσεις τους αφήνουν αιχμές ότι είναι δυνατόν να δεκτούμε κάτι 
λιγότερο από αυτά που έχουμε καθορίσει ως μη διαπραγματε'ύσιμα. Τότε είναι που 

χάνει την πειστικότητά της όχι μόνο μια μεριδα, όχι ένα κόμμα, αλλά ολόκληρος ο 

ελληνισμός της Κύπρου. 

Διεθνοποίηση δε γίνεται μόνο στα Ηνωμένα Έθνη και θα ήταν σφάλμα να 

περιορίσουμε τις προσπάθειές μας για διεθνοποίηση μόνο στα Ηνωμένα Έθνη. Εγώ 
θα έλεγα ότι αποτελεt προαπαιτούμενο τυχόν ενδεχόμενης προοφυΥτ'ις μας στα 

Ηνωμένα Έθνη η επίσκεψή μας στα κέντρα αποφάσεων, σε πολλές χώρες. Και αυτή 

είναι η μOQφή της δυναμικής διεθνοποίησης. Εκείνο που λέμε εμείς εί.ναι ότι 

δυστυχώς από το Συμβούλw Ασφαλείας μ..-cορεί τώρα να παίρνουμε ψηφΙσματα, 

αλλά ψΤ1φΙσματα δυσμεντ'ι, όπως το 649. Σας υπενθυμίζω ότι η τελευταία παρά
γραφος του 649 περιέχει την κρυμμένη απειλή "και αν δεν πετύχει και η νέα προσπά

θεια του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών" -το λέω γι' αυτούς που τότε δεν 

το πίστευαν, περιστρέφεται και εντoπLl;εται στο απαράδεκτο έΥΥραφο Kouεγιόρ-"τo 

Συμβούλιο Ασφαλείας θα εξετάσει τη λτjψη μέτρων". Το αφήνω στην πολιτική κρίση 

του καθενός ποια θα είναι αυτά τα μέτρα που είναι δυνατόν να εγκρίνει το 

Συμβούλιο Ασφαλείας, λαμβάνοντας υπόψη την προυπάρχουσα απόφασή του βάσει 

της οποίας βΥτΊχε το 649 και λαμβανομένων υπόψη των γνωστών απαnήσεων που 
έχουν οι Ηνωμένες Πολιτείες από μας. διά του ειδικού αντι .. ίτροσώπου τους, του 
κ. Λέτσκι. για να ικανοποιήσουν τις τούρκικες απαιτήσεις. Σκεφτείτε και ας κρίνει ο 

καθένας. 

Ναι, εμείς φοβούμαστε το να καταστεί το Συμβούλιο Aσφαλεl.ας επι.διαιτηττjς 

στη διαφορά μας, γιατί ίσως θα έχουμε να απορρίψΟυμε προτάσει.ς που είναι α.ίΤαρά
δεκτες. Γι' αυτό εμείς λέμε πως η ΠΡOσφuγτ'ι στη Γενική ΣuνfλεUΣΗ, όπου οι πλεw

ψηφΙες δεν είναι διατεταγμένες και όπου δεν έχουμε ανάγκη να βγάλουμε ψήφισμα , 

είναι ίσως η μόνη δυνατότητα που έχουμε, ώστε να μπορέσουμε να αλλάξουμε το 

κλίμα και να επηρεάσουμε 'Ια μόνιμα μέλη και τα άλλα μέλη του Συμβουλίου Ασφα
λεl.ας στο ότι με αυτές τις αρχές που έχουν καθορίσει με το 649 παραγνωρίζουν τη 
δικαιοσύνη και το δίκαιο. 
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Καταλήγω λέγοντας όη εμεις δε δεχόμαστε να διαπραγμαΤΕυόμαστε πάνω σε 

θέσεις αρχών που θεωρούμε ότι είναι ανυποχώρητες και τα τελευταtα αvτερε(σματα 

πριν από την κατάληψη όλης της Κύπρου από τον τούρκικο επεκτατισμό. Και ας μη 

λεχθεΙ. παρακαλώ να μη λέγεται από το β'ήμα της Βουλής το σοφιστικό επιχειρ"μα: 

Αφού δεν εΙναι διαπραγματεύσιμα το θέματα αρχής, πώς συζητούμε με την κατοχική 

δύναμη; Πώς σ'Uζητo\ιμε την κατοχή; Νομ(ζω ότι ε(ναι διαφανές πόσο διάτρητο είναι 

το επιχείρημα. Δε διαπραγματευόμαστε την κατοχή. Ακριβώς αυτό Μμε. Διαπραγμα

τευόμαστε για τον τερματισμό ΤΊlς κατοχής, όχι για τη διαιώνισή της. Και λέμε. δε 

συζητούμε και δε διαπραγματευόμαστε κανένα θέμα. αν δεν τεθεί ως προυπόθεση 

και αν δε γίνει αποδεκτό από την τουρκΙα ότι τελικά" κατοχή, με όλες τις εκφόν

σεις και τα σννεπακόλουθά της, θα εξαλειφθεί και θα αρθεί από την Κύπρο. 

Avτη είνα~ η θέση και αυτη εί.να~ η oυντa'{1i. Ούτε νέα είναι ούτε πρωτότυπη. 

Eίνα~ όμως η σωσττi και αυτη που τουλάχιστο λεκτικά διακηρύσσεται ότι εί.να~ η 
θέση όλων των πολιτικών κομμάτων της Κύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Δημήτρης Χριστόφι.ας , εκ μέρους του ΑΚΕΛ - Αριστερά - Νέες Δυνάμεις. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ : 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύρι..ε Πρόεδρε , κύριοι συνάδελφοι, 

θα προσπαθήσω να δευτερολο'{1iσω, όπως εγώ καταλαβαΙνω τη δευτερολογία. 

Δε θα προσπαθήσω να ρητορεύσω . Γι' αυτό θα επαναλάβω μεν μερικές θέσεις οι 

οποίες διατυπώθηκαν στην αρχική τοποθέτησή μας, όμως, επειδη έπεσε το γάντι 

προς εμένα προσωπικά από ορισμένους συναδέλφους, είμαι υποχρεωμένος να δώσω 

κάποιες απανη\σεις στις ευγενικές, θα έλεγα, προκλήσεις, οι οποίες έχουν γίνει από 

ορισμένους συναδέλφους. 

Το πρώτο όμως που θα ΤΙθελα να πω είναι ότι δεν είναι μόνο η Γενική Συνέ

λευση των Ηνωμένων Εθνών, στην οποία απευθυνόμαστε, που παρουσιάζει κενά 

έδρανα, όταν μιλούμε. θέλω να επαναλάβω ότι συζητώντας εμείς οι ίδιοι το 

πρόβλημά μας, το οποίο καΙΙι πρώτα και κύρια εμάς, παρουσιάσαμε την περασμένη 

εβδομάδα εκείνη την εικόνα των κενών εδράνων που ίσως είναι κα~ χειρότερη από 

εκείνη την οπο(α παρουσιάζει η Γενική Συνέλευση, όταν απευθύνεται ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας ή όταν απευθύνεται ο Υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας σ' αυτή. Συνεπώς ας μη μεμφόμεθα τους άλλους. Ας δούμε τις δικές 

μας ευθύνες. Γιατί , επαναλαμβάνω, το πρόβλημα είναι δικό μας και οι άλλοι το 

βλέπουν ως ένα πρόβλημα τρίτων . 

Γιατ ί. ενεγράφη το θέμα στην ημερησια διάταξη της Βουλής και γιατί το συζη

τούμε εδώ και δυο εβδομάδες ; Ελέχθη ότι ορισμένοι θεώρησαν ότι κάποιοι απορρι

πτικοί είναι αντίθετοι με τη λύση και εμ..-ι:oδίζouν τη λύση. θέλω να υπενθυμίσω, 

αγαπητοί συνό:δελφοι, με όλο το σεβασμό, ότι το θέμα ενεγράφη με το δικαιολογη
τικό ότι επίκειται λύση και μάλιστα επίκειται απαράδεκτη λύση και με άμεσες ή 

έμμεσες νίιξε ις ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας διαπραγματεύεται και κάμνει 

υποχωρησεις αρχών στο κυπριακό πρόβλημα. Είναι γι' αυτό που ενεγράφη το θέμα 
και είναι γι' αυτό που το συζητήσαμε. για να καταλήξουμε στο συμπέρασμα τελικά 
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απ' αυτό το βήμα όλo~ μας ανεξαίρετα ·χαι όσοι θα παρελάσουν τώρα δευτερολογώ

ντας πιστεύω ότι θα κάμουν αυτή τη διαπίστωση- ότι τουλάχιστο λεκτικά συμπ(... 

πτουν οι θέσεις μας στις αρχές λύσης του κυπριακού προβλήματος και ό.ι επαναβε
βαιώνουμε τη σUΝέπHά μας στην υποστήριξη των ονμφωνιών xoρuφτiς, στη λύση 

ομοσπονδίας, αλλά προπάντων στις κοινές προτάσεις μας του 1989. 

Τώρα πόσο είναι λεκτικά. πόσο είναι στην πραγματικότητα, τι ζωή αυτό το 

πράγμα σίγουρα θα το δείξει. Όταν θα έλθει τι στιγμή να διαπραγματευτούμε και να 

διαπραγματεύεται και τι Toυρκt.α, τότε θα διαφανεί κατά πόσο η λύση στην οποία θα 
καταλήξουμε ή προτιθέμεθα να καταλήξουμε οι διάφορες πλευρές είναι όντως λύση 

στηριγμένη στις αρχές που έχουμε συνα.ίτοφασίσει ή είναι παραβ{αση των αρχών. 
Και είναι εχεΙ που θα διαφανεί αν κάποιοι θα πουν του Κερυνειώτη "ξέρεις, εγώ θα 

ψηφίσω να μην πας στο σπίτι σου εσύ ο Κερυνειώτης". Και ειρήσθω εν παρόδω, 

επειδή είμαι και εγώ Κερυνειώτης, ότι το ΑΚΕΛ ούτε επροτΙθετο ούτε προτΙθεται 

στο μ~λλoν να καλέσει τον κόσμο σε ~να δ1jμΟψήφισμα για να ψηφίσει για λογα

ριασμό του Κερυνειώτη να μην πάει στο σπίτι του . Amti είναι θtση σαφής και 
συνεπής από πλευρός του ΑΚΕΛ και αυτή 1j θέση θα παραμείνει σε ισχύ. Κατά συνt· 
πεια δε διαπραγματευόμαστε t1jV αρχή της ΕΠιστροφής. Σίγουρα θα πρέπει να γίνει 
μάχη από δικής μας πλευρός η διασφάλιση αυτής της αρχής να είναι συστατικό Τ1jς 

συμφωνι.aς. Εκείνο που συζψούμε και που είμαστε υπoχρεωμtνoι να σul;1jttiOOUμE 

είναι το πώς θα εφαρμοστεί αυτή 1j αρχή. Κατά συνέπεια, το δικαίωμα επιστροφτΊς 
Είναι αδιαπραγμάτευτο. Αλλά, το να αφήνουμε να εννοτιθεί -ε{τε το θέλοιιμε εΙτε όχι

σε συζητήσεις μας, είτε εδώ σtT} Βοιιλή είτε έξω, ότι όλοι οι πρόσφυγες θα ΕΠιστρέ

ψΟυν υπό eAA1jVOXURQLaxti διοίΚ1jση, νομίζω ότι αυτό αποτελεί ασέβεια προς τοιις 
πρόσφυγες. Αγωνιζόμαστε. και πρέπει να το διασqχιλLσoιιμε αuτό το πράγμα, ώστε η 

πλειοψηφία των προσφύγων να επιστρέψει ιιπό ελληνοκιιπριακή bLOtX1jOΤΙ. Μια μειο
ψηφία όμως των Ελληνοκύπριων προσφύγων θα είναι υποχρεωμένη να ΕΠιστρέψει 

ιιπό τουρκοκυπριακή bLOtX1joη. Αλλά να έχει το δικαίωμα να το κάμει αυτό το 

πράγμα και ο tEAema(oς πρόσφυγας. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Έντιμος συνάδελφος έχει χαιρετίσει ττ} θέση του ΑΚΕΛ ότι ένα πρέπει να 

είναι το μέτωπο και ότι σ' αυτό το μέτωπο χωρούν όλοι . Όμως έρι,ξε και το γάντι 

ότι θα χαιρόταν πολύ περισσότερο, αν επιτέλους το ΑΚΕΛ προωθούσε την πολιτική 

της λήθης. Απαντώ μtθλo το σεβασμό: Έτερον, εκάτερον. Αν ξεχάσουμε τι συνέβΤ} σ' 

αυτό τον τόπο, τότε νομίζω ότι δεν είναι ενότητα που θα κάνουμε. ΤότΙ! είναι που θα 

κάνοιιμε μια ισοπέδωση 1j οποία θα Q.,"toβεL και καταστροφική. Είναι πεποΙθ1}σή μας 
ότι στα πλαΙΟια του Εθνικού Συμβουλίου μπορούμε Q.,-ιό κοινού να διαμορφώνουμε 
τις θέσεις μας και να συμπήξοιιμε πραγματικά ένα κοινό μέτωπο. Και όλα τα 

κόμματα της Βουλής που μετέχουν στο Εθνικό Συμβούλιο μπορούν να τα βρουν στο 

Εθνικό Συμβούλιο και να συμπήξουν αυτό το μέτωπο. Υπάρχουν όντως στοιχεΙα τα 

οποία από t1jV όλη σιιμπεριφορά τους, από το γεγονός ότι δε μετανιώνοιιν με κανένα 
τρόπο, δεν έχουν θέσΤ} σ' αυτό το μέτωπο. Ανεξάρτητα Q.,-τό τον κομματικό χώρο 
στον οπο(ο μπορεί αυτά τα στοιχεία να ανήκουν ή ανεξάρτητα από το κόμμα το 

οποίο πιθανόν αυτά τα στοιχεΙα να ευνοούν. Κατά συνέπεια, ναι, εμείς πιστεύουμε 

στην ενόΤ1jτα και είναι η θέση μας ότι τέτοια στοιχεία δεν έχουν θέση στην ενότητα. 

θέλω να συνδέσω αυτό το θέμα με μια, θα t1jV ονόμαζα xat1jYOQtG, η οποΙα 
έχει εκτοξενθεΙ περι συνεχονς σύμπτωσης των θέσεων του ΑΚΕΛ με το Δημοκρα

τικό Συναγερμό. Και μάλιστα ο αγαπητός φίλος ΔώQoς. που tXEL προβάλει αυτη την 
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κατηγoρtα. ζήτησε και εξήγησrι. Ο KOινoβo,,).εVΤικός Εκπρόσωπος τσυ Δημοκρα· 

τιχού Κόμματος, μιλώντας πριν (L..6 εμtνα, τόνισε ότι υπάρχει σύμπτωση α.-τόψεων. 
Έχει εχφραστεΙ από το βήμα της Βουλής. θέλω να προκαλέσω τον οποιοδήποτε θα 
ήθελε να ενδιατρΙψει στα πρακτικά του Εθνικού Συμβο\lλΙΟ" των τελευταίων 
χρόνων γι.α να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει ΣVΝέΠEια στις θέσεις το\! ΑΚΕΛ σε 

θέματα αρχών για τη λύση στο χυΠΡWχό πρόβλημα και κατά πόσο υπάρχει συνεχής 

σύμπτωση του άλφα Τι του β';τα. Σύμ.ττωση απόψεων για χειρισμούς θα 'UJ'tάρxEL. 
Υπόρχει καθολιχΤ; σύμπτωση απόψεων πάνω στις αρχές τι.ς οποΙες έχουμε συναπο

φασΙσει, γι' Quτό ονομάζονται και ομόφωνες οι αποφάσεις μας, γι' αυtό και ονομά· 

ζονται και ομόφωνες οι προΤQσεις μας. Από εχεΙ και πέρα στους χειρισμούς, ναι, 
υπάρχει σύμπτωση απόψεων και μεταξiι του ΑΚΕΛ και τσυ Δημοκρατικού Συνα· 

γερμού από τη μια και μεταξύ του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ σε διάφορα άλλα ζητήματα 
από την άλλη, αλλά και μεταξύ της ΕΔΕΚ κα~ του ΔΗ.ΣΥ. Kα~ μάλιστα σε oρισμtνα 

ζητήματα τα οποία το ΑΚΕΛ θεωρεί στρατηγικής σημρ.σ ίας. Για παράδειγμα, το 
ΑΚΕΛ στο θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. Ε(ναι γνωστό ότι διαφώνησε. 

Η ΕΔΕΚ μαζί με το Συναγερμό έχουν ταυιόσημη θέση για το θέμα της ένταξης της 

Κύπρου στην Ε.Ο.Κ. Εκτός και αν σ' αυτή την περι,ττωση το ΑΚΕΛ θα χαρακτηρι· 

στε' δογματικό και οι άλλοι που συμφωνούν διαλεκτικο" Δεν είναι έτσι τα πράγ. 

ματα. Υπάρχει κάπου σύμπτωση απόψεων και κάπου δεν υπάρχει σύμπτωση 

απόψεων. Και πρέπει να πω όη συναντιέμαι με τον αγαπητό μου φίλο Βάσο τα 

τελευιαΙα τρία χρόνια ανελλιπώς πραγμαηκά και ουδέποτε, είτε άμεσα είτε έμμεσα· 

και αν είχε κάτι να μου πει , θα μου το έλεγε άμεσα' αυιές είναι οι σχέσεις μας
άφησε να εννοηθεί ότι ''ξέρεις, Δημήτρη, κάπου σuμπλέετε με το Δημοκρατικό Συνα· 

γερμό". Και θέλω να πιστεύω και πιστεύω πραγματικά ότι τα λεχθέντα από το φίλο 
το Δώρο είναι προσωπική του άπΟψη. Δεν είναι η θέση του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ περΙ συμπτώσεως των θέσεων του ΑΚΕΛ με το Συναγερμό και 

μάλιστα σε ζητήματα τακτικής, τα οποία καθίστανται τελικά στρατηγικής σημασLας. 

Δεν aπoλoγoύμαι σε κανένα, αγαπητοί συνάδελφοι. Δε θεωρώ πρόβλημα ειλικρινά 
τη σύμπτωση θέσεων μεταξν των κομμάτων, φτάνει αυτές οι θέσεις να μην ξεφεύ. 

γουν από τις όποιες αρχές τις οποίες το κάθε κόμμα θεωρεί για λογαριασμό του 

απαραβLαστες. Γι' αυτό μίλησα και για την ανάγκη καθολικής ενότητας στα πλαίσια 

του Εθνικον Συμβουλίου. 

Έχω ερωτηθεί για τη θέση την οποί.α είχα διατυπώσει σε σχέση με τη μειο· 

ψηφία η οποία πιθανόν να μη σεβαστεί τη θέληση της πλειοψηφίας μετά από ένα 

δημοψήφισμα. Βέβαια, όταν μιλούσα, αγαπητοί συνέδελφοι, διευκρίνισα με σαφή· 

νεια ότι δεν εννοώ τα κόμματα της Βουλής. Και θέλω να υπογ{Χ1μμΙσω ακόμα μι.α 

φορά ότι δεν εννοώ τα εν τη Βουλή κόμματα. Υπάρχουν όμως αδιόρθωτα σωβινι-

στικά στοιχεία και αυτά είναι που εννοούσα. Μήπως, υποβό.λλω στον εαυτό μου το 

ερώτημα και το απαντώ ταυτόχρονα, στη διάρχηα του Ι97()..Ι974 η πολιτική που 

ακολουθείτο δεν ήταν εν πολλοίς η σωστή πολιηκή στο κυπριακό πρόβλημα; Δεν 
ήταν αγωνιστική πολιτική; Ήταν αγωνιστική πολιτική. Και αυτή ενεκρίνετο από την 

καταπληκτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού. Όμως υπήρξαν εκείνα τα στοιχεία 

τα οποί.α , από τις γραμμές τις ΕΟΚΑ Β', προκάλεσαν, στο όνομα μάλιστα της 

Ελλάδας, την τεράστι.α καταστροφή η οποία επήλθε σ' αυιό τον τόπο. 

Σννεπως δεν είναι θέμα αν εΙναι σωστή μια λύση. Δε θα κατηγορηθεΙ κανένας 

γι' αυτή τη λύση. Είναι πε.ίτοίθησή μου ·και την επαναλαμβάνω. ότι δυστυχώς υπάρ.

χουν στοιχεΙα και στο χώQo τον ελληνοκυπριακό, αλλά και στον τουρκοκυπριακό 
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χώρο 1α οποία μια λύση δίκαιη xaL βιώσιμη στη βάση της ομοσπονδίας θα την πολε· 
μήσουν. Και μάλιστα δυστυχώς είναι πολύ πιθανόν να την πολεμήσουν με εξωσυ
νταγματικά μέσα, χωρίς σεβασμό της θέλησης της πλειοψηφίας. Ήθελα να προειδο
ποιήσω γι' αυτή την πιθανότητα. Κατά συνέπεια, αγα.."tητέ φίλε. δεν μπαίνει θέμα 

κατηΥοριας ενόντια σε οποι.οδήποτε κόμμα ή πολιτική δύναμη 11 οποΙα εκφράζεται 
μέσα από κόμμα ότι Μξέρετε. αν βρεθεί στο χώρο της μειοψηφίας, θα προβεί σε αντι

συνταγματικές ή εξωσυνταγματικές και ανηδημOΚQαηκΙς ενfργειες", 

Ο αγαπητός μου φιλος Ευστάθιος ρώτησε το Χριστ6φια και Ίον Κληριδη, 
όταν παρουσιάστηκε 11 φραστική συμφωνία όλων ότι "καλά μας το ε(παν, αρκετά 
ορθά εΙΠαν ο Χριστόφιας και ο Κληριδης". πώς βγαίνουμε από το αδιέξοδο . πώς 
απελευθερώνεται το 37% του κυπριακού εδάφους. Δε θα απαντησω για λογαριασμό 
του κ. Κληρίδη. θα απαντήσω για λογαριασμό του Χριστόφια. Η δική μου η πεποί· 

θηση είναι ότι δεν υπάρχει μαγική συνταγή για την απελευθέρωση του 37% του 
κυπριακού εδάφους. Έχουμε παρελάσει απ' αυτό το βήμα 22 τόσοι Βουλευτές. Δεν 
άκουσα από κανένα. με όλη την ειλικρίνεια. τη μαγική συνταγή της απελευθέρωσης 

της Κύπρου εδώ και τώρα. Και εδώ είναι το πρόβλημά μας. Δεν υπάρχει μαγική 

συνταγή. Εδώ είναι που προκαλούνται και πολλές συζητήσεις και πολλές διαφορές 

απόψεων για τους χειρισμούς της στιγμής. Και θα προκαλούνται και στην πορεία. 

ΓιατΙ, αν υπήρχε αυτή η συνταγή, δε νομίζω ότι θα την απέρριπτε κανένας. 

Εμείς υποβάλαμε συγκεκριμένο υπόμνημα στο Εθνικό Συμβούλιο για 
προσφυγές σε όλα τα διεθνή βήματα και μαζί και στο Διεθνές Δικαστήριο, σε μια 

προσπάθεια να δώσουμε τη δική μας δημιουργική τοποθέτηση στο πώς αvτιμετωπί. 

Ι;ουμε την κατάσταση. Ούτε και αυτό θα λύσει εκατό τοις εκατό το πρόβλημα. όπως 

ούτε και η προσφυγή στη Γενική Συνέλευση θα λύσει το πρόβλημα. Είναι όμως 

οπωσδήποτε ένα μέτρο διεθνοποΙησης του Κυπριακού. Είναι ένα μέτρο υπογράμ. 

μισης της αδιχιας η οποία γίνεται σε βάρος του κυπριακού λαού για δεκαεφτά 
ολόκληρα χρόνια. Αλλά, επαναλαμβάνω, δε λύει το πρόβλημα. Συνεπώς μαγική 

συνταγή είναι πεποίθησή μου ότι δεν υπάρχει. Είναι γι' αυτό που χρειάζεται με 
αλληλοσεβασμό να ακούσουμε ο ένας τον άλλο, χωρίς υπονοσύμενα και κατηγοριες 

ο ένας ενάντια στον άλλο, να προβληματιστούμε για τις απόψεις των διάφορων 

πλευρών και να προσπαθήσουμε στο χώρο που λέγεται Εθνικό Συμβούλιο να βρούμε 

τις καλύτερες, κατά το δυνατόν, κοινές απόψεις, την κοινή συνισταμένη και τους 

κοινούς χειρισμούς. Κάτι που δεν έχω κατανοήσει. πολύ ειλικρινά μιλώντας, είναι η 

θέση ότι, αν εμείς διαπραγματευτούμε -ο αγαπητός φίλος Τάσσος το έχει ξεκαθα· 

ρΙσει σήμερα. μιλώ για την προηγούμενη συνεδρίαση της Βουλής- αν εμείς διαπραγ· 
ματευτούμε απαράδεκτες θέσεις της Τουρκίας, αυτό σημαίνει ότι κάπου υποχω-

ρούμε. Κάτι θα μείνει σε βάρος μας. Ερωτώ: ΤΟ 1977 ο Μαχάριος υποχρεώθηκε να 
πάει σε συνομιλίες για να κάμει τη συμφωνία κορυφής. Άκουσε και τον Ντενκτάς. 

Δε γινόταν να μην ακούσει τον Ντενκτάς. Και οι θέσεις του Ντενκτάς στην πλειο
ψηφία τους σίγουρα 'ήταν α,ταράδεκτες. Ήταν a..-ταράδεκτες οι θέσεις του. ΤΟ 1979 ο 
Σπύρος Κυπριανού πήγε και συνομολόΥησε τη δεύτερη συμφωνία κορυφής. Σίγουρα 

ο Ντενκτάς διατύπωσε τις απαράδεκτες θέσεις του. Το 1984 πήγαμε στις εκ του 
σύνεγγυς συνομιλίες. Σίγουρα ο Ντενκτάς διατύπωσε απαράδεκτες θέσεις. Το 

ερώτημα είναι πόσο εμείς έχουμε τη δύναμη να ακούμε αυτές τις απαράδεκτες 
θέσεις, να αντι..-ταραθέτουμε τις δικές μας θέσεις, να a..-τοκροΟΟυμε ό,τι απαράδεκτο 
προβάλλεται από την άλλη πλευρά. Και εδώ είναι ακριβώς το ερώτημα. Κάποιοι 

πιθανόν να ισχυρ(ζονται ότι πήγε τώρα ο Βασιλείου και έκανε υποχωρτ)σεις. Ο 
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κ. Bασ~λείoυ δεν έκαμε δΙ(XJ"tραγματεύσεις, πρέπΕΙ να πονμε. δεν έκαμε διάλογο 
δηλαδή με την έννοια ότι παραβιασε κιόλας θέση του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ που έλεγε 
ότι, για να πάμε σε διόλογο. πρέπει να είναι ουσιαστικός και για να είναι ουσια

στικός ο διάλογος, θα πρέπει η Τουρκία να αναιρέσει τους απαράδεκτους όρους Τf)ς. 

Υπήρξαν οι μεσάζοντες, οι εκπρόσωποι του Γενιχο"ύ Γραμματέα. μέσα από τις σννα· 

ντήσεις των oπoLων έγινε. κατά τη γνώμη μου, προσπάθεια να διαπιστωθεί κατά 

πόσο η τουρκία εμμένει στους απαράδεκτους όρους Τ1')ς. Και επειδή εμμένει η 

Τουρκία στους απαράδεκτους όρους .ης, έχει επαναβεβαιωθεί ουσιαστικά το αδιέ
ξοδο. Αυτή είναι, κατά την (ι.-τ.οψή μου, τι σnryνή πραγματικότητα. Και επιμένω ότι ο 

Πρόεδρος Βασιλείου δεν έχει προβεί σε καμιά απολύτως υποχώρηση έναντι Τl1ς 

Τουρκίας. Και δεν είναι θέμα απλών διαβεβαιώαεων του Βασιλείου. Αυτό λένε και 

οι !.διοι οι Τούρκοι. Αυτό λέει καθημερινά και ο Ντενκτάς. Αυτό έχει δηλώσει και ο 

Γκιράι. Αυτό δηλώνει η τουρκική πολιτική ηγεσία. Γιατί, διαφορετικά, αν προέβαινε 

σε υποχωρήσεις αρχών, δε θα τα τούμπαραν οι Τούρκοι κατά την άποψή μου. OiJtE 
με το δικαιολογητικό των εκλογών που θα έχουμε στις 20 του Οκτώβρη στην 
Τουρκία. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

θα ήθελα α..-τλά. πολύ συνΟΠΗκά. να επαναλόβω όη στο εσωτερικό μας 

μέτωπο θα πρέπει να επικρατήσει αλληλοανοχή, διάλογος, συναίνεση και μαζί 

βεβαια από κοινού εμμονή σε αρχές για λύση στο κυπριακό πρόβλημα. Καιγόμαστε 

όλοι στο ίδιο καζάνι , με την τούρκικη αδιαλλαξία αναβαθμισμένη ένεκα του ρόλου 

της Τουρκ(ας, που είναι πεποίθησή μας όη αναβαθμίζεται. Γι' αυτό πιστεύω όη με 

το να αναζητούμε απορριπτικούς από τη μια και ενδοτικούς από την άλλη δεν 
προσφέρουμε ούτε στον εαυτό μας ούτε στον κυπριακό λαό τις καλύτερες υπηρεσίες 

που θα μ..-τοροίισαμε να προσφέρουμε. Σίγουρα θα υπάρξουν θέσεις και α .. τόψεις οι 
οποίες θα διατυπώνονται από το άλqxι ή το βήτα κόμμα και δε θα μας βρίσκουν 

όλους σύμφωνους. Μπορεί να ασκηθεί κριηκή. Σίγουρα μ:ιτορεΙ εΙναι καθήκον μας. 

στα πλαίσια των δημοκρατικών διαδικασιών, Τl1ς δημοκρατίας που λειτουργεί σ' 
αυτό τον τόπο, της πολυφωνίας και του πλουραλισμού, να ασκούμε ο ένας στον 

άλλο κριτική. Όμως υπάρχει κριτική και κριτική. Αν εγώ βγω και κατηγορήσω τον 
άλλο για μια θέση με την οποία δε συμφωνώ ότι είναι απορριπτικός, ότι είναι εξτρε

μιστής, ότι είναι δεν ξέρω και εγώ τι, τότε σίγουρα. δεν κάμνω διάλογο. Σίγουρα τον 

βοηθώ να περιχαρακωθεί σε κάποιες θέσεις και βοηθώ και να δημιουργηθουν και 

κάποια ανθρώπινα συναισθήματα. Ναι μeν ασχολούμαστε με. την πολιτική, αλλά, 
όταν ασχολούμαστε με την πολιτική, δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι eΙμαστε και 

άνθρωποι με συναισθήματα. Και σίγουρα παιζουν το ρόλο τους αυτά τα πράγματα. 

Ή να βγει ο άλλος και να πει ''ξέρε ις, αυτοί είναι ενδοτικοL· aUToL ξεπουλούν την 
Κύπρο". Σίγουρα δε θα μου προκαλέσει εμένα τα συναισθήματα εκείνα τα οποία θα 
μου επιτρέψουν να δω τον άλλο κατάματα, να με δει κατάματα και να συνομιλή

σουμε ως φ(λΟL οι οποίοι. επαναλαμβάνω. καιγόμαστε στο ίδ ιο καζάνι . 

Κατά συνέπεια, ο καθένας μπορεί και τις αρχές ακόμα να τις ερμηνεύει με το 

δικό του τρόπο. Αλλά είναι lWCοΙθησή μου ότι 11 χροοή τομή είναι να αναγνωρί
σουμε ο ένας στον άλλο την καλή θέλησl1, να αναγνωρίσουμε τον πατριωησμό. 

Διαφορετικά δε θα μπορέσουμε να συνομιλήσουμε. Και δε θα μπορέσουμε σίγουρα 
να προωθήσουμε τις θέσεις μας για λύση στο κυπριακό πρόβλημα. Αν πραγματικά 
αναλώνοιιμε τον εαυτό μας στο να συζητούμε μεταξύ μας ποιος έχει κάμει υποχωρή· 

σεις ή ποιος δεν είναι διαθέσιμος καν να συνομιλήσει και από την άλλη οι Τούρκοι , 
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επαναλαμβάνω. μονόβο'υλοι να χειρΙζοvtοι τις δι.άφορες εξελίξεις στο κuπριαχό 
πρόβλημα, τότε σίγονρα θα πάμε πιο πΙσω και από εχεΙ που είμαστε σήμερα. 

Κατά συνέπεια, επαναλαμβάνω, ναι στο διόλΟΥΟ. ναι ταυτόχρονα στι.ς θέσεις 

αρχών για λύση στο χνπριαχό πρόβλημα. 

Από δικής μας πλευράς αυτός ο σεβασμός θα γίνει κάθε προσπόθεια να εκφρό· 

ζεται με τον τρόπο που πολιτευόμαστε. Και 01Jt6 το σεβασμό θέλω να διαβεβαιώσω 
από το βήμα της Βουλής ότι θα επιδε(ξοuμε και προς τον ανώτατο άρχοντα αντοίι 
το\l τόπον. προς τον Πρόεδρο ΤΤ1ς Κυπριακής Δημοκρατίας. Ανεξάρτητα αν είναι ο 

ΒασιλεΙΟιι τον οποίο το ΑΚΕΛ υπο<πήριξε και με τον οποίο το ΑΚΕΛ συνεργά
ζεται. Όποιος και αν ήταν ο Πρόεδρος της Κυ.ι'"τριακής Δημοκρατίας, αυτή τη θέση 

θα ακολουθούσε σήμερα το ΑΚΕΛ. θέση δηλαδή συναίνεσης, θέση συνεργασίας, 

θέση αλληλοσεβασμού. ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τους χειρισμούς ταυ κυπρ\.Ο.κού 
πρoβλτiματoς. 

ΑγαπητοΙ φίλοι, 

Ο αναβαθμισμένος ρόλος της Τουρκίας έχει επαναβεβαιωθεί και α.;·τ6 το Γενικό 

Γραμματέα του ΝΑΤΟ μόλις πρόσφατα. Κατά συνέπεια φαίνεται εκ των πραγμάτων 

6τι η Τουρκία δεν είναι έτοιμη να προβεί στις αναγκαίες μετακινήσεις από τις 
αδιάλλακτες και απαράδεκτες θέσεις της. Και είναι εδώ που χρειάζεται εμείς να 
επιστρατεύσουμε όλες μας τις δυνάμεις, να εξαπολύσουμε πραγματικά μια διεθνή 

εκστρατεία, για να πείσουμε για το δίκαιο των θέσεων και των απόψεών μας, αλλά 

και για την καλτi μας θέληση για λύση στο κυπριακό πρόβλημα, στη βάση των αρχών 

και των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Ε&νών, των συμφωνιών κορυφτ'ις και βέβαια 

και των προτάσεων τις οποΙΙς έχουμε υποβάλει. Και πιστεύω ότι οι αλλαγές που 
έχουν f.ι-τέλθει και Ισως οι φραστικές δ\.Ο.κηρ'ύξεις του πλανητάρχη Μπους περΙ σεβα· 
σμού των ανθρώπινων δικαιωμάτων, των αρχών και των ψηφισμάτων των 

Ηνωμένων Εθνών, αυτές οι διακηρύξεις κάπου τον δεσμεiιoυν και τον Μπους. Δεν 

μπορεί δηλαδή να είναι εντελώς εντελώς φραστικές, να γίνονται από το βτiμα του 

Συμβουλίου Ασφαλείας τi της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων Ε&νών και να μην 

έχει κανtνα απολύτως τίμημα. 

θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι όσο δυνατό και αν είναι το μαστίγιο του 

κ. Μπους, αν αυτό το μαστίγιο θα στοχεύσει να επιβάλει στον κυπριακό λαό απαρά

δεκτη λύση, προσωπικά προτιμώ τις μασηγώσεις, παρά την απαράδεκτη λύση. 

Ευχαριστώ πολ"ύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τελευταίος ομιλητής ο Δόκτωρ Βάσος Λυσσαρ(δης. εκ μέρους του Σοσιαλι· 

σηκού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

Β. Λ γΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ίσως θα βρίσκομαι σε κάπως διαφορετικό μ'ήκος κύματος απ' αυτό που 

ΕΠικράτησε σ' αυτή την "ελευταία συνεδρία της Βουλτ'ις για το εθνικό μας θέμα. Δε 

θα ε.ταναλόβω τις θέσεις που νομίζω λεπτομερε\.Ο.κά έχω αναλύσει αναφορικά με "ις 
JtΡOOm:Lxt; του κυπριακού πQOβλτiματoς. θα προσπαθτ'ισω να περιοριστώ πράγματι 

σε δευτερολογια. θα προτιμούσα να μπορούσα να ε'χα καταλτ'ιξει στα κοινά συμπε
ράσματα, γιατί αυτός πρέπει να είναι ο ρόλος του εισηγητή. Όμως έχω την πeπo(.. 

θηση ότι δεν υπάρχουν κοινά συμπεράσματα. 
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Δ~ατυπώθηκε από aQXEtoiJ; Βουλευτές τι απορία: Ήταν αυτή τι συζήτηση 

αναγκαιο; Απορώ για την απορία και τονς απορούν"τας. Λέχθηκε: Τι το επείγον 

υπήρχε που να ε.ίτέβαλλε την έκτακτη σiryxληση της Βουλής; Ειλικρινά φοβούμαι ότι 
από -':0 σύνολο του ελληνισμού. όχι μονάχα του xunQI'o'XOiJ ελληνιομο\ι, οι μόνοι 

πο" δεν αισθάνθηκαν την αναγκαιότητα για τη σύγκληση της Βοιιλής τότε και .η 
συζήτηση το\! εθνικού θέματος ήταν οι απορούντες Βονλευτές. Ποι.6 'ήταν το 
σκηνικό; Ο Μπους Είχε ήδη συγκαλέσει διμερή διάσκεψη και μάλιστα προσέθετε 6η 

είχε τη συγκατάθεση της Ελλάδας και της Τουρκίας για το τέλος Σεπτεμβρίου και 
διακήρυσσε ότι μέχρι το τέλος του Σεπτεμβρίου θα γινόταν τι διάσκεψη και θα 

λυόταν το Κυπριακό. Αυτό. ερήμην του ενδιαφερόμενου λαού και ερήμην ΊTlς 
διεθνο'ύς κοινής γνώμης. Ερήμην του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Α\Πό ήταν '11 

μΙα όψη. 

Δεύτερο, οι εκπρόσωποι του οργανισμού Ηνωμένων Εθνών μετέφεραν crt'l1 
δική μας πλευρά κάποια συμπεράσματα για το ποιες, κατά t'l1 γνώμη τους, ήταν οι 
θέσεις της Τουρκίας πάνω στα επίμαχα θέματα του Κυπριακού και ευτυχώς όχι 

μόνο πάνω στα t.ι-τΙμαχα θέματα, που κατά κόρον δυστυχώς πρόβαλλε η ελληνική και 
η κυπριακή κυβέρνηση ως τα μόνα για τα οποία χρειαζόταν απάντηση Τl1ς Τουρκιας, 
αλλά φαίνεται πάνω σ' όλα. Γιατί θα υπενθυμίσω σ' αυτή τη Βουλή ότι έπρε.ίτε να 

προκαλεί ανησυχία και το γεγονός ότι η ελληνική και η κυπριακή κυβέρνηση έλεγαν: 
Αυτό που παρεμποδίζει Τl1ν πρόοδο είναι το ότι η ToυρκΙCΙ δεν απαντά στο εδαφικό 
και στο θέμα του αριθμού των προσφύγων που θα επανέλθουν υπό τουρκοκυπριακή 
διοίκηση. Δ'Ι1λαδ'ή περιόριζε το κυπριακό θέμα σ' αυτές τις δύο πnιχές που αποδεί
χθηκε από ΤI1 συζήΤl1σrι μέσα στη Βουλ'ή πως δε θεωρούνται οι μοναδικές ουσια
στικές πτυχές του κυπριακού προβλήματος. 

Παρεμπιπτόντως θα έλεγα ότι κάποιος συνάδελφος με καΤηΥόρυσε για αντί
φαση. 'Οη, ενώ είπα ότι δεν υπήρχαν προτάσει.ς, α.τό την άλλη μιλούσα για προτά
σεις. Η αφηρημάδα είναι γνώριμο γνώρισμα όλων μας. Τον συγχωρώ, γιατί, αν δει 

τα πρακτικά, θα δει ακριβώς την (δια διατύπωση που έκαμα σήμερα και μάλιστα 

πρόσθεσα: Η δικαιολογία της Τουρκίας ότι σι απόψει..ς της δε διαβιβάστηκαν σωστά 
από τους εκ.ι-τροσώπους του οργανισμού Ηνωμένων Εθνών δε με πείθει, γιατί είναι 

πεπειραμένοι διπλωμάτες και είμαι βέβαιος και τώρα ότι οι α..ι-τρόσωποι του Οργα. 
νισμού Ηνωμένων Εθνών μετέφεραν πράγματι τα σωστά συμπεράσματα α..-τό τις 

επαφές τους με t'l1V Τουρκια. Αυτές οι απόψεις διέρρευσαν. Άλλωστε σίγουρα τις 
γνώριζαν τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου. Σίγουρα τις γνώριζαν οι πολιτικές 
ηγεσίες τις οποίες καθηκόντως τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου θα πρέπει να είχαν 

πληροφορήσει για το ποιες ήταν αυτές οι καλούμενες τουρκικές απόψέις. Όπως 
αποδεικνίιεται εκ των υστέρων- και είναι ένα θέμα για το οποίο εκφράζω τη χαρά 

μου και είναι ένα θέμα στο οποίο συμ..-τερασματικά μπορο-υμε να καταλήξουμε-το 
σUΝoλo της Βουλής, τουλάχιστο φραστικά, για να ΧΡ'l1σψοποι'ήσω την τοποθέτηση 
του φίλου Δημήτρη, τις έχει χαρακτηρίσει Οιταρόδεκτες: Iύyκh'l1Otl διεθνούς 

διάσκεψης, προτάσεις της Τουρκίας, απαράδεκτες προτάσεις της ΤουρκΙας. Η αρχή 

του οχηνικο-υ. 

Προχωρώ: Με βάση αυτές τις απαράδεκτες τουρκικές προτάσεις δημιουργή
θηκε κλίμα ευφορίας, λαΊ:κ'ής, αλλά κατενθuνόμενης. Ο Πρωθυπουργός "tllς Ελλάδας 
εξέφραζε πλήρτι αισιoδoξtα. Πού t'l1 στήρι.ζε: Φυσικά στις προτάσεις. Δεν υπήρχε 
κάτι άλλο, κάτι καινούργιο. πάνω στο οποΙο θα έπρε.-τε να στηρίξει Ο Έλληνας 

Πρωθυπουργός την αισιοδοξΙα του. Εξέφραζε μάλιστα και τη βεβαιότητα ότι η 



246 

ονμφωνΙα θα επιτεuχθεΙ μέχρι το τέλος Σεπteμβρi:ΟU. Και πάλι συμφωνία πάνω σε 
πot.ά βάση; Να μου επιτρέψετε να πω ότι το μόνο λογικό συμπέρασμα είναι ότι θα 
ήταν πάνω στη βάση των τo-υQΚικών προτάσεων οι οποίες, κατά τη γνώμη του 

Έλλllνα ΠρωθωτoιιQΎoύ, .ην οποια γνώμη σέβομαι, αλλά με την oπol.α διαφωνώ, θα 

μ..-τορούσαν να αποτελέσουν τη λνση του κυπριακού προβλήμα'tος. Ο Χ. Βασιλείον 
δεν ήταν ούτε αισιόδοξος ούτε απαισιόδοξος. Όμως δήλωνε ότι συμφωνεί απόλυτα 

-αυτά τα απόλυτα μας έχουν φάει- με τον Έλληνα ΠρωθιιπoΊJρy6. Αν ο ημι.αισιο
δοξών Πρόεδρος βαοιλεl.o" συμφωνούσε απόλυτα με τον πλήρως αισιοδοξούντα 
Έλληνα ΠρωθΊJΠOνργό. ποιό συμπέρασμα πρέπει να βγάλουμε; Όη και εδώ υπήρχε 

αισι.οδοξια. 

Α. MAPKlΔHΣ: 

Ή και εκεί απαιοιοδοξια. 

Β. Λ YΣΣAPlΔHΣ: 

Μα εκφράστηκε δημόσια δυστυχώς, κύριε συνάδελφε, " αισιοδοξία και έτσι 
δεν μπορώ "(ουλάΧΙσΊΟ να τον χρεώσω με αιπή την υπόθεση. Περαιτέρω δηλωνόταν 

ότ~ το διαδικαστικό δεν ε'ναι oυσι..αστ~κό, γιατί όπου να 'ναι θα έχουμε συμφωνία. 
Επομένως, τι ρόλο παιζει αν θα εΕναι τετραμερής ή αν θα είναι πολυμερής; Μα το 

ότι κάπΟLOι -και εδώ είναι η δική μας πλευρά- δήλωναν ότι το διαδικαστικό δεν 
είναι σημαντικό, αυτό σημαίνει ότι είχαν ήδη αντιληφθεΙ ότι η συμφωνία ήταν πλέον 

θέμα ημερών και πίστευαν ότι τώρα τι να συζητούμε, αφού θα πάμε να υπογρό

ψΟυμε, αν θα είναι τετραμερής ή αν θα είναι πολυμερής. Αυτό ήταν άλλο στοιχείο. 

Να μου επιτρέψετε να πω πως μόνο άνθρωπo~ σε πολιτική νάρκη μπορούσαν να μην 

ανησυχουν. Η aVTlOUXLa ήταν έκδηλη και μέσα στα δικά μας λα'ίκά στρώματα και 

μέσα στα λα'ίκά στρώματα της Ελλάδας, στην οποία για πρώτη φορά. ενώ προηγού

μενα μας έλεγαν οι διάφοροι εκδότες ότι δεν μπορούσαν ουσιαστικά να τυπώνο\ΙV 

απόψεις για το Κυπριακό, για1ί δεν πουλουσε, για πρώτη φορά 10 Κυπριακό 
α..-τέβαινε ένα από τα πρώτα βασικά θέματα και των ραδιοσταθμών και των τηλεορά

σεων και του τύπου. 

Υπήρξε λοι.πόν ανησυχΙα. Και υπήρξε γιατί, επαναλαμβάνω, πού στηριζόταν η 

αισιοδοξία; Και δεν άκουσα κανένα σ' αυtή τη Βουλή να προσπαθήσει καν να ερμη
νεύσε~ το γιατί υπήρχε αισιοδοξία. Άρα, το να λέμε ότι επέκειτο λυση με βάση τις 

τουρκικές προτάσεις, ναι, ήταν ένα λογικό συμπέρασμα που μπορούσε να εξαχθεΙ 

Και να για μας ο λόγος της ανησυχtας, γι.ατΙ, αν θεωροUooμε τις 10UΡΚικές προτά

σεις ορθές, όχι μόνο δε θα ανησυχουσαμε, αλλά θα πανηγυριζαμε και εμείς και θα 
αισιοδοξουσαμε και εμεΙς, όπως αισιοδοξούσαν εκείνοι που θεωρουσαν τις ΠΡΟ1ά. 

σεις ικανοποιητικές. 

Να υπενθυμίσω τις ΠΡΟ1άσεις; ΠαραμονΤι στρατευμά1ων και εποίκων , πολι

τική ισότητα και εκ περιτροπής προεδρία, δύο ουσιαστικά χωριστά κρότη, λειτουρ

γική διχοτόμηση, άμεση ή έμμεση καταστρατήΎ'1ση όλων των βασικών ελευθεριών. Η 

μόνη διαφοροποίηση, θετική, περιοριζόταν στο εδαφικό με τη γνωστή γραμμή 

Γκόμπι. Σιωπή θα σήμαινε ανοχή. Ανοχή θα σήμαινε ενθάρρυνοn. ενθάρρυνση θα 
σήμαινε λ"ύση πάν(ιJ σ' αυτή τη βάση. Και η μόνη wιoσυνειδητη ελπtδα, που μάλιστα 

κάποτε κάποτε εκδηλωνόταν, ήταν να μας σώσει και πάλι η τουρκική αδιαλλαξία. 
θα έπρεπε λοιπόν να περιμένουμε να μας σώσει και πάλι. όπως αποδείχθηκε πως 

μας έσωσε. η τουρκική αδι..αλλαξΙα. Να λοιπόν γιατί επιβαλλόταν η άμεση σύΥκληση 
της Βουλής. ναι, την ημέρα που κλήθηκε, γιατί τότε δεν ξέραμε ότι ο Γιλμάζ θα 
υπαναχωρούσε και επομένως θα είχαμε τα χρονικά περιθώρι..α που έχουμε τώρα να 
συζητούμε απ' αυτό το βήμα. 
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Να μου επιτραπεί να διερωτηθώ: Ο Πρόεδρος είχε οuσκiψεις δεκάδων ωρών. " 
Α ν ΟΙ τουρκικές προτάσεις θεωρούνταν εκ προοιμισυ απαράδεκτες, χρειαζόντουσαν 
δΕΚάδες ώρες, για να λεχθεί, "αυτές οι προτάσεις δε μας κάνουν" Τι "αυτές οι ΠΡ()1:ά· 

σΕις δεν είναι προτάσεις, γιατί δε μας τις φέρατε ως τελειωτικές προτάσεις"; Δεν 
μ..-τορώ να ξέρω. ό,τι και να λεχθεί, γιατί ΧΡεLαζ.6ντOυσαν όλες αυτές οι δεκάδες 

ώρες. Ήταν και αυτή μια mιyή ανησυχίας, eλπίζω χωρLς λόγο. αλλά ήταν και είναι 
πηγή ανησυχl.o.ς. Υπήρξε υπαναχώρηση, όπως εκδηλώθηκε στη σUΝάντη011 Μητσο

τάΚll-ΓLλμάζ, και μας έδωσε OUTή τη δυνατότητα και έγινε ΕΠιτέλους αυτή 11 συζή
τηση στη Βουλή. Εί.χε αυτή 11 συζήτηση χρησψότητα. έστω και τώρα εκ των υστέρων, 
όταν οι τουρκικές προτάσεις ουσιαστικά απoσύQθηκαν; Μεγάλη. Γιατί; nατΙ τα 

συμπεράσματα από τη συζήτηση στης της ΒουλτΊς είναι υποχρεωμένες να τα σταθ· 

μίσουν και η ελληνική και η κυπριακ1\ κUΒΈρνηση .. Kαι εδώ είναι που θα συμφωνήσω 
και με το φtλo μου το Δημήτρη και με τον Τάσσο ότι υπήρξε ένα βασικό συμπtρασμα 

ότι, για να μην πω η ολότητα της Βουλής, θα πω η μεγάλη πλεΙΟψηφία αυτής της 

Βουλ1\ς απορρίπΤΕΙ τις τουρκικές προτάσεις ως απαράδεκτες για βάση λύσης, εγώ 

λέω για βάση συζήτησης του Κυπρι.ακού. Και αυτό είναι χρήσιμο. Γιατί; Γιατί εγώ 

πιστεύω ότι η κινητικότητα θα επανέλθει. Μετά τι.ς βουλευτικές εκλογές στην 

Τουρκία θα υπάρξουν πιέσεις προς την ΤΟlJρκία, όχι πιέσεις όμως για να σlJμμορ. 

φωθεΙ προς το διεθνές δίκαιο 1\ προς τα ψηφίσματα του Οργανισμού Hνωμtνων 
Εθνών, αλλά πl.έσεις για να επαναφέρει στο πολΗικό πρoσκτjνιo τις προτάσεις που 

εγκατέλειψαν. Άρα ο κίνδυνος εξακολο1.!θεί να υπάρχει. Αυτές οι προτάσεις θα 

επανέλθουν. Και είναι σωστό το ότι εκ των προτέρων τoπoθετηθfικαμε επί αlJτών 

των προτάσεων. για να μην υπάρχει άλλοθι ού1ε στην ελληνική ούτε στην κυπριακή 

κυβέρνηση ότι δε γνώριζαν τις απόψεις της πλειοψηφίας, για να μην πω της 
ολότητας αυτ1\ς της ΒΟlJλής, γι' αlJτές τις ΠΡ()1άσεις. Με η προτάσει.ς θα ε..-ιανέλ

θουν: EttE με τις ίδιες είτε με διαφοροποιημένες ίσως προς το χειρότερο. Να μΟlJ 
ε..-ιιτραπεΙ να εξηγτ'ισω γιατί μιλάω για την πλειοψηφία της ΒΟlJλής και δε μιλάω για 

ολότηΊα. Ναι. γιατί υπήρξαν αντιφάσεις στις τοποθετήσεις μερικών Βουλευτών, δε 

λtω των ΚοινοβοlJλεlJτικών Εκπροσώπων. Μιλάω για αντιφάσεις. Και αυτές πρέπει 

επιτέλους να ξέρουμε: Ήταν απλώς γνώμες ατόμων; Καλώς. Πολυφωνία έχουμε , 

δικαίωμα είναι κάθε ΒουλευΊή να τοποθετείται. Αλλά πολύ φοβούμαι όη απ' αlJτές 

τις αντιφάσεις θα μπορούν ηλικά να εξαχθούν μάλλον δυσάρεστα συμπεράσματα. 

Φραστικά όλοι εκφράσαμε την προσήλωσή μας στις προτάσεις του 1989. Και εγώ θα 
επαναλάβω ότι για μας οι προτάσεις του 1989 ήταν προ·ίόν της λανθασμένης όιαδι

κασΙας ΠΟlJ είχε ακολουθηθεί μέχρι τότε, αλλά εν πάση περιπτώσει απ01ελούν τις 

προτάσεις της δικής μας πλευράς. 

Τι λtνε αυτές οι προτάσεις επιγραμματικά; Απομάκρυνση στρατενμάτων και 

εποίκων, διασφάλιση των βασικών ελευθεριών, κοινοί εκλογικοί κατάλογοι για την 

εκλογή Προέδρου και Αντιπροέδρου με ειδικές διευθετησΕις και αποκλεισμός μονο

μερούς στρατιωτικής επέμβασης. Δε θα μπω στις λεπτομέρειες. Μιλάω για ης αρχές, 

γιατί λέχθηκε από όλους μας ότι στις λεπτομέρειες μπορούν να lJπάρξουν περιθώρια 

συζήτησης. Αυτές ήταν και νόμιζα όη επί αυτών θα εκφράζονταν απόψεις. Αντί να 

παραμείνουμε σ' αυτό το θέμα, ακολονθήθηκε μέσα στη Βουλή από πολλούς 

Βουλευτές σκoλιoδρoμtα. AνακαλUψαμε φανταστικούς εχθρούς και ασχοληθήκαμε 
με την καταδίωξη φανταστικών απόψεων. Και πρέπει να υπενθυμίσω σ' αυτό το 

Σώμα ότι οι πιο εύκολα κερδιζόμενες μάχες εΙναι οι σκιαμαxLες. Καθορίζεις εσύ τον 

αντίπαλο. καθορίζεις τους όρους του παιχνιδιού και επομένως κερδΙζεις πάντα την 
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οποιαδήΠΟΤΕ μάχη. Και πρέπε~ να ομολογήσω όη υπήρξε μια αξιοπρόσεχτη ικανό

τητα α".ό μερικούς Βουλεντές σ' αυτό το θέμα. Εξάντλησαν πολλοί Βουλευτές το 

θέμα ομοσπονδία ή όχι. Λες και το θέμα που συζητείτο σ' αυτή τη Βουλή ήταν 
ομοσπονδία Τι όχι. Εγώ πρέπει να υπενθυμίσω ότι επικρότησα κάποτε ης προτάσεις 

του Βασιλείου. μια σκέψη του Βαοιλείου, που έλεγε: "Εγώ δε θα ασχολούμαι με 

λέξεις, προτιμώ την ουσία και δώσtε εσεΙς τον ορισμό". Αλλά δυστυχώς αντίθΕτα 

πολλές φορές αποδεχόμαστε όρouς με ερμηνεία όπως εμείς την αντιλαμβανόμαστε 
και ύστερα υποχρεωνόμαστε να πρoσαρμόσoνμt την ερμηνεία όχι όπως εμείς την 

αντιλαμβανόμαστε. σλλό όπως άλλοι την αντιλαμβάνονται. 

Και απαντώ ευθέως: Ναι, θα ήταν σφάλμα να αποούρουμε αυτή .η στιγμή από 

το λεξιλόγιο των προτάσεών μας τη λέξη ομοσπονδΙΟ. Το μόνο που θα πεΤVΧαίναμε 

είναι να δώσουμε στην TOUΡOhta προσχήματα ότι δεν υπάρχει λόγος να συνεχίσουμε 

το διάλογο. O~ Έλληνες εισηγούνται κα~ αποσύρουν. επομένως το αδι.έξοδο θα 

οφείλεται στη δ~κή μας υπαναχώρηση πάνω στο θέμα της ομοσπονδίας. Όμως θα 

ήταν και σφάλμα να ασχολούμαστε λεκτικά με την ερμηνεία .ου όρου. Δεν είναι 

λεκτικά που θα ορίσουμε τι είναι ομοσπονδία' δεν εΙνα~ με τις λtξεις, δεν είνα~ με 
τους ορισμούς, δεν είναι με τα λεξικά. Η μορφή .ου πολιτεύματος καθορίζεται από 

το περιεχόμενο της συμφωνΙας. Και εδώ εΙναι που θα πρέπει να τοποθετηθούμε. Τι 

εννοούμε λύση; Ποιές είναι οι αρχές της λύσης; Και εμείς το λέμε: Λύση σημαίνει 

απομάκρυνση στρατευμάτων και εποίκων, διασφάλιση των βασικών ελευθεριών. όλα 

αυτά τα οποία περιλαμβάνουν το δικαίωμα όλων των προσφύγων για επάνοδο σης 

πατρογονικές τους εστίες, το κατάλοιπο εξουσίας να παραμένει στην κεντρική 

κυβέρνηση. Γιατί. αν το κατάλοι ... -το εξουσίας παραμένει στις περιφέρειες, αυτό 
σημαίνει ότι υπάρχουν δύο χωριστά κράτη που παραχωρούν μέρος των εξουσιών 

τους σε μια κεντρική διοίκηση. Ενώ εμείς λέμε ότι υπάρχει μια κεντρική κυβέρνηση 

που θα παραχωρεί μέρος των δικαιωμάτων της σ' αυτοδιοικούμενες περιοχές. Ε(ναι 

μεγάλη διαφορά και δεν πρέπει να μας διαφύγει. Δε θα μπω σε λεπτομέρειες της 

λύσης, γιατί τα είπα στην πρωτολογ!.α μου. Ότι οι εκλογικοί κατάλογοι πρέπει να 

εί.ναι κοινοί και γιατΙ ΓιατΙ, αν η μορφή της λύσης στηρίζεται σε διαιρετικά στοι

χεία, όπως ήταν και τι Ζυρίχη πρέπει να το oμoλayήσoυμε, το αποτέλεσμα θα είναι 

ωρολογιακή βόμβα. Η OΠOιαδΨwτε λύση πρέπει να στηρίζεται σε στοιχεΙΟ που να 

φέρουν τις δύο κοινότητες σε συνεργασία. συνεργασΙα -το εL-τα και στην πρωτο

λογία- επί τη βάσει των ιδεολογικών κατευθύνσεων, σuμφερόντων και όχι επί τη 

βάσει της εθνικής προέλευσης ή της θρησκεi.ας. Διαφορετικά θα είμαστε δύο ξένα 

σώματα και δε θα μ..-τορέσουμε ποτέ μας να βρούμε τρόπο πραγματικής συνεργασίας 

που να στηρl.ζει πια το μέλλον και για τις δύο και για τις πολλές κοινότητες, γιατί 

συνηθίσαμε να μιλούμε για δύο κοινότητες, ενώ δεν είμαστε μόνο δύο κοινότητες. 

Μίλησα για αντιφάσεις. Ενώ όλοι μιλούμε για ανάγκη διεθνοποίησης και όλοι 

ψηφίζουμε ποσά για διεθνοποίηση. μερικοί προσπαθούν να επαναφέρουν τη θεωρ!.α 

των τσεκ χωρίς αντίκρισμα ή της μη ανταλλαγής γρονθοκοπημάτων. για να εξευτελί

σουν και να γελοιοποιήσουν τη σημασ(α του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Κανένας μας δεν έχει αυΤΟ,ι-τάτες και εγώ συμφωνώ με αυτά που είπε πριν Ο,ι-τό λίγα 

λεπτά ο Δημήτρης. ΣΙγοuρα δεν περιμένουμε ότι ένα ψήφισμα του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών θα δώσει αυτόματη λύση στο Κυπριακό πρόβλημα. Κανένας δεν 

είναι αφελής. Αλλά, δεν ξέρω, ο Τάσσος το είπε ή κάποιος άλλος, ότι χωρίς τα ψηφι
σματα δεν ξέρω αν θα εΙχαμε νομική υπόσταση να χάνουμε αγώνα αυτή τη στιγμή. 
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Άλλο το να μην αναμένουμε πέραν του ό,ΤΙ πρέπει από κάποια δι,.αδ~κασ(α και 
άλλο να την εξευτελΙζοιιμε, τι χρειάζεται ακόμα ένα ψτ\φισμα. τι 10, τι 12. τι Ι Ι. 
oirtE είναι σωστό ότι δεν υπήρξαν περιπτώσεις που, ενώ πήραμε ψήφισμα στη 
Γενική Συνέλευση, δεν το πήραμε (πο Συμβοίιλιο Ασφαλείας, για να μη δημιουργή. 

σουμε κακές εντυπώσεις σtην Κύπρο, γιατί γνωρίζαμε ότι στο Συμβούλιο Ασφα
λείας δε θα μπορούσαμε να εξασφαλίσουμε την ΕΠιτυχία είτε με βέτο εΙτε με οποιο
δήΠΟΊΕ άλλο τρόπο. Να τα λέμε. Αφήνουμε τα ψηφίσματά μας ορφανά. Νομίζουμε 
ότι το άπαν είναι να nάροvμε το ψήφισμα και αφού τα αφήσουμε ορφανά. λέμε ότι 

εΙναι άχρηστα. Γιατί δεν χάναμε αγώνα πάνω στα ψηφίσματα. Παίρνουμε ένα 

κομμάτι των ψTJφωμάτων και ΘUμoυμαστε όλοι, όχι όλοι, ότι τα ψηφίσματα λεν 
~πρέπει να επαναλάβετε το διάλογο". Λες και τα ψηφΙσματα λένε μόνο ότι πρέπει να 

επαναλάβουμε το διό.λογο. Πότε κάναμε αγώνα για εκείνο το τμήμα των ψηφι.
σμάτων που λέει πρέπει να αποχωρήσουν τα ξένα στρατεύματα, πρέπει να φύγovν οι 

έποικοι, πρέπει να αναιρεθούν οι aπoσχιστικές ενέργειες, πρέπει να διασφαλιστούν 

οι βασικές ελευθερίες του λαού; Πότε βάλαμε το Γενικό Γραμματέα μπροστά σ' αυτές 
τις ευθύνες; Όταν εμεLς τα λέγαμε αυτά, ήμασταν εξτρεμιστές. Ήμαστε εξτρεμιστές, 

γιατί θέλαμε το Γενικό Γραμματέα να διαδραματίσει το ρόλο του Γενικού Γραμ
ματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Ναι, υπάρχει πλανητάρχης το εΙ-τατε όλοι. Είτε το θέλουμε είτε όχι, σήμερα οι 

Ηνωμένες ΠολιτεΙες είναι η κατ' εξοχήν πολιτική υπερδύναμη. Αλλά υπάρχει και 
πλανήτης. Και η ιστορ(α διδάσκει ότι οι πλανητάρχες έρχονται και παρέρχονται, 
αλλά ο πλανήτης παραμένει. Ας στηριχτούμε και στον πλανήτη , ακόμα και σε εκείνο 
το μέρος του πλανήτη που λέγεται Αμερική και που σίγουρα μέσα σ' εκείνο το μέρος 

του πλανήτη έχουμε πάρα πολλούς φίλους, πόρα πολλές φωνές που θα μπορούσαν 
να βάλουν τον πλανητάρχη σε κάποια διλήμματα. Ακούονται aπό το αμερικανικό 
κογκρέσο τόσες πολλές φωνές, πώς είναι δυνατόν να έχουμε αυτό το διαχωρισμό 

της εφαρμογής του διεθνούς δικαίου, πόλεμος στο Κουβέιτ, πλήρης παραγνώριση 

της κατοχής στην Κύπρο. Μόνο στην Κύπρο δεν τολμούμε να πούμε τα σύκα-σύκα 

και τη σκάφη-σκάφη και την Τουρκία εγκληματLα και κατοχική δύναμη. θα μας 

δώσει κανείς περισσότερα από όσα ζητήσαμε; Ασφαλώς όχι. Γι' αυτό ας μην αναζη

τούμε ξένους φταΙστες. Οι παραλεΙψει.ς είναι δικές μας. Αν δε τόσο \ιΠοτψούμε τον 

Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, γιατί κάμνουμε τόσα έξοδα να συμμετέχουμε; Και 

γιατί πάμε στη Διακοινοτική Ένωση και γιατί στο Συμβούλιο Aoφαλεtας; Και εκεΙ 

απλώς ψηφίσματα θα πάρουμε και δεν τα παίρνουμε τις περιοσότερες,φορές. Έτσι 
αντιλαμβάνονται τη διεθνοποίηση; 

Μια άλλη σοβαρή και επικίνδυνη αντίφαση είναι να δηλώνουμε πως εμμένουμε 

στην αποχώρηση των στρατευμάτων, αλλό κάποιοι άλλοι μέσα στη Βουλή να λένε, 

Ηδεχόμαστε παραμονή στρατευμάτων, αρκεί να μη λέγονται κατοχικά, να λέγονται 

ΤΟΥΡΔ ΥΚ και να υπάρχει χρονοδιάγραμμα για την απομάκρυνσή τους". Αυτα

πάτες τα χρονοδιαγράμματα και να μου Ε.ι"tιτρα.πε( να σημειώσω ότι αυτό είναι 

αφέλεια. Γιατί; Γιατί τα τουρκικά στρατε"ματα μόλιστα υπό την ΤΟΥΡΔ ΥΚ -και το 

εΙΠα και στην πρωτολογΙα μου- έχovν ως στόχο την προστασία της τουρκικής κοινό

τητας και ό,τι και να λέμε ότι η ΤΟΥΡΔ ΥΚ θα είναι στο βορρά και η ΕΛΔ ΥΚ θα 

είναι στο νότο, η Toυρκl.α η (δια θα δημιουρ'ftiσε~ τέτοιες καταστάσεις που να 

επιβάλλουν την προστασΙα της τουρκοκυπριακής κοινότητας και σης ελεύθερες 
περιοχές. επομένως η παρουσΙα των στρατευμάτων αποτελεί υποθήκευση και της 

ελε"θερης σήμερα περιοχής της Κύπρου. Και αυτό θέλω να το ακούσει καλά ο 
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κυπρ~ακός ελληνισμός, ότι διακυβεύονται και αυτά που έχε~ σήμερα. Επομένως να 

μη μας λένε για τους μελλονηκούς κινδύνους πον όλοι βλέπουμε, από την παθητική 
παρέλειιση του χρόνου ως προς τους εποίκους. Και είναι Οωσ10Ι ΟΙ κΙνδυνοι αυτοί 

-ΤOuς O:rcotouς επικαλOUνται οι συνάδελφοι. Να μας πουν και γι' αυτούς τους κινδίΙ· 
νΟUς που εΙναι υπαρκτοί και που εΙναι δUΝΑτόν να οδηγήσουν στην πλήρη εξαφά· 

νιση του κυπριακού ελλl1νισμού. Τι δεχόμαστε ΕΠιτέλους; Όχι στρατεύματα ή λίγα 

στρατεύματα; Και πόσες φορές θα επαναλάβω το ί.διο, ιατρικό επιτέλους επιχεΙ
ρημα: Ότι η εγκυμοσύνη μιας μέρας ή οκτώ μηνών οδηγεί σε γέννα και στrιν περί

πτωσή μας σε τερατογένεση. Διακηρύπετοι από όλους ότι δε θα δεχτούμε οροφή για 

επανερχόμενους πρόσφυγες και φυσικά ούτε για τους Τουρχοκύπριους, γιατί είναι 

εvtελώς απαρόδεκτο να επιμένουμε ότι οι Ελληνοκύπριοι ~oυν το δικαl.ωμα να 

επανέλθουν στις πατρογονικές τους εστίες, αλλά οι Τουρκοκύπριοι δεν έχουν αυτό 
το δικαίωμα. Με την οροφή ούτε οι Ελληνοκύπριοι ούτε οι τουρκοκύπρι.οι δεν 

μπορούν να ασκήσουν αυτό το δικαίωμα. Και πως αυτό συμβιβάζεται με την αρχή 

των εγγυημένων πλεΙΟψηφιών; Εγγυημένες πλειΟψηφίες σημαίνει πλήρης κατάργηση 

των δικαιωμάτων και των Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων. Βεβαίως όλο. 

αυτά αναφέρονται στις τουρκικές προτάσεις και θα επανέλθω. επιμένω φορτικά και 

πρέπει χωρίς περιστρoφtς να τοποθετηθούμε. Τοποθετηθήκαμε, αλλά προτιμώ να 

είναι εντελώς χωρίς περιστροφές, ότι τέτοιες προτάσεις, όπως αυτές που φέρονταν 

ως προτάσεις της Τουρκίας και που μας διαβιβάστηκαν από τους εκπροσώπους του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, δεν αποτελούν προτάσεις που να μας φέρνουν οε 
ακτίνα συμφωνίας. άρα δε μας φέρνουν σε διάλογο. 

Αυτή η Βουλή επίσης πρέπει κατηγορηματικά να δεσμευτεί ότι δε θα πάμε σΙ!: 
τετραμερή. Τους κινδύνους τους ει,ίαμε, αλλά πρέπει να δεσμευτεί αυτή η βουλή. θα 

αναφερθώ και εγώ στο περιβόητο δίλημμα: Πόλεμος ή συνομιλίες; Αποτελεί το 
καλύτερο παράδειγμα σκιαμαχίας. γιατ,ί καμιά πρόταση σ' αυτή tη Βουλή δεν ειση· 

γήθηκε πόλεμο. Γιατί λοιπόν αυτή η πολεμοκαπηλία; Όμως ο διακοινοτικός 

διάλογος απέτυχε. Τι κιiνoυμε λOLΠόν; ΤΟ ότι απέτυχε το παραδέχτηκε το ΑVνoλo 

της κυπριακής ηγεσίας. γι' αυτό αναζητήθηκε άλλη διαδικασία και προκρίθηκε όλλη 

διαδικασία: Η διεθνής διάσκεψη. Και η διεθνής διάσκεψη είναι διάλογος, δεν εΙναι 
πόλεμος. Είναι μια άλλη μορφή διαλόγου, διαλόγου με την Τουρκία και με μάρτυρες 

και όχι με τους τουρκοκύπριους, γιατί δεν είναι με τους τουρκοκύπριους που θα 

λύσουμε την ουσία του κυπριακού προβλήματος· είναι με tnv Τουρκία. Να λοιπόν ο 
διάλογος. Διάλογος ναι. Δεχόμαστε διάλογο με τον κατακτητή, θα συμφωνήσω μΙ!: 
τον Τάσσο. Δεχόμαστε, ναι, διάλογο για να καταργήσουμε την κατοχή. Με ποιόν 

άλλο θα κάνουμε διάλογο; Και γι' αυτό δε θέλουμε διάλογο με τον κατακτητή κατ' 

ιδίαν και στα παρασκήνια. θέλουμε διάλογο με τον κατακτητή ενώπι.οι ενωπίοις. με 

τη διεθνή κοινή γνώμη, μέσα στα πλαίσι.α του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, για να 
μπει ο καθένας μπΡOστιi στις ευθύνες του. Αυτός είναι ο πραγματικός διάλογος. Ο 
άλλος είναι ψευδoδιιiλoγoς. Πρόσχημα το οποίο χρησιμοποιεί η Τουρκία, ακριβώς 

για να παρέρχεται παθητικά ο χρόνος και να μας επισείεται από τους οπαδούς μιας 

καταδικασμένης διαδικασίας ως πρόσχημα ότι κάτι πρέπει να δεχτούμε, τα πάντα 

πρέπει να τα δεχτούμε, γιατ[ τι άλλο μπορούμε να κάνουμε. ο χρόνος ερ-Υάζεται 

εναντίον μας. Διερωτήθηκαν ποι.α ήταν τα συνταρακτικά στοιχεία που οδήγησαν σε 

ανησUΧ(α και σε ΣUΖήτηση στη Βουλή. Επιγραμματικά θα επαναλάβω: Τα συνταρα· 

κηκά στοιχε[α ήταν οι "τουρκικές προτάσεις" που θεωρήθηκαν τόσο καλές, ώστΙ!: να 

δημιουργήσουν αισιοδοξΙα στην ελληνική κυβέρνηση και ευφορία αναμονής στην 
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κυπρι.αχή που σuμφωνoνσε με την ελληνική. Και πρέ.ί'ΊΙΙ να σας πω ότι αuττ'! η 

ανησυχία συνεχίζεται. γιατί, και μετά τη συζήτηστι της τελευταίας εβδομάδας σ' αυτη 
Τ'η Βουλή, εκφρόστηκε ελπίδα από ελληνικής πλευράς, ελπίδα ότι θα επανέρθουν οι 
τουρκικές προτάσεις. Αν γι' αυτούς εΙναι ελπιδα. θέλω να πιστεύω πως για μας 

είναι κατάρα. Και θα διχάσουν το εσωτερικό μέτωπο, αν πράγματι υπάρχουν πολι

τικές δυνάμεις που θα μπορούσαν να δεχτούν αντές τις προτάσεις σαν προτάσεις 

που βρΙσκονται σε ακτίνα συμφωνίας. Γιατί αυτό αποφασίσαμε όλοι. Τότε θα πάμε 

στο διάλογο. στη διάσκεψη, αν οι προτάσεις βρίσκονται σε ακτίνα συμφωνίας. Να 

θεωρηθούν αυτές οι προτάσεις ότι βρΙσκονται σε ακτίνα συμφωνίας; Η πρόληψη 
είναι καλύτεΡll από τη θεραπεω -και πάλι ιατρικώς- γι' αuτό τώρα είναι η ώρα να 

πούμε σε όλους το όχι γι.α ορισμένα πράγματα. 

Γιοτ' λέχθηκε για δTlμΟψήφισμα; Ειλικρινά, το επαναλαμβάνω, πιστεύω ότι 

είναι εκβιασμός, διότι, αν u,-τάρξε ι μια συμφωνία που θα έχει υπογραφεί από τα 

μόνιμα μέλTl του Συμβουλίου Ασφαλείας, από tTlV Ελλάδα, από tTlV Τουρκία και από 
tTlV κυπριακη κυβέρντιση, αμφισβTlτώ το ότι θα υπάρχουν περιθώρια επιλοΥης, όσο 
κακή και αν είναι ΤΙ συμφωνtα. Να γιατί τώρα είναι που πρέπει να πούμε αυτά που 

έχουμε να πούμε. ΕΙπαν: Μα επέκειτο προδοτική λύση; Απαντώ: Αν επρόκειτο να 

γίνει λύστι με βάσTl .ις τουρκικές προτάσεις, εγώ θα ΤTl θεωρούσα προδοτική. Δε λέω 
ότι υπάρχουν προδότες, αλλά θα θεωρούσα ΤTl λύση προδοτική ως λύση. Μιλάμε για 
λύσTl που να εξασφαλίζει κυρι.αρχΙα σ' ολόκλTlΡΟ τον κυπριακό χώρο. Είναι 
κυριαρχία ο μTl έλεγχος ολόκλTlρων περιοχών και ο μTl έλεγχος επί πολιτών στην 

επικράτεια ενός κράτους, γιατί τάχατες ανήκουν σε άλλο κράτος; Γιατί πρόκειται 

περί κράτους. PwtTloe κάποιος συνάδελφος γιατί δε γωνιάστTlκε ο ΜΤιτσοτάΚTlς. Δε 
μου αρέσουν αυτές οι εκφράσεις. Εννοούν για tTlV αισιοδοξία του φαντάζομαι. 
ΓωνιάΟΤTlκε. Αποφεύχθτικαν τα περαιτέρω ελέω Γιλμάζ, γι.ατί φοβούμαι ότι, αν δεν 

υπήρχε ο Γιλμάζ, θα υπήρχαν πολύ χειρότερα πράγματα. 

Χρειαζόμαστε μια νέα διαδικασία; Σίγουρα ναι. Ο διακοινοτικός διάλογος 

απέτυχε, γι' αυτό πάμε σε νέα διαδικασΙΟ. Διεθνη διάσκεψη, διάλογο πάλι, το επανα

λαμβάνω. Και επιβάλλεται σ' αυτή ΤTl διαδικασία να προβάλουμε το Κ uπρι.ακό στη 

σωστή του, την αντικατοχική βάση. Να πρoσφίryoυμε στTl Γενική Συνέλευση, α..1:οφεύ

γοντας τις εύκολες δικαιολογιες που τις ακούω εδώ και οκτώ χρόνια. Πάντοτε στο 

Εθνικό Συμβούλιο -και προκαλώ τα μέλTl του Εθνικού ΣυμβουλΙου- παίρνουμε 

απόφαση, ~φέτoς θα πάμε~ -γι.α όσους είναι από παλιά, κανένας όμως δεν είναι εδώ 

απ' αυτούς που ήταν από παλιά- και κάθε φορά την παραμονή βρίσκουμε δικαιολο

γίες γιατί δεν πρέπει να πάμε. Και αυτό συνεχίζεται για οκτώ χρόνια τώρα. Να μTlν 

ξαναβρούμε τις ιδιες δικαιολογίες. Συμφωνώ με τον κ. Κατσουρ(δTl ότι έργο του 

Συμβουλίου Ασφαλείας δεν είναι να καθορίσει τη λύσTl. αλλά να εφαρμόσει το 
διεθνές δ[καιο. Δε θα μας γράψει το Σύνταγμα ΤTlς Κυπριακής ΔTlμQκρατtας, θσ 

εφαρμόσει εκείνο που το αφορά: ΤΤιν απομάκρυνση των στρατευμάτων και των 

εποίκων και ΤTl διασφάλισTl των βασικών ελευθεριών. Δε συγγράφονται συντάγματα 

από διεθνείς οργανισμούς, αλλά υιοθετούνται, όταν υπάρχει βούλTlση, μέτρα για tTlV 
εφαρμογή του διεθνούς δικαΙΟυ. Ο κ. ΧατζηγιάVVTJς σωστά είπε ότι ΤΙ ιστορία του 
κυπριακού είναι ιστoρtα υποχωρήσεων χωρις ανταλλάγματα. Ας ελπίσουμε ότι αυτό 

θα μας συνετίσει. Να μTlν προχωρήσουμε και πάλι σε στραΤηΥική υποχωρήσεων 
χωρίς ανταλλάγματα. 

θα τελειώσω λέγοντας ότι ούτε εγώ συμφωνώ με τις λέξεις απOΡΡLΠtικός, 

ενδοτικός, προδόΤTlς, πατριώΤTlς. Όλα αυτά νομιζω πως δε βΌ'ηθούν σε τίποτα. Αυτό 
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που βοηθά I!ίνα~ να δούμε πάνω σε ποιες βάσεις συμφωνούμε ότι πρέπει να λυθεί το 
Κυπριακό. Αυτοί οι αφορισμοί πιστεύω είναι αδυναμία. Το να aπoκαλείς τον αvτι. 

παλό σου με επίθετα, σημαίνει ότι δεν έχεις ΕΠιχειρήματα να προτάξεις. Γι' αυτό εγώ 
ποτέ μου δε θα χρησιμοποιήσω τον όρο ενδοτικός ή δεν ξέρω εγώ ΤΙ, διότι σημαίνει 

έλλειψη επΙΧΕιρημάτων. θα του πω διαφωνώ μαζί σου στο τάδε αιμα για τους τάδε 
λόγους. Αλλά. Ε1ιει.δή εγώ φιρομοι ως ωτOΡΡL.ιττικός, δε λέω ότι με είπαν στη βουλή, 
προς θεού. αλλά φέρομαι έξωθεν ως απορριπτικός, δηλώνω: Αν απορρι.πτικός 

σημαίνει να μη δέχεσαι ξένα στρατεύματα και επο{κους. να aπoρρίπτεις ραtσιστική 

εξίσωση πλεΙΟψηφίας και μειoψτlφLας και εκ περιτροπής προεδρια, αν απOQQlJttιχός 

σημαίνει εμμονή στη δι.ασφάλιση των δικαιωμάτων και ελευθεριών , αν απορρι

πτικός σημαίνει να μην προσυπογράφεις χαμένες πατρίδες και καταπατημένα δικαι,.. 

ώματα. δηλώνω αδιόρθωτα απορριπτικός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ι εροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα τηρήσουμε βεβαίως τη συμφωνία που έγινε για τη διαδι

κασία. αλλά ήθελα να κάμω μια παρατήρηση. Οι εισηγητές του θ~ματoς δεν έκλεισαν 

το θέμα· δευτερολόγησαν. Και αυτό μας οδηγεΙ στο ότι θα ε(ναι πολύ δύσκολο να 

δεχτούμε σε σοβαρά θέματα περιορισμό της συζήτησης. οποιασδήποτε μορφής περιο
ρισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιεροδιακόνου. νομίζω υπάΡ-.(ΕΙ μια παρεξήΎ11ση. Οι Εισηγητές του 

θέματος εΙχαν την επιλογή ή να δευτερολογήσουν ή να κλεΙσουν το θ~μα και 

επέλεξαν να δευτερολογήσουν. Συζητη&ηχε αυτό το θέμα σήμερα στη σιrνεδρΙO και 

ε.-τομένως μιλούμε για δευτερολογίες. Δεν πιστεύω ότι ο κ. Λυσσαρίδης έκλειε το 

θέμα. δευτερολογούσε. Απλώς αυτή τitαν η σειρά που συμφωνήθηκε. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. δlόν ξέρω σε ποια OUVεδρΙα αναφέρεστε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων σήμερα το πρωΙ 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ούτε έχω υπόψη μου τέτοια συνεδρία ούτε δεσμεύει οποιαδήποτε συνεδρία τον 
τρόπο με τον οποΙο λέγουμε ό.ι κλεΙουμε ένα θέμα ή δευτερολογούμε. Και όταν 

υπάρχει δευτερολογία, υπάρχει δικαίωμα δευτερολογίας για όλους πλέον τους 

Βουλευτές. Και είναι αυτό το οποίο έχει γΙνει. Επαναλαμβάνω όμως, έγινε μια 

συμφωνΙα. δε θα εγείρουμε θέμα και θα τηρήσουμε τη συμφωνtα. Αλλά στο μέλλον 

δε θα δεχτούμε περιορισμό οποιασδήποτε συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύρι.οι συνάδελφοι, έχω να πω δοο λόγια. ΣΙγουρα ε[ναι δικαίωμα του κάθε 

Βουλευτή να ΕΠιμένει στα συνταγματικά του δικαιώματα και να αφήνουμε ελείιθερη 

τη συζήΊηση για ώρες πολλές. Όμως πιστεύω ότι κάποια αυτοσυγκράτηση, που είναι 

μέσα στα πλαίσια των συνταγματικών δικαιωμάτων και της δημοκρατΙας, είναι κά.ι 

το οποίο θα κρατήσει κάποια επίπεδα. E1tαναλαμβάνω. εφόσον αντιπροσωπευό

μαστε από ΚοινοβουλευτικΟύς Εκπροσώπους, γΙνονται κάποιες συμφωνίες και 
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πιστεύω ότι μέσα στα κόμματά μας πρέπει να βρούμε τις σωστές τομές, για να 

μπορέσουμε να λειτουΡΥτΊσουμε πάνω σε κάποια επl.n:εδα κανονισμών και ~ηyήσεωv 

που yLvovtCtL και σε άλλες Βουλές. 

Λυπούμαι. θεωρώ ότι έχει τερματιστεί τι συζήτηση για τις εξελίξεις του 
Κυπριακού. Πρέπει να εκφράσω την ιχανσποΙησή μου για το ήπιο και υπεύθυνο 

κλίμα μέσα στο οπο(.ο διεξήχθηχε τι συζήτηση, γιατί είναι σχεδόν καθολική τι 

επιθυμία του λαού μας να αντιμετωπΙζουμε τις διαφορές μας ή έστω τις διαφορε
τικές μας εκτιμήσεις μέσα σε ένα πνε"ύμα αμοιβαίου σεβασμού και επιδιώκοντας 

πάντα σημεία προσέγγισης και ενότητας και μTl λησμovoWτες ποτέ ότι όλοι 
ανήκουμε στο κόμμα της KύΠΡOΊJ, ι.διαΙτερα όταν συζητούμε το Κυπριακό. Ας μην 

κρινόμαστε λοιπόν σκληρό μεταξύ μας, στην αγωνία όλων μας να ξεφUyoυμε από το 
θανάσιμο κλοιό του Α ττΙλα. 

EUΧαριστω. 

Ναι, X'ίιΡ~E Λυσσαριδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

γπάρχε~ ψήφισμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, θα προσέθετα ότι θα διακόψω για δέκα λεπτά, για να συμπληρωθούν οι 

δ~αβoιιλεύσεις προς την κατεύθυνση υιοθtτησης, αν είνα~ δυνατόν, κοινού ψηφί. 

σματος απ' όλες τις πλευρές. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Ώρα διακοπής: 6.55 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 7.15 μ.μ.) 

Kύριo~ συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι έχουμε καταλήξει όλες οι πλευρές σε 

ομόφωνο ψήφισμα και θα παρακαλέσω το Γραμματέα να αναyνιίχJει το ψήφισμα γι.ο 

έγκριση. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε .... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Ρολάνδη . 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς μια μικρή παρατήρηση. ΤΟ ψήφισμα είναι ασύντακτο σ' ό,τι αφορά την 

τέταρτη παράγραφο. Εκεί που λέει "απαρτιζόμενη από τα μόνιμα μέλη του Συμβου

λίου Ασφα).ε{ος ... ", πρέπει να είναι "τις κυβEρvfισεις Ελλάδος, Τουρκίας" και όχι 
των κυβερνήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

TUΧόν γραμματικές διορθώσεις νοε(ται πως θα γΙνoΊ.tν, κύριε Ρολάνδη. 

ΣημασΙα έχει το νόημα του ψηφΙσματος. Έγινε βιαστικά, όπως αντιλαμβάνεστε, 

αλλά αυτές οι γραμματικές διορθώσεις σίγουρα θα γΙνουν. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είναι ασύντακτο, εν πάση περιπτώσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Οπωσδ'ήποτε αυτά θα γίνουν. Εκείνο που έχε~ σημασία EΙνα~ το νόημα χα~ επ' 

QUtO,) έχουμε συμφωνήσει. Αν υπάρχουν και άλλες παρατηρτ'ισεις, παρακαλώ. 6.ο.ν 
τελειώσουμε, να αναφερθούν στη Γραμματεία. 

Ο Γραμματέας, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗ! ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ANΓmpOIonON 

Η Βουλ'ή των Αντιπροσώπων, ύστερα α...6 τη συζήτηση του θέματος ''Οι τελευ

ταίες εξελίξεις του Κυπριακού". ψηφ(.ζει ως ακολούθως: 

θεωρώντας το κυπριακό πρόβλημα θέμα κατοχής, παραβίασης του δΙΕθνούς 

δικαtoυ και περιφρόνησης α..-τό την Τουρκία των ψηφισμάτων του Ο.Η.Ε. : 

(α) Επιδιώκει λίιστ) πάνω στη βάση του διεΟνους δικαίου, των περί Κύπρου 

διεθνών ψηφσμάτων και των Συμφονιών Κορυφής, 

(β) δοθέντος του αδιεξόδου στο οποίο οδηγούνται ΟΙ προσπάθειες επιλυσης του 

Κυπριακού λόγω της τoUρκι.κης αδιαλλαξίας, καλεί το Γενικό Γραμματέα να 

κατaλoyΙOει ευθίtνες και ζητά να συγκληθεί πολυμεΡΤ;ς διεθντlς διάσκεψη, 

απαρτιζόμενη από τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας, τις κ~ 

σεις Ελλάδας, Τουρκίας και Κύπρου. εκπρόσωπο της ΕΟΚ και με συμμε

τοχή εκπροσώπων της ελληνοκυπριακής και της τουρκοκυπριακής κοινό

τητας, 

(γ) θεωρεί ότι βάση λύσης πρέπει να είναι οι προτάσεις του 1989 που μεταξύ 
άλλων προνοούν την αποχώρηση όλων των στρατευμάτων και των εποίκων, 

ττιν αναίρεση των απoσχισtικών ενεργειών και τη διο.σφάλιση των βασικών 

ελευθεριών, που περιλαμβάνουν το δικαιωμα όλων των προσφύΥων γιο. 

επάνοδο στις πατρογονικές τους εστιες και τη διακρίβωση της tUχης των 

αγνοουμένων, και ωτoρρί.πtει οποιεσδήποτε προτάσεις που αντίκεινται d 
αυτές τις αρχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγκρίνεται; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το ψήφισμα για το Κυπριακό εγκρίνεται. 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Α' - Νομοθετική 

Εργασία, πιστεύω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα όλων των κομμάτων εκφράζοντας 

βαθιά λύπη για το θάνατο ΤΟ1) Πατριάρχη Κωνσταντινουπόλεως ΔημητρΙου. Ο 

Πατριάρχης Κωνσταντινουπόλεως Δημήτριος υπήρξε μια ξεχωριστή φUΣιoyνωμ(α 

του Ελληνισμού και της Ορθοδοξίας που κράτησε ζωντανή την παράδοση και το 

λάβαρο της θρησκείας κάτω από πολύ δύσκολες συνθτΊκες και κάτω από τη διαρκή 

πολιορκία και τις προκλήσεις του τούρκικου σωβινισμού. 

Αιωνια του η μνήμη. 

Συνεχι.ι;,ουμε με το Κεφάλαιο Α' - Νομοθετική ΕργασΙα. 

ΤΟ πρώτο θέμα ε{ναι ''Ο περί Φορολογ(ας το\) Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 

(Αρ.2) Νόμος το\) 1991", 
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Εισηγούμαι. αν συμφωνούν όλες οι πλευρές του Σώματος, επειδή υπάρχε~ 

a.."'tόψε τι δεξίωση για το θέμα της επανένωσης της Γερμανίας, επαναλαμβάνω, αν δεν 

wttlΡXEL καμιά ένσταση, να eEωρoUvtaL οι Εκθέσεις αναγνωσθεΙσες. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αvαγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQ INOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 
ΠΡΩ·γ·ΠΟΛΟΓΙ:ΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΦOPOΛOrιAΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991 " 

Πα~ντες:. 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης κασουλίδης 

Νίκος Κατοουρίδης 

Κ(κης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Τάσσος Παπαδόπο\lλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η KoινoβQνλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και Π ρoιtπoλoyιoμo'ίι μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 ΣεπτεμβρΙΟυ 
1991. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλτjθηκαν κα~ παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
ΥπουργεΙΟυ Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται είναι η θέσπιση κιvτjτρων για τη 

δημιουργία περιφερειακών εταLQειών λεωφορε(ων με στόχο τη βελτ(ωση των σuyκoι· 

νωνιακών υπηρεσιών που παρέχονται στο κοινό. Η θέσπιση των κιvτj.ρων αυτών 

εντάσσεται σε μια σειρά άλλων μέτρων για τη δημιουργία περιφερειακών εταιρειών 

λεωφορείων και την ενίσχυση της λειτουργίας το\lς. 

Η Κοινοβουλευτικη Ε.ίΤΙΤΡΟπή Οικονομικών και προυπολογισμού ΕΠικροτεί 

τouς σκοπούς του πιο πάνω νομοσχεδΙΟυ, γι' αυτό και εισηγεΙται <πτι ΒουλτΊ την 

ψηφιση του σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεΙ 

Με την ευκαιρία αιπή τι ΕπηροπτΊ καλεί την κυβέρvτιση να μελετήσει το θtμα 

ττις χορηΥησης xιvτjτρων στους λεωφορειούχους των απομακρυσμένων χωριών, υπό 

το φως και ττις πρόσφατης θέσπισης τροποποιητικής νομοθεσίας περί Μτιχανσκί· 

νητων Οχημάτων και ιδιαίτερα του καθορισμού μειωμένων τελών εγγραφής αγρο· 

ηκών λεωφορείων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Αν δεν υπάρχουν ομιλτιτές, παρακαλώ το Γραμματέα να προχωρήσει στη 

δεύτερτι ανάγνωση του νομοσχεδιου, με την ανάγνωση των πλαγι.όητλων και των 

αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο l. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει έν<παση όπως το πρώτο άρθρο εγχριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 12 το'\! βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπό.ρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του ΔEiιτερoυ Παραρτήματος του βασικού νόμο\! με την 

προσθήκη νέας παραγράφου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεΙ; 

Εφόσον δεν uιτάρχeι ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, που θα Ύίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΦορολοΥίας του Εισοδήματος 
(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση στην ψήφωΤ) του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά .τι σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψ1ΊφΙζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο νομοσχέδιο δεν είναι έτοιμο για συζητηση σήμερα. Και προχω· 

ρούμε στο τρίτο θέμα, που είναι ''Ο περΙ Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1990", 

(Η Έκθεση θεωρήθf)κε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

ΠαQόνtε~:-

Ευστάθιος Ευσταθ(ου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Xατζηγιάvνrις 

Καίτη Κληρακ)\) 

Γιαννάκης ΑγαπΙΟυ 

Aριστoφάνrις Γεωργ(ου 

Μάρκος Κυπρl.O.νού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

δύο σννεδρίες τrις που πραγματοποιήθηκαν στις Ι 9 και 26 Σεπτεμβρίου Ι 99 Ι. Στο 
στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδΙΟυ κλήθηκαν και παeεuρέθf)καν στην 

Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιoσύνrις. οι οποΙΟι ανέλυσαν τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηστι νομοσχεδιου, ο Γενικός Εισαγγελέας 

της ΔημοκρατΙας και εκπρόσωποι του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου οι οποίοι 
εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αυτό. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσ(ας για 

τους δικηγόρους, ώστε να καταβάλλεται από κάθε δικηγόρο στο γραφε(ο του οπο(ου 

ασκείται δικηγόρος ή από τον κρατικό ΠροUπολογισμό. εφόσον πρόκειται για 

ασκούμενο δικηγόρο στο ΓραφεΙΟ του Γενικού Εισαγγελέα της ΔημοκρατΙας, το 

ποσό των εκατό λιρών μηνιαίως Τι 0ποιοδηποτε άλλο ποσό που δυνατόν να αποφα

σίζεται από καιρό σε καιρό από το Νομικό Συμβούλιο και να εγκρίνεται από το 

Υπουργικό Συμβονλιο. 

Υ ιοθετώντας ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου . η Επιτροπή προχώρησε στην κατ' άρθρο εξέτασή του σε 

συνεργασΙα με το Γενικό θσαΥγελέα της Δημοκρατίας. Από την εξέταση αυτή προέ

κυψε και η ανάγκη για τις πιο κάτω συμπληρωματικές τροποποιήσεις:-

(ο) Η συνολική δι.άρκει.α της περιόδου κατά την οποία ο ασκούμενος δικηγόρος 

θα αμe{βεται να μην νπερβαΙνε~ τους δώδεκα μήνες κα~ 

(β) να δοθεί η δυνατότη-τα στο Γενικό ΕισαΥγελέα της Δημοκρατίας, για το 

χρoν~κό διάστημα που ο ίδιος θεωρεί αναγκαίο, να το..-τοθετεΙ ασκοίιμενο 

στο ΓραφεΙΟ τον δικ1'JΎόρo σε γραφείο δικTtΎόρoυ πον ασκεί το επά'ΥΥελμα 

και στον οπο(ο ανατέθηκε ήδη ο χειeισμός ιmoθέσεων από μέρους της Δημο

κρατίας με oδTtΎl.ες του ι.δΙΟν. για τouς: σκοπούς του περί Δικ1lΎόρων Νόμον 

ο ασκούμενος αυτός δε θα παύει να θεωρείται ότι τυΥχάνει άσκησης στο 
ΓραφεΙΟ του Γενικού Ει.οαΥΥελέα της Δημοκρατίας. 

Με βάση τις πιο πάνω τροποποιήσεις η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

ομόφωνα εισrryείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

όπως έχει τελικά διαμορφωθει. 

Ο εκ των Μελών της Επιτροπής-Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερό κ. Γ . ΑγαπΙου, χωρίς να διαφωνεί με την ουσία του ν1l:ό αναφορά 

νομοσχεδίου, εξέφρασε την επιφύλαξη ότι ο νόμος αυτός δυνατόν να δημιουργήσει 

προβληματα QΠoδoχης ασκούμενων δικηγόρων σε δικηγορικά γραφεία λόγω της 

προβλεπόμενης επιβόρυνσης, γι' αυτό και θα ήταν σκόπιμο η κυβέρνηση να εξετάσει 

το ενδεχόμενο δημιουργίας ειδικού ταμείου, ο.τό το οποίο να καταβάλλεται η 

προβλεπόμενη α.ί1ό το υπό ψήφιση νομοσχέδιο αμοιβή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. όπως θα έχεΊΕ προσέξει, έχω εκφράσε~ επιφύλαξη για το νομο

σχέδιο, χωρίς φυσικά να αντιτίθεμαι στην ψήφ~σή του σε νόμο. 

Η επιφύλαξή μου οφείλεται στο γεγονός πως. επειδή οι δικηγόροι ΟΙ οποίοι θα 

παίρνουν ασκoυμένOUς στο γραφεΙΟ τους θα είναι νποχρεωμένοι να πληρώνουν την 

αντιμισθLα Ίων ;[100, δυνατόν αυτός ο νόμος να δημ~oυργήσει προβλήματα στην 
αποδοχή ασκουμένων και οι ασκούμενοι δικηγόροι δε θα βρίσκουν γραφεια για να 

ασκούνται. Φυσικά υπάρχει πρόνοια στο νόμο που λέει ότι όλοι οι ασκούμενοι δικη

γόροι μπορούν να παν στο Γραφεt.o Ίου Γενικού Εισαγγελέα. οπότε θα ελύετο το 

πρόβλημα. αν όλοι οι ασκούμενοι κατοικούσαν στη Λευκωσία η fιθελαν να ασκηθούν 

σ' έναν κλάδο εργασίας. ΟΙ ΠαφΙτες οι ασκούμενοι ή οι Λεμεσιανοί οι ασκούμενοι 

όμως δε θα μπορούν να έρχονται στο ΓραφεΙΟ του Γενικού Εισαγγελέα. 
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Γι' αυτό προσβλέπω στην ημέρα που το κράτος τi ο Δικηγορικός Σύλλογος θα 

βρει άλλους τρόπους για να εξασφαλΙζει μια δΙκαιη αμοιβή στους ασχουμένους, έτσι 

που να μπορούν ελεύθερα να ατιλέyouν tO γραφεία (Πα οποΙο θέλουν να ασκηθoirν, 
χωρ(.ς τα πQOβλτiματα το ΟΠΟια ίσως δημιουργηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Αν επαληθευτούν οι ανησυχίες, ο νόμος ε(ναι ζωντανός και είναι 

στο χέρι μας να τον τροποποιήσουμε. 

Ο Κ. Ευσταθίου. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Kύρι.e Πρόεδρε, μόνο μια λέξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Αγαπ(ου. Ναι, συμπληρώστε παρακαλώ. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Επιβεβαιώνοντας το γεγονός ότι θα ψηφίσουμε το νομοσχέδl.O αυτό. απλώς θα 

ήθελα να σας \ιπενθυμΙσω ότι το νομοσχέδιο αυτό έχει τη βάση του σε προηγούμενο 

σχέδιο νόμου το οποίο τι δική μας παράταξη έχει καταθέσει στη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΕuσταθΙου. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Το μόνο που τjθελα να αναφtρω εΙναι ότι, παρά την επιφύλαξη που θεωρούμε 

ότι έχει τη βάση της, το νομοσχέδιο ΈΤVΧε της ομόθυμης αποδοχής όλων των δικηγο

ρικών συλλόγων και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. Κατά συνέπεια δεν 

μπορούμε να είμαστε βασιλικότεροι του βασιλέως, όπως επικράτησε να λέγεται. 

ΠPOEΔPOΣ~ 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάΎVOOQη του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ ίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως 1:0 άρθρο Ι εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εΥκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

ΤροποποΙηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν ωτάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, τι οπο(α θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικηγόρων (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψΤ)φιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση , το νομοσχέδιο ψηφΙζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο Κυρωτικός του Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για την 

Eπεξερyασi.α EUΡΩπα'ίχής Φαρμακοποιως Νόμος το\! 1991". 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναΥνωσθεΙσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑI ''Ο ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ταΥ ΠΡΩΤΟ

ΚΟΛΛΟΥ ΣΤΗ ΣΎΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ εΠΕΞΕΡΓΑΙIΑ ΕΥΡΩΠΑ'('ΚΗΣ 

ΦΑΡΜΑΚΟΠΟΙΙΑΣ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Καίτη Κληρ(δου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Δώρος ΧριστοδουλΙδης 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Η ΚοινοβουλευΤΙ>,.ή Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Σεπτεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και 

Υγείας, οι οποίοι και ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδιου, Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ, Λώρης 

Λυσιώτης, 

Με το νομοσχέδιο που προτείνεται σκοπεΙται η κύρωση του Πρωτοκόλλου της 

Σύμβασης για την Επεξεργασία EυQωπα"κής Φαρμακοποιιας που υιοθετήθηκε από 

ης χώρες-μέλη της Σ'ίιμβασης για την ΕπεξεργασΙα της Ευρωπα'ίκής Φαρμακοποιίας 

το 1989, 

Το Υπουργικό Συμβο'ίιλιο με την Απόφασή του υπ' αριθμό 34,403, ημερομηνΙας 
Ιης ΝοεμβρΙου 1990, εν~κρινε την EJ"tικύρωση του πιο πάνω Πρωτοκόλλου, Η επιψή· 
φιοη από το Σώμα του πιο πάνω νομοσχεδίου επιβάλλεται για την κατά νόμο 

κ'ίιρωση του Πρωτοκόλλου, 

Η Κύπρος ε(ναι μέλος της Σύμβασης για την Επεξεργασία της Ευρωπα'ίκής 

ΦαρμακοποιΙας, της οποίας σκοπός είναι ο καθορισμός και η εναρμόνιση των 

Ι-
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προδι.αγραφών για φαρμακευτικές ουσίες και φαρμακευτικά σκευάσματα που κατα
σκεuό.ζoνται και κυκλοφορούν στις χώρες-μέλη της Σύμβασης προς όφελος της 

υγείας των λαών των χωρών αυτών. 

Με την κύρωση του Πρωτοκόλλου θα επηρα.ίτε( στην Ευρωπα"ίκή Οικονομική 

Κοινότητα να γίνει μέλος της Σύμβασης, ενώ παράλληλα επεκτεΙνεται γεωγραφιχ<Ι τι 

έΚ'ιαση της εφαρμογής της. πράγμα που συμβάλλει στη δημιουργ(.α Eυρωπαϊκoiι 

πνεύματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπη Εξωτερικων συμφωνεί με το σκοπό και τις 

επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδιου . γι' αυτό και oμΌφΩVα εισηγtΙται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του ΠΙΟ πάνω Πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΙΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να εκφράσω την έντονη απογοήτευσή μου, διότι 

τι Κύπρος xaeumtQ1Joe, νομιζω αδικαι.ολόΥητα. για πάρα πολύ χρόνο -και εΙχαμε 
πολλές παραστάσεις γι' αυτό από την Ευρώπη-να επικυρώσει αυτή τη Σύμβαση και 

με αυτό τον τρόπο καθυστερούσε η εφαρμογή της στο σύνολο της Ευρώπης και 

ιδιαίτερα στην ΕΟΚ. Είχαμε κάμει κατ' επανάληψη παραστάσεις προς το Υπουργείο 
Εξωτερικών και απλώς αναφέρω το θέμα για να μην επαναληφθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα προχωρούσα και θα έλεγα, κύριε Μάτση, ότι θα ήταν καλό -και αυτό το 

είχα εγεLρει κάποτε ως Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών- να πληροφ:>ρηθούμε 

ποιες άλλες διεθνείς συμβάσεις καθυστερούν στα αρμόδια ΥπουργεΙα, να ζητήσουμε 
να μας δοθεί μια λίστα, και θα το ζητήσω, για να προωθήσουμε πράγματα τα οποΙα 
πιθανόν καθυστερούν και μας εκθέτουν στο Συμβούλιο της Ευρώπης ή σε άλλα 

διεθνή σώματα. 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο ι εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜ ΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία . Π ί.νακας. Μέρος Α', Μέρος Β'. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 και ο Π Ινακας, Μέρος Α' και Μέρος Β', 

εγκριθούν; 

Εφόσον δεν ωτάρχει ένσταση, το άρθρο 2 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση του Πρωτοκόλλου. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπό:ρχει ένσταση στην έγκριση του άρθρο\! 3; 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδί.ου, που θα γίνει με την 
ανόΥνωοη .ου τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός του Πρωτοκόλλου στη 

Σύμβαση για την Eπεξεργασtα Ευρω.τα"Cκής Φαρμακοποιίας Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδι-ο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη oφUρα) 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσtαση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και τι Σύμβαση 

ΚUΡOύτOΙ. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Εγγραφής των Κατοίκων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991". 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ επ ΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔIO ΤΟΥ TlTΛOΦQPEITAI ''Ο ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΤΩΝ ΚΑΤOJΚΩΝ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες:. 

Νίκος ΚατσονρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Κ(κης Γιάγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ν(κος Μουσιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορ{ι νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 ΣεπτεμβρΙΟυ 1991. Στην πιο 
πάνω συνεδρίαση κλτjθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε· 

ρικών, που ανέλυσαν τους σκοπούς και τις tJ"tιδιώξεις του 1JΠό εξέταση νομοσχεδίου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπιίται η τροποποίηση του βασικού νόμου για 

την εγγραφή κατοίκων, ώστε να είναι δυνατή η έκδοση δελτιων ταυτότητας διαφορε. 

τικού τύπου και διαφορετικού χρώματος για τους αλλοδαπούς που διαμένουν 

νόμφα στην Κύπρο, με στόχο να υπερπηδηθούν κόποια προβλήματα και να διαλυθεί 
η σύγχυση στις διάφορες υπηρεσίες. 

Στο υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπεται εξάλλου ότι τα δελτ(.α ταυτότητας 

για τους αλλοδαπούς θα έχουν περιορισμένη χρονική διάΡΚΕια, δηλαδή θα ισχύουν 
μέχρι δώδεκα μήνες, αλλά θα υπάρχει η δυνατότητα ανανέωσής τους ανά δωδεκά
μηνο. Με την τροπολογία αυτή επιδιώκεται να αποφευχθεί ο κίνδυνος αλλοδαποί 

που επιστρέφουν στις χώρες τους να εξακο).οuθούν να είναι κάτοχοι δελτίων ταυτό· 
τητας της Δημοκρατίας της Κύπρου. 
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Η Κοινοβουλειιηχή Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και η.ς 

ι..-ιι.δLώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. γι' C1\'16 και ομόφωνα Εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε σtη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν ΊJπάρχει ένσταση , το άρθρο Ι eYXQLvetat. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 φρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασιχο'ίι νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένστασl1 όπως το άρθρο 5 εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρΙνεται. 

Προχωρούμε στl1ν τρίτη ανάΥνωσI1 του νομοσχεδίου. με Τl1ν ανάγνωση του 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΕΥγραφής των Κατοίκων (Γροπο

ποιητικός) Νόμος του 1991. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. Το Ε--τόμενο 

θέμα είναι ''Ο Κυρωτικός της Ευρωπα"ίκής Σύμβασης ε".ί της Γενικ-ής Ισοτψίας των 

Περιόδων Πανεπιστημιακών Σπουδών Νόμος του 1991~. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθε{σα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΚΥΡΩΤιΚΟΣ ΤΗΣ εΥΡΩΠΑ' l ' ΚΗΣ 

ΣΎΜΒΑΣΗΣ ΕΠΙ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΙΣΟΤΙΜ ΙΑΣ ΤΩΝ ΠΕΡΙΟΔΩΝ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗ

ΜΙΑΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες : -

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλοΙρτι Α γγελιδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος MιχαηλLδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 26 Σε.-ττεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν ης πρόνοιες της υπό κύρωση Σύμβασης εΚJ"tρόσωποι 

του Υπουργείου Παιδείας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική κύρωση της Ευρω
πα'ίκής ΣίΙμβασης επί της Γενικής Ισοτιμίας Περιόδων Πανεπιστημιακών Σπουδών, 
την οποία ενέκρινε με απόφασή του το YπoυQΎικό Συμβούλιο την Ιη Νοεμβρίου 

1990. 

Με την καθιέρωση και υιοθέτηση της ισοτιμίας των περιόδων των πανεπιστη

μιακών σπουδών αναμένεται να εξυπrιρετηθo"ύν πολλοί σπουδαστές που για διάφο

ρους λόγους αναγκάζονται να αλλάξουν σχολή φοίτησης σε μια χώρα ή και σε άλλη 

χώρα που αναγνωρίζει την ισοημία, χωρίς να έχουν απώλεια σπουδαστικοίΙ χρόνου 

που θα συνεπαγόταν και α..-τώλεια μεγάλου noσou χρημάτων, 

ΙδιαίΤΕρα τώρα. με την ιδρυση του ΚυπριακοίΙ ΠανΕπιστημίου και λόγω του 

γεγονότος ότι πολu σίΙντομα θα τεθεί σε πλήρη tσxu ο νόμος για την Τριτοβάθμια 

Εκπαίδευση στον τόπο μας. η αναγνώριση αυτής της ισοτιμΕας θα έΧΕΙ τεράστια 

ωφελήματα για τη Χώρα μας στον ΕΠιστημονικό και εκπαιδευτικό τομέα, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιδεΙας, έχοντας υπόψη τα πιο πάνω και αφοίΙ 

εξέτασε άρθρο προς άρθρο την υπό κύρωση Σύμβαση, συμφωνεί με τους σκοπούς 

και τις επιδιώξΕις της, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε 

νόμο του υπό συζήτηση νομοσΧΕδιου για την κατά νόμο κύρωσή της, Ταυτόχρονα 

όμως τι Επιτροπή ΕπιθυμΕί να παρατηρήσει πως η κυβέρνηση καθUΣΤέρησε αδικαιο
λόγητα να εφαρμόσει πλήρως την περί. Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης νομοθεσία που 
ψηφίστηΚΕ από το Γενάρη του 1987. με αποτέλεσμα να προκαλούνται σοβαρά 
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προβλήματα στους σποιιδαστές μας .• ους γονείς τους. αλλά κα~ στον τόπο γεν~κό~ 
τερα. Γ~' αιιτό καλείται" Εκτελεσηκή ΕξουσΙα να προβεί σττιν άμεστι εφαρμογή ττις 

πιο πάνω νομοθεσ(.ας, δι.αφορετικά 11 κύρωση της Σύμβασης που συζητούμε σήμερα 

θα είναι κατά ένα μεγάλο μέρος άνευ αντικειμένου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, πρoxωρoiιμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. ΠΙνακας, Μέρος Α', Μέρος Β'. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 και ο Πίνακας, Μέρος Α' και Μέρος Β', 
εΥχριθοίιν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , το άρθρο 2 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Σύμβασης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκρι.θεΙ; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρί.νεται, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Προχωροuμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδιου, με ττιν ανάγνωση του 

τΙτλου μόνο, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο Κυρωτικός της Ευρωπα'ίκής Σuμβαστις 

επί .τις Γενικής Ισοτιμ(ας των Περιόδων ΠανeπισττιμLO.Xών Σπουδών Νόμος του 

1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταστι όπως το νομοσχέδLO ΨτιφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά ττι σφί!ρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο Ψτιφ(.ζεται σε νόμο και τι Σuμβαση 

κνρούται, 

ΤΟ επόμενο θέμα εΙναι MQ περί Συμπ).τιρωματικοU ΠΡΟUΠΟ).ΟΥισμοU Νόμος 
(Αρ, 40) του 1991", 
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(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOlΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ NQMOIXEΔΙO πσΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPo·γ·ΠOλOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 40) ΤΟΥ 
1991 " 

Πα~ντες:. 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασοιιλίδης 

Νίκος KatOOuetbll; 
ΚΙχης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλLππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Mouσιoύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάχης Χατζηδrιμ'l1τρΙου 

Η Κοινοβουλευnχή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομο\ι μελέτησε το 

πι.ο πάνω νομοσχέδι.ο σε σuνεδρ(α ττις που πραγματοποιήθηκε σης 25 ΣεπτεμβρΙΟυ 
1991. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙτοι τι έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό το\l Πάγι.ου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί300.000 και η διάθεσή tQU για 
χάλVψη της κυβερνητικής συνειοφορό:ς για αποζημίωση των κοινοταρχών σύμφωνα 

με τον περΙ Ko~νoταρχών (Αποζημίωση) Νόμο (AQ. 76) τον 1991. 

Η Ko~νoβoνλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού σνμφωνεί 

με τονς σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού, γι' αντό και ομόφωνα εισηγεΙται στη 

Βουλή την ψήφ~ση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟυ, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί ΣuμπληρωμαΤLκού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 34) του 1991". 

ηΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η κυρία Α γγελi.δoυ. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΑΣΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μιλούμε για τρεLς συνεχείς μέρες για την απαίτηση που έχονμε ως προς τα 

κατεχόμενα. για το ότι δεν Ε.'tιτρέπονμε στους Τούρκους να κατέχουν την πατριδα 

μας, ότι θέλουμε να επιστρέψονμε και πάρα πολλά άλλα τα οποία βέβαια όλοι 

αισθανόμαστε. 

Πλην όμως με απOΡLα παρατηρώ ότι σήμερα θα εγκρΙνουμε ένα ποσό !300,ΟΟΟ, 

για να δοθεί ως μισθός στους κοινοτάρχες, όχι όμως αυτούς των κατεχόμενων 

κοινοτήτων. γιατί βέβαια έχει ψηφΙση η προηγούμενη Βουλή με το Νόμο 76 τον 91 
ότι κοινότητες είναι αυτές που δε βρΙσκονται μέσα στα δημοτικά όρια οποιουδήποτε 

δήμον και επίσης αυτές πον δε βρΙσκονται μέσα σε πεΡLOχή πον κατέστη απροσπέ
λαστη λόγω της τούρκικης εισβολής. 
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ΕΙναι μια απορΙα την οποΙα εκφράζω και πιστεύω ότ~ θα πρέ.ΤΕΙ να μας 

προβληματίσει, γιατί σίγουρα αυτοί οι κοινοτάρχες θα αι.σθάνονται πάρα πολύ 

άσχημα, όταν εμεΙς οι ίδιοι τους παραγνωρ(ζουμε και δεν τους θεωρούμε κοινο
τάρχες ισότιμους με τους άλλους, επειδ~ είναι εκτοπισμένοι. Εξ όσων γνωρίζω οι 

Ιδιοι εΙχαν κάμει μια ένωση εκτοπισμένων κοινοτήτων στις 13 Δεκεμβρ(οιι του 1987, 
έστειλαν κάποιο υπόμντιμα οττ] Βουλή και ζητούσαν να διατηρηθούν οι κοινότητες 
με την εγγραφή των νεογέννητων παιδιών στα ληξιαρχικά γραφεία του χωριού Q.,Τ' 

όπου κατάγονται οι γo~Ις τους. Επίσης παραπονούνται ότι δε δικαιο\ινται να 

πιστοποιήσουν φωτογραφίες των συγχωριανών τους ή των παιδιών τους για 

διαβατήρια. 

Εγώ εΙμαι νέο Μέλος της βουλής και διαβάζοντας αυτά τα έγγραφα προβλημα

,;ίστηκα και θα ήθελα να προβληματΙσω και τους συναδέλφους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Μουσιούττα, ήθελα να τονίσω ότι ήδη έχει κατα

τεθεί μια πρόταση νόμου όσον αφορά την ποΑιτογράφηση των προσφύγων. Όλοι 

μας έχουμε την ίδ~α πεποίθηση και βαθιά επιθυμιa να μη χαθούν σιγά σιγά οι 

προσφυγικές πόλεις- που θα χαθούν, αν δε λάβουμε τα δέοντα μέτρα- γ~' αυτό η 

παρατήρηση της κυρίας Αγγελίδου εΙναι εύστοχη και σημειώνεται. Όμως αντιλαμβά

νομαι ότι είναι ομόφωνη η Έκθεση για το θέμα αυτό και νομ(ζω ότι, έχοντας 

σημειώσει αυτές τις παρατηρήσεις, καλό θα ήταν να προχωρήσουμε. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα απλώς να εξηγήσω ότι δεν είναι η μόνη τάξη κοινο

ταρχών που εργάζεται αμισθί' εί.ναι και οι κοινοτάρχες των δημαρχευόμενων 

περιοχών, για τους σποl.oυς όμως εκκρεμεί στην Επιτροπή Εσωτερικών θέμα διατή

ρησής τους ή όχι. 

Στις διαβουλεύσεις που είχαμε με το αρμόδιο Υπουργείο μάς είχε λεχθεί, όταν 

τέθηκε υπόψη του και το θέμα της αμοιβής των κοινοταρχών των κατεχομένων, 
όπως ε.ίτίσης και των κοινοταρχών των δημαρχευόμενων περιοχών, ότι το όλο θέμα 

θα υπάρξει ευκαιρία να μελετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου που, όπως έχω 

ΠΕΙ, αφορά τη διατήρηση ή μη των κοινοταρχών στις δημαρχευόμενες περιοχές. 

Εντός του μηνός τούτου δηλαδή το θέμα της αμοιβής των κοινοταρχών των κατεχο

μένων θα βρεθεί τρόπος να συζητηθεί με τους αρμοδίους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα δε θα πρέπει να υπάρχει διαφοροποίηση ιδιαίτερα σε βάρος κo~νo

ταρχών των κατεχομένων. Γι' αυτό το μήνυμα νομίζω έΧΗ δοθεί. και θα πρέπει να 

παρακολουθήσΟlJμε στενά το θέμα και, όπως εΙτοτε, θα έχουμε απάντηση τέλος ΤΟlJ 
μηνός. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ήθελα να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι 01Jτή η νομοθεσία που έχΟlJμε 
μπροστά μας βασ(.ζεται πάνω σε άλλη νομοθεσία που ψήφισε η Βουλή. Άρα, για να 

επεκταθεί οποιαδήποτε κάλυψη των κοινοταρχών, θα πρέπει να αλλάξει και η 
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βασ~κή νoμoθεσLα. Σήμερα συζητούμε κάτι το συγκεκρψένο και πιστεύω ότι τις 
άλλες περιπτώσεις μπορούμε να τις δούμε οε μελλοντική νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα κάποια μτινύματα έχουν δοθεί. Αλλό ας προχωρήσοuμε τώρα με τα 

συγκεκριμένα τα οποί.α οπωσδήποτε δεν εμποδίζουν να επεκταθεί ο θεσμός και 

στους κατεχόμενους δήμοιις. 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλτπές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το προοίμιο, ο συνοπτικός τίτλος και το άρθρο 

εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !300,ΟΟΟ 

yLα τη χρήση του έτους που λήΥΙΙ στις 31 Δεκεμβρίου Ι 991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το δεUτερo άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Ειδικευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

νται. 

Yπάρχε~ ένσταση όπως το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο κα~ ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνο-

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος ΠΙνακας. 

Άρθρο4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ντα~. 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 και ο Δεύτερος ΠΙνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 και ο Δεύτερος Πίνακας εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προ\1πολογισμού 

Νόμος (Αρ. 34) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη oφiJρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψTJφιζεται σε νόμο. ΤΟ υπ' αρ. 8 
νομοσχέδιο στην rιμερήσια διάταξη δεν έχει ετοιμαστεί και το υπ' αρ. 9 νομοσχέδιο 
αποσύρεται. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι "Οι περί Δημόσι.ας ΥπηρεσΙας (Γενικοί) (Γροποποιη

τιχοί) Κανονισμοί του 1991", 

(Η Έκθεση θεωρτiθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΊΆΙ ΩΣ "ΟΙ περι ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕ· 

IlAI (ΓΕΝΙΚΟ!) (TPOΠOΠOIΉTIKOI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Ευστάθιος Ε\ιοταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

ΚαΙτη ΚληρΙδοu 

Γι.aννάκης ΑγαπΙΟυ 

Aριoτoφάvrις ΓεωρΥΙΟ" 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους ΠΙΟ πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 26 ΣεπτεμβQΙoν 199 Ι. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς , ΟΙ οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 
του νόμου γ~α τη δημόσια υπηρεσία, σκοπεΙται να καταργηθεΙ η τήρηση ως αργίας 

της ημέρας του Μεγάλου Σαββάτου για τα μl:λη της δημόσιας υπηρεσίας και να 

καθιερωθεί ως αργΙα η ημέρα του ΑγΙου Πνε"ύματος (Κατακλυσμού). 

Σύμφωνα με τα στοιχεί.α ποιι κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από -τοιις 

κ'UβερνηΤΙΚO"ύς αρμοδtoυς. με την εισαγωγή της πενθήμερης εβδομάδας εργασ(ας το 

Μεγάλο Σάββατο έπαυσε να θεωρεΙται αργία γι.α τους δημόσι.ους υπαλλήλοιις που 

εργάζονται -τις κανονικές ώρες εργασίας. γι' αυτό και η ΠΑ.ΣΥ.Δ.Υ. έθεσε αίτημα 

για καθιέρωση της γιορτής του ΑγΙου Πνε"ύματος ως μόνιμης θρησκευτικής αργίας, 

-το οποΙο και έγινε δεκτό από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Η Κοινοβουλειιτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με το σκοπό των υπό οιιζή. 

τηοη Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βοιιλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ιιπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής. ρωτώ αν ιιπάρχει ένσταση στην 

έγκριση των Κανονισμών. 

(Ktνπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περΙ ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημό· 

σιας Υγείας· Θέση Καταγραφέα Τεχνικού Ηλεκτροκαρδι.ογραφημάτων 2ης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1991 ". 
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(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναΥνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓιΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΙΑΤΡΙΚΩΝ γΠΗΡΕ· 

ΣΙΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ - θΕΣΗ ΚΑΤΑΓΡΑΦΕΑ 
ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΗΛΕΚΤΡΟΚΑΡΔΙΟΓΡΑΦΗΜΑΤΩΝ 2ΗΣ ΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΤΟΥ 1991" 
Παj?όντες:-

Eυcπάθιoς Ευσταθ(ου. Πρόεδρος 

Σοφοκλης Χατζηγιάννης 

Κοίτη Κληρ(.δου 

Γιαννάκης Α γαπίο" 
Αριοτοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η ΚοινQβovλεutLκή ΕπΗροπή Νομικών μελέτησε τονς πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Σε.."tτεμβρΙοu 1990. 
Με τους πιο πάνω Κανονισμούς. οι οποίοι εκδιδονται με βάση τα άρθρα 27 

και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσιο \JJtTJQeoia, σχοπεΙται ο καθορισμός του 

σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του Kαταγραφtα - Τεχνικού Ηλεκτροκαρδιογραφη
μάτωΎ 2ης τάξης στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσως Υγείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεΙ τους σκοπούς και τις επιδιώ
ξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση στην 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρί.νονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Απόφαση της Βουλής των Αντι.προσώπων που εξου

σιοδοτεΙ τη διενέργεια δαπάνης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για το μήνα Σεπτέμ
βριο του 1991". 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 
ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤ ΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓεΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙ

ΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΣΕΠΤΕΜΒΡlO ΤΟΥ 1991" 
Παρόντες:-

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Α ΥΥελιδου 

Γιαννακης Kασoυλi.δης 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευnχή Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω Απόφαση σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 ΣεπτεμβρΙΟ" 1991. 

Με την Απόφαση αυτή τrις Βουλής παρέχεται η εξουσιοδότηση διενέργειας 

δαπάνης από το Πανεπισττjμιο για το μήνα Σuττέμβριo του 1991 ποσού που δε θα 
υπερβαίνει εκείνο το τμημα του ολικού ποοσu που προβλέπεται στον οικεΙο προ\)

πολογισμό του 1990/91 και του οπο{ου ο προυπολΟΥι.σμός για το 1991/92 δεν έχει 
ακόμα εγκριθεί α.ίτό τη Βουλή και που αναλογεΙ στο (διο χρονικό διάστημα, δηλαδή 

στο μήνα Σεπτέμβριο του 1990. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να δ~νερyηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για 

νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στο Πανε

πιστήμιο, μέχρις ότου εγκριθεί από τη βουλή και πάρει την τελική του μoρφr'ι ο 

προυπολογισμός το\! 1991/9'2. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περΙ Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφισις ΠροίΙπολογισμών) νομοθεσία οι πρoυπoλoγισμaΙ των νομικών 

προσώπων δημόσιο\! δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση. Ωστόσο ο 

ΠροίΙπολογισμός του Πανεπιστημίον δεν κατατέθηκε έγκαιρα στη Βουλή, παρόλο 

που το οικονομικό του έτος αρχίζει από το Σεπτέμβριο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εισηγείται στη Βουλή την έγκρι.ση της 

υπό συζήτηση Απόφασης, για να καταστεί δυνατή η διενέργεια των αναγκαίων 

δαπανών συνέχισης της λεΗουργίας των υ1tTJρεσιών του ΠανεπιστημΙου, χωρίς όμως 

11 εισήγηση αυτή να προκαθορίζει και την τελική θέοη της Επιτροπής πάνω στον 
προυπολογισμό του Πανεπιστημίου στο σύνολό του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. παρακαλώ το Γραμματέα να διαβάσει το 

κείμενο της Απόφασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ 

ΣΕΠΤΕΜΒΡΙQ ΤΟΥ 1991 

επεlΔΗ, σύμφωνα με τους περί Ν{1ιικών Προσώπων Δημοσί.ου Δικαίο\! 

(Ψήφισις προυπολογισμών) Νόμο\!ς, οι Πρaυπoλoγισμoί των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 

πο\! περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση του Προι:ιπολογισμού το\! 

Π ανεπιστημίου Κύπρο\! για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

πριν από τις 31 Αυγούστου 1991. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρει το 

Πανεπιστήμιο. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Boυλτi των Αντι.-ι:ροοώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω:-
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(ο) Παρέχε~ την εξουσιοδότηση της γt.O τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Σεπτέμβριο του 1991 ποσού που δε θα υπερβαίνει .0 τμήμα του συνολικού 

ποσού που προβλέπεται στον οικεio ΠρoUπoλoγισμό του I99Ol91 του Π ανε

πιστημl.ou και που αναλογεί στο ιδLO χρονικό διάστημα. 

(β) Η εξουσι.οδότηση αuττ\ δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενερΥηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη γι..α νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και όη δε θα πληρωθεί καμιά νέα 

θέση μέχρι την τελική έΥκρι.ση aπό τη Βο\lλή .ων AVΤι.πρoσώπων του 

nΡOUΠOλoYLOμoίI "Σου ΠανεπιστημΙΟυ Κύπρου για το νέο οικονομι.κό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της Απόφασης; 

(Κτυπά τη oφiιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τι Απόφαση εγκρίνεται . 

Τελειώσαμε με τη Νομοθετική Εργασία χαι προχωρουμε στο ΚΕφάλαιο Β' -
Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕΥΥράφων. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατάθεση των νομοσχεδίων και των 

εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί ΠΡOUπoλoγισμoύ της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουρ-γεΙΟ Εμπορίου και Βιομηχαν{ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

π ρουπολΟ'ι'ισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Κνπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του Ι991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Παι.δείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδεLας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο Κυρωτικός της Ευρωπα·ίκής Συμβάσεως επ( της Διασυνορι.ακής Τηλεορά
σεως Νόμος του 1991. 

4) Ο περΙ Μμων (Γροπαιτοιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199ι. Και τα δύο νομο
σχέδια κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται και τα δύο ενώπι.ον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτε· 

ρικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα επόμενα έξι νομοσχέδια κατατέθηκαν από το YπoUΡΓεΙo Οικονομικών. 

5) Ο περί. ΠΡOlliτoλoγισμoύ Νόμος του 1992. 

6) Ο περί. Ει.δικεύσεως Πιστώσεως (foμεi.o Αναπτ"ύξεως) Νόμος του 1992. 
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7) ο περΙ Ει.δικείισεως Πι.στώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εχτο,ίτι.σθέντων και 
Παθόvtων) Νόμος του 1992. 

8) Ο περΙ επLβoλ'ής Πρόσθεtoυ Φ6ρ0υ επί των Πετρελαιοειδών (Γραιτοποι'Ι]
τιΧός) Νόμος του Ι99l. 

9) Ο περΙ Mηχαvoκινή"t:ων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήαιως (ΤΡΟΠΟΠΟΙΤΙ

τικός) (ΑΡ. 2) Νόμος του 1991. 

10) Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όλα οντά τα νομοσχέδια παραπέμπονται ενώπt.Ov της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και προυπολογιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώ
ματα) (Τροποποιητικός) Νόμος Ίου 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12} Ο περί Τελωνει.ακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 1991. 

13) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 1991. 

Και τα δύο νομοσχέδια κατατέθηκαν από το νπουργεΙΟ Οικονομικών. 

ΩΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπoντα~ και τα δύο νομοσχέδια ενώπι.ον της Κοινοβουλευτικής 

Eπ~ τροπής Οικονομικών και προυπολογισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (fρσποποιητικοΙ) ΚανονισμοΙ του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Εισηγούμαι όπως αυτοΙ οι Κανονισμοί εξεταστούν από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Γεωργίας, όπως έγ~νε και με τα προηγούμενα νομοσχέδια πο\! αφορούσαν 

το Σφαγείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν πρόγματι προηγούμενες νομοθεσΙΙς που αφορούσαν το Σφαγείο παραπέμ

φθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας, τότε θα πρέΠΕΙ να παραπεμφθεί 

εκεΙ, για να υπάρχει μια συνέπει.α. 

Κανονικά, εφόσον προέρχεται α..-τό το Υπουργείο Εσωτερικών, θα έπρεπε να 

παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εσωτερικών. Ενός κακού γενομένου όμως ,., Ας παρα
πεμφθεΙ λοι.πόν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί ΣιιμβουλΙΟu γδατο.-τρομήθειας Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του Ι99ι. 

16) Οι περί ΥΟΟτοπρομήθειας Λεμεσού (ΓΡΟΠΜΟιηηχοί) Κανονισμot του 1991. 

17) Οι περί του Σuμβοuλίοu Υδατοπρομήθειας Λάρνακας κανονισμοί tO\l 1991. 

Όλοι αυτοί οι Κανονισμοί κατατέθηκαν από το ΥπουρΥε(ο Εσωτερι.κών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλοι ενώπιον της ΚοινοβουλΕυι:ΙΧής Επη-ροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) ΟΙ περί KUΠΡLO.xoύ Οργανισμού ΑθληΤLOμοu (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. Κατατέθηκαν από το 
Υπουργείο Π αι.δe(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον της ΚοινοβουλΕυτικής Επιτροπής Παι.δείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Μονάδες Μετρήαι.ως) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Bιoμηχανtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.."'tέμπΟVΤQΙ ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμ...-ιορLoυ και 

ΒLOμηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Αξιωματικών του ItQato1.i τη~ Δημοκρατ(ας (ΔιορισμοΙ, ΙεραρχΙα. 

Προαγωγές και Aψυm}ρετTισεις) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1991. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπtμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί Κανονισμο1.i Εισαγωγών (Τtλη) Κανονισμοί του 1991. 

22) Οι περί Kavoνιoμo1.i Εισαγωγών (Άδειαι) (Τροποποιητιχοί) Κανονισμοί 
του 1991 . 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Εμπορl.oυ και Bιoμrιχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Bιoμηxανtας. 

ΓΡΆΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Οι περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Εξωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπoντα~ ενώπιον της Κοινοβουλ.ευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Οι περί Συνt(Jξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί το\! Δήμου Μέσα 
Γειτονιάς. 

25) Οι περί Συντάξεων και. Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Κάτω 

Πολεμιδιών. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπι.ον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Οι περΙ Αεροδρομ(ων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YΠOUQΎfίo Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προ\lπολογισμοU. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (ΓροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) Κανονι,
σμοί του J 99 Ι. 

28) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα) σροποποιητικοΙ) 
Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Eσ<ιrnρικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον ΤΊ1ς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Οι περί Εταιρειών (Πληρωτέα Τέλη και Δικαιώματα) Κανονι.σμοΙ του 1991. 

30) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού Προτύπων και ελέγχου Ποιό

τητας για το Έτος 1990. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευηκής .Επιτροπής Εμπορίο\! και 

Βιομηχανι.ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Έγγραφα που αφορούν (α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων \!παλ
λήλων στη δημόσια υπηρεσία και (β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων 

ωταλλ:ήλων στη δημόσια και εχπαιδευtική υπηρεσία δυνάμει το\} άρθρου 3 
(Ι)(α) τοιι περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Eκπαιδεu

τική Υπηρεσ{.α) Νόμο\! του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατα-ι:έθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπι.ον της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
προυπολογισμο'ύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον κατ 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(0) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλ'ήλων 
εις 11ιν γπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίο\! Νόμο\! το\l 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμοίι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

προτάσεις νόμου: 

33) Ο περί ΠαΥκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σίιστασrι. Δομή, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του 199). 

Κοτατέθτικε από το Βουλευτή χ. Τάσσο Παπαδόπουλο, εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτιχl'ις Ομάδας του Δημοκρατικο\! Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται εναι."tLον της Κοινοβουλε\lτιχής Επιτροπής Προσφύγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (ΓΡΟΠΟΠΟΙ11τικός) Νόμος του 1991. 

ΚατατέθΤ]Χε από τον κ. Ρένο Πρέντζα, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεuχωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον Τ11ς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Αοφαλισεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 199 1. 

Κατατέθ11κε από το Βουλευτή κ. Ανδρέα Χρίστου, εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

36) Ο περ( Εκλογής των Μελών των Οργάνων της ΠαΥχύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε α.ί"'tό τον κ. Ανδρέα Xρί.σtoυ, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 

του AKEΛ-Aριστερά-Nέt.ς Δυνάμεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων. 

Περατώθηκε" κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - ΑπανττΊσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

EQώτηση με «ρ. ΣΤ'Α' 67 ΠΟ\! tlπoΙSλήθηκε από το Boυλεuτή εκλογικής ΠΕριφέΡΕιας 
Πάφotι Χ. ΝίΧο DL't'tOXOnttq στις 23 Σεrιτεμ$ρίoυ 1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπουΡΥεΙο να πληροφορήσει το Σώμα τΤ}ς Βουλής για 

ποι.ο'ύς λόγους δεν έχει προωθήσει νομοσχέδιο και Κανονισμούς yLα την επαγγελμα

τική αποκατάσταση των θαλασσαφικών και την ένταξή τους στο κοινωνικό σύνολο. 

Για ποιούς λόγους στη χώρα μας, όπου εξόφθαλμα παρατηρεΙται το φαινό

μενο της υπεραπασχόλησης και όπου ήδη εΡΥοδοτο'ύνται νόμφα ή παράνομα 

χιλιάδες αλλοδαποι. δεν εφαρμόζεται ο Κνρωτικός το\l Ευρωπα'ίκού Κοινωνικού 
Χάρτου Νόμος του 1967 (AQ. 64) που σας δινει την αρμοδιότητα να σuνtOν(ζετε τα 
νn:όλouτα YπoνργεΙCΙ. καθώς και τη δννατότητα να νποβάλετε σχετική πρόταση στο 

Υπονργικό Σνμβούλιο; 

ΤΟ ~ρθρo 15 τον Ενρωπα:ίκού Κοινωνικού Χάρτη επιβάλλει στα OιJμβαλλό
μενα κράτη την uπoχρtωση να πάρουν τα επιβαλλόμeνα μέτρα, ώστε τα σωματικώς 

νστερούντα πρόσωπα να μπορούν να βρίσκouν κατάλληλη απασχόληση σε ειδικές 

κρατικές νπηρεσΙeς, eνώ το άρθρο 32 το\! Ευρωπα'ίκού Κοινωνικού Χάρτη ΕΠικροτεΙ 
την εuνoΙκότερη μeταχεΙριση των σωματικώς νστερoύνtων ατόμων. 

Μήπως απασχολeί το αρμόδιο Υπουργείο το θέμα της θέσπισης ειδικής νομο

θεσίας για την επαγγελματική αποκατάσταση των θαλασσαιμικών νέων μας και, αν 

ναι, πότε θα γίνει αvtό;" 

Απάντηση ημε~oμηνίας 20 ΣεΠ'Eε~~ίo\l 1991 '10\1 Yrιo\l!n'ou Οικονομικών κ. Γεώο
'Y10\l Σ\ιοίμη Ο'Εην εQώ'EηOη Ε' Έκ. 20, ημΙQομηνίας 20 Σεπ'Εε~Qίου 1991, '10\1 
Βο\lλευτή εκλΟ'Υικής πεQιq:έQειας Λεμεσού κ. 'Αοιοτο\l ΧQ\ιοοοτόμο\l. 

~ Eίναι γεγονός ότι φέτος το Τμήμα ΚτηματολογΙον και Χωρομετριο.ς καθυστέ

ρησε την ετοιμασία των κατολόγων που σχετίζονται με το Φόρο Ακίνητης Αστικής 

Ιδιοχτησιας. Πράγματι την ημέρα πον υποβλήθηκε η ερώτηση οι κατάλογοι δεν ήταν 

έτοιμοι. 

ΤΟ Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων παρέλαβΙ!: τονς σχετικούς καταλόγονς στις 

αρχές Αuyούστον και έκτοτε η είσπραξη διεξάγεται χωρίς κανένα απολύτως 

πρόβλημα. 

Όσον αφορά τη μετάθεση της τελευταίας ημέρας πληρωμής του φόρου, το 

Υπουργείο Οικονομικών δεν προτίθεται να τη μεταθέσει για τους πιο κάτω λόγους: 

(α) Το Υπονργε(ο Οικονομικών πιστεύει ότι η περίοδος των δύο μηνών που 
παρέχεται για την πληρωμή του (Αύγονοτος και Σεπτέμβριος) είναι 

αρκετή για να εξυπηρετηθούν οι φορολογούμενοι' και 

(β) Οποιαδήποτε μετάθεση της τελευταίας ημέρας πληρωμής, που, σύμφωνα 

με το άρθρο 7(2) το\l Νόμου 89162, είναι η τριακοστή (30) Σεπτεμβρίου, 
προυποθέτει τροποποίηση του σχετικού άρθρου, διαδικασια πολύπλοκη 

πον ev πάση περι.πτώσει θεωρείται απίθανο να τελειώσει μέχρι τις 30 του 
Σεπτεμβρίου. " 
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Απάντηση ημε~μηνίας 20 Σεπτεμtl"ίoυ 1991 το\) ΥπουCNού Γεωννίας χαι Φ\Jσιχών 
Oό~ Χ. Ανδρέα ΓαfI,,,ιηλLδη σtην ε~ηση ΣΤΙΑ' 20, ημε~μηνίας 30 Ιουλίο\! 
1991, του Βοuλεvτή εχλοΥιχής πtQιq;έj!ειας Πάφου Χ. Γ,αννάχη Ομή~u. 

"Το αίτημα για όρδεuση 300 σκαλών γης ίης κοινότητας Μέσα Χωριο\ι από το 
Μεγάλο Αρδευηχό Έργο Πάφου θα μελετηθεΙ υπό το φως των διαθέσιμων υδόηνων 

πόρων του έργου σε συνδυασμό με αιτήματα που υποβλήθηκαν για άρδΕUΣΗ χαι από 

άλλες περιοχές." 

Απάντηση ημε"ομηνίας 19 Σεπτεμβ(!ίοu 1991 τσυ ΥΠΟ\l"Υού 'Αμυνας Χ. ΑνδQέα 

Αλωνε\ιτη, στην εQώ-ι:ηση ΣΤΙΑ' 34, ημεQOμην ίας 26 ΑνΥούστοu 1991, ΤΟ\l 

Βο\lλευτή εκλογικής πε"ιφέ(!ειας ΚεQ\ινειας Χ . ΣωΧQάτη Χάσιχου, 

"Σχετικά με δημοσιεύματα στον κυπριακό τύπο για προμήθεια υλικών για τις 

ανόγκες της Εθνικής Φρουράς από την κυπριακή εταιρεΙα CON-$ONS TRADE & 
TOURS ΙΤD, σας πληροφορώ τα ακόλoUΘΑ: 

(α) ΤΟ ΥπουργεΙΟ Άμυνας δεν είχε ποτέ οποιαδήποτε συναλλαγή με την εται.

ρεία ανττi. 

(β) Πάγια πολιτική του ΥΠΟυρΥε(ου είναι η προμήθει.α οπλικών σοοτημάτων 

και άλλων συναφών ει.ΟΟνν γι.α -,:ι.ς ανάγκες της Εθνικής Φρουράς απευθεLας 
από -,:ι.ς χατασχΕVΆστρι.ες εταιρείες χωρις τη μεσολάβηση αVΤI.Jτροσώπων. 

Με -.:ην ευκαιρία αυτή θα πρέπει να αναφερθεΙ ό-.:Ι.. σε όλες ανεξαίρετα τις 

nεριπ-.:ώσεις αγορός οπλικών συστημάτων και συναφών ειδών. όλες οι κατασκευά· 

στριες ε-.:αιρειες με τις οποιες συμβαλλόμαστε δεσμεύονται συμβατικά ότι δεν κα-.:έ· 

βαλαν ούτε και θα χαταβάλονν. άμεσα Τι έμμεσα. οποιαδήποτε χρηματικά ποσά ή 

άλλα ωφελήματα. υπό μορφή προμήθειας ή άλλως πως, σε τρ(-.:ους είτε στην ΚΙΙπρο 

είτε στο εξωτερικό. 

Αναφέρεται τέλος ότ ι για κάθε ενfργειά μας που αποσκοπεί στην προμήθεια 

του προαναφερθέντος υλικοΙΙ τηρεΙται ενήμερη η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

• Αμυνας, η οποία μετέχει με εκπρόσωπό της στην όλη διαδικασία των διαπραγματεύ· 

σεων μέχρι και την υπογραφή της σχετικής σύμβασης." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κεφάλαιο Δ': Όλα τα θέματα του Κεφαλαίου Δ' αναβάλλονται. 

θα ήθελα εδώ να αναφέρω ότι προτΙθεμαι να καλέσω συνεδρΙα και την Παρα· 

σκευή το απόγευμα με αποκλειστικά θέματα αυτά του Κεφαλαίου Δ'. για να μπορέ

σουμε να προχωρήσουμε σε κάποια θέματα τα οποία καθυστεΡOiιν από τον περα

σμένο Ιούνιο και θα χάσουν την επικαιρότητά τους, αν δεν αρχίσει η συζήτησή τους. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για -.:ην ερχόμενη Πέμπτη . ΙΟ Οκτω

βρίου 1991 . στις 4.00 το απόγευμα. με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ: 

Ι) Ο 1UQL Eyyvήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Αρχής Ηλεκτρι.σμού Κύπρου 

(Κυρωτικός) Νόμος του ι991. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Π ροUJtOλοΥι.σμοΙΙ του Κυπρι.αχού Οργανισμού 

Αθλητι.σμού Νόμος (Αρ. Ι) του 199 1. 
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3) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογωμού Νόμος (Αρ. 42) τον 1991. 

4) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμ.-τληρωματι.κής ΠιστΟΟεως (ΤαμεΙΟ Aναmίιξεως) 

Νόμος (Αρ. 18).ου 1991 . 

5) Ο περί K\lΠQιακoύ ΟρΥανισμο"ίι Σήμανσης Aντικειμtνων από Πολύτιμα 

Μέταλλα Νόμος ταυ 1990. 

6) Ο περί Τέκνων (Σuyγένεια και Νομική Υπόσταση) Νόμος του 1990. 

1) Ο περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριηκών Επιτροπών (1'ρoπoπo~ητι.κός) 

Νόμος του 1991. 

8) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώ

ματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

9) Ο περί Αστυνομιας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

]0) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1991. 

] Ι) Ο Κνρωτικός της Ευρωπα"'κής Συμβάσεως επί της Διασwορwκής Τηλεορά· 

σεως Νόμος του 1991. 

12) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσ{ας - θέσεις ΠρoΊ:σtαμένoυ Ελέ'Υχου. π ρο'ίστα

μένου Τεχνικου Ελέγχου και Επιθεωρητή Τεχνικου Eλtyχoν (Σχέδια Υπηρε

σίας) ΚανονισμοΙ του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑλΑΙΩ Γ: Ερωτήσεις - Λι-ταντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΌ Δ': 

Ι) '1Ό μtyα πρόβλημα των ε-Υχλωβιομένων στα κατtχόμενα και η αντψετώπισή 

του από τις κυπριακές κυβερνήσεις~. 

(θέμα εγγραφέν με ει.σήγηση του Boυλευrή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). (4.7. Ι99I ). 

2) 'Ή αΙτηση ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ιχή Κοινότητα και η ανάγκη 

λήψης συγκεκριμένων μέτρων για την προώθησή της". 

(Θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Boυλευtή κ. Τάκη Χατζηδημητρ(ου). 

(4.7. 1991). 

3) 'Ή ανάγκη ει.σαγω-Υής θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων για τη διασφάλιση 

της αξιοχρατΙας και την προστασω της αξΙΟΠρέπειας του πολΙτη". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρο", θεοδώρο",). (4.7.1991). 

4) ϊο στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη 

προσφύγων και η ανάγκη αντιμετώπισής το", από το κράτος". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρο", θεοδώρο",). (4.7.1991). 

Έληξε η σημερινή Συνεδρία της Βο",λής. 

(Ωρα λήξης, 7.45 μ.μ.) 
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ΟΙ αιcόλoUΘoι Boυlεuτέι; νπέΥραψιιν τον χατά),οΥΟ των :rια~ντων με α}.q:σβητιχή 

onQ(i : 

AyαπΙOu Γιαννάκης 

Α γΥελίδου Κ λα(ρη 

Α νtων(Oυ Αβραάμ 

ΓεωργΙΟν Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφόνης 

Γιόγκο\! Κυριάκος 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλί.δης Γιαννόκης 

ΚατσελλτΊ Ρήνο 

Κατοουρίδης Νίκος 

Κληρίδου ΚαΙτη 

Κοvt(δης ΔημτΊτρης 

Kouκouμάς Ανδρέας 

KuπριανoίI Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λuοιώτης Λώρης 

Λuσσαρ(δης Βάσος 

ΜακρΙδης Ισ[δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης lιOOVV1j; 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλιδης θάσος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

ΟμτΊρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

ΠαπαγεωΡΥ{ΟU Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

ΠιποκοπΙτης Νίκος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλιδης Δώρος 

Χρ(στου Ανδρέας 

Χριστόφι.ας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Δl.όφαντος 

Avτιπ~όσωπoι θ~ησκε\lτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕριεΧΟΜΕΝΩΝ 

1) ΣυνtΧΙGη της συζήτησης του θέματος "Οι τελεύtα(ες εξελtξεις του 

KuneLaxOU" (Α, Καλα'ίτζιάν, Ι. Π ΟΥιατζής, Μπ, Μαντοβάνη, Ν, 

Ρολάνδης, Ι. Μάτσης, τ, Παπαδ6πουλος, Δ, Χριστόφιας , Β. Λυσσαριδης) 

και ομόφωνη έγκριση σχετικού ψηφΙσματος, 

2) Έκφραση OJtο τον Πρόεδρο της Βουλής κ, Γαλανό της βαθιάς θλίψης του 

Σώματος Υι.α το θάνατο του Πατριάρχη Κωνσταντινουπόλεως Δημη

τρΙΟυ. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~O ΠfρΙ ΦορολοΥ(ας του Εισοδήματος 

(τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" και ψήφισή του σε νόμο, 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Δικηγόρων (τροποποιητικός) Νόμος 
του 1990", η σύντομη συζήτηση που αχολού&ησε (Γ. ΑΥαπ(ου. Εν. Ευστα
θίου) και ψήφισή του οε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~o Κυρωτικός του ΠρωΤΟΧ6λλοu στ'η 

Σύμβαση για την Επεξεργασία EUΡΩπαΊ:κής ΦαρμακοποιΙας Νόμος του 

1991", η σύντομη σιιζήτηση πο\! ακολούθησε ( Ι. Μάτσης, Πρόεδρος) και 

ψήφισή του οε νόμο. 

6) ΈκθεΟl1 για το νομοσχέδιο "Ο περί Εγγραφής των Κατοίκων (τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1991 ~ και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κυρωτικός της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης επΙ 
της Γενικής Ισοτιμίας των Περιόδων Πανεπιστημιακών Σπουδών Νόμος 

του 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο "Ο περί Συμ.πληρωματικού προυπολΟΥισμού 

Νόμος (Αρ. 40) του 1991", η συζήτηση που ακολούθησε (Κλ. ΑΥγελιδου. 
Π ρόεδρος, Ν. ΜουσιοUttας. Λ. ιεροδιακόνου) και ψήφισή του σε νόμο 
(με αρ. 34 -του 1991). 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τεχνικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους KανoνισμoUς "Οι περΙ ιαtρικών Υπηρεσιών και ΥΠΤιρε
σιών Δημόσιας ΥγεΙας - θέση Καταγραφέα Τεχνικού Ηλεκtροκαρδιογρα

φημάτων 2Τ1ς Τάξης (Σχέδια ΥΠTlρεσΙας) Κανονισμοί του 1991" και 
έγκρισή τους. 

11 ) Έκθεση για το θέμα "Απόφαση της Βουλής των Α ντι.προσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από -το Πανεπιστήμιο Κύπρου για το 

μήνα Σεπτέμβριο του 1991 " και έγκρισή της. 

12) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

13) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η επαγγελμαηχή αποκατάσταση των θαλασσαι

μικών). 

14) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωττΊσεις Βουλευτών (Η εtοιμασία των κατα
λόγων που σχετίζονται με το Φόρο AΚΙνr)της Αστικής Ιδιοκτησίας - Το 
αί.τημα για άρδευση ΎΤ\ς του Μέσα ΧωρΙΟ1! α.ί.ό το Μεγάλο Αρδευτικό 
Έργο Πάφου - Η προμήθεια υλικών για την Εθνική Φρουρά από την 

εταιρεία Con-Sons Trade & Tours Ltd). 

Τιμή: 50σ 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΉ Π ΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙαση 9ης OκτωβQίOυ Ι991 

(Ώρα έναρξτις: 4.16 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(AQ.S) 

Κηρύσσω την έναρξτι των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι ΓραμματεΙς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 

απαρτΙα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Το πρώτο θέμα στην "μερήσια διάταξη, στο Κεφάλαιο Α', ε ίναι ''Ο περΙ Εγγυή
σεως ττις Χρηματοδοτήσεως Τllς Αρχής ΗλΕκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1991 M
• Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στ" Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡ Ι εΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙ

ΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες: -

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργ(ου 

Γιαννάκης ΚασοuλΙδης 

ΝΙκος ΚατσοuρΙδης 

Αβραάμ Αvτωνl.οu 
Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόποuλος 

Νίκος Moυσιoίmας 
Μάρκος K\lnQI.OVoίι 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμοίι μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε σuνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 

(28 Ι ) 
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1991. Στη οιινεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Οικονομικών και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της σνμφωνίας παροχής 

κυβερνητικής εγγύησης προς την Αρχή Ηλεκτριομο"ύ Κύπρου για την αποπληρωμή 
δανεl.oυ ύψους 236.887,945 αυστριακών σελινιών που η Αρχή Ηλεκτρισμού έχει 
συνάψει με ouστριαxή τρόπεζα. ΤΟ πιο πάνω ποσό θα καλύψει το μεγαλύtερo μέρος 

της αξίας δύο οτμολεβήτων που αγορό:στηκαν μΕ σκοπό την Ε,..έκταση του ηλεκτρο

παραγωγού σταθμού Δεκέλειας. 

Η KOινoβoιιλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού συμφωνεΙ 

με τους σκοπούς και τις ΕJτιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδ[οιι, γι' αιπό και Ειση
γεΙτοι ομόφωνα στη Βουλή την ψt1φισή του σε νόμο γιο την κατά νόμο κύρωση της 

σνμφωνίας που αναφέρεται ο' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕνΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θ~ματoς αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλώ να γίνει η 
δεΙΙΤερη ανάγνωση, η οποία θα γΙνει δι' αναγνώσεως των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχο1.ίοης αντιρρήσεως, το προοίμιο και το άρθρο 1 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρηση; 

Μη υπαρχο1.ίσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφ~ρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Αρχής Ηλεχτρισμο1.ί Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχο1.ίσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπ(.ζεται σε νόμο. 

ΤΟ δεΙΙΤερο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωμαηκού προυπολογιομο1.ί του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. Ι) του 1991". παρακαλώ να 
αναγνωσθεί η Έκθι:ση της Ε."'[ιτροπής στη Βουλή. 
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Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΌ·γ·ΠΟΛΟΓΙ.ΙΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 

ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑθΛΗΤΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. Ι)ΤΟΥ 1991" 

Παιιόντες:-

Λe6VΤLOς Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Νίκος Κατσουριδης 

Αβραάμ Α ντωνΙο\l 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μοuοιοuττας 

Μάρκος Κ υπριανο\ι 

Η ΚοινοβουλευηκτΊ Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμοι, μελέ-ι:ησε το 

πιο πάνω νομοσχέδLO σε σuνεδρtα της που πραγματοποιηθηχε στις 30 Σεπτεμβρίου 
1991. Στη σuνεδρl.αση αυττΊ κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού . 

Σκοπός του νόμο\! που προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής από το ταμείο 

ΤΟ\l Κ υπριακον Οργανιομον Αθλητισμού ποσού ύψους t:38,OOO και η δLάθεσή του 
για την κάλυψη των δαπανών γι.α τη λειτουργία του προγράμματος "Παιδί και 
Κολύμπι" του ~Aθλη-ι:ι.σμ6ς Για Όλους". 

Σύμφωνα με τα στοιχε(.α που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής a..-τό τους 

Εκπροσώπους tOl.l Οργανισμού, η συνολική δαπάνη γ~α τη λειτουργία ΤΟl.l προγράμ

ματος καλύπτεται από τα δ~καLώματα που εισπράττει ο Οργανισμός από όσους 

συμμετtχουν σ' αυτό. 

Η Κοινοβουλε\1Ηκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αιπό και 

ομόφωνα εισηγείται στη βουλή την ψήφι.ση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδ(οl.l. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της \ 
αναγνώσεως των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το προοίμιο και το άρθρο ι εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το ταμείο ταυ Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού t:38,OOO για τη χρήση του έτους που λήγει σης 31 Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπάρχε~ Οvtίρρηση; 

Μη υπαρχουσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕιδίΚΕυση των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπάρχε~ αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

YπάΡΧεL αντίρρηση; 

Μη νπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολοΥιομοίι 

του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. Ι) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως το νομοσχέδι.ο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη ιιπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπιζεται σε νόμο. 

Το τρίτο θέμα είναι ''Ο περί Σιιμπλrιρωματιxoύ προυπολογισμοίΙ Νόμος 

(Αρ. 42) το\l 1991 ". Παρακαλώ να αναγνωgθεί η Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 42) ΤΟΥ 
1991 " 

Πα~ν'(ες:. 

Λεόντιος ΙεροδLOκόνο\}. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νικος MOυσΙOUττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρw της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σε..-ι:τεμβρίου 
1991. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι '(ου Υπουρ. 
γεΙου Οικονομικών. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσου ί118,350 και η ~δι.ό:θεσή του για την κάλUψT) της 

δαπάνης για τη μεταφορά με έκτακτες ειδικές πτήσεις των Κ υπρΙων που βρΙΟΧονταν 

στην περιοχή του Περσικού Κόλπου κατά τη διάρκεια της εκεί κρ(.σης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, επικροτώντας τους σκοπούς 

διάθεσης της ζητούμεντις συμπληρωμαηκ';ς πΙστωσης, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφLση του υπό σνζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Σuμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγιoμoύ 

Νόμος (Αρ. 35) του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προβαίνουμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 11 οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των αριθμών των 
άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση; 

Μ'η υπαρχούσης αντιρρήσεως, το προοίμιο και το άρθρο 1 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ΙΙ18,350 
για 'tTl χρήση του έτους που λήΥει σης 31 ΔεχεμβρΙου 1991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠρόΗος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, 10 άρθρο 3 και ο Πρώτος ΠΙνακας εγκρίνονται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος ΠΙνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 4 και ο Δεύτερος Πίνακας εγκρίνο-

νται. 

Η τρΙτη ανάγνωση θα γΙνει δι' αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 35) του 1991. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ; 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδι.ο θεσπισθεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχοίισης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπ{ζεται σε νόμο. 

ΤΟ τέταρτο θέμα είναι "Ο περΙ Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικει.
μένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμος ΤΟ\l 1990", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΙ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΣΗΜΑΝΣΗΣ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΩΝ ΑΠΟ ΠΟΛ V· 
ΤΙΜΑ ΜΕΤΑΛΛΑ ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1990" 

Πα~ντες:-

Μιχαλάκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

Άρι.στος Χρuοοστόμο\l 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κ(κης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εμπορ[ου και Βιομηχανίας μελέτησε 1'0 υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο σvνεδρίες της πο\! πραγματoπo~ήθηxαν στις 27 Σεπτεμ. 
βρίου κα~ στις 4 Οκτωβρίου 1991. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν κα~ 
παρειιρέθτικαν ο Υπουργός Εμ..1:0ΡΙΟ\! και Βιομηχανίας με τη συνoδεt.α εχ.1:ροσώπων 

του Υπουργείου του και ΕΧΠρόοωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

ΔημoΚΡOτLας, του Συνδέσμου Χρυσοχόων· ΑΡΥυροχόων Κύπρου, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Προστασίας Καταναλωτών και της OSAKA PEλλΙS ENTERPRISES. 

Σκοπός του νόμου πο" προτείνεται εΙνα~ η σύσταση Κυπριακού Οργανισμού 

Σήμανσης Αντικειμένων από Πολmιμα Μέταλλα. του οποίου αποστολή θα είναι η 

"πoxρεωτ~κή σήμανση όλων των αντ~κειμένων από πολύτιμα μέταλλα που προσφέ· 
ρονται προς πώληση στην κυπριακή αγορά. 

Γιο. την επίτε"ξη του πι.ο πάνω σκοπού προβλέπεται η ίδρυση κα~ λειτουργία 

Εργαστηρίου (ASSA γ OFFrCE) που θα ελέγχει και θα σφραγίζει τα πολύημα 
μέταλλα, με στόχο την προστασία από τη μια του Κύπριου αγοραστή και την προώ-

θηση από την άλλη της εξαγωγής των αγαθών αυτών. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής ο Υπουργός Εμπορίο" κα~ Βιομηχα· 
νΙας ανέφερε ότι το υπό εξtταση νομοσχέδιο έρχεται να συμπληρώσει ένα κενό στον 

τομέα της σήμανσης των πολύτιμων αντικειμένων και ικανοποιεί ένα παλιό αίτημα 

των χρυσοχόων κα~ αργυροχόων .ης Κύπρου και το" Κυπριακού Συνδέσμου 

Προστασίας Καταναλω.ών. Ο εγκαθιδρυόμενος Κυπριακός Οργανισμός Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Mtταλλα θα είναι αυτοσυντήρητος κα~ τα έσοδά του θα 

προέρχονται κυρίως από τα δ~και.ώματα σήμανσης πολύτιμων αντικεψένων, που θα 

κυμαίνονται μεταl;ύ 0.3 και 2 'OLς χιλίοις, ανάλογα με το βάρος τους. Σύμφωνα μι 
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ης προκαταρκηκές εκτιμήσεις της κυβέρνησης, τα ετ'ήσ ια έσοδα του Οργανισμού θα 

ανέρχονται στις ί120.000. ποσό που κρΙνεται ικανοποιητικό για την κάλυψη των 
λειτουργικών και άλλων εξόδων του. Για να προικοδοτήσει τον Οργανισμό. τι κυβέρ

νηση θα εγγυηθεί δάνειο ύψους Ω00,ΟΟΟ προς όφελος του Οργανισμού και θα του 
εκχωρήσει κρατική γη, για να ανεγείρει τα εργαστήρια και τις εγκαταστάσεις του. 

ιυμφωνα με όσα κατα-τέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, 11 ψήφιση του υπό 
αναφορά vομοσχεδίdυ θα βοηθήσει την Κύπρο να αναβαθμίσει την εμπορία των 

πολύτιμων αντικειμένων και στην Κύπρο και στο εξωτερικό, να εναρμονιστεί με το 

σύστημα που ισχύΕΙ στις χώρες της Ευρώπτις και της Άπω Ανατολτ]ς και τέλος να 

γίνει μέλος της Διεθνούς ΣύμβαΟl1ς για τον Έλε'{χο και τη Σήμανση AvτΙΚεLμένων 

από Πολύτιμα Μέταλλα. 

Ο εγκαθιδρUΌμενOς Oργαν~σμός θα διοικείται από εντεκαμελές Διοικητικό 
Συμβούλιο υπό την προεδρία του Προέδρου του KvngLaxO,j Οργανισμού Προτύπων 
και Ελέγχου Ποιότητας και με τη συμμετοχή τριών χρυσοχόων-αργυροχόων, ενός 

εκπροσώπου του ΚΕΒΕ, ενός του Κυπριακού Συνδέσμου Προστασίας Κατανα

λωτών, ενός οποιουδήποτε σχετικού επιστημονικού συνδέσμου και τεσσάρων δημό

σιων υπαλλήλων. Ο Οργανισμός αυτός, σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου. θα είναι υπεύθυνος για τη σήμανση των πολύτιμων αντικειμένων με 

υποχρέωση των κατασκευαστών τους να εξασφαλίσουν πιστοποιητικό εyγραφ'ιiς σε 

σχετικό μητρώο, το οποίο και θα αναρτο,jν στον τόπο όπου κυρίως διεξάγουν τη 

δουλειά τους. Στο νομοσχέδιο γίνεται επίσης πρόνοια για ποινικές διατάξεις 

εναντίον όσων αποδεδειγμένα παρανομούν, καθώς και πρόνοιες για τη διαχείριση 

των εσόδων του Οργανωμού. 

Τέλος αναφέρθηκε ότ~ ο Οργανισμός θα είναι σε θέση να σφραγίζει τα πολύ

τιμα αντικείμενα μέσα σε είκοσι τέσσερις ώρες από την παράδόσή τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομτιχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
την ομόθυμη επιθυμία όλων των πλευρών για την ταχεία προώθηση της ψ1iφισης του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου , υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου, γι ' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψtiφισή του , 

όπως έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί και αφού αυξηθούν οι χρηματικές ποινές που 

προβλέπονται εναντΙον όσων αποδεδειγμένα παραβιάζουν τις διατάξεις του νόμου 

που προτείνεται σε τρεις χιλιάδες λίρες για τις περιπτώσεις πρώτης καταδίκης και 

σε πέντε χιλιάδες για τις περιπτώσεις δεύτερης καταδίκης, λαμβάνοντας υπόψη τη 

μεγάλη αξία των πολύτιμων αντικειμένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Καθιδρυση Οργανισμού. 'Αρθρο 3. 

Σκοποί του Οργανισμού. Άρθρο 4 . 

.Αρμοδιότηπς 10υ ΟρΥανισμού. 'AQθρo S. 
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Διοικητικό Συμβούλιο. Άρθρο 6. 

Αρμοδιόττιτες του Διοικητικού Συμβουλίου. Άρθρο 7. 

Διευθυντής. Άρθρο 8. 

Μητρώο κατασκευαστών. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως τα άρθρα Ι μέχρι και 9 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγχρΙνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εγκεκριμένη σφραγίδα. Άρθρο 10. 

Σφραγίδα κατασκευαστή. Άρθρο Ι Ι. 

Σφραγίδα Εργαστηρίου. Άρθρο 12. 

Σ~μανση αντικειμένων. Άρθρο 13. 

Μετατροπή σφραγισμένων αντικειμένων. Άρθρο 14. 

ΑσφράΥΙΟΤΟ αντικείμενο. Άρθρο 15. 

Ανάρτηση αγγελιας. Άρθρο 16. 

ΑπαΥορειιμένες περιγραφές ασφρό:Υι.στων ανηκειμένων. Άρθρο 17. 

Χειρισμός από το Eργαcπήριo μη εγκεκριμ.ένων σφραγt.δων. Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 10 μέχρι 18 εγκριθούν; 

Mll υπαρχούσllς αντιρρήσεως, τα άρθρα 10 μέχρι 18 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αδικήματα χαι ποινές. Άρθρο 19. 

Αποκάλυψη πληροφοριών. Άρθρο 20. 

Ευθύνη εργοδότη. Άρθρο 21. 

Aδ~κήματα ετα~ρειών και αξιωματούχων. Άρθρο 22. 

Ποινές για μη ειδικά πQOβλε.."tόμενες παροβάσεις. Άρθρο 23. 

Αντικείμενα ίιοτερα από καταδίκη. Άρθρο 24. 

Εισαγόμενα αντικείμενα. Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 19 μέχρι 25 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 19 μέχρι 2S εγκρΙνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ταμείο. Άρθρο 26. 

Δάνεια. Άρθρο 27. 

προυπολογισμός. 'Αρθρο 28. 

Οικονομική διαχε(ρισ'η. Άρθρο 29. 

Έλεγχος δ1,.Ο.χεΙΡισης. Άρθρο 30. 

Εξουοι0δ6Τ'ηση λειτουργών. Άρθρο 31. 
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ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 26 μέχρι 31 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 26 μέχρι 3 Ι εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απαλλαγή φορολογΙας. Άρθρο 32. 

Εκπροσώπηση Οργανισμού. Άρθρο 33. 

Περιγραφές σε ξένη γλώσσα. Άρθρο 34. 

ΚανονιομοΙ Άρθρο 35. 

Προσωρινή αναστολή λειτουργως του Νόμου. Άρθρο 36. 

Μεταβατικές διατάξεις. Άρθρο 37. 

Ημερομηνία έναρξης ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 38. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως τα άρθρα 32 μέχρι 38 εγκριθούν; 

Μη υπαρχο"ύσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 32 μέχρι 38 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 

Αντικειμένων από Πολύημα Μέταλλα Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρτ'ισεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1991 M
• Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό

διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ Ε ΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΙ (ΑΡ. 18) ΤΟΥ 1991" 

Παοόντες:. 

Λεόντιος Ιεροδι.ακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 
Γιαννό.κης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουριδης 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιουττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 ΣεπτεμβρΙΟ1J 
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1991. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 
Υπουργείων Οικονομικών και Εξωτερικών. 

Σκοπός τσυ νόμου παυ προτείνεται [Ιναι τι έγκριση πληρωμής από ΤΟ' λογα

ριασμό του Ταμείου Α να..τtUΞεως ποσού ύψους (Ι .670.500 και τι διάθεσή τσυ για την 
αγορά οικήματος για τη στέγαση των γραφείων της πρεσβείας/μόνιμης avtLJtΡOOW

πεΙας της Κύπρου στις Βρνξέλλες. 

Όπως κατατέθηκε από τους εκπροσώπους των αρμόδιων Υπουργείων. τΟ' 
οίκημα πο'\! πρόκειται να αγοραστεί ανταποκρίνεται πλήρως σης τωρινές και 

μελλοντικές ανάγκες της Κύπρου. δεδομένων των συνεχώς αυξανόμενων σχέσεων 

παυ αναπτύσσονται με την ΕυρωπαΊ:Χή Οικονομική Κοινότητα. 

Τα εν λόγω οίκημα έχει συνολικό εμβαδόν 1274 Τ.μ. και διαθέτει πέντε συνο
λικά ορόφους, από τους οποίους τΟ' ισόγεια και Ο' πρώτος όροφος έχουν διαρρυθμι

στεΙ σε γραφεία. ενώ. σύμφωνα με τους αρμοδΙους. γίνovτα~ δ~αβήματα για τη μετα· 

τροπή και των υπόλοι.πων ορόφων από δ~αμερίσματα που εtνα~ σήμερα σε γραφεtα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμον. αφού έλαβε 

υπόψη ης διαβεβαιώσε~ς των αρμόδιων υπηρεσιών για την αναγκαιότητα της 

σκοπούμενης αγοράς και τα δι.αβήματα που γίνονται για την εξασφάλιση των 

αναγκαίων συγκαταθέσεων για να χρησιμοποιηθεί το οίκημα αυτό ως γραφείο στο 

ουνολ6 του. συμφωνεί με τη διάθεση του πιο πάνω ποσού. γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται σι:η Βουλή την ψήφ~ση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως έχει 

τελικά διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τΙτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο 

περί Ειδικενσεως Συμπληρωμαηκής Πισι:ώσεως (Γαμεί.ο Αναπτύξεως) Νόμος 

(Αρ. 16) του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Η κ. ΚαΤΟΕλλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Από τη θέση μου, κίιριε Πρόεδρε, μερικές παρατηρήσεις. ΟπωσδήποΤΕ, εκτός 

του ότι συμφέρει σι:ο κράτος μας να αγοράζει ιδιόκτητα οικήματα πρεσβειών στο 

εξωτερικό, η αγορά ενός οικήματος ιδιόκτητου σε μι.α πρωτεiιouoα μεγάλης χώρας 

είναι και πι.ο καλή, γιατί βγάζει από τον μ..-τελά πολλονς διπλωμάτες μας που 

γυρεύουν κάθε λtγo στέγη και οπωσδήποτε το ιδιόκτητο οίκημα είναι πι.ο αξιο. 

πρεπές. 

θέλω να σημειώσω με την ευκαιρία ότι είναι ευχάριστο που αγοράζεται τώρα 

αυτό το οίκημα, αλλά θέλω να σημειώσω ότι υπάρχουν πολλές άλλες πρωτεiιoυσες 

xα~ νeUΡΑΛ γικά πόστα στα οποία δεν έχουμε ιδιόκτητο οίκημα και πρέπει να εντα· 
θούν οι προσπάθειες για να αγοραστούν για τους λόγους που ανέφερα πιο πάνω, 

Και φέρνω ως παράδειγμα το ΣτρασβoνQΎO. που είναι ένα νευραλγικό πόστο διπλω
ματικό. στο οποίο εδρεύει τόσο το Συμβούλιο της Ευρώπης όσο και 11 ολομέλεια της 
Ευρω..-τα'Ι:κής Κοινότητας και έτσι θέλω να πάει το μήνυμα στην κυβl:ρνηση ότι 

πρέπει να ενταθούν οι προσπάθειες, γι..α να αγOQαoτoΎV σε όλα τα νευραλγικά 

δ1..ο.λωματικά πόσα, αν είναι δυνατό, ιδιόκτητα οικήματα για τις πρεσβείες μας, 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάΎVωση. η οποία θα γίνει δι' ανα-Υνώσεως των 

αριθμών των όρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

γπ.άρχει αντιρρrιση; 

Μη υπαρχούσης αvτιρρησεως, το προοίμιο και το άρθρο Ι εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Aνα.-τriιξεως ποσοίΙ 

! t .670.500 για τη χρήση του έτους πο" λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρΙνtται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται . 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμxληρωματ~κής 

Πιστώσεως (ΤαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αvrίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιοθεΙ σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αvrιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπΙζεται σε νόμο. 

Τα υπ' αριθμό 6. 7. 8. 9 και 10 θέματα της ημερήσιας διάταξης δε θα <ruζητη
θούν σήμερα. γιατ( δεν έχουν κυκλοφορήσει οι Εκθέσεις των αρμόδιων Κοινοβου

λευτικών Ε..-τιτρο.,τών. 

Το υπ' αριθμό Ι ι θέμα της ημερήσιας διάταξης εΙναι ''Ο Κυρωτικός της Ευρω

παΊ:κής Συμβάσεως ε..-τί της Διασυνοριακής Τηλεοράσεως Νόμος του 1991". Παρα

καλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής Εσωτερικών να αναγνώσει την Έκθεση στη 

Βουλή. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΚΥΡΩΤιΚΟΣ ΤΗΣ εΥΡΩΠΑ'I'ΚΗΣ 
ΙΥΜΒΑΣΕΩΣ ΕΠΙ ΤΗΣ Δ ΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗΣ ΤΗΛΕΟΡΑΣΕΩΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1991" 

Παeόντες:-

Νίκος ΚατσονρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κ(κης Γιάγκο\) 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠoυρyoUΡ[δης 

ΔημήΤΡΤις Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Moooιo\rττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος eEOδιIJQou 

Η KOινoβoυλεuτική ΕπΗροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αvαφoρό: νομο-. 

σχέδιο σε συVfδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 8 Οκτωβρίου 1991. Στη συνε
δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ 
Εσωτερικών και tO'U Ραδιοφωνικσύ Ιδρύματος Κύπρου. 

Με το νόμο που πρoτε(νεtαι σκοπεΙται τι κύQωση της EUΡΩπα'ικής Σύμβασης για 

τη Διασυνοριακή Τηλεόραση που υπογρόφτηκε στο Στρασβούργο στις 5 Μω;ου 1989 
και στην οποία η Δημοκρατία αποφάσισε να Πρ<Xr.<ωρήσει σύμφωνα με τη με αριθμό 

35.385 κα~ ημεΡOμηνi.α 20 ΑπριλΙΟυ 1991 Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλιου. 

Η Σύμβαση αυτή θα τεθεί. σε ισχύ, όταν επικυρωθεί από επτά τουλάχιστον 

κράτη-μέλη. Μέχρι τις 3 Αυγούστου 1991 τη Σύμβαση υπέγραψαν 17 χώρες, δηλ. η 
Αυστρία. Κύπρος, Γαλλία , Ελλάδα, OUΓΓΑρία, Ιταλία, το Λιχτενστάιν, το Λουξεμ

βούργο. η Ολλανδία, Νορβηγία, Πορτογαλια, Ι σπανία, Σουηδία. Ελβετία. το 

Ηνωμένο Βασίλειο και η ΓιουγκοσλαβΙα, και την επικύρωσαν το Σαν Μαρίνο και η 

Πολωνία. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟυ επι.βό:λλεται για την 

κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης. 

Σκοπός της υπό αναφορό Σύμβασης είναι η ενίσχυση της ελεύθερης ανται.

λαγης πληροφοριών και ιδεών και ο πλουραλισμός ιδεών και αξιών μέσω της διασυ

νοριακής μετάδοσης μηνυμάτων. 

Ειδικότερα, στην υπό αναφορά Σύμβαση προβλέπεται η πρoστασi.α των 
ατομικών δικαιωμάτων, γίνεται πρόνοια για την ευθύνη των παραγωγών προγραμ

μάτων και προβλέπονται διατυπώσε~ς και περιορισμοί για τη μετάδοση διαφημί

σεων. Γίνεται επίσης πρόνοια για προσφυγή σε διαιτησία σε περιπτώσεις διαφορών 

που ανακύπτουν ανάμεσα στα συμβαλλόμενα μέρη. 

Με την πιο πάνω Σύμβαση αναγνωριζεται ακόμα στα κρότη-μέλη η δυνατότητα 

λήψης και επανεκπομπής προγραμμάτων με μόνους περιορισμούς τις πρόνοιες της 

Σύμβασης που αφορούν κυρίως την κατοχύρωση της αξιοπρέπειας του ανθρώπου 

και τη διασφάλιση των θεμελιωδών δικαιωμότων του ενάντια στη βία, την πορνο

'IQf"V.9ta και τη φυλετική έχθρα. 
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Η Κοινοβουλευτική ΕπιΊροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά Σνμβασης και, αφού tλαβf: υπόψη την εJtικεΙμενη δl.OQ

γάνωση στην Κύπρο της Τρίτης Υπουργικής Δι.άσκεψης Πληροφοριών του Συμβου

λ(ου της Ευρώπης, ομόφωνα ΕισηγεΙται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό 

αναφορά νομοσχεδΙου yt.o. την κατά νόμο κύρωση της ΣύμβαΟ1}ς αυτής. 

ΠΡΟΕΔρενΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλούνται οι έντιμοι Γραμματείς να 

προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίοιι, η οποΙα θα γίνει δι' αναγνώσεως 

των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηΟll ; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ερμηνεία. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει αvτlρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 και ο ΠΙνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Σύμβασης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνΗ δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο κυρωηκός της Ευρωπα"ίκής Συμβάσεως 

επί της Διασυνοριακής Τηλεορόσεως Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπ(.ζεται σε νόμο. 

Το δωδέκατο θέμα είναι "Οι περί Ελεγκηκής Υπηρεσίας· θέσεις Προ'ίστα

μένου Ελέγχου, ΠροΊ:σταμένου Τεχνικού Ελέγχου και Επιθεωρητή Τεχνικού Ελέγχου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1991". Η ' Εκθεση έχει κuχλoφoρήσει. 
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(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσΟεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ NOMIKQN ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΕΛΕΓΚΤΙΚΗ! ΥΠΗΡΕ

ΣΙΑΣ θΕΙΕIΣ ΠΡΟ- Ι'ΣΤΑΜΕΝΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ, ΠΡΟ'!'ΣΤΑΜΕΝΟΥ 

ΤΕΧΝΙΚΟΎ ΕΛΕΓΧΟΥ ΚΑΙ ΕΠΙθΕΩΡΗΤΗ ΤΕΧΝΙΚΟΎ ΕΛΕΓΧΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες:-

Ενστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληριδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργ{ου 

Αβραάμ Α νtωνΙo" 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβονλευnκή Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε σης 3 Οκτωβρίου 199], Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρενρέθrικαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών οι 

οποίοι ανέλυσαν το σκοπό των υπό συζήτηση Κανονισμών, ο Βοηθός Γενικός Ελεγ

κτής και εκπρόσωποι της ΠΑ.ΣΥ.Δ,Ύ, οι οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω 

σ' αυτούς. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 

και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός των 

σχεδίων υπηρεσίας του Προ'ίσταμένου Eλtyχoυ. του Πρσ'ίσταμένου Τεχνικού 

Ελέγχου και του Επιθεωρητή Τεχνικού Ελέγχου στην Ελεγκτική V πηρεσία της Δημο
κρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

ε.ι'·ιιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη 

πάνω σ' αυτούς γνώμη της ΠΛ,ΣΥ.Δ,Υ .• ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονι

σμοί; 

( Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμο( εγκρίνονται. 

Υπάρχει και συμπληρωματικό θέμα για τη φορολογία επί των τσιγάρων. που 

είναι ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ, 7) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή, 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝον; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ΜΟ 

περι ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΏΝ ΚΑΙ ΦQPΩN ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΓΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 7) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

παQόvtες :-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας ΓεωργΙου 

Γι.αννάΚ11ς KασoυλLδΤΙζ 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

ΚΙχ"ς Καζαμίας 

Νίκος Moυσ~oύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 9 
Οκτωβρίου 199 Ι. Στ" δεύτερτι συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους ΕΚπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε(ναι " αύξηση των συντελεστών του 
φόρου κατανάλωσης που επιβάλλεται στα τσιγόρα. η ε.ίτιβολή φόρου κατανάλωσης 

σε όλλα ειδη και η ε.-τ:ιβολή φόρου κατανάλωσης ύψους 20% σε ε{.δη πολυτελείας. 

ΤΟ πιο πάνω νομοσχέδιο ανήκει στη δέσμη εκείνη των νομοσχεδίων που κατα

τέθηκαν στην ολομέλεια στις 3 ΟκτωβρΙου 1991 και που, σύμφωνα με τι.ς θέσεις της 
κυβέρνησης όπως εκτίθενται στην εισηγητική έκθεση που τα συνοδεύει. αποσκοπούν 

στην εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών με Χύρισ στόχο τη σuyκράτηση του δημο

σιoνoμ~κoύ ελλείμματος. Παράλληλα στοχεύουν στην καλλιέργεια πνεύματος λιτό

τητας και στην εκλογί.κευση και διόρθωση υφιστάμενων προνοιών της τελωνειακής 

νομοθεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, έχοντας την 

πρόθεση να μελετήσει σε βάθος τόσο τους λόγους που Επιβάλλουν τη λήψη των πιο 

πάνω φορολογικών μέτρων που προτείνει η κυβέρνηση όσο και τις τυχόν επιπτώσεις 

τους στην οικονομια του τόπου και στο καταναλωτικό κοινό. θέματα για τα οποία 

απαΙΤΕίται αρκετός χρόνος. αποφόσισε να απομονώσει από την πιο πάνω δέσμη των 

νομοσχεδίων το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και να μελετήσει ειδικότερα τις πρόνοιές 

του εκείνες που αναφtρoνται στην αύξηση των συντελεστών του φόρου κατανά

λωσης που επιβάλλεται στα τσ~yάρa. Η Επιτροπή θεωρεί ότι η κατά ΠΡΟΤΕραιότητα 

προώθηση για ψήφιΟ11 της προτεινόμενης αύξησης του φόρου κατανάλωσης που 

επιβάλλεται στα τσιγάρα θα προστατεύσει το καταναλωτικό κοινό από πράξεις 

κερδοσκοπίας σε βάρος του. 

Όπως ειδικότερα αναφέρεται O"tην ει.σηΥηnκή έκθεση που συνοδεύει το πιο 

πάνω νομοσχέδιο. η Π{)Οτεινόμενη αύξηση του φόρου κατανόλωσης για κάθε 20 
τσ~γάρα τόσο εγχωρΙWς παραγόμενα όσο και εισαγόμενα κατά 6 σεντ αναμένεται να 
αποφέρει έσοδα ύψους Η,5 εκ. περίπου. 
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Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επ~tQοπής από τους 

εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, οι ισχVoυσες λιανικές ημές για κάθε 

20 εγχωρΙως παραγόμενα τσιγάρα έχουν ως ακολούθως: 

ΑΙ κατηγορία: 40 σεντ. 

Β' κατηγορΙα: 50 OEvt. 

Γ' κατηγορία: 59 σεντ. 

Οι τιμές, όπως διαμορφώνονται σύμφωνα. με την κυβερνητική πρόταση, έχουν 

ως ακολούθως: 

ΑΙ κατηγορία: 46 σενt. 

Β' κατηγορία: 56 σεντ. 

Γ' κατηγορία: 65 σεντ. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομο\ι. αφού έλαβε 

υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της. αποφάσισε να υιοθετήσει 

αύξηση κατά πέντε σεντ των συντελεστών του φόρου κατανάλωσllς που επιβάλλεται 
στα τσιγάρα γιο την πρώτη και τη δεύτερη xatfIγoQCa των εγχωρίως παραγόμενων 

τσιγάρων, που θεωρούνται τσιγάρα ευρειας κατανάλωσης, διατηρώντας την αύξηση 

των έξι σεντ που προτείνεται για την τρίτη κατηγορία τσιγάρων, πσυ θεωρούνται 

τσιγάρα πολυτελείας. 

Οι υπόλOLι"[ες πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου θα εξεταστούν στα 

πλαίσια της μελέτης του συνόλου των φορολογικών μέτρων που έχουν κατατεθεί 

από την κι$tρνηση. 

Με βάση τα πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφtρεται ως "Ο περί Τελωνειακών Δασμών 
και Φόρων Καταναλώσεως (τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991 Μ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Mouσιoύττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει υπολογιστεί ότι κάθε καπνιστής με τη νέα αύξηστι και με 

το δασμό που επιβάλλεται από το παρελθόν μπορεί να πληρώνει περΙΠου ί250 στα 

δημόσια ταμεία. Όμως τώρα τελευταία καταλήξαμε όσοι καπν!.ζουμε να είμαστε ο 

στόχος των μη καπνιστών. Σι όλες τις συνεδρίες των Επιτροπών της Βουλής ακούο

νται συχνά τα παράπονα ''ανοιξετε τα παράθυρα". Εγώ ειστιγούμαι να μας αφήσουν 

aπερίσπαστoυς στο έργο μας και να προσθέσουν εξαεριστήρες στις αίθρυσες των 
συνεδριάσεων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε φαίνεται να υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος που είναι ενώπιόν μας. 

Συμφωνώ με την εισήγησή σας για εξαεριστήρες και γιο άλλους σκοπούς. 

(Γέλια) 

θα παρακαλουσα τον κ. Λυσσαρίδη να με αντικαταστήσει, γιατΙεΙναι ανάγκη 

να κάμω μερικά τηλεφωνήματα. Γνωρ(ζει το θέμα ο κ. Λυσσαρίδης. 
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Παρακαλώ να προχωρήσουμε στη δεντερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σνvoπτιχός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ΊΟ άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου. ΠΙνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμον. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανό:Υνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΤελωνΗακών Δασμών και ΦόQων 

Καταναλώσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφί.ζεται σε νόμο. 

Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων κα~ Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Εργοστασίων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το YπoUΡ-yεi.o ΕρΥασ[ας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Koινωνικιbν 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Εργοστασίων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το YΠOUΡ-yεi.o ΕρΥασί.ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλισεων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης του Διεθνούς Οργανισμού Ναυτιλιακών 

Δoρ'Uφόρων (INMARSAT) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Σuyκoινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρα...-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική E.r1:LtΡOrtTι Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Επαγγελματικής Ασφάλειας και Yγεl.ας στις Εργασίες Λιμένων 

Κανονισμοί του 1991 . 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙ· 

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική EπΙΤΡOπτj ΕργασΙας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί 
Αγρού του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.ίτέμπovται στην Κοινοβουλευτική Ε.οτιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Kανoν~σμoί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συyχoινων~ών κα~ Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Λογαριασμός Εσόδων και Εξόδων και Ισολογισμός του Κ υπρι.ακoiί 

Oργανισμoiί Τουρισμού γι.α το 'Ετος 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμ.ιίορ(ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ειίιτροπή Εμπορ(ου και ΒιομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ· 
λήλων από τον ΚΟΑ δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την ΥπηρεσΙαν Νομικών Προσώπων ΔημοσΙου 

Δικα(ου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδεtας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γιομού. 
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Κεφάλαιο Γ; Ερωτήσεις. Απαvtήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

ΕQώ'ι:ηση με aQ. ΣΤ'Α' 68 πο" υπo~λή&η)(ε από το Βοιιλευτή Εκλογικής ΠΕριφέρεια, 
Λεμεσού κ, Δώρο θεοδώρο., στις 2S Σεπτεμjι"ίoυ 1991. 

'Έίνα~ γνωστό ότι οι ανισόπεδες διαβάσεις στον αυΤCY,(ινητόδρομο Λευκωσίας

Λεμεσού δεν έχουν το (δ ΙΩ ύψος. 

Πρόσφατα στην ανισόπεδη διάβαση που βρίσκεται στην περι.οχή των 

Ηνωμένων ΤουβλοποιεΙων container προσέκρουσε και σφηνώθηκε (εvτυχώς) , ενώ 

πίσω του ακολουθούσε σε μικρή απόσταση άλλο αυτοκίνητο. 

ΕΙναι προφανές ότι παρόμοια περιστατικά μπορεί να συμβούν ανά πάσαν 

σηγμήν και μάλιστα με συνέπειες μοιραίες για κά.ίτοιους οδηγούς ή επιβό-τες. 

Γι'αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς 

σκοπεύει να αντιμετωπίσΗ την επικίνδυνη αυτή κατάσταση και πότε, ώστε να μη 

θρηνήσουμε θύματα. καθώς και με βόση ποια χριτήρια προχώρησε στην κατασκευή 

των ανισόπεδων διαβάσεων και ποιο ήταν το ελάχιστο ύψος που θεώρησε κατάλ
ληλο για την ασφαλή διακίνηση των τροχοφόρων." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 69 ποιι ιιποΙΙλήθηχε από το Βοιιλειιτή €χλoyιχής ΠΕριφέρειας 

Λειικωσίας κ. Δημήτρη Σιιλλούρη στις 26 Σεπτεμf!ρΙoιι 1991. 

''Αναφορικά με τα διάφορα θέματα που προκύπτουν λόγω των ενστάσεων που 

αφορούν το νόμο περί πολεοδομίας, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρο

φορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

(α) Πόσες ενστάσεις tχouν καταχωρηθεί σχετικά με διάφορα θέματα που 
προβλέπονται στο νόμο αυτό: 

(β) Πόσες από αυτές τις ενστάσεις έχουν μελετηθεί και πόσο χρονικό διάστημα 

θα χρειαστε(, για να μελετηθούν όλες οι ενστάσεις οι ο..-τοίες εκκρεμούν και 
να δοθούν απαντήσεις στους ενδιαφερομένους; 

(γ) Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι ασχολούνται με την εξέταση των πιο πάνω 

ενστάσεων;" 

Απάντηση ημερομηνίας 24 ΣεπτεμΙΙρίοιι 1991 το" Υποιιργού ΕσωΤΕρικών κ. Χρ, 
Βενιαμίν στην Ερώτηση ["Εκ. 9. ημειlOμηνίας; 21 Ιουνίου 1991. του Βοιιλευτή 
εκλοΥιχής περιφέρειας Αμμοχώστου κ . Κίκη Καζαμία. 

"Σχετικά με τη στέγαση προσφύγων σε κατοικίες κυβερνητικών οικισμών της 

Λεμεσού. σας πληροφορώ όη στην επαρχία Λεμεσού υπάρχουν 356 εγκριμένες οικο
γένειες για στέγαση σε κατοικίες των κυβερνητικών οικισμών σης οποίες δεν παρα

χωρήθηκε ακόμη οικιστική μονάδα. Σε 36 από ης οικογένειες αυτές θα παραχωρη

θούν πολύ σύντομα ισάριθμες οικιστικές μονάδες που συμπληρώνονται στον 

κυβερνηηκό οικισμό Αγίου Αντωνίο" Λεμεσού. Οι υπόλοι.πες οικογένειες θα στεγα

στούν σταδιακά είτε σε κενούμενες κατοικίες των οικισμών είτε σε νέες κατοικΙες 

που έχει προγραμματιστεΙ να χτιστούν στη Λεμεσό. Συναφώς αναφtρεται ότι 

βρίσκεται στο τελικό στάδιο η διαδικασία κατακύρωσης προσφορών για άλλες 144 
οικιστικές μονάδες (90 στον οικισμό Αγ. Νικολάου και 54 στον οικισμό Λινόπε

τρας), ενώ παράλληλα ολοκληρώνονται οι δ ιαδικασΙες εκπόνησης σχεδίων και 

προσφορών για άλλες 137 οικιστικές μονάδες. 

Σημειώνεται ότι οι πρόσφυγες που δεν έχουν ακόμη στιγαστεΙ δικαιούνται 

επιδόματος ενοικίου. μέχρις ότου τους παραχωρηθεί. κατοικία για στέγαση σε κυβερ
νητικούς οικισμούς," 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβ(!ίου 1991 του ΥπουΡΥού Οικονομικών κ. Γεώιιο 

γιου Σ\ιιιίμη στην ερώτηση ["Εκ. 19, ημειιομηνίας 11 lουλίου 1991, του Κοινο

βουλευτικού Εχπιιοσώποιι του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάκη Χατζηδη. 

μητρίου. 

'Ή κυβέρνηση ούτε αποφάσισε ούτε έδωσε οδηγίες στ~ς αρμόδιες υπηρεσΙες για 
ματαίωση οποιωνδήποτε αναπτυξιακών έργων. περιλαμβανομένων και των δρόμων 
Πύργου-Κάμπου-Λευκωσίας και Γερακιών-Κύκκου. 

Σχετικά αναφέρεται ότι, ύστερα α.."tό επανεξέταση μεγάλου αριθμού έργων και 

επανιεράρχησή τους με βάση τις σημερινές ανάγκες και προτεραιότητες, τι εκτέλεση 

των προγραμματισθέντων έργων (περιλαμβανομένων και των δυο δρόμων που 

αναφέροντοι πιο πάνω) θα nQOOJeIJBeL πριν από το τέλος του χρόνου με βάση τη 
σειρά της πρoτερα~ότητας που τους έΧεL δοθεΙ 

Πιο συγκεκρψένα:~ 

(α) Οι προσφορές για την κατασκευή του δρόμου Πύργoυ~Kάμ...oυ-Λευκωσί.ας 

έχουν μελετηθεί από το Κεντρικό Συμβούλιο προσφορών και θα παραπεμ~ 

φθούν στην Υπουργική Επιτρο.ίτή Προσφορών γι.a λήψη τελικής απόφασης . 

(β) Οι προσφορές γι.α την κατασκευή του δρόμου Γερακιών~Πεδoυλά~Kύκκoυ 

μελετώνται ωrό το Κεντρικό Συμβούλιο Προσφορών." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει κανένας ωrό τους εισηγτιτές των τεσσάρων θεμάτων που είναι γραμ. 

μένα στο Κεφό.λαιο Δ' της ημερήσιας διάταξης που εΙναι έτοιμος; 

Ο κ. θεοδώρου για το θέμα 'Ή ανάγκη εισαγωγής θεσμών και συγκεκριμένων 

μέτρων για τη διασφά.λιση της αξιοκρατίας και την προστασία της αξιοπρέπει.ας του 

πολίτη". 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ζούμε σε μια μικρή κοινωνΙα, όπου περίπου γνωριζόμαστε όλοι και όπου 

σχεδόν κάθε πολΙτης γνωριζεL κQπoιo Βουλευτή ή Υπουργό ή άλλο πολιτικό 

πρόσωπο. Όταν λοιπόν ένας πολι.ης έχει κάποιο πρόβλημα, απευθύνεται σε 

κΩCoιoν από αυτούς, για να του ζητησεL να τον βοηθήσει. Αυτή είναι συνήθως η 

δικαιολογία που χρησιμοποιούμε πρόχειρα για το φαινόμενο του ρουσφετιού . Και 
εΙναι αλήθεια πως έτσι συμβαΙνει. Όμως αυτή δεν είναι όλη η αλήθεια αλλά ένα 

μέρος της αλήθειας. Γιατί το ρουσφέτι, κατά τη γνώμη μου, το εξέθρεψαν δύο άλλοι 
παρό.γοντες, που χωρίς αυτούς δε θα μπορούσε να ευδοκιμήσει στο βαθμό που εμφα· 
νΙζεται να ευδοκιμεΙ σήμερα . 

Πρώτα είναι οι κλειστές ομάδες μέσα στην κοινωνία μας. Η κλειστή ομάδα της 

δεξιάς και η κλειστή ομάδα της αριστερό.ς με όλους τους σχετ ικούς φoρεLς τους, 
πολιτικούς, οικονομικούς, πολιτιστικούς, κοινωνικούς κτλ. Μέσα σε αυτές τις κλει..

στές κοινωνικές ομάδες ωrό πολλά χρόνια, πολλές δεκαετίες τώρα, θα έλεγα, εφαρ
μόζεται το αξίωμα "α...ό δ ικό μας σε δικό μας". Σε αυτές τις κλειστές κοινωνικές 
ομάδες τα κριτήρι.α στις σχέσεις των ανθρώπων ήταν και εξακoλoUΘoύν να είναι 

κατά βάση κομματικά. 

Ας πάρουμε για παράδειγμα το συνεργατισμό. Μέρος του κινήματος ελέγχεται 

από τη δεξιά. Οι υπό.λληλοι εκεΙ είναι όλοι ή σχεδόν όλοι της δεξιάς. Άλλο μέρος 
ελέγχεται από την παραδοσιακή αριστερό:. Κι εκεί. οι υπάλληλοι κατά τον ίδιο τρόπο 
είναι όλοι ή σχεδόν όλοι από την ίδια παρό:ταξη. 
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ΤΟ ίδ~o (σχυε εν πολλοίς κα~ ισχύει οε πολλές άλλες περιπτώσΕις (τράπεζες, 

βιομηχανίες, ξενοδοχεία. ε.τιχειρήσεις). Υ:τάρχη τράπεζα της οποιας οι υπόλληλοι 

εί.ναι σε ποσοστό 85% οπαδοί ενός κόμματος, του ΔΗΙΎ συγκεκριμένα. Βέβαια 
τόσο η τρόπεζα αυτή 6σο και οι συνεργοηκοΙ οργανισμοΙ και πλείστες Ο-ι-τό τις 

ε1nχειρήσεις που αναφέραμε συναλλάσσονται με πολίτες όλων των κομματικών 

αποχρώσεων. διότι τι λειτουργία τους έχει από καιρό κοινωνικοποιηθεί σε πολύ 
μεγάλο βαθμό. Η δι.οΙκησή τους όμως εξακολουθεί να λειτουργεί στη βάση του κλει* 

aτoύ κυκλώματος. 

Ο δεύτερος βασικός λόγος της άνθησης 10υ ρουσφεΊιού είναι τι έλλειψΤ) μετρή

σιμων κριτηρίων και αδιάβλητων διαδικασιών κατά τις προσλήψεις και προαγωγές 

στο δημόσιο τομέα. Αντ"" τι έλλειψη ε.-τιτρέπει τις αυθαιρεσίες, τις εύνοιες και την 

προνομιακη μεταχείριση μερικών, την ίδια στΙΥμη όμως φέρνει την αδικία και την 

άνιση μεταχείριση σε άλλους. Υπηρξαν περιπτώσεις στο παρελθόν όπου σε ημικρα

τικό οργανισμό προσλτ]φθηκαν οι τελευταίοι στη σειρά των επιτυχόντων. μόνο και 

μόνο επειδη είχαν την ταυτότητα του κόμματος. 

Στον κρατικό τομέα η αυθαιρεσία και η εύνοια ηταν ο κανόνας και η αξιο

κρατΙΟ η εξαίρεση . ΤΟ ρουσφέτι όμως δεν εκδηλώνεται μόνο στι.ς προσλήψεις και 

στι.ς προαγωγές. Φτάσαμε στο σημείο να ζητείται η παρέμβαση του Βουλευτη η 

κάποιου πολιτικού χροσώπου σε ζητηματα μη εξυπηρέτησης του κοινού από τη 

δημόσια υπηρεσία και δεν υπάρχει σχεδόν κανένας τομέας του δημοσίου ανεπηρέα

στος: Από θέματα υγείας μέχρι επαρχιακές διοιχησει.ς. Κτηματολόγιο, Πολεοδομία, 

Μέριμνα, Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοχυπριακών Περιουσιών και γενικά τα 

πάντα. Αφηνω κατά μέρος τα θ~ματα στρατού και αστυνομίας. Ιδιαίτερα αυτό το 

ζήτημα των παρεμβάσεων για την εξυπηρέτηση του κοινού πρέπει να απασχολησει 

όλους τους αρμοδίους. Ο πολίτης χαταφεύγει στο Βουλευτη του, γιατί δε βρίσκει 

στις υπηρεσίες τη δέουσα ανταπόκριση. 

Δε νομιζω να υπάρχει έστω κι ένας από τους Βουλευτές, νυν η τέως, που να 

μην έχει εμπλακεί Εξ ανάΥκης στην ψυχοφθόρα διαδικασία του ρουσφετιού. Και 
πιστεύω πως κανένας δεν είναι ευτυχισμένος με αυτη την κατάσταση, ούτε 

Βουλευτης ούτε πολίτης. 

Όσο δίκαιο κι αν είναι το αίτημα ενός πολίτη. από τη στιγμη που εκδηλώνεται 

εξωτερικη παρέμβαση για την προώθησή του, καθίσταται, κατά τη γνώμη μου, ηθικά 

διαβλητό. Ο πολίτης αισθάνεται μειωμένος, διόη χρειάζεται πλάτες για να βρει το 

δ(και6 του, και ο Βουλευτης αισθάνεται μειωμένος, διότι ζητά α ... "[ό Υπουργούς η 
από κραηκούς λειτουργούς ιδιαίτερη μεταχείριση. Ανάμεσα στον πoλLτη και στο 

κόμμα δημιουργείται σχέση πελατειακη-καιρoσκoπικtΊ. Ο πολίτης πλέον δεν επιλέγει 

το κόμμα της προτίμησης του με πολιτικά κριτtΊρια αλλά με στενά ιδιoτελtΊ ΚΡιτtΊρια. 

Τα κόμματα μ.1ιορεί να διατηρούν tΊ και μερικά να αυξάνουν την επιρρotΊ τους, 

αλλά αυτtΊ η επιρρotΊ βασίζεται σε σχέση νοσηρή και συμφερoντoλoγικtΊ. Υπήρξαν 
χώρες, ιδιαίτερα στην πρώην AνατoλικtΊ Ευρώπη, όπου η ταυτότητα μέλους 

κόμματος είχε γίνει διαβατηριο και εφαλτtΊριo για ανέλιξη στην κοινωνία και 

εξασφάλιση άνετης ζωtΊς και προνομίων. Η σχέση κόμματος-πολίτη είναι θεμελιακtΊ 
πoλιτικtΊ σχέση. Αν αυτό το θεμέλιο είναι σαθρό. σαθρtΊ θα είναι και η κοινωνία 

μέσα στην οποία λειτουργούν τέτοια κόμματα. Η πρόσφατη ιστορία αJτέδειξε του 

λόγου το αληθές. 



302 

Η απoπoλ~τικoπoΙηση 1:01J πολίτη ΕΙναι ίσως το σοβαρόΤΕΡΟ πρόβλημα και το 
μεγαλύτερο κακό που επιφέρει τι ευνοιοκρατία. ΑποπολιτικοποΙηση και ατομικι
σμός είναι δΟΟ χαρακτηρι .. σηκά που συμβαδίζουν. Η ευνοιοκρατία δολοφονεί ένα 
άλλο θεμέλιο μιας υγιούς κοινωνιας, το αίσθημα δικαιοσύνης και (σης μεταχειρισης 

των πολιτών, και αυτό μετατρέπει την κοινωνία σε ζούγκλα των πολιτών και το 
κράτος σε υπέρτατο αφέντη-εξουσιαστ'ή. 

Είναι άραγε τυχαΙΟ το φαινόμενο -και μοναδικό Ισως στον κόσμο- το ότι τι 

εξουσία σττιν Κύπρο δε φθείρει; Ή μήπως σχετιζετοι με την όποψη ότι το κράτος 

μέσω της εννοιοκρατίας καθίσταται εξouσιαστiις του πολΙτη; 

Αυτά τα αναφέρω. για να υποδειξω ότι ΤΟ φαινόμενο της ευνοιοκρατικής μετα

χείρισης δεν μπορεί να αντιμετωπίζεται με αναβλητικότητα ή ΕΠιφανειακά. Αποτελεί 

σοβαρότατο πρόβλημα για την (δια την υπόσταση της κοινωνΙας μας και oφe(λoυμε 

να πράξουμε παν το δυνα-ι:ό για να διορθώσουμε την κατάσταση. ΤΟ ερώτημα είναι 

πώς διορθώνεται η κατάσταση. 

Ασφαλώς δεν μπορο'ίιμε να αναμένοuμε ότι το φαινόμενο ΠΟΊ.! συζη-ι:ο'ίιμε 

μπορεί από τη μι.α μέρα στην άλλη να αντιμετωπιστεί ο'ίιτε και είναι δυνα-ι:ό να γίνει 

αυτό με καταδίκη του ρουσφετιο'ίι και ωραΙες διακηρ'ίιξεις που -ι:ελικά θα παραμεί
νουν έπεα πτερόεντα. 

Απαι-ι:εί-ι:αι η εισαγωγή θεσμών και η λήψη συγκεκριμένων πρακτικών μέτρων 

για τη διασφάλιση της αξιοκρα-ι:'ας και -ι:ην προστασία της αξιοπρέπειας του πολίτη. 

Τέτοια μέτρα, μερικά τουλό:χιστον, θα προσπαθήσω τώρα να προτείνω. Όμως δεν 
πιστε'ίιω ότι το θέμα εξαντλείται εδώ. Γι' αυτό είμαι -ι:ης άποψης όη θα πρέπει στη 

συνέχεια να παραπεμφθεΙ στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, -ι:ην Επιτροπή 

Νομικών, νομιζω, η οποία πρέπει σε διάλογο με την κυβέρνηση και άλλους φορείς 

να προχωρήσει στη θέσπιση των αναγκαίων μέτρων και θεσμών. 

Προχωρώ τώρα στις δικές μου προτάσεις; 

1. Να θεσπιστούν για όλες τις προσλήψεις στο δημόσιο μετρήσιμα χριτηρια. 

2. Να εφαρμοστούν ανοικτές και αδιόβλητες διαδικασιες. 

Αυτό νομ{.ζω ότι ίσως είναι το σπουδαιότερο από τα μέτρα που μπορούμε να 
εφαρμόσουμε και μπορούμε να το πεtύχουμε. Όταν λέω ανοικτές και αδιάβλητες 

διαδικασίες, φtρνω στο νου μου -ι:ο ρη-ι:ό "η γνναΙκα του Καίσαρος δεν πρέπει να 

είναι, αλλά και να φαίνεται τίμια~ . Δηλαδή πρέπει να είναι τέ"t'oιες οι διαδικασίες, 

που να πείθουν τον πολίτη για το αδι.άβλητό τους. 

3. Οι εξετάσεις να είναι γρωnές και οι Ε.ι"tιλέΥοντες -ι:α συγκεκριμένα θέματα να 
ορ(ζονται με κλήρωση μια μόνο μέρα πριν από τη διεξαΥωΥίι των εξετάσεων. 

Πολλά ακούγονται. Δε λέω ότι τα συμμεριζόμαστε -προσωπικά δεν τα σνμμερΙ. 

ζομαι όλα· αλλό: είναι κι αιπό κάτι που δημιουργεί uπOψLες στον κόσμο σ~ ό,ΤΙ αφορά 

το αδιάβλητο των διαδικασιών. 

4. Οι προφορικές εξετάσεις (interνiews) να καταργηθούν προκειμένου για 

θέσεις πρώτης πρόσληψης (χαμηλtς θtσεις). 

Δεν αντιλαμβάνομαι τι ρόλο διαδραματΙ1;ουν οι προφορικές εξετάσεις γι' αυτfς 

τις αισεις, όταν η ΕΠιτροπή που κάνει τις προσλήψεις έχει την ενχέρεια μtσω ενός 

interνlew πέντε λεπτών να αλλοιώσει το αποτέλεσμα μιας εξέτασης γραπτής και αδιά

βλητης Ισως. 

5. Προκειμένου για πιο ψηλές θέσεις ο συντελεστής επηρεασμού της προσω
ΠLκής σuνtντευξης να ελαχιστοποιηθεί στο απόλυτα ανα-γκαίο. 
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Έχω δε~ πρόσφατα την αξιολόγηση -δε θα αναφέρω σε πιο Υπουργείο- υπΟψη

φίων για πρoαγωγτj. Η διαφορά του πρώτον α;τό τον τελευταίο ήταν μόλις πέντε 
μονάδες. Η επιτροπΙ; κρίσης έχε~ δικαίωμα παραχώρησης πέντε μονάδων. Στην περΙ

πτωση αυτή 01lμαΙνει ότι όποιους θέλει τι επιτρoπτj κρίσης θα προαγάγει. Νομίζω ότι 
αυτά τα πράγματα πρέπει να σταματήσουν. 

6. Στο συνεργατισμό και στους οργανισμούς δημόσιου δικαΙΟυ (τράπεζες, 
δημόσιες εJtιχει.ρiιo'εις) να καταστεί υποχρεωτικός ο θεσμός των εξετάσεων 
για προσλήψεις και να εφαeμoστεΙ δι.αδιχασία ελέγχου γι.α την ακριβοδίκαιη 

μεταχει.ρι.ση των υπΟψηφίων. 

Δε νομιζω ότι στην εποχή Τ1'jς κοινωνικοποίησης αυτών των επιχnρήσεων θα 
πρέπει να θεωρούνται φέουδα του ενός ή του άλλου αυτές οι ΕΠιχειρήσεις ΠOΊJ 

λΕιτουργούν με ολόκληρο τον πληθυσμό. 

7. Να καθοριστεί ο μέγι.στος χρόνος εντός του οποΙου τι δημόσια ωτηρεσ[α θα 
οφείλει να εξετάζει υπόθεση πολιτη και να τη διευθετεί ή να απορρίπΤΕΙ το 

αίτημα αιηολΟΥημένα. 

Νομίζω πως κάτι υπάρχει στο Σύνταγμα. αλλά είναι μακρύς ο χρόνος αυt6ς. 

Δεν ξέρω φυσικά αν μπορούμε να το τροποποιήσουμε. μια και δεν είναι θεμελιώδες 
άρθρο του Συντάγματος. αλλά είναι θέμα που πρέπει να το εξετάσει πρώτα. κατά τη 

γνώμη μου. η ε..ιτροπή Νομικών. 

8. Οι συντεχνίες των δημόσιων και των ημιΚQCΠΙκών υπαλλήλων να επιλη. 
φθουν του θέματος της διαδικασtας πρocryωγής με σκοπό τον αποκλεισμό 

της ευνοιοκρατικής μεταχείρΙCJTjς. 

Δε νομίζω ότι εΙναι από τα α...λά θέματα. Φυσικά έχουν γίνει πολλές προσπά
θειες και οι συντεχνίες των δημόσιων υπαλλήλων καταβάλλουν συνεχώς προσπά

θεια προς αυτή την κατε'ύθυνση, αλλά και τα παράπονα εξακολουθούν να υπάρχουν. 

9. Πρέπει η κυβέρνηση να εμπνεύσει και να μεταδώσει στο δημόσLO υπάλληλο 

ΤΟ πνεύμα της εξυπηρέτησης. 

Υπάρχουν δυστυχώς περιπτώσεις κατά τις οποίες ο πολί.της αντιμετωπ!.ζει 
απέναντί του XMOLO δημόσιο υπάλληλο που είναι φανερό πως η πρόθεσή του δεν 
είναι να τον βοηθήσει να λύσει το πρόβλημά του. αλλά να "προστατεύσει" κάποια 

συμφέροντα της κυβέρνησης είτε με απόκρυψη κάποιων διαδικασιών ή κάποιου 

τρόπου με τον οποίο θα μπορούσε να προωθήσει το πρόβλημά του είτε με οποιοδή
ποτε άλλο αρνητικό τρόπο. 

Νομίζω πως είναι θεμελιώδες να εμπεδωθεί το πνευμα της εξυπηρέτησης του 

πολιτη ως το κύριο καθήκον ενός δημόσιου υπαλλήλου και αυτό το πράγμα είναι 

από την κυβέρνηση που εξαρτάται πρώτιστα. 

Ειμαι βέβαιος, κύριοι συνάδελφοι, όη πoλλtς άλλες προτάσεις μ.ί'tορούν να 

γίνουν. Σημασία έχει να αρχίσει σοβαρά μια προσπάθεια με συνέ.ι.εια και συνέχεια 

για εξοστρακισμό. αν είναι δυνατό. της ευνοιοκρατίας από την κοινωνία μας. Όλοι 

έχουμε να διαδραματίσουμε ρόλο προς αυτη την κατεύθυνση. Εί.ναι βέβαιο όη 

πολλά μπορούμε να πράξουμε. φτάνει να συνειδητοποιήσουμε πόσο σοβαρές 
επιπτώσεις μπορεί να έχει στην κοινωνία μας και στην πατρίδα μας γενικά η ευνοιο

κρατΙα και πόσο διαφορεηκή κοινωνία μπορούμε να οικοδομήσουμε πάνω στη βάση 

της αξιοκρατίας και της ίσης μεταχείρισης των πολιτών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν σήμερα άλλo~ ομιλητές; 

Ο κ. ΑΥαπίου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

3<;< 

ΤΟ θέμα που συζητούμε δε συζητείται για πρώτη φορά σ' αυτό το Σώμα. Τα 

τελευταία πέντε χρόνια συζητήθηκε άλλες δύο φορές. Το Σεπτέμβρη του 1986 με 
τίτλο "Οι δυσμενείς διακρίσεις στη δημόσια υπηρεσία, την αστυνσμια, την εχπαιδευ

ΤΙΚ1] υπηρεσία και τους ημικρατιχούς οργανισμους", που το είχε γράψει ο 

κ. Κληρίδης, και το Μάιο του 1989 με τίτλο 'Ή ανέλι,ξη θεσμών και αξιών στον τόπο 
μας -Πραγματικότητες, ευθύνες και κί.νδυνοι" , που το είχε γράψει ο Χ. Μάτσης. 

Φυσικά ο τίτλος τον θέματος σήμερα είναι διαφορετικός από τους προηγούμε

νους, αλλά στην oυσLα ασχολούμαστε με το (διο θέμα με το οποίο ασχολήθηκε η 

Βουλή σης προηγούμενες συζητήσεις και πον συνοπτικά εΙναι η αξ~oκρατία σε αντι

παράθεση με το ρουσφέτι, την εuνoιoκρατΙα και την κομματικοποίηση των προσλή

ψεων στη δημόσια υπηρεσία και τους ημικρατικούς οργανισμούς. 

Η Βουλή τοποθετήθηκε επανειλημμένα εΙτι με σuyκεκριμένες αποφάσεις είτε 

με θέσεις που δεί.χνουν το δρόμο για τον τερματισμό της ευνοιοκρατίας και των 

δυσμενών διακρίσεων που έγιναν για πολλά χρόνια από την εγκαθίδρυση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας κα~ μετά. 

Αν συζητουμε το θέμα ξανά, είναι ίσως γιατί o~ τραυματικές εμ.ίτειρΙες του 

παρελθόντος μας έχουν δι.δό.ξει πως το θέμα πρέπει πάντα να βρίσκεται στην επικαι..
ρότητα, για να μποροίιν έγκαιρα να παίρνονται προληπτικά μέτρα για την αναχαί

ηση της ευνοιοκρατίας και την αποφυγή της επανάληψης παρόμοιων δυσάρεστων 

καταστάσεων, όπως εκείνων του παρελθόντος. 

Συνεπώς είναι η γνώμη μου πως, παρά το γεγονός πως το θέμα αυτό συζητή

θηκε επανειλημμένα, δεν προκαλεί καμιά ζημιά η περαιτέρω συζήτηση του, αλλά 

τουναντίον μας προβληματίζει, ώστε να εκτιμήσουμε τις αλλαγές που έχουν γίνει 

προς το καλύτερο και να επικρίνουμε εκείνες τις καταστάσεις που εξακολουθούν 

ίσως να υπάρχουν έστω και σε μικρότερο βαθμό, όπως τις έχουμε συνηθίσει Q.,"tό το 

παρελθόν. 

Η αξιοκρατία σημαίνει Ισες ευκαιρΙες μόρφωσης και ανέλι.ξης του καθενός και 

αξιοποίηση των ικανοτήτων και των προσόντων του για τις ανάγκες της πολιτείας ή 

άλλων σωμάτων και οργανισμών στη βάση μιας αvτικειμενικής εκτίμησης των πραγ

ματικών του προσόντων στο σύνολό τους και χωρ(ς την επίδραση οποιασδήποτε 

άλλης σκοπιμότητας. Η ορθή εφαρμογή της αξιοκρατίας αποτελεί σταθερή βάση 

προόδου της κοινωνίας ως συνόλου, ενώ η άρνησή της αποτελεί αρνητικό στοιχεΙο 

για την πρόοδο. 

Το Σύνταγμα της χώρας μας παρά τα μειονεκτήματά του κατοχυρώνει την 

ισότητα όλων των πολιτών και την απαγόρεUΟ1] όλων των διακρίσεων σε βάρος 

οποιουδήποτε ένεκα κοινότητας, φυλής, κόμματος, θρησκεΙας, γλώσσας, φύλου, 

πολιτικών και άλλων πεποιθήσεων. Δυστυχώς αυτές οι αρχές και αξίες δεν τηρή. 

θηκαν στον τόπο μας για μια περίοδο σχεδόν τριάντα χρόνων. Η απόκλιση από τις 

αρχές της αξιοκρατΙας αρχιζει από την εγκαθΙδρυση της Δημoκρατtας (δεν ασχο

λούμαι με την περίοδο της αποικιακής διαx.'UβΙρνησης που και ΕκεΙ ήταν γνωστή η 
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κατάσταση) και οφειλεται κατά κύριο λόγο στον κομματικό φανατισμό και ττιν 

εξυπηρtτηση κομματικών συμφερόντων και ίσως λιγότερο σε άλλους υποκεφενι· 

κούς παράγοντες που αναφέρονται και στην ομιλ(α του εισηΥηΤ'ή του θέματος. 

Είναι γνωστές οι διακρίσεις σε βάρος της αριστεράς αυτά τα χρόνια. Συνεπώς, 

κύριε Θεοδώρου, είναι το λιγότερο άστοχη και ιοοπεδωηκ'ή τι σύγκριση των διακρι. 
σεων σε βάρος ττις δεξίας και της αρωτερός ο' αντό το θέμα. Μοιάζει πιρΙΠου με τη 
σύγκριση της της βΙας χαι Τl1ς αντιβίας κατά την παραμονή του πραξικοπήματος. 

Για μια περίοδο τριάντα χρόνων καθιερώθηκε πρώτα από μια παράταξη το καθε. 
στώς των πιστοποιητικών φρονημάτων και το φακέλωμα των πολιτών και για μια 

άλλη περίοδο « ... 'ιό άλλη παράταξη τι κατοχή συγκεκριμtνης κομματικής ταιπότητας 
για αποκλεισμό tTJ; αριστεράς από τις δημόσιες θέσεις. Δεν είνα~ μυστ~κό πως για 

τριάντα χρόνια μόνο με κιάλια μποροΟΟες να δει.ς μέλη και οπαδούς τrις αριστεράς 

στη δrιμόσια υπηρεσία και τους rιμικρατικoUς οργανισμούς. Ίσως μερ~κoΙ εξαιρετικά 

άξιοι και ασυγκρίτως καλύtερoι και ικανότεροι από κάθε άλλο να περιλαμβάνoντα~ 
στις ελάχιστες εξαιρέσει.ς του κανόνα που επικρότrισε αυτή την περίοδο. Δεν εί.ναι 

μυστ~κό πως ο μόνιμος στρατός και η αστυνομία της Κύπρου ήταν κατά κανόνα 

απαγορευμένες περιοχές για την αριστερά. 

Ασφαλώς δε χτί.ζεται κοινωνία ευνoμoύμεvrι κα~ δίκαιη, όταν το ένα τρίτο των 
πολιτών της θεωρούνται πολίτες δεύtερης κατηγοριας, όπως είχε εξελιχθεί η 

κοινωνΙα μας για μια σημαντική περίοδο της ιστορ!.ο.ς της. 

Δυστυχώς ο εισηγητής του θέματος έχει παραΎVωρΙσει αυτή τη θλιβερή κατά· 
σταση ή καλύτερα δεν έχει επισημάνει στην πραγματική της έκταση την αδικία κα~ τη 

διόκριοη που επιτελέστrικαν σε βάρος ολόκληρης παράταξης για μια περίοδο 

τριόντα χρόνων. Ασχολείται όμως με την κoμματ~κή ταυτότητα που αποτελούσε 

διαβατήριο για την ανέλιξη στις χώρες τrις Aνατoλ~κής Ευρώπης. Δεν μπορώ να 
διαφωνήσω και πολύ σ' αυτό το θέμα μαζί του, παρά το γεγονός πως δεν αποτελεί 

το θέμα της συζήτησής μας. θα έκανε τη διαφωνία μου μικρότερη, αν με τον ίδιο 

κριτικό τρόπο με τον οποίο αναφέρθηκε στην προηγούμενη κατάσταση σ' αυτές τις 

χώρες αναφερόταν και στη σημερινΤι, αφού σε μερικές αι·τ' αυτές η κατοχή της ίδιας 

ταυτ6τrιτας κομματικού μέλους αποστερεί. τον κότοχό της και από τα βασικότερα 

ανθρώπινα δικαιώματα. 

Συζητώντας το θέμα της διασφάλισης της αξιοκρατιο.ς και της προστασίας της 

αξιοπρέπειας του πολίτη. νομ!.ζω πως θα ήμαστε άδικοι, αν δεν εκτιμούσαμε τη 

θετική αντΙκρισή τον από τη σημερινή κυβέρνηση και τον Πρόεδρο Βασιλείου, κάτι 

πον δνστυχώς ο ομιλητής έχει παραΎVωρΙσει πλήρως. Πρέπει να παραδεχτούμε πως 

έχουν γίνει αρκετά και θετικά βήματα για την εφαρμογή της αξιοκρατίας στις προσ· 

λήψεις. τις προαγωγές και μεταθέσει.ς στους δημόσιους και ημικρατικούς οργανι· 
σμούς, στην εκπαιδευτική υπηρεσία, στο στρατό και στην αστυνομία. 

Είναι η πρώτη φορά στην ιστορια της Κυπριακής Δημοκρατ!.ο.ς που η κομμα· 

τικΙ; ταντότητα δεν αποτελεί απαραίτητη προ\ίπόθεση για τους διορισμούς, τις 

προσλήψει.ς , τις προαγωγές και τις μεταθέσεις σε όλους τους τoμεLς της δημόσιας 

ζωής. 

Είναι rι πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας που τόσο η 

ηγεσια των ημικρατικών οργανισμών όσο και η σύνθεσή της σύΥκεινται από αντι..

προσωπευτικούς παράγοντες όλων των πολιτικών αΠοχρώσεων και , γ ια να είμαστε 

πιο αντικειμενικοί. που η σύνθεσή τονς εί.ναι ασνγκρΙτως πιο αντιπροσωπευτική 
από οποιαδήποτε προηγούμενη περι,τtωση. 
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Ο διορισμός του Ε...οιιτρόπο\l Διοικήσεως αναμφι.βολα α.ίτοτελεΙ έμπρακτη 

ικανοποΙηση από την Εκτελεστική Εξουσία της α.-ιαίτησης της Νομοθετικής εξου

σίας για εισαγωγή αυτού ίου θεσμού. που εφαρμόστηκε για πρώτη φορό στην πολι

tLKti ζωή α\JΤΟ\ι του τόπου από τη σημερινή κυβέρνηση. 

Χωρίς να υποτιμώ τις δυσκολ{ες που εξακολουθούν να υπάρχουν και τις 

διακρΙσεις που ακόμα μ...ορεΙ να γΙνονται σε oριoμtνες πεΡLΠτώσεις και που 

πιστεύω πως δεν οφεΙλονται σε κομματικό ή άλλο πολιτικό φανατισμό. επαναλαμ

βάνω πως 11 σημερινΤι κατάσταση, όσον αφορά αυτό το θέμα. είναι ασυγχρΙτως καλύ
τερη από οποιαδήποτε προηΥοίιμενη και πσι πρtπει να εκτιμηθεΙ 

Παράλληλα θέλω εδώ να επαναλάβω μια θέση-παράπονο, αν θέλετε. που 

εκφράστηκε προηγουμένως από μέρους της παράταξής μας, όταν YLv6'tav εκτίμl1ση 
της αντίκρισης του θέματος από τη σημεριVΗ κυβέρνηση. Αυτή η θέση ανέφερε πως 

ακούονται κραυγές και απόψεις αντίθετες προς _ην αρχή _ης ισόtητας και _ης 

ισοπολιτείας, σαν αυτές που λέγουν πως αλώνεται δήθεν ο κρατικός μηχανισμός 

από _ην αριστερά, yιotL τώρα πήραν δικαιωματικά αξιώματα και θέσεις μερικοί από 

τους οπαδούς της. 

Δυστυχώς πρόκειται για τις δυνάμεις εκείνες που για τριάντα χρόνια ποτέ δε 

στεναχωρέθηκαν ούτε προβληματΙΟΤηκαν, γιατί αυτοί οι άνθρωποι δε βρίσκονταν 

στην ίδια μοίρα με άλλους. Πρόκειται ακόμα για τι..ς δυνάμεις εκείνες που διαπνέο

νται ακόμα από τη νοοτροπία των δυσμενών διακρίσεων με βάση πολιτικούς, 

κομματικούς και ιδεολογικούς λόγους σε βάρος οποιουδήποτε πολίτη δε βρίσκεται 
στη δική τους παράταξη. 

Εμείς αντίθετα διακηρύσσονμε πως είμαστε και θα εξακολονθήσονμε να 

είμαστε πάντοτε ενόντια στις διακρίσεις για οποιοδήποτε λόγο και ιδιαίτερα πολι

τικό. Εμείς τασσόμαστε υπέρ της αξιοκρατί.ας και της ισοπολιτείας για όλονς _ους 

πολίtες ανεξάρτηtα από πόθεν προέρχονται και θα απαιτούμε και θα αγωνιζόμαστε 

για τη σχολαστική εφαρμογή αντών των αρχών σ' όλους τονς τομείς .. ης δημόσιας 
ζωής. Αποφασιστικά τασσόμαστε και καταπολεμούμε το ρουσφέτι και την ευνοιο

κρατία, που τα θεωρούμε αποτέλεσμα της καταπάτησης των πιο πάνω αρχών. 

Εκτιμούμε την έγνοια και τους προβληματισμούς του εισηγητή, καθώς και 

άλλων ομιλTlτών που θα ακολουθήσουν, όπως και την εισήγησή του για εισαγωγή 

θεσμών και λήψη πρακτικών μέτρων για τη διασφάλιση της αξιοκρατίας και την 

προστασία της αξιοπρι!πειας του πολίτη. 

Η γνώμTl μας είναι πως θεσμοί και μέτρα που μπορούν να εισαχθούν και να 

ληφΟούν υπάρχουν. Δεν έχουμε avtLQQTlOTI όπου δεν υπάρχουν τέτοιοι θεσμοί και 

μέτρα να τα εισαγάγουμε. Εκείνο που έλειπε και που σε μερικές περιπτώοεις λεΙΠει 
ακόμη δεν είναι οι θεσμοί και τα μέτρα αλλά ο σεβασμός και η εφαρμογή των 

θεσμών και των μέτρων. Είναι γι' αυτό που πιστεύουμε πως και τα άτομα αλλά 

περισσότερο τα οργανωμένα σύνολα και ιδιαίτερα η Βουλή πρέπει να βρίσκονται 

πάντοτε σε εγρήγορσTl για έντονη επίκριση κάθε παραβίασης της αρχής της αξιοκρα

"tΙας, οποθενδήποτε κι αν προέρχεται, και να αγων(.ζονται με όλες "tους τις δυνάμεις 

για εφαρμογή στον ανώτερο δυνατό βαθμό της αρχής "tης αξιοκρατίας για ίση μετα

χεΙΡιση των πολιτών, για ίσες ευκαιρίες ανέλιξης, για εμ.ίτέδωση Ίου αισθήματος της 

δικαιοσύνης, που είναι Q..ι-ταραΙτητες προυποθέσεις για tTlV πρόοδο και την ανάπτυξl1 
της κοινωνίας. 
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Έτσ~ πιστεuοuμε πως θα εξαφανιστεΙ ή τουλάχιστον θα περιοριστεΙ το 

ροuσφέη και τι ευνοιοκρατία πον, όπως όλοι διαπιστώνουμε, είναι αποτέλεσμα της 

καταπάτησης της αρχής της αξιοκρατίας και της ισοπολιτείας και που. κατά τη 

γνώμη πολλών Βουλευτών, περιλαμβανομένου και του Προέδρου της Βουλής, 
αποτελούν μέρος της ζωής αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομι).(ας του κ. Αγαπ(ου. ο προεδρείιων του Σώματος 

κ. Kληρtδης επανήλθε στην έδρα 10υ και ο κ. Λυσσαρ(δης επέστρεψε στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

θα θέλαμε. κύριε Πρόεδρε, να μείνει ανοιχτό το θέμα και να συνεχιστεί τι συζή

τηση κατά την επόμεVΗ συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς θα μεΙνει ανοιχτό 10 θ~μα και θα τεθεί στην ημερήσια διάταξη της 
πρoσεχoUς συνεδρίας της Βουλής. 

Υπάρχει και το τέταρτο θέμα, πο" ε(ναι 'ίο στεγαστικό πρόβλημα των χαμη

λότερων εισοδηματικών τάξεων των μη προσφύγων και η ανάγκη αντιμετώπισής το" 

από το κράτος". Εισηγητής είναι ο κ. Δώρος θεοδώρα". 

Ο κ. θεοδώρου έχει το λόγο. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι έτοιμος για το θέμα α"τό. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Δεν είστε έτοιμος. θα παραμείνει ΕΠομένως στην ημερήσια διάταξη. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι η πρόθεση ήταν να γίνει ~αι αύριο συνεδρΙα 

της Βουλής, για να συνεχιστεί η συζήτηση. Ενόψει όμως του γεγονότος ότι μόνο ένα 

θέμα άνοιξε α. •• ό το Κεφάλαιο Δ' και του ότι έχουμε εξαντλήσει τη νομοθετική εργασία. 

θεωρώ άσκοπη την αυριανή συνεδρία της Βουλής. Εισηγούμαι όπως η συνεδρία διεξα

χθεί κανονικά τη μεθεπόμενη Πέμπτη. ούτως ώστε να καλύψει και τα θέματα τα o,,"tola 
άνοιξαν ή θα ανοίξουν οι εισηΥητές και για να δοθεί ΠΕρισσότερος χρόνος στους 

Βουλευτές να προετοιμαστούν πάνω στα τέσσερα θtματα το" ΚεφαλαΙΟυ ΔΌ 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι το πρώτο και το δεύτερο θέμα δεν 
μπορούν να συζητηθούν αύριο , διότι οι εισηΥητές λεί.πουν εκτός Κ ίιπρου, και ότι τα 

άλλα δiιo θέματα θα μ.1τοροίιοον να συζητηθούν τη μεθεπόμενη Πέμπτη, νομ(ζω ότι 

δε χρειάζεται να γΙνει και αύριο σννεδρΙα και έτσι θα παραμεΙνουν τα θέματα αυτά 

επί της ημερήσιας διατάξης για την κανονική συνεδρΙα της μεθεπόμενης Πέμπτης. 
Αν νπάρξει ανάγκη, μπορεΙ να συνεχΙσουμε και την Παρασκευή, για να κλείσουμε το 

ΚεφάλαLO ΔΌ 

Η κ. Κατσελλή. 
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Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα με την ευκαιρία αuττj να παρακαλέσω και την ολομέλεια 

αλλά ειδικά τους αρχηγούς των κομμάτων να επανεξετάσουν την απόφαση να έρχο· 

νται πάρα πολλά θέματα αΠΕυθείας στην ολομέλεια. n ιστεύουμε όη, αν σννεχιστεί 11 
προηγούμενη πρακτική, δηλαδή τα εγγε)'ραμμένα θέματα να πηγαίνουν στις αρμό· 

διες Επι τροπές, τότε οπωσδήποτε τα θέματα θα εξετάζονται σε βάθος και οι αρμό

διοι κρατικοί υπάλληλοι που θα έρχονται και οι ενδιαφερόμενοι θα μας φέρνουν 

στοιχεία. ούτως ώστε να δΙEuχoλύνπαι 11 σφαιρικότερη αντιμετώπιση κάθε θέματος 
ξεχωριστά. Έτσι iιθελα να κάνω την εισήγηση προσωπικά να ξανασυζητηθεΙ 10 θέμα 

από τους αρχηγούς των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα συμφωνούσα και εγώ προσωπικά με την κ. Κατοελλή και 

θα ήθελα να πληροφορησω το Προεδρείο όη είχα εγείρε~ ακριβώς το ίδιο θέμα στην 

πρώτη ή , αν δεν απατώμαι. στη δεύτερη συνεδρία του Σώματος αυτού. Γιατί πραγ

ματικά πιστεύω ότι η επεξεργασία των διάφορων θεμάτων 11 οποία μπορεΙ. να 

γΙνεται στις αρμόδιες Επιτροπές είναι τέτοια, που σίγουρα και καλύτερη προετοι

μασία θα γίνεται και πιο ουσιαστικη και αποτελεσμαηκή συζητηση θα γίνεται μετά 

την ανάγνωση των Εκθέσεων στο Σωμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. Ο κ. Π αναγίδ11ς. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, συνταγματικά είναι η ολομέλεια που (L-τοφο.σ[ζει την παρα

πομπη των θεμάτων στις επιτροπές η Τ11 συζήτηση στο Σώμα. επομένως δε νομίζω 

ότι χρήζει συζήτησης αυτό το θέμα. Α ν το Σώμα θέλει να παραπεμφθεί ένα θέμα 

στην Επιτροπή, στο Σώμα εναπόκειται να αποφασίσει ανάλογα. 

Η κ. Κατσελλή ixaw εισήγηση -παράκλ11στι , αν θέλετε- προς την ολομέλεια να 

παραπέμπονται όλα τα θέματα στις επιτροπές, για να γίνεται περισσότερη εντιμέ

ρωση, και είναι σωστή αυτή 11 θέση. Αλλά πέραν τούτου 11 Επιτροπη Κανονισμού. 

της οπο(α ε(μα~ Μέλος, συζητά αυτά τα θέματα τα οποία θα θέσει ενώπιον και των 

αρχηγών των κομμάτων και της ολομέλειας για ληψη αποφάσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομ{ζω ότι η ορθτ'ι διαδικασΙΟ είναι ο εισηγητής να κάνει την εισήγηση του και 

το Σώμα να κρίνει αν πρέπει να παραπεμφθεί το θέμα στην Επιτροπή. Διότι απλώς 

το να παραπέμψεις τον τι.λο δεν είναι αρκετό. Πρέ..-τει να έχεις τα στοιχεία πάνω 

στα οποία ο εισηγητής ζητά να γίνει έΡΕUΝα. Σ' αυτή την περ{πτωση, πιστεύω, θα 

ακούμε τον εισηΎΤ1τη και κατόπιν θα αποφασίζει το Σώμα αν θα πρέπει να παραπεμ

φθεί σε Επιτροπή, για να διερευνηθούν τα στοιχεία ή να διερευντιθεΙ περαιτέρω το 

θέμα. Αλλιώς δε θα ξέρει και η Ε..-τιτροπή τι να διερευνήσει. 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α. XPIΣTOV; 

Αυτό που έθεσε Tl κ. Κατσελλή είναι ένα α..6 τα πολλά θέματα πο\l ξεκινήσαμε 
να συζητο"με σε διάφορα επι....εδα με στόχο να γίνει η λειτουργία τΤ}ς Βουλής πιο 
εύρυθμη και πιο αποδοτική. Και εΙχαμε. νομίζω. όλοι καταλήξει στο όη υπάρχουν 
θέματα επίκαιρα. του σήμερα, τα οποία μπορούν να εγγράφονται και να συζητού. 

νται κατευθείαν στην ολομέλεια. Αν από τη σ\!ζ'ήτηστι και όχι μόνο από την κατά

θεση της εισήγησης ενός ΕιοηΎ1Ίτη προκύΠΤΕΙ θέμα παραίτομπής στις επιτροπές. 

ευχαρίστως να παραπέμπεται και να ολοκληρώνεται τι συζήτηση μέχρι το τέλος. 
Όμως υπάρχουν θέματα τα οπο{α είναι Ε,ι-τΙκαιρα. πρέΠΕΙ να συζητηθούν τώρα και 

εδώ σ' αυτη την ολομέλεια μπορούν και να κλείσουν. Λέω ότι πρέπει να είμαστε 

ευέλικτοι και να ενεργούμε ανάλογα με το θέμα και ανάλογα με το πρόβλημα και την 

επικαιρότητά του. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πιστεύω ότι η Βουλή δικαιούται ανά πάσαν στιγμήν, κατά τη διάρκεια οποιασ

δήποτε συζήτησης, να αποφασίσει να παραπέμψει το θέμα, αν κατά τη γνώμη της 

προκύπτει ανάγκη να παραπεμφθεί το θέμα. επομένως θα το αφήσουμε το θέμα. 

Ακούμε -τον εισηγητή. Αν η Βουλή πεισθεί ότι πρέπει να παραπεμφθεί, να το παρα

πέμψει. Ακούμε άλλους ομιλητές. Αν προκύψουν στοιχεία πο\! πρέπει να διευκρινι

στούν, και πάλι μπορεί να το παρα..-τέμψει. Νομιζω μπορούμε να είμαστε λίγο ευέλι

κτοι. Υπάρχουν και θέματα, όπως σωστά είπε ο κ. Χρίστου. των oπoΙWν 

επιβάλλεται η γρήγορη διεκπεραίωση, διότι είναι πολύ επίκαιρα. Γι' αυτό θα ζυγί

ζουμε αν πρέπει να το παραπέμψΟυμε ή αν δεν πρέπει να το παραπέμψΟυμε. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Λυπούμαι που επανέρχομαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά, αν έχω αντιληφθεί σωστά, 

επειδή έγινε η ίδια περΙ-του συζήτηση στην πρώτη συνεδρία του Σώματος, ένας συνά
δελφος που θέλει να εγγράψει ένα θέμα. θα το εγγράφει. Αν ταυτόχρονα ο Ιδιος ειση
γείται να παραπεμφθεί στην αρμόδια Ε..-τιτροπή. σίγουρα θα αποφασίζει το Σώμα, 
διαφορετικά θα συζητείται κατευθείαν στην ολομέλεια. Αν αυτή είναι η τακτική, 

τότε όλοι συμφωνούμε. Πλην όμως, αν θα πρέπει ο εισrιγητής να τοποθετηθεί, 
δηλαδή να κάμει την εισαγωγή του θέματος με ομιλια στο Σώμα. και μετά να αποφα

σισθεί αν θα παραπεμφθεί στην Επιτροπτ" είναι εδώ που εγώ προσωπικά τουλάχι

στον έχω αμφιβολίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Εγώ πιστεύω ότι δεν μπορεί ο ιδιος ο εισηγητής να πει, προτού το συζητήσει 

και προτού ακούσει η Βουλή, ότι θέλει να εξεταστεί. από Επιτροπή. Είναι τελείως 

διαφορετική η διαδικασία. Τότε δεν εγγράφει θέμα, αλλά απευθύνεται στην 

Επιτροπή και ζητά από τrιν Επιτροπή να διερευνήσει το θέμα αυτεπάγγελτα. Αν 

όμως θέλει να εγγράψει θέμα προς συζήτηση στη ΒουλτΊ. είναι η Βουλή που θα 
αποφασίσει αν θα πρέπει να παραπεμφθεί ή όχι. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δηλαδή τότε τι πρακτική που ακολουθήθηκε τα τελευ-ταΙα δέκα χρόνια αλλάζει, 

κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τα τελευταΙΟ τριάντα χρόνια. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τα τελευταΙΟ τριάντα χρόνια. απ' ό,τι μου υποδεικνύει ο Χ. Μαρκίδης, σΙγουρα 
όμως τα τελευταια δέκα που προσωπικά γνωριζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΕΎώ πισtεUΩ ότι ή"ταν μια λανθασμένη τακτική, διότι δεν μπορεί ένας να 

εγγράφει ένα θέμα και να λέει ότι θέλει να το διερεuνήσει " Επιτροπή. Είναι TJ 

Βουλή που αποφασίζει . Αν θέλει οποιοδήποτε θέμα να διερευνηθεί Q.,.6 Επιτροπή, 
θα απευΟυνθεΙ στην ΕπΗροπή και θα της ζητήσει να το διερευνήσει . Αν θέλΗ να το 

εγγράψει , θα κάνει την εισηγητική του ομιλία και θα δει τι Βουλή αν θα πρέπει να 

παραπεμφθεί ή όχι. 

Ο κ. ΑΥαπ(ου. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να πληροφορήσω το Σώμα ότι 11 Επηροπή Κανο
νισμού της Βουλής μελεtά το θέμα και σε σuνεργασ(α με τους Κοινοβουλευτικους 

Εκπροσώπους και τον Πρόεδρο της Βουλής θα ετοιμάσει εισηγήσεις για την πιο 

αποτελεσμαΤΙΚJ1 λειτουργία του Σώματος όσον αφορά το Κεφάλαιο Δ'. Δώστε μας 

λΕγο χρονικό περιθώριο και σας διαβεβαιώ ότι θα υποβάλουμε εισηγήσεις στη 
Βουλή, ώστε να λυθεί οριστικά αυτό το θέμα. Μέχρις όοου έρθουν οι ε ιση-Υήσεις, 

μπορούμε να ακολουθούμε τη διαδικασί.α η οπο(α ακολουθείτο μέχρι σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Μάλιστα. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής Oρ{ζnαι για τη μεταπροσεχή Πέμπτη, 17 
Οκτωβρίου Ι 991, στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚ Η ΕΡΓΑΣ ΙΑ: 

1) Ο περί Νομικών Προσώπων Δημόσιου ΔικαΙΟυ (Ψήφιση προυπολογισμών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

2) Ο περί Νομικών Προσώπων Δημόσιου ΔικαΙΟυ (Ψήφιση ΠΡOUπoλoγισμών) 

(Τροποποιηηκός) Νόμος οου 1990. 

3) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) του περί ΠΡOUπoλoγισμoύ της Αρχής Ηλεκτρι.-

σμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1991. 

4) Ο περι Συμπληρωμαοικού ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 35) οου 1991. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 36) οου 1991. 

6) Ο περί ΣυμπληρωμαΤΙΥ.ού ΠΡOUπOλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 41) οου 1991. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 15) του 1991. 

8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμ...ίλ"ηρωμαοικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 16) του 199 ι. 

9) Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) Νόμος του 1990. 

10) Ο ΠΕΡΙ Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 199 1. 

11) Ο ΠΕρΙ Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (τέλη και Δικαιώ

ματα) (fρoπoπαι,l,UCΌς) Νόμος toU 1985. 
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12) Ο περί Aστuνoμ(.ας (ΓQOΠ:OΠO~ητ~κός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

13) Ο κυρωτικός της Σiιμβασης (1979) γω τη Διαμεθορωκή Ρύπανση της Ατμό
σφαι.ρας σε Μεγάλη Aπόσtαση κα~ του Πρωτοκόλλου (1984) αυτής Νόμος 
10\1 1991. 

14) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1991. 

15) Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περ(. Αστικής Ευθύνης γι.α Ζημιές α...ό 

Ρύπανση με Πετρέλαι.ο του 1969 και του Πρωτοκόλλου αυτής του 1976 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών θεμάτων (τροποποιητικός) Νόμος του 

1991. 

16) Ο περί Τακτικών Ειδικών Αστυφυλάκων (Διορισμός σε Ορ'Υανικές θέσεις) 

Νόμος του 1991. 

17) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Ι'έλη και Δικαιώ
ματα) (Τροποποιτιτικ6ς) Νόμος του 1991. 

18) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσ{ας της Δημοκρατίας (Ειδικές Δι.ατάξεις) 

(1'ΡΟ,ίΤΟΠΟΙητικοΙ) Κανονισμοί του 1991. 

19) Οι περί Aερoδρoμtων (ΓραιtoπoιητικoΙ) Κανονισμοί του 1991. 

20) Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδιχά Μέτρα) Κανονισμοί του 1991. 

21) Οι περί Δημοτικής yπηρεσLας ΚανονισμοΙ του Δήμου Μέσα Γειτονι.άς του 
1991. 

22) Οι περΙ Δημοηκής Υπηρεσίας ΚανονισμοΙ του Δήμου Κάτω Πολεμιδιών 

του 199ι. 

23) Οι περΙ Πετρελαιοειδών (Γροποποιητικο() ΚανονισμοΙ του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και EyyQό.φων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Ή ανάγκη εισαγωγής θεσμών και σvyκεχριμένων μέτρων για τη διασφόλιση 

της αξιοχρατιας και την προστασια της αξιοπρέπειας του πολίτη". 

(θέμα εγγραφέν με εισή'Υηση του Βουλευτή Κο Δώρου Θεοδώρου). (4.7.1991). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) ''Το μέγα. πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντψετώπισή 

του από ης κυπρι.ακές κ~ις". 

(θέμα εγγραφέν με εισι'ιγηση του Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). (4.7.1991). 

3) "Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη 

προσφύγων και η ανάγκη αντψ.ετώπισής του από το κρότος". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρου Θεοδώρου). (4.7.1991). 

4) 'Ή αΙτηση έvtαξης της Κύπρου στην EUΡΩπα'ίκή ΚοινότηΊα και η ανάγκη 

λήψης συγκεκρψΙ""" μtτρων για την προώθησή της". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικο'ύ Εκπροσώπου του Σ. Κ. 

ΕΔΕΚ χ. TIDnι XατtI\δημ",ρ!<nι). (4.1.1991). 
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5) "Οι αρχαιολογικοί θησαυροί και 11 πoλ~τιστική κληρονομιά ττις Kίmρoυ και 

τι ανάΥχΤΙ για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξτις και προστασίας τouςM. 

(Ε*μα εΥγραφέν με εισήγηστι του Βουλευτή κ. Ανδρέα Xρtστoυ). (19.9. 1991). 

6) ''Τα πολλαπλά προβλήματα που αvτιμ.eτωπ{ζouν o~ Κύπριοι απόδ11μοι της 

ΝοτΙΟυ Αφρικής". 

(θέμα εΥγραφέν από το Βουλευτή κ. Αυγερινό Ωαπαρέ). (19.9.1991). 

7) 'Ή απόφαση για ακύρωση του διορισμού του Αρχιμανδρ(τη ΙωάΝVΗ 

Μαλλουρή στη θέση του υΠΕUΘΎΝoυ για θέματα θρησκευτικής διαφώτισης 

της Εθνικής Φρουράς και οι ευθύνες της κυβέρντισης γενικά και ειδικά του 

Υπουργού Άμυνας για την απόq:αση αυτή που πλήπει την ενότητα του 

λαού". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήΥτιση του Βουλευτή κ. Χρ!.στου Ωουργουρ(δ11). 

(19.9.1991). 

(Ώρα λήξης, 5.20 μ.μ.) 

Οι ακόλOUΘOΙ Βουλευτές υπέΥιιαψαν τον κατάλογο των χαQόντων με αλφαΙΙη

τική σει@ά : -

Αγαπίσυ Γιαννάκης 

ΝΥγελίδου KλαΙρrι 

Αντωνίο" Αβραάμ 

ΓεωργΙσu Ανδρέας 

ΓεωργΙΟυ Αριστοφάνης 

ΓιάΥΚΟ\J ΚΙχης 

ευσταθΙΟιι Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

θeοδουλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Kατσoυρl.δης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληριδου ΚαΙτη 

Koντl.δης Δημήτρης 

Κουχοuμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού ΜιχαλάΚl1ς 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρ(δης Βάσος 

Μαχρ(δης Ισιδωρος 

Μαρκιδης Αλέκος 

Μάtσης Ιωάνντις 

Μαυροκορδάτος XρΙσtoς 

ΜLχαηλΙδης Θάσος 

Μουοι.ούπας Νίκος 

Moiισxoς Ανδρέας 

Παναyt.δης Κίμων 

ΠαπαγεωργΙου Παύλας 

Πα.παρές Auyερινός 

ΠoUΡγoυρ(δης Χρίστος 

πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

ΣυλλούρTlς Δημήτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγι.άννης Σοφοκλής 

Χριστοδοuλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόψιας Δllμήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρuoοστόμου Διόφαντος 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο ''Ο περΙ Εγγυήσεως της Xρτιματoδoττiσεως της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κ'ύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1991" κα~ ψήφισή το\! 
σενόμσ. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού του 
Κυπριακού OQ'yανισμoύ Αθλητισμο':' Νόμος (Αρ. Ι) του 1991" και ψήφ!.O'fι 
του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 42) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με «ρ. 35 του 1991). 

4) Έκθεση για το voμoσχtδLO ''Ο περΙ Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Aνtι· 
κειμένων ΩcΌ Πολύτιμα Μέταλλα Νόμος του 1990" και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχtδLO "Ο περί Ειδικεύσεως Συμ..-τληρωμ.σnκής Πι.οτώ. 
σεως (ΓαμεΙΟ Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 1991 ", οι σύντομες παρατη
ρτ'ισεις της κ. Ρ. Κατσελλή που ακολούθησαν και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 

16το\l 1991). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κυρωτικός της Ευρωπα'ίκ'ής Συμβάσεως επί 
της Διασυνοριακής Τηλεοράσεως Νόμος του 1991" και ψήφισή .ου σε νόμο. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί ΕλεΥκτιχής Υπηρεσίας - θέσεις προ"ί
σταμένσιι Ελέγχου. ΠΡO·ίσtαμένoυ Τεχνικού Ελέγχου και Επι,θεωρηπΊ ΤεχνloΚoύ 
Ελέγχου (Σχέδια Υ πηρεσ(aς) κανονισμοι του 1991" και tyκQwή τους. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδLO "Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Κατα
ναλώσεως (Γρoπoπoιηtικός) (Αρ. 7) Νόμος του 1991", οι σίινtoμες παρατη
ρήσεις το" κ. Ν. MO\JOLOίIττa που ακολούθησαν και ψήφισή το" σε νόμο (με 
αρ. 4 το" 1991). 

9) Κατάθεση Noμoσχεδtων και EΎΊ'Qά<ρων. 

10) Έρωτήσεις βουλευτών (Οι ανι.σόπεδες δισβάσεις στον αυτοκινητόδρομο 
Λευκωσίας-Λεμεσού - Οι ενστάσει.ς που υποβλήθηκαν κατά του νόμου περί 

πoλεoδoμlας). 

Ι 1) Απαντήσεις ΥπουρΥών Ot EQωτι'ισεις Βο"λευτών (Η στέ'Υαση προσφύγων Ot 

κυβερνητικούς οικισμούς της Λεμεσού -Τα αναπτυξιακά έργα και οι δρόμοι 
ΠύρΥου-Κάμποu-Λευκωσ(aς και ΓΕΡΑXι.ών-Kiικκou). 

12) Οι αγορεύσεις των κ. Δ. θεοδώρον και Γ. ΑΥαιι:Ι:Ο" πάνω στο θέμα "Η 

ανάγκη εισαγωγής θεσμών και C1\I)'ΚεΚριμένων μέτρων γι.a τη διασφάλι.ση της 

αξι.οκρατ(aς και την πρoστaa(a της αξι.οπρέπει.ας του πολίτη", του οποίου η 

cn.(ήτηoη θα ΣVΝΕΧι.στεί κατά την επόμεντι συνεδρ(aση. 

13) Διεξαγω-γή cn.(ήτησης [Ρ. Κατσελλή, Χρ. Σολωμής, Κ . Παναγίδης, προε
δρεύων (Γλ. Κληρίδης), Α. Xρtστ"oυ, Α. Μαρκίδης, Γ. ΑΥαπίου) σχετικά με 

το αν τα θέματα πο" εγγράqx>vtαι στο KtφάλoLO Δ' πρέπει να O1Jζηtoύνtαι 
απε\Jθειας από την ολομέλεια της Βονλής ή να παραπέμπονται προηγου

μtνως για εξέταση στις αρμόδιες Κοινοβο"λευτικές επιτροπές. 

Τιμή: SOσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ· ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση Ι 7ης Οκτωβρίου 199] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡ1ΔΗΣ) 

('Ωρα έναρξης: 4.23 μ.μ.) 

(AQ.6) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. Παρακαλοitvtαι οι 

έντιμοι κυριοι γραμματείς να δια."tιστώσουν αν υπάΡΧΗ α..-ιαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ ) 

Υπάρχει ο...-τορτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Εφόσον υπάΡΧΗ απαρτία, αρχt.ζoυμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασι.α. 
Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α' είναι ''Ο περί Νομικών Προσώπων Δημόσιου 

Δικαίου (ψήφιση προυπολογωμών) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1989", παρακαλώ 
τον Πρόεδρο tll; αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ειτιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 
της Επιτ(lοπής στη Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛεΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEIΤAI ''Ο 

Π ΕΡ ί ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣ ΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ (ΨΗΦΙΣΗ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMΩN) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1989" 

Παllόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας ΓεωργΙου 

Γιαννάκης κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλOγΙOμoύ μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 9 

(315) 



316 

Οκτωβρίον του 1991. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους εκ.,τρόσωποι ΤΟ\l Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός το\l υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟ\J είναι 11 τροποποίηση της βασικής νομο
θεσίας για τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίο\! (ψήφιση προυπολογισμών), ώστε 

το ταμείο δημόσιων δανείων να εξαιρεθεί από την υποχρέωση κατάθεσης το\! πρου. 

πολΟΥισμο\ι του στη Βουλή για ψήφιση με το δικαιολογητικό ότι τα περισσότερα 

σχέδια δανειοδότησης από το Ταμείο αυτό παρουσιάζονται σε ΕΠιμέρους Κεφάλαια 

Ίου προυπολΟΥιομο\ι Aναπrύξεως. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού δε συμμερΙ

ζεται τους λόγους για τους οποΙους ζητ εί.ται τι π ιο πάνω εξαίρεση, επειδή τι Βουλή 

θα στερηθεί της εuχαιρίας να έχει πλήρη και ολοκληρωμένη εικόνα των δημόσιων 

δανείων που χορηγούνται από το εν λόγω Ταμείο, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την απόρριψη του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχιjς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλτιτές επί θέματος αρχιjς. παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύρωι γραμματείς να προβούν στη δεύtερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. τι οποία θα 

γΙνει διά αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 1; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Κανείς, κύΡΙΕ Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όλοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 1 απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙηση του Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όλo~, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΤΟ άρθρο 2 απορρίπτεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδt.oυ τι οποία θα γίνει διό 

αναγνώσεως Ίου τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικών Προσώπων Δημόσι.ου 

ΔικαΙΟυ (ψήφιση προυπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει κανείς ο οποίος ψηφίζει υπέρ, το νομοσχέδιο απορρί. 

πτεται. 

Προχωρο'ύμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 2 που είναι 
~o περί Νομικών Προσώπων ΔημόσLOυ Δικαίου (ψήφLOη πρου..-τοlΟΥισμών) 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1990". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώΟΗ την Έκθεση της Ε..-ΤΙ1ροπής στη Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΆΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINQBQY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPo·γ ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔlΟ ΠΟΥ TITΛOΦQPEITAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣ ΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ (ΨΗΦΙΣΗ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

ΠαQόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιαχόνο\!, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίο\! 

ΓιαννΔκης Kασoυλtδης 

Νικος Kατσoυρtδης 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μο\!σιούττας 

ΜΔρχος Κ \!πριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβο\!λευτική Επιτροπή Oικoνoμ~κών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πω πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της nou πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 9 
Οκτωβρίο\! το\! 1991. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τοuς εκπρόσωποι το\! ΥπουργεΙΟu Οικονομικών. 

Σκοπός tou νόμοu που προτείνεται εΙναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας για τα νομικΔ πρόσωπα δημόσιου δικαΙΟυ (ψήφιση προυπολογισμών), ώστε το 

Κεντρικό Σφαγείο να εξαιρεθεί από την \!ποχρέωση κατΔθεσης το\! προυπολογισμού 

του στη Βο\!λή για ψήφιση . 
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Η Κοινοβουλευnκή Επιτροπή Οικονομικων κα~ προι.ιπολογισμού, αφού tlaβE 

υπόψη της όη η ζητούμενη εξαίρεση εντάσσεται στα πλαίοιο παρόμοιας εξαίρεσης 

που έγινε για όλα τα άλλα νομικά πρόσωπα που τα διοικητικό Ίους συμβούλια είναι 

εκλελεγμένα σύμφωνα με τις διατάξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων. ομόφωνα 

εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο . νοουμένου ότι ο προϋπολογισμός του 

εν λόγω νομικού προσώπου θα κατατίθεται στη Βουλή για σκοπούς ενημέρωσής της. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχή;,;: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές Ε..ίί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδιου η οποία θα 

γίνει διό αναγνωσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Π ΡΟΕΔΡ ΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο ι εγκρl-Οε{: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο! εγκρίνΕΤαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Π ίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εΥκριθε(: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 2 εΥ.ι.ρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου η οποία θα γίνει διά 

αναγνώσεως του τ(τλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο :τερί Νομικών Προσώπων Δημόσιου 

Δικαίου (ψήφιση Προυπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 199 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεΙ σε Νόμο; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε Νόμο. 

Το τρίτο. τέταρτο και πέμπτο θέμα δε θα συζητηθούν σήμερα, διότι δεν έχουν 

κυκλοφορήσει οι Εκθέσεις των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Ε:τιτροπών 48 ώρες 

πριν από τη συζήτηση . 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 6 που είναι 

''Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 41) του 1991". Παρακαλώ 

τον Π ρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επηροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

της Επιτροπής στη Βουλή. 
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Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ OIKONOMIKQN ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ! ''Ο 

Π ΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ προ·γ·Π ΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 41) ΤΟΥ 
]991" 

Παeόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Κί.κης ΚαζαμΙας 

Νίκος Μουοιcύττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η :<οινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμ
βρίου και 7 Οκτωβρίου 199], Σης συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς του 

υπό εξέταση νομοσχεδιου. 

Με το νόμο που πρoτεΙνετα~ σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού 07],295 για την αγορά και 
εγκατάσταση ηλεκτρονικών συστημάτων ελέγχου της ώρας προσέλευσης στο χώρο 

της εργασίας και αναχώρησης από αυτόν των δημόσιαι\' υπαλλήλων (δαπάνη ύψους 

(143.650) και για την αγορά ειδικού εξοπλισμού φωτογράφησης των εντύπων του 
φόρου προστιθέμενης αξίας που για σκοπούς ελέγχου θα υποβάλλονται στα 

κεντρικά γραφεία της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (δαπάνη ύψους 

:Ε27,645), 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρΟϋπολογισμού, αξιολογώ

ντας τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της. συμφωνεί με την έγκριση της ζητoύ~ 

μενης πίστωσης για την αγορά του ειδικού εξοπλισμού φωτογράφησης των εντύπων 

του φόρου προστιθέμενης αξίας. Η Επιτροπή EVΤO\IΤOις δεν μπορεί σ' αυτό το 

στάδιο να συμφωνήσει (Πην έγκριση του ποσού των (143.650 για την αγορά ηλεκ

τρονικών συστημάτων ελέγχου της ώρας προσέλευσης στο χώρο της εργασίας και 

αναχώρηση; από αυτόν των δημόσιων υπαλλήλων, γιατί αναμένεται ακόμη η έκθεση 

αξιολόγησης των αποτελεσμάτων του πρώτου χρόνου λωουργίας της πενθιjμερης 

εβδομάδας εργασίας στη δημόσια υπηρεσία που, όπως είναι γνωστό, έχε~ εφαρμοστεί 

σε δοκιμαστική βάση με τη δέσμευση των αρμοδίων να Ε.ι"tανέλθουν με τα τελικά 

συμπεράσματα που θα εξαχθούν από τη δοκιμαστικ'; περίοδο της εφαρμογής της. 

Με βάση τα πιο πάνω η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα τον υπό συζή

τηση συμπληρωματικό προϋπολογLOμό και ομόφωνα εισηγείται στ11 Πουλή την 

Ψι'!φισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο 

:τερί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 36) του 1991 ", 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχiις; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντψοι 

κύριοι γραμματεΙς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου τι οποία θα 

γίνει διό αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμι.ο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο Ι εγκριθεΙ: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί27.645 

για τη χρήση του έτους που λήΥΗ σης 31 Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 εγκριθεί: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην ΤΡΙΤ1Ί ανάγνωση του νομοσχεδΙΟ" η οποία θα γ(νει διά 

αναγνώσεως του τ(τλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αuτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Σνμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (ΑΡ. 36) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπαρχει αντίρΡ1ΊΟ1Ί όπως το νομοσχέδιο θεσπιστε( σε Νόμο: 

Μη υπαρχούσ1Ίς αντιρρήσεως το νομοσχέδιο θεσπιζεται σε Νόμο. 

Το έβδομο και το όγδοο θέμα δε θα σνζηττιθούν σήμερα. διότι δεν έχονν κuκλo-

φορήσει οι Εκθέσεις των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 48 ώρες πριν από 
τη συζήτηση. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξ1Ί. το υπ' αρ. 9 πον εΙναι 
''Ο περΙ Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) Νόμος του 1990". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευnκής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Επιτροπής στη Βουλή. 
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εΥ, ΕΥΣΤΑθιον: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠ IΤΡΟΠ ΗΙ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔ ΙΩ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΤΕΚΝΩΝ (IvrrENEIA ΚΑΙ 

ΝΟΜΙΚΗ νΠΟΣΤΑΣΗ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

Πα~ν1:ει; : -

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

ΚαΙτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Πα..-τογεωρΥίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αρωτοφάνης ΓεωργΙου 

Μάρκος Kυπριανoiι 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Ε,ί1:ΙΊροπή Νομικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 

σε επτά συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιουνίου, σης 4 και Ι 1 
Ιουλίου. στι.ς 19 και 26 Σεπτεμβρίου και στις 3 και ΙΟ Οκτωβρίου 199 Ι. 

Στα πλαίσια της ΕV1lμέρωσής της για το πιο πάνω νομοσχέδιο η Επιτροπή ε(χε 

την ευκαιρία. να ακούσει τις απόψεις του Υπουργού Δικαιοσύνης και των εκπρο

σώπων του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου 

Δικηγορικού Συλλόγου, του Συvτoνιστικoύ Φορέα για τα Δικαιώματα της Γυναίκας, 

καθώς και γυναικείων οργανώσεων, οι οποίοι υπtβαλαν στην Ε.-τιτροπή και 
γραπτώς τις (l;"'tόψεις και τις παρατηρήσεις τους για τη βελτ(ωση του υπό αναφορά 
νομοσχεδΙου. 

Με το νόμο που προτεΙνεται σκοπείται η ρύΟμιση των θεμάτων που αφορούν 
τη συγγένεια και τη νομική υπόσταση των παιδιών που γεννιούνται με ή χωρΙς γάμο 

τω\' γονέων τους με βάση τις σύγχρονες αvτιλήψεις και τα σύγχρονα δεδομένα. 

Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ρυθμtζoνται μεταξύ άλλων οι 
βαθμοΙ σuyγένειας, η πατρότητα και οι τρόποι απόδειξης και τεκμηρLωσής της, η 

εκούσια και η δικαστική αναγνώριση τανου και τα αποτελέσματά τους. 

Η Κυπριακή Δημοκρατ(α το 1979 i'."uρωσε με νόμο (Νόμος Αριθμός 50 του 
1979) τη Σύμβαση του ΣυμβουλΙου της Ευρώπης για τη Νομική Κατάσταση των 
Εξώγαμων Τέκνων, αναλαμβάνοντας την υποχρέωση να προσαρμόσει το δικαιό της 

προς τις διατάξεις της σύμβασης. Με την υπό αναφορά σύμβαση καΟορ[ζεται το 
γενικό νομικό πλαΙσLO αλλά όχι κάι οι διαδικασLες για την αγαγνώριση εξώγαμων 
τέκνων. 

Με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. με το οποίο επιδιώκεται ο εκσνγχρονωμός του 

οικογενειακού μας δικαΙου στον ευαίσθητο αυτό τομέα, καθορίζονται και απλο
πoιoυvτ«ι οι σχετικέ; διαδικασΙες, προβλέπεται για πρώτη φορά 11 δυνατότητα εκού
σιας αναγνώρισης τέκνου επιπρόσθετα από τη δικαστική αναγνώριση, καταργείται ο 

όρος "εξώγαμο τέκνο", ενώ εναρμονίζεται το δίκαιό μας με τις πρόνοιες της ενρω
παΊ:κής σύμβασης, τις νέες ρυΟμΙσεις του ελληνικού αστικού κώδικα που έγιναν το 
1983. τη νομολογία των δικαστηρίων μας και τις σύχρονες αντιλήψεις γύρω από το 
θέμα. 
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Ειδικότερα, στο υπό εξέtαΟll νομοσχέδιο. όπως κατατέθηκε από την Εκτελε

στική Εξουσία, πρoβλ~πoνται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα; 

(α) Καθορίζεται 11 συΥΥέvtια εξ α(ματος σε ευθεία και πλάγια γραμμή και οι 
βαθμοί σuyyένειας. 

(β) Η συγγένεια με τη μητέρα και τους συγγενείς της δημιουργεΙται με τη 

γέννηση του τέκνου, ενώ 11 συγγένεια με τον πατέρα και τους συγγενείς 
του συνάγεται από το γάμο των γονέων Τι δrιμLOυργεΙται με την εκοίισι.α ή 

δικαοηκή αναγνώριση. 

(Υ) Την ιδιότητα χά.ιίΟΙΟU παιδιού ως τέκνου γεννημένου σε γάμο μπoρt:ί να 

την προσβάλει ο σύζυγος της μητέρας, οι γονείς του συζύγου. το παιδί, 11 
μητέρα και ο πρώτος σύζυγος της μητέρας υπό ορισμένες προυποθέσεις. 

Το δικαίωμα για προσβολή της πατρότητας τέκνου αποκλείεται μετά την 

πάροδο ορισμένου χρόνου. 

(δ) Παιδί που γεννιέτα~ χωρίς γάμο των γονέων του σε περΙΠτωση αναγνώ

ρισης της πατρότητας αποχτά αναδρομικά από τη γέννησή του την ιδιό

τητα τέκνου γεννημένου οε γάμο και εξομοιώνεται με τα παιδ ιά που 

έχουν γεννηθεί ύστερα από νόμιμο γάμο. 

(ε) Π αιδί που γεννιέται χωρίς οι γονεΙς του να έχουν παντρευτεί μπορεί να 

αναγνωριοτεΙ με εκούσια ή δικαστική αναγνώριση. rLG την εκούσια 

αναγνώριση από τον πατέρα ή τους γονείς του. η οποία δεν μπορεί να 

ανακληθεΙ, απαιτείται η συναίνεση της μητέρας. 

Με το υπό ψήφιση νομοσχέδιο καταργείται μια θεσμική δυσμενής 

διάκριση που ίσχυε μέχρι σήμερα οε βόρος των παιδιών που γεννήθηκαν 

χωρίς γάμο των γονέων τους και των συγγενών τους από την πατρική 

γραμμή. 

Υπενθυμίζεται όη τα παιδιά αυτά δεν εΙχαν κανένα κληρονομικό 

δικαίωμα στην πατρική περιουσία και δεν μ...ορούσαν να κληρονομήσουν 

τα αδέλφια τους που προέρχονταν α..ό νόμιμο γάμο των γονέων τους. 

Εξάλλου με το νoμ~κό καθεστώς που ίσχυε μέχρι σήμερα οι δυνατό

τητες διεκδίκησης και αναγνώρισης της πατρότητας Τ;ταν περιορισμένες, 

αφού οι ισχύουσες νομικές ρυθμίσεις δυσκόλευαν τα επηρεαζόμενα 

πρόσωπα να διεκδικήσου.ν τα δικαιώματα που τους παρέχει ο νόμος, 

ενώ. σύμφωνα με το υπό α\'(1φορά νομοσχέδιο, την πατρότητα μπορεί 

τώρα να διεκδικήσει όχι μόνο η μητέρα του παιδιού αλλά και το ίδιο το 

παιδί μετά την ενηλικΙωσή του. καθώς και άλλοι συγγενείς του σε 

ορισμένες περιπτώσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού υιοθέτησε ως O~μα αρχής τους 

σκοπούς και _ις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟ1J, προχώρησε στην κατ' 

άρθρο εξέτασή του, κατά την οποία προέκυψε η ανάγκη για ορισμένες τροπολογίες. 

Συγκεκριμένα , η ε...ιτροπή έκρινε ότι αρμόδιο για τα θέματα της συΥγένειας και της 

νομικής υπόστασης των τέκνων πρέπει να είναι το οικογενειακό δικαστήριο κάθε 

επαρχίας αντί το επαρχιακό δικαστήριο. 
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Επίσης, 11 πλε~Oψηφία των Μελών της Ε.,.ιτροπής πρότεινε την αύξηση των 
προθεσμιών μέσα <ΠLς οποιες το παιδί μπορε' να διεκδιχτΊσει την αναγ\'ώρLOη της 

πατρότητας, χαθώς και των προθεσμιών για την προσβολή της πατρότητας, γιατί 
έκρινε ότι αυτό αποτελεί μέτρο επιεΙκε ιας που δΙΕυκολύνει την άσκηση του σοβαρού 

αuτoύ δικαιώματος της αναγνώρισης της πατρότητας. 

Στο σημείο αυτό το Μέλος της Βουλ1\ς ΚαΙτη Κληρίδου εξέφρασε τη δι.αφωνία 

της, για λόγους αρχής αλλά και oooLας, με την ησήγηση της πλεΙΟψηφίας της 

Επιτροπής για ανξηση των χρονικών αυτών περιθωρίων και τάχθηκε υπέρ της 

περαιτέρω μείωσής τους με την αιτιολογΙα ότι τα θέματα αυτά πρέπει , λόγω της 

σοβαρότητάς τους. να διευθετούνται το συντομότερο δυνατό προς όφελος του 

παιδιού. 

Τέλος, 11 Επιτροπή Νομικών θεώρησε απαραίτητη τη συμπληρωση του υπό 

εξέταση νομοσχεδίου με την προσθήκη νέων άρθρων, τα οποία καταργοuν τον περί 

Εξώγαμων Τέκνων Νόμο. προνοοuν για τη ρίlθμιση των εκκρεμών υποθέσεων, 

διαφυλάσσουν το xuρoς των πράξεων που έγιναν ή των δι.αταγμάτων που έχουν ήδη 

εκδοθεί με βάση τις πρόνοιες του πι.ο πάνω νόμου και ορι.ζουν ότι οι προθεσμίες 

που προβλέπονται στο υπό αναφορά νομοσχέδLO για την ενάσκηση δικαιωμάτων ή 

για τη λήψη μέτρων αρχίζουν από τη δημοσίευση του προτεινόμενου νόμου, ώστε να 

δοθεί η δυνατότητα σε κάθε ενδιαφερόμενο πρόσωπο να διευθετήσει την προσωπική 
και οικογενειακή του κατάσταση ανεξάρτητα από την ηλικία του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, η οποία τροποποίησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο ,ιε βάση τις πιο πάνω θέσεις της και της οποιο.ς τα Μέλη επιφυλάσσο

νται να εκφράσουν τις απόψεις τους στα επιμέρους ζητήματα που έχουν εγερθει, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βοuλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει λεκτικά και 

νομοτεχνικά δι.ατυπωθεί, με την προσδοκία ότι αυτό θα συμβάλει στην xatoxuρωoη 

πάνω σε δίκαιη και ισότιμη βάση των δικαιωμάτων των παιδιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥ:ΣΤΑθΙΟΥ: 

KugLE Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

Εκείνο που θα ήθελα να πω, κύΡΙΕ Πρόεδρε και κύριοι σuνάδελφoι, είναι ότι 

πρόκειται για ένα πραγματικά θεσμικό νομοσχέδιο που θέτει τέρμα στις φοβερές 
δυσμένειες ποιι ακολουθούσαν τη ζωή μιας ομάδας ανθρώπων για πολλούς-πολλούς 

τώρα αιώνες. Δυστ-υχώς η νομοθεσία η οποία επικρατούσε μέχρι σήμερα, μια νoμa

θεσΙα ποιι ίσχυσε για δύο χιλιάδες και περωσότερα τώρα χρόνια, πήρε τη μορφή του 

Βυζαντινορωμα·ίκού Δικαίου και έφθασε μέχρι τις μέρες μας στιγματίζοντας 

ορισμένοιις ανθρώποιις ως εξώγαμους, περιορίζοντας τα δικαιώματά τους και 

πικραΙνοντας ακόμα περισσότερο τη ζωή τους. 

Ξέρoιιμt δε όλοι μας, και αιιτό δεν είναι μυστικό, ότι τα παιδιά αυτά ήταν τα 

παιδι.ό γονιών ποιι είχαν θυματοποιηθεί α..-τό όχι επιθ"Uμητές καταστάσεις που 

επικρατούσαν ορισμένες εποχές και έτσι εκτός από τα παιδιά τα οποία γεννιούνταν 
και στιγμάτιζαν τη ζωή των γονιών τους. τα παιδιά αυτά ζούσαν κάτω από οικονο

μικές, περιουσιακές και άλλες δυσμένειες. Η χειρότερη δυσμένεια βέβαια ήταν το 

στίγμα το ηθικό το οποίο τους ακολουθούσε σε όλη τους τη ζωή. 
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Με τον προτεινόμενο υπό ψήφιση νόμο αίρονται αυτές οι ανισότητες Τι αν δεν 

εξοβελΙζονται εντελώς, εν πάση περιπτώσει δίνεται η ευκαιρΙα να απoδε~χθεΙ η 

πατρότητα πολύ πιο εύκολα κα~ με καΟορισμένο τρόπο και όπως αναφέρεται. το 

αποτέλεσμα της αναγνώρισης θα είναι η πλήρης ιξομοίωση της θέσης του παιδιού με 

εκείνο που ΕΠικρατούσε να λέγεται "δ ικαιώματα του νόμιμου παιδιού" στο 

παρελθόν. 

Έτσι από σήμερα καταργείται ακόμα και ο όρος εξώγαμο τέκνο και πιστεύ

ουμε ότι η Βουλή με την επιψήφιση του προτεινόμενου νόμου συμβάλλει αχόμα με 

ένα θετικό βήμα στον εκσυγχρονισμό του οικογενειακού μας δικαίου, όπως ξεκίνησε 

να γίνεται με την τροποποίηση του νόμου περί γάμου και Τ(1ν δικαστηρlων, την 

εποχή εκείνη, με τις σχέσεις γονέων και τέχ,ιων και με το τρίτο αυτό νομοθέτημα το 

οποίο αποτελεί ακόμα ένα Ε.;-τιπρόσθετο απόκτημα της νομοΟεσΙας της κυπρι.ακnς 

ΔημοκρατΙας. 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε..-τιτροπής είναι ομόφωνη, 

δε νομίζω ότι θα υπάρχουν ομιλίες επί θέματος αρχnς, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι 
υπάρχουν ομιλητές επΙ θεμάτων τα οποία προέκυψαν κατά τη συζ1ίτηση του νομο

σχεδΙου. 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑπιον: 

Από τη θέση μου, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Περιττό να τονΙσω ότι δε συμφωνούμε λιγότερο με τις απόψεις του κ. Ευοτα

θΙου. γιατί συμμετείχαμε στην προετοιμασία αυτσύ του νομοσχεδίσυ το οποΙΟ 

βρίσκεται μπροστά σας. Το θεωρούμε πολύ προοδευτικό νομοσχέδιο και θέτει τέρμα 
σε μια κακή κατάσταση που επικρατούσε παγκόσμια και στη χώρα μας, και αυτό 

χάρη στη σύμβαση την οποία υπογράψαμε το 1979. γιατί μέχρι εκείνη την εποχΤ! τα 
εξώγαμα τέκνα είχαν δικαίωμα Q.r-τό τον πατέρα τους μόνο διατροφής μέχρι ενηλι

κιώσεώς τους. Σήμερα και κοινωνικά αποκαθίστανται αλλά και οικονομικά, γιατί 

κληρονομΟύν τους γονεΙς τους. συμπεριλαμβανομένου και του πατέρα τους. 

θέλω να επισημάνω μια δυσκολία η οποία μπορεί να εμφανιστεί στην πορεία 

της εφαρμογής αυτού του νόμου και είναι το θέμα του οικογενειακού δικασnιρΙoυ. 

Σωστά έχουμε εισηγηθεΙ το αρμόδιο δικαστήριο στις περι..'tτώσεις αυτές να είναι το 

οικογενειακό δικαστήριο. Δυστυχώς όμως τα οικογενειακά δικαστήρια εΙναι ολιγο

μελή και δεν υπάρχουν σε όλες τις πόλεις. Υπάρχει ένας δικαστής για τρεις επαρ
χίες και άλλος ένας για άλλες τρεις. Και το δικαστήριο το οποίο επιλαμβάνεται 

σοβαρών υποθέσεων είναι δικαστήριο για όλη την Κύπρο. Και -ήδη εΙναι πολύ 

απασχολημένο με τις ήδη υφιστάμενες Υαμικές και άλλες διαφορές που του έχουν 
ανατεθεί από τους μέχρι σήμερα ψηφισθέντες νόμους. Πολύ φοβούμαι ότι με τον 

όγκο της εργασίας η oπol.α θα δημιουργηθεί με την ψήφιση αυτού του νόμου, το 
δικαστήριο αυτό θα καταστεί ανίκανο να ανταποκριθεί γρήγορα στις απαιτήσεις 
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αυτού του νόμου. Γι' αυτό εισηγούμαι ότι πρέπει σε κάποιο στάδιο 11 Doυλή να 
ασχοληθεί σοβαρό με τη διεύρυνση αυτών των δικαστηρίων γιατί αν σκοπός αυτο"ύ 
του νόμου εΙναι να δώσουμε θεσμούς, θέσμια στους ανθρώπους οι οποίοι τα χρειά

ζονται. νομίζω ότι πρέπει να εξασφαλίσουμε και τις προυποθέσεις γρήγορα να 
αποκτήσουν εκείνα τα οποία τους δίνει ο Νόμος μέσω των κατάλληλων δικαστη
ρίων . 

Αυτά, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν και ο κ. ΑΥαπΙου συμφωνεί. θα έλεγα ότι ορθώς το θέμα ανατιθεται στα 
OιχOΎfνει.ακά δικαστήρια. διότι είναι θέμα ΟΙΚΟΥενειακσύ δικαίου, αλλά θα έπρεπε 
να εξουσιοδοτησουμε την Επιτροπη NO~ιLκών να παρακολουθεί την κατάσταση και 

αν βλέΠΕΙ ότι λόγω σωρείας υποθέσεων καθυστερεί 11 εκδικαση, τότε να επαναφέρει 
το θέμα στη Βουλή για να δούμε τι μέτρα πρέπει να ληφθούν ούτως ώστε να μη γίνει 

αυτό που φοβάται ο κ. Αγαπ(ου, δηλαδή καθυστέρηση εκδίκασης υποθέσεων. 

Η δεσποινίς Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω σ..ίλώς μια παρατήρηση. Οπωσδήποτε και 

εμεις, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, χαιρετίζει αυτή την τροποποίηστι του νόμου. 

Ήθελα απλώς να κάνω μια διευκρίνηση. Εδώ που λέει ότι τάχθηκα υπέρ της περαι

τέρω μείωσης των προθεσμιών. Κατ' ακρΙβειαν η θέση μου ήταν ότι θα t.-τρεπε να 

μείνουν οι προθεσμίες όπως ήταν στο νομοσχέδιο. Εν πάση περιπτώσει. είναι μια 

λΕΠτομέρεια και η ουσία είναι ότι έχει περάσει ο Νόμος και έχει γίνει πρόοδος οε 

αυτό τον τομέα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ : 

Από τη θέστι μου , κύριε Π ρόεδρε , οπωσδήποτε και το Δημοκρατικό Κόμμα 

χαιρετίζει αυτό το τόσο βασικό νομοσχέδιο που είναι ένα βήμα προς τον εκouγχρο
νισμό του οικογενΗακού δικαίου. θ~λoυμε να πιστεύουμε ότι θα ακολουθήσοιιν και 

άλλα νομοσχέδια ούτως ώστε να συμπληρωθεί ο εκσυγχρονισμός. Ο:τωσδήποτε με 
αυτές τις θεσμοθετήσεις, διότι έχουμε θεσμοθετήσει και προηγουμένως τη γονική 

μέριμνα και όχι τη μ~ρφνα μόνο από τον πατέρα προς τα τέκνα. τα οικογενειακά 

δικαστήρια θα έχουν φόρτο εργασίας και έτσι όχι μόνο η Βουλή αλλά και η κυβέρ
νηση εγκαίρως να έχει υπόψη της ότι επίκειται φόρτος εργασίας σε αυτά τα δικα
στήρια και να φροντίσει να κάμει τις πρέπουσες εργασίες ούτως ώστε να τα επαν

δρώσει επαρκώς για να μη :ταρουσιάζονται καθυστερήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν είχα αναφέρει η Βουλή να παρακολουθεί. δεν εννοούσα ότι η κυβέρνηση 

δε θα παρακολουθεΙ Αλλά 11 Βουλή στο ρόλο που πρ~πει να διαδραματίζει. δηλαδή 
να παρακολουθεί όλες τις ενέργειες της κυβέρνησης , αν βλέπει ότι υπάρχει λόγος να 

ε.ίτέμβει. διότι υπάρχει ολιγωρια εκ μέρους της κυβέρνησης, τότε ασφαλώς θα πρέπει 
η Επιτροπή Νομικών να επαναφέρει το θέμα προς Επανεξέταση. 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 
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εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Δηλαδή να εννοήσουμε όη λαμβάνει ενΙολή τι Επιτροπή Νομικών ειδικά να 

παρακολουθεί αυτό το συγκεκριμένο θέμα, κύριε Πρόεδρε: 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ο κ. Ρολόνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρe κα~ εγώ εκ μέρους των Φιλελευθέρων τΊθελα να ΕΠΙΚΡΟ· 

τήσω το νομοσχέδιο αυτό το οποίο είναι εναρμονισμένο με τις ανάγκες της εποχής 

μας απόλυτα. θέλω να πω ότι και εγώ συμφωνώ με το σημείο το οποίο έχει εγείρει η 

δνις ΚληρΙδοu. σχετικά με τη μείωση ή σύντμηση του χρόνου για ενστάσεις πάνω 

στην πατρότητα ή πάνω στην αναγνώριση πατρότητας. Α νηλαμβάνομαι ότι το όλο 

θέμα έχει διευθετηθεί τώρα και ότι έχουν παραμείνει οι αρχικοί χρόνοι που είναι 

στο νομοσχέδιο και επίσης πιστεύω μετά από όσα άκουσα από το συνάδελφο 

κ. ΑΥαπΙου, ότι το σημείο το οποίο έθιξε είναι πολύ σωστό και πρέπει να το παρα· 

κoλoυθτiσoυμε με όλη τη σοβαρότητα, διότι αν δεν παρακολουθηθεΙ επαρκώς, τότε οι 

πρόνοιες του νόμου δεν μπαίνουν σε εφαρμογή. 

EUΧαριoτώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι γραμματε(ς να προβούν στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου η οπο(α θα γίνει διά αναγνώσεως του αριθμού των 

άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuνoπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Συγγένεια. Άρθρο 3. 

Βαθμός συγγένειας . Άρθρο 4. 

Αγχιστεία. Άρθρο 5. 

Τεκμήριο καταγωγής α..-τό γάμο. Άρθρο 6. 

Σύγκρουση τεκμηρίου. Άρθρο 7. 

Προσβολή της πατρότητας. Άρθρο 8. 

Κρίσιμο διάστημα σύλληψης. Άρθρο 9. 

Ικανότητα προσβολής ι&ότητας τέκνου ως τέκνου γεννημένου σε γάμο. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 10 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούοης ενστάσεως , τα άρθρα Ι έως 10 εγκρίνονται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

ΠεριορισμοΙ προσβολής πατρότητας. 'Αρθρο 11 . 

Αναδρομική απώλεια ιδιότητας τέκνου που γεννήθηκε σε γάμο. Άρθρο 12. 

Επιγενόμενος γάμος των γονέων. Άρθρο 13. 

θάνατος τέκνου. ΆρΟρο 14. 

Αναγνώριση τέκνου. Άρθρο 15. 

Εκούσια αναγνώριση. 'Αρθρο 16. 

ΔιαδικασΙα εκούσιας αναγνώρισης. Άρθρο 17. 

Προσβολή της αναγνώρισης. Άρθρο 18. 

Προθεσμία προσβολής αναγνώρισης. Άρθρο 19. 

ΔικαστικΊ] αναγνώριση. Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 11 έως 20 εΥκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 Ι έως 20 εγκρΙνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διάδικοι. 'Αρθρο 21. 

Παραγραφή δικαιώματος δικαστικής αναγνώρισης πατρότητας . Άρθρο 22. 

Αποτελέσματα αναγνώρισης. Άρθρο 23. 

Διαδικαστικός κανονισμός. Άρθρο 24. 

Μεταβατικές διατάξεις. Άρθρο 25. 

Κατάργηση. Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΥπαΡΧΕΙ ένσταση όπως τα άρθρα 21 έως 26 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 21 έως 26 εΥκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδίου η οποία Οα γίνε ι διά 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περΙ Τέκνων (ΣυγγένΕια και Νομική 

Υπόσταση) Νόμος του 1991 . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο Οεσπιοτε( σε Νόμο; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως το νομοσχέδιο θεσπΙζεται σε Νόμο. 

Το δέκατο θέμα δε θα συζητηθεί σήμερα διότι δεν έχει κυκλοφορήσει η 'Ε)'.θεση 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 48 ώρες πριν από τη συζήτηση. 

Το ενδέκατο θέμα αποσύρθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΤΟ δωδέκατο θέμα δε θα συζητηθεί σήμερα, διότι δεν έχει κυκλοφορήσει η 

Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 48 ώρες πριν α,τό τη συζήτηση. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το \ιπ' αρ. 13 που είναι 
"Ο κυρωτικός της Σύμβασης (1979) για τη Διαμεθορι.ακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας 
σε Μεγάλη Απόσταση και του πρωτοκόλλου (1984) αυτής Νόμος του 1991 ". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής γα αναγνώσει την 

Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Α. ΑΝΤΟΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΓΓΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑ Ι ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛ ΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEITA! ''Ο 

ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ΤΗΣ ΣΎΜΒΑΣΗΣ (1979) ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΜΕΘΟΡΙΑΚΗ ΡΥΠΑΝΣΗ 

ΤΗ! ΑΤΜΟΣΦΑΙΡΑΣ ΣΕ ΜΕΓΑΛΗ ΑΠΟΣΙΆΣΗ ΚΑ Ι ΤΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ 

(1984) ΑνΤJ-ΙΣ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

l1αρόντες;:-

Αβραάμ Αντων(ου, Πρόεδρος 

Παύλος l1απαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

ΚαΙτη Κληρίδου 

Δημήτρης ΣυλλούΡl1ς 

ΚΙμων Παναγίδης 

Ρένος Πρεντζας 

Η Κοινοβο"λε"ηκή Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα).(οεων μελέ
τηοε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε σuνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Οκτω
βρίο" 199 Ι. Στη ο"νεδρίαση αυτή κλήθη-"αν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπο"ργείο" Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφιΗσεων, οι οποίοι ανέλυσαν τις κυριό

τερες πρόνοιες της "πό αναφορά Σύμβασης και το" Πρωτοκόλλο" της και κατέ
θεσαν συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες αναφορικά με το όλο θέμα. 

Σκοπός το" νόμου 110" προτεΙνετοι είναι η κύΡΝση της Σύμβασης για τη 
Διαμεθοριακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας οε Μεγάλη Απόσταση και του πρωτο

κόλλου της, ΠQυ αφορούν τη μακρο:tρόθεομη χρηματοδότηση το" προγράμματος για 

τη συνεχή παρακολούθηση και εκτίμηση της μι-ταφορας των ατμοσφαιρικών ρύπων 

σε μεγάλη απόσταση στην Ευρώπη στα οποία η Κυπριακή Δημοκρατία αποφάσισε 
να προσχωρήσει με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 35.825 και 
ημερομηνΙα Ι] loυλtoυ 199ι. 

Η επιψήφιση από τη Βουλή του υπό αναφορά νομοσχεδίου επιβάλλεται για την 

κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης και του Πρωτοκόλλου της. 

Με την πιο πάνω Συμβαοη, που συνήφθη στη Γενεύη το ι 979 και τέθηκε σε 
ισχύ το Μάρτιο του 1983, τα κράτη-μέλη αναλαμβάνουν την υποχρέωση της λήψης 
μέτρων για την προοτασΙα του ανθρώπο" και του περιβάλλοντος a..""tό την ατμοσφαι

ρική ρυπανση, συμπεριλαμβανομένης και της διαμεθοριακής ρύπανσης 111ς ατμό

σφαιρας σε μεγό:λη απόσταση. 

Για την επ[τευξη των πιο πάνω στόχων τα συμβαλλόμενα μέρη ανταλλάσσουν 

πληροφορlες, εφαρμόζουν Τη\' κατάλληλη πολιτική και τεχνολογία και συντονίζουν 
τις δραστηριότητές τους για την καταπολέμηση στο μέτρο του δυνατού της ε-.αιο

μπής ατμοσφαιρικών ρύπων που μ..""tορεί να έχουν Ε.ι""tιζήμιες επl .... -ττώσεις στο περι
βάλλον. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια τα κράτη-μέλη υπογραμμίζουν την ανάγκη 
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εφαρμογής του υπάρχοντος συντονισμένου προγράμματος επΙβλεψης χα~ εκτΙμησης 

της μεταφοράς των ατμοσφαιρικων ρυπων σε μεγάλη απόσταση στην Ευρώπη 

(ΕΜΕΡ) και τονίζουν τη σημασία του καθορισμού των πλαισίων ενός συντονι

σμένου προγράμματος για τη συνεχή επίβλεψη του περιβάλλοντος που θα έχη ως 
βάση τα εθνικά περιφερειακά, υπο.."tεριφερειαχά και άλλα ισχύοντα ή μελλοντικά 
προγράμματα. 

Στην εν λόγω Σύμβαση προβλέπονται οι υποχρεώσεις του εκτελεσtικυύ .ης 
οργάνο\l. που το αποτελούν οι αντιπρόσωποι.ων συμβαλλόμενων μερών, καθώς και 
της εκτελεστικής γραμματείας της Σύμβασης. Στην ίδια Σύμβαση περιλαμβάνονται 
επΙοης διατάξεις αναφορικά με τη διαδικασία υποβολής προτάσεων για την τροπο

ποΙησή της. τη διευθέτηση διαφορών, την υπσγραψή αποδοχής, προσχώρησης και 
α,τοχώρησης. καθώς και Ίην έναρξη .ης ισχυος της για κάθε συμβαλλόμενο μερος. 

Το Πρωτόκολλο της πιο πάνω Σίμ~σης, 11:011 έγινε στη Γενεύη το 1984, 
προβλέπει τη χρηματοδότηση του συντονισμένου προγράμματος Ε.ι.ίβλεψης και εκτΙ· 

μησης της μεταφοράς των ατμοσφαιρικώ,' ρύπων σε μεγάλη απόσταση στην Ευρώπη 

(ΕΜΕΡ) με υποχρεωτικές ετήσιες εισφορές όλων των συμβαλλόμενων μερών του 

n ρωτοκόλλου τα ΟΠΟί.α βρίσκονται εντός της yεωγραφικ~ς ζώνης των δραστηριο

τ~των του ΕΜ ΕΡ. δηλαδτj της ζώνης η οποία υπόκειται σε συντονισμένη παρακολού

θηση α.ττό τα διεθνή κέντρα του ΕΜΕΡ. Τα διεlJν~ αυτά κέντρα εΙναι στο παρόν 

στάδιο το Κέντρο Συντονισμού Χημικών ΔραστηΡΙOΤ~Tων, ο Κεντρικός Μι>τεωρο

λογικός Σταθμός Aνατoλικ~ς Ευρώπης και ο Κεντρικός Μετεωρολογικός ΣΊαΘμός 
Δuτικής Ευρώπης. 

Οι υποχρεωτικές αυτές Εισφορές, που καλύπτουν τις ετήσιες δα,."tάνες που 

συνεπάγεται το πρόγραμμα εργασίας, συμπληρώνονται με εΟελοντικές εισφορές των 

συμβαλλόμενων μερών 1ί άλλων χωρών. οργανισμών ή ιδuοτών, οι οποιες J.L;"toρoίIv 

να χρησιμοπηιηθούν είτε για τη μείωση των υποχοεωτικών εισφορών είτε για τη 

χρηματοδότηση iOιδικών δραστηριoτ~των που ιντάσσονται στα πλαΙσια Ίου ΕΜ ΕΡ. 

Οι υποχρεωτικές εισφορές των συμβαλλόμενων μεριόν γΙνυνται με βάση ης διατά
ςt. .ς του 1ιαραρτήματος. του υπό αναφορά Πρωτοκόλλου και μ.ιορούν να αναθεω
ρούνται με ορισμένες πρo\)πoOέσ~ις που καΟορίζονται στις διατάξιις του Πρωτο

κόλλου. 

Σύμφωνα με τα στοιχεια :του κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής (l;"tό τους 

αρμόδιους κυβερνητικούς λειτουργούς, η προσχώρηση στην εν λόγω Σύμβαση και 
στο Πρωτόκολλο θα έχει τεράστια οφιλη για την Κύπρο στον τομέα της τεχνογνω-. 

σίας. της πληροφόρησης και ΤΟ\l εξοπλισμού. όσον αφo~ τον έλεγχο της ρύπανσης 
της ατμόσqο.ιρας, έναντι πολύ μικρού οικο\'ομικού ανταλλάγματος i.ιψoυς $295 
ετήσια, που αντιπροοωπεύει την υποχρεUΤΙλή εισφορά στο πρόγραμμα ΕΜΕΡ. 

Παράλληλα, όπως δήλωσαν Οι ίδιnι εκπρόσωποι. η Κύπρος είναι σήμrρa. σε θέση να 

αναλάβει τις υποιρεώσεις που απορ('έουν α:τό την :tροσχωρησή της Μην εν λόγω 

Σύμβαση και στο Πρωτόκολλη και προς την xorcύOuvot] αυτή οι αρμόδιες υ;τηρεσίες 

επανδρώνονται με εξειδικευμένο προσωπικό. 

Η Κ-:ιινοβ(ιυλιυτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινω,'ικών Ασφαλίσεων, 'ULC'Ot

τώντας τους σκοπούς και τις ε.."tιδιωξεις της υπό (("αφορά Σύιιβασης και του 

Πρωτοκόλλου της και λαμβάνονως ιδιαίτερα υπόψη τα ευιργετικά αποτελέσματα 

που Οα έχει η προσχώρηση της Κύπρου σ' αυτά στον τομέα 111; προστασίας του περι
βάλλοντος, ομόφωνα εισηγείται στη ΒΟΗλή την ψηφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωo~ 'ους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν unbρxo\J'V ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλoiινται οι έντιμοι 

κνριοι γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδιου τι 01toιo. θα 

yΙνtι διά αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο Ι εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως , το άρθρο J εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Πρώτος Πίνακας. Μέρος Α. Μέρος Β. Δεύτερος Πίνακας. Μέρος Α, 

Μέρος Β. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση ό::τως το άρθρο 2 εγκριθεΙ; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Σύμβασης και του Πρωτοκόλλου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση το'l) νομοσχεδΙΟυ τι οποία Οα γίνει διό 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρετα~ ως ο Kυρωτ~κός Τl1ς Σύμβασης (1979) για τη 
ΔιαμεθOρ~ακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση και του Πρωτο

κόλλου (1984) αυτής Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντΙΡΡl1ση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε Νόμο; 

Μl1 υπαρχούσl1ς αντιρρήσεως το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε Νόμο κα~ 11 
Σύμβαση κυρούται . 

ΤΟ δtχατο-τtταρtο θtμα δε θα συζητηθεί σήμερα διότι δεν έχει κυκλοφορήσει η 

Έκθεση Τl1ς αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 48 ώρες πριν από Τ,ll συζήτηση . 

Προχωρούμε στο επόμενο θtμα στην ημερήσια διάταξl1. το υπ' αρ. 15. που 
είναι "Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περΙ Αστικής EUΘΊΙΝΗς για ΖημΙΙς από 

Ρύπανση με Π ετρέλαιο του 1969 και του Πρωτοκόλλου αιπής του 1976 (Κυρωτικός) 

και περί Συναφών θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο Τl1ς αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ε,τιτροπής να αναγνώσει Τl1ν Έκθεση της 

Επιτροπής στη Βουλή. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗ! : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΙ rιA ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛQΦOPEΙΤAI ''Ο περl ΤΗΣ ΔΙΕΘΝΟΥΙ IVMBA
ΣΕΩΣ ΠΕΡ Ι ΑΣΤΙΚΗΣ ΕΥθΎΝΗΙ ΓΙΑ ΖΗΜΙΕΣ ΑΠΌ ΡΥΠΑΝΣΗ ΜΕ Γ1ΕΤΡΕ

ΛΑΙΟ ΤΟΥ 1969 ΚΑΙ ΤΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΑΎΤΗΣ ΤΟΥ 1976 (ΚΥΡΩ. 

ΤΙΚΟΣ) ΚΑΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΑΦΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ (τΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1991" 

Παjlόντες:-

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Kλαίρrι ΑΥΥελίδου 

Λώρης Λ υσι.ώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Νίκος Μουοιούπας 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέΤΤιοε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηΚΕ στις 8 Οκτωβρίου 1991 . Στη σuνε· 
δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθ1')Καν εκπρόσω:τοι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων. Επίσης στην Ιδια συνεδρία παρευρέθηκε και ο Βουλευτής 

κ. Σ. Xατζηγ~άννης. 

Με το νόμο που πρoτείνετα~ σκοπείται η τροποποίηση του Κυρωτικού νόμου 

της Διεθνούς Συμβάσεως περί Αστικής Ευθύνης για Ζημιές από Ρύπανση με Πετρέ
λαιο του 1969 κα~ του πρωΤΟΚόλλοl, αυτής το" 1976, ώστε να πεΡΙΟΡLOτεΙ ο βαθμός 
κατά τον οποίο αποφάσεις αλλοδαπών δικαστηρίων πο" επ~δικάζoυν αποζημιώσεις 
για ζημιές από ρύπανση με πετρέλαιο κηρύσσονται εκτελεστές στην Κυπριακή Δημο

κρατία. 

Ο βαθμός αυτός δε Οα l,περβαΙνn το όριο ευθύνης ή οφειλής του πλοιοκτήτη 

που καθορ(ζει η διεθνής Σύμβαση περί Αστικής Ευθύνης για Ζημιές από Ρύπανση με 

Πετρέλαιο του 1969 και το Πρωτόκολλο αυτής το" 1976. 

Η Κοινοβουλευτική εί'ιιτροπή Περιβάλλοντος επικροτώντας τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή το" σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάΡΧΟl3ν ομιλητές επί θέματος αρχής. παρακαλούνται οι έντιμοι 

,..ύριοι γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση το" νομοσχεδίου η οποΙα θα 

γίνει διά αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο Ι εγκριθεί: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο κα~ αναρΙΟμηση άρθρων αυτού. 
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 2 ΕΎΚριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδιο\l η οποΙα θα γίνει διό 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περΙ 

Αστικής Ευθύνης για Ζl1μι..ές α,τό ΡΙΊπανση με Πετρέλαιο του 1969 και του Πρωτο
κόλλου αυτής του 1976 ( Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε Νόμο: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως το νομοσχέδιο θεσπί.ζΕται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο ΕΠόμενο θέμα στην ημερήσια δι.άταξη, το ιιπ' αρ. 16 που εΙναι 
''Ο περί Τακτικών Ειδικών Αστυφυλάκων (Διορισμός σε Οργανικές θέσεις) Νόμος 

του 1991". Παρακαλώ τον Π ρόεδρο της αρμόδιας ΚοινοβουλευτικτΊς ΕπιτροπτΊς να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ no ΠΕΡ Ι ΤΑΚΤιΚΩΝ Ε ΙΔΙΚΩΝ ΑΣΤΥ

ΦΥ ΛΑΚΩΝ (Δ ΙΟΡ Ι ΣΜΟΣ ΣΕ ΟΡΓΑΝ ΙΚΕΣ ΘΕΣΕΙ Σ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 199]" 

Πα"όντες:-

Νίκος ΚατσοιιρΙδης , Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

ΔημτΊτρης Κοντίδης 

ΚΙκης Γιόγκου 

Χρίστος ΣολωμτΊς 

ΔημτΊτρης Συλλοίιρης 

Σωκράτης Χάσικος 

ΝΙi'.ος Μουσιοίιπας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε συνΕδρία της που πραγματοποιτΊθηκε στις 15 Οκτωβρίου 1991. Στην πιο 
πάνω συνεδρίαση κλτΊθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεLoυ Εσωτε

ρικών και αντι.-τροσωπεία των ενδιαφερόμενων ειδικών αστυφυλάκων. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται ο διορισμός 196 ειδικών αστυφυλάκων 
που βρίσκονταν στην υπηρεσία την 1 η Νοεμβρίου 1990 και εξακολουθούν να υπηρε

τούν μέχρι σήμερα στις θέσεις τακτικού ειδικού αστυφύλακα. 
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Οι νέες αυτές θέσεις εγκαθιδρύθηκαν με σχετικό νόμο (Νόμος Αριθμός 253 του 
1990) που ψηφίστηκε από τη Βουλή. 

Ο συλλογικός διορισμός των πιο πάνω ειδικών αστιιφυλάκων γίνεται κατά 

παρέκκλΙΟll από τις σχετικές διατάξει.ς της νομοθεσΙας για την αστυνομική δύναμη, 

επειδή κρίνεται απαραίτητος για την κανονική και απρόσκοπτη λειτουργία της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επι.διώξης του υπό αναφορά νομοσχεδΙΟυ. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο Κ. Ευσταθίου. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

θέλω να αναφέρω ότι θα προτείνουμε μια τροπολογία σ' αυτό το νομοσχέδιο. 

Απλώς για να είναι σε γνώση σας. 

ΠΡΟΕΔΡ ΕγΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οπωσδήποτε το Δημοκρατικό Κόμμα συμφωνεί με το νομο

σχέδιο και με τη μονιμοποίηση των Ι 96 ειδικών αστυφυλάκων οι οποίοι μέχρι 

σήμερα βρΙσκονταν σε εκκρεμότητα. 

Παρέλειψε όμως τι κυβέρνηση, και θέλω να το ε.-cισημάνω αυτό. γι' αυτό πήρα 

και το λόγο, να α..-τοστειλει και τα ονόματα JtEQ(.nOU τριάντα άλλων ατόμων τα 

οποΙΟ υπηρετούν σε διάφορα. κUΒερνητικά τμήματα της ΔημοκρατΙας και τα οποία 

προσλήφθηκαν στην υπηρεσία. αφού προηγουμένως έδωσαν τον όρκο περί ασnrνo

μΙας ενώπιον αρμόδιων οργάνων του ΥπουργεΙΟυ Εσωτερικών και της αστυνομίας. 

Τους δόθηκε αστυνομική στολή, ονομάζονται "ειδικοί αστυφύλακες~ και εντούτοις 

αυτά τα :τρόσωπα δε βρίσκονται στον κατάλογο αυτό. 

Πήρα το λόγο α..-cλώς για να επισημάνω το γεγονός και να αναφέρω ότι αναμέ

νεται ότι η Επιτροπή Εσωτερικών είτε αυτεπάγγελτα είτε με την αποστολή προς 

αυτή σχετικού νομοσχεδίου θα ασχοληθεί πολύ σύντομα με το θέμα αυτό. ούτως 

ώστε να τακτοποιηθούν και τα πρόσωπα αυτά στην υπηρεσία κατά τρό.-το νόμιμο 

και μόνιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε . κάμνω χρήση του βήματος της Βουλής, διότι κατ' αυτό τον 

τρόπο θέλω ε..-τΙσημα να εκφράσω την ικανοποΙηση και 1η χαρά του κόμματός μας, 

γLOΤΙ μια προσπάθεια που από καιρό 1ώρα καταβάλλει 10 κόμμα μας -ιδιαίτερα η 
προσπάθεια αυτή κα1αβλήθηκε α..-τό τον Πρόεδρο του κόμματός μας ειδικά, όταν 

ήταν Πρόεδρος της Βουλής- φθάνει σε αίσιο πέρας. 
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n ιστεύουμε όη με το νομοθέτημα αvτό αποδίδουμε δικαιοσύνη ο' ένα αριθμό 
ειδικών αστυφυλάκων -δεν έχει σημασια αν ο αριθμός αυτός είναι πολύ μεγάλος 11 
πολύ μικρός- ένα αριθμό ο οποίος ενώ πρόσφερε υπηρεσίες, ουσιώδεις κοι απαραί.
τητες, όπως αποδεικνύεται από το κυβερνητικό νομοσχέδιο που ήλθε και το ΟΠΟ(Ο 

ψηφίζουμε σημερα, εντούτοις διατελούσε κάτω από ένα καθεστώς αβεβαιότητας ως 
προς το μέλλον και άνισης μισθολογικής μεταχιίρισης και κατά οποιοδή:τοτε άλλο 

τρόπο. 

Αποκαθίσταται λοιπόν δικαιοσύνη και ίση μεταχείριση σήμερα. Όμως πρέπει 
να τονιστεί και κάτι άλλο. Ανάμεσα ο' αuτoύς που σήμερα δικαιώνονται περιλαμβά

νεται μεγάλος αριθμός στενών συγγενών θυμάτων του πραξικοπήματος και της 

εισβολής προς τους οποίοιις η κοινωνία όφειλε να είχε παράσχει ειδική μεταχείριση. 

Με το σημερινό νομοθέτημα κα~ αυτη η κατηγορία των πολιτών δικαιώνετα~ 

και 1] πολιτεία πληρώνει ένα μέρος του χρέους της. 

Όπως α,'αφέρθηκε ήδη από το συνάδελφο κ. Ευσταθίου. μετά την ψήφιση του 
νoμoσχεδLoυ περιηλθε σε γνώση μας, και λυπούμαστε για την κάποια α"ωμαλία που 

θα δημισυρ-Υήσουμε, ότι μικρός αριθμός ειδικών αστυφυλι'ι.κων δεν περιί.αμβόνεται 

στο νομοσχέδιο το οπο(ο μας απέστειλε η κυβέρνηση και λυπούμαστε διότι είμαστε 

υποχρεωμένοι να υποβάλουμε στην ολομέλεια την τροποποίησή μας. Όμως δε 

γ~νόταν διαφορετικά. 

Σε ό,ΤΙ αφορά τον αριθμό των ειδικών αστυφυλάκων οι οποίοι υπηρετούν σε 

άλλα Τμήματα εκτός του Υπουργείου Εσωτερικών, η θέση του διχοό μας κόμματος 

είναι ότι θα ζητήσουμε και αναμένουμε από την κυβέρνηση. από το αρμόδιο Yπouρ
ye(o. "Ο μας αποστείλει α\'άλογο νομοσχέδιο ούτως ώστε και σ' αυτούς τους ανθρώ
πους να ωτοδώσουμε δικαιοσίινη και (ση μεταχείριση. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύρι-ι Πρόεδρε. 

Δεν είχα σκοπό να λάβω το λόγο αλλά πιστεόω ότι πρέπει να a.-ΙΟκαταστή

σουμε κάποια πράγματα ... 

Α ΥΓ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Για την τιμή των όπλων! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είναι για την τιμή των όπλων, κύριε Παπαρέ, είναι για να αποκατασταθεί 

η πραγματικότητα. 

Κατ' αρχήν. ιστορικά το πρώτο κόμμα που κινήθηκε για τη δικαίωση αυτών 

των ανθρώπων είναι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριοτεράς και για να 

έλθει τώρα χρειάστηκαν αρκετές επίμονες προσπάθειες από την πλευρά μας. αλλ' 

αυτό δεν είναι η ουσία του θέματος. Η ουσία του θέματος για μένα είναι ότι 

ομόφωνα η Επιτροπή αποφάσισε να προχωρήσει και να εγκρίνει αυτή την πρόταση 

και ομόφωνα ήδη ωτοφάσισε ότι θα εξετάσει κάθε άλλη περίπτωση που δεν περιε(

χετο σ' αυτη 'tf1V πρόταση νόμου της κυβέρνησης και Οα πιέσουμε. κι' έχουμε ήδη 

αποφασίσει ότι θα καλέσουμε την κυβέρνηση σε μια ειδική συνεδρΙΟ. για να ε:τιλη
φΟούμε και των άλλων περιπτώσεων. 
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Πιστεύουμε ότι δεν είναι η ώρα έτσι στο πόδι να λύσουμε και 't6 θέμα των 
άλλων περιπτώσεω\'. γιατί πρέπει νά 'μαστε και σύμφωνοι με ΤΟ\' προηγούμενο νόμο 

πον ενέκρινε και τις ανάλογες οργανικές θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΚύΡΙΕ Κατσουρίδη, πιστευω όη οποιαδήποτε τροποποΙηση τι οποΙα θα 

επιφέρει αύξηση δαπάνης θα θέσει θέμα αντισυνταγματικότητας 10υ νόμOΊJ. Και 

εΙναι προτιμότερο να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο )(αι οτιδηποτε τρσποποιΤιΟΕις 

γί.νουν να γίνουν με μεταγενέσΤΕΡΟ νομοσχέδιο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε ο," 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κι Ρ.γώ από τη θέση μαι:, γιατΙ δεν εΙχα πρόθεση να αναφερθώ στο νομοσχέδιο 

τούτο Οφείλω να πω βασικά, κύριε Πρόιδρε. όταν ζ'ήτησα το λόγο όη θα έλεγα 

ακριβώς αιιτιι που ανtφερε και ο Πρόεδρος της Ε."tιτρο;rής Εσωτερικών, ότι δηλαδη 

ομόφωνα έχει εγκριθε[ αυτό το νομοσχέδι.ο για την πλήρωση των 196 Οέσεων τις 
οπο[ες έχουμε ψηφΙσει απο τον προηγουμενο χρόνο. Το ότι ήταν η Clι-ΤO"λατάσταση σε 

μόνιμες ι:ακηκές θέσεμ; των 196 συγκεκριμένων ειδικών αστυφυλάκων Clι-wραίτητη 
και αναγκαΙι:ι. φo.ί.νετα~ και από το ομόφωνο της Έ:<θεσης. 

Επίσης ομόφωνα η Επιτροπή ΕOOJτερικών εΙχε διαπιστώσει 'Την ύπαρξη του 

προβλήματος κόποιων άλλων ειδικαιν ασΤUφυλ6.κων ή με άλλο χαρακτηρισμό 

προσωρινών ειδικών υπαλλήλων, οι οποίοι όμως δεν υπάγονται ή δεν εΙχαν πρoσλη~ 

φθεί από το Υπουργειο Εσωτερικών για τις θέσεις του οποΙΟυ ως ε ιδικοΙ τακτικοί 

ΟJtυqniλακες σήμερα μονιμοποιούνται X!J.L νομψοποιοίινται οι ι 96 συγκεκριμένοι. 
Kα~ είναι ακριβώς με αυτό .0 φακό 'Της \!πευθυνότη.ας που θα πρέπει .0 Σώμα να 
δΗ σε περαιτέρω συζήτηση που θα διεξαχ()εί εναιπιον .ης Επι.ροπής Εσωτερικών 

και το ειδικότερο πρόβλημα των υπόλοι.-τω\' άλλων, αν θέλε.ε, ίσως .αλαιπωρη· 

μένων προσωρl\·ών δημόσιων υπαλλήλων. με όλη φυσικά τη συμπάθεια γι' αυτούς 

που θα δειξει και ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυοταθΙου. 

εΥ. EYliAeJ()Y: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι ουνι'tδtλφι;ιι, 

Η αναγκαιότητα της επΙ\jn;φισης αυΤ01' 'tQU νομοσχεδΙου txEL τoνι.σtει. 196 
{'ινθρωποι fοΥόζοvtαν, 11.ΡΌΣφΕΡCΙν τις υπnρεσίες τους 'ιJς ειδικοΙ αΣΤUφύλακες και 

δεν αναγνωριζόταν από αί·τόψε{υς ωφελημάτων αυτή η υπ1]ρεσία. Οι [δι.οι ακριβώς 

λόγοι , οι αίταράγραπτοι λόγοι, ισχύουν και για τους άλλους :tivtt που προολή. 
φθηχαν ο _Ι) μεταξυ. Δεν μιλώ γι.α τους αοτιιφύλακc;. Υια να μην πo.ρε.ξ11YΗUΏ, που 

υπηρtΊOύν στο ΜουσεΙο. στην Κεντρική Τράπεζα και αλλού. ΜεΊά uπό την ι.ι 1.90 η 
xVΒt~Vlloη π~έλαβε ακόμα πέντε ή έξι άΊομα. Και Ε'λΊελούν ακριβώς Ία ίδια καθiι· 

κoνtα. ΓιατΙ πρέΠΕΙ να μείνουν έξω αυτo~ οι άνθρωποι δεν μπορώ να το αντιληφθώ ... 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Κ ύΡΙΕ ΕυσταθΙου, δε θέλω να σας διακόψω, αλλά κανένας δε διαφωνεί με την 
εισήγησή σας. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Όχι, επειδή είναι το αντικείμενο της τροπολογίας μας, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. μα η τροπολογία αν γίνει χωρίς \'0. έχει 11 Επιτροπή Εσωτερικών που είδε 
το θέμα εξασφαλισει και τη συγκατάθεση της κυβέρνησης σημαίνει όη δημιουργούμε 

μια αύξηση στον προυπολογισμό. Και αν 11 κυβέρνηση το αμφισβητήσει θο. πέσει 
ολόκληρο το νομοθέτημα. Ενώ αν το αφήσουμε να γίνει σε δεύτερο στάδLO, εξασφα

λίζουμε την εγκυρότητα αυτού του νόμου. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. χωρίς βεβαίως να αμφισβητώ την εγκυρότητα και τη σοβαρό

τητα των ερμηνειών που δίδετε αναφορικά με συνταγματικά θέματα, είναι 11 θέση 
μου ότι, όταν έρχεται ένα νομοσχέδιο από την κυβέρνηση, η Βουλή είναι ελεύθερη να 

το τροποποιήσει και ας το αποσύρει η κυβέρντιστι αν δε συμφωνεΙ Με πρόταση 
νόμου είναι που δεν μπορούμε να αυξήσουμε ή να δημουργήσουμε θέσεις και 

ακριβώς πολύ φοβούμαι ότι αυτό θα γίνει. Διότι λέχθηκε καλόπιστα από τον 

Πρόεδρο ΤTlς Ε.ίοτιτροπτ'ις Εσωτερικών ότι θα το εξετάσουμε (σως αυτεπάγγελτα 

μελλοντικώς. Αυτεπάγγελτη εξέτασTl ακόμα και ομόφωνης πρότασης νόμου απ' όλες 

τις πτέρυγες της ΒουλτΊς, εφόσον πρόκειται περί δημουργΙας αριθμού θέσεων, είναι 
αντισυνταγματικό αφ' εαυτού και δεν μπορεί να συζTlΤTlθε ί. Γι ' αυτό το λόγο ΤΙ 

τροπολογία μας Οα προνοεί να περιλαμβάνονται όλοι εκείνοι οι οποίοι προσλτΊ

φOTlxav όχι μέχρι tTlV 1.11.90 αλλά μέχρι τι.ς 15.10.91, για να καλυφθούν και αυτά τα 

άτομα. Διότι, κύριε Πρόεδρε, πoλiι φοβονμαι ότι δημιουργείται ένα προζύμι. μια 

μικρή ομάδα ειδικών αστυφυλάκων μη τακτικών, για να πληθύνει αυτός ο αριθμός 

και να έλθουμε σε δυο, τρια χρόνια να μιλούμε περί της αναγχαιόΤTlτας επιλύσεως 
κοινωνικού προβλήματος το οποίο δημιουργήθηκε στο μεταξύ, ενώ δεν είναι η 

πρόθεση του Σώματος και δεν είναι η πολιτική την οποία επιδιώκει και ακολουθεί 

τα τελευταία τουλάχιστο χρόνια. 

Γι' αυτό το λόγο παρακαλώ τους συναδέλφους που βλέπουν το δίκαιο αυτού 

του αιτήματος αντί να μιλούμε όλοι με ενθουσιασμό ότι δTlλαδή στο μέλλον θα 

κάμουμε κάτι, ας το κάμουμε τώρα κατά το ρητό "ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδημα", 

ιδού η Βουλή ιδού και ο νόμος που θα δει το φως σε λίγα λε.\'ττά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούπας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. νομικός δεν είμαι αλλά το νομοσχέδιο είναι σαφές. μιλά για 

ι 96 θέσεις. Οποιαδήποτε πρόσθετη θέση ή επιδLωξη για πρόσθετη θέση είμαι βέβαιος 

ότι θα το καθυστερήσει, Οα παρατείνει την αγωνία αυτών των ανθρώπων και πρέπει 

να αναφέρω και κάτι άλλο. Μέσα σ' αυτό το νομοσχέδιο θεραπεύεται συγκεκριμένα 

και η περίπτωση 15 συγκεκριμένα ανθρώπων OL οποΙοι είχαν αφUπηρετήσει και 

περίπου με την ψυχή στο στόμα προσπαθούν να συνταξιοδοτηθούν από κάποια 

πρόνοια που εμ...-τεριέχει αυτό το νομοσχέδιο. 
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Κανένας απολύτως δε διαφωνε~ με την παρατηρηση του συνάδελφου Ευστα
θίου και ήδη, όπως έχει πει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εσωτερικών, αυτεπάγγελτα 

όχι ότ ι θα καλέσει. αλλά αποφόσισε και θα συγκληθεί τι Επιτροπή επΙ τούτου, για να 
επιληφθεΙ και του θέματος που λέτε, και το οποίο είναι καινούργιο για μας, δεν το 
ε ί.χαμε υπόψη, αλλά και των ειδικών αστυφυλάκων που ο συνάδελφος Μιχαηλ{.δης 
έχει πει και που υπηρετούν, αντιλαμβάνομαι. στην Κεντρική Τρόπεζα και το 
Μουσείο . 

Γι' αυτό το λόγο θα πρέπει να ψηφίσουμε σήμερα αυτό το νομοσχέδLO και να 

δηλώσουμε όλOL ότι θα επιληφθούμε ε~Τως και των άλλων θεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Α ντωνΙου. 

r . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κατ' αρχήν συμφωνώ μαζί. σας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπ(ου. 

r. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Πώς με ονομάσετε κύριε Πρόεδρε: 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι μεγάλη διαφορά μεταξύ του Αγαπίαυ και ταυ Αντωνίου; 

(Γέλια) 

Γ. Α ΓΑΠΙΟΥ: 

Συμφωνώ μαζί σας ότι τα Σώμα δεν μπορεί να ψηφίσει την τροπολογία, διότι 
εμπεριέχει θέμα οικονομικό το οποία δεν έχουμε δικαίωμα να κάμουμε. 

Όμως υπάρχει και θέμα ουσίας. Το νομοσχέδιΟ' παυ συζητσύμε έχει συζητηθεί 

στην αρμόδια Επιτροπή, είναι γνωστά τα πρόσωπα, σι περιπτώσεις. σι καταστάσεις 
κω έχει εξεταστεί η περίπτωση τσυ καθενός, γι' αυτό ήρθε ενώπιόν μας σήμερα ξεκα
θαρισμένο. Δεν έχουμε ένσταση να συζητηθεί σε κάποια άλλη συνεδρίαση η Εισήγηση 
των συναδέλφων της ΕΔΕΚ και τσυ συνάδελφου Μιχαηλίδη. Εκεί θα ασχοληθούμε 
ενδελεχώς με ΤΟ' πρόβλημα και με τα πρόσωπα. Τώρα δεν ξέρουμε ούτε ποιους 

αφορά η τρσπολογία την οπσΙα εισηγσύνται σι συνάδελφοι σύτε αν πράγματι δικαισ
λσγείται να -ιην ψηφίσσυμε σύτε πόσσι είναι Ο'ύτε ποιοι είναι. rL' αυτό εισηγούμαι να 
προχωρήσουμε στην ψήφιση τΟ'υ νσμσσχεδίου με επιφύλαξη φυσικά στην κατάλληλη 

στιγμή να συζητήσσυμε ΤΟ' θέμα αυτό με όλη τη συμπάθεια την Ο'πσί.α δείξαμε, όταν 

εσυζητείτο το θέμα τΟ' Ο'ποίο συζητείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. δε νσμίζω όη αυτή η Βσυλή θα πρέπει να προσπαθεί να 

ανεύρει μεθόδους να αυτοπεριορίσει τα δικαιώματά της. Και ειλικρινά φοβούμαι 

ότι αυτό γ ί.νεται αυτή τη στιγμή. Υπάρχει ένας νόμος, όχι για άτσμα -γιατί η Βουλή 

δεν ασχολείται με άτομα- αλλά για να καθοριστεί η τύχη μιας ορισμένης τάξης 

ανθρώπων. Και αυτό που ζητά η Βσυλή εΙναι η κσινή τύχη όλων των ανθρώπων που 

περιλαμβάνονται σ' αυ1ή την τάξη . Δηλαδή, αν η κυβέρνηση αφαιρούσε πέν1ε από 
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αυτούς κατά το δοκούν και μας έλεγε για 190, θα κάναμε νόμο για 190; Κάνουμε 
νόμο για να μπορέσουμε να κατοχυρώσουμε τα δικαιώματα μιας τάξης ανθρώπων 
αδικημένων. όπως ολόκληρη η Βουλή το παραδέχεται, και, επομένως, το να πούμε 

ότι η ισχύς αυτη του νόμου εΙναι aπό την τάδε ημερομην[α αvτΙ από την τάδε. θα 

μπορούσε ποτέ να θεωρηθεί ότι είναι υπέρβαση των δικαιωμάτων της Βουλής; Και 

πώς η Βουλή μπορεΙ να υποσχεθεί σ' αυτούς που σήμερα δεν περιλαμβόνονται όη 

θα ασχοληθεΙ μ' αυτό το θέμα, όταν πράγματι θα δημιουργηθεί πρόβλημα, διότι θα 
ασχολείται αυτεπάγγελτα με μια νέα τάξη ανθρώπων. 

Γι ' αυτό εγώ νομίζω ότι δεν υπάρχει κανένα νομικό κώλυμα τι Βουλή σήμερα, 

και ασφαλώς σήμερα. διότι θα ήταν σφάλμα να αναβληθεί αυτό το θέμα για οποιοδή

ποτε λόγο, διότι κανένας δε θiλει να ταλαιπωρήσει τους 196, σήμερα να αλλάξει 
απλώς την ημερομην(α έναρξης tOU νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Φοβούμαι ότι αν ψηφΙσουμε oπoιαδrιπoτε τροπολογία η οπο(α συνεπάγεται 

περαιτέρω επιβάρυνση του προυπολογισμ.ο\!. τουλάχιστον θέτουμε σε κίνδυνο αυτό 

το νόμο και στην προσπάθειά μας να μην αδικrισoυμε άλλους πέντε. μπορεί να 
αδικήσουμε τους 196. 

Υπάρχει αυτός ο κίνδυνος. Αν αtm'ι εί,,'Ο ι η περίπτωση, νομίζω να ψηφίσουμε 

το νομοσχέδιο ως έχει σrιμερα και η E.τnτρoπrι Εσωτερικών να επιληφθεΙ αυτού του 

θέματος με συνέπεια. με σοβαρότητα, ώστε νάρθει μπροστά μο.ς σε κά.ίΤΟΙΟ χρονικό 

διάστημα να το περάσουμε κι εκείνο. Γιατί να δια:ιηνδυνεύσουμε τους 196 για πέντε, 
τους οποΙΟυς κι εκείνους δε θα ωφελήσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ, Πουργουρίδης, 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. 

Καθόσον αφορά τη συνταγματικrι πτνχrι του θέματος, συμφωνώ με τον 

κ. Ευσταθίο\! και με τον κ. ΛυσσαρLδη. πιστεύω όμως ότι ο σημερινός Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας έχει α\ιτίθετη άποψη και πιστεύει ότι η Boυλrι δεν έχει 

δικα!.ωμα έστω έμμεσα να τροποποιεί με τέτοιο T~όπo νομοσχέδια και ακόμα έμμεσα 

να αυξάνει τις δαπάνες. 

Αν συνεπώς πρoχωρrισoυμε και εγκρίνουμε την τρoπoλoγtα, με την οποία 

συμφωνούμε, [ίναι βtβαιo ότι ο Γενικός Εισαγγελέας θα παραπέμψει το θέμα αuτό 

στο Ανώτατο Δικαστήριο κι έτσι θ' αρχίσουμε να ταλαι...-τωρούμε αυτούς τονς ανθρώ

πους. Έχει δίκαιο ο κ. Μουσιούπας ότι θα πρέπει να εΥιιρΙνουμε το νομοσχέδιο ως 
έχει για να μη δώσουμε την ευχαιeία στο Γενικό Εισαγγελέα να το παραπέμψει στο 

Ανώτατο Δικασriιριo και να επανέλθουμε σ' αvτό το θέμα εν ευθέτω χρόνω, εχτός αν 
κρινονμε ότι για λόγους αρχrις, πρέπει σ' αuτό το νομοσχέδιο να αμφισβητήσουμε τη 

θέση πον τηρεί ο Γενικός Εισαγγελέας και να πάμε στο Ανώτατο Δικαστηριο. για να 

διευκρινιστεί επιτέλους το θέμα αυτό που δεν έχει μέχρι σήμερα διευκρινιστε'- Αν, 

δηλαδrι, ως θέμα αρχής χρΙνουμε ότι τούτο είναι το κατάλληλο νομοσχέδιο, για να 



339 

διεκδικήσουμε ως Βουλή το θέμα αυτό, εισηγούμαι να το εγκρίνουμε με την τροπο

λογία που εΙΟl1γείται ο συνάδελφος Ευσταθίου και είμαι βέβαιος ότι θα οδηγηθούμε 
στο Ανώτα-ι:ο Δικαστήριο κι ΕκεΙ θα α.,τοφοσιστεΙ αν 11 Βουλή έχει αυτή την εξουσία, 
την οποΙα εγώ nLσTEUW ότι έχουμε, εν αVΤιθέOεL με τη θέση που τηρεί σήμερα ο 

Γενικός Εισαγγελέας, που λέει ότι δεν έχουμε τέτοια εξoυσtα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΚοντΙδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε, στην Επιτροπή Εσωτερικών ήσαν παρόντες και Εκπρόσωποι 

των ειδικών αστυφυλάκων καθώς και εκπρόσωποι των ειδικών αστυφυλάκων it01J 
υπηρετούν σε άλλους τομε(.ς εκτός από το ΥπουρΥείο Εσωτερικών. 

Ομόφωνα θέλαμε εκεΙ να δούμε πώς θα χειριστούμε το όλο θέμα και ομόφωνα 

αποφασίσαμε ότι δεν μπορούμε τα δυο ζητήματα να τα ενώσουμε. γιατί απλούστατα 

θα καθυστεροίισαμε το νομοσχέδιο. Γι' αυτό είχαμε α.ίοτοφαοίσΕΙ ομόφωνα να προχω

ρήσουμε στην έγκριση των 196 θέσεων των Ειδικών αστυφυλάκων και για τους 
υπόλοι..-τους. για τους οποΙους κανένας, δυστυχώς, δεν ήξερε να μας πει πόσοι τ'ισαν, 

είχαμε αποφασΙσει ομόφωνα να δούμε το ~μα σΕ επόμενες συνεδριάσεις της 

Επιτροπής Εσωτερικών. 

Γι' αυτό νομίζω ότι αν δοκιμάσουμΕ τώρα να εμ..-τλέξουμε αυτά τα δυο ζηττ'ι

ματα, το μόνο που θα πετύχουμε εΙναι να καΟυστερτ'ισουμε την έγκριση αυτού του 

νόμου με όλες τις συνέπειες οι οποίες μπορεΙ να προκύψουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομιζω ότι η συζήτηση του θέματος έχει εξαντληθεΙ Να προχωρτ'ισουμε οτη 

δεύτερη ανάγνωση και αν υπάρχει τροποποιητική εισήγηση θα τεθεί σε ψηφοφορία. 

Παρακαλοίινται οι έντιμοι κύριοι γραμματείς να προβούν στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμω. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κ ύρι.ε Π ρόεδρε, στο τέλος της πρώτης παραγράφου του Π ροοιμίου τι Τιμερο
μηνία αντΙ να είναι Ι. Ι Ι. 1990 ΠΡΟΤΕίνουμε να είναι 15.10.1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει τροποποιητικτ'ι εισήγηση η οποία αφορά ... 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας. Λυπούμαι που επανέρχομαι. Κάπου τ'ιθελα να 
δώσω κι εγώ τα μικρά μου φώτα, για να μην είμαστε εκτός διαδικασίας. 

Αναφέρεται στην Έκθεση, και επισύρω tTlV προσοχή των συναδέλφων, διόn 
στην ουσία δε βλέπω να διαφωνούμε, θέλουμε πράγματι να αποδοθεί δικαιοσύνη και 
αvτικειμενικά να εξυπηρετηθούν με τον Ιδιο τρόπο όλοι όσοι θεωρούνται ταλαιπω
ΡTlμένΟL. ανεξάρτητα από την τυπική ημΕρομTlνΙο της πρόσληψής τους. Αλλά σήμερα 
πληρώνουμε ουσιαστικά"τις 196 θέσεις που ψηφίσαμε με το Νόμο 253 του '90, κύριε 
Πρόεδρε. Αν, υποτεθΙστω -και ίσως να θέλουμε την τροπολογία να την ψηφίσουμε 
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όλοι μας- πρόσθετα ψηφίσΟ\iμε σήμερα άλλες πέντε Τι u-cτά Τι οκτώ ή ΙΟ θέσεις, 

ΕΙμαστε στις 201 ή 210 aπό τις 196 θέσεις και πρέπn να τροποποιήσουμε και το 
Νόμο τον οποίο περάσαμε Τ'Ί.ριν από ένα χρόνο. γιατί. εκείνος ο Νόμος μιλά για 196 
θέσης κατά παρέκκλιση των κανονισμών περΙ προσλήψεως κτλ. κτλ. στην αστυ
νομία. 

Η επικεφαλίδα του Νόμου λέει "Ο περί Τακτικών Ειδικών Ασnιφυλάκων 

(Διορισμός σε Οργανικές θέσεις) .. ,". Οι οργανικές θέσεις που ψηφίσαμε το 1990. 
κύριε Πρόεδρε , είναι μόνο 196. Όταν σήμερα αλλάζοντας την ημερομηνία εμείς 
θελήσουμε να διορίσουμε πέραν των 196. θα δημιουργήσουμε πρόβλημα που ίσως να 
είναι σε βάρος όλων των υΠΟψηφίων. Και μή;τως θα πρέmι \'0. τροποποιηθεί και τι 

άλλη νομοθεσία ανεξάρτητα από τη συνταγματική ;ι:τυχή; Εγώ λέω ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλιδης εΙχε ζητήσει το λόγο. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

κυριε Πρόεδρε. όταν μ(λησα προηγουμένως, ζήτησα ο.πωσδήπο.τε να γίνει μι.α 

δεύτερη σκέψη από την Επιτροπή Εσωτερικών είτε αυτu-τάγγελτα είτε με την 

αποσταλή αι-τό την κυβέρνηση σχετικο.ύ \'ομοσχεδΙου. για να καλύψει όχι μόνα τσυς 

πέντε πο.υ ανέφερε σ κ. Euσταθί.oυ αλλά και τους άλλσυς τριάντα, σι σπσΙο.ι υπηρε

τσύν, όπως λέχθηκε προηγουμένως, και σε άλλcς κUΒερνηnκές υΠTJρεσΙες και σι 

σπαίαι έχσυν δώσει το.ν όρκο. της αστυνομίας, έχο.υν φορέσει τη στολή της αστυνσ

μίας, ο.νσμάζο.νται ειδικαί αστυφύλακες και βασανίζανται κι αυτο.ί αυτή τη στιγμή 

από το. (δισ ερώτημα. θα μσνιμσπσιηθο.ύν ή θα ενταχθσύν στην τάξη των εργατών 

των Δημόσιων Έργων ή των εργατών της Κεντρικής Τράπεζας. Έδωσαν εντο.ύτσις 

το.ν όρκο. της αστuνο.μιας ενώπιον tσu Υπσυργού Εσωτερικών. 

ΕκεΙνο. το. ο.πσΙο. φοβούμαι όμως ε(ναι ότι σήμερα μιλσύμε για πέντε και 

τριάντα. Ενδεχο.μένως είναι σωστό βεβαίως να μο.νιμο.πο.ιηθούν, εφόσο.ν η Bo.υλ1j το. 

εΥιιρίνει και εφόσο.ν η κυβέρνηση αι-τοοτtίλει τα σχεηκό νσμοσχέδLO γι' αυτο.ύς no.u 
υπηρετσύν μέχρι σήμερα. Τι Οα γίνει όμως αν η κυβέρνηση. κύριε Πρόεδρε. προσ

λάβει αύριο. άλλο.υς είκσσι. προσλάβει άλλο.υς τριάντα, προσλάβει άλλσυς σαράντα; 

Γι' αυτό πρέπει να τεθεί χάη σήμερα ενώ:τιόν μας, για να δούμε πώς μπο.ρούμε 

να στε(λο.υμε το. μήνυμα στην κυβέρνηση. Δεν πρέπει να προ.σλαμβάνει χωρΙς σοβαρή 

σκέψη ειδικο.ύς αστυφύλακες και να ερχόμαστε μετά α.ι-τό ένα. δυο. χρόνια και να 

ζητσύμε να μσνιμο.πο.ιηθσύν, διότι σι άνθρωπσι υποφέρουν ή συνταξιοδοτο.ύνται και 

δεν έχο.υν σύνταξη και τα σχετικά. 

Γι' αυτό θα ήθελα να σταλεί ένα σχετικό μήνυμα στην κυβέρνηση, ''Ο μη" προσ

λαμβάνει ειδικο.ύς αστυφίιλακες χωρίς πο.λύ σοβαρους λόγο.υς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Κ. Ευσταθίο.υ και δε θα δώσω το. λόγο :ι:λέο.ν σε κανένα γιατί η συζήτηση έχει 

εξαντληθεί και το. θέμα θα τεθεί σε ψηφοφορία. 

ΕΥ . ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Και πράγματι έxε~ εξαντληθεΙ, αλλά επειδή ανέφερε σ ΣUΝΆδελφoς κ. Σο.λωμής ... 
Ο κ. Σο.λωμής ήγε~ρε συγκεκριμένο. θέμα ότι, επει.δή υπήρξε ΠΡΟ11γσνμενσς νόμος 

που μιλο.ύσε για 196 θέσεις, μήπως πρέπει να τροπο.πο.ιηθεΙ 
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Εκείνο το οποίο ισχύε~, εν πάση περιπτώση, είναι ότι καμιά θέση δεν μ..-τορεΙ 

να πληρωθεί αν δεν είναι νομοθετημένη. Κι αυτός νόμος είναι. Οι νομοθε-ι:ημένες 

αυτές θέσεις θα καλύπτουν όλους όσους προσλήφθηκαν μέχρι 15.10.1990. Κατά 
<rumELQ νεότερος νόμος καταργεί προγενέστερο νόμο. για να καθησυχάσω το συνά

δελφο. 

Αυτή είναι τι παρατήρηση που έχω να χάμω" όσο για το το ευχολόγιο του 

χ. Μιχαηλιδη όη τι κυβέρνηση ή τι Ε.;:ιτροπή θα Εισηγηθεί και θα εισακουσθεΙ ας μου 

επιτραπεί να έχω τις μεγάλες μου αμφιβολίες, διόη υπάρχουν θέματα -τι πεΙρα σας 

είναι πολύ μεγαλύτερη- που ΧΡOνι.ζouν α..-τ:6 μια γενεά και δεν ΕΠιλύονται με την 

καλή θέληση της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

11 OLOL ψηφι.ζουν υπέρ της τροπολογίας; 

Π ΟΙΟΙ ψΤ1φ(.ζουν κατά; 

Η τροπολογία απoρρLπτεται κα-tά πλΗοψηφΙα. 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης του πρώτου άρθρου: 

Ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Διορισμός ειδικών αστυφυλάκων. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι ψηφιζουν υπέρ του δεirtεΡOυ και τρΙτου άρθρου. 

Εφόσον δεν ιιπάΡΧΕΙ ένσταση, το δεiιτεΡO και τρίτο άρθρο εγκρίνονται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του τί.τλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Τακτικών Ειδικών Αστνφυλάκων 

(Διορισμός σε Οργανικές θέσει.ς) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισθεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν ιιπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το 170 θέμα δε θα συζητηθεί, διότι δεν έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση της αρμό

διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. AκoλoUΘεΙ το 180 θέμα το οποίο ε'ναι ΜΟι περί 

εξωΤΕρικής ΥπηρεσΙας της Δημοκρατ!.ας (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1991 ". Παρακαλώ να αναΥνωστεί η Έκθεση στη Βουλή. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚQιΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ εΞΩΤΕΡ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι περι ΕΞΩΤΕΡΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕ

ΣlAΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΕΙΔΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟI) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Πα~όyτες:-

Ρήνα Κατσελλή, Αν. Πρόεδρος 

ΚαΙτη Κληρι.οου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Δώρος Xριστoδoυλtδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε 10υς πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 100χτωβρΙου 1991. Στη συνΕ
δρΙαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών 

και Οικονομικών και aVΤLi.ρόoωJtOL της Κλαδικής ΕΠΗροπής των υπαλλήλων του 

Υπουργείου Εξωτερικών οι οποΙοι και εξέφρασαν τις απόψεις τους. Στη συνεδρία 
της Επιτροπής ήταν επίσης παρών ο Βουλευτής κ. Ν. Ρολάνδης. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς , ο ι οποΙΟι εκδιδονται με βάση το άρθρο 8 του 
περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των 

βασικών κανονισμών που ισχύουν για την εξωτερική υπηρεσία της Δημοκρατίας, 

ώστε οι υπάλληλοι :ι:ου υπηρετούν σε μακρινές χώρες από την Κύπρο να δικαιού

νται τόσο αυτοί όσο και οι οικογένειές τους δωρεάν εισιτήριο για επΙσκεψη στην 

Κύπρο, ύστερα από συμπλήρωση διετΟύς συνεχούς υπηρεσίας στο εξωτερικό. 

Η αντιπροσωπεία της Κλαδικής Επιτρο;τής των υπαλλήλων του Υπουργείου 

Εξωτερικών. αφού επικρότησε τις βελτιώσεις που επιφ~ρouν οι υπό αναφορά Κανο

νισμοί, ζήτησε το δικαίωμα αυτό να ισχύει για όλους τους υπαλλήλους που υπηρε

τούν στο εξωτερικό, ανεξΙΙρτητα από το πόσο μακριά από την Κύπρο είναι η έδρα 

τους. 

Οι εκπρόσωποι των δύο Υπουργείων, οι ΟΠΟ(ΟΙ είχαν την ευκαιρία να υποστη

ριξουν από μέρους της κυβέρνησης τις τροπολογίες που προτείνονται με τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς, δήλωσαν ότι δεν ήταν εξουσ ιοδοτημένοι να δεχΟούν οποια

δήποτε παρα.,έρα διαφοροποίηση στους Κανονισμούς αυτούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο 

πάνω αλλά και το γεγονός ότι οι Κανονισμοί αυτοί είναι άμεσα συνδεδεμένοι με 

τους Κανονισμούς που προνοούν για την ανώτατη περίοδο υπηρεσίας των διπλωμα

τικών υπαλλήλων στο εξωτερικό που τέθηκαν σε εφαρμογή μόλις το Φεβρουάριο του 
1991, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, 
όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία, δηλώνοντας συνάμα ότι είναι 

έτοιμη να τους επανεξετάσει υπό το φως της πείρας που Ο· α.,οκτηθεί από την 

πρακτική τους εφαρμογή στην αναθεωρημένη τους μορφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές u-τΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει αντΙρρηση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τα κουδούνια) 
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Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως , οι Κανο,'ισμοΙ εγκρίνονται. 

Το 190 θέμα είναι "Οι περί Αεροδρομίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1991 ", Παρακαλώ να αναγνωοτε[ 11 Έκθεση στη Βο\lλή. 

Ν . ΠΙΠΟΚΟΠIΤΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΏΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝ Ι ΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ Α Ι ΩΣ "01 περl 

Α ΕΡΟΔΡΟΜΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟ I) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ταΥ 199 1" 

ΠαρόΥτες:-

Νίκος Π ιττοκοπ(της, Αν. Πρόεδρος 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος ΜακρΙδης 

ΤΤίμης Ευθυμίου 

Παύλος ΠαπαγεωργΙου 

ΚΙχης Καζαμίας 

ΟΟσος Μ ιχαηλίδης 

Δημ'ήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Ε,-ιιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 199 ι. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

υπό συζήτηση Κανονιομών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι ΟΠΟ(ΟΙ εκδΙδονται με βάοη το άρθρο 4 του 
περΙ Αεροδρομίων Νόμου, σκοπείται η αύξηση των τελών στάθμευσης οχημάτων 

στους χώρους στάθμευσης των αεροδρομίων της Δημοκρατίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τον 

εκπρόσω:το του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, τα υφιστάμενα τέλη ισχύουν 

αναλλοίωτα από τον Απρίλιο του 1986 και θεωρούνται πολύ χαμηλά οε οίιγχριση με 

τα τέλη που καταβάλλονται οε άλλους δημόσιους χώρους, όπως επίσης και στα 

αεροδρόμια του εξωτερικού. 

Η Επιτροπή, επικροτώντας την ανάγκη αναθεώρησης των πιο πάνω τελών, 

προχώρησε στη λεπτομερή εξέταση της σχετικής κλιμάκωσης που προτεΙνεται. Από 

την εξέταση αυτή η Επιτροπή σχημάτισε τη γνώμη ότι θα ήταν δικαιότερη η κλιμά

κωση. αν στις κλίμακες των τελών που προτείνονται εντασσόταν νέα κλιμακα για 

τις περ ι .. ίττώσεις στάθμευσης μέχρι μια ώρα με σχετικά μειωμένο τέλος σε σύγκριση 

με το προτεινόμενο από την κυβέρνηση. 

Σύμφωνα με τους ίδιους πιο πάνω Κανονισμούς προνοείται επίσης ότι σε περί

πτωση που δεν είναι δυνατή η εξακρ[βωση του χρόνου στάθμευσης λόγω α.ίτώλειας 

του σχετικού δελτίου εισόδου θα καταβάλλεται δικαίωμα ί5 αντί ίΙ50, όπως ίσχυε 

μέχρι σήμερα. Λαμβάνοντας υπόψη η Ε..-τιτροπή το ύψος της προτεινόμενης αύξησης , 

καλεί την Εκτελεστική ΕξουσΙΟ να κάμει τις δέουσες ενέργειες για την τοποθέτηση 

στο χώρο στάθμευσης των αεροδρομίων εμφανών προειδοποιητικών πινακίδων στις 
οποΙες να αναγράφεται ότι σε negL"tTwot} που δεν είναι δυνατή η εξακρΙβωση του 
χρόνου στάθμευσης λόγω απώλειας του σχετικοίι δελτίου εισόδου θα καταβάλλεται 

δικαίωμα f5, όπως αιιτό προνοείται με τους υπό έγ'ι<ριση Κανονισμούς. 



Με βάση όλα τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Ε::nτροπή Σν,Υκοινωνιών και 

Έργων υιοθετεί τους σχο;τούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών 

και ομόφωνα εΙΟ11ΎεΙται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά 

διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητi:ς, ιnτάρχει αvτ(.ρQηση όπως οι Κανονισμοί 

εY-A.ριθo\rν; 

(Κτυπά τα κουδούνια) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται . 

Το 200 θέμα είναι "Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) Κανονι
σμοί του 1991". Παρακαλώ να αναγνωστεί η ΈκΟεση της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο Ι ΠΕΡ1 ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΕΩΣ 

ΝΕΡΟΥ (Ε ΙΔΙΚΑ ΜΕΤΡΑ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντε,:-

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας ΚΟ\ΤΑ.ουμάς 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κ(κης Γιάγκου 

Χρίστος ΣολωμTlς 

Δημήτρης Συλλούρ-ης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτηοε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 1991. Στην πιο 
πάνω συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και JtCtQElli!tOηxav εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών που ανέλυσαν τους σκοπο"ίις και τις επιδ ιώξεις τους. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδLδoνται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 6 ΤTlς περ ί. Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μ έτρα) βαοικής νομοθεσίας, 

σκοπείται ο καθορισμός του τύπου της ειδοποί.ησης ΠΟ1J παρέχει σε κάποιον την 

ευκαιριο απαλλαγής από αδίκημα με την πληρωμή καθορισμένου JtΡOottfL01J, καθώς 

και του τύπου του πιστοποιητικού πληρωμής του ΠΙΟ πάνω προστίμου. 

Σύμφωνα με -τ ις πρό,'οιες του ΠΕΡΙ Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 

Νόμου (Νόμος 1 του 1991), α.ιτοτελεί ποινικό αδΙκημα η ΧQήση από κά.ί"[ΟΙΟ πρόσωπο 

λαστΙχου για το πλύσιμο πεζοδρομίων ή αυτοκινήτων. Σε περLπτωση καταδίκης 
XMOΙ01J προσώπου για τi:τοιο αδΙκημα μπoeεί να ΤΟ1J επιβληΟε:Ι φυλάκιση μtxρι 

τρεις μήνες ή χρηματική ποινή μέχρι τριακόσιες λίρες ή Υ.α ι ο ι δύο ποινές. Το υπό 
αναφορά αδίκημα μπορεί να διευθετηθεί εξώδικα με την πληρωμή από το πρόσωπο 
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που το διέπραξε προστίμου ύψους δεκαπέVΙ:E λιρώ\ι μέσα σε δεκαπέντε μέρες από 

την επtδoση σ' αυτό σχετικής ειδοποίησης, οπότε δε Χώρε' πλέον ποινική δίωξη κατά 

του παραβάτη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετεί τους σκοπούς κο.ι τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα nοηγεΙται σηl 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές [πΙ θέματος αρχής; 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύρι')ι συνάδελφυι. οπωσδήΠΟΤΕ το νερό είναι μια βασική 

ανάγκη από ανέκαθεν XC'.L δrν είναι τυχαίο που οι μεγαλύτεροι πολιτισμοί αναπτύ· 

χθηκαν εκεί που υπήρχαν πλούσια νερά, για να τροφοδοτούΥιαι και οι άνθρωποι 

και τα ζώα τσυς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν πρόκειται περί μεγεθύνσεως κολοκύνθων. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ναι, κυριι: Πρόεδρε. θα καταλήξω εκεΙ Οπωσδήποτε οι τελευταίες ανομβρίες 

μας έφεραν στην ανάΥΚΤ] να θεσπίσουμε αυτους τους Kανoν~σμoύς και να οριστούν 

ορισμένες ποινές. Με τΤ]ν ευκαιρία όμως αυτ'; Οέλω να τονίσω όn κανένας κανονι

σμός για εξοικονόμησΤ] νερού και καμιά ποινή δεν ε ίναι επαρκtΊς , αν δεν υπάρχουν 

τα κατάλληλα μέσα στα σπίτια. και αναφέρομαι ειδικά στα σπΙτια που χρησιμο

ποιούν οι νοικοκυρές κάθε μέρα το νερό στα σπΙτι.a τους. Π ρέπει η κυβέρνηση. εκτός 

από τιι; πoινtς και τα περιοριστικά μέτρα, να δώσΗ και κΙνητρα γ~α να εφοδιαστούν 

τα νοικοκυριά της Κύπρου και τα σπίτια με ειδικές βρυσες εξoικoνόμΗUτις νερού. 

Διότι αν μια νοικοχυρό. για να προμηθευτε( ζι;στό νερό πρέπει να καταναλώσει 

άδικα αρκετά λίτρα VEQ\>u μέχρις ότου βρει την κανονικ'; θερμοκρασια. τότε δε 

γίνεται τΙ.οτε εξοικονόμτιστι νερού. Αντίθετα, γινεται σπατάλτι. Έτσι θέλω να διαβι.

βάσουμε από ττι Βουλιj σττιν κ'Uβέρνηστι. <πους αρμοδίους , στο κέντρο παραγωγικό

ττιτας tΊ αλλού να μελεττΊσουν τρόπους. Υπάρχουν μllχαντΊματα εξοικονόμτισης 

νερού . υπάρχουν ειδικές βρύσες οι οποΙες είναι Μγο πιο ακριβές από τις συνηθι

σμένες που σπαταλούν πολύ νερό και μ.,ι,ορεΙ σε κάθε βρύση να υπάρχο\lν και 

στάσεις. Διότι. όποτε ανοίγουμε τη βρ\:στι. οπωσδτΊποτε δε Οέλο\lμε ττιν ίδιο ποσό

TTJtQ. \ερου. Μπορε( \'0 τη Οέλο\lμε ',ια ένα o:tM πλ:ί'σιμο χεριών, μπορεΙ να τη 
θέλουμε για κάτι πιο πολύπλοκο. Κ υι ί:τσι πρέ.1:ΙΗ να υπάρχουν στάσεις ποσόττιτας 

veρou που τρέχουν απ' αυτές τις βρύσες >-.αι παρακαλώ όλα αυτά να διαβιβα<πο\ιν, 

για να εξoικoνCιμτιθεΙ το πολύτιμο αυτό CΥαE:lό, το νερό, διότι όπως αλλάσουν οι 

κλιματολογικές συνOi]κες χειρότερα θα πάμε, καλυτερα δε θα πάμε με ης ποσόττιτες 

του νερού που θα έχο\lμε σττι δ ιάθεσtΊ μας. 

EUΧααιστώ JtOl.u. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩ"'ΙΙ: 

Ο κ. Πα.'cιρές. 
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ΑΎΓ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

θα ήθελα να χάμω ορισμένες εισηγήσεις-παρατηρησεις, κύριε Πρόεδρε. ψηφΙ

ζουμε το"τα τα μέτρα ασφαλώς για εξοικονόμηση νερού. Βεβαίως αν δε συνει,δητο

ποιήσουμε την τραγική κατάιποση που έχουμε τώρα. νερό δεν πρόκnται να εξοικο

νομήσουμε. Στη Λεμεσό το 1991 εξαγγέλθτ]κα\' ορισμένα μέτρα. Παίρνουμε νερό μι.α 
και μια μέρα όπως και σε άλλες πόλεις η Λευκωσία το είχε από παλιά. Σαν αρχά

ριοι που είμαστε την παθαίνουμε οι δημότες της πόλης. Πάμε να ανο(ξοuμε τη βρύση 

την 1Jμέρα που δεν έχουμε νερό, βλέπουμε ότι δεν τρέχει και την αφτ;νοuμε ανοικτή. 

Τη νUκτα που έρχεται το νερό, τρέχει το νερό και πάει στα άδικα. Α ν έχει κανένα 

στο σπίτι να το κλείσει έχει καλώς, αν δεν έχει σΠCΙταλάται πολύ νερό. Μου έτυχε 

σνγκεκριμένα ενώ περπατούσα στο δρόμο να μπω σε αυλή να κλείσω τη βρύση την 

οποία ξέχασαν ανοικτή και έτρεχε το νερό και πήγαινε στο δρόμο. Σ.ην πoλuκα

τοικία που ήμουν στον ΠεvτάδΡOμo αφέθηκε Σαββατοκυρίακο βρίJση ανοικτή, πλημ

μίJρισε ολόκληρο το διαμέρισμα , έτρεχε σε ολόκληρη την πoλuκατoικΙα και σπαταλή

θηκε πoλίJ νερό. 

Πρόσφατα σε κατάστημα στη Λεμεσό αφέθηκε η φouντάνα ανοικτή και πλημ

μίJρισε. Υπέστη ο άνθρωπος χιλιάδες λίρες ζημιά και σπαταλήθηκαν πολλοί τόνοι 

νερoίJ. Αυτά εΙναι τρία παραδείγματα που ήρθαν σε γνώση μου. Φαντάζομαι σε 

ολόκληρη την KίJπΡO να υπάρχουν πολλές εκατοντάδες τέτοια παραδείγματα. Άρα 

εισηγούμαι αvτΙ να κλεΙΟυν τελείως την παροχή νεροΙΙ την ημέρα που την κλείουν, 

να το αφήνουν να τρέχει τουλάχιστο ελάχιστο, ώστε όταν κάποιος ανοιξει τη βρύση 

και δει και τρέχει ελάχιστο νερό να την κλείει. Έτοι θα γλυτώσουμε πολΙΙ νερό. 

Κ αι κάτι άλλο. Την ημέρα που έχουμε το νερό δεν είναι ανάγκη η ΠOQOXTι να 

είναι 100%, ας το μειώσουν στο 75% ή στο 50%. Διότι έχουμε την πρόκληση της 

πίεσης του νεροΙΙ και όλοι μας, όταν θα πιάσουν το λάσnxo και έχει πίεση, ηδονιζό

μαστε να .0 ανοίγουμε και να ποτίζουμε και να ραντίζουμε την αυλή. Και έμαθαν 
τώρα ένα σΙΙστημα οι νοικοκυρές, μόλις κλείση η τηλεόραση να βγαίνουν έξω -δε θα 

μας δει κανένας- να ανοίγουν το λάστιχο και αυλές και καλντερίμια ποτίζονται και 

γίνεται σπατάλη νερού. Γι' αυτό η εισήγησή μου είναι.α αρμόδια ΣυμβoίJλια Υδατο

προμήθειας να το δουν τούτο και να το μελετήσουν. Είναι σε γνώση τους αλλά δεν 

το έκαναν. 

Ευχαριστώ, κΙΙριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι οvιλητές, υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονι.

σμο( εγκριθούν; 

(Κτυπά τα κouδoΙΙνια) 

Μη υπαρχοΙΙσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Για τα επόμενα δύο θέματα, που ei.vat "Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας Κανονι
σμοί του Δήμου Μέσα Γειτονιάς του 1991" και "Οι περί Δημοτικής Υπηρεσιας 
Κανονισμοί του Δήμου Κάτω Πολεμιδιών του 1991~, υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρα

καλώ να αναΥνωστεί η Έκθεοη στη Βουλή. 



347 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑ! 1. ''Ο Ι περι ΔΗΜΟΤΙΚΗΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΜΕΣΑ ΓΕΙΤΟΝΙΑΣ ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" ΚΑI2. "ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΌ! 
ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΚΑΤΩΠΟΛΕΜΙΔΙΩΝΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:-

Νίκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Kovτ[δης 

ΚΙκης Γιόγκαυ 

Χρίστος Σολωμής 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Movoιouna; 

Κώστας Ηλιόδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπ6 αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε οτις 8 Οκτωβρίου 1991. Στη συνε
δρΙαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του YnoueyeLo\J Εσωτερικών, οι 
οποίοι ανέλυσαν τους σχοπούς και τις ΕΠιδιώξεις των υπό εξέταση ΚανονLOμών. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 53 και 87 της βασικτ'ις νομοθεσΙας για τους δτ'ιμους, σκοπεΙται 11 ρύθμιση των 
θεμάτων πο\l αφορούν την \ιπηρεσία των νεοσύστατων Δτ'ιμων Μέσα Γειτονιάς και 

Κάτω Πολεμιδιών. 

Ειδικότερα στους wτό εξέταση Κανονισμούς γίνεται πρόνοια για τη διάρ

θρωση της δημοnκτ'ις \ιπηρεσΙας, για τα θέματα διορισμών, προαγωγών, παραιττ'ι

σεων και αφυπηρεττ'ισεων, τα ωφελτ'ιματα και δικαιώματα, τα καθτ'ικοντα και τις 
\ιποχρεώσεις των δημοτικών υπαλλfιλων, την άσκηση πειθαρχικού ελέγχο\l πάνω σ' 

αυτούς και για άλλα σuναφτ'ι θέματα. 

Παρόμοιες ρ\lθμΙσεις ισχύουν τ'ιδη στους μεγάλο\lς αστικούς δήμους και στη 
δημόσια \ιπηρεσία και με τους προτεινόμενους Κανονισμούς σκοπείται 11 εναρμό
νιση με τις πιο πάνω ρυθμίσεις. 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟπτ'ι Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

[J-τιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών και λαμβάνοντας \ιπόψη όη παρόμοιοι 

Κανονισμοί ισχύουν σε άλλους δήμους καθώς και στη δημόσια υπηρεσία εισηγείται 
στη Βουλτ'ι την έγκρισή τους. αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι τους ώστε να ανα~ρo

νται ως "Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας του Δήμου Μέσα Γειτονιάς Κανονισμοί του 

1991" και ''Οι περί Δημοτικής Υπηρεσίας του Δήμου Κάτω Πολεμιδιών Κανονισμοί 

το\l 1991", αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ωιάρχouν ομιλητές, \ιπάρχει αντΙΡΡηση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τα κουδούνια) 
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Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κα\'ονισμοΙ εγκρίνονται. 

Και προχωρονμε στους τελευταίους Κανονισμούς, που είναι "Οι περί πετρε· 

λαΙΟΕ ιδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991", Παρακαλώ να αναγνωστεί 11 
Έκθεση στη Βοιιλή . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚ ΗΣ εΠ IΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ IΣΜον! ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑ! "ο ι ΠΕΡ Ι ΠΕ:'ΡΕΛΑΙΟΕ ΙΔΩΝ 

(ΤΡΟΠΟΠΟ I ΗΤιΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες :-

Νίκος Κατοουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δllμήτρης ΚοντΙδης 

ΚΙκης Γι.όγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Δημήτρης Συλλο"ύρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουοιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε οιινεδρΙα της που πραγματοποιήθηΚΕ στις 8 ΟκτωβρΙου 1991. Στη συνΕ
δρίαση Τ11ς Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργε{ων 

Εσωτερικών και Εμπορίου και Βιομηχαν{ας, οι οποΙοι ανέλυσαν τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς. που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

όρθρου 9 του περί Πετρελαιοειδών βασικού νόμου. σχοπεΙται η τροποποΙηση των 
βασικών κανονισμών για τα πετρελαιοειδή, ώστε να μην απαιτεί.ται άδεια του Διευ

θυντή του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας και σχετική ε ισήγηση του 

Υπουργε(ου Εμπορίου και Βιομηχανίας για την αποθήκευση, τη μεταφορά, τη 

διάθεση, τη χρήση και το χειρισμιΊ άοσμου πετρελαίου σε καθορισμένες ποσότητες 

και τρόπους συσκευασίας. όταν αυτό προορίζεται για την παρασκευή προ'ίόντων με 

εξαγωγικό προσανατολισμό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορ{ι Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τα κουδούνια) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Έληξε το Κεφάλαιο Α', η Νομοθετική ΕργασΙα. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', 

που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρακαλούνται οι έντιμοι 

κ':'ριο ι Γραμματε ίς να προβούν στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εηράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

1) Ο Κυρωτικός του Ευρωπα',κου Κοινωνικου Χάρτου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991 . 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..ίέμπεται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή ΕργασΙας και Κοινωνικών 

Ασφαλ(οεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

2) Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν α....ό το Υπουρ-Υείο Εμι'"tορΙΟ" και ΒιομηχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμποντω στη,' Κ οινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και ΒιομTlχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) ΟΙ περί Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθψ'.αν D..ιίό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβοιιλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Xoρτιyrι
μάτων σε Υπαλλήλοιις τοιι θεατρικού ΟρΥανισμο\ι Κίιπροιι και σε Εξαρτω

μένοιις τους) κανονισμοί του ι 991. 

Κατατέθηκαν από το YπoUΡγεΙo Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

ΠαΡQ.ίτέμπονται στην Koινoβoυλε\lτικτi Ε:τιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί θεατρικού Οργανωμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη

μάτων σε Υπαλλήλους του θεατρικο\ι ΟρΥανισμοίι Κ'ύπρου και σε Εξαρτω

μένους τους Ό~ιoιo με το Σχέδιο Σ\ιντάξεων της Κυβέρνησης) Κανονισμοί 

το\lI99I . 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε(ο ΠαιδεΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί θεατρικού Οργανισμο\ι Κύπρου (Γαμεl.o Προνο[ας) (ΓΡΟ)ΤΟ,ι"tοιη
τικοί) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν α.r-τό το Υπουργείο Π αι.δεως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.J"(οντα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Χωρίων (Διο(κηση ,.αι Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Kανoνι~ 
σμο( Πάχνας του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) ΟΙ περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) (Τροποποιητικοί) 

ΚανονωμοΙ του 199 1. 

Κατατέθηκαν από το γ;τουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π αραπέμπονται στην Κοινοβοuλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Αρχης Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (fΡΟΠΟjΤΟLη
τικοι) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν 0.,τ6 το Υπουργείο ΣUΓΚOΙ\'ωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβοuλεντική Ε..τιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) ΟΙ περί Ιδιωτικών Νοσοκομείων Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν a..-ιό το ΥΠΟυρΥείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ι) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 

a..-tό την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλ"ήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων 

Δημοσl.oυ Δικαl.oυ Νόμου του 1985 (Αρ. ]69 του ]985). 

κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..-ιεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γLOμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου ωτό το Πανεπι
στήμιο Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1Χα) του περί Προσλήψεως Εκτά
κτων Υπαλλήλων εις την ΥπηΡΕσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρΙσεων που δόθηκαν από Ίον 
Υπουργό Δικαιοσύνης προς τον Κεντρικό Φορέα Νεολαίας σύμφωνα με το 

εδάφιο (3) του όρθρου 4 του περί ΠΡOUπOλoγισμoύ του Κεντρικού Φορέα 
Νεολαιας Νόμου του 1991 (Αρ. 51 του 1991). 

ΚαΊατέθηχε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρα,τέμπεται στην Κοινοβουλευτικ'ή Ε.ι"'tιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

14) Ο περι Συνεργατικών Εταιρειων σροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε ωcό τον κ. Ανδρέα ΧρΙσιου, εκ μtρouς της Koινoβoυ4uτικής 

Ομάδας ΑΚ ΕΛ-Αριστερό-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικ'ή Ε.ι-τιτροπή Εμπορίο\! και ΒιομηχανΙας. 

Έληξε η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο 
Γ: Ερωη,σεις και Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

E~ώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 70 που υποβλήθηκε από το Βο\lλευτή εκλογικής πεQlφέQεlας 

Λεμεσού κ. Ττίμη Ευθυμίου στις 26 ΣεπτεμβQίου 1991. 

"Μετά το τελενταίο κροiJσμα απόπειρα.ς αποπλάνησης ανηλίκου σε σφαιρι

στήριο και τις ανησυχίες πολλών γονιών καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρο

φορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέτρα. λαμβάνονται για την προστασία των 

ανηλικων στα σφαιριστήρια και αν πρόκειται να δημιουργηθεί. ειδικό ψήμα της 
αστυνομΙΟς για περισσότερο έλεγχο στα σφαιριστήρια, στα οποία, όπως είναι 

γνωστό, συχνάζουν πάρα πολλοί ανήλικοι." 

E~ώτηση με <XQ. ΣΤΆ' 71 που υπopιJ.ήθηκε από το αsιότιμο Μέλος της Βουλής εκλο
γικής πεQιφέQεlας Αμμοχώστου κ. ΚλαίQIΙ ΑΥΥελίδου στις 27 Σεπτεμβρίου 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Ανηπρο

σώπων για τα ακόλουθα: 

(α) Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το νομοοχέδισ ή οι κανονισμοί που θα διtπoυν τη 
λειτουργία των ωδείων; 

(f!) Μέχρι να θεσπιστεί σχετική νομοθεσ(α, ελ!Υχεται από αρμόδια επιτροπή του 
Υπουργείου Παιδε(ας, έστω και υποτυπωδώς, η λειτουργία των ωδείων, 

δηλαδή αν πληρούν όρους που αναφέρονται στο διδακηκό προσωπικό. τα 
δlδσκτρα., τη διδακτέα και εξεταστέα ύλη; 

(Υ) Καθορίζεται η aoχiJ; των διπλωμάτων που παρέχονται από τα ωδεία αυτά 
για σκοπούς διορισμού στην εκπαιδευση ή για τη δυνατότητα λεnουρΥ(.ας 
ιδιωτικού ωδεΙΟυ από αποφοίτους των ωδείων αυτών; Αν όχι, με ποιους 
όρους ΕΠιτρέ,τεται η ίδρυση και λεnoUQΎία της πληθώρας των ωδείων που 
λειτουργούν;" 
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ΕQώτηση με ([(Ι. ΣΤ'Α' 72 που υπofιλ,ϊOηxε από το Βουλευτή εΧ).οΥικής πεQιq-έQΕιας 

Λεμεσού Χ . ΑuγεQινό ΠαπαQέ στις 1.7 Σεπτεμβιιίου 1991. 

"Τα δυο τελευταία χρόνια καταβλήθηκαν πάρα :τολλές προσπάθειες και σπατα

λήθηκαν μερικές χι λ ιάδες λίρες για αναγραμμαrισμό στα αγγλικά των πινακιδων 

της τροχα(ας που είναι τοποθετημένες στους υπεραστικούς δρόμους σΙ ολόκληρη την 

Κύπρο. 

Η λέξη KhIrokiti3 Π.χ. αναγραμματίστηκε οε Khoirokoitia, τι ιagίβ σε LageIa, τι 

Larnaca σε Lιιmaka Κ .Ο.Κ. 

Με έκπληξή μας παρατηρούμε αυτές τις μέρες να τοποθετούνται νέες τερά

στιες πινω~[δες σε όλους τους υπεραστικους δρόμους και τα ονόματα των χωριών 

στα αΥ'(λ ιχά να εΙναι γραμμένα με το παλιό καταργημένο σύστημα. Έτσι βλέπουμε 

σήμερα σε άλλες πινακίδες να αναγράφεται το αναγραμματισμένο συστημα και σε 

άλλες το παλιό. χωρίς να γνωρίζει κανένας ποιο είναι το ορθό και ποιο το λανΟα

σμένο. 

Εύλογα διερωτάται ο λαός αν η κν~έρνηση θα στείλει π[σω τα συνεργεΙα, μετα 

που Οα τοποΟετηθούν οι νέες ΠΙΥακΙδες. για να γίνει νέος αναγραμμαησμός. Αν θfι. 

γ ίνει κάΗ ιέτοιο. ποιος θα πληρώσει τα έξοδα; Δεν υπάρχει τέλος πάντων καθόλου 

σ\lντονισμός στην κρατική μηχανή; Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;" 

E~ώτιlση με αρ. ΣΤΆ ' 73 που υ:tοfl,λήθηΚΕ από το 80υλε\lτιί εκλογικής περιφέ"ειας 
Λεμεσον κ . ΑuyεΡινό Πu.-ταρέ στις 27 Σεπτεμβeίου 1991 . 

"Όπως είναι γνωστό. αρκετοί Κ(ΙΙΟΙΚΟΙ της υπαίθρου που ασχολούνται με την 

καλλιέργεια των χωραφιών τους έχουν αγοράσει από πολλού μικρά τρακτέρ για ης 

γεωργικές τους ασχολίες. 

Π λείστοι από αυτούς έχουν συνδέσει πΙσω από αυιά τα μηχανήματα μικρές 

καρότσες. για να μπορούν να μεtαφέΡOυν vτα χωρό:φια τους τα αναγκα(α υλικά. 

όπως γεωργικά εργαλεία, σπόρους, δενδρύλλια και άλλα. 

Η νομοθεσ(α όμως απαγορεύει αυτού του είδους τις καρότσες και οι γεωργο( 

που τις χρησιμοποιούν καταγγέλλονται καΟημερινά και προσάγονται στα δικα 

σtΊ'ιρια. 

Επειδή αυτοΙ οι ανθρωποι δεν έχουν άλλο τρόπο για τη διεκπεραιωση των 

γεωργικών τους ασχολιών και επειδή έγιναν ήδη αρκετές γ.αταγγελίες απο την αστυ

νομΙα, ζητούν α..-τό τις αρμόδιες αρχές είτε την τροποποΙηση του νόμου ε!τε να τους 

υποδειχθούν πιο κατάλλ ηλοι τρόποι. έτσι που να μπορούν να χρησιμοποιούν αυτού 

του είδους τις καρότσες . 

Τι λέε ι το αρμόδιο Υπουργείο;" 

EQώς1ισιι με al!. ΣΤ'Α' 74 :ΤΟ\l "ποβ) ήΟφcε αΧό 1:0 Βο"λε"τή εκλΟΥΙΚΨ; ne~ Iq:t"era; 

Πάφο\l κ. Λάκι, θεοδούλου στις 3 Oxτωβ~ίoυ 1991. 

'Ή Υ-οινότητα Χλώρακας ζητά yιcι. χρόνια τώρα την πραWηση της ανέγt.ρσης 

νέου δημΟΗκού σχολεΙο" . όπως κα~ περιφερειακού γυμνασίου :του να καλύψει τις 

ανάγκες των αναπτυσσόμενων χωριών Χλώρακας. Λέμπας, Κισσόνεργας, Έμπας, 

Τάλας και Π έγειας . Για το σκοπό α"τό εξασφαλ{στηκε ιtατάλληλoς τουρχοκυ

πρ~αY-ός χώρος στη Λέ~ι:τα. 
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Παρακαλείται το αρμόδιο ΥπουΡΥεΙο να ενημερώσει τη Βουλή των Aντιπρo~ 

σώπων για τα ακόλουθα: 

(a) Πώς αντιμετωπίζεtαι αυτό το σοβαρό αίτημο.; 

(β) Αν αντιμετωπίζεται θετικά, σε ποιο στάδιο βρίσκεται από άπΟψη μελέτης 
και αποφάσεων;" 

E~ώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 75 Πθ" υτιοβλήθφιε από το Βουλευτή ΕιιλοΥΙΚΨ; πεoιφέ~ειαι; 
Πάψου κ. Λάκη θεοδουλου στις 3 Οκτωβρίου 1991 . 

. 'Ή κοινότητα Χλώρακας, για να καλ'uψει τις σημερινές και μελλοντικές υδρευ
τικές της ανάγκες. προχώρησε στην αγορά γεώτρησης που βρίσκεται στην περιοχή 

της κοινότητας Τρεμιθούσας και στην εγκατάσταση αγωγoiι, με κόστος γύρω (ΠΙς 

100 χιλιάδες λίρες. Αναμένει όμως εδώ και ένα μήνα την ηλεκτροδότηση της 

γεώτρησης αυτής από την ΑΗΚ. για να μ.,τορέσει να την αξιοποιήσει . 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Aντ~πρo

σώπων πότε θα ηλεκτροδοτηθεί αυτή η γεώτρηση." 

EριUτησlΙ με ul!. ΣΤ'Α' 76 nO\l \ιποfj,λήθηκε από το Βουλε\lτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαη),ίδη στις 4 ΟκτωΙΙρίου 1991. 

'Ή κοινότητα ΚελλακΙου εγείρει αΙτημα για δι..απλάτυνση του δρόμου 'Ληοτό

βουνου' κα~ η κοινότητα Πραστειού Κελλακίου εγείρει αίτημα για κατασκευή νέου 

δρόμου προς ης κοινότητες της περιοχής. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Ποια είναι η τελική απόφαση της κυβέρνησης για το πιο πάνω θέμα: 

2) Πότε προγραμματΙζεται να αρχΙΟει η εκτέλεση του πιο πάνω έργου;" 

ΕQώτηση με αρ. Σ'f'A' 77 που uπθβλήθηκε από το Dο\l),εmlΊ εκλογικψ; :tεριφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 4 ΟκτωΙΙρίου 1991. 

'Ή κοινότητα Κελλακίου εγείρει αίτημα για διορισμό μόνιμου γιατρού με έδρα 

το Κελλάχι, ο οποίος να εξυπηρετεί και τις γειτονικές κοινότητες. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται και 
πότε να ικανοποιήσει το αΙτΤ)μα αυτό:' 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 78 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 4 Οκτωβοίοιι 1991. 

"Τα χωριά Κελλάκι κα~ πραστειό Κελλακίου eyelQotJv αίτημα για επιχορήγηση 
λεωφορείου το ΟΠΟ(Ο να εκτελεί δρομολόγιο προς τη Λεμεσό για μεταφορά εργατών 

και άλλων επιβατών. Επει,δή οι επιβάτες ε ίναι Μγοι, κανένα λεωφορείο δεν εκτελει 

αυτό το δρομολόγιο, με α:ιοτί;λεσμα να ταλαlJtωρούνται οι κάτοικοι. 

Ποια ~Ιναι η θέση του αρμόδιου Υπουργε(οιι για το θέμα;" 

Α:tάντηση ~μερoμtIνίας 30 Σε:ιτεμΓιΡί.οιι 1991 TO\l γπoυ~oύ Συγκοινωνιών και 
'E~ων κ. Παύ),οιι ΣαβΙΗδη ο,;ην ερώτιιση ΕΕ' 512, η,Ι2(tομηνίας 30 Ιανουαρίο" 
1991, "tO\l Βο"θ),ε\lτή Ε'Κ),οΥικής πε(!ιφέρειας Παφου κ. Μιχαήλ θεοδούλου. 

"Σχετικά με τηλεφωνοδότηση αριΟμού χωριών στην Πάφο σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Η Αρχή Τηλεπικοινωνιων Κύπρου έχει προγραμματίσει την εγκατcσταση 

καλωδίων για τηλεφωνοδότηση των χωριών Μαμώνια, Φασούλα, Αγ. Γεώργιος. 
Χολέτρια, Σταυροκόννου, Αμαργέτη. Αξύλου, Eλεδ~ώ, Πενταλιά, Αγ. Μαρίνα Κελο
κεδάρων και Άγ. Ιωάννης για το πρώτο τρίμηνο του 1992". 
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Απάντηση Ilμεjlομηvί.ας 30 Σεπτεμβρίοιι 1991 το\! YΠO\lιrY0\ι Συγκοινωνιών και 

Έ~ων Χ. Παύλο" Σα&6ίδη στην εeώτησll Εει 620, ημερομηνίας 27 Φεllοουορίο\l 
1991, τον Βουλευτή εκλΟΥιχιίς πεοιφέQl!lας Πά<r,ου χ . Μιχαήλ θεοδούλου. 

"(α) Tηλεφων~κή εξυπηρέτηση των επισκεπτών στο Νέο ΝοσοκομεΙΟ Πάφου: 

Έχουν ήδη εγκατασταθεί δοο δημόσιοι τηλεφωνικοί θόλαμοι και πρoγρςtμ· 

ματιζεται η εγκατάσταση άλλων δυο θαλάμων για την εξιιπηρέτηση των 

επισκεπτών. 

(β) Τηλεφωνική εξυπηρέτηση του Νοσοκομείου Πόλης Χρυοοχους: 

Εγκαταστάθηκε τηλεφωνικό σίιστημα με τρεις εξωτερικές γραμμές και 13 
εσωτερικές επεκτάσεις που ικανοποι.ούν πλήρως τις ανάγκες όλων των 

υπηρεσιών του Νοσοκομείου. ~ 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 1991 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομιιχα

νίας Χ. Τάκη Νέμlτσα στην ερώτηση ΣΤΆ' 28, ημερομηνίας 16 ΑuyούσΤΟ\J 1991, 
του ΒουλΕιιτή εκλοΥιχ ής πεQΙffέQειας Λεμεσού χ. 'ΑQιστο" Χρ"σοστόμου. 

"Μ ε Ο.,ι-τόφαση του YπoUQΎικoύ Συμβουλ{ου ημερομηνίας 22.8.91 ΟΙ κοινότητες 
της επαρχίας ΛεμΕσού Πάχνα, Δορά, Μαλιά και Λόφου έχουν δικαίωμα παράδοσης 

ΕκλΕκτών Β' σταφυλιών. Ως εκ τούτου το αΙτημα των πιο πάνω xoLvot1itwv έχει 

ικανοποιηθεΙ" 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' θα συνεχΙσει η ΣUΖητηση του θέματος 'Ή ανάγκη εισαγωγής 

θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων για τη διασφάλιση της αξιοκρατΙας και την 

προστασία της αξιοπρέπειας του πολίτη". Θέμα εγγραφέν με Εισήγηση του Βουλευτή 

κ. Δώρου Θεοδώρου. 4.7.1991. 

Πόσοι ομιλητές υπάρχουν; 

Τέσσερις ομιλητές. 

Προτί.θεμαι να διακόψω για ένα τέταρτο. Η Βουλή θα αρχΙσει τη συζτ'ιτηση του 

Κεφαλαίου Δ' σε ένα τέταρτο, δηλαδ1i στις 6.00 η ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα διο.κοπτ'ις: 5.45 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 6.05 μ.μ. ) 

Κεφάλαιο Δ', το πρώτο θέμα είναι συνέχιση σuζ.ήτησης. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

θα ολοκληρωθεί σήμερα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελπίζω, από σας εξαρτάται . 

Ο κ . ΚασουλΙδης. 

Γ . ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

ΤΟ θέμα τώρα ανοίγει, αΥΟ.,ι-τητέ συνάδελφε. 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ πρόβλημα της αξLOκρατίας στον τόπο μας δεν υπήρξε ποτέ στατικό. αλλά 
συνδέεται άμεσα με .ην εξελικτική ωρίμανση των δημοκρατικών θεσμών στη νεαρή 

δημοκρατία μας. Το να ΕΠιχειρήσουμε να ανεύρουμε τις αΙΤΙες του στι.ς ταξικές αντι
παραθέσεις ή τα μονοπώλια της δεξιάς ή της αριστεράς θα ήταν μια υπεραπλού

σΤΕυοη του προβλήματος και θα ήταν ακόμη λάθος αν, στην αναζήτηση της 

βελ τ[ωσης του προβλήματος, περιοριζόμασταν στην επίρριψΤ1 ευθυνών η μια πλεUΡΆ 

ενάντια στην άλλη ή, ακόμα χειρότερα. αν E-ίαναπαUΘoύμε εφησυχασμένοι ότι τα 

πράγματα έχουν σαφώς βελτιωθεί -έχουν κάπως βελτιωθεί- και ότ ι η πολυφωνία και 

ο πλουραλισμός που αποτελούν γεγονός σήμερα στα συμβούλια των ημικρατικων 

οργανισμών και των δήμων είναι από μόνα τους εγγύηση της εξασφάλισης της αξιο

κρατίας. 

Από αυτό το β'ήμα όμως, προτού αναφερθώ εκ μέρους του Δημοκρατικού 

Συναγερμού στη δικ'ή μας εποικοΟΟμητικ'ή άποψη για το θέμα της αξιοκρατίας, δεν 
αντέχω να μη σχολιάσω ορισμένους ισχνρωμούς του έντιμου συναδέλφου 

κ. Αγα...ΙΟυ του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Αν πιστέψουμε πως όλα αυτά τα χρόνια πριν το 1988 πράγματι οι οπαδοΙ Τ11ς 
αριστεράς υπ'ήρξαν θύματα αυτ'ής της κατάφωΡ11ς αδικίας και δυσμενούς διάκριστις 

για λόγους πολιτικών φρονημάτων και μόνο -όπως τους σκιαγράφησε ο κ. ΑγαπΙΟυ

τότε από τους πρώτους που πρέπει οι οπαδοί του ΑΚΕΛ αναζητ'ήσουν ευθύνες είναι 

από Τ11ν (δ ια Τ11ν ηγεσία τους, η οποΙα επανειλημμένα από της Ιδρυσης της 

Κυπριακ'ής Δημοκρατίας μέχρι σ'ήμερα, με ελάχιστη διακοπ'ή, στήριξε, ανέβασε στην 

εξουσΙα προέδρονς δημοχρατίας, ψ'ήφισε. υποστηριξε και στήριξε κατεστημένα τα 

οπο(α οπωσδ'ήποτε πρέπει να 'ήταν υπεύθυνα γι' αυτή την κατάφωρη αδικ(α. Αν πάλι 

πράγματι. όπως βγαίνει από το νόημα Τ11ς ομιλ(ας τον κ. Αγαπίου. ξαφνικά το 1988 
με την άνοδο του Προέδρου Βασιλείον άνοιξαν οι ονρανοί. τότε αληθινά πρέπει να 
ανησυχούμε. όχι γιατί διορίζονται με βάση την αξία τους πολίτες αριστερών φρονη

μάτων' κάθε άλλο. Εμείς δεν έχουμε καμιά ένσταση να διορ(ζονται και να προάγο
νται αριστεροί πολ(τες, εφόσον το αξίζουν και είναι οι καλύτεροι. Πρέπει όμως να 

ανησυχούμε αν τα πράγματα παρουσιάζονται τόσο ρόδινα σ'ήμερα για το ΑΚΕΛ, 

όπως εΙΠε και σε συνέντενξ'ή του ο κ. Χριστ6φιας, μ'ήπως δηλαδ'ή το αντάλλαγμα της 

'υποστήριξης στον Πρόεδρο Βασιλείου εξαργυρώνεται με αυτό τον τρόπο. Ο τόπος 
μας είναι μικρός, τα πάντα γίνονται σύντομα γνωστά και η σημερινή ευφορεία του 

ΑΚΕΛ, όπως και το 30% των τελευταίων Βονλευτικών εκλογών, δεν μπορεί να 
εξηγείται μόνο με τον τερματισμό της τάχα αρνητικής στάστις προς τους οπαδούς 

111ς αριστεράς. 

Δίκαιη φυσικά εΙναι 11 απαίτηση της Αριστεράς να μη θυματοποιούνται οι 
οπαδοί της εξαιτίας των φρονημάτων τους. Είναι γι' αυτό και εγώ πον ρωτώ τους 

συναδέλφους της Αριστεράς να μου πουν έστω και ένα μη οπαδό της αριστεράς και 

μη μέλος της Π ΕΟ που ερΥοδοτείται σΤ11ν ΕΣΕΛ, Π.χ., το ΛαΊ:κό Καφεκοπτείο. στην 

εταιρεία ΔΕΛΤΑ και σε όλες τις άλλες γνωστές εταιρε(ες που ελέγχονται από το 

ΑΚΕΛ. 

ΤΟ θέμα της αξιοκρατίας όμως δεν εξαντλείται με αλληλοεπίρριψ1] ευθUΝΏν 

για τα πεπραγμένα του παρελθόντος. Το θέμα της αξιοκρατίας ανιμετωπιζεται 
ουσιαστικά με τρόπο εποικοδομητικό, αν είμαστε όλες οι πλευρές αποφασισμένες να 

πάρουμε όλα εκείνα τα α..-ταραΙτητα μέτρα για βελτίωσή της. 
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Η δικ'ή μας άποψΤ) είναι ότι η εξασφάλιση της αξιοκρατίας ο' έ\'ο τόπο είναι 

ανάλογη με το βαθμό ωρίμανσης της δημοκρατίας και των δημοκρατικών θεσμών. 

Όπου η αUΘαιρεσΙα γίνεται ανεκτή και περνά ατιμώρητη, εκεί ευδοκιμεί η αναξιο
κρατία και η Εννοιοκρατία. AνtΙθετα όπου ο πλουραλισμός και η δημοκρατική 
πολυφωνία γίνονται θεσμός. γίνεται όλο και πιο δυσκολο να περάσει η εύνοια και η 

αναξιοκρατί.α. 

Ε(\'οι γεγονός ότι μέτρησε πολύ αρνητικά για τη διακυβέρνηση του κ. κυπρια

νού η αντίληψη :του δημι.oUΡγήθηκε για μονοκομματική μονοπώληση των σωμάτων 

που διορίζουν και προάγουν. Η Εισαγωγή της πολυφωνίας και του πλουραλισμο\ι 

έγινε πλέον υποχρέωση για την κυβέρνηση ΒασιλεΙου μετά το μεγάλο γεγονός για 

μια σωστή δημοκρατική ζω'ή που δημιούργησε η εναλλαγή της εξουσίας. 

Η ανάγκη παρουσίας ατόμων από όλο το φάσμα της πολιτικής ζωής του τόπου 

στα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών ή τα δημαρχεία, δε σημαίνει παζάρεμα 

ή μοιρασιά μεταξύ των κομμάτων για προώθηση των ο;ταδώ,' τους. ΣημαΙνε~ 

εχέγγυα ότι θα διοριζεται ή θα προάγεται ο ικανότερος από τη στιγμή που η 

παρουσία των διάφορων συμβούλων με διαφορετική προέλευση θα έχει σαν στόχο 

το διορισμό του ικανότερου. ο οποίος αναπόφευ,<τα θα έχει κάθε φορά ή τουλάχιστο 

συχνότατα διαφορετική προέλευση. 

Ο πλουραλισμός των συμβουλΙων πληρεί αυτή την ωcοστολή. Να διορίζεται, 

δηλαδή, ο ικανότερος του οποίου το φρόνημα δεν είναι ούτε καν ανάγκη να είναι 

γνωστό. αφού όλοι θα είναι ικανοποιημένοι ότι διορίζεται ο ικανότερος ανεξάρτητα 

από την πολιτική του τοποθέτηση. Αυτό το εχέγγυο δε" μπορεί να το πετύχει ούτε το 
μονοκομματικό συμβούλιο ούτε το συμβοίιλιο που απαρτίζεται τάχα από ανεξάρτη

τους. γιατί ανεξάρτητοι δεν υπάρχουν πουθενά. Αν είναι ανεξάρτητοι από τα υπάρ

χοντα πολιτικά κόμματα, είναι σίγουρα εξαρτώμενοι α..-cό τον Πρόεδρο της Δημο
κρατίας, ο οποίος τους διορίζει και ο οποίος έχeι και αυτός την ανάγκη πελατειακής 

υποστήριξης. για να επανεκλεγεί την επόμενη φορά Πρόεδρος της Δημοκρατίας . 

Συσχετίζοντας την πρόοδο τω,- δημοκρατικών σήμερα θεσμών με τη 

δημιουργία συνθηκών αξιοκρατίας προσκροίιουμε στην οπισθοδρόμηση που 
UφΙσταται η πολυκομματική δημοκρατΙα από την καλά οργανωμένη και ενορχηστρω

μένη δυσφημιστική εκστρατε(α εναντΙον των κομμάτων και την ενθάρρυνση της 

αποπολιτικοποίησης. 

Αφήνω κατά μέρος το μεγάλο μέρος της ευθύνης που φέρουμε εμε(ς οι ίδιοι, τα 
κόμματα, για τον κλονισμό της πίστης του λαού προς τα πολπικά κόμματα. Γιατί 

τοίιτο είναι κάτι το οποίο μπορεί να διαπιστώσουμε εμείς οι ίδιοι και να λάβουμε τα 

απαραίτητα μέτρα για να το διορθώσουμε. Αναφέρομαι στην υποβολή προς το λαό 

ότι ο κομματισμός είναι κάτι το κακό. προς την τάση για επιβράβευση των τάχα 

ανένταχτων και ανεξάρτητων. προς την τάση για τη θυματοποΙηση των ενταγμένων 

και κομματικοποιημένων, yw τη διάδοση της φήμης ότι έγινε κομματικοποΙηση των 

πάντων, για το ότι τα κόμματα μοιράζονται μεταξύ τους τις θέσεις, για την επΙρ

ριψη της ευθύνης στα κόμματα, όταν κάποιος a.-τοτύχει με το περιβόητο "το κόμμα 

σου δε σε βοήθησε" κτλ. 

Όλη αυτή η έντεχνη υποβολή στο λαό ότι yw να διοριστεί κάποιος πρέπει να 
'tov υποστηρίζει κάποιο κόμμα έχει δημιουργήσει το κλίμα 'tης ανασφάλειας στους 
πολίτες που τρέχOUΝ προς εμάς, σε μια μορφή πελατειακής σχέσης και δικαιολογη
μένα απαιτούν την υποστήριξή μας, γιατΙ αν δεν το κάμουν, θα το κάμει ο άλλος 

συνυΠΟψήφιός τους και qχ>βoύνται ότι θα αποβεΙ σε βάρος τους. 
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Όταν εμεΙς σηκώνουμε το τηλέφω,'Ο, για να μιλήσουμε για κάποιο που μας το 

έχει ζητήσει . αν θέλουμε να διατηρούμε την αξιοπρέπειά μας και το ήθος μας εκείνο 

που λέμε προς την άλλη πλευρά δεν εί,'ΟΙ να παρακάμψει όλλους για να προτιμηθεί 

ο περί τον οποίο ο λόγος , αλλά για να uπooτηρίξoυμε τα δ(καια και δικαιώματά 

του, ώστε να μην αδικηθεί και μόνο αν το αξίζει να κατακτησει εκείνο που δικαιω

ματικό του ανηκει. Η δημιοιlργία αυτής της αχρε{.αστης πελατειακής σχέσης και 

αυτού του αχρείαστου ρουσφετιού, έστω και Q.,.6 την καλή του έννοια πο\! σκιαγρά
φησα. οφείλεται σ' αυτή τη μεγάλη δυοφημιστική εκστρατεία σε βάρος των 

κομμάτων, δυσφημιστική εκστρατεία για την οποία δεν είναι αμtτOΧOI όσοι επιθυ

μούν να ιξUψώνoυν με αυτό τον τρόπο τον ανεξάρτητο Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Πώς διορθώνι::ται αυτή η κατάσταση; Μόνο με την αποκατάσταση της εμπιστο

σύνης του λαού όη o~ μέθοδοι διορισμού xaL προβιβασμού είναι αδιάβλητες και 

δίκαιες. Τούτο μπορεί να επιτευχθεί με μια σειρά μέτρων. το κυριότερο των οποίων 
είναι η πλήρης διαφάνεια όλης της σχετικής διαδικασίας. Αν η διαδικασία εΙναι 

πράγματι αδιάβλητη και δtκαιη. τότε , αγαπrιτoί συνάδελφοι, δεν έχουμε τίποτε να 

κρύψουμε ούτε τα σώματα που διορίζουν έχουν τΙΠοτα να κρύψουν. 

Αναφέρω δυο χαρακτηριστικά παραδείγματα και τελειωνω. Πρόσφατα η 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας προέβη σε προαγωγές Βοηθών Διευθυντών σε 

διευθυντές Μέσης Παιδείας. πριν οι προαγωγές φθάσουν ενώπιον της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. οι υπάλληλοι αξιολογούνται από μια συμβουλευτική 

επιτροπή από τρεις επιθεωρητές και βαθμoλOγfίται η αξία τους για κάθε χρόνο 
υπηρεσίας και παί.ρvoυν μετρήσιμες μονάδες για την αρχαιότητά τους και τα 

επuτρόσθετα προσόντα τους. Σημειώνονται αυτές οι μονάδες και έχω εδώ μια λίστα 

κατά σειρά E.ι"tLtυxLa; στην πρωταρχική συμβουλευτική αξιολόγησή τους , και αν 

πάρω τους πρώτους 40 κατά σειρά βαθμολογίας θα δια."tιοτώσουμε ότι κυμαίνεται η 

βαθμολογια τους από το 200.75 του τεσσαρακοστού υποψήφιου στο 206 που είναι ο 

δεύτερος. ο πρώτος δεν διεκδικούσε προαγωγή. Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας στην προσωπική συνέντευξη έχει δικαίωμα χρήσης άλλων 5 μονάδων. Αυτές οι 

5 μονάδες που χρησιμοποίησε η Επιτροπή έχουν κατορθώσει να ανατρέψΟυν κατά 
δρασηκότατο τρόπο τη σειρά εΠΗυχίας της προκαταρκτικής αξιολόγησης. Τούτο 

για να γίνει κατορθωτό πρέjτει να χρησιμοποιήlh!καν υπερβολικά συχνά -με βάση 

μια στατιστικ'; με την οποία aoχolYιlh!xa πολλές ώρες για να κάμω- οι βαθμοί Ο και 

4 ή Ι και S. 'Ενώ λογικά σε μια συνέντευξη οι βαθμοί τούτοι πρέπει φειδωλώς να 
χρησφοποιούνται και μάλιστα σε εξαιρετικές περιπτώσεις. Όταν ένας Βοηθός Διευ

θυντής που αξιολογείται με τόση βαθμολογία έρχεται μπροστά μας μηδέν θα πρέπει 

να πάρει. αν έλθει ρακένδυτος και μεθυσμένος και πέντε θα πρέπει να πάρει αν είναι 

εξαιρετικ'; ιδ ιοφυΙα και δημιουργήσει άριστες εντυπώσεις. Η βαθμολογία του η 
σωστή θα πρέπει να κυμαi:vεται μεταξύ των βαθμών 2, 3 και 4. Δεν ισχυρίζομαι και 
δε θέλω να υπάρξει παρεξήγηση ότι υπήρξε από πλευράς Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

οποιαδήποτε πρόθεση κακή ή δόλου. ΕκεΙνο όμως το 01l:0ΙΟ ερωτώ είναι: Τι θα 

έβλαπτε αν η νομοθεσΙα πρόβλεπε ότι η βαθμολογΙα του ()...S θα εδημοσιοποιεΙτο, θα 

γινόταν γνωστή στους ενδιαφερομένους, χωρ{ς να χρειάζεται προσφυγή στο 

Ανώτατο Δικαστήριο; Και τι θα έβλαπτε αν εδικαιολογεΙτο δεόντως: ΕκεΙνοι από 

τους ενδιαφερομένους που πιστεύουν ότι αδικήθηκαν και εκείνοι οι 01l:0ΙΟL αδικού

νται πώς δικαιολογούνται αν προστρέξουν σε ένα Βουλευτή, για να κάνουν το 

παράπονό τους και να ζητιΊσouν την παρέμβασή του; 
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Αντίθετα. το δεύτερο παρόδειΥμα φέτος, η διαδικασία ΕΠιλογής των υποψή
φιων έφεδρων αξιωματικών στην Εθνική Φρουρό, έγινε κάτω από συνθήκες διαφά
νεLας και σταδιακά πληροφοροίινταν οι ενδιαφερόμενοι τη βαθμολογία τους, οπότε 

τα παράπονα και οι διαμαρτυρίες που είχαμε ήταν ασυγκρίτως λιγότερα προηγου
μενων χρόνων. Όχι διότι το σύστημα δεν είχε τα τρωτά τον, ε ίχε πάρα πολλά. αλλά 

ήταν σαφώς βελτιωμένο C1J-ιό προηΥουμενα χρόνια και αυτό αποδείχθηκε με τον 
αριθμό των παραπόνων που είχαμε πάνω στη διαδικασία αυτή. 

Η θεσμοθέτηση της διαφάνειας αποτελεί επομένως, κατά τη γνώμη μας, το 

κλειδί για ενίσχυση της εμπιστοσύνης του λαού στις διoδικασLες διορισμού και 

προαγωγης. Η ενίσχυση "{ων μετρήσιμων κριτηρίων, ο περιορισμός των υποκειμε
νικών βαθμολΟΥι.ών στις συνεντεύξεις (τρε ις βαθμΟί, κατά τη γνώμη μου, εΙνα~ 
αρκετοι) πρέπει να θεσμοθετηθούν με νόμο. Κ υρΙως όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, 

πρέπει να είναι η ακλόνητη βούληση όλων μας να εξυψώσουμε το κύρος της πολυ· 

κομματικής ζωής στον τόπο, για την απόκτηση της οποίας άλλοι λαοί στην Ανατο· 
λική ΕυρώΠη και πρόσφατα στη Σοβιετική Ένωση έχυσαν ακόμα και αίμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. XρtισOOτόμOυ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, 

Το θέμα που συζητούμαι συζητήθηκε εξαντλητικό σε πολύωρες συνεδρίες της 
Βουλής τόσο το 1986 όσο και το 1989. Η ανάγκη για συζήτηση του ίδιου θέματος, 
έστω με διαφορετικό τίτλο, αποτελεί απόδειξη, όχι ένδειξη, ότι η αναξιοκρατία 

παρουσιάζεται σε εντονότερο βαθμό. Εφόσον το θέμα συζητήθηκε σε τόση έκταση 

και τόση ένταση τόσο το 1986 όσο και το 1989 και η Βουλή κατέληξε σε συμπερά· 
σματα, ψηφίσματα και εισηγήσεις, είχα την ά..τοψη ότι η συζήτηση από αυτή τη 

Βουλή θα ήταν ΠΕρισσότερο χρήσιμη και ε.ίτοικοδομητική αν περιοριζόταν στην 

επισήμανση των αιτίων που αναβάθμισαν την ευνοιοκρατία και την κατέστησαν 

εξειδικευμένη επιστήμη, αλλά και σε αυτοκριτική του νομοθετικού σώματος, γιατί η 

Ιδι.α η Βουλή δεν υιoθέtησε δικές της εισηyήσει~ Τι αποφάσεις που αφορούσαν τη 

λήψη μέτρων για την επιβολή της αξιοκρατίας. 

Αν κρίνω από την ομιλία του αξιότιμου συναδέλφου και φίλου κ. Γιαννάκη 

Αγαπίου φαίνεται πως η τάση είναι διαφορετική , γι' αυτό εΙμαι υποχρεωμένος 

αρχικά να αναφερθώ στην ομιλία του συναδέλφου και στη συμβολή του ΑΚΕΛ για 

την επικρότηση της αναξιοκρατίας. 

Ο συνάδελφος αναφέρθηκε σε διακρίσεις ενάντια στην Αριστερό για περίοδο 

30 χρόνων. Στο σημείο αuτό θα κάμω κάποιο διαχωρισμό. Ο χώρος της αριστερός 
ε'ναι ευρύτερος δεν είναι μόνο το ΑΚΕΛ και είναι πολλοί αριστεροί που με κανένα 

τρόπο δε θά 'θελαν να αποκαλούνται ακελιστές. Το ΑΚΕΛ ήταν κάποτε ΑΚΕΛ -
ΕΜΕΚΕΛ, έγινε ΑΚΕΛ.Αριστερά, πρόσφατα έγινε ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
και στις επόμενες Εκλογές ίσως να είναι ΑΚΕΛ·Αριστερό, Νέες Δυνάμεις και ίσως 

Δυνάμεις της Δεξιάς. Γι' αυτό εγώ θα αναφερθώ στο ΑΚΕΛ και όχι στην Αριστερά. 

Το ΑΚΕΛ, και αυτό έκανε και ο επιτυχημένος κατά τα άλλα συνήγορος φίλος 
κ. Αγαπl.oυ, εφαρμόζει την τακτική "φωνάζει Ο κλtφτης γι.α να φοβηθεί q νοικο· 

κύρης". Και επαναλαμβάνει το (διο σενάριο, έtσι κάθε φορό. κάτι μtνει και σιγά.σιγά 
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το πιστεύουν και οι tδιOΙ που το δι.ακηρύττουν. Την τακτική των διακρίσεων εφάρ

μοσε και εφαρμόζει μέχρι σήμερα το ΑΚΕΛ. όπου μπορεΙ θα αναφέρω μερικά 

παραδεΙγματα. 

Όταν το ΑΚΕΛ κέρδισε τις δημοτικές εκλογές σε μερικοΊ.ίς Δήμους -
αναφέρομε στην περίοδο που 11 Κύπρος ακόμα βρισκόταν κάτω από τον αΥ'/λικό 
ζυγό- για όση περίοδο βρισκόταν στην εξουσία στους δήμους προσλαμβάνονταν 
μόνο στελέχτι του ΑΚΕΛ. Μοναδικό κριτήρι.ο ήταν η αφοσίωση στο κόμμα και όχι 

τα προσόντα. Έτσι και μεταξύ ακελικών ακόμα υπήρχε διάκριση προς όφιλος του 
ευνοούμενου της ηγεσίας. Αλλά και τώρα ακόμα σε δήμους που "ην πλει.οψηφια έχει 
το ΑΚΕΛ. οι προσλήψεις γίνονται με βάση κομματικά και όχι αξιοκρατικό κριτήρια . 

ΤΟ ΑΚΕΛ δημι.ονΡΥηοε αρκετές βιoμηχανl.ες και Εμ.1!ΟΡίκές ε.."'tιχειρήσεις. θα 

ήταν χρήσιμο να δηλωθεΙ αν TtOτέ προσλήφθηκε έστω και ενας μη ακελ~κός. Το 

ΑΚΕΛ ελέγχει ορισμέ\'ους συνεργατικούς οργανισμούς. θα ήταν και σε τούτη ΤΙ1ν 

περίπτωση χρήσιμο να δηλωθεΙ. αν ποτέ προσλήφθηκε έστω και μια πωλήτρια που 

να μην εΙναι ακελΙστρια. παρά το γεγονός ότι αυτά τα συνεργατικά ιδρύματα δεν 

είναι κοτσιάνι κανενός. ανήκουν στο λαό και σtηρ[.ζoνται α..-τό το λαό ανεξάρτητα 

από κομματική ή ιδεολογική τοποθέτηση. 

θα ήταν ίσως χρήσιμο να αναφερθεί πως για καθαρό ιδεολογικο\ις λόγους 

τερματίστηκε η υπηρεσία εμμίσθων της ΠΕΩ. γιατί προσχώρησαν στο ΑΔΗΣΟΚ κι 

αυτό χόριν της δημοχρατΙΟς και της αξιοκρατίας. 

θα ήταν επίσης χρήσιμο να αναφερθεί πως μέλη της ΔΕΟΚ κατήλθαν σε 

απεργία πείνας. για να τους αναγνωριοτεΙ. όχι από τον εργοδότη, συνάδελφοι. αλλά 
α:τό όλλη συνδικαλιστική οργάνωση το δικαίωμα να ανήκουν 0Τ1\ συντεχνία της 

αρεσκείας τους. δεΙγμα κι' αυτό αξιοκρατικών και δημοκρατικών μεθόδων. 

Εί.πα κάπΟΤΕ από το βιίμα της Βουλής ότι το να είσαι παιδί ηγέτη του ΑΚΕΛ 
θεωρείται εξαιρετικό προνόμιο και ξεχωριστή τύχη, γιατί τα παιόιά των ηγηών του 

ΑΚΕΛ κληρονομούν με ευνοιοκρατικά κρnήρια τη διαδοχή του γονιού τους τόσο 

στη διεUθυνση των ΕΠιχειρήσεων που ελέ-Υχει το ΑΚΕΛ όσο και στην ηγεσΙα του 

κόμματος. Αν αυτό, τόνιζα. δεν είναι ευνοιοκρατία σε βάρος των απλών μιλών του 
ΑΚΕΛ, τότε η λέξη ευνοιοκρατία έχασε την έννοιά της. Τότε ο πρώην ΣUΝΌΔελφoς 

κ. Πα..-ταπέτρου από το Βήμα της Βουλής εΙπε πως διακατεχόμουν α..-τό αντικομμου

νισηκό μένος, το ίδιο και τι Χαραυγή την επομένη. θίιμl1σα το περιστατικό στον 

κ. Παπαπέτρου. πριν λίγο χρόνο. και αναγνώρισε πως τότε εΙχα δίκαιο. Βέβαια αυτό 
έγινε μετά την ίδρυση του ΑΔΗΣΟΚ και την αποκήρυξη του κομμουνισμού από τον 

ίδιο δημόσια. 

ΕΙχα την εντύπωση _"ως οι νέοι άνθρωποι του ΑΚΕΛ κάνοντας αυΤOΚΡΙHΚτj θα 
απoκτjρυτταν παλιές αvιιδημoκρατικές, αναξιοκρατικές μεθόδους, για να συμβά

λουν θετικά στο πνεύμα "l!ς επoχτjς. Μια δήλωση όμως του αξιότιμου συναδέ)..φου 
κ. Χριοτόφια στην τηλεόραση μου προκάλεσε κά.-τοιες αμφιβολΙες. Ω~ ομάδες 
επαγρίΙπντισης. δτjλωσε. ε(να~ τα μάτια και τα αΝιά του ΑΚΕΛ. 

Είναι δηλαδτϊ η K.G.B. που ήταν τα μάτια και τα αυτιά του αυτοδι.αλυθέντος 
Κομμουνιστικού Κόμματος της ΣQβιετικτjς Ένωσης. Κάποτε από αυτό το βήμα. 

προς έκπλl1ξl1 όλων των συναδέλφων, ο συνάδελφος Λάκης θεοδούλου με κομπασμό 
αναφέρθηκε στις μεθόδου, που εφάρμοσε ο Ιδιος , για να κατασκοπεύσει τους πρώην 
συντρόφους του που προσχώρησαν στο ΑΔΗΣΟΚ. Αν αυτό αποτελεΙ αξιoκρατικτj , 

δl1μοκρατική μέθοδο, τόΤΕ θα πρέπει να αποδώσουμε άλλες ερμηνείες σΗς λέξης 

αυτές. 
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Ο aξιότιμος συνάδελφος κ. Αγαπίοu στην ομιλία του σαν καλός συνήγορος 
που είναι, για να είναι πάντα μέσα, ανέφερε: "Δεν είναι μυστικό πως για τριάντα 

χρόνια μόνο με κυάλια μ..-τορο"ύσες να δεις μέλη και oπαδoiις της Αριστεράς στη 

δημόσια υπηρεσία και τους ημικρατικoiις οργανισμούς". Και συνέχισε: "Ίσως 
μερικοί εξαιρετικά άξιοι και ικανοί, ασύγκριτα καλύτεροι αί'τό κάθε άλλο. περιλαμ* 
βάνονται στις εξαιρέσεις του κανόνα που επικράτrισε ο' αυτή την περίοδο". 

Στο τέλος, ομολογεί ο σννάδελφος, ότι την περίοδο που ίσχυε. όπως τόνισε, η 

κομματιχη ταυτότητα στις κρατικές και ημικρατικές υπηρεσίες προσλαμβόνονταν οι 
άξLOL, οι ικανοί και οι καλύτεροι, έστω και αν ανήκαν στο ΑΚΕΛ. 

Κύριε Πρόεδρε. θα προσπαθήσω τώρα να Επισημάνω μερικά από τα αίτια που, 

κατά τη γνώμη μου, αναβάθμισαν την ευνοιοκρατία και την κατέστησαν εξειδικευ

μένη επιστήμη, ταυτόχρονα όμως να τονίσω και ης δικές μας ευθύνες ή παραλεί

ψεις. 

Κατά τη συζήτηση του θέματος τον Απρίλιο-Ιούνιο 1989 τόσο ο εισηγητής του 
θέματος αξιότψος συνάδελφος κ. Μάτσης όσο κι' εγώ αναφερθήκαμε με πολύ 

σκεπτικισμό στην κομματικοποίηση των διοριζόμενων συμβουλίων των ημικρα

ηκών και άλλων οργανισμών και σωμάτων. 

Σύμφωνα με τον κ. Μάτση νομοθετήσαμε τότε, όπως νομοθετήσαμε. από φόβο 

για σωστές επιλογές λόγω ανεπάρκειας του πρΟέδρου ΒασιλεΙΟυ, έτσι είχε ΠΕΙ τότε 

ο κ. Μάτσης. Εγω είχα πει τότε πως η πρόταση του ΔΗΣν και η αποδοχή της από 

όλα τα κόμματα ήταν άτυχη. και τόνισα πως το δικό μας κόμμα -που ήταν και είναι 

ο στόχος της εξουσίας, ο διωγμός των δηκοΊ:κών άρχισε νωρίς και συνεχ(ζεται.-

πίστεψε πως και η δική μας αναιμική συμμετοχή θα περιόριζε τον κατατρεγμό. Στο 

σημείο αυτό για να τονίσω τον κατατρεΥμό, θά 'ταν καλά να δηλωοω πως λίγες 

μέρες πριν τις τελευταίες βoυλεuτικές εκλογές ομάδα νοσοκόμων it01J πρόσκειvται 
στο ΔΗΚΟ είχαν μετατεθεί από το Γενικό ΝοσοκομεΙο σε δυσμενεις θέσεις. Μέσα σ' 

αυτη την ομάδα 1Jπήρχε και μια, κατά λάθος, που ήταν του ΑΚ ΕΛ η οποία επανήλθε 
την επομένη, ενω οι άλλες έμειναν εκεΙ που τοποθετήθηκαν, στη δυσμενή τοποθέ

τηση. 

Τούτος ο νόμος βολεύει θαυμάσια τον Πρόεδρο, ο οποίος διορίζει στενούς του 

συνεργάτες και επιλεκτικά κάποιους α..-τό τα κόμματα. Μ' αυτή _ην τακτική η Εκτελε
στική Εξουσία απαλάσσεται σε μεγάλο βαθμό από την ευθύνη της επιλογής των 

μελων των Συμβουλίων, καθιστά τα κόμματα συνυπεύθυνα για τις πράξεις και ενέρ

γειες των ΣυμβΟ1JλΙων και μeιώ,'ει ουσιαστικά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Το 
σοβαρότερο όμως μειονέκτημα, που όμως ορθά προβλέφθηκε, είναι η παγίωση της 

εντύπωσης μέσα στο λαό όη τα κόμματα διαμοιράζονται ης θέσεις στο πρωτοδιορι

ζόμενο προσωπικό και ότι η ανέλιξη των υπαλλήλων στην υπηρεσία εξαρτάται 

περισσότερο από την κομματική ταυτότητα παρά στην προσωπική αξία. 

Συνάδελφοι, θα αναφέρω ένα παράδειγμα για να συνειδητοποιήσουμε το 

μέγεθος του προβλήματος. Πριν μια βδομάδα με επιΟ',ιέφθηκε Ο πατέρας κάποιου 

που ενδιαφερόταν να προσληφθεί ο γιός του στην Αρχή Τηλεπικοινωνιων Κύπρου' 

μαζί του ήταν και ο γιος του. Εξαιρετικός νέος με αρχές και ιδανικά. Συμπλήρωσα 

τη σύσταση και στη συνέχεια ο πατέρας με ρώτησε αν έχει το ΔΗΚΟ δικό του 

άνθρωπο στο Συμβούλιο για να βοηθήσει και συνέχισε: "θέλω να σου το πω, για να 
μη με παρεξηγήσεις αν tO μάθεις" για δeύτερη σύσταση θα πλησιάσω τον κ. Αναστα
σιάδη για να επηρεόσει εκεΙνους του ΔΗΣΥ. Και παρά το γεγονός ότι ζητούν δυο 
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μόνο συστάσεις, εγώ για να εΙμαι βέβαιος θα προσθέσω και τρίτη σύσταση. Θα 

πλησιάσω μέσω ενός φLλoυ τον Κόκκινο από το Ζακάκι και αυτός θα διευθεττ'ισει να 

μου υπογράψει και ένας Βουλευτής του ΑΚΕΛ". Και συνέχισε: "Περνά του 

Κόκκινου για διορισμούς και μεταθέσεις". ΠρόΚΕΗαι για τον υπεύθυνο της επαγρύ

πνησης του ΑΚΕΛ. ΤΟ εκπληκτικό και το ευχάριστο ητον η αντίδραση του περή

φανου νέου που διερωτήθηκε σε πόσο σαθρή χοινωνί.α εισέρχεται. Διαφώνησε με τον 

πατέρα του και μου ζήτησε να το βοηθήσω να εξασφαλίσει άλλη εργασία με βόση τα 

προσόντα του, χωρίς τις τρεις συστάσεις. 

Η {.δια κατάσταση επικρατεί και σε εκλεγμένα συμβούλια σε ότι αφορά τους 

διορισμούς, αφού καθορίζεται ΕΚ των προτέρων με συμφωνία σε ποω κόμμα ανήκει 

τι θέση που θα προκηρυχθεί. Έτσι επιτυγχάνεται η μοιρασιά των θέσεων σε βάρος 

ίσως των καλυτέρων. Τούτη η κατάσταση οδηγεί με σ~γoυριά σε αποπολιτικοποίηση 

και προάγει τον ατομισμό που μαζί αποτελούν ωρολογιακή βόμβα στα θεμέλια της 

ΔημοκρατΙας. Και στο σημεΙο αυτό, για σκοπούς προβληματισμού, θα επαναλάβω 

μερικά ερωτήματα που τέθηκαν το Μάιο του 1989. 

Πώς εξασφαλίζονται τα δικαιωματα των πολπών που δεν ανήκουν στα 

συμμετέχοντα στα συμβούλια κόμματα; 

Πώς εξασφαλίζονται τα δικαιώματα των πολιτών που, αν και ανήκουν σε 

κόμματα, δεν είναι κοντά σης ηγεσίες των κομμάτων. για να ευνοούνται; 

Σε ποιο θα οφείλει νομιμοφροσύνη ο υπάλληλος, στον παράγοντα ή ιrnrν 

υπηρεσία του; 

Συνάδελφοι, πιστεύω πως προκαλούμε ή δημιουργούμε δουλοφροσύνη και 

αναξιοπρέπεια. 

Προσλήψεις εκτάκτων: 

Τα τελευταία τρία χρόνια αυξήθηκαν σημαντικά οι προσλήψεις εκτάκτων με 

αποκλειστικά κριτήρια τη νομψοφροσύνη της οικογένειας των προσληφθησομένων 

στο κόμμα ή στους παράγοντες που εξυπηρετούν τον Πρόεδρο. Έτσι , ενώ για 

δεύτερη χρονιά γΙνονται δηλώσεις για εφαρμογή μορατόριουμ στις προσλήψεις, οι 

προσλήψεις συνεχίζονται με ανορθόδοξο τρόπο. Καταρτίζονται κάποιες τμηματικές 

επιτροπές, για να προβούν στην επιλογή μετά από μια κατ ' επίφαση συνέντευξη. Για 

κάθε μια θέση στέλλονται 4 υποψήφιοι. Ανάμεσά τους και ο εκλεκτός που Αα προσ
ληφθεί. Για το γελασιό κάποτε προσλαμβάνεται και κάποιος άλλος. Ειναι κι αυτή 

μια (U'"[ό ης προσφιλείς μεθόδους της κυβέρνησης της αλλαγής για δημιουργία παρα

γοντισμού. :Στο σημείο αυτό θέλω να υπενθυμίσω ότι στο Προεδρικό βρίσκεται εγκα-

τεστημένο άτομο που προη ,ς είχε αποσπασθεί από το Τμήμα Ευημερί.ας για 

ε ιδικά καθήκοντα. Μετά τ (tι l "'τησή του απασχολείται σαν ειδικός συνεργάτης 

του Προέδρου, στεγάζετα ' το π -Jρικό Μέγαρο και ασκεί τα ίδια καθήκοντα που 

ασκούσε προηγουμένως ΧΙ 10 ;1:0ΙΙΙ ντας τις υπηρεσίες του κράτους. Τα καθήκοντά 

του επικεντρώνονται στο, ιμό των υπηρεσιών για διορισμούς προαγωγές και 

μεταθέσεις. Έτσι μέσω του )1.Χού συνεργάτη του Προέδρου της Δημοκρατίας, 

καθιερώνεται πάνω σε επιστημονική βάση το ρουσφέτι και προάγεται η ευνοιο

κρατία. 
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Σύμβουλοι του n ροέδρου: 

Το θέμα του δ~oρισμoύ Συμβούλων του Προέδρου της ΔημοκρατΙας α.-τ:ασχό~ 
λησε τη Βουλή με δική μου εισήγηση. Η Έκθεση της Επιτροπής Ελέγχου αναφέρει: 

"Η f:.. .. ntρoπTι, έχοντας υπόψη τα όσα εκτέθηκαν Ε\>ώπιον ττις και με γνώμονα τι.ς 
Πρόνοιες ΤΊ1ς νομοθεσ(ας, πιστεύει ότι οι διορισμοΙ των υπό αναφορά Συμβούλων 

το\! Προέδρου της ΔημοκρατΙας έγιναν κατά παράβαση της κειμένης νομοθεσΙας. 
Καταλήγοντας η Ε:tLΤΡΟπή τόνισε ότι αναμένει πως στο μέλλον θα α;τoφεUΧθoύν 

παρόμοιες ενέργΕιες που ανο.μφ(βολα δημΙΟιΙΡΎο\ιν συνΟτΊκες κλονισμού της ΕμΠΙ

oτoσiινης του κοινού προς τη νόμιμη εξουσΙα και υπονομεύουν τους πολιτειακούς 

θεσμούς που η προστασΙα τους Q.jTQTEMt ευθύνη όλων~. 

Πρόκειται για ακόμα μια Ε\'έργεια του Προέδρου που υπονομεύει τους πολι

ΤΕιακούς θεσμούς. 

Σκάνδαλα: 

Η παρουσ(αση σωρείας σκανδάλων κατάντησε καθημερινό φα~νόμενo. 

Συμφωνα μι επίσημα ανακοινωθέντα διεξάΎOνtα~ έρεννες για ιιπερτιμολογήσεις και 
υπoτιμoλOΎ~σεις εισαγόμενων ειδών με σκοπό την εξαπάτηση του κράτους . Κρέατα, 
ψάρια, ακατάλληλα για ανθρώπινη βρώση, διυχετευoντα~ στην αγορά και όχι μόνο 

δηλητηριάζouν την υγεία t01J λαου. αλλά ταυτ6Ζρονα κλονίζουν και την εμπι<πο

συνη του λαου στους πoλιτε~ακoυς θεσμους. Και ενώ ο λαός ανησιιχε( κα~ αναμένει 

να nληροφορηΟεΙ το Μοτέλεσμα των ερευνών και την τιμωρΙα των εν6χω\'. για 
λόγους ακατανόητους και στο λαό και σε μας . όταν διαπιστώνονται αντου του 

εΙδους απάτες, γίνονται κάποιοι συμβιβασμοί. πληρώνεται το αμφLOβητουμενο ποσό 
ή και κάποιο πρόστιμο (σως ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θά 'θελα να δΙcίκόψω τον έντιμο αγορητή. αλλά μ ... ταΙνει σ' ένα θέμα Τlι 
οποίο είναι διαφορετικό από το θέμα :του συζητουμε. ΤΟ υπό συζJjτηση θέμα εΙνα~ 

ΜΗ ανάγκη εισαγωγής θεσμών και σνγκεκριμένων μέτρων για τη δ~ασφάλιση της 

αξιοκρατίας κα~ την προστασία της αξιοπρέπειας του πολίτη". Αυτό το θέμα των 

καταχρήσεων και οτιδιίποτε άλλο. είναι ένα νέο θέμα το οποίο θάπρεπε να εγγραφεί 

και να συζητηθει. 

Α. ΧΡΊΊΟΣΊΌΜΟΥ: 

Με ΣUΓΧωρείτε, κυριε Πρόεδρε, αλλά αυτό το θέμα επηρεάζει τους θεσμους και 
είναι γι' αυτό το λόγο που το αναφέρω. YLatt δε λαμβάνονται τα μέτρα εκcΙνα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Κατά προέκταση μπορεΙ κανείς να πει και το γεγονός ότι δεν είμαστε καλοί 

χριστιa\'οΙ και αυτό επηρεάζει τους θεομους . Αλλά το θέμα περιορίζεtαι στ!,) θέμα 

της αξιοκρατ(ας και όχι στο θέμα αν υ:τάρχουν Ειτε στον ιδιωηκό τομέα είτε στην 

ιι.υβέρνηση ατασθαλίες οι ο;τοΙες δεν τιμωρούνται. Παρακαλώ να μείνουμε μέσα στα 

πλαίσια του εγγεγραμμένου θέματος. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ; 

Έγκαιρη απονομή δ~καιoσυνης: 

Α ν u'tLOXEφOEL ένας τα δικαστήρια και μιλήσει με το λαό. εκεί θα διαπιστώσει 
την αγανάκτηΟ1Ι του. ΣυνεχεΙς αναβολές, καθυστερήσεις χάσιμο χρόνου. Σί.γουρα η 

μη έγκαιρη απονομή της δικαιοσύνης EXtβρoβeilEL κατά κάποιο τρόπο την αδικία και 

εκθεμελιώνΕΙ τις αρχές του δικαtoυ. 
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Γραφειοκρατία: 

Η ΥραφειοκρατΙο κατάντησε μαρτυριο για το λαό. Δι.ερωτώμοι αν υπολογ[* 
στηκε πόσα μεροκάματα χάνουν οι εργαζόμενοι, γLα να πάρουν κάποιαν άδεια Τι να 

λύσουν κάποιο πρόβλημά τους. Μπορώ να καταθέσω σωρεΙαν παραδειγμάτων που 

προκαλούν δικαιολογημένη αγα\'άκτηση. Είναι γι' αυτό που οι πολίτες ανα-Υκάζο· 
νται να καταφεύγο"γ στο Βουλευτή με σκοπό την επίσπευση των διαδικασιών. 

Κύριε Πρόεδρε. μέσα 0...' όλη τη θολούρα που επικρατεί ξεχωρΙζει κό.ίΤΟΙΟ 
φως. ο διορισμός του ΕπΙτροπου Διοικήσεως και η δημιουργία από τη Βουλή 

ειδικής Επιτροπής θεσμών και Αξιών. Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω τον πολύ 

σημαντικό ρόλο της Κοινοβουλευτικής Επιτρσπ'ής Ελέγχου. εύχομαι χαι αναμένω 

ότι τόσο ο Επίτρο;τος Διοικήσεως όσο και η Ειδική Επιτροπή θεσμών κοι Αξιών 

κοι η Κοινοβουλευτική Ε,ί'nτροπή Ελέγχου θα δραστηριοποιηθούν στο βαθμό που 

πρέπει, για να φέρουν σε πέρας το δύσκολο έργο που έχουν αναλάβει. 

Κύριε Π ρόεδρε, ο κυπριακός λαός στέναζε για αιώνες στη σκλαβιά με άσβεστη 

την ekJtίOO πως κά.,οια μέρα θα Q.ι'QΚτoOOε τη λευτεριά του . Στη διάρκεια της σκλα

βιάς θεματοφύλακες των θεσμών, των ηθικών αξιών και των παραδόσεων της φυλής 

ήταν η οικογένε ια, ο δάσκαλος, ο παπάς. Όταν ο λαός μας συνάντησε την άρνηση 

του κατακτητη και βεβαιώθηκε πως η λευτεριά δε χαρίζεται αλλά κατακτάται. πήρε 

τη μοίρα του στα δικά του χέρια και στηριγμένος στους θεσμούς, στις ηθικές αξίες 
και στις παραδόσε~ς της ελληνικής φυλής, αγωνΙστηκε και μεγαλούργησε. Ο απελευ

θερωτικός αγώνας του 1955-59 γράφτηκε στην LOτορΙα με πόνο. δάκρυα και αίμα. 

Δυστυχώς ο μαρτυρικός λαός μας ε{.δε τα όνειρα και τις ελπl.δες του να μην 

πραγματοποιούνται . Αποτέλεσμα, κολοβωμένη ανεξαρτησΙα με ανεδαφικές και 
άδικες σ1Jνtαγματικές ρυθμίσεις που εμπόδιζαν την εύρυθμη λειτoυργιa του κράτους 

και άφηναν τμήμα του κυπριακού εδάφους κάτω α..-tό την κυρίαρχη διοίκηση του 
aπoικιoκράτη μαζί με παράλογα και άδικα δικαιώματα. Την κήρυξη της ανεξαρτη

σΙας ακολούθησαν aπό τις πρώτες κιόλας μέρες, μεθοδενμένες ενtργειες των 

Τούρκων που αποσ-.ι.οπούσαν στη διχοτόμηση και σε μετέ..,ειτα στάδιο στην κατά

κτηση όλης της Κύπρου. Οι ΑΥΥλΟ-Αμερικάνοι με την επιρροή τους στην Ελλάδα και 

στην Κύπρο συνέβαλαν στην κατάλυση της Δημο-.ι.ρατΙας στην Ελλάδα, με συνεπακό

λουθο το χουντικό πραξικόπημα και την τούρκικη εισβολή. 

Ακολούθησε ο διωγμός, το ξεσπίτωμα, η αδικία . η ανασφάλεια, η καταστροφή. 

Τα ιδανικά κλονίστηκαν .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είστε εκτός θέματος και πάλιν. ΤΟ θέμα που συζητούμε δεν είναι το Κυπριακό. 

Είναι η παραβίαση 1ης αξιοκρατίας και παρακαλώ να περιοριστείτε σ' αυτό 10 θέμα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι προηγούμενοι ομιλητές εΙχαν αναφερθεί και στην τριακο

νταετία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η τριακονταετία όσον αφορά την αξιοκρατΙα, όχι όσον αφορά τη λύση του 

Κυπριακού. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Δε θα μιλήσω για το Κυπριακό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλό. υπάρχουν ορισμένοι κανόνες που πρέπει να τηρούνται στη Βουλή, 
για να μη συζητούμε όλα τα θέματα ταυτοχρόνως. Αutή 11) στιγμή το μόνο θέμα το 
οποίο έχω Ενώπιον μου είναι αν υπάρχει παραβιαση της αξιοκρατίας και τι πρέΠΕΙ 

να γίνει για να αντιμετωπιστεί αυτή 11 κατάσταση. Το πια λύση δόθηκε. το ποιοι 
ευθύνονται για την καtάλυση της δημoxρατtας στην Ελλάδα είναι εκτός θέματος. 

Α. χργΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ γιατί υπονομεύθηκαν οι θεσμοί και οι αξΙΙς 

στον τόπο μας και "Η πρέπει να κάνουμε για να διορθώσουμε αvτή την κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι θεσμοί δεν έχουν καμιά σχέση με το τι έγινε στην Ελλάδα. 

Α. χργΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Έχει σχέση με 10 tι έγινε εδώ, κύριε Πρόεδρε. Οπωσδήποτε. 

Εκείνο που θά 'θελα να πω, χυριε Πρόεδρε, είναι ότι ο λαός ανέμενε από την 

κυβέρνηση της αλλαγής κάποια σννέχιση και βελτίωση των όσων είχαν γΙνε~ από ης 

προηγούμενες κυβερνήσεις. Δυστυχώς παρουσιάζεται παλινδρόμηση σε όλους τους 
τομείς. Τα φαινόμενα που παρατηρούνται δι.ο.βρώνουν τους θεσμούς, προάγουν την 

αναξι.οκρατΙΟ, εκθεμελιώνουν το πολίτευμα. καταλύουν τη δημοκρατία και αποδυ· 
νομώνουν τον αγώνα του λαού, αγώνα για φυσική και εθνική επιβίωση. 

Κατά τη συζήτηση του θέματος που άρχισε στις 20/4/89 και ολοκληρώθηκε στις 
15/6/89. ο τότε Πρόεδρος της Βουλής Δρ Βάσος Λυσσαρίδης κατέθεσε εμπεριστατω. 
μένο έγγραφο που είχε εγκριθεί από όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 
παράλληλα, αν διεξέλθει ένας τα πρακτικά της Βουλής, θα απομονώσει σωρεία 
εποικοδομηηκών εισηγήσεων. Απομένει τώρα σε μας η ευθύνη όχι να ης επαναλαμ

βάνουμε, αλλά να τt.ς εφαρμόσουμε. η' αυτό εισηγούμαι όπως το θέμα παραπεμφθεί 

στην Ειδική Επιτροπή θεσμών και Αξιών για τη λήψη πρακτικών μέτρων. 

Α:ι:οτελεί καθηκον και υποχρέωση όλων μας, μακριά από μικροπολιτικές 

σκοπιμότητες, να αρθούμε στο ύψος ",ων περιστάσεων και να προασπίσουμε τη 

δημοκρατία που αποτελεί το θεμέλιο και την ασπίδα κάθε ευνομούμενης πολιτείας 
και κάθε πoλtτη. 

Τελειώνοντας, καλώ όλους να tχουμε υπόψη πάντοτε αυ1ό που διακήρυξε ο 

Νομοθέ1ης Σόλων. 'Τελειοτέρα πολΗε(α είναι εκείνη η πολιτεία όπου το αδίκημα 

προς έναν πολίτη θεωρείται αδίκημα προς ολόκληρον την πoλιτεLαν." 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

θα παρακαλέσω τους επόμενους ομιλητές να περιοριστο'ύν αυστηρώς στο 
θέμα, για να μην υπάρχει ανάγκη να παρεμβαίνω. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Σκοπός της σημερινής παρέμβασής μου, πο)) θα εΙνα~ και σύντομη και μέσα 
στο θέμα oi.youga, είναι η καταδίκη του υφιστάμενου, ηθικά διαβλητού συστήματος 
του ροιισφετιού και της ευνοιοκρατίας. 
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Ορισμένα όμως από τα σημεία της ομιλίας του έντιμου συναδέλφου κ. Θεοδώρου, 
που είμαι σίγουρος ότι οι τελικοί του στόχοι είναι 11 επίλυση του προβλήματος, 
δεν μ,ί"τορούν να μεΙνouν αναπάντητα. Ο κ. θεοδώρου προσπάθησε να προσδιορίσει 
το φα~νόμενo του ρουσφετιου χρονικά και κοινωνικά. ΕπΙΡΡΙΠΤΕΙ Ευθύνες όμως 

μόνο στο Δrιμoκρατικό Συναγερμό και λίγες στο ΑΚΕΛ. Πρέπει να είμαστε σε θέση 

να αναλάβοuμΙ!: όλοι τις Ευθύνες μας για το θέμα αυτό και να καταβάλουμε όλοι μαζί 
προσπάθειες για την επίλυσή του. Έτσι επιβάλλεται να αναφερθούν τόσο οι ευθύνες 

της ΕΔΕΚ όσο και του ΔΗ.Κο., όταν κατά την περίοδο του 1976·1981 συμπορεύο· 
νταν στις λα'(χομετωπικές διινάμεις. εΙναι σε αυτή την περίοδο που οργίασε το 

ρουσφέτι. Ο χ. Θεοδώρου αναφέρεται σε eυθύνες βουλευτών. Μέχρι το 1981 Ο Δημο· 
κρατικός Συναγερμός δεν είχε Βουλευτές στη Βουλή, για να κάνουν τις γνωστές 

εξυπηρετήσεις. Α ν υπάρχουν οπαδοΙ μας οε σuyκεκριμένη τράπεζα, όπως ισχυρί. 
στηκε ο κ. Θεοδώρου. μπορεί αυτό να οφείλεται πρώτο στο γεγονός ότι δεν είχαν 
άλλη επιλογή και δεύτερο, διότι οι οπαδο! των άλλων κομμάτων είχαν πρώτη 
επιλογή τη δημόσια νπηρεσία. Είναι επίσης γνωστό ότι η ΕΔΕΚ από της ιδρυσής της 

είχε πολύ αρμονικές σχέσεις με την κυβέρνηση Μακαρίου και οι οπαδοί της απολάμ· 

βαναν τους καρπούς '{ης συνεργασίας αυτής με τοποθετήσεις στη δημόσια υπηρεσία. 

Τα στοιχεία που έχω προαναφέρει δεν αποσκοπούν στην αντιπαράθεση. 

'Ε,τρεπε όμως να αναφερθούν για χάρη της αλήθειας και της ισοζυγισμένης 

ανάληψης ευθυνών που πράγματι υπάρχουν για όλους μας και για το Δημοκρατικό 

Συναγερμό. Αυτό που πραγματικά έχει σημασία στη συζήτηση του θέματος είναι η 

εξεύρεση λύσης και η επιβολή πρακτικών μέτρων για την καθιέρωση '{ης αξιοκρα· 

τίας σε όλους τους τομείς του πολιτικού και κοινωνικο-οικονομικού συστήματος 
της Κύπρου. 

Μπορεί η κυβέρνηση Βασιλείου να παρέλαβε αuτό το κοινωνικο-πολιτικό 

φαινόμενο που ακούει στο όνομα ρουσφέτι, αλλά φέρει και αιrrή αρκε'tές ευθύνες, 

διότι όχι μόνο δεν '10 καταπολέμησε. αλλά με τις ενέργειές της έχει οξύνει '10 
πρόβλημα. 

Αγα..-τητοί συνάδελφοι, κρούω 'tον κώδωνα του κινδύνου για την προέκταση 
που ~uτOQεί να λό:βει το φαινόμενο αυτό. Χαρακτηριστικά σας αναφέρω μια δική 
μας ενέργεια ως Βουλής που σήμερα έχουμε κάνει. ΤΟ νομοσχέδιο που είχαμε 

ψηφίσει προηγουμένως για τους έκτακτους αστυνομικούς περιλαμβάνει την εξής 

παράγραφο: ''Ο προβλεπόμενος δι.ορισμός γίνεται ανεξάΡ'tητα από '10 εάν ο ειδικός 
αστυφύλακας κατέχει τα προσόντα της θέσεως που απονέμεται σ' αυτόν." Αυτά τα 

πράγματα παραμένουν στα αρχεία της Βουλής. Αυτά τα πράγματα τα έχουμε 
ψηφίσει και εγώ ο ίδιος προσωπικά έχω ψηφίσει υπέρ αυτού του νομοσχεδίου για 
λόγους ανθρωπιστικούς. Πού βρίσκεται. έντιμοι συνάδελφοι, η αξιοκρατία, όταν το 
Υπουργικό Συμβούλιο υιοθετεί τέτοια νομοσχέδια, τα α..-τοστέλλει στη Βουλή για 
έγκριση και εμεΙς κάτω α..-τό το βάρος 'tων τετελεσμένων συνθηκών και για λόγους 

ανθρωπιστικούς τα ψηφίζουμε; 

Όπως βλέπετε, το φαινόμενο της ευνοιοχρατΙας έχει πάρει τόσο τρομαχτικές 

διαστάσεις που κοντεύει να θεσμοποιηθεΙ και με επιμέρους νομοθεσίες. Οφείλουμε 

λοιπόν να καταπολεμήσουμε όλοι μαζί το φαινόμενο αναξιοκρατία επιβάλλοντας 

συγκεκριμένα αξιοκρατικά μέτρα στους τομείς που απαηείται . Μερικά από αυτά 
έχουν αναφερθεί από τους προηγούμενους συναδέλφους, τον κ. Κασουλίδη, τον 

κ. Θεοδώρου και τον κ. Χρυσοστόμου. θα αναφερθώ και εγώ σε τρία. τέσσερα τα 
οποία θεωρώ αναγκαία και είναι: 
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Ι. Το αδιάβλητο των Υρα.-πών εξετάσεων. 

2. Η κατάργηση των προφορικών εξετάσεων για χαμηλές τουλάχιστον θtσεις, 
όπως είναι οι γραφε[ς και οι πρoσλirφεLς στην AΣΤVνoμία Κ.Τ.λ. όπου γΙνο

νται μαζικά οι προσλήψεις. Εγώ δεν αντιληφΟηκα ποτέ πώς ένα προφορικό 

interνiew μ..πoQε ί να είναι το κριτήριο για να προσληφθεί ένας γραφέας στην 
)'.υβέρνηση. 

3. Η ε.ι-τιβολή ασφαλιστικών δικλιδων με τις οποίις να ελέγχεται το έργο της 
Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας και η δημόσια υπηρεσία να μετατραπεί σι 
σώμα το οποίο να περιορίζει την αναξιοκρατία και όχι να την προάγει. 

4. Να Ε.ιϊιβληθούν συγκεκριμένα κριτήρια αξιολόΥΤΊοης για ης προσλήψεις στη 
δημόσια ΊJπηρεσία. 

Κω τέλος ας προχωρ'ήσουμε. μετά το πέρας της συζήτησης, σε πρακτικά, 
αποτελεσματικά μέτρα διαφάΥΗας με στόχο την αξLOχρατΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ζήτησαν το λόγο δύο νομ(ζω. τρεις. τέσοερις. Για δεντερολογίες θα δώσουμε 

το λόγο αργότερα. Τώρα είμαστε στις πρωτολογίες . Ποιοι ζητούν το λόγο. για να δω 

το σύνολο; Ένας. δύο. τρεις, τέσσερις. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Τέσoερ~ς εξ αρ~στερών σας κα~ δύο εκ δεξιών σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι δε θα ολοκληρώσουμε τη συζήτηση απόψε κα~ νομίζω ότι εΙνα~ 

κατάλληλο το στάδιο να διακόψουμε και να συνεχίσουμε την επόμενη Πέμπτη. εκτός 

αν υπάρχει κανένας ο οποίος επιμένει να μιλήσει απόψε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ακόμα ένας. δυο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε θα δώσω το λόγο στον κ. Κατσουρίδη . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, από 10 βήμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα μιλτ'ισετε, από το βήμα. Αν Οα είναι κάποια παρατήρηση που θα 

κάμετε ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι, να μιλήσω α..ό το βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Τότε από το βήμα. 

Δ. ΧΡΙΠΟΔον Λ ΙΔΗΣ: 

κυριε Πρόεδρε . απoφασίσtηκε δηλαδτί να αναβληθεί η συζήτηση για την ερχό· 

μενη Πέμπτη ή θα τεθεί υπό έγκριση ; Διότι τελικά νομίζω ότι δε θα ήταν ορθό να 
αναβληθεί για την ερχόμενη ΠΙμ..-ιτη, δεδομένου ότι από μια συγκεκριμένη πλευρά 

γεωγραφικά εκ δεξιών μ(λησαν τέσσερις. Έχω την προσωπική άπο'ψη ότι πρέπει να 

ολοκληρώσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ πόσοι μίλησαν από μια πλευρά εξαρτάται πόσοι ζτjτησαν το λόγο. Ζήτησαν 
το λόγο και τους δόθηκε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κ ύρι.ε Π ρόεδρε, για τη διαδικασία. n ιστεύουμε ότι θα τ'ιταν καλό να ακουστεί 
και μια άποψη από τη δική μας πλευρά, ίσως διευκολύνει και ΤOΊJς συναδέλφους και 
να συνεχιστεί τι συζήτηση την άλλη Π έμ..τtη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας έδωσα το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μεγάλη αγωνία για το αν Οα συνεχιστεΙ απόψε ή την άλλη Πέμπτη' το ΡΙΚ δε 

μεταδιδει. κύριοι συνάδελφοι, έτσι δε θα αφήσει κανένας εvtυπώσεις ούτε πρώτες 
ούτε τελευταΙες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρακαλώ να μη διακόπτεται ο ομιλητής. Έχετε το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε. 

Και όταν σηκώστηκα να μιλήσω για το κυπριακό και τώρα θα αρχίσω με την 

ίδια εισαγωΥ'ή. Πρέπει να είμαστε πιο προσεκτικοί όλοι στις τοποθετήσεις μας. Η 

αναβάθμLOη του ρόλου -ιης Βουλής και -ιου κάθε Βουλευτη ξεχωριστό δε θα XQ"tQ
κτηθεΙ με ψηφίσματα και νομοθεσίες ούτε με επίδειξη δύναμης προς οποιαδήποτε 

άλλη εξουσία ή μεταξύ μας. Πιστεύω όη θα κατακτηθεί με επ~xειρήματα. με ηπιό

τητα και προπαντός με υπευθυνό"tητα. Και ειλικρινά ως ένα βαθμό κατανοώ παλαιό
τερους συναδέλφους στην πολιηκιί, γ ιατί ο καθένας μας ανάλογα μέσα σε ποιες 

συνθήκες έχει εξελιχθεί στην πολιηκή του σταδιοδρομία, είναι και φορέας -ιης άλφα 

η -ιης βητα νοοτροπίας. Αλλά οι V1Oότεροι, οι οιτοίοι μάλιστα προκάλεσαν και 

απογοήτευση σε κάποιο συνάδελφο -και θα το σχολιάσω μετά- οφεο..ουμε να είμαστε 

πιο προσεκτικοί. 

Μετά λύπης μου θέλω να δια.ι-ιιστώσω ότι αρχίσαμε να επηρεαζόμαστε από ης 

επικείμενες προεδρικές εκλογές. Είμαι υπερβέβαιος ότι ο καθένας από τους παρευ

ρισκομένους γνωρΙζει πολύ καλά και από τη δική -ιου ζωή και από όσα έχει ακούσει 

ότι όντως γίνονταν διακρίσεις, διακρίσΕις σε βάρος -ιων Ακελικών και σε βάρος των 
Αριστερών για πολλά χρόνια . Από εκεΙ και πέρα ο βαθμός η η προσπάθεια ή η δυνα

τότητα να αποδειχθεί η να μην αποδειχθεί κάτι είναι δευτερεύον. Εδώ υπάρχουν 

παραδοχές και ιιποιιργών και πολιτευτών ότι YLYό"tav αυτό το πράγμα -μάλιστα από 
πολύ αρμόδιο υπουργό- και ότι θα χρειαστούν χρόνια για να υπάρξει στη βάση της 

αξωκρατίας, εξισορροπημένη αντιμετώπιση των Αριστερών. Και θα 'ταν καλά, όταν 

προσεκτικά qντιμετωπίζουμε τα διάφορα θέματα. να έχουμε κατά νουν ένα γεγονός, 

το οποίο στο δικό μου το μιιαλό έμεινε και δεν ξέρω yw πόσα χρόνια θα είναι 
ακόμα χαραγμένο. όη κάθε είδους αξία σ' αυτό -ιον τόπο xa"toλVΘΗXE το 1974. 

Την επίθεση του συνάδελφου Χριισοστόμου ενάvτια στο ΑΚΕΛ και την 

Αριστερά, μάλιστα την προσπάθεια να ενδιατρίψει στο ποιο χώρο καλύπτει η 
Αριστερά και το κόμμα της Αριστεράς, ποιο συγκεκριμένο χώρο. την κατανοώ με 
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ΧάΟι ε~λιχρΙνεια ως ορμώμενη από πολιτικούς στόχους κα~ πιθανόΤΟία ΠΡOtτO~

μασΙα εδάφους για συγκεκρψένες πολιτικές ενέργειες. Ο καθένας φνσιχά είναι 
νπόλογος και υπεύθυνος για '(ι.ς πράξεις του πρώτα και κύρια απέναντι στο λαό. 

αλλά απέναντι και στους ψηφοφόρους του και στο κόμμα τσυ. Ούτε ι.uτoρώ να κατα
λόβω την ΕΠιλεκτική αναφορά στα τελευταία τρία ι.ρόνια σε ό,ΤΙ αφορά το ρουσφέτι 
ή ττιν αναξιοκρατία. Έγινε μάλιστα [,.(κληση προηγούμενων δύο συζητήσεων της 

Βουλης που ασχολήΟηκαν με αυτό το θιψα. Α\' ήΟελε να ενδιατρίψει στο περιεχό

μενο και το στόχο εκείνων των συζητήσεων, δε θα μπορονοε να περιοριστεί στα 

τελευταία τρία χρόνια. Αλλά επειδή ο στόχος είναι πολιτικός. ';ταν φυσιολογικό ο 

ΠΕριορισμός να εΙναι στα τελfΊ)τα(α τρία χρόνιο. 

Επίσης πρέπει να πω ότι ,με εντυπωσίασε τι καλη γνώση τω\' διαδικασιών που 

περιέγραψε βάσει των οποΙων επιτυγχάνεται η αναξιοκρατία. ΤΟ ΑΚ ΕΛ κατηγoρτj
θηκε ως συνυπεύθυνο για την αναξLOκρατία, γιαη στήρι.ξε κατεστημένα. Η σττjριξη 

δόθηκε πάνω σε πολΗικό επΙπεδο. Το θέμα είναι όμως ότι το κατεστημένο που 
κυριαρχοι,σε συντριπτικά προερχόταν από ένα πολι, σuγκεκριμένo πολιτικό χώρο 

Και νομίζω ότι ο ίδιος ο συνάδελφος που έβαλε αυτό το θέμα. ταυτόχρονα έδωσε. 

κατά τη δικτj μου άποψη, και την απάντηση στη φαινομενική αντίφαση όη το ΑΚΕΛ 
στήριξε πολιτικά κάποιες δυνάμει.ς, πώς ε(ναι δυνατό τώρα να έχει παράπονο γιατί 

δεν έπαιρνε διορισμοι,ς, προαγωγές τj oτt.δτjπoτε άλλο. Το απά\'τησε. 6ταν αναφέρ

θηκε στις συμβουλευτικές επιτρο:τές. Πράγματι, εκεί είναι που γινόταν και που 
γ~νεται λιγότερο σήμερα η διάκριση οε βάρος των Αριστερών. Eκε~ που υποκειμε

νικά στη συμβουλευτική επιτρoπτj. στο προσωπικό interνiew. βαθμολογεΙ κά..ίΟΙος, 

όπως καταλάβιι, τον εξεταζόμενο. Ei.vat όvtως καλύτερη η κατάσταση σήμερα για 
τον αριστερό πολίτη και αυτό δεν οφείλεται στο γεγονός ότι σήμερα άνοιξαν οι 
ουρανο(, γιατί είναι Πρόεδρος ο Γιωργος Br.ι.oιλεΙoυ και είναι το αvtάλλαγμα της 

σττjριξης. Εί\'αι ένας άλλος λόγος, γι.ατί ο Πρόεορος κατανοεί διαφορετικά αυτό το 

ζήτημα. Κατανοεί ότι όλοι οι πολίτες είναι ίσοι. 

Ένας άλλος λόγος είναι ο αγωνας και του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ κοι του Δημο

κρατικο\ι Κόμματος και του Δημοκρατικού ΣuναγερμOι, μαζΙ με τις ευθυνες που 
έχουμε να κτυπηθεί ταυτόχρονα το φαινόμενο που και 11 συντρι..πτική πλειοψηφία 
των παρευρισκομένων θεληματικά ή άθελα -και πρέπει να είμαστε ηλικρινεΙς- το 

προωθει, όταν σηκωνει το τηλέφω\'ο και ζητά βoτjθεια για κάπΟΙΟ ouγκεκριμένο 
άτομο. Έτσι λοιπόν για κανένα φαινόμενο και για το φαινόμενο που συζtιτούμε οι 

αλλαγές δεν οφε(λονται σε έναν και μοναδικό παράγοντα ούτε μπορει απλΟΠΟttl

μένα να λέμε ότι "επειδή τjταν η κύρια δυναμη στήριξής του το ΑΚΕΛ, έρχεται τώρα 

να τους μοιράσει ως αντάλλαγμα ...... 

Ακόμα ποιος από εσάς δεν έχη βρεθεΙ κοι από την πιο υπεΟΟυνη θέση που 

υπηρέτησε -και υπάρχουν εδώ συνάδελφοι nou υ:τηρέτησαν ως υΠOυQΎOΙ- αντιμέ

τωπος με προσωπικά κυκλώματα στο δημόσιο και ημικρατιχό τομέα; KUΚλιί)ματα 

αλληλοπροώθησης όχι στη βάση πολnικών ΠΕΠοιθήσεων. Να λοιπόν, που δεν nIltJtet 
να περιορΙζουμε το φαινόμενn μόνο σε μια πολιτική αντιπαράθΕση. 

Ακόμα εμείς οι (διοι πρεπει να φροντίσουμε κάθε προεκλογική περίοδο να 

ενεργοι,με με tttot.O τρόπο που μετεκλογικά να μην εΙμαστ!': πολύ κεφαλοκλειδω
μένοι από ομάδες σττjριξης και υποστήριξης. Έτσι nQtv εξαπολuoυμε μύδρους προς 
κάθε κατεύθυνση -και συντjθως προ; την εκάστοτε κυβέρνηση- ο καθένας να 
σκέφτεται και πως λειτουργεί ο (διος και πως λειτουργεΙ ο χώρος του. Σαράντα 
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οκτώ ωΡfζ μετά το διορισμό της νέας Δημόσι.ας Υπηρεσίας ο Πρόεδρός της έκαμε 
δηλώσεις -δε θυμούμαι σε ποια εφημερίδα- ό'n εΙχε πάρει κιόλας αρκετά τηλεφωνή

μα,α από Βουλευτές. Είναι στην πράξη που θο. το αντιμετωπίσουμε ο καθένας και 

με τις προσω,ηκές μας και τις συλλογικές μας ενέργειες. 

Τώρα υπάρχουν δυο, τρΙα σημεία. κύριε Πρόεδρε. που θα ήθελα να σχολιάσω 

ακόμα. Αναφέρθηκε από το συνάδελφο Χρυσοστόμου ότι φωνάζη ο κλέφτης. ΤΟ 
αφήνω στην κρίση του καθενός που το άκουσε και εδώ και έξω από την αίθουσα. 
Ακόμα ανέφερε ό~ι απογοητεύτηκε α...-rό τη νέα ηγεσία του ΑΚΕΛ. ΣLγοuρα η διαπΙ

στωση είναι αντίθετη από την τάση που υπάρχει μtσα στο εκλογικό σώμα -και δεν 
αναφέρομαι μόνο στο αποτέλεσμα .ων πρόσφαΊων βουλευτικών εκλογών- :τιστεύω 

ότι είναι αντίθετη με εκείνο που νιώθει και ο ίδιος ο κ. Χρυσοστόμου για τη νέα 

ηγεσία ,ου ΑΚΕΛ. Ακόμα επειδή ε{να~ η δευ,ερη φορά που αναφέρθηκε στα παιδι.ό 
,ων ηγε,ών ,ου ΑΚΕΛ -προφανώς εννοεΙ ,ων πρώην ηγηών ,ου ΑΚΕΛ, διό,~ εμάς 

,α δικά μας ακόμα δεν έφθασαν σε εκεΙνο το σημε{ο- και επιnδή είμαι ένας απ' 

αυτούς, κύριε Χρυσοστόμου. σου λέω με κάθε ειλ~κρ(νεια και με πολύ ήσυχη ,η 

συνείδηση ότι δε νιώθω να έχω ευνοηθει. Νιώθω ότι εδώ που είμαι ήρθα με τις δικές 
μου προσπάθειες. Δεν μπορώ όμως να μη διερωτηθώ για,ί αυτή η εμμονή. Φοβία 

μηπως; Μήπως τελικά εΙναι πρόβλημα τα :ταιδιών των πρώην ηγετών ,ου ΑΚΕΛ για 

άλλους χώρους; 

Έκανε αναφορά και στην ε..-ταγρύπνηση. ΣΙγουρα από εδώ δε θα ,ολμήσει 

κανένας να απαντήσει την αλήθεια. Υπάρχει κόμμα, υπάρχει εμπορικός μηχανισμός. 

τραπεζικός μηχανισμός. οποιοσδή.ιίοτε οργανισμός που δεν έχει ,μημα συλλογής 
πληροφοριών; Έχει το κάθε κόμμα. Κύριε ΚασουλΙδη. έ"..(ΕΙ. Δεν εΙ"αι δική μου 
δουλειά να α.'"[οκαλίιψω ποιος προίστα,αι αυ,ού ,ου ψήματος, αλλά με υποχρεώ

νε,ε νο. διερωτηθώ ποιος μηχανισμός κυκλοφόρησε κάποιους συγκεκριμένους αριθ

μούς στις πρόσqχηες βουλcυηκές εκλογές. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μόνο του. 

Ν. KATΣOYPlΔHΣ: 

ει"αι μόνο το-υ, όπως κύλησαν και τα τανκς στις 15 ,ου lούλη μόνα τους. 
Κύπριους υπεύθυνους δεν είχαν. Για τη δ1jμΟ1ι.ρατία στο ΑΚΕΛ και τη δημοκρcnΙα 
σε άλλα κόμμο,α Οα ,ο αφήσω να συνεχΙσουν να κρίνουν οι ψηφοφόροι και ο λαός 

πού πραγμα,ικά υπάρχει συλλογική ηγεσΙα και πού διευθύνει σχεδόν απόλυτα ο 

αρχηγός του κόμματος. 

Και κύριε Χρυσοστόμου. παρόλο που ε'μαι πολύ νεότερος και νιώΟω λΙγο 
άβολα γι' αυrό ποιl eα Χ<ΙΙ. θα το πω. Μια συμβουλή πολιηκης φύσης. Η πίκρα εΙναι 

κακός πολιτικός σίψβουλος και ίσως σίινtoμα \'α το διαπιστώσετε. Έκαμε όμως και 

ονομuστικές επιθέσεις ο κ. Χριισοστόμοιι και ε{ναι πραγματικά λυπηρό. Ο Κό"ιι.κινος 

και κάποιος συΥιι.εκριμένο; uυ\'CQγάτης του Προέδροιι. μας εΙΠε, και δεν μπορώ να 

καταλάβω γιατί ο Κόκκινος κατονομάστηκε και ο συγκεκριμένος συνεργάτης του 

Προέδρου δεν έχει κατονομαστεί. είναι εύκολο να κάνουμε επίθεση στην α.'10υσ(α 

του άλλου. Ακόμα είναι πολύ πιο wιι.ολο, δεδομένου ό,ι έχουμε ασυλία, να κατα

μαρτυρούμε σε όποιο Otλoιιμε ό,τι θέλουμε. n ιστείιω ότι είναι κάτι που πρέπει να 
σταματήσει. Έχουμε αποδηκτικό στοιχεΙΟ, ,ό,ε κάνουμε και τη συγκεκριμένη 

αναφορά. Διόη και για μέγα θα 'ταν πολύ είrιι.oλo να αναφερθώ σΕ συνoμιλLες, σε 

επισκέψεις ανθρώπων που ηρθαν και με είδαν και μου εΙΠuν το άλφα η το βήτα, 
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ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, θα ήθελα να κλεΙσω αναφερόμενος πάνω στην ουσία. Αυτό το 
Σώμα έχει να διαδραματίσει καθοριστικό ρόλο. αν θέλει πράγματι -και το τονίζω αν 

θέλει- να ανημετωπωτεΙ το φαινόμενο της αναξιοκρατίας. Δε θα το λύσει από μόνο 

του και δεν είναι εύκολο να το λύσει, διότι . όπως σωστό είχε αναφέρει κάπΟ1Ε ο 
Πρόεδρος 'tης Βουλής, έγινε θεσμός για πολλούς και διάφορους λόγους και με την 

ευθύνη πολλών. πάρα πολλών. Αλλά σίγουρα δε θα λυθει. αν οντ6 το θέμα συζη

τείται και ενδιατρίβει 11 Βονλή μόνο μαζί του, όταν πλησιάζουν εκλΟ'(ές . Αναζη

τείστε και τις προηγούμενες φορές :του συζητήσετε οι πιο παλιοί Βουλευτές το θέμα 

και θα δείτε ότι υπήρχε συΥκεκρψένος πολιτικός λόγος και πολιτικός ot 6lO; και 
τ'ιταν μπροστά ~Hα σuyκεχριμένη πολιτική κρΙΟη. Ακόμα θα ).,,6et. αν ο καΕ*:νας a..-ι:6 
μέσα του αναγνωρίσει το γεγονός στο οποΙο αναφέρθηκε ο συνάδελφός μου 

κ . Αγαπίου και που προκάλεσε τη μήνη συναδέλqxι:ιν. Ήταν γεγονός και το γνωρίζετε 

πολύ καλά , ότι τον έβλεπαν ιιποnμη·Ηκά τον αριστερό. Τον έβλεπαν με άλλο φακό. 

Έτσι ε ίναι κ. Κασουλίδη . Όταν έλεγες "το δΙΠλωμά μου είναι της τάδε χώρας" 
προκαλούσε, εγώ δε λέω οργανωμένη αντlδραση, εκείνο το μειδΙαμα το υποτιμητικό. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν ήταν του πανεπιστημίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠουργουρΙδη, η παρεμβολή σας είναι απόδειξη όλων όσων έχω πει 

προηγούμl!να. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι αλλά εΙμαι απόφοιτος αυτών των πανεπιστημίων 

και το θεωρώ προσωπική προσβολή και ταυτόχρονα για χιλιάδες άλλους. Κ ά."'tΟLOΙ 

απ' αυτούς μπορεί και να ψήφισαν τον κ. Π ουρ-Υουρί.δη , ίσως να μη γνώριζαν ότι δεν 

τους θεωρεί απόφοιτους πανεπιστημίου. Αν ακριβώς αποφύγουμε αυτή τη 

νοοτροπία, που τώρα εκφράστηκε, νομΙζω ότι θα μπούμε σ' ένα καλύτερο δρόμο. Για 

κάποια άλλα θέματα πολύ συγκεκριμένα :του αναφέρθη-..ι.αν , συνάδελφοι από την 

κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ασχοληθούν την επόμενη Πέμπτη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η συνεδρία της Βουλής θα συνεχιστεί την προσεχή Π έμπτη και το θέμα θα 

παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. 

Ο κ. Α ντωνΙου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή α.."'tόψε στη συζήτηση έχει γ(νη αναφορά στην οργάνωση 

που εκπροσωπώ και επειδή την προσεχή Πέμπτη θα απουσιάζω στο εξωτερικό, ζητώ 

την άδειά σας, παρόλο που σέβομαι και την Ε.ο"'t ιθυμία σας και τον "(όνο σας, να μου 

επιτραπεί να σχολιάσω μερικά πράγματα που έχουν λεχθεΙ Θέλω να δηλώσω ότι θα 
είμαι πολύ σύντομος και ελπi.ζω ότι δε θα πάρω πάνω από δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για ποια οργάνωση αναφέρεστε: 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ; 

Μιλώ για την ΠΕΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΤΟ θέμα το ΟΠΟ(Ο συζητούμε ασφαλώς περιορ(ζεται στο αν χρησιμοποιούνται 
αναξιοκρατικά μέσα Τι μέθοδοι στην πρόσληψη και προαγωγή δTlμόσιων υπαλλήλων 
και δεν ανnλήφθηκα να επεκτείνεται και στον ιδιωτικό τομέα. Αλλά αν θέλε-ΙΕ θα 

σας δώσω το λόγο από τη θέση σας. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. χι εγώ δέχομαι ότι έτσι είναι, αλλά ανέμενα να διακόψετε τους 

ομιλητές οι οποίοι είχαν κάνει αυτή την αναφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Κύριε Αντων(ου, αν διέκοπτα τους ομιλητές θα έπρεΠΕ να διακόψω τη συζή

ττιση, γιατί 11 συζήτηση αυττ\ διεξάγεται με πρόθεση οι μεν να κατηγορήσουν τους δε 

περί αναξιοκρατΙας, αντΙ να ασχολείστε με το βασικό θέμα του πώς η Βουλή θα 

αντιμετωπίσει το θέμα ττις αναξιοκρατίας. Σε αυτό έπρεπε να συγκεντρωθεί 11 σνζή· 
τηση. 

Να μου επιτρέψετε να οας πω τι εΙ,τε ο μεγάλος Έλληνας ιστορικός Κωνστα

ντίνος Παπαρρηγόπουλος. Εί.πι ότι, αν συνεχίσουμε να μην παραδεχόμαστε ότι 

αμαρτησαμε, θα επαναλαμβάνουμε τα αμαρτηματά μας. Και ο Χριστός eL"tE "ο 

αναμάρτητος πρώτος τον λιθον βαλέτω" και δε νομίζω ότι υπάρχει κόμμα που 

μπορεί να ισχυριστεί ότι κατά τον ένα ή τον άλλο τρόπο δε χρησιμοποίησε αναξιο

κρατικές μεθόδους. 

εκεί που έπρεπε να συγκεντρωθεΙ αυτή η συζήτηση για να έχει νόημα, είναι 

πώς αντιμετωπίζουμε την κατάσταση της αναξιοκρατίας και τι εισηγήσεις κάνουμε 

και αυτές τις εισηγήσεις θα έπρεπε να τις στε(λουμε σε αρμόδιες επιτροπές να τις 
μελετήσουν , για να νομοθετήσουμε επΙ αυτού του θέματος και όχι αν την άλφα 

περίοδο υπήρξε αναξιοκρατία από την άλφα κατάσταση και λοι.πά. 

Σας δίνω το λόγο. αν θέλετε να απαντήσετε. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΚύΡLE Πρόεδρε, εγώ έχω ζητησει να μιλήσω και έχω εξηγήσει τους λόγους. Αν 

εσεΙς νομΙζετε ότι ... 

Π ΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Σας έδωσα ήδη το λόγο. 

Α. ΑΝΤΩΝ ΙΟΎ; 

Μπορώ να μιλήσω από το βήμα ή από εδώ: 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από τη θέση σας, αν θέλετε, διότι αντιλαμβάνομαι ότι εί.ναι επί ενός μόνο 

σημεΙΟυ που θα μιλήσετε. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ : 

Δύο σημεία ακριβώς. 

Στην παρέμβασή του ο κ. Κ ασουλίδης είχε δηλώσει ότι η πεο ή η αριστερά 
γενικότερα είναι εκείνοι που δέχονται ή συμβάλλουν στο να υπάρξει αναξιοκρατία 
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κα~ διερωτήθηκε να του απαντήσουμε αν υπάρχη έστω κι ένας υπάλληλος στο καφε

κοπτείο ο οποΙος δεν είναι μέλος της ΠΕΟ. Λ\Jποuμα~ που ε(μαι υποχρεωμένος να 

αναφερθώ ΚΙ εγώ ανάποδα και να διερωτllΟώ αν οε ένα άλλο καφεκοπτείο υπάρχει 

έστω και ένα μέλος της πεο. 

Επειδή το θέμα έχει επεκταθεί και για περισσότερες επιχειρτjσεις που πρόσκει

νται στο λο'Cκό κίνημα και προς την αριστερό. θα ήθελα να πω δυο λόγια πάνω 

σ'αυτό το θέμα αναφορικά με μια οινοβιομηχανία στην οποΙα και πάλιν είναι 

αναγνωρισμένll 11 nEO, την οινοβιομηχανΙα της ΛΟΕΛ. Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή 

11 εταιρεία δημιουργήθηκε όχι για κανένα άλλο λόγο παρό όταν μια ομάδα 

αριστερών εργατών εξεδιώχθη Qo.ό μια άλλη σινσβιομηχανΙα και ήταν 11 μοναδική σε 
εκεΙνες τις συνθήκες επιλογή που είχαν, για να μ.ι-τoρέσouν να εξασφαλLσoυν 

εργασία. 

Λέχθηκε 6n η πεο αντιτΙθεται ή αντιδρά στο θέμα της ελεύθερης αναγνώ
ρισης του δικαιώματος οργάνωσης. Νομίζω ότι αν αυτή η Βουλή δέχεται ότι το 

δικαίωμα αυτό είναι αναφαίρετο, και αυτό είναι (Ιίτοδεκτό από όλες τις πλευρές της 

Βουλής. τότε ένα ψTjφισμα ή μια δήλωση αυτού του Σώματος όη όλοι πρέπει να 

σέβονται ιο δικαίωμα ελεύθερης οργάνωσης και α\ιογνώρισης των συνδικάιων, 

εμείς θα είμαστε οι πρώτοι που θα το χειροκροτήσουμε. 

l1 ρέπει να δηλώσω εδώ ότι δε\' εί\'αι η n ΕΟ ποιι vποσκάπτει και διιοκολεύει 
αυτό το θέμα. 'Αλλες συνδικαλιστικές οργανώσεις το διιοκολεύουν. 

Δε θα προχωρήσω να δώσω παραδείγματα από μια σειρά ιδιωτικές ΕΠιχειρή

σεις, γιατί δεν κρίνω ορθό να αναφερθώ ονομαστικά σε συγκεκριμένες E.Jίιχειρήσεις. 

Είναι όμως γνωστή ποια τ'ιταν η κατάσταση σε όλες τις ημικρατικές επιχειρήσεις για 

πάρα πολλά χρόνια. που όχι μόνο δεν ιιπήρχε Π εο αλλά και εκεΙ που υπήρχαν 

ακόμα μέλη της δεν αναγνωριζόταν. Ακόμα και τώρα vπάρχει πρόβλημα. 

θα τελειώσω αυτό το σημείο και θα προχωρήσω στο θέμα ποιι έΧΗ αναφέρει ο 

κ. Χριισοστόμοv. Διι.ρωτώμαι πραγματικά πώς το θέμα της αξιοκρατίας ή της 

αναξιοκρατίας σχετίζεται με οποιοδήποτε τρόπο με το θtμα καθαίρεσης αξιωμα

τούχων της ΠΕΟ. 

Αγαπητο( <ruνάδελφoι , το καταστατικό της πεο το οποΙο είναι σύμφωνο με 

τον περί Συντεχνιών Νόμο, επιφορτίζει τα καθοδηγητικά σώματα της πεο με την 

πλήρη evetJVTj και για την εκλογή και για την καθαίρεση και αλλαγή οποιουδήποτε 
αξιωμαΤΟύχοv. Αυτό λέει το καταστατικό. Συνεπώς η κρίση κατά πόσο ένας αξιωμα

τούχος Ex.JtkTjQE' τ'ι όχι τα καθήκοντά του προς την οργάνωση tov, μένει αποκλει
στικά στα καθοδηγητικά όργανα της ομοσπονδίας και σε κανένα άλλο. Ούτε νομικό 

είναι το θέμα ούτε πολιτικό. Ηναι καθαρά συνδικαλιστικό θέμα. ΣVVEπώς το 

Σιιμβούλιο της ΠΕΟ. όταν πτ'ιρε αυτές ης αποφάσεις, εί.χε υπόψη τοιι το πώς θα 

προστατεύει κατά τον καλύτερο τρόπο τα συμφέροντα των 75.000 και πλέον μελών 
της οργάνωσής μας. 

Εμείς ποτέ δεν επενέβη~ιεν στο τι έγινε σε άλλες συνδικαλιστικές οργανώσει.ς 

και κατά πόσο καθαίρεσαν, άλλαξαν ή με οποιοδτ'ιποτε τρόπο εξεδίωξαν αξιωματού

χοιις τους. Αυτό συνέβη σε αρκετές περι.πtώσεις κι όμως πουθενά δεν έχει ακουστεΙ 

οποιαδήποτε επΙκριοη. 
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Λυπούμαι πραγματικό. γιατί αυτό το θέμα χρησιμοποιείται σε κόθε ευκαιρία. 

για να πλήττεται το κύρος και 11 αξι.οπιοτ[ο της οργάνωσης πο\! ονομάζεται n ΕΟ. 

Ευχαριστώ. xuQLE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης εΙχε ζl1τήσει το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡJΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα από τη θέση μου να πω ότι πιστεύω πως στον τόπο 

μας τι αξιοκρατία δέχθηκε ένα από τα πιο σοβαρά πλήγματα, όταν σε ένα νευραλ Υικό 

τομέα της δημόσμχς ζωής όπως είναι 11 δημόσια UΓεΙα, με πιέσεις και παρεμβάσεις 
του ΑΚΕΛ, 11 κυβέρνηση α\'αγκάστηχε να θεωρήσει ως ανθρώπους που έχουν την 

κατάλληλη επιστημονική εκπαίδευση και να τους δώσει το δικαίωμα να ενταχθούν 

στις ιατρικές υπηρεσίες του κράτους αυτούς που αποφοίτησαν από το Πανι:πιστήμιο 

ΛOυμoύ~uτα της Σοβιετικής Ένωσης. Όταν έκαμα αναφορά και θίγηκε ο χ. Κατσο\!

ρίδης, ασφαλώς δεν εννοούσα όλα τα σοβιετικά πα~πιστήμια, διότι κάποια πανεπι· 

στήμια στη Σοβιετική Ένωση βγάζουν πράγματι επιστήμονες. Πιστεύω όμως ότι στο 

θέμα αυτό υπήρξε πράγματι βαρύτατο πλήγμα σε βάρος της δημόσιας υΥεΙας του 

λαού, γιατί σε καμιά χώρα της Ευρώπης δεν αναγνωρΙζεται ότι το πανε."tιστήμι.ο 

αυτό μ.ίτορεί να δώσει πτυχ[ο και μάλιστα σε άνθQωπo που να ασκεί την ιατρική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα το οποLo εγείρετε είναι τελείως διαφορετικό από το θέμα της αξιοκρα

τΙας, διότι εδώ δε cruζητούμε ποια πανεπιστήμια είναι του ενός επt.ι-τέδoυ ή του 

άλλου. ΕκεΙνο που συζητούμε είναι αν γίνεται εUΝOΊ:κή μεταχείριση ανθρώπων λόγω 

πολιτικών φρονημάτων Κ.Ο.κ. 

Δε θα δώσω το λόγο σε οποιοδήJτοτε άλλο. διότι θεωρώ την παραΤ"ήρηση ότι 

εΙναι εκτός θέματος. 

Κηρύσσω τη λήξη της cruνεδρίας αυτής. Η επόμενη συνεδρία θα είναι την 

επόμενη Πέμπτη ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πάντως αν χρειαστεί γιατρό και δεν έχει άλλο να μην πάει σε απόφοιτο του 

Λουμούμπα και ας πεθάνει. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

(Διασταυρώνει την αΙθουσα και απtuθύνεται στον κ. ΠουργουρΙδη). 

Κύριε Πουργουρίδη, να έχετε υπόψη σας ότι οι μισοί από τους συναδέλφους 

σας που βρίΟ""ι<ονται εδώ πέρα έχουν εξυπηρετηθεί από γιατρούς του ΠαvtΠιστημίoυ 

Λουμούμπα κι έμειναν :τάρα πολύ ευχαρωτημένοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΦαΙνεται ότι είσαστε νεός σ' αυτή τη Βουλτί. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρέπει να μάθετε τους κανόνες. Προτού λήξει η σιινεδρ(α και προτο" ανακοι

νωθεί η ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας δεν κινείται κανένας από τη θέση 

του εκτός αν θέλει από τα πλόγι.α να αποχωρήσει. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Με συγχωρείτε. κύριε Πρόεδρε. δεν το ήξερα. ΕΠΕιδή είδα ότι κινήθηκαν 

ορισμένοι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει λήξει η συνεδρία, διότι δεν έχει ανακοινωθεί ακόμα η ημερήσια 

διάταξη για την επόμενη συνεδρία. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Απολογουμαι. κύρι.ε Πρόεδρε. αλλά ΕΜναλαμβάνω ότι επειδή ε!δα τους 

παλαιότερους συναδέλφους να κινοννται, έτσι παρασύρθηκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Κ αι είναι aπαράβατoς ο κανόνας και αναγκαίος ότι δε διασταυρώνουμε την 

αίθουσα μπροστά από τα έδρανα για να συζητήσουμε με άλλους συναδέλφους, 

εφόσον συνεχίζεται η συνεδρία της Βουλής. 

Η επόμενη σννεδρία ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 24 ΟκτωβρΙου 1991, 
στ ις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣίΑ 

Ι ) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) του περί ΠΡOlJπoλoyισμoύ της Αρχής Ηλεκτρι-

σμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 199t. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Πρottπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 35) του 1991 . 

3) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολοΥισμού Νόμος (Αρ. 36) του 1991. 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμεω Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 15) του 1991. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Π ιστώσεως (Γαμε(.ο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 16) του 1991. 

6) Ο περί Ρυθμίσεως και Eλtγχoυ της Λεnουργιας Γραφε(ων Ενοικίασης 
Μηχανοκίνητων Δίκυκλων Οχημάτων Νόμος του 1991. 

1) Ο περί ΚαταρΥι;σεως Ορισμένων Χωριτικών E..""tLtρoπών (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 199ι. 

8) Ο περί Aστuνoμίας (Γροποποιηnκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

9) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Γο.η και Δικαιώ
ματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

10) Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

11 ) Οι Δημοτικοί (ΓροποποιητικοΟ Κανονισμοί Λεuκωσι.aς του 1991. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΌ Β': Κατόθεση Νομοσχεδίων και ΕΥΎράφων. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑIOΔ': 

]) 'Ή ανάγκη εισαγωγής θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων για τη διασφάλιση 

της αξιοκρατίας και την προστασία της αξιοπρέπειας του πολιτη". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρου Θεοδώρου). (4.7. Ι 99 Ι). 

(Συνέχιση της συζ'ήτησης). 

2) "Το μέγα πρόβλημα των ΕΎΥ.λωβισμένων στα κατεχόμ~'(1 και η αvτιμεται.-τι.σή 

του από τις κυπριακές Κ~Eρνήσεις". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του BOυλεuτη κ. Δημήτρη Ηλιάδη) . (4.7.1991). 

3) "Το στεγαστικό πρόβλημα τω" χαμηλότερων εισοδηματικων τάξεων των μη 

προσφύγων και η ανάγκη οvtιμετώπισής του από το κράτος" . 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του ΒονΛ.ευτή κ. Δώρου Θεοδώρου). (4.7.1991). 

4) 'Ή αί.τηση ένταξης της Κύπρου στην EUΡΩno'CxTj Κοινότητα και η ανάγκη 

λήψης σuyκεκριμένων μέτρων για την προώθησή της~. 

(θέμα εΥγραφέν με εισήΥηση του KOινoβoυλεUΤΙΚOυ Εχπροσώπου ΤO\l Σ.Κ. 

ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου). (4.7.1991). 

5) ''Οι αρχαιολογικοί θησαυροΙ και η πολιτιστtκή κληρονομι.6. της Κύπρου και 

η ανάΥι<η για περαΗέρω μέτρα διαφύλαξης και προστασίας τους". 

(Θέμα εγγραφέν με ε ισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ-Αριστερό - Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα ΧρΙστου). (]9.9. ]99]). 

6) 'Τα πολλαπλό προβλήματα που αντιμετωπ!.ζουν οι Κύπριοι α..-τόδημοι της 

Νοτίου Αφρικής". 

(θέμα εγγραφέν από το Boυλεuτή κ. Αυγερινό Παπαρέ). (19.9.1991). 

7) 'Ή απόφαση γl.(1 ακύρωση του διορισμού του Αρχιμανδρίτη Ιωάννη 

Μαλλουρή στη θέση του υπεύθυνου για θέματα θρησκευτικής διαφώτισης 

της Εθνικής Φρουρός και οι ευθύνες της κυβέρνησης γενικά και ειδικά του 

Υπουργού Άμυ\'Ο.ς για την απόφαση αυτή που πλήττn την ενότητα του 

λαού". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Χρίστου Πουργουρίδη). 

(19.9.1991). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η δεσitoινίς Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔQΥ : 

Κύριε nρόεδρε , ζήτησα την εγγραφή ενός Οέματος στο Κεφό.λαω Δ' με 
επιστολή μου 9.10.9 [ και δε βλtπω να έχn εγγραφει. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΤΟ θέμα σας; 
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Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

'Ή πλήρης εφαρμοΎ11 της αρχής της ισομισθl.aς γυναικών και ανδρών μέχρι το 

1992 και η ανάγκη λήψης μέτρων για την πραί>θηΟl1 της". 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

EΙσTlγείoτε εγγραφή του θέματος; 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση να εγγραφεί το θέμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν ιΙπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και προστίθεται στην 

ημερήσιο διάταξη στο Κeφάλοιο Δ', 

Ο Χ. Χριστοδουλιδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΑΙΔΗΣ: 

Είχαμε ζητήσει χι eμε[ς την εγγραφή του θέματος: ~H εξάπλωση της πovτ(κας 

σε κατοικημένες περιοχές και οι σuvεπαγ6μενoι κίνδυνοι για την 'U)'eta του λαΟ\J -
ενδημικός εξανθηματικός τύφος". Από τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστέρα - Νέες 

Δυνάμεις, κυρίους Δώρο Χριστοδουλίδη, Δημήτρη Kovτίδη και Λώρη Λυοιώτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω ότι το θέμα είναι ήδη εγγεγραμμένο στο Κεφάλαι.ο ΔΌ 

Ο κ. Μαρκ(δης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

θα το εξετάσει η Επιτροπή Υγειας. θα φtρoυμε εδώ τους ενδι.αφερομένους για 

να δούμε τις εξελί.ξεις από την τελεuταια φορά που τους είχαμε δει. Α ν εννοούμε 

β~βαια το θέμα των Λειβαδιών. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Όχι. 'Εμείς οι τρεις του ΑΚΕΛ έχουμε εγγράψει το θέμα στο οπο{.ο αναφt· 

ρομαι. Νομιζω όη πρόκειται για το (διο θέμα, αλλά αυτό έχει περάσει από την 

Επιτροπή Yγεl.ας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τότε εγω Εισηγούμαι να το βάλουμε στην Επιτροπή το ταχύτερο και να το 

παραπέμψΟυμε c5ω προς συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ θέμα είναι εγγεγραμμένο. 

Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής των ΑVΤLJ"Cροσωπων. 

('Ωρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 
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Οι αΧόλουθοι ΒονλειΙτές ιιπέΎι2αψαν τον χατάΙΟ'ΥΟ των πα"όπων με αlφc.βη

τιΧή σεΙQά:_ 

AΎQΠΙoυ Γιαννάκης 

ΑΥΥελ(δου ΚλαΙρτι 

Αναστασιάδης ΝΙκος 

AvτωνΙOυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιόγκο" Κ ιΙριάκος 

Ε'υσταθΙου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντι.ος 

Καζαμίας ΚΙκης 

ΚασουλΙδης Γιαννάκης 

Κατσελλή ΡτΊνα 

Κατσο"ρι.δης ΝΙκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Kovτ{.δης Δημήτρης 

Κουχο\lμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού ΜιχαλάΚΤις 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λνοιώτης Λώρης 

Λ υσσαρ(δης Βάσος 

Μακρίδης Ισ(δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

MανΡOXOQδάτoς Χρίσως 

Μ ιχαηλιδης θάσος 

Μιχαηλίδης ΝτΙνος 

Μοοοιούττας Νίκος 

MoWκoς Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

ΠιττοκοπΙτης Νίκος 

Πoυρyoυρtδης ΧρΙστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης ΝΙκος 

Σολωμής Χρ(στος 

Σ\ιλλονρης Δημήτρης 

ΦιλΙΠΠου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

XριστOOoυλtδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

XΡUΣoστόμO" Άριστος 

Χρ\lOοστόμο" Διόφαντος 

ΑνΤΙΠQόσωποι θQησχεuτιχών Ομάδων 

Πογιατζής Ιωάννης 

Mαvτoβάνη ΜπενΙτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

ι. Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο ΠξρΙ Νομικών Προσώπων Δημόσιου 

Δικαίου (ψήφιση προυπολογιομών) (Γροποποιηηχός) Νόμος του 1989" 
και απόρριψη αυτού. 

2. Έχθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περι Νομικών Προσώπων Δημόσιου 

Διχαίου (Ψήφιση ΠΡOUπoλOγΙOμών) (fροποποιηtιχός) Νόμος tOU 1990" 
και ψήφιση αυτού οε νόμο. 

3. Έχθεση για το νομοσχέδιο ~o περΙ Συμπληρωματιχού ΠΡO\JΠoλoγιoμoύ 
Νόμος (Αρ. 4 Ι) του 1991" χαι ψήφιοη αυτού σε νόμο (με «ρ. 36 το" 1991). 
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4. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Τέχνων (Συγγένεια και Νομική 

Υπόσταση) Νόμος του 1990", οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω 
στο θέμα [Ευ. Ευσταθίου, Γ . Αγαπίου. Προεδρειιων (Γλ. Κλllρίδης), Κ. 

Κληρ(δου, Ρ. Κατσελλή και Ν. ΡολάΥδης} και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

S. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κιιρωτιχός της Σύμβασης (1979) για τη 
Διαμεθοριάκή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση και του 
Πρωτοκόλλου (1984) αυτής Νόμος του 1991" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί 

Αστικής Ευθύνης για ΖΊ')μιές από Ρύπανση με Π ετρέλαιο του 1969 και 

του Πρωτοκόλλου αυτής του 1976 (Κυρωτικός) και περί Συναφών 

θεμάτων (ΤΡΟΠΟ:ΤΟΙ1]τικός) Νόμος του 1991" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο "ο περί Τακτικών Ειδικών Αστυφυλάκων 

(Διορισμός σε Οργανικές Θέσεις) Νόμος του 1991", rι συζήτηση που έγινε 

πάνω στο θέμα [Ευ. Ευσταθίου . Ντ. Mιχαηλίδrις, Δ. θεοδώρου, Ν. 

Κατσουρ(δης. Χρ. Σολωμής, Προεδρεύων, Ν. Μουσιούττας. r . Αγαπίου, 
Β. ΛυσσαρΙδης, Ν. Ρολάνδης, Χρ. Πουργουρίδης και Δ. Κοντίδης) και 

ψήφιση αυτου σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 

Δημοκρατίας (Ειδικές ΔLOτόξεις) (Τροποποιητικο[) Κανονισμοί του 

1991" και έγκριση αυτών. 

9. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αεροδρομίων (Τροποποιητικοί) 

Κανο\'ισμο[ του 199]" και έγκριση αυτών. 

]0. Έκθεση για τους Κανονισμού; "Οι περί. Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά 

Μέτρα) Κανονισμοί του 1991", οι αγορεύσεις που έγιναν (Ρ. Κατσελλή 
και Αυγ. Παπαρές) και έγκριση αυτών. 

Ι 1. Έκθεση για τους Κανονισμούς (1) ' 'Οι περί. Δημοτικής Υπηρεσίας Κανο

νισμοί του Δήμου Μέσα Γειτονιάς Κανονισμοί του ]991" και (2) ''Οι περί 
Δημοτικής Υπηρεσί.ας Κανονισμοί του Δήμου Κάτω Πολεμιδιών του 

1991 " και έγκριση αυτών. 

12. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιη
τικοί) Κανονισμοί του ]991" και έγκριση αυτών. 

13. Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

14. Ερωτήσεις Βουλευτων (Η προστασία των ανηλίκων στα σφαιριστήρια -
ΟΙ κανονισμοί για λειτουργία των ωδείων - Ο αναγραμματισμός στα 
αγγλικά των πινακίδων της τροχαίας που είναι τοποθετημένες στους 

υπεραστικούς δρόμο"ς σ' ολόκληρη της Κύπρο - Η σύνδεση μικρών 

καρότσων πίσω από τα γεωργικά τρακτέρ - Η ανέγερση νέου δημοτικού 
σχολείου και γυμνασίου στην κοινότητα Χλώρακας - Η ηλεκτροδότηση 
της γεώτρησης που βρίΟ',,(ετοι στην περιοχή της κοινότητας Τρεμιθούσας 

- Το οδικό δίκτι)() στα χωριό Κελλάκι και Πραστειό Κελλακίου - Ο διορι
σμός μόνιμου γιατρού στο Κελλάκι - ΤΟ αίτrιμα των χωριών Κελλακίου 
και Πραστειό ΚελλακΙου για επιχορήγηση λεωφορεί.ου το οποίο να 

εκτελεΙ δρομολόγLΟ προς τη Λεμεσό). 
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[5. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η τηλεφωνοδότηση 

αριθμού χωριών στην Πάφο - Η τηλεφωνική εξυπηρέτηση των επισΚΕ· 

πτών στο Νέο ΝοσοκομεΙο Πάφου και η εγκατάσταση τηλεφωνικού 

συστήματος για τις ανάγκες του Νοσοκομε(ου Πόλης Χρυσοχούς - Το 
δικαίωμα παράδοσης εκλεκτών Β ' σταφυλιών). 

16. ΟΙ αγορεύσεις που έγ ιναν πάνω στο θέμα 'Ή ανάγκη εισαγωγής θεσμών 

και συγΚΕκριμένων μέτρων για τη διασφάλιση της αξιοκρατίας και την 

προστασία της αξιοπρέπειας του 1Ι:ολΙΤ1]" (Γ. ΚασοuλΙδης, Ά. Χρυσο

στόμου. Δ. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Α. ΑντωνΙου και Χρ. Πουργου

ρίδης). 

17. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και ;ταραπομπη στην ολομέλεια του Σώματος 

των ακόλουθων θεμάτων : 

i. 'Ή πλήρης εφαρμογή της αρχής της ισομLOθίας γυναικών και ανδρών 

μέχρι το 1992 και η ανάγκη λήψης μέτρων για την προώθησή της" (Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής δίδας ΚαΙτης ΚληρΙδου). 

2. 'Ή εξάπλωση της πovτίκας σε κατοικημένες περι.οχές και οι συνεπαγό

μενοι κί.νδυνοι για την UΓεΙα του λαου -ενδημικός εξανθηματικός 

τυφος" (Θέμα εγγραφtν με ε ισήγηση των Βουλευτών κ . Δ. Χριστοδου

λίδη, Δ . Κοντίδη και Λ. Λυσιώτη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δvνάμεις). 

Τιμή: SΟσ 





Πρακτικά της Βουλ1ίς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛεΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙ0ΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙαση24ης Οκτωβρίον 1991 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έ"'ρξης, 4.25 μ.μ.) 

(Αρ.7) 

Kηρiιoσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. παρακαλώ τους 

Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάΡΧΕΙ απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛ ΙΔΟΎ) 

Υπάρχει α,ίταρτ(α, κυριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουμε στο Κεφάλαιο Α', θέλω να σας πληροφο

ρήσω -πιστεύω ότι το έχετε τΊδη υπόψη σας. αλλά να πληροφορήσω επίσημα το 

Σώμα- ότι την επόμενη Π έμ,ττη, 11 ώρα 4 το απόγευμα, θα υπάρξει ειδ ική συνεδρία 

του Σώματος, στην οποΙα θα μιλήσει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Βουλ11ς κ. Αθανά

σιος Τσαλδάρης επ' ευκαιρία της επίσκεψης της Διακομματικής Κοινοβουλευτικής 

Αντιπροσωπείας από την Ελλάδα. Ε(ναι 11 πρώτη ΕΠίσημη ΕΠίσκεψη Διακo~αηκής 
Κοινοβουλευηκής Αντιπροσωπείας από την Ελλάδα στην Κύπρο από την ημέρα της 

ανεξαρτησΙας. Μετά την ομιλΙα του κ. Τσαλδάρη θα υπάρξει ένα σύντομο διάλειμμα 

για να φύγουν οι επίσημοι και θα συνεχίσουμε με την κανονική συνεδρία του 

Σώματος. 

Εισερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία και το πρώτο θέμα 

είναι ''Ο περί Συμπληρωμαηκού προυπολογωμού Νόμος (Αρ. 35) του 1991". Παρα. 
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής να διαβάσει την 

'Exeeot1 στο Σώμα. 

(38 1) 
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Λ. ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ επlτροηΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPo·γ·ΠOAO ΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

περι ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΩ'Υ'ΠΟΛΟΓιΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 35) ΤΟΥ 
1991" 

Πα(!όντες : -

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας ΓεωργΙο\! 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Νικος ΚατσουρΙδης 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Ε.iτπροπή Οικονομικών και προυπολογιομού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 14 ΟκτωβρΙοιι 
1991. Στη συνεδρΙαση της Επιτροπής κληθηκαν και παρευρέθηκα,' Εϊστρόσω,τοι του 
Υπουργείο\! Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι η έγκριση πληρωμής αι.ό το λογα

ριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου τΤ)ς Δημοκρατ(ας ποσού f:150,OIO και η διάθεσή -του για 

διάφορους σκοπούς, όπως αναλυηκά περιγράφονται πιο κάτω: 

(α) Ποσό .ε 10,00) για την επιχορήγηση της δαπάνης μηχανογράφησης των 
υπηρεσιών του Διjμου Αγλαντζιάς. 

(β) Ποσό ίlΟ ως συμβολική πρόνοια για να καταστεί δυνατή. με -τη δημιoUΡΓΙO 
νέου άρθρου στον προυπολογωμό. η χρέωση δα..-rάνης συνολικού ύψους 

ί52.350 για την επιχορήγηση τω\' νο.ύλων για εξαγωγές κυπριακών προ·(ό... 

ντων σε λιμάνια του Περσικού Κόλπου και της Ερυθράς θάλασσας λόγω 

της κρίσης στον Π ερσικό Κόλ,.ο. Το απαιτούμενο ποσό θα μεταφερτεί αϊτό 

άλλο άρθρο του ίδιου κεφαλαίου του προυπολογι.σμού. 

(γ) Ποσό ί40.000 για την παροχή οικονομικής βοήθειας στα ΤαμεΙΟ Ιατροφαρ
μακευτικής ΠερΙθαλψr]ς των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ. 

(δ) Ποσό ,(75.000 που αναλύεται σε ί50.000 για ανθρωπιστική βοήθεια σε είδος 
στον Κουρδικό λαό και ί25.cxx) που Οα δοθεί ως οικονομική OlJ\IELOφoρό. 

στην Γκάνα. η ΟΠΟΙΟ διοργάνωσε τη Δι.άσκεψη των YπoUQΎών Εξωτερικών 

των Αδέσμευ-των Χωρών. 

(ε) Ποσό J:25.000 για την τo..-roθέτηση τοπικών χaι περιφερειακών υπευθύνων 
στα ΕΠιμορφωτικά κέντρα. του ΥπουργεΙΟυ Π αιδεΙΟς. 

Στο στάδιο της συζήτησης του πιο πά,'ω νομοσχεδίου ζητήθηκε από τους 

εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών να καταθέσουν στην Επιτροπή 

πρόσθετα στοιχεία αναφορικά με το ποσό των ,(40.αχ> που προορΙζεται για τα 

Ταμεία Ιατροφαρμακευηκής Περίθαλψης της ΣΕΚ και ΠΕΟ και ει.δικότερα για τον 

τρόπο και τα στοιχεία με βάση τα ΟΠΟι.ο διαπιστώθηκαν οι ανάγκες -των ταμείων 
αυτών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπτ'ι Οικονομικών και προυπολΟΎιομού. αφού έλαβε 
υπόψτ] τις αναλυτικότερες επεξηγήσεις που της δόθηκαν για τους σκοπούς διάθεσης 

των nLQ πάνω ποσών, ομόφωνα ELOllyeLtaL "στη Βουλή την έγκριση Ίου υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου με την εξαίρεση του πιο πάνω ποσού των L40.000 για το 011:0[0 11 
Επιτροπή επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί. όταν θα έχει ενώπιόν της τα πιο πάνω 

στοιχεία. και αφού προηγουμένως τροποποιηθε( ο τ[τλος του ώστε να αναφέρεται 
ως ''Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμο" Νόμος (Αρ. 37) του 199 Ι ". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. για λόγους τάξης υπάρχει ένα σημείο που πρέπει να διορθωθεΙ 

OtllV Έκθεση. Η Διάσκεψη των Υπουργών Εξωτερικών στην Γκάνα δεν είναι τι 

επόμενη διάσκεψη. Έχει γίνει αρχές ΣεπτεμβρΙου και νομίζω πρέπει να διορθώ

σουμε την Έκθεση, διότι έχει ήδη γίνει 1'1 Διάσκεψη των Υπουργών Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη παραη'ιρηση; Η παρατήρηση του κ. Ρολάνδη 
σημειώνεται. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχε

δίου . με την ανάγνωση των πλαγιόητλων και του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοmικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου ποσού Ε. Ι \0.010 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1991. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα.ίτανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΛειτουργοΙ που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Συμπληρωμαηκού προυπολογισμού 

Νόμος (ΑΡ . 37) του Ι 99 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά t1'l σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 36) του 1991". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 



384 

Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛεΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPo·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΌ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ! ''Ο 

ΠΕΡJ ΣΥΜΠ ΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ IlΡΟ·Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 36) ΤΟΥ 
1991 " 

Παρόντες:-

Λεόντιος Ι εροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλ(δης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Ν'κος Μουσιούπας 

Μάρκος Κ υπριανοίι 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικων και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις \4 Οκτωβρίου 
1991. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
ΥπουΡΥε(ου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι η έγκριση πληρωμής από το λογα
ρ ιασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f:896,930 και η διάθεσή το\} για 
διάφορους σκοπούς, όπως αναλυτικά περιγράφονται πιο κάτω: 

(α) .t:30,ooo για την κάλ1JψTJ των αυξημένων δαπανών της Υπηρεσίας Προστα

σίας Δασών, εξαιτίας της α\'άγκης για απασχόληση των πυροφυλάκων για 

μεγαλύτερη περίοδο λόγω των καιρικών συνθη-λών. 

(β) [50,000 για την επιστροφή χρημάτων σε δικαΙOίr,.{Oυς με βάση το νόμο περί 
Τμήματος Κ τηματολογΙου και Χωρομετρίας (Τέλη κα~ Δικαιώματα). 

(γ) f:1S.ooo ως αυξημένες συνεισφορές μας προς το Συμβούλιο της Ευρώπης για 
το ]991. 

(δ) .(20,000 για επιστροφές φόρου ακίνητης περιουσίας σύμφωνα με την 

ισχύουσα νομοθεσία. 

(ε) ίΙΟ,ΟΟΟ για την επιστροφτ'ι φόρων χωρητικότητας πλοΙων που διαγράφηκαν 

από το κυπριακό νηολόγιο. 

(στ) t430 για τη χορήγηση σίινταξης κατά χάριν στα παιδιά τέως βοηθού νοσο
κόμου του Νοσοκομείου Λεμεσού που απεβ(.ωσε πριν από την ημερομηνw 

από την οποΙα άρχισε να εφcι:eμόζεται ο θεσμός της μεταβίβασης της 

σίινταξης των Ύ\JVαικών υπαλλήλων στο σύζυγο και τα παιδιά. 

(ζ) η ].000 για την κάλtrψrι διάφορων κατά χάριν πληρωμών. 

(η) f340,CXXJ για την κάλυψη του ποσού της χορηγίας στο Δήμο Λευκωσίας που 
θα. αποτραβηχτεΙ μέσα στο 1991 , έναντι της ολικής xoρηyw; ύψους 

3,920.000 ECU από την ΕΟΚ yVJ. το Ενιαίο Ρυθμιστικό Σχέδιο Λευκωσίας 
μέσα στα πλαίσια του Δεύτερου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου Κύπρου

ΕΟΚ. 

(θ) ί60,ΟΟΟ για την κάλυψη των αυξημένων αναγ'λών του κονδυλίου για 

"Υπηρεσίες μη άλλως Προνοούμενες". 
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(L) f:65.ΙX:ΙO γι.α την αναθεώρηση του επιδόματος ενοικίου σε δασκάλους που 

υπηρετούν σε σχολεία της υπαίθρου με βόση σχετική συμφωνία μεταξύ 

Υπουργείου π αιδείας και nOEΔ. 

(ια) fI40,OOO για δαπάνες μεταφορικών των μαθητών. 

(ιβ) 1. Ι 20,000 για μαγνητικές τομογραφίες εΥχεφό.λου και αξονικές τομογραφιες 
σε ιατρικά κέντρα. εκτός του κρατικού νοσοκομείου. 

(ιγ) fι5,500 για διάφορες προμήθειες και έξοδα εργαστηρίου του Γενικού 

Χημείου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. αφού μελέ. 

τησε τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της για την αιτιολόγηση των διάφορων 

δα.-τανών των οποίων ζητείται τι έγκριση, συμφωνεί με τους σκοπούς διάθεσης των 

πιο πόνω κονδυλίων με την εξαίρεση TO\l έβδομου κονδυλίου των ί'.3Ι,ΙΧ:ΙΟ που 

ζητούνται για την κάλUψη διάφορων κατά χάριν πληρωμών. Η Επιτροπή, χωρίς να 

τοποθετείται αρνητικά ως προς την έγκριση του ποσού αυτού. έχει την άποψη ότι τα 

στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της δε συνιστούν ικανοποιητική και πλήρη αιτιολό

γηση των σκοπών διάθεσης του εν λόγω ποσού, γι' αυτό και επιφυλάσσεται να 

επανεξετάσει το συγκεκριμένο θ~μα. αφού τεθούν ενώπιόν της γραπτά και αναλυ

τικά ΟίοιχεΙα που να δικαιολογούν πλήρως τους σκοπούς διάθεσης των κατά χάριν 

πληρωμών τις οποίες αφορούν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικων και προυπολογισμού ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού 

προηγουμένως το αρχικά ζητούμενο ποσό των ί896,930 μειωθεί στις r865,930 με 
βάση την πιο πάνω διευκρίνιση και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ωστε να αναφέ

ρεται ως ''Ο περί Συ~uτληρωματικoύ προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 38) του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχιjς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

'Εr.ι.ριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού '(865,930 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1991. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαίτανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρΙα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοοχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 38) του ] 99 Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το ,'ομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε. νόμο. 

Προχωρουμε στο επόμενο θέμα. που είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμα
τικής Π ιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (ΑΡ. 15) του 1991", Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κσινοβουλευτικης Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Λ. Ι ΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟIΝΟΒΟΥλεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠ ΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ Κ Α Ι 

ΠPO·γ·ΠOλOrιΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ Π ΟΥ T1TΛOΦQPEITAI ''Ο 

π ερ l Ε Ι Δ ΙΚΕΥΙΕΩΣ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚ ΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) NQMOI (ΑΡ. IS)TOY 1991" 

Πα ιιόντες:-

Λεόντιος Ι εροδιακόνου. Πρόεδρος 

Α νδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης KnσoυλΙδης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Νίκος Μουοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογLOμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 
1991. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλή!1ηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα· 

ριασμό του Ταμείου Ανα..ίττύξεως της Δημοκρατίας ποσού [.424,000 και η διάθεσή 
του για τους ακόλουθους σκοπούς: 

(α) Ποσό ί:92,0ΟΟ γ ια την καταβολή επιδοτήσεων μέσα στα πλαίσι.α Εφαρμογής 

του σχεδίου για ενθά:ρριιvση της ι-Υκατάστασης βελτιωμένων συστημάτων 

άρδευσης στη νεκρή ζώνη Αυλώνας·Κατωχοπιάς·Ζώδιας και στις περιοχές 
των χωριών AστΡOμερί.τη.ΠεΡLOτερώνας·Oρoύvtας και Ακακίου. 

(β) Ποσό ί:ι30,ΟΟΟ ως πρόσθετη πίστωση για την καταβολή Q.ι-τoζημίωσης σε 

ιδιοκτήτ" ιδιωτικής ακίνητης ιδιοκτησίας στ" λεωφόρο Γρ(βα Διγενή στη 
Λευκωσία οε σχέση με τ" βελτίωση του δρόμου αU10ύ. 

(γ) Ποσό ί202,CXX:Ι για μετατροπές, βελτι.ώσεις και εγκατάσταση κεντρικής 
θέρμανσης στα υφιστάμενα κτίρια του Υπουργείου ΕμπορΙου και Βιομηχα
νιας. 

Στο στάδιο τ"ς εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου από τ"ν Επιτροπή οι 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ζήτησαν να Q.ι-ταλειφθεί από το πιο πάνω 

ποσό το κονδύλι των ί202.000 :του προορίζεται για έργα στο κτίριο του YJtO"UQ'(ELOV 

ΕμJ-τορίου και Βιομηχανίας μια και δεν προβλέπεται να ΧΡ11Οψοποι"Οεί μέσα στο 

1991. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού νιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή tOU σε νόμο, αφού προηγουμένως 

μειωθεί το αρχικά ζητούμενο ποσό από ί424.000 σε ί222,ΟΟΟ με βάση το πιο πάνω 
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αΙτημα των εκπροσώπων του ΥπουργεΙΟ" Οικονομικών και αφού τροποποιηθεί. ο 
τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "ο περί Ειδικεύσεως ΣιιμπληρωματιΚ'ής Πιστώ

σεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 1991 ", 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν oμιλητ~ς επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ιιπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δευτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμεί.ου Αναπτύξεως ποσού 
ί222,αχ) για τη χρήση του έτους πο" λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

Ειδικευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα ΕΤΛριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρΙνονται. 

Π ροχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος α\Jτός θα avaφteetOL ως ο περί Ειδικεύσεως Ιυμίτληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανα.."'tτύξεως) Νόμος (Αρ. 17) του 199 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

( Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα ε'ναι "Ο περι Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτ\ιξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1991 ". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επηροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPO'Y'ΠOΛOrιIMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡ! ΕΙΔΙΚΕΥΙΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗΣ ΠΙΣΙΏΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΙ (Α Ρ. 16) ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες;:. 

Λεόντως lεροδwκόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 
199\. Στη συνεδρίαση της Επηροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής από '10 λογα
ριασμό του Ταμε(ου Αναπτuξεως της Δημοκρατ(ας ποσού ί:256,270 και τι διάθεσή 
του για τους πιο κάτω σκοπούς: 

(ο) Ποσό .00,0::0 για την έναρξη των εργασιών δημΙOιtρΎίας ε-ιtθεσιακoυ 

κέντρον στη Δερ"ίινεια για πρq30λή της κατεχόμενης πόλης της Αμμοχώστου 
και για οργάνωση πολιτιστικών και όλλων εκδηλώσεων. 

(β) Ποσό !197.270 για την κάλυψη της δαπάνης αγοράς έξι νtων ζυγιστικών 
μηχανών για έλεγχο υπερφορτωμένων οχημάτων, καθώς και μηχανημάτων 

και εξοπλισμού γι.α το εργαστήριο ασφαλτικών στο ΑΤΙ για την εκπαίδευση 

τεχνικού προσωπικού του Τμήματος Δημόσιων Έργων. 

(γ) Ποσό f29,OOO για τη συνέχιση και συμ ... τλήρωση των έργων σχετικά με την 
ανέγερση νέων δι.αμεριομάτων στις Κεντρικές Φυλαχές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης των πιο πάνω κονδυλ(ων, γι' αυτό και ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του πιο πάνω νομοσχεδίου, αφού προηγου

μένως τροποποιηθεί ο τί.τλος του ωστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ε ιδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Π ιστώσεως Νόμος (Αρ. Ι 8) του ι 99 Ι". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τί.τλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ΤαμεΙου Αναπτύξεως ποσού 

i256,270 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 Ι ΔεκεμβρΙου 199 Ι . 'Αρθρο 2. 

Ειδικευση των ποσων που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρΙ νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμ.ί"ληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 18) του 199 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ πάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφi!ρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Π ροχωρούμε στο επόμενο θέμα. που είναι ''Ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της 

Λειτουργίας Γραφεtων Ενοικίασης Μηχανοκίνητων Δίκυκλων Οχημάτων Νόμος του 

199 1". παρακαλω τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την Έκθεση στο Σωμα. Όταν βρίσκεται στο Σώμα ο Πρόεδρος, είθισται να 

διαβάζει την Έκθεση. εκτός αν υπάρχουν σοβαρά κωλύματα. ΕπΗρέπεται πάντως, 

εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. να διαβάσει την Έκθεση ο Αντιπρόεδρος. 
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Ν. Πl1ϊΌκσΠIΤΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠ ΗΣ ΣΥ ΓΚΟΙΝΩΝ ΙΏΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ Ι "Ο πεΡI ΡΥθΜΙΣΕΩΣ 
ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗ! ΛΕIΤΟΥΡΓιΑΣ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΕΝΟΙ Κ)ΑΣΗΣ MHXANQK I· 
ΝΗΤΩΝ Δ ΙΚΥΚΛΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΝΟΜΟΣ ταΥ 1991" 

πα"όντες;:. 

ΝΙκος Πιττοχοπίτης, Αν. Πρόεδρος 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργ(ου 

Θάσος M~χαηλΙδης 

Δημ'ήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 ΟκτωβρΙου ]991. 

Στη συνεδρ(αση αυτ'ή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώ
ξεις του ιιπό συζήτηση νομοσχεδίου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δ11μοκρατίας. Παρευρέθ11καν ε..ίσ11ς εκπρόσωπo~ των αυτσχινηηκών οργανώσεων 
C.Y.A.C.R.Q. και N.A.C.R.O. και της Ένωο11ς Εκμισθωτών Μοτοσυκλετών, οι 

οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αυτό. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρiιθμισ11 Τ11ς λειτουρ
γίας των γραφεΙων ενοικίασης μ11χανοκΙνητων δίκιr,ι:λων οχημάτων, με απώτερο 
στόχο την εξiιψωση του επι.ι.έδου των προσφερόμενων υπηρεσιών και όχι την κατο

χύρωση και προστασία του επαγγέλματος των εκμ~σθωτών μοτοσυκλετών. Ειδικό

τερα με Τ11 νομοθεσΙα που προτεΙνεται προβλέπονται , μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

(α) Ο έλεγχος της ίδρυσης και λεnouργίας γραφε(.ων ενοικ{ασης μηχανοκίνητων 

δίκυκλων οχημάτων με τη χορήγηση σχετικής άδειας από τον Έφορο Μηχα

νοκίνητων Οχημάτων. 

(β) Ο καθορισμός των κρπηρίων και των προιίποθέσεων για τη χορήγηστι Τ11ς 
σχετικής άδειας, που αναφέρονται τόσο στα ενοικιαζόμενα οχήματα όσο και 

στα πρόσωπα που ασκούν το επάγγελμα του εκμισθωτή τέτοιων οχημάτων. 

(Υ) Η κατάθεση χρηματικής εγγύησης χtλ ιων λιρών σε τράπεζα ή τραπεζικζ> 
ιδρυμα για κάλυψη α .... απήσεων που πηγάζουν από την έννομη οχέστι της 
ενοικ ίασης μηχανοκίνητων δίκυκλων οχημάτων. 

(δ) Η ανάθεση της εποπτείας της λειτουργίας των πιο πάνω γραφείων ενοι

κίασης σε ελεγκτές τους οποίους καθορίζει ο Έφορος από υπαλλήλους του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών. 

Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου ενώπιον της Ε,-τιτροπής 

δισ.ιτιστώθηκε η ανάΎΚη συμπεραηψης ειδικής πρόνοιας στο υπό αναφορά νομο

σχέδιο. ώστε τα μηχανοκίνητα δίκιrλ.λα οχήματα ενοικίασης να φέρουν διακριηκό 

γνώρισμα της ιδι6Τ11τάς τους σύμφωνα με τύπο και τρόπο που θα καθορίζεται σε 

Κανονισμούς. 
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Η ΚοινοβουλΕυτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και λαμβάνοντας υπόψη 
ότι rι ψήφιση του ιιπ6 αναφορά νομοσχεδίου θα καλύψη ένα μεγάλο κενό στην 
ισχύουσα νομοθεσία που αφορά γενικά την ενοικίαση μηχανοκίνητων δΙκυκλων 

οχημάτων :τρος όφελος της οικονομίας γενικά και ειδικά του τουρισμού. ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε γόμο, όπως τελικά έχει διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Απαγόρευση ίδρυσης και λειτουργίας γραφείου χωρίς άδΕΙΟ. 'Αρθρο 3. 

Χορήγηση Τι ανανέωση άδειας. Άρθρο 4. 

n ρουποθέσεις χορήγησης άδειας. 'Αρθρο 5. 

Απαιτήσεις αναφορικά με το γραφε(ο. Άρθρο 6. 

Κατάθεση εγγίιησης. 'Αρθρο 7. 

θάνατος αδεΙOUχOυ προσώπου. 'Αρθρο 8. 

Ανάκληση ή αναστολή ή μη ανανέωση άδειας. Άρθρο 9. 
Μεταβίβαση ή αλλαγή στην κυριότητα αδειούχου γραφε(ου. Άρθρο 10. 

Απαιτήσεις αναφορικά με τα μηχανοκΙνητα δίκυκλα οχήματα ενοικίασης. 

Άρθρο Ι ι. 

Τύπος σύμβασης ενοικΙασης. Άρθρο 12. 

Υποχρεώσεις ιδιοκτητών για παροχή πληροφοριών και καταχώρηση στοι· 

χείω,'. Άρθρο 13. 

Ανάρτηση πινακίδων μισθωμάτων. 'Αρθρο 14. 

Έλεγχος λειτουργΙας γραφείων. Άρθρο 15. 

Κατάπτωση εγγύησης. Άρθρο 16. 

Αδικήματα και ποινές. Άρθρο 17. 

Κανονισμοι. Άρθρο 18. 

Έναρξη της ωχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως και τα δεκαεννέα άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δεκαεννέα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Ρυθμίσεως και Ελέγχου της ΛεLΤOυρ· 

γΙας Γραφείων ΕνοικΙασης MηχανoκΙνητωνΔίκuκλων Οχημάτων Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 



391 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψΤιφίζεται οε νόμο. 

Το επόμενο θέμα εΙναι ~o περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών 
Επηροπών (ΓΡΟΠΟΠΟΙΤ1nκός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας ΚοινοβουλευτικτΊς Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟJΝΟΒΟVΛΕVΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο περl ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΩΣ ΟΡΙ

ΣΜΕΝΩΝ ΧΩΡΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1991" 

ΠαQόνt'ες:-

Νίκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

ΚΙκης Γιόγκου 

ΧρΙστος Σολωμής 

ΧρΙστος Π ουργουρίδης 

ΔΤιμήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο
σχέδιο σε τρεις συνεδρίες τrις που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και στις 
8 και 15 ΟκτωβρΙΟυ 199]. Στην πρώτrι συνεδρίασrι της Ε.,-τιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθrικαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών που ανέλυσαν τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. Επίσης rι Ένωσrι Δήμων 

Κύπρου εφοδίασε τrιν Επιτροπή με τις γραπτές θέσεις της γύρω από το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται rι τρoπoπoίrιση του βασικού περΙ 
Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών Νόμου (Νόμοι με Αριθμό 230 του 
1989 και 40 και 252 του ]990), έτσι ώσΊε να καταργrιθoύν οι χωριτικές επιτροπές 

μόνο στους δήμους που καθορίζει με διάταγμά του το Υπουργικό Συμβούλιο και όχι 
σε όλους τους δήμους της Κύπρου. 

Η κυβέρνηση πιστεύει πως η κατάργηση των χωριτικών επιτροπών πρέπει να 
περιοριστεί μόνο στους αστικούς και αστικοποιημένους δήμους των ελεύθερων 
περιοχών και σ' όλους τους κατεχόμενους δήμους και να παραμείνει ο θεσμός στους 
δήμους τrις υπαίθρου στις ελεύθερες περιοχές γ ια τους ακόλουθους λόγοuς; 

(α) Σ' αρκετούς δήμους της uπαίθρου εξακoλouθεΙ να ασκείται σε μεγάλο βαθμό 
rι γεωργoχτrινoτρoφική ενασχόληση, σε σχέσrι μf την οπο(α οι χωριτικές 

επιτροπές ασκoUΝ ιφι.ετές αρμοδιότητες (θεσμός αγροφυλακής, ΕΚτιμήσεις 

ζημιών a..-τό ζώα, έκδοση πιστοποιητικών ιδιοκτησίας ζciχι:ιν, κλπ) nou 
κρίνεται ότι δεν ενδείκνιπαι να ασι.ούνται a..-τό τα δf)μoτικά συμβούλια, τα 
οποία ε..-τωμ(ζoνtαι την ευθύνη για την εκτέλεση σοβαρότερων καθηκόντων 
που εμ..-τΙττουν στη διοίκηση των τοπικών υποθέσεων, όπως ορίζει ο περί 

Δήμων Νόμος. καθώς και άλλοι νόμοι. 
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(β) Η κατάργηση των χωριτικών ε,-ιιτροπών αότοδυναμώνει την προσπάθεια για 

ενοποίφη γειτονικών χωριών σε ενιαίους δήμους, διότι το Υ.άθε χωριό πον 

θα μετέχει σε ενιαι.ο δήμο θα αισθάνεται ότι δε Οα έχει πλέον τη δική του 

τοπική αρχή-ηγεσία. ρόλο που ασκεί τώρα η χωριτική Ε,ΤΙΤΡΟπτΊ ως σώμα και 

ο κοινοτάρχης ιδ ιαίτερα. 

Η Ένωση Δήμων Κύπρου με σχετική ι.τιστολή που απtστειλε στην Επιτροπή 

τάχθηκε υπέρ της κατάργησης των χωριτικών αρχών σε όλους ανεξαίρετα τους 

δ'ήμους. 

Ο Βουλευτής κ. Χρ. Σολωμής, διατυπώνοντας τις Οέσεις της κοινοβουλευτικής 

ταυ ομάδας, τάχθηκε υπέρ της υιοθέτησης των προνοιών tO\l υπό αναφορά νομοσχε

δίου. ώστε να καταργηΟούν οι χωριτικές εrnτρoπές στις δημαρχούμενες περιοχές 

που θα καθορίζει με διάταγμά του το Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά τάχθτ]κε εναντίον 

της κατάργησης των χωρι τικών επιτροπών στους κατεχόμενους δήμους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφο" έλαβε υπόψη όλα όσα 

τέθηκαν ενώπιόν της, τάσσεται υπέρ της διατήρησης των χωριτικών ΕΠιτροπών οι 

οποίες και Οα πρέπει να εκλέγονται σε όλους ανtξαΙρετα τους δήμους και αυτό για 

σκοπούς καλύτερης εξυπηρέτησης του κοινού και καλύτερης εκπροσώπησης των 

ενοριών των δήμων και των δημοτών τους στη συζήτηση διάφορων Οεμάτων που 

τους απασχολούν. 

Για το σκοπό αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στην πλειο· 

ψηφ(α της εισηγείται στη Βουλή την σ.."tόρρ ιψη του υπό εξέταση νομοσχεδ(ου και. σε 

υποκατάστασή του, την ψήφιση σε νόμο σχετικής πρότασης νόμου με τον τ'τλο ''0 
περΙ καταργήσεως των περΙ Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικων Επιτροπων 

Νόμων του Ι 989 έως (Αρ. 2) του 1990 Νόμος του ] 991". καλώντας συνάμα την Εκτε
λεστική Εξουσία να προβεί σ' όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την παράταση τrις 

θrιτεΙας των υφιστάμενων χωριτικών Ειοτιτροπών στις δrιμαρχoύμενες περιοχές και 
για την εκλογη νέων χωριτικών επιτροπών σε όλους τους δημους και τις κοινότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ρωτω κατά πόσο η Βουλη συμφωνεί με την 

απόρριψη του νομοσχεδίου. όπως εισηγείται η Κοινοβουλευτικη Επιτροπη Εσωτε

ρικων . 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Αν θα γίνει ψηφοφορία. ψηλώνουμε τα χέρια μας πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση. είναι ομόφωνη η απόρριψη και επομένως δε χρειά

ζεται ψηφοφορία. Αν υπάρχει ένσταση, τότε θα γΙνει ψηφοφορία. Αν δεν υπάρχει 

ένσταση, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Α ντιχατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμο\!. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα α,τορριφθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα απορρίπτονται. 

Προχωρούμε στην ΤΡΙΊη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωρι

τικών Επιτροπών (Τροποποιηnκός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρ',(ΕΙ ένσταση όπως Το νομοσχέδιο απορριφθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάΡΧεL ένσταση, Το νομοσχέδιο α."τορρΙπτεται. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών Εισηγείται κατά πλειοψηφία την 

ψήφιση σε νόμο σχετικής πρότασης νόμου. με τον τίτλο ''Ο περΙ Καταργήσεως των 

περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτιχών Ε.ί"!ιτροπών Νόμων του 1989 έως (Αρ. 2) 
του 1990 Νόμος του ]99J", Τώρα βλέπω ότι υπάΡΧΗ εισήγηση να αντικατασταθεί 
αυτή τι νομοθεσία που απορρίφθηκε με μ~α πρόταση νόμου. Όμως το ερώτημα που 

τΙθετα~ είνα~ αν μπορούμε σήμερα να ψηφίσουμε μια πρόταση νόμου η οποία δεν 

έχει περάσΗ από .ην κανονική διαδικασία, δηλαδή να κατατεθεί πρώτα στο Σώμα. 

Δε γνωρίζω κατά πόσο είναι ομόφωνη αυτή η CLiϊόφαση. αλλά θα έλεγα. αν δεν 

υπάρχει τL-τοτε το εξαιρετικά ΕΠείγον. πως κανονικά θα πρέπει να κατατεΟεί αυτή η 

πρόταση νόμου και, αφού κατατεθεί, να παραπεμφθεί στην αρμόδια Επιτροπή και 

να την ψηφίσουμε σε μια άλλη συνεδρία. Αυτή είναι η διαδικασία της Βουλής και 

αναρωτιούμαι αν θα μ:tορούμε να ε:tιτύχουμε με αυτό τον τρόπο στη διαδικασία. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Σίγουρα, κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία είναι όπως ακριβώς την έχετε 

διαγράψει, Ήδη έχε~ καταψηφιστεί και μάλιστα ομόφωνα το νομοσχέδιο το οποίο 

είχε κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία και ήταν σήμερα ενώπιόν μας για συζή

τηση, Η πρόταση νόμου την οποία σκοπεί το Σώμα τώQα \'α ψηφίσει 11 να καταψη
φίσει πρέπει πρώτα να κατατεθει, και αυτό θα πρέπει να προηγηθεί. για να 

επανέλθει μετά η Επιτροπή Εσωτερικών μι άλλη Έκθιση και να εισηγηθεί την 

ψήφισή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ 

Κύριε Πρόεδρι. το μόνο επείγον που υπάρχει στην περΙΠτωση τούτη είναι το 
γεγονός ότι η Οητεία των χωριτικών αρχών στις δημαρχευόμενες περιοχές λήγΗ την 
31η Δεκεμβρίου. Φυσικά υπάρχει χρόνος να κατατεθεί και να παραπεμφθεί σε 

Επιτροπή, αλλά, αν Oμόφ<ι..lνα συμφωνούμε ότι κατατίθεται σε αντικατάσταση του 

νομοσχεδίου που μας στάληκε, δε νομίζω ότι Οα ήταν αντιδεοντολογικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε συνάδελφε, πιστεύω ότι πρέπει να ακολουθούμε κά.ι-ιοιες διαδικασίες 
και νoμLζω ότι θα ήταν λάΟος. χωρίς να υπάρχουν εξαιρετικοί λόγοι. να τις παρα
βούμε. Αλλά, ακόμη και αν υπήρχαν εξαι.ρετικοί λόγοι. 11 εισήγησή μου θα ήταν να 
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κατατεθεΙ τώρα. να διακόψΟυμε και να επανέλθουμε. Εφόσον όμως δε σUΝΤρέψOυν 
αυτοί οι λόγοι , πιστεύω όη θα ήταν λάθος να ξεφύγουμε από ης κανονικές διαδικα

σί.ες και να μην καΊοτεθεί σήμερα η πρόταση νόμου και να την ψηφίσουμε στην 

επόμενη συνεδρία. θα ήθελα να κρατήσουμε κάποια θέσμια. διότι. χαλαρώνοντας 
κόποια θέσμια . πιστεύω ότι δεν εξυπηρετούμε τα καλίιτερα συμφέρovτα του 
Σώματος. Δε θέλω να πω περισσότερα- πιστεύω ότι αυτη πρέΠΗ να είναι η διαδι

κασία που θα ακολουθηθεΙ 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. συμφωνώ ότι πρέπει να ακολουθτ]θούν οι διαδικασίες. Π ρέπει 

να κατατεθεΙ η πρόταση νόμου. να περάσει από την αρμόδια Ε'πιτροπή και να 
επανέλθει στη Βουλή προς ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. ΤΟ επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1990". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙ Α ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ1 ''Ο ΠΕΡΙ ΑΣΤΥΝΟΜ ΙΑΣ (ΓΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤιΚΟΣ) {ΑΡ. 2} ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

Παρόντες:-

ΝΙκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουχουμάς 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κίκης Γιάγκου 

ΧρΙστος Σολωμής 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο
σχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και στις 
8 και 15 Οκτωβρίου 1991. Το ίδιο νομοσχέδιο είχε απασχολήσει την προηγούμενη 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματο
ποιήθηκαν στο διάστημα α.-ιό το Νοέμβρη του 1990 μέχρι το Μάρτη του 1991. Σης 
συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ

γείων Εσωτερικών και Οικονομικών, ο Γεν ικός Εισαγγελέας της Δημοκρω:(ας, 

καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου και της ΠΑΣν Δ V. 

Με το υπό εξέταση νομοσχέδιο σκοπεΙται η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σ ί.ας για την αστυνομία, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργικό 

Συμβούλιο , μετά από γνωμοδότηση του Γεν ικού ΕισαΥγελέα της Δημοκρατίας και 

αφού δοθεί προηγουμένως η ευκαιρία στον ενδιαφερόμενο αστυνομικό να εκφράσει 
τις απόψεις του, να απολύει μέλη της Αστυνομικής Δύναμης για εξειδικευμένους 

λόγους δημόσιου συμφέροντος. 
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Σύμφωνα με την Αιτιολογική Έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομο

σχέδιο, 11 πιο πάνω ρύθμιση υπάρχει ήδη στο νέο περΙ Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμο 
(Νόμος Ι του 1990) όσον αφορά τους δημόσιους υπαλλήλους και γι' αuτό επιδιώ
κεται 11 επέκτασή της και στους αστυνoμικoiις, για να υπάΡ~;εL εναρμόνιση στον 
τομέα αυτό. Σύμφωνα και πάλι με την πιο πάνω Αιτιολογική Έκθεση. 11 α..-tόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου για α.ι-τ6λυση αστυνO~Hκoύ δεν αποτελεί πειθαρχική 

ποινή, αλλά διοικητικό μέτρο για την προσταοία του δημόσιου συμφέροντος. Με 

βάση γραπτή γνωμάτευση τον Γενικού Eισαγγελtα της Δημοκρατίας, με ημερομηνία 

20 ΦεβQouαρίoυ ]991, 11 νομοθετική διευΟέτηση που προτείνεται διαφυλάσσει 
πλήρως τα δικαιώματα των επηρεαζόμενων υπαλλήλων και δεν έρχεται σε 

σύγ"ρουση με το Σύνταγμα της Κιιπριακής Δημοκρατίας τj με την Ειιρωπαϊκή 

Σύμβαση Α,'θρώπινων Δικαιωμάτων ή με oπoιαδτjπoτε άλλη διεθνή σύμβαση που 

κύρωσε η Κιιπριακή Δημοκρατία. Στην ίδια γνωμάτειιση αναφέρεται ακόμα ότι η 

Απόφαση του Ανώτατοιι Δικαστηρίου στην Αναθεωρητική Έφεση ΑΡ. 94 Ι, που εκδό
θηκε στις 10 Απριλίου 1990 και αφορούσε τον τερματισμό υπηρεσίας αστννομικού 
από το Υποιιργικό Σιιμβούλιο για λόγους δημόσιον συμφέροντος, αναφερόταν σε 
"νομοθετικές διατάξΕις, εντελώς διαφορετικές (Lτό αιιτές πον αναφέρονται πιο 

πάνω. οι οποίες, και ενόψει της εν λόγω (Lτόφασης, δε θα χρησιμοποιηθούν ποτέ πια 

στο μέλλον για την αναγκαστικτj αφν:ι:ηρέτηση είτε δημόσιου υπαλλήλου είΤΕ μέλους 
της ΑστυνομΙας". 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και γι' αυτό ομόφωνα εισηγείται την 

ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο "Ο περΙ ΑστυνομΙας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1991". 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα τοιι Δημοκρατικού Συναγερμού συμφωνεΙ με την 

ψήφιση σε νόμο τον νπό αναφορά νομοσχεδίου, με την ταιιτόχρονη όμως παρατή

ρηση πως η νομοθετική ρύθμιση που προτείνεται πρέπει να χρησιμοποιε ίται με 

πολλή φειδώ και προσοχή, για να μην παρατηρηθούν και επαναληφθούν οι αρνη
τικές εμ .. -τειρΙες του παρελθόντος, που εΙχαν σαν αποτέλεσμα πολλές προσφυγές 
επηρεαζόμενων αστυνομικών στη δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Q κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδ{ιε. Όπως ακριβώς αναφέρεται και στην Έκθεση 

της Κοινοβουλευτικής Ε..τιτροπής Εσωτερικών, η ομάδα μας σίγουρα θα ψηφίσει το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο, τονίζοντας όμως ακριβώς την παρατήρηση ότι η νομοθε

τική αυτή ρύθμιση που προτείνεται πρέπει να χρησιμοποιείται με πολλή φειδώ και 

προσοχή, για να μην παρατηρηθούν και επαναληφθούν οι αρνητικές εμπειρίες του 

παΡΕλθόντος, πον είχαν ως αποτέλεσμα πολλές προσφυγές επηρεαζόμενων αστυνο

μικών στη δικαιοσύνη. 

Ε(ναι γεγονός ότι ο τομέας τούτος, της απόλυσης δηλαδή προσωπικού από τη 

δημόσια υπηρεσία ή από την αστυνομική δύναμη (Lτό το Υπουργικό Συμβούλιο για 

λόγους δημόσιου συμφέροντος, βρίσ-ι.ει το Δημοκρατικό Σιιναγερμό πολύ Ειιαισθητο

ποιημένο, Και ε'ναι η ελπίδα μας, τολμώ να πω, ότι η νομοθετική τούτη ρύθμιση. με 
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βάση την OΠO(cι. η απόλυση από το Υπουργικό Συμβούλιο θα γίνεται με τη 

σύμφωνη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα και αφού θα δ{νεται προηγουμένως το 

δικαίωμα στον επηρεαζόμενο να ακουστεί, καθιερώνει κάποια θέσμια. μέσα (Πα 

πλαΙσια των οποΙων σωστά θα πρέπει κα~ αvτικειμενικά να κινείται η κυβέρνηση. 

Είνσι για τούτο ακριβώς που θα θέλαμε να τονίσουμε ακόμα μια φορά το ότι η 

χρήση της νομοθετικής αυτής ρύθμισης πρέπει να γΙνεται με πολλή φει.δώ και 

προσοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βέβαια είναι στο χέρι της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επηροπής να παρακο

λουθεί στενά το όλο θέμα, ότι πράγματι ακολουθούνται τα θtσμια και, αν οι φόβοι 

σι οποίοι εκφράζονται Eι'"t'ahfJeeuτotJv, τότε θα πρέΠΕΙ να το δΗ η αρμόδι.α Κοινοβου

λευτικ1') Επιτροπή. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Π ροχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περ~ Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1991 . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Κτηματολογικού και Χωρο

μετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) [fροποποιητικός) Νόμος του 1991". 

παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδια", Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΎΤ!ΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι ''Ο ΠΕΡΙ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑ Ι 

ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ (ΤΕΛ Η ΚΑ Ι ΔΙΚΑ ΙΩΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 199]" 

π""όντες:-

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouχoυμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης ΓιάΥχου 

Χρίοτος Σολωμής 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορό νομο

σχέδιο οε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και στις 
8 και IS Ο,ι.τωβρίου 1991. Στις συνεδρίες της Ε..ιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ

θηκαν Εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών, ο Γενικός 

Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειώ" Κύπρου. 

Με το νόμο που πρoτείνετα~ σκoπείτα~ η τροποποίηση του Πίνακα της βασικής 

νομοθεσίας για τα τέλη και δικαιώματα του Κτηματολογικού κα ι Χωρομετρικού 

Τμήματος. ώστε για την εγγραφή εμπιστεύματος (trust) από ασφαλιστική εταιρεία 

προς όφελος των πελατών της να πληρώνεται τ~λoς !250. 

Σύμφωνα με ης πρόνοιες του περί Ασφαλιστικών Εταιρειών Νόμου (Νόμοι 

Αριθμοί 71 του 1984 και 166 του 1990) Q.ι'"tοτελεL υποχρέωση των ασφαλιστικών εται· 

ρειών από 1.1.1991 να τοποθετούν, ανάμεσα σε άλλες τοποθετήσεις τους. ποσοστό 

10% των εyκεκριμ~νων τοποθετήσεών τους σε ακίνητα κι αυτό για να εξΜφαλίζο

νται τα συμφ~ρoντα του ασφαλιστικού τους κοινού. Οι πιο πάνω τοποθετήσεις 

εγγράφονται στο Κτηματολόγιο με τη μορφή εμπιστείιματος (trust), για να ελέγχεται 

από τον Επίτροπο η δ ιάθεσή τους. 

Με βόση τα στοιχεία που κατατ~θηκαν στην Επιτροπή από τον εκπρόσωπο του 

Υπουργείου Οικονομικών. καμιά ασφαλιστική εται..ρεΙα δεν έχει μέχρι σήμερα 

εγγράψει εμπΙστευμα στο Κ τηματολόΥΙΟ. 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και ης 

επιδιώξεις του υπό αναφορά. νομσσχεδΙΟυ, ΥΙ' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή _ην ψήφισή του σε νόμο. όπως ~χει 'tελικά διαμορφωθεί. αφού μειωθούν τα 

τέλη εγγραφής που προτείνονται από ης Η50 στις f200. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε otTJ δεύτερη ανάγνωση του νομο· 
σχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του Κεφαλαίου 8Α TO\l n Ινακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , τα δύο άρθρα εγκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφfρεται ως ο ΠΕΡΙ Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (τέλη και Δικαιώματα) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, 10 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα εΙναι ''Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να διαβάΟΗ την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο περι ΑΠΟΧΕΤΕΥΤΙΚΩΝ ΣΥΣΤΗ

ΜΑΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:-

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κίκης ΓιάΥκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠουρΎουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις IS Οκτωβρίου 199 1. Στη συνΕ· 
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και των Συμβουλιων 

Αποχετεύσεως Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπε(ται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για τα συστήματα αποχετεύσεως, ώστε να δοθεί η δυνατότητα στα συμβοΙΙλια αποχε

τεύσεων να εκδίδουν κανονισμοΙΙς που να ρυθμίζουν, ανάμεσα σε άλλα, τα θέματα 

που αφορούν τη διάρθρωση της υΠ1\ρεσΙας, τους γενικούς όρους υπηρεσίας, τα 

σχέδια υπηρεσίας, ης πειθαρχικές διατάξεις και την άσκηση πειθαρχικού ελέγχου 
στους υπαλλήλους των συμβουλίων αποχετεΙΙσεως. 
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Με το ίδιο νομοσχέδιο παρέχεται επίσης η δυνατότητα στα συμβούλι.α α.ίτοχε

τεύσεων να προβαίνουν σε υπερβάσεις κονδυλίων του προυπολογισμού τους που 

έχει εγκριθεί μέχρι καθορισμένα ποσοστά και κάτω από ορισμένες προυποθέσεις. 

Σύμφωνα με όσα κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα. 

τίας, οι πρόνοιες του νόμου που προτείνεται εφαρμόζονται ήδη, χωρi.ς ιδLαίτερα 

προβλήματα, στονς δήμους. 

Η Κοινοβουλευτική EπΙΤQOπfι Εσωτερικών,1Jιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη της όη οι 

πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου αποτελούν ισχύον δίκαιο για τους δήμους, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βο\lλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

όπως έχει λεκτ~κά κα~ νoμoτεxν~κά δ~αμoρφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο· 

σχεδί.ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. ·Αρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρί.νονται. 

Π ροχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισtεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το τελευταΙο θέμα στο Κεφάλαιο Α' είναι ''Οι Δημοτικοί. (Τροποποιη· 

τικοι) (Αρ. 2) κανονισμοί ΛΙόυκωσί.ας του 1991". παρακαλώ τον Π ρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσΙόΙ την Έκθεση, στο 

Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΙΜΟΥΙ ΠΟΥ TlTΛOΦQPOYNTAΙ ''Ο Ι ΔΗΜΟΤιΚΟ Ι (ΤΡΟΠΟΠ ΟΙΗ 

ΤΙΚΟΙ) (ΑΡ . 2) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΛΕΥΚΩΣ ΙΑΣ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:-

Νικος Καtσουρίδης. Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κ[κης Γ~άyκoυ 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠουΡΥοιιρίδης 

Δημήτρης Ιυλλούρης 

Σωκρότης Χάσικος 

Ν ίκος Moυσ~oύττας 

Κώστας Ηλιό.δης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουλίου και 8 και 15 
Οκτωβρίου 199 1. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου ΕσωΤΕρικών και ο Δήμαρχος ΛευκωoLας, που 

ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξης τους. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδίδοηαι σύμφωνα με ης πρόνοιες 

των άρθρων 84 και 87 της βασιΚ'ής νομοθεσίας για τους δήμους, σκοπείται η αναθε
ώρηση των τελών αποκομιδής σκυβάλων στο Δήμο Λεw.ωσίας. 

Τα ανώτατα όρια τελών αποκομιδής σκυβάλων του Δήμου ΛεlJΚωσίας για 

σπίτ ι.α και υποστατικά εργασίας καθορίστηκαν για τελευταία φορά το 1987, με 
επιφύλαξη για ετήσια αύξησή τους που να μην υπερβαίνει το 15% του τέλους που 
πληρώθηκε για τον προηγούμενο χρόνο. 

Ο Βουλευτής κ. Δ. θεοδώρου, εκ μέρους της KoινoβoΊJλευτικής Ομάδας του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ , τάχθηκε ενάντι.α στη μείωση των ανώτατων ορίων 

στα τέλη γι.α αποκομιδή σκυβάλων. 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών στην πλειοψηφία της εισηγείται 

στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν τελικά διαμορ

φωθεί, με τη μείωση των τελών που προτείνονται και την πρόνοια ότι οι Κανονι

σμοί αυτοί θα αρχίσουν να εφαρμόζοηαι από ι η Ιανοuoρίου 1992, μαζί με την 
επιφύλαξη για ετήσια αύξηση που δε θα ξεπερνά το 15% πάνω στα τέλη που Ισχuoν 
προηγουμένως. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή επιθυμεί να τονίσει ότι , παρόλο που ζητή

θηκαν κατ' επανάληψη από την Εκτελεστική Εξουσία και το Δή μο Λευκωσίας 

επαρκή στοιχεία και κριτήρια για τη διαφοροποίηση των τελών κατά κατηγορίες, 

αυτά δεν κατατέθηκαν στην Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής ; 

Ο κ. θεοδώρου. 
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Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μσυ επιτρέψετε πρώτα απ' όλα να δηλώσω. αν και είμαι 
κάπως εκτός θέματος, την αντ(θεση της Κοινοβουλευτικής μας Ομάδας με την 
τακτική να περνούν από την έγκριοη της Νομοθετικής Εξουσίας ποσά, κονδυλια, 

διαχείριση κονδυλίων που αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση. Πιστεύουμε ότι τι 

τοπική αυτοδΙΟικηση ως αιρετή αρχή έχει πολιτικές ευθύνες, όταν με τον άλφα ή 
βήτα τρόπΟ' διαχειρΙζεται δικά της έσοδα. Προτιθέμεθα. τΟ' ανακοινώνω απλώς στΟ' 

Σώμα, να υποβόλουμε τροποποίηση στα σχετικό νόμο, έτσι ώστε παρόμοιοι Κανονι

σμοί όπως ο σημερινός και πλήθος άλλων που θα απασχολήσουν την Επιτροπή 

Εσωτερικών και τη Βουλή να μη χρειάζεται να περνούν από τη Βουλή, αλλά να 

επικυρώνονται με την ίδια την απόφαση της τοπικής εξουσίας. 

Έρχομαι όμως στα θέμα. Η διαφορά που προέκυψε είναι θέμα ουσίας και 

δ ιερωτώμαι πως δεν έχει γίνει αντιληπτή η δική μας η πρόταση και η δική μας η 

διαφοροποίηση στην Επιτροπή Εσωτερικών. Τι είναι το θέμα μας; Μας στέλλει ο 

Δήμος Λευκωσίας πρόταση με την οποία μας ζητά να αυξήσουμε το μέγιστο όριο για 

τη φορολογία των σκυβάλων σε όλες τις κατη'(Ορ(ες, κατηγορίες των κατοικιών, των 

γραφείων, των ξενώνων, των καφενε(ων, των βιομηχανιών, των ξενοδοχείων και 

λοιπά. Οι λόγοι είναι δύο. Ο πρώτος λόγος είναι η κάλυψη των εξόδων για τη 

λειτουργία των υπηρεσιών αυτών. Και ο δεύτερος λόγος είναι να έχει τη δυνατότητα 

ο δήμος, ασκώντας αυτή τη φορολογική πολιτική, έστω και σε ό,ΤΙ αφορά αντα.lΤοδο

τικό τέλος, να χρησιμοποιήσει κοινωνικά οικονομικά κριτήρια. Για να εφαρμοστούν 

αυτά τα κοινωνικά κριτήρια. είναι αυτονόητο ότι ο δήμος πρέπει να έχε ι περιθώρια, 
έτσι ώστε αλλού να μπορέσει να φορολογήσει πιο ψηλά και αλλού πιο χαμηλά. TL 
κάνουμε εμείς; Να σας φέρω ένα παράδειγμα. Ας πούμε ότι πρέπει να εισπραχθεί 

μια φορολογία ί Ι 00 και όη αυτοί που θα πληρώσουν τη φορολογία ε'ναι 20 άτομα. 
Ερχόμαστε εμείς οι νομοθέτες και λέμε ότι δεν επιτρέπεται να εισπραχθεί ποσό 

πέραν των ί5 από κά.-""tοιο άτομο. Μ ε αυτό τον τρόπο προκαθορίσαμε ότι όλοι, και 

πλούσιοι και φτωχοί, και δυνατοί και αδύνατοι θα πληρώσουν από ί5 περ{,που. 

Είναι αυτό που επιδιώκει η Βουλή ; Την ισοπέδωση ανεξαρτήτως οικονομικής κατά

στασης, ανεξαρττ,!τως κατάστασης κατοικίας; Υπάρχουν κατοικίες των 500 τ.μ. ή 

των Ι ()()() τ.μ. και κατοικίες των 40 τ.μ . Υπάρχουν βαλάντια με εισοδήματα των 

ί 100,000 ή ί.200.ΟΟΟ ή ΩΟΟ,ΟΟΟ το χρόνο και άλλα βαλάντια των Ω,ΟΟΟ το χρόνο. 

Πώς μπορούμε να πούμε όη όλοι θα πληρώνουν περίπου το Ιδιο; Και λυπούμαι να 

πω, αγαπητοί συνάδελφοι , ότι η πραγματικότητα αυτή είναι. Διότι με αυτό το 

σφίξιμο που κάμνουμε στους δήμους υποχρεώνονται οι δημοτικές αρχές και επιβάλ

λουν σχεδόν σ' όλα τα νοικοκυριά, μιλώ για τις κατοικίες. ακριβώς το (δ ιο τέλος για 

τα σκύβαλα. 

Λέχθηκε από συναδέλφους που υπηρέτησαν την τοπική αυτοδιοίκηση, όπως ο 

αγαπητός συνάδελφος κ. Κοντίδης, σ αγαπητός συνάδελφος κ. Κουκουμάς. ότι η 
τακτική που ακολουθούν οι δήμοι είναι ότι περΙΠου βάλλουν τα μέγιστα για τα 

σπίτ ια, όλοι το {δω πληρώνουμε. Φυσικά αυτό θα γίνει , αφού δεν τους αφήνουμε το 

περιθώριο σε άλλους να βάλουν μεγαλύτερα ποσά και σε άλλους μικρότερα ποσά. 
Εγώ θα έλεγα ότι η δική μας η στάση θα έπρεπε να ήταν να ζητούμε αύξηση του μάξι

μουμ και όχι μείωση του μάξιμουμ. Μας είπε ί50 μάξιμουμ ο Δήμος ΛευκωσΙας; Να 

πούμε. όχι. ί200, :Ε300. Έτσι ώστε ας πούμε οι Λανίτηδες, καλή τους ώρα τους 

ανθρωπους, να πληρώνουν ΩΟΟ, αλλά κά.""tοια φτωχαδάκια να μην πληρώνουν ΩΟ 
που θα πληρώσουν και οι Λανίτηδες. Να πληρώσουν ί5 ή ί2 ή:ΕΙ ή και καθόλου. 
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Π ιστε'ύουμε ότι είναι ουσιαστικό αυτό το σημείο χα~ ότι είναι σφάλμα που 

δια..-τρόττει τι Βουλή επΙ χρόνια να επίδιώΚΕΙ τη μείωση του μάξιμουμ. Εμείς οφεί
λουμε να αυξήσουμε το μάξιμουμ και πώς θα χρησιμοποιήσει αυτή την ευεργεσία ή 
αυτή την πρόνοια τι κό.θε τοπική αρχή είναι δική της υπόθεση, είναι πολιτική της 

ευθύνη και με τον τρόπο που θα χρησιμοποιήσει αυτή την πρόνοια θα κριθεί από 

τους ψηφοφόρους της. 

Ευχαριστώ πολυ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο χ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. δε θα μπω στο θέμα κατά πόσο πρέπει να 

εγκρΙνοντοι από τη νομοθετική εξουσία αυτοί οι Κανονισμοί. Τους έχουμε μπροστά 

μας και άρα πρέΠΕΙ να τοποθετηθούμε. Αν στο μέλλον συζητηθεί αυτό το θέμα, τότε 

ίσως και εμείς να το ξαναδούμε από την αρχή. 

Όμως ο κ. Θεοδώρου δί.δn μια εικόνα. η οποία δε λέω όη είναι παρωτλανη· 

τικτΊ. αλλά θέλω σίγουρα να πω ότι. όσες φορές και αν το έχουμε συζηττjσει. δεν έχω 
κατανοτΊσει γιατί δίδεται η ~μφαση εκεί που δίδεται. Εδώ ξεκινά μια αύξηση των 

τελών αποκομιδής των σκυβάλων. Για να δώσω ένα παράδειγμα που είναι μέσα στον 

κατάλογο το συγκεκριμένο: Αύξηση των τελών από ί800 αυτόματα σε ί8.000. μι το 

επιχείρημα όη στη Λευκωσία είναι κτισμένο και το Χιλτον. Αλλά 10,000 άλλα 
υποσταηκά θα ovyκeLeouv με το Χίλτον. κύριε θεοδώρου. Και αυτή η διαφορά 

είναι η εξτjς: Εμείς ερχόμαστε και μειώνουμε το μάξιμουμ των f.:8.000 σε .(2,000, 
οuτως ώστε. όταν το Δημαρχείο φορολογήσει το Χ(λτον με ί2,0ΟΟ. να υπάρχει το 

κριτήριο όη δεν μπορεί να βάλει τα (δια τέλη σκUΒΆλων και για ένα άλλο υποστα

τικό το οποίο δεν είναι Χίλτον. Άρα αυτή είναι η χρησιμότητα της μείωσης του 

μάξιμουμ. Εσείς το παίρνετε όη, με το να μειώσουμε το μάξιμουμ. ευκολύνουμε το 

ΛανΙτη και το Χίλτον. Αντίθετα, αυτό που γίνεται στην πράξη είναι ότι υπάρχει το 

μάξιμουμ στο Χίλτον. αλλά υπάρχει το μάξιμουμ και στο Κέννετυ . Και πρέπει να 

συγκρίνεις το Κέννετυ με το Χίλτον. Και εδώ ερχόμαστε και κάνουμε έργα στη 

Λα'ίκή Γειτονιά, δίνουμε εκατομμύρια λιρες για αναζωογόνηση της Λα"ίκτjς Γειτο

νιάς. άρα πρέπει να δώσουμε και κάποια κί.νητρα μέσα στη ΛευκωσΙΟ, διότι τα ξενο

δοχεία της Λευκωσίας δεν είναι όπως τα ξενοδοχεία των άλλων τουριστικών 

πόλεων. Επομένως ούτε ισοπέδωση γίνεται ouTE εξίσωση του Χίλτον με πιο χαμηλής 
αξίας κατασκευές. 

Όμως αυτό το άλλο επιχείρημα που είπατε για την κάλυψη των εξόδων των 

δήμων, αυτό είναι και ένα μήνυμα από τη Βουλή η οποία έχει ευθύνη να δώσει αυτό 
το μήνυμα. όη οι δήμοι πρέπει να περιορίσουν τις δαπάνες τους. Δεν μπορεί να έχει 

300 υπαλλήλους ο Δήμος Λευκωσίας και αύριο να τους κάμει 350 και όσα έξοδα έχει 

στα σκύβαλα να τα καλύπτουμε έτσι. Οφείλουν οι δ-ήμοι να κάμουν τις δέουσες περι.. 
συλλογές. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Συλλοuρη ο Πρόεδρος της Βουλ-ής 

αποχώρησε από την αίθουσα και την έδρα του κατέλαβε ο κ. Κ ληρίδης). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. ΑγαπΙου. 
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r. Α ΓΑΠ ΙΟΥ : 

Από τη θέση μου, κύριε Π ρόεδρε. Συμφωνώ απόλυτα με το συνάδελφο 
Ιυλλουρη ότι . εφόσον το ζήΤ1jμα ήρθε στη Βουλή, έχουμε υποχρέωση να τοποθετη
θούμε και ευθύνη όσον αφορά την αύξηση ορισμένων φορολογιών ένανη του 
κοινού. 

Ειναι γεγονός όη υπήρχε μια διαφορά στις διάφορες πόλεις όσον αφορά αυτά 
τα τέλη και με την υπέρογκη αύξηση στη Λευκωσία να εΙσαστε βέβαιοι. αγαπητοΙ 

συνάδελφ(Η, ότι τι αύξηση αυττ'ι θα ακολουθούσε και για άλλες πόλεις. Και είναι 
γεγονός ότι οι αυξήσεις που ζητούσε 11 Λευκωσία για ορισμένες κατηγορίες ήταν 
υπέρογκες, και το ανέφερε ο προηγοuμενος συνάδελφος. Από ί800 ζητούσε 1:8,000 
με τη δικαιολογία. όπως αναφέρθηκε. ότι στη ΛευκωσΙα υπόΡΧΗ κάποια περίπτωση 
που οπωσδήποτε χρήζει φορολογίας ψηλής. Όμως πιστεύουμε ως Επιτροπή, εκείνοι 

οι οποίοι βεβαίως έχουν διαφωνήσει, ότι αυτή 11 υπέρογκη αύξηση δε θα ήταν μόνο 
για την περl.πτωση εκείνη, αλλά μια σειρά άλλες περιπτώσεις θα ακολουθούσαν την 
ανιούσα και στο τέλος η φορολογία θα ήταν πολύ ψηλή. Και εφόσον είχαμε τη δυνα
τότητα να περιορίσουμε αυτό τον κίνδυνο, η πλειοψηφία της Επιτροπής εξάσκησε 

αυτό το δικαίωμα. 

Όσον αφορά τα σπίτια, είναι γεγονός ότι το μάξιμουμ της φορολογίας των 

σπιτιών ήταν ΩΟ. Δυστυχώς, αγαπητοί συνόδελφοι, μ..-τορούμε να πούμε ότι το 99% 
των σπιτιών φορολογείται με αυτό το μάξιμουμ. Και η ερώτηση είναι: Αν το μάξι

μουμ. έβγαινε στις ί50. όπως ζητείται, μετά ένα. δύο ή τρία χρόνια δε θα πλήρωναν 

όλα τα σπίτια ί50, είτε πλούσια σπίτια είτε φτωχά; Γι ' αυτό εl.παμε ότι αυτό το μάξι
μουμ δεν μπορούμε να το δεχτούμε . διότι στην πορεία όλα τα σπίτια θα έφταναν 

πάλι στο μάξιμουμ, όπως είναι σήμερα. Γι ' αυτό είχαμε ε ισηγηθεί και μείωση αυτού 

του μάξιμουμ. Με αυτή τη φιλοσοφία οι ομάδες οι οποίες είχαν συμφωνήσει περιό
ρισαν τη Λευκωσία σε κάποια μικρότερα ύψη, έτσι που, όταν θα έρθουν ενώπιόν μας 
οι φορολογίες αυτές και για τις άλλες επαρχίες. να υπάρχει κάποιο προηγούμενο 

και να μην έχουν τόσο ψηλές φορολογίες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Aντιλα~ιβάνoμαι ότι συζητείται το ενδέκατο θέμα στο Κεφάλαιο Α'. Υπάρχουν 

άλλοι ομιλητές επί του θέματος; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Από τη θέση μου. κύριε Π ρόεδρε. Ενόσω αυτοί οι ΚανονισμοΙ έρχονται στη 

Βουλή, είμαστε υποχρεωμένοι να τους μελετούμε. Κατά τη μελtτη παρουσιάστηκαν 

πράγματι τα φαινόμενα τα οποία ανέφερε ο συνάδελφος Συλλούρης και ο κ. Αγα

πΙου. Και πρέπει εδώ να πω ότι σε προηγούμενη συνεδρία επί του θέματος, 

παρόλο που ζητήσαμε από το Δημοτικό Συμβούλιο της Λευκωσίας να μας εφοδιάσει 

με ορισμένα στοιχεία, παρόλο που τους ζητήσαμε να κάνουν περισσότερες κατηγο

ρίες υποστατικών, για να μην είναι "κόμμα ράμμα". να μη λέμε τόσα και πάει και 

για να μη δημιουργήσουμε προηγούμενο ούτε στις άλλες επαρχΙες, ψηφίσαμε αυτά 

που ψηφίσαμε. 

Πρέπει όμως εδώ να πω ότι συμμερίζομαι απόλυτα τις απόψει,ς του συνά
δελφου Θεοδώρου ότι εμεΙς οι ιδΙΟΙ υποτιμούμε τους εκπροσώπους των κομμάτων 
μας που μετέχουν στα διάφορα δημοτικά συμβούλια. όταν παρουσιαζόμαστε κριτές 
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και ε.\τιδικαστές των αποφάσεων και των απόψεών τους. Και δεν είναι μόνο αυτό. 
Φτάσαμε. όπως είχα ΠΕΙ και στο παρελθόν, να νοιαζόμαστε τι επαΥΥελματικό φόρο 
θα πληρώσει ακόμα ένας μ.ίταρμ.ίτέρης σττιν Τρο.χυπέδουλα Τι πόσα θα είναι τα τέλη 

)'ιο τα σκοuπίδια στο ΑΥγολέμι. Είναι ανάγκη να μελετηθεί το πράγμα. Η πf}'yή του 
κακού είναι εδώ στη Βουλή και σήμερα με τις παρατηρήσεις μας η βουλή περίπου 
λαμβάνει τα ε..τΙχειρα. γιατί είναι η (δια που το 1985 ζήτησε όλα αυτά τα θέματα να 
περνoiιν για έλεγχο α.ί.ό τη 80"λfι. Ας ελέγχοuμε λOιJtόν, ενόσω έρχονται εδώ οι 
Κανονισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧρΙστος Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν είχα πρόθεστι να μιλήσω, αλλά, μετά την αναφορά των συναδέλφων και 
πέραν των όσων ανέφερε ο κ . Συλλούρης, θα ήθελα να πω τα εξής: Αφού πράγματι η 

Βουλή έχει υποχρέωση αίτό την υπάρχουσα νομοθεσία να ασχολείται με τους υπό 
συζ'ήτηση Κανονισμούς -επαναλαμβάνω, έχει υποχρέωση, όχι απλώς διακριτικ'ή 

εξουσΙα- πρέπει να τοποθετείται. Όπως σωστά λέχθηκε, αν με μελλοντικ'ή νομοθεσία 

καταΡΥτιθεί αυτ'ή η υποχρέωση της Βουλ'ής, τότε σωστά δε θα συζητά. Αλλά ας δούμε 

τι μας εί.πε ο κ. Θεοδώρου, τον οπο(ο πραγματικά προσπάθησα και εγώ να τον 

παρακολουθ'ήσω και δεν το κατόρθωσα. Μας εΙΠε λοιπόν ότι με τη μεΙωση της 
οροφ'ής, του μέγιστου ορίου, κάποιες τάξεις, Ο\Ιμ.ίταθητικές κατά τα άλλα, καταπιέ

ζονται. Αυτό 'ήταν περί.που το μ'ήνυμα. 

Κ ύριοι συνάδελφοι, οι κατηγορίες των υποστατικών που αφορούν τα τέλη 

σκυβόλων είναι, όπως είναι η νομοθεσία μας σ'ήμερα, 5. Η πρώτη κατηγορ(α ε(ναι η 
οικία. Και από .00 που 'ήταν το ανώτατο τέλος ζητούσε ο Δ'ήμος Λευκωσίας !50. 
Ήρθε η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Εσωτερικών και εlπε ί.40, γιατί εναρμονίστηκε 

με όλους τους άλλους δ'ήμους. Η δεύτερη κατηγορΙα είναι τα καταστ'ήματα, οι 

αποθ'ήκες και τα καφενεία. Από ί Ι 00, που 'ήταν το ανώτατο ποσοστό, ζητούσε ο 
Δ'ήμος Λευκωσίας ί300. Και εί.πε η Βουλ'ή 100% αύξηση, κύριε θεοδώρου. Διακόσιες 
λίρες το μάξιμουμ. Για τα οικοτροφεία, ξενώνες ύπνου. οργανωμένα διαμερίσματα, 
τουριστικά καταλύματα, κέντρα αναψuχ'ής, nou είναι η τρίτη κατηγορ(α, ζητούσε, 

κύριοι συνάδελφοι, ο Δ'ήμος Λευκωσίας από r800 το ανώτατο τέλος να γίνει r8,000. 
Και ήρθε αυτή η Βουλ'ή και εΙΠε r8,000 είναι υπερβολικά εξογκωμένο ποσό και να 
τετραπλασιάσουμε το ανώτατο. Τέσσερις φορές το οκτώ, Και το κάναμε Ω,ΟΟΟ το 

ανώτατο όριο. Στα ξενοδοχεία από .ε.s ,000 υπ'ήρχε η Εισήγηση να αυξηθεί στις ί8,0ΟΟ. 

Και οι ί8,ΟΟΟ έγιναν ί6,0ΟΟ από την Επιτροπή, αφού αύξησε κατά 1,000 την οροφή. 
Και τέλος έχουμε τα τυπoγραφεLα, λιθογραφεία, κλινικές, εργοστάσια , βιομηχανικές 
Ε.ι-τ ιχε ιρ'ήσεις. Γι ' αυτά ζητούσαν από rι,OOO το χρόνο τέλη σκυβό:λων να αυξηθεί η 
οροφή σε ί8,0ΟΟ. Και εL-τε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ί6,ΟΟΟ, Ακόμα 

δεν έχω καταλάβει γιατί. Αλλά 'ήθελα να πω τούτο. το οπο(ο παρέλειψαν, αντιλαμ

βάνομαι εκ παραδρομής, οι περισσότεροι συνάδελφοι, αν όχι όλοι. Εδώ να αντιλη

φθούμε ότι στη νομοθεσία υπάρχει πρόνοια που α..ίαγορεύει στο Δ'ήμο Λευκωσίας 

και σε όλους τους δήμους να αυξάνουν τα T~λη αποκομιδής σκυβάλων πέραν του 

15% ετήσια. επομένως προς τι η συζήτηση, κύριε Π ρόεδρε; Ας έλεγα ί8 εκ. το χρόνο, 

κύρΙΕ Θεοδώρου, όχι r6,OOO. Αφού δεν έχει δ ικα(ωμα τις ΩΟ να τις κάμΕΙ ί34 και 
μισή του χρόνου, Εκεί που λέγω εγώ ί.40 ταυτόχρονα α..ίαγορεύω στο χρόνο τον 

πρώτο να είναι πέραν του 15% η αύξηση, και σωστά, για να μην υπάρξει υπέρογκη, 
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παράλογη αύξηση. Και σε όλες φυσικά ης πρόνοιες. ΕκεΙ που λέγω ΕΙ ,000 και τις 
κάνω μέχρι ί6.000 εττjσια και ί8.()(Μ) να έλεγα, σης ,(1,000 το 15%, αν δεν απατώμαι , 
είναι ί150. άρα ίΙ,150. Ορίστε. Έχουμε μπροστά μας μέχρι τις {6,ΟΟΟ άλλες L4,850 
περιθώριο. Επομένως το σκοπό το" εξυπηρετεί απόλυτα ο δήμος. 

Επαναλαμβάνω ήταν κά.-cως αχρείαστη η σUΖήτηση , αλλά 'ήθελα με αριθμούς να 

δώσω στη Βουλή να αντιληφθεΙ ότι σωστά χειρlστηκε 11 Κοινοβουλευτική Επι-τροπή 
Εσωτερικών το θέμα τούτο και αφού υπάρχει ο νομοθετικός περιορισμός. ο απαγο

ρευτικός της αύξησης πέραν τσυ 15%. είτε αυξάνω την οροφη κατά πέντε φορές εΙτε 

κατά δέκα φορές τουλόχιστον ετήσια δεν υπάρχει διαφορό. Και οι Κανονισμοί, 

όπως ξέρετε, κάθε χρόνο μπορεί να τροποποιούνται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ : 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Κ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να διευκρινίσω και εγω ορισμένα θέματα τα οποία συζη

τήσαμε στην ΚOLνοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικων. Το σκεπτικό του συ,ιάδελφου 

Θεοδωρου είναι να αφήναμε την οροφή στις προτεινόμενες τιμές. λόγω της κοστολό
γησης που ο Δήμος Λευκωσίας txaVf και όσον αφορά τον όγκο ορισμένων υποστα
τικων. Ζιιτήσαμε διευκρινίσεις όσον αφορά τα υποστατικά. Και αφού δε μας έφεραν 

στην Επιτροπή Εσωτερικών τις διευκρινίσεις αυτές όσον αφορά τα υποστατ ικά. για 

να μπορούμε να τοποθεΊηθούμε όσον αφορά τσ μάξιμουμ της οροφής του ποσού, 

έτσι εΙΠαμε ότι για το Δήμο Λευκωσίας βάζουμε την αύξηση αυτή την οποία έχουμε 

βάλει . αλλά επειδή θα έρθουν και οι άλλοι δήμοι των άλλων πόλεων, θα πρέπει 
κάποτε να κάνουμε ορισμένες κατηγορίες υποστατικών και βάσει αυτών των κατη

γοριων για όλους τους δήμους να τοποθετηθούμε, διότι πραγματικά μπορεί να 

συμβούν πολλές αδικίες με το υπάρχον σύστημα αυτή τη στιγμή. 

ΕυχορισΊώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Κοίτη Κληρίδου. 

Κ . ΚΛΗΡΙΔΟΥ ; 

Κύριε Π ρόεδρε. θα ήθελα να κάμω δύο παρατηρήσεις πάνω στην εισήγηση του 
κ. Θεοδώρου που πηγάζουν από τις εμπειρίες μου ως δημοτική σύμβουλος στο Δήμο 
Λευκωσίας. Ο κ. Θεοδώρου εισηγήθηκε ότι τα τέλη σκυβάλων Οα έπρεπε να προσαρ

μόζονται στην οικονομική κατάσταση του δημότη. Κ αι αυτό είναι ένα θέμα που το 
είχαμε συζητήσει στο δημοτικό συμβούλιο. Αλλά το πρόβλημα είναι ότι ο δήμος δεν 

ε ίναι σε θέση να ξέρει την οικονομική κατάσταση των δημοτων, επομένως δεν 
μπορεί να κάμει κάτι τέτοιο. 

Οπωσδήποτε υπάρχει διαφοροποίηση ανάλογα με το τι είδους υποστατικό 
είναι, αν είναι δηλαδή ξενοδοχείο ή εργοστάσιο ή σπίτι. Αλλά να εξετάσουν οι δήμοι 
τα οικονομικά του κάθε δημότη είναι εκτός θέματος. Ο δεύτερος λόγος που δε 
γίνεται αυτή η διαφοροποίηση είναι το όη όλα τα σπίτια έχουν περΙΠου τα ίδια 

σκύβαλα. Δε διαφέρουν ανάλογα με το αν κάποιος είναι πλούσιος ή φτωχός. Εκείνο 
που χρειάζεται -δ ιότι είναι γεγονός ότι ακόμα και με τα αυξημένα τέλη ο Δήμος 
Λευκωσίας τουλάχιστο δεν καλύπτει τα έξοδά του για τα σκύβαλα- είναι να 
σκεφτούν οι δήμοι πιο οικονομικούς τρόπους για να γίνεται αυτή η συλλογή. Και η 
μια εισήγηση είναι ίσως να δοθούν προσφορές και να γίνεται αυτή η συλλογή των 
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σκυβάλων από ~διώΤEς. επομένως οπωσδήποτε Οα πρέπει να ληφθούν κάποια διορ
θωτικά μέτρα. Αλλά πιστεύω 6n οι σUΓκεκριμένις Εισηγήσεις του κ. Θεοδώρου δεν 
μπορούν να εφαρμοστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχουμε αγγίξει το μεγάλο Οέμα της προσφοράς ή της πώλησης 

υπηρεσιών. Αυτό το πρόβλημα παρουσιάστηκε τώρα και θα παρονοιάζεται και στο 
μέλλον και πρέΠΕΙ από τώρα να έχουμε ιιπόψη μας όη πρέΠΕΙ αυτός που αγοράζει 
κά..-τοιες υπηρεσίες να πληQώνEΙ σύμφωνα με την υπηρεσία που αγοράζει. Και 

πιστεύω ότι και οι δήμοι και οι άλλες υπηρεσlες και το κράτος. όταν καταθέτουν ο' 

αυτό το Σώμα Κανονισμούς παρόμοιου τύπου. πρέπει να τους συνοδεύουν με 

πληροφορΙες για το κόστος των υπηρεσιών που πουλούν και ανάλογα να καθορΙ

ζεται και 11 τιμή που θα πληρώνει ο κάθε πολίτης για κάθε είδους υπηρεσία. ΝομΙζω 
από τώρα να έχουμε υπόψη μας πάντα να ζητούμε να συνοδεύονται αυτού του 

ειδου$ οι Κανονισμοί και οι α,ταιτήσεις των δήμων και των άλλων οργανισμών αjτό 

λε..ττομερείς πληροφορίες για τα έξοδά τους. Μπορεί να λέγουμε το Ξενοδοχείο 
Χίλτον !8.<ΧΧ>, αλλό να τους στοιχίζει !I,<ΧΧ>. Και το σπίτι που λέμε να πληρώνει 

Ε5 να στοιχίζει !25. Πρέπει να είμαστε δίκαιοι σε όλους τους τομείς και με όλους 
τους πολίτες, ανεξαρτήτως βαλαντίου, διότι κάποτε και οι όροι ανατρέπονται και 

πολλές φορές θα βρισκόμαστε εν αδίκω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού ε(χε ζητήσει το λόγο. 

Μ. ΚΥΠΡ ΙΑΝΟΎ: 

Μάλιστα, κύΡΙΕ ΙΙ ρόεδρε. Αυτό που ήθελα να πω κατ' αρχήν εγώ είναι ότι είναι 
μάλλον θέμα αρχής, διότι, όπως λέχθηκε και προηγουμένως. υπάρχει ο περιορισμός 
στην αύξηση των τελών. Και εδ(ο αυτό που ζητείται είναι να αλλάξει το ανώτατο 

όριο, όχι να επιβληθούν α\!τά τα τέλη. Αλλό πιστεύω πως αυτή τη στιγμή όλοι 

προσπαθούμε να ενισχύσο\!με την τοπική α\!τοδιοΙκηση, να το\!ς δώσουμε κάποια 

ανεξαΡΤl1σία, να γίνει ωτοκέντρωσTl. Πιστεύω ότι ngLj'tEL να πιστωθούν οι εκπρό
σωποι τόσο οι δικοί μας όσο και του υπόλοιπο\! λαού, είτε κομματικοί είτε μη, με 

την κρίση, την Ευσυνειδησ(.α . την πολιτική κρίση, αν θέλετε, να αποφασΙζουν οι (διοι 

κατά πόσο θα επιβάλλουν, πόσο θα επιβάλλουν και τι θα επιβάλλουν ως τέλη οε 
κάθε περίπτωση. Υπάρχει νομοθετική υποχρέωση, το δέχομαι . εξέτασης των Κανονι,.

σμών από τη Βουλή. Αλλά δεν υπάρχει λόγος να μη δεχόμαστε τις προτάσεις που 

μας κάνουν οι 'tοπικές αρχές. Εγώ πιστεύω. ως θέμα αρχής -βεβαίως συμφωνώ και 

σε ορισμένα σημεία με τον κ. θεοδώρου- ότι l:tgEm να δεχθούμε τις προτάσεις των 
δήμων και να δεχόμασταν την εισήγησή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δε νομίζετε ότι η συζήτηση του θέματος εξαντλήθηκε και ότι θα μ.ίΊορούσαμε 

να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία: 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

θα χρησιμοποιήσω το βήμα της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, διότι θεωρώ το θέμα 

σημαντικό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε θεοδώρου, θα δευτερολογήσετε; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχονμε ακόμα τελειώσει με τις πρωτολογΙες. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Με συγχωρεΙτε. Νόμισα ότι τελειώσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διότι σήκωσαν τα χέρια και πρόσωπα τα οποία δεν έχουν μιλ'ήσει. γι' αυτό 

πρέπει να δώσω ο •• • 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

ΕΙχα την εντύπωση ότι τελειώσαμε με τις πρωτολογΙες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Νομίζω ε'χαν ζητήσει ... 

Έχετε μιλτjσει προηγουμένως: 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ : 

Ναι, κάποια δι..ευκρίν ιση μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόνο διευκρΙνιση. Μπορε(τε να μιλήσετε. 

r . ΑΓΑπlον: 

Ειπώθηκε ότι είναι πρόταση των δήμων. Δεν είναι πρόταση της Ένωσης 

Δήμων. Ε(ναι πρόταση του Δήμου Λευκωσίας. Δεύτερο. ε ι. .. 'τώθηκε ότι υπάρχει 
αύξTlοη διά νόμου 15%. Στο Δήμο Λειτιι.ωσίας νοι, όμως στους άλλους δήμους όχι . 

Και υπάρχει ο κίνδυνος, κύριε Π ρόεδρε, αν βγουν στα ύψη αυτά τα τέλη, να είναι 

πλέον πολύ δύσκολο να σuγxρatΊ;σoυμε και στις άλλες πόλεις τις αυξήσεις στα 
επίπεδα που χρειάζεται. 

ΓιΡΟΕΔΡΕνΩΝ: 

Α ν δεν υπάρχουν πρωτολογί.ες, θα δώσω το λόγο για δευτερολογΙες. 

Ναι, ορίστε . 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Π ρόεδρε. Αυτό που έχουμε μπροστά μας στην ουσία 
εΙναι η θέση μας και η αντίληψή μας για τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης , διότι 
αυτό έχει διαφανεί από την όλη συζήτηση. Ακόμα και οι αριθμοί που ανέφερε Ο 

κ. Σολωμής ουσιαστικά αυτό επιβεβαιώνουν. Διότι ασφαλώς ο κ. Θεοδώρου δεν έχει 
αντΙθεση με την αύξηση, όποια κι αν έχει αποφασιστεΙ Η αντίθεση είναι στο ότι 
υπήρξε επέμβαση πάνω σε μια πρόταση και η ε ισήγησή μας είναι να εμπιστευόμαστε 

τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, να μη θεωρούμε ότι έχουμε το μονοπώλιο της 

σοφίας και να αναγνωρίσουμε στους δημοτικούς συμβούλους την ικανότητα να 

εφαρμόσουν με δίκαιο τρόπο ή με τον τρόπο που κρίνουν ως δικαιο τη νομοθεσία 
που έχουν μπροστά τους. Δεν είχαμε καμιά υποχρέωση να εξετάσουμε τους Κανονι
σμούς. Είχαμε εξουσία να τους εξετάσουμε και μια εξουσία είναι δικαιωμα. 

Ασκείται ή δεν ασκείται . Συνε.ίτώς δεν είναι εξ υποχρεώσεως που έγινε η επέμβαση 
στους ΚανονισμΟύς. Ουσιαστικά μαρτυρεί μια έλλειψη εμπιστοσύνης. 
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Κύριε Πρόεδρε. ας μη μείνε~ αυτή η Βουλή το τελευταίο οχυρό του δημοκρα

τικού συγκεντρωτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Θα ήθελα να διευκρινίσω ένα θέμα, προτού δώσω το λόγο σε άλλους ομιλητές, 
αναφορικά με το θέμα των Κανονισμών. Πάγια υπήρξε rι θέση αυτής της Βουλής. 
όπως και όλων των Βουλών δημοκρατικών κρατών. ότι παρόλον ότι EKxwgouv το 
δικαίωμα νομοθεσίας διό Κανονισμών. διατηροίιν το δικαίωμα ελέγχου των Κανο
νισμών που Οα θεσπίσουν τα σώματα στα οποία εκχωρούν αυτό το δικαtωμα. Και δε 

θεωρείται έλλΕιψη εμπιστοσύνης, γιατί το ίδιο κά\'ουμε και με το Υπουργικό 
Συμβούλιο. Δυνάμει του Συντάγματος δικαιούται ,'α εκδώσει Κανονισμοίις. αλλά οι 
ΚανονισμοΙ που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο υπόκεινται στην κρίση της 

Βουλής. Και καμιά Βουλή δεν ΕκχωρεΙ συνταγματικά δικαιώματα ως νομοθετικό 
σώμα, χωρίς να διαnιρεί το δικαίωμα της εποπτείας. Γι' αυτό όταν μιλούμε περί 

Κανονισμών, εξασκούμε το δικαίωμα της εποπτείας της Boυλ1jς πάνω σε νομοθε

τικές πράξεις, τις οποίες φείς οι ίδ ιοι εκχωρούμε σε άλλα σώματα. 

Ναι, ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς θα ήθελα να υπενθυμίσω στο Σώμα ότι το 1983 ή 1984-
δε θυμάμαι τώρα ακριβώς. όταν ψηφίζαμε τότε τον περί Δήμων Νόμο, οι δήμοι διά 
του προέδρου της Ενώσεως Δήμων, του κ. Λέλλου Δημητριάδη, είχαν εγείρει 

σφοδρή ένσταση αναφορικά με την παραχώρηση αυτής της εξουσίας στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και μάλιστα μας είχαν εφοδιάσει και με το χάρτη τοπικής αυτοδιοί· 

κησης του Συμβουλιου της Ευρώπης που ρητά προνοεί ότι αυτές οι εξουσίες θα 

πρέΠΗ να ανήκουν στην τοπική αυτοδιοίκηση. Επίσης για το άρθρο 89 το οποί.ο 
παραχωρεί ανάλογες αρμοδιότητες στο Υπουργικό Συμβούλιο να Εγκρίνει τους 

προϋπολογισμούς των δήμων και γι' αυτό το άρθρο είχαν εγείρει σφοδρές ενστάσει.ς. 

Και πρέ:τει να υπενθυμίσω ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ α.ϊτό τότε. μόνο του 

δυστυχ.ώς. είχε καταψηφίσει αυτές τις πρόνοιες μέσα στην περί Δήμων νομοθεσία, 
γιατί είπαμε ότι θα ήταν αδιανόητο να αναγορευθούμε σε τοποτηρητές και κηδε

μόνες ενός κατ' εξοχήν δημοκρατικού αντιπροσωπευτικού θεσμού, του θεσμού της 
τοπικής αυτοδιοΙκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς είχε ζητήσει το λόγο. 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Ήταν εναντίον του δημοκρατικού συγκεντρωτισμού από τότε, λέγω. από το 

1983. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης δεν είχε ζητήσει το λόγο και επιθυμώ να επιστήσω την προσοχή 

των εντίμων Βουλευτών στο ότι, όταν εΊ'ώ προεδρεύω, δεν ε:τιτρέπω σε κανένα \'α 

μιλήσει, αν δε ζητησει και του δοθεί ο λόΊ'ος. 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥ ΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αφού το θέμα αυτό έχει πάρει τέτοιες διαστάσεις, Οα 'ήθελα να 

πω και εγώ λίγα λόγια γι ' αυτό το θέμα ως πρώην Δ'ήμαρχος. Ο Νόμος περί Δήμων 
χρειάζεται φαίνεται πολλή βελτίωση, γιατΙ κάπου οι εξουσίες των δημοτικών 
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οuμβουλίων ανακόπτονται από τους επάρχους και αίτό την κεντρική κυβέρνηση. 
Δηλαδή πρέπει να δοΥμε αυτό το Νόμο ΠΕρί Δήμων για να τον εκδημoκρo:rικoπoιή

σουμε περισσότερο. 

Τώρα. όσον αφορά αυτές τις κλίμακες των τελών των σκυβάλων. πρέΠΕΙ να 

ξέρουμε όη το κονδύλι των σκυβάλων για όλους τους δήμους είναι πάντα ελλειμμα
τικό και έρχονται οι δήμοι να εισφέρουν από άλλα κονδύλια. για να καλύψουν το 

έλλειμμα των σκUΒΆλων. Και (Ι.\ιτ6 πρέπει να προβληματίσει τους δήμους. Όμως 

αυτές οι κλίμακες που εγκρίνονται :τιστεύω ότι είναι καλές κλίμακες, γιατί ξεκινούν 

από το μηδέν και πηγαίνουν μέχρι 1:40 στη Λευκωσία, όσον αφορά τις κατοικίες. 
Δηλαδή το δrιμoτικό συμβούλιο έΧΗ την εξουσία να επιβάλλει και μηδέν φορολογία. 

Εμείς του Δήμου των Λατσιών είχαμε σκαλωτή φορολογία και όσον αφορά τους 

πρόσφυγες ήταν μειωμένη κα~ ακόμα τους συνtαξΙOύχOυς και άλλους. Δllλαδή 

μπορούν τα δημοτικά συμβούλια να επιβάλλουν σκαλωτές φορολογίες, σύμφωνα με 

την κάθε κατηγορία των δημοτών που έχουν. Αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠ ΙΤΗΣ: 

Απλώς. κύριε n ρόεδρε. μόνο για ένα λεπτό. Επειδή αρκετοί συνάδελφοι έχουν 
ασχοληθεί με αριθμούς και επιμένουν ότι η μείωση πράγματι των τελών όσον αφορά 
το μάξιμουμ είναι δίκαιη και μάλιστα λέχθττ..:ε ότι ακόμα δεν έχουν έρθει οι Κανονι

σμοί για τα τέλη άλλων δήμων. πρέπει οι κύριοι συνάδελφοι να έχουν το εξής υπόψη 

τους. Όταν ένα ξενοδοχείο είναι 700 κλινών και αυτό το ξενοδοχείο έχε~ και 300 
υπαλλήλους. συν άλλου; 300·400 που διακινούνται στο χώρο αυτού του ξενοδο

χείου και μιλούμε καθημερινώς για έναν αριΟμό 1.200 ατόμων και σiιμερα αυτό το 
ξενοδοχείο θα πληρώνει ί200. στην ουσία εκείνο το 0."(0(0 θα συμβαίνει είναι να 
επιχορηγούν οι πολίτες. οι άνΟρωποι που έχουν κτίσει μόνο μια κατοικΙα. τα ξενο

δοχεία. Και iιOελα απλώς. μια και αναφέρΟηκαν διάφοροι αριθμοί. να γνωστο

πoliισω τουλάχιστο στους συναδέλφους αυτό το πράγμα. γιατί το κατέχω από μια 
άλλll ιδιότητα. ότι τουλάχιστον το κάθε ξενοδοχεΙΟ χρειάζεται οκτώ και δέκα αυτο
κΙνητα την ημέρα. Την ημέρα! Οπότε, αν υπολογίσουμε γυρόχρονα, είναι κάποιες 

χιλιάδες αυτοκ{νητα που θα διακινηθούν και στην ουσία θα τα ΕΠιχορηγούν οι 
φτωχοί οι πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. πρώτα iιθελα να διαπιστώσω την εκπληκτική ικανότητα 
ορισμένων συναδέλφων να μεταΠllδούν από ένα θέμα σε άλλο. Από τα σκύβαλα 
βρεθήκαμε στο δημοκρατικό συγκεντρωτισμό. Βεβαίως είναι θέμα πόσο Οέλουμε να 
μιλούμε επί της ουσίας. ΤΟ δεύτερο. διαφωνούμε ότι οποιαδήποτε τοποθέτηση για το 

Οέμα που συζητούμε έχει σχέση με τη γενικότερή μας τοποθέτηση όσον αφορά την 

τοπική αυτοδιοίκηση. ΕΙναι γνωστές οι θέσεις όλων των πλευρών για tll" τoπικiι 
αυτοδιοίκηση και εμεΙς λυπούμαστε πραγματικά που ο νόμος μας υποχρεώνει 

σήμερα να συζητούμε αυτό το θέμα σ' αυτή τη Boυλiι. Αλλά είπε ο Νίκος 

Μουσιουττας ότι δεν ευθύνεται μόνον η τoπικiι αιιτοδιοίκηση. ε(ναι κύρια η Boυλiι 
που ευθύνεται που κατάφερε να συΥ..:εντρώσει iι €.ι"(ιδιώκει να συγκεντρώνει το 
καθετί στα χέρια της, μέχρι και το τελευταίο κoνδ'Uλι. 
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Είναι καθαρή η θέση μας όη η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να αφεθεί απερί.

σπαστη να πάρει εκείνες τις εξουσί.ες που πραγματικά ττις αΝΉXouν. Και εγώ μιλώ 

από την πείρα μου ως δημοτικός σύμβουλος και δόξα σοι ο θεός έχουμε πολλούς 
εδώ παλιούς δημοτικούς συμβούλους. Όμως ταυτόχρονα τα όρια τα οποία αυτή η 
Βουλή οφείλει να θεσπίσει πρέΠΕΙ να τα θεσπίζει με αίσθημα ευθύνης, μελεΊώντας 
πραγματικά πού μπορεί υπό ορισμένες mριοτόσεις να οδηγηθεί η τοπική φορο

λογία. Και δεν μπορεί να μην το κάμει, γιατί έχουμε στο παρελθόν γεγονότα που με 
νομοθεσΙΙς ,ης Βουλής, μελετημένες ιιπστιθεται, τοπικά έγιναν υπερβολές οι οποί.ες 
τελικά είχαν αρνητικές ΕΠιπτώσεις και στο κύρος της Βουλής και στο κύρος των 

δημοτικών συμβουλίων. 

Αναφορικά δε με το θ~μα κόστος. συσχετισμός κόστους και παροχής υπηρε

σιών, σίγουρα, όπου μπορούμε, πρέπει να έχουμε μια ισορροπΙα. Αλλά αjτό την 

άλλη, αν δεχόμαστε έναν κοινωνικό ρόλο στην τοπική αυτοδιοίκηση, πρέπει να 

υπάρχει και η ευχέρεια παρεμβατισμΟύ, ούτως ώστε να ισοσταθμίζεται και να δικαι

ολογείται μια αυξομείωση, ώστε ο πολίτης μαζί με τον άλλο πολίτη και να νιώθει 

ότι δεν αδικείται ούτε από την πλευρά που εΙίε ο φίλος ο κ. ΠητοκοπΙτης ούτε από 

την πλευρά που αναφέραμε για τα σπίτια ή για μεμονωμένες περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλες πρωτολογΙες, θα δώσω το λόγο για δευτερολογίες. 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κ ατ' αρχήν πρέπει να πω ότι χαίρομαι. διότι το θέμα άρχισε να γίνεται αντι

ληπτό, παρά το ότι ο φιλος μου ο Τάκης Σολωμής έχει δηλώσει ότι, όσο κι αν 

προσπάθησε, δεν μπόρεσε να με παρακολουθήσει. Πρέπει να προσπαθούμε να παρα

ΚOλoUΘoίIμε ο ένας τον άλλο, γιατί όταν νομοθετούμε δεν είναι πρόβλημά μας εμάς 

όταν δεν καταλαβαινόμαστε. Πιθανόν να γίνεται πρόβλημα του κοσμάκη που θα τον 

φορτώσουμε με βάρη που δε θα ι..ρεπε ίσως. Γι' αυτό πρέπει να προσπαθήσουμε να 

καταλαβαινόμαστε σίγουρα. 

Συνάδελφοι, 

Μιλούμε, να μην το ξεχνούμε, για το Δήμο Λευκωσίας. Είναι ένας δήμος που 

δεν έχει πόρους ούτε εργοστάσια ούτε ξενοδοχεία -όλα κι όλα είναι καμιά δεκαριά

ούτε πολλά κέντρα αναψυχής ούτε οτιδήποτε άλλο. 

Άρα, να μη λησμονούμε ότι οι φορολογίες για τα σκύβαλα -και είναι περίπου 

ί800,ΟΟΟ το χρόνο, αν δε με απατά η μνi!μη μου- θα εισπραχθούν πέραν του 90% 
από τις κατοικίες. 

Και έρχομαι τώρα στο θέμα των ανωτάτων ορίων. Εφόσον αυτό το ποσό -από 

τις ί800,ΟΟΟ οι ί700,ΟΟΟ ή οι ί750,0ΟΟ- θα εισπραχθεί από τις κατοικίες κι εμεις 

ερχόμαστε και βάζουμε ως ανώτατο τις σαράντα λίρες, κάμνουμε ό,τι έγινε στο 

παράδειγμα που σας προανέφερα. Δηλαδή είναι εκατό λίρες που θα εισπραχθούν, θα 

τις πληρώσουν είκοσι άνθρωποι κι εμεΙς λέμε ότι απαγορεύεται να εισπραχθεί ποσό 

πέραν των πέντε λιρών α..ίό τον καθένα. Άρα τους ισοπεδώσαμε. θα πληρώσουν 

όλοι από πέντε λιρες. Και το επιβεβαιώνει ο κ. Κοντίδης και το επιβεβαιώνουν όσοι 

διετέλεσαν δημοτικοί σύμβουλοι. Και υπογραμμίζω ότι έχουμε πλέον ευθύνη, αφού 

λάβαμε γνώση αυτής της πραγματικότητας, γιατί, αν επαναλάβουμε την ίδια 
τακτική, ουσιαστικά αδικούμε τις χαμηλότερες τάξεις εν γνώσει μας πλέον και όχι 

εν αγνοία μας. Και παρακαλώ, όταν θα ψηφίζουμε, να το λάβουμε υπόψη. 
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ΛέχθηχΕ ότι ο δήμος δε γνωρίζει την oιχoνoμ~χή κατάσταση ενός εκάστου 

δημότη. Αντιλαμβάνομαι ότι μπορεί να μην τη γνωρίζει με κάθε λεΠΤOμέρtια. αλλά 

δυο τουλάχιστον πρόγματα τα γνωρίζει και τους κάμνει χρήση. ΤΟ ένα είναι το 
επάγγελμα -και επιβάλλει επαγγελματικό φόρο αναλόγως- και το άλλο είναι η αξία 
και το μέγεθος της κατοικίας -και επιβάλλει x<L'"tOLOU; άλλους φόρους με βάση αυτά. 
Δεν μπορεί λΟΙ,ίτόν αυτά τα στοιχε{α τα OΠOιa κατέχει και γνωρίζει ο δήμος, την 
κατοικία των 500 και των 1000 τετραγωνικών μέτρων και την κατοικία των 50 Τ.μ., 
να τα χρησιμοποιήσει ως στοιχεl.o και ως τεκμήριο για να επιβάλει μια δικαιότερη 
φορολογία πάνω στα σκύβαλα ή σε οποιαδήποτε άλλη δημοτική φορολογία; Πιστεύω 

μ..'"tορεί. Και ας μη μιλούμε για ιδιωτικοποίηση αυ'Ιών των υπηρεσιών, γιατί. ναι, 

μ.ι-.:ορεί. να είναι ψηλό το κόστος, αλλά πολύ αμφιβάλλω αν μ ... τορουν να γίνουν με 
κόστος χαμηλότερο από ιδιωτικές επιχειρήσΕις. 

Και επικαλουμαι τη μνήμη όλων μας: Μας δήλωσε ο Δήμαρχος ότι κ{ι,1:0ι.ους 

που έχουν μεγάλους όγκους σκυβόλων τους προκάλεσε κατ' επανάληψη "πηγαίνετε 

και φροντίστε να τα μεταφέρετε οι ίδιοι με κάποιο εργολάβο που θα βρεΙτε" . 
Κανένας δε βρήκε εργολάβο. Ποιος είναι ο λόγος; Διότι στο δήμο πληρώνουν πολύ 

λιγότερα α,ί't' όσα πιθανόν να πλήρωναν σε οποιοδΤΙποτε ιδιώτη. 

Λέχθηκε επίσης ότι χαμηλώσαμε το μάξιμουμ των οκτώ χιλιάδων λιρών του 

Χ(λτον τι κά.ποιων τυπογραφείων τι δεν ξέρω κι εγώ τι. Τι σημαΙνει να μην πληρώσει 

f.8,OOO το Χίλτον; Να πληρώσει και οκτώ χιλιάδες και δέκα και δώδεκα. αν χρει.ά. 
ζεται. για να πληρώσουν κάποια μικροξενοδοχεΙα. κάποιοι ξενώνες, κάποιες 

πανσιό". μικρότερα ποσά. Διότι κι εκεί ο κουκουμάς είναι ο ίδιος. ΕΙναι κάποιο 
ποσό που θα το πληρώσουν τα ξενοδοχεία. Αν πρόκειται να χαμηλώνω το μάξιμουμ, 

σημαίνει ότι τους φέρνω όλους κοντά κοντά. ΤΟ ίδιο συμβαίνει και με τα καφενεία 

και με τα κέντρα αναψυχΤΙς και με όλους . 

Ναι, τι μας φοβ[ζει. συνάδελφοι, να αυξήσουμε το μάξιμουμ; Και όχι απλώς 

εκεί που ΕιοηγΤΙθηκε ο ΔΤΙμος Λευ-ιιωσίας. Εγώ λέω να το αυξΤΙσουμε και στο τετρα

πλάσιο και στο πενταπλάσιο. Είναι θέμα δικό τους τι χρΤΙση θα κάμουν αυτώ,' .ων 
μάξιμουμ και αν θα κάμουν χρήση αυτών των μάξιμουμ. Και είναι δικΤΙ τους πολι.

τική ευθυνη. Δε νομίζω ότι είναι σοφό εκ μέρους μας να παίρνουμε εμείς μια πολι· 

τική ευθύνη που δε μας ανήκει και ,'α ισοπεδώνουμε όλες τις τάξεις του λαού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Για δευτερολογίες; 

Αν είναι για διευκρίνιση από τη θέση σας. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Ο κ. Δώρος eL"tE ότι, αν αυξηθούν στις σαράντα λΙρες τα τέλη Λευκωσίας, όλοι 

θα πληρώνουν στο τέλος σαράντα λίρες. ΤΟ ερώτημα είναι αν αυξηθούν στις 
πενήντα λίρες, δε θα πληρώνουν όλοι πενήντα; Εγώ μπορώ να προκαλέσω και να πω 

ότι . αν τα τέλη Λευκωσίας στα σπίτια αυξηοουν στις πενήντα λίρες, μόλις το 

επιτρέψει ο χρόνος, όλα τα σπίτια θα πληρώνουν πενήντα λίρες. Άρα, το ότι καθο· 

ρίσαμε το ανώτατο όριο στις σαράντα λίρες, αυτό κατά τη γνώμη μου προστατεύει 
ακριβώς τις κατοικίες από του να πληρώνουν όλες πενήντα λίρες. 

Όσον αφορά την ερώτηση που κάμαμε στον κύριο Δήμαρχο, όταν ε{πε ότι σε 

ορισμένους προτάθηκε να μεταφέρουν τα σκύβαλα μόνοι τους, εγώ τον ρώτησα 
πόσo~ εΙναι και απάντησε κανένας. Και τον ρώτησα πάλ~ αν μ.."tορεί κάποιος 
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πολίτης, όταν θελήσει, να παίρνει τα σκύβαλα μόνος του και δε μου απάντησε. Και 
οπωσδήποτε η ΊΟΚΗκή. μάλλον ο νόμος, δεν ξέρω, προνοεί πως κανένας δεν μ..-τορεί 

να μεταφέρει μόνος του τα σκύβαλα. ΠρέιίΕΙ να πληρώνει, είτε τα μεταφέρει είτε όχι 
είτε έχει σκύβαλα είτε δεν έχει. 

Άρα δεν είναι έτσι. αγαπητέ συνάδελφε Δώρο. όπως τα λέτε, διότι ίσως να μην 

έχετε πείρα πάνω σ' αυτά τα πρόγματα. 

Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. δε θα ασκήσω το δικαίωμά μου. Αν μου επιτρέπετε. εδώ 

πρόκειται περί οροφών. Αυξήσαμε ης οροφές. Υπάρχει διακριτική εξουσία της 
διακύμανσης των τελών μέσα σ' εκείνες ης οροφές. Αν δεν έχουμε πεΙσει τον κύριο 

Θεοδώρου ότι άλλα θα πληρώσει μι.α μικρή κατοικία και άλλα μι.α μεγάλη Τι ότι 

άλλα θα πλrιρώσει ένα μικρό ξενοδοχείο και άλλα ένα μεγάλο, δεν πρόκειται να τον 

πείσω ούτε τεταρτολογωντας. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω ότι πρόκειται να συνεχίσουμε με αυτή τη συζήτηση περί σκυβάλων. 

θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορΙα και θα θέσω πρώτα σε ψηφοφορία τους Κανο

νισμούς, όπως τροποποιήθηκαν από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των Κανονισμών, όπως τροπο.ίτοιήθηκαν 

από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι εννέα. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π έντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται. όπως εισηΥήθηκε η πλειΟψηφία της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Έληξε η συζητηοη του Κεφαλαίου Α'. Π ροχωρούμε στο Κεφόλαιο Β' - Κατά

θεση Νομοσχεδίων και παρακαλώ τους εντίμους κυρΙους Γραμματείς να προβούν 

στην κατάθεση νομοσχεδίων και εΥγρόφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Συ~uτληρωματικoύ ΠΡOUπσλoγισμoύ της Αρχής l'ηΛ.ε,ίικoινωνιών 

Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 199]. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.-τεται στην Κοινοβουλευτική Ε.τιτροπή Οικονομικών, 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Οι περί ΚψεΡV1lnκών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υ:τηρεσιών (Γενικοί) 
(Γροποποιητικοι) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο YγεΙCΙς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Ρυθμίσεως της τροχαίας Μεταφοράς (Γραι-τοποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κα\'Ονισμο( του 1991. 

Κατατέθηκαν Q.ι-τ:ό το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Δικlt'(όρων (Συντόξεις και XOΡηyt'ιματα) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί.του 1991. 

Κατατέθηκαν Q.ιί6 το Υπουργείο ΔικαιoσUντ1ς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΤροποποιητικοΙ) Κανονισμοί 

Πέγειας του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται σΤllν Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί xωρΙWν (ΔιοΙκηση και Βελτίωση) (τρο:τοποιψικοί) Κα\'ονισμοί 

Κάτω Πύργου του 199 1. 

Κατατέθηκαν αίτό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφα αίτοσταλέντα Q.,ίό το Υπουργείο Οικονομικών στις 9.10.91 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού Νόμου 
του 1991 (Αρ. 23 Ι του 1990), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί EιδικείJ.. 
σεως Πwτώσεως (ταμείο ΑναJττύξεως) Νόμου του 1991 (Αρ. 232 του 1990) 
και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του Ι99Ι (Αρ. 233 
του 1990). 

Κατατέθηκαν Q.ιίό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ρόταση νόμου: 

8) Ο περί. Καταργήσεως των περΙ Kαταρyiισεως Ορισμένων Χωριτικών 
Επιτροπών Νόμων του 1989 έως (Αρ. 2) του 1990 Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική EπLtρo.'"tti Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π αρα,τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικων. Κεφάλαιο r '; 
Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόΟηκαν ήδη γραπτώς) 

Ε"ώτιισιι με 6(1. ΣΤ'Λ' 80 ΠΟ\l υποΡλήθllκε από το Βοιιλειι τιί εχλογικ ιίς ΠΕιι ιφέQΕιας 

Λεμεσον κ . Ντίνο Μ ιχαι)). ίδη στις 8 Οκτωβρίου 1991. 

'Ή κοινότητα Καλού Χωριού εγεΙρει αίτημα για Ε.ι.ι.διόρθωση της διάτρησης 
που βρΙσκεται στην περιοχή 'Μαραμμένος' με δαπάνη της κυβέρνησης. Στην περιοχή 
autti υπάρχουν πάρα πολλά δέντρα τα οποία κινδυνεύουν να καταστραφούν. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου ΥπουΡΥεΙου στο θέμα αυτό;" 

ΕQώτlισ ιι με «(ι. ΣΤ'Α' 81 που υ:τοβλ ιίθψι:ε από το Βοιιλειιτή εκλΟΎ ΙΚ Ι'ι ; πε(lιφέQε ιας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλ ίδ ll στις 8 Oκτ~(lίoιι 1991. 

'Ή κoινότrιτα Καλού Χωριού εγείρει αίτημα για κάλυψη από την κVΒέρvτισrι 
των δαπανών που θα απαιτηθούν για '(α έργα αποπερά'(ωσης του κοινοτικού 

γηπέδου. 

Ποια rι επί τούτου θέση του αρμόδιου YπoυργεΙoυ;~ 

Ερώτιισιι με αρ. ΣΤ'Α ' 82 που ιιποβλ ιίθηκε από το ΒοιιλεlJτιί εΚλΟΎικιίς πεQιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μ ιχαηλίδ ιι στις 8 Οκτωβ(l ίου 1991. 

'Ή κοινότητα Καλού Χωριού εγείρει το αίτημα να διεξαχθεί έλεγχος από το 
Τμήμα Υδάτων, για να διευκρινιστούν οι λόγοι για τους οποίους έπεσε η στάθμη του 

νερού στη διάτρrισrι τrις Αρχής Αναδασμού. Οι κάτοικοι ισχυρίζονται ότι αυτό δεν 

είναι συνέπει.α της ανομβρίας. αλλά ότι οφείλεται σε τεχνικούς λόγους. 

Ποια είναι η Oέσrι του αρμόδιου Υπόυργε{ου;" 

Ερωτηση με αρ. ΣΤΆ ' 83 που υποβλήθ ιικε από το BOlJlEtJtlj εκλΟΎικ ιίς περιφέ(μ ιας 

Λεμεσού χ. Ντ ίνο Μιχαηλίδ η στις 8 Οκτωβ(lίου 1991. 

'Ή κοινότητα Καλού Χωριού εγείρει αίτημα για κάλυψη από την κυβέρνηση 

των 2/3 τrις δα.r-τάνrις που θα α.-τα ιτrιθεΙ για την επέκταση του κοινοτικού κoιμητrι
ρίου. 

Ποια η επί Τ01.1tου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Εοώτησ ll μ ε αρ. ΣΤ'Α' 84 που lJποβλιίθφι:ε από το Βουλευτιί εΚ;'ΟΥ ικ lί ς περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 8 Οκτωρρίου 1991. 

"Οι κοινότητες Αρακαιτά, Διερώνας, Σuκόπετρας, Επταγώνιας, αλλά και άλλες 

κοινότητες της επαρχίας Λεμεσού που διαθέτουν σε εργοστάσια μανταρίν ια για 

χυμoπoΙrιoη εκφράζουν την αγανάκτrιoή τους για τις εξευτελιστικές τιμές στις 

οποίες διαθέτουν την παραγωγή τους. ΟΙ σημερινές τ ιμές είναι 65 λίρες για κάθε 
τόνο μανταρινιών, γ ι' αυτό και ΟΙ παραγωγοί ζητούν από τrιν κυβέρνηση να 

παρέμβει , ώστε να αυξηθoUν οι τιμές τουλάχιστον στις 100 λ ίρες. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πλη~ρήoει τη Βουλή αν προτί

θεται και πώς να ικανοποιήσει το δικαιολογημένο αυτό αίτημα των παραγωγών." 
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Εl!ώτηση με α@. ΣΤ'Α' 85 που lJποΡλήθl)'ιιε από το Βουλευτή εχ).ΟΥ ιχής π[(μφέ~εια.ς 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχα ιιλίδ ιι σης 8 ΟκτωβQίοιι 1991. 

"Αρκετοί κάτοικοι των κοινοτήτων Καλού Χωριου, Λουβαρό., Πελενδρίο\!. 

αλλά χαι άλλων κοινοτήτων της επαρχίας Λεμεσου διαμαρτύρονται για το γεγονός 

ότι συνεχώς βρίσκονται σε αγων(.a. και αβεβαιότητα σχεηκά με τα χαλΙτικα τα οποία 
έχουν στην κατοχή τους εδώ και πάνω από πε,οήντα Τι ακόμη και εκατό χρόνια από 

κληρονομιά και ζητούν να ρυθμιστεί οριστικά αυτό το θέμα. 

Επειδή το αίτημα αυτό είναι δlκαιολΟΥημένο και επειδή επιπλέον πρόΚΕπαι 
για άπορες ΟΙΚΟΥέΥΗες, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσΗ τη Βουλή 

αν προτίθεται χαι πότε να ρυθμίσει αυτό το θέμα." 

Ερώτησll με α~. ΣΤ'Α' 86 που ιιποβλήθηκε από το Βουλευτιί εχλΟΥικlίς πεQιφέQΕιας 

Λεμεσού '1( . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 8 ΟχτωΡQίου 1991 . 

"Οι χωριτικές αρχές των κοινοτήτων Καλού Χωριού. Ζωοπηγής. Λουβαρά, 

ΠελενδρΙου, Δυμών. καθώς και άλλων κοινοτήτων της επαρχίας Λεμεσού. διαμαρτύ. 

ρονται έντονα για το γεγονός ότι οι αγροτικοί δρόμοι δεν έχουν ακόμη εγγραφεί, με 

αποτέλεσμα να αντιμετωπΙζουν οοβαρά προβλήματα, αφού: 

(α) Αρκετοί ιδιοκτήτες κλείνουν τους δρόμους που περνούν από τα κτήματά 

τους ή συνορεύουν με αυτά, εμ.\τοδ(ζοντας τη διέλευση στους αγρότες που 

επιθυμούν να μεταβούν στις περιouσίες τους, 

(β) Η Πολεοδομία αρνείται στους αιτητές την έκδοση αδειών οικοδομής, επικα· 

λούμενη το γεγονός ότι δεν έχουν εγγραφεί οι δρόμοι. 

Επειδή το πρόβλημα αυτό απασΧ,ολεΙ πάρα πολλές κοινότητες της υπαίθρον 

και συνδέεται άμεσα με τις προσπάθειες που αυτές καταβάλλονν για την ανάπτνξή 

τονς και κυρίως για τον περιορισμό της αστυφιλίας, καλεΙται το αρμόδιο Υπουρ

γεΙο να πληροφορήσει τη Βουλή των Aντuτρoσώπων πώς και πότε πρστΙθεται να 

επιλύσει το πρόβλημα αυτό." 

Εl]ώtlιση με aQ. ΣΤ'Α' 87 που υΠΟΡλήθιιχε από το 80υλευτή εκλΟΥι χ lί ς περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 8 ΟκτωΡQίου 1991. 

"Όλες οι κοινότητες που έχονν ενταχθεί στο Σχέδιο Αναπτύξεως Πιτσιλλι.άς 

είναι νποχρεωμένες να καταβάλουν ένα μέρος του κόστονς των έργων που έχουν 

γίνει στις κοινότητές τους. Η καταβολή όμως του σχετικού ποσού, λόγω των περιο

ρισμένων δννατοτήτων και εισοδημάτων των κατοίκων αυτής της περιοχής, εξουδε

τερώνει κάθε προσπάθεια για άνοδο του βιοτικού τους EΠUΤέδoυ και δημιουργία 

καλύτερων συνθηκών διαβίωσης. ΑρκεΙ να σημειωθεί ότι πάρα πολλοί κάτοικοι των 

κοινοτήτων αυτών αναγκάζονται να μετακινούνται στην πόλη για εργασία, ώστε να 

εξασφαλίζονν το μέρος του συνολικο\! χρέους που πρέπει να καταβόλλει η κοινό

τητά τους κάθε χρόνο το οποίο τους αναλογει. 

Οι κοινότητες αντές ζητούν από την κυβέρνηση μέσα στα πλαίσια της πολι

τικής και της προτεραιότητας που πρέπει να δΙνεται για στήριξη του αγροτικού 

κόσμου και γενικότερα της υπαΙθρου να τους απαλλάξει <lJτό την υποχρέωση να 

καταβάλουν το υπόλοιπο του ποσού που οφείλουν σ' αυτή, 

Γι' αντό καλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων αν προτΙΟεται να εξετάσει και να ικανoπoιήσεt το δικαιολογημένο αυτό 
αΙτημα των πιο πάνω κοινοτήτων," 
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Ερώηισι) μ ε αιι. ΣΤΆ ' 88 που "πo~λιίOιικε από το DουλευΤιί εχλογικιί ; πεQιq;i"ειας 

Πά<rου κ. Νίκο ΠιττοκοπίTlI σης 7 OxrrotJ(liou 1991. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορnσει τη Βουλή των Α"ΤΙΠΡΟ· 
σώπων πoιo~ είναι οι λόγοι για τους οποίους καθυστερεί να εφαρμόσει την τριετή 

φοΙτηση στις ξενοδοχειακές σχολές, εφόσον έχει λήξει 11 δοκιμαστική περίοδος και 
εφόσον έχει δοθεΙ ρητή υπόσχεση για έναρξη της τριετούς φοίτησης από τη σχολική 

χρονιά ]991·1992." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ ' 89 που υποIΗ. ιίθφ:ε από το βουλευτή εκλογ ικιί; πε(l ιφέΡΕιας 

Πάq:σu κ. Λάκι) eeoboiJlou στις 7 Οχτωβ"lου 1991. 

"Οι κάτοικοι της κοινότητας Περιστερώνας Πάφου ζητούν την ασφαλτό

στρωση του δρόμου του Αναδασμού, μήκους δύο χιλιομέτρων, ο οποίος συνδέει την 
περιοχή με τον κύριο δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς παρά το αρδευτικό φράγμα 

Ευρέτου. 

Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η ασφαλτόστρωση του δρόμου αυτού θα 
διευκολύνει και θα συντομεύσει την πρόσβαση των κατοίκων της περιοχής προς την 

πόλη της Πάφου, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 

των Αντι.iτροσώπων αν σκοπεύει να ικανοποιήσει αυτό το αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 90 που υποβλήθφ:ε από το Βουλευτή εχλογικιίς περιφέρειας 

Πάφου κ. Λάκ ιι θεοδούλου στις 7 Οκτωβρίου 1991. 

"Οι κάτοικοι των χωριών περιστερώνα. ΦιλοUOα, Λυσός. Στενή και Κινούσα 

υποστηρίζουν ότι υπάρχει ενδιαφέρον για ανόπτυξη του αγροτουρισμού, πράγμα 

που θα συμβάλει στην αναζωογόνηση της περιοχής. Πέρα (1,τό το ενδιαφέρον που 

υπάρχει θεωρούν θετικά στοιχεία για την ανάπτυξή του το ωραίο φυσικό περι

βάλλον. το ξηρό κλtμα και την πολύ μικρή απόσταση της περιοχής τους από την 

Π όλη Χρυσοχούς. 

Στα πλαίσια αυτού του αιτήματος παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

ενημερώσει ττι Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

(α) θεωρεΙ δικαιολογημένο και χρήσιμο αvτό το μέτρο; 

(β) Αν αντικρ!.ζεται θετικά αυτό το αί.ττιμα. ποια μέτρα πρόκειται να ληφθoiιν 
και πότε για ττιν προώθησή τoυ;~ 

Ερώτηση με «ρ. ΣΤΆ' 91 που υποβλήΟτικε από το Βουλευτή εκλογικ ιί ς περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. ΔημιίτΡ ι) Ηi.ιάδ ι) στις 9 Οκτωβρίου 1991. 

" Εδώ και αρκετό καιρό καί σε διάφορες περιπτώσεις ηγέρθη το θέμα της 
μόλυνστις του περιβάλλοντος που προκαλείτοι. όπως υπάρχουν πληροφορίες. από 

τη λειτουργία του lIλεκτροπαραγωγού σταθμού ΔΕκέλειας. Παρόλα ουτά τόσο το 

αρμόδιο Υπουργείο όσο και τι Αρχή Ηλεκτρισμού αποφεύγουν επιμελώς νο θ(ξουν 
το θέμα. τηρώντας μια παράξενη σιωπή. 

Επειδή όντως, σύμφω\'Ο με πληροφορίες από έγκυρες πηγές. παραττιρείται 

επικίνδυνη μόλυνση του περιβάλλοντος στην περιοχή Δεκέλειας λόγω της λειτουρ

γίας του σταθμού και επειδή οι κάτοικοι της περιοχής και κυρίως του προσφυγικού 

συνοικισμού της ΑΗΚ ανησυχούν ιδιαίτερα. καλείται η κ'Uβέρντιση να ενημερώσει τη 

Βουλή : 

1) Ύστερα από τόσα χρόνια λειτουργίας του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού 
Δεκέλειας έγινε ποτέ επισττιμον ιχή έρευνα. για να δια.jτιστωθεί αν προκα

λείται μόλυνστι στο περιβάλλον. και σε rttotQ περίπτωση γιατί. δεν ανακοι
νώνονται τα Q.ι'"COτελέσματά της; 
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2) Αν δεν έγινε σχετική έρευνα, πού οφείλεται τι σοβαρή αυτή πaράλε~ψT} και 
ποιους βαραί.νουν O~ ευθύνες; Πότε προγραμματίζεται τι διενέργεια ε.ίΤΙστη· 

μονικής μελέτης, για να διαπιστωθεί τι πραγματική κατάσταση που 

επικρατεί , ώστε , αν χρειάζεται, να λrιφθoύν τα δέοντα μέτρα για την 
προστασία του περιβάλλοντος και της υγείας των κατοίκων της περιοχής:" 

Ε()ώτιισιι με ufl. ΣΤΆ' 92 που υποβλήθφι:ε από το Βουλευτή εκλογικιίς περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αυγερ ινό Παπαρέ σης 10 ΟκτωΡQίου 1991. 

''Οι κάτοικοι του Καλού Χωριού Λεμεσού υφίστανται καθημερινά μεγάλες 

ταλαιπωρίες κατά τη διακίνησή τους λόγω της στενότητας του μοναδικού δρόμου 
που διασχΙζΗ το χωριό τους, ενώ ιδιαίτερα προβλήματα αντιμετωπίζουν σε περι

πτώσΗς αθλητικών. κοινωνικών και άλλων εκδτιλώσεων. 

Για την απάμβλυνση του προβλήματος αυτού τι χωριτική αρχή ζητά εδώ και 
αρκετά χρόνια την κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου οε περιοχή που έχει 

υποδείξει στις αρμόδιες αρχές. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έγιναν 

σχετικές μελέτες ή αν εκπονήθηκαν σχέδια και, αν ναι , πότε πρoγραμματLζεται η 

εκτέλεση του έργου." 

Ε{!ώτιισιι με α{!. ΣΤ'Α ' 93 που υποβΙ. ιίθ ιlκε από το Βου).ευτή εx).oγιx ιjl; πε{! ιφέ{!ειας 

Πάφου κ . ΓιαννάΧ ιι Ομιίυου στις 11 Οκτωβ{!Ιου 1991. 

"Από διάφορες πληροφορΙες που παΙρ\'ουμε έχουμε δια .. τιστώσει ότι οι αλλο
δαποί που διαμένουν στην Κ ύπρο τυγχάνουν δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περί
θαλψης στα κρατικά νοσηλευτικά ιδρύματα. 

Επειδή αυτή η μεταχείριση μη Κυπρίων υπηκόων σημαίνει ότι οι Κ ύπριοι 

πολίτες χρηματοδοτούν στην πραγματικότητα την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 

αλλοδαπών, αλλά και ότι αποστερούνται οι ιδιώτες γιατροί ένα σημαντικό κύκλο 

εργασίας, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να δώσει ολοκληρωμένη πληροφόρηση 

προς το Σώμα για το πιο πάνω θέμα." 

Ερώτηση με «ρ. ΣΤ'Α' 94 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκ).ΟΥ ιχής neQIq:iQeau; 
Πάφου Χ. Γιαννάκιι Ομιί{!ο\l στις 11 Οκτωβρίου 1991. 

"Πρόσφατα διορίστηκαν στο Κτηματολόγιο Πάφου μόνιμοι γραφεΙς που κατά

γονται α..-.:ό άλλη επαρχία και διαμένουν μόνιμα σ'αυτή. Οι πιο πάνω διορισμοί 
έγιναν, παρά το γεγονός ότι στο Κτηματολόγιο Πάφου εργάζονται εδώ και αρκετό 

καιρό έκτακτοι υπάλληλοι που κατάγονται από την επαρχΙα Πάφου και έχουν όλα 

τα σχετικά προσόντα. 

Επειδή το πιο πάνω γεγονός έχει δημιουργήσει αναστάτωση μεταξύ του 

προσωΠΙΚΟύ του ΚτηματολογΙου Πάφου, καλεΙt«ι το αρμόδιο Υπουργείο να πληρο

φορήσει το Σώμα γιατί παραγνωρίστηκαν κατά τους διορισμούς οι ήδη υπηρετού

ντες ως έκτακτοι υπάλληλοι που κατάγονται α..-τό την επαρχία Πάφου." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβ{!ίου 1991 του Υπο\lργου ΣυΥχοινωνιών και Έργων 

κ. π«υλου Σαββίδιι στην ερώτηση ΕΕ' 111, IIfLEQofLIIviu; 6 Σεπτεμβρίου 1990, 
ΤΟ\l Βουλευτή εκ).ογικιί; π[{!ιφέ(ιειας Αμμοχώστο\l κ. Δ ημιίτ(lιl Ηλιά6η. 

"Σχεηκά με το 'Ρόδιο ΚΑΡΑΒΑΣ' σας πληροφορώ πως στο 'Ράδιο ΚΑΡΑΒΑΣ' 

χορηγήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο άδεια λειτουργίας προσωρινής ισχύος 
σύμφωνα με το Νόμο 120/90 και ο εξοπλισμός του σταθμού που είχε κατασχεθεί από 
την αστυνομία επιστράφηκε στον κ. Γιάγκο Γιάγκου, ιδιοκτήτη του σταθμού. από τις 

4.6.91." 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ειοερχόμεθα στο Κεφάλαιο Δ'. Συνεχι.ζεται η συζήτηση του θtματος 'Ή ανάγκη 

εισαγωγής θεσμών και συΥκεχριμένων μέτρων για τη διασφόλΙDη της αξιοκρατΙας 
και την προστασία της αξιοπρέ."tΕιας του πoλίτη~. θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 

ΒουλευΤ1; χ. Δώρου Θεοδώρου. Mέχρ~ της στιγμής έχουν μιλήσει, πέραν του Ειση

γητού. ο κ. Κασουλίδης, ο κ. Χρυσοστόμου. ο κ. Συλλoύρη~. ο κ. Κατοουρίδης, ο 

κ. Αντων{ου και ο κ. Πουργουρ(δης. 

Γ. ΑΓΑπ ισΥ: 

Κάποιον έχετε αφήσει πίσω, κύΡΙΕ Πρόεδρε. εναντίον του οποίου έχουν 

στραφεί όλα τα πυρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Γι' αυτό δε σας ανέφερα, για να μην αντιμετωπίσετε πυρό. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Α ν μπορώ να έχω το λόγο, πρι ν μπούμε στη συζήτηση του θέματος, Οα ήθελα 

να πληροφορήσω το Σώμα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Συναγερμού κ. Μάτσης συμπλήρωσε σήμερα το 570 έτος της ηλ~κίας του κα~ εισήλθε 
στο 580. Να του ευχηθούμε χρόνια πολλά. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

580. κύριε πρόεδρε. αλλά δε χρειαζόταν αυτή η παρέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Του ευχόμαστε χρόνια πολλά κι ευruχισμένα. 

Και τώρα μ.ι"tαίνουμε στη συζήτηση του θέματος. Βρισκόμαστε στο στάδιο των 

πρωτολογιών. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Η δνις Καίτη Κληρ!.δου. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. προτού η δνις KληρLδoυ ανέλθει στο βήμα. επειδή πιστεύω ότι 
υπάρχουν πολλοί ομιλητές. θα εισηγoύμouν να πάρετε κατάλογο ομιλητών που θα 

πρωτολοΥήσουν. Τουλάχιστον να ξέρουμε πόσοι περίπου θα μιλήσουν και πόση ώρα 

θα χρειαστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνώ. Και για να ξέρουμε ποιοι θα μιλήσουν υπέρ της μιας ά.ίΟψης και 

ποιοι υπέρ της άλλης, ώστε να δί.δεται εναλλάξ ο λόγος. 

Παρακαλώ ο καθένας που ζητά το λόγο να αναφέρει και το όνομά του. Διόφα

ντος Χρυσοστόμου. Κ(κης Γιάγκου. Κώστας Ηλιάδης .... 

Επειδή δε συνεννοούμαι με τη γλώσσα του Λουμούμ.ι"tα, θα αφήσω τον κύριο 
Πρόεδρο να μιλήσε~ τη γλώσσα του Λουμούμπα. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥΛ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν είμαι του Λουμούμ,τα' ε(μαι της Πρώτης Ιατρικής Σχολής 
Μόσχας. 

(Ο Π ρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα του) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, ο κ. n Qtvttaq; και από τα αριστερά προς τα δεξιά ο κ. Κωστάκης 
Hλιάδrις από το ΔΗ ΚΟ -από τα αριστερά προς τα δεξιά πρέΠΕΙ να περάσεις αϊτό το 
κέντρο. Και Οα παρακαλέσω κάτι. Δε\' ξέρω τι λέχΟηκε κατά την ΠQOηΥούμεντι συνΕ

δρΙα. θα μείνουμε μέσα στα πλαΙσια της διαδικασΙας και πιστεύω ότι δε χρειάζονται 
άστοχοι χαρακτηρισμοί ή πράγματα τα οποΙα προσβάλλουν άλλους συναδέλφους. 

Θα ζTl1τlσoυμε την αξιοκρατία με βάση κάποια πραγματικά κριτήρια. Και το λέω 

από τώρα. διότι αν δω ότι 11 συζήτηση εκφεύγει από τα σωστά πλαίσια -και νομίζω 

έχω αρκετή κρίση να αντιληφΟώ πότε εκφεύγει- τότε θα αναγκαστώ να διακόψω και 

να ζητήσω να διαγραφούν αποσπάσματα. Εδώ δεν πρόκειται να δούμε ούτε μονομα

χίες ούτε αγώνες. Βεβαίως, αν στην προηΥο\ίμενη συνεδρίαση λέχθηκαν πράγματα τα 

οποία πρέπει να διαγραφούν, θα δω τα σχετικά εδάφια και θα αποφασίσω. 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νσμί.ζω ότι πρέπει να αφήσετε τη συζήτηση να εξελιχθεί και να 

εμ.ίτιστευθείτε την κρίση των Βουλευτών. Δε νομ(ζω ότι είναι εποχή τώρα ο Πρόε

δρος να κρίνει πότε να σταματήσει ένας Βουλευι:ής, ειδάλλως θα φύγει το 
απόσπασμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, δεν πρόκειται να εμποδίσω κανένα, αλλά, επειδή πρόσεξα όη στην προη

γούμενη συνεδρία έγιναν κάποιοι χαρακτηρισμοί που μπορεί να όξυναν την κατά

σταση, είπα από τώρα ότι θα είναι καλό να απoφειr..<θoύν κάποιοι χαρακτηρισμοί. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, a..,;ό δικής μας πλΕυράς θα αποφευχθούν. Αλλά οι χαρακτηρι

σμοί της περασμένης βδομάδας πάνω μας αντανακλούσαν και νομΙζω ότι έχουμε 

καθήκον να δώσουμε κάποιες απαντήσεις. μέσα σε πολιτωμένα πλαίσια βέβαια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια. γιατί σχηματίσατε την εντύπωση πως αυτά τα οπο(α εΙ,;α 
στρέφονταν προς εσάς: Στρέφονταν γενικά προς τη συζήτηση. Δεν είναι εισήγηση να 

μην απαντηθούν κάποια πράγματα που λέχθηκαν. Αλλά, ΕΠ-ειδή έγιναν κάποιοι 

χαρακτηρισμοί. προσπαθώ. αυτή τη φορά εκ των προτέρων. να προλάβω KCt.,;ota 
πράγματα. Δε νομί.ζω να υπερβαίνω τα καθήκοντά μο\l, με το να κάμω την εισήγηση 
να προσέξουμε λίγο το θέμα. 

Δ. Χ ΡΙΣΤΟΦΙΑΣ : 

Κύριε Πρόεδρε. ασκώντας κι εγώ tO δικαίωμά μου προσπάθησα να a..,;oφευxθEL 
εξεζητημένη παρεμβολή, δηλαδή "σταματώ σε, διότι θεωρώ ότι ... " Είναι δικαίωμα 
του Βουλευτή, πιστεύω. να εκφράσΗ την άποψή του και θα τον κρίνει η Βουλή και ο 
λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν πρόκειται να γίνει εξεζητημένη παρεμβολή. Έχει όμως δικαίωμα και ο 

Πρόεδρος της Βουλής, όταν πιστεύει ότι κάτι εχφεύγει από κάποια πλαίσια. να 
παρέμβη. Οπωσδήποτε. θα φανεί από τη συζήτηση κι ελπίζω να μη χρειαστεί καμιά 
παρεμβολή αιτό κανένα. 

Ο κ. Πιττοκοπίτης θέλει να μιλήσει. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε. ήθελα να υπε,'θυμίσω ότι είμαι ο Κοσμήτορας Τ11ς 
Βουλής και, αν χρειαστεί, οποιαδήποτε ώρα μπορώ να επέμβω. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε χρειόστηκε για πάρα πολλά χρόνια και δε νομίζω ότι θα χρει.αστεΙ. 

Ο κ. ΚοντΙδης. 

Δ. ΚΟΝΤιΔΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή την περασμένη βδομάδα, όταν πήγα σΤ1')ν πόλη μου, με 

ρώτησαν αν δtρνω μέσα στη Βουλή, πιστεύω ότι θα πρέπει τους Βουλευτές που 

είναι παρόντες να τους γνωρίζουν και τα μέσα μαζικής επικοινωνί.ας, όταν γράφου\' 

το όνομά τους και ο ίδιος ο προεδρεύων ή ο Πρόεδρος. όταν σηκώνονται να μιλή
σουν, να τους αναφέρουν με το όνομά τους. Αν δεν τους ξέρουν, ας ζητούν να λεν το 

όνομά τους και σε ποια κοινοβουλευτική ομάδα ανήκουν, διότι και τώρα. στη συζή

τηση που έγινε. ορισμένοι σηκώνονταν και μιλούσαν, χωρίς να αναφερθεί το όνομά 

τους, όπως εγώ Π.χ., ενώ άλλοι στrι<ώνovταν και μιλούσαν, αφού τους καλούσε ο 

Πρόεδρος με το όνομά τους. Αυτό πιστεύω ότι δεν πρέπει να συμβαίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι, κύριε Κοντίδη, ότι δεν είναι προς εμένα που στρέφεται αυτή 

η παραηϊρηση. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι :τρος εσάς, είναι για τον κ. ΚληρΙδη που το λέω. Και οπωσδή· 

ποτε την περασμένη φoρ~ . για να ξέρετε, ορισμένες εφημερίδες οι οποίες δεν ήταν 

καν παρούσες σ' αυτή την αίθουσα, Είχαν δημοσιεύσει το όνομά μου ότι ήμουν ο 

δράστης του επεισοδίου. Γι' αυτό πιστεύω ότι αυτά τα πράγματα πρέπει να μ.."tουν σε 

μια τάξη. 

( Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Κύριε Κοντίδη, πάντως το όνομά σας το ανέφερα ηδη τέσσερις φορές, 

Μπορούν να δωβεβαιώσουν οι συνάδελφοι πως δεν ησαστε δράστης κανενός εΥκλη. 

ματος, Νομίζω όμως πως είναι καλύτερα να εισέλθουμε στη συζήτηση του θέματος. 

Ποως ζήτησε πρώτος το λόγο; 

ΚΑΙΤΗ ΚΛΗΡΙΔογ; 

Ελπίζω να μη χρειαστε( ο κ. Πιποκοπίτη; '\'α με βάλει στη θέση μου. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Ζήτησα κι εγώ να μιλήσω εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού πάνω στο 

θέμα της αξιοκρατίας και της προστασίας της αξιοπρέπειας του πολίτη, διότι 
πιστεύω ότι μετά το εθνικό μας θέμα είναι ένα από τα σοβαρότερα πρσβληματα που 

έχουμε να αντιμετωπίσουμε στον τόπο μας, 

Βρισκόμαστε στο κατωφλι του 210υ αιώνα, Επιδιώκουμε να γΙνουμε σύντομα 

μέλη της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας και έχουμε την απαίτηστι να περιλαμβανόμαστε 

ανάμεσα στις πολιτισμένες και αναπτυγμένες χώρες -μια απαΙττιστι που κατά ττιν 

άποψή μου είναι πολύ δικαιολογημέντι από πολλές απόψεις- και όμως εξακολουθεΙ 

να κυριαρχεΙ και να βασιλεύει στον τόπο μας το μέσο και το ρουσφέτι, θεσμός που 
έχουμε κλτιρσνομήσει από την εποχτΊ ττις τουρκοκρατΙας. 
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Και τίθεται το ερώτημα γιατί στην Κύπρο. ύστερα από τριάντα χρόνια !;ωής 

ως ανεξάρτητο κράτος. δεν αξιωθτiκαμε να εμπεδώσουμε την αξιοκρατία και να 

εξασφαλίσουμε την πραyματικ~ αξιοπρέπεια του πολίτη. Η απάντηση είναι αρκετά 

απλή πιστεύω. Όλες ανεξαΙρετα οι κυβερνήσεις που είχαμε από τη δημιουργία της 
Δημοκρατίας μέχρι σήμερα έχονν χρησιμοποιήσει ης θέσεις στη δημόσια και eκπαι

δευτική υπηρεσία και στους ημικρατικούς οργανισμούς σαν δόλωμα. για να εξασφα
λ(οουν υποστηρικτές και ψήφους. 

Και θα ήθελα εδώ να διαφωνήσω με αυτά που εΙΠε ο αγαπητός συνάδελφος 

του ΑΚΕΛ κ. Γιαννάκης ΑΥαπΙΟυ. ο οποίος είναι πράγματι αγαπητός ΣUΝάδελφoς 

και καλός φίλος και λυπούμαι που πρέπει να του χάμω επίπληξη από το βήμα tTlς 

Βουλής ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι και αγαπητός είναι και Αγαπίου. 

ΚΑΙΤΗ ΚΛ ΗΡΙΔΟΥ: 

... Ο οποιος είπε όη στα τριάντα χρόνι.α της Κυπριακής Δημοκρατίας το 
ΑΚΕΛ ήταν μακριά από την εξουσία κα~ δεν είχε πρoσβάσεl.ς στη δημόσια υπηρεσία 

και στους ημΙΚQOηκούς οργανισμούς. θα ήθελα να διορθώσω την εικόνα αυτή και 

να πω ότι το ΑΚΕΛ ήταν πάηα πολύ κοντά στην εξουσία. Υποστήριξε την κUΒΈρ

VΤΙOΊJ Μακαρίου και κατά ΣUΝΈπεια πήρε την ανταμοιβή του σε κυβερvτιηκές θέσεις, 

διoρισμoiις και πρoβιβασμoiις. ΤΟ ΑΚΕ/\ υποστήριξε την κυβέρνηση Κυπριανού και 

πάλι πήρε την ανταμοιβή του και πριν και κατά τη διάρκεια του μίνιμουμ προγράμ
ματος. Kα~ ερχόμαστε τώρα στην κυβέρνηση Βασιλείου. Δεν είναι ανάγκη να σας 

υπενθυμίζω πo~o κόμμα υποστήριξε την υποψηφιότητα Bασ~λείoυ και πoιo~ κατά 

κύριο λόγο τον έβγαλαν Π ρόεδρο. Ο ίδιος ο κ. Αγαπίου παραδέχθηκε ότι τώρα το 

ΑΚΕΛ δεν έχει παράπονο, διότι πρόγμαΙι παίρνει την ανταμοιβή που ανέμενε από 

τον Πρόεδρο Βασιλείου. 

Η παράταξη που έχει αδικηθεί όλα αυτά τα χρόνια, κύριοι συνάδελφοι. είναι η 

εθνικόφρων παράταξη. ΦαΙνεται ότι έχετε ξεχάσει ότι μέχρι πoλiι πρόσφατα ένας 

δημόσιος υπάλληλος που διάβαζε "Αλήθεια" ή "Σημερινή" ήταν στιγματισμένος και 

δεν έπαιρνε ποτέ προαγωγή. ΦαΙνεται ότι έχετε ξεχάσει όη το 1976 το ΑΚ ΕΛ μαζί 
με το ΔΗΚΟ και την ΕΔΕΚ έκαναν το "λα"κό μέτωπο" και κατόρθωσαν να κρατή

σουν το Δημοκραηκού Συναγερμό ΕΚτός Βουλής, παρόλον ότι ο Συναγερμός πήρε 

το είκοσι πέηε τοις εκατό των ψήφων. Και αυτά τα (.δια κόμμωα έρχονται σήμερα 
και , ενώ λένε δημοσίως ότι σκέφτονται να ξανακάνουν λα"κό μέτωπο για τις δημο

τικές εκλογές, μιλούν ταυτόχρονα για την εμπέδωση της αξιοκρατίας και τη διαφύ

λαξη της αξιοπρέπειας του πολίτη. Ποιος κoρoΊ;δεύε~ ποιον, κύριοι συνάδελφοι: 

Δεν αμφιβάλλω ότι ο κ. Δώρος Θεοδώρου, ο συνάδελφος που ενtγραψε και 

εισήγαγε το θέμα, το έκανε διότι νοιάζεται πραγματικά για την εφαρμογή της αξιο

κρατίας και θέλει να αλλάξει τη σημερινή <L,-ταρόδεκτη κατάσταση. Γι' αυτό πρέπει 

να κάνουμε συγκεκριμένες εΙOΊJγήσεις και να δε(.ξουμε ότι έχουμε την πολιηκή 

βούληση να αλλάξουμε τα πράγματα, ασχέτως αν τα μέτρα που θα πάρουμε θα είναι 

δημοφιλή ή όχι. Στη συγκεκριμένη περίπτωση δεν είναι εύκολο. διότι το ρουσφέη 
εΙνα~ βαθιά ριζωμένο στην κοινωνία μας και στην ψυχοσύνθεσή μας και ακόμα κι 

εκεΙ που εφαρμόζονται αξιοκρατικά κριτήρια, ο κόσμος είναι πεπεισμένος ότι 
περπατά το μέσο. 
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Γι' αυτό πιστεύω ότι το πρόβλημα δεν πρέπει να αντιμετωπιστεί με ημίμετρα. 
αλλά πρέπει να γίνουν ριζικές αλλαγές στον τρόπο πρόσληψης και προαγωγής στη 

δΙΊμόσια υπηρεσία και στους τιμικρατικούς οργανισμούς. Και αυτό πρέπει να γίνει 

σε συνδυασμό με μια ριζική αναδι.οργάνωση του κυβερνητικού μηχανισμού και με 

αξιολόγηση του υφιστάμενου προσωπικού και των αναγκών του κάθε Υπουργείου 

κα~ τμήματος. Διότι τι τακτική τΤ]ς εκάστοτε κυβέρνησης να κρατηθεί στην εξουσία 

δΙOμOι.ρόζOVΤας θέσεις στην κιιβέρνηση, μας έχει οδηγήοη στη σημερινή κατάσταση, 

που το 51% του τακτικού μας προυπολΟ)'ιομού πάει για την κάλυψη των μισθών 
των δημόσιων υπαλλήλων. Και το γεγονός ότι ΟΙ όροι και το ωράριο εργασίας είναι 

πολύ πιο ευεργετικά στην κυβέρνηση σε σίιγκριοη με τον ιδιωτικό τομέα μας οδήγησε 

στην τωρινή κατάσταση, όπου όλοι θέλουν να γΙνουν κυβερνητικοΙ υπάλληλοι και 

κανένας δε θέλει να εργαστεΙ στον ιδιωτικό τομέα. Επομένως, μαζ' με το θέμα της 
αξιοκρατi:ας, θα πρέπει να εξετάσουμε το πώς θα σμικρυνθεΙ το χάσμα μεταξύ των 

δημόσιων υπαλλήλων και των υπαλλήλων στον ιδιωτικό τομέα. Δεν μπορούμε να 

μιλούμε για πραγματική αξιοκρατία. όταν έχουμε δυο τάξεις εργαζομένων και δυο 

τάξεις πολιτών. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα της αξιοκρατΙας έχει πολλές πτυχές και δεν μπορούμε να τις καλύ

ψΟυμε όλες εδώ σήμερα. Γι' αυτό θα έρθω τώρα σης συγκεκριμένες μου εισηγήσεις 

πρώτο, για την άμεση αντιμετώπιση του κακού και δεύτερο, για τη ρι.ζική αντιμετώ

πιση του προβλήματος. 

Σαν ένα πρώτο μέτρο που πρέπει να εq::αρμoστεΙ αμέσως και χωρις καμιά 

δυσκολία, θα εισηγούμουν, ως θέμα τακτικής, να δημοσιευτούν τα α..τοτελέσματα 

όλων των γραπτών εξετάσεων στη δημόσια υπηρεσΙα και στους ημικρατικούς οργα

νισμούς. 

Δεύτερο, εισηγούμαι οι πρώτοι από τους ΕΠιτυχόντες στις εξετάσεις, {σως το 

30%, να α..-τοτελέσουν αυτόματα τov κατάλογο όσων θα κληθούν για προσωπικές 
συνεντεύξεις. 

Και τρΙτο, πιστεύω ότι η αξιολόγηση των απόψεων αυτών θα πρέπει να γ(νει 
από εμπειρογνώμονες που ασχολούνται πάνω σε επιστημονική βάση με προσλήψεις 

και προβιβασμούς προσωπικού, ούτως ώστε να είμαστε σίγουροι όη τα καλύτερα 

άτομα διαλέγονται για την κάθε θέση. Διότι πρέπει να εΙναι γνωστό ότι σήμερα 
υπάρχει ολόκληρη επιστήμη σχετικά με τη διοΙκηση, τις προσλήψεις και τις προα

γωγές. 

ΤΟ όλο θέμα, κυρΙες και κύριοι συνάδελφοι, εΙναι πολύ σοβαρό και αρκετά 

περίπλοκο. Πιστεύω ότι θα πρέπει να συσταθεΙ μια Ad Hoc επιτροπή, για να 

εξετάσει όλες τις πτυχές του θέματος που ανέφερα πιο πάνω και όλες τις εισηγήσεις 

που έχουν υποβληθεΙ κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτής. Πιστεύω ότι, μόνο αν 

προχωρήσουμε με αυτό τον τρόπο και κάνουμε σνγκεκριμένες εισηγήσεις ως βουλή 

προς την κυβέρνηση, θα έχει πραγματικό νόημα η σημερινή μας συζήτηση. Και γι' 

αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαΗσω με την ολοκλήρωση της συζήτησης να 

θέσετε την εισήγησή μου για τη σύσταση ειδικής επιτροπής σε ψηφοφορία. 

EVΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΕΙναι θέμα διαδικασΙας, κύριε ΚληρΙδη; 
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ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Όχι, θέλω να ~Hλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Έχετε το δικαίωμα ως κοινοβουλε",ηΧός αρχηγός. Είχα την πρόθεση να δώσω 
το λόγο ο' έναν από κάθε κόμμα με βάση τη δύναμη των κομμάτων, αλλά έχετε το 
δικαίωμα ως κοινοβουλευτικός αρχηγός να πάρετε το λόγο. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

EπειδtΊ έχω ανειλημμένη υποχρέωση, θα παρακαλέσω να μου δοθεί rι ευκαιρία 

να μιλf)σω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

'Εντιμε κύριε Πρόεδρε. έντιμοι συνάδελφοι, 

Παρακολούθησα τη σul;.ητηση του θέματος. Δεν είχα σκοπό να αγορεύσω, αλλά 

το θεώρησα καθήκον μου, γιατί βλέπω πως τι συζήτηση εξελίσσεται κατά τρόπο που, 

αντί. να ασχολούμαστε με το πώς θα θεραπεύσονμε ένα κακό που όλοι παραδεχό
μαστε ότι υπάρχει. ασχολούμασΤΕ με το να επιρρΙΠτουμε ευθύνες ο ένας στον άλλο. 

θα ήθελα να αρχίσω την ομιλία μου λέγοντας ''Ο αναμάρτητος τον λίθον 
βαλέτω". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π ρώτος τον λίθον βαλέτω. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ : 

Kα~ δε νομίζω ότι σ' αυτό το θέμα υπάρχει αναμάρτητος ή αναμάρτητο κόμμα. 

αν θέλουμε να λέγουμε τα σύκα-σύκα κα~ τη σκάφη-σκάφη. Είναι γεγονός ότι μετά τη 

λήξη του απελευθερωτικού αγώνα του 1955 - 59 υπήρξε μια προσπάθεια να αποκλει-
στούν αριστεροί από θέσεις κλει.διά στην κυβερνητική υπηρεσi.α και θα ήμαστε 

ανέντιμοι, αν δεν το παραδεχόμαστε, εμείς που γνωρίζουμε τα πράγματα. Υπήρξε 

παράλληλα και μια προσπάθεια που έπρε;ιε να γί.νει. να αποκατασταθούν εκείνοι 

που έμ.ί·τρακτα αγωνίστηκαν για την ελευθερΙΟ του τόπου μας. Αλλά και ΕκεΙ 

δυστυχώς δεν τηρήθηκαν αντικειμενικά κριτήρια. Διότι διαχωρίστηκαν σε μακαρια

κούς και αντιμακαριακούς και έτυχαν εύνοιας όσοι είχαν το χαρακτήρα του μακα

ριακού. Στη συνέχεια. όταν η ένταση μεταξύ μακαριακών και αντιμακαριακών οξύν

θηκε, ο αποκλειομός αντιμακαριακών -και δε μιλώ για την περίοδο της ΕΟΚΑ Β', 

πολύ πριν από την περίοδο αυτή- γινόταν σuστηματικά. 

Έρχομαι τώρα σε μια άλλη περίοδο της κυπριακής ιστορίας. Και είναι 

γεγονός ότι ε.π( διαφόρων κυβερνήσεων -δε θα τις ονομάσω, για να μη θεωρηθεί ότι 

υποδαυλίζω κομματικές αντιθέσεις-ακoλoυθήθιr.ι.αν κριτήρια εναντίον εκείνων οι 

οποίοι δεν ήταν στο λα·ίκό μέτωπο. Όπως έχει αναφερθεί, αν ήσουν του Δημοκρα

τικού Συναγερμού και διάβαζες "Σημερινή~ ή "Αλήθεια". δεν έπαιρνες προβιβασμό. 
Και είναι γεγονός ότι, αν δείτε τα αρχεία της Υπηρεσίας Πληροφοριών, θα δείτε ότι 

έγινε και μεθόδευση στα πρόσωπα τα οποία ήταν μέσα στη δημόσια υπηρεσία και τα 
οποία είχαν ψηλές θέσεις και ψηλή βαθμολογία να μειωθεί η βαθμολογία, για να μην 

μπορούν να προαχθούν. θα δείτε ακόμα ένα χειρότερο φαινόμενο, ότι δημόσιοι 
υπάλληλοι οι οποίοι εποφθαλμιούσαν να ανέβουν σε μια κλΙμακα, κατηγορούσαν 
συναδέλφους τους ως προς τα πολιτικά τους φρονήματα, για να τους παρεμποδί

σουν. 
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Το φοβερότερο όμως φαινόμενο αυτής της κατάστασης είναι η διαπίστωση 

όλων μας ότι σήμερα. και αν αξιοκρατικά γίνει ένας προβιβασμός, κανεί,ς δεν 
πιστεύει ότι έγινε αξιοκρατικά. ΚανεΙς δεν πιστεύει ότι εί.τε στο στρατό ε~ΤE στην 

αστυνομΙΟ είτε στη δημόσια υπηρεσία εί.τε και στον ιδιωτικό τομέα χρησιμοποιού

νται αξιοκρατικά κριτήρια. Και είχα περιπτώσεις εγώ ο ίδLος που μου κατήγγειλαν 

ότι άτομα δήθεν αποκλείστηκαν είτε σπα δημόσιες υπηρεσίες είτε από ιδιωτικές 

υπηρεσίες και τις ερεύνησα. Όταν ζήτησα και μου έδειξαν τα γραπτά τους. εΙ-τα 

~ασφαλώς θα έπρεπε να αποκλειστούνΜ • Αλλά E"l.EiVOL πιστεύουν όtL αποκλείστηκαν, 
διότι ίσχυσαν ισχυρότερα μέσα από εκείνα που έβαλαν οι ίδιοι. επομένως. κύριοι , 
αν θέλουμε να διορθώσουμε την κατάσταση, ας πάψουμε να λέμε ότι ευθύνεται ο 

άλφα, ο βήτα ή ο γάμα. Όλοι φέρουμε ευθύνη κα~ όλοι όσo~ κυβέρνησαν φέρουν 

μεγαλύτερη ευθύνη από εκείνους που δεν κυβέρνησαν. 

Πιστεύω επομένως ότι το θέμα που έχουμε να εξετάσουμε είναι θέμα ουσίας 

που αφορά μια νοοτροπία η οποία έχει δημιoυρyrιθεl. και οποία πρέπει να καταπολε

μηθεί- Υπάρχουν εκείνοι οι οποt.o ι φθάνουν να διαμφισβητούν ακόμα και τις 
αποφάσεις των δικαστηρίων, όη δηλαδή τα δικαστήρια επηρεάστηκαν. Όταν 

προχωρήσει το σαράκι μέχρι αυτό το βαθμό, τότε πρέπει να πούμε όη η κοινωνία 

μας έχει σαπίσει. Α ν χάσουμε την εμπωτοσύνη μας και στα δικαστήρια, αν χάσουμε 

την εμ.ίτιστοσύνη μας στα αρμόδια όργανα, τότε η στέκει σ' αυτό τον τόπο; 

Είναι σοβαρότατο. κύρωι, το θέμα που μας απασχολεί. Δεν είναι θέμα διαξιφι

σμών μεταξύ Αριστεράς και Δεξιάς ή Κέντρου και Δεξιάς ή Σοσιαλιστών και Δεξιάς. 

είναι θέμα τεραστίων διαστάσεων και μεγάλης ουσίας για το μέλλον του τόπου μας. 

Και οφείλουμε όλοι α.."'tό κοινού να βρούμε τους τρόπους της αντιμετώπισης αυτής 

της ασθένειας που λέγεται είτε ευνοιοκρατία είτε πεποίθηση όη δεν υπάρχει αξω

κρατΙα. 

Θα ήθελα να πω ότι δεν μπορούμε εκ του προχείρου να βρούμε τις σωστές 

λύσεις αυτού του θέματος. Πρέπει να δούμε ριζικά τους θεσμούς και πρέπει, 

τουλάχιστο για μια περίοδο, αυτό το δικαίωμα το οποίο υπάρχει της προφορικής 

εξέτασης πέραν της γραπτής να μας απασχολήσει σοβαρά, διότι είναι στο στάδιο 

αυτό που γίνoντα~ οι ευνοιοκρατικές μεταχειρίσεις. Είναι ένα από τα στάδια που 

γίνονται. Ένας υπάλληλος ή ένας αστυνομικός ή οποιοσδήποτε ο οποίος έχει 

εξαιρετ ική βαθμολογία, ο οποίος έχει εξαιρετικές εκθέσεις, περνά για πέντε λεπτά 

ενώπιον μιας ΕΠιτροπής αξιoλόyrισης και αυτή αποφαίνεται αμέσως ότι UΣτερεΙ 

Του μειώνουν τη βαθμολογία που του δίνουν , του ρίχνουν τη βαθμολογία' του 
και προάγεται κάποιος άλλος ο οποίος δεν έχει τις εκθέσΗς και τις ικανότητες 

που έχει ο αδικηθε(.ς υπάλληλος. Πιστεύω ότι αυτό είναι ένα από τα θέματα στα 
οποία πρέπει να στρέψΟυμε την προσοχή μας. διότι γίνεται κατάχρηση αυτού του 

δικαιώματος της αξιολόγησης και διότι είναι εδώ που δεν πείθουμε. Ενώ, όταν 

έχουμε γραπτά. λέμε "επιθεωρητική επιτροπή θα δει τα γρα.."'tτά σου. κύριε". Να 

ληφθεί υπόψη το seniorjty, το δέχομαι. Να ληφθούν ωτ6ψη τα γραπτά του. το 
δέχoμα~. Να ληφθούν υπόψη οι εκθέσεις -o~ οπο[ες έχει το δικαίωμα, όπως 

προνοεί ο νόμος που θεσπΙσαμε τώρα, να του κoινoπoιηθo1hι και να φέρει ενστά

σεις- το δέχομαι . Αλλά, ένας υπάλληλος ή ένας υπΟψήφιος υπάλληλος, ο οποΙος 
κάθεται σε γραπτές εξετάσεις και αριστεύει, αργότερα να πηγαΙνει σε μ ια πεντά
λεπτη προφορική εξέταση και να του ρίχνουν τη βαθμολογία του, αυτό για μένα 

είναι απαράδεκτο και ανοΙγει το δρόμο για πολλών ειδών ευνοιοκρατικές μετα
χειρΙσεις. 
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θα ήθελα να τονΙσω ακόμα κάτι. Μη νομίζετε πως οι ευνοιοκρατικές μεταΧΗ

ρΙσει.ς γΙνονται μόνο από κυβερvi)σεις ή από κόμματα που υποστηρίζουν ή ανητίΟΕ
ντα~ προς την κυβέρνηση. Υπάρχει και μια άλλη κατάσταση ΕυνοιοκρατΙας, όταν 

προωθούν δημόσιοι υπάλληλοι συγγενικά τους πρόσωπα. Και τι μέθοδος με την 
οποία προωθούν τα συΥΥενικά τους πρόσωπα είναι αιmi τι μέθοδος που ένας πουλεΙ 

εκδούλευση στον άλλο. όταν γίνονται αυτά τα προφορικά interviews, όπως τα λένε. 

Πιστεύω λοι..ι-τ6ν όη πρέπει να αγγίξουμε όλες τις περι","tτώσεις ΠΟΊ) ΕΠιτρέπουν 

ή δηJΗοuργούν δυνατότητες Ευνοιοκρατικής μεταχείρισης. Εισηγούμαι λοι.ί-τόν, 
κύριοι. αντί να συνεχίσουμε μια ατέρμονα συζήτηση, κατηγορώντας αλλήλOΊ.lς. 

δίκαια ή άδικα -και είπα ο αναμάρτητος και με διόρθωσε ο κ. Π ρόεδρος λέγοντας 
"πρώτος τον λίθον βαλέτωΜ_ να συγκεντρωθοίΙμε πάνω στο βασικό θέμα που πρέπει 

να μας α.."'tασχολήσει. 

Τα ερωτήματα είναι τρία. Υπάρχει ευνοιοκρατία; θα είμαστε αφελείς να 

πούμε ότι δεν υπάρχει, δεν υπήρχε ή ότι υπάρχει μόνο τώρα. Υπήρχε και υ:τάρχει 

και θα συνεχίση, κύριοι, να υπάρχει, αν δεν πάρουμε τα σωστά μέτρα. Το δεύτερο 

ερώτημα είναι: Η ευνοιοκρατία αυτή περιορίζεται μόνο στον κρατικό τομέα; Η 
απάντηση είναι όχι, επεκτείνεται σε όλους τους τομείς. Κ αι το τρίτο ερώτημα είναι: 

Υπάρχει και η ευνοιοκρατία η οποΙα γίνεται (L"'tό μέσα; Όχι πλέον από την κυβέρ

νηση ή από τα κόμματα, αλλά από ενδιαφερόμενες καταστάσεις μέσα στις υπηρεσίες; 
Κ αι σ' αυτό το ερώτημα θα ποίΙμε, αν είμαστε έντιμοι, ότι υπάρχει και αυτό. 

Επομένως, για μένα τι σUΖήτηση αυτού του θέματος πρέπει να στραφεί στο πώς 

θα αντιμετωπίσουμε αυτές τις καταστάσεις. Και υπάρχει και το τελικό ερώτημα. 
Πιστεύει κανείς ότι δεν υπάρχει ευνοιοκρατΙα; Κανείς δεν πιστείΙει ότι δεν υπάρχει . 

Αφού έρχονται στο γραφείο σου και σου λέγουν "ήρθα. διότι ο άλλος θα χρησιμο
ποιήσει άλλα μέσα". Αυτό είναι το πρόσχημα με το οποίο σε προσεγγίζουν: "Ήρθα, 

διότι ξέρω ότι οι άλλοι θα χρησιμοποιήσουν μέσα και θέλω τη βοήθειά σας". Αυτό 

είναι που αντιμετωπίζουμε καθημερινά. Και πιστεύω ότι, αν θέλουμε να θέσουμε 

τέρμα σε μια κατάσταση που είναι επικίνδυνη για το μέλλον των δημοκρατικών 
θεσμών του τόπου μας , πρέπει να συγκεντρωθούμε, να μελετήσουμε και να συνεργα

στούμε πάνω στο πώς θα εμποδίσουμε μια κατάσταση για την οποία όλοι ευθυνό

μαστε, αvτί να προσπαθούμε να αποδείξουμε ότι "εγώ είμαι ο αθώος και οι άλλοι 
είναι οι ένοχοι". 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημήτρης Χριστόφιας του ΑΚΕΛ - Νέες Δυνάμεις. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Αριστεράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αριστεράς. Καλό. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

'Εκοψές μας έξω εμάς , κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κ ύριε Aγo.."'ttou, θεώρησα ότι το Νέες Δυνάμεις καλύπτει την Αριστερά. 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εγώ δεν είμαι των Νέων Δυνάμεων. είμαι της Αριστεράς, κύριε Π ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΑΥαπΙου. όταν θα σος δώσω το λόγο, θα πω ΑΚΕΛ ~ Αριστερά και δε θα 

πω Νέες Δυνάμεις. Γι.α τον κ. Χριοτόφια εΙΠα Νέες ΔΊJνάμεις. 

Μόλιστα. ο κ. Χριοτόφιος. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Δέχομαι όη είμαι Νέες Διινάμεις, κύριε Π ρόεδρε. 

Κύριε n ρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 
θέλω να ξεκινήσω ουσιαστικά από τα βασικά συμπεράσματα του κυρΙΟυ 

ΚληρΙδη. 

Έχει εγγραφεί το θέμα, γιατί υπάρχει θέμα. γιατί υπάρχει πρόβλημα. Αν με 

ρωτάτε. είναι ένα σαράκι το οποίο κατατρύχει την κυπριακή κοινωνία και αν συνε

χιστεί να τρώει α.τό το κορμί Ίης κυπριακής κοινωνΙας δε θα μεί.νει τΙΠοτε όρθιο. 

όποιοι κι αν ευνοηθούν, έστω αν είναι αρωτεροΙ, έστω αν είναι δεξιο ί , έστω αν είναι 

κεντρώοι . Δε θα υπάρχουν άξιοι άνθρωποι να διοικήσουν αυτό τον τόπο. θα είναι 

εκείνοι που τα κατάφεραν να αναρριχηθοίιν με τον άλφα ή βήτα τρόπο. Κατά συνέ

πεια, ναι. πρέπει να δούμε η κάμνουμε, για να αναλάβουμε όλοι ης ευθύνες μας. 

Π ροσωπικά θέλω να σας πληροφορήσω ότι το φαινόμενο αυτό, δηλαδή του 
μέσου και της αναξιοκρατίας, έρχεται και πάνω μας. Με ποια έννοια: Υπάρχουν 

οπαδοί της Αριστερός οι οποίοι, α....ό τον καιρό που έχω εκλεγεί Γραμματέας της 

Κεντρικής Επιτροπής του κόμματος, με προσεγγίζουν και μου λένε "θέλουμε όχι 

απλό βοηθεια , θέλουμε να μας βάλετε δουλειά. Τώρα είναι η εποχη η δική μας, γιατί 

είναι ο Βασιλείου στην εξουσία. ~ θέλω να σας πληροφορήσω με όλη την εντιμότητα 

ότι δεν έχω ε'\-θαρρίινει αυτοίις τους οπαδούς του ΑΚΕΛ και της Αριστερός. Δεν 

τους είπα "εντάξει, φίλοι, ναι , ε ίναι η εποχή μας τώρα και θα ριχτούμε σε μια διελ

κυστίνδα ό,Τ Ι χάσαμε τόσα χρόνια να το κερδίσουμε σημερα . " Η δικη μου η αντί

ληψη ηταν και παραμένει, και αυτή είναι και η παραίνεση προς όσους φίλους έρχο

νται κοντά μας: "θα πρέπει να διαγωνιοτείτε μαζί με τους άλλους οι οποίοι 

διεκδικούν την άλφα η τη βητα θέση και εφόσον πραγματικά πετ11".ι:ετε σ' αυτό το 

διαγωνισμό, τότε, ναι, να αγωνιστούμε να μη συνεχιστεί παλαιότερο καθεστώς, 

επειδή ε ίσαι αριστερός σημαίνει ότι δεν μπορείς να προσληφθείς," 

Και αν γL\ιεται και για οποιεσδηποτε άλλες καταστάσεις αυτό το πράγμα, θα 

πρέπει να σταματησει και γι' αυτές τις καταστάσεις. Αλλά, επει.δή στην προσπάθειά 

μας, αγαπητοί συνάδελφοι, να αντικρίσουμε το θέμα σήμερα, κρίθηκε ότι είναι 

αναγκαίο από άλλρυς συναδέλφους να ενδιαΤΡΙψΟυμε στο παρελθόν και να βρούμε 

τη ρίζα του κακού, θεωρώ ότι έχω καθήκον μου κι εγώ με τη σειρά μου να διατυ

πώσω Τl1ν άποψή μου για το πού βρίσκεται τι ρίζα του κακού και ποιοι έχουν 

ευνοηθεί και ποιοι πραγματικά έχουν παραγκωνισθεί προγραμματισμένα. 

Συμφωνώ με τον κ. Κ ληρίδη ότι στην αρχή υπηρξε αυτό το φαινόμενο στο 

οποίο αναφέρθηκε και ότι στην πορεία επίσης είχαν αναπτυχθεί τάσεις μακαριακών 

και αντ ιμακαρωκών. Όμως θέλω να υπογραμμίσω, απαντώντας και στη δεσπoινiδα 

Κλl1ρίδου, όη εμεΙς, δυστυχώς για το ΑΚΕΛ -και θέλω να κάμω αυτοκριτική 

ακριβώς και ενώπιον του Σώματος και ενώπιον του λαού- δίναμε. χωρίς να παίρ
νουμε για πολλά χρόνια . Δίναμε εν λειr,ιώ υποστήριξη και στο Μακάριο και στις 

κυβερνήσεις που ακο).ο(ιθησαν το Μακάριο και δε διεκδικήσαμε τα δέοντα, με την 

έννοια της αξιοκρατίας, για την Αριστερά. Όχι με την έννοια να σε υποστηρίξουμε 

και να μας διΟΟεις τόσες θέσεις, αλλά με την έννοια ότι θα πρέπει και οι αριστεροί 
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να μην αντικρ(ζονται σαν μίασμα σ' αυτό τον τόπο. για τον απλό λόγο ότι είναι 
αριστεροί ή είναι ακελιοτές. Εδώ κάμνουμε αυτοκρπική. Και δεν ισχύει το γεγονός 
ότι. επειδή υποστηρ(.ζαμε το Μακάριο. παΙρναμε από την πίτα, επειδiι υπoστηρtξαμε 
τον κ. Κυπριανού και κάμαμε. κατά τον κ. Κληρίδη, το λαΙκό μέτωπο. παίρναμε από 

την πΙτα. Δεν παΙρναμε. Αν παίρναμε από την πίτα, ο.γαπητοΙ φίλοι, στην όλη πίτα 

σήμερα που λέγεται κρατικός μηχανισμός και ημικρατικσΙ οργανισμοί δε θα ήταν το 
8% οι αριστεροί Τι οι ακελιστές. Και επειδή το ΑΚΕΛ ε(ναι μέσα στο λαό και έχει το 
30% iι το ένα τρίτο του λαού. δε νομίζω, κύΡΙΕ Πουργοuρίδη. ότι όλος ο κόσμος της 
Αριστεράς είναι απόφοιτοι του Λουμούμπα και κατ' ανάγκη δε θα έπρεπε να προσ

λαμβάνονται και μόνο 10% θα έπρεπε να εί.ναι στον κρατικό μηχανισμό. Και διερω
τώμαι τι μας έκαμαν οι άνθρωποι του Λουμούμπα. Είναι εδώ το λάθος μας, ότι 

κάπου στ1]ν προσπάθειά μας. όπως είπε ο κ. Κληρίδης, να βάλουμε ένα θέμα και να 
το αναλύσουμε, μπαίνουν μέσα κάποια συναωθήματα και κάποιες παλιές προκατα

λήψεις και γινόμαστε αιχμάλωτοι των προκαταλήψεων και φεύγουμε από Τ1]ν ουσΙα 

του θέματος και νομΙζουμε ότι με αυτό τον τρόπο θα κερδίσουμε από το Α Κ ΕΛ και 

Τ1]ν Αριστερά. Σας λέω ειλικρινά ότι δεν κερδίζετε μ' αυτό τον τρόπο. Και αναφέ

ρομαι και στον κύριο Χρυσοστόμου. Δεν κερδιζετε τις εντυπώσει.ς. Χάνετε τις εντυ

πώσεις ανάμεσα στο λαό. Γιατί ο λαός γνωρίζει πολύ καλά και το ήθος του ΑΚΕΛ 

και Τ1]ς Αριστερός και γνωρ(.ζει πολύ καλά ποια είναι 1] πραγματικότητα σ' ό.τι 

αφορά το ρουσφέτι και Τ1]ν ευνοιοκρατία. 

Συνεπώς η δική μου 1] γνώμη είναι, κύριε Πρόεδρε, για να συμφωνήσω μαζί 
σας, ότι δε χρειάζονται οι χαρακτηρισμοί ούτε και 1] πολιτικ1'j εμπάθεια, όταν συζ1]

τούμε τέτοιου είδους θέματα. αν θέλουμε πραγματικά κι εμείς που τα γράφουμε. 

αλλά κι εμείς που τα συζ1]τούμε να λυθεί ένα μεγάλο πρόβλ1]μα που αντιμετωπίζει 1] 
κυπριακή κοινωνία. Διαφορετικά πράγματι πίσω από το δένδρο θα χάσουμε το 

δάσος. Θα χάσουμε Τ1]ν ουσία του θέματος και δε θα καταλήξουμε πουθενά. θα 

καταλήξουμε σε μια αντιπαράθεσ1]1] οποία συναισθ1]ματικά και θα μας φορτίζει από 

Τ1] μια και θα μας ικανοποιεί από Τ1]ν άλλ1]. γιατί ε(.πα τους τα και ξεφούσκωσα και 

οι οπαδοί μας που μας ακούουν θα πουν ''είπεν το\lς τα ωραία ο Πoυργouρίδ1]ς, 
κουμπάρε" ή "εί.nεν τους τα ωραία ο Ανδρέας Χρίστου. που την άλλ1] πλευρά" και 

έκλεισε το θέμα. Αν είναι τούτος ο στόχος αυτού του Σώματος, νομίζω ότι δεν 
παίζει το ρόλο ΤΟ\l . 

Κατά συνέπεια θα πρέπει κατά τη γνώμη μου να δούμε σε βάθος Τ1]ν πραγματι

κόΤ1]τα. Ναι, να επικρατήσει αξιοκρατία. Και αξιοκρατία σημαίνει και στον κρατικό 

και 1]μικρατικό τομέα. αλλά και στον ιδιωτικό τομέα. όπου κι εκεΙ υπάρχουν συμφέ

ροντα και οικονομικά και πολιτικά. θα πρέπει να διαγωνίζεται ο απλός ο 

άνθρωπος και να γνωρίζει ότι, εφόσον παρουσιάσει μια ποιότητα, θα διαγωνίζεται 

ισότιμα με τον οποιοδήποτε άλλο. 

θέλω επίΟ1]ς να πω, αγαπητοί φίλοι. ότι για πολλά χρόνια, και πάλι από 

λάθος δικό μας. αρκετός κόσμος από εκείνους τους ολίγους αριστερούς που ήταν 
στον κρατικό μηχανισμό και στους 1]μικρατικούς οργανισμούς δε διώκονταν γιατί 

διάβαζαν "Xaρo'UyfJ". Απλώς κι εκεί.νοι οι πέντε-έξι που ήταν δεν τολμούσαν να 

διαβάσουν "Χαραύγή". διότι, αν παρουσίαζαν τη "ΧαρανΥή" στα γραφεί.α _ο\lς, θα 

δακtυλοδείχνονταν και θα τπαν αντικείμενο κατατρεγμού και θα έμεναν κολλημένοι 

στη θέση στην οποία είχαν προσλ1]φΟεί. Και θέλω και από το βήμα Τ1]ς Βουλής να 

κάμω έκκλησ1] στους δημόσιους 'υπαλλήλους και στους 'υπαλλήλους _ων 1]μLΚρα

_ικών οργανισμών οι οποίοι νιώθουν τον εαυtό το\lς ακελιστή όtι, αν θέλουμε να 

λειτουργήσει πραγματικά η δημοκρατία σ' αυτό τον τόπο. θα πρέπει, εφόσον 
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νιώθουν όη η εφημερίδα τους είναι η "Χαραυγή", όπως ο άλλος παί.ρνει την 
''Αλήθεια'' ή την ''Ελευθεροτυπία'', όπως παίρνει τη "Σημερινή" Τι οποιαδήποτε άλλη 

εφημερίδα. να παίρνουν και αυτοί τη "Χαραυγή" στη δουλειά και χωρίς φόβο και 

πάθος να μελετούν την εφημερίδα τους, όπως ο καθένας ελεύθερα μελετά την εφημε

ρίδα της αρεσκείας το\!. 

θέλω επί.σης να πω ότι, δυστuχως για πολλά χρόνια. το σύστημα των διακρί. 

σεων που επικρατούσε δεν επέτρεπε καν στους αριστερούς που εργάζονταν στους 

ημικρατικούς οργανισμούς να συνδικαλιζονται. Αυτή η υπόθεση έγινε αντικείμενο 

σκληρών αγώνων για πολλά χρόνια, γ ια να δεήσει , το 1983, με χιλιους κόπους και 

μόχθους σε κά.-τοιους ημικρατικούς οργανισμούς να αναΥνωριστεΙ 11 ΣΗΔΗΚΕΚ , η 
συντεχν(α της nEQ για τους υπαλλτΊλους των ημικραηκών οργανισμών. Υπάρχουν 
ακόμα ημ~κρaηΚOί οργανισμοί, όπου δεν αναγνωρ(ζεται, παρόλον όη έχει συνδικα

λισμένους ανθρώπους. 

θα αναλάβουμε όλοι τις ευθύνες μας ή δε θα ης αναλάβουμε; Η γνώμη μου 

είναι ότι πρέπει να τις αναλάβουμε και αντΙΚΕιμενικά να πούμε ότι το συνδικαλίζε

σθαι πρέπει να είναι ελεύθερο για όλους και για αριστερούς και για δεξιούς και για 

κεντρώους. Και να επιλέγουν τη συντεχνία .ης αρεσκείας .ους και να αναγνωρίζο
νται οι συντεχνίες. Και διδω το μήνυμα και στο φΙλο μοιι .ον Πρέvrζα: Να αναγνω

ρίζεται και η ΔΕΟΚ, όλες οι συντεχνίες. Αιιτή είναι η θέση μου και το γνωριζετε. 
Ήταν και παραμένει η θέση μοιΙ. 

Είμαστε τώρα ικανοποιημένοι με τον κ. Βασιλείου; Η κατάσταση σήμερα είναι 

καλύτερη α.ί'ι: ό προηγούμενα. Και είναι καλύτερη από προηγούμενα, για.Ι κάπου, σε 

κάποιοιις χώροιις, διεκδικούν κάποιες θέσεις και αριστεροί και λαμβόνονται υπόψη, 
όχι γιατί θέλει το ΑΚΕΛ ή γιατί θέλει ο Βασιλείου να ικανοποιήσει την Αριστερά, 

αλλά γιατί επιτέλους διαγωνίζονται και δεν είναι προπατορικό αμάρτημα το 

γεγονός ό.ι είναι αριστεροί. 

Υπάρχοιιν όμως πολλά κατεστημένα στην κρατική υπηρεσία, στους διάφορους 

θεσμούς που έχουμε. Αυτά τα κατεστημένα πρέπει να σπάσοιιν και να ΕΠικρατήσει 

αξιοκρατία. Είμαι έτοιμος να δεχ.ώ, αν οι αριστεροί είναι άνθρωποι που δε γνωρί

ζουν τίποτε ΕΠηέλους και δεν έχουν ού.ε γνώσεις ούτε ικανότητες, να μην μπει ούτε 

ένας αριστερός σε καμιά θέση. Αν όμως έχουν .ην κοινή λογική και τα κοινά 

προσόντα που έχει ο κάθε Κύπριος, να δικαιούνται και οι αριστεροί. όπως και όλοι 

οι άλλοι, ανεξάρτητα από τις πολιτικές τους πεποιθήσεις να τυγχάνουν .ης {.διας 

μεταχείρισης. 

Προς αιιτή την κατεύθυνση θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε, ανεξάρτητα από 

το ποια είναι η κιιβέρνηση της Kιmριακής Δημοκρατίας. Κ αι θα εργαστούμε με συνέ

πεια προς αυτή την κατεύθυνση μέχρι που, αν είναι δυνατόν, να επικρατήσει κα.ά 

κάποιο τρόπο μια αξιοκρα.ία, για να διατηρηθεί και η ποιό.η.α .ου Κύπριου 

πολίτη . Λέμε ότι αγωνιζόμαστε για τη σωτηρία του τόπου μας, λέμε ότι όλοι πρέπει 

να συστρατευθούμε. Ειλικρινά είναι με πόνο ψυχής που αντικρίζει κανένας το 

φαινόμενο να σου λέει κάποιος "ναι , είμαι της παράταξής σου, νιώθω όη γενικά με 

εκφράζεις πολιτικά και ιδεολογικά, αλλά, επειδή θα μου εύρει δουλειά ο τάδε, εγώ 

έχω και τριακόσιους ψήφους και θα πάω να τους τες δώσω εκεί.νου." Αυτό το 

πράγμα γίνεται , αγαπητοί φίλοι, με όλα τα κόμματα. Και νομίζω ότι είναι σε βάρος 

της καλώς νοούμενης κομματικής ζωής, της λειτουργίας του θεσμού της δημοκρα

.ίας. Και πρέπει να κτυπηθεί με .η συμ.."tεριφορά όλων των κομμάτων. Η ποιότητα 

"Κύπριος πολί.της" ήταν κάτι ζηλευτό. Ας μη σvμβάλoιιμε όλοι αυτή η ποιότητα σιγά 
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σιγά να φθΙνει και να εχμηδενιστεί. Μπορεί να κερδίσουν κάποια κόμματα 
πρόσκαιρα οφέλη. θα χάσΗ όμως τι κοινωνία μας. Και διερωτώμαι τι θα αξίζουν και 

η θα χρειάζονται τα κόμματα σε μια κοινωνία τι οποία Οα είναι φθαρμένη ποιοτικά. 
Και χρειαζόμαστε ακόμα την ποιότητα, γιατί, ε.ίαναλαμβόνω. δινουμε αγώνα ζωής ή 
θανάτου. δΙνουμε αγώνα επιβίωσης σ' αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα δώσω το λόγο στον χ. ΧατζηδημητρLΟ1J. Πριν όμως τον καλέσω στο βήμα. 
θα ήθελα να σας πληροφορήσω όη έχουν ζητήσει το λόγο μέχρι τώρα για πρωτολο
γΙες ο κ. ΝΙκος Πιττοκοπίτης, ο χ. Διόφαντος Χρυσοστόμου. ο κ. Κώστας Ηλιάδης, 
οχ. ΚΙκης Γιόγκαυ και ο χ. Ρένος Πρέντζας. Υπάρχουν άλλοι πο\) θέλουν να μιλή
σουν: Ο κ. Xριoτoδoυλl.δης. Ένα λεπτό να σημειώνω. Θα οας δώσω όλους το λόγο. 
Δεν εΙστε όλοι γραμμένοι εδώ. Ακριβώς, αυτή είναι η λίστα την οποία έχω και ήθελα 
να ελέγξω. θα ήΟελα από τώρα να γνωρίζω αν θα υπάρξουν και άλλοι ομιλητές, για 

να τους σημειώσω, Μιλούμε για πρωτολογΙες. 

Ο κ. ΜάΤΟ1ις. 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα μιλήσω, αλλά θα ήθελα να ξέρω μέχρι ποια ώρα θα συνεχι
στεί η συννδρία της Βουλής, νοουμένου ότι υπάρχουν και κάποιες δεσμεύσεις για 

διάφορους από εμάς αργότερα και λαμβανομένου υπόψη ότι αύριο θα συνέλθει και 
θα συνεχίσει τη συνεδρία της η Βουλή για το {διο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Κοιτάξτε να δείτε. Μέχρι τώρα έχω γραμμένους δέκα ομιλητές, Αν η επιθυμία 
του Σώματος είναι να διακόψουιιε γύρω στις 730 και να συνεχίσουιιε τη συζήτηση 
αύριο, θα τη σεβαστώ. Από την άλλη πλευρά. δεν έχω καμιά δυσκολία να προχωρή
σουμε μέχρι τέλους του θέματος, μέχρι τελικής εξαντλήσεως και του θέματος και 

όλων μας. Δεν πρόκειται να παρtμβω σ' αυτό το θέμα. Εκείνο το οποίο θα ήθελα να 
εισηγηθώ είναι να ετοιμαστεί ένα ψήφισμα για το θέμα της αξιοκρατίας, διότι 

πιστεύω ότι στο τέλος της συζήτησης θα πρέπει όλοι να είμαστε σύμφωνοι σε 

κάποιες εισηγήσεις. Ως Πρόεδρος της Βουλής νομίζω ότι μ::ιορώ να κάνω εισήγηση 

για ψήφισμα και την κάνω σ' αυτό το στάδιο, ώστε να γί.νει μια επιτροπή -ένας από 

κάθε πλευρά- που να ετοιμάσει το ψήφισμα και στο τέλος να υπάρχει κάτι το έτοιμο. 
Αν συμφωνούμε, να προχωρήσουμε σε ένα κοινό ψήφισμα όλου του Σώματος, διότι 
πρέπει στο τέλος της συζητησης, κατά τη δική μου άποψη, να είμαστε όλοι 

σύμφωνοι. τουλάχιστο για το η πρέπει να γίνει μελλοντικά. Για το τι έχει γίνει 

μέχρι τώρα, μπορεί να υπάρχουν διαφορές και διαμάχες. Αλλά, για το τι πρέπει να 

γίνει μελλοντικά, πρέπει να υπάρχει κοιντΊ αντιμετώπιση. Γι' αυτό, μέσα στις εισηyiι
σεις που έγιναν, η δικτΊ μου εισήγηση είναι να ετοιμαστεί ψήφισμα. 

Είναι για σκοπούς διαδικασηκούς, κύριε Μάτση; 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Όχι, πάνω στο θέμα που εγείρετε, κύριε Πρόεδρε. θα πρέπει να θυμάστε ότι το 
ίδιο θέμα το είχα εγγράψει σε δύο προηγούμενες θητείες της Βουλής και είχε αποφα
σίσει η ΒουλτΊ τη σύσταση της Ad Hoc Ε..-τιτροπής θεσμών και Αξιών. η οποία 
επανασυστάθηκε και στην οποία φυσιολογικά θα πρέπει να παραπεμφθεΙ το θέμα 

προς αξιολόγηση και να έρθουν αργότερα οι εισηγήσεις της στο Σώμα γι.α την αντι

μετώπισή του. 
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Επομένως. νομΙζω ότι 11 το:τ:οθέτηΟl1 όλων είναι εμφανής και δεν υπάρχει, 
κατά την άποψή μου. θέμα ψηφίσματος αυτή τη στιγμή, αλλά μεταφορά του θέματος, 

μετά που θα ακουστούν οι Q,jτ6ψεις όλων όσων ενδιαφέρονται να μιλήσουν , στην 

Επιτροπή αυτή για. να παρουσιάσει στο Σώμα αργότερα συγκεκριμένες θέσεις οι 

οποίες ελπίζω ότι θα αποτελέσουν και τη λύση του προβληματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μάτσιl. το ένα δεν αποκλείει το άλλο. Ο λόγος πον εισηγήθηκα το 
ψήφιομ.α είναι γιατί αυτό το Σώμα πρέΠΕΙ να φύγει ενωμένο από αυτή τη συζήτηση , 

με κάποιες κοινές διαπιστώσεις για το μέλλον. Σίγουρα θα παραπεμφθεί στην 
Ε..ίιτροπή. Σίγουρα 11 Επιτροπή θα ετοιμάσει μια Έκθεση. μια μελέτη. Αλλά δεν 
παύει άμεσα ένα 'ψήφισμα να είναι πολύ χρήσιμο, για να δοθεί τουλάχιστον το 
μήνυμα στον κυπριακό λαό ότι ολόκληρο το Σώμα, όλες οι πλευρές του Σώματος 

θέλουν να αντιμετωπίσουν αυτό το πρόβλημα το οποΙο σήμερα υπάρχει -και υπάρχει 

Πρόβλημα- και μάλιστα από κοινού, με τρόπο αποτελεσματικό και με κοινές δια .. ίΤΙ
στώσεις .. Γι' αυτό έκανα την εισήγηση .. Αν συμq:ωνεΙτε, προχωρούμε .. Αν δε συμφω
νείτε. τότε παρα.-τέμπεται απλώς στην Επιτροπή .. 

Ο κ .. Θεοδώρου .. 

Δ .. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. τουλάχιστον η δική μου πρόθεση, ως εισηγητή , εΙναι αυτό το 

θέμα, αφού περάσει α...-τό το στάδιο της γενικής συζήτησης , να παραπεμφθεί σε 

αρμόδια επιτροπή -και συμφωνώ ότι αυτή η αρμόδια επιτροπή είναι 11 Επιτροπή 
θεσμών κα~ Αξιών- και να t.o-τανέλθει ως Νομοθετική Εργασία στο Κεφάλαιο Α' 

πλέον .. Αν εννοούμε ότι θα αλλάξουμε την κατάσταση με ένα ψήφισμα, η εποχή των 

παχιών λόγων πέρασε .. θα επανtλθει το θέμα -αυτή είναι η πρόθεσή μου-στο Κεφά
λαιο Α' ως νομοθεσία .. Με τα ψηφίσματα και με τα παχιά λόγια δεν πρόΚεLται να 
κάνουμε τίποτε .. 

nΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ .. Μαρκίδης ζήτησε το λόγο για σκοπούς διαδικασίας, αν δεν κάνω λάθος .. 

Α .. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Π ρόεδρε, αλλά με πρόλαβε ο κ .. Θεοδώρου .. Διότι πραγματικά το 
ψήφισμα δε δεσμεύει κανένα και αποτελεί αιτλώς μια έκφραση ευχής εκ μέρους του 

Σώματος .. Όμως η Βουλή ασκεί δύο βασικά καθήκοντα .. Αφενός μεν καθήκον 

Ελέγχου της Εκτελεστικής ΕξουσΙας, αφετέρου δε καθήκον θεσπίσεως βασικών νομο

θετημάτων .. Και αν ακριβώς πρόκειται να βάλουμε επιτέλους τον δάκτυλον επί τον 

τύπον των ήλων, θα πρέπει πλέον να μελΕτήσουμε σοβαρά νομοΟετικά μέτρα, τα 

ο:τοΙα πιθανόν να μην έχουν ως α.τοτέ).εσμα την πλήρη εξάλειψη του φαινόμενου 

της ευνοιοκρατΙας, που είναι φαινόμενο ανθρώπινο, βαθιά ριζωμένο πλέον σ' αυτό 

τον τόπο, αλλά τουλάχιστον θα έχουν ως αποτέλεσμα τη δραστική, θα έλεγα. μείωση 

του φαινομένου αυτού .. Και σχετικά με το θέμα αυτό. έχω αρκετές εισηγήσεις να 
κάνω, αλλά ........ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θα μπείτε στην ουσ{α, κύριε Μαρκίδη, θα σας δώσω το λόγο .. 
Α.. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ακριβώς, κύριε n ρόεδρε, δε ζήτησα το λόγο για ,Γα μ",-τω στην ουσία. επειδή δεν 
είναι η οειρό μου .. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τώρα έΧΗ σειρά ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Επειδή όμως είμαστε ακόμα στο θέμα του ψηφίσματος, επαναλαμβάνω ακόμα 

μια φορό το έτερον εκάτερον. Μακάρι να προχωρήσουμε σε νομοθεσίες, μακάρι "ο 

ετοιμάσουμε ης νομοθεσίες, αλλά πρέΠΕΙ να φύγει τουλάχιστον ένα ομόφωνο 

μήνυμα από αυτό το Σώμα με ορισμένες κo~νές διαπιστώσεις. Και θα μπορούσε να 

αναφερθεί στο ψήφισμα 11 απόφασή μας να προχωρήσουμε και νομοθετικά αν χρεια· 
στεΙ, γιο να αιτολύνουμε τουλάχιστον κάπως το μεγάλο τραύμα που υπάρχει σ' αυτό 

τον τόπο από αυτό το θεσμό. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Διαδικαστικά, κύριε Π ρόεδρε. εμεΙς υποστηρίζουμε και το ψ';φισμα. Και τα 

δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Οπωσδήποτε, όταν τελειώσει η συζήτηση, θα το βάλω σε ψηφοφορία αυτό το 

θέμα. Η πρόθεσή μου ήταν να ετοιμαζόταν κάτι από τώρα. Αλλά, fJ-ιει.δή βλέπουμε 

ότι μάλλον θα συνεχιστεί και αύρι.ο η σνζήτηση, ένεκα των πολλών ομιλητών, θα 

έχουμε τότε χρόνο να ετοιμάσουμε το ψήφισμα, αν συμφωνήσουμε. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου παρακαλώ. 

ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ναι, κύριε Μάτση. 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

Π ροτού αρχίσει ο συνάδελφος, αποφασίστηκε ποια ώρα θα τελειώσει η συζή-

τηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή βλέπω το μεγάλο αριθμό ομιλnτών που υπάρχει και πιθανώς να υπάρ

ξουν και δευτερολογίες και επειδή αντιλαμβάνομαι ότι πιθανόν μερικοΙ συνάδελφοι 

να ήθελαν να ετοιμαστούν σ' αυτό το θέμα, μιλησαν πάρα πολλοΙ και πιθανόν να 

θέλουν να συζητήσουν -και δεν εΙναι CLιίό τα θέματα που θα πρέπει να περιοριστούμε 

σε αριθμό ομιλητών- η πρόθεσή μου είναι να διακόψω γύρω στις 7.30 με 8.00 το 
αργότερο και να συνεχίσουμε αύριο τη συζήτηση από τις 4.00. 

ΒεβαΙως θα πρέπει να σας αναφέρω όη η πρόθεσή μου για αύριο είναι να 

συνεχιστεί 1'1 συζήτηση του Κεφαλαίου Δ' μέχρι αργά, δnλαδή μέχρι τις ]0.00 ή ]] .00. 
για να καλύψουμε αρκετά θέματα. Γι' αυτό θα πρέπει να είμαστε έτοιμοι όχι μόνο να 

τελειώσουμε αυτό το θέμα, αλλά να προχωρήσουμε και στα άλλα δύο θέματα. Το 

θέμα της ΕΟΚ θα συζητηθεί σε άλλη συνεδρία, διότι μου το ζήτησε ο κ. Χατζηδημη

τρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εξάλλου δεν προφταίνουμε, κiιριε Π ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν προφταΙνοιιμε. Αλλά γ~α τα ε.,όμενα δίto θέματα. το στεγαστικό και το 

θέμα των εy..ιλωβ~σμένων. να είναι έτοιμοι οι εισηγητές, διότι πιστεύω όη θα πρέπει 

να προχωρήσουμε. 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Η συζήτηση γύρω από το θέμα της αξιοκρατΙας έχε ... βγάλει στην επιφάνεια 
όλες ης αδυναμίες μας ως κοινωνίας και ως πολιτείας. Και αυτό ως έναν ορισμένο 

βαθμό μπορεί να εξηγηθεί ιστορικά. Είμαστε μια νέα Δημοκρατία, είμαστε ένα νέο 

κράτος. που πέρασε μέσα από τρομερές δυσκολίες και αντιμετωπίζει ακόμα, μπορεί 

να :τει κανείς, και μια πρόκληση επιβΙωσης. Έτσι τι εμφάνιση των αδυναμιών θα 
πρέπει να λειτουργήσει ως Ερέθισμα για όλους μας. γω να δούμε, ως πολιτικά 

κόμματα. ως Βουλειιτές, ως Βουλή, πώς θα μπορέσουμε να αVΤαπoχριθoύμ!! OtOv 
καλύτερο δυνατό βαθμό στις υποχρεώσεις μας. 

Οφείλουμε εδώ να επισημάνουμε ης ελλείψεις του δημοκρατικοu μας καθε· 

στώτος. Γιατί η δημοκρατια είναι μια δύσκολη υπόΟεση, είναι η υπόθεση κατάκτησης 

με καθημερινή προσπάθεια, μια προσπάθεια αντιμετώπισης των υπαρκτών προβλη

μάτων. Είναι μια κατάκτηση. Και σ· αυτήν εδώ την αίθουσα οικοδομείται, πιστεύω 

καΟημερινά, η υπόθεση της δημοκρατίας και κατ' επέκταση η δικαίωση κάποιων 

ηθικών αξιών, της ίδιας της αξιοκρατίας. 

Είναι γεγονός όη η αξιοκρατία κακόπαθε από τις ανώμαλες πολιτικές 

συνθήκες. Η αξιοχρατία κακόπαθε από το χοινωνιχό και το οικονομικό σUOtημα. 

Όμως όλοι παραδεχόμαστε ότι υπάρχει και ένας ανηκειμενικός ρόλος του κράτους. 

Και είναι αυτό που θα πρέπει να ενισχύσουμε, είναι αυτό που θα πρέπει να θεμελιώ

σουμε ως κοινή θέληση όλων των πολιτ,ών, το να έχουμε ένα άξιο κράτος, να έχουμε 

ένα τίμιο κράτος για το σUΝoλo των πολιτών. ' 

Ομως θα πρέπει να κάνουμε και τη διαπίστωση όη το θέμα που συζητούμε 

είναι μια έκφραση κρίσης της ίδιας της κοινωνίας μέσα στην οποία ζοUμε. Και το 

ΠΡΟ·ίόν αυτής της κρίσης είναι α.."tοτέλεσμα της έλλειψης, της κατάρρευσης αξιών, 

προσανατολισμων, πίOtης, οραματισμών για το λαό, για τον τόπο, για το ίδιο το 

κράτος μας. Η μειωμένη πίστη στην Κυπριακή Δημοκρατία, η μειωμέντι πίστη στο 

κράτος, η μειωμένη πίστη στον αγώνα που πρέπει να κάνουμε. η σύγχυση που 

υπάρχει σε προσανατολισμούς ιδεολογικούς, πολιτικούς και εθνικούς καλλιεργεί 

την αίσθηση της αναξιοκρατίας, του ωφελιμισμού, του αρπάγματος, του τυχοδιωκτι

σμού, διότι δεν αισΟάνεται κανένας υπεύθυνος -είναι υπερβολή να λέει κανένας τη 
λέξη κανένας- αλλά δεν αισθάνονται υπεύθυνοι έναντι αυτού του κράτους και 

έναντι αυτού του τόπου. Η σκέψη μας είναι πώς θα βγοuμε ωφελημένοι, όπου και αν 

βρισκόμαστε, είτε μέσα είτε έξω α.."tό τον κρατικό μηχανισμό είτε μέσα στις υπηρε

σίες είτε μέσα στον ιδιωτικό τομέα είτε μέσα στο γενικότερο χωρο της κυπριακής 

κοινωνίας. Και πολύ λΙγο μας απασχολεί και η έννοια της κατοχής και το ότι θα 

πρέπει να νιώσουμε αυτό τον τόπο και την κάθε δραστηρ~όΤl1τα ως δική μας 
πατρίδα, ως δική μας ευθύντι το να οικοδομήσουμε χάποιο τόπο, να οικοδομήσουμε 

κάποιες αξίες, να συμβάλουμε ο καθένας, στο μέτρο των δυνάμεών του, για να 
μπορέσουμε να στηρί1;ουμε τον τόπο OtηY περαιτέρω πορεία. 
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Και έχουμε ευθυνες σίγουρα τα πολιτικά κόμματα. Δε θα ο-ναφερθώ σε στοι· 

χεία ιστορικά, στο πόσοι προσλήφθηκαν, προβιβάστηκαν ή όχι α..-ιό το ένα ή το άλλο 
κόμμα. Γιατί λέχθηκε ότι και εμείς τα κόμματα ζούμε μέσα σ' αυτή την κοινων[α και 

υφιστάμεθα ~Hα καθημερινή πίεση. Και αν θέλουμε να διαδραματίσουμε το σωστό 
μας ρόλο. πρέΠΕΙ να αποδεσμευτούμε από αυτΤ; την πίεση που καθημερινά αισθανό
μασΤΕ, να αντιμετωπίζουμε τους ανθρώπους που μας πλησιάζουν για ωφελιμιοτι.-

κο"ς λόγους Τι που μας προσφέρουν μια υποστήριξη, με την αίσθηση ότι θα έχουν 
ανταπόδοση. θα πρέΠΕΙ να γίνει αισθητό και αντιληπτό από όλους ότι τα πολιτικά 
κόμματα. οι Βουλευτές, υπάρχουν για να εξυπηρετούν την πατρίδα, υπάρχουν για 

να στελεχώνουν το κοινοβούλιο, υπάρχουν για να θεσμοθετούν για όλους τους 
πoλtτες, με συναίσθηΟll ευθύνης, χωρίς να επηρεάζονται από προσωπικές 'ή άλλες 

επιδιώξεις. Και ότι όλοι εμείς έχουμε να τοποθετηθούμε μπροστά στο λαό με 

κάποιες συγκεκριμένες τοποθετήσεις και κάποια συγκεκριμένα προγράμματα και όχι 
με λα'Ι:κισμούς, όχι με ψεύτικες υποσχέσεις, όχι με προσφορά άλλων υπηρεσιων. 

αλλά σίγουρα για την αντιμετώπιση των γενικότερων προβλημάτων του τόπου. 

Όλοι κάθε μέρα δίνουμε εξετάσεις, με το προσωπιΚό παράδειγμα 'ή το κομμα

τικό παράδειγμα, αν αυτός ο τόπος οδηγείται στην αξιοκρατία 'ή την αναξιοκρατΙα. 

Και αν εμείς σταθούμε στις θέσεις μας με συναίσθηση ευΟίινης και με τη θεσμοθέ

τηση των ανάλογων μέτρων. είμαι βέβαιος ότι θα εκπληρώσουμε το καθ'ήκον μας 

έναντι τον τόπου και θα μπορέσουμε να δώσονμε μια καλ'ή παρονσία και αυτ'ής της 

Βονλ'ής και μια σημαντική συμβολ'ή στην περαιτέρω τοποθέτησ'ή μας. 

Ειπα προηγονμένως ότι πάσχουμε α...ό έλλειψη οραματισμών. Αν θέλουμε 

αξιοκρατία. Οα πρέπει να αjτοκτ'ήσουμε και ένα όραμα πΙστης στην Κνπριακ'ή Δημο

κρατία. θα πρέπει να οννειδητοποιήσουμε ότι έχουμε ανάγκη από ένα τίμιο κράτος. 

θα πρέπει να λόβουμε πολίι σοβαρό. υπόψη ότι χρειάζεται αλληλοσεβασμός και η 

αξιοποίηση των καλύτερων δννατών ανθρώπων και μυαλών. Ιδιαίτερα τώρα που 

πάνε να δημιονΡΥηθούν και κά....οιοι άλλοι θεσμοί, όπως το πανεπιστ'ήμιο. σ' αυτό 
τον τόπο. θα πρέπει να ε~αιλoυτίσoυμε τον τόπο πέρα α...ό τις αξίες τις υλικές και 

τον κέρδους. θα πρέπει να εμ .... λουτίσουμε αυτό τον τόπο και με πνευματικές και με 
άλλες αξίες και με δημιουργικές αξίες. θα neL"tEL να αποκτ'ήσουμε μια :r:ληρέστερη 
κοινωνία. που να μπορέσει πραγματικά να στηρίξει τον κνπριακό λαό και να τους 

σννΕνώσει όλους σε μια κοιν'ή προσπάθεω, ώστε να αξιοποι'ήσουμε τον καλύτερό 

μας εαυτό, για να μπορέσουμε να έχουμε μια ιστορικ'ή συνέχεια στο μέλλον. 

Ευχαρισηί), κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε ΧατζηδημητρΙου. Θα δώσω κατά σειρά το λόγο, διότι θα 

διακόψουμε στις 7.30 κατόπιν εισηγήσεων διάφορων πλΕυρών και Οα συνεχίσουμε 
αύριο. θα δώσω σε τρεις ομιλητές. Πιστεύω ότι ο χρόνος αρκεί. για τρεις ομιλητές. 

Στον κ. ΠιττοκοπΙτη του Δημοκρατικού Κόμματος. στον κ. ΠουργουρΙδη το" Δημο
κρατικού Συναγερμού και στον κ. Δώρο Xριστoδo"λtδη το" ΑΚΕΛ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛ ΙΔΗΣ: 

Δώστε το λόγο στον κ. Διόφαντο Χρυσοστόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδ'ήποτε. αν το ΑΚΕΛ προτιμά να μιλήσει ο χ. Χρυσοστόμου. τότε να 
μιλήσει ο κ. Χρυσοστόμου. Απλώς Ε.ίτειδή ο χ. Χριστοδο"λίδης μου ανέφερε πως 

ήταν ηδη γραμμένος ... Δεν έχει σημασία. Ε(ναι κάτι το ο::ιοΙο εσεΙς αποφασΙζετε 
μεταξύ σας. Δεν νπάρχει κανένα πρόβλημα. 
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Λοιπόν, όταν θα ολοκληρωθούν οι ομιλίες των τριών, θα βάλω οε ψTJφoφoρία, 

εκτός αν είναι ομόφωνο, το θέμα του ψηφίσματος, γιατί θα πρέπει να ετοιμαστεί 

κάτι. να υπάρχει ένα κείμενο έτοιμο για αύριο το απόγευμα. Πιστεύω όμως ότι δε θα 

υπάρξει καμιά ένσταση. 

Το λόγο έχει ο κ. ΠιττοκοπΙτης. 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠ ΙΤΗ Σ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Έχω αχούσει αρκετο"ς συναδέλφους να μιλούν. αλλά με όλο το σεβασμό δε 
λένε όλη την αλήθεια. Λένε τη μισή αλήθεια. Πιστεύω ότι έφθασε 11 στιγμή ειδικά 11 
Βουλή να ΠΕΙ την αλήθεια. Π ρέπει πρώτα να διερωτηθούμε οι Ιδιοι αν αυτά που λέμε 

θα τα σεβαστούμε και θα τα εφαρμόσουμε στην πράξη. Πρέπει πρώτα να ρωτησουμε 

τον εαυτό μας. την ώρα που θα βγούμε QJτ6 τη Βουλή, αν αυτά που είπαμε τα είπαμε 

για σκοπούς show Τι αν πράγματι τα πιστεύαμε. 

Άκουσα τον κ. Κληρίδη να μιλά και να λέει ότι πράγμαη υπήρχε ευνοιο

κρατία και όη ήταν ο πρώτος ο ο;το[ος χρησιμοποίησε αυτή τη μέθοδο. Ε{πε τη μισή 

αλήθεια ο κ. Κληρίδης. 

Δεν πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, να μας διαφεύγει το γεγονός ότι το ]955-59 
εΙχε γίνει ο λαμπρός αγώνας της ΕΟΚΑ. Και στηρίχθηκε αυτός ο αγώνας α.ί1ό 
ανθρώπους ]5 μέχρι 50 ή και 70 χρονών. Πρέ;τει επΙσης να παραδεχθούμε ότι 
κά.ίτοιες άλλες χιλιάδες ήταν κλειστοί μέσα στα κρατητήρια. Και πρέπει επΙσης να 

μη μας διαφεύγει το γεγονός όη ήταν υποχρέωση αυτού του κράτους, μετά που 

τέλειωσε ο αγώνας της ΕΟΚΑ, να σταλούν ειδικά στην Ελλάδα, με βοήθεια της 

Αρχιεπισκοπή; ή των Μονών για να αποκτήσουν κάποια μόρφωση. Ήταν υποχρέωση 

αυτού του κράτους, όταν επέστρεψαν αυτοί οι άνθρωποι, να εργοδοτηθούν. 

Επομένως, δε θα δεχθώ σε καμιά περίπτωση ότι ήταν ευνοιοκρατική μεταχεΙριση, 

αλλά ήταν υποχρέωση αυτής της πολιτεΙας. Αυτή πιστεύω είναι η αλήθεια. 

Το δεύτερο θέμα. Μερικοί μας χωρίζουν σε μακαριακούς και αvτιμακαρια

κούς. Ναι, είμαστε μακαριακοι. δεν το αρνούμαστε. Όχι υπό την έννοια ;του θέλουν 
να μας ονομάζουν μερικοΙ όμως. Γιατί βασικά και η αντίσταση μετά είναι πάνω 

στους μακαριακούς που στηρΙχθηκε και σήμερα, αν ακόμα υπάρχει και λειτουργεί 
αυτή η Κυπριακή ΔημοκρατΙα, είναι σίγουρα και βασικά πάνω στους ώμους της 

αντίστασης των μακαριακών ;του στηρίχθηκε. Αυτοί είναι οι συνεχιστές, αν θέλετε 
μέσω του ΔΗΚΟ. της δημοκρατίας σ' αυτό τον τόπο. 

Ένα άλλο το οποίο πρέπει να παραδεχθούμε εΙναι ότι και άλλες δημοκρατικές 

δυνάμεις σ' αυτό τον τόπο αντιστάθηκαν και πρόσφεραν. Αλλά ρωτώ: Όταν λέμε 

πως πρέπει να είμαστε τίμιο κρότος, πότε και ποιο νομοθέτημα πέρασε από αυτή τη 

Βουλή που να μιλά και να αποκαθιστά εκείνους που αγωνίστηκαν για την ελευθερία 

και τα εξαρτώμενά τους; Π οιο νομοσχέδιο πέρασε από αυτή τη Βουλή για εκείνους 

που σκοτώθηκαν στο πραξικόπημα και τι προνοεΙ για τα εξαρτώμενα που άφησαν 

πίσω; θα ήταν εύνοια, αν τα παιδιά και τα εξαρτώμενα αυτών των ανθρώπων εργο

δοτούνταν; Π ιοτεύω, συνάδελφοι: ότι εΙναι υποχρέωση αυτής της πολιτεΙας να τ ιμά 
όσους αγωνίζονται γι' αυτό τσν τόπο μέσα στη δημοκρατία. 

ΤΟ άλλο, αγα.ί"'[Τ]τοί συνάδελφοι, χωρίς να θέλω να παρεξηγηθώ, σχεδόν οι 
περισσότεροι από μας έχουμε μια όμοια ηλικία. Τότε το μόνο κόμμα που ήταν οργα

νωμένο στην Κύπρο ήταν το ΑΚΕΛ. ΦαΙνεται μέσα σ..-cό τη φιλοσοφΙα του, γιατί 
τουλάχιστον, αν πάρουμε την επαρχία τη δική μου ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΟΤΕιευόμενος) 

Κύριε ΠΙΤΤΟΥ.ΟΠΙΤΤΊ, δεν μπορούμε να ισοπεδώνουμε τις ηλικίες. Γι' αυτό. αν 

θέλετε. μην τα χρησιμοποιεΙτε αυτά. Αντιλαμβό.\·ομαι ότι μερικοΙ νεαροΙ Βουλευτές 
δυσανασχετούν και εΠΕιδ'ή υπάρχουν πολλά άλλα πράγματα που μπορεί να σας 
απαντήσουν. καλ\ιτερα ας μη βάλουμε και το θέμα της ηλικΙας μέσα στην αξιο

κρατία. 

(Γέλια) 

Ν. πιποκσΠIΤΗΣ: 

Ως άνθρωπος που προέρχομαι από την επαρχία Πάφοu -και εδώ υπάρχουν και 

άλλοι Παφίτες συνάδελφοι- γνωρίζω πως πράγματι από τα παιδιά του ΑΚΕΛ

Αριστερά, στην περίοδο 1957 μέχρι 1%1, 'ήταν πολύ λίγοι εκείνοι που φοιτούσαν σε 
σχολεία μέσης παιδείας. Δε Οα δεχΟώ τον ισχυρισμό, αν προταχθει, ότι ήταν φτωχοί 
αυτοί οι άνθρωποι και δεν είχαν τη δυνατότητα να στε(λοuν τα παιδιά τους στο 

γυμνάσιο. Αν θέλετε, ΕΠικρατούσε μια άλλη φιλοδοξία. να οδηγηθούν σε επαγγελμα
τική ο...-ιοκατάσταση μέσα σε κά.ι-ιοιες άλλες μάζες. όπου πιθανώς η φιλοσοφία του 

κόμματος θα εξυπηρετεΙτο καλύτερα. Δικαίωμά τους. Αλλά δεν μπορουμε να μεμφό

μαστε σήμερα κανένα κόμμα. Και το ΑΚΕΛ πήρε και η ΕΔΕΚ πήρε και το ΔΗΣν 

πήρε και το ΔΗΚΟ πήρε. 

Για να μην αναφερθώ σε κάποιες προαγωγές ειδικά στην αστυνομία πριν από 

δύο χρόνια. όταν κάποιο συ'(Αεκριμένο κόμμα από τις δέκα προαγωγές πήρε τις 

εφτά και φώναζε ότι αδικείτο, προσπαθώντας με αυτό τον τρόπο να εξασφαλίσει 

ακόμα μία ή δύο. 

κυρι..οι συνάδελφοι, το Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύει στη δημοκρατία, 

πιστεύει ότι πρέΠΕΙ να εξαλειφΟεί αυτό το κακό, γιατί υπάρχει, και είναι έτοιμο με 

τα άλλα πολιπ·ι.ά κόμματα να κάτσουμε γύρω από ένα τραπέζι -αλλά αυτά που λέμε 

πρέπει να το. πιστεύουμε- γιο. να θέσουμε φραγμους και να προσπαθήσουμε. έστω 
και τώρα, να εφαρμοστεί κά.ι-ιοια αξιοκρατία. Γιατί, αν θα ισχυριστούμε ότι θα το 

επιτύχουμε σε α.ίτόλυτο βαθμό. πάλι πιστεύω ότι δε θα λέμε την αλήθεια. 

Κύριοι συνάδελφοι. το θέμα που μας απασχολεί απόψε είναι ένα θέμα που 

ωτοσχολεί ολόκληρο τον κυπριακό λαό υπό άλλη έννοια. Δεν πιστεUΩ να υπάρχει 

συνάδελφος μέσα ο' αυτή την αίθουσα που δεν πλησιάζεται όχι μΙα, αλλά πoλλtς 

φορές καθημερινά. Και η κάθε επίσκεψη όλων αυτών των ατόμων έχει ένα και μονα
δικό στοιχείο: "Εσύ, όταν θέλεις, κανονίζεις τη δουλειά μου". "Εσύ. όταν θέλεις, με 

βάζεις στην αστυνομία, στην Αρχή Τηλεπικοι\'ωνιών και αλλού". Και πιστευω. 

συνάδελφοι, ότι όλοι αντιμετωπίζουμε αυτή την πίεση. 

Κάποιος άλλος συνάδελφος προηγουμέ\'ως είχε πει . και το ασπάζομαι 

απόλυτα. πως όποιος σήμερα εργοδοτηθεΙ, μακάρι να έχει δοκτοράτο, σίγουρα πήγε 

με το μέσο. Εκεί έχουμε φθάσει. 

Εναπόκειται σε μας. τα πολιτικά κόμματα κι εμάς, οι οποΙοι λέμε αυτά τα 

παχιά και ωραία λόγιο., αν εΙμαστε πράγματι διατεθειμένοι, να σταματήσουμε αυτό 

το καΡ-λΙνωμα. Αν ναι, ας ξεκινήσουμε όλοι. γιατί πιστεύω πως θα πρoσφtρoυμε 

υπηρεσία στον τόπο μας. θα υπηρετησουμε αρχές. Μπορεί να δυσαρεστήσουμε 
φίλους, μέλη, οπαδούς, αλλά σίγουρα θα φτιάξουμε μια καλύτερη κοινωνία και ένα 

καλύτερο κράτος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστος Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι . 

Σίγουρα κανένας δε διαφωνεί με τη θέοTl ότι έπρεπε οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ 

του 1955-1959 ή τα θνματα του αγώνα να τύχουν κάποιας βοήθειας από το κράτος ή 
οι αγωνιστές να αποκατασταθούν. Αυτό όμως δε σήμαινε και δε νομφοποιούσε την 

τότε κυβέρνηση να καταδιώκει, όπως είναι γεγονός αδιαμφισβήτητο. τους Αριστε

ρούς. Διότι τα πρώτα χρόνια της ανεξαρτησΙας. κι εδώ δηλώνω αναμάρτητος, XUριε 

Πρόεδρε. σε απάντηση των όσων eLLE ο κ. Kληρίδrις, είχα την τύχη ή την ατυχία να 
βρεθώ στο ίδιο βαγόνι με την Αριστερά, αφού διαφωνούσαμε τότε με την κυβέρνηση 

κι. εμείς κι εκεΙνοι. Και έκτοτε, α.'"Cό το 1960 μέχρι σήμερα που μιλώ από το βήμα 
αυτής της Βουλής, παρέμεινα στο ίδιο βαγόνι, χωρίς μια μέρα να πω όη αλλάζω 

βαγόνι και μπαίνω στο βαγόνι που eivot φιλικά ΠΡΟΟ"λείμενο στην εξουσία. Τα ίδια 
ισχύουν και για πολλά άτομα που βρίσκονται σ' αυτ", την αίθουσα. όπως είναι ο 

κ. Μαρκίδης, ο κ. KασOυλCΔης, ο κ. Κωνσταντίνου. ο κ. Συλλούρης και άλλοι. 

Μπορούσε επομένως να δοθεί κCx..ίοια βοήθεια στους αγωνιστές. χωρίς να κα-ταφυ. 

γουμε στην αναξιοκρατία από τα πρώτα β"ήματα -της ανεξαρτησίας της κυπρου. 

Έκαμα αναφορά σε ένα θέμα που εξήψε τα πνευματα μέσα σ' αυτή την αίθουσα 

και ο έντιμος Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ εΙίε ότι ίσως να κινσύμουν από 

προσωπικ"ή εμπάθεια "ή από κάποιες αντιλήψεις του παρελθόντος. Ασπάζομαι τις 
απόψεις του ότι εκείνα που μας χώριζαν στο παρελθόν πρέπει να τα λησμον"ήσουμε 

σήμερα και πρέΠΗ να κοιτάξουμε όλοι από κοινού ενωμένοι πώς μ.ιίοροΙΙμε να 

βοηθ"ήσουμε το λαό μας. Αλλά τα όσα εΙΠα. κύριε Π ρόεδρε. δεν "ή-ταν από εμπάθεια. 
γιατί προσωπικά. σε συγκεκριμένη ιατρικ"ή ειδικότητα. ο προσωπικός μου γιατρός 

είναι απόφοιτος παννπιστημίου της Σοβιετικ"ής Ένωσης και επομένως δεν έχω 

καμιά προσωπικ"ή εμ..-τάθεια για τους Ε.ι-ι:ιστ"ήμονες που προέρχονται από τα πανε;n

στ"ήμια της Σοβιετικ"ής Ένωσης. Έ",.αμα όμως αναφορά στο θέμα των πτυχιούχων 

του Πανεπιστημίου ΛουμοΙΙμπα. βασιζόμενος εξ ολοκλ"ήρου και α.ίοκλειστικά στο 

γεγονός ότι ούτε η EUQWltG'CKrl Οικονομική Κοινότητα διά των αρμοδίων υπηρεσι.ιίJν 

της ούτε το Συμβούλιο της Ευρώπης διό του αρμοδ(ου φορέα του . που αναγνωρίζει 

τα πτυχία των πανεπιστημίων όλων των χωρών.μελών του, αναγνωρίζουν το πτυχίο 

αυτό για σκοποΙΙς ιατρικής. Επομένως, όταν έκαμα την αναφορά μου όη, με το να 

δοθεί το δικαίωμα να ασκούν την ιατρική, πλ"ήγηκε η αξιοκρατία. εννοούσα ότι. αν 

το Συμβούλιο της Ευρώπης δεν αναγνωρίζει αυτό το συγκεκριμένο πτυχίο, γιατί 

έπρεπε στην Κ ΙΙπρσ να το αναγνωρίσουμε, όντας και μέλη του Συμβουλίου της 

Ευρώπης; 

Δε λέω ότι όλοι οι απόφοιτοι και αvτoΙΙ του πανεπιστημίου δεν είναι καλοί 

επιστήμονες. Προς θεού! Μπορεί να υπάρχουν άνθρωποι που διαπρέ.ι-τουν και είναι 
απόφοιτοι αυτού του πανεπιστημίου. Υπάρχουν όμως και άνθρωποι που μπορεΙ να 

διαπρέψΟυν στην ιατρικ"ή, χωρΙς να έχουν οποιαδ"ήποτε πανεπιστημιακή κατόρτιση. 
Αναφέρθηκα σε ένα εξειδικευμένο θέμα. στηριζόμενος στα δεδομένα που επικρα
τούσαν στην Ευρώπη. χωρίς φόβο και χωρΙς οποιαδήποτε εμπάθεια για την 
Αριστερά "ή για τα πανεπιστήμια της Σοβιετικής Ένωσης. γιατΙ γνωρίζω από πρώτο 

χέρι, από προσωπική εμπειρία. ότι υπάρχουν άριστα πανεπιοτ"ήμια στη Σoβ~ετική 
Ένωση και τις άλλες ανατολικές χώρες. 
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Κύριε Πρόεδρε. θα 'ήθελα να παρατηρήσω όη συμφωνώ Ο"ι-ιόλυτα με το πνεύμα 
της ομιλΙας του Γενικού Γραμματέα του ΑΚ ΕΛ. Ο κ. XριστόψLας έ",<αμε τομές με τις 
οποίες κανένας λογικός άνθρωπος δεν μ.ίτορεΙ να διαφωνήσει. Ερωτώ όμως: Μήπως 

υπάρχει χάος μεταξύ δημόσιων διακηρύξεων και έργων; Δι6n, αν δεν υπάρχει 

τέτοιο χάος, πώς εξηγείται το φαινόμενο ότι κάποιος, που ακούει στο όνομα 

Κόκκινος, θα εγκαταστήσει εντός ολίγου, αν δεν εγκατέστησε, γραφείο μέσα στην 
Αοτυνομικη Διευθυνση Λεμεσού ή την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού: Τις περισσό

τερες φορές που Ε.ο-τισκέφθηκα την Αστυνομική Διεύθυνση Λεμεσου ης τελευταΙες 

βδομάδες για να επισχεφθω κρατουμένους, επειδή είμαι δικηγόρος, είδα τον 

Κ. Κόκκινο. που είναι στέλεχος της πεο. αν δεν κάνω λάθος, να περιφέρεται στην 
ΑσηJνομική Διεύθυνση Λεμεσού και να λένt οι αστυνομικοί σε μας, ενόψει και του 

γεγονότος ότι εντός των ημερών αναμένονται κά.-cοιες προαγωγές σε λοχίες και 

υπαστυνόμους; "Μα είναι γεγονός ότι, αν θέλουμε προαγωγή σε λοχία ή υπαστυ

νόμο, πρέπει να πάμε μέσω του Κόκκινου". Λυπούμαι να πω πως το φαινόμενο 

αυτό δεν περιορίζεται μόνο στο συγκεκριμένο αυτό πρόσωπο. 

Επειδή αρέσκομαι όταν μιλώ να μιλώ με στοιχεισ. και ποτέ να μην κάνω 

αναφορά σε ισχυρισμούς που να μην μπορώ να τεκμηριώσω και επειδή γνωρΙζω πως 
παρόμοια περιστατικά καθόσον αφορά την πόλη της Λεμεσού συμβαίνουν και σε 

άλλους τομείς της δημόσιας ζωής. επαναλαμβάνω το ερώτημα; Μήπως σήμερα, 

ευκαιρίας δοθείσης, κάποιοι κινούνται έντεχνα και με συγκεκριμένες οδηγίες, για να 

εξασφαλίζουν κομματικά οφέλη προσφέροντας εξυπηρετήσεις, τουτέστιν ρουσφέτι, 

στους δημόσιους υπαλλήλους και στους αστυνομικούς; Και αν αυτό γίνεται, 

σίγουρα αυτό πρέπει να γίνεται από ανθρώπους του ΑΚΕΛ, γιατί κανένα άλλο 

κόμμα σήμερα δεν έχει τη δυνατότητα να επηρεάζει άμεσα την εξουσία. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δήλωσα αναμάρτητος για το συγκεκριμένο θέμα, διότι, και αν αποτάΟηκα σε 
κάποιο συγχεκριμένο Υπουργό -και το έκαμα μερικές φορές- ήταν για να θίξω 
θέματα αδικίας, ήταν για να δώσω συγχεκρψένα στοιχεία ότι ο συγχεχριμένος στρα

τιώτης, που είναι 22 μήνες στον Πύργο της Τ1)λλυριάς, δεν Ε.ι""tιτρέ.""tεται να μείνει και 
τους υπόλοι...-τους τέσσερις μήνες της θητείας το\) εκεΙ Πρέπει να έρθει πιο κοντά. 

διότι είναι αδικία να συμπληρώσει τη θητεία του και να είναι ολόκληρη τη θητεία 

του στον Πύργο Τηλλυριάς. Ήταν τέτοιες οι περιπτώσεις που παρενέβηκα. 

Λέω πως πρέπει πράγματι να υιοθετήσουμε το πνεύμα της ομιλίας του 

κ. Χριστόφια και να υιοθετήσουμε ης γενικές αρχές του κ. Θεοδώρου και ο 

χ. ΧατζηδημητρΙου ανέφεραν. Αλλά χρειάζονται συγκεκριμένα μέτρα. Και ένα 
πρωταρχικό και συγκεκριμένο μέτρο που πρέπει να μας απασχολήσει ε ίναι να δούμε 

με ποιο τρόπο δημιουργείται δικαστήριο που να έχει εξουσία να επιλαμβάνεται των 

διορισμών και των προαγωγών επΙ της ουσίας του θέματος. 

ΤΟ Ανώτατο Δικαστήριο σήμερα, με το ισχύον Άρθρο 146 του Συντάγματος, 
έχει μόνο εξουσία ακυρωτική. Έχει δηλαδή εξουσία μόνο να εξετάζει αν τα αρμόδια 

όργανα τήρησαν τους τύπους. Δεν έχει εξουσία να μπαίνει στην ουσία, παρό μόνο σε 

περιορισμένες περιπτωΟfις . όπου, τηρουμένης της διαδικασίας, από τα ενώπιόν του 

στοιχεία προκύπτει εξόφθαλμα ότι ένας ήταν σαφώς υπέρτερος κάποιου άλλου. 

Άρα θα πρέπε~ να βρούμε τρόπο μέσα στα πλαίσια του Συντάγματος ·και εν 

ανάγκη να μας απασχολήσει το θέμα τροποποίησης του Άρθρου 146 του Συντάγ
ματος- να δημιουργήσουμε δικαστήρια διοικητικά που να έχουν ευρείες εξουσίες και 

να μπορούν να ασκούν αποτελεσματικό έλεγχο επί της διοικήσεως και των ημικρα

τικών οργανισμών. 



438 

Επιπρόσθετα υπάρχουν και άλλα συγκεκριμένα θεσμικά μέτρα που μπορεί να 
ληφθούν. Αλλά. επειδή γνωρίζω ότι [πΙ του θέματος αυτού θα ενδιατρίψει και με 
σαφήνεια και ίσως με περισσότερες γνώσεις Q.ιίό εμένα ο συνάδελφος κ. Μαρκίδης, 
δε θα δι.ατυπώσω άλλες συγκεκριμένες ε ισηγήσεις που αφορούν συγκεκριμένα νομο
θετήματα και λήψη συγκεκριμένων μέτρων ΕΠί του θέματος αυτο'ύ. για να μην χατα

χραστώ του χρόνου σας. 

Αγαπητο( συνάδελφοι, το θέμα που εξετάζουμε ε ίναι πραγματικά πελώρLO και 

πρέΠΕΙ υπεύθυνα όλοι να προβληματιστούμε. 

Τελειώνω με ένα Ισως πρακτικό τρόπο, πέραν όλων των άλλων, που μ..'"tορεί να 

δωσει κάποια λύση στο μεγάλο αυτό πρόβλημα. Δεσμευόμαστε και οι 56 Βουλευτές 
που βρίσκονται σ' αυτή τη Βουλή ότι κανένας μας δε θα σηκώσει το τηλέφωνο ή δε 

θα γράψει έστω και μια σημείωση σε οποιοδήποτε κυβερνητικό τμήμα ή ημικρατικό 

οργανισμό καθόσον αφορό την πρόσληψη οποιουδή.,"tοτε προσώπου; Αν μ..ι"tορούμε 

να δώσουμε τέτοια δέσμευση, αυτό θα είναι ένα ουσιαστικό μέτρο προς την κατεύ

θυνση του να πατάξουμε το ρουσφέτι στην κυπρο, που έχει γίνει κανόνας ζωής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν γΙνΗ η δέσμευση, να αφήσουμε δυο - τρεις μέρες, για να προλάβουν 

μερικοι οι οποίοι σίγουρα είναι στην ουρά. 

θα ήταν καλυτερα να αποφείιγονται ονόματα ή χαρακτηρισμοί.. 

Ο κ. Διόφαντος Χρυσοστόμου. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

κυριε Πρόεδρε, επειδή ο συνάδελφος κ. ΚοντΙδης παραπονέθηκε ότι ο τυπος 

τον δυσφήμησε, παρουσιάζοντάς τον σαν ταραξi.α, εγώ θέλω να παρα.-τονεθώ ότι 

αντίθετα μου χαλάσατε τη φήμη, διότι εΙγαι α.."tό καιρό που με περιγράφετε σαν 

ταραξία. Έτσι παραπονουμαι πραγματικά προς τον τύπο και διαμαρτύρομαι . 

κυριε Πρόεδρε . κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός αδιαμφισβήτητο ό'n η αξιοκρατία ανέκαθεν υπέφερε σ' αυτό τον 
τόπο. Είναι σε όλους γνωστό από ποιους αυτή καταδυναστευόταν και ποιοι είναι 

που υπέφεραν μαζί μ' αυτή. Κατά καιρους οι βιαστές της αξιοκρατίας είχαν κάπως 

διαφορετ ικές προμετωπίδες. Τα θύματα όμως της αναξιοκρατίας βρίσκονταν πάντα 

στο στρατόπεδο της Αριστεράς. Επομένως, είναι εκ των προτέρων καταδικασμένη 
σε αποτυχία κάθε προσπάΟεια να παρουσιαστεί το άσπρο μαυρο, για να βγουν 
κάποιοι "κούππες άπανες" και τα θύματα να παρουσιαστούν σαν θύτες. 

Χωρις αμφιβολια όμως θεωρώ ότι η για πολλοστη φορά συζητηση του 

μείζονος οημασίας θέματος της αξιοκρατίας στην κυπριακή Βουλη αντανακλά την 

έγνοια της κυπριακής κοινωνίας για τις ανησυχητικές διαστάσεις που πήρε στον 

τόπο μας το ρουσφέτι. Όλοι συμφωνούν ότι πρέπει να παρθουν μέτρα- μερικοί 

μάλιστα εισηγoίιvtαι την εισαγωγή μετρήσιμων κριτηρίων που δε διαφωνω ότι 

μπορούν να βοηθήσου\' στην απάμβλυνση του προβλήματος. Δεν αμφιβάλλω ακόμα 

ότι ίσως κάποιοι άλλοι. πιο βαθυστόχαστοι μελετητές , θα μ..ι"tορούσαν να εισηγηθούν 

ακόμα πιο αποτελεσματικά μετρήσιμα κριτήρια. 

Όμως. κύριε Π ρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, έχω τη γνώμη ότι 11 μάχη 
ενάντια στο ρουσφέτι και την αναξιοκρατία, η μάχη για την επικρότηση και το 

θρίαμβο της αξιοκρατΙας πρέπει να αρχίσει πρώτα απ' όλα μέσα από τον καθένα 
από μας. Πρέπε~ ο κάθε Κύπριος, χρησιμοποιώντας όχι μετρήσιμα κρ~τήρια , αλλά 
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χυρΙως κριτήρια λογικά , να καταφέρει να μετατρα."tεί. σε αιχμή του δόρατος ενάντιο 

στην αναξιοκρατία. ΤόΤΕ (σως να μη χρειάζονται τα σποωδήπστε μετρήσιμα 

κριτήρια. Π ρέπει με όλλα λόγια. κύριοι συνάδΕλφοι, να αλλάξουμε νοοτρο.;τ(ο. 

Αυτή είναι η όποψή μου επί του θέματος, κύριε Πρόεδρε. Γι' αυτό Y.υρ ιoλε~ 

κτικά με συντάραξε το ψυχροπολεμικό σόλο του κ. Πουργουρίδη ο οποίος απρό

κλητα ανέσυρε σκουριασμένα γιαταγάνια και πιστόλες με "πο'ίνοράμματα", όπως 

λέμε στην κυπριακή διάλεκτο. Τόσο είναι που οπισθοδρόμησε. τη στιγμή που ο 

κ. Πουργοuρίδης γνωοίζει πολύ καλά ότι είναι η παράταξή του που για χρόνια συντη

ρούσε την αναξLOκρατία, για να ευνοείται α.-ιό αυτή, ενώ συγχρόνως είναι η 

Αριοτερά που υφίστατο τις συνέπειες αυτού του αναχρονισμου. Πράγματι με 

λύπησε αφάνταστα το ξέσπασμα του κ. ΠουΡΥουρίδη. Διότι, όταν, κύριοι συνά· 

δελφo~, υπάρχουν Βουλευτές που E>-τ~τρέπoυν στον εαυτό τους χωρίς αναστολές να 

προπαγανδίζουν από τα έδρανα της κυπρ~ακής Βουλής την εμ..-τάθε ια κα~ την 

ανακρLβεια. τότε προς τι να χάνουμε το χρόνο μας, για να συζητούμε πως θα απαλ· 

λόξουμε την κυπριακή κοινωνία aπό τα οποιαδήποτε άλλα αρνητικά χαρακτηρι

στικά της; Τα όσα εκτός τόπου και χρόνου αράδιασε ο κ. ΠOUQΎoυριδης και εμπαθτΊ 

και εκτός πραγματικότητας ήταν. 

Παρόλο που θεωρώ ότι δεν είναι του παρόντος να προσπαθήσω να παραθέσω 

στοιχεία, για να αποδε!.ξω το πόσο λανθασμένες και ανεδαφικές είναι οι απόψεις 

του κ. Πουργουρίδη για τους aπόφoιτoυς της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστημίου 

Φιλίας των Λαων που φέρει το όνομα του ήρωα Αφρικανού ηγέtη Πατρίς 

Λουμούμπα. εντούτοις θα επικαλεσtω μόνο ένα επιχείρημα. Πολλοί απόφοιτοι της 

Ιατρικής Σχολής του Πανεπισtημ[Oυ Λουμούμπα έγιναν δεκτοί σε ιατρικές σχολές 

και νοσοκομεία της Αγγλ(ας, της ΓερμανΙας και άλλων ευρωπα'ίκών χωρών, για να 

συνεχίσουν τις μεταπτυχιακές τους σπουδές και να πάρουν τίτλο. Αρκετοί από 

αυτούς εργάζονται είτε ως ιδιωτες σήμερα είτε σtllV κυβερνητική υπηρεσία. Γενικά 

το θεωρώ περιττό να επιχειρηματολογήσω σε έκταση πάνω σ' αυτό το θέμα, γιατί 

γιατρο(...απόφοιτοι του ΠανεπισtημίOυ Λουμούμπα στη μεγάλη τους πλεΙΟψηφία 

έχουν καθιερωθεί στην κυπριακή κοινωνία και επιβλήθηκαν με το ψηλό επΙ-τεδο 

κατάρτισης , την τιμιόΤllτα και τον ανθρωπισμό τους. Και αυτό το ξέρει ο κάθΕ 

Κύπριος. 

Αναλύοντας τα όσα ο κ. Πουργουρίδης είπε Qtllv παρέμβασή του και λαμβάνο
ντας σοβαρά υπόψη ότι τίποτε δε συνηγορούσε για το εναντίον των αριστερων 

ξέσπασμά του, καταλήγω στο δυσάρεστο συμπiρασμα ότι με τέτοιου είδους 

νοοτροπία, αν τrις επιτραπεί φυσικά να Ε>-τικρατήσει, η αξιοκρατία στην Κύπρο θα 

συνεχίσει να καταρρακώνεται γ ια πολύ ακόμα χρόνο. 

παρεμπιπτόντως, κύριε ΠουργουρΙδη, μια και παρουσιάζεστε να ανησυχείτε 

γ ια την τύχη της .. . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ να μην aπευθυνόμαστε aπευθείας σtOυς συναδέλφους. Μπορείτε 

να μιλήσετε με τον κ. Πουργουρίδη , αλλά να μην απευθυνόμαστε σε κάποιον, ιδιαί. 

τερα όταν δε βρίσκεται σtην αίθουσα. 
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Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Eντάξε~, κύριε Π ρόεδρε. απολογούμαι. 

n αρεμπιπτόντως. κύριοι συνάδελφοι, μια και πολλοί από εμάς παρουσιαζό

μαστε να ανησυχούμε για την τύχη της αξιοκρατίας στον τόπο μας, θέλω να σας 

υποδείξω ότι η όποψη που επικρατεΙ μέσα στον κνπριακό λαό είναι ότι αυτή η αξιο

κρατία δεν είναι από τους γιατρούς του Λουμούμπα που δέχθηκε πλήγματα. Το 

μεγαλύτερο και πιο οδυνηρό πληγμα η κυπριακή αξιοκρατία το δέχθηκε, όταν, ένεκα 

πιέσεων και παρεμβάσεων, η κυπριακή δικαιοσύνη εμποδί.στηκε να πάρει μέτρα 

ενάντια σε κάποιους νταήδες που τον J οίιλ ιο του 1974 εφορμούσαν να καταλάβουν 

κυπριακές πρεσβείες σε κάποιες ξένες πρωτεύουσες. Και αυτό είναι μόνο το μισό 

κακό. διότι η μεγάλη τραγωδία έγκειται στο ότι οι άνθρω:τοι αυτοί. δυο περ(που 

δεκαετίες αργότερα. έμπρακτα αποδεικνύουν ότι δεν έχουν συνειδητοποιήσει ης 

τεράστιες ευθύνες και τα μεγάλα από κάθε άποψη -εΟνική, πολιτική και ηθική- λάθη 

τους και βγαίνουν να ζητούν και ρέστα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, δεν μπσρω να αποφύγω τον πειρασμό να μην 

επικαλεστώ τη σοφή κυπριακή παροιμΙα που διδάσκει όη "όπσιος κάθεται μέσα σε 

γυάλινο κλoυβ~, δεν πρέπει να ρίχνει πέτρες". Στην προκειμένη περίπτωση νομιζω 

όη ταιριάζει (ιι.όλυτα. 

Όμως θα ήθελα να μου επιτρέψετε να σχολιάσω δύο σημεία ο....ό ης παρεμβά

σεις προηγούμενων συναδέλφων. Θεωρώ ασΤ1ΙΡΙΚΤΟ το συλλογισμό του συνάδελφου 

κ. ΠιττοκοπΙτη ο οποίος λέει όη τα παιδιά από αριστερές οικογένειες που 

φοιτούσαν σε σχολεία ήταν πάρα πολύ λίγα και επομένως δικαιολογείται το γεγονός 

ότι λΙγοι αΡΙΟίεροί προσλαμβάνονταν στη δημόσια υπηρεσία και στους ημικρατι

κούς οργανισμούς. Να μου επιτρέψετε να πω όη αυτό εΙναι απλά υπεκφυγή, διότι 

ζούμε όλοι στην Κύπρο και γνωρίζουμε πολύ καλά τα πράγματα και τις καταστά

σεις. 

Το άλλο: Επειδή μερικοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν στο γίγαντα που λέγεται 

Κόκκινος -και δεν ξέρω η ενοχλει, αν εΙναι πράγματι το όνομά του ή αν είναι το 

χρωμα του- και του προσδίδουν ούτε λίγο ούτε πολύ υπερφυσικές ικανότητες, ήθελα 

να πω το εξής: Έχω υπόψη μου συγκεκριμένσ υπαστυνόμο που ο άνθρωπος έκαμε 

δυο λάθη στη ζωή του. ΤΟ ένα λάθος ήταν όταν αποφάσισε να παντρευτεί και το 

δεύτερο λάθος είναι ότι παντρεύτηκε μια μακρινή συγγένισσα του μακαρίτη του 

Παπα'ίωάννου. Ενώ είναι στενός φίλος με τον Κόκκινο, εντούτοις είναι πάρα πολλά 

χρόνια που έμεινε καθηλωμένος στη θέση που ήταν όταν παντρεύτηκε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο τελευταίος σημερινός ομιλητής ήταν ο κ. Δ. Χρυσοστόμου. Όπως έχουμε 

ήδη εξηγηθεί . θα συνεχιστεί η συζήτηση αύριο. 'ΟίΟν τελειώσει η συζήτηση αυτού του 

θέματος, θα μπούμε στο θέμα "Το μέγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχό

μενα και η αντιμετώπισή του 0....6 τις κυπριακές κυβερνήσεις", που ενέγραψε ο 

Βουλευτής κ. Ηλιάδης, και στο θέμα "Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων 

εισοδηματικών τάξεων των μη προσφύγων και η ανάγκη αντιμετώπισής του από το 

κράτος", που ενέγραψε ο Βουλευτής κ. Θεοδώρου. 
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Θεωρώ όη συμφωνούν όλ.ες O~ πλευρές γιο ένα ψήφισμα. Να ορΙσει κάθε 

πλευρό τον εκπρόσωπό της, για να ετοιμαστεί ένα κείμενο το οποίο να τεθεΙ για 

ψήφιση στο τέλος της συνεδρίας. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlον; 

Νομίζω ότι γίνεται αχρείαστη συζήτηση πάνω σ' αυτό το σημείο, διότι θα 

πρέπει να ολοκληρωθεί 11 συζήτηση, να ακούσουμε την εισήγηση του εισηγητή και 
μετά παίρνουμε ης ανάλογες αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε ΧατζηδημητρΙου. όπως έχει γίνει σε πολλές περιπτώσεις και το ΕιοηΥή

θηκαν όλες οι πλευρές σης άλλες περιπτώσεις, γίνεται μια προετοιμασία και 

σίγουρα. αν υπάρχουν κάποια σημεία που μπορούν να αλλάξουν όταν ακούσουμε 

τον Εισηγητή, μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα. Ας μην το συζητούμε. Αν υπάρχει 

κάποια προεργασία. τόσο το καλύτερο. 

Αν εκ των πραγμάτων προκύψει ότι κ{ι.-τοιοι συνάδελφοι θέλουν να μιλήσουν, 

τότε σίγουρα δεν είναι θέμα αποκλειστικού καταλόγου. 

Η επόμενη συνεδρΙα του Σώματος ορΙζεται για αύριο ΠαρασκευτΊ, 25 Οκτω
βρίου 1991, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημΕρήσια διάταξη : 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': -----------

ΚΕΦΑΛΑ!Ο Β': ------------

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ' : ----------

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ή ανάγκη εισαγωγής θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων για τη 

διασφάλιση της αξιοκρατίας και την προστασΙα της αξιοπρέπειας του 

πολίτη". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρου Θεοδώρου). 

(4.7.1991). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Το μέγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώ

πισή του από τις κυπριακές κυβερνήσεις". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση ΤΟ\l Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη). 

(4.7.1991). 

3) "Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των 

μη προσφύγων και η ανάγκη αντψετώπισής του από το κράτος". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρου Θεοδώρου). 

(4.7.1991). 

Έληξε η σημερινή συνεδρΙα της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.25 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παl!όντων με αλφαΙΙII · 

τιχ ή σειρά: 

ΑγΜίου Γιαννάκης 

Αγγελίδου ΚλαΙρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κυριάκος 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Hλt.άδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

KασoυλLδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

ΚατσουρΙδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρί.δου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανΟύ Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ι σ(δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ι ωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Mιχαηλtδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλας 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές AUΓερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

n ρέντζας Ρένος 
Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑVΤΙΠQόσωποt θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ι ωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙ ΝΑΚΑΣ Π ΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Συμπληρωματικού Προ\}πολογισμού 

Νόμος (Αρ. 35) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 37 του 199 1). 

2) ·Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρω~ιατικoύ προu,-roλογισμού 

Νόμος (Αρ. 36) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 38 του 1991). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Ειδικεύσεως Συμ..ι.ληρωματικής Π ιστώ

σεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1991" και ψήφισή του σε 
νόμο (με αρ. 17 του 1991). 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Π ι.στΦ

σεως (ΤαμεΙο Ανα.ίτιύξεως) Νόμος (Αρ. 16) του 1991" και ψήφισή του σε 

νόμο (μεαρ. 18 του 1991). 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί. Ρι*)μίσεως και Ελέγχου της Λenoυργίας 
Γραφείων Ενοικίασης Μηχανοκίνητων ΔΙκυκλων Οχημάτων Νόμος του 

1991 " και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Καταργήσεως ΟρισμΙνων Χωριτικών 

Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και α..-τόρQιψή του. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Aσruνoμως (τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του ] 990". οι παρατηρήσεις του κ. Σολωμή πάνω στο θέμα και 

ψήφισή του σε νόμο (ως Τρο.ίαίτοιητικός του 1991). 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και 

ψήφισή του σε νόμο. 

9) Έκθεση για το νoμαr.(έδιo ''Ο περί. Αποχετευτικών Σuστημάτων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1991" και ψή(fισή του οε νόμο. 

10) Έκθεση γι.α τους Κανονισμούς "Οι ΔημοτικοΙ (ΓροποποιηnκοΙ) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί Λευ/.ωσ(.ας του 1991", οι αγορεύσεις και η σιΧ;Τ;τηοη που 

ακολοίιθησαν ΙΔ. θεοδώρου. Δ. Συλλοίιρης, r . ΑΥαπίου. Ν. Μouoιούττας. 
Χρ. ΣολωμΤ;ς. Κ. Ηλιάδης, Κ . ΚληρΙΟΟυ, Ι. Μακρίδης, Μ . Κυπριανού. Ρ . 

Πρέvτζας, προεδρεύων (Γλ. Κληρίδης), r. Oμiιρoυ, Α. Κουκουμάς, Ν. 

Π ιποκοπΙτης, Α. Χρίστου. Δ. KOνtf.δης) και έ)'κΡισι'ι τους. 

11 ) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

12) Ερωτήσεις βουλευτών (Αίτημα Καλού Χωριού για επιδιόρθωση 

διάτρησης - Αίτημα Καλού Χωριού για κάλυψη από το κράτος των 

δαπανών για το κοινοτικό γή,τεδο - Η με(ωση της στάθμης του νερού στη 
διάτρηση της Αρχής Αναδασμού στο καλό Χωριό - Αίτημα Καλού 

Χωριού για κάλυψη από το κράτος μέρους τrις δαπάνης για την 

EJtέxtaoη του κοινοτικού κοιμητηρίου - ΟΙ εξευτελιστικές τιμές διάθεστις 

των μανταρινιών για χυμoπoΙrιOfJ - Η κατοχΤ; χαλίτικων από κατοίκους 

κοινοτήτων της Λεμεσού - Η μη εγγραφή των αγροτικών δρόμων οε 

κοινότητες της Λεμεσου - Αίτημα κοινοτήτων για απαλλαΎTi από τη 

συνεισφορά τους για κοινοτικά έργα - Η υπόσχεση για έναρξrι τrις τριε

τούς φοίτησης στις ξενοδοχειακές σχολές - Αίτημα της Περιστερώνας για 

ασφαλτόστρωση του δρόμου του Αναδασμου που συνδέει την περιοχή με 

το δρόμο Πάφου - Πόλrις Χρυσοχούς - Η ανάπτυξη του αγροτουρισμο'ύ 

στην Πάφο - Μόλυνση του περιβάλλοντος α,τό τον ηλεκτροπαραγωγό 

σταθμό Δεκέλειας - Αίτημα του Καλο'ύ Χωριου Λεμεσου για κατασκευή 

παρακα~uπΤ;ριoυ δρόμου - Η παροχή δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περί

θαλψης σε αλλσδα..-τούς - Η παρσyvώριση κατά τους Πρόσφατους διορι
σμούς στο Κτηματολόγιο Πάφου ~κτακτων υπαλλτ\λων). 

13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Γο "Ράδιο Καραβάς"). 
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14) Δ~εξαγωγή σύντομης συζήτησης (Γ. ΑγαπΙου. Πρόεδρος, Δ. Χριστό

φιας . Ν. Πιποκοπίτης, Δ. Kovι:ίδης) αναφορικά με χαρακτηρισμούς 

που αναφέρθηκαν κατά την προηγούμενη συνεδρ(ασl1 της Βουλής και 

τον τρόπο διεξαγωγής της συζήτησης. 

15) Συνέχιση της συζήτησης (Κ . ΚληρΙδου. Γλ. Κληρίδης, Δ. Χριοτόφιας, 

Τ. ΧατζηδημητρΙου. Ν. ΠιττοκοπΙτης, Χρ. ΠουργουρΙδης, Δ. Χρυσο

στόμου) πάνω στο θέμα "Η ανάγκη εισαγωγής θεσμών και συγκεκρι

μένων μέτρων για τη διασφάλωη της αξιοκρατίας και την προστασΙα 

της αξιοπρέπειας του πολιτη". 

150) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Πρόεδρος, ι. Μάτσης, Δ. Θεοδώρου. 

Α. Μαρκίδης) πάνω οε διαδικαστικό θέμα, ύστερα από εισήγηση του 

Προέδρου του Σώματος για έγκριση σχετικού ψηφΙσματος από την 

ολομέλεια. 

Τιμ.] : SΟσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' Βον ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ· ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 25ης Οκτωβρίου 1991 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.2 Ι μ.μ.) 

(Αρ. 8) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημEρ~νής έκτακτης συνεδρίας του Σώματος. 

Παρακαλείται ο Γραμματέας να δια..-τιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν κάθε φορά πο\! βάζουμε συνεδρία Παρασκευή βρέχει, αυτό σημαίνει ότι θα 

βάζουμε κάθε Παρασκευή συνεδρΙα. ΣτΤ] σημερινή ημερήσια διάταξη έχουμε για 

συζήτηση μόνο θέματα του Κεφαλαίου Δ' και θα συνεχίσουμε με το πρώτο θέμα, που 

είναι 'Ή ανάγκη Εισαγωγής θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων για -τη διασφάλιση 

της αξιοκρατίας και την προστασία της αξιοπρέπειας του πολΙτη". θέμα εγγραφέν 

με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δώρου Θεοδώρου. 4.7.1991. 

Θα ήθελα να καταρτίσω κατάλογο των ομιλητών. θα ήθελα όμως να προβώ 

και σε μια εισήγηση-παράκληση προς το Σώμα. Δεν πρόκειται να γίνει οποιοσδήποτε 

περιορισμός στους ομιλητές. Όμως έχω την εντύπωση πως όλοι μας, όι~ν αισθαν

θούμε σε κάποιο στάδιο πως εξαντλείται το θέμα, παρά να επαναλα!fO'νουμε τα 
(.δια και να παρατείνουμε τη συζήτηση σε βάρος των πολλών άλλων μάτων του 

Κεφαλαίον Δ', να είμαστε έτοιμοι να δεχθούμε κάποια εισήγηση που ιθανώς να 

έρθει -και νομίζω όλοι μπορούμε να αντιληφθούμε πού εξαντλείται το έμα. για να 
προχωρήσουμε στα άλλα θέματα. 

Γι' αυτό τώρα οπωσδήποτε γράφω τους ομιλητές. Δόθηκε αριθμ ς ομιλητών 

στην προηγούμενη συνεδρία, αλλά Ε.ι"tειδή πιθανώς να υπάρχουν νέοι μιλητές, θα 

γράψω τους ομιλητές τώρα. Και ξεκινώ εξ αριστερών. Ο κ. Δημήτρης Κοντ(.δης, ο 

κ. Δώρος Χριστοδουλίδης, ο κ. ΚΙκης Γιάγκου, ο κ. Ρένος Πρέντζας, ο κ. Αλέκος 
Μαρκίδης και ο κ. Ιωάννης Μάτσης. Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

Ο κ. Αγαπίου. 

(445) 
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Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Απλώς μια δι.euκρΙνιση. θα δώσετε ξανό το λόγο για δευτερολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξετε, αν υπάρξουν Βουλευτές :του θέλουν να δευτερολογήσουν βάσει του 

Σνντάγματος θα μπορούν να δευτερολογήσουν. Αλλά. επαναλαμβάνω. έχω και εγώ 
το δικαίωμα σε XMOLO στάδιο να χάμω μια εισήγηση όη εξαντλήθηκε τι συζήτηση 
και να το βόλω σε ψηφοφορ(α, αν πράγματι αισθανθώ ότι έχει εξαηληθε( τι σΊJζή

τηση. Αλλά επί του παρόντος ας τελειώσουν οι πρωτολΟΥίες και βλέπουμε. 

Και ο Χ. Παύλας Παπαγεωργ'ου. Έχω επομένως επτά ομιλητές. Παρακαλώ αν 
θέλουν άλλοι να μιλήσουν, να το δηλώσουν τώρα. γιατί θα συμπληρώσω τη λίστα. 

Και ο Χ. Μάρκος Κυπριανού. Εφόσον δεν έχε ι άλλους ομιλητές, συμπληρώνεται τι 

λίστα με οΧτώ ονόματα. Δημήτρης KovτΙδης ΑΚΕΛ, Δώρος Χριστοδουλίδης ΑΚΕΛ, 
ΚΙκης Γιόγκου ΑΚΕΛ, Ρένος Πρέντζας ΕΔΕΚ, Αλέκος Μαρκίδης ΔΗΣΥ, Ιωάννης 

Μάτσης ΔΗιν. Παύλος Πa...ίαγεωργWυ ΑΚΕΛ. Μάρκος Κυπριανού ΔΗ ΚΟ. θα 

δώσω πρώτα το λόγο στον κ. Ιωάννη Μάτση που ως Ko~νoβoυλευnκός Eκπρό~ 
σωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού δικαιούται να έχει πρώτος το λόγο εκτός αν 

παραχωρήσει τη θέση του σε κάποιο συνάδελφό του που ίσως να βιάζεται. όπως 

αντιλαμβάνομαι ότι βιάζεται ο κ. Μαρκ(δllς. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή υπάρχουν περισσότεροι ομιλητές από το ΑΚΕΛ -εμείς 

μόνο δύο εΙμαστε- ας αρχίσουμε Ο.,ι.ό το ΑΚΕΛ και εν συνεχεία παίρνω το λ6γο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πολύ καλό. Εφόσον δεν ε"ίιμένετε στο δικαΙωμα το ΟΠΟ{Ο έχετε. ποιος θα 

ήθελε να μιλήσει πρώτος εκ μέρους του ΑΚ ΕΛ; 

Ο κ. Δώρος Χριστοδουλίδllς. 

Δ. ΧΡ ΙΣ1ΌΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Όπως θα έχετε δια...ιστώσει η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΝΑριστερό
Νέες Δυνάμεις σ' αυτή τη Βουλή, τη Βουλή που εκλέγηκε το Μάη του 1991 ακoλoUΘά 
μια τακτική ήπιου πολιnκού κλίματος. μια πολιτική αποφυγής προκλήσεων. μια 

πολιτική αντιπαράθεσης επιχειρημάτων. θέσεων και απόψεων. Μια πολιτική που 

μπορεί αβίαστα να χαρακτηριστεί ως πολιτική πολιτισμένου διαλόγου, ως έκφραση 
σεβασμού των ιδεολογικών, πολιτικών και κομματικών "πιοτεύω" του κάθε "αντί

παλου" Βουλευτή, του κάθε αντίπαλου κόμματος. Το ΑΚΕΛ θέλει και θα συνεχΙσει 

αυτή την πολιτική, γιατί πιστεύει ότι έτσι εξυπηρετούνται με τον καλύτερο τρόπο τα 
συμφtρoντα του λαού. τα συμφέροντα της Κύπρου και κατ' επέκταση τα συμφέροντα 

του αριστερού λα'ίκού κινήματος. Η πολιτική αυτή του ΑΚΕΛ δεν υποδηλεΙ 
αδυναμΙα ή έλλειψη μαχητικότητας. ΑντίθεΊα, καη~: την πεποίθησή μας. εκφράζει τη 

δύναμη και την ικανότητα και του ΑΚΕΛ και των Βουλευτών του. Ταυτόχρονα 

συνάδει με το πολιτικό ήθος και την πολιτική ωριμότητα του λαού που εκδηλώνη 

την εvαρέσκειά του και την ικανοποίησή του από αυτή τη μετριοπαθή, συνετή και 

πατριωτική στάση του ΑΚΕΛ. Είναι γι' αυτό το λόγο που με αγωνΙα αναμέVQυμε 

συνδρομή και συμμετοχή α..-τ' όλες ης πλευρές της Βουλής στην προσπάθειc1 μας 
αιιτή για τη δημιουργία νέου πολιτικού κοινοβουλευτικού ήθους. 
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Κύριε Πρόεδρε, 11 αξιοκρατία είναι. κατά τη γνώμη μου, μια έννοια που έχει 
υποστεί τις πιο μεγάλες παρερμηνείες, τις πιο μεγάλες διαστρεβλώσεις. Στο όνομά 

της επιχειρήθηκε και επιχειρείται η νομιμοφανής σuyκάλUψη του καθεστώτος των 
διακρίσεων προς όφελος ή σε βάρος συγκεκριμένων ατόμων, ομάδων, παρατάξεων. 
Κανένας, ουδέποτε και ουδαμού δέχτηκε ή θα δεχτεί όη άσκησε ο (διος αναξι.οχρα

ηκά ης εξουσίες του. Κανένας δε δέχτηκε ή θα δεχτεί ότι ωφεληθηχε αναξιοκρα
τικά. Όμως σήμερα η Βουλή της Κυπρωκής Δημοκρατίας συζΤ)τά την αναγκαιότητα 
εισαγωγής θεσμών για .η διασφάλιση της αξιοκρα-τίας. ΥποτΙθεται ότι μετά α".ό μια 

μικρή ιστορική αναδρομή για '(ην πορεία της αξιοκρατίας ή της αναξιοκρατίας OΤTlv 

Κυπριακή Δημοκρατία θα έπρεπε το ενδι.αφέρον όλων να επικεντρωθεί, όπως και το 
θέμα. στη συζήτηση των θεσμών διασφόλ~σrις της αξιοκρατίας. Όμως αντΙ τούτου 

μερικοί ένtιμo~ συνάδελφοι του ΔΗ.ΚΟ. κα~ του ΔΗ.ΣΥ. ανάλωσαν το χρόνο και το 
θέμα τους για καθαρά ανt~ακελικό αγώνα. θα έλεγα μάλιστα μερικοί σε τόνους κα~ 

"ύφος που μου θ"ύμι.ζε παρωχημένες εποχές. εποχές που o~ Aκελ~στές χαρακτηρίζο
νταν αμαθείς κα~ αγροΙκοι , που τους επερρLπτετo η ευθύνη διά "παν κακόν και 

πάσαν μαλακιαν" που θα ήθελε επισυμβεί στην Κύπρο. Ταυτόχρονα οι κ"ύρLO Ι συνά

δελφοι Ά. Χρυσοστόμου, Γ. Kασoυλίδrις και λοιποί διατυμπάνισαν από το βήμα 

τούτο ότι αν υπήρξε αναξιοκρατΙα στην Κ"ύπρο σε βάρος της Αριστερός την κ"ύρια , 

τrι βασική ευθύνη φέρει 1'1 ίδια 1'1 11ΥεσΙα τrις Αριστεράς που ανέχτηκε και \!ποστήρι.ξε 
τις πρorιγoύμενες κυπριακές κυβερνήσεις, δrιλαδή τον αείμνrιστo MClxdQLO, τον 

κ. Κ\!πριανού και τώρα τον κ. Βασιλείο\!. Στο E.ι-τιχεΙρrιμα το"ύτο απάvτrισrι έδωσαν 

οι σuνάδελφo~ Kατσoυρίδrις και ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ, Δrιμήτρrις 

Χριστόφιας. Όμως θα 'θελα κι εγώ να προσθέσω κάη. Τον αείμvτιστo Μακάριο 
\!ποστήριξε το ΑΚΕΛ στον αγώνα του για δίκαιrι λύσrι του K\!πρ~ακoύ. στον αγώνα 

του ιδιαίτερα τrιν περίοδο 1972-1974 και '74 μέχρι του θανάτο\! του ενάvτια στο 
φασισμό και τrιν παρανομΙα, ενάντια στην ΕΟΚΑ Β' κα~ τα εθνικά μέΊωπα. Τον 

\!ποστήριξε ένθερμα χωρίς να απα~τήσει οποιαδήποτε ανταλλάγματα. Και δε θεωρώ 
ότι 1'1 αξιοκρατία είνα~ αντικείμενο παζαρέματος ή ανταλλάγματος. Η αξιοκρατία 

είναι αναπόσπαστο σvστατικό κάθε εuνoμoύμεvτις και δημοκρατικής κοινωνίας. Και 

οι τρεις όμως τούτες διακυβερνήσεις δεν ήλεγχαν την πηγή των κακών, τους μrιχανι

σμο"ύς της κρατικής μrιχαVΉς. Τους ήλεγχαν, ελέγχο\!ν και θα ελέγχουν αυτο"ύς τους 

μrιχανιoμoύς άνθρωποι βασικά προσκείμενοι σ' εκεΙνες τις παρατάξεις που από την 

ανεξαρτrισία και εντεύθεν ανήκουν στο χώρο που αυτοαποκαλείται, όποτε του 
σvμφέρει, εθνικόφρων παράταξη. Από το χώρο τούτο σε σ\!νέχιOrι τrις aπoικιoκρα

τικής αvτιαριστερής πολιτικής κληροδοτήθηκε σε μεγάλο βαθμό το αvτιακελικό 

σ"ύνδρομο. Το σiιvδΡOμo που επιστημονικά . νομικά κα~ νομιμοφανώς με βάση το 

θεσμό τrις αξιοκρατίας , αναξLOκρατο"ύσε σε βάρος των πολιτών τrις Κυπριακής 

Δημοκρατίας, στηρ~γμένo στο καθεστώς των "πιστoπoιrιτικών πολιτικών φeovτι

μάτων" με προεξάρχοντα το δoλoφovτιθέντα πρώ1')ν Υπουργό Εσωτερικών Γ~ωρκά
τζιη. Το κλrιρoδότrιμα το\! Γιωρκάτζιη παραδόθηκε σε καλά εκπαιδευμένα xέρ~α. 

Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι κατά τrιν περίοδο 1960.-1974 και 1974 μέχρι 
1985 οι ανήκοντες ή οι προσκείμενοι στο χώρο της Αριστεράς με ελάχιστες εξαιρέ

σεις δεν προσλαμβάνονταν στη δrιμόσια υπrιρεσ{α, στους rιμικρατικo'i>ς οργανι

σμο"ύς, στrιν ExnaLbeutLKTi υπτιρεσ{α, OtO στρατό. Δεν προσλαμβάνονταν όχι γιατΙ 
δεν 'ήταν άξιo~ Τι ~κανo(, αλλά γιατί βαρύνονταν με το μέγα προπατοριΧό αμάρτημα 

κάποιος πρόγονός τους βάσει του φακέλου που συνέταξε ο διορισμένος μουχτόρης ή 

αζάς ανήκε στο χώρο τrις Αριστεράς. ΤΟ καθεστώς των πιστoπo~ητικών φρονημάtων 
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λε~τoυρyoύσε αποκλειστικά σχεδόν εναντΙον των Αριστερών 'ή Αριοτερογενών. 

Πρόσχημα ήταν η "επιστημονική ή επαγγελματική ανεπάρκεια". ΟΙ λΙγοι που προσ

λαμβάνονταν ή ήταν αυOεvτΙες στους τομεΙς τους τi κάπου-κάπου αφηνόταν εσκεμ
μένα να λΕιτουργήσει αξιοκρατικά ο μηχανισμός των αναξιοκρατικών δυνατοτήτων. 
ΕΙναι προς τιμή Ι!κε(νων των λΙγων Αριστερών και εκεΙνων των ελάχιστων αξιο

κρατών αρμόδιων λειτουργών που κατόρθωσαν να σπάσουν το καθεστώς των πολι

τικών διακρίσεων σε βάρος μΕ'γάλης μερίδας ΚυπρΙων πολιτών . 

Είναι με τους οιινεχε{.ς αγώνες της Αριστεράς που ει-ιί διακυβέρνησης Βασι.

λείου φαΙνεται ότι κάπο\! έχει σπάσει η αλυσίδα του καθεστώτος των πολιτικών 

φροντιμάτων που λει τουργοίισε αποκλειστικά εναντίον της Αριστερός θεωρώντας 

την ως μίασμα και ως αποδιοπομπαίο τράγο. Κι αν σήμερα λειτουργεί η αξιοκρατία 

πιο βελτιωμένα, πιο ισοζυγισμένα, πιο δημοκρατικά, ο έπαινος αξίζει στους 

πρωτεργάτες του αγώνα για κατοχύρωστι θεσμών και αξιών, δηλαδή στην Αριστερό 

και σ' εκείνους τους αρμοδιους που XQlvouv αξίες, ικανότητες και προσφορά χωρΙς 

τις παρωπίδες των πολιτικών τj άλλων διακρίσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν ανέμενα εν ουδεμιά στιγμτj να παραδεχθείτε ότι η 

δooμεντjς μεταχείριση της Αριστεράς ήταν ή είναι ακόμη κάπου γεγονός. Ως γεγονός 

όμως με εκπλήξατε διακηρύσσοντας ότι ευνοούμενοι της αναξιοκρατίας ήταν ή και 

είναι ακόμα η Αριστερά. Κάτι που είναι "ηλίου φ:tεινότερoν" και δε χρειάζεται φως 

για να α.ίτοδειχτεΙ πως συνέβη το αντLθετo. Απλώς αναφέρω μερικές επικρατοίισες 

και σήμερα καταστάσεις. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Kuneou, ΑΗΚ, ΑΤΗΚ , KuneLGxt; 
Αερογραμμές, Διυλιστήρια, κτλ. Σ' αυτές τις καταστάσεις όχι μόνο μετρώνται στα 

δάκτυλα οι αριστεροί, αλλά ούτε το δικαίωμα συνδικαλιστικης οργάνωσής τους 

τους αναγνωρίζεται. Δεν μπορώ να διανοηθώ καν ότι εσείς οι έντιμοι Βουλευτές 

πιστεύετε ότι μεταξύ των δεκάδων χιλιάδων Αριστερών δεν υπήρχαν ή δεν υπάρ

χουν άξιοι και ικανοί να προσληφθούν και να ανελιχθούν σ' αυτούς τους οργανι

σμούς. 

Η αναφορό στη ΛΟΕΛ πιστεύω ότι είναι προσπάθεια αποπροσανατολισμού. 

Οι επιχειρησεις τέτοιου τύπου, των "διωγμένων" Αριστερών κατά το οικονομικό 

μπOtiκoτάζ της δεξιάς την εποχή του 19Η· Ι 960 ηταν κατά τη γνώμη μου μια 
έκφραση αυτοάμυνας των εκατοντάδων απολνμένων για πολΗικονς λόγους 

Αριστερών εργαζομένων. Ήταν μια έκφραση έμπρακτης αλληλεγγύης των εργαζο

μένων προς τους νπό διωξη συναδέλφονς τους στα οινοποιεία και σε άλλες επιχει

ρήσεις. Η ίδρυση της ΛΟΕΛ α;τέδειξε ότι τον},άχιστο στον ιδιωτικό τομέα το καθε

στώς των πολιτικών διακρίσεων δεν έχει ;ιέ},λον. Είναι πιστεύω αυτή η ιστορική 

σνμβολή των ιδρυτών της ΛΟΕΛ. Γι' αυτό η ΛΟΕΛ αγκαλιάστηκε από τονς εργαζο

μένους που την προσέχουν ως κόρη οφθαλμο'ύ, ως τη λαΊ:κή εταιρεία που προάσπισε 

το δικαίωμά τους για ελεύθερο συνδικαλισμό και ελεύθερες πολιτικές πεποιθήσεις. 

Όσον αφορό δε την αναφορό του κ. Χρυσοστόμου στη δήθεν ''οικογενειο

κρατία" και "αναξιοκρατική" ευνοιοκρατική ανέλιξη μερικών παιδιών ηγετών του 

ΑΚΕΛ, που μάλιστα του την επιβεβαίωσε ο φΙλτατός μου πρώην κομμουνιστής 

ηγέτης Μιχάλης Παπαπέτρου, θα ηθελα να του νπενθυμΙσω ότι τον κ. Παπαπέτρου. 

τους συν αυτώ καθώς και τα επιχειρηματά τους, αξιοκρατικά βαθμολόγησε ο 

κυπριακός λαός και οι ψΤιφοφόροι της Αριστεράς το Μάη του 1991 με βαθμό αρκετά 
πιο κότω από τη βόση. 
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Όμως, κύριοι συνάδελφοι, δεν πιστεύω να ανέμενε ο αγαπητός έντιμος συνά· 

δελφος Άριστος Χρυσοστόμου πως τα τέκνα των ηγετών της Αριστεράς θα πολιη

χοποιούνταν και θα ανελΙσσονταν σε χώρους εκτός της Αριστεράς. Δεν πιστεύω ότι 

θα απαιτούσε ο κ. Χρυσοστόμου πως τα τέκνα των ηγετών της Αριστεράς θα έπρεπε 
να κρίνονται από τις διαδικασ[ες του ΑΚΕΛ αναξιοκρατικά και δuσμενώς, επειδή 

είχαν την ,ύχη ή την α.υχία να γεννηθούν από γονιούς που έφτασαν με την αξία 

τους σε ψηλά σκαλοπάτια της κομματικής ιεραρχίας. Εξάλλο" όταν κρίνεις τους 

άλλους πρέπει να δέχεσαι να κρίνεσαι κι εο\!. Και νομίζω ότι ο κ. Μάρκος 

Κυπριανού και 11 δνις ΚαΙτη Κληρίδου, τέκνα των κ. Σπύρου Κυπριανο\! και 
Γλαύκου Κληρ[δη κομματικοποιήθηκαν και ανελίΧθτικαν στα κόμματα που αρχη

γεύουν οι γονείς τους. Εκτός αν ανέμεναν οι κατήγοροι των τέκνων των ηγετών της 

Αριστερός και παρασιωπούντες για τα τέκνα των ηγετών τους, για τον κ. Μ. 

Κυπριανού και τη δtδα Κληρίδου, να κομματικοποιηθούν και να ανελιχθούν στο 

ΑΚΕΛ. Προσωπικά δε Οα έφερα καμιά ένσταση. Εκτός πάλι αν οι κατήγοροί μας 

ευσεβοποθούσαν ότι ο κ. Μάρκος Κυπριανού και η δνις Κληρίδου έπρεπε να αντιμε

τωπιστούν από τα κόμματά τους δυσμενώς, ε..-τειδή είχαν την τύχη να εί.ναι παιδιά 

των γονιών τους, του κ. Κιιπριανού και του κ. Kληρtδη. 

Όσον αφορά τα ρηθέντα από τον κ. Πoυργoνρtδη, τον οποίο είχα την ευκαιρία 

να γνωρΙσω κατά την περίοδο 1968-70, όταν και οι δοο μας συμμετείχαμε στα φοιτη
τικά συνέδρια ο ένας με την Εθνική Φοιτητική Ένωση Κυπρίων Αγγλίας που 

δήλωνε υποστηρίχτρια του αναγεννημένου α. ... τό την τέφρα του φοΙνικα και ο άλλος 
με την Ένωση Κυπρίων Φοιτητών Σοβιετικής Ένωσης, δηλ. προερχόταν ο..1:ό τα 

φοιτητάκια του Πανεπιστημίου Λουμούμπα και άλλων σχολών της Σοβιετικής 

Ένωσης, τον κ. ΠουργουρΙδη και που εν έτε ι 1991 εξισώνει με άρθρα και δηλώσεις 
του την εγκληματική παρανομία και το οκταήμερο πραξικόπημα με τις νόμιμες ενέρ

γειες του κράτους και του Μακαρίου, θα έλεγα ότι απλώς ο κ. Πουργουρίδης παρεκ

τράπηκε και τον Ε.ο-τανέφερε στη θέση του ο Προεδρεύων της συνεδριάσεως κ. Κλη

ρίδης. Ανέμενα οκτώ μέρες ευελπιστώντας ότι ο συνάδελφος θα α..-τολογεΙτο. Όμως 

αντί τούτου επανήλθε δριμύτερος και ούτε λΙγο ούτε πολύ αγορεύοντας στις 24 
Οκτωβρίου δήλωσε ότι η Ιατρική Σχολή Λουμούμπα δεν αναγνωρίζεται ο.ί1:ό το 

Συμβούλιο της Ευρώπης και την ΕΟΚ. θα 'θελα να τον πληροφορήσω ότι α..-τό το 

Συμβoiιλιo της Ευρώπης και την ΕΟΚ δεν αναγνωρίζονται εκατοντάδες σχολές από 

πάρα πολλές χώρες του κόσμου. Ο λόγος βασικά είναι η διαφορά στα αναλυτικά 

προγράμματα. Ούτε πολλοί τίτλοι ε ιδ ικότητας από διάφορες χώρες αναγνωρίζονται 

από αυτούς τους οργανισμούς. Γι' αυτό και η κυπριακή νομοθεσία ενόψει της 

ένταξης Τ1')l; KίIJtρou στην ΕΟΚ άρχισε να τροποποιείται για να συνάδει με τα 

πρότuπα της ΕΟΚ. ΤΟ Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου, το μόνο αρμόδιο όργανο για 

αναγνώριση πτυχΙων και ειδικοτήτων το οποίο έχει αναγνωρίσει και τα πτυχία και 

τους τ ίτλους ειδικότητας της Ιατρικής Σχολt'!ς Λουμούμπα από τα μέσα .ης δεκαε

τίας του 1970, όταν Υπουργός Υγείας ήταν ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, έχει πειστεί 
για την επάρκεια της Ιατρικής Σχολής Λουμούμ,ι-τα και αναγνωρΙζοντάς την την έχει 

κατατάξει ισότ ιμα με όλες τις άλλες ιατρικές σχολές των Ηνωμένων Πολιτειών της 

Αμερικής, της Μεγάλης Βρετανίας , της Ελλάδας, της Γαλλίας κτλ. Έτσι οποιαδή

ποτε μομφή εναντΙον των γ~ατρών αποφοΙτων του Λουμούμπα ορθό εΙνα~ να 

α.."τοτείνετοι προς το αρμόδιο όργανο, δηλαδή το Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου 10 

οπο(ο είναι η κoρωνl.δα της κυπρ~ακής ιατρικής . 
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ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, τι Αριστερά δε διεκδίκησε ούτε θα διεκδικήσει ευνοιοκρατική, 

αναξιοκρατική μεταχείριση. Ούτε επί καιρώ μΙνιμονμ προγράμματος ούτε τώρα που 

ο Πρόεδρος Βασιλείου έχει εκλεγεί με τον αγώνα κύρια της Αριστεράς. ΤΟ ΑΚΕΛ 

απαιτεί και διεκδικεΙ αξιοκρατική και ίση μεταχειριση όλων των πολιτών της 

Κυπριακής Δημοκρατι.ος. Το ΑΚΕΛ απαιτεΙ τη δίκαιη, νόμιμη, νομικά και συνταγ

ματικά στηριγμένη ισότιμη αντίκριση όλων των πολιτών από τις αρμόδιες αρχές, 

την ΕΔ γ. την ΕΕΥ κτλ .• από τους αρμόδιους κρατικούς λειτουργούς, προ'ίσταμέ
νους. τμτιματάρχες, διενθυνtές, υπουργούς, Πρόεδρο της Κυπριακής ΔτιμοκρατΙας. 

Το ΑΚΕΛ διακηρύσσει ότι θα αγωνι.στεΙ με όλες του τις δυνάμεις σε συνερ

γασΙα με όλες τις καταστάσεις που υπoστηριζouν την κατοχύρωση της αξl.OΚρατΙας 

ο' όλους τους τομείς της ζωής μας, δημόσια υπηρεσία, ημικρατικούς οργανωμούς, 

κοινοφελεΙς ΕΠιχειρήσεις, δημοηκές υπηρεσίες, ιδιωτικές επιχειρήσεις, ούτως ώστε 

ο Κύπριος πολίτης να μπορεί να νιώθει και να 'ναι ελεύθερος να πιστεύει ό,η θέλει 

χωρίς να παραβλάπτεται η επαγγελμαηκή σταδιοδρομία του. Πιστεύω ακράδαντα 

ότι και ανάμεσα στις άλλες παρατάξεις υπάρχουν χιλιάδες άνθρωποι που σκέφτο

νται και πιστεύουν όπως εμεΙς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα παρακαλέσω αν είναι δυνατό να συντομεύουμε. Βεβαίως δεν μπορώ να 

υποχρεώσω κανένα Βουλευτή να μιλήσει λιγότερο. Δεν είναι για τον κ. Χριστοδο,,

λιδη που λέγω "το συντομότερο". Αλλά έχω την εντύπωση όη τα βασικό επιχειρή

ματα έχουν ακο"στεΙ Οι απαντήσεις σε διάφορους ισχUΡωμoύς ή απόψεις έχουν 

δοθεΙ Να μη γίνεται πλέον μια επανάληψη, για να μιλούμε χάρη του να μιλούμε. 

Και αυτό είναι μια ει.σήΥΤ\ση χωρίς πίεση να εΙμαστε όσο το δυνατό πιο σύντομοι. 

Τώρα από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού εκ των δύο ομιλητών που έχο"ν 

δηλώσει, τις βούλεται ομιλήσει; Ο κ. Μαρκιδης ή ο κ. Μάτσης; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Συγνώμη, κύριε ΜαρκΙδη, μόνον ένα λεπτό. Βέβαια θα μου πει κανένας ότι 

εγείρεται ο Χριστόφιας μετά από την αγόρευση Βουλευτή του ΑΚΕΛ/Αριοτερά. 

Ήταν ευθύς εξ αρχής πριν μπούμε στην αΙθouσα η ά..-τoψiι μου ότι πολύ-λίγο το θέμα 

έχει εξαντληθεΙ Και απ' εδώ και πέρα θα σ"νεχΙσουμε με διαξιφισμούς οι οποίοι 

κατά τη γνώμη μου είναι αχρείαστοι. Δεν είναι θέμα ποιος θα ομιλήσει τελεuταίoς. 

Βεβαίως ας μιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι. Όμως ειλικρινά πιστεύω ότι πραγμα

τικά το θέμα είναι εξαντλημένο και απλά θα δώσουμε μηνύματα στον κυπριακό λαό 

απλά αντιπαράθεσης απ' εδώ και πέρα και τίπΟΤΕ περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Ο κ. Ε"σταθΙο\). 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σπανίως θέμα α..-τασχόληοε τη Βουλή για τρεις συνεδρίες. 

Βεβαίως είναι θέμα σημαντικό. Δεν μπορεί να πει κανένας. Αλλά συμφωνΦ με τον 

κ. Χριστόφια, πώς δηλαδή θα πάμε. Έχουμε εννιά ομιλητές. θα πάμε ως και την 

αύριο ή την άλλη Πέμπτη. Νομ(.ζω έχει εξαντληθεΙ σχεδόν το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δύο κόμματα έχουν Εισηγηθεί ότι έχε~ εξαντληθεί το θέμα και έχω πρόθεση να :; 
θέσω το θέμα σε ψηφοφορία κατά πόσο έΧΗ εξαντληθεί. Εκτός αν ομόφωνα αισθανό
μαστε ότι εξαντλήθηκε. Και εγώ προσωπικό ως Προεδρείο πιστεύω ότι έχΗ εξαντ
ληθεί το θέμα. ΈΧΕΙ ετοιμαστεί ένα ψήφισμα από τη Γραμματεία της Βουλής ... 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω τη γνώμη ότι εφόσον \Jπάρχει κατάλογος ομιλητών θα 
πρέ.ίΤΕΙ να προχωρήσουμε. διότι υπάρχουν άνθρωποι οι οποΙΟι αισθάνονται ότι 

πρέπει να μιλήσουν και φοβούμαι ότι είναι απ' εκείνα ακριβώς τα θέματα που δεν 
μπορούμε να τα κηρύξουμε εξαντληθέντα και τη συζήτηση ολοκληρωθείσα. πριν 

ακουστούν όλοι οι ομιλητές. n ιθανώς να χρειάζεται να εφαρμόσετε τον Κανονισμό 
του χρονικο":' ορίου κατά κάποιο τρόπο. πόσο δηλαδή χρόνο θα πρέπει να XQateL 
κάθ!! ομιλία. Όμως και σ' ό.τι αφορά το ψήφισμα ομολογώ ότι είναι κάπως ανορθό
δοξη η \ιποβολή ψηφίσματος από τη Γραμματεία τη στιγμή που ακόμα συνεχίζεται η 
σιιζήτηση και ο εισηγητής δεν έχει καταλήξει στα συμπεράσματα και στις δικές του 
προτάσεις. Έτσι εισηγούμαι να συνεχιστεί η συζήτηση και να ολοκληρωθεΙ και να 

φτάσουμε στην κατάληξη μετά την ολοκλήρωση από τον εισηγητή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Όσον αφορά το θέμα του ψηφ(σματος η πρόθεσή μου ήταν όταν θα έκλειε ο 

Εισηγητής να γινόταν ένα μικρό διάλειμμα. για να δούμε το ψήφισμα. Κατά συνέπεια 

αυτό δε συγκρούεται με τις απόψεις του εισηγητή και σίγουρα μπορεί να γίνει μια 

προεργασία. Το είπαμε και χθες. 

Ο κ. Ιυλλοίιρης. 

Δ. ΣγΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εγώ έχω μιλήσει, αλλά έχω έντονες απόψεις σε οποιεσδήποτε 
διαδικασίες έμμεσα ή άμεσα αφαιρούν το λόγο από οποιοδήποτε. παρά το γεγονός 
ότι συμφωνώ με τον κ. Χριστ6φια ότι μπορούμε να φτάσουμε σε αντιπαράθεση. 
Όμως fιπορούμε να παρακαλέσουμε τους ομιλητές να εΙναι πιο συγκεκριμένοι. να 

αφήσουν έξω το κεφάλαιο της αντLι-ι:αράθεσης και να μ..-ι:ουν σε σvyκεκριμένες ειση
γήσεις για επιλυση του προβλήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦ ΙΑΣ: 

Νομίζω ότι προσπάθησα να κάμω μια δημιουργική εισήγηση και έχω παρεξη

γηθεί. Αν κάθε φορά που θα γίνεται εισήγηση κατά κάποιο τρόπο να αυτοπεριοριζό
μαστε --όχι ο ένας να περιορίζει τον άλλο. συναινετικά να αυτοπεριοριζόμαστε. διόη 

θεωρείται εξαντλημένο το θέμα- εγείρονται συνάδΕλφοι και λένε "ξέρετε, είναι 
δικαίωμα των Βουλευτών και μην το περιορίζετε". εγώ σας λέω Ειλικρινά ότι δε θα 

ξαναεγερθώ. Ας μιλούν και οι 56 και ας κρινόμαστε όλοι και οι 56 και η ίδια η 
Βουλή των Αντιπροσώπων από τον κόσμο που μας ακούει με την έννοια δηλαδή ότι 

κάπου κατά την ΤQ.ι-ι:εινή μου γνώμη θα δώσουμε μηνύματα ότι απ' όλα τα κόμματα 
δε συμμαζεUΌμαστε οι Βουλευτές και σώνει και καλά πρέπει να π{ιρουμε το βήμα της 
Βονλής. για να ακουστούμε. Ειλικρινό εμένα η δική μου η πρόταση δεν Τιταν για να 

ΠEΡΙOρl.σει κανένα συνάδελφο. Όλοι οι συνάδελφοι έχουν απόλυτο δικαίωμα να 
μιλήσουν. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κύριοι. δεν προσπάθησε ο κ. Χριστόφιας, αντιλαμβάνομαι . ome ο κ. Ευστα-
0(0\1, αλλά ο"ύτε και εγώ να περιορίσουμε κανένα . Όμως το γεγονός ότι έχουμε όλοι 

δικαίωμα να μιλούμε -και μπορούμε να μιλούμε ως αίιριο- δε σημαίνει ότι σε κάποιο 

στάδιο δεν μ.-cορούμε να χρησιμοποιήσουμε ένα κριτήριο και να πούμε ότι κάπου 

έχει εξαντληθεί τι συζήτηση. Και αυτό δε σημαίνει ότι περιορίζεται κάποιος συνά· 

δελφος, επειδή γράφει το όνομά του. Σίγουρα πολλοΙ συνάδελφοι μπορεί να αισθαν

θotιν ''γράφει το όνομά μου, αλλά κάποιος άλλος με έχει καλύψει και ας προχωρή

σουμε στο επόμενο θέμα". Οπωσδήποτε. επαναλαμβάνω, αν όλες οι πλευρές 

αισθάνονται ότι μπορεί να συνεχιστεί, θα συνεχιστεΙ Δεν πρόΚΕιται εγώ να περιο

ρίσω αυτή τη συζήτηση σήμερα γι' αυτό το θέμα. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ : 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, νομ(ζω ότι βασικά ο κ. Xριστόφ~ας έχει δίκαιο. Δηλαδή, όσες 

ομι).(ες κι αν απαγγελθούν ή λεχθούν από το βήμα της Βουλής βoOLxtI θα επαναλαμ. 

βάνουν neeL"tou τα ιδια πράγματα. θα εΙ"αι θέματα αντιπαράθεσης κό:ποιων 

πτυχών του παρελθόντος που δικαιολογΟύν τη μια ή την άλλη κομμαηκή τοποΟέ· 

τηση. Αυτό δε θα μας βοηθήσει περαιτέρω. ΜπορεΙ όμως ·και επειδή ξέρουμε ότι δεν 

μπορεί να αποστερηθεί του δικαιώματος κανένας συνάδελφος να μιλήσει.. να είναι 

ntIρo πολύ σύντομες οι ομιλΙες, αν είναι εφΙΧτό, γι.α όσους θέλουν και επιθυμούν να 

μιλήσουν. Έχω υπόψη μου όη το ίδιο θέμα σε δύο προηγουμενες θητείες της Βουλής 

διατηρήθηκε για μέρες και μέρες. Και έγιναν πίιρινες ομιλ(.ες, πολυσέλιδες. Το μόνο 

το οποίο δε λέχθηκε στην παρουσα συζήτηση είναι κό:ποιες εισηγήσεις για μέτρα και 

στόχους που πρέπει να επιτύχουμε, αν θα γίνουν τελικtI αποδεκτοί από το Σώμα. 

Και νομ(ζω τουΜχιστον ότι από πλευράς μας είναι επ' αυτου του σημείου σε πολλή 

συντομία που θα περιοριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοι.πόν, έχει το λόγο ο κ. Μαρκιδης. Και η παράκληση προς όλες ης πλευρές 

είναι να συντομευσουμε όσο είναι δυνατό και \'{l αποφεύγουμε να επαναλαμβάνουμε 

πράγματα τα oπotα λέχθηκαν ήδη. 

Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ε.ιοτΙ θέματος διαδικασΙΟς, κυριε Π ρόεδρε, να μιλήσω. Βεβαίως ο καθένας έχει 

δικαίωμα να μιλά και είναι το αναφα.Ιρετο δικαΙωμα και της δημοκρατΙας και του 

Βουλευτή που είναι η δημοκρατία εντός, περιορισμένη στο χώρο εδώ. ΑλΜ είναι 

γνωστό επίσης ότι και το Σύνταγμα και ο Κανονισμός ·δε θυμtIμαι πού· αναφέρει 

πότε εξαντλείται ένα θέμα, το αντιλαμβάνεται ο Πρόεδρος, το θέτει στο Σώμα και αν 

το Σώμα θεωρεί εξαντληθείσα μια συζήτηση, τότε θεωρείται εξαντληθεΙσα. Αυτή 

είναι η ιστορία . Δηλαδή, δε σημαίνει ότι μιλούμε συνεχώς χωρΙς να σταματούμε επί 

ημερονύκτια. αλΜ ο Πρόεδρος της Βουλής αντ ιλαμβάνεται ότ ι σε κό:ποιο στtIδ ιο 

μια συζήτηση έχει εξαντληθεΙ· αν εξαντλήθηκε. ρoottI το Σώμα και το Σώμα αποφα· 

σίζει. Αυτό θα κtIνουμε. Σε κό:ποιο στάδιο που θα νομΙσετε εσείς όη εξαντλήθηκε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κύριε Ευσταθίου. εγώ προσωπικά είχα συμφωνήσει με τη δική σας ά..-τ0ψΤ} και 

του κ. Χριοτόφια. Πλην όμως ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος είχε την άπΟψη 
να σuvτoμεoooιιμε και θα προσπαθήσω να συντομεύσω τις ομιλίες. Αν δω ότι παρά 

ταύτα δε συντομεύουμε και σuνεχ(.ζH και πράγματι εξαντλείται δυο φορές , τότε θα 

το θέσω σε ψηφοφορία. Αλλά επειδή είναι σοβαρό το θέμα που συζητούμε θα δεχCιώ 

τη δεύτερη εισήγηση, δηλαδή να προσπαθήσουμε να συντομεύσουμε για τους υπόλοι· 

πους ομιλητές. 

Ο κ. Μαρκ(δης. .. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

θα ήθελα και εγώ με τη σειρά μου να βεβαιώσω από του βήματος Τ1]ς Βουλής 

ότι δεν έχουμε παρεξηγήσει καθόλου τον κύριο Χριοτόφια. θεωρούμε την εισήγηση 

που έγινε καλόπιστη. Πιθανότατα επί της ουσίας να είχε και δίκαιο νοουμένου 6n 
αν πρόΚΕιται να συνεχίσουμε με τον ίδιο ρυθμό που αρχίσαμε υπό μoρφt'ι αντι.παρά. 

θεσης, οπωσδήποτε δεν πρόκειται πλέον να εξυπηρετηθε' κανένας πρακτικός σκοπός 

κοι θα επαναληφθούν το (δια επιχειρήματα, χωρίς να υπόρχει ελπίδα να πείσει το 

ένα κόμμα το άλλο περΙ της αληθείας των λεγομένων του . Γι ' αυτό το λόγο και εγώ 

θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, τηλεγραφικός θα έλεγα. Ταυτόχρονα δε θα ασχοληθώ 

καθόλου με όσα εLπαν οι προηγούμενοι ομιλητές από οποιαδήποτε πλευρά της 

Βουλής, ούτε και με όσα εLπε ο συνάδελφος κνριος Χριστοδουλίδης που μόλις τώρα 

έχει μιλήσει. 

Συζητούμε ένα πολύ σοβαρό θέμα. Για πολλοστή φορά επεδε(.ξαμε ικανότητα 

να κάνονμε σωστή διάγνωση, επεδε{ξαμε όμως αδυναμία να συμφωνήσουμε πού · 

ευρίσκετο η βασική aLtLa του όλου κακού που αποτελούσε καταρράκωση των αρχών 
της ισονομίας και της ισότητας πον καθιερώνει το Σύν"ταγμα της Κυπριακής Δημο· 

κρατίας και οι συμβόσεις περί ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Γι' αυτό το λόγο το δικό 

μας το κόμμα πιστεύη ότι, επειδή το ζήτημα είναι κεφαλαιώδες, επειδή σχετικά με 

το ζήτημα αυτό έχει από της εποχής της Lδρυσής του πρωτοστατήσει, επειδή ίσως 

είναι .0 μοναδικό κόμμα το οποίο αισθάνθηκε την ανάγκη να κάμει και διαδήλωση 

με επικεφαλής την ηγεσία του και να καλέσει παλλαΙκό συλλαλητήριο στην πλατεία 

Ελευθερίας το 1982·1983 σχετικά με την ανάγκη εμπεδώσεως της δημοκρατίας και 

της αξιοκρατίας σε όλους τους τομείς της δημόσιας υπηρεσίας, ανεξάρτητα από 

φρονήματα, ανεξάρτητα α.ίτό οποιεσδήποτε διακρίσεις και ανεξάρτητα από φακέ. 

λους των μυστικών υπηρεσιών, προχωρούμε σήμερα σε συγκεκριμένες εισηγήσεις 

σχετικά με το θέμα αυτό, θέλοντας να υπομνήσονμε ότι εν πάση περιπτώσει οτιδή· 

ποτε και να κάνουμε, την ανθρώπινη αδυναμία, την αδυναμία που προέρχεται από 

την ανθρώπινη φύση, είναι αδύνατο να την εξαλείψΟυμε παντελώς. Όμως είναι στο 

χέρι μας να δημιουργήσουμε όλοι μαζί εκείνη την ατμόσφαιρα που θα είναι υποβοη· 

θητική για εκείνους που ασκούν εξουσία να την ασκούν σύμφωνα με τις υπαΥορεύ· 

σεις και τις αρχές της χρηστής διοίκησης που πρέπει να υπερισχύει σε όλους τους 

τομείς. 
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Το πρώτο που θέλω να πω επΙ το" θέματος αυτού ε(ναι όη θα πρέπει να χατα

βληθεΙ σοβαρή προσπάθεια σuνεργασ(ας όλων των κομμάτων που βρΙσκovtα~ σ' 

αυτή τη Βουλή. Αυτό το πράγμα. όπως ε.ι'·τανε ιλημμένα οι βουλευτικές διαδικασ(ες 

έχουν αποδε!.ξει, δεν εΙναι ανέφικτο. Αντίθετα στα πλαίσια των Κοινοβουλευτικών 

Επιτροπών σε πάρα πολλά θέματα, στη ΣUντΡLΠtική πλεΙΟψΤ)ψΙα των θεμάτων αν 

θέλετε, υπήρξαν πολλές περιπτώσεις όπο\!. ενώ τα κόμματα άρχισαν με διάσταση 
γνωμών, κατέληξαν σε μια χοινή συνισταμένη μετά από λογική avτallayti ΕΠιχειρη

μάτων σε ήρεμο τόνο μέσα σε ήρεμη ατμόσφαιρα. 

Η ΠΕρασμένη Βουλή εν τη σοφία της δημιούΡΎ1Ίσε ειδ ική επιτροπή για να ασχο

λείται με αυτά τα θέματα της ισοκρατ(ας και της αξιοκρατΙας. Η νέα Βουλή υιοθέ
τησε την τακτική της παλαιάς Βουλής και στο σημείο αυτό και διόρισε και η νέα 

Βουλή την ειδική αvtή Επιτροπή. ε.-τομένως είναι φανερό ότι αvtό το οποίο λέγω 

για σuνεργασία όλων των κομμάτων μπορεί να επιτευχθεΙ στα πλαίσια αυτής της 

ειδικής επιτροπής και καθόσον αφορά το Δημοκρατικό Συναγερμό, παρόλο που δεν 
είμαι προσωπικά μέλος αυτ~ς της Επιτροπής, πιστεύω ότι είμαι σε θέση, γνωρίζο

ντας τον κύριο Μάτση που μετέχει σ' αuτ~ την Επιτροπή, να πω ότι εκ μέρους μας 

θα γίνει καλόπιστη αντΙΚΕιμενική προσπάθεια να εντοπιστεί η ρίζα του κακού και 

να θεσπισθούν οι αναγκαίες αποτελεσματικές θεραπείες. 

Πέρα από την ανάγκη συνεργασίας των κομμάτων χρειάζεται η συνεργασία της 

Βουλής ή των κομμάτων με την κυβέρνηοη. με την Εκτελεσtική Εξουσία. Γιατί 

ακριβώς χωρ(ς συνεννόηση. χωρίς κριτική, αν θέλετε, χωρίς διάλογο με την Εκτελε

στική Εξουσία, είναι αδύνατο να επιτευχθεί ο στόχος που όλοι επιδιώκουμε, νοου

μένου ότι μιλούμε για ένα τομέα άσκησης στην πραγματικότητα Εκτελεστικής εξου

σίας. Δεν είναι η Βουλή που διορίζει αυτούς που διορίζουν τους δημόσιους 

υπαλλήλους. Δεν είναι η Βουλή που nQtnEL να διορίζει αυτούς που διορίζουν τους 

δημόσιους υπαλλήλους, αλλά είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας βόσει της κειμένης 

νομοθεσιας που το κάμνει και ίσως δεν υπήρχε και όλλη διέξοδος. επομένως χρει.ό:

ζεtαι συνεργασία μεταξύ κομμάτων και κυβέρνησης σχετικά με το θέμα αυτό. Πέραν 

αυτού χρειάζεται πιστεύω η αγαστή συνεργασΙα και η ενσυνείδητη u.-τοβοήθηση _ου 
έργου του Επιτρόπου Διοικήσεως, που είναι ένας θεσμός τον οποίο εμεΙς οι ίδιοι 

θεσπίσαμε. Αφού θεσπίσαμε αυτό το θεσμό έχουμε τη στοιχειώδη υποχρέωση, μετά 

από λίγους μήνες λειτουργίας του, να εξετάσουμε τον τρόπο που λειτούργησε, να 

εξετάσουμε πού χρειόζεται να υποστηριχθεί αυτός ο θεσμός, να εξετάσουμε αν 

πράγματι η Eκτελεστικ~ Εξουσία έχει αποτελεσματικά υποστηρίξει αυτό το θεσμό, 

να εξετάσουμε αν η Εκτελεστική Εξουσια έχει ανταποκριθεί θετικά στις οποιεσδή

ποτε συμβDνλές, εκθέσεις ~ υποδείξεις το\l Επιτρόπου. ο οποίος δΙOΡΙσtηκε 

σύμφωνα με νομοθεσία την οποία εμεΙς οι ίδιοι ψrJφίσαμε. 

Τρίτο, έχοντας νπόψη το τι συμβαίνει ιδιαίτερα καθόσον αφορά τονς ημικρα

_ικούς οργανισμούς, θα έλεγα ότι θα πρέπει πλέον να αντιληφθούμε ότι θα πρέπει 

να επανέλθουμε στο σύστημα το οποίο καθιέρωσε ο σuνταγματικός νομοθέτης το 
1960 κατ' αναλογία, τηρουμένων των αναλογιών. Ο συνταγματικός νομοΕ*της του 
1960 εν Τ1} σοφία "ου καθιJ:ρωσε μια και μοναδική επιτροπή δημόσιας υπηρεσΙας με 
Εξοοο(α να ασχολεΙται με διορισμούς, προαγωγές, μεταθέσεις, όχι μόνο των δ1}μό

σιων υπαλλήλων αλλά και των υπαλλήλων όλων των νομικών προσώπων δ1}μόσιου 

δικαΙου. Δεν είχε νπόψη του ο σuνταγματικός νομοθέτης της εποχής εκείνης με πόσο 
γρήΥΟΡ1} γεωμετρική πρόοδο θα εξoγκoύto η δημόσια υΠ1lρεσΙα στο κράτος αυτό . 
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Και είναι πλέον φανερό ότι 11 μια και μοναδική Επιτροπή Δημόσιας ΥΠ1JρεσΙας δεν 

εΙναι σε θέση να αντεπεξέλθει στο έργο των διορισμών, των μεταθέσεων, των πρσα· 

γωγών τόσο στη δημόσια υπηρεσία όσο και στους ημικρατικούς οργανισμούς. Αλλά 

το συστrιμα να aνατί.θεtaι ο διορισμός, 11 μετάθεση και 11 πρoαyωyτi των \ιπαλλήλων 
των ημικραηκών οργανισμών στο δΙΟΙΚ1]1ικ6 συμβούλι.ο εκάστου οργανισμού είναι 

αντίθετο με το (δΙΩ το πνεύμα του Συντάγματος. Είναι αντίθετο με εκεΙνTl ττιν αρχή 11 
οποία θεωρήθηκε σοφή να διαχωριστεί 11 καθα1Jτό εκτελεστική εξουσία από την ExtE

λεστικη εξουσία του διορισμού. της προαγωγής, της μετάθεσης υπαλλήλων. Όπως 

δηλαδή ο συνταγματικός νομοθέτης φαντάσττικε την ανάγκη δημιουργίας ανεξάρ

τητης επιτροπής δημόσι.ας υπηρισLας που να ασκεί αιιτη την εξοvοw ανεπηρέαστη 

από επεμβάσεις της Εκτελεστικ'ής ιδίως Εξουσίας, έτσι έπρεπε και η Βουλ'ή αuτ'ή, 

όταν νομοθετοuσε σχετικά με ημικρατικοuς οργανισμο"ύς, να σεβαστεί αυτ'ή τη 

οννταγματικ'ή αρχ'ή και να δημιoυΡΎ'liσει μια ιδιαίτερη επιτροπ'ή ανεξάρτητη που να 

έχει τον αποκλειστικό λόγο των διορισμών, των μεταθέσεων και των προαγωγών 

των υπαλλ'ήλων των ημικρατικών οργανισμών. Με αυτό τον τρόπο θα εφαρμόζετο 

και στην πράξη η σννταγματική αρχ'ή του Συντάγματος του 1960, αλλά ταυτόχρονα 
θα εδίδετο και η δυνατότητα στα σιIμβoukta των ημικρατικών οργανισμών, που 

κυρίως αποτελοuνται από εθελοντές που διακατέχονται ~και το παραδεχόμεθα~ από 

καλόπιστα αισθ'ήματα καθήκοντος, να ασκ'ήσουν δημόσιο έργο, θα εδίδετο επανα· 

λαμβάνω σ' αυτά τα ημικρατικά συμβοuλια η δυνατότητα να σuγχεντρωθo"ύν στο 

πραγματικό έργο τους που είναι η διοίκηση και η ανόπτυξη ενός εκάστου ημικρα· 

τικού οργανισμού προς όφελος του δημόσιου συμφέροντος_ Και είναι ακριβώς γι' 

αυτό το λόγο που πιστείιω ότι είναι καιρός να εξετάσουμε σοβαρά το θέμα της 
δημιoUΡΓΙας μιας νέας ανεξάρτητης ε..-τιτροπής που να ασχολείται με τον τομέα αuτό 

των υπαλλ'ήλων των ημικρατικών οργανισμών. 

Ταυτόχρονα η ειδικ'ή επιτροπ'ή της Βου).'ής πρέπει εξ υπαρχ'ής να εξετάσει μια 

σωρεία νομοθετημάτων, για να διαπιστώσει τον τρόπο που έχουν εφαρμοστεί στην 

πράξη αλλά ταυτόχρονα να εντοπίσει τα κενό και τις αδυναμίες της νομοθεσίας 

αυτ'ής και να τα συμ..-τληρώσει _ Πολλές φορές α"τη η Βο"λ'ή εν'ήΡΥησε καλόπιοτα 

προσπαθώντας να διορθώσει, αλλά τουλάχιστον σε μια συγκεκριμένη περί.πτωση 

προσπαθώντας να διορθώσει δε διόρθωσε αλλά αντίθετα επιδείνωσε τη συγκεκρι. 

μένη κατάσταση. Ακούσατε χθες να γίνεται ομιλία περί της μεγόλης σημασίας η 

οπο[α αποδίδεται στην πράξη από τα διορίζοντα όργανα στις συνεντεύξεις που 

γίνονται κατά το"ς διορισμούς 1'1 τις προαγωγές δημόσιων "παλλ1'1λων. Ακούσατε να 
εκφράζονται διαμαρατυρίες ότι σε πολλές περιπτώσεις τα αποτελέσματα μιας 

προφορικ'ής συνέντενξης ανέτρεψαν τα αποτελέσματα μιας γραπτης εξέτασης 'ή 

ακόμα ανέτρεψαν σοβαρή υπεροχή σε προσόντα. Στον τομέα της εκπαιδΕυτικής 

νπηρεσίας έχει τεράστια ευθύVTΙ καθόσον αφορά το ειδικό αυτό θέμα η τότε Βουλ'ή 

που ψ'ήφισε το σχετικό νόμο περί Εκπαιδεντικ'ής Υπηρεσίας το 1987. Γιατί, παρά τις 
υποδείξεις, παρά τις αντιρρ'ήσεις, παρά τις διαμαρτνρίες, δεν επείσθη η πλειοψηφία 

-των Βουλευτών να δεχθεί ότι με το να δώσει στην Επιτροπή Εχπαιδεντικής Υπηρε

σίας τη δυνα-τότητα να βαθμολογεί από μια μέχρι πέντε μοναδες στην προφορική 

σννέντε"ξη ενώΠιόν της, στην πραγματικό-τητα με εκείνη τη ρύθμιση η Βονλ'ή η ίδι.a. 

ανέτρεψε '{ην όλη νομολογία -τον Ανώτατου Δικαστηρίον σύμφωνα με την οποία 

στην προφορικ'ή συνέντε\!ξη δεν πρέΠΕΙ να διδεται υπέρμετρη σημασία. 

Κύριε π ρόεδρε, άναψε φως. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Μαρκίδη, δεν ήταν μεταφυσικά που άναψε το φως. Εγώ το άναψα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι. θέλω να ξέρω τι εννοείτε με το φως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Γίνεται μια προσπάθεια να συντομεύσουμε. εκτός αν παρεξηγηθήκαμε και 

μάλλον η προσπάθεια είναι να επεκτείνουμε και διά της επεκτάσεως να κουράσουμε 

αντί να συντομεύσουμε. Τώρα να δούμε πώς καταλήγουμε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μιλώ πάνω σε νέο κεφάλαιο και λέγω νέα πράγματα και εισηγοίΙμαι συγκεκρι· 
μένα μέτρα. Και προσπαθώ να εΙμαι πολύ σύντομος, χωρίς να επεκτείνομαι σε 
επιχειρηματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Εφόσον ανοίγουμε νέους ορ(ζοντες. να παρακολουθήσουμε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πρέπει εξ υπαρχής να εξετασθεί εκ νέου το σύστημα αξιολόγησης των δημό· 

σιων υπαλλήλων και των υπαλλήλων ημικρατικών οργανισμών. Παρατηρείται τα 

τελευταία χρόνια μια βαθμολογία εξαίρετη στη συντριπτική πλειοψηφία όλων των 

υπαλλήλων. Διαβάζοντας τις υπηρεσιακές ή τις εμ.."tιστευτικές εκθέσεις δημουργεΙται 

η εντiιπωση ότι όλοι οι υπάλληλοι είναι Ισοι αλλά είναι ίσοι στο μάξιμουμ δυνατό. 

διότι είναι όλοι εξαίρετοι και δεν υπάQχoυν σχεδόν πολύ καλοί και δεν \ιπάρχουν 

καλοί υπάλληλοι. διότι είναι όλοι εξαίρετοι. Το αποτέλεσμα αυτού του τρόπου της 

αξιολόγησης αποτελεί στην πραγματικότητα ισοπέδωση και \ιποβάθμιση το\l ρόλου 

της αξίας στο ρόλο πο\l διαδραματίζει στις προαγωγές των δημόσιων υπαλλήλων. 

Είναι ακριβώς όμως επειδή στον τομέα της αξιολόγησης, στον τομέα της βαθμολο· 
γ(ας \ιπεισέρχεται ο ανθρώπινος παράγων. είναι γι' αυτόν ακριβώς το λόγο πο\l η 

ειδική εΠΗQOπή της Βουλής θα πρέπει να εξεtάσει τη σχετική νομοθεσία. για να δει 
ποιος είναι ο σωστός σφαιρικά τρόπος αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων, 

ώστε αφενός μεν να OJ"toφεύyovtaL οι αδικ(ες αφετέρου δε να αμε(βονται οι άριστοι. 

δηλαδή να υπάρχει το κΙ νητρο πραγματικής αποδόσεως στην υπηρεσΙα προς όφελος 

του κρατικού συμφέροντος. 

Ηλος, το οποΙο είναι ίσως και το κυριότερο το οποίο θα πρέπει επιτέλους να 

δούμε σοβαρά, είναι α\lτό το οποίο έθιξε χθες ο κύριος ΠουργουρΙδης σχετικά με το 

σύστημα διοικητικής δικαιοσύνης που υπάρχει στην Κύπρο. επανειλημμένα το 

Ανώτατο Δικαστήριο διέπραξε το καθήκον το\l καθόσον αφορά την προσφυγή. 
επανειλημμένα ακύρωσε προαγωγές, επανειλημμένα ακύρωσε διορισμΟύς, επανει· 

λημμένα ακύρωσε μεταθέσεις. Αλλά ο ρόλος το\l Α νώτατο\l Δικαστηρίου σήμερα 

είναι ένας ρόλος ΠΕριορισμένος, είναι ένας ρόλος άχαρις, είναι ένας ρόλος εν 
πολλοίς ανιαρός, διότι περιορίζεται στον έλεγχο της νομιμότητας και κ\lρΙως στον 
έλεγχο του τύπο\l μιας διοικητικής πράξεως αλλά ουδέποτε \ιπειοέρχεται στην 

ουσΙα, διότι είναι δικαστήριο και δεν είναι διοΙκηση. Έτσι στην πραγματικότητα 

βρισχόμαστε προ του φαινομένου να πηγαΙνει ένας υπάλληλος στο δικαστήριο, να 

ΚΕρδίζει την υπόθεση, να επανεξετάζεται η υπόθΕση, να κερδίζει αυτός που έχαοε τη 

δΙκη, να ξαναι"tηγαΙνει ο ίδιος υπάλληλος στο δικαστήριο, να κερδίζει για άλλο 
λόγο, να επανέρχεται η \ιπόθεση στη διοίκηση και ούτω καθ' εξής, χωρίς στο τέλος 
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να απονέμεται ουσιαστική δικαιοσύνη αλλά ταυτόχρονα και με κίνδυνο να υπονο

μεύεται το κύρος του δικαστηρίου. γιατί στην πραγματικότητα ο λαός δεν αντιλαμ· 

βάνεται ότι όλα αυτό οφειλονται στο σύστημα δΙΟΙΚTJτικής δικαιοσύνης το οποίο 
καθιερώθηκε στην Κύπρο το 1960 με βάση το Άρθρο Ι46 του Συvτάγματoς. 

Είναι ακριβώς γι' αυτό το λόγο που έχουμε πλέον στον τόπο αυτό ανάγκη διοι

κητικών δικαστηρίων ουσίας. Με άλλα λόγι.α έχουμε ανάγκη αρχών που να μJtOQO\ιν 
να δικάζουν συγκεκριμένη υπόθεοτι ~κατ' oυσΙαν~ από την αρχή μέχρι το τέλος και 

αν χρει.άζεται να ακυρώσουν ακυρώνουν, αλλά ταυτόχρονα απονέμουν τη δικοιο
σiινη λέγοντας το τι πρέπει να γίνει. Αuτό το σύστημα δεν είναι άγνωστο στην 

Κύπρο. Έχει εφαρμοστεί ήδη στην Αρχή Αδειών όπου ο νομοθέτης καθιέρωσε την 

ιεραρχικrι προσφυΥή ενavτ(.oν αποφάσεως της Αρχής Αδειών, όπου ο νομοθέτης 

καθιέρωσε την ιεραρχική προσφυγή εναντίον αποφόσεως της Αρχής Αδειών στην 
Αναθεωρητική Αρχή Αδειών. Αλλά δεν είναι αυτό που εννοοίιμε, γιατί στην Κίιπρο, 
στον τομέα αυτό που έχω αναφέρει, η Αναθεωρητική Αρχή Αδειών δεν είναι τίποτε 

άλλο και η ίδια παρά ένα απλό διοικητικό όργανο που δεν έχει τα εχέγγυα της 
αμεροληψίας και της ανεξαρτησιας που πρέπει να έχει ένα σώμα που αποτελείται 

από τακτικούς. ανεξάρτητους, αμερόληπτους κατά τεκμήριο δικαστές. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που θα πρέπει να εξετάσουμε πώς θα συμπληρώσουμε 

την όλη διοικητική δικαιοσύνη παίρνοντας παραδείγματα από το τι συμβαίνει και 

στην Ελλάδα και στη Γαλλία και στη Γερμανια, χώρες από τις οποΙες έχουμε πάρει 
το μοντέλο της διοικητικής δικαι.οσύνης που υπάρχει σήμερα. Και από τα παραδείγ

ματα που υπάρχουν στις χώρες αυτές, ο συγκερασμός της διοικητικής δικαιοσίινης 

ουσίας με την ακυρωτική δικαιοδοσία που υπάρχει σήμερα όχι μόνο είναι επιτρε

πτός αλλά είναι και ευκταίος, είναι και εφικτός και ακριβώς είναι με αυτό το θέμα 

που εισηγοίιμαι ότι θα πρέπει να ασχοληθεί. σοβαρά η ειδική ΕΠιτροπή της Βουλής σε 
συνεργασία με το Γενικό Εισαγγελέα, ούτως ώστε να θεσπισθεί αυτή η κεφαλαιώδης 

αναθεώρηση της νομοθεσίας μας προς χάριν του δημόσιου συμφέροντος αλλά και 

προς αποτελεσματική προστασία των αρχών της αξιοκρατίας την σποία όλοι 

ποθοίιμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανοίι. 

ΜΑΡ. ΚΥΠ ΡΙΑΝΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε. θα είμαι οίιντομος. Κατ ' ακρΙβεια, ίσως θα έπρεπε να μιλήσω 

από τη θέση μου, γιατί θα θ(.ξω μόνο δύο-τρία σημεία. 

θα πω Μο παροιμίες κατ' αρχήν προς υπεράσπιση του Δημοκρατικού 

Κόμματος. Διότι ότι και να πούμε έχει καταναλωθεί πάρα πολλή ώρα στο να κατη

γορείται το Δημοκρατικό Κόμμα και η διακυβέρνησή του. Η μια παροιμία είναι 

"κάλλιο να σου βγει το μάτι παρά το όνομα" και η δεύτερη παροιμία είναι "άλλος 

έχει το όνομα και άλλος έχει τη χάρη". 

Αυτό που θα ήθελα να πω είναι πως από ό,τι έχουμε ακούσει μέχρι τώρα -
τριάντα χρόνια καταπίεση της αριστεράς, άλλα τόσα χρόνια κατα.ίτΙεση από τα 

λα'ίκά μέτωπα των υπολο{.πων- κά.,ου θα κατέληγε κανείς στο συμπέρασμα ότι οι 

μόνοι που ευνοήθηκαν μέχρι τώρα ήταν οι ΔηΚΟ'ίκΟΙ Λυπάμαι. αλλά δεν είναι 

αλήθεια, διαφορετικά θα το ήξερα εγώ πρώτος απ' όλους βέβαια και είμαι σίγουρος 
ότι αν ρωτήσετε οποιοδήποτε οπαδό του Δημοκρατικού Κόμματος θα σας πει ότι 
ένα από τα λάθη του ΔΗ. ΚΟ. ήταν που δε στήριξε -δεν το ασπάζομαι ότι θα έπρεπε 
να γίνει αυτό το πράγμα- τους οπαδοίις του. 
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Αυτό που θα έλεγα. απλώς για να χαταλήξω σΙ αυτό το σημείο ε(ναι ότι όλοι 

αντιμετωπΙστηχαν με τον (δω τρόπο. Δεν υπήρξε δι.άκριση. Για πολλές πολιτικές 

σκοπιμότητες χρησιμοποιήθηκαν η ΔηΚΟΠΟΙllση, οι ημέτεροι . το ένα, το άλλο. αλλά 

ξέρεΤΕ πολύ καλά όλοι σας ότι έχετε πoλλoUς ψηφοφόρους στη δημόσια μηχανή, 

έχετε πολλούς ψηφοφόρους σε τιμιχρατιχούς οργανισμούς. και από τις συντεχν{ες 

σας και από τα μέλη σας. 

Επομένως αυτό το πράγμα πιοτείιαι ότι πρέπει να σταματήσει' και ούτε θα 

αναφερόμουν σ' αυτό αν δεν ~ρχoνταν όλοι σι ομιλητές να λένε πρώτα "να ξεχά

σουμε το παρελθόν, να δούμε πώς θα λύσουμε τώρα τα προβλήματα" και μετά σννέ

χιζαν με ένα μεγάλο κατηγορητήριο για όλα τα προηγούμενα χρόνια. Πιστεύω ότι αν 

άκουγε κανεΙς τις ομιλΙες, κάποιος ξένος Ισως, θα νόμιζε ότι για τόσα χρόνια τώρα 

έχουμε απόλυτη δικτατορία στην Κύπρο κα~ ότι πρ~ν δυόμισι με τρία χρόνια 

ξαφνικά έγινε δημοκρατία. 

ΑγαπητοΙ συνάδελφοι, αυτό που θα έλεγα είναι ότι αν κάποιος αυτή τη στιγμή 

καταπιέζεται και αν κάποιος αυτή τη στιγμή κυντιγείται, είναι ο Δηχο·ίκός. Και αυτό 

μπορείτε να το ερευνήσετε και μπορείτε να το δείτε μόνοι σας και έχουμε δώσει και 

στοιχεία πολλές φορές. 

Αυτό όμως που θα ήθελα να αναφέρω πάνω στην ουσΙα του θέματος είναι ότι 

θα πρέπει να δώσουμε σημασία σε πρακηκά μέτρα. ΕΙναι καλό το να κάνουμε ευχές 

και να λέμε όλοι μαζί πως πρέπη να σUΓΚρατηθoύμε και να μην κάνουμε ρουσφέτια, 

ούτε ευνοιοκρατία, αλλά στην ουσία νομίζω ότι θα ήταν πολύ καλύΤΕΡΟ να στερού. 

σαμι και από τους εαυτσύς μας αλλά και σ.."'tό όλους τους υπόλοι.ίτους τον τρόπο και 

τα μέσα να γίνονται αυτά τα ρουσφέτι.α, ούτως ώστε να μπορούμε να αποφεύγουμε 

και εμεις τον πειρασμό καμιά φορά, που πάντα είναι ΕκεΙ πέρα, ή τις πιέσεις. 

επομένως ας μελετήσουμε τις εισηγήσεις του κ. Μαρκίδη. Υποθέτω ότι και η 

αρμόδια Κοινοβουλευτικη Επιτροπή θα ασχοληθεί με τα συΥκεκριμένα θέματα και 

απ' εκεί και πέρα πιστεύω ότι θα μπορέσουμε να προχωρήσουμε σε συγχεχριμένες 

προτάσεις. Αλλά πιστεύω ότι θα πρέπει ·δεν ξέρω αν είμα~ ο τελευταίος ομιλητής ή 

αν θα ανακεφαλαιώσει ο εισηγητής· να σταματήσουμε κάπου την παρελθοντολογία 

και να αρχίσουμε να ασχολο'ίιμαστε πραγματικά και με τη σημερινή κατάσταση, 

διότι έχει πολλούς που πιστεύουν ότι δεν είναι τόσο ιδανική όπως παρουσιάστηκε, 

για να δούμε τι θα γίνει στο μέλλον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ευχαριστώ, κνριε Κυπριανον. 

Ο κ. Ρένος Πρέντζας. Ελπίζω να είναι εξίσου σύντομος με τον προηγούμενο 

ομιλητή. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΙ: 

Κάπως περισσότερο θα σας κουράσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Εντάξει, κύριε Βουλευτή. Και προτού να κινδυνεύσω να διαμαρτυρηθεί και ο 

Κοινοβουλευτικός οου Εκπρόσωπος, έχεις και τη δι.πλάοια ώρα. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Φθάνουν ΟΙ παρατηρήσεις του Προεδρείου. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γνώριζα 6η θα ενρι(J",([ κάποιο τρόπο να διαμαρτυρηθεί ούτως Τι άλλως ο 

κ. Χατζηδτιμητρ{ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ακόμα και όταν σας υποστηρ(ζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας έχει το λόγο. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ένα ρουσφέτι προς το μικρότερο κόμμα της Βουλής δεν είναι Ε.ι-τιτέλους 

μεγάλη αμαρτία. Έτσι κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, έχετε την ευκαιρία να μιλ"ησετε όσο θέλετε, κύριε Πρέντζα. Εξάλλου δεν 

μ..-τορώ τώρα να περιορίσω τη σνζήτηση, όταν έχουν μιλήσει άλλοι Βουλευτές. 

Απλώς εξέφρασα μια ευχή. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Συζητούμε το θέμα της αξιοκρατιας και της προστασι.ας της αξιοπρέΠΕιας του 

πολΙτη, δηλαδή συζητoiιμε στην ουσία τα θεμέλια της βάσης του δημοκραηκού πολι· 

τενματος. Μέτρο του δυναμιομού μιας κοινων[ας είναι ακριβώς η ικανότητά της να 

αναδείχνει τους άξιους και τους ικανούς και να αξιοποιεί τους πολίτες της, όπως 

ακριβώς δηλώνει το ρ';μα, κατά την αξία τους δηλαδή και να δΙνΕΙ στον καθένα 

ευκαιρίες όχι με βάση την καταγωγή του, την οικονομική του κατάσταση, την χοινω

νική του υπόσταση, ης ιδέες ή την πελατειακή του σχέση με κά.ι-τοια κέντρα εξου

σίας. αλλά με αποκλειστική και μοναδική βάση την επάρκεια και την αξία του. 

Κοινωνίες που δεν έχουν αυτή την ικανότητα ή που την έχουν μειωμένη. είναι

όπως σωστά επισήμανε χθες ο κ. Γλαύκος Κληρίδης- κοινωνίες που γερνoUν και 

σαπΙζσυν. κοινωνίες που έχοντας σαθρά θεμέλια οδηγούνται στην παρακμή, την 

ηθική και κοινωνική αποδιοργάνωση και τέλος στην αποσύνθεση, στις αναστατώσεις 

και στις εκτροπές. Γιατί τις εκτροπές είναι οι ντροπές που τις κυοφορούν. Και είναι 

ντροπές οι ταπεινώσεις στις οποίες υποβάλλονται οι άνθρωποι όταν βλέπουν να 

επιβραβεύεται η αναξιότητα και να αναδείχνεται η ευτέλεια. Είναι ντροπές οι 

διασπαθίσεις πόρων και δυνάμεων που απoτελoUν συνέπεια της αναξιοκρατίας. 

Σε ποιο βαθμό έχουμε τέτοια φαινόμενα στη δική μας κοινωνία; Την έκταση 

την έδειξαν προηγούμενοι ομιλητές. Εγώ δε θα προσθέσω παραδείγματα από το 

παρελθόν αλλά θα περιοριστώ σε σχετικά πρόσφατα φαινόμενα που, κατά την 

άΠΟψή μου, συνιστούν γενεσιουργές αιτίες της υίtOνόμευσης της αξιοκρατίας, Τllς 

άνθησης του ρουσφετιού και το\! πολλαπλασιασμού των δυσμενών διακρίσεων. 

Aναφtρoμαι σε διαπιστώσεις από τη σύντομη εμπειρtα μου στη Βουλ'; και από τη 

συνδικαλιστική μου εμπειρία. 
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Η εμ..-τειρία της Βουλής. Σε μερικές m.ινεδριάσεις επηροπών έγινε η διαπ(... 

στωση ότι εκπρόσωποι της κυβέρνησης δίνουν ελλειπή ή επιλεκτική πληροφόρηση 

που είναι δυνατό να παραπλανήσει τη Βουλή και να την ωθήσει προς αποφάσεις, 

που αν είχε πλήρη πληροφόρηση δε θα υιοθετούσε. Όταν η κυβέρνηση τολμά με αυτό 

τον τρόπο να διακυβεύει την αξιοπιστία της ενώπιον της Νομοθετικής Εξουσίας 

πόσο άραγε νοιάζεται για την αξιοπιστία της στα μάτια του a..-τλού πολίτη; Γιατί 

σωστά επισήμανε ο κ. Μαρκίδης προηγουμένως ότι η κυβέρνηση είναι που διορίζει 

αυτούς που διορίζουν και όχι η Βουλή. Έτσι εχεΙ είναι το κέντρο προς το οποίο να 

στραφεί η κριτική μας. Πώς ο απλός πολίτης δε θα κυριαρχείται από καχuπσψια 

έναντι της κρατικής και έναντι κάθε εξουσίας. Πώς θα έχει τη δύναμη να αντισταθεί 

και να μη ζητήσει κάποια υποστήριξη και κάποιες συστάσεις για να βοηθηθεί; 

Όταν προκηρύσσονται θέσεις και διαβλέπεις μέσα από τις γραμμές τη φωτο

γραφΙα αυτού που θα προσληφθεί, πώς να εμπιστεύεσαι την κυβέρνηση και τους 

μηχανισμούς της; Όταν βλέπεις σχέδια υπηρεσίας για θέσεις που για πρώτη φορά 

δημιουργούνται, θέσεις ωστόσο που απαιτούν πείρα για να τις καταλάβεις, τι να 

υποθέσεις και τι να πεις; Αναφέρομαι συγκεκριμένα σε ένα σχέδιο υπηρεσίας που 

βρίσκεται ενώπιον της Επιτροπής Παιδείας και απαιτεί για το νέο μάθημα "Σχεδια

σμός και Τεχνολογ(α" οι υπΟψήφιοι καθηγητές που θα προσληφθούν για πρώτη 

φορά να έχουν διετή πείρα στη διδασκαλ(α του μαθήματος, του νέου μαθήματος. 

Είναι μήπως θαμπή η φωτογραφία; 

Όταν η κυβέρνηση κηρύσσει λιτότητα και επιβάλλει μορατόριουμ σε προσλή

ψεις και την ίδια ώρα προτείνει ένα σωρό αναβαθμίσεις θέσεων, τι να πει κανείς; 

MoντελLστ υψηλής μόδας σχεδίων υπηρεσίας έχει καταντήσει η κυβέρνηση. Τα παρα

δείγματα είναι πολλά. Αλλά ας αναφέρω και παραδείγματα από τη συνδικαλιστική 

μου εμπειρία. 

Η ΔΕΟΚ είναι μια συγκριτικά μικρή οργάνωση. Ωστόσο και το Σύνταγμα και 

οι νόμοι της αναγνωρίζουν ορισμένα δικαιώματα. Χρειάστηκε να γνωματεύσει η 

Γενική EισαyyελLα, χρειάστηκε να εκδόσουν διατάγματα τα δικασπΊρια και χρειά

στηκε η προηγούμενη Βουλή να συζητήσει θέμα m.ινδικαλιστικών ελευθεριών και να 

εκδώσει ομόφωνο ψήφισμα, για να αρχίσει κάποια στοιχειώδης συμμόρφωση προς 

τη νομιμότητα, που και αυτή για να επιτευχθεί χρειάστηκαν απεργεΙες, ακόμα και 

απεργεΙα πείνας. Για ποιο λόγο; Για να υπάρξει στοιχειώδης σεβασμός προς το 

Νόμο. Για να μην αδικούνται άνθρωπo~ με τον πιο βάναυσα επιδεικτικό τρόπο. Και 

ωστόσο για να έχει ένας εργαζόμενος το φυοικό του δικαίωμα να ενταχθεί στη 

ΔΕΟΚ χρειάζεται κατά κανόνα να γίνει καταγγελια στην αστuνoμ(α και την Εισαγ

γελία και χρειάζεται η Eισαγγtλία να στείλει προειδοποίηση ότι θα ασκήσει ποινική 

δΙωξη. 

Η κυβέρνηση αναγνώρισε τη ΔΕΕ κυβερνητικών εργατών. Αναγνώρισε στη 

συντεχνία αυτή των κυβερνητικών εργατών το δικαίωμα να ακούγεται. Και όμως 

γΙνονται προαγωγές ή μετακιVJjσεις ή παίρνονται αποφάσεις που επηρεάζουν τα 

μέλη της χωρίς καν να ενημερώνεται. Τι συμβαίνει; ΕΙναι μήπως τόσο ανάξια σεβα

σμού στα μάτια των υπαλλήλων της η κυβέρνηση, ώστε να έχουν το θράσος να 

αγνοούν τις οδηγΙες της ή μήπως εκτός από τις γραπτές οδηγίες για την τυπική 

ικανοποΙηση του νόμου. υπάρχουν και άλλες οδηγίες να αγνοείται ο νόμος; 

• 
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Προσωπικά δεν JΊ:ιστε'ύω ότι τι κυβέρνηση δεν ~utOgeL να επιβάλει σεβασμό προς 

τι.ς εντολές της. Άλλωστε και το γεγονός ότι δεν τήρησε την υπόσχεσι'ι της να 
καλέσει τη ΔΕΕ κυβερνητικών εργατών στη Μικτή Εργατική ε,τιτρoπτi, μαρτυρά τη 
στρεψόδΙί'.η συμπεριφορά της και , επ ιτρέψατέ μου να το πω, τη βαθιά αναξιoπιστLα 
της. Και δεν τα λέω αυτά επειδή συμβαίνει να είμαι Γενικός Γραμματέας της ΔΕΟΚ . 
Τα λέω γιατί αφορούν ανθρώπους, πολ(τες αυτού το\l κράτους που υφίστανται 
δυσμενείς διακρίσεις και ταλαιπωρίες από την κυβέρνηση για το μόνο λόγο ότι 
θέλουν να ασκούν τη συνταγματικτΊ τους ελευθερία. την ελευθερία της εκλογής. Εδώ 
δεν είναι ποια απλώς θέμα αξιοκρατίας. Είναι θέμα στοιχε ιώδους ισοπολιτείας. 

Αλλά συχνά είναι και θέμα ηθικής υποχρέωσης της πολιτείας, όπως είναι 11 
περίπτωση που ακούσαμε πρ~ν cuτό μερικές μέρες από ραδωφωνικές εκπoμπtς για 

oρ~σμένες θέσεις κυβερνητικών εργατών. θέσεLς που κανένα εξεζητημένο προσόν 

δεν απαιτούσαν. Μεταξύ των διεκδικητών αυτών των θέσεων ήταν και παθόντες, 

θύματα της εθνικής συμφοράς του 1974. Κανένας από τους παθόντες αυτούς δεν 
κρίθηκε άξιος για Πρόσληψη, όπως κατάγγεLλαν οι ενδιαφερόμενo~ . Να υποθέσουμε 

και εδώ ότι άλλες είναι ο ι κραυγαλέες διακηρύξεις και άλλες οι ψιθυριστές εντολές; 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, χθες ή προχθές βρήκατε όλοι μέσα στη θυρίδα σας 

μια επιστολή. Μια επιστολή που μας έστειλε η κ. Διάνα Παυλίδου, μέλος του 
προσωπικού της Βουλής με τόσα χρόνια εδώ παρουσίας και με γνώση και προσω

πική γνωριμία με το σύνολο των Βουλευτών . Μας καταγγέλλει -δεν ξέρω, κύριε 

Πρόεδρε αν παίρνει ώρα να διαβάσω την επιστολή, αλλά θα άξιζε τον κόπο- μια 
περ ί.πτωση δ~άκρισης. 

''Αξ ιότιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Λαμβάνοντας αφορμή από τη συζήτηση στη Βουλή του θέματος για τη διασφά
λιση της αξιοκρατίας κλπ. παραθέτω την πιο κάτω περΙΠΤωση που μιλά από μόνη 
της. 

ΣΟΦΙΑ Α. ΠΑΥΛΙΔΟΥ : 

Εργάζεται ως Έκτακτη Γραφέας στο Κτηματολόγιο από το 1989. 

Είναι το πρώτο από τα τρία παιδιά του Αντώνη ΠαυλΙδη από το Παλαιχώρι , 

έφεδρου, που έπεσε μαχόμενος στις 22.7.1974 παρά την Κερύνεια . ΤΟ μεγαλύτερο 

ήταν πέντε χρόνων τότε και το μικρότερο μόνο τριών μηνών! 

Παρακάθησε σε γραπτές εξετάσεις το 1990 για τη θέση Γενικού Γραφέα και 

πέρασε τις εξετάσεις με βαθμό 65 μονάδες. 

Αριθμός κενών θέσεων 170 και πλέον. ΟΙ 150 από τις κενές θέσεις ε ίχαν 

πληρωθεί από την αι-τελθούσα Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσί.ας και μερικές αι-τ' αυτές 
δόθηκαν σε υΠΟψηφίους με χαμηλότερη βαθμολογί.α στη γραπτή εξέταση από εκείνη 

της Σοφίας με τη δικαιολογί.α ότι στην πρoφoρ~κή εξέταση χαρακτηρίστηκαν ως 
εξαίρετοι ". 

Βλέπετε, συνάδελφε MαρκLδη, δεν ε~ναι μόνο στην Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
που o~ προφορικές βαθμολογίες ανατρέπουν την αξ~oκρατία. 

"Προσλήφθηκαν συνολικά δέκα πρόσωπα με χαμηλότερη βαθμολογία στο 

γραπτό διαγωνισμό και διερωτάται κανένας αν αυτό θεωρείται δικαιοσύνη και αξιο

κρατία και αν η πολιτεία δεν έχει καμιά υποχρέωση σ' αυτά τα παιδιά των oπoLων ο 

πατέρας σκοτώθηκε στον πόλεμο και που στο κάτω-κάτω έφεραν καλύτερο αποτέ

λεσμα στο γραπτό διαγωνισμό από άλλους που διορίστηκαν, αφού χαρακτηρί.στηκαν 
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δήθεν ως εξαίρετοι στην προφορική εξέταση. Μήπως τι προφορική εξίταση έχει μεγα
λύτερη σημασία από tTi γρα...τη τj γίνεται μεταξίι άλλων. για να δοθεί κάλυψη για 
προώθηση μερικών ευνοούμενων προσώπων κάτω από το μανδύα του εξαίρετος; 

Και δε μιλούμε για μια και δυο θέσεις αλλά μιλουμε για 150 θέσεις από τις οποιες 
δεν περίσσεψε καμιά γι' am:Ti την κοπέλλα. Δε μιλούμε για ρουσφέτι ούτε ελετιμο
σύνη αλλά γιατί δικαιωματικά και με τις δυνάμεις της μπορούσε να δΙΕκδικήσει μια 
θέση. 

Πληροφοριακά αναφέρω ότι υπάρχουν ακόμα 20 περίπου κενές θέσεις που θα 
πληρωθούν από τη Νέα Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας λίαν προσεχώς. Ας ελπί
σουμε όη αυτή θα φανεί δικαιότερη από την απελθούσα Επιτροπή. 

Αυτά τα αναφέρω για να κρίνετε και από μόνοι σας τι συμβαίνει και να φροντί
σετε για επανόρθωση και αυτής της αδικίας αλλά και άλλων τέτοιων περιπτώσεων. 

Με τιμή, 

Διάνα Παυλl.δoυ 

Αν. Στενογράφος Βουλής." 

Να αναφέρω όμως, κύριοι συνάδελφοι, και κάη επίκαιρο και πολύ διδακτικό. 

Πιθανόν πολλοί από σας να είδατε προχθές το βράδυ μια τηλεοπτική εκπομπή για τη 

ναυτιλία. Ήταν υπόδειγμα απαράδεκτης δημοσLOγραφίας δημοσιογραφίας που 

εξευτελιζει και διασύρει το ιερό λειτούργημα του τύπου. 'Εδινε μια παρα.."tλαντιηκή 
εικόνα για το αίσχος που ονομάζεται ψευδώς κυπριακή ναυτιλια και που στην πραγ_ 

ματικότητα και σύμφωνα με τους επίστιμOUς ορισμούς του Διεθνούς ΓραφεLoυ εργα

σίας είναι ναυτιλία ευκαιρίας που διασύρει και διαπομπεύει τη σTlμαία μας και την 
τραυματισμtvτι δημοκρατία μας. 

Πώς δε θα φθό.ναμε στα ρουσφέτια και στις εξυπηρετησεις, όταν τα ηθικά 
πρότυπα που το κράτος προβάλλει είναι το ψέμα, η παραπλόντισTl, η εξαπάτηση , η 

παραπληροφόρηση και η πλαστοπληροφόρηση: Όταν ηΟικό πρότυπο είναι η ωραιο
πoίησTl αθλιοτητων; Να ποιος παράγει τις ελαστικές συνειδήσεις. ιδού ποιος 

παράγει το ρουσφέτι και την αναξιοκρατί.α. Και μην κονταροχτυπιέστε φίλοι του 

ΔΗ.ΣΥ. και του ΑΚΕΛ για τα γαλάζια και τα κόκκινα ρουσφέτια σας. Μην ψόχνετε 

για τις ευθύνες αλλήλων. για τα παράγωγα, αλλά ας στραφούμε όλοι προς την πηγή 
της παραγωγής. Όλοι από κοινού να προστατέψουμε το ήθος που ταιριάζει σε μια 

δυναμική κοινωνία, σε μια κοινωνία που θέλΗ να ζήσει και να ορθοποδήσει. Να 
θωρακίσουμε τους θεσμούς, να θωρακίσουμε τη δημοκρατία. 

Ο εισηγητής του θέματος ζήτησε την παραπομπή του στην Επιτροπή θεσμών 

μαζί με την ησήyησTl για τη λήψη ορισμένων κεφαλαιώδους σημασίας μέτρων. 

Τέτοια μέτρα, επίσης πολύ σημαντικά, έχουν προτείνει και άλλοι συνάδελφοι και 
αυτά νομίζω ότι εί.ναι που πρέπΗ να προωθήσουμε. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Πρέντζα ο Πρόεδρος κατήλθε από το 

Προεδρείο και τη θέση του κατέλαβε ο κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΡ. ΧΡΥΙΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Koντtδης. 
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Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Πρώτα απ' όλα θέλω να αναφέρω 6n ορισμένοι συνάδελφοι είναι εύκολο να 
μιλούν συνέχεια, είναι εύκολο να μιλο"γ σε κάθε συνεδρΙΟ της Βουλής, ενώ 

ορισμένοι άλλοι εΙτε γιατί είναι συνεσταλμένοι ε{τε γιατί μπορεΙ να είναι πιο προσε

χτικοί, δεν πράττουν το ίδιο. Ο νοών νοείται. 

Επίσης σήμερα έχω διαπιστώσει. αγαπητοί συνάδελφοι, ότι από πλευράς 

Δημοκραηκού Συναγερμού παρουσιάστηκε ένα νέο πρόσωπο, το πρόσωπο της 

συνδιαλλαγής και της ηπιότητας, ενώ σtην προηγούμενη συνεδρίαση γινόταν μια 

επίθεση με χαρακτηρισμούς για πρόσωπα επώννμα και ανώνυμα" και πραΥματικά 

σήμερα με έχει εκ.ι.λήξει. Ελπίζω βέβαια αυτό το δεύτερο πρόσωπο να εί.ναι εχεί.νο 

που θα πρέΠΕΙ να διατηρηθεί και να είναι μόνιμο. , 
Εν πάση περιπτώσει δεν ήταν πρόθεσή μου να μιλήσω, αλλά στην πορεΙα της 

συζήτησης διαφάνηκε από ορισμένους συναδέλφους κάποια τάση έναντι ορισμένων 

οργάνων και ακόμα σvyκεκριμένων ατόμων. Δεν ξέρω πού αποσκοπούν αυτές οι 

τάσεις, έχω όμως την ισχυρή εντύπωση ότι δεν εΙναι όλα αυτά ΤUΧαΙα. 

Πριν εξηγήσω τι συμπέρασμα εξάγω. θέλω να κά\'ω κι εγώ τη σωστή και αντι

κειμενική διαπΙστωση ότι στην Κύπρο υπήρξε. υπάρχει και θα υπάρχει το ρουσφέτι. 

EπΙσrις τrι σωστή θέση ότι στο μέγεθος του βαθμού που το περιορίζομαι αντανακλά 

και ο βαθμός τrις επιτυχίας μας ως Βουλής ή καλύτερα ως ποληεΙας. 

Κάποιοι συνάδελφοι πρoσπάθrισαν να επισημάνουν κάποιους τρόπους που 

εφαρμόζοντάς τους θα μπορούσαν να βοηθήσουν τα πράγματα. Κάποιοι όμως 

πρoχώρrισαν να καταγγεαουν και μάλιστα χρησιμοποίησαν και κάποια ονόματα. 
για να δημιουργήσουν, κατά τη γνώμrι μου, εντυπώσεις. 

Δε θα αναφερθώ βέβαια σε όλες τις περιπτώσεις που αναφέρθηκαν, αλλά θα 

θίξω συγκεκριμένα τις καταγγελ{ες με τις οποίες προσπάθησαν κάποιοι συνάδελφοι. 

στηριζόμενοι πάνω σε μια ανώνυμη ε..-rιστολή που πήραν συγκεκριμένα άτομα. να 

στηρίξουν ολόκληρη κατηγορΙα. Κι εδώ θέλω να πω ακόμα μια φορά ότι ενώ εΙΠαμε 

και στην Ε.,-τιτροπή Εσωτερικών ότι εμεΙς, η ομάδα δηλαδή του ΑΚΕΛ-Αριστερά, δεν 

πήραμε καμιά τέτοια επιστολή, ο συνάδελφος κ. Πoυργoυρl.δης από ραδιοφώνου την 

επομένη δήλωνε ότι την επιστολή αυτή την πήραν όλα τα μέλη της Επηροπής 

Εσωτερικών. Βέβαια δεν ξέρω πού στηρίζει αυτή την εμμονή του ο συνάδελφος 

κ. Πoυργoυρίδrις. 

Ορισμένοι συνάδελφοι, προσπαθώντας να δημιουργήσουν πρόβλημα, δε 

δίστασαν να χρησιμοποιήσουν αυτή την ανώνυμη επιστολή που για την εγκυρότητα 

των πληροφοριών της θα σας αναφέρω κάτι που ειι-τώθηκε πάλιν χθες από τον αέρα 

κ·).ι δεν είναι πια μυστικό. Ι' αυτή την επιστολή καταγγέλλεται ο Αστυνομικός Διευ

θυντής Λεμεσού ως μέλος της εγκληματικής ΕΟΚΑ Β' και για να δείτε το μέγεθος 

της συκοφαντίας. σας αναφέρω για όσους δεν ξέρουν ότι ο κ. Ηλίας Κ υριακΙδης, ο 

AΣΤUνoμικός Διευθυντής Λεμεσού, 'ήταν ο άνθρωπος που από τους πρώτους αγωνί

στηκε και πολέμησε την ΕΟΚΑ Β' και αντιστάθηκε μαζί με όλους τους δημοκράτες 

στο πραξικόπημα. Ήταν ο άνθρωπος που συνελ'ήφθηκε και φυλακίστηκε α.ι-τό τους 

εγκληματίες πραξικοπηματίες. Επομένως αντιλαμβάνεστε τι είδους 'ήταν αυτή η 

ανώνυμη επιστολ'ή . 
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Επειδή και χθες σtη συζήτηση αναφέρθηκε η Αστυνομική ΔιΕΊΙΘUνOT1 Λεμεσού. 

μου δημιουΡΎ1'ιθτικε το ερωτημα αν είναι -"VΧαΙα όλη αυτή η επίθεση που γίνεται 

σήμερα εναvτ(oν Τ1'}ς. Όσο και αν προσπάθτ]σα. αγαπητοί συνάδελφοι, να βρω μια 

λογική εξήγηση, δεν μπόρεσα να καταλήξω σε άλλο συμπέρασμα παρά στο εξής: 

Στην αΣΤUΝOμ(α, όπως μας εΙΠε ο ένημος Υπουργός Εσωτερικών και ο Αρχηγός της 

Αστυνομίας ·προς πίστη βέβαια της κυβέρνησης- έχοιιν Ηοαγό:Υει yl.O. τις επικείμενες 
προαγωγές και προσλήψεις ορισμένες τομές που βασικό κριτήριο θα είναι η αξω

χρατ(.α και γίνεται μια αξιέπαινη προσπάθεια βελτίωσης του όλου συστήματος. 

Όταν μας τα εξήγησε ο ένnμος Υπουργός Εσωτερικών. όλοι οι Βουλευτές 

εξέφρασαν _ην ευαρέσκειά τους. ΤΟ συμπέρασμα λOLΠόν που βγαίνει από την όλη 

υπόθεση ενάντια στην Αστυνομική Διεύθυνση είναι πως σε κάποιους ίσως δεν άρεσε 

η σημερινή πορεία των πραγμάτων και με τις ανυπόστατες και ανώνυμες επιθέσεις 

προσπαθούν να εΠΊ1ρεάσουν τις αξιοκρατικές προαγωγές, παρά τις διακrιρύξεις τους 

βέβαια υπέρ ΤΊ1ς εφαρμοΥτ]ς ΤΊ1ς αξιοκρατίας και λοιπά. 

Κάποιος συνάδελφος ανέφερε χθες ότι όποιος βρίσκεται σε -yuάλινo κλουβΙ δε 

ρίχνει πέτρες. Για να δείξω, κύριοι συνάδελφοι, σε ποιο γυόλινο κλουβί βρίσκονται 

ορισμένοι. αναφέρω ότι στΊ1 Λεμεσό έγινε το εξής περιστατικό. 

Στο Δήμο Λεμεσού είχαμε αίτοφασίσει, όταν είχαμε εκλεγει, να κάνουμε αξιο

κρατικές προσλήψεις. Αποφασίσαμε να φέρουμε από το Υπουργείο Παιδείας κα&τ,

'(Τ1τές αναγνωρισμένης αξίας για να κάμουν εξετάσεις και με βόΟΤ] αυτές τις εξετά

σεις να γίνουν οι προσλήψεις. Έγιναν πράγματι οι εξετάσεις και έγινε ο κατάλογος, 

αγαπrιτoΙ συνάδελφοι. Πρώτος, δεύτερος, τρίτος, τέταρτος κ,λ,π. Έπρεπε να προσλά

βουμε δύο δακτυλογράφους. Ποι.α νομίζετε ήταν η σειρά τrις πρόσληΨΊJς; Πρώτη και 

τέταρτη. Και γιατί; Δι.ότι μας είπαν ότι το ένα. το δύο και το τρία είναι αριστερές 

κοπέλλες, άρα δεν μπορούν να πρoσλrιφθoύν όλο αριστερές. Έτσι έφυγαν οι 

αριστερές και μπήκε η τέταρτη η οποιο. ανήκε στο Δημοκρατικό Συναγερμό. Αυτή 

είναι μια απάντηση για την αμάθεια των αριστερών, όπως ισχυρίστηκαν ορισμένοι 

συνάδελφοι. Δε θέλω να φέρω άλλα παραδείγματα. Αν προκληθώ έχω κι άλλα. 

Τελειώνοντας, ειΟΤ]γούμαι κι εγώ ότι πρέπει να δούμε ΤΊ1ν ουσΙα του προβλή

ματος και να πάψΟυμε να γυρεύουμε κόκκινους και πράσινα άλογα. Γιατί με τις 

αστήρικτες κατηγορίες και το τι μου είπε ο ένας και ο άλλος δε βρίσκουμε, αγαπrιτoΙ 

σuνάδελφoι. λύση του προβλήματος. 

Το ότι υπάρχουν Βουλευτές που έχουν ΤΊ1 φήμη, τουλάχιστον στην πόλη μας. 

ότι με το να σηκώσουν το τηλέφωνο κάνουν προαγωγές, μεταθέσεις ή ακόμα και 

προσλήψεις είναι πια γεγονός. Πώς ανατρέπονται αυτές οι φήμες; Εδώ υπήρξε μια 

πρόκληση από κάποιο συνάδελφο γι.α όλους μας. Αναλαμβάνουμε υποχρέωση πρώτα 

απ' όλα εμεΙς οι ίδιοι να αλλάξουμε νοοτροπί.α, να αλλάξουμε αυτό που για ορισμέ

νους έγινε πια τρόπος ζωής; Ιδού η Ρόδος, aYOJtΊ1tO[ συνάδελφοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Μάτσης παρακαλώ. 



465 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, 

Δεν εΙχα πρόθεση να μιλήσω, διότι θεωρώ το θέμα εξαντλημένο, και δε θα 

αναφερθώ στο παρελθόν παρόλο ότι ο προηγούμενος ομιλητής, ο αγαπητός 

κ. ΚοντΙδης, δεν ακολούθησε τη συμβουλή του Γενικού Γραμματέα του Κόμματός 
του. 

θα ήθελα όμως εκφράζοντας τις προσωπικές αλλά και τις κομματικές μας 

θέσεις να πω ότι το θέμα αυτό μας απασχόλησε χο,,' επανάληψTJ σtην προηγοίιμενη 

και tnv προ-προηγούμενη θητεία της Βοuλ'ής. Μπορώ να διαβεβαιώσω ότι από το 
σύνολο των ομιλητών τότε λέχθηκαν περΙποιι το (δια πράγματα και έγιναν βασικά οι 

ίδιες διαπιστώσεις. Είναι οι πράξει.ς που AeiJtouv στην αντιμετώπιση του προβλή
ματος. 

Θα πρέΠΕΙ να είμαστε όλοι δΙκαι.οι με τους εαυτούς μας λέγοντας και παραδε

χ6μενοι ότι πράγματι στις δεκαετίες που πέρασαν τι αναξιοκρατΙα πρυτάνευσε και 

συνεχίζει και αυτή τη στιγμή, ιδιαίτερα σε ορισμένους τομείς, να διαπρέ.-ιει. Έχω τη 

βεβαιότητα ότι, αν τα λόγ~α και οι θέσεις μας μετατραπούν σε πράξεις. μπορούμε να 

θέσουμε τέρμα σταδιακά σ' αυτή την αναξιοπρέπεια για όλους μας. 

ΕΙναι ευθύνη των συγκεκριμένων πολιτικών αρχηγών που βρίσκονται στη 

Βουλή, και κατ' ε..-τέκταση όλων μας. να μην περιοριστούμε σε διαπιστώσεις μόνο, 

αλλά να αναλάβουμε τις ευθύνες μας αρχ(ζοντας από τη θεμελιακή θέση ότι όλοι οι 

πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας δε διαχωρΙζονται από τις κομματικές και τις 

ιδεολογικές τους ταυτότητες. αλλά ότι είναι όλοι ίσοι διεκδικητές και ίσοι δικαι.

ούχοι σε όλα τα του κράτους. 

Αν υιοθετήσουμε αυτό το χρυσό κανόνα, αποφεύγουμε τους στιγματισμούς, τις 

διαφοροποιήσεις. τις κομματικοποιήσεις και ανοίγουμε το δρόμο προς τα εμπρός. 
Δεν μπορεί κανένας μας να αμφισβητησει ότι το μεγαλύτερο μέρος του πολύτιμου 

χρόνου μας κατασπαταλάται αχρείαστα σε επαφtς, τηλεφωνήματα, απαιτήσεις 

πολιτών για να τους βοηθήσουμε. Και η βοήθεια η δική μας είναι επέμβαση στην 

αξιοκρατΙα. 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι η στιγμή της ευθύνης για όλους μας, αρχής γενο

μένης κατά κύριο και βασικό λόγο από το κράτος το (διο. Αν Ο σημερινός Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας είναι αποφασισμένος να υιοθετήσει αξιοκρατία και αν οι πολι.

τικοί αρχηγοί και τα κόμματα είναι αποφασισμένοι να τον βοηθήσουν και να βοηθή

σουν το σύνολο του λαού μας προς αυτή την πορεία. προσωπικά δεν έχω καμιά 

αμφιβολία ότι πολύ σύντομα το σκηνικό θα αλλάξει. Δεν είναι αυτή η πραγματικό
τητα αυτή τη στιγμή. 

Η αναξιοκρατία και η ευνοιοκρατία που επικρατούσε στη Δημόσια Υπηρεσία 

μεταφέρθηκε κατά μαζικό τρόπο στους ημικρατικούς οργανισμούς. Έθεσα το 1989 
πολύ έντονα το ερώτημα: Είναι η ευθύνη των σημερινών συμβουλίων των ημικρα

τικών οργανισμών. στα οποία συμμετέχσυν όλες οι κομματικές αποχρώσεις του 

τόπου με καταλόγους τους οποίους υποβάλαμε σων Πρόεδρο της Δημοκρατ(ας όλοι 

μας -και πρέ,τει να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους- είναι, λέω, η ευθύνη αυτών 

των συμβουλιων να χρησιμοποιούν το 90% το" χρόνου τους στους οργανισμούς που 
εΙναι τοποθετημένοι. για να συζητούν προσλήψεις απλού προσωπικού ή ης προα

γωγές του ίδιου προσωπικού; 
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Έχω πλrιρoφoρίες. κυριοι συνάδελφοι, πως σε σημαντικότατο ημικρατικό 

οργανισμό ελάχιστη ώρα χρτισιμοποιήθηχε για \'0. μελετηθούν οι προοπτικές, η πολι· 

τικ'; και οι προυπολΟΥισμοΙ του οργανισμού. Όλη η ώρα βασικά χρησιμοποι..εΙται 

για το ποιος Οα πρoσλrιφθεί και ποιος θα προαχθει. 

θέλω, χωρίς να θίγω κανένα. να υπογραμμίσω την πραγματικότητα. Έχοιιν οι 

κατά τα άλλα αξιόλογοι πολιτες της Δημοκρατίας και μέλη των διοικητικών 

συμβουλιων των ημικρατικών οργανισμών Τ1Ίν ιχανόΤ1]τα και την προπαίδεια να 

αναλό:βουν αuτό το ρόλο; Πολύ φοβούμαι ότι δεν την έχουν και δεν είναι το έργο 

τους. 

Γι' αυτό και ο κ. ΜαρΧιδης κι εγώ προσωπικά εισηγηθήκαμε το 1986 και το 
1989 έντονα ότι η ανάληψη της ευθύνης για το προσωπικό των rιμικρατικών οργανι
σμών πρέπει να περιέλθει σε ανεξάρτητη επιτροπή δ1]μόσιας υπτιρεσ{.ας, όπως 

ακριβώς πρόβλεπε το Σύνταγμα του 1960, και αυτή 11 επιτροπή να αναλάβει αυτό το 

έργο. Να αφήσουμε τα συμβούλια των 11μικρατικών οργανισμών να ασχοληθούν με 

το σ11μαντικότατο κεφάλαιο της πολιτικής αυτών των οργανισμών για το καλό και 

το συμ~ρoν του συνόλου. 

Επεκτείνοντας το συλλογισμό αυτό είχα τότε προβληματίσει τη Βουλή και είχα 

ερωτήσει τι γίνεται με τα πρόσωπα που καταφεύγουν κοντά μας ως κομματικά μέλ11 

και ζ11τούν τη βοήθειά μας. Και τι γίνεται με τα πρόσωπα τα οποία δεν ανήκουν στα 

υφιστάμενα κόμματα ή δεν έχουν την ευχέρεια να ΠΡOσεyγl.ζoυν τους κομματικούς 

αQX1lγούς ή επιτελεία για να τα βοηθήσουν, αν μπορούν να τα βοηθήσουν: Ποια 11 
αναξιοπρέπεια όλων μας. όταν με τις ενέργειές μας αυτές συμμετέχουμε ουσιαστικά, 

όλοι όσοι βρισκόμαστε εδώ και εκείνοι που λείπουν, χωρ(.ς να εξαιρέσω κανένα. 

στην καταβαράθρωσrι των θεσμών και των αξιών: 

θέλω να συμπλ11ρώσω, κύριε Κοντίδη, λtyoντας ότι και αν ένας έχει Τ11ν αντί

λ11Ψ11 ότι δε θα πρέπει να συμμετέχει , από τη στιγμή που αυτή είναι 11 αρχή που 
υιοθετείται, βρίσκεται ο ίδιος εκτεθειμένος έναντι των οπαδών του, αν δεν προσπα

θήσει να τους βο11θήσει . Αυτή είναι 11 κατάντια στην οποί.α οδηγούμαστε και συρό
μαστε εκόντες άκοντες. Είναι όμως στο χέρι μας να τερματίσουμε αυτή την πραγμα

τικόΤ11τα και να αξιολογήσουμε τους πολίτες αξιοκρατικά. ανεξάρτητα από την 

κομματική τους ιδιόΤ11τα. Δεν υπάρχουν για μας ακελικοί. συναγερμικοΙ, εδεΚΙΚΟί, 

δηκo'~κoΙ ή οποιοιδήποτε άλλοι πολίτες. Υπάρχουν πολίτες της Κυπριακής Δημο

κρατίας ισότιμοι διεκδΙΚ11τές και δικαιούχοι όλων αυτών των αξιωμάτων. 

Πέραν τούτου θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι με θλίψη πολλή παρατηρούμε ότι 

αυτό το στίγμα του ρουσφετιού ή ττις αναξιοκρατίας έχει υπεισέλθει και στην τοπική 

μας αιιτοδιοίκτιστι. Συνασπl.ζoνται, κύριοι συνάδελφοι, και το ξέρουμε όλοι, κομμα

τικά εκλελεΥμένοι δτιμοτικοΙ σύμβουλοι και δεν αξιολογούν τους προσλαμβανόμε

νους, τουλάχιστο σε πολλές πεΡL.ι"tτώσεις, με τα αξιοκρατικά κριτήρια αλλά με κατα

νομή σε πολλές περιπτώσεις και με κομματικά δεδομένα. Είναι θλιβερή αυτή τι 

αφεττιρ(α ττις τοπικής μας αυτοδιοίκηστις στα πρώτα ττις μάλιστα βήματα. 

Είναι από τα θέματα πάνω στα οποία θα πρέπει να ενδιατρΙψει με πολλή 

προσοχή αυτή 11 Επιτροπή 11 οποία έχει σοβαρότατο λόγο και έργο να επιτελέσει και 
εύχομαι να το επιτελέσει αξιοπρεπώς και σωστά για το καλό του συνόλου. 
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θα πρέ..-ΤΕL, κύριοι συνάδελφοι. η Επιτροπή αυτή να δει και να προωθήσει κατά 

την άπoψ1i μου το ρόλο των ανεξάρτητων ερευνητικών επιτροπών που διορίζονται 

από το κρότος και να CΙΞωπoιεί ης εκθέσεις αυτών των επιτροπών. Δεν αξιοποιή· 

θηκαν ΕκθέΟΗς που έχουν γίνει στο παρελθόν πάνω σε σοβαρότατα θέματα και το 

αποτέλεσμα και στη συνείδησή μας και όλων αυτών των Βουλευτών εδώ και του 

λαού είναι ότι τίποτε δε γΙνεται και κανένα μέτρο δε λαμβάνεται όσο και αν τα 

συμ."tεράσματα αποδεικνύουν το αντίθετο. 

θα τ\θελα να διερωτηθώ κατά πόσο η Επιτροπή δε θα ΙUΤOΡO'ύOε να συζητήσει 

και να εισηγηθεί ότι είναι παράπτωμα για οποιονδήποτε πολιτη επεμβαίνει τηλεφω

νικά ή άλλως πως έναντι Ε"ΙΙΕ(νων που εξασκούν αυτή την εξουσί.α. 

Για να γίνει όμως αυτό κατορθωτό και πιστευτό θα πρέπει να είμαστε 

σίγουροι ότι όχι μόνο οι οργανισμοί που ανέφερα αλλά και η Επιτροπή Δημόσιας 

Υπηρεσίας και η Επιτροπή Εκπαιδευτικής ΥπηρεσΙας και όλες οι επιτροπές που 

εξασκούν αυτά τα καθήκοντα είναι οι ίδιες αξιοκρατικές και εφαρμόζουν οι ίδιες 

αυτό το χρυσό κανόνα, πράγμα για το οποίο στο παρελθόν είχαμε πολύ αμαυρές 

εντυπώσεις από τον τρόπο και τη συμπεριφορά τους. 

Γι' αυτό είναι θέμα προς συζήτηση βάση της υφιστάμενης νομοθεσίας ποιές 

βελτιώσεις μπορούν να γίνουν. ώστε τα πρόσωπα τα οποία εξασκούν αυτές τις εξου

σίες να τυγχάνουν και της εμπιστοσύνης του συνόλου της Βουλής. Χωρίς να είναι 

κομματικά πρόσωπα, αλλά να είναι ανεξάρτητοι ακέραιοι άνθρωποι. και υπάρχουν 

σ' αυτό τον τόπο, ανεξάρτητα από την κομματική τους ιδιότητα. 

θα ήταν παράλειψη αν δεν ανέφερα ότι αναφέρθηκε και πρoηγoυμtνως, ότι 

δηλαδή οι τρεις εξoυσLες, η Νομοθετική, rι Εκτελεστική και rι Δικαστική έχουν 

ευθύνrι να συμμετάσχουν ταυτόχρονα στην α.ί"Cονομή έγκαιρα τrις δικαιooύνrις, ώστε 

η αξιοκρατl.o. να εφαρμόζεται ανελλιπώς σε όλα τα επi.πεδα. Και Ε.ι-τί του σημείου 

αυτού υπάρχει πεδίο νομοθετημάτων που μπορεί να καταστεί αναγκαΙο να ψηφι

στούν. 

Ο ρόλος μας ως Βουλή ε[ναι ελεγκτικός. Είμαστε νομοθετικό και ελεγκτικό 

σώμα τrις Εκτελεστικής Εξουσίας. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια. κατά την άι-τοψή μου, 

είναι παράτυπο να συμμετέχουμε με κομματική υπόσταση σε διάφορα όργανα και 

αναφέρω παρεμΠI.ι-ττόντως τις Κυπριακές Αερογραμμές για τις οποίες έγινε έντονη 

συζήτηση από αυτό το βήμα κατά τrιν περίοδο του 1981-83 και οι οποίες έχουν 
επιφορτίσει το λαό αυτό με υπέρογκα ποσά δανείων εκατοντάδων εκατομμυριων 

λιρών και ίσως είναι ο μόνος οργανισμός πον δημιουργεί βάρος στο δημόσιο 

έλλειμμα με τις επι.Jtτώσεις πον αφήνει. 

Η συμμετοχή σε κάποιο στόδιο και Βουλεντών και κομματικών εκπροσώπων 

στο διoικrιτικό σνμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών αποστερεί αυτόματα το 

δικαίωμα του ελέγχου από αυτό το Σώμα. δικαίωμα που του δίνει το Σύνταγμα. και 

μεταφέρει τις ευθύνες για τις αποφάσεις ποιι λαμβάνονται σε ένα έκαστο των 

κομμάτων. Και με ποιο δικαίωμα θα παρουσιαστεί οποιοσδήποτε συνάδελφος να 

επικρίνει μια επικριτέα απόφαση των Κυπριακών Αερογραμμών, όταν στις αποφά

σεις συμμετέχοιιν οι εκπρόσωποι των κομμάτων τα οποΙα παρακάθονται στο χώρο 

της Βουλής; 
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Τελειώνω. κύριε Πρόεδρε. λέγοντας και επικαλούμενος τη συμπαράσταση 

όλων και του Προέδρου της Δημοκρατίας κατά κύριο και CL'1:0φασ ιστικό ρόλο ως 

την πηγή της Εκτελεστικής ΕξουοΙας και της Επιβολής και υ ιοθέτησης της αναξιο· 

κρατΙας σε πολλονς τομείς, ώστε να συνεργαστούμε όλοι για να προσφέρουμε ΚΟΊά 

τη θητεία της παρούσας Βουλής τα νομοθετήματα και τα μtτρα εκείνα για τα οποία 

μπορεΙ να είμαστε περήφανοι. 

Αυτή τη στιγμή κανένα κόμμα. κανένας Boυλεvτής, κα:ι:ά την ταπεινή μου 

άποψη, δεν μπορεί να είναι περήφανος αλλά πρέπει να αισθάνεται καταισχύνη για 

το τι εξελίσσεται καθημερινά και συνεχώς σε ό,Η αφορά τον τομέα των θεσμών και 

αξιών στον τόπο μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΡ . Χ ΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Γιόγκου. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Αξ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός ότι στα τριάντα χρόνια της κυπριακής ανεξαρτησίας δημιουρ· 

γούνται για πρώτη φορά οι πρoUπoθέσεις για αξιοκρατία. Και Iι Ιναι για πρώτη φορά 

που κάποιοι αριστεροί αξιοκρατικά καταλαμβάνουν κάποιες θέσεις στη δΤ)μόσια και 
ημικρατική υπΤ)ρεσία. Είναι γι' αυτό που σήμερα ανησυχούν κά.ίΤΟΙΟΙ ότι η καρέκλα 

που κρατούν για χρόνια και που την προόριζαν για κάποιους, απειλε ίται από τΤ)ν 

αξιοκρατία. Αμέσως υπήρξαν οι πρώτες αντιδράσεις γ ια δήθεν αναξιοκρατία και 

για εύνοια υπέρ του ΑΚΕΛ και της Αριστεράς και εις βάρος των άλλων πολιτικών 

κομμάτων. 

ΤΟ ΑΚΕΛ·Αριστιρά είναι διαθέσιμο να προχωρήσει σε μια εις βάθος ανάλυσΤ) 

του ζητήματος τΤ)ς αξιοκρατίας για να διαπιστωθεί σε ποιο βαθμό αυτη έχει ΕΠΤ)ρε· 
άσει το κάθε κόμμα. Οι κρατούντες για τριάντα χρόνια ιεραρχούσαν στην πρώΤΤ) 

σειρά προσόντων το πιστοποιητικό ιδεολογικών φρονημάτων . Είναι γνωστή τι μεθο
δολογία και φρασεολογία "Δεν είμαι Ακελικός, ζητώ πρόσληψη ή ζητώ προαγωγή-. 
ΤΟ κατεστημένο που κυριαρχούσε χώρισε ΤOuς πολιτες σε δύο κατηγορίες, στους 

πολίτες με προνόμια και στους πολίτες β' κατηγορίας χωρίς προνόμια, που στην 

πλειοψηφία τους ήταν στο ΑΚΕΛ και στην Αριστερά. Για το ΑΚΕΛ·Αριοτερά η 

αξιοκρατία είναι ζήτημα αρχής και αποτελεί σταθερή βάση προόδου της κοινωνίας. 

Η καταπάτηση της αρχής της αξιοκρατίας ισοδυναμεί με καταπάτηση των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων και είναι καταδικαστέα. Διερωτούμαι αν μερικοί συνά

δελφοι. στις ομιλιες τους για αξιοκρατία, απευθύνονται στον κυπριακό λαό. Διότι 

και ο τελευταίος Κύπριος γνωρίζει ότι σ' αυτό τον τόπο είναι οι αριστεροί κατά 

α..-τοκλειστικότητα που εμ.-τoδtζovταν να προσληφθούν στη δημόσια και στην ημικρα

τική υπηρεσία. 

Προβληματίστηκα και διαπίστωσα ότι το ΑΚΕΛ δεν έχει δικό του κανένα 

Έπαρχο, κανένα Επόπτη, κανένα ανώτερο στην ιεραρχία της αστυνομίας. κανένα 

αστυνόμο. κανένα Γενικό Διευθυντή Υπουργείου , κανένα ανώτερο διοικητικό 

λΕΗουργό ή σε ανώΤΕΡl1 θέση σε. l1μικρατικούς οργανισμούς και ο λόγος είναι γιατί 
για δεκαετίες δεν μπορούσαν να διοριστούν αριοτεροΙ Μήπως οι αριστεροί υστε

ρούν πνευματικά: είναι γιατί το ρουσφέτι και οι δυσμενείς διακρίσεις κρατούσαν 

τους αριστερούς μακριά από τέτοιες θέσεις. 



469 

Υπάρχουν βtβαια και οι πεΡLι"tτώσεις πο\! Π-C:UΧΙOύχOΙ προσλήφθηκαν. διότι 

δεν υπήρχαν άλλοι δΙΕκδικητές των θέσεων. Υπάρχουν και μερικοί αριστεροί στην 
αστυνομισ. που προσλήφθηκαν την περίοδο της ΕΟΚΑ Β', για να υπερασπίσουν το 

κράτος και τη δημοκρατία. Κατά τα άλλα οε άλλους τομείς ε(ναι μονάδες. 

Η κατάσταση άρχισε να αλλάζει με την εκλΟγ'ή του Γιώργου Βασιλείου που 

κατάργησε τους φακέλους. Μίλησαν μερικοΙ συνάδελφοι για ης επιχειρήσεις πο\! σι 
εργαζόμενοι δημιούργησαν, για να αντισταθούν σης διακρίσεις και την καταδΙωξTl 

και ούτε λίγο ούτε πολύ είχαν την α,τοΙτηση να παραχωρηθούν και αυτές οι θέσεις 

για τους δικούς τους. 

θα αναφέρω μόνο μερικά παραδείγματα της αναξιοκρατίας που επικρατούσε, 

για να διαφανεί ποιοι έκαμναν ρουσφέτι και διακρΙσεις με αποτέλεσμα τον εξευτε. 

λισμό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. Για δύο χρόνια πρόσφυγας υπέβαλλε αίΤΊ1Οη 

να του παραχωρηθεί τουρκοκυπριακός χώρος για επαγγελματική στέγη και έπαιρνε 

την απάντηση ότι δεν πληρούσε τα κριτήρια. Όταν έκαμε δήλωση στις εφημερΙδες 

ότι δε θα ψήφιζε ΑΚΕΛ αλλά άλλο κόμμα. τότε πληρούσε και τα κριτήρια και του 

παραχωρήθηκε χώρος για επαγγελματική αποκατάσταση. 

Παραμονές των εκλογών. συγκεκριμένα πέντε μέρες πριν, με ενέργειες 

επώνυμου Βουλευτή προσλήφθηκε αριθμός εργατών στο αεροδρόμιο Λάρνακας. 

Τρεις μέρες μετά τις εκλo'γfς απολύθηκαν γιατί δεν υπήρχε δoυλtι.ά, και πάλι στα 

πλαίσια της αξιοκρατίας. Πρώην στέλεχος σuyιtεκριμένoυ κόμματος ανήγειρε διαμε

ρίσματα εντός υφιστάμενου δρόμου και ο δρόμος μετακινήθηκε ει.ς βάρος άλλων 

ιδιοκτητών. Στέλεχος άλλου κόμματος φρόντισε να περάσει δρόμος με τέτοιο τρόπο 

από κτήμα γείτονά του, ώστε να μην μπορεί να το αξιοποιήσει. Πρώην Βουλευτής 

έφτασε σε σημείο να απολύει υπαλλήλους που ο ιδιος προσέλαβε, για να διορίσει 
άλλους. 

Σε ένα πρόσφυγα δόθηκε εστιατόριο, αυτοκίνητα Ζετ (ενοικιάσεως), χαλιτικη 

γη και δόνειο. για να ανεγείρει ξενοδοχείο τη στιγμή που άλλοι συνάδελφοί του που 

ήταν ξενοδόχοι και εστιάτορες αγωνίζονται για 17 χρόνια να πάρουν έστω και ένα 
από τα προνόμια που έχει ο Ιδιος. Συγκεκριμένο κόμμα διαθέτει γραφεία, για να 
επεμβαίνει στις προσλήψεις και τις προαγωγές, μηχανισμούς στον κρατικό και 

ημικρατικούς οργανισμούς. Σε χωριό της Λάρνακας προσλήφθηκε ο τελευταίος στη 

σειρά επιτυχών υποψήφιος. επειδή είχε το προσόν να μην είναι Ακελικός. Η 

απάντηση των αρμοδιων μετά από καταγγελίες γιατί προσλήφθηκε ο έβδομος στη 

σειρά που δεν κατάφερε να πάρει τη βάση, ήταν ότι "σ' αυτό τον τόπο όλα επιτρέπο

νται". Σε ερώτηση γιατί δεν προσλήφθηκε κοπέλλα που ~ίxε ψηλότερο ποσοστό 

ε.τιτυχίας απάντησαν ότι αυτές δεν είναι δουλειές για τις γυναίκες. 

Σε χωριό της Λάρνακας με επέμβαση συγκεκριμένου κόμματος έπαυσαν την 

υπερήλικα μαγειρισσα γηροκομεΙΟυ, που ήταν εξήντα χρονών και προσέλαβαν άλλη 

ηλικ(ας 59 χρόνων παραγνωρ!.ζοντας κοπέλλα ηλικίας 32 ετιi:ιν, επειδή έκανε το 

λάθος να ανήΚΕΙ στο ΑΚΕΛ. 

Μερικοί συνάδελφοι μίλησαν ειρωνικά για την κυβέρνησ11 Τ11ς αλλαγής. Είναι 
γεγονός ότι μετά από τριάντα χρόνια ζωής της Κυπριακής Δημοκρατίας μπήκαν οι 

βάσεις γLO αξιοκρατία και είναι προς τιμή του Γιώργου Βασιλείου 110υ xatQQYTIoe 
τους φακέλους της ΚΥΠ. Είναι προς τιμή του που σταμάτησε το χρωμάτισμα των 

στρατιωτών σε εθνικόφρονες, εθνικόφρονες με δράση και αρισι:ερούς. 
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Πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, ότι για να περιοριστούν οι διακρίσεις πρέπει να 

ακολουθηθεί το παράδειγμα του Υπουργείου Παιδείας, δηλαδή 6πο\l μ..-τορεΙ να γίνει 

κατάλογος προτεραιότητας να γίνει και να μη λαμβάνοvtαι \ιπόψη ΟΙ προσωπικές 

συνεντεύξεις. 

θα t'ιταν παράλειψη να κλείσω χωρίς να αναφερθώ στην ομιλια κά..;:οιου σUΝα· 

δέλφου ο οποίος δeν ανησυχεί, γιατί κυκλοφορούν μέσα στην αστυνομία και τον 

κρατικό μηχανισμό άνθρωποι που πήραν τα όπλα το 1974 ενάντια στο νόμιμο 
κράτος και που σε δύο τουλάχιστον περιπτώσεις απείλησαν κUΒερ-νηΤΙΚOύς υπαλλή· 

λOUς ότι αν δεν κατέβαζαν τη φωτογραφία του Μακαρίου θα είχαν συνέπειες. 

Ανησύχησε όμως γιατί ο Κόκκινος και μερικά άλλα στελέχη του ΑΚΕΛ που υπερά

σπισαν το κράτος και τη δημοκρατία επισκέπτονται διάφορα κυβερνη-τικά τμήματα 

για επίλυση προβλημάτων του λαού. Φαίνεται ο κ. συνάδελφος νοσταλγεί την 

περίοδο του 1960 - 67 που ήταν κλειστές οι πόρτες του κρατικού μηχανισμού για τα 
στελέχη του ΑΚΕΛ. Διαβεβαιώ τον κ. συνάδελφο ότι ο κυπριακός λαός δε θα 
επιτρέψει την επάνοδο στην κατάσταση 196Q..67 ούτε στην κατάσταση του 1974, 
γιατΙ ήταν αρκετές οι συνέπειες που είχε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Παρακαλώ κάποισς να αντικαταστήσει τον κ. Παπαγεωργίου. Ο κ. Κοντίδης. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιον: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Δε θα αναφερθώ στην ιστορία του θέματος ούτε στην κοινή διαπίστωση ότι 

υπήρξε, υπάρχει και θα συνεχίσει να υπάρχει αναξι.οκρατία εκτός αν ληφθούν 

ριζικά μέτρα και τομές. θέλω απλώς να αναφtρω δύο Μξεις και να επαινέσω τον 

κ. Γλ. Κληρίδη που παραδέχτηκε εδώ στο βήμα της Βουλής ότι για πολλά χρόνια 

γινόταν δυσμενής διάκριση σε βάρος του λα·ίκού αριστερού κινήματος. 

θα αναφερθώ μόνο σε συγκεκριμένα μέτρα τα oπotα πρέπει να ληφθούν, για 

να περιορίσουμε αυτό το καρκίνωμα _ης εuνοισκραtίας και της αναξιοκρατίας. 

Πρώτα απ' όλα η κυβέρνηση πρέπει να καλέσΕΙ ειδικούς εμ.-ιεΙροΥνώμονες για να 

μελετήσουν το πρόβλημα της δημόσιας υπηρεσίας αναφορικά με την πρόσληψη. 

ανέλιξη και τις προαγωγές και να δώσουν εμπεριστατωμένη έκθεση πάνω στα 

σοβαρά προβλήματα που υπάρχουν σήμερα. 

Α γαπητο( φίλοι. όλοι έχουμε την εμπειρΙα και γνωρίζουμε ότι υπάρχει ένα 

τρομερό χάσμα στα εισοδήματα και στα ωφελήματα μεταξύ του δημόσιου τομέα και 

του ιδιωτικού τομέα. Κ αι αυτή είναι η αιτία που όταν προκηρύσσεται μια θέση στο 

δημόσιο τομέα Τι σε ημικρατικό οργανισμό υπάρχουν αρκετές εκατοντάδες, για να 

μην πω χιλιάδες, αιtήσει,ς. Ο καθένας προσπαθεί να μπει στο δημόσιο ή ημικρατικό 

τομέα και από εκείνη τη στιγμή ξεκινούν τα μέσα και ο καθένας πάει στο δικό του 

Βουλευtή, στο δικό _ου διευθιιντiι, στο γνωσtό του, για να JL'"toρέOEL να εξασφαλίσει 

τη θέση που θα έχει ωφελήματα καλύτερα α.ίΤ' ό .τι θα έχει otOV ιδιωτικό τομέα. Και 
από εχεί ξεκινά όλο το κακό. Συνεπώς βασική τομή που πρέπει να μελετηθεί από την 

Επιτροπή στην οποία θα σταλεί η έκθεση απ' αυτή τη συνεδρία είναι να μειωθεί το 

Χάσμα των ωφελημάτων μεταξύ του δημόσιου και του ιδιωtικού τομέα. 
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Ένα άλλο βασικό πρόβλημα που υπάρχει και στην πρόσλTtΨτl αλλά και στην 

ανέλιξη των δημόσιων νπαλλήλων εΙναι το θέμα των προφορικών εξετάσεων, των 

συνεντεύξεων. Ανατρέπονται, αγαπητοί φίλοι, αποτελέσματα γραπτών εξετάσεων 

και έχω συγκεκριμένο παράδειγμα. πριν από τέσσερις μήνες συγκεκρψένη κοπέλα 

που τυχαίνει να είναι γνωστή μου. σε γρα.-ιτές εξετάσεις για θέση γραφέα πήρε 

βαθμολογία 93 και τι κοπέλα αυτή δεν προσλήφθηκε στη δημόσια υπηρεσία εξαnΙας 
της προσωπικής προφορικής σuνέvτε'Uξης. Και είναι απαράδεκτο αυτό. γιατί τι 

κοπέλα αυτή τUχoινε να έχει και ειδικά προβλήματα. να ήταν και από οικογένεια 

αγνοουμένων και προσφύγων. Γι' αυτό το λόγο πρέπει να θεσμοθετηθεί ο θεσμός 

των γραπτών εξετάσεων για όλες τις θέσεις Εισαγωγής στη δημόσια υπηρεσία και η 

αξιολόγηση αυτών των γραπτών εξετάσεων πρέπη να είναι το 90% του βαθμου της 
πρόσληψης στη δημόσια υπηρεσ(α. 

Έχουμε ψηφΙσε~ ως Βουλ'ή το θεσμό του Επιτρόπου ΔΙΟ(Κl1σης. Ε(ναι ένα 

μέτρο σημαντικό για να βol1elleet η αξιοκρατία, να περιοριστεί 11 ευνοιοκρατία και 
άλλα κακά της δημόσιας υΠl1ρεσίας. Όμως ο θεσμός αυτός, αγαπητοί φίλοι, χρειά

ζεται ενίσχυστι. χρειάζεται υπηρεσία. χρειάζεται και εμπειρογνώμονες και προσω

πικό και μέσα. Υπάρχει μια υπηρεσί.α στο Υπουργείο Οικονομικών, η Υπηρεσία 

Διο(κηστις και Προσωπικού που έχει σχέστι με πολλές προσλήψεις στη δημόσια 

υπηρεσία και ακόμα και στο εργατικό προσωπικό και άλλες θέσεις. Α υτη η υπηρεσία 

έχω την εντύπωση ότι δεν έχει πετύχει πολλά πράγματα και έχει κάποια σοβαρή 

ευθύντι για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε σήμερα. Συνεπώς πρέπει να μελε

τηθεί η αναδιάρθρωση, αναδιοργάνωση και καλυτέρευση των υΠl1ρεσιών που 

προσφέρει αυτή η υπηρεσία του Υπουργε(ου Οικονομικών. 

Ένα βασικό μέτρο, αγαπητοί φίλοι, το οποίο εξαρτάται και από μας και 

μπορούμε να το λάβουμε άμεσα ε(ναι 11 κατάργηση του θεσμο"ύ του διορισμού των 
εκτάκτων στη δημόσια υπηρεσία. Κάθε λίγες μέρες έρχονται προυπολογισμοΙ για το 

διορισμό εκτάκτων στην τάδε υπηρεσία και στην τάδε υπηρεσΙα και περνούν από τη 

Βουλή. Αυτοί οι έκτακτοι μετά από τέσσερα-πέντε χρόνια γίνονται 1500 και έρχεται 
ένα νομοσχέδιο και λέει νομιμοποίηση και μονιμοποίηστι των εκτάκτων. Και τι 

γίνεται; Είτε έχουν τα προσόντα είτε δεν τα έχοιιν ή είτε τα είχαν ή είτε δεν τα είχαν, 

όταν προσλήφθηκαν, και ξέρετε πώς προσλαμβάνονται ή πώς προσλαμβάνονταν οι 

έκτακτοι. μονιμοποιο"ύνται σε βάρος κάποιων άλλων υπαλλήλων και περιορίζονται 

οι θέσεις για πρόσληψη στη δημόσια υπηρεσία για τους ικανούς. Εναπόκειται σε μας 

τους Βουλευτές να περιορίσοιιμε και, αν θέλετε να σας πω Τl1ν προσωπική μου 

άποψη. να καταργήσουμε το θεσμό της πρόσληψης εκτάκτων στη δημόσια "πηρεσΙα, 

γιατί δοοτυχώς δεν προσλαμβάνο",αι οι καλύτεροι. 

Κύριε Πρόεδρε. αγαπl1ΤΟ( συνάδελφοι. ιιπάρχει ένα θέμα σοβαρό στη δημόσια 

"Πl1ρεσία το οποίο ανέφεραν και άλλοι συνάδελφοι. ο θεσμός των εμπιστευτικών 

εκθέσεων. Έγινε μια πρόσφατη τροποποίηση της νομοθεσίας, έγινε καλυτέρευστι 

αλλά και πάλι υπάρχει αυτός ο θεσμός και δε λειτουργεί σωστά. Ανέφερε ο 

κ. Μαρκίδl1ς και έχε~ απόλυτο δίκαιο. Τα 99% των δημόσιων υπαλλήλων στις εκθέ
σεις τους είναι όλοι εξαίρετοι. Μα αν ήταν όλοι εξαίρετοι, δε θα είχαμε αυτά τα 

κακά στην εξυπηρέτηση του κοινο"ύ ούτε και τα προβλήματα της δημόσιας "πηρε

σίας. Πρέπει να μελετηθεί από την ειδική Επιτροπή που θα σταλεί αυτό το 
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πρόβλημα. ο θεσμός των εμπιστεUηκών εκθέσεων, η τροποποίηση, η κατάργηση, η 

αντικατάστασή του με τέτοιο μέσο και θεσμό που πράγματ~ οι εμπι.στευtιχές εκθέ

σεις να απεικονίζουν την παραγωγή, την προσφορά υίτηρεοιών και την αξιοκρατική 

εκτίμηση και αξιολόγηση του υπαλλήλου. 

'Εχει ξεκινήσει πρόσφατα ο θεσμός ττις εναλλαξιμόττιτας των Γενικών Διευθυ
ντών της δημόσιας υπηρεσ[ας των Υπουργείων. Πρέπει να μελετηθεί από την 

Επι τροπή που θα σταλεί το θέμα η εναλλαξιμότητα και όλλων δημόσιων υπαλ
λήλων. Για να σταματήσουν ορισμένα κατεστημένα που πιθανό να υπάρχουν στη 

δημόσια 'UπηρεΟW και να έχει δικαίωμα η Εκτελεσηχή Εξουσία, πάντοτε για το 

δημόσιο συμφέρον, να μεταθέτει ιι.-ταλλήλους ή διευθuvτές ορισμένων τμημάτων 

κάτω βέβαια από ορισμένες πρolJπoθέσεις και δεδομένου ότι έχουν εκείνα τα 
προσόντα των θέσεων που θα μετατεθούν. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω πολύ σύντομα. Στις χαμηλές κλίμακες της δημόσι.ας 
υπηρεσίας πρέπει να λαμβάνονται σοβαρά υπόψη και να εΙναι υποχρεωτικές 

πάντοτε οι γραπτές εξετάσεις και τα απολυtήρια των γυμνασίων. Σtο Συμβούλιο 

των ημικρατικών οργανισμών υπάρχει καλutέρευση, υπάρχουν πρόσωπα α.ίΤ' όλες 

τις πολιτικές σ...-τοχρώσεις, και πιστεύω όtι αν οι (διοι ασχο'ύν ta καθήκοντά tOU; 
όπως πρέπει και αν αφήσουν τους διευθυντές των τμημότων και των ημικραtικών 

οργανισμών να ασκήσουν τα καθήκοντα που πρέπει, τότε μπορεΙ να βελ τιωθεΙ η 

καtάσταση. ΤΟ θέμα της δημιουργΙας δι.οικητικών δικαστηρΙων που να επιλαμβάνο

νται tης ουσίας των προσφυγών και να ε~ναι υποχρεωτικές οι αποφάσεις τους για 

τη δημόσια υπηρεσία, είναι ένα σοβαρό θέμα το οποίο πρέπει να μελεtηθεΙ επίσης 

από την Επιτροπή. 

Το τελευταίο. κ'ύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε από συνάδελφους, ότι δηλαδή εμείς 
οι ίδιοι πρέπει να σταμαtήσουμε τις ε.ι-τεμβάσεις στη δημόσια υπηρεσία και να επεμ

βαίνουμε μόνο. όταν υπάρχει περ{.πtωση καταφανούς αδικίας οποιουδήΠΟΤΕ 

προσώπου ανεξάρτητα από την πολιτική _ου τοποθέΤl1ση. Διεξάγουμε ένα αγώνα 

επLβΙωσης, αντικατοχικό και η αξιοπρέπεια του πολίτη και η αξιοκρατια αποτελούν 

ίσως τις βασικότερες προυποθέσεις. Σε μας εναπόκειται να ης εφαρμόσουμε. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Παπαγεωργίου ο Πρόεδρος της Βουλής 

επανήλθε στην έδρα του και ο κ. Χρυσοστόμου επέστρεψε στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 
Μου έχουν ζητήσει το λόγο ακόμα δ'ίιο ομιλητές εκτός καταλόγου. θα τους 

δώσω το λόγο. είναι ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου του ΑΚΕΛ και ο κ. Γιαννάκης 

Ομήρου της ΕΔΕΚ. θα παρακαλέσω όμως να είμαστε όσο το δυνατό πιο σύντομοι. 

Και τώρα βλέπω ότι ενδιαφέρεστε κ. Χάσικε. Εντάξει. τρεις ομιλητές, εφόσον ανο(... 

ξαμε και πάλι τον κατάλογο. Όμως η πρόθεσή μου είναι να μην πάμε σε δευτερολο

γίες. Όσα ήταν να λεχθο'ύν λέχθηκαν και θα το θέσω σε ψηφοφορία μετά από τους 

τρεις ομιλητές. Να προχωρήσει και να κλεΙσει το θέμα ο εγγράψας το θέμα, ο 

κ. θεοδώρου. Mεtά θα γίνει ένα σύντομο διάλειμμα για το ψήφισμα και να επανέλ
θουμε. 

Λοιπόν. ο κ. Γεωργίου. 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι σuνάδελφoι, 

θα δεχτώ την παράκληση να εΙμα~ σύντομος Qττιν τοποθέτησή μου αυτή, γιατί 

πράyματ~ έχουν λεχθεί αρκετά και ΟΙ επαναλήψεις θα πρέπει να λείπουν απ' αυτό το 

Σώμα. για να μπoρoiιμε να είμαστε πω αποδοτικοΙ στη δουλειά μας. 

Ξεκινώντας θα ήθελα να επισημάνω ότι το άρθρο 28"του Συντάγματος 
αναφέρει ότι όλοι οι πολΙτες εΙναι [σοι έναντι του νόμου. Όμως ε(ναι αυτή η βασική 

και θεμελιώδllς αρχή του Συντάγματος τι QΠΟW για την αριστερά ποτέ δεν τηρήθηκε 

όπως έπρεπε να τηρείται για τον κάθε πολίτη αυτού του τόπου. Και συγκεκριμένα 

θα ήθελα να αναφέρω την ύπαρξη των φακέλων ΟΙ οποΙοι λειτουργούσαν μέχρι και 

ττιν εκλογή του κ. Βασιλείου. Έχω εδώ στα χέρια μου ένα έγγραφο γιο πρόσλτιΨη 

ενός νυχτοφύλακα. ο οποΙος όμως ήταν γνωστός ακελικός. Ήταν ο αγροφύλακας 

κάποιου χωριού. EΙνα~ έγγραφο ημερομηνΙας 13 lουλίου του 1977. Και στη δεύτερή 
του παράγραφο λέγε~: 

"Εις ότ~ αφορά τας πολιτικάς αυτού πεποιθήσεις η κ.γ.π. έχει απαντήσει 

προς ημάς διά επιστολής της με αρ. qχ:ι:κ.: Κ.Κ. 3203/313 ημερoμηνtας 25 Ιουνίου 
1977". 

Και αυτό με υπογραφή αρχηγού αστυνομίας. Κατά την ουσιώδη περίοδο. αλλά 

και κατά μεταγενέστερες περιόδους και προγενέστερες περιόδους πράγματι αυτοί οι 

οποίοι είχαν φακέλους ήταν τα μέλη, οι φίλοι και οι μακρινοί οπαδοί του ΑΚΕΛ. 

Και είναι αυτοί για τους οποίους γίνονταν τέτοιες εκθέσεις από την αστυνομία προς 

την οποιαδήποτε κρατική ή ημικρατική αρχή η οποί.α θα έκαμνε προσλήψεις. 

Συνεπώς, εδώ εμείς είμαστε διατεθειμένοι από πλευράς ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δυνά

μεις να δεχτούμε αυτή τη θεμελιώδη αρχή, την οποία και δεχόμαστε, και να δουλέ

ψΟυμε μαζί με όλους εσάς, μαζί με όλα τα κόμματα για την πραγματική κατοχύρωση 

των δικαιωμάτων του κάθε Κύπριου πολίτη. Και επειδή και οι ακελικοί ε(ναι 

Κύπριοι πολιτες, και των ακελικών. Ε"ειδή θα πρέπει τα λόγια να μη μένουν μόνο 

λόγια, θα ήθελα να αναφέρω ένα πολύ. πολύ πρόσφατο παράδειγμα που παρά τις 

διακηρύξεις των ΣVΝαδέλφων του Συναγερμού στην ουσία δεν τηρούνται. Πρόσφατη 

πρόσληψη επιστάτη στο Συμβούλιο Βελτιώσεως ΠαλαιχωρΙου όπου πρόσλαβαν δικό 

τους μη προσοντούχο, ο οπο[ος δεν κάλυπτε το απλό στοιχείο της ύπαρξης απολυ

τηρίου εξατάξιας σχολής, διότι οι άλλοι υποψήφιοι ήταν όλοι οπαδοί του ΑΚΕΛ. 

Έχουν εδώ ακουστεί σίγουρα κάποιες ενδιαφέρουσες προτάσεις όπως αυτές 

για τα διοικητικά δικαστήρια οuoίας. EμεLς ως ΑΚ ΕΛ-Αριστερά εισηγούμαστε ότι 

τόσο αυτές οι προτάσεις όσο και άλλες προτάσεις οι οποίες έχουν ακουστεί θα 

πρέπει να μελετηθούν σαν πολύ σοβαρά θέματα από κάθε κομματική πλευρά και να 

καταθέσει κάθε πλευρά τις δικές της συγκεκριμένες προτάσεις στα θέματα ουσίας 

και αξιoκρατLας στην ad-hoc επιτροπή η οποία ad-hoc επιτροπή , αφού μελετήσει 

αυτά τα στοιχεία και τις θέσεις, να φέρει ίσως νομοθετικές πρόνοιες ή προτάσεις 

νόμων για να ψηφιστούν απ' αυτή τη Βουλή για επίλυση του προβλήματος. 

Προσωπικά θα ήθελα σ' αυτό το ζήτημα να εκφράσω κάποιες πρώτες σκέψεις. 

Σίγουρα η βάση στην οποία κύρια στηρίζονται οι διάφορες προαγωγές, η αρχαιό

τητα. η αξΙα και τα προσόντα, οι εμπιοτεuτικές εκθέσεις και οι προσωπικές συνε

ντεύξεις είναι αυτά τα στοιχεία που τηρούνται μέχρι σήμερα. Κατά την άποψή μας 
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θα πρέπει να γίνει προστασία του υφιστάμενου από τον προ'Ιστάμενο. θα πρέπει να 

βρεθούν τρόποι οίΙτως ώστε να αποφεύγονται οι εξιιπηρετήσεις για καλύ1:ερη βαθμο· 

λογω. θα πρέ.ίτει να παύσει να υπάρχει το δοuλοπρε.ι"tLκό σύστημα μεταξύ Uφιστo

μένων-προ'ίσταμένων, για να μπορούν να αποδίδονται εκείνα που πραγματικά 

πρέπει να απoδtδovτoι στις εμ.ίτιστευτιχές εκθέσΕις και να αντα.ι'"'CοκρΙνονται αυτές οι 

εκθέσεις στην πραγματικότητα και στην ικανότητα του κάθε κρινόμενου υπαλλήλου. 

Αλλά βλέποντας κάποιες τελευταίες εγχUΚ).,{Oυς και κύρια την εγκύκλιο του φόρου 

εισοδήματος και του ΔιευθUVΤή του για τα θέματα ενστάσεων με βάση την πρόσφατη 

τροποποίηση της νομοθεσίας για ης eμΠLOτευτικές εκθέσεις, πιστε'ύω ότι αυτός ο 

τρόπος είναι τόσο περιοριστικός που α.ι,οκλεΙει αυτό το δικαίωμα που αυτή τι Βουλή 

έΧΗ δώσει σε όλους τους υπαλλήλους. Οι προσωπικές συνεντεύξεις σίγουρα ποτέ 
δεν πρέπει να έχουν αυΊ:ή τη οτιμασΙα και συμφωνώ ότι πρέπει Ισως να καταργτι

θούν. Εκτός από εξαιρετικές περιπτώσεLς που δεν υπάρχεL άλλος τρόπος πρόσ

ληψης. Τα δικαστήρια διοικητικής ουσΙας και κρΙσης πάνω σ' αυτή την ουσ{α 

πιστεύω όη αν λάβουν ευρεία έκταOTl και εξουσία στο τέλος θα υποκαταστήσουν και 

την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσ(.ας η οποία υπάρχει σήμερα, αλλά παράλληλα ενδε

χόμενα να κρίνονται η λωουργ(α αυτού του κρατικού τομέα της μηχαVΉς από τα 

δικαστήρια και ξέροντας σήμερα τα προβλήματα της δικαιοσύνης. θα μπορεί να 

έχουμε στο τέλος ένα μηχανισμό κρατικό ο οποίος να μην εργάζεται. 

Τελειώνοντας, γιατί έχω πάρει και το σήμα, είναι η δική μας η θέοτι ότι είμαστε 

έτοιμοι γ ια συνεργασΙα και πρώτοι θα βάλουμε το λιθο για να εφαρμοστεί η αξιο

κρατΙα σ' αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ομήρου. 

r .OMHPOY: 

Κύριε Π ρόεδρε, 

Δεν είναι δοοτυχώς η πρώτη φορά που αυτό το Σώμα είναι αναγκασμένο να 

ασχοληθεί με τα θέματα της ισοπολιτε(ας, της αξιοκρατίας, της προστασίας της 

αξιοπρέπειας του πολίτη, όπως ανα~ρεται και στον τίτλο του θέματος που έχει 

εγγρόψει ο συνάδελφος κ. Θεοδώρου. 

Δυστυχώς πρέπει να αναφέρουμε πως ενώ το θέμα προσφερόταν για μια 

θετική προσέγγιση με επισήμανση των πράγματι αρνητικών φαινομένων σε ό,τι 

αφορά το υπό συζήτηση θέμα, εντούτοις μερικοί συνάδελφοι θεώρησαν κατάλληλη 

Ί:ην ευκαιρια για να αποδώσουν μονομερώς ευθύνες στη μια ή την άλλη πλευρά. 

μέσα σε ένα πλαίσιο αντιπαλότητας και αντι.παράθεσης, ή ακόμα να απευθύνουν 

ψυχροπολεμικά κηρύγματα πράγματι παροχημένων εποχών με αφορισμούς και 

αναθέματα. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, αν νοσεί η κυπριακή κοινωνία, αν χρειάζεται να συζη
τούμε αυτό το θέμα σήμερα, αν η {δια μεσολόβηση, η παράκαμψη διαδικασιών και 

συναλλαγή αποτελούν πληγές της κυπριακής κοινωνίας του 1991, αυτό αφορά όλους 
μας, αυτό αφορά ολόκληρο το συντεταγμένο πολιτειακό και πολιτικό πλαίσιο, δεν 

αφορά ένα συγχεκρφένο κόμμα. Και αν δε ληφθούν μέτρα στα πλαΙσια μιας καθο

λικής, εθνικής θα έλεγα , συνεννόησης, μέτρα που θα αποκαθιστούν την εμπιστοσύνη 
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του πολΙτη και προς το συντεταγμένο πολιτειακό πλαίσιο αλλά και προς τι.ς πολι

τικές δυνάμεις οι οποΙες διέρχονται πραγματικ{ι σήμερα μια συγκεκριμένη χρίση 

αξΙΟΠΙΟ1"ίας σε σχέση με τον απλό πολίτη, τότε πραγματικά θα υπάρξει κίνδυνος 

ακόμα και κατάρρευσης αυτού του οικοδομήματος. 

Ας μην ξεχvοuμε άλλωστε όη τι στιμερινή οδυVTιΡΤι πραγματικότητα της 
Κύπρου με την κατοχή του 37% της πατρ(δας μας από τα τούρκικα στρατεύματα και 
1'1 καθημερινή και ολοένα πιο ορατή απειλή του τούρκικου επεκτατισμού, επιβάλ
λουν όσο ποτέ άλλοτε την ισχυροποίηση των θεσμών. τη στερέωση και διεύρυνση της 

δημοκρατιας και αυτό προ\lποθέτει ό.ι θα πρέπει να καλλιεργήσουμε τέτοιες αξLες 

μέσα στην κοινωνία την κυπριακή που θα στηρLξoνν τον αγώνα του λαού μας για 

απελευθέρωση του τόπου. 

Σ' αυτό λοιπόν τον αγώνα οι πολιτικές δυνάμεις καλoύvtαι να διαδραματί

σουν ένα πρωταγωνιστικό και ένα κυρ(.αρχο ρόλο και για να το πράξουν αυτό θα 

πρέπε~ να έχουν την εμπιστοσύνη του λαού ως τα απαραίτητα κύτταρα της λειτουρ

γίας του δημoκραηκoiι πoλιτεiιματoς. Η χρεοκοπία της θεσμικής αποστολής των 

κομμάτων ως κυττάρων του δημοκρατικού πολιτεύματος και η μετατροπή τους στον 

ένα ή τον άλλο βαθμό ως παραγόντων απλώς για μεσολάβηση προς τα όποια κέντρα 

εξουσιας, οδηγεί σε ένα φαινόμενο το οπο(ο είναι γνωστό και ορατό σε όλους μας. 

Της αντίληψης ~ΤΙ χρειάζονται τα κόμματα" και τελικά οδηγείται ο πολίτης στη 

φυγή, στην απομάκρυνση από την ενεργό συμμετοχή στην πολιτική ζωή. 

Η περιθωριοποίηση και ουδετεροποίηση των πολιτών ως α.."tοτέλεσμα της 
κρίσης αξιοπιστίας θα είναι το ανα."tόφεuκτο αποτέλεσμα αν τώρα δε ληφθούν 

εκείνα τα απαραίτητα θεσμικά μέτρα που θα αποκαθιστούν την εμπιστοσύνη του 

πολιτη προς τους θεσμούς του πολιτεύματος μεταξύ των οποίων απαραίτητοι παρά

γοντες είναι και τα πολιτικά κόμματα. 

Αντί λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να εξαντλούμε αυτή τη συζήτηση μέσα στα 

πλαίσια μιας αντιπαλότητας με την αναφορά σε πτυχία Λoυμoiιμπα και άλλα 

συναφή που έχουν λεχθεί από τις διάφορες πλευρές, θα ήταν χρήσιμο να συγκεντρώ

σουμε ακριβώς την προσοχή μας στην ανάγκη στήριξης, διεύρυνσης και θεμελίωσης 

του δημοκρατικού πολιτεύματος και στην αναγόρευση ως κυρίαρχων μέσα στην 

κυπριακή κοινωνία εκείνων των αξιών της ισοπολιτείας, της αξιοκρατίας που θα 

δημιουργήσουν το πλαίσιο εμπιστοσύνης του πολίτη προς το κράτος, προς το συντε

ταγμένο πολιτειακό πλαίσιο και προς τα πολιτικά κόμματα. Αυτό ναι. 

Παράλληλα θα πρέπει να συζητήσουμε την ανάγκη προστασίας του πολίτη από 

μια δι.οΙκηση αδρανή, αυθαίρετη, αδιάφορη. Από μια δημόσια διοίκηση που εν 

πολλοίς έχει δημιουργήσει ένα κλίμα αντιπαλότητας ή και εχθρότητας με τον 
πολιτη. Ο πολίτης δεν πρέπει να παραμένει χωρίς προστασία απέναντι από μια 

τέτοια διοίκηση. 

Έχουμε πράγματι προχωρήσει ως Βουλή στην ψήφιση του θεσμού του 
Επιτρόπου Διοικήσεως και αναμένουμε από αυτή την Υπηρεσία, που έχει ήδη ξεκι

νήσει το έργο της, να εξετάζει με ταχύτητα και αποτελεσματικότητα τα παράπονα 

των πολιτών κι εκεΙ που διαπιστώνονται ευ&ύνες να παραπέμπονται οι υπεύθυνοι 

στο Γενικό Εισαγγελέα με το ερώτημα της ποινικής δίωξης. Μόνο έτσι θα δημιουρ

γήσουμε τις προυποθέσεις για να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη του πολίτη προς τη 

δημόσια διοίκηση. 
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Ακόμα θα πρέπει να προχωρήσουμε στη δημιουργία ενός θεσμικού πλαισΙΟυ 

για την α..'"Ιοκέντρωση της απονομης της διοικητικής δικαιοσύνης. Όπως ε(ναι 

σιΊμερα τα πράγματα δεν υπάρχει ισότιμη δuνατ6τητα για όλους τους πολίτες να 

εκμεταλλεύονται τις υπηρεσίες των διοικητικών δικαστηρ(ων. Οι κάτοικοι των 

επαρχιών βρΙσκovται οε δυσμενέστερη θέση σε σχέση με 'Τη δυνατότητα που έχουν οι 

πολίτες της πρωτεύουσας να προσφεύγουν στα διοικητικά δικαστήρια. για να 

εξασφαλίζουν την απονομή της δικαιοσ:ύνης. 

ΤΟ δικό μας κόμμα. κύριοι συνάδελφοι . το Σοσιαλισηκό Κόμμα ΕΔΕΚ. οε 

κάθε περί.πτωση ακολουθώντας πολιτική συνέπειας και αρχών και εΧφρό:ζοντας το 

βαθύτατο λαΙκό αίσθημα ενάντιο σε κάθε εί.δους διάκριση απέναντι στους πολίτες, 

τόνισε σε κάθε περΙΠτωση ότι τι σωσι:ή λειτουργία του κρατικού μηχανισμού 

επιβάλλει προσήλωση της κυβέρvτισης και των κραηκών οργάνων στην εφαρμογή 

του Συντάγματος κα~ των Νόμων και όχι σε οποιεσδήποτε σκοπιμότητες και υπολο

γισμούς. Ήταν πολλές οι φορές που το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ χρειάστηκε , και 

μέσα και έξω από τη Βουλή, να δώσει πραγματικές μάχες, για να α..-τοκαλύψει 

ακριβώς την παραβΙαση των δικαιωμάτων των πολιτών και την εισαγωγή διακρΙ

σεων σε βάρος των πολιτών από συ'ΥΧεκριμένες κυβερνήσεις. 

Εί.ναι η ώρα για μέτρα και συμφωνώ με όλους όσους έχουν ε.-τ:ισημάνει την 

ανάγκη να τερμαησθεΙ πια απλώς η εκτόξευση διακηρύξεων, αναθεμάτων και αφορι

σμών από αυτό το βήμα και όη πράγματι πρέπει να προχωρήσουμε στα πλαΙσια της 

επιτροπής για την οπο(.ο έχει γίνξΙ ήδη εισήΥηση ή σε οποιοδήποτε άλλο επΙπεδο, 

στην υιοθέτηση συγκεκριμένων θεσμικών μέτρων που θα επαπειλούν μάλιστα και 

την επLβoλ'ή ποινικών κυρώσεων για εκείνους πο\l θα αποδειχθεί ότι ευθύνονται για 

την παραβίαση των αρχών της αξιοκρατίας και της ισοπολιτείας και την παραβίαση 

της αξιοπρέπειας του πολίτη. 

Προς αυτή την κατεύθυνση έχουμε όλοι καθήκον να εργαστούμε, κύριε 

Πρόεδρε. Η επιτυχία του στόχου θα εξαρτηθεί α...ό τη βούληση όλων να συνεισφέ

ρουν θετικά προς αυτή την κατεύθυνση. Το θέμα που συζητούμε είναι μείζονος 

σημασίας και για να \ιπάρξουν αποτελέσματα χρειάζεται μια συλλογική, και το 

επαναλαμβάνω. μια εθνική συνεννόηση. Σ ' αυτές τις πολύ κρίσιμες για τον τόπο και 

το λαό ώρες έχουμε ιδιαίτερα κρίσιμη ευθύνη να ανταποκριθούμε σ' αυτή την 

αναγκαιότητα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ.ΧΑΣΙΚΟΙ: 

Από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Βεβαίως. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Εγώ δε θα αναφερθώ στο θέμα της αξι.οκρατίας και της ρουσφετολογίας. 
Εκείνο το οποΙο με ενδιαφέρει είναι όη στην ομιλία του ο κ. Κοντιδης έκαμε μια 
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αναφορά σε θέμα το οποίο συζητήθηκε σε κλειστή συνεδρLα της Επιτροπής Εσωτε
ρικών. ΣυΥκεκριμένα ο κ. Κοντίδης αναφέρθηκε στο πολύκροτο θέμα της ενδεχό
μενης ανάμειξης μελών της αoτuνoμΙας, εΙΤΕ αξιωματικών είτε απλών αστυνομικών, 

σε οργανωμένα εγκλήματα. Επαναλαμβάνω τη λtξη "ενδεχόμενης", γι.aτΙ ακριβώς 
αυτός τΊταν και ο λόγος που ο κ. Βενιαμίν εξεμάνη ούτε λίγο ούτε πολύ ενώπιον της 

Επιτροπής Εσωτερικών και απείλησε ότι θα εγκαταλεΙψει την αίθουσα. αν ovvtXL
ζαμε να σUΖητoυμε το σuyκεκρφένo θέμα. 

Μετά από παράκληση των μελων της Επιτροπής Εσωτερικών, και με την 

απουσία των δημοσιογράφων. σε κλειστή συνεδρία, συζητήθηκε το όλο θέμα. παρό

ντες ήταν όλα τα μέλη της Επιτροπής Εσωτερικών και όλοι bXQUOQV ότι οι σιryκε
κριμένοι Βουλευτές που έθεσαν το θέμα στον Υπουργό είχαν και σvyκεκρψένα στοι
χεΙα και συγκεκριμένες καταγγελίες κα~ σωρεία ονομάτων. 

Τώρα απορώ πώς ο κ. Κοντίδης παίρνει ένα θέμα που συζητήθηκε σε κλειστή 
συνεδρία της Επιτροπής Εσωτερικών. το μεταφέρει στην Ολομέλεια σε ανοικτή 

συνεδρl.o., αναφέρει ονόματα τα οποία ούτε στην κλειστή συνεδρία αναφέρθηκαν, 

και γι' αυτό μπορώ να επικαλεστώ και τα άλλα μέλη της Επιτροπής Εσωτερικών, 

άλλα ονόματα αναφέρθηκαν, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται εντυπώσεις, να 

διασύρονται αξιωματικοί της αστυνομίας που στο κάτω, κάτω τίποτε δε λέχθηκε 

γι'αυτούς και να αφήνονται ένα σωρό υπονοούμενα. Αν κατάλαβα καλά, ούτε λίγο 

ούτε πολU. τη συγκεκριμένη επιστολή έγραψαν είτε οι Βουλευτές οι οποίοι κατάγ

γειλαν τη συγκεκριμένη υπόθεση στην Επιτροπή Εσωτερικών είτε οπαδοί τους ή 
τέλος πάντων άτομα που συνδέονται με αυτοuς ή είναι του (διου χώρου. 

Εν πάση περιπτώσει θεωρώ τουλάχιστον ως ατυχή τη συγκεκριμένη τοποθέ

τηση του κ. Κοντ(δη. θεωρώ ότι καμιά σχέση δεν έχΗ η αξιοκρατία με το ενδεχό

μενο. επαναλαμβάνω τη λέξη διότι παρεξηγήθηκα. να υπάρχει συμμετοχή αστυνο
μικών οργόνων σε οργανωμένο έ'Υκλημα. 

Τίποτε άλλο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΚοντΙδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

KuQtt Πρόεδρε, δεν ξέρω, (σως ο συνάδελφος κ. Χάσικος να μην πρόσεξε τι 
είπα, διότι εγώ ανέφερα ότι αυτά τα οποία λέω τα είπε ο συνάδελφος κ. Πουργου
ρΙδης από ραδιοφώνου. Άρα δεν είναι μυστικό, εφόσον αυτά τα πράγματα βγήκαν 
στον αέρα. Ειπώθηκαν, για να έχετε υπόψη σας, xuQLE συνάδελφε, από το Ράδιο 
Κάπιταλ και το κανάλι 986, την Τετάρτη, 23 του μήνα. η ώρα 1.00 το μεσημέρι. Άρα 
αν ειπώθηκε κάτι δεν είναι από τον Κοντίδη που ειπώθηκε. Εγώ απλώς ανέφερα τι 

ειπώθηκε από ραδιοφώνου, για να είναι σε γνώση της Βουλής ότι ορισμένες κακοή
θεις καταγγελίες, χωρίς τεκμήρια και υπογραφές, χρησιμοποιοuνται, για να 
δημιουργηθεί ολόκληρη κατάσταση. Επομένως η ευθύνη δεν είναι δική μου. Αν νομί
ζετε ότι είναι δική μου προκαλώ το Σώμα να το συζητήσει. Αν εδώ δεν μ.ίΤOQOUΝ να 
ειπωθoUΝ αυτά που λέγονται στον αέρα, τότε δεν ξέρω τι μποροuμε να πούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι ένας Βουλευτής είναι ελεUΘερoς ο.ίτό το βήμα της Βουλής να 

αναφέρει οτιδήποτε θεωρεί σωστό, ανεξάρτητα αν έχει συζητηθεί σε κλειστή Τι 
ανοικτή συνεδρία. Αυτό ΣVΝΗθ(ζεται οπωσδήποτε και δεν υπάρχει τίποτε EΠιλτjψιμo. 
Είναι θέμα βέβαια βαθμού, μέτρου και θέματος. 
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Πιστεύω οπωσδήποτε, για να μη γίνει συνεδρία εντός συνεδρtας, δ~6τι συζη
τούμε το θέμα της αξιοκρατΙας και της καταπολέμησης του ΡOυoφετιoiι , ότι tχει 

εξαντληθεΙ το θέμα. ΕισηΥο"ίιμαι να μην υπάρξο"" δευΤEρoλoyLες. Αν υπάρχει εισή
γηση για δευτερολογίες θα το θέσω σε ψηφοφορία. θα καλέσω τον εισηγητη του 

θέματος. τον κ. θεοδώρου. να το κλεΙΟει. Μετά θα γίνει ένα μικρό διάλειμμα yw να 
καταλτΊξουμε σε ένα κοινό ψήφισμα. 

Ο κ. KατσoυρLδης επΙ θ~ματoς διαδικασΙας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επειδή στη ρύμη του λόγου του ο συνάδελφος Χ. Χάσικος ε\.πε ότι O'tTIV 
ΕπΙΊροπή αναφέρθηκε σωρεία ονομάτων. αν δεν με απατά τι μνήμη μου, αναφέρ

θηκαν μόνο κάποια στοιχεία για ένα συγκεκριμένο όνομα. Να μη δημιουργείται 11 
εντύπωση ότι μιλήσαμε για πολλούς είτε ασwνoμικoύς είτε αξιωματικούς κάποιας 

συγκεκριμένης διεύθυνσης . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Το αντικείμενο της όλης υπόθεσης αποτέλεσε συζήτηση μέσα σε κλειστή συνε· 

δρΙα. Δε νομίζω όη έχω το δικαίωμα να αρχίσω να αντιδικώ με τους συναδέλφους ή 

να λέω όη δεν είναι έτσι τα πράγματα. Εν πάση περιπτώσει και αν ακόμα ο κ. πουρ· 

γουρίδης τα δήλωσε από ραδιοφώνου, όπως είπε ο κ. ΚοντΙδης, νομίζω ότι σε καμιά 
περl.πτωσ1} δεν πρέπει να αφεθεί το συγκεκριμένο πρόβλημα να εκφυλιστεί και να 

μην αντιμετωπιστεί με τη δέουσα σοβαρότητα που πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εσείς έχετε εκφράσει την άποΨή σας επΙ θέματος δεοντολογίας. 

Π ιστ!!\ιω όη δεν υπάρχει ένσταση να αποφευχθούν δευτερολογίες. 

Ο κ. θεοδώρου να κλείσει το θέμα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ελπίζω ο αριθμός των Βουλευτών που παρευρίσκονται στη συνεδρΙαση να μην 

είναι ανάλογος του ενδιαφέροντος που δείχνει η Βουλή γι' αυτό το θέμα. 

Φτάσαμε στο τέλος μιας μακράς, πολύ χρήσιμης και πολύ ενδιαφέρουσας 
συζήτησης γύρω από το θέμα της αξιοκρατίας και της προστασίας της αξιοπρέπειας 

του πολίτη. Αωθάνομαι, κύριε Πρόεδρε, μετά την περάτωση της συζήτησης πλέον 

πεπεισμένος παρά όταν ενέγραφα το θέμα ότι και η εyγραφιi του θέματος και ο 

τρόπος με τον οποίο παρουσίασα το θέμα ήταν ο σωστός παρά τις αρχικές αντιδρά· 
σεις του αγαπητού συνόδελφου Γιαννάκη ΑγαπΙου. 

Πρέπει να ξεχωρίσουμε στη συζήτηση δύο χαρακτηρισηκά. Το ένα χαρακτηρι· 

στικό είναι η παρελθοντολογία και η παράθεση αλήθειας μονόπλευρης και από τη 

μια πλευρό και από την άλλη πλευρά. Η Βουλή στο σύνολό της και ο λαός στο 

σύνολό του ακοίιοντας όλους μας είμαι βέβαιος ότι έχει ολόκληρη την αλήθεια και σ' 
αυτό ακόμα και οι αντεγκλήσεις, ακόμα και η μονομερής αντιμετώπιση του προβλή· 

ματος από ορισμένους συναδέλφους, τουλάχιστον από ιστορική άπΟψη υπήρξε 
χρήσιμη, διότι ο ένας συμπλήρωνε τον άλλο. 
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Υπήρξαν σnΥμές που ακούοντας τα παράπονα κόντεψα να oναλUΘΏ σε 

δάκρυα μέχρ~ που οννει.δητοποΙησα όη είμαι στο 1991 κα~ όΧL στο 1970 ή στο 1960. 
Και όταν συνΕιδητοποίησα ότι είμαστε στο 1991, τόΤΕ πλησf.ασα κοντύτερα στα 
δάκρυα. Γιατί; Γιατί, κατάλαβα ότι ακόμα ζούμε στο παρελθόν και εκτρέφουμε και 

σuvtηρούμε εξωπραγματικές καταστάσεις. 

Μιλησα. κύριε Πρόεδρε, παραθέτοντας τα γενεσιουργό αίτια ή τους λόγους, αν 

θέλετε. της ύπαρξης αυτής της αναξιοκρατικής κατάστασης. ΜΙλησα για διαχωρισμό 

της κοινωνίας μας σε κλειστά κοινωνικά κυκλώματα. Επιβεβαιώθηκε εδώ σ' αυτή τη 

Βουλή τι ύπαρξη αυτών των κλειστών κυκλωμάτων, αυτή τι διαίρεση της κοινωνιας, 

τι κοινωνία των μεν και η κοινωνια των δε. Η κοινωνία τι οποία προσλαμβάνει μόνο 
αρωτερούς, τι κοινωνία τι OΠOιa προσλαμβάνει μόνο δεξιούς. Δεν το λέω κα~ δεν το 
εΙΠα στην αρχ~κή μου εισήγηση για να κατηγορήσω οποιονδήποτε. Το ανέφερα ως 

στοιχείο που αν δεν το σuνει.δΤΠOΠOιήσoυμε κα~ αν δεν το παραδεχτούμε δεν 

υπάρχε~ περΙΠτωση να θεραπεύσουμε το φα~νόμενo της αναξιοκρατίας το οποίο 
α.ίτειλεΙ να καταλύσει την ίδια την ύπαρξη αυτού του κράτους. Είναι αυτός ο λόγος 

που το ανέφερα. Δεν ήθελα ούτε να εκθέσω ούτε να κατηγορήσω οποιαδήποτε κατά

σταση. 

Χαίρομαι, και αυτό ε(ναι το δεύτερο μέρος ή η άλλη σκοπιά της συζήτησης, 

διότι οι παρεμβάσεις των αρχηγών των κομμάτων και των Κοινοβο\lλευτικών 

Εκπροσώπων \ιπήρξαν καθοριστικές και ιστορικής σημασίας. Οι Κοινοβο\lλε\lτικοΙ 
Εκπρόσωποι και αρχηγοί των κομμάτων έβαλαν τον δάχτ\lλο επί τον τύπον των 

ήλων και άνοιξαν το δρόμο γι.α μια πανεθνική ονναίνεση, για να φέρο\lμε αξιο

κρατΙα σ' α\lτό τον τόπο. Από την ώρα πο\l έγινε η παρέμβαση των αρχηγών των 

κομμάτων, προσωπικά αισθάνομαι πολύ αισιόδοξος για το μέλλον, αγαπητο( σ\lνά

δελφοι. Να φέρουμε αξιοκρατΙα πού; Στο δημόσιο τομέα μόνο; Όχι ασφαλώς. Η 

αξιοκρατία δεν είναι \ιποχρέωση μόνο της κ\lβtρνησης. Η αξιοκρατΙα είναι 

\ιποχρέωση της κοινωνίας. Και η Βουλή έχει δικαίωμα να νομοθετήσει όχι αναφο

ρικά με την κυβέρνηση μόνο αλλά αναφορικά με ολόκληρη την κοινωνία· να 
ρυθμίσει τις σχέσεις τις κοινωνικές. Μπορούμε να νομοθετήσουμε, μπορούμε πάρα 

πολλά πράγματα να αλλάξουμε από τη στιγμή :του θα υπάρξει η πολιτική βούληση 
και εΙμαι βέβαιος πλέον ότι η πολιτική βούληση υπάρχει. 

Λέχθηκε από σνναδέλφο\lς και ορθά ότι θεμέλιο για την αξιοκρατία και για 

την προστασία της αξιοπρέπειας του πολίτη εί.ναι η διαφάνεια, είναι ο πλουραλι

σμός και είναι η αντικειμενικότητα. ΝομLtω ότι σ' αυτές ης τρεις έννοιες μπορούν 
να περιληφθούν όλα εκείνα τα στοιχεία και όλες εκείνες οι επιμέρους έννοιες που θα 

θεμελιώσονν τη νομοθεσία μας και την πρακτική μας πλέον στον τομέα της αξιοκρα
τίας. Και θέλω να υπενθυμίσω χωρίς μνησικακία ότι τον πλουραλισμό θα πρέπει 
κάποτε να το δεχτούμε ως μέρος της ζωής μας πλέον της πολιτικής σε όλους τους 

τομεΙς. Εφόσον πιστεύουμε ότι με τον πλο\lραλισμό διασφαλίζεται έν τινι μtτρω τι 
αξιοκρατΙα. Το λέγω αυτό, γιατί θέλω να υπομνήσω πως όταν το Σοσιαλιστικό 

Κόμμα ΕΔΕΚ σε oρισμέν01Jς τομεΙς της ζωής αυτού του τόπου και δη στο Σννεργα

.ισμό προσπάθησε να εισαγάγει νομοθεσΙα διά της οποίας το σύστημα της απλής 

αναλογικής θα έπρεπε να είναι το σύστημα ανάδειξης των σΊJμβoυλΙων των 

διάφορων συνεργατικών οργανισμών, αΊJτό έμεινε μόνο στα λόγια. Όλοι φωνάζουμε 

ζήτω ο πλουραλισμός. Στα έργα τι πράΠOΊJμε; Δεν είναι "σπόντα". Είναι υπενθύ

μιση ότι οφείλουμε να ακολουθούμε με έργα τις δικές μας διακηρύξεις και θα 
επανέλθη και αυτό το θέμα ανάμεσα σε πολλά άλλα. 
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Kύρ~ε Πρόεδρε, πιστε'όω ότι ο σκοπός, τουλάχιστο σε πρώτη φόση, της 

εγγραφής του θέμα10ς ΕJΙLΤΕ\tχθηκε. Απομένει τι δεύΤΕρη και πολύ σημαvτικότερη 

φάση. Η πρόθεση το\! κόμματός μας. όταν εΥΥρόψαμε αυτό το θέμα, δεν ήταν για να 

κάνουμε θόρυβο. Γι' αυτό και δεν καΤΊ]γορτΊσαμε κανένα, γι' αυτό και δεν παρελθο· 
ντολοΥήσαμε. γι' αυτό και δεν προσπαθήσαμε να κάνουμε. οποιαδήποτε κριτική. ο 

σκοπός του κόμματός μας ήταν να βάλει ό,τι χαλίκι μπορούσε. μικρό ή μεylιλo, στη 
θεμελίωση μιας κοινωνίας αξιοκρατιας. 

Το δεύτερο μέρος, τι δεύτερη φάση θα είναι τι μακρότερη και τι πιο δύσκολη, 

αλλά Είναι εφικτός ο στόχος. Η εισήγηση του ΕισηγηττΊ εΙναι το θέμα αυτό να παρα

πεμφθεί στην Επιτροπή θεσμών και Αξιών με δύο Εντολές. Η μία εντολή να φέρει 

ενώπιον της ολομέλειας ττις Βουλής νομοθεσία προς ψήφιση. Έχουν ακουστεί πάρα 

πολλές απόψεις και πάρα πολλές προτάσεις που μπορούν με κατάλληλη επεξερ

γασία να μετατραπούν σε νομοθεσία που είναι εντός των δικαιωμάτων της ΒουλiJς. 

Δεύτερη εντολή προς αυττ] την Επιτροπή είναι η παρακολούθηση και ο έλεγχος. Δεν 

ε(ναι αρκετό να νομοθετiJσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει και να παρακολουθή

σουμε και να ελέγξουμε την εφαρμογτ] των νομοθετημάτων μας, γι.α να επιτευχθεί η 

αξιοκρατία σ' αυτό τον τόπο. Και ας μην επαναπαυόμαστε ότι έχουμε εκτελέσει το 

καθήκον μας με τη νομοθεσt.o. περί Επιτρόπου Διοίκησης. Γιατί αν ο Επίτροπος 

Διοίκησης δεν έχει την υποστiJριξη της Νομοθετικ-ης Εξουσίας και των κομμάτων 
ιδιαίτερα, πολύ φοβούμαι ότι στο τέλος θα μετατραπεί στο υποκριτικό μας άλλοθι 

ότι πράξαμε ότι μπορούσαμε. για να εξασφαλίσουμε την αξιοκρατία σ' αυτό τον 

τόπο και θα γνωρίζουμε, γι' αυτό το ονόμασα υποκριτικό. ότι δεν πράξαμε ότι 

περνούσε από το χέρι μας. 

Διαφωνώ, κύριε Πρόεδρε, με την έγκριση ψηφίσματος. Όχι διότι έχω καμι.ό 
αλλεργία με τα ψηφίσματα, αλλά διότι πιστεύω ότι αν αυτη η συνεδρίαση λτlξει με 

ψηφίσματα, υπάρχει κίνδυνος να εξανεμιστεί η οποι.αδiJποτε προοπτικ-η να προχω

ρiJσουμε σε νομοθεσίες. Δεν κλείνουμε το θέμα εδώ πέρα. ΤΟ θέμα το ανοίγουμε εδώ 

πέρα. Και για να είμαστε πειστικοί ότι το ανοίγουμε, η μόντι a..-τόφαση που 

μπορούμε να βγάλουμε είναι να το στείλουμε με τη συγκεκρφένη εντολτ] στη συγκε

κρψένη Επιτροπή για να νομοθετήσει και για να παρακολουθiJσει και να ελέγξει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Κύριε Χριστόφια, πριν να σας δώσω το λόγο, σίγουρα εγώ τουλάχιστον θα 

εισηγηθώ σε όλους να αποδεχθούμε την εισΤιΥτιση του εyyQάψαντoς το θέμα, δηλαδ-η 

να παραπεμφθεί στην ad hoc Επιτροπή και για να νομοθετήσει, αλλά και για να 
παρακολουθτΊσει τις νομοθεσίες. Από την άλλη το θέμα του ψηφίσματος πιστεύω ότι 

μπορεί να μας δεσμεύσει στο να προχωρήσει αυτη η Επιτροπή στην κατάλληλη 
δουλειά. Και πιστεύω ότι το ένα δε συγκρούεται με το άλλο. Πιστεύω επισης ότ ι 

επικράτησε ένα ψηλό επίπεδο στη συζτΊτηση και ένα πολύ θΕτικό κλίμα. Όμως αν δεν 

εφαρμόσουμε τα όσα διακηρύξαμε, ιδιαίτερες νομοθΕσίες κτλ., θα είμαστε δLΠλά 

υπεύθυνοι για την κατάσταση την οποία υπάρχει. Και θέλω να ελ..-τi.ζω ότι μετά 

πέντε χρόνια δε θα συζητούμε και πάλι εδώ το ίδιο θέμα, όπως εσυζητείτο και πριν 

πέντε χρόνια. Γι' αυτό το λόγο οπωσδήποτε αν δε διαφωνεί κανένας, παραπέμπεται 

στην ad hoc Επιτροπή με σαφείς εντολές να προχωρήσει στις δυο εισηΥήσεις του 
κ. Θεοδώρου. δηλαδ-η τη νομοθεσία και την παρακολούθηση της νομοθεσίας που θα 
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πρoωθήσε~, αλλά και υφιστάμενων άλλων νομοθεσιών, όπως το θ~μα του Επιτρόπον ' 
Διοικήσεως και άλλων θεμάτων που έχουν σχέση με αυτό 1:0 θέμα. Κι αν συμφω

νείΤΕ. ταυτόχρονα εισηγούμαι να διακόψουμε για περl.πoυ δέκα λεπτό. για να υιοθε
τηθεί ψήφισμα στο οπο(ο συν τοις άλλοις να εκφράζεται ξεχόθαρα πως αυτή τι 

Επιτροπή, τι ad hoc μέσα σε τακτό χρονικό διάστημα θα προχωρήσει στο να κατα
θέσει σuyχεχριμένες νομοθεσίες. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, θέλω να συμφωνήσω με 'Την πρότασή σας. αλλά κάπου αλληλο

συγκρούεται τι πρότασή σας. Συμφωνήσατε με τον εισηγητή του θέματος ότι δε 

χρειάζεται ψήφισμα. Ευθύς εξ' αρχής από την ώρα που έπιασα εκείνη την κόλλα στο 

χέρι μου και έχοντας υπόψη και την όλη συζήτηση εl.πα, εφόσον όλοι συμφωνούμε 

ότι θα προχωρήσουμε παρακάτω, να πάμε στην ad hoc Επιτροπή και να προσπαθτΊ
σουμε μάλιστα να νομοθετήσουμε' δε χρειάζεται ψtiφισμα, γι' αυτό λέω ότι συμφω

νούμε πως δε χρειάζεται ψtiφισμα. Όμως δε χρειάζεται και ψήφισμα για να πούμε 
ότι θα πάμε στην ad hoc Επιτροπή. Τα λόγια τα δικά σας και τα λόγια του εισηγητή 
μπορούν να θεωρηθούν ως απόφαση αυτής της Βουλής χωρίς κανένα ψtiφι.σμα ότι 
πάμε στην ad hoc ΕΠΗροπή. Αυτό εί.ναι το ένα που ήθελα να πω. 

Δεύτερο θέλω να εγείρω ένα θέμα κάποιας δεοντολογίας. Etπετε εσείς ο ίδιος 

ότι δε χρειάζεται δευτερολογία και ότι θα δώσεtε το λόγο στον εισηγη.ή του 

θέμαΊος, για να κλείσει το θέμα. Λυπούμαι να παραττιρήσω ότι ο εισηγητής του 
θέμα.aς δεν έκλεισε το θέμα. Ο εισηγητής του θέματος ουσιαστικά δευτερολόγησε . 

ΤΟ μόνο κλε(σιμο που πιστεύω όη έκαμε ο κ. θεοδώρου εί.ναι οι τελευτα1.ες ει.σηγή

σεις του, την ώρα που εξέφρασε τη χαρά του. Πιστεύω ότι έπρεπε ακριβώς από τα 

συναισθήματα χαράς να ξεκινήσει Ο κ. θεοδώρου και να πει ότι το πνεύμα των 

αρχηγών και κοινοβουλευτικών εκπροσώπων με εκφράζει και μέσα σ' αυτό το 

πνεύμα κλείω με αυτό τον τρόπο τη συζήτηση. Διότι όταν λέγει ότι επιβεβαιώθηκε 

ότι παρά τις ΕΠικρίσεις του κ. Αγα.ι-τ(ου ή οποιωνδήποτε άλλων σωστά έκαμε. 

ανοίγει θέμα πάλι, κύριε Πρόεδρε. και είναι δευτερολογία αυτό το πράγμα. Γι' αυτό 

πιστεύω ειλικρινά ότι ο όποιος εισηγητής, στην προσπάθεια να έχουμε μια 
ομοφωνία σ' αυτό το Σώμα, δε θα πρέι-τει να προσπαθεί να επιβεβαιώσει ξανά τον 

εαυtό του. 

Και ε(.πε ό.ι η ΕΔΕΚ δεν είχε σκοπό να παρελθοντολογήσει . Εγώ δέχομαι την 

άποψη ότι η ΕΔΕΚ δεν είχε σκοπό να παρελθΟΥΣολοΥησει. Όμως ο κ. Θεοδώρου. 

λυπούμαι να παρατηρήσω, έχει παρελθοντολοΥήση' και με τον τρόπο που έκλεισε το 

θέμα και πάλι παρελθοντολόγησε. Βέβαια είναι δικαίωμά του να κάνει ό,τι νομίζει. 

Αλλά είναι και εμένα δικαίωμά μου να ~ξω τον τρόπο με τον οποίο έχει κλείσει το 
θέμα. Και λυπούμαι, γιατί κλεΙει έτσι το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Xρισrόφια, παρακολούθησα πολύ προσεκτικά την επιχειρηματολογία. 

Πρώτα-πρώτα όσον αφορά τον τρόπο που έκλεισε ο κ. θεοδώρου το θέμα πράγματι 
πιστεύω ότι δεν ήταν δευτερολογία υπό την έννοια ότι απάντησε σε οποιαδήποτε 

πλευρά. εξέφρασε κάποιες γενικές απόψεις και είναι μέσα στο πλαίσιο του πώς 

κάποιος κλείει ένα θέμα. Βέβαια κάπου ένας πρέπει να .ρο.βήσει μια γραμμή. Αν 

εκφράσει μια άποψη ότι κάποιοι ε(.παν αυτά τα πράγμαtα, μπορεί ένας να .α θεωρεΙ 
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ως δευτερολογία. Αλλά εκεΙ που πρtπει να είναι πολύ προσεκτικοί εχείνοι που 

κλε'ouν το θtμα είναι να μην αναφέρουν εριστικά σημεία Τι στοιχεία συγκρούσεως 
που να επεκτείνουν και να παρατείνουν τη συζήτηση. Και δεν πιστεύω ότι υπήρξαν 

τέτοια σημείο που να παρατείνουν τη συζήτηση. Κάπου επομένως δεν έχει πιστεύω ο 

κ. θεοδώρου τραβήσει τη γραμμή πέραν ΤOΊJ πλαισίου που κλείει ένα θtμα κατά τη 

δική μο" άπOψr). 

Τώρα όσον αφορό το θέμα του ψTJφίσματoς και πάλι τι άπΟψή μου είναι ότι το 

ένα δε συγκρούεται με το άλλο. Η ad hoc Eι"tLtgonTι θα ασχοληθεί με νομοθεσίες οι 

οποίες θα έρθουν χοντά μας μετά 2, 3, 4, 6 μήνες. Κάποιο όμως άλλο αποτέλεσμα 
και κάποια μηνύματα τα οποία πρέπει να δοθούν σήμερα με ένα ψTiφισμα. θα τΊτον 

πολύ χρήσιμο να δοθούν. Αν όμως τι άποψη των διάφορων πλευρών είναι ότι το 

ψήφισμα εί.ναι ευχολόΥι.ο και ότι θα προχωρήσουμε στην ad hoc Ε.;τιτροπή με συγκε
κριμένες νομοθεσίες, ας γίνει έτσι . Εγώ πιστεύω ότι το ψήφισμα ενισχύει την 

αποφασιστικότητα του Σώματος και όλων των πλευρών να μεταφέρουν το μήνυμα 

ότι είμαστε ΕΠιτέλους αποφασισμένοι να σταματήσουμε αυτή τη σαπi.λα που υπάρχει 

στην κοινωνία μας εξαιτίας του ρουσφετιού, της αναξιοκρατίας κτλ. 

Ο κ. Θεοδώρου, κύριε Αγαπίου, ζήτησε το λόγο χαι να σας τον δώσω μετά. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η τοποθέτησή σας με εκφράζει σε ό,τι αφορά το σημείο που 

ήγειρε ο αγαπητός φίλος Δημήτρης Χριστόφιας. Παρόλα αυτά, επειδή η επιθυμία 

εδώ του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ δεν είναι να προχωρήσουμε με οποιαδ'ή
ποτε αντιδικία πάνω σ' αυτό το θέμα, μπορώ -δε με ενοχλεί καθόλου- να δηλώσω 

εδώ αυτά που ε(πα να θεωρηθούν μη λεχθέντα. Είναι οι προσωπικές μου a.."tόψεις. 

Αλλά ας θεωρηθούν μη λεχθέντα, εφόσον αποτελεί κλείσιμο της εισήγησης. Γιατί 

θέλουμε να πάμε ομονοούντες και Oμoψuχo\ιντες πάνω σ' αυτό το θέμα που το 

θεωρούμε εθνικ'ής σημασtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΚύΡLE Πρόεδρε, μετά τη δήλωση του συνόδελφου κ. θεοδώρου δε νομίζω ότι 

θα μιλήσω στο θέμα. Χαίρομαι γιατί αντικρίζει το θέμα με αυτό τον τρόπο. Όμως 

να μου επιτρέψετε να πω δυο λόγια για την άποψή σας για ΊΟ Ψ'ήφισμα. Έχοντας 

υπόψη και το χείμενο του ψηφίσματος 'ή οποιοδήποτε άλλο κείμενο που μ."tορεΙ να 

προκύψει από μια συζ'ήΊηση μεταξύ των κομμάτων, νομ!.ζω όη στο τέλος θα 

φθάσουμε να ζητο\ιμε να περάσουμε ένα ψήφισμα διά πλειοψηφιας το οποίο θα αντι
προσωπεύει ακριβώς το αvτίθετo πνεύμα που δημιουργεί.ται και με την ομιλία του 

κ. Θεοδώρου, με τα τελευταία λόγια του κ. θεοδώρου. αλλά και με την ομιλΙα 

βασικά των κοινοβουλευτικών αρχηγών και εκπροσώπων. Συνεπώς ενόψει του γεγο

νότος όΊΙ οπωσδήποτε ένα ψ'ήφισμα το οποίο δε θα έχει τη συναίνεση όλου του 

ΣώμαΊος αυτού θα μας διαιρέσει, νομίζω ότι δεν πρέπει να επιμένετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΑΥαπΙΟυ. είναι μια εισήγηση που έγινε και η εισήΥησ1') αυτ'ή θα παρέμενε 

νοουμένου ότι θα γινόταν αποδεκτή ομόφωνα. Από Τ1') στιγμή που δεν υπάρχει 

ομοφωνία -και βεβαίως αvτιλαμβάνoμαι ότι δεν υπάρχουν έντονες a..-τόψεις 
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εναντ(ον- είναι θέμα περισσότερο να μην αδυνατίσει. κατά την άποψη του κ. Xρ~. 

στόφια. η ad hoc Επιτροπή και η δoυλE~ά που της αναθέτουμε. Αποσύρεται λοιπόν η 
Εισήγηση. 

Δίνω το λόγο στον κ. rιαννάκη Ομήρου, αλλά παρακαλώ να μείνουμε μtσα 

στα διαδικαστικά και να μην εξαλείψΟυμε την ουσΙΟ. 

Γ.ΟΜΉΡΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε. αισθάνομαι την ανάγκη απλώς για σκοπούς δημι.ουργίας, αν 

θέλετε, μιας εθνικής κοινοβουλεΙΙtιχής πρακτικής που δημιουργείται με βάση τα 

πρακτικά όλων αυτών των συνεδριάσεων να πω το εξής: Ομόνοια, ομοψυχία. συναί-

νεση. είμαστε υπέρ. Αλλά δε νομίζω ότι πρέπει να δημιουργηθεί η εντύπωση ότι ο 

Εισηγητής ενός θtματoς έχει την υποχρέωση να καταπνίγει τις όποιες προσωπικές 

το\l απόψεις στο βωμό ενός κλειοίμαΊος άχρωμου και άοσμου απλώς κα~ μόνο για 

να υπτιρετήσει την υπόθεση της συναίνεσης. Αισθάνομαι την ανάγκη να το πω. 

Συμφωνώ απόλυτα μαζί σας. αλλά δε θ~λω να δημΙOυQΎT1θOύν οποιεσδήποτε εντυπώ

σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Κοιτάξτε. για να μην υπάρχουν παρεξηγήσεις. Έχω βάλει περΙΠου τα πλαίσια 

πώς το Προεδρείο βλ~πει το κλεΙσφο του θέματος. Όμως ο κ. θεοδώρου -και εκτι

μάται ιδιαίτερα αυτό το πράγμα- απεμπόλησε και αυτό το δικαίωμα που μπορεί 

κάποια διευρυμένα κριτήρια να του δώσουν και εΙ-τε ότι αποσύρει οτιδήποτε δεν 

αποτελεί κοινή συναίνεση. Και επειδή αυτό το θέμα το οποίο συζητούμε ε(ναι θέμα 

κοινής συναίνεσης και υπήρξε ένα πολύ καλό κλίμα. εγώ δέχομαι αυτά τα οποία εΙΠε 

ο κ. θεοδώρου και QΠιxruΡOνται επομένως ορισμένα πράγματα τα οποία και 

θεωρούνται ως μη λεχθέντα και τελειώνουμε με το θέμα και προχωρούμε στο 

επόμενο. Αλλά ταυτόχρονα τονίζω ότι παρα...-cέμπεται -κύριε Μάτση, επειδή είσαστε 

ο Πρόεδρος της αeμόδιας Επιτροπής- στην ad hoc Επιτροπή θεσμών και Αξιών με 
σαφεί.ς όρους εντολής σε τακτό χρονικό διάστημα να παρουσιάσετε προς το Σώμα 

συγκεκριμένες νομοθετικές ρυθμίσεις που να αποκαταστήσουν ένα πολύ υγιέστερο 

κλίμα από αυτό το οποίο υπάρχη σήμερα σ' αυτό τον τόπο. Είναι σαφεις όροι 

εντολής και η ευθύνη πλέον εναπόκειται στην Επιτροπή και στα κόμματα ή τα μέλη 

των κομμάτων που την απαρτίζουν. 

Ευχαριστώ. 

Προχωρούμε τώρα στο δεύτερο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το οποίο είναι 

"Το μέγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων οτα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή 

του από τις κυπριακές κυβερνήσεις". θι:μα εΥΥραφέν με εισήγηση του Βουλευτή 

κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 4.7.1991. 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε. από τα έδρανα της ΕΔΕΚ να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΦαΙνεται ότι έρι.ξε καλό αγκίστρι ο κ. θεοδώρου με αυτά τα οποία εΙΠι. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Έχω την αvτιληψTJ ότ~ είναι καλά να σutηtΊjσουμε αυτό το θtμα στην επόμενη 

συνεδριο.. διότι, όπως λέχθηκε και στην αρχή, 1Jπάρχουν ανειλnμμένες υποχρεώσεις 

από Βοuλευτές. Τον αΥα.."'tητό φ{λο Δημήτρη θα θέλαμε να τον ακούσουμε. διότι είναι 

και το θέμα. αν θέλεις, σοβαρό από τη μι.α πλευρό, έχει και τη συναισθτJματική του 

σκοπιά από την άλλη και νομιζω ότι πρέπει να tύxtL του ανάλογου σεβασμού. ΓL' 

αυτό προτείνω να κλεΙσουμε τη συνεδρία ο' αυτό το στάδιο και να συζητήσουμε στην 

επόμεvη συνεδρία της Βουλής το θέμα που έχει εγγράψει ο αγαπητός κ. Ηλι.άδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Γενικέ Γραμματέα 10υ ΑΚΕΛ!ΑΡΙG1Ερά.Νέες Δυνάμεις, που μιλάτε από 

τα έδρανα -ι:ης ΕΔΕΚ. δεν πρόκεΗαι να δι.αφωνήσω, αλλά θέλω να υποδε(ξω το εξής: 

Α ναβάλλοντοι συνεχώς θέματα που γράφΤ1jκαν προ καιρού και εν τω μεταξύ εyyρά~ 

φoVΤαι νέα θέματα και έτσ~ θα βρεθούμε και .πάλι προ του ίδιου φαινόμενου στο 

οποίο βρέθηκε η προηγούμεντι Βουλή. Γι' αυτό το λόγο θα δεχθώ την εισήγησή σας. 

Όμως έχω υπόψη μου την επόμεντι βδομάδα να έχουμε και πάλι συνεδρία Πέμπτη 

και Παρασκευή ή αν όχι την ε.ί·τόμενη βδομάδα. τη μεθεπόμενη, διότι την επόμεντι 

βδομάδα θα είναι εδώ ο Πρόεδρος της Ελληνικής Βουλής. Εγώ δέχομαι αυτές τις 

εισηγήσεις και βλέπω το σκεπτικό, αλλά και εσείς πρέπει να με βοηθήσετε στο να μη 

φύΥει από τον έλε-Υχό μας το Κεφάλαιο Δ'. Α ν όλες οι πλευρές σ\Jμφωνούν με την 

εισήγηση του κ. Χριστόφια, τότε τα δύο θέματα tO\J Κεφαλαίου Δ' τα οποία ήταν 
γραμμένα για σUΖήτηση σήμερα αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρία. 

Ο κ. Μάτσης. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με την ε ισήγηση του κ. Χριστόφια. αλλά θα 

πρέ.τει να έχουμε όλοι επίγνωση ότι αν καθορΙσουμε την κάθε δεύτερη ΠαeασxΕUΉ 

ως ημερομηνία σUΖήτησης αυτών των θεμάτων, θα πρέπει να τηρούμε αυτές τις 

ημερομηνίες παρόλες τις πολλαπλές υποχρεώσεις που όλοι έχουμε αναλάβει και 

αναλαμβάνουμε εν τω μεταξύ, διότι θα ξεπέση και αυτή τι προσπάθεια και θα περιο

ριστούμε και πάλι στην Πέμπτη με όλες τις E,ι-τιJtτώσεις που είχαμε από εμπειρίες 

tO\J παρελθόντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό είναι και δική μου 6.πΟψTl. κύριε Μάτση. 

l. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δεχόμαστε την εισήγηση 'tO\J κ. Χριστόφια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δέχθηκα την εισήγηση, διότι πρόκειται για ένα πολύ καυτό θέμα, το θέμα των 

εγκλωβισμένων και ίσως θα ήταν σωστό να εΙναι έτοιμες όλες οι πλευρές να τοποθε

τηθούν πάνω σ' αυτό το θέμα. Οπωσδήποτε όμως θα καθιερώσουμε πλέον Πέμπτη 

και Παρασκευή, για να προχωρούμε. Τουλάχιστον όχι την επόμεντι βδομάδα. αλλά 

τη μεθεπόμενη θα έχουμε Πέμπτη και Παρασκεuiι. για να προχωρήσουμε στο Κεφά

λαιο Δ'. 

Ο κ. Θεοδώρου. 
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Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μια Εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. Η συνΕδρΙαση της παρασκευτΊς νομίζω θα ήταν 

προτιμότερο να γίνεται πρωί. για να μην ταλαι..-τωρούμε τους αγαπητούς υπαλλή

λους της Βουλής και τον αγαπητό προiJπο).,ογισμό του κρότους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ληφθεΙ σοβαρό υπόψτ!, κύρι.ε θεοδώρου. 

Λοιπόν η επόμενη συνεδρΙα της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 ι 
Οκτωβρίου 1991, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσιο διάταξη: 

Προσφώνηση του Σώματος Ο.ί"tό τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Αθα

νάσιο Τσαλδάρη. 

Μετά θα μπούμε στην κανονική μας εργασία. 

ΚΕΦΑΛΑΙΌ Α': ΝΟΜΟΘΕΤιΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο Σ\I~UΤληρωματ~κός (Αρ. 1) Νόμος του περί ΠΡOυπoλoγιoμoiι της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του Ι99Ι 

2) Ο Κυρωτικός της ΙύμβαΟ11ς του ΔιεθνoUς Οργανισμού Ναυηλιακών Δορυ-
φόρων (lNMARSA 1') Νόμος του Ι 991. 

3) Ο περΙ Ε.ι"tικΙνδυνων Ουσιών Νόμος του 1991. 

4) Ο περΙ Kρατ~κoύ Αρχείου Νόμος του 1991. 

5) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Γροποποιη
ηκός) Νόμος του 1991. 

6) Ο περί Καταργήσεως των περί Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτιχών 

Επιτροπών Νόμων του 1989 έως (Αρ. 2) του 1990 Νόμος του 1991. 

(Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί Γεωργικής ΑσφαλΙΟεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

8) Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Γρoπoπo~ητικoί) Κανονισμοί του 1991. 

9) Οι περΙ Κραηκού Αρχείου (Γενικοί) Κανονισμοί του 199ι. 

10) Οι περί Ηλεκτρισμού (Γρο..""t().ιί.ΟΙητιχοΙ) Κανονισμοί του 199ι. 

]]) Οι περί Αλλοδαπών και MεταναστEUΣεως (Τροποποιητικοί) (ΑΡ. 2) Κανονι-
σμοί του 199ι. 

]2) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτι.ωση) (ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί 
Παναγιάς του 1 99ι. 

13) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Κάμπου του 1991. 

14) Οι περί. Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Πέρα Πεδίου του 199ι. 

IS) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Νήσου - Πέρα Χωρίου του 1991. 

16) Απόφαση της Boυλτjς των Αvτιπροσώι""tων που Εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από το Πανεπιστήμιο για το μή\'Ο. Oχτ~ιo του 1991. 
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Κ ΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

Κ ΕΦΑΛΛΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) "Το μtγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και 11 αντιμετώπισή 
του από τις κυπριακές κ~ρνήσεις". 

θέμα εΥΥραφέν με ει.σήΥηση του Βουλευτή κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 4.7.1991. 
2) "Το στεγασηχό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη 

προσφύγων και η ανάΎΚll αvτιμετώπισής του από το κράτος". 

θέμα εγγραφέν με εισήγηση ΤΟ\l Βουλευτή κ. Δώρον Θεοδώρου. 4.7.1991. 

3) 'Ή αίτηση ένταξης της Κύπρου στην Euρωnα'ίκή Κοινότητα και 11 ανάΥχη 
λήψης ΣUΓΚΕΚΡιμένων μtτρων Υια την προώθησή της". 

θέμα εγγραφέν με εισήΥτιση του Koι'VCβoυλεuηκoύ Εκπροσώπου του Σ.Κ. 
ΕΔΕΚ κ. ΤάκΤ] Χατζηδημητρι.ου. 4.7.1991. 

4) ''Οι αρχαι.ολογικοΙ θησαυροί και 11 πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου και 
11 ανόΥχη για περαιτέρω μάρα διαφύλαξης και προστασίας τους". 

θέμα εγγραφέν με ει.σήΥηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα Χρ{οτου. 19.9.1991. 

5) ''Τα πολλαπλά προβλτΊματα που ανnμετωπ(ζουν οι Κύπριοι απόδημοι της 
ΝοτΕοu Αφρικής". 

θέμα εΥΥραφέν ωc6 το BoυλεvnΊ κ. Aυyερ~νό Παπαρέ. 19.9.1991. 

6} 'Ή ωcόφαση για ακύρωση του διορισμοίι του ΑρχιμανδρΙτη Ιωάννη 

Mαλλoυρτi oτrι θέση του υπείιθuνoυ για θέματα θρrιoκευτικής διαφώτισης 
τrις Εθνικής Φρουρός και οι ευθίινες της κυβέρvτισης γενικά και ειδικά του 

Υπουργού Άμυνας για την απόφαση αυτή που πλήπει την ενότητα του 

λαοίι" . 
θέμα εΥγραιρέν με εισήγηση του BoυΛΕUΤΉ κ. Χρ{στου Πoυργoυρlδrι. 

19.9.1991. 

7) 'Ή πλήρης εφαρμσΥτ; της αρχής της ισoμισθl.ας yuναικών και ανδρών μέχρι 
το 1992 και η ανάγκTl λήψης μέτρων για την προώθησή της". 

θέμα εγγραψΖν με εισήγηση του Μέλους της βουλής δίδος ΚαΙτης 
Kλrιρίδoυ.17.10.91. 

8) 'Ή εξάπλωση της ποντΙκας σε κατοικημένες περιοχές και οι συνεπαγ6μενo~ 

κΙνδuνoι γι.α τrιν υγεΙΟ του λαού· ενδημικός εξανθτιματικός τύφος". 

θέμα εΥΥραφέν με εWΉΓΤΙΣΗ των Βουλευτών κ. Δ. Xριστoδoυλlδrι. Δ. 
Koντιδrι και Λ. Λυσιώτη εκ μέQoυς της Κοινοβουλευτικής Ομόδας του 

AKEΛ-Aριστερά-Ntες Δuνό.μεις. 17.10.91. 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων - Εγκλωβισμένων -
Αγνοουμένων· Παθόντων γι.α το θέμα που ητλαρορεΙται "Προβλήματα 
παθόντων". Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Εππροπής. 2. 10.1991. 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτρα.τής ΠροσφύΥων - Εγκλωβισμένων -
Αγνοουμένων - Παθόντων για το θέμα που τιτλ.αρορεΙται "θέματα ισης 

κατανομής βαρών και προοπτικές του Φορέα Ισότιμrις Κατανομής Βαρών". 

ΑυτεπάΥΥε.λτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής. 2.1.1991. 
Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής σιινεδρ(ας της Bouλής. 

(Ώρα λήξης, 7.00 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόπων με αλq;αρη

ηκιί σειρά: 

Αγαιι(ου Γιαννάκης 

Α Υγελίδου Κλαίρη 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκο" Κίκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλι.όδης Δημήτρης 

Ηλι.όδης Κώστας 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόνηος 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνο 

ΚοτσουρΙδης Νίκος 

ΚληρΙδου Κοίτη 

Κοντιδης Δημήτρης 

Κουκουμός Ανδρέας 

Κυπριανού Μόρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

ΚωνσταντΙνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδότος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργ[ου Παύλος 

Παπαρές Α υΥερινός 

ΠουργουρΙδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωκρότης 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

XριστoδoυλLδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Απιπρόσωποι θρησκευτικών Ομά6ων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Αγορεύσεις Boυλεmών και rn.(ήτηση (Δ. Χριστοδουλίδης, Δ. Χριστόφιας, 

Πρόεδρος. Eucπ. Ευσταθίου, Τ. Χατζηδημητρίου, Δ. Συλλο\ιρηι;. Ι. Μάτσης, 

Α. Μαρκίδης, Μάρκος Κυπρι.ανού, Ρ. Πρέντζας, Δ. Κοντίδης, Κ. Γι.όΥκου, 

Π. Παπαγεωργίου. Αρ. ΓεωρΥ[ου, Γ. Ομήρου, Σ. Χάσικος, Ν. Κατσουρίδης, 

Δ. Θεοδώρου και Γ. ΑΥαπ[ου) πάνω στο συνεχιζόμενο θέμα 'Ή ανάγκη εισα

γω-Υής θεσμών και συγκεκριμένων μέτρων γιο. τη διασφόλιση της αξιοκρα

τιας και την προστασΙα της αξιοπρέπειας του πολίτη" που είχε εγγραφεΙ με 

εισήγηση του Βουλευτή κ. Δ. θεοδώρου. 

Τιμή: 50σ 



Π(1ακτικά της Βουλής των ΑνΤΙΠ(10σώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛεΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ~ ΣΎΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρ(αση 311]ς Οκτωβρίου 1991 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ . ΚΛΗΡ ΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης, 4.05 μ.μ.) 

(Α(1 . 9) 

Kηρiιoσω την eναρξη της εργασίας της συνεδρίας αυτής. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να δι.απιστώσουν αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑ ΓεΩΡΓIΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με ιδ ιαίτερη χαρά η Βουλή των AνtΙίίρoσώ:των της Κυπριακής Δημοκρατίας 

υποδέχεται τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Αθανάσιο Τσαλδόρη και τα 

άλλα μέλrι της διακομματικής αντιπροσωπείας της Βουλής των Ελλήνων. 

Δεν ε ίναι φυσικά η πρώτη φορά που ο Πρόεδρος 11]ς Βουλής των Ελλήνων και 

άλλα μέλTl της επισκέπτονται τη μεγαλόνησο. ΕΙναι όμως η πρώτη φορά από της 

κυπριακής ανεξαρτησίας που ο Πρόεδρος της Βου).:ής των Ελλτ'ινων προσφωνεί τη 

Βουλή των Aντ~πρoσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

θεωρώ τον εαυτό μου ευτυχή, διότι προεδρεύω της σημερινής σuνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, και απευθύνω στον Πρόεδρο '{ης Βο\lλής των Ελλήνων 

και στα άλλα μέλη της διακομματικής ανηπροσωπείας '{ης το "ως ευ παρέστητε". 

Η δική σας παρουσία στην Κύπρο και ειδικότερα σήμερα στη Βουλή των Αντι
προσώπων ορθά ερμηνεύεται ως έμ.-rρα.κτη α:cόδειξη του αδιόm"ωτoυ ενδιαφέροντος 

ΤΟ\l ελληνικού λαού και του πολιτικού κόσμου της Ελλάδας για την τUχη του 

κ\lπριακού ελληνισμού, ο οποίος αγωνίζεται για 1η φυσική και εθνική E.-ιLβίωσή ΤΟ\l, 

για την εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσφης λύσης που θα απαλλάξει την Κύπρο από 

την naρouola των τούρκικων κατοχικών στρατευμάτων, θα επιτρέψει 1ην επάνοδο 

των προσφύγων στις εστίες τοuς και θα προσφέρει στη μεγαλόνησο ένα λεnουργή
σιμο ομοσπονδιακό σύνταγμα, καθώς και διεθνείς διασφαλίσεις για την ανεξαρ

τησΙΟ και την εδαφική ακεραιότητα της Κ ύπρου. 

(489) 
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Η απόφαση του κυπριακου ελληνισμού να συμβιβαστεί εντίμως και aξιο
πρεπώς αντανακλά την επιθυμία του να συμβιώσει ειρηνικά με το σύνοιχο σ10ιχε(ο 

στη γη των πατέρων του για κοινή πρόοδο και ευημερία μέσα σε συνθήκες ασφα

λείας, μακριά από εξωτερικές απειλές και επεμβάσεις. 

Ε.ίτιλέξαμε την ε ιρηνική διαδικασία για την επίλυση του εθνικού μας προβλή
ματος κατόπιν κοινής απόφασης Ελλάδας και Κύπρου και κατόπιν διεθνούς 

υποστήριξης για μια συμπεφωνημένη δίκαιη και βιώσιμη λύση . 

Το εθνικό μας πρόβλημα εξακολουθεί να βρίσκεται σε δύσκολη φάση, παρά το 
γεγονός ότι οι ξένες κυβερνήσεις έχουν κατανοήσει ότι 11 μη επίλυσή του οφείλεται 
στην αδιαλλαξία των TOUρκων. Για να αντιμετωπισθεί αυτή τι δύσκολη και συνάμα 
επικίνδυνη ψόση του εθνικού μας προβλήματος, πρέπει στο εσωτερικό της ΚύΠQOυ 

να διασφαλισθούν oρισμ~νες βασικές πρoυπoθ~σεις που εΙναι οι ακόλoUΘες: 

Π ρώτο. η δημΙOUΡγ{.α αρραγούς εσωτερικού μετώπου ομοψυχΙας και ενότητας 

με κύρια επιδιωξη την επίτευξη δίκαιης και βιώσιμης λύσης, που να διασφα:λιζει τη 

συνέχιση της παρουσίας του κυπριακού ελληνωμού στη γη των προγόνων του. 

σμοίΙ. 

Δεύτερο, η διατήρηση κι ενίσχυση της ευρωστίας της οικονομίας μας. 

Τρίτο, η ενίσχυση της αμυντικής μας ικανότητας. 

Τέταρτο, η κοινή γραμμή, όσον αφορά τους στόχους και τους τρόπους ΧΗΡΙ-

Πέμπτο. η τοποθέτηση του εθνικού μας προβλήματος και στην Κύπρο και στην 

Ελλάδα υπεράνω κομματικών σκοπιμοτήτων. 

Ο κυπριακός ελληνισμός βρίσκεται σήμcρα στο στάδιο της διπλωματικής. 

πολιτικής αντιμετώπισης του τούρκικου επεκτατισμού. Τα περιθώρια αυτού του 

δι.πλωματικού·πολιτικού αγώνα δεν έχουν ακόμα εξαντληθεΙ Οφειλουμε ενωμένοι 

όλοι οι Έλληνες να τα εξαντλήσουμε. 

Στο σημείο αυτό θεωρώ αναγκαίο να τονίσω όη ο κυπριακός ελληνισμός δεν 

πρόκειται από δέος μπροστά στην υπεροπλία του εχθρού να προσφέρει γην και 

ύδωρ. Ναι μεν είναι έτοιμος και πρόθυμος για έναν έντιμο και αξιοπρεπή συμβι· 
βασμό. αλλά ουδέποτε ήταν ούτε και θα είναι ποτέ έτοιμος και πρόθυμος να παρα

δοθεί και να προσκυνήσει . Η επιθυμία του κυπριακού ελληνισμού για μια συμβιβα

στική λνση με ειρηνικά μέσα δεν πρέ.ι.ει κατ' ουδένα λόγο να παρεξηγηθεί ως 

πρόθεση υποταγής σε εθνικά απαράδεκτες αξιώσεις του Αττίλα. θα ήταν λάΟος αν 

παρερμηνευόταν κατ' αυτό τον τρόπο η αγά.ι.η μας για την ειρήνη. 

Ο κυπριακός ελληνισμός θα παραμείνει πιστός στις αρχές της δημοκρατίας, 

της ελευθερίας και των ανθρώπινων δικαιωμάτων και με σθένος, υπομονή και πολι
τική σωφροσννη θα συνεχίσει να αγωνlζεται , για να ανατείλει ο ήλιος της ελευθε

ρίας πάνω από ολόκληρο το πολνπαθο νησί μας. Σ' αυτό τον αγώνα του για τη δημο· 

κρατΙα . την ελεuθερί.α. τη διασφάλιση της ακεραιότητας του κυπριακον εδάφους και 

την επικράτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων σε όλο το νησί ο κυπριακός ελληνι

σμός γνωρίζει ότι πάντοτε θα έχει στο πλευρό του ολόκληρο το ελληνικό έθνος , την 

ελληνική κυβέρνηση . τη Βουλή των Ελλήνων και τον πολιτικό κόσμο της Ελλάδας. 

προς όλους αυτούς ο κυπριακός ελληνισμός εκφράζει τις θερμές και ειλικρινείς 

ευχαριστίες του. 

κνριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων. το βήμα εΙναι τώρα δικό σας. 
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Α. ΤΣΑΛΔΑΡΗΣ: 

Επιτρέψατέ μου να οας aπoκαλέσω κυριους συναδέλφους. 

Κ υριοι συνάδελφοι, 

ΑποτελεΙ ιδιαΙτερη τιμή προς εμένα 11 σημερινή ομιλΙα μου στο Κοινοβούλιο 
111ς Δημοκρατίας της Κύπρου. Ως Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων αισθάνομαι 

ακόμα βαρύτερη την ευθύνη και την τιμή, επει.δή 11 παρουσΙα μου εδώ μαζί με τους 
συναδέλφους που εκπροσωπούν όλα τα κόμματα της Ελληνικής Βουλής επιβεβαι

ώνει τους βαθύτερους και πιο στέρεους δεσμούς μεταξύ των δυο τμημάτων του ελλη· 

νισμού. της Ελλάδος και ΤΤ)ς Μεγαλονήσου. 

Στην ανθρωπότητα ο ελληνισμός έφερε τη δ"μοκρατ(α και μαζί της την 

απελευθέρωση του ανθρώπινου πνεύματος. Αυτή Ί'J δημοκρατΙα. στο ναό της οποΙας 

εμείς είμαστε ΟΙ θεματοφύλακες, έχει α..ίτοδειχθεΙ ότι aπoτελεί το μοναδικό για την 

αντιμετώπιση των προβλημάτων εκάστης χώρας αλλά και του πλανήτη μας πολί

τευμα. 

Η χαρά μου για τrιν εδώ παρουσία μου yΙνετα~ πι.ο tvtovιι, γιατΙ τον τελευταΙο 

καιρό η δημοκρατία tXEL γΙνε ι αποδεκτή από όλες τις χώρες της Ευρώπης. Η 

Γερμανία ενώθηκε και πάλι, ενώ οι τρεις βαλτικές χώρες έγιναν ελεύθερες και μέλη 

του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Μόνο το βόρειο τμήμα της Κύπρου παραμένει 

υπό την κατοχή ξένου στρατού. Αλλά η επoχτi της στρατιωτικής κατοχής δε γίνεται 

πλέον αποδεχτή από τη διεθνή κοινότητα και αυτό αποδεικνύεται από τις προσπά

θειες του Γενικού Γραμματέως, τις αποφόσεις της Γενικής Συνfλεuσης και του 

ΣυμβουλΙου ΑσφαλεΙας του ΟΗΕ και τη διαμεσολάβηση της Ευρωπα·'κής Κοινό

τητας για τη δΙκα~η και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, λύση η οποία πρέπει να περι
λαμβάνει και την επιστροφή όλων των Κ υπρΙων στις πατρογονικές τους εστίες. 

Προς την (δ ια κατεύθυνση κινείται και η αJτόφαση του τελευταΙΟυ Συμβουλίου 

Συνδέσεως ΕΟΚ-Τουρκίας για τη συμβολή της τελευταίας στην επίλυση του προβλή

ματος της Κ ύπρου και στη διατήρηση καλών σχέσεων με την Ελλάδα. 

Όλες αυτές οι προσπάθειες προσέκρουσαν στην πεισματώδη αντίδραση της 

Άγκυρας, που δεν αποδέχεται τις μεσολαβητικές προσπάθειες των διεθνών οργανι

σμών. Επιμένει στη διατήρηση σαράντα περίποιι χιλιάδων ανδρών στρατού κατοχής, 

δεκάδων χιλιάδων εποίκων, εκατοντάδων χιλιάδων προσφύγων και στην άρνησή της 
να αποδεχθεί την επιστροφή των προσφύγων στις εστίες τους και την αντιμετώπιση 

του προβλήματος των 1,600 αγνοουμένων από δεκαεπτά ετών περΙΠου. 

Η κυπριακή και η ελλαδική πλευρά απέδειξαν τις καλές τους προθέσεις και 

την προθυμία τους για διάλογο, ανταίτοκρινόμενες στην προσπάθεια του Γενικού 
Γραμματέως του ΟΗΕ και της ΕΟΚ, αλλά η Τουρκ(α αρνήθηκε άλλη μια φορά το 

διάλογο αυτό. Έως πότε η διεθνής κοινότητα θα αποδέχεται την κατάσταση αυτή. η 
Κύπρος δηλ. να αποτελεί τη μοναδική σήμερα διχασμένη χώρα της Ευρώπης, Όλοι 

δηλ. οι Κύπριοι έχουν το δικαίωμα να ζήσουν ειρηνικά σε μια ενιαΙα και ανεξάρτητη 
KίJπρo με την επιστροφή όλων των προσφύγων σης εστίες τους και με την αποκατά

σταση κλΙματος εμπιστοσύνης. 

Ο Πρόεδρος της Κυπριακής ΔημΟ-Α.ρατίας κ. Γεώργι.ος ΒασιλεΙου α.ι-τέδειξε τις 

διπλωματικές του ικανότητες κατά το χειρισμό των μεσολαβητικών πρωτοβουλιών 
αλλά και τη διορατικότητά του σε συνεργασία πάντα με την ελληνική κυβέρνηση και 

με την ελληνική αντιπoλίτεUΣΗ, ώστε να έχει κερδίσει η δίκαιη υπόθεσή μας τη 
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συμπάθεια και την υπoσn1ριξTl της διεθνούς κοιντΊς γνώμης. Η ε.τοχή μας. Εποχή 
μεταβολών και εξαπλώσεως της δημοκρατΙας, επιτρέπει περισσότερο την άσκηση 

των πιέσεων της διεΟνοίις κοινής γνώμης στις κυβερνήσεις των ισχυρών και αιιτή 
την κοινή γνώμη, όσο ισχυροί κι αν είναι, δεν μπορούν να μην τη λάβουν υπόψη 

τους. 

Η Ελλάς και η Κύ.τρος μαζι, δηλαδή ο ελληνισμός, έχουν αποδε(ξει στην 
ιστορΙα τους, την απώτερη και τη νεότερη, τη σννέπειά τους προς τις δυνάμεις της 

δημοκρατίας και της ελεUΘερΙας. Η πρόσφατη κρί.ση στον Κόλπο με την εκδίωξη ΤΟ\l 
ιράκ από το ανεξάρτητο Κουβέιτ το απέδειξε. Ίδια ακριβώς είναι και η nEgL"ttωoη 
της Κύπρου. που μας δΙvtι το νόημα ότι η δι.εθνής νομιμ6ττπα πρέΠΕΙ να εΙναι 

ενιαία και ακέραιη και κανείς δεν μπορεΙ ούτε επιτρέπεται να την αγνοεί Ε.ι-Τ[ 

μακρόν. 

Από την άλλη πλευρά ένα συμπαγές και ισχυρό εσωτερ~κό μέτωπο στην Κ iιπρo 

κα~ 11 αμέρ~στη συμπαράσταση όλων των δυνάμεων της Ελλάδος απoτελoiιν τη μόνη 
εyyiιηση για την επ(λυση του Kυπριακoiι. Όλοι όσοι σκέπτονται ιδιοτελώς επωφε· 

λούνται τις περισσότερες φορές από τις περιπτωσι.ολογικές και πολιτικές διαφορο· 

πoιτiσεις της ενιαΙας πoλιτικτiς στο εσωτερικό της KiιΠΡOυ τi της Ελλάδος και τις 
χρηοιμοποιούν ως αφoρμτi , για να αποφ\ιγουν την εκπλτiρωση των δεσμεύσεών τους 
για την επίλυση του Κυπριακού. 

Η Ελλάς και η Κύπρος έχουν πολλαπλούς και ποικ(λους τομεΙς κoιvτjς 

δραστηριότητας, όπως ο πολιτ ισμός και η παιδεία, η οικονομία και η έρευνα, το 

εξωτερικό εμπόριο. Αυτές τις κοινές δραστηριότητες επιθυμεί να \JΠoγραμμΙσει και 
η εδώ Ε.ι"t ίσκεψτi μου με την ιδιότητα του Προέδρου της Boυλτiς των Eλλτiνων. 

Κοινός είναι ο δρόμος τον οποίο βαδίζουν οιδuo χώρες, κοινές και οι t.ι"tιδιώξεις. 

Η Κύπρος, 11 διχασμένη αυττi χώρα, έχει να επιδεΙξει τομείς εκπληκτικτiς 
ανόδου: Την οικονομία με την παραδειγματικτi της σταθερότητα, παρά τις δύσκολες 
μέρες που πέρασε και την εκρηκτικτi κατάσταση στην περιoχτi, το εξωτερικό 

εμ.."tόριο, την οργάνωση του κράτους , τον περιορισμό της γραφειοκρατΙας. Πολλά θα 
μπορούσε να διδαχθεί η Ελλάς, ιδιαιτέρως στα θtματα της οργανώσεως του κράτους 

και της έρευνας στα οποΙα υπερτερεί η Κύπρος αρκετά της μητέρας πατρΙδος. 

Η Κύπρος ανήκει στην Ευρώπη. Η Eυρωπα'ίκτi Κοινότητα έχει εκδηλώσει 

επανειλημμένως το ενδιαφtρoν της για το μέλλον της vτjσoυ. Η συμφωνία συνδέ· 

σεως με την ΕΟΚ λειτουργεί και το μέλλον της vτjσoυ μετά τη λύση του πQOβλτi· 
ματός της βρίσκεται εντός της ενωμένης Ευρώπης. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει όλα να τα βλέπουμε με απαισιοδοξία ούτε 
φυσικά και με υπερβDλικτi αισιοδοξΙα. Το γεγονός ε(ναι ότι ο ελληνισμός στις τρεις

τέσσερις χιλιάδες χρόνια της ιστορίας του έχει περάσει πολύ δύσκολες μέρες. 
Στiμερα οι προοπτικές δεν είναι ο,,"tό τις χει.ρότερες. Το Μεσανατολικό βαδίζει προς 

λύση . Οι αρχές του ΟΗΕ γίνονται αποδεκτές και οι ηγέτες των δυο μεγάλων δυνά· 
μεων, ο Πρόεδρος των ΗΠΑ Τζωρτζ Μπους και της Σoβιετικτiς Ένωσης M ιχατiλ 
Γκορμποτσώφ, έχουν αναλάβει τη δέσμευση , μετά την πρoσωπικτi τους παρέμβαση 

για τη λύση το\! Μεσανατολικού, να παρέμβουν και γ ια τη λύση του Κυπριακού. 
Ε(ναι πολύ δύσκολο για τον ΟΗΕ, γ ια τη διεθντi κoιvτj γνώμη, γ ια την Ευρώπη να 

ανεχθούν άλλο την Κύπρο με το βόρειο τμτiμα της υπό την κατoχτi ξένου στρατού. Η 
ενιαία και ανεξάρτητη Κύπρος είναι 11 μοναδική εγγύηση για την ειρτiνη στην 

περιoχτi. όπως το επαναλαμβάνει η τελευταΙα απόφαση του ΣυμβουλΙου Ασφαλείας. 
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Κνρ(ες και κΙΙρ ιοι . εύχομαι χι ελπίζω το νιο έτος να δούμε την Κύπρο 

ενωμένη, evta(a και ειrημερoύσα. 

Σας ευχαριστώ που με ακούσατε. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα ακολουθήσει δεκάλεπτο διάλειμμα και θα ουνεχΙσουμε με τη Νομοθετική 

Εργασ(α του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

('Ωρα διαΧQ.o-τής: 4.19 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 4.40 μ.μ.) 

θα αρχΙσουμε με την Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι ΓραμματεΙς να προβούν στl1ν κατάθεση των 

νομσσχεδΙων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

J) Ο περΙ ΠΡOUπoλcryισμoύ της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτ(σεως Κύπρου 
Νόμος του 1992. 
Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο ΕρΥασΙας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ε..ιτροπή Οικονομικών και προυπολο· 

γιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμος του 1991. 

3) Ο περΙ Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκαν ωcό το Υπουργείο EQγασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ΟΤl1ν Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕργασΙας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσeων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Υπουργείου YγεLας (ΔιοίΚ11Ο'Ί) - θέση Προϊστάμενου Διeiιθυνσης 
και Ανάπτυξης Noσηλευτικoiι Προσωπικού - (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονι

σμοί του 199 ι. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε{ο YγεLας. ~ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραιιέμ..-τονται στην Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περΕ Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΓΡΟΠΟΠΟΙI1ΤΙΚΟ() Κανονισμοί 
Γερμασόγειας του 1991. 

6) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Beλτίωση) Κανονισμοί Παλαιχωρίου του 
1991. 

7) Οι περί Χωριων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κα\'ΟνισμοΙ Λuθρoδόντα του 

1991. 
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8) o~ περί Χωρίων (Διοίκηση και Bελτtωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Άρσους του 1991. 

9) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΓροχαΙα ΚΙνηση) Κανονισμοί 

Γερμασόγειας του 1991. 

10) ΟΙ περί XωQίων (Διοίκηση και Bελτl.ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
(Τροχαίας Κινήσεως) Δαλιού του 1991. 

Ι Ι) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Bελtl.ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Πολεμ{ΟUΤΟ\J 199Ι 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε.,·nτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περΕ Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1991. 

13) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) 
ΚανονισμοΙτου 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΕρΥασι.ας και Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλισεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγχτή της Δημοκρατίας για το 1990. 

Kατατέθrικε από το Γενικό Ελεγχτή της Δημοκρατ{.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευηκή ΕΠΗροπή Παρακολουθήσεως ΣχεδΙων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έγγραφο που αφορά ττrν παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 
στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(ΙΧα) του περΙ Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημόσια και Eκπαιδεuτικ'ή Υπηρεσ{.α) Νόμου του 

1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από ης Σχολικές 
EφoρεLες Λεμεσού και Λάρναχας δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περΙ 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την γπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσ(ου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαραπέμπΗαι στην Koινoβoυλεuτική είΤΙΤΡΟΠ'ή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 7) Έγγραφο ΠOlJ αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το θ.Ο.Κ. 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων ΥπαλλτΊλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκε από το Υπονργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε.-ιnροπή Οικονομικών και ΠQOυπολο

γισμoίt. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προτάσεις νόμου: 

18) Ο περί Δημων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Χρίστο Σολωμή εκ μέρους της Κοινοβου

λειπικής Ομόδας του Δημοκρατικού Σνναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜ ΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, εκ παραδρομής δεν αναφiρεται ότι 11 πρόταση νόμου κατατί
θεται από κοινού με το Δημοκρατικό Κόμμα και αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι ο 

κ. ΝτΙνος Μιχαηλίδης και ο κ. Νικος Μουσιούττας εκ μέρους του ΔΗ. ΚΟ. στην ίδια 

πρόταση εισηγητές . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Και από τα άλλα κόμματα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Χαίρω, διότι κατατίθεται από όλα τα κόμματα. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι 
ε..'"tιθυμΙα όλων των κομμάτων να κηρυχθεί το θέμα επε(γον. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Επομένως είναι πρόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, κύριε 

Πρόεδρε. και όχι του Χρίστου Σολωμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία. θα κατατεθεί ως πρόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτε· 

ρικών. Υπάρχει αντίρρηση να κηρυχθεί επείγουσα; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜ ΗΣ: 

Π ρέπει να κηρυχθεί επείγουσα' είναι η τελευταία ημερομηνία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση. κηρύσσεται επείγον θέμα και θα συζητηθεί και 
θα ψηφιστεί στο τέλος της Νομοθετικής Εργασ(ας της συνεδρί.ας αυτής. Παρακαλώ 

στο μεταξύ να ετοιμαστεί η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περί Ραδιοφωνικών Σταθμών (τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε α.-cό τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστοu. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλεuτ~κή Επιτροπή Εσωτερικών. 

Το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη, στο ΚεφάλαLO Α', εΙναι "Ο Συμπληρω

ματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί προυπολογιομού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

Νόμου του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
E1tL τροπής να διαβόσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΩ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEITAI ''Ο 

ΣΥΜΠ ΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. Ι) NQMOI ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠPΌ·γ·ΠOΛOΓl'ΣMOY 

ΤΗ! ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥΤΟΥ 1991" 

Πα@όντες : -

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Για'ιvάκης Κασουλίδης 

ΝΙκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Ανδρέας ΦιλL"'tπου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κ U,ι"'tgLavoίI 

Τάκης Χατζηδημητρ{ου 

Ρένος Πρέvτζας 

Η Κοινοβουλευηκη Επιτροπή Οικονομικών και π ρουπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Σεπτεμβρίου και 7, 9 και 21 Οκτωβρίου 1991. Στην πρώτη συνεδρίαση της 

Επιτροπης κληθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκ
τρισμού Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπείται 11 έγκριση πληρωμής Q.ι"'tό το ταμείο της 
Αρχής ποσού ί847,386 και η διάθεσή του για τους ακόλουθους σκοπούς: 

(α) ί295, 136 για την κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που απαιτείται για υπερω
ριακή αμοιβη. 

(β) f8,OOO για έξοδα ΕΠιμόρφωσης και ενημερwς προσωπικού. 

(γ) Ω71,α:χ> για την κάλυψη των δαπανών διάφορων μελετών και για τη φρού
ρηση των ηλεκτροπαραγωγών σταθμών. 

(δ) f150,OOO για την κάλυψη της δαπάνης για ετοιμασία μακρο.ι"'tρόθεσμου 

αναπτυξιακού προγράμματος παραγωγής. 

(ε) ί53,250 για την αγορά δύο ασθενoq:όρων οχημάτων, άλλων οχημάτων και 
ενός αεροσυμπιεστή. 

(στ) ί70,ΟΟΟ για την κάλυψη της δαπάνης για εφαρμογή του συστήματος πληρο

φαρικής. 
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Η Κοινοβουλειιτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροΙJπολογιομο'ύ. αφού έλαβε 

υπόψη τις εξηγήσεις που της δόθηκαν για tQ1Jς σκοπούς που πρόΚΕιται να διατεθούν 

οι ζητούμενες πιστώσεις, αποφάσισε στο στάδιο αυτό να ΕισηγηθεΙ την έγκριση 

ποσού 'ύψους {597.386 μόνο. αφoiι αφαιρεθεί από το κονδύλι που προορίζεται για 
διεξαγωΎ1'i μελετών το ποσό των flOO,OOO το οποίο θα διατεθεί για την αναθεώρηση 
μελέτης για το θέμα της αξιολόΥησης του χώρου ανέγερσης νέου σταθμού. καθώς και 

το ποσό των ί150.000 πο" αφορά την Ετοιμασία μακροπρόθεσμου αναπτυξιακού 
προγράμματος παραγωγής. 

Η Επιτροπή , χωρίς στο στάδιο αυτό να τοποθετείται θετικά ή αρνητικά πάνω 

στο θέμα του αναπτυξιακού προγράμματος της Αρχής, θεωΡ-Εί σκόπιμη την περικοπή 
των πιο πάνω πιστώσεων. ώστε να της δοθεί τι ευκαιρία να ενημερωθεί διεξοδικά 
γύρω α..-τό το πρόγραμμα αυτό, το οποίο ως γνωστό κα~ στο παρελθόν απασχόλησε 
το Σώμα. 

Με βάση τις πιο πάνω διευκρ~νίσεις, η Κοινοβουλευτική Ε.ίτιτροπή O~κoνo

μ~κών και Προ\}πολογισμού ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφιση του ",-ιό 

συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, κυριo~ σuνάδελφoι, μεταξυ των κoνδυλtων που η Αρχή Ηλεκ
τρισμού κυπρου ζήτησε να ψηφιστούν ε(ναι, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, και 

ένα ποσό ί250,ΟΟΟ για μελtτες για το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Αρχής Ηλεκτρι
σμου. Στην Έκθεση αναφέρεται ότ~ το ποσό αυτό δεν εγκρίνεται, χωρίς όμως η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προ\}πολογισμου να τοποθετεΙται στο 
παρόν στάδιο θετικά Τι αρνητικά. θα ήθελα να αναφέρω στο Σώμα ότι προσωπικά 

τοποθετούμαι αρνητικά ως προς Ίην ψήφιση αυτου του κονδυλΙου. γιατί αφορά 

μελέτες που έχουν ήδη γίνει και έxouν ήδη συζηΊηθεΙ στην προηγουμενη Βουλή. Μας 
ζητούν, κύριε Πρόεδρε και κυριοι συνάδελφοι. να ψηφίσουμε ένα κονδυλι ίΙ00,ΟΟΟ 

για το χώρο όπου πρόκειτα~ να γίνει ο νέος ηλεκτροπαραγωγός σταθμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Δε θα ήθελα να διακόψω Ίον ένnμο αγσρηΊή, αλλά το θέμα δεν είναι ενώπιον 
της Βουλής και θα συζητηθεί όταν έρθει ενώπιον της Βουλής. Αν το συζητήσουμε 
τώρα. θα προκαταλάβουμε τη Βουλη. Εφόσον η Επιτροπή ομόφωνα εισηγεΙται να 

μην ψηφιστεΙ το ποσό και λέει όΊ~ δεν τοποθετείται, δεν υπάρχει θέμα να τοποθετη
θουμε αυτή τη στιγμή. Το θέμα θα προκύψει αν έλθει άλλος συμπληρωματικός προ\}
πολογισμός και αν υπάρχει στο συμπληρωματικό προ\}πολογισμό. οπότε θα υπάρξει 
και η Έκθεση της αρμόδιας Επιτροπής επΙ του θέματος. Τα πρακτικά θα αναφέρουν 

ότι τοποθετείστε αρνητικά, αλλά η Βουλή δεν μπορεί να συζητησει θέμα το οποίο 

δεν έχει εξετάσει η Ε..-τιτροπή και για το οποΙο δεν έχει υποβάλει Έκθεση. 

Α. ΓεΩΡΓιΟΥ: 

Μάλιστα. Δε θα συζητήσω την ουσία του θέμαΊος, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρέπει 

να πω το εξ'ής: Αυτό το ποσό αφορά μια μελέτη που έχει γίνει και έχει δικαιολσγηθεΙ 
μόνο με το γεγονός ότι εξετάζουν και άλλο είδος καυσΙμου, το οποίο όμως έxε~ ήδη 

εξεταστεΙ Αλλά το πιο σπουδαΙΟ για το οπο(ο και ανήλθα στο βήμα είναι ότι έχει 

γίνει κάποια ενημέρωση για το θέμα από την Αρχή Ηλεκτρισμου κυπρου στο ξενο

δοχεΙο ΡΑLΜ BEACH στη Λάρνακα και, όπως με έχουν πληρoφoρ'ήσε~ συνάδελφοι 
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που rtaet\lQteηxav εχεΙ, ο Πρόεδρος της Αρχής Ηλε)l,'tρ~σμο\ι Kurtρou έχει δηλώσει 

ότι, αν τι Βο"λή δεν ψηφΙσει ·και δεν το ψtιφιζει σήμερα- αυτό το κονδύλι. τότε ο 
(διος και το οuμβούλι6 το" θα προχωρήσοuν στην πληρωμή, γεγονός το 01l:0to 
πιστεύω ότι δημιοιιργεΙ τερόοτιο θέμα δεοηο).,ογίας και τι Βουλή πρέπει να επέμβει 
προς την χατάλληλΤ\ κατε'ίιθuνση, ώστε να ΥΙνει σεβαστή" απόφασή της να μην ψηφι
στεί τουλάχιστον στο παρόν στ6:διο αuτ6 το κονδύλι. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ορ(στε. Ο Χ. Χριστοδοuλιδης . 

Δ . ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Με την άδειά σας. Εγώ tχω XMOLE; επιφυλάξεις για το ότι δεν έγινε ε ισήγrιση 
να εγκριθεί το κονδύλι για την επιστημονική μελέτη που έγινε. χωρίς αυτό απαραι-

1"ΤΟ να σημαίνει ότι τοποθετοvμαι υπέρ της άλφα Τι βήτα πρότασης. Το σημεΙΟ πο" 
ήθελα να θίξω είναι το ότι δεν πορευΡΙΟΧ6Ίον ο κ. Γεωργίοιι και α\lτό που φέρεται 
να έχe:ι δηλώσει ο Πρόεδρος της Αρχής ήταν κάτι μεταξύ σοβαρού και αστεΙου. "Αν 

δεν το ψηφΙσeι η Βουλή, θα το πλ11ρώσω εγώ και το σuμβoίιλιO" εΙΠε. Δe:ν ήταν 
δήλωση σοβαρή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Noμtζω ότι αυτή 11 συζήτηση δεν πρέπιι να O\IVεχιοτεΙ Δεν ιιπάρχει επΙ του 
θέματος Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, 11 οποΙα εισηγεΙται τη 
μη ψήφιση και eπιφυλάχθηκε να μελετήσe:ι το &έμα και να επανtλθει. θα αναμένουμε 
λοι.πόν να επανέλθει. 

Ο κ. Μουσιούηας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε ΠρόΟΟΡΕ, δυστυχώς Ε(ναι γι' αυτό το θέμα ποιι σήκωσα το χέρι μοιι. 

ΉθΕλα να πω ότι είναι καιρός να πάψΟυν κάποιοι να θεωρούν τη Βουλή σαν ένα το 

κρατοίιμενο, να προβαΙνοιιν σε δαπάνες και να έρχονται εκ των ιιοτέρων για να τοιις 
τις e:ΥχρΙνει Η αναφορό: ποιι tyιVf ας θεωρηθΕΙ ότι α.ΟΤΟΤΕλΕΙ μια προειδοποίηση 

μήπως εν τω μιταξίι ΠQOχωρ'ήσOUΝ σε περαιτέQω δαπάνες, θεωρώντας ότι θα έρθOUΝ 

ικ των ιιστέρων για να τους τις εγκρΙνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Θα μ..-τούμε και πάλι, κίιριοι, oe: μια ΣUΖ'ήτηση η οπο(α ε(ναι ave:nLtQfmη, διότι 
δεν ιιπάρχει εισήγηση να ψηφιστεί το κονδύλι. Δε θα δώσω το λόγο επΙ τοιι ιδ'οιι 
θέματος. Α ν δΕν υπάQχOUΝ ομιλητές επΙ θέματος αρχής, θα προχωρήσω στη δεiιtερη 

ανάyνωσrι, η οποία θα γΙνει δι' αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

θέλετε να μιλήσετε επΙ άλλοιι θέμα'ΊΌς; 

Ο κ. Kαζαμtας. 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ : 

Διαπιοτώνοιιμε, κύριε Πρόεδρε, ότι -πιστεύω α.οτό α.-τλή παραδρομή- ένα 
κονδίιλι αναφέρεται δίιο ΦOQές. Οι ί8,ΟΟΟ ποιι αναφeΡOνται στο σημεto (β) ως έξοδα 
επιμόρφωσης και EUΗμερ(ας προσωπικο'ύ σι σίιγκριση με την εισηγητική έκθεση χαι 
τον πΙναχα που μας ιιποβλ'ήθηκαν στην Επιτροπή ξαναπεριλαμβάνΕται στο (γ) στο 
ποσό των (279,000. Ίσως ο Πρόe:δρoς της Επιτροπής να ... 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι f271 ,000. 

Α ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, έχει δίκαιο ο σuνάδeλφoς, αλλά, όταν διόβασα την Έκθεση. στο (γ) 

διό.βaσα f.27 1 ,000. Έχει γίνει δεύτερη Έκθεση στην οποία έχει διορθωθεί το ποσό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

ΤΟ δικό μου το κείμενο αναφέρει !271 ,OOO. Αυτό είναι το ορθό. 

Ναι. ορίστε. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Kύρ~ Πρόεδρε. εγώ θα 'ήθελα να επιβεβαιώσω αuτά τα οποία εΙΠε ο σuνά· 

δελφος, ο Χ. Γεωργίου. Πραγματικά την ημίρa πο\! έγινε η ενημέρωση στο PALM 
BEACH ο Πρόεδρος .ης Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ανέφερε: "Και αν ακόμα δεν 
εγκρΙνετε το κονδύλι εΟΕ(.ς ως Σώμα. τότε εμεΙς έχουμε το κονδύλι μέσα σε έναν 

άλλο λογαριασμό, κάποιο λογαριασμό αποθεματικοίι, με το οποίο θα πληρώσουμε 

αυτό το ποσό", Και το ερώτημα που τίθεται ως θέμα αρχής αντή τη οηΥμή είναι αν 

είναι σωστό να προβαίνουν σε μελέτες, πριν να εξασφαλίσουν την f:yκριση της 

Βουλής, είτε αυτά τα λεφτά πληρώνoντα~ από xάπo~o άλλο άγνωστο λογαριασμό ή 

από κάπo~o λογαριασμό επ(σημο τον οπο(ο εμείς πρέπει να εγκρΙνοιιμε. Και είναι 

αυτό το θέμα το οποίο θέτουμε αιιτή τη στιγμή ως θέμα αρχής και πρέπει, πιστεύ· 

οιιμε, να διαμηνύσουμε αιιτό το πράγμα στην Αρχή Ηλεκτρισμον, για να γνωρ(ζει 

ότι στο μέλλον, προτον προβαίνει σε μελtτες των ίΙΟΟ,ΟΟΟ, πρέπει να παίρνει την 

έγκριση τη δική μας. Αυτό είναι το θέμα το 0..0(0 τίθεται. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ήδη το θέμα τέθηκε και θα ε".ικοινωνήσει Ο Πρόεδρος της Βοιιλής με την 

Αρχή, για να δούμε αν πράγματι έχουν αυτή την πρόθεση και, αν ναι, γι.α να τους 

λεχθεί ότι δε θα πρΙ.ει να προχωρήσουν χωρίς την έγκριση της ΒουΜς. 

Παρακαλώ να προβούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι . 

Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψouς ί597,386 γι.α τη 

χρήση του έτους ποιι λήγει στις 3 Ι ΔεκεμβρΙΟιι 1991. Άρθρο 2. 

Ει.δΙκεοοη των ποσών που θα δαπανηθούν. Π ίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 ·3 εγκριθούν; 

Μη ιιπαρχούσης ανt~ρρήσεως, τα άρθρα 1 ·3 εγκρίνονται. 

Η τρίτη ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλοιι μόνο . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) Νόμος του περί 

προυπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμο" του 1991 . 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

γπόρχε~ αντΙρρrιση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρ'ήσεως, το νομοσ,(έδιο ψΤιφ(ζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο θέμα στο κεφόλαιο Α' είναι "Ο Κυρωτικός τrις Σύμβασης του 

Διεθνούς Οργανισμού Ναυτιλιακών Δορυφόρων (INMARSAT) Νόμος του 1991", 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΙ ινΓκαΙΝΩΝIΩΝ ΚΑΙ 

EPΓQN ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔlσ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEITAI ''Ο ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ΤΗ! 

ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΤΟΥ ΔIΕθΝΟΥΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΝΑΥΤΙΛΙΑΚΩΝ ΔΟΡΥΦΌΡΩΝ 

(INMARSAT) ΝΟΜΌ! ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:-

Ντίνος Μιχαηλιδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιττοχΟΠΙΤΤ1ς 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος ΜαχρΙδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

ΚΙχης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

ΔημήΤΡllς Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 ΟκτωβρΙΟυ 1991. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, οι οποίοι 

ανtλυσαν τους σκοπούς και τις Ε.οτιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Με το νόμο που προτε(νεται σκοπε(ται η κύρωση της Σύμβασης του Διεθνούς 

Οργανισμού Ναυτιλιακών Δορυφόρων (INMARSAT) στην οποι.ο. η Δημoκρατt.α 

α..οτοφάσισε να προσχωρήσει με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 

αριθμό 34.485 και ημερομηνία 23 Νοεμβρίου 1990. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από το Σώμα απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης. 

Σκοπός Τ1}ς ίδρυσης του Οργανισμού INMARSAT εΙναι η δραστική βελτίωση 
των τηλεπικοινωνιακών μέσων των ποντοπόρων πλοίων, τα οποία πάσχουν σοβαρά 

από άΠΟψ1} ακρΙβειας, ποιότητας και ταχύΤ1}τας εξαΗΙας των τεχνικών περιορισμών 

των ραδιοεπικοινωνιών στα βραχέα κύματα και έχουν δυσμενείς E.ιoτt.Πτώσεις όσον 

αφορά την ασφόλεια των πληρωμάτων και την εκμετάλλευση των πλοίων. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηχαν στην E.r"tLtρonτI από τους κυβερνητι

κούς αρμοδίους, ο αριθμός των χωρών που είναι μέλη του INMARSAT υπ-ερβαίνει 
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τις εξήντα . ενώ εκατό συνολικά χώρες χρησιμοποιούν το δορυφορικό σύστημα του 

JNMARSAT, μεταξύ των οποΙων περιλαμβάνεται και τι Κύπρος. Το δορυφορικό 

σίtσtημα τηλεπικοινωνιών του INMAR$AΤ προσφέρει άριστη ποιότητα στην επικοι

νωνία και ελαχιστοποιεί το χρόνο αναμονής. 

Σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, ο αριθμός των κυπρι..αχών πλοΙων τα 

οποία είναι εξοπλισμένα με δορυφορικά συστήματα τηλεπικοινωνιών αυξάνεται 

οννεχώς, με αποτέλεσμα σήμερα αuτά να υπερβαίνουν τα πεντακόσια. Έτσι κρίνεται 

σκόπιμο η Κ ίιπρος να προσχωρήσει στον 0QΎανισμό αυτό, μέλος του οποίου μπορεί 

να γίνει οποιαδήποτε χώQα-μέλoς του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΣυΥχοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοποuς και τις επιδιώξεις του υπό σUΖ'ήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της πιο 

πάνω Σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι rραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της 

αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Πί.νακας. Μέρος Α'. Μέρος Β'. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα Ι - 3 εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι - 3 εγκρίνονται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός της Σύμβασης του Διεθνούς 

Οργανισμού Ναυτιλιακών Δορυφόρων (INMARSAT) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντί.ρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, .0 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Επικίνδυνων Ουσιών 

Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επι τροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙ8ΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑI ~O ΠΕΡΙ ΕΠΙΚΙΝΔΎΝΩΝ σΥΣΙΩΝ 

ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

Παιιόν~ες:-

Χρίστος Σολωμης, Πρόεδρος 

Δ~όφαντoς Χρυσοστόμου 

ΧρΙστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβόλλοντος μελέτησε .0 πι.ο πάνω νομο-
σχέδιο σε σuνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρtoυ Ι 991. Στη συνε
δρΙααη αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τονς εκπρόσωποι των YΠOuρ

γε1ων ΕρΎασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων και γγεΙας, καθώς και του Γραφείο" 

10υ Γενικού Εισαγγελέα της ΔημοκρατΙΟς. Από τις οργανώσεις που προσκλήθτ]καν 

στ" σuνεδρΙα 1τις Επιτροπής παρευρέθηκαν το ΚΕΒΕ. τι ΟΕ8, TJ συνδικαλισtικ'ή 

οργάνωση ΔΕΟΚ και τι ΠαΥκύπρια Ένωση Χημικών, οι εκπρόσωποι των οπο1ων 

ιπ(.σης εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση των ζητημάτων 

που αφορούν την εισαγωγή και χρήση ουσι.ών οι οποίες κρίνονται επιχΙνδuνtς για 

την υγεία του πλτιθυσμού, καθώς και για την πανίδα και τη χλωριδα της Κύπρου. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομο

σχέδιο, η πιο πάνω ρύθμιση αποτελεΙ τη συνέχεια μιας σειράς νομοθετημάτων για 

την προστασία του περιβάλλοντος και εντάσσεται στα πλαΙΟια της γενικότερης 

προοπόθειας που καταβάλλεται για την ποιοτική αναβάθμιση της ζωής μας, ενώ 

απώτερο στόχο έχει την εναρμόνιση της κυπeιακής νομοθεσίας με τη νομοθεσία πο\! 

ισχύει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Ειδικότερα στο υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα 

ακόλουθα: 

(α) Η παροχή εξουσιοδότησης για την έκδοση Κανονιομών που θα. ρυθμ(ζουν 

την απαγ6ρεοοη ή τον περιορισμό εισαγωγής, παραγωγής, προμήθειας, μετα

φοράς, αποθήκευσης και χρήσης οποιασδήποτε ουσ(ας που κηρύσσεται 

επικΙνδUΝΗ, καθώς και την υποχρεωτική σήμανση των δοχε(ων ή κιβωτίων 

που περιέχουν τέτοιες ουσίες με την αναγραφή πάνω σ' αυτά προειδοποιή

σεων και οδηγιών. 

(β) Η δυνατότητα ορισμού αρχιεπιθεωρητή και επιθεωρητών που θα. τελούν 'UΠό 

την εποπτεία του Υπουργού Εργασίας και Koινωνι.κώv Ασφαλίσεων και 

στους φτοίους θα. δίνονται όροι εντολής για την εφαρμογή των προνοιών 

του νόμου που προτείνεται. 

(γ) Τα σχετικά αδικήματα και οι ποινές πο\! θα επιβάλλονται σε περίπτωση 

παραβίασης οποιασδήποτε πρόνοιας του νόμου που προτείνεται και των 

Κανονισμών που θα εκδοθούν με βάση αυτόν. 

(δ) Η σύσταση τεχνικής επιτροπής για τον έλεπ.ο των επικίνδuναιν ουσιών. 
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Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου διαπιστώθηκε η ανάγχη 
συμπεριληψης ειδικών προνοιών στον ΠΙναχα του νομοσχεδίου. ώστε να καθορίζο
νται τα θέμαtα για τη συζήτηση των οποΙων θα απαιτεΙται η αποστολή σχετικής 

προειδοποΙησης στα ενδιαφερόμενα ΥπονργεΙα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβόλλοντος ως θέμα αρχής ομόφωνα 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και, 

λαμβόνοντας υπόψη ότι η ψήφισή του θα συμβάλει ΟΤΤ1ν αναβάθμιση της ποιότητας 
της ζωής των κατοίκων της Κiιπροu και στην πρoσtασια του περιβάλλοντος, 

ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορ

φωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχτiς; 

Εφόσον δεν υπόρχοuν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δε'ύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου διά της 
αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συvoπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Εξουσ(α για την έχδοση Κανονισμών. ΠΙνακας. Άρθρο 2. 

ΑΡΧΙΕπιθεωρψής και επιθεωρητές. Άρθρο 3. 

Εξουσίες των επιθεωρητών. Άρθρο 4. 

Αδικήματα. Άρθρο 5. 

Περιορισμός στην αποκάλνψη πληροφοριών. Άρθρο 6. 

ΠροστασΙα και ευθύνη. Άρθρο 7. 

Έναρξη ι.σχίιος. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 - 8 εγκριθo'ίrν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 ·8 εγκρίνονται. 

Η τρίτη ανάγνωση διό της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επικίνδυνων Ουσιών Νόμος του 

1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιοτεί οε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήοεως, το νομοσχέδιο ψηφΙζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το titaQtO και το πέμπτο θέμα δε θα ονζηtηθούν, διόtι δεν έχουν κυκλοφο
ρήσει οι Εκθέσεις των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Επιtροπών. Το έκτο θέμα εΙναι 

~O περί Καtαργήσεως των περΙ Καταργήσεως Ορισμένων Χωριτικών Επιτροπών 

Νόμων του 1989 έως (Αρ. 2) του 1990 Νόμος του 1991". Παρακαλώ να αναγνωσθε( 11 
Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 
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Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΩΣ ΤΩΝ 

ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΩΣ ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ ΧΩΡΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΏΝ ΝΟΜΩΝ ΤΟΥ 

1989 εΩΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ Ι 990 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: -

Νίκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Δημήτρης Κοντιδης 

Κίχης Γ~άyκoυ 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠουΡΥουρίδης 

ΔτιμΊjΤΡT1ς ΣυλλOUρTIς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρο\! 

Η Κοινοβουλευτική είτιτρσπή Εσωτερικών μελtτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, τι οποΙα κατατέθrιχε στΤ) Βουλή α,,"'tό την (δια. σε συνεδρΙα tll; που πραγματο
ποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 1991. Στην πιο πάνω συνεδρίαση ήταν επίσης παρών ο 
Βουλευτής κ. Δ. Ηλιάδης. 

Με την υπό αναφορά πρόταοTl νόμου σκοπείται τι κατάργηση παλαιότερης 

νομοθεσ[ας που ψήφισε η Βουλή με την οπο[α θα καταργούνταν o~ χωριτικές 

επιτροπές στα δημοτικό όρια των δήμων από την Ιη ΙανουαρΙου 1992. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών πιστεύει ότι είναι αναΥκα[α και 

χρήσιμη η διατήρηση των χωριτικών επιτροπών στους δήμους και y~' αυτό ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό αναφορά πρότασης νόμου, έτσι 

που να εξακολουθήσουν να υπόρχουν εκλεγμένες χωριτικές επιτροπές σε όλες 

ανεξαΙρετα τις κοινότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρολόνδης . 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

ΕΙναι ένα σημεΙο το οποίο έχω εγεΙρει και στο παρελθόν, κύQιε Πρόεδρε. Με 
την κατόργηση της καταργήσεως ουσιαστικό επαναφέρουμε τις χωριτικές αρχές και 

επαναφέρουμε και το έξοδο που συνεπόΥονται. Τώρα το όρθρο 80 του Συντάγματος 
προνοεΙ ότι πρόταση νόμου δεν IL"togeL να επιβαρύνει τον προυπολογισμό. θα σας 
διαβάσω το όρθρο 80 (2): 

"Ουδεμία πρότασις νόμου σuνεπαyoμένη αύξησιν των υπό του προυπολΟΥΙ. 

σμού προβλεπομένων εξόδων δύναται να υποβληθή υπό Βουλευτού". 

Αυτή ε[ναι πρόταση νόμου που υποβάλλεται από Βουλευτή και ουσιαστικά με 

την κατάργηση της καταργήσεως επανα<Ριρουμε τις χωριτικές αρχές και επαναφt· 

ρουμε και το έξοδο που συνε."tάγονται και διερωτώμαι αν αυτός ο νόμος δε θα 
μπορεΙ να πρσσβληθεΙ Το αναφtρω για προβληματισμό τσ θέμα αυτό. ΝομΙζω ότι θα 

έχουμε πρόβλημα. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. MOιJoΙOύττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. οι κοινοτάρχες των δl1μαρχεΟΟμενων περιοχών δεν αμεiβo

νται, αν e(vat αυτό που εννοεΙ ο συνάδελφος. Ε.1:0μένως δεν υπάρχει δαπάνη. ΟΙ 
χωριτικές αρχές των δrιμαρχεooμενων περιοχών δεν αμείβονται, όσες δηλαδή τjταν 

με το λεγόμενο δΙOQιοτικό σύστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Και να αμε{.βονται. 11 Βουλή έχει δικαίωμα να εισάγει θεσμούς. Ο κάθε νόμος 
έχει ένα κόστος. Και για το πιο ασήμαντο θέμα, φεύγοντας απ' εδώ, αρχΙζουν τα 

έξοδα. Τότε μόνο το άρθρο 80 εφαρμόζεται. όταν το αντικείμενο του νόμου είναι 11 
δαπάνηση, δηλαδή όταν οδηγούμαστε στη δημιo\JQΎία δαπάνης και όχι όταν εισά

γουμε το ενοριακό συμβούλιο ή το κοινοτικό συμβούλιο που υπάρχουν στην 

Ευρώπη παντού. Όπου πάμε στην ΕυρώΠ1] θα δούμε ότι υπάρχουν εκλεγόμενα 

ενοριακό συμβονλι.α. τα οποΙα συμβόλλουν κατό πολν στην εκδημοκραηκοποΙηση 

και στη συναδέλφωση των ανθρώπων. Αυτή είναι η όλη ιστορΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολόνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε γνωρ!.ζω το σημείο το οποίο έχει εγείρει ο κ. Μουσιούττας. Αν πρόγματι 

δεν αμεΙβονται και εΙμαστε σίγουροι γι' αυτό, τότε δεν υπόρχει θέμα. Αλλά. αν αμεί

βονται, δε συμφωνώ με τον κ. Ευσταθίου, διότι ουσιαστικά επιβαρννουμε τον πρου.. 

πολογισμό και δεν μ..-τορούμε έμμεσα να τον επιβαρύνουμε εισάγοντας νoμoθεσtα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομ(,ζω ότι η συζήτηση αυτού του θέματος καταλήγει να είναι πλέον ακαδη

μα'ίκή, εφόσον δεν αμείβονται. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Α ν δεν αμειβονται. αν έχει eλεγχθεί και δεν αμείβονται. δεν υπόρχeι θέμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο μια λέξη. Δηλαδή ο θεσμός του δημάρχου, της τοπικής 

αυτοδι.οίκησης. επειδή συνεπόγεται έξοδα για την πληρωμή στο δήμαρχο ενός 

μισθού εΙναι αντισυνταγματικός ή οτιδήποτε τέτοιο είναι αντισυνταγματικό: 

Πάντως η προσπάθεια που γίνεται εσχάτως σ' αιrtό το Σώμα να περιορΙζονται οι 

εξουσίες του και να γίνεται υποτελές κά..ι-το ιου όλλου είναι μια προοπόθεια η οποΙα 

εμένα πραγματικά με εκπλήττει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές [πΙ θέματος αρχής, παρακαλώ να προχωρή. 

σουμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. η οποία θα γίνει διά της αναγνώ· 

σεως του αριθμού των άρθρων. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Κατάργηση των Νόμων. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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YndgXfL αντίρρηση όπως τα δύο άρθρα εΥκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα δύο άρθρα εΥκρΙνονται. 

Π ρoχωρoiιμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου, τι οπο{α θα γίνει διά 

της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταργήσεως των περί Καταργη

σεως Ορισμένων Χωριτικών εί'nτροπών Νόμων τσυ 1989 έως (Αρ. 2) του 1990 
Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τι πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τι πρόταση νόμου ψηφ(.ζεται σε νόμο. 

Το έβδομο και το όγδοο θέμα. που είναι ~o περί Γεωργικής Ασφαλίσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και ''Οι περί Γεωργικής ΑσφαλΙσεως (Τροπο

nOLTlnxoL) Κανονισμοί του 1991", έχουν κοινή Έκθεση. παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔlO ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ 

ΑΣΦΑΛ ΙΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙ

ΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991~ 

Πα~όντες : 

ΧρΙστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Δημήτρης ΚοvτΙδnς 

ΚΙκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Xατζηγιάνvης 

Κώστας ΚωνσταντΙνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ν(κος πιττοκοπι.της 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε τέσσερις σuνεδριες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Σε..-ττεμβρΙΟυ και στις 3, 10 και 24 ΟκτωβρΙΟu 1991 . 
Στα πλαίσια της συζήτησης των θεμάτων αυτών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
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απόΨΗς τους ο Γενικός Διευθυντής το" Υπουργείου ΓεωρΥ(ας και Φυσιχών Πόρων 
μαζί με ανώτερους λειτουργούς του ΥπουργεΙου του και ο ΔιευθΙΙVΊ:ής το\l Οργανι

σμο"; Γεωργικής Ασφάλισης μαζί με άλλους υπηρεσιακούς παράγοντες. Παρευρέ

θηκαν επίσης και εξέφρασαν τις α.-τόψεις τους εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώ. 

σεων ΠΕΚ, ΕΚΑ. AγΡOΤΙΚτj και Παναγροτικός. Στις δυο τελευταΙες συνεδρίες "τις 
Επιτροπής παρευρέθηκε και εκπρόσωπος του ΓραφεΙου του Γενικού Εισαγγελέα .ης 
Δημoκρατι.aς. 

Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς 
επιφέρονται ουσιαστικές βελ τιώQεις στη νομοθεσΙα που διέπει την ασφάλιση γεωρ

γικών προϊόντων με α.ί"τώτερο στόχο την καλύτερη διασφάλιση του γεωργικού εισο
δήματος και την εμπέδωση αισθήματος ασφάλειας στο γεωργικό κόσμο. 

Οι τροπολογΙες που προτείνονται αναφέρονται ειδικό.ερα στα πιο κάτω: 

(α) Γί.νnαι ει.σήΥηση για την ασqx:ιλι.στική κάλυψη όλης της φυτικής παραγωγής, 

καθώς και για την κάλυψη ορισμένων νέων κινδύνων σε σχέση με ορισμένα 
ήδη ασφαλιζόμενα ytωρΎιχά JtΡO,,6vta, 

Οι νέες καλλι,έργειες που προτείνεται τώρα να ενταχθούν στο Σχέδιο 

Γεωργικής Ασφάλιστις εΙναι τα κηπευτικά φυτά για την περίπτωση ζημιών 

από χαλάζι. παγετό και ανεμοθύελλα. τα φυλλοβόλα oπωρcxι:Όρα για την 
περίπτωση ζημιών α.."tό χαλάζι και τα λοιπά oπωρoqχSρα για την περΙ-ττωση 

ζημιών από χαλάζι και παγετό, Οι νέοι κίνδuνoι που θα καλυq:θoύν και 
αφορούν ήδη ασφαλισμένα γεωργικά προΊ:όντα είναι ο καύσωνας για τα 

αμ.-τέλια. το χαλάζι για τα ξτιρικά κτηνοτροφικά φυτά και η ανεμοθύελλα για 
τα εσπεριδοειδή, 

(β) Με σκοπό να επιταχυνθεί η διαδικασία είσπραξης των ασφαλίστρων και 

καταβολής των αποζημιώσεων στους δικαΙOUχOυς παραγωγούς γίνεται εισή

γηση για την καθιέρωση ενιαΙΟυ ασφαλίστρου ύψους 3% για όλα τα ασφαλι
σμένα προ'ίόντα. 

Το ύψος του 3% .ου ενιαίου ασφαλίστρου. που υπολογίστηκε με βάση 
αναλογιστικές μελέτες που στηρΙχθιτ"αν στα δι.αθέοιμα στοιχεΙα του ΟΓΑ, 
κρίθηκε αναΥκαω για τη διατήρηση της βιωσιμότητας του Σχεδωυ ύστερα 

από την επέκταση της ασφαλιστικής κάλυψης σε όλα τα προϊόντα και την 

κάλυψη και νέων κινδύνων αναφορικά με ήδη ασφαλισμένα προ'ίόντα, 

(γ) Γίνεται ει.σήΥηση για την αύξηση των μελών του Διοικητικού Συμβουλtoυ 

.ον Οργανωμού Γεωργικής Ασφάλισης από εννέα οε δέκα. ώστε να κα.αστεΙ 

δυνατό να μετέχουν d αιπό και οι τέσσερις αγρο.ικές οργανώσεις, Παράλ

ληλα πρoτεΙνnαι η απαλλαγή του Οργανισμού από την υποχρέωση κατα

βολής τελών εγγραφής ή έκδοσης άδειας κυκλοφορ(.ας για τα μηχανοκΙνητα 

oχiιματά τον, 

Οι εκπρόσωποι των αΎQOτικών οργανώσεων ΠΕΚ. ΕΚΑ και Αγροτική τάχθηκαν 

νπέρ των προτεινόμενων βελτιώσεων στο Σχέδιο Γεωργικής Ασφάλισης και υπέβαλαν 

ορισμένες τροπολογίες όσον αφορά το υπό σνζήτηση νομοσχέδιο και τους νπό συζήτηση 
KανoνωμoUς. που απώτερο στόχο έχουν την οικονομική ενLσχυση του Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης και την περαιτέρω επέκταση της ασφαλιστικής κάλυψης των 

γεωργικών πρσ'ίόντων, Ο εκπρόσωπος του Παναγροτικο\ι υποστήριξε τη δημιουργία 
νέου σχtδωυ ασφάλισης της φυτικής παραγωγής που να καλiιmει το μέσο όρο παρα
γωγής των προ'ίόντων από καταστροφές σε αντικατάσταση του νφιστάμενου σχεδωυ, 

το OΠOLO, όπως ανέφερε, ε(ναι ανεπαρκές, πολυδάπανο. βραδυκίνητο και μη ικανοποιη· 

.ικό, 
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Η Ε.ίιτροπή, ύστερα από τη λεπτομερειακή εξέταση όλων των διατάξεων του 

ΠΡΟΤΕινόμενον νόμου και των προτεινόμενων Κανονισμών και έχοντας υπόψη τις 

θέσεις που εκτέθηκαν ενώπιόν της, /lι'"toφάOLOE να επιφέρει στα ΠΡΟΤΕινόμενα νομο

θετήματα τις πιο κάτω συμπληρωματικές τροπολογΙες:-

(ο) Για σκοπούς απλο.ίτο(ησης της όλης διαδικασ(ας ασφάλισης των γεωργικών 

προΙόντων. αλλά και για να αποφ;υχθεΙ το ενδεχόμενο βασικά γεωργικά 

προ'(όντα που εκτίθενται σε κινδύνους να αφεθούν ακόλuπτα. λαμβάνεται 

πρόνοι.α. ώστε να καλύπτονται με γενική διάταξη της ΠΡΟΤΕινόμενης νομο

θεσίας όλα τα γεωργικά ΠΡΟΊCντα Ε'"ιιτός από εκείνα που εξαιρούνται και 
που καθοριζονται ρητά σε σ.<εtικό Πίνακα του νομοσχεδ(ου. Με βάση τον εν 

λόγω Π Ινακα εξαιρούνται από το Σχέδιο Γεωργικής Ασφάλισης μόνο δέκα 

ε(δη γεωργικών προ'ίόντων και ειδικότερα οι ελιές, τα φιστίκια, τα 

φouντoύκια. τα καρίιδια, τα χαλεπιανά, τα καπνά, το σησάμι. τα χαρούπια, 

τα μαν~τάρ~α και τα ανθοκομικά φυτά. 

(β) Ο όρος "ανεμoθύελλα~, που καλύπτεται ως νέος κίνδυνος για τα κηπεunκά 

φυτά και τα εσπεριδοειδή, διευρύνετα~ με τη διαγραφή από αυτόν του 

προτεινόμενου περιορισμού της περιγραφής της έντασης του ανέμου σε 

οκτώ ,.ΙίΤοφώρ τουλάχιστον. 

(γ) Αυξάνεται a..-τό το 'Π% στο 75% το ποοαπό της αποζημίωσης που θα κατα
βάλλεται για σuνoλικό ποσοστό ζημιάς από καίισωνα που θα υπερβαίνει το 

20% και γ ια συνολικό ποσοστό ζημιάς από ανεμοθύελλα που θα υπερβαίνει 

το 15%. 

(δ) Στα υποχρεωτικώς ασφαλιζόμενα γεωργικά προϊόντα προστίθενται τα 
καQότα και τα τεύτλα, που θα καλύπτονται σε περΙΠΤωση ζημιάς από 

χαλάζι. παγετό και πλημμ\ιρα, και τα τροπικά φυτά, που θα καλύπτονται , 

όπως και τα υπόλOLΠα οπωροφόρα, σε περΙτrωση ζημιάς από χαλάζι και 

παγετό. 

Με βάση όλες τις πιο πάνω τροπολογίες η Επιτροπή σε συνεργασια με το 

αρμόδιο YπoυQΎεΙo έχει επανασυντάξει νέα κείμενα τόσο για το νομοσχέδιο όσο και 

για τους Κανονισμούς. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά θεμάτων η Ε-ί'τιτροπή έθεσε υπόψη 

των αρμοδίων τις ομόφωνες θέσεις της αναφορικά με την ανάγκη περαιτέρω 

βελτίωσης του όλου Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης, η οπο(α θα επιτευχθεί: 

(α) Με την αύξηση της συνεισφοράς της κ~έρνησης από το 50% στο 100% στα 
υπό των γεωqyών καταβλητέα ασφάλιστρα. 

(β) Με την ανάληψη α,τό την κ~ρνηση όλων των διοικητικών εξόδων του 

Οργανισμού. 

(γ) Με την επέκταση της ασφαλιστικής κάλυψης των αμίτελιών, ώστε εκτός από 

το χαλάζι, τον παγετό και τον καύσωνα να καλύπτονται και οι ζημιές που 
προκαλούνται από την ανομβρία, 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κα~ του οργα

νισμού Γεωργικής Ασφάλισης, χωρίς να a..'tοχλεΙουν μελλοντικά την υιοθέτηση των 

πιο πάνω εισηγήσεων, ανέλαβαν να τις μελετήσουν και να επανέλθουν ενώπιον της 

Επιτροπής με βάση ης μελέτες που θα ετοιμαστούν. 
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Υπό το φως όλων των πιο πάνω θέσεών ττις τι Επιτροπή Εισηγείται στη Βο\lλή 

την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και την έγκριση των υπό συζή· 

τηση Κανονισμών. όπως έχουν τελικά επαναδιατυπωθεΙ TautόxΡOVQ τι ΕπΙΤQOπή, 

έχοντας γνώμονα και ε1ηδίωξή της την περαιτέρω βελ τ(ωση των συνθηκών οικονο

μικής σταθερότητας στον τομέα της γεωργίας και την εξασφάλιση EUΗμερΙας σε 

όσους ασχολουνται σ' αυτόν, Επιθυμεί να διαδηλώσει την πρόθεσή της να συνεχίσει 

να παρακολουθεί την εφαρμο'Υ"ι Τllς νoμoθεσιaς για τη Ύf:ωργική ασφάλιση, σιιμβάλ· 

λοντας και από Τ1] δική τΤ}ς πλευρά σττιν καθιέρωση ενός ο).,οκλllρωμένου συσ~ή
ματος γεωργικής ασφάλισης που να εξυπτιρετεΙ απόλυτα όλους τους επηρεαζόμε

νους κλάδους της γεωργικής παραγωγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Aντιλαμβdνoμoι ότι \ιπόρχει κάποιο πρόταση για αναβολή της συζήτησης. Να 

ακούσουμε πρώτα την εισήγηση για αναβολή της συζήτησης. 

Α. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μετά την ετοιμασία της Έκθεσης περιήλθαν σε γνώση μας από 
ενδιαφερόμενες οργανώσεις ορισμένα θέματα αναφορικά με τα υπό ψήφιση νομοθε· 

τήματα και γι' αυτό θα παρακαλούσαμε να αναβληθεί η ψήφισή τους για μια τουλό.

χιστον βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Υπάρχει θέμα χρονικού πλαισΙΟυ, κύριε Πρόεδρε. ΠρέπΕΙ να Είμαστε εντός του 

πλαισίου. Πρόκειται γLO Κανονισμούς και δεν ξέρω αν μας επιτρέπει την αναβολή 

το χρονικό πλαίσι.ο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Αντιλαμβάνομαι όη ο συνάδελφος κ. Γεωργίου έχει υπόψη του αιτήματα τα 

oπot.α υποβλήθηκαν από διάφορους κλάδους της γεωργικής μας τάξης. ΠΡΙΠΕΙ να 

τον διαβεβαιώσω ότι στη διάρκεια των συνεδριάσεων της E.."tL τροπής Γεωργί.ο.ς ηγέρ
θησαν πολλά τέτοια θέματα και πολλά τέτοια αιτήματα. Άλλωστε η Έκθεση αναφέ

ρι-ται σε μερικά απ' αυτά. Έτσι δε νομίζω όη με την αναβολή της μιας βδομάδας θα 

ικανοποιηθούν τα αιτήματα αυτά. διόη πρέπΕΙ να είναι έτοιμοι και η κυβέρνηση και 

ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης να ανταποκριθούν. Και θα μας ζητήσει περαι

τέρω αναβολή η κυβέρνηση με αποτέλεσμα να καθυσΤΕρήσει η κάλυψη των κινδύνων 
που προβλέπονται σ' α\lτό το νομοσχέδιο και σ' αυτούς τους Κανονισμούς. Υπάρχει 

αυτός ο κίνδννος τον οποίο πρέπει να λάβουμε σοβαρό υπόψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εκείνο, αντιλαμβάνομαι, ΠΟ\l ήθελε ο κ. Γεωργίου να αναφέρει 

είναι ότι υπάρχουν ενδιαφερόμενοι που επηρεάζονται από το νομοσχέδιο που θα 

ψηφίσουμε. αφου θα καλύπτεται το προ·ίόν τους. υποτίθεται, από κάποιους κινδυ-
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νους. ενώ δεν υπάρχουν τέτοιοι χΙνδUΝOΙ για το σuyκεκριμένO προ'(όν. Δηλαδή αUΤO{ 

οι άνθρωποι θα πληρώνουν χρήματα, ενώ οι κΙνδυνοι που καλύπτονται δεν επηρεά

ζουν τη δική τους παραγωγή. Και θα θέλαμε να δοθεί η εUΚαιρΙα σ' αυτούς τους 

ανθρώπους να έρθουν στην Επιτροπή να πουν τις απόψεις τους. Δε νομΙζω ότι με 

μιας βδομάδας αναβολή δημιουργεΙται οποιοδήποτε πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΚίΙριε Πρόεδρε , τι Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΓεωργΙας συντΊλθε σε τέσσερις 

συνεδρΙΙς και σ' αυτές κλήθηκαν και οι τέσσερις αγροnκές οργανώσεις και άλλοι 

παρό:γοντες που επηρεάζονται. επίσης όλα τα κόμματα. οι αντιπ.ρόσωποι όλων των 

κομμάτων στην Επιτροπή τάχθηκαν ομόφωνα υπέρ του νομοσχεδίου του ΟΓΑ. 

Επειδή δεν υπάρχουν χρονικά περιθώρια. εγώ ει.σηγοίιμαι να προχωρήσουμε στην 

ψήφισή του, γιατΙ. αν καλέσουμε oπoιoooδήΠOΤE άλλους γεωργούς εκτός από τα 

οργανωμένα σύνολα, το μόνο που θα πετύχουμε θα είνα~ η καθυστέρηση και μια 

συζήτηση η οπσία θα είναι αχρεΙαστη, γιατί ο ένας γεωργός θα θεωρεί ότι το προϊόν 

του δεν καλύπτεται και ο άλλος θα θεωρεί ότι καλύπτεται. Εφόσον οι αγροτικές 

οργανώσεις που περιλαμβάνουν στους κόλποιις τους όλοιις τοιις γεωργούς έχοιιν 

σuμφωνήσει, εγώ πιστεύω ότι είναι αχρείαστη κάθε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ήθελα να υπεισέλθω στην ooo[α τοιι θtματoς. Απλώς 

ανέφερα ότι τέθηκαν ορισμένα πράγματα ενώπιόν μας που δεν τα είχαμε υπόψη μας 

όταν τοποθετούμασταν και θέλουμε να ξανασκεφτσύμε τη θέση μας. Απ' ό,τι πληρο· 

φορούμαστε από τη Γραμματεια, υπάρχει χρονικό περιθώριο και δε νομ(ζω ότι 

χάνεται ο κόσμος με μιας βδομάδας αναβολή. Γι' αυτό εμμένουμε στο να αναβληθεί η 

ιιπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Χατζηδημητρ(οιι εΙχε ζητήσει το λόγο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς θέλω να σχολιάσω την παρατήρηση ότι ε(ναι δυνατό κάποιοι γεωργοί 

να μην αντιμετωπ(.ζουν αuτoύς τους σuγκeκριμένoυς κινδύνους. Αν επρόΚΕΙΤΟ να 

κάνουμε έναν OQγανισμό γεωργικής ασφάλισης για κάθε γεωργό, ανάλογα με τους 

κινδύνους που ο (δως αντιμετωπ(ζει, δε θα είχαμε ένα μόνο Οργανισμό ΓΕωργικής 

Ασφάλισης, αλλά θα είχαμε έναν οργανισμό για κάθε περιοχή, για κάθε προ·ίόν. Εδώ 

υπάρχει και το στοιχείο .ης κοινωνικής αλληλεγγύης και .ης δημιουργίας ενός ευρύ· 

τερου οργανισμού που θα αντιμετωπίζει το σύνολο των δαπανών και νομιζω ό.ι 

είναι κάτι που θα πρι,.ει εξαρχής να τεθεί στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Πρόεδρος της ε,τιτροπής. 
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ΧΡ. ΜΑ γΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. σε περι.πτωση αναβολής ποιους θα καλέσουμε στην Ειοτιτροπή; 

Τους γεωργούς της Π6.φου, για νο. πουν ότι οι γεωρΥΟ( των Κοχχινοχωριών παίρ· 

νουν πιο πολλά χρήματα από εμάς, Τι τους γεωργούς των Κοχχινοχωριών. για να 

μιλήσουν για το αντίθετο; Εγώ πιστεύω ότι τα οργανωμένα σύνολα, οι οργανώσεις 

που καλύπτουν όλους τους γεωργούς έχονν εκφράσει τις απόψεις τους, έχει εξαντ. 

λrιθεί το θέμα και μάλιστα οι συνάδελφοι έχουν TO:rτOeetTIeet ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. ΚασουλΙδης. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. νομ{.ζω υπάρχουν δύο θέματα εδώ. Από τη στιγμή που υπάρ

χουν τα χρονικά περιθώρια. τι παράκληση ΤΊ1ς Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημο

κρατικού Συναγερμού είναι να δοθεί μιας βδομάδας παράταση στην ψήφιση των δύο 

νομοσχεδίων. Το δείιτερο θέμα. αν δηλ. τι Επιτροπή θα καλέσει σποιονδήποτe άλλο 

για να τον ακούσει, είναι θι!μα το οπο{ο θα συζητήσει η Επιτροπή και μπορεί η 

Επιτροπή να διαφωνήσει και να μην ακούσει οποιονδήποτε άλλο. Εμε{.ς όμως ως 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμoίt παρακαλοίtμe τους συνα

δι!λφους των άλλων πλευρών να μας δώσουν για σΊωπούς δικούς μας που θι!λουμε 

να μελετήσουμε αναβολή μιας βδομάδας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αν είναι για μια βδομάδα, κύριε Πρόεδρε, και εφόσον θα φροντίσουμε να 

ψηφιστεί έγκαιρα και ο νόμος και οι Κανονισμοί, δε φέρουμε ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατοουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι , θα συμφωνήσοιιμε, κύριε Πρόεδρε, η παρόκληση rO\l Δημοκρατικού Συνα· 
γερμού να εισαΚOUOΤει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εφόοον όλοι συμφωνείτε, θα αναβάλω τη συζήτηση του νομοσχεδιου για μια 

βδομάδα μόνο και πρέπει να είστε έτοιμοι την ερχόμενη βδομάδα για σνζήτηση και 

ψήφιση. 

Το ένατο θέμα δε θα μπορέσει να συζητηθεί σήμερα, διότι δεν έχει κυκλοφο.

ρήσει η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.ίτιτροπής. ΤΟ δέκατο θέμα eLvaL 
"Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991". Παρακαλώ να 
αναγνωσθεί η Έκθεση της αρμόδι.ας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής στο Σώμα. 
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Ν. πιποκοηΙΤΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KOINQBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣνΓΚΟΙΝΩΝIΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝΙ:ΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ πεΡΙ 

ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:· 

ΝτΙνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

ΝΙκος ΠιττοκοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μαχρίδης 

ΤτΙμllς Ευθυμίου 

Παύλος ΠαπαγεωρΥ(ου 

Κίκης ΚαζαμΙας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Hλt.άδης 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Συγκοινωνιών και Έργων μεΗτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε σvνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 
1991. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς .ων υπό συζή

τηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 10 

του περΙ Ηλεκτρισμού Νόμο", σχοπεΙται η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του 

εκδι.δόμενου πιστοποιητικού επιθεώρησης ηλεκτρικής εγκατάστασης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων \/ιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό σUΖήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγεΙται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει αντίρρηση όπως οι ΚανονισμοΙ 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαΡΧΟ'ύσης αντιρρήσεως, οι ΚανονισμοΙ εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο ενδέκατο θέμα, που είναι ''Οι περι Αλλοδα.-τών και Μετανα

στεύσεως (ΤροποποιηnκοΙ) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ! ΠΟΥ TlTΛOΦQPOYNTAl "Ο Ι ΠΕΡΙ ΑΑΛΟΔΑΠΩΝ ΚΑ Ι 

ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΙΕΩΣ (τΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Παιιόντες:. 

Νίκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Αντρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

ΚΙκης Γιάγκου 

Χρ(στος Ιολωμής 

ΧρΙστος Πουργουριδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος ΜιχaηλΙδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το\lς \ιπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρί.ου 1991. Στη συνε
δρΙαση της Επιτροπής κλ'ήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών, οι σποι.οι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

Κανονισμών. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 20 της περί Αλλοδα..ών κα~ Μεταναστεύσεως βασικτjς νομοθεσίας, 

σκοπεΙται η αύξηση των τελών για έκδοση πιστοποιητικού εγγραφής αλλοδαπών 

από ί5 σε ί ΙΟ και των τελών για έκδοση αντίγραφου πιστοποιητικού που χάθηκε τj 

καταστράφηκε α.ι.ό ί2 σε ίΙο. Τα τέλη που ισχύουν σήμερα για την έκδοση των πιο 

πάνω πιστοποιητικών καθορίστηκαν για τελευταία φορά το 1987. 

Η Koινoβoυλευτικτj ΕΠΗΡΟπή Εσωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδι.ώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Boυλrι την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί. 
εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αVΤΙQQτjσεως. οι Κανονισμοί εγχρίνονται. 

Το δωδέκατο θέμα, ''Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί Παναγιάς του 1991", το δέκατο τρίτο θέμα , ''Οι περί Χωρίων 
(Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Κάμπου του 1991". και το 
δέκατο τέταρτο θέμα. ''Ο ι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) [Γροποποιητικο() 

Κανονισμοί Πέρα Πεδίου του 1991". έχουν κοινή Έκθεση. παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Koινoβoυλευτικτjς Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΣΊΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Παρόντες:-

Νίκος ΚατσοuρΙδllς, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Δημήτρης Κοντιδης 

κι.κης Γιάγκο\! 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠουργουρΙδης 

Δτιμήτρης Συλλούρης 

Σωχρότης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τονς \Jπό αναφορά Κανο

νισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 22 Οκτωβρίου 
1991. Στις συνεδρΙες της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών. οι οποίοι ανέλυσαν τόσο προφορικά όσο και γραπτά τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκδιδονται σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 

24 του περί Χωρίων (ΔιοίΚ1]σ1] και Βελ τίωσ1]) Νόμου και σκοπό έχουν την αναθεώ· 
ρηση διάφορων τελών και δικαιωμάτων για υπηρεσίες που παρέχονται από τα 

Συμβούλια Βελτιώσεως Παναγιάς, Κάμπου και Πέρα Πεδιου. 

Ειδικότερα με τους πρώτους υπό αναφορά ΚανονLOμούς αναθεωρούνται τα 

δικαιώματα προμήθειας οικιακού νερού που καταβό.λλονται από τον ιδιοκτήΈ1] Y1l; 
που προτίθεται να την αξιοποιήσει ή να τη διαχωρίσει σε οικόπεδα ή να μεταφέρει 

το νερό σε οικοδομή που θα ανεγερθεί, νοουμένου ότι η ακίνητη αυτή ιδι.οκτησΙα 
βρΙσκεται μέσα στα όρια της UΔΑτoΠΡOμήθειας του Συμβουλίου Βελτιώσεως Πανα· 
γιάς. Τα υφιστάμενα δικαιώματα προμήθειας οικιακού νερού ισχύουν από το 1983. 
Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς παρέχεται επίσης για πρώτη φορά 1] δυνατότητα 
στο Συμβούλιο Βελτιώσεως να δί.νει δικαίωμα χρήσης οικιακού νερού και σε 
ακίνητα που βρίσκονται εκτός των ορίων του υπό την προυπόθεση ότι υπάρχει 

επάρκεια νερού και αφού προηγουμένως εξασφαλιστεί rι έγxριorι του Υπουργού 

Εσωτερικών και πληρωθούν τα δικαιώματα που καθορίζονται στους υπό αναφορά 
ΚανονLOμούς. Με τα τέλη που προτείνονται συμφωνεί και το Συμβούλιο Βελτιώ. 

σεως Παναγιάς. 

Με τους δεύτερους υπό εξέταση Κανονισμούς προτεΙνεται 1] αναθεώρηση των 
τελών κατανάλωσ1]ς οικιακού νερού στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Κάμπου. Με τις 

αυξήσεις που προτείνονται είναι σύμφωνο και το Συμβούλιο Βελτιώσεως Κάμπου, 

το οποίο θεωρεί τις αυξήσεις αιn:ές ε.ίτLβεβλrιμένες, για να καλυφθούν τα έξοδα της 

υπrιρεσίας και οι σχεηκές κεφαλαιουχικές δαι,άνες. καθώς και τα έξοδα αγοράς 

νερού Q.ι,ό ιδιωτική διάτρηση. Το Συμβούλιο Βελτιώσεως ελ..,ιζε ι ακόμα ότι με Τ1]ν 

αύξrισrι των τελών θα απOφεύγεtαι rι άσκοπη σπατάλη νερού. Τα υφιστάμενα τέλη 

κατανάλωσης οικιακού νερού ισχύουν από το 1989. 
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Με τους τρίτους υπό εξέταση Κανονισμούς προτείνεται τι αύξηση των τελών 

για κατανάλωση νερού για την κατηγορία των κατοικιών, καφενείων, εστιατορίων 

και καταστημάτων και γιο την κατηγορία των ξενoδoχεLων, των ΕΡΥοστασιων και 

των ψυκτικών θαλάμων στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέρα Πεδίου. Τα τέλη αυτά 

καθορίστηκαν για τελευταία φορά το 1980. Οι αυξήσεις που προτείνονται έχουν τη 
σίιμφωνη γνώμη του Συμβουλίου Βελτιώσεως Πέρα Πεδίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετε ί τους σχοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γ ι' αυτό και ομόφωνα εισηγεΙται στη 
Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι. Οι περί xωρΙWν (Διο(κ1)OTJ και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Παναγιάς του 199 Ι. 

2. Οι περί χωριων (Διοίκ1)OTJ και Βελτίωση) (ΤροποποιΤ)τικοί) Κανovι.σμο( 

Κάμπου του 1991. 

3. ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση κα~ Βελτίωση) (Tρoπoπoιητ~κoί) Κανονισμοί 
Πέρα Πεδ(ου του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές ε.ιί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει αντΙρρηση όπως και οι τρεις Κανονι..

σμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, και οι τρεις Κανονισμο{ εγκρίνονται. 

Το δέκατο πέμπτο θέμα δε θα συζητηθεΙ, διότι α..-τοσύρθηκε από την Εκτελε

σηκή ΕξουσΙΟ. Το δέκατο έκτο θέμα εΙναι "Απόφαση της Βουλής των Αντιπρο

σωπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δα..-τάνης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για 

το μήνα οκτωβριο του 1991". Παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση και η Απόφαση 
στο Σώμα. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤ ΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙ

:ΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΟΚΤΩΒΡΙΟ ΤΟΥ 1991" 

Ποοόντες::-

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη ΑγγελΙδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλtππoυ 

Λώρης Λ υσιώτης 

θάσος ΜιχαηλΙδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιδεΙας μελέτησε την πιο πάνω Απόφαση σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 ΟκτωβρΙου 1991. 
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Με την Απόφαση αυτή ΤΤις Βουλής παρέχετα~ η εξουσιοδότηση για τη δι..ενέρ

γεια δαπάνης από το Πανεπιστήμιο για το μήνα Οκτώβριο του 1991 ποσού πο\! δε 

θα υπερβαΙνει εκεΙνο το τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στον οικείο 

προ\JπολΟΥισμό του 1990-'91 και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. δηλαδή 
στο μήνα Οκτώβριο το\l 1990, αφοΙΙ ο προυπολΟΥισμός για το 1991·'92 δεν έχει 
ακόμα εγκριθεί από τη Βουλή. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεΙ να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για 

νέες υπηρεσΙες ή σκοπούς ούτε μπορεΙ να πληρωθεΙ οποιαδήποτε νέα θέση στο Π ανε

πιστήμιο . μέχρις ότου εγκριθεΙ από τη Βουλή και πάρει την τελική του μορφή ο 

προ\lπολογισμός του 1991-'92. 

Όπως εΙναι γνωστό. σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

ΔικαΙου (ψήφισις προυπολογισμών) νομοθεσία, οι ΠΡOUπoλoyισμoΙ των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση . Ωστόσο ο προ\!

πολογισμός του Πανεπιστημίου δεν κατατέθηκε έγκαιρα στη Βουλή, παρόλο που το 

οικονομικό του έτος αρχίζει από το Σεπτέμβριο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδειας εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της 

υπό συζήτηση Απόφασης, για να καταστεί δυναtΊ'ι η διενέργεια των αναγκαίων 

δαπανών για τη σuνέχιση της λειτουργίας των υπηρεσιών του Πανεπιστημίου. χωρίς 

όμως η εισήγηση αυτή να προκαθορίζει και την τελική θέση της Επιτροπής πάνω 

στον προυπολογισμό του Πανεπιστημίου στο σύνολό του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝ1ΊΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ το ΠΑΝΕπrΣΙΉΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ 

ΜΗΝΑ ΟΚΤΩΒΡΙΟ ΤΟΥ 1991 

ΕπεΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(Ψήφισις Προ\!πολογισμών) Νόμους, οι προ\lπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Α νηπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 

που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση του προυπολογισμού του Πανε

πιστημΙου Κύπρου για μελέτη και ψήφιση από ττι Βουλή των Αντιπροσώπων πριν 

(l,ι-τό τις 31 Αυγούστου 1991. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία τι συνέχιση των υπτιρεσιών που προσφέρει το 

Πανεπιστήμιο. 

ΓΙ ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους τι Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασ(ζει τα πι.ο 

κάτω:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενν:ρΥεια δαπάνης για το μήνα 

Οκτώβριο του 1991 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που πρoβλt.ί.εται στον οικείο ΠΡOUπoλoγισμό του 1990-'91 του Πανε

πιστημΙΟυ και που αναλογεί. στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπτιρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νν:α 

θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του πρου

πολογl.Oμού του ΠανεπιστημΙΟυ Κύπρου για το νέο οικονομικό έτος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η Ε."'t LΤΡΟπή Νομικών ε{δε το θέμα αυτό; Εισηγούμαι. αν δεν είναι επείγον, να 

το δει και η Επηροπή Νομικών. 

r . ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Π ρόεδρε. μέχρι της στιγμής τον προυπολΟΥισμό του Πανεπιστημίου τον 

εξετάζει η Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΤΟ θέμα δεν Είναι αν θα τον εξετάσει τ'ι αν πρέπει το ποσό αυτό να διατεθεί ή 

όχι. ΤΟ αν μπορεί να γίνει δι' α.ί'τοφάσεως της Βουλής, χωρίς να "1!άρχει συμπληρω

ματικός προυπο).,ογισμός, είναι αυτό το θέμα που πρέπει να ερευνήσει η Επιτροπή. 

Και γι' αυτό εισηΥουμαι να αναβληθεί το θέμα για μια βδομάδα, για να το μελετήσει 

η Επιτροπή Νομικών. Το αν το ποσό πρtπει να εγκριθεί ή όχι είναι θέμα που ορθά 

αnασχόλησε την Επιτροπή Παιδείας. Το αν όμως μπορεί να γίνει με απόφαση και 

όχι με συμπληρωμαηκό προυπολΟΥισμό αυτό πρέπει να το δει η επ~τρoπή Νομικών. 

Π . ΠΑΠΑΓεΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Έχουμε περόσει και τον περασμένο μήνα την 

(.δ ια απόφαση και ανηλαμβόνομαι ότι θα μεΙνει κόσμος aπλήρωτoς το μήνα Οκτώ

βριο. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Δεν προήδρευα τον περασμένο μήνα . Τώρα που προεδρεύω, θέλω να το 

εξετάσει και η ΕπΗροπή Νομικών. 

Π . ΠΑΠΑΓεΩΡΓιΟΥ : 

θα καθυστερήσουν οι επιταγές των υπαλλήλων ακόμα μια βδομάδα· δεν εΙναι 

πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Θα αναβληθεΙ για μια βδομάδα μόνο με την παράκληση η Επιτροπή Νομικών 

να επιληφθεΙ του θέματος. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

θα επιληφθούμι του θέματος επειγόντως τη Δευτέρα. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Έμεινε τώρα το τελευταΙο θέμα, δηλ. η πρόταση νόμου η οπο(α κηρύχθηκε 

επεΙγουσα. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής εσωτερικών να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ~O ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ (fPononOIH
ΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991 ~ 

Πα~~ες:-

ΝΙκος KατσoUΡ(.δης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κονχουμάς 

Δημήτρης Κοντ(δης 

ΚΙκης Γιάγκου 

ΧρΙστος Ιολωμής 

Χρ(στος ΠΟ\JQΎOuρ(δης 

Δllμ'ήΤΡllς ΣυλλούΡ'l1ς 

Σωκράτης Χάσικος 

ΝΙκος Μοοοιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλιδης 

Ευστάθιος Ευσταθl.oυ 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εσωτερικών μελέτησε την υπό αναφορά 

Πρόtαση νόμου σε σuνεδρΙα της που πραγματοποιήθτικε στις 3 Ι ΟχτωβρΙου 1991. 

Σκοπι)ς της υπό αvαφoρό: πρότασης νόμου, που κατατέθηκε εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. εΙναι " παράταση μέχρι τις Ι 1 Νοεμ
βρίου 1991 της προθεσμΙας μέσα στην οποΙα θα μπορούν να υποβληθούν οιtήσεις 

για ΕΎΥραφΤ] στον εκλογικό κατάλογο για τους σκοπούς των ΕΠικεΙμενων δημοτικών 

εκλογών. 

Η Κοινοβουλευηκη Επιτραί1:η Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλη την ψήφιση της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωροίιμε στη δείιπρη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΤραιτοποΙηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρησεως, τα δύο άρθρα εγκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση της πρότασης νόμου, η οποία θα γ(νει διό 

της αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροπα."tοιηηκός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αvι:Ιρρηση όπως τι πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κι-υπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχο'ύσης αντιρρήσεως, τι πρόταση νόμου ψηφιζεται οε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έληξε τι συζήτηση των θεμάτων του Κεφαλαίου Α': Νομοθετική Eργασtα. 

Κεφάλαιο Γ: ΕρωΊήσεις· ΑπαντήσΕις. Δεν uπ(ιρχouν. 

Τα θέματα που είναι γραμμένα στο Κεφάλαιο Δ' δε θα συζητηθοίΙν σήμερα και 

θα αναβληθεί τι ΟιΙζήτTlcm το\lς για την προσεχή συνεδρία της Βουλής. Παραμένουν 

φυσικό ΕγΥΕγραμμένα. 

Ο κ. Κασουλιδης. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Κύρι.ε Πρόεδρε. δε Υνωρ{ζω με ποιο σκεπτικό αποφασίστηκε να μη συνεχιστεί 

11 συζήτηση για το Κεφάλαιο Δ'. Βλέπουμε ότι συσσωρεύονται στο Κεφάλαιο Δ' 

πολλά θέματα και τι Βουλή εφάρμοσε το σύστημα να έρχεται μια φορά το μήνα 

ολόκληρη μέρα για να συζητά θέματα του Κεφαλα(ου Δ', ενώ φαίνεται ότι έχουμε 

ώρα στις κανονικές μας συνεδρΙες. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΟΝ: 

ο λόγος είναι ότι απόψε, όπως ξέρετε, είναι εδώ ο Πρόεδρος της Ελληνικής 

Βουλής επικεφαλής κοινοβουλευτικής αντιπροσωπείας και δε θα πρέπει να τους 

αφήσουμε μόνους τους. Υπάρχει και δε!.πνο που δίνει η Βουλή προς τιμήν τους και 

επομένως θα πρέπει να παραμείνουμε μαζί τους για λίγο χρόνο και όχι απλώς να 

τους δούμε στο δε!.πνο. 

Ο κ. ΚατσουρΙδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα συμφωνήσουμε και αυτή τη φορό, αλλά ελπίζω να μη γίνει 

συνήθεια, διότι και την περασμένη βδομάδα η συζήτηση αναβλήθηκε λόγω ειλημ. 

μένων υποχρεώσεων των αρχηγών των κομμάτων. Δεν μπορεί να συνεχιστεΙ αυτή η 

υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αν θέλετε να συνεχίσετε τη συζήτηση απόψε. καμιά ένσταση δεν έχω. Αφού 

έχετε τόση όρεξη για συζήτηση ... 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή συμφωνώ με τον κ. ΚασουλΙδη και τον κ. Κατσουριδη 

και επειδή ακόμα είναι 5.30, νομίζω ότι μπορεί ο εισηγητής του πρώτου θέματος, αν 
εΙναι έτοιμος, να το εισαγάγει τουλάχιστον. 



ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Είστε έτοιμος, κUριε Ηλιάδτι; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εtμαι στη διάθεση του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Ωραία. Εφόσον το Σώμα θέλει να συνεχίσει, θα oUvέχΙσoυμε. 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΗ : 

Μ ια ε ισήγηση, κύριε Π ρόεδρε. Ο εισηγητής να το εισαγάγει σήμερα και να 

μεΙνέι ανοικτό το θέμα για την επόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ας ακουσοuμε τον εισηγητή του θέματος ''Το μέγα πρόβλημα των εγκλωβι.

σμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή του από τις κυπριακές κυβερνήσεις" και 

να το συνεχίσουμε την ερχόμενη Πέμπτη , για να μελετηθεί και τι πρόταση του ειση

γητή. 

ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Όταν το φοβερό εκείνο θέρος του 1974 ο τούρκικος στρατός εισβολής με την 

ιστορικά γνωσττΊ βαρβαρότητά του κατακτούσε το βόΡεLO τμήμα της πατρίδας μας 

και με τη βΙα των όπλων χάραζε τη γραμμή Aττl.λα. 200.000 Ελληνοκύπριοι εΥκατέ
λει.παν δι.ωγμένοι τις πατρογονικές τους εοτ(ες, ενώ οι τουρκοκύπριοι που ζούσαν 

στις ελεύθερες περιοχές υποχρεώθηκαν να μεταφερθο"ν πέρα από τη γραμμή 

κατοχής. Έτσι, κατά παράβαση κάθε κανόνα διεθνο"ς δικαίου και των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων, επιβλήθηκε το σχέδιο φυσικού διαχωρισμού των δύο κοινοτήτων, που 

ε(ναι ρατσιστικό στη βάση του και αντιγράφει την απεχθή ποληική του καταρρέο

ντος νοτιοαφρικανικού apartheld. 

Στη συνέχεια μπήκαν σε εφαρμογΤι τα σχέδια για τον αφελληνισμό και την 

πλήρη τουρκοποίηση των κατεχόμενων περιοχών με την καταστροφή και τη σύληση 

της ελληνικής πολιτιστικής κληρονομιάς και τον εποικισμό των κατεχομένων με 

κoUΒΑλητoύς 'Της Ανατολίας που είναι -ο εποικισμός- το μεγαλύτερο έγκλημα που 

διαπράττεται σε βάρος της πατρίδας μας και ολόκληρου του κυπρLOΚΟίι λαο\ι για 
'Την προώθηση των επεκτατικών σχεδίων της Τουρκίας. 

Ωστόσο στην περΙΠτωση της Καρπασίας, για να προχωρήσει Ο εκτουρκισμός, 

υπήρχε ένα εμ..-.:όδ ιο: θα έπρεπε πρώτα να αφανιστοίιν οι 20,000 Έλληνες που παρέ
μειναν εγκλωβισμένοι στα μετόπισθεν 'Της γραμμής Αττίλα, όπως επίσης θα έπρεπε 

σταδ ιακά να εκδιωχθοίιν και οι 970 μαρωνίτες συμπατριώτες μας που παρέμειναν 

σ-rα κατεχόμενα χωριά τους. 

Αλλά στις 2 Αυγούστου του 1975 συνομολογείται η Συμφων{α .ης ΤρΙ.ης 

Βιέννης, σύμφωνα με το κείμενο της οποίας ο κ. Ντενκτάς επαναβεβαίωσε και 

συμφωVΗθηκε ότι οι Ελληνοκύπριοι που βρίσκονται τώρα στο βορρά είναι ελεύθεροι 

να παραμείνουν εκεί και ότι θα τους παρασχεθεί κάθε βοήθεια, ώστε να διάγουν 
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κανσνικτj ζωτ1, περιλαμβανομένων δΙΕυκολύνσεων για την εκπαΙδευση και την 

άσκηση της θρησκεΙας τους. καθώς επΙσης και ιατρική περΙθαλψη από δικοίις τους 

γιατρούς και ελευθερΙα διακ(νησης στο βορρά. Προβλέπεται επίσης " ελεύθεΡ1Ί 
πρoσπέλασrι της ΕιρηνευΗκής Δύναμης των Ηνωμένων Εθνών στα ελληνοκυπριακά 

χωριά και τους οικισμούς στο βορρά, κάτι βέβαια που ποτέ δεν επιτραιτrιχε από το 

κατοχικό καθεστώς. 

Οι πρόνοιες αυτές, κύριε Πρόεδρε, εΙναι σύντομες αλλά περιεκτικές και 

σαφείς και θυμΙζουν σημεΙα μιας άλλης ιστορικής συμφωνΙας, της Συνθήκης της 

Λωζάνης του 1923, που μετά τη μικρασι.ατική καταστροφή του Ι922 ρύθμισε τις 
ελληνοτουρκικές διαφορές και σχέσεις και μεταξύ άλλων έθεσε τους όρους γι.α την 

επιβίωση της ελλτινορθόδοξης μειονότητας στην Τουρκία και της μουσουλμανικής 

μειονότητας στην Ελλάδα. 

Ας δούμε ποια υπήρξε η εφαρμογή από τα συμβαλλόμενα μέρη και ποιο το 

σημερινό αντίκρισμα των δύο παράλληλων σ' αυτό το σημείο συμφωνιών. 

Στην τουρκΙα η πέραν των 200,000 ατόμων ελληνική μειονότητα, που κάποτε 
ανθούσε, αριθμεί σήμερα μόλις 3,000 ταλαΙΠωροuς, κυρΙως ηλικιωμένους, Έλληνες, 
που αι"'tοφάοιοαν να ταυτΙσουν τη μοΙρα τους με την πορεΙα του μικρασιατικού ελλη· 

νισμού, κρατώντας την ιστορική συνέχεια με την ισχνή έστω παρουσία τους. Η 

ιστορία είναι γνωστή: Καταναγκαστικά έργα. ανθελληνικές νομοθεσΙες, ειδικές 

φορολογίες, στέρηση περιουσίας και δικαιωμάτων, εξορΙες, δολοφονΙες, ληστείες, 

τρομοκρατία με κορυφαια έξαρση του ανθελληνισμού το όργιο σφαγών, λεηλασιών, 

βιασμών και καταστροφών του Σεπτέμβρη του 1955. 

Στην Ελλάδα η μουσουλμανική μειονό1:ητα των 100,000 σ1:η Δυτική Θράκη 

αριθμεί σήμερα 120,000 και άνω. Τα 86 δημοτικά σχολεία έφτασαν τα 295, ενώ 
δημιουργήθηκαν δύο γυμνάσια και δύο θεολογικές σχολές, πλείστα από τα οποια 
ανεγέρθηκαν με δαπάνες του ελληνικού κρότους και χρήματα του φορολογούμενου 

Έλληνα πολίτη. Οι μουσουλμάνοι όχι μόνο απολαμβάνουν πλήρη ισονομία, αλλά 

σήμερα εκπροσωπούνται και στο ελληνικό κoινoβoiιλιo με δiιo Βουλευτές, των 

οποίων μάλιστα είναι πολύ γνωστή η δράση. Η Ελλάδα σέβεται την υπογραφή της. 

Επιχειρήματα δε χρειάζονται. όταν μιλούν οι αριθμοΙ 

Εδώ στην Κύπρο από τις 20,000 εγκλωβισμένους της Καρπασίας του 1975 
έμειναν σήμερα 566 ηρωικοί Έλληνες, ηλικιωμένοι στην πλειοψηφία τους, ριζω
μένοι στη γη τους, να συνεχΙζουν την πανάρχαιη ελληνική παρουσΙα και να μας 

στέλνουν με 1:ην πράξη της ζωής τους το μήνυμα του χρέους για την απελευθέρωση 

των κατεχομένων και την ανάκτηση της χαμένης αξιοπρέπειάς μας. Ένα μήνυμα που 

δε φαίνεται να συΎΧινεΙ μΙα κοινωνια πολύ αι"'tασχολημένη με τις αξίες 1:ης κατανά

λωσης και προσανατολισμένη στο κυνηΎ1Jτό του κέρδους. Πώς φτάσαμε εδώ; Με τη 

γνωστή πραΚ1:ική του τουρκικού επεκτατισμού αλλά και με τις δικές μας ΕUΘΎΝες. 

Πόσο όμως το κατοχικό καθεστώς σεβάστηκε τα συμφωνηθέντα της Τρίτης 

Βιέννης; Αρχ{ζοντας από το δικαίωμα της παιδείας, παρατηρούμε ότι οι κτιριακές 

εγκαταστάσεις των τριών δημοτικών σχολeΙων που σήμερα λειτουργούν στην 

ΚαρπασΙα μι! συνολικά 36 μαθητές βρίσκονται σε άθλια κατάσταση. Τζάμια και 
κεραμίδια σπασμένα λόγω κακόβουλων ενεργειών και έλλειψης συντήρησης. 

Αίθουσες διδασκαλίες που το χειμώνα στάζουν νερά και γίνονται ακατάλληλες. 

Απόλυτη απαγόρευση 1:ης διδασκαλίας της ελληνικής ιστοριας και ό,ΤΙ άλλου έχει 
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σχέση με τον ελλην~xό πο).ιtισμό και την ελληνιχτj παράδοση. ΑπαΥορtUoΥται και 

κατάσχονται αχ6μTl και λογοτεχνικά βιβλΙα με ιστορικό ή έστω μυθολΟΥιχ6 περιεχό

μενο. Ακόμα και ο ΑΙσωπος τελεΙ υπό διωγμό και απαγόρευση. Τα σχολικά βιβλΙο, 

όσα ΕΠιτρέπονται. και φέτος, όπως κάθε χρόνο. ακόμα δεν έφτασαν και θα φτάσονν 

στα παιδιft της ΚαρπασΙας με μερικούς μΤ;νες καθυστέρηση μετl! την tναρξη της 

σχολικής χρονιάς, παρά το όη στάλθτιχαν ΙΥχαιρα από το Χ'υπριακό ΥπονργΕ(Ο 

Παιδε(ας, δηλαδή από τσν περασμένο lο\ιλι.ο. 

Άραγε. τώρα πον άνοιξαν τα σχολεία και τα δικά μας πα!.διά μορφώνονται με 

τόσες ανέσεις και εννολ(ες στην ελε"θερη ntQLOxή, πόσο σχeφτόμαστε και πόσο 

yνoιαζ6μασtε γιο τα ελληνόπουλα Τ11ς ΚαρπασΙας, πο", μορφώνονται μέσα σης 

συνθήκες της σύγχρονης αναχρονιστικής ΤΟ1JQXοκραtΙας; 

Η Μι τοιιργία ΥυμνασΙΟυ απαγoρεUεται και έτσι τα παι.διό: με1"ό: 1"0 δημοηκό 
oτihVOvtaL στις ελεύθερες περιοχές, γι.α να συνεχίσουν 1"1'1 μόρφωσή 1"OΊJς και, όταν 
συμπληρώσουν 1"0 160 έτος 1"ης ηλικιας τους, ytVOvtG~ α1Jtόματα πρόσφυγες, αφου 

τους απαγορεuεται ακόμη και να επισκεφθούν τις o~κoγένεLές τους στα κατεχόμενα. 

Με αυτές ης μεθοδεuσεις εκδιώκεται ο ελληνισμός και εξαναγχό:ζοvtαι οι οικογέ

νειες να εγκαταλείψΟυν για rcCvta την Καρπασία χάριν των παιδιών τους. 

Η ελεύθερη διακίνηση όχι μόνο απαγoρεύεtα~ έξω από τα ασφUΚτ~κά όρια των 

χωριών, αλλά ακόμη και οι ασθενείς, για να επισκεφθοuν από τα εγκλωβισμένα 

χωριά το κατεχόμενο Νοσοκομεto της Aμμoχώσtoυ ή για να έλθουν 010 rεηκό 
Νοσοκομεto Λευκωσίας, χρει.ό:~οvtαL πολυήμερες δι..αδικασιες κα~ ειδικές άδειες, τη 

στιγμή που οι Τουρκοκύπριοι ασθενείς μεταφtρoνται αμισως και αUΘΗμερόν με 

συνοδεία νοσοκόμων από τα κατεχόμενα στο Γινικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. Για να 

eπLσxeιpθouv οι εγκλωβισμινοι τις eAEueeees; περιοχές, απαιτοuvtαι αιτησεLJ; και 
εξευτελιστικές διαδικασίες το\lλό:χιστον 15 ημερών. 

Α1Jtή είναι η "εφαρμογή" το\l δικαιώματος της ελεUΘερης δι.αχίνησης χαι της 

ιαοριχής περίθαλψης των εγκλωβισμένων από γιατροuς της δικής τους μάλιστα 

επιλογής, ιnιμφωνα με 'tLJ; πρόνοιες της Συμφων(ας της Τρίτης Βιέννης, χάη που 

ποτέ δεν επιτράπηκε να γίνει. να τους επιοχεφθοuν δηλαδή στα χατεχόμενα γιατροι. 

Παρεμπoδίtεται η ελεύθερη άσκηση των θρησχε1Jtιχών καθηκόντων και είναι 

χαρακτηριστικό το ότι η λειτouρyια της Ανάστασης τελείται κατό: τη διό:ρχΕι.α της 

τιμιρας. επeιδή απαγορείιεται η κατό: το έθιμο μεσovUκτια λεΗο\lργΙα. 

ΠQόσφατα. ιnιμφωνα με πληρoφoρLες, αστuνoμικoί του AnoτeLXOU ψεuδoχρό

το\lς κατέλαβαν τα κτΙρια _ης Ιερής Μονής Αποστόλου Ανδρέα και υπάρχουν 

πληροφορίες ότι θα τα μετατρέψΟυν σε τουριστιχά καταλUματα. Παράλληλα συνεχ"

Ι;εται η avtyeρoη τζαμιοu στο χατεχόμενο Ριζοκάρπασο σε γη eAλTΊVLXTιs: ιδιοκτησίας 

ΠΟ\l έχουν σφετεριστει. 

Οι εγκλωβισμένοι στεΡOiιvται τη νομή της περιουσίας τους πλην των κτημάτων 

ΠΟ\l βρίσκονται πολu XOvtQ στο χωριό τους. Η ΥΊ1 τους έχει αρπαγεΙ από το κατο
χικό καθεστώς χαι έχει διανεμτιθεί 010\lς εποίκους. Σuχνά γίνονται παρόνομες κατε

δαφ'σεις κατοικιών. eνώ oτeΡOUvtaL και τα κληρονομικά τους δικαιώματα. Όταν 
πεθαίνουν, η περιουσία τους δεν περLέρxεται otOUS; σuyγενεΙς το\lς. ακόμη και αν οι 
1"ueutaLOL είναι κι Q\ltOt εγκλωβισμένοι, αλλά κατάσχεται από το ψε1.lδoΚQάτoς και 

διαμοιρό:!;εται στο\lς εποίκους. 
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ΠαρεμποδU;ονται ακόμη στην άσχτιστι των εχ).ΟΥιχών τους δικαιωμάτων στις 
ελεύθερες περιοχές. Παρά τα διαβήματα πο\) έγιναν καμιά φορά δεν τους επιτρά
πηκε να έρθοιι\l να ψηφΙσουν στις προεδρικές εκλογές ως ανήκοντες στην ελληνοκυ. 

πριακή κοινότητα και ως πoλtτες 1'1ς Δημοκραt(.ας στις βουλευτικές, Υποχριώνο
νται μάλιστα να απε"θύνovται στις κατοχικές αρχές στην τοιιρκική γλώσσα. 

Το ψεΟΟοκράτος απαγορεύει και στους πιο στενoiις σuyγενεις των εγκλωβι.

σμένων να πάνε στα κατεχόμενα για να τους θάψΟυν, όταν πεθάνουν. Ακόμα και ο 
θάνατός τους ΊJπ6ΚEιται στους περιοριομοίΙς 10\1 κατοχικού καθεστώτος. 

Περιττό να λεχθεΙ ότι καμιό; επαφή δεν untQrnetQL μι τηλέφωνο, 1αχuδQoμε(o 
τι όλλο μέσο και κανένα naQάeUQO eπι.xoινων(ας μ! -τον tςω χόσμο δεν 1JΠάρχε" πtQα 
από τα λογοκριμένα μηνύματα το" Εριιθρού Σταυρού. Ο εγκλωβισμός τους ε~να~ 
τέλειος. 

Αυτές εΙναι σε αδρές γραμμές οι συνθήχες της χαθημερινής ζωής των ε'(){λωβι

σμένων. Αυτός είναι και ο "σεβασμός" της ΣυμφωνΙας της ΤρΙτης Βιέννης και των 
ανθρώπινων δ~xαι.ωμότων από την κατοχική ΤουρκΙα και το ψεUΔoχρότoς της. 

Παρό:λληλα, μέσα σ' αuτά τα 17 ΧQόν~α λε~τoiιργησαν όλες οι γνωστές μέθoδo~ 
του τούρκικου επeχτατιoμo'ύ που τόσο έντονα θυμΙζουν Σμiιρνη, Kωνστανt~νo\ι
πολη, Ίμβρο και ΤΙνεδο και που τόσο εύκολα xα~ τόσο ανιστόρητα ξεχνό::με εμεΙς, ο 
σημερινός ελληνισμός. Οι tδιες μέθοδοι: Δολοφον(ες, ληστεΙες, εμπρησμο(, απειλές, 

εκβιασμοί. Ένας μακρύς κατάλογος εγκλημάτων από τους υπανάπτιJ)(Τo~ επο(χους 

της Ανατολιας με την ενθόρρυνση, την ανοχή χαι την Χάλυψη του χατοχιχού χαθε
στώτος, με αποτέλεσμα την τρομοχρατΙα, τον ε!iεuτελισμό, το φόβο, την αγωνΙα, την 

απελπισΙα χαι τελιΧά τη φυγή, πιστή επανάληψη του προηγούμενοιι της Ίμβροιι χαι 
της τενέδου . 

Όλα αυτά εΙναι ενταγμένα σε ένα χαλά πρ06ιαγραμμένο και μeθoδευμtνo 
σχέδιο με στόχο την ε~όντωση χαι την εκδΙωξη του ελλτιν~σμoίι της ΚαρπασΙας από 
την ~στoριxή τοιι χερσόνησο. Και το σχtδιo XQOXrooeL με tΠΙΤUΧ(α. Μο τις '20,000 
EλληνoχιιπρΙoUς ε-yxλωβισμίνOUς, σύμφωνα με τα επΙσημα στoιxεtα, έμειναν σήμερα 
566, δηλαδή 379 στο Ριζοκάρπασο, 158 στην ΑγΙα Τριό:δα. 5 στη McMι Α;cοστόλου 
Ανδρέα. 6 στον Άγιο Aνδρ6ν~κo. 10 στο Λεονάρισσο. 4 στο ΤρΙκωμο xα~ 4 στην 
Κερ\ινεια. Από τους 970 μ.αρωνΙτες έμειναν '234. δηλαδή ΙΒ5 στον ΚορμακΙτη. 17 
στον Ασώματο χαι 32 στην Kαρπασtα. 

Κύριε Πρόεδρε. χωρΙς αμφιβολΙα δεν ιιπά.ρxε~ <mμερα ανάλογη περ(πtωση 
ανθρώπων που να ζοιιν υπό αυτές τις συνθήχ.ες ο'ύτε στην Ειιρώπη βέβαια αλλά ούτε 
και στον κόσμο ολόκλΊ1ΡΟ. Οι ε'(){λωβισμένοι ΤΊ1ς Καρπασι.ας εΙναι σΙγοιιρα το πιο 
μαρτιιριΧό χομμάτι του έθνους, που βιώνε~ δραματικά και αποτιιπώνει ανάγλυφα τη 

βαθιά κρΙστι κα~ ΤΊ1ν παραχμή, τη φθΙνουσα πορεΙα. τη συρρΙκνωση του σύγχQOνοιι 

ελληνισμού κα~ τον αφανισμό του α.ίτό τις προαιώνιες ελληνικές πατρtδες. Τρεις 
χιλιάδες χρόνια ελληνικής ιστορ'ας σβήνουν τόσο άδοξα επΙ των Ί1μερών μας. 

Κι εμεΙς ως κράτος, ως κοινωνία, ως ελληνίσμόι;. ε'(){λωβισμένοι στα διχό: μας 
αδιέξοδα. πώς αντιμετωπΙζουμε 17 ολόχληρα χρόνια την εξελισσόμενη τραγωδΙα 
που μοιραΙα οδηγεΙται στην ολοκλήρω<m της: 

Η γενική, η ανομολόγητη εντύπωση που επιχρατεΙ εΙναι ότι οι ε'(){λωβιομένοι 

αποτελο\ιν μια περιθωριακή περΙΠΤωση. μια χαμένη υπόθεση ε'(){αταλεφμένη και 
προδομένη από όλους. ξεχασμένη από τις κυβερνήσεις και την κοινωνΙα μας. Για 
μερικούς αιιτη η ιστορ(α Ισως εΙναι μια ενόχληση και όσo~ επιμένουμε πεισματικά 
να ασχολοίιμαστε με το θέμα σΙγουρα εΙμαστε ενοχλητικοι. 
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Οι κυβερνήσεις, όλες οι κυβι:ρνήσεις μας χωρίς εξαΙρεοΤ1. από το Μακάριο ως 

τον Κυπριανού και το ΒασιλεΙου. αντιμετώπωαν και αντψετωπ{ζουν το θέμα ως 

πρόβλημα ανθρωπιστικό κάποιων αναξιοπαθούντων συμπατριωτών μας και το 

έχουν αναθέσει κυρίως στην Υπηρεσία Ανθρωπισηκων θεμάτων και στο Τμήμα 

Ευημερίας. 

Ναι. οι εγκλωβισμένοι και τα παιδιά τους έχουν πολλά, πάρα πολλά βιοτικά 

προβλήματα. που είναι γνωστά και πρέΠΕΙ να λυθούν, για να αντέξουν, για να 

κρατηθούν όσο μπορούν περισσότερο. Χρειάζονται υλική υποστήρι.ξ1}, αυτό όμως 

είναι εκτός συζητήσεως. Άλλο θέμα συζητούμε τώρα. ΓιΟ''tί η περΙΠτωσή τους δεν 

είναι μια υπόθεση βοηθημάτων και επιδομάτων. Πρόκειται για ένα μεγάλο, ένα 

πελώριο ηθικό. πολιτικό και εθνικό θέμα και ως τέτοιο ποτέ δεν αντιμετωπίστηκε 

σ.."'tό χαμιά κυπριακή κυβέρνηση. 

Για 17 χρόν~α o~ κυβερνήσε~ς μας, η κo~νωνΙα μας, ο ελλην~σμός ολόκληρος 
ανεχόμαστε αδιαμαρτύρητα κα~ σιωπώντας το συνεχιζόμενο έγκλημα, το συνεχιζό

μενο εθνικό εξευτελισμό, χωρίς ουσιαστική πολιτική ανtt.δραση, χωρίς εθν~κή ευαι

σθησία, χωρίς συναίσθηση ευθύνης. χωρίς αίσθημα αλληλεγγύης προς τον πάσχοντα. 

προς το θνήσκοντα ελληνισμό το" εγκλωβισμού. 

o~ κυβερνήσε~ς απλώς χειρΙζoντα~ το πρόβλημα σε χαμηλούς τόνους μέσα στα 

πλαίσια των διακρ~τικών επαφών και της γνωστής αθόρυβης δι.ι-τλωματίας. Πέραν 

τούτου ουδέν. Σ~ωπoύν με την ψευδαίσθηση ότι έτσ~ δε θα προκαλέσουν τους Τούρ

κο"ς, ώστε να εκδιώξουν τους εγκλωβωμένοιις. Και αν αuτή η πoλ~τική, που 

ακολουθείται απαρέγκλιτα για 17 χρόν~α, απέδιδε και δ~αtηρούνταν o~ εγκλωβ~
σμένοι στη γη το"ς, εμείς δε θα είχαμε καμιά αντΙρρηση. Όμως o~ διωγμοί συνεχίζο

νται και ο ελληνισμός αφαν!.ζεται ο..-τό την Καρπασία με _η δικ!ι μας ανοχή, τη δική 

μας συνενοχή , χωρίς καν η Τουρκία να καταγγέλλεται για τα εγκλήματά _ης και 

χωρΙς να αποκαλύπτεται σε κάθε βήμα 11 επεκτατική πολιτική της ενάντια στην 
Κύπρο, που δεν περιορίζεται βέβαια σε όσα σήμερα κατtχει. Α"τό να μη μας 

διαφεύγει ποτέ. 

Kα~ όμως ι 7 χρόνια μετά και μόλις προχθές το Υπουργεto Παιδείας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας με αφορμή το ότι και φέτος τα βιβλΙα δεν έχουν ακόμη 

παραδοθεί στα παιδ~ά της Καρπασίας με ανακοίνωσή to" μας πληροφόρησε ότι 
προβληματίζεται για το αν θα καταγγειλει το κατοχικό καθεστώς στην ΟΥΝΕΣΚΟ 

για τις παραβιάσεις του δικαιώματος παιδείας των παιδιών της Καρπασίας. 

Δεκαεπτά χρόνια μετά και ακόμη οι κ"πριακές κυβερνήσεις εξακολουθούν να 
μας λένε, σύμφωνα με _η δική _ους ακριβώς έκφραση, ότι μελετούν την πιθανότητα 

προσφυγής ενώπιον των αρμόδιων διεθνών οργανισμών σχετικά με τις παραβιάσεις 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων _ων εγκλωβισμένων. Και η μελέτη ακόμη συνεχι.. 

ζεται. Αυτή την απάντηση ακούμε τα τελευταία έξι χρόνια στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Προσφύγων από όλους τους εκάστοτε αρμοδίους των κυπριακών κυβερ

νήσεων. 

Στο μεταξύ όλες οι ενέργειες των κυπριακών κυβερνήσεων εΙναι ευκαιριακές 

και εξαντλούνται σε γραπτά ή προφορικά διαβήματα στα πλαίσια συνήθως άλλων 

θεμάτων και ευρύτερων δραστηριοτήτων. Ποτέ και πουθενά το θέμα των εγκλωβι

σμένων δεν εγέρθηκε και δεν τέθηκε μόνο του, αυτοτελώς, ως ένα πελώριο έγκλημα 
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παραβΙασης των ανθQώπ~νων δικαιωμάτων. Αυτό προκύπτει όχ~ μόνο Q.,-.:ό τη 

γνωστή σε όλους μας πρακτική αλλά και από έγγραφο ημερομηνίας 13.9.91 του ίδιου 
του ΥπουργεΙου Εξωτερικών, που σκιαγραφεί το κυβερνητικό έργο για τους εγχλω. 

βισμένους σε διεθνές επl.πεδo. Ένα έργο που, όπως φαίνεται ανάγλυφα και οτο ίδ ιο 

το κυβερνητικό έγγραφο, εΙναι ουσιαστικά ανύπαρκτο, απελπιστικά ανύπαρκτο. 

Για Ι 7 χρόνια μας προσφέρονταν και εξακολουθούν να μας ΠΡOσφiΡOνται οι 
πιο κάτω δυνατότητες προσφuyής ενώπιον διεθνών οργανισμών: 

1. ΠροσφνΥή στο Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών για την παρα

βαιση της Συμφωνi.ας της Τρίτης Βιέννης. 

2. Ειδική προσφυγή στο Συμβο"ύλ.ιο Ασφαλείας για τα εγκλήματα σε βό:ρος των 

φλωβισμένων, στηριγμένη στη Σύμβαση της ΓΕΝΕUΗς και τους Κανονι,

σμούς της Χάγης που αναφέρονται στο δίκαιο του πολέμου. 

3. Ειδική προσφυγή στην Επιτροπή Ανθρώπινων Δικαιωμάτων του οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών. 

4. Επιδίωξη έκδοσης ψηφΙΟματος σχετικά με το πρόβλημα των εγκλωβισμένων 

από την Γ, την ανθρωπισηκή, Ε.ι-τιτροπή της Γενικής Συνέλευσης των 

Ηνωμένων Εθνών. 

5. Ειδική προσφυγή στην Επιτροπή Ανθρώπινων Δικαιωμάτων τσυ Iuμβou

λ(ου της Ευρώπης για τις παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων των 

εγκλωβισμένων από την Τουρκία. Μια πολυδιαφημισμένη προσφυγή, την 

οποία πολλές φορές έχουν εξαγyεlλει οι κυπριακές κυβερνήσεις και που 

ποτέ δεν την εl.δαμε να υλοποιείται. 

6. Προώθηση ατομικών προσφυγών ενώπιον της Ε.ι-τιτροπής Ανθρώπινων 

Δικαιωμάτων του Συμβουλl.oυ της Ευρώπης, που η άσκησή τους έγινε 

δυνατή μετά το 1987, αι-τότε αναγνωρισε η ToUΡκΙα το δικαίωμα ατομικής 
πρoσφuyής. 

Και όμως πέρασαν Ι 7 χρόνια και οι κuβrρνήσεις μας δεν έχουν κάνει τίποτε 
α..-τολύτως. Σε καμιά περίπτωση δεν έχουν προχωρήσει σε προσφυγή, για να επαλη

θευτεί όη μόνοι μας αχρηστεύουμε και τελικά εξουδετερώνουμε τα σημεία αιχμής 

του κυπριακού πρσβλ'ήματος, παραιτούμενοι ακόμη και ο"ό τα μέσα που μας 

προσφέρει το διεθνές δίκαιο, για να καταγγείλουμε την κατοχική Τουρκία και να 

διεκδικήσουμε το δικαίωμα επιβίωσης του κυπριακού ελληνισμού και της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΟΙΟΙ είναι οι λόγοι αυτής της πολnικής όλων των κυπριαχών κυβερνήσεων; 

Έλλειψη πολιτικής βούλησης και απαρασιστικότητας; Πιέσεις ξένων: Αμέλεια: 

Κακή εκτίμηση και κακός προγραμματισμός; Αποφυγή ανάληψης ευθυνών; Έλλειψη 

πίστης στην υπόθεσή μας: Ψευδαίσθηση για διατήρηση του καλού κλίματος της 

κατοχής; Τι ισχύει από όλα αυτά; Ποιος απολογητής της σημερινής ή της όποιας 

προηγούμενης κυβέρνησης θα μπορούσε να μας δώσει μια πειστική εξήγηση: Οι 
ευθύνες τους είναι ιστορικές. 

Κύριε Πρόεδρε, πόσοι από εμάς άραγε έτυχε να βρεθούμε μια Παρασκευή στον 
Ερυθρό Σταυρό της Λευκωσίας, για να αντικρίσουμε για λίγο l1ιν ανθρώπινη 

δυστυχία και τον εθνικό εξευτελισμό που μεταφέρουν στα πρόσωπα και στις 

OJ,οοκευές τους οι εγκλωβισμένοι; Για να διακρίνουμε την πίκρα και την αγωνία 
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τους αλλά και μια κρυφή ελπίδα. αυτή που τους κρατάει ακόμη στα κατεχόμενα. όη 

εμεΙς δεν τους ξεγράψαμε. όη διεκδικούμε την αξιοπρέπεια τη δική τους και.η δική 

μας; 

Η Βουλή μας ασχολείται με το θέμα πολύ σvχνό και πολύ υπεύθυνα. Η 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή όλα αυτά τα χρόνια το είχε και το έχει και 

σήμερα μονίμως στο επΙκεντρο του ενδιαφέροντός της. Ωστόσο δεν είναι αρκετό. 

Οφειλουμε να ευαισθητοποιήσουμε την εθνική και τη διεθνή κοινή γνώμη και να 

ιεραρχήσοuμε το θέμα των εγκλωβισμένων, τοποθετώντας το ακόμη πιο ψΤ1λά στις 

προτεραιότητές μας. Αν πιστεύουμε όη τι σημερινή κυβέρνφτι, όπως και όλες οι 

ΠΡΟllγούμενες, δεν πράττει εκεΙνο που πρέπει σχετικά με το θέμα των εγκλωβι..

σμένων, τότε είναι καθήκον αυτής της Βουλής να τη θέσει ενώπιον των ευθυνών της 

και να της uπoδε(ξει τι δέον γενέσθαι. Οι τρόποι υπάρχουν. 

Η κυβέΡVT1σ'η οφείλει να επιδιώξει σοβαρά Τ'ην εφαρμογή ττις Συμφωνίας της 

Τρίττις BιέΝVΗς και. αν δεν το επιτύχει, όπως είναι πολύ πιθανό. τότε θα γνωρ(.ζει τι 

διεθνής κοινή γνώμτι και το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών ποιοι και 

γιατί δεν εφαρμόζουν εκείνα τα οποία υπέγραψαν. Και πρέπει να προχωρήσει χωρίς 

άλλτι καθυστέρηση στην αξΙOΠOΙΤΙ(Jη των ισχυρών ερεισμάτων του διεθνούς δικαίου, 

που είναι τι μόVT1 και τι μόνιμη βάση πάνω στην οποΙΟ στηρίζουμε τη μεγάλτι προσπά

θεια για ττιν επιβίωση του κυπριακού ελληνι.σμού και του κυπριακού κρότους στο 

σύνολό τους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, μερικά θέματα ας μην τα εντάξουμε στους όρους της 

καθημερινής πολιτικής. Είναι δύσκολο, αλλά πρέπει κάποτε όλοι μαζί συνεργαζό

μενοι να κάνουμε ό.τι μπορούμε. Χρειαζόμαστε επειγόντως μια κοινή εθνική στρα

τηγική, για να αναχαιτίσουμε τον τούρκικο επεκτατισμό, τον εποικισμό και τον 

εκτουρκισμό ττις κατεχόμεVT1ς πατρίδας μας, για να κρατήσουμε τους εγκλωβισμέ

νους της Καρπασίας στις ρίζες τους σαν το προζύμι ως την ώρα ττις απελευθέρωσης 

και της επιστροφής όλων μας. Είναι το ελάχιστο που οφείλουμε σ' εκείνους που 

συνειδ'ητά. με ττιν προσωπική τους θυσία κρατάνε Τ'ην ελλτινική ιστορική συνέχεια σε 

πατρίδες που εμεις ποτέ δε θα τις λογαριάσουμε χαμένες. 

Έχω καταθέσει στη Γραμματεία και σττιν ολομέλεια ένα σχέδιο Ψτιφ[σματος 

στηριγμένο στις σκέψεις που έχουν διατυπωθεί και παρακαλώ να γίνει αντικείμενο 

διαβουλεύσεων σε επl.πεδo Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και συζητήσεως σττιν 

ολομέλεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα θα παραμείνει στην τιμερήσια διάταξη, για να συνεχιστεί η συζήτηση 

tTJV ερχόμεVT1 Πέμπτη. 

Η επόμενη συνεδρία ττις Βουλής ορίζεται για tTJV επόμενη Πέμπττι, 7 Νοεμ
βρίου ι 99 Ι. στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη τιμερήσια διάταξτι: 

Προσφώνηστι του Σώματος από τον Πρόεδρο της Δημοκραtίας κ. Γιώργο 

Βασιλείου με ττιν ευκαιρία ττις 4Οής επετείου της Υπάτης Αρμοστείας των 

Ηνωμένων Εθνών για τους π.ρόσφυγες. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'; ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Μηχανοχιντ'ιτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (ΓροπOJtοιη
τικός) Νόμος του 199Ι 

2) Ο περΙ Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (τροποποιητικός) Νόμος του 
1991. (Πρόταση νόμου). 

3) Ο περί Ραδιοφωνικών Σταθμών (ΓρoπαιtOΙ1')τικός) Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 

4) Ο περΙ Κραπκού Αρχείου Νόμος του 199ι. 

5) Ο περί Γεωργικής Ασφαλισεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

6) Οι περΙ PUΘμ(.σεως της ΜαρΙνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (ΓροποποιητικοΙ) ΚανονισμοΙ του 1991. 

7) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (ΓροποποιητικοΙ) ΚανονισμοΙ του 1991. 

8) Οι περΙ Αρχής ΗλεκΤΡLOμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων 
σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και EξαρτωμένoUς τους 

Όμοιο με .0 Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Γροποποιητικο() KaνoνL
σμοΙ του Ι99ι. 

9) ΟΙ περί Αρχής Λιμένων κυ:ιτρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιη
τικοί) (Αρ. 3) ΚανονιομοΙ του 1991. 

10) o~ περΙ Μτιχανοκινήτων Οχημαιων και Τροχα[ας Κινήσεως Προποποιη-
τικοι) ΚανονισμοΙ του 1991. 

11) o~ περί Κρατικού Αρχείου (Γενικοί) Κανονισμοί του 1991. 

12) Οι περί ΓεωργικτΊς Ασφαλίσεως (Γροποποιηηκοί) Κανονισμοί του 1991. 

13) Απόφαστι της ΒουλτΊς των Αντι.προσώπ"ων που εξοοοιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάντις από το ΠανεπισπΊμιο για το μήνα Οκτώβριο του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεστι ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απατησεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Το μtγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπιστ'ι 

του από τις κυπριακές κυβερνήσεις". 

(θέμα εγγρα.~ν με ειστ'ιΎτιστι του Βουλευτή κ. ΔημτΊτρτι Ηλιόδη). (4.7.199 Ι). 

(Συνtχιση της σul;ήτησης). 

2) 'Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη 

προσφύΥων και η ανάγκη αντιμετώπισής Ίου από το κράτος". 

(θέμα εΥγρα.φέν με ειστ'ιΥτιση του Βουλευτή κ. Δώρου θεοδώρου). (4.7.1991). 

3) "Η αίτηση ένταξης της Κύπρου στην ΕιιρωπαΊ:κτΊ Κοινότητα και η ανάγκη 
λτΊΨτις συγχεχριμένων μέτρων γιο την προώθησή της". 

(θέμα Eπρα.φiν με ειστΊγηστι του Κοινοβουλευηχού Εκπροσώπου του Σ.Κ. 
ΕΔΕΚ χ. Τάχη ΧατζηδημητρΙΟυ). (4.7.1991). 

Κηρύσσω τη λτΊξη της στιμερινι'ις συνεδρίας της ΒουλτΊς. 

(Ωρα λήξης, 6. ΙΟ μ.μ.) 
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ΟΙ αχόλοu(lοl Βουλευτές υπέy~αψαν τον κατάλογο των :τα@όντων με αλφαΙSη

'tιχή σει f2ά:-

ΑγαπΙΟυ Γιαννάκης 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΥχου κι.κης 

Ευθυμίου Ττ(μης 

ΕυσταθΙΟυ Ευστάθιος 

Ηλιό.δης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ι εροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας κι.κης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

ΚατσουρΙδης Νίκος 

ΚλTlριδης Γλαύκος 

Κληριδου Κοίτη 

Kovτίδης ΔημήΤΡΤις 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υοιώτης Λώρης 

Λ υσσαρΙδης Βάσος 

Μακριδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδότος Χρίστος 

Μ ιχαηλΙδης Θάσος 

M~χαηλ!.δης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Moiισχoς Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργ(ου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπ{ττις ΝΙκος 

Πουργουριδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης ΝΙκος 

Σολωμής ΧρΙστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάνντις Σοφοκλής 

Xατζrιδrιμητρ(oυ Τάκης 

Xρι.στoδoυλίδrις Δώρος 

ΧρΙστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Aντιπ~όσωπo~ θ"ησκευτ,κών Ομάδων: 

Πογιατζής lωόννης 

καλα·ίτζιόν Αράμ 

Π Ι ΝΑ Κ ΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Προσφώνηση του Προέδρου τrις Βουλής των Ελλήνων κ. Αθανάσιου Tσαλ~ 
δάρη και της διακομματικής κοινοβουλευτικής αντL<ίροσωπείας που τον 

συνοδεύει Q.ιίό τον Προεδρεύοντα κ. Γλ. Κληρίδη και αντιφώνηση του 
χ. Αθανάσιου Τσαλδάρη. 

2. Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

3. ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο Συμ.ίληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περΙ 
προυπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου 10υ 1991", οι 
σύντομες παρατηρήσεις και η σύντομη cni;ήτηση που ακολούθησαν (Α. 

Γεωργίου, Προεδρεύων, Δ. Χριστοδουλιδης, Ν. Μουσιούπας, Κ. Καζαμ(ας, 

Λ. Ιεροδιακόνου, Α. Μούσκος) και ψήφισή 10υ σε νόμο. 
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4. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κυρωτικός της Σύμβασης του Διεθνούς Οργα. 
νισμού Ναυτιλιακών Δορυφόρων (lNMARSA1) Νόμος του 1991" και 

ψήφισή του σε νόμο. 

5. 'Εχθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί E..'1ικΙνδuνων Ουσιών Νόμος του 1991" 
και ψηφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου ~o περί Καταργήσεως των περί Καταργή
σεως Ορισμένων Χωριτικών Ε..-τιτρο:τών Νόμος του 1989 έως (Αρ. 2) του 
1990 Νόμος του 1991", οι σύντομες παρατηρήσεις και Τ1 σύντομη συζfιτηση 
που ακολούθησαν (Ν. Ρολόνδης, Ν. Mouσιoύπας, Ευ. Ευσταθίου. προε

δρεiιων) και ψήφισή της σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Γροποποιη. 
τικός) Νόμος του 1991" και γι.α τους Κανονισμούς ''Οι περί Γεωργικής 
Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) ΚανονισμοΙ του 1991 ". διεξαγωyτi συζήτησης 
(Α. Γεωργίου , Ά. Χρυσοστόμου, r. Ομήρου. Σ. Χατζηγιάννης, Χρ. Μαυρο
κορδάτος. Τ. Χατζηδημητρίου. r. Κασουλ(δης, Ν. Κατσουρ(δης) ύστερα από 
πρόταση του κ. Γεωργίου να αναβληθεί τι συζήτηση του θέματος και αναβολή 
της συζήτησης για την επόμενη συνεδρίαση. 

8. Έκθεση για τους Κανονισμους "Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοι) 
Κανονισμοί του 1991" και έγχρισή τους. 

9. Έκθεση για τους Κανονισμούς 'Όι περ!. Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(ΤροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 199 ι" και έγκριστ; τους. 

10. Έκθεση για τους Κανονισμούς (Ι) "Οι περί Χωρ(ων (Διοίκηση και 
Βελτίωση) (ΤροποποιητικοΙ) ΚανονισμΟΙ Παναγιός του 1991 ", (2) "Οι περΙ 
Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικά) Κανονισμοί Κό.μπου 
του 1991" και (3) 'Όι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτ!.ωση) (Τρο.-τοποιη
τικοΙ) ΚανονισμοΙ Πέρα Πεδίου του 1991" και έγχρισή τους. 

Ι 1. Έκθεση για το θέμα "Α.-τόφαση της Βο1)λής των Αντιπροσώπων που Εξου
σιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Πανε..-τιστήμιο Κύπρου για το μήνα 
Οκτώβριο ΤΟ1) 1991", ανάγνωση της Απόφασης και αναβολή του θέματος 
ύστερα από σύντομη συζήτηση (Προεδρείιων, Γ. ΚασουλΙδης, Π. Παπαγεωρ
γίου, Ευ, Ευσταθίου), ώστε να εξεταστεί και από την Κοινοβουλευηκή 
Επιτροπή Νομικών. 

12. Έκθεση για την πρόταση νόμου 'Ό περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 199Ι" και ψήφι.σή .ης σε νόμο. 

Ι3. Αγόρευση του κ. Δ. Ηλιάδη πάνω στο θέμα '"Το μέγα πρόβλημα των εγκλωβι
σμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή του α..τό τις κυπριακές κ*ρνή
σεις", του οποίου η συζήτηση θα συνεχιστεί στην επόμενη συνεδρίαση. 

Τιμή: 50σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ Π ΕΡ1ΟΔΟΣ • ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 7ης Νοεμβρίου 1991 
('Ωρα έναρξης, 4.12 μ.μ.) 

(Αρ.10) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 
Kηρiιoσω την έναρξη της Ειδικής αυτής Ιννεδριας της Βουλής των Avτι.πρo

σώπων για 't1JV Τεσσαρακοστή Eπ~τειo της Υπάτης ΑρμοστεΙΟς των Ηνωμένων 

Εθνών για τονς Πρόσφυγες. 

Παρακαλώ"το Γρaμματ~α να δι.α.ί'τιστώσει. αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. ένημε κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

Αγαπητο' συνάδελφοι. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ΔημοκρατΙας συνήλθε σήμερα 

στην Ειδική ami) Συνεδρία, για να τιμήοη την ΤεσσαραχOσtή EπtteLo της Υπάτης 
Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για .ους Πρόσφυγες. 

Η αποστολή της οργάνωσης αυτής είναι καθαρά ανθρωπισηκή και αποτέλεσε 

το σuvτoνισo:ή της ανθρωπιστικής βοήθειας προς την Κύπρο μετά την τουρκική 

εισβολή στην Κύπρο το 1974 και την Εκδίωξη χιλιάδων συμπαtριωτών μας από τα 
σπίτια και τις περιοιισίες τους. Όλοι Υνωρ{.ζουμε τις άθλιες σννθήκες και τη δειντ; 

θέση στην οποία βρέ&ηκαν χιλιάδες συμπατριώτες μας. οι οποίοι ΚιινηΥημένοι εΥχα
τέλει.παν όλα τα υπάρχοντά τους, μηδέ tων στοιχειωδών χρειωδών tης καθημερινής 

ζωής εξαιρουμένων, για να γληώσουν από.ο βάρβαρο Αttίλα. Σ' αυtές τις κρίσιμες 

στιγμές η Υπάτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες δραστηριο

ποιήθηκε κι έκτοτε, για 17 συναπτά χρόνια, πρόσφερε και προσφέρει ποικίλη ανθρω
πιστική βοήθεια εχα'tομμυρίων λιρών σ' όλη tην Κύπρο. 

(531) 
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Η Υπάτη Αρμοστεια των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες κάνΕι έκδηλη 

την παρονοία 'της σε 108 χώρες του κόσμου_ Από την ίδρυσή της μέχρι σήμερα 20 
εχα",ομμνρια πρόσφυγες παγκοσμίως έχουν βοηθηθεί και tO προβλήματά ΊOuς έχουν 

επιλυθει. ΔUΣΤUΧώς όμως κάθε τόσο δημιουργούνται και νέοι πρόσφυγες και α1J'tή 

τη σtιyμή \lπΆΡXOuΝ ακόμα κάπο" IS εκατομμύρι.α πρόσφυγες, ένας αρι.θμός που 
αποτελεί σtΙγμα για την πολΗιομένη ανθρωπό"τ;ητα. 

Τιμώντας σήμερα την Τεσσαρακοστή επέτειο ττις Υπάτης Aρμoσtε(ας .ων 
Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες και εκφράζοντας τη μεγάλη εκ1"Ιμησή μας για 

το έργο πο\! ΕΠιτέλεσε και ΕΠιτελεί, όχι μόνο στην KυΠQO. αλλά ανά το παγκόσμιο, 
δεν μπορούμε παρά να ευχηθούμε όπως ΕΠικρατησει ει.ρήνη και δικoιoσiιντι στον 

κόσμο και όπως τι Υπάτη Αρμοστεία 'tων Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες 

μnοτραπεΙ σε καθαρά φιλανθρωπική oqyάνωση που να βοηθό t01Jς φτωχούς και 

πάσχοντες συνανθρώπους μας και όχι εκείνους ΠΩν εκδιώκονται από το σπίτια τους 
αυθαίρετα και παράνομα, με τη βΙα ή την απειλή χρήσης βίας. 

Και τώρα καλώ τον Πρόεδρο ττις Κυπριακής Δτιμοχρατίας να προσφωνήσει το 
Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤ1ΑΣ: 

(Γ. ΒΑΣΙΛΕιογ) 

Κύριοι Βουλευτές, 

Κυρίες και κύρ~ι, 

Τιμούμε φέτος "(έσσερις δεκαετίες προσφοράς του Γραφείου του Υπάτου 

Αρμοστή των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφuyες στην υπτιρεσ[α των εκατομμυ

ρίων προσφύγων και εκτοπισμένων. Τιμούμε tναν από τους π~ επιτυχτιμένους 

τoμεLς του έργου των Ηνωμένων Εθνών, Ο1σν οποίο ως ένδει.ςτι εκτίμησης και 

αναγνώρισης απονεμήθηκε το 1954 και το 1981 το ΒραβεΙΟ Νόμπελ για ττιν Ειρήνη, 
για ττιν πoλύπλευρrι προσφορά του στην ανακούφιστι του δράματος των προσφύγων. 

Το φαινόμενο μαζικής εκδίωξτις πλτιΘUΣμών και καταδίωξτις αtόμων για τις 

πολιtικές ή θρτιoxεuτικές τους πεποιθήσεις ή τη φυλεηκή τους καταγωγή και εθνικό

τητα δεν OΠOttMt νέο φαινόμινο. Παρουσιάζεται σ' όλτι την ιστορική πορεισ. της 

ανθρωπότητας με εκατομμύρια θίιματα. 

Στο πρώτο τjμισυ του 200ύ αιώνα, που έΧΗ αποκαλεσθεΙ και αιώνας των ξερι. 

ζωμένων, παραtτιρο'ύνται βίαιες μεtακινήσεLς πλτιθυσμών, κατά κύριο λόγο στον 
ευρωπαΊ:κό χώρο. ΟΙ δύο παΥχόσμιοι πόλεμοι είχαν ως αποτέλεσμα την προσφυΥο. 

ποίηση και μαζική εκτόπιση εχαtομμυρίων EUΡΩΠα(ων και προκάλεσαν ανεl.πωτη 

δΥΣWΧ(α και καtαστροφές. Ο ξεριζωμός και τι καταδtωξτι -των Aρμενtων στις αρχές 

"(ου αιώνα μας και οι διωγμοί των ευρωπαΊ:κών πλτιθυσμών από τη ΓερμανΙΟ και 

άλλων λαών οε χώρες υπό γερμανική κατοχή στη ναζιστική ΠΕρίοδο αποτελούν 

"(ραγικά παραδείγματα που oδήΎTIσαν "(η δΙ'εθνή κοινόττιτα να ouvειδτιτοποιήσει όη 

ήταν επ!.βεβλτιμέvτι τι δτιμιουργ[α ενός πλαισίου διεθνών κανόνων και ενός δικτύου 

οργανισμών, που να ρυθμιζοuv τη συμπεριφορά -των κρατών, που να επιλαμβάνο. 

vtaL των 1tQOβλτιμάτων που δτιμιουρΥούνται και να JtρoστatεUouv, όσο Είναι 
δυνατόν. τα θ\ιματα παρόμοιων εyxλημαηκΏV πράξεων. 

Ο ΟρΥανισμός των Ηνωμένων Εθνών υιοθέττισε ως μια από ης βασικές του 

αρχές "(ο όη -τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι e.λευθεριες του ατόμου αποτελούν 
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ευθύνrι της διεθνούς κοινότητας και το όη η αναγνώριση της έμφυτης αξιοπρtπειας 

και των ίσων και απαράγραπτων δικαιωμάτων όλων των μελών της ανθρώπινης 

oικoγtνειας αποτελούν το θεμέλιο της ελευθερίας. της δικαιοσύνης και της ειρήνης 

στον κόσμο. 

Έτσι δεν ήταν δυνατόν να παραμείνουν α.,1:αθή τα Ηνωμένα Έθνη στο δράμα 

των προσφύγων. Με α1τόφαση της Γενικής Συννλενοης των Ηνωμένων Εθνών 

αρχίζει τη λειτουργία του, την 11'1 Ιανουαρίου 1951, το Γραφείο τον Υπάτου 

Αρμοστή των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες. με σκοπό TIJV παροχή νομικής 

και φυσικής προστασίας και βοήθειας στους ανθρώπους αυτoUς και την εξεΊίρεση 

μόνιμων λύσεων στα προβλήματά τους. 

Έκτοτε. και πορό τα σημαντικό. επιτεύγματα που έχουν σημειωθεί στον τομέα 

της προστασίας των προσφύγων, οι μαζικές μετακινήσεις πληθυσμών συνεχίζουν 

αμΕίωτες. Σήμερα ο αριθμός των προσφύγων σε όλο τον κόσμο υπολογίζεται σε ] 5 
εκατομμύρια, οι περισσότεροι των οποΙων προέρχονται από αναπτυσσόμενες χώρες 

και εΙναι στην πλειοψηφία τους γυναΙκες και παιδιά. ΕΙναι ζωντανές ακόμα οι 

εικόνες από τις δραματικές εμπειρίες εκατομμυρίων προσφύγων στην Αφρική, στη 

Νότια και Νοτιοανατολική Ασία, στην Κεντρική και Νότια Αμερική, όπως επίσης 

και των Παλαιστινίων προσφύγων. των προσφύγων του Λιβάνου και της Κύπρου 

και πρόσφατα των Κούρδων. 

Αφότου δrιμΙOυργήθηκε το Γραφείο του Υπάτου Αρμοστη των Ηνωμένων 

Εθνών για τους Πρόσφυγες. εξευρέθηκαν λύσεις για περισσότερα από 20 εκατομ

μύρια πρόσφυγες σ' Oλόκλrιρo τον κόσμο. Τούτο αναμφίβολα α..-τοτελεΙ αξιοση

μείωτο Ει-τΙτευγμα. για το οποίο μπορεί να αισθάνεται περήφανος ο Οργανισμός των 

Ηνωμένων Εθνών. γιατί με τον τρόπο αυτό υπήρξε όχι μόνο περίθαλψη των 

προσφύγων. αλλά και μείωση της πολιτικής έντασης σε διάφορες περιοχές συγκρού

σεων και ενδυνάμωση της ειρήνης. 

Σημαντική εξέλιξrι αποτέλεσε επίσης η υιοθέτηση από τη Γενική Συνέλε1Jοη. το 

195 1. της Σύμβασης για τrιν Κατάσταση των Προσφύγων και το 1967 του Σχετικού 
Πρωτοκόλλου. Σύμφωνα με τον ορισμό που δΙνεται στις δυο αυτές διεθνείς συμβά

σεις . "πρόσφυγας εΙναι το άτομο το οποίο, ένεκα δικαιολογημένου φόβου κατα

δΙωξrις λόγω τrις φυλής. της θρrισκεΙας και τrις εθνικότητας η της συμμετοχής του σε 

μια συγκεκριμένη ομάδα ή πολιτική ιδεολογία. βρίσκεται εκτός της χώρας της 

υπηκοότητάς του και δεν μπορεί ή λόγω φόβου δε θέλει να τεθεί κάτω από την 

προστασία της χώρας αυτής". 

Από το 1951 μέχρι σήμερα 107 τουλάχιστο χώρες από όλες τις ηπείρους έχουν 
υπογράψει τrι Σύμβαση και το Πρωτόκολλο. Με τον τρόπο αυτό οι πρόσφυΥες, οι 

οποίοι εγκαταλεmουν τrι χώρα τους και ζητούν άσυλο οε μια ξένη χώρα. έχουν τώρα. 

μια βασική δέσμrι ειδικών δικαιωμάτων τα οποία τους αναγνωρίζονται διεθνώς. Οι 

χώρες εξάλλου που προσχωρούν στη Σύμβαση και το Πρωτόκολλο δεσμεύονται να 

μεταχειρίζονται τους πρόσφυγες χωρίς διάκριση και μΕ βάσrι τις πρόνΟΙΕς της 

Σύμβασης. 

Αξιοσημείωτη επίσης εξέλιξη αποτελεί το γεγονός ότι στην Αφρική και τη 

Λατ ινική Αμερική έχουν υιοθετηθεί περι.φερειακές ρυθμίσεις σχετικά με την κατά

σταση των προσφύγων. με βάση τις οποίες ο ορισμός του πρόσφυγα έχει διευρυνθεί . 

ούτως ώστε να περιλαμβάνει και ό.τομα τα οποία. λόγω ξένης επιθΕτικότητας κα~ 
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χQ"fοχής ~ ξtνης "ποδοίιλωσης 1\ παραβΙασης -ι:ων ανθρώπ~νων δικαιωμάτων tOuς • . 

ανα-γκάζονται να εyxαταλεΙψOuν τον τόπο της σνντ'ιθouς δwμοvής '(ους και να ζητη

σouν άσvλo σt άλλη χώρα. Σε άλλες επΙσης περι.πτώσeι.ς το Γραφεισ 1:0'U Υπάτου 
Αρμοστή των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες έχει κληθει, με αποφάσεις της 
Γενικής Σ1JVtλεοοης και του ΣυμβουλΙΟιι Ασφαλε(.ας 1ων Ηνωμένων Εθνών, να 
παράσχει προστασια και βοήθεια σε εκτοπισθέντες, θύματα ξbης Εισβολής και 

χατοχής, τα ΟΠΟια exδιώχθηχαν από 1Lς εστΙες τους και μετακινήθηκαν σε άλλη 

περιοχή μέσα στην tδl.ά τους .τι χώρα. Τέτοι.α εΙναι και τι περl.πτωση .ης Κύπρου και 

-ι:ων σχεδόν 200.000 Eλληνoxuπριων EXΤΩπwθtντων από την 'tO"Q'ΚLXi1 εωβολή. Με 
την απόφαση 361 της )Ο!Ίς ΑυΥόύστο" 1974, το ΣΊJμβoύλι.o ΑσφαλεΙας όρισε τον 
'YnatO Αρμοστή των Ηνωμένων Εθνών για 10Uς Πρόσφυγες ως συντovι.σtή της 
ανθρωπισηχτΊς βοήθει.ας για τους εκτοπισμένους της ΚύπροιΙ. παρόλον ότι δεν φπΙ
πτουν στο vομι.χό ορισμό "(ου πρόσφυγα, όπως προβλέπεται από τη Σύμβαση "(ου 

19S 1 και το σχετικό πρωtόχολλο. 

Στα 17 χρόνια της παρουσίας της στην KίIΠQO. η αιtoOtoλή της Υπάτης Αρμο
στείας των Ηνωμένων Εθνών γι.α τους Πρόσφυγες έχει συμβάλε~ σε μεγάλο βαθjώ 
στην αναxoUφιση των εχτοΠισθέντων και στην εποίΙλωση των πληΥών από τις κατά
στροφές που επέφερε η τοίΙρκικη εισβολή. Μέχρι σήμερα έχει δι.οχετευθει, μέσω του 

ΓραφεΙΟυ του Υπάτου Αρμοστή. διεθνής βοήθεια που ξεπερνά τα 200 εχατομμίΙρι.α 
δολάρια. Στα αρχικά στάδια, αμέσως μετά την τουρκική εισβολή. η παραχωρούμενη 

βοήθεια χρησιμοποιείτο εξ ολοκλήρου για τη χρηματοδότηση έργων που αφορούσαν 
την αναxoUφιση των fX'tοπισθέντων. για η,\"ν αντιμετώπιση άμεσων αναγκών σε 

τρόφιμα. ρουχισμό. ιαΤQOΦClQμαxευηκή περίθο.λψη χαι στέγαση με την ανέγtρσrι 

χυβερνητιΧών οιχισμών. Με την αντιμετώπιση των άμεσων αυτών αναγκών, το 

πεδΙο της προσφοράς της Υπάτης ΑρμοστεΙας για τους Πρόσφuγtς επεχτείνεται. γι.α 

να καλνψει ολόκληρη την υποδομή κοινωνικών υΠηρεσιών και πέρα ακόμα απ' αυτή. 

Έτσι, η Υπάτη ΑρμοστεΙα χρηματοδοτεί την ανtyερση σχoλεtων. ιδρυμάτων χοινω

νικής ωφέλειας και ιδιαίτερα στον τόσο ευαίσθητο τομέα της υγε(ας σε περιοχές που 
παρoUΣιά!;Oυν μεγάλη σuyxένtρωση εxτoπισθtvτων. Ενδεικηκά αναφέρεtαι ότι η 

ανέγερση των Νέων Νοσοκομείων Λάρνακας, Πάφου και Παραλιμνίου, καθως και 

του Νέου ΝοσοχομεΙου Λεμεσού, το οποΙΟ αναμένεται να αποπερατωθεί το 1992, 
χρηματοδοτήθηκαν μέσω της βοήθειας που διοχετεύεται από την Υπάτη Αρμοστεία 

των Ηνωμένων Εθνών για 'toυς Πρόσφυγtς. 

Στον '{ομέα της εxπαl.δεUΣΗς έχουν κηστεί δεκάδες καινoUργια σχολει.α πρωτο

βάθμιας χαι δεuτερoβάθμιας εκπαl.δΕUΣΗς και έχουν γίνει ιπεκτάσεις σε ήδη υπάρ

χοντα για την κάλυψη των επειγουσών αναγκών που δημιουργήθηκαν με την 

απώλει.α στις κατεχόμενες περιοχές 202 σχολεΙων και εκπαιδεντικών κέντρων. Έχει 
εΠΙΟΤΙ$ χρηματοδοτηθεί η ανέγερση κοινωφελών ιδρυμάτων γι.α παιδιά και ενήλικες 
με ειδικές ανάΎXf.ς και κοινωνικές υΠηρεσίες σ' ολόκληρη την Κύπρο. 

Τα τελευταία χρόνια μtρoς της βοήθειας δι.οχετεύεται για την εκπλήρωση 

δικοινοηκών έργων, με απώτερο στόχο τη δημιουργία κλίματος σννεργασίας και 

εμπιστοσύνης μεταξύ των δ'ύο κοινοτήτων. Παραδείγματα τoμtων no'U καλύπτουν 
τα έργα αυτά είναι το απoχεtευτικ6, το οικιστικό στη Λεuχωσία, η φυσιoθεραnεΙα, η 

νευρολογια και η γενετική, χαθώς και 'to περιβάλλον. 

Με την ιuxαιρ(.α αυτή θα ήθελα να εχφρό:σω "{ις θερμές ευχαριστΙΙς όλου του 

κυπριακοίΙ λαού σε όλες "{ις χώρες που συνεισέφεραν ανθρωπιστική βοήθεια για την 
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αyαχo\lφιoτι των εκτοπισθέντων, πράγμα που ανnχατοπτρ(ζει τη διεθνή αλληλεyyitη 

και. (J)Jμπαράσταση στο δρόμα 10υ λαού μας. Ιδιαίτερα ευχαριστούμε τις Ηνωμένες 

ΤΙολιτεΙες της Αμερικής που σvνεισέφεραν ουοιασπκά όλα αυτά τα χρόνια. αλλά και 
που σuνeχΙζόuν αΧόμα να παρέχουν πoλύtψη βοήθεια. θα ήθελα επίσης να συγχαρώ 
τον Ύπατο Αρμοστή των Ηνωμένων Εθνών για τονς Πρόσφυγες για .0 εξαLρeτο 
έργο το οποto ΕΠιτελεί το Γραφεl.o 10υ, τόσο διεθνώς όσο και ιδιαίτερα σε μας εδώ 

σtην Κύηρο, όπως και τους κατά καιρούς εκπροσώπους 10\1 στο νησΙ μας. Η σημε
ρινή του εχπρόσωπος, τι xUΡια Dolores La.zan. έχει μι τη δράση της χερδΙσιι την 
εκτίμηση όλων μας. Χαι.ρετ(ζουμε επtσης την παρουσία σήμερα εδώ μαζί μας του 

κ. Kemal Morjane, αντuτρoσώπoυ του Υπάτου Αρμ()(Πή των Ηνωμένων Εθνών για 
τους Πρόσφυγες. 

Η 4Οή επέtε~ από ττιν ίδρυση του Γραφείου του Υπά10υ Αρμοστή των 

Hνωμtνων Εθνών για τους Πρόσφυγες βρΙσκει tTI διεθνή κοινότητα να μην μπορεί 

ακόμα να θέσει τέρμα σε όλες τι.ς μορφές χαταδΙωξης, χρήσης βίας χαι παραβtασης 

, των θεμελιωδών ανθρώπινων δικαιωμάτων. ΒρΙσχει την Κύπρο, 17 χρόνια μετά την 
τουρκική εισβολή, με ένα μεγάλο μέρος της ακόμα mcό κατοχή και βtαια διαιρεμένη. 

·ΒρΙσχει τους Ελληνοχύπριους εκτοπισμένους να παρεμποδίζονται από τον τούρ

κικο κατοχικό στρατό να -yuρΙσoυν στις πατρογονικές τους εστίες, όπως απαιτούν 

τα ψηφίσματα ,ων Ηνωμένων Εθνών. 

Οι σvyκρoooει.ς, η βια και η καταδιωξη, αιτίες ,ων προσφυγικών ρευμάτων, 

είναι ακόμα φαινόμενο σύνηθες. Τα προβλήματα όμως γίνονται ακόμα πιο πολύ· 

πλοχα, αν λάβουμε υπόψη μας ,ον όλο και αυξανόμενο αριθμό ανθρώπων που με,α

κινούνται για λόγους οικονομικούς. Οι διαφοροποιήσεις στην οικονομική ανάπτυξTl 

σε περιoχtς ,ου πλανήτTl μας, που εντε(νονται τα ,ελευταια χρόνια, απο,ελούν μια 

τεράστια απειλή για 'to μέλλον Τl1ς ειρήνης και βρΙσχονται στη ρίζα σημαντικών 
μετακινήσεων πληθυσμού με όλα τα προβλήμα,α που γνωρίζουμε. 

Η 4Οή επtτειoς "ης γπάτης Αρμοστε(ας των Ηνωμένων Εθνών για τους 

nρόσφυγες μας υπεΝΘUμ(ζει ότι, παρόλες τις ανεπανάληm:ες εuκαιρ{.ες που παρέχο

νται yw την επίλυση πολλών διεθνών πQOβλTlμάτων, το δράμα εχα,ομμυρΙων 
. προσφύγων δεν έχει ακόμα αντιμεtωπιoτεΙ Μας υπενθυμίζει ό'tι η διεθνής κοινό

"ητα θα πρέπει να εργαστεί συλλογικά και εντατικά όσο ποτέ άλλο,ε για 1Τ1ν 

~άλει.ψη των αΙ1f.ων που δημιουργούν προσφυγικά ρεύματα και για "ην επίτευξη 

ειρήνης και δικαι.οσύνης, κοινωνικής και οικονομικής προόδου. 

Όπως αναφtρει και ο Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών στο μήνυμά 

"ου για τη 4Οή επέτειο της γπό.της Αρμοστε(ας των Ηνωμένων Εθνών yw τους 
Πρόσφυγες, "η επέτειος αυτή είναι μια uπεv&ύμιση προς τη διεθνή κoιvάtητα όχι 

μόνο για τον άμεσο πόνο των TιδTl υπαρχόντων προσφύγων, αλλά επίσης για την 

επείγουσα αvόyxTl να εργαστούμε συλλογικά, έτσι που να εξαλε'ψΟυμε ης αιτίες των 

προσφυγικών ρευμάτων. Η διαδικασία εχδTlμοχρατικοπο'ησης και το τέλος της ιδεο

λογικής αντιπαράθεσης μας έχουν δώσει μια σπάνια evxaLQW για μια συντονισμένη 
διεθνή προσπάθεια για την επί1ευξTl ειρήνης, με δικαιοσύνη και κοινωνική και OLKQ.. 
νομική πρόοδο. Η ICρόxATlOTI που αντιμετωπίζουμε τώρα είναι να ΕΠιτύχονμε να 

αξιοποιήσουμε αυτη την εuκαιρια πον μας δίνεται. Μόνο έτσι μπορούμε να προσ

βλtπoυμε σε έναν κόσμο χωρ(.ς πρόσφυγες~. 

" . 
• 
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Η ανθρωπότητα έχει υποχρέωση να εκμεταλλευτεΙ αυτή την ευκοιρΙα. Και η 

υποχρέωση αυτή δεν εΙνοι μόνο ηθική. Ε[νοι ΤΟU1όχρονα επιτακτική ανάγκ1'1 που 

απορρέει από την πραγματικότητα την (δια. Σε ένάν κόσμο αλληλοεξαρτώμενο η μη 

αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών θα υπονομεύσει τα (δια τα θεμέλιο της 

διεθνούς κοινωνΙας και θα μας επηρεάση όλους με τον αμεσόΤΕΡΟ τρόπο. όσο 

μακριά κι αν πιστεύουμε πως βρισκόμαστε. 

Έχουμε λοιπόν συλλογικά, αλλά και κάθε κράτος ξεχωριστά καθήκον και 

συμφtρoν να συμβάλουμε, έτσι που να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα αυτά, τόσο 

οικονομικά και κοινωνικά όσο και πολιτικά. όπως επΙσης σποτελεΙ υποχρέωση 

όλων των κρατών-μελών να σέβονται το Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και να 

αποφεύγουν τη χρήση Τι την απειλή χρήσης βΙας στις διεθνεΙς τσυς σχέσεις και να 

εφαρμόζουν τις a...οφάσεις του Συμβουλ(ου ΑοφαλεΙας. 

Ειδικά όσον αφορά την πατρίδα μας, που άμεσα αντιμετωπΙζει ακόμα μια 

αναχρονιστική κατάσταση, δινουμε την υπόσχεση όη θα εντατικοποιήσουμε τις 

προσπάθειές μας, έτσι που να ανοίξουμε το δρόμο, μέσα α ... "Cό μια δ(καιη λύση του 
προβλήματός μας, σύμφωνα με τα ψηφ(σματα των Ηνωμένων Εθνών, για την επανέ

νωση του νησιού μας, Οέτοντας τέρμα στην προσφυγιά. Αυτό ε(ναι το καθήκον που 

έχουμε τόσο απέναντι στο λαό μας όσο και a,"CbavtL στη διεθνή κοινότητα. Και 
σίγουρα η συμβολή μας θα έχει σημασΙα πολύ μεγαλύτερη από ό,ΤΙ το μικρό νησΙ 

μας. Γιατί η Κύπρος μπορεΙ να γΙνει παράδειγμα και πρσηΥούμενο στην προσπάθεια 

δημιουργ(ας ενός νέου κόσμου, μιας νtας τάξης πραγμάτων, μιας εποχής ειρήνης 

και προόδου. χωρίς συγκρούσεις και χωρΙς πρόσφυγες. 

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ευχαριστώ τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας για την εμπεριστατωμένη ομιλΙα 

του. 

Περατώθηκε η ειδική συνεδρΙα της Βουλής. θα επανέλθουμε σε δέκα λεπτά για 

την κανονική συνεδρΙα του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Ώρα διακοπής: 4.35 μ.μ.) 

('Ορα επανέναρξης: 4.54 μ.μ.) 

Κηρύσσω την έναρξη της κανονικής ΣUνεδρΙας της Βουλής και παρακαλώ τους 

Γραμματε(ς να ελέγξουν αν υπάρΧΗ απαρτ(α.. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει απαρτΙα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αρχlζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα ε(ναι "Ο 

περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1991". Υπάρχουν δύο Εκθέσεις της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και 
παρακαλώ τον Πρόεδρό της να τις διαβάσει στο Σώμα. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΌ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ (ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΥΠΕΡ ΤΡΙΤΟΎ) 
(τρΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1991 ~ 

ΠaQόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασοιι),,(δης 

Νίκος Κοtοοuριδης 

ΚΙχης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Τάσσος Παπαδόπο"λος 

ΝΙχος Μουσι.οίιττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλε\lτιχή Επιτροπή Οιχονομι.χών και προυπολΟΥιομο\ι μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε σuνεδρ(α της που πραγματοποιήθηκε ση,ς 23 Σεπτεμβρίον 
1991. Στη συνεδρίαση αυτή χλήθτjχε και παρενρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών τι οποία ανέλυσε τους σκοπούς και τμ; επιδιώξεις του υπό συι;ήτηστι 
νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι τροποποίηση το", βαοιχον περί 
MηxαvoxιVΉτων Οχημάτων (Ασφάλει.α Υπέρ Τρίτου) Νόμου. γι.Q να καταστεί 
δννaτή η εφαρμo'Yiι στην πράξη της υποχρεωτικής ασφάλισης της !'Uθύνης 
προσώπων που χρησιμοποιούν oxiιματα για κινδύνους έναντι τρίτων. 

Όπως είναι γνωστό. η υποχρεωτική ασφάλιση της ευθύνης προσώπων που 
χρησιμοποι.οίΙν οχήματα για χινδύνους έναντι τρίτων επιβλήθηκε με τον περΙ Μηχα
νoxιντiτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιητικό) Νόμο του Ι987 
(Νόμος Αριθμός Ι58 του 1987) και η έναρξη εφαρμo'Yiις της σuνδέθηκε με την 
έΎΚριση από τη Βουλή σχετικών Κανονισμών για τις ασφαλιστικές εταιρείες. 

Για σχοποίΙς διε1JXόλυνσης της εφαρμογής αυτής και για την αντιμετώπιση 
αριθμοίΙ προβλημάτων-αδυναμιών που έχουν επισημανθεί προτείνονται ειδικότερα 
οι ΠΙΟ Χάτω τροπολογΙες:-

(α) "Γίνεται η κατανομή τo\l προνοοίιμενου ανώtατO\l ποσοίι ασφάλι.σης των 
ESO.OOO κατ' αναλoγl.α των επιδι.καζόμενων ποσών, σε περαιωση που οι 
υλικές ζημιές που προχ.αλοίινται από αtύ)(ημα σε τρίτα πρόσωπα υπερβα(... 
νουν το ποσό αυτό. 

(β) Προνοείται η υπoχρtωση ΤO\l προσώπου που διεκδικεί απoζημwJσ'εις να 
ειδοποιεί, μέσα σε τρεις μήνες από την ημερομην{.α του αWΧΉματoς, τον 
ασφαλιστή γι.Q την πρόθεσή του να υποβάλει σχετική απαίτηση . 

(γ) Προτείνεται η 1tQOOθήχη νέου άρθρου για την παραγραφή των αγωγών που 

δεν εyεl{κwtαι μtσα σε δύο χρόνια από την ημέρα του ατυχήματος. 

Κατά τη συζήτηση ενώπιον της Επιτροπής της τελευταίας αυτής τροπολογίας 
χατατέθηχε από μέρους του αρμόδιου YΠOUΡγεΙOυ συμπληρωματική τροπολογία 
που διεuxριν(ζει ότι η περίοδος υπολογισμού των δύο χρόνων για αtuχήματα που 
σuνέβησαν πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του τροποποιητικού νόμου 
που πρoτείνtται θα αρχ(ζει από την πιο πάνω ημερομηνία. Η συμπληρωματική αUΤΉ 
τροπολογία ενσωματώθηχε στο κείμενο του υπό αναφορά voμοσχεδΙΟυ. 
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Επικροτώντας 'Τους σχοπο'ίις και τις Ε>.ι.διώξεις του υπό αναφορά νομοοχε
δto", τι Κοινοβουλευτική E..-CLtρonτI Οικονομικών και Πρo\)πoλoγ~σμoύ το υιοθεΊεΙ 
στο σύνολό του. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο, όπως tχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑηΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

QIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ 

ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ (ΑΣΦΑΛΕΙΑ 

ΥΠΕΡ ΤΡΙΤΟΥ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΌΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ Ι991 Μ 

Πα~V'tες:· 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Ανδρέας Γεωργ{ου 

Γιαννάκης Κασουλί.δης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

Αβραάμ Avτων(oυ 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσι.ούττας 

Μάρκος Κνπριανού 

Τάκης ΧοτζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Ε..-ι:ιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού μελέτησε το 
πι.ο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 ΣεπτεμβQ«nι 
199 Ι κα~ κνχλοφόρησε σχετ~κ.η Έκθεσή της προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Όπως εΙνα~ γνωστό, σχοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποπο(ηση 

του βασικού περί Μηχαναιηνι'ιτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) Νόμου, Υια 

να καταστεί δυνατ.η η εφαρμoyιi στην πρόξη της υΠOΧρεωtικ.ης ασφάλειας της 

ευθ\ινης προσώπων που χρησιμοποιούν οχ.ηματα για κινδύνους έναντι τρίτων. 

Πριν από την έναρξη της συζ.ητησης του πιο πάνω νομοσχεδίου τέθηκε υπόψη 
της Επιτροπ.ης θέμα επανεξέτασης των χρονικών προθεσμι.ών μέσα στις οποΙΙς 

υποχρεούται ένα πρόσωπο που διεκδικεΙ αποζημιώσεις να ειδοποιεΙ τον ασφαλιστή 

για την πρόθεσή του να υποβάλει σχετικ.η απαίτηση. 

Επανεξετάζοντας το όλο θέμα στη βάση της πρόσθετης πληροφόρησης που 

πήρε, η Κοινοβουλευτική Επιτροπ.η οικονομικών και προυπολογισμού κατέληξε 
στην ομόφωνη θέση να προτεΙνει τις πιο κάτω τροποποι.ησεις:-

(α) Η πρoθεσμl.α των τριών μηνών από την ημερομηνία του ατuχτiματoς μtσα 

στην oπol.α το πρόσωπο που διεκδικεί αποζημιώσεις έχει υποχρέωση να 

ειδοποιεί τον ασqχlλιστή για την πρόθεσή του να υποβάλει σχετική απαίτηση 

αυξάνεται σε έξι μήνες και 

(β) γίνεται συμπληρωματικτ'! πρόβλεψη, ώστε η πιο πάνω προθεσμω να μην 
τρέχει, εφόσον το πρόσωπο υπέρ του οπο(.ου έχει δημιouρyτιθεΙ το <ryώγιμo 
δι.χαιωμα δεν ήταν σε θέση να ειδoπo~'ήσει τον ασφαλιστή για την πρόθεσή 

του να υποβάλει απαίτηση λόγω σωματικής, πνευματικής .η ψUχι.κ.ης βλόβης 

την οποω υπέστη εξαιτίας του ατυχήματος .η άλλης εύλογης αιτ(.ας. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, αφού 

διαμόρφωσε ανάλογα το υπό ΣUΖ.ητηση νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλτ1 
την ψήφισή του σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές σε θεμα αρχής; 

Ο κ. Kληρl.δης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν εΙναι γιο να μιλ'ήσω επΙ του θέματος. αλλά είναι γιο να 

επισύρω την προσοχή όλων μας σε ένα γεγονός, ότι επτά από τις ΕκΟέσει.ς κυκλοφό

ρησαν χθες και σήμερα. Δηλαδή δεν έχουν κ\Τιι).,οφορήσει 48 ώρες πριν αηό .η OUVE
δρΙα. Και αυτό το πράγμα πρέπει να διορθωθεί, διότι δεν μπορούμε να παρακολου

θούμε τις συζητήσεις, αν δεν έχουμε έγκαιρα τις Εκθέσεις των αρμόδιων Επιτροπών. 

Δε ζητώ αναβολή οποιουδ';ποτε νομοσχεδίου. αλλά a...λώς t..-ιισύρω την προοοχη 

οας στο ότι δεν μ..-τορεΙ να συνεχΙσει αυτή τι κατάσταση, να παίρνουμε τις Εκθέσεις 

των υπό συζήτηση θεμάτων την ημέρα της συνεδρ(.ας της Βουλής, όταν ερχόμαστε 

εδώ στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ σωστά! Και θα πρέπει να ληφθούν μέτρα και θα ληφθούν μέτρα Υι.α να 

κυκλοφορούν έγκαιρα οι Εκθέσεις. Άλλως πως ας αναμΙ,'ουν Τη";l επόμενη βδομΔδα, 

παρό να κυκλοφορούν Εκθέσεις και να μη δίνεται αρκετός χρόνος για να μελετη

θονν. 

ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εκτός του ότι υποστηρίζω όσα είπε ο κ. Kληρlδης, υποδεικνύω ότι συνάδελφοι 

από το Δημοκρατικό Κόμμα μού λεν ότι δεν έχουν πάρει καν τις Εκθέσεις, διότι 

τοποθετουνται στα κιβώτια των Βουλευτών και αντιλαμβάνεcπε ότι Βουλευτές που 

μένουν εκτός της Λευκωσίας είναι αδύνατο να τις πάρουν. Eπoμtνως, ανεξάρτφ:α 

του αν εγώ ή άλλοι τις έχουν, νομ!.ζω ότι η λογική θίση Είναι να αναβληθούν τα 

θέματα για τα οπο(α οι Εκθέσεις δεν έχουν κυκλοφορΤ;σει ΙΥχαιρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα δώσω το λόγο στον κ. Ευσταθίου, αλλά θέλω να πω το εξ,'ις: Ο κ. ΚληρΙδTlς 

δεν ELoηyήBTlxe αναβολή. Αν όμως υπάρχει έστω και ένας Βουλευτής πον Ειστιγείται 

αναβολή, τότε ίσως κανονικά θα πρέπει να αναβ}.ηθεΙ ολόκληρη η νομοθετική 

εργασία. Κατά συνέπεια πιστεύω ότι. αν οποιοσδτιποτε α.nό σας θέλει να εγείρει 

θέμα, τότε θα πρέπει να αναβλTlθει. Ο κ. Παπαδόπουλος εισηγείται αναβολ'ή -των 

θεμάτων -των οποίων δεν κυκλοφόρησαν έγκαιρα οι Εκθέσεις. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όχι για τον εαυτό μου. Εγώ έχω και τις ΕΧΘέσεις χαι είμαι 

έτοψος για τη συζήτηση. Όμως μιλώ α.-ι:ό μέρους συναδέλφων του κόμματός μου 

και δεν είναι λογικό να συζη-τουμε θέματα, όταν οι Βουλευτες δεν εΙχαν την ευκαιρία 

να μελετήσουν τις Εκθέσεις. Μικρό παράδειγμα: Έχει υ.ι'tOδειχθεί στην Έκθεση που 

ο κ. Ιεροδιακόνου διάβασε τώρα ένα θέμα που χρειάζεται κάι.οια εξήγηση. Λέει ότι ο 

xQόνoς δε θα τρέχει. αν το άτομο για το ΟΠΟΙΟ έχει προκύψει αγώγιμο αίτημα δεν 
είναι σε θέση να το διεκδικήσει εvtός τριών μη";lών. Τι γίνεται αν δεν είναι δι.ανοη

τικά σε θέση να υπoγρό.ψε~, διότι tXEL τραύμα στον εγκέφαλο; ΜπορεΙ η οικογένειά 
του να θέλει, μ..-ι:ορεΙ να έχει εξouσι.oδoτημένOUς. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Να μτιν Εισέλθουμε σε θέμα ουσίας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν τι Έκθεση δεν είναι έγκαιρα στα χέρια των Βουλευτών. ένα 

τέτοιο θέμα το οποΙΟ εκ πρώτης όψεως φαίνεται συζητήσιμο. αλλά στο νομοσχέδιο 
μπορεί να υπάρχει ικανοποιητική απάντηση, δεν μ.."tορεΙ να ΣUΖτιτηθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο Χ. Ευσταθίου. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ουσιαοτιχό. έχω καλυφθεί. κύΡΙΕ Πρόεδρε. Από τη σηγμή που και ένα Μέλος 

του Σώματος ζητά αναβολή, διότι δεν χυκλoφόρrισαν οι Εκθέσεις και επειδή 

πρόΚΕιται περι OΊJvταγμαnκής διάταξης, δεν μπορούμε να την αγνοήσουμε. Νομιζω 
πρέπει να αναβληθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Οχ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν είναι το θέμα αν ένα Μέλος δεν έχει λάβει έγκαιρα τις 

Εκθέσεις. Ε(ναι τι συνήθεια που επικράτησε το σiινoλo των Εκθέσεων για τα νομο· 

σχέδια να βρίσκεται στα κουτιά των Βουλευτών μία μέρα πριν ή την ιδια τη μέρα 

της συζήτησης στην ολομέλεια. Αντη η τακτική πρέπει να τερματιστεΙ Όλα αντά τα 

νομοσχέδια να ψηφιστούν την επόμενη Πέμπτη. Να καθιιρωθεί πλέον ότι θα έχονμε 

έγχαιρα τις Εκθέσεις, -για να είμαστε πλήρως ενήμεροι για τα θέματα τα Oι"'to(a θα 

ΣVΖητησoνμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μάτση, δε διαφωνώ καθόλον. Ίσως, -για να δοθεί το μήννμα ότι πρέπει 

να Κ1JΚλoφoΡOύν έγκαιρα οι Εκθέσεις, θα πρέπει να τις αναβάλονμε όλες για να πάει 
επιτέλους αυtό το μήνυμα, διότι μέχρι τώρα με το να λέμε ''εντάξει δεν Κ1JΚλoφό

ρησαν, αλλά, οπωσδήποτε, κάνουμε εξαΙρεση", δεν πάει αυτό το μήνυμα. Γι' αυτό 

τουλάχιστον εγώ θα σνμφωνούσα απόλυτα να αναβληθεί η νομοθετική εργασΙα. Και 

προχωρούμε επομένως στο επόμενο Κεφάλαιο. εκτός και αν νπάρχει έστω και μία 
Έκθεση η οπο(α κιιχλοφόρησε έγχαιρα. 

ΕΥ. εΥΣΊΆθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε. ο κ. Κληρ(δης κατά την προη-γούμενη συνε

δρΙα είχε παραπέμψει στην Επιτροπή Νομικών το θέμα τον δωδεκατημορΙΟυ γι.a το 

Πανεπιστήμιο για να επανεξεταστεΙ Επει.δή, δυνάμει του νόμον που επικρατεΙ. το 

Πανεπιστήμιο είναι ημικρατικός οργανισμός, οργανισμός δημόσι.ου δικαtoυ και 

εφαρμόζονται, των αναλογιών τηρουμένων, Δι"'tως λέει ο νόμος, οι διατάξεις του 

ΣνντάΥματος περΙ δωδεκατημορίων, σύμφωνα με το άρθρο 168(3) του ΣνντάΥματος 
εΙναι με απόφαση της Βονλής πον fΎΚρΙνεται το δωδεκατημόριο και όχι με συμπλη

ρωματικό προυπολογιομό. διότι ο συμπληρωματικός προυπολοΥισμός προ\lποθέτΗ 
προυπολο-γισμό που έχει κατατεθεί και χρειάζεται συμπληρωματική δαπάνη. Αν δεν 

κατατεθεΙ καθόλου προυπολογισμός. όπως λέ-γει το άρθρο 168(3). γίνεται με 

απόφαση της Βουλής και καλώς έχει αποφασιστεί από την Επιτροπή Παιδείας. 



541 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Αντιλαμβάνομαι ότι ε(ναι έτοιμη 11 Απόφαση Ίης Επιτροπής Παιδείας και, αν 
έχει κυκλοφορήσει έΥχαιρα 11 Απόφαση, μ.ίτορονμι να προχωρήσουμε. 

Ο χ. Κληρίδllς. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 11 Έκθεση εΙχε κυκλοφορήσΕΙ και το νομοσχέδιο θα σUΖητεΙτO 
την περασμένη βδομάδα. Το παρέπεμψα mην Επιτροπή Νομικών, 11 Νομική 

Επιτροπή ΊΟ εξέτασε και επομένως δεν 1JΠάρχει λόγος περαιτι!ρω αναβολή του 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής ΠαιδεΙας να αναγνώσει την Απόφαση. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αναγνώστηκε. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αναγνώστηκε η Έκθεση και η Απόφαση. θέτω την Απόφαση προς έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση όπως 11 Απόφαση φριθεΙ; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν ΊJπάρχει ένσταση, 11 Απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

Έχω ρωτήσει αν υπάρχει έστω και μία άλλη Έκθεση που να έχει κυκλοφορήσει 

εγκαίρως. Να θεωρήσω όtL δεν υπήρξε καμιά Έκθεση που κνκλoφόQηoε έγκαι.ρα. 

Προχωρούμε οτο Κεφάλαιο Β', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί ΕΥΥραφής Oδovtι.άτρων (Τροπο.-ι:οιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το YπoUΡγεΙO Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕπΗροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί προυπολογισμού του Kεvτρικoύ Φορέα Νεολαίας Νόμος του Ι 992. 

Κατατέθηκε από το YπoUΡyε(o Δικαι.οσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται οτην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο· 

γισμο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδια κατατέθηκαν από το YπoUΡΓεΙO Οικονομικών: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 43) του 1991. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 44) του 1991. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμ...-ι:ληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1991. 
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6) Ο περί EΎYUT'!σεως της Χρηματοδότησης του Κυπρι.ακού Οργανισμού Αθλη· 
.ωμού (Κυρωτικός) Νόμος του Ι99ι. 

7) Ο περΙ Σuμπληρωματ~κσύ ΠΡOtJπoλoyι.σμo'ύ Νόμος (Αρ. 45) του 1991. 

8) Ο περί ΣUΜΠΛηρωμαηxoύ ΠρουπολοΥι.σμοίι Νόμος (Αρ. 46) του 1991. 

9) Ο περΙ ΣυμπληρωματLXO\ι ΠΡOUπoλoywμoύ Νόμος (Αρ. 47) .ου 1991. 

10) Ο περΙ Ειδικεύσεως Σνμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 19) ΤΟ\) 199J. 

1 Ι ) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματι.χής Πιστώσεως (Γαμεω Avακouφ(σεως 
εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1991. 

12) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Taμεto AVΩΠΎΞεως) 
Νόμος (Αρ. 20) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Παραπέμπονται όλα OΤllV KoινoβDυλευnκΤ; Επιτροπή Οικονομικών και 
προυπολογισμού. 

fP ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περι ΠρoUπoλoγισμoύ για το Έτος 1991 του Ταμε(αιι γι.α την Ανέγερση 
Κυπριακού Μουσείον Νόμος του 1991. 
Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ : 

Παραπέμπεται στην κοινοβο"λευτιχή ε-τιτροπή Οικονομικών και προυπολο

Υισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτ{ωση) Προποποιητικοι) (Αρ. 2) Κανονι
σμοΙ Τροόδους του 1991 . 

Κατατέθτικαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: ί 

Παραmμπoνται στην KOινoβoυ).εUΤΙΚ'ή EπLtρom; Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) ΟΙ περί Χωριων (Διοίκηση και Βελτίωση) Προποποιητικαι.) κανονισμοί 
Κακοπετριός του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Yπouρyειo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρα.m!μπoνται στην Koινoβoυλεuτική ε.. .. nτρο,τη Εσωτερικών. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παρόταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλ'ήλων στη δημόσια 

\JΠTIQEo(α· και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων UΠΑΛΛήλων στη δημόσια και εκπαι
δευτιχ'ή UΠΗΡΕσ(α δυνάμει του άρθρου 3(lχα) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλ'ήλων (Δημοσ(α χαι Ex.παΙΔΕUΤιχή γπηρεσ(α) Νόμου 

του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηχαν από το YπoUΡΓΕΙO Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

" Παραπtμπονται σtην KoLvoβouheu'tLKTι Επιτροπή Οικονομικών και προυπο-

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από '{ον 
Υπουργό Εργασ(ας και Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων προς την Aρχτi Βιομηχα. 

νικής Καταρτίσεως σ(ιμq:ωνα με ΤΟ εΜφιο (3) το\! άρθρου 4 τοο περί 
ΠΡOlJπoλoγισμo'ύ της Αρχής Βι.ομηχανικής Καταρτ(σεως Νόμο\! Ίου Ι99Ι 

(Αρ. 23 του 1991). 

Κατατέθηκε από '1:0 Υπουργείο Eρyασιaς και Κοινωνικών Aσφαλtσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γLOμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάcreις νόμου: 

18) Ο περί Εγγραφής Τελωνει.ακών Πρακτόρων Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Α. Μαρκίδη, BouΛΕvτΉ εχλοΥΙΧής περιφέρειας 

Λενκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεtοι σtην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περί Περιορι.σμού των Επιβαρύνσεων που Επιβόλλοντοι σε Οφειλέτες 
του Δημοσ(ου Νόμος του 199ι. 

Katatέθηxε από τον χ. Ευ. Ευσταθίου. Βοuλεντή εκλογικής περιφέρειας 

Λε\.l)(ωσ(ος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβοuλευτι.κή Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπo).oyιr 
ομού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Φορολ.οΥιας του Εισοδήματος (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ευ. Ευσταθίου, Βου).ευτη εκλογικής περιφέρειας 

ΛEtI)(.(ι.)Oίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοιψυ).ευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUΠO).oyι. 

ομού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 Ι) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ευ. EuσταθΙOυ, Βου).ευτή εκλoyικ'l'ις περιφέρειας 

Λευκωσίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραιτέ~UΤEτα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο r. που είναι Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 

(Δεν υπάρχονν Ερωτήσεις και Απαντήσεις) 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ', στο θέμα που ενέγραψε ο κ. Ηλιάδης, που 
είναι 'ίο μέγα πρόβλημα των εγ-λλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή 

του από τις κuπριακές κυβερνήσεις". Κατέθεσε την εισήγησή του ο εγγρόψ<ι.ς το θέμα 

και θα ήθελα να γνωρίζω ποιοι είναι έτοιμοι να μιλήσουν. 

Η κ. ΑΥγελΙδου. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Έντιμε κύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Μετά τα τόσα πολλά που ανέφερε στην εισήγησή του ο έντψος συνάδελφος 

κ. Δημήτρης Ηλιάδης, πολύ λίγα έχω να πω. Όμως, επει.δή αισθόνομαι πολύ έντονα 

συναισθτiματα αγανάκτησης για τα όσα άδικα κοι απαράδεχ-c;α συμβαίνουν σtην 

κατεχόμενη Κ ύπρο σε βάρος των ε-Υκλωβισμένων μας. Ελληνοκ\.l.o-ΤΡ(ωv και Μαρω

νιτών, πρόγμα που OΊJμβαίVf:Ι πιστεύω οε όλους μας εδώ, θέλω να τονίσω την 

ανάγκη να λόβουμε, ύστερα από 17 χρόνια ολιγωρίας, δυναμική θέση έναντι του 
τερόσnου προβλήματος των εγκλωβισμένων μας, καταγγέλλοντας την Toυρκtα και 

το ντεvκτασικό καθεστώς διεθνώς. Βέβαια, για να είμαι δίκαιη, rtgbtEL να πω ότι 
στις 6 Μαρτίου του 1986 το Σώμα αυτό με έγγραφό του κατήγγειλε την εισβολή του 
Αττίλα, την κατοχή του 37% του εδάφους της Κυπριακής Δημοκρατίας, την παρά
βαση της Συμφωνίας της Τρίτης Βιέννης και την καταπάτηση των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων. 

Όμως σήμερα, πέντε χρόνια αργότερα, OΊJνεXί.ζεται η κατοχή και η πλήρης 
καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. Από τις 20 χιλιάδες εγκλωβισμένους 
έμειναν λιγότεροι από 6 εκατοντάδες, 566 Ελληνοκύπριοι Καρπασίτες για την ακρΙ
βεια, καθώς και 234 Μαρωνίτες. Η ζωή τους είναι ένας συνεχής τρόμος, αβεβαιό
τητα και αγωνία για το τι θα τους συμβεί οποιαδήποτε στιγμή. Έχουν καταγγελθεί 
φόνοι γερόντων εκ προμελέτης με σκοπό την καταλήστευσή τους. Τα προ'ίόντα τους 

δεν τους ανήκουν, το άσιιλο της κατοικίας παραβι.άζεται, ιιπάΡΧΗ ανεπαρκής ιατρο
φαρμακευτική περίθαλψη και όταν πεθάνει κάποιος εγκλωβισμένος δεν επιτρέπεται 

στοιις σιιγγενείς του που μένουν στην ελεύθερη περιοχή να παν στα κατεχόμενα για 

την ταφή του. Τα θρησκευτικά τους καθήκοντα γίνονται ελλιπώς και κάθε τόσο 

ακούμε για κατεδόφιση εκκλησιών, όπως πρόσφατα στο Δίκωμο, ή μετατροπή 

χριστιανικού ναού σε τζαμΙ Το λίκνο του χριστιανισμού στην Κu,-τΡΟ, το μοναστήρι 
του Αποστόλου Βαρνάβα, το έχουν μετατρtψει σε μοιισεΙΟ. Επίσης χτίζουν νέα 

τζαμιά και πρόσφατα tYLVf: γνωστό ότι ανεγείρεται τζαμί στο Ριζοκάρπασο σε γη 
Ελληνοκιιπρίου. Το ντενκτασικό καθεστώς κατακρατεί τα βιβλια που στέλλονται για 
τα λιγοστά παιδιά που απέμειναν εκει. Η δημογραφική αλλο!.ωση είναι πια ένα 
οδυνηρό γεγονός. Χιλιάδες οι έποικοι εξ Ανατολιας που κατέκλυσαν τα σπίτια των 

εκτοπισμένων και πλήρης η αλλαγή των ονομασιών των πόλεων και των χωριών 
μας. Έχουν μεταγράψει όλα τα τοπωνύμια, όχι μόνο της κατεχόμενης Κύπροιι, αλλά 
και της ελεύθερης στα τouρκικά. Έχουν εκδώσει στη Γερμανία λεξικό με τοπωνύμια. 

στο οποίο η Κύπρος παροuoιάζεται ως τουρκική. Επίσης έχουν εκτυπώσει δέκα 
χάρτες, οι οποίοι ανεπαρήχθησαν από το Γαλλικό Ναυαρχείο. κατατέθηκαν στα 
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Ηνωμένα Έθνη και όπου η Κύπρος UΔΡOνoμ~xώς χαρτογραφείται ως τουρχική. 
Μπροστά στα μάτια μας η KiιΠΡOς τouρκoπoιεΙται και εμεΙς αδρανούμε και "nιρβά· 
ι;,ομεν περί πολλών". 

κυριε Π ρόεδρε, χρειάζεται όχι πια μόνο ένα έγγραφο διαμαρτυρίας για την 
τουρχοποίηση της κατεχόμενης περιοχής και την καταπά1:ηση των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων προς όλα τα κοινοβούλια των κρατών-μελών Ίου Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών και όλους τους άλλους διεθνείς οργανισμούς. ΑπαιτεΙται εκστρα

τε(α από μέρους μας για να σώσουμι τους εγκλωβισμένους μας. Έλληνες και Μαρω

νίτες, και να εξασφαλισουμε τα ανθρώπινα δικαιώματά τους. Γι' αυτούς ο αγώνας 
δεν έχει τελειώσει. Από το Ι 974 αγωνίζονται ηρωικά για να κρατήσουν Ίη γη μας. 
Είναι οι ηρωες των ηρώων. Πόσο όμως θα αντέξουν ακόμη; Οι περισσότεροι είναι 

γέροι και άρρωστοι χα~ όμως πεισματικά παραμένουν. 

Eιarιγoύμαι . κύρ~ε Πρόεδρε, κύριo~ συνάδελφοι : 

(α) Να γίνει ένα έγγραφο έντονης δι.αμαρτυρίας προς όλους τους OΡγανισμoUς 

και κοινοβούλια που προανέφερα. 

(β) Διαχομματικη αποστολη να μεταβεί στην έδρα του Συμβουλίου Ασφαλείας, 

να επιδώσει το ψΤ'ιφισμά μας και να μεταφέρει την αγανάκτησή μας για όσα 
απάνθρωπα συμβαίνουν . γ ια όσα απαράδεκτα και αντίθετα με το Χάρτη των 
Ανθρώπινων Δικαιωμάτων εκq:αΙνoνται σε βάρος του ελληνικού πληθοομού 

της Κύπρου και δη των κατεχομένων. Από τη δική μας πλευρά να τονώ-

σουμε το ηθικό των εγκλωβισμένων μας έμπρακτα . με διευκολύνσεις που 
μ..-τορούμε να τους προσφέρουμε, όπως τηλεφωνικη σύνδεση, παροχη ιατρο

φαρμακtllnκης περίθαλψης από γι.ατρούς που θα επισκέΠ'toνται τα κατεχό

μενα, προστασία των παιδιών τους που βρι.οκονται στις ελεύθερες περιοχές 
(σπουδές χαι εξεύρεση εργασίας κατά ΠQOτεραιότητα). 

(γ) Να τονίσουμε προς την κυβέρνηση την απαίτηση να σταματήσουν οι έρευνες 

των εγκλωβισμένων από την ασwνoμlα, όταν αυτοί φτάνουν στις ελεύθερες 
περιοχές. εκτός αν η αστυνομία έχε ι συγκεκριμένες καταγγελ(ες. 

Είναι το ελάχιστο που μπορούμε να προσφέρουμε σ' αυτούς που "φυλάγουν 

ΘερμοπύλΕς" . 

Τέλος, θέλω ιδιαίτερα να τονίσω ότι το θέμα των εγκλωβισμένων δεν είναι 
θέμα ανθρωπιστικό, όπως το είδαν ως σήμερα οι εκάστοτε κυβερνησεις και πιθανόν 

και εμείς όλοι. Είναι κυρΙως θέμα καταπάτησης των ανθρώπινων δικαιωμάτων και 

έτσι πρέπει να το προωθτ'ισουμε, αξιώνοντας δυναμικά την πλήρη εφαρμο-Υη των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπως προνοεί η Συμφωνία της Τρίτης Βιέννης και ο 
Καταστατικός Χάρτης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα Ανθρώ.-τινα Δικαι

ώματα. Να το θεωρήσουμε ζητημα υπερεπε(γον, για να μην κατηγορηθούμε αργότερα 
για την αδράνεια και την έλλειψη ευθύνης έναντι του εθνικού αυτού θέματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π ριν δώσω το λόγο σε άλλους ομιλητές, θέλω να σας αναφέρω ότι με πληρο
φορούν πως υπάρχουν Βουλευτές 'ή Πρόεδροι Επιτροπών που επιμένουν οι Εκθέ

σεις να κυκλοφορούν Τετάρτη 'ή Πέμπτη. Και για να μην υπάρξει πλέον οποιαδ'ή

ποτε νέα παρεξήγηση ή παρόμοιο συμβάν, δΙνονται αυστηρές οδηγΙες να μην 
μπαίνουν σε κουτιά Εκθέσεις, όταν περάσουμε την Τρίτη. Για να έρχονται έγκαιρα 
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κοντά μας οι Εκθέσεις, :πρίπε~ να μπαΙνουν υτα κοιιnά το αργότερο το πρωί 111ς 

ΤρΙτης. Επομέ\'ως,11 Γρaμμα1:εία των Ε..",:ιτροπών ~xει oδτrνίες '\'C μη δtχετα~ πιέσεις 

να κυκλοφορούν ΕκΟέσεις μJΤ{ι την Τρίτη, αφοίι έτσι δεν χvxλοφορούν tyκα~. 

δηλαδή 48 ώρες πριν α."tό τη σuνt:δρία, εκτός αν πρόκ.ε:ιται για θέμα .0 οποίο ΠΡΟΤΙ

θέfιεt:kι να κηρύξουμε επείγον. 

Α. χργΣΟΣΤΟΜΟΥ; 

Όσον αφορά τις επαρχ(ες, κύΡΙΕ Πρόεδρε. να καταβάλλεται προσπάθει..α να 

φθάνουν το αργότερο την Τρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

J::l.πa Τρίτη, κύριε Xρuσoσtόμoυ, το πρωί της Τρίτης. Και Ύια άλλες πόλεις θα 

κοιτάξω αν μπορεί ακόμα. αν είναι δυνατόν να χρησιμοποιηθεί το Fax. Οπωσδήποτε 
όμως θα πρέΠΕΙ να φροντίσουμε οι Εκθέσεις να φθό:νoΊJν μέχρι την Τρίτη το μεση

μέρι. Αλλά ζητώ και από τους Βουλευτές ή τους Προέδρους των Επιτροπών να μην 

πιέζουν να κυκλοφορούν Εκθέσει.ς μετά την Τρίτη, διότι δημι.oυργείτα~ αυτό το 

πρόβλημα. KaL το παρά."tονο το οποίο u."tΆΡXEL α.."tό τη Γραμματe(.α είναι ότι δέχο
νται πιέσεις να τις κωιλoφoΡO'ίrν αργότερα. Γι' αυτό και εμεις οι (διοι να είμαστΕ 

αυστηροί ένανη του (διου του εαυτου μας. 

Ο κ. ΑγαπΙου. 

Γ ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κίιρι.ε Προεδρε. ζήτησα ,ο λόγο προηγουμένως, δε με ε{δατε . Είμαι Πρόεδρος 

της KoινQβoυλευηlι.ής Ε:τιτροπής KavoVlOJLou και ήθελα -χωρίς να θέλω να κάμω 
το διχηΥ6ρο στο ;τφσωπΙΚι.l και στους υπείιθuνoυς της Βουλής- να πω ότι δεν ευθύ

νονται απόλυτα το 7tl>ΟΟωJιικό και οι υπεύθυνοι της Βουλής. Έχουμε περισσότερη 

eueuvt1 εμείς. OL E'..teeaeL; για τα θέματα που θα συζητηθο"ύν την Πέμπτη μπορεί να 
κατατΙθt.νται μέxQL tTΊV τρίτη· είναι ορθό. Δε θα αποκλειστεί όμως 11 τοποθέτηση 
Εκθέσεων γι.α την επόμενη σννεbρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Γι.α να μη δημιουργεΙται σVyχυση, κύριε ΑγωτΙΟυ, μ' αυτά που εΙΠατε συμφω

νούμε. Και ~ πιστεύω ότι δεν ευθύνεται το προσωπικό στη μεγόλη πλεΙΟψηφία 

των περι."fΠώσcων. Αλλά. γι.α να μl1 δημιουργεΙται σύγχυση. οι Εκθέcreις γι.α την 

επόμενη συνεδρία ας τοποθετοiινται την Παρασκευή. Έχουμε ολόκληρη βδομάδα. 

Οχ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κυρι.ε Πρόεδρε, αν από την προηγούμενη ΣUΖητηση αφέθηκε η εντύπωση όη 

γίνεται μομφή για το προσωπικό, είναι λανΟασμένη τι εντύπωση. Δε γίνεται καμιά 

μομφi) για το πρσσωlι:Lκό της Βουλής, το οποίο όλοι μας γνωρtζoυμε ότι εργάζεται 

κατά τρόπο, μπορώ να :τω, υπεράνθρωπο. για να αντα."tOΚριOεΙ στις ανάγκες των 

εργασιών του Σώματος. Η μομφή ΙΟως γίνεται περισσότερο προς εμάς τους ίδιους 

τους Βουλε\ιτές, τους προέδρους 1;ιιJV Επιτρο.ι"tών και εΙναι θέμα 1;ακτιχής την OJ"Cο(.α 

πρέπει να υιoθεττjσoυμε. Και πολύ σωστά πρoηγoυμf:vως βάλατε χρονικά όρι.α για 

την χυχλοφορΙα των Εκθέσεων. Αυτά προς άρση oπoιασδ~πoτε λανθασμf:vης ενηj. 

πωσης. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Δε νομιζω να υπήρξε οποιαδήποτε παρεξήγηση. Όλοι γνωρίζουμε πόσο 

σκληρά εργιiζετoι το προσωπικό, ιδιαίτερα αυτή -ι;ην εποχή που έχουμε μπροστά μας 

κα~ τους προ\lπολογιομούς του κράτους. n ιστεύω ότι όλοι συμφωνούμε να βάλουμε 
σε τάξη τον εαυτό μας. 

Ποιος θα ήθελε να μιλήσει επί του θέματος; Ο κ. Γεωργίου. ΚάμεΤΕ καλά 
μεταξύ σας το ΑΚΕΛ. Να πάρουμε σειρά ένας οπό κάθε κόμμα. Και δίνω ΟΕΙρό: 

κατά δύναμη κομμάτων. Ναι, κύριε ΠιττσκσπΙτη , δίνω σειρά κατά δύναμη 

κομμάτων. είπα. ΚάπΟΤΕ οι έσχατοι έσονται πρώτοι. Αλλά επί του παρόντος εΙστε 

τρίτοι ή ακόμα είμαστε τρίτοι, αν θέλετε. 

(Γέλια) 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Όπως και να πάρουμε τον κατάλογο. δεν είναι πρώτοι. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

ΤΟ καλοκαίρι του '74 ήταν η περίοδος της εισαγωγής νέων ορολογιών και νέων 
λέξεων στη ζωή του τόπου και του λαού μας. Οι έννοιες εισβολή, κατοχή, πραξικό

πημα, αγνοούμενοι, εγκλωβισμένοι ήταν οι έννοιες που μπήκαν στη ζωή μας, χωρίς 

τη θέλησή μας και κατά παράβαση κάθε έννοιας δικαΙου και κάθε ανθρώπινης 

συμπεριφοράς. Παρά τις επανειλημμένες προσπάθειες, πρωτοβουλίες, αλλά και 

σαφείς τοποθετήσεις του ΑΚΕΛ-Αριστερά ενάντια στην παρανομία και το όργιο 

βιας και εγκλτjματoς που αναπτυσσόταν από την ΕΟΚΑ Β', τελικά δεν έγινε δυνατό 

να αποτραπεί το πραξικόπημα ενάντια στη νόμιμη κυβέρνηση του κράτους που 

άνο!.ξε διάπλατα τις πόρτες της Κύπρου για την ησβολή του Αττ(λα και την κατά

ληψη μεγάλου της μέρους. 

Οι εγκλωβισμένοι είναι ένα αjτό τα θύματα του δι.ί·τλού εγκλήματος του Ιούλη 

του 1974 ενάντ ια σ' αυτό το λαό, τον κυπριακό λαό. Εμείς θεωρούμε ότι οι εγκλωβι,.. 
σμένοι μας της Καρπασίας, των περιοχών των Μαρωνιτών και οι μονάδες -αφού 
δυστυχώς είναι πολύ μικρός ο αριθμός- της Κερύνειας κράτησαν και κρατούν 
άσβεστο το στόχο της κατοχύρωσης .ης επιστρoφτiς όλων των προσφύγων στα 

σπίτια τους κω τις περιουσίες τους, με κατοχυρωμένο και το δι)'.αίωμα της ελεύ

θερης διακίνησης που υπάρχει σε όλα τα συντάΎματα, που υπάρχει στους διεθνείς 

χάρτες, που υπάρχει στην κατάσταση ανθρώπινων δικαιωμάτων του ΟΗΕ, της 

Ρώμης και αλλού. Είναι οι εγκλωβισμένοι που, με πολλή ανδρεία και αψηφώντας 
κάθε κίνδυνο Q.ι-τό τις ορδές του ΑττΙλα, στάθηκαν περήφανοι στα δικά τους χώματα. 

αρνούμενοι να εγκαταλεί.ψΟυν ό,ΤΙ πολυτιμότερο είχαν στη ζωτj και στον τόπο τους. 

Είναι αυτοί που στην ουσ{.α κατακττjθηκαν, αλλά στην πραγματικότητα ποτέ δεν 

έσχυψαν και ποτέ δεν αρνήθηκαν τον αΎώνα. Είναι οι άνθρωποι που με την παρα

μονή τους στα κατεχόμενα δίνουν μια άλλη διάσταση στη διατήρηση του κυπριακού 

πρoβλτjματoς στην επιφάνεια. 

Προτού μπούμε στα επιμέρους προβλήματα, πρέΠΕΙ να κάνουμε ξεκάθαρο ότι η 
τελική λύση των προβλημάτων των εγκλωβισμένων θα γίνει μόνο με την τελική λύση 
του κυπριακού προβλήματος και με την άρση της κατοχής και των συνtΠειών της 

κατοχής. Σημαvτικό β'ήμα στην πορεία του θέματος των εγκλωβισμένων 'ήταν η 

Συμφων(α της Τρίτης Βιέννης, με την οποία κατοχυρωνόταν η παραμονή των εγκλω

βισμένων στις εστίες τους με ρητές προβλέψεις για διευκόλυνσl1 τόσο της παραμονής 

στα σπίτια τους. αλλά και στις περιουσιες τους 6σο και Τl1ς ελευθερίας διακίνησης 
με μια λεγόμενη ['ΥΎ"ηση από τις δυνάμεις του ΟΗΕ στην Κύπρο. 
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θα ανατρέξω τώρα τα δεκαοχτώ χρόνια που έχουν περόσει. για να διαπι· 

στώσω ότι τι ΣιΙμφωνΙα της ΤρΙτης ΒιΙννης δεν έχει εφαρμοστεί από Ίους Τούρκους 

ούτε στο ελάχιστο. Αυτό φυσικά δεν ε(ναι νfo θέμα. Ο Νttνχτάς και οι πάτρωνtς 

του, οι της Touρxιας, μας έχουν ΣUΝΗθΙσει τη μι.α μέρα να uπoyράφouv ή να λtνε 

κάτι και την άλλη μέρα απλό να μην το τηρούν. Στα θέματα που πραιι:ύπτouν από 

την παράβαση και παραβΙαση των διχαι.ωμάτων 'frov εγκλωβισμένων κατά τη γνώμη 
μας υπόρχουν σοβαροΙ λόγοι και συγχεχριμtντι πολιτική πον τους καθοδηγει. ΕΙvoι 

σε όλους μας γνωστή τι πολιτική του παντOUΡΚισ~ίι, της αλλαΥής 1"ου δημΟΥρα-. . .... . 
φιχού χαρακτήρα της καοεχόμενης Κύπρο\! κoι'-nις οικειοποίησης των περιουσιών 

των Ελληνοκυπρίων για ικανοποΙηση "(ων Τουρκοκ"πρΙων, αλλά και των χιλιάδων 

εποίκων οι οποΙΟι έχουν φθό:σει στα καπχόμενα. Είναι για '(ους πιο πάνω λόγους 

που τι πaρouσία των εγκλωβισμtνων στα σπίτια τους χαι τη γη τους έθετε εμπόδια 

στους σoβινιστικoUς κύκλους tης Άγκυρας κα~ του Ντενκτάς. ΤΟ καθεσtώς Ντεν

κτό.ς απλά ανέχετα~ τους εγκλωβισμtνoυς. Όμως παράλληλα και καθτ]μερινά 

προσπαθεΙ να θttει εμπόδια σtη ζωή τους και στην ασφάλεια της ζωής τους, ούτως 
ώστε να τους αναγκάσει να qrίιyoυν. Και αιιτό αποδεικνύουν τα δεκαοχτώ χρόνια. 

Από τις κάποιες χιλιάδες έχουν μείνει κ.άποι.ες εχατοντό.δες και αυτό είναι το αιτοτέ

λεσμα αυτής της σuyκεκριμένης πολιτικής, της διοίκησης, όπως λέγεται, Ντενκτάς. 

Όλοι ξέρο\!με ότι το δικαίωμα της κατoιxt.ας που κατoχuρώνεται 1όσο σtO 

Σννταγμα της Ζυρίχης, αλλά και στο Δι.εθνίι Χάρ1η των Ανθρώπινων Δικαιωμό.1ων 

έχει παραβιαστεί όχι μια, αλλά πολλές και κατ' επανό.ληψη φορές. Είναι επικίνδυνο 

να κuκλoφoρεί κάποιος στην περιοχή 10\!, στο χωριό το\!. Και αυτός ο κίνδυνος 
υπάρχει κάθε Otιγμή και καθτ]μεριν6.. Οι δoλoφoνLες, οι λησtείες, οι κλοπές, οι 

ξυλοδαρμοί είναι γνωστά και σννήθη, καθτ]μ.εeινά φαινόμενα θα λέγαμε, στο χώρο 

όπο\! ζο\!ν οι εγκλωβισμένοι μας. Η ελεUΘερία διακίνησης είναι και αιm; μια ελε\!
θερΙα γραμμένη στη Συνθήκη της Βιέννης, αλλό. και στο Σύν1αγμα 1ης Κ\!πριακής 

Δημοκρατ(ας. Α\!τή η Συμφωνία, αυτό το δικαίωμα για τον Ντενκ1ό.ς δε λένε 

δUΣΤUΧώς 11.π01α. 

Τα θέμα1α εκπαίδευσης: Είναι εδώ που πρaγματικό. ο παντουρκισμός έχει 

θέσει 1α μεγό.λα και δυνα1ά 10υ εμπόδw, ούτως ώστε να μην επιτρέψει σtα παι.διό. 

των Ελληνοκίιπριων εγκλωβισμένων και στους ΜαρωνΙτες να έχουν εκεΙνη τη 

φοίτηση και εκείνη τη μόρφωση πο\! πρέπει να έχουν. για να π6.ρoUΝ 10 σωστό 10υς 
δρόμο. E'να~ γι' αυτό το λόγο ποιι μπαίνουν εμπόδια 1όσο στα βιβλt.α, αλλά και στα 

επΙΠεδα μόρφωσης. Δεν υπάρχει προδημο1ιχή εκπα(.δειιση· υπάρχει μόνο η σtOι.

χειώδης και δεν UΠό.ρχει μtση εκ..-cαίδεuση. Ούτε λόγος φυσικά για ανώτερη. Αutά 

όλα είναι σίγουρα βασι.σμένα στην πολιτική οο\! έχω προαναφέρει. Τα δικαι.ώματα 

σtη δοιιλειά, στην ασφάλεια στο χώρο δουλει.άς, στην ασφάλεια σtOυς αγρο'ύς και 

στα κτήματα είναι και αυτά δικαιώματα ποιι για 10ν Ντενκτάς και πάλι δεν έχουν 

περιεχόμενο. 

Εμάς η διχή μας απαίτηση είναι ότι άμεσα θα πρέπει να αιταιτησοιιμε χαι ως 

Βο\!λή χαι ως κράτος η Συμφωνt.α της ΤρΙ.ης Βιέννης να εφαρμoσtεί. Είναι γι' αυτό 

το λόγο που θα πρέπει σΙγο\!ρα να απεuθυνθoύμε σε διεθνή σώματα. Και εδώ δε 

ΘUμηθήχαμε την tΎYραφή αuτoύ 10ΙΙ θέμα1ος εμείς τοο ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις. για να πούμε ό1Ι χρειάζεται η πρoσφuyή ο' αιιτά .α σώματα. Από χρόνLα τώρα 

το δικό μας 10 κόμμα έΧΕΙ ζητήσει και έχει καταθέσει σχετικό έγγραφο στο Εθνικό 
Σιιμβούλιο, με το οποΙο ζητούσε την προσφυγή σ' αυτό. .α διεθνή σώματα, στα δι.εθνή 
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δικαστήρια για κατοχΙΙρωση των παραβιαζόμενων καθημερινά δικαιωμό.των των 
ΕΎΚλωβισμένων και όλων Ίων κυπρΙων πολιτών. ιίτΙ! με συλλογικές προσφυγές εΙτε 

με ατομικές προσφυγές των ίδιων των παθόντων. 

Σίγουρα οι προτόσεις του συνάδελφου κ. Ηλιάδη στα ζητήματα προσφuΥής ΟΤll 
Γενική Συνέλευση "[ου ΟΗΕ και σε άλλους διεθνεΙς οργανισμούς είναι μέτρα τα 

οποία πρέΠΕΙ να ληφθούν. Όμως θέλουμε να παρατηρήσουμε ένα: θα πρέΠΕΙ το κάθε 
τέτοιο μέτρο να συζητεΙται και νηφάλια. ώριμα να προωθείται εκεΙντι την κατάλληλη 

στιγμή που πράγματι θα φ!ρει τα ποθούμενα απoτελtσματα. Και θα πρέΠΕΙ ακριβώς 

εδώ τις διεθνείς σuyxυρΙες και τα όσα διαδραματίζoνtαι στη διεθνή πολιτική σκηνή 
με το νέο πνεύμα που υπόρχει σήμερα να τα εκμεταλλευτούμε προς το συμφέρον 

τόσο των ανθρώπινων δικαιωμάτων των fΎΚλωβισμtνων όσο και του Κ1.ΙΠΡιακοίι 

λαού και Τl1ς λύσης του κυπρι.ακού προβλήματος. Η συμβολή του κυπριακού 
κράτους σε όλη αυτή την προσπάθεια διατήρησης των εγκλωβισμένων στι.ς περιοχές 

τους δεν μπορούμε να πούμε ότι ήταν ανύπαρκτη, γιατί το ίδιο το κυπριακό κράτος 

στήριζε και τη δική του πολιτική στη διατήρηση των εγκλωβισμένων. Εκεί που ίσως 

υπάρχουν αδυναμίες, εκεί που (σως υπάρχουν ελλείψεις είναι στα θέματα της 

ανθρωπισηκής βοήθειας προς τους εγκλωβισμένους, όπως είναι τα θέματα των 
χρηματικών βοηθημάτων. των αυξήσεων που αJταιτείται να δοθούν και να αναπρο

σαρμόζονται ανάλογα με τον τιμάριθμο και τις αυξήσεις που Μνονται σε όλους 
τους άλλους οι οποίοι τυγχάνουν τέτοιων επιδομάτων, της βοήθειας στα τρόφιμα 

και ιδιαίτερα τα θέματα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, όποιι θα έπρεπε να επιμέ

νουμε και θα έπρεπε να υποχρεώσοιιμε τοιις εγγυητές της παραμονής των εγκλωβι
σμένων στις περιοχές τοιις να επιτρέψοιιν την ύπαρξη εκλογής γιατρών tJl; δικής 
τους επιλογής. Και είναι εδώ ποιι θα πρέΠΗ να α.ί'τοδώσουμε και κάποια μερική 

αδράνεια στις δυνάμεις ΤΟ1) ΟΗΕ που βρίσκονται στην Κίιπρο και που είναι ιΙποχρε
ωμένες να βοηθούν και να διεuχoλίινoυν τη διατήρηση των εγκλωβισμένων και την 

κατοχύρωση των δικαιωμάτων τους. 

Πολλά προβλήματα παρεμβάλλονται αι-τό το καθεστώς Ντενκτάς στα θέματα 

ελεύθερης διακίνησης προς τις ελείιθερες περιοχές των εγκλωβισμένων. Είναι 
πολλές φορές που περιμέναμε τους εγκλωβισμένους να έρθουν και δΥΣΤUΧώς δεν 
έφθαναν ή έφθαναν πολύ λιγότεροι απ' αυτούς οι οποίοι θα έπρεπε να έρθουν. 

Επίσης παρόμοια εμπόδια τίθενται στοιις εγκλωβισμένους σε περιπτώσεις που 
υπάρχουν είτε γάμοι είτε κηδείες είτε άλλες κοινωνικές υΠΟΧΡΕώσεις. Και είναι εδώ 
που πρέπει να απαιτήσουμε όπως κατοχυρωθεί τουλάχιστον ένας μάξιμουμ αριθμός 

που θα μπορεί να σιινοδεύει το νεκρό στην τελευταία τοιι κατοιχια. και να απαιτή· 

σουμε να γίνει αποδεχτό και να εφα.ρμοστεΙ 

Ένα άλλο σημεt.o ποιι θα ήθΕλα να αναφέρω και ποιι αφορά τη δικη μας 

πλευρά είναι όη πρέπει να 't11Q11eet η δήλωστι ΤΟ\l Υπουργού Εσωτερικών στην 
Επιτροπή Πρoσφύγων-Eγκλωβισμένων-Aγνooυμtνων- Παθόντων για Τ1') μ1') διεξα

γωγή ελέγχου στοιις εγκλωβισμένους κατά το χρόνο που προσέρχονται στις ελείι

θερες περιοχές. Και αν το συνδ\lάσω αυτό με μια δήλωσ11 του Υπαρχηγού Τ11ς Αοτ\l
νομΙας, του κ. Σοφοκλέους, στην Ko~νoβoυλευτικ1\ Επιτροπή Νομικών, τότε γι.α 

ακόμ11 μια φορά επιβεβαιώνεται ότι 'ήταν άκαιρος και άσκοπος αυτός ο έλεγχος και 
οι έρευνες που γΙνονταν στους εγκλωβισμένους και που τους έθεταν ~και είναι το 
πιο ελαφρύ που μπορώ να πω- στη θέση του υπόπτου. Οι εγκλωβισμένοι για μας δεν 

εΙναι ύποπ'tΟΙ. ΕΙναι περήφανοι και θα πρέπει ως τέτοιοι να διατηρηθούν στα εδάφη 

'τους. 
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ΤελευταΙο θέμα ΠΟ\! θέλω να αναφέρω είναι το θέμα της βοήθει.ας σtα παι.δ~ό 

και τους συγγενείς των εγκλωβ~σμένων που διαμένουν υποχρεωτιχό. 'ή αναγκάζονται 

να έρθουν στις περιοχές μας. θα πρέπει σίγουρα οι υπηρεσΙΙς ευημερίας ΤΟΙ) 

κράτους να δίνουν μεγαλύτερη βοήθει.ο. και χωρίς προσκόμματα, χωρίς εμπόδια και 

χωρίς χριτήρια σ' αυτούς τους ανθρώπους, ο"τως ώστε να υποχ.αθΙσταται μΙ αυτή 

καtά κάποιο τρόπο η ύπαρξη της οικογένει.ας και του δικού 'tους σπnιού, έτσι που 

πραγματικά και αυτοί, όση περίοδο είναι χωριστά από τ~ οικογένειές '{ους. να 

μπορούν να ζουν σον όλους τους άλλους πολίτες της κυπριακής κοινωνίας, σαν 
κόβε Κύπριο πολΙτη. 

Με βάση αυτά είναι τι δική μας θέση ότι άμεσα τι Βουλή θα πρέπει να εχδώοει 

τη δική της απόφαση ότι θα πρέΠΕΙ να απαιτήσουμε ομόφωνα. τόσο στα ανθρωπι,.. 

σηκά θέματα όσο και στα θέματα αρχών. τα δικαιώματα των εΥχλωβισμένων να 

κατοχνρωθούν με .ον .ρόπο που έχουμε πρoαναφέρε~ κα~ που έχε~ θέσει και ο εισTI
γη.ής. Αν χρnάζεται, είναι η εισήγησή μας ότι.ο θέμα πρέπει να παραπεμφθει, για 

περαι.έρω λτ'ιΨ11 μέ.ρων και για .η διαδικασΙα που πρέπει να ακολουθήσουμε για 
κατοχύρωση των δικαιωμάτων αυτών, στην αρμόδια Eπ~τρoπή της Βουλής για 

επεξεργασία σχετικού προγράμματος α.ί.ό πλευράς της Βουλής και για παρότρυνσTI 

προς τη δική μας κυβέρνηση και τις άλλες ηγεσίες για λήψη σχετικών μέτρων. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά .η διάρκεια της ομιλίας του κ. Γεωργίου ο κ. Κληριδης αντικατέσι:ησε 

τον Πρόεδρο) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΓΑ, ΚΑΗΡΙΔΗΣ) 

Υ:πάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κυπριανού έχει το λόγο. 

MIX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Σήμερα, 17 χρόνια μετά το έγκλημα σε βάρος του τόπου μας και 16 χρόνια 
μετά τον τρίτο γύρο των συνομιλιών που έγιναν στη Βιέννη στις 2 Αυγούστου του 
1975. παραμένουν στην Καρπασία 560 περΙΠου Ελληνοκύπριοι και στον ΚορμακΙτη 
240 Μαρωνίτες εγκλωβισμένοι. Σημαιοφόροι του αγώνα μας. ηρωομάρτυρες της 
σύγχρονης ιστορίας μας. Αυτοί που με αυταπάρντ]σΤΙ κρατούν γερά και δεν εγκατα
λείπουν τις ριζες τους για μια πιο άνετη κα~ ελεύθερη ζωή. Αυτοί που περιμένουν 

και παραμένουν. Από 20,000 που ήταν οι εγκλωβισμένοι, σύμφωνα με ΈκθεσTI του 
Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ στις 27 Αυγούστου 1974. παρέμειναν, Έλληνες και 
Μαρωνίτες μαζί, περίπου 800 και αυτοί κατά μέσο όρο είναι ηλικίας άνω των 65 
χρόνων. Η όμορφη Καρπασία. η χερσόνησος των αγίων και των μαρτiιQων, μετατρά

πηκΕ σΕ ένα ανοιχτό γηροκομείο και τούτο ως αποτέλεσμα του συστηματικού 

εκδι.ωΥμού και των καταπιέσεων των Τούρκων. 

Στις 2 Α\ιΥούσι:ου του 1975 ο Ντενκτάς συμφώνησε ότι "οι EλληνOΚUπρLOΙ που 
βρίσκονται προς το παρόν στο βόρειο μέρος του νησιού εΙναι ελεύθεροι να παραμεί

νουν εκεΙ και θα τους δοθεί κάθε βοήθεια, ώστε να διάγουν κανονική ζωή, που να 
περιλαμβάνε~ διευθετήσεις για την εχπαιδευση και την άσχησTI των θρησκεντικών 

-τους καθηκόντων, καθώς επΙσΤις και ~ατρική φροντίδα από τους δικούς τους 
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γιατρούς και ελευθερία κινήσεως στο βόρειο μέρος." Eπl.σης δέχτηκε" EιρτινεUΤΙXή 
Δύναμη των Ηνωμένων Εθνών να έχει ελεύθερη πρόσβαση στα ελληνοχ\lπριακά 

χωριά και οικισμούς στο βόρειο μέρος. Και " δική μας πλευρά ως αvtάλλαγμα 
συμφώνησε "να επιτραπεί (Πους Τουρκοκνπριους. που βρίσκονται προς το παρόν 

στο νότιο μέρος tΤ')ς νήσου, να πάνε στο βόρειο μέρος μαζί με τα υπάρχοντά τους με 

βάση ένα οργανωμένο πρόγραμμα και με τη βοήθεια της Ειρηνευτικής Δνναμης". Δεν 
είναι πρόθεσή μου σήμερα να σχολιάσω και να κρίνω το περιεχόμενο αυτης της 

συμφωνίας. ΠεριορΙΙ;ομαι μόνο να αναφiρω ότι ο Ντενκτάς επανειλημμένα έχει 

δ"λώσει ότι τι Συμφωνία της Τρίτης Βιέννης αποτελεί συμφωνία ανταλλαγής πληθυ. 
σμών. Η δική μας πλειΙρό: με επΙΧΕιρήματα αντικροίΙΕΙ τον ισχυρισμό αυτό. 

Aδι.αμφιDβτjτητo γεγονός είναι ότι εμεις. όπως πόντο.ε καλόπιστοι, βιαστή

καμε κα~ μονόπλευρα εφαρμόσαμε τις συμφωνιες. Επιτρέψαμε στους Το\ιρκοκύ

πρ~oυς oμαδ~κά να μετακομίσουν στο Βορρά κα~ να εγκατασταθούν στις δικές μας 

περιουσίες, χωρίς να έχοψε έστω και ενδείξεις ότι και οι Τούρκοι θα εκπλΤ;ρωναν 
τις δικές τους \ιποχρεώσεις. Με πολλΤ; αφέλεια εμεΙς βασιστΤ;καμε στην καλτj θέληστι 
του Ντενκτάς κα~ της Τουρκίας, μι.ας χώρας με ένα βεβαρημένο μητρώο σε βασανι.
στηρι.ο, φυλακf.σεις και διωγμούς του ίδιου του τουρκικού λαού. Και οι Τούρκοι, 

αντί να τιμησουν την \JΠOγραφι'ι τους και να εqχ:ιρμόσOυν την Τρίτη Bι.ένvη, ευθύς 
μετά την εγχατάσταστι των Τουρκοκύπριων στον τουρκοκρατούμενο βορρά, αρχί

ζουν με μεθοδικότητα να εφαρμόζουν ένα καλοσχεδιασμένο πρόγραμμα γ~α τη 
σταδιακή εξάλειψη κάθε ελληνικού στοιχείου. Εφαρμόζουν και εδώ την ΠΡOOφιλ1j 

τοιις μέθοδο, την ίδια τακτικη που ακολούθτισαν στην Κωνσταντινούπολη, στην 

Αλεξανδρέττα, στην Ίμβρο και στην Τένεδο: Τον ξεριζωμό των ΕλλΤ;νων από τις 

περιοχές τους, από τα σπίτια τοιις, από εκεΙ ποιι έζησαν για αιώνες. Σκοπός, η 

εξαφάν~στι κάθε (χνοιις ελληνικού πολιτισμού, η εξάλειψη κάθε ελληνικΤ;ς ζωνταντ;ς 

παροιισΙας, η σύληστι της πολιτιστικΤ;ς μας κληρονομιάς. Ό,τι ΘUμίζει τον ελληνικό 

και χριστιανικό χαρακτΤ;ρα βρίσκεται στο στόχαστρο τοιι τούρκικου Αττιλα. ΟΙ 

κατοχικές δυνάμεις και η ηγεσία του ψεuδoχρότouς έχουν εκτοιιρχΙσει τα πάντα. 

Και είναι με αuτό τον τρόπο που το καθεστώς Ντενκτάς και ο στρατός 

κατοχής έχουν εκπληρώσει τις ιιποχρεώσεις τους προς τους εγκλωβισμένους με βάστι 
τη Συμφωνία της Τρίτης Bιtννης, Και ερμΤ;νευσαν την υποχρέωση που ανέλαβαν 
όπως δοθεί στους εγκλωβισμένους κάθε βοήθεια για να διάγουν κανονικη ζωη με 

τους πιο κάτω τρόπους: 

(α) Με τη δημιουργία αισθτΊματος ανασφάλειας και αβεβαιότητας. Με παρά
νομες συλλήψεις, με φόνονς, με ληστείες, λtηλασ(ες, βιασμoUς, εξαφανΙσεις, 

απειλές. Με κλοπές από εποίκους που έχουν γίνει ΣUΝΗθωμένo φαινόμενο 

και με τους δράστες να παQαμένouν πάντα άπιαστοι. 

(β) Με την απσΥόρευση της ελεύθερης διαχΙνησης οι ~ισμένoι μας έχουν 

δικαιωμα να διακινούνται μόνο μtσα στα χωριά τους. 

(γ) Με τη στέρηση της δυνατότητας ελληνοπρεπούς χaι ελληνοχριστι.ανικής 

μόρφωσης. Oυδbtoτε το ψευδοκράτος επtτρεψε τη λειτoυρyf.α σχολών μtσης 

παιδείας. Και τα δύο δημοτικά που λειτoUQγOύν στjμερα με ένα δάσκαλο το 

καθένα παρouσι.άζOυν σοβαρότατα πQOl3ληματα. 

(δ) Με τη στέρηση της περιouσ(ας των εγκλωβισμένων. Η πιο πολλτ'ι περιουσία 
των εγκλωβισμένων έχει χατασχεθεΙ και παραχωρηθεί στους εποίκους από 

την Τουρκία. Αλλά και ως προς τις περιουσ(ες που δεν έχουν κατασχεθεΙ 
επίστιμα, δεν εΙνα~ βtβαιoι ότι θα καρπιι&ύν αuτoΙ τα ει.σοδΤ;ματά τους. 
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(e) Με τη στέρηση ι.ατραραρμακεuτικής περίθαλψης. Σε JtεQι.mωσεις σοβαρών 

παθήσεων που δεν μπορούν O~ Τούρκοι να τις εμπιστει&ύν στις ιατρικές 
υπηρεσίες του Νοσοκομείου Αμμοχώστου επιτρέπουν στους εγκλωβισμέ

νους να έλθουν σtις ελεΟΟερες περιοχές για ι.ατρική περίθαλψη, μόνο με την 
προυπ6θεση όη δε θα γuρ{.σouν πl.σω, δηλαδή αφού vπoβά).oυν "αίτηση~ να 

τους επιτραπεί να φύγουν οριστικά α.-τό το ούτω καλούμενο τουρκοκυ

πριακό κράτος. 

(στ) Και τέλος με καταναγκαστική tργασlα. Πολλοί tyκ~ισμένOI καλούνται 

CLί'τό την "αστυνομία" και το στρατό. για να εργαστούν σε διάφορες εργασίες 
χωρ(ς να πληρώνoνtαι. 

Κύριε Πρόεδρι. αγαπητοί σννάδελφοι. Αυτές είναι σε αδρές γραμμές οι 
συνθήκες κάτω από τις οποίες ζουν οι ΕΎΚλωβισμένοι αδελφοί μας κάτω από την 

τοιιρκοκυπριακή διοίκηση του Ντενκτάς. Και εμείς οι Βουλε'Uτές, εμεΙς οι εκπρό
σωποι του λαού. τι έχουμε κάμει μέχρι σήμερα γι' αυτούς που τάχθηκαν "να φυλά. 

γουν Θερμοπύλες"; ΦαΙνιται όtL και εμεις, αλλά και όλοι O~ άλλo~ που κατά καιρούς 

πέρασαν α..-τό τη Βουλή περιοριστήκαμε στα τρεχούσης φύσεως καθήκοντά μας. Το 
δράμα των εyκλωβ~σμένων φαίνεται, χύρι.ε Πρόεδρε και κύριo~ συνάδελφοι, δε μας 

έχει ΣUVΤαρόξε~ ούτε καν μας έχει σuyκινήσει στο βαθμό που έπρεπε. Ούτε έχουμε 

νομίζω συνειδητoπoιήσε~ το μέγεθος της ευθύνης μας τόσο γι' αυτούς τους λίγους 
που παρέμειναν στην Καρπασία με τον πόθο να τη δουν μια μέρα ελεύθερη, όσο και 

για τις χιλιάδες των άλλων που με σπαραγμό κα~ απογοήτευση υπέκυψαν στους 

εκβιασμούς και εξαναγκάστηκαν να εγκαταλείψΟυν τα δικά τους σπίτια και τα δικά 
τους χωράφια για να τα παραδώσουν στους βάρβαρους Ε.ι-τοΙκους της Ανατολίας. 

Γνωρίζω ότι η Βουλή στο παρελθόν απέστειλε σε όλα τα κοινοβούλια 

επιστολές με τις οποίες δι.εκτραγωδούσε την κατάσταση των εγκλωβισμένων, των 

αγνοουμένων και των προσφύγων. Όμως όλοι μας γνωρίζουμε επί.σης από τη δική 

μας προσωπική εμπειρία πόση α..τηχηση και πόση πειστικότητα μπορεί να έχει μια 

επιστολή μέσα στις χιλιάδες των επιστολών και των εγγράφων που παίρνουμε κάθε 

χρόνο και μάλιστα για προβλήματα των δικών μας ανθρώπων, του δικού μας τόπου. 

Έχουμε άραγε ξoφλήσε~ το χρέος μας προς τους εyκλωβισμένOUς γράφοντας αυτές 

τις επιστολές; Έχουμε άραγε κινητοποιήσει στο βαθμό πο\! πρέπει την κοινή γνώμη 

πάνω σ' αυτό το α\'θρωπιοτικό πρόβλημα πο\! θα έπρεπε να συνταράξη την ανθρω
πότητα; Ένα θέμα πο\! άπτεται του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, 

που άπτεται των αρχών του Καταστατικού Χάρτη περί Ανθρώπινων Δικαιωμάτων 

του Συμβουλίου της ΕυρώΠl1ς και πο\! άπτεται των αρχών κάθε πολιτισμένου 

ανθρώπου. κατά τη δική μου αντΙλl1ψη, δεν έχn δUΣΤUΧώς συγκινήσει ούτε καν 
προκάλεσε το ενδιαφέρον ούτε της κοινής Υνώμης ούτε και των ξένων κυβερνήσεων 

και των ξένων κοινοβουλίων. Και εΙναι γι' αυτό το λόγο που πρέπει να προβληματι

στoiιμε. Μήπως έχουμε εμεΙς κάποιο λάθος στον τρόπο ΠΡOσtyγισης του θέματος ή 

στον τρόπο παρουσίασής του στους ξένους: 

Σε πόσα κομματικά συνέδρια έχουμε παρουσιάσει το δράμα των εΥκλωβι

σμένων μας; Και απ' ό,ΤΙ γνωρίζω τα κόμματά μας συμμετέχουν σε πολλά κομμα

τικά συνέδρια στην Εuρώπη. Γι' αuτό εWTtΎOίIμαι όπως στο επόμενο συνέδριο των 

Δημοκρατικών Κομμάτων της Ευρώπης, των Σοσιαλιστικών Κομμάτων και των 

Κομμουνιστικών Κομμάτων κύριο θέμα των δικών μας συνέδρων να εί.ναι το θέμα 
των εγκλωβισμένων. ΤΟ (διο μπορεί και πρέπει να γίνει στην επόμενη συνεδρία της 
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• 
Διαχοινοβοιιλευηκής Ένωσης. θα μπορούσαμε επίσης να περιλόβoυμ.t το θέμα αυτό -
στις δι.άφορες επαφές που έχουμε με τα εuρωπα'~xά χοινοβονλια και τους όλλους 

διεθνt(ς OQΎoνισμoύς. θα μπορούσαμε να καθιερώσουμε μια φορά ΊΟ χρόνο "εβδο
μάδα για τους εγκλωβισμένους μας" και να πρoσκαλtσoυμε ξένες ΠQOOωπικότητε~ 
για να δουν και να ζήσουν από XOvtQ το δράμα των tyxλωβισμ!νων μας. 

Και .ώρα 11 σειρά της κυβέρνησης. θα πρέπει 11 κυβέρνηση να εγκαταλείψει την 
10ΚΊική του εςειιμενιομού και του καλοπWσμαtος. θα πρέπει να έχει πια πει.σθεΙ όtL 

Oυtά δε μetρούν σήμερα. θα πρέπει να εκθtσoυμε τον Ντενχτάς και 1:11ν Τουρκία και 

όχι να <ΡΟβο'ίιμαστε να τους χατηγορήσουμε δημόσια. Έχει αποδειχθεΕ ότι το επιχε(. 

ρημα περί δήθεν διαtήΡllσης χαλού κλίματος δεν ενσταθεΙ πια. Χρειάζεται εκ μέρους 

της χUΒέΡVΤΙσης να ληφθούν άμεσα. δυναμικά και δρασtικά μέ1:ρα. ΤΟ YΠOUΡγε(o 
Εξωτερικών χιιρ(.ζεται την πολnιΚ'ή m:υχή το\! θέματος, ενώ την ανθρωπιστική 
mυχή χει.ρ(.ζετοι τι Υπηρεσία Εγκλωβισμένων και όλλων Aνθρωπισt:ικών θεμάtων 

που σήμερα υπάγεtαι σtO Υπουργείο Δικαιοσύνης. Αυτή η υπηρεσΙα, avtL να 
αναβαθμισtεΙ από tTJV κ\lβέρvτιση, έχει υπoβαθμισt:εΙ σε αVΤΙσυχηηκό βαθμό. ΓνωρΙ· 
ζn:ε. κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. όtι η υπηρεσισ o1.ttTj απαρt(ζεται από 

• ένα bLeUΘ\JVtTj και δύο γραφεΙς μόνο; Γνωρίζεtε ότι έχει tερμαησtεΙ η απόσπαση δύο 
λoXLων της ασt:uνoμίας και δύο κοινωνικών MιτoυQΎών; Και αν συνεχισtεΙ o1.ttTi η 
τάστι. μπορεί να καταρΎΤ)θεΙ και η υπόλοι.πη υπηρεσία με το πρόσχημα της οιχονο· 

μικής περισuλλoγής και λιτότηtας. 

ΤΟ θέμα των εγχλωβισμένων δεν έχει αχθεί από tTJV '(ωρινή κ'lJlβtρντιση σε 

κανένα διεθνές βήμα. Περιορίζεται μόνο να το αναφέρει ·και τούτο παρεμπιπτό-
vtως· όταν συζητεΙται η ανανέωση της θητείας της ΕΙΡTJVf\Jτικής Δ~ναμης κατά την 

ολιγόλεπτη και τυπική ετήσια συνεδρ(.α της Γενικής ΣUVΙM\IOTJς Ίων Ηνωμένων 

Εθνών. θα θέλαμε την κυβέρνηση να θέσει ειδικό tO θέμα toov εΥχλωβισμένων χοι 
των αγνοουμ!νων για συζήτηση σtα Ηνωμένα Έθνη και να καταγΥειλει τον NtEV· 
κtός για την κατό.φωρη παραβίαση της ΣυμφωνΙας της Βιένντις. Επίσης να ζητήσει 

όπως το θέμα α1.ttό συζητηθεί σtην TQttTJ Ανθρωπιστική Επιτροπή tης Γενικής Συνέ· 
λιυστις, σtO Οικονομικό και Κοινωνικό Iυμβoiιλιo και σt:ην ΕπιτροΠΤ; Ανθρώπινων 
Δικαιωμό.των των Ηνωμένων Εθνών. Επίσης τι κυβέρνηση δεν πρέπει να παραλεΙΠει 

να εγείρει το θέμα σtην εξ Υπουργών Επι-ι:ροΠΤ; ή στην Επιtροπή ΑναπληQωtών 

Υπουργών Εξωtερικών '(ου Ιυμβουλtoυ της Ευρώπης. Έχει ποτέ η κυβέρνηση 

εγείρει τα θέμαΊα tων αγνοουμένων και toov εγκλωβισμένων στη Διάσκεψη Κορυφής 
της Κοινοπολιτε(.ας ή στις Υπουργικές Διασκeψl!:ις της ΔΑΙΕ για την ανθρώπιVΤΙ 
διάσt:αση; Στο Συμβούλιο tης Ευρώπης, όπου έχουμε προσφύγει, καταδικάστηκε η 

Τουρκία σε τρεις πρoσφVΓές, αλλά. παρόλο που η Έκθεση της Επιτροπής xatobL· 
κάζει την Τουρχια για καΊάφωeη παραβΙΟστι toov ανθρώπινων δικαιωμάτων. εντού
τοις καμιά txeeOfj δε δημοσιεύτηκε μέχρι σήμερα λόγω της αρνήσεως της εξ 

YπoυQ'γών Επιtροπής του Συμβουλίου tης Ευρώπης να ΕΠιτρέψει τη δημοσιοποίησή 

tης. Ποια μέτρα και '(ι μεθόδευση έχει γίνει μέχρι σήμερα για να πεισθεί 1:0 
Συμβούλιο tης Ευρώπης να δημοσιεύσει ης καtαδικασt:ικές αποφό.σεις tOU κοtά της 
ToUΡΚιας; 'Εχει καθόλου προβληματιστεΙ η κυβέρνηση για κα1:αΥΥελΙΟ της Τουρκtoς 

σtO Ευρωκοινοβούλιο: Παρόλο που δεν είμαστε μέλη. εηούτοις μπορεί να μεθο. 

δευtεΙ τέτοια xataγyελLa μέσω φιλων κρατών που είναι μέλη 1:ης κοινότητας. 

Ένα άλλο νομιΧό μ.έtρo που μπορεί να δoκιμασt:εί ε'ναι η προσφυγή στο Δικα· 

σt:ήριo της Χάγης. Παρόλο που δεν είναι υπόχρεη η Τouρκ(α να αποδεχθεΙ 1:η δικοι· 
οδοσία του Διεθνούς Δ~καστηρίoυ της ΧάΥης, εηούτοις η άρντισι'ι της θα την αφήσε~ 
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ανεπανόρθωτα εκτεθειμένη. Τέλος, 11 κυβέρνηση θα μπορούσε να μεθοδεύσει την 
καταχώρηση ατομικών προσφυγών στο Συμβο"ίιλιο της Ευρώπης από τους ιδ ιους 

τους ε-Υχλωβισμένους ή ακόμη και από πρώην εγκλωβισμένους που εξαναγκάστηκαν 

να εγχαταιεΙψΟυν τα σπίτια τους και να εγκατασταθούν στις ελεύθερες περιοχές 

λόγω των συνεχών παραβιάσεων των ανθρώ,nνων δικαιωμάτων και των ατομικών 

τους ελευθεριών, που κατάφωρα καταπατούνται από τον τούρκικο κατοχικό στρατό 

και τους εποΙκους της ΤουρκΙας. 

Π ιστεύω ότι εκτός από την κυβέρνηση και τη Βουλή θα μπορούσε και τι 
Eχκλησtσ να διαδραματίσει θετικό ρόλο στα ανθρωπιστικά θέματα των εγκλωβιο 

σμένων και των αγνοουμένων. θα μ.τορούσαν να ΚΙVΤΙ10πoιηθoύν οι χριστι.αν ικές 

εκκλησίες , οι οργανώσεις σε ολόκληρο τον κόσμο. για να ευαισθητοποιήσουν τα 

εκατομμύριο των πιστών πάνω σ' αυτά τα ανθρωπιστ~κά θέματα. Επίσης σ~ 

διάφoρo~ οργανισμοί. και σύνδεσμοι σι:ην Κύπρο. επαγγελματικοί . πολιτιστικο' κα~ 
άλλοι, που όλo~ σχεδόν έχουν δεσμούς κα~ επαφές με τους αντίστοιχούς τους στο 

εξωτερικό. θα μπορούσαν να δ~αδραματίσoυν ΚΙ αυτοί θετικό ρόλο. Ιδιαίτερα οι δυο 
οργανώσεις που έχουν ως κύριο σκοπό την προστασία των ανθρώπινων δικαιω

μάτων, και εννοώ την Επιτροπή για την Αποκατάσταση των Ανθρώπινων Δικαιω

μάτων σε ολόκληρη την Κύπρο κα~ τη Διεθνή Οργάνωση για την Προστασία των 

Ανθρώπινων Δ~κα~ωμάτων στην Κύπρο, θα πρέπει να δώσουν ιδιαίτερη έμφαση στο 

τόσο σημαντικό θέμα των εγκλωβισμένων και να τους περιλαμβάνουν σε κάθε 

ευκαιρία ως κύριο θέμα συζήτησης. 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. η αξιοπρέπεια , η τ ιμή και η ανθρώπινη 
υπόσταση των εγκλωβισμένων μας και γενικά ολόκληρου του λαού μας έχει δοκιμα
σ.εΙ βάναυσα από τον εισβολέα. Ως πότε όμως θα πρέπει να υποκύπτουμε και να 
παρακολουθούμε με απάθεια το δράμα των δικών μας ανθρώπων; Έχετε διερωτηθεί 
τι θα συνέβαινε αν κάποιος δικός τους πολίτης .ίιγχανε μιας κάποιας κακομεταχεί

ρισης, πόση εκμετάλλευση και προπαγάνδα θα γινόταν και πόσες διαστάσεις θα 

προσέδιδαν οι Τούρκοι σ' ένα τυχαίο έστω γεγονός; 

θα πρέπει επιτέλους κι εμείς να ορθώσουμε το ανάστημά μας με περηφάνια 

και αποφασιστικότητα, για να απαιtήσOυμε σεβασμό και αξιοπρέπεια. Και 

μn:oΡOiιμε να αντλήσουμε .η δύναμη αυτή τόσο Q.,.ό τη μακρά ιστορική μας πορεία 

και τον πανάρχαιο πολιτισμό μας όσο και Q.ι"tό .ην πρόσφατη ηρωική αναμέτρηση 

του λαού μας με πoλiι ισχυρότερους ανταιάλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κ iιριε Π ρόεδρε, 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός με .η σει.ρό. .ου στέκεται με θαυμασμό μπροστά 

στους εγκλωβισμένους μας. Υποκλινόμαστε μπροστά στους νεομάρτυρες της 

ΚαρπασΙας και τους ελάχιστους άλλους εγκλωβισμένους συμπατριώτες μας, Ελλη

νοκύπριους και Μαρων'τες. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, σε συνεργασία με τα 

άλλα κόμματα και την Εκτελεστική Εξουσία, θα κάμει ό,τι είναι ο.νθρωπίνως 

δυνατόν, για να παραμείνουν οι εγκλωβισμένοι στα σπίτια τους και γ ιο. να βελτιω

θoiιν οι συνθήκες διαβίωσής τους. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός εν πολλοίς 

συμφωνεΙ με τα διάφορα μέτρα που εισηγήθηκε ο εισηγητής και θα κάμει ό,ΤΙ εΙναι 

μ...-τορετό για την υλοποίησή τους . Με άλλα λόγια θα είμαστε πάντα στο πλευρό των 
εγκλωβισμένων μας .όσο εμείς όσο βέβαια και ολόκληρος ο υπόλοιπος πολιτικός 

κόομος. 
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Με την ευκαιρία όμως της σημεριντjς σuζήτηστις και της απαΙτφης όλων των 
κομμάτων για εφαρμογή της Τρίτης Βιέννης, αισθάνομαι την υποχρέωση να υπενθυ

μίσω και τη δικη μας ευθύνrι για τη μη εφαρμογή της Συμφωνίας αυτής. Πέρα από το 

γεγονός όη οι Τούρκοι δεν τήρησαν την υπογραφή 101.1ς. όπως συνήθως πρά:tτOυν , 
και πέρα από την εγκληματική συμπεριφορά του Αττίλα απέναντι στους εγκλωβι.

σμένους μας, \Jπάρχουν και δικές μας δυστυχώς ευθύνες. Δυστυχώς για λόγους 

μικροπολιτικούς βρέθηκαν συμπατριώτες μας πολιτικοί που στα χρόνια του διχα
σμού, στα χρόνια που ακoλoUΘησαν τη βάρβαρη τούρκικη Εισβολή, συμφώνησαν 

δημόσια με τον Ντενκτάς πως 11 τρίτη Βl.έννη ήταν συμφων{α ανταλλαγής πληθu. 
σμών. Προσπάθησαν δημόσια να πλήξουν το Γλαύκο Κληρίδη, αλλά σήμερα ο 

Κληρίδης βγαίνει δικαι.ωμένος και όλοι σήμερα σωστά απαιτούν την εφαρμογή της 

Τρίτης Βιέννης . Αλλά πιστεύω πως όλοι θα συμφωντjσετε μαζί μου πως η ζημιά 
στους εγκλωβισμένους μας έγινε. Kα~ δυστυχώς στο βωμό των μικροπολιτικών 

συμφερόντων βλάψαμε τα δίκαια των εγκλωβισμένων μας. 

Η Τρίτη Βιέννη. όπως όλοι ξέρουμε, δεν ήταν συμφωνία ανταλλαγής πληθυ· 

σμών και ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού, ο εκλεκτός συνάδελφος που μόλις προηγοίι· 

μενα μίλησε, έπρεπε να το δηλώσει τούτο κατηγορηματικά και να μην αφήσει οποια· 

δήποτε υπονοούμενα. Απερίφραστα έπρεπε να τονίσει πως για μας τους 

Ελληνοκύπριους η Τρίτη Βιέννη δεν είναι συμφωνία ανταλλαγής πληθυσμών, αλλά 

είναι μια συμφωνία που έπρεπε οι Το\ιρκοι να εφαρμόσουν, μια συμφωνία που 

διασφαλίζει τα δίκαια των εγκλωβισμένων μας. 

Κ ύριοι συνάδελφοι, όταν μιλοίιμε για το εθνικό μας θέμα και τις διάφορες 

πτυχές του, όπως είναι η πτυχή των εγκλωβισμένων μας, πιστεύω πως έχουμε 

καθήκον και υποχρέωση, όταν βγαίνουμε σ' αυτό το βήμα. να ξεχνούμε την κομμα· 

τική μας καταγωγή. Όταν βγαίνουμε σ' αυτό το βήμα για να μιλήσουμε για το εθνικό 

μας θέμα, θα πρέπει να θυμούμαστε ένα μόνο πράγμα, πως όλοι είμαστε Έλληνες 

της Κύπρου και να ξεχνοίιμε τα κόμματα στα οποία αντjκoυμε. Αν όλοι μιλούμε με 

τον τρόπο αυτό, είμαι σίγουρος πως αυτή θα είναι η μεγαλύτερη υπηρεσία που θα 

προσφέρουμε στους ε-Υκλωβιομένους μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές: 

Ο κ. Κληρίδης. Τώρα που βγήκες δικαιωμένος, κίιριε Κληρίδη, νομίζω δικαι

ούσαι να μιλήσεις. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, 

Δεν αντjλθα στο βήμα για να απαντήσω σε οποιοδήποτε ομιλητή ο οποίος αμφι.
σβήτησε την ορθότητα της Συμφωνίας της Τρίτης Βιένννης. γιατί η ορθότητα αυτής 

tl"j; συμφωνίας επιβεβαιώθηκε α.ίτό τον (διο τον τότε Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 

το Εθνικό Συμβούλιο το οποΙΟ απεφά:,-eη ότι ο συνομιλητής, ο οποΙΟς έτυχε να είναι 
ο υποφαινόμενος, έδρασε εντός των οδηγιών και των όρων εντολής που του είχαν 

δοθεί. Α ντjλθα όμως σ' αυτό το βήμα, γιατί. ttel"jxav ορισμένα ερωτήματα. Και οι 

θέσαντες τα" ερωτήματα θα 'πρεπε να γνωρίζουν τις απαντήσεις. Και με εκπλήττει 
γιατί ανέρχονται στο βήμα αυτό ομιλητές για να εκφωντjσoυν ομιλιες και να θέσουν 

ερωτήματα, tl"jV απάντηση των οποίων θα μπορούσαν να έχουν, αν είχαν το παρα

μικρό ενδιαφέρον να ρωτήσουν τα κόμματά τους. 
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Ο προηγούμενος αγορητής διερωτήθηκε ΊΙ μέτρα λήφθηκαν από ΠΡΟΤΙΎΟύμενες 
κυβερVΤ;σεις, για να ΕΠιτύχουμε την άρση 'tης ένστασης 1ης εξ Υπουργών Επιτροπής 
το\! ΣυμβοιιΗου της ΕυρώΠllς, για να δημOOιεVΘεΙ το καταδικαστικό κε(μενο της 

Επιτροπής. Ανήκει σε κόμμα το 011:0(0 δΙQκυβΙΡV110ε αυτή τη χώρα για δέκα 

ολόκληρα χρόνια και θα 'πρεπε, τουλάχιστον προτού ανέλθΗ στο βήμα. να ρωτήσει 
τον ηγέτη το\l κόμματός .ου τι έκαμε κατά τη δεκαετία πο\l ήταν Πρόεδρος γLα να 

επιτύχει την άρση της ένστασης της εξ YΠOUQ'Yών Επιτροπής του Συμβουλίου της 

Ευρώπης. θα 'πρεπε τουλάχιστον αυτό το πράγμα να το yνώQιζε ή να το είχε bueeu.
νήσει. 

Δε θέλω να φανεί ότι UΠερασπίζω οποιαδήποτε κυβέρνηση του παρελθόνtoς, 
του παρόντος και δεν μπορώ να πω tOu μέλλοντος. Αλλά εΙμαι σε θέση να γνωρίζω. 

ως μέλος του Εθνικού Συμβουλίου, ότι τι χυβέρvτιση ΚυπρwvΟύ έκαμε, μέσω δυο 

Υπουργών, έντονες πρoσπάθε~ες να αρθεί η ένσταση της εξ YΠOυQΎών Επηροπής 
του Συμβουλιου της Ευρώπης, αλλά απέτυχε παταγωδώς. Kα~ απέroχε όχ~ λόγω 

αμέλειας της κUΒέΡVΤΙσης εκείνης, αλλά λόγω άλλων συμφερόντων τα οποία δεν 

επέτρεψαν στους Υπουργούς της Επιτροπής του Συμβουλίου της Ευρώπης να 

αλλοιώσουν την απόφασή τους. Είναι λοι.πόν εύκολο να αVf:ρχόμεθα στο βήμα και 
να εκφωνούμε ομιλίες, αλλά θα πρέπει με ευθύνf), προτού θέσουμε ερωτήματα, να 

ζητούμε να πληροφορηθονμε τι ακριβώς tyLVf: και γιατί aπέτυχαν εκείνα τα δι.αβή· 
ματα. 

Λέχθηκε επίσης από άλλο ομιλητή ότι δεν προσφύγαμε σε διεθνή σώματα για 

.α θέματα των εγκλωβισμένων. θα μου επιτρέψεΤΕ, γιατί θα ζητήσω να δευτερολο· 

γήσω, κνριε Πρόεδρε, να επανέλθω επΙ του θέματος, για.Ι θα φέρω πρακτικά συνε· 

δριάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας, στο οποίο για τρεις ολόκληρες μέρες συζη· 
τείτο το θέμα των εγκλωβισμένων. Γιατί και εδώ, όταν μιλούμε από αυτό το βήμα, 

πρέπει να γνωρίζουμε και να είμαστε ενημερωμένοι ως προς το ποιες προσπάθειες 
έγιναν, άσχε.α ποια κυβέρνηση τις έκαμε . 

Και θα 'θελα να Q.ι"tOντήσω και σε ένα άλλο ερώτημα, τι έκαμαν τα κόμματα τα 

οπο(α συμμετέχουν σε διεθνή συνtδρια για το θέμα των εγκλωβισμένων. Τουλάχι,.. 

στον ο Δημοκρατικός Συναγερμός στις συνεδρLες της Ένωσης EυρωπαLων Δημο· 

κρατών στις οποίες συμμετέχει και στις συνtδρΙες του Διεθνούς Οργανισμού Δημσ. 

κρατών έθεσε ενώπιον της Τουρκίας επαVf:ιλημμένα το θέμα των ε-Υχλωβισμένων. 

Ανέγνωσε μακρό αποσπάσματα .• α οποία θα σας φέρω στη δευτερολογια μου, από 
εκθέσεις τις οποίες έκαμαν εκπρόσωποι .ου Διεθνούς Ερυθρού Σταυρού ως προς 

τον τρόπο διαβ(.ωσης και ως προς τον τρόπο παρεμπόδισης των βασικών ελευθεριών 

.ων εγκλωβισμένων μας. Και είμαι βέβαιος ότι και άλλα κόμματα αυτής της Βουλής 

στα συνέδρια στα οποια πηγαίνουν θέτουν αυτό το θέμα. 

Έχουμε ως Έλληνες δUΣΤΥΧώς μια τάση. Και η τάση αυτή είναι να αναζητονμε 

ευθύνες και εκεΙ που δεν υπάρχουν, όταν βρισκόμαστε ενώπιον μιας δίισκολης κατά· 

στασης. αντί να λέμε τα σύκα·σίικα και τη σχάφη...σκάφη και να σuyxεντρωνόμαστε 

στο πώς μπορούμε να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση. να κάνουμε σωστές διαγνώ· 

σεις και διαπιστώσεις, τι περιθώρια έχουμε και πώς μπορονμε καλύτερα να χειρι· 
στονμε το θέμα. Πιστενω ε~λικρινά ότι στο παρελθόν, και επί κυβέρνησης Αρχιεπι,.. 

σχόπου Μακαρίου και επί κυβέρνησης Κυπριανον, έγιναν πολλές προσπάθειες για 

το θέμα των εγκλωβισμένων, αλλά δεν απέδωσαν. Και λέω και τώρα το γιατί δεν 
απέδωσαν, γιατί νομιζαμε εμεl.ς ότι, επειδή υπάρχουν εγκλωβισμένοι στην 
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Kαρπασtα. ολόκληρη η διεθντ1ς προσοχή πρέπει να στραφεί σ' αυτό το φαινόμενο. 

αγνοώντας όη υπάρχουν μερικά εκατομμύρια εγκλωβισμένων σε άλλες χώρες, οι 

οποίοι δεν έχουν καλιΊτεΡ11 μεταχείριση από τους δικούς μας τους εγκλωβισμένονς, 
ότι υπάρχουν εκατομμύρια πρόσφυγες οι οποίοι δεν ττηιχάνουν καλύτερης με:τ:αχεL· 

ριοης από τους δικούς μας τους πρόσφ\ryες και ότι η διεθντΊς κοινωνία δεν ασχο
λείται μόνο με το Κυπριακό. αλλά ασχολείται με τα παγκόσμια προβλήματα. 

Π ισtεύω όη. αντί να σνζητούμε εδώ, αντΙ να λέμε ωραίες ομιλίες από "(ο Βήμα 

της Βουλής -θαυμάσια κείμενα. αλλά δεν περιέχουν πράγματι νέες εισηγήσεις- θα 

';ταν καλύτερα να ι(χαμε αποστείλει το θέμα σε μια Επιτροπή, ειδική Επιτροπή αν 

θέλετε . η οποία να xa!hiOEL και να προβληματιοτεΙ Γιατί μέχρι της σΠΥμής όσες 
εισηγήσεις έχω ακούσει δεν είναι τίποτε το νέο. δεν είναι τι.ποτε που δεν έχει γίνει, 

αλλά είναι μια προσπάθεια να πούμε ότι αυτά δεν έγιναν και πρέπει τώρα να φωτv 

στούμε και να τα κάνουμε. Νομίζω ότι, αν μιλούμε για εσωτερική κατανάλωση, 

πολλά προσφέρουμε με αυτού τσυ είδους τι.ς ομιλιες. Αν όμως θέλουμε να αγγί. 
ξουμε, να βάλουμε τον δάκτυλον μας επΙ τον τύπον των ήλων, ας μην επαναλαμβά· 
νουμε αυτά τα οποία ήδη έχουν γίνει και ας δούμε τι το καινούργιο και αποτελεσμα· 

τικό μ.ίτορούμε να κάνουμε για το θέμα των εγκλωβισμένων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Διαδικαστικά . Επειδή είναι η δεύτερη συνεδρία που συζητούμε το θέμα 
των εγκλωβισμένων και ήλπιζα πως θα το κλείναμε, αντιλαμβάνομαι όΗ τώρα ο 

κ. Κληριδης θα ήθελε να συνεχίσουμε και σε άλλη συνεδρία γι.α να προσκομίσει 

κάποια έγγραφα. Δεν ξέρω πώς αισθάνεστε, αλλά, αν για κάθε θέμα θέλουμε τρεις 
συνεδρίες, τότε δημιουργείται και πάλι σοβαρό πρόβλημα στο Κεφάλαιο ΔΌ Βεβαίως 

σίγουρα, αν προκύπτει από κάτι το Όποίο λέχθηκε η ανάγκη να προσέλθουμε εδώ με 
έγγραφα για να αποδείξουμε τα περί του εναντΙον επιχειρήματα, τότε δεν πρόκειται 
να επιμείνω να κλείσουμε σήμερα. Δεν ξέρω πώς αισθάνονται οι άλλοι συνάδελφοι . 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ' όλα θέλω να μιλήσω πάνω στο θέμα και νομ(.ζω 

διαδικαστικά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα, θα σας δώσω το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

... οι ΚοινοβοuλευτικοΙ Εκπρόσωποι έχουν προτεραιότητα, παρόλο που ο 
συνάδελφος έχει ζητήσει το λόγο πιο νωρίς. θα είμαι σύντομος. 

Όσον αφορά την ερώτησή σας, νομίζω ο σκοπός δεν είναι πώς θα γλιτώσουμε 

από το Κεφάλαιο Δ', αλλά να εξαντληθεί το θέμα. Αν Ο κ. Κληρίδης θέλει να μιλ'l1σει 
δεύτερη και τρίτη φορά. νομίζω ότι πρέπει να παραμεΙνει το θέμα' είναι απλό. 
Βεβαίως δε νομΙζω ότι ούτε ο ίδιος ο κ. Κληριδης θα ήθελε να συνεχίζεται η συζή· 
τηση, αν γίνει δεκτή η εισήγησή του να παραπεμφθεί το θέμα σε μια Επιτροπή που 

θα εξετάσει το τι έχει γΙνει και να διερευνήσει το τι μπορεί να γίνει. Αν όμως η εισή· 
γηση που έχει γίνει από άλλους συναδέλφους για παραπομπή του θέματος για περαι· 

τέρω εξέταση σε Επιτροπές δε γίνει δεκτή σήμερα ή δεν ξέρω πότε θα είναι ο κατάλ
ληλος χρόνος, τότε έχει κάθε δικαίωμα και ο κ. Κληριδης και άλλοι συνάδελφοι να 

μιλήσουν και δεύτερη φορά και όσες φορές χρειάζεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αν δεν είχαν αυτό το δικαΙωμα. δε θα ρωτοίισα. Αλλά επειδή υπήρξε τι άλλη 

εισήγηση να παραπεμφθεί στην Επιτροπή, ήθελα να δω κατά πόσο υιοθετείται" 

άλλη ει01fyηση ή αν θέλεΤΕ να συνεχίσουμε . Ρώτησα. Αν 11 πρόθεσή μου ήταν να 
γλιτώσουμε. θα έλεγα τελει.ώνοιιμε. Αλλά δε θέλω να το πω αυτό. 

Ο Χ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι έτοιμος, αvτί να δευτερολογήσω. αν θα πάει σε 

Επιτροπή, να καταθέσω τα στοιχεία αυτά ενώπιον της Επιτροπής και να δούμε 'τΙ 

έγινε. τι δεν έγινε και τι μπορεί να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Ηλιάδης. Διαδικαστικά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, είναι δεκτή τι Εισήγηση του Χ. Κληρίδη και εμείς συμφωνούμε 
το θέμα. πέρα από αυτή την εξέταση την οποΙα Εισηγείται. να παραμείνει και 

μονίμως να παρακολουθείται από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Α νεξάρτηΤΩ από Qmά, πιστεύω πως θα ήταν καλό να παραπεμφθεί στην 
EJt~tΡOJt~ για να παραχολουθείται. 

Λοι.πόν, προχωροuμε με τις ομιλΙΙς σε θέματα ουσίας. Z~τησαν το λόγο δυο 

ΚΟLνoβQυλευtιχοΙ Εκπρόσωποι. Αντιλαμβάνομαι ζήτησε προηγουμένως το λόγο ο 
χ. ΧατζηδημητρΙου χαι, αν δεν υπάρχει ένσταση, να δώσω το λόγο στον χ. Χατζηδη. 
μητρΙΟυ, χύρι.ε Παπαδόπουλε. 

Οχ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ θα είμαι πολύ σύντομος, αν μου επιτρέπει ο χ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παραχαλώ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εuχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οχ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. χύρι.οι σUΝΆδελφoι, 

Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω πάνω στο θέμα, αλλά αισθάνομαι υποχρεωμένος 

να χάμω δυο παρατηρήσεις πάνω σε θέματα 110\1 οδηγο'ύν τη σιιζ~τηση, πιστεύω, σε 
χά."'tοια extΡOnit. 

θέλω πρώτα να δώσω μια πρoσωπ~χή μαρτυρία όσον αφορά: το τι έγινε με την 

τρίτη BΙΙVVΗ. Και είναι η πρώτη φορά ΠΟ\l μο\l δίνεται η ευκαιρία από το B~μα της 
Βο\lλής, παρόλο ΠΟ\l το έχω πει δημόσια, να επιβεβαιώσω όη ο χ. Κληρίδης ενήρ
γησε εντελώς μέσα στα πλαίσια των οδηγιών που του είχε δώσει τότε το Εθνιχό 
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Συμβούλιο. Υπενθυμιζω για όσους έχουν εκλεκτική μvτjμη όη το θέμα της 

αποστολής στο Βορρά των Τούρκων που έμεναν σης ελεύθερες περιοχές Τιταν oυνt

πεια εκβιαστικής ενέργειας του Χ. Ντενκτάς, ο οποΙΟς καθ'ημερινώς έστελλε στις 

ελείlθερες περιοχές 800 εγκλωβισμένους. Με επΙσημη και δημόσια δήλωσή του -και 
ήταν τότε μερικές χιλιάδες QmOL που παρέμεναν στις κατεχόμενες περιοχΙς- έλεγε 
όη θα συνεχίσει να διώχνει 800 την τιμέρα χωρίς προσωπική περισυσΙΟ ή οποιαδ1j
ποτε προσωπικά τους περιουσιακά στοιχεία, μέχρις 6το\l επιτραπεί στους Τούρκους 

που παρέμεναν στις ελεύθερες περιοχές γα μεταβούν στο Βορρά. Επίσης περΙΠου 

14,000, αν δεν κάμνω λάθος, μπορεΙ να με αι"'tατά η μνήμη μου, Τουρκοκίιπρωι 
βρισκόντουσαν στις Βρετανικές Βάσεις και γίνονταν παράλληλες δηλώσεις και 

πιέσεις από τις αρχές των Βρετανικών Βάσεων και της Αγγλιας όη θα επέτρεπαν σε 

πλοΙΟ να παραλάβουν αυτούς τους Τουρκοκύπριους και να τους μεταφέρουν στο 
Βορρά. Το Εθνικό Συμβούλιο είχε συζητήσει αυτό το θέμα και αποφάσισε, ενόψει 

του γεγονότος ότι επέκεΗΟ μια από ης συναντήσεις στη Βιέννη του κ. Κληρ(.δη με 

τον κ. Ντενκτάς, να εΠΗρέψει στον κ. ΚληρΙδη να συζητήσει με τον κ. Ντενκτάς το 

θέμα, αν ο κ. Ντενκτάς ανέστελλε την υποχρεωηκή εκδιωξη των Ελληνοκυπρίων 

που έμεναν στα κατεχόμενα ης μέρες που μεσολαβούσαν μέχρι την επόμενη συνά· 

ντηση στη Βιέννη. Αυτό πράγματι έγινε και το Εθνικό Συμβούλιο είχε συζητήσει τα 

πλαίσια μέσα στα οποία θα μπορούσε να διευθετηθεί το θέμα. Και είναι αυτά τα 

πλαίσια τα οποΙΟ περιλαμβάνονται στην Τρίτη Βιέννη. Ακούω συχνά την άποψη ότι, 

ναι μεν έτσι είχε πει το Εθνικό Συμβούλιο, να συζητηθεί, αλλά όχι να νπογραφιΙ 

συμφωνία. Σάμπως και κάμνει δι.αφορά αν μια συμφωνΙΟ είναι προφορική ή 

γρα..-ττή. Αν θέλετε παράδειγμα, η συμφωνία Μακαρ(ου-Ντενκτάς δεν εΙναι γραπτή. 

Συμφώνησαν, βγήκε ανακοινωθέν και δεν υπάρχει υπογραφή κανενός κάτω από τη 

συμφωνία. Μήπως είναι λιγότερο έγκυρη από έΥγραφο που φέρει ης υπογραφές 
τους; 

Είναι αλήθεια ότι και τότε ηγέρθη το ίδιο θέμα και είναι αλήθεια ότι και εκ 

των υστέρων εξέτασε το θέμα το Εθνικό Συμβούλιο και, με μόνη εξαίρεση τον 

κ. Λ υσσαρίδη νομ{ζω. το Εθνικό Συμβούλιο αποφάσισε ότι ο κ. Κληρίδης ενήργησε 

σύμφωνα με τις οδηγίες που είχε πάρει από το Εθνικό Συμβούλιο. Αυτό το λέω 

απλώς για υπενθύμιση των γεγονότων. γιατί θεωρώ όη είναι υποχρέωση αυτών που 
γνωρίζουν τα γεγονότα και μπορούν να δώσουν προσωπική μαΡΤUΡία να το πράτ

τουν. Έτσι εγώ. αγαπητέ συνάδελφε κύριε Πουργουρίδl1. θεωρώ χρέος μας , όταν 
μιλούμε για θέματα ανθρωπιστικά τέτοιας φύσης ή εθνικά θέματα. να ξεχνούμε την 

κομματική μας καταγωγ';. Δεν μπορούμε όμως να ξεχνούμε τις ιστορικές εξελίξεις 

που οδήγl1σαν σ' αυτή Τl1ν τραγωδία του τόπου μας. Και δεν μπορείτε να βγαίνετε 

στο βήμα επικαλούμενος εσείς ότι δεν πρέπει να θυμούμαστε την κομματική μας 

καταγωγή και να προβάλλετε από αυτό το βήμα την κομμαηκ'; θέση που λέει εθνικό 

διχασμό Τl1ν ανταρσία και την προδοσία που οδήΥτ]σαν στην εισβολή . Ποιος εθνικός 

διχασμός; Απλώς ανταρσΙΟ ήταν. Και αυτό είναι το πρώτο στοιχε(ο που θέλω να 

πω. 

Το δεύτερο. δεν καταλαβαίνω γιατί. 11 επίθεση κατά τοιι συνάδελφοιι κ. Κυπριανού, 
επειδή εΙΠε όη οι Τούρκοι προβάλλουν την ΤρίΤl1 Βιέννη σαν ανταλλαγή πλl1θυ· 

σμών. Ο ίδιος δεν εΙΠε ότι είναι ανταλλα'Yτi πλl1θυσμών. Και σίγοιιρα κάθε Έλληνας 

Κύπριος πρέπει να αρνηθεί αuτό το ψευδος, το προπαγανδιστικό ψε"ύδος των 

Τούρκων. Δεν εΙΠε ο κ. ΚιΙπριανού ότι εμείς είτε ιΙπαινισσόμαστε είτε δεχόμαστε 
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αυτή την ερμηνεί.α. Όμως EΙνα~ γεγονός ότι οι Τούρκοι το λεν. Πάλι, αν μου επιτρέ. 

πετ! , μια προσωπική μαρτυρία. Ήμαστε στη Βιέννη όταν δόθηκαν O~ προτάσεις μας 

για oμoσπoνδLα και εχεΙ ο κ. Ονάν επέμενε ότι" Τρίτη Βιέννη ήταν ανταλλαγ'; 
πληθυσμών. παρόντος του κ. Βάλτχα'ίμ, πο\! τυΧΥάνΕΙ τώρα να βρΙσΧΕται στην 

Κύπρο. Και τον προκάλεσα -και είναι γραμμένο στα πρακτικά- γιατί Q κ. Βάλτχα"μ 

ήταν παρών όταν έγινε τι Τρίτη Βιέννη, να δηλώσΕΙ αν 11 Τρίτη Βιέννη ισοδυναμούσε 
με ανταλλαγή πληθυσμών και ο κ. Βάλτχαψ. έστω μετά α.ίτό πίεση δική μου, έστω 
μετά από αρκετή συζήτηση, δήλωσε ότι, ναι , 11 ΤΡΙΤl1 Βιέννη δεν ήταν ανταλλαγή 
πληθυσμών. α.\τλώς ήταν μια επιμέρους συμφωνία για 1:1') διευθέτηση των ανθρωπι
στικών προβλημάτων που αντιμετωπι.ι;Oνtαν σ' εκείνη τη Βιέννη. 

Αυτά ήθελα να πω εν ε(δει παρο.τηρησεων. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρεμπιπτόντως ο κ. Βάλτχαψ έΧΗ φύγει από ττιν Κύπρο. 

Ο κ. Κλτιριδτις. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. από ττι θέστι μου, για να δ~ωθεΙ και αυτό. Και η Συμφωνία 

της Βιέννης δεν ήταν έγγραφο το οποίο υπεγράφτι. Ήταν μια προφορική συμφωνία 

για την οποία εξεδόθη ανακοινωθέν. Δεν υπόρχει ενυπόγραφη σuμφωνt.α. Απλώς 

ήταν μια συμφωνία η οποία περιλήφθηκε στο ανακοινωθέν των Ηνωμένων Εθνών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Χατζτιδημτιτρί.ου. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. επΙ θέματος προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

TL θέμα προσωπικό δηλαδή; Υπήρξε Ο.ίτο ιαδήποτε προσωπική επίθεση; Να 

απαντήσετε σε δεuτερoλoγία . κύριε Π ouργoυριδη. Δε βλέπω να υπήρξε τίποτε. Αν 

υπάρχει διαδικαστικό. να το δούμε. αλλά δε βλέπω να υπάρχει οποιαδήποτε προσω· 

πική προσβολή ή οτιδήποτε άλλο. Αλλό θα έχετε την ενκαιρΙα να δεuτερoλoyήσετε. 

Ο κ. ΧατζηδημτιτρΙον. 

Υπάρχει η εUΚαιρία να μιλήσετε όλοι. αλλά εΙμαι υποχρεωμένος να δώσω το 

λόγο στον κ. ΧατζηδημητρΙου. Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δεν ξέρω αν διαδικαστικά μου επιτρέπετε. κύριε Πρόεδρε. Εγώ απλώς θα 
ήθελα να διεuκρινίσω κάη το οποίο έχει πει ο κ. Πα...αδόπουλος και το οποίο δεν 

ήταν σωστό. Δεν είναι απόνττιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα έχετε την εuκαιρία να α...αντησετε. όταν έλθει η σει.ρά: σας. Τώρα έχουν 

προτεραιότητα οι Κοινοβουλ.ευηκοΙ Εκπρόσωποι. 

Ο κ. Κληριδης. 

ΓΑ . ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να πω πως νπόρχει εισήγηση όπως το θέμα 

παραπεμφθεί σε μι.α ΕπΗροπη και αν έτσι έχουν τα πράγματα. ζητώ μετό την oμιλt.α 
τον Χ. Χατζηδτιμτιτρίου να τεθεί σε ψηφοφορία αντό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πρέπει να υπενθυμίσω όη το θέμα βρΙσκεται μόνιμα σε Eπι_ρoπτi, για.( 1'1 

Επιτροπή Προσφύγων oνoμόζε1:α~ EπHΡOm; Προσφύγων. Eyκλωβιoμtνων και 
Αγνοουμένων. Υπάρχει ειδική ΕπΗροπή Υι.α τους εγκλωβισμένους. Αν όμως τίθεται 

θέμα να δοθούν ειδικοί όροι εντολής σ' αυτη την Eπιtρoπή, να το συζητήσουμε. 

Οπωσδήποτε .ην εισήγησή σας θα τη θέσω σε ψT]φoφ<>Qία, αφού μιλήσει όμως ο 

κ. Χατζηδημητρtoυ. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

κυριε Πρόεδρε. κίΙρ ιοι συνό.δελφοι. 

Από την πρώτη στιγμή που τέθηκε το θέμα των εγκλωβισμένων υπάρΧΕΙ μια 

φόρτιση στη Βουλή, πολιτική, συναισθηματική, εθνική. Η αναφορά στο δρόμο και 

στην τραΥωδ(.α των ryκλωβισμένων σίγουρα δεν μπορεί παρά να δημιoυQ'rήσει και 

προεκτάσεις στη συζήτηση, να μας προτρέψει να αναζητήσουμε τρόπους και μεθό· 

δους συμβολής στην προστασία συμπατριωτών μας οι οποίοι βρίσκονται εντελώς 
κά-ι:ω από τον έλεγχο και από την ασυδοσία των κατοχικών δυνάμεων και όχι της 

τoυρκoxuπριακής διοΙκηστις, οι oπoLες έχουν ένα και μόνο στόχο: Την εξόντωσή 

τους. 

Όλα αυτά τα πρΔγματα λέχθηκαν και δε θα τα επαναλάβω. Άλλωστε δεν ήταν 

αυτός ο λόγος που ανέβηκα στο βήμα. ΠΙΟ πολύ αισθάνθηκα την ανάγκη να μιλήσω, 

γιατΙ πρέπει να UΠΔΡΧει διάλογος στη Βουλή και όταν λέγονται ορισμένα πράγματα 

που χρειάζονται απάντηστι, εΙναι προτιμότερο να απαντούνται, παρά να μένουν 

μετέωρα, όταν μάλιστα αφορούν σοβαρές πτυχές και του εθνικού θέματος και του 

θέματος των εyxλωβισμfνων. 

Προηγουμένως μίλησαν δύο πρωταγωνιστές των συνομιλιών. Ας επιτραπεί και 

σε έναν κομπάρσο της υπόθεσης, αλλά όχι αμέτοχο του κυπριακού δράματος και της 

κυπρι.αχής τραγωδl.ας, να εκφράσει τη δική του άπΟψη για την υπόθεση της Τρίτης 

Βιέννης. Δ~τι σωστά ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος ότι υπήρξε η διαφωνία του 
κ. Λυσσαρίδη. Και δεν ήταν μια διαφωνία της στιγμής ήταν μια διαφωνία συνολική, 

διόη πράγματι η Τρίτη Βιi:ννη επισφράγισε μια τραγωδία: Την τραγωδία του διαχω

ρισμού, των δύο περιοχών με OμoΙOγενtις περΙΠου πληθυσμούς, ΕλληνΟΧύπριοι από 

τη μια και Τουρκοκύπριοι από την άλλη. 

Αυτό διν ήταν ΠΡOLόν των τελευταίων ημερών -και σίγουρα θα συμφωνεί μαζί 

μου χαι ο κ. Παπαδόπουλος- δεν ήταν ούτε και προ"ίόν μόνο του εχβι.ασμού του 

τελευταίου χαιρού με τη συνεχή εχδίωξη των εγκλωβισμένων. Ήταν οι εσφαλμένοι 

χειρισμοί από τα εγκληματικά στοιχεία του πραξιχοπήματος από την επόμενη του 

πραξιχοπήματος που στράφηχαν εναντίον Τουρχοχυπρίων. Ήταν το εΥχληματιχό 
σφόλμα να συλληφθούν αιχμάλωτοι πολέμου οι Τουρχοκύπριοι που βρίσκονταν 

στις ελεύθερες περιοχές, να εγκλωβιστούν μέσα σε στάδια και να σταλούν στα κατε

χόμενα μέσα στα πλαίσια της ανταλλαγής των αιχμαλώτων. Είχε πράγματι δημιουρ

γηθεί μια κατάσταση που προκαλούσε συνεχή ένταση. Και θυμόμαστε πάρα πολύ 

καλά και τις προσπάθειες έκτοτε της διαφυγής των οικογενειών των Τουρκοκυ

πρίων για να πάνε να συναντήσουν τους συζύγους, τους γονεΙς, τους σuyyενεΙς τους 
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που είχαν στο μεταξύ σταλεί ως αιχμάλωτοι πολέμου στα κατεχόμενα εδάφη. Και 
'ήταν πραγματικά μια τραγική περίοδος, όπου ΟΙ δικοί μας εξαγοράζονταν για 
μερικά χρήματα για να κάνουν τις μεταφορές. Υπτ'ιρξε και ένα έγκλημα μοναδικό 

που θα πρέπει να το θυμόμασΤΕ για να το καταδικάζουμε κάθε στιγμή, όπου κάποιοι 
τέτοιοι Τουρκοκύπριοι δολοφονήθηκαν από κάποιον Ελληνοκύπριο στην προσπά

θειά τους να διαφύγουν στα κατεχόμενα. Πράγματι λοιπόν μέσα στα πλαΙσια ευρύ
τερων σφαλμάτων, λαθών και εγκλημάτων δημιουργήθηκε 11 κατάσταση έντασης και 
δόθηκαν επιχειρήματα στον Ντενκτάς να σΟ-ΑεΙ εκβιασμό. τον οποίο επέΤΗνε με την 

εκδίωξη των εγκλωβισμένων. Και είναι ακριβώς μέσα ο' αυτό το πνεύμα που συζη

τείτο ακόμα και το ενδεχόμενο στρατιωτικής ε.."t ιχεtρησης της Τουρκίας για να 

απελευθερώσει τους Τουρκοκύπριους, όπως έλεγε, που βρίσκονταν στις ελεύθερες 

περιοχές. 

Eίνα~ ακριβώς μέσα σ' αυτό το κλίμα που έγινε τότε η Τρίτη Βιέννη. Υπήρχε εξ 

αντικειμένου ένα πρόβλημα και όλοι το δεχόμαστε ότι υπήρχε. Και εκεΙ που διαφώ. 

νησε και ο κ. ΛυσσαρΙδης ήταν ότι κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες δε θα έπρεπε 

να είχε δοθεί τι έννοια της συμφωνίας. Ότι είμαστε κράτος. Ότι υπάρχει ελευθερία 
κίνησης. Ότι θα μπορούσε να στρέψει τα νώτα του το κράτος για οποιαδήποτε 

διακίνηση, αλλά ότι δε θα έπρεπε να είχε συμ.,τεριλτιφθεί σε οποιαδήποτε συμφωνία. 

Και όχι μόνο ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά και ο κ. Κληρίδης πολλές φορές, όταν 

αναφέρεται στα ιστορικά γεγονότα, τουλάχιστον αναγνωρ(ζει ότι αυτή η στάση είχε 

κρατηθεί α,τό δικής μας πλεΊJράς όχι εκ των υστέρων ·και δεν κάνουμε εκ των 

υστέρων κριτική· αλλά όταν διαμορφώνονταν τα γεγονότα. 

Θέλω και εγώ να πω το δικό μου λόγο πάνω στα θέματα του διχασμού. 

Σίγουρα δεν ήταν διχασμός όχι η ανταρσΙα, αλλά η εθνική προδοσία και το πραξικό· 

πημα. Μάλιστα, γι' αυτό ακριβώς το λόγο, επειδή αναγνωρίστηκε α..τό όλους ως 

προδοσία το πραξικόπημα. λέχθηκε ότι, πέραν των πρωταγωνιστών των συγκεκρι,.. 

μένων, υπάρχει για όλouς τους άλλους μια εθνική κατανόηση και ένα άπλωμα 

χεριού για εθνική συμφιλίωση. Αυτό λέχθηκε (1.ί1:ό χρόνια πολλά, γιατί έγινε δεκτό 

ότι υπήρξαν παρασυρμένοι από καλόηχα συνθήματα. Αλλά για κανένα λόγο δεν 

titav εθνικός διχασμός. Παρασυρμένοι υπtiρξαν, μεγαλΟψυχία από μέρους του λαού 
μας υπήρξε. αλλά σίγουρα εθνικός διχασμός σε καμιά περΙΠΤωση δεν υπήρξε. Εκτός 

αν θέλε~ κάποιος να ονομάσει εθνικό διχασμό την πολιτική διαφωνία. Μα, αν δεν 

untiQxe το δικαίωμα να υπάρχει διαφωνία και πάνω σε θέματα χειρισμών και σε 
άλλα, τότε δε θα είχαμε δημοκρατία. Και η δημοκρατΙα απαιτεί διάλογο και ο 

διάλογος σημαίνει ανταλλαγή απόψεων πάνω σε διαφορετικές προσεγγίσεις. 

Όταν μιλούμε α...ό το Βήμα της Βουλής και πιστεύω από όλες τι.ς πλευρές και 

από όλα τα κόμματα όταν γίνεται αναφορά με συναίσθηση ι,διαΙτερα εθνικής 

ευθύνης, δεν υπάρχει μικροπολιτικti. Υπάρχουν ιδιαίτερες προσεγγίσεις και ο 
καθένας από μας είναι πολύ φυσικό να έχει διαφορετική προσέγγιση. ΤΟ να 

εκφρόζει ένας μια κομματική άποψη δεν είναι λάθος και δεν είναι καταδικαστέο. 

Ναι. το κόμμα μου αποτελείται και συγκροτείται από ένα πλέγμα ιδεών, προσεγγί· 

σεων και εκτιμήσεων. Διαφορετική θα είναι η προσέγγιση τι δική μας από την 

προσέγγιση του Συναγερμού ή του ΔΗ.ΚΟ. ή του ΑΚΕΛ. Και να πάψουμε να 

θεωρούμε την έννοια της κομματικής τοποθέτησης ως κάτι το υβριστικό ή το αντε· 
θνικό ή το παράλογο ti το διασπαστικό. Ναι, είμαστε κόμματα και θα κάνουμε 

κομματικές tonoθEttioeL; μέσα σ' αυτό το χώρο, φθάνει να τις δικαιολογούμε με τον 
πρέποντα τρόπο και με την αναγκαία επιχειρηματολογία, 
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Έτσι. όταν μιλούμε. να ξέρουμε όη κατά κάποιο τρόπο δημιουργούμε χλ(μα 
προσέγγισης και κατανόησης και του λαού απέναντί. μας. Αν βγαίνουμε σ' αmό το 

βήμα και το μόνο που κάνουμΕ είναι απλώς να αuτoκαταργo'ύμαστε ή να αρνού

μαστε το ρόλο και την ύπαρξή μας ή να θεωρο"με ότι για όλα είμαστε υπεύθυνοι 

εμείς, ομολογώ δεν ξέρω τι συμπέρασμα θα βρεθεί παρακάτω. Μακάρι να ήμαστε για 
όλα υπεύθυνοι εμείς. θα σήμαινε 6η μπορούμε και να τα διορθώσουμε. Αλλά 

δυστυχώς περιορισμένες είναι οι δυνατότητές μας γι.a την ανημετώπιση πολλών 
πραγμάτων, διότι περιορισμένες είναι και οι ευθύνες μας. 

Έτσι εκεί.νο το οποίο επιζητείται κυρLως, όταν έχουμε θέματα σαν αυτό των 
αγνοουμένων, είναι ποιες προσπάθειες μ..-τορούμε να συνενώσουμε. για να μπορέ

σουμε να συμβάλουμε και εμείς στην αvτιμετωπιση του μεγαλύτερου υφιστάμεvo'U 

δράματος to'U x'UJtQι.o.xoίI λαού που έχει καταγραφεί ήδη στην κυπρι.ο.χή ιστορία . 
Ορθώς αναφέρθηκε προηγουμένως ότι μπήκαμε σε μια νέα περίοδο της ιστορίας, με 
νέες OΡOλoγl.ες, Jto'U θα βαραίνουν από τούδε και στο εξής, για χιλιάδες χρόνια, την 
ιστορία της Κύπρου. 

Σε ό,ΤΙ αφορΔ τη συμβολή των κομμάτων, να~, πάντα υπάρχει ΠEQιθώρι.ο να 

γίνουν περισσότερα. Αλλά, αν κάποτε μετρήσουμε την εθνική συνεισφορά των 

κομμάτων. θα δούμε ότι aπoτελεί ένα πολύ μεγάλο κεφάλαιο στο να υπάρχει αυτός 
ο τόπος και στο να έχει προοπτικές και δυνατότητες. Είναι σεβαστά τα Υπουργεία 

Εξωτερικών, είναι σεβαστές οι πρεσβείες, αλλά πλέον η διεθνής πολιτική διαμορφώ

νεται μέσα στις διεθνείς ενώσεις και ιδιαίτερα μέσα στις διεθνε{.ς κομματικές 

ενώσεις. Και εκεί διαδραματίζουν πολύ μεγόλο ρόλο τα κόμματα, στο να δημιουργή

σουν καλό κλιμα γύρω από τα ζητήματά μας. Και υπάρχουν οι δυνατότητες αυτές. 

φθάνει να το θελήσουμε. Εδώ είναι το μόνο πράγμα που νομΙζω ότι μπορούμε να 

βρούμε πεδΙΟ συνεργασίας και συνεννόησης και σε συνεργασία με την κυβέρνηση να 
αξιοποιήσουμε τις δυνατότητες που έχουμε. για να ωφελέσουμε τον τόπο γενικό
τερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πριν βάλω σε ψηφοφορία την εισήγηση του κ. Κληριδη, έχω εγγράψει ως 

ομιλητές από την αρχή της συζήτησης τον εκπρόσωπο της ΜαρωνΙτικης κοινότητας, 
τον κ. Πογιατζή , και τον κ. ΚΙκη rLdyκotJ του ΑΚΕΛ. Κατά συνΙίτεια, αφού μιλή

σουν, γιατί ζήτησαν από την αρχή το λόγο και δε μ(λησαν, γιατί παρενέβησαν οι 
oμιλLες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ... 

Ναι. κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. είχα ζητήσει κι εγώ το λόγο, αλλά φαίνεται ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ήταν όταν προήδρευε ο κ. Κληρίδης. 

Λοιπόν. θα δώσω σ' εκείνους που ζήτησαν το λόγο και μετά, αν επιμένει στην 

εισήγησή to'U ο κ. Κληρίδης, θα το βάλω σε ψηφοφορία. 

Ο κ. Πογιατζής. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Nα~. κύΡΙΕ Κληρίδll. 

r Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 
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ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. επιμένω στην Εισήγησή μου, γιατί πιστευω ότι απλώς 11 επανά· 
ληψτι ομιλιών δε θα μας οδηγήσει σε θετική Εργασία. Για να μπορέσει να γίνει θετική 

εργασία. πρέπει να δούμε τι έχει γίνει, ΤΙ παραλείψεις υπάρχουν και τι οιιμπληρώ
σεις μπορούμε να κάνουμε. Και αυτό μόνο μέσα στα πλαΙσια μιας Ε..-ΤΗροπής 

μπορεί να εξεταστεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Δηλαδή επιμένετε να yLvet τώρα 11 ψηφοφορία. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ : 

Επιμένω, ναι, να τεθεΙ σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με άλλα λόγια, αν γίνει δεκτή η εισήγηστΊ σας ο •• 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlσΥ: 

Κύριε ΠρόεδΡΕ, τουλάχι.στο να ακούσουμε την ομιλία του εκπροσώπου της 

ΜαρωνΙτικης κοινότητας. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Όταν λέω να γίνει τώρα. εννοώ σ' αυτή τη συνεδρΙαση. Δεν εννοώ αυττΊ τη 

στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, να δώσουμε το λόγο στον κ. Πογιατζή και με.ά να προχωρήσο\lμε 

(J'tTIV ψηφοφορία. 

Ναι, κύριε ΑγαπΙου. 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ; 

Ούτε ο κ. ΚληρΙδης ειστιγήθψιε να σταματήσετε τη ΣUΖήτηση ούτε κανένας 
άλλος. Ο κ. Κληρίδης εισηγήθηκε -φυσικά αν είναι έτσι ΠΟ\l το έχω καταλάβει- όταν 

βγάλουμε τα απωθημένα μας, να το στε(λουμε (J'tTIV ειδική Επιτροπή να το εξετάσει. 
Ο κ. Κίκης Γιόγκου ζήτησε το λόγο πριν από το\lς Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ

πους. Χάριν .ης τάξης και χάριν των αναλογιών ακόμη, γιατΙ ένας ομιλη.ής μίλησε 

από την παράταξή μας, θα πρέπει να του δώσετε το λόγο. Συνεπώς εισηγούμαι, 

αφού εξαντληθούν οι ομιλΙες. να τεθεί σε ψηφοφορία η εισήΎ1Ίση του κ. ΚληρΙδη. 

Και πιθανόν να μη χρειαστεί ούτε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κύρι.ε ΑγαπΙου, έχω υποχρέωστι να δώσω το λόγο στους Κοινοβουλευηκούς 

Εκπροσώπους, πρώτο. Δεύτερο, εγώ ο ίδιος ανέφερα πως είχε ζη.ήσει το λόγο ο 

κ. Γιόγκου αίτό την αρχή, όπως και ο κ. Χάσικος. Τρίτο, η εισήγηση του κ. Kληρtδη, 

αν αντιλήφθηκα σωστά, είναι να μη βγάλουμε τα απωθημένα μας. Γι' αυτό έγινε. 

Λοιπόν. προχωρεί ο κ. Πογιατζής. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ; 

Το τελευταίο ήταν για αστείο. κύριε Π ρόεδρε. 
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ι. ΠΟΠΑΤΖΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε. αγαπητο! Βουλευτές, 

Ελπίζω η ομιλία μο\! ως Μαρωνίτη εκπροσώπου να βοηθήσει να κατευνάσουν 
κάπως τα πνείιματα μέσα στα κόμματα, που άρχισαν να εξάπτονται. Εγώ θα περιο· 
ριστώ στοuς E-γκλωβΙOμένoUς. 

ΤΟ πρόβλημα των εΥχλωβισμένων παραμένει άλυτο για 17 ολόκληρα χρόνια. 
Συγχαίρω τη Βουλή μας που συχνά και πολύ υπεύθυνα ασχολήθηκε με το θέμα και 

συνεχίζει να ασχολείται με αυτό. Διότι το θέμα των εγκλωβιoμtνων μας πρέπει να 

βρίσκεται μόνιμα στο επΙκεντρο του ενδιαφέροντος αυτής της άμοιρης πατρίδας. 
Και δυστυχώς πολλοΙ είναι αυτοί που από καιρό τώρα έχοιιν ξεχάσει όχι μόνο τα 

προβλήματα των εγκλωβισμένων, αλλά και αυτούς τους ίδιους τους εγκλωβισμέ
νους. 

Ως εκπρόσωπος των Μαρωνηών στη Βουλή. με αρκετά από τα μέλη της κοινό

τητάς μου εγκλωβισμένα, έχω βαθιά προσωπική πείρα των προβλημάτων των εγκλω

βισμένων. Και σας διαβεβαιώ ότι το δράμα των εγκλωβισμένων είναι δύσκολο να το 
περιγράψει κανείς με λόγια. 

Δε θα επαναλάβω τα προβλήματα των εγκλωβισμένων, επειδή αυτά τα έχουν 
ήδη αναφέρει με λεπτομέρεια οι προηγούμενοι ομιλητές. Εγώ απλώς θα προσθέσω 

στη σωρεία των προβλημάτων και την τρομερή ψυχολογική κατάπτωση και τη διχα
σμένη προσωπικότητα που ασυναtσθητα αναπτύσσουν οι εγκλωβισμένοι. ΤΟ μέλλον 

των οικογενειών τους, οι σπουδές των παιδιών τους. η αποκατάσταση των θυγα

τέρων τους είναι θέματα που στριφογυρίζουν ακατάπαυστα στο μοο.λό τους. θέματα 
που τους γεμΙζουν με άγχος και τους σκοτώνουν ψυχολογικά. 

Οι εγκλωβισμένοι, άνθρωποι κυρίως προχωρημένης ηλικίας, μερικοί τυφλοί, 

άλλοι ανάπηροι . aξιoθρήνητoι και ταλαίπωροι. με πενιχρό εισοδήματα, βασίζονται 
για την επιβίωσή τους στο "ράσιο" που τους διαvtμει η κυβέρνηση και στα βοηθή_ 

ματα και τις συντάξεις που τους παρέχει το Τμήμα Ευημερίας και το Ταμείο Κοινω
νικών Ασφαλίσεων. 

Το περιβάλλον στο οποίο ζουν οι εγκλωβισμένοι είναι εντελώς ξένο προς αυτό 
στο οποίο έζησαν και μεγάλωσαν προηγσίιμενα και επομένως φυσιολογικά αποδέχο
νται. Τα παιδιά που φοιτούν στο δημοτικό, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες των 

δασκάλων, παραμένουν πολύ πίσω, συγκριηκά με τα παιδιά των δημοτικών 
σχολείων στις ελεύθερες περιοχές . Και ο λόγος είναι ακριβώς το περιβόλλον που δε 

συμβάλλει καθόλου στη μάθηση. Τα παιδιά τους που βρίσκονται στις ελεύθερες 

περιοχές, στην πλειοψηφΙα τους χωρίς ανώτερες σπουδές, συχνά παραμένουν 

άνεργα με τις γνωστές EnIo.i'ttώoeL; και κά.ι-τοτε νεαρά κορίτσια εγκλωβισμένων οικο
γενειών μετατρέπονται σε έρμαι.α επιτήδειων. Το άγχος και η απόγνωση ΣUΧνά 
χιιριεύει τους εγκλωβισμένους. 

Οφείλω να ομολογήσω ότι οι εκάστοτε κυβερνήσεις έχουν αντικρΙσει θετιχά τα 

προβλήματα των εγκλωβισμένων. Παρόλο όμως που η βοήθεια και πολλαπλή και 
πολύμορφη είναι , πιστεύω πολλά ακόμη μπορούν να γίνουν για να μπOρέσOUΝ οι 

εγκλωβισμένοι μας να συνεχίσουν να παραμένουν στις πατρογονιχές τους εστίες χαι 

να κρατήσουν αναλλοίωτο. στο βαθμό βέβαια που τούτο είναι δυνατόν, το χαρα
χτήρα των κατεχόμενων περιοχών μας. 
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Στόχος της κυβέρνησης πρέπει να εΙναι τι παραμονή "{ων εγκλωβισμέναιν στις 

κατεχόμενες περιοχές. Η παραμονή τους όμως εξαρτάται από δυο πράγματα: 
Πρώτο. α,.-cό την πολιτική των Τούρκων. Και εδώ τα μέτρα που προτείνονται, 

προσφυγές σε διεθνεΙς οργανισμούς και σώματα κτλ . , θα βοηθήσουν. Πιστεύω και οι 

μειονότητες θα μποροΟΟαν να βοηθήσουν ο' αυτή την περίπτωση -Ι:TJν κυβέρνηση, 
λόγω των ιδιαίτερων σχέσεών τους με πολλά ευρωπα"ίκά και άλλα κράτη και οργανι,... 

σμούς. Το δευτερο ε(voι τι επιθυμt.o. των εγκλωβισμένων να συνεχίσουν να παραμέ

νουν στις κατεχόμενtς περιοχές κά-ι:ω από τέτοιες δυσμενείς συνθήκες. Δεν υπάρχει 

όμως αμφιβολία ότι για να παραμείνουν πρέΠΕΙ να εξασφο.λίσοιιμε. μέχρι ενός 
βαθμού, το μέλλον των οικογενειών τους. Πράγματι προς τις οικογένειες των φλω

βισμένων πρέπει να στρέψει η κυβέρνηση την πρoσOΧ!i της. Δεν είναι δυνατόν να 

μεταχει.ριστοίιμε τους εγκλωβισμένους μας σαν μια περιθωριακή περlmωσ\1 και να 
τους θεωρήσουμε μια χαμένη υπόθεση. Αυτοί είναι οι άνθρωποι που με προσωπική 

θυσΙα χαρίζουν σε ιιας που ζοίιμε στις ελεύθερες περιοχές την ελπιδα ότι ο γυρισμός 

στα σπίτια μας είναι ακόμη δυνατός. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Κίκης Γιάγκου. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αποτέλεσμα του διπλού εγκλήματος του πραξικοπήματος και της βάρβαρης 
τούρκικης εισβολής είναι και η δημιουργία του δράματος των εγκλωβισμtνων. Ως εκ 

.ης φύσεως της δουλειάς μου έχω καθημερινή επαφή με εγκλωβισμένους που επισκέ

πτονται τις ελεύθερες περιοχές. Μου είναι πραγματικά πολίι δύσκολο να περιγράψω 
τις αφάνταστες δυσκολΙες που συναντούν κάθε μέρα αυτοί οι άνθρωποι. Η σταδιακή 

και σταθερή μείωση .ου αριθμού των εγκλωβισμένων -από είκοσι χιλιάδες το 1974 
παρέμειναν σήμερα 565 στην Καρπασία και 234 στην Κερίινεια- μαρτυρά από μόνη 

'tης ότι ένας σημαντικός αριθμός δεν άντεξε τις 'tαλαLΠωρ(.ες, τους εκβιασμούς, την 

οικονομική εξαθλίωση και εγκαταστάθηκε στις ελεύθερες περιοχές .ης Κύπρου. 

Η επιμονή τους να παραμείνουν στα σπίτια και 'tις περιουσίες .ους, μέσα στις 

γνωστές συνθήκες αναγκαστικής συνύπαρξης με .ους άγνωστους εποίκους, δεν 

μπορεί παρά να χαρακτηριστεί ως ηρωισμός. Για.ί πραγματικά τι άλλο από ηρωι
σμός είναι η αντοχή των γονιών στο χωρισμό από .α παLδιά τους ; Τι άλλο από 

ηρωισμός είναι να ζεις κάθε μέρα τον κίνδυνο της λεηλασΙας της περιουσίας σου, 

καθώς και της περιουσίας .ων δικών σου; Με τη συμπεριφορά τους t.χoυν νικήσει 
'tους κατακτητές, αλλά και .ους εαυτούς τους, ξεπερνώντας .α όρια της εγκράτειας. 

Αφοίι στεροίινται θεληματικά δικαιώματα και απολαίισεις, οι εγκλωβισμένοι της 

Καρπασίας δικαιώνουν για μια ακόμα φορά το χαρακτηρισμό .ης xeρooνήOO\J 'tους 

ως μαΡ'tυρικής. ΟΙ εγκλωβισμένοι, ως κεφάλαιο 'tou κυπριακού προβλήματος, δεν 
είναι μόνο θέμα ανθρωπιστικό. Κατά κύριο λόγο είναι θέμα πολιηκό και, για τη 

δική μας πλευρά, θέμα μεγάλης σημασίας. Οι εγκλωβισμένοι εκπληρώνουν .0 χρέος 
τους και αναμένουν από μας να κάνουμε το ίδ ιο απέναντί τους. Κυβέρνηση, Βουλή 

και λαός έχουμε χρέος να συνδράμσυμε με όλες μας ης δυνάμεις στον αγώνα που 

διεξάγουν . Εξάλλου η συνδρομή μας στον αγώνα των εγκλωβισμένων εξυπηρεtεΙ την 

ολότητα του κυπριακου λαού. 
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Η συμπαράστασή μας προς αυτούς θα πρέπει να είναι ολόψυχη και πο).,\!

πλευΡ11, ηθικΤ; και υλική. Ειναι αναγκασμένοι αυτοί οι άνθρωποι να ζουν με τους 

εποίκους, που είναι σχεδόν έναν αιώνα πίσω. Εκτιμούμε αυτά που έκαναν οι 

εκάστοτε κυβερvτ]σεις. Όμως, όσο περνά ο χρόνος, οι δυσκολ(ες θα μεγαλώνουν. Γι' 

αυτό πρέπει να παρθούν πρόσθετα μέτρα.. πολιτικά και οικονομικά, για να βελ τιω

θούν οι συνθτΊκες διαβίωσης των εγκλωβισμένων. Μόνο έτσι θα εξοπλίσουμε αυτούς 

τους ανθρώπους με υπoμo~ μέχρι τη δικαίωση του αγώνα μας, όταν θα ΕΠιστρέ

ψουν οι πρόσφυγες στα σπΙηα και τις περιουσίες τους και θα επανενωθoΎV οι διχα

σμένες οικογένειες. 

Στο παρελθόν παρoUΣιόσττικαν ευτυχώς ελάχιστα κρούσματα ανευθυνότητας, 

δημoχoπl.ας και χακτjς πληροφόρησης όσον αφορά ΤOΊJς εγκλωβισμένους και αποτέ

λεσμα αυτών ήταν να δUΣΚOλέψει " παραμoντj και διαβίωσή τους. Λ"φθTjκαν από 

τις κατοχικές δυνάμεις ημωρητ~κά μ~τρα εναντίον τους. Πρέπει να γίνει εκστρατεία 

από μέρους μας για υπεύθυνη και συνετή αντιμετώπιση σε ό,ΤΙ αφορά τους εγκλωβι

σμένους. Προβλήματα που η επLλυσή τους εξαρτάτα~ από τη δική μας πλευρά θα 

πρέπει να αντιμε1:ωπΙζΟV1:αι χωρίς καμιά καθυστέρηση, έστω και αν δε μας ζητηθει. 

Η παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των ατομικών ελευθεριών 

.ων εγκλωβισμένων είναι πρωτοφανής και μοναδική στον ευρωπα'ίκό χώρο. Φυσικά 

η ριζική αV1:ιμrrώπιση .ων προβλημάτων των εγκλωβισμένων μπορεί να πραγματο

ποιηθεί μόνο με τη λύση 1:0υ Κυπριακού. Όμως πολλά προβλήμα1:α θα απαμβλυν

θούν, αν τηρηθούν οι όροι της Συμφωνίας της Τρί.ης Βιέννης που αφορά τους 

εγκλωβισμένους. Γι' αυτό και επιβάλλεται Βουλή και κυβέρνηση να αναλάβουν σταυ

ροφορία προς την κατεύθυνση της τήρησης της ΣυμφωνΙας 1:ης Τρίτης Βιέννης. Σ' 

αvrό να ζητηθεί η βοήθεια όλων των φιλικών χωρών, για να πιεστεί η Τουρκ.ια και ο 

Ντενκ.τάς να εφαρμόσουν στην neQlmωoη της Κ'ύπρου τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

Τα κυριότερα προβλήματα που αV1:ιμετωπίζουν οι εγκλωβισμένοι είναι τα 

ακόλουθα: 

Οι ταλαιπωρίες για τη μετάβασή τους στις ελεύθερες περιοχές και τα έξοδα 

μετάβασης που, σε συσχετισμό με τα εLOοδήματά τους, είναι υπέρογκα. Η απαγό

ρευση σε ικανοποιητικό αριθμό συγγενών να μεταβαίνει στα τελούμενα στα κατεχό

μενα μυστήρια. Τα εκπαιδευτικά προβλήματα, η κοινωνική προστασία και συμπαρά

σταση στα παιδιά των εγκλωβισμένων που βρΙσχΟV1:αι στις ελείιθερες περιοχές. Η 

στέρηση του δικαιώματος ελεύθερης διακίνησης και ελεύθερης άοχησης των 

θρησκευτικών τους καΘΗΧόV1:ων. Γι' αυτό πρέπει να αV1:ιμετωπΙζΟV1:αι οι οικονο

μικές τους ανtιγκες απλόχερα και να παρέχονται περισσότερα κίνητρα για να παρα

μεΙνουν στις κατεχόμενες περιοχές. Πρέπει να αυξηθοίιν τα επιδόματα, να επανα

συνδεθούν τα τηλέφωνά τους με τη ΣΥΤΑ και να επιδιορθωθούν άμεσα τα σπίτια 

τους, καθώς και το μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα. 

Πριν κλεΙσω θέλω να διαβεβαιώσω τον κ. Κυπριανοίι και τους άλλους συνα

δέλφους ότι το ΑΚΕΛ σε όλα τα διεθνή βήματα έθετε και θέτει το θέμα των εγκλωβι

σμένων. Όσον αφορά τον εθνικό διχασμό, δεν ήταν εθνικός διχασμός. Ήταν μια 

προδοσία που στοίχισε στην Κύπρο χιλιάδες νεκροίις και αγνοούμενους. στοίχισε 

.ην κατοχή του 37% .ου κυπριακοίι εδάφους και την ύπαρξη σήμερα εκα.όν εξήντα 
χιλιάδων προσφύγων. 
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Όσον αφορά την Ειοτ'1γηΟΊ] του κ. ΚληρΙδη, η Επιτροπ'; Προσφύγων της 
Βουλής συζήτησε το θέμα των εγκλωβισμένων και έχει ετοιμάσει έκθεση. Επίσης έχει 

αποφασίσει σε τακτικά χρονικά διαστήματα να συζητά τα θέματα των εγκλωβι,. 
σμένων. 

Σας ευχαριστώ. 

( Κατά τη διάρκεια της ομωας του κ. Κ. Γιόγκου ο Πρόεδρος αποχώρησε από 

την αίθουσα και τη θέση του κατέλαβε ο κ. Γλ. Κληρίδης). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Επί Τllς διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ακούω. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Επειδη υπάρχει κάποια πρόταση εδώ, 11 οποία έγινε και α..-τ6 μένα και από το 
Συναγερμό. για παραπομπή του θέματος μετά 10 πέρας αυτής της συζητησης σtllν 
Επιτροπή για περαιτέρω συζήτηση , θα ήθελα να αναφέρω και προς γνώση των 

υπόλοιπων συναδέλφων ότι τι Επιτροπή στην πρώτη της συνεδρία συζήτησε ακριβώς 
αυτό το θέμα για τη λήψη (tμfσων μέτρων για τα προβλήματα ΠΟ\l αντιμfτωπΙζO\Iv 

σήμερα οι εγκλωβισμένοι. Σ\Jμφωνούμε όμως να παραπεμφθεί ακριβώς για περαι

τέρω και νέα μέτρα που θα πρέπει να σκεφθούμε και να πάρουμε για προώθηση του 

ζητήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η εισήγηση που είχα κάμει ήταν. επειδή ορισμένα πράγματα έχο\lν γίνει και 

δεν έχο\lν αποδώσει. να δούμε τι ΈY~νε, να δούμε τι παρα).fίψεις υπάρχουν και πώς 

μπορούμε να συμπληρώσουμε. Και α\lτό μόνο μέσα στα πλα[σια μιας Επιτροπής 

μπορεί να γ{νει και όχι διά συζητήσεων α.ίτό το Βήμα της Βουλής. 

Ο κ. Χάσικος ε{χε ζητήσει το λόγο. Από 1'η θέση σας; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε , πάνω στα διαδικαστικά που τέθηκαν, τίποτε δεν μπορεί να 

υποκαταστήσει την ανοικτή συζήτηση στη Βουλή. Είναι χρήσιμες οι επιτροπές, όταν 

όμως παραπέμπεται ένα θέμα σ' αυτές από τη Βουλή ή όταν δίνουν μετά το λόγο 
στην ολομέλεια. 

Το δεύτερο είναι για λόγο\lς τάξης. θα έλθει η ώρα να τελειώσει η συζήτηση με 

το κλείσιμο που θα κάνει ο εΙση'ΥΤ1τής και με τις προτάσεις που θα κάμει ο ίδιος. 
Ήδη έχει κυκλοφορήσει κάποιο σχέδιο ψηφίσματος, 1'0 οπο(ο αντιλαμβάνομαι ότι 
συμπληρώνει και με παρατηρήσεις των δι.αφόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πρόθεση δεν είναι να κλείσουμε τη συζήτηση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

Όταν θα κλείσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν θα κλείσει ασφαλώς, γιατί θα το παραπέμψΟυμε σε Επιτροπή και το 

πόρισμα της Επι τροπής πρέπει να έλθει ενωπιον της ολομέλειας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πολύ ωραία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Έτσι ήταν τι βασική εισήγηση. Δεν κλείω σήμερα τη σνζήτηση και το παρα

πέμπω. αλλά το παραπέμπω να μελετηθεί και να επανfλθoυμε στην ολομέλεια. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μετά που θα το κλείσει ο εισηγητής με την υποβολή και του σχεηκού ψΤιφί

σματσς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα το κλείσουμε σήμερα και δε θα δώσω το λόγο γιο να το κλείσει ο ειση· 

γητής, γιατί θα πάει σε Επιτροπή, θα έλθει με εισηγήσεις και όταν έλθει, ο επράψας 

το θέμα θα έχει το δικαίωμα να το κλείσει. 

Ναι, ορίστε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΙ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, εγώ είμαι εξ εκείνων που πρώτοι Εισηγήθηκαν στην κοινοβου

λευτική μας ομάδα το θέμα αuτό να μην αποτελέσει αvτικείμενo συζήτησης σε 

ανοικτη συνεδρία της Βουλής. Η δικαιολογία που πρόβαλα τότε ήταν ότι δυoτuχώς 

και αυτό, παρόλο που είναι θέμα καθαρά ανθρωπιστικό, θα γίνει στο τέλος θι:μα για 

το οποίο το καθένα από τα κόμματα θα έβγαινε να έλεγε τα δικά του και διΙστυχώς 

θα καταλήγαμε στα διάφορα γνωστά. 

Εν πάση περιπτώσει τυγχάνει να είμαι μέλος της Επιτροπής Προσφύγων και 

μελέτησα το θέμα σε βάθος. Ήλθα σε ΕΠικοινωνία με ΤΟιΙς αρμόδιους παράγοντες 

του κράτους και ειδα αρκετά προβλήματα των εγκλωβισμένων που οπωσδτ\ποτε δεν 

μπορούν να λεχθούν ενώπιον της Βουλής σε ανοικτή συνεδρία. ΑρκεΙ να σας πω 

μερικά ενδεικτικά , που δε νομίζω να ενοχλούν ή να δημιουργούν οποιοδτ\ποτε 

πρόβλημα. Ο Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών, στις δυο τελευταLες του 

Εκθέσεις προς το Συμβούλιο Ασφαλείας, μεταξύ άλλων αναφέρει κάη το οποίο εΙΠε 

κα~ ο συνάδελφος Ηλιάδης, όη το καθεστώς Ντενκτάς επέτρεψε να έλθουν Ελληνο· 

κύπριοι εγκλωβισμένοι και να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα στις 19 του 
Μάη . Δεν το επέτρεψε. Ο Γενικός Γραμματέας όμως στην Έκθεσή του αναφέρει όη 

το καθεστώς Ντενκτάς παρείχε τέτοιες διευκολύνσεις. ΤΟ δεύτερο ανακριβές που 

αναφέρει είναι ότι, όταν παρίσταται ανάγκη, οι αρχές της κυπριακής κυβέρνησης 

επιτρέπουν τη διέλευση τουρκοκυπρίων για μετάβαση σε νοσοκομεία. Αυτό είναι 

ανακριβέστατο. Καθημερινώς τούρκικο λεωφορείο περνά από την πίιλη τοιι Λήδρα 

Πάλας γεμάτο ασθενείς, πολλές φορές εποίΚΟιΙς. γιατί ακριβώς δεν υπάρχει ο ενδε. 

δειγμένος έλεγχος , που μεταβαίνουν στα νοσοκομεία μας για εξέταση. Εμείς περιμέ. 

νουμε από Παρασχειιή σε Παρασκευή να έλθουν οι δικοί μας από την Καρπασ(α ή 

από οπουδήποτε αλλού για να πάνε σε γιατρό. 



570 

Και τέλος ένα άλλο θέμα που σΙγουρα πρέπει να μας α..τασχολήσει εΙναι η 

ανευθυνολ.ογΙα που παρουσιάζεται .ον τελενταίο καιρό. Αβάσιμες πληροφορίες, 

καμιά φορά παραπληροφόρηση, πάνω στις οποίες βασιζόμαστε τόσο ως κόμματα 

και άλλο τόσο ως κυβέρνηση και προβαίνουμε σε παραστάσεις σε ξένες πρεσβείες, 

διαμαρτυρίες κ.λ,τ. και τελικά ανακαλύπτουμε ότι η υπόθεση την οποΙα καταγγέλ

λουμε ε'ναι εντελώς αβάσιμη. Αντιλαμβάνεστε ότι τέτοιου είδους ενέργειες, τέτοιου 

είδους δι.aμαρτυριες από μέρους μας προς τους ξένους, από τους οποίους περιμέ. 

νουμε βοήθεια. όχι μόνο δεν εξυπηρετούν το πρόβλημά μας. αλλό. αντίθετα δημιουρ

γούν περαιτέρω προβλήματα στους εγκλωβισμένους μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι έληξε η συζήτηση του θέματος. 

Ο κ. Ποuργουρίδης. 

ΧΡ. πσΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να α..-ταντήσω. κύριε Πρόεδρε. α.ίτό τη θέση μου. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός κατ' ε,,-τανάληψη, κα~ ελπ(.ζω για τελευταία φορά 

απόψε -και να το ακούσουν καθαρά όλοι ανεξαΙρετα- καταδίκασε το πραξικόπημα 

σαν μια προδοσία σε βάρος της Κύπρου. Αυτή η θέση ΕΚ μέρους του Δημοκραηκού 

Συναγερμού είναL κρυστάλλινη. ΤΟ αν είχαμε διαφωνίες, όσοι είχαμε, με το 

Μακάριο, είναι ένα κεφάλαιο. ΤΟ αν καταδικάζουμε ή όχι το προδοτικό πραξικό

πημα της χούντας είναι άλλο κεφάλαιο. Για ης διαφωνίες που είχαμε. ναι, είχαμε 

και δηλώνουμε ότι είχαμε διαφωνίες πολλές και ποικίλες. Ας μην παρερμηνευθεί 

όμως η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού (πο μέλλον πάνω στο συγκεκριμένο 

αυτό θέμα. 

ΤΟ δεύτερο. δε διαφωνώ καθόλου με τη θέση που διατύπωσε ο Κοινοβουλευ

τικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ. επιτρέπεται η πολιτική διαφωνία, ακόμα και στα 

θέματα εκείνα που άπτονται σοβαρών πτυχών του εθν~κoύ θέματος. Δε ζούμε σε 

μονοκραηκό καθεστώς. Εκείνο όμως που είπα ότι δεν επιτρέπεται και εκείνο που 

πρέπει να θυμούμαστε όταν βγαίνουμε στο βήμα είναι ότι, για παράδειγμα, δεν 

πρέπει εγώ. επειδή είμαι δεξιός, ό.η πουν οι Αμερικάνοι για το εθνικό μας θέμα να 

λέω ότι έχουν δίκαιο ή ο άλλος, επειδή είναι αριστερός, ό,η πει 11 Σοβιετική Ένωση, 
παλαιότερα, να λέει πως έχει δίκαιο. Παλαιότερα. το τονίζω αυτό. Γιατί είχαμε το 

θέμα του σχεδίου της Αμερικής-Καναδά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

θα σας διαχόψω. γιατί μπαίνετε σε ένα θέμα το οπο{ο δεν είναι ενώπιον του 

Σώματος προς ΣUΖήτηση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΎΡΙΔΗΣ: 

Πολύ χαλά. κύριε Π ρόεδρε. 

Και το άλλο θέμα, θα ανέμενα από τους εκλεκτούς συναδέλφους ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρ' ολίγο να πεις συντρόφους. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

... θα αVΙμενα από τους εκλεκτούς συναδέλφους απέναντΙ μου να παρα· 
ποιούσαν τα όσα εΙπα στην ομιλία μου, γιατί αυτό έγινε κατ' επανάληψη και 

πιστεύω θα γίνεται και στο μέλλον. Από έναν όμως άνθρωπο του ΕΠιπέδου του 

χ. Τάσσο\) Παπαδόπονλου, από ένα δικηγόρο της ολκής του κ. Τάσσο\) Παπαδό-

πουλο\l και της νομομάθειάς του δεν ανέμενα να διαστρεβλωθεί απόσπασμα της 

oμιλl.σ.ς μα\! με τον τρόπο που διαστρεβλώθηκε. EUWΧώς, πέραν των πρακτικών που 

υπάρχουν, υπάρχει και το κείμενό μου. κύΡΙΕ Πρόεδρε 0.0 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα σας παρακαλέσω τη λέξη "διαστρέβλ.ωση" να την αποσ\ιρετε. γιατί στη λέξη 

"διαστρέβλωση" ιιπάρχει το στοιχείο της ανέντιμης προσπάθειας παραπΟΙf1σης της 

ομιλιας σας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δε θα έλεγα ποτέ κάτι τέΊΟι.ο .. ~ 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης. Ενόσω εσείς ο ιδιος καλείτε τον ομιλητή να 

αποσύρει τη λέξη "διαστρέβλωση", νομ(ζω έχετε καθήκον να τον καλέσετε να 

απoσύρε~ και τη λέξη "παρο..ποΙηση" την οποία χρησιμοποίησε για τη δική μας παQά

ταξη. Δι.αφορετικά θα πρέm~ να μας δώσετε το λόγο να απαντήσουμε στην όχι 

προσωπική πλέον επίθεση, αλλά ομαδική επίθεση του κ. Πουργουριδη εναντΙον μιας 

ολόκληρης παράταξης για τον τρόπο με τον οποίο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Αν έχετε τρΙτη λέξη του ελλην~κoύ λεξικού η οποια αποδίδει ότ~ λό:θος ερμη

νεύσατε .. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Παρανόηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρανόηση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Παρερμηνεία, κύριε Πρόεδρε, αν αυτό ικανοποιεί τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παρερμηνεία. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Νοουμένου ότι aπoσίιρε1:ε τη λέξη "παρα..~ίηση". 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Αγαπίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ομιλεί περί παρερμηνεΙας. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ουδέποτε θα δ~ανOOύμouν να πω ότι ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, τον οποΙΟ 
σέβομαι κα~ τιμώ τόσο ως συνάδελφο όσο και ως άνθρωπο. θα μπορο'ύσε να πει 
οτιδήποτε εσκεμμένα, Αλλά υπάρχει το γραπτό μου κείμενο, κύριε ΠρόεδΡΕ, το 
οπο(.ο αποδεικνύει πως ε!.πα: "Δυστυχώς για λόγΟιΙς μικροπολιτικούς, aYMTttf: 
συνάδελφε Τάσσο. βρέθηκαν συμπατριώτες μας πολιτιΧοΙ που στα χρόνια που 

ακολούθησαν τη βάρβαρη EΙσβoλτj, στα χρόνια το\! εθνικού διχασμού συμφώνησαν 

δημόσια με τον Ντενκτάς πως η ΤρΙτη Βιέννη ήταν συμφωνΙα ανταλλαγής πληθυ

σμών." Και υπήρξε, κύριε Πρόεδρε, περtoδoς εθνικού διχασμού μεtά τη βάρβαρη 
τούρκικη εισβολή. Όλοι θυμούνται το χειρισμό που τύγχαναν οι συναγερμιχοΙ 

άνθρωποι. Όλοι θυμούνται τι γινόταν σε βόρος του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
Και αυτό ήταν που εννοούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Και πάλι θα σας διακόψω, γιατΙ δεν είναι αυτό το υπό συζήτηση θέμα. 

Ο κ. Παπαδόπουλος και τελειώνω. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομ{ζω μου δώσατε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Βέβαια μετά τα όσα, πραγματικά λίγο υπερβολικά, κολακευτικά εl.πε ο συνά~ 

δελφος για μένα, δυσκολεύομαι να του απαντήσω, όπως είχα πρόθεση να του 

απαντήσω. Εγώ δι.aφωνώ με τις λtξεις "εθνικός διχασμός" . Η δι.aφωνία μου ~δε θα 

αναφερθώ στη μεταχεΙΡιση που ισχυρίζεται ο συνάδελφος ότι τύγχανε ο Δημοκρα

τικός Συναγερμός που, όπως υπεδείχθη, δεν υπήρχε χαν τότε- έγκειται <πο ότι δε 

νομίζω ότι αυτό ισοδυναμεί με εθνικό διχασμό. Ο εθνιχός διχασμός είναι φράση 

που χρησιμοποιείται με άλλο νόημα και oLy01JQO. σ' αυτό απαντούσα, όταν 

απαντούσα στο συνάδελφο από το Βήμα της Βο-υλής. Δε θέλω να πω τl.πoτε, εκτός 

αν γραφτεί, χαι χάποτε ίσως πρέπει να γραφτεί, ως θέμα στη Βο-υλή για συζήτηση 
"Λήθη, ο λεγόμενος εθνιχός διχασμός χαι η συγχώρεση των ενόχων", Δε συζητείται 

όμως αυτό σήμερα χαι δε θα χαταχραστώ ούτε της διχής σας -υπομονής χαι ανσχτ'ις 

ούτε του χρόνο-υ των συναδέλφων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, θέτω την εισήγηση να παραμείνει το θέμα ανοιχτό, να αναβληθεί όμως 

η περαιτέρω σνζήτησή του και το θέμα να παραπεμφθεί σε Eπttρomi η oπotα να tO 
μελεtήσει, αφού διαπιστώσει το τι έγινε. tL παραλείψεις -υπήρχαν και _ι επι.πρόσθεtο 

μπορεί να γίνει . Αν δεν -υπάρχει αντ(ρρηση, τότε .. , 

Ο χ. Χατζηδημητρίο-υ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι αυτό πο\! εισηγεΙστε είναι η σωστή 

διαδιχασία . Αλλά, αν δινατε _ην ε\ΙΧαι.ρία στον εισηγητη να χλείσει το θέμα, δίνο
ντας και τα ο-υμπεράσματά το\! ή τις προtάσεις του, θα βοηθούσε και _ην Επιτροπή 

να εργαστεί πάνω σε πι.ο σνγχεxριμtνrι βάση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Ο εΥγράψας το θέμα μπορεί να παρουσιαστεί ενώπιον της Επιτροπής xα~ να 

θέσει τις απόψεις του και στο τέλος θα κλείσει τη συνεδρία, αφού δει και την έκθεση 
της αρμόδιας Επιτροπής. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Απλώς θέλω να υπενθυμίσω όη ο συνάδελφος έχει υποβάλει ψήφισμα. Σ' αυτό 

το ψtiφισμα υπάρχουν μερικές παρατηρ'ήσεις. Ο σωστός τόπος να ι::ξeΊαστεί είναι 11 
Επιτροπή και εκεΙ να πει ης εισηγήσεις του και τα συμπεράσματά του. Και το έχετε 

πει ήδη και νoμtζω ότι είναι α..οδεκτό ότι μετά την επαναφορά του θέματος από την 

ΕΠί τροπή ο εγγράψας το θέμα θα πει τις απόψεις του, θα ολοκληρώσει τη συζήτηση 

και θα κλείσει και 11 συζήτηση με βάΟll ένα κείμενο ψηφίσματος που θα έχει. Α1Jtό 
νομίζω είναι πιο πρακτική διαδικασία παρά να μιλήσει σήμερα. να πει τα συμπερά· 

σματά του με τα οποία κάποιοι μπορεί. να διαφωνούν και να συνεχιστεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν δεκτή η παρατήρηση και πρόταση, αν oριl;αμε και ένα 

χρονικό δι6.στημα μέσα στο ΟΠΟ(Ο θα έλθουν αυτές οι παρατηρήσεις για να μη 

χρονίσει η όλη υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω ένσταση να καθοριστεί ένα χρονοδιάγραμμα, αλλά θα ήθελα να λάβετε 

υπόψη ότι αρκετές από ης Επιτροπές είναι πολύ βεβαρημένες αυτή τη στιγμή και θα 

εισηγούμουν το χρονοδιάγραμμα να μην εΙναι πoλiι σύντομο, δηλαδή όχι ημερών. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι. ενός μηνός ή ενάμιση μην.ός. δεν είναι πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ενός μηνός. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ενός μηνός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ορίστε, ο εγγράψας το θέμα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δε διαφωνούμε τελικά με την εισήγησή σας και με την παρατή· 

ρηση του κ. Παπαδόπουλου. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων δεν είναι 

βεβαρημένη και πιστεύω όη το αργότερο εντός ενός μηνός είναι σε θέση να παρου· 

σιόσει το θέμα με την αι-τόφασή μας όμως ότι. όταν παρουσιαστεΙ, δε θα μπει στην 

ουρό, αλλά θα τοποθετηθεί πρώτο. γιατί είναι θέμα το οποίο Είναι ανοικτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δεν υπόρχει θέμα να μπει στην ουρά, γιατί είναι στην ημερήσια δι.όταξη και θα 

παραμεΙνει στην ημερήσια διόταξη. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

EUΧαρισtώ. ευχαριστώ πο\! το διαπιστώνετε xα~ το tΟVι.ζnΕ από .ην έδρα, 

κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Βεβαιότατα. ε(ναι στην ημερήσι.α διάταξη και θα παραμεΙνει. 

Η επόμενη ΣUΝΕΔΡt.α της Βουλής ορ(ζεται για την προσεχή Πέμπτη, 14 του 
μηνός, σης 4.00 το απόγευμα. Ο Πρόεδρος με παρακάλεσε να πληροφορήσω το 
Σώμα ότι προτΙθετοι Τ11 μεθεπόμενη Πέμπτη και τη μεθεπόμενη ΠαρασχΕUΉ να 

ορ(σει συνεδρίες για τα θέματα (πο Κεφάλαιο Δ'. Δeν τις ορίζω εγώ τώρα. αλλά με 

παρακάλεσε να διαβιβάσω αυτή την πρόταση. 

Η ημερήσι.ο. δι.άταξη θα έχει τα θέματα τα οποΙα δε oυζfltτjΘΗXav σήμερα, εΙνοι 

εξ αναβολής, και νομοσχέδια τα οποία κατατέθηκαν και επ(.σης _α θέματα που εΙνοι 

εγγεγραμμένα στο Κεφάλαιο Δ', 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. εννοεΙτε ττιν προσεχή Πέμπτη και Παρασκευή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. τη με'tαπροσεχή Πέμπτη και τη μεταπρoσεxi! Παρασκευή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η ημερήσι.ο. δι.άταξη για την προσεχή Πέμπτη έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': NOMOθεrIKH EPrAΣIA: 

1) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχτ]μάτων (Ασφόλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιτι

τικός) Νόμος τον 1991. 

2) Ο περΙ Pαδι.oqχoνικoύ Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος τον 

1991. 

(Πρόταση νόμον). 

3) Ο περί Ραδι.οφωνιχών Σταθμών (Τροποποιητιχός) Νόμος τον 1991. 

(Πρόταση νόμου). 

4) Ο περΙ KρατιχoίJ Αρχεtoυ Νόμος του 1991. 

5) Ο περΙ Γεωργικής Aσφαλlσεως (fΡOΠOΠO''''IXό<;) Νόμος ,ου 199 ι. 

6) Ο Κυρωηχός του Ευρωπο:ι:χαύ Κοινωνι.χου Χόρτου (Τροποποιτιτι.χός) 

Νόμος του 1991 . 

7) Οι περί Puθμισεως της Μαρίνας MLIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα ΔιχαLώματα) (Τροποποιητικοί) Kαvoνισμol. του 1991. 

8) Οι περΙ Aνcιπtύξεως Ηλεχτρι.σμσύ (TQo,iwΠoOLTTtLXOt) Κανονισμοί του 1991. 
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9) ΟΙ ΠΕρΙ Αρχής Ηλεκτρισμού Kίmρou (Σχέδω Σvντόξεων και Χορηγημάτων 
σε Yπαλλήλouc; της Αρχτ'ις HλεκΤQ4.OμOύ KimQou και Eξo.Q't"ωμένouς τους 
Όμοιο με το Σχέδιο Σvντόξεων της KUΒΈΡΝΗσης) (ΓροποποιητικοΙ) Ka'YO'YL
σμοΙ 10\1 199 Ι. 

10) Οι περί Αρχής Λψένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιη. 
τικοΙ) (Αρ. 3) Κανονι.σμοί του 1991. 

1 Ι) Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων χαι Τροχα(ας Κινήσεως (Γροποποιη-
tι.κoL) KανoνWΜΑΙ του 1991. 

12) ΟΙ περί Κρατι.κον ΑρχεΙΟυ (Γενικοί) Κανονισμοί του 1991. 

13) Οι περί Γεωργικής Ασφαλ!.σεως (Γροποποιηηχm) Kανoν~Ι του 1991. 

14) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών (ΤροποποιηnκοΙ) 
KανoνLOμot "(ou 1991. 

15) ΟΙ περί Πολιτικής Άμvνας (Γtνl.ΚOΙ) KαιΌVι.σμoΙ του 1991. 

16) Οι περί Οδώνχαι Οικοδομών (ΓQOΠΟΠΟlητι.κοΙ) Κανονι.σμοΙ "ου 1991. 

17) Οι περί Touρκoκwτρι.αxών Περιουσιών (Δι.αχε(ρισις και Άλλα θέματα) 
(ΠροοωριναΙ Δι.aτόξεις) Κανονισμοί 10\1 1991. 

18) Οι περί Βοηθών Καταστημό:των (Εβδομ.αδι.αιες Ημιαργιες) (ΓQOΠOΠOΙT\
τι.χοι) Κανονι.σμ.ο{. του 1991. 

19) Οι περί Ασvρμά'tO'U Τηλεγραφ(ας (ΓQOΠOJtoιηηxoι) KaVOVLOμot του 1991. 

20) Οι περί ΕλεΥχ.τΙΧής Υπτιρεσ(.ας I\IVtQ"(O.tLXώY Ετοι.ρει.ών (Ταμείο Προνοίας) 
Κανονι.σμοΙ του 1991. 

21) Ο, πιeI AεeoδQoμiων (Επιβατικό Τέλος) (Αποπληρωμή. EIOΠQOξη χα, 

Kuρώ<reι.ς) Κανονι.σμοΙ του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΌ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις. Aπαvtήσeις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) "Το στεΥαστι.χό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματι.κών "{όξεων των μη 

προσφύγων και τι ανάγκη αντιμετώπισής του από το κράτος". 

(θέμα εyγραφtν με 'L<11TfL1στ1 του Βουλευτή κ. Δώρου θεοδώρου). (4.7.1991). 

2) 'Ή αΙτηση ένταξης της Kύπρou στην EUΡΩΠΑ'ίxή Κοινότητα και τι ανάΥχη 
λήψης ""YX"<e,μένων μέτρων για την προώθτισή της". 

(θέμα εΥΥραφέν με ει.σή'Υηση του KoινoβoιJλευtιxO"ύ Eκπρoσώπou τοο Σ.Κ. 

ΕΔΕΚ κ. Τάχη Χατtηδημητρioυ). (4.7.Ι99I). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

KηQUσoω τη λήξη 'ιων εΡΥασι.ών της συνεδρ(.ας αυτής. 

(Ώρα λήξης, 7.03 μ.μ.) 
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Ο, ακόλουθοι 80υΑευτές νπέΥQαψαν τον κατάλογο των π(ι(!όVΤων με αλφαfl,η

τιιcή σειρά: 

ΑγαπΙου Γιαννάκης Λυσσαρ(δης Βάσος 

Α ΥγεΜδο" ΚλαΙρη ΜακρΙδης Ισ(δωρος 

Α ναστασιάδης ΝΙκος Μαρκ(δης Αλέκος 

Αντωνίου Αβραάμ Μάτσης Ιωάννης 

ΓεωργΙο" Ανδρέας Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μιχαηλίδης Θάσος 

Γιόγκο\) ΚΙχ"ς Μιχαηλίδης Ντίνος 

Ευθυμίου Ττίμης ΜΟ\JOιο\ιττας ΝΙκος 

ΕυοταθΙου Ευστάθιος Μούσκος Ανδρέας 

Ηλι{ιδης Δημήτρης Ομήρου Γιαννάκης 

Ηλιάδης Κώστας ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

θεοδο"ίιλου Λάκης Παπαδόπο"λος Τάσσος 

Θεοδώρου Δώρος Παπαρές Αυγερινός 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος ΠιποκοπΙτης Νίκος 

Καζαμίας Κίχης ΠουΡΥουριδης Χρίστος 

Κασουλιδης nαννάκης Ρολάνδης Νικος 

Κατοελλή Ρήνο Σολωμής ΧρΙστος 

Κατσουρίδης ΝΙκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κληρίδης Γλαύκος Φιλίππσυ Ανδρέας 

Κληριδου ΚαΙτη Χάσικος Σωκράτης 

Kovτίδης Δημήτρης Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μάρκος Χριστοδουλιδης Δώρος 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χρίστου Α νδρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Λυσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑνΤΙΠjlόσωΠΟL θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

Π Ι ΝΑ ΚΑ Σ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Σύντομη ομιλια του Προέδρου της βουλής κ. Αλέξη Γαλανού και προσφώ.

νηση του Σώματος οπό τον Πρόεδρο της Δημoκρατtας κ. Γιώργο Βασιλεtoυ 

με την ευκαιρία της 4Οής Επετείου της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων 

Εθνών για τους Πρόσφυγες. 
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2) Έκθεση κα~ Σuμπ).ηρωματι.xή Έκθεση για τΟ' νομοσχέδιο ''Ο περί Μηχανοκι.
νήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ ΤρΙτου) (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1991" κοι αναβολή της συζήτησής τσυ, μετά οπό παρcm'ιρτ)ση του χ. Γλ. 

Κληριδη και τη σχεηκή συζήτηση που ακολούθησε (Πρόεδρος, Τ. Παπαδό

πουλ.ος, Ευ. Ευσταθίου, Ι. Μάτσης) ότι όλες Ο'Ι Εκθέσεις της νομοθετικής 

εργασ(ας δεν xuκλoφόρησαν έγχαιρα. 

3) Έγκριση της Απόφασης της βουλής των Avtmρoσώπων που εξouσιOOoτε.( 

τη δι.ενiρyeι.σ. δαπάνης aπό τΟ' Πανεπιστήμιο Κύπρου για ΤΟ' μήνα OκΤ~ΙO 

1"συ Ι99Ι 

4) Κατάθεση Νομοσχεδιων κοι Εγγράφων. 

5). AΎOQWσ'εις και συζήτηση (Κλ. Aγγελtδoυ, Αρ. Γεωργίου. Μιχ. Kuπρι.aνoύ , 

Χρ. ΠoUΡyoυρ(δης. Γλ. Κληρίδης, Τ. Παπαδόπουλος, Τ. ΧατζηδημητρΙΟυ, 

Ι. Πογι.ατζής, Κ . Γι.άΥκου. Σ. Χάσικος) πάνω (πο θέμα "ΊΌ μtγα πρόβλημα 

των εγκλωβισμένων <πα κατεχόμενα και η αvτιμετώπWΉ το" aπό τις 

ΚVΠΡΙΑXΈς κυβερνήσεις" και απόφαση του Σώματος γι.α παραπομπή του 

στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Τιμή: SOσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡ ΙΟΔΟΣ • ιγΝΟΔΟΣ Α' 

ΣυνεδρΙαση 1 4ης ΝοεμβρΙΟυ 1991 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Α. ΓΑλΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 11) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κ'ίιΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι. πριν μπούμε στη Νομοθεηκή Εργασία. θέλω να αναφέρω 

ότι σήμερα είναι η επέΤΕιος της ανακήρυξης. του ψευδoκρόOOuς. Σήμερα συμπληρώ

νονται οχτώ χρόνια από την Τιμέρα που ο Ντενκτάς αναχήρuξε το ψευδοκρό:tος 10υ. 

ΣΙγουρα δεν επρόκειτο για μεμονωμέΥΤ] ενέργεια αλλά για ακόμα ένα βήμα προς την 

κατεύθυνση της προώθησης των διχοτομικών και επεκτατικών σχεδίων του κατα

κτητή. 

Εκφράζω, πιστεύω. όλες τις πλευρές της Βουλής, διακηρύσσοντας ότι oUΔέ. 

ποτε θα δεχθούμε νομιμοπο(ηση του ψευδοκράτους και ούτε θα πτοηθούμε από 

οποιεσδήποτε αντ(ξοες συνθήκες στις προσπάθηές μας για ενοπο(ηση της μικρής 

μας πατρίδας. Η Κύπρος είναι πολύ μικρή, για να μπορεί να διχοτομηθεί, όταν 

μόλιστα τη σήμερον ημέρα χώρες μεΥόλες, που ήταν διχοτομημένες, έχουν εχανε· 

νωθεί yχρεμ(ζovτας τα διαχωριστικά τους τε(χη. 

Εκείνο που επιζητούμε και επιδιώκουμε είναι μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του 

κυπριακού προβλήματος, που να κατοχυρώνει τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των 
κατοΙκων της Κύπρου, δηλ. την επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια και τις 

(579) 
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πεQ~ouσίες τους. το δικαίωμα της εγκατάστασης, 1ης ελεύθερης δι.ακ[νησης και της 

νομής "(ης περιouσιας τους, μι.α λύση που να βασίζεται στα ψηφίσματα και στις 

αρχές του Οργανισμο'ύ Ηνωμένων Εθνών και σης δυο ονμφωνΙες κορυφής. 

Μέσα σε μια ενωμt!VΤΙ Κύπρο όλοι οι κάτοικοί της, Ελληνοκύπριοι, Τoυρκoxiι* 

πριοι, Αρμένιοι. Μαρωνίτες και Λατίνοι. μπορούν να σνμβιώσouν και να ευημερή

σουν, φτάνει να φύγουν τα τουρκικά στρατεύματα και οι έποικοι και να επικρατήσει 

πνείΙμα αμοιβαίας εμπιστοσύνης και σεβασμοίι των παραδόσεων της κάθε κοινό

τητας, μικρής και μεγάλης. 

Δεκαοχτώ χρόνια επίσης συμπληρώνονται φέΊος από την ηρωική εξέγερση των 

φoLtTttoov, από το αιματοκύλισμα και τη βεβήλωση του ιερού χώρου του ΠολυτΕ

χνείου. Με συγκΙνηση στρέφουμε και φέτος τη μνήμTl και τιμούμε αυτούς που με τη 

θυσΙα και τσυς αγώνες τους κρό:τησαν ψηλά το λάβαρο της δημοκρατίας και της 

εθνικής αξιοπρέπειας απέναντι στην ξενοκίνητη χούντα. 

Οι έγκλειστοι του Πολυτεχνείου. όταν ο φασισμός κατέπνιγε όλες τις δημο

κρατικές ι::κφρό:σεις, ανέλαβαν πρώτοι να διεκδικήσουν και να ανακτησουν την 

πι::ρηφάνια των Ελλήνων, να ανορθώσουν και να αποκαταστήσουν όλα ι::κείνα .α 

ι.δανικά που γbtνησε η Ελλάδα, που θαυμάστηκαν από ολόκληρο τον κόσμο και που 

η χούντα στερουσε από τον ελληνικό λαό. Το ηρωικό έπος του Πολυ.εχνεΙΟυ υπήρξε 

η πρώτη πράξη της αντίστροφης μέτρησης για το τυραννικό καθεστώς, που 

δυστυχώς .ην τελική πτώση του επέφερε η κυπρι..ακή Εθνική συμφορά που ακολού

θησε την πρoδoσLα του 1974. 

Αλλά η μνήμη του Πολυτεχνείου παραμένει φόρος και πυξ(δα και αποδεικννει 

πως η πίστη στα δίκαια ενός λαού ατσαλώνει τα νεύρα, αντρεt.ώνει .ην ψυχή και 

οδηγεί στην επΙ.ευξη των στόχων και στην πραγμά.ωση και τελεσφόρηση των 

δίκαιων αγώνων. ΠαραμένΕΙ στην ιστορία σαν το ξύπνημα της ΣUΝειδησης ενός 

ολόκληρου λαου, που κεντρίστηκε από .η φωνή και την αγωνία της νέας γενιάς, 

ακόμα και όταν αυτή καταπλακωνόταν κάτω από τις ερπύστριες των τανκς και 

πνιγό.αν από.α δακρυγόνα. 

Σήμερα τιμούμε εκείνους που έπεσαν στο Πολυτεχνείο για την ελευθερία και 

τη δημοκρατία. Σήμερα όμως πρέπΕΙ να τιμήσουμε και την επέτειο του ηρωικού 

θανάτου, της αυτοθυσίας του Κυριάκου Μάτση, το μνημόσυνο του οποίου τελείται 

την Κυριακή. Είναι δείγμα της με-Υάλης αγόπης και αυτoθυσl.ας του Έλληνα, όταν με 

το "μολών λοβέ" και το "αν θα βγω, θα βγω πυροβολώντας" θυσιάζει τα νιάτα του, 

τη ζωή του στο άνθος της ηλικίας του για την πατρίδα, γι..α τα μεγάλα ιδανικά της 

φυλής. τη δημοκρατία και την ελευθερία, και για την αγαπημένη του γη. 

Στη μνήμη των πεσόντων στο ΠολυτεχνΕίο, των θυμάτων .ου φασισμού, αλλά 

και στη μνήμTl TO"U Κυριάκου Μάτση, του σταυραετού του Πενταδακτύλου, θα τηρή

σουμε μονόλεπτη σιγή. 

(Μονόλεπτη σιγή) 

Ας είναι αιώνια 11 μνήμη .ους. 
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ΤΟ πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική ΕρΥασΙΟ, είναι "Ο περί Μηχανο

κινήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ ΤρΕτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991", 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναΥνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Και οι δυο Εκθέσεις της Επιτροπής αναΥνωσθηκαν στην ΠΡOηyoiιμενη συνε· 

δρίαση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Α! Έχουν αναγνωσθει. 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδΙΟ\J με την ανάγνωση των πλαγιότιτλων και των αριθμών 

των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΤροποποΙηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποπο(ηση τσυ βασικού νόμου με ττrv προσθήχη νtoυ άρθρου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι. 2, 3 κα~ 4 εγκρ~θoύν; 

Εφόσον δεν νπάρχει καμιά ivcnaoη, τα άρθρα Ι, 2, 3 και 4 εΥκρΙνονται 
ομόφωνα, 

Προχωρούμε τώρα στην τρΙτη ανάγνωση τον νομοσχεδΙον διά της αναγνώσεως 

τον τίτλον μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφά

λεια Υπέρ ΤρΙτον) (Τροποποιηnκός) Νόμος τον 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισt,εΙ σε νόμο; 

(Kτιmά τη σφύρο) 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφιζεται σε νόμο. 

Για τα επόμενα δύο θέματα, που ε'ναι ''Ο περΙ Ραδιοφωνικού Ιδρuματος 

Κύπρου (Γροποποιηnκός) Νόμος του 1991\ πρόταση νόμου, 1<αι"Ο περί Ραδι.οφω
νικών Σταθμών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1991-, πρόταση νόμου, υπάρχει κo~νή 
Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επηροπής να 
αναγνώσει ΤΤιν ΈκθεσTl στο Σώμα. 
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Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ 

ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TlTAOΦQPOYNTAJ (Ι) ''Ο ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩ

ΝΙΚΟΥ ΙΔργΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ (TPOllOnOfHTIKOI) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 199]" 
ΚΑΙ (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΩΝ ΣΤΑθΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1991" 

Παμντες:-

Νίκος Κατοουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουχουμό:ς 

Δημήτρης Koντtδης 

Κίκης Γιόγκο\! 

Χρίστος Ιολωμής 

ΧρΙστος Πουργουριδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκρότης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η KoινQβoυλεvnxή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πρώτη πρόταση 

νόμο\! σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και στις 29 Οκτωβρίου 
1991. 

Στη συνέχεια τι Επιτροπή μελέτησε και τις δυο προτάσεις νόμου σε νέα συνΕ· 

δρία της που πραγματοποιηθηκε στις 5 Νοεμβρίου 1991. 

Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπo~ 

των Υπουργείων Εσωτερικών και Παιδιίας, του Γραφεωυ του Γεν~κoύ Εισαγγελέα 

της ΔημοκρατΙΟς, του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος κνπρου, των Παγκύπριων Συνομο. 

σπονδιών των Συνδέσμων Γονέων Στοιχειώδους και Μέσης Εκπαίδευσης, του 

Συνδέσμου Διαφημιστικών Εταιρειών Κύπρου. των Εισαγωγέων Παιδικών Παιχνι· 

διών, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Παιχνιδιών Κύπρου, του κυπριακον ΣΊΙνδέσμου 
Καταναλωτών και τοΊΙ Συνδέσμου Ψυχολόγων κνπρου. Σ' όλες τις συνεδριάσεις 

της ε...-rιτροπής ήταν επίσης παρών και ο εισηγητής των δύο προτάσεων νόμοΊΙ, 

κ. Δ. Ηλιάδης. 

Σκοπός και των δυο προτάσεων νόμου είναι η απαγόρευση της διαφήμισης 

παιδικών παιχνιδιών από την τηλεόραση και το ραδιόφωνο. 

Από τον εισηγητή των δνο προτάσεων νόμοΊΙ υποστηρίχτηκε ότι ο ραδιοτηλεο· 

πτικός καταιγισμός των παιδιών με διαψΤ1μίσεις παιδικών παιχνιδιών ·που είναι 

ιδιαίτερα έντονος την περίοδο των γιορτών. δημιουργεί στα παιδιά υπερβολικές 
απαιτησεις από τους γονι.ούς τους που πολλές φορές μένουν ανικανοποίητες με 

αποτέλεσμα τα παιδιά να αντιμετωπίζουν ψυχολογικά προβλήματα. 

Με βάση την ισχΟΟυσα νομοθεσΙα. που ψήφισε η Βουλή πρόσφατα, απαγορεύ· 

εται η διαφήμιση παιδικών παιχνιδιών και προ·ίόντων καπνον από τους ιδιωτικούς 

ραδιοφωνικούς σταθμούς, ενώ επιτρέπεται η χωρίς περιορισμούς διαφήμισή τους 
από την κρατική τηλεόραση και το κρατικό ραδιόφωνο, γεγονός που συνιστά άνιση 

μεταχείριση των κρατικών και των ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών μέσων ενημέρωσης. 
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Καταθέτοντας ενώπιον ττις Επιτροπ'ής, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών τάχθ"καν υπέρ της διαφήμισης παιδικών παιχνιδιών, εφόσον αυτή θα 
γίνεται με κάποιους αναγκαίους περιορισμούς. Παράλλτιλα όμως τόΥLOαν την 

ανάγκη να ληφθεί υπόψη και 10 σοβαρό έλλειμμα που εμφανίζει ο προυπολΟΥιομός 

του ΡαδιοφωνιχοΊ) Ιδρύματος Kunρou 1(0\1 συνεχώς διευρύνεται. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδεtας τάχθηκαν υπέρ της διαφήμισης των 
παιδικών παιχνιδιών, εφόσον αυττΊ θα γίνεται με κάποιο μέτρο και με κάποιους 
αναγκαίους περιορισμούς και με πρωταρχικό στόχο την ενημέρωση των γονιών, για 

να αποφασίζουν σωστά για τις αγορές των παιδικών παιχνιδιών. Με την ευκαιρία 
αυτή εισηγήθηκαν να προβληματίσει και 10 θέμα των διαφημίσεων 10υ ΡOUΧισμoύ, 

των .ροφίμων και των άλλων λιχουδιών που προορίζονται για κατανάλωση κυρίως 

cι."tό τα παιδιά. 

Με τις πιο πάνω θέσεις συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι των Παγκύπριων 
Συνομοσπονδιων Συνδέσμων Γονέων Στοιχειιί>δους και Μέσης Εκπαίδευσης που 
ζήτησαν να διαφημ(ζονται σωστά τα παιδικά παιχνιδια με ιδιαίτερη έμφαση στα 

εχπαιδεuτικά παιδαγωγικά παιχνιδια, ωστε να υπάρχει σωστή πληροφόρηση και 

ισορροπι.ο στη διαφήμισή τους. ΟΙ πιο πάνω εκπρόσωποι παρατήρησαν επΙσης ότι η 

συμβουλευτική επιτροπή που έχει συστησει το ΡΙΚ για θέματα εκπαίδευσης με τη 

συμμετοχή και των εκπροσωπων των οργανωμένων γονιων υπολειτουργεΙ 

Καταθέτοντας ενωπιον της Ε..-cιτροπής. ο εκπρόσωπος του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου εισηγήθηκε να παρασχεθεί η δυνατότητα και στους ιδιωτικούς 

ραδιοσταθμούς να διαφημίζουν παιδικά παιχνίδια. αντί να απαγορεύεται κατά 

τρόπο απόλυτο η διαφήμιση παιδικων παιχνιδιών που ισχύει σήμερα για τους ιδιω
τικούς ραδιοσταθμούς, κι αυτό για σκοπούς (σης μεταχείρισης όλων. Ο ίδιος εκπρό

σωπος ανέφερε ότι τα παιδικά παιχνίδια που διαφημίζονται, όταν διαφημίζονται 
σωστά, βοηθούν στη σωστή ψυχική ανά.ιττυξη των παιδιων και γι' αυτό άλλωστε 

χρησιμοποιούνται στους παιδικούς σταθμούς. Κατατέθηκε επtσης ότι τα θέματα που 

αφορούν τη διαφήμιση γενικά στο ΡΙΚ ρυθμίζονται από εσωτερικό κωδικα διαφημί

σεων που έχει ετοιμαστεί σε συνεργασία με το Σύνδεσμο Διαφημιστικων Εταιρειων 
Κύπρου. του οποίου οι πρόνοιες είναι ανάλογες με ό,ΤΙ ισχύει στην Ayγλtα. Τέτοιος 
κωδικας δεν ισχύει στην Ελλάδα, για να τύχει υιοθέτησης cι.-cό το ΡΙΚ, αλλά ισχύει ο 

διεθνής κωδικας για τη διασυνοριακή τηλεόραση. Ο εκπρόσωπος του ΡΙΚ ανέφερε 

ενημερωτικά ότι διαφημίζονται σήμερα από το Ίδρυμα γύρω στα πενήντα ει(1) 
παιδικων παιχνιδιών, γεγονός που αποφέρει σ' αυτό έσοδα της τάξης των εκατό 

περίπου χιλιάδων λιρων το χρόνο, και ότι η συχνόΤ1)τα των διαφημίσεων στην τηλε

όραση δεν ξεπερνά τις δύο το (διο βρόδυ και στο ραδιόφωνο τις πέντε την ίδια 

μέρα. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Διαφημιστικων Εταιρειών Κύπρου τάχθηκαν 
υπέρ της ρύθμισης και όχι της κατάργησ1)ς της διαφήμισης των παιδικών παιχνι
διων, γιατί τα τελευταία εΙναι αναγκαία για τη σωστή ψυχική και δημιουργική 

ανάπτυξη των παιδιών. Σuμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν ενωπιον της 

Επιτροπής οι εκπρόσωποι των διαφημιστων. επιτρέπεται σήμερα 1) χωρLς περιορι
σμούς διαφήμιση παιδικων παιχνιδιών στη Φινλανδια, Ισπανία και Πορτογαλία, 

ενω σε πολλές άλλες ευρωπα'Ικές χώρες επιτρtπεται η διαφήμισή τους με κάποιους 

περιoρισμoUς, όπως Π.χ. στην Ελλάδα, όπου a.-CaYOΡEUEtaL η διαφήμιση παιδικών 
παιχνιδιών πριν από τις Ι Ι το βράδυ. Οι διαφημιστές υποστήριξαν ακόμα ότι η 
διαφήμισ1) των παιδικών παιχνιδιών μειώνει τις τιμές πώλησής τους. 
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o~ εκπρόσωπo~ 10" Συνδέσμου Βιομηχάνων Παιχνι.διών ΚΌπρου τάχθηκαν 
ενάvτια στην παραπλανηηκή διαψήμιση και υπtρ της ενημερωnχής διαφτ;μισης και 

ιδιαΙτερα αυτής που ανα~ρεται σε ε(δος και όχι σε συγκεκριμένο παιχνίδι. 

α εκπρόσωπος των Εισαγωγέων Παιδικών Παιχνιδιών τάχθηκε υπέρ της ελεγ

χόμενης διαφτiμιoης και ενάντια στην απόλυτη απαγόρευση Τf1ς και παρατήρησε ότι 
είναι ακατάλληλη 11 εποχή για ,;ην ψήφιση σε νόμους των δυο προτάσεων νόμου. 
γιατί οι Εισαγωγείς έχουν ήδη κάνει τις αγορές .ους και έχουν προβεί σε διευθετή· 
σεις για τη διαφήμιση των προ"(όντων το\lς ενόψιι των γιορτών των Χριστοτηιέννων. 

Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών τάχθηκε υπέρ της 

άμεσης κατάργησης των δι.αφΤ1μίσεων μέχρι την τελική ρύθμιση του θέματος. 

Οι εΚΠQόσωπOΙ του Συνδέσμου Ψυχολόγων Κύπρου ζήτησαν να μελετηθεί 10 
θέμα "διαφήμιση" σε όλες του τις διαστάσεις με βάση τις διεθνείς πρoδιαγραφtς και 
τα διεθνή πρόηιπα. Όσον αφορά ειδικότερα τις διαφημΙσεις για τα παιδικά 
παιχνιδια, οι ιδιοι εκπρόσωποι ζήτησαν την κατοχύρωση των δικαιωμάτων των 

παιδιών και εισηγήθηκαν τη διατηρηση της ενημερωτικής διαφήμισης. Με την 

ευκαιρία αυτή εισηγήθηκαν ακόμα να υπάρξει προβληματισμός και να δt.δoνται 
πληροφορίες για τα υλικά από τα οποία εΙναι κατασκευασμtνα τα παιδικά 

παιχνιδια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, έχοντας υπόψη τα όσα κατατέ

θηκαν ενώπιόν της, μετά την ομόφωνη δια.ίιΙστωσή της ότι όλοι οι ενδιαφερόμενοι 

φορε(.ς και οργανώσεις τάχΟηκαν υπέρ της διαφήμισης με κάποιους περιορισμούς 

και ύστερα από πολύ προβληματισμό εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους 

των υπό αναφορά προτάσεων νόμου. όπως αυτές έχουν τελικά διαμορφωθεΙ, ώστε 

να απαγορεύεται η διαφήμιση παιδικών παιχνιδιών από το ραδιόφωνο και την τηλε
όραση από το πρωί μέχρι και τις 10 το βράδυ καθημερινά και από το πρωί μέχρι και 
τις Ι 1 το βράδυ κατά την περΙοδο των σχολικών αργιών, του Σαββάτου και της 
Κυριακής και των ημερών που προηγούνται των πιο πάνω και να α..-τοτελεί ποινικό 

αδΙκημα η παραβίαση της πιο πάνω πρόνοιας. ΓΙνεται όμως πρόταση η πρόνοια 

αυτή να τεθεί σε ισχύ από την Ι η Ιανουαρίου Ι 992. 

Καταλήγοντας η Κοινοβουλειιτική Επιτροπή Εσωτερικών στην εισήγησή της 

για το χρονικό περιορισμό των διαφημΙΟεων, τovL!;.ει συνάμα την πρόθεσή της να 
επανεξετάσει το θέμα, αν οι προτεινόμενες τώρα ρυθμίσεις δεν αποδώσουν ικανο
ποιητικά, ενώ ταιιτόχρονα καλεΙ την Εκτελεστικη Εξουσία να μελετήσει σφαιρικά το 
ευρύτερο θέμα των διαφημΙσεων και να έλθει στη Βουλή με συγκεκριμtνες προτά

σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛ!ΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Οι λόγοι που μας ώθησαν στην υποβολή αυτών των προτάσεων νόμου οι 
οποίες απασχολούν το Σώμα τώρα, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση. είναι ο 

καταιγισμός των διαφημίσεων, πολλές φορές ανακριβών, παραπλανητικών διαφημ(.. 
σεων. που απευθύνονται σΙ ένα κοινό. στα παιδιά μας, που δε διαθέτει την ωριμό

τητα. τη μόρφωση και την κρίση, για να αξι.ολοΎτ'ισει και να αποφασίσει πάνω στα 
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εκπεμπόμενα μllνUματα. Ποιο είναι το αποτέλεσμα που όλοι μας το ζούμε; εΙνοι 

ψυχολογικά προβλήματα που δημιουργούνται στα παιδιά. οικονομικά προβλήματα 

που αντιμετωπΙζουν οι οικογένειες από τις παράλογες απαιτήσεις των παιδιών, 

προβλήματα στις σχέσεις παιδιών και γονιών εξοιτιας αυτού του θέματος και 

ασφαλώς κάποιο αισθήματα μειονεξίας που αισθάνονται τα παιδιά. όταν το ένα 
παιδΙ παρουσιάσει την Ε,ι.όμενη μέρα στο σχολείο το παιχν(δι. ενώ το παιδΙ το οποΙο 

προέρχεται από πιο φτωχή οικογένεια δεν είναι σε θέση να αγοράσει τα διαφημιζό

μενα παιχνίδια. 

Γι' αυτό το λόγο οι κoινωνLες οι οργανωμένες ασκούν έναν προληπτικό έλεΎΧΟ 
στα μέσα μαζικής επικoινωv(ας και όχι μόνο όσον αφορά τα παιδιά. Aπαyoρεύε"toι 

11 διαφήμιση τσιγάρων και άλλων ΠΡΟ'wντων καπνού, παρ' όλον ότι aπευθύνoνται 
σε όλους, και στους ενηλίκους, για να προστατευθεί το κοινωνικό σύνολο και η 

"γεια του λαού. Πόσο μάλλον όταν μιλούμε για παιδιά, που δεν είναι σε θ~ση να 

κρΙνο\ΙV και να αποφασίσουν! Γι' αυτούς τους λόγους η Κοινοβουλευτική ΕπΗροπή 

Εσωτερικών ομόφωνα αποφάσισε την απαγόρεUΣΗ διαφημΙotων πριν από τις 10 το 
βράδυ και πριν από τις 11 τις αργίες και τις παραμονές τους. Και αποφασίσαμε να 
ισχύσει από την lη ΙανουαρΙΟυ του 1992, σεβόμενοι το ότι πολλοί επιχειρηματίες 
ενδεχομένως να ~χoυν προγραμματίσει τις διαφημίσεις τους, διότι δε θα θέλαμε με . 

κανέναν τρόπο να φανεί ότι δε σκεφτόμαστε και δεν "πολογ{.ζο"με τις σιινέπειες της 
πρόωρης εφαρμoΎi!ς αυτών των ρυθμίσεων. 

Δεν "ποστηρΙζοιιμε ότι το πρόβλημα λύνεται, γιατί όλοι μας τασσόμαστε υπέρ 
της ενημερωτικής διαφήμιστις η οπο(α ισχύει στις ευρωπαϊκές και άλλες χώρες. Γι' 

αmό το λόγο εξάλλου η Επιτροπή και η ολομέλεια. υιοθετώντας τη σχετική Έκθεστι. 

καλούν την κUΒΈΡΎ11ση να μελετήσει το σuvoλικ6 πρόβλημα των διαφημίσεων, δηλ. 
όχι μόνο παιδικών παιχνιδιών αλλά και το ευρύτερο πρόβλημα των διαφημίσεων. 

και να καταθ~σει ολοκληρωμέντι νομοθεσία ενώπιον της Βουλής, για να τη συζητή

σουμε και να επιβάλουμε μια σύΥχρονιι και οωστή ρύθμιση αναφορικά μ' αυτό το 

θέμα. 

Η προσέγγιση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής πιστεύω ότι ήταν σωστή. Αν 

όμως αξίζει να συζητήσουμε κάτι, είναι η στάση tf\V οπο[α τήρησε το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα της Κύπρου. όταν συζητούσαμε αυτό το θtμα ενώπιον της Κοινοβουλευ

τικής Ε.ίτιτροπής Εοωτερικών. Ήρθε μπροστά μας και συμφώνησε με τους προβλη

ματισμούς μας. τα προβλήματα που επιοημάναμε και τη φιλοσοφ[α της πρότασης 

νόμου το Υπουργείο Παιδείας. που διαθέΊει το"ς αρμόδιους παιδοψυχολόγους και 

παιδαγωγούς, ο Σύνδεσμος Ψυχολόγων Κύπρου, ο οποίος έχει τους ειδικότερους 

επιστήμονες πάνω στο θέμα που συζητούμε, ο Σύνδεσμος Καταναλωτών. Το Υπουρ
γείο Εσωτερικών μας ε{.πι ότι αντιλαμβάνεται το πρόβλημα και ότι σκέφτεται μόνο 

ότι θα έχει κάποια απώλεια εσόδων το ΡΙΚ. συμφώνιισε όμως με τη φιλοσοφία. ΟΙ 

σύνδεσμοι, οι ομοσπονδίες γονέων μέσης και δημοτικής εκπαίδευσης -και κανένας 

δεν μπορεί να ισχυριστεί ότι αγαπά τα παιδιά περισσότερο από τους γονε(.ς τους

ακόμα και οι διαφημιστές και οι επιχειρηματΙες είπαν ότι πρέπει να ληφθούν 

κάποια μέΊQO και τάχθηκαν υπέρ της ενημερωΊικής διαφήμισης. Ο μόνος φορέας ο 

οποίος εl.nε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτρο,-ιής ΕοωΊερικών ότι δεν υπάρχει 

πρόβλημα και ότι άδικα θα χάσει το ΡΙΚ ένα εισόδημα Ι80.000 έως Ι100,ΟΟΟ ήταν το 

{δια το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Όταν οι αρμόδιες υπηρεσίες και οι ειδικοΙ 

επιστήμονες μας λ~γoυν την ειδική τους γνώμη, ότι δηλ. υπάρχει πρόβλημα που 
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πρέπει να το αντιμετωπίσουμε, το ΡΙΚ. που συντηρείται από τα χρήματα του φορο

λογούμενου πολίτη, ενδιαφέρεται μόνο για 1ις ί80,ΟΟΟ έως ίΙ00,ΟΟΟ που θα χάσει. 

Μα, αυτός ο λαός πληρώνει στο ΡΙΚ μι.σό εκατομμνριο λιρες με άμεση ΕΠιχορήγηση, 

ενώ το 1990 πλήρωσε άλλες Ω,212.Ι52, δηλαδή σύνολο σχεδόν f4.000.000. γι.α να 
λειτουργει, και αυτό. το ΡΙΚ, δε σκέφτεtαι το κοινωνικό σύνολο ως δημόσιος οργα

νισμός αλλά μόνο τις ί80,ΟΟΟ που θα χάσει! 

Είναι χαρακτηριστικό της νοοτροπΙας του ΡΙΚ το ότι δε μας έστειλε έστω έναν 

υπεύθυνο λειτουργό προγραμμάτων, αλλά μας έστειλε τον uπεiιθuνσ του εμπορικού 

του τμήματος ωσάν το θέμα που συζητούσαμε να εΕχε για μας οικονομική σημασία. 

ΕχεΙ που δίνει αυτός ο λαός fA,OOO.OOO, αν πρόΚΕιται να προστατευθούν τα παιδιά 
μας, μπορεί να δώσει ακόμα f:80,OOO. Και αυτή θα έπρεπε να ήταν" προσέγγιση του 
ΡΙΚ , αν σεβόταν το κοινωνικό σύνολο, γιατί ως δημόσιος οργανισμός, πριν αποφα

σίσει οτιδ'ήπστε, οφείλει να σκέφτεται πρώτα το κοινωνικό σύνολο και ύστερα το 

βάλαντιό του, το οποto στο τέλος δε συντηρεΙται από τις δραστηριότητές του αλλά 

από το υστέρημα αυτού του λαού, και πολύ περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, όταν 

αναφερόμαστε σε ένα θέμα που αφορά ό,ΤΙ πιο πολύτιμο υπάρχει σε μι.α κοινωνία, 

δηλ. στα παιδιά. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που, πέρα από την ψήφιση των συγκεκριμένων 

νομοθετημάτων, πρέπει να δώσουμε το μήνυμα στο ΡΙΚ ότι δεν είναι αρκετό να ζητά 

αύξησrι της χορηγίας, αλλά πρέπει να μας πείσει όtι ανταποκρίνεται και στην 

κοινωνικ'ή του αποστολή σ' αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Νίκος ΜΟΟΟLOύττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΙ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Συμφωνώντας με όσα ει,-τε ο προηγούμενος αγορητ'ής, θέλω να εκφράσω την 

ελπίδα ότι με αφορμή αυτή τη μερική απαγόρευση των διαφημίσεων παιδικών 

παιχνιδιών θα επανεξεταστεί το θέμα γενικά των διαφημίσεων και του τρόπου 

παρουσίασής τους, γιατί είναι γεγονός αναμφισβήτητο ότι. γι.α να οδηγηθεί ο θεατ'ής 

σε κάποιο προ'ίόν, είναι απαραίτητο να περάσει ανάμεσα από τα σκέλη ή από τα 

μ..-τούτι.α κάποιας καλλίγραμμης σουσουράδας. Αυτά τα πράγματα -χωρ(ς να είμαι 

πουΡΗανός-τρέφουν τα ταπεινότερα των ενστίκτων του ανθρώπου και δε νομίζω 

ότι τιμούν κανέναν ούτε και τη διεύθυνση του ΡΙΚ, αλλά αντίθετα προσβάλλουν 

ίσως πολλές φορές και αuτό το λαό ο οποίος έχει να σκεφτεί θέματα επιβίωσης. 

Γενικά πιστεύω ότι η διαφήμιση είναι μια μορφή πλύσης εγκεφάλου και ό,τι ταίσΕις 

τον κόσμο αυτό θα θερίσεις στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Είναι και θέμα του πόσο ανθεκτικός είναι ο εγκέφαλος. 

Ο κ. ΑγαπΙου. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. υπoσtl1ρίζoυμε τις προτάσεις νόμου. O~ oπotες πιστεύω ότι 
αποτελούν ένα βήμα για τον περιορισμό των ανεξέλεγκτων διαφημίσεων και για -τι" 

προστασία των παιδιών, όμως προσβλέπουμε στη στιγμή που αυτές θα επεκταθούν 
και θα καλύψουν και αυτά που ανέφερε ο Χ. Μοοοιούττας. Πρέπει εδώ να ΕΠιοημά. 

νοuμε ότι δυστυχώς aυtό δεν εξαρτάται μόνο από τη διχή μας τηλεόραοτι. υπάρχει 
και η σύνδεσή μας με την ΕΤ και θα υπάρξει 11 σύνδεσή μας σε λ(γο και με τηλεορά
σεις του εξωτεριχο\!. θα είναι ευχής έργο αν μπορέσουμε να ψtάσouμε στην εποχή 

εκείνη ΠΟ\l, τουλάχιστον όση ώρα τα παιδιά θα παρακολουθούν τηλεόραστι. θα 

υπάρχουν τέτοιοι περιορισμοί, που να μην ΕΠ11ρεάζετοι το αισθητήριό τους Τι ο 
χαρακτήρας τους Τι ο ψυχικός τους κόσμος . . Επαναλαμβάνω όη αυτό που κάναμε 
σήμfρα αποτελεί ένα πρώτο βήμα και εύχομαι να φτάσει τι στιγμή που εκείνα που 

φοβάται ο κ. Moυσ~oύττας και όλo~ μας θα μπουν σε μια τάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρLoυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, στηρίζομαι σε ένα σημεto της Έκθεσης που αναφιρεται στα 

τρόφιμα και τις άλλες λιχoUΔι.ές. Να μου επιτρέψετε μια μικρή παρατήρηση, πC1Qόλo 
που δεν είναι αυτό το θέμα που συζητούμε. Νομίζω ότι η Επηροπή θα πρέπει να 

συνεχΙσει να παρακoλouθεί αυτό το θέμα, γιατί με τις διάφορες λιxoUΔι.ές και τα 

τρόφιμα πιθανόν να βλό.πτεται άμεσα η uγε!.α των παιδιών, που θα πρέπει με κάθε 
τρό.-το να την προστατεύσουμε, και αυτή είναι μια παράκληση προς την Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. Έχουν προτεραιότητα οι ΚοινοβοιιλευτικοΙ Εκπρό

σωποι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΙ: 

Με την άδειά σας από τη θέση μου. Eίνα~ μόνο για να κάνω μια παρατήρηση, 

διαφωνώντας από όσα είπε ο κ. Αγαπίοιι με μια λέξη μόνο. ΕΙΠε για την προστασία 

των παιδιών. Εγώ λέγω ότι είναι για την προστασία των γονιών, διόη τα παιδι,ό 

βλέποιιν ης διαφημίσεις και πιέζουν τοιις γονείς τους να τοιις αγοράσουν δώρα τα 

οποία είναι και δαπανηρά και εν πολλοίς άχρηστα. Άρα, αν ο συνάδελφος δέχεται 

ότι είναι για την προστασία και των παιδιών και των γονιών, τότε είναι δεκτές οι 

παρατηρήσεις του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κάποτε λέχθηκε από αυτό το βήμα από προκάτοχό μου ότι δεν υπάρχουν νόθα 
παιδιά αλλά νόθοι γOνtΙς και ίσως αυτό να είναι μια προέκταση. 

Ο κ. Kouκoυμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα της διαφήμισης παιδικών παιχνιδιών είναι ένα μέρος 

του όλου θέματος των διαφημίσεων. Δεν είναι μόνο η διαφήμιση παιδικών παιχνι

διών επιβλαβής, αλλά, όπως βλέπουμε κάθε βράδυ, υπάρχουν διάφορες διαφημίσεις 

που είναι πολύ επιβλαβείς όσον αφορά τη διαμόρφωση του χαρακτήρα όχι μόνο των 
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παιδιών αλλά και των με:Υάλων. Και. όπως εΙΠαμε στην Ε..ιτροπή, θα πρέπει να 

καλέσουμε το ΡΙΚ να έρθει με νέους Κανονισμούς και να μελεtήσoιιμε νέοιις Κανο
νισμούς για τις δι.αφημΙσεις. Αυτη ήταν η εισήγηση που επικράττισε στην Επιτροπή 

και πρέπΕΙ να επισπεύσουμΙ! am:6 το πράγμα. Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχouν άλλοι ομιλητές; 

Προχωρο"ύμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρό'τασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι 

ΤροποποΙηση του άρθρο\! 17 tO\l βασικου νόμον. Άρθρο 2. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμο\). Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα ι - 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση. τα άρθρα Ι - 3 εγκρΙνονται . 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχει ένσταση όπως τι πρώτη πρόταση νόμου ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν 'Uπάρχeι ένσταση, η πρώτη πρόταση νόμο'U ψηφΙζιται σΙ!. νόμο και 

προχωροuμε στην ψήφιση της δεύτερης πρότασης νόμο'U ΠO'U έχΕΙ και α'Uτη τρία 

άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σ'Uvoπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

ΤροποποΙηση 't0'U άρθρο'U 18 't0'U βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως .α άρθρα 1 - 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι - 3 εΥχρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τριτη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμο'U. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο nιρΙ Ραδιοφωνικών Σταθμών (Γροπο· 

ποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

YndρxeL ένσταση όπως η δεύτερη πρόταση νόμο'U ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η δεύτερη πρόταση νόμου ψηφιζεται σε νόμο. 
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Το επόμενο θέμα είναι "Ο περι Κρατικού Αρχε'ου Νόμος του 1991", παρα
καλώ τον Πρόεδρο της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Νομικών να διαβάσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΎη. εΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΑΡΧΕΙΟΥ ΝΟΜΟΙ 

ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Ευστάθιος ΕυοταθΙΟυ, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Xατζτryιάνντις 

Χρίστος ΠουΡΥουρίδl1ς 

Κοίτη Κλτιρ(.δου 

ΓιαννάΚ'ης Α γαπ(ου 

Παύλος Παπαγεωργίο" 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελtτησε το πω πάνω νομοσχέδιο σε 

δύο σuveδριες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 ΟκτωβρΙΟ\l 1991. Στην 
πρώτη σuveδρΙαση της Ε..-ΤΙΊροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι το" 

ΥπουργεΙΟυ Δικαιοσίιντις οι οποι.οι ανέλυσαν τους σκοπούς χαι τις επιδιώξεις του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι η κατάργηση το" ισχύοντος περί 

Δημοσίου ΑρχεΙΟυ Νόμου (Νόμος Αρ. 40 του 1972) και η θέσπ~ση νιας εκσυγχρονι.
σμένης νομοθεσίας που να ρυθμίζει την ίδρυση και λειτουργία Κραηκού ΑρχεΙΟυ 

στη Δημοκρατία. 

Ει.δικότερα και σύμφωνα με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοούvtαι, μεtαξύ 

άλλων, τα ακόλουθα: 

(α) Η (δρυση Κραηκού ΑρχεΙΟυ στο O1tοΙΟ θα κατατίθενται και θα φUλάσσo

vtaL δημόσια αρχε(α κατά τον καθορισμένο τρόπο και η υπαΥωΥή των δημό
σιων αυτών αρχείων κατά κυρι.ότητα στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

(β) Η (.δρuΣΗ μόνιμης θέσης Εφόρου Κρατικού ΑρχεΙΟυ στο YπouρyεΙO Δικαι..ο

σύνης με όρους και μl.Oθoλoyική κλίμακα που θα καθoρlζoνται κατά 

καιρούς, ο οποίος θα έχει, μεταξύ άλλων, την υποχρέωση να δέχεται για 

ασφαλή φύλαξη μη δημόσι.α αρχεια, να πρc:ιβαΙνει στις αναΎΚαίες διευθετή

σεις για τη φύλαξη ταινιών και άλλων αρχειων τα οπο{α πρέπει να φUλάσ

OOvtaL κάτω από ειδικές συνθήκες και να δανείζει αρχεtα, γ\Ο. να χρησι.μο
ΠOLOVνtαι σε εκ~σει.ς ή για άλλους σκοπούς ύστε.ρα από t'yκριση του 
Υπουργού Δικαt.OO'ίMtς. 

(1) Το άνοιγμα για επιθεώρηση από το κοινό των δTlμόσι.ων αρχε(ων που 
βρtσκoνται στο Κρατικό Αρχείο, εκτός από εκείνα στα οπο{α το κοινό είχε 

πρόσβαση πριν από τη μεταφορά τους στο Κρατικό ΑρχεΙΟ, μόνο μετά τη 

συμπλήρωστι περι.όδοιι τρι.άvtα ετών η οπο(α αρχ(ζει από την 1 Tllανoooρίou 
που tπεται του έτους παραγωγής τους. 
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(δ) Η απαγόρευση εξαγωγής δημόσιου αρχε(ου από τη Δημoκρατi.α χωρLς 

γραπτή εξουσιοδότηση του Υπουργού Δικαι.oσύνrις και τι πρόβλεψτ) ποινών 

σε περΙΠΤωση που οποιοδήποτε πρόσωπο εξαγά-ΥεΙ Τι προσπαθεί να εξαγάγει 

Τι βοηθά. συμβουλεύει Τι παροτρυVl!ι οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο να προβεΙ 
σε οποιαδήποτε τέτοια πράξη τ; καταστρέφει, βλάπτει, μεταβάλλει. κατέχει. 

πουλεΙ. αγοράζει Τι αφαιρε( με άλλο τρόπο από τη νομική και φυσική κατoχτi 

και φύλαξη της Δημοκρατ(ας οποιοδήποτε δημόσιο αρχείο Τι βοηθά άλλους 

να το πράξουν. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπη Νομικών. υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου και λαμβόνοντας υπόψτ] ότι τι θέσπιση 

της νέας νομοθεοΙας θα ΕΠιτρέψει στο Κρατικό ΑρχεΙΟ να EΚ.J"'tληρώσει πιο ικανο

ποιητικό τους σκοπούς της ίδρυσής του, ομόφωνα ELoη-yfLtaL στη Βουλή την ΨΤ;φισή 
του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Η κ. Ρήνα Κατσελλή. 

Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ θέμα που έχουμε σήμερα είναι τυπικό. Απλώς μετονομάζεται το Δημόσιο 

Αρχείο το οποίο έχουμε σε κρατικό Αρχείο και πολύ σωστά και εΙναι ένα καλό 

βήμα. Αλλά μόνο η μετονομασία δεν αρκει. Το Δημόσιο ΑρχεΙΟ, πou τώρα γίνεται 

Κρατικό, είναι ουοιαστικά η μνήμη του κράτους της Κυπριακής Δημοκρατίας και 

λυπούμαι να πω πως μέχρι πολύ πρόσφατα δεν είχαμε φροντίσει αρκετά γι' autTj τη 
μνήμη. Υπάρχουν αρχεία τα οποια καταστρέφονται. Καταστρέφεται η μνήμη μας, η 

ιστορική μνήμη αυτού -του -τόπου, και έτσι εκτός από τη μετονομασία πρέπει να 

εxσuyχΡOνιστoύν τα μέσα συντήρησης και φύλαξης σ' αυτό το Αρχείο και ε:cίσης να 

καταβληθεί προσπάθεια να σuyκεντρωθoύν όλα μαζί τα αρχεια. 

Ίσως πολύ λιγοι να ξέρουμε ότι και σε αυτή τη Βουλή υπάρχουν αρχεία 

πρακτικών του πρώτου νομοθετικού σώματος υψίστης ιστορικής σημασίας από την 

εποχή της αγγλικής κατοχής τα οποία καταρρέουν. Και είμαστε ασυγχώρητοι, γιατί 

σήμερα υπάρχουν όλα τα τεχνικά μέσα, φωτοτuπΙες, μικροφίλμ και ένα σωρό άλλα, 

τα οποία επιτρέπουν να διασωθούν και μάλιστα σε πολλά αντίτυπα. 

Έτσι 11 πρώτη εισήΎΤ1σή μας είναι όλα τα αρχεια να συΥκεντρωθούν στο 

Κρατικό Αρχείο και εκείνα τα οποία δεν μπορούν να γίνουν μικροφίλμ και να 

φυλάσσονται αντίγραφα στο Κρατικό Αρχεt.o. Εκτός από αυτό θα θέλαμε να κατα· 

βληθεί πολλή προσπάθεια, ώστε να είναι μεν αυτά τα αρχεία στη διάθεση των 

πολιτών της Δημοκρατίας και των μελετητών, χωQίς όμως αυτό να γίνεται σε βάρος 

της ασφάλειάς τους και να καταστρtφoνται. Γι' αυτό δε νομίζω ότι το σημείο που 

λέγει ότι ο Υπουργός θα ixet τη δυνατότητα να τα παίρνει για εκθέσεις ή να τα 
ανοίγει είναι ικανοποιητικό για μας. Πρέπει να γίνουν λεπτομερείς Κανονισμοί για 

το πώς θα φτάνουν στα χέρια των μελετητών και το πώς θα πηγαΙνοuν σε εκθέσεις, 

ούτως ώστε η ιστορική μας μνήμη να διοτηρηθεΙ Και οπωσδήποτε περιμένοuμε από 

την κυβέρνηση μελλοντικά να ρίξει περισσότερο βάρος στο Κρατικό ΑρχεΙΟ, διότι 

πραγματικά είναι ένα πολύ σοβαρό κρατικό ίδρυμα. και παΡΕμπιπτόντως θα ήθελα 
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να πω ότι εκκρεμεΙ από πενταετίας το θέμα της ανασvγχρό"τησης κα~ αναδιοργά

νωσης της Κρατικής βι.βλιοθήΚllς, τι οποία και αυτή δυστυχώς δεν ΤΙΙΥχάνει της 

δέουσας μέριμνας και ενίσχυσης τόσο υλικής όσο και ηθικής από την κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. Υπάρχουν 19 άρθρα και Εισηγοίιμαι να προχωρούμε ανά πέντε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Παρό.ρτημα. Πίνακας. Άρθρο 2. 

Ίδρuση και διοΙκηΟll του Κρατικού Αρχείου. Άρθρο 3. 

θέση Εφόρου Κρατικού Αρχείου και άλλες θέσεις. Άρθρο 4. 

Καθήκοντα και εξουσίες του Εφόρου Κρατικού Αρχείο\!. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 ·5 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 5 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιλογή και διαφύλαξη δημόσιων αρχείων. Άρθρο 6. 

Τόπος φύλαξης δημόσ~ων αρχεΙων. 'Αρθρο 7. 

Επιθεώρηση δημόσιων αρχείων. 'Αρθρο 8. 

Καταστροφή δημόσιων αρχείων στο Κραηκό ΑρχεΙΟ ή σε άλλο τόπο φύλαξης. 

Άρθρο 9. 

Μη δημόσια αρχεία κάτω από τη φύλαξη σωμάτων που εμφαίνoντα~ στον 

Πίνακα του Παραρτήματος. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχε~ ένσταση όπως τα άρθρα 6 • 10 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 6 • ΙΟ εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Νομικό κύρος των δημόσι.ων αρχεf.ων και συνθεηκά αντίγραφα. 'Αρθρο 1 Ι. 

Κυριότητα των δημόσιων αρχεf.ων. Άρθρο 12. 

Περιορισμοί στη διάθεση δημόσι.ων αρχείων. Άρθρο 13. 

Αδικήματα. Άρθρο 14. 

Εξαγωγή δημόσ~ων αρχείων. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι Ι . 15 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι Ι - 15 εγκρίνονται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δικαίωμα πνευματικ'ής ιδιοκτησίας. 'Αρθρο 16. 

Noμ~κή ευθύντι του Κρατικού ΑρχεΙου για δuσφημτjσεις. Άρθρο 17. 

Κανονιομοι. Άρθρο Ι 8. 

Κατάργηση 'του Νόμου. Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 16· 19 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 16 - 19 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κρατικού Αρχείου Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφΙζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Γι.α 10 θέματα υπ' αρ. 5 και 13 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που είναι ~o 
περί Γεωρ-Υιχής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991 ~ και "Οι περί Γεωρ
γικής Ασφαλισεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991 ". υπάρχει κοινή Έκθεση. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας KOινQβoυλεuτιxης Επιτροπής να αναΥνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Η Έκθεση διαβάστηκε σε προηγούμενη συνεδρίαση της Βουλής, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διαβάστηκε στις 3 Ι Οκτωβρίου 199 Ι. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχiις; 

Ο κ. Παπαρές. 

ΑΥΓ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοL, 

Η κάλυψη όλης της φυτικής παραγωγης από όλες ης θεομηνιες ηταν ένα πάγιο 

αΙτημα του αγροηκού μας κόσμου, των αγροτικών οργανώσεων και όλων των 

κομμάτων. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός στις προγραμματικές του δηλώσεις πριν 

απο κάθε εκλογικη αναμέτρηση τόνιζε ότι ήtαν άμεση η ανάγκη προώθησης και 

κατάθεσης στη Βουλή των Κανονισμών που είχε ετοιμάσει ο Ο.Γ.Α. για κάλυψη 

σλόκληρης της φυτικής παραγωγής και τονίζαμε ότι ηταν καιρός η κυβέρνηση να 

προωθήσει τη σχετική νομοθεσία. ΠQάγμα που έκαμε. την οποιο. και ψηφ(ζουμι 

σήμερα. θα ήθελα όμως να κάμω μερικές παρατηρήσεις παρά το ομόφωνο που 

αναφέρεται στην Έκθεση. 
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Σtις προγραμματικές δηλώσεις του ο Δημοκρατικός ΣιιναΥερμός ζητούσΙ! το 

ποσοστό της κιιβερντιτικής xoρτrvίας να α1.!ξτιθεΙ από το 50% των εισπραπόμενων 
ασφάλιστρων σταθερά στο 100% με ανάλογη διαφοροποίηση των συvι:ελεστων 

αποζημίωσης, ώστε οι παραγωγοί να τυγχάνουν oυσιασtικότερης αποζημίωσης για 

ζημιές που υφίστανται. Taut6xρova θα είναι δυνατή και 11 κάλυψη ζημιών από 
κινΔUνOυς που δεν περιλαμβάνονται στους ήδη ασφαλιζόμενους. 

Επίσης ζητούσαμε την έναρξη μελέτης σπο πλεuρό:ς o.r.A. για την προώ
θηση στο σύντομο μtλλoν και της ασφαλιστικής κάλυψης του τομέα της κτηνοτρο
φίας, ώστε να δι.αφαλi.ζovτoι σε μΕΎάλο βαθμό και τα εισοδήματα tωY κτηνο

τρόφων. Ζητούσαμε ακόμη τα δι..οικητικά έξοδα το" ΟΡΥανισμού να πληρώνOνtαι 

από την κtlιβέρVΤΙ01l και όχι από τους γεωργούς, όπως συμβαίνει σήμερα, και η 

αποζημίωση να καλύπτει το κόστος το)) μέσου όρου παραγωγής κάθε ασφαλι

σμένου προϊόντος. 

Αυτές ήταν ορισμένες εισηγήσεις του Δημοκρατικού ΣυναγερμΟύ, αλλά υπάρ· 

χουν XQL ορισμένα άλλα κενά στα νομοθετήματα, τα οποΙα ελπi.ζω μελλοντικά ο 

Ο.Γ.Α. με ορισμένες τροποποιήσεις να καλύψει, για να μην υπάΡΧΟ'υν. 

Ένα από τα κενά εΙναι οι ζημιές από την ανoμβρLα στα αμπέλια. Όλα τα 

κόμματα το τον(.σαμε αυτό. ΒΙβαια δε συμι-ΤΕριλαμβάνεται. Φέτος με την ανoμ.βρLα 

ειδαμε ότι μετά δuσχOλ(ας η παραγωγή έφτασε το 50% της περσινής παραγωγής. 
Άρα οι ζημιές ΠΟ'υ νφΙστανται ΟΙ αμι-τ:ελο'υΡΥΟΙ εΙναι τεράστιες. Και εδώ να 
σημει.ωθεΙ ότι τα ασφάλιστρα που πληρώνουν οι αμπελΟ'υργο( ανέρχονται σε μερικά 

εκατομμύρια λlρες. Υπάρχουν πλεονάσματα, ενώ τα σιτηρά ε(ναι πάντοτε ελλειμμα. 

τικά. Ελέχθη στην Επιτροπή ότι ο O.r.A. θα κάμει ορισμένες αναλογιστικές μελέτες 
για το θέμα και θα ενημερώσει την Επιτροπή. etλω να πιστεύω ότι οι μελέτες θα 

γΙνουν και σύντομα θα έχουμε κάποια αποτελέσματα. 

Ένα άλλο κενό εΙναι οι ζημιές α.n:ό την πoλνoμβQLα σε ορισμένα φυλλοβόλα 

δέντρα κατά την ανθoφoρLα. Πήγαμε πάρα πολλές ΦOQές και είδαμε ζημιές στα 

χωριά που προήλθαν από την πολνομ.βρισ.. Τώρα θα μου πεΙτε ~ μακάρι να έχουμε 

πoλuoμβρLα και δεν πειράζeι αν πληρώσουμε και σρισμΙνες ζημIές~. Αλλά πράγματι 

νφΙστανται ζημιές οι παραγωγοΙ από την πολυομβρί.α. 

ΕπΙσης οι ζημιές στα θερμοκήπια από ανεμοθύελλα. ΕΙναι πάρα πολλές οι 

φορές που τρέξαμε στο Λουβαρά, στην Αυδήμου, στο Παραμάλι και εΙδαμε τις τερά· 

στιες ζημιές που υπέστησαν οι φυτεΙες και τα θερμοκήπια από την ανεμοθύελλα. 

Υπάρχουν και αρκετές άλλες ελλείψεις στα νομοθετήματα. Όμως, να τα 

αφήσΟ'υμε να εφαρμοστούν, γι.a να φανούν τα αποτελέσματα, αλλά :ItOQάλληλα θα 

πρέπει στο σύντομο μέλλον να κατατεθεΙ ένα ολοκληρωμένο σχέδιο ασφό.λισης, 

ώστε ολόκληρος ο αγροτικός κόσμος και οι κτηνοτρόφοι να έχουν πλήρη κάλUψη σε 
περιπτώσεις ζημιών. 

Βεβαιως υπάρχουν ορισμένα προ·ι:όντα τα οποΙα οριομένοι συνάδελφοι ζητούν 

να εξαιρεθούν και με το δΙκαιό τους. Αλλά, όπως ανΙφερα και το παράδειγμα των 

αμπελουργών, είναι σαν το συνεργατικό κΙνημα: Όλοι για τον έναν και ο ένας γι.a 

όλους. Και εγώ πληρώνω στις κοινωνικές ασφαλΙσεις για επιδόματα ανεργΙας, δεν 

παίρνω όμως επίδομα ανεργ(ας. Πρέπει να πληρώνονμε για το καλό των αγροτών 

μας. 
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Προβλήματα πιστεύω ότι θα παρουσιαστούν τόσο κατά την είσπραξη των 

ασφάλιστρων όσο και κατά την εκτίμηση των ζημι.ών. Αυτό το ·κατά την εκτίμηση 

των ~ημιών" το τονίσαμε και στην Επιτροπή. Το δεύτερο. δηλαδή η εκτίμηση των 

ζημι.ών, είναι μια συνεχής ΠQOOtριβή μεταξύ παραγωγών και εκτιμητών. Γι' αντό και 

θα πρέπει μελλοντικά να δίνεται περισσότερη προσοχή σΗς εκτιμήσεις και η ανάρ.

τηση των καταλόγων να μην χαθuστερεΙ Ορισμένες Ειο1}Υήσεις τσυ Παναγροτιχού 

φρόνιμο εΙναι να μελετηθοΙΙν. 

Για τα πιο πάνω προβλήματα και τις δυσκoλtες που θα παροιιοι.αστούν κατά 

την είσπραξη των ασφαλίστρων έχω ΕΠιστολή εκπροσώπου της χονδρικής αγοράς 

Λεμεσού. και παραγωγού. από την oπoLα θα διαβάσω μερικά αποσπάσματα και θα 

την xataOtow στη Γραμματεία, για να σταλεί με τα πρακτικά της ΒουλτΊς στους 
αρμοδίους για μελέτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εισήγησή μου, κύριε συνάδελφε, είναι, αν εΙνα~ μεγάλο. τα αποσπάσματα, να 

τα καταθέσετε. 

Α ΥΓ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Όχι κύριε Πρόεδρε, όx~, όχι. M~σή σελίδα ε'να~. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Επειδή κάναμε παρατήρηση για το ότι έγινε αρκετή χρήση σημε~ώσεων, νομ!.ζω 

να υπάρξει και ανταπόκρ~ση εκ μtρoυς σας και να καταθέσετε τα αποσπάσματα στη 

Γραμματεία. 

Α ΥΓ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω τΙΠοτε άλλο να προσθέσω. Αναμένο\lμε μόνο 

την αναλογιστική μελέτη ΤΟ\l Ο.Γ.Α., για να προχωρήσο\lμε και στην κάλυψη των 

ζημιών που προκαλούνται α,ίτό την ανομβρ(α στα αμπέλια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Η σημασΙα και το ειδικό βάρος της αγροτικής οικονομίας για την εθνικη μας 

οικονομία ε(ναι γνωστά και δεδομένα. Η απασχόλ1Ίση στο\lς διάφορους κλάδους της 

φυτικής και ζωικής παραγωγ1'ις προσεγγίζει το 13% του οικονομικά ενεργού πληθυ· 
σμού και σ\.Μ.ισφέρει το 7% στη δημιουργία του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος. 
Παρά τα χαμηλά αυτά ποσοστά η αγροτική οικονομία αποτελεί στρατηγικό τομέα 

της εθνικής μας οικονομίας με σημαντική ΣUVΕισφoρά στην απασχόληση εργατικού 
δυναμικού, ιδιαΙτερα στην ύπαιθρο. εμποδ!.ζοντας έτσι τις τάσεLς αστUφι.λΙας που 

υπάρχουν. 

Η συμβολή της αγροτικής οικονομίας στην ύπαρξη και ανάπτυξ1Ί της μετα

ποιητικής βιομηχανως εΙναι επίσης σημαντική. Σημαντικά ποσά ξένου σUΝαλλάγ

ματος έρχονται στην Κύπρο από τις εξαγωγές γεωργικών προΊ:όντων κα~ επίσης 

σημαντικά ποσά ξένου ΣUναλλόγματoς δεν ξοδεύονται για εισαγωγή τέτοιων προ'(ό· 

ντων στα οποία ως κράτος είμαστε αυτάρκεις. Η σημασία της αγροτικής οικονομΙας 
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συνίσταται και στο ότι συμβάλλει στη διατροφή του πληθυσμού και των Εκατο
ντάδων χιλιάδων τουριστών πο" έρχονται στο V110Ι μας. Με λίγα λόγια τι αγροτική 
οικονομία ως πρωτογενής οικονομικός τομέας αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο της 

εθνικής μας οικονομίας και αναπτύσσοντάς τον θα δημιουργήσο\lμε μια γερή και 
σταθερή οικονομία. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, είναι γνωστό σε όλους, ειδιχο"ς και μη, ότι οι γεωργοί μας 
είναι από '{ους πιο προοδευnχούς γεωρΥο";ς του κόσμου και έχουν πετύχΕΙ σε όλους 
τους γεωργικούς τομείς πολύ ψηλές επιδόσει.ς και άριστη ποιότητα γεωργικών προ\"
όντων, Εντούτοι.ς μέχρι σήμερα δεν κατάφεραν να αμειφθούν γι' αυτές τους τις 
επιδόσεις παρά .η σκληρή δουλειά τους και αυτό οφείλεται σε δύο κυρίως παράΥΟ
ντες που είναι πέραν των δυνάμεών τους. Ο ένας είναι οι ζημι..ές που συχνά παθαί
νouν από απρόβλεπτα φυσικά αίτια (ης θεομηνίες) και ο άλλος είνα~ η εμπορία των 

προ·ίόντων τους και κυρίως o~ χαμηλές και μη αμειπτικές τιμές που εξασφαλίζουν 
γι' αυτά. 

Σήμερα μι: το νόμο που θα ψηφίσουμε ερχόμαστε να καλύψουμε τον έναν 
παράγοντα, που είναι και ο σllμαντικότερος, δηλ. τις ζημιές που παθαίνει ο γεωργός 
από τις θεoμηνl.ες. 

Κύριοι συνάδελφοι, δε θα εξηγήσω τις ζημιές που παθαίνει ο γεωργός από τις 
θεομηνίες, θα πω όμως ένα πράγμα: Πολλοί γεωργοί αναγκάστηκαν να εγκαταλεί
ψΟυν το επάγγελμά τους λόγω των ζημιών που έπαθαν 2 - 3 συνεχεl.ς χρονι.ές και όχι 
μόνο εγκατέλειψαν το επάγγελμά τους, αλλά είναι και καταχρεωμένοι και με υπ-οθτι

κευμΙνη περιοοοία στις συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε σννάδελφε, επειδή θέλω να είμαι δίκαιος και επειδή έκαμα κάποια 
παρατήρηση σε συνάδελφο άλλου κόμματος πως διαβάζει από χειρόγραφο. αν είναι 
δυνατό. να ελαπωθεί το ποσοστό των σημειώσεων και να αυξηθεί το ποσοστό που 
μιλούμε εκ του προχείρου στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε· να την καταθέσω τότε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Να tllV καταθέσετε. όπως έγινε και Q.o-τό το συνάδελφο, για να είμαστε δίκαιοι 
με όλους. 

(ο κ. Μαυροκορδάτος καταθέΤΕΙ την ομι).,(α του) 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Δε θα ήταν υπερβολή αν έλεγα ότι το μεγαλύτερο μέρος των αγροτικών χρεών 
προς τ~ς συνεργατικές εταιρείες οφειλεται στις συνεχείς ζημιές από τις θεομηνίες. 

Λόγω αυτής Τllς κατάστασης και ύστερα από έντονους αγώνες των αγροτικών οργα
νώσεων ιδρύθηκε με νόμο το 1977 ο οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης. Κύριος 
σκοπός και στόχος του Ο.Γ.Α. είναι να καλύψει τους γεωργούς που παθαίνουν 
ζημιές από θεομηνίες. παραχωρώντας τους αποζημιώσεις. Με αυtό tOV τρόπο 
επιτυγχάνεται η σταθεροποίηση του γεωργικού εισοδήματος και η παραμοντ; του 
γεωργού στο επάγγελμά του. η προαγωγή της εθνικής οικονομίας και η ενημερία 
όσων απασχολούνται στη γεωργία. Το Σχέδιο Γεωργικής Ασφάλισης πρέπει να εμπε
ριέχει το στοιχείο της καθολικότητας, να λαμβάνει υπόψη τη βιωσιμότητά του και 
να βασ[ζεται ουσιαστικά στην αρχή της αλληλεΥΥύης μεταξύ των διάφορων τάξεων 
των γεωQΎών. 
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Στην αρχή ο νόμος κόλυπτε μόνο ορισμένα προΊ:όντα και μερικούς κινδύνους. 

Με την πάροδο το" χρόνου έ'Υιναν αρκετές βελτιώσεις το" νόμου μ! την κάλυψη 
πρόσθετων προ"ίόντων. την χάλυψTJ ζημιών από περισσότερους κινδύνους και τη 

μειωση το\l μη αποζημιώσιμου ποσοστού κατά 5% για όλους το\lς κινδύνους. Αυτό 
εΙχε αποτέλεσμα να πάρουν οι γεωργοί ως αποζημιώσεις π.ερΙΠου 17 εκατομμύρια 
λΙρες και να οtΙVtιοφέρει τι κυβέρνηση στο ταμε(ο του o.r.A. 8.5 εκατομμύρια λ(ρες 
περΙΠον. Με το νόμο που ψηφΙζουμε σήμερα προχωρούμε ακόμη περισσότερο στη 

βελτΙωση και επέκταση του σχεδΙου με την κάλUψη ολόκληρης της φυτικής παρα· 

γωγής και ορισμένων νέων κινδύνων για ήδη καλυπτόμενα προ'ίόντα, όπως είναι ο 

καύσωνας για τα αμπέλια και τι ανεμοθύελλα για τα εσπεριδοειδή. Επίσης αυξάνεται 

ο συντελεστής αποζημ!.ωσης από 72% σε 75%. 

Κύριοι συνάδελφοι. και με αυτές τις βελτιώσεις δεν παρέχουμε πλήρη και 
αποτελεσμαnκή κάλυψη στους γεωργούς. θα πρέπει το Υπουργείο Γεωργίας και ο 
Ο.Γ.Α. να κάμουν τις αναλογιστικές τους μελέτες με σκοπό την πλτjρη κάλUΨτι όλων 

των κινδύνων και την επtκταση 'Ιης ασφαλιστικής κάλυψΤ)ς στα θερμοκήπι.α και στην 
κτηνοτροφική παραγωγή. ΕπΙσης θα πρέπει ο Ο.Γ.Α. να προχωρήσει στην παρα.-τέρα 
βελτίωση των παροχών προς τους ασφαλι.σμ!νους παραγωγoUς. θα πρέι.ει η (l.ι.oζη· 

μLωση που παρέχεται στους γεωργούς να μτιν καλύπτει μόνο το κόστος και κάτι 
αλλά και μεγάλο μέρος το" κέρδους. για να μπορεί ο γεωQΎός να συνεχ(ζει απρό. 
σκοπτα τις καλλιεργΤ)Τικές του προσπάθειες τα επόμενα χρόνι.a και να μην αναγχά. 
ζεται να καταφεύγει στο δανεισμό. θα πρέπει επίσης η κυβέρνηση να προχωρήσει 
στην άμεση αύξηση της συνεισφοράς της από το 50% στο 100% ως προς τα κατα· 
βλητέα από τους γεωργούς ασφάλιστρα και στην ανάληψη όλων των διοικητικών 
εξόδων του Ο.Γ.Α. Με αυτό τον τρόπο θα στεγανοποιήσο"με πλήρως το σκέπαστρο 

που καλύπτει τους γεωργούς από τις θεομτινίες, κλείνοντας όλες ης τρύπες, και θα 

σταματήσει ο γεωργός να κάνει το ζητιάνο, όταν παθαίνει ζημιές. θα σταματήσουμε 
επ(.σης και εμεΙς να εκπλιπαρούμε ης εκάστοτε κυβερνήσεις να βοηθούν τους γεωρ· 

γούς, όταν παθαίνουν ζημιές. 

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφέρω και κάτι επιγραμμαηκά 
για τον άλλο παράγοντα που προκαλεί αστάθεια στο γεωργό μας. την εμπoρtα των 
γεωργιχών προ·ωντων. θα πρέπει να γίνεται σωστός πρσγραμμαησμός χαι συντονι· 

σμός σιην παραγωγή και εμπoρtα των γεωργικών προϊόντων. Και θα πρέπει επιτέ· 

λους να προχωρήσει η κυβέρνηση στην άμεση tδρυση συμβουλίων εμπορΙας όλων 

των προ'ίόντων φυτικής και ζωικής παραγωγής, για να σταματήσει η εκμετάλλευση 

των γεωργών μας και να εξασφαλίσουν επιτέλους αμει.πτικές τιμές για τα προϊόντα 
τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

εΥΣΤ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω κάη να πω με 'Ιην άδειά σας. 

Πράγματι είναι πολύ αισιόδοξη η προσδοκία των πλημμυρών που ανέφερε 
στην oμιλtα του ο συνάδελφος, ο κ. Πα..αρές, και έχει ενδυναμώσει χαι τη δική μας 
προσδοκία. Ας εΙναι! Μακάρι να aπoζημιώσoυμε χαι για τις πλημμύρες, κύριε 

Πρόεδρε. Αλλά, αν είναι απ' εκεΙ που περιμένουν οι γεωργοί να πάθουν ζημιά. δε 

νομίζω ότι θα πάρουν οηδήπο'tΕ' πέντε χρόνια δεν έβρεξε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καμιό φορ{ι, κUριε EuσταθΙOυ. δεν μπOQεις να ξέρεις τι μπορεΙ να y'νε~. 

Ο χ. Χριιοοστόμο\!. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ, 

Κύριε Πρόεδρε. 

Ο νόμος για την ιδρυση του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ψηφΙσιηκε "tov 
ΑπρΙλιο το" 1977 και οι πρώτοι υπάλληλοι προσλήφθηκαν την 'τι louv(o" 1978. ΤΟ 
κοινωνικό αυτό μhρο ΠΟ\l αποσκοπούσε στην προστασία της αγροτικής τάξης από 

ζημιές που προκαλοίινται ΟΤl1 γεωργική παραγωγή από αντιξοες καιρικές συνθήκες 

θεμελιώθηκε και σταδιακά επΕΚτάθηκε επί διακυβέρνησης Κυπριανού. 

Στη διάΡΚΕια των δεκατριών χρόνων λειτoυιrvίας του ο Οργανισμός Γεωργικής 
Ασφάλισης αντιμετώπισε δυσκολιες και προβλήματα και αντικρΙστηκε με δυσπιστία 

και προκατάληψη. Σταδιακά όμως καθιερώθηκε ως χρήσιμος θεσμός και τώρα 
αποτελεί μέρος Τllς ζωής των αγροτών μας. Στο σημεΙο αυτό θεωρώ κατάλληλη την 

εuκαιρtα να προβώ σε είιφημη μνεLα των πρωτεργατών της ιδρυσης αυτού του οργα

νισμού. των εκόστοτε συμβουλΙων και του προσωπικού που εκτελεί τα καθήχοηό 

του με ζήλο και ευσυνειδησια. 

Κύριοι συνόδελφοι. με το τροποποιητικό νομοσχέδιο και τους τροποποιητι

κούς Κανονισμούς που βρίοχονται ενώπιόν μας επεκτείνεται η ασφαλιστικ'ή κόλυψη 

σε όλη τη φUτικ'ή καλλιέργεια, καλύπτονται οι κίνδυνσι για ήδη ασφαλισμένα προ·ι;.. 

όντα, καΟοριζεται ενιαίο ασφόλι.στρο και βελτιώνεται ο τρόπος είσπραξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ovνόδελφε. μου στέλνουν μηνύματα από το ΑΚΕΛ όη κι εσείς διαβό

ζετε από χειρόγραφο. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Όχι, δε διαβόζω' είναι στιμειώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΑγαπΙου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ; 

Απλώς 'ήθελα να σας πω ότι οι σημειώσεις, κι αν ~χoυν διαφορό. κι αν ε~ναι 
δηλ. της γραφομηχανής ή χειρόγραφες, νομΙζω ότι θα έχουν το (διο αποτέλεσμαl αν 
όλοι οι συνάδελφοι που έχουν γρόψει ομιλίες τις παραδώσουν στη Γραμματεία. 

Εμείς θα εκφρόσουμε την εκτίμησή μας για την εργασΙα όλων εκείνων που υποστή
ριξαν το νομοσχέδιο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνόδελφε, θα δώσω την ευχαιρία στον κ. Χρυσοστόμου να μιλ'ήσει 
τουλόχιστον όσο μο..ησαν και οι προηγούμενοι ομιλητές επί του θέματος. 

Α. χργΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Λυποίιμαι, αλλό δεν είναι έτσι, κίιριε Αγαπ{ου. 

Χαιρετίζουμε τα νέα μέτρα, ταυτόχρονο όμως εχφρόζουμε την απογο'ήτεοοή 
μας, γιατί yvωστo( κίνδυνοι που προκαλούν σοβαρές ζημιές στη γεωργική παραγωΎiι 

δεν καλίιπτονται με τις τροποποι'ήσεις πο\! θα ψηφΙσουμε. Τέτοιοι κίνδυνοι είναι η 
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ανομβρία για τα αμπέλια. καθώς και 11 πολυομβρία και ο παγετός -για τα κεράοw και 
τα αμύγδαλα. Επίσης καμιά μέριμνα δε λήφeηκε για την ασφαλισΗχή κάλυψη των 

θερμoκηπt.ων, 111; κτηνοτροφ(ας και Τ11ς πτηνοτροφΙας. Κάθε χρόνο ανεμοθύελλες 
προκαλούν σοβαρές ζημιές σε κτηνοτροφικά και πτηνοτροφικά υποστατικά και ΟΙ 

ιδιοκτητες τους μετατρέπονται σε επαίτες, για να τύχουν κάποιας βοήθειας, και 

αυτό ακόμα εξαρτάται από μια πλειάδα παραγόντων. Ειδικά το αίτημα των αμπε

λουργών για την κάλυψη της ανομβρίας είναι απόλυτα δικαιολογημένο, αν λάβουμε 
υπόψη ότι τα καταβληθέντα ασφάλιστρα. αίτό τους αμπελουργούς για την περίοδο 

1978-1990 ανέρχονταν στο ποσό των ί.4,930,158. ενώ οι α..-τοζημιώσεις που πληρώ
θηκαν στους αμπελουργούς για την (.δια περ'οδο ήταν ,(2,928.271. Έτσι παραμένει 
ως διαφορά εις π[στιν των αμπελουργών το ποσό των ,(2,001.887 και Ειλικρινά 
πιστεύω ότι θα μπορούσε να καλυφθεί και αυτός ο κίνδυνος . Η κυβερνητική πλευρά 

τόνισε πως αντικρΙζει με συμπάθεια τα αιτήματα των παραγωγών, αλλά ήταν 

φειδωλή στο να καλύψει όλους τους κινδύνους λόγω Ιλλειψης στοιχείων. 

Κύριε Πρόεδρε, για να καταστεί δυνατή η κάλυψη όλων των κινδύνων, θα 
πρέπει να ικανοποιηθεί το πάγιο αίτημα των αγροτων για αύξηση της κρατικής 

χορηγίας από 50% σε ΙΟΟ% και ανάληψη από το κράτος των διοικητικων εξόδων. 
Για σκοπούς προβληματισμού αναφέρω ότι το σύνολο των καταβληθέντων ασφαλΙ. 

στρων από τους γεωργούς για την περιοδο 1978·1990 ήταν f1 1,593.248, ενω οι 
αποζημι.ώσεις για την ίδια περίοδο ήταν ΕΙ 1.796,094. Για την (δια περιοδο τα διοι· 
κητικά έξοδα ήταν (3.33 Ι ,000. 

Έχω την άποψη ότι υπάρχουν περιθώρια βελτΙωσης των υπηρεσιων και πρέπει 

να βελτιωθοίιν, γιατί δε νοείται αυτή την εποχή, που επαιρόμεθα για τις ανέσεις που 

μας εξασφαλίζει το ψηλό βιοτικό μας επl.πεδo. οι αγρότες να παραμένουν αβοή. 

θητοι. έρμαω των καιρικων oυveTlxiliv. 

Euχαριστω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε. 

Θα δωσω πολύ συνοπτικά τις θέσεις του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, 

λαμβανομένου υπόψτι ότι ήδη οι συνάδελφοι οι οποίοι έχουν μιλήσει μέχρι τωρα μας 

κάλυψαν στα πιο σημαντικά θέματα. θέλω να πω ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα 

ΕΔΕΚ, 1'1 κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ψηφίσει τόσο το ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιτικό νομο· 

σχέδιο περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφά:λισTlς όσο και τους τροποποιητικούς 

Κανονι.σμούς. Όμως, θα θέλαμε με αυτή την ευκαιρία να καλέσουμε την κυβέρνηση 

να προχωρήσει σε περαιτέρω μελέτες, για να γίνουν περαιτέρω δραστικές τροπο· 

ποιήσεις τόσο στη νομοθεσία όσο και στους Κανονισμούς και να υπάρξει πλήρης 

ασφαλιστική κάλυψη και για όλους τους κινδύνους. 

Επίσης αναμένουμε από την κυβέρνηση να αυξήσει τη συνεισφορά της στο 

ταμείο του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, έτσι που να υπάρξει εξίσωση με τις 

εισφορές των γεωργων μας. Επίσης η κυβέρνηση θα πρέπει ·και αυτό έχει ήδη τεθεί 

ως αίτημα από το σύνολο των αγροτικων oQΎανωσεων που παρουσιάστηκαν στην 

Επιτροπή Γεωργίας της Βουλής- να αναλάβει το σύνολο των διοικητικων εξόδων 
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του Οργανισμού, έτσι που να υπάρξει ελάφρννση του ταμείου του Ο.Γ.Α .. για να 
μπορέσει να ανταποχριθεΙ στον πραγματικό του ρόλο, στην πραγματική του 

αποστολή, που είναι 11 κάλυψTJ των ζημιών από διάφορες θεομηνΙες και άλλους 
κινδ"ύνους. 

Ιδιαίτερα θα ήθελα να σταθώ στο θέμα της αμπελουργίας. Αν πάρουμε ως 

παρόδειγμα τη φετινή χρονιά. θα δούμε ότι οι αμ.."'teλοuργοί μας έχουν ολοκληρω. 

τικά καταστραφεί οικονομικά ως αποτέλεσμα της ανομβρίας. Είναι εντελώς α.ίταρά

δεκτο να μην καλύπτονται οι αμπελουργοί από την ανομβρία, τη στΙΎμή που είναι 

παραδεκτό ότι α..-τοτελούν έναν από τους κυριότερους κλάδους-αιμοδότες του οργα

νισμού Γεωργικής Ασφάλισης, όπως έχει δηλωθεί άλλωστ! και στην Κοινοβουλευ

τική EπLtρoni) Γεωργίας με βάση στοιχε(.α τα οποία κατατέθηκαν από τους αρμο

δίους του Οργανισμού. 

Και πρέΠΗ να αναφέρω εδώ ότι ναι, ο οργανισμός Γιωργικής Ασφάλισης ως 

θισμός σ.ηρίζι.αι σ.ην αλληλεyyUτι, αλλά αυτή η αλληλιyyUτι δεν μπορεί να 

λεΙΊουργεΙ χαΊά Ίρόπο μονόπλευρο. Η αλληλεγγύη πρέπει να λεΙΊουργε( καΊά Ίρόπο 

αμφίδρομο και θα πρέπει οπωσδήΠΟΊε να υπάρξουν ΊέΊοιες θεσμικές αλλαγές, που 

πραγμωικά και οι αμπελουργοί να καλύΠΊονται από Ίους κινδύνους που ανημεΊω

π(ζουν Ία αμ..-τέλια. Συγκεκριμένα, σε ό,ΊΙ αφορά την ανομβρία. πρέπει να υπάρξει 

πλήρης ασφαλιστική κάλυψη. 

θα ήθελα να υπενθυμίσω ακόμα όΊΙ οι αγροτικές οργανώσεις έχουν συγκεκρι.

μένα αnήματα για αύξηση του ποσοστού που θα πρέπει να καλύπτεται σε περιπτώ

σεις ζημιών από το 75% στο 80%. Αυτή είναι μία θέση Ίην οποία υποστήριξε η 
Αγροτική, ότι δηλ. τα ποσοστά θα πρέπει να αυξηθούν στο 80% τουλάχιστον. για να 
υπάρξει ακριβώς σχετικό αντιστάθμισμα στην αύξηση του ασφάλιστρου Jt01J επιφέ
ρουν οι τροποποιήσεις που ψηφΙζουμε σήμερα. Επίσης η Αγροτική ήγειρε θέμα για 

τα κεράσια. ότι δηλ. θα πρέπει η νομοθεσία να διαμορφωθεί κατά τέτοιο τρόπο. που 

να καλύπτει και τις βροχές κατά την ωρΙμανση του προ\όντος αυτού. 

Κύριε Πρόεδρε. δεν είναι η πρώτη φορά που απ' αυτό το βήμα και με αφορμή 

τη συζήτηση για '{ον Ο.Γ.Α. τονίσαμε ότι η ασφάλιση της γεωργικής παραγωγής έχει 

τεράστια σημασία για την προστασία του εισοδήματος του αγρότη από τις τεράστιες 

διακυμάνσεις που αυτό υφΙσταται ως αποτέλεσμα .ων καιρικών σ1Jνθηκών και .ων 

αντι.ξοο.ήτων. Όμως θα πρέπει ο Ο.Γ.Α. να προχωρήσει παραπέρα και θα πρέπει να 

αναφέρω ότι πλάι σ.η λεγόμενη παθητική ασφόλιση, αυτή n01J προβλέπε.αι από τη 
νομοθεσία που έχουμε, υπάρχει και η ενεργητική ασφάλιση, που περιλαμβάνει μέτρα 

για την πρόληψη .ης ζημιάς, και όσο αναπΊύσσε.αι η ενεργητική ασφάλιση .όσο 

μειώνονται και Ία έξοδα και ΊΟ κόστος Ίου Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης. Αν 

δηλαδή έχουμε μΙ.ρο. σωστά για .ην προστασΙα από '{ον παγετό και ΊΟ χαλάζι, αν 

συστημαΊικά εφαρμόζουμε μέΊρα υγιειντjς στην κτηVOΊροφία και συστημα.ικά καΊα

πολεμούμε .ις φυτικές ασθένειες, σημαίνει ό.ι θα έχουμε και μείωση των ποσών που 

πληρώνει ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης στους γεωργούς μας. Με αυτές τις 

παρατηρησεις επαναλαμβάνω ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα ψηφίσει .όσο.ο 

νομοσχέδιο που προτείνε.αι όσο και τους Κανονισμούς και επαναλαμβόνω ότι θα 

πρέπει η κυβέρνηση να μελετήσει όλες ης εισηγήσεις που έχουν γίνει και να 

επανέλθει το συντομό-ι:ερο δυνατό με συγκεκριμένες .ροποποιηηκές προτάσεις τόσο 

σε ό,τι αφορά το νόμο όσο και σε ό.τι αφορά τους Κανονισμούς. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. ΚύΡΙΕ συν(ιδελφε, βλέπω μw μακροσκελέστατη ομιλισ.. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Δεν είνα~ ομιλία, κύΡΙΕ Πρόεδρε, είναι η πρόταση νόμου- τΙΠοτε άλλο. Οι 

σημειώσεις μου είναι πέντε γραμμές μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν ήταν ομιλΙα, απλώς θα ει.σηyoύμOUΝ. όπως και στις άλλες περαιτώσεις. να 
κατατεθεί. Εφόσον είναι σημειώσεις, είναι πολύ εντάξει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

ΕΙναι σημειώσεις τίποτε άλλο. 

κυριε Πρόεδρε, κύρι.οι συνάδελφοι. 

Δεν πι.στείιω ότι υπάΡΧΕΙ ΟΠΟLοσδήποtt: συνάδελφος σ' αuτό το Σώμα που να 

μην υΠOσtηρΙζει ότι η γεωργική ασφάλιση ως θεσμός είναι πρόγματι μέτρο κοινω

νικής αλληλεΥΥίιτις. Αυτό 10 υποστηριξαμε από την αρχή και σωστά ε"'-τε ο συνά
δελφος, ο Παπαρές, ότι εμεΙς ως κόμμα το έχουμε και σης ΠροΥραμματι)(ές μας 

δηλώσεις. Είναι όμως Ύεγονός, το οποίο καθημερινά παραΤΤιροίιμε, ιδιαίτερα οι 
BoυΛΕUΤές που nρolQlOvtaL από τα Koκκινoχώ(lια και τη Λάρνακα, όη υπάρχει 

μεγάλη αvtΙδραση για κάθε τροποποίηση που επιχειρείται να γίνει σ' αυτό το βασικό 

νόμο. 

θυμάμαι πριν από τρ(α χρόνια, όταν γινόταν προσπάθεια να εισαγάγουμε στο 

σχέδιο και τους παταΤOΠαQαγωγOός, όλοι Οι Βουλε\lτές όλων των κομμάτων, για να 

τους πείσο\lμε, κάναμε επανειλημμένες συσκέψεις και τους λέγαμε: "Οι εξεταστές θα 

είναι αvτικειμενικoΙ oπtvavtL σας, θα είναι κα~ χο\lβαρvtό.δες -μάλιστα, έτσι τους 
λέγαμε- και δε θα έχει κανένας παράπονο και θα παίρνετε και περισσότερα απ' ό,τι 

βάζετε". 

ΔιιΣΤUΧώς. φαίνεται ότι σήμερα τα πράγματα έχουν επαληθεύσει τους φόβους 
μας. Δεν πηγαίνεις σε μια κοινότητα και να μην είναι καθολική η διαμαρτιιρΙα γι' 

α\lτό το σχέδιο ' όχι για το θεσμό αλλά για τον τρόπο ίσως με τον οπο(ο εφαρμόζο
νται οι πρόνοιες avtOU του σχεδ(ου. Τώρα ζητούμε να περιλάβουμε όλη τη φυτική 
παραΥω-Υή. Ασφαλώς υπάρχουν κάποιες ασήμαντες εξαιρέσεις. Αν θέλουμε να 
είμαστε ειλικρινείς με τους εαuτoύς μας. όταν λέμε ότι είναι μέτρο αλληλεγγύης η 

ασφάλι.ση, σημαίνει ότι πρέπει να έχεις και οφέλη απ' αυτή την ασφάλιση. Άρα 

πρέπει να ομολογήσουμε ότι υπάρχουν πολΜ άλλα προ"όντα τα οποία δε διατρέ

χουν κανέναν κίνδυνο και όμως με α\lτό το νόμο που θα ψηφ'σουμε εvtάσσουμε 
τους παραγωγούς στο σχέδιο και θα πληρώνουν το 3% της συνεισφοράς. Το\lλάχι
στον, αφού το κάνο\lμε, πρέπει να στείλουμε το μήνυμα στους ανθρώπOUς που θα 
κρατούν το νόμο στα χέρια το\lς. όταν θα τον εφαρμόζο\ΙV. να τον εφαρμόζουν με 
πάσαν αντικειμενικότητα. 

θα σας δώσω ένα ζωντανό παράδειγμα. Είχα πολλά να φέρω, αλΜ φέρω μόνο 

ένα. Οι παραγωγοί μας για σκοπούς φόρο\l εισοδήματος γέμισαν κάποιες δηλώσεις 

που έλεγαν ότι η μέση παραγω'γή κατά σκάλα ήταν 3,500 οκάδες. ενώ στην πραγματι.
κότητα ήταν 5,000 και 6,000 η μέση παραγω'γή. Όταν ήρθαν φέτος να εξετάσο\lν ης 
ενστάσεις των παραγωγών, πήραν ως βάση τη φορολογική δήλωση των 3,500 εν 
γνώσει τους ότι η μέση παραγωγή ήταν 6.000 οκάδες. Aνtό είναι μία έκδηλη αδικία. 
Απλώς πήραν ως επιχείρημα κάποια δήλωση ΠΟ\l έκαμαν για σκοπούς άλλους, για 
να το χρησιμοποιήσο\ΙV στη σuyκεκριμένη περΙΠτωση. 
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Ένα άλλο σημείο το οποίο θέλω. κύριε Πρόεδρε. να θίξω είναι ο χρόνος 
πΛ"ρωμής αυτών των αποζ"μιώσεων. ΝομΙζω όη ο νόμος, αν δε με απατά η μνήμη 

μου. μιλά για 70 μέρες μετά την πρόκλτιση της ζημιάς. Σας πλτιροφορώ ότι στους 
πατοτοπαρο.ΥωΥούς από το Μάρτιο που υπέστησαν τις ζτιμιές τους στάλθηκαν οι 

κατάλΟ'ΥΟΙ πριν από 15 μέρες. XρειάOΤrικαν δέκα μήνες δηλαδή για να πληρώσουν. 
Μήπως τοκίζουν τα χρήματα των παραγωγών; Γιατί λοι.πόν δεν πληρώνουν 

έ'Υκοιρα; Γιατί δεν κάνουν τις εκτιμήσεις τους έγκαιρα, για να πληρώσουν έγκαιρα 

τις αποζημιώσεις αυτών των ανθρώπων, οι οποΙοι στο κάτω-κάτω ττις γραφής, αφού 

ιιπέστηκαν κάποιο 1;:ημιά. χρειάζονται τα χρήματα για να ξαναφutt'ψouν. για να 

μπορέσουν να tχo\tV κάποια νέα εισοδήματα. για να ζήσουν την ΟΙΚΟΥένειό: τσυς; 

Γιατί λοιπόν xaeuo'tfgoύY, επαναλαμβάνω, "Ης αποζημιώσεις; 

Σε περΙΠΤωση ενστάσεων γίνονται _σακωμοί καθτιμερινά, Π.χ. ότι tO άλφα 
κtήμα είναι δέκα σκάλες, ενώ ο παραγωγός επιμένει ότι είναι δώδεκα, και προσπα

θoiιν να το μετρήσουν με tO πόδι. Έχουν χαθεί οι κορδέλες, αγαπητοί συνάδελφοι, 
από ης υπηρεσιες μας, Υι.α να πάνε να μεtρήσουν εκεί και να βρουν με ακρ(βεια 

πόση εΙναι η έκταση του κτήματος και να σταματήσουν εν πάση περιπτώσει κάποιες 

διαμαρτυρίες οι οποίες μπορεί να είναι δικαιολογημένες; Όλα αυτά UΠoσκM,Oυν 

το θεσμό, _ον οποΙΟ εμεις υποστηρίζουμε, αλλά δυστυχώς φαίνεται όtι εξετάζουν η 

χρήματα έχουν στο ταμείο και ανάλογα προσπαθούν να τα μοιράσουν, χωρίς να 

XOLtQ!;OVV ποια είναι η συγκεκριμtνη !;ημιά. 

Ως προς τα άλλα δύο θέμαtα τα οποία περιέχονται στην Έκθεση και είναι 
ομόφωνα, θέλω και εγώ να _ονΙσω με τη σειρά μου ότι η κυβέρνηση πρέπει να 

αναλόβει τα διοικηtLκά έξοδα. διότι σωστά λιχθηκε από τον κ. Ά. Χροοοστόμου όη 

μέχρι σήμερα. νομ{.ζω, έχουν δοθεί σtοvς καλλιεργηtές, σε όλους τους παραγωγούς 

κάποιι il7,OCIO,OCMJ εκ των οποίων τα ill,OCMJ,αx> είναι δική τους συνεισφορά και 
i3,500,OCMJ είναι διοικητικά έξοδα. Όσα πλήρωσαν _όσα πήραν. Άρα λoLJtόν 

ποι.α είναι η ωφέλεια που έχουν; Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση να αυξήσει τη 

συνεισφορά ,ης και να είναι μόνιμη στο 100%. Αυτό θα είναι πράγματι αλληλεΥΥύη 
προς τους παραγωγούς, προς μια κατηΥΟΡια ανθρώπων για την οποία σίγουρα όλοι 

ενδι.αφερόμαστε. 

θέλω να τονίσω, RΡOtOiJ καtέβω από to βήμα, όtι ψηφίζουμε αvτές ης τροπο
ποιήσεις τις σημερινές, ότι η κοινοβουλευηκτ'ι μας ομάδα θα _ις ψηφίσει, γιατί δε 

θέλουμε να "ορπιλΙσουμε άλλες πρόνοιες με το να μην εγκρίνουμε αυτό το νομο

σχέδιο. Σίγουρα υπάρχουν κάποιες βεληωτικές διαtάξεις σ' αmό το νομοσχέδιο και 

θα θέλαμε να ισχύσουν. Διαφορεtικά έχουμε την ισχιιρή άποψη ότι θα έπρεπε να 

εξεταστεί το ύψος της συνεισφοράς "ου 3% για τους καλλιεργητές εκείνους των 
οποίων. επαναλαμβάνω. δε δι.ατρέχουν κανέναν κίνδυνο οι καλλιέργειες και οι 

οποι.οι θα έχουν και ανταγωνισμό και, όταν λέω ανταγωνισμό, κύριε Πρόεδρε. 

εννοώ ότι πολλά προϊόντα θα πωλούνται μέσα στα κ,ήματα και δε θα πηγαίνουν 

στην αγορά και aU'tot οι οποίοι δε θα πληρώνουν ασφαλώς το 3% θα ανταγων{ζο
νται τους άλλους οι οποίοι κατ' ανάγκην θα περνούν τα εισοδήματά τους μέσα από 

τις αγορές. Γι' αυτό λέγω όη από _η μια, ενώ δε διατρέχουν κινδύνους, θα πληρώ

νουν και το 3%. Γι' αuτό σε κάποιο μεtαγενέστερσ στάδιο είμαι βέβαιος όtι η κοινο
βoυλεuτική μας ομάδα θα ξαναεξεtάσει αvτή ,ην πτυx~ εν συνδυσσμώ με τις 

παροχές προς τους ενδιαφερόμενους παραγωγούς. 
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Νομίζω. κύριε ΠρόεδΡΕ. ότι πρέπει οι αρμόδιοι να αντιληφθουν ότι ΟΥκούται -
και σας διαβεβαιώ ότι εΙναι με Ειλ ικρΙνεια που σας το λέω αυτό το πράγμα- τι 
δ ιαμαρτυρία τοιι κόσμου εναντίον αυτού του σχεδίου το οποίο όλοι λέμε ότι είναι 

πολν καλό. Γιατί; Γιατί φαίνεται ότι κάπου τα πράγματα δεν εφαρμόζονται σωστά. 

Σας λέω μόνο ότι την περασμέντι βδομάδα πήγα στο Δασάκι της Άχνας και είπα να 

υποστηρίξω φανατικά το όλο σχέδιο και δε βρήκα κανέναν μα κανέναν καμιός πολι

_ικής αποχρώσεως που να το ΊJΠOστηρ(.ζει. Γιατί, επαναλαμβάνω, βρΙσκουν εκατό 

παραδείγματα αδικιών αναφορικά είΤΕ με τις εκτιμήσεις είτε με τη μέση παραγωγή 

εΙτε με την έκταση του κτήματος και με τόσα άλλα στα oπotα δυστυχώς δείχνουν όλη 

την αUΣΤηρότητά τους οι \ιπάλληλοι, σύμφωνα ασφαλέστατα με τις οδηγίες που 

παΙρνουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

ΠισπUω όη txet εξαντληθεί το θέμα και προχωροϋμΙ!: στη δεύτ-ερη ανάγνωση 

του νομοσχεδΙΟυ. Υπάρχουν δέκα άρθρα και εΙΟ'ηΎουμαι να τα ΨτιφΙσουμε ανά 

πέντε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

ΤροποποΙηση του άρθρου 2 του βασικου νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικου νόμου. Άρθρο 3. 

Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικου νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικου νόμου. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα πέντε άρθρα εΥχριθουν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα πέντε άρθρα εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

ΤροποποΙηση του άρθρο\! 21 το" βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

ΤροποποΙηση του άρθρου 23 του βασικου νόμου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση "fOιI άρθρο\! 32 του βασικου νόμο\!. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως "fQ άρθρα από το έξι μέχρι το δέκα εγκριθoiιν; 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το έξι μέχρι το δέκα εγκρίνονται. 

Προχωρουμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. τι oΠoi.α γίνεται με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιη· 

τικός) Νόμος του 1991. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη οφ\ιρα) 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσταΟ1]. το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στην έγκριση των Κανονισμών. 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν U,ί"tάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγχρΙνονται. 

Ο Χ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. να δικαιολογήσω ,ην ψήφο μας. Η χοιvοβουλευtική μας 
ομάδα τάχθηκε υπέρ αυτού του νομοσχεδΙου. γιοτί αντίθετη θέση της θα είχε αποτέ
λεσμα την απόρριψη ή και την απόσυρση ολόκληρου του νομοσχεδίου. Γι' αυτό 
έχουμε ψηφίσει. για να περάσΟ1JV οι θετικές πρόνοιες του νομοσχεδιου, και Επιφυ
λασσόμαστε σε μεταγενέστερο στάδιο να επαναφέρουμε τις τροποποιήσεις εκείνες 
τις οποίες θέσαμε σήμερα στην Επιτροπή Γεωργίας και ΟΙ οποίες δεν υιοθετήθηκαν 
από τα άλλα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή 11 .οποθέτηση αφορά όλους μας, για να μην υπQρχει 
καμι.ά παρεξήyrιση, διόη από 'to Βήμα της Βουλής εξηγήσαμε για ποιους λόγσυς 
δΙνουμε θεtική ψήφο, ζη.ώvτας .αιπόχρονα από την κυβέρνηση να προχωρήσει στην 
υιοθέτηση .ων εισηΥήσεών μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορώ να '{ονίσω ό.ι, όπως δΙ/1.ίτιστώνεται από ης ομιλίες .ουλάχιστον 
.ις οποίες παρακολούθησα, υπάρχουν οι Lδιες ΕΠιφυλάξεις. Κα'tά συνέπεω, αν δε 

λει.oυργήσouν κάποιες πρόνοιες σωστά, η νομοθεσια ιΙναι ζωνtανή και 
μπορούμε να επανέλθουμε με .ις τροποποιησεις που θέλουμε. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 6 θέμα, που είναι "ο Κυρωτικός του Ευρωπα·tκού 
Κοινωνικού Χάρτου (Τροποποιητικός) Νόμος '{ου 1991". Παρακαλώ .ον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευηκής Επιτροπής να διαβάσει .ην Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ, 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ
ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 
ΚΥΡΩΤιΚΟΣ ΤΟΥ εΥΡΩΠΑ·Ι·ΚΟΥ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟΥ ΧΑΡΤΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ
ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Αβραάμ ΑντωνΙου. Πρόεδρος 
Ανδρέας KouχOυμάς 

Ανδρέας Μούσκος 
KaLtll Κλllρίδου 
Δllμή.ρης ΣυλλούΡllς 
Νίκος πιποκοπι.Τllς 

Η ΚοινοβουλευΗκή Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων 
μελttησε .0 πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηχε στις 
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7 Νοεμβρίου 1991. Στη σuνεδρΙαση αυτή κλήθηκαν κα~ ανέλυσαν τις πρόνοιες του 
νομοσχεδιου εχπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας κα~ Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 
Παρευρέθηκαν επίσης και εξέφρασαν τις «,ί.όψεις τους εκπρόσωποι .ων σuνδικαλι.
σηκών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας με την οποΙα κυρώθηκε Ο Ευρωπαϊκός Κοινωνικός Χάρτης, έτσι που τι 
δέσμευση της Κυπριακής Δημοκρατίας αναφορικά με τις πρόνοιες Ίου εν λόγω 

Χάρτη να επεκταθεί και στις διατάξεις του που αναφέρονται σε λογικές τιμερΤ;σιες 
και εβδομαδιαιες ώρες εργασ(ας, στο κατώτατο όριο ηλικΙας νέων ανθρώπων για 
εισδοχή στην επαγγελματική απασχόληση, που είναι τι ηλικία των δεκαπέντε χρόνων, 

στη διασφάλιστι πλήρους παρακολούθησης της υποχρεωτικής εκπαtδευσης και άtην 
παραχώρηση άδειας μητρότητας. 

Η Κυπριακή Δημοκρατία με την ψήφιση ΤΟΊ) Κuρωτικού του Εuρωπα·'κού 
Κοινωνικού 'χάρτου ΝόμΟΊ) του 1967 (Αρ. 64 ΤΟΊ) 1967) με τον οποίο κuρώθηκε ο 
Εuρωπα·ίκός Κοινωνικός Χάρτης ανέλαβε την υποχρέωση να εφαρμόσει ορισμένες 
διατάξεις του Χάρτη. Οι δεσμείισεις αυτές της Δημοκρατίας, που διευρύνθηκαν το 

1975 και το Ι 988 με μεtαγενέστερες νομοθετικές ρυθμίσεις, αναφέροvtαι ανάμεσα σ' 
άλλα στα δικαιώματα εργασί.ας, εξασφάλισης ασφαλών και υγιεινών ΣUΝΘηκών 
εργασίας, συνδικαλισμού. συλλογικών διαπραγματεύσεων. ΕΠαγγελματικής κατεύ

θυνσης, πραπασί.ας της υγεΙΟς, κοινωνικών ασφαλίσεων, ωφελημάτων των κοινω
νικών υπηρεσιών κ.ά. 

Η προτεινόμενη με το υπό συζήτηση νομοσχέδω διεύρυνση της δέσμευσης της 
Κυπριακής ΔημοκρατΙας αναφορικά με τις πρόνοιες του Ενρωπα·'κού Κοινωνι.κού 

Χάρτη, που υιοθετήθηκε ομόφωνα και από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα τον 
lούλιο του 199 Ι, κρΙθηκε ότι είναι κατορθωτή ενόψει της ερμηνείας που έχει δοθεί 
στις διάφορες πρόνοιες του Χάρτη από την Επιτροπή Ανεξάρτητων Εμπειρογνω

μόνων, η οποΙΟ εξετάζει την εφ<1Qμoγή των διατάξεων του Χάρτη που έχουν επικυ
ρώσει τα συμβαλλόμενα κράτη-μέλη, καθώς και ενόψει των βελτιώσεων που έχουν 
yt'V!L στο μεtαξύ στην εργατική μας νομοθεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υιοθε
τώvtας την προτεινόμενη εναρμόνιση της εργατικής μας νομοθεσίας προς τα ευρω

πα·'κά πρότυπα, αποδέχεται τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νΟμοσχεδtοu, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την Ψ1'ιφισή του σε νόμο, 

όπως έχει διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνική άποψη. Παράλληλα η Επιτροπή 
καλεί τους αρμοδΙΟυς να πάρουν όλα τα αναγκαία μέτρα, ώστε η εφαρμογή της 

νομοθεσΙΟς ΠΟΊ) απαγορεύει την επαγγελματική απασχόληση παιδιών κάτω των 
δεκαπέντε χρόνων να μην επηρεάσει με οποιοδήποτε τρόπο το σύστημα μαθητείας το 
οποΙΟ παρακολουθούν και άτομα ηλικίας κάτω των δεκαπέντε χρόνων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. προχωρούμε στη δεύrερη ανό:Υνωση ΤΟΊ) νομο
σχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα tΎΚριθoίιν; 

Εφόσον δεν υπάρχε~ ένσταΟl1, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε σtτιν τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

fPAMMATEAΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφf:ρ~αι ως ο ΚυρωnΧ6ς του EUΡΩna'LXOίI ΚοινωνικοίΙ 

ΧάρΊου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένστασrι όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδι.ο ψηφίζεται σε νόμο και τι Σύμβαση 

κυρούται. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 7, που είναι "Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας 
MLIMA5SQL SHERATON MARINA" (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1991", έχει αποσυρθεί από την Εκτελεστική Εξο\lσία. Προχωρούμε 
στο επόμενο θέμα. που είναι ~Oι περί Aναmiιξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβo"λεuηχής 
Επιτροπής να δι.ο.βάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΎΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΎ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜOJ ΤΟΥ 

1991 " 

ΠαQόvτες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκ{.δης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Xρl.oτoς Μαυροκορδάτος 

θάσος M~xαηλΙδης 

Δωρος Θεοδώρου 

Η Koινoβoυλευτ~κή Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις Ι 7 και 
στις 24 Οκτωβρίου 1991. Στις συνεδρι.άσε~ της Επιτροπής κλήθηκαν και naQeuρt
θηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ΔημοκρατΙας και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδΙδονται με βόση τις πρόνοU!.ς τον 

άρθρου 44 του περΙ Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού βασικού νόμου, σκοπε'ται η αναθεώ
ρηση διάφορων διατιμήσεων του ηλεκτρικού ρεύματος, για να ανταποκρίνονται στα 
σημερινά δεδομένα και στις σημερινές ανάγκες. 
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Ει.δικότερα με τους υπό εξέταση Κανονισμούς αναπροσαρμόζεται η τιμή των 

καυσίμων από τις Ε90 στις :Ε50 τον τόνο. για να συνόδει με τις σημερινές τιμές 

καυσίμων, αφού η διατίμηση των Ε90 καθορΙστηκε από την Ιη Ιουνίου 1984 με βόση 
τα τότε δεδομένα και ισχύει μέχρι σήμερα χωρΙΙ; οποιαδήποτε διαφοροποίηση. 

Σύμφωνα με ης διαβεβαιώσεις .ων εκπροσώπων Τllς Αρχής ΗλεΚtρισμοu 

Κύπρου, η τροπαίτο(ηση που προτεί.νεται δε θα επηρεάσει τους καταναλωτές, αλλά 

!χει στόχο τη μείωση των διατιμτ'ισεων των καυσίμων που επηρεάζουν άμεσα τις 

τιμές του ηλεκτρικού ρεύματος, ώστε να αντιπροσωπεύουν τις τιμές πα\! ισχυουν 

σήμερα διεθνώς. Με τη μείωση ΠOΊJ πρστεΙνεται δε θα υπάρξει α.ι-τώλΕια εσόδων για 

την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, γιατΙ υπόρχει η ρήτρα καυσίμων που εΠΗρέπει Τ1]ν 

αναπροσαρμογή των τιμών σύμφωνα με το πραγματικό κόστος. 

Με τους υπό εξέταση Kανoν~σμoύς πρoτεΙνετα~ επίσης η μείωση των διατιμή

σεων για όλες τις βιομηχανίες -και όχι μόνο γι' αυτές που έχουν εξαγωγικό προσα

νατολισμό - γιατί οι τιμές του βιομηχανικού ρεύματος στην Κύπρο σε σiryκριση με 

τις τιμές άλλων χωρών είναι από τις πιο ακριβές, σε αντίθεση με την τιμή του ηλεκ

τρικού ρεύματος για τις κατοικίες, των οποίων οι ένοικοι επιβαρύνονται με πιο 

φτηνές τιμές. Οι μειωμένες αυτές δwτιμήσεις θα εξακολουθήσουν να ισχύουν χαι 

για τους ψυκτικούς θαλάμους που χρησιμοποιούνται στ~ς αγροτικές περιοχές γι.α 

την αποθτ'ικευση φρούτων και των οποίων η τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος κατατάσ

σεται στις βιομηχανικές διατιμήσεις. Σύμφωνα με τους υπολογισμούς της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρο'U, οι ελαφρύνσεις που προτείνονται σημαΙνο'Uν απώλεια 

εσόδων για την Αρχή ύψo'U; 730 χιλιάδων λιρών. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς προτείνεται ακόμα η μείωση των δι.ατιμή

σεων για το'Uς μικρούς βιομηχανικούς καταναλωτές που καταναλώνουν ρεύμα 

μεγάλης ι.σχύος, πράγμα που σημαίνει απώλεια εσόδων για την Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου ύψo'U; 36 χιλιάδων λιρών. 

Τέλος, οι 'υπό αναφορά Κανονισμοί πρoβλtπoυν την αύξηση του συντελεστή 

ρήτρας καυσίμων για τη διατίμηση αποθήκευσης θερμικής ενέργει.ας σε ώρες εκτός 

αιχμής, που χρησιμοποιείται για σκοπούς οικιακής θέρμανσης με συσσωρευτές. Η 

α'ύξηση που προτείνεται, σ'ύμφωνα με τους εκπροσώπο'Uς της Αρχής, Ο')(οπό έχει να 

αποτρέψει την αλόγιστη κατανάλωση ηλεκτρικού ρε'ύματος της ειδικής αυττ']ς κατη

γορίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμιτορΙΟ" και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας 

'υπόψη ότι με τους υπό αναφορά KανoνισμoUς επιδιώκεται βασικά η ελάφρυνση των 

καταναλωτών ηλεχτρικο'ύ ρεiιματoς, ομόφωνα Εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 

Κανονι.σμών, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί με τη μείωση του συντελεστή ρήτρας 

καυσίμων για αποθήκευση θερμικής ενέργειας σε ώρες εκτός αιχμής α.-.ό 0.002 Ι σε 
0.0020 σεντ για κάθε πέντε σεvt α'ύξηση ή μείωση πάνω ή κάτω των ;(50 του κόστους 
καυσίμων κατά μετρικό τόνο. Η Eπ~τρoπή εισηγείται την πιο πάνω μείωση, γι.ατΙ 

πιστείιει ότι η αποθήκευση θερμικής ενέργειας για οικιακούς σκοπούς σε ώρες εχτός 

αιχμής δόθηκε ως κΙντιτρο για όσους καταναλω.ές τη χρησιμοποιο\ιν και ως τέτοιο 

δε θα ήταν σκόπιμο να αλλάξει. 
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Με την ευκαιρία αυτή τι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχα· 

νιας εισηγε(ται στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου να επανεξεtάσε~ το ύψος όλων των 

διατιμήσεων ηλεκτρικού ρεuματος που επιβάλλει, καταβάλλοντας συνάμα προσπά

θεια παραπέρα απλοποίησης των λογαριασμών ηλεκτρικο"ύ ρεύματος που 

αποστέλλει στοιις καταναλωτές της . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο Χ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

ΚUρι.ε Πρόεδρε. προσεγγίζοντας το θέμα με βόση τους Κανονισμούς αυτούς, τι 

Αρχή Ηλεκτρισμού ουσιαστικά προτείνει τη μείωση των τελών που καταβάλλει μια 

σνγκεκριμένη μεριδα καταναλωτών. Έχοντας υπόψτ] την ανθηρή οικονομική κατά

σταση της Αρχής και ταυτόχρονα το ότι τι μερtδα των καταναλωτών που θα 

ωφεληθεί από μια μείωση περίπου f7S0,OOO είναι οι βιοτέχνες και οι μικροβι.ομή

χανοι, ανεπιφύλακτα τασσόμαστε υπέρ της έγκρισης αυτών των Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Έχετε πει "η ανθηρή οικονομική κατάσταση της Αρχής Ηλεκτρισμού", αλλά 

έχω την εντύπωση πως υπάρχουν συσσωρευμένα ελλείμματα ένεκα των επιχορηγή

σεων που διδoντα~ προς την άλλη πλευρά. Ανθηρή είναι η CYT Α. Η Αρχή Ηλεκτρι

σμού μπορεΙ να έχει βελτιωμένα οικονομικά. αλλά ανθηρή κατάσταση δε βλέπω. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Είναι θέμα άποψης. Από τα στοιχε(α τα οποία τέθηκαν υπόψη της ΕΠΗροπής, 

όταν εξετάσαμε το θέμα, φαίνεται πως. παρ' όλη τη συσσωρευμένη ζημιά που έχουμε 

με τη δωρεάν παραχώρηση ηλεκτρικού ρεύματος προς την άλλη πλευρά, η κατά

σταση της Αρχής δεν είναι ακόμα τουλάχιστον ανησυχητική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είχα την εντύπωση ότι \!πήρχε συσσωρευμtνη ζημιά κοντά στα ιΊΟ,ΟΟΟ,ΟΟΟ -
ί80,ΟΟΟ,00Q. Τώρα, αν αυτή έχει εξαλειφθεί εντός των τελευταίων ετών, α\!τό είναι 

μεγάλη επιτυχία. Οπωσδήποτε ας προχωρήσουμε στην tyκριση των Κανονισμών. 

Yπάρxε~ ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κwπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 9 θέμα, που είναι ''Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου (ΣχέδLO Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρι.

σμού Κύπρου και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρ

νησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό

διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥλΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ
ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΙΆΙ flQI ηερι 
ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗ

ΜΑΤΩΝ ΣΕ ΥΠΑλλΗΛΟΥΙ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ κγΠΡΟΥ ΚΑΙ 

ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΙ TOVI ΟΜΟΙΟ ΜΕ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟ ΙΥΝΤΑΞΕΩΝ ΤΗΣ 
κνβΕΡΝΗΣΗΣ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991 ~ 

ΠαQόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μο"σχος 

Δτιμήτρης Συλλονρης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Χρίστος MaUΡOΚOQδάtoς 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς οε δύο συνεδρίες ττις πο\! πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 
στις 24 Οκτωβρίου 1991. Σης συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν εκπρόσωποι τσυ ΥπουρΥεωυ Εμπορto" και Βιομηχανίας, .ου Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα .τις Δτιμοκρα.ίας και της Αρχής Ηλεκ.ρισμού Κύπρου. 

Με .ους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδιδovt:αι μt βάση η.ς πρόνοι.ες .ου 

άρθρου 44 .ου περί Aνα..τtί!ξεως Ηλεκ.ρισμο'ύ βασικού νόμου, σκοπεί.αι τι εναρμ().. 
νιση .ου σχεδίου σuvrάξεων και φιλοδωρημό..ων .ων υπαλλ'ήλων .ης Αρχής Ηλεκ

.ρισμού με .0 ανάλογο κυβερνητικό σχέδιο, όπως .0 .ελευ.αίο βελτιώθηκε 
πρόσφα..α. 

Σύμφωνα με όσα κα.α.έθηκαν σττιν Επι.ροπή από .ους εκπροσώπους .τις 

Aρχ~ς Ηλεκτρισμού Κύπρου, απο.ελεί συμβαηκή υποχρέωση .τις Aρχ~ς τι εναρμό
νιση .ου σχεδίου σνντάξεων και φιλoδωQτιμά.ων .ου προσωπικού της μt .0 
ανάλογο κυβερνητικό σχέδιο. Οι πιο πάνω αρμόδιοι ανέφεραν ακόμα ό.ι .0 
xρόoθt'to κόστος για ττιν εφαρμογή του αναθεωρτιμένου σχεδίου θα είναι 400 
χιλι.άδtς λίρtς πtρΙΠου. Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και BιoμrιxανΙας 

και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου διαβεβαιωσαν ττιν Επιτροπή ότι οι υπό εξέ.αση 
Κανονισμοί 'UΓΧάνoυν της έγκρισης όλων των σuvrεχνιών .ου προσωπικού της 

Αρχής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

όη οι Κανονισμοί που προτείνονται εμπεριέχουν ρυθμΙσtι.ς που παρόμοιές .ους 

ισχiιouν iιδτι Ο1τι Δτιμόσια Υπηρεσία και ότι αυτές .uyχάνouν .τις έΥκριστις του 

προσωπικο,,; της Αρχής, ομόφωνα εισηγεί..αι στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απλώς θα ήθελα και εδώ να αναφέρω κά.ι .0 οποίο είχε λεχθε[ πριν από ένα
δ\lO χρόνια, όταν εΣUΖτιτείτo το θέμα των συντάξεων των uπαλλ'ήλων ττις Αρχής 

Ηλεκτρισμού, ό.ι δηλ .• α ευεργετηματα ήταν πολι} διαφορετικά από εκείνα της 
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xuβtρνησης, ενώ, όταν μιλουμε για ευθυγράμμιση, μιλαιίμε για τα (δια πράγματα. Αν 

όμως ωιάρχouν εuεργεt11ματα τα οποία δεν υπάρχουν στην κυβερνητική πλευρά, 
τότε το θέμα της ευθιιγράμμισης δεν έχει καμιά σημασία. Δε θέλω όμως να "πει
σέλθω στο θιμα. θέλω να πιστεύω ότι έγινε μια πλήρης μελέτη 'tou θέματος και μια 
πληρτις σύγκριση, διότι μιλούσαμε για ταμεΙο συντάξεων 111ς τάξης των 24 εχοτομ
μυρ(ων λιρών, όταν κατατοπιζόμαστε στο παρελθόν ως Επιτροπή Οικονομικών. 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπόρχονν ομιλη.ές, υπάρχει ένσταση yl.O. την έΎXQιση των Κανονι.
σμών; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θtμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 10. που 
είναι "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (ΤροποποιητικοΙ) 
(Αρ. 3) ΚανονισμοΙ του ι991 ". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ~OI ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΑΤΑΒΛΗΤΕΑΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 3) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟI ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Ντίνος Μιχαηλιδης, Πρόεδρος 

ΝΙκος Πιττοκοπ(της 

Ισιδωρος ΜακρΕδης 

ΤτΙμης ΕυθυμΙου 

Παύλος Παπαγεωργ(ου 

Κίκης ΚαζαμΙας 

Θάσος ΜιχαηλΙδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σuyχoινωνιών και 'EQ'yoov μελtτησε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε σuνεδρEα της που πραγματοποιήθηκε στις 29 ΟχτωβρΙΟυ 
1991. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γε(ου Σuyκoινωνιών και Έργων και της Αρχής Λψένων Κόπρου οι οποΙΟι 

εξέφρασαν τις απόψεις τους για τους Κανονισμούς που αναφέρονται πιο πάνω. 

Με τους Κανσνισμούς αυτούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 25 της νομο
θεσίας για την Αρχή Λιμένων Κύπρου, σκοπε(ται η τροποποίl1ση των καταβλl1τέων 

δικαιωμάτων για τη χρήση των γερανών, όταν αυτοί πρόκειται να ΧΡ11Οιμοποιηθούν 

για μετακίνηση εμπoρευματoxιβωτtων. 

Ειδικότερα με τους υπό αναφορά Κανσνισμούς προτείνονται τα ακόλουθα: 

(α) ΕνιαΙΟ ύψος δικαιωμάτων για όλες τt.ς διαστάσεις των εμπσρευματοκιβω

τ(ων. 

(β) Ενιαίο ύψος δικαιωμάτων για τα εμπορευματοκιβώτια υπό διαμετακόμιση 
(Jt σχέση με τα διχαιώμω:α για τα εμπορευματοκιβώτια κυπριακού εμJtO

ρ(ου. 
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(γ) Μει.ωμένα δικαιώματα για τα εμ..-τoρευματoχιβώ'tι.σ. vπΌ διαμεtακόμιση, 
εφόσον εκφορτώνονται από την (δια ναυτLλι.σ.χή γραμμή πέραν των 5,000 
συνολικά εμπορευματοκιβωτίων το 'IJlόνo. 

(δ) Μειωμένα δικαιώματα στις γραμμές που εκφoρτώνouν στο λιμάνι της 
Λάρναχας σε σύγκριση με τα πληρωτέα δικαιώματα στο λιμάνι της Λεμεσού. 

Σύμφωνα με τα στοιχεΙΟ που κατατέθηκαν ενώπιον της ΕΠΗροπής από 10υς 
κυβερνητικούς αρμοδΙΟυς, οι πιο πάνω προτεινόμενες τροποποιήσεις εντάσσονται 

στα πλαίσιο της γενικόtερης πολιτικής της Αρχής Λιμένων Κύπρου για μειωση του 
κόστους, με απώτερο στόχο την προσέλκυση στα κυπριακά λιμάνια περισσότερων 

εταιρειών, ώστε αυτά να γίνουν πισ ανταγωνιστικά σε σχέση με τα λιμάνια της γύρω 

περιοχής. 

Το ότι προτείνονται μειωμένα δικαιώματα στις γραμμές που εκφορτώνουν στο 
λιμάνι της Λάρνακας σε σύγκριση με τα πληρωτέα δικαιώματα στο λιμάνι της 

Λεμεσού οφειλεται σt'l1v προσπάθει.α ενθάρρυνσης Τ1')ς χρ1')στις του λιμανιού αυτού 
και στο γεγονός ότι έχουν ανταποκριθεί θετικά σττιν προσπάθεια αυτή και οι άλλοι 

φορε(.ς που συμμετέχουν στη δι.αμόρφωση του κόστους των παρεχόμενων υπτιρε

σιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπη Συγκοινωνιών και ΈQΎων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό σUΖ1')ττιστι Κανονισμών και. λαμβάνοντας υπόψτι 

ότι οι προτεινόμενοι Κανονισμοί θα συμβάλουν στο να γίνουν τα λιμάνια μας αντα
γωνιστικότερα. ομόφωνα εισηγείται σττι Βουλή την έγκρισή 'Ιους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλτιτές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλτιτές. υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι,..

σμών; 

(Κruπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσtαση. οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα δύο θέματα στην τιμερήοια διάταξη με αριθμούς 11 και 12, που 
είναι "Οι περί Μτιχανοκινήtων Οχτιμδtων και TΡOχαLας Κινήσεως (Τρο.ι'Ί:ΟΠΟΙΤΙΤΙΚΟ[) 
Κανονισμοί 'Ιου 1991 και "Οι περί Κρατικού Αρχείου (Γενικο() Κανονισμοί του 

1991 ", αποσύρθηκαν από την Εκτελεστική EξoυσLα. 

Για τα θέματα με αριθμούς 14 και 20, που είναι "Οι περί Ελεγκτικής Υπτιρε
σίας Συνεργατικών Εταιρειών (Τρο.ι'Ί:οποιτιτικοΙ) Κανονισμοί του 199 Ι" και "Οι περί 
Eλeγκτικ1')ς Υπτιρεσίας Συνεργαtικών Εtαιρειών (Ταμείο Προνοίας) Κανονισμοί 
του 1991". υπάρχει κοινή Έκθεστι. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου
λευtικής Επιτροπής να διαβάσει 'Ιην Έκθεση σtO Σώμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. ΠαπαγεωργΙου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ττιν περασμέντι βδομάδα είχε λτιφθεί απόφαση ότι δε θα 
προχωρεί τι ψήφιση οποιουδήποτε νομοσχεδίου του οποίου τι Έκθεση κυκλοφορεί 

μετά την TgLtTJ. Γι' αυτούς τους Κανονισμούς η Έκθεση κuκλoφόρτισε σ1')μερα και 
πιστεύω ότι δεν μπορούμε να προχωρήσουμε, διότι δεν είμαστε έΊΟιμοι γι' αυτούς 
τους Κανονισμούς. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι γεγονός ότι πράγματι αυτό λέχθηκε, αλλά αναφερόμαστε σε νoμoσχέδ~α. 
Υπάρχει μια ιδιαιτερότητα όσον αφορά τσυς Κανονισμούς, διότι οι Κανονισμοί ή 
Mcxrι)ρoνται ή ωτOΡΡLπτoντoι ή εγκρίνονται. Και είναι εδώ που υπήρξε μια 
αναφορά στο Σύνταγμα και δεν καλύπτονται από το ίδι.ο σκεπτικό από το οποίο 
καλύπτονται τα νομοσχέδια και σι προτάσει.ς νόμου. Είναι γι' αυτό το λόγο που 

πρώτα~πρώτα τι Γραμματεία δέχθηκε να κυκλοφορήσει ττιν τελευταία στιγμή τους 
Κανονιομοίις. Υπάρχει βέβαια τι άποψη όη κάποιοι συνάδελφοι θεώρησαν, όταν 

μιλούσαμε για νομοσχέδιο. πως χαλύπτοΥτΟΙ και οι Κανονισμοι. Γι' αuτό. πριν 

προχωρήσουμε, θα ήθελα να ακούσω και άλλες απ6ψης επί του θέματος. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόέδρε, 

Αυτά που έχε-ι:Ε πει καλύπτουν και τΤ)ν άπΟψη που ήθελα να πω. Η απόφασή 

μας ήταν διαδικαστική. Συνταγματική πρόνοια για τους Κανονισμούς δεν υπάρχει. 

Υπάρχει μόνο για προτάσεις νόμου κα~ για νομοσχέδια. επομένως, πιστεύω -εκτός 

αν η Βουλή αποφασίσει διαφoρετ~κά- ότι διαδ~καστικά μπορεί να προχωρήσει η 

συζήτηση του θέματος. 

θέλω όμως να πω κότι για τους συναδέλφους και για όσους ενδιαφέρονται για 
την τύχη αυτών ειδικό των Κανονισμών. Οι Κανονισμοί που κατατέθηκαν θα 

ισχύουν αυτόματα όταν εκπνεύσει η προθεσμία, δηλ. σήμερα, νομίζω, ή μετά δύο 
μέρες. Αν η Βουλή επομένως δεν τροποποιήσει αυτούς τους Κανονισμούς ούτε και 

αποφασίσει να τους απορρί.ψει, θα ισχύουν όπως έχουν υποβληθεί από την κυβέρ

νηση. 

Έχω την εντύπωση, διαβάζοντας την Έκθεση της αρμόδιας Επιτροπής, όη η 

πλειΟψηφία των κομμάτων που μετέχουν στην αρμόδια Επιτροπή, με εξαιρεση 

νομίζω το ΑΚΕΛ, θεωρεί όη οι Κανονισμοί που έχουν υποβληθεί από την κυβέρ

νηση δεν είναι αποδεκτοί όπως έχουν και έχει επιφέρει μερικές τροποποιήσεις. 

Είναι σίγουρα ένα σοβαρό θέμα που έχει και όλλες πτυχές. 

Όμως η ε..-τιλοΥή σήμερα της Βουλής είναι ή να απορρίψει τους Κανονισμούς 

και να παραμείνει η παρούσα κατάσταση, που από όλους και από την κυβέρνηση 

κρίνεται απαράδεκτη, ή να εγκρίνει τους Κανονισμούς όπως έχουν, τη στιγμή που 

τουλάχιστον ένα κόμμα θεωρεί ότι δεν είναι ικανοποιηηκοί, ή να τους τροπο

ποιήσει. Διαφορετικά θα ισχύουν αυτόματα οι Κανονισμοί όπως τους έχει υποβάλει 

η κυβέρνηση. Πιστεύω ότι η μέση λύση είναι αυτή που εισηγείται η Επιτροπή. δηλαδή 

να εγκριθούν οι νέοι Κανονισμοί ελαφρώς τρoπoπo~ημένoι για το καλύτερο, 

πιστεύω. όλων, όμως η ημερομηνία της εφαρμογής τους να αναβληθεί, όπως προνοεί 

η πρόταση που έχουμε ενώπιόν μας, μέχρι την Ιη Μαρτίου 1992, δηλαδτΊ τέσσερις 
μήνες α .... ό σήμερα. 

Α ν σε αυτή τη μεσολαβούσα περίοδο οποιοιδήποτε ενδιαφερόμενοι, όπως η 

ΣυνομοσπονδΙΟ Συνεργατ~κών Ιδρυμάτων, 'ή οποιοδήποτε κόμμα Τι άλλα οργανω
μένα σύνολα ή ακόμα και Βουλευτές υπoβό.:λouν στο Σώμα διαζεuκηκές προτάσεις 
και κριθεί από το Σώμα ότι εί.ναι καλύτερες από αυτές ποιι συζητούμε. έχουμε όλη 
την ευχέρεια μέχρι την ημερομηνία εφαρμογής των Κανονισμών να τους τροποποι'ή

σοιιμε. Γ~' αυτό εγώ πιστεύω ότι και η σuζ'ήτηση μπορεί να προχωρήσει και η έγκριση 
των Κανονισμών, όπως έχουν υποβληθεί ενώπιόν μας, μπορεί να προχωρήσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υπάρχουν ομιλητές, να εξαντλήσουμε πρώτα το διαδικασηκό θι!μα και 

μετά να μπο"με σε θέματα ουσίας. 

Ο Χ. Μαρκιδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Σ\Jμφωνοuμε με όσα έχει πει ο χ. Τάσσος Παπαδόπουλος σχετικά με τη διαδι.
κασία. Είναι φανtρό ότι. αν η Βουλ'ή σήμερα δεν αποφασίσει οτι,δήποτε σχετικό με 
τους Κανονισμούς ΟΊ.Πούς, θα ισχύουν οι Κανονισμοί ως έχουν κατατεθεί από την 
Εκ.ελεστική Εξουσία. Το κόμμα μας δεν είναι διατεθειμένο να ψηφίσει υπέρ τσυ να 

ζητήσει η Βουλή από την Κ~ΡVTlση να τouς αποσύρει και επομένως txtLvo το οπο(ο 
συμβαίνει στην πραγματικότητα, καθόσον αφορό τους Κανονισμούς αUΤoίIς. είναι 

ότι η Βουλή θα πρέπει να πάρει μια απόφαση, δηλ. ή να τους απορρίψει ή να τους 

δεχθεί ή να δεχθεί τις τροποποιήσεις που Εισηγείται 11 πλεΙΟψηφία της αρμόδιος 
Επιτροπής. 

Συνταγματικό κώλνμα δεν vMQ'XEL. Το θέμα μάλιστα θίχθηκε στην Επιτροπή 
κατά τη δι.άρχεια της σχετικής συνεδρίασης, ΠOΊJ νομ(.ζω ότι έγινε την περασμένη 
βδομάδα, και λέχθηκε fXEt σαφώς όΗ δεν ΊJ,τηρχε λόγος να κυκλοφορήσει αμέσως 

την περασμένη βδομάδα η Έκθεση, νοουμένου ότι κ(ι.-ι:οιο κόμμα ζητούσε κάποιο 
χρόνο, για να τοποθετηθεί επί της νέας πρότασης που είχε τεθεί στην Επιτροπή, 

ώστε οι Κανονισμοί να αρχίσουν να ισχύουν από την Ι η Μαρτίου. 

Νοουμένου 6n το αίτημα για αναβολή της τοποθετήσεως προήλθε από σuyχε· 
κριμένο χόμμα και ότι τα άλλα χόμματα δέχθηκαν το αίτημα, νομU;ω ότι το κόμμα 

αυτό δεν μπορεί σήμερα να επικαλειται την παρέλευση οποιασδήποτε προθεσμίας 

χαι να λέει όη δεν είναι έτοιμο να εγκρίνει τους Κανονισμούς, επειδή καθυστέρησε 
η Έχθεση. Η Έκθεση χαθυστέρησε, διότι συγχεκριμένα το ΑΚ ΕΛ μας είχε ζητήσει να 

περιμένουμε, μέχρις ότου εκείνο τοποθετηθεί πάνω σε μια εντελώς νέα ιδέα που 

πρoέχυψt στην Επιτροπή εν ειδει συμβιβασμού, να αρχίσουν δηλ. οι Κανονισμοί 

αυτοί να ισχύουν από την 11'1 Μαρτίου, ούτως ώστε να αντιμετωπίσουμε κατά το 
μεσοδιάστημα οποιαδήποτε WΧόν προβΜματα δημιουργηθούν, όπως έχει ήδη 

εξηyήσε~ Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

επομένως εισηγούμαστε ως Δημοκρατικός Συναγερμός να προχωρήσουμε με 

την ouσ(.α του ενώπιόν μας θέματος. Κώλυμα συνταγματικό δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥη. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το διαδιχαστικό πράγματι το θέμα έχει όπως εξήγησαν οι 

προηγούμενοι συνάδeλφοι. Μόνο ήθελα να χάνω τη διευκρίνιση ότι μέχρι την 11'1 
MαQτΙOυ δεν μπορούμε να τραιto.ι-ι:oιήσoυμε τους Κανονισμούς. ΟΙ Κανονισμοί 
είναι της Εκτελεστικής Εξουσίας. Δt.ά νόμου ίσως μπορούμε να το κάνουμε, λέγο

ντάς τους "φέριε μας άλλους Κανονισμούς, διαφορετικά ψηφΙζουμε νόμο χαι τους 

καταργούμε". Νομίζω ότι, όπως έχουν τα πράγματα, δεν πρέπει να γίνει. Άλλωστε 

δε θα. ήταν ορθό να δοθεί η εντύπωση ότι η Βουλή πέρασε Κανονισμούς, επειδή δε 

μελέτησε εντός του μηνός εντός του οποtoυ της δόθηκε η ευκαιρία τα θέματα που 

τέθηκαν ενώπιον των Επιτροπών. Δεν πρέπει να δίνεται και στο λαό αυτή η εντύ· 
πωση. Γι' αυτό το λόγο νομίζω να τελειώνουμε σήμερα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύρι.ι Πρόεδρε, θα περιοριστώ και εγώ στο διαδικαστικό. Έχω την εντύπωση 

ότι. όταν την περασμένη Πέμπτη η Βουλή ανέβαλε το Κεφάλαιο Α' της ημερήσιας 

διάταξης, δεν εξέτασε αν επρόκειτο για νόμους τJ για Κανονισμοίις . Εl.παμε ότι το 
καθεστώς να παραλαμβάνουμε σε λιγότερο από σαρόντα οκτώ ώρες τις Εκθέσεις 
πρέπει να σταματήσει και να βάλουμε μια τάξη στη λειτουργ(ο αυτο\! του Σώματος. 

Αυτό ε(ναι το πρώτο. 

Το δεύτερο -και με την αναφορά που έχει γΙνει και από τους σUΝαδO.φoυς 

φα~νεται καθαρά- εΙναι ότι έχουμε μπροστά μας ένα πολίι σοβαρό θέμα και δεν 

εΙμαστε όλοι έτοιμοι γι' αυτό το ζήτημα. Πήραμε μια Έκθεστι σήμερα. Μάλιστα εγώ 
άνοιξα το ΚOUΤ( μου τι ώρα 11.00 με 11.30 Π.μ. και δεν ήταν μέσα αυtτ,! 11 Έκθεση. 
Και ερχόμαστε αυτή τη στιγμή να συζητήσουμε ένα θέμα. Ανεξαρτήτως του πώς το 

ε(δε η αρμόδια Επιτροπή, εμεΙς ως Σώμα, O~ πλείστοι Βουλευτές πιστεύω ότι δεν 

εtχαμε το χρόνο να ασχοληθούμε με αυτό το θέμα. Εδώ δεν είνα~ θέμα τυπικό, δεν 

είναι θέμα αν μας το επιτρέπει το Σύνταγμα' είναι θέμα ουσως. Και, για να είμαστε 

ειλ~κρινεΙς, πιστεύω ότ~ και στο παρελθόν στις πλείστες περuττώσεις, όταν αvτιμε· 

τωπ(ζαμε τέτοια προβλήματα, επιλέγαμε τη μέθοδο της απόρριψης, για να επανακα· 

τατεθούν οι Κανονισμοί και να δοθεί χρόνος στο Σώμα να εξετάσει το θέμα σωστά 

και να ληφθούν οι σωστές αποφάσει.ς, αφού μελετηθούν πλήρως από όλες τις 

πλευρές. Και αυτή είναι η πρότασή μας. Να απορριφθούν, ούτως ώστε να ξανακατα

τεθούν και να υπάρχει χρόνος για μελέΊη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. θεοδώρου, μετά ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού, ο κ. Μαυροκορδάτος, 

ο κ. Συλλούρης και ο κ. Χριστοδουλιδης. 

Όμως, να μην επαναλάβουμε τα ίδια πράγματα, διότι διαδικαστικά υπάρχουν 

δύο θέσεις. Αν θα επαναλάβουμε τα ίδια πράγματα, είναι προτιμότερο σε κάποιο 

στάδιο να ληφθεί μια απόφαση και μάλλον θα πρέπει να βάλω το θέμα σε ψηφο. 
φορία ένεκα της ιδιαιτερότητάς του. Αν επρόκειτο περί νομοσχεδίου )(οι δεν 

εδημιουργείτο το κενό το οποίο δημιουργηθηκε ή η παρεξήγηση, τότε θα έλεγα ότι 
σίγουρα θα εφαρμόσουμε αυτό το οποίο είπαμε. Όμως, εδώ πρόκεΗαι για Κανονι

σμούς και είναι πολύ σοβαρότερο το θέμα, διότι, αν δεν εΎΚριθούν σήμερα, τότε 
κανονικά περνoUν όπως έχουν και αυτό ματαιώνει την πρόθεση πιθανώς της πλειο· 
ψηφΙας του Σώματος. Γι' αυτό το λόγο θεωρώ ότι δεν είναι θέμα αποφάσεως του 

Προεδρείου να εφαρμόσει κάτι το οποίο αφήνει ένα κενό' είναι περισσότερο θέμα 
ψηφοφορίας και θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Όμως θα δώσω το λόγο κατά σειρά σ' αυτoUς που τον ζήτησαν με την παρό:· 

κληση να μην ε..-ταναλάβουν όσα ήδη λέχθηκαν. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όλη αυτή η διαδικαστική συζήτηση προδιδει ότι υπάρχουν 
σοβαρές διαφορές αντιλήψεων πάνω στο θέμα, άρθρο πρώτο. Άρθρο δεύτερο, δεδο· 

μένων των διαφορών που ",-τάρχουν και που, κατά τη γνώμη μου, δεν πρόκειται να 

γεφυρωθούν ..διατηρώ μια ελπίδα. αλλά εν πάση περαιτώσει δε νομίζω ότι θα γεφυ

ρωθούν- πρέπει να λάβουμε υπόψη μας ότι δεν εΙνα~ ανάΎΚη να περνούν όλα 
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ομόφωνα από αυτή τη Βουλή' κάπου θα υπάρχουν και διαφωνίες. Τρίτο. σε ό,ΤΙ 

αφορά νομοσχέδια και Κανονισμούς, μας έχετε καλύψει πλήρως δε θα επεκταθώ. 

Εδώ δεν ισχύει τι ρήτρα TO\l σαρανταοχτάωρου γι.α τους Κανονιομοίις ισχύει για τα 

νομοσχέδια. Τέταρτο. τι Έκθεση δεν έχει υποβληθεΙ, ας πω, εμπρόθεσμα εξ υπαιτιό

τητος του κόμματος που φέρει ένσταση να σvζηΤllθούν σήμερα. Πέμπτο, ΤΙ εισηγείται 

το κόμμα που φέρει ένσταση: Να ζητήσουμε από την κυβέρντιση να τους αποσύρει. 

δηλαδή να πετίιχει αυτό το οποίο θέλει εκ των προτέρων, χωρ[ς να γΙνει οποι.αδή

ποτε συζήτηση; Διαφωνούμε ριζικά και επιμένουμε ότι πρέπει .ώρα να συζητηθούν 

και να παρθούν αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

Παρακαλώ οVvtομα, διότι έχουμε καλύψει τις θέσεις. 

ΜΙΧ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πάνω ΟΤTl συνταγματική θέση, σιΙμφωνώ με τους προηγούμε. 

νους συναδέλφους μο\l ότι είναι καθαρό το Σύνταγμα. Οι Κανονισμοί δεν εμπί. 

ΠΊο\lν στον περιορισμό που ισχύει για τα νομοσχέδια. 

Αλλά ήθελα να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ειδικά το γεγονός ότι η παράταξη που 

ενίσταται σ' αυτό το θέμα. δηλαδή το ΑΚΕΛ·Αριστερά, κωλύεται και είναι χρυσός 

κανόνας του δικαίου όη εκείνος λόγω του οποίου έγινε η παράβαση δεν μπορεί να 

εγείρει θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι το eSfoppel, κύριε Κυπριανο";. το γνωρίζουμε αυτό. 

MlX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Μάλιστα, είναι το estoppel by conducf. Μειδιά και ο φίλος μου, ο κ. ΠOUΡγoυ. 
ρlδης. 

Λοutόν νομίζω, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσουμε και για το θέμα ουσίας θα 

έχουν την εuχαι.eΙα οι αΎΟΠΤ\ΤΟΙ συνάδελφοι της άλλης πλεuρό.ς να ανα..τtίιξOUΝ ης 

θέσεις τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

.Εγώ νομιζω ότι έχω καλUφΘεΙ Να προχωρ'ήσουμε στην ψηφοφορία yw το θέμα 
αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα 'ήθελα να απορρίψω το όη είναι εξ υπαιτιότητος της 

δικ'ής μας ομάδας που υπάρχει καθυστέρηση, γιατί ακόμα και σήμερα διανεμήθηκε 

συμπληρωματικ'ή Έκθεση γι' αuτό το θέμα. Εμείς είχαμε τοποθΕτηθεΙ έγκαιρα πάνω 

στο θέμα το οποίο συζητούμε. είπαμε ότι τη Δευτέρα θα 'ήμαστε τοποθετημένοι, 

δώσαμε την τοποθέτησή μας και, αν θέλετε, μπορούμε να την επαναλάβονμε. 
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Τα θέματα διαδιχοσιας δε θα τα συζητήσω. Εγώ θα επαναλάβω.τι θέση τη δική 

μας, την τοποθέτησή μας πάνω σε θέμα ουσ(ας. Η Eπ~τρoπή δεν έχει ενημερωθεΙ 

πλήρως. Η Παγχύπρια Συνεργατική ΣυνομοσπονδΙα Ετοιμάζει έκθεση πάνω <πο 

θέμα και μελέτη και ζητά αναβολή από εμάς, για να ενημερώσει την Επιτροπή πληρέ

στερα πάνω στο θέμα. και το (διο και ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών. Με αυτή 

την αιτιολογΙα εμε(ς ζητήσαμε αναβολή για τρεις μήνες, για να μπορέσουμε να 

ενημερωθούμε ικανοποιητικά και να -.:οποθπ:ηθούμε πάνω στο θέμα σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Λυπούμαι. δε θα επιτρέψω περαιτέρω συζήτηση. 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Για το θέμα ττις καθυστέρησης και πάλι λέω ότι ακόμη και σήμερα υπήρξε 

συμπληρωματική 'Εκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Όλα τα διαδικαστικά σημεΙα και ΕΠιχειρήματα έχουν ακοιιστεΙ ΜπορεΙτε να 

μιλ1'iσετε για θέματα ουσίας μετά. θέτω το θέμα σε ψηφοφορΙα. 

Συγκεκριμένα η εισήγηση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμε~ς είναι να μην 

προχωρήσουμε σήμερα στην έγκριση. διότι έχει κυκλοφορήσει εκπρόθεσμα η 

Έκθεση. Κατά σuνέπεια. θα πάρει την πορεια του το όλο θέμα. μην έχοντας κυκλο

φoQήσε~ έγκαιρα η Έκθεση, δηλαδή ή θα απoΣUΡΘεΙ από την κ~ρνηση ή θα μείνει 

ως έχει. Αυτή είναι η απόρρo~α Τl1ς εισήΥ1]σής σας. 

Λ. θΕΟΔον ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν δεν ασχοληθούμε, θα LOΧuoouv όπως κατετέθl1καν. Κανο

νικά πρέπει να καταψηφιστούν, για να μπορέσουν να επανέλθουν. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Μα. κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα σας δώσω το λόγο. xuQLE ΠιποκοπΙτη. Αυτή τη στιγμή ξεκαθαρ(ζουμε 
για ποιο θέμα γΙνεται η ψηφοφορία. 

Πόσοι υποστηρΙζουν την εισήγηΟ1] του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 εναντων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απορρίπτεται 11 διαδικαστική εισήγηση του ΑΚΕΛ. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

διαβάσε~ την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KQINQBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡlον ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ
ΧΑΝΙΑ! ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎ! ΠΟΥ ΤΙΤΛQΦOPOΎI'ΠΆΙ (Ι) ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΕΛΕΓΚΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΣΥΝΕΡΓΑTlΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (τρΟΠΟΠΟΙΗ

TIKOI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ (2) "ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΛΕΓΚTlΚΗΣ ΥΠΗΡΕ
ΣΙΑΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤιΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (1ΆΜΕIΟ ΠΡΌΝΟΙΑΣ) KANONIIMQI 
ταΥ 1991 " 

ΠαQόντες:-

Μιχαλάκης Κ uneLaVO\J, Πρόεδρος 
Άριστος ΧρυοOO"'tόμΟ1J 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

ΔημήΊρης ΣιΙλλο\ιρης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώροιι 

Η Κοινοβουλευnχή ΕπΗQOπή Εμπορtoυ και ΒLOμηχανΙας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε τρεις σvνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 
31 Οκτωβρίου και στις 8 Νοεμβρίου 1991. Στις σuνεδριάσεις της Επιτροπής 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπQόσωπoι .ου Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχα

νΙας, τοιι Γραφείου Ίου Γεν~κoύ Εισαγγελέα της ΔημoκραΊLας, ο Πρόεδρος και ο 

Διευθvντής της Ελεγκτικής γπηρεσ(ας Σvνεργατικών ΕΊαιρειών, εκ.-τρόσωποι της 

συντεχνίας των ελεγΚΊών, ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής 

Αναιιwξης, εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συνεργατικής ΣυνoμoσπoνδLας και εκπρό

σωποι Ίων αγροnκών οργανώσεων πεκ και ΕΚΑ. Ο Σύνδεσμος Γραμματέων 

Συνεργατικών Ιδρυμάτων Κύπρου, παρόλο που προσκλήθηκε, δεν προσήλθε στην 

ΕπΙΊΡΟπή, αλλά απέστειλε σ' αυτή γραπτώς τις θέσεις .01..1 γύρω από Ίους υπό 
αναφορά Κανονισμούς. Η ΕπΙΊΡΟπή είχε ακόμα την ευκαιρία να μελε-ι:ήσει "πομνή

μαΊα που κατατέθηκαν ενώπιόν Ίης από ενδιαφερόμενους φορείς και οργανώσεις. 

Με Ίους πρώτους Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθροιι 19 του βασικού νόμου για τις συνεργατικές εταιρεΙες, σκοπεΙται η μετονο
μασία των ανώτερων ελεγκτών και Ίων ελεγκτών σε ανώτερους ΕΠιθεωρητές ελέγχου 

και σε ΕΠιθεωρηΊές ελtγχoυ αντίστοιχα χωρtς αλλαγή των σχεδΙων υπηρεσίας τους 
και η διαγραφή από τους βασικούς κανονισμούς Ίου ανώτατου ορΙΟυ των ίΙ2,ΟΟΟ, 

που αποτελεί σήμερα το αVΏΊατo ύψος των δικαιωμάτων που μπορεί να εισπράττει 

η Ελεγκτική Υπηρεσία από τις συνεργατικές εταιρείες που ελέγχονται από αντή. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 19 .ου περί συνεργατικών εΊαιρειών βασικού νόμου. σκοπείται η Ιδρυση και 
λειτουργία ταμείων προνοίας προς όφελος το" προσωπικού της Ελεγκτικ';ς Υπηρε

σίας. 

Για την υποστήριξη της υιοθέτησης των τροπολογιών που προτείνονται προτά

θηκαν από μέρους της Ελεγκτικ';ς ΥΠΤ1ρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών o~ πιο κάτω 

λόγοι:-
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(α) Η μετονομασία των θέσεων που προτείνεται στους υπό εξέταση Κανονι.

σμούς αποσχοπεί στην καλύτερη oργάνuχm της υπηρεσίας, πράγμα που 

επιτuyxάνεται χωρίς οποιαδήποτε άλλη αλλαγή των σχεδtων \lΠT'lQfoίας των 

θέσεων αυτών. 

(β) Τα ελεΥκηκά δικαιώματα που εισπρ6:πoντα~ σήμερα δεν χαλύmovν το 

πραγματικό κόστος ).εΙΤO\.IQΎ(ας της Ελεγκτικής Υπηρεσιας, γιατί παρατηρή

θηκε α\!ξηση του ενεgyητικoυ των σuνεQΎO.τι.xών εταιeει.ών κατά ποσοστό 

67% και .ων καταθέσεων σ αuτtς κατά ποσοστό 27%. Η ΕλεΥχτι.χή 

ΥπηρεσΙΟ αναγκόζεται να εκτελεί και λογιστική εργασια για τις μικρtς 

συνεργατικές εταιρεteς επι.πρόσθετα από το δειγματοληπτικό έλεΥχο που 

διεvερyεΙ στις μεγόλες εταιρεLες. 

(Υ) Η εισΤτΥηση που γίνεται για την κατάργηση του ανώτατου OΡt01J των δώδexσ. 

χιλιάδων λι.ρών που μπορούν να εισπράπονται ως ελεγκτικά δικαιώματα -
ποσό που πληρώνουν σήμερα μόνο 12 α..-ι:ό ης SOO περι.που εταιρείες που 
ελtyχoνται παΥκύπρια- ωτoβλtπει σε tελεuτaw ανάλυση στην αύξηση του 

ποσοστού επιχορήγησης των μεγάλων εταιρειών προς όφελος των μικρών 

αλλά και στην αντψετώπιση .ου ελλε(μματος των 400 χιλιάδων λιρών πο\l 
παρουσιάζουν οι λογαριασμοί της Ελεγκτικής Υπηρεσίας. 

Ο Έφορος ΣυνεQΎατικών Εταιρειών και Συνεργατικής Ανά."'tτυξης, καταθέτο· 

ντας ενώπιον της Επιτροπής, δήλωσε ότι. παρόλο που δεν κλήθτικε για να εκφράσει 

τις απόψεις του γυρω από τους υπό αναφορά Κανονισμους στο στάδιο της ετοιμα· 

σιας τους, εντoιJτoις δεν έχει ένσταση για τη μετονομασία των θέσεων, εφόσον η 

αλλαγή αυτή δε θα δημιουργήσει σ\ιΥχοοη όσον αφορό το ποιος ασκεί έλεγχο χαι 

ποιος εποπτε(α στα συνεργατικά ιδρύματα, όπως το σχετικό αυτό ερώτημα διευχρι.-

νίστηκε με γραπτή γνωμάτευση του Γενικου Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Όσον 

αφορά το θέμα της κατάΡΥησης του ανώτατου ορtoυ των δώδεκα χιλιάδων λιρών 

των ελεγκτικών δικαιωμάτων, ο 'Εφορος δijλωσε ότι δεν ήταν έτοιμος να τοποθε· 

τηΟεί και ότι το θέμα αυτό θα απασχολησει συντομα ειδικό εμπειρογνώμονα. 

Οι εκπρόσωποι της Παγκυπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας, καταθέτοντας 

ενώπιον της Επιτροπής, ~ήτησαν να αναβληθεΙ η λήψη απόφασης για την κατάΡΥηση 

του ανώτατου ορίου των δώδεκα χιλιάδων λιρών, αφου το θέμα των ελεγκτικών 

δικαιωμάτων θα αποτελέσει σύντομα αντικείμενο μελέτης της Παγκυπριας Σuνεργα· 

τικής Συνoμoσπoνδl.ας. Οι (διοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι ενίστανται στη μετονο· 

μασια των θέσεων, γιατΙ αυτή θα δημιουργήσει σύyχuση ως προς το ποιος ασκεί 
έλεγχο και ποιος επoπτεl.α στα συνεργατικά ιδρύματα. Τέλος, εισηγήθηκαν την 

ανάλΟΥη τροποποίηση των δευτερων Κανονισμών, ώστε οι εισφορές στο υπό ίδρυση 

ταμείο προνοίας να μπορουν να κατατίθενται για σχοπο'ύς επένδυσης και σε οποιο· 

δήποτε συνεργατικό πιστωτικό ιδρυ.ια εκτός από τα τραπεζικά ιδρυματα. 

Οι εκ.."'tρ6σωποι της συντεχνίας του προσωπικου της Ελεγκτικής Yπηρεσtας 

ζήτησαν την αυξηση του αριθμού των ελεγκτών, ώστε να μπορέσει να αντιμε.ωπι.-

στεί ο αυξημένος φόρτος εργασίας, δηλώνοντας συνάμα ότι δε θεωρούν επείγον το 

θέμα .ης μετονομασίας των θέσεων. Οι tδιoι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι συμφωνούν 

με την κατάργηση του ανώτατου ορίου των δώδεκα χιλιάδων λιρών και ΠQό.ειναν ο 

υπολογισμός των ελεγκτικών δικαιωμάτων να γίνε.αι με βάση το ποσοστό .ου δεχα· 

πέντε τοις εκατό των καθαρών κερδών των ελεγχόμενων συνεργατικών ιταιρειών ή 
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το ένα τo~ς x~λΙo~ς του συνόλου του ενεΡΥητικού της εταιρεΙας, με ανώτατο όμως 

όριο τις σαρόντα χιλιάδες λΙρες. Σύμφωνα με την ΕισήγηΟ11 αυτη, από τις 495 <ΠMΡ~ 
Ύατιχές εται.ρεt.ες που λε~τoUΡYoύν σήμερα παγχύπρια 362 θα πληρώνουν λιγότερα 
από ό.τι πληρώνουν σήμερα, 59 θα καταβόλλουν τα ιδια δικαιώματα και μόνο 74 απ' 
α\Πές θα καταβάλλουν ψηλότερα δικαιώματα (1;τ6 τα σημερινά. 

Ο Σύνδεσμος Γραμματέων Συνεργατικών Εταιρειών με σχετικό υπόμνημά του 

τάχθΥ]χε EναVΤ(Oν της άμεσης τοποθέτησης στο θέμα της κατάργησης του ανώτατο\! 

ορΙου των δώδεκα χιλιάδων λιρών μέχρι την ολοκλήρωση της μελtτης της Παγκύ

πριας Συνεργατιχής ΣυνομοσπονδΙας. Τάχθηκε επΙσης εναντίον της μετονομασΙας 

των θέσεων και υπέρ της δυνατότητας κατάθεσης -ι:ων εσόδων του ταμεΙΟυ προνο(ας 

του προσωπικού και σε συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα. 

Ο εκπρόσωπος της ΕΚΑ τάχθηκε ενάντια στη μετονομασΙα των θέσεων, γιατΙ, 

όπως υποστήριξε, αυτη αντίκειται στο βασικό νόμο και γιατί θα υπάρξει κίνδυνος 
μισθοδοτικών διεκδικήσεων στο άμεσο μέλλον. Όσον αφορά το θέμα της κατάρ
γησης του ανώτατου ορίου των ελεγκτικών δικαιωμάτων, ο ίδιος εκπρόσωπος 

τάχθηκε υπέρ της διατήρησής του, αλλά εισηγiιθηκε ταυτόχρονα τη διινατότητα 

ανάθεσης του ελέγχου των εταιρειών και σε ι.διώτες ελεγκτές ύστερα από απόφαση 

της γενικής συνέλευσης κάθε εταιρε(ας. Για το σκοπό αυτό το ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες 

Δννάμεις έχει καταθέσει σχετική πρόταση νόμου στη Βουλή. Τέλος, ο ιδιος εκπρό

σωπος τάχθηκε ενάντια στη θέσπιση Κανονισμών για την ιδρυση ταμείου προνο(ας, 

γιατί, όπως ιιποοτήριξε, τα θέματα αυτά συνηθίζεται να ρυθμίζονται με διμερείς 

συλλογικές συμβάσεις στα πλαΙΟια του βασικού νόμοιι για τα ταμεία προνο(ας. 

Η Κοινοβουλευτική E,"tLtρom; Εμπορίου και Βι.ομηχανίας, αφού έλαβε ιιπόψtι 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και ύστερα cι.τό σοβαρό προβληματισμό, εωηγεΙται 

κατά πλειOψηφ{.a στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, αφού 

διαμορφωθο'ύν ως εξής:-

(α) Οι πρώτοι Κανονισμοί να τροποποιηθούν, ώστε να καταρyτιθeί το ανώτατο 

όριο των δώδεκα χtλι.άδων λιρών για τα ελεγκτικά δικαιώματα και ο καθο

ρωμός τους να γίνεται με βάση το ποσοστό του δεκαπέντε τοις εκατό των 

καθαρών κερδών ή το ένα τοις χιλΙΟις του συνόλοιι του ενεργητικού της 

εταιρείας, νοουμένου ότι το ύψος τους δε θα είναι μικρόΤΕΡΟ των δέκα 

λιρών και μεγαλύτερο των σαράντα χιλιάδων λιρών. 

(β) Οι πρώτοι Κανονισμοί να τεθούν σε ισχύ την 1η Μαρτίου 1992, για να 
ολοκληρωθεί μέχρι τότε η μελέτη της Παyιtύπριας Σιινεργατικής Συνομο

σπονδίας αναφορικά με τα ελεγκτικά δικαιώματα. 

(γ) Οι δεύτεροι Κανονισμοί, που αναφέρονται στο ταμείο προvo(ας. να προω

θηθούν ως έχουν με έναρξη ισχύος τους την lη Αυγούστου 1987, όπως ειση
γείται η Εκτελιστική Eξoυσlα. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εμ.ι"tορΙου και Βιομηχανίας αισθάνεται την 

ανάγκη να παρατηρήοει ότι η ενημέρωση που της γίνεται από μ~ρoυς των εκ.ι.ρο

σώπων της κυβέρνησης πρέπει να είναι πληρέστερη, για να μπορούν τα Μέλη της 
Επηροπής να μορφώνουν πληρέστερη γνώμη για τα συζητούμενα θέματα και να μην 

είναι υποχρεωμένα να ανατρέχουν σε στοιχεία και πληροφορ(ες που είναι στοι

χειωδώς απαραίτητα για τη μελέtη ενός θέματος. 
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Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές των κo~νoβoυλEυnκών ομάδων που την 

απαρτιζουν κατέθεσαν το πιο κάτω σκεπτικό στο οποίο και στήριξαν τις θετικές και 

αρνητικές θέσεις τους Υίιρω α..-c6 ~α υπό αναφορό θέματα:-

(ο) Τα Μέλη της Ε.τητροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Σuναγερμoίι υποστή

ριξαν ότι ο συνεργατισμός πρέπει να αντιμετωπίζεται ως σύνολο και με 
βάση τις -γενικώς αποδεκτές συνερyα't1.xt; αρχές και ότι η πλευρό τους εΙναι 

έτοιμη να επανεξετάσει το όλο ~μα. αν χρειαστεΙ 

(β) Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερό.-Νέες ΔU'Yό:μεις, διαφωνώντας με την έγκριση των Κανονι-. 

σμών που αναφέρονται στα ελεγκτικά δικαιώματα, ζήτησαν 11 xqJtΡVΗΣΗ να 
αποσύρει τους Κανονισμούς αυτoUς και να τους επανακαταθέοει μετά 

πάροδο τριών μηνών, χρονικό διάστημα που απαιτείται 'για την πληρέoτεQη 

ενημέQωση της Επιτροπής. Από την (δι.α πλευρά τον{στηχε η ανάγκη να 

στaλoiιν στη Βουλ'ή ΕΠιπρόσθετα στOιχεtα για το όλο θέμα τόσο από tl1 
ΣuνtρΎO.τική Συνομοσπονδ(.α όσο και από τον Έφορο Συνεργατικών Εται

ρειών και Συνεργατικής Aνάπruξης. 

(γ) Τα Μέλη της EπΙΤΡOπής-BoυΛΕUΤές του Δημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν 
υπέρ της τροποποΙησης των πρώτων Κανονισμών, ώστε να τεθούν σε ισχύ 

την Ιη Μαρτ(ου 1992, και υπέρ της αλλαγής τοιι τρόποιι υπολογισμού των 
ελεγκτικών δικαιωμάτων, εισή'Υηση που έγινε δεχτή κατά πλει.οψηφια. 

(δ) το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

κ. θεοδώροιι υπoστfιριξε τη θέση ότι η Ελεγκτική Υπηρεσ!.α πρέπει να γΙνει 

αποδεχτή ως η ελεγκτική υπηρεσία ολόκληρου τοιι σννεργατι.χού κινήματος 
και για το σχοπό αυτό τα έξοδα της λειτουργίας της πρέπει να τα επωμ[ζο

νται όλοι, ανάλογα με τις οικονομικές τους δυνατότητες. Για τους πιο πάνω 
λόγους τάχθηκε ενάντια στην ανάθεση του ελέγχοιι σε ιδιώτες ελεγκτές, ιιπέρ 
της έγκρισης των Κανονισμών που αναφέρονται στο 1αμε[ο προνοίας και 

υπέρ της μετονομασίας 1ων θέσεων. εφόσον δόθηκε η διαβεβαίωση ό'ς:ι η 

αλλαγή αυτή δε θα έχει πρόσθε"ro οικονομικό κόστος, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμα10ς αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ, ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Επειδή πρoηγoυμtνως κα1ά τη ΣUΖήtηση επΙ της διαδικασ(ας έγινε προσπά

θεια, και θέλω να πιστεύω όχι εσχεμμένα, να παραποιηθεΙ η θέση της KoLvoβoukE\J
τικής Ομάδας tO\J ΑΚΕΛ και των εκπροσώπων της στην αρμόδια Επιτροπή, πρέπει 
να δηλώσΟ\Jμε εδώ καθαρά ότι δεν ε(ναι έ1σι η κατάσταση όπως προσπάθησαν να 
την εκθέσουν μερικοΙ ΣUΝΆδελφoι των άλλων κομμάτων. 

Επειδή σεβόμαστε και τους συναδέλφους αλλά και τους εαυτούς μας, πρέπει 

να πούμε ότι η τελευταία τροπολογΙα, που κάποιοι θέλουν να την παρουσιάσουν ως 

εναλλακτική λύση, δηλαδή το να εΥχρ[νοιιμε τους Κανονισμούς, αλλά να ηουν ισχύ 

μετά την πάροδο ενός τριμήνου, κατα1έθηκε στην Επιτροπή και τΙθηχε υπόψη μας 
στην προτελευταΙα συνεδρΙαση -η τελευταl.α ήταν σήμερα- την περασμένη ntμIΣtT) το 

μεσημέρι. Και, όπως εΙναι πολύ φυσικό, είχαμε ζητήσει ουσιαστικά 48 ώρες, για να 
τοποθετηθούμε πάνω σ' αυτη, και τοποθετηθήκαμε γραπτώς. Και γι' αυτό μπορεΙ να 
υπάρξει και μαρτυρία από τη ΓραμματεΙα 1ης Βουλής, 
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Η θέση που πήραμε προηγουμένως ήταν καθαρά θέση επί διαδιχαστικο" ζητή
ματος και δεν μπορεί αυτή μας τι τoπoθtτηση επί της διαδικοσΙας να εξηγηθεί από 
οποιονδήποτε ως ανακολουθία όσον αφορά τη θέση που έχουμε. Και λυπούμαι 
ιδιαίτερα. γιατί σ' αυηΊ την επιχειρηματολογία ενεπλάκη και ο Πρόεδρος της αρμό
διας Επιτροπής, ο οποΙος ήξερε πολύ καλά την toπoehTIo1\ μας και την πeρασμένη 
Δευτέρα αλλά και τη διαδικαστική θέση που πήραμε σήμερα. 

Η θέση της παράταξής μας ήταν και είναι πως, νοουμένου ότι έχο"με αρκετές 
ανηδράσεις από ενδιαφερόμενα μtρη τα οπο(α, εκτός του ότι ενίστανται σ' αυτές τις 
πρόνοιες -που όμως δεν είναι ΊΟ καθοριστικό για μας- ζήτησαν πίστωση χρόνου. για 
να τοποθετηθούν με όλη τη σοβαρότητα κι επισημότητα προς την Επιτροπή, εμεις ως 
Μέλη της Κοινοβοuλεuηκής Επιτροπής αλλά και ως κοινοβουλευτική ομάδα έχουμε 

υποχρέωση να δώσουμε αυτή την πίστωση χρόνου και να τη δώσουμε ορ(ζοντας 
κάποια προθεσμία. Υπήρξαν ισχυρισμοί σιιναδtλφων οι οποίοι ήταν Μtλη και της 

προηγούμενης Βουλής ότι αΊJτό tYLve και στο παρελθόν και ερμηνείιουν ως πολιτική 
κωλυσιεργ(ας τη στάση αυτών που σήμερα ΕXφρά!;OΊJV την αντίθεσή τους με 1:ηλεγρα

φήματα ή άλλως πως προς το Σώμα. 

Ως νέοι Βουλευτές και έχοντας επίγνωση των ΊJΠOΧρεώσεών μας και ΤOΊJ ό1:Ι 

πρέπει να ακοίιμε όλες ης ενδιαφερόμενες πλευρές, είχαμε εισηγηθεί και εισηγού. 

μαστε και σήμερα να βρεθεί η κατάλληλη φόρμουλα, αφού τους δώσουμε την 

ευκαιρ(α να εκφράσOΊJν τις απόψεις τους, και 1:ότε μόνο να τσ..οθε1:ηθούμε, μη 

απoκλειoΜΈVΗς και 1:ης περΙΠΤωσης να τοποθετηθοίιμε θεηκά έναντι 1:αιν τροπολο
γιών, όπως α\Πές προτάθηκαν από τους Boυλευtές των άλλων κομμάτων. Η 
πρό1:αση όμως να εyxρίνOΊJμε τους Κανονισμούς σήμερα με ης τρoπoλoγtες και να 

ΤOΊJς θέσουμε σε ισχίι μετά tva ΊρΙμηνο πι.στείιω ότι θα μας φέρει ως Νομοθεηκό 
Σώμα στη δύσκολη θέση, ΠOΊJ εΙναι πιθανή μεν αλλά δυνατή, να εγκρΙνOΊJμε 1:0ΊJς 

Κανονισμούς σήμfQζt και, προτού τεθούν σε ισχίι, να ΊJΠOΧρεωθoίιμε, θεωρητικά 

τουλάχιστον, να 'ρθοίιμε να τους αναθεωρτ'iooυμε. Και διερωτώμαι κατά πόσο θα 

δε(ξουμε την αναγκα(α σοβαρότητα, αν αντιμετwπ[σOΊJμε το θέμα έτσι. 

Επίσης επΙ της ουσίας ένα 1:ελευτα(ο θέμα είναι η επιχειρηματολογία αυτών 

που ΠΡOτεΙνoΊJV την έγκριση των Κανονισμών με ης τροπολογίες, ότι δηλ. ο νόμος 

που ισχίιει για το συνεργαησμό "ο ένας για όλους και όλοι για τον έναν" πρέπει να 

ισχύσει και στην πράξη, εννοώντας πως οι μεγόλες συνεργαηκές πρέπει να πληρώ

νουν και για τις φτωχότερες. Πολίι φοβούμαι όμως ότι σ' αΊJτό τον κανόνα θέλουμε 

να εμπλέξουμε και άλλους οι οποLoι πρέπει να είναι έξω από το χορό αυτού του 
νόμου ΤOΊJ σΊJνεργατισμoίι. Μιλώ για τη Συνεργατική Ελεγκτική Υπηρεσία η οποία 

μας έχει λεχθεί απερίφραστα όΊΙ πληρώνει ψJΊλά λειτουργικά και άλλα έξοδα. Και 

πολύ φοβοίιμαι ότι η προσπάθεια αιmΊ να αυξήσουμε τα ελεγκτικά δικαιώματα δεν 

είναι μόνο για να καλίιψουμε τα έξοδα των μικρών και φτωχών σuνtργατικών LbQ\l
μάτων, αλλά OΊJσιαστικά είναι για να καλύψΟυμε τα έξοδα αυτής της ίδιας της Ελεγ

κtικής Υπηρεσίας. Και αυτό το σκεπτικό πιστείιω ότι είναι παντελώς λανθασμένο 
για να το αποδεχτούμε. 

ΣΙγoΊJQα κι εμεΙς με τη σειρά μας νοιαζόμαστε οι φτωχές συνεργατικές εται
ρείες να ανακουφιστούν ακόμα περι.σσότερο με την α.ι.οφυΥή αύξησης Ίων ελεγ

κτικών δικαιωμάτων. Όμως πιστείιουμε πως με την αναβολή και με την πλtον εμπε

ρισταtωμένη μελέtη αυτού του θέματος, ακοίιοντας και ης απόψεις των 
ενδιαφερομένων, θα είμαστε σε θέση να πάρoΊJμε τις πιο σωστές αποφάσεις. 

Ευχαριστώ. 
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(Κατό τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Καζαμία. ο Πρόεδρος της 80υ>"1\ς αντι
καταστάθηκε στην έδρα του από τον κ. Αβραάμ Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Α. ΑΝΙΏΝΙΟΥ) 

Ο κ. Ευσταθίου παρακαλώ. 

ΕΎΣΤ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κUριoι συνάδελφοι, 

θα είμαι σύντομος στην αναφορά μου επί των Κανονισμών που πρό:γματι 

λόγω του κατεπείγοντος εξετάζονται σήμερα. 

Εκείνο που θα ήθΕλα να πω είναι ότι οι Κανονισμοί αυτοί συνόδoUΝ πλήρως 

και εναρμονιζονται προς τη φύση του συνεργοηκοίι κινήματος ως κινήματος κοινω

νικής αλληλεΥΥίιllς. αλληλOUπOOΤηριξεως και σuνερyασLας μεΊαξύ των απλών 
ανθρώπων, πο\! με t11 συνένωσή ΤOuς δημΙΟ\ιQYT1σαν την ισχύ εκείVTΙ που έχει σήμερα 

ο συνεργατισμός μας στην Κύπρο. ώ<πε να μπορούμε να λέμε πως βρίσκεται στην 

πιο αξιοζήλευτη ίσως θέση στην Ευρώπη. 

Υπάρχουν συνεργατικές Εταιρείες οι οποίες πέ1UΧαν. Το χαιρετίζουμε με 

ενθουσιασμό. διότι απέδειξαν ότι και οι απλοί άνθρωποι ακόμα, όταν συνεργαστoUν 

μεταξύ τους, μπορούν να φτάσουν και να κατακτήσουν μΙα θέση περιωπ'ής στη 
διακίνηση των οικονομικών κεφο.λα(ων σαν να 'ήταν τραπεζικά ιδρύματα. Υπάρχουν 

όμως και οι εταιρείες εκείνες οι οπο(ες για αντικειμενικούς λόγους δεν έχουν 
πεWχει, εκείνες των μικρών χωριών, της υπαΙθρου, που έχει απΟψιλωθεί από τους 

νέους ανθρώπους και της οπο(ας εντούτοις ο πληθυσμός παραμένει εκεΙ και διεκ
δικεί τη συνέχιση της ύπαQξ'ής του και τα ανθρώπινά του δικαιώματα μέσα στους 

περιορισμένους αυτούς χώρους με τις όχι μεγάλες οικονομικές δυνατότητες. 

Δεν είναι δίκαιο άραγε ορισμένες από τις εταιρείες οι oπoLες διακινoUν μερικά 

εκατομμύρια λίρες vo πλτιρώνουν τα ελεγκτικά κι εκείνων των τόσο μικρών εται
ρειών, που ο κύκλος της εργασΙας τους είναι ασήμαντος, και για τις οποίες μπορεί 

τα ελεγκτικά ακόμα να είναι τόσο δυσβάστακτο βάρος, που να μην μπορούν να 

επιβιώσουν; Αυτό που λέγουμε εμεις που πιστεύουμε στις αρχές του σοσιαλισμού 

είναι ότι ιδού μια σοσιαλιστικ'ή κατάκτηση, που βρίσκει μάλιστα ανταπόκριση και 

σε ευρύτερους χώρους από το δικό μας, το στενότερο ιδεολογικό χώρο. 

Άκουσα όμως ότι υπάρχει αντίρρηση, γιατί οι ελεγκτές του συνεργατισμού 

ε(voι πoλUΔόπανOΙ, και έτσι πρέπει να βάλουμε ιδιώτες ελεγκτές για να κάνουν 

αυτούς τους ελέΥχ.ους. Δε μας βρΙΟΚει σύμφωνους αυτή η πρόταση, γιατί η φιλελευ

θεροποίηση και η αποκρατικοποίηση του συστήματος είναι κάτι το οποίο. όπου 
εφαρμόστηκε, δημιούργησε φοβερά προβλ'ήματα. 

Γι' αυτό το λόγο, απευθυνόμενος προς όλες τις πτέρυγες της ΒουλΤις, λέγω ας 

διατηρ'ήσουμε το σVστημα, τη μονιμότητα των ελεγκτών, των ανθρώπων οι ΟΠΟ(ΟΙ 

έχουν δημιουργησει τη σταδιοδρομΙα τους στους χώρους αυτούς, για να μη 

φτόσουμε στη θέση αύριο να τους ζηtΊlσOυμε να εγκαταλείψΟυν και τις θέσεις τους, 

εν ονόματι μάλιστα του συνεργατικού κιvτ'ιματoς. 

ΟΙ Κανονισμοί πρέπει να περάσουν και, αν μέσα στους τρεις μfινες που 

τέθηκαν ως προθεσμ(α προκύψουν ακόμα καλύτερες προτάσεις, που θα προάγουν 

την αλλτιλεΥγύη και τη συνεργασία μεταξύ των συνεργατικών εταιρειών, μπορούμε 
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να τις ενσωματώσουμε στους Κανονισμούς αυτούς, παρά να μην τους περάσουμε 

και να αφήσουμε το όριο των i12,OOO και τη σκέψη Τ11ς απόλυσης πιθανόν προσω
πικού να επικρατήσει αύριο στο χώρο του συνεργατικού κινήματος. 

Ευχαριστώ. κυριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης παρακαλώ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δε θα ήθελα να αποδώσω ευθύνες για τη διαδικαστική παροοοίαση t01J 

θέματος από μέρους του ΑΚΕΛ ούτε θα ήθελα να το κάμω αυτό κύριο θέμα για αντι
παράθεση. Όμως το συμπέρασμα για την ΤQποθέttjοη αυτή του ΑΚΕΛ νομίζω ότι θα 

βγει στο πέρας της ΣVΖήτησης. 

θέλω να αναφερθώ σε δuo-τρία σημεία τα οποία πρέπει να γνωρ[.ζει το Σώμα. 

Πρώτο, οι θέσεις των συνεργατικών εταιρειών ήλθαν το απόγειιμα της ίδιας μέρας 
που 11 Ε.ι-τιτροπή είχε τοποθετηθεί και πιστεύω ότι υπήρχε ο χρόνος, ώστε αυτές τις 
θέσεις να τις είχαμε πολ" πριν. Αυτό μον δημιουργεί κάποιες υΠΟψίες. Επίσης, ενώ 

η κυβέρνηση κατέθετε στη Βουλή Κανονισμούς, η ομόδα του ΑΚΕΛ μας παροιισίασε 

επιστολή τοιι Υπουργού Εμπορίοιι κ. Νέμιτσα, η οποία έλεγε ότι συμφωνεί με τις 

θέσεις της ΕΚΑ και ουσιαστικό διαφωνούσε με το νομοσχέδιο το οποίο μας εΙχε 
προτείνει. Η Επιτροπή έδειξε την καλή της πίστη, αφού δέχτηκε να εφαρμόσει τους 

Κανονισμούς την lη του Μά.ρτη, για να \1ι-τόρχουν περιθώρια χρόνου για OΠOΙOUΣδή· 
ποτε προβληματισμούς, και η περαιτέρω συζήτηση για καθυστέρηση της έγκρισης 

των Κανονισμών πιστεύω ότι δεν ήταν σωστή. 

Όσον αφορά την ουσΙα του θέματος όμως, ναι, ο νόμος ή ο κανόνας "όλοι για 

τον έναν και ο ένας για όλοιις" ισχύει και ισχύει για τις συνεργατικές εταιρείες και 

όχι για τοιις ελεγκτές. Ισχύει για τις μικρές συνεργατικές εταιρειες. Για τοιις ελεγ· 

κτές ισχύει ένας όλλος νόμος, αν θέλετε, ένας κανόνας ανθρωπιστικός, τον οποίο 

έχουμε επικαλεστεί σΙ!. όλλες περιπτώσεις, γιατί 60-70 όνθρωποι βρίσκονται εκεί και 
εργό:ζονται και είμαι σίγουρος ότι η υπηρεσία αυττi δεν είνω η λιγότερο απoδoτικτi 

και πιο πολυέξοδη υπηρεσία στην κυβέρνηση. Και αν πρέπει να ξεκινήσουμε, 
σύμφωνα με την εισήγηση Ίου κ. Κουρτελλάρη, ιδιωτικοποίηση ~και με συγκινεΙ η 

eισ'ήγηση του κ. Κουρτελλόρη ότι καιιΟΤΕ πρέπει να ξεκινήσουμε και ιδιωτικοποίηση 

και διαφωνώ με την ΕΔΕΚ ότι δeν πρέπeι να ξεκινήσουμε ως θέμα αρxτiς· νομιζω 

ότι θα πρέπει να ξεκινήσουμε αυττi Ίην ιδιωτικοποίηση μελεΊημένα και α..-τό εκεΙ που 

πρέπει και από τις υπηρεσιες εκείνες οι oπotες είναι πολυέξοδες και λιγότερο 

αποδοτικές. Άρα ούτε έτοιμοι είμαστε στiμερα που μιλούμε ούτε τη μελέτη έχουμε 
κόνει πέρα από το όΊΙ θεωρητικό δεχθήκαμε ότι πρέπει να μελετηθεί και η ιδιωηκο· 

ποίηση και να ιδιωτικοποιήσουμε την υπηρεσία των ελεγκτών Ίου συνεργατισμού. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είστε υπέρ τi εναντΙΟν της ιδιωτικοποίησης σ' αυτό το θέμα; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Σ' αuτό το θέμα είμαι eνovttov της ιδιωτικοποίησης και έχω εξηγήσει τους 

λόγους, ότι δηλαδτΊ δεν είναι xat' εμένα η λιγόtερο αποδοηκή υπηρεσία και η πιο 
πολιιέξοδη. Και θα ήθελα να προχωρήσω OttI μελέτη η οποία λέγεtαι όtι γίνεται και 
να παραtηρήσω το εξής: fLvetaL μελέτη για να ιδιωτικοποιηθεί αιιτή η 1JJtηρεσία, 
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γίνeτα~ μελέτη από άμεσα fVδιαφερομένους, χωρίς να αποκλειστούν. και χαλώ 

όσους συμβάλλουν ο' αυτή τη μελέτη, όσους tχoυν καλέσει τους ομιλητές τουλάχι

στον να τους αφαιρέσουν το δικαίωμα να είναι οι (διοι ενδιαφερόμενοι μετά το 

πέρας της μελέτης. Γιατί τουλάχιστον εγώ προσωπικά δι θα έχω πρόθεση καμιά να 

τη δεχθώ ως αντικειμενική αUΤ'ή τη μελέτη, όποια χι αν είναι. 

Τελειώνοντας δε θα αποφύγω να πω όη τι νπηρεσΙα αυτή ·χαι πρέπει να το 

ακο'ύσουν και τα μέλη της Ελεγκτικής Υπηρεσίας- πρέπει να είναι αποδοτική, γιατί 

(πο μέλλον μ.ίτορεΙ να αποδειχθεί όη δεν μπορεί να αρκέσει μόνο το επιχείρημα ''ο 

ένας για όλους" και απ' εκεΙ να βρίσκουμε τα λεφτά για να πληρώνουμε μια 

υπηρεσια. αν πράγματι δεν είναι αποδοτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κυπριανού παρακαλώ. 

MIX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύρι..ε Πρόεδρε. επειδή τuyχάνH να είμαι ο Πρόεδρος της Ει-τιτροπής, θα 

προτιμούσα να μιλήσω τελευτα(.ος, για να α..'"Ιαντήσω σε τυχόν ερωτήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μιλήσει ο κ. ΠιττοκοπίΤ11ς από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, διαδικαιnικά νομίζω ότι αυτό το 0.'"10(0 !;11τά ο κ. Κυπριανού 
δεν είναι ορθό. Δεν εΙναι ο εισrιY11της του θέματος, ώστε να πρέπn να μιλήοει τελευ

ταίος και να απαντήσει στους υπόλοιπους. Είναι ο συντονιστής ενός θέματος το 

οποίο ηταν ενώπιόν του ως Προέδρου Τ11ς Επιτροπής. Συνmώς, αν τώρα ήταν η 

σειρά του να μιλήσει, θα έπρεπε να μιλήοει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι κάθε Βουλευτής δικαιούται να επιλέξει κατά πόσο θα μιλήσει τώρα 

ή αργότερα. Συνεπώς, ανεξάρτητα αν είναι ο Πρόεδρος και θα χρειαστεί να 

απανη'ισει ή όχι, δικαιούται, κατά τη γνώμη μου, να επιλέξει το χρόνο. 

Ο κ. Πιποκοπίτης, παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δε θtλω σε καμιά περl.πτωση να έλθω σε avtl.ι'"loράeeσrι με τους συναδέλφους 

του ΑΚΕΛ, αλλά πQOβληματ!.ζoμαι τι είναι εκείνο για το οποίο πρώτη φορά τοποθε

τείται το ΑΚΕΛ-Αριστερά υπέρ της ιδιωτικoπo(ησrις. η είναι αυτό που πράγματι 

έκαμε το ΑΚΕΛ να κάνει στροφή 180 μοιρών για μια μικρή υπηρεσΙΟ; Πιστεύω όΗ 
αυτη τι δ ιαφοροποίηση των θtσεών τοu η θα πρtπει να είναι συνεχής ή, αν είναι μόνο 

γι' αuτη την περΙΠτωσrι, δεν ξέρω ακόμα ποια μπορεί να είναι τα ελατήρια. 

Αναφέρθηκε εδώ, κύριε Πρόεδρε, ότι τα έξοδα αυτής της υπηρεσίας είναι τερά

στια, και μας διαφεύγει το γεγονός ότι, αν και υπάρxouν έξοδα, δεν υπήρξε κανένας 

που να τοποθετηθεί και να τονίσει πόσο σημαντική είναι 11 προσφορά όλων αυτών 
των συνεργατικών ιδρ\ψάτων παγΚ'ύπρια, όσο μικρά κι αν είναι. Αν δεν υπήρχε το 

συνεργατικό κίvnμα, αν δεν ήταν δηλαδή το "αντρόσι", αν δεν ήταν ο ελεγκτης, αν 

θέλετε, σ' αυτό τον τόπο, δεν ξέρω ποια θα ήταν η μοίρα ειδικά των μεσαίων και 
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χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων του λαού μας. Δεν πρέπει επ(σης να μας 

διαφεύγει το γΕγονός ότι εί.ναι οι οιχονομΙες και ο ιδρώτας της αγροτικής 'Τάξης που 

εΙναι κατατεθειμένα στη Συνεργατική Τράπεζα και μέσω αυτης της τράπεζας ε'ναι 

που αυτά τα εκατομμύρια επενδύθηκαν σε όλο\lς τους τομεΙς και αναπtύχ&ηκε τι 

Κύπρος, εκτός από τους ίδιους 10"ς αγρόΊες που διατηρούν αυτά τα μικρά συνεργα

τικά ιδρύματα. 

Μιλά το ΑΚΕΛ-Αριστερά περΙ ιδιωΤΙΚΟΠΟΙΤισης. Ρωτώ: Ποιος ελtyχOς θα 

γί.νεται, από τη στιγμή που κάποια μικρή συνεργατική εταιρεία θα φωνάζe:ι κάποιο 

ιδιώτη για να της κάνει έλεγχο και θα λένε Π.χ. ''στις 29 το\! Ιούλη να έΧΕις υπόψ1] 
σου ότι θα έλθω να σου κάμω έλεγχο"; Δηλαδή θέλουμε να διαλύσουμε αυτή την 

Ελεγκτική ΥπτιρεσΙα. θέλουμε να αφαιρέσοuμ! το δικαΙωμα από amTί την \ιπηρεσΙα 

οποιαδήποτε ώρα και σηΥμή, απροειδοποίητα να κάνει τον έλεγχο και μΕ αυτό τον 

τρόπο να προσταΤΕύΕΙ τους καταθέΤΕς που είναι τα (δια τα μέλTl των συνΕργατικών 
ΕταΙΡΕιών; 

θα σας πω ακόμα κάτι. Προσωπικά Ε(μαι πρόιδρος μεγάλου συνεργατικού 

ιδρύματος και σίγουρα θα επιβαρυνθούμε, για να μπορέσουμΕ να βο'ηθήσουμε μέσα 

στο πνΕύμα του συνEργατισμoίl και ης φτωχόΤΕρες συνεργατικές εταιρεί.ες. Πιστεύ

οψε εμεις, το Δημοκρατικό Κόμμα, ότι έπρεπε και πρέπει σίγουρα να εγκριθoίlν 
αυτοί οι Κανονισμοί και, αν θέλετε. είναι με πολλή προσπάθεια που το Δημοκρα

τικό Κόμμα έχει δεχθεί tTlV τροποποίTlOΤΙ για την περίοδο των τριών μηνών, ούτως 
ώστε εκείνοι οι οπο(οι ενδιαφέρονται και λένε όη θα κάνουν μελέτες να έχουν το 

χρόνο να τους πιέζει, για να κάνουν πράγματι αυτές τις μελέτες. Επίσης εΙναι 

γνωστό ότι. ενώ αυτοΙ οι Κανονισμοί κατατέθτ]καν από το ΣεπτέμβQTI, μέχρι σήμερα 

δεν έγινε τf.πoτε προς την κατε"ύθυνση του να γίνει μελέτη ή οτιδήποτε άλλο. 

Επομένως, αν πράγματι ενδιαφέρονται. να κάνουν όσο πιο γρήγορα μπoΡOίlν τις 

μελέτες τους και όλοι . πιστεύω, οι συνάδελφοι όλων των κομμάτων αντικειμενικά, 

ορθόδοξα. λογικά θα είμαστε έτοιμοι να δούμε αυτές τις μελέτες των εμπειρογνω
μόνων και να τοποθεΤTlθούμε ανάλογα. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέμα τάξTlς. Επειδή ο κ. ΠιποκοπίΤΤις τρεις φορές αναφέρθηκε 
στη θέση του ΑΚΕΛ και διερωτάται γιατί πήραμε αυτη ττι θέση περί ιδιωηκο

ποίησης, λέω ότι δεν είναι έτσι ΤΙ θέση μας. Η θέση μας είναι και την επαναλαμβάνω 

λόγω του ότι η επεξηγTlματική Έκθε01j δε διαμοι.ράστTlκε έγκαιρα, για να μελετηθεί, 
αλλά και για να τη θυμίσω σε μερικούς Βουλευτές, ώστε να μην υποχρεώνονται οι 

συνάδελφοί τους ΤTlς Επιτροπής να τους ενημερώνουν στα έδρανα. πως πρέπει να 

δίνεται η ευχέρεια στις συνεργατικές εταιρεί.ες να επιλέγουν. αν θέλουν. ελεγκτές 
ιδιώτες ή από τον οργανισμό. Αυτή είναι η θέση μας και όχι ΤΙ εμμονή μας στην ιδιω

TLxoJtotTlCTη. όπως tTlV εξέθεσε ο κ. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤTlς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. MαUΡOΚOQδάτoς. 
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ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΚύρΙΕ Πρόεδρε. 

Συμπληρωματικά για το θέμα που ανέφερε ο σννάδελφος, ο κ. ΠιττσκοπΙτης, 

θα ήθελα να πω ότι την ιδιωτικοποίηση. όπως την αναφtρoυμε, τη στηρ(ζOυμe και σε 

κάποια στοιχεια. Η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα πληρώνει ελεγκτικά σε ιδι,ώτες 

ύψους ί8,ΟΟΟ κα~ πληρώνει συμπλllρωματικά στην Ελεγκτική Υπηρεσ(α άλλες 

f4,OOO, για να γίνουν t:ι2,OOO, σύμφωνα με τους ισχύοντες νόμους. Με την τροπο
ποίηση των Κανονισμών θα αναΥκάζεται τι Σννεργατιχή Κεντρική Τράπεζα να 

πλllρώνει ποσό μέχρι ί40,ΟΟΟ. 

Όσον αφορά: το θέμα που ανέφερε ο συνάδελφος, ο Χ. Συλλούρης, ότι δτιλαδή 

ο Υπουργός σιιμφώνησε με την ΕΚΑ, θέλω να πω ότι ο Υπουργός δε συμφώνησε με 

την ΕΚΑ, αλλά σε απάντησή του δέχθηκε ότι 1'1 υπηρεσία α-υτή είναι αντιοικονομική 

και ότι οι δαπάνες οι οποίες γίνονται γι' αυτή την υπηρεσία είναι πολύ μεγάλες και 

δνσβάστακτες. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι υπό συζήτηση Κανονισμοί, ιδι.αίτερα οι πρώτοι, 

αφορούν άμεσα το συνεργατικό κΙνrιμα, γιατί σtOXείιO'υν στην τροποποίηση των 

ελεγκτικών δικαιωμάτων που επιβάλλει η ΕλεΥχτική Υπηρεσία στα διάφορα συνερ

γατικά ιδρίιματα. Δεν προτιθεμαι να ανατρέξω σtO ιστορικό της εκδημοκρατικο

ποίησης του συνεργατισμού και της έγκρισης των εν ενεργεία Κανονισμών που 

διέπουν τη λειτουργία της ΕλεΥχτικης ΥπηρεσΙας. θα ήταν όμως σοβαρή παράλειψη 

να μη γίνει αναφορά στο γεγονός ότι η Κοινοβοιιλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ· 

Αριστερά, κατά τη συζήτηση και έγκριση των υφιστάμενων Κανονισμών. είχε αντι..

ταχθεί σε μερικές πρόνοιές τους για λό"Υους αρχής, επισημαίνοντας επίσης και τους 

κινδύνους που περιέκλειναν για το συνεργατικό κίνημα. 

Σήμερα βρισκόμαστε αντιμέτωποι με μια σειρά αρνητικές ΕΠιπτώσεις. Τα ελεγ

κτικά δικαιώματα είναι δυσβάστακτα για τα συνεργατικά ιδρύματα. Χρόνο με το 

χρόνο το γενι.κό τους ύψος αυξάνεται με αποτέλεσμα να έχουν ξεπεράσει τις 

!800,ΟΟΟ ετήσια και να έχουν αυξητική τάση. Παράλληλα τα ελλείμματα της Ελεγ

κτικής ΥπηρεσΙας είναι της τάξης των !400,ΟΟΟ περΙΠου. Το συνεργατικό κίνημα, 

δηλαδή τα μέλη του συνεργατισμού που κυρίως προέρχονται από τα φτωχά και 

μεσαία εισοδηματικά στρώματα καλούνται να επωμιστούν το τεράστιο αυτό οικονο

μικό βάρος. 

κνριοι συνάδελφοι. η Βουλή των Αντιπροσώπων, που εκφράζει τα ευρύτερα 

στρώματα του λαού και πρέπει να υπερασπ(.ζεται τα συμφέροντά τους, οφείλει να 

εγκύψει και ο' αυτό το ζήτημα με τη δέουσα προσοχή και να ενδιατρίψΕΙ σ' αυτό με 

σοβαρότητα και fJ-τ(γνωση των συνεπειών. Τα κύρια ερωτήματα που τίθενται ΕΠιτα

κτικά μπροστά μας και στα οποία όλοι οι συνεργατιοτές, καθώς και τα απλά μέλη 

του συνεργατισμού, που ανέρχονται σε εκατοντάδες χιλιάδες, αναμένουν υπεύθυνη 

απάντηση από το Σώμα είναι: Δικαιολογούνται τα ελεγκτικά δικαιώματα που 

επιβάλλονται; ΥπάΡΧΕΙ εναλλακτικΤι λύση πέραν της λύσης της αύξησης των ελεγ

κτικών δικαιωμάτων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

κνριε Μαυροκορδάτε, αντιλαμβάνομαι ότι έχεις μεγάλη ομιλία; 
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ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

κνΡΙΕ Πρόεδρε. το θέμα που συζητούμε εΙναι πολίι σοβαρό και πρέπιι να 

παραθέσω τα στοιχεία. παρακαλώ να μου επιτρέψετε. 

Αρχικά θα ήθελα να επΙΟllμάνω ότι παρόμοιες τροποποιήσεις είχαν κατατεθεί 
στη Βουλή μερικές φορές στο παρελθόν, αλλά αποσύρονταν, πριν τεθούν ενώπιον 

της ολομέλειας του Σώματος. Α UΤή τη φορά παρατηρήθηκε μια πρωτοφανής βιασύνη 

και μια ιδιαίτερη σπουδή, ώστε αμέσως και χωρίς καθυστέρηση να ψηφιστούν οι 

τροπολογίες. ΤΟ Σώμα θα μποροίιοε να αναβάλει τη συζήτηση για κάποιο Ε").ΟΥΟ 

χρονικό διάστημα, τουλάχιστον για τρεις μήνες, ώστε να έχει τη δυνατότητα να 

μελετήσει το θέμα σε βάθος και να πάρη τις αναγκαίες πληροφορίες, γι.α να τοποθε

τηθεί ορθά και δίκαια. 

Ο Έφορος Συνεργατικής Ανάπτυξης δήλωσε στην Κοινοβονλευτική Επιτροπή 

Εμπορίου ότι δεν εΙχε ενημερωθεί εκ των προτέρων γ~α ης αυξήσε~ς των ελεγκτικών 

δ~κωωμάτων. ώστε οι υπηρεσίες του συνεργατισμού να μελετούσαν σε βάθος και σε 

έκτασl1 το όλο θέμα και να έχει Τl1 δυνατόΤl1τα και ο ίδιος να τοποθεΤl1θεί τεκμl1ριω· 

μένα και υπεύθυνα. Το (.διο ~ήΤl1σε και 11 Παγκύπρια Συνεργατική Συνομοσπονδία. η 
οποία ήδτι ετοιμάζει μελέτη γι.a το κόστος των ελεγκηκών δικαιωμάτων. 

(Κατά τη διάρκεια Τl1ς ομιλΙΟς του κ. Μαυροκορδάτου, ο Πρόεδρος της 
Βουλής επανήλθε στl1ν έδρα του και ο κ. Α ντωνΙου επέστρεψε στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

Κύριε Μαυροκορδάτε. μήπως μιλάτε από χειρόγραφο ή απ' έξω; 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Από χειρόγραφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν Ε.ο-τιτρέπεται. Είναι ο Κανονισμός της Βουλής. Bέβow, αν είναι σημειώ

σεις. έχει καλώς μπορείτε να αναφέρεστε στις σημειώσεις. Όμως από χειρόγραφο 

δε γΙνεται. Νομίζω ότι είναι καλύτερα να καταθέσετε την ομιλία και θα μπει στα 

πρακτικά. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

θα ήθελα να αναφέρω ορισμένα στοιχεία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. αλλά να μην τα διαβάσετε από το χειρόγραφο, κύριε Μαυροκορδάτε. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Μάλιστα. 

θα ήθελα. αγΟΠl1ΤΟΙ συνάδελφοι . να αναφtρω ότι τα τελευταία χρόνια τα ελεγ· 
κτικά δικαιώματα έχουν αυξηθεί δυσανάλογα. Το 1988 είχαμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Βουλευτή, συνεχιζετε από χειρόγραφο και δε γίνεται. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Έχω στοιχεία και αριθμούς, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν (!Ινα~ στοιχεία και αριθμοί. ναι, αλλά. αν είναι τοποθετήσεις και ΕΠιχειρη
μα.ολογία. όχι. θα παρακολουθήσω, κύΡΙΕ MαUΡOΚoρδάτε. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

θα αναφέρω τους αριθμούς. 

Γι.α να αποδε(ξω ότι τα δικαιώματα αυτΟ: είχαν δυσανάλογη αύξηση, θα τΊθελα 

να αναφέρω ότι το 1988 πληρώθηκαν από το συνεργατικό κίνημα ί.568,829,.0 1989 
πληρώθηκαν (575,159 και το 1990 i826,IS3. Για ΊΟ 1991 πιστεύουμε και φαίνεται 
6n θα αιιξηθούν ακόμα περισσότερο. ΦαΙνετοι μια αUΞηση της τόξTlς των f56.070 
για ένα χρόνο και καλύΠΤΕΙ 45 υπαλλήλους, αν δεν κάνω λάθος. 

Αυτά τα στοιχεία είναι που δείχνουν ότι τι υπηρεσια αυτή είναι αντιοικονο

μική και πισπύω ότι θα πρέπει να δούμε και να εξετάσουμε το θέμα της λειτονργίας 

της και είναι πάνω σε αυτό το θέμα που εμεΙς ως ομάδα λέμε ότι θα πρέΠΕΙ να 

δίδεται στις συνεργατικές η ευχέρεια να επιλέγουν τους ελεγκτές τους. εφόσον το 

κόστος ελέγχου θα είναι πιο χαμηλό. έστω και ιδιώτες. 

Αυτά και θα καταθέσω την ομιλια μου. 

(Ο κ. Μαυροκορδάτος καταθέτει το υπόλοιπο μέρος της ομιλΙΟς του). 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Μερικοί όμως βιάζονται και δίνουν την εύκολη λύση της αύξησης του 

ανώτατο" ορίου των ελεγκτικών δικαιωμάτων που επιβάλλει η Ελεγκτική Υπηρεσία 

στα συνεργατικά ιδρυμοτα από τις fl2.OCMJ στις ΕΑΟ.ΟΟΟ. ΤΟ ότι όλα τα διοικητικά 
έξοδά της καλυπτονται από τα σιmργατικά ιδρυματα οδηγεί στη συνεχή αυξηση των 

εξόδων της "πηρεσΙΟς με αποτέλεσμα να α"ξάνεται το κόστος για ελεγκτικά δικαιώ

ματα. ΤΟ iιψoς αυτών των δικαιωμάτων είναι λογικό; Κατά την άποψή μας. όχι. 

Πληρώνονται ήδη "πέρογκα ποσά από τα σννεργατικά ιδρύματα και καλουνται να 

πληρώσουν ακόμα μεγαλύτερα. 

Αναφέρεται ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση 362 εταιρειες θα κληθούν να 
πληρώσο"ν χαμηλότερα ελεγκτικά δικαιώματα από αυτά που τους επιβλήθηκαν το 

Ι 990. Γι' ο"τό οι ένθερμοι υποστηρικτές της εδώ και τώρα ψήφισης της τροπολο

γίας. η οποία προνοεί αυξηση το" ισχiιoντoς ανώτατο" ορίου των ελεγκτικών δικαι

ωμάτων από ΙΙ2,ΟΟΟ σε ΕΑΟ,ΟΟΟ, προβάλλουν το επιχεΙρημα της αλληλεγγiιης δήθεν 

μεταξυ των συνεργατικών ιδρ"μάτων, δηλαδή ότι τα μεγάλα ιδρυματα πρέπει να 

επιχορηγουν τα μικρό. Δημιουργείται έτσι η παραπλανητική εvτυπωση ότι στις 362 
εταιρείες για τις οποίες προτείνεται να μειωθoiιν τα ελεγκτικά δικαιωματα θα 

δίνεται επιχορήγηση από τις υπόλοι..πες 133. 

Πρέπει να τονίσουμε ότι για πάρα πολλές από τις 362 εταιρείες τα προτεινό
μενα ελεγκτικά δικαιώματα είναι ψηλότερα σ..ιτό το πραγματικό κόστος. Αναφέρω 

ενδεικτικά τις ΣΠΕ ΛLOπετρΙΟυ και Σωτήρας, τις ΣΕΔΙΓΕΠ Φρενάρους και Λυσης, 

πο" είναι εκτο."'tισθείσες. καθώς και τις ΣΠΕ Άλωνας. Δαλιου. Δευτερός, Κακοπε

τριάς-Γαλάτας, Κλήρο", Μο\Jtουλλά, Περιστερώνας. θα μ."'tOQOiισα να συνεχίσω τον 

κατάλογο αυτό. αλλά ο κάθε συνάδελφος μπορεί να κάνει τη συγκριτική μελέτη α..-τό 

τα στοιχε(α που έδωσε η (δια η Ελεγκτική Υπηρεσία στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή. 
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Ο κάθε καλόπιστος πολίτης μπορεί να διερωτηθεί ποιος είναι αλληλέ'Υγοος σε 
ποιον. Εμεις διν έχουμε την παραμικρή αμφιβολία ότι το συνεργατικό κίντιμα 

διέπεται από το πνεύμα της αλληλεΥγνΤ}ς και της αλλl1λοβοήθειας. Η κάθε συνεργα
τική εταιρεία ενδιαφέρεται για τις υπόλOLΠες. Υπάρχουν αναQίθμTIτες περιπτώσεις 
κατά τις οποΙες συνεργατικά ιδρύματα έδειξαν έμπρακτα την αλληλεγγύη τους και 

έδωσαν τη βοήθει.ά τους σε ιδρύματα που συναντούσαν δuσκoλΙΙς. 

Είμαστε βέβαιοι ότι το συνεργατικό πνεύμα θα συνεχίσει και στο μέλλον να 
διέπει τις δραστηριότητες του κιvτ'ιματoς, όπως και στο παρελθόν. Δεν μπορεί όμως 

σι:ο όνομα δήθεν 1Τ]ς αλληλεΥΥύης να καλείται το συνεργατικό κίνημα να πληρώνει 

υπ~ρoγκα ελεγκτικά δικαιώματα. γι.α να καλύπτει τα αυξανόμενα έξοδα και ελλείμ
ματα της Ελεγκτικής YπηρεσLας γι.a τα οποία ο συνεργατισμός δε φέρει χαμι.ά 

ευθύνη. Τα διοικητικά έξοδα της Eλtyκτικής Υπηρεσίας αυξήθηκαν από 1:630.181 το 
1988 σε ί736.42Ι το 1990. σύμφωνα με τα στοιχεΙα της ίδιας της Ελεγκτικής Υπηρε. 
σίας. ενώ το 1991 προβλέπεται να είναι ακόμα πιο ψηλά. κι όλα αυτά παρά το 
γεγονός ότι μειώθηκε ο αριθμός των υπαλλήλων της υπηρεσίας. 

Βγαίνει λοιπόν αβιαστα το συμπέρασμα ότι ο συνεργατισμός στο σύνολό του 

έρχεται αλληλέΥΥυος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας. η οπο[α βρίσκει την εύκολη λύση 
της αύξησης των ελεγκτικών δικαιωμάτων που επιβάλλει. για να καλύψει τα ελλεί· 

ματα και τις δυσανάλογες αυξήσεις των διοικητικών της εξόδων που παροοοιά!;ο· 
νται κάθε χρόνο. Ενώ το 1988 πληρώθτ!καν από το συνεργατικό κΙνrιμα ί568,829 για 
ελεΥχτιχά δικαιώματα, το 1989 πληρώθτ!καν f:S75.159 και το 1990 ί.826.153. Να 
προσθέσουμε επΙσης ότι με τα προτεινόμενα ελεγκτικά δικαιώματα για το 1991 σε 
σύγκριση με εκείνα του 1990 και παρά τις αυξομειώσεις που προτείνονται η Ελεγ. 
κτική γπηρεσ(.α θα πάρει ένα επι.πρόσθετο ποσό της τάξης των ί56,070. Το ποσό 
αυτό προσφέρεται από το συνεργατισμό ως "βοήθεια" iι, αν θέλετε, ως "αλληλεγγύη" 

προς την Ελεγκτική Υπηρεσία. 

ηνεται κατανοητό ότι η τροποποίηση το\! ανώτατο\! ορίου των ελεΥχτικών 

δικαιωμάτων από ί.12.000 σε ί.40,ΟΟΟ. η οποια γίνεται προσπάθεια να καλUφΘΕί με 
το μανδύα της αλληλεγγύης και της στήριξης δήθεν των μικρών συνεργατικών ιδρυ. 

μάτων από τα λεγόμενα εύρωστα. θα οδηγήσει με μαθηματική ακρίβεια στην όλο και 

μεγαλύτερη αύξηση των ελεΥχτικών δικαιωμάτων για όλα τα συνεργατικά ιδρύματα 
με τις ανάλογες δυσμενείς επuπώσεις σης συνεργαηκές εταιρεLες που και σήμερα 

αvτιμετωπίζoυν προβλήματα. 

Δεν προτίθεμαι να ταλαι.πωρήσω το Σώμα με παραδείγματα, αλλά, κύριοι 

συνάδελφοι. συΥχρΙνετε τα ελεγκτικά δικαιώματα που επιβλήθηκαν στο κάθε συνερ

γατικό ίδρυμα ξεχωριστά το 1987 με αυτά που πληρώθηκαν το 1990 ακόμα και από 
συνεργατικά ιδρύματα που τα ελεγκτικά τους δικαιώματα θεωρητικά επιχορηγού
νταν. θα διαπιστώσετε ότι μέσα σε 3-4 χρόνια είχαμε μια μεγάλη αύξηση του 'ύψους 
των ελεγκτικών δικαιωμάτων. Δεν επιθυμώ να είμαι μάντης κακών. αλλά ποιος 
εγγυόται ότι ύστερα από 3-4 χρόνια δε θα έχουμε ακριβώς την (δια κατάσταση με τη 
διαφορά ότι 'Ια συνεργαtικά ιδρύμαtα θα επιβαρύνονται με μεγαλίπερα ποσά από 
αυtά 'Ιου 1990; 

Η ΕλεγκtLκή Υπηρεσία λειtοuργεΙ αντιοικονομικά. Αν κάποιος εξετάσει πόσες 

μέρες διατίθενται για τον έλεγχο των εtαιρειών, θα πε~στεΙ για την ορθόtηtα 'Ιης 

θέσης αυtΊIς. Το 1988 Π.χ. απαιτήθηκαν 13,927 μέρες για 'Ιον έλεγχο 510 σuνεργα· 
tLκών ιδρυμάτων. Αν εξεtάσουμε όμως πώς κατανεμήθηκαν οι μέρες ανά ίδρυμα. 
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τότε θα παρατηρήσουμε ότ~ y~α τα IΗΚρά συνεργατικά ~δρύματα διατέθηκαν αναλο
γικά πολύ περισσότερες μtρες σε σιιγκριση με Ία μεΥαλντερα κι αυτό yιott τι Ελεγ

κτική ΥπηρεσΙα επιμένΕΙ ο ο..εγχος να γίνεται στα χωριά με το να πηγαινοέρχονται 
οι ελεΥκτές της με αποτέλεσμα να σπαταλάΊαι άσκοπα εργάσιμος χρόνος. Σε περί

πτωση όμως που θα εκαλείτο ο γραμματέας της συνεργατικής να μεταφέρει τα 
βιβλΙΟ του στα γραφε(α της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, τότε ο έλεΎΧος θα αποπερατω
νόταν σε μια ή το πολύ σε δυο μέρες με την ανάλογη μείωση και του ελεγκτικού 

κόστοuς. 

Η Ελεγκτική Υπηρεσία πρέΠΕΙ να προχωρήσει χωρίς άλλη καθυσttρηση στη 

μείωση του κόστους του ελέγχου . πράγμα που θα επιτευχθεί με τον εκσυγχρονισμό 

της. το συντονισμό και την αύξηση της παραγωγικότητάς της. Από τη σηΥμ'ή όμως 

που υπάρχει τι εύκολη λύση, δηλαδή τι συνεχής αύξηση των εΛΕΓΧτικών δικαιωμάτων. 
δεν καταβάλλoντα~ πρoσπάθε~ες για την καλύτερη λει,ouργΙα ,ης νπηρεσΙας ΤΙ, κα~ 

αν γίνονται κό:ποια βΤΙματα προς α\lτή ,ην κατεύθννση, δε γίνονται αισθη,ά. 

Σ,όχος μας εΙναι η ενδννάμωση και ενΙσχυση ,0\1 σννεQΎ<1τικoύ κινήμα,ος, 
πράγμα ΠΟ\l θα επι,ενχθεί και με τη με(ωση των ελεγx,~κών δικαιωμά,ων, ώστε να 

μπορεί να ΣVνεχΙσει να προσφέρει τις νπηρεσιες ΤΟ\l στι.ς εκα,οντάδες χιλιάδες μέλη 
και καταθέτες ΠΟ\l συνενώνει στις γραμμές ,0\1. Σ,όχος μας είναι να διαφUλάξO\lμε 
,ο συνεργατικό κίνημα σαν κόρη οφθαλμού, γιατΙ ΤΙ,αν και εξακολο\lθεΙ να είναι 

προασπιστΤΙς και βοηθός ,ων ψtωχών και μεσαΙων εισοδημαηκών στρωμά,ων ΤΟ\l 

λαού και της πόλης και της \lnαi.eΡO\l. 

Η Βο\lλΤΙ μπορεί να συμβάλει θετικά προς α\lτή ,ην κα,εUΘ\lνση, μόνο αν 

διατηρΤΙσει ,ην ανταγωνιστικότητα το\l συνεργατισμού σε σχέση με ομοειδή ιδρύ· 
μα,α του ιδιωτικο"ύ ,0μέα. Ο σvναγωνισμός πρέπει να γΙνεται επΙ (.σης βόσης. EΙνα~ 

γνωστό ότι η Λαική Τράπεζα πληρώνει για ελεγκτικά δικαιώμα,α ποσό ,ης ,όξης 

,ων ru,ooo μόνο, ενώ η Unlversal LIfe της τάξης των ΊS,500, τη στιγμή που συνερ· 
γατικά ιδρύματα με περιορισμένο κύκλο εργασιών καλούνται να πληρώσouν για 
ελεΥκτ:ικά πολ"ύ μεγαλύτερα ποσά. Ενδεικτικά αναφέρω τη ΣuνεργατικΤΙ Ε,αιρεια 

Ασφαλιστικών Υπτιρεσιών. που υποχρεώθηκε να πληρώσει για ,ο 1989 ί6,ΟΟΟ και 
για το 1990 f.7,000, ενώ, σΊ.iμφωνα με τον πίνακα που έχουμε στα χέρια μας, για ,ο 
1991 θα πληρώσει ί9.000. Το Συμβούλιο Πο.το.,ών με εξαγωγές ύψους σαράντα και 

πλέον εκατoμμνρtων λι.ρών κάθε χρόνο πλήρωσε ελεγκτικά για το 1989 και το 1990 
ί8,500 για κάθε χρόνο, ενώ η ΣΠΕ Αγλαντζιάς από ί3.920 που πλΤΙρωοε το 1984 
κα,έβαλε το 1990 ίlΟ,ΟΟΟ ως ελεγκτικά δικαιώμα,α. 

Ανέφερα αυτούς τους αριθμούς ενδεικ,.ικά, γι.α να γίνει φανερό ότι η ανtαγω· 

νιστικότητα του συνεργα,ισμού δεν μπορεί να διατηρηθει, όταν ομοειδείς εταιρείες 

εκ,ός των πλαισίων ,ου ouνεργατισμoύ, οι οποΙες ελέγχονται από ιδιώ,ες ελεγκτές, 

πληρώνουν και αναλογικά και σε απόλυτους αριθμούς σuyκρι,ικά πολύ λιγότερα. 

Τα επιχειρήματα που ακούονται και μέσα και έξω από ,η Βουλή, όη δηλαδή, 

αν γίνει δεκτή η τροποποιητική πρό,αση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ,ου ΑΚΕΛ

Αριστερά και δοθεί ,ο δικαLωμα να αποφασιζει η σuνέλευση κάθε συνεργα,ικής 

εταιρεΙΟς το διορισμό ελεγκ,ών εΙ,ε της Ελεγκτικής ΥπτιρεσΙας του συνεργαημού 

είτε ι.διωτών ελεγκτών, θα εκλείψει", αλλ,.,λεΥγύ,., και θα οδηγηθούμε στην ιδιωηκο

ποίηση, να μου vτι,ραπεί να πω ότι ε'να~ ανωτόστατα και παρα..-τλαVΗτικά. Το 

σννεργατικό κίνημα δεν είναι κρατικό. Ot δραστηριό,ητες των συνεργα,ικών εται
ρειών βρΙσκονται αντιμέτωπες με τον ανταγωνισμό των αντίστοιχων εμπορικών 
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τραπεζικών και άλλων οργανισμών ανάλογα με ΊΟ χαραχττiρα των εργασιών τους. 

Και η έννοια της αλληλεγγύης δεν μπορεί να χρησιμοποιείται για σκοπούς συγκά

λυψης αδΙΚQLOλ6Υητων και υπέρογκων ελεγκτικών. 

Προτού κλείσω, θέλω να επαναλόβω ότι την ορθή και δίκαιη λύση ΤOΊJ προβλή. 
ματος θα τη δώσει η ψήφιση της τροποποιητικής πρότασης νόμου που έχοuμε xata
θέσει στη Βουλή. 

Η ΠαΥκ'ύπρια ΣuνεQΎατιχή Συνομοσπονδία ζήτησε από τη Βουλή πίστωση 

χρόνου τριών μηνών, για να ετοιμάσει μελέτη και να υποβάλει τις θέσεις της, την 

οποία υποστήριξε και ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών, και ΠIσtEύoυμε ότι Τ} 

Βουλή θα βρεθεί εκτεθειμέVf), αν δε δώσει αυτή την πίστωση χρόνου για τη λήψη 

σωστών και ΤΕκμηριωμένων αποφάσεων. Γι' αυτό uπ.oστηρ(ζoυμε το αίτημα της 

Π.Σ.Σ. και προτείνουμε την αναβολή της έγκρισης αυτών των Κανονισμών. 

Τελειώνοντας, τονίζω ότι η δική μας πλευρά δεν επιθυμεί ούτε οι ελεγκτές 

ούτε οποιοσδήποτε εργαζόμενος να χάσουν τη δουλειά τους ή να υποπληρώνονται. 

Ταυτόχρονα όμως θεωρούμε καθήκον και υποχρέωση μας να ενεργούμε ορθά και 

δίκαια για τη σωστή και ίση μεταχεtριση των εργαζoμtνων και του συνεργατισμού, 
καθώς και για την υπεράσπιση και πρoστασ(.cι του ouνt!ρyατισμoύ από τους διΔφο· 
ρους κινδύνους, από oJtooonJtotE και αν προέρχονται, ώστε να μπορεί να εκπλη· 
ρώνει τους σκοπούς της ίδρυσης και λειτουργίας του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όταν το θέμα εσυζητείτο στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, φάνηκε 

ότι υπήρχαν δύο προβλήματα και αντίστοιχες προτεινόμενες λύσεις. Το ένα 

πρόβλημα ήταν το ερώτημα πόσο δαπανηρός είναι ο έλεγχος που ασκείται από την 

Ελεγκτική Υπηρεσία επί των συνεργατικών ιδρυμάτων και υποστηρίχθηκε ότι το 

κόστος αυτού του ελέγχου είναι πολύ μεγάλο. δυσβάστακτο. Το δεύτερο ερώτημα 

ήταν πώς θα μπορούσε αυτό το κόστος να μειωθεί και υπήρξε πρόταση για λ\ιοη του 
προβλnματος, όπως συΥχεχριμένα αναφέρθηκε από τον αγαπητό συνάδελφο, τον 
κ. Καζαμία. 

Ας πάρουμε το πρώτο θέμα της δαπανηρότητας του ελέγχου. Τα πράγματα 

ασφαλώς δεν είναι τόσο απλά όσο τα παρουσίασαν εκείνοι οι οποίοι υποστηρίζουν 

την άπΟψη ότι είναι δα..-cανηρή υπηQξσία. Γιατί; Διότι το συνεργατικό κίνημα δεν 

είναι ομοιογενές από άποψη τρόπου λειτουργίας. Υπάρχουν συνεργατικά ιδρύματα 

τα οποία είναι εφοδιασμένα με την τελευταία λtξη της ΤΕχνολογίας. με computers, 
και τα οποία εφαρμόζουν σUyχΡOνες μεθόδους λογιστικής και λογιστικού ελέγχου 
και σίγουρα σ' αυτά τα συνεργατικά ιδρύματα ο έλεγχος είναι πολύ πιο απλός α.."t' 

ό,ΤΙ είναι στα συνεργατικά ιδρύματα των χωριών, που αποτελούν και τη συντρι-
mLxn πλεΙΟψηφία από αριθμητική άπΟψη. Ο γραμματέας είναι αγράμματος -καλή 
tOU θέληση και καλή tOU προαίρεση βέβαια του ανθρώπου· τα βιβλία χρειάζονται 
μεtαφραστή για να διαβαστούν και χρειάζεται καθοδηγητής για το πώς θα γράφο
νται αυτά τα ελεγκτικά βιβλια. Η άποψή μου είναι ότι σ' αυτά τα ιδρύματα ο έλεγχος 
όχι μόνο δεν είναι δαπανηρός, αλλά είναι ολιγοδάπανος, και δε θα μπορούσε να 

ήταν και διαφορετικά, διότι. αν τα ελεγκτικά δικαιώματα εκεί ήταν ψηλά. σίγουρα. 
αυτές οι σννεργατικές εταιρείες θα είχαν κλείσει. δε θα είχαν άλλη επιλογή. 
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Άρα το πρώτο θέμα της δαπανηρότητας εγειρεται από τις εταιρείες ης 

ισχυρές. Ερώτημα: Αυτές οι ισχυρές εταιρείες μήπως αισθόνoνtOΙ ότι είναι πλέον 
αυτoτελεLς καταστάσεις και ότι δε βρίσκονται και δεν εντάσσονται στα πλαίσια του 

συνεργατικού κινήματος, όπου το ρητό που ισχύει και που το θυμάμαι από μικρό 

παιδί εΙναι ''ο καθένας για όλους και όλοι yW τον καθένα"; Αν έτσι σκέφτονται, 
λανθασμένα σκέφtOνtOΙ. Ο νόμος περΙ συνερΥατισμο"ύ είναι σαφέστατος. Ο συνεργα· 
τισμός είναι ενια(ο κΙνημα και τι νομοθεσία η οποία έχει ψTJφιστεΙ και συγκeκρψένα 

τι τελευταΙΟ τροποποίηση που έγινε το 1987 προβλέπει ότι ο έλεγχος αυτός ε(ναι 
ενιαίος και ότι στόχος είναι ο αποτελεσματικότερος έλεγχος. 

Κατά συνέπεια τι άπΟψη ότι είναι δαπανηρός ο έλεγχος, όταν αντιμετωπιστεί 

συνολικά. πολύ αμφιβάλλω αν ευσταθεί. Εξόλλου. αναφέρθηκε προηγουμένως πως η 

ενιστάμεντι η Παγκύπρια Συνεργατική Συνομοσπονδία, παρόλο που εσυζητεί.ο .0 

θέμα πέραν του μηνός στην αρμόδια Ε..-τιτροπή, εντού.οις δε δέησε να μας φέρει 

κάποια στοιχεία ολοκληρωμένα που να αφoρouν ολόκληρο το σννεργατικό κίντιμα 

και να καταδεικνΟΟυν ότι στο σύνολό του ο έλεΥχος θα μποροΟΟε να ήταν λιγότερο 

δαπαντιρός. θα το κάνουν και .ους δίνουμε αυτή .ην ευκαιρία με .ην πρόνοια. που 

.ελικά ως συμβιβασμός έγινε αποδεκτή, ΠξρΙ τριμήνου ή τε.ραμήνου. 

Αλλά .0 θέμα δεν τελειώνfι εδώ, διότι υπάρχει η άλλη ά.ι-τσψη, τι δεύτερη 

πρόταση περί της δυνατότητας ιδιωτικοποίησης .ου ελέγχου. Εδώ, αγαι-τητο( συνά

δελφοι, .0 θέμα πλέον δεν είναι μικρό, όσο και αν μπορεί να φαίνεται μικρό· .0 

θέμα είναι .εράστιο. θα τολμοΟΟα να πω ό.ι είναι ένα παγόβουνο, και είναι η 

δείιτερτι φορά που χρησιμοποιώ τον όρο σήμερα, που φαίνεται κατά το 5% και 
κρ(Jβεται το 95%. 

Γνωρίζουμε πώς λειτουργεί.ο συνεργα.ικό κΙντιμα. Γνωριζουμε .ην ανηδημο
κρατικότητα, το τονίζω, το σε"ίχαδισμό που υπάρχει, .α σε"Lχά.α που υπάρχουν· 

γνωρ{.ζουμε το πλειοψηφικό εκλογικό σύστημα με .0 οποίο γίνovται οι εκλογές και 

γνωριζουμε .ον καθολικό έλεγχο που ασχεΙ.αι ε..-cΙ μεγάλης σειράς συνεργατικών 

ι.δρυμά.ων είτε από τη μια εΙ.ε από την άλλη κα.άσταση. 

Διερωτώμαι: Αν αυτή η Βουλή δεχθεί να σπάσει .0 συνεργατικό κίνημα, δεχθεί 

δηλαδή να επιτρtψEι .ην ανεξαρτη.οποίηση ενός εκάστου συνεργα.ικοίι ιδρίιματος, 

αυ.οίι πού θα οδηγήσει; Βέβαια αυτή τη στιγμή δεν μπαίνει τέτοιο θέμα. 

Δεν είμαι εκτός θέματος, πιστεύω, κύριε Πρόεδρε· μΙ'! με διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η μόνη απoρl.α είναι πώς γνωρίζετε ότι εΙναι το 95% .ου παγόβουνου που 
κρύβε.αι, εφόσον δεν το είδατε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

(Γ,λό) 

Α ν αφεθούμε να οδηγηθοίιμε σε αυτή την κα.άσταση, τι θα δημιουργήσουμε σ' 

αυτό τον .όπο; 

Τολμώ να πω, γιατί νομίζω ό.ι είναι κοινό μuσ.ικό που το γνωριζει η πλειο

ψηφία των Βουλευτών και το\! κόσμου, ό.ι υπήρξαν περι.π.ωσεις κατά τις οποίες 

κάποιοι αρμόδιοι σ\!νεργατικων ιδρυμάτων εi.παν στους ελεγκτές, που είναι ανεξάρ

.ητη υπηρεσl.α, δεν είναι ιδιώτες: "θεωρήστε αυτά τα κέρδη των t500,OOO λιρών ως 
μη κέρδη, ως κάτι άλλο και θα τα βρούμε". 
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Διερωτώμαι πού θα oδf\Y1Ίθoύμε, κύρι.οι συνάδελφοι. και νομίζω ότι πρέπει κι 
εκείνοι οι οποίοι έκαναν OVtTi την εισήγηση να κάνουν και δεiιtερες και .ρΙτες 

σκέψεις, διότι θα ανoL.ξoυν τους ασκούς του Αιόλου. Αν προβλτιματίζονται για το 
σvνεργατικό κίνημα ·χοι πιστεόω ότι προβλτιματιtoνται- πρέπει να αχθούν στο 
συμπέρασμα ότι πρώτιστα εκείνο .0 οποΙΟ επιβάλλεται να Υίνει στο σuvερyατικό 
κίνημα είναι ο εκδllμοκρατισμός του. Είναι απαράδεκτο κίνημα στο οποίο σιιμμε

.έχει ολόκληρος ο λαός, το οποίο oτrιρίζει oλόκλrιρoς ο λαός ... Εγώ δεν είμαι του 
ΑΚΕΛ, αλλά ψωνίζω από τα συνεργατικά παντοπωλεία. νταραβερίζομαι με το 

συνεργατικό ταμιευτήριο και όχι μόνο εγώ, αλλά oMxΛoTlQOς ο κόσμος το κάνιι οιιτό 

το πράγμα. Γι' αυτό να προβληματιστούν και να σκεφτούν ότι πρέπει πρώτα απ' όλα 

να αλλάξουν το εκλογικό σύστημα στο σιινεΡΥατιομ6, ώστε να υπάΡΧΕΙ πολυφωνΙα 
και αναπόφεUΚτα και έλεγχος και σίγουρα μια διαχείριση με διαφάνεια. αφού 

σήμερα τέτοια διαχείριση νομίζω ότι δεν μπορεί κανένας να ισχυριστεί ότι υπάρχει. 

Γι' αυτούς τους λόγους, έντιμε κύριε Πρόεδρε, σττιν Επιτροπή, εκπροσωπώ· 
ντας το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ για λόγους πρώτα απ' όλα φιλοσοφίας και 

δεύτερο πρακτικόΤl1τας, εκφράζοντας το κόμμα μου. τό.χθηχα "πέρ Τl1ς έγχρι.σης των 
Κανονισμών όπως είχαν και πρέπει να δl1λώσω ότι είναι με δuσχoλία πο" δέχθηκα 

τrιν τροποποίτιστι, ώστε να δοθεί αυτή τι τρΙμl1V1J παρό.τασΤΙ. Αλλό., για να μτι λεχθεί 
ότι εμείς απορρι.'Uουμε ττιν παράκλτιση να μελετηΟεί το ζήτημα, τελικά συγκατέ. 
νευσα εκ μέρους του κόμματός μου να δοθεί αυτή τι παράταστι. 

Κλείνοντας, θέλω να σας υπενθυμίσω, γιατί το έχετε όλοι στα χέρια σας. ένα 

τηλεγράφτιμα που πήραμε σήμερα από μια συνεργατική JtLoτw'tLxit εταιρειa, η οποία 

υψώνει πολύ τον τόνο της φωνής της, λέγοντας ότι ττιν καταστρέφουμε και όη θα 

καταστρtψoυμε το συνεργατισμό με την αύξτιση των ελφτικών τελών. ΤΟ τηλεΥρά· 

φτιμα αυτό υπογράφεται και από ττιν ΠΕΚ και από την ΕΚΑ και α.ίτό την Αγροτική. 

Δεν το πρόσεξα πριν, αλλά "πογράφεται και α.-τό τον κ. Βαρδό:κτι που, νομίζω, 
εκφράζει το Δτιμοκρατικό Συναγερμό, αν δεν εκφράζει τον Παναγροτικό, διότι 

γνωρίζουμε τις καταστάσεις. Διατελέσαμε και επαρχιακοί γραμματείς Αμμσχώστου 

και γνωρίζουμε τους ανθρώπους. 

Λέει λοιπόν ότι τι βιασΊΙVΗ μας θα καταστρέψει το συνεργατικό κίνημα . Διερω.
τήθηκα, παρόλο που γνωρίζω ότι είναι μεΥάλτι εταιρεία τι Σuνερyατική Πιστωτική 

ΕιαιρεΙα Α"γόρου. πόσο θα αδικηθεί με τα προτεινόμενα ελεγκτικά τέλη. Και 
άνοιξα τον κατάλογο που μας έχει δώσει τι Ελεγκτική Υπτιρεσία και βρήκα στον 

κατάλογο πόσο θα αυξτιθουν τα τέλη για ττιν Α"γόρου. Και τι είδα; Πλτιρωθέντα 
τέλτι το 1990 !6,800 και προτεινόμενα τέλη (7.000. Δηλαδή ει00 αύξτιση ή 2.94% και 
είναι μεγάλτι εταιρεια αυτή ττις ΑυΥόρου. ΦαvταστεΙτε δηλαδή οι άλλες που είναι 

κατώτερες της συνεργατικής α"της σε μέγεθος πόσο θα επωφεληθούν. Δε θα επωφε· 
ληθοίιν οι μεγάλες συνεργατικές εταιρείες, τα μεγαθήρια. Χαιρόμαστε, γιατί υπάρ· 

χουν αυτά τα μεγαθήρια. αλλά πρέπει να καταλάβουν ότι θα επωμισθουν το βάρος 
της συντήρησης ολόκληρου του συνεργατικου κινήματος. Γιατί στο κάτω-κάτω τα 

λεφτά των μικρών κατατίθενται στους κουκουμάδες των μεγάλων και το γνωρίζουμε 

αυτό το πράγμα. Οι συνεργατικές των χωριών καταθέτουν τα λεφτά τους στις 
μεγόλες σ"νεργατιχές εταιρείες. 

Έτσι λοΙjτόν, αγα.ίτητοί σuνQ:δελφoι, πιστε\lω ότι η Βουλή δεν πρέπει να έχει 
τον παραμικρό ενδοιασμό να εγκρίνει αυτούς τους Κανονισμούς. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε, και α.ίτoλoyoύμα~. αν μακρηγόρησα. 



633 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ήθελα να παρατηρήσω ότ~ τα εuρ\ιτιρα θέματα που αφορούν το σννεργα· 

ηκό κΙνημα. όπως τι εκδημοκρατικοποί:ηση κτλ., θΙχθηκαν, θα έλεγα, ακροθιγώς και 

να μην προχωρήσουμε ούτε να υπειαι:λθουμι στο ευρίrtερo θέμα "(ου σuνερyατισμoύ. 

γιατ' δεν ε'ναι της παροίισης. Μπορούμε να συζητούμε μέχρι αύριο '{Ο πρωί. αν 

ανotξoυμε θέμα για το συνεργατισμό και μάλιστα για τη μεγάλη ωφελιμότητα το\! 

συνεργατικού κινήματος Τι τις κάποιες αδυναμίες που είναι φυσικό να υπάρχουν. Γι' 

αυτό θα παρακαλέσω να περιοριστούμε στο Οέμα μας και, αν μέσα στα πλαΙσια του 

θέματός μας είμαστε υποχρεωμένοι. για να τονίσουμε το θέμα μας, να κάνουμε 

κάποια νύξη για το ευρύτερο θέμα. να είναι απλώς μια νυξη και όχι να ανο!.ξο\lμε 

νέο θέμα. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Επί θέματος τάξεως, κύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ναι, κύριε ΑΥαπίου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Έχω την εντίιπωση ότι το θέμα έχει εξαντληθεί, κύριε Πρόεδρε. ΟΙ θέσεις 

έχουν απOXρυσtαλλωθεΙ και νoμi.ζω ότι δεν εξυπηρετείται κανένας σχοπός με την 

περαιτέρω συζήτηση. Γι' αυτό εισηγούμαι να θtσετε το θέμα σε ψηψoφoQια, για να 

τελειώνουμε. Δε νoμtζω ότι εξυπηρετείται οποιοσδηπ.οτε σκοπός και είναι λανθα

σμέντι η θέση, επαναλαμβάνω, ότι ο κ. Κυπριανού θα πρέπει να απαντήσει, γιατί δεν 

είναι ο εισηΥητής του θέματος. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ένα λεπτό. κύριε Κυπριανού. 

Α ντιλαμβάνομαι ότι. επειδή πρoηγoυμtνως τέθηκε θέμα να απαντήσει καθαρά 

ως Πρόεδρος της Επιτροπής όσον αφορά το ρόλο του, έχει το δικαtωμα να πει δuo 

λόγια. Αν είναι επί αυτού του θέματος, θα δώσω το λόγο στον κ. Κυπριανού. Αν 

είναι θέμα όμως τοποθέτησης και συνέχισης της συζήτησης, το βλέπω ότι διαδικα

σtικά τΙθεται θέμα ψηφοφορΙας. γιατΙ κι εγώ πράγματι πιστεύω ότι εξαντλήθηκε η 

συζήτηση. επομένως, αν ο κ. Κυπριανού θα αναφερθεί στο ρόλο του ως Πρόεδρος 

της Επιτροπής και να απαντήσει σε κάτι το οποΙΟ λέχθηκε, μάλιστα. Αν είναι θέμα 

όμως ευρύτερης συζήτησης, τότε θα θέσω προηγουμένως σε ψηφοφορια τη διαδικα

στική πρόταση. 

Μα. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. προηγουμένως είχα ζητήσει το λόγο και μου δόθηκε από τον 

προηγούμενο Πρόεδρο και εΙΠα ότι προτιμώ να μιλήσω τελευταίος και ο προηγού

μενος Πρόεδρος αποφάνθηκε ότι ναι, μπορώ να μιλήσω τελευταίος. Γι' αυτό. κύριε 

Πρόεδρε. νομιζω ότι είστε κάπως δεσμευμένος από προηγουμένως, με όλο το 

σεβασμό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με όλο το σέβας, χ"ριε Κυπριανού, να σας απαντήσω. Δεν είμαι δεσμευμένος 

καθόλου. Αφ' ης στιγμής ένα κόμμα θέσει διαδικαστικό θέμα ότι εξαντλήθηκε 11 συζή. 
τηση, ανεξάρτητα αν ο προηγούμενος Πρόεδρος ή ακόμα κι εγώ εξέφρασα πρόθεση 

να δώσω το λόγο στο τέλος, είμαι υποχρεωμένος να βάλω σε ψηqχxpoρΙα τη διαδικα

στική πρόταση. 

Μ Iχ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σας βεβαιώ ότι δε θα πάρω τόση ώρα όση πήρε αιιτή 11 διαλο
γική συζήτησή μας, όταν μου δώσετε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. κύριε Κ υπριανού. Από τη θέση σας τότε. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Μάλιστα. 

Κύριε Πρόεδρε. πρώτα απ' όλα θέλω να αναφερθώ στο θέμα που ήγειρε ο πολύ 

αγαπητός μου φtλoς και συνάδελφος, ο Χ. Καζαμίας, ο οποίος έχει παράπονο ότι 

τον κατηγόρησα για ανακολουθία. ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, δεν τον κατηγόρησα για ανακο

λουθΙΟ. αλλά 11 μετέπειτα στάση τόσο του αγα.-τητο"ύ μον κ. Καζαμία όσο και των 
άλλων ομιλητών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις μπορώ να πω ό'Η φανερώνει 

κάποια αντίφαση. κάποια σοβαρή αντLφαση στις θέσεις τους. rLatL. κίιρι.ε Πρόεδρε. 
ενώ προηγουμένως η θέση tOUς ήταν "προς θεού. να δώσουμε τρεις μήνες στους 

ουνεργατιστές να υποβάλουν τη μελέτη. για να α..-τοφασίσουμε κι εμείς πάνω στην 

ουσία". φαΙνεται τώρα ότι έχουν προαποφασίσει. Άρα, προς τι να περιμένουμε τη 

μελέτη; Δεν υπάρχει λόγος. Ήδη το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχει αποφανθεί 

ότι το σύστημα χωλαίνει, ότι το σύστημα δεν είναι καλό. Γι' αυτό, γιατΙ να περιμέ

νουμε, κύριε Πρόεδρε; 

Κύριε Πρόεδρε, αυτοί οι ΚανονισμοΙ έχουν κάποια προ·ίστορΙα. την οπο'α 

πιστεύω ότι τα παλαιότερα Μέλη, οι πιο ηλικωμένοι από εμάς, πρέπει να γνωρί

ζοιιν. Γνωρίζετε. κύριε Πρόεδρε, ότι αυτοΙ οι ιδιΟΙ Κανονισμοί έχουν κατατεθεί στη 

Βουλή έξι φορές; Γνωρίζετε ότι για έξι συνεχείς φορές έχουν ισχυριστεί οι διάφοροι 

ότι θα κάνουν μελέτες; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Kυπρι.ανoiι, εγώ γνωρίζω. Ρητορικά, αν θέλετε. να το βάλετε με άλλο 

τρόπο. Εγώ γνωρίζω. 

(Γέλια) 

MIX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς δεν αναφέρομαι σ' εσάς. ΕΙπα οι πιο ηλικιωμένοι. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να ρωτησω το ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνάμεις ... 

(Ακούονται σχόλια α..-τό Βουλευτές.) 

Mrx. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Α, ναι, με συγχωρείτε! Είμαστε άπειροι, κύριε Πρόεδρε. ακόμη σ' αυτο" του 

εΙOOUς τη συζήτηση. ΦαΙνεται ότι είμαστε πιο συνηθισμένοι στα δικαστήρια. 
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Λοιπόν, κύΡΙΕ Πρόεδρε, θέλω να παρα.ηρήσω ότι αυτή 11 συνεργατική ελεγ
κτική υπηρεσΙα προεδρεύεται από το Γενικό Ελεγκτή του κράτους και τα μέλη που 
την απαρτίζουν διoρtζoνται α.ίτό 10 ΥΠΟ\lQ'iLΧό Συμβούλιο. Γι' αντό δεν ξέρω αν 

οποιοδήποτε από τα υπάρχοντα κόμματα έχει χάσει την εμπιστoσ\Jνη το\l Υπο\ΙQ

γικού Συμβουλιου και δε θέλει να διορίζεται αυτή ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κυπρι.ανού. νόμιζα πως θα ΤΊτον πολύ σύντομη η αναφορά. αλλά βλέπω 

ότι προχωρείτε. και, επειδή .(θετε πολλά πράγματα που 'ίσως θα χρειαστούν 

απάντηση και με το δLκαιό του ο κ. Αντωνισυ ή ο κ. ΑγαπΙου. που έθεσε θέμα 6.ι 

εξαντλήθηκε 11 συζήτηση, θα μας πει τώρα ότι το θέμα δεν εξαντλήθηκε και επειδ'ή 
πιστwω κι εγώ προσωπικά ότι εξαντλήθηκε 11 συζήτηση, θα θέσω το θέμα σε ψ1Ίqχ>
φορ(ο και θα σας παρακαλέσω εντός πολύ συντόμΟ1J χρονικού διαστήματος να 

ολοκληρώσετε. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Mόλ~στα, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς το εΙδαμε αυτό με ευρύτητα πνεύματος και δώσαμε τους 

τρεις μήνες, για να δοθεί η ευκαιρία σ' αυτούς τους μελετητές να υποβάλουν τη 

μελέτη τους, και αναλόγως του τι θα μας πουν μ..-τορούμε να τροποποιήσουμε τις 

θέσεις μας. Αυτά ήθελα να πω. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας, αν μου επιτρέπετε, αnό τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε ΠαπαΥεωργΙΟυ, 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Μόλις Κ'υκλοφόρησε, κύριε Πρόεδρε, ένα κομμάτι συμπληρωματικό της 

Έκθεσης που διόβασε ο κ. Κυπριανού και τώρα μας φέρνουν μια δεύτερη σελιδα ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

ΔWΒΆστηκε. 

Π. ΠAΠAΓEΩPΓJOY: 

Τώρα μας το έδωσαν. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Διαβάστηκε, κύριε ΠαπαγεωργΙΟυ. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Kύριo~ συνάδελφοι, έχω την ημερήσια διάταξη της Βουλής που μου έδωσε η 

Γραμματεία της Βουλής και δεν αναφέρει τί.ποτε γι' αυτό το οποΙο μου δόθηκε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαγεωργtoυ. κα~ πόλι να μου επιτρέψετε. Εγώ απoqχισίζω πώς 

προχωρούν τα πράγματα. Λοι.πόν, παρακαλώ κύριοι. Εδώ δυο θέματα τίθενται για 
να απoqχισΙσoυμε. ΤΟ πρώτο είναι κατά πόσο εξαντλήθηκε η συζήτηση και, αν 

απέσυραν _ην εισήγηση οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ. θέτω εγώ όη εξαντλήθηκε και 
θέτω το θέμα σε ψηφοφορία. 
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Το δεύτερο είναι αν υπάρχει οποι.αδήποτε τροποποίηση και, αν υπάρχει, να 

τεθεί κατά τη διάρκεια 1τις ψηφοφορίας για τους Κανονισμούς, για να τοποθετη· 

θούμε. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος με εκθέσεις ανυπόγραφες Τι με υπογραφή. 

Γι' αυτό θέτω θέμα: ΣυμφωνοίΙμε ότι εξαντλήθτ)κε η συζήτηση; 

ΒονΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠOYPΓOYPlΔHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια διόρθωση για σκοπούς πρακτικών. Επειδ'ή οι μέλλοντες 

ιστορικοί. όταν θα μελετούν τα πρακτικά ... 

(ΑκοΟΟνται σχόλι.α από Βουλευτές.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

ΚύΡΙΕ ΠOνργOΊJρίδη, κύΡΙΕ ΠουργουρΙδη, παρακαλώ! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν μπορεΙτε να μου αφαιρtσετε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. μπορώ' μπορώ υπό την έννοια όtL αποφασίστηκε ότι εξαvtλήθηκε η ΣUΖή-

τηΟ'1. 

ΧΡ. πoypΓOYPlΔHΣ: 

Δε θα μιλήσω για το θέμα. κύριε Πρόεδρε. θα μιλήσω για τη διόρθωση των 

πρακτικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Α ιιτό να το πούμε μετά το τέλος της ψΤ)φοφορΙας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ο κ. Κυπριανού έκαμε αναφορά δυο φορές στον προηγούμενο Πρόεδρο. Αυτη 

η Βουλή έχει έναν Πρόεδρο μόνο. τον Αλέξη Γαλανό' δεν έχει άλλους Προέδρους. 

Να διορθωθούν τα πρακτικά και να γίνει Προεδρεύων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εννοούσε ότι προήδρευε. θέλω πάντως να εκφρόσω τη μεγάλη μου ικaνο· 

ποίηση για την ευαισθητοποΙησή σας 01'0 θέμα της προσφώνησης του Προέδρου της 

Βουλής. 

Λοι.πόν. θέτω σε ψηqχxρoρΙO την έγκριση των Κανονισμών. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ως έχουν τροποποιηθεΙ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ως έχουν τροποποιηθεΙ. βεβαΙως. Όταν μιλούμε για Κανονισμούς οι οποΙοι 

βQΙσxoνται ενώπιόν μας. εννοούμε ξεκάθαρα ως έχουν τροποποιηθεΙ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. 
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Πόσοι ψηφ(.ζουν εναντίον; 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 
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Κύριε Πρόεδρε. θ~λω να δικαιολογήσω την ψήφο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Μετά την ψηφoφoρLα θα γίνει τι δικαιολόΥηση της ψήφου. 

Πόσοι ψηφιζouν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εναντίον Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. σvyνώμη, θέμα διαδικασtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Αντιλαμβό.νομαι ότι έχει κυκλοφορήσει μια συμπληρωματική πρόταστι της 

τροποποιημένης μορφής των Κανονισμών. Νομίζω ότι τι τροποποίηση μπαίνει πριν 
από "(ην ουσία. Όταν ει.παtε τροποποιημένοι. εννοεΙ-Ι:Ε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Κύριε Παπαδόπουλε. η τροποποίηση αυτή εί.ναι ένα έγγραφο το οποίο δεν 

νΠΟΥράφετοι καν από εκείνους που το έχουν κυκλοφορήσει και δε γνωρίζω αν έχει 

κυκλοφορήσει σε όλους τους Βουλευτές. Α ν δεν έχει κυκλoqχ>ρήσει σε όλους 10υς 
Βουλευτές, τότε θα πρέπει να διακόψουμε ορωμένα λεπτά, για να κυκλοφορήσει, 

και μετά να γΙνει η ψηφοφορία. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κυκλοφόρησε, Κ'ύρι.ε Πρόεδρε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Ο Γραμματέας της Boυλi)ς, που είναι ο θεμα
τοφύλακας των εγγράφων που κυκλοφορούν στη Βουλή, μας την έχει αναγνώσει' 

άρα tχει κατατεθεί στη Γραμματεία. Η εισήγησή μου εΙναι πρώτα να πεΙτε ότι η 
τροποποίηση -πέντε γραμμές είναι, ας τη διαβάσει ο Γραμματέας- τίθεται σε ψηφο

φορία και μετά να μπει το σύνολο των Κανονισμών σε ψηφαρορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό θα γίνει, αλλά κανονικά θα έι.ρεπε αυτή η τροποποίηση. για να έχει eγκυ· 
ρότητα, να ήταν υπογεγραμμένη και να γνωρίζαμε από ποιες πλευρές τέθηκε. 

Τυπικά θα μπορούσα να μην τη θεωρήσω t'yκυρη. Οπωσδήποτε, για να μην μπούμε 
στα τυπικά. εφόσον αντιλαμβάνομαι όη η πλεΙΟψηφία εγκρίνει αυτή την τροπο

ποίηση, θα ζητΤ;σω να αναγνωσθεί και μετά την ανάγνωσή της θα μπει πρώτα προς 
έγκριση η τροποποίηση και μετά οι ΚανονισμοΙ 

παρακαλώ το Γραμματέα να αναγνώσει την τροπσποίηση. 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. με 6λο το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους και ως νέος 

Boυλεuτής πιστεύω ότι. όσον αφορά τη διαδικασω της ψηφοφορως, δεν μ..-τορούμε 

να ερχόμαστε μετά την ψήφιση να κάνουμε δι.εuκρΙνιση αν ψηφΙστηκε το ένα και το 

άλλο. ΦαΙνεται όη αυτό τα οποΙα ισχυριζονταν κάποιοι εδώ και μιάμι.ση ώρα δεν 

ήταν πραγματικότητα και δεν είναι σαφές τι υπάρχει ενώπι.ον της Βουλής αυτή τη 

στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν περατωνόταν τι ψηφe>φoρtα, ίσως ο συνάδελφος να ε(χε δί.καιο. αλλά 

βρισκόμαστε στη διαδικασία της έγκρισης των Κανονισμών. E~ναι γεγονός ότι μια 

τροποποίηση, την οποία φαίνεται να υιοθετεί τι πλειοψηφία. δε φέρει πατρότητα. 

αλλά, από την ώρα που υιοθετείται έστω και α .. ίοτό ένα Βουλε\Πή και κατατίθεται ως 
τροποποίηση, αυτό είναι αρκετό. αν υιοθετηθεΙ και από την πλειοψηφία. για να 

θεωρηθεί μέρος .ων Κανονισμών που θα fΎΚρΙνOυμε. Εισηγούμαι να διαβαστεί και 

να ακολουθήσουμε .η διαδικασLα που έχε.ε εισηγηθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η .ροποποΙηση σΙΎουρα έπρεπε να εΙχε κυκλοφορήσει διαφορετικά. όμως αυτό 

δεν είναι αρκετό για να ματαιωθεί η πρόθεση της πλειΟψηφίας ούτε μπορεί χάη το 

ελαφρώς αντικανονικό που δεν έχει σχέση με την ουσία να ματαιώσει αmή την 

πρόθεση. Για το λόγο αυ.ό θα διαβαστεί και θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορ(α. 

Κύριε ΠαπαγεωQΎ(oυ, παρακαλώ. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. πάλι μου έφεραν ένα έγγραφο εδώ που αναφέρε.αι στην 

.ροποποΙηση. αλλά δεν ξέρω α.. .. ό πού έρχεται. Δεν μπορεί η Βουλή αυτή να ψηφίσει 
κάποιο έΥΥραφο .0 οποΙΟ είναι ανυπόγραφο. Ένας υπάλληλος .ης Βουλής μου 

έφερε ένα έγγραφο. Δεν είναι δι.αδικασΙΟ αυτή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαγεωργίου. τέθηκε ήδη αυτό το θέμα και είναι ξεκάθαρο ότι αυτό το 

έΥΥραφο προέρχεται από τα τρία κόμματα τα οποία μέχρι τώρα το υπoσtηρίζoυν. 

Κατά συνέπεια, αν θέλετε. προσθέστε από κά.ω τα τρία κόμματα και θα σας το 

υπογράψΟυν. 

Προχωρούμε στην ψηφοφορΙΟ. αφού το διαβάσετε πρώτα. 

ΕΥΙΤ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

είναι η πρώ.η φορά. κύριε Πρόεδρε. που κάνουμε προφορικά τροποποιήσεις; 

Έγινε κανόνας α\lτό. Τώρα δέησαν. στο θέμα του συνεργατισμού. να θέσουν το 

θέμα: 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Είναι αυ.ό που εξηγώ. κύριε Ευσταθίο\). 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛσΣ: 

Πάνω σ' αυτό που εLπε ο κ. Ευσταθίου, έχn κανέναν που με εμποδίζει τώρα να 

πω ότι εισηγούμαι να ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιθεί το τάδε άρθρο; 

Εντάξει, κύριε Παπαγεωργίον. υιοθετώ αυτή την τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Είναι γι' αυτό 10 λόγο που ε(πα ότι. αν και δεν έχει υπογραφές πάνω, αυτό δεν 
είναι αρκετό για να ματαιώσΕΙ την ψτιφοφορΙα. 

Ναι, κύριε Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

είναι κι εμάς δικαΙωμά μας να ξέρουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα ποιες είναι 

οι τροποποιήσεις και από πού προέρχονται. Α υτό μόνο ζητήσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γι' αυτό το λόγο ΚΙ εγώ ο Lδιoς πρώτος έθεσα το θέμα και ξεκαθαρΙσαμε από 
πού προέρχονται. 

Ο κ. MαρκLδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Το μόνο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι όη οι τροποποιήσεις αυτές 

αφορούν Τllν oνoμnσΙα των θέσεων. Δεν έχουν απολύτως καμιά σχέση με -CTJV ουσία. 
Έχω την εντύπωση όη δεν άξιζε τον κόπο να ασχοληθούμε δέκα λεπτά με το αν η 

θέση θα ονομάζεται άλφα τΊ βτΊτα. Οι τροποποιτΊσεις που γίνονται δεν έχουν καμιά 
σχέση με την ουσία επί της οποίας μίλησαν οι συνάδελφοι, οι οποίοι και είχαν 

δικαίωμα να μιλτΊσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισηγούμαι να διαβαστούν οι τροποποιτΊσεις οι οποίες μιλούν α.ι-τό μόνες τους. 

Παρακαλώ, κύριε Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓεΩΡΓιΟΥ: 

Οι ΤΡΟποποιτΊσεις είναι οι εξτΊς: 

Ι. Η παράγραφος (α) του Κανονισμού 2 των προτεινόμενων Κανονισμών 
τροποποιείται με την αντικατάσταση της φράσης "Ανώτεροι επιθεωρητές Ελέγχου" 

με τη φράση "Ανώτεροι Ελεγκτές Α' Τάξης". 

2. Η παράγραφος (β) του Κανονισμού 2 των προτεινόμενων Κανονισμών 
τροποποιείται με την αντικατάσταση της φράσης ''Επιθεωρητές Ελέγχου" με τη 

φράση "Ανώτεροι Ελεγχτές". 

3. Ο Κανονισμός 4 των προτεινόμενων Κανονισμών τροποποιείται με την 
αντικατάσταση των φράσεων "Ανώτερος Επιθεωρητής Ελέγχου" (προτελευταία 
γραμμή) και "Επι.θεωρηττΊς EλέΎΧoυ~ (τελευταία γραμμή) με τις φράσεις" Ανώτερος 

Ελεγκτής Α' Τάξης" και ''Ανώτερος Ελεγκτής" αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΟΙ ΤΡΟποποιτΊσεις αυτές υποβάλλονται από τα τρία κόμματα ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ 
και ΕΔΕΚ. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 \ιπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π όσοι ψηφ(ζouν εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 
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(KΤUΠΌ ,η σφύρα) 

Οι Kανoν~σμo' εγκρίνονται, όπως τροποποιήθηκαν, με 27 ψήqχ>uς UJtέΡ. καμιά 
ψήφο εναντίον και 12 αποχές. 

Ο Χ. Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔΟΥ ΑΟΎ: 

Κύρι,ε Πρόεδρε. εμείς συνεπείς με τη θέση μας. όσον αφορό: το διαδιχασι:ιχ6 

θέμα, αλλά και με τη θέση που εξέθεσαν οι Βουλευτές μας <Ttl1v αρμόδια Κοινοβου
λευτική Επιτροπή, ότι δηλαδή ζηΊούμε να αποσυρθούν αυτοί οι Κανονισμοί και να 

επαναχατατεθο'ύν μέσα σε σuyxεκριμένη περιοδο για περισσότερη μελέτη, και λαμβά

νοντας υπόψη και την πρόταση που προέρχεται από την Παγκίιπρια IuvερyatLKi) 

Συvoμoσπoνδl.α να μην προχωρήσουμε και να περιμένουμε και τη δική της άποψη -
μπορεΙ να έχουμε εμεΙς κάποιες καταρχήν απόψεις, σεβόμαστε όμως και tllV ΠαΎΚύ

πρι.α Σιινεργαηκή Συνομοσπονδία και θέλοιιμε να λάβουμε σοβαρά \ιπόψη τη γνώμη 

'tης. τηρήσαμε aπoχή. 

θέλω επίσης με 'tTlV εvxαLQία α\Πή να τονίσω ότι για κανtνα λόγο εμείς δεν 
αποδεχόμαστε α\Πό που έγινε από μερικούς, την προσπάθεια δηλαδή να βάλουν στο 

στόμα μας 'tTlV ιδιωτικοποίηση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας. Εμείς, βλέποντας το 

πρόβλημα που υπάρχει στον ελtyxτικό τομέα, 'tηρήσαμε aπoχή' γιατί πιστεύουμε ότι 

χρει.άζε'tαι περισσότερη μελέτη, και αυτό πιαιείιουμε ότι το απέδειξε και η συζήτηση 
και οι απόψεις όλων των πλευρών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Σημειώθηκε η δικαιολόγηση της ψι'ιφου. 

ΟΙ υπόλοιποι Κανονισμοί που υπάρχουν στην ημερήσια διάταξη με αριθμό 15, 
16, 17, 18, 19 και 21 αποσύρθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

παρακαλώ το Γραμματέα να διαβάσει την Κατάθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο πιρΙ ΕΥγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε aπό το YπoUΡγεΙO Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπtμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολΟΥιομοU. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλoUΘα κατατέθτ1χαν από το Υπουργείο Εσωτερικών: 

2) Ο περΙΔήμων (fροποποιτrtLκός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991. 

3) Ο περί PαδιoφωνLΚOύ ΙδρίιμαΊος ΚίΙπρου (fΡOπo.."toLqtLxός) Νόμος του 

199ι. 

4) ΟΙ Δημοτι.κο[ (Γρoπoπoιηtικoί) KaνoνLOμo( Μόρφου ΤΟ\l 1991. 

5) Οι περί Χωριων (Διοίκηση και Buttωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Ορόχλινης του Ι99ι. 

6) ΟΙ περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Γραιτοποιηηκο() Κανονισμοί 

του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Οι περί Αρχής Βι.ομτιχανι.κής Kαταρτt.σεως (Σuμπληρωματική Ιατροφαρμα

κευτική Περίθαλψη για τους Υπαλλήλους και τους Εξαρτωμένους τους) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YΠOuρyεΙO ΕρΥασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευ.ικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

8) ΟΙ περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί το\! 1991. 

Κατατέθηχαν από το YπoUΡΓΕίo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον της KoινQβoυλευnκ'ής Επιτροπ'ής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι ακόλο\!θοι δύο Κανονισμοί κατατέθηκαν από το Υπο\!ργεΙο Iuyκoινωνιών 

και Έργων: 

9) Οι περί Mτrxανoκινι'rtων {)χΥ]μάτων και Τροχαιας Κινήσεως (Γροποποιη
τικοΙ) KανoνwμoΙ το\! Ι991. 

10) Οι περί Aερoδρoμtων (Επιβατικό Τέλος) (Αποπληρωμ'ή. Είσπραξη και 
KUΡΏΣΕις) ΚανονισμοΙτou 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλε\!Ηκής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (ΓενικοΙ) ΚανονωμοΙ του 1991. 

Κατατέθτ]χαν από το ΥπουρΥεLo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμποvtαι ενώπιον της Κοινοβουλευnκής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Κρατικού Λαχείου (Γενικοί) κανονισμοΙ του 199t. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έκθεση προς τη Βουλή των Αντι.προσώπων πάνω στις επενδύσεις του 
Ταμ.ε(ου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την περίοδο ι Ι9Ι - 30.6.91. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο EQγo.σ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Eρyασtας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρtσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό ΕμπορΙου και Βιομηχανιας προς την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

σύμφωνα με 1"0 εδάφιο (3) του άρθρου 4 ταυ περί ΠΡOUπoλoγισμoύ της 
AQli)c; Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1991 (Αρ. 15 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Εμ..-τορ(ου και ΒιομηχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ..-τεται ενώπιον της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής ΕμπορΙου και 
ΒιομηχανΙας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έκθεση όσον αφορά: την παραχώρηση ε-yκρt.σεων που δόθηκαν από τον 
YπoιJρΎό Παιδειας προς το Πανεπι.στήμιο Κύπρου, συμφωνα με το εδάφιο 
(3) του άρθρου 4 του περΙ ΠΡOUπoλoγιoμoύ του Πανεπιστημ(ου Κύπρο)) 
Νόμο)) το)) 1990 (Αρ. 205 του 1990). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ..-τεται ενώ.ι-τιον της Κοινοβο))λ.ε))τικής Επιτροπής Παιδειας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Συμφωνια μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και του Πανεπιστημίου 
Κύπρο)) για τη χορήγηση προκαταβολής στο Πανεπι.στήμιο, σύμφωνα με τον 

Κανονισμό 4 των περΙ Ενταλμάτων Προκαταβολής (Όροι και Πρoυπoθt
σεις Εκδόσεων) Κανονισμών τον 1986. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβοuλεuτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

17) Ο περί Μηχαναιnνήτων Οχημάτων (Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σuyκoινωνι.ών και 'ΕρΥων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της KoινDβoνλεuτικής Επιτροπής ΣU'yΚoινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περΙ Ποινικού Κώδικα (Γροποποιητι.κός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρ. ΠουρΥουρ(δη, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλε\lτιΧής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περΙ Ποινικής Δικονομίας (Γροποπ.οιητικός) Νόμος το\l 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρ. ΠoυQΎOUΡίδη, Boυλεvtή εκλογικής meLιpέeew; 

Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 199Ι 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρ. ΠOUQΎoυρtδη, Boυλεmή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώ..-cιον της Κοινοβο1.lλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Ο περΙ Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) (Τροποποιτιτικός) Νόμος 
t01.l 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Σ. Χάσικο, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερίινειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τους κυρLoυς Α. Μαρκίδη και Τ. Παπαδόπουλο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευηκής ΕπΗροπής Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαvtήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

AπιX'V'tηoq ημεQOρηνίας 18 Oxτ~(lίo\l1991 το\l Υιτο\lννο" EσωτεIίIuιών κ. XQ. Βενιαμίν 
στην Eικdτηση ΣΤ'Α' 4, ημεοομην'ας 11 lοu>.ίο\l 1991, του ΒουλΕυτή Εκ).Ο"(IΧής 
πε(lιφέοl!ιας Αμμοχώστου κ. Διόφαντο\l ΧΙίΙtιοοοτόμου. 

"Σχετικά με "{η δημιουργΙα χώρων πρασίνου στους οικισμούς Άγιων Αναρ

Υ(ιρων Ι χαι 11, σας πληροφορώ το ακόλουθα: 

(ο) Οικισμός Άγιων ΑναρΥύρων 1: 

Στον οικισμό αυτό έχει ήδη κατασκευαστεΙ πάρκο και βρΙΟΧεται σε προχω

ρημένο στάδιο 11 διαμόρφωση της κεντρικής πλατειας του οικισμού. 
Εξάλλου έγινε πρόσφατα ει.σήγηση στο Δήμο Λάρνακας να αξι..οποιηθεΕ ως 

πάρκο ο χώρος που βρΙσκεtOι μεταξύ των οδών Ανοικοδομήσεως και 
Φιλi.ας. η 000(0 μελετάται. 

(β) Οικισμός Άγιων ΑναρΥύρων ΙΙ: 

Στον οικισμό αυτό έχει ήδη κατασχευαστε( πάρκο, ενώ παράλληλα ετοιμά

ζονται σχέδι.α κοι αναλυτικές εκτιμήσεις από το Δ'ήμο Λάρνακας για τη 

δι.αμόρφωστι σε χώρους πρασΙνου των πλατειών Σύμπαντος και Σειρίου. 

Συναφώς αναφέρεται ότι η αξιοποΙηση των χώρων nQQotvou των κυβερνη
τικών οικισμών ytvnaL σταδιακά, σiJμφωνα με τις υπάρχουσες πιστώσεις που εΥχΡΙ
νονται στον προυπολ.ογισμό του Τ.Α.ε.Π. για το σκοπό αυτό, και πάντα σε συνερ
γασία με τις οικείες τοπικές αρχές, οι οποίες στη συνέχεια αναλαμβάνουν και τη 

συντήρησή τους." 

Απάντηση qPEQopqvia; 21 QκτωβQίου 1991 του YnouQ"(oiJ rεωQYίας και Φιισικών 
ΠόQ<ιJν κ. ΑνδQέα rα.ρ,Qιηλίδη στην EQmqOIJ ΣΤΆ' 23, qPfQopqvioς 31 lοuλίοu 
1991, τοιι Bo\lλεvτή εκλοΥικής πεQtq:έQεtας Λεμεσού κ, Άοιοτο\l ΧQ\ιοοοτόμο\l . 

"Σχετικά με τη δημιoUQΎία κτηνοτροφικής περιοχής στην Επισκοπή, σας 
πληροφορώ τα ακόλoUΘΑ: 

Είναι γεγονός ότι υπήρξε κάποια καθυστέρηση στη διάθεση των αναγκαίων 

πιστώσεων, ήδη όμως η όλη διαδικασία προχωρεί και οι εργασίες θα αρχίσουν μέσα 
στο τρέχον έτος, κατά τη διάρκιια του οποίου προγραμματίζεται να συμπληρωθεί η 

διάνοιξη και επίστρωση των δρόμων, ο διαχωρισμός των οικοπέδων, η κατασκευή 
δεξαμενής για λούσιμο των ζώων και η κατασκευή λάκκων για ψόφια ζώα. Η 
συμπλήρωση των εργασιών αναμένεται να γίνει μtσα στο 1992. οπότε θα καταστεί 
δυνατη και η υδροδότηση της κτηνοτροφικής περιοχής. Η εν λόγω περιοχή υπολογί
ζεται ότι θα αρχίσει να λ.ειτουργεί από την 171 Ιανουαρίου 1993, αφού προηγουμένως 
ενοικιαστούν τα κτηνοτροφικά οικόπεδα." 

Απάντηση ημε{Κ)μηνίας 24 Oκτ~oίo\l 1991 το\l Yπoυι;r(oυ EσωτεoιχΏVκ, XQ. Βενιαμίν 
στ"" ε~τηση ΣΤ'Α' 34, ημε{Κ)μηνίας 26 ΑνΥουστοιι 1991, τοιι 80ιι1ευτή εκλο
Υικής nEQιf,iQEta; Κεουνειας κ. Σωκράτη χάσικου. 

"Σας πληροφορώ ότι, ο' ό,τι αφορά το ΥπουργεΙΟ Εσωτερικών, καμιά προμή
θεια δεν έχει πληρωθεί στην εταιρεία CON-SONS TRADE & TOURS ΙΤD ή σε οποια
δήποτε άλλη εταιρεία, σε σχέση με την αγορά εξοπλισμού για την αστυνομ!.α. Η 

• 
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κατακύρωση των προσφορών για τον εξοπλισμό της αστuνoμΙOς έγινε ύστερα από 

απόφαση της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής Προσφορών απευθεΙας σης κατα

σκευάστριες εταιρεΙες με τις οποΙες υπογράφτηκαν και τα σχετικά συμβόλοι.α κι όχι 

στους εν Κύπρω αντιπροσώπους των εταιρειών. 

Συναφώς αναφέΡΗαι ότι το ΥπουργεΙΟ Εσωτερικών δεν έχει κανένα λόγο ή 

ανόμει.ξιι σε θέματα σχέσεων (οικονομικών και άλλων) των κατασκεuαστριών εται

ρειών και των αντL.ι-τρoσώπων τους με τους οποίους 11 κυπριακή χυβέρντιση δεν έχει 
οποιαδήποτε συμβατική ή όλλη δέσμεvση." 

Απάντηση 1IJIEQOJIfIvia; 25 ΟχτωΟοίου 1991 'tO\l γπoιι~oίι Εμποοίου και Βιομηχα. 

νίας κ. Τά><η Νέμιτσα στην ε~ηση ΣΤΙλ' 37, ημεοομηνίαι; 17 ΑνΥούστου 1991, 
του 80\lλεvtή ΙΧ),ΟΎικής ΠΕ"ιφέΟΕιας Λεμεσού κ. ΑνΥΕ"ινού Παπα"έ. 

"Σχετικά με τα ελεγκτικά δικαιώματα που επι.βάλλει 11 Ελεγκτική Υπηρεσία 
Συνεργατικών Εταιρειών. σας πληροφορώ πως ως κυβέρνηση και ως Υπουργείο 

Εμπορίου και Βιομηχανίας είχαμε από την πρώτη μέρα της ίδρυσης της Ελεγκτικής 

Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών εκφράσει επιφυλάξεις για την ομαλ'ή αλλά και 

οικονομική λειτουργία της υπηρεσίας αυτής. 

Χαρακτηρισηκά είχε υποαι:ιχθεΙ ότι υπήρχαν υπεράριθμοι ελεγκτές, των 

οπο(.ων την κήρυξη ως πλεοναζόντων δεν επέτρεψε η προηγούμενη Βουλή με ειδική 

νομοθεσία' αντιθέτως τους κατοχύρωσε σης θέσης τους. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ανέπεμψε το νόμο αυτό στη Βουλή και μετlt την 

επαναψήφισή του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας avayκltΣΤΗXt να xltVEL αναφορά στο 
Ανώτατο Δικαστήριο, η oπot.α τελικlt δεν εκδικάστηκε. Έτσι το Υπουργείο μας 

προσαρμόστηκε προς τις διατltξεις του νόμου. γνωρ!.ζοντας όη αναπ6φεuκτα οι 

δαπltνες για την υπηρεσία αυτή θα ήταν μεγltλες, πράγμα που αποδεικνύεται σήμερα 
με την επιβολή των γνωστών ελεγκηκών δικαιωμltτων στα ΣVVeρyatLxlt ι.δρίΙματα. 

Προς πληρoφoρl.α σας. τα σuσσωρευμένα ελλείμματα της υπηρεσίας αυτής στις 

31.12.90 ανέρχονταν σε f317,595 και το ύψος του οφειλόμενου ποσού στη Συνεργα· 
τική Κεντρική Τράπεζα ήταν 1467.Β3 Ι. 

Όπως γνωρt.ζετε. ενώπιον της Βουλής έχουν κατατεθεί οι περί Ελεγκτικής 

Υπηρεσίας Σννερ-Υατικών ε.αι.ρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί .ου 1991 και 

έτσι η Βουλή θα έχει την ευκαιρία να ξαναμελετήσει το όλο θέμα και να MOφCΙotoeL 
ανltλoγα." 

Απάντιιση ημε~oμηνίας 15 Οχτω&@ίου 1991 το" YΛOtlιh'Oύ reWιh'ia; 1ιCα ι Φυσιχών 

Πό@fΙJV χ . Ανδοέα rQ~QLq),i6q στην EQώTqoq ΣΤΆ' 38, ημεοομηνίας 28 AU"foiJ. 
στου 1991, του βουλευτή εχλοΥιχής πε"ιφέQειας Αεμεσο'ίι κ . 'Α"ιστου XQUOo· 
στόμου. 

"Για σκοπούς προστασίας του κεντρικού αγωγού του έργου του νότιου αγωγοίΙ 

απαλλοτριώθηκε λωριδα γης πMτoUς 10 μέ.ρων σε όλη τη διαδρομή του αγωγού. 
Είναι γεγονός ότι xa.lt μήκος του κεντρικού αγωγού κατασκευάζονται έργα τόσο 
από κυβερνητικές υπηρεσίες όσο και aπό ιδιώτες. 

Για την κατασκευή έργων από κυβερνητικές ιιπηρεσίες έχονν παραχωρηθεί οι 

σχετικές ltδει.ες. πόντοτε όμως υπό όρους και προΙJποθέσεις που εγγυώνται τη μεγα· 

λύτερη δννατή προστασΙα του κεντρικού αγωγού από πιθανή πρόκληση βλόβης. 



646 

Αναφορικά με την κατασκευή έργων από ιδιώτες, ooobtotE παραχωρήθηκε 
οποιαδήποτε 6.δεια. Η αρμόδια υπηρεσΙα του Υπουργείου Γεωργίας και Φυοικών 

Πόρων έχει προβεί στην επισήμανση και την καταγραφή όλων των περιπτώσεων 

επέμβασης στην απαλλοτριωμένη προστατευτική λωρίδα του κεντρικού αγωγού και 

προβαίνει στις δέουσες ενέργειες σε συνεργασία με τις επαρχιακές διοικΤ;σεις και 

άλλες αρμόδιες υπηρεσίες για την απομάκρυνση των παράνομων κατασκευών. ~ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Δ', Ανοίγουμε t11 συζ'ήτηση για το πρώτο θέμα το οποίο είναι εγγε
γραμμένο στο Κεφάλαιο Δ', που είναι "Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων 

εισοδηματικών τάξεων των μη προσφύγων και τι ανάγκη αντιμετώπισής του από το 

κράτoς~, θέμα εΥΥραφέν με EΙσήyt]σrι του Βουλευτή κ. Δώρου θεοδώρου σης 

4.7. 1991. 

Παρακαλώ τον εΙΟllγητη να ανο(.ξει το θέμα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων Ι:χει 

οξυνθεί τα τελευταία χρόνια σε τέτοιο βαθμό, που, κατά τη γνώμη μου, επιβάλλει 

από μόνο του την παρέμβαση της Βουλής προς την Εκτελεστική Εξουσία για την 

αντιμετώπισή του. Πέραν αυτού όμως υπάρχει ακόμα ένας λόγος εξΙσου σοβαρός, 

αν όχι σοβαρότερος, για τον οποίο το θέμα αυτό πρέπει να αντιμετωπιστεΙ Αναφέ· 

ρομαι στην υπάρχουσα και αναπτυσσόμενη αντιπαράθεση μεταξύ δύο ομάδων του 

πληθυσμού, δηλαδτΊ των μη προσφύγων πολιτών με τα χαμηλά εισοδήματα από τη 

μια και των προσqnjγων από την άλλη, εξαιτίας ακριβώς της σοβαρότητας και της 

οξύτητας του στεγαστικού προβλτΊματος που αντιμετωπ(ζουν τα χαμηλά εισοδημα· 

τικά στρώματα των μη προσφύγων. Δε νομίζω ότι θα ήταν σοφό εκ μέρους της 

κυβέρνησης ή της Βουλής να αφήσouν να εξελίσσ~αι μια τέτοια αvτιπαράθεση που 

θα οδηγήσει σε σοβαρή διάσπαση του εσωτερικού μας μετώπου. Κι αν νομ[ζουμ.ι ότι 

τtτoια αντι..-τ:αράθεση δεν υπάρχει, πιστεύω ότι αυτα..-τ:ατώμεθα. 

θέλω ευθύς εξαρχής να ξεκαθαρίσω προς αποφυγή οποιασδήποτε παρεξή. 

γησης ότι πιστεύω πως το κράτος όφειλε να έρθει αρωγό στις 200,000 των 
nQooqnjyoov μας, να αντιμετωπίσει τα προβλήματα επιβίωσής τους και να επιδιώξει 
και να επιτύχει τη δίκαιη κατανομή των βαρών της κατοχής. ΤΟ κράτος αvτιμετω· 

π(ζει ΕΠιτυχώς το στεγαστικό πρόβλημα των προσφύγων. Ποτέ όμως δεν μπόρεσε να 

υλοποιήσει τις δι.α.κηρύξεις ·και αναφέρομαι σε όλες τις κυβερνήσεις- περί δίκαιης 

κατανομτΊς των βαρών του αγώνα. Υπάρχει α.."tέραντη αδικία σ' αυτό τον τομέα με 

τους προνομιούχους από τη μια στους οποίους συμπεριλαμβάνονται και πρόσφυγες 

.λίγοι έστω, αλλά συμπεριλαμβάνονται- και τους μη προνομιούχους από την άλλη 

στους οποίους συμπεριλαμβάνονται και πάρα πολλοί μη πρόσφυγες. 

Η εισοδηματική και η κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης έχουν μεγαλώσει το 

χάσμα ανάμεσα στους πλούσιους και τους φτωχούς και Ι:χουν οξύνει τΟ' ΠQOβλήμαtα 

που μαοτίζουν σήμερα τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα του λαού. Ένα από αυτά 

τα προβλήματα είναι βεβαίως και το στεγαστικό και θεωρώ σφάλμα να αντιδιαστl:λ· 
λεται από τους ενδιαφερομl:νους α..-τ:ό το στεγαστικό πρόβλημα των nρoσqnjywv, 

διότι η κύρια αντίθεση δεν είναι ανάμεοα στους πρόσφυγες και .ους μη πe6σφuyες 
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άπορους βLOπαλα~στές- η αντίθεση εΙναι ο.νάμεσα στους πλούσιους και τους 

φτωχούς. Και το αίτημα δεν είναι να σταματήσει το κράτος τα στεγαστικά του 

προγράμματα για .ους πρόσφυγες, αλλά να τα επεκτεΙνει και στους φτωχούς μη 

πρόσφυγες. 

Είμαι της γνώμης ότι η κυβέρνηση με τη μέχρι τώρα στεγαστικη πολιτική της 

χ'UβtΡVΗσης ελάχιστα ή καθόλου δεν ασχολήθηκε με την επίλυση του στεγαστικού 

πρoβλτjματoς των χαμηλών Εισοδηματικών στρωμάτων των μη προσφύγων. με 

αποτέλεσμα τα σtρώματα αυτά να βρίσκονται πολλές φορές σε κατάσταΟl1 

απόγνωσης. Το κράτος προσπάθ'ησε κυρίως μέσω των ΟργανLOμών Χρηματοδοτή· 
σεως Στέγης και AναπWΞεως Γης να παρέμβει για την ΕπΙλυση του προβλήματος. 

Δυστυχώς τα αποτελέσματα αυτής της παρέμβασης "πήρξαν απoγoηΤEUτικά γ1.Ο τα 

χαμηλό εισοδηματικά στρώματα. Στα οκτώ περ(ποu χρόνια 11]ς λειτουργίας των Π\.Ο 

πάνω οργανισμών μόνο το 1 Ι .3% των δανε(ων αφορούσε περιπτώσεις με χαμηλά 
εισοδήματα, δηλ, ε~σoδiιματα κάτω των t4.000 εν έτε~ 1984. Σε αριθμoiις από ης 
2,5 Ι Ι περιπτώσεις κατά τις οποίες έδωσε δόνεια ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως 

Στέγης μόνο οι 283 αφορούσαν oΙXOγένtΙEς με εισόδημα κάτω των f4.000 το χρόνο. 
Η αποτυχία αυτή πρέπει να αποδοθεί βασικά; 

(α) Στο μη ελκυστικό χαρακτήρα αυτών των δανείων. 

(β) Στην αδυναμία των οικογενειών με χαμηλό ει.σόδημα για αποπληρωμή των 

δανt(ων. 

(γ) Στο απαρόδεκτα χαμηλό ποσό των f4,OOO ως κριτήριο των χαμηλών ει.σοδη
μάτων. 

Η αποτυχια αυτού του σχεδιου θέτει επΙ τάπητος την ανάγκη αναθεώρησής του 

με σκοπό να καταστεί ελκυστικό, εφικτό, ρεαλιστικό και προπάντων να προσαρμο
στεί στα δεδομένα του 1991 για το τι είναι χαμηλό oΙΚOγενtιακό εισόδημα. Αυτή η 
κατηγορία εισοδημάτων θα πρέπε~ να διαιρεθεί σε υποκατηγορίες για τ~ς οποίες να 

ΠΡOταθoiιν και να εφαρμοστούν διαφορετικά στεγαστικά προγράμματα, προσαρμο
σμένα στις οικονομικές δυνατότητες των σχετικών στρωμάτων. Αυτή την αναγκαιό

τητα αναθεώρησης την είχε ως ένα βαθμό αντιληφθεί και η κυβέρνηση, γ~' αυτό και 

είχε αναθέσει σε ειδική επιτροπή να συντάξει έκθεση με προτάσεις για την ολοκλή

ρωση της στεγαστικής τrις πολιτικής αναφορικά με το σύνολο του πληθυσμού με 

έμφασrι στις ανάγκες των μrι προσφυγικών χαμrιλών ειooδrιμαηκών τάξεων. Η 

έκθεση αυτή ετoιμάστrικε και κυκλοφόρησε το Φεβρουάρι.ο του 1989 και οδήγησε 
τελικά στην εξαγγελία από τον Πρόεδρο τrις ΔrιμoκρατΙας νέων στεγαστικών 
προγραμμάτων μέσα στο καλοκαίρι του 1991. 

Τα νέα στεγαστικά προγράμματα δtνoυν εκ πρώτης όψεως την εντύπωση ότι 

εΙναι βελτιωμένα. Όμως δεν είναι αυτή rι πραγματικότητα για δiιo κυρίως λόγους. 

Ο πρώτος είναι το ποσό των f.5,OOO που τίθεται ως το ανώτατο όριο του χαμηλού 
oικoγενtιακoύ εισοδήματος. Αν το 1984 τέτοιο εθεωρείτο το ποσό των f4,ooo, 
είναι ευνόrιτO ότι το 1991 το αντίστοιχο ποσό θα 'πρεπε να ήταν τουλάχιστον οι 
ί6,500. Ο δεύτερος λόγος είναι η μrι ύπαρξrι χωριστού προγράμματος για τα πολύ 

χαμrιλά εισoδrιματικά στρώματα τα οποΙα ουσιαστικά δεν έχουν τrι δυνατότητα 

απoπλrιρωμής δανείου, όσο EUΝO'LXOt κι αν είναι οι όροι. Με βάση στοιχεία που 

παρέχονται από το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το 198946,808 ασφαλισμένοι 
παρουσιάζονται με εισόδημα μέχρι ί1,742 το χρόνο και άλλοι 101.000 περίπου με 
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εισόδημα από ίl,742 μtχρι (4,000 το χρόνο. Είναι προφανές ότι όσo~ από αuτοuς 
δεν έχουν άλλα εισοδήματα εΙναι εντελώς αδύνατο να δανειστούν. για να αποχτη.. 

σο"," στέγη, επειδή ποτέ δε θα μπορέσουν να aπoπληρώσoυν το δόνειό τους. 'Ε.οι 
λοιπόν και πόλι tO στεγαστικά δάνει.α θα δοθούν χατά κύριο λόγο στις μεoαLες 
τάξει.ς πο\! έχουν τη σχεηκή δυνα-τότητα αποπληρωμής τους. ενώ το ΠQόβλημα των 

χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων θα εξακoλouθτlσει να παραμένει άλυτο και να 
οξύνεται . 

Είναι γνωστό ό"tL ο Κύπρι.ος έχει μια βαθιά αΥά.ίτη, ένα πάθος, θα έλεγα, για το 

δικό ΤOΊJ σπΙ.ι. ΤΟ 69% των οικιστικών μονάδων εΙναι ιδιόκτητο και χρησιμο

ποιεΙται γ ια ιδι.οκατοΙκηση, Η συντριπτική πλΕl.Οψηφία των ιδΙΟΧ1:ητών βρίσκεται 

από εισοδηματική άπΟψΤ) στη μεσαtα τάξη. Ξέρουμε επΙΟllς ότι ακόμα και αυΊΟΙ σι 

άνθρωποι με τα μεσαία εισοδήματα υποβάλλονται πολλές φορές σ!!. μεγάλες θυσίες, 

για να αποκτήσουν το σπ(τι τους ή για να δώσουν στα παιδιά τους ένα σπίτι. Η 

κατάσταση γίνεται πολύ πιο βαριά για τα στρώματα του πληθυσμου που κινούνται 

μεταξύ του εντελώς χαμηλού εισοδήματος και του μεσαίου εισοδήματος. ΟΙ 

άνθρωποι αυτοί υποβό.λλονται σε αιματηρές κυριολεκτικά θυσίες για μια ολόκληρη 

ζωή με στόχο την απόκτηση σπιτιού. Γίνονται ουσι.σ.στικά σκλάβοι εφ' όρου ζωής, 

για να μπορέσουν να εξοικονομήσουν τα μεγάλα πoσfι που απαιτούνται γι.α την 

απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας. Γι.α τα χαμηλfι εισoδηματικfι στρώματα η κατfι

σταση είναι πλέον τραγική, διότι οι fινθρωπoι αυτοί ουδεμία δυνατότητα απόκτησης 

στέγης έχουν και είτε υποχρεώνονται να πληρώνουν ενοίκιο δυσανάλογα μεγάλο σε 

σχέση με τις α..-τολαβές τους είτε διαβιούν κfιτω από κακές και σε πολλές περιπτώ

σεις fιθλιες στεγαστικές συνθήκες. 

Σύμφωνα με την προαναφερθείσα έκθεση της ΕΠιτροπής για την ολοκλήρωση 

της στεγαστικής πολιτικής, ένα ποσοστό 10%- 12% των υφιστάμενων οικογενειών, 
δηλ. γύρω στις 20,000, δεν έχn ιδιόκτητη κατοικία. Αο-τό αυτές τις οικογένειες το 

60% έχει εισόδημα κάτω των .(5,000. Επίσης ένας σημαντικός αριθμός κατοικιών, 

περΙΠου άλλες 20,000, που βρίσκονται κυρίως στις αγροτικές περιοχές δεν ανταπο

κρίνονται στο σημερινό επΙΠεδο ποιότητας, υγιεινής κτλ. και fιρα χρήζουν εκτετα

μένων βελτιώσεων. Και τέλος από τις 5.000 neeΙΠO'U νέες οικογένειες που δημιουρ

γουνται κfιθε χρόνο οι 4,000 έχουν ετήσιο ε ισόδημα κάτω των Ε5 .000. Συνεπώς 

μιλούμε για ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα που απαραιτήτως πρέπει να τύχει προτε

ραιότητας κατά τον καθορισμό της κοινωνικής πολιτικής της κυβέρνησης. 

Στα πλαίσια ενός κράτους προνοίας η φροντίδα για τα βασικά προβλήματα 

των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων είναι ευθύνη της πολιτείας. Είναι μια 

ευθύνη που εκδηλώνεται ως κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης η οποία πραγματο

ποιείται μέσα από συγκεκριμένα προγράμμαtα που χρημαtοδοτούνται από το 

κράτος στα πλαίσια της αναδιανομής του εθνικού εισοδήματος μέσω των διάφορων 

φορολογιών. Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδημαtικών στρωμάτων 

των μη προσφύγων στον τόπο μας έτσι πρέπει. κατά τη γνώμη μας. να αντιμετωπι

στεΙ Από τις εξαγγελίες του Προέδρου για τα στεγαστικά σχέδι..σ.. όπως δόθηκαν στη 

δημοσιότητα το καλοκαίρι. α.-τουσίαζε, κατά τη γνώμη μας, αυτό το στοιχείο της 

κοινωνικής αλληλεγγύης προς τους πλέον δuσπραγoUντες, προς 'IOuς πλέον 

φtωχoVς συμπαtριώτες μας. Τα σχέδια αυτά πιστεύουμε ότι πρέπει να τροποποιη
θούν. 
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Η κ~ρνηση πρέπει ηρώ.' απ' όλα να διαμορφώσει ενιαία σΤΕγαστική πολι· 

τική για πρόσφuyες και μη πρόσφυγες. Ως πρώτο βήμα θα πρέπει και οι μη 

πρόσφUΓες με ta χαμηλά εισοδήματα, που στερούν από αυτό το στρώμα τη δυνατό
τητα απόκτησης στέγης, να ενταχθούν στα κυβερvηnκά στεγαστικό προγράμματα 

για τους πρόσφυγες. Σ' αυτούς 11 χυβέΡVΗση ΠQέπει να παραχωρεΙ στέγη σε κυβερνη
τικούς οικισμούς με βάση τα ιδια ακριβώς κριτήρια -πλην φυσικά της προσφυγικής 

ιδιότητας- που ισχύουν για τους πρόσφυγες, δηλαδή την οικονομική και οικογε

νΕιακή κατάσταση, τις ειδικές περιστάσεις Χ'tλ. θεωροίιμε όη ε{ναι πλέον ώριμες οι 
συνθήκες, για να προχωρήσει 11 κυβέρνηση προς ο.υι;ή την κατεύθυνση. είναι θέμα 
δικαιoσίιvης και (σης μεταχεΙρισης της πιο δuσπραyoooας μερΙδας των συμ..-cα

τρι.ωτών μας εΙτε αυτοί εΙναι πρόσφυγες εΙτε όχι. 

ΔεύτΕΡΟ. στα χαμηλό εισοδηματικά στρώματα με ετήσιο οικογενειακό εισό

δημα μέχρι (6,500 -αντί μέχρι ί5,ΟΟΟ που είναι τώρα- να παραχωρούνται μακροπρό

θεσμα δάνεια. εξοφλητέα σε περΙοδο μ~χρι τριάντα χρόνια και με επιχορηγημένο 
επιτόκιο μ~χρι 4%. Το μ~τρo αυτό. που σήμερα ισχύει για μια σειρά χωρΙ(1ιν της 
υπαίθρου. θα πρέπει να tnεxtaeet σε ολόκληρη tTJV Κύπρο. Εναλλακτική λύση είναι 
να ενtαχθoύν και οι μη πρόσφυγες στα αvtΙστοιχα στεγαστικά προγράμμαtα tης 
κυβέρνησης για τους πρόσφuyες που θέλουν να. α"tοστεγαστούν σε ιδιόκτηtο οικό

πεδο. Σ' αυτη tην περΙΠΤωση θα παραχωρεΙtαι στην ενδιαφερόμενη μη προσφυγική 

οικογένεια που πληροί ης αναγκαίες ΠΡOυπoθtσεις το εφάπαξ βοήθημα των (6,000 
περl.πoυ, όπως και στους πρόσφυγες που αυtοστεγάζονται σε ιδιόκτητο οικόπεδο. 

Τρίτο. στι.ς περιπτώσεις οικογενειών με χαμηλά εισοδήματα οι oπol.ες έχουν 

ιδιόκτητη κατoικΙCΙ που όμως χρειάζεται εκτεταμένες επισκεVΈς-βεληώσεις να παρέ

χονται χαμηλότοκα μαχροπρόθεσμα Μνεια. Το μέtρo αυτό, που τώρα ισχύει yw 
αριθμό χωριών, θα πρέπει να επεκταθεί σε παγκύπρια κλ(μαχα. 

Τέταρτο, ο θεσμός της επιχορήΥησης του ενΟLκΙΟυ να εφαρμοστεί και στα 

χαμηλά εισοδηματικά στρώμαtα των μη προσφύγων, μέχρις ότου το κράτος τους 

παραχωρήσει στέγη σε κυβερνητικό οικισμό. Υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι, πολλοί 

συμπολίτες μας με εισόδημα (3,500 και κάτω Π01J οίπε α.ίτό το Τμήμα Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας μπoρoΊJν να βοηθηθούν ούτε α..-τό οποιαδήποτε στεγαστικά 

προγράμματα και σχέδια μπoρoΊJν να ευεργετηθούν. A1JtOt οι άνθρωποι υποχρεώνο
νται να πληρώνουν ενοίκιο, το οποΙΟ συνήθως είναι από (80 μέχρι (100. Αντιλαμβά
νεστε πώς ζουν με το υπόλοιπο των χρημάτων που παίρνουν κάθε μήνα. 

Κύριοι συνάδελφοι, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ έχει εξ ορισμού βασικό 

σκοπό την προώθηση και διε'ύρuνση της κοινωνικής δικαιοσύνης και της κοινωνικής 

αλληλεΥΥ'ύης. Την κοινωνική δικαιοσύνη και αλληλεγγύη τις χρειάζονται οι 

αδύνατοι. ΟΙ πλούσιοι δεν έχουν ανάΥκη οίιτε από κυβερνητικά στεγαστικά 
προγράμματα ούτε από κοινωνικές ασφαλίσεις ούτε από δωρεάν ιατρική περίθαλψη 

ο'ύτε από δωρεάν παιδεία. Αυτά όλα είναι οι φτωχοί που δεν τα έχουν, αλλά πρέπει 

να τα έχουν. Αυτοί τα χρειάζονται. Μέσα α..-τό την αναδ~ανoμή του εθνικο'ύ εισοδή

ματος πρέπει να επιδιωχθεί αυτός ο στόχος. Καθρέφτης της κυβερνητικής πολιτικής 
είναι οι προυπολογισμοί του κράτους και σημειώνΟ1Jμε με ανησυχία και δυσαρέ
σκεια ότι ακόμα το κράτος δεν έχει αποφασίσει να τείνει χέρι βοήθειας για την 
επl.λυση του στεγαστικού προβλήματος των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων 

των μη προσφύγων. θεωρούμε το ζήτημα αυτό θέμα κοινωνικής προτεραιότητας και 
αυτός είναι ο λόγος ττις προβολής του από το Βήμα της ΒΟ1Jλής. Αναμένουμε ότι η 
κυβέρνηση θα τείνει ευήκοον ους. 

Ευχαριοτώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Μάλιστα. Κανονικά θα έπρεπε να είχα διακόψει τη συνεδρία. διότι δεν 

υπάρχει καν απαρτία, αν μετρήσετε. Αλλά. επειδή θα α,ίτouσιάζει την επόμενη 

Π έμπτη ο συνάδελφος Χ. Κουκοuμάς, θα του δώσω το λόγο και μετά θα διακόψουμε. 

θα μείνει εγγεγραμμένο το θέμα στο Κεφάλαιο Δ' και θα συνεχίσουμε την ερχόμενη 

Πέμπτη. Καλώ στο Βήμα τον κ. Kouκoυμά. αλλά πρέπει να αντιληφθούμε, εφόσον 

γράφουμε σuνtχεια θέματα στο Κεφάλαιο Δ', ότι είναι πολίι ιΙποημητιχό για τη 

Βουλή να συζητά αυτά τα θέματα χωρi.ς να υπάρχει απαρτ{α. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλά αμειβομένων ήταν ένα από τα βασικά 

προβλήματα που απασχόλησαν από την ίδρυσή του το ΑΚΕΛ. απασχόλησαν την 
ΠΕΟ. γενικά το λα'ίκό κΙνημα και το συνδικαλιστικό ΚΙV1"jμα της Κύπρου. 

Τα πρώτα λαΊ:κά δTlμοτικά συμβούλι.α και οι δήμαρχοι Αμμοχώστοu, 

Λάρνακας και Λεμεσού επί αΥγλοκρατίας μετά το Β' Παγκόσμιο Πόλεμο άρχισαν να 

λύνουν μερ~κώς αυτό το πρόβλημα με τη σύναψη δανείων και την ανέγερση πολυκα

τo~κιών, των οπο{.ων τα διαμερίσματα διέθεταν με χαμηλό ενοίκιο Τι με ενοικιαγορά 

σε χαμηλά αμειβόμενους εργαζομένους. Ο συνεργατισμός επίσης, οι συνεργατικές 

π~στωτικές εταιρεl.ες βοήθησαν και βorιθoύν μέχρι σήμερα με δανειοδοτήσεις στη 
λύση του στεγαστικού, ιδιαίτερα των φτωχότερων τάξεων των κατοίκων της \JJtal
θρου αλλά και Υεηκά όλων των κατοίκων της ιιπαΟΟρου. 

Βέβαια μετά το πραξικόπημα και την εισβολή του Αττίλα, που είχαν ως αποτέ

λεσμα την τραγωδία της Κύπρου και τrιν προσφυγιά. το στεγαστικό πρόβλημα έγινε 
ένα από τα οξύτερα προβλήματα τrις κ\JJtριακής κοινωνιας. Διακόσιες χιλιάδες 

πρόσφυγες παρέμειναν άστεγοι για μεγάλο χρονικό διάστημα. διαμένοντας σε αντί

σκηνα στους καταυλισμούς. Όποι.ος τότε έβλεπε τους μεγάλους καταυλισμούς των 

προσφύγων στη Λάρνακα, τη Λευκωσία και τη Λεμεσό και σε διάφορα χωριά της 

ελεύθερης Κύπρου δεν πίστευε ότι θα λυνόταν ποτέ το στεγαστικό πρόβλημα χωρίς 

την επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια τους. 

Δεν ισχυριζόμαστε ότι λύθηκε σήμερα το στεγαστικό για τους πρόσφυγες. γιατί 

δεν είναι μόνο τεχνικοοικονομικό πρόβλημα, αλλά και πρόβλημα με πολιτικές, 

ψυχολογικές και ηθικές διαστάσεις. που θα λ ιιθεί μόνο με την επιστροφή τους στις 

πατρογονικές τους εστίες. Όμως το κυπριακό κράτος. δηλ. όλες οι κυβερνήσεις μετά 

το 1974. έκανε πάρα πολλά στον τομέα αυτό και μπορούμε να πούμε ότι αντιμετω
πίζει με ικανοποιητικό τρόπο το στεγαστ~κό πρόβλημα των προσφύγων. 

Υπάρχει πρόβλημα κριτηρίων για παροχή στέyrις, ανάγκη επιδιορθώσεων των 
κατοικιών των οικισμών, των αυτοστεγάσεων και γενικά υπάρχουν πάρα πολλά 

προβλήματα, όμως σήμερα συζητούμε το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλά αμειβό
μενων μη προσφύγων. 

Ένα ποσοστό 10-12% των ελληνοκυπριακών νοικοκυριών. δηλ. περΙ-του 

20,000, δεν έχει ιδιόκτητη στέγη. Το 60% των πιο πάνω, δηλ. γύρω στις 12,000 ΟΙΚΟ
γένειες, έχει Εισόδημα γύρω στις (5.000 το χρόνο. Κάθε χρόνο επίσης δημιoUQΎoύ
νται στην Κύπρο περ(που 5.000 νέες οικογένειες. Υπολογίζεται ότι οι 4,000 έχουν 
Εισόδημα κότω των f.6,000. δηλαδή είναι χαμηλά αμειβόμενες. 
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Οι χαμηλά αμειβόμενοι αδυνατούν να συνεργαστούν με τοιις δυο στεγαστικο"ίις 
οργανισμούς, δ11λ. τους Οργανισμούς Χρηματοδοτήσεως Στέγης και Αναπτύξεως 

Γης, γιατί τα χαμηλά Εισοδήματά τους δεν τους επιτρέπουν να ανταποκριθούν στο"ς 

όρους δανειοδότησης των πιο πάνω οργανισμών. 

Π ιστεύουμε ότι και ΟΙ δυο οργανισμοί λ.ε ιτσυργο"γ ακόμα πάνω σε εμπορική 

βάση παρά πάνω στη βάση ΤΟ\l συνεργατισμού και της αλληλοβοήθειας. Γι.α να 
διαδραματίσουν το ρόλο τους αυτοί οι δυο οργανισμοί, θα πρέπει να ενισχuθoΊΊV 

περισσότερο οικονομικά και να αλλάξουν τους όρους δανειοδόΤTjσης προς όφελος 
των χαμηλά αμειβομένων. Για να μπορέσουν οι πιο πάνω OQγανισμo~ και το κράτος 

να επιλύσουν αποτελεσματικά το πρόβλημα της στέγασης των χαμηλά και μεσα(α 

αμειβομένων, θα πρέπει να παρέχονται οι πιο κάτω δΙΕυκολύνσεις: 

1) Για εισόδημα μέχρι ί6.αχ> το χρόνο να EΠLXOQllyeLtat το επιτόκιο, ώστε να 
μην ξεπερνά το 4%. Τώρα είναι 7% για εισόδημα μέχρ~ (5,000. 

2) Να παραχωρoiινται μακροπρόθεσμα δάνεια μέχρι 30 χρόνια. Τώρα είναι 
μόνο για 20 χρόνια. 

3) Να παρέχονται ειδικές διευκολύνσεις σε νεαρά ζευγάρια της νπαιθρου. 

Τα σχΜια στέγασης σε aYΡOtLxi; περιοχές και για πολύτεχνες οικογένειες, που 

εξήγγειλε ο Πρόεδρος '{ης Δημοκραtίας, είναι σημανηκά. θα διεuκoλiινouν πολλές 

οικογένειες στην προσπάθειά '{ους να G.i"tOΚTήoouν στέγη στην ύπαιθρο. και ιδιαί· 

'{ερα '{α νεαρά ζευγάρια. Όμως τα σχέδια αutά καλύπtοuν μόνο γύρω στα 120 
χωριά. θα πρέπει να καλύψΟυν όλη '{ην ύπαιθρο. 

Όσον αφορά τα μεσαία εισοδήματα, δηλ. από έξι ~χρι εννιά χιλιάδες λίρες, 

θα πρέπει γι' αυtή '{ην xatTΊYOQLa '{Ο επιtόκιο να μην ξεπερνά το 6% και τα δάνεια 
να είναι μακροπρόθεσμα, δηλ. από δεκαπέντε ως είκοσι χρόνια. Η προκαταβολή 

πρέπει να καλύπτει το 15% τον όλου δανεΙου και η δόση για τα δάνεια από τον 
Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης να μην υπεQβaΙνει σε καμιά περίJtτωση κατά 

την περίοδο αποπληρωμής το 20% του εισοδήματος του δανειζομένου. 

Άλλα μέτρα που μπορούν να ληφθούν για την επιλνση τον προβλήματος είναι 

'{α πιο κάτω: 

Ι ) Η παροχή χαμηλότοκων δανείων για επιδιόρθωση και βελτίωση υφιστά. 

μενων κατοικιών κνρΙως σιην ύπαιθρο. πον δεν ανταποκρίνονται σιις σημερινές 

απαιτήσεις της ζωής. 

2) Η εφαρμο-Υή σχεδίου κρατικής επιχορήγησης του ενοικίου για ετήσια εισοδή
ματα εργαζομένων και οννταξιούχων κάτω από (.4,000. 

3) Η ενίσχυση του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης και Ανα.ίττ\)ξεως Γης 
aπό το κράτος, τον κρατικό προυπολογισμό, το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

και τα ταμεί.α προνοίας. 

4) Η έκδοση χρεογρόφων και από τους δυο οργανισμούς με κρατική εγγύηση. 

5) Η διάθεση από το κράτος και την Εκκλησία γης για διαχωρισμό οικοπέδων 

στον Οργανισμό Aναπτiιξεως Γης και η παραχώρησή τους σε οικογένειες με χαμηλά 

και μεσαία εισοδήματα με χαμηλό κόστος. 

6) Η ανέγερση κατοικιών από τους δήμους, όπως γινόταν παλιά, με κρατική 
χορηγία και η διάθεσή τους σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα με το ΣUΣτημα της 
ενοικιαγοράς. ΤΟ Lδιo να γίνει και από τον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης. 
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7) Η εξέταση της δυνατότητας διαχωρ~σμoύ αριθμού οικοπέδων σε νέες 
ΠΕριοχές με εμβαδόν μικρότερο των 520 Τ.μ., ttOL που να ε(ναι προσιτά στα χαμηλά 
και μεσαία Εισοδήματα. 

Αυτά τα μέτρα Εισηγούμαστε, για να αρχΙσει να λύνεται f1J"tοτελεσματικά το 
πρόβλημα της στέγης για τους χαμηλά αμειβομένους. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ θέμα θα παραμε~νει στην ημερήσια δι.όταξη για την επόμενη ΟtMδρΙα της 

Βουλής, που ορ(.ζεται Υι.α την ερχόμενη Πέμπτη στις 4.00 το απόγευμα. 

θέλω εδώ να παρατηρήσω και να υπενθυμΙσω αυτό το οπο(ο ανέφερε ο 

κ. Kληρtδης, που προήδρευσε της cnινεδρΙας -της περασμένης Πέμπτης, ότι θα 

υπάρξει συνεδρΙα και την Παρασκευή, που θα αρχΙσει από τι.ς 10.00 το πρωΙ με 
ειδικό θέμα την ΕΟΚ και θα συνεχιστεί. Δηλαδή τι συζήτηση θα περιλαμβόνει 

CLι-τoxλει.σtικά θέμαια του ΚεφαλαΙου Δ'. Μιλούμε για την επόμενη Παρασκεuή, 22 
του μηνός. Το είχε αναφέρε~ ο κ. Κληρίδης. Eίνα~ ακριβώς τα (δLα τα οποία εΙΠε. 

Απλώς υπενθυμίζω ότ~ θα έχουμε συνεδρία την Πέμπτη το απόγευμα για τη νομοθε

τική εgyασία, ενώ θα ολοκληρώσουμε κα~ ΊΟ στεγαστικό, ΊΟ θέμα ΊΟ οποΙΟ άνοιξε ο 

κ. θεοδώρου. θα συνεχ(σονμε ΊΟ πρωί της Παρασκευής στ~ς 10.00 η ώρα με πρώΊΟ 
θέμα την αΙΊηση έvrαξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Ko~νότητα και θα συνεχί

σουμε μέχρι απογεύματος και εσπέρας με τα υπόλOLΠα θέματα του Κεφαλαίου Δ'. 

Η ημερήσια διάταξη της προσεχούς Πέμπτης έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ: 

Ι) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991. 

2) Ο πιρί Εγγυήσεως της Χρημαtοδοτήσεως της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

3) ΟΙ περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) Κανονι.σμοΙ του 1991. 

4) ΟΙ περί Μέτρων και ΣΊαθμών (Μον6δες ΜE'tρήσεως) (Τροποποιητικοί) 
Κανονι.σμο! του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδ(ων κα~ Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσει.ς - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδΕίας για το θέμα πou τnλο
φορεΙΊαι "Χώρος ανέγερσης του Πανεπιστημίου Κύπρου". (Αυτεπάγγελτη 

εξέΊαση με απόφαση της Επιτροπής). (17.9.91). 

2) 'Το στεΥαστιχό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη 
προσφύγων και η ανάγκη αντιμετώπισής Ίου από ΊΟ κράτος". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση Ίου Boυλευtή κ. Δώρου Θεοδώρου). (4.7.1991). 

(Σννέχ,ση της συζήτησης). 

3) ·Ή αίτηση evταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ι;χή Koινότηtα και η ανάγκη 
λήψης σuyκεκρψένων μέτρων Υ<Ο ΠΙ' προώθησή της". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση Ίου Κοινοβουλευτικού Eκ."tQOOώπoυ του Σ.Κ. 

ΕΔΕΚ κ. Τάκη ΧατζηδημητρΙΟυ). (4.7.1991). 
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4) Έκθεση της Ko~~υΛΕUΤιxής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που τιτ)..c:)φo. 
ρεΙται 'Ή εξάπλωση της ΠOVΤίχας σε χατΟΙΧΤιμένες ΠΕριοχές και οι σννεπα

γ6μεvoι κΙνδuνoι για την uyε(α του λαού -Ενδημικός εξανθ'ηματιχός τύφος". 

(θtμα εΥγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών Χ. Δ. Xριστoδouδoυ).ι.δI1, 
Δ. Κοντ{δη και Α. Λοοιώτη εκ μέρους της KoινoβouΛΕUΤικής Ομάδας του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (17.10.1991). 

Ο Βουλευτής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις Χ. Ν{Χος Κατσουριδτις ζτιτά 
εκ μέρους της κoινQβoυλευτιxYις του ομάδας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Τα προβλήματα που αvtΨΕτωπ(ζει η ακριτικτj περιοχή Πύργο" ΤηλλνρΙας χαι 
η ανάγκη προώθησής ΤΟιΙς για επΙλυση". 

Δεν πιστεύω να ιΙπάρχει ένσταση. ΤουναντΙον πιστεύω ότι υιοθετεΙται αυτό το 
θέμα από όλες τις πλευρές του Σώματος. 

Κ τιρύσσω τη λήξτι της συνεδρίας αυτ'ής. 

(Ώρα λήξης, 8.00 μ.μ.) 

Ο, ακόλουθοι Βουλευτές ιιπέΎ(!αψαν τον ι<ατάλΟΥΟ των παοόντων με αλφαΙΙη· 

ΤLΧ1ί σε,Qά:. 

Αγαπ[ου Γιαννάκης Λυσιώτης Λώρης 

ΑγΥελΙδου ΚλαΙρη Μακρ(δης Ισ!.δωρος 

Αναστασιάδης ΝΙκος Μαρχιδης Αλέκος 

Αντωνίου Αβραάμ Μάτσης Ιωάννης 

Γεωργ(ου Ανδρέας Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΓεωQγίoυ Αριστοφάντις Μιχαηλίδης θάσος 

Γιάγκου ΚΙκης Μιχαηλίδης Ντίνος 

ΕυθυμΙΟυ ΤτΙμης Moυσιoύtτας Νίκος 

ΕιισταθΙΟιι Ευστάθιος Μούσχος Ανδρέας 

Ηλιάδης Δημήτρης Ομηροιι Γιαννάκης 

Ηλιάδης Κώστας ΠαπαγεωρΥ'οιι Παύλος 

Θεοδούλου Λάκης Παπαδόπουλος Τάσσος 

Θεοδώροιι Δώρος Παπαρές ΑυΥερινός 

Ιεροδιακόνοιι Λεόντι.ος ΠιποκοπΙτης Ν'κος 

Κα!;αμ(ας Κίκης Πουργουρίδης Χρίστος 

Kασoιιλtδης Γιαννάκης Πρέντζας Ρένος 

Κατσελλή ρηνα Σολωμής Χρίστος 

ΚατσουρΙδης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κληρίδης Γλαύκος Φιλ(ππου Ανδρέας 

ΚληρΙδου Καίτη Χάσικος Σωκράτης 

ΚοντΙδης Δημήτρης Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Kouκoνμάς Ανδρέας Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κιιπριανού Μάρκος Χριστοδουλίδης Δώρος 

Κιιπριανου Μιχαλάκης Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Κωνσταντίνοιι Κώστας Xρuσoστόμoυ Διόφαντος 
ΑντΙΠQόσωrιο, θQησκεmικών Ομά6ων: 

Πογι.ατζής Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 
MαvτoβάVΗ Μπενίτο 
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nΙ ΝΑΚΑΣ ΠΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Δήλωση του Προέδρου της Βουλής με την ευχαι.ρ(α της επετείO\J της ανακή
ρυξης του ψευδοκράτους του Ντενκτάς , καθώς κα~ της εξέγερσης των 
φοιτητών του ΠολυτεχνεΙΟυ και του θανάτου του ήρωα Κυριάκου Μάτστι. 

και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των πεσόντων. 

2) Ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Γροπα;τοιητικός) Νόμος του 1991", 

3) Έκθεση για τις πρoτάσε~ νόμου (1) ''Ο περί Ραδι.οφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και (2) ''Ο περί Ραδιοφωνικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991", 11 αγόρευση και οι παρα

τηρτiσεις που ακολούθησαν (Δ. Ηλιάδης, Ν. Moooωύtτας, Πρόεδρος, 
Γ. Ayαπίou. Τ. Χατζηδημητρίου, Τ. Παπαδό.'Wuλος, Α. Kouκoυμάς) και 
ψηφι.σή τους σε νόμους. 

4) Έκθεση για το voμ.oσχtδιo"O περί ΚρατικOU Αρχείcnι Νόμος του Ι99Ι ", 11 
αγόρεuoη της κ. Ρ. Κατσελλή που ακολούθl]OΕ και ψήφισή τσυ σε νόμο. 

5) Aγoρεiισεις και παρατηρήσεις (Auy. Παπαρές, Πρόεδρος, Χρ. Μαυροκορ
Μτος. Euστ. Ευσταθίο\!, Ά. Χρυσοστόμου, r. ΑΥαπ(ου, r . Ομήρου, 
Σ. Χατζ11Ύι,άννης) πάνω σtO νομοσχέδιο ''Ο περί Γεωργι.χής Ασφαλίσεως 

(ΓρoπαιtOιτιηκός) Νόμος του 1991" Υ.αι τους Κανονισμούς "Οι περί Γεωρ
γικής Aσφαλtσεως (Γραιτοποιηηκοι) Κανονισμοί του 1991 ", ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγχριση των Κανονισμών. 

5α) Δικαιολ&Υηση της ψT'ιqχ:ιυ του ΔΗ.ΣΥ από τον κ. Σ. Χατζ11Ύιάννη, καθώς και 

της ψήφου του Σοσιαλιοτι.χού Κόμματος ΕΔΕΚ από τον κ. Γ. Ομήρου. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~o Κυρωτικός του Ευρωπα'cκού Κοινωνικού 

Χάρτου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αναιπύξεως Ηλεκτρισμού (Τροπο.. 

ποιητικοί) Κανονιομοί του 1991", η σύντομη συζήΊ:ηση που ακολούθησε 
(Κ. Καζαμως, Πρόεδρος) και έγκρισή τους. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Ηλεκτρwμού Κύπρου 

(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρι..

σμού Κύπρου και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συνrάξεων της 
Κυβέρνησης) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991", οι σύντομες παρατη
ρήσεις του Προέδρου του Σώματος πάνω σtO θέμα και έγκρισή τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Λιμtνων Κύπρου (Κατα

βλτιτέα Δικαιώματα) Προπο..-τοιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1991 " και 
έγκρισή τους. 

10) Διεξαγωγή συζήτησης (Π. Παπαγεωργίου, Πρόεδρος. Τ. Πcι.-wδόπoυλoς, 

Α. Μαρκ!.δτις, Euστ. Ευσταθίου, Λ. θεοδούλου, Δ. θεοδώρου, Μιχ. 
Κυπριανού, Δ. Συλλούρης, Χρ. Μαυροκορδάτος) πάνω σε δι.αδικασtιXΌ 

θέμα ύστερα από ΤCΑΡΑτηρτιστι το\! κ. Πcι.;:αγεωργΙOυ όη η Έκθεση για τους 

περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικων Εταιρειων (Γροποποιητικούς) 

Κανονισμούς του 1991 και τους περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών 
Εταιρειών (ΓαμεΙΟ Προνο[ας) Κανονι.σμούς του 1991 δεν xuxλoφ6ρTIot 

έγκαιρα και ως εκ τούτο\! δεν μπορεί να σι(ητηθεΙ το θέμα και λήψη 

απόφασης Υ'" δ.εξαγωγτi της συζήτησης. 
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IΟα) Έκθεση για τους Κανovl.Oμούς (Ι) "Οι περί Ελεγκτικής Yπηρεσtας Συνεργα

τικών Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονι.σμοί του 1991" και (2) ''Οι περί 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας Σuνεργατικων Εταιρειών (Ταμείο Προνο(ας) Κανο

νισμοί του 1991", οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακoλoiιθησαν 
(Κ. Καζαμίας. Euστ. Ευσταθίου. Δ. Συλλούρης, Δ. Ηλι.άδης, Ν. Πιττοκο

πίτης, Χρ. Μαυροκορδότός, Πρόεδρος, Δ. θεοδώρου, Μιχ. Κυπριανού. 
n. Παπαγεωργ'<nι. Χρ. ΠOUQΎOιιρlδης) και έγκριση των Κανονισμών. 

ιφ) Σύντομες διαδικαστικές παρατηρτiσεις [Αρ. Γεωργίου, Προεδρεύων 
(Α. Aντωv[oυ)] ύστερα από αίτημα του κ. Μιχ. Kuπριανoυ να μιλήσει τελευ

ταίος ως Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕπΙΤΡΟ,ίτής και διεξα
γωγή σύντομης συζήτησης (Γ. ΑγαπΙΟυ. Πρόεδρος. Μιχ. Κυπριανού) αναφο

ριχά με την ακολουθούμενη διαδικασία ύστερα από παρατηρηση του 

κ. ΑγαπΙΟυ ότι 11 συζήτηση εξαντλήθηκε και ότι ο Χ. Κυπριανού δεν μπορεί 
να μιλήσει τελεuτα(oς. 

lΟΥ) Διεξαγωγή συζήΤ1]σης (Τ. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Μιχ. Κυπριανού, 

Αρ. Γεωργίου, Ν. Αναστασιάδης, Π. ΠαπαγεωργΙΟυ, Ευστ. Ευσταθίου, 
Λ. Θεοδούλου, Α. Μαρκίδης) πάνω σε διαδικαστικό θέμα ύστερα από παρα. 

τηρ1]ση του κ. Παπαδόπσυλου όn έχει κυxλoqx:ιρήσει ένα έγγραφο με ΤQOΠΟ

ποιήσεις που θα έπρεπε να είχε τεθεΙ σε ψη<poφoQl.α πριν από τους Κανονι,. 

σμοίις και έγκριση των τροποποιήαιων. 

IΟδ) Δικαισλ&Υησ1] της 'ψήqχ:>υ του ΑΚΕΛ·Αριστερά-Νέες Δυνάμεις από τον 

κ. Λάχ1] ΘΕοδούλου. 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

12) Απαντήσεις Υπουργών σε Ερωτήσεις βουλευτών (Η δημιουργία χώρων 
πρασίνου στους Οικισμούς Αγίων ΑναργύρωΎ . Η δ1]μιoυρyl.α κτηνοτρο
φικής περιοχής στην Επισκοπή· Η εταιρεl.α CON-$ONS TRADE ΑΝΟ 
TOURS ΙΤΟ και ο εξοπλισμός της Αστυνομιας - Η Ελ.εΥχτική Υπηρεσία 
Συνεργατικών Εταιρει.ών - Η εκτέλεση έργων κατά μήκος του Νότιου 

Αγο:ιΥού). 

13) Αγορεύσεις (Δ. ΘΕοδώρου. Α. Κουκουμάς) πάνω στο θέμα "Το στε-Υαστικό 
πρόβλ1]μα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μη προσφύΥων και 

η ανάγκη αντιμετώπι.σής του από το κράτος", του οποίου 1] ΣUΖήτηση θα 
συνεχιστεί στην επόμενη συνεδρl.αση. 

14) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αυτεπάγγελτη εξέταση από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή του θέματος" Τα ΠQOβλήμα.α που αντLμετω

π[ζει 1] ακριτική περιοχή Πύργου Τ1]λλυριας και 1] ανάγκ1] προώ&ησής τους 
για επίλυση". 

θέμα εγγραφέν με εισήΥηση του Βουλευτή κ. Ν. Κατσουρ(δη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ • Αριστερά - Νέες Δυνάμεις. 

Τιμή: SΟσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

ΣυνεδρLαση 21ης ΝοεμβρΙο" 1991 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης, 5.32 μ.μ.) 

(ΑΙ!_ 12) 

Krιρooσω την έναρξη της σημερ~νής συνεδρίας το" Σώματος. Παρακαλώ το 

Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάΡΧΕΙ απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔογ) 

Υπάρχει απαρτ[α, χύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι που εξαιτΙας της ΣUΝεδρΙας του σεβαστού ι.ερατείου άργησε τι συνε
δρLα. ΕλπΙζω αυτό να μη συμβαίνει ταχτικά. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Να μην ξανασυμβεί, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σημειώνεται, χύρι.ε Ιεροδι.αχόνου. Πριν εισέλθουμε στη Νομοθετική ΕργασΙα 

του Σώματος θα. ήθελα να αναγνώσω την ακόλουθη δήλωση εκ μέρους όλων των 
Κοινοβουλευτικών Κομμάτων. 

"Είμαι εξoυσιoδoτημtνoς απ' όλα τα Κοινοβουλευτικά Κόμματα να αναφερθώ 

στο προΧύψαν θέμα από 111 συμπεριφορά του Υπουργού ΣvyχOινωνιών xα~ Έργων 
κατά τη ΣUVΆντησή του με την Κοινοβουλευτική Eπ~τρomi Ελέ'ΥχΟ" και τη μετtπε~τα 
δημοσιογραφική το" διάσκεψη και να πληροφορήσω το Σώμα ότι διαβιβασα στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας την απαρέ<mεLα του Σώματος για τους χαρακτηρισμοίΙς 
του ΥπουργοίΙ ΣυΥκ.οινωνιών και Έργων κ. Παύλου Σαββίδη για την Κοινοβουλευ
τική Επιτροπή Ελέγχου και κατ' mb<.taoη τη Βουλή. Παρόλον ότι ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας μας διαβεβαΙωσε όη τόσο το κίΙρος της Βουλής όσο και το κύρος του 
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Γενικού Ελεγχτή της Δημοκρατίας εΙναι σεβαστά και πρΙΠει να διαφυλαχτούν, τα 

KoινQβoυλευηκά Κόμμα.α θεωρούν όη εξακολουθεί να παραμένει θέμα τάξης tO 
οποίο και αναμένn:αι να EξεtameL υπό 10 φως όλων των γεγονότων στα nkaLow 
των διαδικασιών του Σώματος." 

Εισερχόμαστε τώρα στη Νομοθετική Εργασ(.α, Το πρώτο θέμα. που είναι ~o 

περί Δήμων (Γροποποιηηκός) (Αρ. 3) Νόμος .0\1 1991", έχει αποσυρθεί από την 
Εκτελεστική Εξουσl.a. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ''Ο περΙ EΝΝUΉσεως 

της Χρηματοδοτήσεως της Αρχής Λιμένων Κύπρο\! (KUΡΩηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 
199]", παρακαλώ τον Πρόεδρο tης αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμ~. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠAI "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗ! ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗ:ΣΕΩΙ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ Ι99Ι" 

ΠαQόντες:-

ΛεόνΗος Ιεροδιακόνοιι, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρχ(δης 

Ανδρέας Γεωργίοιι 

Γιαννόκτις Κασοιιλιδης 

Αβραάμ Avτων[oιι 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Πα."'tαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούπας 

Μάρκος ΚιΙπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρt.oυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμoύ μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηΚΕ στις 18 Νοεμβρίου 
1991. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο της κυβερνητικής 

εγγύt"ισης για πιοτωτικές διευκολύνσεις ποιι θα παραχωρηθούν στην Αρχή Λιμένων 

Κύπρου από την Ceretti Tanranl SpA για την αγορά δεύτερης εξειδικειιΜΈVΗς γερανο
γέφυρας για το λιμάνι της Λάρνακας. 

Όπως είναι γνωστό, η Αρχή Λφένων KύΠQOιI, μέσα στα πλαΙΟια του Πενταε

τούς Προγράμματος Aνάπnιξής της, έχει ήδη προχωρήσει στην αγορά μιας εξειδι.

κειιμένης γερανογέφυρας και για το σκοπό αυτό συνήψε συμφωνια δανεΙΟυ για το 

οποίο επίσης παραχωρήθηχε κυβερνητική εΥΥύηση. 

Η επικύρωση από τη Βουλτ'ι της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης εΙναι 

ανα)'ΚαΙΟ με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποΙΟ ωroιτεΙται τι σνγχατάθεση της ΒΟ1Jλής 

για την παραχώρηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων από μέρους της κυβέρνησης. 
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Η KoινQβoυλεUΤΙXή Eπ~τρoπή Οικονομικών και προυπο).ογισμού, λαμβάνο

vtας υπόψη τOΊJς σκοπούς γι.α τους οποΙΟνς nρόκtL"fQL να δοθεΙ 11 tTlτοuμe:νη X~tQ
νητικη t'yyύηση, ομόφωνα εισηΥεΙται στη Βουλή την ψ1iφιση σε νόμο του υπό συζή
τηση νομοσχεδΙΟυ για την κατά νόμο χίιρωση Τ11ς προνοο'ίιμ.ενης ο' αυτό 
κυβερνητικής e-yyύησης. 

Η Επιτροπή με την εuxαιρια της κατάθεσης και συζήτησης του πιο πάνω 
νομοσχεδίου επαναλαμβάνει την ήδη διατυπωθεtσα EΠιΘVμΙα και θέση των Μελών 
της να tχoυν έΎΧαιρα ενώπιόν τους όλες "ης επεξηγήσεις που σuvoδεUouv τα 
νομοσχέδια που τι κ~ρνηση προωθεί, αλλά και .η χρονική άνεση για τη μελέτη 
τους, πράγμα που δυσruχώς δεν έχει τηρηθεΙ ούτε και σtην παροίισα περl.πτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν \JJtdQXouν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνε(α. Άρθρο 2. 

ΚύρωσTl της ΣυμφωνΙας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

YndΡXtL ένσταση όπως τα 1Ρια άρθρα εΥχριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρΙα άρθρα eyχρΙνoνται. 

Προχωρούμε στην ΤΡΙΤl1 ανάγνωση το\! νομοσχεδΙΟ\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως -της ΧΡl1ματοδοτήσεως 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος το\! 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΕ σε νόμο; 

(Κτωτά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσtαση, το νομοσχέδιο ψηφι.ζεται σε νόμο και 11 
συμφωνία κuρoύtαι. 

ΤΟ επόμενο θέμα ε(ναι ''Οι περι Προξενικών Τελών (Τροποποιηtι.χοΙ) Κανο

νισμοΙ το\! 1991". παρακαλώ τον Πρόεδρο ",ης αρμόδιας Κοινοβουλε\!τικής 
Επιtροπής να αναγνώσει Τl1ν Έκθεση στο Σώμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΠΡΟΞΕΝΙΚΩΝ ΤΕΛΩΝ 

(ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

D(l~n'Eς:-

Ρήνα Κατσελλή, Αν. Πρόεδρος 

KaLtTl Kληρi.δoυ 
ΓιαννάΚl1ς ΑγαπΙΟυ 
Δώρος XριστoδoυλLδης 
ΤάΚl1ς Χατζ'ηδl1μητρΙΟ\! 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι.
σμούς σε δύο συνεδρΙες της πο\! πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Οκτωβρίου 
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1991. Στις συνεδριάσεις αυτές κλτjθηκαν και παρευρέθτ]καν εκπρόσωποι των Υπουρ
Υε(ων Εξωτερικών, Εσωτερικών και Οικονομικών. οι οποίοι ανέλυσαν τους 
σκοπούς κα~ τις επιδl.ώξεις των νπό αναφορό Κανονισμών. 

Οι uπΌ εξέταση Κανονισμοί εχδLδovται με βάση τις διατάξεις του άρθρου 8(2)(σt) 
της περί Εξωτερικής Υχηρεσιας της Δημοκρατίας βασικής νομοθεσίας και σκοπό 
έχουν την αύξηση των τελών έκδοσης ή τροποποίησης διαβατηρίων και ομαδικών 

ταξιδιωτικών εγγράφων, χορήΥf1σης θεωρήσεων, βfβαιώσεως ιθαγένειας και έκδοσης 

ό.λλων συναφών εγγράφων. Τα τέλη που ισχύουν σήμερα για την παροχή Ίων πιο 
πάνω υπηρεσιών καθορίστηκαν για τελευταια φορά το Ι 986. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβόνοντας υπόψη όσα κο.ατέ

θηκαν ενώπιόν της. συμφωνεί με τους σκοπούς των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' 
αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού μειωθοίιν τα τέλη που προτεί. 

νoντα~ γ~α την έκδοση μεγάλου διαβατηρίου από ί,σο σε ί50 και τα τέλη που 
προτείνονται για την έκδοση νέου διαβατηρίου σε περΙΠτωση απώλε~ας εν ισχύ~ 

cruvήθouς Τι μεγάλου δι.αβατηρίου από ί50 σε ι40. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχε~ ένσταση όπως οι ΚανονισμοΙ εγκρι· 

θούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν u,-τάρχει ένσταση. οι Κανονισμοί εγκρί.νονται. 

Π ροχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ''Οι περί Μέτρων και Σταθμών 

(Μονάδες Μετρήσεως) (Γροποποιητικο() Κανονισμοί του 1991". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 
Σώμα. 

ΜΙχ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ BIOMH· 
ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚANONlΣMOYΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ περι 

ΜΕΤΡΩΝ ΚΑΙ ΣΤ ΑθΜΩΝ (ΜΟΝΑΔΕΣ ΜΕΤΡΗΣΕΩΣ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:. 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας Μούσκος 

ΔΤιμήτρης ΣυλλούΡTlς 

ΚΙκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδά'tDς 

θόσος ΜιχαΤ]λΙδTlς 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή EμπoρΙOU και Βιομηχανίας μελέΤTlσε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 Οκ'tω
βρΙου και στις 8 ΝοεμβρΙΟυ 1991. Στις συνεδριάσεις ΤΤις Επιτροπής κλήθηκαν και 
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παρειιρέθηκαν εκπρόσωπo~ του ΥπουργεΙΟυ ΕμπορΙο" και Βιομτιχανιας, του 

Γραφε[ο" του Γενιχο'ύ Εισαγγελέα της ΔημοχρατΙας, του ΚΕΒΕ και του Συvδέσμοu 

Εμπορικών Τραπεζών Κ'ύπρου. 

Me .ους πιο πάνω KανoνισμoUς, πα\! εxδ(δoντα~ με βάση τις πρόνοιες των 
άρθρων 12, 13 και 68 της βασικής νομοθεσίας για τα μέτρα χαι τα σtαθμό.. σιwπεΙται 
ο καθορισμός της 1 1]ς Iανouαρ(oυ 1994 ως ημερομηνΙας έναρξης tll; ισχύος των 
Κανονισμών 4 και 5 των βασικών κανονισμών για ης μονάδες μετρήσεως των 
μtτρων και των σταθμών, ενώ σι υπόλοι.."'tοι ΚανονισμοΙ τΙθενται σε ισχiι από τη 

δημοσΙε"σή τους σtην εί1ίσημη ΕφημερΙδα της ΔημoκρατΙα~. 

Το χρονοδιάγραμμα που προτεΙνεται αποτελεΙ Εισήγηση το\l Συνδέσμου Εμπο· 

ρικών Τραπεζών με την ΟΠΟιο. σuμφωνr:Ι και το Κ υπρl.Oκό Εμπορικό και Βιομηχα

νικό Επιμελητηριο (ΚΕΒΕ) και σκοπός του εΙναι να διευκολυνθούν από τη μια ΟΙ 

εμπορικές τράπεζες να ολοκληρώσουν την αλλαγή του μηχανογραφικού τους 

προγρόμματος και να δοθεί από την 6λλη επαρκής χρόνος για τη διαφώτιση tou 
κοινο\!. 

Οι Κανονισμοί 4 και 5 των βασικών κανονισμών προβλέπουν τον τρόπο 
γραφής των αριθμών και τη διατύπωση ορισμένων αριθμών μι λέξεις, όπως του 

δισεκατομμυρίου, του τρισεκατομμuρ'ου κτλ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και B~μηχανίας συμφωνεί μι τους 

σκoπoiις και τις επιδιώξεις των υπό αναφ0ρ6: Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγεΙται στη Βουλή την έγκρισή τους, ενώ με την ευκαιρία αυτή καλεί όλους τους 

ενδιαφερόμενους φορείς να αξιοποιήσουν τη μεταβατική περίοδο που τους παρέ

χουν οι υπό αναφορά Κανονισμοί και να λάβουν όλα τα αναγκαία μέτρα για τη 

σωστή και έγκαιρη πληροφόρηση .ου κοινού γ\Jρω από το μετρικό σίιστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκρι.-

θoiιν; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Έχει αποπερατωθεί η Νομοθετική Εργασία. πριν προχωρήσουμε στο Κεφά

λαιο Β' θα ήθελα να ανακοινώσω ότι συνήλθε σήμερα το πρωί και αποφάσισε η 

Επιτροπή Επιλογής κατόπιν αιτήσεως της Κοινοβουλευl:ικής Ομάδας ΑΚΕΛ

Αριστεράς-Νέες Δυνάμεις να αντικαταστήσει τον κ. Διόφαντο Χρυσοστόμου με τον 

κ. Δημήτρη Κοντίδη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. θεωρώ ότι δεν 
υπάρχει καμιά ένσταση. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να σημειώσω το εξής. Δεν παραγνωριζω τη 

σοβαρότητα του θέματος μι το οποΙΟ ασχολείτο ο πρόεδρος της Βουλής και οι 

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αλλά τουλάχιστον όφειλαν να ειδοποιήσουν τους 

άλλους Βουλευτές ότι θα καθυoτερoiισε η σνοκεψη και ότι θα έπρεπε να περιμένουν 
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μέχρι μια συγκεκρψέvη ώρα. Α\ιτό το οποίο έγινε. χα.ά "τι γνώμη μου, εΙνα~ εvtελώς 
απαράδεΚ'το και πιοτε'ύω ότι εκφράζω τη σuνtριπτιxή πλειοψηφία των Βουλευτών 
λέγοντας αυt6 το πρόγμα. Επειδή ακριβώς στην ανακοίνωση θΙγεtOΙ αχροθιγώς το 
θέμα του κύρους της Βουλής, θα ήθελα να σας πω ότι ακριβώς προς σεβασμό ΤΟ\l 
κύρους της Βουλής το οποΙΟ δεν επιβάλλεται αλλά εμπνέεται, αυtό το πράγμα πα\! 

ΣUΝέβψι.E σήμερα, τι σημερινή xaθυoτtQTJσTI, ήταν τελεΙως απαρόδεκτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε δΙκαιο. κύΡΙΕ ΜαρκΙδτι, και εκ μέρους και των άλλων συναδέλφων, 

αρχηγών χαι Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων εκφράζω τη λίmη μου, ήδη την 

εξέφρασα και ακριβώς όταν τίθενται θέματα χύροιις δεν πρέΠΕΙ πο.έ να στενοχω

ριούμαστε εκεΙ που έχουμε κά.ποι.ο λόθος να εκφράσοιιμε τη λύπη μας. Προχωρούμε 

στο Κεφάλαιο Β'. Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην Κατάθεση Noμoσχeδtων 

και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο Τροποποιητικός του περί της Συμβάσεως περΙ της ΕξαλεΙψεως Πάσης 

Μορφής Φυλttι.κής Διακρ(σεως (Kιιρωtl.XO'\J) Νόμου του 1967 Νόμος του 
1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδια κατατέθηχαν από το YΠOUQΎείO ΟLκονομικών: 

2) Ο Τροποποιητι.χός του περί ΠρoUπoλoyι.σμoύ Νόμου του 1990 Νόμος του 
1991. 

3) Ο περί Ειδι.χείισεως Συμπληρωματικής Πι.σtώσεως (Ταμείο Ανωπίιξεως) 
Νόμος (Αρ. 21) του 1991. 

4) Ο περί ΣυμπληρωματLXOU ΠρoUπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 48) του 1991. 

5) Ο περι ΣυμπληρωμαΤLXOύ ΠρoUπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 49) του 1991. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού nΡO\JJtoλoyιoμoίι Νόμος (Αρ. 50) του 1991. 

7) Ο περί ΣυμπληρωμαtLXOύ ΠρoUπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 51) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\}πο-
λογισμού. ~ 

rPAMMATEAΣ: 

8) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

9) Ο περί Ειδικεύσεως ΣυμπληρωματΙΧής Πι.στώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Eκτoπισθένtων και Παθόνtων Νόμος (Αρ. 1) του 1991. 
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10) Ο περί Εξωτερικών Δανε(ων προς την Κυβέρνηση της ΚιΙπριακ'ής Δ'Ilμοκρα-
1:(ας (Κuρωtικός) (Αρ. Ι) Νόμος τou 1991. 

Ι Ι) Ο περί Εξωτερικών Δανεl.ωv προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δτιμοκρα

τιας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος 10\1 1991. 

12) Ο περί ΕξωtερlΧών Δανειων προς την Κη3έρνηση της Κιιπρι.ακής Δrιμoκρα-
1(ας (K-uρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟ::Σ: 

Παραπέμπονται στην KoLvoβouMVtLXTι ε..-nτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού, 

f'PAMMATEAΣ: 

13) ΟΙ περι Aνtι.oςειδωτικών στα Τρόφιμα (Τροποποιητιχοί) Κανονισμοί ΤΟ1) 
199 ι. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγε(.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαρcuτέμπOνtαι στην ΚοινQβouλwτική Επηρο..-ι:ή Yyεtας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) ΟΙ πεeί. Ωφελημάτων Αφυπηρετήσεως Αγνοουμένων Υπαλλήλων της Αρχής 
ΗλιΚ'ι:ρι.σμού Κύπρου (Eιδt.xές Δt.αtάξεις) ΚανονισμοΙ του 1991. 

Kcπατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Εμ.ί1ΟΡl.ou και Bι.oμηχανtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρα.Jιέμπονται στην Κοιvοβο"λw'(ιχή Επιτροπή Εμπορι.ου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περ(. Τουρκοχυπριακών Περιουσιών (Διαχείρισις και Άλλα θέματα) 

(ΙιροσωριναΙ Διατάξεις) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από 1:0 Υπουργεl.ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπ!μπονται στην KoινoβoΊJλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων uπαλλήλων από τον ΚΟΤ 
δυνάμει ΤOΊJ όρθρου 3ΟΧα) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
εις την Ynηρεo(.αν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΕμπορΙΟυ και Βι.ομτιχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπ!μπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρottπoλo

Υωμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκταχτων υπαλλήλων στη δημόσι.α 

υπηρεσΙΟ: και 
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(β) τη σκοποuμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαι

δεuτιxή uπηρεσια. δuνάμει του άρθρου 3(1Χα) του π.ερι Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία χαι Eκπaιδεmική Υπηρεσία) Νόμου 
του 1985 (Αρ. 99 'του 1985). 

Κατα.έθηκαν από το Υπουρ-Υε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπoντα~ στην Κοινοβο"λευnχή EπLtΡOnTι Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ετησια καΤάσtαση των ΛοΥσρwσμών τΟ'υ Ταμείου για την Ίδρυση 

KUΠΡιαχσύ Μουσείου)(.(Χι Έκθεση του Γενικού ΕλεΥκτη επ' αιnής. 

Κατατέθηκε aπό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

Ύισμο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ετήσι.α. Έκθεση και Λογαρι.ασμοΙ του Σνμβουλίου Εμπορίας Κωτρι.αχών 

Παταtών για τα έτη 1989-1990. 

Καtατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Bι.oμηχανk1ς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Αποπερατώθηκε τι Καtάθεση NoμoσχεδLων και Εγγράφων. Κεφάλαιο Γ, 

Ερωτησεις και Απαντήσεις. 

(Αutές έχουν δοθεί γραπtώς) 

EQCiιτηση με OQ. ΣΊ''Α' 95 11:0" wτoJlήθηχε από το αξιότιμο Μέλος της Βουλής εxlo
ΎΙ1(ή; πεοιφέοειας Αμμοχώστου1(. ΚλαΙοη ΑΥΎΕλΙ60υ στι; 16 ()1(τωρQίου 1991. 

"Καλείται το αeμόδl.O Υπουργεto να πληροφορήσΕΙ το Σώμα yw ένα όντως 
σοβαρότατο θέμα: 

(α) Βάσει ποιων στoιχεtων και κριτηρίων δΙνει άδεια εργασίας σε εξακόσιους 

περίπου TouρκoκUπριoυς EQΎάτες οικοδομών στην ελεύθερη περιοχή Αμμο

χώστου; 

(β) Πώς eλtγχει την ταυτότητά τους, αν είναι Τουρκ.οκύπρLOΙ δηλαδή τi έποικοι; 

(γ) Πώς ελέγχει τη διακΙνησή τους. ώστε να αποφεύγεται τuχσν από μtρσυς 

τους κατασκοπια σε βάρος της ασφάλειας της περιοχής και κατ' επέχ.ΤασΤ1 

της KiιπQcnJ ολόκληρης;" 

EQώτ:tιO'η με aQ. ΣΤΆ' 96 που υπΟΡλήθηχε από το α§:ιότιμο Μέλος τικ &ουλής Ι1(λο

Υιχή; ΠΕQιφέQιιας Αμμοχώστου 1(, ΚlαίQη ΑΥΎΕλi60υ στις 16 ()1(τω,οίουΙ991, 

"Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργεto: 

1) Πώς σκέφτεται να λύσει το σq3αρό θέμα tOU διορι.σμΟΟ βιβλι.oθrpιάeι.ων στα 
σχολεια Μέσης Παιδείας; Τι σχέδια έχει ιm:oβά).ει; Τι επισημόνσεις έχει 

κάμει; 
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2) Πώς σκέφτεται να διευθεtήσει το θέμα των οκτώ βιβλι.οθηκσνόμων που 
εκκρεμεί από πολλά χρόνια και ήταν και αΙτημα της προηγούμενης Κοινο

βo"ΛΕUΤLΚτlς Eπnρom'ις Παιδείας, όπως διαφαLνεται σε έκθεσή της. με 

ημερομηνία 4 loυλtσu 1990;" 

Eικinηση με <lQ. Σ'f'A' 97 που νπoJλήθιΡιε από το αξιότιμο Μέλος τη; ΒουΙής εχλο
Υιχής περιφέQΕιας Αμμοχώστο" Χ. Κλαίρη Αrtελiδου cn:a, 16 Οκτω!SQίΟ\J 1991. 

"Στο ΠαραλΙμνι υπάρχει απόλmη ανάγκη ανέγερσης Δ' Δημοτικού ΣχολεΙο\! 

χαι -τεσσάρων πρόσθετων αιθουσών διδασκαλίας στο ΛύκΕΙΟ, ΤΟ σποι.ο αριθμεί 

πέραν των 800 μαθητών. 

ΠαρακαλεΙται το αρμόδLO Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί καθυ

στερεί τι έΎΧριοη του δανείου. του χώρου και των σχεδιων τα οποι.ο. τι Σχολική 

Εφορεία Παραλιμνίου έχει εξεύρει και έχει τακτοποιήσει." 

Ερώτηση με QQ. ΣΤ'Α' 98 που υποβλήθηκε από το 80νλευ1"ή εκλογικής πιο,φέΡΕιας 
Λeuxωσί.ας)l;. Γιαννάκη Κασονλί.6η σης 15 Oxtωt!QLo\J 1991. 

'Έρωτάτα~ ο αρμόδ~oς Υπο"ργός κατά πόσο η κιιβ~ρνηση μελετά την αν~γερση 

τε(χο"ς μεταξίΙ τφν αντίθετων λωρίδων κατείιθυνσης στον "περαστικό δρόμο 

ΛεvχωσΙας - ΛεμεσοίΙ παρόμοιο" με εκείνον το\! δρόμou Λεuκωσιας - Λάρνακας, 

ώστε να αποφεύγονται τα θανατηφόρα δυστιιχήματα που πρoχαλoύνtαι από την 
εισέλευση αuτoχι'Vήτων στην αντίθετη λωρίδα κυκλοφορΙας." 

E(tώτηση με aQ. ΣΤΙΑ' 99 :το\l ωτOl),ήθηκε από τους Βο\l).ειιτές εχ),oyιχcίnι πε@ιφε
@ειών Λεμεσο\ι. Αμμοχοοτο\l χαι ΛCι@'Yαχας χ. ΤτΙμη EUΘ\lpiou, Ισί6ω@Ο 

Μαχ@ίδηχ«ι Α'Υδ@έα Μοuοχο, aniO"fOLX«, στις IS Oχτωfl@ί.oυ 1991. 

'Ή κ"πρ~ακή εμπορική ναuτιλια εΙναι ένας σημαντιχός τομέας, η αναβάθμιση 

το" οποΙΟ" πρέπει να θεωρηθεί πρωταρχικής σημασΙΟς. Γι.α την αναβάθμιση tO\l 
"(ομέα α\Πού απα~τείται σφαιρική και ολοχληρωμένη αντιμετώπισή του και άμεση 

προώθησTl νoμoθετ~κών χαι άλλων πρακτικών μέτρων. 

Ενόψει των πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρoφoρήσε~ τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα.: 

Ι) Προτ(.θεται 11 κυβέρνηση να καταθέσει στη Βουλή ολοκληρωμένη νομοθεσΙΟ 

γι.α την εμπορική ναυτιλΙΟ; Ειδικότερα πρoτιeετα~ να καταθέσει το κωδικο

ποιημένο νομοσχέδιο το OJtoι.o ε(χε καταθέσει το 1987 κα~ αργότερα αποσύρ
θηκε, είτε όπως είχε είτε με οποιεσδήποτε ΤΡOJtOΠOιήσε~; 

2) T~ ανθρώπινο δuν<ιμJ.κό και δι.αδικασίες δι.αθttει τι Κύπρος για τη διερεν.. 
ΎηΟη ατυχημάτων κυπριακών πλοίων στη θάλασσα; 

3) Με ποιους τρόπους δι.ασφαλίζει τι νηολογούσα αρχή την εφαρμογή του 

κώδιχα πρακτικής (code of pracιice); 

4) Πώς διασφαλ(ζtται η συνεχής εqχ:ιQμoyή των δ\εθνών συμβάσεων ασφαλείας 
που έχει uπoγQάψε~ η Κυπριακή Δημοκρατία; 

5) Μέχρι ποιο βαθμό διενεργε'tαι ΤΙ επιθεώρηση των κυπρι.αχών πλοίων απευ
θείας από Κ ίιπρι.ους επιθεωρητές και ποι.α πeoσόντα διαθtτoυν αυτοί; 

6) Πόσα πλσ(α διαγράφονται κάθε χρόνο από το κυπριακό vηoλ6yιo για το 
λόγο ότι δεν πληρούν αποδεχτά κριτήρια και ποιότητες;" 
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~η με ClQ. Σ'Τ'Α' 100 που νποΙΙlήθηχε από '10 Boνλεvι:ή ειcλoyιxής: πεοιφέοειας 

AeJltoo\J Χ. 'Α"ιστο Χο\!Οοστόμου στις 15 Oxτωfo'oν 1991. 

'Ή γΕιτνιάζουσα προς τον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Μονής ΠtQιοχή αξι.οποιή· 

θτtxε τουριστικά με την ανέΥερστι πολυτελών ξενοδοχείων χαι άλλων πoλuδό:1tανων 
τουριστικών εγκαταστάσεων. 

Επειδή εκφρό.ζovται φόβοι ότι από τη λειτoUQΎΙα το\! σταθμού προκαλεΙται 

ρύπανση στην πεΡLOχή, καλείται 1:0 αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Διεξ'ήχθrικε οποιαδτ'ιποτε επι.σι:ημονιχή έΡΕUΝΑ. πότε και ποι.α τα ευρήματα; 

2) Αν δεν !γινε έρευνα. υπάρχει πρόθεση να διεξαχθεΙ. ούτως ώστε, αν οι φόβοι 
του κοινού επαληθευτούν, να ληφθούν τα ΚΩΊάλληλα μέτρα για την 

προστασια tης περιοχής;" 

E~ηση με ClQ. ΣΤΆ' 101 πο" νποΡλήθηκε αιιό το Βο\lλεντή tκλoγιxή; neQIqitQeaat; 

Λεt.lXωσΙας Χ. Ρένο ΠoΈVΤζα ιn:ις 14 Οκτωρ"ίο" 1991. 

"Στο διεθνή ναuτιλιακό και ιδιαίτερα στο ναuτεργαηκό .ύπο η κυπριακή 

σημα{.α περιγράφεται με τα μελανότερα χρώματα, εξαιτίας των πολλών αΤuxYlμάτων 

πο\) συμβαίνοιιν σε πλοία ιιπό κ\!πρι.ακή σημαία κα~ εξαιτΙΟς των πολλών παραβιά· 

σεων από πλoιoχτήtες των t'yX.εκριμένων από τη Διεθνή ΟμοσπονδΙΟ Μεταφορών 

σuλλoyικών συμβάσεων. 

Εκτός των άλλων σιιναφών δημοσιειιμάτων, στο μηνιαΙΟ περιοδικό ITF News 
.οιι Οκτώβρη .οιι 1991 το ΚιΙπρι.αχό νηολόγιο περιγράφεται ως '.0 νηoλόyLO με.η 

χειρΙστη στον κόσμο επΕδοση ασφάλειας' (the regiSter wirh the wortd's WOrsl safety 
record). 

Ερωtάται ως εκ τούτο\! ο αeμόδιoς Υπο\!ργός: 

(α) ΠΡO.ίθεtαι να κάμει οτιδήποτε η κUΒΈΡΝΗΣΗ, γι.α να απαλλάξει την 

ΚUΠΡιακή σημαlα από το επαίσχνντο αυτό στίγμα της χειρίστης σε παγκό

σμια κλΙμαχα επtδoσης σ ό,ΤΙ αφορά την ασφόλει.α των πλοίων, των ναυτερ

γατών, των επιβατών και των φoρτtων; 

(β) προτΙθεται να κάμει οτιδήποτε. ώστε η κυπριακή σημαΙΟ να πάψει να περι,.

λαμβάνεται στις κακόφημες σημα(ες ΕUΚOλΙOς; 

(γ) Ποια είναι τα συyκeκριμένα μέτρα ΠQιI προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση 

στον τομέα της ναυτιλΙΟς;" 

E(κimιση με σο. ΣΤ'Α' 102 πο" ωtOΡλή&ιpιε από το βο"λ:εντή εχλοΥιχής πεοlφέοειαι; 
Αμμοχώστο" κ. Κίχη Γιά.ΥχΟ" στις 17 Οχ.ωΙΙοίο" 1991. 

''Οι επαγγελματίες ψαρόδες μάς uπoβά:λλo"" έντονα παράπονα γι.α τις μεγάλες 
καταστροφές παιι προξενούν στα αλι.εuτικά δΙχΜ ΤOuς τα δελφΙνι.α • πρoστατfUό.. 
μενο θαλάσσιο είδος . και για τη μεγάλη μείωση το\! εισοδήματος ποιι εξασφαλίζουν 
από την άσκηση του επαγγέλματός τοιις σαν συνέπεια του n\.Q πάνω γεγονότος. 

Ενόψει των πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο YπOtιρΎt(o όπως ενημερώσε~ 

το Σώμα αν εΙνα~ υπόψη τοιι .0 πρόβλημα ποιι έχουμε περιγράψει χαι ποια μέτρα 
προτίθεται να πάρει για την αντιμε.ώπισή .ο\!." .... 
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E~ηση με αο. ΣΤΙΑ' 103 !του \lΙfoflλήθηκε από 'τΟ Βουλευτή εχλοΥιχής ΠΕQιφέQειας 
Λιω<ωσ'ας Χ. Αβοαάμ Αντωνίο\l στις 17 Oκτ~oίoυ 1991. 

'Ό~ εργαζόμενοι με υπαλληλιχτi σχέστι σε φορτηγά αυτox'VΗτα δημOOLας 

χρήσης κατηΥοριας Α και σε αστικά ταξί απαιτούν όπως υπαχθούν και αm:ές οι 

κατηγορίες μηχανoκΙvητων οχημάτων στους κανονισμούς ΠOΊJ καθορίζουν τις ώρες 

εργασl.ας των επαγγελματιών οδηγών μηχανοκΙνηtων οχημάτων. Η "λοπο[ηση αντου 

του αιτήματος. ΕΠισημα[νουν οι ενδιαφερόμενοι οδηΥΟι. καθΙσταται σήμερα περισ

σότερο από αναγκαΙα. ΎΙΟΤ(, σαν αποτέλεσμα του κενού που παρουσιάζεται στους 

σχετικούς κανονισμούς με τη μη σuμπερίλTJΨη και της δικής τους κατηΥοριας σ' 

Quτούς, οι οδηγοΙ αυτοΕ γΙνονται αντικεΙμενο εκμετάλλευσης από τους εργοδότες 

.ους και πολλές φορές εργάζονται πολύ περισσότερες ώρες Q.ι.ό 10 καθu:ρωμένο 

ωράριο που ισχύει βάσει των κανονισμών yLO ορισμένες κα.ηΥορΙΙς άλλων συνα
δέλφων .ους. Αποτέλεσμα της κατά<πασης α"της εΙνα~, όπως μας κατο.ΥΥέλλουν οι 

οδηγοΙ φορτηγών οχημάτων τύπου Α και αστικών ταξΙ, η ΠQόκληση και θανα.η

φόρων δ\lOΤUXημάτων. με πιο πρόσφατο παρόδειγμα αυτό πο\l σννέβηκε στις 

14/10/1991 στο δρόμο ΛεΊ.IΚωσως-Λεμεσoύ. 

Ενόψει των πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο Υπο\lργεΙο να μας ενημερώσει 

αν προτίθεται να καταθέσει σύντομα στη Βο\lλή τροποποιητικούς κανονισμούς, 

ώστε να συμπληρωθεί το κενό nO\l παρouσιάζεται σήμερα στο\lς υφιστό.μενo\Jς κανο

νισμούς και να αρθεί η αδικω σε βάρος των \ιπαλλήλων - οδηγών ΠΟ\L tχO\lμε προα
ναιριρει. με όλες τις συνεπακόλουθες ευμενεΙς επι.πτώσεις για την οδική ασφάλεια 

και -το δημόσιο συμφέρον." 

E~τηση με aQ. ΣΤ'Α' 104 rcO\.l \.ΙπΟΡλή&ηχε αrc6 το Βο\.lλε\.lτή εκλογικής πεQLφΙQειας: 
Πάφο" Χ. Κώστα Κωνσταντινο" στις 17 Oκτωfloίo" 1991. 

"Το Γ' Δημοτικό ΣχολεΙΟ στην περιοχή Πάνω Περβολιών (περιοχή ΔασοΟΟι) 

O'tTIV Πάφο εΙναι 1JΠερπλήρες και εδώ και τρία χρόνια χρησιμοποιούνται για τις 
στε-γαστικές ανάγκες -το" εξωσχολικά κ-τίρια και συγκεκριμένα κα-ταστήματα -
αποθήκες. 

Τέτοια καταστήματα - a...oθήκEς στεγάζουν πέντε τμήματα. Δυο άλλα τμήματα 

του σχολεΙΟυ στεγάζονται σε λυόμενη κατασκεU'ή, έχουν δε χρτισφοποιΤ}θεί σαν 

αΙθouσες διδασκαλίας και οι αl.θoυσες μouσικής, τέχνης και οικοκυρικών . 
• 

Πέρα από το στεγαστικό πρόβλημα και τις επι.πτώσεις του στην ομαλή 

λEι-τoUQΎ(α του σχολεΙΟυ, τόσο για τους δασκάλους όσο και για τους διδαoκoμένo\Jς, 

υπάρχει σοβαρότα-τος κΙνδυνος εμπλοκής των μικρών μαθ'ητών οε αυτοκινητικά 
ατυχήματα. λόγω το" ότι είναι \ιποχρεωμένοι να διασχίζουν το δρόμο έξω από το 

σχολείο καθ' όλο το διάστημα της εργάσιμης ημέρας. 

Το πρόβλημα είναι τεράστιο και χρόνο με το χρόνο γίνεται οξύΤΕΡΟ' δεν υπάρ
χουν άλλα περιθώρια αναβολής, γι' αυτό επιβάλλεται η άμεση επίλυσή το\l με την 

έναρξη εργασιών, o'ύtως ώστε με τη νέα σχολική χρονιά, 1992-1993. να είναι έτοιμο 
το ζητούμενο σχολείο στην περιοχή. 

Γι' αυτό καλείται το. αρμόδLO Yπo\.lρyeΙO να πληροφορήσει τη Βουλή κατά 

πόσο θα προωθήσει αμέσως τη διαδικασία ενάρξεως εργασιών για ανέγερση νέο.υ 

Δημοτικού ΣχολεΙΟυ στην πιο πάνω αναφερόμενη πεΡLOχή, επιλύovτας tτσι οριοτικά 
το σοβαρότατο αντό πρόβλημα." 



EQώ~ηση με αο. Π'Α' 105 που \lπo~λήθηχε από ~o Βο\lλnι~ή DιλO'yιχήι; πι"ιφέ"ειας 
Λά"νακας κ. Ανδ"έα Μονσκο σ~ις 18 Oκ~αιρ"ίoυ 1991. 

''Τα διαθέσψα οικόπεδα σης βιομηχανικές περιοχές Λάρνακας έΧΟ'υν εξαντ
ληθεί με αποτέλεσμα οι ενδιαφερόμενοι βιομήχανοι να μη βρΙοκουν κατάλληλOUς 
χώρους για την εγκατάσταση των εργοστασ(ων τους. ΟΙ βιομηχανικές ζώνες δεν 
αποτελούν εύκολη λύση, γιατί αφ' ενός δε διαθέτουν έργα υποδομής και αφ' ετέρου 
α..-ταιτείται η επένδυση μεγάλων κεφολαΙων σε γη. 

Η νλο..-τοΙηση της απόφασης της κυβέρνησης για μετατροπή μέρους της ελεύ

θερης βιομηχανικής ζώνης σε συνήθη βιομηχανική JttQI.OX1l έχει καθυστερήσΕΙ αδικαι
ολόγητα και με τι.ς ακολουθούμενες διαδικαoLες δεν αναμένεται να ολοκληρωθεΙ τι 

υλοποίησή της πριν από το τέλος του 1993. 

Λόγω του όη οι ανάγκες είναι πιεστικές και λόγω του ότι η έλλειψη βιομηχα

νικών οικοπέδων αποτελεί τροχοπέδη στην περαιτέρω βιομηχανική ανάπτυξη της 

Λάρνακας, ερωτάται ο αρμόδwς Υπουργός τι προτΙθεται να κάνει για να ιπισπευ
σθούν οι διαδικασίες. ενώ παρακαλείται να δώσει το χρονοδιάγραμμα -υλοποίησης 
του έργου." .. 

EQώ~ηση με α". Π'Α ι 106 110\1 \lπo~λήθηχε αrιό το Βο\lλεuτή εχλοΥικής πεQιφέQειας 
Λεμεσο\ι χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 23 OκτωjS"ίou 1991. 

ΜΗ κοινό.ητα Πελενδρtou εγείρει αίτημα για κατασκεuτj υδατοδεξαμενής 

βορε(ως .ου χωριού. για να ενισχύσει ης δuνατότητες tOu ήδη υφιστάμενοu αρδεu-
τικού έργου. Ένεκα της χαμηλής βροχόπτωσης, αλλά και της παρατεταμέΎης ανομ

βρι.ας, καθώς και του γεγονότος ότι έχουν διανοιχτεί πάρα πολλές ιδιωτικές γεωτρή

σεις στην περιοχή, η xataoκeUTι υδατοδεξαμενής είναι απόλυτα αναγκαία και 

επείγουσα. 

Ποια η επε τούτοu θέση το\l αρμόδιου Υπουργείου;" 

EQώτηση με αο. Π'Α' 107 που \lπoΡλ~ηκε αrιό το Βουλευτή εχλΟ'Υιχής πε"ιφέ"εlας 
Λεμεσο\ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 OxτωJOίoυ 1991. 

ΜΗ κοινότητα Πελενδρίου εγεΙΡει αίτημα για οικοπεδοποίηση χαλΙηκης γης 
πλησΙον της κοινότητας. Τα οικόπεδα θα παραχωρηθούν σε νέα ζευγάρια και άπορες 

οικογένει.ες. 

Ποια η επΙ τούτοu θέση το\! αρμόδιου YxoUQyetou;" 

EQώ1:ηση με <1". ΠΙΑ' 108 που υπo~λή6ηχε από το ΒουJ..t\lτή εχ).ογιχής πεQιφέQειας 
Λεμεσού κ. Ντ,νο ΜιχαηλΙδη στις 23 Oxτωtιoίoυ 1991. 

'Ή κοινότητα Πελενδρtoυ εγεΙρει αΙτημα για επέκταση της οικι<πικ'ής ζώνης 
της κoινότηtας, με την πραγμαΤQ.ι-τoίηση και των απα.ραΙτητων έργων υποδομ'ής 

(δρόμοι, νερό, ηλεκτρισμός, τηλέφωνο). 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου YJtoUΡYEtou;" 

EQώτηση με α". ΣΤΆ' 109 που ν.nοΡλήβηκε από το Βουλευτή εχλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Ox~ωfSoίoυ 1991, 

'Ή κοινότητα Πελενδρίοu εγε'ρε~ αΙτημα για επιδιόρθωση, διαπλάΤUνση και 
εUΘUΓρόμμιση του παλιού δρόμοιι προς Κάτω Αμίαντο. Το έργο αUΤό θα συμβάλει 
στην απΟOlJμφόρηση της αuξημένης ΚΙΎησης των τροχοφόρων. 

ΠΟΙΟ η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 
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ΕOfin;ηση με α~. Π'Α' 110 110" υπο,λήθιΡιε από το Βουλι\lτή εκλογικής ΠΕιιιφέιιε ιας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 13 Οχτωβ"ίου 1991. 

'Ή κοινότητα ΠΕλενδρΙοιι ζητά να κλεΙσει το "φιστάμενο σφαγείο και να 

κτιστεί άλλο σε άλλη περιοχή , γ ιατί δημιουργεί προβλήματα υγείας και ενόχλησης 

στους κατσίκο"ς Τ1]ς κοινότητας (δuσoσμια, μικρόβια) Τι να ~ισπεUΣΘεΙ 11 διαδι.

χασ(α ένταξης της κοινότητας στο Κεντρικό Σφαγείο ΚοφΙνου. 

IuyxeXQLpiva. αρχετοΙ κάτοικοι της κοινότητας καταγγέλλουν όη ήδη έχουν 
παρουσιαστεί σε παιδιά δερματικές :ταθήσης, λόΥω του ότι "'(ο Δημοτικό Ιχολεto 

γειτνιάζει με το σφαγείο. επιπλέον δημιoυQΎtΙται και rtρόoθεtO πρόβλημα από τη 

δυοοσμ(.α πο\l εκπέμπει . Για τους λόγους αυτσός καλείται το αρμόδι.ο ΥπουΡΥεto να 

ΕV1lμερώσει τη Βου4ή ως προς το ποια μέτρα προτΙθεται να πάρει για το σuyχεκρι

μένο πρόβλημα." 

Ειιώτηση με 00. ΣΤ'Α' 111 ΠΟ\l υπo'λήθφCε α!lό το Βο\lλευτή εκλΟΎ ικής πεQιφέQειας 

Λεμεσο'; χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 13 ΟχτφJQίο\l 1991. 

" Η χοινότητα Πελενδρίου για κάλυψη αναγκών που δημιουρ-Υήθηχαν από την 

παρο:τnαμένη ανoμβQια αγόρασε σωλήνες αξίας t5.600 για προσωρινή αξιοποίηση 

ττις γεώτρησrις με αρ. 243/89. Ζητείται η κατQβoλτj από .ην κυβέρνηση αUΤO'ύ του 
ποσού προς την κοινότητα ως ένδειξη βοήθειας χαι στήριξης των ορεινών κοινο.. 

τ'ήτων που υφίστανται τις ΣUΝέπειες της ανOμβQl.ας. 

Ποια η θέση του αρμόδι.ου Υπουργείου επΙ του θέματος:" 

ΕQώτηση με α@.Π'Α' 112 ΠΟ\l \ιπο,λ'ήθηχε από το Βο\lλε\lτή εχλΟΥιχής πεQιφέ@ειας 

Λεμεσο'; χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 13 Οχτω'@ίου 1991. 

~H κοινότητα Πελενδρίου εγεΙΡει αίτημα γιο. διαπλάτυνση του κύριου δρόμου 

της κοινότητας η, αν τούτο είναι δiισxoλo, γι.α κατασχεVΉ παρακαμπτήριου δρόμου. 

Ο υφιστάμενος δρόμος είναι πολύ στενός, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται σοβα

ρότατα προβλ'ήματα. όταν XΡIJOLμonOl.εttGL ταυτόχρονα από οχήματα που έχουν 

αντΙθε:ι:η κατε'ίιθυνση. Ενόψει μάλιστα του γεγονότος ότι ο δρόμος αυτός χρrισ ιμo

ποιείται και από άλλες κοινότητες και ότι τα αυτοκίνητα που χρησιμοποιούν το 

δρόμο αυτό κατά τα τελευταl.a χρόνια έχουν γενικά αυξηθεί σημαντικά, καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να ενημeρώσει τη Boυλi! αν προτίθεται και πότε να ικανο

πotTioet το δικαιολογημένο αίτημα της κοινότητας Π ελενδρΙου." 

ΕQώτ"ηση με α@.ΣΤ'Α' 113 που υπoBλήθtpιε από το Βουλευτή εχλΟΎιχής ΠΕQιφέQΕιας 
Λεμεσο'; χ. Ντίνο MΙXαη),Uιη στις 13 ΟχτφJQίου 1991. 

" Η κοινότητα ΠeλενδρΙου εΥειρε, αίτημα για κατασχΕVΉ απoχετεuτιxo'ύ 

διχτύου σ' αυτη. Λόγω της μ.ορφολογΕας και της κλίσης του εδάφους, αλλά χαι του 

γεγονότος ότι οι οικοδομές σχεδόν εφάπτονται, 1'1 εκτέλεση του έργου αυτου είναι 

αναπόφευκτη και επείγουσα. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Ε@ώtησημεο@. ΣΤ'Α' 114 ΠΟ\l \lΠOΡλήθφCε από το Βο\lλΕυτή ΕΚ),ΟΎικής πεQιφέQειας 

λεμεσο'; χ. Ντί.νο Μιχαη),ίδη στις 23 Ox"tωjlQiou 1991. 

"Η κοινότητα Αγρού εγείρει αίτημα γιο. διαπλάτυνση και εuθuyράμμιση του 

δρόμου KuπεΡOύντας - Χανδριών - Αγρού. Η σημερινή κα.άσταση του δρόμου 
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δrιμ~Ο\Jργε' σοβαρά προβλήματα στη δι.αχΙvηση των κατοίκων της JtEQLOXTι; και 

αποτελεί ανασταλτικό παράyσvτα στις φιλό1ιμες προσπάθειες που καταβάλλουν yw. 
αναιπUΞη και πρόοδο της κοινότητος. 

Καλείται το αρμόδιο YπoueyεΙO να fVf1μEQilioeL τη Βουλ'ή αν ItΡOttenOL και 

πό-Ι:Ε να εxteλlaEι το έργο αuτό." 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 115 aotJ ωι~λήθηκε οπό το Boυ)"wτή εΧ)"οΥικής πεo,φ~oειας 
AefUao\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 23 ΟχτΦδοΙου 1991. 

'Ή χοινό'tηtα Αγρού εΥε!.ρει αίτημα γιο ασφαλιόστρωση του δρόμου από tO 
ξενοδοχείο 'Ρόδο' μέχρι ττιν κοινότητα ΠοταμΙ'nοσας. 

Καλείτοι το αρμόδLO Υπουργειο να ενημερώσει τη Βουλή αν προτίθετοι κοι 

πότε να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό." 

Εοώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 116 ΠΟ" υχορ,λήθΙΙΚΕ από το Boυlwτή εκλογικής ΠfQιφέQειας 
Λεμεσο'ύ χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 23 Oxτ~ΙO\l 1991. 

ΜΗ κοινότητα ΑΥΡΟ'ύ εγείρει αίτημα για ανέγερση περιφeρει.a.κoύ σφαγείου, το 

οποίο να εξυπηρεtεί και τις γειτονικές κοινότητες. Το σφαγεΙΟ πο\! λειtouρyεΙ 

σήμερα σtΤΙV κοινότητα δεν πληρεί τους κανόνες υγιεινής, με αποτέλεσμα να τιθεται 

σε κίνδυνο η υγε(α των κατοίκων. 

Επειδή το θέμα αυτό έχει τεθεί και από άλλες κοινότητες της περιοχής, 

καλεΙται το αρμόδιο YπouρyεΙO να πληροφορήσει τη Βο\!λή αν προτ(θεται και πότε 

να επιλύσει το πρόβλημα αυτό. ~ 

εQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 117 πο" ωι~λήθ1ιxε από το Boulwτ"; εxλoy~xής πεQιφέ"ειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 ΟχτωeQίου 1991. 

'Ή κοινότητα Αγρού εγεLρει αίτημα για επΙσπεuση της μελέτης για βιολογική 

επεξεQΎασ(α των λυμάτων του αποχετευτικού σuιm;ματoς. 

Καλείται το αρμόδι.ο YπoυQγεΙO να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

1) Σε ποιο στάδιο βρίσχεται η μελέτη; 

2) Πότε αναμένεται να ολοκληρωθεΙ η εκτέλεση του έργου;" 

εQώτηση με αο. Π'Α' 118 που uποl1λή6ηχε από το Βουλευτή εκλογικής n:εQιφέ"ειας 
Λεμεοο'; χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη O'fIO; 23 Ox'fωOQiou 1991. 

'Ή κοινότητα ΑγΙΟυ Θεοδώρου εγείρει αίτημα για εuθυγQάμμιση και επιδιόρ· 

θωση του δρόμου Zωoπτryής.Παπo'ύτσας.AγΙoυ θεοδώρου. 

Ποια η επί το'ύτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 119 n:OtJ u1t~lή6ηχε αΧό το Βουλευτή εκλοΥικής n:εQιφέQειας 
λεμεσο'; κ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 23 ΟχΤ~Qi.ου 1991. 

~H κοινότητα ΑγΙΟυ θtoδώρoυ εγείρει αίτημα για αξι.οποΙηστι των γεωτρήσεων 

που βρΙσκονται αναξιοποΙητες οττιν τοποθεσία Έπιφάνης' για κάλυψη των αυξη

μένων αναγκών της λόγω της ανομβρίας. 

Ποια τι επί τούτου θέση το\! αρμόδιο\! Υπουργε(ου;" 
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E~ώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 120 πο\l vnoβλήθηχε από το Βοιιλειι'(ή εΧ).οΥιχής ΠΕQιφέι1Ειας 
Λεμεσού κ. ΝτΙνο Μιχαη),Ιδη στις 23 OκtΙOpQiou 1991. 

"Η κοινότητα Αγίου Θεοδώρου εΥιίρει αίτημα για δωρεάν αντικατάσταση Q..ι"'tό 

την κυβέρνηση των δενδρυλλιων 1tOΙΙ καταστράφηκαν από την ανομβρία. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείοιι;" 

Εοώτηση με <tQ. ΣΤ'Α' 121 που υποΙΙ),ήθηχε από το BotJll!\l"tti εΧ),οΥιχής ΠΕQlφέQΕιας 
Λεμεσού κ. Ν"ίνο Μιχαηλίδη σης 23 ΟχτωβQίοu 1991. 

'Ή κοινότητα Αγίου θεοδώρου εγειQει αίτημα για επέκταση της οιχιοτιχης της 

ζώντις χαι για παροχή των αναΎΧαΙων υπηρεσιών (νερό. τηλtφωνo. ηλεχ.ριομός). 

Ποια η επΙ τούτου θέση τοιι aepML01J YπσυQγεΙoυ;" 

EQmqoq με α(l. ΣΤ'Α' 122 πο" ιι:ι:οβλήθηχε από το ΒΟuλt1Jτή Εκλογικής πε(μφέQειας 
Λεμεσού κ. ΝτΙνο ΜιχαηλΙδη στις 23 ΟκτωβQίοιι 1991. 

'Ή κοινότητα Κάτω ΜiιλΟ\J εγεtρει αΙ.ημα γ~α ΕUΘυγρά:μμ~ση τον δρόμο\! 

ΖωοπηΥής • Κό:τω Μύλου. Υπόρχονν πάρα πολλές και tπικίνδννες στροφές, οι 
oπotες καθιστούν δύσκολη "tTl δι.ακίντιση των κατοίκων. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου ΥΠΟυρΥεΙΟυ;" 

ΕIlώτ:ηση με Qll. ΣΤ'Α' 123 1Ιου tι1Σο,λήβηχε α1l6 '(ο Bo\lλεu-ιή εκλογικής χεοιφέllειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο MΙXαηλi.6η στις 23 Οκτω'οΙο\l 1991, 

'Ή κοινότητα Κάτω Μύλου εγε(.ρε~ αίτημα για αντικατάσταση των σωλήνων 

υδροδότησης της κοινότητας, αλλά και ΤOΊJ δΙΚτ\ιoΊJ δι..αχλάδωσης, λόγω ΤOΊJ ότι 

έχOΊJν φθαρεί από το χρόνο και αποτελούν κίνδυνο γι.α τη δημόσια υγεία. 

Ποι.α είνα~ η θέση του αρμόδΙOΊJ YΠOΊJρyεισΊJϊ~ 

ΕIlώ1::ησq με αο. ΣΤ'Α' 124 ΠOΊJ ΊJΠO,λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφέοειας 
Λεμεσο1ι κ, ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 23 ΟκτωΟοίΟ\1 1991. 

'Ή κοινότητα Κάτω MύλoΊJ εΎtίρει αίτημα για επίσπευση, λόγω της μορφολο· 

γΙας ΤOΊJ εδάφους, της κατασκευής απOχεtευτικoυ δικτOOΊJ. 

Ποι.α 11 επί ΤOύΤOΊJ θέση του αρμόδΙOΊJ YπoΊJQγεισυϊ" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 125 που \/πΟΙΙληθηχε αΧό το Βουλευτή εκλογιχής JIEOaq:iQeaa; 
ΛεμεσοίΙ κ, Ντίνο Μιχαηλί.δη στις 23 ΟχτωβllΙΟ\1 1991. 

'Ή κοινότητα Κάτω Μύλου εΎtΙρει αίτημα γ~α μείωση της κοινοτικής σΊJVει,.. 

σφοράς για έργα από 1/4 σε 115. Οι κάτοικοι της κοινότητας είναι πολύ λίγοι και 
κυρίως υπέργηροι σuνταξιo\ιχoι, γι' αυτό και το ποσοστό που αναλογεί στον καθένα 

είναι σuyκριτικά μεγαλύτερο από άλλες κοινότητες. 

Ποια η επί τουτου θέση του αρμόδιου ΥπονργεΙου;" 

Εοώ1::ηση με CtQ. ΣΤ'Α' 126 πο\lιιποβλήθηχε από το Βουλευτή ΕχλΟΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. ΝτΙνο Μιχαηλi6η στις 23 ΟχτωβοίΟ\11991. 

'Ή κοινότητα Κάτω Μύλου εγείρει αίτημα γι.α διαπλάτννση και ευθιιyQάμμ~ση 

t01.l δρόμου Κάτω Μύλου· Έρημος' • Αγρού. Το έργο αυτό είναι απαραίτητο, γι.α να 
βγει σ...ό την απομόνωση η κοινότητα και να καταστεί δΊJVατη η προσπέλαση σε άλλες 

κοινότητες που παρέχουν διάφορες νπηρεσΙες (OΧoλeto, ασwνoμtα, γιατρός κ.ά.). 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 
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EQό>τηση με CΙQ. ΣΤ'Α' 127 JτOν νποΡ).ήθηχι από το Βον),εντή εκλογικής ΠΕQιφέQΕιας 
Λεμεσο" κ. Ντί.νο Μιχαηλίδη σης 23 Οχτωρ"ίοv 1991. 

ΜΗ κοινότητα Προφήτη Ηλ(.α εΥε(.ρει αΙτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Αρακαπό: - Προφήτη ΗλΙα. 

Ποια είναι" θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙου;Μ 

E~ηση με cι(l. ΣΤΆ' 128 :n:O\l υποΡλήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥιΧής ΠΕQιφέQΕιας 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο ΜιχαηΗ6,. στις 23 Oxτ~ίo\l1991. 

'Ή κοινόττπα Προφήτη Hλtα εγείρει αίτημα για επίσΠΕυση των Εργασιών για 

ασφαλτόστρωση της πλατεtας το" χωριού. 

Ποια είναι τι θέση του αρμόδιου YxouQye(ou;" 

EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 129 πον wι:oβλιίθΙΙXε από το BoνλWΤΉ εχλοΥιχής ιτεοlφέΟΕιας 
Λεμεσο\ι Χ. Ντίνο MΙXαηλUιη στις 23 ΟχτωΡιιίου1991. 

'Ή κοινότητα Προφήτη Hλtα εyε[ρtι αίτημα για ΕΠέχταση της οΙ.Χισtιχής ζώνης 

της χοινόΤl1τας και παροχή .ων αναγκαίων υπηρεσιών (νερό. τηλέφωνο. ηλεκτρι,.

σμός). 

Ποια είναι τι θέση του αeμ6δLOυ YπoυργεΙoυ;~ 

EQόnηση με α~. ΣΤΆ' 130 πο\l νποΟλήθιΡε από το Βο\lλεντή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλ(6η σης 23 Oxτωρ~ί.oυ 1991. 

"Λόγω του προβλήματος μ~κρoτεμαχισμoύ των πεΡLOοοιών, 11 χοιν6Τ11τα Αγl.oυ 
Θεοδώρου !;ητά χαλάρωση και τροποποίηση των σvντελεστών κα~ όλλων όρων των 

κανονισμών που απαιτούvtαι για έκδοση άδειας οικοδομής. 

Ποια 11 επί τούτου θέστι "tou αeμ6διoυ Υπουργείου;" 

EQόnηση με αο. ΣΤ'Α' 131 που υπο.)"ήθιΡε από το Βο\l)"ευτή εΚ)"οΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσοu χ. N'JLvo Μιχαη)"ίδη σης 23 Oxη~~Ιoυ 1991. 

"Η κοινότητα Αγίου Ιωάννη Αγρού tytlQEL αΙτημα για επtσπενση των '(εχνικών 
εργασιών που απαnoUνtαι για να καταστεί δυνατή η παροχή τηλεφώνου σε πάρα 

πολλούς αιτητές των οπο(.ων το αίΤ11μα εκκρεμεί πάνω από δυο χρόνια. 

Ποια 11 επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

EQώt:ηση με ΙΙΟ. ΣΤ'Α' 132 ΠΟ\l υιιοΟ).ήθιΡε σ,πό '10 Βοu)"ε"'Jή εχ).οΥικής: ιιεοιφέοειας: 
Λεμεσού χ. N'Ji.vo ΜιχαηλΙ6η στις 23 Oκτ~oίo,,1991. 

"Η κοινότητα Αγίου Ιωάννη Ayρou εΥειρει αίτημα για αvτικατάσταση των 
αγωγών υδροδόΤ11σης που βρίσχοvtαι στον παρακαμmήριo δρόμο, γιατί, λόγω της 

φθοράς που έχουν υποστεί, γίνεται μεΥάλ11 οε rιοσότηtα απώλεια νερο')' 

Ενόψει του προβλήματος Τ11ς ανομβρΙας χαι των αναΥχών που προκύπτουν, 
επιβάλλεται η άμεση επιδιόρθωση και αντικατάσταση του δικτύου. 

Ποια η επΙ toutou θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙου;" 

EQώ'τιισιι με α~. ΣΤ'Α' 133 ΠΟ\l νπoO)"ΉΘφCε από '10 Βουλευτή εΧ)"οΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαη)"ίδη O'JI' 23 Oxτ~oίo\l 1991. 

'Ή κοινότητα Αγίου Ιωάννη Αγρού εγειρει αΙΤ11μα για ασφαλτόστρω<ΠI του 

παρακαμπτηρLOU δρόμου που βρΙσχεται στην κατοικημέVTJ ntQLOxή της, ώστε να 

διtuΚoλiινovται οι 'Κάτοικοι κατά '(η διαΚΙVTJσή τους. 



673 

ΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπονργεΙΟ να ενημερώσει Τ11 Βουλή αν και πότε προτι. 

enaL να ικανοποιήσΕΙ το αίτημα am6." 

EQfίnηoη με aQ. ΣΤ'Α' 134 πον νπο,).ήθηχε απ6 το Βονλενη; εΧ)"οΥιχής Πf:QιφέQειας 
Λεμεοο"; Χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη οης %3 OxτωlιoίoιI 1991. 

"Επειδή σε μερικές περιπτώσεις 11 παρoxτi ηλεχτρικοίΙ ρεύματος σε νέες κα.οι· 
χΙες προυποθέΤΕΙ την επέκταση του υφιστάμενου δικτΟΟυ με την παράλληλη 

υποχρέωση του αιττιτΤ; να καταβάλει το 'ύψος της δαπάνης που απαιτεΙτοι και που 

μερικές φορές ανtρχεται σε υπέρογκα ποσά. 11 κοινότητα Αγίου Ιωάννη ΑΥρο"ύ αλλά 
χαι άλλες χοινό"tllτες .ης υπα(θρου tTJtoύY από την κυβέρνηση 11 (δια να επιβαρύ
νεται με αυτές τις δαπάνες κι αυτό σε ένδειξη έμπρακτης υποστήριξης και παροχής 

βοΤΙθει.ας σε νεαρά ζεUΓάρι.α που επιθιιμούν να παραμείνουν στην χοινότΤ)τά τους 

συμβάλλoνtας έτσι στις γενικότερες προσπάθειες πο\! καταβάλλονται για την 

αναζωογόνηση της υπαίθρου. 

Καλείtαι tO αρμόδLO ΥπουρΥεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή αν ΠΡOtleetaL και 
:rcόtε να ικανοποιήσΕΙ to δ(καιο αιπό αίτημα της κοινότηtας Αγίου Ιωάννη Αγρού." 

Ερώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 135 που υΠΟ'λήθηχε (1πό το Βουλευτή εκλoγ~κής πεQ~φέQε~ας 
Λεμεσoiι κ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στι, 23 ΟχτωJQιου 1991. 

ΜΗ κοινόtητα Δυμών εγε(ρει αΙtημα για μείωση της σuνειoqχ>ράς που xata
βάλλει για την εκtέλεση κοινοηκών έργων από tO 1/4 στο 1/5. 

Ποια είναι η θέση ,ου αρμόδιου Υπουργείου στο θέμα αVtό;" 

EQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 136 που \lΠO~λή&ΗXε αrιό το Βουλευτη εκλoγ~κής rιεQιφέQειας 
Λεμεσο'; Χ. Ντίνο M~xαηλLδη στις 23 ΟχτωJQi.ου 1991. 

Μ Η χοινότηtα Δυμών εγειρει αίτημα για επέκταση _ου _ηλεφωνικού δικηJoυ. 

ώστε να xataateL δυναtό να ικανοποιηθούν οι ανάγκες πάρα πολλών κατοίκων των 
οποίων η aLtqoη για εγχατάσταση τηλεφώνου εκκρεμεί αρκετό χρόνο. 

Ποια e:Lvaa η θtση ,ου αρμόδιου YπoυQΎt(.oυ επί του θέμαtος;" 

EQώτηση με «Q. ΣΤ'Α' 137 rιoυ υπo~),ήθηxε από το Βουλευτή εκλογικής rιεQLφέQειας 
Λεμεσoiι Χ. ΝτΙνο ΜιχαηΙίδη στις 2! ΟχτωC'Ql.ου 1991. 

"Κάτοικοι -της κοινότητας ΔυμΏV οι οποίοι με δική -τους πρωτοβουλια 

διάνοιξαν γεώτρηση με δαπάνη 'ύψους (15,000 ζητούν να ενταχθούν στο αρδευηκό 
έργο με σκοπό την χρηματοδότηση μέρους των εξόδων καtασχεuής ,ου έργου ή και 

,ην παροχή σχετικής "(εχνικής βοήθειας. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

EQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 138 "0" ",.οΟλήθηχε αrιό "(ο Βουλευτή εκλογικής ,.εQιφέQειας 
Λεμεσoiι Χ. ΝτΙνο MΙXαηλUιη στις 23 ΟχτωJQΙΟ" 1991. 

"Παρά τις αυξημtνες ανάγκες σε νερό λόγω της ανομβρίας, στην κοινότητα 

Δυμών υπάρχει μια γεώ'tρηση η οποία παραμtvει αναξLOποίητη λόγω έλλειψης 

αντληηκών μηχανημάtων. Η κοινόtητα ζηtεί από το αρμόδιο τμήμα να την 

εφοδι,άσει με τον απαραίτητο εξοπλι.σμό. ώστε να γίνει δυναtή η λειτουργία της 

γεώtρησης με σκοπό την άρδευση και την ΟΟρευσητου χωριού. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 
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Ερώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 139 Λου \ιΠοΙΙλήθφι:ε από 1:0 BoυλεuτTι εΧ).οΥιχής πεQΙιΡtQf:ιας 
Λεμεσον Χ. Ντίνο Μιχαηλl.δη στις 23 (nc'tφfιQl'ov 1991. 

"Λόγω της ανoμβQίας 1:0" περασμένου χρόνου το ει.σόδllμα των αμπελουργών 
μειώθΤΙΚΕ κάθετα σε tttoao βαθμό. ώστε ούτε τα έξοΜ το\lς να μην μπορούν να καλύ
ψΟυν. Επειδή οι αμπελουργοι. απστελούν ένα σημαντικό κομμάτι του αγροηκοίΙ μας 
κόσμου το οποίο αντή την ώρα αντιμεtωπ(ζει χωρίς καμιά υπερβολή πρόβλημα 
επιβίωσης, θα πρέπει Tl κυβiρνηση να τους συμπαρασταθεί έμπρακτα και να '(ους 
στηριξει, παρέχοντό:ς ΤOΊJς οικονομικη βσήθεια χαι επιχορηγώντας τους Υενναl.α. 
ώστε να μπορέσουν όσο το δvναtό πιο ανώδυνα και με το μικρότερο δννατ6 κόστος 
να ξεπεgάσouν τις σημερινές δuσκoλΙες. 

Γι' αυτό το λόγο καλείται το αρμόδιο ΥπονργεΙΟ να ενημερώσει τη Boυλτ'j αν 
προτίθεται και πώς να αποζημιώσει τους αμπελουργούς." 

E~ηση με αο. ΣΤ'Α' 140 πσ\) υπο(ιλήθΗΧε από το Βουλευτή εχλΟΥιχήι; JtεQιφέQειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 QκτωβQίοu 1991. 

"Ύ στερα από 'Ης πληροφορίες που δτιμοσι.ε'ύτηκαν (Πον τιμερήσιο τίJπo 

σχετικά με ης πιθανολοΥούμενες αυξήσεις των τtλών κuχ.λoφoρtας των αυταιιι.-
νήτων και tιδικά των πετρελαι(»ηντΊτων. ο αγροτικός κόσμος έxtL αναστατωθεί και 
διαμαρτύρεται έντονα, ζτιτώντας a..-τό ττιν κυβέρνηση να εξαιρέσει σε μια τέτοια περι.. 
πτωση τα αυτοκίνητα πο" χρησιμοποιούνται από τους αγρότες και γενικά από τον 

κόσμο της υπαιθρου (Πις διάφορες εργασi.ες .ου. 

Επειδή το αίτημα αυτό είναι απόλυτα δικαιoλoγημtνo και Ε.ι-τειδή τυχόν 
αύξηση των τελών κuχ.λOφoρtας των αγρο.ικών αυτοκινι;των θα προκαλέσει άδικα 

μεγάλη απόγνωση και σοβαρές οικονομικές δuσχέρειες στον κόσμο της uxateΡOU, 
καλείται η κυβέρνηση να αναθεωρήσει τυχόν πρόθεση ή απόφασή της να επιβάλει 
τttοιες αυξήσεις και το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει σχεηκά τη Boυλή.~ 

EQ<inqoq με αο. ΣΤΆ ι 14111.0U \moOAήθιpιe από το Bo"lE1lfιj εκλογικής lιεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 ΟχτfD8l,Qίοu 1991. 

"Επειδή οι κάτοικοι της κοινότητας Ζωοπη'γής αλλά και άλλοι ιδιώτες eπιδει

κνύουν μεγάλο ενδιαφέρον για την τουρι(Πική της ανάπτυξη με την αξιοποίηση των 

μοναδικών φυσικών καλλονών της περιοχής (κλίμα, πράσινο, γραφικότητα, θέα), 
ζητεί.αι από την κυβέρνηση να εντάξει την κοινότητα (Πα τουριστικά χωριά με 
σκοπό να ωφεληθεί από "Ό ειδικό πλαίσιο που έχει διαμορφωθεί για το σκοπό αυτό 
και περιλαμβάνει δάνεια, επιχορηγήσεις, επιδοτήσεις. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου και .ου Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού επί του θέματος;" 

EQ<inqqq με αο. ΣΤΆ' 142 110" \mοΟλήθΗΧε από το Bo"AemIj εΧ1.οΥιΧής ΠΙQιφέQιιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Οχτcokίο" 1991. 

''Επειδή στην κοινότητα ΠοταμΙησσας λειτουργούν μικρές tsι.ottΧVLxl; 
μονάδες οι oπoLες λόγω των πολλών προβλημάτων X01J αντιμετωπίζουν εχδηλώνouν 
.ην πρόθεση να μετακινηθούν στην πόλη, l;ητεΙται από την κUΒΈρνηση να συμπαρα

σταθεί στις υφιστάμενες μονάδες, αλλά και να θεσπΙσει κΙνητρα για τη δημιουργ(α 
και άλλων μονάδων (παροχή δανε(ων, καταβολή επιχορηγήσεων, απαλλαγή από 

φορολογία κ.ά. ), υλοποιώντας έτσι τη διακηρυγμένη πολι.ική της για στήριξη των 
προσπαθειών πο" καταβάλλονται για την πρόοδο και την ανάπτυξη των αγροτικών 
περιοχών. 
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Ποι.α η θέση του αρμόδιου ΥΠΟιΙργει.ο" επΙ του θέμα,ος;" 

EQώτηση "'Ι: αιι. ΣΤΙΑ' 143 πον νιt~λή&ηxε από το Βοu)..εντή εxλoyιxqς χl!(ιιφέ(ιειας 
Λεμooiι Χ. ΝτΙνο ΜιχαηΙίδη σης 23 OxΤφCι"ίoν 1991. 

~H χο~νότηtα ΠοταμΙτισσας εΥε(ρει αίτημα να χαταβόλει 11 χυβιρvτι'"1 ης 

δαπάνες συντήρησης των δοο Υεωtρήσεων που προσωρινά έχουν tteeL σε 
λε~τοUQY(.α. ώσtε να χαλuφθoύν οι ανάΎΚες που προκάλεσε 11 ανoμβρLα. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου YπouρyεΙoυ στο διχαισλοΥ1]μένο αυτό αΙτημα 

",ης κοινότητας ποταμΙtιοσας; " 

EQώτηση με α". ΣΤΙΑ' 144 πο\l υπot!ι),ή&ηκε από το Βο\lλε\ιτή εΧλοΥιχής ΙΤΕ(ιιψέ(ιΕιας 
Λεμεσο\ι Χ. ΝτΙ"ο Μιχαηλίδη στις 23 Ox1:ωf!ι"ίoυΙ991. 

"Η ΚΟLνότηtα ΠοταμΙτιοσας εΥειρει αίτημα γι.α διαπλάτυνση και ασφαλ'τό~ 

στρωση .ου δρόμου ΠοταμΙτιοσας - Αγρι.διών. 

Καλεί.αι το αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ να πληροφορήσει τη Βονλή αν προτΙθεται και 
πότε να εχτελέσει 10 πιο πάνω έργο." 

EQώτηση με 0(1. ΣΤΙΑ' 145 που υπΟΡ1ήθηκε από το Βου1ευτή tX)"OYIXIίi πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι Χ. Ντίνο Μιχαη)"ίδη στις 23 Oxτωl'oίoυ 1991. 

"Η χοινότητα Ποταμίτισσας εγειρει το αίτημα να επισπεοοθει η αποπερό:τωση 

των εργασιών κατασκευής του δρόμου Ποταμίτιοσας.Αγρου, ώστε να δΙΕUXOA:υν

θονν ΟΙ κάτοικοι της περιοχής. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου ε..Ι του θέματος;-

Etcίκηση με αο. ΣΤ' Α' 146 που woJ)"ή&ηxt. από το Βου)"ευτή Dt10YIXIji πεoιφtoειας 
Λεμεσο" Χ. Ντίνο ΜιχαηΙίδη στις 23 Οχτφρ,οίον 1991. 

- Η κοινότητα ΠοταμΙτισσας εγείρει αίτημα γt.α διάνοιξη δυο γεωτρήσεων, 

ώστε να xoλυφθouv οι nρόoθE'tEς ανάγχες σε αρδευτικό νερό που έχουν δημιουρ
γηθεί λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας. Η κατασκευή ΟΟατοδεξαμενής. τα σχέδια 

της οποίας έχουν ήδη γίνει. προτάθηκε ως εναλλακτική λύση, αλλά έχει eγκαταλει

φθεΙ 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματoς;~ 

Εοώτηση μ.ε αο. ΣΤ'Α' 147 που ωιΟΡ)"ήθηχε από το Βουlευτή εΧ)"οΥιχής πε(lιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη)"Ιδη στις 23 Οχτωρ"ίου 1991. 

'Ή κοινότητα ΔLερώνας εγείρει αίτημα για διαπλάτυνση χαι eυθυyράμμιoη του 

δρόμου AxΡOitvτας-ΔLερώνας. ΤΟ έQΎO α11tό θεωρείται από τους κατοίκους 
ολόκληρης της περιοχής αvαyxαLo και καθοριστικό σtην προσπάθεια καταπολέ
μησης της ασtUφι.λLας. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου στο θέμα αυτό;" 

Etcίκqσιι με U(l. ΣΤ'Α' 148 πο\! woJ11ί8qxε από το BouλeU'tή εχ)"οΥΙΧιΚ πιοιφέοειας 
Λεμεσο" Χ. Ντίνο ΜιχαιιΙί6,. στις 23 Ox'l~OtOu 1991. 

"Οι κοινό-Ι:1'1τες Διερώνας και Αρακαπά εγείρουν αίτημα να ασφαλτοστρωθεί 

το τμήμα του δρόμου Αρακαπά-Δι.ερώνας που είναι χωματόδρομος. Οι κάτοικοι και 
των δυο κοινοτήτων ανησυχονν σοβαρά λόγω της χακής κατάστασης του δρόμου και 
eκφρά!;ouν φόβους για αυτοκινητικά δUΣΤUΧΉματα. 

Ποια η θέση το\! αρμόδιου Υπουργείου στο θέμα αυτό;" 



676 

ΕQώ~ηση με «ιι. ΣΤΆ' 149 που νπο,Η.ήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε"ιφέοειας 
ΛεμεσΟ\J κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Ox:t~Qtoυ 1991. 

"Όλες O~ κο~νότηtες Ίων oπot.ων η συνεισφορά στην εκτέλεση κοινοτικών 
έργων ανέρχεται στο 1/3 της δαπάνης εγείρουν αίτημα για μείωσή της στο 1/4. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι πρόχειται για κοινότητες της υπαίθρου με κατοΙκους που έχουν 

χαμηλά Εισοδήματα και κυρίως σuvταξι.oύχoυς, οι οποίες καταβάλλουν κάθε 

προσπάθεια για να αναστρέψουν την πορεία των κατοίκων προς τις πόλεις και να 
δημιουργήσουν τις κατάλληλες προtlποθέσεις γι.α επανεγκατάσταση ο'αυτές όσων ης 

έχουν εγκαταλείψει. 

Ποι.α τι θέση του αρμόδιου YπoUQytΙOtJ στο θέμα αυτό;" 

EQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 150 που υπo~λήθηκε από "(Ο Βουλευτή εκλογικής πει;μφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Οχτωρ"Ιου 1991. 

'Ή κοινότητα Λουβαρά ε'(ειρε. αίτημα για entxtaoη της οικιστικής ζώνης, η 

οποία να συνοδεύεται και από την εκτέλεση των απαραίτητων έργων υποδομής, δηλ. 

την παροχή νερού και ηλεκτρικού ρεύματος, την εγκατάσταση τηλεφώνων, την κατα· 

σκευή δρόμων. 

Καλεί.ται το αρμόδιο YπoUΡΓεΙO να πληροφορήσει τη Βουλτ'ι αν προτΙθεται και 
πότε να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό." 

EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 151 που ν:n:oΙH .. ήθΗXε από το Βο\l).ιντή ικλογιχής πι(lιφέρειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 ΟκτωΡ(ιίον 1991. 

'Ή κοινό.ητα Λουβαρά εγεLρει το αίτημα να της επιτρωτεΙ να διανο(.ξει 
γεώτρηση στην κρατική δασική περιοχή 'Κακομάλλι" το νερό της οποΙας θα φτάνει 

στην κοινότητα χωρίς την εγκατάσταση ειδικού τεχνικού εξοπλισμού λόγω _ου 

υψόμετρου της περιοχής. 

ΠOLα η θέσl1 του αρμόδιου ΥποtΙQγεΙΟυ σ'αutό το θέμα;" 

EQώτηση με «Q. Σ'fΆ' 152. πον νΠΟΡλήθηχε από το Βονλιυτή εκλογικής περιφέριιας 
Λεμεσού κ. ΝτΙ"ο Μιχαηλιδη στις 23 Oκτφfoίo" 1991. 

ΜΗ κοινότητα Λουβαρά εγεLρει αίτημα για αναδι.ανομή των 'χωμάτων' της 

περιοχής Αθρακού, ώστε ένα μέρος τους να αποδοθεί σ'αUΤΉ. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου σ'αmό το θέμα;" 

Ε(ιώτηση με «Q. ΣΤ'Α' 153 πον νπo~λήθηxε από το Βο\lλεντή εκλογικής περιφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2.3 OκτωlSρίo\l 1991. 

"Η κοινότητα Πραστειού ΚελλακΙου εγεLρει αίτημα για οικοπεδοποΙηση 

τμήματος της χαλΙτικης γης που βρίσκεται πλησίον της κοινότητας. Η παράκληση 

της κοινότητας εΙναι να oρoθeτηθoUΝ σε πρώτο στάδιο τα οικόπεδα, ώστε να κατα· 

στεΙ δυνατή 11 διανομή τους σε άπορες οικογένειες και σε νέα ζευγάρια που επιθυ· 
μούν να εγκατασταθούν μόνιμα στην κοινότητα. 

ΠOLα η θέση του αρμόδιου Υπουργείου σ'α1.ttό το θέμα;" 

Ερώτηση με αο. ΣΤΆ' 154 που υποβλήθηχε από το Βονλιντή εκλογικής πε(lιφέιιειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 23 ΟκτωΡιιίο\l 1991. 

'Ή κοινότητα Συκόπετρας εγείρει αΙtημα για ευθυγράμμιση του δQόμoυ 

Αρακαπά·Συκόπετρας. Ο δρόμος αυτός έχει πάρα πολλές επικίνδυνες στροφές με 
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cruνtπtια τι ζωή των κατο(κων της περιοχής να ΕΚτΙθεται ΣUΝΕXώς σε κΙνδυνο. Στο 
παρe:λθόν στο δρόμο αυτό ΣVΝέβησαν αρχεtά θανατηφόρα δυστvxήμα-ι:o. 

Ποι.α τι θέση "(ου αρμόδιο" Υπουργε{ου ο'αιπό το θέμα;" 

EQώτηση με α~.Π'A' 155 που νπ~),.ήθιpcε από το Βο\l)"wτή εxλOYlxή~ ΠfQlφέQειας 
Λεμεσο" Χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη σης 23 ΟχΤ~Qίου 1991. 

~H κοινότητα Σuκ6πε1:ρας εγείρει αίτημα για επέκταση ,ης οικιστικής ζώνης 
και εκτέλεση σ' αυτήν των απαραίτητων έργων υποδομ'ής, όπως είναι τι κατασκευή 
δρόμων, 11 eγκατάσταση τηλεφώνων. τι παροχή ηλεκτρικού ρεύματος, νερού κτλ. 

Ποια τι θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙΟυ σ'αuτό το θέμα;" 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 156 πο" νποιη"ήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQlφέQΕlας 
Λεμεσον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Οκτωμ"ίου 1991. 

'Ή κοινότητα Σvκόπετρας εγείρει αίτημα για την κατασκεuή αποχεttuηκού 
έργου για το οποίο τι μελέτη έχει ήδη γ(νει. 

Καλείται το αρμόδιο ΥΠΟ\ΙQγε[ο να πληροφορΤ;σει τη Βουλή αν προτίθεται και 
πότε να ικανοποιήσει το αίτημα α\lτό." 

E~ιιση με aQ. ΣΤ'Α' 157 110\1 U1l0~),ήθηχε από το 80\l),ε\lτή εκλοΥιΧής πε,μ(fέQειας 
Aepεao\J Χ. Ντίνο Μιχαη),ίδη στις 23 ΟχτωΒQίο\l 1991. 

'Ή κοινότητα Διερώνας εγείρει αίτημα γι.a επίσπευση των εQΎασιών για διαχω
ρισμό χαλΙτικης γης σε σικόπεδα. καθώς και για εκτέλεση των απαραίτητων έργων 
υποδομής (κατασκευή δρόμων, παΡOχiι νερού και ηλεχτρικο\ι ρεύματος, εγκατά
σταση τηλεφώνων). 

Ποια εΙvoι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

EQώτιιση ρε αιι. ΣΤ'Α' 158πον UJι~),ήθΗXε από 'to Βοu),wτή εΚ),οΥιχής: πεQιφέQειας: 
Atpεao\J κ. Ντίνο Μιχαη),ίδη στις 23 Ox'tωkiou 1991. 

"Η κοινότητα Αρακαπά Εγείρει αΙτημα για επίσπευση των εργασιών οικοπεδο

ποίησης χαλίτικης γης. Τα οικόπεδα αυτά θα δοθούν σε άπορες οικογένειες και σε 
νfα ζευγάρια. 

Ποι.α εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείουί" 

ΕQώτηση ρε αιι. ΣΤ'Α' 159 110\1 \ιποΙΙ).ήθηκε από το Βοu).εuτή εχλογικής: πειιιφέιιειας 
Aepeao\J κ. N'tivo Μιχαηλίδη στις 23 Οχ'tωΙΙQί.ον 1991. 

"Η κοινότητα Aρaκαπά εγείρει αίτημα για θωράκιση και αξιοποίηση της 

διάτρησης που βρίσκεται στην περιοχΤ; 'Καμένο', για να αvτιμετωπιστoύν οι σννέ
πειες της ανομβρίας. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙΟυ;" 

EQώτηση ρε βιι. Π'Α' 160 110\1 \lπo~"ήθ1lΚε από το Βον).εντή εΚ).οΥικής πειιιφέιιειας 
Aepεoo\J κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Oxτ~ιιίoν 1991. 

'Ή κοινότητα Αρακαπά εγtίρει αΙτημα να της επιστραφεί το ποσό των 5,000 
λιρών το οποΙΟ κατέβαλε ως δαπάνη για την αγορά τeχνικoυ εξοπλισμΟ\J ο oπotoς 
θα χρησιμοποιηθεί για την ενίσχυση του νερού της δεξαμενής από τον ποταμό κατά 

τη διάρκει.α του χειμώνα. ώστε να αντιμετωπιστούν οι ανάγκες που πρotκυψαν 
λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιο\l Υπουργείου;" 
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EQώτηση με αll. ΣΤ'Α' 161 21:0\1 tnτo~lή6ηxε από το Bo\l),εtιτή εΧ),οΥιχής lΙεοι,έιιειας 
Λεμεσο'; Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Oxτωfιιίoυ 1991. 

'Ή κοινότητα Προφήtη Ηλία εγείρει αΙ.ημα για ασφαλτόστρωση .ου δρόμου 

Αρακαπά - Προφήτη Ηλία. 

Ποια είναι τι θέση το" αρμόδιου Υπουργείου;" 

E~τηση με αο. ΣΤ'Α ι 162 που tnτOΙΙλίι8ηxε από το ΒουλΙ\1τή εκλογικής χεοιφέοl!ιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Oxτ~oίo\l 1991. 

"Η κοινότητα Προφήτη Ηλία εγεΙρει αίτημα να επισπευσθούν οι εργασίες για 

.ην ασφαλτόσ"tρωση της πλατιΙΟς το" χωριού. 

Ποια είναι" θέση του αρμόδιου Υπουργείο,,;" 

Ειιώτηση με αιι. ΣΤ'Α' 163 που υrιοl,λήθηχt από το Βου),wτή εΚ).ΟΎικής πεοιφέ"Ειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 OxτωC!oίoυ 1991. 

'Ή κοινότητα Προφήτη ΗλΙα εyεLρει αίτημα για EΠtx'tQoη της oικιστικ~ς ζώνης 

της κοινότητας και παροχή των αναγχαιων υπηρεσιών (νερού, τηλεφώνων, ηλεκ

tQLXou ρεύματος). 

Ποια εΙνα~ η θέστι του αρμόδιου ΥπουργεΙΟυ;" 

Ε{Ndτηση με (tQ. ΣΤ'Α' 164 ΙΙO\l \lπo'λΉΘφCI! (ιn:ό το Βο\lλΕντq Εχλογιχης; n:ΕQιφέQΕιας 
ΛΕννωσίας Χ. ΝίΧο ΚατσΟ\lQi6η στις 23 ΟχΤ~Qίο" 1991. 

~Δημoσιεύt1'JΚε πρόσφατα στη μην~αία στατι.στιΧή tx.δoστι τον Δι.εθνοίις Νομι

σματικού ΤαμεΙου ότι ανέρχονται σε πόνω από δύο δισεκατομμύρια δολό.ρι.α τα 

κυπριακά κεφάλαι.α που βρίσκονται κατατεθειμένα σε τράπεζες του εξωτερικού. 

Από τα σχετικά στοιχεια διαφαΙνεται μι.α τρομακτικά ανησυχητική τάστι αύξησης 

το" συναλλάγματος που διαφεύγει παράνομα στο εξωτερικό. Σύμφωνα με τα στοι.

χε(.α του 1990. έχουν διαφύγει από τΊlV Κύπρο γύρω στα 600 εκατομμύρια δολάρια. 

Ενόψει των πιο πάνω ιδι.αΙτερα ανησυχητικών στοιχεΙων παρακαλείται το 

αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βouλή για την πραγματική εικόνα της όλης 

κατάστασης, δίνοντας διευκριν(.σεις για τα χρηματικά ποσά που έχουν εξαχθεί 

παράνομα στο εξωτερικό από ΚυπρΙΟυς στο χρονικό δι.άστημα από το 1985 μέχρι 
σήμερα.." 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 165 πο" υπο'λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
AefUoo\J Χ. 'ΑQιστο ΧQυσοοτόΡου στις 24 ΟχτωfιQίον 1991. 

ΜΗ προσβολή κήπο" εσπεριδοειδών στην Ξυλoriιμπoυ από τον ιό της Τρι.στέζα 

απασχόλησε τη Βουλή, η onota κάλεσε την κυβέρνηση να πόρει έγκαιρα όλα τα 
αναγκαία μέτρα για την αποτροπή της εξάπλωσης του ιού και να καταβάλει ικανο

ποιητικές απoζημLώo"εις στoUς καλλιεργητές που θα υποχρεωθούν να καταστρέψουν 

τις φUτεΙΙς τους. Το ΥΠΟυργικό Συμβούλιο ενbι.ρινε σχέδιο για την αντιμετώπl.01l 

του \.Ού. Όπως πληροφορήθηκα. σημειώθηκε και νέο κρούσμα σε κήπο εσπεριδο

ειδών στη Μοσφιλωτή. 

Δεδομένου ότι ο ιός της Τριστέζα μεταδίδεται εύκολα και ότι η εξάπλωσή του 

απειλεί την εσπεριδοκαλλιέργει.α με καταστροφή, δεν υπάρχει πιο αποτελεσματικός 

τρόπος για την καταπολέμησή .ου από την εχριζωση των προσβεβλημένων δέντρων 
και την καταστροφή τouς με φωτιά. 
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Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ να πλTIρoφo~σει ΤΊ'! Βοιιλτ\ των 

Aνtι.πρoσώπων για τα ακόλουθα: 

1) Εκρι.ζώθτιχε ο κήπος πou προσβλήθηκε από τον ιό στην Ξuλοtίιμπoυ: Αν 

ναι, ποιο. είναι 1'\ τιμ.ερομηνία της εχριζώσεως. ποιος ο αριθμός των δέντρων 

που χαταστράφηκαν και ποιο το ύψος της cuτoζημi.ωO'ης; 

2) Εφαρμόστηχε το σχέδιο αντι.μετώ.ι.ισης του ιού της Tρι.στ~; (Να κατατεθεί 
στη Βουλή αντίγραφο του σχεδf.oυ και να δοθοw λεπτομέρειες γι.a την εφαρ

μογή του.) 

3) Εντοπίστηκε σtT) Moσφt.λωtή ο κήπος που προσβλήθηκε από τον ιό; Αν η 

απάντηστι είναι θεηχή, πότε εντοπιστηκε χαι ποια μέ'tρα λήq:6ηκ.αν για την 

αντψ.ετώπι.ση της προσβολ1Ίς;" 

EQώτηση με «Q. ΣΤ'Α' 166 που 'UΠ~λήθηκε από το Boυlευtή εκλοΥικής nεQιφέQΕιας 

Αμμοχώστου Χ. Δημήτ(lη Ηλιάδη σης 23 Oxτωf'oίo" 1991. 

"Το 'Ράδιο Λάρνακα', ;τrηυ είναι αδειούχος tοπιχός ραδιοσταθμός. με έγγραφη 

δήλωσή του χαταγγέλει ότ ι το ΡΙΚ αυθαίρετα άρχισε να εκπ~μπει σtη ΣVΧνότπτα 

πο" του παραχώρησε ,το Υπουργικό ΣυμβοiJλι.ο με απο.tλεσμα να το ιΙπερκαλύψει 

και να oδτryήσει σε σιγή .ι.ς εκπομ"ί"τές το\). Καταγγέλλεται όη ύστερα από σχετικό 

διόβτιμα .ων υπευθύνων .ου ραδιοσταθμού, o~ αρμόδιo~ .ου ΡΙΚ α..-τ:άντησαν με 

εκφράσεις .ου .ύπου 'δε μας ενδιαφέρει .ι α.."tοφασΙζε~ .0 Υπουργικό Συμβούλιο' 

και 'να κόψε.ε.ο λαιμό σας'. 

Αν .α πιο πάνω ανταποκρΙνονται στην πραγμα.ικότηtα, .ό.ε εyε(ρεtαι 

σοβαρό θέμα .όσο για .ην ενέργεια .ου PlΚ όσο και για τη νοο.ροπια που επικρατεί 

σtO ίδρυμα και γι'αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή: 

1) Γιατί το ΡΙΚ άρχισε να εκπέμπει σε συχνότητα που με απόφαση του Υπουρ

γΙΧΟύ Συμ{JQυλίou παραχωρήθηκε σε άλλο σtαθμό; 

2) Ύσtερα από .ις πι.ο πάνω καταγγελΙΙς ποια μέτρα ΠΡOτt.θετα~ να πάρει η 

κψέρνηση. για να προλάβει παρόμοιες αυθαιρεσίες του ΡΙΚ , που οδηγούν 

στο σtρo.yyαλισμό της ιδιωτικής ραδιοφωνίας;" 

EQώτηση με σο. ΣΤ'Α' 167 ποιι \IΠ~λήθΗXε από το ΒοιΙ).εντη εκλογικής πεοιφέοεlας 

Λε\1Κωσίας κ. Δημήτοη Συ),,),ο\ιοη στις 24 Οχτω&οίου 1991. 

"Μετά την επικίνδυνη πολιτική αναταραχή στο ΖαΤρ αρκετοΙ Ελληνοκύπριοι , 

οι οποίοι εΙναι εγχα.εστημένοι εκεΙ διατρέχουν σοβαρό κίνδυνο. Γι' αutό παρακα

λείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι.προσώπ.ων τα 

ακόλουθα: 

Ι ) Τι γνωρίζει για την τύχη των συμJCατριωtών μας; 

2) Τι μέτρα έχουν ληφθεί από το Υπουργείο για την εχεΙ ασφαλή ΠOQCψOViι 
τους ή για τυχόν επαναπατρισμό τouς. αν αυτό επιβάλλεται; 

3) ΤΙ μέτρα έχουν ληq:eει για τη διασφάλιση 1ων περι.σuσιών 10Uς χαι 1ων 

οι.χονομι.χών συμφ;ρόντων 10Uς;" 
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EQώςηση με ttQ. ΣΊ'Α' 168 που 1J1f~),ήOηxe από 1:0 Boυ}..εmή fΚ).oyΙXής πεQ,φέQε,α~ 
Λειιχωσίας χ, Ρένο π,,'n:ζα στις 2S ΟχτωΟοί.οu 1991. 

"Εδώ και αρκετoUς μήνες τι Χιιβέρνηση ανακοίνωσε την πρόθεσή της να εισάξει 
ένα Γενικό Σχέδιο Υγεως χι έδωσε μάλιστα και στη δημοσιότητα σχεηκό προσχέδιο. 
Από τότε καμιά ouσιασηκή εξι!λιξη δεν έχει σημειωθει. Γι' αυτό καλείται τι κυβέρ
vrιση να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Ε'('Κατέλει"ψε την εξαγγελθείσα πρόθεσή της; 

(β) Γι.crτ[ δεν έκαμε τl.πoτε για να 1tQOO)Ih1θεΙ και να υλoπoιηθr.Ι η ΕξαΥΥελθεισα 

ΠQόθε<"" 
(Υ) Πότε uπoλoy(ζει ότι θα καταθέσει στη Bouλτi νομοσχέδιο για τη σύσταση 

1:0υ Γενικου ΣχεδΙΟυ Υγείας;" 

EQώτηση με QQ. ΣΤΆ' 169 που υn:(If).ή&φι.ε από το 8ουλειιτή εκ).οΥιχής ΠΕοιφέΙΙΕιας 
Λεμεσoiι χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Oκτω~oίoυ 1991. 

''Οδηγοί ταξί διαμαρ.νρσνται και καταγγέλλουν ότι υποβάλλονται σε εξαντλη-

1:ικά ωρό.ρια εργασLας από τους εργοδόtες τους με α.ι"'tοτέλεσμα να παρατηρεΙται 

αύξηση των οδικών δυστυχημάτων με θύματα oδτιyoUς και επιβάτες ταξΙ 

Λόγω της σοβαρότητας το)) θέματος καλείται το aρμόδιo Yπo1JQΎεΙO να ενημε

ρώσει τη Βο))λή: 

Ι Αν προτ!.θεται να δι.eρΕUΝΉΣΕι το πιο πάνω θέμα. 

2. Ποι.α μέτρα θαπροω&ήσει γι.α την επιλοοη το)) προβλήματος αυτού;" 

EQcίmισ" με σο. ΣΤ' Α' 170 ΠΟ\1 \1Π~λήθιpu: ωιό το Boυ1wrή εχλ.σΥικής πε@ιφέ@εισς 
ΑρμοχΟΟτου)l:. Δημήτ@η Ηλιάδιι στις 2S Οχτι4@ίου1991. 

'Ή ανακοίνωση της αναστολής αθλητικών δραστηρι.οτήτων λαμπρών προσφυ

γικών σωματεΙων. μελών της ΚΟΠ. όπως το\! ιστορικού 'Νέου Αιώνα Τρικώμου', 

που ιδρύθηκε το έτος 1900, και η διαγραφή άλλων, όπως .ης ΑΕΚ KUΘρέας. λόγω 
των ανυπέρβλητων οικονομικών δuσκoλι,ών πο\! αντιμετωπίζουν θλίβουν και ανησυ
χούν ιδιαΙτερα τον προσφυγικό κόσμο. 

Τα προσφυγικά αθλητικά σωματε(α μας κάτω από αντ(.ξοες συνθήκες συνext

ζουν μι.a μακρά παράδοση και με τη δράση τους συντηρούν τη μνήμη των κατεχο
μένων, σuμβάλλoυν σtη συνοχή του προσφυγικού κόσμο)) και προσφέρουν πολύ
τιμες εθνικές υπηρεσίες. 

Επειδ'ή θεωρούμε ότι ηθικό και εθνικό χρέος της πολιτείας μας εΙναι να 

σtηρ!.ξει τα προσφuyοποιημtνα αθλητικά σωματε(α μας και ιδιαίτερα τα οικονο

μικώς ασθενέστερα, καλιΙται η κUΒΈρνηση να ενημερώσει τη Βουλ'ή: 

1. Γι.ατΙ πaραλεl.πει κατά απαράδεκτο τρόπο να ανταποκριθεί σ' cnιτή την met
γουοο ανάγκη; 

2. Πρoyρaμματl.ζει να πάρει άμεσα μέτρα και ποι.α, ώστε τα προσφυγικά μας 
σωματε(α να αντέξουν ως τη μέρα της επιστροφής στις πόλεις και τα χωριό 
μας;" 

E@Cίmισιιμ.εσO.Π'A' 171110\1 \1Π~λιί&ηxε α.ιτ:ό το Μέλος; της Βουλής εχλογικής ΠΙΟ'
φέοεισς ΑμμοχΟΟτου )1:. ΚλαΙ"η ΑΥΥιλί.δου στις 29 OxτωJOΙo" 1991. 

"Στη 16η έκδοση το)) Uoyd's Αιlυ δημοσιεύεται πι.ο πάνω από το λιμάνι της 
Αμμοχώστο)) .0 λιμάνι Kaleclk. 
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Επειδή τι αποδοχή τουρκικών γεωγραφικών τοπωνυμίων στην KiιπΡO από 
μεγάλους οργανισμούς το\! εξωτεριχοίι είναι οοβαρότατο θέμα και επειδή τι τουρκο

ποΙηση της κατεχόμενης Κύπρου γίνεται αργά μεν αλλά σταθερά, ερωτάται το 
αρμόδιο Υπουργείο: 

Ι) η προτίθεται να κάνει. γι.α να αποσοβήσει την επιχειeoύμενη με την αλλαγή 

των τοπωνυμίων 'OUΡΚOΠOt1}OTJ; 

2) Σε ποιους δι.ε&νε(ς οργανισμούς θα δι.αμαρroρηθεί.;" 

EQώτηση με oQ. Π'Α' 172 πον \JΠ~λΉΘφCε από το Μέλος της Βονλής [Χl.oyιχής ΠΕQΙ

φέQειας KEQiIvELa; κ . Ρήνο Κατσελλή στις 2 ΝοεμΟQίοu 1991. 

"Δεδομένου ότι το Υπουργείο Γεωρ-ΥΙας tχει αρχίσει να καλλιεργεί και να 

πολλαπλασιάζει ενδημικά qτuτό κοι λουλούδια των οπο(ων τι καλλι,έργειο είνοι οικο

νομική και ωφέλιμη από πολλές απόψεις, ερωτάται τι κάνει στον τομέα της δι.αφώ

.ισης για την προώθηση στην αγορά των φιn:ών αυτών από τα κρaηκά φυτώρια, 

ώστε τόσο οι πολίτες όσο κοι τα δημαρχεία, τα συμβοuλια βελτιώσεως και τα 
σχoλεtα να το χρησ~μoπo~oύν otOιIς κήπους τους κα~ otOιIς χώρους πρασίνου. Π.χ. 

έχει εκδώσει εντιμερωτικά φυλλάδιο ή έχει προωθησει τη μετάδoσrι σχετικών 

προγραμμάτων οπό το ραδιόφωνο και την τηλεόραση;" 

Α.-τ6.ντηση ημfQOμηνίας 30 Ox'lωJQiov 1991 ,IOV YπoιιQΎo\ι ΕσωΤΕοlχών χ. XQ. 
Βενιαμίν o'lqv εQώ'lηση ΕΕ' 344, qPEQopqviOIj 24 Noep~Qίo'U 1990, 'tO'U 80'Uλεντή 
εχ),ογιχής πεQιφέQειας Ωό-φοιι χ. Γιαννάκη Oμή~ιι, 

"Σχετικά με τη μετατροπή του παλιο\ι Δημοτικού Σχολείου Ίνιας σε Κοινοτικό 

Κέντρο σας πληροφορώ το OκόλoUΘΑ: 

(α) Από το έτος 1984 η καινότητα Ίνιας ζήτησε την ανασττΊλωση/επιδιόρθωση 
του παλιού σχολικού κτι.ρίου της, και τη μετα1'ΡΟπη τοο σε Κέντρο 

Νεότητας, Ko~νoηκή Βιβλι.οθηκη και Γραφείο Ko~νσtΆΡXΗ. Το έf!yo περιλή· 

φθηκε στον ΠρoUπoλoyισμ6 AναιπίJξεως 1986 αλλό: τελικά δεν eκτελtστηκε. 
γιατί το YπoUΡyε{.o Παιδεwς παρακάλεσε να μη προωθηθεΙ οποιαδήποτε 

εργασΙΟ στο σχολικό αυτό κτίριο μέχρις ότου συμπληρωθεί η μελέτη που 
διεξήγε για τρόπους oξI.o.i'totTloης.ωY αδραvo'ίιντων σχολικών κτι.ρ(ωv. Στη 

ΣUΝΈΧELO., με νεότερη επιστολή του, πληροφόρησε ότι το συΥκ.εχριμένο κτίριο 

δεν επιδέχεται οποιαδήποτε βελτίωση λόγω της κακής τοο κατάστασης και 
ότι μάλλον θα έπρεπε να κατεδαφιοτεΙ για λόγοος ασφάλειας. 

(β) Ενόψει των δεδομένων αυτών εyκαταλεl.φθηχε η ιδtα αναστήλωσης τοο 

xtLQ(ou και αποφασ(.στηκε (με συvαI.νεσT1 της Χωριηκής Αρχής) τι ανtyερση 
νέου κτιρίου yLO εξιιπηρhτισrι των σuyκεκριμένων κοιvo"κών αναγκών. Η 
ανtyEρση ΤΟ\.l νέου αυτού κοιvoηκού κτιρ(.ου άρχισε το έτος 1989 και θα 
συμπληρωθεΙ μtσα στο φετ~νό χρόνο. 

(Υ) Το θέμα της επιδιόρθωσης .ου κτιρίου του παλιού δημοηχοΙΙ σχολείου 

επανήλθε στο προσκηνιο μετά από δι.αβηματα του Παγκύπριου Οργανισμού 

ΑΡΧΙ1'ΕΚτονικής Κληρονομιάς ο oπoLoς ανέφερε ό"n το σuyκεκριμένo κ1'ί.ριο 
εΙναι χαραχτηρι.σηκό δείγμα λα'ίχής παραδοσιαχής αρχΙΤΕΚτονικής και ότι 

otατικά η ανακαίνισή του εΙνα~ δυνατή με δo.ι"'tάνη γύρω στις f:12 ,OOO 
σύμφωνα με εκημησεις Aρχ~τεκτόνων και ΠολΙ1:ικών Μηχανικών μελών 

ΤΟ\.l. ΕπΙσης η αρχΙΤΕΚτονική αξΙΟ του κτιρίου αυτοΙΙ ΕΚτιμήθηκε και από ΤΟ 

'Σχέδιο Λαάναι;', το oπolo χρηματοδοtε(ται έμμεσα και από την E.Q.K. και 
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το ΟΠΟΙΟ απoφάσισe τελικά να το ανακαινίσει χωρίς οποι.αδήι"'tοτε οικονο-. 

μική επιβάρυνση της κοινότητας. Η αναστήλωση όμως του σuyκεχριμένoυ 

κτιρίου από.ο 'Σχtδιo Λαόνας' δεν κατέστη δυνατή γιατί τι Χωριτική Αρχή 

Ίνιας δεν αποδέχθηκε τους όρους του Σχεδίου Λαόνας και επιπλέον γιατί τι 

Χωριτιχή Αρχή δLέκoψε σuνeρyασια με το 'Σχέδι.ο Λαόνας' επειδή, κατά τη 

γνώμη της . κάτι τέτοιο θα σuνι.στoooε αποδοχή τσυ (ΠQOΚoταρκτικσύ) 

Τοπικού ΣχεδΙΟυ Ακόμα με το οποίο δι.αφωνεΙ 

(δ) Σήμερα η Χωριτικη Αρχή Ίνιας δτ1λώνει ότι ενδι.αφέρεται για επιδιόρθωση 

του παλιού δημοτικού σχολείου, Υια να χρτισιμοποι.είται ως πολιτιστικό 

κέντρο, αλλά όλη τι δα.-τάνη να καταβληθεί από την κ~ρνηση και οπωσδή· 

πστε όχι στα πλαίσια του 'Σχεδίου ΛσiJνας' ή του AνωmιξιακOύ ΠQOΎρό:μ. 

ματος γι.α τα χωριά της περιοχής Ακόμα, με τα ο,"[ο(α τι Χωριτική Αρχή 

αρνείται να συνεργαστεί, επειδή κατά τη γνώμη της κάτι τέτοιο θα συνι

στούσε αποδοχή του (ΠQOΚoταρκτικoiι) Τοπικού Σχεδίου Ακόμα και των 

πολεοδομικών ζωνών που καθορίστηκαν βάσει Ίων προνοιών του σχεδίου 

αυτού. 

Η ανακαίνιση του κηρίο\! είνα~ δl.lνατη είτε μέσα στα πλαίσια ΤΟl.l 'Σχεδ(οl.l 

Λαόνας' (χωρίς oΠOι.aδήΠOτε οικονομική επιβάρυνση της κοινότητας) εΙτε μέσα στα 

πλαίσια το\! Αναπτιιξιακού Προγράμματος για τα χωριά της περι.οχής Ακάμα (με 

κνβερνητική δαπάνη κατά τα 5/6 Τ1Jς δαπάνης και επιβάρυνση της κοινότητας με το 
\!πόλοι.πο 1/6), με t1JV πρo\)πόθεσn ότι η οικεία Χωριτική Αρχή θα 01.lμφωνήσει να 

<ruνεργασθεΙ" 

Απάντηση ημε@ομηνίας 11 Νοεμβ@ίο\! 1991 το\! VΠΟ\!QYού ΕσωτεQικών κ. XQ. 
Βενιαμίν στην ε@ώτηση ΕΕ' 4761 ημεοομηνίας 17 Ιανοοοοίο\! 1991, ΤΟl.l 

ΒΟl.lλεv'tή εκλΟΥιχής πεοιφέοειας Πάφοl.l χ. Γιαννάχη Ομήρου. 

''Το κοινοτικό τηλέφωνο Άρμο\! έχει μετακινηθεί στο νέο καφενείο του χωρι.ού 

και λεΙΤΟl.lργεΙ χωρίς πρόβλημα. συμπεριλαμβανομένου και του ηλεκτροφωτισμού 

ΤΟl.l. 

!ημειώνε'tαι ότι στο χωριό' Αρμοl.l \!πάρχει ανεπΤl.lγμένο τηλεφωνικό δίκΤUO 
με ιδιωτικές tyxαταστάσεις." 

Απάντηση ημεQομηνίας 4 Νοεμβρίου 1991 't01.l ΥΠΟ\1ΡΥού Εσω'tεQ ικών χ. Χ(Ι. 

Βενιαμίν στην εQώτηση ΕΕ' 598, ημερομηνίας 21 Φεl,ΡΟΟΟ(lI.Ο\1 1991, ΤΟ\1 

ΒΟ\1λε\1τή εκλΟ'Υικής πεQιφέQειας ΠάφΟ\1 Χ . Μιχαήλ θεο60ύλΟ\1. 

"(α) Γι.α το βόρειο παραχαμmήρι.o Πόφου έχει ετοιμαστεί. ρυθμιστικό σχέδιο το 
οποίο όμως δεν έχε ι οριστικοποιηθεί λόγω του ότι ο Δήμος Πά(jX)υ 

βρtσxεται σε δι.σβουλεύσεις με ε"τηρεαζόμενους ιδιοκτήτες, με σκοπό την 

εξεύρεση αμοιβα[α αποδεκτών λνσεων. Επίσης βρίσκεται υπό τροποποί.ηση 

το ρυθμιστικό σχέδι.ο στο σημείο σύνδεσης του βόρει.ου παραχαμ.πrήρι.oυ με 

το νέο υπεραστικό δρόμο Λεμεσοu.Πάφου. γιατί επηQεάζεται από το μεγάλο 

κυχλoqχ>ρι.ακό κόμβο του δρόμου αυτού. 

(β) Το πρόβλημα της προσπέλασης προς τΟ νέο νοσοχομεΙΟ Πάφου. που συναρ

τάται με το βόρει.ο παραχαμπτήρι.ο. έχει απαμβλUΝΘΕί με προσωρινή ασφαλ

τόστρωση τμημάτων τΟ\! βόρειου παρακαμπτήριΟ\! καθώς και άλλων δεmε

ρεΟΟνΙων δρόμων. 
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(γ) Οι εργασl.ες για βελτ!.ωση του δρόμου ΔροUσιας.Προδρομίοu για τον οποΙΟ 

'UΠάρχει πρόνοια στο φετινό πρoUπoλoγΙOμό ύψους f200,CXX> θα εκτελε
στούν εργολαβικά και γι'αuτό προωθεΙτοι 11 ζήτηση προσφορών. 

(6) Οι :E50.<XXJ που ~λέπoνται στον προυπολοΥι.σμό Αναπτύξεως του 1991 

για το δρόμο Πάφου - Πόλεως πeoς ΣίμΟU-Δρύμοu-'Αγι.ο Δημητριανό. θα 

διατεθοίιν γ\.Ο. την αποπληρωμή των ιρΥολαβιών σε ψήμα τσυ δρόμου και 

για έναρξη εργασιών για το οδόστρωμα. Για συμπλήρωση των εργασι.ώv στο 

ψήμα που UΠάρχει από τον Άγιο Δημητριανό στη Λάσα αναμένεται να 

ληφθεΙ πρόνοι.ο. στον ΠΡOl.iπoλoγωμό 1992. 

(ε) Για συμπλήρωση των έργων της ",-ιό εκτέλεση φάσης του δρόμου ndφoU

Mαραθoύνtας-Eπιoκoπής έχει διατεθεί από το φετινό προ\lπολοΥLOμό το 

απαιτοίιμ.ενο ποσό των ί38,ΟΟΟ και αναμένεται σύντομα 11 έναρξη εργα
σι.ών.~ 

Arιάντηση ημε{tOμηνίας 4 NoεμCSρίoυ '10\1 ΥΠΟΙΙΡΥού ΣνΥχοινωνιών χαι Έ~ων 

χ. Παύλου Σα~ΙHδη στην ε"ώτηση ΕΕ' 598, ημερομηνίας 11 Φεtlρουορίου 1991, 

του Βουλευτή εκΑοΥιχής ΠΕριφέρειας Πάφου Χ. Μιχαήλ θεοδούλου. 

"Σχετικά με διάφορα προβλήματα που αφορούν το οδικό δίκτυο της πόλης και 

Επαρχίας Πάφου σας πληροφορώ τα ακόλοιιθα: 

(α) Δρόμος Δρούσιας·Προδρομloυ: 

Η ΠQόνoια στον ΠΡOUπoλoγωμό Αναπτύξεως του 1991 (f:200,OOO) θα 
διαιεθεΙ για την έναρξη ιρyασl.ών για βελτίωση του δρόμO\l πou συνολικά θα 

στοιχισει γύρω στις ί350,ΟΟΟ, έχει δε προγραμματισθεΙ να ζητηθούν 

προσφορές περί το τέλος ΤO\l 1991. Στο μεταξύ έχει περιληφθεί στον προκα
ταρκτικό προυπολογισμό Aνα.."tτύξεως του 1992 που κατατέθηκε ήδη στη 

Βουλή πρ6νοι.α ύψouς t200,OOO γι.α συνέχιση και ωτοπεράηοοη του έργου. 

(β) Βελτ{ωστι ΤO\l κύριου δρόμου Πάφοu.-Πόλεως προς ΣΙμου-Δρύμοu.- Άγιο 

Δημητριανό: 

Στον ΠΡOUπoλoγισμό AναmUςεως του 1991 υπάρχει πρόνοια ύψouς 

.εsO.OOO για το πιο πάνω έργο που θα διαιεθεί για την αποπληρωμή της 

εργολαβ(ας των χωματουργικών σε τμήμα του δρόμου και για την έναρξη 

των εργασιών οδοστρώματος. Εξάλλου στον προκαταρκτικό πρouπoλo

γισμό αναιπύξεως του 1992 περιλήφθηκε πρόνοια ύψους ί130,ΟΟΟ. που θα 

δι.ατεθεΙ για Τ1') συμπλήρωση των εργασιών στο τμήμα Άγιος Δ1')μητριανός

Λάσα του οποΙΟυ οι χωματουργικές εργασίες συμπληρώθηκαν το 1990. Τα 
uπόλοι.."tO. θέματα που εγείρονται με την πιο πάνω ερώτηση δψ.. τι σύνδεση 

του Νέου ΝοσοχομεΙΟυ Πάφου με το βόρειο παρακαμπτήριο δρόμο Πάφου 

και ο δρόμος Πάφοu.-Μαραθούντας· Επιοχοπής, αqχ>ρO'ύν το ΥπουργεΙο 

Εσωτερικών προς το οποlo και έχει δι.αβιβαστεί αντίγραφο της ερώτησης 

για απευθείας απάντηση." 



Απάντηση ημεοομηνΙας 4 Noε~Ιoν 1991 τον Υιιονργού Eqyaaiac; και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ιάκωβον Αοιστείδον στην εοώτηση Ε"&. 11, ημε@ομηνΙας '1.7 
Ιονν'ον 1991, των Βονλευτών εκλΟΥικών τιε@ιφεοειών Λάονακας και Αμμοχώ. 
στον κ. Δώοον ΧοlοτΟΟονλίδη, θάοο\l Μιχαηλίδη και Διόφαντον Χονοοστόμον, 

αντίοτοιχα. 

Ι. Ο Ηλεχτροπσ.ρο.γωγός Σταθμός Δεκέλειας περιλαμβανομένοιι και του 

παλιού Σταθμού (Δεκέλεια Α') επιθεωρείται με βόση τον περί Εργοστασίων Νόμο 

Κεφ. 134 και εφαρμόζονται όλες οι πρόνοιες και απαιτήσεις τοιι όσο και οι απαιτή

σει.ς των Ειδικών Κανονισμών που έχουν εκδοθεί με βάση το Νόμο αuτό. επιπλέον 

στο Σταθμό εφαρμόζονται οι πρόνοιες του περΙ Ασφαλείας στους Τόπους Εργασίας 

Νόμου και των σχετικών Κανονισμών και. μΕ βάση τη νομοθεσία αυτή, λεηουργεί 

επιτροπή ασφαλειας. 

Οι επιθεωρήσεις στο Σταθμό ήταν τακτικές και σε αριθμό κατ' έτος ξεπερνούν 

το μέσο όρο ΕΠιθεωρήσεων άλλων βιομTlχανικών νποστατικών. ΣυΥκικριμένα κατά 

το 1989 έγιναν οκτώ επισχέψεις από επιθεωρητές του Κλάδου Επιθεωρήσεως Εργο. 
στασίων ενώ κατά το 1990 έγιναν πέντε. Πιστεύουμε ότι με τις τακτικές αυτές qτιθε
ωρήσεις καθώς και με ΤTl συνεργασία της επηροπής ασφαλεΙας τηρούνται οι απαηή· 

σεις για προστασία της υγείας των εργαζομένων και οι συνθήκες και το περιβάλλον 

εργασίας διατηρούνται σε ικανοποιητικά επΙΠεδα και βελτιώνονται. 

2. Ειδικά για το θέμα tTl; έκθεσης των εργαζομένων σε αμίαντο δεν υφίσταται 
πρόβλημα στο Νέο Σταθμό (Δεκέλεια Β'), αφού δεν υπάρχουν αμι..αντούχα νλικά, 

ενώ στον παλιό Σταθμό (Δεκέλεια Α'), που υφίστανται μονώσεις αμι.άντου, λαμβά

νονται και ΤTlρούνται πολύ αυστηρά μtτρα., όταν κατά καιρούς ο Σταθμός τίθεται σε 

λεηουργ(.α ή όταν γΙνοηαι εργασΙΕς σ1JVtηρήσεως. Συγκεκριμένα έχουν σφραγισθεί 

όλες οι θερμικές μονώσει.ς που περιείχαν αμιαντo~α υλικά και όταν γίνεται οποια

δήποτε εργασία συντηρήσεως, που aπαιτεί -ruχόν μετακίνηση της μόνωσης, οι εργα· 

ζόμενοι είναι εφοδιασμένοι και χρησιμοποιούν μtσα προσωπικής προστασίας και 

μέσα καθαρισμού και προσωπικής υγιεινής αυστηρών προδιαγραφών. 

Όσον αφορά το θέμα της έχθεσης σε θόρυβο στο Σταθμό (Δεκέλει..α Β'), οι 

μετρήσεις που έγιναν κατέδειξαν όΗ στα περισσότερα σημεία τα Lιτίπεδα θορύβου 

είναι αποδεκτά, ενώ στα ελάχιστα σημεΙα που δυνατό η στάθμη θορύβου να \Jπερ· 

βαίνει τα 90 dB(A) αυτά δεν είναι μόνφες θέσεις συνεχούς εργασίας και Lι"'tομένως 
οι εργαζόμενοι δεν εκτίθενται σε κίνδυνο σ..τώλει.ας της ακοής. 

3. Το σημείο αυτό έχει ήδη απαηηθεΙ α.τό το ΥπουργεΙΟ Υγείας με την προς 
εσός επιστολή του με αρ. Φακ. ΥΥ 25.1 1.11.(2) llμερομ. 3.9.91." 

Απάντηση ημεQομηνίας 8 Νοεμβοίον 1991 τον YJtO\lQyoiI Οικονομικών κ. rεώργιο" 
Σ\ιQίμη στην EQώ"tqoq ΣΤ'Α' %4. ημε~μηνίας S Aυyouo't"ov 1991, το" ΚοινοΡου
λευτικού Εκποοσώτιο" το\l Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημη

ΤQίον. 

"Κατ' αρχήν θα πρέπει να διευκρινισθεΙ όη η ανακοΙνωση της Κεντρικής 

Τράπεζας της Κ"πρου, με ημερομηνΙα 8 Ιουλ(ου Ι 991, καθιστούσε σαφές ότι οι εργα
σιες το" ιιπεράκτιου υποκαταστήματος της Bank of Credit and Commerce 
Internatlonal S.A. ("BCCΙ") στην Κ"Προ ανεστόλησαν λόγω των ενεργειών των 
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Νομισματικών Αrzxών του ΛΟ1JξεμβοίιργΟ\J (Νομισματικό Ινστιτούτο του Λουξεμ" 
βούργου). Η ανακοΙνωση της Kεvτ:ρι)!.ής Τράπεζας της Κύπρου εξηγούσε επΙσης ότι 

τι BCcr είναι εγκαθιδρυμένη στο Λουξεμβούρ'Υο του οποίου οι ΝομLOματικές Αρχές 
εΙχαν ττιν κύρια ευθύνη εποm:ε(ας των ερ-Υασιών και της φερεyyuότητας της BCCI 
πάνω σε παγκόσμια βάση, σνμπεριλαμβανομένων και των Εργασιών του ωιΕράκηου 

υποκαταστήματος στην Κύπρο. Η φερε-Υγυότητα του υπεράκτιου υποκαταστήματος 

στ:ην Κύπρο ταυτιζόταν πλήρως με εκείνη της τράπεζας στο σύνολό της. Η πω πάνω 

ανακοίνωση της Κεντρικής Τράπεζας της KύΠQOΊJ αναφερόταν επΙσης στο διορισμό 

εκκαθαριστή της BCCI από τις Αρχές το" Λουξεμβούργο\!, καθώς και στο δLOρισμό 
eκ.πρoσώπoυ ΤΟ1) εκκαθαριστή στην Κύπρο. Όλοι ΟΙ καταθέτες και πιστωτές του εδώ 

UΠΕράχτLO" υποκαταστήματος εκαλoUντo να υποβάλουν τις απαιτήσεις τους στον 

Κύπριο εκπρόσωπο του εκκαθαριστή. 

Σε ό,τι αφορά τα τρία συγκεκριμένα ερωτήματα αναφέρονται τα ακόλουθα: 

Ι. Το υπεράκτιο υποκατάστημα της BCCΙ στην Κ υπρο, πέραν της εποπτείας 

του Νομισμα-ι:ικου lνστιτοmου του ΛουξεμβοίιρΥου, υφΙΟΤατο το συνηθισμένο 

έλεγχο στον οποΙΟ υπόκεινται όλες οι υπεράκηες τράπεζες στην Κύπρο και που 

συνίσταται: (α) Στην υποβολή διάφορων μηνιαίων και άλλων καταστάσεων, σχετικά 

με τα στοιχεία ενεΡΥητικου και παθηnκου του υποκαταστήματος και γενικά με τις 

εργασΙΙς του, (β) στη συμπλήρωση του πιο πάνω ελέγχου με επΗόπου επισκέψεις 

λεΙΤΟ1>ρΎών της Κεντρικής Τράπεζας της κυΠΡΟlJ. Επίσης, όπως όλες οι άλλες 

υπεράκτιες τράπεζες που λειτουργονν στην Κύπρο. το υπεράκτLO υποκατάστημα της 

BCCI υπέκειτο σε ετήσω εξωτερικό έλtΎX0 από φεκριμένOUς λογιστές οι οποίοι 
και είχαν την ευθ\ινη (με τη συμπλήρωση του ετήσωυ εσωτερικου ελέγχου) να επιβε. 

βαι.ώνουν στην Κεντρική Τράπεζα της κυπρου ότι: (α) Το νπεράκτLO uποκατάστημα 

συμμορφώνεται πλήρως με τους όροuς της τραπεζικής tou άδειας, (β) το σύστημα 
εσωτερικου ελέγχου tou uποκαταστήματος είναι ικανοποιητικό και (γ) η ροή πληρο· 
qχ>Qιών από το "ποκατάστημα προς τα κεντρικά ΤΟ" γραφεία στο Λo'Vξεμβoύργo 

ειναι ικανοποιητική και ότι οι πληροφορΙες που αποστέλλονται εκεΙ είναι ορθές. 

Τον Οκτώβριο του 1988 αποκαλύφθηκε ότι τράπεζα nou ανήκε στο συΥκρό
τημα εταιρειών της BCCI και η οποία λειτουργούσε στις Ηνωμένες Πoλιτειtς της 
Αμερικής ενεΙχετο σε παράνομες ενέργειες απόκρυψης της πραγματικής πηγής 

χρημάτων τα οπο'α προέρχονταν από τη διακίνηση ναρκωτικών. Με την πιο πάνω 

ανακοίνωση, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ήρθε αμέσως σε επαφή με τις 

εποπτικές αρχές tou Λουξεμβούργοu και του Ηνωμένου ΒασιλεΙΟυ, καθώς και με 
διεθνείς οργανισμούς nou ερευνoiισαν την όλη υπόθεση, και πi)ρε διαβεβαιώσεις ότι 
το εδώ υπεράκτιο νποκατάστημα της BCCI δεν είχε προβεί ή χρησιμοποιηθεί a.."tό 
τρί.ΤOuς σε οποιαδήποτε παράνομη ενέργεια είτε στην Κύπρο είτε στο εξωτερικό. 

ΤΟ συγκρότημα της BCCI απασχόλησε το διεθνή τίιπο και τα επόμενα χρόνια 
(1989, 1990 και 1991) πάλι σε σχέστι με την "πόθεση του 1988, καθώς και με νέες 
παράνομες ενέργειές του στο Ηνωμένο Βασίλειο και στις Hνωμ~ες Πολιτείες της 

Αμερικής. Καθ' όλη την πιο πάνω περίοδο. η Κεντρική Τράπεζα της Κύπροu 

βρισκόταν σε eπαφή με το Νομισματικό Ινστιτούτο του Λουξεμβουργου το ο.-τοΙΟ 
είχε και την κύρια ευθύνη εποπτείας των εργασιών της BCCI και το οποίο ανέλαβε 
να ενημερώνε~ την Κεντρική Τράπεζα της κυπρου σχετικά με ΤUΧόν μελλοντικές του 
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ενέΡΥειες που θα είχαν εΠlJΠώσεις πάνω σtην εδώ λειτουΡΥ(α του υπερόκτιοιι 
υποκαταστήματος της BCCI. M~xρι την αναστολή των εργασιών το\l υπεράκτιου 

υποκαταστήματος, η KEvtQLxti Τράπεζα της Κύπρου δεν είχε οποιαδήποτε σtOιχεΙO 
ή ενδε(.ξεις που να συνδέουν το unοχατάστTlμα με οποιαδήπο'tΕ παράνομη ενέργεια 

εντός ή Εκτός ΚΙΙπροu. 

2. Η κυβέρνηση -της Κύπρου πιatε"ύει όη η περΙΠΤωση της BCCl δεν έχει 
επηρεάσει αρνητικά το καλό όνομα της Κ ύπροιι ως χώρας παροχής ιιπεράχτιων 

τραπεζικών υπηρεσιών, εφόσον αποδεικννεται όη καμιά παράνομη ενέργεια δεν 

έχει διαπραχθεί από το υπtράκτι.o υποκατάστημα που λειτουργούσε στην Κύπρο_ Η 

αΙτησrι ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ δεν έρχεται σε αντίθεση με το στόχο της 
κυβέρνησης να αναmiιξει περαιτέρω την Κύπρο ως uπεράχτιο κέντρο και συνεπώς 

δεν τίθεται θέμα επανεχτ ίμl1σης της πολιτικής της γι.α τις uπερόκτιες εται.ρεLες. 

Χώρες ΟΙ οποίες είναι ήδη μέλη ή που εΙναι συνδεδεμένες με την ΕΟΚ ή που προσδο

κούν να ενταχθούν στην ΕΟΚ χαρακτηρΙΙ;ονται ως επιτυχημένα υπεράκτια κέντρα 

κα~ συμβιβάζουν πλήρως την πολιτική τους πάνω σε νπερ(ικtι.α θέματα με τη γενικό

τερη οικονομική πολιτική της ΕΟΚ. τέtOι.ες χώρες είναι το ΛονξΕμβούρ'Υο , η 

Ιρλανδία , η ΠaρτoγαλΙα , το Γιβραλτάρ και η Μάλτα. Ως γνωσtό τα ετήσια έσοδα. της 

Κύπρον από τις ωtεράκτu:ς επιχειρήσεις ξεπερνούν τα Λ.Κ. 60 εκ. και η ερΥοδότηση 
Κνπρίων ξεπερνά τονς 1,300. Σ"ιαθερός στόχος της κ'Uβtρνησης παραμένει η αύξηση 

των πιο πάνω πολύ σημαντικών ωφελημάτων για την κυπρι.ακή oικoνoμ.Lα. 

3. Τραπεζική άδεια παραχωρήθηκε στην BCCΙ στις 10 Ιανοοορ(ον 1982, με 
βάση τις κατευθνvτήριες γραμμές πον από κοινού χάραξε το Υπονργείο Οικονο

μικών με την Κεντρική Τράπεζα της Κίιπροιι ΤΟ Νotμβριο τον 1981 και πον 

αφορούσαν την πολιτική εγκατάστασης και λειτoνργtας νπεράκτιων τραπεζών στην 

Κύπρο. Βασικό κριτήριο πον οδήγησε στην έγκριση της αίτησης της BCCΙ, πον 

νποβλήθηκε στα τέλη του 1981. ήταν η γραπτή διαβεβαίωση των Νομισματικών 

Αρχών του Λo'Uξεμ.βoύργoν ότι: (α) Δε διαφωνούσαν με την αίτηση της BCCΙ για 

λειτονργΙα υπεράκτιου υποκαταστήματος στην Κύπρο, (β) η BCCJ νπόκε~ται σε 
συνεχή εποπτεια από τις αρχές τον Λουξεμβοί!ργον και (γ) η πιο πάνω επoπτεtα 

αφορούσε τις παγκόσμι.ες εργασίες της BCCΙ και συμπεριλάμβανε τις εργασιες όλων 
των νποκαταστημάτων εξωτερικού. 

Το δεύτερο σκέλος της ερώτησης. σχετικά με τις ενέργειες των αρμόδιων 
υπηρεσιών μετά την κuκλoφoρια πληροφοριών για σκάνδαλα και παρανομίες στις 

δοσοληψΙες της BCCI, απαντήθηκε ήδη στην παράγραφο (Ι) πιο πάνω." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Oκτω~ρΙoυ 1991 τον ΥποuQYΟiι Παιδείας κ. Χ,μστό

φοQO" ΧριστοφΙδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 33, ημερομηνίας 26 Aνyoiιστo" 1991, 
του Βου).εντή εκ),ογικής περιφέρειας Λενχωοίας Χ . Ρένου Πρέντζα. 

''Το Υπουργείο Παιδείας έχει ετοιμάσει σχέδια υπηρεσίας για όλονς τους 

λειτουργούς Ειδικής Εκ.παίδενσης, τα οποια θα προωθηθούν για τελική έγκριση 
πολύ σUντoμ.α." 

Απάντηση ημεQομηνίας 23 ΟχΤ~Qίο" 1991 το\l ΥπουQγΟ\J ΓεωQΎίας και Φυσικών 

Πόρων κ. ΑνδQέα ΓαJριη),ίδη στην εqώ'tησιι ΣΤ'Α' 63, ημεQOμηνίας 20 Σεnεμ

~ρίoυ 1991, του Βον),εντή εκλογικής πεQιφέρειας Πάφον κ. Γιαννάκη Oμή~oυ. 

"Σχετικά με την ανόρυξη γεωτρήσεων για αρδευτικούς σκοπούς στη Λυσό, σας 

πληρoφoQώ τα ακόλo'Uθα: 
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Λόγω .ου βεβαρημένου Υεωτρηηκού προγράμματος που τώρα ε.1τικεντΡΏVΕται 
σtΗV ανόρυξη γεωτρήσεων που α.τoβλtπouν στη στήρι.ξη κοινοτικών uδατonρoμη

θειών που επηρεάσθηκαν λόγω "{ης συνεχιζόμενης ανομβρίας, το θέμα ανόρuξης 
ΥεωτΡΤισης για aρδευτικoύς σκoπoUς στη Λuσ6 θα εξετασθεί σε μεταγr:vέστερo 
σtάδιo. εUΘΎς μόλις οι ΣUΝΘΉχες .0 ΕΠπρέψουν. W 

Απάντηση ημεQOΡqνΙας: 4 NoefllQio\J 1991 ΤΟΙJ Yno\JQγoiι Υγείας κ . Π«νίΧο\! Πα1τα
γιωΟΥΙΟ" στην ε~ηση Σ'ΓΑ' 168, TIfUQOpqνia; 25 Οχτω'QίΟ\J 1991, '(0\1 
Βο\l).ευτή εκλΟ'γιχής neQItPQELttIj: Λενχωοίας Χ. Ρένο\! Πoέvτζα. 

"Σχετικά με 1:0ν ισχυρισμό όη τι κυβέρνηση εγκατέλειψε την πρόθεσή .ης να 

προωθήσει το Γενικό Σχέδιο Υγείας, επιθυμώ να αναφέρω τα ακόλουθα: 

Η χ'Uβtρνηση δεν εΥκαtέλειψε την εξαγγελθείσα πρόθισή της που είναι η 

επεξεργασία ενός Γενικού Σχεδιου Υγείας. 

AνtLeeta προωθεί το πρωτοποριακό Σχέδιο με σοβαρότητα κοι υπευθυνότητα 

χαι με σαφές προκαθορισμένο χρoνoδ~άγρσ.μμα. Το Σχέδ~o βασtζετα~ πάνω σης 

κατευΘUΝΤΉρ~ες αρχές, που στάληκαν σε όλα τα ενδι.αφερόμενα μέρη με κοινοποΙηση 

στη Βουλή. 

Στη συνέχεια το Υπουργείο Υγείας nρoέβη στη σύσταση κλιμακίου το οποΙΟ 

απoτελeίτα~ από εκπροσώπους των Υπουργείων Υγειας, Οικονομικών, ΕρΥασ(.ας 

και Κοινωνικών Ασφαλισεων κα~ του Γραφείου Προγραμμαησμού. 

Το κλιμ6.κιο επαφής 6.ρχισε αμέσως διαβουλεύσεις με όλα τα ενδιαφερόμενα 

μtρη (ΣuντεχνΙΙς, ΠαΥχύπρι.ο Iατρ~κό Σύλλογο. κτλ.) και άκουσε ης απόψεις τους. 
τις οποίες και λαμβ6.νει σοβαρά υπόψη. 

Ταυτόχρονα ΕΠιλέΥησαν οι εμπειρογνώμονες οι οποtoι μα!;ί με το κλιμ6.κι.ο 

επαφής θα eτoιμ6.σovν "Ης λεπτομέρειες του Σχεδίου σuμπεριλαμβανομέVTις και της 

κοστολόΥησής του" 

Η ομ6.δα των εμπειρογνωμόνων στην οποια ανατέθηκε το όλο έργο απoτε~ 

λεΙται από τη Σχολή Δημόσ~ας Υγείας ΤΟ\l ΠανεπιστημΙο\l του Leeds. το lνσητο\πο 
NuffIeld για Διε'ίιθvνση και Διοίκηση Υπηρεσι,ών Υγείας, το Πανεπιστήμιο του York 
για Health EconomIcs και το Τμήμα Δημόσιας Υγειας του Πανεπιστημ[ου του 
Harνard (Prof. Hslao) σαν αναλoγ~στής του έργου. 

'Εχει ήδη ετοιμαστεί χρονοδι.άγραμμα γ~α την ετοιμασία του όλου έργου το 

oπoto σuνOψιζεται ως ακολούθως: 

Η πρώτη μελέτη η οποία θα περιγράφει την επισκόπηση του υπό.ρχοντος 

σνστήματος υγείας θα είναι έτοιμη yίιQω στα μέσα Νοεμβρίου 1991. 

Η δεύτερη μελέτη θα εισηγείται τις βασικές αρχές του προτεινόμενου Γενικού 

Σχεδίου Υyeίας και προκαταρκτικές εισηγήσεις/προτάσεις για 1'0 Εθνικό Σχέδι.ο 
Υγείας μέσα στα Κυπριακ6. δεδομένα" Η μελέτη αυτή θα είναι έτοιμη περί το τέλος 
Δeχεμ.βQΙOυ 1991. 

Η τρίτη μελέτη θα αφορό. εισηγήσεις για το Ασφαλιστικό Γενικό Σχέδιο Υye{.ας 

Χοι θα είναι έtoιμη περί ΊΟ ,;έλη Φεβρouαρ{oυ 1992" 

Η Ίελική μελέτη για το Εθνικό Ασφαλιστικό Σχέδιο Υγειας θα είναι "οιμη στο 

τέλος ΑπριλΙΟυ 1992. 



688 

o~ εμπειρογνώμονες και το Κλιμάκιο Επαφής εργάζονται πυρeτωδώς με το 

πι.ο πάνω χρονοδιάγραμμα και έχουμε κάθε λόγο να πισtE"Oυμε όη θα εΙναι έτοιμο 

το Σχέδιο Υγειας και οι λεπτομέρειές του μέσα στα καθορισμένα χρονικά πλαΙσια." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαι-ο Δ'. Κανονικά το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' 

εΙναι 11 Έκθεση της Κοινοβονλευn)ι.ής ΕπΗροπής Παιδε(ας για το θέμα που τω.ο
φορεΙται "Χώρος ανέγερσης του Πανε,τιστημίου Κύπρου·, Αντιλαμβάνομαι όμως 

ότι '11 Έκθεση αuτή δεν έχει κυκλοφορήσει έΥχαιρα. 'Εχει κυκλοφορήσει σήμερα το 

πρωι. ΜπορεΙ ).OLΠόν να αναγνωστε( η Έκθεση, αλλά Ί1 συζήττιση να μείνει στην 

επόμενη συνεδρΙα. 

Οχ. Ανασταοιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, πρόκειται περΙ θέματος του Κεφαλαίου Δ' και συνεπώς δεν 

ισχύουν οι κανονιομοΙ ότι πρέπει να προηγηθούν 48 ώρες. Αλλά αν οι κύριοι ΣuΝΆ
δελφοι θα ήθελαν να συζητηθεί αύριο αντΙ σήμερα, εφόσον θα έχουμε και αύριο 

O\Jνεδρια της Βουλής, γιατΙ θέλουν πιθανό να τη μελετήσουν δε θα ήταν σοβαρό το 

πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Μου έχει λεχθεί aπό σuναδέλφoUς, κύριε Αναστασιάδη, ότι επειδή δεν εΙχαν 

χαιρό να την αναγνώσουν δε θα μπορούσαν να οοποθετηθούν σήμερα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν, επαναλαμβάνω, εΙναι να αναγνωστεΙ σήμερα η Έκθεση και η συζήτηση να 

γίνει αUριo, δεν υπάρχει κώλυμα, ούτε νομικό πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, όπως καλά 

ξέρετε, δεν υπάρχει, γιατΙ πρόκειται περί θέματος του ΚεφαλαΙΟυ Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κ iιριε Πρόεδρε, πραγμαηκά δεν υπάρχει νομικό πρόβλημα yUρω από την 

Έκθεση, αλλά εΙναι ένα μέγα θέμα. Σήμερα κυχλοφόρησε η Έκθεση και έχω την εντύ

πωση ότι η συζήτηση θα μπει σε βάθος και χρειάζεται να προετοιμαστούν και οι 

Βουλευτές οι οποΙοι δε μετέχουν στην Επιτροπή και δεν εΙναι ενήμεροι όλων των 

λεπτομερειών. Έτσι θα παρακαλούσα. αν ήταν δυνατό, να μεΙνει την προσεχή 

Πέμm:η, να είναι το πρώτο θέμα για να μπορέσουμε να έλθουμε όλοι καλιi προετοι

μασμένοι για το θέμα του Πανεπιστημίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν δώσω .0 λόγο σε ιiλλoυς συναδέλφους, πρέπει να αναφέρω όη έχει ήδη 

προκαθοριστεί .0 πρω.ο θέμα αύριο να ιίναι .0 θέμα για .ην ΕΟΚ χαι για την 
προώθηση της αΙ.ησης για την ΕΟΚ. Κα.ά συνέπεια αν τελειώσει αυ.ό το θέμα, .ότε 

θα μπορούμε να δούμε άλλα θέματα. Aλλιi ζήτησε το λόγο ο κ. ΚατσουρΙδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ανεξάρτητα ποια θα είναι" απόφαση για το θέμα του Πανεπιστημίου, 11 Εισή. 
γησή μου είναι η Έκθεση, που είναι δεκαπέντε σελιδες, να θεωρηθεΙ ως αναΥνω
oθf(oa, για να μην κouρό.σouμε το συνάδελφο. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

EΙvαι πράγματι πολύ σνγχΙνη1ιχό 'Το ενδιαφέρον. 

Ο Κ. Φιλίππο\). 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κίιρι.οι συνάδελφοι, το θέμα της χωροθέτησης τον Πανεπιστη
μΙου απασχολεί τη Βο"λή γι.α περΙΠο" ενάμισι χρόνο. Δε νομ(ζω ότι αν χαθιιστερή

σΟ1Jμε για μια μtρα θα μπορέσουμε να προετοιμαστοίιμε καλύτερα. Και επειδή ο 
ομιλών αύριο έχει ανειλημμένες υποχρεώσεις στην ΕΠΗροπή Οικονομικών, vομ(ζω 
ότι e(vaL σωστό να προχωρήσουμε με το θέμα μας απόψε. Αν εΙναι για την όλλη 
Πέμπτη. δεν έχω αντΙΡρηση. Για την ό.λλη Πέμπτη δε διαφωνώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Οχ. ΑναστασιάδTlς. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. η θέση της πλει.oψηφLας της Βοιιλής έχει ήδη γίνει γνωστή. 

Σέβομαι απόλυτα την έκκληση του κ. ΧατζηδημητρΙου. ούτως ή άλλως κυκλοφορεί 
κα~ η Έκθεση. θα γνωmεΙ και στις αρμόδ~ες αρχές της Δημοκρατίας ποια εΙνα~ η 

θέση της πλεΙΟψηφίας, γνώστηχε ήδη, χαι δε νομιζω να είναι σοβαρό θέμα αν αντί 

στΊμερα σνtητηθεί την άλλη Πέμπτη, διότι δε θα βγάλουμε απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα δεχτείτε την εισήΎΊ1ση tO\J σνναδέλφου να σας ανακουφίσει από του να 

αναγνώσετε την Έκθεση; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, εκείνη θα αναγνωστεΕ. Ευχαριστώ πάρα πολύ τον κ. Κατσουριδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε εισηγούμαι η Έκθεση να αναγνωστεΙ την άλλη Πέμπτη για να μπορέσουμε 
να σvνεχίσoυμε τη συζ*ηση. Γι' αυτό το λόγο εισερχόμαστε στο επόμενο θέμα, δτιλαδή 

συνεχίζουμε τη ΣUΖήτrιστι του θέματος που είχε εγγράψει ο Boυλεuτ'ής κ. Δώρος 
Θεοδώρου, που είναι 'ίο στεγαστικό πρόβλημα των χαμτιλότερων ε~σoδημαηκών 

τάξεων των μη προσφύγων χαι η ανάγκη αvι:ιμετώπιστΊς του από το κράτος". 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Τι ώρα θα είναι αύριο η συνεδρl.α; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για αύριο θα σας πω, όταν ΤΕλειώσουμε ττι συζήττιση του θέμα,ος. Στην κατάλ

ληλτι ώρα θα εξηγηθούμε, αλλά ήδτι είχε λεχθεί από ττιν ΠΡΟΤΙΥούμενη συνεδρία ότι 
την Παρασκeuή θα είναι ολοήμερτι τι ΣVΝεδρΙα και θα αρχίσει η ώρα 10.00 το πρωι. 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν; 

Ο κ. ΠιττοχοπΙτης. 



Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Kύρ~ε Πρόεδρε. ,_, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Nα~, xiιριε Mouσxo. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 
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Έχω Εγώ σειρά voμ[ζω, αν μου επηρέπει ο κ. ΠιποκοπΙτης, διότι παραχώ
ρησα τη θέση μου την περασμένη Πέμπτη σε άλλο συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι σύντομος ο Χ. ΠιποχοπΙτης και επειδή θα πάΕΙ 

στην Πάφο, ας μιλήσει πρώτος. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗ:Ι: 

θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε ΠρόεδρΕ και κύριοι σννάδελφοι. ώστε να δοθεΙ 

και τι ευκαι.ρΙα στο συνάδελφο το MoUΣΧo να ιχανοποιτιθεΙ 

Κύρι.ε Πρόεδρε, το θέμα το οποίο μας απασχολεΙ σήμερα είναι ένα πολύ 

σοβαρό θέμα :που ανημεtωπ!.ζει ο κυπριακός λαός και ειδικότερα ΟΙ χαμηλές εισοδη

ματικές τάξει.ς που στην προκείμενη περίπ"tωση είναι τι εργατική και τι γεωργική 

"(όξη "(ου λαού μας. 

Από το Ι 977 που το Δημοκρατικό Κόμμα ανέλαβε την εξουσία σ' αυτό τον 
.όπα. Εκτός tO" ότι του χληροδοτ'ήθηχε μια χαμένΤ) Κύπρος που ήταν 10 αποτέλεσμα 
10\1 πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής και ε(χε ως άμεσες προτεραιότητες 
τη στέγαση και αποχατάσταση των προσφύγων πο" ήταν το Ι!3 του πληθοομο'ύ της 

χώρας μας, μέσα σε δ'ύο χρόνια από την ανάληψη της eξOυ?Ιας και σιιΥχεκρψένα το 

1980 προχώρησε και κατέθεσε στη Βουλή των Ανtl.προσώπων τονς νόμoUς 42/80 και 
43/80 πον είχαν ως στόχο και φιλοσοφία τη σίισταση και δημl.OυργΙα των δίιο οργα
νισμών, το" Οργανισμο'ύ Aνωn"ύξεως Γης και το" Οργανισμο'ύ Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης. Μέσω ακριβώς αυτών των δ'ύο οργανισμών στόχενε το Δημοκρατικό Κόμμα 

στην άμβλννση τον προβλήματος της στέγασης των χαμηλών εισοδηματικά τάξεων 
τον λαο'ύ μας. Από το 1983 έθεσαν σε πρακτική εφαρμογή εργασΙες, αυτοί οι δυο 
οργανισμοι. ο μεν πρώτος, ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης, παρείχε οικόπεδα στις 
πιο πάνω αναφερόμενες τάξεις τον λαο'ύ μας, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ κάποια ησvχtα yw να μ..-τορο'ύμε να ακο'ύμε το συνάδελφό μας. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ενώ ο δεirtερoς οργανισμός έδιδε δάνεια προς ΤLς ίδιες τάξεις τον λαο'ύ μας με 

εuνo'ΙΚo'ύς όρouς για ανέγερση κατοικιών. Δεν ισχυριζόμαστε, κ'ύρι.ε Πρόεδρε και 

κύριοι σuνάδελφoι, ότι με τη σίισταση αutών των δ'ύο οργανισμών eπι.λίιθηχε το 
σοβαρό πρόβλημα της στέγασης, αλλά πρέπει να είναι παραδεκτό απ' όλOUς και αutό 

εξάλλον φαίνεται και από τα στoιχεl.α των οργανισμών ότι εκατοντάδες άνθρωποι 

απέκτησαν οικόπεδα και ότι επίσης εκατοντάδες άνθρωποι απέκτησαν κατοικία. 

Σήμερα, όπως πληροφορο'ύμαι, ο μεν Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
έχει ένα κύχλο εργασιών σε καταθέσεLς της τάξης των (35,<ΧΧ>,<ΧΧ> που χρησιμο

ποιο'ύνται για δανειοδότηση των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων με ένα ρ1Jθμό 
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ί:600,ΟΟΟ έως f.700,OOO το μήνα. Aιn:ό ΊΟ πράγμα από μόνο του δε λέε~ τΙΠοτε. ΥιαιΙ 
στις τόσες χιλιάδες πολιτών που χρει.άζονται άμεση στέγη, αν σννεχιστεΙ αUΤΉ τι 

δυνατότητα. θα προσφέρει λύση μόνο σε ί!Ο ως 30 άτομα το μήνα και αvτιλαμβά· 
νεστε ό'n χιλιάδες άνθρωποι δε θα μπορέσουν ποτέ να αποκτήσουν στέγη με επακό

λουθο να τους εκμεταλλεύονται και, εφόσον εΙναι και οι χαμηλές εισοδημαηκά 

τάξεις "(ου λαον μας. δεν ιιπάρχει κανένας απολύτως τρόπος για να βελτιωθεΙ το 

βιοτικό τους επίπεδο. Σήμερα τι κ1Jβιρνηση και όχι αύριο θα πρέπει να π~σει 

νόμους και κανονισμους με απoκλεισtικό σκοπό και στόχο την ενΙσχυση 'tων κατα

θέσεων tou Οργανιομο"ύ Χρηματοδοτήσεως Στtγ1]ς και προς αυτη την καοεύθυνση 
Εισηγούμαστε να ΧΡ1l0ψοποιηθοiJv ποσά από τα αποθέματα 10" ΤαμeΙOu Κοινω
νικών ΑσφαλΙσεων και το\l Ταμε(ου Ετησ(ων Αδειών προς τον Οργανισμό Χρηματο

δοτήσεως Στέγης, Υι..α να χρησιμοποιηθούν γι.ο. τη δανειοδότηση του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης κα~ του Οργανισμού Ανα.πτυξεως Γης. 

Η κυβέρνηση δεν πρέπει να oλ~γωρεί και από τη μια να παρouσι.ά!;ει με 

κομπασμό στοιχεία ότι το 1990 ~ταν χρόνος ρεχόρ για κέρδη κα~ από την άλλη να 
μην προωθεί καμιά φι.λοσοφια και κανένα νόμο που να δtδει την εttxαι.ρ(α στους 

δεινoπαθoύνtες πολίτες της με χαμηλά εισoδ~ματα να αποκτ'ήσουν στέγη. Η κυβέρ

νηση Επίσης μελετώντας το όλο θέμα, αν δεν έχει διάθεση να εν~σχύσε~ τους πιο 

πάνω οργανισμούς, θα πρέπει η ίδια να προωθήσει μέτρα απαραίτητα γ~α επανεισα

γωγή του θεσμού της ανέγερσης απευθείας από το κράτος ή με χρηματοδότηση από 

το κράτος εργαtικών κατοικιών και τη δώθεστ'ι τους με το σύστημα της ενοικια

γοράς στα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα του λαού μας. Σήμερα είναι παραδεκτό 

-ότι η κίιρια ανάπτυξη που ylvEtaL είναι κυριως στο μέτωπο της θάλασσας που έχει 
ως αποτέλεσμα την καταστροφή των άλλων τομέων της οικονομίας και .uρov αυι:οίι 

υποχρεώνει σοβαρές μάζες του λαοίι μας να μετοικονν προς αυτή την κατεύθυνση, 

με αποτέλεσμα να απΟψιλώνεται και να δι.αλίιεται η ύπαι.θρος. Ως εκ το'ίιτου επιβάλ

λεται όπως η κυβέρνηση λάβει σοβαρά μέ'tρα και προωθήσει προγράμματα για 

σκοπούς στέγασης όχι μόνο στ~ αστικές περιοχές αλλά και στις περιοχές της υπαΙ

θρου. Χρειάζεται η κυβέρνηση να δώσει σοβαρή σημασία και προτεραι.ότητα στη 

βελτίωση των συγκοινωνιών και τη βελτίωση του οδικού δικτύου προς την ύπαιθρο, 

που θα είναι ένα μέτρο. και για φτηντj στέγαση των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων 

του λαοίι μας και διατήρηση της υπαίθρου εν ζωή. Δεν είναι δυνατό και o\ιtε 

ΕΠιτρεπτό να κατατίθενται σε εμπορικές τράπεζες εκατοντάδες εκατομμυριων λιρών 

από ημικρατικούς οργανισμο\ις από σχέδια συντάξεων και ταμείων προνο(ας και να 

έχει η κυβέρνηση τη δυνατότητα με αυτό τον τρόπο να εξασφαλίζει το κεφάλαl.O 

δανειοδότησης αλλά να στερo"ύνtαι αυτού του δικαιώματος οι tδιoι οι καταθέτες 

που είναι δικά .ους χρήματα. Πρέπει το κράτος να λάβει μέτρα για μια ισοζυγισμένη 

ανάπτυξη στη xώQa. μας και θα πρέπει να είναι άμεση προτεραιό.ητα όλων μας η 

δημιouργιo. των προυποθέσεων για την απόκτηση στέγης όλων αυτών των πολιτών 

που αν θtλετε επηρε(ιtoνται ακόμα και από θεσμούς που είναι εκ των πραγμάτων 

υποχρεωμένοι να τους ακoλouθoνν όχι μόνο για την ανάγκη στέγασης των ιδl.ων, 

αλλά και των παιδιών τους. 

Ένα άλλο σοβαρό θέμα το oπoto δημιουργείται είναι αν θέλετε η ταξική 

διαφορά μεταξύ των προσφύγων και των μη πρoσφVΓων. Ήταν υπoχρtωση του 

λαοίι μας να προσφέρει στους πρόσφυγες στέγαση για να ζfισouν σε άνετες ΣUΝΘΉΚες 



692 

πρoσωρ~νότητας. σΙyouρa με την ελπίδα Τ1}ς επιστροφής. Δεν πρέπει όμως σε καμιά 

περΙΠτωση να μtνoνν οι χαμηλές εισοδηματικές τάξεις του λαο\ι μας χωρ(ς καμιά 

πρόνοια και καμιά πρooτασl.α και χωρίς να προωθεί η κυβέρνηση οποιοδήΠΟΤΕ νόμο 

ή φιλοσοφ(α προς την κατεOOuνση της άμβλυνσllς του προβλήματος και αυτών των 

χαμηλών εισοδηματικά τάξεων. θα πρέπει χωρΙς καμιά καθυστέρηση η κυβέρνηση να 

προωθήσει νομοθεσία και να εξεύρει τρόπους και μέτρα, ούτως ώστε να αρχίσει 11 
ίδια την ανέγερση φτηνών εργατικών κατοικιών που να δοθούν μξ το σύστημα της 

ενοιχιαΥοράς, ώστε να λυθεί.ο πρόβλημα το οποΙΟ ανημετωπ!.ζOVΝ οι χαμηλές εισο

δllμαηκές τάξεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ανδρέας Μούσκος. Και λ\lπο"μαι κύριε Μοίισχο. αλλά δεν εΙχετε σηκώσει 

το χέρι σας προnΎουμένως. άλλως θα σας είχα δώσει το λόγο. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι σννάδελφοι, 

ΤΟ στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματιχών τάξεων είναι ένα 

θέμα που πρέπει να απασχολεί όλους μας, αλλά περισσότερο πρέπει να βρίσκεται 

στο επΙχεντρο της χοινωνιχής πολιτικής του κράτους. Παρόλο που τα στατιστικά 

στοιχε(α χαι οι αριθμοί μιλούν για σννθήκες που σuyκριτικά κρΙνονται ως πολύ 

εuνo"ίκές. δεν πρέπει με κανένα τρόπο να εφΗΣUΧάζoυμε, γιατί τι στέγη στον τόπο 

μας έχει πολύ μεγαλύτερη πρακτιχή χαι συναισθηματική αξΙα απ' ό.τι ενδεχομένως 

έχει στις βιομηχανιχά αναπτυγμένες χώρες. rLa το λαό μας που δε διακρίνεται για 
τη μεγάλη κινητικότητά του και τη συχνή αλλαγή κατοικίας, τι ιδLC»tατοΙΧηση είναι 

ένα όνειρο και μια προτεραιότητα που αξιολογείται στις προσωπικές ανάγκες ίσως 

μετ6: τη διατροφή και την ένδυση. Και είναι ΙΟως γι' αυτό το λόγο που το ποσοστό 
της ιδιοκατοίκησης υπολογίζεται γύρω στο 69% χαι σuyκρΙνεται πολύ εuνo'ίκ6: με 
τις χώρες ,;ης Ευρώπης στις οποΙες κυμαίνεται γύρω στο 58%. ΕπΙσης, ένα σημα
ντικό ποσοστό του πληθυσμού, γύρω στο 18%, κατοικεί σε κυβερνη,;ικούς οικι
σμούς, σuνoικισμoύς και πρώην τουρκοκυπριακές χα,;οιχΙες, για τις οποΙες οι 

ένοικοι δεν καταβάλλουν κανένα ενοίκιο. Το ποσοστό των νοικοκυριών που μένουν 

QE ενοικιαζόμενες χατοικ{.ες υπολογίζεται σε ι 3% neQiJcou. 

Ένας 6:λλος σημαντικός δείκ-c:ης της κατάστασης σχε,;ιχ6: με τις στεγαστικές 

συνθήκες του πληθυσμού μιας χώρας είναι ο αριθμός των αΊόμων που αντιστοιχούν 

σε κάθε κατοικία. Σ,;ην Κύπρο ο δεΙΚΊης αυτός είναι 2.95 χαι σuyκρΙνεται και πάλι 
εuνo'ίκά με αυτόν των αναπτυγμένων βι.ομηχανικά χωρών, που εΙναι 2.81. ενώ υπερ
Ίερεί σημαντικ6: των αναπτυσσόμενων χωρών και των άλλων χωρών ,;ης περιοχής 

,;ης Μέσης Ανατολής στις οποίες κυμαίνεται μεΊαξύ του 4 και 6.24. 

Οι πιο πάνω δε(ΚΊες δΙνουν μια πολύ ευVO'ίκή εικόνα όσον αφορά τις στεγα
στι.κές συνθήκες στην Κύπρο. Αυτό, βέβαια, δι σημαίνει όΊΙ δεν υπάρχουν και 

προβλήμαΊΟ ή ότι όλες οι τάξe.ι.ς του λαού έχουν λύσει το πρόβλημα της στέγης και 

έχουν άνετες συΎθήκες στέγασης. Αντίθετα, υπάρχουν μεγάλες ομάδες του πληθυ

σμού, ιδιαίτερα των χαμηλότερα αμειβόμενων τάξεων της υπαίθρου και των 

ορεινών περιοχών, που αvτιμετωπιζoυν σοβαρά προβλήματα και πι.eστικές στεγα
στικές αν6:Υκες. 
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Μει;μκές από .ις βασικές συνισταμένες του στεγαστικού πQOβλτjματoς περι,..

γράφω πιο κάτω: 

Ι Yπoλoγl.ζεται ότι πάνω από IO,CXX) οΙΧογένειις των χαμηλών χαι μεσαlων 
εισοδηματικών στρωμάτων ενοικ1.άζονν κατοικία και πoλλtς από αυτές θα 
ήθελαν να έχουν πρόσβασTl σε κατάλληλη χρηματοδότηση γι.α να αποκτή

σουν ιδιόκτητη κατοικια. 

2. Περ(πou 1,500 νoι.χoκuριά των χαμηλών και μwo.l.ων Εισοδηματικών στρω
μάτων έχουν ιδιόκτητες κατoικi.ες, αλλά κακής κατάστασης, ΟΙ OιWEες θα 
πρέπει -ι;ελικά να αντικατασταθούν. 

3. Κάθε χρόνο δημι.oυργOύv'tαι περl.πoυ 5.(ΧΧ) νέες οικογένει.ες. Η πλειΟψηφ(α 

τους έχει χαμηλά τi μεσαια εισοδτΊματα λόγω και της νεαράς ηλLΚi.ας τους. 

Ένας μ.εΥό.λος αριθμός των νέων αυτών οικσγενει,ών έχσuν ανάγκη εξασφά

λισης ιδι.όχτητης στέγης Τι στέγασης; με λογικό ενοίκι.ο, αλλά λάΥω των 

χαμηλων εισοδημάτων τους δεν έχουν τη δuνατότητα να το πράξουν ή 

χρεLό:ζoνται αρκετά χρόνι.α μέχρι να μ..-roρέσouν να πρoχωρήσouν σε 

απόκτηση δικής 'touς στέγης. 

4. ΤΟ στεγαστικό πρόβλημα είναι σoβαQότερo στην ύπαι.θρο όπου πoλλtς από 
τις υφιστάμενες οικοδομές εΙναι μεγαλύτερης ηλικίας, meΡOirvtaL βασικών 

διεuκoλύνσεων και γενι.χά η κατάστασή τους ε'ναι φτωχότερΤ1. Πολλές από 

τις οικσΥένει.ες ΠOU μtνouν σε τέ'ι:οι.ες καιοικ!.ες θα ήθελαν να βελτι.ώσouν 

ης κατοικ[ες τους. αλλά το πρόβλημά τους εντοπίζεται στην αδUΝΑΜια τους 
να εξεύρουν κατάλληλη χρηματοδότηστι. 

5. Οι μτιχανισμοί ΧQηματoδότηστις για απόκτηση στέγης δεν έχουν avΑΠΤUXΘeE 
στο βαθμό που θα έπρeπε, ώστε να προσφέρουν στεγαστικά δάνεια ι.κανG
ποιτιτικού ύψους και με προσιτούς όρους αποπληρωμής, ιδιαΙτερα για τις 

χαμηλές εισοδηματικές τάξεις. 

6. Το κόστος απόκτησης οικοπέδων και κατoι.κt.ών είναι πολύ ψηλό σε σχέση 
με τα εισοδήματα των χαμτιλών εισοδηματικών τ(ιξεων, με αποτέλεσμα 

πoλλtς oι.κoytνειες να μην μπορούν να αποκτήσουν ιδιόκτητη στέγη ή να 

αποκτούν στέγη με μεγάλες θυσίες ολόκληρτις της οικογένειας. 

7. Ο θεσμός της προΙκας προκαλεΙ τεράστιες οικονομικές δUΣΧέρειες σε πολλές 
οι.κογένειες για το λόγο ότι αυτές στερούνται στιμαντικών πόρων, για να 

βσηθήσουν τι.ς θvyα.τέρες τους να αποχτησουν το δικό τους oπLtI,., 

Με σκοπό να βοτιθήσει στην αντιμετώπιση του oτeyaOΤLxoίI προβλήματος, 

ιδιαΙτερα των χαμηλών και μεσαιων εισοδηματικών τάξεων, το κράτος έθεσε σε 

λειτουργιο. α.ίτό το 1983 τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως ΣτέΥτις και τον κυπρι.ακό 
Οργανισμό Αναπτύξεως Γης. Οι δυο αυτοΙ Οργανισμοί έχουν ε,."tιτελέσει πoλUτιμo 

έργο και βοήθησαν μερικές χιλιάδες οικογένeιες να αντιμετωπίσουν ορθολογιστικά 
tO θέμα της απόκτησης ιδιόκτητης κατοικίας. Όμως, -για διάφορους λόγους που 
σχετ(ζονται κυρ(ως με την αδυναμ(α τους να προσελκύσουν ικανoπoιητικoUς χρημα

"(ικoUς πόρους, οι δυο Οργανισμοί δεν μπόρεσαν να ανταποκριθούν στο βαθμό που 

αναμενόταν στην αντιμετώπιση του στεγαστικού προβλήματος, ιδιαίτερα των 
φτωχότερων νοικοκυριών της χαμηλής εLOοδηματικά τάξης. Γι.α.α νοικοκυριά αυtά 

το πρόβλημα είναι δι.πλό-

- Πρώτο, χρειάζονται αρκεtά μακροχρόνια χρηματοδότηση, ώστε να μει.ωθeΙ 

η δόση αποπληρωμής του δανεΙΟυ oe επl.πεδα ανάλσΥα με τα εισοδήματά 
τους. 
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Δεin:ερo. σuvτ'ιθως αδυνατονν να εξεύρουν το ποοό της αρχαής προκατα

βολής που χρειάζεται με βάση τα σημερινά σχέδια χρηματοδότησης στέγης 

και που ανέρχεται m:ρί.πΟ\J στο 20-25% του κόστους της οικοδομής. 

Η κυβέρνηση έχει υποχρέωση να στ11ρ(.ξει το σημαντικό έργο των δυο Οργανι

σμών. ώστε να αυξήσουν ",ην κοινωνική τους προσφορά. 

Πρόσφατα 11 κυβέρνηση με στόχο να βοηθήσει στην αvτιμετώΠΙOl1 του στεγα
στικου προβλήματος των χαμηλών Ειοοδημα-tικων .άξεων. εξάγγειλε νέα σχέδια 

χρηματοδότησης μέσω ταυ Οργανισμού Χρηματσδό.ησης Στέγης. Τα σχέδια αυτά 

εφαρμόζονται για καθορι.σμένες ΟΡΕινές περιοχές και γιο πολύτεχνες οικογένειες 

παΥκύπριο. Ταυτόχρονα. πιστεύουμε όη θα πρέπει να βοηθηθεΙ και ο Κυπριακός 

Οργανισμός Α ναιπύξεως Γης, για να μπορέσει να προωθήσει ε!.δ ικό στεγαστικά 

σχέδια για τι.<; χαμηλές Εισοδηματικές τάξεις καθότι, όπως ε(ναι γνωστό. ο ιδιωτικός 

τομέας δεν έχει κΙντιτρα για να επενδ'ύσει σε 'tttoLG teya, 

Παρά -ι:ην προσπάθει.σ. αυtή για ανημετώπιση το" προβληματος. -ι:α χριττ'ιρια 

πο" tχouν τεθεί και οι διάφοροι όροι των σχεδΙων είναι τραγικά πιριορισηκοΙ και 

κάθε άλλο παρά εξυπηρε-ι:oUν -ι:ο βασικό σκοπό, που είναι η ενΙΣΧUση των χαμηλών 

εισοδημα-ι:ικών τάξεων. 

KαλOίιμt: συνεπώς την κυβέρνηση να διαμορφώσει μια γενική πολιηκτ'ι για -ι:ις 

χαμηλές εισοδηματικές τάξεις -ι:ων μη προσφίιγων για ολόκληρη την Κίιπρο. επεκτεΙ· 

νοντας τη γεωγραφικτ'ι κάλυψη και βεληώνοντας -Ι:Ouς όQouς -ι:ωv σχεδίων. ΟΙ συνι,... 

σταμένες μιας -ι:έτοι.ας πολΗικής πρέπει απαραίτητα να καλίιπτουν -ι:α πιο κάτω: 

1. Να ΠQOVoo\rν για την εξασq:όλιση των αναγχα[ων κεφαλαlων στον Oρya· 
νισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης καθώς και στον Κνπρι.ακό Οργανισμό 

Aναιm)ξεως Της για α.ίΤρΟΟκοπτη λιHOUΡYιo. και χρηματοδότηση -ι:ων 

σχεδlων. Μέρος των κεφαλαlων αυτών μπορεί να καταβληθεί από τους 

ΚQαtικούς προυπολογισμο'ύς. Το πιο μεγάλο ποοοστό όμως, λαμβανομίνης 

υπόψη και της κατάστασης των δημόσιων οικονομικών μας, πρWι να 

αντληθεί από την ανοικτη αγορά υπό μορφή καταθέσεων ή χρεωγράφων με 

την παροχή των κα-ι:άλληλων επιτoκtων και κινήτρων. 

2. Να καλίιπτouν το πρόβλημα της εξεύρεσης της αναΥκα(ας προκαταβολής για 
την απόκτηση στέγης. η οποία για σκoπoUς λογιχΤις τραπεζικής εξασq:όλισης 

από τον κίνδuνo -ι:ου δανeισμoίι, πρέπει να κυμαίνεται μεταξύ 20% και 25% 
του κόστους της κατοι.χίας. Σε περιπτώσεις που αποδεδειΥμένα η εξεύρεση 

του πιο πάνω ποσοίι είναι αδίινατη να γίνονται άλλες διευθετήσεις, ίσως με 

την παeαχώQηστι κυβερνητικής eγyύησης. 

3. Να επεκτεί.νουν την κ6:λνψη των σχεδtων σε εισοδήματα που θεωρoίtvται 

ρεαλι.σtικά με τα σημερινά δεΟΟμένα. ΠιoτείlouΜΕ ότι το ύψος οικογενειακού 

εισοδήματος G.500 που ~ει καθοριστεί στα σχέδια είναι πολίι χαμηλό και 

εκτός της σημερινής πραγματικότητας. BφCια το ύψος του εισοδήματος 

μ..-τορεί να καθοριστεί μόνο μετά από μελtτη των στατιστικών δεδομένων, 

αλλά πισtεiιoυμε ότι κάτω από τις σημερινές συνθήκες δεν πρέπει να είναι 

χαμηλότερο των ι6,00J • f.7,00J. 

4. Να επεκτε(νouν τη γεωγραφικτ'ι κάλυψη των σχεδlων σε ολόκληρη την 
Κύπρο, περιλαμβανομένων και των αστικών ΠΕρl.Oχών. 
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5. Να εξασφαλΙl;Ouν μακροχρόνια αποπληρωμή με χαμηλό. EΠLXoρηyτu.ιένo 
επ~τόκιo. Είμαστε της γνώμης 6τ~ τι περ!.δος των 2S ετών και το επιτόκιο 5% 
που προνοούν τα σχέδια υπό ης σημερινές σννθήκις είναι ικανοποιητικά 

για τις χαμηλές Εισοδηματικές τάξεις. Παραπέρα επιμήκυνση της περιόδου 

αποπληρωμής δε βοηθά ουσιαστικά '(ο δανειζόμενο. αφο"ίι τι δόση του δε 
μειώνεται σε μεγάλο βαθμό. Από την άλλη, ΠαQαΠέρα μεl.ωση 101J ΕΠιτοκΙΟ" 

θα επιβαρWει ακόμα περισσότερο τους κρατικούς Προ\1Πο>..ογισμούς σε μια 
δίισκολη περtoδo. 

6. Να καλνmouv όχι μόνο νtα αλλά και παλαιότερα ζε'υΥό.ρια. καθώς επί.σης 
και μεγαλύτερης ηALΚ(ας ζευγάρια που θέλουν να επιδιορθώσουν! 

βελτιώσουν UφΙστάμενες κατοικίες του;. 

7. Στις όπoQες οικογένειες στις οποίες παραχωρείται κυβερνητική γη για 

ανέγερση χαΤOικl.ας, να δίνεται τι δννο:ι:ότητα λήψεως δανείου από τον 

OQΎO.νισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης "έναvτ:ι εκχωρήσεως των δικαι.ω

μάτων" στο παραχωρούμενο ακίνητο. Διαφορετικό.. τι ωφελούμενη οικογέ
νεια δεν μπορεί να χρησιμοποιήσει 10 ακίνητο για uπoθήκεuση. 

Κύριε Πρόεδρε. αγOJtη"'toΙ συνάδελφοι. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει διαμορφώσει μια συγχρστημΈVΗ κοινωνικη 

πρόταση για στήριξη κι ενίσχοοη της στέγασης των χαμηλών εισοδημα'tικών τόξεων 

του λαού μας. ΚαλεΙ 'tTlV κ\.lβtρvηστι να προχωρήσει στην άμεστι λήψη μέτρων ΟΟιΙ θα 
στοχεύουν στην υλοοο[ηση των πιο πάνω προτάσεων. Η στεγαστιΚ'ή πoλ~τική είναι 

μέσα στις ΚOΡUφΑΙες προτεραιότητες τοιι κόμματός μας, γι' αuτό και εΙμαστε έτοιμοι 
να OΤηρ[ξOUΜε κάθε εποικοδομητική ΚιIβtΡVΗτική πρόταστι προς αUΤΉ την κατε\ι

θυνστι· 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Koντtδη και μετά στον κ. Ευσταθίο\! που ζήτησαν 

το λόγο, θα ήθελα να αναφέρω ότι πληροφορήθηκα πως η Επιτροπή O~κoνoμικών 

συνεδρι.ό.ζ.ει αύριο η ώρα 9.00 το πρωι. Βεβαίως όπως γνωρί,ζετε έχουμε ΣUΝεδρΙα 
της ΒΟιΙλής στις 10.00 και ελπίζω να τελειώσει η σννεδρΙα της Επιτροπής μέχρι τις 
10.00, δι.ότι εν όψει και της σοβαρ6ττιτας τοιΙ θέματος της ΕΟΚ κλπ., και οπωσδή
ποτε δεν πρέπει να ιΙποτιμούμε κανtνα θέμα στο Κεφάλαιο Δ', δεν εΙναι σωστό να 
συνεδριάζουν επιτροπές της ΒΟιΙλής κατά τη διάρκεια της συνεδρίας της ολομέ
λειας, δηλαδή εΙναι ένας κανόνας που πρέπει να ισχ\ιει. Αν υπάρΧΟιΙν σοβαροί λόγοι 

για εξαΙρεση θα πρέπει να αναφέρονται ΠΡΟηΥουμένως, να υπάρχει μια προσυνεν
νόηση. Αλλά όταν γνωρΙζουμε ότι υπάρχει κανονική ΣUΝεδριo. του Σώματος και 

ερχόμαστε και ορίζουμε συνεδρΙα μι.aς Επιτροπής, διακινδuνεooυμε να μην uπάρξει 

απαρτΙα και οπωσδήποτε πρέπει να ιΙπάρχει καλύτερος σuντoνισμός. 

Δεν ξέρω αν ιΙπάρχουν άλλες απόψεις, αλλά τουλάχιστον μέχρι τώρα η Βουλή 
απέφεuyε να έχει αιΙτή τη σύγκΡOUΣΤΙ συνεδριας ΕΠιτροπών με την ολομέλεια. 

Ο κ. ΓεωργΙου. 

Α. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή απουσιάζει ο Πρόεδρος της Επιτροπής θα ήθελα να σας 

πληροφορήσω ότι πράγματι έχετε δίκαιο αλλά η σuνεδρι.o. θα διαρκέσει ακριβώς 
μέχρι την ώρα που θα αρχΙσει η συνεδρ(α της ολομέλειας της Βουλής. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ καλά. θα κρατήσουμε ώρα. 

Ο Χ. Κοντιδης. 

Δ. KONTIΔHI: 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελqχ:ιι, 

Σχετικά με το θέμα που συζητούμε, μο.ησε την περασμένη φορά ο σuνάδελφoς 

Kouκoυμάς, ο οποίος εξέθεσε ης απόψεις και τις θέσεις του κόμματός μας σχετικά 

με το οξύ αυτό πρόβλημα. Εμένα επιτρέψτε μου νο. πεΡΙOΡισtω σε κάποια σημεΙα τα 

oπoLα νομ(.ζω ό.ι πρέπει να θίξω. 

Οι ΠQOΤιΎούμενοι συνάδελφοι έχουν αναφέρει, και πολίι ορθά, ότι υπάρχει 

σιεΥασηκό πρόβλημα και σtην 1άξη των μη Εχ'tΟι"'tισθέντων συμπαtριω1ών μας. 

Συμφωνώ απόλυτα μαζί τοιις, γιατί όνtως νπάρχει τέτοιο πρόβλημα και μάλιστα σε 

μερικές περι.mώσεις πολύ οξύ. Είναι για την ΚOινωνtα μας ο\Πό το πρόβλημα κάtι 

το νέο; Ασφαλώς όχι. Είναι ένα πρόβλημα πο\l δημιouργεΙται από "(ο ίδιο το 

σύσtημα και που κτυπά πρώτα και κύρια τις όπορες τάξεις αλλά δημιουργεί και 

προβλήματα στις μεσαιες και στις χαμΊlλtς εισοδηματικές τάξεις. 

Κατά κα~ρoύς έγ~ναν προσπάθειες από διάφορους φορείς και οργανωμένα 

σύνολα να βοηθήσουν στη λύση ή μάλλον σττιν απάμβλυνση αυτού του προβλήματος. 

Πρώτη σοβαρή κω οργανωμέντι προσπάθεια έγινε στη δεκαετια του 1940 aπό τα 
αιρετά λα'ίκά δημοτικά συμβoiιλια της Λεμεσού και ττις Αμμοχώστου με ττιν 

ανέγερση των δημοτικών πολυκατοικι.ών. Έκτοτε καμιά άλλη τέτοια αξιόλοΥΤ) 

προσπάθεια δεν έχει αναλψρθει. Είναι δε κατά τη γνώμη μου καιρός να εγκύψουμε 

σαν υπε'ίιθuνo Σώμα και αφoiι μελετήσουμε το σοβαρό αυτό πρόβλημα να προβούμε 

στην προώθτιση των κατάλληλων ενεργει.ών για 1"ην απάμβλυνση ή ακόμα και την 

επιλυση. σtO μtτρo βεβαίως του δvνατoύ. αυτού 1"ου σoβcιρoύ προβλήματος. 

θε ήθελα σtην παρέμβασή μου αυτή να δώσω μι.α εικόνα του πώς παρουσιά

ζεται στη Λεμεσό το πρόβλημα της στέγτις το οποίο είναι. πιστεύω. παρόμοιο και 

στις άλλες πόλεις. Δε θα αναφερθώ βέβαι.α στην τάξη των ανθρώπων εκείνων που 

είναι σε θέση να πληρώσουν ένα οποιοδήποτε ενοίκιο, αλλά στην τάξη εκεΙντι που 

ενώ έχει ανάΥκη από κατοικ(α δεν είναι σε θέση να πληρώσει οντε το πιο χαμηλό με 

τα σημερινά δεδομένα ενοίκιο. Η τάξη αυτή καταφεύγει μοιραία σε διάφορους οργα
νισμούς και ιδρύματα εκλιπαρώντας μια οποιαδήποτε βοήθεια. 

Μόνο από το Γραφείο Ευημερίας στη Λεμεσό παίρνουν βοήθεια για ενοίκιο 

σήμερα περι.που επτακόσιες πεΡL.tττώσεις και αυtές είναι οικογένειες που έχουν εισό

δημα κάτω των δι.ο.κόσιων λιρών το μήνα. Οικογένειες με εισόδημα άνω των δι.ακό

σιων λιρών δεν παίρνουν κανένα τέτοιο βοήθημα. Και για να αντιληφθεί ένας το 

μtyεθoς του προβλήματος είναι αρκετό να σκεφθf:ί για μια στιγμή πώς είναι δυνατό 

να ζήσει μια οικογένεια με εισόδημα διακόσιων εΙκoσ~. διακόσιων πενήντα ti ακόμα 
και τρακόσιων λιρών το μήνα. αν είναι αναγκασμένη από αυτό το εισόδημα να 

πληρώνει και ενοίκια της τάξης των εξήντα, ογδόντα ή ακόμα και εκατόν λιρών το 

μήνα. 

Μόνο στο Δήμο Λεμεσού υπάρχουν αυτή τη στιγμή 175 αιτήσεις οικογενειών 
για άμεση στέγαση. Ο λόγος που γΙνOνtαι αιτήσεις στο Δήμο Λεμεσού για στέγαση 
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εΙνοι γιατί αuτός ο Δήμος διαθέΤΕΙ σήμερα Ι 74 δημοτικές χατοιχ{.ες πο\! χτίστηκαν 
όλες, και υπογραμμΙζω το όλες, στl1 δεκαετία του 1940 από τα αιρετά λα'ίχά δημο
ηκά συμβούλια. όπως εLπα και πιο πάνω. Αρκετές όμως απ' αυτές τις δημοτικές 

κατοικΙες είναι σήμερα ακατάλληλες για διαμονη. γιατί για αρκετά χρόνια δεν έχουν 

επιδιορθωθεί καθόλου. Ας σημει.ωθεΙ ότι 11 διαβΙωση ο' αυτές είναι πολύ άσχημη, 
γιοτΙ δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις όπο" σε ένα και μοναδικό δωμάτιο μένει 
ολόκληρη οικογένεια με δύο, τρΙα ή και τέσσερα παιδιΔ. Μάλιστα σε μερικές περι.

πτώσεις αυτό φτάνει τα όρια το" κοινωνικού προβλήματος, γιατί τα παιδι.ά μεγαλώ

νουν, φτάνουν στην εφηβική ηλικΙα και συνεχιζουν να μένουν ακόμα μαζί αγόρια 

και ΚΟΡΙ10ια στο (.διο δωμάτιο. 

ΚλεΙνοvtας θέλω και εγώ με τη σειρό μοιι να κάνω κάποιες εισηγήσεις ως 

συμβολή στην επΙλυση αuτο"ίι το σοβαρού προβληματος. Σιιμφωνώ απόλιιτα με τις 

ε~σηΎ1iσεις τοιι ΣVΝάδελφoυ κ. Κουχοιιμά και ειδικά με την έβδομη για παραχώρηση 

στοιις δήμους που θα επιδεΙξουν ανάλογο ενδιαφέρον, μακροπρόθεσμων δανείων ή 

ακόμα και κρατικής χορηγίας για ανν:γερση δημοτικών πολυκατοικιών που θα διατί

θενται στοιις πραγματικά άπορους συμπατριώτες μας με χαμηλό ενοίκιο, ανάλογα 

με την οικονομική κατάσταση το\! καθενός. Αιιτό ε[ναι κατά τη γνώμη μο\! ΠΙΟ αξιο

πρεπές από τη βοήθεια ποιι δίνουν σαν ενο[κι,ο, κ~ι είναι βέβαια προς πίστη τους, ΟΙ 

διάφοροι σύνδεσμοι και οργανώσΕις. θα μ.πορούσαν όλα α\lτά τα κοντύλια ποιι 

δίνονται για βοήθεια μαζί με την κρατική βοήθεια και τα κρατικά δάνεια να αποτελέ

σο\ΙV ένα κοινό ταμείο ΠΟ\l θα χρησιμοποιείται γι' αιnό το σκοπό. 

Σήμερα το κράτος μας έχει μι.α πολύτιμη και τεράστια πείρα που αποκτήθηκε 

μετά τα τραγικά γεγονότα το\! 1974 με τη στέγαση των εxτoπ~σθέvtων αδελφών μας. 
Ας χρησιμοποιηθεί λοι.πόν αυτΊj η πεLρα για τη στέγαση των αστέγων μη εκτοπισθέ

ντων σιιμπατριωτών μας. Αζ γΙνει ακόμα σκέψη γt.α το σννtoνισμό των προσπα

θειών μας τόσο για τους εκτοπισθέντες όσο και τους μη εκτοπισθέντες που tχoυν 
ανάγκη κάποιας στέγης. Στις πόλεις αλλά και σε διάφορα χωριά υπάρχονν αντη τη 

στιγμή τονρκοκνπριακά σπίτια πον είναι άδεια η και εγκαταλελeιμμίνα και αντί να 

φροντΙΟονμε να κατοικήσουν σ' αυτά οικογένειες που έχουν ανάγκη, έτσι που να 

απαμβλUΝΘεί το στεγαστικό πρόβλημα των μη εκτοπισθέντων, τις κρατούμε eρμη

τικά κλειστές και καταδιώκονμε κάθε μη εκτοπισθέντα 1Ι:Ον θα θελήσει να κατοικήσει 

σ' αιnές "ις κατοικίες, γιατί τον θεωρούμε παράνομο. 

Αν, κύριε Πρόεδρε, στη δεκαετία ΤΟ\l 1940, παρά τις τεράστιες οικονομικές 
δUΣΚOλίες ήταν μπορετό κάποιοι δήμοι από μόνοι τους να προχωρήσουν στην 

ανέγερση πολ\lκατοικιών χαμηλού κόσ1;ονς και να τις ενοικιάζουν σε άστεγους και 

δUΣπραγOύντες σνμπατριώτες μας, αν μετά την εισβολή έχουμε κατορθώσει να 

λύσο\lμε ως ένα μεγάλο βαθμό το πρόβλημα ττις στέγασης των εκτοπισθέντων 

αδελφών μας, διερωτούμαι γιατί σήμερα με το ψTJλό επLπεδo οργάνωσης ττις κοινω

νίας μας να μην tχouμε επεξεργαστeί ως πολιτε(α ένα ανάλογο σχέδιο για είτΙλUΣΗ 

αντού τον μεγάλου κοινωνικού προβλήματος. 

Βέβαια σήμερα άκονσα από το ραδιόφωνο με μεγάλτι μο\l ικανοποίηση την 

εξαγγελία ""{ης κ\lβέρvησης για τα νέα μέτρα ItOu ItρotteE"taL να πάρει για τη λύση 
αυτού τον τόσο σοβαρού προβλημα"tος. Xαιρtτ(ζoνμε αuτά τα μέτρα. Όμως ζητούμε 

και ελπ(ζο\lμε αυτά να επεκταθούν χα~ σης αστικές περιοχές πον νπάρχει χαι το 

οξύτερο πρόβλημα σήμερα . 
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Εμείς θα μελετήσουμε πολύ σοβαρά αυτά τα μέτρα και θα συμβόλοιιμε με όλες 

μας τις δυνάμει.ς για να πrn)χει αυτή η αξιέπαινη προσπάθεια της κυβέρνησης. Αλλά 

και η Βονλή έχει καθήκον να μελετήσει το όλο πρόβλημα και να συμβάλει κι' αυτή με 

τη σειρά της στην επίλυση αυτού του προβλήματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Ευσταθίου της ΕΔΕΚ. 

θα ήθελα πριν αρχίσει ο κ. Ευσταθίου να γνωρίζω αν υπάρχουν άλλοι 

ομιλητές. Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, το θέμα θα κλείσει στην προσεχή σuνt

δρια. την άλλη βδομάδα. διότι ο Εισηγητής, Ο κ. θεοδώρου, απουοιάζει 010 εξωτε
ρικό και θα πρέπει να του δώσουμε την ευχαιρΙΟ να κλεισει το θέμα. AύQLO στην 

ημερήσια διάταξη θα είναι το θέμα της ΕΟΚ και το θέμα της περιβόητης πovτΙκας. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥΙΤ. ΕγΣΊΆθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και X\1QLOL συνάδελφοι. 

Φαίνεται ότι είμαι ο τελΕυταίος ομιλητής σήμερα επί του θέματος αυτού. του 

πραγματικά πολύ σοβαρού θέματος της κατοικΙας την oπotα στερούνται κατά 

κανόνα o~ φτωχότερες τάξεις του λαού και εκείνοι οι οποίοι αναλίσκαυν το βιο τους 

στο να εργάζονται στα εQΎooτάσια και στους διάφορους τομείς, οι εργαζόμενοι 

δηλαδή άνθρωποι που στερούνται των μεγαλύτερων μέσων. Ειναι η θέση μας ότι το 

κύριο καθήκον ενός κράτους είναι η εξασφάλιση των βασικών αγαθών της ζωής σε 

όλους τους πολίτες. Και ένα τέτοιο αγαθό σίγουρα είναι η κατοικια. Ιδιαίτερα για 

τους KυπρΙOuς οι οποΙΟι ίσως και από μακροχρόνια παράδοση αλλά και λόγω των 

προσηλώσεων σε κανόνες ζωής οι οποίοι ανάγονται στην εποχή της Βυζαντινής 

Αυτοκρατορίας, πρέπει να EξaoφoλU;ouv οπωσδήποτε κατοικία ιδίως σης ανύπα

ντρες θυγατέρες τους. 

Αλλά. κύριοι συνάδελφοι, όπως εΙΠα, η κατοικια είναι αγαθό και είναι το 

αγαθό τούτο αναπόσπαστα συνδεδεμtνo με την ποιότητα της ζωής των ανθρώπων. 

Αυτό το αγαθό το στερούνται πολλοί άνθρωποι και για να το αποκτήσουν υποβό.λ

λονται σε θυσίες ολόκληρης ζωής πολλές φορές και, όπως εΙΠα προηΥουμένως, 

ιδιαίτερα και κύρια οι φτωχότερες εισοδηματικές τάξεις των ποληών της δημοκρα

τίας. 

Το κράτος με το Σύνταγμά του μιλά για κατοικία, αλλά μιλά για το άσυλο της 

κατοικίας. ΤΟ ονομάζει ότι είναι το καταφύγιο του ανθρώπου και της οικογένειάς 

του. Αλλά τι καταφύγιο και τι άσuλo μ.ιοιορεί να έχει ο άνθρωπος ο oπoLoς αναΥκά

ζεται είτε να υφίσταται την καταπιεστική πολλές φορές επιτήρηση ενός δύστροπου 

ιδι.οκτήτη ενός διαμερίσματος από τον οποίο το νοικΙασε ή το κυνηγητό κάποιου 

που θέλει να το βγάλει από εκείνο το οποΙΟ νοίκιασε ή διότι βρίσκεται σε κατοικ{α η 

οπο(.α κάθε άλλο παρά του εξασφαλίζει αυτή την ιδιαιτερότητα της ζωής; Ώστε η 

ανάΥκη να ληφθεί μέριμνα για εξασφάλιση κατοικίας για τους πολίτες είναι επιβε

βλημένη, ώστε αυτό που λέμε ότι είναι άσυλο να έχει και ουσιαστικό περιεχόμενο. 
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Αυτή τη στιγμή υπάρχει πρόβλημα σtην Κύπρο και μάλιστα υπόΡΧΗ πρόβλημα 

που βασανιζει σημαντικό τμήμα του λαο"ύ. Δε. μιλουμε για φαινόμενο που μπορεΙ να 

επηρεάζει το πέντε ή το δέκα τοις εχατόν της κοινωνίας. ΜιλοίΙμε για ανόγκη, για 

πρόβλημα Μ6 το οπο'ο επηρε~ται ουσιώδες μέρος του πληθυσμού της χώρας μας. 
Και το τιθέμενο ερώτημα εΙναι: Μπορεί να επιλυθεί αυτό 1"0 πρόβλημα; Η απάντηση 
είναι ναι. Αν κατόρθωσε αυτό το κράτος το οποίο έχασε τα πάντα. έχασε το 70% 
των πόρων του, να επιλύσει σε ένα αρκετά εξελιγμένο βαθμό το θέμα της σtέγασης 

των προσφύγων για τους οποίους υπάρχει η απόλυτη και δΙκαι" πρώτη προτεραιό

τητα, για.Ι να μllν μπορεΙ το ίδιο το κράτος να επεκτείνει, αν το θέλει, .0 προγράμ
ματά ΤOΊJ. Ύια να καλύψει και τις άλλες τόξεις των ανθρώπων που στερούνται κατοι

κΙας; 

Συνεπώς οι δυνατότητες πιστεύω ό'Η ωτάρxouν σλλό πρΙΠει πλέον να υπάρξει 

και η θέληση. XΡEIάζε"{α~ πoλ~"{~κή βoίJληση κα~ πoλ~"{~κή φιλοσοφΙα η oπokι να 

επι"{ρέψει στο κρά"{ος να κάνει αυτό το άνοιγμα προς παροχές γιατ{ αυτές οι 

δαπάνες βεβαίως δεν είναι δαπάνες που επενδύουν χρήμα"{α, από "{α oπoLα 

μπορούμε να περιμένουμε περαιτέρω αύξηση .ων εισοδημάτων μας στην κo~νων(α. 

Συνήθως η προτεραιότητα δίνεται σε οτιδήπο.ε αποδίδει και εκε'νο που Q.,τοδίδει το 

κερδl.ζoυν οι λίγοι στο χώρο αυτό που ζούμε. Η συσσώρεuση του πλούτου και .ων 

μεγάλων κεφαλα(ων εΙναι γνωστά. Βέβαια κα.' επέκταση βελτιώνε'tαι και 1'1 θέσTl της 
ζωής "{ων εργαζόΜCΕνων ανθρώπων, αλλά να μην ξεχνούμε ό.ι σε χώρες που παρου

OLάζEtaL αυτή η πρόοδος, τη μερLδα του λέοντος την παΙρνουν εχεΙνοι οι ΟΠΟ{ΟΙ 

xatόρθωoav να σuyκενtρώσoυν.oν πλοmο στα xέρ~α τους. 

θα πω και κάη που το λέω πολλές φορές. Εδώ έχουμε κα.ά κεφαλήν εισόδTlμα 

δέκα χιλιάδες δολλάρια ή πέvι:ε χιλιάδες λΙρες πράγμα που σημαΙνει ό.ι η μέση 

οικογένεια πρέπει να έχει εισόδημα t{xoσL-nfvte με "{ριάνtα χιλιάδες λΙρες το χρόνο. 

Πιστέψετέ με ότι από "{ους ερ-yα!;oμένOUς πολύ λΙγους κα.οίκους "{ης περιοχής που 

ζω ξέρω που έχουν αuτό το εισόδημα, κάτι που σημαΙνει όtι το μέγιστο ποσό και η 

συσσώρεuση έρχεται στα χέρια των λΙγων. Ώστε το κρότος ας έρθει να κάμει τTl 

χει.ρονομΙα η οπο[ο είναι επιβεβλημtνη. 

Είπα ότι πρέπει να υπάρχει 11 διάθεση και τι φιλοσοφ(α και τι διάθεση και η 
φιλοσοφ(.ο. αυτή πρέπει να xαteυθiινovtaL προς την κατεύθυνση της οναβό:θμισης 

"{ης ζωής, όσων 11 ζωή τους εΙναι υποβαθμισμένη. για να υπάρχει ισότιμη μεταχεt
ριση, ουσιαστική ισοπολιτεία, ισονομΙα και κοινωνική δικαιοσ\ινη. 

Κύριε Πρόεδρε, κίJριoι συνάδελqχ:ιι, 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ ως xtvtQLxό στόχο της φιλoσoφLας του έχει 

ακριβώς αuτές τις αρχές, τη δίκαιη μεταXεΙρισt1 όλων των πολιτών, διότι θεωρούμε 
τους πολίτες ό1:Ι έχουν ισό1:ιμα δικαιώματα και ότι κανενός 1:α δικαιώμα1:α δεν εΙναι 

υπέρτερα. των άλλων και αυτό είναι θέμα βέβαια φιλοσόφικής προσέnισt1ς, πολι-

1:ικής διάθεσης και α\ttό εισηγoίJμαστε να κάνει και 1:0 κρά1:ος. Τι είναι η εισήγησή 
μας; Η εισήΎ1ΊσΤι μας είναι ότι υπάρχει ο Οργανισμός Χρηματοδο1:ήσεως Στέγης για 

εξασφάλιση στέγης. Ας ενισχυθεΙ α\ttός ο οργανισμός με χρήμα1:α από τον κρατικό 

προυπολογισμό ή από εξασφάλισTl χαμηλότοκων δανείων, για να μπορεί να εμπλο\!-

1:ιστεΙ το κεφάλαιο του οργανισμού αυτού, ο οποΙος με 1:1'1 σειρά του να τα δΙνει σε 
εκεΙνους o~ οπο(οι έχουν ανάγκη να δημιουργήσουν το σπίτι τους μακροχρόνια και 

επΙσης με χαμηλό1:οκα ποσά . 
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Αλλά δεν είναι αρκετό αυτό που άκουσα σήμερα ερχόμενος στη Βουλή α.ίτ6 το 

ραδιόφωνο, όη δηλαδή παραχωρείtα~ ένα ποσό δεκαέξι χιλιάδων λιρών, για να 

tξασφaλΙO.εΙ στέγη σε πολύτεκνους ή σε νέες OΙΚOytνει.ες. το ποσό αυτό είναι 

ανεπαρκέστατο. Πρέπει παρόλληλα το κράτος από τις εκτεtαμένες γα(.ες που έχει -
είναι ο μεγαλύτερος γαιοκτήμονας εδώ- να διαιρέσει οικόπεδα τα οποία να διαθέσει 

δωρεάν, ytQ'tl όχι. στους ανθρώπους οι οποίοι χρειάζονται να κτίσουν το σπίτι 
,ους. Μπορούν επίσης να δοθο"ύν ποσά. για να αποκτηθεί διαμέρισμα εκεΙ πα" είναι 

κτισμένο το διαμέρισμα. διότι θα διαφωνήσω με την εισήγηση τον ΠΡΟΤΙΥούμενου 

συναδέλφου. Δε θέλουμε να δημιονρΥι\οουμε ΥκαΙτος, δηλαδή χωρους όπου να 

λέγουμε ότι εκεί μένουν οι φτωχοί στους οποίους έκτισαν πολυκατοικίες και τους 

στέγασαν. Να έχει "Ιην επιλογή ο πολίτης να κάνει το σπίτι του εχεΙ που νoμΙζ.ε~ όη 

αυτό το σπΙτ~ "(ον εξυΠ1lρετεΙ κα~ του δημιουργε[ την ε\Π\IXLα του . • 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά Είχα να πω και εύχομαι το πρόγραμμα που εξαγγέλ

θηκε σήμερα κα~ καλύπτει, όπως λέχθηκε, ορεινές κοινότη"{ες να επεκ"{αθεΙ και μέσα 

σtη φτωχολογιά των πόλεων, διόη εκτός α,.-ιό τις ορεινές κοινότητες και τις ακρι

τικές περ~oχές, πρέ.ι""tει να υποστηρίζονται χαι o~ μεγάλες μάζες των εΡΥαζόμενων 

ανθρώπων, οι οποίοι ζουν κάτω από ανθυΥιεινές συνθήκες στέγης μέσα στους 

χώρους των πόλεων, από όπου στρατολογούνται αυτοΙ που μοχθούν για τη 

δημιoυργLα του κοινωνικού ΠΡO'ίόVΤoς κό.ι που. κακά είναι τα ψέματα. ης περισσό
τερες φορές πα{.ρνσυν την ελάχιστη ποσότητα ως μερίδιο από τον πλο\ίτο που 

δημιουργούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Έχει τερμα"{ιστεί η συζήτηση του θέματος. Μένει να το κλείσει ο εισηγητής και 

αναμένεται να το κλείσει την επόμενη Πέμ..""t"tη, όταν θα έχει επιστρέψει στην Κύπρο. 

Στο μnαξύ η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για αύριο Παρασκευή, 22 
Νοεμβρίου 1991 η ώρα 10.00 το πρωί με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη, 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': --

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': -

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': -

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) " Η αίτηση ένταξης της Κύπρου στην EUΡΩΠα'ική Κοινότητα και τι ανάγκη 

λήψης σuyχεκeψέ""" μhρων για ,,,προώθησή της". 

(θέμα εΥΥρσ.φέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Σοσιαλιστιχού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χα"tζηδημητρΙΟυ). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγειας για το θέμα που αναφέ
ρεται ως 'Ή εξάπλωση της πovτtχας σε κατοικημένες περιοχές και οι συνε

παγόμεvoι κίνδ\ΝΟΙ για την UΓΕ(α του λαού - eνδημικός εξανθηματικός 
τiιqχ:ις~ . 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση των αξ, Boιιλευtών κ. Δ. Χριστοδουλιδη, Δ, 

Koνtlδη και Λ, Λυσιώτη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις), 
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Α ν 11 σul;ήτηση των δύο αυτών θεμάτων τελειώσει μέχρι τη 1.00 ή 1.30 μ.μ., 
τότε ΙΟως δε χρειαστεί να συνεχΙσουμε το αJτόγεvμα. Αν δεν πρoλόβoνμt θα διακό

ψουμε τη συζήτηση στις μία και θα σuνεχίσouμε το α.ί-c6Υe\lμα τι ώρα 4.00. 

Οχ. Κασο'Uλ(δης. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ζητώ tO λόγο πρώτα για να ρωττΊσω αν υπάρχουν οι απαραί
τΤ)τες διενχολύνσεις στην ελεύθερη ραδι.οφωνια, ώστε να μεtαδtδει τις εργασίες tης 

ο).ομtλειας το\) Σώματος και ο λόγος για τον οποΙΟ .0 χάνω είναι. διόη ήθελα 

προσωπικά να εκφρόσω την απογοήτευσή μου ως νέος ΒουλειΙττ\ς yt.O. '{Ο χρόνο που 
αναλώνουμε για ης συνεδρίες της ολομέλειας. Έχουμε ξεκινήσει σης 5.30 και 
έχουμε αφιερώσει μόνο μια ώρα. Αν λάβουμε υπόψη ότι _α Κοινοβούλια άλλων 

χωρών πηγαΙνονν μέχρι τα μεσάνυκτα για να καλύψουν την εργασΙα τους, είμαι 

σίγουρος πως στην περίπτωσή μας ένας από τους λόγους είναι ότι το ενδιαφέρον 

LδιαΙτερα όσον αφορά το Κεφάλαιο Δ' παρουσιάζεται μει.ωμένο. ΕΙναι λυπηρό, διότι 

τα έδρανα των Βουλευτών παρουσιάζονται amTj τη στιγμή κενά. Παράλληλα με τα 

κενά έδρανα των Βουλεutών διαπιστώνω πως και των αγαπητών δημοσιογράφων τα 

έδρανα είναι κενά. 

επομένως δεν υπάρχει ενδιαφέρον γι.a τις εργασi.ες του Σώματος και πιστεύω 

ότι η δημοχρατΙα. η πολυκομματική δημοκρατ(α, θα αναβαθμιστεΙ σ' αutό τον τόπο, 

τη στιγμή που αυτή την επΟΧ1'ι βάλλεται. αν ο κυπριακός λαός συμμετέχει πιρισσό

τερο ή παρακολουθεί εκ του σύνε:ΥΥυς τις εργασi.ες του Κοινοβουλt.oυ. και ταυτό

χρονα θα είναι και κίνητρο για τους αyo...τητoUς συναδέλφους να παραμένουν μέχρι 
τη λήξη των εργασιών της συνεδρtας της βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απλώς θέλω να σας κατατοπίσω ότι όσον αφορά τη ραδιοφωνία υπάρχει εισή

γηση με την έναρξη του δεύτερου καναλιού να καλύπτονται τακτικά και πλήρως οι 

συνεδρtες του Σώματος. Όμως είναι και θέμα δικό μας, όσον αφορά το Κεφάλαιο Δ' 

να εγγράφουμε θέματα μεγαλυtερου ενδιαφέροντος, αλλά και ταυτόχρονα ό"ταν 

εγγράφονται θέματα από όλους μας να παρευρισχόμαστε στις συνεδρΙες του 

Σώματος και να παρακολουθο"με αυτά τα θέματα. 

Πιοτείιω όtι Ισως σήμερα να έτυχε η εργασία της Βουλής να ήταν μειωμένης 

διάρκειας ένεκα του ότι οι επιτροπές της Βουλής ασχολουνται περισσότερο με τους 

προυπολογισμους και με θέματα τα οποία θα μας απασχολήσουν τις προσεχε(ς εβδο

μάδες. θέλω να διαβεβαιώσω τον κ. συνάδελφο πως θα υπάρξouν και περιπτώσεις 

που πιθανώς να ξενuκτήσει σε συνεδρίες του Σώματος. Γι' αυτό το λόγο, μπορεί να 

mmβη σήμερα η σιινεδρLα να είναι μόνο μιας ώρας, πιστεύω όμως ότι αυτός δεν 

είναι ο κανόνας, αυτή εΙναι η εξαίρεση. ΟΙ Ε<'"tLτροπές ας εντατικoπoιηθoΊJν όσο το 

δυνατό περισσότερο, για να παράγουν περισσότερη δουλειά, πράγμα που αναμένω 

ότι θα γΙνει. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ΣUΝΕΔΡίας. 

(Ώρα λήξης, 18.35 μ.μ.) 

Ι 



Οι αχόλotιθoι βoυλευτέ~ uπέγQαψαν τον κατάλογο των παQδΥτων με αλφαfSη

τι.xιj σειQά:-

Α γαπ(ου Γι.αννόχης Mακρlδης Ισlδωρoς 

Α ΥΥελιδου ΚλαΙρη Mαρxl.δης Αλέκος 

Αναστασιάδης Νίκος Μάτσης Ιωόννης 

Αηωνίου Αβραάμ Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Γεωργί.ου Ανδρέας Mιxαηλl.δης θάσος 

ΓεωργΙου Αριστοφάνης MΙXαηλLδης Ντίνος 

Γιάγκου Κ(κης Μουσιούττας Νίκος 

Ευθυμί.ου Ττίμης Moiισκoς Ανδρέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

Ηλιάδης Δημήτρης Παπαδόn:Oυλoς Τάσος 

Ηλιάδης Κώστας Παπαρές ΑυΥερινός 

θεοδούλου Λάκης ΠιποχοπΙτης Νίκος 

Ιεροδιακόνου Λε6ηιος ΠOUΡΓOUΡ(.δης Χρίστος 

Καζαμίας ΚΙκης ΠρέΥτζας Ρένος 

Kασoυλl.δης Γιαννάκης Ρολάνδης Νίκος 

Κατσελλή Ρήνα Σολωμής Χρίστος 

Kατσoυρl.δης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κληρίδης Γλαύκος Φιλl.ππoυ Ανδρέας 

Κληρ(.δου ΚαΙτη Χό:σιχος Σωκρότης 

ΚοντΙδης Δημήτρης Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κουκουμάς Ανδρέας Χατζηδημητρίου Τάκης 

Κυπριανού Μάρκος . Xριστoδoυλlδης Δώρος 

Kwτρι.ανoύ Μιχαλάκης Χρίστου Ανδρέας 

ΚωνσταντΙνου Κώστας Χριστόφιας Δημήτρης 

Λυσιώτης Λώρης Χρυσοστόμου Άριστος 

Λuσσαριδης Βάσος Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Ανι:ΙΠQόσωποι eQqo)CEνtI)C~ Ομάδων 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 

Μαντοβό.νη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕρlεΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Δήλωση του Προέδρου της Βουλής εκ μέρους όλων των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων σχετικά με τη σuμ..-τερι.φoρά του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'EQγων κ. Παύλου Σαββιδη κατά τη συνάντησή του με την Κοινοβουλευτική 
'Επιτροπή Eλtyχoυ και τη μετέπειτα δημoσι.cryραφΙXή του διάσκεψη. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδLO ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της 
Αρχτ'ις Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" και ψήφιστι 
αυτού σε νόμο. 

3) Έκθεση γι.α τους Κανονισμούς "Οι περί Προξενικών Τελών (Γροποποιη
τικο!) Κανονισμοί του 1991" και tΥχρι.ση αυτών. 
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4) Έκθεση ΎΙ.Ο τους Κανονισμούς ''Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Μονάδες 
Meτρήoεως) (Τροποποιητι.χοΙ) Κανονι.σμοΙ του 1991" και έγκριση omώY. 

5) Απόφαση 'tης Επιτροπής Eπlλcιyής Uστερα από αιτηση της Koινoβoυλεu
Ίικής Ομ.όδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να αvtικα:tαστήσeι τον 
χ. Διόqχ:ινtO xρυσoσtόμαιι με .ον κ. Δημήτρη Kovτ(δη στην Κοινοβοιιλευ

ηχή Επιτροπή Υγειας. 

6) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

1) Ερωτήσεις Boυλευt"ών (Η παραχώρηση άδειας εργασ(.ας σε ToνρκoκWτριoυς 
εργάτες οικοδομών στην ελtύθεQη περιοχή Αμμοχώστου - ΤΟ σοβαρό θέμα 
διορισμού των βιβλι.οθηχάρι.ων κοι -των οκτώ βιβλιοθηκονόμων - Avtyερστ] 
Δ' Δημοηκού Σχo)..εloυ και τεσσάρων ΠQόσθeτων αιθουσών διδασχαλtας 

στο Λύκειο ζητά 11 κοινότητα Παραλιμνl.oυ - Η ανέγερση τείχους μεταξύ των 
αντίθετων λωριδων κα-,;fίιθuνσης στον -υπερασηκό δρόμο Λευκωσίας

Λεμεσού - Η αναβάθμι.ση της Kuπρι.αχής Εμποριχτ'ις NαuτtλLας - Η ρύπανση 
που προκαλείτοι από τον Hλεxτρoπσρ<ryωy6 Σταθμό Μονής - ΤΟ ΚUΠΡιακό 
VΤΙOλόγιo - Τα δι.ό:φορα προβλτ'ιματα που αντιμετωπ(ζouν οι ψαράδες - ο 
κα:θoρWΜΌς των ωρών ερΥασιας των επσ:ΥΥελματιών οδηγών μηχονοχΙνητων 

οχτιμάτων - Η ανέγερση Νέου Δημοτι.κο'ίι Σχολε(Ο'υ στην περι.οχή Πάνω 

Περβολιών - Η έλλειψη βιομηχανικών οικοπέδων στην Επαρχ(α Λάρνακας
Η καταΣΚΕVΉ UΔΑΤoδεξαμενής στο πελtνδρι - Η οι.χοπεδοποΙηση χαλΙτικΤ)ς 
γης πλησίον της κοινότητας ΠελενδρΙΟυ - Η επέκταση της οικιστικής ζώνης 
ΠελενδρΙΟυ • Η επιδι.όρθωση, δια.V,ό:ruνση και ευθuyράμμιση του παλιού 
δρόμου προς Κάτω Αμ(αντο • Η ανtyερση νέου σφαγείου στην κοινότητα 
Πελeνδρl.oυ . Η κοινότητα ΠελενδρΙσυ ζητά από την κυβέρνηση την κατα· 
βολή f5.600 για _ινή αξωποΙηση της γεώτρησης με αρ. 243/89 - Η 
διαπλάwνoη του κύριου δρόμου της καινότηtας Πελενδρίου ή η κατασκευή 

παρακαμπτήριου δρόμου - ΤΟ αΙτημα της κοινότητας Πελενδρl.oυ για κατα
σκευή απoχετruτΙΚOίι δικtύoυ - Το αΙτημα της κοινότητας Αγρού για 

διαπλάτυνση και eυθuyράμμιση του δρόμου Kυπερoύνtας - Χανδριών . 
Αγροίι - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου από το ξενοδοχείο "Ρόδο" Αγρού 
μέχρι την κοινότητα ΠοταμΙη.σσας - Η ανέγερση περι.φερει.αχού σφαγείου 
στον Αγρό - ΤΟ αΙτημα της κοινότητας Αγρού για επίσπιυση της μελέτης για 
βιολογική επεξεργασtα των λυμάτων του αποχετευτικού σνστήματος - Η 
euθuyράμμιση και επιδι.όρθωση του δρόμου ΖωοπηΥής-Παπούτσας-ΑγΙΟυ 
θεοδώρου - Το αΙτημα της κοινότητας Αγιου θεοδώρου για αξιοποίηση των 
γεωτρήσεων που βρί.σχονται αναξΙΟΠΟΙητες στην toπoθεow 'Έπιφάνης" για 

κάλυψη .ων αυξημtνων αναγκών της λόγω της ανομβρwς - ΤΟ αΙτημα της 
κοινότητας ΑγΙΟυ Θεοδώρου για δωρεάν αντικατάσταση από την κυβέρνηση 

.ων δενδρυλλl.ων που καταστράφηκαν από την ανομβρΙΟ - Η επέκταση της 
οικιστικής ζώνης στον Άγιο Θεόδωρο - Η ευθvyράμμιση του δρόμου 

Zωonηγής - Κά.ω Μύλου - Η αντιχατάCΠαση των σωλiινων υδροδότησης 
ο.ον Κάτω Μύλο - Η κατασκευή ωroχεmrcικoύ διχriιoυ στον Κάτω Μύλο -
Το αLτημα της κοινότητας Κάτω Μίιλου για μείωση της κοινο.ικής σννει

σφοράς για έργα από 1/4 σε 1/5 - Η διαπλάτυνση και ευθυγράwnση του 
δρόμου Κάτω Μύλου - ~'EQημoς" • AyρoiJ - Η ασqχιλτόσtρωση του δρόμou 
Αρακαπά - ΠρoφTrtη Ηλ(α . ΤΟ αΙτημα της κοινότητας Προφήτη ΗλΙΟ για 

ι 
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επ{σπεoorι των εργασιών για ασφαλτόστρωση της πλατείας του χωριού - Η 
επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας Προφήτη Ηλία και τι παροχή 

των αναγχαl.ων υπηρεσιών (νερό, τηλtφωνo, ηλεκτρισμός) - Το αΙτημα της 
κοινότητας ΑγΙΟυ θεοδώρου γι.α χαλάρωση χαι τροποποΙηση των συντελε· 

στών που aπa.Hoύνtαι για έκδοση άδειας οικοδομής - Η επέκταση του τηλε
φωνικο\ι δικτύου στην κοινότητα Αγίου lωάννη Αγρού - Η ανnκατάσταση 
των αγωγών vδρoδότησης στην κοινότητα ΑγΙΟυ Ιωάννη Αγρού - Το αΙτημα 
της χοινότΤ]τας ΑγΙΟιιΙωάννη Αγρού για ασφαλτόσrρωση του παρακαμπτή

ριου δρόμου που βρΙΟΚεται στην κατοικημένη περιοχή της - Η επέκταση το" 
υφιστάμενου ηλεκτρικού διχtίloυ στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη Αγρού - ΤΟ 
αΙτημσ. της κοινότητας Δυμών για μείωση της συνεισφοράς που καταβάλλει 

για την εκτέλεση κοινοτικών έρΥων από το 1/4 στο 1/5 - Η επέκταση του 
τηλεφωνικού δικτύου στην κοινότητα Δυμών - Ο εφοδιασμός με απαραΙτητο 
εξοπλισμό για τη λειτoUΡΓια διάτρησης στην κοινότητα Δυμών - Η παροχή 
οιχονομι.χής βοήθειας στους αμπελouρyoίις - Η αύξηση των τελών κυκλοφο
ριας των αγροτικών αuτoxινψων - Η ένταξη της κοινότητας Ζωοπηγής σι:α 
τouρισnXΆ χωριΔ - Τα πρoβλiq.ιατα που αvτιμετωπίζoυν οι μικρές β!.oμrιxα
νιχές μονάδες στην ΠοτσμΙτισσο - Το αίτημα της κοινότητας ΠοταμΙτισσας 
όπως τι κυβέρνηση καταβάλει τις δαπάνες ΣUΝΤΉΡησης των δυο γεωτρήσεών 

της - Η διαπλάτυνση του δρόμου ΠοταμΙτι.σσας - Αγριδι.ών - Το αΙτημα της 
κοινότητας ΠοταμΙτισσας να επισπευσθεί η αποπεράτωση των εργασιών 

κατασκευής του δρόμου ΠoταμΙτισσας-AΎQO" - Το αρδειrtικό πρόβλημα 

στην Π<YtαμΙτι.σσα - Η εuθvyράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου Aκρou.. 
ντας-Δι.ερώνας - Η ασφαλτόστρωση 10υ τμήματος του δρόμου Αρακαπά
Διερώνας που είναι χωματόδρομος - Η με(.ωση της ΚQO.τιχής σuνει.σφoράς 
στην εκτέλεση κοινοτικών έργων από 1{3 της δαπάνης στο 1/4 - Η επέκταση 
της οικιστικής ζώνης στην κοινό1ητα Λo~ - ΤΟ αίτημα της κοινότη1ας 
Λοι(Χχρά για διάνοιξη γεώτρησης στην κρατική δασική περιοχή "Κακο

μάλλι" - Το αίτημα της κοινότητας Λουβαρά για αναδιανομή των 

"χωμάτων" της περιοχής Αθρακού. ώστε ένα μtρoς τους να αποδοθεΙ σ'αUΤΉ 

- Η οικοπεδοποΙηση τμήματος της χαιΙτικΤ}ς γης στην κοινότητα Πραστι.ού 
Keλλακι.oυ - Η ΕUΘUΓράμμιση του δρόμου Αρακαπά-Συχόπετρας - Η 

επέκταση της οικι.στικής ζώνης στη ΣuκόJtεtρα - Το αποχετευτικό έργο στη 
Συκόπετρα - Ο διαχωρι.σμός χαλΙτιχης ΎΤΚ σε οικόπεδα στη Δερ\ινεLα - Η 
οικοπεδοποίηση χαλίτικης γης στον Αραιι.απά - Το αΙ1ημα της κοινότητας 
Αρακαπά για θωράκι.ση και αξιοπο(ηση της διάτρησης που βρίσκεται στην 

περιοχή "Καμένο· - Η επι.στροφή στην κοινότητα Αραχαπά του ποσοίι των 
5,000 λιρών το οποίο κατέβαλε ως δαπάV11 για την αγορά τεχνικού εξοπλι
σμού, ο οποίος θα.. χρηoψoπoιηθe:Ι Υι.α την ενίσχυση του νερού της δεξα

μενής από τον ποταμό κατά τη διάρκεια του χειμώνα - Η ασφαλτόστρωση 
του δρόμου Αρακαπά - Προφήτη ΉλΙΟ - Η ασφαλτόστρωση της πλατεtας 
του χωριού Προφήτης; Ηλίας - Η επέκ'tαση της oικ\.σtικής ζώνης στο χωριό 
Προφήτης Ηλίας - Τα κυπριακά κεφάΛαια που βρt.σκovται καtατεθεψένα σε 
'{ράπεζες του εξωτερικού - Η εξάπλωση του ιού της Τριστέζας σε κι'pτouς 
εσπεριδοειδών στην Ξυλcmίμπou - Οι παρεμβάσεις του ΡΙΚ στη ΣUΧΝΌΤΗτα 
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10υ "Ράδιο Λάρνα'Κα~ - Τα προβλήματα που αντιμετωπ(ζουν οι Ελληνοχύ
ΠΡΙΟι στο Ζαίρ - Η εισαγωγή 10υ Γενι.κού Σχεδ(ου γΥε(.ας - το ωράριο εργα
σ(ας των οδηγών ταξί - Η στήριξη των πρoσφuyoπoιημένων aekf}'tLxών 
σωματεlων μας - Η EΠLxtιρouμενT1 μ".ε την αλλαγή των τοπωνυμιών 10UΡΚo
ποίηση - Η αγορά φυτών από 'tQ κρατιχά φιn:ώρw). 

8) Aπαντήσe~ Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η μ.ετατροπή του Δτιμο
tιχo"ύ Σχολειου 'Ινι.ας σε κοιvoτικό κέντρο - Η μετακίνηση ΤΟ)) xoιvoτι.κoύ 
τηλεqxi>νoυ Άρμο\! - Τα διάφορα προβλήματα που αφορούν το οδικό δίκτυο 
της, πόλης και Επαρχίας Πάqχ>υ - Η επιθεώρηση .ου ΗλεΚ'τροπαραγωΥου 
Σταθμού Δεκέλειας - Η λειτουργία .ου ωu:ράκτιoυ νποκαταστήματος της 
BCCI στην Κύπρο - Η ανόρνξη γεωτρήσεων για αρδευτικούς σκοπούς σtη 
Λuσό - Η προώθηση του Γενικο"; Σχεδloυ Υγείας). 

9) Αγορεύσεις Βουλευτών (Ν. ΠιττοκοπΙττις. Α. Μο'ύσχος, Δ. Κοντίδl1ς. 
Euστ. ΕνσταθΙΟυ) πάνω στο θέμα ''Το στΕγαστικό πρόβλrιμα των χαμηλό
τερων Εισοδηματικών τάξεων των μη ΠQοοψύγων και η ανάγκη αντιμετώ

πισής 10υ από 10 κράτος". (ΣUΝΈΧιση της συζήτησης). 

10) Παρο:η\ρηση 10υ Βονλεντή r. Kασoυλtδrι αν "πάρχOuΝ οι απαραΙτητες διευ
κολύνσεις στην eλείιθερη ραδι.οφωνια για να μεταδ/.δει τις eρyασl.ες του 
Σώματος και δήλωση του Προέδρου ότι αυτό θα γίνει με την έναρξη 
Μι ΤOUQΎ[ας του δείrtερoυ καναλιού του Ρ. Ι. Κ. 

Τιμή: 500 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙα01l22ας Νοεμβρίου 1991 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

('Ωρα έναρξης: 10.17 π.μ.) 

(Αρ.13) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημεΡ~VΉς συνεδρίας της BoυλtΊς των AVΤι..-τΡO

σώπων. 

Παρακαλώ τη Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Δεν υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι παρά το γεγονός ότι η ώρα είναι 10.15. παρά το 
γεγονός ότι έxoιtμε το θέμα της ΕΟΚ. που θεωρείται ένα από τα σημαvτικό θέματα 

της Βουλ'ής, δεν έχουμε απαρτία. Τα θέματα του ΚεφαλαΙσυ Δ' εγγράφονται. αλλά οι 

Βουλευτές δεν ενδιαφέρovται να παρε\lρΙOXOVΤαι στη συζΤ;τησή τους. Αmό αντα

νακλά σε όλους μας, δεν είναι κριτική γι.α τους Βουλευτές. Οπωσδήποτε, επειδή δεν 

ΊJπάρχει απαρτία και επειδή θέλω να δοθεί κάποιο μήνυμα. θα διαλ'ίισω τη σννεδρια 

και θα επανfλθOΊJμε εδώ το απόγευμα 11 ώρα 4.00. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δε θα έρθουμε εμείς το απόγευμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύρLOΙ, θα πρέπει να καθόμαστε εδώ και να περιμένOΊJμε; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

(707) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μό.λιοτα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Εμε[ς που ήρθαμΙ! δεν εΙμαστε διατεθειμένοι να έρθουμε το απόγευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα, χ"ριε Χρυσοστ6μο1.l, δε δικαιούμαστε να συνεδριάσουμε χωρίς απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. πρέπει να έχουμε τώρα. Μου δΙνετε την ευκαιρία να μετρήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βλέπ.ω ότι υπάρχει απαρτΙα τώρα. 

ΒΟΥΛεΥΤΕΣ: 

Έρχονται και άλλοι Βουλευτές συνέχnα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Έρχονται χαι άλλοι Βουλευτές, μάλιστα. Να επανεξετάσουμε λοιπόν αν 

υπάρχει απαρτΙα' να δώσO\lμε ακόμα μια ευκαιρία. Αλλά αντιλαμβάνεστε πως δεν 
πρόκειται να χαθόμαστε εδώ να αναμένουμε πότε συμπληQώνεται a.."taeTW. Όπως 
χθες έγινt κριτική των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και του προέδρου της 
Βουλής ότι καθυστερήσαμε. και ήταν δικαιολο-Υημένη αυτή 1'1 κριτική, να μου ΕΠι_ρέ
"ψετε και μένα να πω ότι ισχύει και το αντίθeι:o. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει τώρα απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βλέπω οπωσδήποτε ότι ήταν μεΎό).ος Ο κίνδυνος να φύγουμε και να επανέλ
θουμε η ώρα 4.00. Έχουμε όμως τώρα απαρτία, γι' αυτό και αρχιζουμε με τα θέματα 

του Κεφαλαίου Δ'. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. σνγγνώμη . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Για να μη δημιουργούνται εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Τουλάχιστο δέκα μέλη της Βουλής είμαστε εδώ από η ώρα 9.00 και συl;ητoύ
σαμε άλλα θέματα της Επιτροπής Οικονομικών. Άρα μόλις ήχησαν οι κώδωνες, 
σπεύσαμε να έρθουμε κάτω. Αλλά. όταν μιλά ένας σuνάδελφoς. δεν μπορε(ς να του 

πεις "Σιώπα. διότι επαίξαν τα κουδούνια για να πάμε κάτω". Άρα δεν είναι από 
α.προθυμ(.α που δεν ήμαστε εδώ. Ήταν λόγω άλλης απασχόλησης. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. δεν τ'ισαστε εδώ χθες, όταν ανέφερα πως δεν είναι 
σωστό να συνεδριάζουν επιτροπές -ι:ην [δια ώρα που συνεδριάζει η Βοιιλή και παρα
κόλεσα να τελειώσει ακριβώς η ώρα 10.00 Τ1 συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονο

μικών για να αρχίσουμε ακριβώς fJ ωρα 10.00. Και μετα~ρθηχε αυτό το μήνυμα. 

Μπαίνουμε στο Κεφάλαι.ο ΔΙ και καλώ .ον κ. Xατ~ηδημητρ(oυ. τον Εισηγητή 

"{ου πρώτον θέματος "Η αίτηση ένταξης -ι:ης Κύπρου στην EUΡΩπα"ίκή KoLv6tTlta 
και Τ] ανόΥχη λήψης συγκεκριμένων μέτρων για την προώθτισή της", να ανοίξει το 

θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ10Υ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Η σuyxυρία με τα όσα μεταδόθηκαν από τις Βρυξέλλες ης τελευταίες μtρες 
έφερε ώστε 11 συζήτηση O1lμερα, με καθυστέρηση πέντε μηνών, να αποκτό: μια ιδιαΙ-
1:εΡ11 ΕΠικαιρότητα. Και αυτό γιατί, ενώ οι δυσχολιες αυξάνονται. τα χρονικά περι.

θώρια Υια να κινηθούμε στενεύονν. αλλά και YLat[ συσσωρεύονται γεγονότα που 
πρέπε~ να εκτιμήσουμε άμεσα. 

Ο διοικητικός υπάλληλος της ΕΟΚ κ. Σουέτ δήλωσε την περασμένη βδομάδα 

προς ομάδα κυπριων δημοσιογράφων ότι η ένταξη της κυπρου στην ΕΟΚ είναι 
αδύνατη, εφόσον συνεχ(.ζεται το κυπρι.ακό πρόβλημα. ΟΙ δηλώσεις αυτές είναι ενδει
κτικές ενός κλΙματος που επικρατεί στην ΕΟΚ, όμως θα ήταν σφάλμα να τους 

αποδοθεί απόλυτη αξία. Τα ίδια άλλωστε λέγονταν και την εποχή που συζητείτο η 

τελωνειακή ένωση. 

Η Ευρώπη των δώδεκα με τα πρωτόκολλα και τις διακηρύξεις γι.α τα ανθρώ

πινα δικαιώματα και τη δημOXQαΤi.α βρΙσκεται ακόμη και σήμερα σΙ! μι.α εσωτερική 

σiryκρouση μεταξύ αρχών και σκοπιμοτήτων. ΟΙ σκοπψόΤ11τες λέγουν: "Στενότερες 

σχέσεις με την τουρκία και αποστροφτ; του προσώπου της ΕΟΚ από την KΊJπeo και 

το κυπρι.ακό". Οι αρχές αντΙθετα επιβάλλουν καταδίκη της Τουρκίας και εναγχα

λισμό και προστασία Τ11ς Κύπρου. Κοινό στιμείο στ11ν ΕΟΚ δεν είναι μόνο οι σκοπι.
μότητeς. παρόλο που ακόμα κυρι.αρχοίιν στους δι.αδρόμους της ΕΟΚ, γιατί επιβάλ

λεται 11 συνεννόηση ανάμεσα στα κράΤ11 μέλη για να στηριχτούν πόνω σε άλλη βάση. 
Αν επικρατούσε μόνο το θέμα των σκοπιμοτήτων, η συνεννόηση θα ήταν αδύναΤ11. 

θα υπήρχαν δώδεκα διαφορετικές πολιτικές, όσα και τα μέλη της ΕΟκ. 

Και όμως υπάρχουν τα κοινά σημεΙΟ και αυτά υποχρεωηκά στηρίζονται όχι 

στα ΕΠιμέρους συμφέροντα. αλλά στο διεθνή νόμο. τη δημοκρατική πεLρα και τη 

μακρά ιστορία των ανθρώπινων"'δικαιωμάτων που η παραβΙΟσή τ.ouς ματοκυλισε 
επανειλημμένα την Ευρώπη. Στο σεβασμό των αρχών και των διεθνών συμφωνιών 

είναι που στηρίζεται 11 ύπαρξ"ιi της και 11 π(?οοπηκή της ιδιας της Ευρώπης. Και 
εΙναι το σεβασμό των δ11μοκρατικών αξιών που προβάλλει 11 ΕΟΚ ως πρoίJπόθεση 
συνεργασΙας της με άλλες χώρες μέσα και έξω από την EUΡΏΠ11. Αυτές ακριβώς οι 
διαΚ11ρίιξεις και οι θέσεις της ΕΟΚ είναι που νομιμοποιο\ιν και στηρ{ζουν τη δική 
μας αΙΤ11ση γι.α ένταξ11 στην Ευρώπη Τ11ς δ11μοκρατΙας και των ανθρώπινων δικαιω-
μάτων. . 

Υπάρχουν φυσικά οι σuyχΡOύσεις συμφερόντων και οι διόφοροι Σουέτ χαμη

λότερα και ψτ]λότερα στ11ν ιεραρχtα της ΕΟΚ. Υπόρχουν αντιλήψεις. που αφέθηκαν 

να δ11μιουΡΥ11θο"ύν σε ευρωπα'ΙκoUς κύκλους. αρνητικές για Τ11 δυνατόΤ11τα ένταξ11ς 
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1ης Κύπρου, Όμως υπάρχουν και οι αvτισταθμιστικoί παράγοντες που μπορούμε να 

τους αξιοποιήσοuμt, όπως το Ευρωκοινοβούλιο και κάτι πο\! μας ενδι.αφέΡΕΙ εμάς 

άμεσα. η κοινή ΕΠΗροπή ΕυρωπαΊ:κοίι Κοινοβουλίου και Kuπριακής Βουλής, 11 
Ελλάδα που μετέχει σε όλα τα όργανα της ΕΟΚ, οΙ χώρες και δυνάμεις που 

συνεργάζονται μαζί της. όπως και τα αντίθετα συμφέροντα εκείνων πο\! εκφράζει ο 
χ.'Σουέτ. 

Υπάρχουν φυσικά τεράστι.α, πραγματικά, αλλά και φτιαχτά, εμπόδια 'για την 

ένταξη της κυπρου στην ΕΟΚ. Κυριότερο είναι το Ε.ι'"tιχείρημα ότι τι Ευρώπη δε 

θι!).η να αναμειχθεί σε μι.α περι.πέτεια και ένα ανοικτό πρόβλημα. ΤΟ ερώτημα όμως 

που εγείρεται είναι. Με την παραγνώριση το" πQOβλτjματoς γλιτώνει η EUΡΏπτι από 
τις πιθανές περιπλοκές που αντό εγκυμονεί; Αν λοιπόν το ερώτημα είχε μια στατική 

έννοια, αποφυγή ή όχι ενός προβλήματος, τότε σίγουρα θα έπρεπε να απορριφθεί η 

αίτησή μας. για να μην εμπλακεί η Ευρώπη σε αλλότριες περι.πέτειες. Όμως το 

Κυπριακό είναι και ευρωπαϊκό πρόβλημα και η Ευρώπη είναι άμεσα μπλεγμένη σ' 

αυτό, γιατί βρίσκεται μέσα στο δικό της χώρο. Η Κύπρος αποτελεί την ακραία μεσο

γει.ακή της προέκταση. Και είναι δικό '{ης πρόβλημα, γιατί εμπλέκOνtαι άμεσα δύο 

μέλη της. η Ελλάδα και η Bρετανkι, και γιατί είναι υπεύθυνο γι.α την "παρξή του ένα 

τρίτο κράτος, η Toυρκkι, που συνδteται με συμφωνία τeλωνειακής ένωσης και με 

προοπτική ένταξης στην ΕΟΚ. Γ~' αυτό, όσο και να θέλει η Ευρώπη να αποφύγει την 

εμπλοκή, είναι το"το αδύνατο και όσο η κρίση του Kwτρι.ακoν βαθαΙνει, τόσο και η 

δική της εμπλοκή βαθαί.νει. 

Λέγεται και το άλλο επιχεl.ρημα ότι δεν ελέγχουμε τα σύνορά μας, γιατί 

υπάρχει κατεχόμενο μέρος από .ην Τουρκία. Αυ.ό νομίζουμε ό.ι έχει απαντηθεί με 

την υπογραφή της τελωνειακής ένωσης. Εκεί είναι που υπήρχε η δυσκoλkι, Γιατί 

οτην .ελωνει.ακή ένωση είναι nO'U παρσυσιάζOνtαι οι οικονομικές και οι εμπορικές 
περιπλοκές. Η πλήρης ένταξη είναι μόνο μια πολιτική προέκταση της οικονομικής 

συμφωνίας. που έχουμε κιόλας κάνει. Δε θα προσθέσει λοιπόν η ένταξη πολλά νέα 

πρακτικά προβλήματα για την ΕΟΚ, Αν θα. υπάρξει κάτι καινσUριo. αυτό θα είναι η 

εντονότερη ευρωπα'ίκή πρόκληση και πρόσκληση προς τους Τουρκοκύπριους για 

συνεργασία μέσα στα πλαί.σια της Ευρώπης, χωρίς διαιρέσεις και εθνικούς φανατι
σμούς προς κάθε κατεύθυνση. Και αΊΠό είναι ταυτόχρονα και μια πρόκληση προς 

την (δια την Ευρώπτι. να αποδειξει ότι μπορεί να λειτουργήσει η έννοια της 

ενότητας, χωρίς εθνικούς φανατισμoUς και διαιρέσεις, μέσα στην ΕΟΚ, ως έκφραση 

.ης ελεύθερης βούλησης των ανθρώπων. 

Σ.ον τύπο μας βλέπουν .0 φως της δημοσιότητας κείμενα με σωστά επιχειρή

ματα που δέχονται την άπΟψη ότι είναι αδύνατη η ένταξη πριν από τη λύση, Στα 

επιχειρήματα που καταθέτουν μπορεί να προστεθούν και άλλα πολλά. Η ένταξή μας 

όμως στην Ευρώπη δεν πρέπει να θεωρείται ένα θεαματικό γεγονός που θα γίνει από 

τη μια μέρα στην άλλη. Δε θα παρουσιαστεί ως μια υπόθεση δράματος, όπου ανοίγει 

η σκηνή και ξαφνικά μας βρΙσκει ανάμεσα στους συντελεστές του. Η ένταξή μας 

eLvat υπόθεση καθημερινής και μακράς άσκησης, Η αίτηση ένταξης εγκαινιάζει μια 
πορεία .ην οπο(α θα πρέπει να ακολουθήσουμε με εργατικότητα και φαvtασΙα. 

Ε[ναι ζήτημα καθημερινών και πολλών κατακτήσεων που θα οδηγούν την Κύπρο 

πλησιέστερα προς τα ευρωπα'ίκά πρότυπα. Και η ένταξή μας θα υλοποιηθεί και θα 

γίνει τελικά ένα απλό τελικό γεγονός, όταν ολοκληρωθεί μια συγκεκριμένη πορεΙα 

που θα πρέπει έγκαιρα να χαράξουμε και να ακoλouθ'ήσoυμε, 
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Η κυπρος διατηρεί με την Ευρώπη δεσμoUς μιας μακραίωνης κα~ πoλίJμoρφης 

σχέσης, ιδιαίτερα με όλους τους λαούς που κατά και.ρούς είχαν μια κuρίαρχη 

παρουσΙα στη Μεσόγειο. Την παλιά εποχή ήταν σχέση κατακτητή και κατακτημένου. 

Στην τωρινή δικαιωματικά αναζητούμε και εμείς το δικό μας μερLδιo στην ισότιμη 

σχέση μέσα στην ενωμένη Ευρώπη των πολιτών και των κρατών, των μικρών και 

μεγάλων χωρών. Ι' αυτή την προσπάθεια μπορούμε και εμείς να προσθέσουμε το 

δικό μας δημιο\lργικό ρόλο. 

Όμως όλα αυτά. ΠΩιΙ για όλες τις όλλες ΕUρωπo"κές χώρες είναι τόσο καθαρά 

και αυτονόητα. στη δικΊl μας περLπτωση γίνονται δύσκολα και πολλοί προσπαθούν 

να τα κάνοuv και απρόσιτα. Οι εuρωπo'ίκOΙ κύκλοι λοιπόν μας διαμηνύουν μέσω 

του Κ. Σουέτ. "Λύστε πρώτα το πρόβλημα και ύστερα να έρθπε κοντά μας". θα 

πρέπει να κάνουμε σαφές στην ΕΟΚ ότι υΠOΊαγiJ σ' αυτή τη θtση σημαίνει δικαίωση 

από μtρους της Ευρώπης, της Τουρκίας, του τούρκικου επελταΊισμού και της παρα· 

βίασης όλων Ίων ανθρώπινων δικαιωμάτων πο\! tXEL γίνει στην Κύπρο. Σύνδεση Ίης 
ένταξης με τη λύση ως προυπόθεση καθιστά τελικά κρnή της ένταξης όχι Ίην 

Ευρώπη, αλλά την ιδι.α την Τουρκισ.. Αν η ΕΟΚ θέλει να καταστήσει την Τουρκία 

ρυθμιστή των δικών της αποφάσεων στην Ανατολική Μεσόγειο, τότε πραγμαΊικά 

ούτε σε ένταξll πρέπει να προσδοκούμε, αλλά ούτε σε μια ΕυρώΠll Ίων ανθρώπινων 

δικαιωμάτων θα μπορούμε να προσβλέπουμε. 

Παράταση του Κυπριακού σημαίνει γι.α πολλούς πια ΕυρωπαΙΟυς μι.α φανερή 

αδυναμία για tllV αντιμετώπιση ενός απλού προβλήματος μέσα στην ίδια Ίην 
Ευρώπη. ΤΟ ερώΤllμα που εγείρεται όλο και πι.ο έντονα είναι ακριβώς ΊΟύτο. Έχει Τι 

. όχι η Ευρώπη τις δυνατότητες άσκησης μέσα στο σύγχρονο κόσμο μιας αποτελεσμα
τικής πολιτικής; Σuνtιδητoπoιεί η ΕΟΚ τις σuνέπειες από μια εδραίωση στην 

Κύπρο των κατοχικών δεδομένων; Είναι ένα βασικό ερώτημα. Βλέπει Τι όχι Ίους 

κινδύνους από μελλοντικές κρίσεις που θα εμπλέξουν και tllV ιδ ια την Κοινότητα σε 
περι..πέτειες με απρόβλεπτες συνέ,'tειες; Και αν σήμEQO. της προκαλεΙ προβλήματα το 

Γι.ουΥκοσλαβικό, τι θα γίνει με μια ελληνοτουρκική συρραξη στην περιοχή; Βλέπει ή 

όχι η Ευρώπη τον κίνδυνο μιας ολοκληρωτικής επικράτησης της Τουρκίας στην 

Κύπρο, όπως είναι άλλωστε το τουρκικό σχέδι.ο: 

Και εδώ προβάλλουν οι δικές μας εuθitνες: Αν ενημερώσαμε σωστά την Κοινό

τητα, τα όργανά της και τις ευρωπα'Cκές κυβερνήσεις. Γιατί μι.α πλήΡllς κυριαρχία 

της Τουρκίας στην Κύπρο σημαίνει, λόγω της στρατηγικής αξΙας του νησιού , 

κυριαρχία σε ολόκληΡll 'Ίην Ανατολική Μεσόγει.ο και ανατροπή μιας μακραίωνης 
γεωπολιτικής ισορροπ(ας στην περιοχή. Η Ευρώπη θα συρρικνώνεται και η Τουρκία 

θα διευρύνεται, μαζί με ό,ΤΙ οπισθοδρομικό αντιπροσωπεύει. σε ολόκληρη την 
περιοχή. Σε μια τέτοια περίπτωση η ιδι.α 11 Ευρώπη θα γίνει αντικείμενο εκβιασμού 
από μια πανίσχυρη Τουρκία, 

Α ν η Ευρώπη λοι.πόν θέλει μια επάνοδο στη Μέση Ανατολή με μια ειρηνική 

συνεργασία με τouς λαονς της περιοχής, πολιτική, πολΙΊιοτική, οικονομική, δεν fxeL 
άλλο τρόπο να το επιτύχει από την αξιοποίηση της Κύπρου και του λαού της μέσα 

στα πλαίσια της ΕΟΚ. ΟΙ Έλληνες και οι ToueXOL Τllς Κύπρου είναι κομμάΊΙ της 
Ευρώπης που δεν πρέπει να Ίους oπoξeviliνεL μια μικρόψυχη euρωπα'ίκή llYEOίo που 

υποκύπτει στους εκβ~ασμoύς της ΤουρκΙας. Σ' αυΊή τη λογική βρΙσκεται η προοπτική 
λύσης 'Ίου Κυπριακού, αλλά και ΊΟ !.διο το ευρωπα'ίκό μέλλον στην Ανατολική 

Μeσόγειο, Αυτό θα πρέπει να το κάνοιιμε σαφές σε όλους, θα πρέπει να κάνουμε 
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τους ΕυρωπαΙους να το αντιληφθoUν. Η Κύπρος είναι ένα ευρωπαιχό προπίιΡΥΙΟ 

στη Μέση ΑνατολτΊ όχι μόνο για πόλεμο και για βάσεις, όπως μας θέλουν οι 
ΒρετανοΙ και οι Αμερικανοί. ούτε ένας τόιτος μόνο για κάθε λογής όπλα. αλλά ε(ναι 

βάση και Υι.α Ειρήνη και για πρόοδο και για δημΟΚQO.τΙα. 

θα πρέπει όμως να πιστέψουμε πρώτα εμεις στην ΕVρωΠO'ίχή προοπτικτΊ και 

στο ρόλο μας μέσα στην Ευρώπη και στη συνέχεια να εργαστούμε σκληρά Υι.α να 

πεΙσουμε και τους άλλους. ΤΟ πιο δύσκολο πρόβλημα που πρέΠΗ να ξεπεράσοuμε, 
για να μπορέσουμε να προωθήσουμε την αΙτηση ένταξής μας, εΙναι να mΙσουμε .ους 

ΕνρωπαΙους ττytτες όη τι ένταξη εΙναι ΕUρωπα'ίκή υπόθεση και όη θα πρέπει να 

προωθηθεί. ανεξάρτητα αν έχει λυθεΙ Τι όχι το Κυπριακό. Αν στο μεταξύ έχει λυθεΙ, τι 
ένtαξη της Κύπρου θα πρέπει να ε(ναι υπόθεση καθολικού και ενιαΙΟυ δημΟψηφ{,. 

ομοτος και όχι ζτjτημα διακoινoτικτjς διαφοράς με χωρι.σtές πλεΙΟψηφίες. Να μη 
φτάσουμε ποτέ στο ενδεχόμενο εκείνο, όπου ένα 10% των ψήφων θα είναι σε θέση να 
εμποδίσει την ένταξη, ακόμα και όταν η Ευρώπη μας δέχεται. Αν avtLeETa δε λυθεί 
το πρόβλημά μας στο προσεχές μέλλον. η έvtαξη της Kiιπρoυ στην ΕΟΚ σίγουρα θα 

συμβάλει στην επιλυσή του, γ~τ( θα δημιουργηθούν τόσες πολλές ευκαιρLες επαφών 

και συνεργασιών που ο διαXωQισμός θα είναι άχρηστος. 

Η Ευρώπη μπορεΙ να παραμερtσει τα εμπόδια που, είτε με την αδιαφορία της 

είτε ενσυνt(δητα, έχει τοποθετήσει μεταξύ της και ενός μέρους της Κύπρο\!. Είναι γι' 

αυτό το λόγο που θα πρέπει να θεωρηθεί λάθος η αναφορά του Εθνικού Σ\!μβο\!λΙΟυ 
στην κοινή σύσκεψη με τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας Χ. Μητσοτόκη ότι η ένταξη 

στην ΕΟΚ συνδέεται με την ύπαρξη μιας oμoσπoνδ~κής Κύπρο\!. Και επειδή η 

παραδρομή ως δικαιολογία για τη θέση αυτή δεν μπορεί να θεωρηθεί ικανοποιητική, 

θα πρέπει να είμαστε ΑΡΧετά ειλικρινείς να ομολογήσουμε όη αποτελούσε έκφραση 
προσαρμογής σε μ~ αvtιληψη ήσσονος αvtΙστασης έναντι των ευρωπα'ίκών αντιρ. 

ρήσεων που έχουμε κιόλας περιγράψει. 

Α νεξόρτητα όμως από τις ευθύνες και τα σφάλματα. θα ΠQέπει να τον(σουμε 
ότι η απόφαση της κυβέρνησης, της Βουλής και του λαού, στη μεγόλη του πλειο

ψηφια, είναι η συστηματική προώθηση ττις αίτησης ένταξης. Τη διστακτικότητα και 

τις χαθootερήσεις στην προώθηση ττις αίτησης δε θέλουμε να τις συνδέσουμε με την 

καθυστερτιμένη υποβολή αίτησης πέρσι τον Ιούλιο. Έδωσε τι κυβέρνηστι εξηγήσεις 
για την καθυστέρησή της. Αποδεχτήκαμε ης δικαιολογίες, για να μτι γ(νει σημείο 

διαφορός τι ιδια η \!ποβολή της αίτησης έvtαξτις. Όμως όλες οι ενδειξεις δείχνο\!ν 

στΊμερα πως, αν η αίττισή μας είχε υποβληθεί επί ελλτιν ικτΊς ΠΡOεδρLας, τα ΠQόγματα 
θα ήταν διαφορετικά. Ίσως να ήταν αρκετά καλύτερα. Δε θα περνούσαμε ούτε τα 

XτtJπoκάρδια των ιταλικών παλινδρομήσεων και ο"ύτε θα επιτρεπόταν τι παρεμβολή 
τρ(των, πο\! μόνο πρόσθετες δooχoλLες συσσώρευσαν. 

Η α(τηση ττις Κύπρο\! διαβιβάστηκε έκτοτε από το Σ\!μβο"ύλιο Υπουργών 

Εξωτερικών των 12 στην Επιτροπή των Ευρωπα'';κών Κοινοτήτων, · Σύμφωνα με τις 

συνθήκες πο\! ιδρύουν ττιν E\!Qωπα'ίκή Κοινόττιτα, τι αίτηση θα πρέπει να εξεταστεί 
από '{ην Επιτροπή, τι οποία στη συνέχεια θα δώσει ττι γνώμτι της προς το Συμβούλιο 
Υπουργών Εξωτερικών, Το Σ\!μβούλιο YπoUQYών, σύμφωνα με τις συνθήκες , εΙ.ε 

θα βόλει την αΙττιστι μαζΙ με τη γνώμτι της Επιτροπής σε ένα συρ.άρι ettE θα εξουσιο
δοτήσει την έναρξη των διαπραγματεύσεων. Μέχρι τώρα καμι.ά αΙτηση δεν απορρι.. 

φθηκε. με εξαΙρεση εκεΙνrι του Μαρόκου, που δεν εΙναι χώρα ευρωπα'':κή, άρα δεν 
μπορούσε να μπει στην Κοινότητα. Η αίτηση της ΤουρκΙας επΙσης, ενώ τυπ~κά δεν 
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απορρίφθηκε. μπ'ήκε με διπλωμαtικό '(ρόπο στο ράφι, περ~μένoντας ττιν ανάπτυξη 
της οικονομΙας της. τον πλτΊρη σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων στη χώρα 

ουη\ και ενδεχομένως tTJV επΙλυση ΤΟ\! Κυπριακο\!. Όλες ανεξαΙρετο οι αιτήσεις για 

τις οποί.ες έγιναν διαπραγματεύσεις κατέληξαν σε ένταξTl της αιτητριας χώρας στην 

Κοινότητα. 

AUΤτΊ τη στιγμή εκκρεμoUν, Εκτός από εκεΙνη της Τοuρκ(ας, τέσσερις αιτήσεις 

για ένταξη: Της Αυστριας, που υποβλήθηκε το 1989. της κνπρου και της Μάλτας, 
που wtOβλήθηχαν πtρσι το καλοκαίρι και .ης ΣουηδΙΟς. που ιιποβλήθηχε την Ι τι 

lου).(ο\l φέτος. Η αίτηση της ΑυστρΙΟς εξε1άστηκε από την Επιτροπή και ήδη τι 

θετική της γνώμη βeΙσκετoι από τον Ιούλιο eVWJtLov το\! Συμβουλιου Υπουργών 

Εξωτερικών που. δεσμευμένο από δική το\! απόφαση, θα εξουσιοδοτήσει την έναρξη 

διαπραγματεύσεων μετά ττιν ολοκλήρωση της ενιαf.ας αγοράς και διακίνησης της 

Κοινότητας στο τέλος τοιι 1992. Πολλές ε'να~ οι ενδειξεις ότι και της Σoιιηδl.ας η 

αίτηση θα εξεταστεΙ σνντομα και οι δ~απραγματεύσεις θα αρxtao'U'V ταιιτόχρονα με 

εκείνες για την ένταξη 'Της ΑιιοτρΙας, δηλαδή εντός 'tov 1993. 

Στο μεταξύ η Ειιρωπα·ίκή ΚοινότηΊα δι.αιιραγματεύεται OlJμφωνΙες σύνδεσης 

με την Τσεχοσλοβακία, την Ουγγαρία, την ΠολωνΙα, ποιι βρίσκονται μάλιστα σε 

πρoχωρημtνo στάδιο και αναμένεται να 'υπογραφούν πρ~ν από 'Το τέλος 'Του έτους. 

Οι συμφωνιες αυτές θα είναι :τολύ πιο εν~σχυμένες α...ό οποιαδήποτε προηγούμενη 

παρόμοια συμφωνί.α σύνδεσης, συμπεριλαμβανομένης και εκείνης με την Κύπρο, 

που πολλοί βαυκαλιζονται να 't1l θεωρούν την πιο προωθημένη μoρφτl σχέσης της 
Κοινότψας με τρίτη χώρα. ΟΙ συμφωνίες με τις τρεις αυτές χώρες θα καλύπτο'U'V, 

πέρα από ΤOuς παραδοσιακούς τομε(ς τοιι εμπορΙΟυ και της χρηματοδοτικής συνερ

γασίας, και συνεργασω στOuς τομείς του περιβάλλοντος και του πoλιτ~σμoύ και θα 
προβλέποιιν την προοπτική τελ ικής ένταξTlς των χωρών αυτών στην Κοινότητα. Οι 

εξελίξεις στη Σoβιετ~κή Ένωση ποιι ακoλoίιθrισαν το πραξ~κόΠTlμα της 19ης Αυγού

στοιι δημιούργησαν τις προυποθέσεις για επΙσπεοοη της διαπραγμάΊεUΣΗς των 

σvμφωνιών αvτών και προκάλεσαν το γενναιόδωρο εκ μέροιις της ΚοινότηΊας 

εμπλοιιτισμό τους με θετικότερες για τ ις τρεις Δημοκρατίες Τ Tlς Ειιρώπης διαΊάξεις, 
τις τρεις νέες Δημοκρατίες. Ταυτόχρονα οδή'{11σαν την Κοινότητα στη λήψη 

απόφασης για διαπραγμάτεοοη ανάλογων OlJμφφνι.ώv με τη Ρουμανία. τη Βουλ· 

γαρία ακόμα και την Αλβανία. 

Εξάλλου, μετά την απόφαση Ίων Υποιιργών Εξωτερικών των δώδεκα για 

αναγνώριση Ίων τριών Βολτικών χωρών από τις χώρες 'Της Κοινότητας, αναμένεται 

ότι θα QQX~O'U'V διαπραγματεύσεις για συνομολό'{11ση OlJμφωνιών σύνδεστις και μΕ 

αυτές. Η Ευρωπα·ίκή Κοινότητα κινούμενη μΕ ταχύτητα παράλληλη προς εκείνη των 

γεγονότων ποιι συνταρόσσο'U'V τη '{11ρα ιά. αλλά όχι γερασμένη ήπειρο, αναζητεί 

τρόπους ανάπτιιξης των σχέσεών της με την αχανή τέως Σοβιετική Ένωση, ποιι να 

βοηθήσουν από τη μια την οικονομική ανάπτυξTl των λαών της και τον εκδημοκρα

τι.σμό των θεσμών της και από την άλλη να EΠ~tGXiJvo'U'V, μέσω 'Της επΙσπενσης της 

διαδικασίας φιλελευθεροποίησης της oικoνoμl.ας της. ΤTl δημιοιιργία αγορών για τα 

κοινοτικά προ·'όντα. 

Αποδιδοντας επίσης την πρέπονσα σημαοία στις ήδTl αναπτυγμένες χώρες της 
Ευρώπης πον δεν ε'ναι μέλη της , όπως τις χώρες της Σκανδιναβίας και -c;ις 

'υπόλοιπες χώρες της λεγόμενης Ενρωπα·Cκής Ζώνης Ελεύθερον Εμ.πορ(ον (ΕΠ Α), 
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διαπραγματεύτηκε και υπέγραψε κιόλας μαζί τους συμφωνία, με την οποΙα συνι

δρύει το λe:Υόμενο ενιαΙο οικονομικό χώρο, γνωστό πια ως ΕΟΚ. όπου όχι μόνο θα 

δι..εξάγονται ελεύθερα οι εμπορικές σuναλλα-yές, αλλά και θα δημLOυργούvtαι οι 

προ\Jποθέσεις για πλήρη εναρμόνιση των πολΙ1:ικών των χωρών αυτών με εκείνες 

της Κοινότητας. 'E"tOL στην ουσί.α δε θα \ιπολεΙΠεται τLπoτε άλλο για την ένταξη των 

τρίτων αυτών χωρών. παρά μόνο μια τελική nιπική πράξη. 

Η Κοινότητα, πιοτεοοvtας ότι τι δική της ανάπτυξη δεν πρέπει να θεωρείται 

δεδομένη, αν περιβάλλεται από ιδιαίτερα ασtαθή καθεστώτα, χαράσσει και εφαρ

μόζει μια ευφάνταστη πολιτική και έναντι των μεσογειακών τρίτων χωρών. Όταν τι 

Κοινότητα ενδιαφέρεται για τη σταθερότητα των μεσογειακών χωρών ή για τη λύση 

άλλων ευρωπαΊ:χών προβλημάτων, γιατί δε θα πρέπει να περιλάβει ανάμεσα σην 

αντιμετώπιση εκείνων των προβλημάτων κα~ το κυπριακό πρόβλημα; Η Κοινότητα, 

α.,-ταντώντας επίσης σε επικρίσεις όη με την ολοκλήρωση της εσωτερικής αγοράς θα 

καταστεί η Ευρώπη φρούριο, όπου οι φτωχές χώρες του Νότου θα αδυνατούν να 

εξάγουν τα προ·ίόντα τους, αναζητεί και εφεuρίσκn τρόπους για να καταστεί περισ

σότερο ανοικτή στις χώρες αυτές. 

Η έναρξη της διαδικασΙας της περεστρόικα στη Σοβιετική Ένωση, οι αλλαγές 

στην τέως σφαίρα επιρροής της Σοβιετικής υπερδύναμης, η δημιουργ!.α κλίματος 

ύφεσης στις σχέσεις των δύο υπερδυνάμεων και η κατάργηση του διπολισμού στις 

διεθνείς σχέσεις επέτρεψαν τ" συνειδητοποίηση ΕΚ μέρους των μελών της Κοινό· 

Τ'l1τας της ιδιαιτερότητας της Κοινότητας έναvτι των δύο uπερδυνάμεων και της 

δuνrιτικής σημασίας της Κοινότητας στις διεθνείς σχέσεις. Είναι γι' αυτό που όλο 

και πιο έντονα συζητά η Κοινότητα Ης θεσμικές αναπροσαρμογές πον θα την κατα

στήσουν μια ισχνρή οντότητα, όχι μόνο o~κovoμική, αλλά και πολΙΗκή, Ισως και 

αμννηκή, για να είναι σε θέση να διαδραματΙσΗ σοβαρότερο και θετικότερο ρόλο, 

πιο βαρύνοντα και πιο σταθεροποιητικό στις δl.tθνεις σχέσεις. 

Η ονσιαστική απουσία της ενιαίας πολιτικής οντότητας από την κρίση στον 

Κόλπο, πον φόνηκε προς στιγμή ότι θα ανέκοπτε, θα ανέστελλε ή θα επιβράδuνε την 

προς τα εμπρός πορεία της, αποτέλεσε τελικά παράγοντα συνειδητοποίησης της 

εJtεΙγoνσας ανάγκ'l1ς για την εσωτερική και ΤηΎ πολιηκή ολοκλήρωσή της. Έτσι, από 

τον περασμένο Δεκέμβριο και παρά τ ις αντι.ξοόΤ'l1τες πον προκαλούσε η χιονοστι

βάδα των γεγονότων λειτουργούν ήδη δύο χυβερνηηκές διασκέψεις, στις oπoLες 

συμμετέχουν εκπρόσωποι των κρατών μελών, οι οποίες στοχεύουν στην κατάληξη σε 

δύο συμφωνίες μέχρι το τέλος αυτού του έ.ους, που θα θέτouν τα θεμέλια για τη 

μετό.πλαση της Ευρωπα·ίκής Κοινότητας σε μια πραγματική o~κoνoμική και νομι

σματική ένωση, καθώς και πολιηκή ένωση. Αν όλα λειτoυργήσouν κατ' ευχήν, την 11'1 
Ιανουαρίου 1993, όταν θα έχει ολοκληρωθεί η Ενιαία Εσωτερική Αγορά, θα τεθούν 

σε ισχύ και οι συμφωνίες για οικονομική, νομισματική και πολιτική ένωση, που θα 

συνιστούν τερόστιο ποιοτικό προς τα εμπρός άλμα της Ευρωπα"ίκής ΚοινόΤ'l1τας και 

θα τη βάλονν στον προθάλαμο μιας ευρωπα·ίκής ομοσπονδίας. 

ΟΙ εUΡΩπα·ικές εξελιξεις έχouν πάρει έναν επιταχuνόμενo ρυθμό, ενώ το 

Κνπριακό βνθίζεται σε νέα αδιέξοδα. Παρόλο που ο πειρασμός είναι μεγάλος, θα 

αποφύγω αναφορές σε λεπτομέρειες του Κυπριακού, γ~ατΙ πρόσφατα συζητήθηκε 

στη Βουλτ'ι. Αν κάμω κάποιες αναφορές, αυ.ές θα σχετ(ζονται αποκλΗοτικά με την 

[δια την αΙτηση ένταξης. Τα νέα δεδομένα στον κόσμο και ιδιαΙτερα στην Ευρώπη 
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δεΙχνουν ότι τι "παρξη και μόνο του κυπριακού προβλήματος αποτελεί έναν αναχρο· 

νισμό και μια ανωμαλία που τραιιματιζει ένα λαό με μακραίωνη ιοτορΙΟ. αλλά και 

ΠOΊJ υπονομεύει τις ίδιες 1:ις Ευρωπο"ίκές προοπτικές σε μια κρίσιμη περιοχή. Χαρα
κτηριστικές Είναι οι δηλώσεις Ευρωπαίων πολιτικών. όταν ανηκρ(.ζουν πια το μόνο 
τείχος χωρισμού πο\) υπάρχει στην Ευρώπη, το μόνο τείχος του αίσχους, που 

βρΙσκεται σττιν κυπρο και στην καρδιά της Λευκωσίας. 

Υπάρχουν πια θέσεις και αποφάσεις της Κοινότητας που Oir'tE τι Ευρώπη 

μπορεί να παραμερίσει. αλλά ούτε εμεΙς δικαιούμαστε να υπoβo.θμΙOOιJμf. Η νf:α 

Ευρώπη θέλει να στηρίζεται στrιν έμπραΚ'ι:η εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιω
μάτων και των δημοκραηκών αρχών. Στο βαθμό λοιπόν που και εμεις είμαστε 
διατεθειμένοι να διεκδικήσουμε την ελεUΘερω μας, παραμένοντας αμετακίνητοι στις 

αρχές, ενισχύουμε Ίις ευρωπαΙκές επιδιώξεις και σΊόχους μας. θα συνανη;σουμε 

την Ευρώπη πιο εύκολα και πιο ουσιαστικά, αν σ' αντή την περιοδο των ζημώσεων, 

Ίων ΠΡΟΊάσεων και διεργασιών γύρω από το κυπριακό δεtξoυμε σταθερότητα στην 
αναζή.ηση δημοκρατικής λύσης μέσα στα πλαίσια των διεθνών κανόνων και συμφω

νιών. Υποχωρήσεις από Ίις αρχές δε θα διεuκoλ\!voυν τη λύση. Δε θα κάνουν τη 

λύση πιο βιώσιμη και δε θα ανοίξουν το δρόμο για την ένταξή μας στην ΕΟΚ. 

Οι εξελίξεις στην Ανατολική Ευρώπη δείχνο\tV ότι δεν μπορεί να υπάρξΗ 
δικαιοσύνη εκεί που δεν υπάρχει ελευθερία και δεν μ..,-τ:ορεΙ να υπάρξει ελευθερLα 
εκεί που δεν υπάρχει δημoκρατLα. Δεν μπορεί να υπάρξει δημοκρατία, εκεΙ που δεν 

αναγνωριζονται και δε γίνονται σεβαστά τα ανθρώπινα δικαιώματα και εκεί που τα 

πολΗικά και συνταγματικά καθεστώτα είναι κατασκευάσματα πολιτικής, στρατιω

τικής ή κοινωνικής βίας και καταπίεσης. Δε θα έχουμε δηλαδή προοπτικές ούτε στο 

εσωτερικό ούτε στην Ευρώπη, αν επΙΊρέψΟυμε ή αν οδηγηθούμε σε λύση που να 

σημαίνει άρνηση των δικαιωμάΊων μας με νομιμοποίηση των αποτελεσμάτων της 

καΊοχής. 

Οι εξελίξεις στο χώρο της Δνtικης Ευρώπης δείχνουν ότι υπάρχει νομοτε
λειακή σχέστι ανόμεσα στην ανώιτυξη της δημοκρατίας και του χοινωνικού χράτους. 
Η (δια νομοτελειακη σχέση υπάρχει ανάμεσα στη δημοκρατία και την κατάργηση 

των συνόρων μεταξύ των εθνών και εθνοτητων, μεταξύ των πολιτών και των λαών 
τους. Η δημοχρα:τΙα βρίσκεται στη βόση της ευρωπαΙχής συσσωμάτωσης του αμοι

βαΙΟυ σεβασμού των εθνικών, πολιτιστικών και γλωασικών ιδιαιτεροτή.ων τους και 

~της πλήρους χατοχύρωσης και προστασίας των ανθρώπινων διχαιωμάτων τους. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Πριν περόσω στην εξέταση της τύχης της δικής μας αίτησης για ένταξη στην 

ΕυρωπαΊ:κή Κοινότητα, θα άξιζε μια αναφορό στις σχέσεις της Τουρκίας με την 

ΚοινόΊητα. Η ΤονρκΙα συνδέε.αι με την ΕυρωπαΊ:κή Οικονομική Κοινότη.α από '{Ο 
Ι 963 με συμφωνi.α σύνδεσης, η οποία προνοεί '(ην .ελωνειακή ένωσή .ης με την 
Κοινότητα και την προσέγγιση της οικονομικής και κοινωνικής πολιtικής της με 

εκείνες της Κοινότητας. Η ΣυμφωνLα αυ.ή προχωρεί μάλιστα μέχρι του σημεl.oυ να 
διαλαμβάνει και την προοπτική ένταξης της ΤουρκΙΟς στην ΕυρωπαΙκή Κοινότητα. 

Μετά το πραξικόπημα του 1980 οι σχέσΗς της Τουρκίας με την Κοινότητα 
μπήχαν στο ψυγείο, Από το Ι 986 όμως, όταν δηλαδή τέθηκε σε εφαρμογή στην 
Toυρκl.α πρόγραμμα επιστροφής στην πολιτική διακυβέρνηση, άρχισε η διαδικασία 

αναθέρμανσης των σχέσεών της με την Κοινότητα, Το 1987 η TouρκΙα υπέβαλε 
αί.ηση γ~α ένταξη στην ΕυρωπαΊ:κή ΚΟLνότητα, ταυτόχρονα με αΙτηστ'ι της να κατα

στε' και μέλος της Δυηκοενρωπα'ίκής Ένωσης. Το 1989 η Επιτροπή της Κοινότητας 
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εξέδωσε τη γνώμη της Υια την τουρκική αίτηση, αναφέροντας σ' αυτή ότι δε θα 
μπορούσαν να αρχίσουν δlλlΠραγματεύσεις για ένταξη πριν α,τό το 1993. Η 
Επιτροπή όμως ΠΡOχώρrισε e.πισημαίνOντας πως. πέρα από τα οικονομικά και 

κοινωνικά προβλήματα, λήφθηκαν υπόψη κατά την εξέταση της αΙτησης και άλλα 
όπως το Κυπριακό. τα Ελληνοτουρκικά και οι παραβιάσεις των ανθρώπινων 

δικαι.ωμάτων. 

Παρόλα αυτά όμως η Επιτροπή έκρινε ότι η ανάπτυξη των σχέσεων της Τουρ· 

κΙας με την Κοινότητα 'ήταν επιθuμητή. Και αιΙτ6 ΤΟ σημεΙΟ θα πρέπει να το σημειώ

σουμε με ιllLαΙτερη προσοχή, κύρι.οι συνάδελφοι. Eι.σl1yήθrικε μάλισtα για την προώ
θηση αυτΊις της ΕΠιθυμητής ανάπwξης σχέσεων λήψη συΥκεκρψένων μέτρων. Το 
ΦεβQoUΆριo του 1990 το Συμβούλιο Υπουργών Εξωτερικών ενέκρινε ης θέσεις ττις 
Επιτροπής και κατόπιν εντολής προς αuτή η Επιτροπή υπέβαλε εισηγήσεις για 

μέτρα ανάπτυξης αυτών των σχέσεων, που υλοποι.ούμενα θα έφερναν την Τουρκια 

πολύ xovtQ στην Κοινότητα. Η Κοινότητα βρίαιι.εται τώρα στο στάδιο ΤΤ1ς μελέτης 
και υλοποίησης αυτών των μέτρων, στα οπο(α περιλαμβ6:νεται και.ο Δ' ΧΡΤ1ματοδο· 

τικό Πρωτόκολλο. που προνοεί εισροή πόρων στην ΤουρκΙΙΙ ύψους εξακόσιων 

εκατομμυρΙων ECUs, δηλαδή γύρω στα .ρακόσια εκατομμύρια λίρες. 

Η Ελλάδα, συνδέοντας ΤΤ1ν εξέλιξη .ων σχέσεων της Τουρκί.ας με την Κοινό· 

.ητα με την ουσιαστική πρόοδο στο Κυπριακό, αρνείται, όπου είναι νομικά δυνατό 
και κρίνει ότι της είναι πολιτικά σκόπψο και εφικτό, να δώση τη συγκατάθεσή .ης 

για την εφαρμογή των μ~τρων αυτών. Ιδιαίτερα .0 θέμα του Χρηματοδοτικού 

Πρωτοκόλλου αποτέλεσε πολλές φορές θtμα συt,ήτησης, γιατί κατά καιρούς επιδιώ

χθηκε η σύνδεσή του με επιμ~ρoυς εξελi.ξεις του Κυπριακού. Σημειώθηκε ότι τούτο 

θα ήταν ένα τεράστιο λάθος και ότι θα μπορούσε να προσφέρει την εUΚαιρία στην 
Τουρκία. με κάποιες εικoνικ~ς εμφανίσεις και .οποθετήσεις, να άρει τα εμπόδια που 

μπαίνουν γι.α ομαλοποίηση και εξέλιξη των σχ~σεών της με την ΕΟΚ, πράγμα που 

θα σήμαινε δική μας αδυναμΙΙΙ άσκησης πίεσης προς την τούρκικη πλεUΡΆ. 

Δυστυχώς. όπως απέδειξε και το τελευταίο Συμβούλιο Σύνδεσης Τουρκίας. 

ΕΟΚ. που έγινε σης Βρυξέλλες στις 30 Σεπtεμβρίoυ 1991, το ελληνικό βέτο δεν 
είναι νομικά απροσπέλαστο σε πολλούς Ίομείς των σχέσεων, αφού πολλά μπορούν 

να εφαρμοστούν με απόφαση που υποστηριζεται από την πλειοψηφία. Επι.τλέον 
αποδείχθηκε ότι η Ελλόδα δεν επιθυμεί σρισμένες φορές να απομονωθεί πολιτικά 

χόριν του Κυπριακού. ιδιαίΊερα μάλιστα όταν δεν της το ζητούμε ή όταν μπορεί και 
να επηρεάζονται μεγάλα δικά της συμφέροντα. 

Αυτό είναι ένα τεράστιο θέμα που δεν είναι του παρόντος. θα πρέπει να συζη

τηθεί σε άλλα επίπεδα και διεξοδικά για χάραξη μι.aς κοινής γραμμής και στρατη

γικής μεταξύ Κ ύπρου και Ελλάδας. Σημασ(α έχει ότι η τουρκια βρίσκει εύφορο 
έδαφος για την ανάπτυξη των σχέσεων της με ΤΤ1ν ΚοινότηΊα σε όλους τους τομείς 
και όη έχει ρ!.ξει πάρα πολλές δυνάμεις, τις πιο επίλεκτές της, στην προσπάθεια για 

την ανάπτυξη των πολιτικων και άλλων σχέσεων της με την Κοινότητα, την ίδια 

στιγμή που η κυβέρνησή μας έχει βάλει πολιτικές παρωπίδες και έχει στρέψει τα 

μάτια της προσβλέπΟΥΙας μόνο προς τις Ηνωμένες Πoλιτεl.ες. Αντίθετα η Τουρκία. 

μένοντας πιστή στους ευρωπα"κούς της προσανατολισμούς. ακολουθεί με συνέπεια 

την ΠOλUΔιόστατη εξωτερική της πολιτική. Ακόμα και στις σχέσεις της με τις ΗΠΑ. 
επιζηΤΕί σε οποιαδήποτε ΠOQOχή της αντόλλαγμα αμερικάνικης uπoσcήρι.ξης ;ι:ρος 

"{ην Ευρώπη, 
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Όμως το θέμα μας εΙναι τι έκανε και τι δεν έκανε 11 Κύπρος. Τι έκανε και τι 
δεν έχανε 11 κυπριακή κ~ρvτιση, από τότε που ιιποβλήθηχε 11 αίτησή μας για ένταξη 
στην Κοινότητα. Η απόντηση είναι μονολεκτική: Τl.ποτε. Ναι, τ{.ποτε το ουσι.αστιχό 

δεν έκανε 11 Κύπρος για προώθηση της αίτησής της. Και όχι μόνο αυτό. αλλά και οι 
σχέσεις μας με την Κοινότητα, οι παραδοσιακές σχέσεις μας μ.e την Κοινότητα. που 

οικοδομούνται στη βόση της συμφωνίας σύνδεσης, του πρωτοκόλλοιι για την .ελω· 

νει.ακτ'ι ένωση και των χρημαοοδοηκών πρωτΟΚόλλων, έμειναν στάσιμες. 

Πρόνοια στο άρθρο 33 το\! Πρωτοκόλλου για το δεittερο στάδιο της Τελω· 

νειαχής Ένωσης προβλέπει ότι τι Κύπρος έχει διχα(αιμα. όταν διαπιστώσει ότι τι 

Κοινότητα προχωρεί στη σύναψη εμπορικών σχέσεων μι τρίτες χώρες που εΙναι 

δυνατό να επηρεόσouν τη δική της συμφωνία, να ζητήσει διαβουλεύσεις μαζί της, για 

να πετύχει ανάλογες αλλαγές. Το άρθρο αυτό έμεινε ανενεργό, παρόλο που διαφημ(.... 

στηκε πολύ όταν υπογραφόταν η συμφωνια. Στο μεταξν το διεθνές σκηνικό, ιδιαί8 

τερα στην Ευρώπη, έχει δραματικά αλλάξει και η ΕΟΚ αναβάθμισε τις σχέσεις της 

με ης χώρες της Ανατολιχής Ευρώπης. Πρόσφατα ΣΥVΉψε σχέσεις με τις χώρες της 

EFTA και επεξεργάστηχε όπως είΠαμε, και νέα μεσογειακή πολιτική. Διερωτονμαστε 
αν έγιναν οι σχετικές διαβο1JλεiJσεις. Έγιναν μελέτες για τις ε..-τLJttώσεις αυτών των 

αλλαγών στις σχέσεις ΚώτροΙ) και ΕΟΚ; Εμείς δεν έχουμε οτιδη.ποτε υπόψη μας και 

θα είναι πραγματικά δραματικό. αν τελικά τι.ποτε δεν έγινε και προς την κατεύθιινση 

αυτή. 

Όμως υπάρχει και πρόνοια στο άρθρο 32 του Πρωτοκόλλου και για Επιτροπή 
Οικονομικής και Εμπορικής ΣυνεQΎασιας ΠΟΙ) συνεστήθη με τέσσερα χρόνια καΘU

στέρηση. Το"ύτο σημαίνει καΘUστέρηση στη συζήτηση οικονομικών και εμπορικών 

θεμάτων που σχετίζονται με την ίδια την πρόοδο της συμφωνίας. 

Οι πολιτικές επίσης σχέσεις μας με την Ε1JρωπαΊ:κή Οικονομική Κοινότητα 

έμειναν αδρανείς και δεν επηρεάστηκαν καθόλου προς το θετικότερο, όπως θα 

έπρεπε και θα μπορούσαν. Ο δε πολιτικός διάλογος με την προεδρία της Ευρω

πα'(κής Κοινότητας έχει υποβαθμιστει, ενώ το I1JμβoUAΙO Σύνδεσης Κύπρου - ΕΟΚ 
και τα άλλα όργανα της συμφωνίας σύνδεσης είναι σαν να μην υπάρχουν. Λαμβάνο

ντας υπόψη τις εξελιξεις στην ίδια την Κοινότητα και ιδιαίτερα τις σχέσεις της με 

τρίτες χώρες, θα πρέπει να xataVOTiooUμE ότι η στασιμότητα στις σχέσεις μας με _ην 

Ευρωπα'Ι:κή Κοινότητα σημαίνει κάτι χειρότερο. Σημαίνει οπισθοδρόμηση. σημαίνει 

όη μένουμε πίσω, σημαίνει ότι α1Jξάνονται οι πιθανότητες να μείνουμε εκτός ΤΟΙ) 

ευρωπα'ίκον νυμφώνα. 

Όμως υπάρχει, όπως αναφέραμε, to θέμα της αίτησής μας. Η αίτηση _ης 
KνnρoI) φαίνεται να έχει ξεχαστεί σε κάποιο φόκελο στην Επηροπή _ης ΕΟΚ. Σε 

καμιά ενέργεια, εΙΠαμε. δεν έχει προβεί η E.."'CHΡOnTi για εξέτασή της. Και εξηΥΟίι

μαστε: Όταν η αίτηση ενός κρότους για ένταξη παραπεμφθεί στην Επιτροπή της 

Κοινότητας, αυτή, ανόλογα με την προτεραιότητα που θέλει να της δώσει. συστήνει 

νωρίτερα ή αργότερα μια διυπηρεσιακή ομάδα εργασίας η οποία αρχίζει την εξέταση 

της αίτησης από κάθε πλεvρά, Στη γνωμοδότησή της είναι δυνατό να περιγράφει την 

κατάσταση στην aL'tTitQΙO χώρα και εκφράζει την άποψή της ως προς το κατά πόσο η 

αιτ1'1τρια χώρα διαθέτει τα προσόντα και πληρεί '{ις αναγκαίες προυποθέσεις για να 

xataoτeL μέλος '{ης Κοινότητας, 
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Στη δ~κή μας περΙπτωση, ενώ tXEL περάσει tva; ολόκληρος χρόνος, δεν έχει 

καν γ(νει το πρώτο βήμα. δηλαδή τι σύσταση της διυπηρεσιαχής ομάδας εργασ(.ας 

από την Επιτροπή της Κοινότητας. Και το χειρόtερο τι κυβέρνηση δεν έχει ανησυ
χήσει ούτε έχει φαίνεται ενδιαφερθεΙ να μάθt.ι τι γίνεται. Τον περασμένο ΦεβQoυ

άριο. όταν βρισκόμασταν σης Βρυξέλλες στα πλαΙσια επίσκεψής μας εχεΙ ως Αντι

προσωπεία της Βουλής για τι.ς σχέσεις μας με την Κοινότητα. παράγοντας τrις 

Επιτροπής μας το είπε καθαρά: "Άλλαξε μήπως τι θέση σας; Ο Πρόεδρός σας, ο 
κ. ΒασιλεΙΟυ, το εΙΠε καθαρά, δε βιάζεται να προωθηθεΙ τι αίτηση." Και αν αυτή η 

ΜορΙα υπήρχε το Φεβρουάριο . έξι μήνες μετά την αίτηση, πόσο μεγαλύτερη θα 

πρέπει να είναι σήμερα. δεκαπέντε μήνες με"t"ά: Ειναι ανησuχηηκ6 το γεγονός ότι τι 

!δια γνώμη, σύμφωνα με τη μαρτυρΙα των Κυπρίων δημοσιογράφων, εξακολουθεΙ να 

υπάρχει και σήμερα στην Κοινότητα. Αυτό και αν δεν το μαθαίναμε από τους αρμό

διους της Κοινότητας, πάλι θα το ξέραμε , γιατί. αν δεν Ισχυε, θα βλtπαμε κάποια 
κινητικότητα. θα ακoiιγαμε. λόγου χάρη. ΣUΧνά τον Πρόεδρο να δηλώνει και να 

διακηρύσσει ότι επιθ\lμεΙ την εξέταση της αίτησής μας, θα επισκεπτόταν τις 

Βριιξέλλες για να προωθήσει τις επαφές με Ε\ιρωπαΙοιις ηγέτες. θα παραπονεΙτο για 
την καθυστέρηση. θα ζητούσε επΙσπεοοη της εξέτασης της αίτησης και τη θετικ'ή 

αντίκρισή της. θα στρατευόταν το Υπουργικό Συμβούλιο στην προσπόθεια αυτ'ή. 

Υπουργοί θα ταξιδεοο.ν στις Βρ\lξέλλες για να πληροφορηθούν πρώτα Q.ι"t' όλα τι 

σημαίνει για μας η ένταξή μας και ποιες οι \ιποχρεώσεις μας, ποια τα οφέλη και 
ποια τα προβλήματα από την ένταξη, τι πρέπει να κάνο\lμε για να ετοιμάσουμε το 

έδαφος γι' αυτή την πορεία. θα έβλεπαν οι ΥπουργοΙ μας τους Επιτρόπους που 

ασχολοUvtαι με τα θέματα της αρμοδιότητάς τους. θα EΠιδtωxαν συνατησεις με 

ομόλογοίις τους στα κρότη μέλη, για να τους κάνουν σιγά σιγά να εξοικειωθούν με 

την ιδέα της Κύπρου ως μέλους της Κοινότητας. Όλοι ξέρουμε, και καλύτερα η 

κυβέρνηση. πως δεν έχει γίνει τίποτα απ' όλα αυτά. 

Στη δημόσια υπηρεσία θα εγκαθιδρυόταν κάποιος μηχανισμός συντονισμού 

των δραστηριοτ'ήτων μας για την προώθηση της αίτησής μας και των σχέσεών μας με 

την ΕΟΚ και θα άρχιζε. με την πολιτική καθοδήγηση της κυβέρνησης και σε συνερ

γασi.α με τα κοινοτικά όργανα, το τερόστιο έργο της εναρμόνισης των νομοθεσιών 

και των πολιτικών μας προς εκείνες της Ευρωπα'ίχής Οικονομικής Κοινότητας. 

Όπως έχουν κάνει η Αυστρία. η Σουηδία, όπως κάνει η μικρή, αλλό δραστήρια 

Μάλτα και όπως άρχισε να κάνει η Τουρκία, Όμως την όλη προε-τοιμασΙα την παρε

μπόδισαν διαμάχες μεταξύ των διάφορων κυβερνητικών τμημάτων που κρατούν εδώ 

κ.αι χρόνια. Οι υπτιρεσίες μας στις Βρυξέλλες εξακολουθούν να παραμtνoυν υποτυ

πώδεις και το αρμόδιο τμήμα στο ΥπουργεΙο Εξωτερικών υποβαθμιζεται, Και θέλω 

να χαιρετίσω την παρουσία ανόμεσά μας του υπεύθυνου του τμήματος, που δείχνει 

τουλάχιστον το ενδιαφέρον από μέρους ορισμένων για τη συζήτηση που κάνουμε 

σήμερα στη Βουλή. 

Τον περασμένο Αύγουστο έγινε εξαγγελία για Lδρυση μιας νέας υπηρεσίας στο 

Υπουργείο Εξωτερικών, με επικεφαλής πολιτικό YφUπoυργό για θέματα ΕΟΚ , 

εξαγγέλθηκαν ακόμα αποφάσεις για κινητοποίηση των υπηρεσιών των άλλων 

υπουργείων και για συντονιστικό ρόλο πάνω σε θέματα μελετών που θα αναλόμβανε 

11 Επιτροπή Προγραμματισμού. Δυστυχώς όλα αυτά δεν ό.ρχισαν να υλοποιοUvtαι 

και ούτε βρίσκονται στον προυπολογιομό του 1992. Μας λέχθηκε ότι καθυστερούν 
στη Γενική Εισαγγελία. Για πόσο όμως καιρό θα έχουμε την πολυτέλεια για τέτοιες 
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καθυστερήσει.ς, χωρίς να πλήπουν Ίην αΙτηση ένταξης; Αλλά πώς να υπάρξει συvτo

νισμός δρασtηρ~oτήτων. όταν δεν υπάρχουν δραστηριότητες προς συvtονισμό: Και 

γιατί να νπάρξΗ συντονιστικό όργανο. όταν τι πολιτική βούληση για 'tTJV ένταξη 
στην Κοινότητα δε φαί.νεται να υπήρξε ποτέ και oύtε ακόμα έχει διαμορφωθεί; Η 

κυβέρνηση είναι φανερό ότι ρνμουλκήθηκε από την κοινή γνώμη και από τη Βουλή 
για να u.-τοβάλει αίτηση. Την υπέβαλε σαν αποτέλεσμα της ύπαρξης πιεστικού 

λα"ίκού ΟΗήματος. Ο Πρόεδρος δεν έδωσε ακόμα σαφή δείγματα ότι πίστεψε ο'αυτή. 

Και είναι απαραίτητο να το συνηδητοποιήσει αντό τι Βουλή, γιατί μόνο αυτη έΧΕι 

την εξouσΙO και το δικαίωμα, αλλό και το καθήκον να υποχρεώσει την κυβέρνηση να 
καταστήσει σοβαρή την αίτηση μας και να τη μετα..-τλάσει από ένα τνπικό γεγονός σε 

απτή πολιτική επιδίωξη υψίστης σπουδαι6ΊΤ)Ίας. 

Είναι νομίζω απ' όλα αυτά φανερό πως, (l,"tό την ημέρα που υποβόλαμε την 

αΙτηοΤ; μας, παραμελΤ;οαμε τις σχέσεις μας με την Κοινότητα. όπως παραμελΤ;σαμε 

κα~ την αΙτησή μας. Απόδειξη '{οίπου είναι όtL το Συμβούλιο Σύνδεσης Κύπρου -
ΕΟΚ, στο οποί.ο συμμετέχει η Κύπρος από τη μια και οι δώδεκα μαζί με την 

ΕπιτροπΤ; από την άλλη, έχει να συγκληθεί από την εποχή της υποβολΤ;ς της αΙtησής 

μας. Τώρα πληροφορούμαστε ότι η ολλανδικΤ; προεδρία παρέκαμψε σχετικΤ; αίτησή 

μας και ότι θα προωθηθεί τον προσεχή Μάρτιο επί ΠΟΡΤοΥαλικΤ;ς προεδρίας. θα 
πρέπει έστω και τότε να πάμε καλά προετοιμασμένοι. τόσο γ~α τη βελτίωση των 

όρων της τελωνtιακής ένωσης όσο και γι.α την προώθηση της ένταξης. Αν παραδε

χτούμε τις αδυναμίες μας, έχουμε δυνατότητα αντιμετώπισής τους, πράγμα που δε 

θα πετύχουμε αν τις προβόλλουμε και τις περιβόλλουμε με το ένδυμα της ευφυούς 

πολιτικΤ;ς. 

Όταν μιλούμε γι.α τις σχέσεις μας με την Κοινότητα, δεν πρέπει να ξεχνούμε 

τα χρηματοδοτικά πρωτόκολλα που ουνά."tτονται μεταξύ Κύπρου και ΕΟΚ και που 

λεΙΤOUQΎoύν παρόλληλα με τη συμφωνία σύνδεσης και τελωνειακΤ;ς ένωσης και 

έχουν βασικά ως σκοπό τους την εναρμόνιση των κυπριακών με τα κοι νοηκά δεδο
μένα. Σuν'ήφθησαν μέχρι τώρα τρία χρηματοδοτικά πρωτόκολλα. Τα δύο πρώτα για 

τις περιόδους 1978 - 1983 και 1983 - 1988 αντίστοιχα λειτούργησαν υποδειγματικά. 
Το r Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο, που αφορά την περίοδο '{ου 1989 - 1993 και 
προβλέπει την παραχώρηση στην Κύπρο εξΤ;vτα Μο εκατομμυρΙων Ευρωπα'ίκών 

Λογιστικών Μονάδων (ECUs) υπό μορφή δωρεών και δανείων, δεν άρ~ισε ακόμα να 
εφαρμόζεται, λόγω κυρίως '(ης αδυναμίας που επιδεικνύει η δική μας πλευρά. 

Απορούν πολλοί: Τι σημαίνουν όλα αυτά; Πού το πάει η κυβέρνηση; Πού το 

πάει ο Πρόεδρος; Η κυβέρνηση προσπαθεί να μεταφέρει τις ευθύνες στην ΕΟΚ και 

να αποδώσει, με κίνδυνο διασάλευσης των οχέσεών μας με την Κοινότητα, τη 

δίχρονη καθυστέρηση για την εφαρμογΤι του στους κοιvotικο"ύς κύκλους. ΤΟ θέμα 
του πρωτοκόλλου είναι ιδιαίτερα χαρακτηριστικό της ανεπάρκειας που εμείς έχουμε 

επιδειξει. θα φώτιζε αρκετά την όλη υπόθεσ", αν μαθαίναμε πόσες καθυστερΤ;οεις 

έγιναν και γιατΙ θα έπρεπε επ(σ"ς να μαθαίναμε πώς ετοιμάστηκαν οι δικές μας 

προτάσεις και αν ικανοποιούν τ" διαγραφή ενός πλήρους σχεδίου. Οι πληροφορίες 

που εμείς έχουμε είναι ότι δεν E.J"tιδεΙχθηκε " ανάλογη σοβαρότ"τα, ότι εκδ"λώθηκε 
EΠLΠOλαιότητα στ" σύνταξ" του σχετικού προγράμματος και χρειάστηκε να σπατα
ληθεί πολύς χρόνος γι.α την επαναδιατύπwoΤ; του. Μας λέγουν τώρα ότι υπάρχουν 

αντι..ρρΤ;σεις από μέρους τ"ς ΕΟΚ για ορισμένα προγράμματα. Είναι τόσο δύσκολο 

να συζητηθούν αυτά και να λuθoύν τα σχηικά προβλήματα: Φοβούμαστε μάλιστα 
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όη. γι.α. να καλυφθούν δικές μας ευθ'ύνες. επικαλOύμασtε. χωρΙς φυσικά να τις 

απσκλεΙουμε. κοινοτικές παρεμβολές σχετικά με τον τρόπο διάθεσης του nooO\l που 
θα δοθεΙ στους Τουρκοχύπριους. Όπως και να έχouν τα θέματα. τι καθυστέρηση 

αu'tή δε μας βοηθά στην προώθηστι της ευρωπαϊκής μας πολιτικής. 

Η κuβέρνηση τώρα βεβαιώνΗ ότι σύντομα θα ρυθμιστεΙ το θέμα του r Χρημα
τοδοτιχο\! Πρωτοκόλλου. Εμείς εξακολουθούμε να αμφιβάλλουμε. Κατά την άποψή 

μας το βασικό λάθος, όσον αφορό το r χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο. ή"tαν τι 

απόφαση της κυβέρνησης να διοχετεύσει στον !.δι.ωτιχό τoμtα σαράντα τέσσερα 

εκατομμύρια ECUs, τη σnΥμή που τα δάνεια αυτά δεν έχουν ελκυστικούς όρους για 
τους ιδιώτες βιομήχανους. γπόρχονν γι' αυτό βάσιμα ερωτηματικά για τις δuνατ~ 

τητες aπoρρόφησής τους από τον ιδιωτικό τoμl:α. Διατυπώνεται ακόμα το ερώτημα 

κατά πόσο τι διοχέΤΕυση σαράντα τεσσάρων ΕχατομμυρΙων στην Τράπεζα Α ναπτύ

ξεως δεν αποσκοπούσε στην ενί.σχυση της κεφαλαιουχικής της βάσης, στόχος 

άσχετος με το ιδιο το πρωτόκολλο. Ενδοιασμούς επανηλημμένα διατύπωσε η 

Κοινότητα για τις δυνατότητες της τράπεζας να διοχετεύσει τόσο μεγάλα ποσά στον 

ιδιωτικό τομέα και αυτό γιατΙ εΙναι γνωστό σε μας, αλλά και στην ΕΟΚ, ότι η 

τράπεζα διοχέτευε ετήσια πολύ μικρότερα ποσά. Είναι κυρίως για οΟ λόγο αuτό που 

η Κοινότητα αποφά:σισΙ.! την παραχώρηση σε πρώοο στάδιο μόνο δεκαπέντε εκοοομ

μυρΙων ECUs προς οην Τράπεζα Αναπτύξεως, μέχρις ότου διαφανούν οι δuνατό
oηtές της. Είναι πραγματικά γι.α μας αδιανόηtO το ότι η κυβέρνηση δεν απoφασ(ζtι 

να διοχετεύσει το υπόλοι.πο ποσό σε άλλα έργα ανάπτυξης, τη στιγμή που υπάΡΧO\lV 

άμεσες ανάγκες χρηματοδόοησης και επιδιώκεται μάλιστα για το σκοπό αυτό 

σύναψη δανείων από το εξωτερικό. 

Ρωτούμε και αναμένουμε σαφείς απαντήσεις. η προτίθεται η κυβέρνηση να 

πράξει με τα υπόλοι.πα είκοσι εννέα εκατομμύρι.α ECUs; Πληροφορίες μας αναφέ
QOιιν ότι δεν έχουν ακόμα γίνει στοιχειώδεις σκέψεις όσον αφορά τη διάθεση των 
ποσών αυτών. Είναι επομένως σχεδόν βέβαιο όοΙ με οους χειρισμούς και 11.1; καθυ

στερήσεις της κυβέρνησης θα λήξει στο τέλος του 1993 το r Χρημαοοδοτικό πρωτό
κολλο, χωρίς να έχουν απορροφηθεί -τα ποσά αυτά και θα χρει.αστεΙ παράταση, με 

φυσική συνέπεια την καθυστέρηση στη σύναψη του Δ' Χρηματοδοτικού nρooto-

κόλλου. Είναι πραγματικά εκπληκτικό το γεγονός ότι, Uστερα από πολλούς μήνες 

καθυστερήσεων και απορρίψεων από μέρους της ΕΟΚ των προτάσεων που ετoίμ~ηε 

το Γραφείο Προγραμματισμο\ι, πληροφορηθήκαμε χθες ότι αναμένεται η έ.,. 111-

τελικά κάποιων σχεδίων που όμως, όπως αναφέρουν οι σχετικές πληρoφoρt.ες, είχαν 

χαρακτηριστεί ασήμαντα από την Κοινότητα. Τα σχέδια αυτά O<jX>QOu ... μόνο τη 

χρηματοδότηση αρι.θμο\ι μελετών μικρών έργων συνολικού ύψους τριών έως 
τεσσάρων εκατομμυρίων ECUs. Είναι αυτά και μόνο αυτά τα σχέδια που με τόση 
δυστοκία και με τόση καθυστέρηση προετοίμαζε το ΓραφεΙΟ Προγραμματισμο\ι; Σε 

ό,ΤΙ αφορά τη διοχέτευση του ποσοστο\ι προς τους Τοιιρκσκύπριους, υπάρχει η 

προηγούμενη πείρα που έπρεπε να λειτουργήσει καθοδηγητικά, για να μην εμπλα

κούμε σε νέες, εν πoλλot.ς ανεφάρμοστες, διαδικασίες. 

Κύριοι συνά&λφοι, 

θα μπορούσαν πολλά ακόμα να ειπωθούν για το τι δεν έχει κάνει τι κυβέρνηση 

για την ανώπυξη των σχέσεων με την Κοινότητα. θα μπορο\ισαν επίσης να ευΙω

θο'ύν πάρα πολλά για τα όσα η κuβέQνηση δεν έχανε για τη" προώθηση της αίτησης. 
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Προτιμούμε όμως να δL.Oηιπώσουμε θέσε~ και πρoτάσε~ς που. \lιoθετoνμενtς από 
την κVΒΈΡVl1στι, πιστεύουμε πως θα <ruμβ(tλovν στην εμπλοκή της Κοινότητας στη 

διαδικασΙα αναζήτησης δίκαιης λύσης του Kuπρωκoυ, στην o.νό..τtυξη των Κυπρο

κοινοnκών σχέσεων και στην προώθηση της αίτησής μας γι.α ένταξη κατά τρόπο 

εuνo'ίχό για μας. 

Η πιο περΙΠλοκη και με μεγαλύτερη ποληική σημασία θέση μας αφορά τη 

σύζευξη της προσπάθειας γι.α προώθηση της αίτησής μας. Τ11ς αίτησης ένταξης στην 
Κοινότητα, με τις προσπάθειες για λύση του εθνικού προβλήματος. θέση μας είναι 

ότι η Κοινότητα tχn τη δύναμη, αν και όταν το θελήσει Τι υποχρεωθεί. να σvμβόλει 
αποφασιστικά στην επίτευξη μιας δτιμοκρατιχής λύσης, καλύτερα από οποι.οδήποτε 
άλλο διεθνές σώμα Τι μεμονωμένο κράτος ή ομάδα κρατών. Η Κοινότητα είναι ο 

μοναδικός διεθνης οργανισμός με υπερκρατιΧό χαρακτήρα που έχει τη νομικη και 
πολιτική δυνατότητα να εφαρμόσει ης αποφάσεις του. Είναι επίσης ένας οργαν .... 
σμός κρατών με τεράστια οικονομική δύναμη με συνεπακόλουθη δύναμη. ΕΠιρροής 
επί των κρατών που έχουν την ανάΥκη του. Το κύρος της Κοινότητας στις διεθνείς 
σχέσεις είναι πια αδιαμφισβήτητο. 

Η Κύπρος είναι ένα κράτος ευρωπα·ίκό. Η δε Τουρκία πιστεύει όη είναι 

επΙσης ευρωπα'Ι:κό κράτος. Τόσο η Τουρκία όσο και η Κύπρος εΙναι χώρες συνδεδε

μtνες με την Κοινότητα. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ; 

Και οι μεν και οι δε κάνουμε λάθος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlογ; 

Συγγνώμη; 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Και οι μεν και οι δε κάνουμε λάθος. 

Τ. XATZHΔHMHTPIOV: 

Κύριε Κληρ(.δη. όμως είναι υποχρεωμένοι να αντιμετωπίσουν την περΙΠτωση. 
Η Τουρκία είναι. όπως και η Κύπρος. αιτήτρια χώρα και υΠΟψήφια για ένταξη. Η 
προώθηση της αίτησης της Τουρκίας για ένταξη αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο της 
εξωτερικής της πολιηκής. Γνωρίζει όμως η ΤουρχΙα. ότι λόγω του Κυπριακού και 

για πολλούς άλλους λόγους. δεν πρόκειtαι στο προβλεπτό μέλλον να γίνει δεκτή. γι' 
αυτό θα συγκεντρώσει όλες της τις δυνάμεις για την ενίσχυση των σχέσεών της με 

ειδικές οικονομικές και πολιτικές συμφωνΙες. 

Αν η Κύπρος και η Ελλάδα. σε συνεργασία με άλλες ευρωπα"κές χώρες, μπορέ

σουμε να ανακόψΟυμε την πορεία για αναθέρμανση και αναβάθμιση των τouρxoκoι

νοτικών σχέσεων, τότε είναι δ\!νατό να εξαναγκαστεί τι Το\!ρχΙΟ να προχωρήσει σε 

κινήσεις για λύση το\! Κυπριακού με βάση τις διεθνttς αρχές. Η Τουρκία όμως 

επιμtνει στην αναθέρμανση και επέκταση των σχέσεών της με την ΕΟΚ χωρίς οποια

δήποτε εΎΚατάλειψΤ] των στόχων της στην Κύπρο. Βρήκε μάλιστα αμέριστη υποστή

ριξη από την ολλανδική προιδρΙΟ και ης Hνωμtνες ΠολιτεΙΙς. 

είναι πια ξεκάθαρο ότι η ΤΟΥΡΧΙΟ όχι μόνο αvτιτάχθηκε στην αίτηση έvταξης, 

αλλά και εκφράζει την έντονη αντίθεσή της για εισδοχή της KίιJtρoυ. έστω και μετά 
τη λύση. ~λει δηλαδή να αvτιστρέ'ψει τους όρους και να κρατεί την Κύπρο οε κατά

σταση ομηρίας. για να ασκεί εκβιασμό έναvτι της Ελλάδας και της ιδιας της ΕΟΚ. 
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Την πολιτική της Τουρχ(ας δυστυχώς εξυn:ηρέτησαν xα~ οι θέσεις του Γενικού Γραμ
ματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και των Ηνωμένων Πολιτειών που, ενώ 
θεωρητικά υπoστηρ{ζouν την ένταξη με την εξεύρεση λίισης, δε φαίνεται να ασχο'ύν 
οποιοδήποτε πραγματική πίεση στην τουρκι.α προς την χατΕ'ίιθυνση αυτή. 

θα πρέπει να μιλήσουμε ανοιχτά και καθαρά τόσο προς το Γενικό Γραμματέα. 
το νέο πια Γενικό Γραμματέα, τον κ. Boutros Ghali, όσο και προς τις Ηνωμένες 
Πολιτείες ότι το μέλλον της Κ'ίιπρου Υι.α τη λ'ύση .ου προβλήματός μας βρίσκεται 
μέσα στα πλαίσια της ΕΟΚ. Άλλωστε. ζητών'tας την ένταξη, διεuκOλύνoυμε την 

πορεία της λύσης που κινεΙται πέραν των εθνικών αντιθέσεων και εvr{ισσει _α 

θέματα 1:ης ασφόλει.ας και των ανθρώπινων δικαιωμάτων μέσα σε ενρύτερα υπερε

θνικά πλαίσια. Είναι το σημcεl.o αυτό καθοριστικό για την περαιτέρω πολιτική μας. 

Η σύνδεση της λύσης με την ένταξη. που έκανε ο Γεν~κός Γραμματέας στο σxέδ~o του 

1989. σήμαινε ουσιαστικά αντίθεση σε μια αυτόνομη πορεία της αίτησης ένταξης. 
Τούτο έγινε φανερό και αnό τη δήλωση που έκανε ο Γενικός Γραμματέας, όταν είχε 

πια υποβληθεί, ένα χρόνο αργότερα. η αίτησή μας. Αν ο Γενικός Γραμματέας του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών θέλει έμπρακτα να βοηθήσει στη λύση του 

Κυπριακού, θα έπρεπε να είναι ένθερμος υποστηρικτής της αίτησης ένταξης. 

Tελεuταf.α αναφορά στο θέμα της αίτησης έγινε στο μήνυμα του Προέδρου 

Μπους προς τον κ. MTItootdXTI. Σ' αuτό καλεί τον Έλληνα Πρωθυπουργό και 
φυσικά εμάς να περιορίσουμε τις απαιτήσεις μας στο θέμα της ένταξης της Κύπρου 

στην ΕΟΚ και προσθέτει ότι θα πρέπει να σεβαστούμε ό,tι το σχέδιο του ΟΗΕ περι.
λαμβάνει. Τονίζει ακόμα ότι θα πρέπει να αρκεστούμ!!: σ' αυτό και να μη θέtoυμε 

πρόσθετους όρους που θα μπορούσαν να μπλοκάρουν τις διαπραγματεύσεις. Το 

σαφές υπονοούμενο είναι ότι δε θα πρέπει να προωθήσουμε την αίτηση ένταξης και 

όtι ακόμα περισσότερο δεν πρέπει να συνδέουμε τη λύση με την ένταξη. Αν όμως 

απομονωθεί το κυπριακό από την Ευρώπη και την ΕΟΚ, με ποιο τρόπο θα λυθεί; 
θα πρέπει να ζητήσουμε από τις Ηνωμένες Πολιτείες να προχωρήσουν σε μια επανε

κτίμηση της θέσης τους. Οι θισεις των Ηνωμένων Πολιτειών και του Γενικού Γραμ

μotta επηρεάζουν άμεσα τη στάση και δικών μας ηγετικών κύκλων που, αντί να 

επιχειρηματολογησουν για τη στήριξη της αίτησής μας. δέχονται τελικά την άποψη 

όtι δεν είναι δυνατή η ένταξή μας στην Κοινότητα πριν από τη λύση. 

Πάνω σ' αuτή τη λογική στηρ(ζεται. όπως φαίνεται, και η παρελκυστική πολι.
τική που οδηγεί σε επιβράδυνση της κοινοτικής διαδικασίας από μέρους της κυβέρ
νησης. Η έγνοια ότι είναι δυνατόν ένα πόρισμα της Επιτροπής να εκφράζεται θετικά 

για την οικονομία. αλλά αρνητικά για την ένταξη λόγω του προβλήματος. οδηγεί _ην 
κυβέρνηση σε αδράνεια και παθητική αναμονή. Ακόμα και «σι να είναι 'Ια πράγ

ματα, θα πρέπει να δούμε πώς επηρεάζουμε τις καταστάσεις. Πριν όμως φτάσουμε 
στο πόρισμα της Enιtροπής, υπάρχουν πολλά που πρέπει απαραίτητα να γίνουν χαι 

που ενισχύουν τη θέση της Κύπρου. Αυτά πότε θα τα κάνοuμr:; 

Διαtuπώνεται ακόμα το ΕΠιχείρημα ότι λάθος χρόνο διαλέγουμε για να 
προσχωρήσοιιμε στην EUΡΏπτι, γιατί αuτή την εποχή κερδίζουν έδαφος οι χωρι.

στικές κινήσεις και τα εθνικιστικά κινήματα. Άρα, ΠΡOσθέτouν. εκείνος ΠΟ1) θα βγει 
ωφελημένος θα είναι ο Ντενκτάς. Όμως δε μας λέγouν οι ίδιοι παράγοντες πώς θα 

ενιοχύσοιιμε την κρατική μας οντότητα και την ενότηtα της Κύπρου αποφεύγοντας 
την Ευρώπη. Ούτε μας λtγoυν πώς θα διαφοροποιήσουμε το Κιιπριακό από τα άλλα 
χωριστικά κινήματα, όταν απέχοιιμε από τις εvρωπo·ι:κές διαδικασίες, όταν 

σι.ωπούμε και δεν εκθέτουμε τις διαφορές που ιιπάρχουν και όtαν δε λέμε τα δικά 
μας επιχειρήματα. 
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M~λoύμε για διεθνή διόσχεψη γι..α το κυπρι.ακό μετά ιδιαίτερα τη σύσκεψΤ1 του 

Εθνιχού Συμβουλίου με τον Έλληνα ΠρωθυπoVQΎό και αφήνουμε έξω την ΕΟΚ. 

όταν βλέπουμε να μεΊέχει και να διαδραματίζει ρόλο στη διάσκεψη για τη Μέση 

Ανατολή. Στην περίπτωση της KunΡO" τι σ\ιμμετοχή της ΕΟΚ στη διεθνή διάοκεψη 

είναι απόλυτα αναγκαΙΟ. γιατί όλες οι χώρες που σvνδέovται με το πρόβλημα 

ανήκουν στην Ευρώπτι και είναι είτε μέλη της ΕΟΚ είτε σuvδέovτoι με συμφωνία για 
_ελωνειαχή ένωση. 

θα ήταν πραγματικά αφέλεια. αν υποστήριζε κανείς όη τι πορεία της αίτησης 

ένταξης είναι είΤΕ εύκολη είτε ανεμπόδ~στη. Για την προώθηση της αίτησης έχουμε 

να αντιπαλέψουμε με την τούρκιχΤ! διπλωματία, πο\l τη χαρακτηρίζει απεριόριστο 

πείσμα και άοκνη εργατικότητα. θα έχουμε να αντψετωπίσουμε τη βρετανικ'ή 

wτόσκαψη, που αYΤLι-ταθεί την εμ.ίτλοκή της ΕΟΚ , για να έχει μονοπώλιο την Kim:ΡO . 

θα έχουμε να αντιμετωπtσoυμε όσους θέλουν μια ΕΟΚ μακρι.ά από την περιοχ'ή με 
μειωμένες τις πολιτικές δυνατότητες, όπως φάνηκε από τη συζ'ήτηση στο Βρετανικό 

Κοινοβούλιο και τις θέσεις της σνντηρητικ'ής κυβέρνησης. Και απ' εδώ αρχιζει ο 

δικός μας ρόλος να κάνουμε -το Κυπριακό ευρωπα'ίκή υπόθεση. Να δέσουμε -την 
Κίιπρο με τις ευρωπα'ίκές εξελ[ξεις. Να μιλήσουμε με ειλικρίνει.α για το η αναμέ

νουμε, αλλά και για το τι μπορούμε να προσφέρουμε στην Ευρώπη. Γιατί δεν είναι 

μονόδρομος η σχέση μας με την Ευρώπη. ζη-τούμε να πάρουμε. αλλά μπορούμε 

κιόλας να δώσουμε πολλά. Για να οικοδομ'ήσουμε μια τέ-τοια πολι-τική. χρειάζεται 

χρόνος, χρειάζεται πολλ'ή δουλειά. Χρειάζονται άνθρωποι με ικανότη-τες, χρειάζο

νται άνθρωποι με πίστη στο σκοπό, χρειάζονται άνθρωποι με προοπ-τικές. Χρειά

ζε-ται ενίσχυση η αντuτρoσωπεία μας στις Βρυξέλλες, χρει.άζεται ενίσχυση η 

υπηρεσί.α μας στο YJto1JQyeLO Εξωτερικών, χρειάζεται επιστράτευση όλων των δυνα
-τοτήτων μας. Χρειάζεται η κινητοποίηση της Ελλάδας και η σύνδεση της αίτησης -της 

Κύπρου με ης άλλες αιτ'ήσε ις που εκκρεμούν ενώπιον της Κοινότητας. 

Κάναμε την αίτηση και την αφήσαμε έκθετη. Δεν οργανώσαμε τις δυνάμεις μας 

για έμπρακτη υποστήριξη. Δεν πήγαμε στις διάφορες πρωτεύοοοες να εξηyiισoυμε 

όλη την επιχειρηματολογΙα μας σε κυβερνηηκό, κοινοβουλευτικό και κομμαηκό 
επίπεδο. Και τα κόμματα έχουν να διαδραματίσουν μεγάλο ρόλο. Δεν οργανώσαμε 

ακόμα ης υπηρεσίες παρακολούθησης και εξέλιξης των σχέσεών μας με την ΕΟΚ 

και οίιτε προχωρ'ήσαμε, στο βαθμό που ι,"tρεπε, στην εναρμόνισή μας με τα ευρω

παΊ;κά κεκτημένα. Δεν ενημερώσαμε το λαό για την ευρωπα'ίκή πορεία. ΑντΙ για τη 

μεθοδικ'ή δουλειά που απαι τεΙ η ευρωπα'ίκ'ή πολιηκή. μπήκαμε και πάλι στο δρόμο 

των εντυπώσεων και της συνθηματολόγησης. Η κυβέρνηση έχει βαρύτατη ευθύνη για 

τις καθυστερ'ήσεις που σημειώνονται και γι.α την υπόσκαψη τελικά της ίδιας της 
αίτησης. 

θα περιμένουμε να ακουστούν όλες οι απόψεις, για να εισmθούμε τελικά στο 
Σώμα τον τρόπο συνέχισης της ενασχόλησης και συμμετοχ'ής της Βουλ'ής στην προώ

θηση της αίτησης ένταξης. θα προτείνουμε τελικά παραπομπ'ή του θέματος στην 

Επιτροπ'ή Εξωτερικών, για να μελετ'ήσει όλες ης προτάσεις και για να προχωρήσει 

στην υπόδειξη συγκεκριμένων μέτρων 'ή ενερ-ytιών και, όπου τούτο εΙναι δυνατό, στη 

λ'ήψη νομοθετικών μέτρων και στην ανάληψη συγκεκριμένων πρωτοβουλιών από την 
Ιδια τη Βουλ'ή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μου έχουν δηλώσει οι ακόλουθοι ομι.λ:ητές για σήμερα: 

Ο κ. Κασουλίδης του ΔΤ)μοκρατιχού Συναγερμού. ο κ. Καζαμιας του ΑΚΕΛ· 

Αριστερό-Νέες Δννόμεις, ο κ. Μ(ιρχος Κυπριανού του Δημοκρατικού Κόμματος και 

οχ. Ρολάνδης, αρχηγός των ΦιλελευθέΡΩV. 

Yπόρχouν άλλοι ομιλητές εκτός από όσους έχουν δηλώσει; Ο χ. ΠουΡΥου
ρΙδης. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Kiιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. κύΡΙΕ Κασουλίδη. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 
Παραχωρώ τη σειρά μο\) στον κ. Ρολάνδτι. ο οπο(ος βι.ό.ζηοι να ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει λόγος ο κ. Ρολάνδης να αποχωρ1'ισΕΙ γρήγορα και θα επιθυμούσε να 
ομιλήσει; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αν μ.ί"tOQώ, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν συμφωνούν όλοι οι συνάδελφοι, τόΊΕ καλώ τον κ. Ρολόνδη στο Βήμα. 

ΕΥΠ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΤΟ δικό μου όνομα δεν το γράψατε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε σας πρόσεξα. κύριε Ευσταθίου. θα το σημειώσω. 

θα δώσω σειρά ανάλογα με τη δύναμη .ων κομμάτων. Και ο ... 

Λ. θΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Ο κύριος Κατσουρίδης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. KατσOυρt.δης. θα είναι έτοιμοι να ομιλήσουν όλοι σήμερα. Κύριε 

Θεοδούλου, αντιλαμβάνομαι ο κ. Kατσoυρt.δης θα εΙναι έτοιμος. 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗ,Σ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, 

Η παρέμβασή μου θα εΙναι μάλλον σUντoμη. θα αναφερθώ σε ορισμένα 'γr1o· 

νότα που αφορούν τις σχέσεις Κύπρου·ΕΟΚ, μερικά από τα οπο(α δεν εΙναι γνωστά 

σε όλους, για να τα αξιολογήσει το Σωμα και να καταλήξει σε σνμπεράσματα. 
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Είναι γεγονός ότι οι κατά καιρούς κυπριακές κυβερνήσεις είχαν υποβαθμίσει 

το θ~μα "{ων σχέσεων Kuπρou.EOK. θυμάμαι. όταν ανέλαβα ως Υπουργός των 
Εξω"t"ερικών το 1978, στο Υπουργείο Εξωτερικών δεν νπήρχε Τμήμα ΕΟΚ, δηλαδη 
δεν υπήρχε λεΗουργός ο oπoLoς να επιλαμβάνεται θεμάτων της ΕΟΚ στην κεντρική 

νπηρεσια. Φuσικά ΟΡLOμένα κόμματα. τα O1tο(α cn'ιμερα είναι υπέρ της ΕΟΚ, ήταν 

εναντίον της ΕΟΚ τότε. Και δεν είναι τυχα(ο το γεγονός ότι υπήρχε ΧQ''tά ΣUΝΈΠεια τι 

υποβάθμιση στην σποιο. έχω αναφeρθεΙ Ήταν και είναι εις πίσην του -ι:ότε Προέ

δρου κuρ(.oυ Κυπρι.ανού. πρέπει να πω, το γεγονός ότι μέσα ΟΕ δύσκολες πολιτικά 

ιnινθήκες απεδέχθη και μου έδωσε Εντολή να αναβαθμίσω τότε σε μεγάλο βαθμό τις 
σχέσεις, να δι.ορΙσω λειτουργό του ΥπουΡΥεΙΟυ Εξωτερικών πάνω στο θέμα αuτό, να 

αρχίσουμε να συγκαλούμε συμβούλια σύνδεσης Κύπρου-ΕΟΚ, πράγμα .0 οποίο δεν 
εγΙνετο στο παρελθόν. Και αρχΙσαμε να τα σνΥκαιούμε. E.."'t(oη; ο τόtε Πρόεδρος 
επισκέφθηκε. αν δεν κάμνω λό.θος, δυο φορές "Lς Βρυξέλλες για να δώσει με το 

κύρος το προσωπικό του. το προεδρικό. το εκτόπισμα που ήθελε η Κύπρος να δώσει 
σης σχέσεις Κύπρου.ΕΟΚ. 

Και σήμερα οι σχέσεις εξακολουθούν να εΙναι uπoβαθμι.σμένες. Δεν είναι 

εκείνες που θα έπρεπε να ήταν. Γι' αυτό και η όλη πορεω από το 1972 που αρχΙσαμε 
α\Πές τις σχέσεις μέχρι σήμερα ·είναι περι.που είκοσι χρόνια· δε βρΙσκεtαι ίσως στο 

σημεΙΟ εκείνο στο οποίο θα μπορούσε να βρισκόtαν. 

Τώρα αυτη είναι 11 δική μας πλευρά. Ε(ναι 11 μια όψη του νομΙσματος. Υπάρχει 
όμως και η άλλη όψrι για την οποΙα άλλη όψη δεν πρέπει να έχουμε ψευδαισθήσεις. 

Η πoρεtα μας μέσα στον ευρωπο:ίκό χώρο ·και έχω ακούσει προσεκτικά αυτά τα 

οποία ανέφερε ο συνάδελφος κ. ΧατζηδημηtρΙου. με ορισμένα συμφωνώ. με 

ορισμένα διαφωνώ- η πορεία μας αυ'Σή δεν είναι καθόλου εύκολη. Διόη δεν ανημε

τωπι.ζόμεθα. όπως εμεΙς θα ενχόμεθα να αντιμετωπιζόμεθα. από τις χώρες της ΕΟΚ. 

θα αναφέρω ένα παράδειγμα που μπορεί να αφορά το Συμβούλιο της Ευρώπης. 

αλλά στην πραγματικότητα δείχνει τη νοοτροπΙα των ευρωπαίκων χωρών έναντι της 

Κύπρου βλtπoυμε τα γεγονότα. Διότι οι χώρες του Συμβουλίου _ης Ευρώπης οι 

ισχυρές είναι οι ιδι..ες με εκείνες που αποτελούν την ΕΟΚ. Ποιά είναι αυτή η 

νοοτροπία; Κάναμε δυο ΠΡOOφuyfς μέχρι σήμερα πάνω σε ανθρώπινα δικαιώματα 

στην ΕΟΚ. Πήραμε δυο αποφάσεις νπέρ μας. Η πρώτη απόφαση υιοθετήθηκε από το 
Συμβούλιο Υπουργών _ον Συμβουλίου της Ενρώπης. αν δεν κ6:νω λάθος το 1980 ή 
το 1981, αφού η Επιτροπή Ανθρώπινων Δικαιωμ6:των πήρε προηγουμένως την 
απόφαση. ~λλά. για να δεχθεΙ το Συμβούλιο της Ευρώπης να υιοθε-ιηθεί αυτή η 

απόφαση και να δημOσιεUΘεΙ. δημοσίευσαν παράλληλα και μια άλλη θέση που 

αφορούσε και ήταν υπέρ των τουρκικών θέσεων. Δηλαδή δημιούργησαν αμέσως -
νoμLζω το 1981, ήταν επί δικής μου υπουργΙΟς. ισοζύγιο για την Τουρκία, για να 
EnttQtψOUV την υιοθέτηση και δημοσιοποίηση του πορΙσματος 1,:ου ΣυμβουλΙου _ης 

Ευρώπης. Και πήγαμε ένα...δυο χρόνια μετά και είχαμε τη δεύτερη νπόθεση Cyprus 
versus Turkey. για την οποΙΟ υπό.ρχει απόφαση. αγα.rcητοί συνόδελφοι, νομιζω από 
το 1982·83. Ξέρετε πού βρίσκεται αυτή η απόφαση; Βρίσκεται στα συρτάρια του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. Ειδα και πρόσφαΊα πρακtικά του Συμβουλίου των 

μόνιμων αντιπροσώπων και αρνούνται να τη βγάλουν από αυτά τα συρτάρια. 

Αρνείται η Ευρώπη, διότι δε θέλει να ενοχλήσει την Τουρκ(α. Αυτό λοι.πόν που είναι 

δεδομένο στον τoμtα των ανθρώπινων δικαιωμάτων και το οποΙο Ισως να μην είναι 

ευρέως γνωστό στην Κύπρο αυτή τη στιγμή. αλλά είναι ένα γεγονός, αυτό που είναι 
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δεδομένο στον τομέα εκείνο είναι δεδομένο και στον .ομέα τον πολιτικό που ονομά
ζεται σχέσεις Κύπρου και Ενρωπα'ίκής Κοινότητας. Από τότε αντιμετωπίζαμε πολίι 

σοβαρά πQOβλ'ήματα στο θέμα της β2λτLωσης των σχέσεων. Κάποιος Υπουργός μου 
είχε πει τότε ότι αυτη η προνομιακή κοινότης δεν μπορεί εύκολα να δεχθεί μια 

ανάπηρη χώρα. Η φράση ήταν αUΤΗ: "CήΡΡled entity". Και μιλούμε για Υπουργό 
Εξωτερικών της Κοινότητας. Τα λέω αυτά για να πάρουμε κάποια μηνύματα για το 
μέγεθος του προβλήματος που αντιμε-ιωπΙζουμε. Δεν είναι απλό το πρόβλημα 

δηλαδή. Δε θα πάμε εκεΙ και θα μας ανotξouν τις πόρτες. Η Κίιπρος είναι μια μικρή 
χώρα, μια χώρα του μισού εκατομμυρίου, η οποία αντιμετωπίζει αυτή τη στιγμή ένα 

κολοσσό των 340 εκατομμυρίων σήμερα και αύριο των 500 εκατομμυρίων. Και 
ασφαλώς οι πόρτες όχι μόνο δεν είναι ανοιχτές. αλλά είναι μάλλον κλειστές. 

η άλλο θέμα αντιμετω..-τι.ζει '11 Κοινότητα σε ό.η αφορά την Κύπρο αυτ~ τη 
στιγμή; Όπως ξέρετε. γίνονται παράνομα εξαγωγές κυπριακών πρoΊλ~ντων. κλεμ

μένων κυπριακών προ"όντων, από τα κατεχόμενα. Πώς γίνονται αυτές οι εξαγωγές; 

ΟΙ Τουρκοκύπριοι τις εξάγουν από κλει.στoUς λιμένες, δηλαδή είτε από το αερο

δρόμιο Τύμπου et"tE a..-τό "to λιμένα AμμoXώσtoυ, που για σκοπούς Κυπριακής Δημο
κρατl.ας είναι κλειστοί λιμένες, ετοιμάζουν φορτωτικά έηραφα τα οποία πιστοποιεί 

το Τουρκοκυπριακό Επιμελητήριο και με αυτή τη σύνθεση "(ην ολική αυτές οι 

εξαγωγές καταλήγουν σε ευρωπα'ίκές αγορές. 

Τό"tε. επί εποχής ιδικής μου. μόνο η Γαλλία ηρνεΙτο να εισάξει κατ' ευθείαν με 

αυτό τον τρόπο από την κατεχόμενη Κύπρο προ·ίόντα. Όλοι οι άλλοι τα εισήγαγαν 

και φυσικά. εφόσον έμπαιναν στο κοινοτικό κύκλωμα, μπορούσαν να διακινηθούν 

ελεύθερα πια. 

Προσπαθήσαμε σε κοινοτικά δικαστήρια να σταματήσουμε αυτη την κατά

σταση. Διότι εΙΠαμε ότι από πού ως πού να δέχεσαι εσύ ΕΟΚ εξαγωγές κυπριακών 
προ'ίόντων από κλειστούς λιμένες που η χώρα που αναγνωρίζεις, '11 Κυπριακή Δημο

κρατl.α. τους έκλεισε; Πώς δέχεσαι αυτές τις εισαγωγές; Να βγαίνουν τα λεμόνια, τα 
πορτοκάλια, από την Αμμόχωστο. που είναι κλειστός λιμένας, και να πηγαΙνουν στο 

Ρότερνταμ για παράδειγμα; Πώς γίνεται αυτό το πράγμα; Πήγαμε σε δικαστήρια. 

Και τα δικαστήρια μας εΙ-ταν τότε -και υπάρχουν αποφάσεις- ''εφόσον η Κύπρος 

είναι έξω από το κοινοτικό κύκλωμα, αnό το κοινοτικό σύνολο, δεν μπορούμε να 

επιληφθούμε αυτών των θεμάτων". Ήταν ένας από τους λόγους που επικαλέΟΤl1καν 

τα δικαστ~ρια -ΕΠικαλέστηκαν και άλλους- και έτσι οι εξαγωγές αυτές συνεχίζοντο 

και συνεχίζονται. 

Η νομική συμβουλή όμως που πήρε η Κοινότητα ήταν ότι, αν οι σχέσεις οι 

δικές μας με την ΕΟΚ βελτιωθούν και αν φτάσουμε σε τελωνειακή ένωση ή, πολύ 
περισσότερο, αν γίνουμε μέλη, τότε ίσως τα κοινοτικά δικαστήρια θα επέμβουν και 

θα σταματήσουν αυτές τις εξαγωγές. Και οι κοινοηκοί Υπουργοί Εξωτερικών 

υιοθετονν τη θέση ότι δε δέχονται για κανένα λόγο να γίνει κάτι το οποίο να εμπο

δLσει αυτές τις εξαγωγές. Αν ήθελαν άλλωστε να τις εμποδίσουν, θα μπορούσαν να 

τις εμποδίσουν με πολιτικά κριτήρια, ανεξαρτήτως αποφάσεων δικαστl1ρΙων, 

Δεικνύει αυτό ότι υπάρχει πολιτική πρόθεση των ισχυρών της ΕΟΚ να βοηθούν 

τους ΤoυρκoκύπρΙOUς να εξάγουν τα δικά μας προ'ΟΟντα γιατί, όπως είπα μόλις προ 

ολίγου, αν ήθελαν τα σταματούσαν και δεν τα σταματούν. Δε xρειάζεσα~ απόφαση 
δικαστηρίου να πε~ς ότ~ "από πού ως πού να δέχομαι να βγαίνουν παράνομα από 

μια χώρα από κλειστό λιμάν~ προ'ίόντα και να έΡXOνtα~ στη χώρα μου". Δεν το λένε. 
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Και εκείνο το ΟΠΟ(Ο φoβo\ιντα~ οι ισχυροί της ΕΟΚ είναι ότι. αν πε.ύχο\lμε το 
επόμενο βήμα, αν πετύχουμε πλήρη τελωνειακή ένωση ή αν πετύχουμε ένταξη, αυτές 

οι εξαγωγές μπορεί να σταμοtΊjσουν. 

Από τότε μου ε'χε ΠΕΙ πάλι ένας ισχυρός Υπουργός Οικονομικών ότι "we are 
ηοτ prepared το srrangle the Turklsh Cyprlots" .χρησιμοποιώ την αγγλιχ'; φράση που 
χρησψοποίησε. Αυτή ήταν η φρόση για τα κάποιο εμπόδια στην κΙντισiι μας τότl! για 

τελωνειακή ένωση και σήμερα φυσικά για ένταξη. Δηλαδή υπάρχει η πολιτική 
πρόθεση να μην εμποδιστούν αυτές οι εξαγωγές από τα κατεχόμενα και η πρόθεση 
αυτή αφορά κύκλους της ΕΟΚ. 

Γι'αυτό και πρέπει να ξέρουμε όη εδώ Uί.άρχει ένα δεύτερο σοβαρό εμπόδιο. 

το οποΙο πρέπει να δούμε πώς θα αντιμετωπΙοουμε. Τα λέγω αυτά, διότι ε(ναι 

εύκολο ασφαλώς να αναφέρουμε τοvς ενσεβείς μας πόθouς εδώ. ει.νοι πολύ εUxoλo. 

Από ",ην άλλη, όταν έχεις ένα γρανί.τη απέναντί σου ο οποίος έχει πολλούς λόγους 

δικούς του, πολιτικούς, o~κoνoμικoύς και άλλους, να βoηθΊlσει μια κατάσταση, να 

μην αφήσει να καταρρεύσει -ας πούμε- οικονομικά η τουρκοκυπριακή οντότητα Τι να 

μην ενοχλήσει την Τουρκία, αυτόματα έχεις ένα πρόβλημα και πρέπει να δούμε πώς 

θα το αντιμετωπίσουμε. 

Δε συμμερίζομαι α..-τόλuτα -γιατι. ξέρετε, εγώ είμαι ρεαλιστής- τις θέσεις του 

φίλου Τάκη Χατζηδημητρίου ότι με πολλές παρεμβάσεις, Ε.ι-τειδή το δίκαιο είναι με 

το μέρος μας. θα μας ακούσουν. Διότι ο κόσμος αυτός -με την άδει.ό σου το είπα ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συγγνώμη, αλλά δεν εΙπα αυτό. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εντάξει. Το δέχομαι και το σέβομαι. Εντάξει, πολύ καλά. 

Όπως ξέρουμε, ο κόσμος αυτός είναι κόσμος σνμφερόντων. Η τουρκω των 55 
εκατομμυρί.ων για τη Δνση είναι πελώριο συμφέρον. Έχει πίσω της και τις 

Ηνωμένες Πολιτείες. 'Ορθά ελέχθη ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες -νομίζω το είπε αυτό 

ο κ. Χατζηδημητρίου- υι"tοστηρίζοuν την πορεία της Τουρκίας προς την ΕΟΚ. Και 

πρέπει να ξέρουμε ότι, παρόλο που οι Ηνωμένες ΠολιτεΙες δεν αποτελούν ασφαλώς 

μέρος της ΕΟΚ, είναι η κινητήρια δύναμη πίσω από την ΕΟΚ. θα 'θελα να αναφέρω 

και μια άλλη περίπτωση πο\l μου ελ.tχθη τότε, όταν ήμουν στην κυβέρνηση και όταν 

πολεμούσα για βελτίωση των σχέσεων Κύπρο,,-ΕΟΚ. Κάποιος Υπουργός αστειευό

μενος μο" είπε: ''You are ία the wrong 'θΡΙΤθΙ". Και μου είπε ότι "πρέπει να πας στην 
OUΆσιγκτων, αν θέλεις πραγματικά να έχεις αποτελέσματα". Αυτό μο" ελέχθη εμένα 

προσωπικά στις Βρυξέλλες. 

Κατά συνέπεια, αγαπητοί συνάδελφοι. πρέπει να ξέρουμε ότι το εγχειρημα στο 

οποl.o έχουμε αποδυθεί, να βάλουμε την Κύπρο στην ΕΟΚ πριν λυθεί το κ"πριακό 

πρόβλημα, είναι δ"σχολότατο. Δεν ξέρω αν μπορούμε να το επιτύχουμε. Είναι πολύ 

δύσκολο. Ο στόχος είναι ορθός, πρέπει να πρoσπαθτjσoυμε. αλλά το εγχείρημα είναι 

δυσχολότατο. Και αν μπορώ θα κάμω μια ~ισήyηση. Πιστεύω ότι πρέπει να πολιτι.

κοποιήσουμε σε μεγάλο βαθμό την επαφή μας στις Βρυξέλλες. Οι άνθρωποι που 

έχουμε είναι άριστοι. Και οι άνθρωποι εδώ στο Υπουργείο είναι άριστοι. Αλλά οι 

τεχνοκράτες στην περίπτωση αυτή δεν αρκούν. XρεLάζεται πολύ μεΥαλύτερο πολι

τικό βάρος, αν θέλουμε να έχο"με αποτέλεσμα έστω κα~ μέσα από δύσκολες 
συνθήκες. Αντιλαμβάνομαι ότι η δημιουργία υφυπουργείο" κωλύεται από το 
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Σύνtαγμα. αν δεν χάνω λάθος. είναι όμως μια κλασική περίπτωση αυτή ποιι χρει.α

ζόμαστε πρό.γματι ένα Yφvπoυργό της Ενρωπα'ίκής Κοινότητας, ο οποίος να μην 

κάνει τ(.ποτε άλλο aπό το πρωί μέχρι το βρόδυ από του να εργάζεται με πολιnκά 

κριτηρια. με πολιτική σχέψτ]. πάνω 010 θέμα της ΕΟΚ. Και αν μπορεί -δεν είμαι 
σΙγουρος αν υπάρχει τρόπος- να υπάρξει υφυπουργεi.o. εγώ θα ήμουν της γνώμης 

αuτό να το εισηyηθoiιμε eνθtρμως στην κυβέρνηση. Διότι οι διπλωμάτες μας είναι 

διπλωμάτε~. Εδώ όμως χρειαζόμεθα πολιτική πίεση και πολιτική παρoυσtα. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάΡΚΕια της ομιλίας ΤΟΊ) κ. Ρολάνδη, ο κ. Αβραάμ Αντωνl.oυ αντικα· 

τέστησε τον Πρόεδρο της Βουλής στην έδρα. ενώ ο Πρόεδρος αποχώρησε από την 

αίθουσα της Βουλής). 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

(ΑΒΡΑΑΜ ΑΝΤΏΝΙΟΥ) 

Ο χ. Καζαμιας παρακαλώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

ΚVρι.ε Πρόεδρε. κύριοι σννάδελφοι. 

Ακούσαμε σίγουρα με μεγάλη προσοχή την εισήγηση του κ. Τ. Χατζηδημητρ(ου, 

αλλά και την παρέμβαση του κ. Ρολάνδη. Αν η κρίση μου είναι σωστ'ή, τότε ένα 

σημείο επικέντρωσης της εισήΥΥ1σης του κ. ΧατζηδημητρΙΟυ είναι πως η κυπριακή 

πλευρά. και συΥχεκριμένα η κυπρι.ακή κυβέρνηση, δεν προέβη σε όλα εκείνα τα 

διαβήματα κα~ τις ενέργειες που έπρεπε, για να προωθηθεί η αίτηση ένταξης. 

Αμέσως μετά ο κ. Ρολάνδης, πιστεύω πολύ σωστά. εντόΠLσε ένα άλλο -καtά 

την άπρψή μου μεγαλ"tερο-. πρόβλημα, το οποίο προέρχεται από πλευράς της 
Κοινότητας στο θέμα αντιμετώπισης της αίτησης έvι:αξης της Κύπρου. Και είναι 

δυο σημεία τα οποία έρχονται σε σύγκρουση. Και θα πρέπει σωστά να τα αξιολοΥή

σουμε, ποιο .έχει περισσότερη βαQiιτητα και πόσες και αν υπάρχουν οποιεσδήποτε 

ενέργειες που έπρεπε να γίνουν από δικΤις μας πλευράς και δεν έγιναν. 

Όμως, εξετάζονtας το θέμα nou μας απασχολεί και οριοθεΊώντας το με βάση 
τον τίτλο 'Ή αίτηση έvι:αξης της KiιΠΡOυ στην ΕΟΚ και η ανάγκη λήψης συγκεκρι

μένων μέτρων για την προώθησή της", πιστεύω ότι δε δίνει τις σωστές διαστάσεις 

στο πρόβλημα πο\) πρέπει να μας απασχολεί όλους, το βιομηχανικό κόσμο, ΤO\lς 

εργαζoμενo\lς. την κυπριακΤι οικονομία και ολόκληρο το λαό γενικότερα, της 

επιπτώσεις δηλαδή από μι.α πιθανή ένταξΤι μας στην ΕΟΚ. Η τοποθέτησή μας αυτ'ή 

γίνεται όχι επειδτj δεν αποδεχόμαστε την εΚφQασθεΙσα τοποθέτηση της πλεΙΟψΤ1φ(ας 

της Βουλής των Avι:ιπρσσωπων. Αντίθετα, προσηλωμένοι στις δημοχραtLκές διαδι

κασίες, σεβόμαστε τη θετική τοποθέτηση των άλλων κοινοβουλευτικών παρατάξεων. 

Και αφού η απόφαση της πλειOψT1φLας είναι να προχωρήσουμε στην ένταξη, τότε 

πρέπει τουλάχωτο να παραδεχτoiιμε ότι μας περιμένουν δυσκολίες. 

Όμως εδώ πρέπει να πούμε πως μέσα στα πλαΙσια αυτής της αποδοχής και 

εμείς με τη σειρά μας προβληματιζόμαστε και επεξεργαζόμαστε τρόπους με tout; 
οποίους πιοτεύοuμε πως μπορουμε να αντιμετωπΙσουμε αυτές τι.ς δυσκολίες. Και 

έχουμε καταλήξει σε σuγxεκριμένα μέτρα που θα πρέπει να πάρουμε, ούτως ώστε τι 

κυπριακή οικονομία και κυρΙως η βιoμΤΙXανLα μας να εισαχθεί όσο το δυνατό πιο 
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ανώδυνα στις πραγμαηκότητες της ευρωπα"'χής κοινοτικής αγοράς. Και εΙναι μέσα 

σε τούτα τα πλαΙσια που προχωρήσαμε και σε συγκεκριμένες εισηγήσεις -απλώς θα 

αναφέρω μερικές- όπως εΙναι: 

(α) Η βι!λτίωση της παραγωΥι.κότητας, με την εισαγωγή νέων μεθόδων δι.εύ

θυνσης, OQγάνωσης και παραγωγής. 

(β) Η έρειrνα χοι η ανάmuξη νέων ΠΡO'ΊΌVΤων. με ταυτόχρονη βελτ'ωση της 

ποιότητας των uπαρχόντων προ'ωντων. 

(Υ) Η Εισαγωγή και χρήση προηγμένης τεχνολοΥιο.ς και 

(δ) Η περαιτέρω ανάπτυξη του συστήματος κατάρτισης ΕΠιχειρησιακών 

στελεχών. 

Όμως ταυτόχρονα νιώθουμε και υποχρέωση να εκφρόσουμε ης απόψεις και 

ης ανησυχΙες μας για .α προβλήματα που μας περιμένουν στο δρόμο της ένταξης. 

Δεν πρωτοτυπούμε ούτε διεκδιχούμε δικαίωμα πατέντας αναφέροντας τους αρνητι,.

κούς παράγοντες συ.ής της σύμπραξης. Ε(ναι σε όλους μας γνωcπό όη η προηγού

μενη κυβέρντιση ε(χε καλέσει εμπειρογνώμονες Ύια να tξετάσouν τις επuttώσει.ς στην 

κυπριακή οικονομία από την πιθανή ένταξη. Πρέπει όμως να σημειώσουμε ταυτό

χρονα ότι τα απoτελ~σματα αυτών των μελετών oυδtπoτε είδαν το φως Τ'ης δημοσιό

τητας. θεηκές όμως πληροφορίες φέρουν τούτα τα αποτελέσματα ως αρνητικά για 

την κυπρι.ακή πλευρά. ι.διαίτερα στον τομέα της μεταποιητικής βιομηχανίας και της 

αγροτικής οικονομίας. Κάτι τέτοιο θα ήταν το απότοκο της αδνναμίας των βιομηχα

νιών μας και κυρi.ως των μικρών οικογενειακών βιομηχανικών μας μονάδων να 

ανταγωνιστούν τους ευρωπα"ίκούς βιομηχανικούς και άλλους οικονομικούς κολοσ

σούς. που με την πλήρη χατάρΥηση των εισαγωγικών περιορισμών και Τ'ην ελεύθερη 

διακίνηση κεφαλαίων -που είναι βασικές αρχές λειτουργίας της Κοινότητας- θα 

βρουν ελεύθερο έδαφος και στη χώρα μας. 

Κύπριος οικονομολόγος. υποστηρικτής της έvtαξης. σε μελέτη το" καταλήγει 

στα συμπεράσματά του ότι θα υπάρξει αρνητική επίδραση στο τρι.άντα περΙ-του τοις 

εκατό των βιομηχανικών μονάδων με Ι5.α:χ> εργατοΟπαλλήλους. Με άλλους υπολο

γισμούς οι αeνητικές επιδράσεις θα επηρεάσουν μέχρι και το πενήντα τοις εκατό 

των βιομηχανικών μονάδων με περισσότερους από 50.000 εργαζομένο\lς. 

Παρόμοι.α και ακόμα χειρότερα αποτελέσματα κατά πάσα πιθανότητα θα 

αναμένουν και την αγροτική μας οικονομία. Έχοντας υπόψη ότι σχεδόν όλες οι 

χώρες της Κοινόtηtας είναι α\lτάρχεις σε γεωργικά και κτηνοτροφικά προ·ί6ντα και 

η παραγωγικότητα τους είναι ψηλότερη από αυτή της Κύπρου. καθώς και το ότι οι 

επιχορηγήσεις με τη σημερινή τους τουλάχιστο μορφή προς το\lς γεωργοκτηνοτρό

φους μας θα καταργηθούν, είναι σχεδόν σίγουρο ότι το μέλλον της γεωργοκτηνοτρο

φΙας μας δεν μπορεί να διαγράφεται ευοίωνο. Εδώ πρέπει να αναφtρoυμε και την 

υποχρέωσή μας να υιοθετήσουμε την περιβόητη κοινή αγροτική πολιτική της κοινό

τητας, που θα καθορίζεται εκτός Κύπρον σε κάποια γραφεία της ΕΟΚ και ΠΟ" 

σίγουρα θα ετοιμάζεται με βάση τα συμφέροντα των χωρών ;του με τη δύναμή τους 

υπαγορεύουν την πολιτική της Κοινότητας. Και ασφαλώς η Κύπρος δεν μπορεί να 

εΙναι ένας από τους υπαγορεύοντες. Σίγουρα μπορούν να σ..-ταριθμηθούν πάρα 

πολλό. σημεία που καταδεΙχνουν ότι ο δρόμος οης ένταξης δεν είναι στρωμένος με 

ροδοπέταλα. 
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Όπως θα έχετε πρoσέξε~, αναφέρθηκα μόνο στην o~κoνoμική πτυχή tO\l 

θέματος. Υπάρχει σΙγουρα και 11 κοινωνική πλευρά του προβλήματος, αλλά και 
Ο(Υουρα 11 πολιτική. Ένα Q..-τό τα κυριότερα επιχειρήματα των φανατικών υποστηρι
κτών της ένταξης ήταν πάντοτε πως μια τέτοια μας ενέργεια θά 'φερνε την Κοινό-

111τα με την πολΗική της πιο κοντά προς ης δι)(ές μας απόψεις όσον αφορά την 

επίλυση του Κυπριακού. Δuστνχώς όμως μια σειρό αίτό ΣUΓΚεκριμένες ενέργειες της 

ΕΟΚ και των κυριότερων χωρών·μελών της α.ποδεικνίιει το αντίθετο. Και ας μην 

ισχυρισθεί κανένας πως αυτή 11 πολιτική γίνεται, επειδή ακόμα δεν εΙμαστε πλήρες 
μέλος της Κοινότητας. Γιατί ε[νσι σε όλους γνωστό πως με την ΠΟΡΕία προς πλήρ'l1 

τελωνειακή ένωση βρισκόμαστε στο κατώφλι της. Πρέπει ).,01,.,.6" να εξετάσοuμε τη 
θέση που παΙρνει επΙσ1'lμα 11 Κοινότητα κα~ όχι να χαριεντιζόμαστε με τις κατά 
καιρούς τοποθετήσεις του άλφα ευρωβουλευτή ή του βήτα κοινοτικού παράγοντα. 

όπως τούτες εκφράζονται έπειτα από φιλοξενία στη χώρα μας. Τέτοιες λOL.ι-τόν 

επίσημες Ενέργειες της ΕΟΚ, που όχι μόνο βοηθητικές, αλλά ούτε καν ουδέτερες 

μπορούν να χαρακτηριστο\ιν. Eίνa~:-

(α) Η απορρόφηση μεΥάλου ποσοστού εξαγωγών του ψευδοκράτους και τι 

oooιαστ~κή o~κoνoμική στήριξή του. 

(β) Η μη ετοιμότητα συζήτησης του θι!μaτoς ένταξης πριν από μLO λίιση του 

Κυπριακού. 

(γ) Η για χρόνια μη καθαρή θέση της Κοινότητας στο θέμα, που μας αφορά 

άμεσα, της αντuτρoσώπευσης της Κ υπρι.οκής βουλής στο Ευρωκοινοβούλιο 

και στην Κοινοβουλευτι..κή Συνέλεοοη του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

Kα~ τέλος φθάνουμε στο περιβόητο Τρίτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο, το 

οποίο tχει ουσιαστικά παγοποιηθΕΙ μονομερώς από πλευράς Κοινότητας, αν και 

αυτό έχει προσυμφωνηθεί από το Σεπτέμβριο του περασμένου χρόνου. ΤΟ Πρωτό

κολλο είΧΕ πoλυδιαφημ~στεί ότι θα εχρησιμΟΠΟΙΕίτο μεταξύ άλλων και προς χρημα

τοδότηση της κυπριακής βιομηχανίας, αλλά και της αγροτικής o~χoνoμίας, για να 

προοαρμοοτοίιμε στις ανάγκες που απαιτο\ιν οι συνθήχες σε μια χώρα-μέλος της 

Ευρωπαϊχής Κοινότητας. 

Διαπ~στώνoυμε λOLΠόν ότι, ενώ η μικρή Κύπρος με το μεγάλο εθνικό 

πρόβλημα που αντιμετωπ{ζει και τη μικρή και εUΆΛωτη οικονομία εκπληρεΙ στο 

ακέραιο τις συμβατικές της προς την Κοινότητα υποχρεώσεις, η ΕΟΚ όχι μόνο 

κωλυσι..εργιΙ, αλλά και πολύ πιθανόν υπαναχωρεί από τα συμφωνηθέντα. Και πολύ 

εύλογα διερωτούμαστε: Ποιος τελικά είναι εκείνος που ευεργετείται από αυτή τη 

σύμ,τραξη, μέχρι τώρα τουλάχιστον; 

ΚλεΙοντας την παρέμβασή μου θό 'θελα ακόμα μια φορά να απορρίψω τον 

αβάσψο ισχυρισμό ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά είναι δογματικά τοποθετημένο ενάvτLO 

στην ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ. Αντίθετα, δογματική πιστεύω είναι η πιο πάνω 

τοποθέτηση. Το κόμμα μας έχει επεξεργαστεί και προτείνει συγκεκρψένους τρόπους 

προς αντιμετώπιση της δύσκολης κατάστασης που παρουσιάζεται και που θα συνε

χίσει να παρουσιάζεται. ΔΟ)'ματικοί μπορούν να χαρακτηριστονν όλοι εκείνοι που 

με κλειστά τα μάτια θέλουν να βαδισουμε το δρόμο προς την ΕΟΚ, χωρίς να 

προβληματιζόμαστε πως θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα που υπάρ

χουν και που θα υπάρχουν. 
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Γι' αυτό καλονμε όλους να εντοπίσουμε όλοι μαζΙ ης πιθανές δοοχολίες και 
επιπλοκές που μας περφένουν με την ένταξη και, αφον δώσουμε σαφή απανττiματα 

σε όλα τα ερωη'ιματα. λαμβάνοντας υπόψη τις αντικειμενικές μας ΣUΝΘΉΚες, τότε και 
μόνο να αποφασΙσοuμε ποιο είναι εκείνο που εκπροσωπεί καλύτερα τα ΚUι-τριακά 

και μόνο συμφέροντα, ποιος εΙναι ο δρόμος που θα μας οδηγήσει σε ένα ελπιδοφόρο 

21 ο αιώνα. Και τοίιτο το δρόμο να τραβήξουμε για το καλό το δικό μας. αλλά και 
των παιδιών μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Κασουλιδης για δεύτερη φορά παραχωρεί τη θέση του γενναιοδώρος στον 

κ. Πουργουρίδη. Έτσι ο κ. Πouρyouρ(δης έχει το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚίΙρι..ε Πρόεδρε, κύριοι ovνάδελφoι, 

Το θέμα της ένταξης ΤΊ1ς Κύπρου στην ΕΟΚ είναι πελώριο και έχει πολλές 

πτυχές. Η Κύπρος, τόσο γεωγραφικά, αλλά κυρΙως ιστορικά. ανήκει στην Ευρώπη. 

Έχοψε κo~νές ρίζες με τους υπόλοιπους λαούς της Ευρώπης. Με άλλα λόγια 

αντ;κουμε κι εμεις στη μεγάλη ευρωπα'ίκή OLXOytVELG, Από τα πανάρχαια χρόνια ο 

κυπριακός λαός εΙχε προσανατολισμΟύς σαφώς ευρωπα'ίκoUς. Η Kunρoς είχε από 

καταβολης κόσμου τα βλέμματα στραμμένα προς την Ελλάδα και κατ' επέκταση την 

Ευρώπη. 

Με την ανεξαρτησια η Κύπρος έστρεψε δυστυχώς τα βλέμματα προς άλλη 

κατεύθυνση. Ο πρώτος Πρόεδρος της Κύπρου. ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακά· 

ριος, αντί πορεία προς την Ευρώπη, ακολούθησε πορεία προς τους Αδέσμευτους. 

Είμαι σίγουρος πως Ο ιστορικός του μέλλοντος θα καταλογίσει την απόφαση αυτή 

στο παθητικό του. Πρόκε~τα~ για μια α.ίτόφαση σταθμό στην ιστορία της Κύπρου. 

Για πρώτη φορά στη μακραίωνη ιστορική διαδρομή του το κυπριακό σχάφος άλλαξε 

ξαφνικά και απρόσμενα πορεία πλεUσης. Και oδιryiιθηκε σε θάλασσες άγνωστες και 

αφιλόξενες. Δεν είναι VΠεQβoλή πιστεύω να πω πως το 1960, με την αδέσμευτη 
εξωτερικη πολιτική, ξεκινΤισαμε ένα ταξίδι προς το άγνωστο με βάρκα την ελ.ίτtδα. 

Δυστυχώς, αντί να φθάσουμε στο λιμάνι του προορισμού μας. στη μέση tou δρόμοu 
τσακιστήκαμε στα βράχια. Είναι μάλλον βέβαιο πως θα α.ίτοφεύγαμε το ναΟΟγιο, αν 

δεν αλλόζαμε πορεία πλεύσης. Αν συνεχιζαμε το ταξίδι μας μtσα στα γνώριμα νt:ρά 

που οδηγούν στα φιλόξενα και μεγάλα λιμάνια της Εuρώπης. είναι σίγουρο πως θα 

αποφε"ύγαμε την καταστροφή. 

Η τραγωδΙΟ του ι 974 δε μας σuνtτισε. Με κόπους και μόχθοuς επισκευάσαμε 
το κατατσακισμtνo καράβι μας. αλλά δεν αλλάξαμε πορεία πλεύσης. Σuνεχίσαμε 1:0 
ταξtδι προς το άγνωστο. Ενώ 'ήταν φανερό πως μόνο η Ευρώπη μπορούσε να θερα· 

πεύσει τις πληγές μας. σuνεχίσαμε μια πορεία που μας έφερνε σuνεχώς όλο και πιο 

μακριά από την Εuρώπη. 

Τη μεγαλύτερη ευθύνη για 1:ην πορεία αυτή <ριρει η 11Ύεσία του ΑΚΕΛ της 

εποχής εκείνης. Καθοδηγημένη η ηγεσία του ΑΚΕΛ από 1:ην ψυχροπολεμική 

πολιτική της Μόσχας. αλλά και από τις μικροπολιτικές της επιδιώξεις, έφθασε 

στσ σημείο να παρομοιάζει την Ευρωπα .. ;κη Οικονομική Κοινότητα με συνδικάτο 
εγκλήματος. Για όσους από ΤOΊJς OΊJναδέλφoυς έχουν λησμoντ;σε~. υπενθυμίζω τις 
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περιβόητες συγχεντρώσει.ς της Πλατείας Ελε1AJερl.ας. ΕχεΙ τα πλήθη, μι οδηγίες της 

ηγεσίας το" ΑΚΕΛ, φώναζαν κάθε Ιούλη τα ~oτl1 συνθήματα: "ΕΟΚ, ΝΑΤΟ, ΣΙΑ 

προδοσΙα" κα~ "ΕΟΚ, ΝΑΤΟ ΤΟ [δLΟ συνδικάτο". Αυτά τα απαράδεκτα κα~ εθνικά 

επιζήμια ΣUΝΘΉματα ΠΕριείχαν την επίσημη πολιτική φιλοσοφία του ΑΚΕΛ. Δεκάδες 

όρθρα στη "Χαραυγή" και εκατοντάδες αποσπάσματα από ομιλίες ηγετικών 

στελεχών του ΑΚΕΛ βεβαιώνουν την αλήθει.ο του ισχυρισμού. Ούτε λιγο O'ύtε πολύ 

τι ηγεσια του ΑΚΕΛ παρουσίαζε την ΕΟΚ σαν μι.ο ιμπεριαλιοτι.κή ΟρΥάνωστι. που 

στόχο εΙχε να καταπιtl;ει τα αδύνατα κράτη και να απOμ'Uζά οικονομικά τα φτωχά 

και αδύνατα κράτη της Ευρώπης. Συστηματικά παΡOUΣιαζε την Ευρώπη σαν 10 
δεύτερο μεγαλύτερο εχθρό του λαού μας. Ο πρωτος 'ήταν οι Ηνωμένες ΠολιτΙες της 

Αμερικής, οι οπο(ες, από ηγέτιδα χώρα του ελεύθερου κόσμου. παρουσι.άζονταν 

συστηματικά σαν η χώρα που την κυβερνούσε η μαφΙα. 

Xα~ΡEτίζω βέβαια τις σημερινές θέσει.ς. όπως έΧOΊJν διαΤΊJπωθεΙ από τον προη

γοίιμενο oμιληττl. Σαφώς πρόκειται για μια αλλαγή στόσης της τωριVΉς ηγεσΙας ΤOΊJ 

ΑΚΕΛ. ΕΙναι μια θέση ΠOΊJ κάθε λογικός άνθρωπος δεν έχει παρά να xaLQt1tOEL. 

Αλλά πρέ..τει να παραδεχθοίιμε πως το ΣUΝδρσμO ΤOΊJ "ΕΟΚ, ΝΑΤΟ το 'διο OΊJVδι.

κάτο" επηρέασε με τον πιο αρνητικό τρόπο .ην εξωτερικτl μας πoλιτικτl έναντι της 

ΕΟΚ. Το ΣUΝδΡOμo αυτό στόθτικε ικανό να εμποδίσει την έγκαιρη ΊJΠoβoλτl αΙτησης 

για να γΙνουμε πλτlρες μέλος. Η αΙτηση αυτη ιτρεπε να υποβληθεί πριν από χρόνι.α 

πολλά. Έπρεπε να κινηθοίιμε παράλληλα προς την αίτηση της Ελλάδας yw. ένταξη 

στην ΕΟΚ. κατά την ταπεινή μον γνώμη, όσες και αν τlταν οι δυσκολιες. 

ΔΊJσruχώς ο Πρόεδρος BασιλεΙOΊJ δεν έχει ακόμα φαίνεται αποβάλει το 

σίινδρομο ΤOΊJ "ΕΟΚ, ΝΑΤΟ. το !.δ~o συνδικάτο". Ύστερα από φοΡ'Ηκές πι,έσεις ΤOΊJ 

Δημοκρατικοίι Συναγερμοίι, του ΔημοκραΤLΚοίι Κόμματος και της ΕΔΕΚ αναγκά

σττιχε να ΊJπoβάλει αΙτηση για πλτlρη ένταξη. Την επομ!νη όμως της uπoβoλτlς της 

αΙτησης οοοw.στικά την εγκατέλειψε. καμιό αξιόλογη προσπάθεια δεν έγινε για 

προώθησή της. Η πρόσφατη ανακοΙνωση της κυβέρνησης ότι αποφάσισε τη λ"ήψη 

διάφορων μέτρων, όπως επισκέψεις tO\l ΠΡOέδΡOΊJ, YΠO\lgyiliv, Βουλευτών και 

άλλων, αποτελεί την πιο ισχυρτl απόδειξη ότι μtχρι στlμερα τίποτε απολίιτως δεν 

έγινε, ενώ οι προσπάθειές μας έπρεπε να εΙναι συνεχεtς και επΙμονες γι.α να μπορέ

σουμε να εξασφαλΙσουμε την πλτlρη ένταξη της Κίιπρου το ταχίιτερο δυνατό. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός κατ' επέκταση διαφωνεΙ με τη Xλιαρτl και απρο

γραμμάτιστη πολιτική tO\l Προέδρου Βασιλείου έναντι της ΕΟΚ. Δώσαμε στον 

κ. Πρόεδρο κάθε δυναττl πΙστωση χρόνου. θα περιμένουμε να δούμε ποια μέτρα θα 

υλοποιηθοίιν στο αμέσως προσεχές μέλλον μέσα στα πλαΙσια των πρόσφατων εξαγ

γελιών της κυβέρνησης. Αν αποδειχθεί ότι οι εξαΥΥξ).(ες αντές έγιναν γι.α σκοποίις 

δημόσιας κατανόλωσης, ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα αντιδράσει έντονα. 

Για το Δημοκρατικό Σνναγερμό από της ιδρυσής τOΊJ η ένταξη της Κίιπρσυ 

στην ΕΟΚ τlταν και παραμένει θέμα 'ύψιστης σημασΙας. Για μας δυο είναι τα μεγάλα 

εθνικά θέματα: ΤΟ Κvπριακό και η ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ ως ισότιμου 

μέλους. Τα δυο αυτά εθνικά θέματα είναι βέβαια αλληλένδt1α. Πιοτείιουμε πως το 

μέλλον του κυπριακοίι λαο"ύ θα δι.ασφαλιστεΙ αποτελεσματικά με μι.α δίκα~η και 
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βιώοψη λύση του Κυπριακου. αλλά 'Και με την παράλληλη ένταξή μας στην Ευρω

παϊκή O~xoνoμικτi Κοινότητα. Έξω από την ΕΟΚ, όσο δίκαιη και βιώσιμη και vΆ 

'ναι τι λΟΟη που θα βρούμε -αν βέβαια βQo'ύμε- θα εΙμαστε σαν το αρνΙ έξω από τη 

στάνη. 

Η ένταξή μας στην Ευρώπη σΙyoUΡΑ δεν εΙναι εύκολη υπόθεση. Και δεν αντιλή

φθηκα από 1α όσα εLπe ο κ. ΧατζηδημητρΙου να παραΥνωρ(ζει 'Τις δυσκολίες ως 

προς ένταξη Τι τα εμπόδια στην πορεια προς την Ευρώπη. Τούτο όμως δε σημαίνει 

πως, επει.δή υπάρχουν δυσκολίες και εμπόδι.α, θα πρέπει να σηκώσουμε ψΤ)λά τα 

χέρια και να εγκαταλείψΟυμε την προσπάθεια. Σίγουρα έχουμε μπροστά μας δρόμο 

μακρύ και δύσκολο. Αλλά με προγραμματισμό. ισχυρή θέληση και προπάντων 

αταλάντευτη πΙσtη στο ιδεώδες της ενωμένης E1JQώπης, μπορονμε να πm1χoνμε το 

στόχο μας. 

Ο Πρόεδρος Τllς ΔημοκρατΙας πρέπει να αντιληφθεΙ επιτέλους ότι έχει 

καθήκον να σεβαστεί πλήρως τη θέληση της πλειΟψηφ(.ας του κυπριακού λαού, να 

αyνoήσε~ εντελώς τις αντιρρήσεις, από οποωδήποtε και αν προέρχονται, εΙ1ε αυτές 

εΙναι αντιρρήσεις που προέρχονται εσωτερικά από πλευράς 10υ ΑΚΕΛ ή oπoι.oUΔή

XOte άλλου εΙ1ε εΙναι αντιρρήσεις που προέρχονται εξωτερ~κά από τις Ηνωμένες 
Πολιtεtες tης Αμερικής ή OJtOLoδTiJtOtE άλλο, και να προχωρήσει με σταθερότηtα 

στην επιδΙωξη της ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ με το ιδι.ο πό:θος που επιδιώκη 

λύση 10υ κυπριακού προβλήματος. Ο Πρόεδρος BασLλεω" θα πρέπει επΙσης να 

αφήσει κα1ό: μέρος τα ταξιδια στις μακρινές και εξωτικές χώρις της 'Μω Ανατολής 

και εντεύθεν και να συγκεντρώσει την προσοχή tO" σε ΕΠισκέψεις στις χώρες-μέλη 
tης Ε"ρωπα·'κής Οικονομικής Κοινόtητας. ΑλΜ οι επισκέψεις αυtές, για να έχουν 

ουσιασηκό αποτέλεσμα, πρέπει να προγραμμαt(ζονται με σοβαρότητα και υπευθυ

νότη1α. Για να γίνει τούτο κατορθωτό, πρέπει να αναβαθμΙ010ύν όλες ανεξαΙρεtα οι 

πρεσβείες μας στις χώρες-μέλη tης ΕΟΚ. Σε κό:θε πρεσβεΙα ένας ή περισσότεροι 

ανώτεροι διπλωμό:τες πρέπει να ασχολοίινται αποκλειστικό: με το θέμα της αΙτησης 

μας. Η πρεσβεΙΟ μας σης Βρυξέλλες πρέπει να στελεχωθεΙ με τα πιο ικανά nρόoomo. 

που διαθέτει η διπλωματική μας υπηρεσΕα. ΕΙναι βέβαια στελεχωμένη με ικανούς 

ανθQώπoυς, αλλά χρει6.ζεται επιπρόσθετη στελέχωση. Και αν η διπλωματική μας 

υπηρεσΙα δε διαθέτει 1α στελέχη εκεΙνα που να μπορούν να ικανοποιήσουν τις 

ανάγκες του αγώνα, γιατί περί αγώνα πρόκειται. να διoριστoVν αμέσως και άλλα 

πρόσωπα στις διάφορες πρεσβείες. 

θα πρέπει επίσης παράλληλα να αξωποιήσουμε τις δw-cλωμα1ικές υπηρεσΙες 

της Ελλάδας. Η Ελλάδα δεν εΙναι μόνο στο Κυπριακό ο μεγάλος σύμμαχός μας. Και 

στο θέμα της προώθησης της αίτησής μας μπορεί να έχουμε ανεκτΙμητη βοήθεια. 

Υπάρχουν Έλληνες διπλωμάτες πολύ έμ..-τειρo~ στα θέματα της ΕΟΚ. θα ήταν πολύ 

ωφέλψο αν Κύπρος και Ελλάδα προχωρούσαν στη σνΥκρότηση μιας κοινής ομό:δας 

που θα ασχολείται αποκλειστικά με την προώθηση της αΙ1ησής μας. Μιας ομάδας 

όμως που να λεΙ10υργεΙ και όχι σαν εκεΙνη που συγκροτήθηκε για 10 Κυπριακό και 
η οποΙα έμεινε στα χαρτιά. 

Μέτρα γι.α προώθηση της αίtησής μας μ..-τoρeΙ και πρέπει να πάρο\lμε και εμεΙς 

ως Βουλή. Δε θα επεκταθώ σε άλλα μέτρα πον αφορούν 1ην eχtEλEOtLxTj εξοuoΙα, 
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ΥΙΟΤΙ πιστεύω πως τα θέματα αυτά θα καλυφθούν στο τέλος αι'λJ 111\ εισηγητή "{ου 
θέματος. Αλλά ως Βουλή εισηγoίJμαι ότι: 

(ο) Επιβόλλεται να σuστησoυμε μια Ad Hoc Επιτροπή που να ασχολεΙται 
αποκλειστικά με το θέμα της προώθηOTlς της αίτησής μας. Έχουμε συστήσει 

διάφορες Ad Hoc ΕπΙΊροπές για θέματα πολύ πιο επoυσL.ώδη από το χεφcι.· 
λαιώδες αuτό θέμα. Τα θέματα που σ"iετi.ζovται. κνριοι συνάδελφοι, με την 

προώθτ]ση της αί'τησής μας είναι πολλά. πσλυπλοκα και ποΙΧιλα και τι 

Επιτροπή Εξωτερι.κών ή oπoιαδfιπoτε ω.λτι από τις υφιστάμενες Eπιτρoπtς 

δεν μι-εορεΙ, κατά την ταπεινή μου γνώμη, να αντιμετωπίσει τα προβλήματα 

αυτά. Η δημιουργία άλλωστε μιας Ad Hoc Ε...ιτροπής θα στεtλει και πολι.
τικό μήνυμα, ότι αυτή τι Βουλή ενδι.αφέρεΊ:αι πραγματικά για την προώθηση 

της οΙ τησής μας. 

(β) Να προσκαλέσουμε στην Κύπρο ως Βουλή το μεγαλύτερο αρι.θμό 

Βουλευτών και άλλων παραγόντων που μπορούν να μας βοηθήσουν στην 

προώθηση της αίτησής μας. 

(Υ) Να OQΎQνώσoυμε παρόμοι.ες επισκέψεις της Bouλής μας στο εξωτερικό, στις 

χώQt:ς-μiλη της ΕΟΚ χαι ιδιαΙτερα στις BρUΞέλλες. 

(δ) Να εργαστούμε ως βουλή με αφoot.ωση για την επίτευξη του μεγάλου αυτού 

στόχου και όχι απλώς να το συζητούμε περι.στασt.αΚά, όταν κά..τοιος από 

εμάς θυμηθεΙ να το εγγράψει ως θέμα στην ημερήσια διάταξη. 

(ε) Τέλος εισηγούμαι να ζητήσουμε ωτό την εχτελεσnκΤ; εξouσ(α να υποβάλλει 

στη Βουλή κάθε τρεις μήνες αναλυτική έκθεση για τις ενέΡΥει.ες προώθησης 

της αΙ τησής μας. 

Κύριοι συνάδελφοι. 

Εκείνο :που πρώτ~στα πρέπει να κάνουμε ως Βονλή είναι να δημΙOυρyτiσOυμε 

στον κυπριακό λαό το κλίμα εκείνο που θα αναγκόσει τον Πρόεδρο. τους Υπουρ

γούς και όλους τους αρμόδιους κυβερνητικούς παράγοντες να εQΎόζovται ασταμό

τητα και μεθοδικά Ύια την προώθηση της αίτησής μας. Ε...ίσης όλοι πρέπει να κατα

νοΤ;σουμε ότι 1} αΙτησή μας μπορεί να προωθηθεί μόνο με έΡΎα και όχι με ωραία 
λόΎια. Με ωραΙες διακηρύξεις τ; με δημόσιες σχέσεις η αίτησή μας δεν μπορεί να 

προωθηθει. Μπορεί τα ωραια λόγια να έχουν κατανόλωση στην Κύπρο, αλλό στις 

ευρωπα'ίκές πρωτεύουσες οι ξένοι απλώς τα ακούουν και μειδιούν. 

EUΧαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού Q.,1:ό το Δημοκρατικό Κόμμα παρακαλώ. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν μπορώ παρά να παρατηρήσω ότι είναι εUΧάριστo να μιλά κανείς σε 

κλειστό οικογενειακό κύκλο, όπως εΙναι αυτΤ; τη στΙΎμή η συνεδρΙασΤ; μας. Αλλά 

ταυτόχρονα πιστεύω ότι στους ηρωικούς συναδέλφους που έχουν αντέξει και έχουν 

μείνει μέχρι αυτό το σημείο αξl.ζει ενός ε(δους ανταμοιβή. Και πιστεύω αυτη η αντα

μοιβή θα είναι να είμαστε όσο το δυνατόν πιο σύντομοι απ' εδώ και πέρα. Και θα 
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προσπαθήσω να την εφαρμόσω πρώτος εγώ autTj την \/πόσχεση, γιατί πιστεύω ότι 
μετά την ομιλία του εισηγητή, ο οποίος κάλυψε σχεδόν πλ1\ρως το όλο θέμα, τα 

περισσότερα πλέον που λέμε είναι μάλλον επαναλήψει.ς. 

Επίσης αυτό που θέλω να πω. και νιώθω έντονα γι' αυτό το θέμα. είναι 6η η 
ΕΟΚ και η ένταξή μας χαι τι αίτησή μας στην ΕΟΚ είναι ένα θέμα πον έχει λήξει. 

Έχει πάΡΗ α.."'tό<wση η Βουλή, έχει πάρει απόφαση η κυβέρνηση και επομένως δε 

βλέπω καμιά σκοπιμότητα αυτή τη στιγμή να αρχίσουμε ξανά να φιλοσοφουμε και 

να αμφισβητούμε μάλλον τη φιλοσοφία της ένταξης και κατά πόσο π~πει ή δεν 

πρέπει να προωθηθει. Ο λαός στην πλειΟψηφία του, μtσω Ίων BouAEutΏV. μέσω της 

Βουλής, αλλά και τι κυβέρνηση, επαναλαμβάνω, πίστεψε στην αίτηση και την έκανε. 
Το πρόβλημα που νπάρχει όμως είναι ότι. ενώ ο λαός θέλει την ένταξη και θέλει την 

προώθηση της αΙτησης, η κυβέρνηση αναγκάστηκε να χάνει την αίτηση έπειτα από 

πoλιτικ~ς πιέσεις. Και συμφωνώ με τον κ. ΠoυργoUΡίδη ότι από τη στιγμή που 

έκανε την αίτηση έμεινε εκεΙ και δεν ένιωσε ποτέ υποχρέωση να την προωθήσει 

ακόμα περισσότερο. 

Ήδη ο κ. ΧατζηδημητρΙου έχει αναφέρει σε μεγάλη έκταση τους λόγους για 

τους οποΙΟυς πρέπει να μπούμε στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και, όπως είπα προη· 

γούμενα, είναι ένα θέμα που δεν πρέπει να το ξανανοιξουμε. Απλώς θέλω περιλη· 

πtικά να πω ότι είναι δυο οι βασικοΙ λόγοι: Πρώτος η oικoνoμLα, δηλαδή ανοίγο· 

νται νέες αγορές για μας, νέες προοπτικές, τη στιγμή που η Μέση Ανατολή και οι 

αραβικές χώρες χάνOUΝ την αγοραστική τους σημασια. Η E\JQώπη πλέον διαγρά. 

φεται για μας ως μια σταθερή αγορά, ένα σταθερό σημείο απορρόφησης των προ·ίό· 

vτων μας. Ταυτόχρονα είναι το πολιτικό: Η Ευρώπη μας εγγυάται σταθερότητα, μας 

εΥΥυάται ασφάλεια και με την ένταξη στην Ευρώπη, προτού λυθεί το Κυπριακό, 
εξασφαλίζονται οι βασικές προυποθέσεις για τη λύση του Κυπριακού και η βι.ωοιμό. 

τητα και η διάρκεια μιας λύσης βιώσιμης για μας και δικαιης για μας. 

Το θέμα τι είναι όμως; Το θέμα είναι ότι εΙναι στην ευθύνη της κυβέρνησης η 

προώθηση και Εμείς, όσα και να πούμε, δεν παύουν να είναι ευχές βασικά. Και 

πρέπει να παρουσιαστούμε έτοιμοι και πρόθυμοι να ασκήσουμε όλες τις πιέσεις. για 

να αναγκαστεί η κυβέρνηση να προωθήσει την αίτηση. Η κυβέρνηση, όπως λtχθηκε 

και προηγουμένως, δεν έχει κάμει απoλύtως τίποτε. Μάλλον έχει υποβαθμίσει και 

ατονίσει το όλο θέμα και μόνο τελευταια, μετά που γράφτηκε και το θέμα στη 

Βουλή, αποφάσισε να εξαγγείλει Oρισμtνα μέτρα που εγώ έχω ορισμένες αμφιβολίες 

κατά πόσο θα υλοποιηθούν ποτέ. 

Αυτό που νομίζω ότι πρέπει να γίνει είναι να φύγει ξανά το πολιτικό μήνυμα 

από τη Βουλή ότι η Βουλή απαιτεί την προώθηση της αίτησης χαι απαιτεί από την 

κυβέρvrιση να σταθεί στο ύψος της και να σταθεί πιστή στην υποχρέωση που έχει 
αναλό.βει με το να υποβάλει την αίτηση. Είναι δραματικό το ότι χάσαμε την ελληνική 

προεδρία, που θα μπορούσε να προωθήσει την αίτησ11. Και είναι εξίσου δραματικό 

ότι έχouν παρουσιαστεί όλες οι νέες ευρωπα"κές χώQες, μερικές με καλύτερες προο

πτικές από μας, με u"tιθυμία να μπουν στην Ενρώπη. 

Επομένως, εγώ θέλω να μπω κατευθεΙΟν αυτή τη στιγμή σε oρισμ~νες εισ11Υή
σεις μου, μερικές έχouν λεχθεί ήδη μερικές όχι, που πιστεύω ότι θα πρέπει να ακου

στούν από την κυβέρvrιση και να αποτελέσουν μια βασική δομή για την προώθηση 

της αίτησής μας. 
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Πρώτα απ' όλα 1'1 δικ" μας ε'UθUνη. όπως εl.πα πρoηγoυμ~vως, εΙναι να 
πε{οοuμε την κυβέρνηση να πάρει αυτά τα μtτρα και, αν χρειαοτεΙ, να προβούμε και 

σε νέο ψήφισμα. Απ' εχεΙ και πέρα θα πρέπει να αναβαθμιστούν οι πρεσβεl.ες, όλες οι 

πρεσβείες που βρΙοχονται στην EυQώπη και όχι μόνο ορισμένες, γιατί όλα τα εuρω-

Χοϊκά κράτη έχουν την ίδια σημασ(α για την ένταξή μας. επομένως, πρέπει να ανοί.

ξουμε και πρεσβείες σε όσες χώρες δεν έχουμε αυτή τη στιγμή, ασχέτως αν εΙναι 

μικρές όπως το Λουξεμβούργο ή μεγάλες όπως 1'1 ΙσπανΙα. ΤΟ οικονομικό. που μου 
θυμl.ζe:ι ο συνάδελφος ο Κασουλίδης, εΙναι σημαντ;ικό. αλλά εΙναι ορισμένες επενδίι· 
σεις που πιστεύω πως πρέπει να κάνουμε, εν ανηθέσει με άλλα που βλέπουμε όη 

δεν έχουν τόσο μεγάλη σημαο{.α, αλλά επει.δή (σως εΙναι λίγο δημοκοπικά τα 

προωθεΙ 1'1 κυβtρνηση. επομένως, εγώ Εισηγούμαι να μελετηθεΙ 1'1 αναβάθμιση των 
πρεσβειών, η αύξηση του πρoσωπ~κoύ τους, ούτως ώστε να μπορούν να προβάλλουν 

συνέχεια τη χώQα μας σΙ αυτές τις χώρες. Να τους δοθεί νέο σύγχρονο υλικό και για 

την Κύπρο γενικά. αλλά και για τις επιμέρους κυπριακές ομάδες, Π.χ. για τον τομέα 
των υπηρεσιών. της βιομηχανίας. της γεωργίας. 

Ταυτόχρονα πρέπει να αποκτήσουμε πολιτική εκπροσώπηση και εμπορική σε 

όλες τις ευρωπα'ίκές πρωτεύουσες. Ας μην ξεχνούμε ότι πtρα από το πολιtικ.ό είναι 
και το οικονομικό εξίσου σημαντικό. Αλλά αυτό που πρέπει να κάνουμε. αφού 

δημιουργήσουμε αυτή την παρουσια, είναι να αναπτύξουμε τα επιχειρήματά μας όσο 

.0 δυνατόν πιο έντονα ·να τα βρούμε βεβαίως πρώτα- για να πείσουμε τις χώρες 
autl; και τους λαούς τους ότι πράγματι ανήκουμε στην Ευρώπη και ότι πράγματι 
πρέπει όχι μόνο να μας δεχθούν μέσα στην Ευρώπη, αλλά να προωθήσουν και να 

δεχθούν την αίτησή μας. Επομένως. εγώ βλέπω μια δι...λή προσέγγιση. όχι μόνο προς 
τις κ\Jβιρνήσεις, αλλά μια προσέγγιση και προς το λαό και τα κοινοβούλια. Βεβαίως 

και τα κοινοβούλια είναι ένα μtσo για να φθάσουμε στο λαό. αλλά πρέπει να αρχι.

σσυν οι εξειδικtuμένες εκδηλώσεις που να απευθύνονται κατεUΘειαν στις μάζες των 

χωQών αυτών. ούτως ώστε να μπορεί πλέον να δημιουργηθεί και μια πολιτική πίεση 
από μέσα. Άρα. αφού πεισθούμε εμείς ότι ανήκουμε στην Ευρώπη, πρέπει να 

πείσουμε μετά και τις χώρες της Ευρώπης και τους λαούς τους και τις κυβερνήσεις 

τους. 

Π ρέπει να αυξηθούν ταυτόχρονα όλες οι αποστολές σε αριθμό και σημασία 

που πηγαίνουν και ΕΠισκέπτονται τις ευρωπα'ίκές χώρες, τόσο από το κοινοβούλιο 

όσο και από διάφοροuς επαγγελματικούς ΣUνδέσμOυς, όπως ο Σύνδεσμος Δικη· 
γόρων, σuντεχνΙες και διάφορες άλλες επαγγελματικές ενώσεις, όπως επίσης και 

από διόφορα εξειδικευμένα τμήματα. Αuτό πρέπει να γίνει σε όλες τις ευρωπα'Ι:κές 

χώρες, αλλά ι.διαΙτερη έμφαση πρέπει να δώσουμε στη Βρετανία, που είναι η βασική 

xώQα που φέρνει εμπόδια στην αίτησή μας. Ας μην ξεχνούμε ότι ως κυπριακός λαός 

έχοuμε μεγάλη επιρροή στην Αγγλία, μεγάλη πολιτική επιρροή μέσω της παροικίας 

εκει.πέρα. Δεν πιστεύω ότι έχουμε αξιοποιήσει ως τώρα ικανοποιητικά την παροικια 

στην Αγγλια, η οποία ήδη έχει αποδείξει ότι μ...ορεί και EΠrιρεάζeι σημαντικά τις 

εκλογές βοuΜυτών. θα πρέπει μέσω αυτής να ασκήσοuμε πολιτική πίεση στην 

αγγλική κuβέρvrιση, όποια και να 'ναι κάθε φορά, για να μη φέρνει πλtoν εμπόδια 

και να δεχθεί τουλάχιστο σιωπηρά την αίτησή μας στην Eυρώmι. 

Ταuτόχρονα ~βαια πρtπε~ να αναπτύξουμε μια εξίσου σημαντική διαφωτ~· 
σtική εκστρατεία στις Ηνωμένες Πολιτειες, γιατ~ δ1.l<JtVXώς και ήδη λέχθηκε ·και 

κακώς βεβαιως υποχώρησε και η κυ~ρνησή μας και οι εuρωπα'ίκές χώρες, αλλά δεν 

( 
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παύε~ να είναι εξΙσου σημαV1ικό. μια από τις βασικές χώρες πο\l εμπoδιζOUΝ την 

αί.τησή μας είναι οι Ηνωμένες ΠοΛ.ιτεtf:ς. Υπάρχουν διάφορα προσχήματα-μπορεΙ να 

είναι για τη λύση του Κυπριακού. μπορεί να είναι ότι θα εμπoδιστoUν ο nQCIJfoβo'U

λΙες του Γεηχο" Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών- crλλό στην ουσία πιστεύω είναι 

μια τάση εξυπηρtτrισης τουρκικών συμφερόvtων. επομένως δεν 1:0 βλtπω πολύ 

εύκολο να παρακάμψΟυμε τις Ηνωμένες Πολιτείες, που είναι πλέον τι υΠΕρδύναμη 

μέσα στον κόσμο. Αντίθετα πρέπει να προωθήσουμε εχειπέρα τις θέσεις μας, να τους 

πεΙΟουμε ότι θα βοηθηθεί τι λύση του KUΠQιoκoύ και θα εξυπηΡΕτηθούν τα συμφέ

ροντα και των δνο ΚOινσtήτων, όλων των κυπρίων, αν προσχωρήσουμε στην Euρω

πο'ίκή Κοινότητα. 

Τώρα. όσον αφορά το η γίνεται στην Κύπρο. ήδη έγιναν ορι.σμένες αναφορές 

και εγώ θα πω ενδεικτικά ότι πρέπει να αρχίσουμε να εκσυγχρονιζόμαστε, να εξευ

ρωπα'tζόμαστε, αλλά συλλογικά και όχι επιλεκτιχά. Δηλο.δή δεν το βλέπω σωιπό να 

προσπο.θο"ύμε να προωθήσο"με φορολογίες, με το πρόσχημα ότι παρόμοιες φορολο· 

γιες έχει η Ε"ρωπα-Ι:κή Κοινότητα. τη στΙ:ι'μή που ο λαός μας πο" θα φορολογηθεί 

δεν έχει τα ίδια πλεονεκτήματα με το"ς Ε"ρωπαίο"ς πολίτες. Επομένως θα πρέπει 

να γίνει μια συλλογική προσαρμογή αΡX!.ζovτας από τη βιομηχανία. τη γεωργία και 

την κτηνοτροφία, βοηθώντας αυτές τις μονάδες να μ.πoQέσoυν να φθόσouν στα 

πρότυπα τα ε"ρωπα"κά, για να μπορούν να συναγωνιστο"ύν τα ευρωπαίκά προ·ί· 

όντα, να ρ{.ξο"ν το κόστος τους με διάφορους τρόπους, ο"ύτως ώστε να μπορούν να 

είναι ανταγωνιστικές οι τιμές και μnά μπορούμε σι-γά σιγά να OQΧίσΟυμt να μελε

τoiιμε και τις άλλες επιπτώσεις, τις φορολογικές Π.χ. Αλλά και π6.λι εκεΙ θα πρέπει 

να γίνει μια γενική αναπροσαρμο-γή όλης της οικονομικής πολιτικής. Όχι μόνο 

εκεΙνης που θα φέρει έσοδα στο κράτος, αλλά κι εκείνης πο" θα βοηθήσει τους 

επιχειρηματίες, τους εργαζόμενους να μπορέσουν να εκμεταλλευτούν την Ευρώπη. 

Απ' εκεΙ και πέρα υπάρχει ένα εξίσου σημαντικό σημεΙΟ το οποίο βασικά είναι 

μέσα στα πλαίσια της διαφώτισης, αλλά θα πρέπει να του δώσουμε ιδιαίτερη 

σημασΙΟ. Και αυτό είναι η αποδέσμευση της αίτησής μας από τη λύση του 

Kυπριακoiι, από την αρνητική άποψη βέβαια. Έχει ήδη γίνει μεγάλη συζ'ήτηση στις 

εφημερίδες, έxouv γίνει δηλώσεις ότι δεν μπορεί να μπει η Kiιπρoς στην Ευρωπα .. ;κή 
Κοινότητα, ενόσω υπάρχει το πρόβλημα. Αυτό το πράγμα πρέπει να το διω.με"ύ· 

σουμε. Πρέπει να αλλάξοuμε τις εντuπώσεις που υπάρχουν στις άλλες χώρες και 

ιδιαίτερα στην Εuρωπα'ική Κοινότητα, στις Βρυξέλλες, και να πεΙσοuμε ότι Lσα [σα 

τώρα πρέπει να μπoiιμε, γιατ( μπαίνοντας όχι μόνο δε θα δημιουρΥήσουμε 

πρόβλημα, αλλά αντΙθετα θα λυθεί το πρόβλημα. rtatt ας μην ξεχνάμε ότι τα βασικά 
σημε{.α του κυπριακού προβλήματος με τους νόμους της Euρωπα"ίκής Κοινότητας 

επιλiιoνtαι σχεδόν αυτόματα, ιδι.αΙτερα οι ελευθερίες, η διακίνηση, η ιδισκτησiα, 

όπως όμως και οι εγγυήσεις που θα υπάρχουν σε μια οποι.αδήποτε λύση. Επωης 

πιaτεiιω ότι με την ένταξη στην ΕυρωπαΊ:κ'ή Κοινότητα θα εξανεμιστούν και 

ορισμένες ανησνχιες που πιθανόν να έχουν οι TOUΡΚσκύπριoι όσον αφορά την 

ασφάλειά τους. Άρα εγώ θα έλεγα ότι θα πρέπει ιδιαίτερα σ' αυτό τον τομέα, που, 

όπως έχει αποδειχθεί, είναι το κυριότερο πρόσχημα ·γιατΙ πιστεύω πρόσχημα είναι 

και όχι αιτ{.α· που προβάλλεται ενάντια (Π1')ν αΙτησή μας, να δοθεί ι.διαΙ,;ερσ βάρος 

από την κυβέρνηση, από Τ1') Βουλή και από οποιεσδήποτε όλλες αντιπροσωπείες 

φεύγουν προς το εξωτερικό και προς την Ευρώπη. 
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επομένως πιστός σε όσα ε(.πα στην αρχή, τελειώνω σ' αυτό το σημείο. θα 

ήθελα απλώς να τον{σω ιδιαίτερα Qtrtό που εΙΠα στην QQXιi, ότι ο κυπριακός λαός 

έχει δειξει ότι σtl1ν πλειοψηφια του θέλει να μπει σtην ευρωπα"ίκή Κοινότητα. Ο 

κυπριακός λαός έχει καταλήξει, έχει αποφασΙσει ότι ei.vat ΕυρωπαΙος, όη ανήχn 
στην Ευρώπτι. όη το μέλλον μας είναι μέσα στην Ευρώπτι τόσο oικovoμικlι όσο και 

πολιτικά. επομένως, αυτή τη στιγμή που υπάρχει τι αίτηση μας. που η πλειOΨτιφl.α 

μας πιστευΕΙ όη πρέπει να προωθηθεί. οποιεσδήποτε αμφισβητήσεις παρουσιάζο
νται δεν εξυπηρετούν απολύτως σε tl.πoτε. Αντίθετα δινουν αφορμές και ίσως 
δίνouν αΙΤΙες σε ορισμένους να μας δημιουργήσουν ακόμα περισσότερα προβλήματα 

όσον αφορά την αίτησή μας. 

Αυτό που πρέπει να γίνει εί.ναι 11 Βουλή μέσα από αυτή τη συζ'ήτηaη και με 
επιμέρους ενέργειες, αλλά και οι εξειδικευμένες επιτροπές που πιθανόν να αποφα

σίσουμε να κάνουμε και σίγουρα 11 Επιτροπή Εξωτερικών. αφού αυτή τη στιγμή το 
θέμα είναι δική της αρμοδιότητα. να πεΙΟει την κυβέρνηση. να πιέσει την κυβέρνηση, 

αν θέλετε. να προωθήσει την αίτηση. Όλα αυτά που έχουν εξαγγελθεΙ να γΙνουν. 

αλλά βεβαΙως δεν είναι αρκετά. θα πρέπει να ασκήσουμε περισσότερη πίεση, για να 
προβεί η κυβέρνηση σε περισσότερες ενέργειες ακόμη και να γίνει και μια τοποθέ
τηση της κυβέρνησης δημόσια. Να αναλάβει πλέον επ(σημα ότι θα προωθήσει με 

κάθε δύναμη, με κάθε δυνατότητα την αίτησή μας. Γιατί αυτός ο δρόμος που θα 

ακολουθηθεί θα είναι αρκετά μακρύς και πρέπει από τώρα να μπουν _α θεμέλια, 
οίπως ώστε οποιαδήποtε νέα κυβέρνηση βγει από ης επόμενες εκλογές να μην 

πρέπει να αρχίσει από την αρχή, αλλά να μποοεί να συνεχίσει από εκεΙ που θα έχει 

μείνει αυτη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχουν μείνει ... 

Ν. ΚΑΤ.ΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤ.ΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να σuνεχΙσoυμε μέχρι τις 12.30 μ.μ., αν υπάρχουν ομιλητές που μπορούν μέσα 
σε έξι-επτά λεπτά ο καθένας να σταθεί στο θέμα και να αναβληθεί για την επόμενη 

Πέμπτη το θέμα ΕΟΚ, YLat( υπάρχουν και άλλοι που θέλουν να μιλήσουν και να 
συνεχίσουμε το απόγευμα, αν θα συνεχtσΟ\Jμε. με το άλλο θέμα. 

Γ. ΚΑΣΟΥ λΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ywtL μέχρι "ις 12.30; Η πρώτη μο" πρόταση είναι, αφού 
έχουμε μέχρι τη 1.00. να σννεχΙσουμε μέχρι τη 1.00. Κατά δεύτερο λόγο. αν αφιερώ
σουμε την απογευματινή συνεδρια μόνο στο θέμα της πovτΙκας -δε θέλω να tO 
μειώσω οίπε, αν η λέξη προκαλεί θυμηδια. υποτιμώ τη σημασία και τη σοβαρότητα 

του θέματος-νομΙ!;ω ότι ίσως δε θα έχουμε και αρκετή προσέλευση συναδέλφων. 

Και λ\Jπούμαι. επαναλαμβάνω, και σήμερα, γιατί τα έδρανα είναι άδεια σ' ένα τόσο 
σοβαρό θέμα όπως το θέμα της ΕΟΚ. Δεν έχο\lμε όμως καμιά ένσταση να συνεχιστεί 

το θέμα, να μην κλείσει και να συνεχιστεί την άλλη Πέμπτη. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ; 
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Σ\ιμφωνοίιμε να κλεΙσει 10 θέμα της πovτΙκας τώρα. αλλά 11 ΕΟΚ να μεΙνει την 
άλλη ΠΙμπτη, 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

KUQI.OL συνάδελφοι, εΙVOΙ σαφές όη 11 συζήτηση επΙ του θι!ματος αυτού δεν 
μπορεί. να κλtΙσει σήμερα. θα σuνεχιστεΙ προφανώς και την ερxόμενrι βδομό.δα, αυτό 

έχει λεχθεΙ από προηγουμένως. Τώρα, νομιζω ό"n μποροίιμε να συνεχΙσουμε μέχρι τη 

1.00. Yπάρχovν τέσσερις ομιλητές και ελπιζω ότι θα μπορέσοuμε μέσα στο χρόνο 
αυτό να ολοκληρώσουμε 111 συζήτηση με τους ομιλητές που εΙναι στον κα.άλογο. 
Έχουμε δυο από το Δημοκρσ:nΧό Σuναγερμ6. έναν από την ΕΔΕΚ και έναν από το 

ΑΚΕΛ. Κανονικά ήταν 11 σειρά ταυ κ. ΕυσταθΙο\l, αλλά δεν ε(νοι έτοιμος. θα δώσω 
το λόγο στον κ. Kασoυλtδη. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυριες και κύριοι συνάδελφοι. 

Λέγeται ότι το θtμα της αί.τησης ένταξής μας στην ΕΟΚ αποτελεί 1:0 δεύτερο σε 
σημασία θέμα μετά το μεγάλο εθνικό θέμα ττις Κύπρου> Δι.αφωνώ με αuτΤΙ την 
προσέγγιση. διότι ΤΟ ~μα της αίτησης ένταξής μας στην ΕΟΚ αποτελεί ουσιαστικά 

την οπισθοφυλακή στην αντιμετώπιση του μεγάλου εθνικού θέματος της Κύπρου> 

Απ' αυτή την οπτικΤΙ γωνία πρέπει να αντιμετωπίζεται το θέμα της αΙτησης ένταξής 

μας στην EυQωπα>ίκή ΟικονομικΤΙ Κοινότητα> Αποτελεί ουσιαστικά η αίτηση ένταξης 

το αντ(δοτο στη διαφαινόμενη και μη καμ..ττόμεντι τoυQΚικT) αδιαλλαξία> Είναι το 

μέτρο με το οποίο η ΚυπριακΤ) Δημοχρατ(α μπορεί να αντιδράσει στην ακαμψία της 

ΤOυQΚικΤΙς αδιαλλαξίας> Και είναι καθήκον και υποχρέωσή μας να προσανατολί· 
σουμε την πολιτι.χή μας προς την κατεύθυνση να πείσουμε ης κυβερνήσεις των 

χωρών μελών της Ευρωπα>ίκής Οικονομικής Κοινότητας ότι η πρόοδος στη διαδι

κασtα έηαξής μας στην ΕΟΚ θα είναι η απάντηση της Κοινότητας σττιν ακαμψια 

της τουρκικής αδιαλλαξίας> 

EμεLς προσδοκούμε να ενταχθούμε στην EυQωπα>ίκή ΟιxovομικΤΙ Κοινότητα. 

ακριβώς διότι πιστεύουμε ότι η Ευρώπη μπορεί να διασφαλίσει το μέλλον του 
κυπριακού ελληνισμού σ' αυτό τον τόπο και μπορεί να εγγυηθεί την επικράτηση '(ων 

ανθρώ.-τινων δικαιωμάτων χαι των βασικών ελευθεριών που "(όσο κατάφωρα κατα

ΠQ"(o'ύvrαι αυτή "(η στιγμή στον "(όπο μας> Δεν πιστΕ'ύω ότι η EυQωπα>(κή ΟικονομικΤΙ 

Κοινότη"(α δέχθrικε στους κόλπους tTl; την Ελλάδα. την Πoρτoγcr.λΙα και την 
ΙσπανΙα, διότι ανέμενε να αποκομίσει από α\Πές τις χώρες οικονομικά οφέλη> 

Αποδέχθηκε την Ελλάδα, την Ισπαν(α και την ΠορτογαλΙα στους κόλπους ΤTlς, για 

να διασφαλίσει στην ΕυρώΠη tTl'" επικράτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και της 
πολυκομματικής δTlμοκρατ(ας στις χώρες αυτές που μαστίζονταν από δικταΤOQίες 

κατά τη διάρκεια ΤTlς εποχής εκείνης> 

Η Κύπρος σήμερα διαθέτει και το οικονομικό επαιδο και το κοινωνικό ΟΙΚΟ

δόμημα και τους απαραΙΤTlτους θεσμούς λειτουργΙΟς ενός δημοκρατικού πολιτεύ

ματος, για να μπορέσει να γίνει δεκτή ως μέλος της Ευρωπα>ίκής Οικονομικής 

Κοινότητας> ΤΟ μόνο πρόσχημα που προβάλλεται ως εμπόδ1ιΟ είναι εκείνο της 
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εκκρεμότητας τον εθνικού θέματος. Αλιμονο όμως αν τι δική μας πλευρά αποδεχθεΙ 

ή με οποιοδήποτε τρόπο δε!.ξει ότι συγκατανεύει στο να θεωρηθεί ότι τι tvtoξti μας 
στην ΕΟΚ θα επιτεUΧθεΙ μόνο με την επίλυση του εθνιχον προβλήματος της Κίιπρου. 

ΥπάΡΧΕΙ το παράδειγμα της Γερμανl.ας. Η Ομόσπονδη Δημοκρατία της Γερμανl.ας 
έγινε δεχτή στην ΕΟΚ. ή μάλλον σuνίδΡuσε την ΕΟΚ. ενόσω τι χώρα ήταν διχασμένη 
και ενόσω η Ανατολική ΓερμανΙα ανήκε σε άλλο συνασπισμό και οε άλλη οιχονο· 

μική συνfρΎασ(.α. Αυτό 10 παράδειγμα δεν πρέπει να παραλεΙΠο\lμε ποτέ να το 
υποδεικνύουμε στους Γερμανούς συνεtαΙΡOυς μας. 

'Εχει λεχθεΙ από πολλούς ομιλητές όη έχουμε καΘVΣΤερήσιι την αΙτηση για 

ένταξή μας στην Ευρωπα"Ι:κή Οικονομική Κοινότητα. Εγκληματική καΘUστέρηση, 

για.Ι γνωρίζαμε τότε όη είχαμε προσχληθεΙ. και από ανεπΙσημες δηλώσεις του Ιδιου 

του χ. Ζακ Ντελόρ, αλλά και α..-τό πλευράς της ΓαλλΙας, να uπoβάλOυμε τότε την 

αίτηση, όταν ήταν δηλαδή η ελληνική ή τουλάχιστον η γαλλική προεδρία, Και ο 

λόγος ήταν ότι, αν υποβαλλόταν η αίτηση της Κύπρου και της Μάλτας ταυτόχρονα 

με εκείνη της Αυστρίας, θα ισορροπούσε η πρoσπάθεl.α της Γερμανίας να ισοσκε
λίσει το βάρος των μελών της ΕΟΚ υπέρ της, 

Φυοικά οφείλουμε να ομολογήσουμε ότι στο μεtαξύ έχουν παρουοιαστεί νέα 

εμπόδια που καθυστερούν την αντιμετώπιση της αίτησης της Κύπρου για ένταξη 
στην ΕΟΚ, όπως είναι η συμφωνία των χωρών μελών της ΕΟΚ με τα κράτη μέλη Τ1]ς 

EFT Α. η οποια έχει προχωρήσει στη δημιouρ-y(α του ευρωπα"κού οικονομικού 

χώρου, πράγμα το οποΙΟ οπωσδήποτε δίδει προτεραιόΤ1]τα χαι στην Αυστριο. χαι 

στη ΣoUΗΔια χαι απομονώνει χατά χά.-ιοιο τρόπο τις αιτήσεις της Κύπρου και της 
Μάλτας, 

Υποβλήθηκε η αίτησή μας καθυστερημένα, Μήπως όλες μας οι υποχρεώσεις 
τέλειωναν με αυτή την υποβολή της αίτησης ή με τις επαφές με τις οποΙΙς έχει μέχρι 

σήμερα, σε επLπεδo Προέδρου της Δημοκρατίας ή Υπουργού Εξωτερικών, ασχοληθεί 

η κυπριακή κυβέρνηση; Μήπως οι διάφορες παλινδρομήσεις στην κινητικότητα ΎΙΟ 

επίλυση του κuπριαΚOύ προβλήματος δικαιολογούσαν την υποβάθμιση ή την υποτο
νικότητα την οποία έχουμε δείξει στην προώθηση της αίτησης ένταξής μας; 

Είναι εσφαλμένη -και εύχομαι να αποδειχθεί αυτό- η εντύπωση η οποία έχει 

δημιουΡΎ1]θεί και καλλιεργείται ivtOva και υπάρχει και σε μας ότι κατά Τ1] διάρκεια 
που παρατηρ'ήθ1]κε κινητικότητα για λύση του Κυπριακού 1] απόφαση ήταν, έστω και 
με τις παροτρύνσεις διαφόρων "φίλων", να παραμεριστούν ή να ελαττωθούν οι 

προσπάθειες για την πρσώθηΟ1] tTJ; αίΤ1]σης ένταξής μας στην Ε\!ρωπα'ίκ'ή Οικονο
μιχή Κοινότητα, Αν πράγματι αποτελεί για μας, Ύια την επιλ\!ση του εθνικού 

θέματος για το οποίο μίλησα στην αρχή, επιτακτική ανάγκη η προώθηση της αίτησης 

έvtαξ'ής μας, τότε εκείνο που χρειάζεται είναι η συστράτευση όλο\! του δυναμικού 

και όλων των δuνατoτητων πο\! έχει η Κύπρος -και ευτυχώς έχει αρκετές- Ύια να 
πρσωθήσο\!με την αΙτ1]Ο''ή μας, 

ΤΙ έχουμε καταφέρει μέχρι σήμερα; Η εντύπωση που διδεται στον κυπριακό 

λαό είναι ότι οι προσπάθειες πο\! έχουν Ύίνει Ύια Τ1Ίν προώθηση το\! τεράστιο\! 

αυτού θέματος ήταν εμβρuα.κές και οι χειρισμοί μας ερασιτεχνικοί. Έχουμε 'ήδη 
χάσει αρκετό χρόνο γι' αυτό το σκοπό, Έχουμε παραΤ1Ίρ'ήσει διαπληκτισμούς μεταξύ 
του ΥπουΡΎΕίου Εξωτερικών και του Γραφείου ΠΡΟΎραμματισμού στο θέμα του 
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ποιος είναι εκείνος που πρέπει να αναλάβει το συντονισμό των εργασιών γι.a την 
προώθηση της αίτησης. Μόλι.ς πριν από μερικούς μήνες άρχισε τι επtκταση της επάν· 

δρωσης της Υπηρεσίας για την ΕΟΚ στο ΥπουργεΙΟ Εξωτερικών. Και παρατη

ροuμε ότι έχouν δι.οριστεί τρεις λειτουργοί για θι:ματα ΕΟΚ στο Τμ'ήμα Προγραμ
ματισμού Τι προνοείται ότι θα δι.οριστούν στο ΥΠΟ\lρΥείο Εμ.-τορίου και στο 

Υπουργείο Γεωργίας. 

Ήδη, από ττιν ε.-τοχή της καθυστερημέV1lς υποβολής αίτησης για ένταξη, ο 
εμ..-ι:οQOβιομllχανικός κόσμος, και έχω υπόψη μου υπόμνημα του Κυπριακού Εμπο

ρι)'.ού και Βιομηχανικού Επψελητηρίου, είχε εκφράσει τη δυσφορία ΤOΊJ γι.α ης 

καθυστερήσεις. Ο λόγος ή-ι:αν όη παρήλθαν τέσσερα σχεδόν χρόηα από την έναρξη 
της εφαρμογής του Δεύτερου Σταδίοu της Συμφωνίας Τελωνειακής Ένωσης, καθώς 

και πέραν τσυ ενός χρόνου. πάμε για ενάμιση, από την υποβολή αίτησης γt.α ένταξη 

και τα μέτρα πο\l έχο\lν μέxρ~ σήμερα ληφθεί για την προετοιμασία της Κύπρου για 

τις eυρωπα'ίκές συνθήκες δε θεωρούνται επαρκη, Αναμενόταν η ανάληψη πρωτοβου

λιών από την κυβέρνηση για αξιοπο(ηση των διαφόρων σχεδίων και ΠροΥραμμάτων 

της Ευρωπα'ΙΧής Κοινότητας, καθώς και για παραπέρα πQOώθτιση της συνερΥασ(ας 

με την Κοινότητα σε τομεις όπως η τεχνολογία. η έρευνα και η ανάπτυξη, καθώς και 
η ανάπτυξη μΙΚΡOμεσαLων επιχειρήσεων. Παρατηρούμε με ruχαρίστηση ότι ένα από 

τα Πρωτόκολλα, το Τρίτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο. αφορά την ενίσχυση της 

ανάπτυξης μικρομεσαίων επιχειρήσεων. 

Η Επιτροπή Οικονομικής και Εμπορικής Συνεργασίας, δε γνωρΙζο\lμε και 
ελπιζουμε να είναι εσφαλμtνη η εντύπωση που έχουμε ως προς το κατά πόσο συνέρ. 

χεται και κατά πόσο λειτουργεί ή κατά πόσο AenoUQYoUv οι διάφορες επιτροπές 
που εξήγγειλε η κυβέρνηση, η Επιτροπή Εμπορικής Πολιτικής, Γεωργικής Πολι
τικής, Οικονομικής Πολιτικής και Κοινωνικής Πολιτικής, 

Συμφωνούμε με την εισήγηση του εισηγητή του θέματος, του κ, Χατζηδημη. 

τρίου, όπως το θέμα τούτο. το οποίο συζητούμε σήμερα στην ολομέλεια, εξεταστεί 

από την Κοινοβο\lλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και ελπLζoυμε ότι κατά την 

ακρόαση σ'αυτή την Επιτροπή θα διασκενασθούν ο..-τό τις αρμόδιες υπηρεσίες οι 

αμφιβολιες που έχοιιμε ή οι φόβοι ΠΟ\l έχουμε για τη λειτo\IQΎ(α αυτών των μηχανι

σμών στους οποίους προαναφέρθηκα. 

Έχει επίσης παρατηρηθεί καθυστέρηση στην υλοποίηση του Τρίτον Χρηματο
δοτικού Πρωτοκόλλου και είναι απογοητευτικό, διότι έχουν παροuoιαοτε( τα 

εμπόδια τα οπο(α έχονμε παρατηρήσει και η περιπέτεια με τις ατιιχεΙς δηλώσεις του 
χ, Σo\ltτ για την οποία ελπίζω όtL δεν είμαστε κι εμεΙς συμμέτοχοι ΕUΘUΝών, Έχουν 

ακουστεί επίσης παράπονα για χαθιιστέρηση στην προώθηση των προνοιών της 

Συμφωνtας Τελωνειακής Ένωσης. 

Τέλος και κυριότερο διερωτώμαστε: Ποιες είναι οι εvτιιπώσεις πον προκαλεί η 

στάση μας σtις Βρυξέλλες; Πόσο πεωτικοΙ είμαστε ότι είμαστε ένας ουσιασtικός 

και ειλικρινής μελλοντικός συνέταιρος; Πόση ενίσχυση έχει δώσει η Κνπριακή 

Δημοκρατ(α στην αντιπροσωπεΙα μας στις Βρυξέλλες, για να εντείνουμε τις 

προσπόθειές μας; Πότε σUVΉλθε. μεtά την υποβολή αίτησης για ένταξή μας , το 
Συμβούλιο Σύνδεσης KύΠQOυ~EOK. το οποίο σuyχαλεί.τα~ από την EueωΠO"κή 

Οικονομική Κοινότητα ύστερα ωτό δική μας αίτηση και από ό,ΤΙ γνωρίζω εναλλάξ 

προεδρεύεται από εμάς τους ίδ~υς, από tOV Υπουργό Εξωτερικών της Κύπρου; 
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Αξι.οποιήθηκε. όσο έπρεπε, μέσα σε ένα συντονισμένο σχέδιο. η σvμβoλτj των πολι
ηκών κομμάτων και της Κυπριακής Βουλής ο' αυτη την προσπάθειά μας; Αξωποιή

θΊ1κε όσο έπρεπε. η Ελλάδα και ο ρόλος που καλείται να διαδραματΙσε~ και η 
βοήθεια που μ .. ί.ορεΙ να μας προσφέρει στην προώθηση της αίτησης ένταξής μας; Εδώ 
γνωρίζουμε ότι η Γερμανία εnι.θuμει. διακαώς την ένταξη της Αυστρίας. Γνωρt!;οuμε 

ότι 11 Ιταλία προωθεί την ένταξη της Μάλτας. Αυτές οι χώρες θα έχουν αύριο την 
ανάγκη 111ς ελλllvικής ψήφου στην απόφαση για την αίτηση εισδοχής τους. Αυτή 11 
ψήφος αναμένεται ότι θα πρέπει να αvταλλαγεί με την vπoστηρι,ξη αυτών των 

χωρών προς το δίκαιο αίτημά μας για ένταξή μας σtην ΕΟΚ. Πόσες προσπάθειες 

καταβάλαμε γι.α εναρμόνιση της νομοθεσιας μας με το ισχύον δικαιο της ΕΟΚ; 

Πόσες Ειλικρινείς προσπάθειες έχουν γίνει για εναρμόνιση των προτύπων μας με 

Εκείνα της ΕΟΚ; Εδώ στο κοινοβο"ύλιο πολλές φορές, σε ακροάσεις των διαφόρων 

KoινoβoιιΛΕUτικών Επηροπών στις oπoLες συμμετέχω, έχω ακο'ύσει από διάφοροιις 

ιιπεΊΙΘUΝoιις της κιιβέρνησης ή ακόμα και από οργανώσεις να λένε ότι αιιτη τη θέση 

την υιοθετο"ύν εναρμoνιζovτας τους εαυτοiJς τους με οδηγίες, χρησιμοποιήθηκε η 

λέξη ντιρeκτίβες, από πλευράς της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, θα ήθελα ο αγαπητός 
μου συνάδελφος κ. Kατσouρtδης να με σuyχωρέσει, αν εσφαλμένα μεταφtρω ότι 

πολλές φορές υποβάλλει το ερώτημα: "Είμαστε δεσμευμένοι να ακολουθο"ύμε τις 

vτ;ι.ρεκτιβες που πρoέρχovτ;αι από την ΕΟΚ ;" Η απάvτ;ησή μου εμένα εΙναι ότι, 
εφόσον τι Κ"ύπρος κατά πλειοψηφία πήρε _ην απόφαση να προσανατολισι:εΙ προς το 

δρόμο της ΕΟΚ, βεβαίως είμαστε uπoχρεωμένoι να ακολουθήσουμε τις ντιρεκτίβες 

της Ευρωπα'ίκής Οικονομικής Κοινότητας, 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΑΚΕΛ: 

Των συνεταίρων μας. 

r, ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 
Των συνεταίρων μας, των μελλοντικών συVEtαίρων μας, Διότι εκείνο το 

οποΙΟ, αγαπητέ συνάδελφε, έχουμε να αποδείξουμε στην Ειιρώπη είναι πως προετοι· 

μα!;όμαστε για να είμαστε ένας ειλικρινής και αντάξιος συνέταιρος. 

Δε θέλω να προχωρήσω περισσότερο σε όλα τα ερωτήματα που έχω θtσει, 

Επιβάλλεται η συστράτευση όλων μας για την προώθηση της αίτησής μας. Επιβάλ. 

λεται η προώθηση των προνοιών της Συμφωνίας Τελωνειακής Ένωσης, Η συνειδητή 

εuθvyράμμιση της νομοθεσίας μας και των προτ"ύπων μας με την ΕΟΚ, Η σωστή 

αξιοποίηση των χρηματοδοτικών πρωτοκόλλων χωρίς κανένα ψεγάδι, έτσι ώστε, 
όtαν θα γίνει η αναφορά από τους αξιωματο"ύχους της CommIssion για τον _ρόπο 
που χρησιμοποιήσαμε τα χρήματα της ΕΟΚ, να είναι επαινετική για την Κ"ύπρο η 

αναφορά αυτή και να μη μιμηθούμε άλλες χώρες, στις οποίες είναι περιπό να 
αναφερθώ, 

Επιβάλλεται η εμπλοκή της Βουλής των Αντιπροσώπων και των κοινοβουλευ· 

τικών κομμάτων. Αναφέρω το πρόσφατο παράδειγμα της Σουηδίας. Αμέσως μόλις η 

ΣουτιδΙΟ αποφάσισε να υποβάλει την αίτηση ένταξης, δεν είναι μόνο η κυβέρνηση 

της Σoυηδi.α.ς ποιι πήγε στις Βριιξέλλες για να προωθήσει την αίτησή της, Πήγε 

σίJσσωμη η πολιτική ηγεσία της Σουηδίας, δηλαδή όλοι οι πολιτικοί αρχηγοί των 

κομμάτων της χώρας α\lτής. Αναμένουμε όΊ:Ι κι εμείς θα ακολουθήσουμε _ην tbLO 
τακτική και ότι θα χρησιμοποιήσοιιμε τους φιλους που είναι μέλη των ευρωπα'ίκών 

οργανώσεων στις οποΙες τα αντίστοιχα κόμμαΊ:ά μας συμμεΊ:έχουν, όπως εΙναι Τ1 

Ευρω;τα'Ι:κή Δημοκρατική Ένωση, η Σοσι.αλιστική Διεθνής ή η Ειιρωπα"κή Ένωση 

των Φιλελευθ~ρων. 
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Eπ~σημα[νω εδώ την οεράστια σuνε~σφoρό που ε(χαν O~ προσωπικές σχέσΕις 

το\! Προέδρου της Ελληνικής Δημοχρατιας και tόtε Πρωθυπουργού της Ελλάδας 
Χ. Κωνσταντίνου Καραμανλή, που συνέβαλαν στην προώθηση της αtτησης ένταξης 

της Ελλάδας στην ευρωπαΊ:χή O~xoνoμιχή Κοινότητα. 

Ασφαλώς επιβάλλεται τι αναδιοργάνωση και ενδυνάμωση των κνβερνητικών 
υπηρεσιών για την ΕΟΚ, τι αξιοποίηση του τεράστιου ΕΠιστημονικού δuvαμιxoύ, 
νtων ανθρωπων που σπούδασαν στην Ευρώπη και ειδικεύτηκαν σε θέματα ΕΟΚ, 
ανθρώπων που ixo\rY ασκηθεΙ στις Βρυξέλλες οε θέματα ΕΟΚ και τους οποΙΟυς 
μπορεΙ να ΧΡ1l0ιμοποιήσει τι κυβέρνηση. Εδώ θα ήθελα να χαιρεtίσω το γεγονός ότι 

αρκετοΙ, νομίζω δεκαπέντε, έχουν ήδη Τι πρόκειται σύντομα να αξιοποιηθούν από 

την κυπριακή κνβιρνηση. 

Επιβάλλεται τι επιτάχuνση της στελέχωσης της Ειδικής Υπηρεσίας για την 

ΕΟΚ και τι ενδυνάμωση 'twv διαφόρων μονάδων γι.α την ΕΟΚ στα Υπουργεία της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Η ενίσχυση της Μόνιμης Αντιπροσωπείας μας στις 

Βρυξέλλες και η συμμετοχή μας σε όλα τα όργανα της ΕΟΚ. Η συμβολή της ΕΟΚ 
στην παροχή τεχνικής βοήθειας και χρηματοδότησης για την (δρυση στην KiιΠΡO 

!νστn:oiιτoυ Κλάδου Ευρωπα·ίκών Σπουδών και η ίδρυση βιβλιοθήκης με βιβλιο

γραφία πάνω σε ευρωπα·ίχά θέματα, με τη βοήθεια της Ευρωπα·'κής Οικονομιχής 

Κοινότητας. 

Έχω συναvtτiσει αρκετούς νέους πον φιλοδοξούν να ανοίξουν επιχει.ρήσεις 

πάνω στα πρότνπα της ΕΟΚ και τους λει,-τει η απαραίτητη βιβλιογραφία. Υπάρχουν 

βιβλια γραμμtνα ακόμα και στην ελληνική από την Επιτροπή Ε"ρωπα·ίκών Κοινο

τήτων τα οποία δεν υπάρχο"ν πο"θενά στην Κύπρο σήμερα. Υπάρχει μια βιβλιο

θήκη στο Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, αλλά νομ(ζω όΊ:Ι αυτού το" 
είδους η βιβλιογραφία πρέπει να επεΚΊ:αθεΙ στις κοινοτικές βιβλιοθήκες, για να είναι 

διαθέσιμη στον καθένα. 

Η συμμεΊ:οχή της ΕΟΚ με δικό της περίπΊ:ερο στη Διεθνή Έκθεση Κύπρου, αν 

δεν απατώμαι, έγινε μόνο μια χρονιά. OφεLλoυμε να επιδιώξουμε να είναι μόνιμη η 

παρουσία της ΕΟΚ στη Διεθνή Έκθεση Κύπρου. Επίσης θα ήταν χρήσιμο να επιδιώ

ξουμε συμμετοχή της Κύπρου στην Έκθεση Europalίa που είναι η Έκθεση των μελών 

της Εuρωπα·ίκής Οικονομικής Κοινότητας. Εξ όσων έχω πληροφορηθεί, τα προη

γούμενα χρόνια συμμετεί.χε και η Ιαπωνία που δεν είναι μέλος της ΕΟΚ, επομένως 

δεν είναι απαγορευτικό για μη μέλη να συμμετέχονν σε τέτοιου ειδους εκθέσεις. 

Επιβάλλεται η διοργάνωση δραστηριοτήτων διαφώτισης με σεμινάρια, συνέ
δρια, εκθέσεις και πολιτιστικές εκδηλώσεις στην Κύπρο από μέρους της Κοινότητας 
ή με κοινοτική συμμετοχή. Η διαφώτι.ση και διαφήμιση περί Κύπρου σης άλλες 

χώρες μέλη της Κοινότητας και η προσέγγιση των κοινοβο"λί.ων των χωρών α"τών 

με το δικό μας κοινοβούλιο και φιισικά ελπίζω με κοινά μηνύματα και κοινή 

γλώσσα. 

Τέλος μια θαρραλέα ένδειξη της σοβαρότητας με την οποία αντιμετωπtζoνμε 
την αίτηση ένταξής μας στην ΕΟΚ θα ήταν να μελετήσουμε το θέμα της σννδεσής 
μας με το ECU, μια σταθερή νομισματική μονάδα, η οποία θα βοηθήσει και στη 
μεΙωση ταυ ελλεΙμματός μας από τη στιγμή που θα αποφνγουμε τα σκαμπανεβά

σματα του δολαρίου, τουλάχιστον σε ό,ΤΙ αφορά τις εισαγωγές και εξαγωγές μας 
από και προς τις χώρες μέλη της ΕΟΚ. Η σύνδεσή μας με το ECU οπωσδήποτε θα 
επιβάλει και κάποια πει.θαρχ(α στο χρηματιστηρι.ακό μας σύστημα και φυσικά θα 
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δώσει το πολιτικό μΤ;vυμα το" Eιλιxρινoiις και σοβαρού μελλovτικoύ Εταίρου. Για 
την επΙτεUΞη της σύνδεσής μας με το ECU θα πρέπει να ληφθούν σοβαρό μέ"tρα για 
τη χαλάρωση των υφιστάμενων συναλλαγματικών περι.ορισμών και την απλοποίηση 

των δι.αδικασιών για την εξαγωΥτ; σuναλλόyμαΤOς. εκεί που δεν υπάρχει κίνδυνος 

για "(ην οικονομία μας. 

Ο δρόμος, αγωτη.ο[ ΣUVΆΔελφoι. για την tvταξή μας στην Ευραιπα\κή Οικονο

μική Κοινότητα ασφαλέστατα δεν είναι στρωμένος με ροδοπέταλα. όπως έχει πει ο 

συνάδελφος κ. Καζαμίας. Είναι δρόμος δνοκολος που χρειάζε.αι πoλλτj δονλει.ό: 

από μέρους όλων μας και συστράτενση και πίστη στην προσπάθειά μας τι οποία θα 

εξασφαλίσει. αν ΕΠιτύχουμε την ένταξτ'ι μας, την εθηκή επιβι.ωση του κιιπρι.ακο" 

ελληνιομού ο' αυτό "{ον τόπο. την εξασφάλιση των ανθρώπινων δικαιωμό1ων και 

των βασικών ελΕUΘεριών και την πρόοδο και ενημερi.α το\l κυπρι.ακου λαού ως 

σννόλου. 

EUΧαρΙOΤώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας το" κ. Κασο"λιδη, ο κ. Κληρ[δης &ι-τανακατέ

λαβe την έδρα του Προέδρου και ο κ. Avτωνtoυ καθήλθε σtη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Έχουμε χρόνο για ακόμα Μν ομιλητή. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥΠ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

KueLE Πρόεδρε και κύρLOΙ ΣUΝΌΔΕλφoι, 

Μετά την πολύ εμπεριστατωμtνη ομιλία του εισηγητή του θέματος και όσων 

ομιλητών επακολούθησαν ης ομιλίες δε μένει πολύς χώρος για να αναφερθεί 

κάποιος στο σοβαρότατο .ού.ο θέμα. Για .0 λόγο τούτο θα περιοριστώ στην 
υπογράμμιση ορισμένων σημείων .ου σοβαρού Qmoύ θέμα.ος και στην κα.άθεση 

των δικών μο" εκημήσεων για τις προοπηχές .όσο .ου ευρωπαϊκού χώρου όσο και 

την προοπτική .ης δικής μας ένταξης στην ΕΟΚ. Τρία είναι τα κεντρικά σημε(α της 

αναφοράς μου: 

Πρώτο, όη ανερχόμενη πολιτική και πολιτειακή δύναμη στον κόσμο σήμερα 

είναι η ενωμένη Ευρώπη. Πρόκειται περί μιας κοσμο"ίστορικής εξελίξεως, η oπol.α 

θα χαρακτηρίσει και θα στρέψει το ρουν της ιστορίας στο μέλλον. 

Το δε\h:ερο είναι ότι κατά σιιναιι.α η αντlJtαράθεση μεταξύ tης σίιΥχρονης 

υπερδuναμης .ων Ηνωμένων Πολιτειών .ης Αμερικής και της νέας ανερχόμενης 

δirναμης πρέπει να αναμένεται μετά βεβαιότητος, αν η ιστορία των ανθρώπινων 

σχέσεων, όπως την έχουμε ΥΥωο{σει, μ.."tορεΙ να είναι μιας χρησιμότητας, δηλαδή να 

μας καθοδηγεΙ να προβλέπουμε τι.ς εξελίξει.ς του μέλλOvτ.:oς. 

ΤΟ τρίτο σημείο της αναφοράς μου είναι ότι η Κύπρος, γεωγραφικά, πολιτικά, 

noλι-ι:ιστικά. είναι ήδη ενταγμένη στην ΕΟΚ, αλλά το σπουδαιότερο είναι αναπό

σπαστο μέρος του ευρωπα·ίκού χώρου, είναι χώρος ευρωπα·ίκού ενδιαφiρoντoς και 

ουσιωδώς χρήσιμος στην ενωμένη Ευρώπη. 
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θα πάρω τα σημεία αυτά με -τη σει.ρά τους. Ειπα όΊΙ η Ευρώπη είναι ανερχό· 

μενη πολιτική και πολιτειακή δύναμη. Ήδη μέρα με τη μέρα η ε'UρωπαΊ:κή ενοποΙηση 

εδραιώνεται, αλλ6: και επεκτείνεται. Η Ευρώπη Ίων 12 σUvtoμα θα γίνει η Ευρώπη 
των 24 και οπωσδήποτε σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα όλα τα κράτη του 
καλούμενου στο παρελθόν ανατολι.κού μ..-τλοχ θα είναι μέλη της ενωμένης Ευρώπης, 

συμπεριλαμβανομένης και της Σοβιετικής Ένωσης η οποία συνδέεται και θα συνδέ· 

εται συνεχώς έως ότου σε χά."tOιο χρονικό διάστημα από τα σήμερα -το βλέπω ότι θα 

αργήσει κάπως- θα γίνει πλήρες μέλος και α\lτη της ΕΟΚ, για να παίξει το σημα

ντικό ρόλο που της προορ(ζει η ιστορία και η θέση της, ο πληθυσμός της και ο πολι

τισμός της μέσα στα πλαίσια της ενωμένης ε\lρώπης. Έτσι. αγαπητοί συνάδελφοι. η 

Ευρώπη πλέον ΤΩιΙ Ατλαντικού που θα εκτείνεται μέχρι τον Ειρηνικό. όχι μέχρι τα 

Ουράλια. διαφαίνεται ως μια πραγματικότητα στον ορίζοντα της παγκόσμι.ας 

ιστορίας. 

Ei.πα ότι σήμερα η ανερχόμενη δύναμη είναι η Ευρώπη. Αυτή η πραγματικό

τητα αμέσως μας φέρνει στο δεύτερο σημεLo της αναφορός μου, ό,;ι πρέπει να αναμέ

νε,;αι η αντιπαρόθεση με τη σημι:ρινή υπερδύναμη, που είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες. 

Ήδη δείγματα αυτης της αVΤLι-ταράθεσης βλέπουμε συνεχώς να είναι εν τω γίγνεσθαι 

και να εξελίσσονται: η αυτονόμηση της ευρωπαΊ:κής άμυνας, η ανεξάρ,;ητη ευρω

παϊκή οικονομική πολιτική, οι νέες εξωτερικές ΕΠιλογές της Ευρώπης, η ανεξό.ρ1:ητη 

οικονομική της πολιτική στο διεθνές πεδίο. Γιατί να αναμένεται αυτή η αντιπαρά

θεση, όπως εLπα; Αναμένεται, γιατί αυτή είναι η μοίρα και η εξέλιξη η ιστορικ'ή των 

ανθρώπινων πραγμάτων. Τόσο στο πρόσφατο, αλλά και στο απώτερο παρελθόν 

έχουμε τα φαινόμενα τα oπotα βοούν. Τι να πω; Να αναφερθώ στη σύγκQoυση των 

ΑΥΥλο-Γόλλων με τους ΓερμανoUς που μας οδήγησε στον Α' Παγκόσμιο Πόλεμο, για 

να πω ότι η αντιπαράθεση ήταν οικονομική, βιομηχανικ'ή, πολιτικής EΠΙρQOής; Ή να 

αναφερθώ στην εξέλιξη που είχαμε με το Β' Παγκόσμιο Πόλεμο, στην περίοδο του 

ψυχρού πολέμου με ,;ην αντιπαράθεση των δυο υπερδυνάμεων; Ή να αναφερθώ 

ακόμα στον Πελοποννησιακό Πόλεμο των Αθηνα(ων και ,;ων Σπαρτιατών που πάλι 

με αυτή τη συλλογιστική και τα ιστορικά δεδομένα είχε εξελιχθεί κι εκείνη η 

σύγκρουση σ' ένα μικρό παγκόσμιο πόλεμο στην εποχή εκείνη; 

Η αντιπαράθεση αυτή. όπως είπα, διαφαίνε,;αι σήμερα και βρίσκεται σ-c;o 

στάδιο του γίγνεσθαι. Αλλά αυτή η αντιπαράθεση θα εξελίσσεται. Και μέσα στα 

πλαίσια αυτά είναι που πρέπει να εξε,;άσουμε και ,;η θέση της Κύπρου μέσα σ-c;ις 

εξελ(ξεις. Όπως είπα. πολιτικά. πολιτιστικά. στρατηγικά και γεωγραφικά κατέ

χουμε θέση σημαντική στον ευρωπαΊ:κό χώρο. Η θέση μας στην Ανατολικ'ή Μεσόγειο 

είναι τέtOI.α. που η Ευρώπη δεν αδιαφορεί για τη θέση αυtή και δε θα αδιαφορ'ήσει 

ποτέ για τις κυπριακές εξελιξεLς. Ο έλεγχος του κυπριακού χώρου δημιουργεί ,;'11 
δυνατότητα του στρατηγικού ελέγχου του μι:σανατολικο'ύ χώρου. χώρο\! από τον 

οποίο η Ευρώπη έχει τη μόνη δυνατότητα να πορίζεται εκείνο πο\! χρειάζεται. για 

να κρατήσει την οικονομ(α της. το πετρέλαιο. Γι' αυtό το λόγο δεν είναι υπερβολή 

να πούμε πως κατέχουμε ΤLς ανατολικές πύλες της Ευρώπης εδώ και ότι απ' εδώ 

αρχtζει ο ευρωπαΊ:κός γεωπολιτικός, αλλά και πολιτιστικός χώρος. Τα λtω αυτά για 

να πω ότι όχι μόνο εμείς εδώ, αλλά και '11 EUΡΏΠΗ ως σύνολο μας Xρειάζr:ται, γιατί 
εΙμαστε αναπόσπαστο μtρoς της Ευρώπης. 



746 

Αλλά θα λεχθεί και λέχθηκε ήδη: Τι γίνεται με την Τουρκι.ο.; Η τουρκια είναι 

αμελητέα; Η απάντηση είναι ότι τι Τουρκία, πρώτο, ούτε πολιτικό ούτε πολιτιστικά 

έχει σύνδεσμο με την Ευρώπη. Επανειλημμένα λέΧθτ'ικε σε μας. τους κάπως παλα~

.ερους από τους συναδέλφους, όταν είχαμε επισκέψεις και χατ' ιδ(αν επαφές με 

κοι.νοβο-ύλια άλλων χωρών ΤΊ1ς Ευρώπης, ότι 11 Τουρκία δεν πρόκειται ποτέ να γίνει 
δεκτή ως ισότιμο μέλος της EΊJρωπo'ίκής Ένωσης, Υι.ατί αυτό θα έθετε σε άμεσο 

κίνδυνο τον ΕUρωΠO"ίκό πολιτισμό και τους θεσμούς του ευρωπο"ίκοίί πολιτισμού. Η 

Τουρκία όμως εδώ έχει ενδιαφέρον για την Ευρώπη. γι.ατΙ είναι τι αγορά επί το\l 

παρόντος. Έχει όμως τι Τουρκία και μι.α άλλη ιδιότητα' την ιδιότητα του τοποτη

ρτιη1 των αμερικανικών συμφερόντων στη Μέση Ανατολή. Και αυτό δεν το αγνοεί τι 

Ευρώπη, Είναι γι' αυτό το λόγο, συνάδελφοι, ΠOΊJ η Aμερ~κή ασκεί _ην επ~ρρoή της -
κατά πολλούς τρόπoΊJς και με παραινέσει.ς προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ~ με 

κατ' ιδίαν επεμβάσεις στα διάφορα ευρωπα·ίκά κράtη, εφόσον ακόμα δεν έχει εδραι.

ωθεΙ πλήρως η ένωση της Ευρώπης- για να παρακωλύσΗ _η δική μας πορεία προς 

πραγμαtΟΠΟΙηση της ένταξής μας στην ενωμένη EUΡΏΠη. Ο Πρόεδρος, ΊJΠOΚύπτO

ντας δΊJΣΤUΧώς, στις πολλαπλές αΊJτές παρεμβάσεις και τις πιέσεις, έδειξε, όπως 

ειδαμε όλοι μας εδώ, α.ί-τροθυμία αρχικώς στο να ΊJπoβάλει την αί.τηση για -την ένταξή 

μας στην ΕΟΚ. Και τούτο είναι προφανές το είδαμε όλοι μας. Η απρoθ'UμΙα όμως 

επεξετάθη δΊJOΤUΧώς και στην προώθηση των μηχανισμών για να πραγματοποιηθεί, 

να οuoιασnκοποιηθεί η αίτησή μας, πράγμα ΠOΊJ, όπως και οι άλλοι cruνάδελφoι 

ΊJΠOγράμμισαν, ΊJπoβαθμ!.ζει το σοβαρό τούτο θέμα. θυμούμαστε όλοι μας ης εκκλή

σεl.ς _ις οποίες ο αξ~όtαtος YΠOΊJργός θεόδωρος Πάγκαλος έκαμνε προς εμάς, όταν 

η Ελλάδα είχε στο χέρι της την προεδρΙΟ της ΕΟΚ, να ΊJΠOβάλOΊJμε την αίτησή μας 

_ότε. Και εμείς την αναβάλλαμε, υποκύπτοντας σης παραινέσεις της ΑΥΥλ(ας και 

-της Αμερικής. Έτσι χάσαμε τη μεγάλη ευκαιρία και ωτοβάλαμε και αργά "(ην αίτησή 

μας, αλλά και χωρ{ς την άμεση και ουσιαστική σuμ..-ταράσταση την οποία θα μας 

παρέσχε η Ελλάδα τότε ΠOΊJ είχε την προεδρία. 

Κύριοι συνάδελφοι, δε θέλω να ΊJΠOτιμήσω κατά κανένα τρόπο τις δυσκολίες 

ΠOΊJ θα παρoΊJσιαστo\ιν στην προώθηση των διαπραγματεύσεων, των διαδικαοιώ\ 

και των μηχανισμών, γι.α να προχωρήσει το θέμα τούτο και να EΠLteUΧetL η ένταξή 

μας. Είναι έργο οπωσδήποτε δύσκολο. Αλλά και μόνο η έναρξη των δια.-τραγματεύ

σεων, μόνο η εμπλοκή μας σε διαπραγματεύσεις για να πραγματοποιηθεί. η ένταξη, 

επενεργεί εΊJεργεtικά και για την εδραίωση της δικής μας κρατικής οντότητας, που 

είναι θέμα μείζον και σπουδαίο, αλλά και της ασφάλειας της ΚΊJπρt.O.κής Δημοκρα

τίας και ΤOΊJ ΚΊJπριαΚOύ λαού ένανη της συνεχιζόμενης επιβουλής της ΤουρκΙΟς 

εναντίον της Κύπρου. Αυτό ΠQOεξέχει και αυτό είναι το μείζον. ΣΊJνεnώς, ας μου 

επιτραπεί να διαφωνήσω με τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ, o~ οποίοι διαβλέπouν 

οικονομικά μειονεκτήματα στην ένταξή μας, για να ΤOΊJς πω απλώς και μόνο ότ~ 

αυτά τα μειονεκτήματα, αν υπήρξαν και όπου υπήρξαν, είναι αποτέλεσμα της τελω

νειακής μας ένωσης, η οποία έλαβε χώρα από αρκετό χρόνο και πως δεν πρόχεΗαι 

να επιδεινωθεί η κατάσταση με -την πλήρη ένταξή μας. Aντίθεtα, με τα Μεσογειακά 

Προγράμματα, τα οποία υπάρχouν και αποσκοπούν στην ενΙσχΊJQη των νότιων συνε

ταίρων της ΕΟΚ, η καtάσταση αναμέnτα~ να ~λτιωθEΙ, αν έλθει η ευτυχής εκείνη 

ημέρα που θα ενταχθούμε πλήρως. 
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Τελειώνω AtYOvta; ότ~ θα πρέ.-τει η Βουλή, μετά το πέρας της εξhασης και της 
σuI;'ήτησης του σοβαρού αUΤΩίI θέματος, να αναλάβει τις αναγχαιες πρωτοβοιιλΙες 

και ακόμα να εκδώσει τις αναγκαιες aποφάσεις ή και ενδεχομένως τα δέοvtα νομο

θετήματα γω να προωθηθεΙ το σοβαρό τούτο θέμα. γιατί το μέλλον μας ήταν, είναι 

και θα εΙναι μόνο μέσα στην ενωμένη Ευρώπη της οποΙΟς η Κύπρος κατέχει τις 

ανατολικές πύλες. Και κανένα οικοδόμημα. όσο ωραίο χι αν είναι. δεν έΧΕΙ την 

ομορφιά του, αν δεν έχει και -την πόρτα της εισόδου του. Κι εμεις εδώ ταχθήκαμε 

από την ιστορία να είμαστε οι φiιλακες των πυλών tTl; Ευρώπης προς Ανατολάς. 
Αυτή είναι η μοίρα μας και με αυτό τον τρόπο πρέΠΕΙ να αναζητησουμε επtλιιση του 

πQOβλτjματός μας κάτω από την ομπρέλα της Ευρώπης των ανθρώπινων δικαιω

μάτων, του πολιτισμού και των αξιών. Ενός πολιτισμού που ο μικρός αυτός τόπος 

έχει συμβάλει θετικά στη δημιοueγια του κατά ποικίλους τρόπους. Και ywtt υπήρ
ξαμε φορείς 'Σου ελληνικού πολιτισμού. που είναι η βάση του ευρωπαϊκού πολιη

σμού. αλλά και γιατί και ο χριστιανισμός στην Ευρώπη απ' εδώ πέρασε και π"'γε και 

εδραιώθηκε. 

ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αχόμα ένας ομιληtής εγγεγραμμένος, αλλά, επειδή λίγα λεπτά μένουν 

μέχρι τις 1.00, να συνεχιστεί η συζήτηση την άλλη Πέμπτη. αν μπορείτε να αναμένετε 
μέχρι την άλλη Πέμπτ'l!. 

Κηρύσσω τη λήξη της πρωινής συνεδρΙας της Βουλής. Η απογευματινή συνε
δρία θα αρχίσει την τετάρτη απογευματινή ώρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή αντιλαμβάνομαι στο θέμα της ποντίκας 1Jπάρχει μια 

συναντίλ'l}'ψη και δε θα πάρει χρόνο. θα έλεγα να το αφήσουμε και αυτό για την όλλη 
Πέμπτη. ΕΙναι κρίμα να έλθουμε το απόγευμα. ιδιαίτερα οι συνάδελφοι από τις 

άλλες επαρχι.e:ς, και να χάσουμε το απόγευμα για μια ή δυο ομιλίες σ\ιντομες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Της ποντίκας το είπατε; 

(Γέλια) 

Άμα το ξέρει και η ποντίκα. δεν έχω ένσταση. 

Η συνεδρίαση αναβάλλεται για την προσεχή πtμπτη. την τετάρτη απογευμα

τινή ώρα, μΕ την ακόλουθη ημερ"'σια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ: 

Ι) Ο περί Συμπληρωματιχού ΠΡOI.lπOλoγισμoo Νόμος (Αρ. 46) του 1991. 

2) Ο περί Συμπληρωματικσύ ΠρoUπoλoγιoμoύ της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Kiιπρoυ Νόμος (Αρ. Ι) του ι99ι. 

3} Ο περί Δικηγόρων (Γροποποιητικός) Νόμος του 199ι. 

4) Ο περί Π ΡOUπoλoγLOμot) του Πανεπιστημίου Κ \ιπρου Νόμος του 1991. 

5) Ο περί Κέντρων Αναψυχής (Γροποποιητικός) Νόμος του 1987. 

6) Οι περί του Κεντρικού ΣφαΥε[ου (ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί του 1991. 
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7) ΟιπερΙ Κρατι.χου Αρχε(ου (Γενικοί) Κανονισμοί τον 1991. 

8) ΟΙ περί Κανονι.σμου Εισαγωγών (Άδειαι) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1991. 

9) Οι περί Κανονισμού ELOO.yωγώv (Τέλη) Κανονισμοl. του Ι 991. 

10) Οι περί Σvντάξεων και Φιλοδωρημότων Κανονισμοί το\! Δήμου Μέσα 

Γειτovιάς του 1991. 

Ι 1) Οι περί ΣuνtΆΞWΝ και Φιλοδωρτ1μάτων Κανονισμοί του Δήμου Κό100 
Πολεμιδιών του 1991. 

12) ΟΙ περί Συμβουλίου γδατοπρομήθειας Λευχωσιας (Γροποποιηnκοι) Κανο-
νισμοΙ του 199 Ι. 

13) Οι περί γδατοπρομήθει.ας Λεμεσοίι (ΓροποποιτιτικοΙ) Κανονι.σμοί 't01J 1991. 

14) Οι περί 10\1 ΙuμβουλΙΟu Yooτonρoμήθειας Λάρνακας Κανονισμοί του 1991. 

15) ΟΙ περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πει.θaρχία) (fΡOΠOΠOLTttLXOI.) Κανονισμοί 1συ 1991. 

16) ΟΙ περί Αξιωματικών του Στρατού της ΔημoχρατLας (Δι.ορισμο(, ιεραρχω, 
Προαγω-Υές και Αφυπηρετήσει.ς) (TρoπαιtOΙΤΙΤΙΚOΙ) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
Ι99ι. 

J 7) Οι περί Αεροδρομίων (Ε.."tιβαηχό Τέλος) κανονισμοί του 1991. 

18) Οι περί Πολεοδομ(ας και χωροταξίας (Δικαιώματα) (ΓΡOΠOΠOιηtιΚOΙ) 

ΚανονισμοΙ του 1991. 

19) ΟΙ περί Εταιρειών (J1λτιρωτέα Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Noμoσχεδt.ων και Eγγράqxoν. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Eρωtήσεις - Aι-ro.νΠιoEIoς. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ή αίτηση ένταξης της Κ'ύπρου στην Ευρωπα"κή Κοινότητα και η ανάγκη 

λήψης σuyκεκρ,μtνων μέτρων για την ΠQOώθηστl της". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση το\! βουλευτή κ. Τάχη Χατζηδημητρloυ). 

(4.7.1991). 

<Σ\Νέχ,ση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπτ'ις YΎf:{.ας για το θέμα που αναφέ
ρεται ως ΒΗ εξάπλωση της ποντΙκας σε κατοικημένες ΠΕριοχές και οι συνε· 

παγόμενοι κ(νδuνoι για την υγεία του λαού· ενδημικός εξανθηματικός 

τύqχJς". 

(θέμα επραφέν με εισήγηση των BoΥΛΕVΤών κ. Δ. Χριστοδουλιδη, Δ. 

Κοντίδη και Λ. Λυσιώτη εκ μέρους της Koινoβoυλeυτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αρι.στερά-Νέες ΔUΝΆμεις). (17.10.91). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής Παιδείας για. το θέμα που τιτλο
φορεΙται "Χώρος ανέγερστις του Πανεπιστημ(ου Κ'ύπρου", (Αυτεπάγγελτη 

εξέταση με απόφαση της επ"ροπής). (17.9.91). 
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4) "Το στεyαστ~κό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων των μTl 
προσφύγων και η ανάγκη αντιμετώπισής του από το κράτος". 

(θέμα eγyραφέν με εισήγηση του Βουλεντή χ. Δώρου Θεοδώρου). (4.7.1991). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων· Εγκλωβισμένων • 

Αγνοουμένων - Παθόνtων για το θέμα που τιτλοφορείται "Προβλήματα 

Παθόvι:ων", (Α\ΠεπάΥΥελτη εξέταιJ11 με απόφαση της Επιτροπής). 

(2.ΙΟ.Ι99Ι). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων - ΕΎΧλωβισμένων -

ΑΥν<>Οιιμένων - Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορεΙται "θέματα (.σης 

κατανομής βαρών και προοπτικές του Φορέα Ισότιμης Κατανομής βαρών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (2.1.1991). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής EJτιτρoπής Παιδιιας για το θέμα που τιτλ.ο

φορεΙτοι "Ξενoδoχει.ακές/fεχνικές Σχολές" (ΑmεπάΥΥελτη εξέταση με 

_ση της επιτροπής). (Ι7.9.Ι99Ι). 

8) "Τα πολλαπλά προβλήματα που αντψ.ετωπίtouν οι Κύπριοι α.ίτόδημοι της 
Νοτ(ου Αφρικής". 

(θέμα εΥΥραφέν από το Boυλεtπή κ. Αυγερινό Παπαρέ). (19.9.91). 

9) 'Ή απόφαση γι.α ακύρωση του διορισμού του Αρχιμανδρίτη Ιωάννη 

MαλλoυQΊl σtf1 θέση τον Υπεύθυνου για θέματα θρησκευτικής Διαφώτισης 

της Εθνικής Φρουράς και οι ευθύνες της κυβέρνησης γενι.κά και ειδικά του 

ΥπουρΥΟ'ύ ΆμVΝΑς για την απόqxJ.ση αυτή που πλήττει την ενότητα του 

λαo'ύ~ . 

(θέμα εyyeαq>ιν με εισήγηση του βουλευτή κ. Χρ. ΠoυργoUΡιδη). (Ι9.9.9Ι). 

10) ~Oι αρχαιολοΥΙΚΟΙ θησαυρο[ και η πολιτιστική χληρονομι.ό. της Kίntρou και 

η α-νόΥκη για περαιτέρω μέτρα. διαφύλαξης και πρoστασLας της~. 

(θέμα εγγρα.φtv με ει.σήΥηση το" Bo"λευtή κ. Α. Xρkπoυ εκ μέρο",;; της 

Κοινοβουλευηκής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (19.9.91). 

11) 'Ή πλήρης Εφαρμογή της αρχής της ισoμι.σθt.ας γυναικών και ανδρών μέχρι 

το 1992 και η ανάΥκTl λήψης μέτρων για την προώθησή της~. 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Μέλους ττις Βουλής κας Κα[της ΚλTlΡΙΟΟ"). 

(ι7.ΙΟ.9Ι). 

12) ΜΗ ανάΥκTl μελέτης γι.α την πιθανότητα ΣVWΙΕΤoχής/εκ.-.:ρoσώπησης των 

yuναικών Βουλευτών της κυπρι.ακής βουλής σε παΥκόσμια σννέδρι.α και 

άλλες εκδηλώσεις γυναικών Βουλευτών". 

(θέμα εγγραφΈV με εισήγηση του Μέλους της βουλής κας Ρήνας Κατσελλή). 

(24.ΙΟ.9Ι). 

ΚΤιρύσσω ττι λήξTl των εργασιών της σημερινής ΣUΝΕδρίας. 

(Ώρα λήξης, Ι253 μ.μ.) 
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ΟΙ ακόλουθοι Βονλεuτέs υπέΎ~αψαγ τον κατάλογο των πα"όπων με αλφαβη

τική σΕιοά: 

Α γγελιδου ΚλαίΡll 

Α ντωνΙο" Αβραό.μ 

Γεωρ-ι!ο. Ανδρέας 

ΓεωρyΙOU Aρισtoφάνης 

Euσταθισυ Euιπάθ1.Oς 

Hλlάbης Κ_ας 

_ι.ouλΆXης 

I~λtόνtιoς 

Kol;npl.cιc; Kbcτtι; 

KcιooWJδης Γ_ης 

Kαταω.~ ""'" 
KατOO1Jl14δηςNIxoς 

Κλ11Qlδης Γ1.cMcoς 

Kλ'lQlδov Κα'", 

ΚOVI(δης Δημ1\tρη<; 

Kuπq.ανoύ Μόφ<ος 

Kwtρι.ανoV Μιχαλάκης 

λuσι.ώτης Λώρης 

Λuσoαρ(δης Βάσος 

Μακριδης Ισίδωρος 

Mαρχtδης Αλέκος 

Μάτσης ΙωQ:VV1lς 

MαUΡOΚOQδάτoς Χρίστος 

Μιχαηλίδης θάσος 

ΜουΟLO'ίn:τας Νίκος 

Μούσκος Ανδρtας 

Ομήρου Γιαννάκτις 

ΠαπαγεωQΎΙOu Παύλας 

Παπαδόπονλος Τάσσος 

ΠoUΡYOUΡιδης ΧρΙΟΤος 

Πρtν.ζας Ρένος 

Ρολάνδης Ν(Χος 

ΣνλλoύQης Δημήτρης 

Φιλl.ππoν Α νδρtας 

Χάσιχος Σωκράτης 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τάκης 

Χριοτοδουλίδης Δώρος 

Xρυσ~όμoνΆρ~oς 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) AΎOQεiισεις βουλευτών (Τ. Χατζηδημτιτρίου. Ν. Ρολάνδης, Κ. Καζαμ(.ας, 

Χρ. ΠouργoUΡ(δτις. Μάρκος Κυπριανού, r. Κασουλιδης, E\IO't. Ευσταθίου) 
πάνω στο θέμα "Η αίτηση ένταξης της Kώτρou στην EUΡΩΠΑ'ΙXή Κοινότητα 
και η ανάγκη λήψης συγκεκριμένων μ.έ'tρων για την προώθησή της". 

Τιμή: SΟσ 



Πιιακτικά της Βουλής των Αντιπιιοσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙαση 28ης NoεμβQΙO" 1991 
('Ωρα έναρξης , 4,20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Αρ, 14) 

Κηρύσσω την έναρξη της εργασΙΟς αυτής της σuνεδρΙας της Βουλής. Παραχα

λo\ινtoι οι έvτιμOΙ κύριοι Γραμματε(ς να δι.ωηστώσουν αν υπάρχει απαρτια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π , ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτLα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

ΤΟ πρώτο θέμα στη στιμερινή ημερτ'ισια διόταξη, στο Κεφάλαι.ο ΑΙ, Νομοθετική 

ΕΡΥασΙα, ε(ναι ''Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 46) του 
1991", παραχαλώ .ον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής ΟΤl1 Βουλή, 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINQBQY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ·Ο ΠΕΡΙ 
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑTlΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ, 46) ΤΟΥ 1991· 

ΠαQ4$ντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνοιι. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρχ(δης 

Ανδρέας ΓεωργΙΟυ 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Αβραάμ AvτωνΙoυ 

ΚΙκης Kαζαμtας 

ΝΙκος MoUΣι.oύττας 

Μόρκος Κυπριανο'ύ 

Τάκης ΧatζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Eπ~tρoπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγι.σμo'ύ μελtτησe το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε oυνεδρta της που πραγμστοποιήθηκe σtι.ς 18 Νοεμβρtoυ 1991. 

(75 Ι) 
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Σκοπός το" νόμου που προτείνεται είναι η έΥχριση πληρωμής από το λογα

ριασμό ",ου Πάγιου Ταμε(ου της Δημοκρατίας ποσού ίl,265.000 και η δι.όθεσή του 

Ύια την παροχή οικονομιΚ'ής βoηeει.ας στους σιτοπαραγωγούς πο'\! πλήγηκαν από την 
ανομβρία. -

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το 1.ΙΠό συι;ήτηση νομο

σχέδιο. η παροχή της ΠΙΟ πάνω βοήθειας <πους ανoμβριόπλτrxτoυς σιτοπαραγωγούς 
αποτελεί πρόσθετη κυβερνητιχή βοήθει.α πέρα από την αποζημίωση που θα τους 

δοθεί από τον ΟΓΑ. για να συμπληρωθεί το εισόδημά tQvς και να μπορέσουν να 
συνεXΙσouν την καλλιέργεια του σιταριού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\.lπολΟΥιομού συμqχι.wεΙ 
με τouς σκοπούς διάθεσης 10" JtLO πάνω ποσού, γι' αυτό και ομόφωνα Εισηγείται στll 
Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδtoυ. αφού τροποποιηθεί ο 

tΙτλος του, ώστε να αναφ!ρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προ\JπολοΥισμον 
Νόμος (Αρ. 39) του Ι 99 Ι". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, προχωρονμε στη δεύτεΡ11 

ανό.γνωστι του νομοσχεδ(ου. 11 οποΙα θα γίνει διό της αναγνώσεως του αριθμον των 
άρθ~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου ποσού 11,265,000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 Ι Δεχεμβρίου 1991. 'Αρθρο 2. 

ΕιδΙκεU011 των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

νται. 

Υπάρχει αντΙΡΡ11ση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα ε:Υχριθούν; 

Μ11 \ιπαρχούσ11ς αντιρρήσεως. τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον ΠΙνακα εγχρΙνο-

Η ΤΡΙΤ11 ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλοιι μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Σιιμπληρωματικον Προ\.lπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 39) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη oφvΡO) 

Μη υπαρχούστ)ς αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο θέμα στο Κεφάλαιο Α' είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπOλo
γισμού της Αρχής T11λεΠΙΚOινωνLών Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 1991". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 'Εκθεστι 
Τ11ς Επιτροπής στ11 Βουλή. 
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Λ.ΙΕΡΟΔIΑΚΟΝον: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ Οlκ6ΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

περι :ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΤΗΛΕΠΙ· 

ΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΎΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. Ι) ΤΟΥ Ι991~ 

ΠαQόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνο\l, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδτις 

Ανδρέας Γεωργίου 

ΓιαννάΚΤις Κασουλίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλtππo" 

Τάσσος Πωταδόπουλος 

Νίκος ΜουοιοVtτας 

Μάρκος κυπριανού 

Τάκης Χατζηδ"μητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Koινoβoυλεuτικτj Ε.-τιτροπή Οικονομικών και Προ"πολΟΥισμο"ύ μελtτησε το 

JtLO πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραΥματοποι'ήθηκε σης 13 Νοεμβρtoν 
1991. Στη σuνεδρίαση αυτη κλήθηκαν και ανέλνσαν τις πρόνοιες το" νομοσχεδΙΟυ 
εκπρόσωποι της Αρχτ'ις Τηλεπικοινωνιών Κύ.ι.ρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι" έΥχριστι πληρωμής από το Ταμείο 

της Αρχής Τ1'\λεπικοινωνι.ών Κύπρου ποσού t35,000 και 1'\ διάθεσή του για 'ιις 

ανάγκες που ΠΡOΚύπtOυν από τη δτιμιουρΥία -ιων πιο κάτω θέσεων σττιν Αρχή: 

(α) Μιας νέας θέσης Βοηθού Γενικού Δι.εuθvνrή (Κλ. Α 16). 

(β) Δ\ΙΟ θέσεων Δι.εvθwτή Τεχνικών Υπηρεσιών (Κλ. Αl5 + 2). 

(γ) Μι.ας θέσης Δι.ευθυντή Υπτιρεσιών Προσωπικού (Κλ. ΑΙ5 + 2). 

Όπως ει.δικότερα ανέφεραν σττιν Eπ~τρoπή οι εκπρόσωποι της Αρχής. η 

ανάγκη για δτιμιουργία των πιο πάνω θέσεων βασίζεται σττι μελt"τη για αναδιοργά

νωση ττις οργανωτικής δομής της Αρχής. Για τους {δι.ους λόγους ταυτόχρονα γίνεται 

εισήΥηση για καtάΡΥηση δυο θέσεων Υποδιευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών (Κλιμακα 

ΑΙ5). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίσtωσης. γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή τ-ην Ψrί<Pι.στι σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχ.ής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παραχαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματε(.ς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, τι οποΙΟ θα. 

γίνει διό της αναγνώσεως του αριθμοί) των άρθρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνoπτ~χός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγxρ~ση πλl1ρωμής από το ΤαμεΙΟ της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρο\! ποσού 

ί35,(ΧΧ) για τη χρήση του έτους που λήγει σης 31 ΔεκεμβρΙΟ" 1991. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αvτLρρτιση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 μαζί με τον Πίνακα tΎΚριθoύνί 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει αντΙΡΡηση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα eγκρι.. 
νονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύtερη ανάγνωστι .ου νομοσχεδtoυ. Η τρΙττι ανάγνωση θα γίνει δι' 

αναγνώσεως το" τίτλοιι μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί Συμπληρωματιχο'ίι ΠΡOUπoλoyι.σμO"ύ 

της Αρχής ΤηλΕΠικοινωνιών KύΠQOυ Νόμος (Αρ. 1) του 199ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αvtίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη νπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Το 'QL'to θέμα στην ημερήσιο διάταξη είναι "Ο περί Δικτιγόρων (Τροποποιτι
τι.χός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον [Ιρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτρο.-τής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΎΠ. ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEIΤAI "Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ ζΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Eυσtάθιoς ΕυσταθΙου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Χρίστος Πoυργoυρf.δης 

Καίτη Κλτιριδου 

Γιαννάκτις ΑγαπΙΟυ 

Παύλος ΠαπαγεωρΥ(ου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κ υπριανού 

Η Κοινοβουλευnκή Επιτροπή Νομικών μελέτησε .0 πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πέντε συνεδρLες της που πραγμα.OJtoιfιθηκαν στις 19 και 26 Σεm;εμβρΙOυ. ιπις 
17 και 24 Οκ.ωβρΙου και στις 7 ΝοεμβρΙΟυ 1991. Σ.ο στάδιο της μελttης .ου 
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υπό oυζtitl1011 νομοσχεδΙΟ" κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Δικαι.οσύνης O~ οποίοι ανtλooαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

νομοσχεδLoυ. του Γραφείου .ου Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατ{ας, 10υ παΎΧύ
πριου ΔικηΥορικου Συλλόγου και των τοπικών δικηγορικών συλλό~ οι οποίοι 

εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω ο' αυτό. 

Σκοπός του νόμον που προτείνεται εΙναι 11 ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιση της νομοθεσίας για 
τους δικηγόρους, ώστε 11 απαιτούμενη δωδεκάμηνη περίοδος άοκτισης, αν δεν είναι 

συνεχής. να συμπληρώνεται μέσα σε περιοδο πέντε χρόνων. ΣκοπεΙται επίστις 11 
παροχή σε προσοντούχους δημόσιους ιιπαλλήλους του δικαι.ώματος να εγγράφονται 

ως αοκο"μενοι δικηγόροι και να 1vyχάνOυν άσκησης στο Γραφείο του Γενικού 

Ει.σαγγελέα της ΔΤ)μοκρατίας. 

Κατά τη συζήτηση 10υ ωι:ό αναφορό: νομοσχεδίου ενώπιον της Επιτροπής, ο 

Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος τάχθηκε υπέρ τΤ!ς ψήφισΤ1ς του προtεινόμενου 

νόμου. ενώ oρισμ~νoι '(οπικοί δΙΚ11γορικοΙ σύλλογοι εξ~φρασαν αντίθετη άπΟψη. 

Ειδικόtερα. ο Παγκ'ύπριος ΔΙΚ11γορικός Σ'ύλλογος εξέφρασε τη θέση ότι με την 

ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου θα εξυγιανθεί ο θεσμός Τ11ς άσκl1OTtς. θα 

εκκαθαριστεί το Μητρώο Ασκο\!μενων Δικηγόρων και θα ρυθμιστεί ικανοποιητικά 

το θέμα της εισδοχής δημόσιων υπαλλήλων στο επά-Υγελμα. 

Οι εκπρόσωποι '(ου Δικηγορικού Συλλόγου Λεμεσο\!. αιτιολογώντας ης αντ(... 

θeτες προς το υπό σUΖτ')τηση νομοσχέδιο θέσεις τους. υποσττ')ριξαν ότι η τροπο· 
ποίηση που προτεΙνεται γίνεται με σκοπό κυρίως την υποβοήθηση δ11μόσιων υπαλ· 

λήλων να συμπληρώνουν την άσκησή τους σε βολικό γι' αυτούς χρονικό διάστημα. 

Σύμφωνα με τους ιδιους εκπροσώπους, η ρύθμιση του χρόνου μέσα στον οποΙΟ 

πρέ.τει να συμπληρώνεται η άσκηση είναι ουσιώδης, αλλά πρέπει oπαραLtTJta να 

nQOmeet η νομοθετική ρύθμιση του ασυμβίβαστου της ιδιότητας του δημόσιου 
υπαλλήλου με οποιοδήποτε άλλο επάγγελμα, συμπεριλαμβανομένου και του επαγ· 

γέλματος του δικηγόρου. Σχετικά με τη χρονική περίοδο μέσα στην οποία θα 

συμπληρώνεται η δωδεκάμηνη άσκηση έγινε εισήγηση για περLoδo μιας τριετίας. με 

δυνατότητα παράτασης σε περΙΠΤωση ασθένειας Ίi μετεκπαίδευσης. 

γ ισθετώντας ως θ~μα αρχής τους σκοπούς και ης επιδιώξεις του υπό 

αναφορά. νομοσχεδίου, η Επηροπή προχώρησε στην κατ' άρθρο εξέτασή του και 

κατέληξε στις πιο κάτω τροποποιήσεις: 

Η προβλεπόμενη από ττι βασική νομοθεσία δωδεκάμηνη άσκτιση να συμπληρώ· 

νεται για όλα τα πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα στο Μητρώο Ασκουμένων, 

ανεξάρττιτα από το αν είναι ή όχι δτιμόσιοι υπάλλτιλοι. μέσα σε τρία χρόνια. Μέσα 

στην περιοδο αυτή η άσκηση πρέπει να είναι συνεχής για τους πρώτους έξι μήνες, 

ενώ οι υπολει.:πόμενοι έξι μήνες πρbτει να συμπληρώνονται μέσα σε τρεις δίμηνες 

περιόδους. Για όλα τα πρόσωπα που είναι ήδη εγγεγραμμένα στο Μητρώο Ασκου

μένων η τριετής προθεσμΙΟ συμπλήρωσης ττις περιόδου άσκησης θα αρχίσει να 

υπολογ(ζπ:αι από την τιμερομην(.α έναρξτις ττις ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

Με βάση τις πιο πάνω τροποποιήσεις, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή ττιν ψήφιση του υπό συζήττιστι νομοσχεδίου σε νόμο. 

όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεΙ και αφοΊ) τροποποιηθεί ο τίτλος 1:0υ, ώστε να 

αναφέρεται ως "Ο περΙ Δικτιγόρων (Τροποποιηηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991 ". 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητtς επΙ θtματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος 'αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 
κύριοι ΓραμματεΙς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. τι οποΙα θα 

γΙνει διά tης αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σνvoπηκος .(.λος. Άρθρο ι. 

Τροποπο(ηση.ου άρθρου 4 του βαοιχού.νόμΟ1J. Άρθρο 2. 

Μεταβατική διάταξη. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ αηίρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 εγχριθο'ύν: 

Μη \ιπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1,2 και 3 εΥκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανόΥνωση Ίου νομοοχεδΙου. τι οποια θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέΡΕται ως ο περΙ Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντ4?ρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κ .υπό τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, 10 νομοσχέδιο etoπl.ζεtaL σε νόμο. 

ΤΟ τέταρτο θέμα εΙναι ''Ο περ! Προ\lπολογισμσύ του ΠανεΠLOτημΙου Κύπρου 

Νόμος τοιι 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoιιλ~τικτiς 
Επηροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚQιΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔJΟ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ "Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ 

ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα(Κιντες:-

Νίκος Αναστασι.ό:δης, Πρόεδρος 

Κλαιρη Aγγελtδoιι 

Γι.αννάκης Kασoυλtδης 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Mιχαηλtδης 

Μάρκος Κ\Ιπριανού 

Μιχαλάκης Κνπρι.ανού 

Ρένος Πρέντ~ας 

Ο προυπολογισμός του Πανεπι.στημίο\l K\m:ΡO\l για το ακαδημα'ίκό έτος 

1991-'92 κατατέθηκε στη Boνλτi στις 19 ΣεπτεμβρΙο\l 1991 και παραπέμφθηκε 
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στην Κοινοβουλnιηχή Επιτροπή Παιδείας για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον προυπολΟΥισμό αuτό οε δύoσυνεδρLες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 22 Οκτωβρίου και σιις 19rΝοεμβρΙοu 1991 . Στις συνεδρι.ό· 
σεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν ης απόψει.ς τους εκπρόσωποι του Υποuργει.ο" 

Παι.δεtας και του ΠανεπιστημΙΟ" Κύπρου. 

Ο προυπολοΥισμός του Πανεπιστημl.oιι K'ύπQoυ, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, 

προβλέπει για το ακαδημα'ίκό έ1:ος 1991-'92 έσοδα χαι έξοδα ύψους ί5.023.503. 

Στα πλαίσια της μeλt'tης toυ υπό ΣUΖήτηση ΠΡOUΠo).oyισμoύ η ΕΠΗΡΟπή 

ενημερώθηκε ειδικότερα για την ΠΡΟΥραμματιζόμενη λειτουΡΥ(α 10υ Πανεπι.σtημΙOιι 

και για την οργανωτική δι.άρθρωστι του προσωπικού του, όπως αυτή ανtιxατOΠΤΡι.. 

ζεται στις ΕΠιμέρους πρόνοιες 10\1 προυπολΟΥιομού. 

Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών του Πανεπιστημίου προορίζεται να 

διατεθεί για την καταβολή των αποδοχών ΤΟ\l προσωπικού και για ττιν αγορά 

εξοπλισμού. 

Η Επιτροπή, αφού διεξ';λθε τις επιμέρους πρόνοιες ΤΟ\l "πό συζήτηση προυπο

λογισμού, έκρινε σχόπφο να πρσ.εΙνει την περικοπή ορι.σμένων χονδ\lλίων, ώστε να 

μει.ωθούν οι προβλεπόμενες δαπ6:νες κατ6: !699,980.00, χωρ(.ς να αποκλείει την 
επανεξέταση των κονδuλ(ων ο\l.ών. όταν περιληφθούν σε συμπληρωματικούς πρoU· 

πολογισμούς ΠΟ\l θα κατατεθούν αργότερα και αφού τεκμηριωθούν αναλVΗκότερα 

και προσκομισθούν περισσότερα στοιχείο για το κ6:θε κονδύλι ξεχωριστά. Οι κ\lριό· 

τερες περικοπές ΠΟ" προτεΙνονται αναφέρονται στα κονδίιλια που αφορούν τη 

μόνιμη στέγαση του Πβνεπισττιμίου. ττιν αγορά κτιρίων και στο Κεφ6:λαιο "Μτι 

Προβλεπόμενες Δαπάνες και Α.ι.οθεμα.ικά". 

Η Koινoβoυλεuτικ,; Επιτροπή Παιδείας μετά την ενσωμάτωση των πιο πάνω 

τροποποι';σεων σtO νομοοχέδι.ο υιοθεοεΙ στο σύνολό τους όλες τις επιμέρους 

πρόνοιες του υπό συζ';ττιση πρσυπολογισμοίι, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλ'; την ψηφισή του σε νόμο. όπως έχει τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμα.aς αρχ';ς; 

Ο κ. Φιλι.ππίδτις. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. ΦιλLππoυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ηι:ε Φιλι.ππιδης ει.ε ΦιλΙΠπου. είστε φΙλος ΤΟ\l ΙΠΠου. 

(Γέλια) 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ο ΦιλLππoυ. κίιριε Πρόεδρε, ξεχΙντισε από τη ΜακεδονΙΟ. Γι.α τον κ. Φιλιππ(δη 

δε yνWQf1;w. 
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Η Επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, αΥαπητο[ συνάδελφοι, ομόφωνα. ό.ί"tως τόνισε και 

ο Πρόεδρος -ης Επιτροπής, Εισηγείται την ψήφιση του ΠΡOίlΠO)"oyισμoύ. όπως έχει 

τροποποιηθεί, αλλά oφεlλω να Evτιμερώσω το Σώμα ότι οι Bo-υΛΕUΤές του ΑΚΕΛ

Αριστερό-Νέες Δυνόμεις στην Επιτροπή δεν τ'ιταν σύμφωνοι με την περικοπή 

ορισμένων κονδυλίων, όπως για παρόδειγμα του χονδυλΙΟΟ για βLβλlα και περι.ο

δικά και του κονδυλίου για τη μόνιμη στέγαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Οχ. Ανασταοιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά καμιά μα καμιά αντιρρηση δεν εκφράστηκε 

από χαμιά πλεuρ{ι. Και για όσα λtγoνται για βιβλιοθήχες κτλ .• μιλoiιμε για ποσό 
Ι600,ΟΟΟ ωcό το ΟΠΟ(Ο αποκόπηκε ποσό ΙΙΟΟ,ΟΟΟ, αφού φάνηκε ότι δεν ήταν διχαι.ο

λΟΥημένη 11 αξιωσή τouς. Για τη μόνιμη στέγαση έχω την εV'tίιπωση όη και από οα 

υπόλοιπα Μέλη της Επιτροπής Παιδε(ας -ίσως έλειπε ο Χ. Φιλίππου- δεν νπήρξε 

καμιά αντίρρηση. Και τα υπόλοιπα Μέλη. ακόμα και όλα τα Μέλη, αν θέλετε, όταν 

έλεγαν για περ~κoπές, την (δια ώρα και tautόχΡOVQ τόν~ζαν στο" Oικo"oμ~κό ΔιειJ

θυντή του Πα"επιστημΙΟυ ότι, αν σε ευθετότερο χρόνο δικαιoλoγTIθoίιν τα κονδύλια 

τα οποία αφαι.ρo"ύvtαι, κανένας μα κανένας δε θα 'θελε να στΕρήσει από το Πανεπι.

στημιο τους πόρους τους αναγκαίους για "α λειτουργήσει. Και έχω την εντύπωση 

ότι τουναντίον, αν κάτι ήταν ομόφωνο ήταν και η θέση του ΟικονομΙΧΟύ Διευθuνtή 

του Πανεπιστημίου ότι ίσως στο παρό" στάδιο και λόγω του τρόπου καταρτισμού 

του προυπολογισμού να μη μείνει το άδικο ή άστοχο.ο οποto η Επιτροπή έπραττε. 

Λυπούμαι και παρακαλώ τα υπόλοι.πα Μέλη της Koι\lOβoυλευτικής Επιτροπής 

Παιδείας του ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες Δυνάμεις ή οποιο"δήποτε από τouς άλλους 

συvαδέλφoυς που συμμετείχαν να μας πει αν αντιλήφθηκε διαφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Ο κ. ΦιλΙΠπου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, δεν eπφεΙναμε να εγγραφεί η διαφω"ία μας, αλλά σαφέστατα 

πηρα .0 λόγο στην ΕπΙΤQOπή δύο φορές και εξέφρασα τη θέση ότι δεν ΕΙναι 

Επιτρεπτό να περικόπτουμε κονδύλια για περιοδικά και για βιβλία, όπως εΙΠα επΙ 

λέξει. Επίσης τό"ιοα ότι , ι.διαΙτερα ότα" !χουμε καθυστ"ερήσει -όχι ο Oμι.λΏV και οι 

νέοι Βουλεutές αλλά η Βουλή στο παρελθό,,· "α καταλήξουμε στο ποια είναι τι θέστι 

μας στο θέμα της ΕΠιλογής του χώρου του Πανεπιστημίου με ΣΥVέπεια το πρόβλτιμα 

της μό"ιμης στέγασης να έχει οξυνθεί ή τουλό.χιστον το πρόβλημα της μόνιμτις 

στέγαστις να έχει μετατοπιστeΙ κατά τόσο χρονικό διάστημα -περΙΠου 18 μήνες- όσο 

τι Βουλή δεν είπε τη γνώμτι της για το χώρο, τόνισα λοι.πόν ότι έπρεπε να συμφωνή

σουμε για το κονδύλι που αφορά τη μό"ψη στέγαση. Δeν ήταν θέμα οξείας διαφω

νιας. Απλώς αυτό εΙΠαμε στην Επιτροπή και έκρινα ορθό να ενημερώσουμε το Σώμα 

ότι αυτή είναι η θέση μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε διαφωνtΙτε ότι τι εισή'Υηση για ψήφιση.ης Επιτροπής είναι ομόφωνη; 

Α. ΦlΛIππσy: 

Βέβαιο, βέβαια. Το εΙΠα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

επομένως, δεν \ιπάΡΧΕΙ θέμα προς συζητηση. Α ν δεν UΠόρxovν άλλοι ομιληΊές. 

θα προβούμε στη δεύτερη ανάγνωση, η οποι.ο θα γίνει διά της αναγνώσεως το" 

αρι.θμού των άρθρων. παρακαλώ τον έντιμο κύριο Γραμματέα να προβεί. στη 

δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Σννοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

ΈΥχριση πληρωμής από το ταμιίο του ΠανεπιστημΙΟυ Κύπρου ποσού που δεν 

wι:ερβαΙνει τα (4.323.523 για τη χρήση '{ου έ"ι:Ouς που λήΥει την 3Ιη Aιryoύστoυ 1992. 

Άρθρο 2. 

Ει.δίχευΟ1J των ποσων που θα OOπayηθouv. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοπο'ηση το\! περισσεύματος ορισμένων άρθQων για χό:λυψ"η ελλεΙμ· 

ματος άλλων άρθρων χά-ι:ω από.ο ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Δημι.ouρyί.α νέων θέσεων. Δεύtερoς Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Άρθρο S. 

ΛΕιτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. 'Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα Ι - 6 εyκριθoirν; 

Μη "παρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι - 6 εΥχρίvoηαι. 

Η τρίτη ανάγνωση θα ytveL διό της αναγνώσεως το" τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφiρεται ως ο περΙ προυπολΟΥισμού tou Πανε..-τιστη
μίο" Κύπρο" Νόμος το" 199ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κruπά τη σφύρα) 

Μη "παρχούσης αηιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το πέμπτο θέμα στο Κεφάλαιο Α' εΙναι ''Ο περί Κέντρων AναψtJχής ('fρoπo

ποιητικός) Νόμος τοl.l 1987". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή τον Αναπληρωτή Πρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλεl.lηκής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 
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Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚAl ΒΙΟΜΗ· 

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι ''Ο ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΩΝ 

ΑΝΑΨΥΧΗΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1987" 

ΠαQό~ες:-

'Αριστος Χρυσοστόμου. Αν. Πρόεδρος 

Αλέκος ΜΟQXίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κί.κης Καζαμίας 

Χρίστος Μαιιροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και ΒιομτιχανΙας μελέτησε το "πό 

αναφορά νομοσχέδιο σε δύο σννεδρLες της που πραγμαtοποιήθηκαν στις 3 Ι Οκτω
βρισ" και στις 8 Νοεμβρίου 1991. Το (διο νομοσχέδιο είχε απασχολήσει και την 
ΠΡOηyoυμεVΗ Επιτροπή Εμπορίου και Βιομτιχανως σε πέντε συνεδρίες της που 

πραγμαtοποιήθηκαν σης 19 Νοεμβρίου 1987 και στι.ς 12 ΜαΤου. 3 Νοεμβρίου και 
την 1" και 8'1 Δεκεμβρίου 1988. 

Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανως, του Kυπρ~ακoύ Οργανισμού Τουρι

σμού (Κ.Ο.Τ.) και του Κυπριακο'ύ Σvνδέσμoυ Ξενοδόχων. Οι εκπρόσωποι του 

Παγκύπριου Σvνδέσμoυ Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙ ΚΑ), παρόλο που 

προσκλήθηκαν, δεν προσήλθαν στις σννεδQΙες της Επηροπής. 

Με το νόμο που προτεΙνεται σκοπεΙται από τη μια ο ακριβέστερος καθορισμός 

των κέντρων αναψυχής που εξαιρούνται από τις πρόνοιες της βασικής νoμoθεσtας 

για τα κέντρα αναψυχής και από την άλλη παρέχεται η δυνατότητα στην Επιτροπή 

Κέντρων να εκχωQεί μέρος των αρμοδιοτήτων της στο Γενικό ΔιευθVΝΤΉ του Κ.Ο.Τ. 

Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η εξαίρεση από τις 

πρόνοιες του περί Κέντρων Αναψυχής Νόμου (Νόμος Αριθμός 29 του 1985) των 
καφενείων. των κα'ταστημάτων ''Take Away", των κυλικείων και των καντίνων 

σωματείων και συλλόγων που προσφέρουν μόνο ποτά. σάvτoυης και ε(δη ζαχαρο

πλαστείου, των κυλικείων και των καντίνων εργοστασίων και σχολείων και των 

μικρών καταστημά1ων των οποίων ο χώρος εξυπηρέτησης είναι μιχρό1Ερος των 

οχτώ τετραγωνικών μέτρων και τα οποία δεν προσφέρουν οινοπνευμα1ώδη ποτά. 

Με το νόμο που προτείνεται 1α πιο πάνω καταστήματα δε θα υποχρεώνονται να 

εξασφαλl.ζoυν άδεια λε~τoυργtας και γενικά δε θα υπόκεινται στον έλεγχο του 

Κ.Ο.Τ., αλλά θα ελέγχονται μόνο από υγειονομική άπΟψη από τα δημαρχεία και τις 

άλλες τοπικές αρχές. 

Ο Κ υπριαχός Σύνδεσμος Ξενοδόχων συμφωνεί με την εξαίρεση ορισμένων 

καταστημάτων από τις πρόνοιες του νόμου, αλλά δε συμφωνεί με την παραχώQηση 

της δυνατότητας μεταβ{βασης εξουσιών από την Επιτροπή Κέντρων προς το Γενικό 
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Δι.ευθuντή το\l Κυπριακού Οργανισμού Τουρωμού, με το OΚEmLx6 ότι μια τέ'τ:οι.α 

εκχώρΤ]ΟΤ) θα oδTJyήOEL την Επιτροπή Κέντρων ουσιαστικό σε αδράνει.α και θα 

αποστερήσει από τους εκπροσώπους "tης τη δυνατότητα να εκθέτουν τις απόψεις 

τους και να επηρεάζουν τη λήψη αποφόσεων πάνω σε διάφορα θέματα. 

Η Κοινοβουλεmική Επιτροπή ΕμπορΙου και Βιομηχανιας. αφο'ύ έλαβξ uπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν -ι:ης. εωηγεΙται στη Βουλή την ψήφι.ση του υπό 

αναφορό νομοσχεδΙΟιι σε νόμο. oφou τροποποιηθεΙ ο τίτλος του. ώστε να αναφέ· 

ρεται ως "Ο περΙ Κέντρων Α ναψuχΙ;ς (Γροποποιητικός) Νόμος του Ι 991", και αφού 

διαμορφωθεί ανάλογο το κείμενό του, ώστε να εξαιρεΙτοι από τις πρόνοιες του 

νόμο" χωρις περιορισμούς τι δραστηριότητα των κυλικεΙων και 'Ιων κοντΙνων των 

σωματεl.ων και των συλλόγων, με μόντι ΠΡOUπόθεση ότι αιιτές θα λειτoUQΎo\ιν 

σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπόλοιπων υφιστάμενων σχετικών νομοθεσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Yπόρxouν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλείται ο ένημος 

κύριος Γραμματέας να προβεΙ Ο'1η δεύτερη ανάγνωση διά αναγνώσεως του αριθμού 

των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου . Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου Ι 1 του βασικού νόμο\). Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(.ρρηση όπως τα άρθρα ι ·4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 - 4 εγκρίνονται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γΙνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κέντρων AνΑΨUΧής (Γροποποιη

τιΧ6ς) Νόμος του 199ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη ιmαρχoύσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπιζεται σε νόμο. 

ΤΟ έχτο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι "Οι περι του Κεντρικού ΣφαγεΙΟυ 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 
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ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟ!: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓιΑΣ ΚΑΙ ΦΥΙΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΟΥ 

ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΣΦΑΓΕΙΟΎ (τρΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Παoόvτε~: 

Χρίστος Μαιιροκορδάτος, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοvtιδης 

Κίχτις ΓLόγκO\) 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Άριστος Χρυσοστόμου 

ΝΙκος Πιποκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η KOLvoβoUAtUΤLKTj Επιτροπή Γεωργtας και Φuoιxων Πόρων μελέτησε τους 

ΠΙΟ πάνω Κανσνιομονς σε τέσσερις ΣUνεδριες της που πραΥματοποιήθηχαν σης 31 
Οκτωβρίου και στις 7, 14 και 21 Νοεμβρίου 1991. 

Στην πρώτη συνεδρίαση της Ε.,"'nτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Πρόε

δρος και ο Γενικός Διεuθuvniς του Κεντρικού Σqxι.yε(oυ. καθώς και εκπρόσωποι του 

ΥπουργεΙou Εσωτερικών, οι οποίοι avtA'UO<lv τους σκοπούς των υπό αναφορά 
Κανονισμών. Στην ίδια συνεδρία παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Γραφεισυ 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, .ου ΓραφεΙου Προγραμμα.ιομού, των 

αγροτικών oQΎανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτι)(ός, του ΠαΥχύπριου 

Συνδtσμου Κρεοπωλών και της ΠΟΒΕΚ. 

Mr: τους πιο πόνω Κανονισμούς, που εκδΙδονται μι! βάση .α όρθρα 2 Ι )(αι 25 
της βασικ~ς νομοθr:σΙας για τα σφαγεΙΟ, σκοπεΙ.αι η αύξηση .ων δικαιωμάτων 

σφαγής ζώων .α οποΙα καθορΙστηχαν γι.α 1r:λoεmala φορά.ο Ι 988. 

Σύμφωνα με τα στοιχεΙα που κατα1έθηκαν στην Επιτροπή, οι ΠΡ01εινόμενες 

αUΞ~σεις των τελών σφαγής ζ6Jων, που ανέρχονται στο 28% κατά μέσο όρο, 

στοχεύουν eι.δικότερα στην κάλυψη του ελλεΙμματος του προυπολογισμού του 

ΣφαγεΙου, στην κόλυψη .ου κόστους λειτουργΙας του και στη χρηματοδότηση της 

εκτtλεσης πρόσθετων tργων που αποσκοπούν στην αύξηση της παραγωγικότητας 

και στην πιο εύρυθμη λειτουργ[α του Σφαγεισυ. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών OQΎανώσεων και του Παγχύπριου Συνδέσμου 

Κρεοπωλών τόχθηκαν ενόντι.α στι.ς αυξ~σεις που προτείνονται, γιατ," όπως υποσττ'ι

ριξαν, θα επιφέρουν αλυσι.δωτές ΕΠι.πτώσεις στouς κτηνοτρόφους, τους κρεοπώλες 

και τους καταναλωτές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργί.ας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 

υπόψη όλες τις θtσεις που ε)(τέθηκαν ενώπιόν της, θεώρησε τις αυξτ'ισεLς που προτεΙ

νονται υπερβολικά ψηλές και αποφάσισε να πρoτεΙνtι τέτοιες διαφoρoπoι~σεις. 

ώστι! να μην επηρεαστεΙ σε υπερβολικό μεγόλο βαθμό το καταναλωτικό κοινό. 
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Η Επιτροπή, διαμορφώνοντας ανάλογα ΤOΊJς υπό συζήτηση Κανονισμούς, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρι.σi) τους, όπως έχουν τελικά δι.αμορφωθεΙ 
Ταυτόχρονα 11 Επιτροπή καλεί τους αρμοδίους να πάρουν όλα τα αναγκα(α μέτρα 
για την πλήρη aξιoπoίηση των δυνατοτήτων του Σφαγείου με απώΤΕΡΟ στόχο και 

επιδίωξη τη συμπιεση των εξόδων λειτouργως "'0\1 και τη δημι.ουργιο των απαρο.Ι· 

Τη"!:ων προυποθέοεων για την αύξηση της παραγωγικότητάς too και την πω Εύρυθμη 
λειτουργία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο Χ. Κίχης ΓιLtyxoυ. 

Κ. ΓιΑΓΚΟΥ; 

Αξι6tφε κύριε Πρόεδρε, αξιότιμοι κύριοι σννάδελφοι, 

Η ίδρυση και λειτουργια του Κεντρικού Σφαγείο" χαιρετίστηκαν με ενδια
φtρoν, γιατί με τα σύγχρονα σφαγεία θα εξυπηρετούνταν πληρέστερα οι δήμοι και οι 

άλλοι οργανισμοί τοπικής αuτoδι.oΙκησης. Με τη λειτοιιρΥ(.ο. των σφαγειων. όπως 

αναφέρεται στο νόμο. θα γινόταν με o~κoνoμικότερo και αποτελεσματικότερο τρόπο 

η συλλογή, επεξεργασία και διάθεση των προ'(όντων και ΊJΠOΠΡO'ίόvι:ων των 

σφαγεΙων. Δεν πέρασε πολύς χρόνος και η διtύθΊJνση των σφαγείων μι ειδικό τροπο

ποιτιτικό νομοσχέδιο τΊρθε στη Βουλή και ζητά αύξηση των τελών κατά 28%, γt.α να 
καλύψει έλλειμμα {Ι,261,ΟΟΟ, να καλύψει μελλοντικές αυξτΊσεις του κόστoυ~ 
λειτουργίας και την εκτέλεση ορισμένων άλλων έργων, για να eξιιπηρετι'ισει 

περισσότερα χωρl.ά των Επαρχιών Λάρνακας, ΛευκωσΙας και Λεμισού. ΠιστεUOυμι 
πως ορθό. αVΗσυχoUΝ και εξέφρασαν την αντίθεσή τους οι κτηνοτρόφοι, οι αγροτικές 

οργανώσεις και οι κρεοπώλες, γιατί θα υπάρξουν δuσμενεtς αλυσιδωτές οικονο

μικές επιπτώσεις που θα τους επηρεάσουν. Με αυτές τις αυξτΊσεις θα συμπιεστούν 
ακόμα περισσότερο τα χαμηλά εισοδτΊματα των κτηνοτρόφων, αφού δεν παΙρνονται 

μtτρα γ~α διασφάλιση των ε~σoδημάτων τους. 

ΤΟ ΣφαγεΙο θα πρέπε~ να μειώσει τα έξοδά του, χρησιμοποιώντας π~o αποτελε· 
σματικά το Uφιστόμενo προσωπικό, και να εκμεταλλευτεί τα υποπροϊόντα ,ου, για 

να εξασφαλΙσει περισσότερα χρτΊματα. Πρέπει να αυξτιθεΙ ο βαθμός αξι.οποΙησης της 
δυναμικότηtας του σφαγεΙου σήμερα, διότι εΙναι χαμηλός. Γι.α τους χο(ρους είναι 

ικανοποιητικτΊ η αξιοποΙηση, διότι καλύπτεται το 93.2%, για τα αιγοπρόβατα το 
69.6% και για τα βοοειότΊ ,ο 57.6%. Η διείιθ1Jνση του ΣφαγεΙΟυ πρέπει να αποταθεί 
και προς την κυβέΡVΗση, για να αντιμιτω.-ι{.σει τα οικονομικά της προβλτΊματα, αφού 
η κUΒΈΡVΗση με τη λειτουργία των σφαγεLων σταμάτησε να καταβάλλει '{ο 50% για το 
κτΙσιμο σφαγείων στην ύπαιθρο. 

KύQιε Πρόεδρε, είναι μι αυτές τις σκέψεις ΠΟ1J αποφασίσαμε τη μιιωστι των 

προτεινόμενων τελών και εγκρΙνουμε χαμηλόΤΕΡΟ πoooσtό, για να μην επl.βαρυν· 

θούν οι κτηνοτρόφοι. οι κρεοπώλες και οι καταναλωτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλη,ές επί θέματος αρχής και εφόσον 

πρόχειτα~ περί Κανονισμών, το μόνο ερώτημα που τΙθΕ'Σαι εΙναι αν εγκρίνονται οι 

ΚανονισμοΙ 
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ΥπάΡΧΕΙ αvτEρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθoΝv; 

(Κτuπό τη σφύρα) 

Μη νnαρχoύσης ανtιρρήσεως, οι καvovιομο( Ε-Υχρίνονται, όπως τροπOJtοιή· 

θηκαν από την αρμόδια Κοινοβο"λευηκή Επιτροπή. 

προχωρούμε στο έβδομο θέμα στην ημερήσια διάtαξη, που είναι "Οι περί 

Κρατιχού Αρχε(ο\l (Γενιχο() ΚανονισμοΙ του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΕΎΙ'Τ. εΥΣΤΑθισΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ κσlΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ταΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΟΙ "01 ΠΕΡΙ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΑΡΧΕΙΟΥ 
(ΓΕΝΙΚΟ!) KANQNIΣMOI ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Ευστάθι.ος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πouργoυρtδης 

ΚαΙτη ΚληρΙδου 

Γιαννόκης Α γαπΙΟυ 

Παύλας ΠαπαγεωργΙΟυ 

Αριοτ0φ6.νης Γεωργίο\! 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Koινoβo"λεuτιχή Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους ΠΙΟ πάνω Κανονισμούς 

σε δύο σuνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Οκτωβρίου 1991. Στην 
πρώτη από τις συνεδρΙες της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ΕΚΠρόσωποι 
του ΥπουργεΙου Δικαιοσύνης, οι οποίοι ανέλυσαν τOtJς σΚΟ,ι"tούς και ης επιδιώξεις 

των tJΠό συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδtδoνται με βάση το άρθρο 18(1) 
της νoμoθεσLας για το κρατικό Αρχείο, η οποΙα ψηφίστηκε πρόσφαΊα από Ίη Βουλή, 
σκοπεΙΊαι η κανονιστική ρύθμιση Ίων θεμάΊων που αφορούν Ίην επιλογή και 

διάθεση των αρχείων, 'τη μεtαφoρά Ίους στο Κρατικό Αρχείο ή σε οποιοδήποτε άλλο 

'τόπο φύλαξης και την επιθεώρησή τους από το κοινό. καθώς και η ρύθμιση της 

εξαγωγής κα'τηγoρl.ών μτι δημόσιων αρχείων εθνικής σημασLας και Ίων πληρ<ιηέων 

'τελών για την επιθεώρηση αρχείων που βρίσκονται στο ΚραΊικό Αρχείο ή σε 6.λλους 

Ίόπους φύλαξης που πρoβλtπoνται από τη βασική νομοθεσία, για 'την έκδοση πιστο

ποιημένων αντιγράφων ή αποσπασμόΊων Ίέτοιων αρχείων και για την παροχή 

οποιωνδήΠΟΊε όλλων υπηρεσιών από υπαλλήλους του Κραηκού Αρχείου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί Ίους σκοπούς και η.ς επιδl.ώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλη'τές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιληΊές επί θέματος αρχής και εφόσον πρόκειοαι περί 

Κανονισμών, το μόνο ερώ1:ημα που 'τίθεται είναι αν εγκρίνονται οι ΚανονισμοΙ 
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Υπάρχει αντ(.ρρηση όπως O~ Κανονισμοί εγκριθούν: 

(Κτυπά τη oφ1iρα) 

Μη υπαρχο'ύσης ανtι.ρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα με αριθμούς 8 και 9 στην ημερΤΙσια διάταξη, που είναι ''Οι πιρΙ 
Κανονι.σμού Εισαγωγών (Άδειοι) (Τροποποιητικοί) Κανονι.σμοΙ του 1191 Μ και ~Oι 
περί Κανονισμού Εισαγωγών (Τέλη) Κανονισμοί του 1991". αποσύρθήΚαν από την 
Εκτελεστική ΕξΟιΙοΙα. 

Τα επόμινα δύο θέμαtα με αριθμούς 10 και Ι Ι στην ημερήσια διάταξη, που 

είναι ''Οι περί Σuvτάξεων και Φιλοδωρ1jμάτων Κανονισμοί του Δ1jμoυ Κάτω Πολε
μιδιών του 199 Ι" και "Οι περί Σuvτάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί το\) 
Δήμου Μέσα Γειτονιάς του 1991\ tχO\lν κoιvτj Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕπιτρσπτΊς να διαβάσει την Έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ TΠΛOΦQPOYNTAJ Ι) ~OI ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ 

ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΩΝ ΚΑΝΟΝΙΙΜΟΙ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΚΑΤΩ ΠΟΛΕΜΙΔΙΩΝ ΤΟΥ 

1991" ΚΑΙ 2) "οι ΠΕΡΙ ΙΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 
ΤΟΥ ΔΗ ΜΟΥ ΜΕΣΑ ΓΕΙΤΟΝΙΑΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόν-τει;:-

Νίκος KατσoUΡ(δης. Πρόεδρος 

Ανδρέας K01JΚOυμάς 

Δημή.ρης ΚOV'tίδης 

ΚΙκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

ΧρΙστος Πουργουρίδης 

Δημή'ρης Σιιλλουρης 

Ιωκρά.ης Χάσικος 

Νίκος Mouσιoίrn:ας 

Kιixπας Ηλιάδης 

Ν.ίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος θεοδώρου 

Η Koινoβoυλειnική Επι.ροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε δύο σuνεδρίες .ης που πραγμα-ι;oπoιτjθηκαν στις S και στις 12 Νοεμβρίου 
Ι99ι. Σης συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

.ου Υπουργε(ου Εσωτερικών, που ανέλυσαν .ους σκοπούς και .ις επιδιώξεις των 

υπό αναφορά Κανονισμών. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς. που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 8S και 87 .ης βασικής νομοθεσίας για .ους δήμους, σκοπεΙται η ρύθμιση της 
χορήγησης συντάξεων και φιλοδωρημάτων στους υπαλλήλους .ων νεοσύστατων 

Δήμων Κά.ω Πολεμιδιών και Μέσα ΓεΗovιάς. 

Σύμφωνα με τα όσα κα.ατέθηχαν στην Επιτροπή από .ον εκπρόσωπο του 

ΥπουργεΙΟυ Εσωτερικών, οι υπό εξέταση Κανονισμοί εναρμον(ζονται προς τα ήδη 

ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία και σε άλλους δήμOΊJς και ιδιαίτερα προς τους 
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αντίστοιχους Κανονισμούς του Δήμου Πάφου. που εγκρίθηκαν από .11 Βουλή των 
Αντι.προσώπων το NoέμβQιo του 1990. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όη παρόμοι.ες 

ρυθμίσεις έγιναν ήδη και για τη δημόσια υπηρεσια και για άλλους δήμους, ιιιοθετεί 
.ους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών. γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την tyχρισή ΤΟιΙς. όπως έχο"" τελικά διoμOQφωθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχο"," oμιλτrtές Επί θtμα,oς αρχής; 

Εφόσον δεν UΠάΡΧOυν ομιληΊές επί θέματος αρχής και εφόσον πρόκειται περί 

Κανονισμών. το μόνο ερώτημα το οποίο τΙθεται είναι αν η Βουλή ΕΠιθιιμεί να το"ς 

εγκρίνει. 

Υπάρχει αvτ(ρρηστι όπως ΟΙ Κανονισμοί εΥκριθοίιν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα με αριθμούς 12. 13. 14, 15, 16. 17, 18 και 19 στην rιμερήσι.α δLάtαξη, 
που είναι "Οι περί Συμβουλιου Υδατοπρομήθειος ΛευκωσLας (ΤροποποιτιτικοΙ) 
Κανονισμοί του 1991", "O~ περί ΎδaτoΠΡOμήθειας Λεμεσού (Tρo.ίτoπoιτrnκoί) 
ΚανονισμοΙ του 1991", ''Οι περί του ΣυμβουλΙΟυ Ύδaτoπρoμήθειας Λάρναχας 

ΚανονισμοΙ του t991 M
, "Οι περΙ Κυπριακού Οργανισμού Αθλτιτισμού (Γενικές 

Διατάξεις και Πειθαρχια) (Γροποποιτιτικοί) ΚανονισμοΙ του 1991", ''Οι περί Αξιω. 
ματικών του Στρατού ττις ΔΊ1μoχρατLας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 

AφUΠτιρετήσεις) (fροποποιτιτικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1991 Μ, ''Οι περί Αεροδρο. 
μίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1991". ''Οι περί Πολεοδομίας και Χωροτα· 
ξ(.ας (Δικαιώματα) (ΤροποποιτιτικοΙ) Κανονισμοί του 1991" και "Οι περί Εταιρειών 
(Πληρωτέα Τέλτι και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1991", έxoίw απoσuρθεί από την 
Εκτελεστική Εξουσία. 

Υπάρχει όμως ένα επι..~ετo θέμα, που είναι "Ο περί Τέκνων (Σvyγένεια 

και Νομική Υπόσταση) (fροποποιτιτικός) Νόμος του 1991". Είναι πρόταστι νόμου, 
παρακαλώ τον Πρόεδρο ττις αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσιι 

ττιν Έκθιση. 

ΕΥΠ. ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΚΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TITΛOΦQPEITAΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΕΚΝΩΝ (ΣΥΓΓΕΝΕΙΑ 

ΚΑΙ ΝΟΜΙΚΗ ΥΠΟΣΤΑΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες:. 

Ευστάθιος EuσταθΙOυ, ΠρόεδQoς 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κλτιριδου 

Γιαννάκτις ΑγαπΕου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριοτοφάντις Γεωργ[ου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών μελέττισε την πιο πάνω πρόταση νόμου 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Νοεμβρίο\! 1991. 

, 
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Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου, τι οποία κατατέθηκε στη Βοιιλή από τον 

κ. Σωκράτη Χό.σικο. Βονλευτη εχλογιχής περιφέρειας Κερύνειας. είναι τι τροπο

ποίηση του περί Τέκνων (Σuyγένεια και Νομική Υπόσι:αση) Νόμου, που ψηφίστηκε 

πρόσφα:τα από τη Βouλή, ώστι:: να επεκταθούν .α ruερ-γετήματα του βασικο\ι νόμου 

και στις υποθέσεις πο\) εκκρεμούν εναι.-ιL.QV των δικαστηρίων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και ης επιδιώ

ξεις της νπό αναφορά πρότασης νόμου. γι' αιnό χοι ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχης, παρακαλείται ο έντιμος 

κύριος Γραμματέας να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

TΡOnOItOtl101l "(ου άρθρου 25 του βασικού νόμο\!, Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει αντ(.ρρηση όπως τα άρθρα Ι και 2 tyκρ~θoίιν; 

Μη ιιπαρχούσης αντιρρήσεως, .α άρθρα Ι και 2 εΥκρΙνονται. 

Η .ρΙ.η ανάγνωση θα γί.νει διά της αναγνώσεως .ου .ι.λοιι μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα ανα<Ριρεται ως ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική 

Υπόσταση) (Τροποποιη.ικός) Νόμος .0\11991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπισθεί. σε νόμο; 

(Κτυπά.η σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Προ.ού προβούμε στην Κα.άθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων, θέλω να 

πληροφορήσω τη Βοιιλή ότι αυτή '1'1 στιγμή μου δόθηκε επιστολή από τον κ. Λέλλο 
Δημηοριόδη, Δήμαρχο Λευκωσίας, η οποία αnwθ'ύνε.αι στον Πρόεδρο της Βοιιλής 

των Aντι.πρooώπωv, κ. Aλtξη Γαλανό, ο οποίος απουσιάζει στο εξωτερικό και τον 

οποΙΟ αντικαθιστώ. Διό της επιστολής αυτής ζηtείται να ενημερώσω το Σώμα 

αναφορικά με τις ομόφωνες απόψεις του Δημοοιχο\ι Συμβουλίου Λευκωσίας για το 

χώρο στον οποΙΟ πρέπει να ανεγερθεί το Πανεπιστήμιο. Δε θα προχωρήσω στην 

ενέργεια η οποία μου ζητείται, διότι οι απόψεις εξετέθησαν ενώπιον ,"ης αρμόδιας 

Κοινοβουλευηκής Επιτροπής και δεν επι.ρέιτεται σ' αυτό το Σώμα να διαβάζονται 

επιστολές ως προς τις απόψεις διαφόρων επΙ θεμάτων τα οποία ΣUΖηOOνvται στη 

Βουλή. 

Ναι. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

θέμα τ6ξεως, χΙΙριι Πρόεδρε. Αν έχω αντιληφθεί σωστά. χά.ίWU ειδα τον 
κ. Δημη_ρLάδη στο χώρο της Βουλής πρ~ν από μισή περ/.που ώρα και αντιλαμβά

νομαι ότι ήταν τότε που σας ενεχεLρισε την επιστολή και αμέσως aπoχώρT1oε. Τουλά

χιστον δεν εΙχε 'Ιη στοιχειώδη εvytνει.α να παραμείνει και στο χώρο της Βοuλής; 
Δηλαδ'ή, μας την ενeχειρισε και αποχώρησε. 

ΠΡΟΕΔΡεγΩΝ: 

Δεν εξετ{ιζω θέματα ευγένειας και πρωτοκόλλου. Ως Προεδρεύοντα Τ1lς 

Βονλής με ενδιαφέρει το γεγονός ότι σ' amό το Σώμα δε διαβάζονται απόψεις 

ατόμων ή ΟΡΥανώσεων αναφορικά με θέματα που συζήτ"σε η 801111\. ΤΟ αρμόδιο 
όργανο είναι οι επιτροπές σης οποΙΙς εκτ(θενtαι οι απόψεις. 

Οχ. Λυσσαριδης. 

Β. Λ γΣΣΑΡIΔΗΣ: 

Ως θέμα τόξεως φυσικά τι Βοιιλή δεν μπορεί να ελέγχει ποιος εΙΎαΙ ή ποιος δεν 

είναι παρών στις συνεδριάσεις της βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παρακαλώ τον έντιμο κύριο Γραμματέα να προβεί στην Κατάθεση Νομοσχε

δLων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

l) Ο ιtεQ( χωριων (ΔIοΙΚηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
tOU 199ι. 

Katattθηxξ από tO YΠ01JQΎεΙO Eσωtερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ko~νoβoυλευηκή EπLtρoπίι Eσωtιρικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περι Εκtάκtοu Ewqχ>ράς (Προσωρινές Διαtάξeις) αροποποιηηκός) 
Νόμος tOU 1991 . 

Katatt&ηκε από tO ΥπουργεΙΟ Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπεtαι ιπην Κοινοβουλευι:ική Επιtροπή Οικονομικών και ΠΡOlJπoλo

γισμοU. 

fPAMMATEAΣ: 

3) Ο περΙ Δημόσιας Εκπαιδευτικής γπηρεσιας (fροποποιηtικός) (Αρ. 3) 
Νόμος tOU 1991. 

Katatέθηxε αnό tO YπouρyεΙO Παιδεtας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεtαι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι.6ι(.ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περι ΕξαΥωΥής TtωρΎικών Προ'ι:όντων (fΡOΠOΠOLT)'tLxot) ΚαvovισμοΙ 
toυ 1991. 
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5) Οι περΙ ΝοθεΙΟς Γεωργικών ΠΡO'(όvτων σροποποιητικοΙ) Κανονισμοί το\! 
1991. 

6) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (ΓQOι"tOΠOιηtΙXOί) Κανονισμοί του Ι99ι. 

7) Οι περί Κυπριακών ΠΡOriπcων και ΕλέΥχΟ\J Ποιότητος (Γροποποιηηκαι) 

(' Αδειοι δι.ά π ρότυπα Σήματα) Kavoνwμoi. το" 1991. 

8) Οι περί Κανονισμού Εισαγωγών (Τέλη) Κανονισμοί του 199 ι. 

9) Οι περί Κανονισμού ΕισαΥω-Υών (ΆδεLαΙ) (Τροποποιηηχοι) Κανονι.σμοΙ 

του 1991. 

Kατατέθrtκαν από το YπoVΡΓΕΙO EμπoρΙOu και Βιομηχαν[ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YΠOUΡγεΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται OΤttν Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Kuπριακo'ύ Οργανισμσύ ΑθλητισμοΙ; (Γενικές Διατόξεις και 

Πεt.θαρχ(α) (Τροποποιητιχοί) ΚανονισμοΙ του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YΠOuρyεΙO Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Eπn:ρoπή Παι&Ιας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

12) Οι περί ΣυμβουλΙΟυ yδαtoπρoμήθειας Λευκωσ(ας (Γροποποιητικοι) Κανο-
νισμοΙτου 199ι. 

13) ΟΙ περ( Υ δαΤOΠΡOμήθει.aς Λεμεσού (ΓροποποιητικοΙ) ΚανονισμοΙ του 1991. 

14) Οι πeρΙ ΣυμβουλΙΟυ Υδατοπρομήθει.ας Λάρνακας ΚανονισμοΙ του 199ι. 

15) Οι περΙ ΠολεοδομΙΟς και Χωρoταξtας (Δικαιώματα) (ΓροποποιητιΚΟΙ) 

Κανονι.σμοΙ του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YπoUΡΓΕω Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

naρoπiμxovtaL στην Koινoβoυλευτικτ'j Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) ΟΙ περΙ Εταιρειών (Πληρωτέα Τέλη και ΔικαLώμ.ατα) Κανονισμ,ο( του 199ι. 

Κατατέθηκαν από το YΠOUQΎtίo Eμπoρ(ou και Bι.oμτιχανLας. 

ΠPOFΔPEYON, 

nαρoπiμxovtaL στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομ11χανΙας . 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περΙ AξW;Ιματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Δι.ορισμοι, ΙεραρχΙα, 
Προαγωγές κα~ Αφυπτιρετήσεις) (ΤροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) ΚανονισμοΙ του 
1991. 

Kατατtθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβονλευτική Ε.-τιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρΙΟεων που δόθηκαν από 10V 

Υπουργό Δικαιοσύνης προς τον Kεvtρικό Φορέα Νεολαίας, σύμφωνα με το 

εδάφιο (3) το\l όρθρου 4 του περΙ ΠρoUΠOλoγισμrnj το" Kεvτρικo" Φορέα 
Νεολα(ας Νόμου του 1991 (Αρ. 5 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Yπouρ-yείo Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαραιUμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

Υισμο"ύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έκθεση όσον αφορό: την παραχώρηση εΥκρΙΟεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας προς .0 θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, σύμφωνα με .0 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί προυπολογισμού του θεατρικού Oρyaνι.. 
σμού KUπρoυ Νόμουτου Ι99Ι (ΑΡ. Ι9του 1991). 

Kατατέθrrκe από το Υπουργείο Παιδειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβοιιλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και Προ"πολο

Ύιομού. 

ΓPAMMArEAΣ: 

20) Έγγραφο που αφορά την παρό:ταση των υπηρεσι.ών έκτακτων ωταλλήλων 
από το θεατΡΡιό OQyανισμό Κ'ύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περΙ 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπτιρεσίαν Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

21) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων ωταλλήλων 
από τις Σχολικές Eφoρεlες Λευκωσi.ας και Λεμεσού δυνάμει του όρθρου 3 
(Ι)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσ(.αν 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου &χα(ου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το ΥΠΟυρΥεω Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Έκθεση του Υπουργείου ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας προς τη ΒουΜ των 
Αντιπροσώπων δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 2 του Νόμου 74/88. 

Κατατέθηκε οπό το Υπουργεω Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΠαραπέμπEτα~ στην Ko~νoβoυλεuτικη Eπ~.ρoπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) 'Eyyραqχx που αφορούν την παράταση των υπτιρεσιών έχτακτων υπαλλήλων 
στη δημόσια uπηρεσtα δuνάμει του άρθρου 3{ΙΧα) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημooi.α και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του . 

1985 (Αρ. 99.0" 1985). 

Κατατέθηκαν από το YΠ01JQΎείo Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβοιιλευτική ΕπιτροπΤ; Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

24) Ο περί του Ελάχιστου Ποσοστού Eπένδuoης με 'EQ'yα Τέχνης των Δημόσιων 
Kτιeίων Νόμος του Ι99ι. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Χρίστου. Koινoβo"λεutικό Εκπρόσωπο του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Ν!ις Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην KOινQβoυλεuτικτj Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο ΠΕρ( Δήμων (Tρoπoιro,ητ!Κός) (Αρ. 3) Νόμος του 199ι. 

Κατατέθηκε από τον χ. Μάρκο KU1tQLQνoίI. Βουλευτή eκλo'yι.κής περι.φt. 

ρειας Λεuκωσ(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

παρα.πέμπεtαι στην KoινoβoυΛεuτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περί Αλλοδαπών και Mεtαναστeύσεωc; (Γροποποιητικός) Νόμος του 
199Ι 

Κατατέθηκε από τους κ. Χρ(στο Πoυρyouρtδη, Bouλευtή εκλoγ~κής περιφέ

ρειας Λεμεσού, κα~ Eυσt. Euσταθιo\l, Βουλευτή εκλoγ~κής περιφέρειας 

Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Ο ΠΕρ' Αmικών Αδικημάτων (Γροποπαητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Πoυργoυρtδη, Βουλειπή εκλογικής Πξριψέ

ρει.σ.ς Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 



m 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - λπαvtΊiσει.ς. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

E~'1ση με oQ. ΣΤ'Α' 173 110\1 \l1I~).ήθηxε από 1:0 Βουλευτή εκλοΥικής ΠΕQιφr:Qειας 
Αμμοχώστου χ, Δημή'tQη Η).ιάδη στις 4 ΝΟfμ~Qίοu 1991. 

"Παρό την αναγνώριση εδώ χαι αρκετά χρόνι.α της ανάγκης για ανέγερση 

Δ' Δημοτικού Σχολείου στο ΠαραλΙμνι χαι ενώ τα σχέδια εΙναι έτοιμα από καιρό. 

παρατηρείται αδικαιολόγητη χαθνστέρηση στην έναρξη των σχετικών εργασιών. 

Ήδη τα Δημοτικά Σχολεισ. Παραλιμνίου αvτιμετωπl.ζouν σοβαρό πρόβλημα. με 

σuνέ..-τεια να χρησιμοποι.είται σαν αίθουσα δι.δασχαλίας ακόμη και το ΥραφεΙΟ των 

δασκάλων. 

Ο Σiινδεσμoς rονέων Δημοτικών Σχολείων Παραλιμνtoυ έχει προβεί σε 

επανειλημμένα διαβήματα προς το ΥπουργεLo Παιδείας και όλους τους αρμοδίους, 

χωρίς κανένα αποτέλεσμα μέχρι στιγμής. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή γιατί χαΘU

σι:ερεΙ τι ανέγερση νέου δημoτ~κoυ σχολεΙΟυ και ποιο εΙναι το χρονοδι.άγραμμ.α γι.α 
την εκτέλεση του έργου. Μ 

EQώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 114 που υ1tOΡ~ήθψ(ε από το Boυ~ευτή εK~oyιxής; πεQιφΙQειας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήΤQη H~ιάδη σης 4 Noe~Qiou 1991. 

"Το Δημοτικό ΣχολεΙΟ ΑυΥ6ρου, μέρος του οποΙΟυ έχει ηλΙK~ μι.σο"; αιώνα, 

βρίσκεται σε άθλια κατάσταση. o~ περισσότερες αΙθουσες παρουσιάζουν ρωγμtς και 

το κτίριο θεωρεΙται ετοιμόρροπο κα~ ΕΠικίνδυνο για τα παιδιά και τους δασκάλους. 

Το πρόβλημα ΕΠισημάνθηκε από χρόνια. έγινε η σχετική απαλλοτρίωση γης 

και, ενώ. σύμφωνα με κυβερνητικές υποσχέσεις, επρόκειτο να cιexίσει 11 ανέγερση 
νέου σχολεΙΟυ το 1991, ούτε στους ΠΡOUπoλoγισμoUς του 1992 δεν προβλέπεται 
xoντυλ~ για το έργο. 

Η κοινότητα ΑυΥόρου είναι αγανακτισμέVΗ, και δικαίως, με την κυβερνητική 

oλιγωρtα για ένα τόσο αναγκαίο για την παιδεΙΟ έργο και σε mgiJttωoη που δεν 

υπάρξει άμεση ανταπόκριση, γονείς και μαθητές πρoειδoπoιoUν ότι θα πραγματσ

ποιηθεί αποχή από τα μαθήματα. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή γιατί παρατη· 

ρείται αυτή 11 αδικαωλόγητη καθυστέρηση και πότε ΠΡOγραμματtζεται η ανέγερση 
νέου σχολείου στην ΑυΥόρου." 

EQώτηση με OQ. ΣΊ''Α' 115 πο" \lπoΡ~ήθηκε από τους Bo\l~emts εκ~oy'xής πεQιφέ. 
Qeaa; Λάονακας χ. Ανδοέα Μονσχο χαι Ανδοέα ΓεωQΎΙo" στις 4 ΝοεμΟοίο" 
1991. 

Μ Δεδομένου ότι πολλοί δρόμοι της πόλης και ΕπαρχΙΟς Λάρνακας βρίσκoντα~ 

σε άσχημα χάλια κα~ δεδoμtνoυ ότι για πολλούς από αυτούς έχουν δοθεί αρμοδίως 

στο παρελθόν διαβεβαιώσεις για γρήγΟΡ1] βελτίωση, παρακαλείται ο αρμόδιος 

Υπουργός να πλ1]ροφορήσει το Σώμα για τα ακόλουθα: 

(α) Πότε θα αρχίσει και πότε θα ολοκληρωθεί η βελτ/.ωστι του δρόμου Ελεύ

θεQ1Ίς Βιομηχανικής Ζώνης - Λάρνακας (περιοχή Καμάρες); 

(β) Σε ποιο στάδιο βρ(σχεται 1] ανακατασκευή της Λεωφόρου ημάΥια; 
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(Υ) Ποι.ο είναι 10 χρονοδιάγραμμα βελτίωσης των ακόλουθων δρόμων της 
Ορεινής Λάρνακας, το άσχημο χάλι των oπokιw έχει oδ1]"fiισει τους κατοί

κους της στην αΣΤUφΙΛLα; 

Ι. Δρόμος XO<ρO><oιτlας - Βάβλας - Λάγιας - oe<ις - Οδούς. 
2. Δρόμος Λεuχ(ιρων - Baβατσινιάς - Αγίων Baβατσινιάς. 

3. Δρόμος Μαζοπού - Zιιyloυ." 

EQώτqση μ.ε UQ. ΣΤ'Α' 176 ΠΟ\l \!πΟΡλή8φΕ από το Bo\ι).εvτή εχλοΥικής περιφέρε ιας 

Aeuxωoia; Χ. Παύλο ΠαπαΥεωQY ίοu στις 11 Noεμfι"ίoν 1991. 

~KαλεΙται ,ο αρμόδι.ο Υπουργείο να πληροφορτΊσει τη Βουλή, ενόψει 'tou γεγο. 
νότος ότι ε ίχε δοθεί πριν από τον περασμένο χειμώνα XUΒερVΗΤΙΚΤ; 'υπόσχεση ότι θα 
τοποθετηθεί σύστημα κεντρικής θέρμανσης στο Δημοτικό Σχολείο Τεμπριάς , πότε θα 
υλοποιηθεί τι υπόσχεση αυτή, δεδομένου ότι με τον ερχομό του xεψ~να υπάρχει 

βαρύ κρύο στην περιoχtΊ και τα παιδιά του δημοτικού σχολείου αντιμεtώπίζouν ήδη 
σοβαρό πρόβλημα." 

E~ιιση με (1". ΣΤΙΑ' 177 110\1 \ιπο"'λήθηκε από το 80,,1εντή ε)(lοΥιχής πε(lιφέΡΕιας 

Λεωcωσίας Χ . Πtιiιλo ΠαπαΥεωΟΥίου οης 11 Νοεμβ/lίου 1991. 

'Ένόψε~ .ων σοβαρών συνεπειών κα~ επιπτώσεων της ανoμβQtας ιδια(τερα στα 
χωριά της Σολέας, όπου πολλά καρποφόρα δένδρα κινδυνεύουν να ξεραθοίιν, καθώς 
επίσης και της σοβαρής μείωσης των νερών στις γεωτρήσεις της περιοχής Αστρομε

ρΙτη - Περι.στερωνας - Ακακι.ου , που αρδεύουν μεΥάλες εκτάσεις εσπερι.δotιδών που 
βρίσκονται σττιν πράσιVΤΙ γραμμή, και του γεγονότος ότι μεγάλες ποσότητες νερών 

της βροχής χύνονται στη θάλασσα αίτό τα βουνά του Τρoόδouς μέσω του ποταμού 
Καρκώτη, καλείται.ο αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή.ων Αντιπρο
σώπων πότε θα συμπληρωθούν o~ μελέτες και .0 σχέδια και πότε θα αρχίσουν τα 
έργα για την κατασκευή του φράγματος του ποταμού καρκώτη που θα λύσει τα 
προβλήματα άρδευσης και ύδρευσης των πιο πάνω περιοχών, καθώς επίσης και σε 

μεγάλο βαθμό το πρόβλημα της ύδρευσης της Λενκωσtας και το πρόβλημα της 
άρδευσης πολλών χωριών της επαρχίας αυτής." 

E~τηση με O/l. ΣΤ'Α' 178 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πε/lιφέ /l ειας 

Λεμεσο1ι Χ . Ττίμη Ευθυμίου στις 7 Notμp/liotI 1991. 

''Το Νοσοκομείο Αγρού, μι.ας από τις μεγαλύ.ερές μας κοινότητες, είναι επαν
δρωμένο με ένα μόνο γιατρό . Ο γι.ατρός, εχ.6ς από την κοινότητα Αγρού, δυο φορές 

την εβδομάδα επισκέπτεται και άλλες κοινότητες. Παράλληλα, λόγω πενθήμ.ερτις . 
από το βράδu της Παρασκευής μέχρι 'τι Δευτέρα .0 πρωί δεν ιιπάρχει γιατρός στον 
Αγρό. Επίσης, όταν αυτός λεί.πει για oπoLOδήπo.ε'λ6γo, ο Αγρός και οι γύρω κοινό

.ητες παραμένουν χωρίς γιατρό. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 

(α) Τι προτίθεται να κάμει. ενόψει μόλιστα των εξαγγελιών του για καλύτερη 
παροχή ιατρικών υπηρεσιών; Προτίθεται να διορισει δεύt:ερo γιατρό στο 

Νοσοκομείο Αγρού, ωτόφαση πο" λήφθηκε παλαι.ότεQα, αλλά για άγνωσtoυς 
λόγους έχει ανακληθεί; Η κοινότητα Αγρού, χαθώς xα~ οι -γύρω XQι.νότητες
Άγιος θεόδωρος AΎQOύ, Άγιος Ιωάννης Αγρού κ.ά.- το ζητοίιν επιτακτικά. 

(β) Τι προτίθεται να κάμει με το θέμα διορισμού ακόμη μι.ας νοσοκόμας, ούτως 
ώστε.ο νοσοκομείο να είναι ανοικτό επΙ 24ωρης βό.στις;~ 
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E~τηση με OQ. ΣΤ'Α' 179 που υπoΙSλήθηχε α:ιό το Βοιι),εu'tή εκλογικής πε(lιφέ(ιΕlας 
Λεμεσο'; κ. Ντίνο Μιχαη),ί6η στις 13 Νοεμροίου 1991. 

''Τα τελευταία χρόνια άτομα με ιδιαίτερες ευαισθησιες και ενδι.αφέeoν για τα 

πολιτιστικά πράγματα του τόπου μας, με προσωπικές euσιες τόσο σε χρόνο όσο και 

σε χρήματα. αφού δημιούργησαν την κατάλληλη υποδομή, έχο"ν διοργανώσει και 

παρουσιάσει στο κυπριακό κοινό καλλιτεχνικές δημιουργίες κάθε μορφής (συναυ. 

λίες, θεατρικές παραστάσεις, χορωδιες κ.δ.) και γενικά ό.τι καλύτερο a..-τό τον ελλα· 

δικό και κυπριακό χώρο, καθώς και από άλλες χώρες. Αυτά όλα. που αναμφιβόλως 

συμβάλλουν τα μέγιστα στην ανόπτυξη και προβολή της πολιτιστικής ζωής του 

τόπου μας. θα πρέπει να τύχουν κάθε βοήθειας και στήριξης του κράτους. 

Ενόψει λοιπόν των πιο πάνω, οι έχοντες την ευθύνη χοι την πρωτοβουλία για 

διοργάνωση όλων αυτών των εκδηλώσεων εξέφρασαν κατ' επανάληψη τη b\looρt

σκειά το\lς για την \ιποχρέωση καταβολής Φόρο\l θεάματος και ζητο'ύν την κατάρ

Υ11σή του, ώστε να μπορέσουν να συνεχΙσουν απρόσκοπτα και αποτελεομαηκά να 

UΠΗρετo'ύν και να προσφέρουν στον τόσο σημαντικό τομέα της πολιηστικής μας 

ζωής με έργα και δημιουργίες προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροοώπων 

αν θεωρεΙ δικαιολΟΥΤΙμένο το αίτημα για χατάQΎ11σrι του Φόρου θεάματος και, αν 

ναι, πότε και πώς προτΙθεται να προχωρήσει στην τελική ρύθμιση του θέματος. ~ 

Ερώτηση με ορ. ΣΤ'Α' 180 που υπομλήθηχε από το Μέλος της βουλής ε)(λογι)(ής 
περιφέρειας Kερiινειας)(. Ρήνα Κοτοελλή οτις 12 Νοεμβρίου 1991. 

"Νοουμένου όη στην Κύπρο έχουν κηΡUΧθεί διατηρητέα με 29 διατάγματα 7σl 
οικίες και καταστήματα, κυριως στις πόλεις (254 στη Λενκωσία), ερωτάται το 

αρμόδιο Υπουργείο γιατΙ έχει κηρύξει διατηρητέα ιδιωτικά σπίτι.ο. που εφάπτονται 

σχεδόν του συμπλέγματος των κτιρίων της ΑρχιγραμματεtGς, που είναι κατά πολύ 

νεότερα και τους λεΙΠει η μεγάλη ιστορική σημασLα που βαρύνει το κυβερνητικό 

αυτό σύμπλεγμα κτιρίων, και δεν έχει κηρύξει διατηρητέα την Αρχιγραμματεια, για 

να συμμορφωθεί μεταξύ άλλων και στις διεθνείς συμβάσεις που κυQώθηκαν από την 

Κυπριακή Δημοκρατία." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ' Α' 181 που υποβ).ιίθηχε από το Μέλος τη~ Βουλής εκλογικής 

ΠΕριφέρειας Αμμοχώστου Χ. Κλαίρη ΑΥγε),Ιδου ση~ IS Νοεμβρίου 1991. 

"Το τουρκοκυπριακό ψεuδoκρότoς έχει από χρόνια εΥΥράψει το λεγόμενο 

πανεπιστήμιό του στον κατάλογο των πανεπιστημιων της Μεσογείου C.U.M. ενώ ο 
πρύτανής του παρουσιάζεται σης ετήσιες συνελεύσεις των πρυτάνεων ως ο εκπρό

σωπος 1:0υ κυπριακού πανεπιστημίου. 

Ερωτάται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ: 

(1) Τι ενέρytιες προτίθεται να κάνει, για να εμποδιστεί το εν λόγω πανεπι

στήμιο να παΡOUΣι.άζε"tαιως εκ.-τρ6σωπος της Κύπρου: 

(2) Πότε πρoτtθεται να εγγράψει 1:0 δικό μας πανεπιστήμιο: 

(3) Σε ποιο σώματα θα καταyyεtλει τις παράνομες αυτές ενέργεLEς 1:0υ ψευδο

κράτους, το οποίο συνtχώς υπooκελlζει το νόμιμο κράτος 1:ης KύπQoυ;" 
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EQόnηση με «Q. ΣΤΙΑ' 182 που υποΡ).ήθηχε από το Μέλος της Βουλής εΚ).οΥιχιίς 
πεQιφέQΕιας Αμμοχώστου χ. Κλαί"η ΑΥγελίδου στις IS Νοεμβρίοu 1991. 

"KαλεΙoα~ το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή σχεtικά με τα ιδιω

τικά ΥηροκομεΙα: 

(1) Βάσει ποιων χριτηριων τους παρέχεται όδεια λιιτoUΡγLας; 

(2) Ελέγχονται ως προς βασικά θέματα, όπως διατροφή, ι.ατριχή περΙθαλψη 

κτλ.; 

(3) Υπάρχουν κριτήρια για το ζητούμενο από κάθε τρόφι.μο μηνιαto ποσόν 
συντήρησης; 

(4) εΙναι εΥγεΥραμμένα όλα τα αυτοαποκαλούμενα γηροκομεία τα ΟΠΟιο. 

λειτουργούν παyχUΠΡίως;" 

Απάντηση ημψμηνίας 18 Νοεμβοίου 1991 του YπoυQΎo,,; Παιδείας Χ. Χ"ισtόΨΟQΟ\l 
ΧQιστοφίδη στην ΕQώτηση ΣΤ'Α' 7, ημεQOμηvίας 11 Ιουλίου 1991, του Βουλευτή 
εΧλΟ'Υιχής πεQιφf:Qειας Λενχωσίας χ . Μά"χου ΚυΠ"Ηινο\ι. 

"Προσχέδιο Κανονισμών ΣUΖητήθηκε σε σύσκεψTJ που πραγματοποιήθηκε στο 

Υπουργεto Παιδε(ας στις 2 ΟκτωβρΙου 199] και στην οποΙα συμμετεΙχαν υπηρε· 
σιακοl. παράγοντες των εμπλεκόμενων Υπουργείων Παιδείας, Εργασίας και Κοινω· 

νικών Ασφαλίσεων, εκπρόσαιι"tοι των συντεχνιών Π.Ε.Ο., Σ.Ε.Κ. και Δ.Ε.Ο.Κ., των 

Σχολικών Βοηθών και της Ομοσπονδίας Συνδtσμων Γονέων των Δημόσιων και 

Κοινοτικών Νηπι.αΥωγείων Λευκωσίας. 

Αποφασίστηκε να υποβληθούν γραπτώς <πο YΠOUQΎε{o Παιδείας οι απόψεις 

των εμπλεκόμενων μερών και να ΣU-yκ).ηθεΙ νέα σύσκεψη μέσα στο Νοέμβριο για 

διαμόρφωση τελικού σχεδίον. 

Υπολογιζεται ότι οι ΚανονισμοΙ δε θα κατατεθούν στη Βουλή πριν από ης 

αρχές του νέον έτους, αφού θα πρέπει να μεσολαβήσει μελέτη του σχεδίου Κανονι,. 

σμών a..."tό τη Γενική Εισαγγελία. ~ 

Απάντηση ημεQομηνί«ς 21 Noεμ~ιιίoυ 1991 '{ου Yπoυcrιoiι ΕσωτειιιΧών Χ. X~. 

Βενιαμίν O'fqv ΕQώτηοη ΣΤ'Α' 17, ημε~oμηyίας 9 Aυyoiιoτoυ 1991, του Βουλευτή 
εκλογικής πε~ιφέ~ειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

~(α) Ε(ναι Ύf:YOVός ότι σε προκαταρκτικό κείμενο για τη νέα εμπορική :roλιτική 

του PfK. που στάληκε στους διαφημιοτές ως πρώτη ενημέρωσή τους, περι,. 

λήφθηκε πρόνοια για παροχή ειδικής έκπτωσης σ' όσους θα διαφήμιζαν 
μόνο στο Ίδρυμα. 

(β) ΤΟ πιο πάνω κείμενο truxε στο μεταξύ δι.αφοροποιήαιων, μεταξύ των 

οποίων περιλαμβάνεται και από.λt:Ι"ψη της επίμαχης πρόνοιας που αναφέ· 

ρεται στο (α) ανωτέρω." 

Απάντηση ημε~oμηνίας 14 Νοεμ$ιιίου 1991 το\! Yπoυcrιoiι Παιδείας Χ. X~ιστόφopoυ 
X~ιστoφίδη στην εqώτηση ΣΤ'Α' 43, ημΕ(Η)μηνΙας 3 Σεπτε~~ίoυ 1991, του 
Μέλους -ιης Βουλής εκλΟΥιχής πειιιφέιιειας Αμμοχώσ"του κ. Κλαίιιης ΑΥΥελίδου. 

''Το Λύκειο Επιλογής Μαθημάτων είχε στόχο να δώσει την ευκαιρία στους 
μαθητές να ΕΠιλέγουν ως ένα βαθμό τα μαθήματα που θα ήθελαν. Λόγω όμως των 

δυσκολιών που παρουσιάστηκαν στο ΣΧηματι.σμό βιώσιμων τμημάτων και τον 

καταρτισμό του ωρολογίου προγράμματος κατέληξε μάλλον σε Λ ύκεισ Επιλογής 

Συνδυασμών. 
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Στο διάστημα της λειτουργίας του, ωστόσο. έγιναν μικρές αλλαγές στην εισα
γωγή νέων μαθημάτων και σημαντικές αλλαγές στα αναλυτικά προγράμματα των 
περισσότερων μαθημάτων. 

Η αξιολόγηση 1:0\1 ΑΕ.Μ . που έγινε παλαιότερα κατέληγε βασικά στα 
ακόλουθα συμπεράσματα: 

(ο) ΤΟ ΛύκεLO, αντί Λύκειο EJτιλσγής Μαθημάτων, όπως αρχικό ήtαν ο στόχος, 

εξελίχθηκε σε Λύκειο Επιλογής ΣUΝΔuασμών. 

(β) ΤΟ πρόγραμμα του ΛvκεKn> είναι βασικά ακαδημα"Ι;Κό. 

(Υ) Τα μαθήματα πρoσφέρovται μόνο σε δοο επtπεδα (κοινού κορμού και 
ενισχυμένου επιπέδmι). 

(δ) Η επιλογή γίνεται στο τέλος της r Τάξης του Γuμνασίοu, Π01J οι μαθητές 

δεν είναι ακόμη ώριμοι. 

(ε) Η ωφελιμιστικ~ νοοτροπία μαθητών και γονι.ών εξoUΔΕΤερώνει τη δυνατό

τητα επιλογής μαθημάτων αι.σθητικτjς αγωγής. 

(στ) ΤΟ κύρος των μαθημάτων του κοινού κορμού είναι \JΠOβαθμιoμένo στη 
συνείδηση μαθYrtών και γονιών. 

ΟΙ αλλαγές που θα Υίνουν θα έχουν ως βάση τις διαπιστώσεις Τl1ς αξιολόγησης 

και ης παραΤl1ρ'ήσεις και ΕισηΥτ'ισεις ΠO'U υποβλήθηκαν σε πλεΙΟΤις περuπώσεις στο 

Yπouρyεια Παι.δtΙας. 

Στο παρόν στάδιο ει.δ~κή f..ι"tLtρoniI ολοκλτ,ρωοε το έργο της κα~ υπέβαλε 

σχεηκή έκθεση. Η έκθεση '(ης επιτροπής θα μελετηθεί και θα συζητηθεί σε διάφορα. 

σώματα και επΙΠεδα. μέχρι να α.ίτoφασιστoUν OΡισtικά οι ενδεδειγμένες αλλαγές." 

Απάντηση ημιQομηνίας 14 NoεμJoίoν 1991 τον YΠOυιrf0ύ Εςωτιοιχών Χ. Γ. Ιαl(ώ· 
Ι'ον στην εQώ'τ:ηση ΣT'A'4S, ημ.εοομηνίας 4 Σεπτεμ"Qίον 1991, το\l Koινo~\l1ειι. 
τιl(oiι Εχποοοώποιι 1:0ΙΙ ΣοοιαλιστιΧΟ" Κόμματος ΕΔΕΚ Χ. Τάκιι Xατ~ηδηιιη· 

τοίοιι. 

'Ή κυπριακή κ\lβέρνηση βρΙΟκεται σε συνεχή επαφή με τις βρετανικές αρχές 

για διασφάλιση της λεΙΤΟ1JργΙας των Βρετανικών Βάσεων ιnην KiιΠΡO. σύμφωνα με 

τις συμβατικές υποχρεώσεις που προκύπτουν από τη Σιινθήκη E'γχαθtδρυσης. 

Όταν υπάρχουν συγκεκριμένες πληροφορίες ή καταyγελLες για ενέργειες των 

Βρετανών εκτός των πλαισ(.ων που καθορίζονται από τη Συνθήκη, τότε γίνονται τα 

απαραΙτητα διαβήματα χαι ζη'(ο'ύνται οι ανάλογες εξηγήσεις από τις βρετανικές 
αρχές." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ει.σερχόμεθα στο Κεφάλαιο ΔΌ 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πριν μπούμε στσ Κεφάλαιο Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΠουργουρΙδης. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Από την ημερήσια δι.άταξη της Ko~νoβoυλευη)(ής Επιτροπής ΕμπορΙΟιι και 

Βιομηχο.νΙΟς βλέπω ότι έχει σταλεί στην Επιτροπή αυτη ~o περί Πωλήσεως Αγαθών 

Νόμος του 1991". ΤΟ νομοσχέδι.ο αuτό εΙναι ο γνωστός νόμος "Sales of Goods Act". 
Είναι νομοσχέδιο καθαρά τεχνικό και είναι πoAiJ τεχνικοί οι όροι του, γι' αυτό 

έπρεπε να σtαλεΙ στην Επιτροπή Νομικών, διότι νoμl.ζω ότι η Επιτροπή EμnOΡLoU 
και Βιομτιχανίας δεν έΧΕΙ τη δυνατότηtα να εξετάσει αυτό το θέμα πο\l eLvoL χαθαρό. 
νομικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Α γο.π(ο\l. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε. συμφωνώ εν μ,έρει με τον κ. ΠouρyoυρΙδη. Όμως η Επιτροπή 

Νομικών είναι βεβαρημένη με τόσα πολλά νομοσχΙδι.α, που αυτό το νομοσχέδιο δε 

θα έρθει ενώπιον της Βονλής πριν από την πάροδο 1Ι:ολλο':' χρόνου. Νομίζω ότι εν 

μέρει πάλι το νομοσχέδιο αυτό μπoρε~ να παραπεμφθεί και στην Επιτροπή 

Νομικών. Εισηγούμαι όμως να διευθετηθεί το θέμα με 1:έτO~O 1:ρ6πο, έ1:σι που να 

εξεtασtεί από tην EπLtΡOmi Εμπορίου και Βιομηχανίας, ενώ Μέλη tης Επιtροπής 
Νομικών ή δικηγόροι tO\l Σώμαtος να παρευρεθoiιν, για να βοηθήσουν στην προώ. 
θηση tOU νομοσχεδίου αυιο'ίι. ywt( πισtενω ό"tι η Eπ~tΡOmi Εμπορίου και Βι.ομηχα
νίας, 11 οποία δεν έχει πολλή εργασία, θα είναι σε θέση πιο γρήγορα από ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Έχει. Ποιος εΙΠε όtι δεν έxε~; 

Γ.λΓλΠΙΟΥ: 

η εΙΠα; Είπα 1:mOta λόθος; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Σtην Επηροπή Παιδείας να πάει καλύτερα. ~ 

Γ. ΑΓλΠΙΟΥ: 

Όχι σtην Επηροπή Παιδείας δεν εl.πα στην Επηροπή Παι.δείας. Η ΕπΙ1:ροπή 

Παιδείας έχει πολλά νομοσχέδια και θέμα1:α ta oπotα αυτεπόΥγελtα συζη1:ό και δε 

θα ήtαν σωστό να την επιφορτίσουμε και με ένα νέο νομοσχέδιο. Νομ!.ζω, κύριε 
Πρόεδρε, να βοηθήσει η Επηροπή Νομικών, για να συζητηθεΙ .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η εισήγησή σας, κύρ~ε λγαπΙΟυ, είναι να παραπεμφθεί σtην Επιτροπή Εμπο· 

ρίου και ΒιομηχανΙΟς ... 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να μείνει στην Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και ΒιομηχανΙας. αλλά να βοηθηθεί η 

Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανί.ας από νoμικoiις. για να μπορέσουμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Να βοηθηθεί από την Επιτροπή Νομικών. Ο κ. Χρυσοστόμου. 
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Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Πρώτο. )(:ύρι.ε Πρόεδρε. τι Επιτροπή ΕμπορΙΟυ κα~ Βιομηχανίας έΧΕΙ αρκετό 

όγκο εργασΙΟς και δεν πρέπει να υποημότοι τι εργασία που επηελεΙ τι EπΙΤΡOΠ~ 

αυτή. Το δεύτερο είναι ότι 10 νομοσχέδιο αυτό ήδη ΣUΖητείτoι από ττιν Επιτροπτ\ 

Εμπορίο'\) και ΒιομτιχανΙας. ΣΊην Επηροπή Εμπορίου και Bιoμrιxανίας υπάρχουν 

νομικοι. αλλά. αν και άλλοι ενδιαφέρονται να βοηθήσουν, είναι ευπρόσδεκτοι να 

παρουσιαστούν OΤl1V Επιτροπή, για να βοτιθήσονν στη σνζήττιστι του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Νομίζω είχε ζητήσει το λόγο χοι ο κ. Κασονλίδης. Να αχοίΙσουμε και μια 

ιατρική άπΟψη επί του νομοσχεδίου. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 
Όχι, κύΡΙΕ Πρόεδρε. Απλώς ήθελα να υπενθυμίσω ότι της Επιτροπής Εμπο

ρίου και Βι.ομηχανιο.ς προεδρεύει έγκριτος νομικός, ο κ. Μιχαλάκης Κιιπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Νομίζω ότι θα 10 αφήσουμε το νομοσχέδιο στην ΕπιτροπΤ; στην οποία έχει 

ΠΑΡCUΤεμφθεί. Αν η ιδια η Επιτροπή κρίνει ότι ΊJπάΡΧOυν δίισκολα νομικά σημεί.σ. 

για τα οποία πρέπει να ακουστούν και οι απόψεις της Επιτροπής Νομικών, δικαι

ούται να ζητήσει να παραπεμφθεί και στην Επιτροπή Νομικών. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Έχω μια ΕΠιφύλαξη, κύριε Πρόεδρε. Η επαγγελματική προβολή να ανακληθεί 

από το συνάδελφο ΚασουλΙδη. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι Βουλευτές νομικοί σ' αυτη την αίθουσα είναι έγκριτοι, 

συμπεριλαμβανομένου και του συναδέλφου κ. AyoπLo'U. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Πάλι έκαμε το ίδιο λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορείτε να διευκρινίσετε ποιο είναι το λάθος; Το ότι σας εUtε έγκριτο'Uς; 

ΛOLΠόν, εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ'. θα συνεχίσουμε με τη συζήτηστι του 

πρώτου θέματος, που είναι 'Ή αίτηση ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινό

τητα και η ανάγκη λτ'ιΨτις συγκεκριμένων μέτρων για την προώθησή της". 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο χ. Μούσκος. 

Παρακαλώ, αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, να έρθουν να το δηλώσουν. για να 

δούμε πόσους ομιλητές περι.που θα έχουμε, επειδή έχουμε και το θέμα της ποντΙκας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πριν από το πρόβλημα της πovτίκας, υπάρχει έvι:ι. ουσιώδες 

θέμα. Είναι ο χώρος ανέγερσης του Πανεπιστημίου και 'ήταν πρώτο θέμα στην 

ημερήσια διάταξτι, .. 



ΠΡΟΕΔΡεΥΟΝ, 

nOI.O θtμα; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 
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Ο χώρος ανέγερσης του Πανεπιοτημ(ου, κύριε Πρόεδρε. Ε(ναι tτοιμη τι 
Έκθεση. Ήταν πρώτο θέμα στην ημερτΊσια διάταξτι. Φυοικά συνεχίζεται το θέμα της 

ΕΟΚ, αλλά εισηγούμαι να προηγηθεί της ποντΙκας τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει στην ημερήσι.α διάταξη γι.α σήμερα. δι,6τι είχε ζτrι:ηθεΙ να 

αναβληθeΙ 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, χυρι,.e Πρόεδρε. υπάρχει. ΕΙναι το τρίτο στην ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Είναι το τρΙτο θέμα. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

Εισηγούμαι στο Σώμα και σ' εσάς, κύριε Πρόεδρε, να προτιγτιθεΙ το θέμα του 

Πανεπιστημίου παρά τι ποντ(χα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όταν τελειώσουμε με την αίτηση για την tνταξη στην EUΡΩπαΊ;xTι Κοινότητα, 

αν υπάρχει χρόνος για να σννεχΙσο\lμε α..όψe, 1ότε ΧΩνετε την εισήΥησή σας. για να 

απoqχισιστεΙ αν θα 0:0 συζητήσουμε αμέσως μετά. Στο παρόν στάδιο θα ΣUνεΧ[OOυμε 
με την αίτηση για την ένταξτι της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, 

Είχε ζητησει .0 λόγο ο κ, Μούσκος, 

Α, ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Kύριt Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οι χειρισμοί της κυβέρνησης στα θtματα ΕΟΚ uπiιρξαν, .0 λιγό.ερο που 
μπορούμι να πούμε, ατυχείς και λανθασμένΟι, Σε μια περίοδο που η Τουρκία 

ΕΠιχειρεί να προσχωρήσει ως πλήρες μtλoς στην ΕΟΚ και ενώ έχει γίνει σαφές ό.ι 

οι ΠΡΟΟΠΊίικές δίκαιης λύσης .ου προβλήμα.ός μας διαμορφώνονται μόνο μtσα στα 
πλαίσια της ΕΟΚ, η κυβέρνηση, υπακούοντας σε πιέσεις και σκοπιμότη.ες που είναι 

σε όλouς μας γνωστό από πού προέρχονται, έκαμε την αίτηση για ένταξη και στη 

σννέχεια την έθαψε κυριολεκτικά, 

Η αίτησή μας ξεχάστηκε ουσιαστικά στα ντουλάπια της ΕΟΚ, αφού καμιά 

ουσιαστική προσπάθεια, καμιά κινη.οποίηση και κανένα πρόγραμμα δεν έγιναν, σε 
σημείο που φ(λΟL μας και εχθροί μας να διερωτώνται γιατί τελικά κάναμε την 

αίτηση, Πολλές φορές η κυβέρνηση στην προσπάθειά της να δικαιoλoyiισει .α 
αδικαιολόγητα πρoφαoWτηκε ης αντικειμενικές δυσκολίες που προέρχονται ή 

προβάλλονται από ορισμένους παράγοντες της ΕΟΚ, όπως είναι η ολοκλήρωση της 

ενια[ας αγοράς και η εκκρεμότητα του κυπριακού πQOβλήμα.oς, Οι Εοκικοί όμως 

έχουν κάθε λόγο να προβάλλουν διάφορες δυσκολίες, γιατί στο κάτω κάτω κανέναν 
μέχρι σήμερα δε δέχτηκαν με ανοιχτές τις αγκάλες, Όμως εμείς ποιους λόγους 
έχουμε να ολιγωρούμε και να αποφε'ύΥοuμε ακόμα και τις πιο στοιχειώδεις ενέρ~ 
γειες για την προώθηση της αίτησής μας; 
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θα ήταν ίσως προτιμότερο να μην κάναμε καθόλου την αΙτηση. Κάτι τέτοιο 

τουλάχιστον θα έδειχνε σννέπεια προς κάποιες ΠΕποιθήσεις. Το να δίνουμε όμως 

την εντύπωση των ανα..-ι:οφάσιστων και ΣUΓΧΥΣμένων γύρω από το θέμα είναι κάτι 

που δε μας τιμά και θα βραχυκυκλώσει και μελλοντικά τις προσπάθειές μας. 

Δυστυχώς τι κυβέρνηστι όχι μόνο δεν tκαμε αυτό που bτρεπε, για να προωθτ'ισει 

την αίτηση ένταξης, αλλά βασικές ενέργεl.ες ΠΟ)) επιβάλλονται από τη συμφωνία της 

τελωνειακής ένωσης δεν έχουν ακόμα γίνει ή ολοκληρωθει, Σήμερα, τέσσερα χρόνια 

μετά την υπογραφή της σuμφωνιας αυτής για 1ην Τελωνει.ακή Ένωση, μπορούμε να 

πούμε χωρίς καμιά δόση υπερβολής ότι τα μέτρα που λήφθηκαν γι.α την προετοι

μασία της Κύπρου για ης ευρωπο'ίχές συνθήκες είναι εντελώς ανεπαρκή. 

Η προ πολλού εξαγγελθείσα Υπηρεσία ΕΟΚ στο Υποιιργείο Εξωτερικών δεν 

έχει ακόμα σuσταθεΙ. με αποτέλισμα να υπάρχει σοβαρή έλλε~ψη συντονισμού 

μεταξύ των διάφορων κρατικών υπηρεσιών που χειρ{.ζονται θέματα σχε-ηκά με 1ην 

ΕΟΚ. 

Διαπιστώνεται σοβαρή ολιγωρία στην ανάληψη πρω1Qβoυλιών από 1ην κυβέρ

νηση για αξιοποΙηση διάφQQωV σχεδίων και ΠQOγραμμά1ων της EυQωπα·ίκής Κοινό

τητας, καθώς και για παραπέρα προώθηση της σuνεργασίας με την Κοινό1ητα σε 

10μεΙς όπως η τεχνολογία, η έρεuνα και ανάπτυξη, η ανάπτυξη μ~κρoμεσα{ων επιχει

ρήσεων Κ1λ. 

Η αντιπροσωπεία μας στην ΕΟΚ είναι έντονα υποβαθμισμένη χωρίς το 

απαραίηπο προσωπικό αλλά, 10 χειρότερο, χωρίς κατευθύνσεις και σuyκεκριμένη 
πολιτική για το πώς πρέπε~ να προωθεί τα θέματα που μας αφορούν. 

Οι διάφορες ειδικές επιτροπές που έχουν εςαΥγελθεΙ δεν έχουν ακόμα δραστη

ριοποιηθεί. Η ΕπΙ1ΡΟπή Εμπορικής Πολιτικής τι ΕΠΗροπή Γεωργικής Πολιτικής, η 

Επιτροπή Κοινωνικής Πολιτικής, που θα έπρεπε να είχαν συσταθεί υπό την προε

δρία των αρμόδιων Υπουργών, δεν έχουν ακόμα παρουσιάσει κανένα έργο. 

Η προώθηση της εναρμόνισης της νομοθεσίας μας με τις αντίστοιχες ευQω

πα'Ικές, εκεΙ όπου αυτό κρίνεται αναγκαίο για 1ην προσαρμογή μας στις ΕυρωπαΙκές 

σvνθήκες ή για την ενίσχυση 1ης θέσεώς μας κα1ά την εξέταση της αίτησης ένταξης 

της Κύπρου από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, καρκινοβατεΙ Η προώθηση 1ης εναρμό

νισης των προτύπων με τα αντίστοιχα εuρω.ίτα"ίκά δεν προχωρεί με ικανοποιητικό 

τρόπο, ενώ η υλοποίηση του Γ' Χρηματοδοτικο" Πρωτοκόλλοu καθυστέρησε αδικαι.-

ολόγητα μέχρι σήμερα. 

Κύριε Πρόεδρε. δε θα ήθελα να μακρηγορήσω επαναλαμβάνοντας τα όσα έχουν 

πει προηγούμενοι συνάδελφοι με τους οποίους συμφωνώ πλήρως. Ήθελα μόνο να 

εντοπίσω και να αναφέρω συγκεκριμένους τομείς στους οποίους η κυβέρνηση έχει 

δείξει ολιγωρία μέχρι και πλήρη αδιαφoρtα και οι οποίοι δυστυχώς δεν αφoρoiιν 

μόνο την αίτηση για ένταξη αλλά κα~ τη σuμφωνία για Τελωνειακή Ένωση. 

Σε μια εποχή που το Κίνημα των Αδεσμεύτων ουσιαστικά παραπαίει και ο 

Ανατολικός Σuνασπισμός έχει διαλυθεί δεν uπάρχει άλλη επ~λoγή για μας από το 

δρόμο προς την ΕΟΚ. Η θέση αυτή δε γίνεται αποδεκηΊ μόνο από εμάς, τους πεπει

σμένους, αλλά και από όλοuς όσοι, σωστά σκεφι:όμενοι. μπoρoiιν ανtΠηρέαστα και 

χωρίς φανα1ισμό να δουν σωστά το συμφέρον α\Πού του τόποu. 
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Μερικοί CJlJvάδελφοι. κυριως από το ΑΚΕΛ-Αριοτερό-Νέες Δυνάμεις, μιλώ

ντας από αυτό το Bτjμα έχουν βασίσΕΙ την αρνητική στάση τους στο θέμα στις 

πιθανές αρνη1ικές οικονομικές επιπτώσεις που θα προκύψουν από '(ην ένταξη. Οι 

θέσεις αυτές, αν και δε στερούνται βασικής θεμιλ(ωσης. παραγνωρ(ζouν βασικές 

παραμέτρους από τη μια και διακρΙνovτoι από μια στατική θεώρηση από την άλλη. 

Παραγνωρ(ζουν χωρίς σοβαρά επιχειρήματα τη μeyάλη πολιτική σημασία που θα 

έχει για .ην Κύπρο τι ένταξη, βασιζόμενοι σε θέσεις που είναι σήμερα σαφώς όχι 

μόνο πεπαλαιωμένες αλλά και αναχρονιστικές. Μπροστά στον OQO.τό κΙνδννο για 

κατάληψη από τους Τούρκους ολόκληρης της Κύπρου. τι ΕΟΚ εΙναι ίσως το σημα

ντικότερο πολιτικό έρεισμά μας. που θα μ.'ΤOQOύσε να διασφαλίσει τη βιωσιμότητα 

της λύσης πο\! θα μπορούσαμε να βρούμε στο εθνικό μας πρόβλημα. Και θα "ταν 

σοβαρό.στο λάθος, θανάσιμο λάθος, αν το θέμα της ένταξης αφτινόταν να αποφασι

οτεΙ ύστερα από μια πιθαντj λύση. Οι Τούρκοι, γνωρίζοντας καλύτερα από εμάς ότι 

η πλήρης ένταξη θα σημαΙνει γι' αυτούς οριστική εγκατάλειψη του μακροπρόθεσμου 

στόχου κατάλτιΨτις ολόκληρης της Κύπρου, ουδέποτε θα το επιτρέψουν, αν δεν 

JtΡOTlY11eeL λύση. 

Η εχθρική στάση απέναντι στην ένταξη με βόση τα οικονομικά δεδομένα ε[ναι 

ΕΠίσης λανθασμένη, όχι μόνο γιατί τα οικονομικά θέματα θα πρέπει να έρχονται σε 

δεύΊερη μοίρα μπροστά στο κεφαλαιώδες πρόβλημα της επιβΙωσης που αντιμετωπί.

ζουμε, αλλά και γl.Οτί τις οποιεσδήποτε αρνητικές επι.πτώσεις τις υφιστάμεθα ήδη 

από την Τελωνειακή Ένωση. Η πλήρης ένταξη α.."tεναντίας θα βελτιώσει τις πιθανές 

αρνητικές επιπτώσεις, γιατί θα μας δώσΗ πρόσβαση προς τους πόρους της ΕΟΚ, 

που θα μας βοηθήσουν να εκσVYΧΡOνΙσoυμε την παραγωγή μας. 

Επιπρόσθετα και βλέποντας τα πράγματα δυναμικά και μακροπρόθεσμα, 

μπορούμε να πούμε όη η ένταξη μπορεί να δράσει σαν καταλύτης που θα ενεργο

ποιήσει τις παραγωγικές δυνάμεις του τόπου για πλήρη εκμετάλλευση των νέων 

οικονομικών δυνατοτήτων που θα παΡOυσι.aστoύν, όπως η διεύρυνση της αγοράς 

για .α κυπριαχά προ'ωντα, τι δημΙΟυρΥ{α οικονομιών κλΙμακος και η σταδιακή 

απομάκρυνση από τις μικρές οικογενειακές Ε.ι"tιχειρήσεις. η εξασφάλιση του άριστου 

μεytθoυς της επιχε(.ρησης, καθώς και η εξυγίανση και η αποτελεσματική λειτουργία 

της, η εξειδίκευση της παραγωγής, η χρησιμοποίηση νέας τεχνολογίας και νέων 

μεθόδων παραγωγής και εμπορίας ΚΊλ. επιπλέον δημιουργούνται άριστες προ\.lπο

θέσεις γl.Ο προσέλκυση ξένων επενδυτών σε επιλεγμένους τομείς νέας τεχνολογίας, 

που θα μας βοηθήσουν να ξεφύγουμε από την επενδυτική ά..-τνοια που μαστ!.ζ.ει το 

βιομηχανικό τομέα και θα ανοίξουν νέους δρόμους για τεχνολογική αναβάθμιση. 

Κύριε Πρόεδρε. τι επιδLωξη της πλήρους έvtαξης δε θα πρέπει να αποτελεί 

θέμα ιδεολογικό ή κομματικό. αλλά θα πρέπει να αντιμετωπίζεται πάνω από όλα ως 

θέμα εθνικό. Σήμερα με 1ις ραγδαίες διεθνείς εξελίξεις ο δρόμος προς την ΕΟΚ 

είναι ο μόνος δρόμος που μπορούμε να βαδΙσουμε. Γι' αυτό, αντί να ξοδεύουμε 

πολύτιμο χρόνο γl.Ο να πεΙσουμε ο ένας τον άλλο. θα πρέ..-τει όλοι μαζί να εργα

στούμε συνειδητά. για να πείσουμε τους Ευρωπαίους για το δικαι.ολογημένο αίτημά 

μας. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλιδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. χύρι.οι σννάδελφοι, 

ης βασικές θέσεις της Koινoβoυλεvτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις τις έχει εκθέσει ο συνάδελφος κ. Καζαμιας και πιστεύω όη θα ανcιπτu
χθο"γ ακόμα περισσότερο από ορισμένους άλλο\lς συναδέλφους της παράtαξής μας. 

Εγώ πήρα το λόγο, διότι, όvι:ας ένας από 10υς δεκατέσσερις Βουλευτές που 

έμειναν μtχρι τη λήξη της προηγούμενης συνεδρίας, μου είχε δημι.ουρΥηθεί έντονα " 
εvτ:ύπωση ότι οι πόρΊες της ΕυρωΠΟ"ίΧής Οικονομικής Κοινότητας είναι ορθάνοι

χτες και περιμένουν την Κυπρι.αχή Δημοκρατία να μπει μέσα. Οι προηγούμενοι 

συνάδελφοι ομιλητές, σχεδόν στην ολότητά τους. κατηγόρησαν ευθέως τις προηγού

μενες κυβερνήσεις για το ότι δεν πήραν τα ορθά μέtρα, για να αιτοδεχτονμε αυτή την 

ευγενέστατη, την καλοπροα(.ρετη προσφορά της Ευρωπο'ίκής Οικονομικής Κοινό· 

τητας. ΕπιρρΙφθηκαν ΕUΘΊΙΝες στην παρο\ίσα xUΒtQVTlσT) κα~ ΣUΓΚεκριμένα στον 

Πρόεδρο κ. ΒασιλεΙΟυ. Ταυτόχρονα η συνοδεία o'UtoίI του ρεφρέν, όπως αναμε

νόταν, αποδιδόταν στο ΑΚΕΛ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Είμαστε το εμπόδιο για να μπει τι Κύπρος στην ΕΟΚ! Είναι ανοιχτές οι 

πόρτες και εμεΙς είμαστε το εμπόδLO! 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ναι, η φανερή τοποθέτηση των συναδέλφων ήταν όη ο Βασιλείου λόγω των 

φοβερών πιέσεων του ΑΚΕΛ δεν προχωρεί να μπει σ' αυτές ης ορθόνοιχτες πόρτες. 

Δεν είμαι συνήγορος ούτε και θα ήθελα να ήμουν ΣUΝΉ-yoeoς της 'ΚυβέΡVTlσης Βασι

λείου. Παρεμπιπτόνt"ως έχω ακούσει πολλές φορές και τον 'ΚυβεΡVTlτικό εκπρόσωπο 
να απαντά σ' αυτές τις κατηyoρLες 'Και να δίνει συΥχεκριμένες απαντήσεις γι.α τα 
διαβήματα και για ης συγκεκριμένες ενέργειες που έχει κάμει η κυβέΡVTlση. Έχω 
ακούσει εντελώς πρόσφατα τη δήλωση του κ. Iaxώβou, του Υπουργού Εξωτερικών, 

που, απαντώντας σε συΥχεκριμένες κατηγoρLες για ενέργειες που πάλι δεν έχει κάνει 

τι κυβέρνηση, εξΊ'ιγησε για nOLO λόγο δεν προχωρεί σ' αυτά τα συΥχεκριμένα διαβή
ματα. Ακούσαμε το συνάδελφο κ. Ρολάνδη, ο οποίος έχει τεράστια πεtρα ως πρώην 

Υπουργός Εξωτερικών, να μας λέει να μη νομίζουμε όη η ΕΟΚ μας περιμένει με 

ανοιχτές αγκάλες, ότι υπάρχουν φοβερές δυσχολΙες, ότι υπάρχουν από πλευράς 

ΕΟΚ ορισμένα εμπόδι.α. 

Δε θα συζητήσω, δε θα αναφερθώ στη θέση του ΑΚΕΛ. Η θέση του ΑΚΕΛ έχει 
αναπτυχθεί και πιστεύω ότι είναι ξεκάθαρη. θέλω απλώς να τονίσω όη κακώς 

θεωρείται ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου δεν είναι ένθερμος οπαδός της ένταξης στην 

ΕΟΚ. Αντίθετα, πιστεύω ότι η μόνη διαφορά σΗς προγραμματικές δηλώσεις του 

ανεξάρτητου 'UΠOψήφι.oυ, τότε, προέδρου κ. Βασιλείου και ΤΟ\1 ΑΚ ΕΛ ήταν η 

'Καθαρή θέση του πρώτου 'UntQ της ένταξης στην ΕΟΚ και η καθαρή θέση του ΑΚΕΛ 
που εναντιωνόταν. Μάλιστα, όπως θα θυμάστε. το κόμμα μας επέμενε και είχε 
ζητήσει, προτού καν γίνει η Τελωνειακή Ένωση, να προέβαινε το κράτος σε δημΟψή

φισμα, για να αποφανθεί ο λαός. Αυτά είναι γεγονότα, 'Κύριοι συνάδελφοι. Και αν 
υπάρχει κόποι.α διχογνωμία σήμερα μεταξύ ΑΚΕΛ και Βασιλείου. πιστεύω ότι 
βασικός λόγος είναι η επιμοντΊ του ενός στην ένταξη. 
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Kα~ αν ακόμη δεχτώ για σκοπούς συζήτησης όη ο Χ. βασιλείου υπόκειται σε 

κάποιας μορφής πίεση από το ΑΚΕΛ και τον κόσμο του ΑΚΕΛ. δε νομ!.ζω ότι ο 

αείμνηστος Πρόεδρος Μακάριος, στον οποίο έγινε εδώ σuyκεκριμένη εδώ αναφορά. 

εντάσσοντας την Κυπριακή Δημoκρατt.α το 1960 με την ανακήρυξή της στο Κίνημα 
των Αδεσμεύτων. έθεσε αυτόματα τροχοπέδη για εισδοχή της οτην ΕΟΚ. Νομίζω. 

αγαπη"{οΙ συνάδελφοι, όη δε θα Τιταν σοβαρό να πιστεύαμε, μιλώντας για το Ι 960 
μέχρι το 1963. δηλ. πριν από την τουρκοκυπριακή avtCtQO{G, όη ο Πρόεδρος Μακά
ριος υφίστατο πιέσιις ή δεχόταν πιέσει.ς ή 'Untxum:e σε πιtσεις τουλάχιστον από το 
ΑΚΕΛ. Αν το θέμα είναι όη 'ιΟ έγκλημα t01J ΜακαρΙΟυ επαναλαμβάνεται σήμερα 
σττιν αίθουσα αUΤΗ της Βονλής με την υίτερόoπwη .ης ένταξης της ίδιας, τότε και 

για ΤΟ γεγονός της ένταξης στο Κίντιμα των Αδεομε'ύτων πιστεiιω όη θα ήταν προτι

μότερο να λέγαμε ότι κακώς και εΥκληματικώς εντάχθηκε η Κύπρος στο Κίνημα των 

Αδεσμεύτων. Όμως αυτΤ; την πολιτική συνέχισαν όλες οι μετέπειτα κυβερνήσεις, και 
η κυβέρνηση του κ. Σπύρου Κυπριανού και η κυβέρνηση του κ. Βασιλείου, και 
πιστεύω ότι oπoιαδτjπoτε κυβέρνηση και αν έρθει στα πράγματα στις επόμενες προε

δρικές εκλογές, πόλι θα δει, παρ' όλες τις δυσκολίες ποιι διέρχεται το Κίνημα των 

Αδεσμεύτων, και θα μελε-ι:ήσει τη σκοπιμότητα της παραμονής μας στο Κίνημα των 

Αδεσμεύτων. 

Έγινε σαφής αναφορά στη 15η 10υλΙΟυ, στις εκδηλώσεις που γίνονταν τη μέρα 

θύμησης τοιι προδοτικού πραξικοπήματος και έχει συνδεθεί αιιτΤ; η μέρα μνήμης με 

XMOLO σύνθημα που φώναζε ο λαός, το "ΕΟΚ-ΝΑΤΟ, το ιδιο σννδικάτο". Τώρα, 
πιστεύω ότι για κάποιο χρονικό διάστημα στη μνήμη, στην καρδιά, στη λογική του 

κυπριακού λαού ορθά υπήρχε αυτό το σύνθημα και δε θέλω να πιστεύω ότι ιιπάρχει 

έστω και ένα πρόσωπο ο' αυτή την α!.θοιισα που δε θα συνέδεε το προδοτικό πραξι

κόπημα της 15ης 10uAl.ou τουλάχιστον με το ΝΑΤΟ, τουλάχιστον με το συνδικάτο 
του ΝΑΤΟ. Και να μην ξεχνούμε ότι το 1974 οι βασικές χώρες που αποτελούσαν και 
αποτελούν ακόμα το ΝΑΤΟ ήταν οι ίδιες βασιχές χώρες που αποτελούσαν και 

αποτελούν την ΕΟΚ. Δηλαδή αιrπ; του την πικρία χαι αυτή του την έγνοια του λαού 

πιστεύω ότι δε θα Τ;ταν ορθό να μην την αντιληφθούμε, όταν, θυμούμενος τη 15η του 

lούλη, φώναζε ~EOK και ΝΑΤΟ, το ι.διο συνδικάτο'·. 

Όσον αφορά το [διο το θέμα της ένταξτiς μας στην ΕΟΚ, δεν είμαι ο πλέον 
αρμόδιος σε θέματα ΕΟΚ, αλλά πιστεύω ότι είναι δεδηλωμένη η θέση της ίδιας της 

ΕΟΚ ότι πριν τουλάχιστον από το 1993 δε θα μελετήσει καν καμιά αίτηση γι.α 

ένταξη. Αυτό μας δηλώθηκε ΕΠισήμως πάρα πολλές φορές. Όσον αφορά την ξεκά

θαρη, κατ' εμάς, θέση της ΕΟΚ ότι η Κύπρος δε θα ενταχθεί ενόσω διατηρείται 

ακόμα ανοιχτό το πρόβλημά της. πιστεύω ότι αuτή είναι πόλι μια ξεκάθαρη δήλωση 

όχι της κυπριακής κυβέρνησης, όχι του ΑΚΕΛ, αλλά πιστεύω ότι είναι δήλωση 

ιθυνόντων της ΕΟΚ, που γΙνε-ι:αι είτε κατά τις επισκέψεις τους εδώ στην Κύπρο είτε 
κατά τις επαφές που έχουν με Κύπριους επισήμους στις χώρες της ι.διας της ΕΟΚ. 
Αμφισβητούμε πολλές φορές τη σοβαρότητα αυι:ών που μας το διακηρύσσουν αυι:ά. 

Δεν ξέρω, πιστεύω όμως ότι μεταξύ αυτών υπάρχουν κοι σοβαροί, σοβαρότατοι 

παράγοντες της ΕΟΚ. Ειναι θέμα το οποι.ο μπορεί άνε-ι:α να διερεUΝΗθει. 

Πρόσφατα στα πλαίσια αποστολής της κυπριακής ΒουλΤ;ς στην Κοινοβουλευ
τική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης είχαν προσκληθεί δύο εξέχοντες πολι

τικοί της σύγχρονης Ευρώπης για να μιλήσουν. Μίλησε ο Πρόιδρος της Ελβετίας ως 
πρώτος προσκεκλημένος και δεύτερος προσκεκλημένος ήταν ο Δανός Πρωθυ
πουργός. Μιλούσε σε ένα χώρο στον οποίο αμφιβάλλω αν ήξερε ότι παρευρισκόταν 
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κα~ κυπριακή αvτιπρoσωπεία. Αμφιβάλλω αν το "ξερε ο άνθρωπος. Ως επακόλουθο 

αυτής της oμ~λισ.ς 10υ είχαν γΙνει αναφορές από ΠOλλOUς Boυλεuτές ξένων αντιπρο

σωπειών. Ποιο ήταν το νόημα, ποιο ήταν το μήνυμα το οποίο εγώ τουλάχιστον έχω 

πάρει, όπως το έχω καταλάβει, και που πιστεύω ότι το έχω καταλάβΕΙ σαφέστατα 

και σωστά; 

ΕΙΠε ο Δανός ΠρωθιιπουΡΥός και υποστηρΙχτ;ηχε α.ίτό πολλούς ομιλητές: ~ Αν 

τΙθΕ1αι λόγος να μιλoiιμε για vτέκταση της ΕΟΚ σήμερα, πιστεύω όη κανένας δεν 

μπορεί να αμφισβητησει όη ΟΙ χώρες που μπαίνουν, που θα μπουν πρώτες στην 

ΕΟΚ είναι η Σουηδία, είναι η Φινλανδια. είνοι η Αυστρία", Και ΠQOΧΦQεΙ και .0 

ερμηνεύει: Ε(νοι χωρες που δεν έχουν κανένα εσωτερικό πρόβλημα, είναι χώρες οι 

οποιες είναι πλούσιες, όχι απλώς πλούσΙΕς, πλουσιότατες και επομένως και σ' 

αmές, κατά τη γνώμη του και τη γνώμη των άλλων ομιλητών, συμφέρει να εντα· 

χθούν και O1Jμφέρε~ κα~ στην ΕΟΚ να τις δεχτει. "Ούτε καν το συζητο"ύμε" λέει. 

"Μακάρι να το επιζητήσουν, και αυτές οι τρει.ς χώρες θα εΙναι μέσα". 

ΕΙχε πει παρακάτω ο Δανός Πρωθυπουργός: "Άλλες χώρες που θα βλέπαμε να 

ενtάσσoντα~ ασμένως στην ΕΟΚ είναι μια-δυο χώρες του πρώην ανατολικού σοσια· 

λιστι.κού συστήματος". Δεν εΙχε κάμει συγκεκριμένη αναφoQά. "Μια-δuo χώρες" 

ε(.πε. Άλλοι Βουλευτές σννέχι.σαν και ανtφεραν κάτι με.αξ" ΟυΥ-Υαρί.ας και Τσεχοσ· 

λοβακΙας και .ην πιθανότητα, αν κάποτε η Σοβιετική Ένωση ή εκεΙνο που θα 

προκύψει από τις εξελιξεις στη Σοβιετική Ένωση .0 ζητήσει, να μελΕΊηθεΙ και να τη 

δεχτο\ιν στην ΕΟΚ. Και έθεσε σαφή ποσοτικά όρια στον αριθμό των μελών της 

ΕΟΚ. ΜΙλησε γι.α δεκαέξι, το μάξψουμ για δεκαοχτώ χώρες. Χώρες της ίδιας 

περΙΠου οικονομικής ανάπτυξης, όπως αναφέρθηκε, χώρες χωρΙς εσωτερικά 

προβλήματα για τα 0πotα θα εΙχε και κάποια ευθύνη η ΕΟΚ να τα ΕΠιλύσει. 

Τώρα, όταν λέμε ότι ασμένως η ΕνρωπαΊ:κή Οικονομική Κοινότητα θα δεχτεΙ 

και άλλες χώρες, πιθανότατα να ενvoo"με τη δημι.ουργΙΟ της δεύτερης περιφε· 

ρειακής ΕΟΚ ή της λεγόμενης υπανάπτυκτης ΕΟΚ ή της ΕΟΚ των χωρών της 

πρώ.ης ΕΠιλογής, των πλούσιων, των πολύ πλούσιων χωρών και .ης ΕΟΚ ,"ων πι.ο 

καθυστερημένων οικονομικά χωρών. Κάποια προσπάθεια εΙχε γΙνει φέτος και, όπως 

όλοι γνωρ!.ζουμε, με πρωτοστατούσα την Ελλάδα μπήκαν εμπόδια στην ολοκλήρωση 

και στην προώθηση αυτής της σχέσης. 

Τελειώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι εΙνα~ άδικο να επιρ· 

ριπ.ουμε ευθύνες σ' αυτή την κυβέρνηση, στην κυβέρνηση τ-συ κ. Κυπριανο"ύ ή έστω 

και στην κυβέρνηση του Αρχιεπιοχ6που ΜακαρΙου με την κατηγορία ότι δεν έκαναν 

τα αναγκαtα διαβήματα για να ενταχθεί η Κύπρος στην ΕΟΚ. Δίκαι.ο θα ήταν να 

παραδεΧτο"με. είτε υποστηρ{.ζουμε την ένταξη είτε δεν την υποστηρ{.ζουμε, να nOQO~ 

δqι:o\ιμε σταράτα ότι όσες δuσκoλίες υπάρχουν σήμερα δεν προέρχονται από 

πλευράς κυπριακής κυβέρνησης αλλά από πλευράς της ιδιας της ΕυρωΠ<χ'ίκής Οικο· 

νομικής Κοινότητας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι σύvt"oμoς. 

Έχω ακούσει πάρα πολλούς συναδέλφους να αναπτύσσουν με τόσο εξαντλη
τικό τρόπο επιχειρήματα υπέρ της ένταξης, καθώς επ!.σης και το ποιες προσπάθειες 

θα μπορούσαμε να κάνουμε. Όμως εγώ απoδl.δω επίσης πολλή σημασία στο γεγονός 

ότι ναι μεν τι κυβέρνηση δεν έχει κάμει όσα έπρεπε να κάμει. αλλά από την άλλη 

είναι γεγονός που πρέΠΕΙ να YLveL αποδεχτό όη δεν είναι εύκολο πρόγμα να δεχθεt τι 
ΕΟΚ την ένταξη της Κύπρου. χωρίς να λυθε( το πολιηκό της πρόβλημα. Αυτά τα 

δύο άκρα νομ{.ζω ότι οροθετΟύν την αντιμετώπιση το\l θέματος από αυτό το Σώμα. 

Πρέπει όμως να αναφερθεί τουλάχιστον ένα στοιχείο, ένα σοβαρό στοιχε[ο 

εu%νης του Προέδρου ΒασιλεΙΟν, όσον αφορά 10 χρόνο της νποβολής της αίτησης 

για ένταξη. Αυτό το στοιχείο είναι όη αφήσαμε να περάσει ανεκμετάλλεντη τι 

περίοδος της προεδρίας της Ελλάδας στην ΕΟΚ. που oEyouQa, διαδικαστικά τουλά
χιστον, θα παρείχε στην αίτηση της KWtρo" κάποι.α πλεονεκτήματα. Ελπίζω η 

Ελλάδα να δεχτεί τη δέσμευση να μην επιtρέψε~. ασκώντας το βf;τo της, την ένταξη 
οποιασδήποτε ftλλης χώρας, όπως καλή ώρα της Αυστρίας, εκτός αν ταυtόχΡOνα και 
παράλληλα ενταχθεί και η Κύπρος. 

Όμως πιστεύω ότι δεν έχει καλυφθεΙ όσο έπρεπε από αυtές τις σutτιτήσεις μια 

άλλη πτuχΉ. Και είναι με α"τη την πτuχΉ που εγώ θα ασχοληθώ. ΕΙναι η πτυχή της 

Τελωνειακής Ένωσης που τώρα έχουμε. Και πιστεύω ότι. ενώ μπορούμε να προσ

βλέπονμ.ε και να επιδι.ώχο"με την ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ, δεν πρέπει παράλ
ληλα να "ποτιμούμ.ι και να παραγνωρίζουμε και τις δννατότητες,πο" έχο"με και τις 
εuEhίνες πο" έχει η ΕΟΚ και δεν τις ΕΚίτληρώνει, όσον αφορό. την νφιστάμενη 

συμφωνLα της Τελωνειακής Ένωσης. 

Η Κύπρος, όταν "πέγραψε την Τελωνειακή Ένωση, σύμφωνα με τους όρσνς 

της συμφωνίας, απέκτησε δύο δικαιώματα, Πρώτο, έχει επΙφUλάξει τη θέση της όσον 

αφορά μερικά προΊ:6ντα γεωργικά και βιομηχανικά και ποσοτικά και ποιοτικά, 
δηλαδή όσον αφορά τις ποσότητες εισαγωγής αλλά και όσον αφορό. τα χρονικά 
διαστήματα της εισαγωΥής αuτών των ΠQO'L6νtων στις χώρες της ΕΟΚ, Δεύτερο, η 

Κύπρος έχει το δικαl.ωμα να ζητήσει βελτιώσεις των όQων με βάση τους οποίους έχει 
επΙΤΕUΧθεΙ η Τελωνειακή Ένωση. 

Ούτε το ένα έχει κάνει η κUΒΈρνηση ome το άλλο, Αφήσαμε ανεκμετάλλεuτη 
την προώθηση δικαιωμάτων όσον αφορά την Τελωνειακή Ένωση για τα oπotα 

εΙχαμε προειδοποιήσει και για τα oπotα έχουμε εΠΙφUλ{ιξει τη θέση μας, Και δεν έχει 
νποβληθεΙ έστω και ένα αίτημα από την κυπριακή κυβέρνηση από το 1987 μέχρι 
σήμερα για τη βελτ(.ωση των όρων της συμφωνίας Τελωνει.ακής Ένωσης. 

Έτσι όλες οι ΣUναντήσεις πον γίνονται με το Σνμβούλιο Ένωσης της Κύπρο" 

με την ΕΟΚ γίνονται o"Oιασtι.xά για διακηρύξεις και τελετO\IQγLες, Δεν "πάρΧΕΙ 

σνντονιομένη υπτιρεσία ο'ύτε για τη στάθμιση ούτε για την εκτίμηση ο'ύτε για την 

προΟΟθηση αντών των δικαιωμάτων που έχει η Κuπρος με βάση την Τελωνειακή 

Ένωση, 

Παράλληλα τι Κύπρος έχει εκπληρώσει όλες ανεξαιρέτως τις υποχρεώσεις της. 

Έχει μειώσει τονς δασμούς και έχει επιτρέψει ελενθερία εισαγωγής των προ'(όντων, 

σύμφωνα με τη συμφωνLα της Τeλωνει.ακής Ένωσης, σε τρόπο που σήμερα τι Τελω

νειακή Ένωση να είναι δυσμενής, για να μην πω μονομερής, όσον αφορό: τις σχέσεις 

μας με την Ενρωπα'ίκή Οικονομική Κοινότητα. 
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n ιστεύω. και τελειωνω με αυτό, ότι, ενώ επικεντρώνεται το ενδιαφέρον .Ισως 
γιατί έχουν αναχθεί σε πολύ ψηλά επΙΠεδα αισιοδοξίας οι ελπίδες, για να μην ης πω 
ψεύτικες ελπίδες- στη σύντομη ένταξη της Κύπρου Otην ΕΟΚ, δεν πρέπει να παρα

λεΙΠουμε αυτά που ήδη είναι δικαίωμά μας. Και διερωτώμαι τι εντ\ιπωση κάνουμε 

διεθνώς, όταν αυτά που δικαιούμαστε δεν τα διεκδικούμε και όταν δεν προβάλλο"με 

τα εμπόδια που τι ΕΟΚ παρεμβάλλει στην ομαλή λειτοuργια της Τελωνει..αχής 

ΈνωΟllς. Γιατί άραγε; Μήπως, αν φανούμε καλοί, αν φανούμε βολικοί. θα ενισχύ

σουμε τις πιθανότητες ένταξής μας; Γιοτί δηλαδή δεν έχουν γΙνει επανειλτιμμένες 

προσφυγές στο EUΡωπo'ίκ6 Δικαστήριο είτε από εμάς είτε από την Ελλάδα, ότον 

χώρες της ΕΟΚ κατά πΑΡΌΒCΙση των όρων της Τελωνειακής Ένωσης δέχονται ΕΙΟΟ· 
ΥαιΥή προ'ί6ντων από το κατεχόμενα με έγγραφα. το οποία είναι απαράδεκτα, και 

περισσότερο από όλες η ΑΥΥλια; Τι πάει να πει η παραποΙηστι των εγγράφων να 
παραβλ~πεται, για να τηρείται το πρόσχημα όη δήθεν εξάγονται από τις νόμιμες 

αρχές του κράτους; 

Νομιζω ότι τουλάχιστον ίστι βαρύτητα θα έπρεπΕ αυτή η Βονλή να δώσει στις 

παραλείψεις της κ'Uβέρντιστις. γιατί αυτές τονλάχιστον είναι στο XieL μας να τις 
απoφίryoυμε με την προώθηστι βελ ηωσεων στην Tελωνει.aκή Ένωστι και με την καλύ

τερτι επoπτεl.α της εφαρμογής της σιιμφωνί.ας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έχω eyyεyραμμένoνς τους ακόλουθους ομιλτιτές: Τον κ. Μάτστι, τον κ. Katoou
ρίδη και τον κ. Δημήτρη Χριστόφια. θα δώσω το λόγο τώρα στον κ. Δημήτρη 

Χριστ6φια. κατόπιν στον κ. Μάτστι και κατόπιν στον κ. Κατσονριδη, για να μη 

βάλω δύο ομιλητές από το (διο κόμμα συνέχεια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δώστε τον στον κ. Κατσονριδη, κύριε Πρόεδρε, και μετά ο' εμένα. Τον παρα

χωρώ τη θέση μον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ωραία. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, παρακαλώ να με γράψετε στον κατάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. KατσoνρLδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Δε λογάριαζα να πάρω το λόγο, αν η σvζητηση ngιogLt6w.v στην ονσία, όπως 

εγώ την έχω αντιλψΡθεί, του θέματος που ενεγράφτι, δηλαδή κυρίως στην ανάγκη 

λήψτις μέτρων και ποιων σuyxεκριμένων μέτρων για την προώθτιστι της αίτησης που 
νποβλήθτικε σύμφωνα με τη θέληστι της πλεLOψTιφΙOς. αλλά ΚQ.τά τη διάρκεια της 

συζήτηστις το θέμα εκτράπτιχε. Επανήλθαν οι πιο πολλές αναφορές στο θέμα αν 

πρέπει να γίνει ή να μη γίνει η ένταξη και ποιος euθύνεται για το ότι μέχρι σήμερα 

δεν έχει ενταχθεί η Κύπρος στην ΕΟΚ. 



787 

Κο-ι:' αρχάς, αναφερόμενος στην ouσΙα ΤΟ\l θέματος, σ' εκείνο το σημε(ο που 

άλλοι θεώρησαν 000(0. την ένταξη, πρέπει να σημειώσω την αναγνώριση από μέρους 
το\l συναδέλφου, τον Χ. Μούσκου. των τερόστιων οικονομικών δυσκολιών πο\! θα 
προκύψουν, αν και εφόσον μπούμε στην ΕΟΚ. Και ε(ναι κάtι 10 01toto πρέΠΕΙ να 
μελεtάτοι παράλληλα με τις όΠOl.ες προσπάθειες για επίσπευση της ένταξης. 

Επικεντρώθηκαν αρκετά πυρά στις ενθiινες του ΑΚΕΛ και στη στάση του 

ΑΚΕΛ απέναντι στο θέμα της έVΤαξης και της EUQώπης. Γίνεται μόνιμα αυττl η 

ταύτιση κι εγώ μόνιμα θέλω να χάμω ένα διαχωρισμό. ΕΙμαστε σαφώς και με βάση 

συνεδριακές αποφάσεις υπέρ της διαδικασΙας ενοπο(ησης της Ενρώπης, αλλά δεν 
ταυτΙΙ;ουμε την Ευρώπη με την ΕΟΚ. Λέμε όη υπάρχουν και άλλες περιοχές μέσα 

στην ΕιΙρώπη και άλλες ομάδες χρατών που πρέπει να λαμβάνονται υπόψη, όπως 

πρέπει να λαμβάνονται υπόψη οι διεργασtEς κα~ οι διαδικασιες που αφορούν τις 

σχέσεις διάφορων ομάδων χωρών και κρατών με την ευρωπαΙκή Οικονομική 

Κοινότητα. Ταυτόχρονα έχουμε δηλώσει προ πολλού και όχι με αφορμή αυτή τη 

συζήτηση τη δική μας ετοιμότητα να ξανασυζητήσουμε και αυτό το θέμα και οποιο
δήποτε άλλο θέμα, γιατί ακριβώς δεν το αντικρCΖOυμε στατικά. 

Αναφορικά με την (.δια την ΕΟΚ, θέλω να υπεΝΘUμΙOω, επειδή συνδέθηκε η 

θέση του ΑΚΕΛ με κάποιες έξωθεν τοποθετήσεις, ότι. όταν κάποιοι άλλοι δεν 
αναγνώριζαν την ύπαρξη της ΕΟΚ στις προγραμματικές τους θέσεις από το 1962, το 
ΑΚΕΛ έλεγε ότι έπρεπε να είχαμε σχέσεις με την ΕΟΚ. Υπήρχε διαφορά στο ποια θα 
ήταν η μορφή αυτών των σχέσεων. Ούτε αμφισβητεί κανένας τους δεσμούς μας με 
την Ευρώπη από τα πάρα πολύ παλιά χρόνια, αλλά δεν αντέχω να μη σας πω αυτό 

που σκέφτηκα, όταν άκουσα το συνάδελφό μου, τον κ. Πουργουρ(.δη, να λέει ότι ωtό 

καταβολής κόσμου είμαστε Ευρωπαίοι. Σκέφτηκα και διερωτήθηκα κατά πόσο ποιος 
εκ των δύο, ο Αδάμ ή η ΕΟΟ. ήταν Ευρωπα(ος και Κύπριος ταυτόχρονα. Με αυτό 
θέλω να πω ότι η τοποθέτηση σε κάποιο χώρο πολιτικό, γεωγραφικό ή ιστορικό δεν 

είναι μόνο συνέπεια του πού βρtσκεσαι σήμερα γεωγραφικά. Δεν είναι μόνο συνέ

πεια των δικών σου τοποθετήσεων και ενεργειών. Είναι σε πολύ μεγάλο βαθμό, στο 

μεγαλύτερο, θα έλεγα, συνέπεια του να είσαι ένας μικρός λαός σαν την Κύπρο και 
συνέπεια των τοποθετήσεων των άλλων, των εξωγενών παραγόντων. 

Έγινε αναφορά στο ότι η αδέσμευτη πολιτική -και ήταν σαφής αυτή η 
αναφορά- είχε άμεση σχέση, για να μην πω ότι ήταν η κύρια αιτία, με την τραγωδία 

του ι 974 και επιρρίφθηκαν ευθύνες για την επιλογή της αδέσμευτης πολιτικής. 
Πιστεύω ότι η πραγματικότητα έχει απαντήσει σ' αυτό το ερώτημα. ΤΟ 1974. όταν 
οδτιΥηθήκαμε στην τραγωδια στην οποία οδηγηθήκαμε, στην Κύπρο είχαμε μια 
κυβέρνηση, την πραξικοπηματική κuβέ(ινηση, με σαφείς προσανατολισμούς και στην 

Ελλάδα είχαμε από εφταετίας μια κυβέρνηση σαφώς τοποθετημένη υπέρ της Δύσης, 
για να μην την πω αμερικανόδουλη. Και σήμερα η Ελλάδα είναι μέλος της ΕΟΚ 

μόνιμο. είναι μέλος του ΝΑΤΟ. φαίνεται ότι θα γίνει δεκτή και στη Δυτικοευρω

πα'~κή Ένωση και αντιμετωπίζει θέμα ασφάλειας και κίνδυνο από την Τουρκία και 

καταφεύγει σε ενέργειες, όπως ας πούμε τσ Νταβός, που για πσλλσύς ισοδυναμούν 

με παραχώρηση εθνικών δικαιωμάτων. rιατί τσ κάμνει αυτό η Ελληνική κυβέρνηση; 

Γιατί και η κυβέρνηση Παπανδρέου οδηγήθηκε σ' ένα Νταβός και γιατί και η κυβέρ
νηση Μητσστάκη κάνει ενέργειες που όλοι θεωρσύμε σήμερα. τουλάχιστον σε ό,ΤΙ 
αφορούν τσ Κυπριακό. κακές επιλογές; Είναι γιατΙ νιώθουν ένα έντονσ αίσθημα 

ανασφάλειας απέναντι στην TσUΡΚ(α και δε νιώθουν ασφαλισμένοι. απλώς και μόνσ 
γιατΙ βρίσκονται μέσα στην Ευρωπα'Lκή Οικσνσμική Κσινότητα. 
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Ακόμα πιστεύω ότι τι τοποθέτηση που λέει Μαν από τότε εντασσόμασταν στην 

ΕΟΚ -σάμπως δηλαδή και ήταν θέμα δικής μας απλώς θέλησης ή βούλησης- θα 

αποφεύΥαμε ό,ΤΙ ακoλo'ίιθrισε" αποτελεί μια πολύ μονόπλευρη, μι.α μονοδιάσταττι 

αντιμετώπιση της ίδιας της ΕΟΚ και της πορειας της. Δεν TΊ'tav η ΕΟΚ του 1960 
ακριβώς ο ίδι.ος οργανισμός που είναι σήμερα. Δεν είχε ακριβώς τους ιδι.ους 

στόχους. Δεν είχε τον ίδιο βαθμό ανεξαρτησΙΟς απένoγι:L στις Ηνωμένες Πο).ιtεΙες 

και 'to ΝΑΤΟ. Και τώQα έχει σε μεγάλο βαθμό εξάρτηση και όποιος κλείνει τα μάτια 
και δεν το βλέπει χοι απλώς λέει όη τι θέση που μόλις εLπα είναι μια δογματικτΊ, 

εί.ναι μι.α κομμουνιστική ΠQOπαyάνδα πι.σtεύω ότι άθελά 10\1 κάνει ένα πολίι μεγάλο 

λάθος. Yπό:Qχει αυι:ή τι εξάρττιστι, δεν είναι όμως τι ίδι.α. Τότε ήταν πολύ μεγαλύτερη. 

θεωρείται το ΑΚΕΛ υπείιθuνo για το όη μέχρι σήμερα δεν έχουμε εvtαχθεΙ, 

γιατ' επηρέαζε τις κατά καιρούς κυβερνήσεις. Auτό ήδη απαντήθηκε από το συνά

δελφό μου, το Χριστοδονλιδη, Ήταν σημείο διαφωνίας με όλες τις εχάστοtε κνβερ

νήσεις που κυβέρνησαν αυτό tOV τόπο. Ακόμα ειλ~κρινά δεν μπορώ να καtαλάβω 
πώς γω oρ~σμένoυς μέχρι tO Γενάρη του 1988 ήταν πολ'ύ έγκαιρα ακόμα και για να 
υποβληθεΙ η aLtTloη ένταξης και από το Μάρτη του 1988 ήtα.ν αργά. Νομίζω όtι, 
όtαν τoπoθετoiιμαστε απίναντι στις ειιθiινες τρίτων, πρέπει να αναλογ[ζεtαι ο 

καθένας και tις δικές του, 

θα 'θελα κι εγώ να κόμω ένα σχόλιο για "{α σv'Vθήματα. ΣΙγονρα δεν απετρά.τη 

η ένταξη της Κ'ύπρου, γιατί κό.ποιοι φώναζαν στις πλατειες "ΝΑΤΟ-ΣΙΑ, προδοσία". 

Ο'ύτε και είναι κυπριακό σύνθημα το "ΝΑΤΟ-ΣΙΑ, προδοσία". ΤΟ "ΝΑΤΩ·ΣΙΑ , 

προδοσία" ξεκίνησε από την Αθήνα. Ήταν η αυθόρμητη αντ(δραση το\! ελληνικού 

λαο'ύ αμέσως μετά την πτώση της χο'ύντας. Και σε μεγάλο βαθμό ... 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ο κ. ΠouρyoνρEδης είπε ~ EOK-NATO, το (δω συνδ~κάτo". 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Και το συνδικάτο και εκείνο ... 

Δ. XPrΣΊΌΦIAΣ: 

Αν μιλο'ύμε για το 1974, εγώ θα επαναλάβω "ΕΟΚ και ΝΑΤΟ, το (διο συνδι
κάτο". 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Κτνπά τη σφύρα) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Και το σύνθημα εκείνο ήλθε από την Αθήνα και πάλι ακcrύσtηκε στα πρώτα 

σvλλαλητήρια αμtσως μετό την πτώση της χούντας, κυρίως στο ΣVλλαλητηριo πο\! 

έγινε με "ην ΕΠιστροφή του ΜαχαρΙΟυ, όταν ήταν καθ' οδόν προς την K\iπρo. Και δΙ!. 

νομΙζω ότι εκείνες οι εκατοντάδες χιλιάδες που μαζε'ύτηκαν στις πλαtειες tωY 

Αθηνών ήταν κομμΟttVιστές. Ούτε και α\!τοΙ όλοι πον \!ποδέχθηκαν το Μακάριο και 

φώναζαν το σ'ύνθηl , α το ΔΕκέμβριο τον 1974 ήταν όλοι κομμουνιστές. Ήταν η 
αUΘΌρμητη έκφραΟ1 της αγανάκτησης δοο λαών προς exetvouς πον δικαιoλoγημtνα 

θεωρούσαν xueLouc υΠEuθiιvoUς για tΊIV τραγωδία του Ι 974. 
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Ο σννάδελφος, ο κ. Κασο\lλιδης, έκαμε μ~α προσωπική αναφορά, γtO. να 

αποδειξει ότ~ 10 ΑΚΕΛ στέχει δογματικά ο.τέναντι στο θέμα της ΕΟΚ, ότι ο 
UΠoφαινόμενoς ταχτικά λέει στην Κοινοβουλειιτιχή Επηροπή Οικονομικών ό"n δεν 

εΙμαστε UΠ6XρεOΙ να εφαρμόσουμε ή ρωτά αν είμαστε υπόχρεοι να εφαρμόσουμε την 

όλq:α ή βήτα νομοθεσία που σττιρ{ζεται σε νομοθεο(ες της ΕΟΚ. Εγώ δεν .0 ρωtώ 
amό λόγω της όποιας τάσης μου MέYavtL στην ΕΟΚ. Εγώ το ρωτώ. γιατ( αγαναχτώ 

όταν tρxOvtat μπροστά μας είτε κυβερνητικοί AEL'touerot είτε ιδιώ-τες χαι Ελλείψει 
όλλων ιπιχειρημότων. για να μας πείσουν γι' αυτά τα ΟΠΟιο. μας ζητoίrv, μας λένε 

"ξέρεις, αυτό το κάμνει η Δαν(α" ή "αuτό 10 κάμνει η ΑΥγλια. Ο1Πό το κάμνει 11 
ΕΟΚ", Για όνομα του θεο"ύ! Αυτή ε[νοι η δcryματιxή avtLXQLoη! Δηλαδή, υιοθετώ 

ΤUφλά ό,η κάμνει η ΕΟΚ. ανεξάρτητα από τις ιδιομορφίες της Κύπρου, τις παραδό· 

σεις της Κ'ύπρο\!. τα σvμφέΡOντα της ΚΙΙπρου. Η ΑΥΥλΙα που έχει πολλές ενστάσεις 

σε διάφορα θέμα,α ή ,ο Βέλγιο σε ορισμένα ή η OλλανδLα σε άλλα δεν εΙναι με την 
ΕΟΚ, 

Ως έβδομο σημεΙΟ εΙχα ,ην αναφορά στο ψεuδoxράτoς, αλλά με έχει καλύψει 
πλήρως ο κ. Παπαδόπουλος. Αν έχει έναν οικονομικό πνεύμονα το ψευδοκράτος, 

αυτός εΙναι η ΕΟΚ και ούτε εδώ πρέπει να κλείνουμε τα μάτια μας. 

Με όσα έχω αναφέρει υποβαθμ(ζω ή τοποθετούμαι αρνητικά απέναντι στο 

ρόλο που μπορεΙ η ΕΟΚ να δι.αδραματίσει στο κύριο πρόβλημα που ανnμετωπ(.. 

ζουμε, το Κυπριακό; Σε καμιά περίπτωστι. Επι2;ητουμε τις πρωτοβουλίες της ΕΟΚ. 
Επιζητούμε πρωτοβουλία από κάθε πλευρά που μπορεΙ να μας βοηθτ1ισει, αλλό δεν 

είναι και η (δια η ΕΟΚ ομόφωνη ούτε απένανη στο κυπριακό πρόβ).'lμα. 

ΚλεΙνοντας, κύριε Πρόεδρt. θα 'θελα να πω ότι δεν έχει καμιά ένσταση το 

ΑΚΕΛ για τις όποιες πρω.οβουλΙες η κυβέρνηση θα πάρει ή η Νομοθεηκή EξouσLα 

θα πόρει στην προσπάθειά της, αφού η πλεΙΟψηφΙΟ αυτό πρεσβεύει, να προωθήσει 

.ην αΙτηση έvtαξης της Κύπρου. Ας γίνουν όλες οι αναγκαίες ενέργειες από την 

πλειοψηφία που πιστεύει ότι αυτή είναι η σωσtή ΕΠιλογή και σίγουρα το ΑΚΕΛ δεν 

έχει ούτε τη δύναμη ούτε την πρόθεση να παρεμποδΙσει κάτι τέ.οιο. Σ.ο κάτω-κάτω 

θα φανεΙ και η αλήθεια. ΓιατΕ δεν είναι η στάση της όποι.ας κυβέρνησης που φταίει 

και πιστε'ύω ότι ή,αν άδικες οι επικρίσεις εναντίον της κυβέρνησης Βασιλείου, που 

δεν εΙναι λιγότερο ένθερμος θιασώτης της ένταξης στην ΕΟΚ από οποιονδήποτε 
άλλο ανήλθε στο Βήμα και μLλησε υπέρ της ένtαξης. Ήταν άδικες ακόμα και στο 

σημείο ότι η αίτηση ένταξης έπρεπε να είχε γίνει την εποχή που προήδρευε η 

Ελλάδα. Τότε ο Πρόεδρος εΙχε αποκαλύψει σε συνέντευξή του που δημοσιεύτηκ.ε σε 
ελληνικές εφημερίδες και περιοδικά ότι αυτή ήταν και η θέση .ης ελληνικής κυβέρ

νησης και από τότε μέχρι σήμερα από κανέναν δε δι.αψεύσtηκε. αλλά έτερον 

εκάτερον. Δεν εΙναι ο Πρόεδρος Βασιλείου λιγό,e.ρo ένθερμος θιασώτης .ης ένταξης 

της Κύπρου στην ΕΟΚ και, όποιες ενέρytι.ες και αν έχανε, δεν είναι γιατί υπαγορεύ

τηκαν από το ΑΚΕΛ. Πkττευε ότι .ό,ε έπρεπε να υποβληθεί η αίτηση ένταξης. Αλλά 

πιστεύω ότι είναι αm:απάτη να νομ(ζουμε ότι μόνο με τις δικές μας ενέργειες θα 

εξασφαλιστεΙ η ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ. 

Το άλλο το οποίο εΙναι σίγουρο και δεν πρέπει να το q:ιoρτώνoυμε στον 
κ. Σουέτ ή στον οποιοδήποτε Ioutt, γιατΙ μπορούμε να απαριθμήσουμε εδώ δεκάδες 
που έχουν κάμει παρόμοια δήλωση, ε(ναι ότι &: θα μας δεχθούν πριν από τη λύση 
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του x\lΠQLOXOU προβλήματος. Είναι θέμα απλης λογικής, γιατί θα πρέπει να αναλά

βουν και το πρόβλημα χαι δε θέλουν να το αναλάβουν και δεν μπορούν να το αναλά

βουν. Μια πρωΊοβουλία χόπως διαφορετική προσπάθησαν να εκδηλώσουν πριν από 

μερικούς μήνες, από αυτές τις πρωτοβουλιες που νποστηρίζουν οι Ηνωμένες Πολι
τείες, και κυριολεκτικά "t01J; έχατσαν κά'tω. Δεν ήταν η Κύπρος ή το ΑΚΕΛ ή 
οποιοσδήποτε άλλος ΠΟ\! εμπόδισε το καλοκαίρι την πρωτοβουλια της ΕΟΚ να 

εκδηλωθεΙ Ήταν οι Ηνωμένες Πολιτείες που .ονς ε!.παν "είναι δικό μας θέμα" και 

τράβηξαν π[σω, όταν ήταν πρσεδρεiιoυσα χώρα το Λουξεμβούργο. 

Κατά συνέπεια όλοι πρέπει να προβληματι.ζόμαστΕ και εμείς πρoβληματι.l;,ό
μαστε για το πώς πρέπει να αvτικρ(ζoυμε το θέμα και δεν το αvτικρ(ζoυμε στατικά. 

Και είμαστε έτοιμοι ανά πάσαν στιγμή, ανάλογα με τις σιινθήκες και τις εξελιξεις, 

να ξανασυζητησουμε και να επανεξετάσουμε οποιοδήποτε θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

Κ"ριε Πρόεδρε, 

Είναι δεδομέντι η δική μας θέση, του Δημοκρατικού Συναγερμού, ότι μετά την 
ΤΟ\JQXική εισβολή τουλόχιστον και την κατοχή του 37% των εδαφών μας έπρεπε 
χωρίς καμιά καθ\Jσtέρηση να επιδιώκαμε όλοι οι Έλληνες-Κύπριοι τη σ\Jντoμότερη, 

κατά το δυνατό, ένταξή μας στην ΕΟΚ. 

Τη θέση μας αυτη την εκφράσαμε και δημόσια το 1977, όταν τονιζαμε το εξής: 
"Οι δημοκρατικοΙ λαοί της Ευρώπης έχουν O\JvaOJtLoBeL σήμερα σε μια πολιτικο
οικονομική ενότητα και προγραμματίζουν κατάργηση των O1Jνόρων των ευρω

πα"κών κρατών και εΥκαθιδρυση πανευρωπο"ίκο" κοινοβουλιου. Η Κύπρος, που 

ανήκει ιστορικά και πολιτιστικά στον ευρωπαϊκό χώρο, δεν μπορεί παρά να ευεργε

τηθεί από αντούς τους ευρωπαΊ:κούς προσανατολισμο"ς. θέλουμε να πι.στείιουμε ότι 
δεν είναι δννατό 11 Ευρώπη, πο" καταργεΙ τα σiιvoρά. της, να ανΕΧθεί για πολύ 
διαχωριστικές γραμμές σtη μικρή Κύπρο. Χρειάζεται όμως και η κατάλληλη προσέγ

γιση και η ειλικρινής, ιmεύθυνη και ορθή αντιμετώπιση το" δ"τικού παράγοντα από 
δικής μας πλε"ράς. Γι' αντό ο Δημοκρατικός ΣuναΎtρμός στοχεύει ορθά τόσο στην 
εξεύρεση αξιοπρεπούς λύσεως του κυπριακού προβλήματος όσο και στην κατόλληλη 

κατάργηση του διαχωρισμού μεταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, όταν 

διακηρύσσει ότι ανήκουμε στη Δύση". Αυτή ήταν η θέση μας, κύριε Πρόεδρε, το 1977. 

Δυστυχώς η έντονη τότε εσωτερική αντιπαράθεση μεταξύ μας και οι κομμα

τικές σκοπιμότητες της στιγμής δε μας επέτρεψαν να αντιμετωπ[οουμε με ντιφaλιό

Τ1}τα αυτή τη σημαντική για την επLβLωσή μας και την αποκατάσταση των ανθρώ
πινών μας δικαιωμάτων και της ενότητας της πατρtδας μας διέξοδο και 

αναγκαιότητα. Ίσως να ήμασταν μέλη της Κοινότητας, αν το επιδιώκαμε. 

Είχαμε έκτοτε καθυστερήσει αδικαιολόγητα να υποβόλουμε την αίτησή μας για 

ένταξη και, όταν το πρόξαμε, δεν αναλάβαμε πανεθνική, καθολική εκστρατεία όλοι 

μας και προς κάθε κατεύθuνση, για να την επιτύχουμε. 

Η ολιγομελής και σκληρά εργαζόμενη, φιλότιμη μεν αλλά ανεπαρκής, 

υπηρεσί.α του Υπουργείου Εξωτερικών και η επίσης ολιγομελής διπλωματική αντι.
προσωπεία μας και η ανεπαρκής εκπροσώπησή μας στις Βρυξέλλες uπoγραμμΙζouν 

την έλλειψη της συστράτευσης προς αυτό το σκοπό. 
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ΤΟ ερώΤΤιμα επoμtνως που τίθεται και τώρα ενώπιόν μας είναι αυτό: 'Εχει η 

κυβέρνηση την πολιτική βούληση και την αποφασιστικότητα να προωθήσει την 

επίτευξη αυτού του σκοπού. όσο δύσκολο και αν είναι οιιτό; Και ε(ναι O~ ενέργειές 

μας αρκετές. για να μεταφέρουν το μήννμα και να πείσουν όλους στις πρωτε'ύouσες 

των 12 χωρών-μελών της ΕΟΚ για την αποφασιστικότητα και την ΕΠιθυμία μας να 

aπoτελέσoυμε μέρος της ενοποιημένης Ευρώπης; 

Δε θα !πρεπε, παράλλτιλα με τις σuνoμιλLες μέσω το" Γενικού Γραμμα,έα προς 
διευθέτηση τσυ κυπριακού προβλήματος, να ακολουθούμε χωρίς δεύτερες σκέψεις 

και παράλληλη θετική πoρεLα προς υλοποίηση της ένταξής μας ίσως και προ της 

επίτευξης λύσης 1:0" Kυπρι.aκoύ; 

Ανηληφθήχαμε τους κινδύνους που μπορεί να αVΤιμ.πωπΙσOυμε, αν εμπεριέ

χονται στη συμφωνLα για δι.εUΘέτηση t01J προβλήματός μας στα πλαίσια μι.ας 

ομοσπονδιας σtOιχεΙα και όροι 1(0'1) να ΣVΓXΡO"ύoντα~ με τη Συνθήκη της Ρώμης και 

με το ΠWμα και τις αρχές πάνω στις οποίες βασίζεται η ενωμένη Ευρώπη; 

θα αφήσουμε να αμφισβητηθεί αυτή η δUΝατότητά μας εξαιτίας της πιθανό

τητας να απαιτείται και 11 τουρκική συγκατάθεση, για να καταστούμε μέλος της 
ΕΟΚ; 

Δε θα ίΠρεπε να αποδυθούμε σε εκστρατεία, για να πείσουμε ή και να ενισχύ

σουμε τις υπάρχουσες φωνές στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, που ανnλαμβόνεται 
τα πλεονεκτήματα για όλους τους Κυπρίους, αν επιτ\ιχουμε να καταστούμε πολίτες 

της ενωμένης Ευρώπης; 

Δε θα έπρεπε να μας απασχολήσει το ότι η αδέσμευτη πολιτική μας και 11 υπάρ
χουσα δέσμευσή μας για τη συνέχισή της πιθανόν να αποτελέσουν και αυτές κάποια 

ίσως δυσχολια προς αυτή την πορε(α μας; Και 'ιι σημαίνει σήμερα αδέσΜΕUτη πολι,.

τική; 

Δε θα ήταν ίσως ενδεδειγμένο να μελετήσουμε τη δυνατότητα να μεταπηδή

σουμε σταδιακά σε πολιτική ουδετερότητας, όπως είναι σήμερα η πολιτική της 

Ιρλανδίας, που εΙναι μέλος της ΕΟΚ, κα~ όπως είναι η πολιτική που ακολουθεί η 

Σουηδία και 11 Αυστρία, που αναμένεται σύντομα να καταστούν μέλη της Κοινό
τητας και που συμμετέχουν στην ομάδα των Αδεσμεύτων; 

Αν θέτουμε μερικά ερωτήματα, κύριοι συνάδελφοι, είναι διότι αισθανόμαστε 

ότι καταφύγιο και ασφό.λεια μέσα στον ανησυχητικά εξελισσόμενο σήμερα κόσμο 

μας για όλους τους Κυπρίους και οδός για την αποκατάσταση των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων στο σύνολο της επιδιωκόμενης ομόσπονδης δημοκρατίας της Κ"ίιπρου 
είναι μόνο 11 ενοποιημένη Ευρώπη. Δεν είναι άνευ σημασίας το γεγονός ότι και 
αυτός ο Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Ε&νών υπογράμμισε σε έγγραφό του 

αυτή την προοπτική. 

Πρέπει όμως να υπογραμμίσω ότι αυτή η πολιτική βούληση για καθολι.χή 

εκστρατεία δεν απΟtέλεσε τη συνειδητοποιημένη θέση της κυβέρνησης της Δημοκρα

τίας. Είναι για το λόγο αυτό που καλούμε την κυβέρνηση, τα κόμματα, τις οργανώ
σεις, τα εργατικά συνδικάτα, επιμελ11τήρια και όλους να αποδυθούμε μαζί σ' αυτή 

την εκστρατεία έστω και τώρα, για να πείσουμε όλους και να προετοιμάσουμε με τις 

πράξεις μας, τις αποφάσεις και τις ενέργειές μας το έδαφος για την όσο το δυνατό 

taxmEQTJ αποδοχή μας στην ενωμένη Ευρώπη. 



m 
ΤΟ σκηνικό, όπως εξελΙΟσεται στον ευρωπα'~κ6 χώρο ου.ή Τ1') στ~yμή, μας 

πεΙθει ότι είμαστε ήδη πολύ καθυστερημένοι. Μόλις πρόσφατα" ΕΟΚ συμφώντισε 
στην πλήρη οικονομική ένωσή της με τις χώρες "(ης ΕΠ Α και διαπραγματεun:αι την 

οικονομική ένωσή της με 3 ή 4 πρώην aνotOλoLκt; EUΡΩna'ixt; χώρες. Η δική μας 
Τελωνει.ακή Ένωση -και πολύ σωστά υπογράμμισε ο κ. Παπαδόπουλος προηγου
μένως την ανεπάρκεw. μας στην εφαρμογή της- τι δική μας λοιπόν Τελωνεwκή 

Ένωση με την Κοινότητα είναι unoδetmEρTJS μορφής από αυτή που πέτυχαν με τη 

σιιμφωνl.α "tους ΟΙ χώρες της ΕΠΑ με την ΕΟΚ. Κανένας μας δεν παραβλέπει τις 

δυσκολίες που tχει τι μικρή Κύπρος με τα τερόστια προβλήματα προς επίτευξη 

αυτού του στόχου. αλλά και κανtνας μας δε δικαιούται να ιΙστερΊ'ισει στην προσπά

θεια της προωθησης των σχέσεών μας με την ΕΟΚ σε όλα τα επΙΠεδα. της επιμόρ

φωσης και του καταρτισμού -r01J προσωπικού σε όλους τους τομε[ς "{ης χ*ρνητικής 

και της ιδιωτικής δραστηριότητας, της εναρμόνιστις της κυπριακής νομοθεσ(.ας προς 

εκε(ντι της ΕΟΚ και της προσαρμογής των θεσμών προς εκείνους της Κοινότητας. 

Κύριε Πρόεδρε, την Κύπρο απειλούν σήμερα κίνδυνοι ορατοί και χει.ροπι.α· 
σι:οι. Η παράταστι του αδι.εξόδου στο Κυπριακό, η συνέχιστι του εποικισμού, η δημο. 

γραφική διαφοροποίηστι. η καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς και της 

ισι:ορικής φυσι.ογνωμ(.ας των κατεχομένων αποτελούν στοιχείο που δεν μπορούμε 

να το αγνοήσουμε ελαφρό τη καρδία. 

ΠιστεΟΟνμε ειλικρινά. κύριοι συνάδελφοι, ότι με τις υπάρχουσες δι.εθνεΙς 

πραγματικότητες και κινδύνους μόνο με την ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ μπορούν 

Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι να εξασφαλίσουν την ειρήντι, την ασφάλεια. την 
εμπιστoσύvη και τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των πολιτών της Κύπρον μέσα 
στα πλαίσια της επιδιωκόμενης ομοσπονδίας. 

Η ένταξή μας στην Κοινότητα, της οποίας δύο από ης εγΥυήτριες δυνάμεις, τι 

Ελλάδα και η Αγγλία. είναι ήδτι μέλη χαι σττιν οποΙΟ η τρίτη EyγυήtQw χώρα. τι 
Τονρκ(α. έχει νποβάλει αίτηστι για ένταξτι. θα αποτελέσει ασφαλώς ττιν αφεττιeία για 
επαφή, για αποκατάσι:αστι σχέσεων καλής 'γΕιτονίας χαι για ειρήντι σττιν περιοχή 

μας. 

Είναι γι' avroίIς τους λό'Υους πον η προσπάθεια όλων μας προς επΙτευξτι 
avro" του στόχου, όσο δύσχολτι κι αν είναι -και όλοι γνωρίζουμε τις δυσκολίες
επιβάλλεται να γίνει συνtιδτιτά και καθολικά. 

Ενχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Χριστόφιας έχει το λόγο. 

Δ. XprΣTOΦIAI: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρι.οι συνάδελφοι, 

Δε θα μακρηγορήσω ο'ύτε εγώ' μια σύvtoμτι παρεμβολή μόνο. Νομίζω ότι ο 

χ. ΧατζηδημητρΙΟν, όταν ενέγραφε το θέμα, δεν είχε χατά νον ότι μέσα στα εμπόδια 

ττις ένταξης της Κύπρον στην ΕΟΚ το κύριο εμπόδιο είναι το ΑΚΕΛ! Βέβαια 

κάποιοι συνάδελφοι ο'ύτε πολύ ούτε Μγο, στην προσπάθειά τονς να δικαιολο'Υήσουν 
το γιατΙ, σι.όρ, η με ανοιχτές αγκάλες ΕΟΚ που περιμένει την Κύπρο και αδημονεί 

να μπει στις γραμμές της δε μας δέχτηκε μέχρι σήμερα, δίνουν ττιν απάντηστι. 

Απάντηση: Γιατί το ΑΚΕΛ είναι ενάντια στην ένταξτι της KiιπρDν στην ΕΟΚ. Αυτή 

εΙναι η απάντηση. 
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Κύριοι συνάδελφοι, πότε e.πηέλoιις σ' αvtό τον τόπο θα αναλύσουμε δεδο
μένα, είτε αυτά αφορούν την εσωτερικll πολιτιχή κατάσταση στον τόπο μας είτε 
QutQ αφορούν ης σχέσεις ττις χώρας μας με άλλες χώρες η oργανισμoUς κρατών, 

αVΤIoXEιμενιxΔ, ψυΧρά και πέρα από σuναισθτiματα; επιτέλους netntL να αρχίσουμε 
να κινούμαστε προς αυτή την κατWΘuνση. 

Η ΕΟΚ είναι ένας οργανισμός κρατών με μια ιστορία τι οποιο. πέρασε από 
διακυμάνσεις και αναπτνσσεται μέσα από το πέρασμα ΤOΊJ χρόνου. λαμβάνοντας 
\ιπόψη οπωσδήποτε και τον περΙyuρό της και τις διεθνείς εξελιξεις. θέλω να 

υπογραμμΙσω ότι τι ΕΟΚ του 1991 βεβαΙως δεν είναι τι ΕΟΚ του 1960 ή το\l 1956 τi 
του 1974. Σήμερα τι ΕΟΚ χινtΙται προς δημοκρατικότερη χατε'ύθuνση. fLO:tL υπό:ρ
χουν και υπήρχαν τα αλληλοσυγκρουόμενα σuμφιροvtα και σήμερα και τότε και 

θέλω να επαναλάβω εΚΕίνο που είπα ολίγόν τι εκτός δι.αδικασ(.ας. Αν ήταν μπροστά 
μου τώρα 1"0 πραξικόπημα που έγινε στην Κύπρο το 1974 και χωρίς φόβο ότι θα με 
χαρακτηρίσει κανένας δογμαηκό, χωρίς κανένα φόβο, θα φώναζα και πάλι το (διο 

σύνθημα, το "ΕΟΚ και ΝΑΤΟ, το (διο συνδικάτο". Γιατί το 1974, κύριοι συνάδελφοι 
-δ\!ΣΤVΧώς αυτή είναι 1'1 ιστορία, αυτή είναι η πραγματικότητα· χώρες-μέλη του 
ΝΑ ΤΟ συνέδραμαν στο να φτάσουμε στην τραyωδl.α στην oπol.α φτάσαμε, αξιοποιό-

ντας βέβαι.α και κόπoΙOuς δικoUς μας. Και οι χώρες της ΕΟΚ ήταν πρoσδεδεμ..ένtς 
πλήρως τότε στο ΝΑΤΌ. 

Σήμερα δημιουργείται μια άλλη αμwτική διάταξη, μια άλλη αμuvτική οργά
νωση της ΕΟΚ, ενώ οι χώρες-μέλη της ΕΟΚ παραμένουν χώρες-μέλη το\! ΝΑΤΟ. 

Αλλά και οι ντoxτρίνtς των διάφορων συναωησμών σήμερα με βάση τα νέα δεδο
μένα επίσης αλλάζουν. Και οι δικές μας οι θέσεις με βάση τα νέα δεδoμtνα αλλά

ζουν. οι θέσεις του καθενός από εμάς. Αλλά να μου επιτρέψετε να πω, με όλο το 
σεβασμό προς την αντίθετη ά.ι-τοψτι, όη θα αφάlεί στη δικαιοδοσία του ΑΚΕΛ το 

πότε θα αλλάξει τη θέση του, αν θα την αλλάξει, σε σχέση με την ένταξΥ1 ΤΥ1ς Κύπρου 

στην ΕΟΚ. ΔΥ1λαδή το θέμα πο\! ΣVΖY1ΤOύμι σ' α1Jτές τις συνεδρίες ΤΥ1ς Βουλής δεν 

είναι η θέση το\! ΑΚΕΛ σε σχέση με την ένταξΥ1 της Κ"ύπρου στην ΕΟΚ. Ααιό είναι 
κάτι το οποf.o έχει αποφασιστεί από 'Υ1ν πλειoψTtφ(α και της Νομcθf"tικής Εξοοοίας 

και από την ιδια .ην Εκ.ελεστική Eξouσl.α. Σεβαστήχαμε πλήρως και σεβόμαστε 
αυτή την απόφαση. Αλλά ο σεβασμός ΤΥ1ς απόφασης της πλειOψrtφΙOς δεν πρoUπo

θtτει σώνει και καλά, με .0 ζόρι -ΎW'Ι είμαστε ανεξάΡ'Υ1.0 και αυτόνομο κόμμα
εφόσον δεν έχο\!με πειστεί από τα δεδομένα, να αλλάξουμε και εμεΙς '1'1 θέση μας. 

ΛέΧθιικε ότι κάποιο δικαιο έχει το ΑΚΕΛ ό.ι θα αντιμετωπf.σoυμε οικονομικές 
δυσκολίες. Βεβαίως θα αντιμετωπίσΟ1Jμε οικονομικές δυσκολίες και θα έλεγα ότι 

κύριο καθήκον ή ένα από τα πρωΤOQ'XΙΧά xaBήxovta ΕΚΕίνων που είναι θιασώ.ες της 
ένταξης θα έπρεπε να ή.αν να μελετήσουν αυτές τις οικονομικές δυοκολιες, που 

φοβάμαι πολύ ό.ι δεν τις έχουν μελετήσει. Απλώς θέλουμε ένταξη. Αδιάφορο ποιες 
θα είναι οι δ\!οκολΙες. 

Είναι και η πολιτική πτυχή t01J θέμα.ος. Ούτε Μγο ούτε πολύ παΡΟ1Jσιάσττιχε 
ότι, επειδή είμαστε αδέσμευτοι, έγινε το πραξικόπτιμα ΟΤΥ1ν Κύπρο και είχαμε 'Υ1ν 
τραγωδια. Και, επειδή είμαστε αδέσμευτοι, δε μας δέχττιχε Υ1 ΕΟΚ ως τώρα. Μα πριν 

α..-τό λίγο καιρό, ό.αν εμεις λέγαμε ΕΠιχεΙΡΥ1ματολογώντας ότι η αδέσμευtY1 πολιτική 
είναι εμπόδι.ο, κάποιοι μας έλεγαν ότι δεν εΙvoι κανένα εμ...όδιο η αδέσΜΕUΤY1 πολι

τική και ότι θα μας δεχτεί Τ] ΕΟΚ με αδέσμευτη πολιτική στις Ύραμμές της. Τώρα 
βέβαια αλλάζουν τα πράγμα.α. Δεν πειράζει, λέγεται. 
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Α ν δούμε την πραγματικότητα, XUQLOL συνάδελφοι, έτσι πολ'ύ ψυχρά. θα 

πρέπει να καταλήξουμε στο συμπέρασμα όη 11 ΕΟΚ , αφού το 1991 δεν είναι έτοιμη 
να μας δεχτει, 11:0).'11 περισσότερο το 1974 η ΕΟΚ. της οπο(ας μεγάλη μερίδα χωρών. 
μελών τjταν εχθρική προς την Κύπρο. δεν ήταν έτοιμη να μας δεχτεί σης γραμμές 

της. Δεν είναι θέμα 'Της θέλησής μας. Και θέλω να υπενθνμΙσω ότι μετά τη συνά· 

ντησή μας με τον κ. Μητσοτάκη, εχεΙ που έτσι πολύ ψυχρά ειδαμε τα πράγματα, στην 

ανακοίνωσή μας τονίσαμε όη η ομόσπονδη Κύπρος θα πρέπει να ενταχθεί στην 

ΕΟΚ. Έψυέ μας τζιαι εΙΠαμε '(ην πραγματικότητα. Γελαστήκαμε και Ε.Ιίταμε την 

πραγματικότητα. Επει.δή όλοι λέμε ότι είμαστε υπέρ της διαφάνειας, νομιζω ότι δεν 

είναι λόθος που κάναμε. επιτέλους εLπαμε για πρώτη φορά την αλήθεια στον 

κυπριακό λαό σε σχέση με αυτό.ο θέμα στην ανακοίνωση 1"0" EOνLxou Συμβουλίου. 
επιτέλους μια φορά γι' αυτό το θ~μα εΙ-ταμε την αλήθεια στον κυπριακό λαό. Και η 

αλήθεια είναι ότι οι επΙσημοι της ΕΟΚ μας ~χouν δηλώσει πλείστες όσες φορές ότι η 

Κύπρος θα συζητηθεί και θα γίνει μέλος της ΕΟΚ τότε μόνο, 6ταν λυθεί το 
πρόβλημα. 

Μακάρι -θέλω να επαναλόβω κάη που εiπαμε πολλές φορές- η ΕΟΚ να μας 

δώσει το μήνυμα ότι θα συζητήσει την ένταξ~ μας πριν από τη λύση του κυπριακού 

πρoβλ~ματoς. Σας δηλώνω με όλη την uπεUΘυνότητα όη είμαστε έτοιμοι να αλλά

ξουμε τη θέση μας, για να λύσουμε το εθνικό μας πρόβλημα. Αλλά δυστυχώς δεν 

είναι έτσι τα πράγματα. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δυστυχώς ή εmυχώς: 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δυστυχώς για την Κύπρο, Ηω. αν θα λuνόταν μέσα από την ΕΟΚ, κύριε 
Κασουλίδη, το πρόβλημά μας. Είναι δυστυχώς για την KimΡO. Γιατί ευτυχώς: Δεν 

είμαστε έτσι όπως νομ(.ζετε όη εΙμαστε ή όπως θέλετε να μας παρουσιάζετε. Έστω 

και με έναν κόκκο πατριωτισμού πρέπει να μας πιστώνετε. Διότι λέω δυστυχώς, 

Υ"ατΙ θα μπορούσε να λυθεί το κυπριακό πρόβλημα, και μου ρίχνετε το μπαλάκι 

δ\lO"roχώς ή εUΤΥχώς. Δηλαδή ο στόχος μας εμάς είναι η λύση του κυπρwκού 

πρoβλ~ματoς ή είναι η μη ένταξη της ΚΜρου στην ΕΟΚ; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σας πιστώνουμε με πολύ πατρι.ωησμό. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστώ πολύ! Μας τιμά πολύ αυτό, κύρι.ε ΠοuργουρΙδηJ 

Λοιπόν, κατά συνέπεια δεν εξαρτάται από εμάς εξαρτάται από την ΕΟΚ. 

Τώρα, αν ο κ. βασιλεΙΟυ δεν έκαμε ό,τι έπρεπε να κάμει, το λιγότερο που περίμενα 

είvoι να κάνατε κριτική στον κ. ΒασιλεΙΟυ. Καμιά κριτικ~ δε σηκώνει το ΑΚΕΛ για 

αυτό το θέμα. Δεν εμποδισαμε ούτε ένα δευτερόλεπτο τον κ. BaOLhelou, και το 
δηλώνω με όλη την 1Jπεuθuνότητα και κατηγορηματικότητα. να προοιθήσει την 

αΙτηση ένtαξης -ης ΚύΠΡΟ1J στην ΕΟΚ. γιατί ακριβώς σεβαστήκαμε και την απόφαση 
της πλεΙΟψηφ(ας της ΒΟ1Jλής, σεβαιπήκαμε και την απόφαση της Eκτελεστικ~ς Eξo1J

οίας, την ειλημμένη της απόφαση, και θα συνεχίσουμε να τη σεβόμαστε. Μη νομίσετε 

ότι μπαίνουμε και βγαΙνΟ1Jμε στο Προεδρικό και πιέζουμε τον Πρόεδρο ΒασιλεΙΟυ 
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να μην κάμει καμι.ό ενιρyeιo. Δεν είναι έτσι τα πράγματα. Καθόλου δεν εΙναι έτσι. 
ΕχεΙ που πι.στε60υμε ότι χρειάζε'ται να ασκήσουμε την επιρροή μας θα την ασχή· 

σουμε βεβαίως, αλλά σ' αmό το θέμα έχουμε πάρει την απόφαση ότι, εφόσον τι 

πλειοψηφία έχει ταχθεί -υπέρ της ένταξης, εμεΙς θα τηρήσουμε μια στάση ήπια και δε 
θα έχονμε το θέμα -.:ης ΕΟΚ cπις προτεραιότητες της πολιτικής μας. 

Αλλά και πάλι σεβαστεΙτε και εσεις τη δ~xή μας 't1'l θέση. Δεν έχουμε ΠΕιοτει, 
χαλέ, αχόμα ότι οι λόγοι που, κατά τη γνώμη μας, δεν κάμνουν συμφέρουσα την 

έvtαξ" έχουν αρθεΙΙ Όταν πειστούμε, σας δι.αβεβαιώ -χαι είναι ανοιχτό για μας το 
θέμα- ότι δε θα σταθούμε άτεΎΧΤΟΙ cπη θέση μας. ΥπάρΧΕΙ και τι πιθανότηια να 
αλλάξοιιμε τη θέση μας, διότι ο κόσμος αλMζεL. θα μελετούμε ΣUΝέΧEι.α αυτές τις 

αλλαγές. αλλά παρακαλώ να μας σεβαστείτε. Όταν πειστούμε εμεΙς οι !.διοι, τότε θα 

αλλάξουμε τη θέση μας. πράγμα το οποΙΟ εΙναι δικαίωμά μας να χάνουμε ως αυτό
νομο και ανεξάρτητο κόμμα. 

Συνεπώς, γι.α να μTl μακρηγορώ, εμείς διατηρούμε την άποψτΊ μας, έχουμε τις 

επιφυλάξεις μας, συνεχίζουμε να έχουμε τις επιφυλάξεις μας και είναι δικαίωμα και 
των πλευρών της Βουλής και της ΕΚΤΕλΕστικής ΕξουσΙΟς, αν νομ(ζουν ότι είναι και 

είναι t'cοιμη η ΕΟΚ να μας δεχτεΙ να προσχωρήσουμε. Βέβαια, θέλω να ξανατovΙσω 

ότι είναι η πεποίθησή μας, με όλο το σεβασμό προς την αντίθετη άποψη, ότι, πριν 
λυθεί το κυπριακό πρόβλημα, στην ΕΟΚ δεν μπαίνουμε. Και είναι πιο καλό, είναι 

πιο 0Qθό αυtό το πράγμα να το γνωρίζει ο κυπριακός λαός. 

Ευχαριστώ πάρα πολίι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης. Ο κ. Χριστόφιας, ομιλώντας, εν τη ρύμTl του 

λόγου ταυ -θέλω να πιστεύω ότι του έχει φύγε .... είπε ότι γι.α πρώτη cιχ>eά σε ανακοι. 
νωση του Εθνικοίι ΣυμβουλΙΟυ εLπαμε στο λαό την πραγματικότητα και την αλήθεια. 

Είμαι βέβαιος ότι δεν εννοοίισε ότι όλες τις άλλες φορές του λtyαμε ψέματα. Και 

ΕΠΕιδή έχει πολλά μιλη εδώ του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ, νομιζω ότι, αν έτσι το εννο
ούσε -εγώ δεν πι.οτείιω ότι έτσι το εννοούσε- πρέπει να γίνει μια δι.ενκρΙνιση, προτού 

προχωρήσει η συζήτηση άλλο. Είναι θέμα τάξTlς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφι.σ.ς. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κίιριε ΠρόεδρΕ, νομ(ζω ότι μι.λοίιμε για ένα ovγκεκριμένO θέμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Όχι. Ε(.πατε ότι είναι η πρώτη φορά. 

Δ. XPU;ΤOΦIAΣ: 

Όχι. Μιλούμε για το θέμα της ΕΟΚ. ΑλΙμονο, αν ως μέλος ταυ Εθνικοίι 
Συμβουλίου έφτυνα πάνω στον εαuτό μου! 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Το κατάλαβα, κύριε Χριστόφι.α, αλλά για να ακούσουν και οι δημοσιογράφοι. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δε θεωρώ ότι το Eθν~κό Συμβούλιο κορόι.δειιΕ τον κόσμο τόσα χρόνια. Όχι. 
αλίμονο! Ούτε βέβαια θεωQώ, ΑέΥοντας πως για πρώτη φορά για το θέμα 'της ΕΟΚ 
εΙΠαμε την πραγματικό"tητα, ότι κορόιδευαν εκεΙνοι που έλεγαν το αντίθετο πρoη~ 

Υουμένως. ΠΙσtευαν αυτό το πράγμα. Είναι πεποίθησή μου όη σε εκείνη την ανακο(.. 
νωσή μας αyytξαμε την πραγματικότητα. Αυτό είναι που εννοούσα, κύριε πσποδό· 
πουλε. yι.a όνομα του θεού! 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και εγώ ΕUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρι.ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlσΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. έγινε αναφορά στο Εθνικό Συμβούλιο και στη σχεηκή ανακοί
νωση για 10 θέμα της σχέσης ένταξης της Κύπρου και λύσης .ου Κυπριακού. Όμως 
όλα amά τα πράγματα είναι συνδεδεμένα με ένα ολόκληρο πλέγμα ιδεών. απόψεων 
και εκτιμήσεων για τα οποΙα υπήρξαν συμφωνl.ες ή και δι.αφωνΙες, 6'0ν εσυζη

τούντο. Έτσι πάλι, επειδή θα μου δοθεί 11 ευκαιρία να δευτερολογήσω, δε θα 
επεκταθώ τώρα. Απλώς θέλω να σημειώσω αυτό. ότι η αναφορά χαι μόνο στο 

ανακοινωθέν δεν εξαντλεί το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Q χ. Χριστόφιας. 

Δ. XPlΣTOΦIAΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου ΕΠιτρέπετε, να χάμω ένα μιXQό σχόλιο. Εκτιμώ την 

ευαι.σθησΙα των συναδέλφων, αλλά, αφού θα μιλήσουν και από πλευράς των 

διάφορων κομμάτων και άλλοι ομιλητές και ο κ. Χατζηδημητρt.oυ θα κλεΙσει το 
θέμα. δε βλέπω το λόγο να εμφανιζόμαστε τόσο ευαΙσθητοι και αμέσως να 

απαντούμε στον προηγοίιμενη αγορητή. 'Εχει όλη την ευχέρεια ο φΙλος μου ο Τάκης 

να το κάμει και μακροσκελέστατα αυτό το πράγμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Ακριβώς αυτό παρατήρησα. κύριε συνάδελφε, και δεν ήταν θέμα απάντησης, 

ότι είναι σημεΙο που θα ruχει ΠΕραιτέρω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Απαγορεύονται οι διαλογικές συζητήσεις. 

Q κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. επειδή θα αποχωρήσω λόγω άλλων υποχρε· 
ώσεων και επειδή ο κ. Χριστόφιας πολύ σωστά et.i'tE όη αναφέρθηκε αυτό το θέμα 
στο Εθνικό Συμβοίιλιο και θεώρησε ότι ήταν πολύ σωστή εξέλιξη και ότι πολύ 
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σωστά εLπαμε στο λαό ότι μόνο μετά τη λύση μnoρεΙ να μπούμε στην ΕΟΚ. θέλω 
πρoσωπ~κά τουλ6.χι.στον να εχφρόσω την ε..-nφύλαξή μου. Ήταν μεγάλο λάθος που 

δι.α.πράξαμε και δε θα έπρεπε να πo"μt αυτό το πράγμα στο Εθνικό Ιυμβούλι.ο. 
διότι νομίζω όη aπoστερήσαμε τον τόπο από τη δυνατότητα της πορε(ας προς την 
ΕΟΚ νωρΙτερα. πορεία που ίσως θα έλυνε πο)." περισσότερα προβλήματα από όσα 

θα λιιθούν μετά τη λύση τσυ ΚυπριακοU. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Πρέντζας έχει το λόγο. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύρι.οι συνάδελφοι, 

Δε θα επαναλάβω ήδη λεχθέντα και ιδιαίτερα δε θα επαναλάβω την κριτική 
που άσκησε ο Κοινοβουλειιτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος σε 

σχέση με την Τελωνειακή Ένωση, κριτική με την οποία συμφωνώ πλτ]ρως και την 

οποιο. προσυπογράφω. 

θα ήθελα όμως για τα ήδη λεχθέντα να κάμω δύο παρατηρήσεις. Το πρόn:ο 
είναι ότι δεν μποροίψε να κρίνουμε στα τέλη .ου 1991 με τα κριτήρια του 1960 ή του 
1970 Τι ακόμα και του φθινοπώρου του 1989 κα~ ίσως θα έλεγε κάποιος ούτε και με 
τα κριτηρια του Αυγούστου του 1991, γιατί είναι ραγδαίες οι εξελίξεις στον κόσμο 
και συνεπώς κριτήριο δεν μπορεί να είναι το χθες αλλά το σήμερα και η προοπτικ'ή 

του 2000, η προοπτική ενός νιου κόσμου που βρΙοχεται υπό ραγδαία και σvyκλoνι
στικη αναδιαμόρφωση, 

Και το δεύτερο είναι ότι, όταν επικαλούμαστε o~κoνoμικά ΚΡHήρ~α σε σχέση 

με την ένταξη της Κύπρου στην EUΡΩΠα'ίκή Οικονομική Κοινότητα. πρέπει να 

θυμούμαστε ότι οι οικονομικές επιπτώσεις είναι κυρίως από την Τελωνειακή Ένωση 

που eπέρχoνται, διότι ελάχιστα απομένουν θετικά ή αρνητικά στον οικονομικό 

τομέα μετά την πληρη ένταξη, 

K"ρι.e Πρόεδρε. ο ευρωπα"ίκός προσανατολισμός του κυπριακού λαού προκύ
πτει από τη μακραίωνη ελληνική ιστορία της Κύπρου και βεβαιώνεται ιστορικά με 

όγκο μαρτυριών από τα πολιτιστικά, τα οικονομικά, τα εμπορικά αλλά και τα πολν 

τικά πεπραγμένα μας, Ο προσανατολισμός αυτός υπογραμμίστηκε επίσης με ιδιαί

τερη έμφαση από την πρώτη στιγμή της γένεσης της Κυπριακής ΔημοκρατΙΟς με την 

ένταξή της στο Συμβούλιο της Ευρώπης και μεταγενέστερα κα~ σε άλλους ευρωπα'(. 
κονς οργανισμούς, καθώς και με τη συμφωνΙΟ σύνδεσής της με την ΕΟΚ, 

Σήμερα η Κύπρος είναι από κάθε άπΟψΤ) έτοιμη για το επόμενο μεγάλο βήμα, 
την ένταξή της ως πλήρες μέλος στην EUΡΩπα'Ι:κή Κοινότητα, Τόσο οι δημοκρατικοί 

μας θεσμοί όσο και το επίπεδο της οικονομΙΟς μας. καθώς και το επΙΠεδο της κοινω
νικής και πολΗιστικής μας ανάπτυξης, συνάδουν με τα μέσα και ανώτερα επίπεδα 

της ΕΟΚ και έτσι από την άπΟψΤ) αυτή δεν υφίστανται προβληματα. 

Υπάρχουν βεβαίως ορισμένες καθυστερήσεις, πολλές από τις οποίες είναι 

ιδιαίτερα σoβαρtς, σε όλους τους τομείς, αλλά οι καθυστερήσεις αυτές δεν είναι 
λόγος επιβράδυνσης της ένταξης, γιατί είναι εντός των πραγματικών ρεαλιστικών 

δυνατοτήτων της κυπριακής οικονομίας και κοινωνίας τι τάχιστη υπέρβασή τους, Ως 

εκ το"ύτου ούτΕ η ΕΟΚ νομιμοποιείται να κωλuσι.eρyεΙ O\rι:E τι κυπριακή κυβέρνηση 

να διστάζει και να αδρανεΙ Και δυστυχώς παρατηΡO'ίινtαι αμφότερα. 
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Η ΕΟΚ καθυστερεί την εξέταση της Κ\lΠQ~ακής αίτησης και τι κνπρt.Oχή κυβέρ

νηση δεν κόμνε~ όσα θα έπρεπε και θα μπορο"οε να κάμει. Από κύκλους της ΕΟΚ 
αλλά και από ορισμένους κυπριακούς κύκλους προβάλλεται ως εμπόδιο το γεγονός 

της κατοχής κυπριαχών εδαφών από -ι:ην Τουρκία. Αλλά αυτό ισοδυναμεί με 

τιμωρΙα της Κυπριακής Δημοκρατίας, με τιμωρία για την αvτικειμενική αδυναμία 

της να απελευθερώσει τα κατεχόμενα εδάφη της και τους υποδουλωμένους σtην 

ΤουρκΙα πολ[τες της. Ποιο ηθικό Τι πολιτικό έρεισμα μπορεί να έχει τι προβολτΊ 
tnoLou εμποδΙου; Α vtt της υποστήριξης για -ι:ερματιομό της κατοχής, τιμωρε1ται ο 
αδύνατος για την αδuναμια του; Προς θεού! ΠρόΚΕιται για παραλογισμό που 
προκαλεί κάθε έννοια ηθικής και δικαιoσύντtς. 

Η έκκληση που απΕUΘΊΙνoυμε προς _ι.ς BΡUΞέλλες είναι αυτή: Κύριοι της ΕΟΚ. 

μη μας απOYOηΤEίιεtε. Μην xλoν(tne την πίστη και την εμπιστοσύνη μας προς τσuς 

εvρωπα'Lκούς θεσμούς και προς το όραμα μιας νέας Ε'Uρώπης, μιας EuρώJtης της 

ηθικής, _ης πολιηκής και _ης κοινωνικής δικαιοσύνης, μιας E'UQMtn; _ης αλληλεγ· 
γόης και _ης ελευθερίας. Προχωρήστε στην εξέταση και στην αποδοχή της κ'Uπριακής 
ένταξης, δεχτείΤΕ χωρίς καθιιστερήσεις την Κύπρο εκεί no'U η ιστορΙΟ, σ πολιτισμός 
και η φιλοπονία to'U λαού της της δΙνονν ανεπιφύλακτα το δικαίωμα να ανήκει. 
Ακόμη κι αν x'UnewxoE παράγοντες φαίνονται ολιγόπιστοι, ακόμη κι αν φαίνονται 
διστακτικοί, μην to'U; χρησιμοποιείτε ως προκάλυμμα. Η ολιγοπιστία οφείλεται 
στις πικρές κι επώδυνες εμπειριες μας -CO'U παeελθόντoς και οι δισταγμοί απορρέουν 
από το φόβο των εκβιασμών της επ~μικής Τουρκιας κι από ης ιδιοτελών ελατη· 

ρΙων παρεμβόσεις _ρΙτων και ιδιαίτερα _ων Ηνωμένων Πολιτειών. Ούτε όμως οι 

εκβιασμοί και οι aπειλές της Τουρκιας ούτε τα οποιαδήποτε ιδιοτελή ελατήριο 

επιτρέπεται να ιmαyoρε"ύσoυν μΙΟ στην ουσία ανήθικη, μω στερημένη δηλαδή 
ηθικης, αντιμετώπιση της X'UnQLaxTΊ; αίτησης. 

Η ΕΟΚ έχει ηθικό και πολιηκό χρέος να προχωρήσει αμέσως και θετικά στην 
προώθηση της κ'Uπριακής αίτησης χι αυτό είναι το πρώτο μτΊννμα που εισηγούμαι να 

δώσει αυτή η Βο'Uλή. Σuyχεχριμtvα, εισηγούμαι να εγκριθεί aπό το Σώμα αυtό ένα 
ψήφισμα απε1.Jθuνόμενo προς το Σvμβoύλι,o Υπο'Uργών και προς το Κοινοβο"ύλιο της 

ΕΟΚ, με το οποLo να ζητούμε επίοπευση και τάχιστη ολοκληρωση των διαδικασιών 
για την πλήρη ένtαςη _ης Κ "ύπρου στην Κοινότητα. 

Το δεύtερo μήνυμα πρέπει να απΕΥΘUνθεΙ προς την κ1Jβέρντισή μας. Με αυτό 

net.'"tEL να της ζηtούμε να κάμει πιο o'UowotLxt; και πιο μεθοδικές ενέργειες, για να 
επιτευχθεί ο στόχος μας. Να μεθοδεύσει όλες τις αναΥκαιες ενέργειες στο διπλωμα
τικό επl.πεδo, ώστε να έχουμε οuoιαστικά αποτελέσματα στο συντομότερο δυνατό 

χρόνο. Τα1Jtόχρονα όμως πρVtει να προγραμματΙΟει και την 'UJttρβooη των κσθιιστε

ρiισεων που έχουν επισημανθεί με γρήγορους κι aπoτελεσματικoύς ρυθμούς. 

Ειδικότερα, ένα πρόγραμμα εναρμόν""lς με την ΕΟΚ πρέπει να περιλαμβάνει 
την εναρμόνιση της νομοθεσίας σε κοινωνικό και εργασιακό επΙΠεδο. επιτρέψετέ 

μου να ΕΠιμείνω ιδιαίτερα σ' amt1 τα τελενταω. Δεν είναι δυνατό να πQOOβλέπoυμε 
στην ΕΟΚ και να μην έχουμε επΙΠεδα ΕΟΚ στην εργασία και στην κοιναινια. Δεν 

είναι δυνατό να προσβλέπουμε προς στην ΕΟΚ και να μην έχουμε τα καtώτατα 

επΙΠεδα που η Διεθνής Οργt1νωση Eqyaotoς θέτει για όλες _ις χώρες του κόσμου, τη 
στιγμή που κατά κανόνα αυτά τα επL'"tεδα εΙναι πολύ κατώτερα aπό τα ισχύοντα 

στην ΕΟΚ, Δεν ε'να~ δυνατό να προσβλέπουμε στην ΕΟΚ και στο χώρο της vQ1Jt .... 
λΙΟς να έχουμε tO αξι.oθρήνη"to παγκόσμιο ρεΧόρ σε ναυτικά δυστυχήμαtα, να 
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έχουμε τη σημαία μας να δuσφτιμεΙται ως σημαtα ευκαι.ριας και το vηoλόγιό μας να 

στιγματίζεται στον τόπο και τη σννείδηση της παγκόσμιας ναuτεργατικής οικογέ

νειας, να μην έχουμε εντόξει στο νομικό μας σύστημα τις διεθνείς ναυτΕΡΥατικές 

συμβάσεις και να έχουμε μια άθλια ναυτιλιακή νομοθεσια. Δεν είναι δυνατό να 

προσβλέπουμε στην ΕΟΚ και στις εργασιακές σχέσεις, ενώ 1'1 δημοκρατία στο βιομη

χανικό τομέα να είναι υποτυπώδης και οι σuμμετoxιχoΙ θεσμοί μας να υστερούν 

ουσιωδώς σε σχέσrι με τους θεσμοίις πον ιoχUoυν στην Ευρώπη. Δεν είναι δυνατό να 

προσβλέπουμε σtην ΕυρώΠ11 και "tomόxΡOva η χυβέρντιση να στέλνει στη BouAή 

νομοσχέδια εντελώς απαρόδεκτα για την EUΡΏΠτι, όπως για παράδειγμα το νομο

σχέδιο για τα διεθνή εμπιστεύματα. Δεν μπορούμε να εμφανιζόμαστε ταυτόχρονα 

σαν περfιφανo μtλoς της εUΡΩπo'ίκής οικογένειας και ταυτόχρονα σαν αυτοδιοικού

μεντι βρετονική κτήση ή σαν εμιρό:το. Δεν είναι δυνατό να προσβλέπουμε σtην 

Ευρώπη και ταυτόχρονα να μετατρέπουμε την πατριδα μας σε φορολογικό παρά

δεισο για τους ξένους. Δεν ε[ναι δυνατό να προσβλέΠΟιΙμε στην ΕΟΚ και το Γενικό 

Σχέδιο ΥγεΙΟς να μην έχει προχωρήσει και να μην έχε~ φτάσει σtO σtόδLO της 

υλοποίησης. 

Είναι πια η ώρα για γρήγορα βήματα. Είναι η ώρα για θεσμοθέτηση γενικού 

κατώτατοιΙ μισθού πάνω από τη γραμμή φτώχειας και γι.α νομοθέτηση τοιι εΜχιστου 

εισοδήματος για αξιοπρεπή διαβlωση. Είναι η ώρα για εναρμόνιση '(ης νομοθεσ[ας 

μας για τον τερματισμό της απασχόλησης με την ευρωπα'ίκή, ώστε ΕΚτός των όλλων 

να δοθεΙ στον εργαζόμενο το δικαίωμα επαναπρόσληψης σε nee(.mωoη παράνομης 

απόλυσης. Είναι η ώρα να θεσμοθετηθεί το δικαίωμα γονικής φρoντl.δας για τους 

εργαζόμενους γονείς και να αναβαθμιστεί η θέση της Υιιναίκας στην εργασία, στην 

οικογένεια και στην κοινωνία. Ο νόμος μας για την ισομισθία, που θα τεθεί σε εφαρ

μογή τον ερχόμενο Οκτώβρη, ξέρουμε όλοι πως δεν ανταποκρίνεται ούτε προς τον 

ίδLO τον τίτλο του και βεβαιως δεν εναρμονίζεται καθόλου με τα ευρωπα"ίκά 

επl.πεδα. 

Έδωσα ορισμένα παραδtΙγματα. Δε θα. ήθελα, κύρι.ε Πρόεδρε, ούτε νομ(ζω ότι 

χρειάζnαι να παραθέσω εξαντλητικό κατόλΟΥΟ. Είναι πολλά που πρέπει να γίνουν 

και αναπόφευκτο είναι ότι θα γίνουν. Είναι όμως σημαvτικό να γίνουν τώρα, και 

για να είμαστε από κάθε άπΟψη έτοιμοι να πάΡOUΜε ισότφη θέση στην ΕΟΚ, αλΜ 

και για να διαχηρύξουμε με συγκεκριμένα και χειροπιαστά έργα όχι μόνο τη θέληση 

αλλά και την Lχανό'tητά μας να πάρουμε επάξια τη θέση που επι.ζη'tούμε. 

Όμως είναι χαι κάποια άλλα μηννματα ποιι πρέπει να δώσΟιΙμε από αυτή τη 

8ouλή, μηνύματα προς ολόκληρη την κοινωνΙΟ μας, γιατί ολόκληρη η χοινωνία μας 

nρt."teL να εναρμονιστεί με την ΕιΙρώπη, με την ΕΟΚ. ΚΙ αυτό σημαίνει συγχεχρι.

μένα καθήκοντα για κάθt άτομο και για κάθε οργανωμένο σύνολο, χαθήκovtα που 

καλύπτουν όλους τους τομείς του δημόσιου βΙΟυ. 

Το πρώτο είναι πως πρέπει να κατανοήσΟιΙμε ότι τα ανθρώπινα δικαιώματα 

δεν είναι μόνο η κυβέρνηση και το κρά'tος που είναι υποχρεωμένα να τα σέβονται 

αλλά κι ο κάθε πολίτης. Κανένας δεν έχει '(Ο δικαίωμα να παρεμβαίνει και κανένας 

δεν έχει το δικαίωμα να παρεμποδιζει άμεσα ή έμμεσα την άσκηση των ατομικών ή 

των συλλογικών ανθρώπινων δικαιωμάτων Ο<"'tοιουδήποτε ατόμοιΙ ή οποιασδήποτε 

ομάδας, ανεξάρτητα από το μέγεθός της. 
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Οι αρντιηκές εμπειρίες μου ως γενιχο\ι γραμματέα μιας μιχρΤις σuνδικαλι· 

στιχής οργάνωσης δεν ανάγονται στο παρελθόν. εΙναι ακόμη και σημερινές και 

εννοώ και της σημερινής ημέρας. Νιώθω μεγάλη κούραση να ακούω tl1 φωντ'ι μου να 
επαναλαμβάνΕΙ κατά λέξη τα ιδια επιχειρήματα μια ολόκληρη δεxaE"tLa. κάθε φορά 

πο" οι εργαζόμενοι σε μια επιχε(ρηστι αποφασ{.ζουν να οργανωθούν στη ΔΕΟΚ. Και 

αι.σθάνομαι βαθύταττι απογοήτευση, όταν αΧούω ης ίδιες σοφιστείες με ττιν ίδια 

ακριβώς φρασεολογία από διαφορετικούς εργόδότες, που μoι.ό:ζouν να έχουν παπα

γαλίσει το ίδιο κουτοπόνηρο παραμύθι. Η απορια μου είναι για ΤΟΙΙζ σννδικαλιστές 

που αντιτίθενται στην αναγνώριση της ΔΕΟΚ και που μετέρχονται παράνομα και 

έκνομα μέσα με τους εργοδότες. Εκείνοι δεν έχουν κουραστεί να δΙνουν μάχες που 

αργά ή γρήγορα τις χάνουν; Δεν έχουν αηδιάσει τον εαυτό τους, όταν τον συλλαμβά

νουν να γΙνεται καταπιεστής και εκβιασtής, για να στερήσει από σuναδέλφο'Uς το'Uς 

το δικαίωμα επιλoΎ1'lς; 

ΤΟ δεύτερο είναι ότι και ως κοινωνία αλλά και ο καθένας μας ξεχωριστά 

πρέπει να αποκτησουμε περιβαλλοντική και οικολογική συνείδηση. Χωρις σεβασμό 

προς το περιβάλλον και τrιν οικολογική ιοορροπία δεν μπορούμε να διεκδικούμε 

σοβαρά τον ΤΙΊλο 'Του ΕυρωπαΙΟυ. Η YTJ μας είναι λιγοστή, οι φυσικοί μας πόροι 
πολύ φtωχOΙ και γι' αυτό είναι εθνική και υπαρξιακή ανάγκrι να αναβαθμίσουμε την 

περιβαλλοντική και την οικολογική μας σuνείδrισrι. 

Το τρίτο είναι η φορολογική συμπεριφορά μας. Οφείλουμε να είμαστε έντιμοι 

και να έχουμε βαθύ το αίσθrιμα τrις κοινωνικής ευθύνης κι αλληλεγγύrις. Η απoφι.ryή 

καταβολής των φόρων με οποι.οδήπΟΊε τρόπο, αχόμrι και με τσ λεΥόμενο φορολο

γικό προγραμμαΊισμό, είναι συμπεριφορά αντικοινωνική και ανέντιμrι. ΚΙ α\Πό 

ισχύει τόσο για τη γενική φορολογία όσο και για τις εισφορές κοινωνικης ασφά

λισης. Οι εισφορές α\Πές δεν μπορεί να μην είναι ανάλογες Ίων πραγμαΊι.χών εισο

δημάτων μέχρι το ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών. 

Το τέταρτο είναι ο σεβασμός της γλώσσας και του πολιτισμού μας. Η ΕΟΚ δεν 

είναι xoσμoπoλίτικrι λέσχrι. Είναι μια ένωση όλων των ευρωnα'Cκών γλωσσών κι 

όλων των εt1ρωπα"κών πολΙ1ιστικών εκφάνσεων πάνω στrι βάση τrις ισοτιμ[ας και 

το" σεβασμοU. Είναι λοιπόν καιρός να πάψΟυμε να συμπεριφερόμαστε σαν πρώΤ')ν 

a..-wLKta. Είναι καιρός 'Τόσο στις καθΤ')μερινές σwoμιλιες μας όσο και στα !Υγραφα 
και τις επιγραφές μας να αρχίσο\lμε να σεβόμαστε Ίον εαιπό μας και να 'Tιμoiιμε την 

ελληνική μας γλώσσα. Δεν \ιπάρχει 1L-το'tε πιο εξοργισηκό για μένα από 'Το να 

παίρνω επιστολές από Κ υπρ(ους που απεuθ"ύνoνται σε Κύπριο γραμμένες στα 

αγγλικά. 

Το πέμπ10 είναι η κατανόηση ότι η ΕΟΚ δεν είναι φιλόπτωχος αδελφότητα. 

Είναι ένας σκληρό ανταγωνισηκός χώρος, όπου η ανεπάρκεια και η ημιμάθεια 

oδηyoUΝ στο περιθώριο. Α\Πό σημαίνει ότι πρέπει να πολλαπλασιάσουμε τις 

γνώσεις και 1ις δεξι.ότητές μας, για να μπορούμε να έχο'Uμε θέση ανάμεσα στους 

πρώτους. Σημαίνει συνεπώς επενδύσεις στη γνώση και τη μάθT')σrι . σημαίνει καΊαιto

λέμrισrι της επιπολαιόττιτας και αναγνώριση όΊΙ έχο\lμε πάντοοε πολλά να διδασκό

μαστε. Έχουμε νοοοροπίες ξεπερασμένες που πρέπει να aπoβάλoυμε και υπάρχουν 

νοοτροπίες καινούργιες πο\l πρέπει να καοακτήσουμε. 
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Τα παραδείγματα που ανfφερα ακοUOνται, κύριε Πρόεδρε. βέβαια σαν ηθικο

λογίες. αλλά είναι ανάγκη να μη μείνουμε σ' αυτό το επf.πεδo. Είναι ανάγκη οι 

ποικίλοι κοινωνικοί φορείς με δική τους αυτόνομη πρωτοβουλl.o. ή με την πρωτο

βουλία και την ενθάρρυνση το\l κράτους να δι.αμορφώσουν μια συγκεκριμέV1l ευρω

πο"'κή στραττιγιχή για την XoινωνLα μας, μια στρατηγική ΠΩ'\) θα κάμει οντά που 

τώρα φαίνονται ηθικολογίες να γίνουν βιώματα. πράξη και .ρόπος ζωης. 

Ειχαμε Ο.,ι-τό άλλα Βήματα εισηΥηθεί τη συγκρότηση ενός ανtι.πΡOOωπευHXOν 

κοινωνικού συμβουλίου για την πρoετoψασtα της Κύπρου για την ενσωμάτωσή της 

στην ΕΟΚ. Καταθέτουμε χι εδώ αUΤΉ την εισή"Υηση, 'tον{ζοντας πως ρόλος αυτου ΤΟ\l 

συμβουλίου πρέπει να 'ναι από τη μια τι προώθηση της ένταξής μας σε εuρωπo"ίκ6 

επl.πεδo κι από την άλλη τι προσαρμογή της πολιτικής, της οιχονομ(ας και της 

xoινωνtας μας προς τη λογική της ένταξης. 

AπέφVΓα να αναφερθώ στα ζητηματα της o~κoνoμίας, της β~oμηχανίας και της 

παραγωγικότητας, όχι γ~ατΙ τα \ιποημώ, αλλά γιατί αντιθετα θεωρώ ότ~ μέχρι τώρα 

έχovν μονοπωλήσει την έμφαση. Όμως δεν μπορώ παρ' όλ' αυτά να μην κάμω τη 

διαπίστωση ότι κι αυτή ακόμη η έμφαση δεν txtL ακόμη ξεπεράσει το επΙΠεδο της 
φιλολογίας και σvνεπώς της ηθικολογίας. 

Καταλήγοντας. θα 'θελα να επαναλάβω ότι καμLά αδράνεια από καμιό πλευρά 

δεν επιτρέπεται και πoλiι περισσότερο από την πλευρά της κ'Uβtρνησης και των 

πολιτικών κομμάτων, γιατί o~ ραγδαίες μεταβολές καθιστο\ιν ενδεχομένως κατα

στροφική την κάθε αδράνεια. θέλουμε κα~ δικαιούμαστε να ανήκουμε στην ΕΟΚ χι 

αυτό είναι η συγκεκριμένη κα~ καρποφόρα δράση μας που θα το επικυρώσε~ και δεν 

είναι με την εξάρτηση oiιτε από το πότε θα λνθε( το Κυπριακό oiιτε από το πόtε θα 

θέλουν οι άλλοι· είναι από το πότε εμείς θα έχουμε τα πειστικά επιχειρήματα. 'τα 

αποτελεσματικά εκείνα tπιχει.ρήματα που θα αντικρούσουν τις ενστάσεις, τις επιφυ· 

λάξεις και τους δισταγμούς. Η ΠΡOOπtική ένταξης στην ΕΟΚ δεν είναι υπόθεση του 

απώτερου μέλλοντος ούτε \!πόθεση εξ<1Qτημένη από τη λύση του Κυπριακού, αλλά 

υπόθεση που άρρηκτα συνδέεται με '(ην ΕUΣΤOΧιo. της επιxειρηματoλoγtας που θα 

αναπτ\ιξουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. θεοδώρο\!. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κ"ριε Πρόεδρε. 

Ζήτησα το λόγο. γιατί αισθάνομαι την ανάγκη να τοποθετηθώ σε ένα τεράστιο 

θέμα. που δεν είναι μόνο θέμα δικό μας. αλλά υπήρξε το όραμα γενεών και γενεών 

στην Ευρώπη, ένα όραμα για το οποίο έγιναν πλήθος ευρωπα·ίκοί πόλεμοι με 

εκατoμμiιρια νεκρoiις και με ανυπολόγιστες καταστροφές του δομημένου και του 

φυσικού περιβάλλοντος, το όραμα της ενωμένης Ευρώπης. Το όραμα αυτό αντιλή

φθηκαν οι Eυρωπαι.o~, αφού έχυσαν ποταμούς αψάτων, ότι με τη χρήση της βίας δεν 

Tιtav δυνατό να πραγμαtοποιηθεΙ και ακολούθησαν τον oικoνoμ~κό δρόμο, το δρόμο 

της οικονομικής ένωσης. 
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Μετά το Β' Παγκόσμιο Πόλεμο έχουν γίνει τουλάχιστον τρεις σοβαρές 

προσπάθειες προς αυτή την κατεύθυνση, τρεις προσπάθειες πον ξεκίνησαν από 

διαφορετικά σημεια. Αναφέρομαι στην εΖΕΕ. ,ην Ευρωπο'ική Ζώνη Ελε\ιθερου 

Εμπορίου, στην ΕΟΚ και στην COMECON. Σήμερα τι COMECON έχει διαλυθεί και 
τα μέλη της έχouν σπεύσει και σuναγωνίζovται και συνωθούνται για το ποιο πρώτο 

θα ενταχθεί στην Ευρωπο'ίκή Οικονομική Κοινότητα. Από την όλλτι μεριά τα μέλη 

της Ευρωπο'ίκής Ζώνης Ελεύθερο" Εμπορl.ou επίσης άρχισαν να εγκαταλείπουν 

α"τη την οργάνωστι και να αιτούνται την ένταξή τους στην EUΡΩπo'ική Οικονομική 

Κοινότητα. Έτσι τι ΕΟΚ σήμερα προσφιρει το μόνο δρόμο προς την ενρωπαΊ:κΤ; 

ολοκήρωση, προς την πρόοδο, προς την ανάπΤΊJξη και προς την ειρήνη, γιατί δεν 

πρέπει να ξεχνο':'με ότι όλοι σι παγκόσμιοι πόλεμοι ξεκίνησαν και δι.αδραματΙ· 

στηκαν κατά χύρι.ο λόγο με θέατρο '{ην Ευρώπη. 

Η ΕΟΚ. κύΡΙΕ Πρόεδρε, δεν πρέπε~ να αντιμετωπίζεται στατ~κά. Δυναμική 

πρtπε~ να είναι η αντιμετώπιση αυτού του ζωντανού και συνεχώς εξελισσόμενου 

οργανισμού. Άλλη ήταν η ΕΟΚ στο ξεκίνημά της ·τότε ήταν η ΕΟΚ των μονοπω-

λιων- και άλλη είναι σήμερα που τείνει να γίνει η ΕΟΚ των λαών. Κάποιοι από εμάς 

τότε την είδαν ως ΕΟΚ των μονοπωλΙων, αλλά κάποιοι από το δ~κό μας στρατό· 

πεδο είχαν την απα~τoύμενη ενόραση για να τη δουν να μετεξελλtσσεται στην 

Ευρώπη των λαών. και αναφέρω το μακαρίτη Ηλιο. Ηλιού. 

Όμως η ΕΟΚ δεν προορίζεται να αποτελέσει μόνο μια οικονομική ενότητα. 

Σήμερα. και όχι μόνο σήμερα αλλό ήδη α..-τό αρκετό χρόνο. βρίσκονται σε εξέλιξη 

μελέτες και συζητήσεις γ~α την κοινή ευρωπα"ίκή ασφάλεια και αυτό ας αποτελέσει 

απάντl'1ση σε κάποιους σuναδέλφoUς οι οποΙοι επικαλέστηκαν το γηονός όη σήμερα 

η Ελλάδα. παQόλo που εί.ναι μέλος της ΕΟΚ, εντO"ύτOLς αντφετωπ(ζει κίνδυνο από 

την ΤOUΡΚιo. η οποία είναι μέλος του NATQ. Ασφαλώς αυτό συμβαίνει σήμερα. αλλά 
πρέπει να βλtπΟlJμε την ΕΟΚ εξελικτικά, δηλαδή όχι μόνο ως έναν o~κoνoμικό 

οργανισμό αλλό και ως έναν αμυντ~κό οργανισμό τουλόχιστον. 

Αναφέρθτικαν και τα ΣUΝΘΉματα περί. ΕΟΚ και ΝΑΤΟ. Ποιες είναι οι σχέσεις 

της Αμερικής με την ΕΟΚ; Γιατί, όταν λέμε ΝΑΤΟ. κατά τη γνώμl'1 μου, πρέπει να 

έχουμε υπόψη μας τις Ηνωμένες ΠοληεΙες της Αμερικής. Παρ' όλον ότι η Αμερική 

έχει διαδραματίσει σοβαρό ρόλο καθ' όλη την πορεία της ΕΟΚ. εντούτοις δεν πρέπει 

σε καμιά περίπτωση να μας διαφεύγει το γεγονός ότι οι σχέσεις Αμερικής και 

Ευρώπης είναι στην ουσΙα και στο υπόβαθρό ΤOuς ανταγωνιστικές. Και μέσα από 

αυτό τον ανταγωνισμό θα πρέπει να αντικρίσουμε την ΕΟΚ ως τη νέα δύναμη, τη 

νtα κατάσταση στην oπotα ο τόπος μας μπορεί να εναποθέσει ης ελπιδες και ΤLς 

πρooπτ~κές του για το μέλλον. 

Είναι γεγονός ότι σήμερα από μερίδα μελών της ΕΟΚ -μ~κρή ή μεγάλη, δεν 

έχει σημασία- υπάρχει αvτιδραση και άρνηση στην προσπάθειά μας για πλήρη 

ένταξη' αυτό είναι αλήθεια. Όμως να μην ξεχνούμε ότι παρόμοια άQνηση είχε εκδη

λωθεί και όταν η Κύπρος είχε αιτηθεί την Τελωνειακή Ένωση" Και η άρνηση αυτή 

και η αντίδραση αυτή. σιγά·σιγά κάμφθηκαν και έχει ιmoγραφεί το σχΕ1ικό πρωτό

κολλο για την Τελωνtιακή Ένωση, η οποΙΟ θα φτάσει στην ολοκλήρωσή της σε 

μερικά χρόνια. Ταυτόχρονα όμως με αυτές τις χώρες που αντιδρούν ιmάρχouν και 
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οι χώρες οι oπoi.ες διάκεινται εuνoΊ:κά απέναvτι στην αΙ"ησή μας για έvταξη. Και 

αvtές ης χώρες "ις φιλικές. τις συμμαχικές οφείλουμε με κάθε τρόπο να τις αξιο

πoιήσOUΜε. Είναι εδώ που. xωρtς να έχω nρόθεση να κα"αλογίσω σε οποιουσδήποτε 

ενθύνες, αισθάνομαι την ανάγκη να πω όη από δικής μας πλευράς ως Κυπριακή 

Δημοχρα"ία δεν έχουμε πράξει όσα θα έπρεπε να εΙχαμε πράξει. ούτως ώσtε αυτές 

"ι.ς χώρες, οι οποίες είναι ευνοΊ:κά διατεθειμένες απέναντΙ μας. να "ις εVfρΥοποιή

σουμε στο μέγιστο δυνατό βαθμό, προσπαθώντας tavtόχρova να κάμψΟυμε και την 

αντi.δραση, να υπερκεράσουμε την αντίδραση των χωρών οι οπο(.ες φέρουν ένσταση. 

Πολύ φοβούμαι, εξ όσων γνωρίζω φυσικό, ότι μετά την υποβολή της αίτησής μας τα 

πάντα έχουν "εθεί στο ψυγεΙΟ. Αι.σθόνομαι ότι καμιά ουσιαστική προσπάθεια από 

κυβερνηηκής πλευράς δε γίνεται προς "ην κατΕΊΙΘUVση αvtή. 

Έχω την εvι:ύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι για το tή"ημα της ένταξής μας θα 

έπρεπε κυβέρνηση, Βουλή, κόμματα, οργανώσει.ς να είχαμε αποδυθεί και επιδοθεί σε 

μια σταυροφορία. γιατί όλοι έχουμε διεθνείς σχέσεις, προσπαθώντας να επιταχύ

νουμε "ην ώρα της ένταξης. Τουλάχιστον δυο κόμματα σ' αυτή τη Βουλή, η ΕΔΕΚ 

και ο ΔΗ.ΣΥ .• έχουν πολύ ισχuρές διμερείς σχέσεις στο χώρο της EυρώJ'tης. Τουλά
χιστον από π4υράς δικής μας κάνουμε ό,ΤΙ μπορούμε και μπορούμε να κάνουμε και 

περισσότερα ίσως, αν υπόρξει σχετική βοήθεια από κυβερνητικής πλευράς, για να 

σuσφιχθoύν οι σχέσεις μας. για να ενδUVΑΜώσoυμε την κίνηση υπέρ της ένταξής μας 

στην ΕΟΚ. Παρόμοια δου4ιά μπορούν να κάνουν πέραν των κομμάτων και οι 

συνδικαλιστικές οργανώσεις και οι περιβαλλοντικές οργανώσεις και κάθε είδους 

οργανωμένοι φoρεtς επί παΥχύπρι.ας κλίμακας. 

Πέρα από αυτά δεν πρέπει να ξεχνούμε και το οuoιαστικότερο, και το ουσι.α

στικό"ερο είναι η Ελλόδα. Δεν έχω παρακoλo1Jθήσει φυσικά ούτε την ομι),(α του 

εισηγητή ΣVVΑΔέλφoυ Χατl;ηδημητρίου, γιατί απουσιαl;α. ούτε τις ομιλίες που 

έγιναν "ην περασμένη Πέμπτη, φαντά!;ομαι όμως όη θα έχει γίνει αναφορά σ' αυτό 

το πολύ κεφαλαιώδες σημείο. Η Ελλάδα είναι μέλος "ης ΕΟΚ 'Των 12 αυτή τη στιγμή 
και η Ελλάδα. έχει βέ"to και η Ελλάδα λαμβάνει μlρoς στη διαμόρφωση των αποφό:

σεων με προοπτική και σημασία. Την Ελλάδα oφεtλoυμε να την αξιοποιήσουμε στο 

μέγιστο δυνα'1ό βαθμό, Έχω τη γνώμη ό'1Ι υπάρχουν πολύ σοβαρά περιθώρια περαι

τέρω αξιοποΙησης 'Του ελληνικού παράγοντα σε στενή συνεργασία πάντοτε με την 

κυπριακή κυβέρνηση. 

ηλος θα ήθελα να πω ότι από 'Την πρώ"tη 'Του χρόνου που 'Την προεδρία 

αVΑΛαμβόνε~ η Πσρ'1ογαλία θα υπάρξουν σΙγουρα πολύ ευνοΊ:κότερες προοπτικές 

για μας απ' ό,η υπόQχoυν 'Τώρα με την ολλανδική προεδρΙα. θα πρέπει να γΙνουν 

όλες οι αναγκαίες επαφές τόσο σε διακυβερνητικό επLπεbo όσο και σε επι"τεδο 

κομμάτων και να πρσε'1οιμαστεΙ το έδαφος, για να εντατικοποιηθε( η εqyασLα που 

χρειάζεται για την επισπεοοτι της ένταξής μας στην ΕυρωΠΟ:ίχή Οικονομική Κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, "ελει.ώ'νοντας "η σύντομη παρέμβασή μου, πρέπει να πω ό'1Ι, 

αν αισθάνομαι ότι υπάρxε~ μια ακ"Ινα φω"ός για τη σω"ηρία της Κύπρου. αυτή 

έρχε"αι από την Ευρώπη, μόνο από την Ευρώπη. Και αλΙμονό μας. αν αυτή "ην 

ακτΙνα φωτός που υπάρχει δεν μπορέοουμε να την κάνουμε ήλιο! 

Ενχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ι 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Έχει λήξει ο κατάλογος των επεγραμμένων ομιλητών. Δε θα δώσω σήμερα την 

ευκαιρία για δευτερολογίες, γι.ατί \/πάρχει η παράκληση του Προέδρου της: 'Βο\lλής, 

του κ. Γαλανού. ο οποίος βρίσκεται στο εξωΤΕρικό και ο οπο(ος tπΙXOινώνηoε 

σήμερα τηλεφωνικώς, να αγορεύσει επί του θέματος και επομένως θα μείνει το θέμα 

στην ημερησια διάταξη γι.α την επόμενη συνεδρία της Βουλής. Αν υπάρχουν άλλοι 

που θέλouν να πρωτoλo'f1'ισouν, πρέπει να κλείσουν οι πρωτολοΥΙες, YI.(1 να μπούμε 
στι.ς δευτερολογίες. 

Δε νομιζω ότι θα έπρεπε να αρχίσονμε τη σνζήτηση άλλου θέματος α"τη τη 

σηγμή, γι' αυτό θα κηρύξω ΤΤ) λήξη της εργασl.ας της οννεδριας α"της και θα συνεχί

σουμε την προσεχή Πέμπτη με την ακόλουθη ημερήσιο διάταξη: 

Ομιλ{α του Υπουργού Οικονομικών για τους προυπολογιομούς το\! ι992. 

ΚΕΦλΛΑΙΌ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ: 

Ι} Ο περί ExπaWWtLxiliv Περιφερειών Νόμος τον Ι99ι. 

2) Ο περί Αεροδρομιων (Επιβατικό Τέλος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1991. 

3) Ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμος του 1991. 

4) Ο περί Εργοστασ(ων (Τροποποιητι>,.ός) Νόμος του 1991. 

5) Ο περί Εργοστασ(ων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

6) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλ(σεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

7) ΟΙ περΙ Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμοί 
Αγρού του 1991. 

8) Οι περ( Χωρ[ων (Διοίκηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί Πάχνας του Ι99ι. 

9) Οι περΙ Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμο( του 199 ι. 

10) Οι περί Επαγγελματικής Ασφάλειας και γγειας στις Εργασίες Λιμένων 
Κανονισμο( του 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ή αίτηση ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·'κή Κοινότητα και η ανάγκη 

λήψης σuyκεκριμένων μtτρων για την προώθησή της". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Τάκη Χα-ι:ζηδημητρΙου). 

(4.7.1991). 

(Συνέχιση -ι:ης συζήτησης). 
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2) ίο στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων 
των μη προσφύγων και τι ανάγκη αντιμετώπισής το" από ΤΟ 

κράτoς~. 

(θέμα εγγραφέν με εισή'Υηση του Βουλευτή κ. Δώρου θεοδώρου). 

(4.7.1991). 

(Συνέχιση ,ης σνζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παι.δεΙας γι.Cl το θέμα που 

τιτλoqχ>ρεΙΊαι "Χώρος Ανέγερσης ταυ Πανεπιστημίου KVπQOν''. 

(Αιπεπάγγελtη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (17.9.91). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε,ι"τnροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα πο" τιτλoφoρε(τα~ "προβλή· 

ματα Παθόντων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (2.10.1991). 

S) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε{ας γι.α 10 θέμα που 
αναφέρεται ως ΜΗ εξάπλωση της ποντΙχας σε καΤOΙXTIμέVΕς περιοχές και 

οι συνεπαγόμενοι κίνδυνοι για την uyεια το" λαού - Ενδημικός εξανθη

ματικός τύφος". 

(θέμα εΥΎραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Xρ~στoδoυλίδηι 

Δ. Kovτtδη και Λ. Λυσιώτη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ.Αριστερά.Νέες Δυνάμεις). (17. 10.91). 

6) Έκθεση της ΚοινοβουλευΗκής Επιτροπής Προσφύγων. Εγκλωβισμένων. 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφοριίται "θέμαtα 

[σης κατανομής βαρών και ΠΡOOπtικές του Φoρtα ΙσόΗμης Κατανομής 

Βαρών". 

(Αυ.επάγγελ.η εξέ.αση με απόφαση της Επιτροπής). (2. Ι. 1991). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας γι.α το θέμα που 

τιτλοφορείται "Ξενοδοχειακές/Τεχνικές Σχολές". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφασ1] της Επιτροπής). (17.9.1991). 

8) "Τα πολλαπλά προβλήματα που αντιμετωπ(ζουν οι Κύπριοι απόδημοι 

της Νοτίου Αφρικής". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Αυγερινό Παπαρέ). (19.9.91). 

9) 'Ή απόφαση για ακύρωση του διορισμοίι του Αρχιμανδρ[τη Ιωάννη 

Μαλλουρή στη θέση του Υπευθύνου Υι.α θέματα θρησκευτικής Διαφώ.

τισης της Εθνικής Φρουράς και οι ευθύνες της κυβέρνησης γενικά και 

ειδικά του ΥπουρΥοίι Άμυνας για την απόφαση αυτή που πλήπει την 

ενότητα του λαοίι". 

(θέμα επραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Χρ. ΠΟυρΥουρίδη). 

(19.9.91). 
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10) "Οι αρχαLOλoγ~κo' θησαυροί και η πολι"{ισηκή κληρονομι.ά της Κύπρο" 

και η ανάγκη για περαηέρω μέτρα διαφ,;λαξης και προσταο{ας τους". 

(θέμα ιγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτη κ. Α. Χρ(στου εκ μέΡOVς της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας τοιι ΑΚΕΛ-Αριοτερό-Νέες Δυνάμεις). 

(19.9.91). 

Ο Χ. θεoδώQoυ. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρι. μια παράκληση, που νομιζω ό-ι.:ι είναι και δίκαιη. Λόγω απου

σίας μου στο εξωτερικό την περασμέvrι Πέμπτη, 10 θέμα το οποΙΟ ενέγραψα στο 
Κεφάλαιο Δ' και 10υ οποΙΟυ άρχισε η συζήτηση, το στεγαστικό, δεν έχλειοε και 

νομίζω ότι θα πρέπει να κλείσει. Ήδη βQίσκεται στην ημερήσια διάταξη, νομιζω 

σtην τέtαρτη θέση. Η παράκλησή μου είναι αμtσως μετά t'l1 λήξη του θέματος που 
έχει εγγράψει ο Χ. Χοτζηδημη-ι:ρΙΟ" να δοθεί η ευχαιρία να κλείσει και αυτό το θέμα, 

YLatL δεν υπάρχει λόγος να είναι τέταρτο στην ημερήσια διάταξη τή στιγμή παιΙ έχει 
ήδη συζητηθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ευχαρίστως. 

Δ. θΕΟΔΩρογ; 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ , 

Ο Χ. Κασοιιλιδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛlΔHΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, το θέμα το στεγαστLκό έxfL παραπεμφθεΙ στην αρμόδι.α ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι. όχι, είναι στην ημερήσια διάταξη. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Έμεινε ανοιχτό για να κλείσει; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Mάλισtα, για να το κλιΙσει ο εισηγητής. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. μLα παρό.κληση της κoινoβoυλευτικiις μας ομάδας. Μετά τα 

θέματα που εκκρεμούν και το θέμα 10υ ΠανtπιστημΙoυ που έχει και επείγοντα χαρα

κτήρα. παράκλησή μας είναι να προταχθεί το θέμα των παθόντων των aπελευθερω

τικών μας αγώνων, ώστε να προλάβουμε να το συζητήσουμε και να εκφραστoUΝ 

a.τόψeις πριν από την ψήφιση των προ\lπολογισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 
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Κηρύσσω τη λήξη της εργασΙας της σι.IVώρ(ας αU"tής. 

('Ωρα λήξης, 6,45 μ,μ,) 

ΟΙ ακόλουΘοι Βοuλεuτές uπέΥQ<1ψα" τον χοτάλοΥΟ '(ων ΠΟQόvτων με αλφαρ,η

τική σιιιtά:-

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αγγελί.δου Κλαιρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντων(ου Αβραάμ 

ΓεωργΙΟυ Ανδρέας 

Γεωργισυ Aρισtoφάνης 

Γι.άγχου Κίκης 

ΕυθυμΙΟν ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιαχόνου Λεόνnος 

Καζαμίας ΚΙχης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κα10ελλή Ρήνο 

Kατσoυρl.δης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληριδου ΚαΙτTl 

KOνttδης Δημήtρης 

Κονχοuμάς Ανδρέας 

Κωνσταντίνοιι Κώστας 

Λuσιώτης Λώρης 

Λυσσαρl.δης Βάσος 

Μακρίδης Ισιδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης θάσος 

Mιxαηλl.δης ΝτΙνος 

MσuOΙOύττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές ΑυΥερινός 

ΠιηοκοπΙτης Νίκος 

ΠουρYC\ΙQl.δης Χρίστος 

πρέvtζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σιιλλαύρης ΔημήtρΤ]ς 

Φιλί:rιπoυ Ανδρέας 

Χάοικος Σωκράτης 

ΧατζΤ]γι.ό.ννης Σοφοκλής 

ΧατζΤ]δημηtρ(ου Τάκης 

XριστoδoυλLδης Δώρος 

Χριστόφ.ας Δημήtρης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑVΤΙΠQόσωποι eQTJσxwtIxiliy Ομάδων: 

Πογιοτζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περ' Συμπληρωματικού προυπολοΥΙ

σμο\ι Νόμος (Αρ. 46) .ου 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με «ρ. 39 
του 1991). 

2) ΈκθεοΤ] για το νομοσχέδιο "Ο ΠΕρί ΣυμπλΤ]ρωματικοu πρotJπo).oγισμo\ι 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών KunΡOtJ Νόμος (Αρ. Ι ) του 1991" και 

ψήφισή "ου σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "ο περΙ Δικηγόρων (ΤροποποιΤ]τικός) Νόμος 

του 1991 " και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2 '{ου 1991). 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί ΠροlJπολοΥισμού του ΠαVEΠΙστη
μl.oυ Κύπρου Νόμος 10υ 1991", τι σύντομη συζήτηση ΠO'U αxoλoύθrισε 
[Α. Φιλlππoυ. Ν. Αναστασι.άδης, Πρoεδρεiιωv (Γλ. Kληρ(bης)] και ψΉφwΉ 

του σε νόμο. 

5) Έκθεση γιο. το νομ.οοχέδLO ''Ο περί Κέντρων Αναψυχής (Γροποποιητιχός) 
Νόμος του 1987" και ψήφισή 10υ σε νόμο. 

6} Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί του Κεντρι..χοίι ΣφαγεΙΟυ (ΓQOΠO
ποιητιχοΙ) Κανονισμοί του 1991", τι σύντομη αΎόQεooτ1 του κ. Κ. Γιόγκα" 
που ακολούθτ]σε και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί KραΤLΚO"ύ ΑρχεΙΟυ (Γενικοί) Κανο
νισμοί του 1991" και έγκρισή τους. 

8) Έκθεστι για τους Κανονισμούς (Ι) "ΟΙ περί Συντάξεων και ΦLλoδωρημάτων 
κανονι.σμοΙ του Δήμο\) Κάτω Πολεμιδι.ών του 1991" και (2) "Οι περί Σνντά
ξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Μέσα Γειτονιάς 10υ 

199 Ι " και έγκρισή τους. 

9) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Τέκνων (Συyyένει.a. και ΝομιΚ'ή 
Υπόσταστι) (τροποποιητικός) Νόμος 10υ 1991" και ψήφι.σή της οε νόμο. 

10) Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

11) EQω'tήσεις Βουλευτών (Η ανάγχη αvέyεQσης Νέου Δημοτικού ΣχολιΙΟυ στο 
ΠαραλΙμνι • Η καθυστέρηση ανέγερσης Νέου Δημοτιχού Σχολεloυ στην 
Avγόρoυ . Η ανάγκη βελτ(ιοοης δρόμων της Λάρνακας· Η εγκατάσταση 
σοοτήματος κεντρικής θέρμανσης στο Δημοτικό Σχολε(.ο Τεμπρι.άς. Η χατα

ΣΚΕUΉ φράyμ.crτoς στον ποταμό Καρκώτη - Η έλλειψη προσωπικού στο 
Νοσοκομε(.ο Αγρού - Αίτημα για κατάργτ)ση του Φόρου θεάματος - Η μη 
συμmelληψη της Αρχιγραμματειας στα XTLQLQ που κηρύχθηκαν διατηρητέα
Η εΥγραφή του πανεπWΤΗμ(.oυ του ψε1X)oκράτouς στον κατάλογο των πανε· 
πιστημlων της Μεσογε(.ου C.U.M.· Τα ιδιωτικά ΥηΡΟΚομεια). 

12) Απαντήσεις Υπουργών αι: ερωτήσεις Βουλευτών (ΚανονισμοΙ περί 
Σχολικών Βοηθών - Η πολιτική του ΡΙΚ <πο θέμα των διαφημtσεων . το 
Λύκειο Επιλογής Μαθημάτων - Η λειτουργια των Βρετανικών Βάσεων στην 
KiπtQO). 

13) Συνέχιση των αγορεύσεων και παρατηρήσεις (Α. Μούσκος, Δ, Χριστο

δoυλlδης, Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Kατσoυρlδης, Ι. Μάτσης, Δ. Χριστό
φιας. Τ. Χατζηδημητρ(.ου, Ρ. Πρέvtζας, Δ. θeoδώρoυ) πάνω στο θέμα 'Ή 
αΙτηση ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'Ι;Κή Κοινότητα και η ανάγκη 

λήψης συγκεκριμένων μέτρων για την προώθησή της", του οπο(.ου η συζή

τηση θα συνεχιστεΙ στην επόμενη συνεδρίαση. 

Τ.μή: SΟσ 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒαΥ ΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 5ης Δεκεμβρίου 199 Ι 

(Ώρα έναρξης: 4.12 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΙΣΑΡ ΙΔΗΣ) 

(Αρ.15) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Ανηπρο

σώπων. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ ΑΓΓΕΛ ΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προ της ημερήσιας διάταξης θα καλέσω τον Υπουργό Οικονομικών να κατα· 
θέσει τις κυβερνητικές θέσεις για τον προυπολΟΥιομό. 

Ο κ. Υπουργός. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ OI KONOM JKQN: 

(Γ. ΙΥΡΙΜΗΣ) 

Έvtψε Κύριε Πρόεδρε, 

Έvτ ιμOΙ Κύριοι Βουλευτές, 

Αισθάνομαι τιμή και εκτίμηση που παρουσιάζομαι σήμερα ενώπιον της ολομέ
λειας της Βουλής των Avι:uτρoσώπων για τέταρτη χρονιά για την καθιερωμένη 

ομιλία του Υπουργού Οικονομικών με την οποία ανοίγει η συζήτηση γ~α το\lς κρατ ..... 
κούς προυπολογισμούς. Όπως κάθε χρόνο. η συζήτηση των προυπολογισμών 
παρέχει την εuκαιρια για ανασκόπηση της πορεΙας κα~ των προβλημάτων της ΟΙΚΟ

νομΙας, για αναφορά σt~ς διαγραφόμενες προοπτικές κα~ γ~α μια σφαιρική παρου
σ(αση των ΠΡOτερα~otήτων της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής της κ1)βέρ

νησης γι.ο τον επόμενο χρόνο. ΟΙ χρατικο[ προυπολογισμοΙ εντάσσονται μέσα σ' ένα 

(809) 
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ευρύτερο μεσοπρόθεσμο μσχρο-οιχονομιχ6 πλαΙΟι.ο. όπως αυτό που παρουσιάζεται 

στο Σχέδιο Ανό:πτυξης 1989-93, και αποτελούν στιμαντιΧ6 μέσο για την προώθηση 
της πολιτικής που ακολουθούμε. 

Καθοριστικός παράγοντας σtη δι.αμόρφωση της πορεΙας της οιχονομ(ας καοά τη 

διόρχεια τον φεΤΕινού χρόνου ήταν ο πόλεμος στον Κόλπο με τις αρνηηκές προε

κτάσεις του στο διεθνές οικονομικό περιβάλλον. Μετά το πλήγμα που δέχ&ηχε τους 

πρωτοuς μήνες του χρόνου. Tl κυπριακή οικονομία μπήκε σε μια πορεΙα σταδιακτΊς 
ανάκαμψης, έτσι που σήμερα επικρατούν και πάλι σuνθiιχες πλήρους απασχόλησης 

του EQΎατικO'ύ και Το\l παραΥωΥΙΚΟ'; της δυναμικού. 

Η πρόοδος που έχει επιτύχει η οικονομΙα μας και το ψηλό επίπεδο ανάπηιξής 

της, που αντικατοπτρ(ζεται στη συνεχή αύξηση του κατά κεφαλή εισοδήματος, ήταν 

από τονς λόγους που οδήγησαν τη Δι.εθνή Τράπεζα στην απόφασή της πριν λιyouς 

μήνες να σταματήσει τη χορήγηση νέων αναπτυξιακών δανείων προς την Κύπρο. Η 

απόφαση αυτή σηματοδοτεί ταυτόχρονα το γεγονός ότι η κυπριακή οικονομία έχει 

ει.σέλθει σε μια νέα φάση κατά _ην oπoιa θα πρέπει να διαtηρεΙ και να βελτιώνει 

συνεχώς _ην ανταγωνιστικόtητά της και να προσαρμ6ζεtαι με ευελιξια στις μετα

βαλλόμενες ΣUΝΘΉΚες του διεθνoUς ανταγωνισμού. Αυτά αποτελούν απαραίτητες 

προυποθέσεις για μια αυτόνομη πρόσβαση στις διεθνείς χρηματαγορές. 

Πρόσθετα, η προοπτική της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·Ι:κή Κοινότητα, 

μετά την επίσημη υποβολή _ης σχετικής αίτησης πtρσι, καθιστά όλο και πιο επιτα

κτική την προώθηση μιας στρατηγικής που να στοχενει στον εκσυγχρονισμό της 

κυπριακής οικονομίας και στην εναρμόνισή _ης στα δεδομένα και τους θεσμούς της 

μεγάλης εuρωπα·(κής αγορός. 

ΟΙ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΕΞΕΛιεΕΙΣ ΚΑΤΑ ΤΟ 1991 

Γενικά 

Το 1991 ήταν ένας ιδιόμορφος αλλά και δύσκολος χρόνος. Ο πόλεμος στον 
Κόλπο κατά τους δύο πρώτους μήνες του χρόνου έπληξε οοβαρά την κυπριακή οικο

νομία, ιδιαίτερα Ίην τουριστική κίνηση και τις εξαγωγές προς τις αραβικές χώρες. 

Ως άμεσο αποτέλεσμα Ίης αρνητικής αυτής συγκυρίας ήΊαν η εμφάνιση ύφεσης στην 

οικονομική δραστηριότητα και η κατακόρυφη αύξηση της ανεργίας. 

Μπροστά σε αυτά Ία δεδομένα, το κλ(μα πανικού που έτεινε να δημιουργηθεί 

και τους κινδύνους που εμφανιζονταν στον ορ(ζοντα, η κυβέρντιση αντέδρασε άμεσα 

και αποφασιστικά με τη λτ'ιΨη όλων των αναγκαίων μέτρων που στόχευαν στη διατή

ρηση του κλιματος εμπιστοσύνης, στην ΟΠΟΊΡΟπή μαζικής ανεργίας και γενικά στην 

ελαχιστοποίηση _ων αρνητικών επιπτώσεων από την κρίση. 

Τα διάφορα μέτρα δημοσιονομικής και νομισματικής μορφής, που λήφθηκαν και 

έτυχαν από όλους ευμενοίις αποδοχής, αποδείχθηκαν αποτελεσματικά. Χάρις σ' 

αυτά, αλλά και στη θετική ανταπόκριση του ιδιωΊικού Ίομέα, η οικονομία μας με τη 

λήξη του πολέμου ξεπέρασε γρήγορα την ύφεση. Σήμερα εΙμαστε στην ευχάριστη 

θέση να διαπιστώσουμε ότι η οικονομική άνοδος συνεχίζεται, το ποσοστό ανεργίας 

εΙναι σε πολίι χαμηλό επίπ-εδο, ενώ οι προοπτικές για το ι992 είναι πολίι εuvo·Ι:κές. 

Από το Μάιο και μετά επανήλθαν οι συνθήκες πλΤ;ρους απασχόλησης στην αγορά 
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ερ-γαο(ας. ενώ ο ρυθμός οικονομικής ανόπτuξης κατά το δαιτερο εξάμηνο υπολΟΥί

ζεtαι να είναι σημαντικά ψηλότερος από αυτόν του πρώτου εξαμήνου. Τούτο προκύ

πτει α,..ό την πλήρη επαναδραστηριοποίηση του τουρισμού και τις τάσεις που 

παρouσ!.άζoυν άλλοι οικονομικοί δείκτες. Τα μέτρα που λiιφθηκαν. αλλά και η 

διαδικασία ανάκαμψης που ακολούθησε, έχουν θtσει τις βάσει.ς για μια ταχύρρυθμη 

αναπt'Uξιoκή πορε(α .ον επόμενο χρόνο. 

Ο ρυθμός πληθωρισμού σημιLωσε oeLaxti μόνο αύξηση. Στον εξωτερικό τομέα. ο 
πόλεμος στον Κόλπο αλλά και οι αρνητικές εξελLξεις στη διεθντi οικονομω επηρέ
ασαν δυσμενώς τις εξαγωγές αγαθών και νΠηρεσιών, ιδιαίτερα τον τουρισμό, με 

αποτέλεσμα να ασκηθούν σοβαρές πιέσεις πάνω στο ισοζύγιο πληρωμών. Παρά: τη 

συγκρατημένη αύξηση ",ων εισαγωγών, το ισοζύΥω τρεχουσών συναλλαγών 

σημείωσε σημαντικό έλλειμμα σε σχέση με τα δύο προηγούμενα χρόνια κατά ΤTl διάρ

κει.α των οποίων το ισοζύγι.ο ήταν πλεονασματικό. 

Ρυθμός Ανάπτ"ςης - Επώοια Ζήτηση 

Ο .ρυθμός ανάπτυξTlς ΤΤις κυπρ~ακής o~κoνoμΙας για ολόκληρο το 1991 \JΠoλoγ'
ζεται προκαταρκτικά ΎύQω στο 1.5%. σε σύγκριση με 6.6% το 1990. Όμως, υπάρχει 
το ενδεχόμενο ο ρυθμός ανάπτυξης φέτος να είναι πω ψηλός απ' ό,τι υπολογιζ.εται. 

Η αισθητή αυτή επιβράδυνσTl οφειλεται στην επιδραση των αντ!.ξοων εξωγενών 

πο.ραγόντων στους οποΙΟυς έχω ήδη αναφερθεί. Aξί.ζε~ να σημειωθεί ότι ο ρυθμός 

ανάπτυξης της οικονομίας μας ήταν ψηλότερος από αυτόν της πα'(Χόσμι.ας οικονο

μΙας και στο (δ~o επΙΠεδο με εκείνον των β~oμηxανικών χωρών και των χωρών της 

Ευρωπα'Lκής Ko~νότητας. 

Το 1991 είναι ο τρίτος χρόνος εφαρμογής του Σχεδίου Ανάπτυξης 1989-93, που 
προνοεί μέσο tTήol.O ρυθμό ανάπτυξTlς 5%. Ο μέσος ρυθμός ανάπτυξης της οικονο
μίας κατά τα τρία πρώτα χρόνια εφαρμογής του Σχεδίου συμπΙΠΤει σχεδόν με το 

στόχο που τέθηκε. 

Η εγχώρια ζήτηση, τόσο η καταναλωτική όσο και η επενδυτική. αποτέλεσαν τους 

παράγοντες που συνέβαλαν στη δι.αμόρφωση ενός θετικού ρυθμού ανάπτυξης το 

1991 . Η εξέλιξη αυτή σε μεγόλο βαθμό ήταν αποτέλεσμα της πολιτικής που ακολου
θήθηκε. Σε αντίθεση, οι εξωτερικές συναλλα'(fς άσκησαν αρνητική επ(δρσ.ση στο 

ρυθμό ανάπτυξης κυρίως εξαιτίας της σημαντ~κής μείωσης των εσόδων από τον 

τουρισμό. 

Όπως και τον προηγούμενο χρόνο, ο ρυθμός επέκτασης της ~ιωτικής κατανά

λωσης δ~αμoρφώθηκε σε ψηλότερο επίπεδο από αυτό της όλτις οικονομίας. ΠΙ.Ο 

συγκεκριμένα, τι ~ιωτική κατανάλωση εκτιμάται ότι αυξτjθηκε με ρυθμό γύρω στο 

5.5%. σε σύγκριση με 8.5% το 1990. Η επέκταση της ~ιωτικής κατανάλωσης σε 
μεγάλο βαθμό στηρίχθηκε οττι διεύρυνση του διαθέσιμου ιδιωτικού εισοδήματος, 

αλλά ταυτόχρονα συνοδεύθηκε από tιια μείωση του ποσοστού των ιδιωτικών απΟ1α

μιείισεων. 

Παρά την αντ!.ξοη οικονομική συΥκυρΙα, το βιοτικό επΙΠεδο των νοικοκυρι.ών 

συνέχισε να βελτιώνεται, άνκαι με κάπως χαμηλότερο ρυθμό Q.ι-τό τα προηγούμενα 

χρόνια . Xωρi.ς αμφιβολία, στην εξέλιξη αυτή συνέβαλε η επεκτατική δημοοl.Oνομική 

πολιτική με την αύξηση των μεταβιβαστικών πληρωμών, όπως είναι η δαπάνη για το 
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ανεργιακό επιδομα. με τη διενέργεια δαπανών για την αΥιψετώπιση των συνεπειών 

της ανομβρΙας και με τη διατήρηση των δημόσιων επενδύσεων σε ψηλά επLπεδα. 

Κυρίως όμως συνέβαλαν οι ελαφρύνσεις από το Φόρο Eισoδτjματoς που τέθηκαν σε 

εφαρμογή από την αρχή του χρόνο". Το όφελος για τα νοικοκυριά από τις ελαφρύν

σεις αυτές το 1991 'UnOkoyί.ζεt:OL ότι ήταν της τάξης των Ω8 εκ. Οι ελαφρύνσεις που 
δόθηκαν στα πλαΙσια της φορολογικής μεταρρύθμισης ενίσχυσαν το διαθέσιμο ιδιω

τικό Εισόδημα. όμως από την άλλη πλευρά άσκησαν πιέσεις στα δημόσια οικονο

μικά. Επίσης, 11 διατήρηση της κο'tανόλωσης σε ψΤ1λά επίπεδα συνέβαλε στην 

ενίσχυΟll της εγχώριας οικονομικής δραστrιριόΤl1τας, ΤQmόχρονα όμως οδήγησε και 

σε πιέσεις στο ισοζύγιο τρεχουσών σuναλλαγών. 

Κατά το 199 1, 11 δημόσια κατανάλωση με ποσοστό αύξησης Υίιρω στο 8% 
σημείωσε επιτάχυνση σε σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο. Η εξέλι.ξη αυη'ι αποδί

δεται στην αύξηση των βασικών μωθών, καθώς και στην αύξηση της απασχόλησης 

στο δημόσιο τομέα. 

Το επενδυτικό κλιμα κατά τον υπό επισκόπηση χρόνο ήταν θετικό, η δε επενδυ

τική δραστηριότητα κινήθηκε σε αρκετά ικανοποιητικά eπl.πεδα, ΣUνεX(ζOντας την 

ανοδική πορεία των προηγοίΙμενων χρόνων. Για το 1991 , υπολογίζεται ότι ο ρυθμός 
αύξησης των πάγιων επενδύσεων ήταν 4% σε πραγματικοίις όρους σε σύγκριση με 
5% τον προηγούμενο χρόνο, χωρίς να λαμβάνεται υπόψη η αγορά αεροσκάφους από 
τις Κυπριακές Αερογραμμές που έγινε το 1990. Ιδι.αίτερα έντονη ήταν η κατασκευα
στική δραστηριότητα σε οικοδομές και άλλες κατασκευές, όπως είναι τα τουριστικά 

καταλύματα, ενώ αντίθετα οι επενδύσεις σε μηχανικό εξοπλισμό παρουσιάζονται 

υποτονικές. Στο σύνολό τους όμως οι επενδυτικές δαπάνες αποτέλεσαν σταθερο
ποιητικό και ενωΧUΤικό παράγοντα για την εγχώρια οικονομική δραστηριότητα κοι 

κατ' επέκταση την αγορά εργασΙΟς. Ι' αυτό συνέβαλε και η συνέχιση με ψηλό ρυθμό 

του προγράμματος δημόσιων επενδύσεων. Το καλό επενδυτικό κλίμα που υπάρχει 

αναμένεται να τονωθεί περισσότερο με τη φορολογική μεταρρ"ύθμιση που άρχισε ήδη 

να εφαρμόζεται και ιδ ιαίτερα των προνοιών του εταιρικοίΙ φόρον. Ο εταιρικός 

φόρος, με το σνγχριτικά χαμηλό ποσοστό φορολογίας που επιβαρύνει τα αδιανέ

μητα κέρδη, αναμένεται να δώσει μια νέα ώθηση στην EΠaVEΠtvb1.1011 των κερδών χαι 

την επέκταση των επιχειρηματικών μονάδων. 

Στο στάδιο που διέρχεται σήμερα η κνΠQιακή οικονομΙΟ χρeι.άζeται επενδύσεις 

όχι μόνο σε άμεσα παραγωγικούς τομείς αλλά και σε έργα υποδομής για να 

ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητά Τl1ς και να προσαρμοστεί στα δεδομένα των μετα
βαλλόμενων συνθnκών της διεθνούς οικονομίας. Απαι τουνται επενδύσεις που να 

ενσωματώνουν τη νέα τεχνολογία, να υποκαθι.στούν τον παράγοντα της εργασίας, 

που είναι περιορισμένος, και γενικά να βιλ τιώνovν την παραγωγικότητα. 

EγxώQια fiOQ<LyωyιI - Ανάπτυςη κατά Τομέα 

Όσον αφορά την πλευρά της παραγωγής, αυτή επηρεάστηκε αρνητικά από την 

υποχώρηση της εξωτερικής ζήτησης για τουριστικές υπηρεσίες, αλλά και από τη 

χαλάρωση της εξωτερικής ζήτησης για αγαθά λόγω της χειροτέρευσης του διεθνούς 

οικονομικού περιβάλλοντος. Οι τομείς του τουρισμού, t01.l εμπορίου, των μετα

φορών και της μεταποίησης πλήΎTtΚαν ιδιαίτερα κατά το πρώτο τρίμηνο του χρόνου, 

ενώ στη συνέχεια παρουσΙΟσαν σημαντική ανάκαμψη. 



813 

Ο ευρύς γεωργικός τομέας ιιπέσΤll σοβαρό πλήγμα από την παρατεταμένη ανομ

βρια μι αποτέλεσμα την κάμψη της προστιθέμενής τον αξΙας της τάξTlς του 10%. ΤΟ 
γεγονός αυτό επέδρασε ανασταληκά και στην επιδοση ολόκληρης ττις οικονομΙας. 

Αισθητή μείωση σημε(ωσε 11 παραγωγή σnηρώ"ν. σταφVλιών και ελιών, ενώ σι 

εξαγωγές πατατών σε όγκο παρουσίασαν μικρη μόνο αύξηση. Εκτός Q,W τη φυτική 
παραγωγή, 11 ανoμβρLα επηρέασε και την κτηνοτροφική παραγωγή. Για την αντιμετώ
πιση των σuνεπηών από την ανομβρΙα λήφθηχε σειρά μέτρων που oτόxeuav στη 

στήριξη των εισοδημάτων των γεωργών και στην εξοιχονόμτιοη και καλύτερη αξιο

πο(ηση των πολύ περιορισμένων αποθεμάτων vεQO". Τα μέτρα αυτά αναπόφευκτα 
επιβάρυναν τους κρατικούς προυπολογιομούς. Δεν υπήρχε όμως άλλη επι.λoΎi!. 

Ο ρυθμός διεύρυνσης του τομέα της μεταποΙηστις, πο\! εΙναι ο τρΙτος σε μέγεθος 

τομέας της οικονομίας, γl.O. ολόκληρο το χρόνο υπολογίζεται προκαταρκτικά να 

Είναι της τάξης του 1.5%, σε σύγχριση με 4% το 1990. Η χαμηλότερη αυτή επίδοση 
του τομέα αποδίδεται κυρίως στην κάμψη των εξαγωγών προς τις aραβικές αγορές 

και τις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης καθώς και στις έμμεσες επιπτώσεις της 

με(.ωσης του τουριστικού ρεύματος. Η ανάπτυξ'l1 της μεταποιητικής παραγωγής 

προήλθε από την εγχώρια καταναλωτική και επενδυτική ζήτηση και από τη διεύ

Q1JVoη των εξαγωγών προς τις χώρες της Ευρωπα·(κής Κοινότητας. ΤΟ τελευταίο 

αποτελεί μια πολύ θετική αλλά και ενθαρρυντική τάση. Η παραγωγή του τομέα κατά 

το πρώτο εξάμηνο σημείωσε κάμψη, CΨως βαθμιαία βελτιώθηκε με αποτέλεσμα η 

παραγωγή τον lούλιο να βρΙσκεται οε ψηλότερο επίπεδο α.ίτό τον αντίστοιχο μήνα 
του 1990. θα πρέπει να αναφέρω ότι η επίδοση του τομέα της μεταποίησης το Ι991 
θα ήταν αρκετά καλύτερη, αν δεν υπήρχε το πρόβλημα της έλλειψης εργατικου δuνα· 

μικσύ. Στο σημείο α1Jτό επιθ1Jμώ να χαιρετίσω τη συμφωνία που Eι"tLtEUxeηxe 

πρόσφατα μεταξύ t01J Yn01JQye(ou Εργασ(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και των 
κοινωνικών εταίρων με την οποία καθορίστηκαν από κοινού κριτήρια για την 

προσωρινή και επιλεκτική απασχόληση ξένων εργατών με βάση την πολιτική που 

είχαμε ανακοινώσει από τον περασμένο χρόνο. 

Η κατασκευαστική δραστηριότητα συνέχισε και κατά το 1991 να είναι έντονη, με 
κάποια μάλιστα ελαφρό ΕΠιτάχυνση κυρίως λόγω των επενδύσεων σε κατοικίες. 

παρά το αρνητικό εξωτερικό περιβάλλον στους πρώτους μήνες του χρόνου, οι επεν· 

δυτές συνέχισαν την εκτέλεση των επενδυτικών τους σχεδίων. Οι επενδυσεις σε 

τουριστικές κλινες παρέμειναν σε ψηλό επίπεδο, άνκαι σημείωσαν κάποια χαλό.

ρωση. Σε ψηλό επίπεδο κινήθηκαν και οι δημόσιες επενδύσεις σε έργα υποδομής. 

ΟΙ τριτογενείς τομείς της οικονομίας, συμ..-τεριλαμβανομένων και των δημόσιων 

υπηρεσιών, υπολογίζεται να διευρυνθούν με ρυθμό 2.5%. που ξεπερνά και πάλι το 
ρυθμό ανάπτυξης ολόκληρης της οικονομίας, η δε συνεισφορά τους στο ακαθάριστο 

εγχώριο προΊ:όν να παραμεΙνει στο 65%. Η σημαντική υποχώρηση που παρατηρή· 
θηκε στο ρυθμό ανάπτυξης των τριτογενών τσμέων οφείλεται κατά χύρι.ο λόγο στο 

μει.ωμένο τουριστικό ρεύμα το οποίο επηρέασε αρνητικά και με πολλαπλασιαστικό 

τρόπο το σύνολο της οικονομίας. 

Μετά από δεκαπέντε χρόνια θεαματικής και σταθερής επέκταστις, το τουριστικό 

ρεύμα για πρώττι φορά μέσα στο ]991 σημείωσε κάμψη εξαιτίας του πολέμου στον 
Κόλπο και του ψυχολογικού κλίματος αβεβαιόττιτας που δημιουργήθηκε από το 

γεγονός ότι η Κύπρος βρισκόταν στην περιφέρεια των πoλεμ~κών επιχειρησεων. 
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ΕΙναι ενδεικτικό όη .0 πρ<.ίn:o _ρΙμηνο του χρόνο" το τουριστικό ρεύμα ΤΊτον κατά 
60% κάτω από το αντ(στοιχο επl.πεδo 101) προηγουμενου χρόνου. Όμως, από τον 

Αύγοιιστο και μετά οι αφιξεις ταξιδιωtών ξεπέρασαν το επΙΠεΟΟ των αντ{.στοιχων 

μηνών του 1990. Οι προοπτικές για τους υπόλOLΠoυς μήνες του χρόνου καθώς και 
για τον επόμενο χρόνο εΙναι πολύ ΕUΝO'ίχές. Για ολόκληρο το 1991, ο αριθμός των 
10υριοτών uπολ.ΟΥιζε'tQΙ ότι θα ε(ναι μειωμένος κατά 15%,10 δε τουριστικό σuνάλ· 
λαγμα να είναι 111ς τάξης των !465 εκ" δηλαδή να είναι μει.ωμένο κατά ΕΙ08 ex. ή 
κατά 19%. 

Οι εξελίξεις μέσα στο 199Ι έχουν καταστήσει πιο εμφανή τον ψηλό βαθμό εξάρ

τησης της κυπριακής oιxoνoμtας από τον τομέα του _ουρισμού. όπως επΙσης και την 

ευαισθησία του τομέα αυτού σε μεταβoλiς τσυ εξωτερικού πολιηκσύ και οικονο

μικού περι.βό:λλοντος. Πρόσθετα. έχουν καταδείξει πως ο μεταποιητικός τομέας 

είνα~ σε θέση να αντιμετωπίσει με καλύτερες δυνατότηΊες επιroχίας αντ(ξοες 

συνθήκες που κατά καιρούς παρουσιάζονται. Το συμπέρασμα που εξάγεται είναι ότι 

όλοι οι φορείς του ιδιωτικού και δημόσιου τομέα θα πρέπει να προωθΤισουμε με πιο 

ενεργό τρόπο το στόχο για μια πιο LOόρροπη ανάπτυξη της κυπριακής oικoνoμLας. 

Η προώθηση Ίου στόχου αυτού αποκτά στρατηγική σημασLα για τη συνέχιση της 

αναπτυξιακής πορεΙας της οικονομίας μας με ψηλούς ρυθμούς και ψηλή αύξηση της 

παραγωγικότητας. Μέσα στα πλαίσια αυτά, η τεχνολογική αναβόθμιΟΊ1, η οργανω. 

ηκή ενδυνάμωση το\! τομέα της μεταποίησης και της γεωργLας αποκτούν μια 

αναβαθμισμένη προτεραιότητα. 

Δ\!νατότψες για την προώθηση ΊΟ\! στόχου για μια πιο ισόρροπη ανάπτυξη 

προσφέρει και η διαφοροποΙηση Ίου ευρύτερου Ίομέα Ίων εξαγωγικών \!πηρεσιών 

με την περαιτέρω ενίσχυση ΊΟ\! ρόλου Ίης Κύπρο\! ως κέντρο\! παροχής \!πηρεσιWν 

και διαμετακομιστικού εμπορίου. Κατά το φετεινό χρόνο, συνεχίστηκαν με έντονο 

τρόπο οι προσπάΘειες για την προσέλκυση ναυτιλιακών και υπερόκτιων εται..ρειών. 
ΟΙ αλλαγές που λαμβάνουν χώρα σε αυτούς τους τομείς δημιουργούν τεράστι.ες 

δυνατότητες που θα πρέπει να αξιοποιήσουμε. 

Τα όσα έχω αναφέρει πιο πάνω, δεν σημαΙνουν ότι ο τομέας του το\!ρισμσύ θα 

σταματήσει να αποτελεΙ σημαντικό παράγοντα ανάπτυξης στη μεσοπρόθεσμη 

αναπτ\!ξιακή μας στρατηγική. Κι αmό, γιαΊί σtOν Ίσμέα α\!Ίό διαθέτουμε συγκρι

Ίικά πλεονεκτήμαΊα, η δε παραγωγικόΊητά Ίου είναι ψηλόΊερη από αρκετούς άλλους 

τομείς. Πέρσι το ΔεκέμβQιo, η κυβέρνηση εξήγγειλε μια νέα τουριστική πολιτική που 

θέτει το πλαίσιο για μια πιο συγκρατημένη και ορθολογική Ίουριστική ανάmuξη. Η 

έμφαση έχει μετατεθεί στη βελτtωση της ποιότητας του τουριστικού προ'(όντος , στη 

διαφοροποί.ηση Ίων αγορών και στη βελΊίωση το\! περιβάλλοντος, παρά στην \!πέρ

μεΊρη ποσοτική διεύρυνση του τομέα. Ενισχυτικό στοιχείο της πολιτιΚ'ής αυtής εΙναι 

και η εφαρμογ1'ι 10\! περί ΠoλεoδoμLας και Χωροταξίας Νόμου. Υπάρχουν ενδει.ξεις 
ότι η Ίάση για ανέγερση νέων τουριστικών καταλυμάτων κατά το 1991 έχει χαλα
ρώσει. 

Απασχόληση - Ανεnία 

Οι συνθήκες πλήρους απασχόλησης συνεχ!.στηκαν και 10 1991, με εξα{.ρεση το 
πρώτο τετράμηνο του χρόνου. κατά το οποΙο δημιουργ1'ιθηκαν προβλήμαΊα στην 

αγορά εργασί.ας λόγω της κάμψης της οικονομικής δραστηριότητας. ιδιαΙτερα αυτής 
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που σχετ(ζfται με τον τουρισμό. Ο αριθμός των ανέργων, mιμπεριλαμβανoμένων 

των προσωρινά ανf:ργων, έφθασε τα 14,708 άτομα και ανιιπροσώπευε ποσοστό 5.3% 
του οικονομικά ενεργου nAnBooμou. Με την ανάκαμψη όμως της οικονομιας 

σημειώθηκε αισθητή βελτtωση στο επίπεδο απασχόλησης. 

Έτσι. ο μέσος αριθμός ανέQΎωV γω. το 1991 uπo).,oy(ζεται όtι θα είναι yUρω στα 
6.700 άτομα. που αντιστοιχεί με ποσοστό ανεργίας 2.4%. σε σύγκριση με 1.8% το 
1990. ΟΙ σννθήχες αυτές πλήρους απασχόλησης του εργατικου δυναμικού σuyχQLvo
ντοι πολύ εuνo'ίκά με το ποσοστό ανεργίας που επικρατεί σε όλλες xώQες. Είναι 

επίσης θετικό ""ο γεγονός ότι το ποσοστό των νεοεισερχόμενων στην αγορά εργασίας 
στο σύνολο των άνεργων ατόμων παρoUΣt.άζεται μειωμένο σε σχέση με τον προηγού· 
μενο χρόνο. γεγονός που συνδέεται και με τα μέτρα που προωθοιίνται στα πλαίσια 

το" προγρά.μματος για την αντιμετώπιση της ανεργίας και της ιιποαπασχόλησης των 

πruχιoύχων, το οποΙΟ εφαρμόζετα~ από τον περασμένο χρόνο. Ο επικερδώς απασχο

λούμενος πληθυσμός \!πολογ{.ζεται να αυξηθεί κατά 2,300 άτομα ή κατά 0.9%, πο\! 
είναι ελαφρά πι.ο χαμηλός από το 1990. Η εξiλι.ξη αυτή οφείλεται στην \!πoχώQηση 
το\! ρυθμο\ι οικονομικής ανάπτυξης. 

Με την ανάκαμψη της οι.χονομίας, όχι μόνο έχουν επΙΤΕUΧθεί μtσα σε σ\ιντομο 

χρονικό διάστημα σιινθήκες πλήρο\!ς aπασχόλησης' αλλά πρόσθετα ixO\JV επανεμφα
νισθεί σοβαρές ελλείψεις εργατιχο\ι δ\JVαμικο\ι σε OQισμiνα τεχνικά επαΥΥέλματα 

και ειδικότητες, κ\!ρΙως στo\Jς τομε(ς των κατασκευών και το\! τουρισμού. Ενδει.

κτικό τούτο\! είναι όη τον Αύγο\!στο ο αριθμός των κενών θέσεων αντιστοιχούσε με 

61% το\! αριθμού των ανέργων. Η τάση α\!τή επιβεβαιώνει την άπΟψη που διατύ
πωσα κατά την περσινή μο\! ομιλία ότι ο συντελεστής εργασίας. που είναι ο πιο 

σημαντικός παραγωγικός πόρος πο\! δι.αθtτo\!μι, θα συνεχίσει και στο μέλλον να 

αποτελεί από ποσοτική άπΟψη περι.οριστικό παράγοντα ανάπτιιξης της οικονομίας 

μας. Το δεδομένο α\!τό επιβάλλει τη σuνtχιση της λήψης μέτρων σε όλο\!ς τους 

τομείς πο\! να στοχεύουν στην καλύτερη αξιοποΙηση το\! διαθiσιμo\! εργατικού 

δ\!ναμικο\ι και γενικά στην α\ιξηση της παραγωγικότητας. 

Μισθοί - ΠαeαΥωΥικότητα - ΤΙμές 

Οι ονομαστικοί μισθοί και τα ημεΡOμΙσθι.a υπολογίζεται το 1991 να αιιξηθoίJν 
με ρυθμό 8.9%, που είναι ελαφρό χαμηλότερος από αυτόν το\! ΠροηΥο\ιμενou 

χρόνο\!. Στην εξ~λιξη ο\!τή φαίνεται να έχει συμβάλει η ύφεση πο\! παρο\!σιάσθηκε 

στις αρχές το\! χρόνο\!. Σε πραγματικoiις όρους, αφο\ι αφαιρεθεί δηλαδή η tnLτtωoη 

από την αύξηση το\! πληθωρισμού, οι απολαβές των εργαζομένων αυξήθηκαν γύρω 

στο 4.2%. Ο ρυθμός αυτός ήταν αισθητά ψηλότερος aπό την αύξηση της παραγωγι
κότητας, που ήταν μόνο 0.6%. γεγονός που είχε αιιξητική επLπτωση στο κόστος 
παραγωγής και επηρέασε αρνητικά την εξωτερική ανταγωνιστικότητα της οικονο

μίας. 

Υπολογίζεται ότι το μερ(διο των κερδών στην κατανομή το\! εισοδήματος το 

1991 ήταν μειωμένο . δεδoμtνo\! ότι. για Ύα πετύχει η προσπάθεια προώθησης των 

εξαγωγών αγαθών και \!πηρεσιών κάτω από τις αντ[ξοες O'Uνθήxec; των εξωτερικών 

αγορών, κατέστη αναγκαία μια πoλiι συγκρατημένη τιμολογιακή πολιτική. Μάλιστα 

στην περLπτωση του τo\!ρισμoiι παρoUΣιάσθηκε μείωση των τιμών πο\! στόχε\!ε στην 

επαναδραστηριοποίηση το\! ΤO\!ρ~στΙΚOύ ρεύματος. Υπό το φως των δεδομ!νων 
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α"των, π~στεύoυμε ότι στο νέο γύρο διαπραγματεύσεων γt.α ανανέωση των συλλο

γικών συμβάσεων επιβάλλεται να επιδειχθεΙ μια πολιτική σuyκρατημένων μισθολο

γικών αυξήσεων που θα συμβάλλει στην αξιοποίηση των ευνοΊ:κων προοπτικών 

ανάπτυξης της οικονομίας, αλλά και οττ! διατήρηση σuνθηxών πλήρονς απασχό

λησης. 

Ο ρυθμός πληθωρισμού το 1991 αναμένεται να διαμορφωθεί yύQω στο 4.7%. 
που είναι οριακά πιο ψηλός από το 1990. Στη σταθερότητα αυτή του πληθωριoμoiι 
συνέβαλαν διάφοροι παράγοντες που επενήΡΥησαν προς αντίθετες xατεUΘΊΙΝσε~. Η 

χαλάρωση της ζήτησης, το χαμηλότερο ποσοστό εισαγόμενου πληθωρισμού. καθώς 

και τα ξεπουλ11ματα σχεδόν εξουδετέρωσαν τις αυξητικές τάσεις 1011 κόστους παρα

γωγής, τις αυξημένες τιμtς των πετρελαΙΟΕιδών και την αiιξηση των τιμών των γεωρ

γικών προ'ίόντων λόγω της ανομβρίας. 

ΕΙ;ω'tε~ιχές Σuνα).).αγές 

Τα κύρι.α χαρακτηριστικά των εξελ(ξεων σε σχέση με τις εξωτερικές συναλλαγές 

ήταν η σοβαρή κάμψη του τo\!ρι.σtικoύ ρεύματος λόγω το\! πολέμα\! στον Κόλπο κοι 

η χειροτέρειιση των όρων εμπορίο\! της χώρας. Η τάση αιιτη οδηγησε σε περιορισμό 

το\! πλεονάοματος το\! ισοζυγΙΟυ άδηλων πόρων, με αποτέλεσμα να προκύψει 

έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχοοοών συναλλαγών. 

Οι εξαγωγές αγαθών f.o.b. αναμένεται να αιιξηθούν κατά 3% περίπο\!, με ρ'Uθμό 
πο\! εΙναι χαμηλότερος από εκείνο το\! 1990, και να q:(ιάσOυν τα ί399 εκ. Η επιβρά
διινση α\!τη οφεΙλεται στην \!ποχώρηση το\! ρ'Uθμoύ ανόδο\! των εγχώρι.ων εξαγωγών 

και σιινδέεται με τη μείωση των εξαγωγών μεταποιητικών προ·Ι:όντων προς τις 

αραβικές αγορές. Σε μειωμένο επίπεδο κιντjθηκαν οι εξαγωγές προς τις χώρες της 

Ανατολικής Ε\!ρώπης λόγω των κοσμογονικών αλλαγών που λαμβάνουν χώρα και 

των προβλημάτων πο\! συνεπάγεται η διαδικασια μετάβασης στην οικονομΙα της 

αγοράς. Για την \!ποβοήθηση των εμπορικών OΊJναλλαγών με τις χώρες αιιτές η 

κυβέρνηση έθεοε σε εφαρμογή σχέδιο παραχώρησης πιστωτικών διε1JΚOλύνσεων. 

ΠιστεUo\!με ότι στο χώρο της Ανατολικής Ε\!ρώπης δημιο\!ργούνται τεράστιες δυνα

τότητες ΠQ\! μπορούν να αξιοποιηθούν από τον επιχειρηματικό κόσμο. Η 

δημιουργία των κατάλληλων προσβάσεων στο παρόν στάδιο θα αποδειχθεΙ πολύ 

επωφελής στο μέλλον. 

Ως πολύ θετικό θεωρείται το γεγονός ότι οι εξαγωγές μεταποιητικών προ·ίόντων 

προς ης χώρες της Ευρωπαϊκής Κοινότητας καθόλη τη διάρκεια του χρόνου παρου

σιόζο\!ν θετικούς ρυθμούς μεταβολής. Αυτό ε'ναι ενδεικτικό .ης ειιελιξίας που 

επέδειξαν οι εξαγωγεις στην αντιμετώπιση αντ(ξοων O\t\-θηκών σε άλλες αγορές. 

Όσον αφορά τις εισαγωγές, αυτές υπολογίζεται ότι θα σημειώσουν μικρή μόνο 

αύξηση 2% και να φθάσουν τα {1075 εκ. Το κόστος εισαγωγ'ής ενέργειας υπολογί
ζεται να είναι αυξημένο κατά 3% περίπου κυρίως λόγω της ελαφρής αύξησης της 
τιμης του αργού πετρελαt.oυ. 

Το παραδοσιακό πλεόνασμα του ισοζυΥΙΟυ άδηλων πόρων για πρώτη φορά από 

.0 1974 σημείωσε κάμψη λόγω των εξελ(ξεων σε σχέση με τον το\!ρισμό. ΟΙ πραγμα
τικές εισπράξεις από τον τουρισμό φtτoς θα είναι ",ουλάχιστον ί200 εκ. χαμηλό

τερες από εκείνες που θα προέκυπταν, αν είχαμε μια κανονική χρονιά. Το στοιχεΙΟ 

\ 
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αvι:ό εΙνα~ ενδεικτικό των πιέσεων που ασκ1Ίθηκαν στις εξωτερικές συναλλαγές. 

θετιχτj τάση σuνέχωαν να σημειώνουν οι ιιλλες πηγές ξένου σνναλλάγματος, όπως 

εΙναι οι δραστηριότητες των uπεράκτιων εταιρειών και 11 παροχή συμβονλευτιΧών 
υπηρεσιών, 

Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω εξελLξεων, το ισοζΙΙΎΙΟ τρεχουσών συναλλαγών 

αναμένεται να παρουσιάσει έλλειμμα ύψους ΎύQω στα ίΙΟΟ ΕΚ •• σε σύγκριση με πλεό

νασμα της τάξης των Ω5 εκ. το 1990. Το έλλειμμα αυτό αvτισtoιxεΙ με ποσοστό 
3.8% 10\1 ακαθάριστου εγχώριου προ'ιόντος. Το γενικό ισοζύγιο πλt1ρωμών υπολογΙ
ζεται να σημειώσει έλλειμμα Ε45 α., παρά το γεγονός ότι η αuτόνομη εισροή χεφCJ.

λαΙων σννεχΙσθηχε σε ικανοποιητικό επίπεδο και ο εξωτερικός δανεισμός του δημό

σιου τομέα ήταν αυξημένος. 

Όσον αφορά τα σνναλλαγματιχά αποθέματα, αυτά αναμένεται να αυξηθoUν 

κατά ί83 εκ. και να φθάσουν στα f:1.030 εκ. κσλίιπτοντας εισαγωγές 11.5 μτινών 
περΙΠου. που υποδηλώνει αυξημένΤ) κάλυψη σε σχέστι με το 1990. Η αύξηση των 
συναλλαγματικών αποθεμάτων οφείλεται στις καταθέσεις μη κατοίκων, που είναι 

ενδεικτικό της συνεχιζόμενης και σ' ένα βαθμό αυξημ.ένης εμπιστoσitvης τους για την 

οικονομία της Κύπρου. 

Το μακροπρόθεσμο εξωτερικό χρέος, στο οποίο δεν περιλαμβάνονται τα δάνεια 

για ττιν άμυνα, το 1991 σημείωσε μια ελαφρή αίιξηση σε απόλυτους αριθμούς και 
ανήλθε γύρω στα f.777 εκ. Ως ποσοστό όμως του ακαθάριστου εγχώριου ΠΡO'Lόντoς 
μειώθηκε στο 29.2%. σε σχέση με 31% το 1990. Το εξωτερικό δημόσιο χρέος υπολογΙ. 
ζ[1:αι ότι το 1991 θα είναι t487 εκ. και θα αντιστοιχεί με ποσοστό 17.3% του ακαθάρι
στου εγχώριου προ'(όντος, σε σύγκριση με 18.3% το 1990. 

Το ποσοστό εξυπηρέττισης του μακροπρόθεσμου εξωτερικΟύ χρέους, χωρίς να 

λαμβάνονται uπόψT) τα δόνεια για την άμυνα. αναμένεται να διαμορφωθεί στο 

10.1% από 8% περΙΠου το 1990. Η εξέλιξη αυτή, μετά την αισθητή βελτίωση που 

σημειώθηκε τα τρία προτιγούμενα χρόνια, αποδιδεται στο μειωμένο ρυθμό αύξτισης 

.ων εξαγωγών αγαθών και υπηρεσιών. 

Σ.ο σημείο αυτό επιθυμώ να υΠοΥραμμίσω ότι σύμφωνα με τις αξιολογήσεις 

που έγιναν από ξένους ειδικούς οργανισμούς πριν μερικούς μήνες, η φερεγγνότητα 

ττις Κύπρου στις διεθνεΙς κεφαλαιαγορές συνέχισε να βρΙσκεται σε πολύ ικανοποιη

τικά επΙΠεδα. Αυτό βέβαια με κανένα λόγο αναΙQξΙ την ανάγκτι για περιορισμό της 

εξωτερικής δανειοδότησης, η οποι.ο. σε τελευταία ανάλυση \ιποοκά.ιττει τα θεμέλια 

της οικονομι.ο.ς μας , μεταθέτει το βάρος στις μελλοντικές γενιές και αποθωρακΙζει 

την οικονομία από το\l να είναι σε θέση να αντιμετωπ(.ζει στο μέλλον απρόβλεπτους 

παράγοντες. Οπωσδήποτε, ο περιορισμός του εξωtερικού δανεισμού προυί.οθέτει 

τον περιορισμό του δημοοιονομικού ελλείμματος. 

Δημοσιονομιχές χαl Νομlσμα"llΧές Εξελίξεις 

Κατά το 1991, το δημοσιονομικό έλλειμμα παρουσίασε στιμαντική άνοδο 

αναστρέφοντας έτσι την τάση μείωσής το\l σε σχέση με το ακαθάριστο εγχώριο 

προ·ίόν που σημειώθηκε ,α αμέσως προηγούμενα χρόνια. Το ουσιαστικό ερώτημα 

που τίθεται είναι ποιοι είναι οι λόγοι που συνέβαλαν σττιν εξέλιξη αυτή. Κύριος 

παρόγοντας είναι η φορολογική μεταρρύθμιση με την εφαρμογή μόνο του ενός 



818 

σκ~λo"ς της, που αφορούσε την παραχώρηση φoρoλoγ~χών ελαφρύνσεων, χωρΙς να 

έxε~ εφαρμοστεί ο φόρος προσηθέμεντις αξΙΟς. θα πρέπει να αναφέρω ότι. όταν το 

Νι.όβρη του 1989 υποβλήθηκαν τα νομοσχέδια για το φόρο εισοδήματος και για το 
φόρο προστιθέμεντις αξ{.ας, προγραμματι.ζό.αν η Εισαγωγή του φόρον προστιθέ
μενης αξίας μέσα στο 1991. Η καθυστέρηση στην ψ1\φιση των νoμoσχεδLων αυτών 

και κατά σuνtm:w η μετάθεση του χρόνο\! εφαρμοΎΤ'ις το\) φόρου ΠQO<Πιθέμενης 
αξΙΟς, σε συνδυασμό με τη μεUι.>ση των συντελεστών για το φόρο am:6 ΠOΊJ προτά
θηκαν, είχαν ως αιτοτέλeσμα το δημόσιο να αποστερηθεί από στιμαvτικά έσοδα. 

Δημοσιονομικό Έλλειμμα. 

.l22J. l221 
Με ΦΠΑ όπως ψηφίστηκε χαι χωρίς 

μέτρα εσόδων, Lεχ. -135.7 -142.6 -154.7 

% του AEyχn 5.1% 4.8% 4.7% 

Με ΦΠΑ 10% χαι με μtτρα εσόδων. ιεχ. -100.7 -33.3 -43.8 

%του ΑΕΥχΠ 3.8% ι.ι% 1.3% 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα φtτoς θα ήταν ίιΟΟ.7 εκ. ή 

3.8% του ακαθόριστου εyxώρ~O'υ προ'ΟΟντος, αν από τΟ'ν IoiιλιO' εισαγόταν σ φόρος 
προστιθέμενης αξίας με τΟ'υς συντελεστές που πρότεινε η κυβtρνηση. Η εικόνα για 

τΟ' 1992 θα ήταν ακόμα καλύτερη, αφού τΟ' δημοσιΟ'νΟ'μικό έλλειμμα θα μεLωνόταν 
στα ί:33.3 εκ. ή στΟ' Ι Ι % τσυ ακαθάριστΟ'υ εγχώριου προ·ΟΟντος. 

Eκτ~μO'ύμε ότι η όλη φορολογική μεταρρ"ίιθμιση απστελεί σταθμό στη δημιΟ'υργία 

ενός σύΥχρονΟ'υ. δίκαιΟ'υ και αναπ't1Jξιακό πρoσανατO'λισμtνσ" φορολογικΟ'ύ συστή

ματος, παρόλΟ' πΟ'υ αυτή φέτος επιβάρυνε τα δημόσια οικσνσμικά. λόγω τσυ ό,τι 

εφαρμόστηκε μόνΟ' στΟ' ένα της μ~ρoς. 

Πέρα a..-τό τη φορολογική μεταρρύθμιση, αρνητική επίδραση πάνω στα δημόσι.α 

σικονομικά κατά ΤΟ' 1991 είχαν η κρίση στΟ'ν ΚόλπΟ' και τι ανσμβρία. Οι δύο αυτοί 
παράγσντες από τη μια επηρέασαν πλείστες πηγές φορολΟ'γικών εσόδων. ενώ από 

την άλλη κατέστησαν αναγκαΙΟ την αύξηση των δαπανών είτε για οκοπσ"ίις κατα

βολής το" ανεργι.ακσύ επιδόματος είτε γι.α την αντιμετώπιση των σuvεπειών της 

ανσμβρίας. Η επιλσγή μας ήταν σαφής. Προτιμήσαμε την αύξηση των δαπανών, πσ\! 

συνέβαλε στην αντιμετώπιση των προβλημάτων. παρά την παθητική στάση απέναντι 

στα δεδομένα της κρΙσης στσν ΚόλπΟ' και της ανσμβρLας. 

ΤΟ' δημσσισνσμικό έλλειμμα υπσλογίζεται να ανέλθει στα ίl36 εκ. περΙπσ" ή στΟ' 

5.1 % του ακαOάQιoτσ" εγχώρισυ προ'ΟΟντος, σε σύΥχριση με 2.4% τΟ' 1990 και 1.4% 
ΤΟ' 1989. Οι ανηΣUΧιες πΟ'υ εκφράζΟ'νται γι.α την επιδείνωση αυτή των δημόσιων 
σικΟ'νσμικών. τις σπσίες και εμείς συμμεριζόμαστε, είναι δικαιολαΥημένες. Αναμφί

βολα. φέτος θα μπορούσαμε να είχαμε ένα χαμηλότερο δημοσισνσμικό έλλειμμα. 

Όμως δεν θα είχαμε τη γρήγορη ανάκαμψη της σικσνσμLας και την επάνοδο σε 

ΣUΝΘήκες πλήρους απασχόλησης. Αυτό πσ\! έχει περισσότερη σημασία είναι σ περισ

ρισμός τσ\! δημσσιονσμικού ελλείμματος κάτω από μια μεσσπρόθεσμη προοπτική. 

Χαρακτηριστικό στοιχείΟ' των δημοσισνομικών εξελιξεων κατά τΟ' 1991 είναι η 
αισθητά μειωμένη αύξηση των δημόσιων εσόδων με ρυθμό μόνΟ' 6%. ενώ σι δημόσιες 
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δαπάνες υπoλoγίζετa~ ότι αυξήθηκαν κατά 15%. όπως περίπου και κατά τον προη
γούμενο χρόνο. Ψηλό ρυθμό αύξTlοης σημείωσαν ΟΙ μεταβιβαστικές πληρωμές, οι 

δαπάνες για τόκους και οι μισθοί και τα ημερομΙσθιο που διευρύνθηκαν κατά 15%. 

Αναφορικά με τη χρηματοδότηση του δημοσιονομικού ελλε(μματος, το μεΥαλύ

_ερο μέρος της προήλθε από καθαρό εξωτερικό δανεισμό που ήταν της τάξης των 

Ι93 εκ. , σε αντΙθεση μι το 1990 όταν το έλλεψμα ΧΡ1JμαΤΟΟοtήθηκε εξ ολοκλήρου 
από εσωτερικές πηγές. Τούτο κο,;έστη αναΥκα(ο λόγω του ύψους των χρηματοΟΟ
τιχών αναγκών. αλλά και λόγω των περιορισμένων πόρων που ήταν δl4θέσψ.οι, ως 

συνtπεια και της επιβράδυνσης του ρυθμοίι ανάmυξης της οικονομίας. 

Η συνολική ρευστότητα, δηλαδή 11 προσφορά χρήματος με την ευρεια έννοια. 
1JπολΟΥi.ζtτοι να αυξηθεΙ κατά ί256 εκ. περl.πoυ ή κατά 13%. Σε σχέση με το 1990. το 
ποσοστό αίΙξησης της ρεuστότητας αναμΜ-ι:αι να επιβραδυνθεί ως mIvtnEL<l -ι:ης 

ιιποχώριισης -ι:ου ρ'Llθμoύ διεύρυνσης της οικονομικής δραστηριότη-ι:ας. αλλά και -ι:ης 

πιο συγκρα-ι:ημένης νομισματοπι<πωτιΚ'ής πολιτικής που εqχxρμόσθηκε από -ι:ο Μάιο 

και μετά. Κα-ι:ά -ι:ο πρώτο τετρόμηνο του χρόνου. η πολιτική η-ι:αν σαφώς επεκτα
τικης μορφής και α...οσκοπούσε στην αντιμετώπιση προβλημάτων χρηματοδότησης 

των επιχειρήσεων που προέκυψαν. Για ολόκληρο το 1991. ο ρυθμός αύξησης της 
σuνoλικης ρευστότητας ή-ι:αν και πόλι πιο ψηλός α.τtό -ι:ο ρυθμό αύξησης του ακαθά

ριστου εyχώQιoυ προ·Ιόντος. γεγονός που υΠοΥραμμ!.ζει τις άνετες συνθήκες χρημα
-ι:ΟΟ6τησης -ι:ης οικονομικης δραστηριό-ι:ητας που επικρότησαν. Όσον αφορά τις 

πηγές δημιουργίας ρευστό-ι:ηοας. τη μεγαλύτερη συμβολή είχε 11 χρηματοδότηση του 
δημόσιου -ι:ομέα. ακολουθούμενη από οα δάνεια προς οον ιδιωτικό οομέα που διευ

ρύνθηκαν με ποσοστό γύρω στο 15%. Aντtθετα. 11 συνεισφορά του εξωτερικού -ι:oμtα 
στη δημιουργία ρευστότητας ήταν αρνητική. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Βουλευτές. 

Η ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΠΟΛΙΤιΚΗ ΚΑΤΑ ΤΟ 1992 

Οι προυπολογισμοΕ που βρΙσκονται ενώπιόν σας αντικατοπτρι.ζουν τη δημοσιο

νομική πολιτική που πιστεύουμε ότι θα πρέπει να ακολουθηθεΙ μέσα στο 1992. 
Κύριοι στόχοι tης πολιτικής μας είναι ο περι.ορισμός -ι:ου δημοσιονομικού ελλείμ

ματος με την προώθηση διορθωτικών μέ-ι:ρων τόσο στο σκέλος -ι:ων δαπανών όσο και 

στο σκέλος των εσόδων και η συνέχιση ενός Ψτιλού επιπέδου αναπτυξιακών 

δαπανών που αποτελούν απαραίτητη προ"πόθεση γι.α τον εκσuyχρoνισμό της οικο

νομίας μας. 

Φέτος, με βάση και -ι:ην εμπειρια που αποκτησαμε από τα προηγούμενα χρόνι.α. 

καταβάλαμε μια πιο συστημα-ι:ική προσπάθεια (Πην Eξttaoη -ι:ων δLάφoρων κονδυ

λίων δαπανών με στόχο -ι:η συγκρότησή τους. τη διενέργεια εξοικονομήσεων, όπου 

τo\ιto ήταν δυνατό. και γενικά tO νoικoκύρfμα των προ"πολογισμών. ΤΟ γεγονός 
ότι η Koινoβoυλειnική Ε.ίτιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoyισμoύ, παρά τις 

αρχικές πληρoφoρl.ες. εισηγείται την περικοπή πολύ μικρού ποσοστού από τις προ"

πολογισθείσες δαπάνες, υπογραμμιζει τη συστηματική εργασία που έγινε στο στάδιο 
της επεξεργασίας και κατάρτισης των ΠΡOUπoλoγιoμών. 
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Μια πρόσθετη απόδειξη της νoιχoκuρεμέντις διαχείρισης των δημόσιων οικονο
μικών που εφαρμόζουμε. είναι ότι φέτος το ποσό πο\! προνοούν οι συμπληρωματικο' 

προυπολογισμοΙ για όλο το χρόνο υπολογίζεται να ανέλθει γύρω στα α8 εκ. ΠΟ\! 
ανι:ιστοιχεΙ με ποσοστό 4.3% των αρχικά E'YXQLetVtrov προ\Jπολογιομών. Τόσο σε 
απόλυτους όσο και σε σχετικοvς όρους, οι συμπληρωματικοί προυπολογωμοΙ 10 

Ι99Ι είναι σε πολύ χαμηλότερο επΙ-τεδο από αυτό των προηγούμενων χρόνων. 

Πιστεiιoιιμε ότι τι κριτικrι. που ασκήθτrλ.E για το θtμα αυτό, είναι άδικη. 

Ένα βασικό συμπέοαομα που προκύπτει είναι ότι οι δαπάνες για μισθούς και 

ημερομίσθια αποτελούν ένα καθοριστικής σημασιας παρόγοντα στη διαμόρφωση 
του σκέλους των δαπανών, ιδιαίτερα όσον αφορό τον Τακτικό προυπολογισμό. 
είναι ενδιαφέρον 6tL από τα Ι;74 ΕΚ., πο\) είναι τι αύξηση του συνόλου των καθαρών 
δαπανών του Tαxτ~κoύ Προtiι"tολογισμού, τα Ω3 α ή το 45% απoδtδετα~ στην 
αύξηση του μισθολογίου, ακόμα κα~ χωρίς να γίνει πρόνοια για νέο προσωπικό. 

Π (σω απ' αυτήν την τάση τι αν θι!λετε αυτοματισμό υπάρχουν δι.άφoρo~ παράγοντες, 

μεταξύ των οποίων είναι οι ετήσιες προσαυξήσεις και το τιμαριθμικό επίδομα. Τονί

ζεται επίσης ότι μια αύξηση του προσωπιχού έχει πολλαπλασιασηχή επίδραση πάνω 

στο επΙπεδο της δαπάνης για μισθούς και ημερoμίσθ~α. 

Έχοντας u..-τόΨτι τα δεδομένα αυτά αλλά και σuνεπείς προς την περσινή εξαγ

γελία μας. γ~α το 199'2 εφαρμόζουμε μια αυστηρή πoλιτ~κή παγώματος του αριθμού 
των οργανικών θέσεων στους προυπολογισμούς. Για πρώτη φορά από το 1967 ο 
OQιθμός των οργανικών θέσεων όχι μόνο δεν ανξάνεται αλλά έγινε κατορθωτό να 
μειωθεί κατά 42. Για άλλες 78 θέσεις γίνεται πρόνοια για μελλοντική κατάργησή 
τους. Εξαίρεση αποτέλεσε ο τομέας της παιδείας λόγω αντικειμενιΧών δ\XJΚoλ~ών. 
Ανάλογη περιοριστική πολιτική θα ισxύε~ και στην περl.πτωση των xιιβεQ\I1lnxώY 

εργατών, ενόψει και των ελλείψεων στην αΥΟρά εργασίας. Επιθυμώ επίσης να 
τονίσω ότι η πολιτική της μη δημιουργίας νέων θέσεων θα συνεχιστεί κα~ στον 

επόμενο χρόνο. Μόνο σταδιακά και στη βάση μιας μεσοπρόθεσμης στρατηγικής 
μπορούμε να αντιμετωπίσουμε το διαρθρωτικό πρόβλημα της ανελαστικότητας προς 

τα κάτω του μεγαλύτεΡΟΊ) μέρους των κρατικών δαπανών. 

Μια βασική πτυχή της πολιτικής μας σε σχέστι με τα δημόσια οικονομικά είναι η 

διατήρηση της απασχόλησης στο δημόσιο τομέα στο σημερ~νό της επtπεδo. Σε μετα
γενέστερο στάδιο. όταν θα αρχίσει να αποδιδει καρπούς η όλη προσπάθεια για 

λειτοuργική αναβάθμ~ση της Δημόσιας Υπηρεσίας. ελπίζουμε να χαταστεΙ δυνατη 
ακόμα και η απόλυτη μείωση του αριθμο'ύ των εργαζομένων. Επιθυμώ να υπογραμ
μίσω ότι η πoλιτ~κή αυτή δεν θα Ε.ο-τηρεάσει τα άτομα που σήμερα εργάζονται στο 

Δημόσιο. Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής, ελπιζοuμε σύντομα να υποβάλουμε 

ενώπιον ΤΟΊ) Σώματος νομοσχέδιο με το οποίο θα παρέχετα~ η εξουσία στον 

Υπονργό O~κoνoμικών να αναστέλλει για περίοδο μέχρι δύο χρόνια τη διαδικασΙΟ 

πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού οι οποΙΙς θα πληρωθούν με νεoδιoριt;oμένoυς. 

Το σκεπτ~κό της μη δημ~oυργιας νέων θέσεων δεν στηρίζεται μόνο στην ανάγκη 
συγκράτησης των δημόσιων δαπανών αλλά και στην προσδοκία ότι η μη δημιουργία 

νέων θέσεων θα ασκήσε~ έμμεση πίεση για επιτάχυνση της δωδικασιας για αύξηση 

της παραγωγικότητας στο δημόσLO τομέα και εκσνyχρoν~σμό του τρόποu λειτουρ

γίας του. EΚτLμOύμε ότι το επίπεδο των κρατικών υπηρεσιών στην Κ'ύπρο είναι 

σuyκΡΙτLκά ψηλό. όμως υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης τα οποία με πρόγραμμα και 

ορθολογισμό πρέπει να αξιοποιησουμε. Το κόστος εργασίας στο δημόσιο τομέα 
είναι ψηλό. γι' αυτό ανάλογο πρέπει να είναι και το επίπεδο παραγωγικότητας και 

αποτελεσματικότητας. 
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Έχουμε αρχίσει ένα τεράστιο έργο που στοχεύει στη λειτουργική αναβάθμιση 

της Δημόσιας Υπηρεσίας. Γνωρ{ζουμε ότι η προσπάθεια ουτ" [Ιναι επl.πoνη και θα 

αποδώσει χειροπιαστά οφέλη μόνο οε δί)(ΗρΙα χρόνιο. Γι' αυτό θα πρέπει να 

προχωρήσουμε μΕ ΣVστηματιχό τρόπο. προς αιrtή την κατεύθυνση αναμtvεται να 

βοηθήσει" δημιουργΙα της Ακαδημίας Δημόσιας Διοίκησης, τι οποιο. άρχισε ήδη να 
λεΙΤΟ1JργεΙ με κύρια αποστολή τη βελτΙωση της διενθυντικής ικανότητας του 

ανώτεροιι προσωπικού της Δημόσιας ΥπηρεσΙΟς με την παροχή πρακτικής μoρφiις 

επιμόρφωση. 

Μέσα στα πλαίσια αυτ{ι. οι επιτροπές που έχουν συσταθεί σε κάθε Υπουργείο 
για τη μελέτη των λειτουργικών αδvνaμιών θα συνεχίσουν το έργο _ους και κατά το 

1992. Σκοπός των επιτροπών αυτών είναι τι eπεξεργασΙα Εισηγήσεων για βελτιώσεις 
όσον αφορά τις διαδικασίες, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουΡΥ(ας και το επΙΠεδο 

εξνπηρh:ησης του κοινού. Τα μέλη τους παρακολο'ύθησαν εντατικά επιμορφωτικά 

μαθήματα για να αποκτήσουν τις απαιτο'ύμενες δεξιότητες σε σχέση ~έ . την 
αποστολή τους. Ένας άλλος τομέας στον οποίο προγραμματιζεται δραστηριότητα 

είναι η επισκόπηση και ο έλεγχος του προσωπικού. 'Ηδη βρίσκεται στην Κύπρο 

ειδικός εμπειρογνώμονας για να παράσχει τις υπηρεσίες του στον τομέα αυτό. 

Μέρος του όλου προγράμματος αναβάθμισης των κρατικών υπηρεσιών ε'ναι η 

ανέΥερση σύγχρονων γραφείων και η εισαγωγή μηχανογραφημένων σ1Jστημάτων για 

τα οποία γίνονται σχετικές πρόνοι.ις στους προtJπολογισμο\ις. Ειδικά για το θέμα 

της μηχανογράφησης φέτος έχει επιταχυνθεί σε μεγάλο βαθμό η σχετική προσπάθεια. 

Όσον αφορά τα έσοδα, τον εQχόμενo Ιούλι.ο προγραμματίζεται η έναρξη εφαρ

μογής του φόρου προστιθέμενης αξίας με συντελεστή μόνο 5%. Η ΠΡOπαρασκεuα
σηκή εργασία προχωρεί κανονικά, ενώ έχουν ήδη αποσταλεί τα έντυπα για εγγραφή 

στο σύστημα. Με την ευκαιρία αυτή κάνω έκκληση προς όλους τους επιχειρηματΙΙς 

όπως πληροφορηθοίιν για το φόρο αυτό και όπως προχωρήσουν με την εΥγραφή 

τους στο σχετικό μητρώο. Υπάρχει υποχρέωση εγγραφής εφόσο Ο ετήσιος κύκλος 

εργασιών τους είναι πάνω από i12,OOO. Στόχος μας είναι η ομαλή εφαρμογή του 
ΦΠΑ με όσο το δυνατό καλύτερο επΙ-τεδο απόδοσης. 

Η εφαρμογή του φόρου προστιθέμενης αξίας, σε συνδυασμό με τους μειωμένους 

συντελεστές φόρου εισοδήματος πο\ι ισχύουν και με την προσπάθεια που καταβάλ

λεται για ενίσχυση του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων από πλεvράς προσωπικού 
και μηχανογράφησης, αναμένεται να συμβάλουν σε μια πιο διευρυμένη κάλυψη της 

φορολογικής βάσης και στον περιορισμό της φοροδιαφυγής. Ειδικότερα, ο φόρος 

προστιθέμενης αξίας αναμένεται να υποβοηθήσει σημαντικά την όλη προσπάθεια 
δεδομένου ότι θα παρέχει τη δυνατότητα διασταύρωσης των πληροφοριών. 

Οι φετεινοΙ προtJπολογισμοΙ παρουσιάζουν μια καινoτoμl.α από την άπΟψη ότι 

για πρώτη χρονιά στα πλαίσια της διαδικασίας των προυπολογισμών έχει ενσωμα

τωθεί και ένα πακέτο μέτρων για αύξηση των εσόδων. Αποτελε' κοινή λογική ότι 
ταυτόχρονα με την έγκριση των απολύτως αναγκαίων δαπανών θα πρέπει να 

υπάρχει και προβληματισμός για τον τρόπο κάλυψής τους. Οπωσδήποτε, ο πιο 

φυσιολογικός τρόπος κάλυψής τους είναι η αύξηση των δημόσιων εσόδων, φορολο

γικών και μη, και όχι η προσφυγή σε δανεισμό. Στο σημεΙο αυτό θα ήθελα να τονίσω 

ότι στο θέμα αυτό η κυβέρνηση ενήργησε με γνωμονα το γενικότερο συμφέρον του 
τόπου χωρΙς άλλες πολιτικές σκοπιμότητες. 
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Μια νΟΟ1ΡΟΠ(Ο που έχουμε αναπτύξει ως κοινωνία εΙναι τι λανθασμένη αντί

ληψη ότι μποροίιμε να ΠροΥραμματ(.ζουμε δαπάνες χωρις ταυτόχρονα να ΠροΥραμ

ματιζουμε UΓιε{.ς τρόπους χρηματοδότησής τους. Από 10 επΙσημο αυτό Βήμα χάνω 
έκκληση προς το Σώμα όπως αντιμετωπίσει το θέμα της αύξησης των εσόδων κάτω 

από αυτή την απλή λογική, έχοντας υπόψη και την ανάγκη για περιορισμό του δτ)μο

σιονομικού ελλείμματος και χατ' επέκταση του εξωτερικού χρέους. 

θα πρέΠΕΙ να υπογραμμίσω όη τα μέτρα αυτά δεν αφορούν ει.σαγωΥή νέας 

μορφής φορολογίας, αλλό αναθεώρηση υφι.στάμενων φόρων Τι τελών η oπoLα 
κατέστη αναγκαία λόγω της α'\Jξf1σης το\) τφαρΙθμοu. Είναι αδι.ανόητο τα διάφορα 

τέλη να παραμένουν αναλλοίωτα για αρκετά χρόνια, ενώ το κόστος προσφοράς των 

υπηρεσιών που προσφέρει το κράτος παρουσιάζει σταθερή αύξηση. Για {η σuνtή

ρηση και βελτιωση του οδικού διxτUoυ και των αεροδρομίων απαΙΤOΊΊVΤα~ μεγάλα 

ποσά σε επενδύσεις και τρέχοιισες δαπάνες. Βασικό στοιχεΙΟ της φιλoooφtας των 

μέτρων είναι ότι οι κάτοχοι αυτοκινήτων και οι ταξιδιώτες θα πρέπεL να καλύπτοιιν 

σημαντικό μέρος τοιι κόσc:oυς. Όσον αφορά τις προτάσεις για κατάρΥηση διάφορων 

φορολογικών απαλλαγών και την εισαγωyτi φόρου πολmελεΙας, αυτές πέρα από την 

αύξηση των εσόδων αποσκοπούν να συμβάλουν στη δικαι.ότερη κατανομή του φορο
λογικού βάρους, 

Με την ενχαιρΙα αυτή επιθυμώ να τονίσω ότι η κυβέρνηση στο προσεχές μέλλον 

δεν σκοπενει να προωθήσει νέες φορολογίες. Σκοπενουμε όμως να καταρyτiσoυμε το 

φόρο κληρονομίας, που έχει αποδειχθεί ότ~ είναι αναΧΡOνLσtικός και άδικος, και να 

τον αντικαταστήσουμε με το φόρο πάνω στις μεταβιβάσεις περιουσίας. 

Η OIKONOMIKH ΠΟΛΙΤιΚΗ ΚΑΤΑ ΤΟ 1992 

Η οιχ.ονομική πολιτική που θα ακολουθηθεί κατά τον επόμενο χρόνο αποβλέπει 

στην περαιτέρω προώθηση των οικονομικών και κοινωνικών επιδιώξεων που έχουν 

προδιαγραφεί στο Σχέδιο Α νδπnιξης, λαμβάνοντας υπόψη και τις περιορισμένες 

δημοσιονομικές δυνατότητες που υπόρχouν, Έμφαση διδεται στην προώθηση 

διάφορων έργων υποδομης και στην υποβοήθηση της διαδικασως προσαρμογής της 

κυπριακής οικονομίας στις συνεχώς μεταβαλλόμενες σuνθiιxες του δι.εθνονς αvtα

γωνιομον, Παράλληλα με την ενΙσχυση της παραγωγικής βάσης της oικoνoμtας, η 

οικονομική μας πολnικη τον επόμενο χρόνο επιδιώκει και την περαιτέρω προώθτ!ση 

των στόχων της κοινωνικτΊς πολιτικής, όσον αφορά τοιις τομείς της παιδείας, 

UΓεως, στέ'Υα.σης και κοινωνικης ευημερίας. 

Όπως είναι γνωστό, τον Ιούλιο του περασμένοιι χρόνου υποβάλαμε αίτηση για 

ένταξη στην Ευρωπα'ίκΙ; Κοινότητα υπογραμμίζοντας με τον πιο επίσημο τρόπο τον 
ευρωπα"κό προσανατολισμό της oικoνoμtας μας αλλά και της Κύπρου γενικά, Η 

συμφωνία για Τελωνειακή Ένωση της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Κοινότητα 

μπαίνει ήδη στον τέταρτο χρόνο εφαρμογής της, Ανεξάρτητα από την έκβαση .ων 

διαδικασιών για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακού προβληματος, τι 
προσπάθεια και η επιδίωξη της πλήρους ένταξης της Κύπρο\! στην Ευρωπο'ίκή 

Κοινότητα θα συνεχισθεΙ Η ένταξη αποτελεί μια προοπτική, όμως αυτή θα πρέ.τει 

να αποτελέσει το σημείο αναφοράς για την επιτάχυνση των προσπαθειών για εκσυγ

χρονισμό και εναρμόνιση της οικονομΙΟς μας στα δεδομένα της μεγάλης ευρω

παΙκτΊς αγοράς, για θεσμικές και νομοθnικές αλλαγές. 
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Η εφαρμογή μιας τέτοιας στραΤΤ)Ύικής τόσο από τον ιδιωτικό όσο και από το 

δllμόσιο τομέα θα μας επιτρέψει να είμασ.ε έγχαιρα και σωστά ΠΡΟΕτοιμασμένοι. Η 
εναρμόνιση με τις πολιτικές της ΕνρωπαΊ:κής Κοινότητας θα ενισχύσει την προσπά

θεια για μεγαλύτερη προσέγγιση με το χώρο αuτό και θα στηρίξει την επιδΙωξή μας 

για πλήρη ένταξη. Ετοιμάζε'tQΙ ήδη νομοσχέδιο που αναμένεται πολύ σύντομα να 
υποβλτιθεΙ ενώπιον του Σώματος στο 01'COΙO προνοεΙται,., δτιμιουργ(α του θεσμού .ου 
πολιτιχο"ύ Υφυπουργού Εξωτερικών και Γενικού ΔιεUΘΥVΤΗ για θέματα EUΡΩπo'ίχής 
Κοινότη-ι:ος με σκοπό την προώθηση των στόχων της εναρμόνισης με 'to κοινοτικά 
δεδομένα με τρόπο συντονισμένο και αποτελεσματικό. Μεταξύ των άλλων διευθετή
σεων πσυ θα τεθούν σύvtoμα σε εφαρμογή είναι και τι λειτουργία μικτών επιtροπών 
σε σημαντικούς τομείς πολιτικής, οι ο..-ιοίες θα παρακολουθούν την πρόοδο του 
προγράμματος εναρμόνισης. ΕπΙσης, μέσα στα πλαΙσια της πολιτικής εναρμόνισης 

με την EUΡΩπα'ίΚ'ή Κοινότητα. μελετάται το ενδεχόμενο μιας πιθανής σύνδεσης της 

κυπριακής λΙρας με την ΕνρωπαΊ:κή Νομισματική Μονάδα, γνωστής ως ECU. 

Ένα συμπέρασμα πον ΠΡOXύπtει aπό την εμπειρία τον πολέμου στον Κόλπο 
εΙναι ότι επι.βάλλεται να ενδυναμώσουμε τις προσπάθειές μας για EvLoχ1JOTt του μετα· 
ποιη.ικού .0μέα και γι.a αύξηση της ανταγωνισηκό.ητάς του, έτσι πον να εΙναι σε 

θέση να αντεπεξέλθει στις προκλήσεις τον διεθνούς ανταγωνισμού. Η πσλΗική μας θα 

κινηθεΙ προς αU't'ή την κατΕΎΘUΝση. Ήδη λειτουργούν ΤΟ Σνμβούλι.ο Βιομηχανικής και 

Τεχνολογικής Aνά1mιξης και η Συμβονλευτική Επιτροπή Τεχνολογιας και Βιομηχα· 

νίας. Πρόσφατα, tyLVE η σύσταση .ου Ιδρύματος Τεχνο).οΥ(ας το οποΙΟ θα aπoτελέσει 
το βασικό φορέα για την προώθηση της τεχνολογικής αναβάθμισης και ανάπτυξης της 

κ\IΠριακής βιομηχανίας, με κύρι.ες δραστηQιότητες τη λεΙΤO\IQΎ(α σικττήματος πληρσ. 

φαριών και την παροχή τεχνικών γνώσεων και συμβουλευτικών \ιΠηρεσι.ών. 

Για υποστήριξη της αναπτυξιακτ\ς προσπάθειας και υποβοήθηση του ιδιωτικού 

τομέα στην παραγωγική τον δραστηρΙοότητα είναι αναγκαια η συνέχιση της 

βελτίωσης της υποδομής της οικονομίας με ταχύ ρυθμό. Γι' αυ.ό το λόγο. οι 

δαπάνες .ου ΠΡOUπoλoγισμo" Ανάπτυξης για το 1992 εξακολουθοίιν να είναι ψηλές. 

Μια απο τις κύριες προτεραιότητες στον τομέα των δημόσιων επενδίισεων είναι 

η δημιουργία ενός δικτύου σύΥχρονων αυτοκινητόδρομων και γενικά η αναβάθμιση 
του οδικοίι δικτiloυ. Οι επενδilσεις αυ.ές είναι από κάθε {ιπΟψη αναyκαtες και 

επωφελείς σε μια σύγχρονη και αποδοτική οικονομία. Μέσα στο 1992, το 

πρόγραμμα για την ανάπτυξη του οδικοίι δικτiloυ προβλέπει την εκτέλεση αριθμο" 
έργων, όπως είναι ο νέος αυτοκινητόδρομος Λενκωσίας • Κοκκινοτριμιθιάς, ο 
δρόμος ΠαλαιχωρΙου·Αγροίι, ο δρόμος Πίιργου-Ορκόντα, ο δρόμος Πρωταρά-Αγίας 

Ν{ιπας και η βελτίωση αστικών κυκλοφοριακών κόμβων. Eπtσης, μέσα στο 1992 
προγραμματίζεται η έναρξη .ων κα.ασκευαοτικών εργασιών τον αυτοκινητόδρομου 

Λεμεσο"·Πάφου. ενώ θα προωθηθεί η ηοιμασΙα των κατασκευαστικών σχεδίων για 
το νέο δρόμο Δεκέλειας·Αμμοχώστου. Ανξημένες πιστώσεις προβλέπονται για τα 
αεροδρόμια με κίιρια έμφαση την επέκταση και βελτίωση του κτιρtoυ επι.βα.ών στο 

Αεροδρόμιο Λάρνακας. 

Η ανάπτυξη των υδάτινων πόρων αποτελεί επ(σης βασική προ.εραιότητα. ΤΟ 

επενδυηκό πρόγραμμα γ~α την υδατική ανόπτυξη θα συνεχΙσει και το 1992 να ε(ναι 
σε ψηλά επίπεδα. Σ' αυτό περιλαμβάνεται η συνέχιση .ων έργων εκτροπής τον 

Διαριζου, τι κατασκευή δι1Jλιστηρί.ων ΟΟατος για οικιακούς σκοπο'ύς και η προώθηση 

του Αρδευτικού Σχεδl.oυ Bυζaκιάς. Με την εγκατάσταση μονάδας αφαλάτωσης 

ίιδατος για την αντιμετώπιση υδρευτικών αναγκών, η "δα.ική πολιτικτ\ μπαΙνει σε 

μια νέα φάση. 

/ 
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Στον τομέα της υyεl.ας θα σuνεx~σθεΙ και κατά 10ν επόμενο χρόνο τι προσπάθεια 

για περαιτέρω βελτίωσll των ιατρικών υπηρεσιών που προσφέΡΕΙ το κράτος. ΟΙ 
επενδντικές δαπάνες για -τι" υγεία το 1992 θα είνα~ αυξημένες και προβλέπεται να 
καλύψουν δαπάνες για ΤΤ) συμπλ'ήρωση των εργασιών που σχετιζονται μΕ! το νέο 
νοσοκομείο Λεμεσού και την αγορά ιατρικο'ύ εξοπλισμού. Κατά το φεΤΕινό χρόνο 
έχει γίνει αρκετή ΠΡOπαρασκεUΑσηκή εργασΙα για την Εισαγωγή ενός Γενικο'ύ 

ΣχεδLoυ Υγειας. Ήδη, έχει ανατεθεί σε εμπειρογνώμονες τι ετοιμασια μελέττις. " 
οποία θα δώσει μια γενική επισχόπηση του υφιστάμενου συστήματος υγείας και θα 

περιλαμβάνει ολοκληρωμένες εισηγήσεις γι.α την εισαγωγή ενός Γενικού Σχεδίου 

γγεlας. 

Τον ερχόμενο Σεπτέμβρη, τι λειτουργία του πανεπιστημίου θα απΟ1Ελέσει μια 
πραγματικ6tητα και πιστεύουμε σταθμό στην κoινωνικτi. πνευματικΤ; και οικονομική 

ανέλιξη του τόπου. Με το ίδρυμα αυτό συμπληρώνεται το εκπαιδευηκό μας οικοδό· 

μημα. Τον πρώτο χρόνο λειτουργίας του προβλέπεται να λειτουργήσουν 11 τμήματα 
και να γί.νουν δεκτοί 440 φοιτητές. Στο σχεδιασμό του πανεπιστημίου δόθηκε ι.δ ια(... 
τερη έμφαση στη διασφάλιση της αυτoνoμLας και της ακαδημα'~κής του ελευθερίας. 

Άλλες προτεραιότητες Τ11ς εκπαιδευτικής πολιτικής αποτελοίιν η επέκταση της 

προδ11μοτικής εκπαίδειJ011ς, 11 ανέγερση νέων σχολικών κτιρίων και η ενΙσχuoη 
τεχνολογικών μαθημι1των. 

Η ανάπτνξ11 της υπαίθρου. η αναζωογόνηση των περιοχών που γειτνιι1ζouν με 
ττιν αποστραΤΙΚΟΠΟΙ11μένη ζώνη και 11 βελτίωση της ποιότητας ζωής στις περιοχές 
αυτές παραμέvo'Uν βασικές επιδιώξεις Τ11ς κuβερνητικής πολιτικής. Μέσα σ' αuτι1 τα 
πλαίσια εντάσσονται η αναδιάρθρωσ11 Τ11ς γεωργικής παραγωγής, 11 εισαγωγή νέας 
τεχνολογ(ας στον τομέα της γεωργ(ας, τα αρδευτικά έργα και 11 βελ τLωση το" οδικοίι 

δικτΟΟυ. Ειδικά σχέδια που έχουν εισαχθεί προς το σκοπό αυτό είναι, μεταξύ 

άλλων, το σχέδιο για ενθάρρυνσ11 της ίδρυσης βιομηχανικών μονάδων ΟΤ11ν ίιπαιθρο, 

το Σχέδιο Αναζωογόνησης της Παλιάς Λεuκωσtας και το σχέδιο για βελ τίΙΟΟ11 των 
σuνθ11κών στέγασης στι.ς αγροτικές περιοχές πο" εΥκρΙθηκε πρόσφατα. 

ΟΙ ελλείψεις εργατικοίι δνναμικού που παρατηΡO'ύνtαι καθι.στοίιν πιο επιτα
κτική από ποτέ την εντατικοποίηση της προσπάθει.ας για βελΤΙW011 της παραγωγικό

τητας. μέσω Τ11ς χρήσης νέας τεχνολογίας, σύγχρονων μεθόδων οργάνωσης και 

ανύψωσης το" επιπέδου κατάρτισης του Εργατικοίι δυναμικοίι, και για αξιOJtοίηση 
όλων των Π11γών εργαtικών χεριών που διαθέτουμε. Ιδιαίτερα, έχει διαφανεί ότι 

υπάρχουν περιθώρια προσέλκυσης περισσότερων γυναικών ΟΤ11ν αyoQά εργασίας, 
κατείιθυνση προς την oπotα δραΟΤ11ριοποι.εΙται η Αρχή Βιομηχανικής καtάρτt.011ς με 

την προσφορό κατάλληλων προγραμμάτων. Για κάλυψη μtρoυς των αναγκών σε 

εργατικό δυναμικό είναι αναπόφευκτη μέσα στις σημερινtς συνθήκες 11 προσωρινή 
απασχόλ1]Οη περιορισμένου αριθμού ξένων εργατών πάνω σε επLλεκτική βάση. 

Όσον αφορι1 τη βραχυπρόθεσμη 1tOλιτική που θα ακολουθηθεί, αUΤή θα 
αποβλέπει στην απάμβλυνση των τάσεων υπερθΈQμανσης και αποδυνάμωσης της 

εσωτερικής σταθερότητας της οικονομίας 1tOu ενδεχομένως θα αναπτυχθούν. Μέσα 
στα πλαίσια αυτά. 11 νομισματική/πιστωτική πολιτική για το 1992 θα πρέπει να είναι 
περιοριστική σε σχέσ11 με φέτος, χωρίς βέβαια να επηρεάζονται τα περιθώρια χρημα

τοδότησ11ς των παραγωγικών δραστηριοτήτων. Στο στάδιο αυτό, 11 νOμισματικιV 
πιστωτική πολιτική για τον επόμενο χρόνο δεν έχει ακόμη διαμορφωθεΙ στις λεπτο

μέρειές Τ11ς. 



Το 1992. η χρηματοδότηση του δημοσLOνομ~κού ελλεΙμματος στoχεύετα~ να 

καλυφθεΙ aπό εσωτερικούς πόρους. Τούτο βέβαια θα εξαρτηθεΙ κα~ aπό το βαθμό 

στον οπο(ο θα ψηφιOtοUΝ τα μέτρα που έχουν προταθεΙ για αύξηστι των δημόσιων 

εσόδων. ·Εμφαση θα 6οθεΙ στη διάθεση περισσότερων κυβερνητικών χρεωγράφων 

στο κοινό. δεδομένου ότι αυτή η μέθοδος χρηματοδότησης έχει αντιπληθωQισtικό 

χαρακτήρα. γιατΙ μειώνει την επεκτατική ώθτιστι του δημοσιονομικού ελλεΙμματος. 

Σε σχέση με το χρηματ~στήριo. ελπΙζουμε ότι σύντομα θα καταστεΙ δυνατή η ψήφιση 

του σχετικού νομοσχεδιου, έτσι που να διαμορφωθεΙ το θεσμικό πλαΙσιο και o~ 

κανόνες λειτουρΥ(ας του μ.ε τρόπο που aπό τη μια να δημιουργηθούν οι κατάλληλες 

συνθήκες για ανάπτυξη της κεφαλαιαγοράς και από την άλλη να διασφαλιζονται τα 

συμφέροντα του επενδυτικού κοινού και ιδιαΙτερα το\l μικρού αποταμιευτή. 

ΟΙ ΤΡΕΙΣ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΓΙΑ το 1992 

ΟΙ "ρεις ΠΡOUπOλoγισμo( για το 1992. που για τρΙτη συνεχή χρονιά έχουν κατα· 
τεθεΙ μtσα στα χρονικά πλαΙσια που καΘορ(ζει το Σύνταγμα, καταρτίστηκαν με βάση 

την ισχύουσα νομοθεσΙα και αντικατοπτρΙζουν τόσο την επιλογή της κυβέρνησης να 

προχωρήσει με ταχύ ρUΘμό στην υλοπο(ηστι ΤΟ1) αναπτυξιακού και επενδυτικού 

προγράμματος όσο και την έμφαση που δLδεται στην αναβάθμιση και βtλ τΙωση των 

κοινωνικών υπηρεσιών. Κατά την ετοιμασ{.α τους λήφθηκαν υπόψη και τα μέτρα για 

αύξηση "ων εσόδων που ενσωματώθηκαν σε νομοσχέδια και που στοχεύουν στον 

περιορισμό το\l δημοσιονομικού ελλεΙμματος. 

Οι τρεις προυπολσγισμοΙ για το 1992 προβλέπουν συνολικές δαπάνες ύψους 
(858.9 εκ. κα~ έσοδα !605.7 εκ. Στο ποσό "ων δαπανών δεν συμπεριλαμβάνονται οι 
aπoπληρωμές δανεΙων. οι συνεισφορές σε προεξοφλητικά αποθέματα, τα δάνει.α 

προς ΤΡΙΤOuς, η αγορά μετοχών καθώς και οι δαπάνες σε σχέση με έσοδα. όπως εΙναι 

οι επιστροφές χρημάτων και δασμών. Από το σκέλος των εσόδων έχουν αφαιρεθεΙ οι 

εισπράξεcς aπό δάνεια. καθώς και τα έσοδα που έχουν σχέση με δαπάνες. 

Ειδικότερα, ο Τακτικός προυπολογισμός για το 1992 με βάση τους Lδιoυς 

ορισμούς προβλέπει δαπάνες ύψους !682.2 εκ., ο προυπολογισμός Α νάπ'ruξης 

δαπάνες της τάξης των ΙΙ23.8 εκ. και ο προυπολογισμός του ΤαμεΙου ΑνακουφΙ· 

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων δαπάνες (52.9 εκ. και έσοδα !36.4 εκ. 

Δεν θα επεκταθώ στην ανάλυση των επιμέρους προνοιών των προ\JJtολογισμών, 

γιατ! αυτές αναλύθηκαν σε λεπτομερή επεξηγηματικά σημειώματα που κατατέθηκαν 

στη Βουλή κα~ συζητήθηκαν εκτεταμένα στην αρμόδια Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή, 

στην οποΙα με την εuxα~ρΙα αυτή επιθυμώ να εκφράσω τις ευχαριστΙες μου για τη 

συνεργασία της. θέλω επΙσης να τονΙσω ότι καταβλήθηκε κάθε προσπάθεια οι ΠΡO\J· 

πολογισμοΙ να είναι όσο το δυνατό πιο πλήρεις για να μειωθεΙ έτσι η ανά"f'Κη 

υποβολής συμπληρωματικών προυπολογισμών μέσα στο 1992. 

Με την ευκαιρ(α αυτή θα ήθελα να εκφράσω θερμές ευχαριστ(ες προς την κ1.!βιρ

νηση και το λαό της Ελλάδας για την αδελφική βοήθεια και συμπαράστασή τους, όχι 

μόνο στον πολιτικό αλλά και στον οικονομικό τομέα. θέλω επίσης να εκφράσω τις 

ειλικρινε{ς ευχαριστίες και τη βαθειά εκτίμησή μO\l προς τις Ηνωμένες Πολιτείες 

της Αμερικής για την πολύτιμη βοήθεια που συνεX(ζouν να μας παρέχουν μέσω της 

Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για "ους πρόσφυγες. 
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ΟΙ ΠΡΟΟΠΤιΚΕΣ ΤΗ! OIKONOMlAΣ ΓΙΑ ΤΟ 1992 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κύριοι Βουλειιτές, 

Οι προοπτικές της κνπρLακής οικονομίας γt.α το 1992 παρουσιάζονται πολύ 
ευνσ"ίκές. Ο βαθμός αξLOποtησής τους σε μεγάλο βαθμό εξαρτάται από εμάς, ιδι.αΙτερα 

αν ενισχίισουμε την ανταγωνι.στι.χότητα των εξαγωγικών τομέων. Το διε&νές οικονομικό 

περιβάλλον προβλέπεται να βελτιωθεί αι.οθητά με κύρι.α χαρακτηριστικά του την άνοδο 
το" ρυθμού ανάπτυξης και την υποχώρηση ΤOΊJ διεθνούς πληθωQισμoύ. Ιδιαίτερα 
εuνo"ίκές παρουσιάζονται οι προοπτικές οικονομικής ανάκαμψης στις aραβικές χώρες. 

Μέσα ο' αuτό το πλαtσι.o, η κuπριακή οικονομία αναμένεται να επανέλθει σε 
πορεία γρήγορης ανάπτυξης, ο δε ρυθμός ανάπtυξής της προβλέπεται ότι θα είναι 
ψηλότερος από το 5% που είναι ο στόχος του ΠενταετoUς Σχεδίου Ανά..ττυξης 1989-
1993. Ο ψηλός ρυθμός ανάπτυξης, πα" αναμένεται. διασqχιλtζιι σννέχW1Ί των 
συνθηκών πλήρouς απασχόλησης του εργατικού δυναμικού και ενδεχομένως θα 

δημιouρyήσει πρόβλημα έλλειψης εργαηκών χεριών. Η αντφετώπι.ση το\l ΠεQΙOQι,... 

στικο" αuτoίI παράγοντα α.ίταιtεΙ όπως έχω αναφέρει, τη λήψτ] σννδUΑσμένων μέτρων. 

Η εξωτερική σταθερότητα της οικονομως μας αναμένεται να βελτιωθεί σημα

ντικά μέσα στο 1992. ·Ε.σι, το έλλειμμα στο ισοζύγιο .ρεχουσών συναλλαγών 

υπολογ(ζεται να μειωθεί σημαντικά, ως αποτέλεσμα της αναμενόμενης ουσι..αστικής 

διεύρυνσης.ων εξαγωγών αγαθών και υπηρεσιών. ιδι.ο.ίτερα του τουρισμοί" 

ΤΟ γενικό επίπεδο των τιμών υπoλoγ(ζεtαι να αυξηθεί κατά 5.7% περΙΠου μέσα 
<πο 1992 ως αποτέλεσμα της προγραμματιζόμενης εισαγωγής του φόρου προστιθέ
μεντις αξίας από .ον προσεχή Ιούλιο και της ει-τLδρασης ορισμένων από τα φορολο
γικό μέτρα πάνω στο δείκτη λιανικών τιμών καταναλωτη. Η πρόβλεψη αυτή εμπε

ριέχει περισσότερο από προηγούμενα χρόνι.α το στo~χείo της αβεβαιότητας. γεγονός 

που καθιστά αναγκαία τη <πενή παρακολούθηση των πληθωριστικών εξελίξεων μtσα 

στον επόμενο χρόνο. Σχετικά θα πρι,-τει να υπογραμμίσω ότι η επtδειξη αuτoσuyκρά

τησης <πον καθορισμό των τιμών και στα αιτηματα για αυξήσεις στα εισοδτΊματα θα 

αποτελέσουν παράγοντες σταθερόtητας. 

Όπως έχω τονισει πιο πάνω. η οικονομία μας στο σύνολό της εΙναι υγιής, ενώ γι.ο. 

το 1992 παρουσιάζει πολύ εννοϊκές προοmικές. Στόχος όλων μας πρέπει να είναι να 
θέσουμε πάνω σε υγιή βάση και τα δημόσια οικονομικά. Αυτόν ακριβώς τον στόχο 
προο>θεΙ η κυβtρνηση με τη δημοσιονομική πολιτική που έχει διαμoρqxίχJει γι..α το 1992. 

Κύριε ΠρόεδρΕ, 

Κύριοι Βουλευτές, 

Η κυπριακή οικονομία φέτος επηρεάστηκε από τις επι.πtώσεις μιας δυσμενούς 

οικονομικής συΥχυρίας. Όμως, για μι.ο. ακόμη φορά απέδειξε την ΕUΡΩΣΤία και tO 
δυναμισμό καθώς και .ον ψηλό βαθμό ευtλιξf.ας που την xαQQxtTjQttOUV παρά τα 
διαρθρωτικά της προβλήμα.α. Ο δυναμισμός του ιδιωτικού τομέα και η συνεργασLα 
μεtαξύ των παραγωγικών τάξεων, σε συνδυασμό με την άσκηση μιας ευέλικτης ΟΙΚΟ

νομικτΊς πολιτικής απσtέλεσαν τα κύρι..α στoιχεf.α στην αντιμετώπιση των αρνητικών 

εξελίξεων. ΟΙ προδιαγραφόμενες πολύ καλές προοπτικές για τον επόμενο χρόνο θα 
μας ει-τιτρέψουν να προχωρήσουμε με JtLO γρήγορα βήματα στην επι.δt.ωξή μας να 
αντιμετωπίσουμε ης προκλήσεις της αναδιάρθρωσης της οικονομίας και της εναρ

μόνισής της με τις χώρες της Ευρωπα'ικής Κοινότητας. Μι.ο. σταθερά αναπtυσσό· 

μενη και αντο.γωνιστική οικονομ(α μέσα σε ένα κλιμα συνεργασίο.ς κα~ κo~νωνικής 

ειρήντις απστελεΙ αναγκαΙΟ υπόβαθρο για toν αγώνα ιπιβίωσης που διεξάγουμε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι Βουλευτές. θα υπάρξε~ διάλειμμα δεκαπέν'tε λεπτών και θα επανtλ
θουμε για "(ην κανονική ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα διακοπής: 4.47 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 5.21 μ.μ.) 

Απουσίαζα κατά tfI διάρκει..α ττις ομιλιας του Υπουργού Οικονομικών, διότι 
έπρεπε να παραλόβω τον Πρόεδρο της Δημοχρσ.τιας που μόλις επέστρεψε από την 

Αμερική. 

Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. 

Το πρώτο ~μα στην ημερήσια διάταξη εΙναι ''Ο περί Eκπαιδευτ~κών περιφε. 
ρει.ών Νόμος '(ου 1991". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας KoινoβoυΛΕUτικής 
Επι,;ροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΩΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ EKΠAIΔεYΤΙKΩN ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ 

ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

ΝΙκος ΑναστασιάδTlς, Πρόεδρος 

ΚλαΙΡη ΑΥγελίδοιι 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Λώρης Λυσιώτης 

θάσος Μιχαηλ(δης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

ΡΙνος Πρ!ντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι,δεΙΟς μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

τρεις ΣUΝεδρΙες '{ης που πραγματοποιήθηκαν στις 8 OκτωβQΙOυ και 19 και 26 Noεμ~ 
βρΙΟυ 1991. Στις συνεδριάσεις αιn:ές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις '{ους 
εκπρόσωποι '{ου Yπouρyε(oυ Παιδε(ας. των σχολικών εφορειών και των Παγκύ· 

πριων Συνομοοπ.ονδιών Συνδέσμων Γoνtων Μέσης και Δημοτικής Εκπαιδευσης. 

Εξέφρασαν επ(σης τις απόψεις τους τοπικοΙ σύνδεσμοι γονέων που αντιμετωπίζουν 
ιδιάζοντα προβλήματα. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται εΙναι η νομοθετική ρύθμιση του καθορι

σμού των εχπαιδευτικών ΠΕριφερειών για τη μέση και δημοτική εκπαΙΔΕUΣΗ σε 
οποιαδήποτε πόλη, τμήμα. διαμέρισμα ή επαρχία. 

Με τον προτεινόμενο νόμο ρυθμ(ζεται ειδικότερα η εγγραφή μαθητών μόνο σε 

σχολεΙΟ η σχολε(.α της εκπαιδευτικής τους περιφέρειας και καθoρΙζovται οι εξαιρέ
σεις της σχετικής πρόνοιας. προβλέπεται η καταβολή <πους μαθητές των εξόδων 
μεταφοράς τους που συνεπάγεται η ένταξή τους στη δoσμέντJ περιφέρεια και η 
πειθαρχική ευθύνη '{ων διευθυντών των σχολεΙων σε σχέση με '{ην εφαρμογή του 
νέου νόμου που προτεΙνεται. 
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Η Koινoβoυ).ευτιχτj Επιτροπή Παιδείας, αφο\ί άκοησε -ι:ι.ς απόψεις όλων των 

ενδl.O.φερόμενων πλευρών που κλήθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί ως θtμα αρχής τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις .ης νέας νομοθεσιας που προτείνεται. νοουμένου όμως 
ό'Η κατά τον καθορισμό των εκπαι.δΕιΙnκών περιφερειών θα λαμβάνονται uπ.όψη τα 
κοινωνιχο-οιχονομιχά δεδομένα κάθε περωχής. που θα διαπιστώvovtαι έπειτα από 
σχετιχή έρευνα. 

Με γνώμονα τη θέση αυτή τι Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη ΒουλΤΙ την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως έχει τελικά διομορφαιθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Κασουλίδης. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
κνΡΙΕ Πρόεδρε, χυριες και κύριοι σuνάδελφoι. 

Είναι φυσικά ορθό να γΙνουν πλήρεις κανονισμοί για "'ο θέμα του καθορισμού 
των εχπαιδευτιχών περιφερειών και είναι ορθό τι κUΒΈρνηση, ως Εκτελεστική 

EξoνσΙCΙ. να αναχαθορ(.ζει τα όρια εκάστης εκπαιδευτικής περιφέρειας σύμφωνα με 

τη δίινομη και τον αριθμό των μαθτ]τών εκάστου σχολεΙΟν, Lδιαίτερα όσον αφορά 
την "ύπαιθρο όπου οι αριθμοί των μαθητών είναι μικροί και η βιωσιμότητα του 

σχολε(.ου εξαρτάται από τον αριθμό των μαθτ]τών για το κάθε σχολείο. 

Όμως -και αντός ήταν ο σκοπός για τον οποίο έγινε εισfryηση στην Επιτροπή 

Παιδείας της Βουλής για να γίνει η σχετική τροποποίηση κατά thOLO τρόπο, ώστε 
να λαμβάνονται υπόψη οι οικονομικές και κοινωνικές ΕΠιπτώσεις που πρoκ"ύπτouν 
από μια τέτοια απόφαση-το να έρχονται οι λειτoUQΎoΙ του YrcouρyεΙOu Παιδείας και 

με μια μονοκοντuλιά να αλλάζουν τα σίtνoρα των εκπαιδενnκών περιφερειών, αδια

φορώντας για το ΠOLξς θα είναι οι ΣVΝΈΠε~ς για μια περιοχή, ένα σ"ύμπλεΥμα 
χωριών Τι γ ια κάποια κοινότητα, αυτό δε νομ(.ζω να είναι ο σΙΙΧΠ:ός τρόπος με τον 

οπο{.ο θα πρέπει να αποφασίζεται ο καθορισμός των εκπαιδεντικών περιφερειών. 

Για να ενισχ"ύσω τη θtση μον θα ήθελα να μον επιτρέψετε να αναqJtρω το χαρα
κτηριστικό παράδειγμα μεταβολής εκπαιδευτικών περιφερειών οι οποίες ΠΡOέκ'UψO.ν 

γύρω από το θέμα τον ΓUμνασ(.oν Ευρνχου στη Σολέα. Πριν δίιο χρόνια, επειδή το 
Γνμνάσιο Αγρο"ύ δεν ήταν βιώσιμο με τον αριθμό των μαθητών πον είχε, το Υπουρ

γείο Παιδείας αποφάσισε να μεταφέρει τους μαθητές της KuπεΡO"ύντας στο 

Γνμνάσιο Αγρο"ύ, ενώ οι κάτοικοι της KνπεΡOVντας συνήθως είχαν την κανονική 

ροή από το χωριό τους προς τη Λε'UΚωσΙα, όπου οι περισσότεροι εργάζονται . Με 
αυτό τον τρόπο ήταν προσανατολισμένες και οι σuyκoινωνίες. Εντούτοις έγινε η 

μεταβολή η οποία είχε ως συνέπεια το Γνμνό.σιο Σολέας από το οποto μεταφέρ

θηκαν, να γίνει α1Πό με τη σειρά το\! μη βιώσιμο. 

Α ντό είχε ως αποτέλεσμα η κυβέρνηση να αποφαοίσει πέρσι να μεταφέρ.ει τονς 

μαθητές από τα χωριά Νικη.ά:ρι, Βνζσχιά και Ποτάμι. από το Ακάκι όπου πήγαιναν, 
στο Γνμνάσιο Σολέας. Όπως ξέρετε ακολο"ύθησε η σφοδρή διαμCΙQτuρια των 

κατοΙκων. Και όταν μιλούμε για κοινωνικές και οικονομικές επιπτώσεις είναι διότι 

έχουμε υπόψη μας ότι αντά τα τρια χωριά γεωγραφικά δεν έχουν άλλη δι.έξοδο παρά 

το δρόμο του ΑστρσμερΙτη, ο οποίος στρέφεται προς τη διείιθυνση της Λevκωo(ας. 
Η μεταβολή πον έγινε είχε ως αποτέλεσμα να αρχίσουν να μειώνονται συνεχώς 
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γραμμές λεωφoρεLων για τις διαχ~VΉΣεις των κατοίκων των χωριών αυτών. διότι δεν 

εχρησιμοποι.ούντο πλέον από μαθητές, με αποτέλεσμα κάποιος που ταξιδείΙΕΙ από 
αUΤά τα χωρLό:, θα πρέπει να φύγει το πρωΙ και δεν έχει άλλη επιλογή παρά να 

επιστρέψει αργά το βράδυ. Αυτό είχε ως επίΠτωση ήδη τέσσερις οικογένειες από το 

χωρι.ό Νικητάρι να φύγουν από το χωριό τους και να μετοικήσουν στη Λεuχωσια, ενώ 

όλοι γνωρίζουμε ότι προσπάθειά μας πρέπει να ε(νοι 11 καταπoλέμT1CΠJ ττις αΣΤUφιJ.ιας. 

Οι μαθητές των χωριών αυτών στερούνται του δικαιώματος επιλογής φρovtι

στηριων. δι.ότι ναι μεν 11 κυβέρνηση τους έχει παράσχει λεωφορεία γιο να πηΥαίvο\1V 
στην EUΡUχoυ. αλλ6. για να κάνουν ιδιαίτερα μαθήματα μόνο στα αγγλικά. μόνο σε 
ένα επΙΠεδο. και τριανταπέντε - σαράντα μαθητές μέσα στην (δια τάξl1. πράγμα που 
δεν μπορεί να ονομαστεί φροντιστήριο. 

Επιπλέον αυτού, αν λάβουμε υπόψτ) ότι όλοι οι νέοι Υονε(.ς σήμερα δε θα έχουν 

την ευχέρεια να παίρνουν καθ' οδόν προς την εQΎασί.α τους τα παιδιά τους στο 
Γυμνάσιο ΑκακΙου, διότι θα οδηγούνται με αυτό τον τρόπο στην Ευρύχου, δημιουρ· 

γoίrvtαι πολλά άλλα σοβαρά προβλήματα για τις κοινότητες αυτές. Ένας γονιός ο 

οπο(.ος θα πρέπει να πάει στο σχολείο για να πληροφορηθεί για την πρόοδο του 

παιδιού του. θα είναι υποχρεωμένος να χάσει ένα ολόκληρο μεροκάματο για να 
πάρει ειδικό αυτοκίνητο να μεταβεί προς την αντίθετη ροή της κυχλοφορΙας. προς 

τα πάνω στην Ευρύχου. yl.O. να κάνει αυτό το πράγμα. Και αν έχει και παιδιά εΙτε 
στο Ακάκι. εΙτε στη Λroκωσι.σ.. θα πρέπει αυτό το πράγμα να το επαναλάβει τρεις 

φορές το !.διο. 

Από μια απλή μελέτη ενός τέτοιου θέματος από μας οι οποΙοι δεν είμαστε 

ειδικοί. παρουσιόζονται να προκύπτουν τερό:Ο1ια προβλήματα από αυθαΙρeτες 

αποφάσεις τις οποίες παΙρνει το Υπουργείο ΠαιδεΙας. Εύχομαι η τροποποΙηση που 

έγινε στο νομοσχέδιο που θα υποχρεωνει τις κυβερνητικές υπηρεσl.ε:ς να προβαίνουν 
προηγουμένως σε έρευνα πριν απoφασΙσouν μεταβολή κάποιας ΕΧ.ι-ταιδευτικής περι· 

φέρειος, να διορθώσει την κατάσταση και εκφράζω _ην Ενχή οι αποφάσεις που 

λήφθηκαν μέχρι της στιγμής, ιδιαίτερα γι' αυτά _α τρία χωριά, το Νικητάρι. τη 

Βυζαχιά και το Ποτάμι. θα αναθεωρηθούν α.-τό το YπoυQΎtΙO Παιδείας yl.O. τους 
!.δι.ους σκοπούς γι.α τους οποίους κόνουμε την τροποποΙηση του νομοσχεδίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν όλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Φιλt.ππoυ. 

Α. ΦΙΛιπnΟΥ: 

Από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν θα είστε σύντομος. από τη θέση σας. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Τελεl.ως σίιvtoμoς, κύριε Πρόεδρε. 

Οφείλω να δι.σ.φωνήσω πλήρως με το συνάδελφο ο οπο(.ος προηγήθηκε στο Βήμα 
από μένα. Η περ(.πτωση του Γυμνασίου Αγρού και του Γυμνασίου Ευρύχου αποτΕλεί 

ένα κλασικό παρό.δειγμα ορθής πολιtικής και ορθής εφαρμογής των δικαιωμάτων που 
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έχει το Υπουργείο Παιδείας για .ον καθορισμό εκπαιδευτικών πεΡLφερει.ών. Χωρ{.ς 

αιπή την εφαρμoyr) ττις πολιτιΧής τι οποία εqχ:ιρμ6σττpι.ε, σήμερα το Γυμνάσιο Ayρou 
θα ήταν κλειστό. Και οφειλω να ενημερώσω το Σώμα όη στις 30 Νοεμβρίου 1989, 
μόλις τρεις μήνες μετά την εφαρμογή ττις απόφασής μας, το Γυμνάσιο Αγρού είχε 
κάνει μια πανηγυρική εxδfιλωση στην οποία έλαβαν μtρoς πάρα πολλοί και όπου 

μαθητές Ο.ίτό την KυπεΡOίrντα ειιχαρΙστησαν το Υπουργείο Παιδειας Υι.α την 
απόφασή του εκείνη. 

Και έρχομαι στο ΓιΙμνάσιο της Ευρύχου. Ήταν επόμενο ότι με την απόφασrι οι 

μαθητές από την KυπεΡOύν"tα να πηγαίνουν στον Αγρό, οι μαθητές του ΓυμνασΙΟυ 
της Ευρύχου θα λιγόστευαν UQmOu κατά 120, όταν λό.βουμε υπόψη όtL περίπου 
φοιτούν είκοσι μαθητές κάθε χρόνο οι οποίοι προέρχονται τότε από την Kuπε

ρούντα. Κατά συνέπεια ή.αν ιδιαtτερα σωσtή 11 απόφαση να ενθαρρυνθούν οι 
κάτοικοι από το Νικτιτάρι. τη BUΖακιά και το Ποτάμι να στείλουν τα πα~δ~ά ΤΟιΙς 
σtην EΊJΡύχoιI. Μόνο να κοιτάξει κανείς λίγο το χάρτη θα δει ότι η απόσταση από τα 
τρία χωριά μέχρι την ΕυρύχοιΙ είναι neQl.πou το ένα τρίτο της α,τόστασης προς το 

Ακάκι. 

Ταυτόχρονα να πω δΊΚ) λόγια μόνο. Ότι το Ακάκι το 1987 εΙχε μόνο 107 
μαθητές αλλά το 1990 ΤΟ Ακάκι είχε 450 μαθητές με τάση να τους αuξήσει ακόμα 
περισσότερο. Κατά Ο\Ινέπεια η σtέρηση από το Ακάκι -το Ακάκι έχει μόνο yuμνόσισ 
που σημαίνει καλύπτει μόνο τρεις τάξεις- περίπου συνολικά εξήντα παιδιών. δεν 

aποτελούσε σtέρηση. Έτσι αυτή η πολιτική ήταν ιδιαίτερα ορθή. ayαπ1jtoL συνά
δελφοι, και το σημερινό νομοσχέδιο δεν αλλάζει σε τl.πoτε την πολιτική πou υπήρχε 

προηγουμένως. Απλώς την αποσαφην!.ζει. 

E'υχαρισtώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρl.oυ και μετά ο κ. Συλλούρ1jς. 

Τ. XATZHΔHMHTPιoγ~ 

Δεν πειρόζει, πρώτα ο κ. Συλλούρης και μετά εγώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μην το κάνετε θέμα -τώρα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

θα είμαι πολύ σύντομος, κύρι.ι Α νασ-τασιάδη. 

Η δι.α-τήρηση των σχολεΙων της υπαίθρου εΙναι αποτέλεσμα μιας ολικής 

σωστής πολιτικής για αναζωογόνηση τ1jς υπαίθρου. Με τη φτιαχτή oυντΊIQ1jσTΊ 

πληθuσμών μαθητών με τον πιο πολυέξοδο τρόπο και με πολλή ταλαιπωρία για 
γονε(.ς και μαθη-τές, δεν εξυπηρετoiιμε το συμφέρον της υπαίθρου. ΤΟ βασικό κοινω

νικο-οικονομικό δεδομένο απόφασης θα πρέπει να είναι η βιωσιμότητα των κοινο
τήτων και η άνεση των μαθητών για τους οποίους, στην τελευταία ανάλυση, undQ
χονν τα σχολεία. 

Εδώ μπορεί να μην υπάρχει αλλαγή στην πολιτική αλλά πρέπει να υπάρχει 

σίγουρα αλλαγή στην προσέγγιση. Και εγώ αντιλαμβάνομαι ότι οι εκπαιδευτικές 
περιφέρειες υπάρχoΊJV για καλύτερη οργάνωση και όχι για αλυσιδωτή απΟΟLOQγά

νωση με αποτέλεσμα -τη δημιουργία αντικινήτρων βιωσιμότητας σε πολλά χωριά, 
όπως για παράδειγμα έγινε με το Νικητάρι, τη BUΖακιά και το Ποτάμι. 
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Όσον αφορά, κα~ τελειώνω εδώ. τις αποστάσεις, τις αποστάσεις πρέπει να τις 

μετρούμε όχι μόνο με μια ευθεία γραμμή στο χάρτη αλλό από το δρόμο τον ανηφο

ρικό που πάει από το Νικητάρι προς την E"ρUχo\l. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Χ. ΧατζηδημητρΙΟ". 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε. 

θέλω και εγώ να σημΗώσω εκ μέΡOΊJς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ ότι 

τι πολιτική για την ύπαρξη εκπαιδευτικων περι.φερειών είναι σωστή. Η ανάπτυξη της 
παιδεΙας χρειάζεται μια οργάνωση γεωγραφικά. Έτσι μ' αυτό το πνεύμα υποστηρί.

ζουμε και το σχετικό νομοσχέδι.ο. 

'Ομως και εγώ από τη σκοπιά τη δική μας θα ήθελα να προσθέσω μερικά πράγ
ματα ή να επιμεΙνω πάνω σε ορισμένα σημεία Υι.α τον καλύτερο τρόπο αξιοποΙηοτις 

των εκπαιδειιτικων περιφερειών. Λέχθηκαν τα o~xoνoμικά κριτήρια, το κοινωνικά, 

τα γεωγρaφιxά και σΙγουρα τα X'ιικλoq:χ>ριακά που αναλΎΘΗΧαν από τους άλλους 

συναδέλφους και δε θα επιμείνω. [διαίτερα η κατεύθυνση της κυχλοφορΙΟς φαίνετα~ 

να εΙνα~ καθοριστική στο να πείθουμε τις κοινότητες προς τα πού θα πρέπει να 
προσανατολιζονται και δεν πρέπει για κανένα λόγο να την παραγνωο(ζουμε, γι.ατί 

φαίνεται ότι δεν είναι απλώς τεχνικό το θέμα, είναι ευρύτερα κοινωνικό-οικονομικό 

και πρέπει να το λόβουμε υπόψη μας. 

Όμως ένα κεντρικό σημείο είναι ότι δεν πρέπει ποτέ οι κοινότητες να κατα· 

λαμβάνονται εξ' aπρoόπτoυ. θα πρέπει να μπει μέσα στα πλαίσια μι.ας πιο μακρο

χρόνιας δι.αδρομής, για να πείθονται οι κοινότητες, μακρότερης περιόδου ζύμωσης, 
μακρότερης περιόδου Eνnμέρωσης. αν είναι δυνατό και κάποι.ας συμφωνίας με τις 

κoινόττn:ες. ώστε να μη δημιουργείται αυτό το αντι.'"tαραγωΥικό κλΙμα της 

σύyχρouσης χωριών με σχoλεLα, χωριών με Υπουργείο, ΥπουργεΙΟυ μΙ!: σχολεία, 

διότι στο τέλος δεν έχει σημασΙα ποιος θα είναι ο νικητής. Εκείνο που στην πραγμα

τικότητα συμβαίνει είναι ότι όλοι φθειρόμαστε. 

Υπάρχει όμως ένα κεντρικό σημείο που ανησυχεί και τους γονείς και τις 

κοινότητες. ΟΙ ίσες ευκαιρίες για την εκπαίδευστι. Πολλές φορές συζητείται αυτό το 
θέμα, έτσι αν μπορέσουμε να προσφέρουμε ή να πείσουμε ότι μέσα στα πλαίσια της 

εκπαιδευτικής περιφtρει.ας μπορούμε να προσφέρουμε ίσες ευκαιρίες παιδείας, τότε 

έχω την εντύπωση ότι θα μπορο'ύσαν να αντιμεταιπιοτο'ύν πολλά προβλήματα και με 

τη σχετική υποδομή. Αλλά θέλω να συμφωνήσω με τον κ. Σιιλλούρη γι.α ένα ακόμα 

σημείο πάνω στο οποίο πρέπει να δώσουμε ιδιαίτερη σημασία. Ότι δηλαδή κανtνα 

σχολεΙΟ δεν μπορεί να επιβιώσει , αν δεν επιβιώνει οικονομικά η περι.οχή. 

Δε θα αναφέρω περιοχές που τέλος πάντων υπήρξαν σημεΙΟ αντιλεγόμενο. θα 

αναφερθώ στο Παγχ'ύπριο Γυμνάσιο. Το Πα-Υκ'ύπριο Γυμνόσιο αυτή τη στιγμή 

παρακμάζει. δl.ότι παρακμάζει η Λευχωσία. ΓιατΙ ολόκληρη 11 Λευκωσία που παλαι.
ότερα έδινr: χιλιάδες μαθητές στο Παγχύπριο Γυμνάσιο. αυτή τη στιγμή δίνει 

ογδόντα μαθητές μόνο. Και αν δεν υπάρξει αναβkooη της Λευκωσίας κανένας ιστός 

μtσα στη Λευκωσία δεν πρόκειται να επιβιώσει. Ούτε η Φανr:ρωμtvη, ού'ι:ι!: το ΠαΥχίι

πριο. ο'ύτε το Ελένειο ού'ι:ε κανένας άλλος θεσμός μέσα στη ΛευκωσΙΟ. Έτσι θα 
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πρtπε~ να το βλέπουμε κα~ μtσα σε ένα μακροπρόθεσμο προσανατολισμό ευρύτερο 

της oιχoνoμ~Κ'ής κα~ κo~νωνικής ανάπn!ξης Τι προσαρμογής των σχολείων με τα 

κοινωνικά και ta οικονομικά δεδομένα της κάθε περιοχής. 

EUΧαΡLOτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Άλλοι ομιλητtς; 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δε θα χαρακτήριζα τον εαυτό μου ομιλητή, κύΡΙΕ Πρόεδρε. αφού μόνο δυο 

λόγια θα πω. Νομιζω ότι το θέμα έχει δίιο πτυχές. Η μια ε[ναι η γενικότερη πολιτική 

με την οποΙα είναι σΙγουρο όη όλοι συμφωνούμε ότι δηλαδή υποχρεωτικά οι περι

φέρειες είναι αναπόφευκτες. Η άλλη π.uχή εΙναι η καλύτερη δυνατή οργάνωση 

avtών των περιφερειακών σχολε(ων, ώστε να αποφεύγονται πιθανά προβλΤιματα και 

οικονομικά και κοινωνικά και άλλα για τι,ς κοινότηΊες οι οποί.ες εμπλέκονται σ' 

αυτές τις περιφέρειες. Νομιζω ότι αυτό το μήνυμα πρέΠΕΙ να δώσει αυτή η Boυλτi 

σήμερα στην κυβέρνηση και σ' όλο Ίον κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλες παρεμβάσεις; 

ΕΥΠ. ΕΥΣΤ ΑθΙΟΥ: 

Μια παρέμβασll μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥΠ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα ασχοληθώ με ΊΟ θέμα, εξαντλήθrιxε νομ{.ζω. Αλλά αυτό 

είναι απόΊΟΚΟ σίγουρα της απΟψίλωστις της υπαίθρου και ττις ελλείψεως κινήτρων, 

για να συΥχρατήσει τον πλllθυσμό Τllς αλλά επίσης και της 'δημοΥραφικ'ής εξασθέ
νισllς tll; χώρας μας. 

Αν δε λllφθούν μέ'tρα σοβαρά, σύvtoνα και μελετημένα, για να σuyκραΊllθεΙ ο 

πλllθυσμός στις ρίζες του , θα έχουμε χωριά που δε θα έχουν καθόλου μαθ1')τές αύριο 

και κατά σvνέπει.α θα μιλούμε για περιφέρειες εξ' ανάγκllς πλέον. η' αυτό το λόγο 

πρέπει να επισπευσθούν αυτά τα κιJβεΡV1Jτικά προγράμματα, να γΙνουν καλύτεροι 

δρόμοι, για να μ..-ιορο'ύν οι ό:νθρωποι να πηγαινοέρχονται και να μένουν στα χωριά 

τους και να 6οθεΕ ένα καλύtερo επL-τεδο ζωής σε εκεΙνους οι οποΙοι βρLσxoνται 

σήμερα σε ορισμένες περιοχές της υπ.αΙθρου. ΑιποΙ οι ό:νθρωποι καταντούν σήμερα 

σε ορισμένες κοινόΤllτες να είναι οι φρoUΡOΙ των εγκαταλειμμένων πλtoν οχυρών 

του πολιτισμού μας και ας μllν το ξεχνoiιμε αιπό το πράγμα. Παραπάνω στορΥ'ή, 

σuyκεκριμένα μέτρα και ΚΙV1Jτρα , για να μείνει ο πλllθυσμός στις ρίζες του . Αυτό θα 

πρέπει επίσης να είναι το μ'ήννμα από Τll μικρή αυτ'ή συζήτηστι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βέβαια να μη δι.ευρίινουμε περισσόΤΕΡΟ το θέμα. Πιστεύω ότι με την ΕUΚαι.ρtα 

της συζήτησης των προυπολογισμών, Lσως να δοθεΙ 11 ευκαιρΙα να λεχθούν πράγματα 
που να έχουν σχέση με την ενΙoχuση της υπαΙθρου και την παραμοντ'ι του λαού στις 

ρ!.ζες το\l. Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές ή άλλες παρεμβάσει.ς. 

Ο χ. ΜΟUΟLOύττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Απλώς, κίιριε Πρόεδρε, ήθελα να σημειώσω να μας πιστώσετε με μια παρέμ

βαση που δε θα χάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα μπορεΙτε να χρησιμοποιήσετε _ην πΙστωση για την uτόμεντι φορά, κύριε 

Μουσιούττα. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση ΤΟ\l νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙ.λος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεια. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καθορισμός εκπαιδευτικών περιφερειών. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

γπόρχε~ ένcπαση; 

Επειδή δεν υπάρχε~ ένcπαση, το όρθρο 3 εΥκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εγγραφή μαθητών μόνο σε σχολε(ο ή σχολεία της εκπαιδευτικής τους περιφι. 

ρειας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εΥκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εγγραφή μαθητών σε σχολεΙο άλλης εκπαιδευτικής περιφέρει.ας. Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εΥκρΙνι:ται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έξοδα μεταφορός. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πειθαρχική ευθύνη. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, το άρθρο 7 εΥκρΙνε.αι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΚανονισμοΙ Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 8 ΕΎΚρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατάργηση Ε,Κ.Ν. 5 του 1963. Άρθρο 9, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν νπάρχει ένσταση, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση .ου νομοσχεδtoυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκπαιδευτικών Περιφερειών Νόμος 

του 1991 . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση; 

ΕΠΕιδή δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, το νομοσχέδι,ο εγκρίνεται και ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

ΤΟ δε"τερο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξτ] είναι ~o περΙ αεροδρομΙων 

(Επιβατικό Τέλος) (Γροποποιητικ6ς) Νόμος του 199Ι~. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής 

στο Σώμα. 
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ΝΤ. MIXAHΛlΔHΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑ[ "Ο ΠΕΡΙ ΑΕΡΟΔΡΟ· 

ΜΙΩΝ (ΕΠΙΒΑΤΙΚΟ ΤΕΛΟΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

ΝΙΚος ΠιποκοπΙτης 

Α νδρίας Μούσκος 

Ισιδωρος Μαχρίδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλος ΠαπαγεωργΙου 

ΚΙχης Καζαμίας 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλι.άδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'ΕρΥων μελέτησε το πι.ο 

πάνω νομοσχέδι.ο σε τρεις σuνεδρLες της που πραyματoπoιfιθηχαν στις 9 lουλ(ου, 24 

Σεπτεμβρίου και 12 ΝοεμβρΙο\l 1991. Στο στάδιο tTJt;; μελέτης .ου υπό ΣUΖήτηση 

νομοσχεδιου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υποuρ

γεω" Συγκοινωνιών και Έργων. οι οποΙΟι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις -του, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 1:ης Δημο

κρατίας, του Συνδέσμου Ταξι.διωτ~κών πρακτόρων Κύπρου και των Κυπριακών 

Αερογραμμών, οι οποΙΟι εξέφρασαν τις απόψεις τους. 

Σκοπός του νόμο'\! που nρotEtVEtD~ εΙναι η περιληψη του πράκτορα εξυπ,.,ρέ

τ,.,σης εδάφους του αερoσκό.φoUς τ; και των επιβατών στα πρόσωπα που, σύμφωνα 

με τη βασική νομοθεσια, εuθVνoνται αλληλtrfύως για τ,.,ν καταβολή του οφειλό

μενου επιβατικοίι τέλους και η παροχΤ; εξουσίας στο Υπουργικό ΣυμβοίΙλιο γιο. την 

έκδοση Κανονισμών που να προβλέπουν την Oφt:ιλή τόκου και την επLβoλτi κυρώ

σεων σε περΙΠΤωση υπερ,.,μερΙας ως προς την υποχρέωση καταβολΤ;ς του τέλους 

αυτού. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το βασικό νόμο για τα αεροδρόμια, επιβό.λ

λεται και εισπρCιττεται ειδικό τέλος αιίό κό.θε επιβό.τη που αναχωρεί με αεροσκάφος 

από οποιοδήποτε κυβερνητικό αεροδρόμιο με προορισμό -το εξω-τερικό. Σύμφωνα με 

τα στοιχε(α που κατατέθηκαν στην Eπηρom'ι από τους εκπροσώπους του Υπονρ.. 

γεΙου Συγχοινωνιών και Έργων, κρίνεται αναΥκαΙα " περίληψη των πιο πό.νω 
προσώπων στα πρόσωπα που φέρουν την ενθiJνη για την καταβολτ; στην κυβέρνηση 

του επιβατικού τέλους, γιατ[ πολλές αεροποριχές εταιρείες που εκτελούν τουρι

στικές πτήσεις προς τ,.,ν Κύπρο δεν έχουν γενικό ανn,πρόσωπο αλλό. αντιπρόσωπο 

εξυπηρΙτ,.,σης εδάφους αερomι;αφών/επιβατών. 

Κατό. τη συζΤ;τηση του όλου θέματος ενώπιον της ΕπιτροπΤ;ς, προέκυψαν 

ορισμένα ερωτ"ματα αναφορικά με την ουσ(α των αλλαγών που προτείνονται αλλά 

και το νόμω βό.σιμό τους, τα οποία συνaψΙζoνται στο αν η συμπερίληψη του 

πρό.κτορα εξυπηρέτησης εδάφους του αεροσκάφους ή και των ε.."tιβατών στα 
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πρόσωπα που φέρουν την ευθύνη που αναφέρεται πιο πάνω δικαιολογείται. και 

μάλισι:ο υπό συνθήκες ή περιστάσεις που θα βρΙσχονται εκτός .ου ελέγχου ή της 

γνώσης τσυ. 

Σuμφωνα με τα όσα κατατέθηκαν στην Επιτροπή από '(ην εκπρόσαιι,ο του 

Γραφείο" τσυ Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, οι προτεινόμενες διατάξεις δεν 

προσκρσύοuν σε οποιαδήποτε σννταγμαηκή πρόνοια ή άγραφη αρχή δικα(ου , ενώ η 

επιβολή κυρώσεων είναι δυνατή, εφόσον δεν παραβιάζει την αρχή της αναλογικό

τητας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σuyxoινωνιων και 'Εργων υιοθετεΙ οους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις το\! υπό συζήτηση νομοσχεδίου. γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχτiς; 

Εφόσον δεν υπάρ;(oνv ομιλητές ει'τΙ θέμαtος αρχής, παρακαλώ την έντιμη 

Γραμματέα να προβεί σtη beutegT) ανάΥνωστι του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Tρoπoπoίrιση ΤΟ" άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Tρonoπoίrιση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρxε~ οποιαδήποτε ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οπο(α θα γίνει διά της 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο mel Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) 
(τρoπoπoιrιτικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει οποι.αδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδLO ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφLζεται σε 

νόμο. 

Προχωρούμε στο τρίτο θέμα επί της ημερήσιας δw.ταξης που είναι ~o περί 

Στεγών γι.α Ηλικιωμένους και Ανάπηρους Νόμος του 1991. Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδι.ας Κοινοβουλευτικής Ε..-τιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Επιτροπής στο Σώμα. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΤΕΓΩΝ ΓΙΑ ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΙ ΚΑΙ ΑΝΑΠΗΡΟΥ! ΝΟΜΟΣΤΟΥ I99Ι~ 

Πα~vτες:-

Αβραόμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟ" 

Ανδρέας ΚΟ\1Κουμός 

Ανδρέας Μούσκος 

KattTΊ KληρLδoυ 

Δημήτρης Σ\ιλλο"ύρης 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

Ρινος Πρέντζας 

Η Κο~νοβουλε'Uηκή ΕπΗροπή Εργασίας κα~ Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το πιο πόνω νομοσχέδw σε τρεις ΣUΝεδρΙες της που πραγμαtοποιήθηχαν στις 

14, 21 και 28 Νοεμβρίου 1991. Στα πλαίσια της μελέτης το" νομοσχεδίου autOiI 
κλτ'ιθ'ηχαν και επεξήγησαν το σκοπό του ΕΚΠρόσωποι '(ου YnougyeΙOu Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής παρευρέθηκε και 

ο Βουλευτής Χ. Γ. KασoυλLδης. 

Σκοπός τον προτεινόμενου νόμου είναι τι ενοποίηση και τι μεtαγλώttιση στη 

δημοτική .ης νομοθεσίας για .ις στέγες για ηλικιωμένοιις κα~ ανό.πηΡO\Jς, ποιι θεσπ(· 

στηκε.ο 1981 και .ροποποιήθηκε .0 1987 και 1990, με την οποία καθορΙΙ;μαι η 

διαδ~κασ[α εγγραφής, λει.οιιργΙας και επιθεώρησης .ων σtεγών για ηλικιωμένοιις 

και ανόπηροιις. 

Η ενοποίηση και με-ιαγλώπιση .ης ιιπό αναφορό νoμoθεσt.ας εμπi.πτει στα 

πλαίσια της πολιτικής τοιι ΥπουργεΙοιι Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 

την ενοποίηση και μεταγλώπιση σtη δημοτική όΛης της νομοθεσίας ποιι αφορά το 

ΥποιιργεLo. 

Η Ko~νoβoιιλευτική Επιτροπή Eργασt.ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδΙου, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Boυλτj την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ την έντιμη 

Γραμματέα να προβεί σtη δεύτερη ανάγνωση τοιι νομοσχεδLoιι. η οποιο. θα γίνει διά 

-της αναγνώσεως τοιι αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Απαγόρευση διατήρησης Στέγης χωρΙς εΥΥραφή. Άρθρο 3. 
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Εγγραφή Στεγών. Άρθρο 4. 

Ανάρτηση πιστΟΠΟΙlJΤΙΚΟU εγγραφής. Άρθρο 5. 

Ακύρωση εγγραφής Στέγης. Άρθρο 6. 

Γνωστοπο(ησ11 για την πρόθεση απόΡΡΙψΤ1ς αίτησης για εγγραφή Τι ακύρωσης 

εγγραφής κτλ. Άρθρο 7. 

Εξουσία εισόδου και επιθεώρησης Στεγών. Άρθρο 8. 

Εξουσία για tδρυση συμβουλευτικού σώματος. Άρθρο 9. 

Κανονι.σμοί. Άρθρο 10. 

Αδικήματα. 'Αρθρο 11. 

Μη εφαρμογή "{ου Νόμου αuτo\l σε ορισμένα Ι-δρύματα και ιιποστατικά. 

Άρθρο 12. 

EξoυσLα για εξαιQεση Στεγών. Άρθρο 13. 

Εγγραφή Φροντιστων. Άρθρο 14. 

Κα'tάρΥτιση της ισχύος προηγούμενων Νόμων. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1,2,3.4,5,6.7,8. 

9. 10. 11, 12. 13, 14 και 15; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήΠΟΤΕ ενστάσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και 

το 150 συμπεριλαμβανόμενο εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην ΤΡ[Τ11 ανάγνωση του νομοοχεδΙσυ. " onow θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλο\! μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στtyών για Ηλικι.ωμένους και 

Ανάπηρους Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδηποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο το"ύτο ψηφιστεΙ σε 

νόμο; 

(Kτuπά τη σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 

σε νόμο. 

Για τα επόμενα δυο θέματα στη σημερινή ημερησια δι.ό:ταξτι που είναι 1) "Ο 

περί ΕργοστασΙων (τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και 2) ''Ο περί Εργοστασίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευnκης Επιτροπής να αναγνώσει tTΊV Έκθεση tης 

Επιτροπής στο Σώμα tης Βουλής. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΙΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ· 

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΑ NOMOΣXFΔIA ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

(1) "Ο ΠΕΡΙ ΕΡΓΟΣΤΆΣΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟIΉΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ 
(2) ''Ο περι ΕΡΓΟΠΑΣΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 

1991 " 

Πα!2όντες:-

Αβραάμ Αντων(ου. Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργι.ου 

Ανδρέας Μούσκος 

ΚαΙττι Kλτιρtδoυ 

Δημήτρης Συλλο'ύρης 

Νίκος Π~πoκoπΙτης 

ΚΙμων Παναγ(δης 

Ρένος Πρέντζας 

Η KoινQβoν).εuτιχή Επιτροπή ΕργασΙας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δΟΟ συνεδρLες της που πραγματοποιήθτ]χαν σης 7 
και 21 Νοεμβρtoυ 199ι. Στην πρώτη σuvt:δρία κλήθηκαν και ανέλυσαν ης πρόνοι.ες 
των υπό συζήτηση νoμoσχεδLων εκπρόσωποι του Υπουργείου ΕργασΙας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων. Παρευρέθηχαν επl.σης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, πεο κα~ ΔΕΟΚ. 

Σκοπός του πρώτου υπό ΣUΖτlτηση νομοσχεδίου εΙνα~ η παρoχτl νoμoθετικτlς 

εξουσιοδότησης στο Υπουργικό Συμβούλιο για την tχδoση Κανονισμών αναφορικά 

με την ασφό.λεια και την υγεΙα των εργαζομένων στα λιμάνια με απώτερο στόχο τη 

δημιouργ(.α του αναγκαίου νομικού πλαισίου για την εφαρμογή των διατάξεων της 

Σύμβασης για την Eπαyγελματικτl Ασφάλεια και Υγε(.α στις Εργασίες Λιμένων του 

1979, που έχει ήδη κυρωθεί από τη Boυλτl με το Νόμο Αριθμός 197τοιι 1987. 

Με το δεύτερο ιιπό συζήτηση νομοσχέδιο προστίθενται στην υπό τροποποίηση 

νομοθεσία νέες διατάξεις σχετικά με την απρόσκοπτη είσοδο των Ε1nθεωρητών σε 

εργοστάσια, η παρεμπόδιση της οποίας σννιστά ποινικό αδLκημα. Οι τρoπoλoγLες 

αιιτές, ποιι παρόμοιές τους περιλαμβάνονται στην αντίστοιχη νομοθεσία τοιι 

Ηνωμένου Βαοιλεισυ, αναμένεται να σιιμβάλouν ουσιαστικά στη σιιμμόρφωση των 

ι.διοκτητων των εργοστασίων προς τις πρόνοιες της νομοθεσίας για τα εργοστάσια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικων Ασφαλίσεων, υιοθε

τωντας τους σκοπούς και τις επιδι.ωξεις των πιο πάνω νομοσχεδίων τα οποία έχει 

διαμoρqxi>σει σε ενιαίο νομοσχέδιο. ομόφωνα εισηγείται στη Boυλτl την ψήφιση το\l 

νομοσχεδίου αυτού σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπάρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υ:τάρxouν ομι.λητές επί θέματος OQXτlς, προχωρούμε στη δεύtερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 11 οποία θα γίνει διό της αναγνώσεως του αριθμού των 
άρθρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Avτικατάσταση του άρθρου 73 του βασ~κoύ νόμου. Άρθρο 2. 

TΡOΠOΠOtllOT1 του άρθρο" 87 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει καμιά ένσταση στην φριση των άρθρων 1.2 και 3; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1, 2 και 3 eyχQLνovtaL 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανόΥνωση του νομοσχεδίου διά της αναγνώσεως 

του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό θεσπιστεί σε νόμο; 

(Kwnd τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπίζεtαι 

σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αρ. 6 θέμα στην l1μερήσια διάταξη που είναι "Ο περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991", Παραχαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβo"λευtιχής Ε..ΤΙ1:ροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Επιτροπής <πο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ· 

ΝΙΚΏΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 

1991 " 

Πα~vτες:-

Αβραάμ Aνtωνίoυ, Πρόεδρος 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟυ 

Ανδρέας KouκO\lμάς 

Ανδρέας Μοίισχος 

ΚαΙτη Kληρl.δoυ 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕργασΙΟς και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ· 

τησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις <J1.M!δρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 
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14,21 και 28 ΝοεμβρΙΟν 1991. Στα πλαΙσια της μελέτης του νομοσχεδίου αυτού 
κλ1\θτικαν και επεξήγησαν τους σκoπouς του εκπ.ρόσωποι του YnouQyeto\J ΕρΥασ(ας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου εΙνα.ι η τροποποΙηση της νομοθε

σίας Υια ης κοινωνικές ασφαλίσεις, έτσι που το Ταμείο ΚοινωνιΧών Ασφα

λίσεων να μπορεί να δtχετoι δωρεές προς όφελος OJtOΙOUΔτjΠOΊE λογαριασμού 
το\!_ 

Η ΚοινοβουλευηΧή Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Αοφσ.λισεων. υιοθε

_ώντας την πιο πάνω τροπολογΙα, ομόφωνα εισηγείται στη Βο\lλή την ψtiφιση σε 

νόμο 10\1 υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλψές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμι στη 

δεύΤΕρη ανάγνωση του νομοσχεδιου. διό της αναγνώσεως του αριθμον των 

άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΣιιvoπηΧός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση ΤΟ\l άρθρου 69 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπάρχε~ ένσταση στην έΥχριση των όρθρων 1 και 2 του νομοσχεδίου; 

Μη υπαρχούσης ενστόσεως τα όρθρα 1 και 2 του νομοσχεδΙου αυτού εΥκρΙνο

vται ομόφωνα. 

Έληξε η δευ1:έρα ανόγνωση. Η ΤΡΙ1:η ανάγνωστι θα γΙνει δι' αναγνώσεως του 

1:Ιτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροπο

ποιη1:ικός) Νόμος 1:0υ 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

νόμο. 

Υπόρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως 1:0 νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τuπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει καμιά ένσταση. το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 

Το επόμενο θέμα, που εΙναι το υπ' αρ. 7 στην ημερήσια διόταξη, είναι ·Οι περί 
Χωρίων (Διοίκηση και Bελτtωση) (ΤροποποιηηκοΙ) Κανονισμοί Αγρού 1:00 1991·. 

Παρακαλώ 1:ον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιtροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΙ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠ-ΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΙ ΠΟΥ TITΛOΦQPOYNTAI ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΑΓΡΟΥ ΤΟΥ 1991" 

Πα~vτες:. 

Νίκος Κατσοuριδllς, Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτl.δllς 

Κίκης Γι.άγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πoυρyoυρl.δτις 

Δημήτρης Συλλουρης 

Σωκράτης Xάσ~κoς 

Νίκος Μουσιο'ύπας 

Κώστας Ηλι.άδης 

ΝτΙνος Μιχαηλιδης 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εσωτερικών μελtt"σε τους υπό αναφορά Κανο

νισμΟ'υς σε συνεδρία της που πραγματοποιή&ηκε στις 26 Νοεμβρl.oιΙ 1991. Στη σvνε· 
δρΙΟστι της Επιτροπής κλήθηκαν και παρΕιιρέθηκαν εκπρόσωποι το\! Υπουρ-γεΙΟυ 

ΕσωΤΕρικών, που ανέλυσαν 'τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πι.ο πάνω Κανονι

σμών. 

Με τους ιιπό εξέταση Κανονισμούς. που εχδιδονται με βόση ης πρόνοι.ες του 

άρθρον 24 το" περί Xωρtων (Δι.οΙκηση και Βελτίωση) βασικού νόμο\!. σκοπείται η 

αναθεώρηση των δικαιωμάτων σφαγής ζώων στο σφαγεΙο Αγρού και ο καθορισμός 

νέων κα,ηΥοριών κα,ανάλωσης νερού για τις βιοτεχνίες, 

Η Κοινοβουλευηκή ΕπΗροπή EσωτεQιxών υιοθετεΙ ,ους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βο\lλή την έγκρισή τους, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν \lπάρχOUΝ ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των παρόντων Κανονισμών: 

(Κτυπά 1η σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται, 

Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα 00\1 είναι "Οι περί xωρtων (Διοίκηση χαι 

Βελ,Ιωστι) (Τροποποιη,ικοΙ) (Αρ, 2) Κανονισμοί Πάχνας 10υ 1991 -, Παραχαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕΠΙ1ροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

προς το Σώμα, 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ~ol ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΟΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΙ) (ΑΡ. 2) KANONlΣMOJ ΠΑΧΝΑΣ ΤΟΥ 
1991~ 

Πα~ντες:. 

Νl.χος Kατσouριδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτtδης 

ΚΙκης ΓιάΥκου 

Χρίστος Ιολωμής 

Χρίστος Πoυρyoυρl.δης 

Δημήtρης Ιυλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Mouσιoύτ'tας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντι .... ος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μΕλέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμο'ύς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 26 Νοεμβρίου 1991. Στη σuνε
δρΙαση της Επιτροπής κλήθηκε και παρεuρέθηκε εκπρόσωπος του ΥπουργεΙΟυ 

Εσωτερικών, που ανέλυσε ΤΩιις σκοπούς και τις επιδl.ώξει.ς των πιο πάνω Κανονι

σμών. 

Με τους υπό εξέταση Κανovισμούς, που εκδtδoνται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 24 του περί Χωριων (Διοίκηση και Βελtίωση) βασικού νόμου, σχοπεΙται η 
αύξηση από f2 σε f5 του δικαl.ώματoς λειτοιιργίας ιιποστατι.κών εργασιας στο 
Συμβούλιο Βελτιώσεως Πάχνας . Τα Uφιστάμενα δικαιώματα καθορίστηκαν για 

τελευταια φορά το 1964. 

Η KoινoβoιιλεuτικΙ; Επιτροπή Εσωτερικών ιιιοθετεΙ τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών. γι' αuτό και ομόφωνα εισηγεΙται στ"η 

Βοιιλή την tyxρισή το\!ς . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχουν ομιλ"ητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ιmόρχoυν ομιλητές επί θέματος αρχής, και επειδή πρόκειται περί 

Κανονισμών. ρωτώ: 

Υπάρχει καμιά ένσtαση στην έγκριση των παρόντων Κανονισμών; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μη \!παρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το mόμενο θέμα, το ιιπ' αρ. 9 στην l1μερτ'ισιο δώταξη, είναι "Οι περί Αποχε
τεύσεων Λάρνακας Κανονισμοί το\! 1991. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιος 
Κοινοβοιιλειιτικής EπιtΡOπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο 

Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο ι ΠΕΡΙ A1l0XETEYIEON 

ΛΑΡΝΑΚΑ! ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόvτες:-

Νίκος Kατσouρ(δης. Πρόεδρος 

Δημ'ήτρης Κοντιδης 

ΚΙκης Γιάγκο\! 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσι.ούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος ΜιχαηλΙδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέΤllσε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε σuνεδρ(α της που πραΥματοποι'ήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 1991. Στη συνε
δρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν Ε)t.ι"tρόσωπΟL του ΥΠΟιΙργεΙου Εσωτερικών, του 

ΣνμβουλΙου Αποχετε"ύσεων Λάρνακας και του Γραφείου Προγραμματισμού. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμο"ύς, που εκδtδOνται με βάση τις πρόνοι.ες του 

άρθρου 49 του περί α.ίτoxετεuτικών συστημάτων βασικού νόμου, σκοπεΙται " 

ρίιθμ~ση .ων θεμά.ων πον αφορούν ." λει.ουργία .ου Συμβουλίου Αποχ"εύσεων 
Λάρνακας. 

ΣίΙμφωνα με .α όσα κα.α.έθηκαν στην Επι.ροπή από .ον εκπρόσωπο .ου 

Συμβουλίου Αποχε.εύσεων Λάρνακας. οι υπό αναφορό: Κανονισμοί είναι πανομοιό· 

.υποι με τους Kανoν~σμOίIς που ~σχύoυν για το αποχε.ευηκό σύστ"μα της Λεμεσού. 

οι οποίοι εγκρΙθηκαν Q.ι-τό τη Βουλή.ο Μάρτιο του 1991, με ης εξής δύο δ~αφoρές: 

Πρώτο •• α .έλ" που ΠΡO.εΙνovται με .ους υπό αναφορά KανoνισμoUς είναι 

ελαφρώς πιο Ψ11λά από εκείνα που ισχύουν στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού. 

και α\Πό γ~α να καλύπτoντα~ τα έξοδα λειτουργίας .ου Συμβουλίου Αποχε.εύσεων 

Λάρνακας. και. δεύtεΡO. με .ους υπό εξέτασTI Κανονισμούς δίνtΊαι η δννατότητα 

τελικής αναπροσαρμογής .ων δικαιωμάτων χρήσης .ου συστήματος αποχετεύσεων 
• 

στις περι,πτώσεις ακινήτων των οποίων η αξία δεν έχε~ εκημηθεΙ .ελειωτικά από το 

Τμήμα Κ.ηματολογί.ον και ΧωρομετρΙας του YπoUQΎείoυ Εσωτερικών στα πλαίσια 

της γενικής εκ.ίμησης. 

Σύμφωνα με τον tδι.o εκπρόσωπο. οι εργασίες για την κατασκεuτ'1 του συσπ'ι· 

ματος αποχετείΙοεων στην πόλη της Λάρνακας θα αρχίσουν το 1992, ενώ.ο σύστημα 
αναμένt1'α~ να τεθεί σε λειτουργία το 1997, εξυπηρετώντας πρώ.η την περιοχή .ων 
ξενοδοχείων και την ΠUΚνOκαΤOικημέVΗ περιοχή της πόλης. 

Η KoινoβQυλεvnκή Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επι.διώξεις .ων νπό εξέ.αση Kανoν~σμών, γι' α\Πό και ομόφωνα ειστryεΙτα~ στη 

Βουλή την έΎΚQισή τους. όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

Υπάρχn οποιαδήΠΟΤΕ ένστασTl στην έ'ΥκΡΙΟll των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμι.ό ένσταση, οι Κανονισμοί αυτο[ εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

ΤΟ τελευταl.o θέμα για σήμερα στο Κεφάλαιο Α', το υπ' αρ. 10 στην ημερήσιο 
διάταξη, είναι "Οι περί Επαγγελματικής Ασφάλειας και Υγείας σης Εργασίες 

Λιμένων Κανονισμοί 10υ 1991~. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιος Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση οτο Σώμα. 

Α. ΑΝ'ΙΏΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΏΝ λΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''Οι ΠΕΡΙ εΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΙ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ ΚΑΙ γΓεlΑΣ ΣΤΙΣ ΕΡΓΑΣΙΕΣ 

ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Αβραάμ Αντωνίου. Πρόεδρος 

Παύλος ΠαπαΥεωργΙου 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληριδου 

Δημήτρης Συλλο'ύρης 

ΝΙκος ΠιττοκοπΙτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Ko~νoβoυλευηκή Επιτροπή ΕργασΙας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμο'ύς σε τρεις συνtδρίες της που πραγματοποιήθηκαν 

στις 7, 21 και 28 Νοεμβρ'ου 1991. Στα πλαίσια της μελέτης των Κανονισμών αυτών 
κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιές τους εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ EρyασLας 

και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων και του Γραφείου του Γενικο'ύ Eισαγγελtα της Δημο

κρατΙας. Παρευρέθηκαν επΙσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, της Αρχής Λιμένων Κ'ύπρου 
και του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου. 

Με τους υπό αναφορό. KανoνισμoUς ρυθμίζεται νομοθετικά το θέμα της επαγ
γελματικής ασφάλειας και υγεΙας των εργαζομένων στα λιμάνια, έτσι που η εσωτε

ρική μας νομοθεσΙα να εναρμονιστεί με τις πρόνοιες της Σ'ύμβο.σης για την επαγγελ

ματική Ασφάλεια και ΥγεΙα στις Εργασιες Λιμένων του 1979, που έχει ήδη κυρωθεΙ 
από τη Βουλή με το Νόμο Αριθμός 197 του 1987. 

Ειδικότερα, με τους Kανoνισμo\Jς αυτo\Jς καθορίζονται οι ευθύνες και οι 
υποχρεώσεις όλων των φορέων που εμπλέκονται στα λιμάνια σχετικά με τη διασφά

λιση της υγείας και της ασφάλειας των εργαζομένων σ' αυτά. Προβλέπονται επίσης 

τα αναΥκαΙα μέτρα ασφάλειας και οι μέθοδοι που πρέπει να ακoλoυθoίιvται για 
κάθε εργασία που διεξάγεται στα λιμάνια. 
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Οι Κανονισμοί που προτείνονται μελετήθηκαν και εγκρίθηκαν από ειδική 

τεχνική επιτροπή του Εργαηκου ΣυμβoιιΛΕUΤικo"ύ Σώματος. 

Η Κοινοβουλευτική ΕπιτροπΤ; Eιrγαoίας χ(ιι Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υιοθε

τώντας 'tTlV ανάγκη συμπλήρωσης '{ης ισχύουσας νομοθεσίας πο\! δι.έΠΕΙ τα θέματα 

ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων στα λιμάνια, 11 αιtoιa απορρέει και από ΤLς 
διεθνε(ς συμβάσεις που 11 Κυπριακή Δημοκρατ(α πρoσuπtγραψt, σvμφωνεΙ με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγεΙ-ι:οι στη Βουλή την έγκριση τους. όπως έχουν τροποποιηθεί με τη σαφέστερη 

διευκρίνιση των ευθυνών όλων των αρμόδιων/uπείιθuνων φορέων στα λιμάνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπάρχouν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έ'Υκρ ιση των Κανονισμών αυτών; 

(ΚΊυπά τη ΣφVQα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήπΟΤΕ ενστάσεως. οι Κανονισμοί αντοΙ εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

ΜπαΙνουμε <πο Κεψόλαιο Β', καtάθεση NoμoσχεδLων και Εγγράφων. 

Παρακαλούνται οι κύριοι ΓραμμαtεΙς να προβούν στην καtάθεση των Νομο· 

σχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί. Δικαστηριων (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος '(ου 1991. 

Katattθηxε α..-τό το YJtOυQγεί.o Δι.και.οσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευηκή Επιtροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Γροποποιηtικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ Δ~και.oσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλεντική Επιtροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοtρi.ωσης (Τρο.-τοποιηη.κός) Νόμος '(ου 1991. 

Καtατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Eσωtερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί MτιχαvoκιVΉτων Οχημάτων και Τροχα(ας Κινήσεως (Γροποποιη· 
ηκοι) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτικ'; Επηροπή Ινγχοινωνιών και Έργων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περΙ Μεταλλειων και Λατομείων (ΓροποποιητιχοΙ) KαvoνLOμo( του 
1991. 

Κατατέθηκαν από το Yπo\JQyε(o ΕμπορΙΟυ και Bι.oμTtΧανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βι.ομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Τμηματος Eρyo.σtας - θέση Λειτουργού ΕρΥασ[ος (Σχέδια Υπηρε
σίας) Κανονισμο( του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YπoUΡΎΕI.o Εργαοιας και Κοινωνικών AσφαλLσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) ΟΙ περΙ Tμiιματoς Κτηματολογtoυ χαι Χωρομετρίας - θέσεις Ανώτερου 

Κτηματολογικο\! Mno1JQyo\J, Κτηματολογικού ΛειτoUQΎoU Α' (Κτηματολο
γΙΟυ), Κτηματολογιχού ΛειτouρyO'ύ Β' (Κτηματολογίου), ΚτηματολογΙΧΟύ 

ΛΕΙΤονργού Ιης Τάξης (KτηματoλayΙOU), Κτηματολογικού Λειτουργού 2ης 

Τάξης (KτηματoλoyΙOU), βοηθού Κτηματολογικού Λειτουργού, Κτηματολο

γικο'ύ ΛεnΟυρΥού Α' (Xωρoμετριας/Xaρτoγραφ(.ας/Xωρoμετρικών Υπολο

γιoμών/Φωτoλιθoγραφιaς) και Κτηματολογικού Λειτουργού Β' (Χωρο
μετρΙOς/Xαρτoyραφtας/Xωρoμετρικών Yπoλoγιoμών!Φωτoλιθoγρaφ{.ας) 

(Σχέδια ΥπηρεσΙας) Κανονισμοί. το" 1991. 

Κατατέθηχαν από το YπouρyeΙO Eσωtεeικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραιτ~μπOνtαι στην Κοινοβο"λε\1τική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων \1παλλήλων 
από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων δvνό:μει του άρθρο" 3(1Χα) 

10υ περί Προσλήψεως ΕκτάΚ1ων Υπαλλήλων εις την Υ,πηρεσίαν Νομικών 
Προσώπων ΔημοσΙΟ" ΔικαΙOU Νόμου 10υ 1985 (Αρ. 169 Τo\l 1985). 

Κατατέθηκε από το YπouργeΙO ΕμπορΙΟ" και Βιομηχαν{.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρί:ιn:έμπεται στην κοινοβο"λευηκή ΕπΙ1ΡΟπή Οικονομικών και ΠρoUπoλo
γισμοU. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) Την παράταση των υπηρεσιών bι.τακτων υπαλλήλων στη δημόσι.α 

υπηρεσ{.α· και 

(β) τη οχοποuμενη πρόσληψη έκτακτων uπαλλήλων στη Δημόσι.α Υπηρεσ(α 

δvνό:μει του άρθρου 3(1)(α) 10" περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλ
λήλων (Δημοο(α και Εχπαιδευnκή Υπηρεσ(α) Νόμου 10\1 1985 (Αρ. 99 
του 1985). 

Κατατέθηχαν από το ΥπουργεΙΟ οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOuπo.
λoyιoμoiι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

10) Ο περί Ασφαλισταών EΤOLρfι.ών (Γροποποιητιχός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από τον Χ. Σoqχ:ικλή Χατζηγιάννη, Boυλευtή εκλσΥΙΧής περι.φέ. 

ρειας Αμμοχώστο\!. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Χατζηγιάνντις. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, επειδή με το νόμο που έχει ψηφΙσει στο παρελθόν η BouλTι 
από την 1'1 Ιανouαρ(.oυ 1992 θα έχουν εφαρμογή τα νέα ασφαλιστικά τέλη αναφο
ρικά με την νποχρεωτιχή ασφό:λιση tvavtL tQLtOU, σκοπός ττις πρότασης αυτής εΙναL 
να μειώσει αυτά τα ασφαλιοηΧά τέλη, γι' αu'tό τη θεωρώ ότι εΙναι κατεπείγουσα και 

θα πρέπει να εξεταστεΙ και να συζητηθεί οπωσδήποτε πριν το τέλος αυτού του 

χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον πρόκειται περΙ με{ωσης teAWv. πρωτα-πρώtα παρα.πtμπεται στην 
Koινoβoυλεuτιxή Επιτροπή Οικονομικών και ΠρσυποΑΟΥισμού. to δεύτερο εΙναι 
θέμα του Προέδρου της Επηροπής και των Μελών να α.-τoφασΙoouν κατά πόσο το 

θέμα είναι επείγον. οπωσδήποτε αν είναι θέμα μείωσης τελών και εφαρμΟ'Υής τους 

το επόμενο έτος, σίγουρα θα πρέπει η Επιτροπή Οικονομικών να "{ο επιληφθεί, αλλά 

να λάβουμε ταυτόχρονα υπόψη το βάρος εργασίας το οποίο υπάρχει πάνω στην 

Επnροπή Οικονομικών. η οποία έχει να πρon:oιμάσει την Έκθεση για "{ους πρου. 

πολογισμούς του κράτους. Οπωσδήποτε είναι θέμα προΥραμμα"{ισμού "{ης εργασtας 

"{ης Επιτροπής Οικονομικών. 

Σ. XAΤZHΓJANNHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς αναφέρω ότι οι ασφαλιστικές εταιρείες θα κάμουν νέα 

συμβόλαια με τους πελά"{ες Ίους. ασφαλώς με βάση την ισχίιουσα νομοθεσία. Άρα 

θα πρέπει να ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ έχουμε σημειώσει. κύριε Xατζηγιάννt1. και σίγουρα τονιζεται το πόσο 
επείγον είναι το θέμα. αλλά είναι και θέμα n:ρoγραμμαtισμοu από την αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επnροπή. θα ήθελα να πιστεύω πως θα υπάρξει χρόνος. για να 

προχωρήσει στο λίγο χρόνο που μας μένει μέχρι τέλος του έτους. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή έχει ανtαλλάξει κά.ι.οιες απόψεις ήδη ΎίιQω 

απ' αυτό το θέμα και ζήτησε και τις απόψεις της κυβέρνησης και αναμένουμε και τις 

απόψεις της κυβέρνησης. Σε κάποιο χρονικό διάστημα. παρ' όλο που είναι πράγματι 

βαρυφορτωμένη η Επιtροπή, θα βρούμε κάποια ώρα να δούμε και αυτό το θέμα. 



Π'ΟΕΔ'ΟΙ, 

Μάλισι:a. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Ι 1) Ο περί Οικογενειακών Διχαστηρlων (Τροποποιητικός) Νόμος τou 1991. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ευστάθιο Euσταθίoιι, Βουλευτή εκλσΥικής περιφέ· 
ρειας Λεuκωσιας. 

Π'ΟΕΔ'ΟΙ' 
Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Σννεργατι.κών Εταιρειών (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος .ου 1991. 

Κατατέθηκε από τον Κ. Ευστάθι.ο Euσtαθ'oυ. Boυλεmή εκλογικής περιφt
ρει.ας Λεuxωσtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπι!μπεται στην Κοινοβονλευηκή Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Έχει περατωθεί η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτησεις και Απαντήσεις. 

(Αυτές έχουν δοθεΙ γραπτώς) 

Ειώτηση με oQ. ΣΤ'Α' 183 που νπ~λήθιpcε από το Boυλεvτή εκλογικής πεQιq:έQΕιας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 NoeμfQio\J 1991. 

~Σύμφωνα με στοιχεια που έδωσε στη δημοσιόττιτα ο Avτιλεuχαιμιxός Σύνδε

σμος, χό:θε χρόνο παρουσιάζονται στην Κύπρο περL-τοu 35 περισταοιΧά λwχαιμtας 
και σχεδόν όλοι ΟΙ ασθενε(.ς είναι αναγκασμένοι να μεταβαίνουν στο εξ~τερικό για 

θερα..τεια και αυτό γιατί εδώ στην Κύπρο υπάQχει: 

(α) 'Ελ.λει"ψΤ) επαρχών μέσων και ι.κανον αριθμού ειδικευμένου προσωπικού γι.α 

τη σωστή και ακριβή διάγνωση όλων των τύπων της λευχαιμιας. 

(β) Έλλειψη ικανού αριθμού ειδικευμένου προσωπικού που να ασχολείται 
ειδικά με τη θεραπεtα και περίθαλψη αρρώστων με λεuχαιμΙα. 

(γ) Ανυπαρξία κατάλληλων θαλάμων για την περιθαλ"ψΤ)οων αρρώστων. 

ΤΟ αίτημα του Aνtιλευxαιμικoύ Συνδέσμου είναι η δημιουργία κέντρου μεοα· 
μόσχευσης μυελού των οστών, το οποίο θα συμβάλει αποτελεσματικό στην εξνπηρέ. 

τηση και θεραπεία πάρα πολλών ασθενών. 

Η θεραπεία στο εξωτερικό κοστΙζει δεκάδες χιλιάδες λιρες και συνεπώς είναι 

αδύνατο οι ασθενείς να καλύψουν αυτό τα έξοδα, με αποτέλεσμα να στερούνται τη 
δυνατότητα για αποτελεσματική και Ο\JOιασηκή θεραπεία, αφού σήμερα στην Κύπρο 

δεν υπάρχει η κατάλληλη υποδομή τόσο σε μηχανήματα όσο και σε άλλο σχεηκό 
εξοπλισμό αλλά ούτε και ικανός αριθμός ειδικευμένου ιατρικού προσωπικού. 

Γι' αυτούς τους λόγους και λαμβάνοντας υπόψη την υπόσχεση που δόθηκε από 
την κυβέρνηση για αναβάθμιση της θεραπειας της λΕUΧαιμΙας με τη δημιουρ-Υία 

κέvτΡOυ μεταμόσχευσης μυελού των οστών, καλείται 00 αρμόδιο Υπουργείο να 

ενημερώσει τη Βουλή των ΑVΤLι"tροσώπων αν η κυβέρνηση έχει προχωρήσει σε 
σχεηκές μελέτες και αν έχει κάνει τον αναγκαto προγραμματισμό για την ιδρυση 

του πιο πάνω κέντρου και. αν ναι, σε ποιο στάδιο βρΙσκεται σήμερα." 
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E~τηση με αρ. ΣΤ'Α' 184 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εΧλΟΥικής 
ΠΣοιφέοειας ΚεQννειας Χ. Ρήνα. Κατσε),).ή στις 19 Noε~ρίoν 1991. 

"Ερωτώνται οι αρμόδι.οι γιατί απολύθηκαν δύο κοπέλες, έκτακτες υπάλληλοι. 

από το γραφεω Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων, όπου έχουν σχεδόν 2 σuνεχή χρόνια 
υπηρεσίας κοι των οποίων το συμβόλαιο λτ'ιγει το Δεκέμβριο, παρά το γεγονός ότι 

κοι οι Μο είναι έγκυες. Μήπως αυτό δεν αντίκειται στην υπάρχουσα νομοθεσία. 

νοουμένου ό'tι έχουν κρατήσει άλλες κοπέλες, έκτακτες υπαλλήλους, στην 

υπηρεσία:" 

E~'(ηση με αρ. ΣΤΆ' 185 που υπΟΙΙλήθηχε από το 80υλεtJτή Ε.λΟΥικής ΠΕριφέρειας 
Π«φον Χ. Λάκη θεoδoiιί-oυ στις 21 Noε~ρίo\l 1991. 

"Με απόφαση του Υπουργικού Σιιμβοιιλίου το ΥποιιργεΙο Παιδείας επέτρεψε 

τη συνέχιση πάνω σε δοκιμαστική βάση και τρίτου Ιτονς σπουδών στον Κλάδο Ξενο

δοχειακών Σπουδών στις Τεχνικές Σχολές Πάφου και Λεμεσού τη σχολική χρονι,.ά 

1990-'91, που είχε επιτυχία. 

Παρά το πιο πάνω γεγονός, δεν προωθήθηκε το (διο μέτρο, μέχρι τώρα τουλά

χιστον, για τη σχολική χρονιά 1991-'92, με αποτέλεσμα τη δικαιολογημένη έντονη 
διαμαρηιρω των παιδι.ών και των γονιών τους. 

Λαμβάνοντας υπόψη ότι το πιο πάνω πρόβλημα είναι θέμα παροχής ίσων 

ευκαιριών μόρφωσης που επηρεάζει το μέλλον αρκετών παιδιών, καλείται το 

αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 

σκoπεuEι να ανταποκριθε( θετικά στο δΙκαιο αίτημα γι.α καθιέρωση στον κλάδο αuτό 

και τρίτου έτους σπουδών." 

ΕικΜηση με αν. ΣΤΆ' 186 ΠΟ\l \ιποβλήθηχε από το Βο\lλε\lτή εκλογικής πενιφένεια, 
Λεμεσού κ. ΑυΥε"ι"ό Παπα"έ στις 21 Νοεμρ"Ιο\lΙ99Ι. 

"Auτές τις μέρες οι πολίτες της Λεμεσού και των προαστίων άρχισαν να κατα

βάλλουν αποχετευτικά τέλTl για το αποχετευτικό σύστημα της πόλης. Ακούονται 

όμως πολλά παράπονα και διαμαρτυρίες από κατοίκους της περιοχής Γερμασό· 

γειας. επειδή τα τέλη πον καλoύv'tαι να καταβάλουν είναι πάρα πολύ ψηλά λόγω τον 

ότι υπολογ(ζοηαι με βάση τις νέες εκτιμημένες αξίες της περιουσίας τo'Uς. 

ΟΙ κάτοικοι αυτοί ζητούν να εξαιρεθούν α.ί'tό τα αποχετευτικά τέλη οι περιον

σίες που εξαΚOλO'Uθo'ύν να είναι καλλιεργήσιμη 'f1l και να χρησιμοποιούνται για 
καθαρά γεωργικούς σχο.-τούς, όπως ακριβώς γ[νεται και με το κτηματικό φόρο του 

ενάμισι τοις χιλΙΟις. Αν αuτό είναι αδύνατο. ζητούν να φoρoλoyoύv'tαι με συντε· 
λεστή 0,50, ώστε να εΙναι σε θέση να πληρώνουν. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;" 

EQώτηση με αν. Σ'fΆ' 187 που \lπoJλή8qχε από το 80\lλΕ\ιτή εκλοΥικής ιιεQlφέQΕιας 
Λεμεσού Χ. ΑυΥε"ι"ό Οαπα"έ στις 21 Νοεμρ"ίο\l 1991. 

'Ή ακταιωρός 'Αφροδίτη' της λιμενικής αστvνoμl.ας βρίσκεται παροπλισμένη 
λόγω τεχνικών βλαβών. 

Επειδή το σκάφος μόλις πρόσφατα αγοράστηκε και πρέπει να είναι 
καινούργιο, καλείται το αρμόδιο ΥπονργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή: 

Ι) Πόσο καιρό βρίσκεται το σκάφος στη μαρίνα και πόσο θα στοιχίσει η 
επιδιόQθωσή τον; 
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2) Ποιος θα πληρώσει τις ζημιές, εφόσον το σκάφος είναι καινούργιο; Η κατα
σκευάστρια εταιρεια ή το κράτος; 

3) Έγινε onοι.αδήποτΙ! επίβλεψη κατά την xcnασκευή του σκάqχruς και από 
πot.OUς; 

4) Πριν από την εξόφληση και την παραλαβή εξετάστηκε από κάποι.ο ειδικό 
και, αν ναι. ποια ήταν 11 εκτΙμl1στi του; 

5) Μήπως 11 όλλη ακταιωρός, 11 'Κίμων'. αντιμετωπίζει παρόμοια προβλή
ματα;" 

EQώτηση με «q. ΣΤ'Α' 188 πο" νπoιu,ή8ιptE από το Βου).ευτή ι:κλΟΥικήι; ΠΕQιφέQΕιας 

Λεμεσού Χ. ΑuyεQινό naIIQQt στις 21 ΝοεμΟ"ίο"Ι991. 

"Οι λεμονοπαραΥωγοΙ Γερμασόγειας στην προσπάθειά τους για μεΙωση το\l 

κόστους παραγωγής ίδρυσαν το ΣΊlνδεσμo Προστασιας Φυτών. 

Με το\lς ομαδικούς ψεχασμούς που κάνει ο σύνδεσμος καταπολεμούνται οι 

ασθένεLες των εσπερLδoειδών και ιδιαίτερα 11 μάσnΥα -της κόκκινης ψώρας. 

ΣΊΟ παρελθόν η κυβέρνηση επιδότησε το σύνδεσμο στην προσπάθειά το" αυτη 

με 15%, τα τελευταl.α όμως χρόνια μεt.ωσε την επιδότηση στο 10%. 

Αίτημα των κατοίκων είναι 11 επαναφορά του 15%, αφού 'η διαφoQά του 5% 
ισοδυναμεί με ένα ελάχιστο ποσό. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;" 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΠΡOχωΡOiιμε στο Κεφόλαιο Δ' της ΟΤ]μερινής 'ημερησιας διάταξης. Το πρώτο 

θέμα είναι ~H αΙτηΟΤ] ένταξ'ης της Κύπρου σΤΊlν Ευρωπα'ίκή ΚοινόΤ'ητα και 'η ανάΥκη 

ληψης συΥκεκριμένων μέτρων για Τ'ην προώθησή της". θέμα εΥγραφέν με ELoήYTIIJT! 
του Βουλευτή κ. Τάκ'η Χατζηδημ'ητρΙου. 4.7.1991. Συνεχίζεται η συζήτηση. 

Ο κ. Πωιαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. λυπούμαι. δεν εΙναι για το έργο της Βουλής που θα μιλήσω. 

αλλά είναι η τρίτη φορά πο" παρακαλώ τον κύριο που ανάβει τα φώτο, επειδή η 
αντανάκλαΟΤ] είναι ακριβώς απέναντι, να τα σβήσει. Έχει αποθανατίσει για ώρα 

πολλή και το Προεδρείο και τους Βουλευτές. Πήρε ΤΊl σκηνή. Ας πάει από το πλευρό 

τουλάχιστον να μην ενοχλεί τους Βουλευτές. Δεν τα έσβησε. εγώ θα φύγω από ΤΊl 

Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε. σας έχιι λάβει αμέσως υπόψη και ήδη όπως προσέξατε 
έχει σβήσει τα φώτα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αν είναι για να πιάσει .ον Πρόεδρο. Τάσσο. γιατί του στερείς του Προέδρου 

αυτή Τ'ην ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είναι για να πάρει τον Πρόεδρο είμαι ο πρώτος που συμφωνώ μαζί σας ότι 
δε χρειάζεται. γι' αυτό καλά έκαμε και έοβ'ησε τα φώτα. 

Ο χ. Ομήρου. 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Αφού τερματίσττιχε ο λόγος περί φωτός, να προχωρήσουμε. 

Kύρ~ε Πρόεδρε. το γεγονός ότ~ η Κυπριακή Βοιιλή συζητά το θέμα ΤΤις προώ

θησης της αΙτηΟl1ς έvtαξης στην ΕΟΚ παραμονές Τ11ς ιστορικής σuνόδoιι των 
αρχrιγών κρατών Τllς κοινότητας στο Μάαστριχτ που θα ασχοληθεί με την Οικονο
μική-ΝομιομαtLκή Ένωση, αποτελεί μια θετική σuyκυρία. Γιατί ο συγχρονι.σμός του 

βηματισμού μας με εκείνο 1ης κοινότητας, έστω χαι στο επΙΠεδο των προβληματι.

σμών και της αγωνίας μας για το τι ε..-τιτελεΙτοι σήμερα στον ευρωπαΊ:κό χώρο σε 

σχέση με τη δική μας θέση, συνιστά ένα ενθαρρυντικό γεγονός. 

Νομ{.ζω πως από τη μέχρι τώρα συζήτηση προκίιΠΤΕΙ το σuμ..."tέρασμα ότι 

υπάρχει μια απροθνμΙα της κυβέρνησης να προχωρήσει σε μια ουσιαστική προώθηση 

της αίτησης για ένταξη στην κοινότητα. ΤΟ θέμα είναι κορυφαίας 01lμασΙας, αφού 

συνδέεται με θεμελιακές επιλογές ΤΟ1) ΚUΠΡΙQκου Κράτους σ' ότι αφορά το μέλλον 
του λαού και του τόπου. Η κίνηση για ένταξη στην ΕΟΚ αφορά την ιδια την εθνική 

μας στραττιγική, στους βραχυπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους στόχους και προσα

νατολισμούς μας. Και είvoι γι' αυτό που η κυβέρνηση δεν μπορεί να παραγνωρι.ζει, 

όπως μέχρι τώρα κάμνει με τους χειρισμούς της , τις απόψεις και την εκφρασμένη 

θέληση της πλει.oψηφιaς των πολιηκων δυνάμεων του τόπου. Μια τέτοια συμπερι

φορά ΣUΓΚΡOύεται με τους κανόνες ομαλής και εύρυθμης λειτουργίας του ίδιου του 
πολιτειακού μας συστήματος. 

Στην πραγματικότητα τι κυβέρνηση δίνει την εντύπωση ότι υπέβαλε την αίτηση 

χωρίς να πολυπιστεύΕΙ στη δυνατότητα προώθησής της. Δε φαίνεται διατεθειμένη να 

επιμείνει με σταθερότητα και αποφασιστικότητα στο ξεπέρασμα των δυσκολιών για 
την ένταξη. Φαίνεται ακόμα να aπoδέχεται με τη συμπεριφορό της αυτό που μερικοί 

κύκλοι της κοινότητας προσπαθούν vo παρουσιάσουν σαν κοινοτική θέση ότι 
δηλαδή "η ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ είναι αδύνατη, εφόσον συνεχίζεται το 

κυπριακό πρόβλημα~. 

Διαμορφώνεται λοιπόν aπό την κυβέρνηση, σε σχέση με την αίτηση, ένα 

πλαίσιο ακινησίας και παράλυσης που αν παραμείνει ως έχει θα εξανεμίσει κάθε 

προοπτική επιτυχούς αποτελέσματος. Η κυβέρνηση όμως αρνούμενη να αρθρώσει 

ένα υπεύθυνο και ουσιαστικό λόγο και να διαμορφώσει μια συΥκροτημένη εθνική 

στρατηγική σ' ένα τέτοιο σημαντικό θέμα εκτίθεται σαν στερούμενη ευθύνης και 

πολιτικής βούλησης για αντιμετώπιση των μεγάλων προβλημάτων του τόπου και 

του λαού. Και μια τέτοια στάση σε όποιους υπολογισμούς και σκοπιμότητες και αν 

στηριζεται δεν μπορεί παρά να τύχει της aπoδoκιμασΙας μας, αφού μαρτυρά ανακο

λουθία, ασυνέπεια και προχειρότητα στην άσκηση πολιτικής σ' ένα κορυφσ.ΙΟ θέμα 

που αφορά το μέλλον της πατρίδας μας. Ακόμα τι κωλυσΙEιrνός στάση της κυβέρ

νησης φαίνεται και από την ανυπαρξία ενός συγκεκριμένου προγράμματος σ' ό,τι 

αφορό την αίτηση ένταξης. Στην πραγματικότητα όχι μόνο δεν υπάρχει μια μαΚ(?ό

πνοη πολιτική με aπoκρυσταλλωμένες απόψεις και χαθορισμένες κινήσεις και ενέρ

γΕιες. αλλά το θέμα τυγχάνει λίγο, πολύ ενός ερασιτεχνικού χειρισμού. 

Κύριε Πρόεδρε. η Βουλή έχει καθήκον ολοκληρώνοντας αυτή τη συζήτηση να 

τοποθετηθεί με σαφήνεια πάνω στην αναγκαιότητα λήψης συγκεκριμένων μέτρων που 

θα ξεπερνούν την αναβλητικότητα της κυβέρνησης και θα αναγορεύουν την προώ

θηση της αίτησης σε θέμα μείζονος εθνικής προτεραιότητας. Μια συΥχεχριμένη 
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πρόταση eνεQΎειών και μέτρων προς αυτή την κατεύθυνση θα προτε(νει το Σ.Κ. 
ΕΔΕΚ με τον ELOΤΙYTITή του θέματος, -ι:ov ΚοινοβουλευnΧό Εκπρόσωπο του κόμματός 
μας. Γι' αυτό και δε θα μπω σ αιπή την πτυχή του θέματος Υι.α '{α συγκεκριμένα 
μέtρα τα σπο'α θα πρέπει να υιοθετηθούν για την προώθηση της αΙτησης έvtαξτις. 

θα ήθελα όμως να ασχοληθώ με πολλή σuvtομια με κάποιες αναφορές που 
νΠΤ;ρξαν στη διάρκεια της συζήτησης. Ο αδέσμευτος χοροχτηρας οου Kwτριαxo"ύ 
Κράτους βρtθτικε στο επίκενtΡO μιας κριτικής και έγινε απόπειρα να σuνδεθεΙ με τις 
προοmιχές της πoρεtας μας προς την ΕυρώΠη. Αυτη 11 προσέΥΙΟΤΙ φανερώνει μια 
αδυναμία κατανόησης του φαινόμενου της σημερινής ΕΟΚ ο' ~να ταχύτατα μεταβαλ. 
λόμενο κόσμο. Η κοινότητα σαν οικονομικός χαι πολιτικός οργανισμός δεν είναι 

μονολιθική. Είναι μια ζωvtανή, πολύμορφη και εξελισσόμενη οικονομική και πολι
τική πραγματικότητα που επηρεόζεται κόθε στιγμή από πολλούς και ποικίλους 

παράγοντες που δεν εξηγoύvtα~ omE με δογματισμούς, ούτε με υπεραπλουοτεύσεις 
και αφοριστικές προσεγγίσεις oπoι.aσδτjπoτε μορφής. Ο αδέσμευτος Xαρακ_~ρας -ης 

Κύπρου υπό το πρίσμα άλλωστε μι.aς συγκεκριμένης ιστορικής και γεωγραφικής 
σuyκυρΙας δεν μπορεί να σuyκΡOύεται με το πολύμορφο και πολυσύνθετο _ων ευρω· 
πα·ίκών σχέσεων, _ην ιδι.aιτερό_ητα _ων χωρών·μελών, τους αυτόνομους ξεχωρι· 

aτoύς τους ΠΡOσανα_oλιoμoUς αλλά και την ορατή αvτιπαλότη_α μεταξύ των 

Ηνωμένων Πολι_ειών και -ης Ευρώπης. Πέρα _ούτων η δυνατό_ητα μιας χώρας 

μέλους να επιφυλάξει την ιδιαηερότητα των επιλογών της κατoχUQώνει την ιδι.ο· 

μορφ(α των χωρών·μελών να αυτονομούνται σε σuyκεκριμένα θέματα. Η συμμετοχή 

και λειτoυρ-yιa _ης ουδέτερης ιρλανδίας μέσα στους κόλπους της κοινότητας 

αποτελεΙ ένα απτό πα.ράδειγμα του πολύμορφου των Ευρωπα·ίκών Κοινοτήτων. 
Ακόμα περιπτώσεις χωρών με ουδέτερο ή αδέσμευτο χαρακτήρα είναι εκείνες της 
Auστρtaς και της Μάλτας. Και _έλος χαρακτηριστικές είναι οι περιπτώσεις των 

σχέσεων που αναπτύοσοιιν με την ΕΟΚ η (δια η Σοβιετική Ένωση και η ΚΙνα. 

ΤΟ O'UμJtέρασμα εΙναι ότι τι πορεία και η σιιμμετοχή της Κύπροιι στην ενρω. 

πα·ίκή ενοποΙηστι δεν μπορεί να επηρεάζεται aπό τις ιστορικές καταβολές των 

προσανατολισμών εξωτερικής πολιτικής της Κύπροιι αφού, πρώτον, είναι δεδομένη 

η πολυO'Uλλεκ_ικότητα σύνθεστις της κοινότητας χαι δεύτερο μέσα στις νέες 

ΣUΝΘΉXες των αλλαγών στην παγκόσμια πολιnκή σκηνή η διαδ~κασία της ενρω. 

παϊκής ενοποίηστις δεν μπορεί να αντιμετωπ{ζεtαι ούτε μέσα από το φακό _0'U διπο· 

λισμού ούτε με πολnικές αντιλήψεις παρωχημένοu ιδεολογικού δογματισμού και 
προκαταλήψεων. 

ΤΟ άλλο σημείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι οι ΕΠιφuλάξεις που 

προβλήθηκαν και πάλι σ' αυτή τη ΣUΖήτηση από ορισμένους συναδέλφους για _ις 
οικονομικές επι..πτώσεις της ένταξης. Έγινε αναφορά: στους εuρωπαϊχoUς βιομηχονι· 

κοίις κολοσσούς που με την πλήρη κατάQΎ1lση των εισαγωγικών περιορισμών και 
την ελεύθερη διακΙνηστι κεφαλαίων θα βρονν ελεύθερο έδαφος και στην KV1tQO. 

ΤΟ θtμα είναι πολυσυζητημένο και υπάρχει ο κίνδυνος μιας πληκτικής επανά
ληψης ΕΠιχειρημάτων. Νομ(.ζω όμως ότι είναι ανάγκη να ε..-ταναλάβουμε με O'Uντομία 
τα εξής: 

1. Παρtχoνται επαρκείς χρονικές δuνατότητες. όπως γίνεται άλλωστε με τη 

Σuμφωνtα Τελωνειακής Ένωσης, να γίνουμε βιομηχανικά και εμπορικά 

O1JVcryωνLoτLxot και έναΥη της κοινότητας και έναντι τρΙτων. 
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2. Αν θiλoυμe. να είμαστε μια χώρα με ανταγωνιστική βι.ομηχαν[.α εξσΥωγιχοίι 
προσανατολισμού έχουμε μι.α πολ" καλή εuκαιρ(α να το πmJχOυμε με οι.κο

ν~HΚτΊ μάλιστα ενίσχυση σ.."τό την Κοινότητα. 

3. Ούτως Τι άλλως μέσα στα σημερινά δεδομένα του δι.ε&νούς συναγωνισμού θα 
ήtαν αmαπάτη να πιoτεroυμ.ε ότι μπoQOύμε επ' άπειρον να σνντηρούμι 

δασμoβlωτες βιομηχανίες. 

Eμεl.ς πιστεύονμε ότι οι μικρές μεν αλλά πολύ εκσυγχρονισμένες και με έvτoνTI 

δραστηριότηtα προς 1"0 εξωτερικό εμπόριο Κ1.Ιπρι.ακές βιομηχανίες μπορούν να 
ανταποκριθούν στην Πρόκληση της ΕΟΚ, αφού μάλιστα. 

Ι. θα υπάρχουν ρήτρες διασφό.).ι.σης. 

2. Η Κοινότητα θα βοηθήσει με έργα υποδομής και με προγράμματα Ο'\Μ:ρΥα
σ(ας ευρω:n:α'ίκών και κυπριακών βιομηχανικών μονόδων και 

3. ΟΙ Κύπρι.οι βιομήχανοι με τη δραστηριότητα που τους ΧΑΡΑΧτηρ(ζει θα 
βρουν τρόπους να γίνουν πιο μοντέρνοι και ανταγωνι.στικοΙ 

Σ' ότι αφορά τις έντονες ανησυχΙες που EKφQό.OΤllxav για τις tπι.πτωσεις στο 

γεωργικό τομέα, νομίζω από τον χ. KαζαμLα, θα ήταν χρήσιμο να \lπεΝΘUμίσoυμε ότι 

θα υπάρξοιιν μεγάλες ευκαιρίες και δυνατότητες για να διατηρήσουμε. να αυξήσουμε 

και να επεκτείνουμε τις εξαγωγές μας προς την ευρωπαίκή αγορά. Επ:ι.πλέον, όπως 

συμβαίνει ήδη με την Τελωνειακή Ένωση, θα έχουμε συναγωνισnκά πλεονεκτήματα 

έναντι των άλλων μεσογειακών χωρών. Δεν πρέπει επ[σης να ξεχνούμε την κοινή 

αγροτική πολιτική της ΕΟΚ που έχει στόχο τη στήριξη των τιμών και το ειδικό 

ταμείο για επιδοτήσεις των γεωργικών προ"ίόντων. Και όλα αυτά μέσα σ' ένα 

πλαίσιο ρητρών και μεταβατικών περιόδων που είναι θtμα των όQων έvταξης και 

της σχετικής διαπραγμάτευσης. 

Με όλα αυτά δεν ισχυριζόμαστε ότι η ΕΟΚ δεν έχει μονοπώλια με δύναμη και 

οικονομικούς βιομ11Χανικούς κολοσσούς με δυνατότητα χάραξης πολιτικής. Ειναι 
όμως η όποψή μας ότι όσο λάθος εΙναι να ισχυρ(ζεtαι κάποιος ότι η ΕΟΚ είναι ένα 

προοδευηκό μονοδιάστατο φαινόμενο χωρΙς ταξικές αντιθέσεις, χωρΙς συΥχρού

σεις, άλλο τόσο μεγάλο λάθος είναι η αντίθετη ακραΙα άπΟψη που παραγνωρ(.ζει τη 

δυναμικrι ακριβώς των ταξικών συγκρούσεων και τις δυνατότητες συνεργασίας των 

εργσ.l;oμένων πάνω από εθνικά συμφέροντα. 

Υπάρχουν σήμερα αποφάσεις, μέτρα και πολιτικές της Κοινότητας που 

αποβλέπουν στην εξίσωση των κοινωνικών ανισοτήτων, μέτρα κοινωνικής πολι

τικής, πoλιτικrι εναντΙον της φτώχειας και ΠOλιτικrι μεταφοράς της τεχνολογΙας. Δεν 

είναι αυτό π-oλιτικrι στην πράξη για μεγαλύτερη ισότητα και κoινωνικrι δικαιοσύνη; 

Ή μήπως αγνοούμε ότι οι εργαζόμενοι στις χώρες της ΕΟΚ και οι πολιτικοί και οι 

κοινωνικοί φορείς αγωνι.ζονται αποτελεσματικά τις περισσότερες φορές εναντΙΟν 
t01J νεoφιλελειιθερισμOύ-νεOO1Jνtηρητισμoύ, της λεγόμενης κοινων[ας των 2/3, της 

άκρατης και ασύδοτης οικονομΙας της αγοράς και για κοινωνΙες πρόνοιας και αλλη

λεγγύης; 

Χτες μόλις οι σoσιαλιστές-11Ύέtες των χωρών-μελών της ΕΟΚ αποφάσισαν 

στις Βρυξέλλες να τηρήσουν κοινή στάση στο Μάαστριχτ στην επιδίωξη μιας πολι.

τικής κοινωνικής συνοχής στην κοινότητα την οποΙα θα αναγoρeoooυν σε λυδία λίθο 

μιας κοινής στρατηγικής. Τι άλλη απόδει.ξη θέλουμε ότι πολιτικές και κοινωνικές 
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δuνόμεις, αγωνl.ζOνtα~ στην Κοινότητα για κo~νωνίες δικαιοσύνης και ΚQάτη 
πρόνοιας χαι πως μαζί με αυτές τις δυνό.μεις μπορονμε και εμεις να συγχρονΙσουμε 

ta βήματά μας και να εντάξουμε μια πορεία προοπηχής και ελπΕδας για το μέλλον; 

Το τελεuτα{o EΠιχεl.ρημα που προβλήθηκε για να δικαιολογηθεί μια ΕΠιφυλα

κ.ικότητα <πην προώθηση της αίτησης είναι ·01. μη βοηθητικές και ουδέτερες", όπως 

χαραΚ1ΤΊΡ[ΟΤΗΧαν θέσεις, κοινοτικών παραγόντων σ' ό,ΤΙ αφορά το κuπριαχό 

πρόβλημα και 't1"J σuμμετoχ'ή ΤΤις Κυπριακής Βουλής στην KOι.νoβoυλευtιχή Συνέ
λευση του Συμβουλίου της EUΡΏπτις και της αντι..τρoσώπWΣΉς μας στο Ευρωκοινο

βούλιο. 

Δεν υπάρχει καμι.ά αμφιβολια ότι υπάρχουν δUΣΚOλΙες. Ποια είναι όμως 11 
ΠΡΟtΕινόμεV1J διέξοδος; Η φυγή; Η αυτοαπομόνωση; Η παράδοση ελεύθερου του 
πεδΙΟιι στους ToνρκoUς; Ει.λικρινά δυσκολευόμαστε να παρακολουθήσουμε αυτή την 

προσέγγι.ση. Η επισήμανση τέτοιων δυσκολιών θα έπρεπε ακριβώς να μας οδηγε( 

σtην ένταση των προσπαθειών γι.α την προώθηση της αίτησης. Γιατί θα πρέπε~ να 

εΙναι σ' όλouς ανηληπτό ότι οι στενότιρες σχέσεις με την ΕΟΚ eνισχύoυν το 

Κυπριακό Κράτος και αποδυναμώνουν τη λυσσώδη προσπάθεια της Τουρκίας και 
του Ντενκτάς να αμφισβητήσουν την κρατιχή μας υπόσταση. 

Αν υπάρχουν λouτόν δυσχολΙες αυτό είνοι μια επι.πρόσθετη πρόχληση στην 

σποία όμως, εμεις θα πρέπει να απαντήσουμε θεηκά. Να παλέψουμε και με τη 

συμμετοχή μας να διαφοροποιήσουμε τις συνθήκες και να τις χαταστήσουμε 

εvνo'ίκές γι.α μας. Αυτό άλλωστε α.."tοτελεΙ για μας μια μονόδρομη ΕΠιλογτΊ, αφον 

εκτός από "ην Ελλάδα δeν έχουμε απoτελεσματιχt:ς συμμαχίες που να. ενισχύουν την 

κρατιχή μας υπόσταση και να αποδυναμώνουν την τουρκική απειλή. 

Άλλωστε στην ΕΟΚ δεν πρέπει να δι.αq::ιεύyει της προσοχής μας όη δε συμμε

τέχει η ToVΡΚια. αντίθετα συμμετέχει η Ελλάδα. επανειλημμένο τα κοινοτικά 

όργανα τόσο στο Ευρωκοινοβούλιο όσο χαι οι ηγέτες και οι Υπουργοί Εξωτερικων 

της ΕΟΚ, σε πολύ σημαντιχές αποφάσεις τους, έχουν καταδικάσει με πολλή κατηγο

ρηματικότητα την τουρκική κατοχή στην Κ 'ίιπρο και συνέδεσαν την πρόοδο της 

τουρκικής αίτησης με τον τερματισμό της χατοχής. Συνεπώς με την ένταση των 

προσπαθειών γι.α την ένταξη δημιουργούνται δυνατότητες γι.α μια ουσιαστική ώθηση 

στην κυ,"'ιριακή υπόθεση. 

KiJQLE Πρόεδρε, βρισκόμαστε μπροστά στην προοπτική ενός χαινούργιου 

κόσμου. Απέναντι στη δι..εθνικότητα και πολυεθνικότητα του μεγάλου χεφαλαΙου χαι 

των μονοπωλ(ων, οι εργαζόμενοι μπορούν γι.α πρώτη φορά: να συνεΡΥάζονται και να 

συνασπίζονται στη διεκδίκηση των δικαιωμάτων τους. ΟΙ κοινωνικές τάξεις που 

βρίσκονται κάτω από την εκμετάλλευση και οι κοινωνίες που αδυνατoitν να αναπτυ

χθούν μπορούν και πρέπει να βρουν μέσα σ' αvtό το πλαΙΟιο νέους τρό."tOυς πόλης 
για τη βελτίωση των δυνατοτήτων τους. 

Μαζί με όλες αυτές τις δυνάμεις θα πρέπει να συνταχθούμε για να αρθρω

σουμε μαζί ένα νέο λόγο, να καταθέσουμε τη δική μας πρόταση και να mιβά.λουμε τη 

διχή μας στρατηΥική. Η δική μας πατρίδα έχει κι αυτή δικαιωματα στα πλαίσια ενός 
ευρύτερου κόσμου. Είναι κοινός τόπος να επαναλαμβάνουμε α.."tλώς ότι τα χρόνια 

που έρχονται είναι δύσχολα. Oφεl.λoυμε μέσα από νέες αντιλήψεις χαι ένα νέο 

σύγχρονο πνεύμα να ανιχνεύσουμε τις προοπιικές του νέου αιώνα. Η περιχαράκωση 

των συνασπισμών, η απομόνωση, η ιδεολΟΥιχή και πολιτική αυτάρκεια δεν είναι η 
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κατάλληλη σuνταγή yw. τις προκλήσεις του σημερα xα~ τις ανtφιες του αύριο. Όλα 
αυτά ήταν 11 επαχθής κληρονομιά μιας παλαιότερης εποχής την ΟΠΟια εΥκαταλεΙ

πουμε με θεαματική ταχύτητα. 

Νέες αντιλήψεις και πολιηΧές πρακτικές προβάλλουν γι.α τον "κόσμο της 

ύφεσης και της συνεργασιa.ς" για τη "Μεσόγειο χωρίς ξένους στόλους" για την 

"Ευρώπη χωρίς πυρηνικά". Δεν ΠQόκειται πια για απλoUς στόχους και χενόλΟΥα 

Ο'υνθήματα, αλλά για σuγκεκριμένες επιλογές και πολωκές τις οπο(ες καλούμαστε 

να υιοθε'tήσουμε. Ο 1ερματ~μός των ξένων επεμβάσεων και της στρατιωτικής 

κατοχής ξtvων εδαφών σε πoλλtς χώρες του κόσμου, το άνοιγμα '{ων συνόρων. τι 

κατακρήμνιση των ΤΕιχών διaίρεσης και διαχωρισμού χαι τι παγκόσμια σuνεννόfJοη 

εΙναι το δυναμικό αΙτημα των δυνάμεων της προόδου. Όλες αυτές τις αντιλήψεις, 

τις προοπτικές, τις προσδοκίες ενός XQLVOUQΎΙOtJ κόσμο\! μπορούμε και πρέπει να 

τις κατοχυρώσουμε και εμεΙς μέσα στα πλα(σια της ευρωπα'ίκής ολοκλήρωσης rt01J 

εξ αντικειμένου απoηmώνει και τη δική μας εθνική προοπτικη. Σε μια Ευρώπη που 

αποτελεί και το δικό μας φυσικό. γεωπολιτικό και πολιτιστικό χώρο. με την οποΙα 

μας συνδέει η σiryχρoνη πολιτική σuyκυρ(α αλλά και η μακρά μας ιστορία. Μια 

Ευρώπη στην οπο(α μπορούμε και εμε(ς να αναζητήσουμε πειστικά τα πολιτικά μας 

στηρίγμα'tα και να διαμορφώσουμε συμμαχLες για την υπεράσπιση των εθνικων μας 

δικαΙων. Μια EυρWΠη στtιν οποια θα μπορέσουμε να τοποθετ'ήσουμε φιλόδοξα 'ης 

δυνατότητες ανό.Π'ruξης της εθνικής μας οιχονομΙας και η οποια θα μας προσφέρει 

το βόθρο για την ανάδειξη της εθνικής πολιτιστικής μας ταυτότητας. 

Κύριε Πρόεδρε. σ' ένα κόσμο όπου οι αλλαγές που συντελούνται καθημεριν6 

δεν ήταν δυνατό να προβλεφθούν ούτε με την πιο προχωρημένη φαντασ(α, σ' ένα 

κόσμο που συνεχως απορρΙπτει τη δLΠOλικότητα t01J συστήματος; κι αναζητεΙ νέες 

μορφές οικονομικής και πολιτικής συνεργασ(ας στη β(ιση της ισοτιμ(ας των σχέσεων 

και του σεβασμού των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών κ6θε εθνότητας και λαού. σ' ένα 

κόσμο που αποφασιστικά παραμερΙζει δογματικές προσεγγίσεις και εγκλωβισμούς 

σε μονολιθικές και αφοριστικές ιδεολογικές προκαταληψεις, η πρόκληση της ευρω

πα'(κής ολοκλήρωσης και το όραμα της ενωμένης EυρWπης δεν εΙναι δυνατό να μας 

αφήνει αδιάφoQOιIς και απαθε(.ς. 

ΕμεΙς και ως σοσιαλιστές λέμε ναι στην EUΡΏπη των λαών. ναι στην EUΡΩπη 

των εργαζομένων κι απαντούμε θετικά σ' αιΙτή τη μεγό.λη πρόκληση . αναγνωρίζο

ντας ταυτόχρονα πως αυτή η επιλογή δε θα είναι μια πορεια χωρΙς εμπόδια και 

χωρΙς προβλήματα. Εκφρό:ζοντας όμως με κ6θε tuθύνη αυτή τη θετικη μας προσέγ. 

γιση αναγνωρΙζOUΜε την ανάγκη να εργαστούμε μεθοδικ6. σκληρά και ιΙπεύθυνα, για 

να ξεπεράσουμε κάθε εμπόδιο και να οικοδομήσουμε ως μικρή Κύπρος το όραμα 

ενός καινούργιου κόσμοιΙ. 

ΕμεΙς πιστεύουμε πως τώρα και όχι αργότερα. σήμερα και όχι αύριο, η κυβέρ

νηση οφείλει να ανταποκριθεΙ σ' αυττ'ι την χρίσιμης σημασ(ας επιλογή ποιι αποτελεΙ 

πλέον εθνικτ'ι και λα'ίκή επιταγή, Η προώθηση της αΙτησης ένταξης αποτελεΙ τώρα 

και όχι αύριο θέμα ύψιστης εθνικής προτεραιότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βλέπω ότι, παρ' όλο που έσβησαν οι πρoβoλεtς, ο κ, ΠαπαδόΠΟιΙλος έφυγε. 

Λοιπόν. θα ήθελα να γνωρίζω πόσους άλλους ομιλητές έχουμε πριν να ζητήσω από 
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τον εισηγητή το\! θέματος να κλείσει το θέμα και να βάλουμε προς έγκριση ένα 

ψήφωμα το οποίο πιστεύω ότι έχει κυκλοφορήσει. Αντιλαμβάνομαι ο Χ. Αβραάμ 

ΑvτωνΙΟu. Υπάρχει άλλος; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Υπάρχουν δευτερολογίες. 

nΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εκτός αν υπάρξουν δεuτερολογi:ες. Βέβαια μιλώ για πρώτες ομωες. δt.όη 

μετά από τον κ. Avτωνίoυ θα μον επιτραπεί να μιλήσω πο),:\! σύντομα και θα προε

δρεύσει ο κ. Α ντωνΙο\). επομένως μόλι.ς τελειώσει την ομιλια του ο κ. Α ντωνΙου, τον 

παρακαλώ ως τον πρεσβύτερό μας σήμερα να προεδρεύσει, για να μου δοθεί ,., 
EUXQLQW να τοποθετηθώ πάνω σ' αυτό το θέμα. 

Α. ΑΝΤΏΝΙΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

θα είμαι πάρα πολύ σύντομος σ' αυτή την παρέμβασή μο\! για το ιιπό συζήτηση 

θέμα. θα δοκιμάσω να σχολιάσω μερικά κύρια 011μεία. τα οποία ηγέρθησαν κατά τη 
συζήτηση. 

Κατά τη συζήτηση του θέματος για την έvtαξ,., της κυπρου στην ΕΟΚ έχουν 

ακουστεί πάρα πολλές επικρΙσεις για ττι δήθεν κυβερνητική αδράνεια. Επικρίθηκε 

κα~ ο Πρόεδρος της Δτιμοκρατίας αλλά και το αρμόδLO Υπουργείο και γενικά οι 

διπλωματικές υπτιρεσLες του κρότους. 

Αχούσττικε χατ' επανάληψτι το ερώτημα: η έκαμε τι κυβέρνηση; Και η 

απάντηστι από τους πλείστους ήταν μονολεχτική: ηί·τοτε. 

Το πρώτο που μπορεί να σχολιάσει κανεΙς εΙναι ότι κατά τη συζήτηση το Σώμα 

δεν είχε ττι δυνατότητα να έχει από κυβερνητιχής πλευράς μια σαφτ\ πλτιροφόρηση 

για το τι έγινε ή τι δεν έγινε. Νομίζω πως τι έλλειψη τέτοιας πλτιροφόρτισης από 

μέρους της κυβέρνησης δεν επιτρέπεται ή τοιιλάχιοτον δεν βοηθά για μια αντικειμε

νική εκτίμηση της όλης κατάστασης. Πραγματικά δυσκoλεiιεται ένας να πι.στέψει ότι 

με όλες αυτές τις πολλές και συχνές επισκέψεις του Προέδρου -και νομίζω ότι το 

κριτήριο για τις επισκέψεις του Προέδρου δεν ήταν κατά πόσο μια χώρα ήταν 

εξωτική ή όχΙ.- καθώς και τις πολλές επισχέψεις του Υπουργού Εξωτερικών, επανα

λαμβάνω, δiισκoλα μπορεΙ ένας να πιστέψει ότι τΙΠοτε δε λέΧθτικε από την πλευρό 

μας και τΙΠοτε δεν έγινε για το θέμα ττις ΕΟΚ. θεωρείται μάλλον απίθανο σε όλες 

αυτές τις σuναντήσε ις του Προέδρου με τους τιγέτες πλεΙΟΤων Ευρωπα'(κών χωρών 

κατά τις οποίες κύριο θέμα ήταν το Κυπριακό, να μην έχει θιγεί και το θέμα των 

σχέσεων ττις Κύπρου με ττιν ΕΟΚ, και ιδιαίτερα αυτό το θέμα της ένταξής μας. 

Κατά τη συζήττιση υποσττιρΙχθηκε ότι τι ένταξτι της KiιΠΡOυ στην ΕΟΚ πριν 
από τη λΊJση του κυπριαχoiι προβλήματος είναι ένας εφικτός στόχος. Ελέχθτι ότι αν 

αποδυθούμε σε μια έντονη, ε.ίτίμονη και συστηματική εκστρατεία, μ..-ΤOΡOiιμε να 

πείσουμε ττιν Ευρώπτι να αποδεχθεί ττιν ένταξή μας πριν από ττι λiιση, 

Εμείς βέβαια, ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, δεν εισιryoiιμαστε να μην 

αναλτιφθεΙ οποιαδήποτε προσπάθεια για την ΕΟΚ. Όμως το να καλλι.εργoiιμε μέσα 

στο λαό ττι βεβαιότητα και μια μάλλον απατηλή αισι.οδοξΙα ότι τι ένταξή μας πριν 

από ττι λΊJση ε'ναι ένας εφικτός στόχος, μάλλον ζημιά παρά όφελος ΠΡOΚαλoiιμε. 
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Πολύ συχνά όλοι αχούμε τις δηλώσεις των Βρετανών, των Ολλανδών, "trov 
Γερμανών -για να. μην προσθέσω τους Ιtαλοvς- καθώς και άλλων, ότι 11 Κύπρος δεν 
μπαίνει στην ΕΟΚ πριν από τη λύση και πολλοί από εμάς είτε ης αΥνοούμι: αuτές 

τις δηλώσεις, εΙτε τις υποβαθμίζουμε. Μου φαίνεται κάπως περ{.εΡΥη 11 λογική, από 
τη μια εμείς να θεωρούμε ότι με μοναδικό στήριγμα την Ελλάδα, μπορο'ύμε να εμπο

δίσουμε την είσοδο της TOΊJρκίας στην ΕΟΚ και cιπό την άλλη να ισχυριζόμαστε ότι 

1"ην είσοδο της KiιΠΡOυ δεν μπορεί να την εμποδΙσeι έστω και μόνη της 11 ΑΥΥλια, ή 11 
OλλανδLα. η 11 Γερμαν(.ο.. ή και οι τρεις μαζΙ Αν επρόκειτο να ομιλήσουμε ως 

υποστηρικτές της ένταξής μας στην ΕΟΚ, θα χάναμε την εξής τοποθέτηση; Η ένταξή 

μας στην ΕΟΚ επηρεάζnαι, είτε το θέλουμε είτε όχι. άμεσα από τη λύση του 

κυπριακο"ύ 1tQOβλήμαtος, όπως αντίστροφα τι λύση του κυπριακού προβλήμαΊος 

επηρεάζεται από το θέμα της ένταξής μας στην ΕΟΚ. Με δυο λόγια. όσο μικρόΤΕρες 

γίνονται οι δι.αφορές μας στο κ"πριακό πρόβλημα, ,όσο α"ξάνονται οι πιθανό,η,ες 

για ένταξή μας στην ΕΟΚ. Ενώ όσο οι διαφορές μας παραμένουν μεγάλες ή δι.ογκώ

νovται, ,όσο η ένταξή μας δυοκολεύε,αι. Αυτή είναι μια πραγμα,ικό,η,α , αγαπη,οί 

συνάδελφοι . 

Πολύς λόγος έχει γίνει για ,ο ρόλο της ΕΟΚ σε ό,ΤΙ αφορά τη λίιση ,ου 

ΚUΠρι.αΚOίι προβλήματος. Μερικοί υποστήριξαν ότι με το νέο κλίμα που επιχρα,ει. η 

Ευρώπη μ..-τορεί να παίξει ένα ρόλο πολίι πι.ο σημαντικό και πολίι πι.ο θετικό. παρό: 

αυτό που διαδραμα,(.ζει ,ο Συμβοίιλι.ο Ασφαλείας και ,α Ηνωμένα Έθνη. 

ελέχθη ό,ι η Ευρώπη είναι η νέα ανερχόμενη δίιναμη η οποία θα μπορεί να 

αντιπαραταχθεί προς την πολιτική των Ηνωμένων Πολιτειών. Το ότι η Ευρώπη 

συγκρούε,αι σε μερικές περιπ,ώσεις με τις Ηνωμένες Πολιτείες για οικονομικά και 

εμπορικά θέματα είναι ένα γεγονός. ΤΟ να υποθέ,ουμε όμως ό'Η η Ευρώπη θα αντι

παρα,αχθεΙ προς ης Ηνωμένες Πολιτείες ιπη λίισl1 μι.ας σειράς περιφερειακών 

πQOβλl1μά,ων, και συνεπώς και στο Κυπρι.ακό , είναι μια πιθανό,η'tα πολύ απομα

κρυσμένη. 

Ενώ δεν αγνοούμε και δεν υπο,ιμούμε το ρόλο της Ευρώπης για το κυπριακό 

πρόβλημα, θα διαπράξουμε σοβαρό σφάλμα αν θεωρήσουμε ό,ι η Ευρώπη από εδώ 

και εμπρός είναι ,ο σημαvτικό,ερό μας στήριγμα και αν υποβαθμίσουμε το ρόλο και 

τη σημασία του Συμβουλίου Ασφαλείας και ,ων Ηνωμένων Εθνών. 

Βασικός προσανατολισμός μας πρέ.ι-τει να είναι ,ο. Ηνωμένα Έθνη, γιατί εκεί 

βρήκαμε και θα βρίσκουμε αρκετά σl1μο.ντική και αποτελεσματική σνμπαράσταση. 

Πρέπει να είμεθα αρκετά προσεκτικοί και να έχουμε επίγνωση, όχι μόνο αν η ΕΟΚ 

θα ενδιαφερθεί για το κυπριακό πρόβλημα. αλλά και τι είδους ωτοστήριςl1 θα 

'tΊJXOUΝ οΙ θέσεις μας από την ΕΟΚ. Και qχ>βoύμαι ότι ένας αριθμός χωρών της 

Ευρώπης δεν παLρνoυν σαφή και καθαρή θέση υπέρ των ελληνοκυπριακών θέσεων. 

Π ιστεύω λοιπόν ό,ι και από την ΕΟΚ θα nQVuL να συνεχίσουμε να tιrτούμε 
υποστήριξη, αλλά το Συμβούλι.ο Ασφαλείας ως διεθνής οργανισμός παραμένει, κατά 

,η γνώμη μας, ,ο κύριο στήριγμά μας. 

θα κλείσω με ένα τελεVtαίο ζήτημα που αφορά μάλλον ζητήματα τακτικής και 

χειρισμού. Ενόψει ,ων δνοκολιών και ,ων κινδύνων να έχουμε αρνητική απάντηση 

από τις αρμόδιες εΠL'tροπές της ΕΟΚ, μας σνμφέρει άραγε να οδηγήσουμε τα πράγ

ματα σε μια κα,άσtαση που μπορεί να χαρακτηριστεί μαύρο ή άσπρο; 



859 

Προκειμένου να αναμένουμε μια αρνητική απάντηση, εγώ ποτέ δε θα έδινα 
σνμβουλή στην κυβέρνηση να οδη-Υήσει τα πράγματα κατά τρόπο που πράγματι να 

δοθεί μια αρνητική απάντηση σ' αυτό το θέμα. 

Σας εuχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. ΑντωνΙο\l κατέλαβε την έδρα του Προέδρου. ενώ ο Πρόε
δρος Χ. Γαλανός κατήλθε στο Βήμα. για να αΥορευαιι επί το\l θέματος). 

nPOEΔPEYQN: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

ο χύρι.ος Πρόεδρος έχη το λόγο. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι σπάνιο το φαινόμενο και δεν είναι πρόθεσή μο" να αλλάξω την ταχτική 

να ομιλεί ο Πρόεδρος του Σώματος από του βήματος της Βουλής. Αν θα ομιλ1\σω 

στο θέμα της ΕΟΚ, της ανάγχης επίσπευσης της ένταξής, μας είναι διότι το θέμα 

αυtό το αισθάνομαι έντονα και διόtι πιστε'ύω όtι για .ην KVπρo το θtμα της 

επίσπευσης της ένταξης α..-τστελεΙ σήμερα μια ιστορική αναΥχαιότη.α. 

Υπό:ρχονν δύο σχολές σχέψης και δε θα tΊθελα να επαναλόβω τα επιχει.ρτjματα 
τα οποιο. ακούστηκαν από όλες τις πλευρές ού-ι:ε πρόθεσή μου εΙναι βέβαια να ανη· 

δικήσω ή να προβώ σε ΚΡΙ-Ι:ΙΚll της κυβέρνησης 11 oπoιασδf\Πoτε πλευράς, αν φι 
προωθήσει ή όχι <πο βαθμό που nQt.."tEL -ι:ο θέμα -ι:ης αΕτησης. Ήθελα όμως να 

αναφερθώ σε αυ-ι:ές τις δύο σχολές σκέψης για να δοίιμε ποια εΙναι εκείνη η σχολ1j 

σκέψης που κα-ι:ό την άποψή μας είναι η πιο ΣUμQ>tροuσα γι.α την Κίιπρο. Διό-ι:ι η 

προώθηση .ου θέματος ΕΟΚ δεν εΙναι απλώς το κα-ι:ά πόσο αισθανόμαστε, που 

αισθανόμαστε, ό-ι:ι ιστορικά, γεωγραφικά, παραδοσιακά ανήκουμε στην Ευοώπη και 

η Ευρώπη δεν είναι μόνο ένας γεωγραφικός χώρος αλλά μια δέσμη αρχών και 

ιδεωδών και ιδανικών στα οποΙα εμεΙς συμμετέχουμε και ο ευρωπα"κός πολι-ι:ισμός 

αποτελεί κατά xMow τρόπο προέκταση του ελληνικού πολιτισμοίι' όλα αυτά τα 
-Υνωρ{ζουμε. Αλλά δεν είναι μόνο αυτά τα πράγματα τα οποΙα μας κάνουν να 

θέλουμε εμείς, εκείνοι από εμάς, που θέλουμε να προχωρήσουμε προς -ι:ην ΕΟΚ. 

Βασικά εκείνο το οποίο σήμερα μας κινεί προς αυτή την κα-ι:εύθυνση είναι -ι:ο θέμα 

-ι:ης ασφάλειας και επιβΙωσης -ι:ου κυπριακού ελληνισμοίι. Και αν ο Καραμανλής 

έβαλε -ι:ην Ελλάδα στην Ευρώπη για σκοποίι; ασφάλειας, εγώ ρωτώ: πόσοι περισσό· 

τεροι λόγοι ασφάλειας υπάρχουν για -ι:η μικρή Κύπρο σήμερα, η οποΙα βρίσκεται ήδη 

υπό ημικατοχί1, δίπλα στα παράλια της Τουρκίας, για να προχωρήσει προς -ι:ην 

Ευρώπη; 

Όμως επανέρχομαι στις δ\lO σχoλtς σκέψης και λέω ό-ι:ι μια σχολή σκέψης με 

αρκετά σωστή συλλογιστική μέχρι κάποι.ου βαθμοίι λtει: "Ξέρετε, να περιμένουμε, 

διότι δεν μ.."tοροίιμι να μπούμε διχοτομημένοι στην ΕΟΚ. Να κάνουμε υπομονή, να 

εργαστούμε σκληρά με κάθε τρόπο, να εξαντλ!lσoυμε κόθε προσπάθεια, να EΠLW
χουμε τη λύση και μετά, όταν επιtVχoυμε τη λύση και EΠι-ι:Uχoυμε -ι:ην oμoσπoνδι.a. η 

ομόσπονδη Κύπρος πανηγυρικά να εισέλθει στην Ευρώπη. Και τότε κάποιες αμφι

βολίες που έχουμε . κάποιες δυσπιστ Lες, θα ξεπερασtoύν, διότι πλέον ολόκληρη η 

Κύπρος θα είναι μέρος της Ευρώπης. Και ίσως Ίό-ι:ε eξόλλoυ η ΕΟΚ να αποτελεΙ και 

εΥΥίιηση αυτής της λίισης". Αυτή είναι η μια σχολή σκέψης. 
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Όμως το ερώτημα το οπο(.ο εγείρετα~ άμεσα είναι το εξ';ς: Και αν συνεχιστεί" 

τουρκική αδιαλλαξία. αν παρόλες τις προσπάθειές μας. παρόλους τους αγώνες που 

κάνουμε να καμφθεί. τι "toUΡXLxTΊ αδιαλλαξια δεν χάμ.-ττεται, δε δέχεΊαι ο Ντενχτάς 

λύση -και πρόσφατα όλοι παρακολουθήσαμε σε εφημερ(δες τη συνέvtευξή του και τη 

συνεχιζόμενη αδιαλλαξία το\l- αν τι ΤουρκΙα δεν έχει την πολιηκή βoiιληση να 

αποδεχθεί μια βι.ώσιμη, μια σωστή, δίκαιη και βιώσιμη λύση το" Κυπριακού, αν δεν 

υπάρχουν ΟΙ πιέσεις πάνω στην Τουρκία, αν η CJ\tYΚUΡΙα των δυνάμεων είναι ttt"oι.o. 
στην περιοχή μας, που να μην πιέζει την Τονρκια και να μην uπάρχουν _α δεδoμtνo. 

για μια λύση σήμερα ή αύριο τΊ όσο γρήγορα τη θέλουμε, παρόλες τις προοπάθει.ες 

όλων μας, τ6.[ ΤΙ γίνεται: θα περφένουμε ακόμα 5. 10, 15.20 χρόνια να συμπλη
ρωθεί ο πρώτος κύκλος εκείνων των χωρών πον θα εισέλθουν αύριο; θα περιμt
νουμε να μoνιμoπoιηθoUν .α ΤΕτελεσμένα, να μoνιμoπo~ηθεί η διχοτόμηση που 

κανένας δεν τη θέλε~ και να κτυπήσουμε την πόρτα της ΕΟΚ μεtά 10, 15,20 χρόνια, 
που (σως θα έχουν συμπληρωθεί οι διαδικασίες και θα είνα~ οριστικά κλειστή αυτη η 

πόρtα; Και είναι εδώ, δυστUΧώς, που εμεις πρέπει να κάνουμε μια επιλογή. Και η 

επιλογή αυτή λέε~ ότι, χωρίς να μειώσουμε τις προσπάθειές μας για να EΠ~τύχoυμε 

μια δίκαιη λύση του Κυπριακού -και δε συμμεριζομαι κάποιες αιtόψει.ς που μπορεί 
να λέγουν: "ξέρετε, να προχωρήσουμε στην Ευρώπη και να ξεχάσουμε τη λύση, διότι 

δεν μπορεί να υπάρξει λύση" τ; ~να μην εξαντλήσουμε τις προσπάθειες για λύση~ θα 

προσπαθήσουμε για την ένταξη μας. Η δική μας θέση -η δική μου θέση τουλάχιστov

είναι ότι, χωρίς να μειώσουμε τις αδιά.ττωτες προσπάθειές μας να επιτύχουμε μια 

δίκαιη και βιώσιμη λύση, να προχωρήσουμε ανεξάρτητα να χτυπΤ;σουμε την πόρτα 

της Ευρώπης. Τα πράγματα βέβαια δεν είναι εύκολα. Δε θα μας πουν όλοι: "Σας 

αναμένουμε με ανοικτές αγχάλες και τώρα που ΕΠιτέλους εσείς αποφασίσατε να 
έλθετε εΙσατε ευπρ6σδεκτoι~. Είναι -Υνωστό πως υπάρχουν δυοχολιες. Όμως θα 

πρέπει να κτυπήσουμε επιτακτικά την πόρτα της Ευρώπης και να ζητησουμε να 

μπούμε μέσα, ανtξάρτητα από τι.ς δυσκολίες που θα υπάρξουν. Έστω και αν μας 

πουν όχι έστω και αν σε πρώτο στάδιο δεν μxo\JμE με τις πρώτες τέσσερις, χώρες 

που αναμένεται να εισέλθουν, και η (L-τόφαση θα ληφθεί στο τέλος του πρώτου 

εξαμΤ;νου του 1992, δηλαδή την Auoτei.o., τη Φιλανδία τη Μάλτα, τη Σουηδία και 
ίσως και την EλβεΈtα. Ακόμα και τότε, ακόμα και αν έχουμε ένα πρώτο όχι , εμείς θα 

πρέπει να συνεχίσΟ1Jμε ης προσπάθειές μας, ώστε σε κάποιο στάδιο να ε..-τιτύχουμε 

σε αυτή την πορε(α. 

Δεν έχουμε, αγα..-rητoί συνάδελφοι, oπoιαδiμ-τoτε άλλη επιλογή. Διότι αν δε 

γίνει αυτή η προσπάθεια και αν τουλάχιστον εμείς οι Lδιoι δεν έχουμε Τ;συχη τη 

συνείδησή μας ότι έχουμε εξαντλήσει αυτές τις δυνατότητες, και αν δε ζητήσουμε να 

επιtύχουμε αυτό το οποίο προσφιλώς αναφέρει ο αγαπητός μου Πρόεδρος της 
ΕΔΕΚ . και πολύ σωστά, την εμ..πλοχή δηλαδΤ; των εμπλεκομένων συμφερόντων, αν 

δεν επιτύχουμε συσχεtισμό συμφερόντων, αν δεν εμπλtξoυμε την Ελλάδα, η οποία 

έχει να διαδραματίσει κάποιο ρόλο, αν δε ζητΤ;σουμε ακόμα από την Ελλάδα -και 
ίσως πρέπει να το ζητΤ;σουμε- να χρησιμοποιήσει το βέτο ή να χρησιμοποιήσει 

μοχλούς π(εσης -διότι η Αυστρία σήμερα υπOOtηρί.ζεtαι απο τη Γερμανία, η Μάλτα 

υποστηριζεται από την Ιταλισ., κάποιο-χώρα της ΕΟΚ έχει κόποια άλλη προστατευό

μενη που θέλει να μπει, και η Ελλάδα έχει ένα χαρτί να παιξει- αν δεν προσπαθή
σουμε να επιτύχουμε αυτό το συσχετισμό συμφερόντων και αν δεν προσπαθήοO'Uμε 

ταυτόχρονα να δώσουμε κάποια δείγματα συμφερόντων που θα έχει η ΕΟΚ, όη 
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δηλαδή συμφέρει στην Ευρώπη να μπει τι Κύπρος και να βQo'ύμε αυτούς τους συσχε

τισμούς των συμφερόντων, που πρέπει να 10\.l; βρούμε, αν δε δτιμιουργήσουμε 

δηλαδή εκεΙνους τους άξονες γύρω απο τους οποίους θα πρέπει να προχωρήσουμε, 

τ61:Ε πιστευω ότι τι Κύπρος θα αφεθεΙ στη μο(ρα 't'l; και θα αφεθεΙ στις OQέξεις το\l 
Τούρκου κατακτητή, σε έναν κόσμο ο οποίος γΙνεται καθημερινά ΠLQ σκληρός, σε 

έναν κόσμο όπου οι μικροί λαοί δεν είναι ε'ίιχολο να ε..-τιβιώσουν, σε έναν κόσμο 

όπου σίγουρα το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας μπορεί να μας βοηθήσει αλλά δεν είναι 

αναγκαστικό τι ΕΟΚ να έλθει συναγωνιστική με το Συμβούλιο Ασφαλείας ή με 

οποιαδήποτε άλλη δύναμη που μπορεί να μας βοηθήσει αλλά συμπλτιρωματική. 

Ερωτώ: Είμεθα τόσο σίγουροι ότι δε θα γίνουμε δεκτοί, επειδή κάποιοι μας 

λεν "ξέρετε , ιmάρxoνν δuσχoλΙες και δε θα μας δεχ'tούν". ή μήπως Οι ίδιοι οι οποΙοι 

μας έλεγαν αυτά τα πράγματα προηγουμένως στο θέμα Τ1]ς τελωνειακής ένωσης δεν 

κάμφθτικαν με αυτή Τ1]ν εμπλοκή κάποιων συμφερόντων και από αυτό το συσχετισμό 

δυνάμεων και με Τ1]ν ενίσχυση Τ1]ς Ελλάδας; Γιατί νο. υπάρχει αυτή 1] απαισιοδοξία, 
όταν ήδ1] έχουμε μπει στο πρώτο στάδιο 11]ς ένταξ1]ς; Και να μ1]ν υποτιμούμε το 

γεγονός ότι 1] τελωνειακή ένωσ1] αποτελεί το πρώτο βήμα προς έvtαξ1] στ1]ν ΕΟΚ. 
Όταν δέχονταν οι ευρωπα'~κές χώρες την Κύπρο να βάλει το ένα πόδι στην ΕυρώΠ1] 

με Τ1]ν τελωνειακή ένωσ1] σίγουρα δεν έβαζαν ως όρο Τ1] λύση του Κυπριακού, για να 

προχωρήσουμε περισσότερο. Γι' αυτό το λόγο τουλάχιστον εγώ πιστεύω -και ανήκω 

στη δεύτερη σχολή- ότι ανεξάρτητα από τις προσπάθειές μας για λύσ1] του 

Κυπριακού, που πρέπει να συνεχιστούν αδιάmωτες, εμεl.ς δεν πρέίτει να συνδέ· 

σονμε το θέμα αίτησης και ένταξης στην ΕΟΚ, ΥιατΙ δεν πρέπει να χάσονμε χρόνο, 

αqχ>ύ το πρώτο εξάμηνο το\l 199'2 θα νπάρξο\ΙV καθOΡισtικές a..'"toφάOEL; σtην ΕΟΚ. 
θα nQrnEL να ενισχύσονμε τις υπηρεσίες μας και χρειάζονται πάρα πολλτΊ ενίσχυση. 
θα πρέπει να ζητήσουμε από την Ελλάδα να συντονιστεί μαζί μας. θα πρέπει να 

προγραμματίσουμε. να μεθοδεύσονμε, κυβέρνηση και ΒουλτΊ. σε επΙΠεδο Εθνικού 

Συμβουλιο\l και σε επΙΠεδο ακόμα πανεθνικής συνάντησης γι' αντό το θέμα, μαζΙ με 

την Ελλάδα, και θα πρέπει να εξαντλήσουμε όλες τις προσπάθειες, τις oπoi.ες δεν 

έχουμε εξαντλήσει, προς την χατεΊΙΘUΝση να ε.i'tιtUχουμε την ένταξη της Κύπρου στην 

ΕΟΚ. διότι σε πολλούς από μας το θέμα της ένταξης, της τελικής ένταξης της 

Κύπρον στ1]ν ΕΟΚ, aπoτελεί θtμα εγγύησης, ασφάλειας και επιβίωσης της μικρής 

Kunρou, σε έναν κόσμο στον οποίο λόγω γεωγραφικτΊς θέσης η Κύπρος αντιμετω

πίζει τεράστιους κινδύνους, για να δοθεί επιτέλους μια πολιτική σταθερότητα σε ένα 

V1]OL το οποΙΟ σήμερα είναι καρUΔΌΊσoυφλo στον ωκεανό των πολλών συμφερόντων 
και των συγκυριών των συμφερόντων που μια μέρα μ..'"tορεί να διακινδυνεύσουν την 

επιβίωση 101.1 κνπριακού ελληνισμού σε αυτά τα εδάφη. 

Αuτά ήθελα να πω εν ολιγοις και σας ΕUΧαΡΙOΤώ που με ακούσατε. 

(Ο Πρόεδρος επανήλθε στην έδρα του και ο κ. AvτωνΙoυ κατέβηκε στη θέση 

του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μ{λησα τελευταίος, γιατί αντιλαμβάνομαι πως δεν υπάρχο\ΙV άλλοι πρώτοι 

ομιλητές. θα ήθελα να ρωτήσω αν υπάρχο\ΙV δευτερολογίες. 

Ο χ. AyanLou. 
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r. ΑΓΑπισΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με1ά απ' όσα eL.atE. θα ήθελα να πω δuo λόγια Υια πρωτο· 
λογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Για πρωτολΟΥί.α: 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μάλιστα. με-ι:ά από την ομιλία τη δική σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

E'Uxaetoτιoς. Ήλπιζα πως " ομιλία μου δε θα ήταν τόσο προκλητική, για να 
χρει.αστεί απάντrιση, αλλά βλέπω ... 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Τουναντίον, κύριε Πρόεδρε. οφειλω να ομολο'Y1iσω ότι" ομιλία οας 'ήταν τι πιο 

σννετη και τι πιο μετριοπαθής απ' όλους όσους υποσττιρΙζουν τώρα την ένταξή μας 

σττιν Κοινή Αγορά. είστε ο μόνος OμιληtΊlς ο οποΙΟς ε(.πατε όη οι προσπάθειές μας 

γι.α την ένταξη θα είναι ανεξάρτητες Τι ταυτόσημες ή μαζί με τις προσπόθειές μας για 

τη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Διαφωνώ μαζί σας όμως ο' ένα σημείο. σε μια θέση οας. Μας έχετε βάλει λόγια 

στο στόμα μας ότι εμείς λtμε να αποtαθούμε για ένταξή μας στην Κοινή Αγορά, 

όtαν και εφόσον λνθεΙ το κυπρι.ακό πρόβλημα. Εμείς δεν εl.παμε tτσ~ πρόγμα. ΕμεΙς 

εlπαμε ότι η Κοινή Aγoρd μας έκαμε καθαρό ότι δεν προτΙθεται να μας εντάξει ή να 

ΣUΖητήσει καν θέμα ένταξης της Κύπρου στην Κοινή Αγορ(ι, ενόσω το κυπριακό 

πρόβλημα bev εΙναι λυμtνo. Αν νπoστήρLζα την ένταξη της Κύπρου στην Κοινή 
Αγορά και την άμεση προσφυγή μας προς την Κοινή Αγορά να μας εντάξει τώρα 

Υνωρ(ζοντας ότι δεν πρόκειται να συζητήσει την αΙτησή μας ή oπoι.αδτiπoτε αίτηση 

πριν από .0 1993, θα έλεγα ότι η κυβέρνηση πρέπει να κάμει περισσότερα διαβή· 
ματα. να κάμει περισσότερες παραστάσεις, να δουλέψει πιο ενεργά για την ένταξή 

μας στην Κοινή Αγορά. Αυτή θα ήταν η θέση, πιστεύω, και αυτή έπρεπε να ήταν η 

θέση εχεΙνων οι ΟΠΟ(ΟΙ υπoσrηριζouν την περισσότερη δραστηριότητα, περισσότερα 
διαβήματα για την ένταξή μας. Είναι ό;δικο, πιστεύω, να επιρρι.πτονμε ευθύνη στην 

κνπριακή κυβέρνηση ότι δεν κάνει τl.πoτε για την ένταξή μας στην Κοινή Aγoρd. 

Έχοιιν αναφερθεΙ συνάδελφοΙ μον από τη δική μας παράταξη στο γεγονός όtι 

η διαφορά μας με .ον Πρόεδρο Βασιλείου και η διαφορά μας με την κυβέρνηση, η 
βασικότερή μας, ήταν η διαφορά μας στο θέμα της ένταξής μας στην Κοινή Αγορά. 

επαναλαμβάνω. είναι όδικο να επιρρίπτουμε στην κυβέρνηση ευθύνες ότι ολιγωρεί 
στο θέμα της ένταξής μας στην Κοινι; Αγορά. ΝομΙζω ότι 11 κ\!βέρνηση και διαβή
ματα κάνει και βήματα κάνει για την ένταξή μας. Όμως 11 κυβέρνηση αι.σθάνεται πού 
πατεί. πιστεύω. Δε διακατέχεται από .ην ψευδαισθηση από την οποι.ο οι περισσό
τεροι από εσάς διακατέχεστε ότι είναι γιατΙ δεν παίρνουμε σοβαρά βήματα που δε 

μας δέχεται η Κοινή Αγορά. Δε λέμε στον κόσμο την αλήθεια. Δεν πρόκειται να μας 

δεχτεί η Κοινή Αγορά. Μας το έκαμε ξεκάθαρο. Ενόσω το κυπριακό πρόβλημα είναι 
άλυτο, τίπα.ε δε γίνεται. Και ακόμα κάτι πιο συγχεκριμένο, η Κοινή Αγορά δεν 

πρόκειται να σvl;ητήσει θέμα ένταξης οποιασδήποτε χώρας πριν από το 1993. Ας 
έρθε~ η ώρα πο\! θα μπορούσε η Κοινή Αγορά να δεχτεί την αίτηση της Κύπρου και 
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θα επανέλθουμε. Και να είστΕ βέβαιοι όη αν 11 Κοινή Αγορά φτάσει στο σημείο να 
δεχτεί την Κύπρο ως μέλος της. δε θα λόβει καθόλα" νπόψη tην ένσταση του ΑΚΕΛ· 

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, αν υπάρχει ως τότε τέτοια ένσταση για .ην εισδοχή μας. 

Euχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Κύρι.ε ΑγαπΙου, με όλο το θόρρος, eLπatf ότι σας ε{.πα κάτι. Ούτε στο ΑΚΕΛ 

αναφέρθηκα ούτε στην κυβέρνηση. Μίλησα για δύο σχολές σκέψης. Μπορεί να έχω 
υπόψη μου το ΑΚΕΛ και την x\Iβέρνηση ως την τρίτη σχολή. Αλλά δεν ειπσ. τίποτε. 

εLπατε "μας εLπατε εμάς". Δεν εLπα τίποτε για σας. Απλώς _α λέγω για να ξεκαθα
ρίσω τη θέση μου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. οι μόνοι οι οποΙοι τουλάχιστον μέχρι τώρα ... 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

ΟΧ. Κουρτελλάρης θα έλεγε "απ' όσι.ει μούΥια μουΥιάζεται". 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Τις μούΥιες. συνάδελφε Αναστασιάδη, νoμt!;ω να ης ποντίσεις από κovι:ά σου. 

Με μούΥιαν έχω. με μOUΓιάζOμαι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν ο Δήμαρχος Λευκωσίας δεν κατόρθωσε \10 ••• 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δε με ενδιαφέρει ούτε από το Δήμαρχο Λευκωσίας ούτε από κανέναν άλλο. 

ΑποτεΙνεστε σ' εμtνα για μούΥιες και δεν ξέρω πού είδετε ΤLς μούΥι.ες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Kiιριε Αγαπ[ον, απλώς έκαμα μια δι.ευκρΙνιση ότι δεν αναφέρθηκα σ' εΟΟς. 

Απλώς αmό ήθελα να πω. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να διευκρινίσω ότι σε κάποιο σημεLo εi.πατε ότι μερικοΙ 

σννδtoΊJV την ένταξή μας με τη λύση του Κ ωτρι.ακού και λένε να αποταθούμε στην 

Κοινή Αγορά, όταν λυθεί το Κυπρι.ακό. Αν εννοείτε εμάς, δεν είναι αυτ'ή η θέση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Εντάξει. Λοιπόν να εισέλθουμε στις δΕUτεΡOλoyΙΙς , εκτός αν υπόρ

ΧOΊJV άλλες πρωτολογ(ες. 

Ο χ. ΠOUρΥουρίδης. 

ΧΡ. ΠOYPΓOYPlΔHΣ: 

επιμένω να μιλήσω. κύρι.ε Πρόεδρε. γιατί πι..στεύω ότι ορισμένοι ΙΣΧUρισμoΙ 
που ακούστηκαν δεν πρέπει να περάσουν απαραtήρητoι. Και ο πρώτος ισχυρισμός 

τον οποίο είμαι αναγκασμένος να σχολιάσω και να εκφράσω τη διαφωνια μου είναι 

-όσο κι αν δε θέλω να αντιδικώ από το βήμα αντό με το ΑΚΕΛ, με το Γενικό Γραμ. 

ματέα τον ΑΚΕΛ για τη βαρύtα'tη μομφή που δι.atύπωσε εναντίον της ΕΟΚ· το 

σύνθημα 'ΈΟΚ-ΝΑΤΟ "{Ο ιδιο συνδικάτοΜ που το 1974 χυριαρχούσε στις διάφορες 
σvyxεντρώσεις της πλατειας Eλευθερtας και ήταν ένα σύνθημα aπαράδεχτo. Και 
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ασφαλώς ε(ναι λάθος σοβαρό να προβάλλεται σήμερα ότι τότε ορθό λεγόταν το 

σόνθημα αυτό. Και τότε και σήμερα το σύνθημα αυτό προκαλούσε εθνική ζημιά, Η 

ΕΟΚ ήταν από την πρώτη μέρα της ίδρυσής της -και παραμένει μέχρι σήμερα- \lJttQ
μαχος της ελΕUΘερ[ας. υπερασπιστής της δημοκρατίας και προασπιστής των ανθρώ

πινων δικαιωμάτων. Τα ιδια περι.που ισχΟΟιιν και για tO ΝΑΤΟ και τις Ηνωμένες 

Πολιτείες. Και οι δυο wτερόσnισαν τις αρχές της ελευθερίας και της δημοκρατίας. 

Αλλά θα πρέ.ίΤΕΙ να ομολογήσω ότι οι Ηνωμένες Πολιtε[ες "(ην εποχή του 

ψυχροίι πολέμου διέπραξαν σοβαρά σφάλματα. Ο φόβος της χουβανοποΙησης και ο 

φόβος της επικράτηΟllς ΤOΊJ κομμουνισμού οδήγησε ης Ηνωμένες ΠολιτεΙες οε 

α.παρό.δεκτες θέσεις. Υποστήριξαν και στήριξαν λαομ[σητα χαθεσtώτα, όπως εκείνο 

ΤOΊJ Πινοσιέ. στη Χιλή, το\! Παπαvτόκ στην Α"ηΊ και ασφαλώς της χο'ύντας στην 

Ελλάδα και αλλού. Η ΕΟΚ όμως ουδέποτε ακολούθησε τις Hνωμtνες Πολιτείες στις 

τοποθετ'ήσεις αυτές. Παρέμεινε προσl1λωμένη στις ι.ερές αρχές της ελεΊJθερίας και 

Τl1ς δl1μοκρατ(ας. ΕΙναι οι xώQες Τl1ς ΕΟΚ που πρωταγων{στησαν σε όλες ης διαδι

κασίες εναντίον Τl1ς Ελλάδας, όταν την κ'Uβερνoύσε 11 χούντα, στο Συμβούλιο _ης 
Ευρώπl1ς. Είναι οι χώρες _ης ΕΟΚ που πρόσφεραν φι.λoξενi.α στους καταπι.εσμέ

νους και τους πολιτικούς πρόσφνΥες απ' όλα τα δικτατορικά καθεστώτα. Η ΕΟΚ 

ουδέποτε συνεργάστηκε με δικτατορικά καθεστώτα και ουδέποτε ανtxθηκε την κατα

πάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Έρχομαι τώρα στο θέμα των δυσκολιών. Όλοι οι ομιλητές ανεξαίρετα 

αναφέρ&ηκαν στις δυσκολίες ΠOΊJ αντιμιτωπ(ζει η αίτησή μας. Κανένας ασφαλώς δε 

διαφωνεί με Τl1 θέση πως η πορεΙΟ μας στl1ν Ευρώπη είναι γεμάτη από εμπόδια και 

δυσκολίες. Άλλωστε αν δεν υπήρχαν τα εμπόδια και οι δυσxoλtες, δε νομιζω όη ο 

εισηγητης του θέματος, αγαπητός συνάδελφος κ. Χατζηδl1μητρΙΟυ, θα αι.σθανόταν 

Τl1ν ανάγκη να εγγράψει το θέμα αυτό, για να συt;,l1τηθε( στη Βουλή. Είναι η διοπL

στωση των δυσκολιών και η αδι.αφορία της κυβέρνησης, πιστεύω, που ανάγκασε τον 

εισηγητή να εγγράψει το θέμα αυτό. Και είναι γι' αυτό που οι ευθύνες της κυβέρ

νησrις είναι βαρύτατες, γιατί ενώ yνωρLζει τις δυσκολίες, καμιά ουσιαστική προσπά

θεια δεν έκαμε Ύια να τις ξεπεράσει και να προωθήσει "l1ν αίτηση ένταξης. Και 

ρωτώ, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι. Δυσκολίες στη λύση του Κυπριακού δεν υπάρ

χουν; Υπάρχουν και μάλιστα ανυπέρβλητες. Παρά τις δυσκολίες όμως, αγωνιούμε. 

αΥχωνόμαστε και κοπιάζουμε για να εξεύρουμι λύση του κυπριακού προβλήματος. 

fLQt( να μην κάνουμε ακριβώς το (διο και με την προσπάθει.α ένταξης στην ΕΟΚ; Τα 

προβλήματα εΙναι παράλλτιλα. Και είναι εδώ που λέμε ότι ο Πρόεδρος και ο 

ΥπουρΥός εξωτερικών, ενώ ασχολούνται μι το Κυπριακό και αφι.ερώνουν γι' αυτό 

νύκτες και μέρες, ι.δρώνονν και κοπιάζουν για την εξεύρεσl1 λύσης του Κυπριακού, 

για το θέμα της ένταξης στην ΕΟΚ ασχολούνται και περιστασιακά και ε.ί"tιφανει.ακά. 

Αν εξαιρέσουμε τις προσπάθειες τις αξιέπal.νες που καταβάλλουν μια μικρή 

ομάδα νπαλλήλων του ΥπουΡΥείου Εξωτερικών και η πρεσβεία μας στις Βρυξέλλες, 

τtπoτε το άξιο λόγου δε γίνεται γ ια _ην παραπέρα προώθηση Τl1ς αίτησής μας από 

την πλευρά των ανθρώπων που πρέπει να δείξουν ττιν αναγκαία πολιτική βούληση. 

Και η έλλειψη πολιτικής βούλησης είναι το πελώριο θέμα που αφορά το θέμα της 

προώθησής μας για πλήρη ένταξη στην ΕΟΚ. Και φαίνεται -και τούτο είνοι καθαρό

ότι η έλλειψη πολιτικής βούλησης δεν εΙναι γιατί υπάρχουν κάποι.ες επιμ~ρoυς 
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διαφορές μεταξύ των κομμάτων. Ο Χ. Χριοτόφας μας αποκάλυψε ότι. όταν ο Πρόε
δρος Βασιλείου και ο ΥΠΟ'υργός Εξωτερικών δΕν επιδεικνύουν την αναγκαία πολι,.
τιχή βούληση, και στην ουσία αδιαφορούν για το θέμα της ένταξής μας, εφαρμόζουν 

προς τούτο απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου. Γιατί η απόφαση του Εθνικού 
Συμβουλίου λέγει, ναι, να αναζητήσουμε λύση του Κ υπριακού και μετά να πάμε να 

ζητήσουμε .ην ένταξή μας στην Ευρωπο'ίκ'ή Οικονομική Κοινότητα. Προς τιμή 10υ ο 

κ. Μάτσης έκαμε μU1 δi)λωση πeλώρι.ων διαστάσεων και εΙΠε από το βήμα 11Ίς 

Βουλης: bΚίιΡΙΟL συνάδελφοι, κάναμε λόθος στο Εθνικό Συμβούλιο που πήραμε 

αuττ'ι την απόφαση". 

Μετά χαράς διαπιστώνω ότι ο Πρόεδρος και ο Γενικός Γραμματέας της ΕΔΕΚ 

ήγειραν το θέμα στο Εθνικό Συμβούλιο. Ελπιζω. εύχομαι και προσεύχομαι το 
Εθνικό Συμβούλιο να αναθεωeήσει το ταχύτερο δυνατό την απόφασή του αυτή, γιατί 

πράyματ~ έxε~ δίκαιο ο κ. Μάτσης, αφού πρόκηται για μια απόφαση σταθμό, μ~α 

απόφαση σοβαρότατη. EΙνα~ λάθος να λέμε ότι πρέπει πρώτα να λυθεί το Κυπριακό 
και μετά να επιδιώξOΊJμε την πλήρη ένταξή μας στην ΕΟΚ. Δεν πρέπει να λησμο

νούμε ότι με τη σημερινή τουρκική αδιαλλαξία ίσως η λύση του Κυπριακού xωρLς τη 

διασφάλιση ένταξης στην ΕΟΚ να Ε'γΚυμονεΙ σοβαρούς εθνικούς κινδύνOΊJς. Γι' αυτό 

θα πρέπει όλοι να OΊJνtι.δηΤOΠOιήσoυμε ότι η εθνική επιβίωση του χυπριακού ελληνι

σμού εξασφa:λ(ζεται και διαoφαλl.ζεtαι μόνο με την πλήρη ένταξη της Κύπρου στην 

Eιιρωπ:α'~κή Οικονομική Κοινότητα. 

Kα~ γι' αιιτό το λόγο, χωρίς να παραγνωρίζω τις δυοκολίες, θα πρέπει στο 

θέμα αυτό να δώσουμε άμεση πρoτερα~ότητα και να επιδιώξουμε ένταξη στην ΕΟΚ, 

αν είναι τούτο δυνατό, τουλάχιστον παράλληλα με τη λύση του Κυπριακού. 

EUΧαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Εχει άλλους ομιλητές; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Τ. XATZHΔHMHTPIOV : 

θέλω μια δΙΕUΚΡΙνιση, κύριε Πρόεδρε, πριν προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χατζηδημητρtoυ. 

Τ. XATZHΔHMHTPIOV: 

Δε λογάριαζα να αναφερθώ σε ιστορία σχέσεων εξωτερικής πολιτικής τι εκτψή

σεων, δι.ότι δεν ήταν αυτό το θέμα το οποίο ενέγραψα. Όμως έ'Υιναν κάποι.ες 
αναφορές που ειλικρινά σεΙΟυν ΣUΝΘέμελα ολόκληρη την κυπρι.αχή ιστοραι και 

αισθάνομαι ότι αν δεν απαντώνταν από το βήμα της Βουλής και έμεναν έτσι 

μετέωρα, νομ[ζω θα ήτα-Υ ένας χόλαqχ>ς για όλους μας και για την ιστορία αυτού του 
τόπoΊJ. Έτσι ζητώ τη δ~κή σας OΊJμβoυλή να μιλήσω οε δευτερολογία ή να μου επιτρέ

ψετε να τα αναφέρω στο κλείσιμο της ομιλίας μΟ1J, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι θα ήταν χαλύτερα να αναφερθείτε σε δεΊJτεΡOλOγΙα, διότι σtO 
κλείσιμο μιας συζήτησης θα πρέπει να κλείεται συζήτηση με κάποια σ1Jμπεράσματα 
και όχι με απαντήσεις. Γι' αυτό θα σας δώσω το λόγο και μάλιστα έχετε τη σειρά ως 

ΚOινoβoΊJλευτικός εκπρόσωπος να δευtερολοΥήσετε. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Ο πειρασμός πάντα είναι μεγάλος, όταν μιλούμε γι.α θέματα εξαιρετικού ενδια

φέροντος, να ανατρέχουμε σtO κυπριακό πρόβλημα στο σ"ίινολό του. Προσπάθησα 

στην ομιλΙα μο\!, παρόλο που ήταν εκτπαμένrι. να μην εμπλακώ στο Κυπριακό και 

τη συζήτηση ΤOΊJ Κνπριακού. ΤΟ εΙχαμε συζητήσει πριν «πο λΙγο καιρό, έτσι θα ήταν 

λόθος να το ξανακάναμε επίκεντρο της συζήτησης με 'tTjV εuκαιρΙα της αναφορό:ς 

στην προώθηση της αίτησης ένταξης της Κύπρου σι:ην ΕΟΚ. Υπήρχαν πολλά ερωτη

ματα που έπρεπε να απαVΤl1θoUΝ. Έπρεπε το πιο κεντρικό σημεΙΟ να αναλUΘεΙ, άν 

μπορούμε δηλαδή να προωθούμε ένταξη, ενώ O1.I"YtXt.tετaL το πρόβλημα. Και μας 

απασχόλησε πολύ αυτό το θ~μα. Όμως εξακολουθώ να πιστεύω όη κάπως περιi

πλεκε το θέμα η αναφορό ευρύτερα στο Κυπριακό. πολύ περισσότερο στην ιστορια 

κύριε Πρόεδρε, στην ιστορία των δι,εθνών σχέσεων, στις -τοποθετησεις -της Κύπρου 

κα~ σης ~στoρ~κές αποφάσεις που λήφθηκαν εξα~τ(ας 1:ης αδέσμευ-τη πολπικής της 

Κ υΠQιακής Δημοκρα-τ(ας. 

Όταν ερχόμαστε να κρίνουμε την αδέσμευτη πολιτική με τα κριτηρια -το\l 1991 
αυ.ό. είναι μέγα λάθος. Ύια-τ( η αδέσμ.roτη πολιτική θα έπρεπε να κριθεί μι .α 

κριτηρια ταυ 1950. του 1958. με τη Σύνοδο της ΜπαντοίινΥχ, (Bandung), με την 
εξέγερση -των λαών που βρίσκονταν κά-τω σπο α..-ι:οικιακή διακυβέρνηση, όταν 

φούντωναν σε ολόκληρο .ον κόσμο τα επαναστατικό κινήματα. γ~α να α..-ι:ελευθερω. 

θούν οι λαοΙ από το μίασμα της aπoικιoκρατίας' όταν ξεκινούσαν οι μαύροι 

αντάρτες ή οι αντάρτες οπουδήπο-τε βρίσκονταν, για να αΎωνιστοίιν εναντίον πανί

σχυρων κατακτητών οι onol.oL δε δίσταζαν μπροστά σε καμιάς μορφής εγκλήματα. 
Τότε ήταν πο\l μαζe:ύτηκαν όλοι εκείνοι οι ηγέτες και οι εκπρόσωποι των επαναστα· 

τικών κινημάτων. για να βάλουν τα θεμέλια το\l Αδέσμευτου Κινήματος. ενός 

Αδέσμευτου Κινήματος που υπήρξε το μεγαλίιτερο έπος του εικoaτoύ αιώνα, στέγη 

των κατατρεyμtνων, -των κα-ταπιεσμένων λαών του κόσμου. των πεινασμένων και 

των στερημtνων. των υπόδουλων που δεν ε'χαν μπει στην ιστορία της ανθρωπό. 

τητας, διότι μεταπήδησαν από τον πολιτισμό που είχαν στην α..-ΤΟΙΚ1.ΟΧρατι.ο και 

έκτοτε επανεμφανίστηκαν στην ιστορία -το\l κόσμο\l με -τα απελευθερω-τικά -τους 

κινήματα εκφρασμένα μέσα απο το Αδέσμευτο Κίνημα ΠΟ\l ήταν η μεγάλη δύναμη 

πο'\) τους στήριξε μέσα στα Ηνωμένα Έθνη και μέσα στην παγκοσμιότη-τα. Και ή-ταν 

μεΎάλη η τιμή 1:ης Κύπρο\l ότι μετεΙχε σ' αυτό -το Κίνημα, και ή'tαν μεγάλη η συνει· 

σφορά ΤΟ\l Μακαρίο'\) σ' αυτό το Κίνημα, και α'\)τή η συμμετοχή ήταν η μεγάλη 

συμβολή της Κίιπρο\l στη νεότερη ελληνική ιστορία, γιατί αιrrή έδινε προεκτάσεις 

στην ελληνική ιστορία. Ο ελληνικός αγώνας εναντίον της οποικιοχρατίας έδινt 

προεκ-τάσεις στις ίδιες ης ελληνικές δυνα-τότητες να μπεΙ και να αγκαλιάσει όλους 

αυτούς -το\lς λαούς και να έχει μια πα-Υκόσμια απήχηση -και είχε παγκόσμια απήχηση 

ο κυπριακός αγώνας. στους λαoUς τους μαχόμενO'Uς καθώς και στους μεγαλύτερους 

σuyyραφείς της ανθρωπότητας που συγκινούνταν, ό-ταν έβλεπαν αιωρούμενους στην 

αΎΧόνη το\lς αΎωνιστές της κυπριακής ελευθερίας οι ΟΠΟ{ΟΙ θεμέλιωναν την 

αδέσμε\l-τη πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι . Και είναι μέσα σ' α\lτά τα 

κριτήρια που πρέπει να βλέπουμε αυτά τα δεδομένα. Δεν αξιοποιήθηκε η αδέσμε\lτη 

πολιτική. Δεν μπόρεσε η Ελλάδα να συμπορε\lτεί με τις μεγάλες ευκαιρίες που της 

άνοιγε η Κύπρος. Όμως δόθηκε αυτή η δυναιότηια. Και αν τιμήθηκε η Ελλάδα με 
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τον αγώνα του 40, αν μπόρεσε ο ελληνισμός να τιμήσει το ελληνικό όνομα με τον 
αγώνα της αηίστασης ενάvτιo στους Γερμανούς, τίμησε και ~δωσε προεκtάσεις στο 

ελληνικό όνομα τι Kiιπρoς με τον δικό της αντιο...τοικιακό αγώνα, μέσα στα πλαίσια 

.ου Αδέσμευτου KιVΉματoς. 

Γιατί το λέω αιΙτό; Γιατί ήταν αvτιvoτo"ίκό το Αδέσμευτο Κίνημα και ήταν 

αvτιναΤO"κός ο Γρ(βας, κύριε ΠουΡΥΟ\ΙQίδη, και το γράφει στα απομνημονεύματά 

του. Ήταν ο κύριος εχθρός του το ΝΑΤΟ. όταν ήταν ηγέtης τσυ αγώνα της ΕΟΚΑ· 

και τον τιμήσαμε κατ' επανάληψη- του εθνικoαπελΕUΘερωτικo\ι αγώνα της Κύπρου. 

και έβλεπε από πο" ερχόταν ο εχθρός και ο εχθρός είχε στόχο τον Ελληνισμό και 

προτιμούσε την Τουρκία, διότι δεν ήθελε μια Ελλάδα να επεκτείνεται από τα Ιόνια 

νησιά μέχρι την Ανατολική Μεσόγειο. ΤΟ ΝΑΤΟ και ΟΙ Αμερικάνοι και οι Άγ'fλoι 

ήθελαν τ61:Ε τον aπoκεφαλισμό του Ελληνισμού και ήθελαν την ΤουρκΙα να βόλει 

αυτή τη σπάθη πάνω στο λαιμό του Ελληνισμο'ύ. Έτσ~ να μην μπαίνουμε στην 

προπαγάνδα του ψυχρού πολέμου 30 χρόνια μετά. Να βλέπουμε 30 χρόνι.α πριν πώς 
ήταν η όλη υπόθεση, πώς διαμOQΦώθηχE η όλη υπόθεση. Και είναι 10 ΝΑΤΟ που 
πολέμησε την Κύπρο και εΙναι το ΝΑΤΟ πο" πολέμησε την Αλγερία και ef.vat το 
ΝΑΤΟ που πολέμησε tTJV Αγκόλα και είναι το ΝΑΤΟ που στάθηκε tvavtΙOv 1ων 
aπελευθερωτικών αγώνων των λαών. Έτσι δεν μπορεΙ. να επαινεΙ1αι το ΝΑΤΟ σ' 

αυτή την αίθουσα σαν υπερασπιστής 1ης ελΕUΘΕρίας και 1ης Δημσχρατtας. Είναι 

ντροπή. 

Κύριοι συνάδελφοι, λυπούμαι γι' αυτή την παρέμβαση. Ειλικρινά ήταν θέματα 

που έπρεπε να αναλυθούν σε σχέση με όλη αυτή την πορεΕα και θα μείνω πάνω στα 

ιστορικά θέμαtα, διόtι η 1ρέχουσα πραγμα'nκότη-tα είναι διαφορεηκή. 

Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 
θα δώσω 10 λόγο σε μερικές δευτερολογίες, αλλά θα ήθελα να τονΙσω όη θα 

ή1αν λάθος μας, θα ή'tαν λάθος τα μηνύματα 10 οποΙα κάποιοι Ισως να θέλουν να 
μεταφέρει η πλεΙΟψηφία της Βουλής, αν μπούμε σε άλλα λιμέρια και αρχΙσουμε να 

συζητούμε άλλα θέματα. Ο κ. Χα1ζηδημη1ρΙΟυ απάντησε κά.πΟLEς αναφορές αλλά 

πιστεύω ό1Ι θα ήταν τεράστιο λάθος να μ.εταπηδήσουμε στο θέμα ΝΑΤΟ και άλλα 

πράγματα 1α οποία μπορούμε να συζητήσουμε σε μια άλλη συζή'tηση. 

Ποιοι θέλουν να δευτερολογήσουν, για να συμπληρώσουμε oπωσδi""tOτε τους 

ομιληtές; 

Ο κ. Κα1σουρΙδης. 

Υπάρχει άλλος που θέλει να δευτερολογήσει; 

Ο κ. Ευσταθίου και θα δώσω την ευκαιρία στον χ. Π ουργουρ{δη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συγγνώμη μια ακόμα μικρή λεπτομέρεια που μου διέφυγε να την πω σε σχέση 

με την Ελλάδα και 10 τι αvtι.προσωπεύει μέσα στο σύγχρονο κόσμο και η Ευρώπη. 
Ωραία , καλά έκαμε η Ευρώπη, πήρε τα μηνiιματα, προχωρεί με 1ην ΕΟΚ. Όχι να τη 
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θεοποιούμε κιόλας, γιατΙ η EυρώΠΊl είναι χι αυτή βεβαρυμένrι με τα δικά της εγκλή· 

ματα. Έτσι δεν πηγαίνουμε προς την Ευρώπτι ως επαίτες, αλλά έχουμε κι εμείς τη 

δική μας αξιοπρέπεια και δε θεωρούμε τους εOΊJΤOύς μας επαίτες οποιασδήποτε 

θέσης, αλλά omQ είναι θέματα που θα έρθουν αργότερα. Δεν έχουμε εμεΙς στην 
ιστορΙα τη δικ'ή μας ούτε Νταχάου ούτε εγκλήματα αποικιοκρατίας ούτε οτιδήποtε 

άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αυτά Χ. ΧατζηδημητρΙου μπορeίτε να τα αναφέρετε. όταν θα κλείετε το θέμα, 

νομίζω. 

Ο κ. ΚατσονρΙδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν είχα πρόθεση να δευτερoλoγτiσω, αλλά ήμουν σίγουρος 

από την ώρα που ειδα τον κ. ΠουΡΥουρίδη να ανtρχεται στο β'ήμα ότι θα υποχρεω

νόμαστε να δευτερολοΥτ'ισουμε. Και δευτερολογώ για τα θέματα που έχει θέσει και 

για τα οποία σχεδόν απόλυτα ομοφωνώ με τις απόψεις '(ου κ. Χατζηδημητρίου. 

αλλά επει.δή απιυθύνθηχε κιόλας ε~ικά προς το ΑΚΕΛ αναγκάζομαι να αγορεύσω. 

Και εμένα πραγμαΙLκά με στενοχωρεί βαθύτατα, όιαν από αυτό το βτ'ιμα ακσύγειαι η 

φράση ότι "από της ίδρυσής τους η ΕΟΚ -συζηττ'ισιμο- το ΝΑΤΟ και οι Ηνωμένες 

Πολιτείες υπήρξαν ιmέρμαχoι της ελευθερΙαςΜ . 

Για ό,τι αφορά τις Ηνωμένες Πολιτείες, στην αμέσως επόμενη παράγραφο ο 

αγαπητός συνάδελφος αυτοαναίρεοε την τοποθέτησή του αναφερόμενος ιnoν Παπα

ντόκ, στον Πινοσιέτ, στη χούντα της Ελλάδας και εγώ θα μπορούσα να αναφέρω 

σαράντα τ'ι πεντ'ιντα παρόμοιες περιπtώσει.ς. Και είναι οι ιδιες οι Ηνωμένες Πολι

τείες που και σήμερα ακόμη θέλουν να μας στερτ'ισουν κυριαρχικά δικαιώματα σ' 

αυτό τον τόπο. Και όταν μας καλούν οι δημοσιογράφοι να μιλτ'ισουμε γι.α τον 

Attσxv και τις θtσεις του -που δεν είναι προσωπικές- είμαστε λαλίστατοι και τις 

καταδικάζουμε. Τώρα στην προσπάθεια να αποδεί.ξουμε εκ των υστέρων ότι ήταν 

λάθος η αδέσμευτη πολιτικτ'ι τ'ι να φορτώσουμε πάνω στο χρεωστικό άλλων πολι.

τικών δυνάμεων συγκεκριμένη στάση το '60 τ'ι ιο '65 ανακαλύπτουμε ότι οι Ηνωμένες 
Πολιτείες ήταν από της ίδρυσής τους -και σημαίνει ότι συνεχ[ζουν- υπέρμαχοι των 

αγώνων για την ελεuθερία. Αν κινδυνεύει από κάποιο σήμερα ο κόσμος, κινδυνεύει 

από την παντοκρατορΙα των Ηνωμtνων Πολιτειών. 

Για ό,ΤΙ αφορά την ΕΟΚ τα tlEL αναφέρει ο κ. Χατζηδημηtρl.oυ. Εγώ θα τ'ιθελα 
να προσθέσω δύο παραδείγματα, Υπάρχουν δηλώσεις του Καραμανλή στον Οικονο

μικό Ταχυδρόμο το 1975, όταν αγωνιζόταν για την ένταξη της Ελλάδας στην ΕΟΚ 
που λέγει ότι: ~Eπ[ Χούντας η ΕΟΚ φρόντισε να περάσει η βιομηχανικτ'ι ένωση 

Ελλάδας-Κοινότητας, γιαοι[ τη συνtφερε και τίποτε δεν έκαμε στον αγροτικό τομέα." 

Αλλά θα πρόσθετα σε αυτά που ε(πε ο αγαπητός Τάκης για την περίοδο του οπελευ

θερωτικoiι αγώνα του κυπριακoiι λαoiι, γιατί η ΕΟΚ υπήρχε ως οργανισμός τότε. 

Ποια λtξη εΙΠε -για να μην πω ενέργεια- υπέρ ιου απελευθερωτικού αγώνα ιων 

Κυπρίων; Τί.ποτε απoλiιτως. Συνε.."tώς δεν είναι α.."tό της ίδρυσής της που προσπαθεί 

ή κάποιοι προσπαθούν μέσα από την ΕΟΚ να το κάνουν σήμερα. 

Για ό,ΤΙ αφορά το σύνθημα, Ε.ο"tειδτ'ι επιμένει να E.o"tavtΡXEtaL ο κ. Πouρyoυ
ρ(δης ... 
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πΡΟΕΔΡΟΣ, 

θfλω να τσνΙσω ότ~ -τότε χατ{ι τη δι.άρκ~ι.α του ClΠελεUΘερωηκO'ύ αγώνα 
υπήρχε το ΜπενελοίΙξ. Αλλά δεν VΠΉρχε τι ΕΟΚ. όπως ττι γνωρίζουμε. Onωoδ~ΠOtE 
υπ'ήΡΧΕ εκεΙνο το χύπαρο"tΟ βιομηχανικό ποιι λέγεται Μπενελο\!ξ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα. αυτό προσπαθώ και εγώ να αποδείξω, κύριε Πρόεδρε. Ότι τι ΕΟΚ τι σημε
ρινή -και το έχετε πε~ χα,;' επανάληψη όλοι στην προσπόθεια να αποδει.ξετε κάποιες 

άλλες πtUΧές tTJ; θέσης σας- δεν ή.αν .ούτη που είναι σήμερα. 

Και για ό.τι αφορά το σύνθημα. ναι, ΕΠιμέvoυμε ότι τότε σε ό.τι αφορά την 

KunΡO το σύνθημα ήταν σωστό. ΓιοτΙ όλες οι χώρις της ΕΟΚ tότε ήtαν και χώρες 

το\l NATQ και χαμι.ά πολιτική δύναμη σtT)ν Κύπρο και σττιν Ελλάδα δεν έχει μέχρι 
σήμερα αμφισβητήσει .ον αρντιτιχ6 -θα έλεγα καταστροφικό- ρόλο που έπαιξε το 

ΝΑΤΩ στην κυπριακή τραγωδΙο. Κανένας μα κανένας δεν αμφισβήτησε οίΗε από ης 
vatO'(xi; κυβερνήσει.ς τη Σννοδο ΤOΊJ 1972 στη Λισσαβώνα που αποφάσισε μεταξν 

άλλων την ανατροπΤ; του ΜακαρΙΟυ. Κανένας. Ακόμα και στα βιβλΙα του Παπαγε. 
ωργΙου που ήταν λειτουργός της πραξικοπημαηκής κυβέρνησης δεν αναγνωρίζετα~ 

αυτή η υπόθεση. 

Πρέπει επιτέλους αυτοκριτική να μη ζητονμε μόνον από τους άλλους ή, αν 
θέλετε, αναγνώριση κάποιων λαθών. Εμείς δε ζητονμε από κανένα να αναγνωρίσει , 

αλλά το"λάχιστον να μη δι.αστρέφει την πραγματικότητα. θα ήθελα να κλt(.σω 
χαιρετίζοντας την αναγνώριση του κ. ΠουρΥουρίδη γι.α τις τρομερές προσπάθειες 

. το" Προέδρο" και τη .. κυβέρνησης για επίλυση το" KmtQιαxou. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν πρoήδρεuα στην προηγονμενη συνεδρία, γι' αυτό δεν ξέρω τι αναφορές 
έΎιναν. Αλλά ε'(ώ δε θα άφηνα να ανοίξουμε το θtμα στο σημείο που το ανοιξαμε, 
δLότι δε γίνεται με αφορμή το θέμα της ΕΟΚ να συζητήσουμε τα πάντα. Και χάνει τη 
σημασια του το επιμέρους θέμα. Οπωσδήποτε όμως φαΙνεται ότι έγιναν προηγου
μένως αναφορές και όταν ανοιξει ένα παράθυρο σε μια συζήτηση, δεν μπOQεΙς να 

εμποδίσεις άλλους να μιλήσουν για το ίδιο θέμα. ΕΙναι κανόνας του παιχνι.διον, 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥΣΤ. ΕΥΣΙΆθIOΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κνριοι συνάδελφοι, 

θα κάμω μερικές μικροπαρατηρήσεις επΙ των εγερθέντων ζητημάτων, όχι όμως 

Ύια το τελευταίο, για το αν το ΝΑΤΟ αγωνίστ1}Κε για την ελεUΘερLσ.. Γι ' αυτό το θέμα 
ή τι ήταν η ΕΟΚ στο παρελθόν μιλησε ήδη ο κ. Χατζηδημητρίου. θα απαντήσω 

επιγραμματικά και σύντομα σε ό,τι λέχθηκε επΙ του θέματος της σκοπιμότητας της 

ένταξης, που είναι το θέμα που συζητονμε σήμερα., της ωφελιμότητας της ένταξης 
και περί του κατά πόσο εθνικά συμφέρει στον τόπο, θέση την οποία υποστηρίζουμε 

κατά τον πλέον έντονο τρόπο στην προσπάθειά μας να επιβιωσουμε και ως κ(Κiτoς, 
αλλά και ως εθνότητα στο χώρο που βρισκόμαστε. 

Ο αγα.ίτητός μου συνάδελφος κ. Αγαπίου μας εlJιε ότι ο λόγος που το ΑΚΕΛ 
σήμερα δεν τάσσe.ται υπέρ της εντάξεώς μας στην ΕΟΚ είναι, διότι μας δηλώθηκε εκ 

μέρους της Ευρώπης ότι δε μας δέχεται και κατά ΣUΝΈΠΕια δεν πρέπει να κσροΊ:δείι
ουμε το λαό λtyoντάς του ότι οποιαδήποτε προσπάθεια θα. τελεσφορήσει και ότι δεν 
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πρέπει να κατηΥορούμε τΤ)ν κυβtρνηση του Χ. Βασιλείου ότι ολιγωρεί Τι δεν 

προσπαθεί για την έηαξή της Κύπρου στην Ευρώπη. Το .ελευταΙο υπήρξε πράγματι 

ένα κοινό σημεΙΟ εκείνων οι οποΙΟι υποστήριξαν την προσπόθεια της εντάξεως και 

σημεΕωσαν τις παραλείψεις για 1ΤΙ μ11 προώθηση της αίτησης τι σπο(α υποβλήθηκε. 

Για να είμαι ειλικρινής, εγώ νόμιζα μέχρι της στιγμής που άκουσα τον 

χ. Αγαπίου ότι οι θέσει.ς των συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-ΝΙες Δννόμεις ήταν 
ότι τι ένταξή μας δε συμφέρει οικονομικά και πολιτικά στην Κύπρο. Οικονομικά 
γιατί θα έχει ως αποτέλεσμα τι κυπριακή οικονομία να υποστεΙ ζημιές και πολιτικά 
ένεκα του ότι είμαστε αδέσμευτη χώρα και θα νοθευτεί Τι θα αλλοιωθεί ο χαρακττ'ιρας 

και τι διεθνής πολιτική μας τοποθέτηση. ΦαΙνεται όμως ότι δεν ήταν αυττ\ τι αντ(ρ
ρηση και ότι το ΑΚΕΛ θα 'ήταν έτοιμο να υποστηριξει την ένταξή μας. αν τι ΕυρώΠll 

μας δεχόταν. Με πρόλαβε όμως, κύριοι συνάδελφo~, ο Υπο\!ργός οικονομικών το\! 

κ, Βασιλείου ενώπιον του σννόλου του Υπο\!ργικού Συμβουλίου σήμερα. όταν ακού
σαμε από το στόμα του ακριβώς τα εξής επΙ λέξε~: "Όπως εΙνα~ γνωστό. τον Ιούλιο 

του περασμtνoυ χρόνου υποβόλαμε αίτημα για την ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Κοινό

τητα uπoγραμμt.ζoντας με τον πιο επίσημο τρόπο τον ευρωπα'ίκό προσανατολισμό 

της οικονομ(ας μας, αλλά κα~ της Κύπρο\! γενικά, Η ΣUμφωνΙα για τελωνειακή 

ένωση της Κύπρου με την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα μπα'νε~ ήδη στον τέταρτο χρόνο 

εφαρμογής της, Ανεξόρτητα από την έκβαση των διαδικασιών γι.α μια δίκαιη και 

β~ώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος η προσπάθεια και η επιδίωξη της 

πλήρους ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα θα συνεχιστεί. Η ένταξη 

αποτελεί μια προοπτική, Όμως αVΤΉ θα πρέπει να αποτελέσει το σημείο αναφοράς 

για την επιτάχννση των προσπαθειών για εκ<JUΎXρoνισμό και εναρμόνιση της οικο

νομΙας μας στα δεδομένα της μt'Yάλης ευρωπα'ίκής αγοράς γι.α θεσμικές και νομοθε

τικες αλλαγές, Ετοιμάζεται ήδη νομοσχέδιο που αναμένεται πολύ σύντομα να 

υποβληθεί ενωπιον του Σώματος στο οπο(.ο προνοείται η δημιουργία του θεσμού του 

πολιτικού υφυπουργού εξωτερικών και γενικού διεUΘUΝΤή για θέματα EUQωπα'ίκής 

Κοινότητας με σκοπό την προωθηση των στόχων της εναρμόνισης με τα κοινοτικά 

δεδομένα με τρόπο συντονισμένο και aπoτελεσματικό' Μεταξύ των άλλων διευθετή. 

σεων που θα τεθούν σύντομα σε εφαρμογ1'l είναι και 11 λειτουργια μ~κτων ΕΠιτροπών 
σε σημαVΤ:~ΚOύς τομείς πολιτικής οι οποίες θα παρακολουθούν την πρόοδο του 

προγράμματος εναρμόνισης, ΕπΙσης μέσα στα πλαίσια της πολιτικής εναρμόνισης 

με την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα μελετάται το ενδεχόμενο μιας πιθανής σύνδεσης της 

κυπριακής λίρας με την Ευρωπα'ίκή νομισματική μονάδα γνωστής ως ECU," 

Δηλαδή η κυβέρνηση εκείνο που μας υπόσχεται με την εuκαιρία της καταθέ· 

σεως των προυπολογισμών είναι ότι όχι μόνο δε θα σταματήσει την προσπάθειά της. 

επειδή τάχατες δε μας δέχονται εχεΙ. αλλά θα ιδρύσει μέχρι και ειδική υπηρεσία με 

υφυπουργό επικεφαλής. για να μεριμνά την προώθηση της ένταξής μας, Το γεγονός 

ότι θα γΙνOUΝ μικτές επιτροπές, ότι θα. αλλάξουμε τη νομοθεσία μας. σημαίνει ότι η 

κυβέρνηση αντιλήφθηκε την παράλειψή της αυτή. μι.α παράλειψη ~η ολιγωρΙα την 

οποία είχα πει- μια αμέλεια και ολιγωρία της κυβέρνησης που οφεΙλεται στο ότι οι 

Αμερικανοί δεν την άφηναν. όπως είχα πει και στην πρωτολογΙα μου, να υποβάλει 

την αίτηση, επειδή 'tO απαγόρευε η ToUΡΚία, Είναι απλή η κατάσταση, ΟΙ Τούρκοι 
ε'ναι που εγε(.ρouν την ένσταση, επειδή δε θα μ.πονν ποτέ στην ΕΟΚ, Και οι Άγγλοι 

οι οποίοι πat.ζouν το ρόλο ",ου δορυφόρου της Αμερικής στο μεσανατολικό χωρο κα~ 
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αναφορικό με το θέμα μας δεν προέτρεπαν τον κ, βασιλείου να 10 πράξει. υποσχό

μενοι δήθεν υποστήριξη προς ταχεΙΟ EΠf.).uση 10υ Κυπριακού ώστε να μ'l1V υποβάλει 

την αίτηση, όταν 11 Ελλόδα εί.χε την προεδρΙα των EUQωΠO'ίκων κοινοτήτων και ο 
Χ. Πάγκαλος -γνωρίζει και ο ομιλών και το μαρτυρω ο {διος- μας εκλιπαρούσε. μας 

έχανε εκκλήσεις. "Προς θεού!" μας έλεγε, "υποβάλετε την αί1ησή σας." Και δεν ε(νοι 

μυστικό να το πω όtL έλεγε: "Γι.α ποιο λόγο δεν νποβάλλει η κυπριακή κυβέρνηση 

αυτή την αίτησή; " Και τι απάντηση ήταν αυτή που ε!.πα, αγαπτιτοΙ συνάδελφοι. 

ΦαΙνεtαι όη αντιλήφθηκε το λάθος της πλέον και υπέβαλε την αίτηση, αργά 

βεβαίως -τον Ioiιλι.o πtρσι.- και μας υπόσχεται ότι θα συνεχίσει την προσπάθεια, για 

να υλοποιήσει την αίτηση της ένταξης. Κατά συνέπεια δεν κατηγορούμε άδικα .ην 

κυβέρνηση. Η κυβtρνηση με τη σημερινή αναφορά του Υπουργού .ων Οικονομικων 

μεταμιλούμενη μας uπόoχετα~ ότ~, ό,τL παρέλειψε να κάμε~ μέχρ~ σήμερα, θα το 

κάμε~ τώρα. θα την υποστηρίξουμε με όλη μας τη δύναμη. Όλo~ εμεi.ς, πιστεύω, που 

υποστηρίζουμε το θέμα της ένταξης θα στηρίξουμε την κυβερνητική προσπάθεια 

μέσα στα πλαίσια των δικών μας αρμοδιοτήτων, της επιψήφισης των κσνδυλιων αν 

θέλετε ή για οτιδήποτε χρειάζεται, για να υλοποιηθεί η προσπάθεια της ένταξης, 
διότι αυτό είναι το μέλλον της Κύπρου. 

Δυο λtξεις στον αγαπητό μου το συνάδελφο κ. ΠoυQΎoυριδη. Δεν είναι σήμερα 

η Ευρώπη προς την οποία ΠOQΕVΌμαoτε η Ευρώπη του χθες, του 1960, του 1%5. του 
1970, αν θέλεις του 1974. Διότι η Ευρώπη εκείνη ήταν η Ευρώπη των αποωακών 
χ(ι)Qών που αντιστρατευόταν και πολεμούσε κάθt απελευθερωτικό κΙνημα, κάθε 

προσπάθεια των λαών για να αποκτήσουν αξιοπρέπεια, για να αποκτήσουν τα 

ανθρώπινά τους δικαι.ώματα. Η Ευρώπη σήμερα προς την οποΙα πορευόμαστε είναι 

η Ευρώπη των ανθρώπινων δικαιωμάτων, της δημοκρατίας και της δικαιοσύνης. 

A'UtTi την Ευρώπη θέλουμε και δε θέλουμε την Ευρώπη εκείνη η ο,"[οία σχότωνε και 
κρέμαζε τα παιδιά του λαού τούτου, όταν ζητούσαν ψωμί και ελευθερία. Εκείνη η 
Ευρώπη ήταν μια κακή σελίδα. Μεταμελήθηκε και εκείνη η Ευρώπη. Ζητούμε τη νέα 

Ευρώπη στην οποιο. είμαστε αναπόσπαστο μέρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνόδελφοι. νομίζω ότι εξαντλήθηκε το θέμα. θα δώσω το λόγο στον χ. 

Πουργουρίδη, αν θέλει να κάμει μια διεuκρίνιση, αλλlι νομίζω πήγαμε στο ΝΑΤΟ, 

πήγαμε στον Παπαντόκ, πήΥαμε στη μεταμέλεια της Κασσιανής. Λοιπόν, νομίζω ότι 

φθάσαμε κάπου στο τέλος. Κύριε Πουργουρ{δη, παρακαλώ από τη θέση σας, για να 
είμαστε λίγο σίινtOμo~. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Με εξέπληξε πράγματι η αντίδραση του κ. Χατζηδημητρίου κα~ τα όσα εΙΠε 

μου προκάλεσαν περισσότερη έκπληξη. Εγώ υποστήριξα ·χοι εξακολουθώ να 

υποστηρ(.ζω. ότι η ΕΟΚ το 1974 ήταν ο χώρος της εΛΕUΘερίας, της δημοκρατίας και 
των ανθρώπινων δικαιωμάΊων και τΙΠοτε δεν άλλαξε από το 1974 μέχρι σήμερα. Δεν 
υπεραμύνθηκα του ΝΑΤΟ ή των Ηνωμένων Πολιτειών για τα όσα έκαμαν το 1955· 
1959 στην Κύπρο ή στους άλλους λαούς που αγωνίζονταν τότε για την ελευθερία 
τους. 

Δήλωσε, για να απαvtήσε~ στους ισχυρισμούς μου ο κ. Κατσουρίδης ο οποίος 

προφανώς αντιλήφθηκε το επιχε!.ρημά μου και σαφώς το δήλωσα, ότι τόσο η 

Αμερική όσο και το ΝΑ ΤΟ διέπραξαν βαρύτατα σφάλματα με το να στηρίζουν 
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κάποιο λαομίστιτα καθεστώτα. Δεν μπορούμε όμως να παραγνωρίσουμε τη μεγάλτι 

συμβολή των Ηνωμένων Πολιτειών και τον ΝΑΤΟ στο γεγονός ότι τα τελευταία 

χρόνια είναι οι χώρες αυτές που στήριξαν τονς αγώνες κάποιων άλλων λαών που 

ζούσαν κάτω από καταπίεση. 

Όταν κάνονμε αναφορά σε ιστορικά γεγονότα, πρέπει να είμαστε ΠQOσεκτ~xoΙ 

και να μl1" κάνουμε γενικότητες. Δεν μποροίιμε, 6οαν ασχολούμαστε μι σοβαρό 
θέματα, όπως είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες και ο ρόλος τους στον κόσμο, όπως είναι 

ο ρόλος του ΝΑτσ στον κόσμο και ιδιαΙ.ερα στην Ευρώπη, όπως είναι ο ρόλος της 

Δυτιχοευρωπο"χής Ένωσης, που MOteAeL ένα mdλος του ΝΑΤΟ, να καταλαμβανό
μαστε από συναισθηματισμoUς και να παραποιούμε ιστορικά γεγονότα και να 

εμπλέκουμε το σήμερα με xbtt που έγινε πριν σαράντα χρόνια. Και τον(ζω όΊ:Ι 

σίγουρα κανένας δε διαφωνεί όη τον αγώνα του 1955-59 .ης Κ'ύπρου και ορισμένων 
άλλων χωρών που έκαμαν απελευθερω.ικους αγώνες, τα α..-τοικιοκρα.ικά καθε(Πώ.α 

που ή.αν οι χώρες .ης Ευρώπης τους πολέμησαν τους αγώνες αυtoύς. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με .α όπλα του ΝΑΤΟ, κύριε συνάδελφε. Σuyyνώμη, κύριε Πρόεδρε, αλλά 

πι(Πεύω όη δtXεται τη διακοπή ο κ. συνάδελφος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΒεβαΙως, Τ1] δέχομαι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με το (Πρα.ό του ΝΑΤΟ που εχρημα.οδο.εΙτο από.ο ΝΑΤΟ είναι που έγιναν 

οι επιθέσεις και στην Κύπρο και στην Αλγερία και στην Αγκόλα από την πορτογα

λική δικταΊΟΡΙΚ'ή κυβέρνηση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι, όχι. Δεν πιστεύω ότι ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τελοσπάντων, αυt'ή είναι η ιστορία. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΠρώΊα απ' όλα το κατα(Πατικό Ίου ΝΑΤΟ ρηΊά απαγορεύει Ίη χρησιμοποίηση 

στραΊευμάτων του ΝΑΤΟ εκτός χωρών Ίου ΝΑΤΟ. Αν χρησιμοποιούvtαν αγγλικά 

στραΊεύματα, για να καταπνιγεί η ελε'Uθερία Ίης Κύπρου, αν χρησιμοποι.ούνταν 

πορτογαλικά στρα.εύματα εναντΙΟν των επαναστατών στην Αφρικ'ή, αν χρησφΩ

ποι.ούνταν βελγικά στρατεύματα, για να καταπνιγε' η επανάσταση στο Κόγκο, δεν 

έχει καμιά σχέση αυtό με την oρθτj απoOΊoλ'r\ του ΝΑΤΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, απλώς γι.α να κάμω μια διευκρίνιση. Ένας από τους 

λόγους που επιβλήθηκε το εμπάργκο στην Τουρκία τότε εΙναι γιαΊ' παραβίασε τον 

Κατασταηκό Χάρτη του ΝΑΤΟ χρησιμοποιώντας όπλα του ΝΑΤΟ στην Κύπρο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. Δεν πρέπει να παραποιούμε εδώ τα ιστορικά Ύf.ΎΩ

νότα και να βάζουμε όλα τα πράγματα στη βάση του "όλοι οι σχύλοι μια γενιά". 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επί της δ~αδικασίας. Α"τη είναι αγόρενση πάνω στο θέμα ολοκληρωμΙντι. Να 

ε-ΥΥράψει θέμα ο συνάδελφος να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε nouργoueLδTI, σας έδωσα tO λόγο για δι.εuκρΙνιση. Παeακαλώ συπλη
ρώ<πε και θα βάλω σε ψηφοφορία. αν επιμtνεtε, ότι έχει συμπλτιρωθεΙ τι συζήτηση, 

διότι μειώνεται πλέον το επΙΠεδο της συζήτησης, αν σννεχΙσουμε για θtματα που δεν 
αφορούν το θέμα της ΕΟΚ. Αν θέαιε να εΥΥράψΟυμι θέμα για το ρόλο του ΝΑΤΟ σε 

βάρος μικρών χωρών και σε βάρος της ελευθερίας των χωρών. να το εγγράψΟυμε και 

θα μιλήσοιιμε όλοι μας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Και "ελειώνοντας, κνριι: Πρόεδρε. λέω το εξής: Αν θέλουμε να είμαστε 'υπεύ

θUΝOΙ και αν θέλO\lμt να είμαστε άνθρωποι οι οποΙΟι συμπεριφέρονται. όπως πρέπει 
να συμπεριφέρεται ένας στο σημερινό κόσμο. δεν μπορεί να UΠOOηlΡί.toυμε με 

πάθος την εισδοχή της Κύπρο\! στην ΕΟΚ και ταυτόχρονα να εκπέμπουμε μύδρους 

εναντίον ενός άλλου σκέλους στο 000(.0 ανήκουν όλες οι χώρες 'tτις EUΡΩΠα'ίκής 
Οικονομικής Κοινότητας και το οπο(.ο, επαναλαμβάνω χωρi.ς να υπεραμύνομαι 

αυτού, εΙχα το θάρρος να χαταδικάσω και να ψέξω τα εyκλτjματά του. Δεν 

μπορούμε, λέγω, να κάνουμε αυτού του είδους τους δι.αχωρισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

'Εχει συμπληρωθεί η συζήτηση. Βάζω σε ψηφ<>φoQία ότι έχει λήξει τι συζήτηση. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Πολύ σύvtoμα, κύριε Πρόεδρε. Λυπούμαι, διότι η τόσο σοβαρή αυτή συζήτηση 

για το σοβαρότατο θέμα 'tης εισόδου 'tης Κύπρου στην ΕΟΚ naeεx'tΡΆΠΗXt σε 

αναφορές χρονικά και άλλως πως άστοχες και μη υποβοηθητικές. Αναφέρθηκε το 

ΝΑ ΤΟ, δεν αναφέρθηκε το Σύμφωνο της ΒαρσοβΙας, μεταφερθήκαμε σε εποχές 

άλλες. ΤΟ πρόβλημα '10 οποίο αντιμετωπιζουμε σήμερα εΙναι αν γίνονται οι σωστές 

και ενδεδειγμένες ενέργει.ες, για να ενταχθεί. η μικρή νήσος Κύπρος με το τεράσηο 

πρόβλημα που αντιμετωπίζει για επιβ(.ωση στην Ευρωπα'ίχή Οικονομική Κοινότητα. 

Λυπούμαι, κύριε Π ρόεδρε, να πω ότι δε θα ήθελα να μπω σε συζήτηστι αυτού 'tou 
είδους. διότι εμφανώς και το ΝΑΤΟ. όταν ήλθε η ώρα, αντιπαρατάχθτικε στον 

απελευθερω'tικό αγώνα 'tης Κύπρου και δε βοήθησε αvtό το λαό στην πορεΙΟ του για 

ελευθερΙΟ. Ήταν άλλες ε.ι-τοχές. Ο ψυχρός πόλεμος βρισχόταν στο αποκορύφωμά 

'tου. Δεν είμαστε εδώ για να υπερασπιστούμε την άλφα ή τη βήτα πολιτική θέση 

οργανισμών κρατών εκεί.νης της εποχής. Είμαστε εδώ. κύριε Πρόεδρε, αυτή τη 

στιγμή για να ζητήσουμε από 'tTIV κυβέρνησή μας να εντείνει τις προσπό:θειές 'tτις για 
ένταξη 'tTI; Κύπρου στην ΕΟΚ. Και θέλω να νποΥραμμΙσω ότι η κυβέρνηση Βασι,... 

λείου είτε την ευνοούμε et'tE την απορρι.τnουμε δεν έκαμε 'tL; ενδεδειγμένες ενέργειες 
προς αυτή 'tTIV κατεύθυνση. Έκαμε αίτηση για ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ μετά 
που υπέστη σκληρή κριτική από αυτό το Σώμα. Και αν σήμερα συζη'tούμε και επιμέ

νουμε, είναι διότι θέλουμε να μεταφερθεί το μήνυμα amo\J 'tου Σώματος προς την 
ιδια την κυβέρνηση Βασιλείου ότι απαιτούμε αυτη τη στιγμή, παράλληλα και 

ανεξάρτητα με '10 πότε θα λυθει. το Κυπρι.ακό. να μην υστερήσει σε ενέργειες και να 
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μεταφέρει το μήννμα της δικής μας επι.θυμιας να καταστο,ιμε μέλη της κοινότητας. 

Και το χάνουμε αmό, κύριε Πρόεδρε, διότι ενδόμυχα και ειλικρινά πιστεύουμε ότι 

στο σημερινό κόσμο με την οξύτητα 10\1 προβλήματος που εκκρεμεΙ στον τόπο μας 

και την καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και της ακεραιότητας της 

πατρίδας μας μόνο με την έηαξή μας μέσα στην κοινότητα θα λυθούν τα δεινά του 

λαού μας και ΟΙ Ελληνοκύπριοι και σι Τουρκοχύπριοι θα βρουν τη σω<nή πορεια 

τους προς ένα ευρωπο"ίκό μtλλoν ιιπείιθυνο, ειρηνικό και ασφαλές. 

Με αυτά. κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να θέσω τα θέμα σ' αυτή τη βόση και να 

απαιτήσω από την κυβέρνηΟll εκ μέρους ΤΩυ Δημοκρατικού Συναγερμού πραγματικά 

να μην υστερήσει σε χει.ρονομιες και πρόξεις και να μην είναι μόνο. σχήματα λόγου 

ΟΙ δηλώσεLς που αχούμε από υnε"ύθυνα πρόσαι:το και από τον Πρόεδρο της Δημο.. 

κρατΙΟς τον (δω. αλλά να είναι συνεLδτττές ενέργειες που να μας oδτryήσoυν προς 

αυτό το τέρμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ ίιριοι συνάδελφοι, έχει λήξει '1 συζήτηση. θα καλέσω τον εγγράψ<ιντα, τον κ. 
ΧατζηδημητρΙΟυ. να κλείσει το θέμα. Να καταλό:βουμε ΕΠιτέλους ότι σε θέματα 

χωρών υπάρχει '1 σύμ..ττωση συμφερόντων. Δε μας αγαποίιν. εμε(.ς πρέπει να κοιτά· 
ζουμε το δικό μας συμφέρον. Δεν εΙναι σαν τους ανθρώπους που υπάρχουν οι 

ανθρώπινες σχέσεις. Γι' αυτό να μην ανατρέχουμε στο παρελθόν, αλλά να κοιτά

ζουμε τι μας συμφέρει στο μέλλον. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συμφωνώ, κίιριε Πρόεδρε, ότι στόχος -ι;ης συζήτησης είναι ακριβώς η εξυπηρέ

τηση των συμφερόντων της Κίιπρου και η δημιουργία εκείνων ακριβώς των σχέσεων 

που βοηθούν την Κίιπρο και μόνο από αυτη τη ΟΧοΠιά είναι που θα θέλαμε να εξετά

σουμε το θέμα. Επίσης και μια μικρή επανόQθωση. Ακριβώς η Δυτικo-EUΡΩπα·ίκή 

Ένωση βρίσκεται σε σύγκρουση με το ΝΑΤΟ και αυτός είναι ο μεγάλος αγώνας που 

γίνεται τώρα μέσα στην Ευρώπη. γιατί θέλουν μια εuρωπα·ίκή άμυνα μέσα στα εuρω

πα·'κά πλαίσια άσχετη από την Αμερική. Αυτή είναι η μεγόλη σύγκρουση που θα 

γίνει μέσα σε λίγες μέρες <πο ΝΑΤΟ και θα καθορίσει το ΕUΡΩΠα·~κό μέλλον. 

Σκοπός της συζήτησης, κίιριε Πρόεδρε, ήταν η προώθηση της αίτησης ένταξης. 

ΟΙ δυσκολιες είναι γνωστές και δε θα τις επαναλάβω. Η κυριότερη δυσκολία είναι η 

'ύπαρξη του ίδιου του ΚΜριακοίι προβλήματος και δε θα συμφωντ;σω με το φιλο μου 
το Γιαννάκη τον ΑγαπΙΟυ ότι εμε(.ς δεν ειδαμε αυτή τη δuσκoλία και περι.που το 

θέσαμε σε αντιδιαστολή με τη λίιστι, δηλαδή ένταξη χωρίς λύση για κανένα λόγο. 

Όλοι επιθυμοίιμε τη λύση και πιστείιουμε ότι ταυτόχρονη πρέπει να είναι και '1 
πορεία μας με την ένταξη. Μακάρι να προλάβει η λίιση την ένταξη. Ποιος δεν το 

εύχεται αυτό το πρQγμα; Οι τελευταίες όμως δηλώσε~ και του Ντεμιρέλ και του 

Ντενκτάς είναι τα αντίθετα δυστυχώς που απOOεικv'ίιoυν, άρα θα πρέπει να εντεί

νουμε την προσπάθειά μας προς αυτή την κατε'ίιθuνση. 

Μπροστά στο ερώτημα, αν παρόλη την κατάσταση που αντιμετωπίζουμε εργα· 

ζόμαστε ή όχι για την ένταξη, 11 απάντησή μας είναι ναι, εργαζόμαστε για την 
ένταξη. Και αυτή είναι η βασική απόφαση που προτείνουμε να πάρει η Βουλή 
σήμερα. 
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Δε θα επεκταθώ σε άλλη ΕΠιχειρηματολογΙα της σχέσης της παράτασης .ου 

προβλήματος και ττις Τουρκίας, γιατί θα ήταν και επανάληψη και δε θα ήθελα να 

απασχολήσω το Σώμα περισσότερο. 

Κ νριοι ιroνάδελφoι. ακριβώς Ε.ο-τειδή uπήρξε κάποια σύγχυση σχετικά με το τι 

αποφάσισε το Εθνικό Σιιμβούλιο. όπως έγινε και προηγουμένως αναφορά. το Σοσι.α· 

λιοτικό Κόμμα. και πιστεύω ότι θα είναι σίιμφωντι και τι γνώμη όλων των άλλων 

κομμάτων, ζήτησε να συζητηθεί ξανά στο Εθνικό ΣuμβούλLO, ώστε να ξεκαθαριστεί τι 

πολιτική της Κύπρον με σαφήνεια πάνω στο ποια είναι τι προσέγγιση της αίτησης 

ένταξης, εφόσον σvνexLζεtaL το κυπριακό ΠQόβλημα. Στο σημεi.o αυτό θα αιιτσσuy· 

κρατηθώ, για να μην αναφερθώ σε εκείγη ακριβώς τη συνεδρία και τον τρόπο που 

βγήκε το ανακοινωθέν. Το μόνο που θέλω να πω είναι ότι ο\ιτl! εκεΙ ήταν θέμα προς 

ΣUΖήτηστι τι αίτηση ένταξης και τι προώθησή της και παρεμnΙΠτoυσα ήταν τι αναφορά. 

Όμως. κύριοι ΣUΝάδελφoι. υπάΡΧΗ ένα κεντρικό σημείο πάλιν πάνω στο θέμα 

αίτησης ~νταξης και της προώθησής της. Ήταν ηθελημένη η πολιτική της κυβέρνησης 

να μην προωθήσει την αίτηση. Και αιιτό ομολοΥήθηκε aπό τον Υπουργό Εξωτερικών 

σε δημόσια δήλωση ποιι δημοσι.εύθηκε στο Φιλελεύθερο και ανέφερε το επιχείρημα 

πον εl.πε ο κ. Αβραάμ Αντωνί.ου προηγουμένως, ότι επειδή ιιπάρχει ο κί.νδυνος να 

πάρουμε αρνητική απόφαση, δεν προωθούμε την αίτησή μας. Και να σας πω και 

κάτι; Δεν πρέπει να αντιμετωπΙΙ;οιιμε τίποτε με αφορισμούς. Ναι, να το εξετάσουμε 

και αυτό το ενδεχόμενο αν σιιμφέρει ή όχι και πώς θα πρέπει να χειριστούμε το θέμα 

αν ακολουθηθεί η μΙα ή η άλλη πολιτική γραμμή. 

Τα επιχει.ρήματα ποιι μπορούμε να ανa.ιτt'ύξOυμε προς την Κοινότητα για την 

αποδοχή της ένταξής μας είναι θέματα αρχής και θέματα ευρωπα'ίχών συμφερόντων. 

ότι δηλαδή συμφέρει και την Ευρώπη η ένταξη της Κύπρου. Ακόμα και η ύπαρξη τοιι 

προβλήματος θα πρέπει να είναι ιιπόμνηση προς την Ευρώπη ότι έχει όλη η Ειιρώπτι 

προβλήματα. 

Σήμερα. το πρωί το B.B.C. αφL.έρωσε πάρα πολύ χρόνο για το χωριστικό 

κίνημα της OUΑΛΛίας. Μάλιστα κάποιος Βουλευτής τοιι Κόμματος των Φιλελευ

θέρων και των Δημοκρατών έθεσε και θέμα στη Βρετανική Βουλή για την ανεξαρτη

τοποίηση της OUΑλλιας. Η Γαλλία αντιμετωπΙζει προβλήματα. Η Κορσική θέλει να 

χωριστει. Η Βρετάνη θέλει διαχωρισμό. Η Καταλωνία στην loπavta θέλει να χωρι

στεΙ Να αφήσουμε τους Βάσκους. Δεν υπάρχει χώρα που δεν αντιμετωπ(ζει προβλή

ματα. Η Γερμανία ήταν χωρισμένη και το ανέφερε ο κ. Κασουλίδης, όταν μιλούσε 

προηγουμένως στην πρωτολογί.α τοιι. Δεν εί.μαστε οι πρώτοι και οι μόνοι που 

έχουμε προβλήματα, όταν απευθυνόμαστε προς την Ευρώπη. Πιθανώς να χρειάζεται 

η υπόμνηση. Έτσι, το πρόβλημα που έχουμε να αντιμετωπίσουμε, επειδή είναι 

εκείνοι οι κρατούντες, είναι τι κάνουμε στην Eueω:πη αν είναι θετική ή aρνητική η 

απάντηση. Αν είναι θετική έχει καλώς. 

Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αναφέρω και τούτο. Δεν πρόχηται να έρθει η 

απόφαση της Επηροπής με ένα τελικό ψήφισμα. θα γνωρίζουμε την εξέλιξη και την 

πορεία τοιι όλου θέματος και θα μπορούμε να το επηρεάσουμε και θα πρέπει να 

εργαστούμε με ένα θετικό τρόπο προς την κατεύθυνση της σχετικής επίσπευσης της 

διαδικασίας. Σίγοιιρα δε θέλουμε να δημιονρ-Υήσουμε ψεύτικες ελπίδες. Σε όλες τις 

δυσκολίες που αναφέρθηκα εμείς θέλουμε να πλειοδοτήσουμε, κύριοι συνάδελφοι. 
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Και πάλ~ το ερώτημα είναι: Ε..-ιει.δή το εΥχεΙρημα είναι δύσκολο. επειδή οι 

στόχοι είναι ψηλοι. πρέπει να τους υποβαθμίσουμε και να παραιττιθονμε; Σίγουρα 

όχι. Και δε θα πρέπει να συμφωνήσουμε με ExelV1l την επιχεLQτιμΟ'tολογ{α που ειδα 
σε εφημερίδα ότι είναι ορθολογισμός τι παραίτηση από την αίτηση ένταξης-και όtι 
είναι συναισθηματισμός η επιμονή στην αίτηση. Κάθε άλλο, γιατί τότε θα ήταν τι 

αδρανοποίηση σοφία και καμιά υπόθεση δεν προωθήθηκε με την αδράνεια που 

μπορεί να naetXEL ασφάλεια σ'αυτoUς που XEιQU;OvtOL τα θέματα αλλά καμιά 
υπόθεση, κανένα μεγάλο θtμα δεν προωθήθηκε με τη σιωΠΤ; ή την παραίτηση. είναι 

μόνο με τους αγώνες, τους δύσκολους αγώνες και ης δύσκολες αναμειρήσεις πο" 

γίνεται κάτι τέ"ι:οιο. 

Και τώρα tρχομαι στο γιοτί γράφτηκε 10 θέμα και η ζητούμε από τη 8οιιλή. 
Κύριοι συνάδελφοι. ο χρόνος εξαντλείται, χάσαμε χρόνο που μπορούμε πιθανώς να 

""ον κερδίσουμε και αύριο. όταν θα προχωροίιμε παρακάτω ... παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕπειδΙΊ βλέπω μια μεγάλη ανησυχtα από τους "ποστηρίζοντες το ΨΤ;φισμα, 

τους λέω ότι δε θα χρησιμοποιτ'ισουμε την πλειοψηφισ. που διαθέτο"με αιιττ'ι τη 

στιγμή. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Aστει.εuόμενoς) 

Κ ύρι.ε Κατσουριδη, δε σας εππρέπετε να διακόπτετε τον εισηΥτιτη του θέματος 

για να κάνετε επιδειξη δυνάμεως και μάλιστα επίδειξη σ"γκράτησης δ"νάμεως. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ; 

Πάντως ΕΝΤUΧώς που "π6.ρχο"," και οι σννάδελφοι το" ΑΚΕΛ κι έτσι έχο"με 

και ακροατήριο, διότι θα μιλούσαμε .πραγμαηκά σε κάπως έρημη χώρα. 

Κύριοι συνάδελφοι, εξαντλούνται τα χρονικά περιθώρια, διότι το 1993 θα 
ΣUΖητηθoύν οι αι.ΙΊσει.ς.ων χωρών που έχο"," κάμει.ώρα αίτηση και το 19931\λθε 

και όλη η προεργασία πρέπει να γίνει μέσα στο 1992. Μέσα στο 1992 πρέπει να 
εξεταστεί από την Επιτροπ1\ και πρι,-τει να ασχτ'ισουμε όλες ης δυνατότητες πο" 

έχο"με, για να μπOΡέσOVΜε να επηρεάσο"με προς το θετικότερο δννατό το πόρισμα 

της Επιτροπής. Και θα πρέπει να στρατολογηθούν όλες οι διινάμεις μέσα στο 1992. 
Πρέπει να κηρύξουμε το 1992 έτος ΕΟΚ με συΥχεχριμένο πρόγραμμα και ανάληψη 
εuθ\ινης από όλους. από την κ\!βέρνηση, τις δι.πλωματικές υπηρεσίες και ακόμα και 

από όλα τα Υπουργεία, γιατί όλοι έχο"," λόγο. Η 80,,).1\ έχει να διαδραματΙΟιι 

εξέχοντα ρόλο μέσα από το Ευρωκοινοβούλιο. Τα κόμματα μεγάλο ρόλο μέσα ο..-τό 

το χώρο .ων κομμάτων. Ιδιαίτερα, και το αναφέρω, το κόμμα το" Δημοκρατικού 

Σνναγερμου μέσα Q1:0 EUΡΩπα·ίκ6 Λα·ίκό Κόμμα και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ 
μέσα στον ε"ρύτατο σοσιαλιστικό χώρο της EVΡΏΠΗς. Έχουμε να διαδραματίσουμε 

μεγάλο ρόλο και θα είναι δύσκολος ο δρόμος και μέσα στα ομοιογενή με μας 

κόμματα. Δεν πρόκειται να βρούμε δρόμοuς ελεUΘεΡO"ς και ανεμπόδιστους. 

Προβλήματα θα αντιμετωπίσουμε κι εχεΙ και θα πρέπιι να πείσουμε πολύ κόσμο και 

θα πρέπει να στρατολογηθούμε με όλες μας τις δννάμεις για διμερεtς επαφές και για 

να πείσουμε. 
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Έχει σημασια να Ετοιμαστούμε τΟ' 1992, κύριε Πρόεδρε, και 11 σημασLα είναι 1'1 

εξής: θα συζητηθεΙ 11 πρώτη σειρά αυτών που θα γίνουν μέλη της ΕΟΚ. Και θα γίνει 
και τι Ελβετία και 11 ΣoUΗΔια και τι Α uστριo. και 11 Φιλλανδια, Και 1'1 Κύπρος μπορεί 
να γίνει μέλος, Υι.ατΙ γίνονται αυτές οι χώρες μέλη, επειδή δε δτιμιουΡΥούν προβλτ'ι

ματα cπην ΕΟΚ. Ούτε 11 Κύπρος δημιουργεί οικονομικά προβλήματα στην ΕΟΚ. 
Έτσι στα βαθμό που θα ΟΤllρ(ξοuμε την αίτηση ένταξής μας και πάνω σε οικονομική 

βάση, θα μπορέσουμε να στερεώσουμε την πορεί.α μας προς την ΕΟΚ. Αν μπορέ

σουμε να μπούμε σ' αυτή ΤΤΊν πρώτrι ομάδα. θα γίνσυμε μέλη. Φυσικά με σκληρούς 

αγώνtς και με τη συμπαράσταση της Ελλάδας και με τις δυνατότη.ες που έχει 1'1 

Ελλάδα μtσα στην ΕΟΚ. 

Αν, κύριοι σuνάδελφoι και κυρίες ΣVΝόδελφoι, παρελπίδα αδιαφορήσουμε και 

μείνουμε με τη δεύτερη ομάδα χωρών, των χεντρο· Εuρωπο'ίχών, που θα έχουν τερά

σ",.α οικονομικά προβλήματα, δεν ξέρω πότε θα γίνουμε μέλη. Και αν μπο'ύμε στην 

τρΙτη κατηγορία μαζί με την ΤoUΡΚLα, δε θα γίνουμε ποτέ μέλη της ΕΟΚ και πρέπει 

τώρα να (ΠαθμΙσουμε αυτές τις εuθitνες και αυτή την πορεία. 

Τώρα έρχομαι στα συμπεράσματα, κύριε Πρόεδρε. Έγιναν συγκεκριμένες 

προτάσεις και τις διαβάζω: 

Αναβάθμιση των πρεσβειών μας στην Ευρώπη και κόλυψη των κενών, πολιτι,..

κοποίηση της παρουσ(.ας μας στην Ευρώπη, ενισχυση της αντιπροσωπε(.ας μας στις 

Βρυξέλλες, δLOρισμός υφυπουργού, δραστηριοποΙηση της κυβι!ρνησης, συνεργασLα 

και αξLOποΙηση ελληνικών υπηρεσιών. σύνδεστι από την Ελλάδα της ένταξής μας με 

τις υπόλοιπες αιτησεις, αξLOποΙηση Βουλής και κομμάτων, οργανώσεων και συνδι,..

κάτων. 

Και οι οργανώσεις έχουν να διαδραματΙσουν μεγάλο ρόλο και οι εργοδοτικές 

οργανώσεις εργάζονται προς αυτή την κατεUθuνση και εΙναι μια πρόκληση προς τα 

συνδικάτα μας για να εργαστο\ιν κι εκείνα προς την ίδια κατεύθυνση. Και τα συνδι,..

κάτα έχουν να διαδραματΙσουν μεγάλο ρόλο, γιατί η κοινωνική συνοχή είναι ο 

ψηλότερος στόχος που θα έχει aVQw η Ευρώπη και η δυνατότητα ευρωπα'ίκής 
ενότητας θα στηριχθεί πάνω στην κοινωνική ενότητα. 

Η εναρμόνιση της νομοθεσίας, τα πρότυπα, κάποιος συνάδελφος τα ανέφερε. 

Η αντιμετώπιση των αντιδράσεων που έχουμε, 11 συμμετοχή σε ευρωπαϊκές δραστη
ριότητες. διάφορες εκθέσεις και γεγονότα, όπως αναφέρθηκε από κάποw συνά

δελφο, εκπαίδευση πάνω σε θέματα ευρωπα'ίκά, ινστιτούτο ευρωπα'ίκών σπουδών 

και προπαντός τώρα που έχουμε το πανεπιστήμιο. 

Αναφέρθηκαν και δuσκoλΙΙς και οι δυσκολίες είναι: 

Οι σχέσεις ψευδοκράτους με την ΕΟΚ , 11 αντιμετώπιση των οικονομικών συνε
πειών με την ΕΟΚ, η υπόθεση των προβλημάτων που θα έχει η γεωργία και η βwμη

χανία μας, τα κοινωνικά προβλήματα. το θtμα των χρηματοδοτικών πρωτοκόλλων 

που δεν τέλειωσε η κρίση όσο και αν προωθήθηκε η υπόθεση για τα S,CXX>,OOO 
δολλάρι.ο. Τα προβλήματα θα συνεχιστούν για το ΤρΙτο Χρηματοδοτικό Πρωτό

κολλο και θα πρέπει να το εξετάσει η Βουλή JtLO προσεκτικά. 

Μπήκαν ακόμα άλλα θέματα πάνω σε γενικότερη πολιτική, αλλά δε θα τα 

αναφέρω, για να ιπιμεΙνω στα ειδικά θέματα. όπως το θέμα της τελωνειακής ένωσης 

και της αντιμετώπισης δυσκολιών που υ.r-roQXouv ή της βελτΙωσης των όρων σχέσεων 
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με την Κοινότητα που τέθηκε από πλευράς Κοινοβοuλευτιχο" ΕΚ,ι-τροσώπου του 

Δημ.oκQαΤΙΚOύ Κόμματος. Είναι ένας βασικός τομέας που πρέπει να εργαστούμε 

σvσι:ηματικά. γιατ' θα προωθούμε μεν την αίτηση έvtαξης αλλά θα πρέΠΗ να 

αναβαθμΙζονμΕ σννeχώς τις σχέσεις μας με .ην Κοινότητα. Και είναι κάτι το χειρο

πιαστό τι τελωνειακή ένωση και υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης. 

Το τρίτο σημείο παρατηρήσεων είναι τι ΕΟΚ και οι Το\lρχοκuΠΡI.OL. θα πρέπει 

να οιχοδομήσΟιΙμε πολιτική κι εδώ. κύριοι σννάδελφοι. θα πρέπει να ανεύρoυμt 

.ους Τουρκοκ"πριους πο" θέλουν ττι" αίττιοτι ένταξης, να κάνουμε κοινές προσπά

θειες, να κάνουμε μια μεθοδικ'ή προσέγγιση και να δημιοuρΥήσοuμε. στο βαθμό που 

μπOΡO"μt, κοινές ΕΠιτροπές για προώθηση της αίτησης έvταξ"ς, γιατί θα είνοι για 

το αμοιβαιο όφελος και ω"νOXVΠΡΙων και ΤoυρxoκUι-τριων. Στο βαθμό που 

μπορούμε πρέπει να εισάξουμε και τον τουρκοκυπριακό παράγοντα σης ζυμώσε~ς 

για την ένταξη της Κύπρον στην Ε.Ο.Κ, Αυτό είνα~ ένα κεντρικό σημείο πον θα 

πρέπει να ΤΟ επι.διώξoνμt. Όσο και να φαίνεται σήμερα MwatO ή τα εμπόδια να 
είναι τεράστια λόγω της πολιτιχής τον Ντενκτάς ΠO\J προχθές μίλησε εναντ(.ον της 

αίτησης ένταξης, θα πρέπει να είναι ένα κεντρικό σημείο και μια πολιτική πον 

πρέπει να την o~κoδoμήσOυμε. 

Ε*λω να τελειώσω. κύρι..ε Πρόεδρε, με τη μεθόδευση της δουλειάς μας και τη 

λήψη αποφάσεων. Δραστηριο.-coΙηση tης EπttΡOmj; Εξωτερικών της Βονλής, 

προγραμματισμός ενεργειών της Eπ~τρoπής της Βουλής για τις σχέσεις με την ΕΟΚ, 

συνεργασία Βονλής χαι κνβέρνησης, αξιοποίηση των σχέσεών μας με το EυQωΠα'~κό 

Κοινοβούλιο και της Επιτροπής για την Κύπρο του Ενρωπα'ίκο\ι Κοινοβουλίου 

καθώς και της Κυπριακής Επιτρο.ίτής πον ελπtζω ότι πολύ σύντομα, σύμφωνα με τις 

δηλώσεις σας, θα έχουμε, της κοινής δηλαδή E.ιΤΙΤΡOmΊς του ΕUΡΩΠα'Cκού και του 

Κυπριακού Κοινοβουλίου πον θα είναι μια συyχλoν~στική κατάκτηση στην πορεία 

.ων σχέσεών μας με tην ΕΟΚ. ΤΟ Ενρωπα'(κό Κοινοβούλι.ο μπορεί να είναι ο 

μεγάλος σύμμαχός μας για την πορεία προς την ΕΟΚ και πρέπει να ζηtήσουμε τη 

βοήθεια του ΕUQωπα'Cκού Κοινοβουλίου με την έκδοση από μέρους .ου και σχετικού 

ψηφίσματος, 

Υπάρχει το σχέδιο απόφασης, κύριοι συνάδελφοι, και δε θα το διαβάσω. για.Ι 

πιστεύω ό.ι όλοι το έχετε διαβάσει. Περιορίστηκε πάνω στο μέλλον, όχι πάνω στο 

παρελθόν και ούτε πάνω σε κριτική. Το θέμα της ΕΟΚ πρέπει πράγματι να μας βρει 

ενωμένους. να είναι υπόθεση εθνικής πολιτικής στο μtγιστo δυνατό βαθμό και να 

βρούμε το σημείο συμφωνίας, αν είναι δυνατό. όλων των πολιτικών δυνάμεων του 

τόπου, 

Καταλήγοντας θέλω να πω ότι η υπόθεση της πορείας προς -την ΕΟΚ δεν είναι 

"{ιχνικό θέμα , δεν είναι θέμα επιλογής της μιας Τι της άλλης πολιτικής. είναι ο νέος 

κόσμος που πλάθεται -γύρω μας. είναι η νέα μορφή σχέσεων που διαμορφώνεται 

μέσα στον κόσμο, είναι οι συνεργασίες των λαών πέρα κα~ πάνω από σύνορα. είναι 

η δημι.ονργία πραγματικά ενός νtoυ κόσμου με τον οποίο θα πρέπει να προσπαθή. 

σουμε να συμβαδίσουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΧατζηδημητρΙου. να μου εππρέψεΤΕ. αν δεν έχετε xαμ~ά ένστασrι. στο 

ψήφισμα στο σημείο που λέτε "ιδιαίτερη σημασισ πρέπει να δοθεί στις σχέσεις μας 

με το ΕυρωπαΊ:χό Κοινοβούλιο". επειδή αποδιδω μεΥάλl1 σημασια στην κοινή μικτη 

επιτροπή. να προσθέσουμε "σuμπεριλαμβaνoμένης και της προσπάθειας δημLOυQ

γ/.ας κοινής μικτής επιτροπής με-ι:αξύ Ευρωχοινοβουλιου και Κυπρι.αχής Βουλής 

όπως και της έγκρισης ειδικού ψηφΙσματος από το Ευρωκοινοβούλιο αλληλεγγύης 

και βοήθειας προς την Κύπρο" . 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σιιμφωνώ απόλυτα. Πρώτα. κύριε Πρόεδρε. να ζη1ηθεΙ aπό τη διχ'ή μας 8ουλή 

11 αλληλεγγύη και 11 βοήθεια από το ΕιΙρωπα'ίχό ΚοινοβοίΙλισ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ας προταθεΙ τι αλληλεΥΥύτ] και βοτ\θεια, αλλά να toVLoteL στο ψήφισμα 11 
δημιoUΡYια της κοινής μιχιής επιτροπής, αν δεν ωτόρχ.ει ένσταση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν έχω καμιά ένσταση σης αναφορές που κάνετε, αλλά προτεΙνω τουλάχι

στον 11 Επιτροπή Εξωτερικών να ΣUΝΤάξει κάποιο ψήφισμα πoλiι ΠQOOεχηκά μελε-
1:ημένο και σε ένα μελλοντικό χρονικό διόστημα να το φέρει υπόψη της Βο\lλής. το 

οποίο να είναι έκκληση 1:ης Βο\lλής προς 1:0 Ευρωπα·ικό Koινoβoiιλιo. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Νομ(ζω δε δι.αφωνεΙ κανένας. 

Κλε(νοντας το θέμα με αυτά τα οποία ανέφερε ο κiιρι.oς ΧατζηδημητρΙΟυ. έχει 

Ο\ΙμπληρωθεΙ η συζήτηση του θέματος. Παραπέμπεται λοιπόν στην Κοινοβουλευnκή 

Επιτροπή Εξω1:ερικών για τα περαιτέρω. Πιστεύω ότι όλοι Ο\Ιμφωνούμε πως 

διόφορα μέτρα και διάφορες εν1:ΡΥειες που εισήγηθηχε ο κ. Χα1:ζηδημη1:ΡΙΟ" και 

άλλοι συνάδελφοι θα υλοποιηθο"ίιν από την Επιτροπή Εξω1:ερικών της Βουλής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δηλαδή παραπέμπεται και δεν "ισθε1:εΙ1:αι αυτη τη στιγμή 1:0 ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να ξεχαθαρl.σoυμε τα πράγμα1:α. ο κ. Χατζηδημητρίοιι έχει κάμει δύο ειση

γήσεις. Η μια είναι αvrό 1:0 ψήφισμα στο οποίο πρocn:ί.θεται και το θέμα της μικτής 
επιτροπής και η άλλη είναι 1:0 ειδικό ψήφισμα όσον αφορά το Ειιρωχοινοβούλι.ο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μάλιστα. κiιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το πρώτο ψήφισμα είναι ενώπιόν σας για ψήφιση. 

Αντιλαμβάνομαι ότι xάo""tOLOL θα υποστηρίξουν και κάποιοι θα κάμουν αποχή. 

(Γέλια) 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε ΧατζηδημητρΙου, εισηΥΟ'ύμαι σε σας που είστε και ο Εισηγητης του 

θέματος αλλά και προς την ολομέλεια του Σώματος, φυσικά εκτιμάτοι η θέση 

αποχής του ΑΚΕΛ και είναι μια πολύ θετική μEτaxLyη01J. αν θέλετε. Εγώ θέλω να 

πω το όλλο. Πιστεύω όη η πλει.οψηφία της Βουλής θέλει να στειλει μήνυμα στην 

Εκτελεστική EξouσΙα. Ποιο θα είναι το μήνυμα αν είναι με μειωμένες ψήφους; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να είναι. κύριε σννάδελφε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε συνάδελφε, εγώ μιλώ ευθέως και είναι γνωστό το πρόβλημα. Αν δεΙτε τα 

έδρανα "{ης Βουλής αντιλαμβάνεστε ότι δυοηιχώς ίσως και λόγο των δημοτικών 

εκλογών κάποιοι συνάδελφοι είναι απασχολημένοι. Έχουν οδεύσει εις τας ρίιμας 

και τας αγυιάς για τους δημάρχους. 

Εκείνο το οποίο ΕισηΥοuμαι είναι να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εξωτερικών 

με την έκκληση να ετοιμαστούν και .0 δύο ψηφίσματα χαλά μελετημένα και να 
έρθουν να τα περάσουμε την επόμενη ΨOQό., δηλαδή την ερχόμενη Πέμmη. Δεν ξέρω 

πότε συνεδριάζει η Επιτροπή Εξωτερικών, γιατί ο .πρόεδρός της λείπει. 

Αν όμως θέλετε σήμερα. σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κίιρι.ε Χατ!;ηδημητρ(.ου, νοουμένου ότι και τα δω ψηφίσματα θα έρθουν και 

θα μπουν στην ημερήσια διάταξη και θα τεθούν προς ψήφιση την επόμενη Πέμπτη, 

θα έλεγα ότι ο κ. Αναστασιάδης έχει κάποιο στιμε(ο, όταν βλέπει πως θα υποστηρι.

χθεί οποιοδήποτε ψήφισμα από 11 Βουλευτές σε σ\ινολο 56. Δε θα 'ήταν σωστό να 
πάει το μήνυμα ότι μόνο 11 Βουλευτές ενδιαφέρθηκαν να υπoστηρ(.ξouν το 

ψήφισμα. 

Γι' αυτό το λόγο νoμιl;ω θα ήταν σωστή τι εισήγηση, να επιμένουμε όμως, όπως 

και τα δω ψηφίσματα έρθouν κοντά μας για απόφαση την επόμενη Πέμ..-ττη. 

Ο κ. Κοντ(δης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κ ίιριε Πρόεδρε, λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ορισμένα πράγματα ίσως να μην 

τα καταλαβαίνω εγώ. Μας έχουν κατηΥορήση κάποιοι, και μας κακοφάνηχε, ότι 

κάμνουμε θtατρo και πραγματικά εδώ βλέπω τι σημαίνει τούτο το πράγμα. Καθή

σαμε τόση ώρα και συζητο"ύσαμε, και μάλιστα οε οξύ τόνο, και την ώρα που έπρεπε 

να δώσουμε ένα τέλος, παραπέμπουμε αυτό που συζητούμε σε κάποαι Επιτροπή. Δε 

νομΙζω αυτό .0 πράγμα να ε(ναι σοβαρό. Εγώ τουλάχιστον δεν το καταλαβαίνω. 
Αυτό το ψήφισμα έχει διανεμllθεΙ Το μElttlloav οι Βουλευτές και κάθηοαν εδώ για 

να το ψηφ(σουν, να το καταψηφ(σouν, να απόσχouν, ο καθένας να κάμει ότι θέλει. 

αλλά επειδή διαπιστώνουμε ότι κά.'tOιοι έχouν φύγει και μείναμε λίγοι. το παραπέ

μπουμε. Δε νομιζω ότι είναι σοβαρά αυτά τα πρόγματα, εκτός και αν δεν.α καταλα

βαίνω εγώ καλά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κοντιδ". με όλο το σέβας, ίσως να μτιν 1:0 έχετε αντιληφθεί, γιατΙ σtO 
παρελθόν συνέβη πάρα πολλές φορές να oλoκλrιρωθεΙ μια συζήτηση και να παραπεμ

φθεΙ ένα ψήφισμα για επεξεργασ(.α στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Δεν 

εΙναι .ΙΠοτε δηλαδή πρωτότυπο να λεχθεί ό-n ένα ψήφισμα παραπέμπεται για 

επεξεργασtα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. γι.α να επανέλθει την 

επόμενη Πέμπτη. 

Ο κ. Αναστασιάδης και" κα. Κατοελλή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρ1.Ε Πρόεδρε, δε θόθελα να πω αν ορθώς δεν κατάλαβε ο κ. Kovτι.δης, αλλά 

είχατε ήδ" κάνει μια εισηΥηση εσείς την οποΙα αποδέχθηκε ο Χ. ΧατζηδημητρΙου. 

κάποια πρόταση, κάποια μετατροπή, είναι μια απλή δια-ruπωση ... 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Είναι πρόσχτιμα, κυΡΙΕ συνάδελφε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να τελειώσω, κύΡΙΕ συνάδελφε, δε σας διέκΟψα, μάθετε να καταλαβαΙνεΤΕ, για 

να μη μας λεν ότι παίζουμε. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Μα, εσείς μου λέτε ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να τελειώσω, κύριε σuνάδελφε. Έχω το λ6Υο. Όταν τελειώσω μπορεί να μιλή. 

oe.t εσείς. Εκείνο το οποίο ε~σηyήθτικα είναι απλά ορθότερη επεξεργασΙΟ του ψηφί· 
σμα.ος, ούτως ώστε να μπορο'ίιμε να ψηφ(ζουμε και να γνωριζουμε τι ψηφ(.ζουμε, αν 

θιl:λoυμε να είμαστε σοβαροΙ Υπάρχει μι.α τροποποίηση του ψηφ{σματος. Τι είναι 

εκείνο που δεν καταλάβατε; Δε θα επανανο{ξει η συζήτηση ή ο διάλογος. θα τεθεΙ 

ΙΙ:να κείμενο σε ορθή διάταξη, με καλά ελληνικά. με προτάξεις όπως ο Πρόεδρος της 

Βουλής εισηΎ1iθηκε και ο εισηγητής του θέματος αποδέχθηκε. ώστε να εκδοθεί ορθή 

απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εκείνο που δεν άρεσε στον εισηγητή είναι.ο "καλά ελληνικά". 

Η κα. Κα.σελλή, παρακαλώ. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κ'ίιριε Πρόεδρε, επειδή λεLπ:ει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών, ως 

Αναπληρωτής Πρόεδρος νομίζω ότι είναι ορθότερο να πάει ενώπιον της Επιτροπής 

Εξωτερικών, γιατί ίσως και εκεΙ να υπάρχουν ακόμα μια-δuo πιο επOΙXoδoμητικιl:ς 

εισηγήσεις, νοουμένου ότι αυτό το ψήφLOμα θα φύγει από τη Βουλή και θα διανε· 

μηθεί. σε πολλά άλλα σώματα εκτός Βουλής. Νομίζω δεν υπάρχει καμιά δυσκολία 

και έχουμε και το προηγο'ίιμενο ψήφισμα των εγκλωβισμένων που πήγε στην 

Επιτροπή Προσφύγων και δεν είναι γι.α να υποτιμήσουμε το ψήφιομα. ακριβώς το 

avtteEto. είναι γιατί νοι.αζόμαστε πολ'ίι γι' αυτό το ψήφισμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέλω να δ~αβεβα.ιώσω τον κ. Kovτtδη όη συνέβηκε πάρα πολλές φορές να πάει 

ένα ψήφισμα σε μια Επιτροπή για επεξεργασία. Τώρα αν επρόκειτο κάποια πλευρά 

να το καταψηφίσει και επέμενε να τοποθετηθεί σήμερα. θα έλεΎα εντάξει . Εφόσον 

όμως δεν πρόκειται να καταψηφιστει, είναι θέμα να ψηφίσουν κάποιοι και κάποιοι 

να κάνουν αποχή, γι' αυtό και δε νομίζω ότι με οποιοδήποτε τρόπο ματαιώνουμε 

την πρόθεση οποιουδήποτε να τοποθετηθεί με το να ζητήσουμε να γίνει μι.α Χαλύ

'(ερη επεξεργασία. Εκτός αν εσεΙς ο Ιδιος, Χ:ύρι.ε ΧατζηδημητρΙΟυ, επιμένετε να γ~νει 

ψηφοφορΙα σήμερα. οπόταν εγώ θα το παραπέμψω στην Επιτροπή Εξωτερικών. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΡΙΟΥ: 

Kiίρι.ε Πρόεδρε, τι σκέψη μου ήταν τι εξής αρχικά. Όταν διατυπωνόταν αmό το 

σχέδιο απόφασης, ήταν πραγματικά σχέδιο απόφασης και όχι ψήφισμα που περιλάμ~ 

βανε μόνο κάποιες γενικές αeχtς:. κατευθuvtήριες αρχές και ουδέν έτερο. Σε καμι.ά 

λεπτομέρεια δεν μπήχε ούτε σε καμιά αναφορό., ώστε να δημι.ουργεΙ επΙμαχες 

αναφορές. Αισθάνομαι να βρΙσκομαι κάτω από την εξής π(εση. Οι ετα(ροι που θα 

ψτιφΙσουν ... 

(γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Οι κοινοτικοΙ εταtρoι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΟΙ κοινοτικοΙ ετα(ροι ζητούν να αναβληθεΙ για μια βδομάδα, παρόλο που εγώ 

φλέγομαι να το έβλεπα σήμερα "ψηφισμένο. όμως τι να κάνουμε. δεν μπορώ μόνος 

μου να επιμένω πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν. έληξε η συζήτηση και παραπtμπεται το θtμα, κUριε Κατσουριδη, στην 

Επιτροπή Εξωτερικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δε σας ενδιαφέρει η θέση μας πάνω στο θέμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Επειδή αντιλήφθηχα ότι δεν tχετε ... 

Ν. ΚΑΤΙΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μπορεί να τεθεΙ σε ψηφoφoρl.α. αν θα παραπεμφθεΙ ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ναι, κύριε Κατσουριδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δε θα φέρουμε tvoτaoη να παραπεμφθεΙ, Ιιύρι.ε Πρόεδρε, αλλά θέλω να συμμε· 

ριστώ την έγνοια του κ. Αναστασιάδη ότι η λειψή παρουσΙα, ιδιαίτερα εκεΙνων που 

το υπoστηριζouν, γιατ( εμεΙς εΙμαστε παρόντες συνεχώς στη συζήτηση. υποβιβάζει 

την (δια τη σημασΙα του θέματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχε~ ληξε~ 1'\ συζήτηση αιιτού ΤΟ\l θέματος. Σίγουρα αν επρόκειτο να ΕΠΙτύ

χουμε ττιν ένταξη με μεγαλίιτερτι παρουσΙα, πιστ;ε\ιω πως θα υπήρχε. 

Τώρα παρακαλώ τον χ. θtoδώρoυ να κλεΙσει το επόμενο θέμα. ε[ναι το στεγα

στικό πρόβλτιμα, γιατί έχει ολΟΧληρωθεΙ 1'\ συζήτηση. 

εΙναι τι σειρά, κύΡΙΕ Αναστασιάδη. θα έλθω στο θέμα του πανεπιστημ(Q1), είναι 

το επόμενο και θα αναβληθεί για την επόμενη σννεδρΙα. Γι' αUΤό το τελευταίο θέμα 

το οποίο μας έμεινε σ' αυτή τη ΣUνεδρι.o. ο κ. θι::οδώρον θα .0 κλείσει, επειδή το 

ενtyραψε. ΤΙτλος του ''Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμ1')λότερων εισοδηματικών 

-τάξεων.ων μη προσφύγων και" ανάγκη αντιμετώπισής του από το χράτοςΜ . 

Μάλιστα. κύρι.ε Χριστοδουλιδη. 

Δ. ΧΡΙΙΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

θα παρακαλούσα να διευκρινιστεί σήμερα πότε θα xλεΙσE~ το πολυθρύλητο 

θέμα της ποντΙκας που εδώ και δuo μήνες μας κρατά. τους εyyράψαvτες Βουλευτές, 

μέχρι τέλους αναμένοντας κ6.θε φορά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε XΡ~σtoδoυλ(δη, αν ανατρέξετε στην ημερήσια διάταξη θα δείτε ότι η 

ποντΙκα είναι το υπ' αριθμό πέντε θέμα. Λοιπόν, δε Υνωριζω αν θα προλάβουμε την 

ποντίκα πριν από τις γιορτές ή μετό αίτό ης γιορτές, πόντως πιoτruω θα επιβιώσει 

των XeLOΤouyiνvoov και της Πρωτοχρονι.άς η ποντίκα. είναι πέμπτο χατά σεl.Qά. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡlOΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση. Για να έχουμε ποντίκα πρέπει πρώτα να 

κτίσουμε σπίτια, έτσι πρέπει να τελειώσει ο κ. θεοδώρου, να λίκJει το στεγαστικό 

και ύστερα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δυστυχώς η ποντΙκα είναι των κάμπων. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, είναι των σπιτιών. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ, κύριοι, δε θα ήθελα να αρχίσουμε με μερικές σκηνές της πovτΙκας, 
να περιμένουμε να ανο(.ξουμε το θέμα. 

Παρακαλώ, κύριε θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΏΡΟΥ: 

Ναι. κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι αν είναι κλείσιμο που θα κάμω ή ΕΚτενή 

τώρα. Υπό τις συνθήκες αισθάνομαι ότι μάλλον είναι εκτενή που πρέπει να κάνω. 

Οπωσδήποτε, μετά τη συζήτηση του υψηλού πράγματι θέματος της ΕΟΚ, που 

ζωντάνεψε μι την παρέμβαση, όπως συνήθως συμβα~νει. του αγαπητού σννόδελφου 

κ. Πουργουρ(δη, μπαίνουμε στην ανακεφαλαLωστι, γιατί αυτό πρόκειται να κάμω, 
της συζήτησης που έγινε για το όχι τόσο σημαντιχό, αλλά επίσης πολύ σοβαρό θέμα 

-
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ττις στέγασης των χαμτιλότερων εισοδημαηκών στρωμάτων. Η συζήττιση, κύρ~ε 

Πρόεδρε, έχει καταδειξει όη \ιπάρχει πρόβλημα και όη το πρόβλημα αυτό eLvoL 
σοβαρό. MπOQώ να πω ότι αuτό το σοβαρό πρόβλημα για αρκετά χρόνια ήταν παρα

γνωρισμένο, σκεπασμένο με ένα σκέπασμα απόκρυψης, μπορεί όχι σκόπιμης, αλλά 

αιn:ό σuνέβαινε, γιατ( σε τελευταtα ανάλυση α..ίτοκαλύπτεται όη αυτό το θέμα 

απασχολεΙ πολίι σοβαρό ένα ποσοστό του πληθιισμο\ι μας πο\} είναι τοιιλάχι<πο 15% 
σύμφωνα με τα (.δια τα στοιχεία .α οποΙα διάφοροι κνβερνητιχοΙ οργανισμοί και 

κυβερνητικά τμήματα μας έχοιιν δώσει. προκύπτει σίγουρα επιτακτική ανάγκη ανtι.

μετώπιστις αυτού του προβλήματος. Τόσο γιατί το πρόβλημα αυτό είναι ένα σοβαρό 

κοινωνικό πρόβλτιμα όσο και για1Ι. όπως έχω αναφέρει στην εισαγωγή της ομιλως 

μου, τείνει να δημιουργήσει δι.αιρετικές χαταιπάσεις και καταστάσεις αντι.παλό

ΠIta; ανάμεσα στα χαμηλά Εισοδηματικά στρώματα των μη προσφύγων από τη μ~α 

και των προσφύγων από την άλλη πλευρά. 

'Εχει διαπιστωθεΙ από τη συζήτηση ότι όλα τα κόμματα στη βουλή ομοφωνούν 

πάνω σ' αυτό το ζήτημα κα~ αυτό αποτελεί μια πολύ ευχάριστη διαπίστωση. Έχουν 

υποβληθεί διάφορες προτάσεις από όλους τους ομιλητές, οι οποιες κατά τη γνώμη 

μου είναι πάρα πολύ αξιόλογες, και επί του ζητήματος της εξεύρεσης των 

αναγκαίων χρηματικών πόρων έχουν ασχοληθεί μερικοί συνάδελφοι και έχουν 

δώσει πάρα πολύ χρήσιμες εισηyήσεLς, έχουν υποβληθεΙ προτάσεις και πιστεύω ότι η 

κυβέρνηση μπορεί πλέον να πάρει από αυτό το Σώμα το μήνυμα ότι επέστη το 

πλήρωμα του χρόνου, και αυτό το 10ν(ζω. 17 χρόνια μετά από την ει.σβολή να αντι
μετωπίσει το στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων των μη 

προσφύγων πάνω σε μια ενιαία βάση με τους πρόσφυγες. Δεν έχει πλέον χαμι.ά 

διαφορά το αν ένας είναι πρόσφυγας, έχει εισόδημα :Ε4,ΟΟΟ και είναι άκληρος. Στην 

ιδια μοίρα βρΙσκεται και αυτός που δεν είναι πρόσφυγας και έχει :Ε4.000 και είναι 

επ{.σης άκληρος. Είναι ζήτημα κοινωνικής δικαιοσύνης, είναι ζήτημα (σης με1αχε{... 

ρισης, ισoνoμtας, ισoπoλιτεtας, ίσων ευκαιριών. Είναι ζήτημα άσκησης κοινωνικής 

πολιτικής μέσα στα πλαίσια ενός κράτους κοινωνικού, όπως θέλουμε πιστεύω να 

δημιoυρ'Y1iσoυμε σ' αυτό τον τόπο. 

Έτσι η εισήγησή μου είναι όπως ο Πρόεδρος της Βουλής ανaλόβει να μετα· 

φέρει στην κυβέρντιση την άπΟψη του συνόλου του Σώματος, ότι 10 Σώμα αmό 
αισθάνεται έντονα 1ην ανάγκη να αντιμετωπιστεί πολύ σύντομα με συγκεκριμένα 

πρακτικά μέτρα, που μπορεί να βγουν και μέσα από τις (διες ΤLς εισηγήσεις 1ων 

Βουλευτών, το οξύ στεγαστικό πρόβλημα των χαμηλών εισοδημα1ικών στρωμάτων 

των μη προσφύγων. Και αν ο' αυτούς τους προUπολογισμούς δεν έχει περιληφθεί 

οποιαδήποτε σημαvτική πρόνοια, τουλάχιστον ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν υπάρχει ούτε πρόνοια, κύριε συνάδελφε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Το ξέρω, αυτό λέω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ούτε Κεφάλαι.ο δεν υπάρχει. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Το ξέρω ότι δεν νπάρχει. 

Σκοπός μας θα πρέπει να εΙναι ΤOΊJλάXι.στoν στOuς επόμενους ΠΡOUπoλoγι.

σμούς να υn:ό.ρξει γι.α πρώτη φορά ένα 'tttoι.o κεφάλαι.ο το οποίο να παραχωρήσει 

τους πόρους ΠΟΊ) θα κάνouν κατορθωτή t11 στέγαση των ανθρώπων αυτών, οι οποίοι 

με τα ΕιοοδήμαΊ6. τους δεν εΙναι σε θέση να αντιμετωπίσουν σήμερα το σtεyαστικό 

πρόβλημα. Είμαι πεπεισμένος ότι η βο"λή οφειλει αυτή τη χειρονομία προς τους 

συμπολιtες μας "{ους αναξιοπαθούντες που είτε 11 μοίρα είτε 11 καταγωγή είτε άλλοι 

λόγοι τους έχουν φέρει σ' αutή την πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση και πον το 

κράτος οφιίλει να έλθει αρωγό. 

Ε'υχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι, κύριε ΧατζηδTlμrιτρΙΟ". 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlογ; 

Συγγνώμη, κύριε θεοδώρου. Σε προηγούμενα χρόνια \Jπήρχε αναφορά στον 

ΠΡOUπOλoγισμό. υπfιQχε αναφορά χωρίς χρημαηκό ποσό. Φέτος διεγράφη και 11 
αναφορό. θέλω να κάμω πρακηκή πρόταση. Να 1./ΠΙφι.στεί από τη Boυλτj, από τους 

παΡΕUΡ~σκoμένo"ς, και να ζητηθεί. από την κυβέρνηση από αυτη τη χρονιά να επανα

φeρθεΙ στον προ\Jπολογισμό το θέμα της στέγασης των χαμηλών εισοδημαηκων 

στρωμάτων και να δούμε κατά τη δι.άρκεια του χρόνου με μελέτη της Επιτροπής και 

για τους πόροιις και γ~α ης σχετικές ενtργειες, 

Δ, θΕΟΔΩΡΟΥ: 

προσωπικά δεν έχω ένσταση, κύριε Χατζηδημητρίοιι, EUΧαρΙστως, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εισηγούμαι, κύριοι ΣVΝΆδελφoι, την αποδοχή αυτής της εισήγησης, γιατΙ η 

αναφορά, έστω και αν δεν υπηρχε κoνδύλ~, σήμαινε ότι ωtήρχε αυτή η πολιτική 

από πλεUΡΆς κιιβέρνησης, Κατά σuνέπεια τι διαγραφή σημαΙνει ότι έχει αλλάξει τι 

ΠOλΙΤLΚη κα~ π~στεύω ότι εΙναι πoλ~ηχή όλων των κομμάτων να προωθηθεΕ αυτό 

το θέμα ττιν κατάλλτιλτι ώρα, όταν ιιπάρξouν δuνατόττιτες, Κατά συνέπεια δε συζη

τούμε τώρα επιβάρυνση του προ\Jπολογισμού, συζητούμε όμως ύπαρξη πολιτικής. 

Γι' αuτό αν δεν "πάρxε~ ένσταση, εγώ τουλάχιστον θα εισηγo'ύμouν να αποδεχθούμε 

την εισήγηση. 

Ομόφωνα γΙνεται αποδεχτή. 

Λοιπόν, περατώθηκε η συζήτηση του Κεφαλαίου Δ'. 

Η επόμενη οιινεδρΙαση της Βοιι).ης ορι!;εται για την ερχόμενη Πέμπτη, 

12 ΔεχεμβρΙοιι στις 4.00 10 απόγειιμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΩ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περΙ Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1991. 

2) Ο περΙ Συμπληρωμα-.:ιχoiί ΠροtmολοΥισμοu Νόμος (Αρ. 45) του 1991. 

3) Ο περί Συμπληρωματικο" προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 49) 10\1 1991. 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Aνωrn:ιξεως) 
Νόμος (Αρ. 19) του 1991. 

5) Ο περί. Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πισtώσεως (Ταμείο AνακOUφ(... 
σεως Eκτoπισθέvι:ων και ΠαθόνΙων) Νόμος (Αρ. 6) του 1991. 

6) Ο περί Παγχύπρι.ας Ορ"Υάνωσης Εκτοπισθέντων (Σύσταση, Δομή, 

Σκοποι. Αρμοδι.ότητες και Άλλα Iuναqn; θtμαtα) Νόμος του 199ι. 

(Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων .ης ΠαΥχ'ύπρι.ας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος 10υ 1991. (llOόtaoη νόμοιι) 

8) Ο περί ΠαΥκύπριας Οργόνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί. 
Αρμοδι.ότηtες και Άλλα Συναφή θtματα) Νόμος 10υ 1991. (Πρόταση 
νόμου). 

9) Ο περί. ΕκλσΥής των Μελών των OQΎάνων της Παγκύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περΙ Δήμων (fΡΟΠΟΠΟΙ'lτιχός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991 . 

1 Ι) Οι περΙ Αρχής Βl.Ομηχανιχής καταρτΙσεως (Σuμπλ'lρωματιχ,; Ιατροφαρ
μαχευτιχή Περl.θαλψη για τους Υπαλλήλους χαι τους Εξαρτωμένους 

τους) (ΤροποποιητιχοΙ) ΚανονισμοΙ του 1991. 

12) Οι περΙ Κανονισμού Εισαγωγών (Άδειαι) (fροποποιητικοt) ΚανονισμοΙ 
του 1991. 

13) Οι περι Κανονισμού Εισαγωγών (Γέλη) ΚανονισμοΙ του 1991. 

14) Οι περΙ Ακινήτου Ιδιοχτησιας της Δημοχρο.τιας (Διάθεση) (TρononOL'l' 

-τΙ.ΧοΙ) Κανονισμοί -του 1991. 

15) Οι περΙ Aνtιoξειδωτικών στα Τρόφιμα (fροποποιη-τικοt) Κανονισμο! 
τοu 1991. 

16) Οι περΙ Εμπορικών Σημάτων (fροnoποιη-ΤLΚΟΙ) ΚανονισμοΙ του 1991 . 

17) Οι περΙ θεατρικού Οργανισμού Κύπρο\! (Σχέδl.O Συντάξεων και Χορηγη
μάτων σε Υπαλλήλους του θεατρικού Οργανι.σμού Κύπρου χαι σε Εξαρ

-τωμένους -τους) κανονισμοΙ του 199t. 

18) ΟΙ περΙ θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και XOΡ'lyη· 
μάτων σε Υπαλλήλους του θεατρικού Οργανισμού Κύπρου χαι σε Εξαρ. 

τωμένους τους Όμοl.O με -το Σχέδιο Συντάξεων -της Κυβέρνη01lς) Κανονι

σμοΙτου 1991. 

19) Οι περΙ θεα-τριχού Οργανισμού Κύπροu (Γαμεl.o ΠρονοΙας) (fρoπonOL'l' 
τιχοΙ) ΚανονισμοΙ του 1991. 

• 
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20) o~ περΙ χωρLων (ΔI.ΟΙΧllση χα~ BU:rιωoη) (TραιtOΠoιηnχoΙ) Κανονι.ομο( 
Πέγει.ας, το\! 1991. 

2 Ι) Οι περΕ Ιδιωτιχών NoooκoμεLων ΚανονισμοΕ του Ι 991. 

22) ΟΙ περΙ Xωρl.ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΓQOΠOΠOιηtιΚOΙ> ΚανονιομοΙ 
Κάτω Πύργου το\l 1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Eρω-tήσεις. Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) ΜΗ αΙτηση tνταξης Τl1ς Κύπρου σtην ΕυρωπαΊ:χή Κοινότητα και τι ανάγκη 

λήψt1ς ΣUΓXεxριμ.ένων μέτρων για 'την προώθησή της". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση to'U Boυλeυtή Χ. Τάκη Χατζηδημητρtou). 
(4.7.1991). 

('ΕΥχριση σχετικού ψηφΙσμοτος). 

2) Έκθεση της ΚοινοβουλευnΧής Επηροπής Παι.δε(.ας για το θέμα που 
'ntλoφoρεttoL "Χώρος ovt-yερoης το" Πανεπιστημίου Κύπρο,,", 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (l7.9.91). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής Προσφύγων, ΕΥκλωβισμ1νων, 
Ayvoouμtνω" κοι Παθόντων yt.α το θέμα που ητλoφoρeΙτoι "ΠροβλτΊ
ματα παθόντων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιtροπής). (2.10.1991). 

4) Έκθεση της Ko~νoβoνλευnκής Επιtροπής Yyεtας για ~o θέμα πον 

αναφέρt'tα~ ως ~H eξάπλωση ~ης ποντίκας σε κατoικημtνες πεeιoχές κα~ 

οι σιινεπαγ6μενοι κΙνΔUΝoι για την νyεtα τον λαο'ύ - Ενδημικός εξανθη

ματικός τ"ύφος". 

(θέμα εγγραφέν με ε~σήyηση των Βουλευτών κ. Δ. XρισtoδoυλLδη. 
Δ. Kovτ(δη χαι Λ. Λνσιώτη εκ μέρους ~ης Κοινοβονλεντικής Ομάδας ~oν 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (17.10.91). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλεντικής Επιτροπής Προσφ'ύγων. ΕΎΚλωβισμένων. 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που ~ι~λoφoρεΙ~αι "θέματα 
ίσης κα~ανoμής βαρών και 1tQOOJt~ι.xtς ~O\l ΦoQέα - Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών". 

(Aυτεπάγγελ~η eξέταση με απόφαση της Eπι~ρoπής). (2.1.1991). 

6) Έκθεση ~'ης KoινoβoυλΕVηκής Επιτροπής Παι.δεtας για to θέμα που 
τιτλοφορεΙται "Ξενoδoχειακές{fεxνικές σχoλtς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (17.9.1991). 

7) ''Τα πολλαπλά προβλήματα που ανημετωπl.ζouν οι Κύπριοι απόδημοι 

της Νοτίου AΦQ~κής". 

(θέμα ΕΥΥραφέν από '(ο Boυλεvtή κ. ΑυΥερινό Παπαρέ). (19.9.91). 

8) 'Ή απόφαση για ακύρωση του δι.ορισμο'ύ του ΑρχιμανδρΙτη Ιωάννη 
Μαλλουρή στη θέση ~oυ Υπευθύνου για θέματα θρηoxεuτικής Διαφώ
τισης ,"'ης Εθνικής Φρouράς και οι εuθ'ύνες της KUΒΈρνησης γενικά χαι 

ειδικά ~oυ Υπουργο'ύ Άμuνας για την απόφαση αuτή που πλήττε~ την 

ενότητα του λαού". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Χρ. Πouργoυρίδ"η). (19.9.91). 
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9) ''Οι αρχαιολογικοί θτ!σαuρoί και 'η ΠOλHισtικ'ή κλ'ηρονομιά της Κύπρου 

και 'η ανάΎΚ'η για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξ'ης και πρoστασtας Τ'ης". 

(θέμα εγγραφέν με ειmlΎt1στι το" Βο\lλε\lτη κ. Α. Χρίστου εκ μέρους της 

Κοινοβο\lλευτικής Ομάδας ΤΟ" ΑΚΕΛ-Αριστερ{ι-Νέες Δυνάμεις). 

(19.9.91). 

10) Έκθεση της ΚοιVQβo\lλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
ΠO\l τιτλoqχ>ρεΙται ~Διατηρηση και πρoσtασ(α των κτι.ρ(ωv της Aρχ~ 

γραμματειας~ . 

(Αυτεπάγγελτη εξέΊ:αση με απόφασ'η τrις Επιτροπ'ής). (22.10. 1991). 

Krιρύσσω τη λήξrι τrις σημερινής συνεδρLας. 

(Ώρα λήξης, 8.05 μ.μ.) 

ΟΙ αΧόλουθοι Βοιιλεντές νπέγι~αψαν τον ιιατάλογο των παQόvrων με αλφα~η

τιχή σειQά:-

ΑγαπΙΟυ Γι.αννάxrις 

Aγγελl.δoυ Kλαl.ρη 

Aναστασιάδrις Νίκος 

Α ντωνΙΟυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΎΚΟ" Κίκης 

Ευθυμίου TτΙμrις 

Ευσταθίου ΕιΙστάθιος 

Hλιάδrις Δrιμήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλοιΙ Λάκης 

θεobιuι: Ι' Δώρος 

Ιεροδι.ακόνοιΙ Λεόντιος 

Καζαμ(.ας KΙκrις 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

ΚατσουρΙδ1')ς Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρrις 

Κουκουμάς Ανδρέας 

ΚιΙπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Mιχαλάκrις 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτrις Λώρrις 

Λ υσσαρίδrις Βάσος 

Mακρl.δrις Ισίδωρος 

Mαρκιδrις Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Mιχαηλιδrις Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μο\lOιούττας Νίκος 

Μονσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαπαγεωΡΥίου Παύλος 

ΠαπαδόΠΟιΙλος Τάσσος 

Παπαρές Auyερινός 

ΠιττοκοπΙτης Νίκος 

Πoυρyoυριδrις Χρίστος 

Poλάνδrις Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δrιμ'ήτρrις 

Φιλιπ.που Ανδρέας 

Χάσικος Σωκρ{ιτης 

Xατζrιyιάνvης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙο" Tάκrις 

XριστOOoιIλl.δrις Δώρος 

Χριστόφι.ας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Xρuσooτόμoυ Διόφαντος 

Avτιπ~ωπoι θQησκεντιιι:ώv Ομάδων: 

ΠΟΥιατζής Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 
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n Ι ΝΑΚΑΣ Π ΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) ΟμιλΙα του Υπουργού Οικονομικών κ. Γ. ΣυρΙμη πάνω στους nρo\lnoAo

γισμους του 1992. 
2) Έκθεση για το νoμoσχ~διo"O περί Eκπαιδεuτικών Περιφερει.ών Νόμος του 

1991 ", οι αγορεύσεις και 11 συζήτηση που έγιναν (Γ. Κασουλιδης, Α. Φιλίπ· 

που, Δ. Συλλσύρτις, Τ. ΧατζηδημητρΙο\). Δ. Χριστόφιας και Ευστ. Ευστο

θ(ο\l) και ψήφιστι αυτού σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδLO ''Ο περί Αεροδρομίων (Επιβαηκό Τέλος) 
(Γροποποιητ ικός) Νόμος του 199 1" και ψ1'ιφιοη αυτού σε νόμο. 

4) ΈκθεΟll για το νομοσχέδιο ''Ο περί Σtεγών για Ηλικιωμένους και Αναπή
ρους) Νόμος του 1991" και ψτΊφιση αυτού σε νόμο. 

5) Έκθεση για τα νομοσχέδι.α Ι) "Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος το\l 1991" και 2)"0 περί Εργοστασίων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 199 ι" και ψήφιση αυτών σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του Ι 991 ~ και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

7) Έκθεση γι.α τους κανονισμούς ~o περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικοι) Κανονισμοί Αγρού του 199t " και έγκριση αυτών. 

8) Έκθεση για τους κανονισμούς ''Οι περί xωρtων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(ΓΡΟΠOJtOΙητικοι) (Αρ. 2) ΚανονισμοΙ Πάχνας του 1991" και έγκριση αυτών. 

9) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανο

νισμοί του 1991" και tYΚQI.01l αυτών. 

10) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Eπαγγελματικ~ς Ασφάλειας και 

γγεΙΟς στις Εργασίες Λιμένων Κανονισμοί του 1991" και έγκριση αυτών. 

ι Ι) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγρόφων και Κανονισμών. 

12) Ερωτησεις Βουλευτών (Η δημιουργία κέvι:ρoυ μεταμόσχευσης μυελού 

των οστών - Η απόλυση δύο έκτακτων υπαλλήλων από το γραφεΕο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Η καθιέρωση και τρίτου έτους σπουδών στον 

κλάδο Ξενοδοχειακών Σπουδών σης τεχνικές Σχολές Πάφου και 
Λεμεσού - Τα πολύ ψηλά αποχετευτικά τέλη στη Λεμεσό και τα προάστιά 

της - Οι τεχνικές βλάβες στην ακταιωρό" Αφροδίτη" - Η ε..-τιδότηση του 
Συνδέσμου Προστασίας Φuτών Γερμασόγειας στα 15%). 

13) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Γ. Ομήρου, Α. AvτωνΙOυ, Πρόε

δρος, 'r, Αγοπίου, Ν. Αναστασιάδης, Χρ. ΠOUΡγO\lρ(δης, Τ. Χατζηδημητρίο\l , 
Ν. Κατσουρ{δης, Euστ. Ευσταθίου, Ι. Μάτσης, Δ. Koντtδης, Ρ. Κατσελλή) 
πάνω στο θέμα 'Ή αίτηση ένταξης της KύπQoυ στην Ευρωπα'Ι;κή Κοινό
τητα και η ανόγκη λήψης συγκεκριμένων μέτρων για την προώθησή της". 

14) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Δ. Θεοδώρου, Τ. Xα'tζ1ιδημη
τρΙΟυ και Π ρόεδρος) πάνω στο θέμα 'Το στεγαστικό πρόβλημα των χαμη
λότερων εωοδηματικών τάξεων των μη προσφύγων και η ανάγκη αντιμε

τώπισής του από το κρότος". 

Τιμή : 50σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 12ης ΔεκεμβρΙου 1991 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(ΓΑ. ΚΛΗΡ ΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης, 4.15 μ.μ.) 

(Α(!. 16) 

Κ τιρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας α"τής. 

Παρακαλούνται οι ένημοι κίιρ ΙΟ Ι Γραμματείς να δι.o.π ισtώσOυν αν -υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική ΕρΥασια. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή rιμερήσια διάταξη εΙναι το υπ' αρ. 2 θέμα. ~o 
περί Συμπληρωματικού Προ\)πο).,ογισμοίι Νόμος (Αρ. 45) του 1991", Παρακαλω τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

(891) 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ Ι ΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ παΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΩ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟ! (ΑΡ. 45) ΤΟΥ 
1991" 

Παρόντες:. 

Λε6ντι.ος ΙερoδιακόνOΊJ. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκί.δης 

Ανδρέας Γεωργίο\) 

Γιαννάκης ΚασουΜδης 

Νίκος Kατσoυρtδης 

Αβραάμ Α ντωνίOΊJ 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Τάσσος n MaMnoulo; 
Νίκος Μο"οιο\ιττας 

Μόρχος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολΟΥισμού μελέττισε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε ΣUΝεδρία ,ΤΊς που πραγματοποιήθτ'ικε σης 27 Νοεμβρίου 
1991. Στη σννεδρΙαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ· 

γεΙΟ" Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής α..,.ό το λογα· 

ριασμό ΤΟ\l Πάγιο" Ταμεtοu της Δημοκρατίας nooou .t:943,OOO και η δι.άθεσή του για 
την κάλυψη των α1Jξημένων δαπανών για την αγορά φαρμάκων και άλλων ιατρικών 
προμηθειών γιο τις ανάγκες των διάφορων νοσοκομείων, ιδρυμάτων και φαρμα· 

κε(.ων τον Υπουργείου Yγεi.ας. 

Η ΚοινοβονλευτικΤΙ Επιτροπή Οικονομικών κοι ΠροUπολογισμοu συμφωνεί 

με τouς σχοποuς διάθεσης του πιο πάνω ποοοίι, γι' αυτό και ομόφωνα eLoη'{tttaL στη 

ΒουλΤΙ την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, oφoU τροποποιηθεί ο 
τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωμοτικοu Προ\lπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 40) του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρxiις; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχΤΙς, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποίο θα 
γίνει δι' αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων και των πλαγι.οτΙτλων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f943.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 ι ΔεκεμβρΙΟυ 1991. 'Αρθρο 2. 

Ει.δΙκεοοη των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας . '.~ρθQo 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ αVΤ(ρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3. μαζΙ με τον Πίνακα. εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αvτιρρήσεως τα άρθρα], 2 και 3, μαζΙ με τον ΠΙνακα, ΕΤιι.ρι-. 
νονται. 

παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεΙ στην τρΙτη ανάγνωση, η οποΙα θα 

γ(νει διά της αναγνώσεως του ΤΙΤ).Ο\.l μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Συ,ιι"lληρωμαηχού προυΠΟ).ΟΥισμού 

Νόμος (Αρ. 40) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεοπιοτεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπΙζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 3 στη σημΕρινή ημερήσια διάταξη, εΙνοι "Ο περι 
ΣΊJμ..Jτληρωματικού προυπολΟΥισμού Νόμος (AQ. 49) του 1991 ". παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση ΤΤις 

Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΜΟ 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 49) ΤΟΥ 

1991" 

Πα@όντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γι.ο.ννάχης Κασουλ{δης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Πα.ι-ιαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

MάQΚoς Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρί.ου 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 4 ΔεκεμβρΙου 
1991. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !900,ΟΟΟ και η διάθεσή του για την κάλUψTJ των 

αυξημένων δαπανών για τη θεραπεΙα Κυπρίων στο εξωτερικό. 

Η αυξημένη δαπάνη για την αποστολή ασθενών στο εξωτερικό προέκυψε ως 

αποτέλεσμα των νέων Κανονισμών που έχουν εγκριθεΙ το 1989, με βάση τους 
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οποίοιις δικαιo\ιvται αποστολής στο εξωτερικό περισσότερες καΤΤΙYOΡLες ασθενών. 

Όπως είναι γνωστό. οι περι.πτώσεις Κυπρίων πο\) μεταβαίνouν στο εξωτερικό για 

θεραπεl.α εγκρίνονται από ειδικό ιατροσυμβούλιο ή το Υπουργικό Συμβούλιο. Το 

ύψος των εξόδων σε κάθε περΙΠτωση καθορίζεται από το Υπουρ-ΥεΙΟ Υγείας σε 

συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού υιοθετεί 

τους σκσπο\ις και ης επιδιώξεις του πιο πό.νω νομοσχεδίου. γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο τΙτλος του ώστε 

να αναφέρεται ως "Ο περί Συμπληρωμαηκού προυπολοΥιομού Νόμος (Αρ. 41) ΤΟ\l 
1991", 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρxrlς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στ" δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίο\! , η οποΙα θα 

Ύίνει δι' αναΎνώσεως το\! αριθμού των άρθρων και των πλαΎιοτΙτλων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Σ\!νοπηκός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό το\l ΠάΎΙΟ\l Ταμείο\! ποσού f900,OOO 
Ύια τη χρήση το\! έτους που λήΎει στις 31 ΔΕΚεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

Ειδίκε\lση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3, μα!;Ι με τον Πίνακα, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα ι , 2 και 3. μαζί με τον Πίνακα, εγκρΙ
νονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάΎνωση του νομοσχεδΙΟυ. Η τρίτη ανάΎVωση θα Ύίνει δι' 

αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεtαι ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολΟΎισμού 

Νόμος (Αρ. 41) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙΡΡηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κ τιntά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδι.ο ομόφωνα θεσπιt;ε"tαι σε νόμο. 

Γι.α τα επόμενα δυο θέματα, τα υπ' αρ. 4 και 5 στην ημερήσια διάταξη, που 
είναι Ι) "Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 19) του 1991 " και 2) ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 
(Ταμείο Α ναΚOUφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1991 ~. 

υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας KoLvoβouAevnxTj; 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεοη της Επιτροπής στο Σώμα. 

• 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPΩ·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

Ι. ''Ο ΠΕΡΙ ΕIΔlκεΥΙΕΩΣ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤ!ΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΟΙ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΙ (ΑΡ. 19) ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ 2. ~o ΠΕΡΙ ΕΙΔικεΥΙΕΩΣ 
ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤ!ΚΗΣ ΠΙΣΤΩΙΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙ

ΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ nAθONTON) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 1991" 

Παο6ντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γωννό.κης Kασoυλi.δης 

Νί.κος Kατoσυρi.δης 

Ι«κης Καζαμιας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουοl.Oύπας 

Μόρκος Κ υπριανου 

Τάχης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η ΚοινοβουλΕντική ΕπΙ"fροπή Οικονομικών και προυπολογιομού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε σuνεδρ{α της που πραγμαΊοποιήθηκε στις 4 Δεκεμβρίου 
1991. 

Σκοπός των νόμων πο" προτείνονται Είναι τι έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό το" Ταμείου Aνcιπτiιξεως ποσού !1.290,418 και από το λογαριασμό του 
Ταμε(ου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού (308,000 και η 

διάθεσή τouς γι.α τη συνέχιση των εργασιών μέχρι τέλouς του 1991 για υλοποίηση 
του μέρouς του XTLQLCIXO" προγράμματος του Υπουργείου Παιδείας που χρηματοδο· 
τείται από τον προυπολογισμό Αναπτύξεως και από τον προυπολογισμό του 

ΤΑΕΠ, αντΙΟΤοιχα. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητικ~ Έκθεση που συνοδεύει τα δύο πιο 

πάνω νομοσχέδια, φέτος, λόγω επίσπευσης των εργασιών για έργα μεγαλύτερου 

ποσού από εκείνο που προβλέπεται στο κτιριακό πρόγραμμα του Υπουργείου 

Παιδείας, αλλά και λόγω προώθησης έργων που δε συμπεριλαμβάνονται σ' αυτό 

για την κάλυψη πιεστικών σ1:εγαστικών αναγκών, τα κονδύλια του ΠρoUΠoλoγι· 

σμού Αναπτύξεως και του Τ ΑΕΠ για κτίρια έχουν ήδη εξαντληθεί, γι' αυτό 

και έχει προκύψει η ανάγκη για την παραχώρηση των πιο πάνω πρόσθετων 

πιστώσεων. 

Η Koινoβoυλευτικ~ Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς δι.όθεσης των πι.a πάνω ζητούμενων πιστώσεων, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 1:ην έγκριcπι και των δύο υπό συζήτηCΠΙ νομοσχΕδίων, 

αq:χ>ύ προηγουμένως τροποποιηθεί ο τΙτλος του δεύΊερου ώστε να αναφέρεται ως ''Ο 

περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμαηκής Πιστώσεως (ΓαμεΙΟ Ανακουφίσεως Εκτοπισθέ· 

ντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμαΊος αρχής; 
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Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές ε.Ιίί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 
κύριοι ΓραμματεΙς να προβούν στη δευτερη ανό,Υνωση ΤΟ\l πρώτου νομοσχεδίου. η 

οποία θα γΙνει δι' αναγνώσεως του αριθμΟύ των άρθρων και των πλα','ιοτίτλων 
μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός Ίίτλος. Άρθρο Ι 

'εΎΚριση πληρωμής Q,Jτό το λογαριοσμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσον 

ίΙ,290,4 18 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου Ι 99 Ι. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως τα άρθρα 1. 2 και 3, μαζί με τον Πίνακα, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσllς αντιρρήσεως, τα άρθρα 1, 2 και 3, μαζί με τον Π ίνακα. εγκρΙ. 

νονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' 
αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμ.ίτληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Aνo.mύξεως) Νόμος (ΑΡ. 19) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

γπάρxε~ αντLρρηση όπως το νομοσχέδιο αυτό θεσπιστεί σε νόμο; 

(Kη.nτά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπίζεται σε 

νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδιου. Παρακαλώ τον 

έντιμο Γραμματέα να προβεί στη δεuτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοί.μιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού .t308,OOO για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2, 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αντl.ρρηση όπως τα άρθρα Ι , 2 και 3. μαζί με τον Πίνακα, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα. 1.2 και 3. μαζί με τον Πίνακα, εγκρί
νονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάΥ\'(οοη του νομοσχεδΙΟυ διό της αναγνώσεως 

του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) 
του 1991. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδι.ο αυτό θεσπιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη oφiιρα.) 

Μη tJnaQlO\JoΊII) αντιρρήσεως, και το δεύτερο νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται 

σε νόμο. 

Για τα Ε.ίτόμενα τέσσερα θέματα. τα υπ' αρ. 6. 7. 8 και 9 στην ημερήσια διάταξη, 

υπάρχει κοινή Έκθεση. 1) ''Ο περί ΠαΥκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισθέντων 

(IiJσTOOll. Δομή, Σχοποι. Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του 
1991 M

• (Πρόταση νόμου). 2) ~o περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της Πα)'Κύ
πριας Επηροπής Προσφύγων Νόμος του 1991". (Πρόταση νόμου). 3) "Ο περί 
ΠαΥκ'ύπριας Οργάνωσης Εκτοπι.σμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, Αρμοδιότητες και 

Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του ]991". (Πρόταση νόμου). 4) ''Ο περΙ Eχλoγτiς των 
Μελών των Οργάνων της Παγκύπριας Eπ~τρoπής Προσφύγων Νόμος του 1991". 
(Π ρόταση νόμου). παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Ko~νoβoυλευτικτiς 

Επιτροπής να αναγνώσε~ την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Ο Χ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ως Πρόεδρος της Eπ~ΤQOπής οφείλω να διαπιστώσω ότι δυστυχώς δε διανεμή. 

θηχε έΥχαιρα η Έκθεση στους βουλευτές. Εγώ ως Πρόεδρος την έχω αναζητήσει και 

την πήρα μόλις τώρα. Το ιδιο και πολλοΙ άλλοι συνάδελφo~, με τους οποίους έχω 

μιλήσει. Συνε..-τώς είναι αδύνατο να προχωρήσουμε με αυτό τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή η Έκθεση δεν έχει κυκλοφορήσει 48 ώρες πριν , όπως προνοεί tO 
Σύνταγμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κ"ύριε Πρόεδρε. έχω επΙσης να παραtηρήσω ότι χρησιμοποιήθηκε κάποιου 

εtδoυς διαδικασία. την οποΙα θεωρώ αντικανονική, δηλαδή μετά που κυκλοφόρησε 

προσχέδιο της Έκθεσης. ζητήθηκε η γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα κατά πόσο είνα~ 

συνταγμαtική η πρόταση νόμου ή όχι. Και περιήλθε σε γνώση μου αυτή τη στιγμή ότι 

έχει απαντήσει ο Γενικός Εισαγγελέας ότι είναι αντισuvταγματική η πρόταση νόμου. 

θέλω να τον(σω με έμφαση ότι αυτά όλα τα θεωρώ κωλυσιεργΙα, γι.α να αποφύγουμε 

να περάσει αυτή η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓεΩΡΓΙΟΥ : 

Κ"ύριε Πρόεδρε . επί του θέματος που έχει εγερθεΙ Η νομική γνώμη κα~ η 

γνωμάτευση του Γενικο"ύ Εισαγγελέα ζητήθηκαν από τις 22. Ι Ι. ι 99 Ι, προτο"ύ ακόμα 
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είναι έτοιμο έστω και το προσχέδιο της τελικής Έκθεσης σε σχέση μt αυτό το θέμα 

το οποίο συζητούμε. Συνεπώς αυτό το οποίο έχει αναφιρει ο συνάδελφος δεν 

ευσταθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ; 

Δεν πρόΚΕΗαι να ~υτoύμε 0111 συζήτηση αυτού του θέματος. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

θέμα δι.αδιχασ(ας, κ"ρι.e Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ή θα αναβληθεί η συζήτηο1'1. διότι δεν κυκλοφόρησε 11 Έκθεση 48 ώρες πριν 
από τη οvνεδρΙα, ή θα συζητηθεΙ Και εφόσον υπόρχει ένσταση ότι δεν κυκλοφόΡ11σε 

1'1 Έκθεση ·ΚΟΙ συμφωνούν όλοι ότι δεν κυκλοφόρησε 48 ώρες πριν- 11 συζήτηση του 
θέματος θα αναβληθεί ΎΙΟ την προσεχή Τετάρτη, οπότε θα μπορέσετε να συζητησετε 

και τα θέματα διoδικoσtας. 

Προχωρούμε επομένως στο Ε.ο.όμενο θέμα. το 100 στη σημερινή ημερήσιο 
διάταξη, που εΙναι "Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991~. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδι.a.ς ΚοινοβονΛεunκής Επιτροπής να αναγνώσει 

tην Έκθεση σc:o Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ)(ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ]99]" 

ΠαQόντες:-

Νικος Καtσοuρ(δης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Δημήτρης Kovτ(δης 

ΚΙκης Γιό:Υκου 

XρΙσc:oς Σολωμής 

Xρίσc:oς Πουργουρίδης 

ΔημΤΙtρης Συλλουρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νικος MoυσιoUτtας 

Ευστάθιος Evσταθίoυ 

Η Κοινοβουλευ.ική Επι.ροπή Εσωτερικών μελtτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο οε συνεδρία της που πραγμα.οποιήθηκε σc:ις 10 Δεκεμβρίου 199ι. Σ.η συνε
δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθτικαν εκπρόσωποι .ου Υπουργείου 

Εσωτερικών και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. που ανέλυσαν .ους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του ΊJπό εξέταση νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τους δήμους, YLO. να καταστεί δυνα.ή η είσπραξη από τους δήμους ΤΟ\l 
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δημοτικού τέλους ακΙνητης ιδ ιοκτησίας για το 1991 με βάση τις παλιές εκτιμημένες 
αξίες της ακΙνΤl1τις ιδιοκτησίας και με βάση τον παλιό συντελεστή φoρoλoγtας που 

είνω 12.5%, αφού δεν κατέστη δυνατό μέχρι στ'ιμερα να εtOιμαστoύν οι σχετικοΙ 

φορολογικοί κατάλογοι. 

Η τρoπoλoytα που προτείνεται κρίνεται αναγκαία, για να μπορέσουν οι δήμοι 

να Εισπράξουν μέσα στο 1991 τα πιο πάνω τέλη. ενώ μέχρι τον προσεχη Απρίλιο 
αναμένεtaι να ετοιμαστοίιν από το Τμήμα Κ τηματολογΙοu και ΧωρομετρΙας οι 

φορολογικοί κατάλογοι για την είσπραξη τέλους ποσοστού 0.25% της αξΙας ΤΤις 
αΚLV1lΤllς ιδωκτησΙας που θα διαπιστωθεί μετά τη γενική εκτΙμηση. 

Σύμφωνα με το (διο νομοσχέδLO, το δημΟΗκό τέλος ακίνητης ιδl.OκτησΙας γ ια 

το 1991 πρέπει να καταβλτιθεί μέχρι το τέλος το\! χρόνο\! με περίοδο χάριτος μέχρι 

το τέλος του lούντ) του 1992, ενώ παρέχεται 11 δυνατότητα επιβολής πρόσθετης 

επι.β(ιρuνσης πάνω στο τέλος αυτό, αν δεν καταβληθεί το αργότερο μέχρι τον Ιούνιο 

του 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί. τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα Εl.Ο'ΤΙΎείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητtς επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων και των πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ειδικές διατάξεις αναφορικά με το δημοτικό τέλος ακίνητης ιδ ιοκτησ(ας για 

το έτος 1991. Άρθρο 2. 

Π ΡΟΕΔΡΕνΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

παρακαλώ τους κυρίους Γραμματείς να προβούν στην τρίτη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου, η oπoΙ~ θα γίνει δ ι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1991. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 
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Προχωρούμε στο υπ' αρ. 11 θέμα της ημερήσιας δι.όταξης. που είναι "Οι περί 
Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Συμπληρωματική Ιατρoqχ:ιρμακευnκή ΠερΙ. 

θαλψη για τους Υπαλλήλους και τους Εξαρτωμένους τους) (Γροποποιηnκσί) Κανο

νισμοί του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβο"λευτιχής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝ ισν : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣ ΙΑΣ ΚΑΙ κσlΝΩ

Ν ΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ! ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

"οι ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ (ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ 

IΑΤΡΟΦΑΡΜΑκεΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙθΑΛΨΗ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥ! ΚΑΙ 

ΤΟΥΣ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΤΟΥΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1991" 

Παρόντες: -

Αβραάμ Αντων(ου. Πρόεδρος 

Παύλος ΠαπαγεωρΥίου 

Ανδρέας Κουκο"μάς 

Κοίτη Κληρ(δου 

Νίκος ΠιττοχοπΙτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η KoLvoβouAeVTLxi) Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ. 

τηοε τους πιο ;τόνω Kανoνιoμoiις σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 
Νοεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και επεξήγησαν τους σκοπο\ις των 

Κανονισμών εκπρόσωποι της Aρχi]ς Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κ\ιπρου. παρευρέ. 

θηκαν επίσης εκπρόσωποι των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής. 

Με 'Τους υπό αναφορό Κανονισμούς βελτιώνεται το σχέδιο ιατροφαρμακευ· 

τικής περίθαλψης που διέπη τους υπαλλήλους της Aρχi]ς Bιoμrιχανικής καταΡΤί. 

σεως (πο μέτρο που επιτρέπουν οι οικονόμικές δυνατότητες του σχεδίου και σε 

τρόπο πο!) να εναρμονίζεται με τις πρόνοιες παρόμοιων σχεδιων άλλων οργανι· 

σμών όπως της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Kiιπρoυ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕργασΙας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 

έλαβε 'υπόψη και τη σύμφωνη γνώμη των συντεχνιών του πρoσωπικoiι της Αρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως γLα τους προτεινόμενους Kανoνισμoiις, εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν (Lι"tό την Εκτελεστική EξoυσLα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπόΡΧΟ'υν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και επειδή πρόκειται περί 

Κανονισμών, ρωτώ: 

Υπόρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Kwπό τη σφύρα) 

Μη 'υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται ομόφωνα. 
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Για τα επόμενα δυο θ~ματα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, τα υπ' αρ. 12 και 
13. υπάρχει κοινή Έκθεση. Ι) "Οι περΙ Κανονισμού Εισαγωγών (Άδειαι) (Τροπο

ποιητιχοΟ Κανονισμοί του 1991" και 2) ''Οι περι Κανονισμού Εισαγωγών (Τέλη) 
ΚανονισμοΙ του 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜποριον ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜονι ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI Ι. ''Οι περl 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ ΕΙΣΑΓΩΓΩΝ (ΤΕΛΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ 2. ffQI 
ΠΕΡΙ ΚΑΝΟΝIΣΜον ΕΙΣΑΓΩΓΩΝ (ΑΔΕΙΑ!) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Πα~όντες:. 

Μιχαλάκης Κυπριανο\ι. Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας MoύcJγ.oς 

Δημt'jτρης Συλλοίιρης 

ΚΙκης Καζαμίας 

ΧρΙστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευηκη Ε,,-tιτροπη Εμ,ί'τορίου και Βιομl1χανΙας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμοuς σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 
Οκτωβρίου, στις 8 ΝοεμβρΙΟυ και στις 5 Δεκεμβρίου 1991. Σης συνεδριάσεις της 
ΕπΗροπης κληθηκαν και παρευρέθηκαν εχπρόσωn:οι του Υπουργείου Εμπορ(ου και 

Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού ΕισαΥγελέα της Δημοκρατίας και του 

ΚΕΒΕ. 

ΟΙ υπό αναφορά Κανονισμοί εκδιδονται με βάση ης πρόνοιες του άρθρου 11 
του περί Κανονισμο" Εισαγωγών βασικού νόμου. 

Με τους πρώτους Κανονισμούς σκοπείται η αναθεώρηση, από Ι1 σε ί5. του 

τέλους για την έκδοση των αδειων εισαγωγτiς και των αντιγράφων τους που πληρώ

νεται κατά την εκτελώνιση των εισαγόμενων προ·(όντων. Τα τέλη που ισχύουν 

σήμερα αναθεωρηθηκαν για τελtυtαία qχ>ρό το 1983. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς ρυθμίl;oνται καλύτερα οι oδηγLες που 

αναγράφονται στον τύπο της αΙτησης που συμπληρώνεται από τον εισαγωγέα για 

την εξασφόλιση άδειας εισαγωγης, ώστε να μην απαιτείται να αναγράφεται στα 

εισαγόμενα εμπορεuματα η χώρα προέλευσής τους. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εμj1ορίου και ΒωμηχανΙας συμφωνεί μ'ε τους 
σχOΠoUς και ης επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεΙ, ώψε να 

μει.ωθεΙ από τις ί5 στις f.3 το τέλος για άδεια εισαγωγής, όπως εξάλλου ήταν και η 
εισήγηση του ΚΕΒΕ, και αφού διαμoρφωθoUΝ ανόλογα οι δεύτεροι Κανονισμοί, 
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ώστε να εξακoλouθήσε~ να Q.ι-ταιτείται τι αναγραφή στα Εισαγόμενα προ'ιόντα της 

χώρας προέλευσής το\lς, πραΚΊ:ική που ισχύει σήμερα στο εμπόριο και αυτό για 

σκοπούς προστασίας κυρtως του καταναλωτ~. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπόρχοιιν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιΛητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει αντίρρηση στην έγκριση αυτών των Κανονισμών: 

(Κτυπά tTJ σφύρα) 

Μη υπαρχουσης αvτιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΤΟ υπ' αρ. 14 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Οι περί Ακινήτου Ιδιο

κτησίας της Δημοκρατιας (Διάθεση) (ΓροποποιηnκοΙ) Κανονισμοί το\l 1991", 
αποσυρθηκε από την Εκτελεστική Eξoυσtα. 

Προχωρούμε τώρα στο υπ' αρ. 15 θέμα, που είναι πάλι Κανονισμοί: "Οι περί 
Avτιoξειδωτικών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του ]991". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής επ~τρoπής να αναγνώσει την 'Εκθεση 
στο Σώμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟ· 

ΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ~O l ΠΕΡΙ ΑΝΤΙΟΞΕΙΔΟΤΙΚΩΝ ΣΤΑ 

ΤΡΟΦΙΜΑ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991 " 

π«"όντες:. 

Αλέκος Μαρκιδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Ko~νoβoυλευτική Επηροπή γγεΙας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Νοεμβρίου Ι 99]. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας o~ οποΙΟι 

και ανέλυσαν τους σκοπούς των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους Κανονισμούς που πρoτείνoντα~ και που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

19 του περί Πωλήσεως Τροφίμων και Φαρμάκων Νόμου OΚOntttaL η τροποποίηση 
των βασικών κανονισμών, ώστε να επιτρέπεται η προσθήκη αντιοξειδωτικού υλικοίΙ 
στις τσίχλες. 

Η τροποποίηση aut1j κeίνεται αναγκαία, σύμφωνα με τους αρμοδίους, για να 
εναρμονιστεί η νομοθεσΙα μας με εκείνη της ΕΟΚ. 

Η Κοινοβουλευτική E1nτρoπή Υγείας συμφωνεί με τους σκοπούς και ης 

επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται ΟΤl1 Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεΙ 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν oμ~λητές Ε...Ι θέματος αρχής; 

Δεν υπόρχουν. 

Υπάρχει αντ'eρηση όπως οι κανονισμοί φριθονν; 

(Κ 1υπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχοίισης αvτιρρήσεως, οι Κανονισμοί φρίνονται ομόφωνα. 

ΤΟ υπ' αρ. 16 θέμα στην τιμερήσια διάταξη, "Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Γροποποιηηκοί) Κανονισμοί του 1991", αποσύρθηκε από την Εκτελεστική 
Εξουσία. 

Τα υπ' αρ. 17, 18 και 19 θέματα στην ημερήσια δι.άταξη, τα οποία έχουν κοινή 
Έκθεση, είναι Κανονισμοί που αφορούν το θεατρικό Οργανισμό Κύπρου. Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 
Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎ Ι ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Παοόντες:-

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη ΑΥΥελι.δου 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λ υσι.ώτης 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε σννεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών εκπρό

σωποι του Υπουργεισυ Παιδείας και του θεατρικού Οργανισμού Κώτρου. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

19 της νομοθεσίας για το θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, σκοπεΙται η εισαγωγή του 
θεσμού των Ταμείων Προνοίας για tους προσωρινούς και τους επί σ\Jμβάoει υπαλ
λήλους του Οργανισμού, εισάγεται Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε μόνι
μους υπαλλήλους του Οργανισμού που κατά την 31η Δεκεμβρίου 1982 βρίσκονταν 
στην υπηρεσία του Οργανισμού, καθώς και στους εξαρτωμένους τους και χαθιερώ
νεται Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε υπαλλήλους του Οργανισμού και 
στους εξαρτωμένους τους παρόμοιο με το Σχέδιο Συντόξεων της χυβέρνησης, που 
καλύπτει υποχρεωτικά όλους τους μόνιμους υπαλλήλους του Οργανισμού που 
διορίστηκαν και θα διορ(.ζονται από την lη Ιανουαρίου 1983 χαι μετά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετώντας, ως θέμα αρχής, τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, αφού αυτοί εναρμον(.ζο
νται με τα όσα ισχύουν στη δημόσια υπηρεσtα και τους άλλους ημιχρατικούς οργα
νισμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έΎΚρισή τους, όπως έχουν τελιχά 

διαμορφωθεΙ 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι Οι περί θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΓαμεΙΟ Προνο(ας) (Γροπο.τοιη. 
τ~χoΙ) ΚανovισμοΙτου 1991. 

2. Οι περί θεατρικo\J Οργανισμού Κ ύπρου (Σχtδιo Συντάξεων και χορηγη
μάτων σε Υπαλλήλους του θεατρικού ΟρΥανισμοίΙ Κύπρου και οε Eξaρτω

μένους ΤOuς) Κανονισμοί του 1991. 

3. Οι περί θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Σχέδι.ο Σuντάξεων και Χορτιγτι
μάτων σε Yπαλλήλouς του θεατρικού Οργανισμού Κύπρου και σ~ Εξαρτω

μένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Σuντόξεων της Κυβέρνησης) ΚανονωμοΙ 
του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Μη υπαρχόντων ομιλητών ρωτώ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι τρεις αυτοί Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι τρεις Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι "Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΓΡΟΠΟΠΟΙ11-

τικο() Κανονισμοί Π έγειας του 1991". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλειτηχής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ MOI ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 
ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΠΕΓεΙΑΣ ΤΟΥ ι991 Μ 

Πα~όντει;:. 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντιδης 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουριδης 

Δημήτρης Συλλουρης 

Σωκράτης Xάσ~κoς 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά 

Κανονι.σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 ΔεκεμβρΙου 1991. ΣΤ1j 
σUΝΕδρίασ1j αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανtλυσαν τους σχοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τι.ς πρόνοι.ες του 

άρθρου 24 του περί xωρlων (Διοίκηση και Βελτίωσ1j) βασικού νόμου. σχοπεΙται 1j 
αναθεώρηση των τελών αποκομιδής σκυβάλων, των τελών για διανυχτέΡΕUΣη σε 
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ξενοδοχείο και άλλα ΤΟ1JQLοηχά καταλύματα, των δικαιωμάτων για άσκηση επαγ

γέλματος και της ετήσιας εισφορός για κοινοτικές υπηρεσίες που επιβάλλεται στους 

κατοίκους του Συμβουλίου Βελτιώσεως Πέγειας, ώστε να συνάδουν με τα σίιγχρονα 

δεδομένα και με τα τέλη που ισχύουν σε γειτονικές κοινότητες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 1JLQOete[ τους σκοπούς και τις 
επι.διώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών και, αφού έλαβε uπόψ'η ότι παρόμοιο 

τέλη ισχύουν ήδη σε γειτονικά συμβούλια βελτιώσεως, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκριση των υπό εξέταση Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθοίιν; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μη ιιπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρΙνονται. 

ΤΟ τελευταίο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Οι περί ΧωρΙων 

(Διοίκηση και Βελτίωση) (Γροποπσιητικσί) Κανονισμσί Κάτω Πύργσυ τσυ 1991". 
Παρακαλώ τσν Πρόεδρο της αρμόδιας Κσινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο. Σώμα. 

Ν. KATΣOYPlΔHΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙTΛOΦQPOYNTAI ~ol ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔlΟIΚ ΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΚΑΤΩ ΠΥΡΓΟΥ ΤΟΥ 

1991 Η 

ΠαQόντες:-

Νίκσς Κατσσυρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Kσvτιδης 

Χρίστος Σσλωμής 

Χρίστος Πσυργσυριδης 

Δημήτρης Συλλσύρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκσς Μσυσισύττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Mιχαηλlδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική ε.-τιτρο.τή Εσωτερικών μελέτησε τσυς πιο. πάνω Κανσνι

σμoUς σε συνεδρισ. της πσυ πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμβρίου 1991. Στη συνε
δρίαση της Επιτροπής κλήθηχαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών πσυ ανέλυσαν τσυς σκσπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

Κανσνισμών. 

Με τους υπό συζ'ήτηση Κανονισμούς, που εκδΙδovται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 24 του περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) βασικού νόμου, σκοπεΙ.αι η 

αναθεώρηση των τελών για την κατανάλωση νερού στο. Συμβούλιο. Βελ Ηώσεως 

Κάτω Πύργο.υ, για να συνάδουν με τα σύγχρονα οικονσμικά δεδομένα. 
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Η Ko~νoβoυλευτική Ε.ίτιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στ11 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχης; 

Δεν υπάρχουν. 

ΥπάΡΧΕΙ αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κ τυπό ττι σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξαν τα θέματα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Μπαίνουμε στο 

Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕγΥρόφων. Παρακαλούνται οι έντιμοι 

κίιΡΙΟΙ Γραμματείς να προβούν στην κατάθεση. . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως ττις Εταιρεί.ας ΛΟΕΛ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος το" 1991. 

2) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

3) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρειας ΚΕΟ Λτδ 

(Κυρωτιχός) Νόμος του 1991. 

4) Ο περί Εyyuήσεως της Χρηματοδοτήσεως της ΕταιρεΙας ΣΟΔΑΠ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

5) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

6) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

7) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

8) Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της ΕταιρεΙας 
ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος ΤΟ\l 1991. 

9) Ο περΙ Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης του Οργανισμού Κ υπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προuπο· 
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

10) Ο περ' Συμπληρωματικού Πρo\lπoλoγισμoύ της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ. Ι) του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 



907 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προιιπολο

Υιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Συμ.."'tΛ.τιρωματικού ΠροΙJπολΟΥιομού Νόμος (Αρ. 52) το\! 1991. 

12) Ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου (Γροποποιητικός) Νόμος του 
1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπο

λογωμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Ρύθμι.σης των Σχέσεων Εμπορικού Αντιπροσώπου χaι AVΤΙΠρo

σωΠΕuoμένου Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υχονργείο ΕμπOQ(ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομτιχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) ΟΙ περί Πετρελαιοειδών (AναιtΡOσαρμoyή της Λιανικής Τιμής Πωλή
σεως) (Τ'ροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του Ι99Ι 

Κατατέθηκαν από το Υποιιργείο Εμπορί.ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

naQant~Lι"tOvtaL σι;ην Κοινοβο1Jλευηκή ΕΠΙ1ροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περΙ Παροχής Επιδομά1ων σε ΕΚ10πιοθέν1ες και Παθόντες (Τροπο
ποιη1ΙΚΟΙ) (Αρ. 2) Κανονισμοί 't01J 1991. 

Κα1α1έθηκαν από 10 ΥπουργεΙο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται σι:ην ΚοινQβo1Jλε\lτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) ΟΙ περΙ Αρχής Λιμένων KiιπΡO" (Σχέδια και ΛOLΠOΙ Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιηηκοι) (Αρ. 2) ΚανονισμοΙ 10\1 1991. 

Κα1α1έθηκαν από 10 γπoυργtΙO Σuyκoινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται σι;ην KOLvoβo1JΛΕUtLxi! Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ο περΙ Kυπρι.a.κών ΠΡOnιπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Δbtατη Ένατη Σειρά) Κανονισμός του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρα.ίτέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανιας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περΙ Δημοσ(ων βοηθημάτων και Υπηρεσιων (Πρόσθετο Mηνι.a.ίo 

Επίδομα) ΚανονισμοΙ του 1991. 

19) Οι περί Δημοσίων Βοηθημάτων xaL Υπηρεσιων (Ανωτατο Ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) ΚανονLσμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί. 

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περΙ Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1991. 

Κατατέθηκαν από το YπoUΡγε(o ΣUΓΚOινωνι.ων και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκ'ή Επιτρσπ'ή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω όη αυτό το θέμα πρέπει να σταλεί στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Εσωτερικών. Από τον καιρό ΠΟ\l τι Βουλή ασχολείται με θέματα 

ραδιοφωνίας, είναι η Επιτροπή Εσωτερικών η οποια τα εξετάζει και είναι και 

μπροστά της και ό,τι αφορά την ιδιωτική τηλεόραση. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε συμφωνώ με την εισήγηση ΤΟ\l σUΝάδελφo\l KατσoUΡιδη. 

Σύμφωνα με το νόμο ο αρμόδιος Υπουργός είναι ο Υπουργός Συγκοινωνιών και 

Έργων. Συνεπώς το αρμόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων και κατά σuνέπεια η αρμόδια Επιτροπή είναι η Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΚατσΟ1Jρίδης έχει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι απλά θέμα νομοτυπικό. Εδώ είναι το 01Jσιαοτικό. 
Α\ιτή η Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων oUΔέ.ι-ιoτε ασχολήθηκε με θέματα 

ραδιοφωνως. 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Με την όδιιά σας. κύριε Πρόεδρε. Είναι γεγονός όη το Υπουργείο Εσωτε

ρικών ασχολείται από πολλού χρόνου και πά.ντοτε με 10 Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
ΚίΙπρου. καθότι είναι στην αρμοδιότη1ά του. Και σωστά ασχολείται η Επιτροπή 
Εσωτερικών με 10 Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, αφού υπάγεται και στο ΥπουΡΥεΙΟ 
Εσωτερικών. Ι' ό,τι αφορό όμως τσν περί Ραδιοφων(ας Νόμο. το υπεύθυνο Υπουρ
γεΙΟ είναι το YπoUQΎΙ(o Σuyχoινωνιων και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αν ο νόμος καΟορίζει ότι το \lπεύθuνo ΥπουΡΥεLo εΙναι 10 Υπουργε(ο Συγκοι
νωνιών και Έργων, θα πρέπει να το δει η Επιτροπή ΣuyχOινωνιών και Έρ'Υων. 
Επομένως παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων. 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Διερωτώμαι ον μέχρι σήμερα αυτή η Βουλή ενσυνεi.δητα παραβίαζε το νόμο 
και γιατ' σήμερα ειδικά δέησε να θυμηθεΙ το νόμο και πού αvήκouν αυτά τα ζητή. 
ματα. Η γνώμη μου εΙναι ·και για λόγους παρόδοοης και για λόγους oυσl.ας· ότι θα 
πρέπει να μεΙνει το θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. Πιστεύω 

όη, αν θα αλλάξει αυtό το πράγμα. πρέπει να συζητηθεΙ, για να μπορέσουμε να 
τοποθετηθο'ίιμε. αφού μελετήσουμε τα θέματα. Έτσι στο πόδι κατά τη γνώμη μου 
αλλαγές σε πράγματα, που α.ίτό παράδοση υπάρχουν σ' αυτό το Σώμα. δεν πρέπει να 
γίνονται . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ναι, ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

Κ'ίιριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται περί αλλαγής. Όταν στην προηγούμενη ΒοtJλή 
στην ΚοινοβοtJλευτική Επιτροπή Εσωτερικών σ1.!ζητο'ύσαμε τα θ~ματα της νομοθε
σίας για την εισαγωγή της ι.διωτικής ραδιοφωνΙας, ενσυνειδητα ο νομοθέτης ανέθεσε 

την αρμοδιότητα στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με σκεπηκό -το οποίο, 
αν θυμούμαι καλά, ε(χε αναλύσει πολύ σωστά τότε ο κ. Αλέκος ΜαρκΙδης- την 

αποκέντρωση, τη μη σtJγκέντρωση όλων των εξΟtJσιων στο Υπουργείο Εσωτερικών. 
Και 'ήταν η θέληση του νομοθέτη. Και Είναι η πρώτη φορά που ασχολούμαστε με 

νομοθετήματα δευτερογενούς νoμoθεσtας του Νόμου περί Ιδιωτικής Ραδιοφωνίας. 
Δεν υπάρχει προηγούμενο. Τώρα ξεκινά και ορθώς παραπέμπεται στην Κοινοβου
λευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ως την αρμόδια καθ' ύλην Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κ'ίιριε Πρόεδρε. με έχει καλύψει σε μεγάλο βαθμό ο κ. Ηλιάδης. Η Κοινο
βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ασχολήθηκε, όπως προελέχθη από το συνό

δtλφo κ. Μιχαηλιδη, μόνο με θέματα του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, Μλώς 

διότι και ο Νόμος περΙ του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κ'ίιπρου και το ΥπουργεΙΟ 
Εσωτερικών είναι 1'\ καθ' 'ύλην αρμοδιότητα της Ει,ιτροπής. 
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Όμως εγώ θέλω να πω κάη άλλο. Πάρα πολλές φορές πο\! παραπέμπονται 

θέματα. κατά τη γνώμη μου αυτή τι Boυλiι τα παραπέμπει από τον τω,ο, από την 

πηγή προέλευσής τους. Αυτό δεν είναι αναγκαστικά σωστό. Γι.α πάρα πολλά θέματα 

που έχουν o~κoνoμικές επιπτώσεις, για παράδειγμα, κατά τη γνώμη μου αρμόδια 

Επιτροπή είναι τι Επιτροπή Οικονομικών. Και όμως αυτά παραπέμπονται σε άλλες 

Επιτροπές, επει.δή άλλο YπoUΡγεΙo είναι τι πηγή προέλευσής το\lς. Νομίζω να μη 

μεγαλοποιήσουμε το θέμα. 

Στην προκειμένη περίπτωση τι εισήγησή μου είναι να πάει στην Κοινοβουλειι· 

τική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων κατά την πάγια παράδοση, που ε{ναι αυτή 

που εLπα. άσχετα αν εγώ τη θεωρώ λανθασμένη, και τι Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών δικαιούται ή να λόβει μέρος στη σuνεδριαση Τι να το εξετάσει παρόλ

ληλα με την άλλη Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρ(δης είχε ζητήσει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Απλά για να δι.εuκρ~νΙσω ότι κα~ α.-τό τους δυο σuναδέλφoυς λέχθηκε κάη 

που δεν εuσταθεΙ Ο νόμος για την (δια τη θέοπιση της ιδιωτικής ραδιοφωνίας 

πέρασε από την Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Εσωτερικών. Αυτή ήταν η Επιτροπή 

που ασχολήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αλέκος Μαρκίδης και ο κ. Αναστασιάδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. η σχετική πρόταση νόμου. που είχε κατατεθεί τότε, είχε παρα

πεμφθεί στην Κοινοβοιιλευτική Ε..-τιτροπή Εσωτερικών. Και ο νόμος βάσει των 

οποίων γίνονται οι ΚανονισμοΙ σήμερα είναι νόμος ο οποίος μελετήθηκε Q.,-τό την 

Επιτροπή Εσωτερικών της Βοιιλής. Πιθανώς αυτό να μην έχει σημασία, αν ο νόμοι;; 

λέγει ότι από την ψήφισή του και μετά αρμόδιο Υπουργείο είναι το ΥΠΟΙΙρΥεΙΟ 

Συγκοινωνιών και Έργων. Όμως και πρόσφατα κατατέθηκε μια πρόταση νόμου 

περί ιδιωτικής τηλεόρασης, την οποία κατέθεσε ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος και εγώ. 

και νομίζω είναι καλό και δίκαιο να δούμε σε ποια Επιτροπή παραπέμφθηκε Εκείνη 

η πρόταση νόμοιι περί ιδιωτικής τηλεόρασης, οπότε θα πρέπε~ πιστεύω να δούμε αν 

μπορούμε να πράξουμε ανάλογα. Δε θυμούμαι σε ποια Επιτροπή παραπέμφθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Ανασταοιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΊ"ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι της ά.,-ΤΟψης ότι. αφού το αρμόδιο καθ' ύλην να εκδίδει 

Κανονισμούς ή να aπoτείνoνται σ' αυτό όσοι έχοιιν σχέση με τη ραδιοφωνία είναι το 

ΥΠΟΙΙΡΥεΙΟ ΣΙΙΥκοινωνιών και Έργων. δεν μπορεί αρμόδια στη Βοιιλή να είναι η 

Επιτροπή Εσωτερικών. Κι αν στο παρελθόν στάλθηκε σ' αυτή, κακώς στάλθηκε κατά 

την άποψή μοιι. Συνεπώς το YπoUΡγε[o το οποίο θα εκδίδει Κανονισμούς ποιι 

αφορούν συχνότητες, ειδικότητες κτλ. δεν fL"'tOQeL να είναι άλλο a..-τό το Υποιιργείο 
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Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο Ε.ιοιοπτεύει και ΤΤιν τΤ;ρτισl1 και παραχωρεί και 

τις σχετικές άδειες. Συνεπώς θα πρέι-ι:ει κατά την άπΟψή μου -και δε θα πρέπει να 

δοθεί και περαιτέρω έκταση, διόη δεν παύει να είναι Κοινοβουλευηκή Επιτρο.τ'ή 

της ΒΟιΙλής- να παραπεμφθεί στην ε..ιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. Συνεπώς 

συμφωνο"μe. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Δε νομιζω ότι χρει.όζετοι να συνεχιστεί τι συζήτηση. Η Q...όφαση του Προέδρου 

είναι ότι θα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

'ΕΡΎων. Αν όμως θέλεΤΕ να τεθεί. το θέμα σε ψηφοφοριο., μπορεί να τεθεί το θέμα σε 

ψηφσφορ(α. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δε θέλουμε. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. επομένως παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινω

νιών και Έργων. 

Ο χ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

KiιΡΙE Πρόεδρε, ακριβώς επειδ'ή αναφέρθηκε a...ό το συνάδελφο Αλέκο 

ΜαρκΙδη Τ] κατατεθείσα πρόταση νόμου περί ιδιωτικής τηλεοράσεως από τον 

κ. Παπαδόπουλο και από τον κ. Μαρκιδη που. όταν κατατέθηκε. παραπέμ

φθηκε στην Επιτροπή Εσωτερικών. είχα την εuxαιρ(α τότε να αναφέρω στον 

κ. Γαλανό ότι κακώς την παρέ..ίεμψε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτε

ρικών και ο κ. Γαλανός υποσχέθηκε ότι θα το Ε.ιίανέφερε στην επόμενη σuνεδρ(α 

για να το διορθώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Είναι άλλο θέμα εκεΙνο. το οποίο ... 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

θα το αναφέρω ότι κακώς παραπέμφθηκε και τότε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών, 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Εγώ έχω απOqΧ1σίσει επΙ αυτού του θέματος. Παρακαλώ προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 Ι) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) Την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσι.σ. 

υπηρεσ(α. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσ(α δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περΙ Πρoσλ~ψεως Εκτά

κτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 

1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από.ο Υπουργε(ο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλεντική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψτΊ έκτακτων υπαλλήλων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνάμει του άρθρο\! 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσιαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίον Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και ΒLOμηχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε1ητροπή OΙΚOVO~ιLκών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προτάσεις νόμου: 

23) Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών του Δημοσίου Νόμος του 
1991. 

Κατατέθτιχε α..-τό τον κ. Ευστάθιο Ευσταθίου, Βουλευτή εκλογικής περι

φέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Ο περί κυβερνητικών Υδατικών Έργων (Τροποποιηnκός) Νόμος '{ου 
1991. 

Katatteηxt από '{ον κ. Σοφοκλή Χαtζηγιάννη. Βουλευtή εκλογικής περ~

φέρειας AμμoχΏCΠoυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παραπέμπεtαι σtην Κοινοβουλευτική EπιtΡOπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο περΙ Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος '{ου 1991. 

Katatieηxt α.-τ6 '{ον κ. Χρίσω Πουργουρίδη. Βουλευτή εκλογικής περι

φέρειας Λεμεσο'ύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεtαι σtην Κοινοβουλευτική Eπιtρoπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περΙ ΦορολογΙας '{ου Εισοδήμαtος (Τροποποιηηκός) (Αρ. 2) Νόμος 
'{ου 1991. 

Καταtέθηχε εκ μέρους '{ων Μελών '{ης Κοινοβουλευτικής Επηροπής 

Οικονομικών και προυπολΟΥιομού - Βουλευτών '{ου ΔΗ.ΣΥ., του 

ΔΗ. ΚΟ. και της ΕΔΕΚ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην KOινoβoυλεuτιχή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροlJ:rtoλο

γισμού. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις· Απαντήσεις. Δεν υπάρχουν ερωτήσεις και απαντή· 

σεις. 

ΜπαΙνοιιμε τώρα στο Κεφάλαιο Δ'. Αντιλαμβάνομαι ό'Η 11 συζήτηση του 
θέματος ~H αίτηση ένταξης 'Της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και η 

ανάγκη λήψης σuyxεχριμένων μέτρων για την προώθησή της" ·θέμα εyyραφtν με 

Εισήγηση του Βουλευτή Χ. Τάχη Χαtζηδημητρίου- tχει ολοκληρωθει. αλλά υπάρ.. 

χο\lν δύο ψηφίσματα προς έγκριση. Παρακαλώ να διαβαστούν τα ψηφίσματα. 

Ο χ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Βέβαια, έτσι χι αλλιώς τα ψηφΙΟματα θα δι.αβα.στούν πριν τοποθετηθεί τι 

Βουλή. Όμως νομίζω είναι χαλά να δοθούν αuτά τα ψηφΙΟματα σης κoινoβo"Λ.eυ

τικές ομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση ότι κυκλοφόρησαν. Κυκλοφόρησαν τα ψηφίσματα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

κρατείτε τα, παιδιά, μέσα στ~ς θυριδες, αλλά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

θα έλεγα ε'να~ στ~ς ΤΡ"πες. 

Α. ΜΑΡΚJΔΗΣ: 

Κυκλοφόρησαν. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ ρώτησα τους \)παρχηΥΟίις κα~ τouς απλούς στρατιώτες και είπαν ότι δεν 

κρατούν, κύριε Μαρκιδη. 

(Γέλια) 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δόθηκαν. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Πιάστηκα αδιάβαστος, εvτάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όx~ αδ~άβαστoς, απλώς δεν κοΙταξες μέσα στη θυρtδα σο\). 

(Γέλια) 

Παρακαλώ να διαβασto\ιν τα ψηφίσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα προς το EUΡΩπαΊ:κό Κοινοβούλιο 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ΔημοχρατΙας, 

Λαμβόνοντας υπ6ψll την αΙτηση της Κυπριακής Δημοκρατίας για πλήρη 

ένταξll στην ΕυρωπαΙΚ'ή Κοινότητα. 

Σημειώνοντας την ικανοποιητική πορεία των σνμβατικών σχέσεων 

Κύπρου. Ε.Ο.Κ., 

Ε,'"tοναβεβαιώνοντας την επιθυμΙα της. όπως αvtή εκφράστηκε με 

απόφαση της Βουλής 11μερoμηνiας 21 Μαρτίου 1991. για εγκαθίδρυση 
Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής κνπρου. Ε.Ο.κ., 

Ψηφίζει:-

Να καλέσει το ευρωπα'~κό Κοινοβούλιο όπως εκφράσει την αλληλεγy\Jη 

του προς τον κυπριακό λαό στην πορεία του για πλήρη ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Κοινότητα. 

Να ζητήσει από το Ε'υρωπο-'κό Κοινοβούλιο να ασκήσει την ΕΠιρροή του 

για άμεση προώθηση της αίτησης ένταξης της ΚlliίΡΙQκής Δημοκρατίας 

στην Ευρωπο"ίκή Κοινότητα και να ολοκληρώσει τη διαδικασlα για την 

εγκαθίδρυση Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής κυπρου • Ευρω
πα'ίκής Ko~νότητας, 

Να διαβιβάσει το παρόν ψήφισμα προς τον Πρόεδρο του Ευρωπα'ίκού 

Κοινοβουλιου κα~ να προβεί σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες με σκοπό 

Τl1ν εφαρμογή αυτού του ψ1]φΙσματος, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπόρχουν ομιλητές επΙ του ψ1]φίσματος; 

Ο κ, Τάσσος Παπαδόπ:ουλος, 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν είναι αντίθεση, Απλώς θέλω μια ελαφρό παρατήΡl1<T1l να κάμω, επειδή 
είμαι ο Πρόεδρος της ΕπΗροπής Εξωτερικών που συζήΤ11σε το θέμα. Πρώτα απ' όλα 

απολογία για Τ11ν κάποια καθυστέΡ11<T1l, γιατί σήμερα το πρωί η Επιτροπή ενέκρινε 

τα ψ1]φίσματα. Όμως, το πρώτο ψήφισμα είναι το άλλο, Διότι το ψήφισμα που 

διαβάσττικε τώρα και που θα αποσταλεί στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο απορρέει από 

το άλλο ψήφισμα. Δεν είναι αντίθεση, αλλά νoμtζω 11 σωστή διαδικασία είναι 11 
Βουλή πρώτα να συζητήσει και να τοποθεΤ11θεΙ πάνω στο πρώτο ψήφισμα που 

περιέχει διάφορα μέτρα, ένα από τα οποία είναι 11 αποστολή αυτού του ψ1]φ(σματος 
που έχει διαβαστεί από το Γραμματέα . 

• 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχει δίκαιο, αλλά έτσι μας τα έδωσαν μέσα στο φάιλ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, το ένα είναι για εσωτερικούς σκοπους και το άλλο είναι για εξωτερικούς 

σκοπούς, Ας διαβάσουμε πρώτα το ένα που καλύπτει τους εσωτερικούς σκοπούς και 

εν συνεχεία το δεύτερο ψήφισμα που καλύπτει τους εξωτερικούς σκοπούς. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Βουλή των Ανnπροσώπων, αφού ολοκλήρωσε τη συζήτηση του θέματος ~H 

αίΊηση ένταξης της Κύπρον στην Ευρωπο'ίκή Κοινότητα και η ανάΥ,ιη λήψης συγκε

κριμένων μέτρων για την προώΟ-ησή της" ψηφίζει ως ακολούθως: 

Καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει στη λήψτ] όλων των ενδεδειγμένων 

μέτρων για ττιν προώθηση τrις αίτησης ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα"ίχή Κοινό-

111ΤΟ, ανεξάρτητα από την πορεία ή την κατάληξη των προσπαθειών για επLλuση του 

Κυπριακ?ύ. 

Καλεί την κυβέρνηση να αναλάβει εντατική δραστηρι6Τllτα για τη σννεχή 

αναβάθμιση των σχέσεών μας με την Κοινότητα, μέχρι την ολοκλήρωση της διαδικα

σ(ας πλήQOνς ένταξης. Για το σκοπό αυτό πρέΠΕΙ να αξιοποιηθεί το σύνολο του 

δuvαμιχού της κυβέρνησης, της Βουλής, των κομμάτων, και των οργανώσεων. 

Η Βουλή αναθέτει στην Επιτροπή Εξωτερικών όπως σε συνεργασΙα με τ,.,ν 

κυβέρνηΟ11 εξετάσε~ δ~εξoδικά τ,.,ν α..-τοτελεσμαΗκότερη υποοηiριξ,., της αίτησης 

ένταξ,.,ς, συγκεντρώνοντας και αξιοποιώντας όλες τις απόψεις που εΧφράστ,.,καν 

κατά τη συζήτηΟ11 του θέματος. 

Απευθύνεται στο Ευρωπα'ικό KoινoβoίJλι.o και ζητά _ην αλληλεyyίtη και 

βοήθειά του για την προώθηΟ11 _ης αΙτησης της Κυπριακής Δημοχραtίας για ένταξ,.,. 

Η Βουλή αποφασίζει να λάβει όλα τα απαιτoίJμενα μέtρα για να υλοποιηθεί tO 
συντομότερο δυνατό η απόφαση για σ"ύσταΟ11 Μικτής Κοινοβουλευτικής ΕπιτροπτΊς 

KίJΠΡOυ.Eυρωπα·'κής Κοινότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ του ψηφίσματος; 

Ο Χ. Χριστόφι.ας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Είναι μετά που δικαιολογούμε την ψiιφo μας: 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Βέβαια, μετά. Α ν θα δικαιoλoγiισετε την ψήφο σας, είναι μετά την έγκριση. 

ΧΡ. ΠΟΎΡΓΟΎΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ;τροτεΙνω μια τροποπο(ηση του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να την ακούσουμε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πισtεύω ότι θα πρέπει να προστεθεΙ μια παράγραφος που να καλεί την κυβέρ

-νηση να ε-νημερώνει το Σώμα κάθε δυο μήνες για τις ενέργειες που κάνει για την 

υλοποΙ,.,ση αυτοίι του ψηφίσματος. Δηλαδή τις ενέργειες που κάμνει , για να επιτίι· 

χουμε την πλήρη ένταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Πιστεύω ότι η ουσΙα 10\1 ψηφΙσματος είναι ότι παρα.-τέμ.;τεται το θέμα στην 

Κο~vοβουλευtικiι Επιτροπή Εξωτερικών που μεταξύ άλλων θα αξιολογεί και θα 

εκτιμά τις ενέργειες που κάνει 1'1 χυβέρνηση Τι έστω την παράλειψη της κυβέρνησης 

να χάνει τις ενέργειές της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομιζω ότι χρειάζεται αuτή η παρόγραφος. διότι η Κοινοβουλευηκτ'ι 

Επιτροπή Εξωτερικών της Βουλ1;ς. όπως και οποιαδήποτε όλλη Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, μπορεί να παρακολουθήσει οποιοδήποτε θέμα και να ζητήσει (1.ί,ό την 

x~ρνηση τακτικτ'j πληQOφόρl101l. Άρα δε χρειάζεται, διότι αυτό είναι μέσα στα 

δικαιώματα της Επιτροπής. 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, το ψήφισμα ΕΎΚρίνεται. 

Ο κ. ΑΥαπ(ου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. με ΣVΓΧωρεΙτε. θέμα τάξης. Δεν τέθηκε σε ψηφοφορΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ρώτησα ήδη. Ρώτησα αν υπάρχει αντίρρηση και ουδείς έφερε αντίρρηση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το λάθος εν' λάθος. Πέρασε ομόφωνα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ: 

(Κτυπά τη σφνρα) 

Eq:όσoν δεν 1JJtάρxr~ αντίρρηση, το ψήφισμα €'(Κρίνεται. Και τώρα ο κ. Χριστό

φιας θα εξηΎ"ισει την ψήφο του. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Νομίζω όη "εν τζιαι εν' απ' ου γελάσει~, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Είναι προτιμότερο να γελώ, παρά να κλαίω. 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι, όχι. Εσύ να γελάς, Πρόεδρέ μου. Εγώ σχολ(ασα το σχόλιο του Νίκου. Η 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δε θα ΨτrφΙσει υπέρ 

του εν λόγω Ψτιφίσματος και δε θα Ψτιφίσει και εναντΙΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δεν ψήφισε υπtρ και δεν ψηφιζει και εναντLoν, διότι ήδη η ψηφΟφΟρία έληξε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

θα τηρήσει αι-τοχή. Και θέλω να εξηγήσω τους λόγους πολύ OUντOμα. Νομ{ζω 

ότι από την {δια τη συζήτηση του θέματος και την κάποια ήπια αvtιπαράθεση που 

υπήρξε από του βήματος της Βουλής κατά τη διάρκεια της συζήτησης εξάγεται 
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αβι.aστα το συμπέρασμα ότ~ τι Ko~νoβoυλευnxή Ομάδα του ΑΚ ΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις δεν είχε πρόθεση να ψηφίσει υπέρ. Βέβαια, αuτό ΠTIYάζε~ από τη θέση του 

ΑΚΕΛ την οποία τήΡ1l0ε και σε προηγοίιμενες ΣUΖητήσεις στη Βουλή των Αντιπρο

σώπων, αλλά και γενικότερα. και στο Εθνικό Σνμβούλιο ακόμα. Είμαστι σννεπε(ς με 

εκεΙντι μας τη θέση. 

Πέραν τούτου πηγάζει και από τους εξής δύο παράγοντες. Ένας απ' αuτoUς 

είναι το ότι από το βήμα της Βουλής έχουμε κατά τη γνώμτι μου αδΙΧ1jθεΙ κατάφωρα. 

από αΥορητές ttλλων κομμάτων όη εμείς είμαστε εμπόδιο για την Μαξη της 

Κύπρου σtT)ν ΕΟΚ. Και δεν ανταποκρίνεται αυτό σtην πραγματιχόΤ1')τα και εί.ναι 

θέμα κοινής λογικής ότι δεν O\11QΠoκρίνεται σττιν πραγματικότητα. Όμως από τΤ)ν 

άλλη θέλω να υπογραμμΙσω ότι σεβόμαστε τη θέση και της πλειοψηφίας της Βουλ1'ις 

και τη θέση και της χ"βέΡV1lσης να προωθήσει την αίτηση ένταξης, γ~' αυτό κα~ 

τηρούμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα εΙνα~ για να απαντήσετε στον κ. Xρ~cπόφια, δε δικαιoiιcπε, διότι 

εξήγησε απλώς το λόγο γ~α τον οποίο κάμνη αποχή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς είνα~ για να υπογραμμίσω, κυριε Πρόεδρε, ως άλλωστε εισηγητής του 

θέματος, ότι η κατάληξη της συζήτησης κα~ τα ψηφίσματα αποτελούν μια απόφαση 

σωστή της Βουλής των Αντιπροσώπων που ήρθε μάλιστα σε κατάλληλο χρόνο μετά 

τη Σύνοδο του Μάαστριχτ και να προσθέσω ότι στη συζήτηση που θα γίνει στην 

Κοινοβουλευτική Έπιτροπή Εξωτερικών της Βουλής πιστείlω ότι καλόπιστα εκεΙ θα 

πρέπει να συζητηθούν και να εξεταστούν όλες o~ aπόψεις συναδέλφων και εκείνες 

που ήταν υπέρ και εκείνες που σχολΙασαν την πορεία προς την ένταξη, όπως κα~ τις 

απόψεις εκείνες που εκφράζουν κάποι.ες ανησυχίες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να σημε~ωθε' για τα πρακτικά της Boυλτjς ότ~ το ψήφισμα ενεκρίθη 

με αποχΤι του AKEΛ·Aρ~στερά-Nέες Δυνάμεις. 

Υπάρχουν ομιλητές για το δεύτερο ψήφισμα; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχέι αντίρρηση όπως το ψtiφισμα 

εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΤΟ ψήφισμα εγκρίνεται. 

Φαντόζομαι ότι ο κ. Χριστόφιας θα επαναλάβει την [δια Εξήγηση. θεωρεΙt"αι 

επαναληφθείσα. 

Παρακαλώ να σημειωθεί ότι κα~ το δευτtρO ψήφισμα ενεκρίθη με αποχή το\l 

ΑΚΕΛ-Αριστερά.-Νέες Δυνόμεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Τώρα έχουμε δύο θέμα-ιο εδώ. Το ένα εΙνα~ η Έκθεση της Ko~νoβoυλΕUΤιχτΊς 

EπLtρoπής Παιδείας για το θέμα 1I;0u τιτλοφορείται "Χώρος ανέγερσης του Πανε
πιστημΙΟιΙ KiJnρou" - αuτεπάyyeλτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής - και το 

άλλο θtμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για. το θέμα 

που αναφέρεται ως 'Ή εξάπλωση της πovτ(xας σε κατοικημένες πεQwχές και οι 

συνεπαγόμενΟL κίνδυνοι για την νΥεΙα του λαοίι - ενδημικός εξανθηματικός τύφος". 

θtμα εΥΥραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Χριστοδουλιδη, Δ. Kovτίδη και 

Λ. Λuσιώτη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας το" ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
ΔVΝάμεις. Νομίζω θα πάρω την καημένη 1;ην πovτΙκα. την ταλαιπωρούμε τρεις 

σuvεδρl.ες τώρα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αρχίστε το Π ανεπιοτ'ήμιο και iκπερα την πovτΙκα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Νομ{.ζω. κύριε Πρόεδρε, όη πρoηγεΙτα~ στην ημερήσ~α διάταξη το θέμα τον 

Πανε.ίτιστημ[ο\l και εισηγούμαι να τηρήσονμε τη σειρά της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ AΣlAΔHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα ακολουθήσει σίγονρα μακρά σνζήτηση .ου θέματος 

και πιθανό να μην αρκέσει ο χρόνος σήμερα για να περατωθεί η συζήτησTl για το 

χώρο ανέγερσης του ΠανεπιστTlμί.ον και αφού οι επόμενες σuνεδρΙες είναι O~ συνε

δρΙες για τον Προ\Jπολογισμό. ήταν δική μου εισήγηση προς τον Πρόεδρο, οφεΙλω 

να πω, αν ήταν δυνατό, να παρέμεινε στην Τιμερήσι.α διάταξTl για τις μεθεπόμενες 

συνεδρΙες, oiιτως ώQ.ε να δοθεΙ η ευκαιρ(α να δικαιολογηθεί η κάθε πλευρά γι.ατΙ 
έχει τοποθετηθεΙ ως έχει τοποθετηθεΙ Γι' αυτό, αν δε διαφωνoiιν οι κύρ~oι συνά

δελφοι, να θεωρηθεΙ η Έκθεση της Επιτροπής αναγνωσθεΙσα και να αναβληθεί. η 

συζήτηση γι.α ευθετότερο χρόνο, όταν δηλαδή θα υπάρχει επαρκής χρόνος. Να μείνει 

στην ημερήσια διάταξη ως πρώτο θέμα, όταν θα επαναρχίοει να λειτουργεί η Βουλή 

μετά τις διακοπές, για να δώσει η κάθε πλευρά την αι-τιολΟΥημένη θέση της πάνω 

στην τοποθέτηση που έχει κάμει κατά τη συζήτηση τον θέματος, και να συνεχίσει η 

συζήτηση με το επόμενο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λ υσσαριδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. νομΙζω πως το θέμα ΤΟ\l ΠανεΠLOτημίον α~ασxoλεΙ αυ.ή τη 

Βο\lλή για πολύ μακρό χρονικό διάστημα. Οι θέσεις είναι ήδη γνωστές και δε νομίζω 
πως είναι δύσκολο για οποιαδήποτε πλευρά να επιχειρηματολογήσει για τις θέσεις 

τις οποίες έχει πάρει. Το να καθυστερούμε .0 έργο της κυβέρνησης. δΙότι αναμένει 
την απόφαση της Αονλής, εΙναι εις βάρος αυτής της Βουλής. Και αν υπάρξει οποια

δήπο.ε περαι-τέρω καθυστέρηση, η κυβέρνηση δικαιολογημένα θα λέει ότι ανέμενε 
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την απόφαση της Βουλής. Δε βλέπω κανένα λόγο να αναβληθει. Η ώρα EΙνα~ 

5.00 μ.μ. και αιιτή η Βουλή πρέπει να μάθη ότι δεν μπορεί να εΡΥάζεται μια ώρα ανά 
εβδομάδα. Αν η ώρα 5.00 μ.μ. δεν είμαστε σε θέση να ΣVΖητήσoυμε ένα θέμα και να 
το συμπληρώσουμε. ειλικρινά πιστεύω ότι αυτό δεν είναι προς όφελος αυτής της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΙΆΣΙΑΔΗΣ: 

ΚίΙριε Πρόεδρε. η εισήγηση να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθεΙσα δ(δει τη θέση 

της πλεΙΟψΤ)φίας. otιτε απόφο.ση θα ληφθεί. ώστε να εξαρτάται απ' αυtήν 11 κυβέρ
νηση. Συνεπώς, αν θεωρηθεί αναγνωσθεΙσα και παραμείνει απλώς η επιχειρηματο

λογία των πλευρών για εUΘετότεΡO χρόνο, δε νομΙζω να έχει τόσο μεγάλη σημασία 

για την κυβέρνηση. ΤΟ μήνυμα το παίρνει από την ώρα που η Έκθεση κατατίθεται 

επίσημα πλέον στην ολομέλεια του Σώματος και θεωρείται αναγνωσθείσα. Αν θέλετε 

κα~ να τη δ~αβάσω, μετ' ευαρεσχειας θα το πράξω, αφού θα σας φάω 45 λεπτά στο 
διάβασμα! Δεν ξέρω πόσο θα με υπομεΙνετε. 

Ευχαριστώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δε νομ(ζω ότι το θέμα είναι η Έκθεση. διότι υπήρξε και ΠΡΟ11Υούμενη απόφαση 

να θεωρηθεί αναγνω09εΙσα. Το θέμα είναι η συζήτηση. Διότι είναι δυνατό, σύμφωνα 

με τα κοινοβουλευτικά θέσμια. εντός της αίθουσας να υπάρξουν διαφοροποιήσεις 

στην Ψτιφοφορ(α. Δεν είναι απαραΙτητο όλοι οι Βουλευτές μιας πολιτικής πλευράς 

να ψrιφ(σoυν με τον τρόπο με τον οποίο τοποθετείται επίσημα το κόμμα. Άρα η 

κυβέρνηση δεν μπορεί να γνωρ(ζει τη θέληση αυτής της Βουλής. προτού αυτή η 

Βουλή τοποθετηθεί επίσημα εντός της αίθουσας πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω πρόκειται για παρεξήγηση. ΤΟ θέμα είναι εγγεγραμ

μένο στο ΚεφάλαLO Δ'. Δεν πρόκειται ούτε για νομοθέτημα ούτε για λήψη δεσμευ

τικής απόφασης για την κυβέρνηση. Όμως έχω και ένα δεύτερο σημεΙο. θεωρώ ότι 

είναι πάγια τακτικτΊ πρώτα να μιλά ο εγγράψας το θέμα -στην προκειμένη ΠΕρί

πτωση είναι αυτεπάγγελτη η εξέταση άρα είναι η Έκθεση της Επιτροπής- και να 

αναβάλλεται η περαΙΤέρω συζήτηση για την επόμενη εβδομάδα. Τουλάχιστον εμεις 

έτσι αναμέναμε ότι θα γινόταν σήμερα. Δεν είχε ληφθεί ΠQOl1γουμένως απόφαση να 

θεωρηθεί αναγνωσθεΙσα η Έκθεσl1 Τl1ς Επιτροπής. Έχω Τl1ν εντύπωσl1. α..-τ' ό.η 

διάβασα. ότι είναι μακροσκελέσταΤl1. είναι περίπου 30 σελtδες. Αν 11 Βουλή θέλει να 
αναγνωστεί, ας αναγνωστεΙ Πάντως και μετά Τl1ν ανάγνωσή της εμεις θα ζηΤ11σουμε 

από το ΠροεδρεΙΟ η περαιτέρω συζήτησl1 να αναβληθεΙ 

ΠΡΟΕΔ,ΡΕΥΩ:Ν: 

Ο κ. Χατζl1δl1μl1ΤΡΙΟ". 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα πρέπει να υπενθυμ{οονμε ορισμένα γεγονότα. Όταν 

πρωτοκατατέθηχε τι Έκθεση πριν σ...-r:6 τρεις περι.που εβδομάδες, ζητήσαμε αναβολή 

μιας εβδομάδας για τη συζήτηση της Έκθεσης και έγινε μάλιστα και μια σχετική 

συζήτηση μέσα στο Σώμα. Και μπορώ να πω ότι εχεΙνο που ανέμενε τι Βουλή είναι τι 

έναρξη της συζήτησης. Φοβούμαι ότι εΙμαστε ανυπΟψι.ο.στοι μπροστά σ' αυτά τα 

πράγματα τα ΟΠΟ(Ο ακούω 6n συζητήθηκαν, ζητήθηκαν από τον Πρόεδρο και τα 
λοιπά. Ναι, δημιουργούν την -..ντύnωση ότι καταβό:λλεται προσπάθεια να μη συζη

τηθεΙ σήμερα τι Έκθεση και εΧφρόζω την απορΙα yl.Ot(. Γιατί εχεΙνο Ito'U αναμενόταν 
ήταν πραγματικά τι έναρξη της συζήτησης και πρoηyτiθηκε στο μεταξύ τι συζήτηση για 

την Ε.σ.Κ. 

Το δεύτερο που έχω να πω, ναι, δεν ε(ναι δες:ιμευτική τι απόφαση της αρμόδιας 

ΕπΗροπής πο" περι.έχεΊαι στην Έκθεσή της, όμως τι κυ~ρνηoη έχει πει ότι θα σεβα

στεί την απόφαση της πλειοψηφίας του Σώματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν έχω πρόθεση και δεν πρόκειται να aπoδεκτώ να θεωρηθεί 

αναγνωσθεΙσα. θα τη διαβόσω να ακουστεί και. αν τα Μέλη είναι έτοιμα, να το 

συζητήσουν το θέμα. Διαφορετικά δεν υπήρχε λόγος. διότι δε θα ακολουθήσει ψηφο

φορια. Άστοχο αυτό που λέτε, δι.ότι δε θα εκδοθεί ψήφισμα. Συνεπώς η διαφoQO

ποίηση των θέσεων είναι άστοχο να λέγεται ότι πιθανό να υπάρξει. διότι και από το 

κόμμα σας πιθανό να υπάρξει διαφοροποίηση. 

npOEΔPEVON, 

Ο κ. Χριστόφι.ας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ : 

Εγώ δε θα είχα αντίρρηση να δι.αβαστεί. παρόλο που όλα τα Μέλη του 

Σώματος είμαι σί.γουρος ότι την έχουν διαβάσει την Έκθεση. Το ζήτημα που συζη

τούμε δεν είναι αυτό. ΤΟ ζήτημα που συζητούμε είναι κατά πόσο οι κοινοβουλευ

τικές ομάδες είναι έτοιμες σήμερα, μετά την πιθανή ανάγνωση ή όχι της Έκθεσης, να 

τοποθετηθούν. να τεκμηριώσουν. αν θέλετε, πιο ενδελεχώς τις απόψεις τις οποίες 

έχουν εκφράσει στην Επιτροπή της Βουλής. Με όλη την ειλικρίνεια και η δική μας η 

κοινοβουλευτική ομόδα δεν είναι έτοιμη να πράξει αυτό το πράγμα σήμερα. Και δεν 

είναι θέμα σκοπιμότητας. Όπως και για το θέμα της Ε.Ο.Κ. και για άλλα θέματα 

που αναβά.λλαμε τη συζήτηση για μερικές συνεδρίες. για να προετοιμαστεί και ο 

εισηγητής, για να προετοιμαστούν και οι λοι..ί10ί Βουλευτές. Νομίζω ότι την ίδια 

κατανόηση ή αλληλοκατανόηση θα μπορούσαμε να επιδείξουμε και σήμερα. Εγώ θα 

ήθελα να αγορεύσω επί του θέματος του Πανεπιστημίου και δεν είμαι έτοιμος για 

παράδειγμα. Αλλά έχω ρωτήσει και τους φίλους Τ1'jς κοινοβουλευτικής ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και δεν είναι ούτε αυτοί έτοιμοι. Γι' αυτό. αν 

θέλετε. αν όχι σαν απαίτηση, σαν παράκλ1'jση στο κάτω κάτω, να θεωρηθεί αναγναι

σθεΙσα τι Έκθεση και να διεξαχθεί η σιιζήτ1'jσΤΙ επί του Οέματος σε άλλη συνεδρία του 

Σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομιζω, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, ότ~ όλo~ γνωρίζουμε ανάγνωση και γραφή. 

Και εφόσον γνωρίζOΊJμε ανάγνωση και γραφή και τι Έκθεση έχει κυκλοφορήσει. την 

έχουμε ήδη αναγνώσει. θα είναι ταλαιπωρΙα για 45 λεπτά να αχούμε κάποιο να 
αναγινώσκει έγγραφο το οποι.ο έχουμε διαβάσει δύο και τρεις φορές. Το θέμα ορθώς 

toItoθetTιθηxt α~ό τον κ. Xρι.σtόφια στο αν οι κοινοβο"λειιτικές ομάδες είναι όλες 

έτοιμες για συζήτηση. Απ' ό,ΤΙ έχω ακούσει, προκύπτει όη τρεις κοινοβουλευτικές 

ομάδες, δηλαδή τι του Δημοκρατικού ΣιιναΥερμού, του Δημοκρατικού Κόμματος και 

του ΑΚΕΛ δεν είναι έτοιμες σήμερα για συζήτηση αυτο\ι του θέματος. Άρα 10 θέμα 
θα αναβληθεί για την προσεχτΊ cn.ινεδρLα της Βουλής. Και μπαίνουμε τώρα στο θέμα 

της ποντίκας. Ελπ(.ζω να πληροφορήθηκε τι ΠQvτ(κα ότι θα τη συζητήσουμε σήμερα. 

Ο κ. Γεωργίο\). 

ΑΡ. ΓεΩΡΓIΟΥ: 

Το τρίτο θέμα είναι το θέμα "nροβλήματα παθόντων". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βρίσκεται ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕπΗροπής η οπο(α το 

παραΚOλoUΘεΙ το θέμα και έχει ορισμένες ειαιryήσεις ακόμα να κάμει. 

ΑΡ. ΓΕΩΡfιΟΥ: 

Ακριβώς περιέχονται σ' αυτή την Έκθεση 1'1 οποΙα θα ανεγινώσχετο τώρα στην 

ολομέλεια. 

npOEΔPEYON: 

Αν έληξε η εργασΙα της Επιτροπής, δεν έχω ένσταση αμέσως να προχωρήσουμε 

μ' αυτό το θέμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡfιΟΥ: 

Μάλιστα, έχει λήξει. 

npOEΔPEYQN: 

'Εχει λήξει. Ωραία! Τότε θα προχωρήσουμε με την Έκθεση της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής nρoσφύyωv, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και nαθόντων για το 

θέμα που τιτλοφορεΙται "nροβλήματα παθόντων". Αυτεπάγγελτη εξέταση με 

απόφαση της Επιτροπής. 

Ναι, κύριε Μαρχι.δη, λυπούμαι, αλλά θα προχωρήσουμε με αυτό το θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Γιατί; 

npOEΔPEYON: 

Διότι έχει ήδη κυκλοφορήσει η Έκθεση και ε(ναι πριν από την ΠQντΙκα. 

Ο κ. Mαρχl.δης. 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Εγώ απλώς θα έλεγα, δεν εΙναι εμένα που θα φάει η ποντίκα, αλλά θα έλεγα 

ότι ήταν λογικό αυτό που αποφάσισαν όλοι ΠΡΟ'ηγουμένως, διότι, χωρ[ς να εξαλεΙ
ψσυμε την ποντίκα, πώς θα κάνουμΕ nανεπιστήμιο: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοtνοβουλευτιχής ε.-ητροπής 

να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣφγΓΩΝ, ΕΓΚΛΩ81-

ΣΜΕΝΩΝ. ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ" 
ΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΠΡΟΒΛ' " • "ΤΑ ΠΑθΟΝΤΩΝ" 

Πα~ντες:-

AgLOΤoφάVTl; Γε\.,\:,γl.o", Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κλαίρη ΑΥΥελίδου 

Ισίδωρος ΜακρΙδης 

Ρήνα ΚατσελλτΊ 

M~xαλάκης Κυπριανού 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέτησε το πιο πόνω θέμα αυτε1τόγΥελτα σε δύο συνεδρίες της που πραγ

ματοποιήθηκαν στις 2 και 9 ΟκτωβρΙου ι 991. Στις συνεδριάσεις της παρευρέθηκαν 
και οι Βουλευτές κ. Ν. Ρολάνδης και Ν. Μουοιούττας, καθώς και ο εκπρόσωπος .ων 

Μαρωνιτών στη Βουλή κ. Ι. Πογιατζής, ενώ με σκοπό την euge(a και πλήρη ενημέ
ρωση τ,.,ς Επιτροπής πάνω στο θέμα κλήθηκαν και παρευρέθτtκαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών και Δικαιοσύνης και εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργά

νωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων οι οποΙΟι και εξέθεσαν τις απόψεις τους. 

Οι εκπρόσωποι της ΠαΥκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων, 

καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, αναφέρθηκαν στα προβλήματα που αντιμετω

π(.ζouν και ζήτφαν τ,.,ν παρέμβαση ττις βουλής για την επΙλυσή τους. Οι εκπρό

σωποι της οργάνωστις αυτής προέβαλαν ως κυριότερο πρόβλτιμα της τάξης τους ΤΟ 

οικονομικό, για την αντιμετώπιση του οποίου ζήτησαν τ,.,ν αύξηση του επιδόματος 

που καταβάλλεται στους παθόντες αναδρομικά από την Ιη ΙανοοορΙου 1988 με βάση 
τ,.,ν αύξ,.,ση των τιμών. Ζητήθηκε επίσης η νομική κατοχύρωση της επαγγελματικής 

αποκατάστασής τους, τι επtλυσ,., του στεγασοικού προβλήματος, ,., επέκταση του 
επιδόματος ενοικίου, ώστε να ωφελούνται τα παιδιά παθόντων που φοιτούν σε 

διαφορετικές πόλεις από την πόλτι διαμονής τους, και η αύξτιση του φοιτητικού 

επιδόματος. Τέλος, ζητήθrικε η αύξησrι ττις οικονομικής βοtiθειας που παρέχεται για 

την απόκτηση αναπτιρικού οχήματος, καθώς και,., επέκταση του ωφελήματος αυτού 

και σε όλλα μέλη τ,.,ς οικογένειας, εφόσον πληρούνται ορισμένες ΠΡOiJ.πoθέσεις. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι των YπoUΡγε(ων Οικο

νομικών και Δικαιοσύνης δήλωσαν ότι τα προβλήματα των παθόντων μελετώνται 

συνολικά και ότι βρΙσκεται ήδη σε εξέλιξη διαδικασ(α που σκοπό έχει την επ[λυσή 

τονς. Ήδη αρκετά από αυτά έχουν αντιμετωπιστεΙ και σύντομα οι ενδιαφερόμενοι 

θα εντιμερωθούν σχετικά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων, έχοντας υπόψη τις απόψεις όλων 1'ων ενδιαφερόμενων πλευρών πάνω 

στο θέμα, αλλά και 1'0 χαμ,.,λό κόσ1'ος που Q.ι"taLtELtaL για την ικανοποΙηστι των υπό 
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αναφορό: αιτημάτων, έχει τη γνώμη ότι 11 κυβέρνηση οφειλει να αντιμετωπΙσει τα 
προβλήματα πο" αφορούν την Παγκύπρια Οργάνωση Αποκαταστάσεως Παθόντων 

σφαιρικά και μέσα σε πνεύμα κατανόησης στα πλαίσια της εκπλήρωσης το\l χρέους 
της πολιτείας προς μια αναξι.οπαθούσα τάξη πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως τι Έκθεση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφίιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τι Έκθεση εγκρίνεται. 

Και τώρα ο κ. Mαρχtδης ε.-ταναφέρει την ποντΙκα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Παρά το ότι έχει διαβαστeΙ αυτή 11 Έκθεση Μο και τρεις φορές τις τελειιταίες 
τρεις εβδομάδες, πρέπει να αναΥνωστεΙ και από το βήμα της Βοuλής. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑ! ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'Ή ΕΞΑΠΛΩΣΗ ΤΗΙ ΠΟΝΤΙΚΑΣ ΣΕ KATOIKH· 
ΜΕΝΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΚΑΙ ΟΙ ΣΥΝΕΠΑΓΟΜΕΝΟΙ ΚΙΝΔΥΝΟΙ ΓΙΑ ΤΗΝ VrEIA 
ΤΟΥ ΛΑΟΥ - ΕΝΔΗΜΙΚΟΣ ΕΞΑΝθΗΜΑΤΙΚΟΣ ΤΥΦΟΣ" 

na(HJvτeS:-

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δώρος ΧριστοδουλΙδης 

Λώρης Λ υσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης; 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγε(ας εξέτασε το υπό αναφο θέμα σε δύο 

συνεδρLες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 Οκτωβρίου και στι~ 7 ΝοεμβρΙου 
1991. Στα πλαίσι.α της εξέτασης του θέματος αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Υγείας και ΓεωργΙας και Φυσικών 

Πόρων, εκπρόσωποι του Επόρχου Λάρνακας, ο Επαρχt.Ctκός ΙαΤΡΙΥ.ός Λητουργός 

Λάρνακας και ο Δημοτικός Γιατρός Λάρνακας. 

Όπως είναι γνωστό, το θέμα γράφτηκε στη Βουλή με εισήγηση των Βουλευτών 

κ. Δ. Xριστoδoυλtδη, Δ. Κοντίδη και Λ. Λυσι.ώτη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις στις 17 Οκτωβρίου 1991 και στη συνέ
χεια παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική ε...ιτροπή Υγεί.ας για εξέταση και 

υποβολή Έκθεσης προς το Σώμα. 

Εισάγοντας το θέμα ο εκ των εισηγητών του Βουλευτής κ. Δ. ΧριστοδουλΙδης 

δήλωσε στην Επιτροπή πως το πρόβλημα συνίσταται στην εξάπλωση της ΠOVΤ{κας 

σε κατοικημένες περιοχές, πράγμα που oφεtλεται στις ανθυγιεινές συνθήκες που 

επικρατούν και που έχει ως αποτέλεσμα τον κίνδυνο μετάδοσης του ενδημικού εξαν
θηματικού τύφου (ρικετσί.ωση). 
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Δίνοντας περισσότερα στoιχεLα για την πι.ο πάνω νόσο. ο !.διος Βουλευτής 
ανέφeρε πως αυτή δε μετaδt.δετα~ από άνθρωπο σε άνθρωπο αλλά από τα περιττώ· 

ματα των ποντικών και άλλων τρωκτικών μtσω των ψύλλων και της ψείρας που 

παραΟΗΟ'ύν ο' αυτά. Ο κ. Χριστοδουλιδης ανέφερε επίσης πως ο κίνδυνος προέρ
χεται όχι τόσο από τις μάντρες που υπάρχουν στην ύπαιθρο όσο από τα ζώα και τα 

πτηνά αλλά κυρίως τα κouν~λια που εκτρέφουν κάτοικοι σε υποστατικά που βρίσκο

νται μέσα σης αυλές των σπιτιών τους. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων ΥγεΙας και ΓεωργΙας και Φυοικών Πόρων 

που προσήλθαν ενώπιον της Επιτροπής επιβεβαίωσαν τηΎ ύπαρξη και εξά.-τλωση της 

ποντΙκας, παραδέΧΤl1χαν ότι Τι κατάσταση αυτή ενέχει τον κίνδυνο μετάδοσης του 

ενδημικού εξανθηματικο" τ"ύφοιι που προκαλεlται σ..-τό την ποντίκα, καθώς και από 
άλλα τρωκτικά. και κατέθεσαν στην Επιτροπή τον πί.νακα ποιι επ~σννάnτεται Gt1jv 
Έκθεση κα~ στον οποίο εμφαίνtται ο αριθμός των κροιισμάτων Τ1jς νόσου που 
σημε~ώθηκαν τόσο στην ύπαιθρο όσο και στις πόλεις. Παρ' όλ' αυτά όμως διαβεβαί. 

ωσαν την Επιτροπή πως 1j κατάσταση δεν εμπνέει ανη01Jχί.ες. 

ΟΙ (δLOΙ εκ."'tρόσωποι δήλωσαν OΤ1jV Επιτροπή πως 11 κUΒΈρvηση εξήγγειλε και 
εφαρμόζε~ oQΎO.νωμένo σχέδιο καταπολέμησης της ποντίκας με τη χoρή'ytιση σε τιμή 
κόστοιις δολώματος που ΧΡ1jσιμοποιείται α;τό τις κιιβερvηηκές και δημοτικές 

ιιπηρεσίες, τα συμβούλια βελτιώσεως και τις κοινόΤ1jτες. 

Τέλος, οι εκπρόσωποι των δύο Υπουργείων ανέφεραν πως τα αποτελέσματα 
της εκστρατειας που αναλήφθηκε κατά Τ1jς ποντίκας είναι πολύ ενθαρρυντικά, 

αφού, όπου αuτή έγινε οργανωμένα, 1j ποντίκα καΤQ.ι"'tολεμήθηκε. Εκεί όποιι ιιπάρχει 
ακόμα πρόβλημα είναι η νεκρή ζώνη, πον είναι απροσπέλαστη, και ορισμένες κατοι

κημένες περιοχές όπον εκτρέφονται κατοικίδια ζώα από τους κατοίκους, οι οποίοι 

όμως δεν ανταποκρίθηκαν και δεν έλαβαν μέρος στο οργανωμένο σχέδιο καταπολέ· 

μ1jσ1jς Τ1jς ποντΙκας. Και αντοΙ όμως, αν ενδιαφέρονται, μπορούν να προμl1θειιτούν 

το κατάλλ1jλο φάρμακο σε τιμή κόστονς. 

Ο Επαρχιακός Ιατρικός Λειτουργός και ο Δ1jμοτικός Γιατρός Λάρνακας 

συμφώνησαν με τους αρμόδιους κυβερνητικούς λειτoνργoUς για t1jV εξά.-τλωση της 
ποντΙκας και τονς κινδύνους που αυτή εμ..-τεριχλείει, καθώς και για το γεγονός ότι ο 

ενδ1jμικός εξανθ1jματικός τύφος προκαλείται από τα τρωκτικά. Οι ίδιοι ιατρικοΙ 

λε~τoιιργo' καθ1]OUχασαν t1jv Επιτροπή πως η αύξηση των κρονσμάτων της νόσοιι 
δεν εμπνέει ανrισuχΙες κα~ ότι εν πάση περιπτώσε~ η κατάσταση βρίοχεται ιιπό 

έλεγχο. Συνέστησαν όμως την τήρηση πλήρους καθαριότητας και κάλεσαν όλους 
όσους παρατήρησαν την ύπ-αρξη ποντί.κας στην περιοχή τους να σννεργαστούν με 

ης αρμόδιες αρχές για την εφαρμοΥή του σχεδίο\! καΤQ.ιτoλέμησής της. 

Τέλος, οι πιο πάνω ιατρικοί λειτουργοί ανέφεραν πως τα στοιχε(α για τα 

κρούσματα τον ενδημικού εξανθηματικού τύφου προέρχονται μόνο ωτό τα κρατικά 

νοσοκομεία και ι.ιπό άλλα δημόσια ιατρικά κέντρα, ενώ κανένας ιδιώτης γιατρός δεν 

ανέφερε αρμοδίως παρόμοια κρούσματα. Στο σημεισ αυτό 1'\ Επιτροπή έκανε Τ11 

διαπί.στωση ότι δεν εφαρμόζεται' η σχετική νoμoθεσl.α που ιιποχρεώνει όλους να 

δηλώνουν τα κρούσματα που περιέρχονται σε γνώση τους, πράγμα που καταδικά

ζεται. Η Επιτροπή, υπογραμμΙζοντας την παράλειψη αυτή, καλεί όλο"ς τους πολίτες 

αλλά κυρίως τους y~ατρoύς να δηλώνοιιν τα κρούσματα αυτά, για να καθίσταται 

δυνατή η άμεση αντιμετώπισή τους και κυρΙως η πρόληψη και της σuγκεκρψένης 

νόσου αλλά κοι οποιασδήποτε άλλης νόσου. 
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Η Κοινοβουλευ'nχή Επιτροπή Υγείας, αφο\ί έλαβε υπόψη όλα τα στοιχε(α και 

τις απόψεις ΠΟΙΙ εκτέθηκαν ενώπιόν της. διαπιστώνει και 11 ίδ ια τόσο την ύπαρξη και 
την ανεξέλεγκτη εξάπλωση Τ11ς ποντίκας σε χαΤΟLΧllμένες περιοχές όσο και το 

γεγονός της εκτροφής χατοιχ{δι.ων ζώων στις αυλές σπιτιών, που αποτελούν εστLες 

μετάδοσης του εξανθηματικού τύφου. 

Η Επηροπή δΙ(tι"tιστώνει ότι υπάρχει πραγματικός κ(νδυνος για την υγεία του 

λαού. που προέρχεται από την uπαρξη της πovtίκας και άλλων Ίρωχτικών σε κατοι

κημtνες περιοχές, αφού ήδη σημειώθηκαν κρούσμΟ'tQ εξανθηματικού τύφου που 

oφe(λoνται στα τρωκτικά αυτά. 

Έπnτα από τις πιο πάνω διαπιστώσεις τι Koινoβoυλεvτική Επηροπή ΥΥε(ας 

χαλεΙ την Εκτελεστική EξouσΙα να σuνεχΙσει και να εντείνει τις προσπάθειές Ίης για 

την εφo.ρμoΎ1'i του σχεδί.ου καταπολέμησης της πovτίκας. αλλά και να πάρει όλα τα 

αναγκαία μέτρα. ώστε το σχετικό φόρμακο να παραχωρείται δωρεάν όχ~ μόνο στα 
κρατικά Ο'ιινεργεία αλλά και στους δήμΟιΙς, τα σuμβQύλια βελτιώσεως και ης κοινό

τητες, καθώς και οε όλΟιΙς εκείνους που ενδιαφέρονται να βοηθήσοιΙν στην κατα..'"tO

λέμηση "tης ποντ(κας ποιι α..-τειλε( τη δημόσια υγεία. 

Η Επι"tροπή εΙναι επίσης της γνώμης πως η πληροφόρηση του κοινού για τον 
κίνδυνο ποιι ελλοχεύει δεν είναι επαρκής, γι' αυτό και καλεί ης αρμόδιες αρχές και 

ιI:rτηρεoί.ες να δραστηριοποιηθούν προς την κατεΎΘUΝση της κατάλληλης διαφώ"tισης 

τόσο για την ανάγκη της πρόληψης όσο και για "{ην ανάγκη της κα'tαστολής της 

νόσου τοιι ενδημικού εξανθηματικού "{ύφου. 

Τέλος, η είτιτρo:rτή καλεΙ το κοινό και κυρίως τους ιδιώτες γιατρούς να αναφέ

ρουν αρμoδtως τα κρούσματα του εξανθηματικoiι τύφοιι ποιι περιέρχονται σε γνώση 

ΤΟιΙς. όχι μόνο γιατί αυτό επιβάλλει η ισχύοιΙσα νομοθεσία. αλλά ΚιΙρΙως για να 
καθίσταται δυνατη τι πρόληψη και η θεραπεία της νόοοιΙ. 

ΚQO\ισματα ΕνδημιltOu ΤUφoυ (Mur1ne ΤΥΡιιω)· nfρ(oδoς; 1986· 1991 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές: 

ΟρίσΤΕ, ο κ. ΧριστΟΟοu)'ιδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛιΔΗΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε. με όλο το σέβας προς τους σuνόδελφoιις·Boιιλευτές, λυπούμαι 

να παρατηρήσω ότι δεν έγινε αντιληπτή η μεγάλη σημασία που πρέπει να δοθεί σ' 

αυιό το θέμα. Ίσως η ονομασία της ποντίκας να μας oδftΎησε σε άλλα μονοπάτια. 

Όμως τι ουσια της εηραφής του θέματος 'ήταν η πρόλl1ψτ1 επικίνδυνων καταστά· 

οεων που αφορούν την υγεία του κυπριακού λαο"ίι. Χαρακτηρισηκά θα ήθελα να 

αναφέρω ότι δηλώθτιχαν επίσημα στις κρατικές αρχές για το φετινό καλοκαίρι 29 
κρούσματα ενδημικού εξανθηματικού τύφου. παρόλο που όλοι οι έχοντες σχέση με 

την ιοτρικ'ή πιστεύουμε ακρόδαντα ότι αυτά τα κρούσματα πρέΠΗ οπωσδήποτε να 

υπερβαίνουν τα 100. Και μιλούμε για μια επικίνδυνη ασθένεια. Μιλούμε για μια 
ασθένεια, η οποία υποδηλεί κακές υγειονομικές καταστάσε~ς, τόσο κοινωνικές

κοινοτικές, αλλά και ατομικές-οικογενειακές. Ο σκοπός μας ήταν να συνειδητοποιή

σουν όλοι τις πιθανές επιπτώσεις α..-τό μια εξάπλωση και αυτής της επιδημίας και να 

προληφθούν αυτές οι καταστάσεις, κ~νητoπoιώντας όλους τους α..-ταραΙτητους 

κρατικoUς μηχανισμoUς. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, παρά το ότι σε πολu ψηλό επίπεδο, πιστεύω, 

συζητήθηκε το θέμα στην Επιτροπή Υγείας -και θα ήθελα να εκφράσω σ' αυτό το 

σημείο την ικανοποίησή μου και τα συγχαρητήριά μου προς τους συναδέλφους και 

προς τον Πρόεδρο της Επιτροπής Υγείας- εντούτοις, παρά τα πολύ ορθά συμπερά

σματα της Επιτροπής, ακόμα και σήμερα λέμε ότι και το κράτος δεν έχει βγάλει τα 

ορθά συμ.,tεράσματα. Ακόμη και σήμερα. παρά τη δέσμευση στην Επιτροπή Υγειας 

.ου Υπουργείου Υγειας για δωρεάν παροχή του φαρμάκου για την καταπολέμηση 

της ποντ(κας. αυτό δεν παραχωρείται. Και όχι μόνο τούτο, αλλά συμβουλεύονται 

αuτoί που (L-ΤΟτεΙνονται στις Ε.ι-ταρχιακές u.ττηρεσίες να τΟ αγοράσουν από τον ιδιω

τικό τομέα. 

Γι' αυτό θα ήθελα ακόμα μια φορά να κάμω έκκληση να συνειδητοποιήσουν 

όλοι οι φορείς τους κινδύνους απ' αυτό το τρωκτικό, που ονομάζεται ποντ(κα ή 

νυφίτσα. και να λάβουν όλα τα ενδεδειγμένα μέτρα, ούτως ώστε να μη θρηνήσουμε 

στο σύντομο μέλλον θύματα από την εξάπλωση αυτής της νόσου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχονν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κασουλίδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ; 

Από τη θέση μου, αν μου ΕΠιτρέπετε, XUQLE Πρόεδρε. Θα είμαι πολύ σύντομος. 

Ασφαλώς, παρόλον ότι ο τίτλος του θέματος ίσως να προκάλεσε σε όλους μας 

μερικά χαμόγελα, εντούτοις το θέμα είναι ιδιαίτερα σοβαρό. Αφορά ένα σημαντικό 

τομέα προστασίας του λαού και οπωσδήΠΟΤΕ συνηγορούμε πλήρως με το συνάδελφο 

Χριστοδουλίδη και Υια τη σοβαρότητά .ου και Υια την ανάγκη να Ε.ι-τιδειχθεΙ από 
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όλους και από τις αρμόδιες αρχές η ανάλογη σοβαρότητα και τα όσα έχουν εξαγ

γείλει να υλοποιηθούν. Κυρ(ως όμως ενώνoιιμt τη φωνή μας με την έκκληση προς 

τους ι.διώτες γι.ατρούς συναδέλφους να μην παραμελούν να αναφέρovν στις αρμό

διες αρχές κρούσματα εξανθηματικού τ1Jφου τα οπο(α πιθανό να έλθουν σε γνώση 

τους. Δι.ότι, με αuτό τον τρόπο. κάθε φορά που θα καταΥγι!λλεται ένα κρούσμα. θα 

κρούεται ο κώδωνας του κινδύνου και προς τις αρμόδιες υπηρεσιες και προς το (διο 

το κοινό το οποίο τότε θα EUΑισθ"ηΤOΠoιηθει, για να πάρει τα απαραΙτητα UΓΕισνo

μιχά ιιέτρα για την προστασί.α όλων μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Ακουσαμε με πολύ ενδιαφtρoν την Έκθεση της Επιτροπής ΥΥεΙας. Είναι 

γεγονός ότι εύκολα παρασύρθηκε η Βουλή σε ευχολόγια γύρω α.ί'tό το θέμα της 

ποντΙκας και τον τίτλο του θtματoς. Φtι,νει να σχεφτε( κανένας ότι παλαιότερα '11 

ανθρωπότητα υπέστη τεράστιες χαταστροφές από επιδ'l1μίες εξανfJτιμαηκoύ τύφου 

και τις πλήρωσαν οι άνθρωποι πολύ αχριβά. θα πρέπει να λογαριάσουμε ότι ο 

κίνδυνος δεν έχει εξαφανιστεί και ελλοχείιει και ότι θα είναι πραγματικά χρήσιμο 

α",τη '11 έξαρση της ασθένειας με μια ενδημική παρουσία να μας προκαλέσει την 

ανάλογη ανησυχία, ώστΕ να πάρουμε τα αναγκαία μέτρα πριν γίνει σοβαρότερ'l1. 

πριν εξελιχθεί σε επικΙνδυV'l1 επιδημία. 

Έτσι ενώνουμε κι εμεΙς τη δική μας φωνή με τη φωνή των άλλων συναδέλφων. 

για να τονίσουμε την αγωνία μας για τους κινδύνους που υπάρχουν και να τον(.... 

σουμε την υποστήρι.ξή μας προς τα μέτρα που προτείνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα τούτο, όχι ακριβώς όπως συζητείται τώρα, απασχό· 

λησε και στο παρελθόν το Σώμα. Πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα. της ποντΙκας 

όπως το λέμε , το οποίο είχε επηρεάσει σημαντικά και την αγροτική οικονομία και 

τονίστηκε τότε ότι 11 αλλαγή της πολιτιχής του Υπουργείου Γεωργίας να μην παρα· 
χωρεί το φόρμακο για την καταπολέμηση της ποντΙκας δωρεάν. όπως γινόταν και 

στο παρελθόν, θα προκαλούσε αυτό ποιι έχει ήδη προχαλέρει και ότι θα μεταφε· 

ρόταν ο κίνδυνος και μέσα στις πόλεις. Και έγινε αυτό το πράγμα. 

Γι' αυτό υποστηρίζω ότι πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα, έστω κι αν ο τίτλος 

προχαλεί κάποιοιις γέλωτες, και ότι θα πρέπει να καλέσουμε την κυβέρνηο'l1 να λάβει 

σοβαρά υπόψη το πρόβλημα και να πάρει τα ενδεικνυόμενα μέτρα για την καταπολέ

μησή του, προτού οι ζημιές γίνουν πολύ μεγαλύτερες και δεν μπορούμε να τις αντι· 

μετωπίσουμε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Νομ{.ζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεΙ Και ΠΕρνούμε στο επόμενο θ~μα, το οποΙο 
εΙνοι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επι.τροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων, Παθόντων για το θέμα που ητλοφορεΙται "θέματα (σης κατανομής 

βαρών και προοπτικές του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών". Αυτεπάγγελτη 
εξέταση με απόφαση της Επιτροπής. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βο"λ'ή. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣφνΓΩΝ, ΕΓΚΛΩθΙ

ΣΜΕΝΩΝ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ "θΕΜΑΤΑ ΙΣΗ! ΚΑΤΑΝΟΜΗΣ ΒΑΡΩΝ ΚΑΙ προσΠΤιΚΕΣ ΤΟΥ 

ΦΟΡΕΑ ΙΣΟΤΙΜΗ! ΚΑΤΑΝΟΜΗΣ BAPΩN~ 

Παρόντες:-

Αριοτοφάντις ΓεωργΙΟυ, n ρόεδρος 
ΚΙχ"ς Γιόγκο\) 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κλα(.ρη Α ΥΥελίδου 

Ισi.δωΡOς ΜαχρΙδης 

Σωκράτης Χάσικος 

ρηνα Κατσελλή 

Μιχαλάκης Κυπριανοίι 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπ'ή Πρoσφiιγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων μελέτησε 10 πιο πάνω θέμα σε δίιο συνεδρΙες της που πραγματοποιή
θηκαν στις 2 και 9 Οχτωβρ'ο\l 1991. Στις σuνεδρΙες αυτές παρευρέθτrι<ε και ο 
Βουλευτ'ής κ. Ν. Ρολάνδης. καθώς και ο εχ.."tρόσωπος των Μαρωνιτών στη Βουλή 
κ . Ι. Πογιατζής. 

Η Επιτροπη εξέτασε το πιο πάνω θέμα αυτεπάγγελτα. Στο στάδιο της εξέτασi!ς 
του χλ'ήθηχαν και παρευρέθηκαν εχ.."tρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Δικαιοσύνης. του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, της ΠαΥχύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων, tO\l Συνδέσμου Ιδιοκτητών Τουρκοκρατούμενων περιουσιών και tO\l 
Παγκύπριου Συνδέσμου Πληγέντων και Εκτοπισθέντων Επιχειρηματιών. 

Την αυτεπάγγελτη εξέταση του θέματος α\lτού προκάλεσε το γεγονός ότι ο 

Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών έχει αδρανήσει και αmό. σύμφωνα με την 

ομόφωνη διαπίστωστι της Επιτροπής, οφεΙλεται στην έλλειψη πόρων του φορέα και 
στην καθυστέρηση αvτικατάστασης δύο μελών του Διοικητικού IuμβouMO\l 00\1 
έχουν εκλεγεί Βουλευτές. 

ΟΙ εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καταθέτοντας ενώπιον της 

Επιτροπής, δήλωσαν ότι η κυβέρνηση μελετά το όλο otμα και ότι η χρηματοδότηση 

του φορέα αναμένεται να προέλθει από ειδική φορολογία. Σχετικό νομοσχέδιο θα 

κατατεθεί σύντομα στη Βουλή. 

Οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων οργανώσεων δήλωσαν ότι το όλο 

πρόβλημα του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών τέθηκε στο περιθώριο και γι' αuτό 
ζητησαν η κυβέρνηση να το επανεξετάσει και να το επιλύσει σύμφωνα με τις προε
κλογικές της υποσχέσεις. 



929 

Συγκεκριμένα. ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Πληγέντων και Εκτοπισθέντων 

Επιχειρηματιών και ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Τουρκοκρατούμενων Περιουσιών 
ζήτησαν από την κυβιρνηση τον άμεσο διακανονισμό των προπολεμικών χρεών και 

την παΥοποΙηση των μεταπολεμικών φόρων εισοδήματος μέχρι την αναγνώριση των 

περιουσιών ή την καταβολή α.ίτοζημιώσεων για ης περιουσιες πο" βρΙσκονται στα 

κατεχόμενα. επιπλέον τι καταβολή των χαμένων εισοδημάτων αποτελεΙ για τους 

εκτοπισμένους επιχειρηματίες ακόμα ένα βήμα προς την επίτευξη της ίσης κατα

νομής των βαρών. Τέλος, ζητήθηκε τι παροχή εγγυήσεων για την εξασφόλιση φερεγ

Υυό'τητας και ο καθορισμός σταθερών κριτt1ρ(ων για τις επιχορηγήσεις ή δανειοδο

-c:ήσεις, σύμφωνα με την αξία των τουρχοκατεχόμενων περιουσιών. 

ΟΙ εκπρόσωποι της Παγχύπριας ΕΠΗροπής Προσφύγων ανέλυσαν στην 

Επιτροπή τα πρoβλ~ματα της μεσαίας κυρίως τάξης των προσφύγων και τόνισαν 

την ανάγκη λειτουργίας του Φορέα Ισότιμης Kατανoμ~ς Βαρών. Τονίστηκε επίσης 

ότι η κυβέρνηση οφε(λει να βΡΗ τρόπους χρηματοδότησης του φορέα και να καθο

ρίσει τα κριτήρια για την ΠClQOχ~ εγγυήσεων αναφορικά με ης τoυQΧoκατεχόμενες 

περιοοοίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, ΕΥκλωβωμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων. έχοντας '\)πόψη όλα τα πιο πάνω, καλεΙ την κυβέρνηση να ανταποκριθεΙ 

θετικά στα αιτήματα των προσφύγων και πληγέντων και να υλOΠOιήσεL τις '\)ποσχέ

σεις που έδωσε προεκλογικά και μετεχλογικά. Η Επιτροπή θεωρεί ότι το πρώτο και 

σημαντικότερο μέτρο για την άμεση επίλυση του προβλήματος που αφορά το Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών εΙναι η σταδιακή διάθεση ποσού ΙΟ εκατομμυρίων 

λιρών από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας και δηλώνει ότι δεν CLί10δέχεται τη 

χρηματοδότηση του φορέα με ποσά τα οποία θα προέλθουν από ειδική φορολογία. 

Τέλος, η Επιτροπή αναμένει ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα προχωρήσει 

στο διορισμό αντικαταστάτη του Προέδρο" και ενός μέλους το" Διοικητίκού 
Σ"μβουλίου του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών που έχουν εκλεγεί Βουλευτές, 

ώστε να αρχίσει η λειτουργΙα του και να επιτευχθούν οι σκοποί του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ορ(.στε. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Έχει αναγνωσθεί η Έκθεση που αφορά ένα σοβαρό, σοβαρότατο θέμα που 

απασχολεί τον πρσσφυΥικό κόσμο εδώ και δεκαεπτά χρόνια. το θέμα της α..-τοκατά

στασης της φερεΓΓUΌτητάς του, της δικαιότερης κατανομής των βαρών που Ε.ι-τιοώ· 

ρευσε η τούρκικη εισβολή και .ων μέ.ρων πο'\) πρέπει να ληφθούν α..-τό την κυβέρ

νηστι. Η κυβέρνηοτι ίδρυσε .0 φορέα και εξήγγειλε μια πολιτική ό.ι θα αρχίσει 
σταδιακά .ην αντψετώπιση αυτού του θέματος. 

Μέχρι σήμερα ο προσφυγικός κόσμος, για δεκαεπτά χρόνια, στερείται των 

εισοδημότων της περιουσίας του και παράλληλα. κύριε Πρόεδρε, πλτιρώνει φόρους 

για την ανάπτυξη των ελεύθερων περιοχών. Και πρέπει να πληρώνει φόρους. Όμως. 

κύριε Πρόεδρε. νομίζω ό.ι ήλθε τι περίοδος που τι κυβέρνηοτι και γενικά όλ11 τι 

κοινωνία πρέπει να σταθούν στο πλευρό του προσφυγικού κόσμου. για "α αντέξει 
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αυτό τον αγώνα της αποκατάστασης των δικαιωμάτων του. Και δεν μπορεΙ ο 

προσφυγικός κόσμος σήμερα να αποκαταστήσει τα παιδιά του, δεν μ..-.:ορεΙ να 

μορφώσει τα παιδιά .ου στα πανεπιστήμια, αν δεν έχει βοήθεια από το κράτος, αν 

δεν έχει δανειοδότηΟll από τις τράπεζες. Και δυστυχώς δεν έΧΕΙ οτιδήποτε να υποθΥ!· 

κεύσει. γι.α να πάρει αυτή τη δανΕιοδότηση, Υπάρχουν τα διάφορα σχέδια, και είναι 

προς τιμή της κυβέρνησης, για παροχή υποτροφιών για τις σπουδές των παιδιών, 

όλων των παιδιών, με ιδιο'tερη μΗαχε(ριση στα παιδι.ό των προσφύΎων. Όμως 

αυτά τα σχέδια, κίιρι.ε Πρόεδρε. αντιμετωπίζουν μεμονωμένες περιπτώσεις. Σήμερα 

11 μόρφωση στοιχ(.ζει αρκετά χρήματα και δεν μπορώ να ανέχομαι ούτε εγώ ούτε 
κανtνας από τους πρόσφυγες να έχει ης ικανότητες το παιδΙ του να σπουδάσει και 

επειδή δεν έχει την οικονομική δυνατότητα να παραμένει το παιδΙ του πρόσφυγα 

χωρίς μόρφωση, ενώ τα παιδιά όλου του άλλου κόσμου να μορφώνονται και να 

αποκαθίστανται επαγγελματ ικό . 

Είναι ακριβώς ανάγκη, όπως αναφέρθηκε στην Έκθεση και αναφέρεται και 

εδώ, να ξεκινήσει η χορήγηση σημαντικού ποσσύ στο φορέα. για να αρχίσει η αποκα

τάσταση σταδιακά της φερεyyuότητας του προσφυγικού κόσμου. 

Δε ζητούμε και δε ζητούν οι πρόσφυγες, κύριε Πρόεδρε, αποζημίωση για την 

:τn\lιουσtα τους, γιατί αγωνιζονται για να παν πίσω. Όμως ζητούν βοήθεια για να 

κρατηθούν. για να σννεχίσοuν αυτό τον αγώνα. Και η βοήθεια αuτη πρέπει να ξεκι

νήσει με τη μορφή της α.."'tοκατάστασης της οικονομικής δννατότητάς τους να αντψε

τωπ(ζοιιν τα προβλήματα τα οποία έχοιιν. 

Ασφαλώς, κύριε Πρόεδρε, απαιτούνται σοβαρές δα."'tάνες και στην Έκθεση 

αναφέρεται ότι θα δοθεί το ποσό των δέκα εκατομμυρίων λιρών. Μακάρι η κυβέρ

νηση να δώσει αιπό .0 ποσό και πιστεύω ό.ι όλη η Βουλή και όλα τα κόμμα.α θα 
είναι έ.οιμα να βοηθήσοιιν την κυβέρνηση, ούτως ώστε ειδικά αmό το θέμα να αντι

μΕτωπισθεί και να μην περιμένει άλλα δεκαεπτά χρόνια να αντιμετωπισθεΙ 

ΚύΡLE Πρόεδρε. η αποκατάσταση της φεΡΙΥΥΟΟτΤ!'τας των προσφύγων δεν είναι 

θέμα OJ"'tοζημ(ωσης. εΙΠα ότι εΙναι θέμα επιβίωσης και είναι θέμα δικαιότερης κατα

νομής των βαρών που έφερε η τούρκικη εισβολή. Δοοτυχώς τα μέτρα που txouv 
ληφθεί μέχρι σήμερα δεν έχο"" κατανείμει αυτά τα βάρη δίκαια και για δεκαεπτά 

χρόνια φέρει το κυριότερο βάρος ο προσφυγικός κόσμος. 

Είναι προς τιμή Τ1]ς κυβέρνησης. γιατί για πρώΤ1] φορά, στα πλαίσια της φορο

λογικής μεταρρύθμισης, δόθηκε ειδικά στον προσφυγικό κόσμο μια ελάφρ""ση του 

ύψους των ί200 αναφορικά με το εισόδημά του. Όμως είναι σταγόνα στον ωκεανό, 

μπροστά στα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο προσφυγικός κόσμος τόσο 

ως προς Τ1] μόρφωση όσο και ως προς την επαγγελματική αποκατάσταση και 

δραστηριο::'tοΙησή του. 

Δε θα απασχολήσω όλλο Τ1] Βουλή, κύριε Πρόεδρι. Συμφωνώ με το περιεχό

μενο της Έκθεσης, όμως και από το βήμα αυτό πιστεύω όη πρέπει να σταλεί στην 

κυβέρνηση το μήνυμα ότι πρέπει να αγγίξει αmό το θέμα με τη χoρήγnση σχετικών 

κονδυλιων, ούτως ώστε να ελαφρύνει τα βάρη του προσφυγικού κόσμοu, για να 
αντέξει σ' αυτό το μακροχρόνιο αγώνα που διεξάγει. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΟ\JV άλλοι ομιλητές; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 
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Από.η θέση μου μ..-τορώ, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελεύθερα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, για να ιδρύσει" πολιτεΙΟ μας με νόμο αυτής της βουλής το 

Φορέα για την Ισότιμη Κατανομή των Βαρών πο\! προκύΠΊουν από την κατοχή της 

πατρtδας μας, σημαίνει ότι διαπιστώσαμε ότι υπάρχει πρόβλημα τόσο μεγάλο. ώστε 

να χρει.άζεται τι ιδρυση ενός φορέα σαν ξεχωριστή υπηρεσία. Παρόλα αυτά, ινώ 

αυτός ο φορέας έχει ι.δρuθεΙ εδώ και περισσότερο από τρία χρόνια. μέχρι στιγμής 

δεν έχει κάμει απολύτως tL"toTE. Τί.ίτοτε! Η δραστηριότητά του εξαντλήθηκε στο 

διορισμό των μελών του και μάλιστα πρέπει να το τονΙσονμε όη είναι τόσο το 

ενδι.αφέρον της κυβέρνησης γι' αυτό το θέμα. ώστε τι θέση του προέδρου χηρεύΕΙ από 

αρκε1"ούς μήνες, από την εχλογή του συνάδελφου κ. Κ"πριανο"ύ στη Βουλή, και δεν 

εδέησε 11 σεβαστή κυβέρνηση να δ~oρισει έστω τον Πρόεδeo. τον ΕΠικεφαλής αυτού 
του φορέα. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχουν γίνει αρκετά για τους πρόσφυγες και συνεχίζουν να γίνονται. Δε μ-ηδε

ν(ζουμε και εκτιμούμε το έργο που ΕΠΗελ.εΙται. Όμως εκεΙ που υπάρχουν ανάγκες, 

εκεί που αναλαμβάνονται υποχρεώσεις, θα πρέπει να εκτελούνται. Έχουμε ακούσει 

πολλές φορές πολλές υποσχέσεις από μέρους και της προηγούμενης και της σημε

ρινής κυβέρνησης γι ' αυτό το περΙqτημo θέμα της ισότιμης κατανομής των βαρών, 

που πλήπει καίρια κυρίως τη μεσαία τάξη των προσφύγων. Μας εΙ.ταν ότι θα προι

κοδοτήσουν με πέντε. δέκα εκατομμύρια το φορέα εδώ και πολλά χρόνια και δεν 

έχουν δώσει ούτε μια δεκάρα. Σήμερα μας εΙΠαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών στην Επιτροπή ότι μελετούν το όλο θέμα και πως 11 ΧΡ11ματοδόΤ11ση 
του φορέα αναμένεται να προέλθει από ειδική φορολογία που σκοπεύουν να επιβά

λουν ειδικά γι' αυτό το σκοπό. Μα, τρία-τέσσερα χρόνια μελετούν και δεν έχουν βρει 

ακόμα .ον τρόπο να χρηματοδοτήσουν αυτό το φορέα, για να λειτουργήσει η έννοια 

της ισότιμης κατανομής των βαρών; Αυτά, κύριε Π ρόεδρε. αποτελούν προφάσεις εν 

αμαρτίαις. 

Υπάρχει μια ανό.γκη Τι ανάγκες πο\l έχουν αναφερθεί και από συνάδελφο προη· 

γουμένως, να μην τ~ς επαvαλό.βω. Υπό.ρχουν τα προβλήματα των προπολεμικών 

χρεών. \ιπό.ρχει το θέμα της φερεγγυότητας των προσφύγων. Και δεν είναι εκτός 

πραγματικότητας η ιδέα που ακούεται και δεν υλοποιείται ότι θα πρέπε~ κάποτε να 

φορολογηθεί η υπεραξία την οποία απέκτησαν οι περ~oυσίες εκείνων που τις έχουν 

στις ελεύθερες περιοχές λόγω της απωλείας των περιο\lοιών ημών που τις χάσαμε 

στις κατεχόμενες περιοχές. Α\ιτό σημαίνει και μια αΙσΟτιση και μια λειτουργία Τ11ς 

κοινωνικής αλληλεγγύης σ' έναν τόπο. όπου μοιραίως, χωρίς ευθύνη, 11 Οιτώλεια είχε 

σαν συνέπεια την υπεραξία και το κέρδος εκείνων που ήταν στις ελεiιθερες περιοχές. 



932 

Kύρι.f Πρόεδρε. θέλουμε να ελ,ίτΙζουμε όλοι μας ότι είναι η τελευταΙα φορά 

που αuτό το Σώμα ανέχεται να συζητήσει ΊΟ συνεχιζόμενο εμπαιγμό των κυπριακών 

κυβερνήσεων Q.,.tvavtL στο μεγάλο θέμα .ης ισότψης κατανομής των βαρών, που 
εξαΚO).oUΘεΙ να παραμένει ένα μεγάλο πρόβλημα ανάμεσα στον προσφυγικό κόσμο. 

Στο μέλλον, αντΙ να επαναλαμβάνουμε τις εκκλήσεις και τις προτροπές προς την 

κυβέρνηση, θα πρέπει να σκεφτούμε μέτρα όχι για να πιέσο\lμε. αλλά για να εξανα· 

Υκάσουμε την κυβέρνηση να συμμορφωθεί και με τους νόμους, αλλά και με τις δικές 

της ρητές ιιποσχέσεις. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κνπριανού. Αλλάξατε θέση και σιryχιίoτl1κα ολtΥον τι. 

Μ Ι Χ. ΚΥΠΡ ΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή θα μιλήσω και εκ μέρους του φίλου μου του κ. Κασου

λΙδη. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κ"ριε Πρόεδρε. έχω την εντύπωση ότι δεν μπορεΙ να μιλά από τα έδρανα του 

ΔΗ.ΣΥ. ο κ. Κυπριανού. Να πάει στο δικό του το έδρανο. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Αυτές τις μέρες δεν έχει διαφορά. 

Μιχ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να τεθεί σε ψηφοφορΙα και αν το Σωμα θέλει να πάω στο 

έδρανό μου, θα πάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΣυνεχΙατε, κύριε Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. όπως έχω αναφέρει, εγω και ο κ. Κασουλιδης ζητούμε, αν 

είναι δυνατό, το θέμα να παραμείνει ανοικτό, διότι θα μιλήσουμε σε χάποια έκταση, 

ιδιαίτερα μετά απ' όσα έχει πει ο φLλoς μου, ο προηγούμενος ομιλητής. Είπε ότι ο 

φορέας δεν έχει κάμει τίποτε και φαίνεται όη είναι κακά πληροφορημένος. Ο 

φορέας ενήργησε δυνάμει των εξουσιών που του έδιδε η νομοθεσΙα. Έκαμε τα 

σχέδια, αλλά σκόνταψε στα χρήματα. Η κυβέρνηση επίμονα αρνείται και αρνείτο να 

χρηματοδοτήσει τα έργα που εισηγήθηκε ο φορέας. Γι' αυτά τα θέμαΊ:α, κύριε 

Πρόεδρε, θέλω να μιλήσω σε κάποια έκταση στην Ε.ο"tόμενη συνεδρΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Ηλιόδης. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

Α ν μου επιτρέπετε. όταν έλεγα ότι ο φορέας δεν έχαμε τΙΠοτε, εννοούσα 

ακριβώς αυτό το οποίο είπε ο κ. Κυπριανού, ότι δεν έκαμε τ(ποτε, διότι η κυβέρνηση 

δεν του παρέσχε τη δυνατότητα να κάμει οτιδήποτε. Αυτό εννοούσα. οι κυβερνήσεις 

δεν του έδωσαν τη δυνατότητα και συμφωνώ α,"tολύτως με τον κ. Κυπριανού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Νομίζω ότι εφόσον ο έντιμος συνάδελφος ζητά μια αναβoλti. το θέμα πρέπει . 

εκτός αν υπάρχε~ ένσταση, να ποραμεΙνει στην ημερήσια διάταξη για να συμπλη. 

ρωθει. ΕΙναι ένα πολύ σοβαρό θέμα και επειδή ο BoUAEutΊj; που θα μιλήσει ήταν και 

επικεφαλής "{ου φορέα, μπορεί να δώσει ιδΙΟΙ'Σερο φως σης πnιχές που αφορονν το 

Υωτί δε λειτούΡΎΤισε ο φορέας. 

Πηγα(νουμε στο επόμενο θέμα, που είνοι τι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παιδειας για το θέμα που τιτλοφορείται "Ξενoδoχειαχέςtfεχνιχές 

σχολές". ΑutεπάΥΥελτη εξέταση με a..-τόφαση της Επιτροπής. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβονλευτικής Ε.-τιτροπής ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της 

Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ "ΞΕΝΟΔΟΧΕIΑΚΕΣιτεΧΝI ΚΕΣ ΣΧΟΛΕΣ" 

ΠαQόντες;:-

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Α γyελtδoυ 

Γιαννάκης Kασoυλtδης 

Ανδρέας Φιλί.ππου 

Λώρης Λυσιώtης 

θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κνπριανού 

Ρένος nQtvtt;a; 

Η Κοινοβουλευτική ε,τιτροπή Παιδείας εξέτασε αυτειτάΎΎελτα το πιο πάνω 

θέμα σε τρεις συνεδρLες της που ΠQOγμαΤOΠOιήθηχαν στις 17 Σε..ττεμβρίον , 22 Οκτω
βρίου και 19 ΝοεμβρΙου 1991. Στις συνεδρl.άoεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις .ο"ς ΕΚπρόσωποι των Yπoνρyεtων Παιδείας και Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλισεων, τον Γραφείο" Προγραμματισμού, των συνδέσμων γονέων και των 

μαθητών των ξενοδοχειακών σχολών. 

Σύμφωνα με τα υφιστάμενα δεδομένα, στην τεχνική εκπαίδευση λειτο"ργούν 

ξενοδοχειακές σχολές που καταρτίζουν τους μαθητές σε δl.άφoρες ξενοδοχειαχές 

ειδικότητες, καθώς χαι ο κλάδος κοπτικής-ραιπικής, επαΎΎελματική κατεύθυνση. 

Στους μαθητές αυτούς παρέχεται διετής αντί τριετής μεταγυμνασιακή εκπαi.δειιση, 

με αποτέλεσμα το πιστοποιητικό/απολυτήριο που .ους παρέχεται να μην είναι 

ισότιμο με εχείνο του τριετούς λυκειακού κύκλου. πράγμα που προκαλεί τεράστια 

προβλήματα .όσο στους ίδιους τους αποφοίτους όσο και στις οικογένειές τους, 

αφού δεν μπορούν να συνεχίσουν τις σπουδές τους. 

Η πιο πάνω κατάσταση, εκτός του ότι αποτελεί δυσμενή διάκριση σε βάρος 

των μαθητών που αποφοιτούν από τις σχολές αυτές, τους καθιστά και υπηρέτες 

κάποιων συμφερόντων, ενώ τους αφαιρεί οποιαδήποτε προοπτική προσωπικής 

ανέλιξης και επαγγελματικής χειραφέτησης. 
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Η Επιτροπή Παιδείας σημείωσε με ικανοποίτιστι πως το Υπουργείο Παιδείας, 

αναγνωρ!.ζOVΤας τΤ)ν αδιχια αντή, οργάνωσε ειδικό νυχτερινό μαθi)ματα με σκοπό να 

παραχωρείται κανονικό απολυτήριο στους μαθητές αυτούς. Η Επιτροπή εντούτοις 

Εκφράζει τη δυσφορία της για την άρνηση το\! Γραφείου Προγραμματισμού να 

αποδεχθεί την καθιέρωση τρίτου έτους σπουδών με τη δικαιολογία ότι αυτό ΣUνεπά
yetaL πρόσθετο οικονομικό κόστος. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδειας, καταθέτοντας ενώπιον της 

Επιτροπής, δήλωσαν πως συμφωνούν με όλες τις θέσεις της Επιτροπής Παιδείας 

και υιοθετούν την άπOψτJ για την καθιέρωση και παροχή εξατ6ξιας δευτεροβάθμιας 

εκ.ι'1αίδΕUΣΗς στους μαθηΊές α"τούς. 

ΟΙ Lδιoι εκπρόσωποι επισήμαναν ακόμα πως 11 πρόωρη είσοδος των παιδιών 
αυτών στην αΥΟρό εργασίας σε ηλικία που ome ως εθελοντές σtην Εθνική Φρουρά 
δεν μπορούν να καταταχθούν σε σιινάρτηση με τι.ς ψηλΙς Ίσυς απσλαβές ενέχει σoβα~ 

ρσύς κσινωνικσUς κινδΊίνσυς για τσυς (διους και Ίην επαγγελματική ΊΟ'υς σταδιO'~ 

δΡOμLα. Δήλωσαν επίσης ότι τΟ' ΓραφείΟ' Προγραμματισμσύ είχε κάπσιες αμφιβολίες 

όσον αφορά την αναγκαιότητα της καθιέρωσl1ς τσυ τριετσύς κύκλου σπσυδών πΟ'υ 

τις απέδιδε σε οικονσμικούς λόγους και ότι τΟ' ΥπσυργεΙΟ Παιδείας είναι έτΟ'ιμΟ' να 
καθιερώσει τσν τριετη κΊίκλσ σπσυδών, μόλις αρθοΊίν σι αμφιβoλLες αυτές και αφού 

πάρει αρμοδίως τις σχετικές οδηγίες. 

Όσον αφορά ΤΟ' μεΊαβατικό στάδιο πσυ επηρεάζει τσυς μαθητές πσυ ήδη 

φοιτσύν, σι εκπρόσωπΟ'ι τΟ'υ Υπσυργείου Παιδείας δήλωσαν πως θα οργανωθονν 

απσγευματινά~νUΧτερινά μαθήματα για τα παιδιά πΟ'υ θα απΟ'φοιτήσσυν φέτος και 

τον επόμενΟ' χρόνΟ', ώστε να συμπληρωθεί σ κύκλσς των σπσ'Uδών τΟ'ιις, ενώ, όπου 

είναι δυνατό, θα παρέχΟ'νται και πρωινά μαθήματα. 

Οι εκπρόσωπΟ'ι τσυ Υπσυργείου Εργασιας και Κσινωνικών Ασφαλί.σεων 

υποστήριξαν την καθιέρωση τριετO'ίJς αντί διετσύς κύκλΟ'\! σπουδών για τσυς υπό 

αναφορά μαθητές, όχι μόνΟ' γιατί σ διετής κύκλος συνιστά δυσμενή διάXQιση σε 

βόρος τσυς, αλλά και γιατί τΟ' ΙΞΕΤ, πσυ υπάγεται στΟ' ΥπσνρΥε(σ Εργασ(ας, κατάρ

γησε τΟ' βασικό επΙΠεδο ξενοδοχειακών σπσυδών, όταν τΟ' YπσUQΎε{O' Παιδείας 

ανέλαβε την παροχή της εκπα(δευσης αυτής μέσω των υπό αναφορά σχσλών, με 

απστέλεσμα να παρουσιάζεται σήμερα ένα κενό στην εκπαίδευση που αφορά τα 

ξενοδοχειακά επαγγtλματα. 

ΤΟ' Υπσυργε(Ο' Εργασίας και Κσινωνικών Ασφαλίσεων τάσσεται υπέρ της 

καθιέρωσης τριετούς κΊίκλσυ σπΟ'υδών σΊις ξενοδοχειακές σχσλές, ώστε σι 

απόφοιτσΙ τσυς να δικαισύνται να εισάγσΥΙΌΙ στΟ' ΙΞΕΤ, πράγμα πσυ δε ouμβoLvtL 

τώρα, αλλά κυρίως γιατί Ίσυς αποφοίτσυς τΟ'υ Ο'λοκληρωμένσυ κΊίκλου ΊσUς έχει 

απόλιπη ανάγκη η Ίσυριστική βιομηχανία, της οπσΙΟς σι πσιστικές ανάγκες txσ\1V 
αυξηθει. 

Οι εκπρόσωπσι τσυ Γραφείσυ ΠροΥραμμαΊισμσύ, καΊαθέΊσντας ενώπιον της 

ΕπΗρσπής, δήλωσαν πως, σύμφωνα με τα στοιχεία πσυ ε'χαν ενώπιόν τσυς κατά 

την (δρυση των σχσλών αυτών, δεν επρόκειτΟ' για εξατάξιες σχσλές, αλλά για 
παροχή ειδικής εκπαίδευσης, γι' αυτό και δεν υπήρχε θtμα παροχής απσλυτηρίσυ. 

Οι [διοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως τΟ' κόστος για την εφαρμογή τριετσύς 

κΊίκλσυ σπουδών αναμένεΊαι να ανέλθει στις ίl60,OOO και ότι ΊΟ όλΟ' θέμα παραπtμ~ 

φθηκε σε υπσυργ~κή επ~τρoπή. 
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Υπό το φως των νέων δεδομένων. δηλώθηκε από τους ίδιονς εκπροσώπους, 

και xuρΙως λόγω του γεγονότος ότι τα παιδl.ά αυτά δεν μπoQOίIν να Εισαχθούν 0't"0 
ΙΕΕΤ •• 0 ΓραφεΙΟ Προγραμματισμο"ύ θα επανεξετάσει το θέμα. αφού πληροφορηθεί 
και τις απόψει.ς της Βουλής. 

Οι εκπρόσωποι των σvνδtσμων γονέων και των μαθητών των ξενοδοχειακών 

σχολών. xataehOvto; ενώπιον της Επιτροπής, δήλωσαν πως 11 μη παραχώρηση 
απολυΤ11ρΙΟυ στους αποφοΙτους των σχολών αιιτών προκαλεΙ τερό.στι.a προβλήματα 

τόσο στους ίδιους όσο και στις ΟLΧΟΥl:νειtς τονς και ζήτησαν την εφaρμO'γή τριετο'ύς 

κύκλου σπουδών, ώστε να εξισωθούν με όλους τους άλλονς αποφοίτους των εξατά

ξιων σχολών. Ζήοησαν επίσης, κατά το μεταβατικό στάδιο που εΠ11ρεάζει τους 

μαθηΊές Μ\! ήδη φοΙ1"ούν στις σχολές αυτές, να παρέχονται πρωινά και όχι απογευ

ματινά-νυχτερινά μαθήματα για διευκόλυνση τους. 

Η KoLvoβouAe:utLxiJ Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεΙα 

και όλες τις απόψεις ποu εκτtθηκαν ενώπιόν της, δι.απίστωσε πως βρίσκεται προ 

ενός θέματος άνισης μεταχείρισης μαθητών-πολιτών της ΔημοκρατΙΟς και πως 

πρόκειται για μια αδικια που πρέπει να αρθεί αμέσως. Η Επιτροπή πρόσθετα δι.απι

στώνει τη διαφωνία και την έλλειψη σuνroνισμoύ ανάμεσα στα διάφορα Yπoυργεtα 

και τις κρατικές υπηρεσίες, αφού τέθηκε σε εφαρμογή ένας θεσμός εκπαιδευσης, 

χωρίς να προγραμματιστεί και να Μοφο.σιστεΙ πού θα καταλήξει. 

Η Επιτροπή είναι της γνώμης ότι τόσο για τον ξενοδοχει.ακό όσο και για τον 

κλάδο κοπτικής-ραπτικής, επαγγελματική κατεύθuνση, πρέπει να εφαρμοστεί ο 

τριετής κύκλος σπουδών με τη χορήγηση απολυτηρίοu ισότιμοu με εκείνο των άλλων 

δημόσιων εξατό.ξιων σχολών μέσης παιδεΙΟς, γι' αυτό και καλεί την Εκτελεστική 

Εξουσία να πάρει όλα τα αναΥκαια μέτρα και να θέσει σε εφαρμσΥή όλε.; τις απαι

τούμενες διαδικασίες για το σκοπό αυtό. Καλεί επ(.σης την κ1Jβιρνηση να αποφύΥη 

κατά το μεταβατικό στάδw και όπου αυτό είναι δυνατό την παροχή απογευματινών

νυχτερινών μαθημάτων στους μαθητές που ήδη φοιτούν στις ξενοδοχειακές σχολές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν oμLλητές; 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΠΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου νομίζω θα ήταν αρκετό. Εκείνο το οπο(.ο θα 

ήθελα να αναφέρω στο Σώμα είναι πως τελικά έχει η κυβέρνηση υw8ετησει την εισή

γηση της Βουλής. Αλλά θα πρέπει να εξάρω το γεγονός ότι κατά τη διάρκεια της 

αuτεπάγγελτης εξέτασης tou θέματος έχει δημιoυQΎrιθεί το κατάλληλο κλίμα συνερ
γασίας και εξευρέθηκε ο τρόπος, ώστε τελικά και το Υπουργείο Οικονομικών, το 

οποΙΟ έφερε αντιρρήσεις, να αποδεχτεί και ήδη να καθιερωθεί ο τριετής κύκλος 

σπουδών τόσο στην κοπτική-ραπτική όσο και στα θέματα ξενοδοχειακών σπουδών. 

Έτσι θα πρέπει να πω πως χαιρετίζουμε το πνεύμα με το οποίο η κυβέρνηση αντί· 

κρισε το θέμα και είναι ένα Ισως από τα καλά που μπορεί να ΠΡOΚ\rψouν από την 

αυτεπάγγελτη εξέταση θεμάτων από τις επιτροπές της Βοuλής. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ δέκατο θέμα, πο\! είναι Tl Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής περι
βάλλοντος για το θέμα που ητλοφορεΙται "Διατήρηση και προστασία των κτιρίων 

της ΑρχιγραμμαΤΕΙας" - αυτεπάγγελτη εξέταση με α.τόφαση της Ε.ίτιτροπής - θα 

μεΙνει για την επόμεντι cruνεδρΙα, γιατί απ' ό,τι βλέπω απουσιάζει η κ. Κατσελλή που 

ενέγραψε το θέμα. 

Η κ. Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ήθελα να παρατηρήσω ότι το θέμα που ενέγραψα σης 9 
Σεπτεμβρι.ου 1991 στο Κεφάλαιο Δ' λείπει από την ημερήσια διάταξη και δε θέλω να 
χάσει τη σειρό του, γι' αυτό το αναφέρω εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιο είναι το θέμα: 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Το θέμα είναι 'Ή ανάγκ1] λήψης μέτρων για την πλήρη εφαρμο'Y'i της αρχής ττις 

ισομισθιας μεταξύ γνναικών και ανδρών μέχρι το τέλος του 1992", Το είχα εγγράψει 

στις 9 Σεπτεμβρίου 1991 και δεν υπήρχε αντίΡΡ1ΊΟ'Τ1 να εΥΥραφεΙ το θέμα. Απλώς 
βλέπω ότι και την περασμέντι Πέμ,ίττη και στΊμερα λεt.πει από την ημερτΊσια διάταξη 

και θα τΊθελα να πάρει τη σειρά του στα θέματα του ΚεφαλαΙΟυ Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

θα πάρει τη σειρά του στο ΚεφάλαLO Δ'. 

Η επόμεντι <n.ινεδρία οριζεται για την προσεχή Τετάρτη, 18 Δεκεμβρίου 1991. 
σης 10,00 το πρωι. Η ημερήσια διάταξη στο Κεφάλαιο Α' θα έχει. όπως βλέπω, 63 

θέματα. Α ν θέλετε να τα αναγνώσω. μπορώ να τα αναγνώσω. αλλά νομίζω να θεωρη

θούν αναγνωσθέντα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί προυπολογισμού Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) Νόμος του 1992. 

4) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1991. 

5) Ο περί ΚεντρικτΊς Τραπέζης της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1991. 

6) Ο περί ΦορολογΙας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1991. (Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιoκτησt.ας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1989. 
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8) Ο περΙ Ασφαλιστικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί MYlχανOκιVΉτων Οχημάτων και ΤροχαΙας Κινήσεως (Γρσποποιη· 
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

10) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημo~ 
κρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. l) Νόμος του 1991. 

Ι Ι) Ο περΙ Εξωτερικών Δανείων προς την KUΒΈρνηση της Κυπριακής Δημο

κρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

12) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κιιβέρνηση της Κυπριακής Δημο-
κρατίας (Κυρωτικός) (ΑΡ. 3) Νόμος του 1991. 

13) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\.lπο).ογισμοίι Νόμος (Αρ. 43) του 1991. 

14) Ο περί Συμ.ίτληρωματικου Προ\.lπολΟΥιομού Νόμος (Αρ. 44) του 1991. 

15) Ο περί Σιιμ.πληρωματικού Προ\.lπολογισμοίι Νόμος (Αρ. 48) του 199ι. 

16) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροlJπολογισμού Νόμος (Αρ. 50) του 199ι. 

17) Ο περΙ ΣυμπλτιρωμαΤ~ΚOυ ΠρουπολοΥισμου Νόμος (Αρ. 51) του 1991 . 

18) Ο περί Ειδικευσεως Συμ,τλτιρωμαηκ1'ις Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 20) ΤΟ\l 1991. 

19) Ο περί Ειδικευσεως Σ\lμ..oτλτιρωματ~κής Πωτώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 21) το\l 1991. 

20) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΓαμεΙο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1991. 

21) Ο περί Ειδικεύσεως Συμ...ληρωιιατικής Πιστώσtως (Γαμείο Ανακουφί
σεως Εχτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) του 1991 

22) Ο περΙ Παγκύπριας ΟρΥάνωστις Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί. 
Αρμοδι6ττιτες και Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος το\l 1991. (Πρόταση 
νόμου). 

23) Ο περΙ Εκλογής των Μελών των οργάνων της Παγκύπριας Επιτροπ1'ις 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμο\l). 

24) Ο neQE Παγκύπριας οργάνωσης Εκτοπισμένων (Συσταση, Δομ1'ι, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή θ~ματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση 
νόμου). 

25) Ο περί Εκλσγτ'ις των Μελών των Οργόνων της Παγκύπριας ε.-τιτΡΟπ1'ις 
Προσφύγων Νόμος το\l 1991. (Πρόταση νόμου). 

26) Ο περί Δικαστηρίων (Γροποποιτιτικός) (Αρ. 3) Νόμος το\l 1991. 

27) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Γροποποιηηκός) (Αρ. 2) Νόμος το\l 1991. 

28) Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ο\lσιών (ΤΡΟΠΟΠΟΙΤΙ
τικός) Νόμος του 1990. 

29) Ο περί ΡυθμΙσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων Νόμος του 
1990. 
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30) Ο περΙ O~κoγενειαxών Δικαστηρίων (Γροποποιη-ηκός) Νόμος του Ι 991 . 
(Πρόταση νόμοιι). 

31) Ο περΙ Ραδι.οφωνιχο\ι Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1991. 

32) ΟΙ περΙ Τμήματος Εργασίας - θέση ΛιιτουΡΥού ΕργασΙΟς (Σχέδια 

ΥπηρεσΙας) ΚανονισμοΙ του 1991. 

33) ΟΙ περΙ Παροχής Επιδομάτων σε ExtORLOetVfE; και Παθόντες (Τροπο
ποιητικοΙ) κανονισμοΙ του 1991. 

34) Οι ΠΕΡΙ Πετρελαιοειδών (ΑναπροσαρμοΥή της Αl.Ο.νικής Τιμής Πωλή

σεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ.2) ΚανovιομοΙ το" 1991. 

35) Οι περΙ Δικηγόρων (Σuvtάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικο() 

ΚανονισμοΙ του 1991. 

36) Οι περΙ PUΘμΙσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (ΤροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) 
ΚανονισμοΕ τον 1991 . 

37) Οι περΙ Δημόσιων βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμο[ του 1991. 

38) ΟΙ περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Πρόσθετο Μηνιαίο 
Επίδομα) Κανονισμοί του 1991. 

39) Οι περί Κυβερνητικών ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. 

40) ΟΙ περί YπoUΡyεΙOυ ΥΥειας (Διοίκηση) -θέση Προ·'σταμέvo\l Διεύθυνσης 
και Ανάπτνξης Νοσηλευτικου Προσωπικου- (Σχέδια Υπηρεσίαι;) Κανονι

σμοίτο" 1991 . 

41) ΟΙ ΠΕΡ' Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαl.o.ς Κινήσεως (Τροποποιη
τικοι) Κανονισμοί το" 1991. 

42) Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) (Αποπληρωμή, Είσπραξη και 

Κυρώσεις) Κανονισμοί ΤΟ\l 1991. 

43) ΟΙ περί Κοινωνικών AσqχιλΙσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονι.
σμοί του 1991. 

44) Οι περί Κοινωνικών Aσqχιλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) 
Κανονισμοί του 1991. 

45) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Bελτl.ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι..σμοΙ 
'Aρσouς του 1991. 

46) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
(ΤροχαΙας Κινήσεως) Δαλισύ του 1991. 

47) ΟΙ περί Αποχετευτικών Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονι.
σμοίτου 1991 . 

48) Οι περί τον Συμβουλίου Υδατοπρσμήθειας Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του Ι 99 Ι. 
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49) ΟΙ περί γδατοπρομήθειας Λεμεσού (ΤΡΟΠΟΠΟΙΤ1'τικοΙ) Κανονι.σμο( του 
1991. 

50) Οι περί του Συμβουλίον Υδατοπρομήθειας Λάρνακας ΚανονισμοΙ του 
1991. 

51) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) ζΤροποποιηnχοι) Κανονισμοί 
ΓερμασόγΙl.(lς Ίου 1991. 

52) ΟΙ περί Xωρl.ων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Παλαιχωρ[ου το\! 
1991. 

53) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Λuθρoδόvτα του 
1991. 

54) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροχαία Κίνηση) Κανονισμοί 
Γερμασόγειας του Ι 991. 

55) Οι περί Xωρ(ωv (Διοίκηση και Βελτιωση) (ΤΡΟΠOJtοιητιχοι) Κανονισμοί 

Πολεμίου του 1991. 

56) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Bε).τLωση) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί Τροόδους tO\l 1991. 

57) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιηηχοι) Κανονισμοί 
Κακοπετριάς του 1991. 

58) Οι Δημοτικοί (Τροποποιηηχοί) Καvoνι.σμοΙ Μόρφου του 1991. 

59) Οι περί Χωριων (Διοίκηση και Βελτίωση) (ΤροποποιητικοΙ) ΚανονισμοΙ 
Ορόκλινης του 1991. 

60) Οι περΙ Ωφελημάτων Aφvπηρετήσεως Αγνοούμενων Yπαλλτjλων της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Ειδικές Διατάξεις) ΚανονισμοΙ του 1991. 

6 Ι) Οι περΙ Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991. 

62) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικο[) Κανονισμοί του 1991. 

63) Απόφαση της Βουλής των Αντι.προσώπων Εξουσιοδοτούσα τη Διενέρ
γεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου ΔικαΙου για το Μήνα 

Ιανουάριο του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑJΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - ΑπαντήσΗς. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Χώρος ανέγερσης του ΠανεπιστημΙου 

KimΡOU". (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). 

(17.9.91). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

('Ωρα λήξης, 5.57 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτες υπέγQαψαν τον κατάλογο των τιαQόντων με αλ'fαβη· 

τική σει~ : 

ΑγαπΙΟυ Γιαννάκης 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α νtων(Oυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙκης 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλι.άδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου ΛεόΥΤΙος 

Καζαμίας Κίκης 

ΚασουλΙδης Γιαννάκης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοηίδης Δτιμήτρης 

Kouκoυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκτις 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ uoιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακριδης Ισίδωρος 

ΜαρκΙδης Αλέκος 

Μάτσης lωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

M~XατιλLδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουοιούττας ΝΙκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπ(της Νίκος 

ΠουΡΥουρΙδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλΙ,tπσυ Aνδρtας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

ΧριστοδουλΙδης Δώρος 

Χρίστο" Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμο" Διόφαντος 

Αντιτιρόσωτιοι θρησ)(ε\ιτι)(ών Ομάιιων: 

Πογι.ατζής Ιωάννης 

MαντoβάVΗ Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Σ"μπληρωματικού προ\1πολογισμσύ 
Νόμος (Αρ. 45) του 1991" και ψήφισή του οε νόμο (με αρ. 40 τον 1991). 

2) Έκθεση για .0 νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Π ρο\1πολογισμού 
Νόμος (Αρ. 49) του 1991" και ψήφισή τον σε νόμο (με αρ. 41 τον 1991). 

3) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. "Ο περί Ειδικεύσεως Συμ.ί"tληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανα.,ττ'ύξεως) Νόμος (Αρ. 19) του 1991" και 2. "ο 
περί. Ειδικεύσεως Συμ..-rληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακοιιφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1991 " και ψήφισή τοιις 
σε νόμους, με τροποποίηση ΤOΊJ τίτλου ΤOΊJ δεύτερου σε Συμπληρωματικό 

με «ρ. 5 το" 1991. 



941 

4) Διεξαγωγή σύντομης σuζήτησης (Αρ. Γεωργίου, Ι. Μακρίδης) πάνω σε 

διαδικαστ~κό θέμα. μετά α..-τό πα'*tl'ιρηση του κ. Αρ. Γεωργ(ο" όη τι 

έκθεση για ,ις προτάσεις νόμου περί της ΠαΥκύπριας Επιτροπής 

Προσφύγων δεν κυχλοφόρησε έγκαιρα. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1991 R και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για .ους Κανονωμούς ''Οι περΙ Αρχής Βιομηχανικής Καταρτί
σεως (ΣΊJ~ιπληρωματική Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη για τους Υπαλ

λήλους και τους Eξαρτωμένouς τοuς) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί το\! 

1991" και έγκρισή τους. 

1) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1. "Οι περΙ Κανονισμού Εισαγωγών 

(Άδειαι) (Τροποποιητιχοι) Κανονισμοί του 1991" και 2. ''Οι περί Κανο

νισμού Εισαγωγών (Τέλη) κανονισμοί του 1991" και έΥχρισή τους. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αντιοξειδωτικών στα Τρόφφα 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Ι 99 Ι" και έγκρισή τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς Ι. "Οι περί θtατρικoύ οργανισμού 

Κύπρου (Σχέδιο Συντόξεων και Χορηγημάτων σε ΥπαλλΤιλους του 

θεατρικού Οργανισμού KiιΠΡOυ και σε Εξαρτωμένους τους) Κανονισμοί 

του 1991 ", 2. "Οι περί θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντά
ξεων και Χορηγημάτων σε ΥπαλλΤιλους του θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου και σε Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 

Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1991" και 3. "Οι περί θεατρικού οργανι
σμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

Ι 99 Ι" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Χωρ(ων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί ΠέΥειας το\l 1991" και έγκρισή 
τους. 

Ι Ι) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Ί'ροποποιηΤΙΚΟί) Κανονισμοί Κάτω Πύργου του 1991" και 

έγκρισή τους. 

12) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Eyyράqχι:ιν. 

13) Έγκριση ψηφισμάτων σχετικά με την αίτηση ένταξης της Κύπρου στην 
Ευρωπα'ίκΤι Κοινότητα και την ανάγκη λΤιψ1Ίς συΥκεκριμένων μέτρων για 

την προώθησή της και δικαιολόγηση της αποχΤις που τηρησε το ΑΚ ΕΛ

Αριστερό.-Νέες Δυνάμεις από τον κ. Χριστόφια. 

14) Απόφαση του Σώματος μετά από συζήτηση [Τ. ΧατζηδημητρΙου, Ρ. Πρέν
τζας, Ν. Ανασταοιάδης, Β. Λυσσαρtδης, Τ. Παπαδόπουλος, Δ. χριστό

φιας, Προεδρεύων (Γλ. Κληρίδης)] για αναβολή της συζΤιτησης του 

θέματος "Χώρος ανέγερσης του Πανεπιστημίου Κύπρου". 

15) Έκθεση για το θέμα "ΠQOβλτ'ιματα παθόντων" και έγκρισή της. 
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16) Έκθεση για το θέμα ~H εξάπλωση της ποντΙχας σε χατοιχημένες πεeιoχές 
και οι σuνεπαγόμενoι κίνδuvoι για την υΥεια του λαού - ενδημικός εξαν

θηματικός τύφος". οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Δ. Xρl.<Πoδoυλιδης, 

Γ. Κασοιιλίδης, Τ. Χατζηδημητρί.ου, Ά. Χρυσοστόμου) και tyxQLoή της. 

Ι 7) Έκθεση για το θέμα "θέματα ίσης κατανομής βαρών και προοπτικές του 
Φορέα Ισ6τιμf1ς Κατανομτ'ις Bαρών~ και οι αγορεύσεις και 11 ΣUΖήτηση 
που ακολούθησε (Π. ΠαπαγεωργΙου. Δ. Ηλι.άδης, Μιχ. Κυπριανού). 

18) Έκθεση για το θέμα "Ξενοδοχει.αχές/τεχνικές σχoλtς", οι παρατηρήσεις 
το" κ. Ν. Αναστασιάδτι πάνω στο θέμα και λήξτι OtJtO\l. 

Τιμή: 500 



• 

.. 
• 

i 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΙ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

ΣUΝΕδρΙαστι Ι9ης ΔεχεμβρΙου 1991 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

(ΓΑ. ΚΛΗΡIΔfιΣ) 

('Ωρα έναρξης: 3.17 μ.μ.) 

(Αρ.17) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών 111ς συνεδρl.ας αυτής. Παρακαλούνται οι 

έντιμοι κύριοι ΓραμμοτεΙς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτΙα . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛIΔον) 

Υπάρχει απαρτl.α, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ίιρ ιοι Βουλευτές, η ημερήσιο δι.άταξη έχn σήμερα περΙΠΟυ πενήvτα νομο

σχέδιο και Κανονισμούς που πρέπει να συζητηθούν. Γι' αυοό θα παρακαλέσω να 

συΥκεντρωθούμε όλοι και να εΙμαστε ολιγόλογοι, για να μπορέσουμε να καλύψουμε 

την ύλη. 

θα αρχΙσουμε πρώτο με την Κατάθεση Noμoσχεδtων και Εγγράφων, γιοτΙ 
ε(ναι ανάγκη μία πρόταση νόμου που θα κατατεθεΙ να χηρυχθεΙ επειγούσης φύσεως, 

για να δοίΙμε αν μπορούμε να τη δΙΕκπεραιώσουμε σήμερα. 

Παρακαλώ τους έvτιμoυς κυρΙOUς Γραμματείς να προβούν στην Κατάθεση 
Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι ) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και ΦόQων Καταναλώσεως Νόμος ΤΟ\l 
1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠPOFΔPEYΩN: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλε\lτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροUπολογισμού. 

(943) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

2) Ο περί Ένταξης στην EUΡΩπαΊ:χή Οικονομική Koινό"tτιτα (ΥφυΠΟUQ'r6ς 
και Γενικός Δι..εuθuvtής) Νόμος του 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται eνώπιον της Κοινοβουλε"τιχής Ε.ι"'Cιτρσπής ΕξωτεΡLκών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Συμφωνία μεταξύ του YΠO'UQYOu Οικονομικών και της εταιρείας 

~K"πρι.αxές Aερcryραμμές Λ.δ" για τη χορήγηση προκαταβοΜς σε ΟρΥα

νισμoUς ή ταμetα που αντιμετωπίζουν προσωρινό πρόβλημα ρευστό

τητας. σύμφωνα με τον Κανονισμό 4- -των περί Ενταλμάτων προκατα
βολής (Όροι χαι προυποθέσεις Εκδόσεως) Κανονισμών του 1986. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Πρσυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Σιιμφωνία μεταξύ τον YJtO\IQYOίI Οικονομικών και του Γενικού Διε\}
θUΝΤΉ του YπoUΡγεΙOυ Παιδεk1ς ως δι.αχειριστή το\l EκπαιδεUΤΙΚOύ 
ΤαμεΙΟυ Α' για τη χορήγηση προχαιαβολής σε oργανισμoUς Τι οαμεΙα που 
αντιμετωπi.ζouν προσωρινά Τι έκτακτα o~κoνoμιxά πQOβλήμαoα. 

σύμφωνα με τον Κανονισμό 4 των περ' Ενταλμάtων Προκαταβολής 
(Όροι και προυποθέσεις Εκδόσεως) Κανονισμών t01J 1986. 

Καταtέθηχε από το Yπo1JQΎεΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοάσιις νόμΟ1J: 

5) Ο περΙ Προστασίας της Παραλ(.ας (Γροποποιηηκός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1991. 

Κατατέθηκε από ττιν KoινoβQυλeυnκή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευnχής Επιτροπής Εσωtερικών. 

Υπάρχει ένσταση αυτή η πρόταση νόμου να κτιρυχθεΙ επειγούσης φύοεως; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, κτιρύσσεται επειγούσης φύσεως. 

ΠαραχαλεΙται τι Επιτροπή να συνεδριάσει πριν α...ό "'τι λήξτι ττις στιμερινής 
συνεδρ(.ας και να ετοιμάσει Έκθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περΙ ΔιαδικασΙας της ΒΟ1Jλής για ΝομοθεσΙΟ που δε Μειώνει τα 
Ετήσια Δημοοιονομικά ΕλλεΙμματα Νόμος του 1991. Katattθηxe από 
τους χ. Τάσσο Παπαδόπουλο και Μάρκο Κυπριανού, Βουλευτές εκλο
γικής περιφέρειας Λενχωσ(ας. 

• 

.. 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

... Παραπέμπεται ενώπl.Ov της KoινoβoυλευΊ:Lκής Επιτροπής οικονομικών χαι 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Ετησ(ων Αδειών μct' Απολαβών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

199ι. 

Κστατέθηκε από τον Χ. Γιαννάκη ΑΥαπ{ου εκ μ!ρους της Κοινοβουλευ

τικής Ομόδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ΔVΝΌμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της KoινDβoυλενηκής Ε.ίΤΗροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Eνo~xιoστασίoυ (Τροποποιητικός) Νόμος του] 991. 

ΚατατέθηΚΕ από τον Χ. Άριστο Χρυσοστόμου. Βουλευτή εκλογικής περι

φέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμ.ίτεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜ ΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί ΦορολΟΥ'ας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
το" 1991. 

Κατατέθηκε από τους Χ. Τάκη Χατζηδημητρ(ου και Ρένο Πρέντζα. 

.. Βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Λεuκωσ(ας. 

• 

• 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώΠLOν της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περΙ Έκτακτης Εφό.παξ Εισφοράς Νόμος του 1991. 

Kατατtθτικε από τους κ. Τάκη Χατζηδημητρι.ου και Ρένο Πρέντζα. 

Βουλευτές εκλογικής περιφέρειας ΛΕ\ιΧωσΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

Έληξε η Κατάθεση NoμoσχεδLων και Εγγράφων. Συνεχίζουμε με το ΚεφάλαLO 
Α'. Το πρώτο έτοιμο θέμα είναι το uπ' αρ. 4 στην ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο 

περί Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1991 ". ΠαρακαλεΙται ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εκεΙ όπου υπάρχουν ομόφωνες Εκθέσεις εισηγούμαι να διαβά

ζεται μόνο ο σκοπός του νόμου που προτείνεται. χωρΙς να δι.αβόζεται ολόκληρη η 

Έκθεση, και να προχωρούμε στην ψήφιση. για να κερδιζουμε χρόνο, αν και οι άλλες 
πλευρές της Βουλής OΊJμφωνoύν φυσικά. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν εΙναι όλοι σύμφωνοι, τι διαδικασία αυτη μπορεί να αxoλouθηθeΙ 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Εγώ πάντα μόνο το σκοπό διαβάζω. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ NOMOIXEΔIQ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕ(ΤΑΙ ~o 

ΠΕΡΙ ΕΚΤΑΚΤΟΥ ΕΙΣΦΟΡΑΣ (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) (τρΟΠΟΠOJΗ. 

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόν'(ες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Kασoυλtδης 

Νl.κος Kατσoυρtδης 

Αβραάμ AνtωνίO\l 

ΚΙχης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλι.ππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουοιούπας 

Μάρκος Kιmριανo" 

Τ{ικης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πριηζάς 

Η KoιvoβQυλεuτιχή Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπOλoγισμoύ μελέτησε το 

πιο πόνω νομοσχέδιο σε σuνεδρία της που πραγματoπoιiιOτικε στις 4 ΔεκεμβQΙO" 
1991. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται τι παρΔταση -γιο έξι μήνες της ισχ\Joς 
της νομοθεσιας για την επιβολ'ή ~xταxτης εισφοράς χωρl.ς οποιαδήποτε διαφορο

ποΙησή της. 

Όπως E'να~ yνωσtό, με βόση τ~ δια.τάξε~ της περΙ Εκτάκτου ΕLOφορό.ς 

(Προσωρινές Διατάξεις) νoμoθεσtας, επιβάλλεται τριμηνιαLα εισφορά σε κάθε 
μορφής εισοδήματα που προέρχονται από οποιεσδήποτε πηγές Εκ-ιός από μισθωτές 

uπηρεσΙΙς, τι οποία κατατίθεται στο Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 
Παθόvtων. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγηnκ-ή έκθεση πο" σuνoδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, στα πλαίσια της φορολογικ'ής μεταρρύθμισης, με βόση tTlV oπotα θα δια.φο-. 

ροποιηθεΙ πλ'ήρως ο τρόπος φορολογίας των νομικών προσώπων. έγινε 'ήδη εισή· 
γηση για κατάργηση της έκταΚΊί11ς εισφοράς. Eπεt.δ'ή όμως 11 ισχύς της νομοθεσΙας 
αUΤΉς θα λ'ήξει JtΡO'tou τελικά xa'taoτet δUΝατή τι πλήρης εφαρμoγtΊ της φορολογικής 
με'tαρρύθμισης και ειδικότερα πριν από τον Ιούλιο το" 1992. οπότε αναμένε'tαι να 
εφαρμοστεί ο φόρος πρoστ~έμενης αξΙΟς πο" θα απoφέρε~ στο κράτος σημαντικά 
ποσά, κρίνεται σκόπιμη 11 πιο πάνω παράταση. 

Υπό 'to φως "(ων πι.ο πάνω η Ε,ίτι'tροπή ομόφωνα εισηγεΙται στη Βο"λή την 
ψήφιση σε νόμο το" uπό ΣUΖ'ήτηση νομοσχεδίou. 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

.. 
• 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παραλούνται οΙ έVΤΨOΙ κύριοι Γραμματε[ς να 

προβούν σt1'1 δεύτερΤ1 ανά-yvωση διό της αναγνώσεως του αριθμού των όρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός tLtAoς. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εγχριθεΙ; 

Μη υπαρχο"ύσης αvτιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εΥκρΙνε-ι:αι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αvτ(ρρηση όπως το δεύτερο άρθρο εγκριθεί; 

Μη ιιπαρχούστις αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο φρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Έναρξη ισχύος. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το τρίτο άρθρο εΥκριθε(; 

Μη -υπαρχούσης αντιρρήσεως, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχαιρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙοιι, η οποία θα Ύ(νIΗ διό της 

αναγνώσεως του tLtAOυ μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές 

Διατάξεις) (ΤΡΟΠΟΠΟΙ1')τικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο θεοπισθεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρ~σεως, το νομοσχέδιο θεσπ!.ζεται σε νόμο. Προχωρούμε 

στο επόμενο θέμα στην ημερήσια δLάταξη, το υπ' αρ. 5, που εΙναι ''Ο περΙ Κεντρικής 

Τραπέζης της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991". Πaραιι.αλεΙται ο Πρόε

δρος της αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής Επηροπής να αναγνώσει την Έχθεση της 

Επιτροπής στη Βουλή. 
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λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ επιτρΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TITΛOΦQPEITAl "Ο 

ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΤΡΑπεΖΗΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣτσΥ 1991" 

Πα~ντει;:· 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Kασoυλtδης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

Κ(κης ΚσζαμΙας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος MoυoΙOίmας 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Eπ~τρoπή Οικονομικών και προυπολΟΥιομού μελtΤ1Ίoε το 

πι.ο πάνω νομοσχέδιο σε ΣUΝΕδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 16 ΔεχεμβρΙου 

1991. ΣτTl σuνeδρΙαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του YπoυQΎι(oυ 

Οικονομικών και ο Διοικητής ΤΤΊς Κεντρικής Τράπεζας ,;ης Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται τι τροποποίηση της νομοθεσιας Υια την 

Κεντρική Τρόπεζα. ώστε να παραταθεΙ για πέντε ακόμα χρόνια η διενρυνση των 

δανειοδοτικών περιθωρίων του δημοσίου από την Κεντρική Τράπεζα με την ταυτό

χρονη αύξησή τους κατά 10%. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. αφού 

άκουσε τις απόψεις της κυβέρνησης και της Κεντρικής Τράπεζας πάνω στο υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο, αποφάσισε κατά πλειοψηφΙα να eyκρίνει τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου που αναφέρονται στην παράταση των περιθωρΙων δανειοδότησης του 

δημοσΙΟυ για έναν ακόμα χρόνο αvτΙ για πέντε που προτείνει η κυβέρνηση, διατηρώ

vτας το σημερινό τους ύψος και αφήνοντας τις ΠρόνOι.eς που αφορούν την περαι

τέρω αύξησή τους "α εξεταστούν σε ευθεtότερo χρόνο. Πρόθεση της Επιτροπής εΙναι 

να ε.,-τιληφθεΙ του όλου θέματος μέσα στο πρώτο τρΙμηνο του 1992, όταν θα έχει 
ολοκληρωμένη εικόνα των διάφορων στοιχείων που συνθέτουν το όλο πρόβλημα. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΛΗΚΟ, 

διαφωνώντας με την πιο πάνω θέση της πλειοψηφΙας της Ε..-τιτροπής, εισηγήθηκαν 

είΤΕ την πλήρη απόρριψη του νομοσχεδίου και την εξ ",-ταρχής μελέτη του όλ.ου 

θέματος είτε την παράταση των σημερινών περιθωρίων δανειοδότησης του δημοσίου 

μέχρι την 1η Μαρτίου 1992, ώστε να προσφερθεί ικανοποιητικός χρόνος για τη 
μελέτη του θέματος αυτού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολ.ογισμού. αφού 

τροποποίησε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση την πιο πάνω θέση της. ειση

γείται κατά πλειΟψηφΙΟ στη Βουλή την ψήφισΊj του σε νόμο. 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύρ·ι.o~ συνάδελφοι. 

Η Κοινοβουλευηκή Ομάδα του ΔΗΚΟ θα καταψrJφΙσει το νομοσχέδιο. Η ει.σή· 
Ύησή μας ήταν να αναβληθεί η συζ;ήτηση του θέματος, ώστε να μπορέσει η Επn:ροπή 
Οικονομικών να εξετάσει αυτό το πολύ σοβαρό θtμα. Και για να βάλω τα πράγματα 
σηι σωστή τους διόσταση, πρέπει να αναφερθεί ότι για κάθε ποσοστια[α μονάδα των 
περιθωρΙων δανεισμού της κυβέρνησης μιλούμε για δέκα ή δώδεκα εκατομμίιρια 

λΙρες. 

Ο δανεισμός της κυβέρνησης έχει φτάσει σε επl.πεδα που, κατά γενική 

ομολογΙο, εΙναι -για να πω το ελάχιστο. το ΠΙΟ ΤΙπιο που μπορώ- επικΙνδυνα. 
ΣΙγουρα \ιπερβαΙνουν 10 επl.πεδα Ία οποΙα διεθνώς αναγvωρίζΟvtΟΙ ως ανεκτά και 
σΙγοιιρα ε[ναι κατά πολύ πάνω από τα περιθώρια JtQ'U ενδιικnΧά καθορ{ζει 11 Ευρω
πο'ίκή Οικονομική Κοινότητα. Αυτός ο δανεισμός βεβαιως δεν ε{ναι τωρινός. Είναι 

tva σωρευηκό αποτtλεσμα της οικονομικής πολιτικής αιιτής της κuβέρνησης αλλά 
και των προηγούμενων κυβιρντ;σεων για αρκετά χρόνι.α. 

Όμως τώρα tχουμε ιιπερβεΙ τα όρια ασφαλείας και δε νομίζω ότι, όταν η 
Βουλή διαθέτει ωρες για να ΣUΖητά στις Eπιτρoπtς και να ακούει εμπειρογνώμονες 
και να διαβοιιλεύεται, για να αποφασίσει για φορολογιχά μtτρα δέκα ή τριάντα ή 

σαράντα εκατομμιιρΙων, όπως είναι τα φορολογικά μtτρα ποιι τώρα βρίσκονται 
μπροστά στη Βουλή, δε νομίζω λοιπόν όη είναι δυνατό χωρις την ίδι.α εξαντλητική 

συζήτηση να εγκρίνει δανειοδότηση που ισοδυναμεί με περl.πoυ εκατό σαράντα 

εχατομμύρια λιρες το χρόνο. 

Και να μη νομίζουμε ότι ο δανεισμός είναι λιγότερο οδυνηρός ή μακροπρό· 

θεσμα λιγότερο επικίνδυνος από την καταθλι.πηκή <pOQOλογ(α που κατά καιρούς 

εισηγείται η κυβέρνηση. Γιατί ο δανεισμός, όπως Ηχθηκε στην Επιτροπή OLxova
μικών, αποτελεί έναuσμα για πρόσθεΊες πληθωριστικές τάσεις: είναι πληθωριστικό 
χρήμα. Αν μεν η δανειοδότηση προέρχεταΙ. από το εξωτερικό, ouτό είναι υποθήκευση 
του οικονομικού μέλλοντος του τόπον στο εξωτερικό. Αν η δανειοδότηση είναι από 

το εσωτερικό, αυτό οδηγεί στο στέγνωμα, στην πραγματική ξήρανση των πιοτοδο· 

τικών περιθωρίων των εμπορικών τραπεζών όσον αφορά τη χρηματοδότηση νέων 

επενδύσεων του επιχειρηματικού τομέα της Κύπρου ή ακόμα στην περαιτέρω συρρΙ. 

κνωση των δανειστικών περιθωρίων που επιτρέπουν οι εμπορικές tριl."tEζE; στους 

επιχειρηματίες που έχουν υπερβάσεις στις τρά."tεζες. 

Δηλαδή, το σα~ς αποτέλεσμα μετά την έγκριση της συνέχισης αυτού του 

επιπέδου πιστοδότησης θα είναι να συμπιεστούν τουλάχιστον τα περιθώρια πιστο· 
δότησης αυτών των ΕΠιχειρηματιών στο [διο επΙΠεδο που η αύξηση του κύκλου των 
δραστηριοτήτων των επιχειρηματιών έχει επιφέρει λόγω πληθωρισμού ή λόγω 
επέκτασης του κύκλου των δραστηριοτήτων τους. Δηλαδή ένας που χρωστά χίλιες 

λιρες, που χρωστά εδώ και πέντε χρόνια τις χίλιες λίρες με υπέρβαση θα. αναγκαστεί 
·επειδή, για να κάμει τον Ιδιο όγκο εργασ(ας σήμερα. χρειάζεται χαιες δεκατρεις 
λίρες. να περιορίσει τα περιθώρια δανεισμού του στο αντίστοιχο ποσοστό από την 
αύξηση του κύκλου εργασιών του και από το κόστος που προέρχεται από τον ενδι.ά· 
μεσο πληθωρισμό. 
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Και. αν μεν επρόκειτο για επε'Υον μέτρο, για μια ανάγκη που τώρα έχει 

διαφανεΙ. θα υπ'ήρχε δικαιολογία για το ότι καλείται τι Βουλή σήμερα χωρίς εξαντ. 

λητική συζήτηση ·χαι θα πω γι.ατί δε θεωρώ ότι έγινε εξαντληηκή σuζήτηση- να 

ψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο. διότι εκπνέει ο νόμος που επηρέπει τα αυξημένα περι

θώQι.α δανεισμού στις 31 του Δεκέμβρη του 1991. Μα, αυτές οι εξελιξεις και οι 
προβλέψεις, όσον αφορά τα διoθέOLμO περιθώρια δανεισμού και την 1αμιαχή εVΧέ

ρεια 1ης κuβtρνησης, όπως μας λέχθηκε στην Επιτρο:τ'ή, ήταν γνωστές τουλάχιστον 

από τον IOύVLO! Γιατί η χ\!βέρνηοl'l περΙμενι μια βδομάδα προτού εκπνeυσει ο νόμος, 

για να φέρει αυτό το νομοσχέδιο; Και πότε επιτέλους θα σταματ'ήσει αυτή τι τάση 

της κυβέρνησης να έρχεται τη δωδεκάτη ώρα και να βάζει τη Βουλή μπροστά στο 

δίλημμα ή να ψηφίσει νομοσχέδιο με τόσο σοβαρές οικονομικές επιπτώσεις, όπως 

αυτό που συf;.ητoίιμε τώρα, ή να κατηγορηθεί ότ~ εξα~τΙας της άρνησής της να ικανο

ποιήσει τις πρόσθετες απαιτήσεις της κυβέρνησης έχει οδηγηθεί σε δυσλειτουργία ή 

σε δυσκολιες 11 κρατική μηχανή; 

Όμως, πρόσθετα από όσα εΙΠα, εμένα μου δημιουργεί ανησυχ(α το γεγονός ότι 

οι κυβερνητικοί λειτουργοί που ήρθαν στην Ε.-rιτροπή, για να υποστηρ(ξουν αυτά τα 

oπotα μας ζητοίιν τώρα να ψηφίσουμε, μας ε(.παν, πρώτο, Επιχειρήματα που αποδεί

χτηκαν αβόσιμα και, δείιτερο, δεν ήταν σε θέση να μας απαντήσουν σε ερωτήματα 

που είναι κρίσιμα, που για σας πρέπΗ να είναι, για σας που αποφασιζετε αυτή τη 

συνέχιση αυτών των περιθωρίων δανεισμοίι της κυβέρνησης. 

Μας λέχθηκε αρχικά -και αυτό έχει εξαντληθεί από τα μέσα μαζικής ενημέ

ρωσης- ότι η συνέχιση της δανειοδότησης και μάλιστα και η αίιξηση των περιθωρίων 

είναι αναγκαίες για την άμυνα, ενώ εΙναι γνωστό ότι τα χρήματα που μπαίνουν στον 

κυβερνητικό προυπολογισμό ως έσοδα δε φtρoυν πάνω ταμπέλα για το ποίι ΠρooQί

ζονται. Δε λέει ότι αυτά ε(ναι για το νότιο αγωγό ή για δρόμοιις ή για την άμυνα ή 

για οτιδήποτε 6:λλο. Είναι χρήματα τα οποία συνολικά καλύπτουν το δημοσιονομικό 

έλλειμμα της κυβέρνησης. 

Γι' αυτό, xωρtς να λtω ότι οι αμυντικές δαn6:νες δεν επηρεάζουν σι μεγάλο 

βαθμό το δημσσι.ονομικό έλλειμμα, nQbtEL να δημιουργείται σε όλους μας το 

ερώτημα γιατί η κυβέρνηση επικεντρώνει τα επιχειρήματά της στο θ~μα της άμυνας~ 
Γιατί; Επειδή ξέρει ότι μερικές πλευρές αυτής της Βουλής, για να μην πω η ολότητα 

των κοινοβουλειιτικών ομάδων, σίγουρα πάντως μερικοί Βουλευτές εΙναι ιδιαΙτερα 

ευαίσθητοι στο θέμα της άμυνας. Και δεν αρκεί που χρησιμοποίησε η κυβέρνηση 

αυτό το ε..-τιχεΙρημα στην Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής και μάλιστα σε κλειστή 

συνεδρtα, αλλό: επιστρατεύτηκε και ο Υπουργός Άμυνας, που υποτίθεται ότι είναι 

υπέρμαχος της συνέχισης των αμυντικών προγραμμάτων, για να πει οε δημοσιογρα

φική δι6:σχεψη -πρώτη φορά έχει γίνει Υπουργός να συνοδείιει τον εκπρόσωπο της 

κυβέρνησης, όταν ενημερώνει τους δημοοιογρά:φους- ότι η αίιξηση των περιθωρίων 

δανεισμού -γιατί εγώ αύξηση και συνtχιση τις θεωρώ ταυτόσημες- είναι αναγκαία, 

γιατί η Βουλή, τάχατες, δεομευόμενη για το αμυντικό πρόγραμμα της Κίιπρου, 

ανέλαβε τουλ6:χιστον την ηθική, αν όχι και τη νομική, υποχρέωση να καλύψει αυτά 

τα ελλείμματα, εγκρΙνοντας τα περιθώρια δανεισμοίι. 

Ity01JQO 11 Βουλή ενtκρινε ομόφωνα το αμυντικό πρόγραμμα, όμως και 

σίγοιιρα., όπως εLπε ο Πρόεδρος της ΕπιτροπΙ;ς Οικονομικών σε μια συνtvτευξή του, 

όταν η ΒουλΙ; αντιμετωπίζει έyxρ~ση Τι όχι κυβερνητικών δαπανών, δικαιοίιται να 
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θεωρήσει ότι 11 κυβέρνηση που τις εισάγει εΙναι υπεύθυνη και όη αυτά που εισάγει 
λογαριό.ζει ότι εΙναι μέσα στα όρια των δυνατοτήτων του κράτους. Και δεν μπορεί" 

Βουλή να είναι σννuπεύθυνη για λανθασμένους υπολογισμούς της κυβέρνησης 11 να 
μ.ίταΙνει στο δίλημμα είτε να αρνηθεΙ να παραχωρήσει τα δημοσιονομικά μέσα που 

ζητά τι κυβέρνηση, κατηγορούμεντι ότι εμπoδtζει το κυβερνητικό έρ-ΥΟ, είτε να γίνει 

συνεργός σε υπερβάσεις των δαπανών. Αυτό το δΙλrιμμα δεν πρέπει να το ανεΧΤΕ{ 
αυτή η Bo\lλτj και γι ' αυτό πρtπει να καταψηφιστεί αυτό.ο νομοσχέδιο. 

Όμως μας λέχθηκε και κάη άλλο, ότι λόγω των ελλειμμάτων στο Ταμείο 
Αμυντικής θωρόκισης η Χιιβέρνηση, που έχει να πληρώσει έναν αριθμό εκατομμιι· 

ρίων ... Μα. γιατί να μην το πω, αφού έχει ήδη δllμοοιοποιηθεΙ από τον {διο τον 
Υπουργό Άμυνας; Είναι εκατό δέκα εκατομμύρια και η κυβέρνηση είναι δuvo.τό να 
αvτιμετωπίσει περί τα μέσα του χρόνου, γύρω στον Απρ(λη, ταμLακό πρόβλημα και 

να μην μπορέσει να έχει ευχέρεια. ρευστότητα ταμιακή, γLα να καλύψει ης υποχρεώ

σεις της σε πληρωμές. 

Σοβαρός κίνδυνος αυτός. Μπορεί η αύξηση των περιθωρlων δανεισμού να 

ενέχει τους κινδύνους που έχω προαναφέρει και που εΙναι σοβαροί κίνδυνοι. είναι 
σαν μια ωρολογιακή βόμβα στην οικονομι.α αυτού του τόπου και στην εUΗμερια 

αυτού του τόπου. αλλό σΙ:Υουρα και εμείς, που είμαστε εναντίον της συνέχισης 

αυτών των t.-τιπέδων δανεισμού ή της αύξησής τους. αναγνωρίζουμε ότι φοβερό

τερος κίνδυνος από το να μην μπορεί το κράτος μας να αντιμετωπίσει τις ταμLακές 

του υποχρεώσεις δεν υπάρχει. διότι θα καταρρεύσει και η αξιοπιστία του κράτους 

και η κρατική μας οντότητα. 

Αν έτσι ήταν τα πράγματα. τότε σί.γουρα με κλειστά μάτια. που λέει ο λόγος, 

θα είμαστε έτοιμοι να ψηφΙσουμε υπέρ. Όμως είναι καιρός οι κυβερνητικοί υπάλ

ληλοι και οι εκπρόσωποι που έρχονται ενώπιον της Επιτροπής Οικονομικών να 

μάθουν ότι αυτή η Βουλή δεν είναι πια διατεθειμένη να δέχεται ως θέσφατα όσα μας 

δηλώνουν. 

Όταν αυτοί οι ίδιοι οι εκπρόσωποι ρωτήθηκαν: "Π έστε μας, αφού λέτε ότι 

είναι τόσο επείγον το μέτρο να ψηφιστεί σήμερα. για να μην αντιμετωπίσουμε αυτή 

την ταμιακή κρίση το Γενάρη, πέστε μας πόσα από αυτά τα εκατό είκοσι εκατομ

μύρια εΙναι πληρωτέα το Γενάρη, ώστε, αν δεν εΙναι, να έχει καιρό η Επιτροπή να 

εξετάσει αυτό το μέτρο, να έχει και.ρό η Ε..-τιτροπή να πάρει γνώσεις και πληροφο

ρ(ες που είναι αναγκαΙες για τη μόρφωση άπΟψης. Πέστε μας ποιες είναι οι μεγάλες 

οικονομικές δαπάνες που έχετε να κάνετε το Γενάρη". Και η κυβέρνηση που ειση

γείται επειγόντως αυτό το μέτρο στη Βουλή, ενώ η Βουλή ανέλαβε να εξετάσει άλλα 

σημαντικά έργα και επείγοντα -μάλιστα μεριχοί συνάδελφοι από τα έδρανα του 

Συναγερμού είχαν λόγο να επιμένουν στη συζήτηση άλλου ε.-τεΙγοντος θέματος , αλλό 

εf.:ιJ:αμε λόγω αυτής της χρΙσιμης ιστορίας και εξέλιξης να αναβληθεί το θέμα που 

ήθελαν να συζητηθεί, για να μπορέσει η Επιτροπή ή τα Μέλη της Επιτροπής Οικονο
μικών που μετέχουν σε δύο Εππροπές να συζl1τησουν αυτή την επείγουσα ανάγχη

δεν ηξεραν λοιπόν αυτοί σι εκπρόσωποι να μας πουν. Δεν ήξεραν να μας πουν πότε 
εΙναι εΚ,ίτληρωτέες αυτές οι υποχρεώσεις των εχατό είκοσι εκατομμυρίων. 

Υστέρα α..-τό πρόσθετη δι.ερεύνηση του θέματος μας εLι-ταν τελικά ότι το Γενάρη 
εν πάση περι..-ττώσει δεν υπάρχει σοβαρό πρόβλημα. δεν υπάρxε~ μεγάλη πληρωμή 

που θα γίνε~ το Γενάρη και Ισως ούτε το Φεβρουάριο αλλά ίσως παρακάτω. Και 
Μέλος της Eπ~τρoπής Οικονομικών που μετ~xε~ ή μάλλον προεδρεύει της 
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Eπ~τρoπής Άμυνας, ο κ. Χατζηδημητρίου, εΙΠε ότ~ το πρόγραμμα γι.α το οποίο η 

κυβέρνηση ζητά την πρόσθετη δανειοδότηση δεν έχει ακόμα εγκριθεΙ Και να εγκρι.

νόταν χθες, δε θα γίνονταν πληρωμές γι' αυτό το πρόγραμμα. πριν περάσει ένας 

αριθμός μηνών. Ο κ. Χατζηδημητρίου ei..i"tE δέκα τι δώδεκα μήνες. Δεν ξέρω πόσοι 

μήνες θα περάσουν, αλλά σίγουρα θα γίνουν όχι το Γενάρη, σΙγoUΡΑ όχι το Μάρτη. 

σί.γουρα όχι στα μέσα αυτού του χρόνου. 

Είναι λοι.πόν αυτοί βάσιμοι λόγοι για τους οποίους η Βουλή δεν πρέπει να μην 

ψηφίσει αυτό το τροποποιητικό νομοσχέδL-O; Δεν έχει την ευχέρεια η Βουλή να πάρει 

τον πρόσθετο χρόνο που χρειάζεται, γLα να συ!;.ητησει σε έκταση αυτό το θέμα; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δε δημιουργείται ο' εσός το ερωτηματικό τουλάχιστον 

γLατί επειγόντως να έρθει το θtμα και γιατί να επικαλούνται τους επείγοντες λόγους 

που δεν ισχνουν για το ότι πρέπει το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σήμερα; 

Αν δεν το ψηφίσει η Βουλή, δεν υποχρεώνεται η κυβέρνηση την lη του Γενάρη 

να επιστρέψει χρήματα στην Κεντρική Τρώτεζα, όπως κακώς λέχθηκε, γιατί έχει και 

περίοδο αποπληρωμής και όρους αποπληρωμής που σίγουρα δε λήγουν το Γενάρη, 

σίγουρα δε λήγουν το Φεβρουό.ριο, σίγουρα. δε λήγουν το Μάρτη. Και εμείς λέμε: 

Ζητούμε δέκα μέρες , tntouμE είκοσι μέρες από το νέο χρόνο, για να ξέρουμε τι ψηφί~ 

ζουμε, γι.α να ξέρουμε γιοτ' ψηφίζουμε. Αυτη είναι η υποχρέωση της Βουλής, κατά 

την ταπεινή μου γνώμη. 

Νομίζω ότι η Βουλή δεν μπορεί να ψηφίζει πια όσα η κtJβtρνηση ισxuρίζετα~ 

ότι είναι επείγουσας ανάγκης. Γι' αυτό νομί!;ω ότι η Βουλή πρέπει να δώσει το 

• 

• 

μήνυμα σήμερα στην κυβέρνηση ότι δε δέχεται πλtoν να μπαίνει μπροστά στο .. 
δίλημμα "ή ψηφίζετε auQιo ή έχουμε οικονομική κρ(ση", ιδι..aίτερα για θέματα που 

ήξερε η κυβέρνηση από μήνες ή όφειλε να ξέρει, αν έκανε υπεύθυνα τη δονλειό: της, 

ότι θα περιέρχονταν σε κρίσιμο σημείο αυτό το μήνα. .. 

Δε θα EΠtκταθώ μιλώντας για τους XLWuvOUς που υπάρχουν για την oικo~ 

νομία του τόπου και για την ευημερία όλου του λαού εξαιτίας της αύξησης των 

δανειστικών περιθωρίων της κ1Jβέρνησης και της ΣVΝεΧO"ύς διεύρυνσης των δημoσιo~ 

νομικών ελλειμμάτων. Έχω πολλά να πω γι' αυτό, αλλό: δε νομίζω όη αυτό είναι το 

κνριο θέμα σήμερα, κυριως επειδή μαζί με το σuνό.δελφo κ. Μάρκο Κυπριανον 

σήμερα έχονμε καταθέσει πρόταση νόμου πο'\l θα οδτιγήσει την κνβέρνηση στο να 

αποκτήσει την πολιτική βονληση, ώστε να απoφo.σΙσε~ τη λήψη δραOt~κών μέτρων, 

έστω και αν εΙναι οδυνηρά γι' αυτή, γι..a το σταδιακό περιορισμό αυτών των δανει.

στικών περιθωρίων και του δημοσιονομικον ελλεΙμματος. 

Και λtω, τελειώνοντας, ότι οντε όσα εΙΠα ,"ώρα oVτε αυτά που προνοεΙ η 

πρόταση νόμου που έχει κατατεθεΙ σήμερα ενώπιον της Βουλής ~και ελπίζω να 

εξε-ι;αστεΙ με σοβαρότητα από την Εππροπή Οικονομικών της Βουλής και από την 

ολομέλεια της Βουλής αργόtερα~ έχουν κομματικό ή πολιτικό χαρακτήρα. ΑρκεΙ να • 
πω ότι η πρότασή μας για τη ΣUΡΡ(κνωση, αν όχι για την εξαφάνιση, του δημοσιονο-

μικού ελλεΙμματος εξικνείται μΙνιμουμ μέχρι περίοδο πtντε ετών και μάξιμουμ δέκα 

χρόνων από σήμερα, όπως θα αποφασίσει η Βουλή. Άρα δεν έχει σχέση και δεν 

αντανακλά στη σημερινή κυβέρνηση oVτε λέμε εμείς όη εΙναι αποτέλεσμα της πολι.-

τικής και της πολιτεΙας της κυβέρνησης στον οικονομικό τομέα. 



• 

• 
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Εν καταχλειδι νομ(ζω ότι δικαιο'ύται αιmΊ τι Βουλή να tXe.L χρόνο. για να 
εξετάσει το σοβαρό θέμα της συνέχισης της δανειοδότησης, για να μπOρέσtι να το 
εξεtάσει σΕ βάθος και τότε να τoπoθεtηθεΙ, χαι επαναλαμβάνω όtι μιλονμε για 

εκατοντάδες εκατoμμUρια και όχι για δέκα εκατομμύρια. όχι γιο εΙχοοι εκατομμύρια 
λίρες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δε διαφωνώ με τις βασικές διαπιστώσεις του κ. Παπαδόποιιλο" oxtl:LKd με το 
μέγεθος και του δημοσιονομικού ελλείμματος και του δανεισμού ττις χUΒέΡVΗσης, 
εξωτερικού και εσωτερικού. Είναι πολύ Ψτιλός ο δανιισμός χαι μάλιστα με "(ον 

τρόπο με τον οποίο τον παρουσιόζουμε παραπλανεΙται το κοινό, αφού από όλους 

τους οικονομικούς συντελεστές αφαι.ρούμε την άμυνα. 

Τώρα το γιατί το κάνουμε αυτό το πράγμα εγώ προσωπικά δεν το καταλα

βαίνω. ΤΟ γιατί παρουσι.6:ζουμε το χρέος του δημοσίου χωρίς τα χρέη για την άμυνα, 
γιατί παρουσιΔζουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα χωρίς το έλλειμμα που προκύπτει 

από την άμυνα εγώ προσωπικά δεν το καταλαβαίνω, διότι, αν έχουμε την ψευδαί

σθηση ότι ΟΙ τρίτοι δε γνωρ{ζουν τι ξοδεύουμε για την άμυνα. <ιι-τλώς πλανώμεθα. Οι 

τρΙτοι yνωρtt;ouv καλύτερα απο εμάς και πότε ξοδεύουμε και τι ξοδεύουμε. 
Άλλωστε αυτά όλα πολύ συχνά λtyoνται και από YπoUQΎOύι; και από άλλους. 

Εάν προσθέσουμε και την άμυνα, το σύνολο του δημόσιου χρέους ανέρχεται 

περΙΠου σε 2.3 δισεκατομμύρια λίρες, όχι σε 1.9, που στιμαίνει ότι περίπου το 8S 
μέχρι σχεδόν το 90% του ακαθάριστου εγχώριου προ'ιόντος είναι μεγάλο και ισοδυ
ναμεί με 2.6 ή 2.7 δισεκατομμύρια λιρες. Και από αυτό το ποσό περίπου το 1.6 με 
1.7 είναι εσωτερικός δανεισμός και το υπόλοιπο. τα 800 εκατομμύρια, είναι εξωτε
ρικός δανεισμός. Η Ευρωπα"κή Κοινότητα λέει ότι ο δανεισμός, το σύνολο του 

δανεισμού δεν πρέπει να υπερβαίνει το 60% το\l ακαθάριστου εγχώριου προ"όντος, 
δηλαδή είμεθα υπερδανεισμένοι για περΙΠου 800 εκατομμύρια. Αυτή τη στιγμή, αν 
ήμεθα ένας ιδιωτικός οργανισμός, μια εταιρεία, θα είχαμε δανεισμό κατά 800 
εκατομμύρια λίρες περισσό'Τερο απ' ό,τι οι διεθνείς δείκτες επιβάλλουν ή υπαγο

ρεύουν ή επιτρέπουν. Αυτ:ή είναι μια πτυχή του θέματος και πάνω σε αm:ό το σημείο 
συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο. 

Συμφωνώ επίσης στο άλλο που έχει πει, ότι δηλ. είναι ανεπίτρεπτο για την 

κυβέρνηστι να έρχεται όχι την τελευταία τελείως στιγμή αλλά με μικρή προειδο
ποίηση και να μας ζητά να περνούμε νομοθεσΙΙς τόσο μεγάλης στιμασίας, ιδίως από 

τη στιγμή που yvωρ[ζoυμε ότι ο δανεισμός μας είναι κατά 800 περίπου εκατομμύρια 
λl.ρες ψηλότερος απ' ό,ΤΙ θα έπρεπε να ήταν. 

Εκε(νο με το οποίο διαφωνώ- και διαφωνώ, αλλά λέω ότι πρέπει να γίνει αυτό 

για τελευταία φορά- είναι η άρνησή μας να ψηφίσουμε την παράταστι αU1ής της 
νομοθεσίας. Δε λέω να ψηφίσουμε την αύξηση, αλλά πιστεύω ότι πρέπει να ψηφ(... 

σουμε την παράταστι, διότι, αν δεν ψηφίσουμε την παράταση, πολύ σ\ιντομα, δεν 
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ξέρω πόσο σύντομα, η κυβέρντι<ΠI θα πρέπει να επιστρέψεΙ κάποια χρήματα. Και. αν 
κάθε ποσοστια(α μονάδα ε(ναι περLπoυ 20 εκατομμύρια λΙρες, γι.α να ΕΠιστρέψει τις 
5 ποσοστιαίες μονάδες που θα ακυρωθούν, θα πρέπει να επιστρέψει 100 εκατομ
μύρια λLρες. Και η κυβέρνηση τiδη έχει ταμιακό πρόβλημα, χωρΙς να έχει επιστρέψει. 

Αντιλαμβανόμαστε τι θα γΙνει , αν θα έχει να ΕΠιστρέψει. 

Αν συμβεί αυτό το πράγμα και δημιουργήσουμε ταμιακή κρkτη στην Κύπρο, 

αντιλαμβάνεστε ότι αυτό θα έχει αντΙκτυπο ευρύτερο στην οικονομία μας και στη 
βιομηχανία και στη γεωργια και στον τουρισμό μας και εκεΙ που τα δι.εΘVΉ πρακτο
ρεΙΟ έχουν δώσει κατάταξη της Κύπρου ΤήρΙε Α, δηλαδή τριπλό άλφα, που εΙναι η 
ανώτατη κατάταξη -διότι υπάρχουν και δείκτες 1:ης οικονομ(.ας μας που είναι καλοΙ, 

γι' αυτό και πα(ρνουμε το TriρΙε Α- θα κινδυνέψουμε να χάσουμε αυτή την κατάταξη 

και αυτή την κατηγορΙα. Και λέμε τα στραβά της κυβέρνησης, αλλά πρέπει να λέμε 

και τα σωστά. Έχουμε λοιπόν δεΙκτες που εΙναι καλοι. Ο πληθωρισμός είναι καλός

ανέρχε-tαι στο 4.7- η ανεργΙα που είναι κάτω από 2.5 είναι καλή και υπάρχουν 

αρκετοί δεΙκtες που είναι καλοί, γι' αΊJtό παΙρνουμε και το Trίplε Α. δεν είναι 

τυχαίο το τrιρlε Α. 

Τι θα κάνουμε 1:ότε; Τι θα επιτύχουμε δηλαδτi, αν έρθουμε τώρα και πούμε 
στην κυβέρνηση "όχι δεν παρατείνουμε, πλήρωσε 100 εκατομμύρια πΙσω στην 
Κεντρική Τράπεζα". τα οποΙα 100 εκατομμύρια προέρχονται από τρεις πτιγές χρημα
τοδότησης, ορισμένα είναι από τα διαθέσιμα της Κεντρικής Τράπεζας, ενώ άλλα 

είναι χρεόγραφα.; Δηλαδτi. όπως ελέχθη σωστά προηγουμένως, απομυζό. 1'\ Kεντρικτi 

Τράπεζα από το εμπόριο. από την οικονομ(α χρήματα και τα δΙδει στο δημόσιο και 

φυσικά αποθερμαίνει την οικονομία σε κάποιο βαθμό και δημιουργεί και αποκλιμά
κωση του πληθωρισμού. Αν λοιπόν της πούμε ~όχι. δεν το εγκρίνουμε, πλήρωσε 100 
εκατομμύρια", σημαίνει ότι θα θέσουμε σε κ(νδυνο το κάπως καλό όνομα το οπο(ο 

έχει η κυπριακή οικονομία και η Κύπρος γενικά. 

Κατά συνέπεια, έστω και αν πρέπει να μεμφθούμε την κυβέρνηση γι' αΊJtό το 

οποίο έχει κάνει, για 'τη μικρτi προειδοποίηση και γι.α τα προβλήματα που υπάρχουν, 

πιστεύω ότι δεν πρέπει να θέσουμε σε κίνδυνο την Κύπρο πλέον, όχι 'την κυβέρνηση, 
δ(δovτας προς τα έξω το μήνυμα ότι η κυβέρνησή μας έχει πτωχεύσει, ότι δεν μπορεί 

να πληρώσει μισθούς, ότι έχει ταμιακό, άμεσο ταμιακό πρόβλημα. 

Με την εuκαι.ρLα αυτή και ItΡOtOίI φύγω σπο το βήμα, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα 

να πω και ένα-δυο λόγια για tT)V άμυνα. Είμαι από εκείνους που πιστεύουν ότι οι 
υπέρμετρες επενδύσεις στην άμυνα εΙναι και αχρείαστες και λανθασμένες. Αυtή τη 

θέση την πήρα πoλλtς φορές δημόσια. Πιστεύω ότι ξοδεύουμε μεγαλύτερα ποσό. απ' 

ό,ΤΙ χρειάζεται, πολύ μεγαλύτερα απ' ό,ΤΙ χρειάζεται, για να δημιουργτ'ισουμε μια 
λογική αμυντική νποδομή, και ότι μεγάλο μέρος των χρημάτων αΊJtΩV πάει χαμένο 
και δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι ένα μέρος , όχι όλο, ένα μέρος τ:ου πρoβλτiματός 

μας oφεΙλε-tαι σε αυτές τις πολύ μεγάλες ΕΠενδύσεις. Να μην ξεχνούμε ότι πελώριες 

χώρες, όπως η Σoβιε-tικΤ; Ένωση, λύγισαν και γονάτισαν λόγω άμυνας, λόγω εξόδων 
άμυνας. ΕκεΙ μιλούσαμε φυσικά για ορισμένες εκατοντάδες δισεκατομμύρια 

δολάρια. αλλά εμε{ς είμεθα ένας μικρόκοσμος σε σίl'yχριση με εκείνο τον κόσμο )(αι 
πιστεύω ότι αυτά που ξοδεύουμε εμείς με τους ρυθμούς που τα ξοδεύουμε μας γονά
τισαν και θα μας γονατΙσουν ακόμα περισσότερο. Δεν υπάρχει λόγος να το 
κρύβουμε. πρέπει να 1:0 λέμε. Είναι γνωστό άλλωστε και πρέπει να συνυπολογΙ
ζουμε, όταν βλέπουμε το πρόβλημά μας ποιο είναι, ότι πρέπει να ληφθούν διορθω
τικά μέτρα, μειώνοντας και τους ρυθμούς δαπανών για την άμυνα και άλλα έξοδα 

• 

• 
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για ,α oπot.α θα μιλήσω εκ,ενώς, ό,αν θα ασχοληθώ με ,ους προυπολογισμΟύς. 
Αυτά πρέπει να ,α κάνουμε xωρtς αμφιβολια. Αλλό το να 'ρθο\ιμε ,ώρα μόνοι μας 
να εκθέσουμε ,ους εαυτο\ις μας. στην πραγμα,ικό,η,α να εμφανίσουμε την Κύπρο 
ως αναξιόπισt:η, ως αναξιόχρεη , ως μη έχονσα χρήμα,α να πληρώσει ,ους μισθούς 
της Τι τα τρέχοντα έξοδα πιστεύω ό,ι δε θα ήταν πράξη η oπotα θα εξυπηρε,ο\ισε την 

Κύπρο και τον καθένα από εμάς. 

Γι' αυτο\ις ,ους λόγους πιστεύω ότι nQbu:L να πο\ιμε ναι στην παράταση, να 
μελετήσουμε πολ\ι προσεχτικά την αίιξηση, ,ο αν δηλ. πρέπει να δοθεΙ, και ασφαλέ

στα,α να μελετήσουμε πολύ προσεκτικά ,ο πώς θα θέσουμε υπό έλεγχο αυ,ή ,ην 

αλόγιστη δαπάνη, η οποία έχει οδηΥτ'ισει την Κύπρο σε υπερχρέωση 800 εχα,ομμυ
ριων λιρών με βάση ,α διεθvτ'! δεδομένα ή τουλάχιστον ,α δεδομένα της ΕΟΚ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδι.ακόνου. YπενθυμLζω, κύριοι, όtι υπάρχουν 50 θέμα,α μόνο. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κ \ιριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύνtoμoς. Εξάλλου τα περισσότερα θέματα ,α 
οποια ΣUΖητo\ιμε σήμερα είναι θέμα,α τα oπoLα θα θίξουμε σε μία εβδομάδα κα,ά τη 

συζήτηση των ΠΡOUπoλoyισμών. Απλώς. επιγραμματικά, όσον αφορά το δημοσιονο

μικό έλλειμμα και το δημόσιο χρέος, πράγματι οι διαστάσεις ,ους είναι πλέον 
επικίνδυνες. Φτάνει να πω ό,ι προεκλογικά ο κύριος ΒασιλεΙΟυ έλεγε όtι ο κάθε 
Κ\ιπρι.ος χρωστά f2,OOO, ενώ. ωσπου να τελειώσει η πεvταε,ία θα χρωστά «.000 ο 
κάθε Κύπριος. Τώρα χρωστά γ\ιρω στις f.3,750. 

• ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

• 

• 

Το πόσα χρωστά δεν έχει πολ\ι μεγάλη σημασία. Το αν έχει να πληρώσει έχει 

σημασία! 

σέλια) 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΎ: 

Και ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα Είναι ο ,ρόπ:ος με ,ον οποΙΟ γίνεται ο δανει

σμός, Υι.α να καλUφΘΕί ,ο δημοσιονομικό έλλειμμα, και η εξυπηρέtηση του δημόσι.ου 
χρέους. Αλλό αυτά είναι θέμα,α ,α οποία θα σιιζητησουμε ,ην ερχόμενη εβδομάδα 

με την ευκαι.ρΙα της συζήτησης ,ων προυπολογισμών. 

Είναι επίσης γεγονός ότι η χυβέρνηση ήρθε πο).,\ι καθυστερημένα να ζητήσει ή 

παράταση ή αίιξηση ,ων περι.θωρΙΟΟν δανειοδότησής της από την Κεντρική Τράπεζα, 
ενώ Υνώρι.ζε ότι θα είχε το πρόβλημα από πολύ πιο πριν. Ο κ\ιριος Πaπαδόπoυλoς 
έχει πει από ,ον Ιο\ίν ιο. Εγώ λέ'Υω ότι το γνώριζε και από το 1990 ακόμα ό,ι θα 
χρειαζό,αν τουλάχιστον ,ην ανανέωση. Επίσης αυτός ο δανεισμός από την 

Κεντρική Τράπεζα δημιουργεί επικίνδυνες πληθωριστικές πιέσεις. 

Όμως ΕκεΙνο που ήθελα να διευxρ~ν(σω είναι ό,ι με το νομοσχέδιο η κυβέρ

νηση ζηtά αίιξηση xatQ 10% της δανειοδότησής της από την KevtQLXTι Τράπεζα. Η 
πλεLOψηφια -της Βουλής όμως δεν είναι αυτό που περνά. Η πλεΙΟψηφία της Βουλής 

ανανεώνει αυtό το οποίο Ισχυε μέχρι σήμερα και το οποΙΟ εγκρίθηκε πριν από 2 
χρόνια ομόφωνα από τη Βουλή . Αυτό Είναι που ανανεώνει και -το αν θα δεχθεί 
α\ιξηση καtά 10% της δuνα,ό,η,ας δανεισμού της κυβέρνησης από την Κεvtρική 
Τρά..-u:ζα αυtό θα το μελετήσει το επόμενο τρίμηνο. Άρα δεν περνο\ιμε ,ίποτα ,ο 
καινούριο. 
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Πιστεύω όμως ότι εχεΙ που υπό:ρχει σύyχuση είναι στο εξής: Ναι. στην 

Επιτροπή Οικονομικών, όταν τους εΙΠαμε "Χαλά, χρειάζεστε και τα 120 εκα1'ομ- • 
μύρια". που εΙναι περι.που η αύξηση του 10%. υπήρξε σύγχυση και δεν μπορούσαν 
να μας απανηΊσOUΝ πότε τα χρειάζονται. Είναι σ' αυτό το σημεΙο που "πήρξε 

σύγχιιση . Το όη χρειάζονται όμως αυτά τα οποία υπόρχouν σήμερα εΙναι σίγουρο 
ότι τα χρειό.ζονται και, αν δεν τους τα περάσουμε. πιθανόν από το Γενάρη να 

δημιoUQΎήσoυμε πολΙΤΕιαχό πρόβλημα. 

Επίσης θα ήθελα να πω και δυο λόγια Υια το θέμα της άμυνας. εΙναι γεγονός 

ότι η άμuνα επl1ρεάζει σε ένα βαθμό τα δημοσιονομικό. ελλείμματα όπως και το 

δημόσιο χρέος. Όμως το να έρχεtαι η κυβέρνηση και ουσιαστικά να επικεντρώνf:Ι 

όλα της τα επΙΧΕιρηματα στο θέμα της άμυνας, για να πείσει "(ην Επιτροπή Οικονο

μικών και τη Βουλή να δεχτούν την αύξrιση το\! 10%. αιπό αποτελεί, πιστεύω, 
τέχνασμα και είναι ατυχέστατο εκ μέρους της κυβέρνησης. 

Το άλλο επιχείρημα που λέγεται, ότι δηλ. η Βουλή το 1989 ενέκρινε ομόφωνα 

το εξοπλιστικό σχέδιο. το εξοπλιστικό πρόγραμμα και άρα πρέπει να έρθει τώρα να 

δεχτεί είτε αυτού του εf.δoυς τις δανειοδοτήσεις είτε να επιβό:λει φορολογίες, 

πιστεiιω ότι φανερώνει πως αQΧ(ζoυμε να συγχύζουμε το ρόλο της Εκτελεστικής 

Εξουσίας και της Βουλής. 'Otav η Βουλή εγκρίνει μια δαπάνη την οποία ει.σηyt:Ιtαι 
η κυβέρνηση, παΙρνtι ως δεδομένο -και έτσι πρέπει να είναι- όtι. για να την ειση

γείται η κυβέρνηση, σημαίνει όtι είναι μέσα στις οικονομικές μας δυναtότητες. 

Εμείς δεν έχουμε το μηχανισμό να γνωρίζουμε τις οικονομικές μας δυνατότητες 

OίItE είναι εμeίς που προγραμματίζουμε τις δαπάνες, εξ ου και απαγορεύεται 

Βουλευtής ή η Βουλή ολόκληρη να περάσει νομοθεσία η οποία να αυξάνει ης 

δαπάνες της κυβέρνησης. Και δεν είναι tυxa(o αυτό. είναι διότι η Βουλή δεν μπορεί 

να προγραμματίσει δαπάνες. Άρα, όtαν η κυβέρνηση εισηγείται δαπάνες είτε για την 

άμυνα είτε για onoLoδTιnOtE άλλο τομέα -διότι αυtό ισχύει όχι μόνο για tην άμυνα. 

ισχύει και για έργα, ισχύει για οποιαδήποτε δαπάνη και για κοινωνικές παροχές

δεν μπορεί να έρχεται μeτά και να λtει ~αφoύ μου περάσατε αυτά τα έξοδα. έπρεπε 

να γνωρίζατε ότι θα εδημιουργείτο οικονομικό πρόβλημα. γι' αυτό περάστε τώρα 

αυτού του είδους τις φορολογίες ή δώστε μου αιποίι του είδους τις δανειστικές διευ

κολύνσεις". Αιπό, επαναλαμβάνω. είναι τέχνασμα και φ1ηνή ΕΠιχειρηματολογία η 

οποια δεν πείθει. 

Ευχαριστώ, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κίιρι.ε Πρόεδρε. κίιριοι συνάδελφοι, 

Αρχίσαμε μια συζήτηση που είμαι βέβαιος ότι θα έχει μεγάλη διάρκεια -tIXL 
σήμερα, κύριε Πρόεδρε. αλλά στο βάθος του χρόνου- γιατί πολλά είναι τα νομο

σχέδια που έχει μπροστά της η Βουλή να συζητήσει για φορολογικά μέτρα. Ακόμα 

υπάρχουν και προτάσεις νόμου πολλών Βουλευτών που και αυτές θα μας δώσουν 

την ευκαιρια να δούμε από διάφορες σκοπιές το οικονομικό πρόβλημα του τόπου 
και να συζητήσουμε τρόπους αντιμετώπισής του. Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε. δε θα 

εξαντλήσω το χρόνο μου επιχειρηματολογώντας για το φορολογικό σUσtημα και τον 
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καλύΤΕQO τρόπο ε(σπραξης χρημάτων από την Χ1JβέΡVTΙση. Ακόμα. δεν προτΙθεμαι να 
συζητήσω YW 10 δημοσιονομικό έλλειμμα. το δημόσιο χρέος, το ταμιακό έλλεψμα, 
γιατί όλα αυτά τα πράγματα tχoυν εκτεθεί και θα συζητηθούν κατ' t..ανάληψη κατά 

τη συζήτηση των προυπολοΥισμών. 

Σήμερα μπροστά μας έχουμε το θέμα των δανειοδοτιΧών ορ(ων της Κεντρικής 

Τρώtεζας και όλοι γνωρi.ζoυμε ότι έγκριση δανειοδοηκών ορΙων των οποιωνδήποτε 
Τι της ΚεντριΧής Τρώτεζας O11μαΙνtι ότι f)'Κρίνoυμε την έκδοση νομΙσματος, σημαΙνει 

ότι ανημετωπi.ζouμe 1ην προοπτική έκδοσης πληθωριστικού χρήματος και αυτό 

[(ναι ένα πολύ επικΙνδUΝO πρΟ'ηγούμενο που πρέπει πολύ σοβαρά να το λάβο"με 
'υπόψη μας. Πιθανώς να μην έχουμε φτάσει στα σημεία εκείνα τα εκρηκτικά άλλων 
χωρών και όλλων τόπων. όπου η έκδοση νομίσματος από ης xevtQLxi; τράπεζες 
σuνoδεύεΊαι από έναν εξωφρενικό πληθωρισμό. Ας ελπΙΟο\lμε ότι το περιθώριο που 

προσφέρουμΕ στην κυβέρvτιση θα είναι τέτοιο. που θα της δώσει την ευχέρεια να 

πρoωθήσE~ υγιέστερους τρόπους αντιμΕτώπισης του δημοσιονομικού ελλείμματος 

και του δημόσιου χρέους. 

Εμείς μάλιστα μπορώ να πω ότι ακριβώς γι' αυτό το λόγο. λόγω του επικΙν· 

δυνου αυτο"ύ του είδους της χρηματοδότησης της κυβέρvτισης, είχαμε καταψηφίσει 

την πρώτη φορά που παρουσιάστηκε στη βουλή την α"ύξηση των δανειστικών της 

περιθωρίων. Όμως αντιλαμβανόμαστε όη οι άλλες πλευρές που ψήφισαν την προη

γο"ύμενη φορά την α"ύξηση των δανειστικών της περιθωρίων δημιο"ύΡΥησαν ένα προη.

γούμενο και έχουμε την εντύπωση ότι σήμερα επαναφορά του στο 25% θα δημιουρ.
γούσε τεράστια προβλήματα για τη χρηματοδότηση και του προυπολογισμού και των 

έργων της κυβέρνησης. 

Και έρχομαι στο θέμα της άμυνας. Είναι γεγονός όη η Βονλή υπέστη μια 

αvuπόφoρη Πρόκληση με τους λογαριασμοuς που παρουσίασαν μπροστά της οι 

κυβερνητικοί παράγοντες, για να πείσουν ότι χρειάζεται το δανειστικό αυτό περι

θώρLO να α'Uξrιθεί για σχοπούς άμυνας. Αυτό ήταν ανmΙτρεπτo. Aνεπίτρεmo. γιατί 

στα πλαίσια μιας κυβερνητικής πολιτικής η άμυνα πρέπει να έχει παρόμοια θέση με 
αυτή που έχει η υγεία, με αυτή που έχει η παιδεία και όλα τα άλλα αναπτυξιακά 

έργα. Και, όταν αντιμετωπ{.ζονμε πρόβλημα, αντιμετωπίζονμε για το σύνολο των 
κ\JβeΡVΤΙτικών δραστηριοτήτων. Γιατί αλίμονο, αν το εξειδικεύαμε! Τότε θα 
μποροuσε να ερχόταν μια άλλη σχολή που να έλεγΕ να κλείσουμε τα σχολεία ή να 

κλείσουμε τα νοσοκομεία. Όμως φαίνεται ότι υπάρχουν άνθρωποι που eEωΡOuv ότι 
αυτά δεν μπορούν να κλεΙΟουν. αλλά νομιζουν ότι είναι δυνατό να τερματιστεί η 

άμ"να. Και αυτό δημιονργεΙ πραγματικά μια ανισορροπία στον τρόπο σκέψης και 

αντιμετώπισης των πολιηκών, εθνικών και οικονομικών πραγμάτων το" τόπου μας. 

διότι το θέμα της άμυνας δεν μπορεί να αντιμετωπιστεί ούτε με λογιστές και δεν 

μπορεί να αντιμετωπιστεί ούτε με αντι.ι-τάλους της άμυνας. ΤΟ θέμα της άμυνας 

μπορεί να αντιμετωπιστεί μόνο με όσους πονούν αυτό τον τόπο, μΙ! όσους αντιμετω-

πU;Oυν την τουρκική κατοχή και τον τουρκικό κατοχικό στρατό με αισθήματα δέους, 

με όσους αισθάνονται τον τουρκικό επεκτατισμό να απλώνεται. με όσους αισθάνο
νται όη 11 ανοχύρωτη Kuπρoς δεν είναι a..-τάντηση στα Ίουρκικά κατοχικά στραΊεύ
ματα. όη "πάρχει χάσμα μεταξύ των στρατιωτικών δυνατοτήτων της ToυρκLας και 

των δικών μας, αλλά ότι δεν είναι τρόπος σωτηρίας η μεγέθυνση αυτού Ίον 

χάσματος. και ότι η Κ"ύπρος. η μικρή Κύπρος μπορεί. είναι σε θέση ~και πρέπει να 
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υπάρχει πίστη. για να προχωρήσει κανένας προς α\ιτό το πρό:Υμα. ναι, πρέπει να 

υΠάρχει αγάπη για "(ην πατρtδα. για να προχωρήσει σε αυτό το πράγμα- να υπερα

σπιστεί "{ον εαυτό της και να δημιoυρyτiσει μΙα άμυνα στα μέτρα της. που να κάνει 

επώδυνη για τους Τούρκους 't1Jv υπόθεση της κατοχ1'iς. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δε θα ήθελα να σας διακόψω, αλλά το υπό συζήτηση θέμα δεν είναι 11 άμυνα 
της Κύπρου. είναι το αν θα δώσουμε ή όχι παράταση στην πληρωμή ορισμένων 

δανttων. Το θέμα της άμUΝΑς της Κύπρου θα πρέ1φ να συζητηθεί, όταν θα συζητή
σουμε τη γενικ'ή πολιτική με την ευχαιρω των προυπολογιομών. 

Τ. XATZHΔHMHTPIQY: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να βρξθώ μέσα στο (.διο κλΙμα στο ΟΠΟ(Ο 

βρέθηκαν οι άλλοι συνάδελφοι. Συνάδελφος από αυτό το βήμα ε(.πε ότι εΙναι 

αΧΡΕ(αστη 11 άμυνα και ΕΠιχειρηματολογώ για το αν ε(ναι αχρεΙαΟΤll ή όχι. κύριι;! 
nρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Δεν αντιλήφθηκα κανέναν που να είπε ότι είναι αχρεΙαστη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι αυτές οι λέξεις, ης tχω σημειωμένες: αχρεΙαστη και λανθασμένη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

ΔικαΙωμά μου να "{ο πω και το είπα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και δικαίωμά μο\! να απαντήσω και αυτό είναι που διεκδικώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Το είπα και το ξαναλlω. Στο βαθμό που ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε σuνάδελφε, δεν είναι με εσάς που ΕΠιχειρηματολογώ. Δεν επιτρέπεται ο 

διάλογος μέσα στη 80\!λ1\. Απευθύνομαι στο Σώμα και απευθύνομαι και παραπέρα 

σtOν κυπριακό λαό, για να ξέρει ποιες αντιλήψεις υπάρχουν και ότι δεν υπάρχει 

μόνο η αντιληψη ότι είναι άχρηστη η άμυνα. 

Κύριε Πρόεδρε, συνεχ(ζω και θα σεβαστώ την παράκληcπ'ι σας, διόη ύπό αυτή 

την έννοια τη δέχομαι. Εκείνο που θέλω να πω λοι.πόν είναι το εξής: Και η ασφάλεια 

του τόπου σχετίζεται με την οικονομισ.. Και η ασφάλεια του τόπο\! είναι παραγω

γική. Και η ασφάλεια tO\! τόπου παρέχει την ευχέρεια να υπάρχει οικονομική 
ανώπυξη. Και η ασφάλεια του τόπου παρέχει την ευχέρεια να υπάρχει οικονομική 

δραστηριότητα. 

Ο απελθών Αρχηγός "{ης Εθνικής Φρουράς έκαμε μια δήλωση. Τον ρώτησαν: 

"Δεν εΙναι παραγωγική η όμuνα; Κακώς κάμνουμε χρέη για την άμυνα;" Και 

απάντησε: "Έχω" είπε και ανέφερε το χωριό του, που δε θυμούμαι πotο είναι. "ένα 

κτήμα στο χωριό μου και έχω δέντρα και τα αγαπώ πολύ. Και έρχονται μέσα οι 

κατσίκες και μου τρώνε τα δέντρα και υποχρεώθηκα να βάλω ένα περίφραγμα και 

ήταν έξοδο το περίφραγμα και δεν κάνουν φρούτα τα περιφράγματα. Ήταν όμως 

μια δαπάνη αναγκαία, για να προστατεύσω το κτήμα μoυ~. Μια λοιπόν αναΥκα{α 
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δαπάνη. για να προστατεύσουμε την Κύπρο. ε(ναι επιβεβλημέντι. εκτός αν προτι

μούμε αντί για 1T]V άμυνα, διότι περί «ντοίι πρόκειται. τα ανακτορικού τύπου 

σπίτια. τι.ς :τησΙνες, την πολυτελή και προκλητική διαβίωση σ' αιιτ6 τον τόπο. Γιατί 

χρήματα υπάρχουν σ' αυτό τον τόπο. η άμυνα δεν έχει χρήματα. Χρήματα δίνονται 

ο' αυτό τον τόπο και τα δίνουν από το υστέρημά τους τα χαμηλότερα εισοδηματικά 

στρώματα και τα δίνουν κάθε μiρα οι μαθητές ή οι γέροντες ή οι συνταξιoUχoι, οι 

οποίοι πηγαίνουν στον Υπουργό Άμυνας να δώσοιιν το υστέρημά τους για την 

άμυνα. Ποτέ και κανένας πλούσιος σε αυτό τον τόπο δε σηκώθηκε να δώσει κάτι 
οπό το περΙσσευμά του. Μόνυ μu':, λένε ότι είναι άχρηστη η άμυνα, γιατί aποξηραί

νονται οι διάφορες παροχές προς την καταναλωτική κοινωνία. Ναι, πιθανώς χρειά

ζεται να διαλέξουμε σε ποια κοινωνία είναι που θέλουμε να ζούμε. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να συμφωνήσω μαζί σας όη η άμυνα δεν είναι το θέμα 

που συζητούμε miILeρo, γι' αυτό και δεν επεκτάθηκα σε αριθμούς. ΓιατΙ και οι 
αριθμοΙ που μας παρουσίασαν τ'ιταν εξογκωμένοι και οι αριθμοί που αναφέρθ1jκαν 

σήμερα εδώ δεν εΙναι οι σωcπo" Δε θέλω να προχωρτ'ισω. Προσδοκώ και εγώ ότι θα 
γΙνει η συζτ'ιτηση κά.ί-ιοτε Τ1jς πολΗικής ηγεσίας, γιατί η άμυνα εΙναι το μέγα θέμα 

που χρειάζεται εθνική πολιτική και αυτή θα υΠ1jρετήσoυμε. 

Ευχαριστώ, κUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Ορίστε. 

Αν απόψε καλύψουμε πενήντα θέματα, αφού συζητούμε τα πάντα ... 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

ΕΙτε το θέλουμε εΙτε όχι στη συζήτηση που έχει αρχίσει γι' αυτό το θέμα 

θίχτηκαν θέματα πολύ πλατιά που άπτονται της γενικότερης οικονομικής, δημοσιο

νομικής και αμυντικής πολιτικής. Σίγουρα το καθένα έχει την ώρα και τον τόπο του. 

Όμως ταυτόχρονα θέλουμε να χαιρετίσουμε μια πολύ αντικειμενικτ'ι εκτίμηση 1j 
οπο(α έγινε από τον κ. Παπαδόπουλο, ότι δ1jλ. αυτά τα προβλήματα δεν μπορούν να 

λυθoUν ούτε σε ένα ούτε σε δυο χρόνια. Και είναι με ευχαρίστηστι που ακούσαμε ότι 

θα υποβληθούν κάποιες προτάσεις, τις oπoLες σίγουρα θα εξετάσουμε με μεγάλη 

προσοχτ'ι, και θα προσπαθήσουμε, πιστεύω, όλοι, από της δικής του πλευράς ο 

καθένας, να συμβάλουμε, ούτως ώcπε αυτά τα προβλήματα να τα αντιμε.ωπΙσουμε 

τ" γρηγορότερο δυνατό και με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Με την (δια όμως αντι

κειμενικότητα θα πρέπει να παρατηρήσουμε ότι αυτά τα προβλήματα. όπως δεν 

μπορούν να λυθούν σε ένα ή σε δύο χρόνια, δεν είναι δυνατό και να έχουν δημ~UΡ

γηθεΙ μέσα σε ένα τ'ι σε δύο χρόνια. Γι' αυτό. όπως χρειαζόμαστε μια δεκαετία για να 
τα αντιμετωπίσουμε, θα πρέπει αντικειμενικά να εξετάσουμε από πό.ε έχουν 

δημιουργηθεί και σίγουρα δεν έχουν δημιουργηθεί τα τελευταία ένα Τι δύο χρόνια. 

ΦαΙνεται ότι κάποιοι θα ήθελαν να πάρουμε διαζύγιο με t1j μνήμη μας, διότι 
από το 1974 που έγινε το έγκλημα και 1'\ προδοσ(α το 1991 τ'ιταν ο κρισιμότερος από 
οικονομικής τουλάχιστον πλευράς χρόνος που έχουμε περόσει. Παράγοντες εξωγε

νείς έχουν επηρεάσει την οιχονομΙ(f αλλά χαι άλλες πτυχές t1j; xαθτ]μεeινής μας 
ζωής παράγοντες εξωγενείς πολύ αρντιτικά. Και δεν μ..-cορούμε, όταν συζητούμε 

τόσο σοβαρά οιχονομιΧά ή άλλα θέματα, να τους παραβλέπουμε παντελώς. Για.Ι δεν 
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j.UtOροίΙμε να το δικαιολογήσουμε διαφορετικό, όταν θέλουμε να ερμηνεUoυμε 

ορισμένους μόνο οικονομικούς δεΙκτες κατά το δοκούν. θα πρέπει να τους 

βλέπουμε όλους. Και αν πολύ αντικειμενικά λάβουμε υπόψη μας όλες O\ltt; τις 
δυσχολΙες που παρουσι.όσΤllκαν στην κυπριακή οικονομία από το τέλος του Ι 990 
ήδη και σχεδόν ολόχλl1QO το 1991 ή τουλάχιστον το πρώτο εννιάμηνο. θα πρέπει 
σΙγουρα να καταλήξουμε σε μερικά άλλα συμπερόσματα από αυτά στα οπο(α κατα· 

λήγουν εκείνοι που αvτψετωπ(ζoυν αρνητικό. τις προθέσεις "{ης κυβέρvτισης, όπως 

το νομοσχέδιο το οποίο εξετόζουμε σήμερα. 

Σνμφωνούμε ότι το ταμείο της κυβέρνησης εΙναι ένα και το αυτό και ότι περι

λαμβάνει και εκεΙνο το σκέλος που αφορά τα δημοσιονομικά αλλά και τις δαπάννς 

για την άμυνα. Και είναι ακριβώς γι' αυτό το λόγο που θα πρέπει κάποιο δικαιολο

γητικά τουλάχιστον, αντικειμενικά σκεπτόμενοι, να τα δεχθούμε από πλευράς 

κνβ~ρνησης, ότι δ1]λ. έχουν επηρεαστεί οι δυνατόΤ1]τες οι οποίες Τ1]ς παρασχέθηκαν 

προ πενταε-tΙας με την ψήφιση του τότε νομοσχεδιου σε νόμο για τα περιθώρια 

δανεισμού της από την Κεντρική Τράπεζα. Και πρέπει να πούμε ότι αυτά τα περι· 

θώρια εγκρίθηκαν και ψηφίστηκαν το 1986. Και δuo χρόηα μετά, σωστότερα 
σχεπτόμενες τα περί της άμυνας, ομόφωνα όλες οι πλευρές της Βουλής. που η 

σύνθεσή της ήταν όπως και σήμερα, τουλάχιστον αναφορικά με τα κόμματα, είχαν 

ομόφωνα ΤOπoθtτηθεΙ "πtρ αυτής της αναβό:θμισης. Και δεν μπορούμε σήμερα εμείς 

ως Βουλή να δηλώνο"με ανεύθυνοι για το ύψος α"τών των δαπανών που γίνονται. 

διότι ένας λογαριασμός έχει τα ~σoδα αλλά και τι.ς δαπάνες το" και σίγουρα 

υπάρχει ένα υπόλοιπο θετικό ή αρνητικό. Σε ο"τή την περΙΠτωση είναι αρνητικό 

και, αφού το ταμείο είναι ένα, θα ήταν άλογο να μην επηρεάζει τη γενικότερη οικο· 

νομική κατάσταση αυτού του τόπου, αυτής της πολιτείας και όχι αυτής της κυβέρ

νησης, διότι η κυβέρνηση δεν είναι και δεν πρέπει να είναι ξένη προς τα συμφέροντα 

της πολιτείας. 

Δε θα δεχόμουν προσωπικά την προσέΥΥιση ότι σήμερα δεν ξέρουμε τι καλού

μαστε να ψηφίσουμε. Διότι πιστεύω ακράδαντα ότι δε θα "πήρχε καμιά πλευρά που 

με τους ανοδικούς δείκτες της κυπριακής οικονομίας, όπως αυτοί κάθε χρόνο 

διαφοροποιούνται προς τα πάνω. θα εισηγείτο σήμερα μειωση αυτών των δανει

σηκών διεvχoλύνσεων πο" απολαμβάνει η κυβερνητική πλευρά από την Κεντρική 

Τράπεζα. Άρα είναι αυτό που καλούμαστε σήμερα να ψηφίσουμε. την ανανέωση και 

όχι τη διεύρ"νση, Και σίγOvρα. με όλα τα στοιχεία τα οποία ~xoυν ζητηθεί ωtό την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού και τα οποία από 

κυβερνητικής πλευράς έχει λεχθεί ότι θα παρασχ,εθούν εντός του Ιανουαρίου θα 

ξανασυζητήσουμε σφαιρικά το θέμα και της άμυνας αλλά και το θέμα που συζητούμε 

σήμερα και θα μπoQέσO"με να τοπσθιτηθούμε πιο ενκρινώς. 

Σίγουρα δεν μπορούμΕ να πούμε -και προσωπικά δε θα 1:0 δεχόμουν- ότι η 

Βουλή απλώς διαβάζει, μελετά αυτά τα οποία της αποστέλλει η ΕΚ1:ελεστική 

Εξουσία και ψηφίζει. Και είναι δουλειά της Εκτελεστικής ΕξοοσΙας να καλύψει 

αυτά τα έξοδα, όπως αυτή μας τα προΙJπολογίζει. Και ειδικότερα όσον αφορά το 

θέμα της άμυνας, πρέπει να πούμε ότι σε κάποιο στάδιο μετά Τ1]ν ομόφωνη τοποθέ

'(ηση υπέρ 1:ης διεύρυνσης 1'ου αμυντικού μας προγράμματος το 1988 εΙχε eισηΥηθeΙ 
κάποιους τρόπους εξεuρεσης ή διεύρυνσης των πόρων yw 1:ην άμυνα και είχαν 
απορριφθεί από τη 80"λή, αν δε με ο. .. τατά η μνήμη μου, ομόφωνα. Όμως (σ(,~ 1] 

• 

• 

• 
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καθεμιά από"t:ις διάφορες πλευρές να είχε τους δικούς της λόγους και πολύ σύντομα 
θα έχουμε την ευκαιρία να επανατοποθετηθούμε. Και υπάρχουν τρόποι -
"(ουλ.άχιοτον έτσι τονς βλέπουμε ως Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά
Νέες Δυνάμεις- και θα τους θέσουμε επί τάπητος προς συζήτηση. Και εΙναι ακριβώς 

εδώ πο\! πρέι"tΕΙ να \ιπάρξει μια σννtχωη της λογικής με την οποία αντφΕτωπΙζουμε 

τα διάφορα θέματα που μας παQOιιοιάζΕΙ 11 Εκτελεστική Εξουσία και αφορούν τα 
Ισοδά της. 

Επειδή αναφέρθηκε εδώ ότι έχουμε ξεφύγει από λογικά χαι ανεκτά πλαίσια τα 

oπotα δέχεται 11 διεθνής κοινότητα και JtLO σuyχεκριμένα η EVΡΩπα"ίχή Οικονομική 
Κοινόττπα. θα πρέΠΕΙ ταυτόχρονα να πούμε όη, αν υπολογίζαμε τις αντικειμενικές 
οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπΙσαμε το 1991 λόγω των εξωγενών αντικειμε
νικών παραγόντων που έβλαψαν την οικονομία μας, τότε θα ήμασταν πολύ κοντά σε 

εκείνα τα ελλείμματα ή, τουλάχιστον μιλώντας σε ποσοστιαίες μονάδες, περίπου 
στα (δια επίπεδα στα οποία κυμαινόμαστε από το 1986. Και είναι πολύ εύκολο να 
το βρούμε. Είναι απλή, πιστεύω, αριθμητική. θα πρέπει να υπολογ!.σουμε το 

έλλειμμα το οποίο παρουσιάζεται α ... 'Ιό την άμυνα. 

Και σίγουρα πρ!πει εδώ να κάμουμε μια διόρθωση. Δεν είναι ο κ. Υπουργός 

της Άμυνας που έδωσε αυτά τα στοιχεία. αλλά ίσως τα στοιχεία αυτά να είχαν διαρ
ρεύσει στον τύπο, προτού καν τα συζητήσουμε στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προ"πολογισμού. Και παρενθετικά εδώ ίσως θα έπρεπε να πούμε 
ότι σε αυτ6 τον τόπο είναι ευχολότερο αυτά τα πολύ σοβαρά θέματα να μη διαρ

ρέουν, όταν δεν τα χαρακτηρίζουμε εμπιστευτικά ή απόρρητα. Τότε υπάρχει η ευχέ

ρεια ίσως να μη μας ξεφύγει και να τα δημοσιοποιήσουμε. Αυτό δεν είναι αιχμή για 

τον τύπο, τον οπο{ο σίγουρα όλοι μας πολύ σεβόμαστε. Αλλά, αν θέλουμε να διατη. 

ρούμε το κύρος μας ως Βουλή, Οα πρέπει να έχουμε και τον αναΥχα{ο αυτοσεβασμό 

ως Βουλευτές-Μέλη αυτού του Σώματος. Και προσωπικά προβληματιζομαι κατά 

πόσο ως Μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και ΠQO"πολογι

ομού θα ξαναδεχτώ να πάρω εμπιστειπ:ικό ή απόρρητο μήννμα στα χέρια μου. Δε 
θέλω να θεωρούμαι σuνυπεύθυνoς με κάποιους άλλους, που δε νιώθουν τα μέγεθος 
της ευθύνης που πρέπει να έχουν. 

Πρέ.,,·τει να πούμε ότι η ιδια η ΕΟΚ προ δεκαημέρου στο Μάαστριχτ, στο περι

θώριο αυτής της πολύ σημαντικής διάσκεψης που έγινε εκεΙ δήλωσε έστω και ανεπί
σημα ότι η Κύπρος με τα σημερινά οικονομικά της δεδομένα θα μπορούσε αύριο να 

γίνει το επόμενο μέλος της Κοινότητας από οικονομικής πλευράς. Δε θα υπεισέλ
θουμε σε αυτό τον τομέα. Γι' αυτό, όταν αναφερόμαστε σε στοιχεία και αναφορές 
από το εξωτερικό για τα του οίκου μας, θα πρέπει να τα σχολιάζουμε απ' όλες τις 

πλευρές. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Noμtζω ότι η συζήτηση του θέματος εξαντλήθηκε, διότι αντιλαμβάνομαι ότι 
εκείνο το οποίο συζητείται δεν είναι το θέμα που είναι ενώπιόν μας αλλά θέματα 
ευρίιτερου ενδιαφέροντος και σημασίας, τα οπο(α θα συζητηθούν με την ευχαιρΙα 
των προ"πολογισμών. και συγκεκριμένα το θέμα της άμυνας και της εν γένει οικονο· 
μικής κατάστασης. Γι' αυτό, πιστεύω ότι η συζήτηση του θέματος εξqντλήθηκε και θα 
προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η onota θα γΙνει διά της 
αναγνώσεως των αριθμών των άρθρων. 

ορίστε. 
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Τ. ΠΑΠΑΔοπσΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμιίς δεν εγκρίνουμε ούτε το νομοσχέδιο 010 σύνολό του ούτε 
τα όρθρα. Ας σημειωθtι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Τότε να τεθεί σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου, Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικο\ι νόμου. Άρθρο 3. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 - 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον των άρθρων Ι - 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 εναντίον, κύρΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσες α.."tοχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Kεvτρικής Τραπέζης της Κύπρου 
(Γροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της θεσπΙσεως του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Πόσo~ εναvτ(oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 ενανt(oν, κνριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Αποχές; 

, 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΜΙα, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 27 ψήφους υπέρ, 8 εναντίον και μΙα αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται οε 
νόμο. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δε θα ζητήσω το λόγο. για να οnιολοΥήσω την ψήφο μον, λόγω tλλειψης 

χρόνου και λόγω του ότι θα μιλήσουμε την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο περΙ ΦορολογΙας του Εισοδήματος (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
ι 991, Παρακαλώ να αναγνωσθεΙ τι Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΙΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟ.,.. ΠΟΥ TlTΛOΦQPEΠAI 

''Ο ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ (τροποnΟ IΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991~ 

Παjlόvτες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Kασoυλtδης 

Νίκος Κατσουρίδτις 

Κίκης ΚαζαμΙας 

Ανδρέας Φιλl.ππo" 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ν(κος Μουοιούττας 

ΤάΚllς XατζηδημηΊΡ'OΊJ 

Ρένος Πρένt~ας 

Η ΚΟLνQβoυλευτιΚ'ή Επιτροπη Οικονομικών και Πρoυπoλoγισμoίt μελέτησε 

την πιο πάνω πρόταση νόμου σε συνεδρΙα της που πραγματoπoι~θηκε στις 16 Δεκεμ

βρΙου 199 1. Στη συνεδρίαση κλήθηκαν xaL παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γεl.oυ Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται τι κατάργηση του άρθρου 40 Α της 

βασικής νομοθεσίας για τη φορολογία του εισοδήματος, που προβλέπει την παρα

κράτηση φόρου από την αμοιβή εργολήπτη. Ειδικότερα. το υrtό κατάργηση άρθρο 

προβλέπει ότι κατά την καταβολή αμοιβής εργολήπτη παρακρατείται από το 

πρόσωπο το οποίο αναθέτει την εκτέλεση του έργου φόρος Vψoυς 2% ο οποίος κατα

βάλλεται στον Έφορο δυνάμει των διατάξεων του περι Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου. 
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Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και Προ\)πολΟΥισμου οιιμφωνε( 
με την προτεινόμενη κατάργηση του πιο πάνω άρθρου. γι' αυτό χοι ομόφωνα ειση· 
ΥεΙται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό συζτ'Γtηση πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλούνται οι έντφοι ΓραμματεΙς να 
προχωρήσουν στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι . 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

ΕΥχρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατάργηση του άρθρου 40Α του βασικου νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

ΕΥχρΙνεται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γΙνει διό της αναγνώσεως του τίτλο\l. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφiρεται ως ο περί ΦορολογΙας του Εισοδήματος 
(ΤροποποιΤ]ηχός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

(Κτυπά τη oqn.ίρα) 

Μη ιιπαρχο"ύσης αντιρρήσεως. τι πρόταση νόμου Οεσπ(ζεται σε νόμο. 

Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1989. 
Παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 
ΠPO·Y·ΠOΛOΓJΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΦOPOΛOΓJAΣ ΑΚΙΝΗΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989" 

ΠαQόντες;:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 
Γιαννάκης Κασουλίδης 

ΝΙκος Κατσουρίδης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλί.πJτoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Mouσιoύπας 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέντ!;ας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέΤ1Jσε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο αι δύο συνεδρΙες της που πραγματοποιήθτικαν σης 11 και 16 
Δεκεμ.βρ(ου 1991. 

, 

, 
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Με το νόμο πο" προτεΙνεται νιοθετείται ως βάση εκτίμησης της ακίνητης ιδιο

κτησίας για σκοπούς φορολογίας της η γενική Εκτίμηση το\l Κ τηματολΟΥ(ου και 

προβλέπεται τι αναστολή της ε."'tLβoλής πρόσθετον φόρου και της επιβάρυνσης με 

τόκους, εφόσον οι ι.δΙΟΚ1"ήτες που έχουν ακίνητη neeLouoLa υποβάλουν ης σχετικές 
δηλώσεις ,ους μl:xρι την καθοριζόμενη προθεσμία και πληρώσουν τ~ οφειλές το\lς 

επtσης μέχρι την καθοριζόμενη προθεσμία. 

Όπως είναι γνωστό. τι προηγούμεV1l Βουλτί ασχολήθηκε με τη μελέτη τΟ'υ πιΟ' 

πάνω νομοοχεδΙΟυ για το οποίο Ετοιμάσττιχε Έκθεση από την Επιτροπή Οικονο

μικών 10 Δεκέμβρη 10υ 1990 προς την ολομέλεια του Σώματος. Η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥιομού υιοθετούσε ης πρόνοιες του υπό 

σUΖητηση νομοσχεδίου, με την ταυtόχQOV11 συμπεριληψη αριθμού προνοιών που 
στόχευαν στην παρα.."'tέρα απλοποίηση της ισχiιouσας νομοθεσιας και στην απάλε~ψη 

από αuτ1\ν επαχθών διατάξεων πο" δε διενκόλνναν ως τώρα τη δημιο"ργία της 

επιθυμητής φορολογικής σννεtδησης. 

Ειδικότερα. η Επιτροπή είχε προτείνει τη μείωση από την 1η Iανouαρίo" 1990 
των φορολογικών σνντελεστών. την εξ ολοκλήQO" σύνδεση της αξίας μιας περιου

σΙας με ης επίσημες εκτιμ1\σεις τοl' Κτηματολογίου και τέλος την περ(ληψη 

πρόνοιας σχετικά με υποχρέωση καταβολής του οφειλόμενου συνολικο'ύ φόρου πριν 

από τη μεταβιβαση μέσω του Κτηματολογίου οποιασδ1\ποτε ακίνητης ιδιοκτησ(ας. 

Τελικά η ψήφιση το" "πό σuζ1\τηση νομοσχεδίου δεν κατέστη δ"ναΤΙ; από την προη
γούμενη Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπ1\ Οικονομικών και ΠροlJπολογισμο'ύ, αφο'ύ μελέ

τησε το όλο θέμα και αφο'ύ έλαβε υπόψη της την όλη προεργασία της προηγο'ύμενης 

Βο"λής πάνω σ' αυτό. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψ1\φιση του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου σε νόμο, όπως διαμορφώθηκε, αλλά με τη διαγραφή της πρόνοιας 

σχετικά με την υποχρέωση καταβολ1\ς του οφειλόμενου συνολικά φόρο" πριν από τη 

μεταβίβαση μέσω του Κτηματολογισυ οποιασδήποτε ακΙνητης ιδιοκτησίας, μια και 

για το θέμα α"τό εκκρεμεί σχετική l.Ιπόθεση ενώπιον του δικαστηρισυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχο"ν ομιλητές; 

Εφύσον δεν υπό.ρχουν ομιλητές, παρακαλώ να προβο'ύμε στη δεiιτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σl.Ινοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρο" 3 του βασικο'ύ νόμο". Άρθρο 2. 

ΤροποποποΙηση το" άρθρου 5 του βασικο'ύ νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση το" άρθρου 6 του βασικο'ύ νόμο". Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ{ρρηση; 

Μη l.Ιπαρχο'ύσης αντιρρήσεως. τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικο'ύ νόμου. Άρθρο 5. 
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τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικοίΙ νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικοίΙ νόμου. Άρθρο 7. 

Έναρξη της ισχUOς του παρόντος Νόμου. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 5 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

Η ΤΡΙΊη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο πεe' ΦορολογΙας Ακινήτου lδιοκτησιας 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδι.ο θεσπιζεται σε νόμο. 

Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαιας Κινήσεως (Γροποποιητιχός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1991. Παραχαλώ νααναΥνωσθεΙ 11 Έχθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEITAI .'0 
ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόvτες:-

Λεόντιος Ιεροδιαχόνου, Πρόεδρος 

Αλέχος Μαρχίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Kατσouρίδης 

Αβραάμ Α vtwvEou 
ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙχος ΜουcJιούπας 

Μάρκος KunQLaVOiI 
Τάχης Χατζηδημητρ'ου 

Ρένος Πρέντζq.ς 

• 

, 

, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το ~ 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδριάσεις '(ης που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από τις 23 ΟκτωβρΙου μέχρι και τις Ι Ι ΔεκεμβρΙου 1991. Στις συνεδρίες 
'(ης Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω στο υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο ο Υπουργός Οικονομικών, συνοδευόμενος από λειτουργούς του Υπουρ-

γεΙου του, καθώς επίσης και εκπρόσωποι των οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ. 



• 

• 
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ΚΕΒΕ, ΟΕΒ. ΕΚΑ, Αγροτική, ΠΕΚ, Παναγρoτ~κός Σύνδεσμος, ΠΟΒΕΚ, του Συνδέ
σμου Εισαγωγέων Aυτoκ~vτiτων, του Παγκύπριο\l Συνδέσμου Ιδιωτικών Αυτοχι

ντ;των Ενοικιάσεως και ΤΟ'\l Κλάδου Εισαγωγέων Δuι:Λoκάμπιν'!'ν AutoκLvτitwv. 

ΣκΟΠός τΟ'υ νόμου πΟ'υ πρoτε~νεται είναι τι αύξllσrι τα" φόρου εγγραφής και 
των τελών χυχλοφορΙας των μηχανοκίνητων ΟΧ11μάτων κατά 35'.\.. 

Ειδικότερα, με τΟ' υπό συζήτηση νομοσχέδια προβλέπονται τα αχόλοιιθα: 

(α) Αύξ"ση κατά 35% τΟ'υ φόρου εγγραφής και των τελ(δν κυκλοφορίας των 
μηxανoκΙvητων οχημάτων. 

(β) Διαφοροποίηση της ταξινόμησης ορισμένων οχημά-των, ώστε από δημό
σιας χρήστις να μεταταχθούν, για σκοπούς 15αταβολής των πια πάνω 
τελών. σττιν καΤΤΙΥορ(α των ιδιωτικών. Αυτά eΙναι τα αυτοκΙνητα "Ζ", τα 

οχήματα των σχολών οδηγών. τα δl.ι-τλoκάμπινα, τα οχήματα τύπου βαν 

και τα ιδιωτικά λεωφορεία και φορτηγά. 

(γ) Σταδιακή κατάργηση των εκπτώσεων που παραχωΡOiινται λόγω ηλικΙας 
του οχήματος. 

Το πιο πάνω νομοσχέδιο αποτελεί μέρος του φορολογικού πακέτου που κατα

τέθηκε στη Βουλή στις 3 Οκτωβρίου 1991 και που. σύμφωνα με την εισηγητική 

έκθεση που το συνοδεύει, στοχεύει στην υλοποίηση των διορθωτικών εκείνων 

μέτρων που θα σvμβάλoιιν στην Q.ι"toqnιγiι της περαιτέρω διεύρuvσης του δημοσιονο

μικού ελλεΙμματος. 

Όπως ειδικότερα ανέφερε στην Ε.."[ιτροπή Ο Υποιιργός Οικονομικών, η προτει

νόμενη αύξηση κατά 35% στα πιο πάνω τέλη αντιστοιχεί στο ποσοστό αύξησης τοιι 
δείκτη λιανικών τιμών από την τελευταία αναθεώρησή τους το 1984. Η αύξηση που 
αναμένεται ότι θα επέλθει στα κρατικά έσοδα, αν εγκριθεί το νομοσχέδιο όπως 
προτείνεται, ιιπολογιζεται στα Ε8 εκ. .-

Η πλει.οψηφία των οργανώσεων που παρέστησαν στις συνεδριες της 

Επιτροπής αλλά και αρκετές άλλες οργανώσεις ποιι απέστειλαν γραπτά υπομνήματα 

με τις απόψεις τοιις εξέφρασαν τη διαφωνία τοιις με την προτεινόμενη αύξηση των 

τελών εγγραφής και κuκλoφoQίας των οχημάτων. Ειδικότερα, ορισμένες από τις 

; οργανώσεις ιιποστήρι.ξαν τη μη αύξηση των τελών και άλλες τη μείωση των προτει
νόμενων αυξήσεων. Επίσης έγινε εισήγηση η προτεινόμενη αύξηση να επιβληθεί 

κλιμακωτά, ανάλογα με την ιπποδύναμη των μrιxανoχΙνητων οχημάτων. Ιδιαίτερα 

έντονη υπήρξε η διαφωνία του συνόλου των συνδικαλιστικών και αγροτικών οργα

νώσεων αναφορικά με την προτεινόμενη μετάταξη των διπλοκάfιπινων οχημάτων σε 

οχήματα ιδιωτικής χρήσεως αντί σε δημόσιας χρήσεως, όπως ταξινομούνται 

σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία. Και το\ιτο γιατι. όπως υποστηρίχθηκε. το 

δLΠλοκάμ.."tινο όχημα χρησιμοποιείται ως εργαλείο δουλειάς από εργάτες και 

αγρότες xab δε θα nQbcEL να επιβαριιVΘεί περισσότερο. 

Η Κοινοβουλeυτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. αφού μελέ

τησε διeξoδικά τόσο τις εισηγήσεις της κυβερνητικής πλευράς όσο και τις απόψe.ι.ς 
όλων των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, αποφάσισΙ!: κατά πλειοψηφί.α να εισηγηθεί 

την αύξηση από την Ιη Ιανουαρίου 1992 των τελών εγγραφής και κνxλoφoQ(.ας κατά 
10% αντί κατά 35% που προτείνεται α.."tό την κυβέρνηση. Η πλεΙΟψηφία της 

Επιτροπής θεωρεΙ την αύξηση αυτή δικαιολογημένη, μια και το αυτοκίνητο είναι ήδη 
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αρκετά βεβαΡl1μένο με δασμούς και φορολογΙες, Σε ό,ΤΙ αφορά το θέμα της μετά
ταξης οχημάτων από μη I.διωtιxά σε ιΔιωτικά. 11 Επιτροπή κατανοεί τα fπιχειρ'ήμαΊQ 
που προτόθηχαν από τις διάφορες επαγγελματικές οργανώσεις, γι' αυτό και Ειση

γείται ομόφωνα να διαtηρηθεί 11 υφιστάμενη ταξινόμησή τους. Τέλος, 11 Επιτροπή 
ομόφωνα εισηγεΙται να διατηρηθεΙ το υφιστάμενο καθεστώς αναφορικά με τις 

εxmώσεις που παραχωρούνται ανάλογα με την ηλικία των οχημάτων. 

Οι Βουλευτές-Μέλη της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του AKEΛ-AΡLστερά-Nέες 

Δuvό.μεις. διαφωνώντας με την εισήγηση ΤΤις πλειοψηφ(ας της E.ι"tLtΡOnTj; για την 

επιβολή αύξησης στα πιο πάνω τέλη, δήλωσαν ότι θα 'ήταν διατεθειμένοι να \ιποσττι

ριξοιιν μεγαλίιΤΕρη αύξηση των τελών αυτών, νοο\lμένου ότι θα εφαρμοζόταν δικαι

ότερος τρόπος κατανομής τους με βάση Τl1ν ιπποδύναμη κάθε οχήματος. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ί·ΣΙΤΡΟπή Οικονομικών και προυπολοΥισμού, αφού 

τροποποίησε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σύμφωνα με τ~ς πιο πάνω ομόφωνες ή 

κατά πλειοψηφ(α θέσεις της, εισηγε(ται στη Βο\lλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως 

έΧΕΙ τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπόρχouν ομιλητές; 

Ορίστε. Από τη θέση σας: 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Από.η θέση μου. κύριε Πρόεδρε, και πολύ σύντομα. 

Απλώς θtλω να αναφtρω, χρησιμοποιώντας το πολι, σωστό σκε;πικό του 

αγαπητοίι συναδέλφου κ. Χατζηδημητρ(ου που αγόρευσε στο θέμα που συζητήθηκε 

προηγουμένως, ότι, λαμβάνοντας υπόψη πως σ' αυτό τον τόπο τα οικονομικά και 
δημοσιονομικά βόρη πρέπει να πtφτoυν κλιμαχωτά σε όλους τους πολΙτες της Δημο

κρατΙΟς ανάλογα με τα εισοδήματά τους και επειδή σήμερα δΙΠλα από το λα'ίχό 

γνωμικό που λέει Μπες μου τους φίλους σου, να σου πως ποιος είσαι" υπάρχει και το 

άλλο που λι!ει "πες μου τι αυτοκ(νητο έχεις, να σου πως πόσα βαστάςΜ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ή πόσα χρωστάς, κίιριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ή πόσα χρωστάς ... 

(fι!λια) 

... σΙγο\lQO προτείνουμε την τροπολογία, όπως αυτή έχει κυκλοφορήσει, και 
δηλώσαμε και στην Επηροπή Οικονομικών ότι ήμασταν έτοιμοι με βάση αυτή τη 

φιλοσοφία να συζητήσουμε την κλιμακωτή αύξηση των τελών κuκλoφoρtας. Και 
είναι μέσα σε αυτά τα πλαΙσια που ζητούμε, αφού το ξανασκεφτούν όλοι οι συνά

δελφοι, να τοποθετηθούμε θετικά πάνω στην τροπολογία που εισηΎΤ)θήκαμε . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. Από τη θέση σας. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε, ήδη τα τέλη κuκλoφoρΙας. όπως και τα τέλη εγγραφής, είναι 
κλιμακωτά και απασχόλησε και την κ~ρνηση και τη Βουλή παλαιότερα το κλιμακωτό 

• 

• 

• 
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σύστημα το οποΙΟ υπάρχει κα~ το οποίο πιστεύουμε ότι είναι αρκετά δίκαιο όπως 
έχει. Πρόσθετα ήθελα να δι.εuκρινΙσω ότι, όταν λέμε ποσοστια(α αύξηση, σημαίνει 

πάλι ότι αυτά τα Qmοκίνητα τα οποία πληρώνουν πιο ψηλά τέλη θα επιβαρύνονται 

και τώρα πω ψηλά, γιοτί για ένα αυτοκίVTΙΤΟ που πληρώνει;(300 για άδεια κuκ).,oφo
ρ{ας η αύξηση το)) 10% είναι άλλες !30. Για ένα άλλο ουτοκ{ντιτο το οποΙο πληρωνει 
ί3Ω το 10% είναι μόνο .ε3 επιβάρuν011. Γι' 01)τ6 θεωρούμε δικαιο και το υφιστάμενο 
κλιμακωΤό σύστημα και το Ι 0% το οποίο εισηγoiιμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως εγώ θα μιλούσα και πιο αργά για την πρόταση που 

υπό.ρχει ενώπιον της ολομέλειας, αλλά ίσως να μον επιτρέψετε να μιλήσω από "[ο 

β'ήμα και για την τροπολογία και για τις θέσεις του κόμματός μας πάνω στο όλο 

θέμα. για να μη μιλώ δυο φορές. 

Α γαπητοΙ συνάδελφo~, ο λόγος που θα τοποθετηθούρε αρνητ~κά στο θέμα της 
τροπολογΙας εLνα~ ότ~ βασικό απορρL"ttουμε oπo~αδήπoτε αύξηση, εΙτε αυτή είναι 

κλιμακωτή είτε όχ~, που σχετίζnαι με θέματα αρχής και με θέματα γενικής o~κoνo· 

μιχής ΠOλιtικής. Βεβσ.Ιως μετό 'tTI συζήτηση που προηγήθηκε δε μένουν και nCtQO 
πολλό: τα οποία μπορώ να προσθέσω αυτή τη σηγμή, γιατΙ οι λόγοι 'tTI; απόρριψης 
από πλευρός μας της πρότασης αυτής της κυβερνητικής πλευρ{ις βεβαιως είναι οι 

ίδιοι λόγοι οι οποίοι αναπτUχθηκαν προηΥουμένως από τον Κοινοβουλευτικό μας 
Εκπρόσωπο και για τους οποίους απορρίπτουμε τη γενικτΊ οικονομική πoλ~τική της 

κυβέρνησης και τα μέτρα τα οπο(α προτείνει για την αντιμετώπιση του ελλεΙμματος. 

Για μας βεβαίως δυο θέματα υπάρχουν σήμερα. αλλό οι λόγοι που θα τα κατα· 
ψηφΙσουμε ως ομΜα εΙνα~ οι ίδιοι λόγοι για τους οπο(οuς θα καταψηφΙσοuμε ·και 

έχουμε τΊδη 'tοποθετηθεΙ· όλα τα φορολογικά μέτρα που έΧΗ πρoτεΙνε~ η κυβέρνηση, 

τα οποΙα αντιμετωπίσαμε ως πακέτο και τα oπotα είδαμε ως μια συνολική προσπά. 

θεια αντιμετώπισης του δημοσιονομικού ελλείμματος. ΕΙναι λόγοι απόρριψης της 
οικονομικής πολιτικτΊς 'tTI; κυβέρνησης, είναι λόγοι απόρριψης του τρόπου με τον 
οποίο έχει επιλέξει να αντιμετωπΙσει au'tCl τα οικονομικό προβλήματα που έχουν 
δημΙOUQΎt1θεΙ και ιδιαΙτερα το έλλειμμα, γιατί για μας η αύξηση των φορολογιών. η 
αύξηση των τελών, η επιβολή νέων φορολογιών ή οποιωνδήποτε συγκαλυμμένων 

φορολογιών, όπως οι μετατάξεις κατηγοριών και ούτω καθεξής, πρέπει να είναι η 

τελευταΙα λύση, η έσχατη λύση, αφού δοκιμαστούν όλα τα άλλα, αφού εξαvtληθοuν 

και αφοίΙ αποτύχουν. 

Επομένως, δεν έχουμε πεισθεί εμείς αυπΊ τη στιγμή ότι η κυβέρνηση έχει κόνει 

οποιαδήποτε προσπόθεια για να β6λει σε τόξη τα δικό της εσωτερικό οικονομικό, 

να διορθώσει, να συγυρίσει καλύτερα να πω, το σπίτι της, προτού ζητήσει από το 

λαό. από τον πολίτη να επωμισθεί όλο το βάρος της πολιτικής που έχει εφαρμόσει 1) 

ίδια. Και γι' αυτό το λόγο ..δε θέλω να μ...ω σε μεγάλες λεπτομέρειες. αφού, όπως 

λέχθηκε και προηγουμένως, θα συζητηιkί το όλο θέμα. όταν θα συζητήσουμε τα 
υπόλοιπα φορολογικό μέτρα. αλλό ιδιαίτερα ό1αν θα συζητήσουμε τους προ\}πολο· 
γισμοίις την άλλη βδομόδα· επειδή δηλαδή εμείς δε νιώθουμε ότι μας έχει πείσει η 

κυβέρνηση αυτή τη στιγμή όη έχει κάνει OΠOWΔήΠ01ε προσπόθεια προς οποιαδή· 

ποτε άλλη κατεύθυνση, για να επιλύσει τα οικονομικά προβλήματα του τόπου. για 
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να αντιμετωπίσει το δημοσιονομικό έλλειμμα ή για να βάλει οποιαδήποτε τάξη στα 
δl1μόοια οικονομικά, τοποθετούμαστε αρνητικά στη συνολική πρόταση, οπότε πλέον 
δεν τίθεται θέμα να τοποθετηθούμε θετικά στην τροπολογία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΜπαΙνουμε στη δεύτερη ανάγνωση, ΠαQOχαλώ τους έντιμους Γραμματείς να 

προβούν .. 0 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ο κ. ΠρΙντζας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος ζήτησε το λόγο; Συγνώμη, δε σας είδα. Ναι. κύριε ΠρΈVΤζα. λυπούμαι. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ευχαριστώ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. δε θα είναι μεγάλη αγόρευση. Απλώς θέλω να πω 
ό'n το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ τοποθετήθηκε υπέρ της αύξησης κατά 10% των 
τελών εγγραφής και κυκλοφορίας, χωρίς α"τό να σημαίνει όη θεωρεί ότι οριστικώς 

και τελεσιδίκως αυτή 11 ρίιθμ ι οTl του 10% είναι δίκαιη και χωρίς να αποκλείει την 
εξtτασ11 της περαιτέρω κλιμάκωσης των ήδη υφ~στάμενων κλιμάκων, εφόσον 
βεβαΙως θα tχoυμε μπροστά μας xQόνo αρκετό, ώστε η πQόταση να μελετηθεΙ Το 

ατύχημα με την πρόταση του ΑΚΕΛ είναι ότι έφτασΕ πολύ αργά για να μπορεί 

κάπo~oς να τη μελετήσει και να είναι έτοιμος να τοποθετηθεί. Εν πάση περι.πτώσει, 

πιστεύω ότι η αύξηση του 10% διατηρεί την κλιμάκωση, δε δ~αταράσσει την υφιστά· 
μενη κατάσταση υπέρ καμιάς πλευράς και αφήνει πάvtοτε ανοιχτή τη δυνατότητα 

για περαιτέρω μελέτη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρ[δης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτ' απ' όλα μια διευκρίνιση. Είχαμε δώσε αυττ] την πQόταση 
αρκετά έγκαιρα, κατά τη γνώμη μας ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Τώρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

... στην Επιτροπή Οικονομικών. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Τώρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ένα λεπτό. Αυττ] την (δια μέρα. κύριε Π ρέντζα. την ίδια μέρα που τη δώσαμε 

την aπoσύραμε. όταν δηλώθηκε aπό το ΔΗ ΚΟ {ιτι δεν ψηφΙζει απολύτως κανένα 

μέτρο και όταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός μετά την τοποθέτηση το\l ΔΗΚΟ ΕΠιφυ

λάχθηκε να ξανασκεφτεΙ τη θέση του, και την επαναφέραμε δυο μέρες μετά στη συνε

δρία της Επιτροπής OικoνO~Hκών. Τώρα τη φέραμε εδώ, όχι για να τη σκεφτούν οι 

συνάδελφοι τώρα -τη δώσαμε εκεΙ έγκαιρα- αλλά για να ζητήσουμε να διεξαχθεί 
ψηφοφορΙα πάνω στην τροπολογία μας. 

• 

• 



• 

• 

, 

• 

• 

• 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

Από το βήμα. κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Από tn θέση σας. 

Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣΙΑΔΗΣ: 
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Κύρι..ε Πρόεδρε. όπως έχει ήδη αναφέΡΗ ο κ. Ιεροδιακόνου, η θέση του δικού 

μας κόμματος είναι πως ήδη και το 10% δεν αποτελεί παρό κλιμακωτή αύξηση, 
δεδομένο" ότι ανάλογη με την ι.πποδύναμη των οχημάτων, ανάλογη με την κατάταξη 

των οχημάτων είναι και 11 αύξηση των τελών άδειας κuκλOφoρ(ας. Συνεπώς, είμαστε 
υπέρ της αύξllσης που προτείνεται κατά 10%. τι οποία είναι και δικαιότερη από την 

εισήγηση που κάμνει το ΑΚΕΛ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

παρακαλώ να μπούμε στη δεύτερη ανάΥνωση του νομοσχεδίου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύρι..ε Πρόεδρε. θέμα διαδικασίας. θα πρέπει να θέσετε την τροποποίηση 

πρώτα σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα γίνει πρώτα η δεύτερη ανάγνωση και στο άρθρο που θέλετε να γίνει τροπο
ποίηση θα εγερθεΙte και θα εισηΎΤ1θεΙtε tην tροποποΙηση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Να προχωρήσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Ναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπtικός tΙtλος. Άρθρο ι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ανtΙρρηση και άρα θα tteet σε ψηφοφορ(α. Πόσοι ψηφί.ζοιιν υπέρ tOV 
πρώtου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζουν ενανtΙOν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 evavtLov. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το πρώtο άρθρο eYΚQLvttaL. 
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Στο δεύτερο άρθρο ανnλαμβάνομαι ότι υπάρχει ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]τιχή εισity1]ση. 

Είναι γραπτή 1] τροποποί1]σ1]; -

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ε(ναι μεγάλος πίνακας. Τον έχουμε μπροστά μας. κύριε Πρόεδρε. γιατί είναι 

μεγάλος πίνακας και είναι αδύνατο να αναγνωσΟεΙ Απλώς να τεθεί ως σύνολο 1] 
τροποποίηση σε ψTιφOφOQ{α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τον έχετε πάρει όλοι τον πίνακα: 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εγκρίσεως του ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]τικού πίνακα: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψΤ\φ'ζο\ΙV κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32 κατά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 αποχές. 

ΠPOEΔl"EYΩN: 

Ο τροποποιηηκός πίνακας α.."tΟΡΡΙίίΤεται. 

Πόσοι ψηφtζoυν υπέρ της εΥκρΙσεως του δεύτερου άρθρου. όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί από την Επιτροπή οικονομικών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 κατά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξ1] ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψT\φtζoυν υπέρ: 

• 

• 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

• 37 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΠόoO~ ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

EyxeLvetaL και το τρίτο άρθρο. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι.ά της αναγνώσεως του τί1"λου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων ΟΧllμάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της θεσπίσεως του νομοσχεδίου σε νόμο: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

.. Πόσοι ψηφ(ζouν κατά; 

• 

• 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 κατά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

K'ύριe Π ρόεδρε, θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μΟ'ιΙ . 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΙΟΥΡΙΔΗΣ: 

Παρόλο που έχουμε δώσει μια πρόταση την ΟjτοΙα εμείς θεωρούμε δικαιό'tερη. 

το μοναδικό μου σχόλιο πάνω 010 θέμα "κλιμάκωση" είναι ότι υπάρχουν διάφορα 

ε(δη κλιμάκωσης και δε θεωρούμε δΙκαιο ί300 να πληρώνει εκεΙνος που oδτryεΙ ένα 

30 αλόγων Μερσεντές και ί300 να πληρώνει και εκείνος που OOηΎf:Ι ένα 60 αλόγων 
Μερσεντές. Όπως και να 'χει, ψηφίσαμε το 10%, γιατί πιστεύουμε ότι η κυβέρντι<ΠI 

πρέπει να πάρει χρήματα, για να μπορέσει να υλοποιήσει τις κοινωνικές παροχές 

που έχει εξαΥγειλει στα πλαΙσια της φορολογικής μεταρρίιθμισης. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

θεωρώ την εξήγησή σας δ~xαιoλόγηση ψήφο\!. 

Τα επόμενα τρία νομοσχtδ~α, που εΙναι ''Ο περΙ Εξωτερικών Δανειων προς την 

κ"βέρνησll .ης Κυπριακής ΔημοκρατΙας (Κυρωτικός) (Αρ. Ι) Νόμος του 1991", ''Ο 
περί Εξωτερικών ΔανεΙων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής ΔημoκρaτΙας 

(Κ 'Uρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος 10\1 199 Ι" και "Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την 
Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κ\ιρωηκός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991", 
e-(vaL κυρωτικά και έχουν κοινή Έκθεση. παρακαλώ να avayνωoθet. 1J κοινή Έκθεση 

των τριών κυρωτικών νομοσχεδίων. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓ1ΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI (1) 
''Ο ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. Ι) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991", (2) 
''Ο ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤιΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991~ 

ΚΑΙ (3) ''Ο ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΏΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤιΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991~ 

Πα~ντες:-

Λεόντ~oς Iερoδ~ακόνoυ, Πρόεδρος 

ΝΙκος KατσoUΡΙδης 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\.lπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Δεκεμβρίου 
1991. 

Σκοπός του πρώΤOΊJ νόμου που πρoτεΙνtται εΙναι η κύρωση της συμφωνίας 

που σuνoμoλoyήθηκε μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατ(.ας και αγγλικού οΙκου για τη 

χορήγηση δανείου ύψους 4.947,092 αγγλικών λιρών, το οποΙο θα χρησψοποιηθεΙ για 
την αγορά τηλεπικοινωνιακού εξοπλισμού. 

Σκοπός του δεύτερου και του τρίτου νόμου που προτεΙνονται είναι η κύρωση 

συμφωνιών που συνομολογήθηκαν μεταξύ της Κυπριακής ΔημοκρατΙας κα~ 

αυστριακών οίκων για τη σύναψη δανε(ων ύψους 112,αχι.αχι και 24,173,054 
αuστριακών σελινιών αντ(οτοιχα, τα οποία θα χρησψοποιηθούν για την αγορά 

αυστριακών προ·ίόντων. 

o~ πιο πάνω συμφωνΙες δανείου είναι ανάγκη να ε,ί'tικυρωθούν από τη Βουλή, 

σύμφωνα με τη νομοθεσΙα που αφορά την άσκηση των δημοσιονομικών εξουσιών 

της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\.lπολογισμού συμφωνεΙ 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των uπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγεΙται στη Doυλή την ψήφισή τους σε νόμους για την κύρωση των 

συμφωνιών που αναφέρονται σ' αυτά. 

• 

, 

• 

• 

• 



• 

• 

, 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ΊJπάρχOUΝ ομιλητές, ΠΡOΧωQOύμε στη δεύτερη ανά-γνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

ΠροοΙμιο. ΣUΝ07Πικός .Ιτλος. Άρθρο Ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

κυρωστι της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως.ο τρΙα άρθρα εγκριθο'ίιν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρονμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίο\), 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωτερικών Δανειων προς την 

Kυβέρvτιση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτιχός) (Αρ. Ι) Νόμος .01) 1991. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

Υπάρχει aντ(QQlloη όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδtoυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

EρμrινεΙα. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟ". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περί Εξωτερικών Δανε(ων προς την 

Κυβέρνηση της Κυπριακής ΔημοχρατΙας (KUΡΩτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψτtφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε νόμο. Προχωρούμε 

στη δεύτερη ανάγνωση το" τρίτου νομοσχεδΙΟ". 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

EρμηνtΙα. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα τρία άρθρα tyxetνovtaL. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωτερικών Δανt(ων προς την 

Κυβέρνηση της Κυπριακής Δllμοχρα1(.ας (Κνρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος τον 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπάρχε~ αvςΙρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Krund τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψrtφιζεται σε νόμο. 

προχωρούμε στο δέκατο τρίτο θtμα, που είναι "Ο ΠΕρί Συμπληρωματικού 

προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 43) του I99Ι~. παρακαλώ να αναγνωσθεί τι Έκθεση 
'{ης Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ) 
ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 43) ΤΟΥ 
1991" 

Παοόντες::. 

ΛεόντloOς Ιεροδιακόνου, Πρόεδρoi; 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Κίκης ΚαζαμΙΟς 

Ανδρέας ΦιλLππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Τάκης Χατζηδημητρtoυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μι:λέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία ττις που πραγματοποιήθηκε στις 16 Δεκεμβρίου 
1991. Σττι συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Πρόεδρος της αρμόδιας 
για το θέμα διυπουργικής επιτροπής, ο Υπουργός Άμυνας και εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πλτιρωμής από το λογα

ριασμό του ΠάΥIoOU Ταμεtoυ ποσού ί385,950 και η διάθεσή του για την κάλυψη 

μέρους των εξόδων για.η συμμετοχή μας (Πτιν έκθεση "World ΕΧρο '92". 
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Από τα στo~xεια που δόθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους της 
κυβερνητικής πλευράς προκύπτει ότι τι ολική δαπάνη για τη συμμετοχή μας στην πιο 
πάνω έκθεση θα ανέλθει σε n,046.9So., Q..ι-τό τα οποία οι ~85.950 θα δαπαVΗΘoUΝ 

μέσα στο 1991. Από την κυβερνηΊική πλευρά επεξηγήθηκαν σtην Επιτροπή οι λόγοι 
για τους οποίους πιστεύεται ότι τι συμμετοχή της Κύπρου στην πιο πάνω έκθεση 
είναι δικαιολογημένη και χρήσιμη και δόθηκαν επίσης λεπτομέΡfιες αναφορικά με 
τη διάθεση των διάφορων κονδυλίων που εγκρίθηκαν ή των οποίων ζητείται τι 
έΥχριση. Αναμένεται τι αποστολή στοιχείων και λε..ττομερειών αναφορικά με τα 

έσοδα που θα προκύψουν Q.jt6 διάφορες εκδηλώσει.ς που πρoyραμματ~αι να 
γΙνουν στα πλαΙσια της έκθεσης αυτής. 

Τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής O~κoνoμικών και προυπολοΥισμού 

επιψυΜχθηκαν να τοποθετηθούν αναφορικά μιο 10 υπό συζήΊηΟll νομοσχέδιο. όταν 
αυτό θα ΣUζητεΙται στην ολομέλει.α τοιι Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχοιιν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόποιιλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

ΕμεΙς δε θα ψηφΙΟΟΙΙμΕ το νομοσχέδιο και θα τηρήοοιιμε στάση αποχής. Είναι 

ακόμη μια περίπτωση κατά την οπο(α η κVΒΈΡVΤΙση φέρνη τη Βοιιλή προ τετελε· 
σμένων γtyOνότων. Η απόφαση για σvμμετoχή στην έκθεση αιιτή λήφθηκε από την 
πρoηyoύμεvτι Βοιιλή. Όμως, σήμfQC1η Βοιιλή πληροφορεΙται ότι yl.O τη σuμμετoxή 
μας ο' αιιττΊ την έκθεση η κιJβt:ΡVΤΙση θα δα.\τανήοει το ποσό των Ω,ΟΟΟ,ΟΟΟ. Και οι 
επιφιιλάξεις μας είναι διπλές: Πρώτο, για 1η χρησιμότητα της συμμετοχής μας σ 

αιrrή την έκθεση και, δεύτερο. για τα ποσά τα οπο{α θα δα.-ταvτιθoύν. 

θέλω να πω από την αρχ'ή: Δεν υπάρχει κανένας σ' αυτό το Σώμα ποιι θα 

διαφωνήσει με την ανάγκη 11 Κύπρος κάτω από τις συνθήκες ποιι βρΙοχεται σήμερα 
να δινει το "παρών" της ως κρατική οντότητα. αν είναι δυνατό, σε κάθε διεθνή εκδή· 

λωση. Όμως και εδώ γεννάται θέμα ιεράρχτισης. Γεννάται θέμα σύγκρισης δαπάvτις 
με τα αναμενόμενα oφtλη. 

Η έκθεση αιιτή, ποιι διοργανώνεται μια φορά κάθε τέσσερα χρόνια. φέτος στην 
Ισπανία πα(ρνει άλλη μορφή. ΕΙναι η ~κθεση για το γιορτασμό της επtτεΙOιι της 

ανακάλιιψης της Αμερικής από το Χριστόφορο Κολόμβο. Και βέβαια μαζί με την 
ευκαιρία του γιορτασμού της επετείου 11 ισπανική κυβέρvτιση επιδtωξε την όσο το 
δυνατό μεγαλύτερη διεύρυνση αυτής της έκθεσης με θέματα και Μοθέματα, ένα από 

τα oπoLα είναι η ανθρώπινη δημιουργία και η προσφορά των λαών στις νέες ανακα· 
λύψεις. 

Ειλικρινά δεν πιστεύω ότι αυτή η έκθεση είναι απ' αυτές που μπορούν να 
λογαριαστούν ως προτεραιότητα για την προβολή της Κύπρου. Μας λέχθηκαν και 
πόλι στην Επιτροπή Οικονομικών τα ΣUΝΗΘισμtνα τα οποία ιοχύουν για κάθε 
έκθεση, ότι δηλ. δηλώνουμε την κραΗκή μας οντότητα. δηλώνουμε την παρoυσl.α 

μας. θα γίνει προβολή της Κύπρου ·γι' αυτό το τρίτο έχω σοβαρότατες αμφιβολίες. 
και ότι η Κύπρος θα δε(ξει ότι μετέχει σ' αυτό που λέγεται εVΡΩΠαϊκή οικογένεια 
και ευρωπα"(κό σπίτι. Όμως η έκθεση είναι παΥ.<όσμια. Το πολύ πολύ θα δηλώσοιιμε 

ότι 11 Κύπρος μnέχει στα του κόσμου. Μα. είμαστε εδώ, είμαστε παγκόσμια οντότητα! 
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θα ασχοληθώ μι δύο θέματα και πρώτα με το επιχεΙρημα ότι θα προβάλουμε 
το Κυπριακό και τις θέσεις μας. Δεν ξέρω πόσοι από τους αγαπητούς συναδέλφους 

tlO\IV μετάσχει Τι εχοιιν επισκεφθεί τέτοιες εκθέσεις, δεν είναι όμως ο κατεξοχήν 

ιδανικός τόπος για προβολή πολιτικών θέσεων. Και δε νομίζω ότι. και αν ακόμα 
καταστεΙ επιτρε..ττή -που είναι αμφισβητήσιμο- τι προβολή των θέσεών μας, αυτός 
είναι ο αποτελεσματικότερος τρόπος για την προβολή των θέσεων του κυπριακού 
ελληνισμού πάνω στο εθνικό μας θέμα. Διερωτώμαι. εφόσον θα δώσουμε Ω,ΟΟΟ,ΟΟΟ 
και περισσότερα -Ω.ΟΟΟ,ΟΟΟ είναι η εκτίμηση, εγώ λtω ότι θα πάει !2.500.(ΧΧ} τουλά

χιστον- αν δεν μ.ί1:0ρε{ αυτό το ποσό να διατεθεί, ας πούμε, για την (δρυση 

πρεσβεΙας. τι οπο(α όχι μόνο θα προβάλλει κατά τρόπο πειστικό τις θέσεις μας. αλλά 
θα είναι και ΣVνεχής Τι συνεχέστερτι τι προβολή αυτών των θέσεων από τον κατεξοχήν 
εκπρόσωπο της Κυπριακής ΔημΟΚQ<lτίας. 

Όμως, αναλύοντας τους λογαριασμούς, διερωτώμα~ αν αυτή η Βουλή είναι 

πεπεισμένη όη αυτά τα ποσά είναι λογικό. ίl00,ΟΟΟ για τεχνικές υπηρεσίες ο{κου 

από την Ισπανία, όταν πληρώθηκαν .(40,000 σε Κύπριους αρχιτέκτονες για επίσκεψη 
στην ΙσπανΙα για το σχεδιασμό του περι.mέΡOυ. ΙΙΟΟ,ΟΟΟ, αλλά εγώ δεν ξέρω τι 

υπηρεσίες τεχνικές είναι αυτές. Σε ερώτησή μου η αJτάντηση ήταν ότι δόθηκαν, για 

να συντονιστεί το σχέδιο με τους νόμους της (σπανίας, όσον αφορά τα οικοδομικά 
επLπεδα αλλά και με τα επLπεδα που έχουν θέσει οι διοργανωτές της έκθεσης. 

Βέβαια, δεν ξέρω το κόστος πόσο είναι στην Ισπανία, εμένα πάντως μου φαΙνετα~ 
παράλογο το ποσό αυτό. που είναι δυόμισι φορές μεγαλύτερο α.ίτό το κόστος το 

onoi.o χρειάστηκαν για την αρχιτεκτονική μελέτη, για tT) διακόσμηση αυtού tOU 
neQLntteou. ΙΙ00,ΟΟΟ για αφίσες διαφημιστικές. Άλλες ΙΙ00,ΟΟΟ για tO προσωπικό 
και tOV καθαρισμό. ΙΙ00,ΟΟΟ για tO προσωπικό :του θα είναι εκεί (Πην έκθεση tTIV 
εξαμηνία που θα διαρκέσει η έκθεση και ένα άλλο ποσό ιιοο.οοο για τον καθαρισμό 

του. Πιθανώς αυτά να είναι δικαιολογημένα. Όμως δεν μπορώ να δεχτώ ότι γι' αυτη 

τη διοργάνωση και με τα οικονομικά δεδoμtνα της Κύπρου δικαιολογούμαστε να 

καταβάλουμε ΙΙ00.000 για την αποστολή συΥκροτημαtος αjτό την Κύπρο. χορευ

τικού συγκροτήματος. και άλλες ΙSO,OOO για την αποστολή του λεγόμενου ~Kερύνεια 

Β'" πλοίου. Τι σχέση έχει το ~Kερύνεια B'~ με την ΠOλιtι(Πική παραγωγή της 

Κύπρου; ΤΟ πολύ πολύ να αποτελεί απομίμηση αρκαδικού πλοίου ή μυκηνα"κού 

πλοίου που κατασκεύασαν οι Αρκάδες iι οι MuκηναΙOι και το έστειλαν στην Κύπρο. 
Δεν ήταν πλοίο που tvaunmeLtO την εποχή εκείνη στην Κύπρο. ήταν πλοίο επιοχέ
Πtης. 

Λέω αυτά τα ποσά, κύριε Πρόεδρε. για να πω ότι καθόλου δεν είμαστε πεπει
σμένοι ότι πραγμαtικά, και αν δεχτούμε την αξία της συμμετοχής μας σ' αυτή την 

έκθεση -που εγώ λέω ότι έχει περιθωριακή αξΙCΙ- αυτές οι δαπάνες έχουν περιοριστεί 

στο ελάχιστο. Και είJtα ότι θα τηρήσουμε αποχή από την ψηφοφορία, γιατί μας 
λέχθηκε ότι ήδη έχει δαπανηθεί, πέρα από ης ί500.000 που έχει εγχρίνει η Βουλή για 
το 1991. πρόσθετο ποσό ι380,ΟΟΟ. Η δαπάνη έχει γίνει και η Βουλή καλείται να 
επιβεβαιώσει εκ των υστέρων αυτές τις δαπάνες που έχουν γίνει γι.α το 1991. επανα
λαμβάνω. Η Βουλή, η προηγούμενη Βουλή είχε δώσει την έγκρισή της για όλες τις 

δαπάνες και δεν είμαι τώρα σε θέση να πω αν την εποχή εκείνη τι Βουλή είχε αυτές 
τις πληροφορΙες κα~ ης ενέκρινε. Αν τι ΠΡΟτΥΥουμενη Βουλή ης ενέχρινε και τι κυβέρ
νηση με βάση αυτή την Q.ι-τόφαση της Βουλής προχώρησε στις δαπάνες, δε νομίζω ότι 

μπορούμε να κάνουμε οτιδήποτε άλλο παρό να απόσχουμε απ' αυτή την ψηφΟφΟρία. 

ώστε να μην είμαστε OUfLfLttOlOL στην επιβεβαίωση δαπανών που έγιναν και για τις 
οποιες ζτιτεΙται η έγκρισή μας εκ των υστέρων, και μάλιστα δαπανών που εμείς δεν 
είμαστε ικανοποιημένοι ότι έχουν περικοπεΙ στο ελάχιστο. 
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Καταλήγοντας, δεχόμαστε, και ας γίνει γνωστό, να μην ακούσουμε επιχειρή
ματα γι.α τη σl1μασ(α που έχει η συμμετοχή μας σε εκθέσεις. Γίνονται περίπου 2,500 
εκθέσεις το χρόνο σε κάθε μέρος της γης. Κάπου επιτέλους πρέπει να ιεραρχήσουμε 

κόστος και όφελος. Και εμεις κρΙνουμε ότι αυτό το κόστος ε(ναι υπερβολικό tναντι 

του οφέλους το οπο(ο λέγεται ότι θα έχει η Κύπρος. ιδιαΙτερα όταν ληφθεt "πόψιι 

ότι η διαΚl1ρυγμένη αλλά μη πραγματοποιούμετη πολιτική της κυβέρνησης εΙναι ότι 

θα έπρεπε να διανύουμε περίοδο λιτότητας και περισυλλογής. Επαναλαμβάνω ότι, 

αν αυτή ήταν τωρινή πρόταση, θα την καταψηφΙζαμε. Όμως ε(να~ πρόταση κα~ 

απόφαση που σιιζητηθl1καν από την προηγούμενη Βουλή και που εγκΡΙθτ!καν στον 

προυπολογισμό του χρόνου τον οπο(ο διανύουμε. επομένως, δεν έχουμε άλλη 

επιλογή δUΣΤUΧώς παρά να κάνουμε α..-τοχή, για να μην εΙμαστε σ"μμέτοχοι αUΤΉς 

της. κατά τη γνώμη μας. όχι δικαιολογημένης δαπάνης κυβερνητικών πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης έχει το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

ΕΙναι γεγονός πως η προηγούμενη Βουλτ'ι με βάση κάποια στοιχεισ. που 

δόθηκαν εΙχε εγκρΙνει ποσό μισού εκατομμυρΙου λιρών γw τη συμμετοχή της 

Κύπρου στην πιο πάνω έκθεση. Αλλά, κανένας μα κανένας δεν υπολόγιζε πως 

τελικά το κόστος συμμετοχής σε μw έκθεση η οποΙα ε(ναι γεγονός ότι θα διαρκέσει 

έξι μήνες και θα μας δώσει κάποιο βαθμό προβολης, ότι δηλ. υπάρχει και η κυπρος 

στο χάρτη- γιατΙ πολύ ορθά ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ 

όη ε(ναι τέτοιο το θέμα της έκθεσης. που δύσκολα κανένας μπορε( να προβάλει το 

εθνικό πρόβλημα στις διαστάσεις tou, όπως σήμερα UΠάρχει- κανένας λοιπόν δεν 

υπολόγιζε. όπως είπα στην αρχή, πως θα έφτανε στο τέλος να στοιχίσει στο 

κuπρι.ακό δημόσιο ταμε(ο, που το όνομα φέρει μόνο. χωρΙς όμως να έχει xρτjματα 

μέσα, O1JVολικά n.050,OOO. 

Κ υριοι συνάδελφοι, διερωτώμαι αν η Αμερική θα δώσει 885 τόσες χιλιάδες, 
για να Xτi.σει περΙΠΤερσ εκθεσιακό όσο και η μεγαλόνησος, όχι η με-yaλoδύναμη, η 

μεγαλόνησος κυπρος. ΕΙναι ειλικρινά να bl.EρootdtaL κανένας γι' αυτό τον προγραμ

ματισμό. να διερωτάται κανένας γι' αυτό τον προυπολογισμό, να διερωτάται 

κανένας πώς ήταν δuνατό να παραμεΙνουν και χρτjματα στα δημόσια ταμεΙα ύστερα 

από μια τέτοια ανεύθννη συμπεριφορά κάτω από το πρόσχημα της δι.αφώτισης. 

Ειλικρινά, διερωτάται κανένας με αυτά τα :[2.000,000 ποια και πόσο μεγάλη 
προβολή της Κύπρο" θα μπορούσε να γΙνει παγκόσμια. και προβολή μάλιστα αυτού 

καθαυτού το" προβλήματός μας σε μόνιμη βάση. 

Και προβάλλεται το επιχείρημα "ξέρετε, οι '(885,000 αφoQOύν περΙΠτερο το 
οποίο θα μεταφέρουμε τελικά στην Κύπρο και εΙναι και λυόμενο το οΙκημα". Γι.α ένα 

• λυόμενο, κύριοι συνάδελφοι. η πρόταση εΙναι να δώσοuμε 880 τόσες χιλιάδες λίρες, 
όταν σης Βρυξέλλες αγοράσαμε πενταώροφη πoλuκατoικ(α για τη στέγαση της 

μόνιμης αποστολής μας με ,(1,300,000. Δεν ξέρω αν γι' αυτό το λυόμενο έχουν 
εξεύρει και το χώρο ή αν θα aπαλλοτριώσουμε κανένα κομμάτι γης, για να δώσουμε 

και μερικά εκατομμύρια να το στεγάσουμε ή να το τοπσθετησουμε, Τι αν θα το περι

φέρουμε ανά τον κόσμο, για να εκθέτουμε το κυπριακό πρόβλημα! 
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Ειναι ειλικρινά εκ των θεμάτων πον πρέπει σοβαρά να απασχολήσουν τη 

Βουλή, όπως και το ύψος της δαπάνης ΠΟΊι πρέπει να eyxριθει. Αλλά όχι και να 

δοθεΙ ιδιαίτερα τις μέρες αυτές. τις μέρες αυτές που επαληθεUΕ1QΙ το υπαρκτό 

πρόβλημα. το ότι δεν υπάρχονν επαρκή χρήματα γι.α το δέκατο _ρ(το μισθό των 

δημόσιων υπαλλήλων! Όταν ο ΔΙΟΙΚl1της της Κεντρικής Τράπεζας δηλώνtι ότι μέχρι 

'10 -τέλος ,"ου Ιανouαρ(oυ (σως να μην ανημετωπΙσουμε πρόβλτιμα, αυτό σημαίνει 
πως την Ιη ΦεβQo1JC1QΙοu θα έχοuμε ταμι.ακό έλλειμμα και ταμεια τα οπο[α δε θα 

μπορουν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις του χρ(:ιτους. Και ζητε(ται, κύριοι 

συνάδελφοι. από εμάς να εγκρίνουμε ένα περι.πΟΊ) εκαΊομμ'ύριο λΙρες για λνόμενο 

νποσταηκό στην ΙσπανΙα με αντtδωρo τη μεταφορά τον στην Κύπρο. 

Πιστεύω ότι ορθά τα υπολόγισα. διότι, για να φέρεις ένα ΚΊLριo των !800,ΟΟΟ 

σtην Κύπρο, θα θέλεις και ναύλα ανάλογα, q:ιαντόζoμαι. Αν CΙί'τλώς Ύια να συναρμο

λογηθεί 'ή Ύια να συντονιστούν κά,.-τοL.oι αρχιτέκτονες 'ή κάποιες τεχνικές υπηρεσίες 

ήθελαν (100.000. φανταστεΙτε, αφού αυτούς τους τεχνικούς Jt01.l θα το στήσουν και 

θα το ξηλώσουν θα χρειαστεί να τους φέρουμε φυσικά και στην Κύπρο, διότι 

απέκτησαν και πεLQα. για να το χτίσουν, φανταστεΙτε λOLΠόν πόσα επιτ~λoυς θα 

στοιχΙσει η συμμετοχή μας σε μια έκθεση που, κατά τη γνώμη των σοφών που ασχο

λoύvtαι με τη δι.αφώτιση, θα συμβάλει στη διαφώτιση! Α ν μας έλεΎαν ότι θα συν~

βαλλε στη λύση το\l Κυπριακού, θα λέΎαμε "δώστε ακόμα f3,OOO,OOO". 

ΕΙναι καιρός επ~τέλoυς να δοθεί το μ'ήννμα προς την κυβέρνηση ότι απαιτεΙται 

μεγαλίιtερη σοβαρότητα α...ό τους φτωχούς. τους πένητες και τους έχοντες ανάγκη 

ελεημοσύνης. Είναι αδιανόητο η κuβέ.ρνηση να στέλνει φορολογικά πακέτα, για να 

διασπαθtζει το δημόσιο χρ'ήμα καθ' ον τρόπον εωηγεΙται να το διασπαθΙσει στην 

Ισπανία. Λέγεται, φημολΟΎεΙται και. εξ όσων πληροφορούμαι. έτσι λέχθηκε και στην 

Επιτροπή Οικονομικών ότι πέραν των XOQεutLxiliv συγκροτημάτων. επειδ'ή έχουμε 

και ποδόσφαιρο υψηλού επι.πέδου. θα δώσονμε και περί τις !80.000 για αποστοΜ 
ποδοσφα:ιρικ'ής ομάδας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν ε(.παν Ύια ποδοσφαιριστές. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν δεν ε/.παν Ύια ποδοσφαιριστές. απOσUρω. Έτσι μου λέχθηκε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Τον Απόλλωνα. τον Απόλλωνα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ποια ομάδα θέλετε να στείλουμε, κύριοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Τον Απόλλωνα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να τη στεΙλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι διαλογικ'ή συζήτηση. 

• 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε με ενοχλει, κύριε ΠρόεδρΕ, εμένα. Εl.πα ότι είχα μια εσφαλμέντι πληροφορία 

και Τ'ην aπoσύρω. ΤΟ πρόβλημα είναι άλλο. κύριοι σννάδελφοι. Είναι ότι εδώ με 

βάση τα στοιχεία ΠOΊJ ΙΙ:χονμε μΠQOoτό. μας το κόστος γι' αυτή την ιστορία είναι 

t2,045.000, κάτι που δεν μπορεί να το αμφισβητήσει κανένας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτριον; 

Και αυτό αμφισβητείται. 

Ν. ANAΠAΣlAΔHΣ: 

Κοπιάστε, κύριε Χατζllδημητρ(οu. να το αμφισβητήσετε και βρέστε τα λεφtά ή 

πέστε τους, αφού αμφισβητείται, να μην εγκρίνουμε σήμερα κανένα ποσό και, αφού 

θα το κάνουν οικονομικότερα, ας το χάνουν με τα λεφtά που έχουν πάρει μέχρι 

τώρα. Αmή τουλάχιστον θα είναι η διχτΊ μας 11 θέση, αφού αμφισβτιτούντοι τα 

χονδύλι.α. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. ΧατζηδημψρΙοιι και εν συνεχεία ο κ. Καζαμίας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτριον; 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Υπάρχουν δυο σημεtα που θα ήθελα να τονίσω εξαρχής. Όταν αυτή τι Βουλή 

συζητά ένα θέμα, σίγουρα θα πρι,"'tει να ανατρέχει και στη συζήτηση ή την ενημέρωστι 

που έγινε πάνω στο (διο θέμα στην προηγούμενη Βουλή. Όπως ακριβώς όταν μΙα 

κυβέρνηστι παίρνει μια απόφσστι ή είναι υποχρεωμένη να αντιμετωπΙσει μια συμβα

τική σχέση, όπως εκεΙνη των δασκάλων, η διευθέτηση που έκανε 11 προηγούμενη 
κυβέρνηση είναι δεσμευτική και για την επόμενη κυβέρνηση. Έτσι, αυτό το θέμα που 

σνζτιτούμε σήμερα συζητήθηκε διεξοδικά στην ΠQOτιγoύμεVΗ E.."'tLtρonTι Οικονομικών, 

σνζτιτήθτικε με βάση το ίδιο σκεπτικό, όΗ δηλαδή είναι μεγάλη τι δαπάνη, δόθτικαν 

κάποια μτινύματα ΠQOς την κυβέρνηση και ομόφωνα τι Βουλή ψήφισε συμμετοχή 

στην ΕΧρο με το κονδύλι που αναφέρεται σήμερα στο συμ."'tλτιρωματικό ::τρουπολο

γισμό. Αυτή είναι τι πραγματικότητα, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ζητούσαν ένα κω πήραν μισό εκατομμύριο. 

Τ, ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρισν: 

Το δεύτερο είναι ότι σήμερα απλώς συζτιτούμε ένα συμπληρωματικό προυπο

λογισμό. γιατΙ πράγματι τους εΙχαμε κόψει κάπΟΙΟ κονδύλι τότε, για να καλύψουν 

συμβατικές υποχρεώσεις, Αυτή είναι η αριθμηΗκή των πραγμάτων, 

Και τώρα στην οuo{α των πραγμάτων, Κύρwι συνάδελφοι και κυρίες συνά

δελφοι. είναι το εννολότερο πράγμα να πάρουμε την απόφαση να μη συμμετέχουμε 

σε καμιά διεθνή δραοττιριότητα και να μην πηγαίνονμε σε κανένα συνέδριο, θα 

επιφέρουμε οικονομία, θα διασώσουμε τα ταμεία -δε λέω ότι είπε κα~Ις κάτι τέτοιο. 

το επεκτείνω εγώ- κι έτσι θα εξοικονομl1θούν χρήματα, Και μπορώ να πω ότι η 

κρι'τική που έγινε της Εκρο '92 τΊταν τόσο συντριπτική, που μπορεί να έχει και 

ευμενή λα'ίκό αντίκτυπο, όπως "ξέρετε, σtl1 Βουλή τους τα είπαν, 2 εκατομμύρια 
εΙναι πολλά. είναι σπατάλη και δεν πρέπη να πηγαίνονμε", 
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Πού οδηγούμαστε όμως, αν τι πολιnΧή ηγεσία κατευθύνΕΙ το λα'ίχό αίσθημα 

προς αυτή την κατεύθυνση; θα ΕΠιτύχουμε μια εσωστρέφεια και τι εσωστρέφεια αυτη 
τη στιγμή Οα είναι ό,ΤΙ πιο καταστρεπτικό για το εθνικό μας θέμα. ναι, το).μώ να το 

πω, για το εθνικό μας θέμα. Δεν πρόκειται να γίνει ενημέρωση με λεπτομέρειες στην 

ΕΧρο πltνω στο εθνικό θέμα. όμως μια συμμετοχή στην παγκόσμια αυτή έκθεση, μια 
τέτοια συμμετοχή ενισχύει 1:ην κραηκή οντότητα της Κύπρου. γιατί θα συμμετά

σχουν, όπως μας ελέχθη, 110 χώρες. Και φαντάζομαι εκείνος ο Κύπριος, ο οποίος 
θα περιπλανεΙται σ' αυτή την έκθεση και θα βλέπει 109 χώρες και θα βλέΠΕΙ να αΠΟ1)
σιάζει 11 δική του χώρα. οπο[α συντριβή θα αισθανθεί αν δε σuμμετtχει σ' ένα τέτοιο 
παγκόσμιο γεγονός και τι ΚUπρος. Και μάλιστα όταν προβλέπεται ότι από αυτή _ην 

έκθεση θα περ{ισouν είκοσι εκατομμύρια κόσμος και όταν προβλέπεται ότι autΊi η 
έκθεοη. ναι. πραγματώνει -δεν το λέω με τρόπο απόλυτο- κατά κάποιο τρόπο την 

ιδία της ίδιας της Ευρώπης σε μια στιγμή που θέλουμε να προβάλουμε κι εμείς την 

Κύπρο μέσα στον ευρωπαΊ:κό χώρο. 

Και ελέχθη από τον κ. Παπαδόπουλο ότι υπάρχουν 2,500, εκθέσεις. Μα. εμείς 
στην Εχρο πάμε. κύριε Παπαδόπουλε. δεν πάμε στις 2,5ΟΟ! Αν θα πάρουμε μέρος 

στις 2.500 εκθέσεις. να αρχίσουμε να περιχόβουμι να δούμε πού θα πάμε! Σίγουρα 
χρειάζεται και μια δόοη εμπιστοσύνης προς 'Ιην κυβέρνηση, γιατί έκανε μια καλή 
επιλογή, και ομολογώ ότι εγώ είμαι ευνο"κά διατεθεψένος και δέχομαι ότι σκέπτο

vται σωστά κάποιοι άνθρωποι μέσα στα υπουργεία, ότι κάποιοι υπηρεσιακοί ή πολι.
τικοί παράγοντες είναι σε θέση να κρίνουν σωστά και ότι κάποτε είναι δυνατό να 
μας δώσουν και κάποια συμβουλή. Γιατί, αν :t.l. ξεκινήσω από την ά...Οψη ότι ό,ΤΙ 
μας λένε είναι εσφαλμένο. σίγουρα θα το καταψηφίσω. Όμως δίνω ένα περιθώριο, 

ότι δηλαδή είναι δυνατό κατά κάποιο τρόπο και οι παράγοντες οι οποίοι σννιστουν 
κάτι να έχουν και αυτοί τα επιχειρήματά τους. 

Το άλλο οημε(ο που θα ήθελα να θίξω είναι η θεματική της έκθεσης. ΟΙ θαλάσ

σιοι δρόμοι είναι που ενώνουν τους λαούς και αυτός ο τόπος εδώ έχει ιστορία 
αρκετών χιλιάδων χρόνων και κατά 'Ιη διάρκεια της ιστορίας του υπτjρξαν εμπο

ρικές σχέσεις με τον ελληνισμό. Και είναι αυτό που συμβολιζει και το καράβι και η 
έκθεοη και δεν ξέρω ειλικρινά ποια σημασία θα έχει η συμμετοχή μας χωρίς αυτό τj 

αν δε θα δημιουργτΊσει 'Ια ίδια σvyxλoνιoτικά συναισθήματα που δημιουργεί σ' έναν 

Κύπριο η ύπαρξη αυτού του καραβιού. που είναι φυλακισμένο στο κάστρο της 

Κερύνειας. Και μέσα από 'Ιη σχετική διαφώτιση είναι δυνατό να εuαισθητoπoιηθoυν 

τουλάχιστον κάπΟΙΟΙ άνθρωποι με πολιτιστική αντίληψη και με ιστορική συναί

σθηση. υπάρχουν κάτι τέτοιες χορδές. Γιατί πολλές φορές μπορεί να βαραίνει και η 

έννοια της ποιότητας και είκοσι εκατομμύρια άνθρωποι να μην αντιληφθουν τη 
σημασΙΟ 'Ιου καραβιού 'Ιης Κερύνειας, αλλά να υπάρξουν πέντε, δέκα. πενήντα 

σημαντικοί άνθρωποι οι οποίοι να αντιληφθουν αυτή 'Ιη σημασία και αυτό θα είναι 

ενισχυτικό για την Κύπρο. 

Και το τελευταίο είναι ότι διέκοψα τον κ. Αναστασιάδη προηγουμένως, για να 

του πω ότι για τα δυο εκατομμύρια λίρες μπορούμε να κάνουμε μια σύσταση ιπην 
κυβέρνηση όσο είναι δυνατό να τα περιορίσει, στο βαθμό που είναι δυνατό να περιο
ριστούν. αλλά προβλέπεται ότι θα υπάρξουν και κάποια έσοδα που υπολογιζονται 
τουλάχιστον στις Ε500,ΟΟΟ, χωρίς να υπολογιστούν άλλα. Αναμένουμε τους σχετι.

κoUς λoγαριασμoUς της κυβέρνησης και μέσα σ' αυτά τα πλαίσια σίγουρα ο τελικός 
λογαριασμός για τα δημόσια ταμεία δε θα είναι δυο εκατομμύρια. θα είναι ενάμισι 

εκατομμύριο ή πιθανώς και λιγότερα. 

• 

• 

• 

• 



• 

, 
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Και τελειώνω με το εξ~ς: Η έκθεση θα γίνει την ίδια περίοδο που Οα γίνουν 

και οι ολ"μπιακοΙ αγώνες στην Ισπανία, όπου θα cruyκεντρωθOύν εκατομμύρια 

άνθρωποι. και πιθανόν και αυτό να βοηθήσει σι:ην προβολή της Κύπρου ως 

κρατικής οντότητας, αφού θα μεtέχει ΕχεΙ και η TOuρx(α. τι oπotα Toυρχtα θα κάμνει 
προπαγάνδα εναντίον 1:ης Κύπρου. 

Ευχαριστώ, κύριε ΠρόεδQε. 

ΠΡΟΕΔΡενΩΝ: 

προτίθεμαι να εισηγηθώ στο Σώμα ότι δε θα πρέπει να συνεχιστεί" συζήτηση 

αυτού του θέματος, αλλά να σταλεί για επανεξέταση στην ΕπΗΡΟπή Οικονομικών. Ο 
Χ. Χατζηδημητρ(ο" ήγειρε δύο βασικά θέματα. Το ένα είναι ότι η ΠΡOηyoύμtνTj 

Βουλή ενέκρινε το ποσό των !2,ΟΟΟ,ΟΟΟ. Αν ούτως έχουν τα πράγματα. το ότι 

σήμερα υπάρχει μια νέα Boυλτj στην oπotα όμως εκπροσωπούνται τα ίδια κόμματα 

δημιουργεΕ ένα νέο θέμα προς εξέταση, διότι δεν μπορεί μΙα Βονλή να ενθαρρύνει 

την κυβέρνηση να προχωρήσει προς ένα έργο και να έρχεται, όταν προχωρήσει η 

κυβέρνηση, η όλλη Βουλή να το σταματά. Είναι επομένως ένα βασικό θέμα. Ο κ. 
Χατζηδημητρ(ου αυτό ισχυρ(.στηκε και είναι αυτό το σημεω που θέλω να διευκρι

νίσει η Επιτροπή Οικονομικών. 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. η προηγούμενη Βουλή ενέκρινε μισό εκατομμύριο λΙρες. όχι 

δύο εκατομμύρια λΙρες αλλά μισό εκατομμύριο λιρες και, αν θυμούμαι καλά, ήταν 

ένα εκατομμύριο και το μειώσαμε στο μισό εκατομμύριο. για να πάρει το μήνυμα η 

κυβέρνηση ότι πρέπει να μειώσει τα έξοδα για τη συμμετοχή μας σ' αυτή την έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνείτε. κύριε Χατζηδημητρίου, ή επιμένετε όσον αφορά το ποσό που 
ενέκρινε η προηγούμενη Βουλή; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. το έργο εi.πα. όχι το ποσό. αλλά ο Πρόεδρος της Επιτροπής 
μπορεί καλύτερα να μας πληροφορήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Δεν ήταν τότε Πρόεδρος της Επιτροπής. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι. Να μας πληρoqx:ιρήσει τώρα για το ότι υπάρχει συμβατική υποχρέωση 

μέχρι την 3 Ι η και έτσι επείγει το θέμα να τελειώσει σήμερα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Εκείνο το οποίο ήθελα να διευκρινίσω εδώ είναι ότι το μισό εκατομμύριο 
λίρες έχει ξοδευτεί μέσα στο 1991 και υπάρχουν συμβατικές και ανειλημμένες 

υποχρεώσεις και έξοδα τα οποία ουσιαστικά έχουν γίνει μέσα στο 1991. Εκείνο. 

πιστεύω. που αυτό το Σώμα πρέπει να απoφασLσει είναι αν είμαστε υπέρ ή εναντΙΟν 

της συμμετοχής. πρώτο. Δεύτερο. αν είμαστε υπέρ της συμμετοχής. θα δοθεί η 
ευκαιρία στην Επιτροπή Οικονομικών και στη Βουλή γενικά να μελετήσουν και να 

περικόψουν πιθανά έξοδα τα οποΙΟ μπορεί να θεωρήσουμε αχρειαστα ή να θεωρή
σουμε ότι θα έχουν όφελος πολύ λιγότερο από το κόστος τους. Διότι μέσα στον 
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προυπολογισμό του 1992 υπάρχει άλλο κονδύλι ύψους r 1 ,600,αχ> για τον (διο 

σκοπό. το οποίο αφα(.ρεσε η Ε..-τιτροπή και άφησε f. 10. πράγμα που δείχνει όη δεν 
είναι εναντίον της συμμετοχής μας. αλλά όη θtλει Πfρισσότερις λεπτομέρειες. Au'td 
όμως 1α tξoδα. οι f.385.000. φαίνεται ό1Ι txouv ήδη γίνει ή είναι συμβατικές υποχρε-
ώσεις τις οποίες δεν μπορούμε να αποφύγουμε. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ σωστή την εισήγησή σας, όμως να μην πάει στην 

Ε.πηροπή Οικονομικών ειδικά. Απλώς, εφόσον η κυβέρνηση επείγεται και αφού 

στον προυπολογισμό που θα εγκρίνουμε μειά μία βδομάδα, μεtά δύο βδομάδες 

υπάρχει το συμβολικό ποσό 1ων (10, αν τόσο πολύ ε..-τε(γε'tαι, ας φέρει ης αναλύσεις 
1ης νωρ(.ς 'tov Ιανουάριο. για να 'tις εξετάσει η Επιτροπή. 

θ~λω όμως να πω δυο πράγμα1α. επειδή έγινε αναφορά στο όνομά μου από το 

σuνMελφo, 10ν κ. Χα1ζηδημητρΙου. Κανένας δεν είπε να γίνουμε εσωστρεφεΙς. για 

να χρησιμοποιήσω τη λέξη 'tou. και να μην π(ιμε σε καμιά έκθεση. Κανένας δεν εΙΠε 
ούτε και εγώ ε(πα τέ10ΙΟ πράγμα. Είπα ό'tι είναι θέμα αναλογίας κόσtoυς και 

οφέλους και ότι απαιτείται κωτοια ιεράρχηση. 

Δεύτερο, πρέπει να το ξέρει ο κ. ΧατζηδημητρΙου. γιατί είναι Μέλος της 

Επιτροπής Οικονομικών. Δεν είναι μόνο στην ΕχΡο που πάμε, κύρι-ε Χατζηδημη-

1ρίου! Όχι! Είναι σε 25 εκθέσεις που πάμε. Και ξέρει ότι. όταν συζητoUσαμε το 

• 

κτίσιμο του περι.πrέρoυ έναντι δαπάνης (1,000.000 και φέτος ό1αν συζητoUσαμε τον • 
προυπολογισμό. 10υλάχιστον η δική μας η πλευρά έφερε ένσταση για τη δαπάνη 

άλλου f ι ,000.000 για τη συμμε'tοχή σε ποικιλώνυμες και ποικιλόμορφες εκθέσεις για 
1ις οποίες επίσης έχω αμφιβολία αν έχουν χρησιμό1ητα. Όσο για τη συντριβή 10υ 

Κυπρίου που θα πάει εκεΙ μεταξύ των άλλων είκοσι εκατομμυρίων, τότε να ανησυ-

χήσω διπλά. Δεν εΙναι μόνο τα (2,000.000 που θα πληρώσουμε για δαπάνες. Δεν 
ξέρω πόσες χιλιάδες κυπριακά λεφτά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, δεν ήθελα να σας δώσω το λόγο για να δευτερολογήσετε, 

διόη ακόμα δεν έχουν τελειώσει οι πρωτολογΙες. Απλώς θεώρησα όη θα μιλούσατε 

για την πρόταση να πάει στην Επηροπή Οικονομικών. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. για την πρότασή σας ε(πα ό1Ι ναι, συμφωνώ, αλλά με 'tTj διευ
κρίνιση που έχω κάμει. Αλλά αυτά που ήταν να πω ως δευτερολογία τα είπα, εν 

πάση περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Καζαμίας θα πρωτολοΥήσει. Ο κ. :Σολωμής, αν είναι για θέμα διαδικα

σίας. Για θέμα ouσιας έχει το λόγο ο χ. Kαζαμtας. 

ΧΡ. :ΣΟΛΩΜΗ:Σ: 

Πιστεύω ό'tι εΙναι θέμα διαδικασίας στο μεγαλύτερο βαθμό με 1ην άδεια 'tou κ. 
Καζαμ(α. 

• 



• 

• 

• 

, 

• 
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Κ. ΚΑΖΑΜJΑΣ: 

Ελεύθερο. κύριε Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν είμαι της Επιτροπής Οικονομικών. κύριε ΠρόεδΡΕ. Απλώς θα ήθελα να 
εντιμερώσω, ΥΙΟΤΙ μπήκα στον κόπο να έχω μπροστά μου την Εισηγητική έκθεση του 

σuyχεχρφένou συμπληρωματικού προllitΟ).ΟΎισμού πο\! συζητούμε. 

ΟΙ f.500.000 που εγκρΙθηκαν α...' αυτό το Σώμα δεν εγκρ({)ηχαν πέρσι με 

OΊJμπληρωμαηκό προUπολΟΥLOμό. αλλά είχαν περιληφθεΙ στον ταχτικό προυπολο

γισμό. ΕΙχαν από ίβ35.000 μειωθεΙ και εγκριθt( στον ταΧτικό προυπολογισμό του 

1991 απ' αυτό το Σώμα. Άρα, με αυτό μπορούμε να υποθέσουμε ότι έχουμε εγκρΙνει 
τη συμμετοχή μας, αφού ομόφωνα ε'χε ΕΎΚριθεΙ 10 ποσό του μισού eχατομμυρ(ου 
λιρών, και όη αυτές εΙναι οι πρόσθετες δαπάνες των f.335.000 ης οποίες ε'χαμ! 
αποκόψει και οι οποΙες ζητούνται με αιιτό τον προυπολογιομό το συμπληρωματικό. 

Ίσως να βοηθήσοιιν αιιτά το στοιχεία στη συyκεκριμέvrι τοποθέτησή μας και με όλο 
το οέβας να μου επιτρέψετε να πω ότι δεν επιτρέπουν την εκ νέου συζήτηση της 

συμμετοχής μας, γιατί κάπου σε κάποιο στάδιο αυτή θα έχει γίνει, αφού στα πλαίσια 

του τακτικού προυπολογιομού αυτό το Σώμα αποφάσισε να εγκρίνει μισό εκατομ

μύριο λίρες, για να συμμετάσχουμε. Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ορίστε, κύριε Καζαμία, μ...ορε{τε από τη θέση σας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Σίγουρα η τελευταία διευκρινιστική παρέμβαση του κ. Σολωμή είναι υποβοηθη

τική και ήταν δικαιολογημένη η θέση του κ. Πα...αδόπουλου και ίσως οποιουδήποτε 

από εμάς που είμαστε νέοι Βονλευτές μέσα σε αντη την αίθουσα. Αλλό. η ΠΙΟ εκρη

κτική παρέμβαση ήταν αντη τον Ο1Ναδέλφου, τον κ. Αναστασιάδη, ο οποίος ήταν 

και Μέλος της απελθούσας Βονλης, που ομόφωνα είχε εγκρίνει τη συμμετοχή μας σ' 

αντή την έκθεση, και οι !500,ΟΟΟ οι οποίες μ..ηκαν ως κονδύλι στον προυπολογισμό 

τον 1990 και δαπανήθηκαν δεν ήταν το όλο ποσό. αλλά ήταν το μέρος εκείνο πο\! 
προυπολογίστηκε πως θα ξοδευόταν το 1991 λόγω το\! ότι η ανέγερση αυτού το\! 
περιπτέρον θα συνεχιζόταν και μέσα στο 1992. Και οι διευκρινίσεις οι οποίες 
δόθηκαν από την Εκτελεστική Eξoυσtα διά στόματος τον Υπονργού Άμ\!νας πο\! 

προεδρεύει αυτής της δινπουργικής επιτροπής ήταν ότι αυτός ο συμπληρωματικός 

προ\lπολογισμός που κατατέθηκε στο Σώμα προς έγκριση δεν αφορά τίποτε άλλο 

παρά εργασίες οι oπoιtς επρόκειτο να γΙνονν στις αρχές του 1992 και, επειδή επιτα
χύνθηκε το όλο έργο. ζητείται να εγκριθούν από φtτoς, για να εκπληρωθούν συμβα

ηκές υποχρεώσεις και, όπως είναι φοοιολογικό. έχουμε όλη την ενχέρεια αυτό το 

ποσό από το προ\lπολογισθέν ποσό για το 1992 να το αφαιρέσουμε. Άρα αντί να 
μπει στον προ\lπολογισμό το\! 1992 έρχεται ως συμπληρωματικός το 1991. 

Επίσης το όλο ποσό των ί2.000,ΟΟΟ μας έχει λεχθεί -και πρέπει να δείχνουμε 

και κάποια καλοπιστία σε κάποιες διαβεβαιώσεις, διότι δεν πιστεύω ότι μπορεί να 

είναι τόσο ανεύθυνοι στις προσεγγίσεις τους- πως είναι το μόξιμουμ ποσό το οποΙΟ 

πιθανόν να δαπαvrιθεΙ Υπάρχει και περίπτωση να είναι ελαφρά μειωμένο, ενώ θα 

υπάρξουν και εισπράξεις από αυτή τη συμμετοχή της τάξης περίπου του μισού 
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εκατομμνρΙοιΙ λιρών xα~ έχουν δοθεί όλα τα δικοιολΟΥητιχά. Α ν Vn:ftΡXEL χότι το 

οπο(ο θα μπορούσαμε να επικρίνουμε είναι το ότι τι συμμετοχή σε αυτή την έκθεση 

δεν ήλθε υπό τη μορφή προυπολΟΎισμού εσόδων και εξόδων αλλά μόνο εξόδων. 
Αutές οι διαβεβαιώσεις δόθηκαν στην τελευταΙα συνεδρίαση της Επιτροπής Οικovο. 

μικών και έχουν σημεtωθεΙ 

ΦαΙνεται ότι τι μόντι διαφορά της πρώτης συζήτησης για τη συμμετοΧΤ; μας ο' 
αυτή την έκθεση στην ΠΡOηyoiιμενη Βουλή από τη σημερινή σul;ήΊησT1 είναι όη 

εκείνη τι έγχριση δόθηκε σε ανύποπτο χρόνο, ενώ "(ώρα πολύ φοβούμαι όη δεν 

μπορούμε να αμφισβητήσουμε ότι οι καιροί άλλαξαν, όη πλησιάζουμε προς κάποια 

άλλα σημαντικά γεγονότα και ότι ίσως να υπάρχουν και κάποιες όλλες σκοπιμό
τητες στην επανατοποθέ-ι:ηση μερικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΝΙκος Αναστασιάδης και εν συνεχεΙα ο κ. Ν'κος Μουσι.ούττας και ο κ. 
Ρολάνδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κ"ύρι.o~ σννάδελφοι, 

Καταρχάς θα ήθελα να απαντήσω στο φιλο μου, τον κ. ΧατζηδημητρΙΟυ, πως 

σε κανένα από τα στιμε(α της ομωας μου δεν είπα πως δε θα έπρεπε να συμμετά. 

σxouμE εΙτε σ' αυτΤ;ν είτε σε άλλες εΙτε σε όλες , αν θέλετε, τις εκθέσεις ούτε αργή. 

θηκα, χάριν εVΤΙμέρωσης του κ. Καζαμία. όΊΙ η ΠQOτιyoύμεVΤΙ Βουλή τοποθετήθτιχε 

υπέρ κα~ ενέκρινε τη ΣUμμετOXΤ;. Έδωσε όμως, όπως είπε και ο κ. Ιεροδι.αχόνοu ·και. 

αν προσέχατε και τον κ. Χατζηδημητρίου, αυτό δήλωσε και ο κ. ΧατζηδημηtρΙΟu-. 

κάποιο μΤ;νυμα στην κυβέρvτιστι. αποκόβοντας t385,<XX) από τις δαπάνες του πρου. 
πολογισμο" που ζητούσε. Είχα προς στ~γμή την εντίιπωστι ότι δε βρισκόμουν στην 
Κυπριακή ΔημοχραΊία και στην κυπριακΤ; ΒουλΤ;. Ο κ. Kaι;αμ{.ας και, οφείλω να πω, 

και ο φιλος μου, ο κ. ΧατζηδημητρΙου. με έχαναν να αισθάνομαι σαν Ιάπωνας, σαν 

Δυτικογερμανός ή σαν Αμερικάνος. 

Κ"ύριοι συνάδελφοι, για τ' όνομα του θεού! Δεν εΙΠαμε να μη σuμμεΊάσχουμε, 

αλλά δεν είναι ανάγκη να παριστάνοuμε την Ιαπωνία στην Ισπανία! Ας παριστά

νουμε τη φτωχή και καΊεχόμενη Κύπρο. Ίσως θα προκαλούσαμε μεγαλύtερη συγκί

νηση σε εκείνους οι οποωι θα παρακολουθούσαν το δράμα Ίων προσφ\ιγων , το 

δράμα που ζει αυτός ο τόπος. Η υπερπολυΊέλεια των !2,ΟΟΟ,ΟΟΟ εΙνα~ η προβολΤ; 

μας; Δεν αρνήθηκα τη συμμετοχΤ;. δεν αρνήθηκα το περΙΠτερο. αλλά αρνούμαι τον 

αρχοντοχωριατισμό. Αρνο"μαι η μικρΤ; Κύπρος να παριστάνει την Ιαπωνία και εδώ 

μέσα να υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι να νομl.l;.ουν ότι. δικαιολογώντας τη διασπά· 

θιση του δημόσιου χρΤ;ματος. την (.δια ώρα έρχονται σε αντίθεση με αιιόφαστι της 
Βοuλής. Όχιl Ναι. είπαμε να συμμετάσχουμε, εLπαμε να πάμε στην Εχρο, κόψαμε 
ί385,ΟΟΟ. προειδοποιώντας τους άρχοντες: Κοιτάξετε, κύριοι, ναι, να εκθέσουμε το 

πρόβλημό μας, ναι. να συμμn:άσχOυμε στην έκθεστι. αλΜ δε στιμαΙνει ότι, επειδΤ; 

δώσαμε την έγκρισή μας. στο τέλος θα πρέπει να δώσουμε και ίΙΟΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟI Και να 
δικαιολογούνται και από πάνω λέγοντας: Μ Για τ' όνομα το\) θεού. επειδή έρχονται • 
εκλογές, μην κάμνετε δημαγωγΙα!Μ Ποια δημαγωγία; Δε δημαγωγεί κανένας, κύQιε 

συνάδελφε. όταν διασπαθtζεις ί2,<ΧΧ),ΟΟΟ! Για ν..α μην πω πόσους προσφυγικούς 
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οικισμούς έχτισες, για να μην πω με ποιο τρόπο θα μ.."tOQOUοες καλίιτερα να προβά. 

λε~ το Κυπριακό παγκόσμια. για να σε δουν δισεκατομμνρια. όχι eκατoμμ"ριαl Και 
δεν εΙΠαμε να μη συμμετάσχουμε. ειπαμε να μη σuμπεριφερόμαστε διαφορετικά απ' 

ό, η ε[μαστε. Και επαναλαμβάνω ότι Ιάπωνες τουλάχιστον δεν εΙμαστe. ε(μαστε 

Κύπριοι και αυτό δεν είναι δημαγωγω. είναι τι πραγματικότητα. είναι τι ιστορία, 

είναι αιπό που είμαστε. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Μουοιούττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να πω δυο λόγια που tχoυν σχέση με την 

προηγούμενη Επιτροπτ'ι Οικονομικών σε μια προσπάθεια να διεuκρινΙσω ορισμένα 

πράγματα και Εύχομαι να μην τα συγχύσω περισσότερο. 

Το 1990 είχε έρθει συμπληρωματικός προυπολογισμός για f.500.000 για συμμε· 
toχti σt:ην Εχρο. Η τότε Επιτροπή Οικονομικών. επειδή πλησίαζε τι περίοδος 
υποβολής των προυπολογισμών. εισηγήθηκε να μείνει και να έλθει με τονς προυπο

λογισμο'ίις του 1991. Το 1991 περιλαμβάνουν οι προυπολογισμοΙ ποσό ί500.000 και 
ανέτρεξα μόλις τώρα και στον τακηκό προυπολογισμό και στο μνημόνιο το επεξη

γηματικό και δεν ιιπάρχει καμιά εξήγηση για το πώς θα δαπανούνταν αυτά τα 

χρήματα. Στηριζόμενος στη μνήμη μου. αναφέρω, χωρΙς να επιμένω πολ'ίι, πως μας 

είχε λεχθεί τότε ότι αυτή η ιοτορ(α θα στοίχιζε !I,150,ΟΟΟ. Αυτά επαναλαμβάνω και 
είναι ό.n θυμούμαι. Πλήρης ει.χόνα της συμμετοχής δόθηκε με αυτoUς τους προυπο

λογισμο'ίις στο επεξηγηματικό μνημόνι.ο. όπου για εμπλουτισμό της σlJμμετοχής 

ανεβάζουν το ποσό στα δύο τόσα εκατομμύρια λίρες. Αυτή περl.πoυ είναι η ιστορία 

της συμμετοχής στην Εχρο και έτσι εΥχρίθηκε το ποσό των ί500.000 τότε από την 

προηγούμενη Επιτροπή Οικονομικών, για να μην την κακομεταχειριζόμαστε . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι από τα όσα εl.πατε όη η αρχική σκtψη, η αρχική πρόταση 

ήταν για ί500.000. Κατά τη διάρκεια όμως των εξελιξεων λέχθηκε στην Επιτροπή 

Οικονομικών ότι η δαπάνη θα ανέλθει στο ίΙ.150,ΟΟΟ και τώρα μας λέγεται ό-ι:ι η 
δαπάνη θα ανέλθει σε δiιo εκατομμ'ίιρια λιρες. Αυτά είναι τα γεγονότα όπως τα 

θυμάστε. 

Ο κ. Ρολάνδης και ο κ. Kατσoυρt.δης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Το θέμα αυτό είναι ένα θέμα στο οπο(ο επιτέλους ίσως θα συμφωνήσω με τον 

κύριο Χα-ι:ζηδημητρΙΟυ. Συμφωνώ ότι η Κ'ίιπρος πρέπει να μετάσχει σε αυτή την 

έκθεση. Πρώτ' απ' όλα πρέπει να έχουμε υ::τόψη μας ότι δε μιλ6με για μια οποιαδή

ΠΟΤΕ έκθεση, δε μιλάμε για μια από τις 25. 30 ή 50 εκθtσεις που αναφέρθηκαν προη
γοuμtνως. Αυτή είναι μια πολυδιαφημισμένη έκθεση, εΙναι η έκθεση του 1992, διάρ
κειας έξι μηνών. την οποία θα επισκεφθούν δεκάδες εκατομμύρια άνθρωποι. και 
είναι από τις περιπτώσεις εκείνες που το έξοδο αυτοχρηματοδοτεΙται. Δηλαδή 
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ουσιαστικά δεν πιστεύω ότι θα μας στοιχίσΕΙ αυτή 11 έκfΠση. Μπορεί να βγάλουμε 
από το ταμείο μας ένα ποσό. αλλά τα οφέλη της Κυπριακής Δημοκρατίας (L,.ό μια 

σωστή προβολή και από μια τέτοιο έκθΕση θα είναι πολύ μεΎ(ιλα. 

Να μην ξεχνοuμε ότι έχουμε μια οικονομ((ι της οπο(ας σι εξωΤΕΡΙΧΟΙ πόροι 
από ης εξαΥωΥές και από .ον ΤΟUQισμό φτάνουν περLπo" τα 800 εκατομμύρια λίρες. 
Πώς τα παίρνουμε αuτά τα 800 εκατομμύρια λιρες; Δεν τα παίρνουμε τυχαία. τα 
παίρνουμε λόγω της σωσtής προβολής Τ11ς Kiιπρoυ, λόγω της εργασίας των 
διαφόρων που ασχολούνται στους τομείς αυτούς, διότι προβόλλουμε τη Δημο
κρατία. διόη προβάλλουμε το προ"ίόν το οποΙο έχουμε να προωθήσουμε. 

Έτσι αυτοχρηματοδοτεΙται ουσιασnΧά αυτό το έξοδο. το f.ιοπράττουμε πίσω 
και έχουμε τη μοναδική ευκαιρΙα να προβάλουμε την Κύπρο και το πρόβλημά της. 

Και να μη νομίζουμε ότι προβόλλοuμε το πρόβλημά της Κύπρον απλώς κα~ μόνο με 

το να επαναλαμβάνονμε τ~ς γνωστές θέσεις μας, διότι πολλοί άνθρωποι δεν κάθο
νται καν να τις ακούσουν αντές τις θέσεις μας. Με το να είμεθα εκεΙ, με το να 

νπάρχει κνπριακή παρονσία σε ένα χώρο όπον θα υπάρχονν άλλες 110 ή 120 χώρες, 
σε t"Va χώρο τον οποίο θα επισκεφθούν δεκάδες εκατομμύρια άνθρωποι σημαίνει ότι 
η οντότητά μας είναι εκεΙ, σημαίνει ότι είμαστε εκεί, σημαΙνει ότι προβαλλόμεθα, 
σημαίνει ότι προχωρούμε. 

Σε ό,ΤΙ αφορά τα έξοδα, ασφαλώς πρέπει:να ελεγχθούν. αλλά πιστεύω ότι αυτή 
είναι μία από τις περιπτώσεις που η οικονομία με την έννοια με την οποία τη 
βλέπουμε εμεΙς δεν εξυπηρετει. Δηλαδή. εάν θα παραστείς σε ένα βήμα διεθνές. 
πρbτει να παραστείς σωστά και μέσα σε κά.-τοια πλαίσια, για να προβληθείς. διαφο
ρετικά κινδννεύεις αυτό που προβάλλεις να γίνει δuoqnΊμηση. Και σε ένα χώρο πολύ 
σημαντικό. όπως είναι αυτός, δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι οι άλλες χώρες θα ξοδεύ

σouν δεκάδες εκατομμύρια δολάρια. αν δεν προσεγγίσουν και τις εκατοντάδες, γιατΙ 
πρόκειται για το πελώριο γεγονός της δεκαετίας. Στην πραγματικότητα δε νομίζω 
ότι το έξοδο της Κνπριακής Δημοκρατίας, το οποίο ασφαλώς πρέπει να ελεγχθεί 

λογιστικά, είναι υπερβολικό. αφού θα προβάλουμε τον τόπο μας και θα πάρουμε 
πίσω ονσιαστικά περισσό-ι:ερα χρήματα από εκείνα τα οποία θα πληρώσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

θα είμαι σύν"toμoς. 

Νομίζω ότι όλοι συμφωνούμε με την ανάγκη να συμμετάσχει η Κύπρος. 
Συμφωνούμε όλοι να μην υπάρχει αρχοντοχωριατισμός. Εγώ χαιρετίζω 1η δήλωση 
και πρέπει κάθε φορά πον συζητούμε ένα θέμα να το tχoυμε υπόψη μας αυτό το 
σημείο αλλά χοι στην προσωπική μας ζωή και, αν θέλετε, και όλοι οι Ιάπωνες ... 

σ,λά) 

Το σημεΙΟ όμως που θέλω να θίξω είναι το εξής: Εδώ, όπως ανέλυσε ο Πρόε

δρος 'Ιης Επιτροπής Οικονομικών. υπάρχουν κάποιες συμβατικές υποχρεώσεις. 
Είναι κάποια έξοδα πον t)'tνav, όπως μας αναλύθηκε, Υια να υπάρχει συνέΧΕια. 

Εμείς έχουμε 'Ιην ευχέρεια ως Ε..-τιtροπή Οικονομικών και ως Βουλή, συζητώντας το 
πολύ μεγάλο ποσό του επόμενου χρόνου, αν δεν ικανοποιηθούμε από 'Ιις εξηΥήσεις, 

επι.πρόσθετα από οποιαδήποτε άλλη περικοπή θα θελήσουμε να κάμουμε, να περικό
ψΟυμε οποιαδήποτε άλλη δαπάνη θα προτείνει η κυβέρνηση, Υια να καλυφθεί αυτό 
το ποσό. Αλλά εξηγήθηκε όtι είναι καθαρά για 'Ιεχνικά ζητήματα που δεν μπορεί να 
σταματήσει η όλη εργασία και ασκήθηκαν πιέσεις πάνω στην κυβέρνηση. για να 
επισπεύσει αυτό το έργο λόγω της σημασίας της έκθεσης. 

• 

• 
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Αν μου επιτρέπετε και μια τελευταΙα διεvκρΙνιση σε ένα θέμα που ήγειρε 2-3 
φορές ο κυριος Παπαδόπου)"ος όσον αφορά την εθνικότητα του ~Kερύνει.α Β'", 

Άκουσα τον καπetάνιο του "Κερύνεια Β''', τον κύριο Καριόλου. να λέιι από το 
ραδιόφωνο ότι τα ΈΥΥραφα νηολόγησης χάθηκαν πρΙν απο δυόμισι χιλιάδες χρόνια 
και έ'τ:σι θα ήταν καλά να μη μας QJtaσxOλEt 11 εθνικότητα τσυ καραβι.ού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Νομ{ζω ότι εξαντλήθηκε 11 συζήτηση του θέματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ναι. αλλά δεν υπάρχει εισήγηση γιο το ποσό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είναι aιιτό που υπάΡΧΕΙ στην Έκθεση της Επιτροπής ως συμβατικές ιιποχρεώ-
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Εγώ θα το θέσω σε ψηφοφορία και εκείνοι οι οποίοι θα ψηφίσουν υπέρ θα 

ψηφίσouν υπέρ, εκείνοι οι οποίοι θα ψηφΙσουν κατά θα ψηφίσουν κατά. Παρακα

λo'ύvτoι οι έντιμοι χίιριοι Γραμματεις να πρoβoiιν στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδΙου. 

Ο κύριος Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι αutό που αναφέρετα~ στην Έκθεση, δηλ. τις 

085,000. είτε ξοδεύτηκε είτε Είναι για συμβατικές υποχρεώσεις τις oπoιtς θα εΚjτλη
ρώσουμε. Εκεί που μπορούμε. να κάνουμε εξοικονομήσεις. Επαναλαμβάνω ότι 
κόψαμε το κονδύλι πο" προβλεπόταν για το 1992 κα~ Είναι υποχρεωμένη η κυβέρ
νηση τον Ιανουάριο. όχι πιο αργά, να έρθει με συμπληρωματικό προ\lπολογισμό. 

Και εδώ \ιπάρχει ανάγκη για άλλο ί Ι, 16 ι ,000, και είναι θέμα δικό μας να a..-τοφασ(.... 
σουμε. θα πάει χορευτικό συγκρότημα; Ειναι ί45,ΟΟΟ. Αν αποφασίσουμε ότι δε 

χρειάζεται να πάει, θα τις κόψουμε. θα εκτ\lπωθούν αφΙσες ίΙΟΟ.ΟΟΟ, αλλά μ..-τορεί 
να κάνουμε 30 ή να τις αφαιρέσουμε. Αλλά. και να πάει πίσω σtην Επιτροπή Οικο
νομικών το θέμα αυτών των ;(385,000, θα συζητούμε πάλι τα t.δια πράγματα και θα 
επανέλθουμε με το \ιπόλοιπο ποσό. Γι' αυtό εισηγούμαι να περαστεί ολόκληρο το 
ποσό. αλλά να δούμε από εδώ και πέρα ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Να μη μείνει στο τέλος το περίπτερο χωρίς στέγη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

(Κτυπά τη σφίιρα) 

Αν αρχίσετε να μιλάτε ο ένας με τον άλλο, δε θα είναι Βουλή αλλά χάβρα. για 
να μην πω ποιων χάβρα. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τω.ος. Άρθρο 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν νπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι ψηφίζοιιν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ουδείς, 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 αποχές. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιον Ταμεί.ου ποσού f385.950 
για τη χρήση του έτους πο\! λήγΕΙ σης 3 Ι Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφ{.ζOUΝ υπέρ του δεύτερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΟΟΟ,Ις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 αποχές. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθοΊ.ίν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ooo,lς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αποχές; 

• 

• 

• 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

• 8 αποχές. 

• 

• 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Προχωρούμε στην τρΙττι ανάγνωση, τι οποία θα γίνει διά ττις αναγνώσεως του 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος α\lτός θα avaq!teetaL ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 46) του Ι 99 Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζουν υπέρ το\l νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(.ζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 α.-τοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΤΟ νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 37 ψiιφοuς υπέρ, καμιά evavttov και 8 
αποχές. 

(Κ τuπά τη σφύρα) 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εξήγηση της αποχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Α! θέλετε να εξηγήσετε την αποχή σας; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ Λσι: 

ΑντΙ εξήγησης θα πω χότι που μπορεί να το σκεφtOύν δι.πλά οι σννάδελφοι 

που ψήφισαν vntQ. Τα φορολογικά νομοσχέδια που ψήφισαν πριν από μισή ώρα θα 
έχουν απόδοση δίιο εκατομμύρια. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Και αφού εξηγήσατε ττιν ψήφο σας, επιτρtψt"ε μου να σας εξηγτΊσω και εγώ 

κάτι. Έχετε μεγάλη διάθεση όλοι σας για συζήτηση και έχω και εγώ διάθεση να 

μεΙνω ως αύρι.ο το πρωι. επομένως τα 50 θέματα που εΙvαι εδώ θα ψηφιστouν απόψε 
έστω και με ένα διάλειμμα για λίγο φαγητό. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός καταλαμβάνει την 

έδρα του, ενώ ο κ. Γλ. Κληριδης επιστρέφει σt:η θέση το\l.) 
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Προχωρούμε στο υπ' σρ. 14 θέμα στην ημερήσι.ο. διάταξη. που είναι ''Ο περί 
Συμπληρωματικού προυπολογισμο" Νόμος (Αρ. 44) το\l 1991". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TlTΛOΦQPEΙTAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΟΥ προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 44) ΤΟΥ 
1991 " 

Πα~ντ:ες:· 

Λεόντιος Ιεροδι.αχόνο\). πραι:δQoς 

Νίκος Κατσο"ρίδης 

ΚΕχης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥιομού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρια της που πραγματοποιήθηκε σης 11 Δεχεμβρtoυ 
1991. 

Σκοπός του νόμο\! που προτείνεται εΙναι 11 έ'yxΡwΗ πληρωμής από το λογα
ριασμό το\! Πάγιου Ταμείου ποσού f:60.000 και 11 διάθεσή του για την χαταβολ'ή 
ειδικού επιδόματος σε παραπληγ~κoύς/ τετραπληγικoUς μέσα στο 1991. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεΙ 

με τους σκοπούς διάθεσης τοu πιο πάνω ποσού, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

ΒΟl.lλ'ή την ψήφιση ΤΟl.l l.Ιπό σνζ'ήτηση νομοσχεδLol.l σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του. ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Συμ.ίτληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ 

Νόμος (Αρ. 42) τοu Ι 99 Ι ". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θtματoς αρχής; 

Εφόσον δεν l.ΙπάΡΧΟl.lν ομιλητές επΙ θέματος αρχ'ής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση ΤΟl.l νομοσχεδΙΟl.l, η οποΙα θα γίνει διά της αναγνώσεως τοu αριθμού των 

άρθρων. 

ΓΡ ΑΜ ΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. ΣUΝOπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό τοu Πάγιοu ΤαμεΙοl.l ποσού f.60,<XXJ 
για τη χρήση ΤΟl.l έτOUς ΠΟl.l λ'ήγει στις 31 ΔεκεμβρΙοu 1991. Άρθρο 2. 

ΕιδΙχευση των ποσών ποu θα δαπανηθο'ύν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει χαμιά ένσταση όπως τα όρθρο. 1,2 χαι 3 μαζί με τον ΠΙνακα εΥχρι.θούν; 

• 

, 

J 

• 
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Μη νπcιρxoύ01lς οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα Ι, 3 xα~ 3 μαζί με τον 
Πίνακα εγκρΙνονται ομόφωνα. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεΙ στην τρΙτη ανάγνωση του νομο

σχεδΙο", τι οποΙα θα γΙνει διά της αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος Qvtός θα αναφέρεται ως ο περΙ ΣυμπληρωμαΗχού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 42) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδι.ο αυτό θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα 

θεσπ(.ζεται σε νόμο. 

Το eπόμενo θέμα. το υπ' αρ. 15 στην ημερήσια διάταξη, εΙνcιι ''Ο περΙ Συμπλη
ρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 48) του 1991 ", 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 01ΚΟΝΟΜΤΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΌ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ, 48) ΤΟΥ 
1991" 

ΠαQόντες:-

Λεόντιος Ιεροδl.O.Χόνοu. Πρόεδρος 

Νίκος Κα1"σουρΙδης 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μκοι; Μουσιούπας 

Μάρκος Κ uπρl.O.νού 

Ρένος Πρέvτζας 

Η Κοινοβουλεmική ΕπΙ1"ροπή Οικονομικών και ΠροΟπολοΥισμου μελtτησε 1"0 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε ΣUΝεδρ{.α 1"ης που πραγμα1"οποιήθηχε σης Ι Ι Δεκεμβρίου 

1991. 

Σκοπός 1"ου νόμου που ΠΡΟ1"εΙνε1"αι είναι η έγκριση πληρωμής από 1"0 λογα
ριασμό 1"ου Πάγιου Ταμείου ποσού f:220.000 και η διάθεσή 1"ου για την κάλυψη των 
αυξημένων δαπανών για φω1"ιομό. θέρμανση. καύσιμα και ηλεκτρισμό όλων _ων 
νοσοχομεΙων και ιδρυμά1"ων, 

Η ΚοινοβουλευηΚ'ή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολοΥισμού συμφωνεί 

με "ους σκοπούς και 1"ις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδΙου. γι' αutό και 

ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή ΤΟΙJ σε νόμο, αφού προηγουμένως: τροπο

ποιηθεί ο τΙτλος του, ώσtε να αναφέρεtαι ως ''Ο περΙ Σιιμπληρωματικού προυπολο

γισμa~ Νόμος (Αρ. 43) του 1991", 

ΠΡΟΕλΡΟΙ, 

Υπάρχουν ομιληtές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση 1"ου νομοσχεδΙου, 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !2ΙΟ,ΟΟΟ 

για τη χρΤ;ση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

EιδΙκεUΣΤΙ των ποσών που θα δα."'tαντιθούv. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 μαζί με τον Πίνακα ΕΎΚριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα 
tΎXρΙνoνται ομόφωνα. 

προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 11 οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπλτιρωματιχού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 43) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτωτά τη σφύρα) 

ΜΙ') ιιπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα 

θεσπ{ζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 16 στην ημερήσια διόταξη, είναι "Ο περΙ Συμπλη
ρωματικού Προ\1πολογισμού Νόμος (Αρ. 50) 'Ιου 1991 ". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔlO ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 50) ΤΟΥ 
1991" 

Παοόντει;:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

ΝΙκος Κατοουρίδης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τόσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουοιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\1πολογισμού μελέτησε το 

πιο πόνω νομοσχέδιο σε oννEδeta της πο\! πραγματοποιήθηκε στις 11 Δεκεμβρίου 
1991. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πόγιου Ταμείου ποσού ί58,300 χαι η διόθεσή του για την κόλυψη της 

ολικής συνεισφοράς της κυβέρνησης έναντι των εξόδων λειτουργΙΟς του Ιδρύματος 

Χρίστου Στέλιου lωόννου για το 1991. 

• 

• • 

• 
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Σύμφωνα με την εισηΥτιτική έκθεση πο\! σuνoδεiιει το υπό συζήτηση νομο-

• σχέδιο. 1'] πρόσθετη π(στωση που ζητείται οφείλεται κueΙως σης αυξήσεις που 

δόΟτ]καν στους μισθούς του προσωπικού ύστερα aJτό συλλογική σiιμβa.ση με αναδρο

μική ιοχίι από Ι 1'1 Ιανουαρίου Ι 989. 

• 

• 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της πιο πάνω συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδ[ου οε νόμο. 

αφού προηγουμένως tΡOnonoLTIEret ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ~o περί 

Συμπληρωματιχού προυπολΟΥιομού Νόμος (Αρ. 44) του 1991 ". 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχnς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 11 οποία θα γίνει δι6. της αναγνώσεως του αριθμού των 

άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙ'tλος. 'Αρθρο J. 

Έγκριση πληρωμής aπό το λΟ-Υαρι.ασμό του Πάγωυ Ταμε{ου ποσού :Ε58,300 

για τη χρήση του έΊoUς που λήγει στις 3 J Δεχεμβρ{ου Ι 99 ι. Άρθρο 2. 

EwrXEUOTl των ποσών που θα δαπανηθούν. Π{νακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον ΠΙνακα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εΥχρΙvo· 
νται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ{ου, η οπο(α θα γίνει 

διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ο Νόμος αuτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωμαnκού Πρσυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 44) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει tvoτaoη όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχtδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε 

νόμο. 

Το επόμενο θtμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 17, είναι "Ο ΠΕρί Συμπλη· 

ρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 5 Ι) του 199t". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 
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ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΎηΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·γ·nOΛOΓJΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEIΤAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ προ·γ·ΠΟΛΟΓI.ΣΜΟΥ NQMOI (ΑΡ. 51) ΤΟΥ 
1991 " 

Πα~ντf:C;:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρ[δης 

ΚΙχης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μοοοιούπας 

Μάρκος Κυπριανο\ι 

Ρένος Π ρέντζας 

Η ΚοινοβουλευτικΤ; Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμoύ μελέτησε το 

nLO πάνω νομοσχέδιο σε σuvtδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις Ι Ι Δεκεμβρl.oυ 

1991 . 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού (35,000 και" διάθεσή του για την επιστροφή 
στους δικαιoUχoυς των τελών αδειών κvκλoφoρ(ας του δεύτερου εξαμήνου του 

1991. σύμφωνα με την πρόνοια του άρθρου 5. Μέρος Ι , tOU περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Γροποποιη1ιχο"ύ) Νόμου (Νόμος Αρ. 152 του 
1991). 

Όπως εΙναι γνωστό. με βάση την πιο πάνω νομοθεσία. από την Ιη 10υλΙΟυ 

1991 και για χρονικό διάστημα πέντε χρόνων δε θα καταβάλλονται τέλη αδειών 
κυκλοφορίας για οποιοδήποτε λεωφορεΙΟ δημόσιας χρήσεως που κινείται με μη 

βενζινοκίνητη μηχανή. Για την επιστροφτ'ι στους δικαιούχους των πιο π{ινω -τελών 

αδειών κ\!Κλοφορ(ας απαιτείται η ζητούμενη πρόσθετη π(στωση. 

Η Κοινοβουλευnκή Επιτροπή οικονομικών και προυπολοΥισμού O1JμφωνεΙ 

με τους σκοπούς δι{ιθεσης του πιο π{ινω ποσού. γι' α1Jtό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τί-τλος του, ώστε να αναφέΡε'tαι ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προ\JπολογLOμού 

Νόμος (Αρ. 45) του 1991". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπάρχouν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον διν υπάρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδ[ου, η οποΙα θα γΙνει διά της αναγνώσεως του αριθμού -των 

άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου ΤαμεΙΟυ ποσού L35.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου Ι 991. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπό.ρχει ο.-ιοιαδήΠΟ'tΕ ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 χαι 3 μα!;' με τον ΠΙναχα 
εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα Ι. 2 και 3 μαf;Ι με τον 
Πίνακα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανά-Υνωση του νομοσχεδίου, 1'tOU θα γίνει διό της 
αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφtρεtOΙ ως ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ 

Νόμος (Αρ, 45) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπό.ρχει ένστασrι όπως το νομοσχέδιο ψrιφιστεί σε νόμο; 

(Κ t\!πά τη σφύρα) 

Μη υπαρxoiισης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το Ί,ιΠ' αρ. 18 στην ημερήσια διάταξη, που 
είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ταμείο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 20) του 199 Ι". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙΟα. ) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ το NOMOIXEΔIQ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΟΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΟΣΕΩΣ (rAMEIO 
ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 20)ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόν-ιες:· 

Λεόντι.ος Ιεροδιακόνο\l. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Kατσoυρtδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μο\lσιούπας 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Ko~νoβoιιλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολΟΥισμού μελtτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε σννεδρΕα της που πραγματοποιήθηκε στις J J ΔeκεμβQΙOυ 
1991. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται ε(ναι η έγκριση πληρωμής από το ΤαμεΙΟ 

Α ναιrnjξεως ποσού ί800.000 και η διάθεσή του για την παραχώρηση αυξημένης 

κρατικής χορηγίας προς το Παvtπωτημιο Κύπρου για την κάλυψη των ολικών 

αναγκών του μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 1991. 
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Όπως αναφέρε1αι (Πην EισηΎf\nxή έκθεση που σννοδεύει το υπό ΣUΖήτηση 

νομοσχέδιο, ο ετήσιος πρottπoλoγισμός του ΠανεπιστημίοιΙ Κύπρου καλυπτει το 

οιχονομικό έτος που αρχίζει την Ι τι ΣεπτεμβQΙO\ι κάθε χρόνου και λ'ήγει την 31 τι 
Αυγούστου του επόμενου χρόνου. Ο προυπολογισμός για το οικονομικό έτος που 

άρχισε την Ι" Σεπτεμβρίου 1991 και λήγει την 311'1 Αυγούστου 1992 υπDβλτiθτ1χε στη 
Βουλή των Α ντι.προσώπων για ΨΤ;φιση. 

Η Βουλή, εγκρίνοντας τον προ\Jπολογισμό του ΠανεπισtημΙOυ. αποδέχτηκε 

εισηΎ1'iσεις για περικοπές που μειώνο\1V τελικά 'tllv κυβερνητική χορηγία κατά 
Ι699.980. 

Η Επιτροπή συμφωνεί με 'tO\l; σκοπούς διάθεσης της ζητουμενης πίστωσης, γι' 
αmό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορό 

συμπληρωματικού προυπολΟΥιομού. αφού μειωθεί κατά το 1/3 περιποu τι ζηΊoiιμΕVΗ 
ΧOQηγΙα, ποσό πο\l αντιστοιχεί στην πρoαναφtρθεισα συνολική μεΙωση της κυβερνη

τικής χορηΥΙας προς το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπά~uν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομLλητές , προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμι.ο. Συνοπτικός τΙτλος. 'Αρθρο Ι. 

'ΕΥκριση πληρωμής από το λσΥαριασμό του ΤαμεΙου Αναπτύξεως 

(566,000 YLa τη χρήση του έτους που λήγει σης 3 Ι ΔεκεμβρΙου 1991. Άρθρο 2. 

ΕιδΙκευση των ποσών που θα δαπανηθο'ύν. ΠΙναχας. Άρθρο 3. 

Π,ΟΕΔΡΟΣ, 

ποσού 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζΙ με τον ΠΙνακο 

εΥκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζΙ με τον ΠΙνακα ε-γκρΙνο
νται ομόφωνα. 

Η τρΙτη ανάγνωση θα Υ(νει δι' αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ΤαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 20) του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Kτuπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφ(.ζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 19, είναι ~o περΙ Ειδιχεύσεως Σ\ιμπληρωματιχής 

Πιστώσεως (ΤαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 21) το\l 1991 ο'. 

(Η Έχθεση θεωρεΙται αναΥνωσθεΙσα.) 

• 

, 

• 



, 

, 

, 

• 
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ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τrTΛOΦOPEIΤAI "Ο 

ΠΕΡΙ ΕIΔlκεΥΙΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΙΕΩΣ (1ΆΜΕ1Ο 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 21) ΤΟΥ 1991~ 

ΠαQ6ντες: -

Λεόvtι.ος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Νίκος KατσoUΡιδης 

Κίχης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουοιοίιττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Δεκεμβρίου 
1991. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό Ίου Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ί254, 100 και η διάθεσή .ου για την κάλυψη 
των δαπανών για τη δ11μΙOUΡyΙα χώρου στάθμευσης στη ΦανερωμέVΗ στη Λευκωσία 
μέσα στα πλαίσια του ΠροΥράμμαοος αναζωογόνησης ακριτιχών περιοχών της 

ΛευχωσΙας. 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπ'ή Οικονομικών και προυπολογισμού υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδΙου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηΎtΙται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν σμιλητές u-.:ί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδLoυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμ'ής από το λογαριασμό του ΤαμεΙΟυ Αναπτύξεως ποσού 

t:2S4,lOO για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 ι Δεκεμβρίου Ι 991. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθoVν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί πο" ασκoVν έλεγχο πάνω στα χονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα Ι. 2, 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 
4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εγκριθούν; 

Μη νπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1,2,3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 4 
μαζί με το Δeύτερο Πίνακα eYΚQtvovτaL ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ο Νόμος αυτός θα αναφtρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικ'ής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ.2 Ι) του 1991. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχε~ ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(ΚΤυΠά τη σφίιρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπιζεται σε νόμο. 

ΠΡOχωρoiιμε στο υπ' αρ. 20 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Ο περί 
Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αvαχουφ(σεως Eκτoπισθένtων 
και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του Ι99Ι ~. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθε(σα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 
περι ΕΙΔικεΥΙΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΌΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) 
ΤΟΥ 1991" 

ΠαQ(iντες : -

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Νίκος Κατοουρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙΧος Mouσιoύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η KOινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\.lπολογισμοίΙ μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε σuνεδρΙα της που πραγμαΤOΠOιήθφc.ε στις 11 Δεκεμβρίου 

1991. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η tyxQLoη πληρωμής από το Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού !630.940 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη της ολικής δαπάνης για την καταβολή χρηματικών επιδομάτων σε 

δuσπραγoύντες μέσα στο 1991. 

Όπως αναφiρετoι στην Εισηγητική Έκθεση που συνοδεύει "{Ο πιο πάνω νομο

σχέδιο. η πιο πάνω ανάγκη για τις πρόσθετες πιστώσεις προκύπτει αφενός από την 
αύξηση του αριθμού των δικαιούχων και αφετέρου από την αύξηση του ανώτατου 

ορίου "{ραφείων που καταβάλλονται σε ιδιωτικές στέγες ευγηρίας, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του. ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμα'nκής Πιστώ
σεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 

1991", 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπltρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου διά "{ης αναγνώσεως "{ων αριθμών των άρθρων, 

• 



• 

• 

• 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Πρooίμ~o. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως ΕΧΊΟΠΙ

σθέντων και Παθόντων ποσού ί:630.940 για τη χρήση του έτOuς που λ'ήγει στις 31 
Δεκεμβρίου 199 ι. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθουν. Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 μαζί με τον n Ινακα εγκριθοίιν; 
Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα Ι, 2 και 3 μαζί μι τον Πίνακα εγκρίνο

νται ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνωσεως ΊΟ\) τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Ιυμ..-τληρωματιχής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως ΕχτοπισθΜων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) 
ΤOΊJ 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψτιφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφίιρο) 

Μη υπαρχούσης οποι.σ.σδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδι.ο ομόφωνα ψηφ(.ζtται 

σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα εΙναι ''Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(ΤαμεΙο ΑνακουφΙσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) του 1991 ". 

(Η Έκθεση θεωρεΙται αναΥνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΙ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·γ ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΜΟ 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΙΕΩΙ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΙ ΠΙΣΤΩΣΕΩΙ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΌΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 7) 

TOV 199]" 

Παοόντει;:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

ΝΙκος ΚατσουρΙδnς 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροΌπολογισμού μEMtnoe το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα ΤΤ)ς που πραγματοποιήθηκε σης Ι 1 ΔεχεμβρΙΟυ 199]. 
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Σκοπός ",ου νόμου που ΠΡOΤEίνετα~ είναι 11 έγκριση πληρωμής από το λΟΥΟ· 
ριασμ6 του ΤαμεΙου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ί7,830 και 

11 διάθεσή του για την χάλuψT1 της μισθοδοσίας και των ό.λλων εξόδων λειτουργίας 
της παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων για το μήνα Δεκέμβριο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομιχών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βο"λή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανόΥνωση του νομο· 

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό το\l Ταμε(ον Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού ί7,830 για τη χρήση το\l έτους που λήγει στις 31 
ΔεΚΕμβρίου 1991. Άρθρο 2. 

ΕιδίΚΕυση των ποσών πο\! θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση για την ψtiφιση των όρθρων α\!τών; 

Εφόσον δεν \!πόρχ!ι ένσταση, και τα τρία άρθρα ψηφίζονται. 

Τρίτη ανόΥνωση το\! νομοσχεδίο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυrός θα αναφέρεται ως ο περί ΕιδικεΟΟεως Σ\!μπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο ΑνακουφΙΟεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 7) 
το\! 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπόρχει ένσταση για την ψtiφΙQη το\! νομοσχεδίο\! σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

AιηoλόΎTIση ψήφου. κύριε Πρόεδρε. 

E..-τειδiι το ποσό πο\! ψηφίστηκε τώρα αqχ:lQά τη μισθοδοσία της ΠΕΠ, θέλουμε 

να κάνουμε σαφtς ότι, επειδή είναι το τέλος του χρόνο\! και επειδή είναι γιορτές, 

ψηφίσαμε. εμείς τουλάχιστον, για πρώτη αλλά και τελεuταΙα φορά κονδύλι προς την 

ΠΕΠ. Αυτό ως αι.ίολόγηση του ότι ψηφίσαμε Υια πρώτη φορά κονδύλι που αναφέ

ρεται στα έξοδα της Π ΕΠ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνο\!. 

• 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

~ Κι εμεις για πρώτη φορά ψηφίζουμε. κύριε Πρόεδρε. αλλά Υι.α έναν όλλο λόγο. 

διότι προωθήθηκε και 11 πρόταση νόμου για τη ρίιθμιση του θέματος της της ΠαΥκύ-
πρl.O.ς Επιτροπής Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υπάρχουν και άλλοι που ψήφισαν για πρώτη και δεύτερη φoQό και θέλουν 

να αιτιολογήσουν την ψήφο τους με τον !.δια τρόπο. θεωρείται ότι ττιν αιτιολόγησαν. 

Για τα επόμενα θέματα. που ε(ναι ''Ο περί Παγκύπριας οργό:νωσης Εκτοπι

σμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος 

TO'U 1991" (πρόταση νόμου), "Ο'ΠΕρί ΕκλσΥής των Μελών των οργάνων της ΠαΥκύ
πριας Επιτροπής Προσφύγων Νόμος του 1991" (πρόταση νόμου), "ο περί Παγκύ
πριας Οργάνωσης Εκτοπwμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί. Αρμοδιότητες και Άλλα 

Συναφή θέματα) Νόμος 10υ Ι 99 ι" (πρόταση νόμου) και ''Ο περί Εκλογής των 

Μελών των ΟΡΎάνων της Παγκύπριας ΕΠLτροπής Προσφύγων Νόμος του 1991" 
(πρόταση νόμου), υπάρχει κοινή Έκθεση η οποιο. θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΙ: 

Δεν είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Έστω και αν δεν είναι ομόφωνη, είναι γνωστές οι θέσεις των κομμάτων, αλλά, 

αν επιθυμείτε, να διαβαστεΙ Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου. 

Εισηγοίιμαι, για να προχωρήσουμε στα άλλα θέματα με γρήΎOQO ρυθμό, αυτό 

της ΠαΥκίιπρι.ας Επιτροπής ΠροσφύΥων να το αφήσουμε στο τέλος, ώστε να ρυθμί· 

σουμε καλίιτερα την ώρα που έχουμε μπροστά μας. εκτός αν υπάρχει ένσταση. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

KueLt Πρόεδρε, επειδή ορισμένοι έχουμε ανηλειμμένες υποχρεώσεις και 

πρέπει να φύγουμε. παρακαλοuμε να τηρηθεί η σειρά της ημερήσι.α διάταξης. 

Είμαστε έτοιμοι σ' αυτό το θέμα και πρέπει ορισμένοι να φύγουμε. αν το κρίνετε κι 

εσεις ορθό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Να ακοuσω απόψεις. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή η Έκθεση είναι μπροστά μας και την έχουμε όλοι. 

χρειάζεται να διαβαστεί και να χό:σουμε άλλα δέκα λεπτά; Αφού την έχουμε διαβάσει 
και tη γνωρίζουμε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα συμβιβάσουμε τα πράγματα με τον εξής tρόπο: Η Έκθεση θα θεωρηθεί 

αναγνωσθεΙσα, αλλά θα δεχθώ την εισήγηση tOtI κ. Ηλιάδη, διότι πιστεύω πως έτσι 
είναι το σωστό. Κατά συνέπεια, να μην αναγνωσθεί η Έκθεση, αλλά τα κόμματα να 

τοποθετηθούν. Η ώtoψη που θέλω να εκφράσω είναι. αν συμφωνοuμε, να μιλήσει 

ένας από κάθε κόμμα. Ειναι θέμα τοποθετήσεως και να μην επαναλόβουμε τα ίδια 

πράγματα, εφόσον βρισκόμαστε υπό την πLεση του χρόνου. Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 



100< 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμεις διαφωνούμε με tO να μη διαβαστεί η Έκθεση, η οποία .. 
από μόνη της δίνει τη δι.άσταση των σοβαρών πολιτικών. πολιτειακών και όλλων 

θεμό.των που προκύπτουν μέσα από τη δι.αδικασία ψήφισης αυτών των πρστό.σεων 
νόμου. Συνεπώς θα πρέπει να διαβαστεί η Έκθεση, για να μπορέσουν χαι οι συνά-

δελφοι να τοποθετηθούν. Πιστεύω ότι αυτό το θέμα θα μας πάρει αρκεtές ώρες για 
τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν οι θέσεις των κομμάτων περιλαμβάνονται στην Έχθεση, τότε γιΟ''!:ί να 

επαναλό.βουμε τα ιδια πράγματα από το βΥιμα; Αν από ττιν άλλη τα κόμματα θ~λouν 

να τοποθετηθούν. τότε θα επαναλάβουν τα της Έκθεσης. Eπoμf.νως, ~να από τα δνο 

πρέπει να συμβεί, αν θ~λετε να προχωρήσουμε με γρήγορο ρυθμό. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβό.νομαι ότι πρόχε~ται περί θέματος πο" θα ιLι"taoχO

λήσει και τους ρήτορες και τα Μέλτι που έχουν πό.ρει θέση και μελέττισαν το θέμα. 

Νομίζω να μείνει μετό. τις εορτές το θέμα αυτό, για να έχουμε επαρκή χρόνο μελέττις 

και ανό.πΤUΞτις των απόψεών μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Κλτιριδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα. νομοθέτημα το οποίο πρέ."tει να συζτιτηθtί και πρέπει 

να συζηtτιθεί με όνεση. Αν το συζητήσουμε τώρα. δε θα του δώσουμε τη σημασία που 

πρέπει, δοθέντος όtL έχουμε φόρτο εργασίας. 

Εισηγούμαι να αναβληθεί αυτό το θέμα, να προχωρήσουμε σε όλα τα άλλα 

θέματα που έχουμε, για να τα τελειώσουμε, και αυτό να καθοριστεί ως πρώτο θέμα 

στην ημερήσια διό.ταξη της πρώτης ΣUΝεδρίας μετό. το"ς πρoυπoλoγ~σμoύς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν σ"μφωνούμε όλo~, τότε, μόλ~ς ψηφίσουμε το"ς προυπολογισμούς, δε θα 

τελε~ώσOVΜε, αλλό θα επανέλθουμε σ' αυτά τα θέματα ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όx~· 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Στην πρώτη συνεδρία μετά τους προ\JπολοΥισμοUς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Στην πρώτη ΣUΝεδρια μετά το τέλος του έτους, δηλαδή σης 9 Ιανοιιαρίου 1992. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Nα~, αλλά θα είναι το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετιχή Εργασι.α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνεί όλο το Σώμα το θέμα αυτό να αναβληθεί για την πρώτη ΣUΝεδρΙα 
του νέου έτους, να θεωρηθεί θέμα προτεραιότητος χαι να είναι το πρώτο θέμα; 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Mάλ~στa. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΤΟ επόμενο θέμα εΙνα~ ''Ο περΙ Δικαστηρίων CΤρoπoπoιηnxός) (Αρ. 3) Νόμος 
το\l 1991". 

εΥ. εγΥΙΆθΙ0Υ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗ! ΝΟΜΙΚΟΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛQΦOPEΠAI "Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ cτpoπonOIH

Τ!ΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQδν'tες:-

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠουΡΥο\lρίδης 

Κοίτη Κληρ(δο" 

Γιαννάκης Αγαπ{ου 

Πα'ύλος Παπαγεωργ{ου 

Αβραάμ Α vτωνΙOυ 

Aριστoφάvης Γεωρ-Υ(ου 

Μάρκος Κιιπριανο" 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

σuνεδρLα της που πραγματοποιήθηκε στις 12 ΔexεμβρΙΟu 1991. 

Σκοπός το\l νόμου που προτείνεται είναι η τροποποΙηση ΤΊΊς βασικής voμοθε

σιας για τα δικαστήρια. ώστε ο αριθμός των Προέδρων των Ε..-ταρχιακών Δικαστη

ρίων, των Ανώτερων Επαρχιακών Δικαστών και των επαρχιακών Δικαστών να 

αιΙξηθεΙ κατά δύο σε κάθε βαθμιδα. 

ΣκoπεΙτα~ επίσης η επέκταση της ποινικής δικαιοδοσίας του Προέδρου Επαρ· 

χιακού Δικαστηρίου και του Ανώτερου Επαρχιακού Δικαστή και η αύξηση του 

ποσού των αποζημιώσεων που μπορεί να επιδιχάσει οποιοδήποτε μέλος του Επαρ· 

χιακού Δικαστηρίου σε συνοπτική δίκη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ως θέμα αρχής, "LOeettt τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νoμoσχεδloυ αναφορικά με την αύξηση του 

αριθμού των Προέδρων. των Ανώτερων Επαρχιακών και των Επαρχιακών Δικα· 

στών και, λαμβάνοντας υπόψη την επείγουσα αναγκαιότητα για.η δημιουργια JtΡOU

ποθέσεων πιο εύρυθμης και ταχείας απονομής tης δικαιοσύνης, ως προς το μέρος 

αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. Αναφορικά με το 

ΊJΠόλOΙΠO μέρος του υπό αναφορά νομοσχεδΙΟυ, που προνοεί για την επέκταση της 

ποινικής δικαιοδοσίας του Προέδρου Επαρχιακού Δικαστηρίου και του Ανώτερου 

Ει-wρχιακού Δικαστη και την αύξηση του ποσού των αποζημιώσεων που μπορεί να 

επιδικαστεί σε σuνoπτική δίκη, η Ει-τιτροπή κρΙνει ότι χρήζει περαιτέρω μελέτης, για 

τούτο και θα επανέλθει πάνω στο θέμα με νέα Έκθεσή της προς την ολομέλεια του 

Σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπόρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, πρoxωρoίJμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο-

σχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηχ6ς τίτλος. '.Αρθρο ι. 

Τροποποίηση το" άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταΟll για την έγκριση των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχε\ ένσtαση. και το δiιo άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα ανα~ρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του Ι 99 Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την "ψήφιση τον νομοσχεδιου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφUρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψTιφ(ζεtαι σε νόμο. Το επόμενο 

θέμα εΙνοι ''Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991", 

εΥ. ΕΎη ΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ NOMIKQN ΓΙΑ ΤΟ NQMQ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ MQ ΠΕΡΙ ΠΟΙΝΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ)(ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόvι:ε.:-

Ευστάθιος EuσταθΙOυ. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠουΡΥονρίδης 

Καίη1 Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπtoυ 

Παύλος ΠαπαΥεωργ(ου 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
σuνεδρια της που πραγματοποιήθηκε σης 12 ΔεχεμβρΙοu 1991. Στη συνεδρίαση αυτη 
χλήθηκαν και παρευρέθηκαν εxπρ6σωπo~ του Υπουργείου Δικαιοσύνης, οι οποΙοι 

ανέλυσαν tQvς σκοπούς και τις ε,ί'tι.διώξεις του υπό <Νζήτηση νομοσχεδίου. καθώς 

και εκπρόσωποι του Γραφείον του Γενικού Εισαπελέα της ΔημοχρατΙας. 

• 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ποινικοποίηση της άγρας πελατών • 
σε δημόσιο χώρο ή της φορτικής παρενόχλ1}Ο11ς των διερχομένων που απώτερο 

σκοπό έχει την άγρα πελατών. 
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Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Δικαιοσ\ιVTlς, έχει παρατη-

• ρηθεΙ σε πολλές περιπτώσεις 1'1 φορτική παρενόχληση περαστικών και χυρίως ξένων 
περιmτών. οι οποίοι όχι σπόνια yLVOvtaL αντικείμενο εκμετάλλnισης, με αποτέ
λεσμα να δημιουργείται πολύ κακή Εικόνα για την Κύπρο στο εξωτερικό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ως θέμα αρχής, \ιιοθετεΙ "[ους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδΙΟ1J. θεωρώντας εντούτοις υπερβο· 

λική την ΠΡΟΤΕινόμενη ποινή φυλάκισης των τριών μηνών, η Επιτροπή εισηγείται 

ανάλογη τροποποίηση στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ώσtε 11 προβλεπόμενη ποινή 
φVλάκισης να είναι ένα μήνας, και με αυτή την αλλαΎ1\ oμόq:ιωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο ~o περί Ποινικο"ύ Κώδικα (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1991~. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

γπό.ρχοιιν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δείιτερτι ανάγνωση του νομο· 

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνoπτ~κός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τρο..-τοποΙηση του βασ~κoύ νόμου με την προσθήκη νtoυ όρθρου Ι88Α. 

Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση για την έγκριση των δύο όρθρων; 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, κα~ τα δUO όρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανόγνωση του νομοσχεδιου. 

• ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

t 

• 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπό. τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπό.ρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφ(.ζεται σε νόμο. Το θέμα υπ' 

αρ. 28, που εΙναι ~o περί Ναρκω't~κών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων OυσL(ί)ν (Τροπο· 
πo~ητικός) Νόμος του 1990~, δεν είναι έτοιμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα δύο θέματα. που είναι "Ο περί Ρυθμίσεως των 

περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων Νόμος του 1990~ και ''Ο περί Ko~νoκτημo· 
σύVΗς της περιονσΙας των Συζύγων Νόμος του 1991" (πρόταση νόμου), για τα oπol.α 
υπάρχει κοινή Έκθεση. 

εΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι μόνο για το υπ' αρ. 29 θέμα. Το υπ' αρ. 30 θέμα δεν έχει 
σχέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εδώ βλέπω ό.ι υπόρχει κοινή Έκθεση. 



ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Όχι. είναι ξεχωριστή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδήποτε ... Προχωρούμε. 

Ο χ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 
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KugLE Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

Η Έκθεση για το θέμα αυτό μόλις μας δόθηκε. Εγώ δύο φορές το πρωί τη 
ζήτησα και δεν 'ιΙπήρχε και μου την έδωσαν σ' αυτή την αίθουσα. Κανονικά πρέπει να 
αναβλήθεΙ Δεν ξέρω αν υπάρχει λόγος να κηρυχθεί επείγον. αλλά δεν έχουμε καν δει 

την Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα δώσω το λόγο στον Πρόεδρο της Επιτροπής, για να μας εξηγήσει. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. πρόκειται για ένα νομοθέΤl1μα το 
οποΙΟ περιμένtι την ψήφισή του για πολλά πολΜ χρόνια. Σήμερα σε πλείστες περι

πτώσεις οι Εκθέσεις δόθηκαν εντός της αίθουσας και προχωρήσαμε. Δεν ξέρω για 

ποιο λόγο πρέπει αυτό το νoμoθέtημα να το αφήσουμε. Είναι θεσμικό και σημαντικό 

νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Ρολάνδη, πράγματι ορισμένες παρατυπίες γίνονται σήμερα, αλλά έχουν 
συγκεντρωθεί 64 θ~ματα τα οποία υπό μεγάλη πίεση χρόνου μας ~χoυν παρσυσια
σtεΙ όμως είναι ομόφωνα. Αν δεν tχετε έντονη ~νσταση, να θεωρήσουμε την Έκθεση 

αναΥνωσθείσα και να προχωρήσει ο κ. Ευσταθίου. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ; 

Εντάξει. 

ΕΚθΕΣΗΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΡΥθΜΙΣΕΩΣ ΤΩΝ ΠΕριογ

ΣΙΑΚΩΝ ΣΧΕΣΕΩΝ ΤΩΝ ΣΥΖΥΓΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ NOMOV ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ΜΟ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΟΚΤΗΜΟΣΥΝΗΣ 
ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΤΩΝ ΣΥΖΥΓΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991 Η 

ΠαQό~ες:-

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοχλής Χατζηγιάννης 

ΧρΙοτος Πουργουρίδης 

Κα'τη Κληρ(.δου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελ~τησε τα πιο πάνω σχέδι.<:ι νόμOΊJ σε 
σvνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 17 OκτωβΡ(OΊJ μtχρι 

, 



• 

• 

• 

, 
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τις 5 Δεκεμβρίου Ι 991. Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου 
κλήθηκαν και ΠOρεUΡέθηκαν στην Επι'ι'ροπή εκπρόσωποι του YΠOUΡγεΙOυ Διχαι.ο

σύνης και το\l ΓρaφεΙOΊJ 10υ feVLXOίI Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Σε αρκετές α,ί"tό 
_ι.ς σιινεδριόσεις της Επιτροπής τ\ταν Επίσης παρούσα και 11 χα Ρ. Κατοελλή. 

Όπως είναι γνωστό, 11 μελέτη τόσο του πιο πάνω νομοσχεδΙΟυ όσο και της πιο 
πάνω πρότασης νόμου, 11 QnoΙO επανακατατέθηκε στη νέα Βουλή στις 1 Ι ΙουλΙΟυ 

1991 από την χα Κ. Κληριδου εκ μ1ρouς της KoινoβoυλεUΤικής Ομάδας του Δημο
κρατικού Συναγερμού, είχε αρχίσει από 1ην Κοινοβουλευnχή Επιτροπή Νομικών 

της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου, αλλά δε συμπληρώθηκε. Κατά τη διάρκεια 

της μελέτης αυτής, η προηΥοίιμενη Επιτροπή Νομικών είχε την ευκαιρία να ακούσει 

1Lς θtσεις του Υπουργού Διχαι.οσύνης, καθώς ε..τΙσης και εκπροσώπων του Παγκυ... 

πριου ΔιχτιγOQικού Συλλόγου, του Συντονιστικού Φορέα για τα Δικαιώμαια της 

Ι'υνα(κας, της ΓΟΔΗΚ, της ΠΟΓΟ, του Γυναικείο\! ΟμΙλο\! Πρωτοπορία, της Σοσια

λιστικής Γυναικείας Κίνησης, του Συνδέσμου Γυναικών Επιστημόνων, το\! Σ\!νδέ

σμο\! Ίσα Δικαιώματα - Ίσες Ευθύνες, το\! Παγχύπριου Συνδέσμου OικoκUΡΏΝ 

Λευχωσιας και της ΣΕΚ, ΟΙ οποίοι κατέθεσαν και υπομνήματα με τις θέσεις τους 

πόνω στα ιιπό αναφορά σχέδια νόμο\!. 

Βασικός σκοπός και των δύο σχεδίων νόμου είναι η ρύθμιση των περιου

σιακών σχέσεων των συζύγων τόσο κατά τη διάρκεια όσο και μετά τη λύση της 

γαμικής σχέσης, καθώς και η ρύθμιση θεμάτων που αφορούν την υποχρέωση 

παροχής διατρoφτiς. 

Ειδικότερα με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε από την 

Εκτελεστική Εξουσία, προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακ6λoUΘΑ: 

(α) καθιtρώνεται η αμοι.βαία ιιποχρέωση των δυο συζύγων για διατροφή 

πο\! να είναι ανάλογη με τις δυνατότητές τους. 

(β) Διατηρείται η περιουσιακή αυτοτέλεια των δύο συζύγων κατά τη διάρ

κεια του γάμου. 

(γ) Καθιερωνεται, σε περι.πτωση λiισης ή ακύρωσης του γάμου ή σε περί

πτωση διόστασης πέραν των τριών χρόνων και εφόσον η περιουοια το" 

ενός από τους συζύγους αυξήθηκε με τη συμβολή του άλλο" συζύγου, το 

δικαίωμα το" άλλου σul;ύ'γo" να διικδικήσει μέρος της α'ύξησης αυτής. 

(δ) Τεκμαίρεται ότι η συνεισφορά το" ενός ΣUΖύγo" στην αύξηση της περιο"

σίας το" άλλου συζύγο" ανέρχεται στο ένα τρ(το ττις αύξτισης αmής, 

εκτός αν αποδειχθεί ότι είναι μεγαλύτερη ή μικρότερη τι συνεισφορά 

αυτή. Σ'Έτιν αύξηση αυτή δε λογίζονται οι δωρεές, κλτιρoνoμtες, κλτιροδο

σίες κτλ. 

(ε) Η παραγραφή του δικαιώματος έγερσης αγωγής προς απόδοση το" 

μέρους της αύξησης το ΟΠΟι.ο προέρχε'Έαι από ττι συμβολή του ενός από 

τους συζύγους δύο χρόνια μετά τη λίιση ή την ακύρωση του γάμου. Το 

δικαίωμα αυτό δε μεταβιβάζεται στους κληρονόμους και δεν εκχωρείται, 

εκτός αν έχει αναγνωριστεί συμβQηκά ή αν έχει επιδοθεί αγωγή, Χάνεται 

επίσης στην περι.πτωση που ο σύζυγος καταδικάστηκε για απόπειρα 

φόνου ή ανθρωποκτονία του άλλου συζύγου ή για φόνο Τι ανθρωπο
κτονια τέκνου του άλλου συζύγου. 



-
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Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμσυ. σύμφωνα με την αι"tι.ολογική έκθεση 

που τη συνοδεύει, είναι 11 παροχή στον ή στη σύζυγο του δικαιώματος διεκδίκησης 
από την περιουσία που απoxτήθψu μετά 10 γάμο α,ίΤ' οποιοδηποτε Μό ΤOuς ΣVΖiι· 
γouς και άσχετα από το σε ποιου το όνομα 11 περιουσΙα αιnή είναι εyyεyραμμΈVΗ 
μεριδίου το οποίο θα καθορ!.ζει το δικαστήριο ύστερα από αίτηση ΤOΊJ ενδιαφερό-• μ.ενOΊJ συζύγου. Το δικαστήριο, Εκτός από την οικονομική συνeισφoρά Ίων συζύγων 
11 την προσφορά υπηρεσιών γLα απόκτηση ή δημιουργία .ης περιοuoίας, θα \1πολο
γιζει ως συνεισφορά και 'ΗI φρoντLδα .ης οικογενειακής εστίας και των τέκνων της 

ΟΙΚΟΥένει.ας. Σε περl.πτωση που τι αί.τηση γίνεtαι όΊον οι σ\)ζυΥΟΙ βρίσκονται σε 

διάσταση ή έχει εκδοθεί διαζύγιο, το δικαστήριο στον υπολογισμό των μεριδίων ΤΤ1ς 

περιουσίας των συζύγων θα λαμβάVf:L υπόψη σε βάρος του ή της συζύγου και την 

υπαιτιότητα του καθενός που οδήγησε στη διάσταση Τι στο διαζύΥLO. 

Έχοντας ενώπιόν ττις τι EπΙΤΡOπΊj τα γραπτά υΠOμVΉματα όλων των ενδι.αφε
ρόμενων σuνδέσμων και οργανώσεων. θεώρτισε σωστότερο να μην καλέσει ξανό τους 

eκπρσσώπoυς τους. αλλό. να προχωρήσει στην κατ' άρθρο μελέτη των προτεινό

μενων νομοθεττιμάτων. 

Κατά ττι μελέτη αυτη τι EπLtΡOmj έλαβε υπ6ψτ] της και το γεγονός ότι τα 

προτεινόμενα σχέδια νόμου εντάσσονται μtσα στα γενικότερα πλαΙΟια εκσυγχρονι.

σμού του Οικογενειακού Δικαίου στην Κύπρο. γι' αuτό μελέ'ιτισε παρόλλ'ηλα και τις 
αναθεωρημένες το ι 983 πρόνοιες του Οικογενειακού Δικαίου που περιλαμβάνονται 
στον ελλτινικό αστικό κώδικα. γιατί πι.στεύει ότι τι ελλτινικΤΙ κοινωνία ε'ναι στα 
θέματα αυτά πολύ κοντά στην κυπριακΊj πραγματικότητα και οι σχετικές διαιό.ξεις 

έχουν κριθεί από ττι μέχρι τώρα εφαρμοΥή τους ως επιτυχείς. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω. η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

υιοθετεί. ως θέμα αρχής, τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδΙΟυ που 
κατατέθΤ)χε a..-ι:ό ττιν Εκτελεστική Εξουσία, ενώ σχετικά με τα προβλεπόμενα Q.ι-ι:ό την 

υπό συζΊjτηστι πρόταση νόμου πιστεύει ότι τι κυπριακή κoινωνtα δεν είναι ακόμτι 
έτοιμτι να ωτοδεχθεΙ και να αφομοιώσει χωρίς προβλήματα το θεσμό της κοινοκτη

μοσύνης της περιουσίας των συζύγων μετά τη σίιναψη του γάμου. Σχετικά με τον 

υπολογισμό των μεριδίων πάνω στην περιoυσtα των συζύγων σε περΙΠΤωση 

διάσταστις τΊ όταν ο γάμος έχει λυθεί με διώ;ύγιο, τι Ε..-Ι:Ηροπή πιστεύει ότι οι διατά

ξεις της υπό αναφορά πρόταστις νόμου εμπεριέχονται τΊ καλύπτονται από τις 

πρόνοιες του κιιβερvτιτιxoύ νομοσχεδίου. 

Με βάστι τις πιο πόνω γενικές θέσεις τι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

προχώρτισε σtτιν κατ' άQθρo εξέταστι του υπό αναφορά νομοσχεδίου. Από την 

εξέταστι αυτή προέκυψε τι ανάΥκΤΙ για τις ακόλoUΘες Τρ<Η-τοποιτΊσεις:-

(α) Αναφορικό με το θέμα της δικαιοδοσίας των δικαστηρίων. ορίζεται ότι 

αρμόδια για θέματα οικονομικών διαφορών γενικά που πηΥό.ζουν Q.ι-ι:ό 

τις περιουσιακές σχέσεις μεταξύ των συζύγων θα είναι τα επαρχιακά 
διxoστiιρι.α, ενώ τα θέματα διατροφής οριζεται όιι θα εκδικάζονται από 
τα οικογενειακά δικασττΊρια. 

(β) ΔιεuκρινΙ1;εται ότΙ ~περιoυσΙα" στιμαΙνει την κινητή και ακίνητη 
περιουσία που αποκτήθηκε μετά ιη σύναψη του γάμου α.ί-Ι:' οποιοδήποτε 

από τους συζύγους, ότι "σύζυγος" σημαίνει τη σχέση που δημιουργεΙιαι 

μεταξύ άνδρα και γυναΙκας ως αποτέλεσμα γάμο\) αναγνωρισμένου από 

την πολιτε[α και ότι "συνεισφορά των συζίιγων" στιμαΙνει και τη 

φροντΙδα της οικογενειακής εστΙας και των μελών της oικoγtvει.ας. 

• 

• 

• 
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(γ) Αυξάνεται Tl περ'οδος για την οποΙα δεν μπορεί να εισπραχθεΙ ποσό πο\! 
οφεο.ιται δυνάμει διατάγματος διατρoφτiς α.τό ένα σΙ! δύο χρόνι.α. και 

διεuκρινιζεται ότι, όταν ο υπόχρεος προς διατροφή βρίσκεται εκτός 

δικαιοδοσίας το\! δικαστηρΙου ή είναι άγνωστη η διαμονή .ου, τι 

περίοδος γι.α την οποία δύναται να εκδοθεί το διάταγμα διατροφής 
EΠEΚtEtVE"tQL μέχρι έξι μήνες πριν από την ημερομηνω νποβολής της 
σχετικής αίτησης. 

(6) Διεnχριν(ζεται επίσης ότι όλες οι u:τοθέσεις που καταχωρήθηκαν μετά 
την Ι η Ιανουαρίου Ι 99 Ι και που εκκρεμούν κατά την τιμιρoμηνl.α f:ναρξτις 
της ισχ"ος του υπό ψήφιση νόμου παραπέμπονται 010 στάδιο που 
βρΙσκοηαι ενώπιον του αρμόδιο\l δικαστηρioυ για συνέχιση και αποπε

ράτωση '(τις διαδικασίας από το εν λόγω δικαστήριο. 

Με βάση τις πιο πάνω τροποποιήσεις, η Κοινοβουλευι:ική Επιτροπή Νομικών 
ομόφωνα εισηγείται ιπη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 

όπως έχει τελικά διαμορφωθεΙ και αφού τροποποιηθεΙ ο τίτλος '10υ. ώστε να αναφέ
ρεται ως ~O περί ΡυθμΙσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των ΣUΖύ"γων Νόμος του 
1991". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι σvνάδελφoι, 

Το σημερινό νομοθέτημα είναι πολύ σημαντικό. Είναι θεσμικό και σπoUΔΑισ 
νομοθέΤ1]μα, διόtι αί.ρει μια μεγάλη κοινωνική αδικία η οπο(.α ΕΠικράtησε διό μέσου 

των αιώνων μέχρι σήμερα, όσον αφορά τις περιουσιακές σχέσεις των σι(ύΥων. 

Τι γινόταν μtxρι σήμερα; Η περιουσία 11 οποία εδημιουργείτο κατά τη διόρκεια 
του γάμου συνήθως ενεγράφετο κατ' α.:τοκλειστικό.η.α στο όνομα .ου προσώ,'ι;ου το 

οποίο εμφανώς εΙχε την οικονομική διαχείριση και εθεωρε',ο η κεφαλή της οικογέ
νειας. που 1l.av ο σύζυγος. Η σ\ιζUΓOς θα έπρεπε να αναμtνει εΙ.ε τη δωρεά .ου 
ουζύ"γο\! της είτε το θάνα.ό το\!, για να κληρονομήσει το ένα tκ.o Τ1]ς περιοιισίας 

τότε και να μ..-τορέσει \'0. ε..-τιβιώσει. Αυτό το πράγμα οήμερα τερματ(.ζεται, δηλαδή 

αίρεται η διάκριση των φύλων και εισάγονται νέοι θεσμοι. 

ΠεραΗέρω '10 νομοσχέδιο προβλέπει την υποχρέωση το\! υπαίτιου ΣUΖύ"γOυ 
μετό 'Ίην έκδοση .ου διαζιιΥtoυ να διατρέφει .ον ανuπαί.tιO ούζυγο. Τι συνέβαινε 
μέχρι σήμερα; Κό.ποιος ο οποως ήταν υπαίτιος ενός διαζυγίου απηλλάττετο μετά το 
διαζύγιο έναντι του aνωtaHt01J μtρoυς. δηλαδή το\l θύματος το\l a..-τοιvχόντος 

γάμο\!. της \JJtOXQeώoEιoς να καταβάλλει και την παραμικρή διo.τρoφiι. Αποτέλεσμα 
τούτου ηtαν να υπάρχο\!ν γάμοι οι οποίοι στηριζονταν στο φόβο και τον τρόμο της 

συζύγου για το _ι θα aπογινόταν στο μέλλον, όταν θα διαλυόταν ο γάμος, 11 οποιο. 
έ.σι υπέμενε μέχρι _έλους Τ1]ς ζωής της αυτή την κατάσταση. 

ΤΟ νομοθέτημα επίσης, και αυτό είναι πολύ σπουδαίο, δtδeι μέρος Τ11ς οικογε

νειακής περιουσίας και στον έτερο των ΣUΙ;'ύyων ανάλογο με Τ1] σvμμετoχή 'Ίου στη 

δ11μΙOUQΎtα autTιI) της περιουσΙας. Αλλά, και αν ακόμα αυτ" δεν είναι εμφαvιjς, δε 
φαίνεται δηλαδή ποια είναι η συμβολή .ου στη δημιουργία της περι.ουσ(.ας. και πάλι 
xatd τεκμήριο θεωQεΙται 11 σύt;.uyoς, 11 οποία παρέμενε στο σπίτι και μεγάλωνε τα 
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παιδιά της οικογένειας. ότι εΙναι δικαιούχος του ενός τρίτου αυτής της ΠΕΡLOυσί.ας. 

Δηλαδή αναγνωρtζoνται τα δικαιώματα των νοικοκυρών. που για πολλά χρόνια 

αγωνίζονται να τους αναγνωριστεί και μια οικονομική οντότητα μέσα στα πλαΙσι.α 

της οικογένειας. 

Βέβαια από την άλλη πλευρά υποχρεώνεται και η σύζυγος σήμερα να 

διατρέφει το σύζυγό 1:ης. όταν αυτός δυσπραγεί και δεν έχει δικούς του πόρους. Και 

αυτό είναι κάτι 1"0 οποίο αναβαθμ!.ζει τη θέση της γυναίκας μέσα στο σiιστημα του 
δικαίου μας. 

Όπως εΙΠα, το νομοθέτημα αυτό εξυγιαίνει το γόμο και δημΙΟ\JQγεί πλέον πιο 

καλές οικογενειακές σχέσεις, διότι, αιρομένης της ανάγκης σννέχισης υποχρεωτικά 

1:ης. συμβίωσης, οι σχέσεις των συζύγων γίνονται ισότιμες και πιο αξLOΠρεπεις. 

Για το λόγο αυτό θεώρησα σκόπιμο να πω αυτά τα λίγα, γιατί είναι ένα νομο

θέ1:ημα που απασχόλησε και την προηγούμενη Βουλή σε επανειλημμένες συνεδρίες, 

καθώς και την παρούσα Βουλή και την Επιτροπή Νομικών οε επανειλημμένες και 

πάλι συνεδρίες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βλέπω πολλούς ομιλητές. θα δώσω το λόγο στον κ. Αγα,ίτ{ου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, 

Η κατάσταση που επικρατο'ύσε στις συζυγικές σχέσεις σε ό ,τι αφορά την 

περιουσία ήταν αποτέλεσμα της ανισότητας πο)) ΕΠικρατο'ύσε στον τόπο μας μεταξίι 

ανδρών και γυναικών. καθώς και της κοινωνικής θέσης των γυναικών, που 

δυστυχώς εΙχαμε για μια περίοδο στην Κύπρο. Αποτελεί αναμφίβολα πρόοδο για 

την κοινωνία μας το γεγονός όη σήμερα αναyνωρtζoυμε ίσα δικαιώματα στους δοο 

cruζύyOuς. 

Σε δίιο βασικά σημεία αυτού του νομοσχεδίου πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη 

σημασία. Πρώτο, στο γεγονός ότι η περιουσί.α η οποία αποκτάται κατά τη διάρκεια 

του γάμου ανήκει και στους δύο, ανάλογα με τη συνεισφορά του καθενός στην 

απόκτηση αυτής της περιουσί.ας. Στο παρελθόν. όπως ανέφερε και ο συνάδελφος κ. 

Ευσταθίου. κατά κανόνα η περιουσί.α που αποχτιόταν κατά τη διάρκεια το)) γάμου 

γραφόταν στο σύζυγο και η σύζυγος. η οποία πολλές φορές ήταν θύμα είτε διαζ1J

γ[ου είτε άλλων καταστάσεων, μπορούσε να μείνει αδέκαρη και πολλές φορές να 

οδτΥΥτιθεΙ σε τραγικές καταστάσεις. Με τον καθορισμό του τεκμηρίου του ενός τρίτου 

'tοuλάχιστον αναγνωρtζεται πως η προσφορά της συl;ύyoυ για την ανατροφή των 

παιδιών αποτελεί μια οικονομική προσφορά Ύια την απόκτηση 1"ης οικογενειακής 

περιουσίας κατά τη διάρκεια του γάμου. 

Δεύτερη βασική πρόνοια του νομσσχεδΙΟυ είναι η διατροφή και μετά το 

διαζύγιο, Η Κύπρος είναι η μόνη χώρα στην Ευρώπη στην οποί.α μετά τη διάλυση 

του γάμου, ανεξάρτητα από τις αιτίες της. η σύζυγος δεν έΧΕΙ δικαίωμα διατρo~ς. 

Τώρα αΙρεται αυτή η αδικtα, ιδιαίτερα όταν υπαΙτιος για τη διάλυση του Ύάμου 

etVOL ο σ"ίιζuyος. 

• 

• 

• 



• 1013 

Ακόμα ένα χαρακτηρισηκό γνώρισμα αυτού του νομοσχεδΙΟυ είναι η πλήρης 
εξίσωση των δύο φύλων με βάση την πρόνοια που λ.έει ότι εκείνος που έχει τ~ δυνα-

• τότητες, ανεξάρτητα αν είναι ο σίιζυΥος ή η σύζυΥος, υποχρεούται στην παροχή 
διατροφής στον iteΡO. Δηλαδή θα wτάρξει περι.ττωση καtά tnv οποία μια πλούσια 
σύζυγος θα προσφέρει διατρoφτi για πρώτη φορά στο φτωχό σύζυΥΟ. Αυτό, κατά τη 
γνώμη μου, είναι ακόμα μια πρόοδος, ακόμα ένα βήμα προς τα εμπρός για την 
εξίσωση των δίιο φύλων. 

• 

• 

• 

Εμείς χαιρόμαστε που αυτό το νομοσχέδιο ήρθε στη Βουλή. γιατί το κόμμα 
μας από την ίδρυσή του είχε "{άξει σκοπό την εξίσωση των δύο φύλων και την 
εξασφάλιση ίσων δικαιωμάτων μεταξύ ανδρών και γυναικών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ήθελα να πω xd"tL για tO οποίο προηγουμένως υπήρξε ένσταση, αλλά 
επιμένω ότι είναι ορθό. είναι κοινή η Έκθεση και για τα δίιο θέματα. Αυτό λέει η 
Έκθεση που έχω μπροστά μου. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Να σας εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε. Αρχικά ήταν η πρόταση νόμου εκ μέρο"ς της 

συναδέλψο" Καίτης Κληρίδου και μετά ήρθε και το κυβερνητικό νομοσχέδιο και τα 
συζηtήσαμε και τα δύο μαζί, διόη έθιγαν τα (δt.α θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πρόκειται περί κοινής Έκθεσης. 

εΥ. ΕΥΠΑθIΟΥ: 

ΤΟ τριακοστό θέμα όμως είναι εντελώς διαφορετικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το τριακοστό θέμα είναι "Ο περί Koιvoxτημoσiινης της Περιο"σίας των 
Συζύγων Νόμος το" 1991" και είναι το ίδιο που υπάρχει στην Έκθεση. Avτή είναι η 
ημερήσια διάταξη πο" έχει τεθεί ενώπιόν μου . 

εΥ. εΥΠΑθΙΟΥ: 

'EXE"tE δίκαιο, κUριε Πρόεδρε. Διορθώθηκε και κυκλοφόρησε νέα "μερ~σια 
διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η δεσποινίς Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

θα ~θελα να παρατηρ~σω όη txE"tE δίκαιο. Συζητ~σαμε την πρόταση νόμου 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και το κυβερνητικό νομοσχέδιο μαζι. ε."tομένως είναι 
κοινή η Έκθεση. 

Ο Δημοκρατικός ΣυναγΕρμός έχει ιδιαίτερους λόγους να xαΙQετΙσει αυτή τη 
νομοθεσια. διότι η πρωτοβουλια για την τρο..-το.ίτοΙηση του νόμου στον τομέα των 
ΠΕριουσιακών σχέσεων των συζύγων είχε ξεκινήσει από το Δημοκρατικό Συναγερμό 
με την κατάθεση της πρότασης νόμου περί Κοινοκτημοσύνης της Περιουσίας των 
Συζύγων την προηγούμενη βουλευτική περίοδο από τον τέως Βουλευτή κ. Α. 
Ανδρέου. 
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Ο Δημοχραηκός Συναγερμός έχει ως θεμέλιο λΙθο της πολιτικής του για τη 

γυναΙκα την αναγνώριση της προσφοράς της Kυπρi.ας ως oυζiryou, μητέρας και 
οικοχυράς και την αναβάθμιση του ρόλου αυτού στην κοινωνία μας. Και διαβάζω 

εδώ τώρα το πρόγραμμά μας, ης προγραμματικές μας δηλώσεις για τις βουλευτικές 
εκλογές του '91, όπου λtμε όη στόχος μας είναι τι αναγνώριση της προσφοράς της 
Κυπρίας ως συζύγου, μητέρας και οικοκυράς και τι αναβάθμιση των ρόλων αυτών 

στην κοινωνία μας, αλλά κυρίως η νομική κατoxίιQωστι της ισοημίας της γυναίκας 

κατά τρόπο που να της εξασφαλίζει πραγματική οικονομική ανεξαρτησία, αλλά και 

να διασφαλίζει την προσωπική της ελευθερΙα. Και εδώ σημειώνω ότι αυτό είναι 
aπαραΙΤl1ΤO, διόη ξέρουμε ότι δεν υπάρχει πραγματική ελευθερία, όταν δεν υπάρχει 

οικονομική ανεξαρτησία. Και λέμε ρητά ότι θα ζητήσουμε την τροποποίηση του 

Οικογενειακού Δικαίου και την άμεση ψήφιση του περί Κοινοκτημοσίινης Νόμου 

που κατέθεσε ο Δημοκρατικός Συναγερμός στη Βουλή, ούτως ώστε να αναγνωρι... 

ζεται η οικονομική αξία της εργασίας της οικοκυράς και να της δΙνttαι το δικαίωμα 

απαίτησης μεριδίου από την περιουσία που αποκτήθηκε μετά το γάμο του ζεύyouς. 

Όπως ανέφερα προηγουμένως, η πρόταση νόμου περί Κοινοκτημοσύνης της 

Περιουσίας κατατέθηκε στην προηγούμενη Βουλή. Μετά ακολούθησε η κατάθεση του 
κυβερνηηκού νομοσχεδΙΟυ και ξεκΙνησε η συζήτηση των δύο σχεδίων νόμου την 

προηγούμενη βουλευηκή περίοδο. Δε συμπληρώθηκε η συζήτηση και η Επιτροπή 

Νομικών ξανάρχισε τη συζήτηση και των δύο εκ νέου και καταλήξαμε εδώ που κατα~ 

λήξαμε. όπως σας ε[.πε ο κ. Eu<παθίoυ, Πρόεδρος της Επιτροπής. 

Ήθελα να παρατηρήσω ότι ο λόγος που κατατέθηκε η πρόταση νόμου από το 

Δημοκρατικό Συναγερμό είναι ότι αντιληφθήκαμε την αδικια που γ{vεΊ:αι σε βάρος 
των γυναικών που μένουν στο σπίτι, για να φροντίζουν την οικογένεια, δίνοντας 

έτσι την ευκαιρία στον άνδρα να επιδοθεί στον επαγγελματικό τομέα. Και, ό.-τως 
παρατήρησε το ΕπαρχιαΧό Δικαστήριο Λόρνακας οε μια πρόσφατη υπόθεση, αυτ;ή η 

σημαντική προσφορά των γυναικών που φροντίζουν ολόκληρη την οικογένεια δεν 
μπορούσε πριν α..-το την τροποποίηση τον νόμον που κάνονμε τώρα να θεωρηθει, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του δικαΙΟυ μας, σημαντιχή οικονομική εισφορά και κατά 
σuνέπεια δεν ελαμβάνετο υπόψη ως συμμετοχή στην απόκτηση της οικογενειακής 

περιουσΙας. Επομένως, σκοπός της πρότασης νόμου που κατέθεσε ο Δημοχρατικός 
Συναγερμός ήταν να δώσει στην οικσ,otυρά το δικαίωμα να ζητήσει μέρος της περιου

σίας του ζεύγOUς και κατά τη διάρκει.α του γάμου. Όμως η πλει.οψηφΙΟ των Μελών 

της Επιτροπής θεώρησε ότι αυτό θα δημιουργούσε πολλά πρακτικά προβλήματα και 
γι' αντό δεχτήκαμε τη διάταξη του κνβερνητικο'ίι νομοσχεδίου και 11 κοινοκτημοσύνη 
ισχύει κατά τη διάλυση του γάμου μόνο. 

Δε θέλω να επεκταθώ στις λεπτομέρειες του νομοσχεδίου, γιατί ήδη έχει γίνει 

σχετική αναφορά στην Έκθεση της Επιτροπής. Απλώς θα ήθελα να επισημάνω ότι η 

πρωτοβουλία του Δημοκρατικο'ίι Συναγερμού δεν πήγε χαμένη, διότι στο κUΒΕρνη~ 

τικό νομοσχέδιο έxouν ενσωματωθεί διάφορα σημεία της πρότασης νόμου, απο τα 

οποία το πιο σημαντικό είναι ο ορισμός της συνεισφορός, όπως τον εισηγήθηκε ο 

Δημοκρατικός Σuναγερμός. Δηλαδή η συνεισφορά: των συζύγων σημαίνει και τη 

φροντίδα της οικογενειακής εστίας και των μελών της οικογένειας. 

Χαιρετίζοντας αυτό το νομοθέτημα, θα ήθελα να επισημάνω ότι αναμέ\'ονμε 
χαι ένα άλλο πολύ σημαντικό νομοσχέδιο που θα βελτιώσει τη θέση της οικοκυράς 

και της αγρότισσας και που μας το έχει υποσχεθεί προ καιρο'ύ η κ\Jβέρνηση, δηλαδή 
νομοσχέδιο σχετικά με τη σύνταξη της οικοκυράς. θέλω να υπενθυμίσω στο ΣΦμα 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 
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ότι όλα τα κόμματα και 11 xUΒΈρvτιση έχουν ταχθεΙ υπέρ της σίινtαξης της o~κoxνρός 
και etAro να υιuνθιιμ{σω ότι 11 κυβέρνηση υποσχέθηκε προ xαιρoiι να ο).οχλτιρώσει 
1:11 μtλ1τη γι' αuτό το θέμα και να φέρει νομοσχέδιο στη Βουλή. Γι' αυτό με αυτή την 

εuχαιQ{α να υπενθυμ(ζω σt1jV κυβέρνηση ότι οι οικοκυρές της Κύπρου περιμένουν 

απο αvtή με αΥων(α την υλοπο(τιOTl της υπόσχεσής της. 

EUΧαQιστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλl1τές που θέλουν να τονίσουν πόσο πρωΤΟΠOQιακή εΙvoι 

αυτή 11 νομοθeσΙα. που μας ευθυγραμμίζει με _α ευρωπο'Ι:κά πρότυπα και εξασφα· 
λίζει τους άπορους συζύγους; 

Η κυρία Κατσελλrj. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

κνΡΙΕ Πρόεδρε. κύρωι συνάδελφοι, 

θα 'ήθελα να συμπληρώσω και να πω ότι ναι, εξασφαλi.ζει τους άπορους συζύ· 

γους ΟV1!.ξαρτήτως φύλου και αυτό εΙναι το κυρι.ότερο. Το Δημοκραηκό Κόμμα 

αισθάνεται ιδιαΙτερα ευtUΧι.σμΙνo, ΥΙΟΤ( αυτός ο νόμος εΙνοι ακόμα tνα σκαλΕ για 

τον r:χσυyχΡOνισμό του OLxoγEνEWXou μας Δικα'ου που το Δημοκρατικό Κόμμα 

από το 1983 είχε θέσει ως θέμα πρώτιστης ανάγχης, ενώ 'ύσtερα από αυτη την ανακ(.. 

νηση του θέματος απο το Δημοκρατικό Κόμμα ε'χε γίνει η νoμoπαρασκεOOσtική 

επιτροπή στο ΥπουργεΙΟ Δικαιoσiινης, που δημιoUρyησε σταδιακά τμήμα για πιο 

βαθιά μελέτη του Οικογενειακοu Δικαίου, που σήμερα έχει τη μoρqτη του φορέα για 

τη γυναΙκα. 

KuQLE Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, μετά το νομοσχέδιο για τη γονική μέριμνα. 
που στην oυσtα καταργεΙ την πατριαρχική οικογένεια και θέτει τους δΟΟ ΣUΖίιyouς 

επί ίσοις όροις. αυι:ό το νομοσχέδιο ρυθμΙζει ης περιouσιακές τους σχέσεις ε..-c( 

(σοις όροις ανεξαρτήτως φίιλου. Αυτό είναι το κυριότερο που θεσμοθετούμε σήμερα 

και με αυτό ερχόμαστε σε ευθε(α γραμμή με τις συνθήκες των Ηνωμένων Εθνών και 

άλλων διεθνών σωμάτων που έχουμε κυρώσει. 

ΤΟ δεύτερο e:Ιναι ότι έσtω και έμμεσα αναΥνωριζεται η σuve:LoφoQti της οικο

κυράς σtα οικιακά και στην οικογένεια ως εργασία και έτσι σε κάποιο στάδιο, έστω 

και σε περΙΠτωση διάλυσης του γάμου, δεν αδικεΙται, αλλά αμειβεται. Αυτό θα 

αποτελέσει το πρώτο σκαλΙ, γι.α να καταλάβουν τα νέα ζευγάρια και οι νέες γενιές 

ότι τα οικιακά εΙναι και αυτά ευθύνη και των δύο, διότι δε θέλουμε εμεΙς ως Δημο

κρατικό Κόμμα οι νέες γενιές να εΥχλωβΙσΟ\Ν τη yυνaΙκα στα οικιακά μόνο και 

στην ανατροφή των παιδιών. θέλουμε να δημιουργηθούν οι κατάλληλες προυποθέ

σεις, ώστε η γυναίκα επί ΙΟοις όροις ~ιε τον άνδρα να πρoσfρtρει τόσο εντός της 

oικoyενttας όσο και εκτός της ΟΙΚοΥενεαις, στην κοινωνία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακοίιεται.) 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

ΓιατΙ όχι. κύριε σννάδελφε; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ μη δ~ακόπτe-ι:ε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

ΤΟ επόμενο βαοικό είνα~ ότι διασφαλl.ζει ένα ελάχιστο επίπεδο αξιοπρεπούς 
διαβίωσης στον οικονομικά ασθενέστερο σίιζuγo και είναι βασικό το θέμα της o~κo

κνράς, είναι ένα μεγάλο θέμα και έχουμε ήδη εμεις ως Δημοκρατικό Κόμμα εγγράψει 
ένα σχετικό θέμα πον πρέπει να μελετηθεί σφαιρικά, γιατί πραγματικά ιιπάρχει μια 

αδικία λόγω του μΕταβατικού σταδίον της αλλαγής των δομών της κοινωνίας μας. 

Οπωσδήποτε αντό το νομοσχέδιο εδώ περιέχει τέτοιες ρυθμίσεις, πον υποβοηθεί στο 

να μην νπάρχονν πλέον γάμοι κατ' οοοία διαλνμένοι οι οποίοι κρατιούνται μόνο 

και μόνο εξαιτίας τον φόβον της οικονομικής ανέχειας του ενός συζύγου 

Και εκείνο που ήθελα να τονίσω τελειώνοντας είναι ότι αυτό το νόμο θα 
πρέπει να τον μελετησονν ειδικά οι γνναίκες, για να μπορέσουν με αυτό το εργαλείο 

που τονς δΙνονμε σήμερα ως Βονλή να στηρtξoνν τους εαυτούς τους, θέτοντας πιο 

καλές και νΥιεΙς βάσεις, ώστε να συμβιώνουν σε μια οικογένεια όχ~ εξαιτίας τον 

φόβον της οικονομικής ανέχειας, αλλά να ΣUμ.βιώνoυν με βάση την αγάπη μέσα στην 

οικογένεια και, όπον δεν υπάρχει αυτή, να μη διστάζονν να απαιτούν ως άνθρωποι 

τα δικαιώματά τονς. 

Euχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γεωργίου. Μήπως θα προτιμούσατε από τη θέση σας; 

ΑΡ. fEQPΓlOY: 

Κίιρι..ε Πρόεδρε, κUρι.o~ συνάδελφοι, 

Συζητούμε τώρα ένα νομοσχέδιο το οποίο θα έπρεπε να είχαμε ΣUΖητηαι:ι πριν 

από πολλά χρόνια. Γιατί είναι σοβαρό το θέμα πον συζητούμε και πιστείιουμε ότι Τ] 

Βουλή αντ,l\ θα έπρεπε να είχε κάνει τΤ]ν αυτοκριτική της, όη δΤ]Α. έχει xaeυoτee'l\aEL 

να φf:ρει για ψήφιση αuτό το νομοσχέδιο. θα πρέ.'1:ΕΙ εδώ να συγχαρούμε την κυβέρ

νηση τη σημερινή, Τ] οποία μέσα από το φορέα των γυναικών τον οποίο έχει ιδρύσει

και ο οποίος είναι μία, σπο τις καινοτομίες αυτής της κυβέρνησης - έφεΡΕ αVΤό το 

νομοσχέδιο, το οποίο μπορούμε όλες οι πλευρές σήμερα να χαιρετίσοιιμΕ ως ένα 

προοδευτικό νομοσχέδιο, ως ένα νομοσχέδιο που EκσUYΧΡOν{.ζει την κυπριακή νομο
θΕσία στα θέματα της περιουσίας των συζύγων. Συνεπώς το νομοσχέδιο αυτό είναι 

τόσο σοβαρό όσο σοβαρή είναι και Τ] ύπαρξη στην κνπριακή κοινωνία της οικογέ

νειας θεμελιωμένης πάνω σε UΓιείς βάσεις, που είναι απαραίτητη προυπόθεση για να 

μπορεί να υπάρχει μια κυπριακή κοινωνία η οποία να έχει μέλλον. 

Εμείς ποτέ δεν αρνηθήκαμε ως ΑΚΕΛ-Αρι.στερά να έχονμε και συμπαραστάτες 

στο δικό μας αγώνα, στον αγώνα για την ισότητα όλων των πολιτών και ιδιαίτερα 

για την κατάργηση των μεγάλων εμ.ί'ΙοδΙων που υπήρχαν στην ισότητα μe-ι:αξύ 

yuναΙκας και άνδρα και χαιρετl.ζoυμε και το Συναγερμό που ακολουθεΙ αυτή την 

πορεία, πον εμεΙς ακoλoνθoiισαμε α.;'Ιό της ιδριισης του ΑΚΕΛ, αλλά και όλες τις 
άλλες πλευρές. Είναι γι' αυτό το λόγο που δινονμε την περαιτέρω νπόσχεση προς 

όλους τονς Κυπρίους πολΙτες ότι θα εργαστουμε μεθoδ~κά, προγραμματισμένα και 

οργανωμένα και στο μέλλον για την neρontρoo ισότητα και αναβάθμιση της ζωής 

κάθε ανθρώπου. 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 
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Το σημαντικότr:ρο το oπol.o προσφέρει αυτό το νομοσχέδιο εΙναι η αναγνώριση 

της σημασίας της προσφοράς της μητέρας. Μέχρι σήμερα δυστυχώς η στεντj 

κοινων(α μας κάπου αντιμετώπιζε τη μητέρα με διαφορετικό τρόπο. Σήμερα αυτή η 

πρoσqχ>ρά αναγνωρ(ζr:ται και για πρώτη φορό θεσμοθετεΙται, κατοχυρώνεται με 

νόμο, διόοΙ αποοελεΙ εκΣVΓΧΡOνισμό tO γεγονός ότι από δύο γενικά άρθρα οου περΙ 
Δικαστηριων Νόμο\) προχωρούμΙ!: σε αναλυτικό νομοσχέδιο με λεπτομερείς δι.ατά· 

ξεις πο\) κατοχυρώνουν τα διάφορα ζητήματα που αφορούν τις γυναίκες, οους 

άνδρες και yeVLxtt αuτoός πο\) αποφασίζουν να παντρευτούν. 

Επίσης συγχαίρουμε οο Συναγερμό που rfΚατέλειψε τη δική το\) θέση για την 

κοινοκτημοσύνη και δέχθηκε τη θέση πο\) υιοθετήθηκε ομόφωνα από όλr:ς τις 

πλευρές της Βουλής. διότι ίσως σήμερα να μην εΙναι έτοιμTl η κυπριακή κοινωνία 

για την κοινοκτημοσύνη στην οποία αναφέρεται. 

θέλω να επισημάνω μια συγκεκριμένrι διάκρLOΤΙ που γίνεται σι αυτό το νομο· 

σχέδιο, την οποία οι επαγγελματίες μελετητές του νόμου θα χρειαστεί να ξέρουν, γι.α 

να την επισημαίνουν στους διάqχ>ΡOυς οι οπο(οι θα ενδιαφέρονται για την εφαρμογή 

αυτού του νόμου, τη διαφορετική αρμοδιότητα διαqχ>ρετικών δικαστηριων. Δηλαδή 

τα μεν θέματα διαοροφής θα υπάγονται στη δικαιοδοσία του οικογενειακού δικαστη. 

ρΙου, τα δε οικονομικά θέματα. τα θέματα δηλαδή της περιουσίας. θα υπάγονται στη 

δικαιοδοσια των επαρχιακών δικαστηρίων. Πιστεύω ότι αυτό r:LvaL ορθό, όπο» 
καθοριζεται. γιατί ακριβώς θα δώσει τη δυνατότητα σ' εκείνους τους δικαστές που 

εξειδικεύονται σΙ!: θέματα οικονομικών σχέσεων να δίνουν ης καλύτερες και τις 

σοφότερες λύσεις και Moqχισεις σε αuτά τα θέματα της περιουσl.oς. 

Το τr:λεuταίο σημείο που ήθελα να αναφέρω, το οποίο ιδιαίτερα για μας έχει 

μεγάλη σημασία, είναι η διατροφή που καθορίζεται με βάση τις ανάγκες και τις 

δυνατότητες. Για μας είναι και αυτό ένα σiιyχρoνo στοιχείο και είναι γι' αυτό που 

χαιρετίζουμε αuτό το νομοσχέδιο. Π ιστΈUΩ ότι όχι μόνο οι γυναtκr:ς πρέ..ει να μας 

ευγνωμονούν γι' αυτή την ενtργεια της ψήφισης αυτού του νομοσχεδιου, αλλά και οι 

άνδρες, οι οποίοι θα πάψΟυν να είναι θύματα της οποιασδήποτε μεγάλης προίκας 

οποιασδήποτε γυναίκας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εφόσον δεν unttexouv άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

Από τη θέση σου, κύριε Πουργούρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Απλώς θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι αισθάνομαι την ανάγκη να 

• συγχαρώ τον Πρόεδρο της Επιοροπής, γιατί πράyματ~ σε αυτά τα θέματα του εκσυγ· 

χρονισμού του Οικογενειακού Δικαίου επιδεικνίιει υπέρμετρο ζήλο, και παράλληλα 

να συγχαρώ τους αρμόδιους λεΙΤΟUQγούς, μάλλον την αρμόδια λει-τουργό -του 

.. γπoυργ~ίoυ Δ~καιoσύνης, η οποια έxε~ ετοψάσει και αυτό το νομοσχέδιο, όπως και 

άλλα που αφορούν τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού Δι)(α(ου. Έτσι με την 

ψήφιση και του νομοσχεδΙου για την υιοθεσΙΟ τέκνων, που ελπίζουμε να φέρουμε 
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ενώπι.ον της ολομέλειας μέσα ιno Φεβρουάριο, θα έχουμε ολοκληρώσει μια σειρά 

από θεσμικά μέτρα για τον εκσυγχρονισμό του Οικογενειακού ΔικαΙΟυ. κάτι που 

ήταν μέσα στι.ς προγραμματικές δηλώσεις ίου Δημoκρατικoiι Συναγερμού από το 

1976. Ε,ίτομένως καμιά αλλαγή στην πολιτική του δεν έχουμε και ούτε ο Δημοκρα· 
τικός Συναγερμός άλλαξε καθ' οιονδήποτε τρόπο στο θέμα αυτό. AvτΙθετα, α.."tό της 

(δρυσής του ένας απο τους βασικούς του στόχους ήταν ο εκσυγχρονισμός του ΟιΧΟ' 

γενειακoiι Δικαtoυ και χαιρόμεθα. γιατί έχουμε συμβάλει και εμε(ς. όπως βεβαίως 

και τα άλλα κόμματα, στο να eπLteuxeet αuτός ο θαυμάσιος στόχος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι έχετε σuyχαρεΙ εαυτούς. έχετε συγχαρεΕ αλλήλoug και 

έχετε συγχαρεί και την κυβέρνηση. Ε(ναι μΙα από ης μοναδικές περιπτώσεις που 

δEδovται γενικά συγχαρητήρια. 

Πρoχωρoiιμε στη δεiιτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Ναι, κύριε Χατζηγιάνντι. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Δεν είναι για να μιλήσω. κύριε Πρόεδρε. Απλώς δεν έχω το κείμενο του νομο· 

σχεδΙου και βλέπω στην Έκθεση να αναφιρεται ότι μπOQεί. να κληρονομ1jθεΙ, αν έχει 

ε..·τιδοθεΙ αγωΎ1\. θα πρέπει να προσεχθει. Εγώ λέω ότι το ορθότερο ε{ναι όη. κληρο

νομείται. αν έχει χαταΧωQηθeί 1j αγωγή, διότι μπορεί να υπάρξει το ενδεχόμενο μt.α 
αγωγή να κάμει δύο χρόνι.α να επιδοθεΙ οπότε μένει ακάλυπτος πλέον, και ε{ναι 

λάθος όπως αναφέρεται στην Έκθεση. Λέει: ''Το δικαίωμα αυτό δε μεταβιβάζεται 

<πους κλ1jρονόμους και δεν εκΧωQε(ται. εκτός αν έχει αναγνωρι<πεΙ συμβατικά ή αν 

έχει επιδοθεί αγωΎ1\". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αντιλαμβάνομαι ότι είναι μάλλον λάθος της Έκθεσης και ότι το νομοσχέδιο 

έχει t1j σωστή διατiιπωση. Τι λέει ο Πρόεδρος της Επιτροπής; 

ΕΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Έτσι εΙναι, όπως το ebta'tE. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Πρoχωρoiιμε στη δεinερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός 'tΙτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνε{α. Άρθρο 2. 

Υποχρέωστι διατροφής. Άρθρο 3. 

Διάταγμα διατροφής σε περΙΠΤωση διάστασης. Άρθρο 4. 

Διατροφή. Άρθρο 5. 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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Αποκλεισμός Τι περιορισμός διcι-τ:ρoφής σε περLπτωση διόσtασης Τι διαζυγίου. 

'Αρθρο 6. . 

Μέτρο και περιεχόμενο '{ης διατροφής σε περίπτωση διάστασης ή διαζυΥ{ου. 

Άρθρο 7. 

Προσωρινό διόταΥμα διατροφής. Άρθρο 8. 

Η διατροφή καταβάλλεται περιοδικά. Άρθρο 9. 

ΤροποποΙηση διοτό.Υματος διατροφής. Άρθρο 10. 

Λτ'ιξη διατό,Υματος διατροφής. Άρθρο 1 Ι. 

Τρόπος εΙσπραξης διατροφής. 'Αρθρο 12. 

Περιουσιακή αu'tQ'tέλεια των συζύγων. Άρθρο 13. 

ΑξΙωΟ11 συμμετοχής σε περιουσΙα. Άρθρο 14. 

Παρογροφή αξίωσης. Άρθρο 15. 

Δωρεές μtoαξ"ύ συtίιγων. Άρθρο 16. 

Απώλεια δικαιώματος έΎtρσης αγωγής και μεΙωση του ποσού της αξΙωσης. 

Άρθρο 17, 

EξouσΙΙς του επαρχιακοίΙ δικασtηρΙOυ σε περιπτωση διακοπής της ονμβΙωσης. 

Άρθρο 18, 

Γάμοι που λύθηκαν πριν από την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. 

Άρθρο 19. 

Κατάργηση. Άρθρο 20. 

Υποθέσεις που εκκρεμούν. Άρθρο 2 Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπό:ΡΧΕΙ ένσταση όπως τα άρθρα Ι έως 21 εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου,που θα ytVf:L με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα. αναφέρετα~ ως ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών 

Σχέσεων των Συζύγων Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά ττι σφύρα) 

Εφόσον δεν υπ6:ρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. Το επόμενο 

θέμα είναι ΜΟ περί Οικογενειακών Δικαστηρίων (Τροποποιτιτικός) Νόμος ταυ 1991 " 

(πρόταση νόμο\l). 

(Η Έκθε.ση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα.) 
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ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΙ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΟΙΚΟΓεΝΕΙΑΚΩΝ 

ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Ενοτάθιος EuστaOΙOu, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής ΧατζηΥιάννης 

Χρ(στος ΠΟUΡΥοuρίδης 

ΚαΙτη Κληρ!.δοu 

Γιαννάκης Α γαπΙου 

Παύλος ΠαπαγεωρΥ(ου 

Αβραάμ Avτων(oυ 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κ υπρι.ανο\l 

Η Κοινοβοuλευηκή Ε..-ΤΙ"fροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε συνεδρία της που πραΥμαΊοποιήθηκε στις 12 Δεκεμβρισυ 1991. 

Σκοπός της πιο πάνω πρόtασης ν6μoΊJ. η οποι.ο καtατέθηκε στη Βουλή από το 

Boυλευtή κ. Eu. Euσtαθίoυ. ε(ναι τι παράταση Τ1'1ς εξαίρεσης της εφαρμογής του 

νόμου Υια τα οικογενειακά δικαστήρια (Νόμος Αρ. 23 το\! 1990) στα μΙλη των 
θρησκευτικών ομάδων μέχρι την 31 τι Δεκεμβρίου του Ι 992. 

Όπως ε'ναι γνωστό. σύμφωνα με τις πρόνοιες της ισχύουσας σήμερα νομοθε· 

σίας για τα οικογενειακό δικαστήρια, τα Uφιστόμενα κατό την ημερομην[α έναρξης 

της ισχύος του νόμου για την πρώτη τροποποίηση του Συντόγματος εκκλησιαστικό 

δικαστήρια των θρησκευτικών ομάδων θα O1Jνέχιζαν να λειτουργούν ως οικογε· 

νειακό δικαστήρια και των θρησκευτικών αuτών ομόδων αρχικό μέχρι την 31η 

Δεκεμβρίου 1990 και με μεταγενέστερο τροποποιητικό νόμο μέχρι την 3Ιη Δεκεμ

βρίσυ 1991. 

Κατό τη μελέτη του προτεινόμενου νομοθετήματος α''''τό την Επιτροπή δια.τι

στώθηκε η ανόΥχη παρό.τασης της πιο πάνω προθεσμίας για ακόμα ένα χρόνο. αφου 

δηλώθηκε ότι οι εκπρόσωποι των θρησκευτικών ομόδων στη Βουλή έχουν ζη,;ήσει να 

ακουστούν από την Επιτροπή Νομικών τόσο οι ίδιοι όσο και όλλοι παρό.γοντες των 

ομόδων τους, ώστε να διευθετηθεί οριστικό από ποια δικασtήρια θα εκδικό.ζονται οι 

υποθέσεις OΙΚOyενtιακoυ δικαΙΟυ που αφοροίΙν τα μέλη ,;ων ομόδων αυτών. 

Με την πρόταση αυττ'ι συμφωνtί και το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή ,;ης σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ανηλαμβόνομαι ό,;ι δεν υπόρχουν ομιλητές επί θέμα,;ος αρχής. Προχωρούμε 

στη δεύτερη ανόγνωση της πρότασης νόμου. 

• 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΕτλος. Άρθρο Ι. 

ΤΡΟΠΟΠΟΙllση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση ό.ι-τως τα άρθρα 1,2 και 3 εΥχριθούν; 

Εφόσον δεν ιιπάρχει ένσταση, φρΙνονται. 

Προχωροίιμε σττιν τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφtρεται ως ο περΙ Oιχoyεw.ιακών ΔικαστηρLων (Τροπο

ποιτιτικός) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταστι όπως 11 πρόταση νόμου ψτιφιστεΙ σε νόμο; 
(Kτuπά τη σφί!ρα) 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, η πρόταση νόμου ψTJφU;εtαι σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ραδι.οφωνικο\J Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιη

τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199 Ι". 

ΥπΔρχει ένσταση 11 Έκθεση να θεωρηθεί αvαyνωσθεΙσα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ΤΙ Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟθΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΟΥ ΙΔΡΥ

ΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~Vlες:. 

Νίκος Kατσoυρίδrις, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouχoυμάς 

Δrιμήτρης Kovτίδrις 

Kίκrις Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πoυργoυρίδrις 

Δrιμήτρης Συλλoύρrις 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούπας 

Κώστας Hλιάδrις 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική EJι:HΡOπη Εσωtερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο· 

σχέδ~o σε τρεις συνεδρίες της που πραγμαtοποιήθηκαν στις 26 Νοεμβρίου και στις 3 
και 10 Δεκεμβρίου 1991. Στις συνεδριάσεις της Επι-ι:ροπής κληθηκαν και παρευρέ
θrικαν εκπρόσωποι του Yπo\JQΎείOυ Εσω-ι:ερικών και του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι τροποποίηση της βασικής νΟμοθε-

σίας για το Ραδι.οφωνικό Ίδρυμα KώrΡOυ, για να παρασχεθεί τι δυνατότητα στσ • 
Διοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος να διορΕζει το Γενικό Διευθυντή του εΙτε 

μόνιμα είτε με σύμβαστι. της oπoLας τι διάρκεια δε θα ξεπερνά τα πέντε χρόνια κάθε 

φορό. Η πιο πάνω απόφαστι του ΔΙΟLΚΤΙΤΙΚΟ,j Συμβουλίου του ΡΙΚ θα υπόκειται 
στην ΈΓΧριστι του YnOtJQYLXo,j Συμβουλίου. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.,-ητροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπο,jς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδΙΟυ, γι' αυτό και ομόφωνα ειστιγεΙται στη 
Βουλή ττιν ψήφισή "fOtJ σε νόμο. όπως έχει τελικά διαμOQφωθει, ώστε το Υπουργικό 
Συ~ύλιo, σε περl.πτωση που δε θα εγκρίνει τη σχετική πρόταστι που υποβάλλει σ' 

αυτό το Διοικη"fικό ItJμβo,jALO του Ιδρ,jματος, να αιτιολογεί πλήρως ττιν απόφασή 
του. 

Η προτεινόμεντι τροπολογία αποσκοπεί σττιν εναρμόνιστι του tΡOnoπoLTjtι.xo,j 

νόμου που προτείνεται με τις πρόνΟLfς σχετικής νομοθεσίας που ψήφισε τι Boυλτj 

για τα θiματα του δLOQισμού των Γενικών Διευθυντών "fων νομικών προσώπων 
δτιμόσιου δικαtoυ (Νόμος Αριθμός 115 του 1990). 

Η Κοινοβουλεl1nκή Επιτροπή Εσωτερικών στην πλεt.OψTJφία της εισηγείται 

επίσης ττι μείωση από τα πέντε στα τέσσερα χρόνια της διόρχειας ττις σύμβασης για 

τη eioη του Γενικού Διευθυντή του Ραδιοφωνικο,j fδρ,jματος Κύπρου και θα 
εξτιγήσει τη Oioη της αυτή κατά τη συζήτηση του υπό εξέταση νομοσχεδίου ενώπιον 
της ολομiλειας της Βουλής. 

Ο Βουλευτής κ. Ν. Μουσιούπας εκ μtρoυς της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Δημοκρατικού Κόμματος εισηγείται τη μείωση της διάρχειας της σύμβασης από τα 

πέντΕ στα δύο χρόνια για τους λόγους που θα αναλύσει κα"fά τη συζήτηση του πιο 
πάνω νομοσχεδίου ενώ..ιον της oλoμtλf:ιας του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχο\ΙV ομιλητiς επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλτιτiς επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος, Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικοίι νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει iνσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 EΎΚΡΙθoΎV; Εφόσον δtν tJJt6:QXEL 
ivotaoη, εγχρΙνονται, 

ΠροχωρούμΕ στην "fρΙτη ανά-Υνωση του νομοσχεδΙΟυ,που θα γίνει με την 
ανάγνωση του "fltAOU μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο πιρΙ Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κ Uπρoυ 
(Γρσποποιτιτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταστι όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ ΟΕ νόμο: 

• 

• 

• 
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(Κ .υπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρxε~ ένσταστι. το νομοσχέδιο Ψτιφ(.ζετα~ σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι "O~ περΙ Τμήματος EQ'yαοΙας - θέση AEHO\IQYOiJ Βργα
σΙας (ΣχέδLO. γπηρεσ(ας) ΚανονισμοΙ το" 1991", 

(Η Έκθεση θεωρεΙται ανα-ΥνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ flA ΤΟΥΙ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "οι ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟ! ΕΡΓΑ

ΙΙΑΣ - θΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΕΡΓΑΣΙΑΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜοιτσΥ 1991" 

nαQόντ~:-

Ευστάθιος Eυσtαθίoυ. Πρόεδρος 

ΓLαννάκης Ομήρο1.l 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

XρLστoς Πουργουρίδης 

Κοίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γα..-cΙοu 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραόμ Α ντωνίοιι 

Αριστοφάνης ΓεωρΥΙΟ" 

Μάρκος Κ ιιπριανοό 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμους 

σε συνεδρία της πο\l πραγματοποιήθηκε στις 12 ΔεχεμβρΙΟ" 1991. Στη συνεδρi.αση 
ουtή κλ'ήθηκε και παΡΕυρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργε(ου Εργασ(ας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων ο οποΙΟς ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 

συζήτηση Κανονισμών. Κλήθηκαν επίσης εΚΠQόoωπOΙ του ΥπουργεΙΟ)) Οικονο· 

μικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. οι οποΙΟι όμως δεν προσήλθαν στην Επιτροπή. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμοίις. οι οποΙΟι εκδιδονται με βάΟ11 τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, οχαιτ:εΙται ο καθoQισμός του σχεδίου 
υπηρεσΙας της θέσης του Λειτουργού Εργασίας στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινω. 

νικών Ασφαλισεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις ε...ιδιώ· 
ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και, λαμβάνοντας υπόψη τη δήλωση του εκπρο
σώπου του ΥπουργεΙΟυ Εργασ[ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σύμφωνα με την 

οπο(α το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συμφωνήθηκε α.ίτό όλους τους ενδιαφερο

μένους στη Μεικτη Επιτροπή Προσωπικού, ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής και επειδή αντιλαμβάνομαι 

ότι δεν υπάρχει ένσταΟ11 για την έΥκΡ1.Ο11 των Κανονισμών, οι Κανονισμοί εγκρΙνο· 

νται. 

(Κτυπά τη σφύρα} 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Στο προηγούμενο νομοσχέδιο που ψηφίσαμε. στην Έκθεση τουλόχιστον 

αναφέρεται όη θα επεξηγηθούν κάποιες θέσεις εδώ. Φυσ~κά. αφο\! πέρασε χωρις 

ένσταστι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον δεν ης έχουν Επεξηγήσει εκείνοι που το ανέφεραν. σημαΙνΗ πως 

εξέλιπαν πλέον οι λόγοι για επεξή'(1l0η αυτών των θέσεων. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην Τ)μερτΊσια διάταξη, το υπ' αρ. 34, που 
είναι "Οι περί Παροχής Ε.."tιδομάτων οε Εκτοπισθέντες και Παθόντες (Τροποποιη· 

τικο() (Αρ. 2) ΚανονισμοΙ του 1991". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛενΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝIΣΜον! ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''01 ΠΕΡΙ ΠΑΡΟΧΗΣ ΕΠ Ι ΔΟ

ΜΑΤΩΝ ΣΕ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΕΣ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΕΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) 
ΚΑΝΟΝIΣΜOl ΤΟΥ 1991" 

Πα"όντες:-

Ευστάθιος ΕυσταθΙΟυ. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλης Χατ!;ηγι6.ννης 

ΧρΙστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιανν6.κης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργ(ου 

AβQα6.μ Α ντωνίου 

Αριστοφάνης ΓεωQγΙOυ 

Μ6.ρκος Κυπριανού 

Η ΚοινοβουλευΗκή Ε.-τιτροπη Νομικών μελέΊησε τους πιο πό.νω Κανονισμους 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Δεκεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση 
αυτή παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης, η οπο(α και ανέλυσε 

τις επι.διώξει.ς τους. 

Με τους πιο π6.νω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 24 
και 33 του περί Ενοικιοστασίου Νόμου, σκοπείται η παράταση μέχρι την 31η Δεκεμ
βρΙου 1992 της ισχύος των Κανονισμών για την παροχή Ε.ι-τιδομάτων ενοικίου σε 
εκτοπισθέντες και παθόντες. 

Όπως είναι γνωστό, οι ισχύοντες μέχρι σήμερα Κανονισμοί προβλέπουν την 

αυξηση των t.ι-τιδoμάτων ενοικίου που παρέχονται σε εκτοπισθέντες και παθόντες 

κατά 10% στο ανώτατο όριο του ενοικίου που λαμβάνεται υπόψη και κατά (500 στο 
καθαρό εισόδημα αντίστοιχα. 

Η Επιτροπή , έχοντας υπόψη την Έκθεση που η προηγούμενη Κοινοβουλευτικη 

Επιτροπή Νομικών είχε υποβάλει στην ολομέλεια του Σώματος με την οποΙα 

εκαλείτο η Εκτελεστική Εξουσία, αφού μελετούσε το θέμα της αύξησης των παρεχό

μενων t.ι-τιδoμάτων, σύμφωνα με τις εισηγήσεις της Παγκύπριας Ε.-τιτροπής 

• 
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Προσφύγων, να υποβάλει έγκαιρα, δηλ. πριν από τη λήξη της ισχύος των Κανονι

σμών αυτών, το απoτ~λEσμα της μελέτης της και να γνωστοποιήσει τις αποφάσεις 

της πόνω στο όλο θέμα, εκφράζει τη δυσαρέσκειά της γιο την χωλυσΙΙQΎΙα της 

κυβέρνησης να ανταποκριθεΙ στην πρόταση αυτή. Η Επιτροπή δηλώνει επίσης ότι 

θεωρεΙ απαράδεκτη την παράλειψη .ης κυβέρνησης να καταθέσει έγκαιρα τους υπό 

έγκριση Κανονισμούς με αποτέλεσμα η Επιτροπή να εΙναι εχ των πραγμάτων 

αναγκασμένη να Εισηγηθε( την παράταση της καταβολής των επιδομάτων για έναν 

ακόμα χρόνο χωρΙς οποιαδήποτε διοφοροποΙησή το"ς. 

Υπό tO φως των πιο πάνω 11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομιχών ιIι.oθeteL ως 
θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό σιιζήτησrι Κανονισμών, γι' 

αυτό και ομόφωνα ΕισηγεΙτοι στη Βουλή την έγκρισή τους. Ταυτόχρονα η Επιτροπή 

καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να υποβάλΕΙ στη Βουλή το αργότερο μέχρ~ Τ1]ν 311] 
Μαρτίου 1992 Τ1] μελέΤ1] κα~ τις ε ισΊlyήσε~ς Τ1]ς για Τ1]ν αναθεώρηση του ύψους των 

επιδομάτων ενo~κΙoυ που παρέχονται σε εκτoπ~σθέντες κα~ παθόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχουν ομιλ1]τές ε..-τΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, α..-τό Τ1] θέση μου. 

Επειδή δεν έχει αναγνωσθεί 1] Έκθεση κα~ eLvat πιθανόν να μην έχει διαβαστεί 
κιόλας από τους Boυλεvτές, θα ήθελα να τονΙΟω όη υπάρχει εδώ μια σοβαρή παρά

λειψη από κυβερνητικής πλευράς 1] οποία τονίζεται μέσα ΟΤ1]ν Έκθεση. Επειδή δε θα 
αναγνωσθεί, θα 'ήθελα να το τονίσω, γιατί νιώθω πάρα πολύ έντονα γι' αυτό το 

σημεΙΟ. 

Ενώ από την προηγούμενη Βουλή είχε ζ1]τηθΕ( από την Κ~ΡVΗση να μελετήσει 

το θέμα αύξησης των επιδομάτων ΕνοικΙΟυ των προσφύγων, αυτη όχι μόνο το παρα

μέλησε. όx~ μόνο δε συμμορφώθηκε σ' αυτή την παράκληση της Βουλής, αλλά έστω 

και με τους ίδιους αριθμούς ήρθε στην τελΕυταία συνεδρίαση, Q)tρνοντας ξανά. όπως 

γίνεται συνήθως, προ τετελεσμένων την Επιτροπή, όπου αναγκαστήκαμε πλέον να 

περάσουμε τους Κανονισμούς όπως είχαν, χωρίς να μπορέσουμε ούτε ΤΡΟΠΟΠΟ(1]σ1] 

να κάνουμε ούτε καν να συζ1]τήσουμε πιθανή ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]ση. Έχουν μπει ορισμένες 

νέες πρoθεσμtες και θα ήθελα να τονιστιΙ αιι:ό το Σώμα όη όντως τις Εννοούμε αυτη 

Τ1] φορά και ότι οφείλει η κυβερνητική πλευρά να συμμορφωθεί μ' αυτές σ' αυτό το 

θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν δΕν υπάρχει ένσταση σ' αuτά που ανέφερε ο Βουλευτής του Δημοκρατικού 

Κόμματος. τότε θα διαβιβάσω εκ μέρους του Σώματος την α..'"tαΙτηση κάποιες 

υποσχέσεις και δεσμείισεις να υλoπo~ηθoiιν , μέχρις ότου εκπνεύσει .0 χρονοδιά
γραμμα που έχει .ιθεΙ Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση για 

Τ1]ν έγχριστι των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφUρα) 
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Επειδή δεν υπάρχει ένσταση. οι ΚανονισμοΙ εΥκρΙνονται. Προχωρούμε στο 

επόμενο θέμα σtην ημερ"σια διάταξη, το υπ' αρ . 35. που εΙναι "Οι περΙ Πετρελαι.ο
ειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής ΤΙμής Πωλήσεως) (Τροποποιη1:ΙΚΟΙ) (Αρ. 2) 
ΚανονιομοΙ του 1991 ", 

(Η Έκθεση θεωρεΙται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ OlΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΩ·γ·ΠΟΛΟΓIΙΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΙ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥ

ΝΤΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΩΝ (ΑΝΑΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΤΗΣ ΛΙΑΝΙΚΗ! 

ΤΙΜΗ! ΠΩΛΗΣΕΩΣ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντε .. :-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας Γεωργ[ο\l 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Νιχος ΚατσσυρΙδης 

Αβραάμ Α ντων(ου 

Κίχης ΚαζαμΙας 

Α νδQέας ΦιλΙΠπου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Xατ~ηδημητρΙOιι 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτρο.ι-τή Οικονομικών και Προt.lπολογισμο(ι μελtτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε σννεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Δεκεμ
βρΙΟυ 1991. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται καθορίζονται και για το επόμενο 

εξάμηνο οι λιανικές τιμές πώλησης πετρελαιοειδών που ισχύουν ως σήμερα. 

Όπως εΙν6Ι γνωστό, ο καθορισμός των ημών αυτών γίνεται στα πλαίσια της 

άσκησης του δικαιώματος αλλά και του καθΤικοντος του Υπουργού Εμπορίου και 

ΒιομηχανΙΟς να προβαίνει στην περιοδική, ανά εξάμηνο ή και νωρίτερα, αν κατα

στεί αναγκαίο, αναθεώρηση των τιμών αυτών, με βάση τα εκάστοτε δεδομένα σε 

σχέση με τις διεθνείς τιμές του αργού πετρελαίου και τους u..-τόλΟ"'"tους παράγοντες 

που διαμορφώνουν και επηρεάζουν τις τιμές αυτές. 

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά Κανονι

σμούς, οι λιανικές ημές πετρελαιοειδών πρέπει να παραμείνουν στα σημερινά 

επLπεδα, που καθορίστηκαν στις 13 ΙουνΙου Ι 99 Ι. Η κuβtρνηηκή αυτη πρόταση 
γίνεται, αφού Μφθηκε υπόψη το γεγονός ότι, με βάση τις τρέχουσες τιμές του αργού 

πετρελαίου και τη συναλλαγματική ισοτιμία, οι εταιρείες πετρελαιοειδών δεν αναμέ

νεται να πραγματοποιήσουν πλεόνασμα το πρώτο εξάμηνο του 1992. Εξάλλου, 

σίιμφωνα με την (δια ΈΧθεση, οι τιμές αυτές συγκρίνονται ευνο"κά με ης λιανικές 

τιμtς που ισχύουν στις περισσότερες ευρωπα'ίκές χώρες. 

-
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Η ΚοινοβουλευτικΤ; Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού για τους 

ΙδLOuς λόγους που υποστηρίχτηκαν ενώπιον της Ε.ι-τιτροπής από μέρους της κ\lβέρ-

.. νησης ομόφωνα εΙσηΥεΙται στη Βουλή την έΎΧριση των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

όπως αιποΙ έχουν κατατεθεί, πρό.γμα το οποΙΟ σημαίνει πως οι τιμές των πηριλαιο

ειδών θα διατηρηθούν στα σημερινά επΙ-τεδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Επειδή δεν ιιπόρχouν ομιλητές t,;-ιί Ε*μστος αρχής. υπάΡΧΕΙ ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Επειδή δεν νπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εΥχρίνονται. Οι περί Δικηγόρων 

(Σuντάξεις και Χορηγήματα) (ΓροποποιΤ)τιχο() ΚανονισμοΙ του 1991 αποσύρθηκαν. 

Πρoxωρoiιμε στο επόμενο θέμα στην τιμερnσια διCιταξll. το υπ' αρ. 37. που 
είναι ''Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (TQonOJtOLTJtLXO() (Αρ. 2) Κανο

νισμοί του 1991". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΟΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ANAΦEPOI'ΠAI ΩΣ ~OI ΠΕΡΙ 

ΡΥθΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤIΚΟI) (ΑΡ. 2) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Παοόντες:-

ΝτΙνος Μιχαηλιδης. Πρόεδρος 

Ανδρέας Μούσκος 

ΙσΙδωρος Μακριδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργ'ου 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σνγχοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρί.α της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Νοεμβρtoυ 
1991. Στη σ\lνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι το" YnO\lQ
γεΙου ΣυΥχοινωνιών και Έργων οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω ΚανονισμΟύς. οι οποίοι εκδ(δovται με βόση το άρθρο 24 
της νομοθεσΙας για την τροχαία μεταφορά. οχοπεΙται η παραχώρηση πλήρους 

ατέλειας στην έκδοση Τι ανανέωση αδειών οδικής χρήσης των λεωφορείων δημόσιας 

~ χρήσης που ανήκουν σε περιφερειακές εταιρειες Ύια χρονικό διάστημα πέντε χρόνων 

από την ημερομηνΙα έναρξης της ισχύος των προtεινόμενων Κανονισμών. 

Η παραχώρηση της πιο πάνω ατέλειας εντάσσεται στα πλαΙσια της προώθησης 

του σχεδΙο" ίδρυσης και στήριξης των περιφερειακών εταιρειών λεωφορείων. τόσο 

των αστικών όσο και των αγροτικών. 
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Η ΚοινοβοιΙλειιτική Επιτροπή Σuyκoινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και ης επιδιώξεις των υπό συΙ;;Ι;τηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

Εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. όπως έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνικ'ής 

άποψης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλτιτές επΙ θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές ε,.ϊί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Ε.ί'tειδή δεν υπάρχει ένσταση, σι Κανονισμοί fΎΚρίνσνται. 

Προχωρούμε στα ε..."tόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη, τα 1Jn' σρ. 38 και 39. 
που είναι "Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 

Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 1991" και ''Οι περί Δημόσιων Βοηθη
μάτων και Υπηρεσιών (Πρόσθετο Μηνιαίο Επίδομα) Κανονισμοί του 1991", για τα 
οποια υπάρχει κοινή Έκθεση. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΊΑΙ ΩΣ 

(Ι) ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΒΟΗθΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ (ΑΝΩΤΑΤΟ 

ΠΟΣΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΛΥΨΗ ΒΑΣΙΚΏΝ ΑΝΑΓΚΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 
ΚΑΙ (2) ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΒΟΗθΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΏΝ 

(ΠΡΟΣθΕΤΟ ΜΗΝΙΑΙΟ ΕΠΙΔΟΜΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ν'tες:-

Αβραάμ ΑντωνΙου, Πρόεδρος 

Παίιλος nMGYEωρytou 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη ΚληρΙδου 

Νίκος Πιττοχοπίτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους υπό αναφορά Κανονισμοίις σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 

12 Δεκεμβρίου 1991. Στη συνεδρίαση αυτη ήταν παρόν και το Μέλος της Βουλής κ. 
Ευ. Euσταθίoυ. Με τους πρώτους Κανονισμο"ύς, οι οποίοι εκδ(δονται με βάση το 

άρθρο ι ι της νομοθεσίας για τα δημόσια βοηθήματα. αυξάνεται από την Ι η Ιανουα

ρίου 1992 το ανώτατο ποσό του μηνιαίου δημόσιου βοηθήματος για την κάλυψη των 
βασικών αναγκών των δικαιούχων από f.66.50 σε ί7 ι.οο και για κάθε εξαρτώμενό 
τους από f.29.50 σε f.31.50. Αυξάνεται επίσης το ύψος του ειδικοίι επιδόματος ενοι- • 
Χίου και του ειδικού επιδόματος αναπήρου που καθορίζονται με βάση το ύψος του 

βασικοίι επιδόματος. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 8(η) 

και 29 της υπό αναφορά νομοθεσίας, χαθορ(ζεται το ύψος του πρόσθετου μηνιαίου 
επιδόματος που παραχωρ.εΙται σε δικαιούχο δημόσιου βοηθήματος για την κάλυψη 
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δαπανών που είναι σνναφείς με την προσωπική άνεση του ιδίου ή εξαρτωμένου του 

και που διενεργο\ινται ειδικότερα για την ικανο::το(ηση οικογενειακών, κοινωνικών, 

ψυχαγωγικών και θρησκευτικών αναγκών . 

ΤΟ \ιψΟς του μηνιαl.oυ αυτού πρόσθετου επιδόματος καθορ!.ζεται σε !6.00 για 
κάθε λήπτη, αν αυτός έχει μια από τις τέσσερις πιο πάνω ανάγκες, σε Ι9.00, αν έχει 

δυο ΑΖτό αυτές. και σε !l2.00, αν έχει περισσότερες α.ίτό δUo. Για κάθε εξαρτώμενο 
του δικαιούχου το ύψος του επιδόματος αυτού καθoρίζετα~ σε !6.00, αν έχει οποια
δήποτε από τις πιο πάνω ανάγκες. 

Σ\ιμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν α.ίτό το αρμόδLO ΥπουργεΙΟ, αυξά
νονται επ(σης με σχετική α.ίτόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τα μηνιαία δημόσια 

βοηθηματα για τους εγκλωβισμtνoυς από !7Ι.ΟΟ σε !75.00 για κάθε δικαιούχο και 
από :Ε33.00 σε ι35.00 για κάθε εξαρτώμενό του. 

Η πρόσθετη δαπάνη για την πρoτε~νόμενη αύξηση των δημόσιων βοηθημάτων 

υπολογίζεται σε Ε800,αχ> περL-του ετήσια, για τους εγκλωβισμένους σε !16,500 
περίπου ετησια και για το πρόσθετο μηνιαίο f,τίδομα για κάλιrψη δαπανών συναφών 

μι την προσωπική άνεση των δικαιούχων σε ί18,ΟΟΟ μηνιαl.α. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.-τιτροΠΤ; Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

υιοθετεί τους σχοπο\ις και τις f,-τιδιώξεις των προτεινόμενων Κανονισμών. γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους στη μορφή που αυτοί κατατέ

θηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΠΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Βεβαίως πρόκειται να ψηφίσουμε αuτή τη στιγμη την α\ιξηση των επιδομ6:των 

που δίνονται υπό μορφή δημόσιων βοηθημάτων σε εκείνους που το εισόδημά τους 

είναι κατώτερο α.ίτό εξηντα εννέα λίρες το μήνα και που τα εξαρτώμενά τους 

πρόσωπα έχουν εισόδημα xatwteΡO από είκοσι εννέα λίρες tO μήνα. θεώρησα όμως 
σκόπιμο και ορθό σ' αυτή την περίοδο της ευφορίας, της σπατάλης και του παντrγlJ

ρισμού για το όtι η χώρα μας κατέχει επίζηλη θέση από άποψη ευημερίας στον 

κόσμο με κατ6: κεφαλή εισόδημα δέκα χιλιάδες δολάρια να ενδιατρίψω λίγο επί του 

θέματος αυτού, για να πω στα έντιμα Μέλη της Βουλής, στους σνναδέλφους και στο 

Προεδρείο ακόμα πώς txE~ η κατάσταση του Νόμου περί Δημόσιων Βοηθημάτων, 

διόη αμφιβάλλω αν έχουμε μελετησει αυτούς τους νόμους στην ουσία τους κα~ στο 

ουσιαστικό τους περιεχόμενο αρκετά προσεκτικά. 

Κύριε Πρόεδρε και xuQLoL σννάδελφοι. οι Κανονισμοί αυτοί φέρνουν στο 
.. προσκήνιο αυτή την πικρή, όπως eL-ra, αλλά μεγάλη αλήθεια. ότι δηλ. υπάρχουν 

μεταξύ μας άνθρωποι που το εισόδημά τους είναι κάτω από εξήντα evvta λLρες το 
μήνα και που οι εξαρτώμενοΙ τους παίρνουν αυτό το ποσό που είπα πρoηγoυμtνως. 

Γι' αυτό θεωρώ και σκόπιμο και επιβεβλημένο να σας πω ορισμένα διευκρινιστικά, 

για να τα θυμούμαστε, ιδίως όταν μας συνεπαίρνει η ωραιολογία για τη μεγάλη 

εUΗμερl.α και την ψηλή βιοτική στάθμη και το επLπεδo που ε..-τικρατούν στον τόπο μας. 
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Πρώτ' απ' όλα πόσo~ είναι αυτοί o~ άνθρωποι που παίρνουν δημόσια βοηθ!;

ματα στην Κύπρο: Ειναι 12,812 άνθρωποι, που αντι.προσωπείιουν το 2.5% του 
πληθυσμΟύ μας. Όσοι έχω πει είναι οι καταγραμμένοι , γιατί πιστεύω ότι πολλαπλά

σιοι από αυτoUς δεν έχουν καταγραφεί στα βιβλία της επαιτείας αutής, ώστε να 

μπορούν να παΙΡνouν δημόσιο βοήθημα. 

Γι.α πo~o λόγο δεν txouv καταγραφeΙ; Διόη πολλές φορές η πικρία της 
ανtχειας είναι λιγότερο οδυνηρή από τον εξευτελισμό της αξιοπρέπειας των 

ανθρώπων. Επειδή, για να μπορέσουν να διεκδικήσουν αυτά τα ψίχουλα, θα πρέπει 

να υποβληθούν σε εξονυχιστική εξέταση και οι ίδιοι και τα παιδιά τους για το αν 
μπορούν να έχουν πόρους ή ποίι βρΙσκοuν πόρους, όταν είναι σε όλοuς γνωστό ότι 

στεροίινται των πόρων αuτών. Το χειρότερο όμως είναι ότι θα πρέπει πρώτα να 

ζητήσouν να διωχθούν τα παιδιά τους ποινικά, επειδή δεν τους διατρέφουν, και 

μετά να τύχουν αυτοίι του δημόσιο\! βοηθήματος. Πολλοί δε διεκδικοίιν τα δικαιώ

ματά τους, διότι λόγω πνεuμαηκής νόσο\! ή χαμηλοίι πνtuματικοίι EΠuτtδoU δε 

Υνωρ(ζουν ότι έχουν τέΊοια δικαιώματα. Πολλοί λόγω μεγάλης ηλικίας δε γνωρί
ζουν τα δικαιώματά τους. ΠολλοΙ όμως δεν έχουν το ψυχικό σθένος να τα διεκδική

σουν και δεν είναι λιγοι auto! που δεν έχουν το ψυχικό σθένος να διεκδικήσουν τα 
δικαιώματά τους στη χώρα μας. Είναι η μεγάλη τάξη αυτών nou αποκαλο'ίιμε οι 
ταπεινοί και οι καταφρονεμένοι άνOρωJtoι, που ούτε ακούγονται ούτε καν γίνονται 

αντιλ'l']πτο" 

Τώρα ο νόμος πο\! τοιις προστατεύει ποιος είναι, κύριε Πρόεδρε: καθορ{ζει 
ότι, όταν δοθεί αυτό το επΙδομα και αρρωστήσει ο δικαιούχος και πάει στο νοσοκο
μεΙΟ και μείνει περισσότερο «--ι:ό ένα μήνα, δεν πρέπει να του πληρωθούν οι εξήντα 

Evvta λιρες, διόη ήδη φιλoξtνfΙται κάποu άλλου. Γι' αuτό το κράτος κά\'ΕΙ την οικο

νομία, επειδή νοσηλε'ίιει κάποιον στο νοσοκομείο, να μην του δίνει οίιτε εκείνο το 

ελάχιστο το οποίο αποτελεί το μηνιαΙΟ tou χορήγημα και το αποκλειστικό του εισό
δημα. 

Άλλο σημείο του νόμο\! είναι ότι, αν κά."tOLΟ από τα παιδιά του δε δεχθεΙ να 

υποβληθεί σε περαιτέρω εξέταση ή έρευνα, τότε διακόπτει ο διευθυντής τη xoρftΎηoη 
του επιδόματος. Αν ο ίδιος δε βρεθεί στο σπίτι όπου δήλωσε ότι κατοικεΙ και .ον 

επισκεφθεί ο ε."'t~θεωρητής, για να εξετάσει την κατάστασή του, κα~ δεν τον βρει, 

πάλι χάνει το εισόδημά του. 

Άλλες πρόνοι.ες tou νόμου: Το κατώτατο, λέει, επίδομα είναι πέντε λΙρες το 
μήνα, αλλά φτάνει μtχρι τις εξήντα εννέα λίρες το μήνα. Αν εξείιρει εργασία μέχρι 
είκοσι λίρες το μήνα, τότε του χαριζεται το εικοσάλιρο και δεν του το αποκόβουν, 

αλλά, αν 'ι'] αφαίρεση ε(ναι πέραν των ε(κοοι λι.ρών, πρέπει να αφαιρεθεΙ από τις 
εξήντα εννέα εκείνες λ(ρες. Και, αν ένα από τα πα~διά του δικαιούχου είναι πάνω 

από δεκαοχτώ χρόνων, τό.ε θα πρέΠΕΙ να τον oUVTTIQet το παιδί του και παύει και το 

δικαίωμά ΤΟ\!. 

Κάνει όμως ο νόμος αυτός και μια διάκριση: Α ν το παιδί tou nρoσilinou που 
ζει σε πλήρη στέρηση είναι εκτοπισμένο, δηλαδή προέρχεται από εκτοπισμέτη οιχο

γένtια, δε χρειάζεται να γίνει αυτή η έρευνα, αλλά, αν δεν είναι εκτοπισμένη η οικο

γένεια, τότε οπωσδήποτε πρέπει να το συντηρεί και να γίνει και αυτή η έρευνα και, 
αν δε το συντηρεί, τιμωρείται με φυλακή μέχρι τρεις μήνες και με ί.150 πρόστιμο ή, 

αν το ίδιο μέσα σ' αυτή τη δίτη των εξετάσεων και των αντεξετάσεων κάνει ψευδή 

δήλωση, τιμωρεΙται και πάλι με τρεις μήνες φυλάκιση. 

• 
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Αυττ\ είναι η κατάσταση των δημόσι.ων βοTlθημάτων και της ευημερίας μας 

αναφορικά με την τάξη των προσώπων που ανέφερα, όπως έχει σήμερα ο νόμος. Και 
ερχόμαστε να τους δώσουμε την αύξηση των δύο λιρών για τους εξαρτωμένOUς τους 

και των δύο με τριών λφν !.ι"tί.σης Υια το μεγάλωμα των δημόσιων βοηθημάτων. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, οι άνθρωποι που είναι καταγραμμένοι 

εΙΠα ότι είναι το 2.5%, αλλά φαΙνεται ότι οι μη χαταγραμμένοι είναι πολλαπλάσιοι 
τσυ 2.5% για τους λόγους που εΙΠα. Πολύ λίγοι θέλουν να πάρουν τα παιδιά τους 
στα δικαστήριο και να φυλακιστούν. επειδή δεν τους βoηθoUν. και έτσι προτιμούν 

να ζουν εντελώς περιφρονημένοι και σε πλήρη ανέχεια. Γι' αυτό το λόγο πιστεύω 

πως τουλάχιστον ένα ΙΟ% του πληθυσμού ζει υπό τις συνθήκες !τΟ" περιΎQάφoνται 

με τα ποσά τα ΟΠΟιο. τους δίνονται. 

Και έχω μια απOΡI.α να εκφράσω. ΠΡOΤΩίJ κατέβω από το βήμα. Εδώ το κατά 

κεφαλή εισόδημα είναι δέκα χιλιάδες δολάρια το χρόνο. πο\! σημαίνει όη είνα~ 

πέντε χιλιάδες λίρες το χρόνο. Μια οικογένεια με πέντε άτομα πρέπει να έχει το 

εισόδημα των είκοσι πέντε χιλιόδων λι.ρών ως μέσο όρο. ΦαΙνεται όη όχι μόνο αuτό 

το 10%. αλλά. λαμβανομένου υπόψη και του επιπέδοl' των εισοδημάτων στον τόπο 
αυτό. πάρα πολλές χιλιάδες άνθρωποι <ΠEΡOUvtaL αυτό το μέσο εισόδημα, για να το 

έχουν στην τσέπη τους οι πολύ λίγοι. τους οποΙους εντούτοις αφήνουμε εντελώς 

ανενόχλητους. αφού ης φορολογίες τις οποίες είχαμε για το εισόδημά το\!ς ης 

υποβιβάσαμε από το 42.5% στο 20%. ίσως για να δημιουργήσουμε την ολιγαρχία του 
μεγάλου πλούτο\! και να πυκνώσουμε τ~ς τάξεις των ταπεινών και των καταφρονε

μένων της ζωής αυτής. τους οποίους αντιμετωπίζουμε κάθε χρόνο, όταν τους 

δινουμε δύο με τρεις λιρες αύξηση παραμονές συνήθως των Χριστουγέννων. 

Αυτό πρέπει να σταματήσει. Γι ' αυτό το λόγο και σε συνεννόηση με τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής, το συνάδελφο κ. Αβραάμ Αντωνίου. θα πρέπει κατεπειγό

vtως να υποβάλουμε πρόταση νόμου με την οποία μπορεί να μΊ1ν μποροuμε να αυξή

σουμε τα ποσά λόγω του σUΝΤαγματ~κO,:, κωλύματος, αλλά τουλάχιστον μπορούμε 

να άρουμε όλες εκεΙνες τις πρoυπoθέσε~ς που θίγουν ακόμα πιο βάναυσα την αξιο

πρέ.ι-τεια την ανθρώπινη εκεΙνων των προσώπων που παΙρνοιιν αιιτά τα ψιχία, για να 

επιβιώσουν και να λαθροβιώσουν μέσα στις τάξεις της ευημερούσας κοινωνίας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΕΙμαι σίγουρος ότι ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ. ΑντωνΙου, θα συγκαλέσε~ 

σύσκεψη, καλώντας και τα αρμόδια τμήματα. για να δει αν μποροuν να υιοθετηθούν 

κάποιες από τις εισηγήσεις του συναδέλφου. 

Ο κ. Avτων[oυ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Πράγμαη τα όσα έχει ΟΙξΕΙ ο κ. Ευσταθίου είναι σημαντικά ζητήματα, τα 

οποία πρέπει να τύχουν Επειγούσης μελέτης και αντιμετώπισης. Κανείς δε θα 

μπορούσε να υποστηρ!.ξει ότι τα παρεχόμενα σήμερα βοηθήματα βρίσκονται σε 

εκείνα τα αποδεχτά επΙ-τεδα που θα μπορούσαν να δ~ασφαλΙσoυν μια ιχανοποιηηκή 

ζωή σ' αυτά τα άτομα που τα παΙρνοιιν. ΣίγoUΡΑ η Επιτροπή δεν είχε τη δυνατότητα 

να προχωρήσει σε μεγαλύτερες αυξήσεις, αλλά συμφωνούμε ότι υπάρχουν διατάξΕις 

στο νόμο που πρέπει οπωσδήποτε να avaeeωoTΊθouv. διότι είναι απαρχαιωμένες και 
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συνεπώς καθιστούν αυτό το θέμα πάρα πολύ δύοκολο και, όπως εξ'ήγησα πολλές 
φορές, ενδιαφερόμενοι άνθρωποι που υποφέρουν δεν μπορούν να επιχειρ'ήσουν να 
πάρουν αυτά τα βοηθήματα, διότι θα θέσουν οε δύσκολη θέση τα παιδl.ά τους. Η 

Επιτροπ'ή λouτόν θα φροντίσει γρτ'ιγορα να δει αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να επιληφθεί του όλου θέματος. 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές και εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονι

σμοΙ εγκρίνονται. 

Οι περί Κυβερνητικών ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Γροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1991 αποσύρθηκαν. Προχωρούμε στο Ε.ι-τόμινο θέμα στην 
ημερ'ήσια διάταξη, το υπ' αρ. 41, που είναι ~Oι περί Υπουργείου Υγείας (Διοίκηση) -
θέση Προ'ίσταμένου Διεύθυνσης και Ανά,ττυξης Νοσηλευτικού προσωπικού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1991 ". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Οι ΠΕΡΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ 

(ΔΙΟΙΚΗΣΗ) - θΕΣΗ ΠΡΟΙΣΤΑΜΕΝΟΥ ΔΙΕΥθΥΝΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΎ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣιΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1991" 

Πα~ό"τες: -

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομ'ήρου 

Σοφοκλ'ής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρ{δης 

Γιαννάκης ΑγαπΙου 

Παύλος ΠαπαγεωργΙου 

Αβραάμ Α ντωνΙΟ\Ι 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Νομικών μtλέ1ησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποι'ήθηκαν στο διάστημα από τις 14 Νοεμ
βρίου μέχρι τις 5 Δεκεμβρίου 1991. 

Σ10 στάδιο της μελέτης των υπό συζ'ήτηση Κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, οι οποίοι 
ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, καθώς και ΕΚ.ι-τρόσωποι του Υπουρ

γεισυ Υγείας, της ΠΑΣΥ Δ Υ και του Κλάδου Νοσηλευτικού Προσωπικού Ψυχια
τρικών ΥΠηρεσιών Κύπρου, οι οποίοι εξέφρασα" τις απόψεις τους. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπεΙται ο καθορισμός του 
σχεδίου υπηρεσίας του Προ"ίσταμένου Διεύθυνσης και Ανάπτυξης Νοοηλευτικού 

Προσωπικού του ΥπουργεΙου Υγείας. 

Κατά τη μελέτη των υπό αναφορά Κανονισμών a..-τό την Επιτροπή, τονίστηκε 
από τους εκπροσώπους του Κλάδου Νοσηλευτικού Προσωπικού Ψυχιατρικών 
Υπηρεσιών η ανάγκη συμπερίληψης στα απαιτούμενα με βάση το υπό συζήτηση 

σχέδιο υπηρεσΙας προσόντα και πανεπιστημιακού διπλώματος ή τΙτλου ή ισότιμου 

• 



• 

• 

• 
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προσόντος στη Διοίκηση Υπηρεσιών ΥΥε{ας, ώστε να περιληφθούν στο σχέδιο 

υπηρεσίας και πανεπιστημιακά δι.;τλώματα συναφή με τη διοικητική φύση της θέσης. 

Σχετικά με την πιο πάνω ει<JήyτJση, εκφράστηκε έvtovη αντίθεση από τους εκπροσώ

πους του YΠOυρΎf.ΙOυ ΥΥειας. οι οποίοι υποστήριξαν ότι το εν λόγω προσόν ε[voι 
ευρύτερο και συνεπώς πολύ διαφορετικό α..-τό τα lli"'tόλΟΙΠQ απαιtούμενα προσόντα, 

τα οπο(α αναφέρονται ειδικά στη Νοσηλευτική Διο[κηση και Εκπαίδευση και όχι 

γενικά στις υπηρεσίες υγείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί ως θέμα αρχής "toUς σκοπούς 

και τις επιδιώξεις των 'υπό συζή1:ηση Κανονισμών, θεωρεί όμως λογικό και δίκαιο 

το αΙ"'{ημα για τη συμπeρ(ληψτι στα αι;:αιτούμενα με βάση το υπό αναφορά σχέδιο 

υπηρεσίας προσόντα και τίτλου στη ΔLO[κηση Υπηρεσιών Υγείας, γιατί αυτό 

απαιτεί τι διοικητική φύση των καθηκόντων και ευθυνών της θέσης, όπως ΠΕριγρό
φoνtαι στο υπό συζήτηση σχέδιο υπηΡΕσίας. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών τροπο
ποΙησΕ ανάλογα τους πιο πάνω Kανoνισμoiις και ομόφωνα ΕισηγΕίται στη Βοιιλή 

την έγκρισή τους, όπως έχουν ΤΕλικά διαμορφωθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάρχουΥομιλητές ΕΠί θέματος αρχής; 

Ε;uιδή δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών: 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί ε-yχρίνOνtαι. Προχωρούμε στο 

επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υΠ αρ. 42, που είναι "Οι περί Μηχανοκι
νήτων Οχημάτω\' και ΤροχαΙας Κινήσεως (Τροποποιητικο() ΚανονισμοΙ του 1991 Μ . 

(Η Έκθεση θεωρε(ται αναΥνωσθείσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ Ι99Ι~ 

Πα~yτες:-

ΝτΙνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

Ανδρέας Moiισκoς 

ΙσΙδωρος Μακρίδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Θάσος Μ ιχαηλΙδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Ει-rιτροπή ΣUΓΚOινωνιων και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω Kανoνισμoiις σε τέσσερις συνεδριες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 
lουλ.(ου 1991 και στις 22 και 29 ΟχτωβρΙου 1991. Στο στάδιο της μελέτης των υπό 
αναφορά Κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν σι:ην ε..τιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Σuγxoινωνιών και Έργων, οι οποίοι αVΙλυσαν τους σκοπούς και ης 
επιδιωξεις των υπό σvζήτηση Κανονισμών. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εχδ(δονται με βάση το άρθρο 5(1) 
της περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως νομοθεσίας, σκοπε[ται 

η τροποποίηση των βασικών κανονισμών που αφορούν την εγγραφή ιδιωηκών 

μηχανοκίνητων οχημάτων ή φορτηγών μηχανοκΙνητων οχημάτων μεικτού βάρους 

όχι μεγαλύτερου των τριών τόνων, κατά τρόπο που το δικαίωμα εισαγωγής από το 

εξωτερικό και mραφής μεταχειρισμένων οχημάτων τα οποία κατά την ημερομηνία 

εισαγωγής τους στη ΔημoχρατLα έχουν ηλικία μεγαλύτερη των δίιο ε'tών ή, ανάλογα 

με την περΙτtωση. των τριάντα μηνών να περιοριστεί αποκλειστικά και μόνο στις 

γνήσιες περιπτώσεις δικαιούχων προσώπων. 

Ειδικότερα και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 

Επιτροπής α..-τό τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η ασαφής διατύπωση του ισχύοντος 

μέχρι σήμερα Κανονισμού έδωσε tllV ευκαιρία σε διάφορους εισαγωγείς και πωλητές 
μεταχειρισμένων οχημάτων να εισαγάγουν στην Κύπρο και να εμπορευτοίιν τα πιο 

πάνω οχήματα. αφού ο συγκεκριμένος Κανονισμός επιτρέπει την εισαγωγή τους. 

εφόσον πρόκειται για ιδία χρήση και για περίοδο δύο χρόνων, από πρόσωπο που 

έχει τη συνήθη διαμονή του στην αλλοδαπή και έρχεται στη Δημοκρατία για μόνιμη 

εγκατάσταση. 

Οι πιο πάνω εκπρόσωποι δήλωσαν στην Επιτροπή ότι διάφοροι επιτήδειοι 

έχουν εκμεταλλευτεί σε πολλές περιπτώσεις φοιτητές που ε..-τέστρεψαν στην Κύπρο 

μετά τις σπουδές τους ή μόνιμους κατοίκους του εξωτερικού που ήρθαν στην Κύπρο 

για μόνιμη Εγ"..ιατάσταση ή για διακοπές μακράς διαρκείας, με σκοπό την εισαγωγή 

και εγγραφή των πιο πάνω αναφερόμενων οχημάτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και. λαμβάνοντας '\!πόψη 

ότι με τους προτεινόμενους Κανονισμούς θα τεθεί τέρμα στην καταστρατήγηση του 

γράμματος και του πνεύματος του νόμο'\! προς όφελος του δημοσίου. ομόφωνα ειση· 

γεΙται στη Βουλή tην έγκρισή τους. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ 

ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟ· 

ΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗ· 

ΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντEς: -

ΝτΙνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

ΙσLδωρoς ΜακρΙδης 

Ττ[μης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγειι.>ρΎ[ου 

Κίκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι'\'ωνιών και 'Eeywv επανεξέτασε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε tρεις νέες συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 
Νοεμβρίου και σης 3 και ΙΟ Δεκεμβρtoυ 1991. Στο στάδιο της εξέτασης αυτής 
κλήθηκαν και παρε'\!ρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι το'\! YπoυρΎttoυ Συγκοινω

νιών και Έργων, του Γραφείο'\! του Γενικού Εισαγγελέα της Δημoκρατt.ας και του 

Συνδέσμου Εμπόρων Μεταχειρισμένων Εξαρτημάτων και Αυτοκινήτων. 

• 

• 



• 

• 

• 

• 
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Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

είχε ολοκληρώσει τη μελέτη των υπό αναφορά Κανονισμών και είχε υποβάλει 
σχετική Έκθεση στην ολομέλεια του Σώματος. ύστερα όμως από ένtOνες παραστά

σεις που έγιναν προς αυτη α)τοφασΙστηκε η επανεξέταση του όλου θέματος. 

ΥπινθυμΙΙ;εται ότι με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποΙοι εκδόθηκαν με 
βάση το άρθρο 5(1) της περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαιο.ς Κινήσεως 
νομοθεσΙας, σχοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών που αφορούν την 

εγγραφή ιδιωτικών μηχανοκίνητων οχημάτων ή φορτηγών μηχανοκίνητων οχημάτων 

μεικτού βάρους όχι μεγαλύτερου των τριών τόνων, ώστε η άσκηση του δικαιώματος 

εισαγωγής και εγγραφής μεταχειρισμένων οχημάτων τα οπο(α κατά την ημερομηνία 

της εισαγωγής τους στη ΔημοκρατΙα έχουν ηλικιο. μεγαλύτερη των δύο ετών ή, 

ανάλογα με την περΙΠτωση, των τριάνtα μηνών να περιοριστεί αποκλειστικά και 

μόνο στις ΥνΤισιες περιπτώσεις των δικαιούχων προσώπων. 

Στο στάδιο της επανεξέτασης των υπό αναφορά Κανονισμών η Επιτροπή 

ασχολήθηκε κυρίως με τα πιο κάτω ζητήματα: 

(α) Με την ανόγκη συμπερίληψης σ' αυroUς διάταξης με βάση την οποιο. να 

τεθoUν σε ισχύ έξι μήνες μετά τη δημοσίευσή τους στην επίσημη Εφημε

ρΙδα της Δημοκρατίας, κι αυτό για να δοθεί χρόνος στα δικαιούχα άτομα 

που έχουν ήδη κάνει ης σχετικές εν1!ρΥειες να εισαγάγουν και να εγγρά

ψουν μεταχειρισμένα αυτοκίνητα. 

(β) Με την αύξηση από δύο σε πέντε χρόνια του ανώτατου ορίου ηλικίας 
των ιδιωτικών μηχανοκίνητων οχημάτων -τα οποία όλοι οι πολίτες θα 

t.'"[LtQtnttaL να εισάγουν και να εγγράφουν στη ΔημοχρατΙα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφοίι άκουσε τις 
απόψεις όλων των ενδιαφερομένων. κατέληξε ομόφωνα στην υιoθέtηση των υπό 
συζήτηση Κανονισμών, νοουμένου όμως όη η εφαρμογή τους θα αρχΙση την Ιη 

Ιουλίου 1992 για λόγους (σης μεταχείρισης όλων των πολιτών. 

Αναφορικά με το δεύτερο ζήτημα, δηλαδή την αύξηση από δύο σε πένtε χρόνια 
του ανώτατου ορίου ηλικίας των εισαγόμενων στη Δημoχeατία μεταχειρισμένων 

αυτοκινήτων, η Επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη τη δήλωση του Ynouρyε(nu Συγκοινω. 

νιών και Έργων ότι δεν είναι δυνατό να λεLΊOUΡΓΉσOυν προς το παρόν σε πλ'ήρη 

βάση όλα τα κένtρα ΕΠιθεώρησης μηχανοκίνητων οχημάτων λόγω της ανεπαρκοίις 
στελέχωσής τους, αποφάσισε ομόφωνα να δώσει στην Εκτελεστικ'ή ΕξουσΙα πίστωση 

χρόνου έξι μηνών, για να μελετ'ήσει το όλο θέμα και να f,ι'"[ανέλθει στη Βουλή με 

ΣUΓΚεκριμένες εισηγήσεις. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Ε..'"[ιτροπ'ή Συγκοινωνιών 

και Έργων προέβη στην ανάλογη τροποποΙηση των υπό αναφορά Κανονισμών και 
ομόφωνα εισηγεΙται στη Βοuλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αΡx'riς: 

Q κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

θα είμαι σύντομος, κύριε ΠρόεδQε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ελπ(ζω. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Έχω ανεβεί στο βήμα. δι.ότ~ πρoτΙθεμα~ να υποβάλω μια τροποποίηση. 

Ως γνωστό. σήμερα. κύριε Πρόεδρε. α..-ι:ΟΥορενεται να έισαχθούν στη Δημο

κρατία μεταχειρισμένα αυτοκίνητα ηλιχtας πέραν των δύο ετών, εκτός των εξαιρέ

σεων που όλοι γνωρίζουμε. Η Επιτροπή είχε εξετάσει .0 ενδεχόμενο να αυξήσει τα 

δύο έτη σε πέντε έτη. Ακολούθως, ενόψει, φαίνεται. της κυβερνητικής στάσης, φα· 

τέλειψε αυτή την πρόταση. Γι' αυτό προτίθεμαι να υποβάλω στο Σώμα την τροπο

JtO[llOΤΙ αυτή, ώστε να επιτρέπεται η εισαγωγή αυτοκινήτων στη Δημοκρατία ηλικίας 

μέχρι πέντε ετών, διόη αυτή η αλλαγή θα f4.LkύoEL και τα μεγάλα προβλήματα που 

έχουν πρόσφατα δημιουργηθεί στη Δημοκρατ(α μας. τα γνωστά περί Αρχής Αδειών 

και τα λοl .... "Ι:ά. 

Δε νομ(.ζω όη σήμερα ένα αυτοκίνητο, κύριε Πρόεδρε, Μερσεντές για παρά

δειγμα -αφού βασικά είναι αυτό που φέρνουν- τριών χρόνων ή και τεσσάρων 

χρόνων θεωρείται παλιό αυτοκίνητο. ώστε να μην επιτρtπ.εται η εισαγωγή του. 

Π ιστεUΩ ότι ο πεΡ1.Ορισμός αυτός ε[χε μπει, για να προστατεύσει μεγάλα συμφέ

ροντα κάποιων, οι οποίοι ήταν οι εισαγωγείς των αυτοκινήτων. και νομίζω ότι 

επέστη η στιγμή σ' αυτό τον τόπο το Νομοθετικό Σώμα να t.ι-τιληφθεΙ αυτού του 

σοβαρού θέματος. Π ιστεUΩ ότι η αύξηση από τα δύο χρόνια στα πέντε χρόνια θα 

εξυπηρετήσει τα ευρύτερα στρώματα του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ ερώτημα είναι το εξής: Γιατί δεν υποβλήθηκε αυτή η τροποποίηση κατά τη 

διάρκεια της μελέτης των Κανονισμών; Κατά πόσο μπορούμε να αποφασΙσουμε 

τώρα. παρόλο που ~uτoρεΙ να παρουσιάζεται εύλογη αυτή η τροποποίηση, χωρίς να 

υπάρξει μια προεργασία: θα ήταν ευκολότερο να προχωρήσουμε τώρα με τους 

Κανονισμούς και, αν το επιθυμούμε, η Επιτροπή να επιληφθεί του όλου θέματος και 

να προχωρήσει στην τροποποίηση το ταχύτερο δυνατό. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. σuyνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύΡΙΕ Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Επιτρέψετέ μου να εξηγήσω ότι στην Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρα

τικού Συναγερμού ε'χαν υποβάλει την πρόταση και πήρα την έγκριση της Κοινοβου

λευτικής Ομάδας, για να υποβάλω αυτή την πρόταση νόμου. ΕΙχα επικοινωνήσει μΕ 

τη Γραμματέα της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και μου είχε πει η Ιδια ότι 

θα έθετε το θέμα στην Επιτροπή. Όπως φαίνεται το έχει θέσει και μου α..άντησε ότι 

θα έπρεπε να υποβάλω την τροποποίηση κατά τη συζήτηση ενώπιον του Σώματος. • 
Άρα δεν παίρνω εξαιτΙνης τους συναδέλφους. Το είχα θέσει από την αρχή, ενημέ-

ρωσα τη Γραμματέα της Επιτροπής και νομίζω ότι είναι η κατάλληλη στιγμή. 

θέλω να επισημάνω στο Σώμα ότι πρόκειται περΙ Κανονισμών και, αν σήμερα 

δεν τροποποιήσουμε τους Κανονισμούς στο σημεΙΟ αυτό και αν αυτό το οποΙο μας 

λέγει η κυβέρνηση, ότι δηλ. θα έρθει σε ευθετότερο χρόνο, αφού μελετήσει αυτό το 
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θέμα, δεν 1"0 κό.νει. τι Βουλή δε θα μπορεί από μόνη ττις να προχωρήσει otllV τροπο
ποίηση των Κανονισμών. Και θα έλεγα, για να λύσω το μεγάλο πρόβλημα, τι εφαρ
μογή αυτής της αλλαγής να αρχ{σει από την 111 )ο\lλ(ο\l Ι 992. ώστε να δοθεί τι 

εuχαιρισ. στο κράτος να ετοιμάσει τι.ς υπηρεσίες Εκείνες που είναι κατάλληλες για 

τον έλεγχο των αυτοκιντ;των. 

Από τη στιγμή, κύριε Πρόεδρε. και τελειώνω, που σήμερα τα οχήματά μας 

περνούν από επιθεώρηση, δε βλέπω yl.O. ποι.ο λόγο να υπάρχουν αυτοί οι περιορι
σμοΙ Το ορθότερο θα ήταν να είναι ελεύθερη ΊΕλεΙως τι εισαγωγή, αλλό περιορ(ζομαι 
επί του παρόντος στα πέντε έτη, για να δοΙΙμε πώς θα δουλέψει,το σύστημα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΚαζαμΙας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Μια διευχρΙνιση, κύΡΙΕ Πρόεδρε. τι οποισ. πιστεύω ότι θα βoηθΊiσει. ΕπειδiJ 

βλέπω ότι απουσιάζει ο συνάδελφος κ. Μιχαηλίδης, που προεδρεύει της Ε.."'tιτροπής 

Συyχo~νωνιών και Έργων, πρέπε~ να ενημερώσοιιμε το Σώμα πως αυτό το θέμα το 

οποίο έθιξε ο κ. Χατζηγιάννης μας απασχόλτισε πραγματικά πολύ σοβαρά και ο 
λόγος που μέσα στην Έκθεση τοποθετηθήκαμε όλοι ομόφωνα και έτσι αυτοί οι 

Κανονισμοί τίθενται σε ισχύ από την 1η Ιουλίου 1992 ήταν για να παράσχουμε όλο 
εκείνο το χρόνο ποιι χρειάζεται η Εκτελεστική Εξουσία, ούτως ώστε πριν από την 

εφαρμογή αιιτών των Κανονισμών να μας φέρει σuyκεκριμένη πρόταση για το θέμα 

το οποΙΟ θίγηκε. Ο λόγος που δεν τους πήραμε ως πακέτο και θεωρήσαμε σκόπιμο 
να πρσχωρήσοιιμε την πρόταση για ψήφιση έστω και ανασταλτικά αυτών των Κανο

νισμών ήταν πως ως Ε.ί·!ιτρσπή αλλά και ως Σώμα δεν μπορούσαμε να παραμείνουμε 

αδιάφοροι μπροστά στο μεγάλο πρόβλημα που παρουσιάστηκε στην ολότητα του 
κιιπριακού λαού τους τελειιταΙοιις μήνες και στην κατάχρηση ποιι έκαμαν κάποιοι . 

για να κερδοσκοπήσουν σε βάρος του δημοσLoυ. 

Γι' αιιτό θα παρακαλούσα το συνάδελφο, τον κ. Χατζηγιάννη. να αποσύρει την 

εισήγησή τοιι, όχι διότι είμαστε evavrΙOv, αλλά απλώς διότι, εφόσον όλες οι πλευρές 

στην Επιτροπή Σuγχoινωνιών και Έργων ήμαστε σύμφωνες να αvτιμετωπίσoυμε το 

θέμα με αυτό τον τρόπο, πρέπει να το αντιμετωπ(.σοιιμε ακριβώς όπως το είχαμε 

προσεγγίσει στην E.."'tHρoniJ. 

ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Χατζηγιάννη, θα προχωρήσω σε ψηφΟφΟρία. Ακούστηκαν οι απόψεις. 

Α VΤι).αμβάνOμαι ότι Ε.ι"'tιμένtτε στην εισήγησή σας. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, επιμένω, διότι είμαι σίYOUΡOς ότι η κυβέρνηση δε θα επανα
φέρει τους Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε πει την άποψή σας. θα βάλω πρώτα την τροποποΙηση σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης του κ. Χατζηγιάννη; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 υπέρ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψrtφιζoυν εναντΙον; 

Δεν έχω πάρει συγκεκριμένους αριθμούς, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι η τροπο· 

ποίηση απορρΙΠΤεται. Ε,"1:0μένως προχωρούμε στην έγκριση των Κανονονισμών. 

ΕγκρΙνονται οι ΚανονισμοΙ ως έxovv; 

EΎXQΙνoντoι. 

Παρακαλώ τη ΓραμμαΤΕία να μας πληροφορήσει για τα αποτελέσματα της 

Ψ11φoφoρΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 ήταν υπέρ. κύριε Πρόεδρε. και όλοι οι άλλοι εναvτ(oν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ να μας δώσε1ε αριθμούς. ΕΙναι καθήκον .ης Γραμματείας να ... 

Πόσοι ήταν εναηίον. κύριε Πα..-ταΥεωρΥ[ου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. κύριε Πρόεδρε. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Δεν ήταν 14 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παρακαλώ να ξαναγίνει 11 ψηφοφορία. διότι πρέπει να έχουμε ακριβείς αριθ-
μούς. 

Πόσοι ψηφΙζουν uJtto της -τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψηφίζουν εναvτίoν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 εναvτΙOν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 14 ψήφους υπέρ. 23 εναντΙον κα~ 4 α..-cοχές η τροποπο(ηση απoρρίπτετα~. 

Πόσo~ ψηφΙζουν τώρα υπέρ των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσo~ ψηφίζουν εναντΙΟν; 

.. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 εναντίον. 

Λ.ΙΕΡΟΔIΑΚΟΝΟΥ: 

Ο κ. MOQΚιδης ξέχασε 10 χέρι του πάνω. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. είναι τι υπόθεση της εχχρεμούς χε1.(1ός. 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Κτυπά 1"1) σφύρα) 

Με 29 ψήφους υπέρ. 4 εναντΙΟν και 2 αποχές οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε (π0 ΕΠόμενο θέμα σtΗV ημερήσι.α δι.ό:οαξη, 10 υπ' αρ. 43, που 
είναι ''Οι περί Αεροδρομ(ων (Επιβατικό Τέλος) (Αποπληρωμή, Είσπραξη και Κυρώ

σεις) Κανονισμοί του 1991 ", 

(Η Έκθεση θεωρεΙοαι ανα'fVOOOθeίσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ EΠrΓPOΠHΣ ιγΓΚΟΙΝΩΝIΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΟΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ MQI ΠΕΡΙ 

ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΩΝ (ΕΠΙΒΑΤΙΚΟ ΤΕΛΟΣ) (ΑΠΟΠΛΗΡΩΜΉ. ΕΙΙΠΡΑΞΗ ΚΑΙ 

ΚΥΡΩΣΕΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόvτες:. 

Ντίνος Mιxαηλtδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισιδωρος ΜακρΙδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλος ΠαπαγεωΡΥ(ου 

Κίκης ΚαζαμΙας 

θάσος M~xαηλιδης 

Δημήτρης Ηλώδης 

Η KOινoβoυλ.εvtική Επιτροπή ΣυΥχοινωνιών και ΈρΥων μελέτησε τους πιο 

πόνω Κανονwμοίις σε Ίρεις συνεδρίες της ποιι πρσ.γμαΊοποιήθηχαν σης 2 και 9 
lοιιλΙοιι και στις 12 Νοεμβριοιι 1991. ΣΊΟ στόδιο Ίης μελέτης Ίων ιιπό ΣUΖήτηση 
Κανονισμών κλήθηκαν και παρεuρtθηχαν στην ΕπΙΊροπή εκπρόσωποι τοιι Yπouρ

γεΙΟιι Σuyχoινωνιών και Έργων οι οπο(οι ανtλυσαν ΤOuς σχοποίις και τις ιπιδιώ

ξεις Ίων υπό ΣUΖήτηση Κανονισμών, Ίου Γραφε(ου του Γενικοίι Εισαγγελέα της 

Δημοχρατ(ας, των Κυπριακών ΑΕρογραμμών και του Συνδέσμου Ταξιδι.ωτικών 

Πραχτόρων Κίιπρου o~ οποΙΟι εξέφρασαν τt.ς απόψεις τouς. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποΙΟι εκδl.δoνται μι βάση το άρθρο 6(2) 

(β) του πιρΙ AερoδQoμ(ων (Ε.ίτιβαηκό Τέλος) Νόμο1.l, σχοπε(ται 11 ρύθμιση όλων των 

θεμά.ων που σχετίζονται με την πληρωμή και είσπραξη του επιβατικού τ~λoυς. 

Ει.δικότερα. με τους υπό αναφoQό. Κανονισμούς σχoπεΙτα~ ο καθορισμός του 

χρόνου κατά τον οποίο τα εν λόγω τέλη είναι πληρωτέα στην xυβέρvτιστι, καθώς και 

ο καθορισμός των επιβαρύνσεων και "{ων τόκων που υποχρεώνονται να καταβάλ

λουν οι οφειλέτες σε rtEQί.πtωoη καθυστέρησης στη δι.ιUΘέtηση των οφειλών τους. 

Όπως είναι γνωστό, σiιμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσΙΟ, την ευθύνη για την 

καταβολή .01.1 υπό αναφορά .έλους υπέχουν αλληλέyyuα εκτός α..-τ6 τον αερομετα

φoρtα και το γενικό αντιπρόσωπό του στην Κύπρο και ο κυβερνήΤl)ς του αεροσκά

φους, με δικαίωμα περΙληψTJς του τέλους αυ"ιού στους υπολογισμούς για τον καθο

ρισμό το\! αεροποριχού κομίστρου ή της τιμής του πακέτο" στην περΙττωστι των 

έκ:ιακτων πτήσεων κλειστού nee~"yrrHxoiJ κύκλου. Όπως είναι επ!.στις γνωστό, με 

νομοθεσία πο" ψηφ(στηκε πολύ πρόσφατα από τη Βο"λή έχει περιληφθεί και ο 

πράκτορας εξUΠΗρετησης εδόφoUς αεροσκαφών ή και επιβατών στα πρόσωπα που 

φέρουν την ευθύνη για την καταβολή στην κυβέρνηση τον επι.βατικού αυτού τέλους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας, ως 

θέμα αρχής, το\lς σκοπούς και τις επιδιώξεις των Uι.ό συζήτηση Κανονισμών, 

προχώρησε σε λεπτομερέστερη μελέτη το\lς και, αφού άκο\lσε τις απόψεις όλων των 

ενδιαφερομένων, κα.έληξε ομόφωνα στην τροποποίηση των προτεινόμενων Κανονι· 

σμών, κατά τρόπο που η εξόφληστι του σχεηκού τιμολογίου των οφειλόμενων επιβα

τικών τελών να πραγματοποιείται μέσα σε τριάντα ση' μέσα σε δεκαπέντε μέρες 

από την ημερομηνία της κοινοποίησής του. 

Υπό το .φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σuyχoινωνιών και 

Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, 

όπως έχουν τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλη1ές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, υπόρχει ένσταση για .ην 

έγκριση των Κανονισμών; 

.(Κτυπό τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εΎΚρΙνOVΤαι. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια δι6.ταξη, τα υπ' αρ. 44 και 45, 

που είναι "Οι περί Κοινωνικών ΑσφσλΙσεων (Εισφορές) (Γρoπoπo~ητικoΙ) Κανονι

σμοί του 1991" και "Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών 

Παροχών) Κανονισμοί του 1991". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

• 

• 



• 

• 

• 
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ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ KOINQ· 

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ τσΥΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΙΆΙ 

(Ι) "ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΕΙΣΦΟΡΕΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ (2) ΌΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙ

ΣΕΩΝ (ΑΥΞΗΣΗ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΠΑΡΟΧΩΝ) KANONlΣMOI ΤΟΥ 

Ι991 " 

ΠαQC)πει;: 

Αβραάμ Αντων{ου. Πρόιδρος 

Παύλος Πα."tαγεωργΙΟu 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

ΚαΙΤΥ) Kλrιριά)υ 

Δημήτρης Συλλοίιρης 

ΝΙκος ΠιττοκοπΙττις 

Ρένος πρένtζας 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνιχών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανovισμούς σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν 

σης 14, 21 κα~ 28 Νοεμβρίου και στις 5 και 12 ΔεxeμβρΙOυ 1991. Στα πλαίσια της 
εξέτασης των Κανονισμών αντών κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιές .ους εκπρό

σωποι του ΥπουργεΙΟυ Εργαο(ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Παρέσττισαν επίσης 

και εξέφρασαν ης απόψεις 'touς εκπρόσωποι των ΣUΝΔικαλιστικών οργανώσεων 

ΣΕΚ. ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ κα~ ΕΚΑ. -ι:ου ΚΕΒΕ, της 

ΟΕΒ. της ΠΟΒΕΚ, ττις αυ-Ι:Ο'ιΗνητιστιχ'ής οργάνωσης ΠΕΕΑ, -ι:ου ΠαΥχίιπρι.ου 

Δικηγορικού, Οδονηα-ι:ρικού και ΑΡΧΙ-Ι:ε'Χ-ι:ονικού Συλλόγου και -ι:ου Συνδέσμου 

Πoλι-ι:~κών Μηχανικών και ΑΡΧΙ-Ι:ε'Χ-ι:όναιν Κύπρου. Ση.ς δiιo -ι:ελεν-ι:αΙες σuνεδρΙΙς 

της Eπ~-ι:ρoπής MQεUΡέθηχε και ο BoυλεUΤΗς χ. Τ. Παπαδόπουλος. 

Με -ι:ouς πρώ-ι:ouς KανoνισμoUς, που ανα<pιρov-ι:αι στις εισφορές στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλισεων, οι βασικές ασφαλιστέες αποδοχές αUΞάνov-ι:αι από f35.60 

σε Ι38 -ι:τιν εβδομάδα και -ι:ο ανώ-ι:α-ι:ο όριο -ι:ων ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνε-ι:αι 

από ί214 σε ί228 -ι:ην εβδομάδα ή από ί228 σε ί.988 το μ'ήνα. Τα κατώτατα ποσά των 

ασφαλιστέων αποδοχών των διάφορων f.J-ταΥΥελμαηκών κατηγοριών των αυτοτελώς 

εQΎαζOμένων αUΞάνov-ι:αι κατά το ποσοστό -ι:ης αύξησης των βασικών ασφαλιστέων 

αποδοχών, δηλ. κατά 6.8%. ΕπΙσης αυξάνεται το ύψος της εβδομαδι.αΙας κUΒερνη

ηκ'ής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς από 45 σε 48 σεντ, δηλαδή κατά 6.8~. 

Με tοuς δεύτερους Κανονισμούς που ΠΡOτεΙνov-ι:αι οι βασικΙς συντάξεις και 

τα εφάπαξ βοηθήμαtα αυξάνov-ι:αι από την 1" ΙανουαρΙου 1992 κατά ποσοστό 6.8%, 

ενώ οι συμπληρωματικές σuvτάξεις αυξάνονται κατά 4.78%. 

Με την εuκαιρΙO της πρότασης που γΙνt-ι:αι για την αύξηση των ει.σφορών στο 

ΤαμεΙο Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων προτεΙνεται και τι διαφοροποΙηση του σuστllμαtος 

υπολογισμού των ασφαλιστέων αποδοχών των αuτo-ι:ελώς εργαζομένων με βάση η.ς 

πιο κάτω αρχές:-
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(a) Όταν το εισόδTlμα του αυτοτελώς εργαζoμtνoυ από _ην εργασιa του, 
Θπως το εξακριβώνει ο Έφορος Φόρου Ειοοδτ']ματος, είναι ψηλόtερο του 

τεκμαρτού EΙOoδτjμα.oς ττις οικεΙΟς Ε."'CαΥΥελμ.αtLΧ'ής καΤΤιΥορίας, ο auto
τελώς εργαζόμενος θα καταβάλλει ει.σφορές με βάση το ψηλότερο αυτό 

ποσό μέχρι και "{ο ανώταΊΟ όριο των ασφαλιστέων αποδοχών. 

(β) Σε περLπτωση που ο Έφορος Φόρου Εισοδήματος αποφασίσει κατόπιν 

ενστάσεως ή προσφυγής ότι ο αυτοτελώς εργαζόμeνος έχει εισόδημα 

χαμτιλότερο από αυτό nou αρχικά καθορίστηκε. ο τελεutα(ος θα δικαι· 
ούται να ζητήσει ανάλογη ε..-τιστροφή των εισφορών του. Αν με βάση τις 

επι.στρεπτέες ει.σφoeές καταβλήθηκε οποιαδήποτε παροχή, αυτή θα 

σuμψηφ(ζεται με το επιστρεπτέο ποσό. 

(γ) Οι εισφορές θα υπολογίζονται με βάση το εισόδημα του πρoτελευtαίOυ 

ημερολογιακού t'tou; πριν από το έτος για το οποίο καταβάλλονται οι 
εισφορές. 

Όπως είναι -yνωσtό. σύμφωνα με τις διατάξεις της νφιστόμεντις νομοθεσίας 

για τις κo~νωνικές ασφαλίσεις, το ποσό των βασικών ασφαλιστέων α...οδοχών και το 

ανώτατο όριο των ασφαλι.στέων αποδοχών αναπροσαρμόζονται ανάλογα ετησίως, 

αν από τη διεξαγόμενη έρευνα σχετικό με το ύψος των μισθών και ημερομισθίων ή, 

όπο\l είναι δ\lνατό, και των άλλων εισοδημάτων αποδειχθεί αύξηση των ασφαλι

στέων αποδοχών κατό ποσοστό tO\lMXLotov 5% σε σχέση με τον προηγούμενο 
χρόνο. Στην {.δια νομοθεσία προβλέπεται επίσης η αυτόματη αναπροσαρμο'Y1i των 

βασικών παροχών και των εφό.παξ βοηθημότων χατό το ποσοστό και από την ημερο

μηνΙΟ της αναπροσαρμο'Y1iς tO\l ποσού των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών, καθώς 
και η αναπροσαρμογή των O\Jμπληρωματικών παροχών με βόση το δείκτη τιμών 

λι.ανικής πώλησης, τις οικονομικές δ\lνατότητες το\l Ταμείο\l, την οικονομική πολι

τική της κ\!βtρνησης και τη γενική οικονομική κατόσταση. 

Σύμφωνα με tO\l; εκπροσώπους tO\l Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στα πλαίσια των πιο πόνω νομοθετικών προνοιών ο αναλογι.στής

σύμβο\lλος του ΤαμεΙΟυ Κοινωνικών Ασφαλίσεων διεξήγαγε έρευνα από την ο..ο(α 

διαπιστώθηκε ότι οι ασφαλιστέες αποδοχές του 1990 σε σίryxριση με το 1989 α\lξή
θηκαν κατά 6.8%. Κατό την περLoδo ΙουλΙΟυ 1990 - ΙουνΙΟυ 1991, ο δείκτης 
λιανικών τιμών αυξήθηκε κατά 4.78% και η τιμαριθμική αύξηση των αποδοχών των 
εργαt;ομίνων το 1991 ήταν 4.78% 

Χωρίς τις ΠΡOτεινόμeνες αναθεωρήσεις υπολογί!;εται ότι το 1992 τα έσοδα tO\l 
ΤαμεΙΟ\l από εισφορές θα ανέλθουν σε (163.000,000 και οι δαπό.νες για παροχές σε 
!106,OOO,OOO mQι.πo\l. Με τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις τα ποσά αντά θα αυξη
θούν σε ί165.IΟΟ,ΟΟΟ και ί1l3,Ο12,ΟΟΟ αντίστοιχα. Η πρόσθετη επι.βό.ρυνση το\l 

Πάγιου Ταμείο\l για την κάλυψη της κυβερνητικής εισφορός (3.5%) στο ΤαμεΙΟ 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπολογίζεται σε ί480,ΟΟΟ και η πρόσθετη επιβάρυνση της 

κυβέρνησης ως εργοδότη σε ί165,ΟΟΟ περίπου. Σημειώνεται ότι τα έσοδα tO\l 
ΤαμεΙΟυ nO\l προέρχονται α...ό τους μισθωτούς των οποίων οι αποδοχές είναι χαμη
λότερες από το υφιστάμενο ανώτατο όριο ασφaλι.στέων αποδοχών αυξάνονται 

αυτόματα με την αύξηση των αποδοχών τους και κατά cruνέπεια καλύπτουν εκ των 

προτέρων τις αυξήσεις στις παροχές τους. Η αύξηση των εσόδων tO\l Ταμείου μετά 

• 

• 
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τις προτεινόμενες αναθεωρήσεις θα προέλθει από Τ1')ν αύξllGη του ανώτατου ορtoυ 
των ασφαλιστέων α..-ι:οδοχών, από την αύξηOTJ των κατώτατων ποσών των 

.. τεκμαρτών εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων και από Τ1')ν αύξηση της 

κυβερνητικής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς. 

• 

Όλες οι οργανώσεις που παρwρέθηκαν στην Επιτροπή τάχθηκαν νπΙρ της 
αναθεώρησης τσυ ΠQOΟ" των βασικών ασφαλιστέων (L-ι:οδοχών και \ιπέρ της αύξησης 
των συμπληρωματικών συντάξεων. Όσον αΨOQά ειδικότερα την αλλαγή του σuστή· 
ματος υπολογισμού των εισοδτιμάτων των αuτoτελώς εργαζομένων για τους 

σκοπούς του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο προτείνεται να συνδεθεί 
με το ουστημα διαχρΙβωσης του Εισοδήματος των προσώπων συτών για σκοπούς 

φόρους εισοδήματος, οι εκπρόσωποι των περισσότερων οργανώσεων πο\! παρευρέ

θηκαν τάχθηκαν ενάντια στην αλλαγή αυτή, προβάλλοντας τον ισχυρισμό ότι κάτι 
τέτo~o θα πρoκαλέσε~ αντιδράσεις στην τάξη των αυτοτελώς εργαζομένων, αφού η 

ΠQOτε~νόμενη σύνδεση θα λειτουργεί σε βάρος των νομοταγών αυτοτελώς εργαζο

μένων που υποβάλλουν φορολογικές δηλώσεις, αν μάλιστα ληφθεί υπόψη το 

γεγονός ότι σήμερα οι περισσότεροι Q.ι-τό αυτούς δεν υποβάλλουν τέτοιες δηλώσεις. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν ότι θα πρέπει να επανεξεταστεί η βάση των 
τεκμαρτών εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων με στόχο τη σταδιακή αύξηση 
των εσόδων του ΤαμεΙΟυ Κοινωνικών Ασφαλίσεων που προέρχονται από αυτή την 

τάξη των εργαζομένων και τη σταδιακή μείωση της διαφοράς που υπάρχει σήμερα 
μεταξύ των ασφαλιστέων εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων και των εισοδη

μάτων των μισθωτών. 

ΟΙ OQΎ<lνώσεις που τάχθηκαν ιιπέρ τοιι προτεινόμενοιι σuστήματoς ιιπολογι

σμού των εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζoμtνων δήλωσαν ότι η περαιτέρω 

αύξηση των τεκμαρτών εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων θα δημιουργήσει 

περισσότερα προβλήματα από όσα ιιπάρχouν σήμερα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. νστερα 
από μελέτη όλων των τροποποιήσεων του Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων που 

προτείνονται και αφού έλαβε υπόψη τις εκφρασμtνες θέσεις όλων των ενδιαφερό
μενων οργανώσεων, έχει καταλήξε~ στα εξής: 

(α) ΠροτείνΕΙ την υιοθέτηση των προνοιών των προτεινόμενων Κανονισμών 

για την αύξηση από την Ιη Ιανουαρίου 1992 των βασικών συντάξεων και 
των εφάπαξ βοηθημάτων, καθώς και των συμπληρωματικών παροχών, 
κατά τα ποσοστά που προτείνονται από την Εκτελεστική EξoυσLα, δηλ. 

κατά 6.8% και κατά 4.78% αντίστοιχα. 

(β) Προτείνει την υιοθέτηση των προνοιών που αφορούν την αύξηση των 
βασικών ασφαλιστέων (lJ"tοδοχών, του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων 

αποδοχών και της κυβερνητικής εισφοράς yl.O τους εθνοφρουρούς. 

Όσον αφορά την προτεινόμενη εισήΥηση yl.O τη διαφοροποίηση του συστή
ματος υπολογισμού των ασφαλιστέων αποδοχών των αυτοτελώς Εργαζομένων. που 

• αποτέλεσε αντικείμενο ιδιαίτερης μελέτης και συζήτησης στην Επηροπή, !χουν 

διατνπωθεΙ οι ακόλουθες θέσεις: 

Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Επιτροπής - Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τόχθηκαν υπέρ της απόρριψης της 

πρόνοιας των Κανονισμών για τη σύνδεση των εισφορών των αυτοτελώς εργαζο
μένων με το εισόδημά τους, όπως το εξακριβώνει ο Έφορος Φόρου Εισοδήματος, 
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γιατ[, όπως δήλωσαν, ε'ναι δuvατ6 να περι.πΜξει τα πράγματα, τη στιγμή που κατα· 
βάλλονται προσπάθειες για τη συμμόρφωση όλων των ασφαλισμένων προς τις 

υποχρεώσεις τους σtO ΤαμεΙο Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. Οι (διοι Βουλευτές 
υποστήριξαν Τ1] μέθοδο της σταδιαχης αύξησης των τεχμαρτών l!ισοδημάΊων των 

αυτοτελώς εργαζομένων κατά 4% περι.που ετήσια. ώστε να καλιΙφθεΙ σταδιακά 11 
δι.αφορό. μεταξύ των εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων και Ίων ασφαλι

στέων αποδοχών .ων μισθωτών. Με βόση τη θέση αυτή οι Ιδιοι Βουλευτές δήλωσαν 

ότι κατά t1') συζήτηση του όλου θέματος στη Βουλή θα καταθέσουν σχετικτΊ τροπο

λογΙα των Κανονισμών για τις εισφορές. 

Οι Βουλεντές-Μέλη της Koινoβoυλειrtικής Ομάδας 10υ Δημοκρατικού 

Κόμματος υιοθετούν την άποψη του αναλογLOτή και του Υπουργε(ου ότι 11 σtαδιαχή 
αύξηση των τεκμαρτών εισοδημάtων και η αίιξηΟΤ] κατ' αναλογία των εισφορών δεν 

πρόκειται να λύσουν αυτό το σοβαρό πρόβλημα. Αντιθετα σε 4-5 χρόνια το (διο 
πρόβλημα Οα παρουσιαστεί εντονότερο και μάλιστα σε μεγαλύτερη έκταση. Γι'αυτό 

υποστηρίζουν ότι ο μόνος τρόπος για τη μόνιμη, δίκαιη και ορθόδοξη λύση του 

προβλήματος είναι η διαφοροποίηση του συστήματος υπολογισμού των ασφαλι

στέων εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων, όπως προτείνεται από την Εκτελε

στική Εξουσ{α, γιατί πιστεύουν ότι με το προτεινόμενο σύστημα θα aρθεί η σημε

ρινή αδικία και θα κaλuφθoνν τα ελλείμματα που παρουσιάζει το Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Εξάλλου, σταδιακά αναμένεται να μειωθεΙ σημαντικά ο 

αριθμός των ατόμων που δεν έχουν φορολογικούς φακέλους. Επίσης. η αύξηση των 

τεκμαρτών εισοδημάτων θα προκαλέσει μεγαλύτερη αδικΙΟ σε βάρος των γεωργών 
και των αυτοερΥοδοτουμένων της υπαίθρου που πραγματικά έχουν χαμηλότερα 

εισοδήματα από τα τεκμαρτά και. ενώ δεν υπόκεινται σε καταβολή φόρου εισοδή

ματος, θα υποχρεωθούν να καταβάλλουν εισφορές. Για όλους αυτούς τους λόγους 

τα εν λόγω Μέλη της Επιτροπής δήλωσαν όη θα ταχθονν υπέρ της έγκρισης των 

Κανονισμών όπως έχουν κατατεθεί από την κυβέρνηση. 

ΟΙ Βουλευτές - Μέλη των Koινoβoυλεuτικών Ομάδων του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ δήλωσαν ότι θα εκθέσουν την 

τελική θέση τους για το συγκεκριμένο αυτό θέμα κατά τη συζήτηση των Κανονισμών 

ενώπιον του Σώματος. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω ομόφωνων ή μη θέσεων των Μελών της η 

Επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των Κανονισμών για τις συμπληρωμα

τικές παροχές, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία, ενώ τη λήψη 

τελικής απόφασης για τους Κανονισμούς που αναφtρovται στις εισφορές η 

Επιτροπή την αναθέτει στην ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. ΑντωνΙου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Πρέπει να υποδε(ξω ότι η Έκθεση της Επιτροπής δεν είναι ομόφωνη. Υπάρ

χουν διαφωνίες επί του θέματος. Αν βεβαίως δε χρειάζεται να αναγνωσθεί η Έκθεση 

και να εξηγηθονν τα ζητήματα, όπως τoπoθtτoΎVΤoι από τις διάφορες πλευρές, δεν 

έχω ένσταση. Απλώς θέλω να κάνω αυτή τη διευκρίνιση. 

• 

• 



• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν τα κόμματα έχουν τοποθετηθεί Επαρκώς και οι θέσεις που εχφράtovτοι 
στην Έκθεση το\lι;; αντιπρoσωπεΙΙOuν. δε βλiπω το λό'Υο να \ιπάρξει περαιτέρω ΟΙΙΙή

τηση. 

ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπσΥ ΛΟΣ: 

Όχι. κύριε Πρόεδρε. Νομίζω ότι θα υπάρξει και θα υπάρξει και έντονη ΣUζή
ττιση πάνω στο θtμα. διότι" Ενη;πωση ήταν ότι αuτoΙ οι Κανονισμοί θα εγχρΙνο

νταν μόνο όσον αφορά τις παροχές ενόψει των εορτών των Χριστουγέννων και ότι 

11 Βουλή Οα δεσμευόταν ή τουλάχιστον τα M~λ" της Επιτροπής Εργασίας θα δεσμεύ
ονταν να εξετάσουν το θέμα .ων εισφορών σε μεταγενέστερο χρόνο. το Γενάρη. 

Υπάρχουν όμως πολύ έντονες απόψεις και πολν έvtoνα επιχει.ρήματα. 

Αν αυτή είναι 11 θέση, πρέπει να δηλωθεί ΧωQιστά ότι ο"τη 1'1 Βουλή δεσμεύεται 
ότι μtσα στο Γενάρη θα ψηφίσει την αuξηση των εισφορών. Ήταν με αυτή .ην πρου. 

πόθεση που ΕΎΧρΙθηκε 11 αύξηση των παροχών. 

θέλω να προσθέσω. xUQt.ε Πρόεδρε, ότι παρόμοιο νομοθΙ-Τl1μα ήρθε -τρεις 

φορές στl1ν ΠΡΟl1γούμενη Βουλή και -τελικά δεν αποφασΙστηκε τ(.πΟ-ΤΕ. Σ-το με-ταξΙΙ-το 

Ταμε(ο UφΙ<πα-ται αφαίμαξη μερικών εχα-τομμυρΙων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Ανα<πασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

• ΚΙΙριε Πρόεδρε, συμφωνοΙΙμε με την πρόταστι -του ΚοινοβουλευΗΚΟΙΙ ΕΚΠρο· 

• 

• 

σώπου του Δl1μοχραηκοΙΙ Κόμματος και θα παρακαλοΙΙσα και τα άλλα Μέλη να 

δl1λώσουν ότι δεσμευόμαστε, ναι, για -το ΓενάΡl1 οπωσδήπο-τε, αφού θα έχουμε και 

πιο εμπεριστα-τωμένrι μελέ-τη για τον τρόπο εισφοράς ή Τl1ν αίιξηστι -των εισφορών 

στο ΤαμεΙΟ. Να εγχριθεΙ όμως με βάση τα όσα έχει ΠΕΙ ο κ. Παπαδόπουλος η αίιξηστι 

-των αποδοχών, ώστε να -την καρπωθούν οι δικαιoUχoι προ ή μάλλον κατά -τα 

Xρισ-τoUΓεvνα και εν πάση περιπτώσει με βάστι Ίους ΚανονισμοΙΙς πσυ θα αρχι.οουν 

αμέσως να εφαρμόζονται. 

Επαναλαμβάνω όη δεσμευόμαστε ως κόμμα να συνεργαοτσύμε με -τους 

υπόλοιπους, χωρΙς αυ-τό να σημαίνει ότι προδεσμευόμαστε για -το ποια θα εΙναι η 

θέση μας, αλλά σΙγουρα κάποια αύξl1στι των πληρωτέων εισφορών και από πλευράς 

μας θα εΥχριθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΑνΊιλαμβάνομαι όη γΙνε-ται χατανΟl1τό από όλες τις πλευρές ότι ο' αυτό τον 

-τόπο ου λάβεις, αν δε δώσεις. Αν UΠάρχει oπoιoσδήπoη~ που νομΙζει ότι θα λάβει, 

αν δε δώσει, απαΊά-τcn. ΙδιαΙτερα κάποιοι οι οποΙοι έχουν μεγάλη πεΙρα οε συνδικα
λιστικά θέματα νομιζω ότι δε θα διαφωνήσουν. 

Γι' αυτό το λόγο δεν έχω αμφιβοΛια ότι ο χ. ΑνΊωνΙου θα εΙναι ο πρώ-τος που 

θα συμφωνήσει γι.α Τl1 μελέ"τη tOuMll.OtOV του θέματος, εφόσον υπάρχει μια tttoLa 
δέσμευση, όπως αναφέρει ο Koινoβoυλεuτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

ΚόμμαΊος. 

ο κ. ΑνΊωνΙου. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαιως εδώ τι πρόταση τε'νε~ να φανεί ότι ει .... α~ συμβιβαστική 
xα~ είναι στην ουσία. Αλλά υπάρχει ένα πρόβλημα και πρέΠΕΙ να έχουμε επίγνωση 

του τι θα αποφασΙσονμε. Αν αποφασίσουμε ότι θα ΟΊJξηθοuv μόνο οι παροχές και 

όχι και οι Εισφορές, αυτό θα σημαΙνει ότι τι Βουλή, όταν θα αποφασίσει τον Ιανου

άριο. δεν μπορεί να αποφασίσει αύξηση των εισφορών με αναδρομική ισχύ. 

Συνεπώς, θα έχει το Ταμείο απώλεια εκείνου .ου μέροuς της αύξησης των εισφορών 

πον θεωρείται ότι είναι 11 κανονιχ'ή. τι φυσιολογική αύξηση και που ε(ναι 6.8%. 

Αν πρόκειται να γίνει δίκαιος συμβιβασμός, χωρίς να είναι σε βάρος του 

Ταμείου και για να μην έχουμε autTj 'ΤΙ"" απώλεια έστω του ενός μέσα. θα ΕισηΥού
μουν ως καλύτερο συμβιβασμό να αποφασΙσΟιΙμε αύξηση των παροχών κατά 6.8%. 
όπως προτείνεται στην Έκθεση, και αύξηση και των εισφορών κατά 6.8%, Ενώ το 
επόμενο σκέλος του πQOβλτjματoς, που αφορά είτε το να υπαχθεΙ το όλο σύντομα 

στο Φόρο Eισoδτjματoς είτε το να υπάρξει σταδιακή αύξηση πρόσθετα από το κανο

νικό. αmό θα μπορούσαμε να το εξετάσουμε τον Ιανουάριο. 

Γι' αυ-,;ό δε γνωρίζω αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το Δημοκρατικό 

Κόμμα θα μπορούσαν να υιοθετήσουν αυτή -,;ην πρό-,;αση, που νομίζω ότι δεν αφτ\νει 

το Ταμείο από πλευράς εσόδων μερικώς ΕΚτεθειμένο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η πρό-,;αση που tρxεtaL από την Eκ-,;ελεστικτj Εξουσ(α δεν 

έρχεται για πρώτη φορά στη 8oυλτj. Ήλθε ξανά. Το θέμα είναι πολύ Υνωστό και 

φυσιολογικά θα έπρεπε να τjμασταν σε θέση σιjμερα όλοι να τοποθετηθούμε. Το 

Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ τοποθετείται ulttQ της κυβερνητικής πρότασης. 

Όμως, αν υπάρχουν πλευρές -,;ης Βουλής που έχουν έντονες απόψεις, να μην 

αποφασιστεί σιjμερα οριστικά το θέμα των αυτοτελώς εργαζομένων. Η πρόταση που 

θα μπορούσε να ψηφιστεί και να έχει και ηθικό έρεισμα και νομιμότητα είναι η 

πρόταση που ανέφερε ο συνάδελφος ΑντωνΙου. δηλαδτj η tamόxρoYη αύξηση 

παροχών και εισφορών στο (διο ποσοστό, ώστε τα εισοδήματα και οι δαπάνες του 

Ταμείου να μη διαταραχθούν. ' 

Αλλά, αν θα κάνουμε αιπτj την αναβολή του ουσιαστικού και καυτού προβλή

ματος, που είναι οι εισφορές των αυτοτελώς εργαζομένων, ώστε να καταβάλλονται 

πάνω στα πραγματικά, τα πιστοποιημένα από το Φόρο Εισοδήματος, εισοδήματά 

τους. θα πρέπει να δεσμευθούμε ότι αuτό δε θα γίνει εν πάση περιπτώσει σε χρόνο 

πέραν του [ανoUΑΡl.oυ. αλλά αυτό να είναι μια συνολική δέσμευση όλων των 

πλευρών της Βουλής και να μην ευρεθούν δικαιολογίες αργό-,;ερα για αναβoλτi. μετά. 

θεση του θiματoς και διαττjρηση μιας ρευστότητας μέσα στην κοινωνία, που θα 

δημι.ουργεΙ εντάσεις και ενστάσεις και θα δυσκολέψει ακόμα περισσότερο τη δίκαιη 

για όλους ρύθμιση αυτού του ζηττjματoς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος, 

, 

, 

• 

• 



• 

• 

• 

• 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

θέλω να πω ότι υπoστηρΙΙ;oνμt και εμεις την πρόταση. όπως tχει έλθει από 

την κυβέρνηση. Δε θα <ΠJμφωνήσω με την πρόταση τσΊJ αγαπητού σuναδέλ.φoυ και 

Προέδρου της Επιτροπής Εργασίας Υι.α δυο λόγους. Πρώτα απ' όλα &:ν υπάρχει 

"(tπOτε μονιμότερο από το προσωρινό. Και επειδή δε μιλώ ακαδτιμα'ίκά αλλά 

πρακτικά. είνοι ένα θέμα που εγείρει έντονα αισθήματα και Μέλη της Βουλής 

σvνεxώς αντιμετωπίζουν απαιτήσει.ς από διάφορες τόξεις αυτοεργοδοτουμένων. 

Δεύτερο. πρώτα από όλα δεν μπορεί να ισοσκελιστεί το Ταμείο με ανάλογη 

ποσοστιαία αύξτι01l των εισφορών και των παροχών. Είναι αδύνατο. Το χ6:σμα είναι 

μέγιστο. Όμως τι πρόtαση που έχει ΠΕΙ ο συνάδιλφος κ. Aνασtασιάδης μπορεί να 

επιτρέψει εντός Ίου Ιανουαρίου αναδρομικά από την αρχή του ασφαλιστικού έτους 

να τεθο\ιν σε εφαρμογή οι νέες ε ισφορές. Αν μείνει 6%. σημαΙVfL ότι ο ασφαλισμένος 
δε θα πληρώσει για το Γενάρη , δι.ότ~ θα μπουν οι Κανονισμοί σε εφαρμογή μετά την 

~yκρισή τους ή θα είναι πολύ δύσκολο διοιχητιχά να εισπραχθεί η δια«X>Qά, αν η 

διαφορά αργότερα θα είναι κάτι πάνω από 6 ή αν είναι 10 ή αν εΙνα~ 11. Κατά 
πραχτικό τρόπο. 

Εν πάση περιπτώσει. εΎώ προτιμώ να μην υπάρχει πρόνοια Ύια εισφορές , διότι 

κανένας δεν μπορεί να αφήσει το ΤαμεΙο χωρίς εισφορtς, παρά να είναι η αυτή αντι.

(Ποιχία , που θα χάμει το χάσμα ακόμα μεγαλύτερο. Δε θα χάσει το Ταμείο τΙΠοτε. 

Διότι. αν, όπως ελπίζω. οι Κανονισμοί γlΔ τις ELoφoQt; εγκριθούν μtσα στο Γενάρη, 

θα εισφέρουν όλοι από την πρώτη του μηνός. ΤΟ ασφαλι<Ttικό έτος και η αναλoγtα 

συντάξεων υπολογίζονται πάνω (πο σύνολο των εισφορών που γίνονται. Σκεφθείτε 

πόση πραχτιχά αναταραχή θα Ύίνει. αν σε σύνολο. δεν ξέρω. 500, 600 εισφορών μια 
εισφορά που θα είναι στο 6.38 είναι μειωμένηl Ενώ με την πρόταση του κ. Αναστα
σιάδη κανένας δε θα πει τΙΠοτε. Απλώς η Βουλή παρέχει τις παροχές τώρα λόΎω των 

εορτών και επιφυλάσσεται εντός του Ιανouαρ(oυ να έλθει να αποφασ(σει Ύια το 

θέμα των εισφορών. 

θ~λω να πω χάτι νομοτυπικό πάντως. Αν ακολουθηθεί αυτή η πορε(α. να μην 

ξεχνο"ύμε ότι αυτοί είναι Κανονισμοί οι οπο(οι εκπνέουν, αν η Βουλή δεν αποφα

σίσει γι' αυτούς. και επομένως θα ισχύουν οι Κανονισμοί της κυβέρνησης. όπως 

κατατέθηκαν. Γι' αυτό, όσον αφορά το μέρος των Κανονισμών που χαθορΙζει τις 

εισφoρ~ς, η απόφαση της Βουλής πρέπει να είναι να απορριφθεί. Ή να πούμε ότι, αν 

τ ίθεται εν ισχ"ύι, τίθεται εν ισχύι σε μεταγενέστερη ημερομηνία. Νομοτυπιχά πιστεύω 

ότι έτσι πρέπει να γΙνn. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομοτυπικά, κανονικά θα πρέπε~ μάλλον να αποσυρθούν!: αν πούμε σε μετέ

πειτα ημερομηνία, να απορριφθούν και μετά να επανέλθουν. Κατά συνέπεια, εγώ θα 

βάλω σε ψηφοφορ(α τους Κανονισμούς ως έχouν , έχοντας υπόψη τη δέσμευση Τ11ν 

οποία ανέλαβαν τα δυο κόμματα ΔΗιγ και ΔΗΚΟ. Και βεβαίως υπάρχει 11 τροπο
ποίηση του κυρΙΟυ Αντων(ου. Αν επιμένει 11 πλευρό του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ. τότε 
θα μπει 11 τροποποί11ση πρώτα σε ψηφοφορία και μετά οι Κανονισμοί ως έχουν, ως 

ετροποποιήθ11σαν από ... Ναι, ναι. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να διεuκρινιστεί ότι οι Κανονισμοί πρέπΕΙ να τροποποιηθονν 

σε ό,τι αφορά τον Κανονισμό 5 (ο) και (β). Διότι όλοι συμφωνούν ότι τώρα δεν 
υιοθετούνται αυτή τη στιγμή. Αυτό που αφορό την παραπομπή του θέματος 010 
Φόρο Εισοδηματος κτλ. Σε αυτό όλοι συμφωνούν ότι αυτή τη στιγμή δεν "ιοθε

tEI:tOL. Συνεπώς, το επόμενο σκέλος είναι το πρόβλημα που θα τεθεί σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καλά. Η τελική ψηφοφορία θα γίνει πάνω στους Κανονισμούς, διαγράφοvtας 

όμως το (ο) και (β) σχετικά με το Φόρο Εισοδήματος. Αλλό θtιω σε ψηφΟφΟρ(α 

πρώτα την ,"ροποποίηση ΔΗΣγ • ΔΗΚΟ. 

Πόσοι την υπoστηρtζoυν; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. συγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Η εισήγηση εκεΙνη αφoQά ης εισφορές . Επομένως είναι 10 πρώτο. ΤΟ υπ' αρ . 

44 στην ημερήσια διάtαξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Μάλιστα. 

Πόσοι υποστηρίζονν; Τις εισφορές, μάλιστα. 

Σ. XATZHflANNHt: 

Δηλαδή η ε~σήΎTt011 είναι να α..-τορριφθεΙ το μίρος εκείνο που αφoQά ης 

εισφορές και να πάε~ το Γεν6:ρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ; Πόσοι δηλαδή υποστηρίζουν να α..-τoρρι~oύν και να 

πάνε το Γενάρη; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Οι εισφορές θα πάνε το Γεν6:ρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντ[ον. 

• 



• 

• 

• 

• 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

επομένως, όσον αφορά το ΠQώτo σχέλος, δηλαδiι τις Εισφορές, αυτό απορρί

πτεται και παραπι!μπεται το Γενάρt1. 

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο σκέλος, νομιζω δεν υπάρχει ένσταση. Και όσον 

αφορά tllV τροποποΙηση που έχετε ΠΕΙ για το θέμα του 4 και 5. και πάλι δεν υπάρχει 
ένσταση. Κατά συνέπεια οι Κανονισμοί ΕΎΚρΙνονται ως έχουν τροποποιηθεί σχετικά 
με το θέμα "εισφορές" από τα κόμματα ΔΗΣγ και ΔΗΚΩ. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓlΑΝΝΗΣ: 

ΣυΥνώμη, αλλά πρέπει να γίνει καθαρό 6η ο υπολογισμός με βάση το φόρο 

Εισοδήματος απορρΙπτεται Τι αναβάλλεται. ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απορρ[πτεται και ανσβόλλεται για το Γενάρη. Ετέθη ξεκάθαρα, κύριε Χατ1;η. 

Υιάννη. ότι είναι ομόφωνο. Το έχω ΠΕΙ δυο φορές .• 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Για να ξεκαθαρίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Λυπούμαι. αλλά νομίζω ότι ξεκαθάρισε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Εντάξει. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ επόμενο θέμα. το νπ' αρ. 46 στη σημεριvτj ημιρήσια διάταξη. εΙνα~ "Οι περί 

xωρl.ων (ΔιοΙκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικο() ΚανονισμοΙ ΆρσOUς του 1991". 

(Εκθεση θεωρεΙται αναΥνωσθεΙΟα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ TOVI 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΟΥr-rΙΆΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΑΡΣΟΥΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ν'tες:. 

Νίκος ΚατσουρΙδης. Πρόεδρος 

Ανδρέας Κοuxουμ6ς 

Δημήτρης Kovτιδης 

Κίκης Γι.ό:Υχου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουρ(δης 

Δημήτρης Συλλουρτις 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Euστάθιoς ΕυσταΟΙου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο· 

νισμους σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Δεκεμβρίου 1991. Στη συνι· 
δρίαση της Ε.ίτιτροπής κλήθηκαν και παρωρtθτικαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικου Εισαγγελέα της ΔτιμοκρατΙας που 

ανέλυσαν τους σχοπο\ις και τις επιδl.ώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών. 
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Με 'touς υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι txδίδοvτaι με βάοτι τις 

πρόνοιι:ς του άρθρου 24 της περί Χωρίων (Διοίκηση και βε). τίωση) βασικής νoμoθE~ 
οίας, σκοπείται 11 δημι.ουΡΥ(α νέας ειδικής χατηΥορΙΟς κατανάλωσης νερού για τα 

ξενοδοχεία και τα εργοστάοια πο\! λειτουργούν στα όρια του ΣυμβουλΙΟυ Βελτιώ
σεως ΆρσOUς της ει-ι:αρχίας Λεμεσού. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.-τιτρωτή Εσωτερικών υιοθετεί το\lς σκοπούς χοι τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα Εισηγείται στη 
80u).Ti την έ'Υχριοή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχουν ομιληtές επί θέματος αρχfις; 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταστι όπως οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΤΟ επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 47, είναι "Οι ΠΕρί Χωρίων (Διοίκηση και 

8ι1. τ(.ωση) (ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]ηχοΙ) Κανονισμοί (Τροχαίας Κινήσεως) Δαλιού του 1991 ~. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ~OI ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (τΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ (ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗ

ΣΕΩΣ) ΔΑΛΙΟΥ ΤΟΥ 1991 " 

ΠαtόV1:tς:~ 

Νίκος Κατσουριδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουχουμάς 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κίκης Γιάγχου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 ΔεκεμβρΙΟυ 1991. Στη συνε· 
δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργε[ου 
Εσωτερικών και του Γραφε(.ου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας που 

ανέλυσαν τους σχοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται. και οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 

πρόνοιες του άρθρου 25 του περί Χωρίων (Διοίκηση και BελτLωση) βασικού νόμου. 
σχοπείται η καλύτερη ρύθμιση των δι.ενθετήσεων για την τροχαία κίνηση στο 

Συμβούλιο Βελτιώσεως Δαλιού και ειδικότερα παρέχεται η δυνατότητα καθορισμού 

διαβάσεων μαθητών και πρόσληψης ειδικών τροχονόμων για την υποβοήθηση της 
διακίνησης των μαθητών. 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 

• 
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Η Κοινοβονλειιηχ'ή Ε..-τnροπή Eσωτερ~κών uι.oθt"ttt 10υς σκοπούς και ης 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών. γι' αυτό και ομόφωνα εισηΥεΙται στη 

ΒQuλή την έγκρισή ,ους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση όπως οι ΚανονισμοΙ εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφνρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι ΚανονισμοΙ εyκρΙνovται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα. το υπ' αρ. 48 σττιν T1μeρiισι.α διάταξη, εΙναι ''Οι περί Αποχε
τείΙσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητιχοι) Κανονιομο( του 1991 ". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ! 

ΚΑΝΟΝΙΣΜονΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕτεΎΣΕΩΝ 

ΛΕΜΕΣΟΎ-ΑΜΑθΟΎΝΤΑ! (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

ΝίΧος Kατoouρί.δης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουχο"μάς 

Δημήτρης Κοντί.δης 

ΚΙχης Γι.άγχου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠΟΙΙρΥουριδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωχρ<ιτης Xάσ~κoς 

Νίκος Μουσιούπας 

Ευστάθιος Euσταθ[oυ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνtδρΙα .ης που πραγματοποιήθηκε σης 10 Δεκεμβρίου 1991. Σ.η συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι .ου ΥπουργεΙΟυ Εσωτερικών 

και του Γραφείου .ου Γενικού Εισαγγελέα Τl1ς Δημοκρατίας που ανέλυσαν τους 

σκοπούς και τ~ς επιδιώξεις των υπό εξέ.αση Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποl.oι εκδίδονται με βάση ης πρόνοιες 

του άρθρου 49 του βασικού νόμου για τα αποχετευηκά συστήματα, σκοπε[ται η 
διόρθωση κάποιων φραστικών και νομοτεχνικών λαθών που παρεισέφρυσαν στους 

υπό τροποποίηση βασικούς κανονισμούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και ης 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επl. θέματος αρχής; 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως οι Κανονισμοί αυτοί εγκριθούν; 

(Kτuπά τη σφ\ιQα) 
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Εφόσον δεν vπάρxε~ καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Για τα Επόμενα τρΙα θέματα. το υπ' ορ. 49. 50 και 51, που είναι "Οι περί του 
Συμβουλίου Υδατοπρομήθειος Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991", 
''Οι περί ΥΟΟτοπρομήθειος Λεμεσού (Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1991~ και 

"Οι περί του ΣνμβουλΙΟυ Υδατοπρομήθειας Λάρνακας Κανονισμοί του 1991", 
υπάρχει κοινή Έκθεστι. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟιΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΙΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ! 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎ! ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (Ι) "ΟΙ ΠΕΡΙ ταΥ ΣΥΜΒΟΥ· 

ΛΙΟΥ YΔATOΠPOMHθElAΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991-, (2) ''ΟΙ περι ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗθΕΙΑΣ ΛΕΜΕΣΟΎ (ΓΡΟΠΟ
ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ Ι99Ι~ ΚΑΙ (3) "ΟΙ περι ΤΟΥ 

ΣΥΜΒΟΎΛΙΟΥ ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗθΕIΑΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1991" 

ΠαQόY'fει;:· 

Νίκος KατσoUΡίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Koντl.δης 

ΚΙχης Γ~άyκoυ 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠουΡΥουρί.δης 

Δημήτρης Συλλο'ύρης 

Σωκράτης Χό.σικος 

Νίκος Mouσιoύπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλί.δης 

Ευστό.θιος ΕοοταθΙου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι,... 

σμo"ύc; σε τέσσερις ΣVΝεδριες της ΠOlJ πραγμστοποιήθηκαν στις 5 και 19 ΝοεμβρΙο" 
και στις ΙΟ και 12 Δεκεμβρίου 1991. Στην πρώτη συνεδρΙαση της Επιτροπής 
κΜθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεΙου Εσωτερικών, το" 

Γραφεl.oυ του Γενικο'ύ Εισαγγελέα ττις Δτιμoκρατι.a.ς, των ΣlJμβDυλΙων Υδατοπρομή· 

θειας ΛευκωσΙας, Λεμεσο'ύ και Λάρνακας χαι της Παyκ'ύπρι.aς Οργάνωσης Πoλuτέ· 

κνων (Π.Ο.Π.) . 

Με τους Κανονισμο\ις ΠΟ" προτείνονται, οι οποΙοι εκδίδονται με βάση το 

άρθρο 40 του περί Υοο.τοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) βασικού 
νόμου, σκοπείται η αναθεώρηση των τελών για την κατανάλωση νερο'ύ και για την 

παροχή άλλων νπηρεσιών από τα Συμβο'ύλια Υδατοπρομήθει.ας ττις ΛευχωσΙας, της 

Λεμεσού και της Λάρνακας. 

Τα στιμερινά τ~λη για κατανό.λωση νερο'ύ σττιν περιοχή του ΣυμβουλΙΟν Υδατο· 

προμήθειας Λεuκωσ(ας ισχύουν από το 1987. Με τονς υπό εξέταστι Κανονισμο'ύς 
προτείνεται αύξηση των τελών αυτών κατό. 17% περΙΠον κατά μtσo όρο. 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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Τα τέλη κατανάλωσης που ισχύουν στην περιoχτi που υδροδοτεί το Συμβούλιο 

Ύδατοπρομήθnας Λεμεσού ισχύουν α..-τό το 1988. Με τους υπό αναφορά Κανονι
σμούς προτείνεται αίιξΤ]ση των τελών αυtών κατά 37.7% περΙΠου κατά μέσο όρο. 

Τα τέλη κατανάλωσTlς που ισχύουν σήμερα στην περιοχή uδαtοπρομήθειας 

Λάρνακας wxύouv από το 1984. Με τους Κανονισμούς ΠO\J προτείνονται σκοπείται 
τι κατάργηση των περί του Ιιιμβουλίο" γδατοπρομήθειας Λάρνακας Κανονισμών 

που ίσχυαν μέχρι σήμερα. όπως έχουν τροποποιηθει, και η κωδικοποίησή τους σε 

νto κείμενο. Με τους Κανονισμούς α"τούς επιδιώκεται αύξηση 'Ιων τελών UΔΑtO
προμήθειας κατά 30.8% περΙΠου χατό. μέσο όρο. 

Κατά τη διάρκεια της εξέτασης των πιο πάνω Κανονισμών η Παγκύπρια 

Οργάνωση Πολυτέκνων υπέβαλε αίτημα προς την KoινoβQ"λευnxτj Επιτροπή 

Εσωτερικών γι.α παροχή έκπτωσης ύψους SO% πάνω στο ποσό που πληρώνεται για 
κατανάλωση νερού από τις πολύτεκνες οικογένειες ή, υπαλλακτ~κά, για δημιουργία 

νέας ει.δ~κής δι.a.τίμησης για τις πολύτεκνες οικογένειες, σύμφωνα με την οπο'α οι 

λογαριασμοΙ τους θα χρεώνονται με 20 σεντ για τους πρώτους 50 τόνους νερού που 
καταναλώνουν κα~ 80 σεντ για κατανάλωση νερού πέραν των 51 τόνων και αυτό για 
σκοπούς υποβοήθησης των οικογενειών με πολυμελή σύνθεση. 

Η Κοινοβουλευτική Ε."tιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της τα σοβαρά 

ελλείμματα των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας των τριών πόλεων, την αν6.Υκη για 

συνεχείς βελτιώσεις και επεκτάσεις του δικτύου ύδρευσης στις πόλεις και την 

ανάγκη για. αποφυγή άσκοπης κατανάλωσης νερού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχονν τελικά διαμορφωθεί, ώστε 

να μειωθεΙ το πάγιο ποσό που πληρώνουν οι καταναλωτές του ΣυμβουλΙΟυ Υδατο

προμήθειας Λεμεσού από .t2.30 σε Ω.ΟΟ. 

Όσον αφορά το α(τημα της ΠαΥκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων, η Κοινοβου

λευτική E."tLtΡOxή Εσωτερικών στην πλεΙΟψηφ(α της έκρινε σκόπιμο να μην αποδε· 

χθεΙ το αίτημα. 

Ο Βουλευτής κ. Ευ. EuσταθΙOυ εκ μtρoυς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

τ6.χθηκε υπέρ της καθιέρωσης έκπτωσης 50% π6νω στους λογαριασμούς των πoλύtι
κνων οικογενειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε προτείνει τροποποίηση των τριών Κανονισμών ταυτό
σημη, '{ην οποία κυκλοφορήσαμε, κύριε Πρόεδρε. Είναι ενώπιον των συναδέλφων. 

Είναι για τους Κανονισμούς Λεuχωσίας μετά τον Κανονισμό 5, για τη Λεμιοό μετά 
τον Κανονισμό 3 και για τη Λάρνακα στο τέλος της υποπαραγράφου (α) της παρα
γράφου (Ι) '{ου Κανονισμού 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Έχετε αιτιολογήσει .ην τροποποίηση για τις Εκθέσεις που κυκλοφο

ρήσατε. Υπάρχει ένσταση για την τροποποίηση που εισηγείται ο συνάδελφος; 

Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. όταν μπαΙνουν αηήματα από τάξεις και ομάδες t01J λαού Jt01J 
αντιμετωπίζουν προβλήματα. είναι άβολο να μην τοποθετεΙσαι θετικά. Αλλά ως 
Πρόεδρος της Ε.iτιτροπής Jt01J εξέτασε το θέμα θέλω να πω ότι εΙμαι Eξ01JaLoδotIΊ' 
μένος και από τις άλλες πλευρές να πω ότι η Επιτροπή αντιμετωπΙζει με κάθε 

σ1Jμπάθεw και κατανόηση τα αιτήματα των πσλmέχvων. Είμαστε όμως της άποψης, 
η πλεισψηφtα δηλ. της Επηροπής, ότι δεν είναι στσυς σuyxεκριμένOUς Κανονισμούς 

που θα δειξΟ1Jμε αυτή την κατανόηση και θα δώσουμε τη βοήθειά μας. διότι έτσι 

δημΙΟUQγε'ται έvα προηγούμενο. Γιατί όχι και οι συνταξιούχοι των f:90. γιατί όχι 
και οι παραπληγικοί και άλλες ομάδες του πληθυσμοίι: Αίιρι.ο μπορε( να ε'ναι οι 

πρόσφUΓες και άλλοι. Είμαστε έτοιμοι να αντιμετωπίσουμε θετικά τα προβλήματα 

των πολυτέκνων και ίσως η καλίιτερη λίιση .δε δεσμe"ίιω κανέναν· να ήταν η αύξηση 

των επιδομάτων τα οποΙα τους παρέχονται. Είναι πιο UΓιής αυτή η προσέγγιση του 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Σολωμής και μετά ο κ. Ρολάνδης. 

ΕΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε. δεν αιτιολογεί τη θέση του εκείνος που 
κάμνει την πρόταση yw την τροποποίηση και μετά τοποθετούνται οι άλλοι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι κυκλοφόρησε. αλλά δεν έχω καμιά ένσταση. 

Πιστεύω ότι ούτε ο συνάδελφος κ. Ρολάνδης δε θα είχε ίνσταση να αιτιολoytiσετε τη 

• 

θέση σας. Γι' αυτό σας δινω το λόγο. • 

εΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Διαδικαστικώς, εννοώ, θα ήταν δίκαιο να ακο'ύσετε την αιτιολογική μας θέση 

και μετά. .. 

Κίιριε Πρόεδρε. πράγματι, όταν συζητο'ύνταν αυτοί οι Κανονισμοί, παρουσιά· 

στηκαν οι οργανώσεις των πολυτέκνων στην Επιτροπή και εξέθεσαν το αίτημά τους. 
Όπως αντιλαμβάνομαι, το αίτημα ξαναδιανεμήθηχε και σήμερα με επιστολές και 

δόθηκε η εντίιπωση ότι όλες οι πλευρές ήταν ευνοΊ:κά διατεθειμένες έναντι της 
πρότασής μας για έκπτωση πάνω πάνω στο λογαριασμό κατά 50%. Φαίνεται ότι το 
αίτημα αυτό είναι δίκαιο και ότι πρέπει να ξεχωριστεί εντελώς από τα αηήματα 

άλλων τάξεων που δυσπραγοίιν. 

Τι μας εLπαν οι πολ'ύτεκνοι: Εμε(ς πληρώνουμε το νερό δυο γρόσια το ποτήρι, 
ενώ εσεΙς οι άλλοι ένα γρόσι το ποτήρι, διότι είμαστε πολ'ύτεχνοι. Και επειδή ο 

λογαριασμός του νεροίι δεν είναι ανάλογος της κατανάλωσης, ας πο'ύμε 10 κ1)βικά 
προς τόσα (σον τόσα, αλλά αυξάνεται κλιμακωτά, γιατ( εμε(.ς να πληρώνουμε περισ· 

σότερα κατ' άτομο. λέγουν. απ' ό.τι πληρώvtτε εσε(.ς οι άλλοι κατ' άτομο: Δώστε μας 
και εμάς ισοτιμία μεταχει,ρΙσεως. ώστε να έχουμε την (δια δαπάνη κατά πρόσωπο. 
όπως έχετε και εσείς οι άλλοι. Και εΙχαμε τότε καταλήξει στο ότι με το να παρουσιά· 

σουν την ταυτότητα με την οποΙα είναι εφοδιασμένοι, κίιριε Πρόεδρε, οι πολύτεκνοι 
θα τύχουν της εκπτώσεως, χωρίς να δημιουργείται περαιτέρω γραφειοκρατ(α. για να 

διαπιστωθεί ποιος είναι ο πολίιτεχνος και ποιος όχι. Και είναι ένα αίτημα από το • 
οποLo δε νομt1;ω πως πρέπει τώQα να υπαναχωρ~σoυμε και να πο'ύμε ότι δεν πρέπει 

να το ιxανoπoιτjσoυμε. 



• 
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Από την όλλη πλειιρό λέχθηκε ότ~ μπορεί να έρθουν ΟΙ παραπληγικοί Τι ό.λλοι 
που έχουν προβλήματα. Μα. αυτούς δεν τους αφορά 11 κατανόλωση νερού κλιμα
κωτό. δηλ. με.ά τόσους τόνους τόσα, αλλά. όπως επαναλαμβάνοιιν οι άνθρωποι, 
θέλουν να πληρώνουν την αναλογία που πλTlρώνει το κάθε πρόσωπο για την καθα
ριότητά του και για τη δική του χρήση. 

Γι' αυτό το λόγο νομιζω όη δεν είναι μειt;oν το θέμα. Και επειδή πολλοί 
μιλούμε για υπογεννητικότητα, πολλοί λέμε ότι τι άλλη πλευρά ίσως σκοπίμως, ίσως 
με άλλα τεχνάσματα προσπαθεί να μας υπερδιπλασιάσει. να μεΥαλωσει τον 
πληθυσμό της σε αντίθεση μι εμός εδώ. ας κάνουμε κάτι στην πράξη για τους πολu
τέχνOUς παρά να τους χορταίνουμε με Uίτοσχέσεις χαι λόγια και να .ους χειροκρο

τoiιμε και να λέμε του κόσμου τα λόγια. που είναι εύκολο να τα λέμε. ΤΟ δε Εικοσό

λιρο που τους δόθηκε είναι τόσο μικρό ποσό. που θα irtav ανάξιο να το 
συζητήσουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:. 

Έχω δώση το λόγο κατΔ σειρά. στον κ. Ρολάνδη. στον κ. Σολωμή και μετΔ 

στον κ. Κατσουρίδη. Βλέπω ότι μας παραχoλouθoύν ήδη οι πολύτεκνοι εδώ. 

Βεβαίως δεν έχουν φtρει μαζΙ τους τα τέκνα τους. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Νομιζω ότι από λογικής πλεuρά.ς είναι αιτιολογημένο το αίτημα των πολυτέ· 

κνων και συμφωνώ με την επιχειρηματολογία για τον εξής απλό λόγο. που έχει 

λεχθεί 6λλωστε: ΤΟ νερό εΙναι ένα ε(δας που όσο περισσότερο καταναλίσκεις τόσο 
περισσότερο πληρώνεις κατΔ τόνο, για να μην υπάρχει σπατt.tλη. σε αντίθεση με 

οποιοδήποτε άλλο είδος. Οι πολύτεκνοι από τη φύση της οικογένειΔς τους έχουν 

περισσότερη κατανάλωση και κατά συνέπεια, ενώ αυξάνεται η ποσότητα. πληρώ· 

νουν περισσότερα κατά τόνο. Νομίζω ότι εΙναι αιτιολογημένο το αίτημα υπό τις 

ΣUΝΘΉΚες. Άλλες κατηγορ(.ες που έχουν αναφερθεί δεν εμπl.πτouν σε αιπό ειδικό: το 
επιχείρημα, το οποίο έχει να κό:μει με την ποσότητα κατανό.λωσης, και τoυλό:χισtoν 

το κόμμα των Φιλελ.ευθέρων υπoστηρl.ζει αυτή την τροποπολογ{.α tO\J κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. λuπούμαι , γιατί γίνεται αυτή η ΣUΖ'ήτηση μέσα στο Σώμα και 
φαΙνεται μια αντι.Jταράθεση μεταξύ μερικών πλευρών παρά. την προσπάθεια και την 

αναγνώριση της ανάγκης παροχής βοήθειας στους πολuτέκνους. Yπεiιθuνα αuτό το 

Σώμα πολύ πρόσφατα έχει αποδειξει στη συμπαθή τάξη των nolutέxYωV ότι είναι 

έτοιμο oμ6q:χ..ινα να εγκρίνει την ι,κανο..τοΙηση oπoιoUΔήπoτε δικαιου. λογικού κτλ. 

αιτήματός τους. ΠραγματικΔ είναι η συζήτηση αυτή δuσ(χρεστη. γιατί δημιουργεί την 

αντΙθετη ενnίπωση. 

Δεν πρόκειται να βοηθήσοuμε οuoιαστικά, κ\ιQιoι συνάδελφοι, τους πολιπέ· 

χνους με το να αφαιρέσουμε από το λογαρι.ασμό τους του νερού Ε3 το μήνα. Αν 

θέλουμε να βοηθήσουμε ουσι.αστικά αυτή την τάξη. υπό:ρχουν ό:λλοΙ. τρόποι και άλλα 
μέσα. Και σίγουρα υπό:ρχουν και Δλλες συμπαθείς τάξεις, οπωσδήποτε. Παραπληγι· 

κούς έχουμε. έχουμε παθόντες, συνταξιούχους και άλλες τάξεις που σίγουρα μπορεί 

να δούμε. Και μετά, αν θα προχωρήσουμε. γιατί να μη δούμε το θέμα ενιαία; 



1056 

Υπάρχει κατανάλωση ρεΥματος. Ο πολύτεχνος σίγουρα έχει περισσότερες ανάγκες. 

Έχει να ζΕστάνει, να το'ισει 6-7 παιδιά. ενώ ο άλλος έχει να το'ίσει δύο παιδιά. Το 
(δω yLvttOL και με το γκάζι. ΤΟ (διο και με άλλες ανάγκες που υπάρχουν καθημε

ρινά. Επειδή θέλουμε να είμαστε υπείιθυνοι. εμείς 'Τουλάχιστον ως Δημοκρατικός 

Συναγερμός ε(μαστε έτοιμοι να μελετήσουμε ριζικά και άλλα προβλήματα 10 οποία 
αντιμετωπίζουν, ώστε να ληφθούν μέτρα πραγματικής ανακούφισης και όχι μέτρα 

τποιο, ώστε απλώς να ytvetOL συζήτηση αχρεΙασι:η. 

Μέσα σε αυτό το πνεύμα είναι και εμάς η έκχλησή μας προς τους συναδέλφους 

της ΕΔΕΚ να δουν το θέμα με αυτό το φακό και να επανtλθoιιμf. όλοι μαζί πιο 
αποτελεσματικά να βοηθήσουμε την τάξη των πολυτέκνων και σε όλλα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηδόμενος κάπως του κύρους του Σώματος. θέλω να πω ότι, ανεξάρττιτα από 

αυτούς τους Κανονισμούς, προβλήματα ορισμένων τάξεων και ιδια(τεQ<1 των πολυ· 

τέκνων, που θέλουμε να τους ενισχΟΟουμε, ε(ναι προτιμότερο να τα αντιμετωπί· 

ζουμε σφαιρικά και στο σύνολό τους, χωρις αυτό να σημαίνει ότι αυη; η ειδική 

τροπολογΙα δεν μπορεί να τύχει μελέτης. Αλλά για μελλoντικoUς σκoπoUς ε(ναι 

προτιμότερο να βλtπoυμε τα θέματα με σφαLQΙκό τρόπο και εΙναι καλύτερα να 

βλέπουμε όλα τα θέματα μαζΙ Όμως έχει τεθεί τώρα μια ειδική τροπολογ(α, η οπο(α 

έχει αιτιολογηθεί με ορισμένα επιχειρήματα. 

Ο κ. ΚατσουρΙδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πέραν του ότι συμφωνώ με όσα ανέφερε ο κ. Σολωμής, πρέπει 

να γίνουν κάποιες δΙEVΚρινΙσεις. Κανένας δεν υπαναχώρησε από καμιά θέση. Δεν 

ξέρω πώς δημιουργήθηκε αυτή η εντύπωση. Ήταν η θέση όλων των πλευρών ευθύς 

εξαρχής ότι πρέπει να αντιμετωπιστεί με τον τρόπο που και εγώ ανέλοοα και ο κ. 

Σολωμής. ΤΟ επ(δομα δόθηκε. για να ανtιμετωπ(.ζOνται τα προβλήματα, και εκεΙ 

είναι που πρέπει να σvyκεντρωθεί η προσοχή μαζί με άλλα μέτρα. Είναι λεπτά 

θf:ματα αυτά και δεν ξέρω ... Κάπου δε νιώθω καλά, όταν τόσο πολύ τονΙζεται η 
ανθρωπιστική πλευρά του θέματος χαι λέμε ότι κάποιοι πρέπει να μη μένουν μόνο 

στα λόγια, αλλά να προχωρούν και στην πράξη. Ούτε μπορώ να δεχθώ κάθε φορά 

που υπάΡΧΕΙ αίτημα οικονομικό να συνδέεται με το εθνικό πρόβλημα. 

Γι' αυτό το λόγο και εγώ θα προσθέσω στην έκκληση του κ. Σολωμή να μη γίνει 

αυτό το θέμα θέμα παροχής βοηθειας ή όχι προς τους πολυτέκνους, αλλά ολοκληρω

μένα, όπως αντιμετωπίστηκε στο παρελθόν στο βαθμό που αντιμετωπίστηκε, 

ολοκληρωμένα να το ξαναδούμε, για να βελτιώσουμε αυτή τη λύση που δώσαμε 

χάχοτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. Συλλούρης. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. οφείλουμε να είμαστε συνεπείς και με εκείνα που λέγουμε και 

με εκείνα που μπορούμε να κάνουμε. Δεν μπορούμε να βοηθήσουμε καμιά τt'tξη του 

λαού εμείς. η Βουλή, εκτός κι αν έρθει κυβερνητικό νομοσχέδιο. Οτιδήποτε κι αν 

σφαιρικά. tEtQ<1YWVLKd. με καλή διάθεση καθίσουμε να μελετήσουμε. δεν μπορούμε 

• 

, 
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να αποφασίσουμε. δ~ότι δε μας δίνει το Σύνταγμα αυτό το δικαίωμα σε χανtναν 

τομέα. Κατά συνέπεια θα πρέπει να περιμένουμε την χιIβέQVTJσTl φέτος, 10\1 χρόνου. 

μετά εΙκοσι χρόνια να μας φέρει νομοσχέδιο και να το ψηφίσουμε. όπως έκαμε με 

την αύξηση των επιδομάτων. Να μη μιλούμε κατά συνέπεια. απλώς για να δημιουρ
γούμε ενwπώσεις. Μόνο όταν έχονμε KανoνισμoUς Τι νομοσχέδια μπροστά μας από 
χά..-τοια πλευρό. από το Υπουργικό Σ"μβoiιλιo Τι την κυβέρνηση. μποροίιμε με τροπο

ποιήσεις να επιφέρουμε αυτό το οποίο λtγoυμε και υποσχόμεθα με πο)." ωραία 
λόγια στους πολυτέκνους Τι στους άλλους δυσπραyoirντες και το λέω. ώστε να 
αποκλειστεί 0\116 που από .ους ομιλητές τους-προηγούμενους λέχθηκε -διόη αΧούνε 
και οι πoλiιτtκνOΙ ίσως εδώ- ότι θα τους βοηθήσουν αύριο. όταν θα κάτσουν σφαι
ρικά να O\Jννδριάσουν, και θα τους δώσουν εκείνα τα οποία δικαιούνται να πάρουν. 

Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο: Δεν είναι βo~θεια που τους δινουμε. Τους δινουμε ακρι.βώς, 
κοστολογούμε δηλ. το νερό κατά πρόσωπο, όπως συμβαίνει με κάθε Κύπριο, διότ~ 

σου λέγουν οι άνθρωποι: "Α ν η ταρίφα 'ήταν ενιαΙα, από ένα κυβικό μέτρο μέχρι 

χίλια, να πληρώναμε και εμείς το δικό μας. Αλλά, αφού είναι έτσι τα πράγματα. 

θέλουμε και εμείς δικαιοσύνη και εξίσωση". Αυτό λέγουν οι άνθρωποι και φαίνεται 

ότι τους απασχόλησε σε πολύ σημαντικό βαθμό αυτό το πρόβλημα. 

Επίσης θα παρακαλέσω, όταν μιλούμε για προτάσεις που κάνουν είτε συνά

δελφοι εΙτε κόμματα, να μη λέγουμε όη πρέπει να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα 

υπεύθυνα, διότι το κάθε Μέλος αυτού του Σώματος είναι υπεύθυνο Μέλος και δε 

θέλει τη συμβQυλ'ή κάποιου άλλου, για να έχει συναίσθηση των ΕUΘΥVών του. Αυτό 

παρακαλώ να το έχουν υπό\iΠι τους εκείνοι οι οποίοι μιλούν και κρίνουν προτάσεις 

• 'ή νομοθετ'ήματα 'ή σκέψεις ακόμα και εισηγ'ήσεις άλλων συναδέλφων. 

• 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι για λόγους τάξης, αλλά και για να προλάβουμε 
οποιοδ'ήποτε προηγοVμενο μέσα σ' αυτ'ή τη Βουλ'ή, αυτό το θέμα δεν μπορεί να συζη

τείται στην ολομέλεια με τον τρόπο που συζητείται και πιστεύω ότι δεν μπορούμε 

και δεν εΙναι σωστό να τοποθετούμαστε μπροστά σε ενδιαφερομένους και στις 

επιτροπές ακόμα της Βουλ'ής. Γι' αυτό το λόγο ε~σηγoύμαι να τερματιστεί η σUΖ'ή
τηση αυτη. γιατί έχω και εγώ πολλά να πω, και να αφ'ήσουμε το θέμα να το δούμε. 

όπως έχει εισηγηθεί η πλειοψηφΙΟ της Επιτροπ'ής. 

Και τελειώνω, χωρίς να μπαίνω στην ουσία του θέματος, λέγοντας ότι και σ' 

αυτό το θέμα εγώ εκτιμώ την πρόθεση της ΕΔΕΚ και πιστεύω ότι δε διαφέρει από 

την πρόθεση κανενός άλλου κόμματος. Όμως είναι υπεραπλouστευμένoς τρόπος για 

να δώσουμε δικαιοσύνη στους πολυτέκνους και μεταξύ τους ακόμα το ότι μια είναι 
δύο οικογένειες και δεν είναι μια είναι υπεραπλουστευμένος τρόπος. διόη άλλος 
έχει τέσσερα παιδιά, άλλος έχει οκτώ και είναι πολύτεκνος. Αν θα πάμε σε αυτές τις 
θεωρίες, πρέπει να κάνουμε σωστά τις OQιθμτιτικές μας πράξεις από την αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η έκφραση είναι ~αναλoγικές~. θα δώσω το λόγο στον κ. Ρολάνδη, θα 

θεωρήσω τη συζήττιση τερμαησθεΙΟα και θα προχωρ'ήσω σττιν ψf)φOφOρΙO. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω να εγείρω θέμα διαδιχoσi.ας. Τα επιχειρήματα είναι 
γνωστά. Ήθελα να εισηγηθώ να λήξει τι συζήτηση, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τελειώνουμε μ.ε "(ον κ. Ρολάνδη. Δε νoμtζω ότι μ..-τορο'ύμε να δεχθούμε περισσό

τερα και θα μπούμε στην ψηφοφορία. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ήθελα να τονίσω ότι δεν είναι βοήθημα. Εμείς δεν το βλέπουμε ως βοήθημα 

αιιτό που δινετοι. Είνοι ορθολογισμός του τιμολογΙΟυ του πολιιτέκνου, για να 

πληρώνει και εκείνος πάνω στην ίδια βάση με τους άλλους. 

Τώρα, εφόσον ο κ. Ευσταθίου -δεν προσπαθώ να ριξω λάδι στην πυρά

ανα~ρθηχε στο θέμα που λtχθηκε προηγουμένως για υπεύθυνους και ανεύθυνους 
χειρισμούς, ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που λέχθηκε προηγουμένως και δεν είχα την 
εuχαιρΙα να το θίξω, γιατί δε μου δόθηκε ο λόγος. Λοι.πόν. να μη χωρίζουμε και 

τους Βουλευτές σε πατριώτες χαι μη πατριώτες, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αυτό πού πάει, κύριε Πρόεδρε; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΙ: 

Το ει.ατε, κύριε ΧατζηδημητρΙΟυ. Μια και το ε(...ε Ο συνάδελφος ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, t...ειδή εΙΠα ότι τερματίζεται η συζήτηση, διαβεβαιώ ότι όλοι οι 

Βουλευτές ε(ναι πατριώτες και προχωρούμε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ε(ναι προτιμότερο να διευκρινίζονται oρισμtνα πράγματα. Δε λέχθηκε από 

κανέναν ότι υπάρχουν πατριώτες και μη πατριώτες. Ο καθένας με τα λόγια και τις 

πράξεις του δημιουργε( ανάλογες εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πατριωτισμός θα εΙναι να τελειώσουμε το νωρίτερο τα 62 θέματα και με το 
σωστό τρόπο σήμερα τουλάχιστον. 

(Γέλια) 

Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία της ΕΔΕΚ την οποία υπέβαλε ο συνά· 

δελφος κ. Ευσταθίου; 

Πόσοι ψηφ(.ζουν εναντίον; 

ΒονΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν είναι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι θεωρούν ότι δεν ε(ναι κατάλληλος τρόπος ή κατό.λληλη οτιγμή; Τώρα 

παίζουμε με τα λόγια: 

Πόσοι ψηφ(ζουν εναντίoν"UΠό τις συνθήκες; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. να γίνει ψηφοφορ{α και θα αιτιολογήσουμε την αρνητική 
μας ψήφο. 

• 

• 



• 

• 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επαναλαμβό:ννται 11 πρόκλl']Οll. Πόσοι εναντίον. έτσι. για να ακούνε οι πολύτε· 
κνοι, ας πούμε. Και μετά λέμε για εντυπώσεις! 

εΥ, εγΣ1ΆΘIΟΥ: 

Επί θέματος διαδικασίας. Ε...ικράτησε να λέγεται νπέρ. εναντίον και αποχές. 
Αυτό είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Να μου E.ι"tLtQέψEtE να κρίνω εγώ τη διαδικασία. Είναι τροπολογία. Υπέρ. 

εναντίον και αίτοχές. Τώρα την αιτιολόΎ1ΊΟl1. το )' ιατί ψήφισαν εναντίον μπορούν να 

την χάνουν την αιτιολόγτιοη. Σας παρακαλώ. κύριοι. έτσι είναι. Και βέβαια το 

εναντίον μ .. ϊορεί να μη σημαίνει τίποτε υπό τι.ς συνθήκες και υπό κάποι.ες άλλες 
σvνθήκες ~LOQeL να σημαίνει χάη διαφορετικό. Γνωρι.ζουμε και αιτιολΟΥοίιμε 

ορισμένα πράγματα. Λοιπόν, επαναλαμβάνω την ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 ΊJπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Η τροπολοy'tα α,τορρΙΠτεται. 

Υπάρχει θέμα αιτιολόγησης της ψήφου; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να δικαιολογήσω την ψήφο του Δημοκρατικο'ύ Συνα· 

γερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σύντομα, παρακαλώ, διότι έχουν ήδη λεχθει. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

εΙναι δυστυχώς αυτά που ανέφερα προηγουμένως και ήταν το αποτέλεσμα της 

έκκλησής μου προς την ΕΔΕΚ να αποσίιρει την πρόταση. Και εξηγώντας την αρνη

τική μας ψήφο. λέω πως δεν είναι ψήφος άΡVΗσης παροχής βοήθειας ουσιαστικής 

προς τους πολυτέκνους. Ειναι αρνητικ'ή ψήφος γι' αυτά τα ημίμετρα τα οποία δε 

λ'ύνουν οποιοδήποτε πρόβλημα. Και σίγουρα είμαστε, επαναλαμβάνω. διατεθεφέvoι 
ως κoινoβoυλεuτική ομάδα σίγουρα να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα των πολυ

τέκνων σε άλλο επLπεδo σε συνεργασία με όλες τις πλευρές της Βουλής. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τώρα θα βάλω σε ψηφOφOQία την έyχρ~ση των Kανoν~σμών. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ούτε εμείς e(μαστε εναντίον ως προς την ουσία. κύριε Πρόεδρι. ALτ~Oyή· 
σαμε προηγουμένως. Δε θα επανfλθω στο τL σκεφτόμαστε να κάνουμε. Αλλά. όπως 

χάπo~α όλλα πράγματα δεν μo'"tOΡOuv να Υ{νο\ΙV δεκτά. δεν μ..-coρε( να γΙνeι δεχτό και 

το ότι πρέπει να εΙμαστΕ συνεπείς με ouτά που λέγουμε. Δηλαδή κατηγορούμαστε ως 

ασυνεπείς, επειδή έΧO\lμε διαφορεηκή άποψη για το ΧΕιρισμό ενός θέματος και όχι 
για την ουσΙα του. Να εΙμαστε πολύ προσεκτιχοΙ όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. συμφωνώ με όσα έχει πει ο συνάδελφος Κατοονρίδης. 
ΕΙμαστε έτοιμοι να αποδοθεΙ δικαιoσUνη στους πολυτέκνους, διότι αuτη 1'1 αύξηση 
που έχουν πό.ρει θα εξανεμιστεί και στην περί,ττωση του νερού. αφού πάντα πληρώ

νο\lν διπλή ταρίφα, αλλά και με το φόρο πρoσrιθέμενης αξ(ας, όταν έρθει η ώQα να 

εφαρμοστεΙ Εμείς είμαστε πρόθυμοι και έτοιμοι να μελετήσουμε οποιοδήποτε νσμο· 

σχέδιο αφορά τους πολυτέκνους και κατοχυρώνει την αξία των όσων έχονν ψηφι· 

στεΙ υπέρ τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζονν u..-τέρ της έγκρισης των Κανονισμών ως έχονν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΟΙ Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για τα επόμενα οκτώ θέματα, δηλ. τα υπ' αρ. 52, 53, 54, 55, 56, 57, 58 και 59. 
υπάρχει κοινή Έκθεση. Είναι: 

Ι) Οι περί Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( 

Γερμασόγειας του Ι 99 Ι. 

2) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί ΠαλαιχωρΙου του 
1991. 

3) ΟΙ περί Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Λυθροδόντα του 
1991 . 

4) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροχαία Κίνηση) Κανονισμοί 

Γερμασόγειας του 1991. 

5) ΟΙ περί χωρΙWν (Διοίκηση και Βελτ(ωση) (Τροποποιητικο() Κανονισμο( 

Πολεμίου τον 1991. 

6) Οι περΙ Χωρίων (Διοίκηση και Βελτ(ωση) (Γροπσ.-τοιητικοΙ) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί Τροόδους του 1991. 

7) Οι περί Χωρ(ων (Διοίκηση και Βελτί.ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Κακοπετριάς του 1991. 

8) Οι περί Χωρίων (Διο(κηση και ΒελτΙωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
ΟρόκλΙVT1ς του 1991. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα.) 

• 

r 

• 

• 

, 



1061 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ ταΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΠΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΠΟΥ εΠIΣΥΝΑ

ΠΤΕΤΑΙ 

Πα~όvτες:-

Ανδρέας Kovχoυμάς, Αν. Πρόεδρος 

ΧρΙστος Σολωμής 

Δημήτρης ΣΊJλλOύΡTIς 

Σωκρότης Χάσικος 

ΝΙκος Μουοιούττας 

Δώρος θeoδώΡOυ 

, Η Κοινοβουλευτική Eπιtρoπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμoiις σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις Ι 7 ΔεχεμβρΙου 1991. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργε{ου Εσωτερικών 

και του Γραφe(οu του Γενικού Ει.σαyyeλέα της ΔημοκραtΙας. που ανέλυσαν τους 

σκοπονς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδ(δονται με βόση τις πρόνοιες των 

άρθρων 24 και 25 της περί ΧωρΙων (ΔLOίκηση και Βελτίωση) βασικής νομοθεσίας, 
σχοπείτοι η ρύθμιση διάφορων θεμάτων που αφορούν την αναθeώρηση δ~καιω

μάτων γ~α την παροχή υπηρεσιών στα όρια των περιοχών των Συμβουλίων Βελ τιώ

σεως Γερμασόγειας . Παλαιχωρίου. Λυθρoδόvια, ΠολεμΙου, Τροόδους, Κακοπετρι.άς 

και Oρόκλινrις. 

Ειδικότερα. με τους πρώτους Κανονισμούς αναθεωρούνται τα τέλη α..-τοκο

μι.δής σκυβό:λων και τα δικαιώματα για επαπελματικές άδει.ες. ρUΘμ{.ζoνται τα 
θέματα που αφορούν τη λεΙΤOUΡγΙα κολυμβητικών δεξαμενών και τέλος αναθεωρού

νται τα δικαιώματα διανυκτέρευσης σε ξενοδοχεΙα και άλλα καταλiιματα που 
βρΙoxovται στα όρια του ΣuμβουλΙου Βελτιώσεως Γερμασόγειας. 

Με τους δεύτερους και τους τρίτους Κανονισμούς υιοθετούνται ορισμένοι 

από τονς Πρότυπους Κανονισμούς Πεδουλά, που αφορούν κυρΙως την UΔΑτoΠΡOμή· 
θεια. τα δικαιώματα για επαγγελματική άδεια, το τέλος θεάματος, τα δικαιώματα 

δ~ανυκτέρευσης σε ξενοδοχεία, τα δικαιώματα σφαγής ζώων Κ.ά. από τα Συμβούλια 
Βελτιώσεως Παλαιχωρίου και Λυθροδόντα. 

Με τους τέταρτους Κανονισμούς ρυθμLζoνται τα θέματα που αφορούν την 

τροχαΙα κΙνηση στα όρια του Ιυμβουλιου Βελτιώσεως Γερμασόγειας. 

Με τους πέμπτους Κανονισμούς αναθεωροίινται τα τέλη νδατοπρομήθειας και 

τα δικαιώματα επαγγελματικής άδειας για όσους διαμένουν στην περιοχή βελτι.ώ
σεως ΠολεμΙον της επαρχΙας Πάφου. 

Με τους έκτους Κανονισμούς αναθεωρούνται τα δικαιώματα για τη δι.ατ'ήρηση 

επαγγελματικών υποστατικών στα όρια του ΣυμβουλΙου Βελτιώσεως Τροόδους. 

Τέλος, με τους έβδομους και τους όγδοους Κανονισμούς ρυθμίζονται τα 

θέματα παροχής νερού στα όρια του ΣυμβουλΙου Βελτιώσεως Κακοπετριάς και της 
τουριστικής πιριοχής Oρόκλινrις. 

Η Κοινοβουλευτική ΕπιΤροπή Εσωτερικών υιοθετεΙ τους σκοπούς και η.ς 

επιδιώξεμ; των πιο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό κοι ομόφωνα εισηγείτοι στη Βουλή 
την έγκρισή τους. όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί, έτσι που το ανώτατο όρ~α για τα 
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τέλη αποκομιδής σκυβάλων για κατοικίες 1'1 διαμερίσματα στα όρια του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως Γερμασόγειας. που προτείνονται στους πρώτους Κανονισμούς, να 

μειωθούν από t:50 σε ί.40. Με τη μείωση αυτlΊ διαφωνεί το Μέλος της Επιτροπής. 
Βουλευτής της ΚοινοβουλευτικlΊς Ομάδας του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Δ. 

Θεοδώρου. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) {TΡOrto:roLntLXOL) Κανονισμοί 
Γερμασόγειας του 1991. 

2) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) κανονισμοί Παλαιχωρ(ου του 
1991. 

3) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Κανονισμοί Λιιθροδόντα του 
1991. 

4) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροχαία Κίνηση) ΚανονισμοΙ 
Γερμασόγειας του 1991. 

5) ΟΙ περί Χωριων (Διο{κηση και Bελτl.ωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
Πολεμίου του 1991. 

6) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί Τροόδους του 1991. 

7) ΟΙ περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

κακοπετριάς του 1991. 

8) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Tρaπoπoιητικo() Κανονισμοί 
Ορόκλινης του 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση όπως οι οκτώ Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και οι οκτώ Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΤΟ επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 60 στην ημερήσια διάταξη. είναι "Οι Δημοτικοί 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Μόρφου του 1991 ω. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "οι ΔΗΜΟΤΙΚΟ1 (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ. 

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜ01 ΜΟΡΦΟΥ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:. 

Ανδρέας Κουκουμάς, Αν. Πρόεδρος 

Χρίστος ΣολωμlΊς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

ι 

( 

Νίκος Μουσιοίιττας .. 
Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μεΜτησε τους υπό αναφορά Κανονι.--

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 ΔεκεμβρΙΟυ 1991. Στη συνεδρίαση Ι. 
της Επιτροπής χλήθηχαν και παρευρέθηκαν εκπρόoUlo'"tOL του Υπουργε(ου Εσωτερικών. 

που ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδWJξεις των υπό αναφορά Κανονισμών. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδΙδονται με βάση τις πρόνΟLEς "[ων 

άρθρων 85 και 87 της περί δήμων βασικής νομοθεσίας, σxoItELtat η αναθεώρηση των 
, συντάξεων και των φιλοδωρημάtων "[ων υπαλλήλων του χαtεχόμενου Δήμου 

Μόρφου, για να συνάδουν με "[α σύγχρονα οικονομικά μεγέθη και δεδομένα και τις 
πρόσφa.tες τροποποιήσεις του νόμου για τις συντάξεις στη δημόσια υπηρεσία και 
των Κανονισμών για διάφορους δήμους, 

• 

• 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωtερικών υιοθετε' τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι ΚανονισμοΙ εγκρίνονται. Προχωρούμε στο 

επόμενο θέμα, το υπ' αρ.6Ι στην ημερήσια διάταξη. που εΙναι ''Οι περί Ωφελημάτων 
Αφυπηρετήσεως Αγνοούμενων Υπαλλήλων της Αρχής Ηλεκτριομού Κύπρου 

(Ειδικές Διατάξεις) Κανονισμοί του 199 Ι". 

(Η Έκθεση eeWQEltat αναΥνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI "Ο Ι ΠΕΡΙ 

ΩΦΕΛΗΜΑΤΩΝ ΑΦΥΠΗΡΕΤΗΣΕΩΣ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ ΤΗΣ 

ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΎ ΚΥΠΡΟΎ (ΕΙΔΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1991" 

Παρόν,.ες:-

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος ΜαρκΙδης 

Ανδρέας Μούσχος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης ΚαζαμΙας 

ΧρΙστος Μαυροκορδάτος 

θόσος Μιχαηλίδης 

Η Koινoβoυλευtική Επιτροπή Εμ.;τορΙου και ΒιομηχανΙας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηΥ.ε στις 12 Δεκεμβρίου 1991. 
Στη συνεδρl.αση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Yπouρ.. 
γεισυ Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφε(ου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα
τΙας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδΙδονται με βόση Ης πρόνo~ες 

του άρθρου 44 του βασ~κoύ περΙ Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού νόμου, οκοπεΙται η 
ρύθμιση του θέματος των ωφελημάτων αφυπηρέτησης των αγνοούμενων υπαλλήλων 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου προς όφελος των διαχειριστών της περισυσLας 

τους. 

.. Με τους π~o πάνω Κανονισμούς συμφωνεί τόσο το ΥπουργεΙο Εμπορίου και 

B~oμηχανίας όσο κα~ η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. καθώς κα~ οι συντεχνίες του 
πρσσωπtκού της. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμ..-τορΙου και Βl.Ομηχαν(ας υιοθετεΙ τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών. γι' αυΊό και ομόφωνα ειση
γείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί outOL eyκQLθow; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Τα υπ' αρ. 62 και 63 θέματα στη σημερινή ημΕρήσια διάταξη, που είνοι "Οι 
περί Οδών και Οικοδομών (Γρσποποιητικοι) Κανονισμοί του 1991" και ''Οι περί 
Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1991", αποσύρθησαν από την Εκτελε
σηκή ΕξουσΙΟ. 

Το τελευταίο θέμα. το υπ' αρ. 64 στην ημερήσιο διάταξη, είναι "Απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιοδοτο'ύσα τη Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά 
Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το Μήνα Ιανουάριο το)) 1992". Η Έκθεση και η 
Απόφαση της Βουλής θεωρούνται αναγνωσθεΙσες. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕτΑI ΩΣ ~AΠOΦAΣH 

ΤΗ! ΒΟΥ ΛΗΣ η1Ν AJ'lΠΙΠPOΣΩΠΩN ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕ Ι ΤΗ ΔΙΕΝΕΡ· 
ΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΠΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΤΟΥ 1992" 

Πα~όντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

Κί.κης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδό.τουλος 

ΝΙκος Μουσιονττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μεΗτησε 

τrιν πιο πάνω Aπόφασrι σε συνεδρΙα τrις που πραγμαΤOΠOιηθrικε στις J Ι ΔεκεμβρΙου 
1991. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά 

πρόσωπα δrιμόσιoυ δικαΙου η εξουσιοδότηση για τη διενέρytια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1992 ποσού που δε θα υπερβαΙνει εκείνο το τμήμα του ολικού ποσού 
που προβλέπεται στους οικειους προυπολοΥισμούς του 199 ι κάθε voμικον 
προσώπου δημόσιου διχαΙου, των οποίων οι προυπολογισμοΙ γl.O το 1992 δεν έχουν 
ακόμα εγκριθεΙ από τη Βουλή, και :του αναλογεί στο ίδιο χρονικό δι.ό:στrιμα, δrιλαδή 
στο μήνα Ιανουάριο του 1991. 

Με τrιν πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργrιθεί οποιαδήποτε δαπάνrι για 

νiες υπηρεσίες ή σκοπονς ούτε μπορεί να πλrιρωθεΙ οποιαδήποτε νέα θέση στα 
νομικά πρόσωι-τα δημόσι.ου δικαΙου, μέχρις ότου εΎΚριθούν από τη Βουλ'ή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι προυπολογισμοί του 199'2. 
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Όπως ε(να~ γνωστό. σύμφωνα με την περΙ Νομικών Προσώπων ΔημοσΙου 

ΔLκαΙoυ (ψήφισις προυπολογισμών) νορ.οθεοΙα, σι προυπολογισμοΙ των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγχριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποΙα πρέπ.ει να υποβάλλεται και ο κρατικός προΟπολΟΥΙ

σμός. Ωστόσο. οι ΠΕρισσότεροι πρου:τολογιομοΙ των νομιχών αυτών προσώπων δεν 
έχουν ακόμα κατατεθεί στη Βουλή ή δεν κατατέθηκαν έγκαιρα. γι' αυτό και τι 

Επιτροπή δεν ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή τους και την ετοιμασία των 
Εκθέσεών της, πράγμα πο\l καθιστά στο μεταξύ αναγκαία την παροχή εξουσιοδό

τησης για Τ1] διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω Απόφαση της 

ΒουλτΊς. 

Ειδικότερα. τι προτεινόμενη πιο πά'\.οω παροχή εξουσιοδότησης α..-ώ τη Βουλή 
των Avτw'"tρoσwnwv για τη διενέργει.α δαπανών είναι αναγκαία για σκοπούς σvνέ· 
χισης των διάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για τις 

οποίες γΙνετα~ πρόνοια στους προυπολογισμούς τους για το 1992, μέχρι να καταστεί 
δυνατή η ψήφιση των προυπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Α vtLrtQooilinwv. 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. με βάση τα 

πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται για ης τελικές θέσεις που θα πάρει κατά τη 

μελέτη κάθε προυπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση της υπό συζήτηση Απόφασης με την ταυτόχρονη όμως παρατήρηση ότι στο 

μέλλον θα αρνηθε( να εξετάσει τους προ\.lπολογισμούς νομικών προσώπων τα οποία 

κατά παράβαση της ισχUoυσας νομοθεσίας αδικαιολόγητα καθυστερούν να τους 

καταθέσουν στη Βουλή για έγκριση. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓεΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1992 

ΕΠ ΕΙΔΗ, σίJμφωνα με τους πιρΙ Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(ψήφισις προυπολΟΥισμών) Νόμους, οι προυπολογισμοΙ των νομικών αυτών 
προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αvtt.ι-τροσώπων για ψήφιση των δα..""tανών 

που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕπεΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προυπολογισμών 
ορισμένων νομικών προσώπων για μελέτη και ψήφιση α..-τό τη Βουλή των Α ντt.ι-τρo· 

σώπων πριν από τις 31 Δeκεμβρίoυ 1991. 

ΚΑΙ εΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υΠηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΙ τους λόγοuς η Βουλή των Αντι.προσώπων αποφασιζει τα πιο 

κάτω:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δα...άνης για το μήνα 

Ιανουό.ριο του 1992 ποσού πο" δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που πρoβλtπεται στους οικείους προυπολΟΥισμούς του 199 Ι κάθε 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό 
διάστημα. 

(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δίδεται με τον όρο όη δε θα διενεργηθεί οποιαδή

ΠΟΤΕ οο..άνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά 

νέα θέση μέχρι την τελικ'ή έγκριση από τη Βου).'ή των Αντι..-τροσώπων του 

προυπολογιομοίΙ κάθε νομικοίΙ προσώπου δημόσιου δικαίου για το νto 

οικονομικό έτος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές Επί θέματος αρχής: 

Υπάρχει ένσταση όπως 11 Απόφαση της Βουλής εγκριθεί; 

(Knιπά τη σφύρα) 

Μη wταρxoύσης ενστάσεως, η Απόφαση της ΒΟ1Jλής εγκρίνεται ομόφωνα. 

Το τελευταίο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. για σήμερα είναι 11 
πρόταση νόμου που κα.ατέθΤΙΚΕ Q.ι.ό την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

και κηρύχθηκε επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας. Είναι ~o περί Προστασίας της 

Παραλίας (fροποποιητικ6ς) (Αρ. 3) Νόμος του 1991 ". 

(Η Έκθεση θεωρε'ται αναγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOlΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 1991 H 

ΠαQόντες:· 

Νίκος Κατσουριδης, Πρόεδ{κ>ς 

Ανδρέας Kouχoυμάς 

Χρίστος Σολωμής 

Δημήτρης ΣυλλούΡllς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούπας 

Δώρος θεοδώρου 

Η ΚοινοβουλευτικΤ; ΕπιτροπΤ; Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου. που κατατέθηκε στη Boυλ1'i α.ίτό την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 ΔεκεμβρΙου 1991. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου ε(ναι η αναστολΤ; της ΧΟΡΤ;Υησης 

οποιωνδήποτε νέων αδειών γι.α την εκμετάλλευση τΊ χρτΊση της παραλΙας μέχρι τις 29 
ΦεβρουαρΙΟυ 1992. 

Με την πρόταση νόμου που προτείνεται παρατείνεται για δύο ακόμα μήνες το 

νομικό καθεστώς που ισχύει σήμερα γι.α τις άδειες εκμετάλλευσης των παραλιών. 

ώστε να δοθεί η ευκαιρία στο ΥπουργεΙο Εσωτερικών να μελετήση καλύτερα το όλο 

θέμα κα~ να καταθέσει στη ΒουλτΊ σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο. Για το όλο 
θέμα έχει ετοιμαστεί αναλυτικτΊ Έκθεση από την αρμόδια ΕπιτροπτΊ της ΠΡΟ11γού. 
μεV11ς Βουλής και βρίσκεται στο αρμόδιο Υπουργείο από τον περασμένο Μάρτιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις Τ11ς υπό αναφορά πρότασης νόμου. ομόφωνα εισηγείται στ11 Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλώ τη Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου Νόμος 87 του 1991. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδ'ήποτε ένστασΊ! όπως τα άρθρα ι και 2 εγκριθούν: ΜΊ! \!παρ

χούσης οποιασδ'ήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Η τρίΤΊ! ανάΥνωστι θα γίνει δι' αναγνώσεως το\! τΙτλο\! μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Q παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας ΤΊ!ς Παραλίας (Τροπο

ΠΟΙΊ!τικός) (Αρ. 3) Νόμος το\! 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδ'ήποτε ένστασΊ! όπως η πρόταστι νόμο\! θεσπισθεί σε νόμο: 

(Κτυπά ΤΊ! σφύρα) 

ΜΊ! \!παρχούστις οποιασδ'ήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ομόφωνα θεσπί

ζεται σε νόμο. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Η κατάθεση έγινε στην αρχή. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. Δεν \!πάρχουν σήμερα ερωτήσεις και 

απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': Δεν υπάρχουν σήμερα θέματα στο Κεφάλαιο ΔΌ Η επόμενη συνε

δρία της Βουλής ορίζεται για ΤΊ! μεθεπόμενη Παρασκευή, 27 το\! μΊ!νός, στις 9 το 
πρωί, με ΤΊ!ν ακόλουθτι Ί!μερ'ήσια διάταξΊ!: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί προυπολογισμού Νόμος του 1992. 

2) Ο περΙ Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Ειδικεύσεως πιοτισσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 

και Παθόντων) Νόμος του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΩ Β'; 

ΚΕΦΑΛΑΙΩ r '; -----
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': ------

Ο Βο\!λειπής του ΔΊ!μοκρατικού Κόμματος κ. Νίκος Μοuoιούττας ζΊ!τά εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

'Ή ΧOρήΎ1lση άδειας σε αθλητικά σωματεία για ΧΡΊ!σιμοποίησΊ! αλλοδαπών 
αθλητών στα διάφορα αθλΊ!τικά τους τμήματα, οικονομικές ΕΠιπτώσεις στον τόπο 

και στα σωματεία και Ί! εΠίδραση στην ανέλιξη των Κυπρ(ων αθλΊ!τών". 

Έγραψες, κύριε Μουσιούττα, αυτό το θ~μα: 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

• ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταστι να εγγραφεί αυτό το θέμα: 

Μη \!παρχούσης ενστάσεως, το θέμα εγγράφεται. 

ΚΊ!ρύσσω τη λήξη ΤΊ!ς σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης, 7.30 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέy~αψα.ν τον κατάλογο των πα~όvτ:ων με αλφα8η-

τική σει~ά:. 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Aγγελlδoυ Κλαιρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α νtων(Oυ Αβραάμ 

Γεωργίου Α νδρtας 

Γεωργίου Αριστοφό.νης 

Γιάγκου ΚΙχης 

Ευθυμίου Ττ'μης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου ΛεόνtΙOς 

Καζ.αμΙας Κ(κης 

Kασoυλtδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρ'ήνα 

ΚατσουρΙδης Νίκος 

Kληρfδης Γλαύκος 

ΚληρΕδου Καίτη 

KoνtΙδης Δημήτρης 

KouκOιιμάς Ανδρέας 

Κ ιιπριανού Μαρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

KωνστανtίνOυ Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

ΛuσσαρΙδης Βασος 

Μακριδης Ισιδωρος 

Μαρκ(δης Αλl:κος 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

Μιχαηλ1δης θάσος 

Μιχαηλίδης ΝτΙνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Ποπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Auγεριν6ς 

Πουργουρίδης ΧρΙΟΤος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολόνδης Νίκος 

Σολωμ'ής Χρίστος 

Συλλούρης Δημ'ήτρης 

Φιλl.ππoυ Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλ'ής 

ΧατζηδημητρΙου τακης 

ΧριστοδουλΙδης Δώρος 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

AΠιπ~όσωltoι θQησ)(ευτι)(ών Ομάδων: 

Πογι.ατζ'ής Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 

MαντoβάVΗ Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Κατάθεση Noμoσχεδlων και Εγγράφων. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο ΠΕρί Εκτάκτου Εισφοράς (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991·' και ψ'ήφισΤι του ΟΕ νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "ο περί Kενtρικ'ής Τραπέζης της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1991 ", οι ayoeEύoet; που ακολούθηοαν 
πάνω στο θέμα (Τ. Πaπαδόπoυλoς. Ν. Ρολόνδης, Λ. Ιεροδιακόνου, Τ. 

ΧατζηδημητρΙου. Κ. Καζαμίας) και ψiιφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Φορολογ(.ας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" και ψ'ήφισιj της σε νόμο. 
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5) Έκθεση γ~α το νομοσχέδιο ~o περί Φορολογ{ας Ακινήτου Ιδιoκτησtας 
(Τροποποιητικός) Νόμος το\) 1989" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 2) Νόμος το\) 199 Ι", οι παρα
τηρτ10εις, τι αγόρευση και τι συζήτηση που ακoλoUΘησαν πόνω στο θέμα 

(Κ. Καζαμίας, Λ. Ιεροδι.ακόνου , Μ. Κυπριανού, Ρ. Πρέντζας, Ν. Κατσου

ρίδης, Ν. Ανασταοιάδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

6α) Αn:ιολό'Υηση α.."t6 τον Χ. Ν. Κατσουρίδη της ψήφου το\! ΑΚΕΛ-Αριοτερά

Νέες Δννόμεις. 

7) Έκθεση για τα νομοσχέδια (Ι) "Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την 

Kυβtρνηση της Κυπριακής Δ1jμοχρατ(ας (Κυρωτικός) (Αρ. Ι) Νόμος του 

1991", (2) ''Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την KUΒΙΡVΗση της 

Κυπριακής ΔηlΙοχρατ{ας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος το\! 1991" και (3) 
''Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Kυβ~ρντιση της Κυπριακής Δημο

κρατίας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991" και ψήφισή τους σε 
νόμους. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδt.O "Ο περΙ Συμπληρωματιχο'ίι ΠροΙΙπολογιομο'ίι 
Νόμος (Αρ. 43) του 1991", οι αγορε'ίισεις, σι παρατηρήσεις και η συζή
τηση που αχολσίιθησαν πάνω στο θι:μα [Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Ανοστα

σιάδης, Τ. Χατζηδημητρωυ. Πρoεδρεiιων (Γλ. Κληρ(δης), Λ. Ιεροδια

χόνου, Χρ. Σσλωμής, Κ. Καζαμίας, Ν. Μουσιο'ίιττας, Ν. Ρολάνδης, Ν. 

ΚατσουρΙδης] και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 46 του 1991). 

8α) ΑΙ1ιολόγηση από τον κ. Τ. Π<Lι-ταδόΠOυλo της ψήφου του ΔΗ ΚΟ. 

9) Έκθεση για 10 νομοσχέδιο "ο περί Συμπληρωματικο'ίι ΠροΙΙπολογισμο'ίι 
Νόμος (Αρ. 44) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 42 του 1991). 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικο'ίι προυπολογισμο'ίι 
Νόμος (Αρ. 48) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 43 του 1991). 

11) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~O περί Συμπληρωματιχο'ίι ΠροU;roλογιομο'ίι 
Νόμος (Αρ. 50) του 1991 " και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 44 του 1991). 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικο'ίι ΠροΙΙπολογιομο'ίι 
Νόμος (Αρ. 51) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 45 του 1991). 

13) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί ΕιδιΧ!'ίισεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμεω Avoπτ'ίιξεως) Νόμος (Αρ. 20) του 1991" και ψήφισή 
του σε νόμο. 

14) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ειδικε\ισεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμεω Aναιtt'ίιξεως) Νόμος (Αρ. 2 Ι) του 1991" και ψήφισή 
του σε νόμο. 

15) Έκθεση για το νομοσχέδιο "ο περί Ειδικεύσεως Συμ..-τληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 5) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 6 του 199 Ι). 

16) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ειδικε'ίισεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 7) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 
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160) Αιτιολόγηση της ψτ'ιφου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ και του 
ΔΗιγ από τσυς κ. Δ. Ηλιάδη και Λ. ιεροδιακόνου αντίστοιχα. 

17) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος 10\1 ι 991" και ψήφισή του σε νόμο. 

18) Έκθεση για το νομοσχέδιο ·0 περΙ Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1991" και ψήφιστΊ του σε νόμο με τον τ(τλο ''Ο περί 
Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991 ". 

19) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί PUΘμ(σεως των Περιουσιακών 

Σχέσεων .ων Συζύγων Νόμος του 1990" και για την πρόταση νόμου ''Ο 
περί Κοινοκτημοσύνης της Περιουσίας των Συζύγων Νόμος του 1991", 
οι αγορεύσεις κοι οι παρατηρτjσεις που ακολουθησαν πάνω στο θέμα 

(Ευ. Ευσταθίου, Γ . ΑΥαπίου, Κ. ΚληρΙδου. Ρ. Κατσελλτ'ι Αρ. Γεωργίου, 

Χρ. Πουργοιιρίδης, Σ. Χατζηγιάννης) κοι ψήφισ11 του νομοσχεδΙου σε 

νόμο. 

20) Έκθεσ11 για Τ11ν πρόταστι νόμου ''Ο περΙ Οικογενειακών ΔικαστηρΙων 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙ11nκός) Νόμος του 1991" και ψήφισή της σε νόμο. 

21) Έκθεστι για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κ ύπροιι 

(ΓΡΟΠΟΠΟΙ11τικός) (Αρ. Ί) Νόμος το" 1991" κα~ ψτjφιστj του σε νόμο. 

22) Έκθεση για το"ς Κανονισμούς "Οι περί Τμτjματoς Εργασίας - θέστι 

Λειτο"ργού Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί το" 1991 " και 
έγκρισή το"ς. 

23) Έκθεστι για το"ς KανoνισμoUς "Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτο-
πισθέντες και Παθόντες (Τροπσ.-ι:οιητικοί) (Αρ. 2) ΚανονισμοΙ του 1991", 
οι σύντομες παρατηρήσει.ς του κ. Μ. Κ Uι-ι:ριανoύ πον ακολούθησαν και 

έγκρισή τονς. 

24) Έκθεστι για τονς Κανονισμούς "Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρ-
μoγiι της Λιανικής Τιμτjς Πωλτjσεως) (Γροποποιηnκο[) (Αρ. 2) Κανονι-
σμοί τον 1991 ~ και έγκρισή ΤO\lς_ 

25) Έκθεση για τονς KανoνισμoUς "Οι περΙ ΡνθμΙσεως της Τροχαίας Μετα-
φορός (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1991" και tyxeLoή τονς. 

26) Έκθεση για τους Κανονισμούς (Ι) ''Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για Τ11ν Κάλιιψη Βασικών Αναγκών) Κανονι-

σμοί τον 1991" και (2) ''Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Πρόσθετο ΜηνιαΙο Επίδομα) Κανονισμοί του 1991", η αγόρευση και οι 
παρατηρτjσεις πον ακολούθησαν (Ε". Ευσταθίο", Α. Α ντωνΙου) και 

έγκριστj το"ς. 

27) Έκθεση για τονς KανoνισμoUς "Οι περί Υποιιργείου Υγείας (ΔιοΙκηση) -
θέση Προ'ίσταμένον Διεύθιινστις και Ανάπτ"ξης Νοσηλε"τικο"; προσω-

πικο"; (Σχtδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί το" 1991" και έγκρισή τοιις. 

28) Έκθεση και Συμπληρωματική Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί ΤΟ\l 1991", οι παρατηρήσει.ς πον ακολούθησαν (Σ. Χατζη
γιάννης, Πρόεδρος. Κ. Καζαμίας) και έγκρισή "[ονς. 

• 
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29) Έκθεση για τους Κανονισμούς ΜΟι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) 
(Αποπληρωμή, ΕισπραξTl και Κιιρώσεις) Kανoν~σμoΙ του 1991" και 

έγκρισή τους. 

3Ο} Έκθεση για τους Κανονιομο'ύς (Ι) "Οι ΠΕρί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί το\! 1991" και (2) "Οι περΙ 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση 

Συμπληρωματικών Παροχών) Κανονισμοί ΤΟ\! 1991", οι παρατηρήσεις 
και η σύvtoμTI συζήτηση που ακoλoUθτ]σαν πάνω στο θέμα (Α. Αντωνίου, 
Τ. Παπαδόπουλος. Ν. Ανασταοιάδης. ΠρόεδQoς, Ρ. Πρένtζας, Σ. Χατζη

γιάννης) και μερική έγκρισή τους. 

31) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικο'> Κανονισμοί ΆρσOUς του 199 J" και έγκρισή 
τους. 

32) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Χωριων (ΔιοίΚ1]Οη και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί (Τροχαίας Κινήσεως) Δαλιού 
του Ι 991" και έγκρισή τους. 

33) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1991 Η και έγκρισή τους. 

34) Έκθεση γιο. τους Κανονισμούς (Ι) ~Oι περί του Συμβουλίου γδατοπρο
μήθειας Λευκωσίας (ΤΡΟΠΟι-τοιηnκοί) Κανονισμοί του 1991", (2) "Οι 
περί Υδατοπρομήθειας Λεμεσού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1991" και (3) "Οι περί του Συμβουλίσυ Υδατοπρομήθειας Λάρνακας 
Κανονισμοί του 1991", οι παρατηρήσεις και η συζήτηση που ακολού
θησαν πάνω στο θέμα (Ευ. Ευσταθίου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Ρολάνδης, 
Χρ. Σολωμής, Πρόεδρος, Δ. Συλλούρης, Τ. Παπαδόπουλος, Τ. Χατζηδη

μητρίου) και έγκρισή τους. 

34α) Δικαιολόγηση της ψήφου του ΔΗΣγ από τον κ. Χρ. Σολωμή, του ΑΕΚΛ
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις από τον κ. Ν. Κατσουρίδη και του ΔΗΚΟ από 

τον κ. Ν. Μουσιούπα. 

35) Έκθεση για τους Κανονισμούς: 

(α) Οι περί Xωeίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Γερμασόγειας του 1991, 

(β) Οι περί Xωeίων (Διοίκηση και Βελτίωση) κανονισμοί ΠαλαιχωρΙΟυ 
του 1991, 

(γ) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελ τΙωση) Κανονισμοί Λ υθροδόντα 
του 1991, 

(δ) ΟΙ περί Xωeίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροχαω Κίνηση) Κανονι
σμοί Γερμασόγειος του 1991, 

(ε) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί Πολεμίου του 1991, 

(στ) Οι περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί Τροόδους του 1991, 

(ζ) Οι περί Χωρίων {Διοίκηση και BελτΙWση (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί ΚαΚΟΠΕτριάς του 1991, 

(η) Οι περΙ Xωeίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί Ορόκλινης του 1991 

και tyκρισή τους. 
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36) Έκθεση για τους Κανονισμούς ~Oι Δημοτικοί (Tρoπoπoιηtι,κoί) Κανονι
σμοί Μόρφου .ου 1991 ~ και έγχρισή τους. 

37) Έχθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ωφελημάτων ΑφυπηρεΤΙ;σεως 
Αγνοούμενων Υπαλλήλων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Ειδικές 
Διατάξεις) Κανονισμοί του 1991" και έγκρισή τους. 

38) Έκθεση για το θέμα 'Άπόqχιση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
Εξουσιοδοτεί τη Διενtργεια Δαπάνης από ορισμένα Νομικά Πρόσωπα 
Δημόσι.ου Δικαίου για το Μήνα Ιανουάρι.ο του 1992", Απόφαση της 
Βουλής των Avτι.πρoσώπων και έγκρισή της. 

39) Έκθεση για την πρόταση νόμοιι ''Ο περί Προστασως της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991" και ψήφισή της σε νόμο. 

40) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αuτεπάγγελτη εξέταση α..-ro την αρμόδι.α 
Κοινοβουλευτική Επιτροπτ'ι του θέματος 'Ή χορήγηση άδειας σε αθλη

τικά σωματεία Υια χρηοιμΟΠΟΙl101l αλλοδαπών αθλητών στα διάφορα 
αθλητικά τους τμήματα. οικονομικές επι.πτώσε~ στον τόπο και στα 
σωματε(α και η επtδραση στην ανtλι.ξη των Κυπρίων αθλητών~ . 

(θέμα εΥΥραφέν με Eισή~ση του Βουλευτή κ. Ν. Μουσιούπα ΕΚ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ ΚΟ). 

Τιμή: SΟσ 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 27ης Δεχεμβρίο'l:! 1991 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης, 9.20 π.μ.) 

(ΑΙ!. 18) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

παρακαλώ το Γραμματέα να διακριβώσει αν υπάρχει απαρ.Ια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠAΠAΓEΩPΓlOY) 

Υπόρχει απαρτια. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήθελα πρώτα-πρώτα να ευχηθώ σε όλους τους σuναδέλqχ:ιυς καλές γιορτές και 

ευτυχές το νέο έτος. Το μοναδικό μας θέμα σήμερα είναι τι συζήτηση των ΠΡOUπoλo

γιομών. θα. υπόρξει δl1λαδή μόνο νομοθετική ερΥασια με τη συζήτηση πάνω στους 

τρεις προυπολ.ογιομούς του 1992 που είναι ''Ο περί προυπολΟΥιομού Νόμος του 

1992", "Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (ΓαμεΕο Αναπτύξεως) Νόμος του 1992" και 

''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθό

ντων) Νόμος του 1992", θα μιλήσουν πρώτοι όπως κάθε χρόνο οι Κοινοβο1Jλεu

τικοΙ Εκπρόσωποι ή ο αρχηγός εκάστΟ1J κόμματος και το λόγο έχει ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός, ο κ. Κληρίδης. 

Η Έκθeση θεωρείται βεβαίως ως αναγνωσθείσα, όπως κάθε έτος, εκτός αν 

υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση. 

(1073) 
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ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟιΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ Ι. 
~o περl προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟ! ΤΟΥ 1992", 2."0 ΠΕΡΙ ΕΙΔlκεν· 
ΙΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ ζΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 3. "Ο 
ΠΕΡΙ ElΔIKEYΣEΩΣ ΠΙΣ.TQΣEΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ANAKOYΦlΣEΩI ΕΚΤΟΠΙ
ΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992." 

ΠαQόντες:-

Λεόνnος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 
Αλέκος Μαρχίδης 
Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Kασoυλtδης 

Ν(χος Kατσouρ(δης 

AβQαάμ Αντωνισυ 
Κυριάκος Καζαμιας 
Ανδρέας ΦιΛ.(.ππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Mouσιoύτ1ας 

MάQχoς Κνπριανού 

Τάκης ΧαtζηδTlμητρΙΟυ 
Ρένος ΠρΙvtζας 

Ο Ταχτικός Πρoιtπoλoyι.σμός, ο ΠρoUΠoλoyι.σμός Aναιrn'Jξεως και ο προυπο
λογισμός του Ταμείου AναxoUφΙOεως Εχ"{οπισθέντων και Παθόντων Υω. το 1992 
στό.ληκαν και καταΊέθηχαν στη Βονλή στις 3 Οκτωβρίου 1991, μα!;Ι με το ιπεξηΥημα
τιχά σημειώματα που τouς συνοδεύουν. Σ'ίιμφωνα μtlPΊν καθιερωμtνη διαδικασία 
και οι. τρεις ΠΡOUπoλoyισμoΙ παραπέμφθηκαν στη",,"Κοινοβουλευηκή Επιτροπή 
Οικονομικών και ΠΡOυnoλoyισμoύ για μελtτη και uπCJβoλή σχεηκής Έκθεσης προς 
την Ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή όρχισε αμέσως τη μελέτη των ΠΡOUπoλoγισμών αυτών πραγματο
πol.ών"τας δεκαπέντε συνολικά συνεδρίες από τις 25 ΟχτωβρΙΟυ μέχρι τις 9 Δεκεμ
βρίου 1991. Σε ορισμένες από τις σuvεδρ(ες της Επιτροπής ήταν παρών και ο 
Βουλευτής κ. Ν. Ρολάνδης. Στα πλαίσια της μελέτης αυτής τα Μέλη της Επιτροπής 
ε'χαν την ευχαιρΙα να ακούσουν, σε πρώτο στάδLO, όλους ανεξαίρετα τους Υπουρ
γoUς να αναλύουν τα θέματα πολιτικής που εμπl.πτoυν στη σφαίρα των αρμοδιο
τήτων και δραστηριοτήτων των Υπουργείων τους και, σε δεύτερο στάδιο, να ανταλ
λάξουν μεταξύ τους aπόψεις γύρω από _α ζηtήματα αuτά. 

πριν να αναφερθεί τι Επιτροπή στην όλη φιλοσοφία και _η γενικότερη κυβερ
νητική πολιτική, όπως αvτικατοm:ρίζοvται στους υπό oUΖTitηoη ΠΡOlJπoλoγισμoύς 
και όπως αναλύθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών στην πρώτη eVΑΡXtWLa συνε
δρία της, θεωρεί σκόπιμο να σημει.ώσει ότι και φέτος οι προυπολογισμοί κατατέ
θηκαν μέσα στα χρονικά πλαίσια πο)) καθορ(ζει το Σύνταγμα. Η Επιτροπή διατυ
πώνει επίσης την ικανοποίησή της για το πνεύμα σuνερyασΙας που επέδειξε κάθε 
Υπουργείο ξεχωρι.στά και την προθυμία τους να καταθέσουν όλα εκείνα τα στοιχεία 
και _ις πληρoφoρLες που τους ζητήθηκαν. Η Επιτροπή σημειώνει εντούτοις όtι 
υπήρξαν περιπtώσεις, ΕΝΤUΧώς ελάχι.στες, πο)) είτε δεν κατατέ&ηχαν καθόλου τα 
στοιχεία που t;TItήθηxav είτε κατατέθηκαν πολύ καθυστερημένα. Είναι πια ΠOQO.
δεχτό ότι με την πληροφόρηση αυτή δημιouρyείται το αναγχαίο unόβoθρo για μια 
σωστή και σφαιρική εκτίμηση και αξιολόγηση των δι.άφορων κονδυλίων των οποίων 
προτεΙνεται η δι.άθεσή με τους ΠΡOUπo).oyισμo'ύς, αλλά και οι αναγκαίες βάσεις που, 
μαζί με την παρούσα Έκθεση της Επιτροπής, επιτρέπουν μια άνετη και τεκμηριω
μένη συζήτηση των ΠΡOUπoλoyισμών στην Ολομέλεια του Σώματος. 

• 

• 

• 

• 
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Σύμφωνα με .ον Υπουργό O~xoνoμικών χαι α..-τ:' ό.τι πρox'ύπtει από τα εισηγη

ηχά σημειώματα του YπouργιΙOυ του, κατά το 1991. που είναι ο τρίτος χρόνος 
εφαρμογής του πενταετούς Σχεδ(ου Ανά."'ttuξης 1989 • 93. ο ρυθμός ανά,ΤηΙξης της 
οικονομιας υπολογίζεται Ύύρω στο 1.5% και προέρχεται βασικά α.ι-τό την εγχώρια 
ζήτηση, σε αντίθεση με την εξωτερική tTιtTlOΤΙ που σημείωσε σημαντική πτώση. Ο 

ρυθμός αυτός, όνκοι χαμηλότερος από το στόχο το" 5% πο" τέθηκε στα πλαίσια του 
Σχεδίου. κρίνεται πολύ ικανοποιητικός δι!δομένης ΤΤις διεθνούς συγκυρίας. 

Σύμφωνα με "tov Υπουργό Οικονομικών. 'τΟ 1991 αποτεΛεί μεταβατικό στάδιο 
στην πορεΙα της Κυπριακής οικονομίας. Η κρίση στον Κόλπο και 11 ΠOλeμιχή 
σύyχρouση πο\! ακολούθησε, 11 διεθνής αστάθεια και αβεβαιότητα τους πρώτους 
μήνες του χρόνου και η παρατεταμέντι ανομβρία σvνέθεσαν .0 πλαίσιο μέσα στο 

οποΙΟ κινήθηκε η κυπριακή oικoνoμLα και το οποίο oδi!yησE στην πιο πάνω επιβρά
δυνση του ρυθμού ανάmuξi!ς της. 

Οι δuσμενεl.ς αuτές εξελιξεις δημιούργησαν χατά το πρώτο εξάμηνο του 1991 
χλίμα ύφεσης στην οιχονομία με την εμφάνιση αποσταθεροποιητικών τάσεων, που 

αντικατοπτρίστηκαν κυρίως με τη μορφτ'ι άσκησης πιέσεων πάνω σι:ο ισοζύγιο 

τρεχουσών συναλλαγών και oδirfησαν προσωρινά στην αύξηση της ανεργιας. 

Α ναλuτιχότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που επ(.σης κατατέθηχαν στην 

Επιτροπή, τα διάφορα οικονομικά μεγέθη παρoooι.άζouν την ακόλουθη Ειχόνα:-

(α') Ο πληθωρισμός σε σχέση με την αρχή του χρόνου παρουσιάζει σημαντιχή 

αποχλιμάχωση χαι αναμένεται να χυμανθεί στα ιδια επίπεδα με το 1990, 
δηλαδi! γύρω στο 4.5%. ενώ οι επενδύσεις στην οιχονομία αυξάνονται με 
γρfιyoρo ρυθμό και η κατανάλωση παροuoιάζει σημαντική αύξηση. 

(β') Το LOot;iιγιo τρεχουσών συναλλαγών επηρεάστηκε δυσμενώς από τις 

αρνητικές εξελιξεις στον τουριστικό τομέα. Έτσι, το 1991 αναμένεται να 
παρουσιάσει έλλειμμα της τάξης των ίl00 ΕΚ., σε σύΥχριση με πλεόνασμα 

ru ΕΚ. το 1990. 

(Υ') Στο δημοσιονομιΧό τομέα κατά το 1991 παρατηρήθηκε μια απότομη 
επιδείνωση. Η εξέλιξη auti! oφεD.εται χυρίως στην επιβράδuνση της 
ΟLκονομικi!ς δραστηριότητας, στην παραχώρηση φορολογικών ελαφρύν

σεων που τέθηχαν σε εφαρμογή από την αρχή του χρόνου σε σχέση με το 

πρώτο σχέλος της φορολογΙΧi!ς μεταρρύθμισης, στην ανομβρία χαι στις 

αυξημένες δαπάνες για στήριξη των εισοδημάτων ως αποτέλεσμα της 

έξαρσης της ανεργίας που παρατηρiιθηκε κατά τους πρώτους μήνες του 

1991. Χαρακτηρισι:ικά αναφέρεται ότι η απώλεια σε φορολογικά έσοδα 
για το 1991 λόγω της αλλαγής της νομοθεσίας για το φόρο εισοδi!ματος 
υπολογίζεται ότι είναι της τάξης των ,(38 ΕΚ., ενώ οι δαπάνες γιο το 

αυξημένο ανεργιοκό επίδομα ανήλθαν σε ,(7 εκ. 

Το δημοσιονομιΧό έλλειμμα για το 1991 avaμtνf'taL να ανέλθει στα 
'(135.7 εκ. ή 5. Ι% του αχαθάρισtoυ Εγχώριου προ·ίόντος (ΑΕΥχΠ) από τα 
.t.59 εκ. ή 2.4% το 1990. Παράλληλα παρατηΡi!θτικe XMOLO διαφορο
ποίηση QtOV τρόπο χρηματοδότησης του δημοσιονομικού ελλείμματος, 
αφού σημαντικό μέρος; του χρηματοδοτήθηχΕ από εξωΤΕριχό δανεισμό, με 

αποτέλεσμα το δημόσιο εξωτεριχό χρέος να αυξηθεί στα .t533 εκ. ή 20'Λι 
του ΑΕγχΠ από το t435 εκ. ή 17.3% το 1990. 
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Για τη συνολιχή ειΧόνα του δημόσιου χρέους, εσωτεριχού χαι εξωτε. 

ριχού, χαι για την περίοδο 1986·91. επισυνάπτεται αναλuτιxός Πίναχας 
ως Παράρτημα ~ Α". • 

Η εξυπηρέτηση του εξωτεριχού χρέους ως ποσοστό των εξαγωγών 

αγαθών χαι υπηρεσιών uπoλoγιζεται να αυξηθεί στο 10.1 % σε σύΥχριση 
με 7.9% το 1990. 

(δ') Ο ευρύτερος γεωργΙΧός τομέας υπέστη σοβαρό πλήγμα από την παρατε· 

ταμtνη ανομβρια με αποτέλεσμα να αναμένεται κάμψη της προστιθέμενης 

αξΙΟς του σε ποσοστό 10%. Από τα δLOθέσιμα στατιστικά στοιχεία του 
πρώτου εξαμήνου του 1991 υπολοΥ(.ζεται ότι η παραγωγή των σιτηρών 
χαι σταφυλιών μειώθηχε χστά SO% χαι 20% αντίστοιχα σε σύγκριση με 
το 1990. Οι εξαγωγές εσπεριδοειδών μειώθηκαν κατά 6%, ενώ η χτηνο-
τροφική παραγωγή κατά 3%. Αντίθετα οι εξαγωγές πατατών σημείωσαν 
οριακή αύξηση και έφθασαν τους 129 χιλ. τόνους. 

Ο τομέας των μεταλλειων και λατομείων υπολογ(.ζεται να σημειώσει 

αύξηση της τάξης του 2%, ως αποτέλεσμα κυρίως της συνεχιζόμενης 
tντονης κατασκευαστικής δραστηριότητας. 

(,') Ο δείκtης βιομηχανικής παραγωγής παρουσίασε κάμψη κατά 3.3% χατά 
το πρώτο εξάμηνο του 1991, ως αποtέλεσμα της μείωσης των εξαγωγών 
χαι του τoUΡισηκoύ ρεύματος, ενώ στη ΣUΝΈΧεια παρουσιάζει σημαντική 

ανάκαμψη. 

Ο τομέας των κατασχευών συνεχιζει να δι.εuρiινε'tαι σημαντικά. Έντονη 

οικοδομική δραστηριότητα παρατηρήθηκε καθ' όλο το 1991, γεγονός που • 
υποδηλώνει ό-ι:ι η κρίση που παρουσιάστηκε στην οικονομία τι.ς αρχές 

του χρόνου δεν ανέβαλε τα μακροχρόνια επενδυτικά σχέδια του ιδιω--
ηκού και δημόσιου τομέα. J 
Ο δείκτης οιχοδομικών υλικών YLO επιτόπια χρήση παρουσίασε άνοδο 

κατά 7.1% το πρώτο εξάμηνο του 1991, σε σύγκριση με την αντίστοιχη 
περίοδο του 1990. Παράλληλα ο τομέας σuνεX(ζει να παρουσι.άζει ελλεί-
ψεις εργαηκού δuνoμικoύ, όπως φαίνεται από την αύξηση των θέσεων 

που παραμένουν χενές στα Επαρχιακά Γραφεία Εργασίας, οι οποίες από 

812 στο τέλος Ιουνίου ανήλθαν σης 919 στο τέλος Ιουλίου 1991. 

(στ') ΟΙ ΤΡΙΤοΥενεις τομείς της οικονομΙΟς (συμπεριλαμβανομένων και των δημό-
σιων υπηρεσιών) uπoλ.oy{ζεται να δι.εUΡuνθoύν κατά 2.4% περΙΠου σε 
σύγκριση με 85% το 1990. Η μείωση που παρατηρείται στο ρυθμό 
ανόmuξης των τριτογενών τομέων oq::ειλεται βασικά στην κάμψη κατά 35% 
περΙΠΟυ που υπολογίζεται να σημειώσει ο τομέας του εμπορΙΟυ. EOΤLOto-

ρίων και ξενοδοχείων λόγω τσυ μειωμένου τουρΙΟΤΙΧΟύ ρεύματος που 

επηρέασε πτωτικά και το ρυθμό ανόmuξης του συνόλου της οιχονομίας. 

Ο πρόσφα-ι:ος πόλεμος στον Κόλπο κατέδειξε την ανάΎΚη για ισόρQoπη 

ανωπυξη της χuπριαχής oιχaνoμίας. Η ΣUΝΈΧιση της υπιρεξάρτησης της • 
οικονομίας από τον εuαLσθητo τομέα το\! τoUΡισμo" την χαθιστά 
ευάλωτη στις διεθνείς αναταραχές και ανακατατάξεις. Οι εξελίξει.ς αυτές 
\!ΠOγραμμιζouν την ανάΎΚη για αναβάθμιση τεχνολογική, ορΥανωτική και 

γενικότερα δLOρθραιτική όλων των μονάδων παραγωγής. 
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(t') ΤΟ γενικό ιοοζίφο πληρωμών αναμένεται να παρονοιάσει έλλειμμα της 

τάξης των (45 εκ., ενώ το 1990 παρουσίασε έλλειμμα .t9.8 εκ. 

(η') Τα σνναλλαγματικά αποθέματα αναμένεται να αυξηθούν και να φθάσουν 

γύρω στα ίΙΟ30 εκ. σε σχέση με ί947.5 εκ. το 1990. καλνπτοντας έτσι 
εισαγωγές ι 1.5 μηνων σε σύγκριση με 10.9 μήνες το 1990. Η αύξηση αυτή 

οφειλεται στις καταθέσεις των μη κατοίκων ΤΤ1ς Κ ύπρσυ. 

Αναφορικά με το\lς προυπολογιομούς για το 1992 η κατάσταση, όπως παρου· 

σιάζεται από το ΥπουργεΙΟ Οικονομικών, διαμορφώνεται ως εξής:-

ΟΙ Ίρεις προυπολΟΥιομοί για το 1992 προβλέπουν δαπάνες 1:858.9 εκ. και 
έσοδα ,(605.7 εκ. Στο ποσό των δαπανών δεν περιλαμβάνονται οι aπoπληρωμές 

δανειων. ΟΙ οννειοφορές στα εξοφλητικά αποθέματα. τα δάνεια προς τρίτους και η 

αγορά μετοχών καθώς και οι δαπάνες που έχουν σχέση με τα έσοδα (π.χ. επιστροφές 

χρημάτων και δασμών). Από το σκέλος των εσόδων έχουν αφα.~ρεθεΙ οι εισπρόξεις 

από δόνεια. καθώς και τα έσοδα που έχουν σχέση με τις δαπάνες (Π.χ. επιστρoφtς 

χρημάτων και δασμών). 

Ειδικότερα. ο Τακτικός ΠροlJπολογισμός για το 1992. με βόση τους ίδιους 

ορισμούς που αναφέρθηκαν. προβλέπει δαπάνες ύψους ί682.2 εκ. και έσοδα ί569.3 

ΕΚ. Ο nροlJπολογισμός Ανάπτυξης προβλέπει δαπάνες της τόξης των Ι123.8 εκ. και ο 

nροlJπολογισμός του ΤαμεΙου Aνακoυφίσtως Εκτοπισθέντων και nαθόντων 

δαπάνες ί52.9 εκ. και έσοδα (36.4 εκ. 

Αναλυτικά η κατάσταση για κάθε προ\lπολογισμό ξεχωριστά παροοοιάζει την 

πιο κάτω εικόνα: 

Ι. ΤΑΚΤιΚΟΣ nΡΟ·Υ ·nΟΛΟΓlΣΜΟΣ 

(ο') Έσοδα 

Σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομικών. τόσο τα έσσδα όσο και οι δαπάνες 

του Τακτικού nροlJπολογισμού προΙJπολογ[οτηκαν με βόση την ισχύουσα νομο· 

θεσία. Τα έσοδα του Τακτικού ΠροΙJπολογισμού ανέρχονται σε f623.2 εκ. σε 

σύγκριση με τα αναθεωρημίνα έσοδα του nροΙJπολογισμού για το 1991 που αναμί· 

νεται να ανέλθουν σε ί546.9 εκ. 

Τα προΙJπολογιζόμενα καθαρά έσοδα από τους άμεσους φόρους ανέρχονται 

στα fl71.2 εκ. σε σύγκριση με f.143.9 εκ. αναθεωρημένους άμεσους φόρους το 1991 
και Ι ι 64. ι εκ. πραγματικά έσοδα από άμεσους φόρους το 1990. 

Τα προΙJπολογιζόμενα καθαρό έσοδα από τους έμμεσους φόρους αυξάνονται 

στα f243.4 εκ. σε σύγκριση με ('22 Ι εκ. του αναθεωρημένου nροΙJπολογισμού για το 

Ι 99 Ι και ί208.7 εκ. πραγματικά έσοδα από έμμεσους φόQoυς το 1990. 

Όσον αφορά τα μη φορολογικά έσοδα, η κατηγορία των εσόδων από παροχή 

υπηρεσιών προΙJπολογ(ζεται για το 1992 σε Ι74 εκ. σε σύγκριση με !80.7 εκ. το" 
αναθεωρημένο" Προ\lπολογισμού για το 1991 και !59.4 πραγματικά έσοδα από τις 
Ιδιες πηγές το Ι 990. Εξάλλου τα έσοδα από μεταβιβάσεις και άλλα έσοδα προΙJπολο· 
γ(.ζετοι για το 1992 να ανέλθouν συνολικά στα ί40.7 εκ. σε σύγκριση με (36.4 εκ. 

πραγματικά έσοδα από τις ίδιες πηγές το 1990. 
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Τέλος, οι ε~σπράξεις από Μνεια και χορηγίες ήταν το 199 Ι 1:38.5 εκ. σε 

σ\ιΥχριση με ί82.9 Εκ. τον προηγούμενο χρόνο. ενώ αναμένετα~ να μειφθούν σtα 
ί20.3 εκ. το 1992. 

Συγχριτιχή ανάλυση των εσόδων Ίου Ταχτικού ΠΡOUπo).,oγισμO\ι για την 
περίοδο 1990 - 1992 επισυν{ι.ίΤΤε1αι στην παρούσα 'Εκθεση ως Παράρτημα "Β", 

(β') Δαπάνες 

Σύμφωνα με τον Τακτικό προυπολΟΥισμό για το 1992. όπως αρχικά χατατέ
θηχε'στη Βουλή, οι ταχτικές δαπάνες θα ανtλθoυν σε ί818.5 εκ. περι.που σε σύΥχριση 
με ί814.7 εκ. ΠOΊJ είναι ο αναθεωρημένος προυΠΟ).,ΟΥιομός για το 1991 και ί697.9 
εκ., όπως ο τελευταίος κατατέθηκε σtη Βουλή. 

Οικονομική ανάλυση των Τακτικών Δαπανών του Ταχτικού προυπολογιομού 

για το 1992 και για τα δύο προηγούμενα χρόνια εμφαίνε-tαι ως Παράρτημα "Γ" που 
επισυνάπτεται στο τέλος της Έκθεσης ωnής. 

2. ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓIΣΜΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ 

Σύμφωνα με το Γραφείο Προγραμματι.σμού, ο προυπολογισμός Αναπτύξεως 
για το 1992 έχει γίνει με τρόπο που να συμβόλλε~ στην προώθηση και εφαρμογή των 
προνοιών του Πενταετούς Σχεδίου Αναπτύξεως 1989·1993. Βασικές επιδιώξεις του 
είναι η προώθηση σταθερής, ικανοποιητικής και ισoζuγισμtνης ανάπτυξης κάτω από 
σuνθήκες σχετικής σταθερότητας. 

Ο προυπολογισμός Αναπτύξεως για το 1992 προβλέπει δαπάνες ΕΙ29.5 εκ. 
από το Ταμείο Αναπτύξεως και !Ι5.5 ΕΚ. από το Ταμείο Δημόσιων Δανε{.ων. Από ης 
πιστώσεις του Ταμείου Αναπτύξεως, ποσό ύψους f.90.7 εκ. αντι.προσωπεύει επενδύ· 
σεις που αποτελούν το 9.3% των συνολικών δημόσι.ων δαπανών και το 12.0% των 
επενδύσεων της οικονομίας. Ειδικότερα από τις πιστώσεις του ταμείου ποσό ύψους 
f.2 1.2 εκ. θα διατεθεί για την προώθηση και περα.ηέρω εφαρμογή του σημαντικού 
προγράμματος υδαηκής ανάπτυξης, 1:46.8 εκ. για έργα υποδομής (περιλαμβανο--
μένων των εργασιών για ανάπτυξη του οδικού δικτύου και έργων για τους Αερολι. 

μένες Λάρνακας και Πάφου), f.tO.1 εκ. για αγροτική ανάπτυξη και f.6.6 εκ. για την 
ανάπτυξη της δημόσιας υyeΙOς. Περιλαμβάνονται επίσης πρόνοιες για την αγορά 
εξοπλισμού για ης ανάγκες των διάφορων τμημάτων και υπηρεσιών. 

Στο τέλος της παρούσας Έκθεσης, και ως Παράρτημα "Δ", παρατίθεται 
συγκρnικός πίνακας στον οποίο πaρoυσιόζεται η κατανομή των δαπανών αναπτύ· 
ξεως από το Ταμεl.o Αναπτύξεως και το Ταμείο Δημόσιων Δανείων στους κυριότε· 
ρους τομεΙς δραστηριότητας για το 1992 σε σύγκριση με τον αρχικό προυπολογισμό 
του 1991. 

3. ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMO:ε ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙ1:θ'εΝΤΩΝ ΚΑΙ 
Π ΑθΟΝΤΩΝ 

Ο προυπολογισμός του Τ.Α.Ε.n. για το 1992, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, 
παρουσιόζει δαπάνες f.52.9 εκ. σε σύγκριση με αναθεωρημένες δαπάνες για το 1991 
f.50.3 εκ. και έσοδα (36.4 εκ. σε σύγκριση με Β7.7 εκ. με βάση τον αναθεωρημένο 
προυπολογισμό του 1991. 

Τα έσοδα του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων προέρχο--

• 

• 

vται κυρίως από . • 

(ο') την έκτακτη εισφορά που προυπολογ(.ζεται να φθάσει στα Ε9 εκ., σε 
σύγκριση με ! Ι 1.6 ΕΚ. που ήταν ο αναθεωρημένος προυπολογισμός για το 
199ι. και 



• 

• 

• 
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(β') την προσωρινή προσφυγική επιβάρυνση πάνω στις εισαγωγές που ανέρ

χεται στα ru εκ. σε σύγκριση με Ω4 εκ. που ήΊαν Ο' αναθεωρημένος 

προυπολογισμός για τα 199Ι. 

Συγκριτική ανάλυση των εσόδων τΟ'υ προυπολογισμού του Ταμείου Ανακου

φίσεως Eκτoπισθέvι:ων και Παθόvtων επισuνάmεται ως Παράρτημα ''Ε'' στα τέλος 
της παρούσας Έκθεσης. 

4. ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ/ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ 

θεωρείται εκ προοιμΙου σκόπιμα να αναφερθεί ότι τι έγκριση τΟ'υ συνόλου ή 

μερικών από τις πρόνοι.ες που περιέχονται στους ετήσιους προυπολΟΥιομους δε 

σημαίνει κατ' ανάγκη έγκριση της κυβερνητικής οικονομικής πολιτικής <πο σύνολό 

1"1)ς. Και τούτα γιατί τι πολιτική αυτή, ενώ αντικατοπτρίζεται στα δημοσιονομικά 

αυτά νομοθετήματα. δεν εξαντλ.εΙται σ' αυτά και μόνα. αλλά εκφράψαι και με σει.ρό. 

άλλων οικονομικών μέτρων που λαμβάνονται στη διάρκεια τΟ'υ χρόνου, τα οποία 

από τη φύση και το περιεχόμενό τους διαμορφώνουν την εκάστοτε γενικότεΡ11 

κUΒΕρντιτική οικονομική πολιτική. Γι' αυτό και όπου γίνονται παραΤ11ρήσει.ς Τ11ς 

Επιτροπής για τη γενικόtερη οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, θα πρέπει αυτές 

να αξιολογηθούν και να συνεκ,;ιμηθούν με βάση την πιο πάνω επιφύλαξ11. 

Από Τ11ν άλλ11 θεωρείται επίσης σκόπιμο να αναφερθεί ότι ορισμένες θέσεις 

Τ11ς Επιτροπής που περιλαμβάvoνται στην Έκθεση αυτή, είτε ομόφωνα εΙτε με πλειο· 

ψηφία των Μελών Τ11ς, διατυπώνονται ανεξάρτψα από Τ11ν τελική θέση τους πάνω 

στους ΠΡOUπoλoγισμoύς ως σVνoλo. 

Όπως προκύπτει από τα βασικά οικονομικά μεγέθ11 που έχουν παρατεθεί πιο 

πάνω, 11 κατάστασ11 ττις οικονομ(ας, κάτω από το βάρος 1:11ς δι.εθνούς OUΎΚυρίας που 
πέρασε, μπορεί γενικά να θεωρτιθεί. ικανΟΠΟΙ11τική. Στο δημόσιο όμως τομέα η κατά· 

σταση εξακολουθεί να επηρεάζεται από τα σuνεXι.ζόμενα δ11μοσιονομικά προβλή. 

ματα, με κύριο πρόβλ11μα την αυξανόμεντι ανισοσκέλεια του ισοζυγίου του κρατικού 

προυπολογισμού. Το συνεχιζόμενο ταμιακό έλλειμμα (το 1992 υπολογι.ζεται να 

ανέλθει στα ί278 εκ.) αποτελει. μαζί με το εξωτερικό χρέος και το εσωτερικό 

δ11μ60ΙΟ χρέος, σοβαρή απειλή σε βάρος Τ11ς οικονομίας. 

Σύμφωνα με τον Πίνακα που επισυνάπτεται ως Παράρτημα 'Ά" στην Έκθεση 

αυτή, το χρέος του Δ11μόσιου Ταμε(ου (εσωτερικό και εξωτερικό) αναμένεται το 

1992 να αυξηθεί στα f.2.302.5 εκ. σε σύγκριση με ίΙ,951.6 εκ. το 1991 και ίΙ,622.Ι εκ. 
το 1990. ενώ το εξωτερικό χρέος της Κύπρου (στο οποίο περιλαμβάνεται το δημόσιο 
χρέος, το ιδιωτικό. καθώς και το χρέος των ημικρατικών οργανισμών) αναμένεται 

να ανέλθει στα ί910 εκ. το 1992 σε σύγκριση με f.804 εκ. το 1991 και ί773.9 εκ. το 
1990. 

Οι πιο πάνω διαπιστώσεις αναπόφευκτα δημΙOυQΎoVΝ και επαυξάνουν τις 

υποχρεώσεις ττις κυβέρντιστις για χάραξη και εφαρμογή πολιτικής λιτότητας και 

περισυλλογής. -

Τα -yevtOLoυρyά αΙτια του ελλείμματος του κρατικού προυπολογισμού είναι 

• κοινώς γνωστά και εκείνο που απομένει είναι 11 λήψη των αναγκαtων διορθωτικών 
μέτρων στη βάστι ενός βραχυπρόθεσμου και μακροπρόθεσμου προγράμματος. Η 

Επιτροπή είναι έτοιμη να μελετήσει κάθε κυβερνητικό μέτρο προς την κατεύθυνση 

_ περιορισμού του ελλείμματος του κρατικού προυπολογισμού. 

\ \ 

\ 
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Με βόση τα δημοσιονομικά μεΥέ&η των τριών προυπολΟΥισμών και των άλλων 
λoγαρι.aσμών του δημόσιου τομέα που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, το 
δημοσιονομικό έλλεφμα πQOβλtπετoι να ανtλθει στα !102.3 εκ. σε σύγκριση με 
Ι136.0 εκ. που υπολογ(.ζεται να ανέλθει το 1991 και!59 εκ. που ήταν το 1990 και ως 
ποσοστό του ακαθάρι.στο" I?Υχώρl.Ou προ'ίόντος θα αυξηθεί και θα φτάσει στο 3.5% 
σε σύγκριση με 1.4% το 1989. 

Η ΕΠιτροπή δεν αμφισβητεί ότι τι κυβέρνηση κατέβαλε και φέτος προσπάθειες 
σuμπl.εσης tων εξόδων λEιτouρyΙας της κρατικής μηχανικής. Η Επιτροπή δεν αμφι
σβητεΙ ακόμα ότι το Υπουργικό Συμβούλιο αρνήθηκΕ να ΕΎΚρΙνει μια σειρά από 
ΠQOτό.σιις για τη δημιουργ(α νέων θέσεων στη δημόσι.α ωτηρεσία. προσπαθώντας να 

υλοποιήσει στο μεγαλίΙτερο βαθμό το μορατόριουμ που τι ίδια τι κυβέρνηση είχε εξαγ

γείλει. 

Η Επιτροπή εντο'ύτοις δεν μπορεί να δεχθεί την κυβερνηΊική προσέγγιση όη 

''ορισμένες από τις κρατικές δαπάνες θεωρούνται από τη φiιση τους ανελαστικές και 
συνακόλουθα δεν επιδέχονται συμπιεση". Η EπL'tQOJtiI avttBf'tQ πιστε'ύει ό'tι πολλές 
από '{ι.ς δαπάνες αυτές μπορεί και πρέπει να συμπιεστούν αρκεί να υπάρξει η 

αναγκαία πολιηκή βο'ύληση και το απαραίτητο μακροπρόθεσμο πρόγραμμα δράσης. 

Η ανάληψη τέ'tοιας μακροπρόθεσμης προσπάθειας είναι δυνατή α...ό τη στιγμή που 

υιοθετείται το κατάλληλο πρόγραμμα και το σννοδε'ύει ανόλΟΥη συστημαηκή συμπε

ρι.φορά από μέρους της κυβέρνησης. Εξάλλου η υπεύθυνη, σuνε..της και συστηματι)l:" 

προσπάθεια συγκράτησης των δημόσιων δαπανών θα αποτελεί παράδειγμα και 

υπενθύμιση προς όλους για την επίδει.ξη πνε'ύματος λιτότητας και οικονομικής περι

συλλογής. 

Η Επιτροπή θέλει επίσης να πιστεύει ότι η μερική έστω διαφοροποίηση της 

κυβερνητικής αυτής πολιτικής δε θα αναστραφεί με την υποβολή μέσα στο 1992 
συμπληρωμαηκών προ\.lπολογισμών, τακτική που δεν εξυπηρετεί την ορθολογιστική 

δημοσιονομική διαχείριση, αλλ' ούτε και θα προσληφθούν έκτακτοι υπάλληλοι για 

την κάλυψη προβαλλόμενων αναγκών που για την ικανοποίησή τους ζητήθηκε αλλά 
απορρίφθηκε η δημιουργία νέων θέσεων. 

Διατυπώνοντας η Επιτροπή τις ανησυχίες της για την πορεία των δημοσιονο

μικών προβλημάτων ε...ιχεΙρησε στο μέτρο των δυνατοτητων της να ασκήσει αυστηρό 

έλεγχο στις κυβερνητικές προτάσεις για τη δημιουργία νέων θέσεων. θα πρέπει στο 
σημεΙΟ αυτό να σημειωθεί ότι με τους υπό συζήτηση προ\.lπολογισμο'ύς ζητείται η 
δημιουργία 649 νέων θέσεων, αριθμός μεγάλος έστω και αν ένα σημαντικό μέρος 
τους (426) αναφέρονται στην παιδεία για την κάλυψη αναγκών που δημι..ούργησε η 
εισαγωγή της πενθήμερης στα σχολεία κάτω από τους όρους και τις προ\lποθέσεις 

που η (.δια η κυβέρνηση διαπραγματε'ύτηκε και συμφώνησε. Ασκώντας τον έλεγχο 

αυτό η Επιτροπή κλήθηκε στην οοο(α να διαδραματίσει ρόλο προσωπάρχη. πράγμα 

που δεν είναι ούτε επιθυμητό ούτε και θά 'πρεπε ν' απασχολεί την Επιτροπή. Η 
Επιτροπή δεν θεωρεί ότι αυτός είναι ο ρόλος της, όταν καλείται να μελετήσει τον 

ετήσιο κρατικό προ\lπολογισμό. Αντίθετα πιστεύει ότι τα ζητήματα αυτά θά 'πρεπε 

να εξαντλoύvtαν (πο στάδιο της μελέτης των προτάσεων από την Χ'υβέρνηση, η 
οποία και θα πρέπει υπεύθυνα να τα .αντιμετωπιζει αποδεχόμενη τις συνέπειες των 

αποφάσεών της. 

Στη βάση του προβληματισμού αυτού. και xωρtς να ήταν η κύρια επιδίωξή της. 

η Επιτροπή επιχείρησε να περιορΙσει ης ζητούμενες νέες θέσεις στις απόλυτα 
αναγκαίες κάτω όμως από περιορισμούς που δεν ήταν δική της επιλογή. Συνεπώς 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

lQ81 

εκεί που O~ προτάσεις για τη δημιουργία νέων θέσεων δεν ήταν απόρροια xUΒegVfJ

_ικής δέσμευσης ή δεν ήταν τεχμηρl.ωμ!νες δεν έγιναν δεκτές eLt! ομόφωνα εΙτε κατά 
πλειοψηφία. όπως δεν έγιναν δεκτές θέσεις που συνιστούσαν σuyxαλυμμένες 

αναβαθμΙσεις με τη δυναμική πρόκλησης συνεπακόλουθων διεκδικήσεων. 

Η Επιτροπή θέλn να πιστεύει ότι στα μέλλον κάθε πρόταση για δημιουργία 

νέας θέσης θα συνοδεύεται από ανάλογη επωχόπηση προσωπικΟ'ύ στη βάση "τις 

οποιο.ς θα αποδεικνύεται και τι αναγκαιότητά της. Δόθηκαν περί τούτου κυβερνη. 

ηκές διαβεβαιώσεις και ελπιl;εται ότι θα τηρηθούν. 

Τα καθαρά λειτουργικά έξοδα των κυβεΡV1lτικών γραφείων. όπως και σι 
δαπάνες Υια ταξιδια στα εξωτερικό, προτάσσεται ότι δεν επιδέχονται μείωση εΙτε 

γιατί θεωρούνται ανελαστικές δαπάνες εΙτε γιατί οι oικoνoμtες που προκύπτουν 

είναι ελάχιστες σuyκρινόμενες με τΟ' σύνολο των δαπανών του Κρατικού προυπολο· 
γισμού. 

Η Επηροπή δεν συμμερ{ζεται τη θέση αυτή. Οι δαπάνες αυτές επιδέχονται 

με(ωση και επιβάλλεται να συμπιεστούν. Μια τέτοια ενέργεια συνιστά υγιή στάση 

και συμπεριφορά και υπαγορεύεται από τη σοβαρότητα των δημοσιονομικών πραγ. 
μά'tων. Η Επιτροπή πιστεύει ότι είναι καιρός πια να συνειδητοποιήσουν όλοι τις 

πραγματικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουμε και ενσυνείδητα να επιδείξουν πολι
τική λιτότητας. Και οι υπό αναφορά δαπάνες αναφέρονται σε τομείς που είναι 

δυνατή η συμπ(.εσή τους ως ένα ελάχιστο μέτρο άμεσης και φυσιολογικής αντί· 

δρασης κάθε προσώπου που αντιμετωπ{ζει παρόμοια προβλήματα. 

Η Επιτροπή κάμνοντας την ε ισήγηση για την περικοπή των δαπανών αυτών 
κατά 10% αναμένει ότι θα υπάρξει συμμόρφωση απ' όλους τον(ζοντας ότι θ' αρνηθεί 
να συστήσει συμπλήρωση των κονδυλιών αυτών στη διάρκεια του χQόνoυ. 

'Αμεσα συναρτημένος με την αναγκαιότητα συμπίεσης των καταναλωτικών 

δαπανών είναι ο τομέας παραγωγικότερης αξιοποίησης του δι.aθέσψoυ προσωπικού 

και η επινόηση καλύτερων μεθόδων εργασίας. Και για τα δυο αυτά θέματα δόθηκαν 

κυβερνητικές διαβεβαιώσεις ότι θα αντιμετωΠLOτούν με απόλυτη προτεραιότητα. 

Αναφορικά με τις αυξημένες δαπάνες αναπτύξεως που έχουν περιληφθεί στον 
προυπολογισμό Αναπτύξεως, η Επιτροπή αναμένει ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες θα 
ανταποκριθούν στα χρονοδιαγράμματα εκτέλεσης των έργων που έχουν προγραμμα· 

τιστεί και τα κονδύλια που έχουν προβλεφθεί δεν θα παραμείνουν απλοί αριθμοί 

στον ΠρolJπoλoγισμό Αναπτύξεως. Σε σχέση ειδικότερα με τα κονδύλια που προορί· 

ζονται για την αγροτική ανάπτυξη η πλεΙΟψηφία της Επηροπής, για σκοπούς κατο· 

χύρωσης της ισότιμης και ισομερούς κατανομής τους στις διάφορες περιοχές της 

υπαιθρου αλλά και για την Ε.ίτίτευξη των στόχων για τους οποίους εγκρίνονται. 

προτείνει την περtληψη πρόνοιας για την urtolQfrotLxTι κατάθεση στη Βουλή aπό τον 

αρμόδιο Υπουργό ενημερωτικών εκθέσεων. 

Όσον αφορά το άλλο σκέλος του κρατικού ΠΡOlJπoλoγισμoύ, δηλαδή των 

δημόσιων εσόδων, η Επιτροπή αναμένει να εκτψήσει τα aπoτελέσματα aπό την 

εφαρμογή της φορολογικής μεταρρύθμισης που εγκρίθηκε πρόσφατα CΙίτό τη Βουλή. 

Για τα φορολογικά μέτρα που εκκρεμούν ενώπιόν της η Επιτροπή θα επανέλθει στο 

Σώμα με τις εξειδικευμένες προτάοεις της το ταχύτερο. Η Επιτροπή πιστεύει εντού· 

τοις ότι υπάρχουν περιθώρια αύξησης των εσόδων του Κράτους αρκεί να ενι.σχuθεί 
με τα κατάλληλα διοικητικά μέτρα η aπoτελεσματικότητα και αποδοτικότητα των 
αρμόδιων υπηρεσιών. 

Ι 
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Η Επιτροπή έχοντας υπόψη όλα τα πιο πό:νω προχώρησε στην κατά κεφάλαιο 
εξέταση των υπό συζήτηση προυπολΟΥισμών. Από την εξέταση αυτή 11 EπnQOΠ'ή 
ομόφωνα Τι κατά πλειοψηφία χατΟ.ηξε σ' έναν αριθμό εισηγήσεων για τροποποιή

σεις. οι oπoLες ενσωματώνονται στο τελικό κεΙμενο των ΠΡOUπoλoyισμών που χατα
τtθεντoι για συζήτηση ενώπLOV του Σώματος. 

Οι σημαντικότερες από ης τροποποιήσεμ; που προτεΙνονται καλύπτουν 10 πω 
κάτω ζl1τήματα που άπτονται και των τριών προυπολΟΥισμών και Υια τα oπoιa 11 
Επιτροπή αισθό.νεται την ανάγκη να διο'tuπώσει συμπληρωματικά tι.ς πιο κάτω 
παρατηρήσεις:-

(ο') Νέες θέσεις 

Με τους υπό συι;ήτηση προυπολογιομούς, όπως κατατέθηκαν. Ύίνονται προτά
σει.ς για τη δημιουργία 649 νέων θέσεων έναντι χατάΡΥΤ1σης 271 υφοταμένων. 

Αξιολογώντας τις ΠQO-c:άσεις που υποβλήθηκαν για κάθε νέα θέση και συνεκτι

μώντας την αναγχαι.ότητα δημιουργΙας τους με γνώμονα τις δοσμένες δυνατότητες 

xt\ee τμ~ματoς ξεχωριστt\, αλΜ και λαμβά.νοντας υπόψη τα γεν~κότερα δημoσLOνo~ 
μικt\ προβλήματα μαζί με την κυβερνητική διαβεβαΙωση ότι λήφθηκαν ήδη QΠ()(J)C1-

σεις γαι παγοποΙηση του αριθμού των θέσεων κατό. τα επόμενα δύο χρόνL4., η 

Επιτροπή εισηγεΙται την έγκριση εκείνων των θέσεων που πραγματικt\ στοχεύουν να 

ικανοποιήσουν εξαιρετικt\ επείγουσες και πραγματικές ανάγκες. 

Σης περι.πτώσει.ς που ζητεΙται η δημιουργία νέων θέσεων είτε χωρΙς να παρέ

χεται ικανοποιητική αιτιολόγηση εΙτε γιατΙ κρΙθηχε ότι πρoσφtρoνται και ό:λλες 

υπαλλακτικές λύσεις, η Επιτροπή. χωρίς να τοποθετείται θετικά ή αρνητικά στις 

προτό.σεις αυτές, έκρινε κατά πλει.οψηφ{α ότι θα πρέπει οι προτό.σει.ς αυτές να 

εξεταστούν στα πλαΙσια συμπληρωματικών προυπολογισμών που θα κατατεθούν 

για το σκοπό αυτό. 

(β') Απασχόληση εκτό.κτων στη δημόσια νΠΤ1ρεσία 

Όπως προκύπτει από τα πιο πόνω και παρόλες τις επανειλημμένες εχκλήσεις 

της Επιτροπής, η αυξητική τάση πρόσληψης εκτόκτων συνεχίζεται χωρΙς οποιαδή

ποτε σημεΙα ανακοπής της, ενώ εκκρεμεί εδώ και δύο χρόνια η αναμενόμενη αλλαγή 

της κυβερνητικής πολιτικής στο θέμα της πρόσληψης εκτάκτων στη δημόσια 
υπηρεσία. 

(γ') ΓραφεΙο Μελετών για το Κυπριακό 

Παρόλο που η Επιτροπή επιδοκιμάζει πλήρως τη χρησιμότητα του θεσμού 

αυτού εντούτοις ο τρόπος που έχει ως τώρα λειτουργήσει δημιουργεί αμφι.βολιες nι 
και ερωτηματικό για την αποτελεσματιΧότητό του. Η Επιτροπή εισηγεΙται κατό 

πλειοψηφία μερική περικοπή του σχετικού κονδυλιου για να προβληματιστούν οι 

αρμόδιοι και να επανέλθουν στη Βουλή με συγκροτημένο πρόγραμμα δρό:σης. 

(δ') ΕπΙτροπος Διοικήσεως 

Για το ΓραφεΙΟ του Επιτρόπου Διοικήσεως γίνονται προτόσεις για τη 

δημιουργία αριθμού νέων θέσεων. Προκειμένου να κριθεί τελεσιδικα η σκοπιμότητα 

της δημιουργίας των νέων αυτών θέσεων θεωρείται αναΥχαΙΟ να εξεταστούν διεξο

δικΔ διάφορες υπaλλaxτιxές λίισει.ς. 

Η πλει.οψηφΙα της Επιτροπής, χωρίς να τοποθετείται πάνω στην ουσια των 

προτάσεων που γΙνονται, εισηγείται την απάλειψη των νέων θέσεων διατυπώνοντας 
συνάμα την πρόθεσή της ότι θα εξετάσει ειδικά το όλο θέμα. αφού προσκομιστούν 

• 

• 

• 

• 
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Ενώπιόν της όλα τα αναγκαία στοιχεία και δεδομένα. Η ιδ~α προσέγγιση της πλειο

ψηφίας της Επιtροπής ισχύει για τις θέσεις που προτεΙνπαι να δημιουργηθούν στο 

Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικο\ί. 

(ε') Υπηρεσία Νέας Γενιάς 

Από τις ως τώρα διαβουλεύσεις γύρω από το Φορέα Νέας Γενιάς επικράτησε 

στην Επιτροπή τι άποψη ότι ο θεσμός αυτός χρειάζεται να επανεξeτασteΙ υπό το φως 

.τις εμπειρως που έχει ως τώρα αποκτηθεΙ Γι' αυτό και τι πλεLOψηφΙα της 

Επιτροπής έκρινε σωστό να εισηγηθεί την απάλειψη των νέων θέσεων που προτείνο

νtαι, για να δοθεί στη Βουλή ο χρόνος για μια εξ υπαρχής μελέτη 'tou θεσμού. Η 
πλεt.OψTlφΙα της Επιτροπής εισηγείται, κατά συνεπακόλουθο τρόπο. περικοπή στο 

ίrψoς της κυβερνητικής χορηγίας που δΙδεται στο Φορέα Νέας Γενιάς. 

(στ') Εμπορικά Κέντρα και Ακόλουθοι Τύπου 

Η πλειοψηφΙα της Επιτροπής έχει τη γνώμη όη οι δUΌ αυτοί θεσμοί θα πρέπει 
να επανεξεταστούν υπό το φως των εμπειριών πα\! έχουν ως τώρα αποκτηθεί. αλλά 
και αφού γίνει τεχνικοοικονομική ανάλυση και συνεκτίμηση του κόστους/οφέλους, 

όταν ληφθούν υπόψη οι μισθοί, τα ωφελ11ματα και άλλα επιδόματα που καταβάλλο
νται στους λειτουργούς που στελεχώνουν τα γραφeι.α αυτά. 

(ζ') Συνεδριακό Κέντρο 

Η Επιτροπή εισηγείται μείωσ1] του σχετικού κονδυλίου που προτείνεται, γιατί 

θα πρέπει. πριν διατεθούν στο σύνολό τους οι ζητούμενες πιστώσεις, να εξεταστεΙ ο 

θεσμός του Συνεδριακού Κέντρου και το νομικό καθεστώς κάτω από το οποίο 

αναμένεται να λειτουργήσει. 

(1]') ΧΟΡ1]γίες στις Τοπικές Αρχές 

Στους υπό συζήτηση προ\lπολογισμούς Υίνεται πρόνοια για μια σειρά από 
χορηγίες στις Τοπικές Αρχές. Οι χορηγίες αυτές δεν συνοδεύονται όμως ούτε από 

συγκεκριμένο σχέδιο κατανομής τους αλλ' ούτε α..τό αντικειμενικά κριτήρια με βάση 

τα οποία θα εγκρίνεται η διάθεσή τους. 

Η πλει.οψηφΙα της Επιτροπής αισθόνεται την ανάγκη να παρατηρήσει ότι οι 
χορηγίες αυτές πρέπει να διατίθενται με βάση την ισότιμη μεταχείριση όλων των 
τοπικών αρχών και αφού προηγουμένως εκπονηθεί συγκεκριμένο πρόγραμμα 

δράσης. Επειδή στο παρελθόν δεν ακολουθήθηκαν οι αρχές αυτές. η πλειοψηφία της 

Επιτροπής έχει περιλάβει σχετική πρόνοια ώστε ο κατά νόμο αρμόδιος Υπουργός 

να κοινοποιεί στη Βουλή την αποδtσμευση -των σχετικών κoνδυλt.ων, για να 

γνωρίζει το Σώμα ότι τα κονδύλια αυτά διατίθενται κατά τον ορθό τρόπο. 

(θ') Εκδόσεις και Δημοσιότητα 

Η πλει.οψηφι.α της Επιτροπής κάμνοντας ει.σήΥηση για την περικοπή του 

σχετικού κονδυλίου αισθάνεται την ανάγκη να παραtηρήσει ότι το θέμα αυτό πρέπει 

να επανεξεταστε( εξ υπαρχής με στόχο να γίνεται ορθολογικότερη διαχείρισή του 

και όχι γ' αποτελεί απλώς μηχανισμό γενικής χρηματοδοτήσεως eκδόσεων αμφι

βόλου αποτελέσματος. 

(ι') Έκθεση "World ΕχροΜ στη Σεβίλλη 

Η Επιτροπή θεωρεί ότι έστω και τώρα επιβάλλεται η επαναξιολόγηση της 
Έκθεσης αυτής σε συνάρτηση με το κόστος/όφελος που αναμένεται απ' αυτή. Γι' 

αυτό και περικόπτοντας το σχετικό κονδύλι 11 Επηροπή αναμένει ότι οι αρμόδιοι θ' 
ανταποκριθούν τάχιστα στην αναγκαιόtητα αυτή. 

Ι 
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(ια') ΑΡΧΙΥρα.μματεΙα 

Η Επιτροπή αφού έλαβε υπόψη ττι σχιηκή έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλεu
ηχΤ;ς Επιτροπής είναι της γνώμτις ότι το θέμα αυτό χρήζει επανεξέτασης, για να 

απoφεUΧθoiιν βιαστικές ενέργειες πον είναι δύσχολο αν όχι αδύνατο να επανορθω
θούν εκ των υστέρων. Συναφώς τι Επιτροπή εισηγεΙται τη μείωση του σχετικού 
χονδυλιου, ώστε να διατεθεί μόνο για τη διεξαγωγή των αναγκαίων μελετών πριν να 
oρισtιxoπoιηθoύν οι οποιεσδήποτε αποφάσεις για το θέμα αυτό. 

(ιβ') Προστασία περιβάλλοντος 

Η Ε.ίΤΙΤΡΟπή αξιολογώντας τα διάφορα κονδύλια πο" προτείνονται για την 

προστασία του περιβάλλοντος, ενώ τα επικροτεί σττιν ολόττιτά τους. αισθάνεται ττιν 
ανόΥΚI1 να παρατηρήσει ό'ιι υπάρχει πρ{ιγματι διασπορά και κατατεμαχισμός των 
αρμοδιοτήτων για θέματα περιβάλλοντος με ΜΟ'ιέλεσμα να πλήττεται τι (.δια τι 

προσπό.θεια για την προστασία του. Η Επιτροπή πιστεύει ότι είναι καιρός πια οι 
αρμόδιοι να εξετάσουν τη συΥχέντρωση των αρμoδ~oτητων για θέματα περιβάλλο
ντος, ώστε να τεθουν κάτω από ένα ενιαίο φορέα. για να μπορεί ν' ανταποκρίνεται 

θετικά κα~ αποτελεσματικά στα προβλήματα που κατά καιρούς παροοοιάζονται . 

( ιγ') Στον nροlJπολογισμό Αναπτύξεως γίνονται προτάσεις για θέσεις ήι'και 

προγράμματα που απoτ-ελoUΝ μόνιμη αναγκαιότητα και αυστηρά ομιλούντες δεν 
απoτελoUν αναπτυξιακές δαπάνες με την καθιερωμένη έννοια του όρου. Η Επιτροπή 

χαλεΙ τους αρμόδιους να εξετάσουν το ενδεχόμενο μεταφοράς των δαπανών αυτών 

στον Τακτικό ΠΡOlJπoλoγωμό, ώστε ο Προ\lπολογισμός Αναπτύξεως να περιέχει 
αναπτυξιακές και μόνο δα.ι-cάνες. 

(ιδ') θεατρικός Οργανισμός Κύπρου 

Η πλεΙΟψηφία της Επιτροπής εισηγείται να περιοριστεί η ΧΟΡΤΙΥία που προτεί
νεται να δοθεί στο θ.Ο.Κ. στα περσινά της επi.πεδα, για να καταστεί δυνατή η αξιο

λόγηση εξ υπαρχής των cuτoτελεσμάτων της ως τώρα λειτουργ(.ας του οργανισμού. 

(ιε') Τροπολογίες 

Στη διάρκεια της μελέτης των υπό σu1;.ήΤT}Oη προ\lπολογισμών, ο Υπουργός 
Οικονομικών. ενεργώντας με βάση σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβου

λίου. έστειλε στη Βουλή αριθμό τροποποιήσεων πάνω στους προlJπολογισμούς 

αυτούς. 

ΟΙ τροποποιήσεις αυτές αναφέρονται σ' ένα ευρύ φάσμα θεμάτων που η Mw
θUΝΗ εξέτασή τους απαιτούσε περισσότερο χρόνο από όσο είχε στη διάθεσή της η 

Επιτροπή, γι' αυτό και δεν υιοθεΠιθηκαν με την προοπτική να αποτελέσουν αντικεί

μενο διεξοδικής μελέτης αργότερα, αφού αξι.ολογηθούν στη βάση των συμπληρωμα

τικών στοιχείων και πληροφοριών που ζητήθηκαν. 

Με γνώμονα όλες τις πι.ο πάνω διαπιστώσεις και με βάση τις εισηγήσεις για 

περικοπές άλλων κονδυλίων. η Επιτροπή έχει προβεί στην αναθεώρηση χαι των 

τριών υπό σUΖήτrιση πρalJπολογισμών, ενσωματώνοντας σ' αυτούς όλες τις επιμέ

ρους εισηΎiισεις της. Το τελικό κείμενο για κάθε προ\!Πολογισμό ξεχωριστά , και 
στην τελική μορφή που έχει πάρει, βρίοκεtαι στη Γραμματεtα της Βουλής και στη 

διάθεση κάθε Μέλους της. ενώ δόθηκε επίσης αντίγραφό τους σε κάθε ένα από τα 

κόμματα. 

Ορισμένα από τα Μέλη της Επιτροπής, είτε γιατί διαφωνούσαν με το σύνολο 

των προτεινόμενων τροπολογιών είτε με ορισμένες από αυτές, επιφύλαξαν το 

• 

• 
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δικαιωμά τους να εξηγήσουν εκτενέστερα ης θέσεις t01J; xα~ να τοποθετηθούν 

ανω.ογα κατά το στάδιο της κατά κεφάλαιο δαπανών έyκρ~σης και των τριών υπό 

συζήτηση προυπο).ογι.σμών. 

Αναφορικά με τη γενικότερη κυβερνηηκή οικονομική και δrιμoσωνoμιχή πολι

τική πο\! αντικατοπτρίζεται και στους τρεις υπό συζήτηση ΠΡOUπOλOYΙOμoύς, 
ορισμένα από τα Μέλη της Επιτροπής, εΙτε γιατί διαφωνούσαν με το σύνολο της 

πολιτικής αυτής είτε με ορισμένες πτυχές της. επιφίιλαξαν επίσης το δικαΙωμά τους 

να ιξηγήσouν εκτενέστερα τις θέσεις τους ως προς το θέματα αρχής πο\ι κατά τη 
γνώμη τους εγείρονται από την πολιτική α\lτή και ανάλογα να τοποθετηθούν στο 

σύνολο των προυπολογιομών κατά το στάδιο της συζήτησής τους στην Ολομέλεια 

του Σώματος. 

Με τις ΕΠιφυλάξεις αυτές η Επιτροπή εισηγείται κατά πλειΟψηφία στη Βουλή 

την 'Ψήφιση σε νόμους και των τριών υπό συζήτηση προ\lπολογισμών, όπως έχουν 

τελικά δι.αμορφωθεΙ 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμo~ συνάδελφοι, 

Η Βουλή συζητά σήμερα τους δύο προlJπολογισμούς, τον Τακτικό nΡOlJjtolo

γισμό και τον ΠροlJπολογισμό Αναπτύξεως. Έχω επανειλημμένα τονίσει από αυτό 

το βήμα ότι σε μια πλουραλιστιχή πραγματική δημοκρατία η συζήτηση των nΡOlJno

λογισμών προσφέρει στα κόμματα την ενχαιριο. να τοποθετηθούν όχι μόνο πάνω 

στα θέματα της οικονομίας του τόπου αλλά και πάνω στα άλλα προβλήματα που 

σχετίζονται με τη διακυβέρνηση της χώρας και το μtλλoν του τόπου. Η σUΖητηση 

επομένως των προlJπολΟΥLOμών προσφέρει στην αντι.noλ(τευση την ευκαιρία να 

ασχήσει εποικοδομητική κριτική στην κυβέρνηση. Γι.ατ Ι όταν η κριτική δεν είναι 

εποικοδομητική και αντικειμενική αλλά έχει σαν μόνο στόχο να φθείρει την κυβέρ

νηση, για να ανεβάσει _ην αντιπολίτευση OtTIV εξουσία. στερεΙται ήθους και 

αποβαίνει καταστρεπτική στη λειτουργια του πραγματικού δημοκρατικού πολιτεύ

ματος, το κύριο χαρακτηριστικό του . οποίου είναι ότι η κυβέρνηση κ\lβερνά και η 

αντιπολίτευση ελέΥχει, αντίθετα με τα μονοκομματικά συστήματα όπου tO κόμμα 
κυβερνά και κανένας δε δικαιούται ούτε τολμά να το ελέγξει. 

Μιλώντας πέρσι απ' αυτό το βήμα τόνισα επίσης ότι θα έπρεπε να ασχολη

θούμε κατά τη συζήτηση των προlJπολογισμών με τις κοσμογονικές εξελιξεις που 

σημειώνονταν τότε στην Ευρώπη και να προβούμε σε εκτιμήσεις σχετικά με το πώς 

εκείνες οι εξελίξεις ΕΠηρέαζαν την πορεία του εθνικού μας προβλήματος. Το (διο 

επαναλαμβάνω και _ώρα όχι μόνο επει.δτΊ η εικόνα της διεθνούς πολιτικής σκηντΊς 

έχει αλλοιωθεί σημαντικά από πέρσι αλλά και γιατί οι εξελίξεις συνεχίζονται. 

Ατεν(ζοντας τη διεθνή σχηντΊ βλέ.ι-τουμε ότι υπάρχει μια νέα κατάσταση πραγ

μάτων. που παρά το γεγονός ότι εξακολουθεί να παρουσιάζει σχετική ρευστότητα. 

μας επιβάλλει να επανεξετάσουμε την εξωτερική μας πολιτική. 

Ποια όμως είναι η νέα διεθνής κατάσταση: Στο χώρο της ανατολικής Ευρώπης 

κατέρρευσαν τα μονοκομματικά κομμουνιστικά καθεστώτα. το κύριο χαρακτηρι,..

στικό των οποίων ήταν ο συΥκεντρωΤLOμός. η χρεωκοπημένη οικονομία. το χαμηλό 

βιοτικό επί.ίΤεδο, η στέρηση των βασικών ελευθεριών και η πιστή εφαρμογή της 

εξωτερικής πολιτικής του Κρεμλίνου. 
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I'to παρελθόν όλες αυτές οι χώρες ακολουθούσαν tην πολιτική της Μόσχας 
και έπαιρναν μtρoς στην αVΤ\..ι-ιαράθεση των Ηνωμένων Πολιτειών με τη ΣoβιεtΙXή 

Ένωση, του ΝΑΤΟ με το Σίιμφωνο της Βαρσοβιας. Σήμερα οι πρώην δορυφόροι της 

Μόσχας επηρεάζονται όσον αφορά την πολιτική τους έναvτι '{ων δ~θνών και trov 
περιφερειακών προβλημάτων από τις Ηνωμένες ΠολιτεΙΙς και '{ην ΕΟΚ. 

Η unOtayiι των πρώην ανατολικών χωρών στην εξωτερική πολιηκή το" Κρεμ
λινο" [(χε ως αποτέλεσμα στο Κυπριακό οι χώρες αυτές να ψηφίζουν στον ΟΗΕ 
θετικό για μας όλα tO περί Κύπρου ψηφΙσματα της Γενικής ΣuνέλεUΣΗς και .0" 
Συμβου)'Ιοu ΑσφαλεΙας, γιοτΙ αυτό εξυπηρετουσε και τα σuμφέΡΟvtα 1:ης Σοβιετικής 
Ένωσης και του Ιιιμφώνοu της ΒαρσοβΙας. Και τα δύο όμως δεν υπάρχουν πΜον. 

επομένως υπό τα 01lμεριvά δεδομένα δεν πρέΠΗ να θεωρούμε την υποστήριξη στον 

ΟΗΕ 'των πρώην ανατολικών χωρών δοσμέντι. γιατΙ και αυτές θα τοποθετούνται 
λαμβΔνovτας υπόψTl και τα δικά τους ΟΙΚΟVQμικά και άλλα συμφtρoντα. 

Όσον αφορό. τις πρώην κομμουνιστικές χώρες το πρώτο πράγμα που πρέπει 

να επισημάνουμε και να κάνουμε σε σχέστι με το κυπριακό είναι ότι εφόσον η Μόσχα 

δεν είναι πια το κέντρο που επηρεάζει την εξωτερική πολιτική τους και τις τοποθε

τήσεις τους σε διάφορα διεθνή και περιφερειακά προβλήματα, οφε(λουμε να αναβαθ

μίσουμε τις δι.πλωματικές μας σχέσεις μαζί τους και να δημιουργήσουμε L{J;(υρές 

πρe:σβείες σε μερι)dς από αυτές τις χώρες. Και εννοώ ισχυρές aπό aπόψεως ποιο

τικής και όχι αριθμητικής δύναμης. 

Στρέφοντας το βλέμμα μας προς τη Σοβιετική Ένωση βλέπουμε ότι είναι πια 

γεγονός τι διάλυσή της ως aπoτέλεσμα της α.ίτόσχισης πολλών δημοκρατιών, όπως 

των ισχυρών δημοκρατιών της Ρωσίας, Λεuχoρωσ{ας, Ουχρανιας και άλλων. Η 

εξέλιξη αυτή ήταν επίσης α.ίτοτέλεσμα του γεγονότος ότι οι λαοί των δημοκρατιών 

που προανέφερα είχαν aπαυδήσει α..-τό το χαμηλό βιοτικό επ(.πεδό τους, από τ." 

χρe:ωκOΠ1Ίμένrι οικονομία που οφειλόταν στο συγχεντρωτικό σύστ."μα και από τη 

δικτατορία που υπήρχε. Αποφάσισαν δ."λαδή να απαλλαγούν από τ." σοβιετική κατα

πΙΙση και να ζήσουν ως ελεύθερες δ."μοκρατΙΙς ακολουθώντας ως πρότυπο τις δημο

κρατίες της Δuτικής Ευρώπης. Τα νέα αυτά κράτη ταυτόχρονα κινούνται με πρόθεση 

να ενταχθονν στην ενωμtνrι EuρώJt." και μερικές, όπως η Ρωσία, στο ΝΑ ΤΟ και 
ζητοίΙν από την Ευρώπη και τις Ηνωμένες ΠολιτεΙΙς οικονομική βοήθεια, για να 
μ..-τορέσουν να επιβιώσουν και να μετατρέψουν το οικονομικό τους σίΙστημα σε οικο

νομία της ελεύθερης αγοράς. 

ΤΟ δεύτερο πράγμα που πρέπει να επισημάνουμε είναι ότι και τα νέα αυτά 
κράτη δε θα τοποθετούνται πλέον στο Κυπριακό αυτόματα υπέρ μας, αλλά ανάλογα 

και με τα κατά καιρούς συμφέροντα και προτεραιότητές τους και θα λαμβάνουν 
σοβαρά υπόψη τις χώρες από τις οποίες παίρνουν ή αναμένουν να πάρονν οικονο

μική και άλλη βοήθεια. 

Ας δούμε τώρα τι γίνεται στο χώρο των αδεσμεύτων. Η χρησιμότης του χώρου 

αuτoύ OVQQικνώνεται σημαντικά όσον αφορά τη διεθνή πολιτική. Βασικά λόγω της 

εξάλειψης της μιας εκ των δύο υπερδυνάμεων. 

ΤΟ κίνημα των αδεσμεύτων α..-τοδυναμώνεται επίσης ή και αδραVQποιεΙται 

επειδή σε χώρες που διαδραμάτιζαν ηγετικό ρόλο στο κίνrιμα εκδηλώθηκαν εθνικι
στικές αποσχιστικές τάσεις, ενώ σε άλλες αναβαθμίστηκαν ισλαμικά κινήματα και 

έτσι τα εθνικιστικά και θρησκευτικά κριτήρια αντικατέστησαν σε πολλές από αuτές 
τις xώQες τις αρχές των αδισμεύtων όσον αφορά τις τοποθετήσεις τους πάνω σε 

διάφορα διεθνή και περιφερειακά προβλήματα. 

• 

• 

• 

• 

• 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 

Είναι μέσα σε αυτό το κλίμα των διεθνών κοσμογονικών εξελίξεων που θα 
" πρέπει να προβληματιστούμε, γι.α να δουμε πώς θα προωθήσουμε λυση του εθνικού 

μας προβλήματος. Αλλά για να καταλήξουμε σε σωστά συμπεράσματα και όχι σε 

θεωρητικους tuOεβοποθισμοίις, πρέπει να α.ίαντησουμε στα ακόλουθα βασικά 

ερωτήματα: 

• 

• 

• 

Πρώτο: Ποια κέντρα επηρεάζουν σήμερα τις διεθνείς εξελίξεις; 

Δεύτερο: Ποια είναι σήμερα η αποτελεσματικότητα της Γενικής Συνέλευσης 

και του ΣυμβουλΙοιι AσqχxλεLας των Ηνωμένων Εθνών; 

Τρίτο: Ποιες είναι οι δυνατότητες της ελληνικής πλευράς; 

Δε νομίζω ότι χρειάζεται πολιτική διάνοια για να διαπιστώσει κανείς ότι οι 

Ηνωμένες Πολιτείες ως η μόνη 'UJtερδύναμη σήμερα θα διαδραματίζει μtσα στα 

επόμενα χρόνι.α ριιθμιστικό ρόλο στη διεθνή πολιτική σκηντj και ε\δικότερα στην 
επιλιιση περιφερειακών προβλημάτων. 

Μέχρι το τέλος του αιώνα προετοιμάζεται νέα υπερδύναμη. η Ενωμένη 

Ειιρώπη, στην οποία θέλουν να ενταχθούν πολλές χώρες και αναμtνεται ότι μια 
ενδυναμωμένη ΕΟΚ θα εξασκεί τη δική της επιρροή στη διεθνή πολιτική. 

Για να συμπληρώσω τη διεθντj εικόνα πρέπει να αναφtρω ότι η ΙαπωνΙα με την 

τεράστια οικονομική και τεχνολογική ανά.ι-πυξή της αρχίζει σταδιακά να θεωρείται 

ως η τρίτη υπερδύναμη. Επομένως μέχρι το έτος διιο χιλιάδες θα υπάρχουν τρεις 
υπερδυνάμεις, οι Ηνωμέw:ς Πολιτείες, η Ηνωμένη Ευρώπη και η Ια..-τωνLα, χωρίς να 

αποκλείεται και τέταρτη, αν το πείραμα της νέας κοινοπολιτείας των πρώην χωρών 

της Σοβιετικής Ένωσης τις οδηγήσει σε Ομοσπονδία ή Συνομοσπονδί.α. Η Κίνα. αν 

συνεχίσει να παραμένει κομμουνιστική χώQα. στρατιωτικά μπορεί να είναι δυνατή, 

αλλά στη διεθντj πολιτική θα διαδραματίζει περιορισμένο ρόλο. αφού τα κράΊη με 
κομμουνιστικά καθεστώτα ΣUΝΕΧώς λιγοστεύουν. 

Λαμβάνοντας υπόψη την ορθή εχτΙμηση ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες σήμερα και 

στο προσεχές μέλλον θα διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο στη διεθντΊ πολΙΊική και 

στην επιλUΣΗ περιφερειακών προβλημάΊων καταλήγουμε στο συμπέρασμα ότι είναι 
ορθή η προσπάθεια που εξακολουθεί να καταβάλλει ο Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας με στόχο να κιντjσει το ενδιαφέρον των Ηνωμένων ΠολΙΊειών για ενερ

γότερη ανάμιξή τους στην επιλυση του Κυπριακού. Και η προσπάθει.α αυτή πρέΠΗ 

να συνεχισθεί παρά το γεγονός ότι η τουρκική πλευρά παραμένει αδιάλλακτη. 

Πρέπει όμως να λαμβό.νεται υπόψη ότι ο αμερικανικός παράγοντας έχει 

συμφέροντα και με την Τουρκία της οποίας ο ρόλος αναβαθμίστηκε λόγω του 
πολέμου στον Αραβικό Κόλπο και θα συνεχίσει να εΙναι αναβαθμισμένος, εφόσον η 
κρίση στον Κόλπο δεν έχει λυθεί τελεσίδικα και τα πετρέλαιά το" εξακολουθούν να 

εΙναι ζωτικής σημασΙας. 

Παράλληλα όμως με τη δραστηριοποΙηση -του αμερικανικού παράγοντα θα 
έπρεπε να γίνεται και κάΊΙ άλλο που δε φαίνεται να γΙνεται στον απαιτούμενο 

βαθμό. θα έπρεπε να υποκινείται και να ενθαρρύνεται και η εμπλοκή του ευρω

πα·ίκού παράγοντα. 

Πιστεύω ότι σ' αυτό τον τομέα όχι απλώς υστερήσαμε αλλά επειδή φοβηθήκαμε 

μήπως θίξουμε ευαισθησίες των Hνωμtνων Πολιτειών αποφύγαμε να επιδιώξουμε 
το συντονισμό των ενεργειών των Hνωμtνων Πολιτειών και της Ευρώπης. Ενώ 
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ίσως για πρώτη φορό: είδαμε να υπάρχει συντονισμός των Ηνωμένων Πολιτειών και 

το" ΟΗΕ σχετικά με την έμπρακτη υποστήριξη των χαλών υπηρεσιών το" Γενικού 

Γραμματέα δεν επιδιώξαμε και δεν εξασφαλΙσαμε παράλληλα έμπρακτη υποστήριξη 

των καλών uπτιρεσι.ών το\l Γενικού Γραμματέα από την ΕΟΚ. ΓιοτΙ είναι φανερό ότι 

το (ιλλο κέντρο πέραν των Hνωμtνων Πολιτειών που JlΠooεΙ να δι.αδQαματΙσει 
σημαντικό ίσως ρόλο στην επίλυση περιφερειακών προβλημάτων εΙναι η ΕΟΚ. 

Στο σημείο αυτό θέλω να εκφράσω τις ευχαριστίες μας στην χιιβέρνηση της 

Ελλάδας και ιδιαίτερα στον Πρωθωτουργό χ. MTJ'tootdXTJ για τις προσπάθειες που 
κατέβαλε για προώθηση το" κυπριακού στο χώρο της ΕΟΚ. αποτέλεσμα της οποίας 

ήταν η απόφαση των Πρωθυπουργών των χωρών της ΕΟΚ. στο συνέδριο της Ιρλαν
δίας, ότι δεν πρόκειται να ΕΠιτραπεί στην Τουρκια να ενταχθεί στην Κοινή ΑΥΟρό, 

εφόσον ΣUΝεχιζει να έχει στην Κύπρο κατοχικά στρατεύματα. Εξίσου σημαντικό 

γεγονός είναι και η χρ'ήση του βέτο της Eλλάbας, παρά τις πιέσεις που υφίσταται, 

ώστε να μτι λειτουργούν τα χρτιματοδοτικά πqωτόκoλλα της ΕΟΚ για ττιν Τουρκία. 

θέλω ακόμα να συγχαρώ τον Έλλτινα Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Εξωτερικών 

της Ελλάδας για ττιν επιτυχία τους να ενταχθεί η Ελλόδα στον αμυντικό ευρωπαΊ:κό 

χώρο. 

Μερικοί επικαλούνται το Ε.ι-cιχείρτιμα ότι τι νέα διεθνής κατάσταση στην oπoLα 

έχω αναφερθεί αύξησε ττιν αποτελεσματικότητα των Ηνωμ!νων Εθνών και προβάλ

λεται ως παράδειγμα η αποφασιστικότητα που Ε.ι-ctδειξε το Συμβούλιο Ασφα).ε(.ας 

στο θέμα ΤΊlς εισβολής του Ιράκ στο Κουβέιτ. 

Πιστείιω ότι μια πρoσεκτικότεΡΊl ανάλυση οδηγεί αβίαστα στο συμπtρασμα ότι 

τι αποτελεσματικότητα του Συμβουλtoυ Ασφαλείας ήταν αντανόχλαση της απόφασης 

κυρίως των Ηνωμένων Πολιτειών και των Ευρωπαίων συμμάχων τους να μτιν 

αφτ;σOUΝ το Σάταμ Χουσέιν να θέσει υπό έλεγχο τις πετρελαιοπηγές του Αραβικού 

Κόλπου που είναι ζωτικής σημασίας για ττιν EυρώΠΊl, τις Ηνωμένες Πολιτείες και 

την Ιαπωνία. Το δε Συμβούλι.ο Ασφαλείας χρησιμοποιήθηκε για να καλύψει τις 

Hνωμtνες Πολιτείες και τους συμμάχους τους ως διεκπεραιωτές των αποφάσεων 

των Ηνωμένων Εθνών. 

Επομένως καταλήγουμε στο συμπέρασμα ότι η απOτελεσματικόΤΊlτα του 

Συμβουλίου Ασφαλείας εξακολουθεί να εξαρτάται από κέντρα που διαδραματίζουν 

ουσιαστικό ρόλο στη διεθνή πολιτική και δεν είναι οι συζητήσεις σΤ11 Γενική Συνέ

λευση και στο Συμβούλιο Ασφαλείας και τα ψηφίσματα που λύουν τα προβλήματα 

αλλά τι αξιοποίτιστι των κέντρων αποφάσεων. 

Στο Κυπριακό δεν έχουμε έλλειΨτι ΨΤιφισμάτων. Υπάρχουν ψTtφίσματα που 

καλύπτουν όλο το φάσμα του προβλήματός μας. Την απόσυρση των ξένων στρατευ

μάτων και εποίκων, την ΕΠιστροφή των προσφύγων υπό συνθήκες ασφάλειας, το 

σεβασμό ττις εδαφικής ακεραιότητας της Κύπρου, τη μτι αλλοίωση της δημογραφικής 

σύνθεσής της, τη μη t.ι-ciμβaoη στα εσωτερικά της νήσου και άλλα. Αλλά ποιο ήταν το 

αποτέλεσμα: Κανένα δεν εφαρμόστηκε ούτε και λήφθηκαν μέτρα για την εφαρμοΥή 

τους παρά τις επανειλημμtνες προσφυγές μας. Αντίθετα πολλά από αυτά παραβιά

στηκαν κατάφωρα από την Τουρκία και εξαχολονθούν να παραβιάζονται παρά τις 

καταγγελίες και τις προσφυγές μας στο Συμβούλιο Ασφαλείας. 

• 

• 

• 
\ 

• 

• 
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Η εισήγησή μας είναι ότι σχετικά με την προώθηση του εθνικού μας προβλή

ματος θα πρέπει να λάβουμε τα ακόλουθα μέ-cρα: 

Πρώτο: EνΙσχUΣΗ των πολιτικών, διπλωματικών και οικονομικών σχέσεων Τ'l1ς 
Κ ύΠQOυ με τις πρώην κομμουνιστικές χώρες. 

Δεύτερο: Δημιο"ργ(α διπλωματικών και οικονομικών σχέσεων της Κύπρου με 
τις νέες δημοκρατίες που έχουν αποσχισθεΙ από τη Σοβιετική Ένωση. 

Τρίτο: ΣUVΈΧιση της προσπάθειάς μας Ύι.α αποτελεσματική εμπλοκή των 
Ηνωμένων Πολιτειών στο Κυπριακό σε σuvεQΎασΙα με τα Ηνωμένα Έθνη αλλά και 

συντονισμός του ευρωπα'~κoύ παράγοντα με τις Ηνωμένες Πολιτείες και τα 

Ηνωμένα Έθνη με στόχο να προβεί ο εUΡΩΠα'ίκός παράγοντας σε ενέργειες που θα 
συμβάλουν στην κάμ'ψη της τουρκικής αδιαλλαξίας, έτσι ώστε η λύση να είναι 

σύμφωνη με τον Ευρωπ<ιίκό Χάρτη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και το Διεθνές 
ΔΙΚΟLQ. 

Τέταρτο: Η εξωτερική πολιηκή μας, χωρίς να fΎΚαταλει.ποuμε το χώρο των 

Αδεσμεύτων, να προσανατολιστεί και να ταυτιστεί με την κοινή πολιτική των 

χωQών της ΕΟΚ. 

Πέμπτο: Συντονισμός των ενεργειών Κύπρου και Ελλόδας για την επίτευξη 

των στόχων που προανέφερα.. 

Σ' αmό το σημείο θέλω να τονίσω ότι θα πρέπει να εξετόζουμε με πολλή 

προσοχή το εόν και πότε χρειόζονται νέες ΠΡOσφuyές στον ΟΗΕ. επειδή οι διεθνείς 

κοσμογονικές εξελιξεις πιθανό να αλλόξο\JV τις παραδοσιακές τοποθετήσεις των 

πρώην κομμουνιστικών χωρών ακόμα και αδεσμεύτων στο Κυπριακό. Γιατί υπόρχει 
ο κίνδυνος να εξασφαλίσουμε είτε λιγότερο ισχυρά Ψllφίσματα από αυτό που έχουμε 

είτε τα (δια με λιγότερες ψήφους. 

Όσον αφορό την τακτική που θα πρέπει να ακολουθήσουμε. οι θέσεις μας 
σuνOψιζoνται στα ακόλoUΘΑ: 

Πρώτο: Δεν πρέπει να επαναληφθεί ο διάλογος με την τουρκική πλευρά αν δεν 

έχει επισημανθεί ουσιαστική αλλαγή των ΤOUΡXικών θέσεων πόνω στα βασικό 

θέματα. δ,.,λαδή στα θέματα της αποχώρησης των κατοχικών στρατευμότων και 
εποίκων. της ελεiιθερης διακίνησης. εγκατάστασης και σεβασμoiι περιουσίας, τ,.,ς 

κατάργησης του δικαιώματος μονομερούς επέμβασης και της αναγνώρισ,.,ς του 
δικαιώματος της επιστροφής των προσφύγων. 

ΔεύtεΡO: θα ήταν θανόσιμο σφάλμα για την πορεία του κυπριακoiι αν εγκατα

λεΙΠαμε τrι θέση ότι το πρόβλrιμα πρέπει να λυθεί με βόση τις συμφωνίες κορυφής 

και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ. Τυχόν εγκατάλειψη αυτής της θέσης θα διέλυε τrι διαπl.
στωση που έχει γίνει διεθνώς ότι rι αιτία γι.α τη μτι εξευρεση λύσης είναι rι αρνητική 
στάση τ,.,ς Τουρκίας. θα μας εμφάνιζε ως υπαναχωρήσαντες από συμφωνίες που 

υπογράψαμε δύο φορές. θα απάλλασσε τrιν τουρκική πλευρά από την ευθύνη γι.α το 

αδιέξοδο και θα άνοιγε το δρόμο για τη διεθνή αναγνώριση του ψευδoxράτ:ouς. 

Τρίτο: Να εμμείνουμε στις προτάσεις που rι δική μας πλευρά υπέβαλε στα 

Ηνωμένα Έθνη τον Ιανουάριο του 1989 κατόπιν ομόφωνων αποφά:σεων του 

Εθνικού Συμβουλίου. 

Πρέπει επίσης να εξετάσουμε: α) τη νέα κατάσταση που δημιουργείται με την 

απoxώρrισrι του κ. Ντε Κουεγιάρ από τη θέση του Γενικου Γραμματέα του ΟΗΕ, β) 
την τελευταία του έχθεσ,., και γ) κατά πόσο ο νέος Γενικός Γραμματέας θα αφεθεί να 
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επηρεασι:εΙ από αυτό το έΥΥραφο. Η τελευtαΙα έχθεση του ΚουεΥΙό:ρ στερείται αντι,..

κειμενικότητας, υπερτονΙζει θέσεις που ταυτίζονται με tουρκικές αξι.ώσεις. παρα.

σιωπά θέσεις που πηγάζουν από τα ψηφΙΟματα του διεθνούς οργανισμού. όπως το 

διχα(ωμα της επισι:ροφής των προσφύγων στα σπίτια τους σε ΣUΝΘΉXες ασφό:λι~ς 

και αποφεύγει επιμελώς να καταγγείλει ,ης επαναχωρ'ήσεις της ΤOUΡXικής πλειιρός 

και ειδικά τις δηλώσεις του κ. Ντενκτάς ότι δε δεOμεύεtαι πλέον για oμoσπoνδι.ακ~ 
λύση και ότι απαιτεί δικα(ωμα χωριστής αυτοδιάθεσης και χωρισι:ής Κ\ιQιαQχ(ας. 

Δεν είναι αρκετό η κυβέΡV11σΊJ Βασιλείου να στηρίζεται μόνο σης χαΜς προθέσεις 

των ΗΠΑ. ΓιατΙ όπως [ΙΠα υπάρχovν συμφέροντα ΗΠΑ και Touρxιaς τα oπoLα δεν 
πρέπει να παραβλέπουμε αλλό. και ΥΙΟΊ( χρειαζόμεθα να δημιouργτiσoυμε τη συνα

vτΙληψη μεταξίι του νέο\! fevLXo'ό Γραμματέα και της ΕΟΚ. ότι δηλαδή στην αναζή

'(ηση λύσης του Κυπριακού δεν πρέπει να παραγνωρ{.ζOVΤαι και να «χρηστεΟΟνται. 

λόγω της τoUΡΚικΙ;ς αδιαλλαξιας, βασικές πρόνοιες των περΙ Κ ίΙπρου ψηφισμάτων 
του διεθνούς οργανισμού, του EUΡΩΠα·ίxoύ Χάρτη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 

και του διεθνοίις δικαίοιΙ. 

Τέταρτο: EνΙΣΧUΣΗ της αμuvτικΙ;ς μας θωρόκισης σε ΣUΣΧετισμό με τις οικονο

μικές δυνατότητές μας. Διότι oφeιλoυμε να έχουμε ισχυρΙ; οικονομία και άμuνα 
χωρίς το ένα να επηρεάtει το άλλο αρνητικά. Δε θα επεκταθώ στο θέμα της άμuνας, 

γιατί άλλοι ομιλητές της ΚοινοβοιιλειΙτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 

θα ενδιατρίψe>υν σ' αvtό το θέμα. θάθε).α όμως να τονίσω όη παρά το γεγονός ότι 

έχει σημειωθεί ουσιαστική βελτίωση στον εξοπλισμό της Εθνικής ΦρoUΡΆς παραμέ. 

νουν ακόμα σημαντικά κενά η δε άμυνα του ελεύθερου χώρου της Κύπρου παρου· 

σιάζει ιδωμορφΙΙς ποιι δεν έχουν καλυφθεί επαρκώς, ενώ θα μπορούσαν να καλu. 

φθoίlν χωρίς οικονομική επιβάρυνση. Δεν νομ(ζω ότι θα Ι;ταν προς το δημόσιο 

σuμφέΡOν να αναλύσω από το βήμα της Βουλής τα κενά του αμuvτικoύ μας τομέα, 

εφόσον μάλιστα ο Πρόεδρος της ΔημοκρατΙΟς θα σuσxεφθεί ενωρίς εντός του νέου 

χρόνου με τους πολιτικούς αρχηγοίις, την KoLvoβouλEvtLKt'! EπΙΤΡOπiι Άμυνας και 

τη στρατιωτικΙ; ηγεσ(α γιο συζήτηση του όλου αμuvτικoύ προβλήματος. 

Κύριε Πρόεδρε. κύρωι συνόδελφοι, 

Στην αρχΤ; της ομιλίας μοιι ανtφερα ότι κατά τη ΣUΖΤ;τηση των προυπολογι

σμών η αντιπολίτευση πολιτικά νομιμοποιείται να επιδοκιμάσει ή να αποδοκιμάσει 

την κ1Jβερνητική πολιτική στο σύνολό της ή σε ορισμένα θέματα. 

Έχω ήδη τονίσει στην αρχή της ομιλίας μου ότι σε μια πραγματική δημοκρατία 

η αντιπολίτευση πρέπει να κρίνει την κυβέρνηση με ήθος, διαφοριτικά η δημοχρατΙΟ 
δε λειτουργεί ομαλά. Και σίγουρα από το ήθος που υπάρχει εξαρτάται και ο τρόπος 

με τον οποίο η αντιπολίτευση κρΙνει την κυβέρνηση. Δι.ότι το πολιτικό ήθος καθο

ρίζει και το μέ:τρο της εποικοδομητικής κριτικής που εκάστοτε είναι αναγκαίο. Ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός είναι με αυτό το πνεύμα που ασκεί την κριτική του. 

ΠιστεUω όμως ότι ως Δημοχρσ.τιχός Συναγερμός δε θα πράτταμε το καθτiκoν 

μας προς τον κυπριακό eλληνισμό αν σήμερα από αιΙτό το βημα δεν αιτοδεικvOOμε 

ότι η πολιτική της κυβl;ρνησης του πρΟtδροιι Βασιλείου απέτυχε σε βασικούς τομείς. 
Η κυβέρνηση Βασιλείοιι απέτυχε να επιβάλει πολιτική λιτότητας και περισuλ· 

λογής στα δημόσια οικονομικά, απέwχε να μειώσει το δημοσιονομικό έλλειμμα το 

οποto διαρκώς αυξάνεται. απέτνχε να περιορίσει τον εσωτερικό και εξωτερικό 

δανεισμό που προσλαμβάνει επικίνδυνες διαστάσεις για την οικονομΙΟ μας και όχι 

• 

• 

• 
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μόνο απέwχε να πάρει μΠρα για σύΥχλιση της οικονομίας μας με τις χώρες 1Ί!ς 

ΕΟΚ, αλλά αντιθετα την οδηγεΙ σε αποσταθεροποίηση και επικίνδυνη απόκλιση από 

την πορε(.α τι αιroΙα θα μας έφερνε πιο κοντά στην ΕΟΚ. 

Οι nΡO\JnoAoYLoμot που κατέθεσε 11 χυβέΡVΗOll Βασιλείου. απειxoνι.ζoιrν χαι 
επιβεβαιωνουν για μια ακόμα φορά την απOtυχια της στην ανημεtώπιση του σοβα

ρότερου οικονομικού προβλήματος της ΚύπΡΟ\l. του προβλήματος των δημόσιων 

δαπανών. 

Οι δημόσιες δαπάνες, κατά τα τελεuτσΙα χρόνια. αυξάνονται με ανησυχητικά 

ψηλούς ρυθμούς, ρυθμούς κατά πολύ ψηλότερους της οικονομικής ανό.mυξllς του 

σννόλο" της οικονομΙας του τόπου. 

Το 1989 οι δημόσιες δαπάνες, μη συμπεριλαμβανομένων των δαπανών για την 
άμυνα. ήταν (657 εχατομμύρι.α και ε[χαν αυξηθεΙ κατά Ι 1.5% σε σύΥχΡισΤ] με το 
1988. 

Το 1990 αυξήθηκαν κατά 15.5% και έφθασαν tO Ι758 εκα'tομμίιρια. 

ΤΟ Ι99Ι αναμένεται να αυξηθούν κατά 14.5% και να φθάσουν τα .t868 εκατομ
μύρια (μτι συμπεριλαμβανομένου του ποσού των (95.6 εκατoμμUΡΙων που αποτελεί 
δ~αγραφή μέρους του χρέους _ης άμυνας). 

Το 1992 σύμφωνα με τouς ΠΡOUπo).oγισμoύς, όπως καταtέθηκαν από την 
κυβέρνηση, o~ δα..-τάνες θα ανέλθουν σε ένα δισεκαtομμύριο, σημει.ώνοvtας ετησια 

αUΞηση 15.2%. 

Η αύξηση των δαπανών για τα τέσσερα αυτά χρόνια ισοδυναμεί με εττ'ισιο 

ρυθμό 9.3% σε σταθερές _ιμές, ενώ η oικoνoμ~κτ'ι ανάπτυξη τjταν 5.1%. Ο ρυθμός 
αύξησης των δημόσιων δαπανών τitαν δηλαδτ'ι σχεδόν δLΠλάσιoς του πραγματικού 

ρυθμού oικoνoμ~κής ανάπτυξης. 

Σωστή oικoνoμ~κή πολιηκτ'ι θα φαν η αποτελεσματική σuyκράτηση του 

ρυθμού αύξησης των δαπανων. θέλω να υπενθυμίσω ότι όταν ο Πρόεδρος Βασι.

λεΙΟυ παρουσι,άστΗΧε στη Βουλή στις 3 ΝοεμβρΙΟυ 1988 για να εξηγήσει την όλη 
οικονομικτ'ι πολιτική της κυβέρνησής του υποσχόταν επί λέξει να κάμει _α 

ακόλουθα: 

~Mόνη, λοιπόν, επιλογή και βασικός αιόχος του προγράμμαtος, όσον αφορά 

τα έξοδα, είνα~ η ΣUΓXQLtLKTι με(.ωση των δημόσιων δαπανών σε σχέση με τα άλλα 

οικονομικά μεγtθη, πρόγμα που θα EΠιτΕUΧΘΕ' με τη σημαvtική σuγκράtηση _ου 

ρυθμού αύξησής "Ouς. Οι προσπάθειές μας ΣUΓXΕντρώνoνται ΚUΡ(.ως στη μ.ε(.ωση του 
ρυθμού ανόδου τόσο των καταναλωτικών δαπανών όσο και ορισμένων μιtαβιβα. 

στικWν πληρωμων, που δεν προωθούν ορθολογιστικά κοινωνικούς και αναπτυξια· 

κους στόχους". Αυτά μας εtπε tόtε ο Πρόεδρος Q.ι-τό αυτό το βήμα. 

Όπως όμως ε(δαμε από "ους αριθμούς που ανέφερα η κuβiρνηση θασιλεΙΟυ 

απέτυχε παtαγωδώς να ελέγξει το ρυθμό αύξησης των δαπανών στα 4 χρόνια που 
πέρασαν και ome φαίνεται να είναι σε θέση να τον ελέγξει στο μέλλον. 

Ο ρυθμός αύξησης των δημόσιων δαπανών ήταν σχεδόν διπλάσιος του πραγ. 

ματικού ρυθμού οικονομικής ανάπτυξης και σννεχιζει την αυξητική πoρεLα τοο. Με 

άλλα λόγια χωρtς κανένα ενδοιασμό μπορο'ύμε να πούμε ότι η κυβέρνηση αππuχε 

στο στόχο που είχε η ίδια τάξει για τον περιορισμό των δαπανών. 
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Μια υγιής οικονομική πολιτική πρέπει να στοχεύει σε ρυθμούς αύξησης των 

δημόσιων δαπανών μέσα στα πλαίσια του ρυθμού οικονομικής ανάπτυξης. Ακόμη 

και ελαφρά μεγαλύτεροι ρυθμοί αύξησης των δημόσιων δαπανών μπορεΙ να είναι 

ανεκτοί. λόγω της προοδευτικότητας της φορολογίας, της τόσης να συνοδεύεται μια 
πραγματική αύξηση Εισοδημάτων με αύξηση στην κατανάλωση ειδών που φορολο

γο'ίινται με σχετικά ψηλούς σuvτελεστές και, επίσης, λόγω του γεγονότος ότι είναι 

κοινωνικά aπoδεxτό τι φορολογία να αυξάνεται σταδιακά και σαν ποσοστό του 
Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος (ΑΕΠ), παρόλληλα με την πραγματική αύξηση 

του κατά κεφαλήν εισοδήματος. Οι πολύ ψηλοί ρυθμοί αύξησης των ' δημό<ηων 
δαπανών.α τελευταία χρόνια δε θα μπορούσαν με κανένα τρόπο να υπερκαλuφθoύν 

από ίση αύξηση των δημόσιων εσόδων. 

Αποτέλεσμα της απoΤUΧ(ας αuτi)ς ήταν τι επικίνδυνα ψηλή αύξηση του δημό

σιου ελλείμματος. Ειδικότερα το ταμιακό έλλειμμα το 1991 ανήλθε σε 1:278 εκατομ
μύρια (χωρίς να υπολογισθεί η διαγραφή χρέους της άμυνας) και το 1992 υπολογΙ. 
!;tται να ξεπεράσει τα (340 εκατομμύρι.α. Αποτέλεσμα των τεράστιων ελλειμμάτων 
είναι η σχεδόν εκτός ελέγχου αύξηση του δημόσιου χρέους, το οποίο από (1,285 
εκατομμύρια που ήταν το 1988. αναμένεται να ξεπεράσει τα (2.290 εκατομμύρια το 
1992. Η κυβέρνrιση Βασιλείου ζητά με φοροΑογικά νομοσχέδια και με επικίνδυνα 
αυξημένο δανεισμό να συγκαλύψει το πρόβλημα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ενεργώντας πάντοτε με υπευθυνότητα. μελετά 
κάθε φορολογικό και άλλο νομοσχέδιο και τοποθετείται ανάλογα. Έστω όμως και 

αν δεν εκπληρώναμε τις υποχρεώσεις μας ως εκλελεγμένοι εκπρόσωποι του λαού 

και εγκρίναμε, χωρίς μελέτη, όλα τα φορολογιχά νομοσχέδια που κατέθεσε 

• 

πρόσφατα η κυβέρνrιση (και τα οποία η κtJβέρνrιση ανέμενε να αυξήσουν τα έσοδά • 
της κατά (40 εκατομμύρια) η δι.αφορά πολύ λίγο θα άλλαζε την όλη Εικόνα του 
ταμι.ακού ελλείμματος και του δημόσιου χρtoυς. Και δε θα επιτρέψουμε στην κυβέρ-

νηση να ακολουθήσει την εύκολη αλλά λανθασμένη και επιζήμια για τον τόπο λύση 

του δανtισμOύ. 

Ο εξωφρενικός ρυθμός αύξησης του δημόσιου χρέους δημιουργεί σοβαρούς 

κινδύνους στην οικονομία του τόπου. Διότι ούτε ο εξω.ερικός ούτε ο εσωτερικός 

δανεισμός μπορούν να συνεχίσουν να αυξάνονται με τους ρυθμούς αυtoύς χωρίς 

σοβαρές επιπτώσεις. Αρκεί να σημειωθεί ότι a..τό το εσωτερικό δημόσιο χρέος ύψους 

(1,158 εκατομμυρίων το 1990,.α ί.520 εκατομμύρια προήλθαν από το συσσωρευθέν 
αποθεματικό .ου Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, .0 οποίο έχΕΙ δανεισθεί .0 
κράτος. 

Προς.το παρόν το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ετήσι.α περισσεύματα, 

τα οποΙΟ δανείζεται το κρότος. Το 1990, το πλεόνασμα αυτό ανήλθε σε περΙΠου .t82 
εκατομμύρια. Υπολογίζε.αι όμως ότι σε 6 περΙΠου χρόνια το ΤαμΕίο θα παύσει να 
έχει πλεονάσματα και αμέσως μετά θα αρχίσουν να παρουσιάζονται ελλΕίμματα. Για 

να αποφευχθει, στο μέτρο του δυνατού, αύξηση των εισφορών των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, τα ελλείμματα αυτά θα πρέπει να καλυφθούν τουλάχιστο από τους 

τόκους του συσσωρΕυθέντος a..τοθεματικού, το οποίο αναμένεται ότι θα έΧΕΙ ξεπε

ράσει τα (700 εκατομμύρια. Συνεπώς το κράτος, όχι μόνο δε θα έχει την ευκαιρ(.α να 
δανεtζεται :Ε80 εκατομμύρια το χρόνο από το Ταμείο, όπως γίνεται τώρα, αλλά αντ(... 

θετα θα οφείλει να επιστρέφει στο ΤαμεΙΟ τουλάχιστο τους τόκOuς του αποθέματος, 

οι οποίοι θα ξεπερνούν τα:Ε50 εκατομμύρια το χρόνο. 



• 

• 

• 
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Yπoλoγίζtτoι ότι ένα δημοσιονομικό έλλειμμα tης τάξης του 1.5% του Ακαθά
ριστου Εγχώριου ΠΡO"ίόVΤOς μπορεί άνετα να χρημαΊοδοΊεΙται εσωτερικά από τη 
διάθεση κυβερνητικών χρεογράφων και ομολόγων στον ιδιωτικό τομέα. Οι δυνατό
τητες σημαντικής αύξησης του εξωτερικού δανεισμού ε[ναι κι αυτές πολ,j περιορι

σμένες, τόσο διότι η δυνατότητα συντήρησης και αποπληρωμής του σε ξένο ΣUΝάλ

λαγμα είναι περιορισμένες, όσο και διότι οι δUΝατότητες αύξησης του εξωΊερικού 

δημόσιου χρέους δεν εΙναι απεριόριστες. Ας μην ξεχνούμε όη τι έχρυθμη πολιτική 

κατάσταση μας αναγκάζει να προβαΙνουμε σε ψηλές αμuvτικές δαπάνες και αγορές 

στρατιωτικο'ίι εξοπλισμού. πολλές από τις οποΙες κατ' ανάγκη γΙνονται με πίστωση, 

τι οποΙα μας παρέχεται εφόσον παραμένει η Κύπρος αξιόχρεη. Πρέπει να τονΙσουμε 

όtι το δημοσιονομικό έλλειμμα δεν πρέπει να ξεπερνά το 3% το" Ακαθάριστο" 
Εγχώριο" Προ"ίόντος. όριο πο" ΠΡOΊoείνεtαι από την Εuρωπαϊχή Κοινότητα σαν ένα 
από τα δύο χαθορισηχά στοιχεία σύΥχλισης των οιχονομιών των χωρών μελών της 

ΕΟΚ. Το δεύτερο χαθοριστικό χριτήριο της ΕΟΚ αναφέρεται στη σχέση το" O\.IVO

λιχού δημόσιο" χρέο"ς. το οποΙΟ δεν πρέπει να ξεπερνά το 60% το" AxaedOL<Jto" 
Εγχώριο" ΠροΙόντος. ποσοστό το οποίο έχο"με ξεπεράσει χατά πολύ. 

Στόχος μας πρέπει να είναι η σiιyχλιση της οιχονομ(ας της Κύπρο" με την 

ε"ρωπαϊχή Κοινότητα χαι πρέπει να Υνωρ(ζο"με ότι τυχόν αποτυχία μας θα χατα
στήσει την πλήρη ένταξη της Κύπρο" στην ΕΟΚ αδύνατη. 

Η ηγεσία της Ε"ρωπα·'χής Κοινότητας στην χαθοριστιχά σημαντιχή σ\ισχεψη 

στο Μάαστριχτ αποφάσισΕ. μεταξύ άλλων, να προχωρήσει αποφασιστιχά στη 

ιnιμπλήρωση της οιχονομιχής χαι νομισματικής ένωσης χαι ταmόχρονα να επιβάλει 

μέτρα α"τοπειθαρχίας στα δημόσια οιχονομιχά. για να επιτευχθεί η αναγχα(α 

σύγχλιση της οιχονομίας των χωρών μελών της. 

Τα μέτρα α"τά θεωρήθτιχον από τις χυβερνήσεις των 12 χωρών αναγχα(.α για 
να επιτευχθεί η σταδιακή σύγχλιση των οιχονομιών τους. χωρίς την οποία δεν 

μ..-ιορεΙ να επιτευχθεΙ η οιχονομιχή και νομισματική ένωση. Αν επιθυμούμε χαι εμείς 
να σuνεχίσo"με την πορεία μας προς πλήρη ένταξη της Κύπρο" στην EUΡΩπα·'κή 
Κοινότητα. πρέπει να φροντίσο"με ώστε να σταματήσει η μεγέθ"νση της απόστασης 

πο" μας χωρίζει και να επιτευχθεί σταδιαχή σύγκλιση 1:ης οικονομίας μας με την 

EUΡΩΠα·ίκή Κοινότητα. Auτό θα γίνει μόνο αν χι εμείς εφαρμόσουμε εθελοντικά 1:0 
μέτρα που η E"ρωπα·ιχτj Κοινότητα αιtoφάσισε να επιβάλει η ίδια στον εαυτό 1:ης. 

Για να επιτευχθεί η αναγχαLα α"τοπειθαρχία για περι.ορισμό των δημοσι.ονο
μικών ελλειμμάτων, η ΕΟΚ μετά το 1993 θα επιβάλει περιορισμούς στrιν εύκολη 
λύση πο" χρησιμοποιούν σήμερα οι χυβερνήσεις των χωρών μελών τrις για εσωτε
ρικό δανεισμό με διατάγμα1:α. Πιο σuyχεχριμένα οι κυβερνήσεις δε θα δανειζονται 
από ης κεντριχές τους Τράπεζες. θα τους απα-Υορεύσει να αναγκάζoΊJ'Y με διατάγ

μα1:α τις Εμ..-ιοριχές Τράπεζες τj τις Aσqχιλιστικlς Εταιρείες να τις δανε(ζouν. θα 

τους απαγορεύσει επίσης να χρηματοδοτούν τα ελλείμματά τους εξαναγχάζοντας τα 

ΤαμεΙα Σuvτάξεων να τοποθετούν τα περισσεύματά τους σε χρατιχά χρεόγραφα. Με 
άλλα λόγια οι κΊJβερνήσεις θα πρέπει να ανταγων\ζονται επΙ ίσοις όροις όλους τους 
άλλους δανειστές στην αγορά χρτjματoς, για να καλύπτouν 1:α δrιμooιoνoμιχά 1:0Uς 

ελλείμματα. 

Αντίθετα, η χ"βtρvτιση Βασιλείου έχοντας αποτύχει να περιορίσει τα ελλείμ
ματα. επιδιώχει την εύκολη λύση και ζητά με νομοθεηκή ρύθμιση περαιτέρω 

ελάφρuνση των περιορισμών για νέα αύξηση των ήδη υψηλών ορΙων δανεισμού από 
την Κεντρική Τράπεζα . 
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Η εύκολτι αυτή αλλά μακροχρόνια ζημιογόνα μέθοδος πρέπει σύντομα να 
σταματήσει. Πρέπει σtαδι.αχό, και 010 μέ"tΡO του δυνατού. να εφαρμόσουμε εθελο
ντιχό. και στrιν Κύπρο 'Ouς περιορισμούς που τι EUΡΩπo'ίχή Κοινότητα έχιι 
επιβάλει σtOν εαυτό Τ1')ς, για να μπορέσουμε να σμικρύνουμε το οιχονομι)(ό χό:σμα 
που μας χωρl.ζει, για να επιλύσουμε το σοβαρότερο οικονομικό πρόβλημα της 

Κύπρου και για να καταστεΙ τι ένταξή μας σtην ΕΟΚ το συντομότερο δυνατό εφιχ:ι;'ή. 
θα ήθελα στο σημεΙο αυτό να αναφερθώ στην προσπάθεια της κυβέρνησης για προώ
θηση της ένταξής μας σtην ΕΟΚ. 

Η χυβέρvησrι απέWΧε να σνντον[σει .ι.ς προσπάθιιές της προς την χα.είιθυνση 

Ίης προώθησης στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό της αΙτησης ένταξ1Ίς της Κύπρου στην 

ΕΟΚ, για να ε[μεθα έτοιμοι για ένταξη είτε πριν τη λύση, αν τούτο εΙναι δuνατό, εΙτε 

ταυτόχρονα με τη λύση. Και ενώ παρατηρεΙται στασιμότητα στις κυβερνητικές ενέρ

γειες όσον αφορά το θέμα αιιτό. βλέπουμε να υπάρχει όχι μόνο έλλειψτ) συντονισμού 
μεταξύ υπουργείων και φορtων γι.α tO ιδιο θέμα αλλά και διαμάχη σχεηκά με ης 
αρμοδιότητές tους. 

θα ήθελα τώρα να αναφeρθώ σ' έναν άλλο τομέα. KatQ τη ΎVώμη μας η κυβέρ
νηση επίσης απέ'ι:UΧε να δημιouρyiισει εκεΙνο tO κλίμα που δ'νtι tTJV εικόνα της 
αμεροληψίας και της χρηστής διοίκησης, την εικόνα όη όχι μόνο είναι αλλά και 

φαίνεται όη είναι τΙμι.α. 

Πρόσφαtες καtαΥΥελΙες απoχωρήσανtoς Υπουργού για οικονομικά κυκλώ

μαtα που οι σκιές tους φtάνOuν μέχρι την εξουσια θα έπρεπε να είχαν ως άμεσο 

αποtέλεσμα. ως απόδειξη διαφόνειας και χρηστής διοΙκησης. tO διορισμό από tOV 
Πρόεδρο της ΔημΟΚρ<1t(.aς ερε\ΜΙtικής επιτροπής tJΠό την προεδρία ανώtαtου δικα

σηκού και με παρέδρο\lς πρώην δικαστές ΤΟ\l λνώtQtο\l Δικαστηρίον. χωρtς να 

χρειαζόταν η δική μας παρέμβαση και \ιπόδειξη. 

Η κυβέρνηση επίσης oπtnIxe να παροοοιόσει μια πειστική εικόνα εύρ'Uθμης 

και OUYtονισμένης λεΙΤOUΡγιας των κρατικών \ιπηρεσιών με αποτέλεσμα να 
δημιo\IQΎείται η εντύπωση όη τα πάντα βρίσκονται νπό διάλυση. 

Κλείνοντας πέρσι την ομιλια μου ΎW τον πρoUπoλoγισμό δήλωσα τα 

ακόλουθα: "Παρά την κρίση θεσμών που ωρατηρείται, θα δώσουμε σ'ύνtoμη 

πίστωση χρόνον στην κιιβέρνηση για μια αντΙΚΕιμενική έρευνα διαφόρων σκαν

δάλων. για την εξυγίανση θεσμών. γι.α πάταξη της εννοιοκρατίας και εμπέδωση της 

αξι.οχρ<1tΙας. Μέσα σ' αυtό tO χρονικό διάστημα θα αναμένο\lμε να στειλει σχεtικό 
νομοσχέδιο για τη σύσταση δημοκραηκά εκλεγόμενης επιtροπής προσφύγων. θα 

αναμ.ένουμε ακόμα να δούμε τη λήψη μέτρων για την επίλυση καυτών προσφυγικών 

προβλημάτων". Δοοτυχώς μέσα στο χρόνο ΠO\l πέρασε η κυβέρνηση οοοιαστικά δεν 

ανταποκρίθηκε στις nt.Q πάνω εισηγήσεις μας. 

Παρά το γεγονός ότι διαφωνούμε ριζικά με την κυβέρνηση πάνω σε βασικά 

θέματα, εντούτοις θα ΨTlφLσoυμε και φέτος τους προιΙπολοΥισμο\ις, όπως σuναινε

tLxQ έχουν τροποποιηθεί από την Επιτροπή Οικονομικών την οποια συγχαΙρω για 
το έργο που επιτέλεσε και τις περικοπές που επέφερε στις δαπάνες του τακηκού 

προυπολοΥισμού στην προσπάθεια για εφαρμογή της πολΗικής της αυστηρής λΗό

τητας στα δημόσια οικονομικά. 

Ψηφ(.ζουμε τους πρσυπoλoγισμoUς γ14 ένα ακόμα λόγο. Γιατί δε θέλουμε να 

δημιουργηθεί πολιτική κρ(ση και οικονομική αναστάτωση, τη στιγμή που περιμέ

νουμε πιθανές πρωτοβουλιες του νέου Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ. 

• 



• 

• 
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Όμως rι ψήφιση από '(Ο Δημοκρατικό Συναγερμό των πρoUπoλoyWΜΏν δεν 
αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης για -ι;ην κυβέρνηση, με την πολιτική της οποίας γενικά 

διαφωνούμε. εκτός από τις πτυχές γι.α τις οποίες ρητά ανέφερα όη ΣUμφωνOύμε. Δε 

θέλω να μαΚΡυΥορήσω. γιο-ι:Ι άλλοι ομιλητές, εκ μέρους της KOLVoβoUMutLXTι; 

ομάδας του Δημοκρατικού Σuvαyερμo'ύ. θα αναφερθούν αναλιιτικά σε άλλα σημεLα 

διαφωνΙας μας με την πολΙΊιχή ττις κυβέρνησης βασιλείου. Κρούω όμως τον 

κώδωνα όη αν ΣVΝεχισει η ίδια οιχονομιΧή πολιτική η οιχοvoμΙΟ της KUπρoυ θα 
xινδuνείισει χαι αυτό θα μειώσει και τον αγώνα μας για φυσική και εθνική επιβtωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

πριν να δώσω το λόγο στον κ. Χριστόφι.α εκ μέρους "{ου ΑΚΕΛ·Αριστερά

Νέες Δυνάμεις, θέλω να χαιρετίσω μεν την παρουσία του Υπουργού Οικονομικών 

στο Σώμα. αλλά και να παραtTJρτjσω την απouσια των υπόλοιπων YπoUQ'Yών και 
των άλλων. των περισσότερων. αξιωματούχων της κυβέρνησης, ΟΙ οποίοι πιστεύω 
ότι έπρεπε τουλάχιστο να παρακολουθούν ης ομωες των Κοινοβουλευτικών 

Αρχηγών. Η συζήτηση των πρoUπoλoγισμών είναι το σημαντικότερο γεγονός της 

Βουλής και συζητούμε τους προ\.lπολογισμούς του κράτους και το κράτος έπρεπε να 

κάνει πολύ πιο έντOVΤΙ την παρσυσια του απ' ότι βλέπουμε σήμερα. 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

Εγώ δε θα αρχl.σω με κριτική, θα αρχΙΟω με τις ευχές προς όλους και προς το 
προσωπικό της Βουλής και τον κυπριακό λαό για χρόνια πολλά και είθε το Ι 992 να 
είναι ο χρόνος της πολυπόθητης λύτρωσης για το λαό μας. 

Συζητούμε, κύριε Πρόεδρε, τους ΠΡO\.lπoλoγισμoυς της Δημοκρατίας για το 

1992 και όπως συνηθίζεται η παροίΙσα συζήτηση μας δίνει την ευκαιρια να αναφερ
θούμε και στο εθνικό μας πρόβλημα. Η αναφορά τούτη δεν είναι βέβαια θέμα παρά

δοσης. Πηγάζει από τη γενικά αποδεχτή διαπίστωση όη οι ΠΡOUπoλoγισμoί και 

γενικά τι κυπριακή οικονομία δεν μπορούν να εξετάζονται ανεξάρτητα από το XUQLo, 
το μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο λαός μας. Αχόμα περισσότερο αφού σε 
συνθήκες κατοχής του 37% του κυπρι.ακού εδάφους, σε σννθήκες αντικατοχικής 
πάλης, οι στόχοι της οικονομικής ανάπτυξης πρέπει να δwφοροποιοίινται και να 

τιeενται σε μεγάλο βαθμό στην υπηρεόια αυτής της πάλης. 

Το 1991 φεύγει σε λίγες μέρες χωρίς να έχουν δικαιωθεί οι ελπίδες για λύση 
του Κυπριακού και μέσα σ' αυτό το χρόνο. Ελπιδες που καλλιεQΎT'ιθτικαν από 

κάποιες πλευρές και ιδιαίτερα από τις αισιόδοξες δηλώσεις του αμερικάνικου παρά
γοντα. 

ΤΟ ΑΚΕΛ είχε χαιρετίσει το καλοκαιρι που μας πέρασε την εντονότερη παρεμ

βολή του αμερικάνικου παράΥοντα στο Κυπριακό. Ταυτόχρονα όμως τονί.ζαμε ότι 
δεν έπρεπε να αφεθούμε να παρασυρθούμε σε ψευδαισθήσεις και ευσεβοποθι.σμούς. 

Υπήρξαμε συγκρατημένοι στις εκτιμήσεις μας και τούτο όχι από διάθεση αντιαμερι.

κανισμού. τον οποίο μερικοί εξακολουθούν να μας nρoσδlδow. Υπήρξαμε σvyκρα

τημένοι σης εκτιμήσεις μας, yl.Ot( αναλύοντας ψύχραιμα και μακρυά από ΣUΝΑισθη

μαησμούς την κατάm:αση διεθνώς, στην Τουρκία και στα κατεχόμενα. βλέπαμε ότι 

δεν υπήρχαν πρoυπoθtσεις για να επιτευχθεί ταχεία πρόοδος προς την κατεύθυνση 
δίκαιης επtλuσης του Κυπριακού. Δυστυχώς οι εκτιμήσεις και οι προβλέψεις μας 

• έχουν επαληθtυτει. 
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Σ.α πρόθυρα του 1992 όχι μόνο δεν βρισκόμαστε κοντά στη λύση του 

Κυπριακού, αλλά αντΙθετα βλέπουμε την Τουρκία σταδιακά. εύσχ11μα αλλά και 
καΤl1γορημαηκά. να στρέφεται ενάντι.α στην παρεμβολή του διεθνούς παρόyovτα και 
να υπογραμμίζει όη μόνο ο διαΚΟΙΥΟ'Ηκός διάλογος μπορεί να οδηγήσει στην 

επίλυση του Κυπριακού. Στόχος της Τουρκίας και το" κ. Ντενκτάς είναι ένας ατέρ
μονας φαίνεται διάλογος που θα ξεκινά από το μllδέν και θα μlνει συνεχώς στο 

μηδέν. Αυτό είναι το κεντρικό μήνυμα των προγραμματικών δηλώσεων Ντεμιρέλ, 
Ίων δηλώσεων του νέου Τούρκου Υπουργού Εξωτερικών ΤσεττΙν κατά της διιθνο
ποΙησης και βεβαίως των καθόλα απαράδΕΧτων δηλώσεων Ντενκτάς στο "Φιλελεύ

θΕΡΟ". Ο Touρκoκυπρι.oς η-Υέτης, με κυνισμό που ξαφνιάζει ακόμα και εκείνους που 
τον γνωρίζουν καλά. αναιρεί ΠΡΟηΥουμενες δηλώσεις και δεσμεύσεις του και 

προβάλλει εντονότερα από κάθε άλλη φορά τη διχοτομική του πολιηκή, τις απα~tή
σεις του για αναγνώριση δuo λαών και δuo κρατών στη Κύπρο. 

Η σUΝΈχιση της τουρκικής αδι.αλλαξΙας βέβαια δεν είναι τυχαία. Έχει άμεση 

οχέσl1 με την κατάσταση στα Βαλκάνια, στην πρώl1ν Σοβιεηκή Ένωση και τη Μέση 

Ανατολή. Η Τουρκία έχει επΙγνωση του ρόλου τον οποΙΟ Τl1ς αναθέτουν οι δυτικοί 

σύμμαχοΙ της σ' αυτή την τόσο ευαίσθητη και aποσταθeροποιημένη πeριοχή και 

εκμεταλλεύeται αυ'tό το ρόλο, για να πρα.οθήσει τη δική της επεκτατική πολιτική. 

EπLItρόoθeta, εκεΙνες οι δυνάμεις μέσα στην Τουρκία που βλέπουν το μέλλον 

'tl1ς χώρας να συνδέεται περισσό'tερο με τον Ευρωπα'ίκό 'tης προσανατολισμό, 
φαίνnαι πως από '111 μια bev κατορθώνουν ακόμα να υπερκεράσουν τα στροτιωτιχο
πολιτικά κα'tεστl1μένα, ενώ αι-τό την άλλl1 και οι ίδιες δεν είναι aπαλλαγμένες aπό 
ης επεκτατικές ιδέες 'tου παντουρκισμού. 

Σ' αυτό '10 σημείο θα ήθελα να σταθώ λίγο περισσότερο στον εμφύλιο πόλεμο 
στl1 ΓΙΟυΥχοσλαβΙα και τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης σε σχέση με το 

Κυπριακό. 

Aναφέρθτptα ήδη στον αναβαθμιζόμενο ρόλο της Τουρκίας λόγω '{l1ς αποσταθε

ΡΟΠΟΙ11Ο11ς σης δυο αυτές χώρες. Πέρα αι-τ' αυτό και ανεξάρτηtα από τις όποιες extL
μήσeις για το εσω1:ιρικό καθεστώς 'tης Σοβιετικής Ένωσης και 'tης ΓΙΟυΥκοσλαβ{.ας, 

ΟΙ δοο atItic; χώρες υπήρξαν πάντα σταθεροί φίλοι και υποστηρικτές της κυπριακής 
υπόθεσl1ς. Υποστήριζαν πάντα 'tη λύση 'tου Κυπριακού στ,., βό.ση των αρχών και 'tων 

ψΤ}φισμάτων '{ου Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Σtήριξαν '{ην Κυπριακή Δημο

xρotl.α σε καιρούς δύσκολους. Σήμ.ερα έχουμε στερηθεί απ' αυτή '{η σημαντική 

υποστήριξη. Σήμερα, κανείς δι γνωρίζει ποια θα είναι,., πολΙ'tική '{ων διάδοχων 

ΟΧl1μάτων. Είναι επίσης δίισκολο να πει κανεί.ς με σιγουριά ποια θα είναι τελικά '{α 

διάδοχα σχήματα. Τα πρώtα μ'llνύμαtα σε σχέΟ1} με το Κυπριακό αι-τό ης ασιατικές 

σοβιετικές δ'llμoxρα'tLες με μουσουλμανικό πληθυσμό δεν είναι καθόλου ενθαρρυ

ντικά. ΕΙναι φανερό ότι ΟΙ Δημοχρα't(.ες της πρώην Σοβι.ε'tικής Ένωσης θα γίνουν 

μέλη 'tου Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και άλλων Διεθνών Οργανισμών. επιβάλ
λεται, κυβέρνηση, Βουλή και πολιτικά κόμμαtα να κινητοποιηθούμε προς την κα'tεύ
θuνση της καθεμιάς aπ' αυτές 'tις δημοκρατίες. Αλλά ούτε και η διόσπαση της Γιου

γκοσλαβίας και ο μονόπλευρος προσανατολισμός της Σλοβενwς και της Κροαt(ας 

προς 'tη Γερμανία πρέπει να μας εγκαρδιώνει. 

Με δυο λόγια οι αλλαγές στην Ανατολική Ευρώπη που από πολλούς χαρακτη

ρΙσττικαν σαν κοσμογονικές, για την περl.πτωση τη δική μας αποδεικvUoνται 
αλλαγές σοβαρού κόστους. Η νέα κατάσταση και οι επι.πτώσεις 'tης στο Κυπριακό 

χρήζει eνδελεχσύς επιστημονικής μελέτης απαλλαγμένης από αισθτiματα ιδεολογικής 

θριαμβολογΙας. 

• 

• 

• 

• 
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Κύρι,.(Η O1Jνάδελφοι. δόθηκε στη δημοσιότητα η νέα έκθεση του Γενικού Γραμ· 

ματέα των Ηνωμένων Εθνών για το Κυπριακό. Αυτή ήταν η τελευταία έκθεση τ01l 

απoχωρo'ύvτα Ντε Κοuεγιάρ. Αναμέναμε ότι σ' αυτή την έκθεση, η οποία τρόπον 

τινά θα είναι και η κληρονομι.ά που αφήνει στο διάδοχό του, ο Κοuεγιάρ θα μιλούσε 

JtLO ξεκάθαρα για τις αιτίες και τους αίτιους που εμπoδtζouν την πρόοδο και διαιω

νίζουν το Κ υπριαχό. 

Η τελευταLα έκθεση του Γενικού Γραμματέα για το Κυπριακό υπήρξε μια όχι 

ευroχής εξέλιξη. Μια εξέλιξη που καταδεικν\ιει τt.ς δuσκoλIες που ορθώνονται 

μπροστά μας και πο" θα κληθούμε να αvτιμετωπίσoυμε με το νέο χρόνο και την 

αναζωογόνησTl των διεργασιών στο εθνικό μας πρόβλημα. 

ΕΙ-.ιαι φανερό ότι στην έκθεσή του ο Γενικός Γραμματέας κάμνει μια προσπά

θεια. να συναντήσει τουρκικές θέσεις. Αυτό το νόημα έχει η αναφορά σε ισότιμα 

κατανεμημένη κυριαρχία. Η θέση αυτ'ή πο\! για πρώτη φορά διατυπώνεται σε 

έγγραqιo το\! Οργανισμο" Ηνωμένων Εθνών γεννά ανησυχίες όχι μόνο γιατί. otyo\JQO. 
θα τύχει εκμετόλλεUΣΗς από τον κ. Ντενκτάς. αλλά και για τις προθέσεις της Γραμ. 

ματεΙας του οργανισμο" Ηνωμένων Εθνών και εκείνων που άμεσα την επηρεάζουν 

πάνω στο θέμα αυτό. Εμείς γνωρίζουμε ότι η κυριαρχία σαν ιδιότητα της κρατικής 

εξουσιας δεν μπορεί να κατανέμεται. ειναι μια και αδι.αίρετη. πράγμα άλλωστε που 

και ο ίδιος ο ΚουεΥΙάρ παραδέχηαι. 

Ένα άλλο στοιχείο της έκθεσης που μας εμβάλλει σε ανησυχίες είναι η εμμονή 

του Γενικού Γραμματέα να θέλει να δώσει το μ'ήνυμα ~τι ένα πλαίσιο ιδεών 

αποδεκτό και από Τl.ς δύο πλευρές έχει ήδη διαμορφωθεί. ή βρίοχεται σε προχωρη· 

μένο στάδιο. Γι αυτό το προχωρημένο πλαίσιο ιδεών μιλά για παράδειγμα στην 

παράγραφο 9. όπου γίνεται αναφορά στl.ς Συνθήκες Εγγυ'ήσεως και Συμμαχίας γι.α 
τις οποίες ο Γενικός Γραμματέας λέει ότι τα δυο μέρη συμφωνούν ότι εξακολουθούν 

να ισχύουν και θα συμπλτιρωθούν με βάση συμφωνία. 

Εκείνο που εμεΙς γνωριζουμε εί.ναι ότι κατά τις επαφtς των απεσταλμένων του 

Γενικού Γραμματέα στην ΆΥκυρα το καλοκαίρι, δόθηκαν κάποια μηνύματα yLO. 
διαφοροποΙl1στι της τουρχικ'ής στάσης σ' ορισμένα θέματα που συνθέτουν το 

Κυπριακό. Η δικ'ή μας πλευρά δεν πρoχώQl1σε να εκτιμήσει επίσημα στο Εθνικό 

Συμβούλιο αυτά τα μηνύματα, αναμένοντας σuyχεκριμένες προτάσεις από την 

Άγκυρα. ΑντΙ αυτών είχαμε τη γνωστή τουρκικ'ή υπαναχώρηση η οποία και δεν 

επέτρεψε να σημειωθεί πρόοδος από τότε μέχρι σήμερα. Κατά συνέπεια οι αναφορές 

του Γενικού Γραμματέα σε προχωρημένες και αμοιβαία αποδεχτές ιδtες χρειάζονται 

το λιγότερο διευκρινίσεις. 

Ο Γενικός Γραμματέας στην έκθεσή του αποφείιγει να κάμει αναφορά στην 

ουσιαστική αιτία της παρούσας στασιμότητας που δεν εΙναι άλλη aπό την εμμονή 

tl1; ΆΥκυρας και του Ντενκτάς σε aπαράδεχτες διχοτομικές θέσεις. Επισημαίνουμε 
τα αρνητικά αυτά στοιχεία της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα όχι από διάθεση 

αντιπαράθεσης με τη Γραμματεία του ΟΗΕ και χωρίς βέβαια να παραγνωρι.ζουμε τις 

θετικές αναφορές της έκθεσης. Ει-τισημαΙνουμε τα αρνητικά στοιχεία, για να 

υπογραμμίσουμε ότι εν όψει της αναζωογόνησης των διεργασιών στο Κυπριακό θα 

έχουμε να αντιμετωπίσουμε επιπρόσθετες δυσκολίες για να πείσουμε για την ορθό· 

• τητα των δικών μας θέσεων. 
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Πρέπει να υπoδeιχθεΙ ακόμα μια φορά στο Γενικό Γραμματέα. στο Συμβοίιλι.ο 

ΑσφαλεΙΙΙς και στον αμερικάνικο παράγοντα που σήμερα παιζει πρωταρχικό ρόλο. 

πως δεν μπορεί να αναζητεΙται λύση έξω από τις αρχές των Ηνωμένων Εθνών χαι 

των περί Κύπρου ψηφισμάτων του ΟΗΕ. Εκείνο που επιβάλλεται είναι να υλοποιτι
θούν οι αποφάσεις και τα ψηφίσμα-ια .ου Διεθνούς Οργανισμού και to\tto μπορεί 
να ΕΠιτευχθεί εφόσον ασχηθούν πιέσεις επΙ της Τουρχιας. γι.α να εγχαταλεΙψfι την 
αδιάλλακτη πολnική της. 

Μέσα στο Γενάρη όλα δείχνουν όη θα έχουμε αναζωογόνηση του ενδιαφέρο
VΤQς για το Κυπριακό και ανανέωση των πρωτοβουλιών Υι.α επίλUΣΉ του. Σ' αυτές 

τις διεργασLες 11 δική μας παρεμβολή πρέ.UL να είναι πιο μελετημένη, πιο αποφασι
στική και πιο συντονισμένη, ώστε να συμβάλουμε στη δι.αμ6ρφωση θετιχών εξελι.. 

ξεων. Δε φτάνει να αναζωοΥονηθε( το ενδιαφtρoν για το Κνπρι.αχό. Μεγαλύτερη 
σημασi.α έχει αυτό το ενδιαφtρoν να τροχιοδρομηθεΙ προς την ορθή κατΕΎΘUΝση που 

για μας δεν εΙνα~ άλλη από την εφαρμογή των ψηφισμάτων του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών κα~ για την Κύπρο. Δε θα είναι εύκολη η προσπάθειά μας, γι.ατί 

θα πρέπει να πε(σουμε για την ανάΎΧη συνέχισης της διαδικασ(ας αιtό εκε(νο το 

σημεto που διa.xόΠΗXε. θα πρέπει να πείσουμε γιο την ανάγκη η Τουρχία να σvμμoρ· 
φαιθεί προς το 716 και τα άλλα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και 
να ματαιώσουμε τις προοπάθειές της να τα παρακάμψει. θα πρέπει τέλος να 

πείσουμε πως δε νοείται λύση του Κυπριακού η οπο(α δε θα στηρίζεται στις αρχές 
του Διεθνούς Δικαίου. τις <XQXές και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

Γίνεται και πάλι λόγος γι.α διεθντj διάσκεψη για το Κυπριακό. Και πάλι. όπως 

και το περασμένο καλοκαΙρι, ακoύoντα~ αισιόδοξες προβλέψεις για σύΥχλησή της 

νωρίς το Ι 992. Δε θέλουμε να είμαστε απαισι.όδοξοι. αλλά δεν μπορούμε να σvμμερι
στούμε αm:ές τις εκτιμήσεις και τις προβλέψεις. Και τούτο γιατΙ, όπως προβλέπεται 
και στα ψηφίσματα του Συμβο'υλΙο'υ Ασφαλε(ας και τις εκθέσεις του Γενικού Γραμ

ματέα. για να φτάσουμε σε διάσκεψη που να αποδώσει περίγραμμα λύσης του 

Κυπριακού, πρέπει απαραίτητα να 'υπάρξΕΙ προηγουμένως γεφύρωση ΤΟ'υ χάσματος 

που σήμερα χωρίζει τις θέσεις των δυο πλενρών. Και δε βλέπΟ'υμε ειλικρινά πώς 
μπορεΙ να υπάρξει α'υτη η πρόοδος με τις θέσεις ΠΟ'υ διαχηρ'ύσσει καθημερινά η 

Άγκυρα και ο κ. Ντενχτός. 

Όσον αφορά τη σύνθεση μιας ενδεχόμενης διό,σκeψης, κρΙνΟ'υμε αναγκαto να 

επαναλόβουμε τη θέση μας ότι για τοιις λόγους που πολλές φορές αναλύσαμε τασσό
μαστε υπέρ μιας πσλ'υμερούς διευρυμένης διό,σκeψης, μιας πραγματικά διεθνούς 

διόσκeψης. Η σύνθεση της διόσχΕψης, εφόσον κριθεί ότι έχουν ικανοποιηθεί οι 

προυποθέσεις για να συγκληθεί, aποχτά για μας ουσιαστική σημασΙα. Και σ' αm:ό το 

σημεΙΟ έχοιιμε να καλ\ιψο'υμε πολύ δρόμο γνωρ(ζοντας τις διαθέσεις και τοιι αμερι.

κάνικου και άλλων παραγόντων. 

ΟΙ στόχοι της πάλης μας παραμένουν αναλλoLωτoι. 

Αγωνιζόμαστε για ειρηνική, για δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού η 

οπο(α θα επανενώσει το νησΙ και το λαό μας κάτω από ομοσπονδιακή στέγη. Η λύση 

αυτή πρέπει να στηρ/ζεται στις αρχές του XόQτη του ΟΗΕ. στα ψηφίσματα ΤΟ'υ 
Διεθνούς ΟργανισμοίΙ για την ΚίΙπρο και τις σvμφωνΙες κορυφής. ΑφετηρΙΟ των 

προσπαθειών μας και καθοδήγηση των ενεργειών μας παραμένουν οι αρχές λύσης 

του Κυπριακού και οι ομόφωνες προτάσεις της Ελληνοχυπριακής πλευράς του 

Δεκέμβρη 1988 και του Γενάρη 1989. 

• 



• 

• 

• 

• 

\099 

Η λύση του Κ uπριακoύ πρέπει να δ..αι.σ.μβάνει: 

Την αποχώρηση "(ων τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων και .ων 

vιoΙχων. 

Αξιόπιστες διε&νείς εyyuήσεις χωρίς μονομερή επεμβατικά δικαιώματα. 

Κατοχύρωση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και ελευθεριών όλων των 
Κυπρί.ων πολιτών. Κατοχυρωμένο πρέπει να ε'ναι το διχαl.ωμα όλων 
των προσφύγων για επιστροφή, όπως και τα δικαιώματα διαχ(νησης 

ΕΥΚοτάστασης και περιουσί.ας. 

Ομοσπονδιακή δομή που θα δι.ασφαλl.ζει την ενότητα του κράτους και θα 
στηριζεται στις διεθνώς παραδεχτές αρχές οικοδόμησης χαι λεΙ10υργ(ας 

των ομόσπονδων κρα.ών. 

Δυο θέματα. εκεΙνο των αγνοουμένων και εκεΙνο των εγκλωβισμένων, αποτε

λούν πιυχές το" Κ 'υπριακού. τις πι.ο τραγικές, τι αντιμετώπιση 1ων οποιων δεν 
πρέπει κατ' ανάΎΧΤΙ να αναμένει την τελική ολοχληρωμέV\1 λύση το\l προβλ1\ματος. 

Αυτό ισχύει ι.διαΙτερα για το θέμα των αγνooυμeνων. 

Η θέση μας ε(ναι όη στο καθαρά ανθρωπισηκό τούτο θέμα πρέπει να δοθεί 

1.δι.αΙ.ερη βαρύ.η.α στη διεθνή διαφώηση που αναλαμβάνονμε κuβtρνηση. πολιτικά 
κόμμα.α και OΡyανώσεLς. Η ορθή και επίμονη προβολή τον θέμα.ος διεθνώς πρέπει 
να στοχεύει στη δημι.ouρy{α .t.owu κλΙμα.ος για την ToUΡXΙα. ώσtε να αναγχαστεΙ 
να σννεργαστεί για τη διαλείιχανση της "tίιχης .ων αγνοουμένων μας. όσο γ(νε.αι nw 
σίιvtoμα και ανεξάρ.η1α από .ην πορεία 1ων προσπαθειών επίλυσης .ον 

Κνπριακού. 

n ιεστικά και πειστικά πρέπει να προβόλλουμε επ(σης 10 θtμα 1ων εΥχλωβι,... 
σμένων και 1ην απαΙ1ησή μας να γίνει σεβαστή έστω και 1ώQα η συμφωνΙΟ της 

Τρίτης Βιέννης. Η ιδιαιτερότητα της Καρπασ(ας είναι ένα στοιχεΙΟ που πρέπει να 

ληφθεί υπόψη στην τελική λύση του Kuπριαxoίι. Μέχρι τό1ε το ενδι.αφέρον και η 

φQOvt(δα 1ης Κνβέρνησης. αλλά και του συνόλου .ου πολιτικού κόσμου γι.α τους 

εΎΧλωβισμένους μας πρέπει να αναβαθμ(.ζ.e:ται συνεχώς. 

KίIewL συνάδελφοι . με όσα ανέφερα πιο πάνω γίνεται ξεκάθαρο όη.ο μέ1ωπο 
.ης διεθνοποίησης καθίσταται όλο και πιο σημοvtικό στον αγώνα επLβt.ωσης που 
διεξάγουμε σαν λαός. Στο μέτωπο .ης διεθνοποίησης δεν έχουμε .η πολυτέλεια ούτε 

.ης εκλεκτικής ΕΠιλογής. ούτε της μονοδιάστατης κατεύθυνσης. θα πρέπει να αξιο

ποιήσουμε κάθε προσφερόμενη δυνατότητα. αλλά και να δημιouρΎTiσoυμε με την 
παρεμβολή μας και νέες δυνατότητες. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά βλtπoνμε και τη σχέση μας με την Ευρωπα'ίκή Οικονο
μική Κοινό.η.α. Εμμένουμε στη θέση ό'τι πρέπει να αξιοποιηθούν οι σχέσεις 

Κύπρου ΕΟΚ. να αξιοποιηθούν οι δυνατόtητες που μας πρoσφtρoνται σαν xώQας 
που ενδιαφl:ρπαι να μπει στην ΕΟΚ. να αξιοποιηθούν όλα τα κοινοτικά βήματα. 

χuβt:ρνητιχά. χοινοβουλευτιχά χαι όλλα. 

Ταvι:όχρoνα εμεl.ς λέμε ότι πρέπει να αποφύγουμε τον πειρασμό να παρouσιά

Ι;ουμε την ΕΟΚ και την ένταξή μας σΌυη; σαν την πανάκει.α που θα μας λύσει όλα 
τα προβλήματα. Και στο θέμα της ΕΟΚ όπως και novtOίI πρέπει να μας καθοδηγά η 

ψυχρή λογική που η (.δια η αvτιχειμενική πραγματικότητα ε.ίΤιβάλλει χαι όχι το 

συναίσθημα. οι ψευδαισθήσεις και οι ~απάτες. 
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Τα αποτελέσματα του Μάαστριχτ για τα οπο(α δε θριαμβολογονν oUτ! α\Πο( 

οι εταίροι της ΕΟΚ πρέπει να μας καθιστούν πιο συγκρατημένους και να μας 

προσγειώνουν σ.την πραγματικότητα που λέει ότι πέρα από τις εύτιχες διαΧllρύξεις 11 
Κοινότητα δεν παύει να είναι τι αρένα σύγκρουσης πολλών κοι αντιτιθέμενων 

συμφερόντων. Αν δεν υπολογίσουμε σωστά αυτό τον παράγοντα και αν συvεχιζOυμε 

να εξιδανικεύουμε τα πράγματα. θα πληρώσουμε κόστος. 

Μιλώντας για τη διεθνοποΙηση θα ήθελα να σταθώ και στο θέμα της δLΠλωμO

τικής μας υπηρεσίας πο\l στο μέτωπο αυτό καλείται να διαδραματίσει α.ίτοφασιστικ6 

ρόλο. Είναι 11 πεποίθησή μας ότι 11 δι,"tλωματική μας υπηρεσΙΟ χρειάζεtαι αναβάθ
μιση, ώστε να πολλαπλασιαστεί τι αποτελεσματικότητά της. Δια.ίοτιστώνο\lμε ότι 11 
παρεμβολή της δεν Ειναι αυτή που πρέΠΕΙ για ένα λαό που διεξάγει αγώνα επLβ(.ωσης 

κοι που στηρίζει τις ΠΕρισσότερές του ελπLδες στην πολιτική και διπλωματική 

επ(θεση που μ..-τορούμε να κάνουμε στο εξωτερικό. Ακόμα δι.απιστώνουμε ότι υοτε· 

ρούμε στην έγκαιρτι και σε βόθος ανάλυση των διεθνών δεδομένων τι οποία στηρΙ

ζεται σττιν ενδελεχή επισττιμονική έρευνα. 

Κ ύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το eL"'taμE πολλές φορές και δε θα κουρα

στούμε να το επαναλαμβάνουμε ότι τι επαναπροσέγγιση Είναι ζωτική προυπόθεστι 

για την εΠΙWΧ(α της πάλτις που διεξάγουμε σαν λαός, αλλά και για τη βιωσιμότητα 
της λύσης που θα εξευρεθεΙ Όσο περισσότερο αδιάλλακτη παρουσιάζεται τι επίσημη 

τουρκική πλευρό τόσο αναβαθμίζεται η σημασLα της επαναπροσέγγισης σαν μοχλού 

πίεσης πάνω στην Άγκυρα και τον Ντενκτάς. ΤΟ γεγονός ότι ο ηγέτης της τουρκοκυ

πριακής αντιπολίτευσης Οζγκέρ Οζγκιούρ έγινε δεκτός από τον Πρωθυπουργό 

Ντεμιρέλ με τον τρόπο που έγινε δεχτός, δεν είναι τυχαίο. Ούτε και είναι απόρροια 

κάποιων ιδιαίτερων συμ..-ταθει.ών. Είναι συνέπεια του γεγονότος ότι η τουρκοκυ

πριακή αντιπολίτευση, εκείνες οι δυνάμεις μέσα στην τουρκοκυπριακή κοινότητα 

που παλιύουν με ειλικρLνεια για ομοσπονδιακή λύση, διαθέτουν το πολιτικό τους 

βάρος το οποίο δεν μπορεί να αγνοεί επ' άπειρον η Άγκυρα και κατ' επέκταση και ο 

Ντενκτάς. 

Κάθε βήμα. κάθε ενtρyεια που μας φέρνει πιο κοντά EλληνoκύπριoUς και 

τουρχοκύπριους αντιστρατεύεται τα διχοτομικά σχέδια, κτίζει προοπτικά την 

ενοποίηση ττις μοιρασμένης σήμερα πατρi.δας μας. 

Για τούτο και δεν μπορούμε, δεν πρέπει με κανένα τρόπο να υποτιμούμε ή να 

παραμελούμε το μέτωπο της vταναπρoσέyyισης. Ούτε και να αφήνουμε ανενόχλητο 

τον Ντενκτάς να τσιμεντώνει τα τείχη του διαχωρισμού. 

Κύριοι συνάδελφοι. η αμυντική θωράκιση είναι μια πτυχή της πάλης που 

διεξάγουμε που συνδέεται άμεσα και με το κύριο αντικείμενο της στιμερινής μας 

συζήτησης. Ευθύς εξαρχής ξεκαθαρίζουμε ότι το ΑΚ ΕΛ ήταν και παραμένει υπέρ 

ττις όσο το δυνατό πιο άρnας αμυντικής θωρόκισης της ΔημoκρατLας, ώστε να μην 

επιτραπεί στον Αττίλα να μπεΙ στον πειρασμό μιας νέας προέλασης. Και αν αποφα

σίσει κάτι τέτοιο η προέλασή του να μην είναι ένας περ/.πατος, αλλά η αντίστασή 

μας να δώσει την εuκαιρια στο διεθνή παράγοντα να κινητοποιηθεΙ θα πρέπει όμως 

και τα μεγέθτι της άμυνας να τα ξανασυζητήσουμε με νηφαλιόττιτα. Με δεδομένο το 

καθαρά αμυντικό μας δόγμα στο στρατιωτικό τομέα. με δεδομένη ακόμα ττι συγκε

κριμένη αντοχή της οικονομίας μας. να δούμε ποιες και πόσο μεγάλες μπορεί να 

είναι οι διαστάσεις αυτού που λέμε αμυντική θωρόκιση. 

• 
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Γνωρ(ζω ότι υπάρχουν διαφορετικές απόψεις πάνω στις οικονομικές πτυχές 
του θέματος. Η δική μας διαπίστωση εί.ναι ότι [σως ξεπεράσαμε τα όρια αντοχής και 
αν συνεχίσουμε με τους ιδιouς ρUΘμo"ύς θα "jtoσxaιpθeL τι οικονομ(α μας και σε 
προέκταση και αυτή τούτη η άμυνα. 

Να μας προβληματΙΟει ακόμα αν δε θα πρέπει να. ξοδεύο"με περισσότερα, 
πολΙΙ περισσότερα. ο' εκείνο τον τομέα που είμαστε σε θέση να βρισκόμαστε στην 
επίθεση. Δηλαδή στον τομέα της διεθνούς κινητοποί.ησης και της διαφώτισης. 

θέτουμε κάποιους προβληματισμούς προς συζήτηση και )'nστεύουμε ακρά
δαντα 61"L πρέΠΕΙ να συζητήσουμε μακριά από συναισθηματισμούς, μακριά από 
ερωτοτροπίες με πολεμικές λύσεις -και διευκρινίζω λέγοvtας κατηγορηματικά ότι 
στο Σώμα οιπό δεν υπάρχουν τέτοιες απόψεις, έξω όμως φαίνεται ότι υπάρχονν

για να βρούμε τη χρυσή τομή και σ'αυτ6 το θέμα. Επείγει κατά τη γνώμη μας η 
σύγχληση από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας σίισκεψης σε ψηλό επίπεδο η οποία θα 
ασχοληθεί με όλες τις πτυχές της αμννηκής θωράκισης. Με την ελπίδα ότι σίιντομα 
θα γίνει αυτή η σύσκεψη θα περιοριστούμε στις αρχές που διατυπώσαμε εΠΙφUλασ. 
σόμενοι να μιλήσουμε εκτενέστερα όταν ο Πρόεδρος μας καλέσει όλους μαζί να 
συζητήσουμε. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι , άλλη μια προυπόθεση επnuχίας του 
αγώνα που διεξάγουμε είναι κατά την ά.ίΙΟψή μας η ενότητα στο εσωtερικό μας 
μέτωπο. Ενότητα που σΙγουρα δε σημαίνει ισοπέδωση και μια φωνή, αλλά διάλογο 

και συναίνεση που οδηγοίιν στη σύγχλιση των διαφορετικών απόψεων και συμφερό. 
ντων για το κοινό καλό της αγωνιζόμενης πατρίδας. 

Με αφορμή τις δημοτικές εκλογές και με κύριο στόχο τις προεδρικές εκλογές 
'(ου 1993 η ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο δοκιμάζεται και απειλείται. 

Η ηytσία του Δημοκρατικοίι Σuvaytρμού έχει προκρίνει ότι εκείνο που 
προέχει είναι η άνσδός της στην εξουσία. Και επειδή εκτιμά, λανθασμένα κατά την 
άποψή μας, ότι κάτι τέτοιο μπορεί να το πετύχει μόνο με την κάθετη διάσπαση του 
λαού σε αριστερούς και δεξιούς προχώρησε και προσπαθεΙ να επιβάλει πολωτική 
πολιτική. Μια πολιτική που στρέφει τα ρολόγια της ιστορίας προς τα πίσω και 
απειλεί να μας ριξει στο σπαραγμό των δεκαετιών του 1940 και '{ου 1950 που ακόμα 
και οι εμπOQικές δοσοληψιες μεταξύ αριστερών και δεξιών θεωρούνταν πρόξεις 
εθνικής μειοδοσίας. Δυστυχώς σ'αιttη την πορεία την ηγεσία του Δημοκρατικού 
Συναγερμοίι την ακολούθησε και η ηγεσία του Δημοκραηκοίι Κόμματος. Είναι μέσα 
σε τέτοιο κλίμα. κύριε Πρόεδρε, που διεξήχθησαν οι δημοτικές εκλογ!ς της 22ας του 
Δεκέμβρη. 

Στην προεκλογική περίοδο αντί να υπάρχει λόγος και αντο.ογος για την 
τοπική αυτοδιοίκηση, προβληματισμός για την τοπικη ανάπτυξη και tTJV αντιμετώ· 
πιση των προβλημάτων των δημων και των δημοτών. ακοίισαμε κηρυΥματα ιδεολο· 
γικού και παραταξιακού. θα το ονόμαζα. μΙΟΟυς. Ακούσαμε για το ΑΚΕΛ που 
πρέπει να μπεΙ στη γωνιά. Ακούσαμε για επιλοΥές δήθεν μεταξύ ελεύθερης και ελεγ. 
χόμενης αγοράς. 

Δεν υπoστηΡCΞαμε ποτέ ότι οι δημοτικές εκλογές στερούνται πολιτικού περιε

χομένου. Δεν εt..-ταμε ποτέ ότι οι εκλογικές και άλλες συνερΥασΙΙς ανάμεσα σε 
κόμματα είναι ασυμβίβαστες με το δημοκρατικό πολιτικό παιγνίδι. Εκείνο που 
είπαμε και συνεχίζουμε και τώρα να λέμε. μετά τις εκλογές, είναι ότι η άκρατη 
παραταξιοποίηση πλήττει την τοπικη αυτοδιοίκηση, πληττει την ενότητα και εyxu. 
μονεΙ κινδύνους για την πορεία του Κυπριακού. όταν γίνεται μάλιστα σε μια τόσο 
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κρίσιμη φό.ση του προβλήματος. Εκείνο που λέμε εΙνα~ ότι ο λαός και ο τόπος, η 
υπόθεση της Κύπρου, έχουν ανάγκη από συνεργασίες που θα γεφυρώνουν τ~ς 
διαφορές και θα ενώνουν τις δυνάμεις και όχι να τις διασπούν. 

θα θtλαμε και από το βήμα της βουλής να διακηρύξουμε ότι το ΑΚΕΛ θα 
μείνει πιστό στην αντιπολωτική πολιτική. Την πολιτική της ενότητας. 

θα ήθελα, κύριε Π ρόεδρε, να πω λίγα λόγια και για το αποτέλεσμα των 
Εκλογών της ΠΕρασμένης Κυρι.αχής και κάποια διδάγματα που κατά τη γνώμη μας 
βγαίνουν. Ο λαός μας αξιζει σvyχαρητηρLων για τον άψΟγΟ και πoλ~τισμtνo τρόπο 
με τον οποΙο προσήλθΕ στις χόλπες και άσκηοε το εκλογικό του δικαιωμα. Aξι.tει 

όμως δυο φορές σuyχαρητηρίων για την πολιτική ωριμότητα και ιιπευθυνότητα την 

οποία επέδειξε ασκώντας το εκλογικό του δικαιωμα. 

ΣυγχαΙρω και από το β';μα της βουλής όλους ανεξα(.ρετα τους ΕΚλεγέντες 

Δημ(ιρχοιις και δημοτικούς συμβούλους και τους καλώ να εργαστούν για το 
συμφέρον της τοπικής αυτοδιοίκησης και μόνο. 'Σε τέτοια περίπτωση θα έχουν την 

πλήρη συνεργασία τοιι ΑΚΕΛ· Αριστερά· Νέες ΔUΝΌμEις. 

Κατά την προεκλογική περtoδo ελέχθη Επανειλημμένα από στελέχη της ηγεσtας 

τοιι Δημοκρατικού 'Συναγερμού ότι σ' αυτές τις εκ.λογές θα δοθεί ένα μάθημα στο 

ΑΚΕΛ. Η δική μας απάντηση ήταν ότι μαθήματα δεχόμαστε μόνο από το λαό που 

παρακολουθεί και κρΙνει όλοιις μας. Και πραγματικό ο λαός έδωσε μαθήματα. 
Μαθήματα και μηνύματα τα οπο(α θα 'ταν καλό να τα λαμβόvoυμε όλοι σοβαρό 

\J:rtόψTι μας . 

Μελετώντας τα αποτελέσματα των εκλογών, το πρώτο, το πιο σημαντ~κό 

συμπέρασμα που βγάζει κανένας είναι ότι ο πραγματικός νικητής των εκλογών είναι 
η τοπική αυτοδιοίκηση. Ο λαός ψήφισε με κύριο γνώμονα το καλό της τοπικής αυτο-

διο(κησης α...oρρί.πtoντας τα ξένα προς το χαρακτήρα των δημοτικών εκλογών 

μηνύματα. Ο λαός με την ψήφο τοιι απέρριψε την αντιπαράθεση στη βόση ιδεολο--
γικών κρι.ηρίων, την πόλωση και .ον παραταξιακό φανατισμό. Απέρριψε ακόμα ο 
λαός επιλογές των ηγεσιών Δημοκρατικού Συναγερμού και ΔΗ ΚΟ σ' ότι αφορι1 

υποψήφιους δημάρχους δίνοντας το μήνυμα ότι μικροκομμαηκές σκοπιμότη.ες δεν 

μπορεί να τίθενται πάνω από τα συμφέροντα της τοπικής αυτοδιοΙκησης. 

Το δεύ.ερο πιο σημαντικό συμπέρασμα των δημοτικών εκλογών εΙναι κατά 1η 

γνώμη μας ό1Ι μ.αταιοπονούν όσοι απερΥόζονται την απομόνωση και τη συρρίκνωση 

10υ ΑΚΕΛ. Ούτε ο ιδεoλoγικιrπαραταξιακός φανα1ισμός ούτε 1α παρωχημtνα 
συνθήματα όλλων εποχών ούτε η άκρα1η εχμετόλλευση των όσων συνέβηκαν και 

συμβαίνουν στην Ανατολική Ειιρώπη ούτε ακόμα η μεροληπτική στόση μερtδας του 

riJnou μπόρεσαν να επιφέρουν συρρΙκVΩΣΗ του ΑΚ ΕΛ. Ο λαός μας ψήφισε με 

κυπριακό κριτήρια και ενισχοοε ακόμα πt.O πολύ το AKEΛ-Aρι.στεριi·Nέες ΔUΝΌ
μει.ς. Το ΑΚΕΛ στέκει ψηλό στ~ς συνειδήσεις και την εκτ(μηση 1ων λα'ίκών μαζών, 

γιατΙ έχει να επιδείξει πολύχρονη και πολύτιμη προσφορά στους αγώνες της 
Κύπρου για λευτεριά και στην πάλη των εργαζομένων για καλύτερη ζωή. Και αυτό 
είναι που μετρά όταν ο κύπριος πολΙτης βρΙσκεται μπροστά στην κ6λπη σ' οποιαδή· 
ποτε εκλογική αναμέ1ρηση. 

ΕλπΙζουμε και ευχόμαστε οι ηγεσίες τοιι Δημοκρατικού Συναγερμο" και του 

• 

ΔΗ ΚΟ να συνέλαβαν σωστά τα μηνύματα των δημοτικών εκλογών και να προβλημα- ~ 

τιστούμε όλοι μαζΙ για το μέλλον. Ελ:πίζοιιμε χαι ευχόμαστε το μάθημα ΠΟΙΙ έδωσε ο 
κυπριαχός λαός την περασμένη Κυριακή να μην πάει χαμένο. Ελπίζουμε και ευχό· 
μαστε να προβληματΙσει όλους και ιδιαΙτερα εκείνοιις που πρέπει να προβληματΙσει 
για το καλό της Κύπρου και της ιιπόθεσής της. 



• 

• 
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Όσον αφορά εμάς, δεν πρόχειται να αxo\ΚJtoύν θριαμβoλoγLες από την 
πλευρά μας. Και πολύ πιρισσότερο η εκλογική EΠHuχω, δεύτερη μέσα σ'ένα χρόνο, 
δεν πρόχειται να μας εκτρέψει από το δρόμο που έχουμε χαράξει. Και αυτός ο 
δρόμος είναι ο δρόμος της συναίνεσης, είναι ο δρόμος του διαλόγου και του αμοι· 
βαΙΟυ σεβασμού. EΙνα~ ο δρόμος που ρίχνει γεφίιQια πάνω από ι.δεολσΥιχο-πολιτιχές 
διαφορές και ενώνει διαφoρεtικoύς ιδεoλoγικoUς χώρους στην χοινή προσπόθιια 
για τη σωtηρω της Κύπρου. θα ακολουθήσουμε χαι στη συνέχεια τον ίδιο δρόμο με 
σιrνέπεια και ειλικρίνεια. 

Είμαστε «οιμοι για διάλογο χαι ισότιμες συνεργασLες στl1 βάση αρχών που θα 
εξυΠl1ρετούν τον τόπο. τους εργαζομένους χαι την υπόθεση "{l1ς Κύπρου. Ταυτό
χρονα διαΚl1ρύτ'tουμε ότι δε θα σταματήσουμε ποτέ να προασπίζουμε το χόμμα μας 

και "{α ιδανικά μας από τις όποι.ες επιθέσεις και υπονομεύσεις, διεκδικώντας στα 
πολιτικά, κοινωνιχά και οικονομικά πράγματα του τόπου το ρόλο που ο λαός με 
την εμπισtoσ'ύνη του μας ExιφoQtLζεt. Όσο πιο γρήγορα γίνει αυτό καtανοητό, όσο 

πιο γρήγορα εγκαταλειφθούν τα σχέδια για απομόνωσl1 και συρρίκνωση του ΑΚΕΛ, 
τόσο πιο θετικά αποτελέσμαtα θα έχουμε για to εσωτερικό μας μtτωπo και την 
υπόθεσή μας. 

Το ΑΚΕΛ είναι μια σημαντιχή εθνική πολιτική δύναμη σ' αυτό τον τόπο. Μι.α 
δύναμη που σέβεται τον εαυτό '(ης και όλες τις άλλες πολιτικές δυνάμεις, αλλά και 
δύναμη που διεκδικεί τον (διο σεβασμό από όλους. 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, Η συζήτηση και η ψήφιση των κρατικών 
προυπολοΥισμών από τη Βουλή των Αντι...-τρσσώπων αποτελεί ίσως το σημαντικό
τερο οιχονομικό γηονός στην Κύπρο. Στη σι(ήτηση αυτή οι εκλημeνoι εκπρόσωποι 
του λαού χαλούνται να τοποθετηθούν, να επιδοκιμάσουν ή να αποδοκιμάσουν την 

" οικονομική πολιτική της κυβέρνησης και να προβούν πσ.ράλλη).α στις δικές τους 
εκτιμήσεις και προτάσεις για τη μελλοντιχή πορεω της οικονομίας της χώρας μας. 

Μέσα από τους προUπολογισμο'ύς καθρεφτίζfTαι η οιχονομική φιλοσοφω που 
.. εφαρμόζει η εκάστοτε κuβtρνηση. Είναι φυσικό στη συζήτηση αυτή τα πολιτικά 

κόμματα να μην περι.οριζονται στην καθαυτό αναφορά στους κρατικούς nρoUπoλo
γισμούς, αλλά να επεκτείνονται με αναφορές στη γενικότερη κατάσταση της οικονο

μίας, σtις τάσεις και τα πQOβ).iιμαtα που παρουσιάζονται όπως και στις εξελίξεις 
γύρω από τα διάφορα μεγέθη της. 

• 

• 

ΤΟ AKEΛ.Aρισtερά·Nέες Δυνάμει.ς αποδίδει τεράστια σημασία στο θέμα που 
ονομάζεται "Κυπριαχή Οικονομω", διότι μια ανθηρή οικονομία από τη μια 
αποτελεί σημαντικότατο όπλο στον αγώνα που διεξάγει ο λαός μας για δικαίωση 
και μια οικονομική ανάπτυξη εναρμονισμένη στις ανάγκες του λαού και των εργαζο· 

μένων από την άλλη αποτελεί εχtyyυo κοινων1.Χής δικαιοσύνης. 

Εφόσον το μεγαλύτερο πρόβλημα της χώρας μας είναι η κατοχή, η φύση αυτού 
του προβλήματος καθορίζει και τις παραμέτρους μέσα στις οπο(ες x~νεΙται κα~ η 
διχτj μας φιλοσοφία για την οικονομική ανάπτυξη της Κύπρου. Αυτή μας η φι.λο· 
σοφω, που έχει στο επίκεντρό της την ευόδωση του αγώνα μας και την ευημερία των 
εργαζομένων, στηρίζεται στις πιο κάτω αρχές. 

(α) Στην ανάπτυξη μιας σύγχρονης, δυναμικής, ευέλικτης και κοινωνικά 
προσανατολισμένης μικτής οικονομΙας. 

(β) Στην ουσιαστική παρεμβολή του κράτους και της κοινων(ας εκιΙ Mou οι 
νόμοι της αγοράς λειτουργούν σε βάρος των οιχονομικά ασθενtστερων 
στρωμάτων του λαού. 
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(γ) Στην κατοχύρωση δικαιότερης κατανομής και ανακατανομής του 
πλούτου που δημιουργείται. 

· 

(δ) Στην κατανομή των οικονομικών βαρών ανόλΟΥα μι το εισόδημα του • 
καθενός. 

Οι πιο πάνω αρχές πρέπει ταντόχρονα να αποτελούν και προυποθέσεις οικο

νομικής και κοινωνικής ομαλότητας στl1 χώρα μας. Οι φωνές που ακούονται για 

τυφλή αντιγραφή του νεoσuντηρητικoύ μοντέλου ανάπτυξl1ς, οι φωνές για κατάρ

Υηση Τl1ς ΑΤΑ, για πν(.ξιμο του συνεργατισμού, για απελευθέρωση των επιτοκίων 

και εκχώρησl1 κρατικών και ημικρατικών υΠl1ρεσιών στο ιδιωτικό κεφάλαιο 

δl1μιουργούν ρωγμές στl1 βάσl1 της ομαλής οικονομικής ανάπτυξl1ς. 

Η συνέχεια στην οικονομική ανάπτυξl1 εξυπακούει και συνεχή αύξl1σl1 του 

εθνικού πλούτου γεγονός που ευνοεί την επίτευξl1 των στόχων που εμείς τουλάχι
στον σαν ΑΚΕΛ θέτουμε για συνεχή βελτίωση του βιοτικού επι.πέδου των εργαζο

μένων. Και όταν λέμε βιοτικό επίπεδο εννοούμε πολύ περισσότερα από μια απλή 

αύξ11Ο11 των εισοδl1μάτων. Πέραν από ένα αξιοπρεπές εισόδl1μα το βιοτικό επίπεδο 

περιλαμβόνει την ποιότητα της υγείας, Τl1ς παιδείας, της στέΥης, του πολιτισμού, 

του περιβόλλoVΤoς και πολλά άλλα. 

Κύρι..ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι οι ιδιόμOQιφες συνθήκες 

μέσα στις οποίες λειτούΡΥησε η κυπριακή οικονομία μέσα στο 1991 επηρέασαν τα 
γενικότερα οικονομικά απoτελtσματα. Η κρί.ση στον Περσικό Κόλπο χαι 11 μετεξέ
λt.ξή της σε πολεμική σύρρα.ξl1 και 11 παρατεταμέντι ανομβρία οδήΥησαν την ΟΙΚΟ
νομΙα μας σε ύφεση 11 οποία διήρκεσε μέχρι και τους πρώτους καλοκαιρινούς μήνες. 
Η ανόκαμψη που σημειώθηκε μετά τον Ιούλιο μέχρι και σήμερα έχει αμβλύνει χάπως 

τα προβλήματα που δl1μιουρΥήθηκαν. Η ύφεση στην οικονομική δραστηριότητα, η 

ανομβρία. η ετεροχρονισμέντι εφαρμογή της φορολογικής μεταρρύθμισης χαι οι 

μειωμένες εισπράξεις από δασμούς λόγω της τελωνειακής ένωσης με _ην EUQωπα·ίκή 

Κοινότητα, έχουν εξακovtΙσει στα ύψη τ600 το δl1μοσιονομικό έλλειμμα όσο και το 

δl1μόσιο χρέος. 

Παρά τα προβλήματα που έχουν δημιουργηθεί συνολικά η εικόνα που παρου

σιάζει η οικονομία μας είναι χαλή. Ο ρυθμός ανάπτυξl1ς Τl1ς οικονομίας μας υπολο

γίζεται να κυμανθεΙ γύρω στο 1.5% σε σίιγκριση με 6.6% tO 1990. Παρά τους χαμl1-
λούς ρυθμοuς ανάπτυξης, αντοΙ μπορούν να σuyχριθoύν ευνο"Lκά με τους 

οικονομικούς μας εταίρους. Λόγω της ανομβρίας ο γεωργικός τομέας σημείωσε tl1 
μεγαλύτερη ntiliOTJ. Προβλήματα παρουσιάστηκαν και στον τομέα της μεταποίησης 
όπως και στις υπηρεσίες IδLDttερo. λόγω της κάθετης μεΙωσl1ς του τουριστικού 

ρεύματος. Αν επιχειρήσουμε μια διατομεακή εξέταση με βάση τους ρυθμούς 

ανάπτυξl1ς αντού του χρόνου αλλά και των προηγούμενων χρόνων θα καταλήξουμε 

στην ίδια δια..-τίστωση στην οποία το ΑΚΕΛ αναφέρεται και προειδοποιεί εδώ και 

αρκετά χρόνια. Είναι για πολλοστή φορά που προειδοποιούμε για τη στρεβλή δομή 

της οικονομίας μας η οποΙα οφείλεται στη διό'Υχωση και μονόπλευρη ανάπτυξη του 

τομέα των υπηρεσιών και ιδιαΙτερα του τουρισμού σε βάρος των τομέων της υλικ~ς 

παραγωγής. ΠΡΟΤΟ" εΙναι αργά το κράtος oφεLλει να πάρει διορθωτικά και ρυθμι
στικά μέτρα, να δημιουργήσει ευνο·Lκές συνθήκες για τη διοχέτευση μεγάλου μέρους 

των επενδύσεων στους τομεις της υλικής παραγωγής. Ο πόλεμος στον Κόλπο έχει 

αποδε(ξει πόσο ευπαθής σε καtαστάσεις κρίσεως είναι ο τομέας του τουρισμού. 

• 

• 

• 



-

• 

• 
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ΑντιλαμβανόμαστΕ όη οι περιορισμένοι πόροι της χώρας μας και ο γεωγραφικός 
χώρος μέσα στον ΟΠΟ(Ο δροuμε καθοριζουν τις συνθήκες ανάπτυξης και τους οικο

νομικούς μας προσανατολισμονς. ΕΙναι γι'αυτό που σtην πορεΙα αναπτύξαμε ένα 

οικονομικό μοντέλλο με έντονη εξωσtρέφεια. βασισμένη στις εξαY<UΎές αγαθών και 

υπηρεσιών. Η παραδοχή Ο\I1:ής της αvτικειμενιχτ'ις πραγματικότητας δε σημαΙνει 

όμως ότι δεν υπάρχουν περιθώρι..α ανάπτυξης της βι.ομ11χανίας και της γεωργιας. 

Ο πληθωρισμός μπορε! να λεχθεί ότι κυμάνθηκε σε επΙΠεδa -Υύρω στο 4.7%. 
ινώ τι αvεQΎία αναμένεΊΟΙ να περιοριστεί στο χαμηλό ποσοστό του 2.4%. Παρό. την 
ανεργιαχή έκρηξη στους πρώ10ιις μήνες το\l χρόνου. δια.ί'nστώνουμε με ικανοποΙηση 

όη αυτή μειώθηκε σε αρκετά χαμηλά επΙ-τεδα. ενώ για το 199'2 προβλέπεται να 
μει.ωθf:Ι ακόμα περισσόtερο. Παρόλληλα όμως εκφράζουμε την απαράσκειά μας. 

γιοτΙ ένα μεγάλο μέρος των ανέργων μας είναι απόφοιτοι σχολών τριτοβάθμιος 
εκπα(δεuσης με αποτέλεσμα ένας τόσο δυναμικός και παραγωγικός συντελεστής της 

οικονομίας μας να αδρανει. Γνωρ(.ζουμε, ότι έχουν ήδη ληφθεί κάποια μέτρα για 

αντιμετώπιση αυτού του κοινωνικού προβλήματος. ΤΟ ΑΚΕΛ καλεί την κυβέρνηση 

να πάρει δραστικότερα μέτρα και να δημιουργήσει ακόμα ε\lνο·'κότερες σννθήκες οι 

οποιες θα επιτρέψο\lν την ένταξη στην κοινωνία α\lτού του σημαντικού σuντελεστή 

οικονομικής ανάπτυξης που ονομάζουμε αδρανές επιστημονικό δυναμικό. Ι 

Παρά τη γενικά καλή εικόνα ΠΟ\l παρουσιάζει η οικονομια μας ανημετωπιζει 

εντούτοις και αρκετά προβλήματα. τα οποία αν δε βρουν τη λύση τους Q.,-τεv.ούν να 

τινάξουν στον αέρα το οικονομικό μας οικοδόμημα. 

Ιδιαίτερα οξύ παρουσιάζεται φέτος το πρόβλημα με τα ελλείμματα στα 

δημόσια οικονομικά. ΤΟ δημοσιονομικό έλλειμμα λόγω των γνωστών συγκυριών 

αναμένεται να φτάσει τα 136 εκατομμύρια λίρες. Το ΑΚΕΛ έχει μελετήσει σε βάθος 
το πρόβλημα και υπέβαλε ήδη υπόμνημα στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας προτεΙνο

ντας δέσμη μέ"τρων για άμβλυνση ΤΟ\l προβλήματος. 

Για τη σταδιακή επf.λυση του προβλήματος εισηγηθήκαμε την έγκριση από τη 

Βουλή του Ειδικού Φόρου Πολ\lτελε[ας, την έγκαιρη εισαγωγή του Φόρο\l Προστιθέ

μενης ΑξΙας, την αύξηση της φορολογίας των εταιρειών και των πολύ ψηλά αμειβό

μενων μισθωτών, τη φορολογία των εκκλησιαστικών οικονομικών δραστηριοτήτων, 

την παραμονή της έκτακτης εισφοράς για τις εταιρείες, την εισαγωγή της ~πράσινης 

φορολογίας" για προστασΙΟ του περιβάλλοντος, την καταπολέμηση της φοροδια

ψυγής και άλλα. Εισηγηθήκαμε πρόσθετα τον περιορισμό των προσλήψεων στο 

δημόσιο και την παράταση του μορατόριουμ που εφαρμόl;.ει η κυβέρνηση, τον περιο

ρισμό των λειτουργικών δαπανών του κράτους -και διαπιστώνο\lμε ότι υπάρχουν 

τέ"τοια περιθώρια- τον περιορισμό της υπεQWριακής απασχόλησης στο άκρως 

αναγκαίο. τη διεξαγωγή μελέτης για την παραγωγικότητα στο δημόσιο και μια σειρά 

άλλα μtτρα. 

Τα δημόσια οικονομικά νοσούν και η έγκαιρη λήψη μέτρων από την κυβέρνηση 

είναι περισσότερο από αναγκαία. Το ΑΚΕΛ μέσα στα πλαίσια της δημιουργικής του 

προσφοράς προς τον τόπο έχει υποβάλει τις εισηγήσεις ΤΟ\l. Α\ιτή δεν είναι η πρώτη 

φορά που υποβάλλουμε εισηγήσεις. Την ίδια δημιουργική στάση τηρήσαμε \ιποβάλ

λovτας δημόσια τις εισηγήσεις μας για αντιμετώπιση των tπLΠτώσεων της κρίσης 

στον Κόλπο, για την αντιμετώπιση των οικονομικών προβλημάτων που αντιμετωπί

ζουν οι Δήμοι και τov ουσιαστικό ρόλο που διαδραματίσαμε για την υιοθέ"τηση της 
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φορολογικής μεταρρύθμισης με φιλολα'ίχό ΠΕριεχόμενο. Α ν«μένουμε από την κυβέρ

νηση να \ιιοθετησει τα μέτρα που προτεΙνουμε για με(.ωση των δαπανών, ενώ ταυτό
χρονα καλο"με τα άλλα κόμματα να συμφωνήσουν με την αύξηση της φορολογΙΟς 

των μεγάλων επιχειρήσεων και των οικονομικά εύπορων στρωμάτων της κοινωνΙας, 

ώστε να ενισχUΘOύν τα έσοδα του κρότους. 

Η χρηματοδότηο1'l των ελλεφά-ι:ων υποχρεώνει '{ην κυβέρνηση να καtαφεit'(ει 
σε δανεισμό με αποτέλεσμα τη συνεχή αύξηση του δημόσιου χρέους γεγονός που 

tγX\lμoνεΙ κινδύνους υπoθή)ι.εUΣΗς της οικονομ(ας μας σε ξένα κέντρα με όλες τις 
αρνητικές EΠι.mώσεις. Γ\.Ο το Ι991 το δημόσιο χρέος αναμένεται να φτάσει το 1.5 
δισεκατομμύριο ).,(ρες Τι το 56% του αχαθάρισι:ο\l εγχώριου προ"ίόντος. Εκτός από 
το διαρθρωτικό πρόβλημα της οικονομΙας μας λόγω της συνεχούς δι.εύρuνσης των 

τριτογενών τομέων και ι.διαΙτερα 10υ τουρισμού σε βόρος των τομέων της υλικής 

παραγωγής, μέτρα θα πρέπει να ληφθούν και για τη μείωση του εμπορικού μας 

ελλείμματος το οποίο παρουσιάζεται διευρυμένο, Επιβάλλεται κατά O1JvtneLa η 
άμεση λήψη μέτρων για Εξεύρεση νέων αγορών και περιορισμό των εισαγωγών όπου 
αuτ6 ενδείκνυται, Ιδιαίτερη έμφαση θα πρέπει να δοθεί στην αύξηση της παραγωγι· 

κ6τητας και την ενίσχυση της αvtαγωνιστικ6τητας των κυπριακών nΡO'Wvtrov μf:σω 

του τεχνολσΥικού εκσυΥχρονισμού και της oρ-yανωηκTtς αναβάθμισης της βι.ομηχα. 

νιας μας, αλλά και μέσω του εκσυγχρονισμού στο γεωργικό τομέα. 

Παρά τα μέτρα που έχουν ληφθεί και τα βήματα που έχουν γίνει προς τη 

σωστή κατε'ύθuνση, η σημερινή διάρθρωση της κατανομής και ανακατανομής του 

εθνικού εισοδήματος δεν μπορούμε να πούμε ότι βρΙσκει σύμφωνο το ΑΚΕΛ

Αριστερά·Νέες Δυνάμεις. Σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτουμε οι μισθωτοί 

εργατουπάλλl1λοι οι οποίοι αποτελούν το 70% του οικονομικά ενεργού πλl1θυσμού 
έχουν μερtδιo στο εθνικό εισόδl1μα μόνο 46.1 ιι από 48.9% που ήταν πριν μερικά 
χρόνια, ενώ οι φορείς Τl1ς αστικής τάξης που δεν ξεπερνούν το 5% του οικονομικά 
εννργού πλl1θυσμού καρπoύνtαι κατά κεφαλή υπερτετραπλάσια. Αυτή 11 αδικία 
δl1μιουργήθηχε, γιατί για χρόνια τα κέρδη -στα οποιο. noρtXOvtaL και κίνητρα, και 

έχουν παράλλ1]λα την κάλυψη των κομμάτων της δεξιάς τα οποία γίνονται τροχο

πέδη στην αύξl1ση Τl1ς φορολογίας των επιχειρήσεων- αUΞάνovταν με ρυθμούς ταχύ
τερους από τους ρυθμούς αύξl1σης των εισοδημάτων των εργαζομένων. Επιβάλλεται 

λοι.πόν να σταθούμε μΕ ιδιαίτερη προσοχή σ' αυτό το ζήτημα με τη λήψη μέτρων που 

να στοχεύουν στην ενίσχυση των εισοδημάτων των εργαζομένων, στην περαιτέρω 

φορολογική ελάφρυνση κάποιων στρωμάτων. που ακόμη αδικούνται , και στην 
περαιτέρω ενίσχυση των κοινωνικών παροχών του κράτους προς την κατεύθυνση 

των χαμηλά αμει.βόμενων στρωμάτων. 

Η εισαγωγή πρόσθετης φoQOλoγικής πίστωσης για τους άγαμους, η αισθητή 

μεί.ωση της φoρoλoγLας των υπερωριών με ένα χαμηλό συντελεστή ύψους 15%. η 
απαλλαγή των συντάξεων από τη φορολογία και η τιμαριθμοποίηση των συντελε
στών του φόQoυ εισοδήματος, πιστεύουμε ότι είναι μέτρα απαραίτητα για τη 

βελτίωση του φορολογικού πακέτου, μέτρα που θα βοηθήσουν στη βελτίωση της 

κατανομής και ανακατανομής των εισοδl1μάτων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, οι κρατικοί προυπολογισμοί σαν μοχλός 

άσκησης οικονομικής πολιτικής αποτελούν μέσο ανακατανομής του Εθνικού Εισο

δήματος, γι' αυτό και το ΑΚΕΛ τους κρίνει όχι τόσο σαν τα κατ' εξοχήν νομοθετή

ματα οικονομικού περιεχομένου αλλά σαν το μηχανισμό άσκησης πολιτιχής. 

• 
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Οι προυπολογιομοΙ σαν ο καθρtφτης μέσα στον οποίο εμφανιζεται 11 κοινω
νική και οικονομική φιλoσoφtα της εχάστΟΤΕ κuβέρνη<J1lς, ΎΙΟ να ικανοποιούν τη 

δική μας φιλοσοφΙΟ. τη φt.λoσoφLα ΤΟ\l ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέεζ Δυνόμεις , πρέπει να 
εκφράζουν τσυς εξης δυο προσανατολισμούς της οικονομΙας μας: 

(α) Κοινωνικό προσανατολισμό- και 

(β) αναιπιιξιαχ6 προσανατολισμό. 

Α"τό φυσικά εΙναι το ιδεατό και το εvκταto. που σΙγουρα απέΧΕΙ αρκετά από 

το πραγματικό και το εφικτό. Διότι ΤOΊJς προυπολΟΥιομούς δεν μπορούμε να τους 

κρΙνουμε μόνο από το πώς το",ς θέλο\lμε. αλλά και από τις υπάρχουσες αVΤΙΚEιμε

νικές οικονομικές συνθήκες στη δοσμένη χώρα. Οι δικές μας συνθήκες μ.-τορούμε να 

πούμε με βεβαιότητα ότι δεν ήταν Ίόσο εUΝO"ίκές, ώστε να ε..-τιτρέπouΝ την κατάQηστι 

προυπολογισμών με έντονο κοινωνικό και αναπτυξι.ακό χαραχτήρα. τέτοιο που να 
μας ικανοποιούσε και εμάς πλήρως. 

Παρά ης φεηνές ο~κονομ~κtς δUΣΧέρει.ες με την αύξηση του δημoσιoνoμ~κoύ 

ελλείμματος, το ΟΠΟ(Ο δ~αφαίνεται μέσα από την ανάΥνωση των ΠΡOUπOλOγΙOμών, 
εντούτοις με ικανοποΙτιση διαπιστώνουμε ότι είναι εμφανής τι προσπάθεια της 

κυβέρνησης μέσα από αυξημένες δαπάνες τόσο για κοινωνικά όσο και για αναπτυ

ξιακά έργα να διατηρήσει μέσω των κρατικών ΠQO\ιπολογισμών την οικονομική 
δρασττιριότητα σε ψηλά επLπεδα. ιδιαίτερα τώρα που αυτή τι ενέργεια θεωρείται 
οικονομικά αναγχαΙΟ. αφού μόλις πρόσφατα καταφέραμε να βγούμε -και όχι 

αλώβητοι- από μια κρ(ση. 

Με ικανοποΙτιση παρατηρούμε ότι ο προυπολογι.σμός Ανάπτυξτις διαττιρεΙται 

στα περσινά επίπεδα με μια ελαφρά επι.πρόσθετη αύξτιστι γεγονός που υπογραμμίζει 
τις αναπτυξι.ακές κατευθύνσεις τrtς οικονομικής πολιτικής του κράτους με τις 
οποίες συμφωνούμε. Ο Τακηκός προυπολοΥι.σμός ο οποίος προνοεί δαπάνες (682.2 ' 
εκατομμυρίων λιρών και έσοδα (569.3 εκατoμμυρl.ων καθρεψtίζει ακριβώς τα 
συσσωρευμένα προβλήματα. δτιλαδ'ή τη διόγκωση του κρατικού μτιχανισμού. τα 

αυξημένα τοκοχρεωλύσια. ττιν κρίση στον Κόλπο. τα οποία αυξάνουν περισσότερο 
τα δτιμοσιονομικά προβλήματα. 

Φέτος για πρώτη φορά οι προυπολοΥισμοί τοιι 1992 προνΟΟύν κατάργηση 241 
θέσεων tναvι:ι δημιoUQΎίας 223 θέσεων. ενώ σύντομα αναμένεται να καταργηθούν 
άλλες 78 θέσεις, όταν κενωθούν. Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ΔUΝΆμεις χαιρετίζει την 
εμφανή προσπάθεια της κιιβέρνησης να περιορίσει τις προσλήψεις στο δτιμόσιο και 

να μεLώσει μ' αντό τον τρό.-το τις δαπάνες του προσωπικού. θέλουμε να πιοτεύοιιμε 

ότι αντά τα βήματα θα συνεχισθούν και στο μtλλoν , αλλά θέλοιιμε να πιστεύοιιμε ότι 
θα υποστηριχτούν και αnό τα πολιτικά κόμματα. ΤΟ ΑΚΕΛ δεν υποστήριξε μόνο το 

μορατόριουμ για τις πρoσλ'ήψtις. αλλά έχει παράλληλα προτείνει και την παράτασή 
τοιι μέχρι και το 1997. Δημι.ουργΙα νέων θέσεων προτείνεται στον τομέα της 
Παιδείας. Αντό κρΙνοιιμε ότι ήταν αναγκαίο λόγω ττις αύξτισης των μαθητών. της 
μεLωσης τοιι ωραρίοιι των καθηγητών και των δασκάλων και της εισαγωΥ'ής της 

πενθήμερης εργασίας στην Παιδεία. 

ΔυΣΤVΧώς πρέπει να αναφέρω ότι η δομ'ή 10ΙΙ Τακτικού προυπολογισμού λόγω 
των αντικειμενικών προβλημάτων που υπάρχουν δεν είναι η επιθιιμτιτή. ΣUΓΚεχριμ

μένα 5 Ι .0% τοιι σuνόλoυ των τρεχουσών δαπανών 10\1 πρo\lΠoλoγισμOύ αφορούν 

δαπάνες προσωπικού, 20% πλτιρωμές τόκων τοιι δτιμόσιου χρέους και 4.4% αφορά: 
τα λεΙΤOUΡγικά έξοδα της κιιβέρνησης. Με μια τέτοια δομή γίνεται αvι:ιληπτό όη 
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λ(γα λεφτ6. μένουν για ης δαπάνες κοινωνικής πρόνοιας οι oπotες φτάνουν το 
Ι 1.2% του προυπολΟΥισμού. Auτή τι αδυναμία θα υπερπηδηθεΙ μόνο μακροπρόθεσμα 
και εφόσον ξεπεραστοίιν τα δημοσιονομικά προβλήματα και μειωθεί το δημόσιο 
χρέος. 

Το έλλειμμα στον Ταχτικό προυπολΟΥισμό ε'ναι και φέτος αρκετά ψηλό. Το 

μορατόριουμ στις προσλήψεις, ο ουσιαστικός περιορισμός Ίων υπερωριών. ο περιο
ρισμός των λειτουργικών εξόδων τον κράτους, και ο περιορισμός στις προσλήψεις 
έκτακτων υπαλλήλων αποτελούν δέσμη εισηγήσεων και μέτρων που θα συμβάλουν 
στη μείωση του ελλείμμαΊος .ου Τακτικού προυπολΟΥισμού. 

Το ΑΚΕΛ χαιρετίζει την αύξηση των χορηγιών προς τσν ΚΟΑ και την αύξηση 

της χορηγίας προς το θΟΚ. Η αύξηση της χορηγίας προς τους διάφορους φορείς 
κοινωνικής προσφοράς, θεωρούμε ότι ε(ναι σημαντικό στοιχείο ορθής κοινωνικής 

πoλιtικής σ' ένα σίιγχρονο κράτος. Χαιρετίζουμε επίσης την εισαγωγή του σχεδΙΟυ 
θεραπείας Κυπρίων στο εξωτερικό και την αύξηστι του ει.δικού επιδόματος σε παρα
πληγικούς. Είναι πιστεύουμε μέτρα κοινωνικής πρόνοιας από την εφαρμογή των 

οποίων θα ωφεληθούν αρκετοί αναξιοπαθούντες συμπατριώτες μας. 

Ένα στιμειο στο οποΙΟ θα ήθελα να σταθώ ι.διαίτερα είναι οι δαπάνες γι.α εκδό
σεις και δημοσι.ότητα στο ΓραφεΙΟ Τύπου και Πληροφοριών. Οι δαπάνες αυτές είναι 
απόλυτα αναγκαίες για σκοπούς διαφώτισης, γι' αυτό πιστεύουμε ότι πρέπει να 
χρτισιμοποιούvtαι σωστά και να προβάλλουν την υπόθεση και το πρόβλημα της 
Κύπρου. Επιπρόσθετα πιστεύουμε ότι ο τομέας της διαφώτισης γενικότερα αποτελεί 

το μέτωπο στο οποΙΟ πρέπει να βρισκόμαστε στην επίθεση, γι' αuτό και θεωρούμε τα 
ποσά που δαπανούνται μηδαμινά. Όπως εί..-τα όμως χρειάζεται και καλύτερη OQΎά
νωση. Καλούμε την κυβέρνηση να μεριμνήσει για την ουσιαστική αναβάθμιση των 

κρατικών υΠTIρεσιών διαφώτισης και στους επόμενους ΠΡOUπoλoγισμOίις να αυξήσει 
αι.σθητά τα κονδύλια που θα δαπανηθούν γι' αυτό το σκοπό. 

Εξακολουθούμε να πιστεύουμε ότι η αμφιδρομη τηλεοπτική σύνδεση Ελλάδας

Κύπρου δεν έχει προσφέρει τα αναμενόμενα, ώστε να δικαιολογούνται δαπάνες 
ύψους 2.03 εκ. λιρών. Χρησιμοποιώ την ευκαιρία αυτή για να επαναλάβω ότι το 
ΑΚΕΛ είναι υπέρ της μετάδοσης ελληνικών προγραμμάτων και ειδήσεων από τη 
!;ωή της Ελλάδας. Αυτός ο σκοπός όμως επιμένουμε ότι μπορούσε και μπορεί να 

εξυΠTIρετηθεί με τη δημιoυQΎία δεύτερου καναλιού από το ΡΙΚ. Γι' αυτό το λόγο, για 
λόγους τάξης, το ΑΚ ΕΛ θα απόσχει α..-cό την ψήφιση του σχετικού κονδuλΙΟυ . 

Αναφορικά με τον προυπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας που εμπl.πτει 
στον Τακτικό προυπολογιομό διαπιστώνουμε ότι πρDβλέποvtαι αΊJξημένες δαπάνες 

για μισθούς και για τη δημΙOΊJργΙα νέων θέσεων, ενώ καμιά πρόνοια δεν νπάρχει για 
την αύξηση του επιδόματος των εθνοφρουρών. ΠροτεΙνονμε yw τον επόμενο χρόνο 
να μελετηθεί η αύξηση ΤOΊJ επιδόματος αυτού από 15 σε 30 λίρες. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφο... επιθυμώ να σταθώ ιδwΙτερα στις 
πρόνοιες εκείνες των προυπολογισμών οι οπο{ες αναφέρονται σε κονδύλια που 

αφορούν την ανάπτυξη της τοπικής αυτοδιοίκησης. Είναι γνωστοί οι αγώνες και οι 

προσπάθειες του ΑΚΕΛ για κατάργηση του διοριστικού συστήματος στην τοπική 
αυτοδιοίκηση. Μια όμως από τις πρώτες και τις πιο βασικές διαπιστώσεις των 
εκλεγμένων δημάρχων και των δημοτικών ΣUμβoΊJλίων ήταν η πενιχρότητα των 
οικονομικών πόρων για ανάπtuξη των δήμων και των κοινοτήτων. ΤΟ ΑΚΕΛ. μετά 

τις πρώτες διαπιστώσεις, πeoxώρησε σε σuyxεxριμένη μελέτη η οποία αφορούσε τα 

• 
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''οικονομικά των Δήμων~. Τα πορίσματα αυτής της μελέτης καθώς και τα συγκεκρι

μένα μέtρα που έχουμe προτείνει έχουν δημοσιοποιηθεί και σταλεί σ' όλους τους 

αρμόδιους φορείς. Σ' αυτή μας τη μελέτη, πέρα από την βασική διαπίστωση για τΤ)ν 

οιχονομιχή ανέχεια των Δήμων. εισηΥηθήκαμε μέτρα για εξοιχονόμτιση πόρων και 
παράλληλη αύξηση των εσόδων με τρόπο που να μην πλήttονται τα χαμηλά Εισοδη

ματικά στρώματα. Μια από τις βασικές μας θέσεις ήταν ότι 11 κρατική αρωyτi προς 
τους Δήμους έπρεπε να αυξηθεί σημαντικά και να καλύψει τουλάχιστον το 1 % του 
Τακτικού προυπολοΥισμού. Με ιδιαίτερη χαρά διαπιστώνουμε ότι οι πρoσπάθειi:ς 

μας έχουν καρποφορήσει. Σuyκεχριμένα για το 1992 οι συνολικές δαπάνες του 
κράτους για τους δήμους και τις κοινότητες αυξάνονται από 5 εκατομμύρια λLρες σε 
9.9 εκατομμύριο. ποσά που ξεπερνούν το 1 % που είχαμε θέσει σαν μίνιμουμ στόχο. 

Σ' αυτά τα κoνδύλι.a περιλαμβάνονται οι έκτακτες χορηγ(ες προς τους Δήμους, 

η χορηγία γι.a μηχανογράφηση στους Δήμους. η XOQηyta σε μικρούς Δήμους. στο 

Δήμο Λευκωσίας. η χορηγία για τον οδικό φωτισμό. η χορηγία γι.a την κάλυψη των 

ελλειμμάτων του Τακτικού προυπολογισμού των Δήμων. η αποζημιωση των Κοινο

ταρχών. το Σχέδιο Αναζωογόνησης της Παλιάς Λευκωσίας. η βοήθεια προς τα 

Συμβούλια Βελτίωσης. το Σχέδιο Xρuσαλινιώτισoας και πολλά άλλα. 

Χαιρετίζουμε την ενέρΎtια της κυβέρνησης και εχφQό:ζoυμε επ(.σης την πεποί

θηση ότι η κρατική φρoντιδa προς την τοπική αυτοδιοίκηση όχι μόνο δε θα ατονΙση. 
αλλά αντίθετα θα ενισχύεται συνεχώς. 

Όσον αφορά το σύνολο και των τριών προυπολογισμών. ο τομέας της 
Παιδείας και της Πολιτιστικής Ανάπτυξης καταλαμβάνει το 13.3% του συνόλου. της 
Υγείας το 7.4%. της Κοινωνικής Ασφάλισης Ευημερίας και Στέγασης το 23.4% και 
της Γεωργοκτηνοτροφίας το 7.5%. Εκφράζω την ικανοποίηση του ΑΚΕΛ, γιατί 
διαπιστώνουμε ότι διδεται ιδιαίτερη έμφαση στους τομείς που αφορούν την αναβάθ

μιση του βιοτικού ΕΠιπέδου του λαού σε σύγκριση ιδιαίτερα με άλλες ευρωπα'ίκές 
χώρες. 

α προυπολογισμός Ανάπτυξης του 1992 πQOβλέ.-τει δα.-τάνες ύψους 129.5 εκ 
λιρών και είναι κατά Ι.Ι εκ. λίρες αυξημένος έναντι του εγκριμένου προυπολογι

ομού οου 1991. Από οα 129.5 εκ. λίρες του προυπολογισμού Ανάπτυξης 21.2 εκ. 
λιρες θα διατεθούν για το πρόγραμμα υδαηκής ανάπτυξης, 24.7 εκ. λίρες για την 
ανάπτυξη του οδικού δικτύου. 9.2 εχ. λίρες για δημόσια κτίρια. 9.4 εχ. λίρες για 
αγροτική ανάπτυξη και 125 εκ. λίρες για τους οομε(ς της uyείας και οης παι.δε[ας. 

ΤΟ κόμμα μας θεωρούσε πάντοτε την εκτέλεση έργων υποδομής ως βασικό 

στοιχεl.o οης γενικότερης οικονομικής ανάπτυξης. n' αυτό ΕΠικροοούμε την πρόθεση 
της κυβέρνησης να διαθέσει αυξημένα ποσά για αναπτυξιακά έργα. ιδιαίτερα για 

έργα που αφορούν τη γεωρ-Υική και υδαηκή ανάπτυξη, την υγtία και την παιδεία. 

Ταυτόχρονα ενώ χαιρετίζουμε τις προσπάθειες και τις προθέσεις για εκτέλεση έργων 
με στόχο την αύξηση της γεωργικής παραγωγτ'ις. "tον(.ζουμε "tTiV ανάγκη εξεύρεσης 
τρόπων διάθεσης οων γεωργικών μας προ·ΟΟντων. Και εδώ είναι ένα σημείο να 

αναφέρω ότι επιμένουμε στη δημΙΟUQγ[α συμβoυλt.ων εμπορίας. Στον προυπολο

γισμό Ανάπτυξης σημειώνουμε με ικανοποΙηση την αύξηση των κονδυλίων που 

αqχ>QOύν την προστασία του περιβάλλοντος. ιδιαίτερα τα κονδύλια για σuντήρηση 

δασικών πάρκων και την καταπολέμηση της μόλυνσης των θαλασσών μας. 

Μέσα στον προυπολογισμό Αναπτύξεως περιλαμβάνονται και οι δαπάνες γι.a 
"to Φορέα της Νεολαίας. Η ενέργεια αυτή για παροχή αναβαθμισμένων υπηρεσιών 
προς τη νεολαΙα μας πρέπει να χαιρετισθεΙ Η νεολαta εΙναι το πιο δυναμικό 



1110 

κομμάη του λαού μας κα~ σαν τέτοιο πρέπει να ενθαρρ'ύνεται πoικ~λό'τρoπαι για να 

εκπληρώνει καλύτερα την κοινωνική της αποστολή. Τα ποσά που περLλαμβόνovcαι 

στον προυπολσΥισμό για το Φορέα της Νεολαιας πρέnει πιστεύουμε νάναι πιο εξει

δικευμtνα. Από 'Ιην άλλη θεωρούμε ότι πρέπει να καταβληθούν προσπάθειες για 

περιορισμό των λειτουργικών δαπανών του Φορέα. 

Κύρι.ε Πρόεδρε, η Βουλή των Αντιπροσώπων εδώ και 17 χρόνια συζητά και 
ψηφιζει προυπολογισμό για τους π.ρόσφuyες. Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

AKEΛ~Aριστερά ~Nέες Δυνάμεις χαιρετίζει το γεγονός ότι η πoλιτεLα. μέσω του 

Ταμείου Ανακούφισης Εκτοπισθέντων κα~ Παθ'όντων, μεριμνά με σημαντικά ποσά 
για τη στέγαση των εκτoπισθtντων, παρέχοντας πOQάλληλα βοήθεια προς τους 

παθόντες, τις χήρες, τους εγκλωβισμένους και άλλους. Οι δαπάνες για τη στέγαση 
των προσφύγων πρέnε~ να διατηρηθούν σε ψηλά επf.πεδα, γιατί εΙναι γνωστό ότι τα 

πρότυπα πρoσφuyικΏV κατοικιών που κτισtηκαν μετά -το 1974 δεν ανταποκρίνονται 
καθόλου προς τις σημερ~νtς σύγχρονες οικισηχές ανάγκες. Το κράτος οφεΙλει να 

μελeτήσει την ποιότητα των προσφυγικών κατοικιών και να βοηθήσει οικονομικά 

για τη βελ'tΙωσι't 1:0υς. 

Μέσα στον προυπολογισμό για τους πρόσφυγες σημειώνουμε τη δαπάνη 100 
χιλιάδων λιρών για ανέγερση εκκλησιών στους συνοικισμούς. Συμφωνούμε και 
υπερθεματίζουμε με την ανέγερση εκκλησιών στους προσφυγικούς συνοικι.σμούς, 

όμως θεωρούμε ότι και η Αυι:οχέφαλη Εκκλησία της Κύπρου θα πρέπει να αναλάβει 

τις ευθύνες της συμπεριλαμβάνοντας στους άμεσους στόχους της και την ανέγερση 

εκκλησιών, πέρα από την ανέγερση τουριστικών καταλυμάτων. 

Επειδή ένα μεγάλο μtρoς των εσόδων του ΤΑΕΠ καλύπτεται από την κατα~ 

βολή της έκτακτης εισφοράς για: τους πρόσφυγες, ας μου ΕΠιτραπεΙ να επαναλάβω τη 

θέση του ΑΚΕΛ για επ' αόριστο διατήρηση της έκ'tακτης εισφοράς που πληρώνουν 

οι εταιρείες θεωρώντας '10 μέτρο ως βασικό μηχανισμό δικαιης ανακατανομής εισο
δημά'tων. 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κλεΙW την αναφορά μου στους προυπολογισμούς εκφράζοντας 

την εκτίμησή μας για τον κοινωνικό κα~ τον αναπτυξιακό χαρακτήρα που έχουν και • 
ο οποΙος παρά τα προκύψαντα προβλήματα, διαπιστώνουμε ότι έχει ενισχυθεΙ 
Παράλληλα εκφράζουμε την πεποίθησή μας ότι θα ΣUΝΕΧισθεΙ και ενισχυθεί η λήψη 

μέτρων για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και περιορισμό του εξωτερικού 
μας χρέους σε επLπεδα ασφάλειας. θεωρούμε ότι υπάρχουν περιθώρια για περι.ο-

ρισμό των λεnουργικών δαπανών του κρότους και μεLωση των προσλήψεων στο 

δημόσιο όπως και περιθώρια για την αύξl1σl1 των εσόδων του κράτους, αν τελικά ο 
Δημοκραηκός Συναγερμός και το ΔΗΚΟ μας επιτρέψουν να φορολογήσουμε τους 

πλουσΙΟυς, την πoλυτέλtια και το μεγάλο κεφάλαιο. 

Πρόσθετα θα πρέπει από τώρα να προειδοποιήσουμε για τους κινδύνους που 
υπό.ρχουν να παρατηΡl1θεΙ πλl1θωριοτική έξαρση μέσα στο 1992. Από τώρα θα 
πρέπει πιστεύουμε να ληφθούν τα αναγκαLα μέτρα. για να προστατευθούν τα εισοδή

ματα των εργαζομένων. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις απικρίζει με 
ψήφο θετική τους τρεις κρατικούς προυπολογισμούς. Μ' αυτή μας την ενέργει.α 

θεωρούμε ό'τΙ συμβάλλουμε τόσο στην οικονομική και κoινωvιxή ανώmJξl1 Τl1ς 
πατριδας μας. όσο και ΟΤl1ν εν(σχυση της οντότητας του κράτους μας που εΙναι τόσο 

απαραΙ-τητη στον αvτικατoxικό αγώνα που διεξάγει ο λαός μας για τη mavtvωoη 

της Κύπρου. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 



• 

• 

• 

• 

1 ιι ι 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πριν καλέσω τον Ko~νoβoυλευHχ6 Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος, 

ήθελα να αναφέρω ότι όταν η κυβέρνηση καταθέσει φορολΟΥί.ες προς την χQtιύ
θυνση των πλουσ(ων, του μεγάλου κεφαλαίου, .ων υπερεθνικών, όλοι θα προστρέ

ξουμε. 

Ο Χ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπσΥ ΛΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε διευθετήσει να μιλήσει ο Χ. Λuσσαρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. ο Χ. Λ 'υοσαριδης. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι για μένα' να μιλήσει πριν από μένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή δε θα τον θέλατε για ορισμένα θέμαια να μιλήσει για σας, κύριε Παπα
δόπουλε; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ; 

Βεβαίως, 1ι.α ορισμένα. 

Β. Λ YΣΣAPIΔHΣ: 

κυρ .. Πρό<δρε, 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση των προυπολογισμών προσφέρεται για μια εφ'όλης της ύλης tQΠO

ehTloη των Κοινοβουλεmικών Κομμάτων και μια ανάλ"ση των κυβερνηηκών 
προθέσεων, όχι μονάχα αναφορικά με ης κοινωνικο-οι.χονομικές δομές, αλλό. θα 

έλεγα κυρίως και πάνω στο εθνικό θέμα. 

ΤΙθεται το ερώτημα: ΕΙναι η κυβερνητική πολιτική η eνδεδειγμένη μέσα στις 

κατοχικές συνθήκες και στον αγώνα επιβί.ωσης του Κυπριακού Ελληνισμού; Σ' αυτό 

το ερώτημα καλούμαστε να απαντήσουμε χωρ(ς περιστροφές. Όλοι συμφωνούμε, 

πιστεύω. ότι δεν υπάρχουν απομονωμένα προβλήματα. ότι η στραττryική που πρέπει 

να ακoλouθτ]σoυμε θα πρέπει να αναλύει και να αξl.Oποι.εΙ τις παΥχόσμι.ες εξελiξεις. 

γιατΙ θα ήταν αδιανόητο να εξεταστούν οι προοπτικές του κυπριακού προβλήματος 
χωρίς συνάρτηση με ης διεθνείς και τις περιφερειακές εξελiξεις. 

Ποια είναι τα παΥχόσμια χαρακτηριστικά σήμερα; 

ι. Η κατάρρευση των κομμουνιστικών καθεστωτων στην χεντρο- ανατολική 

Ευρώπη, 

2. Ο αναβαθμισμένος ρόλος των λαών στο χειρισμό των θεμάτων τους. με 
κλασικό φυσικά και πάλιν παρ(ιδειγμα το ρόλο των λα"ι:KΏV κινητοποιήσεων στην 

κατάρρευση αυτων των καθεστώτων. Όμως δεν πρέπει να παραβλέπουμε ότι 

υπάρχει ένα νέο κύμα αναβάθμισης τής λα·ίκής συμμετοχής και σε αυτές που ονομά
ζουμε δυτικές δημοκρατίες, γιοτΕ σΙγουρα η δημοχρa:τ:(α δεν εξαντλείται αν απλώς 

προσφέρεται στο λαό η ευχαιQΙα κάθε τέσσερα Τι πΜε χρόνια να επιλέγει εΙτε κοινο
βoυλεUΤΙKή είτε εκτελεστική εξουσ(α. Ο ρόλος -των λαών θα πρέπει από εδώ και 

εμπρός να είναι και θα είναι η λαϊκή συμμετοχή στο χειρισμό -των θεμάτων. 
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3. Ένα άλλο χαρακτηριστικό είναι η νέα διεθνής ισορροπία με τη διάλυση της 
Σοβιετικής Ένωσης και επομένως η αδuναμΙα πλέον αυτού του παράγοντα να 
αποτελέσει τον αντισταθμιστικό παράγοντα στον παΥχΟΟμιο ρόλο των Ηνωμένων 
Πολιτειών. 

4. Η ΕυρώΠη είναι ένα υπό γένεση κέντρο λήψεως αποφάσεων, όμως πιστεύω 
θα ήταν ακόμα στο παρόν στάδιο λανθασμένη διαπίστωση να καταλήξουμε στο 
συμπέρασμα ότι η Ευρώπη μπορεί να αποτελέσει τον αντισταθμισnκό παράγοντα 
στην παντοχρατορΙα των Ηνωμένων Πολιτειών. θα χρειαστούν ακόμα πολλά 

βήματα και πολύς χρόνος. 

5. Η στροφή προς ένα νέο κώδικα διαχρατικών σχέσεων με κύριο χαρακτηρ .... 
στιχ6 το σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Ασφαλώς θα ήταν α~λεια να 

πιστεύει κανε(ς ότι τα ελατήρια μεγάλων δυνάμεων στην παρέμβασή τους στα διάφορα: 

περιφερειακά προβλήματα είναι πράγματι προστασ(α των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Κλασικό παράδειγμα η κρίση στον Αραβικό Κόλπο, όπου οι Ηνωμένες Πολ .... 
τείες, γιατί περί των Ηνωμένων Πολιτειών πρόκειται φυσικά, με το προκάλυμμα 

των αποφάσεων του Ο.Η.Ε., ΠΡOσέφuyαν ακόμα και σε πολεμικές επιχειρήσεις για 
να ανατρέψουν μια πράγματι απαράδεκτη στρατιωτική επέμβαση στο Κουβέιτ, αλλά 

δυστυχώς δεν επεδεικνύεται ο ίδιος σεβασμός προς αυτές τις αρχές, όταν ερχόμαστε 
στο θέμα της Κύπρου. 

Είναι φυσικό πως τα εθνικά συμφtρoντα είναι ο κίιρι.ος παράγοντας, όμως δεν 

πρέπει να μας διαφεύγει ότι με τη στάση αυτή ακόμα και η uπ.ερδύναμη Αμερική 
δημιουργεί εθνική λα'ίκή συνε{δηση, η οποία στρέφεται προς το σεβασμό των ανθρω

πίνων δικαιωμάτων και το καθήκον μας είναι να αξιοποιήσουμε αυτή τη στροφή. 

Στην περιοχή υπάρχει επίσης μια διαφοροποίηση. Η αμερικανική στάση, 

κλασική για όλες τις προηγούμενες περιόδους, ήταν μονοδιάστατη με προστασία του 

κατ' εξοχήν συμμάχου Ισραήλ . θα πρέπει να πούμε ότι φαίνεται πως υπάρχει διαπί

στωση, ακόμα και σε αμερικανικούς πολιτικούς κύχλοuς, ότι τα αμερικανικά συμφέ

ροντα εξυπηρετούνται με μια πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική στη Μέση Ανατολή, 
αν θέλουν να εδραLώσoυν τις συμμαχίες που πέτυχαν κατά τη διάρκεια της κρίσης 

στον Αραβικό Κόλπο. Δεν ισχuρ(ζομαι ότι αυτό ακόμα είναι εντελώς εμφανές, 

υπό.ρχουν όμως ενδείξεις ότι υπάρχει μια στροφή της αμερικανικής πολιτικής. Και 

λέω πως δεν υπάρχουν ακόμα, δυστυχώς, σαφε(ς πρακτικές τοποθετήσεις, γιατί η 

αδιαλλαξία του ΣιαμΙρ παραμένει και η διεθνής διάσκεψη για το Μεσανατολικό 
αντιμετωπίζει οξύτατα προβλήματα. 

Στην περιοχή μας επίσης το κουρδικό πρόβλημα προσλαμβάνει μια νέα 
διάσταση και δεν είναι δυνατό να παραγνωριστεί και ούτε να διαφοροποιείται 
ανάλογα με το αν η γενοκτονία γίνεται από το Ιράκ ή από την Τουρκία. Ήδη στην 

Ενρώπη υπάρχει ένα έντονο κύμα διαμαρτυρίας προς τη στάση της Τουρκίας για το 

κουρδικό θέμα. Πο"ύ υπάρχει σ~yή; Στοuς κατ' εξοχήν ενδιαφερομένους. Στην 

Ελλάδα και στην Κύπρο. Φοβούμαστε ακόμα και να ασχοληθούμε με το κοuρδικό 
θέμα, για να μην κατηγορηθούμε από ποιον, α.<ό την Τουρκία, ότι πρoa:σπ(ζοuμε τα 

δικαιώματα μιας υπαρκτής μειονότητας μέσα στο χώρο του για μας κατακτητή. 

Ο ρόλος της Τουρκίας qχ:ιΙνεται αναβαθμ~μένoς μετά τον πόλεμο στο Κόλπο, 

και είναι. Όμως πέραν αυτής της αναβάθμισης πρέπει να μελετήσουμε και τις σημα

ντικές αδυναμίες που παρουσιάζει ΠοΙες; Αρνητικές σχέσεις με την πεΡLοχή, ιστο
ρικές διαφορές, το υδατικό πρόβλημα με τη Συρία και το Ιράκ, το Κουρδικό, έξαρση 
του θρησκευτικού φανατισμού -όπως έχει καταδειχθεΙ και από τις ΠΕρασμένες τουρ
κικές εκλογές- και η εμφανής καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

• 

• 

• 



• 

• 

• 
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Η τουρκία δΕν απoκρύπτε~ ΤΊ1ν πρόθεσή της να μετατραπεί σε μΤΙΊρόπολη 

τουρκόφωνων Τι ακόμα xα~ απλώς ισλαμ~κών πληθυσμών όσον αφορά και τις δημο

κρατίες της πρώην Σοβι.ετικής Ένωσης, αλλά και ο"τού που μας ενδιαφέΡΗ όσον 

αφορό τα Βαλκάνια. Όχι μόνο στη θρόΚΊl, όχι μόνο στη Βουλγαρία, αλλά τώρα 

επεκτεί.νεται στη Γιουγκοσλαβία και σττιν Αλβανία. 

Ενισχύει την πολεμική της βιομηχανία. Γνωρίζει η ToUΡκ(α ότι 11 ΕUΡΩπαΊ:κή 
διάσταση της πολιτικής της δεν είναι το\! άμεσου μέλλοντος και έΊΟΙ καλλιεργεί 

έντονα την αμερικανική , την ατλαντική διάσταση της πολιηκής της. 

θα πρέΠΕΙ να πούμΕ ακόμα ότι στα Βαλκάνια οι ζυμώσεις είναι ραγδαίες και 

οι επιπτώσεις στον ελληνικό λαό είναι εξόφθαλμες. Ο εμφiιλι.oς πόλεμος της Γ!.Ου

γκοσλαβΙας. και πρέπει να πω, πάρα ης προσπάθειες της Ελλάδας να δημιουργήσει 

μια ευρωπαΊ:κή πολιτική σχεtLκώς ουδέτερη όσον αφορά αυτη την περι.οχή, 

δυστυχώς δεν καρποφόρησαν. 

Αλλά πρέπε~ κυρίως να μας απασχολήσουν o~ σννέπειες από τη δημιουργία 
της δημοκρατίας των Σκοπίων και τα σχέδιά της, τα οπο(α bev αποκρύπτονται 
ακόμα και από τη σuνταγματική της δι.όρθρωση. 

Η Ελλόδα θα πρέπει να πoίtμε ότι αποτελεί στην περι.οχή ένα ομοιογενή εθνικά 
χώρο. Αν αφαιρέσουμε τη Μο\lOουλμανική Κοινότητα της θρόκης, που δεν είναι 

εθνική μειονότητα ακόμα και σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο , η Ελλόδα είναι από ης 

ομοιογενείς χώρες της περιοχής. φ\ιοικά η ToUΡXία προσπαθεί να αξιοποιήσει τη 

μειονότητα στη θρόκη για να κυπροποιήσει την περιοχή, και λέω κυπροποιήσει , 

γιατί κι εδώ έτσι όρχισαν. Υποστήριζαν ότι η ΤOUΡκ(α είχε δικαίωμα προστασίας 

των Τουρκοκυπρίων μέσα στον κuπριακό χώρο και τώρα η ToUΡΧ(α προβάλλει την 

αξtωση για δικαίωμα προστασίας Ελλήνων πολίτων μέσα στον ελληνικό χώρο. 

Η Ελλόδα πιστεύω όη μπορεί να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο μέσα στον 

ευρωπα'ίκό χώρο, παρά τη δύσκολη οικονομική κατάσταση που αντιμετωπίζει. Ο 

προσανατολισμός της σημερινής κυβέρνησης είναι περισσότερο ατλαντικός , αμερ ... 
κανικός, χωρίς όμως και πάλι να αξιοποιεί τη σπουδαιότητα του γεωπολιηκού 

χώ(?ου της Ελλάδας, έστω και με την αμερικαν~κή προοπτική την οποία έχει 

επιλέξει . Η πρόσφατη απόφαση για ένταξη της Ελλάδας στη Δυηκο- ΕυρωπαΊ:κή 
Ένωση ενισχίtει τη θέση της και αυτό nQt)'teL να αξιοποιηθεΙ από την ίδια την 
Ελλάδα. 

Μέσα σ' αυτό 'το κλίμα θα πρέπει να ΤOπoθεtήσOυμε το Κυπριακό. Αξιοποιή

σαμε σωσtά αυτά τα εμπΛΕΧόμενα συμφtρoντα; Αυτό που χαρακτήριζε και χαρο.κτη
ρ(ζει ακόμα την επίσημη πολιτική ήταν η έλλειψη μιας ολοκληρωμένης στρο.τηγιχής, 

η απουσία μακρόπνοου ΠΡOγραμματιoμoίt , η απουσία ανάλυσης των παραγόντων 

που εμπλέκονται στην κυπριακή κρίση και που συντελούν στη διαμόρφωση _ων 

προοπτικών. Ακόμα και η πρόταση για ανάλUΣΗ και αξιοποίηση των εμπλεκομένων 

συμφερόντων δUΣφημήστηκι. Χρειάστηκε να έρθει ο Αραβικός Κόλπος για να αντι

ληφθούν Ν κυβερνώντες και οι άλλοι ότι ένας από τους βασικούς παράγοντες για 
λύση 'του Κυπριακού ήταν η ανάλυση και η αξιοποίηση των θετικών για μας στοι.

χείων των εμπλεκομένων συμφερόντων και η προσπάθεια. στο μέtρο 'των δυνατο

τήtων μας, της διαφοροποίησης 'των αρνητικών. 

Από την άλλη παθητικά αποδέχθηκαν οι εκάστοtε κυβερνώντες να οδηγηθούν 

προς διαδικασιες που παQOuσίαζαν το ~ιαχό ως μια διακοινοτική διαμάχη, έδιναν 

άλλοθι στην Τουρκ(α και μοιραία oδ1rt.OOσav σε μια σταδιακή ΣUΝΕΧή κατολΙσθηση 
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αναφορικά με τα όρια επανέναρξης κάθε νέου γύρου διακοινοτικών συνομιλιών, 

γιατί όσα διναμε στον προηγούμενο γύρω θεωρούνταν ήδη ως δεδομένα, έτσι 11 
επανέναρξη κάθε νέου Υίιρου έθετε ως προυπόθεση την αποδοχη αυτών των υποχω

ρήσεων. 

Με δική μας παθτιτικη αποδοχη φθάσαμε στο τραγελαφικό σημεΙΟ να συζη

τούμε πολιτικη ισότητα μει<>ψηφtας και πλει<>ψηφιας ρατσιστικού τύπου, παραμονή 

ξένων στρατευμάτων, κατάργηση των βασικών ελευθεριών με τη συνιιπογρο.φή μας, 
οροφή επανερχόμενων προσφύγων, εγγυημένες πλει<>ψηφtες και πολλά άλλα. 

Επιτρέψαμε ακόμα εκτροπή του ρόλου του οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και 

του Γενικού Γραμματέα, ο οποίος εγκατέλειψε την προσπάθεια υλοποίησης των 

ψηφισμάτων, και ιδι.αΙτερα των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Aσφαλεtας που 

θεωρητικά πρέπει να υλοποιούνται και περιορίστηκε μόνο στο ρόλο προσφοράς 

καλών υπηρεσιών γι.α μια αναζήτηση λύσης ίσης απόστασης μεταξύ των παράλογων 

αξιώσεων του κατακτητή και των υποβαθμισμένων αιτημάτων του θύματος. 

Έτσι είχαμε τα ψηφίσματα 649 και 716 και κινδυνεύουμε να δούμε τις τσυρ. 
κικές εισηγήσεις να μετατρέπονται σε προτάσεις του ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλείας. Υιοθε

-rήθηκαν ήδη από το Γενικό Γραμματέα, και χαιρετίζω το γεγονός ότι αυτη τη φορά 
όλα σχεδόν τα κόμματα στη βουλή έχουν διαπιστώσει τους τεράστιους κινδύνους 
που εμπερι1χονται μέσα στην -rελευ-rαια έκθεση -rou Γενικού Γραμματέα. Φυσικά θα 

βρεθούμε, και ήδη μι.α πλευρά μας το έχει πει κι εμείς ε'χαμε προειδοποιήσει προ 

μακρού, στο τραγικό διλημμα να μας λtνε: -Αν δεν υπογράψετε αυτά τα oπoLα 

προτείνει το Συμβούλιο Ασφαλείας, θα είσαστε απομονωμένοι και επομένως θα 

είσαστε στη διόθεση της Τουρκίας". Λησμονούν ότι αν τα υπογράψΟυμε, ουσιαστικά 

θα σημαίνει εθνική αυτοκτονία και παράδοση στην Τουρκία, διότι αυτές otιOl.O.στικά 
είναι οι προτάσεις τις οποΙΙς επαναλαμβάνω όλα τα κόμματα στη Βουλή, εκτός 

ενός, έχουν καταδικάσει. Δε θα κάμω λε..-ι:τομερει.ακή αναδρομή στο παρελθόν και τα 

μοιραία λάθη που διαπράχθηκαν. θα υπενθυμίσω ότι οι δικές μας ενστάσεις που 
εθεωρούντο τότε αχραtες. αποδεικνύονται από το χρόνο ως η μόνη ρεαλιοτική τοπο

θέτ"ση. 
Ακόμα και πρόσφατα δεν αξιοποιήθηκαν οι διεθνείς και περιφερειακές 

σννθήχες. Η κρίση στον Αραβικό Κόλπο πρόσφερε μια κλασική ευκαιρία επανατο

ποθέτησης του Κυπρι.ακού και προσφυγή στη Γενική Συνέλευση, για να πούμε ξανά 

ότι το κυπριακό δεν εΙναι θέμα διακοινοτικό . ΔUΣΤUΧώς έγ~ναν δεκτές οι εξωτε
ρικές πιέσεις για να μην ενοχληθεΙ η ΤουρχΙα. Αυτά μου ει,-τε ο κ. Λέτσκι και τα 

κατέθεσα επΙ λέξει. Δεν έπρεπε να πάμε στο Συμβούλιο Aσφαλεtας, διότι αυτό θα 

ενοχλούσε την Τουρκια. Έτσι φθάσαμε στο τραγελαφικό σημεΙο, με δική μας 0UVf:Q

γασΙα, η Τουρκία να προβάλλεται ως προστάτης του διεθνούς δικαίου και αντΙ να 

ασκούνται πιέσεις προς την ΤουρκΙα για συμμόρφωση προς το διεθνές δίκαιο, να 

ασκούνται πιέσεις προς τη δική μας πλευρά η οποΙα φαίνεται να έχει φθάσει στο 
σημείο να θεωρεί τις τουρκικές απόψεις ως βάση συμφωνίας για λύση του 
Κυπριακού. Η φράση δεν εΙναι δική μου, αλλά περι1χεται στην έκθεση του Γενικού 
Γραμματέα του Ο.Η.Ε. αναφορικά με τη στάση του Προέδρου της Κυπριακής Δημο
κρατtας. 

Ποιες είναι αυτές οι απόψεις και τι περικλεΙΟυν; 

Ι. Παραμονή στρατευμάτων. Προβάλλεται το επιχείρημα ότι εΙναι προτιμό
τερο να έχουμε δύο ή πέντε χιλιάδες στρατεύματα αντί 35.000 που έχουμε σήμερα. 
Αφέλεια: Σήμερα τα στρατεύματα αυτά εΙναι παράνομα και αυτή η παρανoμtα 

• 

• 

• 

, 
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αποτελεΙ το κυριο όπλο για μας, για να πολεμήσουμε γι.α τον ΤΕρματισμό της παρου
σίας τους. Αν όμως τα στρατεύματα tωY δύο ή των πέντε χιλιάδων νoμφoπoιηθoύv 

με τη δική μας παρουσία, δεν μπορΕί να υπ(ιρξει πλέον οποιαδήποτε διεθνής αντί
δραστι. Αν νομιμοποιηθούν στη βάση .ης ΣUΝ&ήxης Zuρίχης-ΛoνδΙνoυ, έστω και αν 

λένε ό"n θα παραμείνουν στο βορρά. εφόσον στόχος τους είναι τι προστασία της 

τουρκικής κοινότητας, χρειόζεται φαντασία για να αντιληφθούμε ότι εφόσον θα 

uπάρξouν Τουρκοκύπριοι σης σήμερα ελεύθερες περιοχές και εφόσον τι Τουρχισ. 

έχει πάντα τη δυνατότητα να δτιμιοUQY110tι ταραχές. Xρει.άζεtα~ επαναλαμβάνω 
φαντασl.a, για να δούμε όη αυτό ανοίγΕΙ την χερχόπορτα για -ι:ην παρουσΙα -ι:ων 

τουρκικών στρατευμάτων σε ολόκληρο τον κυπριακό χώρο; 

2. Πολιτική ισότητα τι οποίο ισοδυναμεί ουσιαστικά με δι.οιχητ ιχ6 δι.αμελιομό 

που είναι χειρότερος και από το γεωγραφικό διαμελισμό και τι ΟΠΟια θα δημιουργεί 
αδιέξοδα τα οποΙα θα εκμεταλλεύtαι η Toυρxιa. 

3. Μας μιλούν για εκ περιτροπής προεδρία και αρχιζω να φοβούμαι μήπως 
σι(ητούμε κατά πόσο θα είναι μια και μια ή θα είναι τρεις και τέσερις με μ(α. 

4. Διαγραφή του δικαι.ώματος εγχατάστασης με εξαΙρεση ένα μικρό αριθμό 
προσφύγων που εΙναι προβληματικό αν θα παραμεΙνει, γι.ατΙ αν πάει υπό τις 

σuνθήxες που έχω προδιαγράψει, με το πρώτο έγκλημα εναντΙΟν τους θα επανέλ
θουν πΙσω στις ελεύθερες περιοχές, γι.ατ( έτσι θα oνoμά~oνται και τότε. Δηλαδή 

καταργούμε και το δικαίωμα εγκατάστασης και το δικαίωμα περl.ΟuoΙας. Ο κ. 

Ντεμι.ρέλ σε κάποιες δηλώσεις του πρόσφατα μας καταργεί ακόμα και ""ο δικαtωμα 

ελεuθερo-επικoινωνΙας και ο κ. Λέτσχι υπήρξε ακόμα nl.O κατηγορηματικός. Οι 
Έλληνες θα παραμείνουν στην Κύπρο, αλλά δε θα μπορούν να κατοικούν σε 

ολόκληρο το νησι. Μας τα λένε καθαρά. Δεν έχουμε άλλοθι ό1Ι δεν ξέρουμε ποιες 

εΙναι οι προθέσεις τους. 

5. Οροφή επανερχόμενων προσφύγων, εyyuημένες πλειοψηφίες που είναι 

στόδl.O μόνιμου διαχωρισμού. 

6. Το xatcilOIJtO εξουσΙας δίνεται στις τοπικές κυβερνήσεις. Μα όταν το κατά
lotJto δΙνεται σημαΙνει όη υπάρχουν δύο κράτη τα οποΙα αποφασιζουν να εκχωρΙ
σουν ένα μέρος των δικαιωμάτων τους σε μι.α κεντρική κυβέρνηση. Σε μας υπάρχει 

κεντρική κυβtρνηση, η μόνη αναγνωριζόμενη, η οποΙΟ είναι πρόθυμη να εκχωρίσει 

δικαι.ώμα1α στις 10πιχ.ές δl.Oικήσεις και όχι 10 ΧΑ1άλοι.πο να παραμένει στα χέρια 
των 10πικών διοικήσεων. 

Δυστυχώς φαίνεται πως αυτά έχουν ήδη γίνει αποδεκτά. Αυτό εμφαίνεται από 

1ην έκθεση του Γενικού Γραμματέα ο οπο(ος μας πληροφορεί ότι ο Πρόεδρος Βασι

λείου τα αποδέ',(εται με επιφυλάξεις και ότι Βασιλείου και Ντενχτός με βάση αυτές 
τις προτάσεις έχουν σuμπλησιάσει τόσο, ώστε να μην είναι απαραίτητο πια να 

έχουμε ένα περΙγραμμα λύσης, αλλά θα μπορούσαμε να προχωρήσουμε κατεuθειαν 

σε πλαίσιο λύσης. 

Οι επιστολές Μητσοτάκη προς Μπους επιβεβαιώνουν πλήρως 1η συμμόρφωση 
προς αυτές τις θέσεις. Ο κ. Μητσοτόκης λέει καθαρά στον κ. Μπους ότι θεωρεΙ 

αυτές τις προτάσεις ως ορθή βάση γι.α λύση του Κυπριακού και με 11'1 δείιτερη 
επιστολή ο Έλληνας Πρωθυπουργός, όταν ο Μπους του εLπε ότι όλα πρέπει να είναι 
υπό συζήτηση, απάντησε ευχαριστώντας που σημαίνει πως δέχεται όtι όλα είναι υπό 
συζήτηση. Ακόμα όταν του εiJτε '10 θέμα της ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ να παΥΟ
ποιηθεί και αιιτό έγινε αποδεκτό. 

-, 
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O~ δηλώσεις του κ. Ντεμιρiλ που εΙνα~ προσβλητικές για το έθνος και αρνη
τικές για την Κύπρο, δεν προκάλεσαν δυστυχώς την αντίδραση της ελληνικής κιιβtρ-
νησης και ο Έλληνας Πρωθυπουργός τις βρήκε θετικές. Και όταν ακόμα μιλά για 
προστασια Ελλήνων πoλ~τών από την Τουρκία. και όταν ακόμα μιλά για δυο λαούς 
και δυο κράτη στην Κύπρο. 

Με τις εξωτερικές πιέσεις εγκαταλεΙΠεται και η διεθνής δ~άσκεψη με στροψή 

προς τετραμερή. Είναι σαφής η τελευταία έκθεση του Γενικού Γραμματέα με το 

διά1Ρητο πρόσχημα ό1Ι θα πρόκεΙ1αι για τeλnοuργική υπογραφή. Πάνω σε ποια 

βάση; Ή μήπως θα είναι η 'ttrnoUQYta ενταφι.ασμού του κυπριακού προβλήμα1ος; 

Η πρόσφατη κυπριακή ιστορία etvaL k,.~ta συνεχών υπαναχωρήσeων. ΚάθΙ! 
φορά διακηρύπουμε προς 10 λαό ό1Ι δεν UΠό:ρχoυν άλλα όρια υποχωρήσεων και 
κάθε φορά επαναλαμβάνουμε ότι δεν είναι νοητός διάλογος χωρις υποχωρήσeις. 

Αφού το ξέρουμε εκ των ΠΡΟ1έρων, 1ότε γιατί δινουμε το παν λέγοντας ότι αυτό 
είναι 10 1ελευταίο όριο υποχωρήσεως, ξέροντας πως αργότερα θα πούμε το ρεαλι
στικό "δεν είναι δυνατός διάλογος χωρίς υποχωρήσεις"; Τό1ε γι.α1ί δεν κρατήσαμε 

ορισμένα πράγματα τα οποία θα μπορούσαμε να δώσουμε στο τελικό στάδιο 1ων 
διαπραγμα1εΟΟεων; 

Καθορίσαμε στο Εθνικό Συμβούλιο ότι 10 Κυπρι.ακό δεν είναι διακοινοτική 
διαμάχη αλλό: θέμα κα10χής, ότι η στρατηΎική μας πρέπει να είναι ο τερματισμός 

της και να καταστήσουμε τους στόχους της Τουρκίας ανέφικτους. Ότι η ομοσπονδία 
είνα~ μια οδυνηρή παραχώρηση που δεν πρέπει να κα10χυρωθεί εσαεί σννταγμα1ικά. 

Ό1Ι λύση δεν είναι νοη1ή με ξένα στρα1εύμα1α και έποικους και χωρίς πλήρη 

διασφάλιση 1ων βασικών ελευθεριών. 

Έγιναν οι προτάσεις του 1989 με τις οποιες εμεις είχαμε δι.αφωνίες, αλλά δεν 

• 

• 

μπορούσαν να ήταν αλλοιώ1ικες, λόΎω της πολιτικής που είχε προηγηθει. Τώρα <t 

ουσιαστικά εγκα1αλεΙΠονται; θα είναι τι μotρα μας να αγωνιζόμαστε Ύια να υπάρχει 
συμμόρφωση προς δεσμεύσεις που για μας είχαν ήδη υπερβεί 1α όρια ασφάλειας; 

Οι ΠΡΟ1άσεις 10υ Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών που μας είχαν παρουσι.αστεΙ, 

όπως θυμούνται τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου, ως 1α συμπεράσματα των συνο

μιλιών με1αξύ του εκπροσώπου του Ο.Η.Ε. και 1ης Τουρκίας, γι' αυτό και δεν τα 
συζή1ησε σε βόθος 10 Εθνικό Συμβούλιο, θα επανέλθουν στο προσκήνιο. Αν δεν 
προλάβουμε και αν δεν αντιδράσουμε θα Eι"tavaθouv ως προτάσεις 10U ΣυμβουλΙΟυ 
Ασφαλείας με βάση τη δέκατη παρQ:Ύραφo 10υ ψηφίσματος 716. Γιατί δεν αντι
δρούμε: Ή μήπως στην ουσία συμφωνούμε και παραπλανούμε το λαό; θέλουμε να 
παρουσιάσουμε τις προτάσεις ως προτάσεις 10υ Συμβουλίου Aσφaλε!.ας και το 

αναπόφευκτο της α..οδοχής τους ως άλλοθι; 

Γιατί για πολλά χρόνια τώρα α..ουσιάζουμε από 1η Γεν~κή Σιινέλευση του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών; Για1ί και φέτος ανακαλύφθηκαν προσχήματα: Γι.α1Ι 

στην ουσία αποδLEθνοποιούμε 10 Κυπριακό; θα πρέπει άμεσα να απεuθυνθoύμε 
έστω και 1ώρα στη Γενική Συνέλευση. Δεν εΙναι γιατί αναμένουμε πως ακόμα ένα 

ψήφισμα θα λύσει το Κνπρι.ακό. λέχθηκε ότι έχουμε πολλά ψηφΙσματα, και έχουμε . 

Το θέλουμε όμως, Ύια1Ι με αυτό τον 1ρ6πο θα επανατοποθετήσουμε το Κυπριακό 

στην αντικατοχική του βάση και στην ανάγκη Εφαρμογής του διεθνούς δικαίου και 
θα αρχίσε~ μια αντi.σtρoφη μέτρηση. θα πρέπει στις δLEθνε(.ς και διμερeίς επαφές 

μας να προβάλουμε 1'11 σωστή δι.ό<παση 10υ Κυπριακού και να πάψουμε την πολι-
τική του καλού παιδιού που ouvexU;.tta) από την εποχή της μη ανταλλαγής γρονθο
κοπημά1ων της προηγούμενης κυβέρνησης. 

• 



• 

• 
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Να αξιοποιήσουμε την Ευρώπη, Είναι τραγικό τι Ευρώπη να παίρνει πρωτο

βουλΙες κι εμεΙς με τη στάση μας να ης υπονομεύουμε. Πείσαμε τη σοσιαλιστική 

ομάδα, που είναι τι μεγαλύτερη ομάδα στην Ευρώπη και στο Ευρωκοινοβούλιο. ότι 

πρέπει να γίνει αγώνας γ\.Ο. ένταξη 1:ης Κύπρου στην E.Q.K. πριν από τη λύση 1\ 
καλύτερα ανεξάρτητα από τη λύση. Υπονομεύσαμε αυτ'ή την επιτυχία με υπέρμετρο 

αλόγιστο ρεαλισμό που μάλλον θα πρέΠΕΙ να λέγεται. ας βρούμε μια νέα λέξτι. αρεα· 
λισμός. 

Να εκμεταλλευθούμε ης αδυναμtες της ΤΟ\ΙQχ(ας. Το βεβαρυμtνo ιστορικό Τ1Ίς 

παρελθόν με τους Αρμένιους. Τη γενοκτονία των Κούρδων, τον ευρύτερο τώρα 

επεκτατισμό της. την απαQάδεκτη καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Η Ελλάδα πρέπει να δι.σ.δραματΙσει άλλο ρόλο. Αντί να ικανοποιεΙται από ης 

προκλητικές δηλώσεις και ινέργειες της ToVΡXΙας, να την καταγγέλλει στα ευρω

πο'Cκά βήματα και αντί αναβάΟμισTlς να υποβαθμΙσει τις σχέσεις ΤTlς, για να ενθαρ
ρύνει tTlV ΕυρώπTl να κάνει το !.διο προς αυτή tTlV κατεύθυνση. 

Να συνεργαστούμε με χώρες της περιοχής που έχουν ανοικτές nlTlyέ; με την 

Τουρκία, ιδιαίτερα αναφορικά με τα νερά του EVφΡΆτη. 

Να δTlμι.ουρΥήσουμε επιτέλους και ένα σωστό εσωτερικό μέτωπο. Αντί θα 
θεωρούμε τους TlQω'ίκoύς μαθητές και τις γυναΙκες που αντιστρατεύονται το συρμα
τόπλεγμα της ντροπής σαν παράλογους ή εξτρεμιστές, να αντιληφθούμε ότι εΙνα~ 
αυτοί και αυτές που αντιπροσω.ίτεΟΟυν όχι μονάχα ττrν εΟνική μας αξιοπρέπεια, 

αλλά ανοίγουν προοπτικές, γ~τΙ στέλνουν το σωστό μήνυμα στο εξωτερικό, ότι ο 

λαός μας δεν έχει ανεπανόρθωτα διαβρωθεΙ από τα καταναλωτικά πρότυπα. 

Να ενθαρρύνουμε και να καλλιεργήσουμε αυτό το πνεύμα. Στα σχολεΙΟ, στο 

στρατό, OΤTlv οικογένεια. Τα μέσα μαζικής ενημέρωσης να στρατευθούν προς αυτη 

'tTlV κατεΟΟυνση. Να εμπλέξουμε το σύνολο του λαο':' στην άμυνα. Έγιναν κάποιες 
προσπάθειες προς αυτή την xattOOUV01J. Τα χρονικά περιθώρια εΙναι στενό. 

θα ήταν τραγικό να παραμείνουμε στην ιστορία ως η γενιά tTl; προδοσίας, 
των γονοκλισιών και 'tης παράδοσης. θα ήταν τραγικό, επαναλαμβάνω για πολλοστή 

φορά. να είμαστε η 'tElemata γενιά ΕλλTlvoxυπρ{ων σ' αυτό το χώρο. Δεν έχουμε 
αυτό το δ~καίωμa. Όπως δεν έχει το δικαίωμα κανένας πρόεδρος στTlν Κύπρο και 

κανένας πρωθυπουργός στην Ελλάδα να δεσμεύσει τον Ελληνισμό για πάντα σε 

αντιπαράθεση ακόμα και με τις δεσμεύσεις που έχει αναλάβει πριν την εκλογή του. 
Μια τέτοια πράξTl θα ήταν παράλσΥτι, παρόνομTl και ο λαός δε θα τη δεχόταν. Υπάρ
χουν οι δεσμεύσεις. Και από αυτές κανένας μας δεν έχει διαφυγή. 

ΟΙ προοπτικές για το άμεσο μέλλον δεν είναι ευοίωνες. Τα προβαλλόμενα 

σχέδια όχι μονάχα δε βελ'tιώνουν το a..-ταράδεκτο Status Quo, αλλά το επιδεινώνουν 
επικίνδυνα. Όχι μονάχα δε μας απαλλάσσουν a.."tό τον κίνδυνο εδραtαιστις των O1Jμε

ρινών δεδομένων που πράγματι ο χρόνος βoTloό σττrν εδραίωσή τους. αλλά αντίθετα 
ανοίγουν ττrν κερκόπορτα γι.α επέκταση tTl; τουρκικής στρατιωτικής παρουσΙΟς σ' 
όλοκλTlΡΟ 'tov κυπριακό χώρο, γι.α σuyxυρι.αρχίo και για αδιέξοδα τα o..'tOΙO θα εκμε
ταλλευθεί ΤΙ ΤουρκΙΟ. 

Όμως οι διεθνείς εξελίξεις προσλαμβάνουν μια δραματική επιτάχυνσTl. 
ΔTlμΙOυργOίιvται συνθήκες που αν σωστά oξLonOLTleouv θα οδηγήσουν σε σωστή λύση 
του Kνπριaκoύ. Η αποδοχή της Κύπρου στην ΕυρώπTl λύει σωρεία υπαρκτών ή 
τεχνητών πQOβλTlμό'tων. ΠροβλTlμάτων ασφάλειας και ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Αν όμως αποδεχθούμε εμε(.ς με tTlV υπογραφή μας σuyxαλυμμέVΗ διχοτομική λύση, η 
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ένταξη απλώς θα εδρα~ώσε~ τα συμφωνηθέντα. Δε θα έρθει η Ευρώπη να μας πε~ 

"ΞέΡΕτε. για να σας δεχθώ. θα αλλόξετε το Σννταγμά σας". θα το δεχθεί κα~ θα εΙνα~ 
εις βάρος μας. Συμφωνηθέντα που θα είνα~ καταστροφικά. Αν δεχθούμε να νομιμο
ποιήσουμε σχεδόν ομοιογενείς περιοχές με το ψευδώνυμο της ομοσπονδίας, ας μην 

υπάρχουν αυταπάτες. Αυτό θα είναι το τέλος μιας ενιαίας Κύπρου και ίσως το 
τέλος της ύπαρξης του Κυπρι.ακού Ελληνισμού. Ακόμα και στην Ευρώπη που υπάρ
χουν ομοιογενείς μειονότητες, αρχ!.ζει να δημιουρ-Υείται η συνείδηση όη αυτές 

πρέπει να έχουν το δικαίωμα χωριστής αυτοδι.ό.θεσης. 

Αν υιοθετήσουμε μια ΕΠιθετική, αντικατοχική πολιηκή, αν αξιοποιήσουμε το 

νέο διεθνές κλtμα, αν ενεργοποιήσουμε το νέο διεθνές κλίμα. αν ενεργοποιήσουμε 

τους φ(λOUς μας στο Αμερικανικό ΚΟΥχρέσσο. αν εμπλέξουμε πλήρως την Ευρώπη, 

αν συνεχίσουμε φιλικές επαφές με τ~ς πρώην κομμουνιστικές χώρες και τις δημο
κρατΙΙ:ς που μέχρι πρόσφατα αποτελούσαν τη Σοβιετική Ένωση κα~ τους αδέσμευ
τους για πολιτική υποστήριξη, αν κρατήσουμε την ΤουρκΕα στο εδώλιο του κατηγο

ρουμένου, αν η Ελλάδα υποβαθμίσει τις σχέσεις της με την Τουρκ(.α, αν 
κινητοποιήσουμε το σύνολο του λαού μας στον αγώνα για εθνική σωτηρ(.α, τότε 

μπορούμε να είμαστε αισιόδοξοι όη θα ΠΕτύχουμε μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του 

κυπριακού προβλήματος. 

Κύριοι συνάδελφοι. θα πρέπει με προσοχή να μελετήσουμε την κατάσταση 

στην τουρκοκυπριακή κοινότητα. ΤΟ ότι ΟΙ συνθήκες δεν είναι αποδεχτές καταδει

κνύεται από τη σννεχή συρρίκνωση της τουρκοκυπριακής κοινότητας και από την 

άρνηση των κομμάτων που εκπροσωπούν την πλεLOψηφια των Τουρκοκυπρίων να 

καταλόβouν τις έδρες τους στη Βουλή του ψtυδoχράτoυς. Περαιτέρω η συνεχής 

υποκατάσταση των Τουρκοκυπρίων με έποικους buoχeeatveL την προώθηση λύσης , 

γιατί ενώ οι Τουρκοκύπριοι έχουν κάθε λόγο να την επιδιώκουν, το ιδιο δεν ισχύει 

για τους έποικους. 

Πιστεύω πως δε θα έχουμε σημαντικές δυσχέρειες να λύσουμε την εσωτερική 

πτυχή του Κυπριακού. παρά τις διαφορές που εξακολουθούν να υπάρχουν, αν 

τερματισθεί η ξένη στρατιωτική παρουσία. Αυτή μαζί με τον yxαouM'LtEQ της 

Άγκυρας κ. Ντενκτάς αποτελούν το πρόσκομμα για λύση. Αυτό πρέπει να γΙνει 

συνειδηση και για τους i.διoυς τους ToUΡκσχίIπριoυς, που πρέπει να αντιληφθούν 

ότι η ξένη στρατιωτική παρουσία είναι η πηγή της κακοδαιμον(.ας και ότι η ασφά

λεια, και η δική μας και η δική τους, πρέπει να επιδιώκεται μέσα στα διεθνή πλαίσια 
και στη δημσχραηκότητα της λύσης. 

Παρά τα τείχη που έχτιοε η 'AYΚUQO και ο Ντενκτάς, παρά τη μισαλλόδοξη 

προπαγόνδα με την οποία προσπαθεΙ να αλώσει ο Ντενκτός την τουρκοκυπριακή 

κοινότητα. φαίνεται ότι ολοένα και πιο σταθερά γίνεται κατανοητό ότι λύση στη 

βόση ρατσιστικών κριτηρίων ή με συντόγματα που οδηγούν σε αδιέξοδα, θα είναι 

στην ουσία ωρολογιακή βόμβα στα θεμέλια της Κ ύπρου. 

Οι πρόσφατες δηλώσεις Τούρκων ηγετών για τους τουρκόφωνους πληθυσμούς 

ή ακόμα και τους μουσουλμανικούς στα Βαλκάνια και στις νότιες δημοκρατί.ες της 

Σοβιετικής Ένωσης επιβεβαιώνουν τις επεκτατικές τόοεις της ΤουρκΙας, καθώς και 
την αναβΙωση μιας αυτοκρατορικής νοοτροπίας. Αυτό είναι φUΣικό να εμβάλλει σε 

ανηΣUΧί.ες όχι μόνο τους γείτονες της ΤουρχΙας αλλό. ολόκληρη την ανθρωπότητα, 

γιατΙ αποτελεί αναβίωση μιας ΕΠικΙνδυνης νοοτροπιας. ΤΟ ελληνικό έθνος που 
άμεσα απειλείται από αυτούς τους κινδύνους θα πρέπει να εδραιώσει μια πανεθνική 
πολιτική για την αντιμετώπισή τους. Η πρώτη δοκιμή γ[νεται στην Κύπρο. ΕπιτυχΙα 

της Τουρκίας εδώ θα είναι ολέθρια για το ελληνικό έθνος. 

• 

• 

, 
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Aναqχ>ρικά με το προσφυγικό. ενώ πολλά έχουν γίνει. εντούτοις υπάρχουν 

ακόμα για έναν αριθμό προσφύΥων oδUV1JQt; καταστάσεις. ιδιαίτερα σε θέματα 

• στέ'Υης σε μερικούς ΣVΝOικισμoUς ή σε ΤΟUQκοκυπριακά σπίηα. Υπήρξε μη αξιοκρα

τική αντιμετώπιση των προσφύγων σε ΠροτιΥουμενα χρόνια και οι επι.πτώσεις σuνt

χιζονται. 

• 

• 

, 

Στο θέμα των εγκλωβισμένων οι χειρισμοΙ μας ήταν άστοχοι. επιτρέψαμε την 

εφαρμογή του σκέλους της Τρ[της Bι.tVνης που μας αφοροΟΟε και έτσι η ΤΟΝΡΧ(α και 

ο Ντενκτάς παρέμειναν ανενόχλητοι να συνεχίζουν τα σχέδιά τους για ολοκληρω

τική εκδΙωξη των Ελληνοκυπρίων. ΤΙ διαβήματα σε διεθνή βήματα έγιναν; 

ΤΟ θέμα των αγνοουμένων αποτελεί την πιο δραματική πτυχή της κuπριακής 

τραγωδίας. Και εδώ σημειώθηκαν παραλείψεις. Δε δι.εθνοποιήθηκε ευθύς εξαρχής το 

θέμα. Αργότερα συνδέθηκε με τα γεγονότα του 1963-64. ενώ στην περLπtωση των 
δικών μας αγνοουμένων ισχύουν δι.εθνή θέσμια που κατοχυρώνονται από συνθήκες. 

Έστω και τώρα πρέπει να αναληφθεί μια μαχητική διεθνής εκστρατεΙα από όλους 

και με τη συμμετοχή της ειδικής επιτροπής που έχει συσταθεί και που πρέπει να 

ενισχυθεΙ με περισσότερο προσωπικό. 

Aναφtρθηκα στο πολιτικό στίγμα. θα κάνω μια πολ" αδρή αναφορά στο 

ανάλογο οικονομικό. γιατί και αυτό συνδέεται με τις δικές μας οικονομικές εξελΙ

ξεις και προοπτικές. 

Η παγκόσμια οικονομική κατάσταση χαρακτηρίζεται από: 

(α) Την τεράστια ανισότηι:α στην κατανομή τεχνολοΥ[ας και κεφαλαίων με 

αποτέλεσμα την τεράστια uπανάπtuξη και έλλειψη αγαθών στις χώρες 

του τρίτου κόσμου. με τελική όμως συνέπεια αυτό να έχει σε κόποιο 

βαθμό τον αρνητικό αντίκτυπο ακόμα και στις uπεραναπτυyμένες χώρες. 

παρά το ότι συνεχώς σμικρίtνεται η εξάρτηση αυτών των χωρών a..-ι:ό τις 

πρώτες ύλες λόγω της τεχνολογικής ανάπτυξης. 

(β) Τη διεθνοποίηση των μηχανισμών. ιδιαίτερα με ης πολυεθνικές που στην 

ουσία ελέγχουν ένα τεράστιο ποσοστό της παραγωγής, της βιομηχανο

ποίησης και της εμπορίας ακόμα. πουλώντας σε αδελφtς εταιρείες. παρα

κάμπτοντας έτσι και ης οφειλές που έχουν στις εθνικές οικονομ(ες των 

αναπτυγμένων χωρών. 

(γ) Την κατάρρευση των οικονομιών μεγάλου αριθμου χωρών που δεν είναι 

δυνατό να αντιμετωπιστεί απλώς με τη μερική διαγραφή χρεών ή την 

ορθότερη πολιτική στα θέματα των επιτοκ(ων. 

(δ) Τη βιομηχανική επανάσταση που δημΙOUQΎEΙ άλλες μορφές παραγωγής 

που όπως εΙ-ι:α παραχάμπτουν την εξάρτηση από τις χώρες-παραγωγούς 

πρώτων υλών. και αυτό μας αφορά κι εμάς. όμως η πτώστι της παγκό

σμιας αΎOQO.oτικής δυνατότητας δημΙΟUQγεί μια αλληλοεξάρτηση. 

Υπόρχει ήδη μια μεταφορά τεχνολογίας σε κάποιες χώρες του τρίτου 

κόσμου, για να εξouδεtερωθεΙ αυτή η πιθανότητα (Ταϊβό:ν. Nότι.Dς 

Κορέα), αλλά ανεπαρκής. 
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(ε) Την τεχνολογική εξέλιξη που δημιουργεί πι.εστικές δ""ό:μεις στις εξελιγ. 

μένες χώρες για αναπροσαρμ,ογή του τρόπου αξιοποίησης του ανθρώ· 

• 

πινου δ""αμικού. ιδιαίτερα αναφορικό: με το ωρό:ριο εργασίας. Με τα , 
νέα μέσα παραγωγής το ύψος παραγωγής μπορεί να επ:ιτεuχθεί με πολύ 

λιγότερες ώρες δουλειό:ς, όμως αυτό συγκρουεται με τους νόμους της 

αγορό:ς και δημιουργεί εσωτερικό: προβλήματα, που μόνο μια κοινωνική. 

δηλαδή σοσιαλιστική προσέΥΥιση μπορεί να θεραπεύσει. 

Όλα αυτά και πολλά ό:λλα πρέπει να έχο"" την αντανό:κλασή τους στη δική 

μας οικονομία που από πλευρό:ς τεχνολογΙΟς είναι υπανό:πtιJΚτη, ενώ από πλευράς 

υπηρεσιών -δεν εννοώ τις κοινωνικές υΠηρεσίες· και EΠLι'ttδou ζωής είναι σχετικό: 
καλή. 

Με την κατάΡΡΕUOη των κομμο""ιστικών κομμό:των, που είχαν την Ε.'tωνυμία 
του υπαρκτου σοσιαλισμΟύ, αναπτύχθηκε μια φιλολογία για κατάρρευση της σοσια· 

λιστικής ιδεολογίας και για προβολή της άπΟψης όη μόνο οι νεοφιλελείιθερες δομές. 

που απoτελoUν στην ουοία περιγραφή του κεφαλαι.οκ.ρατικού σνντηρητισμού, 

μ.ι.ορούν να δώσο"" λύση στα προβλήματα της εποχής μας. 

Όμως 11 πραγματικότητα είναι διαμετρικά διάφορη. Αυτό που κατέρρευσε 
στην κεντρο..ανατολική Ευρώπη δεν είχε και δεν έχει καμιά σχέση με το δημοκρατικό 

σοσιαλισμό Τι τη σοσιαλδημοκρατία και αποτελεί τουλάχιστον ύβρη η προσπάθεια 

σύνδεσης, όταν είναι γνωστή η εντονότατη αντι.παράθεση αυτών των καθεστώτων 

προς το σοσιαλισμό της δημοκρατίας. 

Κατέρρευσαν αυτό: τα καθεστώτα. γιατί ήταν αντιδημοκραηκά, γιατΙ 

κρατούσαν το λαό μακριά aπό την εξουσία, γιατί στράφηκαν προς ένα υπερσυγκε· 

ντρωτικό σύστημα σχεδιασμού της οικονομίας, γιατί αγνόησαν την ανάγκη 

ατσμικών κινήτρων στην παραγωγή. Παραγνώρισαν ακόμα το ανθρώπινο δικαίωμα 

έκφρασης, οργάνωσης και πλουραλισμού. 

Όμως ο νεοφιλελευθερισμός παραyνωρtζει μια τεράστια σειρά ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων. Γι.ατΙ ανθρώπινο δικαίωμα είναι το δικαιωμα σωστής α..'tασχόλησης, 

στέ'Υης, υγείας. παιδείας, συμμετοχής στην πολιτιστική ανάπτυξη και στην ορθή 

κατανομή του εθνικοίι προ·ί6ντος. Ένα εκμε.αλλευτικό σύστημα είναι aπό τη φύση 

του στερητικό της ελεUΘΕρ(.α.ς . 

Οι καπιταλιστικές δομές επιβίωσαν με σ\Νεχή προσαρμογή προς σοσιαλιστική 

κατεΟΟ""ση, δηλαδ1j με amoδιάβρωoη. Σε κάποιο στάδιο τώρα επιχει.ρεΙται η 

ανακοπή αυτ1']ς της πορείας και η αντίστροφη μέτρηση. Συντηρητικές κυβερνήσεις, 

με κλασικό παρόδειγμα την κυβέρνηση της κας θάτσερ. ρευστοποίησαν το συσσω· 

ρευμένο κοινωνικό κεφάλαιο και έτσι είχαν μια προσωρινή νομισματική ευχέρεια. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσμα; Η εξάντληση του ρε"στοποιηθέντος κεφαλαίο", η 

aπώλεια .ου κοινωνικού. συσσωρευμένου κεφαλαίου και σ~μερα η κρίση. Δηλαδή ο 

πλοίισιος κληρονόμος ποίιλησε την περιουσ[α. ξόδεψε άσκοπα .α λεφτά και 

aπόμεινε και aπένταρoς και χωρ(ς περιουσ(α. 

Ασφαλώς η έλλειψη ανταγωνισμού οδηγεί σε υποπαραγωγικότη.α. Όμως οι 

κανόνες μιας ασύδοτης αγοράς οδηγούν σε κοινωνικ1'] "ποανάπτυξη. Χρειαζόμαστε 

μια ανταγωνιστική αγορό: αλλά με κρατική παρέμβαση, για να εξασφαλίζεται η 

παροχή υπηρεσιών σε κοινωνικά ανεκ.ό επίπεδο. Αυτό ισχUει ακόμα πιο πολίι σε 

, 

• 

• 



.. 
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μ~κρoίι μεγέθους οικονομίες, όπως είναι τι Κύπρος, που ο ανταγωνισμός σε ορισμέ

νους τομε(.ς καθΙσtoται εκ των πραγμάτων αναιμικός. θα ήθελα να ξέρω ποια ιδιω
"ική εταιρεία θα πήγαινε ο' ένα απομονωμένο χωριό της Κύπρου για να πάρει ηλεκ
τρισμό και τηλtφωνα. όταν αυτό. από πλευρός κέρδους, θα είναι ασύμφορο. Τι θα 
γινόταν αν οι υπτιρεσΙις ηλεκτρισμού και τηλεφώνων δε ήταν ημικραηκές; Τι θα 
γινόταν σε περι.οχές που οι επενδύσεις ε(ναι ασύμφορες; 

Aναφf:ρω όλα αυτά για να εκφράσω την απορία μου για την κυβερνητική τάση 

ιδl.ωΤΙΚOΠOιήσεων σε μια οικονομία που τι προσφορά του κρατικού τομέα στην 
παραγωγή εθνικού Εισοδήματος εΙναι πολύ χαμηλτj και ouvtCJtO'taL χνρΙως στα έξοδα 
συντήρησης τον κρατικού μηχανι.σμο\!. 

Ακόμα και οι τομείς στους οποίους εκ πρώτης όψεως παροuoιάζονται αδυνα
μίες, όπως τα Δημόσια Έργα, το πρόβλημα εντοπίζεται στη μη ορθή αξιοποίηση του 

ανθρώπινο)) δuναμικού που υπάρχει και σε λανθασμένες κυβερνητικές αποφάσεις 

που εντέλλονται να διεκπεραιώσοuν οι δημόσιου υπάλληλοι. Πρόσφατο παρά
δειγμα η αναφορά από τον προηγούμενο Υπουργό Συγκοινωνιών για σκάνδαλο στο 
δρόμο Λάρνακας - Κοφίνου από μεγάλη επέκταση τον συμβολαίου. Τούτο όμως 

ε(ναι κυβερνητική απόφαση και όχι απόφαση των υπαλλήλων. Η ορθή αντιμετώπιση 

σννιστάται στην ανόθεση συγκεκριμένων έργων στον ιδιωτικό τομέα, όταν 
πρόκειται για εξειδικενμένα έργα οα οποία δεν μπορεΙ να αναλάβει ο δημόσιος 

οομέας ή όταν το νnάΡΧOν προσωπικό δεν προλαμβάνει να ανταποκριθει. 

Το ανθρώπινο δνναμιΧό που στελεχώνει τα Χυβερνηοικά τμήμαοα. εΧοός του 
ότι ε'ναι μόνιμα διορισμένο προσωπιχό, έχει σης τάξεις to'U αξιόλο'Υα στελέχη χαι 
είναι αναγκαίο να αξιοποιηθεί για τη διεχπερα(ωση της πληθώρας των αναΎΧών τον 

κρατικού τομέα που δεν μπορούν ή δεν πρέπει να παραχωρηθούν στον ιδιωτικό 
τομέα. Υπήρξαν περιπτώσεις που δόθηκαν συμβόλαια στον ιδιωτικό τομέα και 
κρατιχοί υπάλληλοι δεν Είχαν τίποτε να κάνουν. Έτσι αντί να είχαμε οιχονομία, 

είχαμε σπατάλη του εθνιχού προ'ίόντος, γιατί πλllρώναμε και τους ΕΠιστήμονες που 
καθόντουσαν στα Δημόσια 'Ερ"Υα αλλά δίναμε και τα συμβόλαια κάπου άλλου . 

ΟΙ υπεριδιωτικοποιήσεις avtl να ελαπώσουν, θα αυξήσουν τις εθνικές 
δαπάνες. Οι προ\lπολογισμοί, μαζί με άλλες u"tιλογές μιας κ'Uβtρνφης αντανακλούν 

tll" οιχονομική, αλλά και tll" ευρύτερή της φιλοσοφία πάνω στα προβλήματα μιας 
χώρας. Έτσι η 'tOπoθitTJOf) μας πάνω στους προ\lJtολογισμοuς αποτελεί tyκριση ή 
απόρριψη αυτής της φιλοσοφίας. Αυτό άλλωΟtΕ συμβαίνει σε όλες tIoς χώρες και η 

κνπρος δεν μπορεί να αποτελεί μοναδική εξαίρεση. 

ΤΟ βασιΧό ερώtημα είναι αν η οικονομική nOAttLXf) της κυβέρνησης αντανακλά 
tIoς κατοχικές συνθήκες και τις κοινωνικο-οικονομικές προτεραιότητες που, 1:0υλά
χιστον, 1:0 δικό μας σοσιαλιστικό κόμμα προκρίνει. Οι καtοχικές συνθήχες επιβάλ

λουν μια βασικ1Ί δομική στροφή στην εξυπηρέτηση της αναΥκαιότη1:ας για tερμα

τισμό tης. Από 1:ην άλλη, η ύπαρξη μιας ισχυρής οικονομΙΟς αποτελεί αφ' εαuτι'ις 

ένα υποστήριγμα αυτού 1:01.1 αγώνα. ενός α-Υώνο. που επωμ(ζεται το σύνολο οου 
λαού. 'Ε1:σι οι δομές θα πρl:πει να είναι εξυπηρnικές του συνόλον XωQίς οικονομικό 

υπερελιτισμό, να ωτηρεtOύν μια σωστή κατανομή ή ανακατανομή 1:0υ εθνικού εισο

δήματος, να δημιουργούν συνθήκες ανέλιξης για 1:0 ευρύ1:ερο δυνα1:ό φάσμα του 
λαού, να αξιoπoιoUν παραγωγικά 1:0 ανθρώπινο δυναμικό κα~ τις φυσικές δυνα1:ό
τη1:ες της χώρας. Πρέπει να προσφέρουν ουσιαστικές κo~νωνικές νΠTJρεσl.ες. να 
εδραιώνουν μια πολυδιάστατη διάρθρωση χωρις μονοπώληση από ευαΙσθητους 
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uδρoxεφαλιxo'ύς τομε(ς, να αξιοποιούν τη σύγχρονη τεχνoλoytα, να προπαρασχεΟΟ
ζουν για την εUΡΩπα"ίχή ενσωμάτωση κι "σι να προσαρμόζονται και προς 10 κοινω

νικά συμβόλαια της Ευρώπης. Πρέπει οχόμα να παρέχουν τα ορθό χΙνητρα. να 
ενθαρρύνουν τον ανταγωνισμό, να προάΥουν ΤOuς κανόνες μι.ας ελεύθερης αγοράς 
με χοινωνι.χούς όμως πρoσovα10λι.σμoUς με χραηκή παρεμβολή μιας κοινωνικής 
αΥορό.ς και να προστατεύουν το ανθρώπινα δικαιώματα σε όλο 'touς το φό.σμα. 

Πσ),,\! φoβoiιμoι δ.ι τι κυβeρνητιχή οικονομική φιλoσoφl.α δεν πληρeΙ τις πιο 
πάνω αναΥχοιότητες. ΑκολουθεΙ την πεπατημένη από πολλά xQόνια που σννεχίζει 
το σχεδόν μoνoδιάσtατO της οιχοvoμ{ας μας, πο" δΙΕυρύνει το χάσμα στην χα.ο

νομή εθνικο\! Εισοδήμα-ι:ος. πον απειλεΙ το ευρίιτερο φό.σμα των εργαζομένων χοι 
των μεσα{ων σtρωμάτων του λαού πού. όπως λέχθηκε από όλους, μεγαλώνει τα 
δημοσιονομικά ελλεΙμματα χαι το δTlμόσιο χρέος. Ο πρωτογεντ)ς τομέας φθίνει, ο 

tρn:ο-γεντ'ις ατονεΙ και λεΙΠει ο τεταρτoγεντjς, όπως ονομάζεtαι tώQα η μιtαβιομηχα
νικ'ή tOJtoθi"tfJ011 για ta σuσn;μα"tα κλεΙO"tού κυχλώμαtος, ta ηλεκτρονικά. Δηλαδή ο 
μεtαβ~ομηχανικός τομέας φθείρει τον αναιμικό δημόσιο τομέα σε μια μιμηηκ'ή 
προσπάθεια ιδιωηκοποιήσεων. γπάρxε~ πλήρης απουσια μαχρο-οικονομικ'ής. Η 
αvnμεtώπιΟ11 των πQOβλημάtων είναι σπασμωδική και EΠuτόλαιη. Και όμως 
υπάρχει, όπως εΙΠα πριν tO εξαιρετο τεχνικο-επιO"tημονικό δνναμικό σιο δημόσιο 
τομέα που είναι υπεύθυνο για ης επιμέρους EΠLtUΧLe; και που θα μπορούσε να αξιο
ποιηθεί για ένα ouσιασιικό μακρόπνοο σχεδιασμό. Ε'ναι ΎtΎOVός όη tO ποσοστό 
tYI; ανεργιας είναι χαμηλό, αν και tO ποσοστό aξιoπoιoύμενoυ πληθυσμού 
μπορούσε να είναι με-γαλύtερo. Να μη ξεχνούμε ης yuναΙκες και tOV υπο-

\ απασχολούμενο αγροτικό πληθυσμό. 
Ο πληθωρισμός βρΙσxnαι σε ανεχτά πλαίσια, αν και μερικά φαινόμενα πρέπει 

να αρχιζονν να δημιουργούν ανησυχία. Όμως η καtανομή tOU ανθρώπινου δννα
μικού είναι αντιπαραγωγική. Οι παρσvωγιxoΙ tομεLς δuσπραγoύν. Ο aYΡOtLXΌς 
tομέας αVfιμεtωπ(tε"tαι σαν πονοκέφαλος. Η βιομτιχανια, μι μικρές εξαιρέσεις, 
παραμένει σε παραδοσιακές μορφές χαμηλής τεχνολογίας. Ο ενρωπα'(κός προσανα

τολισμός παραμένει θεωρητικός. Και όμως είναι εμφανής η ανάγχη εxσuyχρoνισμoύ 
tYI; υπάρχουσας βιoμηxανLας με έμφαση στην ποιότητα και τη σχεδιαστική πρωτο
τυπια, αλλά κυρ(ως η ανάγχη για ψηλ'ής τεχνολογίας ειιέλικτες μοΎόδες που θα ανοί
ξουν και καινούριους εμπορικούς ορίζοντες, αλλά και θα απoρρoφτ'lσoυν το ΕΠιστη
μονικό δυναμικό που υπο-απασχολεΙται ή εχτρέπεται σε άλλες μη παραγωγικές 
κατευθύνσεις. Η σννεργασία με μεγάλες ξέ\'!ς μονάδες σ' αυτό τον tομέα εΙναι 
απαραίτητη, γιατί σίγουρα δεν έχουμε τη δυνατό.ητα έρειινας πάνω σε .ομεΙς ηλεκ

τρονικών. 

Το πσσoσtό .ης δικ'ής μας προσφοράς εξαρ.άται από τη μoρφiι tYI; μονάδας 
και τις δικές μας δυνατότητες, αλλά εν πάση περιπτώσει θα μεγαλώνει με την 
πάροδο του χρόνου και .ην κηίση της εμπειρίας. θα πρέπει σ' αU'tής της μορφ1\ς tL; 
μοΎόδες να δοθούν xLVfItρo 1'1 αχόμα να μελετηθεί εχεΙ πον είναι αναγκαίο για το 
εθνικό σuμtpιρσν και η σuμμEtoχiι του δημόσιου τομέα μαζί με τον ιδιωτικό, πράγμα 
πον θα ovvttLvtL στο να καμφθεί η διστακnχότηtα του ιδιωηκού τομέα. Aνtό 
ισχύει πιο έvιoνα για μονόδις στην καλούμενη πράσινη γραμμή. Πρέπει να διαφορο
ποιηθεί ο λόγος κεφαλαίου - ερΥο.σίας ιδια{tΕρα μέσα στις σημερινές ΣUΝΘΉXες 
oχttLxά ψηλής απασχόληστις. Να μη μας διαφεύγει, εν πάστι περι.πτώσει κα~ το εΙΠα 
και πριν, η ημιαπασχόληΟ11 ή η υποαπασχόληση τοιι yuναικείoν δυναμικού και η 

ανό.γχη προσαρμογής της παραΥωΥής και τον χώρου ανέγερσης μονό.δων στην 
ύπαιθρο, για να απορροφήσει το γνναιχεισ και το αγΡΟ"tικό δυναμικό. 

• 

.. 



• 

• 

• 
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ΦαΙνεται ότι η κυβέρνηση δεν αvtv.αμβάνετοι επαρκώς τον κοινωνικό στόχο 

των δημόσιων μονάδων και γενικά το\! δημόσιου τομέα, ιδιαΙ';Ερα στον τομέα "πηρε
σιών πέραν του κρατικού μηχανισμού. ο οποίος θα εκμηδενιστεί αν αυτοΙ σι τομείς 

ιδιωτικοποιηθούν και μάλιστα σε μια οικονομία μικρών μεγεθών όπως είναι η 
Κύπρος μας που νπονομεύει τον ουσιαστικό ανταγωνισμό. Ποια είναι η δική μας 

πρότασn διαφaΙνn:αι όχι α..-τλώς από Ης &ι"tΙΥραμμαηκές μου παρατηρήσεις, αλλά 

από τις προγραμματικές μας θέσεις που έχουμε δημόσια xataetOtL και έχουμε bTlμo
σιεύσει και αναλύσει. 

Υπήρξαν ΕΠΗεύγματο στον οικονομικό τομέα που πρέΠΕΙ να διασφαλιστούν 

και να επεκταθούν. Από το πρώτο nEvtaεtt; σχέδιο δημιουργήθηκε ένα θεσμικό 

πλαίσιο που δημιούργησε το υπόστρωμα για την αναπτυξιακή προσπάθεια και 

ακόμα για κοινωνικές παροχές από την rnoxi1 του Μαχάριου. έστω και μη ικανο
ποιητικές. Ακολούθησε μια σχετικΤ; ανταγωνισι:ικότητα της παραγωγής μας με 

εξαγωγικούς προσανατολισμούς που βοήθησαν στο να αντιμετωπιστούν ικανοποιη· 

τικά οι EΠι.mώσεις από την κατοχή με μι.a. πολιτικΤ; έντασης σι:ην οικονομική μας 

ανάπτυξη χαι μια εισοδηματική πολιτική που στηρίχθηκε κυρLως στην αυτοθοο(α 

των εργαζομένων. 

Το πενο:αετές σχέδιο ανάπτυξης, μας λένε, στοχεύει: 

στην πληρέστερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού. που όμως θα 

έχει περιορισμένη αξισ. χωρις αναδιάρθρωση που πρόγματι να πετύχει 

την απορρόφτ1σή του. 

στον εκΣUΓΧρo-νισμό και τεχνολογική αναβάθμιση για την οποία όμως 
δεν υπάρχουν ενδείξεις. 

στην απορρόφηση του ΕΠιστημονικού δUΝΑμΙΚOύ όπου και πάλι δεν 

μπορεί να επιτευχθεί χωρίς αλλαγή στον προσανατολισμό της οικονο.. 

μίας και στροφή σε ψηλής τεχνολογίας μονάδες. Προβλέπεται αύξηση 

του αναιμικού αγροτικού τομέα κατά 2.5% και του υπερτροφικού τουρι,..
στικού κατά 8%. 

Η αναπτυξιακή πορεία δεν είναι η ενδεδειγμένη, αν υπολογίσουμε ότι τα 

δημόσια έσοδα του 1980 ήταν 150 εκατομμύριο και μερικές χιλιάδες λ[ρες και οι 
δημόσιες ανα,ίττυξιακές δαπάνες 34 εκατομμύρια λίρες. Το 1988 τα έσοδα ήταν 413 
εκατομμύρια, δηλαδή '{ρεις φορές περισσόtερα και οι αναπτυξιακές δαπάνες 68 
εκατομμύρια, δηλαδή απλώς δι.πΛ6.σιες. θάθελα να σταθώ πολύ αδρά σε μερικά 

ανηΣUΧΗτικά στοιχεισ.. Το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι ε."'tικίνδυνα ψηλό. Το (διο ή 

και χειρότερα ισχύει και για το ισοζύΥι.ο ή μάλλον το ανισοζύγιο συναλλαγών. Η 

πολιτική τιμών και εισοδημάτων ασθενεί και θα πρέπει να επανεξεταστεί η δυνατό· 

τητα για καθορισμό του τιμαριθμικού δείκτη κατά τρίμηνο. Οι απολαβές θα πρέπει 

να έχουν ως κριτΤ;ριο πέραν της παραγωγικότητας το ποσοστό αύξησης του εθνικο'ύ 

προΊ:ΙWτος. 

Είναι αδύναtο στον περιορισμένο χρόνο που έχω στη διάθεσή μου να εκθισω 

τις απόψεις μας και τις εισηγήσεις μας πάνω στο συνολικό φάσμα θεμάτων που 

περιλαμβάνονται στους προυπολογι.σμούς. Για μερικά κεφάλαια θα υπάρξουν 

ειδικές ομιλΙΙς από άλλους συναδέλφους του Σοσιαλιστικο'ύ Κόμματος ΕΔΕΚ. θα 

αναφερθώ επιγραμματικά σε μερικούς τομείς. Επαναλαμβάνω ότι ο πρωτογενής 

tομέας που είναι κυρίως ο αγροtικός, λόγω του πολύ χαμηλού ποσοστού συμβολής 



1124 

του μεταλλευτικού τομέα. δνοπραΥεΙ Η συνεισφορά του στο εθνικό προ'ίόν ε'ναι 
χαμηλή. Στόχος μιας ορθής αγροτικής πολιτικής θα έπρεπε να ήταν τι σμΙκρυνση της 

διαφορός μεταξύ των εισοδημάτων του αΥροτιχοΊ) πληθυσμού χαι του πληθυσμού 
των πόλεων. μια nQ<>σ'faow του αγροτικού εωοδήματος ιδιαΙτερα αναφορικά με την 

εμ..-τορια των γεωqyιχών προ'ίόντων και τι διαφοροποίηση της παΡΟ.Υωγής με ειδικά 

ΚΙVT1τρα για εξαγωγικούς προσανατολισμούς. Όχι όμως με ττιν επιπολαιότητα που 
γΙνεται σήμερα: "Βγάλτε τα αμπέλια" και μετά έχουμε ι!λλει"ψη το\! προ'ίόντος. 

Σήμερα τα αγροτικά χρέη, εκτός -ι:ων 700 εκατομμυρίων λιρών μέσω των 
ΣUΝΕργατιχών, υπερβαίνουν τα 200 εκατομμύρια. Η ανά.mUΞη στην ίιποιθρο 
χωλαΙνει. δε μιλώ για το εξωτερικό χρέος, μιλώ για το δημόσιο χρέος, μιλώ ειδικά 

για 'του αγρότες. Η ανάπnιξη στην ύπαιθQo χωλαίνει με 111 σuνtήρ1)ση .ου αναχρονι-. 
σηκού μέτρου '"τις οικονομικής ,συμμετοχής των κοινοτήτων σtα κοινοτικά έργα. 

Έτσι όσο πιο φτωχή είναι η κοινότητα τόσο λιγότερα έργα μπορεί να κάνει, YU1tt 
πρέπει να βάλει το ένα τρίτο ή το μισό ή οτιδήΠΟΤΕ της αναλογεί για το κοινοτικό 

έργο. 

Η αΎρότισσα είναι ο παριας της Χ'υπριακής κοινωνίας. Με δι.πλές επαΎΎελμα

tικές υποχρεώσεις, αΎροτικές και οικιακές. XωQ(ς σύνtαξη. XωQ(ς κοινωνική 

προστασια, χωρίς οποιαδήποτε έμμεση κοινωνική υπηρεσια. Λεl.πει η απoxέvtρωση 

της παραΎωΥής Ύια αξιοποίηση του ημι.απασχολούμενο" αγροτικού δυναμικού. Ο 

συνεταιρισμός δε βοηθείται να αναλάβει 1:0 σωστό του ρόλο και να παταχθεί ο υδρο
κεφαλικός μεσιτισμός. Εκκρεμεί ο κεντρικός φορέας υδάτων, η e1dxtaoη της γεωρ
Ύικής ασφάλισης και τα έργα \ιποδομής. Είναι xoταθλι.mικό το ότι 'to ετήσιο 

ποσοστό δαπανών για την αγροτική ανά.ιτtuξη VtEOE. Η διακήΡUΞη για OμOl.OΎενή, 
ομοιόμορφη ανάπτυξη με έμφαση σιις παραμελημένες, αγροτικές περιοχές και ιδιαΙ

'tEQQ τις ορεινές, παραμένει απραγμα'tοποΙητη. Ακόμα και το πoλUΣUΖητημένo 

Ενιαίο Σχέδιο ΑΎQO'tLκής Ανάπτυξης κρασοχωριών Λεμεσού - Πάφου παρέμεινε 
στο στάδιο 'tων μελετών και κότι χeιρότερο. η κυβέρνηση προχώρησΙ! σε σπασμωδική 
υλοποίηση έργων πο\l δεν αλληλοσχετί.ζονται χαι δεν αλληλοσυμπληρώνονται. 

Ο δtutεQOΎενής 'toμέo; παραμένει cn παλιές παραδοσιακές 'toπoθEτήOEL; μΙ! 
τεράσηες διαρθρωηχές αδυναμΙΙς. XαραxΠJQl.ζttαι από μονόδες έντασ1'lς εργασίας 

και τεχνολο-Υικής καθυστέρησης με χαμηλή ανταγωνισιικότητα, αντί μια σιροφή 
προς 'tομεΙς ψηλής 'tεχνολογtας χαι ευέλικτης εξειδίκευσης σε μια σιινεργασία 

μιχρών χαι μιχρομεσαίων μονόδων. όπως έΎινε σιην Ιταλία. πόνω σΙ! βάση συνεΈαι

ρισμού ή συνeΡΎασΙας αλληλoσuμπλήρωσης με δικές τους εταιρείες eμπορίας. Ξέρω 

όη λήφθηκαν οι αποφάσεις αλλά δεν etvaL αρκετές οι αποφάσεις. Λεl.πει το σώμα 
(ttQO'tTIYLxoίI προγραμματισμού με εκπροσώπο\lς 'tης κυβέρνησης, των βιομ1'lχάνων. 

των συντεχνιών. των 'tρoπeζώY και 'trov ημικρα-τικών οργανισμών. Κέντρα τεχνολο
ΎΙΟς απOUΣι.άζouν. Να επανακαθορΙσο\lμε 'to ρόλο της Τράπεζας Αναπτίιξεως και να 
επιδιώξο\lμε τη ΣUΝΕργασΙα το\l δημόσιο\l με τον ιδι.ωτιχό τομέα, ιδιαίτερα σε 'tομεΙς 
Uψηλoύ χινδύνου. 

Η ΣUμμE10Xή των εργα~oμένων στ1'l διοίκηση θα δώσει μια νέα πνοή στη βιομη
χανική ανάπτ\lξη. Ο 'tQL'toyeνTι; τομέας όσον αφορά -τον τουρισμό παρouσtασε 

άλμα'tα. Όμως όλματα χωρΙς προγραμματισμό που θtτouν σε κΙνδuνo το όλο οιχο

δόμrιμα. Παρα-γνωρΙστηκε το περιβό:λλον που οπο-τελεΙ υπόστρωμα του 'tουριομο'ύ, ο 
αΎQOτουριομός μόλις τώρα ανακαλύφθηκε. Το εΗ:μα της αφαλάτωσης αφέθηχε να 
εξεΈασιεΙ σ' ένα προθανότιο σιάδιο. 

• 

• 



, 
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Ο τομέας των άλλων υπηρεσιών πρέπε~ να αναπτυχθεΙ με βάση όx~ μόνο την 

Κύπρο, αλλά την περιοχή, δεδομένου ότι έχουμε και την υποδομΤ; και το ανθρώπινο 
δυναμικό. Η εμπορική μας πολιτική χωλαίνει. ΤΟ εμπορικό έλλειμμα είναι καταθλι

πτικό. ο ρυθμός α,;ξTlοης των εξαγωγών είναι πολύ χαμηλός σε σύγκριση με το 

πoσOσtό αύξησης των Εισαγωγών. Δεν υιοθετήθηκαν μΙtρσ εξαναγκασμου απορρό

φησης προ'ίόντων μας από χώρες με ψΤ)λό Εισαγωγικό δείκτη. Και ας μη λέμε ότι μας 

φταl.ει η EFT Α ή δεν ξέρω και εγώ ποιος μας φταl.ει. ΜΠOQOuμε να βρούμε τους 
τρόποιις 11 Ιαπωνω να μην παίρνει εμπορεύμαtα μόνο ίΙΟΟ,ΟΟΟ 'Το χρόνο από την 
Κύπρο. Έγινε στη ΝΙΥΤ\ρ(α. έγινε σε πολλές άλλες XώQeς. Έγινε ακόμα και στην 
Αμερική αι: μερικές περι.πτώσεις. 

ΟΙ παρεχόμενες κοινωνικές νπηρεσLες εΙναι πολύ χαμηλές σε συνάρτηση με το 
ψTJλό κατά κεφαλή εισόδημα. Aρκεtά Εισοδήματα e(VQL κάtω από το επΙΠεδο 
φτώχειας, μερικές συντάξεις είναι εξευτελιστικές, το σχέδιο υyεl.ας συνεχώς εΎΧ\ιμο

νε'ται, το πανεπισηΊμιο fΠιτέλOυς ελπίζοuμe ότι αρχίζει. Λείπει η oυσιαστικ~ 
κάλυψΤ1 μητρότητας και ιδιαίτερα τα ειδικά κέντρα για βρέφη και παιδιά. Η 'ύπαι

θρος ζει σε άλλη εποχή, η γυναΙΚα ακόμα είναι ο φτωχός συΥΥενής, η Oικoκttρά 
παρα-Υνωρ(ζεται χωρf.ς καν μια στοιχειώδη α'ύξηση. 

Το φορολογικό σίιστημα είναι ανισοβαρές, ιδιαίτερα σε βάρος των μισθωτών. 

Η αναλογία άμεσων-έμμεσων φόρων επι.βαρ\ινει τα οικονομικώς ασθενέστερα στρώ

ματα. Είναι γεγονός ότι δυστυχώς η πλειοψηφία αυτής της Βουλής ή της ΠροηΥο'ύ

μενης. στέρησε από την κuβέρνηση τη δυνατότητα εσόδων υποβιβάζοντας το φορολο
γικό ποσοστό για τα μεγάλα εισοδήματα κάτω ακόμα και από αυtά που ειoτryήθηκε η 

ΚιΙβέρνηση. Η φορολογική πολιτική δεν πρέπει να στοχε'ύε:ι μόνο στη δι.ασφά:λιση 
εσόδων, αλλά και σε μια δίκαιη ανακατανομή του εθνικο'ύ εισoδ~ματoς, πράγμα που 

κάθε άλλο παρά επnuyχάνεται με το σημερινό φορολογικό σύστημα. Η φοροδι.α

φυγή εί.ναι ο καρκίνος της εισοδηματικής μας πολιτικής και πρέπει να ενισχυθεί το 

φιλότιμο τμήμα του Φόρου Εισοδήματος στην προοπόθειά του για διασφάλιση των 

οφειλών. Πρέπει ακόμα να προσαρμοσθεί η νoμoθεσtα μας. ώστε να σταματήσει τι 

"νόμιμη" φοροδιαφυγή που δε σχετι.ζεται με τα καλώς νοούμενα κίνητρα για 

υποβοήθηση της ανάπτυξης. Γιατί δίνονται πολλές φορές κίνητρα χωρίς καμιά 

σχέση με την εθνική οικονομία, ή παρα-οικονομία. Αν πραγματικά βρο'ύμε ποιο 

είναι το πραγματικό εθνικό προ'(όν στην Κ'ύπρο και αν αυτό το εθνικό προΊ:όν 
εφορολογείτο, η κυβέρνηση δε θα είχε κανένα πρόβλημα για τα δημοσιο-οικονομικά 

της θέματα. Κανένα απολ'ύτως. Να μιλο\lμε ότι υπάρXOΊJν δισεκατομμ'ύρια λLρες στο 
εξωτερικό και να έχουμε δισεκατομμύρια λίρες δημόσιο χρέος! 

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών είναι δραματικά αρνητικό. Η xρoσφvyή 

στον εξωτερικό δανεισμό δε θα λύσει το θέμα. Χρειαζόμαστε δι.αρθρωτικές αλλαγές. 
Είναι σωστό ότι η κυβέρνηση χρειόζεται μεγαλύτερα έσοδα αν πρόκειται να επιtίιχει 

τους στόχους της για το ρυθμό ανάJmιξης και για την αναδιάρθρωση. Το θέμα είναι 

όμως από no\l η κυβέρνηση πρέπει να αντλήσει οπούς τους πόρους. Εμείς θέλουμε 
να δώσουμε στην κυβέρνηση αυτούς τους πόρους. Αλλά θέλουμε να δώσουμε στην 

κυβέρνηση τους πόΡOΊJς ΠΟ\l να προέρχονται αrι:ό εκείνους που μπορούν πράγματι 
να σuνεισφέρouν στα κυβερνητικά ταμεΙΟ. 

Ο Φόρος Προσηθέμενης Aξtας είναι εύκολη λύση αλλό τότε μόνο θα εθεω

ριΙτο και ως ορθή αν το επΙΠεδο των κοινωνικών \ιπτιρεσιών ήταν το ενδεδειγμένο, 
πράγμα ΠOΊJ σημαΙνει ότι ένα μεγόλο ποσοστό των εσόδων. όταν θα υπάρξεL, θα 
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πρέπει να χορηγεΙται προι; αυτή την κατεύθυνση και όχι απλώς στην κάλυψη του 

δημοσιονομικού ελλείμματος. Η μεγάλη εξάρτηση α,ί'tό τον εξω.ερικό δανεισμό θα 

έχει ως σuνt. .. εια την uπoχρεωηκή σμίκρυνση του δημόσιου τομέα, ακόμα χα.ι σε 
.έtoιouς βασικούς κοινωνικούς τομεΙς, όπως αυτούς που ανέφερα. Το δημόσιο 

χρέος υπoλoγ[ζεtαι για το 1992 δύο δισεκατομμύρια και μερικές εκατοντάδες 

εκατομμύρια λlρες σε σύγκριση με τα 956 εκατομμύρια το 1981 . Δηλαδή είναι πέραν 
του μισού του ακαθάριστου εγχώριου προΊnιτος. 

Το περιβι1λλον είναι ένα μέγιστο θέμα που σχετtζε-ται και με την πoιότηrα 

~ής, αλλά μακροπρόθεσμο. και με την ουσιαστική επιβ(ωση. Επετράπη ήδη να κατα

στραφούν ολόκληρες περιοχές και αν δεν υπάρξει ολοκληρωμένη περιβαλλοντική 

πολιτική, οι κΙνδuνoι θα ε(ναι τεράστιοι. Έχουμε ποοτεΙνει ένα ολοκληρωμένο 

σχέδιο. Πολύ φοβούμαι ότι μερικές ομάδες περιβαλλοντι.στών, και δεν ενοοώ τα 

γνήσια περιβαλλοντικά κινήματα. δε συμβάλλουν τόσο θετικά στην προώθηση του 

θέματος αυτού. όταν προσπαθούν να το μονοπωλήσουν. πράγμα που αντ( να 

καθιστά το περιβάλλον ένα τεράστιο μ.αtικό θέμα, το περιθωριοποιεΙ 

Η δασική πολιτική της κυβέρνησης σε γενιχές γραμμές ήταν ικανοποιητική 

ιδιαΙτερα αν υλοποιηθεΙ πλήρως τι απόφαση για εθνικά δασικά πάρχα. ΔUΣΤUΧώς 

όμως έχει OUΣιαστιχά σταματήσει το πρόγραμμα αναδάσωσης περιοχών που βρΙσχο

νται στις ξηροθερμιχές περιοχές της Κύπρου και ε(ναι ιδιαΙτερα ορατές από τις 

κύριες οδικές αρτηρΙες Λευχωσl.ας - Λεμεσού και Λεuχωσtας - Λάρναχας. πράγμα 

που οδηγεί στην αισθητική και οικολογική υποβάθμιση των περιοχών αυτών. 

Στον τομέα της δημόσιας υπτιρεσtας ΕΠΙXQOτουμε την απόφαση της κυβέρνησης 

για το μορατόριουμ. Eπιβάλλεtαι όμως η εφο.ρμοΥή της αξιoχρατtας σ' όλα τα 

στάδια και σ' όλες τις βαθμlδες, ο εκσuyχρoνισμός, η επιτάχυνση τηι; μηχανο

ποίησης, η πάταξη .ων γραφειοχρο.τικών μεθόδων, η διοικητική απe»ιέντρωση, η 

σUσταση σώματος διο(κησης και προσωπικου, τι εισαγωγή νέας τεχνολογ(ας, χαλύ

τερσ περιβάλλον εργασ(ας, συμμετοχη των υπαλλήλων στα κέντρο λήψης αποφά

σεων και ειλικρινής OUV!Qyαotα με τη συνδικαλιστική τους οργάνωση. 

Αναφορικά με τα οικονομικά μεΥέθη θα ήθελα να ξανατον(σω ότι ακόμα χαι τα 

αιτιολογικά της κυβέρνησης για το τεράστιο δημοσιονομικό έλλειμμα εΙναι λανθα

σμένα. Το δημοσιονομικό έλλειμμα των (135.7 εχατoμμuρtων αντLΠ-ρoσωπεUΕ~ το 
5.1% του αχαθάρι.στου εθνικού πρo"λ~ντoς σε σύγκριση με 2.4% του 1990. Το δε 
μεγάλο δημόσιο εξωτερικό χρέος δε μεταθέτει απλώς το καταθλιπτικό βάρος στις 

επόμενες γενιές, όπως σωστά διαπιστώνει ο Υπουργός Οικονομικών. αλλά υποθη

χευει τις οικονομικές και τι,ς πολιτικές προοπτικές μας. Το δε δεύτερο δικαιολογη

τικό ότι δόθηκαν άκαιρα οι φορολογικές ελαφρύνσεις, που εΙvαι σωστό. δείχνει 

έλλειψη oρθou προγραμματισμού ή ακόμα μ.. .. οριι να τύχει κριτικής yw δημαyωγ~ά 
κίνητρα, αν και δεν πρέπει να μας διαφεύγει ότι βοηθήθηχαν με τις φορολογικές 

ελαφρύνσεις περισσότερο τα οικονομικώς ισχυρά στρώματα, παρά τα ασθενικά. Και 

σ' αυτό σuvtβαλr: και η nλιι.oψηφtα της Βουλή με αλλαΥή των συντελεστών γ14 τα 

ψηλά εισοδήματα. 

Πρtπει να θυμουμαστε την κυβερνητική εξωπραγματική άποψη ότι η μεl.ωση 

των συντελεστών θα ωroτελoiισε κίνητρο για πληρωμή των φόρων. θα nρέπε~ να 

παραδεχθεί η κυβέρνηση ότι η μεtωση των συντελεστών δεν έφερε αυτό το αποτέ

λεσμα. • 



• 

• 
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Ο ρυθμός αvά.mUΞl1ς ήταν πολύ χαμηλός γι.α το 1991. O~ εγχώριες αποταμιεύ
σεις μtιώθηκαν που σημαΙνtι συρρΙΚvΩΣΗ των δvναΤOτητων για επενδύσεις. Το ίδιο 
ισχύΕΙ στον τομέα Τ11ς μεταποΙησης. Η δε ασύδοτη διείιρuνση 'του καταΣXΕUΑσtι.xo" 
τομέα επιβαρ'ίι\.tι ανεπανόρθωtα το περιβάλλον. 

Το τραπε~ικό σύστημα χρειάζεται βελτ(.ωση για να ανναποχρΙνεται σε πραγμα

ηχά κριτήρια σvναγωνισμOύ. αλλά και για να σποτελεΙ naQdYOvtQ εuρύtιρης 

ανέλ~ης της εθνικής oικoνoμtας. ΔUΣΤUΧώς καταρΎΥίθηκε ακόμα και το .αμεΙΟ για 
Μνεια σε σχέδι.α προτεραιότητας. Αναδιάρθρωση επιβό.λλε'ται και στη νομισματική 

μας πολιτική. Το θέμα του χρηματιστηρΙου χρήζει σοβαρής ανάλUΣΗς χαι μελtτης . Η 
ιδι.σ τι κυβέρνηση παραδέΧΕται. ο Υπουργός δηλαδή, την ολιγοπωλιακή μορφή το" 
τραπεζικού τομέα. Στον τομέα 10\1 πολιτισμού λεΙΠει ο οραματισμός. Ακόμα και 

σχέδια που εξαγγέλθηκαν παραμένουν σtα χαρτιά. Καλλι ιεχνικά εργαστήρια, 

κΙνητρα για νέους καλλιτέχνες, EUQmtQtl θεατρική πολιτική yLO να καλίrψει το 
σύνολο της et':otQLxiI; κίνησης. Ο δε αθλητισμός είναι καιρός να ξεφύΥει από τα 
στραγγαλιστικά κομματικά πλαΙσια, για να μπoeέσει να διαδραματισει το σωστό 

ρόλο. Και αυτό πρέπει η κυβέρνηση ακόμα χαι στις επιχορηγήσεις να tO λάβει 
υπόψη της. Δεν είναι δυνατό πλέον , όταν πα(ζουν ποδοσφαιρικές ομάδες, να 

πα(ζουν τα πολιτικά κόμματα ποδόσφαιρο. 

Για τις -Υυνοίκες και τη νεολαία παραπέμπω στις ολοκληρωμένες μας εισηγή

σεις στο πρόγραμμα που έχουμε δώσει στη δημοσιότητα. Δεν μπορο'ύμε να είμαστε 

περήφανοι yLO τη συμπεριφορά μας απέναντι στη γυναίκα και τους \'tou; και 
μάλιστα να περηφανευόμαστε για συνθήχες πλήρους απασχόλησης, με τις Ύ\JVOικις 

και τους \'tους υπο-απασχολούμενους και υπο-αμει.βόμενους, ιδLOίτερα στον ιδιω

τικό τoμtα, όπου μερικοί μισθοί ε[ναι προσβλητικοί yLO την ανθρώπινη αξιoπρt
ntLO, ί ISO το μήνα. Εκκρεμεί ακόμα η νομοθετική κατoχiιρωσή τους. Στον τομέα της 
αξιοκρατΙας υπήρξε κάποια πρόοδός αλλά υπάρχουν πολλά ακόμα να γ'νουν. 
Πρέπει όμως να δεχθούμε ότι δυστνχώς τα κόμματα δwδραματU;ουν αρνητικό ρόλο 
σ' αvτό τον τομέα. I\JVtttvoUμE στην αναξι.οχρατία. Παρά τις μεγαλόστομες δwχη
ρύξεις ο κομματικός παρεμβατισμός ε'ναι έντονος. Δεν μπορούμε να μιλούμε για 
αξιοκρατΙα, όtαν τα συνδικαλιστικά διχαιώματα καταπoτoίm:αι από τις ίδιες τις 

συνδικαλιστικές οργανώσεις. Και αυτό δυστυχώς αποτελεί καθημερινό φαινόμενο 

από μέρους tης ΣΕΚ και της ΠΕΟ σε βάρος ης ΔΕΟΚ. Ο νόμος πρέπει, κύριε 

Υπουργέ, να εφαρμοστεί, άλλως θα φτάσουμε στο σημεt.o κατάπνιξης των συνδικα
λιστικών ελευθεριών από τις Ιδιες τις συνδικαλιστικές oQΎανώσεις χαι θα ανοΙ
ξουμε και tην όρεξη φυσικά των ιδι.ωτικών οργανώσεων να κάνουν το ίδιο. 

Τα σκάνδαλα συΥκλον(ζουν την οικονομική μας ζωή. Τόσα πολλά και χωρΙς 

συνέπειες, ώστε ο λαός υπέστη εθισμό και έτσι η .:ιροπή προς αυτη τη σάπια καtά
σταση ενδυναμώνεται. fw τα θέματα ΕΟΚ, πολεοδομΙας, δημόσιων μεταφορών 
κ.λπ. θα μιλήσουν άλλοΙ. συνάδελφοι. Αναφέρω μόνο πως η ενΙσνχη των δημόσιων 

μεταφορών σ\J'VtεΙνει και στην εξοικονόμηση ε\'tργειας και στη μειωση της 

ρ'ύπανστις . Σ' αυτό τον τομέα είμαστε υπooνά..ττuxooι. Το θέμα της αmοδιο(χησης 
είναι υποτυπώδες. Τα δικαιώματα των τοπικών αρχών αυtoδΙOίκησης είναι περιορι..

σμένα και η πλήρης οικονομική εξάροηση των συμβουλΙων από την κεντρική κυβέρ
νηση τα μετατρέπει σε συμβούλια ανδρείκελα. Πρέπει να παραχωρηθούν οικονομικά 
δικαιώματα στις αρχές αmοδιο{χησης, ακόμα και ένα καθορισμένο ποσοστό του 

κραtιχού ΠΡOUπoλoyισμoύ . 
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Σε μια ιvημερoooα κοινωνΙα, όπως προβόλλεται η κυπριακή, 11 θέση των 
ηλικωμένων εΙναι δεινή. Εξευτελιστικές σνντάξεις, έλλειψη ουσιαστικής ιδρυμα. 

ηκής φρoντtδας, ιδιαίτερα μέτρων για να κρατηθούν οι ηλικιωμένοι μέσα στο 

κοινωνικό και το οι)'.ογενειακό ρεύμα. Στο θέμα των αναπήρων τα μέτρα που έχουν 

ληφθεΙ δεν εΙναι επαρκή. Πέραν της αναγκα!.ας νομοθεηκής κάλυψης χρειάζεται και 

η διαπαιδα'γώΥηση της κοινωνιας. Για τους πολύτεκνους πρέπει να γίνει συνείδηση 
ότι κάθε βοήθεια που προσφέρεται στην ουσΙα είναι κοινωνική αυτοβοήθει.α. ιδια(... 
τερα μέσα στις δικές μας συνθήκες υπoyεVVΗτισμoύ και με εμφανεLς τους κινδύνους 

δημογραφικής αλλαγής. θα ήθελα να συγχαρώ το Σύνδεσμο Καταναλωτών που 
επιτελεΙ αξιόλογο έργο σ' ένα σύστημα που δυστuχώς η προστασΙα του καταναλω111 
είναι αναιμική. Έλλειψη επαρκούς νομοθεσίας, μη υλοποίηση πις υπάρχουσας Κ.Μ. 

Μερικές τώρα παρατηρήσεις πάνω στην έκθεση του Yπo1JρΎOύ Οικονομικών. 

Το γεγονός όη ο ρuθμός ανάπτυξης της κυπριακής OΙΚOνOμl.ας το 1991 υπολογί. 
ζεται στο ].5% (6.6% το 1990) δεΙχνει το λανθασμένο μονόπλευρο προσανατολισμό 
της οικονομίας μας, γιατί η μεγάλη μείωση οφείλεται κυρl.ως στο πλήγμα που 

υπέστη η τουριστική βιομ1Ίχαν!.α. Η σύγκριση με το ρυθμό ανάπτυξης στις βιομηχα· 
νικ!ς χώρες φοβούμαι ότι είναι παραπλανητική. Η κUΒΈρνηση δεν μπορεΙ να 

αιτιάται τα μέτρα που η ίδια υιoθtτησε. φορολογικές ελαφρύνσεις κ.λπ., γιατΙ αυτό 

αποτελεί μέρος του δικού Τ11ς σχεδιασμού και δεν πρέπ1:ι να προτρέχει των κοινσ-. 
βουλευτικών αποφάσεων. Άλλως κινδυνεύει, όπως είπα και πριν. να χαρακτηριστεί 

ως δ1ΊμαγωγιΧ'ή. 

Ο (διος ο Υπουργός Οικονομιχών διαπιστώνει με ειλικρΙνεια ότι οι επενδύ
σεις οε μηχανικό εςο.'1"λιομό. και αυτό εΙναι πολύ σημαντικό. παeoυσιάζoνται 
υποτονικές. Ο εταιρι.χός φόρος με χαμηλά πoσoσtά δεν είναι ο πιο πρόσφορος 

τρόπος ενΙσχοοτις των επενδύσεων. γιατΙ είναι γενικός. δηλαδiι όλες οι εταιρείες, και 
δε στρέφεται προς συγκεκριμένες κατευθύνσεις που υπαγορεύονται από την εθνική 

αναΥκαιόΤ1Ίτα. όπως είναι οι επενδίι<reις που ενσωματώνουν Τ11 νέα τεχνoλoγLα. Εδώ 

είναι που έπρεπε η κυβέρνηση να εΙναι πιο φιλόδοξ1'Ι στο να ενθαρρύνει. όχι όμως 
όλες τις εταιρείες. 

Συμφωνώ με τον Υπουργό ότι 11 χ~ρνηση δεν εΙχε άλλη διέξοδο για αντιμε· 
τώπιση των αντιξοοτήτων στον αγροτικό τομέα παρά την επιβάρυνση των κρατικών 

προυπολογισμών. ΟΙ ψηλές επενδύσεις σε 10υριστικές κλtνες δεν προσαρμόζονται 
με την άποψη ότι υπάρχει ήδ11 υδQoκεφαλr.σμός σ' αυτό τον τομέα. 

Αναφορικά με τη ναυτιλ!.α πρέπει να σημειωθεΙ το σχετικά χαμ1Ίλό εισόδημα σε 

σύγκΡΙΟ11 με τον όγκο του τομία. Πρέπει ακόμα να δοθεί μεγαλύτεΡ11 σημασ(α στη 
νομοθεσία. γι.α να προσαρμόζεται στις διεθνεLς συνδικαλιστικές απαιτήσεις. 

Φοβούμαι ότι η δήλωση όη υπήρξε μι.α σuyxρατημένη πολιτική τιμών και όρα αυτό 

επιβάλλει συγκράτηση των μισθολογικών αυξήσεων δεν ανταναχλόται στο καλόθι 

Τ1Ίς νοικοκυράς. Πολύ ορθά ο Υπουργός διαπιστώνει ό1Ι η εξωτεριχή ΟΟνειοδό111ΟΤΙ 

υποσκάπ1ει τα θεμέλια της οικονομίας μας. μεταθέτει το βάρος στις μελλοντικές 

γενιές και αποθωρακιζει την οικονομία μας. Όμως παραμένει γεγονός ότι ο εξωτε. 
ρικός δανεισμός συνεχώς bιoyκoίItOL. Το δ1Ίμοοιονομικό έλλειμμα θα φtάσει στα 
{ Ι 36 εκατομμύρια και ο Υπουργός τονίζει ότι οι ανησυχιtς που εκφράζονται για 

• 

• 

την επιδείνωση αυτή των δημόσιων οικονομικών, τις οποίες και εμείς συμμεριl;6. .. 
μαστε. εΙναι δικαι.ολΟΥημένες. Η διάγνωση έ'Υινε. Η θεραπεια; Μόνο το φετινό 
πάγωμα θέσεων δε θα αρχέσει ή έστω και για τον επόμενο χρόνο. Άλλωστε εξ' 
ανάγκ1Ίς αυτό δε θα ακoλoUΘηθεΙ Έχουμε το πανεπιστήμιο που μοιραία θα 

δLOγκώσει αυτές τις δαπάνες. 



• 

• 

• 
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ο YΠ01JρΎός έχει δΙκαιο ότι με την έγκριση των δαπανών θα πρVτει να 

vπάρxει προβληματισμός για τον τρόπο κάλυψής τους. Η δι.α<pOQά μας εΙναι στο 
πώς. Συμφωνούμε ότι τα τέλη δεν είναι δυνατό να παραμένουν αναλλο(ωτα, ενώ το 

κόστος προσφορός αυξάνεται. Η κατάργηση το" φόQoυ κληρονομιάς, όπως εΙναι 

σήμερα διαμορφωμένος, φοβούμαι ότι θα EξuTCfJQεtTιOEL μόνο τους πολύ πλούσιονς 
με την εισαγωγή της ΦOQOλOγιας για δωQεάν μεταβιβάσεις που θα πλήξει όλους. 

Χαιρετ{.ζω τη δήλωση του Υπουργού ότι ανεξcΊρττιτα από την έκβαση των 

διαδικασιών για μια δΙχαιη βιώσιμη λίιση του κυπριακού πQOβλτiματoς, η προσπά· 

θεια και η επιδίωξη της πλήρους ένταξης της Κύπρο\! σιην Ευρωπο'Cκή Κοινότητα 

θα συνεχιστεί. Αυτό θέτει τέρμα σ' ένα κοινό φραστικό λάθος που έγινε. Όμως 11 
κυβερνητική συμπεριφορά σ' αυτό τον τομέα ακόμα δεν πεΙθει. Ορθή " απόφαση για 
ενθάρρυνση της (δρUΣΗς βιομηχανικών μονόδων στην ύπαιθρο. όπως και η προσέ

λευση γυναικών στ:ην παραγωγή. Ελπίζω οι διακηρύξεLς να νλοποιηθούν. θα ήθελα 

πολύ να σνμμερισθώ την αισι.οδοξΙα τον κ. Υπονργού για εννΟ·ίκές οικονομικtς 

προοmικές. Εδώ όμως ούτε καν οι CιQιθμοΙ δev ενημερούν. 

Κύριοι σuvάδελφοι, επα'YtΡΧΟμαι στο βασικό ερώτημα. Είναι η οικονομική 
φιλοσοφία της κυβέρνησης αποδεκτή; Γίνεται δικαιότι;ρη ανακατανομή του εθνικού 

εισοδήματος; Υπάρχει, αν όχι {ση, toτw και σκιωδώς ισότιμη κατανομή βαρών; 

ΕΙναι οι κοινωνιΧΙς υπηρεσΙΙς ικανοποιητικές; Επιβάλλει η οικονομία μας ιδιωτικο
ποιήσεις με ένα τόσο ισχνό δημόσιο τομέα; ΔΙδονται σωστά κίνητρα στη βιομηχανία 

και τη γι;ωργια; 

Είναι το φορολογικό σύστημα ορθό; Αντιμετωπιζονται λογικά οι ανάγκες των 

μεσα(ων αντοεργοδοτουμέ'νων; Ικανοποιεί η εργατική πολιτική; 'Εχει επιδειχθεί όση 

έπρεπε εooισθησl.α στα σκάνδαλα; 'Εχει δημι.ouρyηθεί το σωστό οικονομικό κλίμα; 

'Εχει παταχθεί ο ολιγοπωλισμός και έχουν δημιονργηθεί σωστές ouνθήκες πραγμα
τικού ανταγωνι.σμού; Υπό.ρχι;ι η απαιτούμενη παρέμβαση για προστασία των ασθε

νέστερων τάξεων; θα μπορούσα να συνεχίσω με δεκάδες ερωτήματα. 

Η δική μας απάντηση είναι ότι αιm1 η οικονομική φιλοσοφια δε μας ικανο

JtOLl!t. Ποr.o είναι '{Ο καθήκον μας σ' αυτή την περίπτωση; Η απλή διαμαρτνρw ή η 
επιμtρoνς περικοπή κονδυλίων που δεν αλλοιώνουν την προτεινόμενη οικονομική 

φιλοοοφ{.α; Η Βουλή δεν είναι ακαδημία. ούτε σώμα διαμαρτυρΙΟς. Η Βουλή θα 

πρέπει με τι.ς αποφάσεις της να ρUΘμιζει τι.ς εξελίξεις. 

Έγκριση των ΠΡOUπOλOγισμών σημαίνει έγκριση της οικονομικής φιλοσοφίας 
της κυβέρνησης και ενθάρρυνσή της να τη συνεχίσει. Και οποιαδήποτε εκ των 

uoτέρων κριτική, για μένα είναι άτοπη. Για μας αντό είναι αδιανόητο. Μερικοί 

δ~τoύνται. TL θα γίνει αν η πλειΟψηφία της Βουλής καταψηφίσει τouς προυπολο
γισμούς; Και απαντούν. Χάος. Μα άν έτσι έχονν τα πράγματα, αυτό σημαίνει ότι η 

Βουλή θα πρέπει να εγκρίνει την οποιαδήποτε οικονομική πολιτική της οποιασδή

ποτε κυβέρνησης, έστω και αν διαφωνεί, και να περιορ[ζεται απλώς είτε σε διαμαρ
τνρLeς είτε σε επιμέρους περικοπές που δεν αλλοιώνουν την κεντρική φιλοσοφία; 

Τότε ειλικρινά πιστεύω ότι η Βουλή θα διαδραματίζει ένα περιθωριακό ρόλο, αν και 
ακόμα και το "πe:ριθωριακός" είναι πολύς. 

Αν η Βουλή καταψηφίσει τους προυπολογισμούς υπάρχοuv δύο δρόμοι. Ή η 

κνβέρνηση θα είναι υποχρεωμένη, όπως γίνεται στα προεδρικά συστήματα, να υιοθε· 
τήσει νέους με βάση την οικονομική φιλοοοφΙΟ της πλεΙΟψηφίας της Βουλής -δεν 

έχω απαίτηση η κυ~ρνηση να συμμορφωθεί προς τις δικές μου εισηγήσεις αλλά της 
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πλει.oψTtφιo.ς "{ης Boυλής~ 11 αν oρvτιθεΙ, τ6ιε πράγματι πρέπει να παραιτηθεί. Αν ο 
ρόλος της Βουλής θα [Ιναι να περικόπτει δαπάνες ε,,"tιμtΡΟ\lς, τις οπο(ες άλλωστε θα 

χρειασθεί να tyκρΙνEΙ με συμπληρωματικούς ΠΡOUπoλoyισμoύς μLα και θα ε[ναι η 

ιδια τι οικονομική φιλοσοφΙΟ, τότε [(ναι ρόλος κομπάρσου. 

Α ν η πλεΙΟψηφία της βουλής συμφωνεΙ με την οικονομική φιλοσοφία της 

κυβέρvt1σης, τότε δεν υπάρχει πρόβλημα. Οφείλει να τους ψηφ(σει. Το να επικρΙ· 
νε'toι όμως η κυβέρνηση και από τη" άλλη να υπερψηψLf;οντοι οι προυπολογισμοΙ 
1:Ί)ς. να μου mHQέψEte να πω ότι αποτελεί παραδοξότητα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπσΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αΎQΠητoΙ συνάδελφοι, 

. Όπως κάθε χρόνο. hoL χαι φέτος η BouAtj των Αντιπροσώπων συνέρχεται σε 
έκταχτες σννεδρΙες, για να εκπληρώσει τις σννταγμοτιχές της ιιποχρεώσεις χαι να 

ασχήσει ης εξουσίες παιι το Σύνταγμα αναθέτει στη Νομοθετική Εξουσία σχετικά με 

τους προ\1πολογισμούς. 

Πολλοί θεωρούν την nTiow διαδικασία της συζήτησης και I:ΎΧρισης των προ\1-
πολογισμών το" κράτους ως μια θεσμoπoιημi:νη διαδικασια. Λανθασμl:να την αξι.ο

λογο'ύν περισσότερο ως τυπική παρά ως ooowOΤLxTi, αφού καΊΔ κανόνα η nλELQ

ψηφία των μελών της Βουλής των Avτιπρoαί.ιπων τελικά εγκρίνει τους 

προ\1πολοΥισμούς, σχεδόν όπως αυτοί υποβάλλονται από την Εκτελεστική Εξοοο'α. 

ΑρχετοΙ πoλLτες, μάλιστα, σπεύδουν να χαρακτηρίσουν εΙτε άχρηστη είτε 
ανιαρή τη συζήτηση που στ' αλήθεια δεν είναι καθόλου συζήτηση με την αποδεκτή 

έννοια του όρου, αλλά μια σειρό από μoνόλoγOUς, δηλαδή γραμμl:νες oμι.λiις, 
γεμάτες παράπονα και επικρίσεις ή απαριθμήσεις για έργα και δαπάνες πο" έπQεπε 
να προβλεφθούν αλλά δεν προβλέπονται στους προ\1πολογισμούς ή για οικονομικά 
δόγματα και πολιτική που έπρεπε να ακολουθτ\σει η κυβέρνηση, αλλά που δεν 

ακολουθει. 

Πολύ συχνά διατυπώνεται σε Βουλεντl:ς η παρατηρηση από καλόπιστους 

πολίτες ~Mι.λάτε, μιλάτε, επικρΙνετε, παραπονιέστε, αλλά στο τl:λος ψΤ'ιφί.ζετε τους 
προ\1πολογισμούς. Παρόμοια επίκριση ακούεται κάποτε και απο μερικές πλευρές 
της Βουλής και απ' αυτό το ιδιο το Βήμα .ης Βουλής. Αυτή δεν εΙναι κατά τη γνώμη 
μου μια δίκαιη επΙκριση και δε συνάδει με μια σωστή και πλήρη αξιολόγηση του 

ρόλο\! της Βουλής σχετικά με τους προυπολογισμούς. 

Όπως σuμβαΙνει τις πιο ποαις φορl:ς, η αλήθεια βρΙσχεται κάπου στο μέσο. 
Γι' αuτό νομι.ζω ότι θα ήταν σχόπιμο να αναφέρω πως εμεις το\! Δημοκρατικού 
Κόμματος βλέπουμε το ρόλο της Βο"λής, εξετά!;ουμε το ρόλο της Βουλής σχετικά με 
.ους προ\1πολογισμούς, ώστε να γΙνει κατανοητή η θέση μας ότι θα ψηφίσο"με τους 
προ\1πολογισμούς παρά τις έντονες διαφωνLες μας με την οικονομική πολιτική της 

κ'Uβέρνησης γενικότερα και ειδιχότερα με την πολnική που ακολούθησε σχετικά με 

τις κρατικές δαπάνες. θέλω όμως να επισημάνω δυό βασιχά θέματα αρχής:-

Πρώτο, οι ετήσιοι π.ρο\1πολογισμοΙ, δεν αντικατοπτρ(ζουν την πλήρη, γενιχή 
οιχονομική πολιτιχή της χυβέρνησης. ΟΙ ετήσιοι προ\1πολογισμοΙ, αντιχατοπτρΙζουν 

ένα σημαντικό μεν αλλά μικρό μόνο μi:ρoς της οικονομικής φιλοσοφίας χαι 

q 

, 



• 

• 

• 

• 

• 

1131 

πολιτικής της κάθε κυβέρνησης. Aνηκατoπτρ(ζouν μόνο εκείνο το μέρος της οικονο
μικής πολιτικής που αφορά τις προτιθέμενες δαπ6:νες για τον επόμενο χρόνο ΜΙ 

περιέχουν προβλέψεις yl.O. τα πιθανά έσοδα για τον επόμενο χρόνο. Τόσο όμως οι 
δαπάνες όσο και τα έσοδα είναι σε μεγάλο βαθμό προκαθορισμένα ήδη είτε από ανει

λημμένες νομικές και συμβατικές \ιποχρεώσεις που άρχισαν εδώ και πολλά χρόνια, 
όπως μισθοί. συντάξεις, επιδόματα. σννεχι.ζόμενα έργα βάσει συμβάσεων με εργολά
βους εΙτε με βάση νομοθεσΙα που UΠΆρχει και που ψηφ(ζεται στη διάρχεια του κό.θε 
οικονομικού χρόνου. 

Η οιχοvoμιχ'ή φιλoσoφLα και πολιτική μιας xυβtQVTloη; είναι πολύ πιο πλατιά 

και διαγράφεται με μια σειΦ διοικητικών και εκτελεστικών αποφάσεων Τι με σχέδια 

που εφαρμόζει τι κυβέρνηση στη διάρκ.εια ολόκληρου του οικονομικού έτους με 

ειδική νομοθεσία ή ακόμα και με διοικτπικές πράξεις. Μάλιστα. σε πολλές και σημα
νt~κές ,"υχές Τ1]ς o~κoνoμικής πολιτικής 1] κυβέρvτιση δε χρeιάζεται κάν νομοθετική 
κιiλUψT\. 

Για παράδειγμα, 1] κυβιρντιση κα~ 1] Kενtρ~κή Τράπεζα αποφασΙζουν για τη 
νομισματική πολιτική, όπως εΙναι ο καθορισμός των περιθωρΙων ρεuσtότητας κα~ 

πιστοδότησης το" ιδιωτικού τoμtα από τις Τράπεζες, θtμα πο" εΙναι θεμελιώδες και 
ύψιστη Ικφραση οικονομικής πoλιτ~κής και φιλoσoφtας. 

Ακόμα. 1] κοινωνική και οικονομική πολιτική της κιιβέρνησης, όσον αφoQά τις 
κοινωνικές παροχές, τις επιχορτιγήσεις, Τ1]ν κατανομή το" εθνικού εισοδήματος xα~ 

το" εθνικού πλούτο", η πoλιτ~κή πάνω στις τιμές και τα εισοδήματα. τα θέματα της 
στtyτις, η εμπoρ~κή πολΙ1:ική, οι διμερείς εμπορικές συμβάσεις, τα θέματα Τ1]ς ΕΟΚ, 
οι κατευθύνσεις 1:1]ς γεωργικής και κτηνοτροφικής πολιτιχής και 1] διό.θεση Τ1]ς 
παραγωγής. 1] εργα1:ική πολιτική, o~ επενδύσεις κα~ 1:0 ΧΡ1]ματιστήρισ. όλα αυτά και 
πολλό όλλα πο" ΣUΝΘέτoιιν Τ1]ν οικονομική φιλοσοφία και πολιτιχή μιας κUΒΈρ

νrισης δε βρίσκονται σήμερα μπροστό. μας και δεν κρΙνονται ούτε αποφασίζονται 
από την απλή έγκριση ή απόρριψη των προυπολογισμών. 

Οι προυπολογιομοΙ απλώς αντανακλούν τις σvyxεκριμένε:ς κρατικές δαπό.νε:ς. 

πο" είναι το aποτέλεσμα των νομοθετιχών και διοικητικών μέτρων που έχουν 

ληφθεί στο παρελθόν. Αντανακλούν τις συνέπειες και όχι αναγκαστικά τις Υενε· 
σιoUΡyές αιτLες των δαπανών, που προκαθορίζονται κάθε χρόνο και σε όλη Τ1]ν 

διάρκεια του χρόνου με επ~μέΡOUς νομοθετηματα που κατατίθενται στη Βουλη η με 
δΙΟΙΚ1]ηκές ή εχτελεστικές πράξεις που δεν χατατΙθεντα~ σtη Βουλή. 

Με λΕΥα λόγια. στο δικό μας σuνταyματι,φ καθεστώς που δeν υπάρχει κοινσ

βουλευτική ευθύνη, η κιιβέρνηση δεν εΙνα~ υπόλοΥΤ] στο Ko~νoβoύλιo, γι' αυτό οι 

ετησιοι προυπολογισμοί δεν είναι τΙΠοτε άλλο από μια OQιθμ1]τικη, λOγισtιχή 

απαρίθμηση των κρατικών δαπανών που στο πιο μεΥάλο μέρος Τ01Jς σννι.στούν 

νομική ευθύνη ή δεσμεύσεις που ήδη έχοιιν αναληφθεΙ Mάλισtα στη δική μας ΠΕρί

,"ωση τι κυβέρνηση ισχυρίζεται -αλλά εμε(ς δεν συμφωνούμε σ' αυτό- ότι περΙΠου το 
80% από 1:Lς πQOβλεπόμενeς στους προυπολογισμούς δαπάνες είναι "ανελαστ~κές" 

δαπάνες. 

Σε άλλες χώρες, ειδικότερα σε κΌ~νoβoυλευτικά σ\ΚJ'tήματα, όπου τι xtJβtQV11OT] 
είναι υπόλOΎ1l στη Βουλή από όπου και αρύεται την εξουσία να κ"βερνά με την 

έγκριση της Βουλής, πράγμα που δεν ισχύει στην Κύπρο, 1] κ"βf:ρνηση υποβάλλει 
ε1:ήσιους προυπολογισμούς που ταυτόχρονα αντικατoπτρtζoιιν την πολnική της, 

τόσο σχετικά με τις δαπάνες 600 και με τα έσοδα, έτσι που στους προυπολΟΥισμούς 
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να αvτανακλάται η καθολική οικονομική φιλοσοφία και πολιτική της κιιβέρνησης. 

Δεν ε'ναι της ώρας να αναλύσω αυτή Τ11 συνταγματική πruχή του θέματος ούτε να 

αναφέρω σε έκταση τις απόψεις του ΔΗΚΟ, αν είναι σωστή ή εφικτή αυτή η τακηκή 

κάτω από ης ειδικές συνθήκες Τ11ς Κύπρου. Για τους σκοπούς αυτής της ΣUΖήτησ11ς 

αρκεί να πω ότι στ11ν περΙΠΤωση της Κ ύπρου η έγκριση των 1tQOυπολογισμών δε 

συνιστά αναγκαστικά και έΥχριση Τ11ς o~κoνoμικής φιλοσοφίας και οικονομικής 

πολnικής της κυβέρνησης. 

Δεύτερο, και εξίσου σημαντικό θέμα αρχής είναι το ότι, σiιμφωνα με το 

Σύνταγμα, η Βουλή ούτε δικαίωμα ούτε αρμοδιότητα tχει να καταρτίζει τους 

ετήσιους προυπολογιομούς ή να μετακινεί τις δαπάνες που προβλέπονται απο τον 

προυπολογισμό πο\! καταθέτει η κυβέρνηση. ΤΟ μόνο δικαίωμα που έχει η Κυπριακή 

Βουλή είναι να εγκρίνει ή να απΟΡΡ(πΤΕΙ τις επί μέρους ή το σύνολο των δαπανών 

που προτείνει η κυβέρνηση αλλά όχι να ης διαφοροποιεΙ 

Σύμφωνα με το Άρθρο 167 του Συντάγματος 1:ην ευθύνη για 1:OV κα1:αρτισμό 
του προυπολογισμού έχει ο Υπουργός Οικονομικών και Τ11ν ευθύνη για την έγχριση 

του "πλήρους προυπολογLOμού" εσόδων και δα..'"CQνών την έχει κατά αποκλειστικό· 

τητα το Υπουργικό Συμβούλιο. Η Βουλή αίτλώς εγκρίνει τις δαπάνες που υποβάλλει 

προς αυτη η κυβέρνηση αλλά δε δικαιούται να ης αυξήσει. Η Βουλή δεν μπορεί να 

επιβάλει στην κυβέρνηση τη δαπάνη για την κατασκευή του άλφα ή του βήτα φράγ. 

ματος ή δρόμου ή να αυξήσει τις xuf)eQVTJtLxl; δαπάνες. 

Εκείνο που πρέπει να τονισθεί και να γίνει κατανοητό, σχετικά με αυτό το 

θέμα είναι ότι η "έγκριση" δε σημαίνει "συνυπευθυνότητα", Διότι η επιλογή που 
προσφέρεται στη Βουλή διν είναι απόλυτη. Δεν είναι ελεύθερη. Η Βουλή δεν έχει 

δικαίωμα να επιλέγει και να απoφασιl;ει ότι θα γίνει η άλφα δαπάνη αντί η βήτα, Το 

μόνο δικαLωμα που έχει η Βουλή είναι να εγκρίνει ή να απoρρLπτει τη δαπάνη βήτα, 

Όχι να επιβάλλει την ΠQ01:Ιμηση της δαπάνης άλφα eπειδή θεωρεί ότι η δαπάνη 

άλφα πρέπει να ιεραρχηθεί σε ψηλότερη βαθμίδα προτεραwτητας, αν η κυβέρνηση 

έχει άλλη άποψη. Η εUΘύνη, το χρέος και το δικαίωμα καθορισμού της προτεραιό

τητας των δαπανών ανήκει αποκλειστικά στ11ν κυβέρνηση. 

Η συζήτηση των προυπσλογισμών πάντως είναι μια σημαντική ευκαιρία που 

έχουν τα Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων να κρίνουν κατά τρό.'tO σφαιρικό 

την οικονομική πολιτική της χυβέρνησης. Να κρΙνουν, να ελέγξουν, να σχολιάσουν, 

να εισηγηθούν μέτρα για ορθότεΡ11 o~κoνoμική πολιτική, που αν κριθούν σωστά, 

καλά θα πρόξει η χυβέρνηση να τα λάβει σοβαρά υπόψη και να τα υιοθετήσει, αφού 

τελικά οι Βουλευτές έχουν την εξουσία να εγκρΙνουν ή να Q..'"CoρρtψOllV τις δαπάνες 

που προκρΙνει, ιεραρχεΙ και προτεΙνει η κυβέρνηση στο σύνολό τους ή επιμέρους, 

Με αυτή την έννοια και κάτω απ' αυτές τις προυποθέσεις και με την επιφύλαξη 

1:ης ευχέρειας να καταψηφΙσει σvyxεxριμένες δαπάνες η Koινoβoυλεuτική Ομάδα 

του ΔΗΚΟ θα ψηφίσει τους προυπολογισμούς του 1992. Η ψήφος υπέρ των προυπο· 
λογLOμών δεν εΙναι και δεν πρέπει να εχληq:θεΙ ως επικύρωση ή έγκριση ή, έστω, 

ανοχή της οικονομικής πολιτικής Τ11ς κυβέρνησης, ΕΙναι απλή αναγνώριση Τ11; 

νομικής και ΣUVΤαγματικής ανάγκης να προβεΙ 11 κυβέρνηση μέσα στο 1992 στις 
δαπάνες, που κατά τη δική της κρΙση και με δική της πολιτική ευθύνη έχει ΕΠιλέξει 

και tχει ιεραρχήσει κατά αξΙα και κατά προτεραιότητα. Είναι ακόμα 11 επΙγνωση και 
αναγνώριση 1:ης ανάγκης να διατηρηθεΙ και να λ.ειτουργήσει 11 κρατική μηχανή και 
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να εκπληρωθούν οι συνταγματικές, νομι)l.ές και συμβατικές υποχρεώσεις του 
κράτους. Είναι ακόμα έΥχριση Ίων δαπανών και των έργων που προβλέπονται στον 
προυπολΟΥισμό Aναπτiιξεως και των δαπανών για την Άμυνα και για το Ταμείο 
Ανακουφίσεως ιt'κτOJtΙOθέvτων και Παθόντων. 

Οι ομιλίες και Εισηγήσεις που περιέχονται σ' αυτές και οι Ε.ο"'tLκρΙσεις 'tTl; 
κοινωνικής και οικονομικής πολιτικής της κυβtρνησης που θα επακολουθήσουν στις 

ομιλιες των Βουλευτών του Δημοκρατικού Κόμματος. δεν είναι και δεν πρέπει να 
εκληφθούν ως άγονη, άσκοπη και ανενεργή ε.ίτίκριΟ1}. Γινσντοι με πνεύμα εποικοδο
μητικό και ως εισηγήσεις για τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισμό ττις οικονομικής 

φιλοσοφίας και πολιτικής tTlς ΚιΙβέρνησης. ΓινoVΤαι με την ελ...tδα ότι τι κυβέρνηση 
σωστά θα τις εκτιμήσει και θα αποκτήσει την πολιτική βoiιληση να υιοθετήσει τη 

δική μας πολnική και τις εισηΎ1Ίσεις για νοικοχυρεμένη διαχείριση σ' αυτό το τελευ

ταίο οικονομικό έτος, πριν α,τό τις επόμενες προεδρικές εκλογές, όπου ο πειρασμός 
για υποσχέσεις και προεκλογικές δαπάνες θα είναι μεγάλος. 

Σήμερα που είναι πια χειροπιαστά τα αποτελέσματα της οικονομικής πολι· 

τικής που ακολούθησε η κυβέρνηση είναι επιτακτικό το καθήκον για τη λήψη των 
αναγκαίων θεμελιακών και διορθωτικών μέτρων, ώστε οι δαπάνες της κυβέρνησης 

να επανέλθουν στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους και του 
λαού. 

Στην έκταση που αυτό είναι δυνατό Οα επιδι.ωχθεί και θα προταθεί στη Βουλή 
για έγκριση ειδική νομοθεσία για τον έλεγχο του δημοσιονομικού ελλείμματος και 
για την επιβολή αιματηρών οικονομιών στις κρατικές δαπάνες που η ίδια η κυβέρ. 
νηση, με δική της πολιτική ευθύνη και καταβάλλοντας η {.δια το αναγκαto πολιτικό 
τίμημα, θα επιλέξει. 

Ένα τέτοιο μέτρο είναι η πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει και βρίσκεται 
μπροστά στη Βουλή για σμίκρυνση σε ανεκτά επίπεδα ή ακόμα και για εξάλειψη του 

δημοσιονομικού ελλείμματος σε περίοδο πέντε ή εφτά χρόνων απο σήμερα. Δηλαδή 

σε χρονική περίοδο που θα επεκτείνεται μετά που η τωρινή κυβέρνηση θα έχει εκδα· 
πανήσει τη θητεία της. 

Η oΙΚOνO~ιLκή κατάσταση και γενικά τι οικονομία ενός τόπου κρίνεται και 

αξιολογείται από μια σειρά δείκτες και από τα βασικά οικονομικά μεγέθη. Όπως 
και να εξετάσουμε αυτούς τους δείκτες φέτος και αυτά τα μεγέθη σήμερα για την 

περίπτωση της Κύπρου, ακόμα και εξαντλώvtας όλα τα περιθώρια [.'"[οικοδομητικής 

θεώQησής τους, αβίαστα προκύπτει το συμπέρασμα ότι όλοι ανεξαίρετα οι δείκτες 
παΡOυσιόζovται δυσμενείς, για να μην πω aπειλητικοί για την οικονομία της 

Κύπρου. Μάλιστα για μερικούς από αυτούς. ίσως τους σημαντικότερους, η 
δυσμενής εξέλιξή τους έχει πια κατολισθήσει σε επΙΠεδα που υπερβαίνουν τα 
διεθνώς αποδεχτά έσχατα όρια ασφαλείας. 

θα αναφέρω, ενδεικτικά, μερικούς από αυτούς τους δείκτες, όπως τους έχει 
τουλάχιστον διαπιστώσει η Επιτροπή Οικονομικών, όπως και τα οικονομικά 
μεγέθη. Και για να μην ταλαιπωρώ περισσότερο τους Βουλευτές που έχουν την 
υπομονή και την ευγένεια να παραμένουν αχόμα και να με ακοUoυν θα τους 
αναφέρω ΕΠιγραμματικά και τα υπόλοι.πα ας θεωρηθούν ως δηλωθέντα. 

Ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομ[ας για το χρόνο που επισκοπούμε 

υπολογ(.ζεται ότι θα συρρικνωθεί γύρω στο 1.5%, αντί του στόχου του 
5% που έχει τάξει το Σχέδιο Ανάπτυξης 1989·1993, (Πρόσθετα, αυτός ο 
χαμηλός ρυθμός προέρχεται χατά κύριο λόγο από εγχώρια ζήτηση και 
κατανάλωση, ενώ ταυτόχρονα η εξωτερική ζήτηση σημείωσε σημαντική 
πτώση.) 
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ο πληθωρισμός σταθεροποιείται μεν (πο ποσοστό 4.5%. αλλά η 

πρόβλεψή μας είναι ότι μετά την EΙOαγωΎ1'i t01J Φόρου Προστιθέμενης 
Aξtας στο δεύτερο ήμιση του 1992 θα επιδεινωθεί και θα ανέλθει σε πολύ 
ψηλότερο επίπεδο. Σε αντίθεση προς τις διαβεβαιώσεις των χιιβψνη

τιΧών αρμοδίων, εμείς προβλέ."tουμε ότι το ποσοστό πληθωρισμού θα 
αυξηθεί σημαντικά στο δεύτερο εξάμηνο του 1992. όταν θα έΧεL εφαρμο
στεί ο Φόρος προστιθέμενης Αξίας (Φ.Π.Α.). 

Το δημοσιονομικό έλλεψα -και αυτός για μας σήμερα είναι ίσως ο πιο 

α,ί'tΕιλητιχός δείκτης- προβλέπεται να φτάσει μέσα στο 1992 '{ο ύψος των 
ί240 Τι ί253 εκατομμυρίων, και υπάρχει κάποια αβεβαιότητα στα ύψη σε 

σύΥκριση με τα [59 μόλις εκατομμύρια ΠOΊJ ήταν ΊΟ 1990. Η κυβέρνηση 
προβλέπει r. ι 04 εκατομμύρια. σλλό εμείς νομίζουμε όη 10 επiJτεδo των 

.(240 εΚΟΊομμιιρΙων είναι το πιθανότερο. Υπολογίζει φuoιχά ότι θα 
εγκριθεί η αύξηση "'{ων περιθαιρΙων δανεισμου και 10 συνολο των φορο. 
λογικών μέτρων, ώστε να μειώσει το έλλειμμα α...ο :Ε240 εκατομμυρι.α σε 

:Ε140 εκατομμυρια, με πρόσθετο δανεισμό ή πρόσθετες φoρoλσγLες. 

Στη συνέχεια της ομιλΙας θα αναφερθώ και σε μεγαλυτερη έκταση σττι 

φοβερή απειλή που συνθέτει "'{ο δημοσιονομικό ~λλειμμα. Για τους 

σχoπo\lς αVtής ττις α..'αρΙθμτισης αρκεί να πω ότι "'{ο δτιμοσιονομικό 

έλλειμμα είναι περίπου το ένα πέμπτο των συνολικών εσόδων "'{ου 

κράτους. Δτιλαδή 10 κράτος δωτανtl xtlee χρόνο περίπου 30% περισσό· 
τερα. από τα loo&i του. Ακόμα ότι συμφωνα μΕ τα anoδExttl διεθνή 
επΙΠεδα, το δημοσιονομικό έλλειμμα πρέπει να είναι μόνο 1.1% του 
Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ίόντος. Για ττιν ΕΟΚ, autl και γενικότερα 
διεθνώς, υπέρβαση του 3% θεωρεΙ"'{αι "επικίνδUΝΗ". 

Στην περΙΠΤωση της Κ υπρου έχουμε ήδτι υπερβεί το ποσοστό 3.5% για 
το 1991 και αντιλαμβάνεστε σΕ ποιά επικίνδυνα απαράδεκτα επίπεδα θα 
φτtlση το δημοσιονομικό έλλειμμα μέσα στο προεκλογικό έ"'{ος 1992. 

Ο δανεισμός ττις κυβέρνησης, εσωτερικός και εξωτερικός, έχει αυξηθεί 

στο ποσό -των f2.302.5 (δισεκατομμυρΙων), έναντι ίΙ.200.000 εκατομμυ· 
ρΙων το 1988, όταν δτιλαδή ανέλαβε τι τωρινή κtlβέρνηστι. Δτιλαδή το 
δημόσιο χρέος έχει σχέδον διπλασιαστεί μέσα σε τρ(α χρόνια. πρίν λίγες 

μέρες η κυβέρνηση με πρότασή της στη Βουλή ζήτησε αύξηση Ίων περιθω· 

ρΙων δανεισμου της κατά ένα πρόσθετο ποσοστό περίπου 30%. 

ΤΟ Ταμιακό έλλειμμα, δηλαδή η υπέρβαση Ίων τρεχουσών πληρωμών 

έναντι των Εισπράξεων Ίου κράΊους, μέσα στο 1992 υπολογιζεται να 
ανέλθει σε ί278 εκατομμύρια. Δηλαδή αν δεν λτιφθούν τώρα δραστικtl 
μέτρα σε κάποιο χρονικό σημείο μέσα στο 1992, εκτός αν δανειστεί και 
tlhha ποσά, το κράτος δεν θα έχει χρήματα για να πλτιρώσει ης 

τρtχo\!oες υποχρεώσεις το\!. 

Το Γενικό ισοζυγιο πλτιρωμών θα παρουσιόσει έλλειμμα .(45 εκατομμυ· 
ρίων έναντι :ΕΙΟ εκατομμυρίων που ήταν το 1990. 

Η γεωργική παραγωγή σημείωσε κάμψη περίπου 10%. Ιδιαίτερα έντονη 
ήταν η κάμΨτι στις μονοκαλλιέργειες, όπως στα σιτηρά και τα σταφύλια, 

όπου σημείωσε μείωστ) 50% και 20% αντίστοιχα, ενώ οι εξαγωγές εσπερ .... 
δοειδών μειώθηκαν κατά 6% και Ίων πατατών παρέμειναν περίπου στα 
(δια ε..ίπεδα. 
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Κανένας, λοιπόν, από τους βασικούς οικονομικούς δεΙκτες και κανtνα από τα 
βασικ~ οικονοιηκά μεγέθη δεν παρουσιάζουν ελπιδοφόρα ανέλt.ξη και γι' αυτό δε 
θεωρούμε εμεl.ς ότι τι ο ικονομία εΙνα νγιής. Αντίθετα, όλα μαρτυροίιν μια πρωtοφα
νέρωτη κατολίσθηση σε επικΙνδυνα επίπεδα, που ποτέ μα ποτέ δεν ΠCIQOοοιάστηχε 
από την ανεξαρτησΕα της Κύπρου μtχρι σήμερα. 

Με απΜ λόγια. κράtος και λαός ζούμε πέρα από τις πραγματικές οικονομικές 
μας δυνατότητες. Ζούμε με δανεικά . με ξένα χρήματα. και αυτό θα ΙJ.ΠOQO\ιοε να το 
ανεχθώ όσο υπ'!\ρχαν ακόμα ΠΕριθώρια για δανεισμό. Σήμερα έχο"γ και αιιτά εξαντ
ληθει. 

Υποθηκεύουμε το οικονομιΧό μΙλλον tO'U τόπου. για να δLατηρήσoυμε το σημε
ρινό επίπλαστο επίπεδο εUΗμερΙOς. Όλοι μιλούμε για λιτότητα χαι οικονομική 1tερΙ

σuλλoyή αλλά ως κράτος και ως λαός σuνεx[ζoυμε ανέμελα και αφρόνηστα να 
δανειζόμαστε τεράσηα ποσά και ακολουθούμε το δρόμο που, αν ΣUνεχιστεε. αναπ6· 
φευχτα θα μας ρυμουλκήσει στην οικονομική χρεωκοπία. 

Οι Πρόεδροι της Δημοκρατίας, οι κυβερνήσεις και οι Βουλευτές έρχονται χοι 

φε\ryουν. αλλό τα οικονομικό προβλήματα που είναι δικό τους δημLOυργήματα 
παραμένουν, για να ταλαν(ζουν τις μελλούμενες γενι.ές, uπoθτrκεiιqντας το αβέβαLO 

μέλλον στο βωμό της καλoπtρασης της σημερινής γενι6:ς. ΟΙ οικονομικοί δείκτες 
έπαψαν πια να είναι απλώς ανησυχητικοί ή απλώς να διαγράφουν μια απει.lή για το 

μέλλον. Η απειλή είναι υπαρκτή σήμερα. Τώρα οι δείκτες αποδεικνύουν χοι 

δείχνουν με σαφήνεια το αναπότρεπτό ζοφερό οικονομικό μέλλον αυτού του τόπου. 
Το οξύμωρο είναι ότι πρώτη και καλiιτερη η ίδια η κυβέρνηση διαπιστώνει, αναγνω-
ρ[ζει και δηλώνει τη ζοφερή οικονομική εικόνα. Οι διακεκριμένοι εμπειοογνώμονες 
και τεχνοκράτες που στελεχώνουν και βοηθούν τον Υπουργό Οικονομικών και την 

κυβέρνηση δεν μπορούν παρό: να διαπιστώνουν και να Υνωρ(ζουν το χειροπιαστό 

κίνδυνο. 

Δεν υπόρχει έλλειψη αριθμών, στατιστικών, διάγνωσης, διαπιστώσεων 
ανάμεσα στις τάξε ις των αρμoδtων. Εκείνο που υπόρχει είναι έλλειψη πολιτικής 

βoiιλησης από μέρους της κυβέρνησης να πάρει τα αναγκαία ·εΥώ λέγω τα αναπό· 

φεuκτα.διoρθωτικά μέτρα, για να αποτρέψει τον κατήφορο προς την οικονομική 
καταστροφτ;. Όλα αυτά τα δεδομένα και όλοι αυτοΙ οι οικονομικοί δείκτες έπρεπε 

να απoτελoiιν πηγή ανησυχίας ακόμα και αyωνtας για την κυβέρνηση, αλλά και για 

όλους μας. Όλα αυτά έπρεπε να επενεργήσουν ως κώδωνας κινδiινoυ και να οδηγή· 
σουν την κυβέρνηση να λό:βει επειγόντως δραστικά, σίγουρα πολιτικό. οδυνηρά, 

διορθωτικά και διαρθρωτικά μέτρα ... χτες. 

θα θέλαμε σήμερα να δoiιμε, να έχουμε μπροστά μας και να εξετάζουμε ένα 
καθολικό Έκτακτο Πρόγραμμα Οικονομικής Σωτηρtας. Ένα Έκταχτο ΣχέδLO που 

κiιριo στόχο του θα είχε να συμπι.έσει τις κρατικές δαπάνες και τον κρατι.κό 

δανεισμό, ανεξάρτητα από το πολιτικό κόστος. θλιψη και απογοήτευση μας κατα· 

λαμβό.νει. όταν δε βλέπουμε να έχει αρχΙσει oiιτε καν η μελέτη ούτε καν ο σχεδια. 

σμός ενός τέτοι.ου σχεδίου έκτακτης δρόσης. 

ΤΟ γεγονός ότι το 1992 είναι ουσLOσηκά προεκλογικό έτος για την προεδρία 
'1ης Δημοκρατίας δεν είναι πειστικός λόγος ούτε ελαφρuvτικό για την αδράνεια που 

παρα'1ηρεί'1αι και για τις δηλώσεις εφτισυχασμού που προβάλλονται από την κυβερ

νη'1ική πλεuQό:. Αυτό που βλέπουμε είναι μόνο κάποιες σπασμωδικές και ατελι. 

σφορες κινήσεις για συμπ(.εση των κυβερνητικών δαπανών μόνο σε τέτ0ι.ους '10μείς 

'10υ πρoυπoλoγισμoiι που δεν έχουν πολιτικό κόστος. 
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Στην πραγματικότητα οι προυπολογισμοΙ που σήμερα εξετάζουμε, δεν περιέ
χουν καμιά καινοτομ(α. Είναι ο ίδιος τύπος δαπανών, στα ίδια κεφάλαια, με 

ελαφρά δι.aφoρoπoιημένo το μίγμα εσόδων και δαπανών που ακολουθείται εδώ και 
χρόνω. 

ΛεL-τεL απ' αυτούς τους προυπολογισμούς η φαντασία και η πρωτοτυπία. Με 

κάποια δόση νπερβολής, το παραδέχομαι. λέγω ότι οι προυπολογιομοί που σήμερα 
εξετάζουμε. όσον αφορά τη σύνθεση και τη διάρθρωσή τους, είναι οι ίδιοι όπως οι 

προυπολοΥισμο( .ης δεκαετίας του 1960 μόνο με δ~φoρετικά και αυξημένα μεγέθη 
δαπανών. 

Λείπουν οι δραματικές αποφάσεις πολιτικής και δείγματα πολι.ικής λιτότητας 

και περισίιλλογής. 

λείπει το μήνυμα ότι η Κύπρος αντιμετωπίζει, μάλλον βρίσκεται μέσα στα 

πλοκάμια οικονομικής κρίσης. ΑντΙ γι' αυτό το μήνυμα, το μήνυμα που αποπνέει 

από τους προυπολογισμούς είναι ένα μήνυμα ωραιοποίησης .ης άσχημης πλεUΡΆς 

της οικονομίας, ένα μήνυμα εφησιιχασμού και παραγνώρισης του γεγονότος ό.ι 

φέτος σηματοδοτείται η επερχόμενη οικονομική κρΙση. 

Λείπει το μήνυμα της κρίσης, της ανάγκης γιο πραγματική και oυσ~στική 

οικονομική λιτότητα και περισυλλογή και λεl.πει παντελώς το τεκμήριο πολnικής 

βούλησης της κυβέρνησης να καταβάλει το αναπόφενντο πολιτικό τίμημα, προχωρώ
ντας αποφασιστικά στην περικοπή των δαπανών, στον επανασxεδ~σμό του 

ηρογράμματος ανάπτυξης, στην αναθεώρηση της ιεράρχησης των προτεραιοτήτων 
της, στην αναθεώρηση των κρατικών παροχών και επιχορηγήσεων με τρόπο ώσιε 
αυτές να πηγαίνουν σε αυτούς που πeαyματικά τις έχουν ανάγκη και τις δικαιού

νται, στη ριζική αναδιαμόρφωση της σύνθεσης, διάρθρωσης και των όρων υπηρεσίας 

της Δημόσιας και της Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

Όλα αυτά είναι μέτρα οδυνηρά και απαιτούν θυσίες από όλouς. Δεν μπορεί η 

κυβέρνηση να απαιτεί θυσίες από το λαό, όταν η ίδια πρώτη δεν είναι σε θέση να 

δώσει το παράδιΙΥμα. δε δείχνει έμπρακτα την πολιτική της βούληση να πάρει και 
να εφαρμόσει αντιδημοτικές αποφάσεις και να υποστεί θυσίες στη δημοτικότητά 
της, που έτσι κι αλλιώς την αΥοράζει με δανεικά χρήματα. 

Αντί γι' αυτό , η κυβέρνηση επιλέγει τον εύκολο δρόμο του εφησvχασμoύ και 
βρίσκει εύκολη διέξοδο μεταθέτοντας τις δικές της εuθUνες γι.α σωστές επιλογές στη 
Βουλή και επικαλείται κεκτημένα δικαιώματα και ανελαστικές δαπάνες ή κατα
φεύΥει σε πρόσθετες ή αυξημένες φορολογίες, προτού αποδειξει έμπρακτα ότ~ η {δι.α 

έχει την πολι.ική βούληση να εφαρμόσει πραγματικό πρόγραμμα λιτότητας και 

οικονομικής περισυλλογής. 

Η κυβέρνηση εφησυχάζει και θέλει να μας εφησuχάσει κι εμάς ότι η σημερινή 
τραγική κατάσταση της οικονομίας δεν oφειλεtαι στη δική της πολιτική αβουλΙα και 

στις δικές της λανθασμένες εκτιμήσεις και Jφ>βλέψe.ι.ς XO'U έκανε στο παρελθόν. Η 
κυβέρνηση επιλέγει να a..-τοδ{δει τη σημερινή δooμevή οικονομική εξέλιξη στην 
άρνηση της Βουλής να cyxρΙνtι τις φoρoλoγLες που υπέβαλε και σε εξωyενt(.ς παρά
γοντες, όπως -

- στην κρΙση στον Αραβικό Κόλπο, 

- στην ανομβρΙα, 

- στη διεθνή οικονομική κάμψη, 

- στις ανελαστικές δαπάνες, 

- στις δαπάνες για την άμυνα. 

• 

• 

• 

• 
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ΣΙγονρα όλες αυτές οι εξελίξεις και τα δεδομένα. κάθε ένα χωριστά και όλα 
μαζί σωρευτιχά. έπαιξαν το ρόλο τους στη σημερινή δυσμενή κατάσταση της oLxoν<r 

μΙας. Όμως τι ικανότητα μιας κυβέρνησης να διαχιιριζεται σωστά την oικoνoμtα της 
χώρας αποδεικννεται από την ικανότητά της να σχεδιάζει σωστά και να αντιμετω

πl.ζει με ταχύτητα ΚΙ ευελιξία τις χρίσεις που παρουσιάζονται. ό"fον παρουσιάζονται 
ξαφνικά. και που προέρχονται από εξωγενείς παράγοντες. 

Για να αναφέρω ένα μόνο παρόδΗΥμα: Μπορεί ο πόλεμος στον Αραβικό 

Κόλπο και τι ανομβρία να ήσαν απρόβλεπτες εξελίξεις. Όμως *"αν προβλεπτό και 
έπρεπε από καιρό να είΧΕ επισημανθεί όη η αλόγιστη και απρσΥραμμάτιστη τoUΡι· 

σtική ανά.ιττUΞη και η σχεδόν καθoeισtική εξάρτηση ΤΤις οικovομιας από την 

εuό.λωτη και αστάθμητη τουριστική βιομηχανία ήταν εΠΙXΙνδUVΗ. Ιδιαίτερα για μια 

χώρα όπως τι Κύπρος. που μαστίζεται από την κατοχή και που βρίσχεται κάτω aπό 

τη μόνιμη απειλή του Τούρκου εισβολέα. 

Ίσως, λοιπόν, πιο ακριβές εΙνα~ ότι αυτές οι aπρόσμενες και εξωγενείς εξελί· 
ξεις έφεραν στην επιφάνεια διαρθρωτικές αδυναμίες που προυπήρχαν κα~ σοβοίισαν 
από καιρό και όtι αmές απλώς επέσπευσαν την εκδήλωση των δυσμενών σuνmιιών 

omiliv των αδυναμιών, που έτσι κι αλλιώς θα μας έπληπαν προ πολλού, αν στο 
παρελθόν δεν είχαν μεσολαβήσει εξίσου εξωγεVfίς και περιστασιακές ευμενείς εξελt· 
ξεις. Όπως. γι.α παράδειγμα. η έκρηξη του διεθνούς τουριστικού ρεύματος, η μείωση 

των διεθνών τιμών πετρελαίου, η ευχέρεια δανεισμού από το εσωτερικό και το 

εξωτερικό που τότε υπτjρxαν. Είναι κάτι τέτοιες ευwχεΙς O\IγΚυρtες που κάθε χρόνο 

στο παρελθόν συγκάλυπταν και απέτρεπαν την πρακτική εμφάνιση αυτών των 

αδυναμιών της οικονομΙΟς μας και τις συνέπειές τους, αλλά η κυβέρνηση δεν '{ις 

επικαλείτο tόtε για να δικαιολογήσει την ανθηρή οικονομική κατάστ:αση που παρου· 

σία!;ε. Τώρα όλα βγήκαν στο φως. Τώρα, οι μέχρι σήμερα συγκαλυμμένες αδυναμίες 

της οικονομίας βγήκαν στο φως και η ανάγκη επιβάλλει '{ην αVΤιμεtώπιση και τη 

λύση '{ους. 

Νομίζουμε ότι οι θεμελιώδεις διαρθρωτικές αδυναμίες '(ης oικoνoμtας μας δεν 

μπορούν να αντιμετωπιστούν και να λυθούν στα πλαίσια της εξέτασης των ετήσιων 

ΠΡOlJπoλoγισμών του κρόtους που, όπως έχω αναφέρει προηγούμενα, είναι μόνο 
ένα μικρό μέρος της συνoλικτjς oικoνoμικτjς φιλοσοφίας και οικονομικής πολιτικής 

της κυβέρνησης. Χρειάζεται μια πι.ο ενδελεχής και σε βάθος μελέτη και ένα μακρο· 

πρόθεσμο οικονομικό σχέδι.ο. Χρειάζεται συλλογική προσπάθεια και συλ\ογική 

ανάληψη ευθύνης. Της κυβέρνησης, της Βουλής, των κομμάτων, των οργανώσεων, 

του καθενός ξεχωριστά και συλλογικά. 

Εν όψει των σοβαρών αδυναμιών της οικονομως μας που τώρα έχουν αποκα· 

λUφΘεΙ με χειροπιαστό τρόπο εισηγούμαστε· 

Την ίδρυση ενός Εθνικού Οικονομικού Συμβουλίου που να MLtouqye{ 
κατά το Πρόtυπο του Εθνικού Συμβουλίου, με παρόμοια συμβουλευτική 

αλλά βαρύνουσα ιδιότηtα. 

Την παράλληλη σύσταση ενός IuμβoUAίou Οικονομικών ΕμπεΙροΥνω· 

μόνων από τον ιδιωτικό τομέα και τον κρατικό. ως συμβούλων του 

Προέδρου '(."ς Δημοκρατίας που έργο θα έχουν την xatdgttoη ΕΠιστημο

νικών μελετών για το βραχυπρόθεσμο και μακροπρόθεσμο σχεδιασμό της 
οικονομίας μέσα στα πλαίσια '{ων προγραμμάτων αναπτύξεως πο\! 

xataQt'ζEt η κυβέρνηση . 
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Autt; οι μελέtες να \!πoβάλλoντα~ στο Εθνικό Οικονομικό Ίυμβoύλ~ 
για ονΙ;Τ;τηση και έγκριση. 

Ο Πρόεδρος να επιλέξει. ανεξάρτητα από κομματική ΠΡOέΛΕUΣΤΙ. τouς 
προεδρικούς αutούς σuμβoύλouς, για να έχει ακέραια την πολΙ'nκή 

εUΘtίντι για την επιλoγτi τους και για τα αποτελέσματα των συμβουλών 

ΤO\lς, αν και όταν auti; \!ιοθετηθούν. 

Η ηθική και πολιτική βαρύτητα, άρα και η πειστικότητα των πορισμάτων που 
θα προέλθουν από μια τέτοια σuλλoγικΤ; διαδικασ(α εΙναι ολ.οφό.νερη. 

Η κυβέρνηση ιοχ\!ρίζεται ότι ορισμένες α,τό τις κρατικές δαπάνες θεωρούνται 
από τη φύση τους ανελαστικές και συνεπαxόλoUΘΑ ότι αυτές δεν επιδέχονται περαι
τέρω συμ.πΙεση . Αυτή την άπΟψη δεν την αποδέχεται και ομόφωνα '("ην έχει απορ

ρίψει η EπLt"ΡOnTi Οικονομικών τrις Boυ).τjς. 

Όπως αναφέρεται στrιν Έκθεση τrις, rι Επιτροπή, αναφερόμενη στον ιοχ\!ρισμό 

για ανελαστικές δαπάνες, στη σελίδα 16 λέει: 'Ή EnLt"ΡOniI αντΙθετα πιστεύει ότι 
πολλές από τις δαπάνες αuτές μπορεί και πρέπει να συμπιεστούν αρκεί να νπάρξει 
η αναγκαΙα πολιτική βoύλrιση και το απαραίτητο μακροπρόθεσμο πρόγραμμα 

δράσης". 

Κατά την άποψτι '("rις κ\!βέρνησης τέτοιες ανελαστικές δαπάνες εΙναι το μισθο

λόγιο της Δημόσιας και της Eκπαι.δεutικής ΥπτιρεσΙΟς και '("α έξοδα λεΙΤOιtρΎ(ας τrις 

κρατικής μrιxανής που μποξiJ τouς απορροφούν κόπο\! 60% του κρατικού πρoUπo
λσΥισμου. Το (διο ανελαστικές rι κ'Uβέρνηση θεωρεί ότι ε(ναι οι δπάνες για κοινω
νικές παροχές και tπιxoρτιγήσεις. Η Eπιτρom; Οικονομικών δι δέχεται αuτές τις 

αnόψε<ς. 

Όμως, ακόμα κι αν δεχτούμε ότι αuτές και άλλες δαπάνες έχουν καταντήσει 
ανελαστικές, διερωτώμαστε αν με βάση τα σημερινά δεδομένα και τα ανtί.oτoιxα 

θεσμικά και νομικά πλα(σια και εν όψει του μεγέθους '("ου προβλήματος δεν επιβάλ

λεται rι αναθεώρηση της υφιστάμενης κατάστασης. Αναθεώρηση της διάρθρωσης και 
το\! μισθολογίου της Δημόσιας και Eκπαιδεuτιxής YπrιρεσΙας ή των όρων και των 

ωρών υπηρεσίας με τρόπο που από τη μι.α δε θα επηρεάl;ονται τα νομικά κατοχυρω

μένα κεχτrιμένα δικαιώματα autiliv που σήμερα υπηρετούν, ενώ από την άλλη θα 
απαμβλuνθει. για το μέλλον και μακροπρόθεσμα το εξο\!θενωτικό οικονομικό βάρος 

που avtLnρoσwntUEL αυτή rι μυλόπετρα που βρίσκεται -Υ\ιρω από t"o λαιμό 
ολόκληρον '("ον λαοiJ. 

Διερωτώμαστε αν δεν υπάρχουν περιθώρια, ώστε οι κοινωνικές παροχές και οι 

tπιxoρηyήσεις να avaeeweηθoiJv με τέτοιο '("ρόπο, ώστε οι πραγματικοί δικαιούχοι 
όχι μόνο να διατηρήσουν αλλά και να επαυξήσουν τις παροχές που εισπράπουν 

από το κράτος, αλλά το συνολικό κρατικό κόστος να μειωθεΙ 

ΊΙγouρα τέτοια μέτρα θα. αντιμετωπίσουν αvτl.δραση και αντίθεση από οργα
νωμtνα σύνολα πιέσεων. ΣΙγουρα δεν είναι εiJκoλo εγχεΙΡημα η εξεύρεση της χρυσής 
'("ομής. ΣΙγουρα οποιαδήποτε διαφoραιιo(rιoτι συνεπάγεται σοβαρό πολιτικό κόστος 

και ψήφους για την κυβέρνηση, ιδιαΙτερα σε προεκλογικό χρόνο. Μας ανησυχεΙ. 

όμως, το ότι δεν UΠΆρχtι ένα θεσμοποιημένσ σώμα που να μελετά με επιστrιμoνική 

αvτιxειμενικότητα, σε βάθος χοι μακροπρόθεσμα αutό το θέμα ή που να μπορεί να 
προτεινει μακρoπQόθεσμες λύσεις με το εχέΥγοο της επιστημονικής αντικειμενικό

τητας και ανεπηρέαστα από πολιτιΧό κόστος. • 
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Αν, όμως, εΙνα~ δυνατό να tπιvorιθoίιν τέτo~ες λύσεις και αυτές να ε-Υκριθούν 
από το Εθνικό Οικονομικό Συμβούλιο που EισηYOύμασtε. -ι:ότε εΙναι ολοφάνερο ότι 

" εγκυρότητα, τι αντικειμενικότητα..και τι πεισtικ6τη'tα των ειστιγτiσεων θα ενισχυ· 
θούν. Ακόμα και αν τι υλΑΙCO(ηOl1 των εισηγήσεων θα οδηγήσει σε ανtLι-ταράθεση με 
τις οργανωμένες ομό:δες πιέσεως, πιο αποτελεσματική και πιο ΠΕιστική θα είναι τι 

x'Uβιl:ρνηση. όταν θα είναι ενισχυμέVΗ και οχυρωμένη από τη συλλογική ομοφωνία 

χαι βοίΙληση των πολιηχών δυνόμεων του τόπου. Κατά συνέπεια, χωρίς τη βάσανο 

της ανnκειμενικής επι.στημονικής χρΙΟΤΙς δεν μπορεί να γίνει ΠΙ<ΠΕυτός ο ι.σχuρι

σμός της κυβέρνησης ότι βρισχόμασιε σήμερα. στη αιlμεριντ; οικονομι.κή κρίση, 

vtειδή τόσο μεγάλο ποσοστό των κρατικών δαπανών κρίνεται ως "ανελαστικές 
δαπάνες". Ούτε μπορούμε να δεχτούμε ότι" σημερινή ωιεΛπισηχή οικονομική κατά

σταση της Κ ύπQOΙΙ οφείλεται στις δαπάνες του αμuvτικo" προγράμματος της 
Κύπρου. θεωρούμε απαράδεκτη. παραπλαVΗτική και αφελή την πρόσφατη προσπά· 
θεια της κυβέρνησης να θεμελιώσει την απαΙτησή της για α'ίιξηση των περιθωρΙων 

δανεισμού της επικαλoύμεVΗ τη δαπάVΗ για την άμuvσ.. Διότι τα χρήματα που δανει· 

ζόταν στο παρελθόν και πο\! τώρα δανε[ζεται η κUΒέΡVΗση δε φέρουν πάνω τους 

σφραγtδα για το πo~ς δαπάνες θα καλύψουν. Όταν η κυβέρνηση δανειζεται. ιδιαί· 

τερα από το εσωτερικό, χρησιμοποιεί το ftΡO'wv το\l δανεισμού για την κάλUψη των 

δαπανών της για το μισθολόγιο των κρατικών υπαλλήλων ή των εχπαιδευτΙΧών, για 

.ην \lyf:ta, για το νότιο αγωγό. για το οδικό δΙκτuo, Υενιχά για όλες τις δαπάνες της. 

Μόνο ως 'ύποπτη και παραπλανητική μπορούμε να χαρακτηρίσουμε, όσο πιο 

ήπια μπορούμε, .ην προσπάθεια .ης κυβέρνησης να αποδώσει την ανάΥκη της για 

πρόσθετο δανεισμό στις ανάΥκες γι.α την άμυνα. Και είναι θλιβερό ότι ο "καθ' ύλην" 
αρμόδιος Υπουργός επιστρατεύτηκε και ανέχτηκε να χρησψοποιηθει, για να πει ότι 
η ανάγκη για πρόσθετο δανεισμό ΙΙ80 εκ. προορΙζεται για να αναπληρώσει, Ί:άχοτες, 
το έλλειμμα που υπάρχει στο ΤαμεΙο Άμυνας και 1ις προβλεπόμενες για το 1992 
δαπάνες της κυβέρvησης για .ην άμυνα. που ακόμα δεν έχουν eoyκρt.θεΙ 

Σε απάντηση ρω10ύμε. γιατ! αυτές οι δα."'tάνες δεν πληρώθηκαν από 10ν πρου· 

πολ.ογισμό. οπότε ο δανεισμός να χρειάζεΊαι. ας πούμε, για .0 νότιο αγωγό ή για τη 
δαπάVΗ ΙΙΟΟ εκ. για το αεροδρόμιο Λάρνακας ή για τα ι60 εκ. για το οδικό δΙκτuo, 

όλα δαπάνες μέσα στο 1992; Μήπως για.Ι τι κ~έρνηση γνωρίζει και θέλει να εκμε· 
ταλλεUΘεΙ την ευαισθησία 1ης πλειοψηφίας της Βουλής πάνω Ο1α θέματα της 
άμυνας; 

ΟΙ Ιδιοι οι αριθμοΙ, όμως, αποκαλύπτουν την πολΙ1ική παραπ).άVΗσης που 
αχολουθεΙ η κυβέρνηση πάνω στο Οέμα. Το σύνολο των αμuντικών δαπανών της 
Κύπρον μέχρι σήμερα, περιλαμβανομένων τόσο των δαπανών που πληρώθηκαν όσο 

και αuτών που ακόμα οφεΙλονται ως δόσεις, είναι περl.πoυ t:SOO εχατομμύρια για 
συνολική περίοδο δέκα περl.πoυ χρόνων. 

Το δημόσιο χρέος το 1988. όταν ανέλαβε η Κυβέρνηση Βασιλείου, ήταν 
περtπO\! ΙI.200.()()().{)ΟΟ. Σήμερα ο κρατικός δανεισμός ανέρχπαι πάνω από 

t:2.300.000.000, δηλαδή μια διαφορά ενός δισεκα10μμυρΙο\l. Πού πήγαν λοιπόν αυ1ά 
τα εκατομμύρια, αν οι συνολικές δαπάνες για την άμυνα ήσαν μόνο t:SOO εκατομ· 
μύρια; Ακόμα και αν ολόκληρο το ποσό το" πρόσ{lε.oυ κρατικού δανει.σμού διετΙ· 
θετο για την άμυνα ·που όπως είπαμε δεν "περβαΙνει τα t:500 εκ. (περιJ..αμβανo· 
μ~νων κα~ των δόσεων που πληρώθηκαν και άρα δεν οφείλονται) περιλαμβανομένων 
κα~ -ι:ων εισφορών από -ι:ο Ταμείο Άμυνας. τι κυβέρνηση Μό.ο 1988 μέχρι τώρα έχει 
δαvεL01εΙ πάνω από ένα πρόσθετο δισεκατομμύριο και τώρα ζητά και άλλα. Άρα ο 
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αυξημένος δανεισμός, τα δημoσιoνoμ~κά ελλεΙμματα και τι ανάγκη για πρόσθετο 

δανεισμό δεν οφε(λονται στην άμυνα ή, για να είμαστε πιο ακρι.βολόγοι. δεν οφεί

λεται κατά κύριο λόγο στις δαπάνες για την άμυνα. 

Δε θα αναφερθώ στη ζωηκή και αναπόφευκτη ανάγκη για αμυντική θωράκιση 

ούτε στην προτεραιότητα που πρέπει να δοθεί στι.ς αμUVΤικές δαπάνες, πρώτο γιατί 

αυτό εΙναι θέμα εθνικής συνείδησης και υποκειμενικής κρίσης και ύστερα. γι.ατΙ 
γνωριζω ότι άλλοι ομιλητές θα καλύψουν σε έκταση το θέμα. 

Έχω αναφέρει τους κυριότερους οικονομικούς δείκτες και τα βασικά οικονο

μικά μεγέθη που συνθέτουν την έκταση και τό μέγεθος της οικονομικής κρίσης που 

αντιμετωπίζουμε και πο\! προδι..αγρόφουν την ποράα μας προς 'tTJV οικονομική 

χρεωκοπία. Από όλους αυτούς τους δυσμενεΙς δείκτες ο πιο ανησυχητικός και 

μακροπρόθεσμα ο πιο επ~κΙνδυνoς για την o~κoνoμ[α λόγω της φύσης κα~ της 

έκτασης της κατολίσθΥ!σής τον εΙνα~ το δημoσιoνoμ~κό έλλειμμα. 

Όπως έχει προαναφερθεί, μέσα στο 1992 η κ1.lβέρνηση προβλέπει να έχει έσοδα 
f.6Q7.7 ΕΧ. κα~ αντό μόνο αν εγχρι.θεί στο σύνολό του το φορολογικό πακέτο που 

εκκρεμεί μπροστά στη Βουλή. πράγμα πον είναι αμφίβολο. Στον ίδιο χρόνο. δηλαδή 

μέσα στο 1992, οι προβλεπόμενες δαίτάνες της κ1.lβέρνT}OT}ς θα είναι της τάξΤ}ς των 
ί859 εκ., αν σuμπ~εστoύν o~ δαπάνες στα επίπεδα που προτείνει Τ} Βουλή και αν δεν 

νπάρξουν σuμ..-τληρωματικo( προυπολογισμοί, πρόγμα επίσης αμφίβολο. ΔΤ}λαδή 

νπάρχει ένα έλλειμμα μεταξ';' εξόδων και εσόδων της τάξης των !252 εκ. Εγώ 
πιστεύω ότι στην πράξη το έλλειμμα θα εΙναιακόμα μεγαλύτερο. 

Για να γίνει κατανοητή η αλματώδης αύξηση του δημοσιονομικού ελλεΙμματος 

πρέπει να νπεVΘυμίσOVΜε ότι μόλι.ς το 1990 το δημοσιονομικό έλλειμμα ηταν της 
τάξης μόνο των Β9 εκ. Δηλαδή, μέσα σε δυο χρόνια έχει πeνταπλασιασθεΙ Δηλαδή, 

αφού οι συνολικές δαπάνες είναι f.859 εκ. και το δημοσιονομικό έλλειμμα !.252 εκ., 
αυτό σημαίνει ότι για κάθε τρεις λίρες πον ξοδεύει η κυβέρνηση τη μια λίρα δεν την 

έχει και πρt.-τει να δανειστεί ποσό ίσο περι,-του με 30*' των δαπανών της. 

Η κυβέρνηση λέγει ότι πέρα από τους δυσμενείς παράγοντες που ΙΣΧUΡ[ζεται 
ότι επηρέασαν την οικονομία και είναι εξωγενείς, η απότομη άνοδος μέσα στο 1992 
του προβλεπόμενου δημοσιονομικού ελλείμματος οφείλεται· 

Στις ανελαστ~κές δαπάνες, δηλαδή κυρίως στο μισθολόγιο της Δημόσιας 

και Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

Σης επιχορηγησεις και κοινωνικές παροχές. και 

στις φορολογικές ελαφρύνσεις που δόθηκαν προτού εφαρμοστεί η νέα 
φορολογία τον Ψ.Π.Α. 

Αυτό το δημοσιονομικό έλλεφμα που αυξάνεται με αλματώδεις ρ"UθμO'ύς 

συνιστά τη φοβερότερη απειλή κατά της οικονομίας του κρότονς, επειδή η κυβέρ· 
νηση φαίνεται να έχει παραδοθεί στην παθητική στάOTl ότι τίποτε δεν μπορεΙ να 

κάνει για να αναχαιτίσει την α'ύξηση των δαπανών που η !.δια επιλέΎει να χαρακτη· 

ρίζει ως ανελαστικές. Και ακόμα. διότι η μόνη συνταγή που μπόρεσε να επινοήσει η 

κυβέρνηOTl για σμίκρυνση του δημοσιονομικο'ύ ελλείμματος είναι· 

Η εισαγωγή νέων φορολογιών και η αύξηση των ικρισταμένων, και 

Η συνεχής α'ύξηση το\l κρατικού δανεισμού τόσο στο εσωτερικό όσο και 

στο εξωτερικό. • 
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Έχω ήδη αναφέρει ότι το ΔΗ ΚΟ, όπως άλλωστε αποδέχεται και υποστηριζει 
και η ολομέλεια της Επιτροπής Οικονομικών, δεν αποδέχεται τον ισχυρισμό της 
κυβέρνησης για ανελαστικότητα των κρατικών δαπανών. Από την ώρα όμως που η 

.. κ'Uβέρντιση αποδέχεται παθΤ)τικά τη λανθασμέντι άποψη ότι οι κυριότερες κρατικές 
δαπάνες εΙναι ανελαστικές, τότε δε:.' έχουμε ελπίδα οωτηρίας, διότι η αδράνεια και η 
απροθυμία της κυβέρντισης να πάρει τις αναγκαl.ες αποφάσεις για περιστολή των 

λεγόμενων ανελαστικών δαπανών είναι συμβλητική και υποστηρικτική της καλπά

ζουσας αύξησης amώY των δαπανών. 

• 

Με τέtoια δεδομένα η Βουλή πειθαναγκάζεται από την κυβερνητική συμπερι.

φορά να τεθεΙ μπροστά στο δίλημμα είτε να εξουσιοδοτήσει πρόσθετη δανειοδότηση 

της κυβέρνησης είτε να καταστεΙ συμμέτοχος σε αύξηση του κρατικού δανεισμού εΙτε 

να αναλάβει η (δια το πολιτικό βάρος περικοπών του προυπολογισμού Ανάπτυξης ή 
των κοινωνικών παροχών και επιχορηγήσεων. Όμως αυτό εΙναι ένα πολιτικό βάρος 

και μια πολιτική ευθύνη που βαρύνει αποκλειστικά την κυβέρνηση και όχι τη Βουλή. 

Αν η κυβέρνηση δεν έχει την πολιτική βούληση να πάρει τις αναγκαΙες πολιτικές 

αποφάσεις για την περικοπή τφν κρατικών δαπανών. η κυβέρνηση δε δικαιολογείται 

να μεταθέtει' στους ώμους της Βουλής την εUΘύνη να αποφαοΙοει η ίδι.a ης περι.
κοπές που η κυβέρνηση δεν επιδεικνύει την πολιτική υπευθυνότητα και συμφυή 

ευθύνη να επιλέξει. να ιεραρχήσει και να επιβάλει. Αυτό που αποδεικνύει η στάση 

της κι$tρνησης είναι ότι η ιδια δεν έχει την πολιτιχή βούληση να αποφασίσει αυτό 
που οι οικονομικοί δείκτες αποδεικνύουν ως αναγχαί.ο και αναιτόφεvxτο. 

Εμείς ΠΙΟ1εύουμε ότι η κυβέρνηση έχει το χρέος και ττιν αποκλειστική σuνtαγ

ματική και πολιτική ευθύνη να επιφέρει τις αναγκαίες περικοπές για τη σμίκρυνση 

του δτιμοσιονομικού ελλείμματος. Άλλωστε, αν δεν τις επιφέρει με δική ττις πολι
τική βούληση και ο..-τόφαση, αυτές θα επtλθoυν μόνες τους όταν η κυβέρνηση βρεθεί 

σε ταμιακή αδυναμία να πληρώσει τις τρέχουσες υποχρεώσεις της και όταν η οιχο
νομΙα χρεωκοπήσει. Όμως τότε το τίμημα που θα καταβλτιθεΙ από ολόκληρο το λαό 

θα είναι βαρύτατο και όχι δίκαια κατανεμημένο. 

Αν σήμερα η κυβέρνηση. μετά από ενδελεχή και επισττιμονική μελέτη, κάνει τις 
επιλογές της και επιφέρει τις αναγκαίες πεΡΙΚΟΠές των δαπανών ττις, σίγουρα θα 
καταβάλει πολιτικό τίμημα, γιατί τι κυβέρνηση θα βρεθεί αντιμέτωπη με κάποιες 

οργανώσεις ή με κάποιες ομάδες πίεσης. 

Κατανοούμε όη σε προεκλογικό οικονομικό έτος είναι ανεπιθύμητο για την 

οποιαδήποτε κυβtρνηση να πάρει και να εφαρμόσει αντιδημοτικές αποφάσεις που, 
δυστυχώς. οι αριθμοί υποδεικνύουν ότι εΙναι αναγχα(ες και αναιτόφεvxτες, για να 

αναστραφεί ο κατήφορος προς την oικoνoμικΊi καταστροφή. 

Όμως είναι η κυβέρντιση που έχει την ευθύνη, διότι το δημοσιονομικό 

έλλειμμα μέσα σε τρία χρόνια αυξήθηκε από .t59 εκ. σε περ(.που ί250 εκ. και για το 
ότι Ο κρατικός δανεισμός στην ίδια περΙοδο έχει δι.πλασι.aστεί και έχει φτάσει στο 

αστρονομικό επ(.πεδο των ί2.300 εκατομμυρίων. ένα ύψος δανεισμού που εξαντλεΙ 
τα περιθώρια δανεισμού του τόπου και που υπoθtJκεύει το οικονομικό μας μέλλον 

για πολλές γενιές, εφόσον για την εξυΠηρtτηση αυτού του χρέους θα πρέπει η 

Κύπρος ο..-τό δω και μπρος να διαθέτει περ(.που το ένα τρίτο των κρατικών εσόδων. 

Χρειάζεται πολιτική βούληση και πολιτικό θάρρος της κυβέρνησης. ώστε να 

επιλέξει. να ιεραρχήσει και να επιφέρει τις αναγκα(ες περικοπές στις δαπάνες της, 

ανεξάρττιτα από το πολιτικό κόστος και την απώλεια δημοτικότητας . 



1142 

Όπως ανέφερα και στην αρχτi της ομιλίας μου, η Βουλτ\ απλώς εγκρίνει τους 

ΠΡOUπoλoyισμoύς δαπανών. Δεν είναι ο(ιτε συνταγματικό ούτε πολιτικό χρέος της 
Βουλής να προβαίνει αυτη σε περικοπές, όταν 11 κυβέρνηση δεν έχει την πολιτική 
βούληση να αποφασΙσει η ίδια yl.(1 τις αναγκαίες περικοπές. Αυτή την πολιτική 
βούληση. που δε φαΙνεται να έχει η κυβέρνηση"θέλουμε να την πειθαναγκάσουμε να 

την αποκτήσει. Γι' αυτό από μtΡOuς: του Δημοκρατικού Κόμματος. ο συνάδελφος 
Μάρκος Κυπριανού κι εγώ έχουμε καταθέσει σι:η Βουλή Πρόταση Νόμου, που, αν 

εγκριθεί από τη Βουλή, έμμεσα θα πειθαναγκάσει την κυβέρνηση να υποβάλλει στη 
Βοιιλή τtτoιovς 1tQOUπολσγισμούς, με τhοιες μιιωμένες δαπάνες που η κυβέρντιση 

κατά τη δική της κρl.στι θα επιΜγει κάθε χρόνο, ώστε σε περιοδο πέντε ετών ή εφτά 

ετών, αν έτσι αιι:oφαoΙσeι η Βουλή, η απειλή που συνθέτει το φοβερό δημοσιονομικό 

έλλειμμα να σμικρυνθεί στα αποδεκτά επ[..ϊεδα του Ι. Ι % του ακαθάριστοιι εγχώριου 

προ'ίόντος ή να εξαλειφθεί παντε>.ώς. 

Τονίζουμε ξανά ότι η πολιτική και συνταγματική εUΘΎΝΗ για επιλογή των 

δρασtι.χών περικοπών που απαιτούνται βαρύνει αποκλειστικά την κυβέρντιση. Δεν 

είναι πολιτι.χά αποδεκτό να προσπαθεί η κυβέρντιση να μιταβιβάσει αυτή τη ουνταγ
μα'tική και πολιtLκή ειιθύτη της στη Βουλή. Η Βουλή δεν tXeL δικαίωμα να καταρ
τ!.ζει tOUς ετήσιOUς προυπολογισμούς. Αιιτό είναι χρtoς και δικαl.ωμα της Εκτελε

στικής Eξouσ(.ας. Όμως η Βουλή έχει Q.ι.όλυτo συνταγματικό δικαιωμα να καθOΡ(ζr.ι 

τη διαδικασl.α των συζητήσεών της και των εργασιών της. Γι' αυτό η Πρόταση Νόμου 
που κατατέθηκε προνοεί αυτοπεριορισμό {ης Βοιιλής, ώστε να αρνείται τη oυζTitηoη 

κάθε voμοοχεδΙΟυ που πρoβλtπει δαπάνες και κάθε προuπολογιομο,j που δε θα 
αποβλέπει σε aπoκoπές των δημόσιων δαπανών tltOLOιI ύψouς, ώστε να EΠLtυyχQ

νεται περιορισμός του δημοσιονομικού ελλείμματος κατά 20% το χρόνο, ώστε 
τελικά και σε περΙΟΟΟ πέντε χρόνων μετά tO 1992 το δΊ1μοσιονομικό έλλειμμα να 
εξαλειφθει. Σtη Βουλή εναπόκειται να προεκτείνει τη χρονική περίοδο και, συνεπα

κόλουθα, να μιιώσει το ποσοστό ετήσιας μιl.ωσης του δημοσιονομικού ελ).είμμαtος. 

Στην κuβiρντιση εναπόκειται να αποκτήσει την πολιτική βούληση και να 
επι.φi:ρει τις αναγχαίες περικοπές των δαπανών της, καταβά:λλOνtας το αναγκαίο 

πολιτικό τίμημα, για να εξαλείψει τη φοβερή απειλή τΟ'υ δημοσιονομικού ελλείμ

ματος. 

Τον(.ζΟ'υμε ότι η Πρόταση Νόμου δεν xoλuJttEL και δεν επιτρέπει με!.ωση των 

κρατικών δαπανών που αφορούν την άμυνα ή των δαπανών πΟ'υ προβλέπει το 
ΤαμείΟ' Ανακουφ(σεως των Εκτοπισμένων. Αν tΎΚριθεΙ η Πρόταση Νόμου, η Βουλή 

θα αρνεΙται να outΊItQ νομοσχέδια ή προtlπολΟΥισμΟ'ύς παιι πρoβλtπoυν δαπάνες, 
εκτός αν ταυτόχρονα κατατίθεται "Πιστοποιητικό" υπογραμμένο από κοινΟ'ύ από 

τον Υπουργό ΟικΟ'νομικών και το Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

ότι το νομοσχέδιο ή ο ΠΡOUπO'λ.oyισμός συμμορφώνονται με την ανάγκη yl.(1 την 
ποσσστιαια μείωση, ετήσια, τοιι δημοσιονομικαύ ελλεΙμμαtος. 

ΤΟ'ν!.ζουμε ακόμα ότι η πρόταση νόμου δεν έχει κομματικό χαρακτήρα. αφού 11 
διάρκειά του επεκτείνεται σε πέντε ή σε εφτά χρόνια, όπως ήθελε αποφασίσει 11 
Bouλiι, και άρα χρονικά EΠεxtetvttat πέρα από τη θητεl.α τΟ'υ σημιρινού Προέδρου, 
πou εκπνέει το Φεβράρη τΟ'υ 1993. 

Η πρόταση νόμΟ'υ που κατατέθηκε είναι 11 μόντι νομική άμυνα που έχει 11 Βουλή 
για να εναποθέσει την πολιτική βούληση για απάλειψη του δημοσιονομικΟ'ύ ελλεΙμ

ματος εκεΙ πΟ'υ πραγμαηκά ανήκει. Στην Εκτελεσι:ική EξO'uσl.α. Είναι τΟ' μόνο 
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νόμιμο μέ'tρo που έχει 11 Βουλή, για να δείξει την αποφασιστικότητά της να επιβόλει 
την απάλειψη 111ς φοβερής απειλής πο\l σuνιστά το δημοσιονομικό έλλειμμα και για 
να αποτρέψει περαΙ1:έρω διόγκωση του κραΗΚΟ'ύ δανεισμού. 

θέλουμε να πιστεύουμε όtL 11 Βουλή θα εξετάσει με σοβαρόtητα αυτή την 
πρόταση νόμου. που συνιστά. πρακτική απόδειξη ότι το Δημοκρατικό Κόμμα δεν 
παραμένει στην ακαδημο'ίκή και λεκτική επίκριοτι -ι:ης κuβf:ρvηηχής οικονομικής 

πολιτικής αλλά όη έχει συΥχεχριμέντι και εφικτή πρόταση για αναστροφή της 
πoρεLας προς την οικονομική καταστροφή. 

θέλω να προσθέσω ότι τι πρόταση νόμου είναι πρακτική και εφικτή. Έχει ήδη 

εφαρμοστεΙ σε αρκΕΊές άλλες πολιτεΙες. Aναφiρω ότι 11 πρόταση νόμου οκολουθεΙ 
ης πρόνοιες του νόμου που είναι γνωστός ως ο "νόμος Gumm-Rudman" (από το 
όνομα των γερουσιαστών που τον εισήγαγαν) και που εφαρμόζεται στις Hνωμtνες 

Πολιτείες '(11ς Αμερικής από το 1985. Δε νομίζω ότι ΟΙ Ην. πoλιτεLες εΙναι κράτος 
φτωχότερο από την Κύπρο ή όη στις Ην. Πολιτείες δεν νπήρχαν πριν από το νόμο 

Gumm-Rudman ανελαστικές δαπόνες ή λιγmερο αποτελεσματικές ομάδες πίεσης 
από αυτές που νπάρxouν στην ΚίΙπρο ή ότι είχε μεγαλύτερη ευχέρεια δανεισμοί! από 
την Κεντρική της Τράπεζα και άλλες πηγές. 

Όταν ένας τόσο φοβερός οικονομικός κίνδυνος επικρiμαται πάνω στην οικο
νoμtα της Κύπρον ως Δαμόκλειος σπάθη, όχι μόνο επιτρέπονται αλλά επιβάλλονται 

δραστικά και οδυντιρά μhρα διάσωσης της οικονομικής μας εuρωστtας. Auτ6 είναι 

σuμπέρασμα κοινής λογικής . 

Όταν μια χώρα όπως η Κύπρος βρίσκεται κό:τω από ημικατοχή, όταν αντιμε

τωπίζει καθημερινά την απειλή της μονιμοποίησης ή ακόμα και επέκτασης της 

κατοχής, έτσι πον η ανάΎΚη για αμνντική θωράκιση να είναι αδiιριτη ανάΥκη υπέρ

τατης προτεραιότητας, τότε δικαιολογείται κάθε οικονομικό μέ'ι:ρο όσο oδUΝΗρό και 
να είναι για τη διαφύλαξη και την περιφρούρηση της εθνικής oικoνoμtας. 

πρέπει να θεωρείται αδιανόητο να ΣUΖητoύμε τα οικονομικά δεδομένα και 
τους προυπολογισμούς χωρ(ς συνάρτηση με το εθνικό μας θέμα. είναι αδιανόητη η 

οικονομική ανάπnιξη της Kimρoν και η διατήρηση οικονομικής ευμάρειας χωρ(ς τη 

δίκαιη επίλυση του εθνικού μας θέματος και χωρ(ς την επίτευξη της ενότητας της 

οικονομΙας της Κύπρου. Auτό δεν είναι απλό συμπέρασμα κοινής λογικής αλλά 

είναι αναπόδραστη εθνική επιταγή , δι.ότι η οικονομική ευρωστία της Κύπρου είναι 

το απαραίτητο θεμέλιο του αγώνα για εθνική δικαίωση . 

Ας μη μας απατά η φαινομενική κι επίπλαστη ευμάρεια και το ψηλό βιοτικό 

επίπεδο που τώρα απολαμβάνουμε. Γιατί είναι ευμάρεια που διατηρείται με δανεικά 
χρήματα και είναι βιοηκό επίπεδο που υπάρχει κατά παραχώρηση τον ει.σβoλlα. 

ΑρχεΙ μια πολεμική επιχείρηση τον εισβολέα στην αρχή του τουριστικού έτους, για 

να υποστοίΙμε οικονομικές συνέπειες πολύ χειρότερες από αυτές που e.πέφερε ο 

πόλεμος στον Αραβικό Κόλπο. Έχουμε και απολαμβάνουμε τα λίγα ή πολλά που 

μας έχουν απομείνει μετά την εισβολή κατά παραχώρηση και χό:ρις στην ανοχή του 

Τούρκου εισβολέα. Αν το οικονομικό μέτωπο λυγίοει. τότε θα. καμφθεΙ η θέληση του 

λαού για αντίσταση και αγώνα. Το υγιές οικονομικό υπόβαθρο είναι το μόνο 

ασφαλές θεμέλιο για τη διεξαγωγή του αγώνα για εθνική και φυσική ε.πιβLωση του 

Ελληνισμού της Κύπρου. Ακριβώς αυτή την ώρα ιιποσκάπτεται αυτό το avaΎXato 
εθνικό νπόβαθρο και αuτό το θεμέλιο αντίστασης. 
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Η o~)(oνoμική σταθερότητα και ευμάρεια της Κύπρου νπoσκάπtετα~ ακριβώς 
την ώρα που τροχιοδρομο'ύνται χαταστροφιχές εξελιξεις πάνω στο εθνικό μας θέμα. 

Η σημερινή προσωρινή αδράνεια στο κυπριακό και yiιρω από το Κυπριακό δεν 

πρέπει να μας οδηγεί οε εφησυχασμό, γιατί στο παραοχήνιο και στα κέντρα αποφά

σεως ήδη μεθοδεύονται οι νέες διαδικασηχές κινήσεις JtO\l θα οδηγήσουν στο 

σφαγιασμό των αναφαίρετων δικαιωμάτων του Κυπριακού Ελληνισμού. 

Η τελευταια έκθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ προς το Συμβούλιο 

Ασφαλείας, που είναι 11 χειρότερη Έχθεση που υποβλήθηκε ποtέ για το κυπριακό. 
και αυτά που μερικοί χαρακτηρίζουν ως θετικά στοιχεια είναι αυτά που δεν 

μπορούν να λεχθούν αλλιώς. Και είναι θετικό στοιχείο ότι δεν ανέχονται Ία Ην. 

Έθνη τη σημερινή κατάσταση, το λεγόμενο status QUo; Μα αφού αυτός είναι ο ρόλος 
του Γενικο" Γραμματέα. να βοηθήσει για την αλλαγή Ίου staWs quo. Αποτελεί μ.ήπως 
θετικό στοιχείο το όΊ~ αναφέρεΊαι πως μετά από το διαμερισμό της κυριαρχίας αυτή 

θα παραμείνει αδιαίρε.η; 

Η τελε\Παία Έκθεση τον Γενικού Γραμ.ματέα .ου ΟΗΕ σι:ο Σνμ.βούλιο Ασφα

λεΙας α..-τοτελεί την επιβεβαίωση και την επL<ΠjμoΠOΙηση .ης χρεωκοπίας της πολι

τικής τον Προέδρου Βασιλείου πάνω στο εθνικό θέμα. Και επειδή Ίόσο οι κομμα

.ικές ηγεσιες όσο και ο Κυπριακός Ελληνισμός φαίνεται να πάσχουν κάπο.ε από 

επιλεκτική μνήμη, παρακαλώ να μον επιτραπεί να απαριθμίσω ποιοι ήσαν οι διακη

ρυγμένοι στόχοι του Προέδρον Βασιλείου, όΊαν τον ΑύΥονστο 1Ου 1988 αναγγέλ
θηκε και εγκαινιάσθηκε η νέα πολιτική του Προέδρο\l Βασιλείου και ποια είναι τα 

τωρινά χειροπιαστά α..-τoτελtσματα. Διότι μόνο όταν tχo\lμε σuyxΕXΡιμtνo μέτρο 

σύΥχρισης μεταξύ των στόχων που τLθενται και των αποτελεσμάτων μιας πολιτικής 

είναι δυνατό να αξιολογήσουμε αντικειμενικά κα~ εκ των οοτέρων την ορθόΊηΊα της 
πολιτικής πον εξαγγέλθηκε με γνώμονα κρίσης .α αποτελέσματα ΠΟ\l έχονν 

προκύψει. 

Πραγματικά υπάρχουν "δνο σχολές σxtψης~ για το Κ \ιπριακό. Από τη μια 

είναι α\ΠοΙ που λένε ότι για να είναι αποδεκη\ μια σ\lμφωvημένη λύση του 

Κ\ιπριακού α\lτή η λίιση πρέπε~ να είναι τουλάχιστο καλύτερη από τη σημερινή 

κατάσταση και από τα τετελεσμένα της Εισβολής και κατοχής. Διαφορε.ικά, κάθε 

συμφωνημένη λύση που απλώς θα επικυρώνει και θα νομιμοποιεί .α τετελεσμένα 

της Εισβολής και κατοχής δε θα είναι τίποτε άλλο παρά νομιμοποίηση, με τη δική 

μας υπoγραqτη και με τη δική μας σuyxατ6:θεση, της εισβολής και καtοχής. 

ΔιαφωνΙες, αν υπάρχouν, μπορε' να υπάρχουν στην κρίση, κατά πόσο και στην 

έκταση, που ΤUΧόν προτεινόμενες διευθετησεις θα αποδειχθούν ή όχι καλύτερες ή 

χειρότερες από.η σημερινή κατάσταση. 

Από ό,.Ι εγώ ξέρω. μέχρι την ώρα δεν έχουν προταθεί Τι -και αυτό είναι πι.ο 

σl1μαντικό- η τούρκικη πλευρά δεν έχει αποδεχτεί και δεσμευτεί πάνω σε οποιεσδή

ποτε παράμετρες λίισης το\l Κυπριακού που, έστω και θεωρl1τικά. θα βελτιώσουν τη 

σημερινή "ντε φάκτo~ καΊάσταση Τι θα άρουν ή θα ακυρώσουν οποιοδήποτε από τα 

σημερινά τετελεσμένα της εισβολής και κατοχήι;. 

Στην πραγματικότητα οι προτάσεις που τώρα συζητούνται για το δι.άγραμμα 

συμφωνίας εδράζονται πάνω στις Προοάσεις που υποβλήθηκαν ωφ τον κ. Κουεγι.άρ 

με το έπραφό του 'τΟ\l 1989, ως "ιδέες" ή ~ως τροφή για σκέψη". AuτΙς οι ιδέες, 
αυτές οι προτάσεις, αποβλέπουν και στην πρ6:ξη καταλήγουν στη διατήρηση και 
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νομιμοποtηοTl του χωριστού τουρκοκυπριακού ~κράτoυς". των σιrνόρων , των χωρι

στών οργάνων διοίκησης του κ. Ντενκτάς, όπως χωριστή Βουλή, χωριστά δικα

στήρια. αστuνoμΙO. uπoUQΎε[α. σύνορα. όργανα διοίκησης και εθνικό. αμιγή πληθυ

σμιακή σύνθεση της τουρκοκυπριαχής πλειιρ(.tς και πρόσθετα καταλήγουν να 

διασφαλίσουν (σο λόγο της τούρκικης πλευράς για κάθε απόφαση και για οτι.δήποτε 

τώρα τι στο μέλλον γΙνεtαι σης ελεύθερες περιοχές. 

Δηλαδή αυτό που επιδιώκει η ΤΟ\ΙΡΚΙΚll πλευρό.. και που το έΥΥραφο Κουεγιάρ 
δι.ασφαλtζει. είναι να διατηρήσει αλώβητους όλους τους κρατικouς μηχανισμούς 

που η κατοχΤι έΧΕΙ καθιερώσει αλΜ πρόσθετα να αποκτησει και ΙΟΟ λόγο στις ελεύ
θερες περιοχές, ΠO\l '{ώρα δεν tχει. Δηλαδή αυτό που η -τούρκικη πλευρό ΕΠιδιώκει 

είναι να δεχτούμε με την υπογραφή μας ότι 11 τούρκικη πλευρά θα παραμείνει 
"αφέντης στο Βορρά και ισότιμος συνεταίρος και στο Νότο". 

γπάρχε~ όμως και τι δεύτερη σχoλ~ σχέψης που, δυcπυχώς, δεν τολμά καν να 

εκφράσει με σαφήνεια και παρρησία τις θέσεις της, ώcπε να δώσει cπo λαό τουλά

χιcπo την ενχαιρία να τις αξιολογήσει και να τ01tοθετηθεί πάνω σ' αυτές. 

Aυτ~ είναι η σχoλ~ σκέψης που ουσιαστικά υποστηρίζει ότι ό,ΤΙ έγινε, έγινε. Η 

υπεροπλία της Toυρxtας είναι καταθλι.πτικ~ και τΙΠοτε δεν μπορούμε να κάνουμε. 
Το μόνο που μπορούμε να κάνουμε είναι να δεχτούμε τη μια O1tοιαδήποτε λύση, για 

να σώσουμε τα λίγα ~ πολλά που μας έχουν απομείνει μετά την τούρκικη εισβoλ~ 

και κατoχ~. Και μι.α τέτοια λύση μόνο μέσω των συνομιλιών που διεξάγονται 

μπορεί να επιτεUΧθεί. Να πάρουμε ότι μας δώσουν και να πούμε και ευχαριστώ. Γι' 

αυτό υποστηρ(ζουμε συνομιλίες για τις σuνoμιλιες, δεν αντιδικούμε με το Γενικό 

Γραμματέα του ΟΗΕ και χαιρετίζουμε ό,ΤΙ πει. Όποιος αμφισβητεί κάθε τι που 

λέγει ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ υποσκάπτει τις προσπάθειες για λύση του 

Κυπριακού και άγεται α,'τό το ρωμαντισμό του ανέφικτου. 

ΕΙΠα cπην αρχ~ πως η τελευταία έκθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ 

ωtoτελεΙ την επιβεβαίωση και την ΕΠισημοποίηση της χρεωχοπιας της πoλιτικ~ς του 

Προέδρου Βασιλείου πάνω στο εθνικό θέμα. Για να εκτιμηθεί σωστά η ορθότητα 

αυτής της θέσης, πρέπει να γίνουν δυο πράγματα: 

Πρώτο, μια απαρίθμηση των στόχων που τέθηκαν το 1988 και δεύτερο, μια 
σύγκριση αυτών των διακηρυγμένων στόχων με τις καταληκτικές εισηγήσεις και τα 

συμπεράσματα του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ για τα μέχρι τώρα αποτελέσματα 

του νέου γύρου των συνομιλιών. 

ΟΙ στόχοι που είχαν τεθεί το 1988 ήσαν, χωρίς σειρά ιεράρχησης: 

Να συμφωνηθεί ένα διάγραμμα λύσης βασισμένο πάνω στις προτάσεις 

που ομόφωνα είχαν εΥχριθεί από το Εθνικό Συμβούλιο το Δεκέμβρη του 

1988. 

Να κινητοποιήσουμε υπέρ -των θέσεών μας τη διεθνή κοιντι γνώμη και να 

καταδικαστεί η τούρκικη αδιαλλαξία. 

Να πυροδοτηθούν πιέσεις πάνω στ:ην Toυρxtα από αυτούς που μπορούν 

να την nLt.oouv, για να προβεί σε υποχωρήσεις . 

Ποια είναι η σημερινή κατάσταση; Ποια είναι τα αποτελέσματα της πολιτικής 

που ακολουθήθηκε από το 1988 μtχρι σήμερα, πώς αξιολογούνται και πώς συγκρί
νονται με -τους στόχους που έχουν τεθεί; 
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Διάγραμμα λύσης δε oιιμφωVΉθηκε. Ακόμα χειρόΤΕΡΟ. Το διάγραμμα που 

δι.αyράφετα~ στα παρασκήνια και οι πρόνοιες που q:χIίνεται ότι περιέχονται στο 

προσχέδιο του διαγράμματος που ο Γενιχός Γραμματέας του ΟΗΕ .ώρα με γενικό

τητες εισηγείται στο Συμβούλιο Aσφaλε(ας είναι στην ouσLα οι πρόνοιες του 

ΕΥγρό,φο" Κοuεγιάρ του 1989 και εLναι απαράδεχτες. Βρίσκονται σε διαμετρική 
αντίθεση με τις βασικές και ουσιώδεις πρόνοιες των προτάσεων που συμφώνησε το 

Εθνικό Συμβούλιο το Δεκέμβρη το\l 1988. 

Χωρίς χαμιό: δόση νΠΕρβολής, καταγράφω την άπΟψη όη το διάγραμμα λύσης 

πα" (ruζΙ1'τεΙται Τι έστω που ο Γενικός Γραμματέας ΤOΊJ ΟΗΕ έχει κατά νουν όχι μόνο 

δε συνάδει με εκεΙνες ης προτάσεις, όχι μόνο δεν έχει σχέση με όσα πρότεινε το 

Εθνικό Συμβούλιο. αλλά βρ(σχovται σε πλήρη διάσταση με όσα το Εθνικό 

Συμβούλιο έχΕΙ καθορίσΕΙ ως βασιΧές και ανuπoχώρητες αρχές για αποδεχτή λύση 

το" Κιιπριαχού. Και δε μιλώ Υι.α _α παρεπόμενα κα~ yw τα περιθωQιακά θέματα. 

Μιλώ για τις βασικές και θεμελιώδεις προυποθέσεις λiισης. M~λώ για τα θέματα που 

είναι καθοριστικά για το αν η λiιση που προωθε(ται θα είναι λύση πραγματικής 

ομοσπονδίας που θα διατηρεί την evwLa οντότητα του κράτους ή αν θα ε(ναι μια 
σuyκ.αλυμμένη διχοτόμηση, 

Κατό. τη δική μο\l γνώμη και με βάση τα όσα έγιναν γνωστό. γι.α τη φiιση και τη 

μορφή ΤΟ\l διαγράμματος λύσης ΠΟ\l κατασχευόζεται και ποο προωθείται από τις 

ΗΠΑ και τη Γραμματεία του ΟΗΕ, αυτό διαγράφει μι.α λύση που στην πράξη θα 

παγιώνει και θα. νομιμοποι.εί όλα ανεξαίραα τα τετελεσμένα της εισβολής και 

κατοχής, δηλαδή την ντε φά:κτο διχοτόμηση, ενώ θα παρέχει πρόσθετα δικαιώματα 

και πλεονεκτήματα στην τούρκικη πλε\lρά ΠΟ\l τώρα δεν έχει. Είναι μια λύση ΠΟ\l 

πραγματικά στη θεωρία και στην πράξη θα καθιστό. το\lς Τούρκους "αφtντες στο 

Βορρά και, πρόσθετα, θα τους αναβαθμίζειχαι σε ισότιμους συνετα{ρους στο Νότο". 

Δεν είμαι τώρα οε θέση να πω uπεύθuνα, και γι' αυτό δεν το λέγω. ότι ο Πρόε. 

δρος Βασιλείου έχει αποδεχτεί τις νέες τούρκικες απαιτήσεις ούτε ότι επίσημα έχει 

απocπεΙ από τις βασικές και θεμελιώδεις αρχές ΠΟ\l καθόρισε το Εθνικό Σ\ιμβούλιο 

ως απαραΙηπες προυποθέσεις για λύση ΤΟ\l Κ\ιπριακού. 

Όπως όμως και άλλοτε έχω τονΙσει απ' αυτό το βήμα, στην αρένα των πολι.. 

τικών και διπλωματικών διαπραγματεύσεων, οι πιο σημαντικές και οι πιο καθορι· 

στικές υποχωρήσεις δε γίνονται αναΥχαστιχό. με μια καθαρή δήλωση:"ναι, δtχoμαι 

το άλφα Τι το βήτα Τι με υπογραφή μνημoνl.ων. Σ' αυτό το επΙΠεδο χαι σ' αυτό το 
εtδoς των διαπραγματεύσεων οι. πιο καθοριστικές και οι πιο ΕΠικίνδυνες υποχωρή· 

σεις γίνονται με άλλους τρόπους. ηνονται σιωπηρά, γίνονται με τη σιωπή ή την 

ανοχή, γίνονται ή συμπεραίνονται απ' αυτούς που έχουν λόγο και δύναμη να καθο· 
ρίζουν τις εξελLξεις με την αποδοχή, ειδικότερα από την αδύναμη πλΕUΡΆ. να 

διαπραγματεύεται θtματα που δεν είναι διαπραγματεύσιμα. 

Διαμορφώνεται έτσι σταδιακά και ανεπαίσθητα το κλίμα κα~ το περίγραμμα 

για το τι είναι αποδεκτό. γι.α το τι μπορεί να γίνει αποδεκτό και με βάση τέτοι.ες 
εvτυπώσεις τροχιοδρομούνται οι πιέσεις πάνω στην αδύναμη πλευρά. 

Αυτό ακριβώς γίνεται τώρα στην περl.πtωση της Κύπρου. Μόνο. δυστυχώς, 

που αυτή η διαπίστωση δεν είναι θέμα εικασιών ή ακαδημα'ίκής συμπερασματολό

ΥΥ1σης της τεχνικής των διαπραγματεύσεων. Γιατί τώρα (και θλιβερά EΠLxaLQO) 

έχουμε στα χέρι.α μας την τιλευταl.α έκθεση προς το Συμβούλιο λσφαλ.εΙας του 

• 

• 

• 
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Γενικού Γραμματέα το\l ΟΗΕ, που είναι η δυσμενέστερη για τον κυπριακό Ελλη

νισμό tκθεστι που υποβλήθηκε ποτέ από το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ στο 
Συμβούλι.ο Ασφαλειας. θεωρούμε ότι αUΤΉ η έκθεση δημοσιοποιεί και με τον πι.ο 
επΙσημο τρόπο επιβεβαιώνει αυτά που ε(πα OΤJ\V αρχή για τη χρεωχοπ(α της πολι

τικής που αχ.ολουθήσαμε. 

Επαναλαμβάνω ότι μέχρι την ώρα δεν έχω στοιχεια και επομένως δε δικαι· 

ούμαι να πω ότι ο Πρόεδρος ΒασιλεΙΟυ έχει ρητά αποστεΙ από όσα το Ε&νικό 
Συμβούλιο το Δεκέμβρη του 1988 είχε ομόφωνα καθορίσει ως τις απαραίτητες πρου. 
ποθέσεις για λύστι του Kυπριακoiι. Στην πραγματικότητα ο Πρόεδρος Βασιλείου 
έχει επίσημα δηλώσει στο Εθνικό Συμβούλιο ότι δεν έχει προχωρήσει σε καμιά 

διαπραγμάτευση με τους εκπροσώπους του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ ούτε έχει 

δεχτεί καμιά υποχώρηση από τις προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 1988. 

Όμως ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ στις παραγράφους 4 και 5 της Έκθεσής 
του προς το Συμβούλιο Ασφαλείας λέει ότι ",ον Αύγουστο του 1991 διεξήχθηχαν 
συνεννοήσεις ως αποτέλεσμα των oπoLων έχει σημειωθεί "πρόοδος" στην προπαρα.· 

σχειrή ιδεών για την κατάρτιση του διαγράμματος συμφωνίας. Ακριβολογώντας, 

στην παράγραφο 4 της Έκθεσής του προς το Συμβoiιλιo Ασφαλειας, ο Γενικός Γραμ· 
ματέας του ΟΗΕ αναφf:ρει:· 

"Οι ιδέες που έχονν προκύψει από αυτές τις σννομιλίες -αναφέρεται στις 
συνoμιλiες του Αυγούστου '{ου 1988-αντuτρoσωπε'ύoνν ένα βήμα μπροστά για την 

κατάληξη σε μια συνολική λύση για το Kυπeιαxό. Σ' ένα σημαντικό αριθμό θεμάτων. 
αυτές οι ιδέες πρέπει να καθιστούν δυνατό για τις δυο πλευρές να φτάσουν σε 

συμφωνtα. Το πλαΙΟι.ο μιας λύσης έχει καταστεί καθαρό". 

Όμως ο κ. Ντενκτάς δημόσια και επίσημα δηλώνει την εμμονή του στις απαρά. 

δεκτες θέσεις που Oέtει ως ΠΡOUπoθέσεις για μια λύση στο Κυπριακό. ΤΟ ιδι.ο κάνει 
και η επίσημη Τουρκία. Δηλώνουν απερΙφραστα και οι δυο ότι δε γtννάται θέμα για 

εδαφικές παραχωρήσεις και απελευθέρωση εδαφών, ότι επιμένουν σ' tνo. χωριστό 

και ισότιμο xQdtoς με καθορισμένα σύνορα, ότι κανένας Ελληνοκύπριος δε θα 
επιστρέψει στην τουρκοκυπριακή περιοχή , ότι η γη στην τουρκοκυπριακή περιοχή 

ανήκει για πάντα σε Τούρκους, ότι ο τούρκικος ση~ατός δε θα αποχωρήσει. ότι οι 
"εγγυήσεις" της Τουρκίας δε θα αλλάξουν. ότι οι Τουρκοκύπριοι πρέπει να έχουν 

διασφαλισμένο το δικαίωμά τους για χωριστή αυτοδιάθεστι. όποτε το θ~λoυν. 

Αν, λοιπόν, η τούρκικη πλε'UQά όχι μόνο δεν έχει aποστεί από τις διακηρυγ
μένες απαράδεκτες θέσεις της, αλλά αντίθετα έχει επαυξήσε~ τις απαιτήσεις της κα~ 

αν ο Πρόεδρος Βασιλείου δεν έχει αποστεΙ από τις αποφάσεις του Eθνικoiι Συμβου

λίου, τότε πώς ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ δηλώνει ότι έχει επιτευχθεί πρόοδος 

πάνω σ' ένα σημαντικό αριθμό θεμάτων και ότι τώρα είναι "καθαρό" το πλαΙΟr.o 

λύσης; Νομίζω ότι αβιαστα ΠΡOX'ίιπtει το συμπέρασμα ότι κάποιος δε μας λtyει όλη 
την αλήθεια. Το ερώτημα ε'ναι "ποιος κοροϊδεύει ποι.ον"; 

Στην ίδια Έκθεση ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ πραγματικά για πρώτη 
φορά πλήττει καίρω την αρχή της κρατικής κυριαρχίας που είναι η πεμπτοοοια της 

iιπαρξης του κάθε κράτους. 

Για πρώτη φορά στη συνταγματική LOtOQLo των εθνών όλου του κόσμου 
προβάλλεται Q.ι-τό το Γενικό Γραμματέα "'(ου ΟΗΕ η πρωτοφανέρωτη θεωρtα ότι 

τάχατες η "κυριαρχια" του κράτους θα είναι ~ισότιμα σννεtαιρική αλλά αδιαίρετη. 

Αυτό σημαίνει ότι το υπάρχον νόμιμο κράτος ",ης Κυπριακής ΔημοχραtΙας θα 
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διαλυθεΙ κι ένα νέο κράτος θα συσταθεί με δυο ισότιμους συνεταίρους που θα μερί

ζονται ισότιμα την κρατική κυριαρχιο.. Και όχι μόνο στην περιοχή κατοχής, όπως ο 

(διος ο κ. Ντενκτάς απαιτεί. αλλά στο 50%. Ούτε καν όσα ζητά ο κ. Ντενχtάς, αλλά 
πέρα από όσα ζητά. 

Δε θα επεκταθώ στην ανάλUΣΗ της άθλιας έκθεσης του Γενικού Γραμματέα του 

ΟΗΕ που ούτε έμμεσα καταδιΧά1;ει την τούρκικη αδιαλλαξία, η οποία ήταν ένας από 

τους τρεις κύριους στόχους της πολιτικής του Προέδρου Βασιλείου και που για 

πρώτη φορό διαφοροποιεί την ισότητα των συνθετικών περιοχών μιας ομοσπσνδίας 

σε ισότηtα φυλετικών κοινοτήτων και φυλεΊικής ισότηΊας πσυ σε κανένα ομοσπσν

διακό σUστημα τσυ κόσμσυ δεν υπάρχει. 

ΣΊα πλαίσια Ίης συζήτησης των προ\.lπσλογισμών εκείνΟ' πσυ θέλω να τσνίσω 

και με το οποίο θα κλείσω την ομιλΙΟ μου είναι ότι Ίώρα αυτή την ώρα, κάΊω από Ίη 

φαινσμενική ηρεμία, μεθοδεύεται μια λίιση που θα είναι καταστροφική για την 

Κύπρο. Οι διαδικασΙες για την επιβολή αυτής της απαρόδεκη]ς λύσης θα εκδηλω

θούν στις αρχές τσυ 1992. Πρέπει Aσ\JtΌV να εΙμαστε tι"σιμσι και σε θέση να αντιστα

θούμε στις πιέσεις πσυ καΊαθλιπτικά θα ασκηθούν πάνω στη δικ"; μας πλευρά για να 

δεχτούμε ένα απαράδεΚΊσ και εθνσΚΊόνσ διάγραμμα λύσης. 

Η αντίστασή μας δεν μπορεΙ να είναι πειστική και δεν μπορεί να είναι διαχω

ρισμένη και Ίαυτόχρονα Q.ι-τO'τε).εσματική, χωρίς την οικονομική ευρωστΙα. Είναι η 

δουλειά και ΊΟ καθήκΟ'ν μας ως ΒΟ'υλ"; να απoδεLξO'uμε όΊΙ μπορούμε να διαθέσΟ'υμε 

κι εμείς τόση αποφασιστικότητα και φαντασία. τόση εξυπνάδα και ιδεαλισμό, τόση 

προθυμία και θυσίες όση αποδεικνύει όΊΙ έχει η Ίούρκικη πλευρά για Τ1] θεμελίωση 

και τη νομιμσπσΙηση της τσύρκικης εισβολής και κατοχής. 

Η υπομσνή μας στο τραπέζι Ίων διαπραγματεύσεων εΙναι σχεδόν ανεξάντληΊη. 

Αλλά η ευπιστία μας σε δι.ακηρύξεις πρoθtσεων που μας δίνΟ'νται. προθέσεων των 

Τουρκσκυπρίων που αβασάνιστα υιοθεΊούνται από το Γενικό Γραμματέα '(ου ΟΗΕ. 

πρέπει να είναι περιορισμένη. ΟΙ ελπίδες μας για ειρηνική λύση πρέπει να είναι 

σταθερές αλλά και η αποφασιστικότητά μας να προστατεύσουμε την ασφάλεια μας 

και την ε&νικ"; και φυσική επιβίωση του Ελληνισμού στην Κύπρο πρέπει να είναι 

άκαμπτη και αλύγιστη και ανεξάρτητη α.-τό θυσίες. 

Η ενΙσχυση αυτής της αποφασιστικότητας πρέπει να έχει ως θεμέλl.O μια 

ισχυρή και βιώσιμη οικονομία. Αυτός πρέπει να είναι σ στόχος μας. Και για την 

επίτευξη αυτού του στόχου συζητούμε σήμερα. Και τα επικριτικά μας σχόλια για 

τους προ\.lπολογισμούς του 1992 θέλσυμε να κριθούν και να γίνουν Q.ι"tοδεχτά ως 

εποικοδομητικά και καλόβουλα με κριτηρισ αυτό τσν "ntQtatO εθνικό στόχο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα επανέλθουμε '(Ο' απόγευμα και θα αρχίσει η συνεδρία στις 3.00 με .πρώτο 
σμιλητή τον υπσφαινόμενσ. 

(Ώρα διακοπής Ι 10 μ.μ.) 

(Απογευματινή σννεδρΙαση) 

('Ορα έναρξης, 3.20 μ.μ.) 

• 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριοι συνάδελφοι, σuνεχu;,Ουμε τη συζήτηση των φετινών Προ\lπολογισμών. 

θα παρακαλέσω τον κ. Βάσο ΛυσσαρΙδη να προεδρεύσει, γιατί θα ήθελα να 

ομιλήσω από του βήμαtος. 

(Ο κ. Βάσος Λυσσαρtδης ανέρχπαι στην έδρα "{ου Προέδρου, ενώ ο Πρόεδρος 

κατέρχεται στο βήμα). 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Επιθυμώ να "{ονίσω ότι δεν πρόκειται να ασχοληθώ με αντιθέσεις αλλά θα 

προσπαθήσω να παρουσιάσω κάποιες θέσεις και προσωπικές σκέψεις και απόψεις 
ιδιαΙtερα όσον αφορά τις προοπτικές του Κυπριακού και "{ης οικονομίας μας για το 

1992. 
Το μεγάλο ερώτημα που τίθεται είναι tO καtά πόσο η Toυρκl.α είναι έτοιμη να 

δεχθεί μι.α δίκαιη και βιώσιμη λύση "{Ο 1992, ενόψει της αναμενόμενης εμπλοκής του 
Γ.Γ. των Ηνωμένων Εθνών και του Συμβουλi.oυ Aσφαλεtας στις αρχές του 1992 με 
την παρότρυνση και τη δραστηριοποίηση των Ηνωμένων Πολιτειών και ιδιαίτερα 

του Προέδρου τους κ. Μπους. 

Με "'{η διάλ\lση "{ης Σοβι.ετικής Ένωσης, όπως τουλάχιστον τη Υνιορ(ζαμε, η 

μόνη εναπομένουσα \ιπερδύναμη επί του παρόντος είναι οι Ηνωμένες ΠολΗε(ες, 

επομένως η εμπλοκή του Συμβουλιου Aσφαλεl.ας και του Γ.Γ. εξαρτάται σε μεγάλο 

βαθμό από την αποφασιστικότητα των Ηνωμένων Πολιτειών να πιέσουν προς την 

κατεύθυνση της επίτευξης λύσης του Κυπριακού. 

Πόσο όμως θέλει και μπορεί ο κ. Μπους να πιέσει την Toυρκl.α και προς ποια 

κατεύθυνση θα στραφούν οι πιέσεις του; είναι έτοιμος ο κ. Μπους να φανt( δυσάρε

στος και σκληρός προς την Τουρκία ή οι πιέσεις του θα στραφούν και πάλιν προ την 

αδύνατη πλευρά, δηλαδή την Κύπρο, για να προβεί σε περαιτέρω παραχωρήσεις που 

πιθανώς θα ξεπερνούν τα όρια ασφαλεl.ας μας; Και πόσο χρόνο θα έχει να διαθέσει 

ο κ. Μπους για την Κύπρο σε μια προεκλΟΥική χρονιά στις Hνωμένtς Πολιτείες, 
που "'{ο κύριο μέλημά "'{O\l και ο κύριος αντΙΠαλός του δεν μπορεί να είναι παρά τα 
μεγάλα εσωτερικά πQOβλήμαtα της Αμερικής και ιδιαίτερα το μεγάλο δημοσιονο
μικό έλλειμμα και η οικονομική ύφεση που παρατηρείται σήμερα στις Ηνωμένες 

Πολιτείες: Αλλά και να ήθελε ο κ. Μπους να παροτρύνει την Τουρκία προς την 
xateueuvoη λύσης, αν η ΤουρκΙΟ δεν επιθυμεί λύση, πόσο σταθερός και πι.εστικός 
μπορεί και θέλει να είναι; 

Η άποψή μου είναι ότι η νέα κυβέρνηση της ΤουρκΙΟς του κ. Ντεμι.ρέλ δεν 

επιθυμεί λύση εξ ου και η προσπάθειά του να επανέλθουμε σε ένα ατέρμονα δικοινο
τικό διάλογο χάριν του διαλόγου, για να ξεφ(ryoυμε από τη Δι.εθνή Διάσκεψη και Υια 

να υπάρχει πάντοτε το άλλοθι και το προπέτασμα κα..-cνoύ της δLEξαΥωΥής των 

διαχοινοηκών συνομιλιών στο διηνεκές, ενώ η Τουρκία θα απαλλάσοπαι των 

ευθυνών και του εΎΚλήματός της σε βάρος του λαού μας και μάλιστα θα παρουσιό:

ζεται σαν ένας καλός μεσολαβητής. 

Εξάλλου η Τουρκία σήμερα, κατά ττιν άπΟψή μου πάλι, διαδραματίζει πολύ 
σημαντικό και αναβαθμισμένο ρόλο Υια _ην Αμερική, ένα αναβαθμισμtνo ρόλο 

προερχόμενο από ης ραΥδαιες εξελίξεις που συνέβηκαν το 1991. Ο ρόλος αυτός 
είναι διπλός και έχει δύο μεΥά.λες διαστάσεις. Η μια διό:σταση είναι τι μεοαναtολική 
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διάσταση μετά από τον πόλεμο στον Aραβ~xό Κόλ."tο. Ο ρόλος, απλοιιοτειιμένα. του 
χωροφύλακα των συμφερόντων της Δύσης στο χώρο αυτό χα~ του προστάτη των 
διόδων των πετρελαLων προς τη Δύση, ιδwίΤΕρα ενόσω το Ιράκ παραμένtι wτό .ον 

έλεγχο 10υ Σάνταμ ΧουοέΊ:ν και ΣUΝεχίζει χαtά συνΙΠει.α ο μόνιμος κίνδυνος 

εναντίον το\! Ισραήλ και των O1Jvtηρητικών φιλιχών προς την Αμερική αραβικών 
καθεστώτων. 

Ο δεύτερος ρόλος της Τουρκίας είναι ακόμα πιο σημαντικός. Ο ρόλος είναι ο 

ρόλος του αναδόχου και κηδεμόνα πολλών από τις μουσουλμανικές δημοκρατίες 
που ξΕΠηδούν και θα ξεπηδήσουν από τη Σοβιεηκή Ένωση. Είναι δυο κατηγορίες οι 

χώρες που o"νθέtouν σήμερα τη νέα Κοινοπολιτεία κρατών που δημιουργΕίται. Η 

μια κατηγορΙα είναι οι νtf:ς σλαβικές δημοκρατίες με επικεφαλής τη Ρωσία που 
ξε..-.:ηδoίrν από Τ'η'ν πρώην Σοβιετική Ένωση και η άλλη κατηΥορία είναι χατό κύριο 

λόγο οι νέες μουσουλμανικές δημοκρατίες στις οποίες ήδΊ1 επεχτεΙνεται το τόξο του 

Παντουρκισμού, όχι τόσο μέσω του ισλαμικού φανατισμού και τρόπου ~ωής που 

μπορεΙ να προσφέρει κατά τα άλλα και το Ιράν, όσο μέσω των καταναλωτικών 

δVVΑΤOτήτων που μπορεί να προσφέρει η ΤουρχΙα. 

Με την Ευρώπη να κινείται προς μια ευρύτερη πολnική ένωση και να 

δημιουργεί μέρα με τη μέρα ένα διαρκώς αυξανόμενο ανταγωνιστικό αντ(βο.ρο προς 

τις ΗΠΑ. με την επανενωμένη Γερμανία ειδικά να αναλαμβάνει ηγεμονικό ρόλο στην 

πρώην Ανατολική Ευρώπη, η ΤουρχΙα προορίζεται από τον αμερικανικό παράγοντα 

να κρατήσει κόποι.α ισοζύγια και κάποιες ισορροπίες στις νέες μουσουλμανι.χές 

δημοκρατίες. αλλά αχόμα και σε χώρες όπως η Βουλγαρία και 11 Αλβανία. όπου οι 
νέες δημοκρατικές διαδικασίες έχουν φέρει στις παρυφές της εξουσ(.ας ισχυρά 

μουσουλμανικά κόμματα. 

Υπό αυτές τις σUΝΘΉΧες πιστεύω ότι είναι πολύ δύσκολο, κνριοι σύνόδελφοι. 
ο κ. Μπους να πιέσει αποτελεσματικά και προς τη σωστή κατεiιθυνση την Τουρκ(.α 

και ανεξάρτητα από tu; καλές διαθέσεις tO\l νέου Γ.Γ. οι δυνατόtηtες για προώθηση 
λύσης κατά την άποψη μου είναι περιορισμένες, γιατί η Τουρκ(.α δεν έχει κανένα 

λόγο να θέλει λύση και αν κάποτε ενδιαφερθεί ή υποχρεωθεί σε λύση, τότε θα 
διαπραγματευθεί το Κυπριακό σαν μέρος μιας συνολικής επίλυσης και διευθέτησης 

των διαφορών της με την Ελλάδα. 

επομένως δεν μ.ί·ιορούμε να είμαστε πολύ αισιόδοξοι για 'Την εμπλοκή ή την 

απο'Τελεσμαηκότητα 'Του αμερικανικού παράγοντα και οποι.αδήπο'Τε uniQμEtQt} 
αισιοδοξία δεν αποτελεί παρά ουτοπιστική και ευσεβοποθική θεώρηση των πραγ

μάτων. Εν 'Τω μΗαξύ 11 κρατική μας οντότητα πλήττεται ανεπανόρθωtα από απαρά
δεκτες αναφoρfς στην Έκθεση του Γ.Γ. και σταδιακά αναβαθμLζε'ται το ψευδο
κράτος, ιδιαίτερα μέσα στην ευρύτερη. οικογένεια των ισλαμικών κρατών. 

Κύριοι σννάδελφοι, 

Τι κάνουμε κάτω από αυτές τις συνθήκες; Πού στρεφόμαστε και προς ποια 

κατείtθυνση κινούμαστε; Πιστεύω κι εγώ όη πρέπει να κτυπήσουμε δυνατά tην 
πόρτα της Ευρώπης. Προσπαθούμε για δΙκαιη και σωστή λύση, αλλά παράλληλα και 

ανεξάρτητα από την ένταξή μας στην Ευρώπη που πρέπει να xotaoτeL η πρώτη 

προtεραιότητά μας. 

Κάποιοι θα ρωτήσουν: Είναι άραγε έτοιμοι στην Ευρώπη να μας δεχθούν με 

ανοικτές αγκάλες εμάς, τη μικρή Κύπρο, και απλώς είναι θέμα της δικής μας 
απόφασης, που πιθανώς να νομίζουμε πως είμαστε το κέντρο της Ύ11ς; Όχι βέβαια. 

Αλλά ''ο ζηtών καλώς ευρήσει". Τι μηνύματα έχουμε άραγε δώσει στην Ευρώπη 
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μέχρ~ τώρα; Τι εικόνα έχουμε δώσει όσον αφορά ης προθέσεις μας; Γιατί δuσruχώς 

έχουμε σιrνδUΌσει την αίτησή μας με τη λύση του Κυπριακού και ίτσι κινδvνεooυμε 
να χάσουμε τη σειρά μας με αυτή τη σύνδεση των δυο θεμάτων. εφόσον επί του 

παρόντος λύση δεν βρίσκεται Τι δεν επίκειται. 

Το ιoxVQό μήννμα που πρt."tEL να δώσουμε προς τα έξω είναι ότι δεν πρέπει να 

ημωρηθοίιμε διπλά ένεκα της τουρκικής εισβολής και κατοχής. Πρέπει να δραστη

ριοποιηθούμε όπως και στο θέμα της τελωνειακής ένωσης. Να δημι.οιΙρΥηθεΙ μια 

σύνδεση και συσχέτιση συμφερόντων. Υπάρχει σήμερα μια αυξημένη τό.ση στη 

δημιouργtα διάφορων Υχρουπς και ομάδων χωρών και σuμφερόvtων στους κόλπους 
της ΕΟΚ. Υπόρχει μια διαρκής προσπάθεια εξwρεσης συμμαχι.ών και υπόρχει ΟΤl1 

γένtσή της η πt,x>σπάθεια δημι.ουργΙας μιας μεσογειακής συμμαχίας την οποία θα 

απαρτιζουν Ελλάδα. Ισπανl.α. Iταλtα. ΠΟΡΤΟΥαλια. M~σα σε αυτό το πλαίσιο. ακόμα 
και το βέτο της Ελλάδας πρέπει να ενεργοποιηθεί και να αξι.οποιηθεΙ Στο θέμα της 

αίτησης της Μάλτας, ΣΟ'υηδίας, ΦιλλανδΙας, Αυστρίας η Ελλάδα πρέπει να διαπρα-γ. 

ματευτεΙ, XρησιμσπσLώνtας αν χρειαστεί και τΟ' βέτΟ' της, -την ένταξη και της Kvnρou 
μαζί με τις χώρες της ΕΟΚ που προωθούν τις πιο πάνω υΠΟψηφιότητες. 

Κατά τΟ' 1992 και ίσως ακόμα στΟ' πρώΤΟ' εξόμηνό του αναμένttαι να ινταθούν 
σι ζυμώσεις -γLO. την είσοδο της πρώτης Ο'μάδας των αιτητριών χωρών. Σ'αυτ'; την 

ομάδα σίγσυρα δε βρίσκεται ακόμα η Κύπρος. ΑVtό πρέπει να ανατραπει, διaφoρε· 
-τικά θα είναι πΟ'λύ <XQ'Yά. -γι.ατ( ο δεύτερος Ύύρος ενόψει και των οικονσμικών 

προβλημάτων των χωρών της ανα.σλικ';ς EUQώπης δε θα αποφασιστεί ίσως πριν τΟ' 

2000. Είναι εδώ πσυ πρέπει να δημισuρyηθoύν και να εξευρεθούν οι συμμαχ(ες με 
βάση .0' οοοχεησμό συμφερόντων και Ε.ι-τιδιώξεων των εtα(ρων της Ελλάδας στην 

ΕΟΚ και είναι εδώ που η Ελλάδα οφε(λει να δι.αδιχιμα.Ισει πρωτεύοντα και καθορι· 

σηκό ρόλο, ιδιαί.ερα .ώρα που σ δικός της κίνδυνος από την TO\IQΚ(.α έχει σημα. 

ντικά μειωθεί ένεκα .ης έντaξής της στη Δυtικoευρωπα'(κή Ένωση, ενώ ο κίνδυνος 

-για την Κύπρο από την Τσυρκία έχει παράλληλα και κατά συνέπεια αυξηθεΙ 

Σί-γO'uρα πρέπει να ενισχυθεί η ΑντιπροσωπεΙΟ μας στις Βρυξέλλες. Δε γίνεται 

να υπάρχΟ'υν μόνΟ' δύο διπλωματικσί πσυ δε μιλοίιν καν Γαλλικά τα σπσία είναι 

απαραίτητα, παρόλες τις φιλότιμες προσπάθειες πσυ καταβάλλΟ'υν. ενώ" Τουρκία 

έχει δεκάδες ικανών δι.πλωματών στις Βρυξέλλες, αν θέλουμε τουλάχιστΟ' να τηρή. 

σΟ'ιΙμε τις αναλογίες. 

Δεν είναι δυνατό, κύριοι συνάδελφοι, να συνεδριάζει τΟ' Ευρωκοινοβούλιο και 

μάλιστα να σul;ητεΙ .0' Κυπριακό κι εμείς να το μαθαίνσυμε από τις εφημερίδες με 
παρέλεοοη ημερών. Δε -γίνεται σι Τσύρκσι που διαθέτΟ'υν τέραστι.α κΟ'νδύλι.α να 

επηρεάζουν προς τις θέσεις τσυς σημαντικούς Ευρωπαίσυς βουλευτές και κΟ'ινΟ'τι,.

κσύς aξιωματO'ύχσυς και εμεΙς να μην έχσυμε καν επαφή Τι τη δυνατότητα επαφής 

μαζί τΟ'uς! Δε γίνεται να μην παρακολουθούμε στενά .ις καθημερινές εξελl.ξεις και 

ζυμώσεις πσυ λαμβάνουν χώρα στα αρμόδι.α κοινΟ'τικά όργανα! 

ΚΙ εδώ έρχομαι στο θέμα των Εξωτερικών μας Υπηρεσιών. Όση πειρα και όση 

εργαηκότητα και αν επιδεικννει σ φιλος Υπουργός Εξωτερικών, δεν παύει, και 

πρέπει να λεχθούν ΕΠιτέλονς κάπστε αυτά τα πράγματα, βlβαω. πάντα με επσ\κοδο

μητική διάθεση, από του να tIMρx01.7V και τεράστια κενά και προβλήματα και ακόμα 

σκάνδαλα. αν θέλετε, Τι να ακΟ'ύονται ότι υπάρχΟ'υν προσωπικά σκάνδαλα. 
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ΈπεLτα. όταν ξοδεύουμε ε~ΚOσωtλάσι.α κονδύλια για την άμυνά μας ετησΙως, 

και ορθώς πράττουμε, γιατΙ δεν αυξάνουμε. γιατί δε δl.ί'ι:λασιάζουμε ή τριπλασιΔ. 

ζουμε ακόμα τα κονδύλια για την Εξωτερική ΥπηρεσΙΟ και τη δι.αφώτιση, που είναι 
η μόνη επιθετική αιχμή που μας πρoσφέρεtαι, με τη δημιουργ(α νtων πρεσβειών. 

ιδιαίτερα τώρα που ο αριθμός των κρατών της δι.εθνούς κοινωνΙΟς αυξάνεται μtρα 
με τη μέρα; Τι να μας κάνουν οι 18 πρεσβεΙες. μη πλήρως επανδρωμένες και με 
πoλλtς αδυναμΙΙς, στα 200 τόσα κράτη πο\! θα υπάρχουν στα προσεχή έτη; Μέχρι 
πότε θα αναβάλλουμε τη δημιουργία νέων πρεσβειών; Και μέχρι πότε θα αναβόλ

λουμε τα μέτρα που πρtπει να λάβουμε; 

Γιατί δε διαμορφώνεται, όπως έπρεπε να είΧΕ γΙνΕΙ από πολλά χρόνια τώρα, το 

ΥπουργεΙΟ Εξωτερικών σε μια Επίλεκτη Υπηρεσία. Caden Serνice, αν θέλετε. πάνω 
σε στέΡΕες βάσεις και με μια νέα νοοτροπ!.α και προσέγγιση πραγμάτων; ΧΡΕιάζεται 
και πολιτικός υφυπουργός αλλά και ένας μόνιμος Γενικός Διευθυντής που να μTlν 
είναι εκ περιτροπής, να μTlν ταξιδεύει τακτικά και που να έχει ως βασικό ρόλο ΤΤιν 
εξυγείανση και θεμελίωση μι.ας πραγματικά ζωντανής και υγιούς Εξωτερικής 

Yπrιρεσίας, όπου οι πρέσβεμ; θα είναι στην ολόΤTlτά τους πραγματικά οι πρεσβευτές 
και οι σημαιοφόροι στο εξωτερικό του αγώνα tTl; Κύπρου, 

Ακόμα επείγει επιτέλοιις τι(δρυση Γραφείου ΠOλLτΙΚOύ Προγραμματισμού που 

έπρεπε να είχε δTlμ~ουργηθεt από καιρό, Και εδώ θα ήθελα να ερωτήσω η Ομάδα 
Μελετών ΤΙ οποία είχε δTlμιουρΥηθεί, πού βρίσκεται, τι γίνεται. εργόζεtαι: Ταυτό

χρονα δεν πρέπει να αργοπορήσουμε να στρέψΟυμε ΤΤιν προσοχή μας σε σuyχεκρι-

μένες ομάδες εθνοτήτων ή και κρατών ή καθεστώτων, προς τα νέα δηλαδή δημοκρα

τικά καθεστώτα ΤTlς ανατολικής Ευρώπης, τις νέες δημοκρατίες που προκύmουν 

από tTl Σοβιετική Ένωση και τις νtες δημοχρατ(ες που προκύπτουν και θα προκ'ύ. 
ψΟυν από τη ΓΙOUΓΧoσλαβια. 

ΤΟ τέλος του ψυχρού πολέμου, ΤΙ διάλυση της Σοβι.ετικής Ένωσης, ΤΙ κατάρρευση 

της ΓιouyκoσλαβΙας έχουν θέσει σε αμφιβολια tTlV ύπαρξTl του Τρίτου Κόσμου και 
του Κινήματος των Αδεσμεύτων, όπως τουλάχιστο το γνωρίζαμε. Σήμερα ανnμετω.ί'1:ί. 

ζουμε ένα τεράστιο στρατόπεδο κάτω από το "Πολυάστερο της Ρ ΑΧ Αμερικάνα". 

Μέσα σ'αυτό το μεγάλο στρατόπεδο για ένα μικρό κράτος και λαό όπως το 

δικό μας χρειάζονται νέες συμμαχΙες, νέες προσπάθειες , νέες ενισχύσεις. Ουδέποτε 

Ισχυε τόσο έντονα το αρχαίο του Ηράκλειτο\! ΡTlτό "τα πάντα ρει". ΟΙ εξελ(ξεις εΙναι 
κατακλυσμικές, δραματικές, ραγδαίες και απότομες και μtσα στα κύματα που 

ξεσπούν, γεννιούνται άλλα και χάνονται κράτTl και λαο(, ιδιαΙτερα μικροι. Και είναι 
εδώ που εμείς μέσα στοιις τρομερούς κινδύνους που πολλές φορές αγνοούμε ή 

εθελοτυφλούμε μπροστά τους. πρέπει ενωμένοι σε ένα κόμμα που να λέγεται 

Κύπρος, πάνω από όλα τα κόμματα. και με πολύ μεγαλύτερη συνtργασία και συντο

νισμό με την Ελλάδα, να κινηθούμε προς όλες τις κατευθύνσεις για να μας βρDuν 

έτοιμους οι αλλαγές των καιρών και για να εΠΗ11χουμε την επιβΙωση του κυπριακού 

ελληνισμο'ύ στα ι.ερά εδάφη του και να επανενώσουμε την Κύπρο_ 

Kύριo~ συνάδελφοι. 

Στον οικονομικό τομέα θα εΙμαι σύντομος. 

Το ότι η οικονομΙα έκανε μεγάλο. άλματα τα τελευταία 16 χρόνι.α. παρόλη την 
βιβλική καταστροφή του 1974, κανένας δεν το αμφιβάλλει. Να ρωτήσουμε όμως τον 
εαυτό μας. μήπως κάπου έχουμε χάσει το βασικό μας προσαναtολισμό; Kα~ βασικός 

μας προσανατολισμός είναι ΤΙ ανάγκ1j μιας ισχυρής, ανθεκτικής o~κoνoμι.ας ως του 

ισχυρότερου υπόβαθρου για τη δικαΙωση και EΠLβΙωση του λαού μας. 

• 
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Μήπως ζούμε πέραν των δuνατoτ"των μας; Εγώ λέω. ναι . Μήπως χρωστούμε 
περισσόtερα από όσα επιτρέπουν σήμερα οι σvνθήκες ημικατοχής, όπου όλα τα 

μεγέθη δυσruχώς πρέπε~ να περνoUν μέσα και κάτω από το πρίσμα της τουρκικής 

εισβολής και κατοχής; Και εδώ τι απάντηση ε(ναι. ναι. 

Μήπως ζούμε για το σήμερα, με την εuδαψoνΙO μας ή μάλλον τον εuδαιμo
νισμό μας, με τη νοοτροπία του βολέματός μας και τον υπερκαταναλωτιομό μας και 

μήπως καΙΟυμε πολύ ταχυρρuθμα τους λίγους εναπομείναντες πόρους μας και 

ακόμα μήπως ιιποθηκεΟΟυμε το μέλλον των παιδιών μας χάριν της ιδικής μας καλο
πέρασης; Και πάλι λέω, σ' ένα βαθμό. ναι. 

Μήπως τι ανάπτυξη της οlκονομ(ας μας είναι μονοαιχμιχή μι επΙΧεντρο 

βασικά τον τουρισμό. και όχι πολοοιχμική, όπως έπρεπε να ήταν και επομένως 
βάλαμε τα αυγά όλα μέσα σε ένα καλάθι. πράγμα πολύ επικΙνδuνo; Και εδώ τι 

απάντηση εΙναι καταφατική. 

Άμυνα κα~ αμυντική θωράκιση. 

θα ήθελα να τονίσω όη είναι απαραίτητο να κρατηθεί σε ψηλά επl.πεδα και 

κακώς γίνονται κά ... τοι.ες συσχετισεις και συγκρίσεις, γιατί τl.πoτε δεν υποκαθιστά 
την εθνική ασφάλεια. Ας αφήσουμε πίσω κάποιες άλλες προτεραιότητες και ας 
στερηθούμε από κάποια άλλα πράγματα, όχι τόσο εθνικά απαραίτητα, γιατί άλλη 

επιλογή μέχρις ότου να έλθει η λίιση ·και για να έλθει κάποτε Tl σωστή λύση του 
Κυπριακού· άλλη μεγαλύτερrι προτεραιότητα από την αμvντική μας θωράκιση δεν 
υπάρχει. 

Όπως στο εθνικό έτσι και στα οικονομικά θι:ματα πρι .. τει να υπάρξει όσο το 
δuvo.τό περισσότερη σuvαίνεση και να χαραχθεί κοινή οικονομική πολιτική. Δεν 
υπάρχουν περιθώρια δrιμoκoπΙας πάνω σε θέματα εθνικής οικονομιας. Το καλό 

παράδειγμα βέβαια για την ύπαρξrι της τόσο αναγκαΙας περισυλλογής και λιτότητας 
πρέπει σίγουρα να το δώσει πρώτη η ιδια Ί1 κυβtρνηση και όχι πρώτα ο λαός. 

Μέσα σ'αυτά τα πλαίσια και ορμώμενος από αυτές ης σχέψεις, επαναλαμβάνω 

την παλιά εισήγησή μου για τη δημιουργί.α Εθνικού Οικονομικού ΣυμβουλΙου, στο 

οποΙΟ να μετέχουν τα κόμματα ώστε να προγραμματίζεται από κοινού η μακροπρό. 

θεσμrι οικονομική πολιτική, έστω και με συμβουλευτικό ρόλο, έτσι που να μην 
καλούνται τα κόμματα την τελευταία στιγμή να επωμίζονται τις ευθύνες κάποιων 

κtlβερνηnκών αποφάσεων και για να μην υπόκεινται αργότερα σε μομφή, eπειδή δεν 
συμφωνούν πάντα με τις κυβερνηηκές επιλογές και aπoφάσεις. 

Είναι βασικό σε θέματα που η κυβέρνηση θεωρεί πολύ σοβαρό και σε θέματα 

μακροπρόθεσμου σχεδιασμού ή ιερό.ρ;(Τ1σης κάποιων οικονομικών προτεραιοτήτων 

να υπόρχει κάποια προσυνεννόηση και κάποια προετοιμασια με τα εν τrι Βουλή 

κόμματα και τούτο δεν το θεωρώ όη σuyxρo'ύεται με τον ελεγκτικό ρόλο της 
Βουλής. 

Στο θέμα των οικονομικών προτεραιοτήτων, παρόλο που και η σημερινή 
κυβέρνηση ακολουθεί τη φιλοσοφ(α τrις μεικτής οικονομίας που ακολοίιθησαν και οι 

προηγούμενες κυβερνήσεις, κάποια απόxλ~ση παρατηρείται προς όφελος της ιδιω

τικής πρωτοβουλιας και του lalsser·faIre, πράγμα που ενθαρρύνει την υπερκατανά. 
λωση, την αύξηση της παραοικονομίας σε βάρος το" κρατικού ρόλου και τη μεγέ. 
θυνση του εισοδηματικού και κεφαλαιουχικού χάσματος πλουσίων και φτωχών, 

ΤUΧερών και άτυχων. 



-
1154 

θα θέλαμε να δoiιμε τσ κράτος να δΙνει μεγαλittερη σημασία και να αγκαλιάζει 
με μεΥαλittερη φροντίδα τ~ς ασθενέστερες ε~σoδηματικό τάξεις του λαού μας, τους 
πρόσφυγες, τους εργαζόμενους, τους αγρότες μας, γενικά εκείνους που το μεγάλο 

κα~ αδυσώπητο ποτάμι της ζωής έχει αφiισε~ πίσω. 

Δυστυχώς, όπως τονίστηκε, αυξάνει διαρκώς το μερίδι.ο της παραοικονομιας 

σε βάρος του κρότους και η φoρoδιαφuyτj ανθίζει, όπως ανθtζει και αυξάνεται και 
πληθύνεται δυσανάλογα το εθνικό χρέος, εξωτερικό και εσωτερικό, δημόσιο και 
ιδιωτικό. 

θα θέλαμε επίσης να προσεχθεί ιδιαίτερα η τάση που πρέπει να τιθασσευτεί 

της αύξησης της ανεργίας, αλλά και το U'ψωτικό προς τα πάνω του πληθωρι.σμού 

που αναμένεται να επιταχυνθεΙ, μετά μάλιστα την εισαγωγή του φόQoυ προστιθέ
μενης αξίας. 

Κύρι.οι συνάδελφοι, 

Σαν κατακλείδα, να μη λησμο.νούμε ποτέ πως όλοι ταξιδεύουμε στο ίδιο 

καρό:βι που λέγεται Κύπρος. Ι' αυτό το καράβι, σ' αυτό το λαό τον υπό ημικατοχή, 

δε σηκώνει μίση και έχθρες μεταξύ μας. Δημοκρατια έχουμε και τη χαιρόμαστε. Να 
μην ξεχνούμε όμως ποτέ ότι για να επιβιώσουμε τελικά πρέπει πάντα να τονίζουμε 

αυτά που μας ενώνουν και αυτά είναι πολύ περισσότερα και πολύ πιο μεγάλα από 
αυτά που μας χωρίζουν. Ταυτόχρονα. για ένα μικρό λαό ιδιαίτερα, το πιο δυνατό 

όπλο είναι τα δίκαιά του και η διεκδίκηση αυτών των δικαίων και των δικαιωμάτων 
του. Είναι προτιμότερο να μας σέβονται και να μας υπολογ(.ζουν παρά να μας 

αγαπούν προσωπικά, σε βάρος των συμφερόντων του τόπου μας. Χωρίς αξιοπρέ

πεια, και ιδιαίτερα εθνική αξιοπρέπεια, δεν υπάρχει επιβίωση αλλά και δεν αξίζει 

τον κόπο μια τέτοια επιβίωση. 

Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής ανέρχεται στην έδρα του, ενώ ο 

• 

κ. Λυσσαρίδης κατέρχεται στη θέση του). ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Καλώ στο βήμα τον κ. Νίκο Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι σuνό:δελφoι, 

Σε λίγες μέρες αφήνουμε πίσω μας το 1991. Ο πολιτικός ισολογισμός και ο 
λογαριασμός πολιτικών κερδοζημιών του χρόνου αυτο'ύ, όπως και των τελευταίων 
δexαεmά χρόνων, παρουσιάζουν έλλειμμα. Περιμένουμε τη λiιση του κuπριαχoίι 

προβλήματος για να υπάρξει πλεόνασμα. Ένα πλεόνασμα που θα δώσει στην OLXQ

νομΙα μας το κυριότερο στοιχείο που απουσιάζει. Την ασφαλή πολιτική υποδομή 
και τη σταθερότητα που όσο μας λείπουν καθιστούν επισφαλές και αθεμελιωτο το 

κυπριακό οικονομικό οικοδόμημα. 

Το 1991 δεν ήταν χ.ρόνος άγονος στον τομέα του εθνικού θέματος. Αντίθετα. οι 
προσπάθειες που καταβλ'ήθηκαν είχαν χειροπιαστά αποτελέσματα. Μια δέσμη ιδεών 
έχει τύχει επεξεργασίας από εκπροσώπους των Ηνωμένων Εθνών που κινήθηκαν 

δραστήρια τσυς θερινούς μήνες μεταξύ Αθηνών, Άγκυρας και Λευκωσίας. o~ ιδέες 
αυτές σε πολλά σημε(.α πήραν σuyκεκριμένη μορφή και παρόλο που καμιά πλευρά 

δεν τις υιοθέτησε, εντούτοις άρχισε μια σταθερή κΙνηση προς αυτό που ο Γενικός 
Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών ονόμασε ~ακτΙνα συμφωνιας". • 
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Η συνάντηση Μητσοτάκη-Γιλμάζ στο ΠαρΙσι στις αρχές Σεπι:εμβρίου αποτέ
λεσε το Βατερλώ 1ης πιο πάνω προσπάθειας. Παρόλη όμως την αρvηnχή αυτή κατά

ληξη που οφείλεται σε ουσωστιχή τουρκική υπαναχώρηση, avaΜΈVΕtOL πως μέσα 
στο Ι 992 θα. υπάρξει προσπάθεια αναβίωσης της πρωτοβουλίας και επαναφοράς των 
πραγμάτων μέσα στα πλαίσια αχτίνας συμφωνίας tTJ; πρoσεπτεμβQιανής περιόδο\!. 
ΔLπλα στο νέο Γενικό Γραμματέα Μπούτρος ΓΧάλι φαίνεται πως θα κινήσουν 

μοχλούς οι Ηνωμένες ΠοΛ.Ι1εΙες και 11 Ευρώπη. Και έτσι το 1992 δε θα είναι απλώς 
ακόμα ένας χρόνος κατοχής. Αναμένεται να είναι χρόνος σοβαρών προσπαθειών 

απαλλαγής από την κατοχή. 

Η Ίιλ.wtαΙα Έκθεση ΤΟ\l Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών προς το 

Συμβούλι.ο Ασφαλειας για το Κυπριακό δεν ικανοποιεΙ από της πλευρός της μη 

κατανομής EUΘVΝΏν στην ToUΡXία για το ναυάγιο των Παριοιων. ΔημΙOιιQΎt' επίσης 

ερωτηματικά, γιατί αφήνει ορισμένα πράγματα αδιευχρΙνιστα. Από την άλλη πλευρά 

όμως περιγράφει σε γεν~κές γραμμές τη δέσμη ιδεών, άξονας των οποίων εΙνα~ η 

ανάγκη ανατροπής το" status quo και η δημιουργία ενός ομοσπονδιακού κράτους με 
παγιωμένη και αδι.αΙρετη κυριαρχία. Σε μια εποχή σννtxών aπoσχίσεων και αναγνώ. 

ρισης των κρατών πο" ΠΡOXύ1noνν από αποσχιοηκές πράξεις, η επαναβεβα(ωση της 

απόρριψης της aπόσχισης κα~ αυτοδιάθεσης μέρους της Κύπρου αποτελεί θtση που 
πρέπει να εκημηθεΙ Γιατί έστω κι αν διαφέρει 11 περtπτωση της Κ'ύπQO\Ι από άλλες 
περι.πτώσεις, όπως είναι εκείνες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης και της Γιοuyxοολα

βίας, να μην tχoυμε την ψενδαΙσθηση πως, όταν κατεβεΙ στο δLEθνή χώρο ορμητικός 

ο χείμαρρος της αuτoδ~άθεσης, είναι εVxoλo να γίνεται αισθητή για πάντα η ειδο

πoLός δι.αφορ{ι μεταξύ της περtπτωσης της μικρής Κύπρου και των περιπτώσεων 

των γιγάντων. 

Τη οχυτάλη θα παραλάβει από τον Πέρεζ Ντε Ko\lεyWQ σε λίγες μέρες ο 

MπoύτQOς Γκάλι, ένας έμπε~ρoς και δοκιμασμένος ρεαλ~στής της διεθνούς αρένας, 

πο" υπήρξε ouvαρxHtxtova; των σuμφωνιων '{ου Camp DavId. ΤΟ Camp David 
\ιπήρξε το αποκορύφωμα της real politik μέσα από ένα αντίρροπο ρεύμα αραβικού 
σνναισθημαησμού και σωβινισμού. Ο Mπoύ'tρoς Γκάλι, όμως κάτω από '{ην καθοδή

ΎTtOTI του tόtε Αιγύπnου ΠρoέδQoυ Iatdt, προχώρησε μέσα από μια θύελλα αντι
δράσεων. Σήμερα, δεκατρία χρόνι.α μετά, η Αίγυπτος είναι αποδεκτή ως η ηγέτιδα 

χώρα του αραβικού έθνους. Auτός είναι ο Μπούτρος Γκάλι. Η θέση '{ων Φι).ελεu

θέρων είναι πως πρέπει να συνεργαστούμε στενά με το νέο Γενικό Γραμμαtέα, με '{ο 

Συμβούλιο Ασφαλείας, με '{ους Αμερικανο'ύς και με '{ην Ευρώπη, για να βρούμε με 

τη βοήθειά τους τη xe\loή '{ομή που θα μας απαλλάξει από την κατοχή. Οι καιροί 

είναι δΎΣΧολοι και πρέπει να εκμεταλλευτούμε '{Ο γtyονός πως η Τουρκία προσ

βλέπει προς τον ΕUΡΩπo·ίκό χώρο και πρέπει να θέλει να απαλλαγεί από το 

πρόβλημα της Κύπρου που αποτελεί ανάσχεση στη δική της πορεία yw ανέλιξη. 
Πρέπει να σταθμίσουμε προσεκτικά το πρόβλημά μας και βραχuπρόθεσμα και 

μακροπρόθεσμα και να πάρουμε τις σωστές αποφάσεις προτο'ύ είναι αργά. 

Στο σημείο αυτό πρέπει να ΕΠισημάνω πως το Ι992 και ιδl.ως το δεύτερο 

εξάμηνο '{ου χρόνου αυτού είναι περίοδος προεκλογική στην Κύπρο. Το κυπριακό 

πρόβλημα δuσruχώς δε νοσεί μόνο από την τουρκική οχληρότητα και αδιαλλαξία 

κα~ τα πολλά δικά μας λάθη και παραλείψεις τα τελευtαία δεκαεπτό: χρόνια. Νοσεί 

και από τις οννεχεΙς εκλοΥές και τον καιροσχοπι.σμό που φtρνoυν μaζΙ τouς. 

Εκλογές στην Ελλάδα. εκλογές στην Τουρκία, εκλογές στην Κύπρο έχονν μεταβάλει 
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το κυπριακό πρόβλημα σε ανίατη διαχρoνικ~ ασθένεια. Δοοτυχώς μtσα από τον 
πυρετό των εκλογών και τους αχαλίνωτους φανατισμούς το Κυπριακό "δεν πουλά" 

ούτε στην Κύπρο, όπως δεν "πουλά" ούτε και αλλού. Ο αγώνας της λύτρωσης μετα

τρέπεται σε αγώνα εξουσΙΟς και κομματικής ΕΠικράτησης. Και ίοως και αυτός 
ακόμα ο εχθρός που βρίσκεται εντός Ίων πυλών να απορεί tι είδους αγώνα διεξά~ 

γουμε. 

Εγώ, αγαπητοι. συνάδελφοι. θα ήθελα να προσθέσω Ία εξής ως καΊακλείδα 

προς την ΚΡΙΊική που έχω κάνει πάνω στο κυπριακό πρόβλημα. Έχω ακούσει Ίις 

πρωινές ομιλΙες και ήθελα να επισημάνω Ία εξής: Μπορεί να υπάρχει τoυρκικ~ σκλη· 

ρόΊητα και τουρκική αδιαλλαξία. Υπάρχει. Αλλά παραμένω με την εντύπωση ότι 

ορισμένοι από εμάς ξεχνούν ΊΟ γεγονός ότι οι ιnιμφωνLες που έχουμε κάνει 

προνοούν για ίδρυση ομοσπονδίας στην Κ ίιπρο. Και μάλιστα μιας ιδι.όΊυπης 

ομοσπονδιας. Και είναι ι.διόΊυπη η ομοσπονδΙα, όπως περιγράφεΊαι χωρίς αμφιr 
βολΙα στην Πρώτη Συμφωνία Mακαρίoυ-NΊεVΚΊάς της 12ης Φεβρουαρίου Ίου 1977. 
Εμείς μπορεί να Ίην κρίνουμε, όπως θέλουμε, ευσεβοποθικά, όπως Ίη θ~λoυμε εμεις. 

Αλλά η πραγματικότητα εΙναι ότι ο διεθνής χώρος την κρΙνει με ΊΟ δικό του Ίρόπο. 

Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι όλες οι πρωτοβονλίες πον αναλήφθηκαν, το αμερι· 

κανικό σχέδιο, η αξιολόγηση του 1981, οι δείκτες του 1983, τα έγγραφα του 1985, το 
649, το 716 και αυτή η έκθεση. όλα αυτά είναι γύρω από τον (.διο άξονα αυτής της 
ιδιότυπης ομοσπονδίας που περιστρέφονται. Πρέπει επίσης να θυμούμαστε ότι η 
ομοσπονδΙα έχει ως κύριο χαρακτηριστικό την ΠOλιtική ισοτιμια των ομόσπονδων 

μερών που απαρτLζouν το ομοσπονδιακό σύνολο. Auτή ε(ναι η πραγματικότητα. 
Όταν λέγω ισοτιμία δεν εννοώ κατ' ανάγκη αριθμητική ισοτιμία παντού. Αλλά εννοώ 

ίση πολιτική υπόσταση, ίση οντότηΊα ' σε ό,ΤΙ αφορά Ίη συμμετοχή των ομόσπονδων 

μερών στο ομοσπονδιακό κέvσΡO. Αυτή είναι μια δεύtερη πραγμαΊικότηΊα. 

ΤΟ τρίτο σημείο το οποΙΟ είναι το πιο σοβαρό απ' όλα το οποι.ο έχει επι.ση· 

μανθεΙ από ορισμένους ομιλητές είναι ότι το 199'2 χωρίς καμιά αμφιβολΙα θα 
βρεθούμε αντψέτωΠΟL με αυτές τις ιδέες, οι οποιες περιλαμβάνονται στην Έκθεση 

του Γενικού Γραμματέα και στο ψήφισμα 716 και περΙΠου το 649. Και ρωτώ. Τι θα 
κάνουμε εκείντι τη στιγμή; θα έρθουμε σε μετωπική σίιγκρουση με το Συμβούλιο 

Ασφαλείας και με τον υπόλοι.πο κόσμο; Όταν δε μιλούμε για Συμβούλιο Ασφαλείας, 

για να μην αοριστολογούμε απλά. να σκεφτοίιμε ποιες είναι οι χώρες X01J το a.."'tOtE· 

λούν. E'να~ τα πέντε μόνιμα μέλη. δηλαδή Ηνωμένες ΠολΗείες, Ηνωμένο Bασtλε~o. 

Γαλλία. Ρωσία τώρα και Κίνα. Έχουμε μετά Λατινική Αμερική, Κούβα και Ισημε· 
ρινό. Δυο φιλικές χώρες. Η Κούβα ήταν η χώρα που καθόταν δίΠλα μας και μας 
έλεγε "αποφασίστε τι θέλετε και το υπογράφουμε". Πάμε στην Αφρική. Ζαϊρ. Ζιμπά· 
πουε, Ακτή Ελεφαντόδοντου. ΟΙ περισσότερες φιλικές χώρες. Ερχόμαστε στην 

Ευρώπη και κάνουμε αναφορά συνεχώς στην Ευρώπη. Βέλγιο. Ρουμανία. Αυστρία. 
Φιλικές χώρες οι οπο(.ες πρσστίθεvσαι στ~ς άλλες δύο. δηλαδή το Ηνωμένο Βασίλειο 

και τη Γαλλία. Πάμε Ασία. Υεμένη και lνδίες. ΙνδΙες φιλικότατη χώρα. Αυτές είναι 
οι χώρες οι οποίες ομόφωνα και απόλυτα υποστηρίζουν αυτά που βρίσκονται στην 
Έκθεση του Γενικού Γραμματέα. Όταν AtVf. ορισμένοι να πάνε στη Γενική Συνέ· 
λευση. τι νομ(ζουν πως θα βρούμε στη Γενική Συνέλευση; θα βρούμε αυΊές τις χώρες 
τις ίδιες. Από αυτές τις χώρες οι τρεις οι ιoχuρότερες εΙναι χώρες που είναι στην 
Ομάδα Επαφής των Aδεσμεύtων για την Κύπρο. Και τι ψήφισμα θα πάρουμε. 

μήπως διαφορεηκό από αυΊ6 το οποίο βρισχεται στο 716 και στην Έκθεση τοu 
Γενικού Γραμματέα την οποία έχουν υιοθετήσει ομόφωνα; 

> 
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Κατά συνέπεια, όταν έρθει 11 στιγμή η μεγάλη και 11 κρίσιμη και 11 χoρuφαΙo 
μέσα στο Ι 992 που θα πάρουμε αποφάσεις, πρέπει να γνωρίζουμε ότι θα πάρουμε 
μια απόφαση είΤΕ σύγχροιιοης με τη διεθνή κοινότητα είτε συζ~Τllσης τουλάχιστον. 

Δεν τα λέγω αυτά όλα. γι.α να εισηΥηθώ όη πQΈπει να δεχθούμε σ' αυτό το στάδιο 

οτιδήποτε. Αλλά πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι ο δρόμος το 1992 θα είναι πολύ 
δύσκολος. Και αν η Τουρχ(α δεχτεί το περt.fχόμενο αυτής της Έκθεσης, θα βρεθούμε 

και εμεΙς στο φάσμα αποφάσεων. Δηλαδή ή θα συγκρουστούμε με όλες, με μια 
έκαστη χωριστά. τις χώρες του κόσμο" ή θα διαπραyματεuθoίιμε; Και ρω.ώ. Αν 

σvyxρouστoύμε, σε μια διεθνή κοινότητα που βλέ.-τει να σηκώνεται ξαφνικά 11 
ΓερμανLα και λέγει "αναγνωρίζω την KρoατLα και τη ΣλοβενίαΜ χωρίς να δώσει 

λογαριασμό σε κανένα. αν έρθουμε σε μετωπική εμεΙς σύγκρουση, ΠOLOς θα σταμα
τήσει οποιαδήποτε χώρα να αναγνωρίσει πλέον το ΤOUΡΚO)/:υπριαχό κράτος και να 

βάλει τη σφραγ!.δα πλέον, την πολιτική, τη διεθvti σφραγ!.δα πάνω σε αυτό το 

κρότος; Τα λέγω γιατ' οι κινήσεις μας και οι σκέψεις μας το 1992 δεν είναι εύκολες. 
Έχει ΕΠισημανθεί. και από άλλους, ιδίως α..-τό την ΕΔΕΚ αυτό το σημείο και πρέπει 

να το έχουμε υπόψη μας έστω κι αν διαφωνούμε και το βλέπουμε από διαφορετική 

οπτική γωνία. πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι οι μtρες και οι ώρες των πρώτων 

μηνών του 1992 θα είναι αναμφCβoλα κρίσιμες. 

Κύριοι σuνάδελφoι, ενώ στον πολιτικό τομέα πλανάται στον ορ{ζοντα μια 
ζοφερ'ή αβεβαιότητα. η οικονομία μας κινεί.ται σε ριιθμούς κάπως καλύτεροιις από 

το μέσο όρο της οικονομ[ας των υπόλοιπων χωρών της υφηλίου. Αυτοί όμως οι 
κάπως ευοΙωνοι ρυθμοί χρειάζονται πολλή προσοχή και επαγρύπνηση, για να μην 
τεθούν εκτός ελέγχου και για να μη σπάσει ξαφνικά το μπαλόνι της ευημερ[ας που 
συνεχώς φουσκώνει με μια δύναμη που κυρίως προέρχεται από χρήματα δανεικά 

μέσα σ' ένα κλίμα ευδαιμονικ'ής τάσης και ακατάσχετου καταναλωτισμού. 

Μερικοί από τους δείχτες της οικονομίας μας είναι σε λογικά και ικανοποιη

τικά πλαίσια. Ο πληθωρισμός είναι γύρω στο 4.6%. η ανεργία κάτω από το 2 112%. 
το κατά κεφαλήν εισόδημα πέραν των $10.000. ο ριιθμός ανάπτυξης -με εξαίρεση τσ 
προβληματικό 1991-ΠΙραν του 5%. Όλα αυτά τα στοιχεία συνθέτσυν μr.α υγιή και 
ικανοποιητική εικόνα. Τι γίνεται όμως με το άλλο σκέλος των οικονομικών δεικτών 
που χαρακτηρίζεται από ένα επαχθές δημοσιονομικό έλλειμμα και ένα χρέος του 
δημόσιου ταμεL.oυ που έχει διπλασιαστεί τα τελευταία πέντε χρόνι.α; Και τι γίνεται 

με την τάση χειροτέρευσης που προδιαγράφεται στον τομέα αυτό και που με απλά 

λόγια οφείλεται στην απαίτηση -των ΠOλιtών να παίρνουν από τσ κράτος περισσό

τερα από ό,τι -τα έσοδα του κράτσυς επιτρέπουν; Δεν υπάρχει αμφιβολ[α πως αν δεν 

μπει φραγμός στις πληρωμές με αντΙΟΤοιχη βελτίωση των κρατικών εισπράξεων, θα 

κενωθούν πολύ σύντομα τα ταμεία, θα εκλείψΟυν οι πιθανότητες δανεισμού και θα 
οδηγηθούμε σε κρατική πτώχεUΣΗ που σαν τυφώνας θα ισοπεδώσει όλα τα υπόλοιπα 
θετικά οικονομικά δεδομένα της οικονομίας μας. 

Στο σημείο αυτό πρέπει να Ε.ι-τισημόνω και το εξής: Όταν γίνεται αναφορά σε 

δημοσιονομικό έλλειμμα !136 εκ. για το 1992 και σε δημόσιο εξωτερικό Xρέoς.εsOO 
εκ. περLπoυ, δεν περιλαμβάνονται στα ποσό αυτά πληρωμές και χρέη για την όμυνα. 
Η κατάσταση αυτή, πιστεύω. είναι απαράδεκτη και παραπλανητική. Γιατί, αν έχουμε 
την ψευδαίσθηση πως με την π~o πάνω τακτική αποκρύπτουμε -τις αμuντ~κές 

δαπάνες μας, μόνο αφελείς μπορεί να χαρακτηριστούμε. Οι ξένες υπηρεσίες γνωρι... 
ζουν καλύτερα από εμάς τι ξοδεύουμε για την άμυνα. Κατά σuνέπεια το μόνο που 
επιτυγχάνουμε με την ανεπίτρεπτη αυτή τακτιχή, που Ισως καμιά άλλη χώρα δεν 
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axoλoveet, etVQL να διασtρeβλώνουμε τους οικονομικούς μας δείκτες και να παρου· 
σιάζουμε "(Ο δημοσιονομικό μας έλλειμμα, το δημόσιο εξωτερικό χρέος μας και 

όλλους σημαντικούς οικονομικούς συντελεσtές πολύ διαφορετικούς από ό,η στην 

πραγματικότητα είναι, σε βαθμό που και εμείς οι (.διοι να παραπλανώμεθα. και να 

οδηγούμεθα σε λανθασμένα συμπεράσμαtα. Τα πράγμαtα έχουν γίνει πολύ χει.ρό. 
"(ερα 'Ια 'Ιελευταία χρόνια που οι δα..άνες για την άμυνα αυξήθηκαν καtαχόρυφα. 

Όπως παρουσιάζονται σήμερα οι οικονομικοί δείχτες είναι 'Iελεtως διασtρεβλω-
μένοι. ΤΟ πραγμαtικό δημοσιονομικό έλλειμμα για παράδειγμα δεν etvaL της 'Ιάξης 
'Ιου 5% "(ου Aκαθάρισtoυ EΓXWριoυ Προ·ίόντος, αλλά της "(άξης "(ου 7%·9% ανάλογα 
με ης τελικές αμυντικές δαπάνες. Αλλά αν 'to 5% είναι ήδη ΕΠικίνδυνα ψηλό σε 
σύγκριση με το 3% που υποδεικνύει ως '10 ορθό ποσOOtό η Ευρωπα·Ική Κοιvόtητα, 
το 9% είναι εκρηκτικά ψηλό. Έτσι εξαιρώντας την άμυνα από 'Ιους υπολογισμούς 
που έχουμε μπΡOσtά μας καθημερινά, αυταπατώμεθα συνεχώς. Χρησιμοποιούμε ένα 

θερμόμετρο που δείχνει πως έχουμε μια αρκετά άσχημη θερμοκρασία 39 βαθμών 
αντί να δείχνει την πραγματική, που είναι ίσως η επικίνδυνη θερμοκρασία των 41 
βαθμών. 

Κ'ύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται χωρις καθuσtέρηση λήψη διορθωτικών μέτρων, 

για να μειωθεί ή ακόμα και να εξαλειφθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα και για να 

"(ε6εί υπό έλεγχο το δημόσιο χρέος, εσωτερικό και εξωτερικό, που σtO σύνολό του 

ξεπερνά τα ί2 δισεκατομμύρια. Μερικά από τα μέτρα που εισηγούμαι είναι τα 

αΧόλονθα: 

1. Ορθολογισμός 'Ιων αμυντικών δαπανών: Για χρόνια οι Φιλελείιθεροι καυτη· 

ριάζουμι "(α έξοδα για αμυντικές δαπάνες που ξεπερνούν τα πλαίσια μιας λογικής 

αμυντικής ιιποδομής. Πισtεύoυμε όη πολύ μεγ6λα ποσά έχουν E.i'tEvbueeL σtOν τομέα 
αuτό καtά 'Υρόπο που είναι εκτός των αμυντικών σκοπιμοτητων της Κύπρου. Η 

αλόγιστη δαπάνη σtOν τομέα της άμυνας αποτελεί. ιδtως για μια μικρή χώρα, φαύλο 

κύκλο. ΓιατΙ, όtαν ξοδεύει κανείς για την άμυνα περισσότερα απ' όσα η οικονομια 

'tou ovttxeL, τελικά θα AuyLoet κάτω α.ι-c6 το οικονομικό φoρtΙO και, όταν λυγίσει 
κανείς οικονομικά, δε θα μπορεί να αξιοποιήσει ούτε ης αμυντικές επενδύσεις που 

έχει κάμει, οι οποιες συνεχώς παύουν να Είναι αποδοτικές και έτσι η αμuντικ1\ επέν

δυση αχρησtεύεται. 

ΤΟ πάβηιια της Σοβιετικής Ένωσης που οδηγήθηκε σε οικονομικό όλεθρο 

λόγω, με'tαξύ πολλών άλλων, και .ων σtρατιωτικών δαπανών της -και αυτό δεν το 

λέγω εγώ, αυτό '10 κάλυψαν δεκάδες ΕΠιθεωρ1\σεις και περιοδικά 'Ιου εξωτερικού- θα 

πρέπει να μας γίνει μάθημα, ιδίως γιατί στη δική μας περl.πτωση η ιιπερβολική 

δαπάνη όχι μόνο δεν έχει έννοια λόγω της τρομακτικής υπεροπλιας του Μταχτητή, 

αλλά μπορεΙ να κατασtεΙ και επικίνδυνη, για.Ι Ισως οδηγήσει ορισμένους σε λ.ανθα· 

σμένα συμπεράσματα αναφορικά με τις επιθε-τικές σtραtιωτικές μας δυνατότητις. 
Σε tltOLa περΙΠΤωση την οιxovομική κατασtρoφή θα ακολουθήσει η oλoxληQωτική 
κατασtρoφή της χώρας μας. Εδώ σtO σημεl.o αυτό θα ήθελα να αναφέρω το εξής; 

Λέχθηκε '10 πρωΙ από ομιλητή .νομιζω τον κ. Παπαδόπουλο- ότι τα έξοδα που 

έχουμε κάνει μέχρι σήμερα για την άμυνα εΙναι της τάξης των ί500 εκ. και εΙναι 

ορθή αυτή η παρατήρηση. ΠερLπoιι έχουμε κάνει έξοδα S 1 δισεκατομμ-ιιρl.oυ. Η 

ToUΡX(α μ.txρι σήμερα -ΙΟως 'Ια τελευταία πέντε ή δέκα χρόνια. ξοδεύιι περίπου 

τέσσερα μι πέντε δισεκατομμύρια δολλάρια το χρόνο. Και πέραν αυτού τοιι ποσού 

• 

επενδύει σε αμυντικές εγκατασtάσεις. Δηλαδή, στα τελευταία δtχα χρόνια η ToUΡXI.α • 
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~xει επενδύσει περιποιι εβδομήvtα με ογδόντα διοεκαtομμUρΙQ δολλάρια και εμεΙς 

ένα δισεκατομμύριο. Στο βιβλιο του Χ. Αριστοτέλους πρόσφατα ιιπόρχονν αUΤές οι 

πελώριες επενδύσεις που υποστ1Jριι;.ονται από αμερικανικές χυριως "αιρεΙες, όπως 

είναι 11 General DΥηamία και άλλες οι οποίες επεκτεΙνοvtaι στη σφαΙρα της πολε· 

μικής αεροπορι.ος με τα FI6 και άλλα αεροσκάφτι, τεθωρακισμένα. ΕΠικοινωνίες, 

πuραύλοuς, εκτοξευτήρες πυρα'ύλων, ραντάρ κτλ. Και ρωτώ: Η Τουρκία έχει 

ξοδέψει ογδόντα δισεκατομμuρια και εμείς ένα δισεκατομμύριο. δηλαδΤι Ι προς 80 
_α '{ελευτα(α δέκα χρόνια. Αν ξοδεύαμε 0.8 ή 0.7 ή 0.6. θα όλλαζf: ουσιασηκά ο 
συσχετισμός ααιός, όταν μάλιστα θα είχαμε μια υγιή οικονομί.α; Αυτό είναι το 

μΕ'γάλο ερώτημα που πρέπει να μας απασχoλτjσει σχετικά με αυτό τον τoμtα. Η 

uπεΡOπλLα της ΤOUΡXίας είναι τέτοια που νομ(ζω ότι , όταν εμεις ξεφεύγουμε από τα 

βασικά αναΎΧαία. απλώς ξοδεύουμε χρήματα χωρ[ς χαμώ έννot.α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Kύριo~ συνάδελφοι, χωρίς να θέλω να διακόψω, νομιζω ότ ι θέματα άμυνας 

και λεπτομέρειες θα ήταν καλύτερα να τα συζητήσουμε σε μια κλειστή σύσκεψη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Τέλειωσα γt.α την άμυνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Να μην μπούμε σε μεγάλες λεπτομέρηες, αν είναι δυνατό. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αυτές οι λεπτομέρειες είναι σε εκδόσεις που κυκλοφορούν. Δεν είναι τίποτε 
που είναι μυστικό. 

2. Αποκρατικοποίηση με μέτρο και περtσκεψη μέρους του κεφαλαίου 

ορισμένων κρατικών ή ημικρατικών υπηρεσιών: Νομιζω πως δε χρειάζεται να 

επιχειρηματολοΎ11σω καν για τα πλ!ονεκτήματα της aπoκρατικoπoίησης ή ιδ ιωtικο· 

ποίησης. Γιατί με μόνη την εξαίρεση πλέον 2 . 3 χωρών του κόσμου, όπως είναι yLO. 
παράδειγμα η Βόρειος Κορέα και το Βιετνάμ, όλοι οι άλλοι και δυτικοί και ανατο
λικοΙ και αδtσμευτoι και ουδέτεροι και φτωχοί και πλούσιοι και συντηρητιχοί και 

φιλ!λεύθεροι και σοσιαλιστές και πρώην κομμουνιστές, όλοι χωρ[ς εξαιρεση και 

κομμουνιστές ίσως, εναποθέτουν σήμερα τις ελ.τίδες τους για ένα καλύtερo μέλλον 

στην οικονομία της αγοράς σε αντιδιαστολή προς την κρατικοποιημένη ε).εΥχόμενη 

οικονομία. Η αποκρατικοποίηση θα έχει ως συνέπεια μειωση του δημόσιου χρέους, 

με(ωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και πιο παραγωγική λειτουργία των υπηρε

σιών που θα aπoκρατικoπoιηθoύν. θα έχει ως συνέπεια υγιέστερη οικονομ(α. Και 

νοοvμένοv πάντσι:ε πως οι τφές θα βρίσχοvtαι υπό έλεΎΧΟ και θα προστα1:εύεται ο 

πολ(1:ης από μονοπωλιακές κα1:αστάσεις, 1:0 οικονομικό και κοινωνικό όφελος της 
Κύπρου aπό ένα λελογισμένο και καλΔ σχεδιασμένο πράΥραμμα αποχραηχο

πο(ησης θα ε(ναι τεράστιο. 

Αν για παράδειγμα ιδιωτικοποιούσαμε μια αξαι !SO εκ. 1:0 χρόνο για τα 
επόμενα πέντε χρόνια προσφέροvtας στην κυπριακή κεφαλαιαγορά μέρος του χεφα· 

λα(.ου σημερινών ημικρατικών οργανισμών, τότε θα μειώναμε αισθητά tO δημοσιο· 

νομικό έλλειμμα , θα περιοριζαμε το δημόσιο χρέος και θα βελτ!.ώναμε 1:η δι.εύθυνση 

και απόδοση των οργανισμών αυτών. Μερικοί σε αυτό τον τόπο φοβούνται 1:η λέξη 

"!.διω1:ικοποίηση". Μα 1:η λtξη αυτή δεν t11 qχ:>βoύνtαι πια ούτε στη Pωσtα oύtε στο 
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Καζακστάν ούτε στην Ουκρανία που έθρεψαν το μαρξ~σμό. ΓΙΟΊΙ λοιπόν να τη 

φοβούμαστε εμείς, ιδίως όταν έχουμε τόσα πολλά να ωφελTlθούμε; Στο σημεΙΟ αυτό 
πάλι θα ήθελα να αναφερθώ σε μια παρατήρηση πο\! έγινε από πρωινό ομιλητή 

σχετιχ(ι με τους κινδύνους. Φερ' ειπείν. αν οι ιιπηρεσίες παροχής ηλεκτρισμού είναι 
στα χέριο μιας ιδιωτικής, εν μέρει ή Εν όλω. επιχείρησης, ισχUΡίστηχε ότι μπορεί να 

μη δίνει αυτή η υπηρεσία σε όλους τους πολίτες εκεΙ που δεν είναι οικονομικό. Οι 
ωτηρεσιες αυτές στις Ηνωμένες Πολιτείες, σε πολλά μέρη "'ης Ευρώπης και στην 
Ιαπωνία είναι στα χέρια πλήρως -εγώ λέγω εν μέρει εδώ- ιδι.ωτικών εταιρειών και δε 

φαντόζομαι να είμαστε με "{ην εντύπωση ότι 11 Α Τ & Ο της Αμερικής, 1'1 British 
Telecom. η αντΙΟΤοιχη ιαπωνική, οι αντίστοιχες εuρωπαΊ:κές δε δtνo"ν υπηρεσισ.. 
Αutά τα πράγματα καλύπτονται από ανάλογες και σχετικές νoμoθεσtες. 

3. Την όσο το δυνατό μεγαλύτερη συμπίεση των δαπανών: Την πραγματική 
πολιnκή λιτότητας, που για χρόνια τώρα οι Κύπριοι υποστηρ(ζουμε και διαλα· 

λούμε με τα λόγια μας και πολεμούμε με τα έργο μας, τη χαλιναγώγηση της κατανά

λωσης και τη συνειδητοποίηση του γεγονότος πως, αν θέλουμε να κρατήσουμε την 
oικoνoμLα μας σε υγιή πλαΙΟια, πρέπει να μάθουμε πως υπάρχει απόσταση μεταξύ 

του οικονομικά επιθυμητού και του οικονομικά εφικτού. είναι γεγονός πως στην 

Κύπρο ωτάρχουν εκατοντάδες. αν όχι χιλιάδες. φορείς που αντιπροσωπεΟΟυν τα 

διάφορα συμφέροντα και όλοι ζητούν και ζητούν και ζητούν συνεχώς ωσάν οι 
τσέπες του κράτους να είναι aπύθμενες. Αν δε θέλουμε η σημερινή ευμάρεια που 

βασ(ζεται σε μεγάλο βαθμό σε δανεισμένα χρήματα να μας οδηγήσει σε πτώχευση, 
πρέπει να θέσουμε υπό κόποιο έλεγχο τις αξιώσεις μας. Το δημόσιο χρέος το 1992 
περιλαμβανομένης της άμυνας θα φθάσει τα ί2.5 δισεκατομμύρια. Ένα ποσό που θα 

ισούται περΙΠου με το 90% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ'ίόντος έναντι ποσοστού 
60% που σuστήνει η ευρωπα'ίκή Κοινότητα. Δηλαδή. με απλά λόγια θα χρωστούμε 
ί800,ΟΟΟ,ΟΟΟ περισσότερα από το κανονικό. Πόσο θα αντέξουμε ένα τέτοιο υπέρ. 

μετρο φορτlo; ΤΟ κόμμα των ΦιλελεUΘέρων ουμμερίζεται τις περισσότερες παρατη· 

ρήσεις για συγχράτηση των δαπανών που εχτΙΟενται στους τρεις προΟπολογισμούς 

και θα υποστηριξει ψηφ(ζοντας ανάλογα τη θέση αυτή, παρόλο που θα ψηφίσει τους 

προυπολογισμούς. 

4. Πάταξη της φοροδιαφυγής: Κανένας σε καμιά χώρα δεν μ.."tOQεί να υπολο· 
γίσει κατά τρόπο τεκμηριωμένο το μtγεθoς της παραoικoνoμLας και τις διαστάσεις 
_ης φοροδιαφυγής. Π ιστεύω πως με έντονες και προγραμματισμένες προσπάθειες 

των αρμοδίων η φοροδιαφυγή μ..-τορεΙ να μειωθεί, έστω κι αν δεν υπάρχει τρόπος να 

εξαλειφθεΙ Οι χαμηλότεροι φορολογικοί συντελεστές για φυσικά και νομικά 
πρόσωπα που μπήκαν ήδη σε εφαρμογή και που βρίσχονται σε λογικά επΙΠεδα θα 

βοηθήσουν στη δημιουργία Τι καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης. Για το μέσο 

πολίτη το κράτος γίνεται έτσι ο εισπράκτορας λογικών φόρων και όχι ο πιεστικός 

άρπαγας των Εισοδημάτων του. 

5. Ιεράρχηση προtεραιοtήτων και επιβράδυνση ορισμένων έργων ανάπruξης, 
αν είναι ανάγκη : Τα αναπtυξιακά έργα αποτελούν τον καθρέφtη προόδου μιας 
χώρας. Και είναι τα τελευταία τα οποία πρέπει να επηρεάζονται και να περικόπτο. 

νται σε περιόδους κρίσης. Πρώτα πρέπει να συμπιέζονται τα τρέχοντα έξοδα και 

όλες οι δαπάνες που δημιουργούν πληθωριστικές τάσεις και υπερκατανάλωση. Αν 
το δημοσιονομικό έλλειμμα όμως συνεχίζεται λόγω του ψηλού ποσοστού των ανελα· 

στικων τρεχουσων δαπανών, όπως etvaL οι μισθοΙ, και δεν υπάρχει άλλη θεραπευ
τική αγωγή, θα πρέπει να γΙνει μια λελογισμένη αξιολόγηση των έργων ανάπτυξης, 

• 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

, 
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να γίνουν ιεραρχήσεις και να αποφασιστούν προτεραιότητες με στόχο την EΠιβρά~ 
δUΝση ορισμένων έργων, εκείνων που είναι λιγόΤΕΡΟ παραγωγικά. όπως [(ναι για 

παρΔδειγμα οι επενδύσεις σε κτ{ρι.α. ΔUΣΤUΧώς στην οικονομία δε γίνονται 
θαύματα. Δεν υπάΡΧΕΙ τρόπος τα κρατικά έσοδα να είναι εσαεί χαμηλό1ερα από τα 
έξοδα και τις επενδύσεις. Γιατί τότε θα πάθουμε αυτό που παθαίνει και ένα α.ι"tλό 

νοικοκυριό που κερδίζει δέκα μονάδΕς και ξοδεύει δεκαπέντε. θα λείψΟυν κάπΟΤΕ 

τα χρήματα και τα δικά μας και τα δανεικά, θα εκΤQOχιαστούν οι οικονομικοί μας 

δείχτες και η δυσπραγία σε ρυθμούς χιονοστιβάδας θα αvτικαταστήσει ης σημερινές 

συνθήκες. 

Κύριοι συνόδελφοι. στην Κύπρο πάμι να δημΙOUQΎήσoυμε ένα σοβαρό 

πρόβλημα "βορρά" και "νότου". Και δεν αναφtρoμαι στον πολιτικό βορρά και νότο 

που δημιούργησε η γραμμή του Απο..α. αλλά στον οικονομικό "βορρά" και ~νότo~ 

που δημLOυργεΙ το εισοδηματικό και περιουσιακό χάσμα μεταξύ πλουσίων και 

φτωχών. Η Βουλή και η κυβέρνηση έχουν καθήκον να εγκύψουν με προσοχή πάνω 

στο πρόβλημα αιπό που σήμερα αποτελεί παγκόσμιο φαινόμενο και το οποίο 

δυσtUΧώς δεν έχει ούτε σφαιρική λύση ούτε ακόμα εύκολη μερική λύση. Η βαριά 
φoρoλoγLα των ψηλότερων εισοδημάτων όχι μόνο δεν αποτελεί θεραπεία του 
προβλήματος, αλλά αντίθετα μπορεί να αποτελέσει συνταγή οικονομικής atJtoκtQ

νΙας. Γιατί όταν η φoρoλoγLα έχει ως α.ί"tOτέλεσμα την αποθάρρυνση των επενδύ

σεων, την υπόσχαψη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και την πιθανή φυγάδευση κεφα

λαίων, τότε η οικονομία μας θα πληγεί Ε.ί·nκίνδυνα και ανεπανόρθωτα και θα μ.ίτούμε 

σε πορεία οικονομικής 'ύφεσης. Παρόλα τα ανωτέρω. το θέμα του ~βoρρά" - "νότου" 

στην Κύπρο πρέπει να μελετηθεΙ προσεχτικά. Υπάρχουν χιλιάδες άνθρωποι που 

ζουν υπό άθλιες συνθήκες με εισοδήματα κάτω από το ε..-τΙ-τεδο πενίας. Υπάρχει 

πόνος και δυσtυχ(α που δεν αντιμετω..-τίζονται επαρκώς, Η κατανομή των κρατικών 

πόρων και των εν γένει εισοδημάτων δεν είναι πάντοτε η πρέπουσα. Πιστεύω πως 

πρέπει να συσταθούν ειδικές επιτροπές τόσο στην κυβέρνηση όσο και στη Βουλή που 

να μελετήσουν σε βάθος αυτό το πρόβλημα, που αν δεν μπορεί να λυθεί, μπορεί 

τουλάχιστον να απαμβλυνθεΙ 

Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω την ομιλ[α μου για τους προυπολογισμοίις με 

αναφορά στο θέμα εκείνο που πρέπει να αποτελεί την πολιτική, την οικονομική και 
την κοινωνική μας πυξίδα. Την ένταξή μας στην EtJQWna'LxTi Κοινότητα που ξεκί
νησε ως EUQWna'LxTi Κοινότητα Άνθρακα και Χάλυβα το 1952, για να καταστεί 
σήμερα, σαράντα χρόνια μετά, η πιο ζηλευτή και επιΟυμητή στέγη στον κόσμο. Ήδη 

σtO κατώφλι της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας υπάρχει συνωστισμός αιτητών μεταξύ 

των οποίων και η Κύπρος, Και όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν προς την κατεύ

θυνση πως η πατρίδα μας δεν είναι ανάμεσα στις πιο άμεσες προτεραιότητες της 

Κοινότητας. ΦαΙνεται πως είτε εμε(.ς βραδυπορούμε είτε οι Ευρωπαίοι δε μας πολυ

θέλουν είτε συμβαίνουν και τα δυο. Δεν είμαι από εκείνους που πιστεΟΟυν πως η 

πορεία μας προς την ΕΟΚ είναι εύκολη ή πως μπορεί να μεταβληθεί σε ταχύρρυθμη. 

Κάθε άλλο, ΟΙ Ευρωπαίοι ασφαλώς δε βιάζονται, γιατί το εθνικό μας θέμα έστω κι 
αν εμείς είμαστε θύματα εισβολής, επηρεάζει τα μεγάλα στρατηγικά και οικονομικά 

τους OlJμφέροντα με την Τουρκία. Και χωρ(.ς αμφιβολία οι Ευρωπαίοι δεν είναι 

διατεθειμένοι να θυσιάσουν ούτε προς στιγμή τα συμφέροντά τους για μας. Δε 
θέλουν στον αυλόγυρό τους προβληματικές καταστάσεις, Η πιο πάνω κατάσταση 

που είναι μάλλον δυσοίωνη για μας δεν πρέπει να αποτελεί λόγο ανάσχεσης, αλλά 
αντίθετα λόγω επιτάχυνσης των προσπαθειών μας, ΚΙ αν υπάρχουν από πλευράς 
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κοινότητας 'λόγοι καθuσι:έρησης της πορειας μας, πρέπει με τη δικt1 μας προγραμμα
τισμένη δο'Uλειά να μειωσο'Uμε την καθυστέρηση όσο είναι δννατό. Πρέπει να 
αναβαθμίσουμε τις σχέσεις μας με τις Βρυξέλλες όσο είναι δννατό σε όλα τα 
επίπεδα. 

Τα επόμενα δύο, τρω χρόνια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

θα είναι από τα πιο κρΙΟιμα στη μακρά ιστορία της Κύπρου τόσο από πολΙΤΙΚt1ς όσο 
και από ΟLκονομικt1ς πλευράς. Οι αποφάσεις πο" θα πάρο'Uμε πρέπει να είνοι οι 
σωστές, γιατί το μικρό μας μέγεθος δεν παρέχει περιθώρια για λάθη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εισηγούμαι ένα διάλειμμα είκοσι λεπτών, για να ΠQOΎραμματtσουμε την 

περαιτέρω o'Uζt1tηoη των προυπολοΥισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Ώρα διακοπής: 4.10 μ.μ.) 

('Ορα επανέναρξης: 4.44 μ.μ.) 

Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει εισήγηση πως η σuζt'!τηση 
έχει εξαντληθεί και να προχωρήσουμε στην ψήφιση .ων ΠQOυπoλcyισμών. θα ήθελα 

να γνωρίζω αν αιιτΤ! η εισήγηση γίνεται α •• οδεκτΤ! απ' όλες τις πλευρές. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Γινεται δεκ.ή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά συνέπεια εφόσον δεν υπάρχει άλλη άποψη γι' αυτό το θέμα, προχωρούμε 
στην ψήφιση των προυπολοΥισμών 'O'U 1992. Και ξεκινούμε με τον Τακτικό Προ\}
πολογισμό. Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί ιnη δεύτερη ανάΥνωση το" 

νομοσχεδω'U. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο Ι εΥχριθεί; 

Εφόσον δεν "πάρχει lvO"taoη, .0 όρθρο Ι εΥχρίνε.αι. 

θα αψήσο'Uμε τα άρθρα 2 έως 8 πίσω. θα επανέλθο'Uμε σε α'Uτά, όπως γίνεται 
κάθε χρόνο, και θα προχωρήσουμε στην ψήφιση των Κεφαλαίων Δαπανών από το οι 
Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο μέχρι .0 1 Ι ΓραφεΙΟ Επι.ρόπο" Διοικήσεως. 
Αντιλαμβάνομαι ότι στο Κεφάλαιο Α ΟΙ στο όρθρο 273 υπάρχει μια τροπολΟΥια. 

Ν. KAΤΣOYPlΔHΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρt. Διαφωνούμε με .ην πρόταση της πλειoψTtφ(ας της 
Επιτροπής και ζητούμε όπως .0 Κεφάλαιο οι, άQθρo 273, σελίδα 38, ΠO'U αφορά 
Έξοδα ΛΕιτουργίας Γραφe[ων Ενδοκυπριακών Συνομιλιών κοι Μελετών του 
Κυπριακού εΥχριθεΙ, όπως κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξοοοία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τιθε.αι σε ψηφοφορία. 

Πόσοι 'Uποστηρίζο'Uν τους προ\.lπολογισμούς, όπως έχουν τροποποιηθεί, διότι 
η .ροπολογία ψηφίζεται πρώτα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

• 



• 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10 ιιπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Έχω θέσΕΙ σε ψηφOqX>QΙα την τροπολΟΥια, αλλά βλέπω ότι υπήρξε καθυστέ

ρηση έλευσης Boυλευtών και ηδη άρχισαν οι ψηφΟφΟρΙες. Η ψηφoφoe(.α έχει ΥΙνει. 

Ο κ. Παπαδ6πουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν έχει γΙνει. κύριε Πρόεδρε. Πρώτα-πρώτα ήταν στο μέσο της ψηφοφορίας. 

Πρώτα απ' όλα οι Βουλευτές δεν αρνήθηκαν την ψήφο τους. Απλώς δεν ήταν παρό. 

ντες και ήταν καθ' οδόν. ΠρέΠΕΙ να επαναληφθεί η ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα επαναλάβω την ψηφΟφΟρία. γ\Ο. να μη ματαιωθεί η πραγματιχη θέληση του 

Σώματος ως εκφράζεται διά των Βουλευτών, οι οποίοι παρακαλώ να προσέλθουν, 
διότι χτύπησαν τα κουδούνια και κανονικό πρέπει να είμαστε στη θέση μας. 

Πόσοι υπoστηρίζOUΝ λοιπόν τους ΠΡOUπoλoyισμo'ύς, όπως έχουν τρaπo

ποιηθεΙ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναvτΙOν. κύριε ΠρόεδQε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΤΟ όρθρο ΟΙ 273 ψη<Ρ(ζεται, όπως έχει ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]θεΙ Καtό σννtπει.σ. απορρί
πτεtαι η αρχική πρόταση. 

θόζω σε ψηφΟφΟρία '{α Κεφόλαι.σ. α..~ ΟΙ - 11. 

γπό.ρχει ένσταση όπως τα Κεφόλαια α..-τό οι - ι ι εγκριθούν, όπως προtεi.vεtαι 

να '{ΡΟΠΟΠΟΙ1]θονν από '{1]ν E.ίΤιtΡOπή; 

Εφόσον δεν \ιπόρχει ένσtαση, τα Κεφόλαια από ΟΙ - 11 εγκρίνονται. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ, 

Γι.σ. να μην ταλαι.πωρούμε '{Ο Σώμα, είναι γνωσtό ότι εμείς καταψηφ(ζουμε το 

σ\ινολο '{ων ΠΡOlJπoλoyιoμών. επομένως δε θέλουμε κόθε φορό να '{αλαιπωρούμε '{ο 
Σώμα. 



1164 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στην ψήφιση των Κεφαλαίων 13 Υπουργείο Άμυνας - Διοίκηση 
μέχρι 15 Eθνικτj ΦQOυρά. Αντιλαμβάνομαι ότι από το Κεφάλαιο ΟΙ έως 11 εγκρίνο
νται. Υπάρχει μια τροπολογία στο Κεφόλαιο 11, όπου γίνεται πρόταση οι θέσεις να 
εγκριθούν, όπως έχουν προταθεί από Τ1'}ν Eκτε).εστικτj Εξουσία. 

Βάζω σε ψηφοφορία την τροπολοΥΙα. δηλαδή τους προυπολογισμους, όπως 

έχουν τροποποιηθεΙ 

Πόσοι ψTJφtζouν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον , κύριι: Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει και θέμα μη συμμετοχής. ΥπόΡΧΕΙ και 10 "non-participatΙon", 10 λe-y6-
μενο. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

κυριε Πρόεδρε. νομιζω όταν βάζουμε μια τροποποίηση, πρέπει να λέμε και η 
θέμα αφορά. Διότι χρατoiιμt 6λα-όλα ένα αντίγραφο το κάθε χόμμα και ΟΙ Πξρι.σσό· 
τερo~ Βουλευτές δεν εΙνα~ σε θέση να είνα~ ενήμεροι εκεΙνη τη στιγμ'; για το τι ψηφί

ζουν. Γι' αυτό θα παρακαλοΟΟα να εξηγεΙτε όη σε αυτη την περΙΠΤωση ε(ναι οι 
θέσει.ς του Επιτρόπου Διοικ';σεως, που η πλει.οψη<Ρία της Βουλ';ς εισηγείται να 
απαλειφθούν, όχι διότ~ διαφωνεί με την επάνδρωση της υπηρεσtας αυτής, αλλά διότι 
θέλει να μελετηθεΙ το θέμα περι.σσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

θα δίνω το λόγο στα κόμματα τα οποία εισηγoύνtαι να παραμείνουν ως 
έχουν, για να εξηγούν για ποιο θέμα ζητούν να παραμείνουν οι θέσεις ως έχουν. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΙ: 

Εξ'ήγηση της ψήφου, κUριε Πρόεδρε. πtρα από αυτά που έχει πει ο Πρόεδρος 
της EπΙΤΡOΠ1'jς, ο )(. Ιεροδιακόνου, λέγω όη η επιθυμία της Επιτροπ';ς, όπως δηλώ
θηκε, είναι να έρθει η πρόταση νωρίς το Γενάρη και στο μεταξύ υπάρχουν πρόνοιες 

o~κoνoμικές, ώστε να ΣVνεχΙσει τη λειτoυργtα η υπηρεσΙα εΙτε με τους υπαλλΊjλoυς 

που είναι αποσπασμένοι οι έκτακτοι . Οι λόγοι είναι διότι η διάρθρωση που προτά
θηκε δε βρ';κε την Επιτροπή να ικανοποιείται και εν πάση περιπτώσει θέλουμε να 
έρθει Π~O μελετημένη πρόταση όσον αφορά την επάνδρωση αυττ')ς της υπηρεσίας την 

οποία υποστηρίζουμε και για να λεΗουργεΙ, όπως ο νόμος προνοεί, και για να έχει 

το κύρος που απαιτείται. 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

MCιλιστα. Προχωρώ να βάλω σε ψηφοφορία τα Κεφάλαια 13 - 15 που αφορούν 
" το Υπουργείο Άμυνας. Δε βλέ...ω να υπάρχει χαμιό τροπολογία κοντά μας. Κατά 

συνέ..εια αντιλαμβ(ινομαι ότι όλες οι πλευρές υπoσtηρίζoυν τους προυπολΟΥισμούς. 
όπως έχουν τροποποιηθει. 

, 

Προχωρώ στα Κεφάλαια 16 Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων - Διοί

κηση μέχρι 23 Τμήμα Αναδασμού. Δε βλέπω να υπάρχει καμιά τροπολογία. 

Επομένως ανηλαμβόνομαι ότι όλες ΟΙ πλευρές υπoστηρΙζouν τα Κεφάλαια αυτά, 

όπως έχουν τρσποποιηθεΙ 

Προχωρώ στα Κεφάλαια 26 Ynougyel.o Διxαιoσiιvης - Διοίκηση μέχρι 27 
Φυλαχές. Εδώ αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μια τροπολογία που αφορά την 

ΥπηρεσΙα Νέας Γενιάς, δηλαδή να εγκριθούν οι θέσεις, όπως έΧOΊJν προταθεΙ από 
την Εκτελεστική Εξουσία. Avτιλαμβάνoμαι εΙναι 11 τροπολογία του ΑΚΕΛ. θέτω το 
θέμα σε ψηφοφορία. 

Πόσοι υποστηρ(ζουν tους προυπολογισμούς ως έχουν tΡΟΠ01CοιηθεΙ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 υπέρ. κύρLε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ενανt[oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 ενανtίoν. κUριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Τα Κεφάλαια 26 και 27 εγκρΙνOνtαι, ως έχουν τροποποιηθεΙ 

Προχωρούμε στα Κεφάλαια 30 Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας - ΔιοΙ

κηση μέχρι 34 Τμήμα Εφόρου EtaLQELώv και ΕπΙσημου Παραλήπτη. 

θέτω σε ψηφοφορια τα Κεφάλαια αυτά. Αντιλαμβάνομαι ότι στο Κεφάλαιο 30, 
άρθρο 03 499. σελίδα 134. γίνεται εισήγηση να εγκριθούν ί80,ΟΟΟ αντί f50.000. πάλι 
από πλευράς του ΑΚΕΛ. θέτω το άρθρο αυτό ως έχει τροποποιηθεί σε ψηφΟφορ[α. 

Πόσοι το υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

, ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναvι:(.oν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , , 
Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

ΤΟ άρθρο εγκρΙνεται, όπως έχει τροποποιηθεΙ 

Προχωρούμε στα Κεφό:λαι.α 36 Υπουργείο ΕΡΥασΙΟς και Κοινωνικών Ασφαλί
σεων - ΔI.ΟΙχηση μέχρι 39 ΥπτιρεοΙες Κοινωνικης EUΗμερ(ας. 

Ναι. χύρι.ε Κατσουριδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στο Κεφάλαιο Α 31. σελιδα 137, νπάρχει ακόμα μια 

τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και εδώ γίνεται πρόταση στη σελιδα 137. Κεφάλαιο Α )1 να ε-yκριθoUΝ οι 
θέσεις, όπως έχουν προταθεί από την EΚΤEMσtική Εξουσία, με εξαΙΡεση τις θtσeις 
στον κλάδο Επιθεωρήσεως Προ'(όντων. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

θα παρακαλούσα να μην μπαίνουν σε ψηφοφορ(α θέσεις, κύριε Πρόεδρε. διότι 

δεν είναι τι μόντι περl.πτωση. Αντιλαμβάνεστε ότι μπορεί να έχουμε ήδη περάσει 15. 
20 περιπτώσεις που η Επιτροπή με τον όλφα ή βήτα τρόπο τροποποίησε τους ΠΡOU
πολΟΥισμούς όσον αφορά θέσεις και υποτίθεται όη δεν πρέπει να εγείρουμε θtμα. 
για να μπορεί τι Επιτροπή να κάμνει τη δουλειά της. Αν εγερθεΙ θέμα ποιοι ψηφ(ζο1J\l 

τη μια θέστι και ποιοι απΟΡΡΙΠΤΟ1J\l την όλλη θέση, του χρόνου. επαναλαμβάνω, η 

Επιτροπή δε θα μπορέσει να κάμει τη δονλειά της σε αντό .ον τομέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Ιεροδιαχόνου, μου έχει δοθεί ένας κατάλογος .ων τροποποιήσεων ης 

οποΙΙς εισηγείται το ΑΚΕΛ. Αν επιθυμούν να προχωρήσο1J\l σε ψτtφoφoρία, δεν 

μ..-τορώ να εμποδίσω ττιν ψηφΟφΟρία. Και εφόσον ο ίδιος ο κ. Κατσουρίδης έχει 
ζητήσει ψη<Ροφορία. δεν μπορώ να αρvτιθώ. Κατό: συνέπεια προχωρούμε στην ψηφΟ
φορία το" ΚεφαλαΙο" Α 31. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε , κό:νω έκκληση προς τον κ. Κατσουριδη να ανακαλέσει την 
τροποποΙηση, διότι έχο"με και εμεΙς τροποποΙηση στην προηγούμενη σελt.δα. Είναι 

σl.lvταγματικό δικαίωμα τον ΑΚΕΛ να το κάμει. Δικαιούται να το κό:μει. Δεν εΙΠα 

εγώ όη δεν μπορεί να το κάμει. Αλλά λέγω, για να μπορεΙ η Επιτροπή κάθε χρόνο 

να Χό:νει τη δο"λειά της πάνω σε αυτό το θέμα, θα εισηγούμο1J\l θέσεις πο" είτε αφαι.
ρούνται είτε μένουν είτε αναβαθμίζοvtαι εΙτε uπoβo.θμ[ζovται να μτιν τίθενται σε 

ψηφΟφΟρία ποιοι "noστηQ[ζo1J\l και ποιοι όχι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Πάλι σνναίνεση, κύριε .... 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

Είναι λογική εισήγηση, κύριε Χριστόφισ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Ιεροδιακόνου, νομίζω έγινε αρκετά αvτιλτιπτή. Δε χρειάζεται να το 
επαναλάβουμε. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

• 

, 

• 
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• 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: , 
ι Δεχόμαστε, αλΜ θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε ότι θα δημοσιοποιήσουμε τη θέση 

• μας. 
,,- ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

• 

• 

• 

Αιπό δε μας αφορά εμάς στη Βουλή. Κατά συνέπεια θέτω σε ψηφοφορία τα 

Κεφάλαια 30 μέχρι 39. Αντιλαμβάνομαι ότι εΥχρΙνονται. 

Και προχωρούμε στα Κεφάλαια 41 Υπουργείο Εσωτερικών - Διοίκηση μiχρι 

49 Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών. Εδώ αντιλαμβάνομαι και πάλι ότι στο Κεφά
λαιο Α 41, σελLδα 185, άρθρα 11430, 12430 και 13430 γίνεται εισήγηση από 
πλευράς ΑΚΕΛ να παραμείνουν, όπως προτείνονται από την Εκτελεστική ΕξουσΙΟ. 

θα θέλατε να yi:VEL η ψηφοφορία ή όχι με βόση την εισήγηση; 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ δεν είναι θέση. Είναι χορηΥιες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι υποστηρίζουν να παραμείνουν οι προυπολογισμοΙ ως έχουν με β{tση 

την εισήγηση του ΑΚΕΛ; 

Όχι. συγγνώμη, θα πρέπει να πάμε στην τροπολογία πρόnα. 

Πόσοι υποστηρίζουν τους προυπολογισμούς. όπως έχουν τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ Κεφάλαιο Α 41 εγκρίνεται όπως έχει τροποποιηθεΙ 

Υπάρχει και πάλι τροποποίηση στο Κεφάλαιο Α 49. Και πάλι αφορά '{ο 

Υπουργείο Εσωτερικών, Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών. Σελίς 223, άρθρο 334. 
άρθρο ΟΙ 273 και άρθρο 02 273. Οι πιστώσεις να παραμείνουν όπως ΠΡOteLvovtaL 
από την Εκτελεστική Εξουσια. 

Πόσοι υποστηρίζουν τους προυπολογισμο"ύς όπως έχουν τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 
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ΤΟ άρθρο εyκρΙνετα~ όπως έχει τρoπoπo~rιθεΙ Κατά συνέπεl.O τα Κεφάλαια 4 Ι 
μέχρι και 49 εγκρίνονται ως έχουν τροποποιηθεΙ 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α 52 Υπουργείο Εξωτερικών - Δ1.ΟΙκηση και 

Κεφάλαιο Α 53 Εξωτερικές Υπηρεσίες - Αποδοχές Προσωπικού. 

Υπάρχει τροποποίηση και εδώ. Εισήγηση να παραμείνει το άρθρο 273, σελιδα 
228. Υπηρεσία Αποδήμων. Υπάρχει ΕισήΥΤΙΟl1 από πλεUΡΆς ΑΚΕΛ να εγκριθούν ΟΙ 
πιστώσεις που nρoteLVOvtaL από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Πόσοι υποστηρίζουν τους προυπολοΥισμο'ύς ως έχouν τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 tώQα, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα Κεφ(ιλαloO. Α 52 και Α 53 EΎΚρΙνovτoι ως έχouν τροποποιηθεΙ 

Προχωρούμε τώρα στο Υπουργείο Οικονομικών - Δι.οΙκηση. Κεφάλαιο Α 54 
μέχρι το Κεφάλαιο Α 69 Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό. 

Υπάρχει τροπολογία στο Κεφάλαιο Α 60 Q."w πλευράς ΑΚΕΛ στη σελίδα 285. 
Υπηρεσία Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού - Αποδοχές Προσωπικού. Γίνεται 
εισήγηση να εγκριθούν οι θέσεις, όπως προτείνονται από την Εκτελεστική ~oυσΙα. 

Πόσοι υποστηρίζουν το Κεφάλαιο Α 60, όπως έχει τροποποιηθεί; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αφού εδώ είναι θέση, νομ[ζω όη ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι θέση. Δε θα το βάλω σε ψηφοφΟρΙα ενόσω το ΑΚΕΛ δεν επιμένει σε 
ψηφοφΟρία. Διότι δεν μπορώ εγώ να αποφασίσω εκτός και αν είναι γενική. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καλά, αφήσατε τις παραλείψεις. Όχι να τα φορτώνουμε όλα 

στο ΑΚΕΛ. 

• 

• 

• 

, 



, 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ποια λάθη, κύριε 0'0 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 
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Το ΑΚΕΛ συμφώνησε να γΙνεται με αυτό "{ον '({)όπα. Από εκεΙ και πέρα είναι 

δική σας δουλιι.ό: πώς θα το ΧΕι.ρι.στεΙτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Χριστόφια. δεν εΙναι δικΤ; μου δουλει.ά να ξέρω σε ποια Κεφάλαι.α εΙναι 
πιστώσεις ή σε ποια Κεφό.λαια είναι θtσεις και πού υπάρχουν τροποποιήσεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕvτάξfL. Να σας τα πονμε μετά, χύριε Πρόεδρε. Εντάξει, Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν μιλούμε για δική μο" δο"λειά. tόtε να εισηγείσθε εσεΙς τις tροποποιήσεις 
από κάτω και να τις βάtω σε Ψτιqχκρoρ(α. Εγώ προσπαθώ να σας δι.εUΚOλύνω εδώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΣUΝΕχίσtε . κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να σας τα πούμε μttά αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να 'σιη έννοι.αν ο ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Κάtι λέει πο" δεν ακούεtαι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

προχωρώ πάρα κάτω. Λοι.πόν. τα Κεφάλαια από Α 54 μέχρι Α 69 ιγχρΙνονται. 
όπως έχουν τροποποιηθεΙ 

προχωρούμε στα Κεφό:λαι.α από Α 70 ΥπουρΥε(ο Παιδεtας·ΔιoΙκηση μέχρι Α 
72 Πολιτιστικές και Άλλες Υπηρεσίες. 

Υπάρχει "ροπολΟΥΙα στο Κεφ6:λαιο Α 70 YΠOuρ-yεΙO Παιδειας - ΔιοΙκηση, 

σελις 311. Άρθρο 03 424. XOΡηytα στο θεατρικό Οργονι.σμό Κύπρου. Εισήγηση από 
το ΑΚΕΛ να εγκριθεί όπως προτείνεται από την ΕχτελεστικΤ; Εξουσία. 

Πόσοι UΠoστηριζouν τα Kεφ{tλαι.α ως έχουν "{ροποποιηθε(; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

28 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

rPAMMATEAΣ: 

16. 

• ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

r 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα Κεφόλαια α .. ,"[ό Α 70 μέχρι Α 72 εγκρΙvοvtαι όπως έχουν '(QOποποιηθεΙ 

Προχωροίιμε πάρα κάτω .. Κεφάλαια από Α 78 YπoUQΎεΙO ΣυΥκοινωνιών και 
Έργων - ΔιοΙκΊ)ση μέχρι Α 87 Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών .. Αντιλαμ
βάνομαι και πάλι ότι υπάρχει εισήγτιση από πλι::υράς ΑΚΕΛ (ΠΟ Κεφάλαιο Α 80, 
Δαπάνες Δημοσίων Έργων. σι::λίς 351, άρθρο 236, Επιδιορθώσεις και Συvι:ήρηση 
Άλλων Κτιρίων, άρθρο 246, ΣιJVtήρηση Ορισμένων Δρόμων μέσα (ΠΙς Δημo'(Ιiι..ές 
Περιοχές και άρθρο 247, ΣUΝΤΉρηση Κίιριων και Δευτερευόντων Δρόμων, ΓεφUΡΏΝ 
και Χωριτικών Δρόμων .. Υπάρχει εισήγτιση ο.'(ό πλευράς ΑΚΕΛ να εγκριθούν οι 
πισtώσεις. όπως προτεΙνοvtαι από tTtV Εκtελεσtική Εξουσ(α .. 

Πόσοι υποστηρίζουν '(ο Κι::φάλαιο αυτό, όπως έχει τροποποιηθεί στouς προ\)

πολογισμο\ις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27, κύριι:: Πρόεδρε .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

EνovtLov; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές .. 

Κ .. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι, xUρLt KωYoτovtLνou .. 

Κ .. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Όσον αφορά tους προυπολογισμο"ύς για τα Υπονργεία Παιδεtας και Συγκοι

νωνιών και Έργων, προσωπικά απέχω από tflV ψηφοφορΙα διαχωρ(.ζοvtας τη θέση 
μου από tην υπόλοι.πη Κοινοβουλευτική Ομάδα σ' ένδειξη διαμαρτνρΙας γι..α tflV 
κοtάσταση στην oπotα βρίσκονται tόσo από απόψι::ως ανεπάρκειας σχολικά xtLQLO 
στην vι:αρχΙα Πάφου αλλά και για t1}V άθλια καtάσταση tOU οδικοίι δικtUoU tης 

επαρχίας ΎΕνικότερα .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όσον αφορά το Υπουργείο Σνγκοινωνι.ών σημειώνω tflV παρατήρησή σας 
αλλά εν '(ω μεtαξύ (πο ΥπουργεΙΟ Παιδεtας είχαμε περάσει την ψηφοφορία .. 

Κ .. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Μάλιστα .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Προχωρούμε στα Κεφάλαι.α Α 89 Υπονρ-ΥεΙΟ Yγεl..ας - Διοίκηση μέχρι Α 94 

• 

, 

Γενικό Χημεto.. ': 



• 

ΙΙ7Ι 

Αντιλαμβάνομαι όη δεν ιιπάρχouν τρoπoλoyLες εδώ χαι έτσι εγκρίνονται. 

Επίσης το Κεφάλαιο Α 96 Γενιχές ΚατιτΥοριες Προσωπικού επίσης εγκρίνεται. 

Προχωρούμε π(ιρα χάτω: 

Παράρτημα. - Μισθ060nκές Κλίμαχες. Σελις 445. 

Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος - ΊδρVΣΗ νέων θέσεων. σελΙς 4460. 
Δεύτερος Πίνακας. Δεύτερο Μέρος - Κατό:ρΥτιση Υφιστάμενων θέσεων. 

ΤρΙτος Πίνακας - Αντικατάσταση θέσεων με Νέες θέσεις κάτω από το Κεφά
λαLO 96Α - ΓενιΧές KατηγoρLες Πρoσwπιxo"ύ. Σελις 467. 

Τέταρτος Πίναχας - ΛειτoUΡΓoΙ που Ασχούν Έλεγχο πόνω στα Κονδύλια. 

ΣελΙς 474. . 
Και προχωρούμε <πο Σ\ιμπλήρωμα Ίου Τακτικού Προ\1πολογι.σμού 10" έ'tο"ς 

1992. Κατάλογος Λειτουργών Υπευθύνων για την Είσπραξη Εσόδων. Σελίς 480. 

Aνtιλαμβ(.tνoμαι όΊΙ εγκρίνονται. 

Επανέρχομαι στην ψήφιση Ίου Νόμο\!, Είχαμε ψΤ)φΙσει .0 Προοίμιο και ΊΟ 
πρώτο άρθρο. 

Παρακαλώ το ΓραμμαΊέα να αναγνώσει το δεiιτεΡO όρθρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έ"()Ι;ριση πληρωμής από το Πάγιο ΤαμεΙΟ ποσού ΙS38. 159.950 γι.α τη χρήση 10\1 

t'tOυoς πο\! λήΎf:ι σης )1 ΔεκεμβρΙΟυ 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσtOση για την έγκριση 10υ δEmερou όρθρου; 

Ο κ. λυσσαριδης . 

Β. Λ ΥΙΙΑΡΙΔΗΣ: 

Υπάρχει. Όχι, εδώ είναι 0.0 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

ΕΥχρίνεται. αλλά έχετε πει όΊΙ θεωρεί.οι 11 ΚΟ'tοψήφιση Ίων προ\)πολογισμών 
ως δεδομένη εκτός από ορισμένα κονδύλιο. Το έχΕτε αναφtρει. 

Β. Λ ΥΣΙΑΡΙΔΗΣ; 

Εδώ δεν είναι αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ : 

Εδώ δεν είναι αποχή. Εδώ είναι κΟ"ιοψήφιση. Μάλιστα. 

Κατά σννέΠΕΙΟ θέ1:ω σε ψηφοφορΙα το άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Πόσοι υποστηρίζουν 10 άρθρο 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΖ: 

43. κύρι..e Πρόεδρε. 

• ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

, 
ΕναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 εναντtoν. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν υπάρχουν αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 
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Προχωρο\ίμε σι:ην ψήφιση "tou6:ρθροιι3. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Eι.δΙxεUΣΗ των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψτtφιζoυv υπέρ ΤΟ\l άρθρου 3; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

43 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 ενανtΙOν. χύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΤΟ άρθρο 3 και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο άρθρο 4. 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων -για χάλUψTJ ελλε(μ· 

ματος όλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛσΣ: 

Έχουμε ένσι:αση για "{ην έγκριση του άρθρου Qmoii και τι εισήγησή μας είναι 
να απαλειφθεΙ Ο λό'Υος είναι διόη αutό το όρθρο επιtρέπει σtην κυβέρνηση ης 
εξοικονομήσεις που πρotρxoνται από ορισμένα κονδύλια που εγκρίνει τι Βουλή να 

ης χρησιμοποιεί για άλλους σχοπούς. Με tTjV απόλειψη {ου άρθρου" χ'UβtΡVΗση θα 
είναι \ιπόχρεη, αν θέλει να χρησιμοποιήσει εξοικονομήσεις για άλλους σχοπούς, να 

στέλλε~ σuμ ... "ι:ληρωματικό προυπολογισμό για να τον εξετάζει η ΒΟ1Jλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Χ. Ιεροδιαχ6νο1J. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι δι.αΤ1Jπωμέvο το άρθρο έχει ήδη αρκετούς περιορι
σμούς και δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν εξοικονομήσεις οι οποίες γΙνovtαι από 
ένα κεφάλαιο για άλλο κεφάλαιο . Ήδη έχει αρκετoUς περιορισμούς. Τώρα αν 

• 

• 

• 
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υπήρχαν περιθώρια να χάνουμε ακόμα ΠΙΟ περιοοι<τηχό το άρθρο αuτό. εμεις θα 
συνεργαt;όμασταν. Η πλήρης όμως απάλειψη αuτoυ του άρθρου πιοτwοuμε ότι θα 
δημιουργήσει προβλήματα και πιθανό αντί εκατό σuμπληρωμαΤΙXOύς προυπολοΥ .... 
σμούς πο"" δεχόμαστε κάθε χρόνο να φτάσουμε τους χίλιους τον επόμενο χρόνο . 
Πρόσθετα θα ήθελα να πω όη για κάθε εξοικονόμηση που κάμνει η κυβέρνηση και 
την χρησιμοποιεί στο (.διο κεφάλαιο, επαναλαμβάνω για παρόμοια δαπάνη, μας 

στtλλει έκθεση στη Βουλή και αιτιολογεί την εξοικονόμηση και τη δαπάνη την οποΙα 

κάμνει. Αλλά επαναλαμβάνω όη, αν υπάρχει εισήγηση να το κάνουμε ακόμα πιο 
αυστηρό. τι πλευρά τι δική μας θα ΣUΝεργαστεΙ 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

• 
Ο χ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠλΔΟΠΟΥ ΛΟΣ, 

Συμφωνώ με τον χ. Ιεροδιακόvo.., όη uπάρχει ο περιορισμός για τα KεφQ:λαια. 

Όμως μια απλή απαρίθμηση των κονδυλίων που περιλαμβάνονται σε κάθε χεφάλαιο 

α..-τoδεικνVeι για παράδειγμα ότι εξοικονόμηση από έρΎα του (διαυ κεφαλαtoυ 
μπορεί να χρησψοποιηθούν για μισθο(ις ή για πρόσληψη nρoσωπικo'ύ και avι:Lena. 
Και κάθε κεφάλ.αι.ο έχει μεγάλο αριθμό. Δε λέω ότι δεν είναι πρόσθετη ερΥασ{α για 

τη βουλή. Όμως η εισή'Υησή μου είναι να δοκιμαστεί, για να δo'ύμe σε ποια έκταση 
αυτό το έργο είναι δ'ύσχολο. Ναι , ενημερώνει τη Βουλή η κυβέρνηση αλλά την ενημε

ρώνει tx των υστέρων. Και αμφιβάλλω αν από τη δεσμιδα εγγράφων που εχ των 

υστέρων κατατίθενται στη βουλή για ενημέρωσή της είναι πoUot από μας που 

διαθέτουν το χρόνο χαι τον κόπο να αναλύσουν πραγματικά τις διαφοραιι:οιήσεις 

κονδυλίων που γίνονται. Για μtνα είναι απαράδεχτο η Βουλή να συζητά στην 

Επιτροπή και στην ολομέλεια για την έγκριση μιας δαπάνης .ε.s,OOO ή ΙΙΟ,ΟΟΟ και να 

γίνονται με αυτό τον τρόπο εξοικονομήσεις που υπερβαίνουν μερικά εχατομμ'ύρια 

το χρόνο, xωeίς να έχει εχ των προτέρων λόγο η Βουλή. Δεν εtπαμε να a...oxλELatEt 

η μετακίνηση κoνδυλΙWν, εχείνο που ζητο'ύμε είναι εχ των προτέρων να δίνει τη 

σuyκατάθεσή της η Βουλή. Αν ο όγκος των εξοικονομήσεων είναι τόσο μεγάλος, ας 

το ξαναεξετάσουμε, αλλά λέω αν ο όγκος και ο αριθμός των εξοικονομήσεων είναι 
τόσο μεγάλος είναι ευχαριστημένη αυτή η Βουλή να εγκρΙνει κονδ'ύλια για τον άλφα 

τύπο δαπανών και να έχει τέτοιο όγκο, τέΊοιο αριθμό και τέτοιο ποσό, ώστε ουσια

στικά να αλλάσσει αυτό το οποίο έχουμε ψηφίσει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κ'ύρι.ε Πρόεδρε, είναι λανθασμένη η ενriιπωση που υπάρχει να λέμε ότι μπορεί 

να πάρει από ένα κονδ'ύλι το οπο(ο προορίζεται για ανωt't'Uξιακό έργο και να το 

χρησιμοποιήσει για καταναλωτικές δαπάνες. θα πρέπει να εξοικονομήσει από το 
ίδιο κεφάλαιο, να κάμει εξοικονόμηση από το ίδιο κεφάλαιο και να 10 χρησιμο
ποιήσει στο ίδιο κεφάλαιο, στο ίδιο ΥπουργεΙΟ. Και να το πω πιο απλό. Μπορεί, αν 

εξοι.χονομήσιι από τη θtρμανση, να το χρησιμοποιήσιι Ύια τηλίφωνα, αλλό. διν 

μπορεί να -το χρησιμοποιήσει για μιοθο(ις. Μπορει, αν εξοικονομήσει από ένα 
δρόμο, να το χρησιμοποιήσει γι.α άλλο δρόμο, δεν μπορε( να το χρησιμοποιήσει γ ια 

αεροδρόμι.ο ή Ύια κα-τασχευή σχολείου. επαναλαμβάνω, όμως, αν βρQ'ύμε φόρμουλα 
να κάνουμε ακόμα πιο αυστηρή -την πρόνοια του άρθρου 4, εμεtς θα συνεργαστο'ύμε . 
Αλλά πλήρης απάλειψή του θα μας δημι.ouQyήσει χάος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπενθυμi.ζω όη στο παρελθόν είχε ytνε~ τροποποίηση στο άρθρο 4, για να 
είνα~ τουλάχιστο στο (.διο Κεφάλαιο. Όμως είναι αρκετά καθαρά τα επΙXειρrιματα 
και των δύο πλευρών και νoμi.ζω όη αν δε θέλουν να τοποθετηθούν οι άλλες 

πλευρές, δε θα rιθελα να συνεχιστεί η συζήτηση μεταξύ '{ων δύο πλενρών που ήδη 
έχουν βόλει τα επιχειρήματα. 

, 
Ο χ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πέραν από τα όσα εΙΠε ο κ. Ιεροδιαχόνου μι τα οποία 

συμφωνώ, πιστεύω όtι η μέχρι τώρα εμπειρLα δε δικαιoλ.ayεί τους φόβους του 

χ. Παπαδόπουλου. Γι' αυτό προτείνω να μείνει '{Ο άρθρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Λυσσαρ(δης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Φοβούμαι όη ο κ. Παπαδόπουλος έχει δίκαιο, γιατί δεν μπορε' η Βουλή να 

δίνει εν λειnι.ώ στην κυβέρνηση το δικαίωμα, έστω και αν είναι στο ίδι.ο κεφάλαιο, 

διό'tι αυτό θα δημιουργήσει δημαγωγικές '{οποθετήσεις. Είναι σωστό αυτή η Βουλή 

να γνωρίζει ΕΚ "(ων ΠΡOtiρoov πώς ttΡOtLθe.tat η κυβέρνηση να χρησιμΟΠΟΙΕΙ '{α 

διάφορα ποσά, γι' αυτό εμΕις θα υποστηρίξουμε την "(ροπολογ(.α την οπο(.α έΧΕΙ Ειση· 
yηθEt "(Ο ΔΗ. ΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, ο χ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Συμφωνώ μΕ "(ον χ. Ιεροδιακόνου. Δεν πιστεύω ό't\ υπάρχει OΠOι.oσδiIttOtt 
οργανισμός ettE κυβέρνηση είναι είτε Ο'tιδήποτε άλλο που μπορεί να μπει σΕ "(έ'ι:OLα 
στεγανά σΕ όtι αφορά τα έξοδά του . Α ν θέλουμε να φέρνουμΕ εδώ όλες αυτές τις 

tροποποιήσεις και τις μΕτακινήσεις, αutή η 8ουλή θα πρέπει να συνέρχεται πέντε 

φορές την εβδομάδα. Δε θα κάνουμε άλλη δουλειά. Πιστεύω όtι αtm'ι τι ευχέρεια, η 
ελαστικότηtα, πρtπει να παραμείνει, διό'tL ε'ναι σε λογικά πλαΙΟια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μου επ~τρέπετε να πω μια λέξη, YLαtt νoμi.ζω ο κ. Ιεροδιακόνου προσπάθησε 

να απλοποιήσΕΙ το θέμα. Αυτή η Βουλή που συζητά κάθΕ φορά αν θα γίνει ο δρόμος 

Λεuχωσ(.ας·Kάμπoυ, για παράδειγμα, είναι Ευχαριστημένη, αφού ε-Υκρίνει τη 
δαπάνη, αν ΥίνΕΙ ο δρόμος, δeν ξέρω, Λευκωσίας-Λάρνακας, ΕΠΕιδή είναι στο ίδιο 
κεφάλαιο; Και είναι παράλογο πράγμα να ζητά 11 Βουλή να ενημερωθεί ΕΚ των 
προτέρων; Επαναλαμβάνω το (διο επιχεΙρημα ότι δηλαδή θα κατακλυσtεΙ η Βουλ'ή 

από πoλλtς τροποποιήσεις Είναι απόδειξη της ορθότητας αυτού που λέω. Για να έχει 

τόσο μΕγόλο αριθμό, σημαίνει ότι είναι μεγάλη τι παραποίηση των δαπανών απ' 

αυτές που εγκρίνει 11 Βουλή για άλλους σκοπούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

• 

• 

, 

1 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ θα πω μόνο μια λέξη, κύριε Πρόεδρε. 

• ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απ<»tλε(εται να πεις μόνο μια λέξη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Η απλοποΙηση δεν είναι από τον κ. Ιεροδιακόνου που γΙνεται. αλλό: λuποuμαι 

ElVOL από τον κ. Παπαδ6πουλο που γίνεται απλοποίηση. Δεν είναι δυνατό να πόρει 
λεφtά ym το δρόμο Λευκωσίας-Κάμπου και να έρχεται η οποιαδήποτε κυβέρνηση να 
τα XQtlOLμαιtOLTιoEL για το δρόμο Λευxωσtας-Λόρνακας. Για όνομα του θεού. Δε 

νομ(ζω όη υπόQxει τέτοια πιθανότητα η όποια κυβέρνηση να αναλάβει μια τέτοια 

πρωτoβoυλtα. Είναι εντελώς δια«Χ)ρετιΧά και πιο απλά τα πράγματα και νομίζω ότι 

και για λόγους δεοντολογίας καμιά κυβέρντιση δι θα κάμει κάτι τέτοιο, και δυσκο

λεύουμε. κατά τη Ύ"ώμη μου. και την εύρυθμη λειτoUQΎία γενιΧότερα. αλλά και τα 

αναπτυξιακά έργα. αν εμείς έρθουμε και ItOUμt να aπαλειφθεΙ εντελώς αυτό το 

πράγμα και να έρχεται κάθε φορά η κυβέρνηση στη Βουλή. Πολu σωσtά λtχΘΗXε ότι 

θα έχουμε εκατοντάδες συμπληρωματικοuς πρσυπολογισμούς, για τους οποΙΟυς 

δ(καια μouρμoυρoύμε ΣUΝΈχεια ότι η κυβέρνηση τους στέλλει. και δεν προδιαγράφει 

τα έργα που θα γίνονταν και στέλλει συμπληQωματικoUς προυπολογιομούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν επιθυμώ να μπω σtην ουσία της συζήτησης, αλλά συνήθως ΟΙ δρόμοι στοι.

χ(.ζουν πολύ πιο ακριβό από όσα πρoyραμματ(ζovται. 

• Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. μιλούμε για μια τακτική που αυτή η Βουλή ακολούθησε από 

τον καιρό που ιδρύθηκε μέχρι σήμερα. θυμούμαι, και όταν ήμουν Πρόεδρος της 

Βουλής. εΙχαμε το (διο θέμα όταν υπήρχαν ορισμένα κονδύλια το οποία δεν 

μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν ολόκληρα και παρέμενε ένα ποσό εΙτε διότι καθυ

oτeρoύoe το έργο να αρχ(οει είτε διότι δεν μπορούσαν να το προωθήσουν μέχρι του 

σημείου fXEtvOU που έπρεπε κοι η κUΒΈρντιση έστελλε έγΥραφο και μας πληροφο

ρούσε ότι ουτά το κονδύλια θα πήγαιναν για τον τάδε σκοπό. Αν το Utιχείρημα του 

κ. Παπαδ6πουλου είναι σωστό. ότι όταν μας στέλλουν αυτά τα έΎΥραφα δεν έχουμε 

καιρό να τα μελετήσουμε, τότε ασφαλώς θα ήταν πολύ πιο δύσκολο να έχουμΙ!: καLQό 

να συζητούμε προυπολογισμούς. Εκείνο που πιστεύω πως πρέΠΕΙ να γίνει ε(ναι η 

μια υπηρεσΙα να ελέγχει πράγματι, και μπορεΙ να ε(ναι μια όλλη Επιτροπή από την 

Επιτροπή Οικονομικών. yιot' είναι πολu «Χ)ρτωμένη, η οποΙα να ελέγχει αutά τα 

ΈΥΥραφα και να βλέπει τα δικαιολογηtικά για ta οπο(α μεταφέρεται το κονδύλι. 
Αλλά αν πρόκειται κάθε φορά που υπάρχουν περισσεύματα από ένα έργο, διότι 

καθuστέρησε η έναρξη. διότι. διότι. διότι. να ερχόμαστε στη Βουλή και να σuζηtοuμε 

• αν πρέπει να μεταφε:ρτεΙ το κονδύλι. τότε πιστεύω ότι Πράγμαtι η Βουλή θα txeL 
τεράστιο φόρτο εργασΙΟς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

( θεωρώ ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση. Ναι, ογιατρ6ς έχει σειρά. 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η Βουλή αν yΙvετα~ εξοικονόμηση εχατoμμUΡ(ωv λιρών 
για έργα για τα οποια για τον άλφα ή βήτα λόγο δεν είναι σε θέση η κυβέρνηση να 
eπιτελέση, δε θtλει τα γvωQ(ζ.ει εχ των προτέρων πώς θα διατεθούν αυτά τα εχατομ

μUρια; Πώς είναι δuνατό να γίνει αυτό το πρ(:ιΥμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ιεροδιακόνου και τελειώvtι η συζήτηση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκε ότι μπορεί η κυβέρνηση να πάρε~ χρήματα από το 
δρόμο ΤηλλUΡΙOς-Λευχωσ(ας χαι να τα διαθέσει στο δρόμο Λάρνακας. Δεν είναι 
δυνατό να γίνει αυτό το πράγμα. Μπορεί να γίνει, αφού ολοκληρωθεί το έργο του 
δρόμο\! ΤηλλυρΙΟς και περισσεύσουν χρήματα. Τότε δικαιoύtαι να μεταφέρει απ' 
εκεΙ σε χόποιο άλλο δρόμο, αλλά ενώ υπάρχουν τα χρήματα εκεΙ και δεν έχει 
ολοκληρωθεί το έργο το\! δρόμου Τηλλυρίας-Λευκωσίας δεν μπορεί να πάρει ούτε 

λίρα απ' εκει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Πόσοι υποοττιρ(.ζουν τη δι.αΥραφή του άρθρου 4; 

ΓΡλΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 UΠΙρ. χύρ" Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι είναι tvavtkrr, 

τΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 εναντίον, Κύρ~ε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πήγε περΙΠατο η συνεργασία. 

Αποχές; 

τΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Γέλια) 

Επομένως το άρθρο 4 παραμένει. 

Το μόνο που έχω να παρατηρήσω είναι ότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα και θtμα 

όσον αφορά τα έγγραφα, γιατί από τη δική μου πείρα δε μελετούμε τα έγγραφα 
eπαρκώς και θα πρέπει να ξαναδούμε αυτό το θέμα των εγγράφων, διότι δε γίνεται 

να έρχονται έγγραφα στη Βουλή και να μη γίνεται μελέτη, και να γίνεται παραδοχή 
πως δε γίνεται μελέτη, και θα "θελα να σχολιάσει αυτό το πράγμα ο Πρόεδρος της 
Επιτροπής Οικονομικών. Πόσο μελετούμε τα διάφ>ρα. ΈΥΥραφα που έρχονται κοντά 
μας. Σε κόπΟI.O στάδιο κUρl.Oι, δεν πρόχειται να προχωρήσουμε ο' αυτό το θtμα αλλά 
τtθτpιε στη σutήτηση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

K\ιριe Πρόεδρε. είμαι πιο έτοιμος να μιλ"οω γι.α τη συνεργασία παρά γι.α τα 
έγγραφα. 

(Γέλια) 

• 

• 

• 

• 

, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ήθελα. x\JQι.e Ιεροδιαχόνou. σε XMOLO στάδιο να το δεΙτε ως EπΙΤΡOπiι 
O~xoνoμιxών. 

Λοιπόν, βάζω σε ψτtφoφoρ(α βέβαια το άρθρο 4 ως έχει. εφόσον υπήρξε 'tΡOΠG-
ποΙηση χοι αντιλαμβάνομαι ότι είναι το αντίστροφο. Λοιπόν, πόσοι ψTJφίζouν υπέρ 

tO\l τέταρτου άρθΡOΊJ ως έΧΕΙ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 ιI1U:Q, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 ενοντΙο'Υ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμι.ά αποχΤι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 33 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και καμιά αποχή, το τέταρτο άρθρο ιγκρΙ· 
νεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΙ: 

εΙνοι πάνω στο προηγούμενο, κύριε Πρόεδρε. Ναι μεν πέρασε "πό tύπo 

αστεtoιι, αλλά τουλάχιστον εμε[ς δε δεχόμαστε ότι πάμε αμελέτητοι στην Επιτροπή 

Οικονομικών. Και δε νομ(.ζω να το δέχονται και τα 1).ι-τόλοι.πα Μέλη της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

ΚύΡΙΕ. εΙΠα ότι από την πε(.ρα την οποίο εΙχα τότε, δε γινόταν η μελέτη σε 

βάθος των εγγράφων. Δικα(.ωμά σας να μου πεΙτε ότι τα μελεtάτε τώρα και μακάρι 

πράγμαtι αυtό να yLvetaL. Δεν Tιtav πρoσπάθεLα να ανηδικήσω με κανένα Μέλος 
tης EπιtΡOπής. 'Htav όμως μια προσπάθεια να δω αν \!πό:ρχουν κάποια κενά, ώστε 
εμείς οι ίδιοι να ta διορθώσονμε. Κάποια α\!τοκριτική επιtέλους πρέπει να ΥLνεtαι 
σε ορισμένα θέμαtα. Δεν Tιtav θέμα να ψέξω κανένα. 

Λοι.πόν προχωρονμε στην ψήφιση trov επόμενων άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρ\!ση και καtάρΥηση θέσεων. Δεύtερoς ΠΙνακας. Πρώtο Μέρος. Δεύtερoς 

ΠΙναχας. Δεύτ"ερο Μέρος. Άρθρο 5. 

Αvηχαtάσταση θέσεων πο\! είναι 'ΚΕνές τι πο\! θα χενωθούν. TQ'toς Πίνακας. 

Αvtιχαtάσταση κενών θέσεων αμtσως μετά tΗV πληρωμή tOUς. TQLtoς Πίναχας. 

Mεtαφoρά πισtώσεων. Άρθρο 6. 

AeLtO\!QYO' πο\! ασχο\ιν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. TέtClQtoς Πίνακας. 

Άρθρο 7. 

'Οροι και άλλη ορολογία που χρηοιμοποιε'tαι στο Νόμο αυtό. Άρθρο 8. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 5 μέχρι το 8 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν ιΙπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 5 μέχρι το 8 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ προυπολογισμοίι Νόμος τοιι 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Και θέτω τώρα σε ψηφ<>φορΙα ΤΟιΙς Προ\)πολογισμούς ως έχouν τροποποιηθεΙ 

Πόσοι ψηφ(ζouν ιΙπέρ των ΠΡOUΠOλOγιoμων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 1JJtiQ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν εναvτι.oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 42 ψήφους 1JJtiQ, 7 εναντΙον και καμιά αποχή ο Τακτικός προu...ολογισμός 

Ι 

για το έτος 1992 εγκρΙνεται. , 

Προχωροίιμε στον προυπολογισμό Αναπτύξεως τοιι 1992. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Σuνoπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθε(; 

Εφόσον δεν ιΙπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

πριν προχωρήσΟιΙμε στα νπόλOI..ι.α άQθQα, όπως έγινε και στον Τακτικό Προ\)

πολογισμό, προχωρούμε στην ψήφιση των ΚεφαλαΕων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επιτροπή Προγραμματισμού. Κεφάλαιο 01. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Κεφάλαιο ΟΙ εγκριθεΙ; 

Εφόσον δεν ιΙπάρχει ένσταση, το Κεφάλαιο ΟΙ εΥκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 06 - YπoUΡγεΙO Γεωργίας και Φuσικων Πόρων μέχρι Κεφάλαιο 16 -
Μετεωρολογική YnllQeotα. 

• 

, 



• 

• 

• 

-
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι στο Κεφ6.λο.ι.ο 09. ΓεωρΥ(.α. σελίδα 25, (ιρθρο 57 909. EWΗ
γεΙται το ΑΚΕΛ να tyxQLθoUv οι πιστώσεις που JtρoteLVOvtOL από την Εκτελεστική 
EξouσΙO. δηλαδή οι ΠΡOUπoλoyισμoί όπως έχουν. 

Ο Χ. Ιεροδιαχ6νο\l. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Επειδή θα βρούμε και άλλα παρόμοια. απλώς εξήγηση της ψήφου ότι έχουμε 
περικόψει μεριχά κονδύλιο τα οποία βρίσκονται στον προυπολΟΥιομό Αναπτύξεως, 
1"0 οποια είναι αόριστο, δεν αφορούν συγκεκριμένα έργα . και είναι αντά τα δημοχο
πικά έξοδα που κάμνουν διάφοροι Υπουργοί, κύριε ΛUΣσαρ(δη, τα οποΙΟ έχετε 
αναφέρει προηγουμένως, και μ' αυτό δίνω ερμηνεία της ψTjφoυ. και μι.a και η ΕΔΕΚ 
έκαμε εξαίρεση προηγουμένως και ψήφισε, ελπιζω να εUΘUΓραμμιoτεΙ και τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η ερμηνεία της ψτiφoυ Ισως θα έπρεπε να δοθεί μετά από την ψήφιση, κύριε 

Ιεροδιακόνον. και όχι πριν. 

Οπωσδήποτε. πόσοι υποστηρ(.ζουν το Κεφά:λαLO 09. όπως έχει τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32 "πέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντ(ον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Με 32 ψήφο"ς "πέρ. 16 ενανΙων και 7 αποχές το Κεφάλαιο 09 εΥχρΙνεται. 

Ο κ. Κατσο"ρΙδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να εξηγήσο"με την ψήφο μας. Α"τά τα ποσά εΙναι εχεΙνα τα ποσά τα οποΙα 
επιτρέπονν στο"ς Υπο"ργούς όχι δημοκοπικά να λύονν επιτόπο" κάποια μικρά 
προβλήματα τα οποΙΟ παρουσιάζονται Είναι γι' αmό το λόγο πο" -ι:ους ψηφt.ζo"με 
και νoμt.ζω ό-ι:ι δεν ψηφισι:ηχαν ενόψει εκλογών. Α"τός εΙναι ο κύριος λόγος. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θtμα τάξης. Ο κ. Kατσoυρi.δης δικαιούται να εξηγήσει τη δική 
το,,-ι:ην ψήφο, δε δικαιούται να ερμηνεύσει τη δική μας ψήφο. Αν ήθελε σul;ήτηση επΙ 
το" θέματος, θα την etxr:, χαι θα του λέγαμε ναι. δε θέλουμε τους Υπουργούς να 
δημοκοπούν προεκλογικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Kληρi.δη, αντι.λαμβάνομαι ότι -για να εΙμαστε δ(καιοι.- ο κ. Ιεροδια

κόνο" προσπάθησε να ερμηνεύσει την πιθανή ψήφο το" κ. Λuσσαριδη. Για να 
εΙμαστε δίκαιοι επί το" θέματος. Δεν είμαι σίγouρoς πως τα κατάφερε. 
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Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όχι, ε{μαι βέβαιος ότι ο' αυτή την περΙΠτωση το κατάφερε ο κ. Ιεροδιακόνου, 

υπό την έννοια ότι ναι, δε θα ήθελα υπό οποιεσδήποτε ΠΡOUΠoθέOεις να υπάρχει 

αυτή τι ευχέρεια οε οποιοδήΠΟΤΕ, διότι .πρόΥματι πολλές φορές βρισκόμαστε προ 

εκπλήξεως να δινοντοι υποσχέσεις για έργα για τα οπο(.α τι Βοιιλή δεν έχει καμιά 

γνώση. Με την ευκαιρία που πήρα το λόγο θα ήθελα επίσης να ρωτησω: Ποιος είναι 
ο λόγος που οι προυπολογισμοΙ είναι και στην ελληνική γλώσσα και στην αγγλική 

γλώσσα; Εξ' όσων γνωρίζω δεν υπάρχουν αγγλόφωνοι Βουλευτές στο Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σωστό. για του χρόνο\!. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα Κεφάλαια 06 - 16 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσtαση, τα Κεφάλαιο 06 - 16 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 21 - Υπουργείο ΔικαLαJύντις μέχρι Κεφάλαι.ο 22 - Φιιλακές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Α vτιλαμβάνoμαι όη και εδώ υπάρχει τροποποίηση από το ΑΚΕΛ. στη σελιδα 

49. άρθρο 429. Χορηγία στον Κεντρικό Φορέα ΝεολαΙας, για να εγxρ~θoύν o~ π~σtώ
σεις που προτείνονται από την Eκτελξσtική Εξουσ(α. 

Πόσοι υποστηρ(ζουν τους προυπολογισμούς ως έχουν τροποποιηθεΙ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντ(ονί 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντ(.ον, κΙΙριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κοντιδης σαν να ψήφισε δiιo φoQές. 'Εχει παρασύρει πολλούς στον καιρό 

Ί:ου ο κ. Κληρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 32 ψήφους υπέρ, 16 εναντΙΟν και 7 αποχές, τα Κεφάλαια 21 - 22 
εγκρίνονται. 

Ο κ. Κατσουρίδης να δικαιολογήσει την ψήφο του. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως και στην περl.πτωση του θεατρικοΙΙ Οργανισμού 

Κύπρου έτσι και εδώ πιστεύουμε ότι τα κονδύλια για την πολιτιστική ανάπτuξη και 

για τη ννoλαkι η Βουλή πρέπει να τα αvτιμετωπ(.ζει με ευρύτητα πνεύματος και 

, 

• 



• 
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π~στεύoυμε ότ~ το γεγονός ότι αφήνει ουσιαστικά να περάσει, αφήνεται να περάσει. 

το Χονδύλι για τις κομματικές νf:Oλαίες ε~ναι χόη το οποίο στη σννε(δηση του 

Κυπριακού λαού. νομ(.ζω, θα δημιουργήσει ορισμένες Evnιπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κασουλιδης. Να αψτΊσουμε κάποιο άλλο να διχαι.ολσΥήσει την ψήφο του. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αρχικά όσον αφορά το κονδύλι για το Φορέα Νεολαίας είχαμε 

ΠΕΙ στην EnnΡOnti Οικονομικών όη θα μας δοθεΙ 11 Ενκαιρίσ να εξετάσουμε με 
λεπτομέρεια τον ΠρoUπoλoγισμό του Φορέα σαν νομικό πρόσωπο δημόσιου 

δικαΙΟυ. θα έχο"ν εν τω μεταξύ την ευχέρεια με δωδεκαΤΤιμόρια να μπορέσουν να 

λεnoυργήσouν. Κατά δε'ύ"fΕΡΟ λόγο όσον αφορά τη χορηγια στις χομματιχές 

νεολαίες δε βλέπω γιατί να γίνεται οποιαδήΠΟΤΕ σύγκριση από τη σηγμή που δεν 

έχουμε διαμαρτυρηθεί για την ΕΠιχορήΥτιση των πολΙ1:ικών κομμάτων. για να 

AeLtouqyet σωστά 11 Δημοχρατιο.. επομένως δεν πρέπει να γ(νεται καμιά σύγκρι.ση 
μεταξύ των δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Προχωρούμε ... 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν πειρόζει που δεν μου αναγνωρ!.ζετε το δικαιωμα ως Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος να μην ακολουθήσω τη σειρά που ζήτησα. τουλάχιστο δώστε μου το 

λόγο . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε ΠαπαδόπουΜ. δε φορούσα τα ΓUΑλιό. μου . 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΙ: 

Και εμεις για να εξηγήσουμε την ψήφο μας για το Φορέα Νεολαιας. Εμεις 

έχουμε αμφL.βoλΙες και συζητήσεις στην Επιτροπή για τη O\Jνταγματικότητα και τη 

νομική οντότητα αυτου του φορέα. Και δεύ"tερo , θέλουμΙ!: να αναθεωρήσουμε και 

tLς μέχρι σήμeρα δραστηριότηtες του φορέα και τα αποτελέσμαtα και να απoφα~ 

σΙσει η Βουλή πώς θέλει να χει.ριστε( αυτό to θέμα. Γι' αυτό δεν εγκρίνουμε ta 
Κεφάλαια 21 ~ 22. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 25 ~ ΥπσυργεΙο ΕμπορΙσυ και Β ιομηχανιας μέχρι Κεφάλαιο 26 ~ 

Εμπόριο και Βιομηχανία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως ta Κεφάλαια 25 • 26 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα Κεφάλαια 25 - 26 εγκρΙνσνται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαια 31 - Υπουργείο ΕρΥασιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι 

Κeφάλαιο 34 - ΥπηρεσΙες Κοινωνικής ΕυημερΙας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οα Κεφόλαια από το 31 μέχρ~ το 34 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσtαOΤΙ. τα Κεφάλαια από το 31 μtxρι "(ο 34 εΥκρΙνονται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 40 • Yπouρyε(.o Εσωτερικών μέχρι Κεφάλαιο 42 • Αγροτική 
Aνάπtυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ανηλομβόνομαι ότι στο Κεφάλαιο 42, ΑΥροτική Ανάπτυξη, σελίδα 91 και 92. 
άρθρο 26 881 και άρθρο 41 615 γίνεται εισitγηση από το ΑΚΕΛ να εγκριθούν οι 
πιστώσεις ως προτεΙνοvtοι από ττιν Εκτελεστική Εξουσια. 

Πόσοι υποστηρΙζουν το Κεφάλαιο 42 ως έχει 'ΤροποποιτιθεΙ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναvτΙoν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 eνavtl.ov, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

6 αποχΙς. κύριε Πρόώρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 32 "ψήφους υπέρ, 16 εναντ(ον και 6 αποχές. το Κεφάλαι.ο 42 φρΙνεται ως 
έχει τρσποποιτιβεΙ 

Ο κ. Kαζαμlας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Δικαιολόγηση της ψήφου. κύΡΙΕ Πρόεδρε. Απλώς πρbteι να υπενθυμίσουμε το 

Σώμα και όλοuς τους συναδέλφους ότι ακριβώς Oυtό το χονδίιλι ,ου οποΙου το 

ύψος έχει περιοριστεΙ είναι το κονδ"ύλι από το οποto πολλό: προβλήματα. όπως α-υτά 

'υποβόλλονται σε σννεχτj 'υπομνήματα βασικά των ΒΟ1Jλε1J1ών πο)) επισκέπτονται την 

ύπαιθρο, επιλύονται σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα. Και πολύ φοβούμαι ότι θα. 
δuσκολε1J1εΙ το έργο της Εκτελεστικής ΕξοοοΙας στο να ανταποκρίνεται θετικά 

ακόμα και σε αιτήματα το)) Σώματος και των ΒΟ1Jλεντών . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Ο κ. leρoδι.αxόνo1J. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι πολύ σοβαρά κονδύλι.α για να μην nρooρU;ovtaL για 

σνΥχεκριμένο έργο ή αναπr'Uξι.ακό έργο. Και δεν μπορεί οποιοσδήΠΟΤΕ 'υΠO'UQYός να 

χειρίζεται μερικά εκατομμύρια έτσι για να λύει, κατά την κρίση το)) και enLtόπou, 

διάφορα προβλήματα και να μην το ρίχνουμε πάντοτε στα παραγωγικά και ανoπro

ξιακά έργα. Μπορεί ένας υπουργός για παράδειγμα να επισκεφθεί ένα χωριό και να 

, 

, 

• 
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τάξει ί.Ι0.000 γιατΕ r:xetvo το χωριό κτίζει εκκλησtα. ΤΟ διπλανό χωριό nou κτtζr:ι 
και αυτό r:XXAllata δεν έχει κανένα να tou δώσει {:ΙΟ.ΟΟΟ. Ή ένας υπουργός, και 
amd μας τα έφεραν και σε ΣVμπληρωμαηκoύς ΠΡOυπoλoγισμoiις, π6ει σε ΣωματεΙΟ 
και μe-rά όταν 'tou πουν να προσφωνήσει και το χορό, ας πoiιμι!, κάμνει εισφορά 
ί.Ι,ΟΟΟ. ΕΙναι και αυτά απ' αυtά τα κονδνλια ΠQU βγαΙνουν, γι' αυtό δε βλtποuμε το 

λόγο να -υπάρχουν amd τα κονδνλια. Αν θέλει ένας ΥπουρΥός να UΠoσχεθεΙ σε μια 
κοινότητα oπoLbδήπoτε έqγo, είναι η Βοuλή εδώ και μπορεί να φtρει O'Uμπληρωμα~ 

τικό προθπολογισμό να δώσει και η Βουλή τη ΣUΓΚατάθεσή της, για συyxeκριμtνo 

όμως έqγo και όχι κατά το δοκούν των \JΠouργiliv. Το έχω ξαναπεί και άλλοτε. Μας 

έφεραν σvμn:ληρωματικό προυπολογισμό να δώσουμε από (5 000 σε δίκ> ορφανά. 

Πολύ καλός σκοπός και όλοι θέλοuμε να δώσουμε στα ορφανά. Πόσα όμως OQφανά 

υπάρ~υν στην Κύπρο τα οποια δεν παίρνουν ης (5 000 και παΙΡνοtΙV δίιο συΥχε
κριμένα ορφανά. τα οποία έτιιχε να προσεγγίσουν υποuργό ή έτυχε να ixOUV τα 

μέσα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Το θέμα των ορφανών αντιλαμβάνομαι δεν έχει σχέση με την αγροτική 

ανάπτυξη. Οπωσδήποτε δε θα δώσω για απαντήσεις r:πί το" θέματος. ΤΟ ΔΗ.ΚΟ. 

θέλει να δικαιολογήσει ψήφο; 

Λοιπόν 'υπάρχει ένσταση όπως τα Κεφάλαι.α από το 40 μέχρι το 42 εγκριθούν: 

Εφόσον δεν 'υπάρχει ένσταση. τα Κεφάλαια από το 40 μέχρι το 42 εγκρίνονται. 

Πρoχωρoiιμι! πιο κάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 48 - YπotIQYEΙO Οικονομικών μέχρι το Κεφάλαιο 49 - Πιστοδότηση 
Αναπτύξεως. 

• ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

• 

, 

Υπόρχει ένσταση όπως τα Κεφάλαια 48 - 49 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσtαση. τα Κεφάλαια 48 - 49 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Κεφάλαιο 55 - Υπουργείο Παιδείας μtχρι Κεφάλαιο 56 - Παιδεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπόρχει ένσtασll όπως τα Κεφάλαια SS - S6 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, τα Κεφάλαια 55 - 56 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Κεφάλαιο 60 - ΥπουργεΙΟ Συγκοινωνιών και Έργων μέχρι το Κεφάλαιο 67 -
Ταχυδρομικές Yπηρεσl.ες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπόρχει ένσταση όπως τα Κεφάλαι.α από το 60 μtχρι το 67 εγκριθoΎV; 

Εφόσον δεν 'ΙΙπάρχει ένσταση, τα Κεφάλαια από το 60 μέχρι το 67 ιΥχρΙνονται. 

Ο κ. Ιu).λούρης. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ε[ναι στο Κεφάλαιο 65, Υι.α το Δ~εθνtς Αεροδρόμιο Λάρνακας. 
Παρ' όλες τις πολλές αμφιβολίες που μπορεί να έχουμε γι.α πολλά κονδύλια του 
προυπολογισμού, εδώ εΙναι κάτι το οποΙο εΙναι πολύ φανερό και παρ' όλο που το 
ψηφΙζο"με πρέπει να τονιστεΙ Ψηφ(.ζο"με ~να κονδίιλι f4.100.000 που θα δώσει ζαιή 
στα έργα το" αεροδρομ(ο" Λάρνακα~ για οκτώ μήνες και αυtOΙ οι οκτώ μήνες 
σύμφωνα με το νέο Υπουργό xρε~όζoνται γι.α να ΠροΥραμματΙσει η κυβέρνηση τι θα 
κάμει με το αεροδρόμιο Λάρνακας. Aυtό το 0.;1:0(0 δηλαδή σuμβαΙνει εΙναι ότι εΥκρι.

νο"με εμεΙς να ξoδευtOύν αυtά τα λεφτά QΠρoyραμμάτιστα και ενόσω κτιζουμε 

περιμένουμε να γίνει ο ΠΡΟΥραμματωμός. Αυτό το οποίο νομίζω ότι θα εδικαιού
μουν είναι να κάμω ~κκληση προς την κυβέρνηση να κάνει αυτό τον προγραμμα

τωμό το ταχύτερο δυνατό, ούτως ώστε να εξοικονομηθούν λεφτά από αυτά τα 

(4.000.000. Γιατί αυστηρά ομιλούντες σε μια χώρα προγραμματισμένη έπρεπε να 
υπάρχουν τα σχέδ~α και οι ΠροΥραμματισμοί πριν εγκρΙνει η Βουλή λεφτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή εΙναι δικαιολόγηση της ψή<JX)υ του κ. Συλλούρη ή του 
Δημοκρατικού Συναγερμού; Διότι, ποια είναι η παρέμβαση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Συλλούρης Ι;ήτησε να δικαιολογήσει την ψήψ) του. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ, Συλλούρης μ(λησε, δεν κατάλαβα γιατί θέλει εξήγηση ο 
κ. ΚατσουρΙδης. Το τι θα κάμει ο Δημοκρατικός Συναγερμός το κάμνει με την ψήφο 

του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε KατσoUΡ(δη, νοείται ότι όταν ένας Βουλευτής που είναι και Μέλος της 

• 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτρο.ίτής αιτιολογεί κάτι. το αιτιολογεΙ εκ μέρους του Ι 

κόμματός του. 

Ναι, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η αιτιολόγηση είτε από τον κ. Συλλσύρη είτε από οποιοδήποτε 

άλλο Βουλευτή εΙναι δεκτή, αλλά βάλατε μια αρχή προηγούμενα. Ότι έπρεπε να 

ψηφιζονται τα συγκεκριμένα Κεφάλαια και να αιτιολογείται μετά την ψήφιση η θέση 

του οποιουδήποτε. Είναι συνταγματικό δικαtωμα του οποιουδήποτε Βουλευτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αυτό έγινε, κύριε Χριστόφι.α. Εγκριθηχαν τα Κεφάλαια από το 60 μέχρι το 67 
και ο κ. Συλλούρης δικαιολό"Υησε την ψήφο του. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΙ: 

Α! Εγκρίθηκαν τα Κεφάλαια. Με πιάσατε εξ απροόπτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Για τα Κεφάλαια 60 μέχρι 67 δεν είχα καμιά τροπολογία κοντά μου και ζήτησε 
να αιτιολογήσει την ψήφο του γι.α το Κεφάλαιο 65. Πώς αλλιώς θα μπορούσε να 
προχωρήσει; 

• 

, 

, 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 72 - Υπουργε(ο Υγείας μέχρι Κεφάλαιο 73 - Υγε(α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσtαση όπως τα Κεφάλαι.α 72 • 73 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση, τα Κεφάλαια 72 - 73 t'γΚρΙνoνται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφ6:λαιο 79 - Διό.φορα μέχρι Κεφάλαιο 80 - Mll Προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Aπoθεμαtικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως τα Κεφάλαια 79 - 80 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. τα Κεφάλαια 79 - 80 εγχρΙνοντοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Δεύτερος Πίνακας, σελιδα 142. Aντικατάσtαση θέσεων με νέες θέσεις κάτω 
από το Κεφάλαιο 96Α - Γενικές κο-ι:ηγορΙες προσωπικού του Τακτικού προυπολοΥΙ

ομού. Κεφάλαιο lΟΔ - Ινσητούτο Γεωργικών Ερευνών και Κεφ(χλαιο 15Δ -
Ανόπτυξη Αλιείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

γπόρχει ένσταση όπως ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθεΙ; 

Εφόσον δεν \ιπάρχει ένσταση, ο Δεύτερος Πίνακας εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τρίτος Πίνακας, σελίδα 148. ΛΕιτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα 
κoνΔUλια, Κεφάλαιο ΟΙ - Επιτροπή Προγραμματισμού μέχρι Κεφάλαιο 80 - Μη 

Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως ο ΤρΙτος Πίνακας εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ο Τρίτος Πίνακας εγκρίνεται. 

ΔuσtUΧώς δεν υπάρχουν καν μεtαφράσεις, σωστά λέχθηκε, έπρεπε να ήταν 

μεταφρασμένα στα ελληνικό . Υποχρεώνομαι να τα μετα~, ενώ τα διαβάζω. 

Επιστρέφοιιμε στα όρθρα και προχωρούμε με τΟ όρθρο 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμε(ο Αναπτύξεως ποσού ί:126,736,752 για τη 

χρήση τοιι έτους ποιι λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙοιι 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψηφ(.ζουν ιιπέρ τοιι δεύτερου όρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Καμιά αποχή. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Με 42 ψήφους υπέρ. 7 evavttov και καμιά αποχή. το άρθρο 2 εyκρEνεtαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ει.δΙκευστι των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψτtφ(.ζO\IV ωτέρ του τρ'του άρθρου; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 evavttov. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 42 ψήφους υπέρ. 7 εναντ(ον και καμιά αποχή, το άρθρο 3 εΥχρΙνεται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΧρησιμοποΙηστι του περι.σσεύμαΤQς ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλεΙμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το (διο κεφόλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Α νnλαμβόνομαι υπάρχει η (δια πρόταστι από το Δημοκραηκό Κόμμα για 

διαγραφή του άρθρου 4 για τους (διoUς λόγοιις που ανέφερα πρoηγoυμtνως. Το 

θέtω σε ψηφοφορία. 

Πόσοι υπOOtηρ(.ζο\ΙV τη διαγραφή του τέταρτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψτtφ(.ζo"" εναντ{ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 ΕναντΙΟν. κύριε Πρόεδρε. 

• 

Ι 

• 

, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Με 16 ψήφους υπέρ κα~ 33 εναντίον, η διαγραφή του τέταρτου άρθρου απορρΙ
πτεται. επομένως το τέταρτο άρθρο παραμένει ως έχει, 

Πιστοποιήθηκε η διόλυση της συνεργασίας ακόμα μια φορά.. 

Π ροχωρούμε στα υπόλοιπα όρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατόσταση θέσεων που είναι κενές ή που θα κενωθούν. Δεύτερος Πίνακας. 

Μεταφορά πιστώσεων. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκoUν έλεγχο πόνω στα κονδύλια. Τρίτος Πίνακας. Άρθρο 6. 

Όροι και άλλη ορολογία πο" χρησιμοποιείται στο Νόμο αυι:ό. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσo~ ψηφιζouν "πέρ το" πέμπτο", έκτου και έβδομου όρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψηφιζouν εναντων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

, Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Με 42 ψήφους υπέρ, 7 εναντίον και καμώ αποχή, το όρθρο 5 με το Δε'ύτερο 
• Πίνακα, το όρθρο 6 με τον Τρίτο Πίνακα και το όρθρο 7 εγκρΙνονται. 

• 

Προχωρούμε στην tQt'tTΊ ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικιύσεως Πιστώσεως (Γαμεω 

Αναπτύξεως) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θέ'tω σε ψηφοφορια '1ους προυπολογισμοίις Αναπτύξεως για '10 έτος 1992 ως 
έχουν τροποποιηθεί. 

Πόσοι ψηφιζOUΝ ιmέρ των ΠΡOUΠoλoγισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

46 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι evavtΙOv; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

7 εναντΙΟν, κύρι.e Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

• 



ι 

ι 

1188 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμι.ό: αποχ'ή, X'(ιρ~ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 46 ψήφους ΊJπέρ. 7 εναντίον και καμιά αποχή, ο προυπολΟΥιομός Aνωtt1ι-
ξεως για το έτος 1992 t'(Κρί.νετoι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νόμος περί. Ειδικεύσεως Πωτώσεως Πoσoiι ΠΩ" δεν Υπερβαίνει τα Πeνήντα 
Δυο ΕΚΟ'tομμύρια, Εννιακόσιες Είκοσι Οχτώ Χιλιάδες και Τετρακόσιες Έξι Λίρες 

για τη Χρήση του Έτους που Λήγει στις Τριάντα Μια Δεκεμβρίου του Έτους Χίλια 

Εννιακόσια Ενενήντα Δύο. 

Προοίμιο. Συνοπτικός τω.ος. Άρθρο ι. 

Α νηλαμβάνομαι εγκρίνονται, 

θα αφήσω πίσω τα όλλα άρθρα. όπως χαι στouς προηγούμενους προυΠΟ)"ΟΥΙ
ομούς, και προχωρώ στα διάφορα Κεφάλαια. 

Ο κ, Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κίιρι.ε Πρόεδρε. παρακαλούμε να 1εθεΙ σε ξεχωριστή ψηφοφορ[α ΤΟ κoνΔUλι 

που αφορά τα έξοδα γι.α την Παγκυπρια Επιτροπή Προσφύγων, γιατί προηθέμεθα 

να ψηφίσουμε \ιπέρ του ΤΑΕΠ πλην εκείνου του κονδυλίου. Γι' αυτό παρακαλούμε 

να τεθεί σε ξεχωριστή ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορείτε να μου πεΙτε παρακαλώ σε ποια σελt.δα είναι, γιατί δεν έχει ,; 
υπQβλrιθεΙ ΠΡOηγOΊJμένως αυτ'ή η τροπολογία; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν έχουμε κειμένα επαρκή . για να μπορούμε να τα δούμε εχεΙ, κύριε Πρόεδρε. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Σελιδα 33, άρθρο 51, Κεφάλαιο 266. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Κεφάλαιο 10. Υπουργείο Γεωργίας. Σελιδα 13. 

Κεφάλαιο 20. Υπουργεω Δικαι.οσίινης. Σελιδα 14. 

Κεφάλαιο 30. Υπηρεσίες Ko~νωνιxής Ευημερίας. Σελίδα 16. 

Κεφάλαιο 40. Υπουργεω ΕσωτεριΧών. Σελίδα 23. 

Κεφάλαιο 41. ΥπουργεΙΟ ΕσωτεΡΙΧών. Άλλες Υπηρεσίες. Σελίδα 24. 

Κεφάλαω 42. Υπουργεω Εσωτερικών - ΥπηρεσΙΟ Προστασως και Διαχειρί.-

σεως ΤΙΚ περιouαWιν. Σελίδα 25. 

Κεφάλαιο 43. Υπηρεσία Μέριμνας και Αποχαταστάσεως Εκτοπισθέντων. 

Σελίδα 26. 

Κεφάλαιο 44. Τμήμα Πολεοδομίας χαι Οικ'ήσεως. Ιελιδα 28. 

Κεφάλαιο 45. Σχέδια ΑυτοστεΥάσεως. Σελiδα 3 Ι. 

Κεφάλαιο 50. Υπουργεω ΟικονομΙΧών. Σελίδα 32. 

r 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των πιο πάνω Κεφαλαίων; 

Έπει.δ~ δεν υπάρχει ένσταση, τα Κεφάλαια εΥχρΙνονται. 

Κεφάλαιο 51. Γενικό Λογιστήριο. Εδώ ερχόμαστε στην τρonoλoy(α το" 

Χ. HλLάδη να διαγραφούν τα ποσά για την Παγχυπρια Επιτροπή Προσφύγων. 

Πόσοι ιιπoστηρ(.ζouν την τροπολΟ'ΥΙα του Χ. Ηλιάδη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν υπόρχουν αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ σχετικό κονδύλι επομένως απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 52. Τμήμα κρατικών Αγορών χαι Προμηθειών. Σελ(δα 35. 

Κεφάλαιο 53. Διάφορα. Σελlδα 37 . 

Κεφάλαιο 54. Μη Προβλεπομένες Δαπάνες και Αποθεματικό. ΊελΙΟΟ 38 . 

Κεφάλαιο 60. ΥποιιργεΙο Παιδείας. Σελιδα 39. 

Κεφάλαιο 70. ΥπουργεΙΟ YγtΙας. Σελίδα 40. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση για την έγκρι.ση των πιο πάνω Κεφαλαίων; 

Επει,δ1\ δεν υπάρχει ένσταση, τα Κεφάλαια εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεirι:ερoς Πίνακας. ΛεΗονΡΥΟΙ που Ασκούν Έλεγχο πόνω στα Κονδύλια. 

Σελίδα 42. 

Κατάλογος ΛειτουρΥών Yπεuθ\ινων για την ε,&τραξη Εσόδων. Σελίδα 43. 

Συμπληρώματα: 

Κατανομή της Βοήθειας της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων εθνών για 

τους Πρόσφυγες για το 1991·92. Σελtδα 46. 

Επιτροπή Βοήθειας Παιδιών της Κύ.τρου. Σελίδα 47. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έΥχΡιση του Δεύτερου ntvaxa χαι των Συμπληρω. 
μάτων; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση , εΥχρίνονται. 

Και επανερχόμαστε στα άρθρα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από 'Το Ταμείο AΝΑXOUφΙoεως EΚ'Toπισθtvι:ων και Παθό

vtων noσou ί52,928,406 (μείον αV'tιλαμβόνομαι 'Το ποσό για την Π ΕΠ 'Το οποίο έχει 

κα'Ταψηφιστεί) για "(η χρήση 'Του έτους που λήγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου 1992.. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν 'Το όρθρο 2 με 'Το ποσό ως έχει 'Τροποποιηθεί από 'Την ψηφο

φορΙα για 'ΤΟ θέμα "(ης Π ΕΠ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όλοι υπέρ. 

Ειδίκευση 'Των ποσών που θα δαπανηθοίιν. Πρώ'Τος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, 'ΤΟ άρθρο 3 και ο Πρώ1:ος Πίνακας εγxetvoV'taL 
ομόφωνα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση 'Του περιοσεuμα'Τος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλεΙμ

μα'Τος άλλων άρθρων κάτω από 'Το (.διο κεφά:λαιο . Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Το ιδιο όπως πρoηγoυμtνως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θέ'Τω την 'Τροπολογιο. του κ. Παπαδόπουλου προς έγκριση. 

Πόσοι υπoστηρ(ζouν 'Τη διαγραφή του άρθρου 4. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14, κUριι Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι evaV'ttoν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34. κUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η 'Τροπολογία απOΡΡI.π'TE'Tαι και 'ΤΟ άρθρο 4 εγχρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λει'Τουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δείιτερος Πίνακας. 

'AρθρoS . 

• 
• 
ι 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: .t 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπόρχει ένσταση, το άρθρο 5 και ο Δεύτερος Πίνακας εΥΚΡΙVOV'tαι 
ομόφωνα. 

. Ι 
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θέτω σε ψηφοφορία Ίον προυπολογισμό το\) Ταμείου AνακoUφl.σεως Εκτοπι

σθtντων και Παθόντων ως έχει τροποποιηθεΙ 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Αντιλαμβάνομαι tYXQLvttaL ομόφωνα. 

Η επόμενη συνεδρία του Σώματος oeιζEtaL σης 9 του Γενάρη, ημέρα Πέμπτη 
χαι ώρα 4.00. Η ημερήσια διάταξη θα σας σταλεί αργότερα. γιατί τι Γρσμματεια δεν 
την έχει ετοιμάσει. νοουμένου όη αναμενόταν να είχαμε τελειώσει τους προυπολΟΥΙ

ομούς αύριο. 

Σας Εύχομαι ευruχές το νέο έτος και κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης, 6.46 μ.μ.) 

o~ αxόλouθoι Βοuλεuτέ, "πΈΥοαψαν '(ον κατάλοΥΟ των παοόπων ~ αλφαρη-
ηχή σειQό.: -

ΑΥαπΙΟυ Γιαννάκης 

Α yyελtδoυ Κλα[ρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνΙΟυ Αβραάμ 

Γεωρ-ΥΙου Ανδριας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιόγκου Κίχης 

Ευθυμtoυ ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδο"λου Λάχης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνο 

Κατσουριδης Νίκος 

Κληριδης n.αύκoς 

Κληριδου Καίτη 

Κοντιδης Δημήτρης 

KouκOυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρtδης Βάσος 

MακρtδΊ1ς Ισιδωρος 

Μαρκ(δης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Mιχαηλtδης θόσος 

Mιxαηλtδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γι.αννάκης 

ΠαναΥ(δης Κίμων 

ΠαπαΥεωρΥ(ου Παύλας 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πα.."tαρές ΑνΥερινός 

ΠΙΊ:τοκοπΙτης Νίκος 

ΠΟυρΥουρ(δης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλΙ-τπου Aνδρt!:ας 

Χάσικος Σωκράτης 

ΧαtζηΥιάννης Σoqx:ιχλής 

ΧαtζηδημητρΙΟυ Τώ<ης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρtστόφιας Δημήtρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑνΤΙΠ:QόσωΠ:ΟL θQησχευτΙΧών Ομάδων 

Πογιαtζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη MJtEvLto 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Έκθεση για τα νομοσχέδLO ''Ο περί ΠροtlπολΟΥισμού Νόμος .ου 1992", 
2) "Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) Νόμος του 1992" και 
3) "Ο περΙ Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμε(ο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων )(οι 

Παθόντων Νόμος τοιι 1992" οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Γλ. Κληρίδης, 
Δ. Χριστόψιας, Β. Λ'υσσαρΙδης, Τ. Παπαδόποιιλος. Α. Γαλανός, Ν. Ρολάνδης, Ν. 

Κατσουριδης, Λ. Ιεροδιακόνου. Κ. Κωνσταντίνοιι, r. Κασονλίδης. Κ. Καζαμίας και 
Δ. Συλλούρης) και φρι.ση αυτών σε νόμους. 

Τιμή: SΟσ 

.. , 

J 

-, 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 9ης Ιανουαρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.19 μ.μ.) 

(Αρ.19) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αντής. Παρακαλώ τouς έντι

μους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν ιmάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. Π ΑΠΑΓΕΩΡ ΓΙΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφόλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Τα θέματα με αριθμό 

(Ι) ''Ο περί Παγκύπρι.ας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποι. 

Αρμοδιότητες 1:αι Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του 1991 ", (2) ''Ο περί Εκλογής 

των Μελών των Οργάνων της ΠαΥχύπριας Επιτροπής Προσφύγων Νόμος του 

1991". (3) ''Ο περί Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, 

Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του 1991 H και (4) ''Ο 

περί. Εκλογής των Μελών των Ορ-Υάνων της nαΥΚ'ύπριας Ε..ι"tροπής Προσφύγων 

Νόμος "tO\J 1991" έχουν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ "tov Πρόεδρο "tης αρμόδιας 

Koινoβoυλευηκrις EπΙΤΡOπrις να διαβάσει την Έκθεση "tων τεσσάρων προαναφερ

θέντων προτάσεων νόμου. 

(1193) 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒογ ΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΠPOΣΦYΓQN. εΓΚΛΩΒΙ

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΎΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΊ'ΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΎ 

ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) · 0 ΠΕΡΙ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑΣ ΟΡΓΆΝΩΣΗΣ ΕΚΤΟΠΙ
ΣΜΕΝΩΝ (ΣΎη ΑΣΗ, ΔΟΜΗ, Σκοπσι. ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΚΑΙ ΑλλΑ 

ΣΥΝΑΦΗ θΕΜΑΤΑ) NQMOI ΤΟΥ 1991", (2) ''Ο nEPI ΕΚΛΟΓΗΣ ΤΩΝ 
ΜΕΛΩΝ ΤΩΝ ΟΡΓΑΝΩΝ ΤΗΣ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΎΓΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991", (3) "Ο ΠΕΡ! ΠΑΓΚΥΠΡΙΑΣ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ ΕΚΤΟΠΙ

ΣΜΕΝΩΝ (ΙΥΣΤ ΑΙΗ, ΔΟΜΗ, ΣΚΟΠΟΙ. ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΚΑΙ ΑΛΛΑ 

ΣΥΝΑΦΗ θΕΜΑΤΑ) ΝΟΜΟΣ ταΥ 1991 " ΚΑΙ (4) "Ο ΠΕΡΙ ΕΚΛΟΓΗΣ ΤΩΝ 
ΜΕΛΩΝ ΤΟΝ ΟΡΓΑΝΩΝ ΤΗΣ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣφγΓΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

nα~ντες:-

Αριστοφό.νης ΓεωργΙου. Πρόεδρος 

ΚΙκης Γιάγκο\! 

Α νδρέας Kouκoυμ~ 

ΚλαΙρη ΑΥΥεΛιδοιι 

ΙσΙδωρος Μακριδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Pτjνα Κα'tοελλή 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Δημήτρης Ηλ.οδης 

Η Koινoβoυλεuτ~κή Επιτροπή ΠρoσφUyων, Eyκλωβ~σμtνων. Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέτησε τις π~o πάνω προτάσεις νόμου σε tξ~ συνεδρίες:πις πο\! πραγ· 

ματοποιήθηκαν από τις 9 ΟχτωβρΙΟ\! μέχρ~ τις 20 ΝοεμβρΙου 199ι. ΟΙ προτάσεις 
νόμο\! κατατέθηκαν από τις Koινoβoυλεuτlκές Ομάδες του ΔΗ.ΣΥ., του ΑΚΕΛ· 

Αριστερά-Νέες Δ\!νάμεις, του ΔΗ. ΚΟ. και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

Στην πρώτη σuνεδριo. της Eπ~τρoπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

των Υπουργειων Δ~καιoσύνης και Eσωτερ~κών και το\! ΓραφεΙΟυ του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Κλήθηκαν επLσης όλα τα ενδιαφερόμενα προσφυγικά 

σωματεία, παρευρέθηκαν όμως ΕΚ.ο-τρόσωΠΟL μόνο της Συντονιστικής Επιτροπής 

ΚαρπασΙας και της Ενι.αΙας Ελεύθερης Καρπασίας. Στη σuνεδρίαση αυτή ήταν 

παρόντες και οι Boυλεuτές κ. Τάκης Χατζηδημητρίου και Νίκος Mouσιoύττας. 

Σκοπός των υπό αναφορά προτάσεων νόμου είναι η σύσταση και λειτουργία 

οργάνωσης για τοιις πρόσφυγες και ο καθορισμός των σκοπών και των αρμοδι.ο· 

τήτων της. 

Καταθέτοντας στην Επιτροπή, οι εκπρόσωποι της Συντονιστικής Επιτροπής 

Kαρπασl.ας και της Ελεύθερης Ενιαίας ΚαρπασΙΟς σιιμφώνησαν με τους σκοπούς 

των πιο πάνω προτάσεων νόμου, ιmoστηρ(ζoντας ταυτόχρονα την άπΟψη πως τα 

μέλη των οργάνων της οργάνωσης γι.σ. τους πρόσφυγες θα πρέπει να αναδεικνύονται 

με εκλογές. 
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Ο Πρόεδρος της ΠαΥκύπριας Επιτροπής Προσφύγων με νπ6μVT')μά του προς 

τον Πρόεδρο .ης Βουλης τάχθηκε ενάντια <πη θεσμοθέτηση της οργάνωσης με τη 

μορφή που πρoτεΙνετα~ και εισηγήθηκε τη διεύρυνση της υφιστάμενης Επιτροπής, 

καθώς και των Τοπικών και Επαρχιακών Επιτροπών, μΕ τη συμμετοχή προσφύγων 
α..-τό όλες τις παρατάξεις, οι οποίοι θα αναδειχθούν κατόπιν εκλογών ΠΩ\! θα διεξα. 

χθούν με μυσηκή ψTJφoφoρΙα. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας ιιπόψη όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της αλλά και την 

προ πολλο'ύ διαπιστωθείσα ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης της σύστασης και λεnουρ· 

γ(ας οργάνωσης για τους πρόσφυγες, επικροτεί ως θέμα αρχής τους σχοποίις των 

υπό σιιζήτηση προτάσεων νόμου. Με Υνώμονα τη γενική αυτή θέση η Επιτροπή 

προχώρησε στη μελπη τους, αποδίδοντας ιδιαίτερη σημασία στα πιο κάτω βασικά 

ζητήματα: 

(ο) Τη σύσταση και τους σκοπούς της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, 

όπως θα ονομάζεται. 

(β) Τον τρόπο εκλΟ'Υής των μελών των διάφορων οργάνων της Ένωσης. 

(Υ) Τη δομή και τ~ς αρμοδιότητες της Ένωσης. 

Μέσα από τη συζήτηση δ~απιστώθηκε δι.αφορά απόψεων η οπο(α εστι.όζεται 

στον τρόπο ανάδειξης των μελών των διάφορων οργάνων της ΠαΎΚiιπριας Ένωσης 
ΠροσφύΥων. 

Η Επιτροπ'ή, αφoiι αξιολόγησε τις διάφορες απόψεις που κατατέθηκαν 

ενώπιόν της κατά την εξέταση κα~ των τεσσάρων προτάσεων νόμου, τις ενοποίησε 

σε εν~αΙO σχέδ~o νόμου, οι κυριότερες διατάξεις του οποΙΟυ: 

(α) ΚαθορΙζουν τους σκοπούς και τ~ς αρμοδιότητες της Ένωστις, που είνα~ τι 

απελευθέρωση των κατεχόμενων εδαφών μας κα~ η διασφάλιση του 

δικαιώματος EΠ~στρoφής όλων των προσφύγων με την εφαρμογή των 

ανθρώπινων δικαl.ωμάτων και των βασικών ελευθεριών. Παράλληλα η 

Ένωση σκοπό θα έχει την προάσπιση των δικαl.ωμάτων και των συμφε~ 

ρόντων των πρoσφiιγων και των εγκλωβισμένων κα~ την επΙλυση των 

προβλημάτων που αντιμετωπ(ζouν. 

(β) Καθορίζουν τη δομ'ή της Ένωσης, που θα αποτελείται από το Κεντρικό 

Συμβoiιλιo. από τις επαρχιακές επιτροπές κα~ από τις Τοπικές 

Επιτροπές, οι οποίες θα λειτουργούν σε όλους τους δήμους, στις 

περιοχές των συμβoυλLωv βελτιώσεως, σης κοινότητες των ελεiιθερων 

περιοχών και στους προσφυγΙΚΟύς συνoικισμoiις. 

(Υ) Καθορίζουν ότι τα μέλη των οργάνων της Παyκiιπρ~ας Ένωσης 

Προσφύγων θα διορίζονται από τα κόμματα ανάλογα με τη δiιναμη της 
εκπροσώπησής τους στη Βουλή. 

Τα Μέλη ττις E.πιτρoπ'ής~Boυλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομάδων ΔΗ.ΣΥ. 

και ΔΗ. ΚΟ., υποσττιρίζοντας την πρόταση νόμου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί, 

τόνισαν ότι με τις ρυθμίσεις που προτεΙνονται: 

(α) Οι αξιωματούχοι θα αναδειχWoνται μι έμμεσες εκλογές που θα δι.eξάyo~ 

vται με ενδοχομμαΊ:ιΧές δημοκρατιχές διαδικασl.ες χαι έt:σι θα απoφε\ι~ 

Υεται κάθε προσπάθει.α ναρκοθέτησής τouς. 
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(β) Εξασφαλιζεται η αναλογική συμμετοχή όλων των κοινοβουλευτικών 

κομμάτων στα διάφορα όργανα της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 

και κατ' επέκταση τι συμμετοχή ο' αιιτη όλου του προσφυγικού κόσμου, 

(γ) Τα κόμματα θα μπορούν, αλλά και θα επιδιώκουν να υποδεικνύουν ως 

aξιωματoύχoυς της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων προσωπικότητες 

που οι πιθανότητές τους σε άμεσες εκλογές να συγκεντρώσουν τις 

ψήφους προσώπων που δεν ανήκουν ιδεολογικά σε χανtνα κόμμα εΙναι 

ανύπαρκτες. 

(δ) Αποφεύγονται οι κομματικές αντιπαραθέσεις και τι δι.άσπαση της 

ενότητας των προσφύΥων κατά τη διάρκεια προεκλογι.χών σuyκιvτρώ

σεων. 

(ε) Αποφεύγονται περιtτές δαπάνες για τον προεκλογικό αγώνα. 

Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του AKEΛ-Aρι.στεQά-Nέες Δυνόμει.ς διαφώνησαν με την πρόταση νόμου 

και, εξηγώντας τη θέση τους, επανέλαβαν ότι τι δική τους πρόταση νόμου χατατέ

θηκε, επειδή δεν υπ"ρξε ΣUΝαΙννΊική λύση, και είχε στόχο ΤI1 βελτίωση των διάφoQωV 

προτάσεων. Η διαφωνία τους γι.α το προτεινόμενο νoμoθέτrιμα στηριζεται στο ότι 

αυτό: 

(α) Παραμερίζει πλήρως τον προσφυγικό κόσμο και του αφαιρεί το 

δικαίωμα να αποφασίζει ο ιδιος για τους εκπροσώπους του. 

(β) Δε λαμβάνει υπόψη το συσχετισμό δvvό:μεων ανάμεσα στον προσφυγικό 

κόσμο. 

(γ) Είναι αναχρονLOτικό, γιατί επαναφέρει στrιν Κύπρο το δL-OΡΙστικό 

σύστrιμα το οποίο καταργήθτιχε ύστερα από πολ'ύχροvoιις αγώνες του 

λαού και αποχλείει μέρος των προσφύγων. 

(δ) Δε λαμβάνει υπόψη ττrν ιστορω του προσφυγικού κινήματος των 17 
χρόνων που πέρασαν. 

(ε) Περιέχει διάφορες αντισυνταγματικές δι.ατάξεις. 

Τέλος, οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δuνάμει.ς επΙφUλάXθτ]καν να 

τοποθεηιθούν στην ολομέλεια της Βοιιλής πάνω σε Ο\ΙγΧεκριμένες διατάξεις της 

πρότασrις νόμου αλλά και στα θέματα αρχής που πρoκύΠΊOuν. 

ΤΟ Μέλος της EπΙΤΡOπής-Boιιλ.εuτΉς του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Δημήτρης Hλt.άδης 

τάχθηκε εναντίον του ιιπό συζήτηση νομοθετήματος, τονίζοντας ότι με το δισριοτικό 

σVoτημα oδrιγεΙται το προσφυγικό κίνημα από μια αντι.δrιμoxρατική κατάσταση που 

de facto Ισχυε σε μια άλλrι, πιο αντιδημοχρατική κατάστασl1, πο\! επιβάλλεται με 
νόμο. Χωρίς εκλογές πο\! να διεξάγονται με καθολική μυστική ψηφσφορία και 

αναλογικό σύστημα τι υπό ίδρυση οργάνωση δε θα εκφράζει τους πρόσφυγες. Αντί

θετα θα ελtyχεται ασφUΚτικά από τα κόμματο, χωρίς να έχει αυτονομω, δημοχρα

ηκή ζωή και ανεξαρτησία, που είναι απαραίτητες, για να μπορέσει να ενώσει όλο\!ς 

tο\lς πρόσφυγες κοι να υπηρετήσει τον αγώνα για απιλιυθέρωση και επιστροφή 

όλων στις πατρογονικές τους ιστΙες. 
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Υπό το φως των πω πάνω η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλω

βισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων εισηγείται κατά πλειοψηφία την ψi)φιση σε 

νόμο της ενοποιημένης πρότασης νόμου με τον τίτλο ~O περί Παγκύπριας Ένωσης 

Προσφύγων (Σύσταση, ΣκQΠOΙ, Λειτουργία, Δομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφτj 

θέματα) Νόμος του 1991" και όπως τελικά έχει διαμορφωθΕι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπό.ρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Η κα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

θέμα αρχής. κύριε Πρόεδρε. Νομίζω ότι παρελε!.φθη να δι.αβαστεΙ η σύ.Εδα. 3. 
που προστέθηκε τύ.ευταία, για τις απόψεις του συνάδελφου Ισl.δωρoυ Μακριδη. 

ΑΡ. ΓεΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. η σελtδα 3. στην οποία αναφέρεται η συνάδελφος, αφορό 

ουσιαστικά τα συνοπτικά πρακηκά της συνεδρίας που έγινε στις 18 ΔεκεμβρΙΟυ 
1991 και όχι την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τις υπό σνι;ήτηση 
προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κα Ayyελt.δoυ. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ; 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Βέβαια θα ήθελα σήμερα να ήταν αχρε(αστη αυτή 11 συζήτηση για την Παγκύ~ 

πρια Επιτροπή Προσφύγων. Να μην υπτΊρχε δηλαδή το προσφυγικό θέμα και να μην 

ήμαστε αναγκασμ1νοι να συζητήσουμε για την ιδρuΣΗ της ΠαΥχύπριας Ένωσης 

Προσφύγων. 

θα τΊθελα να αναφέρω ότι η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων είναι ένα όργανο 

εξυπηρέτησης των συμφερόντων των προσφύγων. Δεν αποτελεί νομικό πρόσωπο 

δημόσιου δικαΙΟυ. Ε(ναι απλώς ένα σώμα συμβDυΛ.εuτικό που αναλαμβάνει να 

προωθήσει προς την Εκτελεστική Εξοuo(α αιτήματα και ανάγκες των προσφύγων. 

Και θα ήθελα να αναφέρω ότι στη σελίδα 2. στο άρθρο 4, εδάφιο (δ), όπου αναφέρo~ 
νται οι σκοποί και οι OQμοδι.ότητες της Παγκύπρι.ας Ένωσης Προσφύγων, φαίνεται 

ότι είναι πρόσωπο δημόσωυ δικαΙΟυ, γι' αυτό ειστιΥούμαι να τροποποιηθεΙ ΕπΙσης 

στη σελlδα 3, για την ιδρυοη, να AtyttaL ότι ι.δρύεται προσφυγική ένωση υπό την 
επωνυμία Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων. ΕπΙσης στην ίδια σελι.δα, στο άρθρο 5, 
όποu αναφέρονται τα μέλη της Ένωσης, νομίζω ότι θα πρέπει να προστεθεί: "μέλη 

της Ένωσης δύνανται να είναι όσοι πρόσφuyες το επιθυμούν" και όχι όλοι οι 

πρόσφυγες, γιατί δεν είναι δuνατό να υποχρεώσουμε. όλους τους πρόσφuyEς να 

ενταχθούν στην Παγκ'ύπρια Ένωση Προσφύγων. Είναι μι.α ένωση, στην οποία 

μπορεί να μπει κάποιος ο OJtο(.ος το EΠιΘUμεΙ ΕπΙσης στη σελtδα 3, άρθρο 7, Mou 
αναφέρεται ότι τα κόμματα δύνανται να OρίζOUΝ κατ' αναλογΙα αριθμό μελών, α."tό 

τα οποΙα θα επιλέγουν οι αρχηγοί των κομμάτων ή οι κοινοβοuΑεutικοί εκπρόσωποι 



1198 

τα μέλη του Kεvτριxo" Συμβουλίου. θα ήθελα να προστεθεί: "M1'J αποκλειομένων και 
εξωκομματικών προσωπικοτήτων μεταξί! των Εκτοπισθέντων που έμπρακτα 

απέδειξαν το σvνεχές ενδιαφέρον τους για -τους πρόσφυγες και τα προβλήματό: 

'(ους-, Το (διο να προστεθεί και στη σελίδα 4, στο άρθρο 8. που αναφέρπαι στις 
επαρχιακές επιτροπές. 

Ο λόγος της εισήγησης του Δημοχροτιχοu Συναγερμού να γίνει κατ' αυτό τον 

τρόπο η σύσταση της Ένωσης Προσφύγων είναι το ότι δε θα πρέπει να είναι μονο

μερής η εκπροσώΠηση. ως Ύιν6ιον μέχρι τώρα, πράγμα που δεν ήταν και τόσο δημο

κρατικό. Ο δεύτερος λόγος που εισηΥηΟήκαμε αυτό Ίον τρόπο ήταν για να μην 

εμπλακούν οι εκταιησμένοι σε εκλογές και ανruταράθεση, γιατί πρέπει αντίθετα να 

είναι ενωμένοι και να μην παeασύρoνται και να έχουν διαμάχες κομματικές. Αυτός 

είναι ο λόγος που εμείς ΕΙCJTTY11θήκαμε την εκπροσώπηση κοτ' αναλογία των 

κομμάτων. 

Ευχαριστω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι οι αγορεύσεις οι οποιες θα αχούσουμε τWQα θα 

είναι επί θεμάτων αρχής και θα παρακαλέσω όσους έχουν εισηγήσεις για τροπOJtOι'ή. 

σεις να τις κάνουν, όταν ψηφίζovται τα σχετικά όρθρο. Εδώ υπόρχει εγγεγραμμένος 

ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ κίνημα των ΠΡOσφ\ryων. εμεις οι εκτοπισμένοι είμαστε γέννημα του 1914. 
της προδοσι:ας του πραξικοπήματος και της τoύQκικης εισβολ'ής. ΤΟ κ(vημα των 

προσφύγων αναπτύχθηκε ως ένα εθελοντικό Κ(VΗμα και αγωνίστηκε. μαζΙ με όλο τον 

κυπριακό λαό, για την fΠιστρoφτ; του ΜακαρΙΟυ, αν θυμόμαστε. αγωνίστηκε για τη 

δικαίωση του κυπρΙοΟΚΟίι λαοίι, για την επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια τους. 

Αυτό το κίνημα αγωνίστηκε σκληρά για τη δημοκρατία. Και στην Κύπρο τα τεΛΕU· 

ταLα 10, 15 χρόνια πrnίχαμε την εμ..""tέδωση της δl1μοχρατίας. Πετύχαμε να γίνονται 
εκλογές βουλευτικές με το αναλογικό σύστημα. με μυστική ψηφΟφορία, δl1μοτικές 

εκλογές πάλι με την αναλογική και κοινοτικές εκλογές. Έτσι σuνtβoλr: ουσιαστικά 

και το κίνημα των προσφύγων στην εμπέδωση της δημοκρατίας. ΤΟ βλέπουμε ως ένα 

κίνημα, όπως τόνισα εθελοvnκό κΙτημα, που αγωνίζεται. Και αυτό το κίνημα τα 

τελευτα(.α χρόνια με ης σuνεδριόσεις, τα συνέδριά του εξέλcyε τις τοπικές του 

ΕΠιτροπές, τις επαρχιακές και την ΠαΥκύπρια Επιτροπή. Ίσως το πλειοψηφικό 

σύστημα εκλοΎΤΊς που υπήρχε να μην επέτρεπε σε άλλα κόμματα να αναδε!.ξουν 

ανθρώπους τους σ' αυτές τις επιτροπές. 

Η δικ'ή μας πρόταση είναι να ytV!taL μεταξiι των προσφύγων -και το τονίζω, 

μεταξίι των προσφύγων- εκλογή με μυστική Ψl1φοφορία της 11γεσίας τους. Αν 

δεχθούμε tl")v άλλη πρόταση του ΔΗ.ΣΥ. και του ΔΗ. ΚΟ., δηλαδ'ή την πρόταση του 

διoρισμoiι κατ' αναλογία του ποσοστού που π'ήρε το κάθε κόμμα στις βουλευτικές 

εκλογές του 1991, τότε ο κίνδυνος που υπάρχει είναι ο εξής: θα καθορίζουν έμμεσα 
την Kεvτρική Επιτροπ'ή των προσφύγων και τις τοπικές επιτροπές και οι μΙ") 
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πρόσφvyες. ΓιατΙ αυτό το a..τοτέλεσμα του 1991, αυτό τα αναλoy~κά ποσοστά. εΙνα~ 
από παΥκ"ύπριες εκλοΥές, βουλευηκές εκ>.οΥΙς. 'ΕΊΟΙ η πιο δημοκρατική μέθοδος, 
πιστεiιoυμε, είναι VQ ,I,ινoνtαι εχλογές μεταξύ των ΠQOσφίιyων. Η δική μας πρόταση 

δίνει Ίη δυνατότητα σε όλα {α χόμματα να Ιάβουν μέρος στις εκλογές και να αναδεί

ξουν δικoUς τονς υπOψηφΙOUς. Δε δΙνει μόνο το δικαίωμα στα χόμματα. αλλά και σε 

ανεξάρτητους συνδυασμούς προσφύγων να υπoβό.λouν τους υποψηφΙους τους. Γι' 

αυτό επιμένουμε όη θα πρbtει να γίνονται εκλοΥές μεταξύ των προσφύγων για 

ανάδειξη της ηγεσίας τouς. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

KuQLE Πρόεδρε. 

θα. ήθελα να χάνω σαφές, ενόψει των αναφορών που θα χάνουμε παρακάτω. 

ότι εμείς δι μηδεν[ζουμε την προσφορά κανενός προσώπου χαι καμιάς κατάστασης 

στην προσπάθεια αντιμετώπισης και επίλυσης των προσφυγικών προβλημάτων όλα 

αuτά τα χρόνια, από την τραγωδία του 1974 μέχρι σήμερα. Ωστόσο, αν σuζητοuμε το 
θέμα που συζητοuμε σήμερα, ε(ναι γιατί είναι κοινή 11 διαπιστωση Πώς η οργάνωστι 
των προσφύγων μας πάσχει. Γιατί η ΠΕΠ ο\ιτε αντιπροσωπευτική υπήρξΕ OUtE 
δημοκρατικά λεΙΤOUργησε OUτE εξέφρασε ποτέ ένα προσφυγικό κίνημα απελευθερω

τικά προσανατολισμένο στην πρωτοπορία του αγώνα του κυπριαχού Ελληνισμού για 

επιβίωση μέσα στις δύσχολες συνθήκες που περνάμε τα τελευταία δεκαοκτώ χρόνια. 

Η πεπ οδήγησε το προσφυγικό κΙνημα στην αποτελμάτωση, σε μια ανορθόδοξη 

σuνδικαλιστικoΠOίηση και λεΙΤΟUρΥησε κυριως ως ένας πελαΤΕιακός μηχανισμός 

επίλυσης προβλημάτων. μΕ κομματικές σχοπιμότητες πάντα, σε συνάρτηση ή σΕ 

εξάρτηση από τις εκάστοτε κυβερνητικές εξOUΣίες. Γι' αυτoUς τους λόγους το σοσια

λιστικό κόμμα δε συμμετέχει στην ΠΕΠ. 

Έχει λεχθεί επανtιλημμένα από το !.δια βήμα ως κριτική (.σως ότι η ΕΔΕΚ στην 

αρχή συμμε"(εΙχε στην ΠΕΠ. Και Οα πρέπει να απαντήσουμε καθαρά αυτό το 

ερώ"(ημα. Ναι, στελέχη της ΕΔΕΚ ΣUμμετεΙχαν στην αρχική πορεΙα της πεπ. Όταν 

ΕΠικράτησαν αντιδημοκρατικές αντιλήψεις, νοοτροπίες και καταστάσεις, ήταν 

φυσικό να αποοταοιοποιηθοuμε και να απομακρυνθούμε από παρόμοιες καταστά

σει,ς λόγω διαφωνίας αΡΧτΊς. Γι' αυτoUς τους λό'Υους μόνψα κα-c:αψηφ!.ζαμε -όχι 

μόνοι μας- τα κονδύλια για "(ους ΠΡO\.lΠOλoγισμoUς "(ης πε" και βQισκόμασταν σε 

μια διαρχή διαφωνtα χαι σε μια μόνιμη άρνηση νομιμοποi.ησης της ΠΕΠ. 

'Ήδη εμείς πρώτοι από το 1986 εΙχαμε καταθέσει πρόταση νόμου με -c:ην οποιο. 
εισηγούμασταν την ιχλοΥή των οργάνων της πε". σε τοπικό, επαρχιακό και παγχύ

πριο επίJτεδo, με μυστική καθολική ψηφαρορια και αναλογικό σύστημα. Το 1987 και 
ο Δημοκρατιχός Συναγερμός χατέθεσε παρόμοια πρόταση. Ωστόσο, μέχρι το τέλος 

της θητεtας της ΠροηΥούμεντις Βουλής καμιά πρόταση δεν ψηφίστηχε λόγω απροθυ

μίας χαι έλλειψης πολιτικής βούλησης της τότε διαμορφωμένης πλειΟψηφίας. Στην 
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πορεΙα του θέματος κα~ πολύ πολύ πρόσtατα εΙχαμ δύο θεαμαttχές εξελ(ξεις. Το 
ΑΚΕΛ, αμΎVΤOρας της ΠΕΠ. τοποθετή&τ]xt τελικά υπέρ των δημοκρατικών διαδικα
σιών, ενώ ο Δημοκρατι)(ός ΣνναΥερμ.όι;. που ήταν τoπoθετημtνoς νπέρ των δημοκρα
ηΧών διαδικασΙών, μετακινήθηκε στην QV1Ιθεστι χατεύθ"υνση και μα!;ί με το ΔΗ.ΚΟ. 
υποστηρ(ζουν σήμεQα το διοριοηκό σ\ισtημσ. 

Σ' αυτό το σημε'ο του τρ6:rαιυ αν~\ξης των μελών .ων οργάνων της υπό 
Ιδρυση Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων επικενtρώθηκε. όπως τlταν φυσικό. όλη τι 
συζήτηση στην ΚοιvοβουΛε1Jtική Επιτροπή Προσφύγων και η πλειΟψηφ(.α αποφά
σι.σε το διορισμό στα όργανα των μελών ΤOuς από τα κόμματα κατ' αVΑΛoγαι της 
κοινοβουλευτικής 6\>νQμης. Αλλά εΙναι χαρακτηριστικό ότι όσα προσφυγικά σωμα
τεία κατέθεσαν τις απόψει.ς τους eM"tΙOV '(ης Koινoβoυ).εUΤικ'ής Επιτροπής 
τάχθηχαν σαφέστατα υπέρ της εκλογικής δισδικασΙας, περιλαμβανομένης και της 
ΠΕΠ, ενώ τα άλλα σωματεια τοποθετήθηκαν μe δηλώσεις και ανακοινώσεις τους 
υπέρ της εκλογικής δι.αδιxασl.ας. Δεν vπήρξε oύtE μια πρoσφuyική οργάνωση. δεν 

υπήρξε oitte μια φωνη από τον προσφυγικό Χόσμο προς την κατεύθυνση του διορι
σηκού <ruστήματος. Ούτε μια. Παρόλ' αυτά χαι σε αvtί.θtση με αυτά η πΜΙΟψηφΙΟ 

στην Επιτροπή -ενδεχομένως σήμερα και στην ολομέλεια- αποφάσισε να εισάξει xat 
να επιβάλει το διοριστικό σύστημα. Έτσ). φεύγουμε από ένα αντι.δημοκρατικό χαθε
στώς πο\! ίσχυε de facto και πηγαίνουμε. οδηγούμαστε σ' ένα καινούργιο. nLQ αντιδη
μοκρατικό, χει.ρότερο καθεστώς το οποίο επιβάλλεται διά νόμου πάνω στονς 
πρόσφυγες. 

Όμως ο ρόλος της Νομοθετικής Εξονσίας δεν είναι να επιβάλλει ηγεσΙΟ στο\!ς 
πρόσφυγες, διορισμένη κατ' εικόνα και καθ' ομοίωση των κομμάτων. Ρόλος μας 

είναι να νομοθετήσουμε ένα πλαίσιο ελευθερίας και δημσχρατl.ας, μέσα στο οποίο οι 

πρ60φvγες. ανεξάρτητα από το αν ανήκουν ή όχι σε οποιοδηποτε κόμμα, να 

μπορουν να σνμμετέχουν ελεύθερα χαι να διεκδικούν μfσα από αδι.άβλTlτες δημο

κρατικές διαδικασίες τη σνμμε10χή και την ανάδειξή τους στα όργανα του προσφυ

γικού μας κινήματος. ΟδTlγούμαστε bTlAabTι σ' ένα ανελεύθερο σύστημα, όπου ΤΙ 

ηγεσtα διοριζεΈαι και διά νόμου εμείς απαγορείιουμε στους πρόσφυγες να <ruμμετέ

χουν στα χοινά της προσφυγικης τους οργάνωσης. Αν έχονμε 1έτοιο διχαΙωμα. Γι' 

αυτό το λόγο είναι και αμφ(βολη η συνταγματικότητα του νόμου, αφού παραβιάζει 

1ην ελεUΘερια και στερεί το δημοχρα1ιχ6 δικαtωμα .ου εχλέγειν και εκλtyεσθαι, 
επιβάλλοντας μάλιστα υποχρεωτιχή αντιπροσώπευση. Υπάρχει η πρόσφατη γνωστη 

γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα -στην οποία δε χρειάζεται να αναφερθώ. έχει 

γίνει γνωστή σε όλους- η οποία υποστηρ(.ζει την αVΤισυvtαγματιχ6τητα. 

Ο ρόλος μας, κύριε Πρόεδρε. δεν είναι να χηδεμονεύσουμε τους πρόσφυγες. 

Δεν εΙναι ο ασφUΧτιχός εναΥχαλισμός του ΠQOσφuyικoύ κινήματος, αλλά να συμβά_ 

λουμε είναι ο ρόλος μας όλοι μαζί στη δημιουργία ενός δημσχρατιχού, αυτόνομου 

ακηδεμόνeυτoυ προσφυγιχού κινήματος, δοσμένου στην υπόθεση της απελενθέραισης 

και της ΕΠιστροφής. Εμείς έτσι αvtιλαμβανόμαστε το ρόλο το δικό μας χαι του 
προσφυγικού κινήματος. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν από Μγες βδομάδες συζητούσαμε στη Βουλτ'ι μας το θέμα 

.ης aςΙOΚρατΙOς. Και πολύ ορθά επισημΔνθηχε από <ruναδέλφους όλων των 

πλευρών η αρνητικΤ; τάση την οποΙα παρουσιάζονμε τα κόμματα να ελtyξoυμε και 

να xoμμαηκoπoιτ'ισoυμt τα πάντα σ' αυτi! την κοινων(α. Και ήταν κατά τη yvώμη 
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μου μια ορθή κριτική, 11 oπoLα είχε πάρeι κα~ τη μορφη της αυτοκριτικής. Και όλοι 
τότε αναλωθήκαμε σε ωρaΙες θεωρίες περί αξιοκρατίας. Και τώρα τι κάνουμε; A\l'to
διοριζόμαστε εκπρόσωποι των προσφύγων ερήμην των προσφύγων. Απλώς και μόνο 

επειδή έχουμε την Εξουσία να το κάνουμε. το κάνουμε . κατά πλεΙΟψΤ)φ'αν έστω. Αν 

όμως έτσι εΙναι τα πράγματα. τότε τι τη θέλουμε τη νέα ΠΕΠ; Ας είμαστε ειλικρινε{.ς 

και ας πούμε καθαρά ότι Εμείς, τα κόμματα. απoφασ[ζoνμt, δΙΟ1:άσσουμε. OVΤLΠQO

σωπεΟΟυμε και να τελειώνουμε. Δε χρειαζόμαστε ενδιάμεσα σχήματα. 

Αναφ1!ρθτικε ως επιχε(.ρημα ότι θα γίνονται εσωκομματικές εκλογές μέσα στο 
κάθε κόμμα. πριν διορίσουν τα κόμματα τους εκπροσώπους -ι:ους και άρα καλύ
ΠΤΕται το αΙΤllμα της εκλογικής διαδικασίας. Αmό βέβαια είναι αμφl.βoλo αν θα 
γΙνεται. αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς. Όμως ακόμα κι αν έτσι θα γίνεται, τότε 
θα έχουμε εκπροσώπους των κομμάτων και όχι των προσφύγων. Τι γίνεται όμως με 

τη συντρυττική πλεΙΟψηφία των προσφύγων που δεν είναι μέλη των κομμάτων μας; 

Αυτούς και τη γνώμη τους δεν τη λογαρι.ό.ζουμε; Δεν υπολογίζουμε τους πολίτες, 
την οντότητα, την αξιοπρέπεια, την ελενθερω και τα συνταγματικά τους δικαιώ

μα'tα; Τελικά σ' αυτό τον τόπο μόνο η κομμα'tική μας ταυτότητα θα μετράει: Είναι 

γι' αυτούς τους λόγους, κνριοι σννάδελφοι. που απωθούνται οι πολιτες από την 

πολιτική και τα κόμμαtα. Και 'ύστερα όλοι μας ψάχνουμε να βρσίιμε το γιατί. ενώ οι 

ευθύνες είναι κυρίως δικές μας. 

Κάποιοι πρoβάλλouν το κόστος των εκλογών, το οικονομικό. Μα τότε γιατί 

να κάνουμε βουλευτικές ή δημοτικές ή κοινοτικές εκλογές; Ναι, 11 δημοκρατία 
κοστ(.ζει. Αλλά κανένας διορισμός δεν μπoeε' να αναπληρώσει την Ελεύθερη 
βούληση που προκύπτει μέσα από την ελεύθερη δημοκραtική διαδικασΙΟ. 

Λέχθηκε και στην Έκθεση και προηγουμένως ό,τι με το διοριστικό σύστημα 

απoφεύyε"rαι η αντυταράθεση και η διάσπαση twv προσφύγων. Όμως αποφυΥή ανΗ
παρόθεσης και διάσπασης είχε και η Π επ και δεν εξυπτιρετήθηκε 11 ενότητα. Η 

επιβολή του διορισμού αποτελεί τη χειρΙστη μορφή διάσπασης. ενώ η δημοκραt(.α 

ενώνει στη βάση της πολυφωνίας και του αδιαμφισβήtηtου αποτελέσματος της αδι.ό.

βλητης δημοκρατικής διαδικασίας. Πρέπει να υπάρχει συναίνεση; Πρέπει να 

υπι1ρχει ενότηtα: Βεβαίως πρέπει να υπάρχει σνναΙνεση. Βεβαίως πρέπει να υπάρχει 

ενότητα. Και δείγματα αυτής της συναίνεσης όλα τα πολιτικά κόμματα της Βουλής 
δώσαμε με τη λύση τη δημοκρατική στο θtμα tΩV κατεχόμενων δήμων. Καμιά δημο
κρατική διαδικασία δεν καταρ-Υήσαμε. Συναινέσαμε και λειτουργήσαμε μέσα στα 

πλαίσια της δημοκρατικής διαδικασίας. Και εχεΙ όπου υπi!ρξε διαφωνία θα γίνουν 
και εκλογές. 

Υπάρχει και ένα LbLaLteΡO ερώτημα προς τους συναδέλφους του Δημοκρα
τικού Συναγερμού. Η αρχική. και για πολλά χρόνια, μέχρι προχτές ακόμα, θέση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού ήταν η (δια με τη διχή μας. Τώρα μαζΙ με το ΔΗ.ΚΟ. 

έγιναν στυλοβάτες του διοριοτικού συστήματος. Γι.ατί λοιπόν όλα αυτά τα χρόηα 
κάναμε μαζί δίκαιη και αυστηρή κριτική στην αντιδημοκρατική ΠΕΠ; Γι.ατΙ καταψη

φΙΙ;αμε μαζΙ την πολιτική και τους προυπολογι.σμούς της: Διαφωνοίισαμε απλώς 

γιατί δε συμμE'tείχαμε και τώρα λύεtαι tO πρόβλημα. επειδή και εμείς θα έχουμε 
μερίδιο ουμμετοχής στο επόμενο βόλεμα; Αυτό ήταν όλο το πρόβλημά μας; Για όλα 

αυtά μέχρι στιγμής δεν έχουμε ακούσει κανένα πειστικό επιχείρημα από τους σιινα
δέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού. Ελπίζω να ακούσουμε. Εκτός αν δεν ακού

σοιιμε, γιατΙ πράγμαη δεν υπάρχει απάvtηση πέρα από τις Ενδεχόμενες ή υποτιθέ
μενες κομματικές σχοπιμόtητες. 
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Για όλους αυτούς τους λόγους, λόγους αρχής, σuvέπ:ειας και δημoχρατιχτjς 
Ίόξης, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ασφαλώς θα καταφηφ(.σει το ιιπό συι;ήτηση νομοθέ
τημα. Αν η πλειοψτιφω επιμείνει και ψΤ)φΙσει το αντιδημοκρατικό σύστημα. διερω

.ώμαΟ1Ε κατά πόσο υπάρχει νόημα και. ~xει σημασία 11 συμμετοχή σ' αυτή την 

καινούργια οργάνωση, αν με αιmj τη συμμετοχή τελικά θα ιmηρετήooυμε το πeoσφu
γικό κΙνημα και την α.ί'ι:ελενθερωηκή του \ιΠόθεση. Εμείς θα σuνεχΙσoυμε να αγωνι,
ζόμαστε και να σας καλοίιμε όλους σε συνεργασία, για να οικοδομ'ήοουμε μαζΙ, με 

πνεiιμα σuναvτ().ηψης, ένα ΠΡOσφιryικό κίνημα δημοκρατικό. ανnκατοχικό, 

ενωμένο. μαΧ1Ίτικό. κατ' εξοχήν ικανό να εκφράσει τις κοινές αΥωνιες και τον κοινό 
αγώνα όλων μας για τη σωτηρία του τόπου μας, την απελευθέρωση και την 

επιστροφή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Στη λίστα μOΊJ έχω τον Χ. Μαχριδη. Επειδή όμως δε μίλησε κανένας από το 

ΔΗ. ΚΟ., θα δώσω 'to λόγο στον κ. Μουσι.ούπα και ύστερα στον κ. Μακριδη. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόιδρε, 

Νομοθετούμε σήμερα για τη δημιουργια μιας οργόνωσης -της OQΎlινωσης των 

προσφύγων- και ευχόμαστε διακαώς να 'ναι βραχύτατος ο βιος της. 

Ήθελα να υπενθυμίσω στο Σώμα ότι αφορμή για επανεξέταση και σε βά:θος 

μελέτη τούτου του θέματος έδωσε η αντ(δραση της ΕΔΕΚ χαι του ΔΗ.ΣΥ. οΙ οποίοι 

διαφωνούσαν με τον τρόπο και τις διαδικασίες σύνθεσης της Παγκύπριας Oργlι

νωσrις των Προσφύγων. Έκτοτε κατετέθησαν πολλές προτάσεις νόμου και όλες 

γενικlι εΙχαν κοινό χαρακτηριστιΧό την αναγκαιότηtα συμμετοχής όλων των 

κoμμlιτων σ' αυτη 'tTfV OΡγlινωση. 

Σήμερα ειλικρινlι περιέργως ακούω να κοπτόμεθα για 'tη συντΡLΠΣική πλειο

ψηφία ανεξlιρτητων προσφύγων που δεν ανήκουν στα Χόμμα'tα. Αν εΙναι δυνατό να 

υπάρχει σήμερα άνθρωπος ο οποΙΟς να μην ανήχει ή να μην πρόσκειται σε χανένα 

χόμμα! Και μιλούμε γι' αυtό το διχαίωμα που η νομοθεσία δίνει στις ηγεσίες των 

xoμμlιτων σαν ένα δικαιωμα δικtατόρευσης και aπoλυταρχίας. Τι είναι επιτέλους οι 

ηγεσίες των κομμάτων που δε θα λό:βουν υπόψη την ικανότητα "'ου εκτοπισθέντος, 

το φρόνημά του, την αξΙα του καθενός; Και πώς προεξοφλούμε ότι εχεΙνοι που θα 

μπουν θα ε(ναι στεγνlι κoμματικlι στελέχη; Και κάτι άλλο. Μια άλλη απορΙα: Πώς 

διασφολιζεται η συμμετοχή αυτών των ανεξάρτητων, αν δεν μπουν, όπως εισηγείστε, 

πάνω σε κομμαtικό ψηφοδέλτιο; Η τύχη των ανεξάρτηtων είναι γενικά γνωστή σε 

εκλογές με αναλογικό σύστημα. Δυστυχώς ή ευτυχώς πρέπει να ανήκουμε σε κό:ποιο 

κόμμα. Αν πlιλι θέλουμε να είναι ελεύθερο να βάλει υΠΟψηφιότηtα όποιος θέλει, 

τόΤΕ ποιος λόγος υπήρχε να εyκαιαλeίψOυμ.E το παλιό σύστημα. στο οποto εγίνοπο 

ανοικτές σuyκεντρώσεις στους συνοικισμούς χαι μπορούσε ο κάθε ΕνδιαφερόμΕνος 

να υπoβtιλEΙ ΙΙΠΟψηφιότητα; 

Ένας άλλος λόγος που πρέ..ει να γίνει προσπάθεια Εξεύρεσης μιας σuναινε

τιχής λύσης είναι η χαθολικότητα των σκοπών της οργάνωσης, που μιλούν για 

αγώνα για επιστροφή όλων των προσφύΥων, προό:σπιση των δικαιωμ.ό:των και των 
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συμφερόντων όλων .ων προσφύγων. Αυτή η καθολικότη.α σκοπού, κα.ά τη γνώμη 

μοιι, προυποθέτει ενότητα. πρoυnoθέτει O1JVaLveOTl. Και ήθελα να θιιμίσω στο Σώμα 
ότι μόλLς πρόσφατα όλα τα κόμματα καθίσαμe για να βρούμε τρόπους απoφuyής 

αντLΠαράθεσης για τους κατεχόμενους δήμους. Ποια η διαφορά της μιας ενέργειας 

από την άλλη; 

Όσον αφορό την αμφισβήτηση του ότι τα κόμματα θα θέσο"" σε λειτουργ(α 

εσωτερικές διαδικασίες για ανάδει.ξη δημοφιλών εκτoπισθtντων. αυτό είναι 

δικαιωμα του καθενός να το πιστεUΕι ή να το αμφισβητεΙ Έχω την άπΟψη όμως ότι 

πρέπει να πιστώσουμε τις ηγεσίες των κομμάτων με αρκετή σύνεση. έτσι που να 

μπορέσουν να τοποθετήσονν στα διάφορα όργανα της οργάνωσης εκείνους που 

αξί.ζει να είναι εκεΙ 

Κάτι που δεν μ..'tόρεσα επίσης να καταλάβω Είναι αυτή η επιμονή για κάθοδο 

σε εκλογές με αναλογικό σύστημα. Αμφισβήτησε, λέει. ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου 

το ότι το ποσοστό των βoυλευτικΏV εκλ.σΥών είναι αντιπροσωπευτικό της κομμα· 

τικής δύναμης -επαναλαμβάνω της κομματικής δύναμης, γιατί πάντα για κόμματα 

μιλούμε. ανάμεσα στους εκτοπισθέντες. Μα το πρόβλημά μας για την οργάνωση των 

προσφύγων, το πρόβλημά μας για τους κατεχόμενους δήμους είναι αν κάποιο κόμμα 

σε μια εκλογική αναμtτρηση ανάμεσα στους πρόσφυγες θα εκλέξει έναν πάνω ή έναν 

κάτω αντιπρόσωπο; Αν είναι αυτό το θέμα, ειλικρινά δε θα άξι.ζ.ε τον κόπο γ\.Ο αντ .... 
παραθέσεις και κινητοποιήσεις. 

Το κόμμα μας ασφαλώς υποστηρίζει την πρόταση νόμου, όπως διαμορφώθηκε. 

θα την ψηφΙΟί!Ι και εύχομαι ακόμα μια φορά αυτή η OQΎάνωση να μη ζήσει πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. MAKPIΔHΣ: 

Ένtιμί! κύριε Πρόεδρί!. έντιμοι κUριoι συνάδελφοι, 

Από το 1974 το εθνικό μας πρόβλημα, η εθνική ασφάλεια. τι άμννα. το οικονο
μικό και τα προσφυγικά πQOβλτΊματα ί!ίναι αυτά που κυριάρχησαν στον πολιτικό 

μας βίο. Ανέφερα το προσφυγικό πρόβλημα τελευταίο, διότι χρειαζόταν ειδική με'Ια

χεΙριση και σαν 'Ιέ'Ιοιο αντιμnωπ(σ'Iηκε από όλους μας. Διότι αφορούσε την άμεση 

ί!παφτ1 μί! το άτομο, το σΙΙΥκεκριμένο ά'Ιομο. τη συγκεκριμένη οικογένεια, τη σuyκε

κριμένη εκτοπισμένη κοινότητα. Όλα τα κόμμα'Ια εΙΙΤUΧώς στα αρχικά στάδια ανt .... 
μετώπισαν και ανnμετωπίζouν στα πλεΙστα Btμα'tα τα προβλήματα αιι'Ιά με συναί

νεση. με κατανόηση, με συνεργασία. Και εξειιρέθηκαν πολλές και δύσκολες λύσί!ις 

ποιι αφορούν τα θέματα αυτά. ΤΟ θέμα 'Ιο σuyκεκριμένo 'Ιων προσφύγων. επειδή εΙχε 

να κάμει με ά'Ιομα, δuσι:uχώς κό.που παρεξέκκλιvt, διόη κό.που μπήκε τι πολιτική 

εκμετάλλευση. Και εκεΙ δημιoUΡyήθτpι.αν οι ΠQO<Πριβές, οι αποκλεισμοΙ, η πολι'Ιική 

εκμε'Ιάλλευση. Και φτάσαμε κό.που στο δύσχο),d σημείο χΌμματα. η' πλειοψηφΙα των 
κομμά'ΙωΥ να αμφισβη'ΙεΙ αυτή την ίδια την οργάνωση 'Ιων προσφύγων και ό'Ιι εξετέ

λεσε σ'Ιο ακέραιο 'Ια καθήκοντά 'Ι1)ς προς 'Ιους πρόσφυγες. Γι' αυτό ακριβώς το λόγο 

για αρκε'Ιά χρόνια 'Ια κόμμα'Ια αντιδρούσαν χαι προσπαθούσαν να δημιoUQΎίισoνν 

μια νέα οργάνωση, με ένα νέο καταστατικό, ώστε, υπεράνω κομμάτων, αντικρίζο

ντας 'Ιους πρόσφυγες σαν κομμάη από τον εαυτό μας να τους μεταχειριστούμε 
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ισότιμα και ισάξια. Δυστυχώς, πολιΊιΧές καταστάσεις και δυσχολΙες και αvtLΠαρα

θέσει.ς. δ1.ΚJT\lXώς Μω. πάνω σ' αυτό το θέμα καθυστέρησαν προτάσεις νόμο" και 

φτάσαμε ύσtερα από καθυστέρηση ι 7 χρόνων -και 3 χρόνων σ' αυτό το Σώμα- να 

συ!;ητούμε προτάσεις νόμου γl.O δημιουργία μιας νιας οργάνωσης. Και παρόλο που 

πρόθεσή μου δεν ήταν να αναφερθώ οε ομιλίες σuνo.δέλφων -και δεν πιστείιω όη 

πρέπει να απαντούμε στouς συναδέλφους, αλλά όη πρέπει να τοποθεtοuμαστε με 

θέσεις πάνω στα διάφορα θέματα- δ1JO'tυχώς θα απαντήσω στον αγαπητό μου Χ. 
Ηλιάδη ο οπο{.ος, αφού προς σηΥμήν εlm: όη ήμαστε ατός ηεπ για χρόνια. 

απήχαμε. αυτή τη στιγμή, όταν τα κόμματα του πρόσφεραν την αναλΟΥ(α και πιθανό 

μεγαλύtερη απ' ό,ΤΙ θα έπαιρνε σε οποιεσδήποτε εκλογές, μας έχαμε και λΙγη πολι,. 

τι)(1\, κομματική, θεωρητική επένδuoη. Στον Χ. Δημητράκη, τον αγαπητό μου, παρόλο 

που τα λόγια μου εΙναι σκληρά και μπορεΙ να λέει "άφηστον" και χαμογελά. λέω ότι 

κακώς το έκαμε. Διότι. αγαπητέ Δημητράκη και αγαπητοί συνάδελφοι που είπατε ότι 

ο προσφυγικός κόσμος δεν αντιπροσωπεύεται από τα ποσοστά των εκλογών. σας 

λέω ότι στην επαρχία μου. που αποτελεί τη με~λυτερη ΠΡOσφvyoπoιημένη επαρχία, 

εκπροσωπουμε περίπου το 40% των προσφύγων. Και η πρότασή μας αναλογικά επί 
παγκυπρtoυ βάσεως είναι πρόταση καλής θέλησης. αν δεν πρόκειται να κατέλθουμε 

σε αναμέ"tρηση. 

Και καταλήγω στο εξής σημεto, κ\ιριοι: Ο νόμος δεν είναι υποχρεωτικός και 

είναι αντισυνταγματικό να υποχρεώσουμε τον οποιοδήποτε να γραφtεί σε οποιαδή

ποτε OQοΥόνωση. Άρα θα υποχρεωθούμε εκ των πραηιάτων να βγούμε όλοι έξω και 

να προστρέξουμε προς άγραν μελών στη νέα οργάνωση. Τα κόμματα, δηλαδή εμεις, 

θα κατεβούμε στο ε..-τίπιδο της μικρής πολιτικολογίας για να λύσουμε εθνικά 

προβλήματα. θα αναγκαστουμε στις εκλογές να τους μαζεύουμε -ανεξάρτητα Q.-τό τι 

δικαιολογιες θα βρουμε, για να πούμε ότι δε θα γίνει έτοι- να τους πάρουμε στις 

εκλoγtς για να πάρουμε το ποσοστό μας. Και λέω. κUριoι. είναι ορθός αυτός ο 

τρόπος; Και αν σκεφτουμε ότι γι.α όλα τα άλλα θέματα και ακόμα και για τους κατε

χόμενους δήμους χθες καταλήξαμε σε συναινετικές λυσεις. πότε είναι οι συναινε

τικές λύσεις αναγκαίες; Όταν παLρνoυμε το 3-3, 2-2 ή όταν πα(.ρνουμε το 4-3-2-1; 
Κύριοι. δεν είναι η ουσ(α αυτή. Η ουσ(α ε(ναι ότι η οργάνωση των προσφύγων 

αποτελεί τα αυτιά και τα μάτια των προσφ(ιγων για τα διάφορα προβλήματα. τα 

οποι.ο. θα μεταφέρουν σε μας και στην αρμόδι.α εξουσία. σε μας τους εκλελεγμένους 

αντι.προσώπους τους, ώστε να παίρνουμε τις ανάλογες θέσεις και να τα λiινoυμε. 

Όχι να προσπαθήσουμε μέσω πολιτικολογιών. μικροπολιτικής να επιβληθουμε και 

να εισάξουμε και άλλα δαιμόνια στον ήδη ταλαιπωρουμενο προσφυγικό κόσμο μας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. δε θέλω να μακρηγορήσω. αλλά στόχος και σκέψη του 

Δημοκρατικού Συναγερμού τουλάχιστον ήταν αυτός. όταν υπέβαλε την πρόταση 

νόμου: με συναινετικές λύσεις και με σuvαvtήσεις και στις ομάδες και σε επίπεδο 

κομμάτων να βρούμε τις αVΑΛoγΙΙς, να υπερπηδήσουμε τα τεχνικά προβλήματα και 

τις δυσκολίες και αναλογικά και προκομμένα. όπως κάναμε και σε άλλα μεγάλα και 

δύσχολα προβλήματα. να πρoσφtρoυμε όχι καλύτερη δικαιοσύνη στους πρόσφυγές 

μας. αλλά πραγματική δικαιοσύνη και τα δίκαιά τους τα ΟΠΟι.ο. για πολύ καιρό τους 

στερήθηκαν. Αυτός φαν ο στόχος μας και όχι οι διαμάχες στα διάφορα σώματα και 

στις επιτροπές. όπως δυστυχώς καταλήξαμε σήμερα. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο χ. Αριστοφάνης ΓεωQΎΙOυ. 

ΑΡ. ΓEΩPΓlOY: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Είναι και εμάς τι ευx~ μας αυτή τι οργάνωση, την οπο(α τι Βουλή θα δημιουρ

γήση. να είναι τι πιο σύντομης ζωης οργάνωση που υπήρξε ΠΟ"Ι <πα κυπριακά 

χρονικά. Όμως διατηΡOυμέvης της προσωρινότητας μέχρι τη λύση του Κυπριακού 

θα πρέπει όλοι. OφJύ ομονοήσουμε. να ψηφLσoυμε εκείνο το οποίο θα βοηθήσει τον 

Κύπριο πολΙτη, τον Κύπριο πρόσφvyα, εΥχλωβι.σμένο. παθόντα. να έχει ακόμα μια 

κατοχύρωση των ανθρώ:;ηνών τσυ δικαιωμάτων. Και μέσα απ' αυτές τις δWΔιχασίες 

να καταλήξουμε σε εκείνη τη σωστή ψήφιση της πρότασης νόμου που θα πρbtιι να 

χάνουμε εδώ ως Βουλή. 

Ε(ναι γι' αυτό που τι πρόταση νόμ.ου πο\! συζητούμε σήμερα είναι για μας πολ" 

σημαντική και πιστεύουμε ότι και η ολομέλεια της Βουλής θα τη σu!;ητήσει ως 

τέτοια. δtνOηας '{Lς πιο σωστές λ'ύσεις όχι προς το συμφέρον Ο,ί'tοι.οuδηποτε 

προσώπου. κόμματος ή σuνασπ~σμo" κομμάτων. 

Το θέμα της ρύθμισης της Λ.ειτουργΙας της ΠΕΠ τΙθεται εδώ και κάποια 

χρόνια. Η bLxi1 μας η πλευρά υπέβαλε τη δ~κή της πρόταση νόμου και στην αιτιολο· 
γικη έκθεση που τη σuνόδευε τονιζαμε ότι η πρότασή μας γΙνεται, γιατ( δεν κατέστη 

δuνατό να εξευρεθoίJν σνναινεtικές λύσεις κα~ πως έχει στόχο να κάνουμε. ως 

Βουλή, τις σωστές νομοθετικές ρυθμΙσεις η, αν θέλετε, και εμεΙς να συμβάλουμε στις 

σωστές νομοθετικές ρυθμΙσεις. Συνεπώς και το ΑΚΕΛ.Αριστερά.Νέες Δυνάμεις 

δέχεται να ρυθμιστεί το θέμα νομοθετικά. Όμως αυτό πρέπει να γΙνει μέσα στα 

πλαΙσια του Συντάγματος και κατοχυρώνοντας τα πανανθρώπ~να δικαιώματα, 

όπως σήμερα. έχουν θεσμοθετηθεί μtσα από διεθ\'ΕΙς συμβόοεις, μtσα από διεθνεLς 

οργανισμούς, τη ΔΑΣΕ, αλλά και τα συντάγματα κάθε ευνομο"μενης κοινωνίας. 

Αφού βρισκόμαστε ακριβώς ο' αυτό το σημε[ο, θα ήθελα να τον(σω ιδιαΙτερα 

ότι. ως Βουλή, ε(μαστε επιφoρτισμtνoι με το δικαιωμα της ψήφισης νόμων. Αλλά 

κατά τη διαδικασ(.α αυτή πρώτο μέλημα κάθε Βου).ευτή, αλλά και του Σώματος εΙναι 

ότι οι νόμοι που ψη<ριζουμε πρέπει να ανταποκρ(νονται (πο Σ"ύνταγμα της 

Κυπριακής Δημοκρατ(ας. 

Κατά την έναρξTl της συζήτησης των τεσσάρων προτάσεων νόμου γι.α την ΠΕΠ 

βρισκόταν στTl ΣUΝΕδρ(α της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕπΗροπής εχπρόσωπος 

του Γενικού Εισαγγελέα ο οποΙος μας πληροφόρησε ότι η Γενική ΕισαΥΥελ(α και ο 

Γενικός Εισαγγελέας επιμένουν στη γνωμοδόΤTlσή τους για τα θέματα δTlμιοuρyΙας 

οργάνωσης προσφύγων που ε(χαν δώσει στις 15/12/88, στην οποΙα QTltd αναφερόταν 
ότι μπορεί να δημιouρyηOε( τέτοια οργάνωση, εφόσον όμως δεν ε(ναι υποχρεωτική η 

συμμετοχή. Παράλληλα τόνLtε ότι δεν μπορεΙ η Βουλή με νόμο να διαλΟΟει υφιστά

μενη οργάνωση, όπως ε[ναι ΤΙ πεπ. 

Με αυτό υπόψη τους τα μέλη της Επιτροπής προχώρησαν στη συt;ήτηση των 

προτάσεων νόμου και κατέληξαν κατά πλει.oψηφiα στην πρόταση που. έχετε ενώπιόν 

σας. Όταν ολοκληρώθηκε η διαδικασω αυτή, θεώρησα σκόπιμο, αλλά και 

υποχρέωσή μου, να ζητήσω από το Γενικό Εισαγγελέα με επιστολή μου στις 22/11/91 



1206 

να γνωματεύσει ως νομικός σiιμβoυλoς της Βουλής γι.α το θέμα της σννταγματικό. 

τητας της πρότασης νόμου. όπως ε(χε ΕΎΧριθεΙ από την πλεLOψηφΙα. Και πρQyματι ο 

Γενικός Εισαγγελέας στις Ι 1/12/91 έδωσε τη δική του γνωμάτευση, όπο)) αναφέρει 
ρητά ότι σ' αυτό το σχέδιο νόμου. το οποΙο κατατΙθεται στTl Βουλή για ψήφιση, 

υπάρχουν σαφείς αvτιouνταγματιχές πρόνοιες. Και τονιζει ιδιαίτερα ης πρόσφατες 

αποφ(ισεις ΤΊlς ολομέλειας ΤΟ\l ΑνώΤΟΊΟ" Δικαστηρίου στα θέματα της έφεσης του 

ΡΙΚ και άλλες. ΕπΙσης κάμνει σαφή την τοποθέτησή ΤΟ\l ό'τι με 1'0 δΙOQισtικό 
σύστημα παραβιάζε.αι το άρθρο 28 του Συντάγματος, όπως και άλλες διατάξεις του 
Συντάγματος, που χαΤOΧUρώνouν τα ανθρώπινα δικαιώματα και τι.ς ελευθtρΙις. 

Μετά τη λήψη της γνωμοδότησης αm:ής. η αιto(α κατ' εμάς δεν είναι δόγμα. 

αλλά μια βάση για να στηριχθούμε και να καθοδηγηθούμε νομικά, έκρινα αναγκα(ο 

όπως κληθεί σε νέα συνεδρtαση η Επιτροπή, παρά το ότι είχε ολοκληρώσει την 

Έκθεσή της γι' αυτά τα σχι!δια νόμου. Εκεί, σ' αυτή τη συνεδρία. πρέπει να πω ότι ο 

φίλος εκπρόσωπος του Συναγερμού είπε ότι δεν ΠΡOΚiιπτει κατά _η γνώμη του 

οποιοδήποtε νέο θι!μα το οποίο πρέπει να συζητηθεί και οι εκπρόσωποι του ΔΗ. ΚΟ, 

απουσίαζαν. γι' αυτό και δεν προχώρησε σε βό.θος η συζήtηστι. Από πλευρό.ς ΑΚΕΛ 

και από πλευράς ΕΔΕΚ είχε Ύίνει ρητή τoπoθttηση ότι συμφωνούμε με τη γνωμά· 

τευση του Γενικού Eισαytελέα και είμαστε έtoιμoι να κάνουμε εκείνες τις αναyκαLες 

τροποποιήσεις και ρυθμίσεις, ούτως ώστε η Βουλή να Ψτιφίσει κάτι το οποίο να 

ανταποκρίνεται στο ΣίινταΎμά μας. 

Κύριε Πρόεδρε. XUQLOL συνάδελφοι. 

Η ΠΕΠ είναι παιδι της οργής και της ανάγκης. ΕΙνω η οργάνωση που 

δημιουργήθ'ηκε για να βοηθήσει τους εκτοπισθέντες που ι!πεσαν θύματα της προδο

σίας και του πραξι.χοπήματος, που έδωσαν την "άδεια" αλλά και την tuxaLQLa στον 
Aπl.λα να tισβό.λει και να χαταλάβει το 37% του εΜφους της Κύπρου χαι να 
αφήσει πίσω χιλιάδες νεχρούς, αγνοουμένους. εΥκ.λωβισμένους, παθόντες και 

πρόσψu)'ες. Μέσα απ' εκείνες τις στάχτες χαι την χαταστροφή XMOLOL πρωτοπόροι 
με αυτoθυσLες δημLOύρΥτισαν την οργάνωση της πεπ, για να βοηθήσουν στη λύση 

του Κυπριακού, αλλά χαι των προβλημάτων που αντιμετώπιζαν όλες αυtές οι 

τάξεις ανθρώπων στην προσωρινότητα της πρoσφuyt.άς. 

Σττιν ΟΡΎάνωστι συμμετείχαν όλες οι πλευρές, εκτός εκείνων που πρόδωσαν 

την Κύπρο και δεν μπορούσαν να διανοηθσύν να πάνε στους χώρους διαμονής _ων 

προσφύγων, στα τσαντίρια, κάτω από .α δένδρα, στους δρόμους ή οπουδήποτε 

αλλού βρΙσχονταν οι πρόσφυγες. Άλλες δυνάμεις σε επόμενα στάδια αποχώρησαν, 

είτε λόγω διαφωνιών είτε για πολιτικούς είτε για άλλους λόΎους. 

Η προσφορά της πεπ στην επίλυστι των προβλημάτων των προσφύγων, όπως 

στα θέματα στέΎασης και επαναδραστηριοποίησης, δεν μπορεί να αμφισβητηθεί από 

χανένα. Και εδώ αναφέρω και τη συμβολή της στα θέματα ίστις κατανομής βαρών, 

φερεyyuότητας των προσφύγων, προπολεμικών δανείων χαι σ' ένα σωρό άλλα tTJτTι· 

ματα. 

Έχουν στεγαστεί περισσότερες οικογένειες από τις οργανικές οικογένειες που 

υπήρχαν το 1974 και στη διαμόρφωση των σχεδίων με τα οποί.α έχουν στεγαστεί 
αυτές όλες οι ΟΙΚΟΎένειες ουσιαστική ήταν η συμβολή της πεπ. 
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I'ta θέματα επαναδραστηριοποίησης έχουν δοθεΙ εκατομμυρια και έχοιιν 

βοηθηθεΙ σημανηχlt οι πρόσφυγες κα~ οι παθόvτες. Όλα αυτά τα θέματα σu!;ητoύ

vtav σε διάφορες επιτροπές και με τη συμμετοχή εκπροσώπων της ΠΕΠ, οι οποΙοι 
κύριο στόχο και κύριο μέλημά τους ε(χαν τη βοήθεια προς τους πρόσφυγες. 

Την προσφορά αυτή σΙγουρα χανεις δεν μπορεΙ να '{ην αμφισβητησει ούτε 

κανεις μπορεί να πει ότι στους συνοικισμούς κατοι.χούν μόνο μέλη Τι φιλοι του 

ΑΚΕΛ και του ΔΗ.Κο. Τα απoτελtσματα των εκλογών απoδειxν\ιouν ότι κάθε 

κόμμα έχει το μερτικό του, περl.πoυ ανάλογα με την παΥκύπρια εκλογική του 

δύναμη. Άρα τα κριτήριο που ακολουθήθηκαν ήταν αξιοκρατικά και όχι κομματικά 

Τι πολιτικά. Και με αmό απαντώ και σε προηγούμενες τοποθετήσεις σuναδέλφων. 

Μετά την όλη προσφορά της ΠΕΠ, που δεν μ,τορεί να περιγραφεί σε λίγες 

γραμμές όπως πιο πάνω, θα διερωτάται κάποιος γιατί προΧύπτει τι ανάγκη νομοθε. 

τικ'ής ρiιθμισης. Εδώ πρέπει να τονίσουμε εμφαντικό ότι η Βονλ'ή σήμερα πρωτι>

στατεί και επεμβαίνει στη σφαΙρα τον ιδιωτικού δικαίου. πράγμα που δε συνέβη στο 

παρελθόν. 

Όπως ανέφερα και πιο πόνω. το ΑΚΕΛ·Αριοτερά·Νέες Δ1JVάμεις. μη θέλοντας 
να θεωρηθεί ότι εμποδίζει οποιαδήποτε νομοθετικ'ή ρύθμιση της ορΥό:νωσης των 

προσφύγων. κατέθεσε τη δικ'ή του πρόταση νόμον προς το σκοπό της απόδοσης 

σωστών δημοκρατικών ρVΘμίσεων στο θέμα. Όμως δνστVΧώς η πλειοψηφΙΟ των 

ΔΗ.Σγ .·ΔΗ.ΚΟ. επέμενε και επιμένει στη δικ'ή τους πρόταση νόμου. 

προτού προχωρ'ήσουμε στη συζ'ήτηση των ΕΠιχειρημότων κάθε πλενράς. είναι 

πιστεύω ορθό να απαντ'ήσονμε στο ερώτημα τι θέλουμε σήμερα για το κΙνημα και 

την οργόνωση των προσφύγων. Avτό ακριβώς που εμεις πιστε'ίιουμε είναι ότι το 

προσφυγικό κίνημα δεν προσφέρεtαι και δεν πρέπει να QΠοtελεΙ πόλο 'ή στοιχείο 

καταtεμαχισμού των δυνάμεων. αλλά θα πρέπει να αποτελεί το χώρο ενότητας στον 

vniQtatO δννατό βαθμό. Για το σχοπό αυtό πρέπει οι θέσεις και η πρακτικ'ή της 
οργάνωσης των προσφύγων να είναι τέtοιες που να ενώνουν γύρω από το στόχο της 

σωστiις και δίκαιης επί.λνσης του Κυπριακού. με την 6Q011 της κατοχής και την 
επιστροφή όλων των προσφύγων στις παtρογονικές τους εστίες. Ως τέτοιες θέσεις 

προσφέρονται οι ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλιου και οι συμφωνίες 

ΚOΡvφ'ής. παράλληλα με τα περί Κύπρου ψτ)φΙΟματα του ΟΗΕ. Στα θέματα επί.λuoης 

των προβλημάτων που αντιμετωπίζο"" οι πρόσφυγες στην προσωρινότητα της 

προσφυγιός δε νομίζω ότι μπορούν να νπάρχουν διαφορές. 

Έχοντας λοι.πόν νπόψη μας όλα τα πιο πάνω, θα πρέπει να προχωρήσουμε στη 

ρύθμιση τον θέματος, bLVOvtat; όμως πλ'ήρη κατοχύρωση της δημοκρατίας σε όλη 
της τη διάσταση και την απόδοση στους πρόσφυγες των πανανθρώπινων δικαιαι

μάτων. 

Εμείς τον ΑΚΕΛ πιστεύονμε όΈι το δικαίωμα τον εκλέγειν και εκλέγεσθαι 

είναι αναιιαλλοtριωτο δικαίωμα και δεν μπορεί να αφαιρεθεί. όπως δεν μπορεί να 

αφαιρεθεί το δικαίωμα EΠιστρoφτiς. Είναι γι' αvτό το λόγο που εμείς δε δεχόμαστε 

την πρόταση γι.α διορισμό από κομματικούς καταλόγους των οργάνων της ΠΕΠ. 

γιατί ο κνπριακός λαός αγωνίστηκε για δεκαετίες να ξεπεράσει τα αποικιοκραηκά 

διοριοτικά κατάλοι.πα και δεν είμαστε διατεθειμένοι να στρέψΟνμε τις κατακτήσεις 

'{ον λαού μας προς τα πίσω. Πέραν των λόγων αρχής που αναφέρονμε πιο πάνω, 
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πιστεύουμε όη το διοριστιχό ιruστημα δε λαμβάνει υπόψη του το σuσχετιoμό δυνά

μεων μέσα στους πρόσφυγες, ό.ίτου. όπως είναι γνωστό. το ΑΚΕΛ έχει πέραν του 

35% - 36%. ΕπΙΟης δε λαμβόνει υπόψη ΤOΊJ τις προσωπικότητες που υπάρχονν και 
δεν επιθυμoiιν να τεθούν κάτω από την χομματιχ" ομπρέλα. Και απαντώντας και 

στον κ. Μουοιούττα λέω ότι δεν είναι '*μα ένα πάνω ένα x6tw το θέμα των 
προσφύγων. Ειναι θέμα εφa.ρμoyης αρχών δημοκρατικών. Είναι θέμα απόδοσης 
πανανθρώπινων δικαιωμάτων και αξιών Ο1Όν κάθε πολΙτη. Και χύρω. στους 

πρόσφυγες πρέπει να δίνονται ο\lτά τα δικαιώματα. 

Οι ισχυρισμοί σ' αυτό το σημε(ο ότι θα γίνονται εκλογές α..-τό τα κόμματα και 

μέσα απ' αυτές θα αναδεικνύονται όσοι θα ΣUμμετέχoυν στα σώματα της πεπ δεν 

μ.ίτορούν γ' αντέξouν σε οποιαδήποτε αντι..ταρόΟεση με τις αρχές της δημοκρατΙας. 

Γιατί με το ίδιο σκεπτικό θα μ.πbρO{ισαν τα κόμματα να διορίζουν και τους 

Βουλευτές τους και όλους τους άλλους αξιωματούχους τους, που σήμερα αναδει

κνύονται με εκλογές. ΓιατΙ λοιπόν δυο μέτρα και δυο σταθμά; Το επιχείρημα ότ~ θα 

αποφεύγονται οι κομματικές αντι.παραθέσεις ΕΠίσης δεν μπορεΙ να ευσταθiισει, γιατί 

τόσο οι πρόσφυγες όσο και οι μη πρόσφυγες έχουν αποδείξει την ωριμότητα και τη 

σοβαρότητά τους κατά τις τελευοαίες βουλευτικές και δημοτικές εκλογές που έγιναν 

σε κλΙμα ήπιο, με ησυχία και με υποδειγματική τάξη -το !.διο και σε προηΥονμενες 

εκλογές θα έλεγα. ΤΟ επιχείρημα της α.."tOφUγής δαπανών μας βρΙσκει α..-τόλυτα 

σ'ύμφωνους. ΠιστεΟΟυμε ότι με ειλικρινή καλή θέληση μπορο'ίιν να βρεθούν τρόποι 

διεξαγωγής των εκλογών, χωρίς να γίνονται δαπάνες που δε χρειάζονται, 

Συχνά λέμε ότι διδάξαμε σ' όλο τον κόσμο τις αρχές της δημοκρατίας. Ακόμα 

ένας λόγος που θα πρέπει εμείς, ως Βουλή, να κατοχυρώσουμε και να αναπτVΞOυμε 

τη δημοκρατί.α και όχι να την καταβαραθρώσουμε. 

Και αυτή την 'ύστατη στιγμή εμείς πιστεύουμε ότι ,uτoρε( να εξευρεθεί η χρuσή 

σuνισι:αμένη ενότητας που θα εΙναι μέσα στα πλαίσια του Συντάγματος. Και δεν 

μπορεΙ να είναι άλλη από εκλογές με το σύιπημα της αναλογικής, στις οποίες οι 

πρόσφυγες θα συμμετέχουν ελείιθερα, αλλά προαιρετικά, για να μην έχουμε 

πρόβλημα συνταγματικότητας. 

Εδώ παρενθεtικά θα ήθελα να τονίσω ότι στα πρακτικά της συνεδρίας της 

Επιτροπής ημερομηνίας ]8/12/91, στη σελίδα 3, φαΙνεται ότι ο εκπρόσωπος του 
ΔΗ.ΣΥ. είπε ότι η οργάνωση που θα δημιουργηθεί δε θα αποτελεί νομικό πρόσωπο 

δημόσιου δικαίου, ενώ το άρθρο 3 εΜφιο (Ι) λέγει επί λέξει τα εξής: 

"3 (1) Καθιδρύεται νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου καλούμενο ΠαΥκύπρια 
Ένωση Προσφύγων". 

Και ο λόγος για τον οποΙΟ αναφέρονται σ' αυτό το σημείο οι συνάδελφοι είναι 

ξεκάθαρος: Για να αποφύγουν τα σημεΙΟ τα οποία ε-Υε(.ρει με τη γνωμάτευσή του ο 

Γενικός Εισαγγελέας. Όμως τα (δια τα πρακτικά, τα ίδια τα γραφόμενα, διαψεύδουν 

αυτά τα πράγματα. 

ΕΙναL ξεκάθαρο όΤL το ΔΗ.ΚΟ. τοποθετούμενο στην υπό ψήφιση πρόταση 

νόμου έκαμε μια στροφή 180 μοι.ρών, αν λάβουμε υπόψη την προηγονμενη θέση ML 
πρακτική του. Αυτό όμως είναι γεγονός που εξηγεtται, αν λάβουμε υπόψη μας τη 

συνεργασία ΔΗ.ΣΥ.· ΔΗ. ΚΟ. που εμφανίστηκε στην πολιτική σκηνή τους τελευ

ταΙους μήνες. 
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Τελειώνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι .0 ΑΚΕΛ.Αριστερά-Νέες Δ\ινάμεις δεν 
είναι διατεθειμένο να σuνερτησει στη διάλυση του προσφυγικού xιντ'iματoς, το οποίο 
Οέλει πάντοτε ζωντανό και αγωνιστικό, και για ΤOuς λόγους αρχής που αναλύσαμε 

πιο πάνω θα καταψηφΙσε. την πρόταση νόμου που συζητείται, αλλά παράλληλα 
δl'lλώνει ότι θα αγωνιστεί ωιQμα περισσότερο YW δημοχραnΧές και προοδευτικές 
κατακτήσεις του λαού μας, μέχρι την u,(λυση του Κυπριαχο" και την κατοχύρωση 

και eπιστρoφή όλων των προσφύγων στα σπΙηα τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι\ 

Πρώτα θέλω να εκφράσω και εγώ τα αισθήματα δυσφορίας και λύπης μου, 

γιατί δεκαεπτό:. σχεδόν δεκαοκτώ χρόνια μετά ιτιν. εισβολή εξακολουθούμε να 

είμαστε πρόσφυγες και εξακολουθούμε να tχoυμι αvό.yxη να συσπειρωνόμαστε και 

να αναδιπλωνόμαστε στον αγώνα μας για επιστροφή στις πατρογονικές μας εστίες. 
Την ΠαΥχύπρια Επιτροπή Προσφύγων, όπως άρχι.σε αμέσως μετά το 1974, εμείς του 
Δημοκρατικού Κόμματος, που έχουμε εργαστεί σ' αυτή και έχουμε μια μεγάλη συνει

σφορά σ' autTi, την εννοούσαμε και την εννοούμε πάντα σαν έπαλξη αγώνα για 
δικαίωση πρώτ' απ' όλα. φυσικά χωρις να παραγνωρίζεται και η προώθηση των 

συμφερόντων και των δικαιωμάτων των προσφύγων για άνετη διαβιωση. 

Έτσι δεν παραγνωρίζουμε τη δεκαεπτάχρονη προσφορά της ΠαΥχύπριας 
Ε..-τιτροπής Προσφύγων. Αλλά με τα χρόνια άρχι.σαν να ακούγονται παράπονα, δύο 

κόμματα δε συμμετείχαν και συμφωνώ με tO συνόδελφο της ΕΔΕΚ που ει.-τε ότι η 
ΠΕΠ πάσχει. Απόδειξη εΙναι ότι όλα τα κόμματα έχουν καταθέσει τι.ς δικές τους 

νομοθετικές ρUΘμίσει.ς για το θι!μα. Άρα η νομοθετική ρύθμιση για την ΠαΥχύπρια 
Ένωση Προσφύγων τjταν μια ανόΥχη. θα ήθελα να παρατηρτ\σω πάνω στα σχόλια 

του συναδέλφου tης ΕΔΕΚ όtL η ΕΔΕΚ, παρόλο που συμμετεΙΧΕ αρχικά, μnά 

αποχώρησε. Όμως δεν αποχώρησε γιατί η Π επ δεν ήταν έπαλξη αγώνα. Αποχώρησε 

για καθαρά κομματικούς λόγους. Άρα όλα τα κόμματα έπρεπε να συμμετέχουν €Ι 
αυτή την οργάνωση προσφύγων και ο σχοπός της σημερινής ρύθμισης Είναι να θερα

πεύσει αυτό ακριβώς το θέμα. 

Κατά τη συζήτηση των τεσσάρων νομοσχεδίων φάνηκε η διαφορά. Δύο 

κόμμαtα ηθελαν άμεσες εκλογές και δύο κόμματα ηθελαν έμμεσες , μέσω των 

κομμάτων. Άμεσες εκλογές υπήρχαν και πρώτα. 'EtOL, εμείς tOU Δημοχραηκού 
Κόμματος θεωρήσαμε ότι θα ήταν καλύτερο αν, κατά αναλογία των κομμάτων, 

αναδεικΝUoνταν αξιωματούχοι της ΠαΥχύπριας Ένωσης Προσφύγων και γι' αυτό θα 

ψηφίσουμε το σημερινό νομοθέτημα. παρεμπι.πtόντως, κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε 

με τα δύο σημεία που ήγειρε η σννάδελφος ΑΥγελ!.δοιι. ότι πραγματικά η πεπ δεν 

εΙναι πρόσωπο δημόσιου δικα(.οιι και ότι δεν μπορούμε να υποχρεώσουμε όλους 
τους πρόσφuyες να συμμετέχουν σ' αυτή την Ένωση, αν και η ευχή μας είναι όλοι οι 

πρόσφυγες να συμμετέχουν. 

Νομίζω όη ει.πώθτικαν πολλά για καταστραττjyηση δημοκρατικών διαδικα

σιών. Ως Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύουμε στις δημοκρατικές διαδικασίες, θεραπεύ

ουμε τις δημοκρατικές διαδικασΙες και αν υπήρχαν μετακινούμενοι ψηφοφόροι που 
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δεν ανήκαν σε κανtνα κόμμα και αποφάσιζαν Τ1'Ιν -ι:ελευταία στΙΥμi! και ο αριθμός 

τους ήταν ~στω και ελάχιστος, θα μπορούσαμε να πούμε. ναι, θέλουμε άμεσες 

εκλογές. Αλλά 11 κατάσταση στην Κύπρο. όπως txouv ta πολιτικά πράγματα ·χαι 
αυtό το διαπιστώνουμε. διότι γίνονται αλλεπάλληλες εκλογές στον τόπο- είναι ότι 

μετακινούμενοι ψηφοφόροι. δυστυχώς -γιατΙ εγώ θα ήθελα πολλούς μετακινούμε

νους ψτΊφΟφόρους, ΥΙΟΤΙ έτσι και τα κόμματα θα πρόσεχαν περισσότερο και θα 

προσπαθούσαν να ακολουθούν πιο πι.στά τους ιδεολογικούς τους ΠQOyραμματι,.. 

σμούς και προκηρύξεις- δεν υ,τάρχουν. 

Έτσι νομιζοιιμε ότι είναι δικαιότερο τα κόμματα, με δικές τouς εσωτερικές 

διαδικασίες και με βάση τα απoΊελtσματα των βοιιλ.ευτικών εχλΟ)'ών. που καθορί

ζουν 't1') δύναμη κάθε κόμματος, να αναδεικνύουν τους aξιωματoύχoυς της ΠαΥχίι

ΠΡ1.Ο.ς Ένωσης ΠροσφύΥων. Νομίζουμε ότι ttOL εξασφαλιζε-ι:οι η αναλoγ~Κ'ή συμμε
τοχή όλων των κομμάτων για την οποία εκόπτοντο εxetVOL που ήταν έξω τόσο 

καιρό. Επ(σης θα αποφεύγονται οι κομματικές αντ~παραθέσεις και οι περιττές 

δαπάνες που δεν είναι εuκαταφρόVΗτες. 

Υπάρχει η απΙθαVΗ περtIπωση να θέλει κάποιος εξωκομματικός, μια προσωπι

κότητα εξωκομματική να συμμετέχει στην Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων. θα ήθελα 

να ρωτήσω: Πραγματικά πιστεύουμε όη υπάρχουν εξωκομματικές προσωπικότητες 

σήμερα. οποιασδήποτε ολκής, που θα μπορούσαν να τα βάλουν με τους υΠΟψΤΊφ(ους 

των κομμάτων και θα Etxav π~θανότητα να εκλεγούν: Ασφαλώς όχι. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ: 

Βεβαίως υπάρχει. Ο Λέλλος. 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

Μιλούμε για ΠαΥκύπρια Ένωση Προσφύγων, όχι για δήμους. Και εν πάση 

περι.πτώσει νομίζω ότι υποστηρίχθηκε από κόμματα ο Λέλλος. δεν ήταν χωρίς 

νποστήριξη κομμάτων. 

Αλλά ακούστηκε και η δικαιολογία ότι παραμερίζεται ο προσφυγικός κόσμος. 

Γιατί παραμερίζεται; Μήπως ο προσφνΥικός κόσμος δε δρα μέσα στα εν τη Βουλή 

κόμματα: Είναι προσβολή να λέμε ή να ισχυριζόμαστε κάτι tltoLo. Αντίθετα, εμείς 
νομίζουμε ότι με αυtές τ~ς διαδικασίες ο προσφυγικός κόσμος θα έχει πιο ισχυρή 

φωνή μέσα στα κόμμαtα και θα έχει περισσότερο λόγο και για την επίλυση του 

εθνικού μας προβλήματος. Σtους σκοπούς της ΠαΥκύπριας Ένωσης Προσφύγων 

λέει καθαρά όtι εΙναι μια αγωνιστική έπαλξη για επιστροφή στις εστίες μας. Έτσι 

νομίζω ότι οπωσδήποτε αυτη η διαδικασΙΟ θα ενισχύσει και θα ισχυροποιήσει τη 

φωνή twv προσφύγων μέσα στα κόμματα. 

ΤΟ δεύτερο επιχε(ρημα, ότ~ δε λαμβάνεται υπόψη ο συσχετισμός δυνόμεων 

ανάμεσα στον προσφνΥΙχό κόσμο. νομίζω ότι κανένας δεν μπορεί να το προβάλει. 

Γιατί πού ξέρουμε την αναλογία των κομμάτων μέσα στον προσφυγικό κόσμο. 

εφόσον ιιπάρχουν τεράστιες μάζες προσφύγων. όπως οι πρόσφυγες από tη Μόρφου. 

που δεν ξέρουμε τι ψηφίζουν. Δεν μπορούν τα κόμματα να πουν τι αναλογία έχει η 

Μόρφου ή άλλες περιοχές που ανήκουν στην ευρύτερη περιοχή της Λεuκωσ(.ας. 

Εξάλλου νομιζω ότι δεν είναι μεγάλη η διαφορά της αναλογ(.ας των κομμάτων με 

την αναλογία των προσφύγων που ανήκουν σε κάθε κόμμα. Και δε νομίζω να Είναι 
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αναχρονιστικό κό:τι τέτοιο, διόtι δεν αποχλε(ιι κανένα πρόσφuyα. ΝομΙζω όη τα 

κόμματα ·και πρ!πει να πιστώσουμε τα κόμματα με αρκετή εuθ\rντι· θα επιδιώξουν 
να "πoδειξouν στην ΠαΥχύπρια Ένωση Προσφύγων ανθρώπους οι οπο(οι δεν ε(ναι 
oπαQαtYfJtO να εΙναι μέλη τους. αλλά θα είναι προσωπικότητες γνωστές για tOιI; 

αγώνες tΟυς για τη δικαίωση αUtOU tOιI tόποιι. 

Όσον αφορό. τη γνωμάτΕUΣΗ tOιI Γενικού Εισαγγελέα, δεν ε(μαι νομικός, δεν 
μπορώ να τη θLξω, αλλά πιστιVoιιμε ότι δεν ε(ναι δεσμevΗΧ'ή. Αν οποιοσδήποτε 
νομιζει ότι αUΤός ο νόμος είναι αvtιouvtαγμαtικός. μπορεί να καταφύγει στο 

Ανώτατο Δικαστήριο. 

Νομ(ζοιιμε ότι η συνεργασία ποιι θα επέλθει με αιιτό τον τρόπο ανάμεσα στα 
κόμματα και ΤOuς πρόσφuyeς αvtΙθετα θα ισχUΡOΠOιήσει το πρoσφuyι.xό κΙνημα, θα 
εΙναι μια έπαλξη πιο ισχuρoύ αγώνα για να δικαιωθούμε και δε θα γΙνει αιιτό ΠΟΙΙ 

ακουμε τελειιταΙως από πολλές φωνές δUΣΤνχώς. πο\! λένε ότι δε θα πό:νε όλοι οι 
πρόσφuyες στα σπΙηα το"ς και ειδικά οι Kερυνtιώτες OΠOKkelOvtaL από του να 

πάνε στην Κερύνεια. 

Εμείς πιστεύουμε και εΙμαστε έτοιμοι, ως Δημοχρα.τικό Κόμμα. μέσα στις 

τάξεις της ΠαΥχύ.."tριας Ένωσης Προσφύγων, να εργαστούμε γι' αυτoUς τους 

σκοπούς πο\! τώρα ενέχουν και τα άρθρα του νόμου που θα ψηφΙσουμε σήμερα. 

EVΧαριoτώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παnαγεωργ(o\!. AΚOλo'Uθoύν οι κ. θεοδώρου. Σολωμής. Χατζηγιάννης και 
EuσταθΙOυ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Kύρt.ε Πρόεδρε, εγώ έχει ώρα που σηκώνω το χέρι μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακολουθούν εΙΠα. δεν εΙΠα ότι τελειώνουμε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εvtάξει. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελq)OΙ, 

Συζητούμε σήμερα ένα από τα βασικά, Ισως το βασικότερο πρόβλημα που 

απασχομι τον πρoσφuyικό κόσμο και όλο τον κ"πρι.ακό λαό: το πρόβλημα της 
οργανωτικής δομής και EXΠρoσilinTjoης το\) πρoσφuyικoύ κόσμου. το" μέρα\)ς 
εκείνο\! το" πληΘUΣμOύ πο" αποτελεί το κύριο θύμα της τραγωδίας το\) 1914, της 
προδοσιας και το" εΥχλήματος. Και μιλώvtας σήμερα για την οργανωτική διάρ· 
θρωση και εκπροσώπηση των προσφύγων, δεν πρέπει. επαναλαμβάνω δεν πρέπει να 
ξεχνουμε τους ενόχους α"τής της τραγωδΙας. Παράλληλα δηλώνουμε κατηγορημα· 

τικά ότι θα ΣUΝεχΙσoυμε ασταμάτητα τον εΙΡτΥνιχό αγώνα για επαναπόχτηση των 

δικαιωμάτων μας. 

ΑγαπητοΙ φΙλοι. το προσφυγικό πρόβλημα σποτελεΙ τη ραχοκοκαλιά. την 
κίιρ~α, τη βασική πτυχή του κυπριακού προβλήματος. Η εφαρμογή των τριών 
βαοικών ελευθεριών, της ελεύθερης διαχΙνησης. της εγκατάστασης και 'tfJ; ntQι.ou
σίας, αποτελεΙ, κατά τη γνώμη μο\), τη βασική 000[0. του xunQLαxOU προβλήματος. 
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Όταν το 1974 οργανώναμε την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων, την οργανώναμε 
όχι υπό τη μορφή οποιουδήΠΟΤΕ σωματει.οu, αλλά υπό τη μορφή ενός μαζικού κινή. 
ματος. του κινήματος του 37% του πληθυσμού. που θα διεκδικούσε τα αναφαΙρετα 
δικαι,ώματά του και προπάντων τα δικαιώματα της ΕΠιστροφής και ttj; eyκatd
στασης. Και πρέπει να πο"με, αγα,ίτητοΙ φf.λoι. ότι στα δεκαοκτώ αυτά χρόνιο Ο 
προσφυγικός κόσμος και αγωνιστικότητα επέδει.ξε και αξιοπρέπεια και προπάντων 

σύνεση και μαχητικότητα. Και σννεχιζει, αγωιητοΙ φΙλοι, ο προσφυγικός κόσμος να 
στερείται "'ις περιουσίες του για δεκαοχτώ τώρα xρόν~. 

'O'tav ιδρύσαμε την Παγκύπρι.α Επιτροπή ΙΤροσφύΥων, UΠΉρξαν φωνές για να 
κάνουμε πιο δuνo.μικoύς αγώνες, να χάψΟυμι τα τσαηίρια, για να υποχρεώσουμε 

την κ1Jβέρντι01l να λύσει άμεσα τα προβλήματα των προσφύγων. EUΤΥΧώς ΕΠικράτησε 

11 λογική και τι σύνεΟ1Ί και ο προσφυγικός κόσμος, καθοδηγούμενος από την ηγεσία 
τον και ασφαλώς με τη βοήθεια Τ'ης εκάστοτε κυβέρνΤ]Οης, κατάφερε αυτό πον οι 

ξένοι aπoκάλεσαν θαίιμα. Σ' αυτή την προσπάθεια Τ'ης επΙλυσης των προβλημάτων 

των προσφίιγων, 'η οοοιαστική προσφορά του κινήματος του ΑΚΕΛ - Αριστερά 

ήταν, κατά Τ'η γνώμη μον, 'η nl.O μεγάλ'η. 

ΕΙναι αλήθεια ότι στα τελευταl.α χρόνια υπήρξαν προβλήματα στην οργάνωση 

τον προσφυγικού κινήματος. Χρειάζεται καλυτέρευση και οοοιαστική δονλειά και 

αναδιοργάνωση. Χρειάζεται, αγαπητοΙ φ{λΟL, ο πρoσφuyικός κόσμος να δώσει τώρα 
μεγαλύtερo βάρος στον πολιτικό αγώνα για τη σωστή λiιση τον κνπριοκοίι προβλή

ματος. 

Όπως αναφtρθηκε. προηγούμενα, όταν οργανώθφι,ε 'η nayκVnQw. Επιτροπή 

Προσφύγων το 1974, μετεΙχαν ο' αυτή και στα διάφορα σώματά της όλα τα κόμματα 
και πρόσωπα aπό όλονς τονς ιδεολογικούς χώρσνς. Σε κάποιο στάδιο μετά κάποιοι 
aπoxώρησαν. Το ότι αποχώρ'ησαν από την Παγκίιπρια Επιτροπή Πρoσφiιγων 

πρόσωπα τα οποία ανήκαν σε κάποι.α κόμματα, δεν ήταν φτα!ξιμο της 'ηγεσl.ας Τ'ης 

Παγχύπρw.ς Επιτροπής Προσφύγων. ΤΟ ότι μπορeΙ να έγιναν λάθη, ναι, μπορεΙ να 

έγιναν λάθη. Και έγιναν λάθη. θναι ανθρώπινο. Όμως, όπως ανέφερα προηγου

μένως, αυτό το οποίο κατάφερε ο πρoσφUΓικός κόσμος, καθοδ'ηγούμενος από την 

'ηγεσl.α τον, είναι αuτό το αιroίo θανμάζονμε σήμερα όλοι και αποΛαμβάνει όλος ο 

κνπριακός λαός και ιδιαίτερα οι πρόσφυγες. 

Έρχομαι τώρα στα σχέδια νόμου τα οποία εκκρεμούν ενώπι.όν μας και σνζη

τούμε σήμερα. γπάρχονν αρκετές διαφορές μεταξύ τονς, αλλά κατά τη Υνώμ'η μου 
μια είναι 'η βασική δι.αφορά τους. είναι τι διαφορά ExeLVTI πον αναφtρεται στο 
διορισμό των δι.αφόρων σωμάτων Τ'ης οργάνωσης των προσφύγων από τα κόμματα 

ή, σύμφωνα με ττιν άλλη πρόταση νόμον, στην εκλογή αuτών των σωμάτων τον 
προσφυγικού κόσμον με εκλογές σύμφωνα με το αναλογικό σύστημα. 

Κύρι.ε. Πρόεδρε. μπαίνει ένα ερώτημα στους εΙOTJY1Ίτές τον διοριστικού συστή
ματος: Με ποιο δικαίωμα τα κόμματα θα xαθoρLl;ouv ποιοι θα εκπροσωπούν τον 

πρoσφUΓικό κόσμο και μάλιστα σύμφωνα με την εκλογική τονς δύναμη; Υπάρχει και 

η Υνωμάτενση του Γενικοίι Eισαγγελtα ότι τούτο είναι αντισυνταγματικό. Γιατί 

επιμένουν τα κόμματα αυτά στο δΙOQιστικό σύστ'ημα: Πρέmι να νπ(ιρχeι κάποιος 

λόγος. Και νΠΟψιάζομαι ότι ο λόγος αuτός είναι ότι η δύναμη αντών των κομμάτων 

στον προσφυγικό κόσμο πιθανόν να είναι μικρότερ'η από ό,ΤΙ είναι στον υπόλοι.πο 

πληθυσμό. Μα, αν αυτό πραγματικά συμβαίνει, είναι δική τους ευθύνη να 'ι<οιτάξονν 
"'(ον εαuτό τouς , μήπως δεν έκαναν εκε~να που έπρεπε για τον πρoσφUΓικό κόσμο ή 

όσα έπρεπε για τον προσφυγικό κόσμο. 
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Το σύστημα το\! διοριομο\ι διαφόρων σωμάτων. είτε στον προσφυγικό κόσμο 
είτε σε άλλους θεσμούς, έχει περάσει ανεπιoτρvπι. κατά τη γνώμη μου. ΤΟ να χορη
γήσουμε στον προσφυγικό κόσμο το ανθρώπινο δικαΙωμα που έχει κάθε πολίτης ο' 
όλο τον κόσμο να εκλέγει τους εκπροσώπους τσυ με εκλογές είναι xdtL το οποίο 
αναγνωριζε1.:αι παγκοσμίως. 

Υπάρχουν όμως και κό:ποι.οι άλλοι λόγοι που επιβάλλουν να γίνει απoδfΚτό 
το σύστημα της εκλογής 'των εκ.."tροσώπων του προσφυγικού χόσμου. Ο πρώτος 

λόγος αναφέρθηκε ήδη. Ένα μεΥό:λο μέρος του πληθυσμού δεν είναι Ενταγμένο στα 

κοινοβουλευτικά κόμματα ή στα κόμματα γενικά. η θα γΙνει μι αυτό τον πλ,ηθοομό: 

θα είναι υποχρεωμένοι να δέχoνtαι την ηγεσία εκείνη που θα τους διορίσουν τα 
κόμματα: Έχω 'Ιην εvtύπωση ότι τι φωνι; των προσφύγων πρέπει να ακούγεται από 

εκείνους που θα εκλέξουν οι ίδιοι. Όταν, αγαπητοί φΙλοι, στο θέμα '(ων δημάρχων 

των κατεχόμeνων περιοχών. των κατεχόμενων πόλεων, πρόσφατα τα κόμματα όλα 

αποφάσισαν ομόφωνα ότι πρέπει να γίνουν εκλογές -για τους δήμους αυτούς που 

είναι κατεχόμενοι και τι δραστηρι.ότητά τους εΙναι περιορισμένη- για το θέμα της 

εκπροσώπησης των προσφύγων και στον αγώνα για επιστροφή. αλλά και στη λύση 

των βιοποριστικών τους προβλημάτων γι.ατΙ να μην υπάρξουν εκλογές; ΓιατΙ να 

υπάρξει δWΡισμός; 

Ας δώσουμε στον προσφυγικό κόσμο αυτό το δικαtωμα και να είμαστε βέβαιοι 

ότι ο πρoσφuyικ6ς κόσμος έχει την ικανότητα χαι το αισθητήριο να εχλέξει τους 

αντιπροσώπους του. Και θα εχλέξει αντιπροσώπους χαλΊίτερους από εκείνους που 

θα του δl.OρΙσουν τα κόμματα. Το επιχεΙρημα ότι θα δι.ασπάσουμε τον προσφυγικό 

κόσμο, με το να φέρουμε τον κόσμο να ψηφίσει σης εκλογές, δεν εuσταθει. Απέδειξε 

ο προσφυγικός κόσμος σ' αυτά τα δεκαοκτώ χρόνια ότι στον αγώνα γι.a την 

επιστροφή είναι, στη μεγάλη του πλειΟψηφΙα, ενωμένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

θα δώσω το λόγο στον κ. Λυσσαρlδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κΊίριοι συνάδελφοι, 

Αισθάνθηκα "(ην υποχρέωση να μιλήσω πάνω σε oρισμtνα θεσμικά θέμα"(α. Η 

δημoκρατl.α έχει και ορισμό και κανόνες και θfσμια. ΕκεΙ όπου το λαό, δήθεν εν 

ονόματι του λαοΊί. τον αντικατέστησαν τα κόμματα. οδήγησαν σε αποτελμάτωση και 

σε αναταραχή. Ο ρόλος των κομμάτων δεν είναι η υποκατάσταση "(ου λαού. Ο ρόλος 

των κομμάτων είναι η εκπροσώπηση του λαού με ει.δική εντολή, τι οποω αναφέρεται 

όταν ζητεί.ται η γνώμη του λαού για τον καθορισμό "(ης θέλησής "(ου. Αλίμονο αν τα 

κόμματα μεταβληθούν σε δικτατορική ηγεσω των λαών. Αυτό θα είναι κατάργηση 

της δημοκρατως. 

Το να λέμε όη. επει,δή έγιναν βουλευτικές εκλογές και ο λαός δυνόμει των 

προγραμμά'Ιων των διάφορων κομμάτων επέλεξε τη σύνθεση της κοινοβουλευτικής 

ηγεσίας, αυτό δίνει "(ο δικαίωμα στις κομματικές ηγεσΙες να διoρi.ζoυν για άλλους 

λόγους και για άλλους σκoπoUς ηγεσΙες τεράστιας ομάδας 'Ιου πληθυσμού. αυτό 

αποτελεί καταστρατήγηση 1'ης δημοκρατιας. OλLγoν με ενδιαφέρει το αντισυνταγμα-

1'ικό ή όχι. Πιστεύω πως είναι. αλλά δεν είναι αυ'Ιό που με αφορά. Αυ'Ιό που με 

αφορά είναι ότι αυτό είναι αντιδημοκρατικό και ότι θα είναι η απαρχή δεινών, αν 
τα κόμμα1'α υποκα1'αστήσουν το λαό. 
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θα μου πείτε: Και τι YLVEtat, όταν όλα τα κόμματα, όπως έγινε σης προηγού
μενες εκλογές, αποφασίσουν να θέσουν ενώπιον του λαον ένα σνΥχεχριμένο ψηφο

δέλτιο; θα είναι διαφορεηκό. Η τελευταία ).lξη ανήκει στο λαό. 

Είναι δικαίωμα .ων κομμά.ων, είτε δυο είτε τριών είτε όλων, να προβούν σε 

οποιουσδήποτε συνασπισμούς ή mιμμαxί.ες. Αλλά δεν εΙναι δικαtωμa των κομμάτων 

να αγνοήσουν τον (διο το λαό. Τότε γιατι. αν ηταν έτσι, κι εφόσον κι εδώ στόχος μας 

ήταν η ενότη.α γιο τους προσφυγικούς δήμους, τότε γιατί επιμέναμε στις εκλογές; 

Και εΙΠαμε ότι ο νόμος πρέπει να προνοεί για εκλογές στους δήμους, ανεξόρτητα αν 

αργότερα εμείς οι ίδιοι εΙΠαμε ό-ι:ι για τον άλφα Τι Μτα λόγο τα κόμματα κάμνουν 

πρόταση προς το λαό. Δεν επιβάλλουν όμως στο λαό ηγεσίες. Είναι δικαίωμα του 

λαού να τις δεχτεί ή όχι. Και σας λέω όη παρά το ΎΕΎονός ότι τα ελα:τηρια όλων των 

κομμάτων στη διαμόρφωση κοινών ψηφοδελ.ίων για τους κατεχόμενους δήμους 

ήταν αγαθό., ναι . υπάρχει και γι' αυτό κρι-ι:ική, παρόλο που δεν έχει καταστρατηγηθεί 

η δημοκρατΙα, γιατί είναι δικαl.ωμα οποιουδήποτε να υποβάλει υΠΟψηφιότητα. Αλλό. 

δεδομένου όη είναι γνωστό, και είναι σωστό, ότι μια 'It'toιo υπΟψηφιότητα δεν έχει 

μεγάλες ελπίδες ΕΠιτυχίας, υπάρχει κριτική. Υπάρχει κριτική, αλλά τουλάχιστον 

εκεΙ υπάρχει αυτό το δικαίωμα. Και ας μην ξεχνούμε ό-ι:ι οι tκλoyές δε γίνονται 

μόνο για επι.υχΙΟ. Οι εκλογές γενονται για να δώσεις στο λαό μια άλλη, αν είναι 

δυνατό, πρόταση. Είναι πολλοί από μας που πολλές φορές κατερχόμαστε σε 

εκλογές, ενώ είναι εν γνώσει μας όη αποτέλεσμα θα είναι αρνηηκό. Αλλό. κα-ι:ερχό

μαστε στις εκλογές, για.' θέλουμε να δώσουμε μι.α εναλλακηκή πρόταση σ' αυτό το 

λαό, να ~ει αυτό το δικαΙωμα επιλογής αυτός ο λαός. Πώς θα έχει δικαLωμα 

επιλογής τώρα, αν .α κόμματα μοιράσουν ψωμιά ανάλογα με την πολιτική -Ι:Ouς 

δύναμη μέσα στο κοινοβούλιο; Και ποι.ος σας εξασφαλι.ζει ότι αυτή είναι η θέληση 

.ων προσφύγων; Ποιος μας έδωσε αυτό το δικαιωμα; Και πώς θα αισθανόμαστε, 

όταν θα ΠΤιγαtνοuμε σε προσφuyικούς σvνoικισμoύς και θα τους λίμε "εμε[ς ξέρουμε 

τι θέλετε και κό.ναμε αυτό που θέλετε"; 

Επαναλαμβάνω ότι η υποκα-ι:άσταση του λαού από κομματικές ηγεσl.ες, όσο 

καλόπιστα κι αν γt'Vf:taL. οδηγεί σε τραγωδία. Αν θέλουμε δημαιιρατ[α, θα πρέπει 

να δώσουμε ο' αυτό το λαό το δικα[ωμα επιλογής. Όλα τα ό.λλα είναι tκ του 

πονηρού. Όλα τα άλλα θα οδηγήσουν σε ανωμαλία σ' αυτό τον τόπο. είνα~ η 

απαρχή της ανωμαλίας. Γι' αυτό κάμνω nικληση ο' όλους εκεΙνOUς πou καλό

πιστα έχουν πιστέψει ό.ι αυτό το σύστημα φέρνει ενότητα στους πρόσφυγες να 

το σκεφτονν δLΠλά. Ενότητα μπορούμε να φtρoιιμε, αν θέλουμε. Άμα έχουμε το 

νόμο για δημοκρατικές εκλoytς, να κάτσουμε κά-ι:ω και να συζητησOυμt. λλλό. σε 

καμιά nfQi.mωoη ενότητα δε σημαίνει υποκατάσταση του λαού. Αυτό σημαίνει 

δικτατορία. 

Γι' αυτό κάμνω έκκληση σε όλους να υπερψ11φί.σουν την άπΟψη όη πρέπει να 

γίνονται δημοκρατικές εκλογές για τους πρόσφυγες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Χριστ6φιας έχει το λόγο. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Φοβούμαι ότι μου έφαγε το ψωμί ο αγαπητός Βάσος, αλλά το θέμα είναι τέτοι.ο 

και τόσο σοβαρό θέμα αρχής που θα προβώ σε tιταναλήψεις με την ιδι.α και θα 

προσπαθήσω και με μεγαλύτερη ακόμα έμφαση. 

Αν σήμερα ψηφιστεί αυτός ο νόμος, πιστεύω ότι αυτή η Βουλή θα καταφtρει 

ισχυρότατο ράπισμα στις δημοκρατικές διαδικασΙες και τους θεσμoUς σ' αυτό τον 

τόπο. Όλα τα άλλα εΙναι προσχήματα. Δεν είναι δννατό. για να αποφύγουμε έξοδα, 
για να αποφύγουμε δήθεν αντιπαράθεση μέσα στους πρόσφυγες, να καθορ(ζοuμε 

πέντε σοφοί ή τέσσερις σοφοί ποιοι θα εκπροσωπούν τους πρόσφυγες1 Η πεπ είχε 

ψεγάδια, μάλιστα. Πρόσφερε όμως μtσα από αυτά τα ψεγάδια και τεράστια 

προσφορά σ' αυτό τον τόπο. Χρειάζεται να διορθωθούν τα ψεγάδια; Μάλιστα. Να 
τα διορθώσουμε. Να τα διορθώσουμε, ώστε να γίνει πραγματικά αντιπρoσωπενtική 
η ΠΕΠ και να εκφράζει τη θέληση και του τελευταίου πρόσφυγα σ' αυτό τον τόπο. 

Είναι αυτό που πάει να γίνει; θα εκφράζει πρόΥματι η πεπ τη θέληση και του 

τελευταΙΟυ πρόσφυγα ή θα αποφασίζουν τα κόμματα να δΙOΡ(ζ.ouν στο όνομα οων 

προσφύγων εκπροσώπους των προσφύγων και τοπικά και επαρχιακά και κεντρικά; 

Είναι γι' αυτό που εμείς πιστεύουμε όοι η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 

είναι ορθή. Αλλά οο θέμα δεν είναι θέμα γνωμάτευσης οου Γενικού Εισαγγελέα. 

Είναι θέμα ευθύνης, καοά τη γνώμη μου, αυτής της Βουλής, οης Βουλής οων Αντι

προσώπων, η οποΙΟ πρέπει να εΙναι θεματοφύλακας των δημοκραοικών διαδικασιών 

και οων συνταγματικών διαδικασιών από μόνη της, χωρίς να της το υποδεικνύει 

ούοε ο Γενικός Εισαγγελέας ούτε καμιά άλλη νομική υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

Πνεται λόγος, αΎOJtητoΙ συνάδελφοι. για τσυς κατεχόμενους δήμους και τη 

συναίνεση που υπήρξε. Χαιρετ{.ζουμε αυtή οη ovναίνcση. Όμως όλοι μας διαπιστώ

σαμε προηγούμενα όοι το διοριστικό σύστημα στους κατεχόμενους δήμους δεν 

εκφράζει τη δημοκρατία και ότι θα πρέπει να καθιερωθεί διά νόμου η εκλογή δημο

τικών αρχόντων και στους καοεχόμενους δήμους. Και εφόσον ο θεσμός υπάρχει, ο 

νόμος καλύπτει ακριβώς τις δημσκρσ:nκές διαδικασίες, ερχόμαστε να δούμε κατά 

πόσο μπορεί να υπάρξει συναίνεση. Και εκεΙ που δεν υπάρχει συναίνεση γίνονται 

εκλογές. Νομοθετείστε λοιπόν, αγαπητοί συνόδελφοι, και γι.α τους πρόσφυγες να 

γίνονται εκλογές και να προσπαθήσουμε να βρο\ιμε συναινετ~κές δι.αδικασίες. Αλλά 

να μη στερούμε εμείς οι ίδιοι νομοθεηκά το δικαίωμα των προσφύγων να εκφρα

οοούν. 

Δε θα ήθελα καν να αναφερθώ στο επ~xεl.ρημα όη, ξέρεtε, αν έχουμε εκλογές, 

θα έχουμε αντlJtO.ράθεση και θα έχουμε και έξοδα. Μα με αυτ~ τη φιλοσοφία τι 
κάμνουμε βουλευτικές εκλογές: Για να αποφύγουμε την αντιπαράθεση χαι τα έξοδα, 

να κάθονται πέντε σοφοί xaL να απoφασ!.ζovν. Επιμένω σ' αυτό δηλαδ~ και δε 

δέχομαι ότι e:LvaL θέμα συναίσθησης ευθύνης '(ων ηγεοών οων κομμότων και οων 
κομμάτων, γιαοί προσωπικά το ανάγω και σε σvναίσθημα ΕUΘύνης και -με όλο το 
σεβασμό- σε παραβΙΟση αυτού οου συναι.σθτiμαIOς αυτό που γίνεται σήμερα εδώ, 
που πόμε να νομοθετήσουμε, που πάει να νομοθετήσει η πλειοψηφία της Βουλής. 

Γιατί αύριο και οι κομμαηκοΙ ηγέτες και τα )(όμματα να μην ξεφύγουν από '(ο 

συναίσθημα ευθύνης; Συνεπώς, ναι, υπάρχει σοβαρότατο πρόβλημα παραβίασης οων 

δημοκραηκών διαδικασιών. Και θα τις παραβιόσει μια πλειοψηφία συνει.δητό καοά 
την ά.τοψτ; μου. 
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ΤΟ {.διο ισχύει και για τις κοινοτικές εκλογές. Γι.ατΙ κάμvoυμf κo~νoτικές 
εκλοΥίς και βάζουμε τους πολιτες των κοινοτήτων σε αντι.,-ταράθεση; Η δημοκρατία 
έχει αντιπαράθεση. Σίγουρα έχει αντΙΙίαράθεση. Η αντι,παράθεση είνα~ ΠΡOUπόθεση 
λειτουργίας της δημοκρατίας. Το ~μα είναι τι αντιπαράθεση. Αν Είναι avtLι"toρά

θΕση δι.αλόΥου. αν είναι αVΤLιίαρόθεση επιχειρημάτων και αν υπάρχει αλληλοσεβα
σμός στα πλαίσια της δημοκρατίας και σεβασμός ττtς εκπεφρασμ!νης θέλησης του 

λαού μέσα από τη δημοκρατία. 

Συνεπώς, εμεις λέμε ναι σε Ίέτοι.α αντιπαράθεση. Διότι μι τη λoγικ~ της 
εξάλειψης της αvτιπαράθεσης μπορούμε να καταλ~ξoυμε <πη "δημοκρατία του 
γύψου" Ίελικά για να μην έχουμε αντιπαράθΕση. να έχOυμe ομογνωμία και να 'μα<πε 

όλοι ευτυχεις. Μα νομίζω όn η ανθρωπότητα έχυσε ποταμούς αίμαΊος, ακριβώς για 
να καθιερώσει την αντιπαράθεση ως συστατικό Ίης δημοκρατίας, το διάλογο ως 

συσταηκό Ίης δημοκρατίας και την έκφραση της θέλησης Ίου λαού ως συσταΊικό 
της δημοκρατίας. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ, 

Ό,ΤΙ έκαμνε η ΠΕΠ ως τώρα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εκείνο που έκαμνε η ΠΕΠ. αγαπητέ κύριε σuνάδελφe, τουλάχιστο δεν 'ήταν 
θεσμοθετημένο από τους αντιπροσώπους της Βουλής. 'ΗΊαν μια οργάνωση η οποία 

δεν ήταν θεσμοθετημένη. Καλά ή κακά εκείνοι οι οποΙΟι θεωρούσαν αναγκαίο και 
αιίό το β'ήμα της Βουλής εκείνο που έκαμνε η ΠΕΠ να το κριτικάρουν το κριτί.
καραν. Αλλά διερωτούμαι αν εκείνο το κακό που έκαμνε η ΠΕΠ θα πρέπει εμεις 

τώρα να ΊΟ κάμoυμe διπλό και τραιλό, για να κτυπήσουμε τα ρέ<πα μας. 

Γι' αυτό, αγa..ίητο( συνάδελφοι, εμείς εμμένουμε πολύ έντονα στην άπΟψη όn 

θα πρέπει να σεβαστούμε επιτέλους τη δημοκρατία. θα πρέ.ίει, εφόσον θεωρούμε 
αναγκαΙΟ να θεσμοθετήσουμε, να θεσμοθπήσουμε δημοκρατία. Και η δημοκρατία 

είναι συνώνυμο με την αναλογική εκπροσώπηση. Ούτε δέχομαι την άπΟψη όη και ο 

τελευταίος Κύπριος σώνει και καλά πρέπιι να είναι ενταγμένος σε κόμμα και 

μάλιστα να αποφασίζει το κόμμα αν είναι καλός αuτός ο Κύπριος να μετέχει σ' 
οποιοδήποτε όργανο. 

Υπάρχουν προσωπικότητες, σεβαστές προσωπικότητες σ' όλη την Κύπρο και 

ανάμεσα στους πρόσφυγες, οι οποίες δεν είναι ενταγμένες στα κόμματα, και είναι 

σεβαστές από όλους Ίους κομματικούς ηγέτες και απ' όλα τα κόμματα. Είναι φυσικό 
επόμενο ότι, αν υπάρξει αναλογική εκπροσώπηση, η καταπληκτική πλει.oψηφLα των 

εκλελεγμένων οργάνων της ΠΕΠ σ' όλα τα επΙΠεδα θα είναι εκπρόσωποι των 
κομμάτων. Αλλά γιατί να αποκλείσουμε, και ποιος μας δίνει το δικαιωμα να 

αποκλείσουμε. το σεβασμό προς παράγοντtς οι οποίοι πιθανό να μην εΙναι οίπε στο 

ΔΗ.ΣΥ. ούτε <πο ΑΚΕΛ ούτε στην ΕΔΕΚ ούτε στο ΔΗ.ΚΟ. Και υπάρχουν, επιμένω. 

αυτοί οι παράγοντες. μΙ! τους οποΙους σννtQΎOI;όμαστε τα τελευταία δεκαtπτά 
χρόνια και μέσα και έξω από την ΠΕΠ, παράγοντες του προσφυγικού κόσμου. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. κάμνovtας κι εγώ την ίδια έκκληση. Ας συναισθαν

θούμε όλοι πού οδηγούμε με αυτό το πρώτο νομοθέτημα. Φοβούμαι πολύ ότι ανοί

γουμε τους ασκούς του Αιόλου, της κομματικής σκοπιμότητας και δεν ξέρω πού 
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πιθανόν να σταματησουμε. Και αν σήμερα υπάρχει η άλφα πΑ.εΙΟψΤ)φία, αύριο 

μπορεί να υπάρχει η βήτα. Και αν η άλφα νομοθετεί κατά το δοκούν, με βάση την 

κομματική σκοπιμότητα, αύριο φυσιολογικά θα την ακολουθήσει και η βήτα. Και 

τότε είναι συνεχή ραπίσματα σε βάρος της δημοκρατίας και των θεσμών σ' αυτό τον 

τόπο που θα καταφ~ρoυμε. 

EUΧαριστώ πολύ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παιταδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

θα είμαι πολύ σ'ύντομος, για να μην έχoυv παράπονο οι συνάδελφοι ότι πήρα 

το λόγο πριν αιτό τη σειρά μου. 

Δε θα ασχοληθώ με τα θέματα της δημοκρατίας, γιατί δε νομιζω ότι είναι 

αποδεκτή από κανένα μας η αιχμή ότι M~λoς της Βουλής των Αντιπροσώπων 

διέπεται από μη δημοκρατικές διαθέσεις. Δε θα θεωρήσω ότι αυτή είναι αφορμή για 

να προβούμε σε ανάλυση των δημοκρατικών θεσμΙων. τι συνιστά δημoκρατΙCΙ. ποιοι 

είναι δημοκρατικοί θεσμοί, πώς εκφ(?άζονται και πώς υλοποιούνται. Άλλωστε οι 

συνόδελφοι που έχονν μιλήσει πριν α.ι,ό μένα έχουν εξαντλήσει. πιστεύω. το θέμα, 
τουλάχιστον από αυτή την πτυχή. 

Εγώ θα ασχοληθώ μόνο με μια στενή πτυχή. Τη γνωμοδότηση του Γενικού 

Εισαγγελέα. Όταν μιλούμε για την άσκηση του δημοκρατικού δικαιώματος της 

εκλογής, πρέπει να έχουμε υπόψη ότι εξίσου δημοκρατικό δικαίωμα είναι η συμμε

τοχή ή η μη συμμετοχή οποιουδήποτε πολίτη είτε σε συνδικαλιστική είτε σε άλλη 

οργάνωση. Οι εκλογές σε μια οργάνωση πρέπει να μπουν μέσα στα πλαίσια αυτών 

που τη συνιστούν. Και νομιζω ότι είναι σωστό -και ελπιζω ότι η 'ολομέλεια της 

Βουλής θα ΕΠιφέρει αυτή την αλλαγή-ότι μέλη αυτης της OQΎάνωσης που θεσμοθε

τε(ται με νόμο θα είναι μόνο όσοι θέλουν να είναι. Άλλωστε αυτό υπoστηριζε:tαι χοι 

από τη γνωμοδότηση του Γενικού Eισαγγελtα που ~χει δώσει σοις 15 ΔεκεμβρΙΟυ 
1988. δηλαδή σε ανύποπτο χρόνο, ότι δεν είναι δυνατό να είναι υποχρεωτική η 
συμμετοχή στην οργάνωση όλων αυτών που έχουν τη θλιβερή ιδιότητα του εκτοπι

σμένου στον τόπο μας. 

Από .ην ώρα που δεν είναι υποχρεωτική η συμμετοχή -και δεν μπορεί να είναι, 

διότι και αντισυνταγματικό και αντιδημοκρατικό είναι- τό.ε όλα όσα λέμε για την 

αντιπαράθεση και την επικράτηση της πλειοψηφίας -που είναι σωστή, δημοκρατική 

αρχή- πάνω στους μεLOψηφoύντες νομιζω ότι δεν έχουν τη θέση .ους στο θ~μα που 

συζητούμε. Γιατί εδώ συζητούμε για μια ομάδα που θα επιλέξει να ανήκει σ' αυτή 

την οργ(ινωση. Και αφού είναι κατ' επιλογή που θα ανήκει και αφού δεν μπορεί να 

διασφαλιστεί ότι αυτοί που θα ανήκουν θα είναι αναΎΚαστικά αυτοί που θα εκφρά

!;ουν καλύτερα ή κατά πλειΟψΤ)φΙα τη θέληση των προσφύγων. δε νομΙζω ότι είνα~ 

εντελώς ορθά τα όσα έχουν λεχθεί για την άσκηση αυτού .ου δημoκρατ~κoυ δικαιώ

ματος. Αν μπορούσαμε να κάνουμε νόμο, ώστε να εΙναL υποχρεωτική η συμμετοχή 

και υποχρεωΤLκό το δικαίωμα να ψηφίζουν OL πρόσφυγες, Ισως η θέση μου να ήταν 
άλλη. Όμως δεν ~ι.,oρoίιν να γίνουν αυτά τα πράγματα. δεν τα επιτρέπε~ το 

Σ'ύνταγμα ούτε ο νόμος ούτε οι αρχές της δημ.οχρατΙας. 
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Έχω να προσθέσω ακόμα ότ~. αν ένα όργανο είναι όργανο δημόσιου δικαίου ή 

όx~ -και αυτό είναι νομολοΥημένο από τα δικασniΡια- δεν QΠO«XloίζEΊaL a..-τό το 

ένδυμα με το οποιο το περι.βό:λλουμε. αλλc1 από το ουσιαστικό περιεχόμενο που έχει. 
Και για άρση κάθε παρανόησης, πάλι είναι σωστή η άπΟψη ότι δεν πρέπει αυτή η 

Βουλή να καθορίσει ότι είναι νoμ~κό πρόσωπο δημόσιου δικαΙΟυ. 

Διαβάζοντας τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως δι.αμορφώθηχε στην 

Επιτροπή, εγώ δε βλέπω αυτή η Επιτροπή να έχει εκτελεστική εξουσία. Όποιος θέλει 

να προσφύγει στον ορισμό των εξουσιών αυτής της Επιτροπής, θα δει ότι πoικLλλει 

α..-τό ενέργειες για προβολή των δικαιωμάτων των προσφύγων και από συμβουλευ

τικά καθήκοντα. Άρα δεν μπορεί να είναι πρόσωπο δημόσι.ου δικαίου. Και ο ιδιος ο 

Γενικός Eισαγγελtας στη γνωμοδότησή του γράφει ότι ~xαρακτηρι.στ~κό συστατικό 

ενός προσώπου που είναι πρόσωπο δημόσιου δΙ'ι<Oίoυ~. και διαβάζω από τη γνωμο

δότησή του. "το σημαντικότερο γνώρισμά τους είναι ο προικισμός τους με αποφσ.σι

στ~κή αρμοδιότητα". Δεν είναι σκοπός μου να χάνω νομική oyQlUOTI των προνοιών. 
Απλώς ε1ησημαίνω ότι, όπως έχουν δι.αμορφωθεΙ τώρα οι εξουσιες και τα διχαιώ

μα'tα α\Πού -ςου οργάνου. δεν έχει ΟΠO«Xlσιστική αρμοδιότη'tα σε κανένα θέμα. 

επομένως νομ(ζω ό'tL. ό'tαν σιιζη'tούμε για την επικρότηση των δημοχραηκών 

θεσμίων, καλά είναι να έχουμε υπόψη μας α\Πές τις δι.αφοροποιήσεις που υπέβαλα, 
με όλο το σέβαι;, προς τους αγαπη'tούς σνναδέλφους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. eLna'tE ότι ήμουν εγώ o'tfj σειρά τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή βάζω έναν από κάθε κόμμα. θα είστε ο επόμενος. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Καλώς. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύρ~oι σννάδελφοι. 

Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω επί του θέματος, αλλά θυμήθηχα το μέχρι πριν 

από μερικoUς μήνες συνάδελφό μας, τον κ. Κουρτελλάρη, με τις παροφιες του. 
Απευθυνόμενος κυρίως στο χώρο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και ενθυμού

μενος τον κ. ΚΟ'UQ,;ελλάρη, θα έλεγα πραγματικά πως ~αντί να τρι!;ει η άμαξα, τρίζει 

ο αμαξηλάτης". 

Σίγουρα ενάντια στα επιχειρήματα, που με μεγάλη προσοχή έχω aχoύσει, για 

';'11 δημοκρα,;ικότητα και για την άσκηση του δημοκρατικού δικαιώματος της 

εκλοΥής, ας μην "'.οχρινόμαστε. κUριoι σννόδελφοι, δεν υπάρχει κάτ~ που να μπορεί 

να σταθεΙ Σ~γOuρα αυτά που ανέφεραν κατά σειρά ο κ. Ηλιάδης και ο κ. Λυσσα

ρ(.δης από το χώρο της ΕΔΕΚ επΙ του θtματος α\Που εΙναι ορθά. Και όποιος 

αποπειραθεΙ να ισχυριστεί ότι είναι καλύτερος, ορθότερος, δημοκρατικό,;Ιρος ο 
,;ρόπος του διoρ~σμoύ σίγουρα θα QΠOη;xει. 
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ΕχεΙνο όμως που επικράτησε. τουλάχιστο στη σκέψη των Βουλευτών του 

Δημοχρατιχού Συναγερμού. ήταν ότι με τον τρόπο αυτό αποχαθιστοΟΟαμε ένα πολι· 

1ικό έ:Υχλημα που γΙνεtαι σε βόρος των προσφύγων από tO 1974 μέχρι τώρα. Και θα 
αναφερθώ στο δεύτερο αυτό ""ομέα. απαντώντας κυρίως στον Χ. Γεωργίου και 
προπαντός σtoν κ. Παπαγεωργίου που υπιjρξε και Γενικός Γραμματέας της ούτω 

Χαλούμενης ""ότε ΠΕΠ. 

Επανέρχομαι στα θέματα των εκλογών χαι της δημοχρατικής διαδικασίας. 

Σίγουρα η παροχή του δικαιώματος της εκλογής είναι ο ορθότερος τρόπος 

απόδειξης της ύπαρξης της δημοκρατίας και επιλογής εκείνων που θέλουμε να 

αναδείξουμε. Αλλά σε μας ΕΠικράτησε η άπΟψη, ίσως σωστά, ίσως λανθασμένα, όη 

μπΡOσtά στη σuναινεηκή διάθεση όλων των κομμάτων. που σωστά υπάρχει, Ύ\CI τον 

πρoσφuyικό χώρο, μπροστά στο πρώτο θέμα μας. το εθνικό θέμα, δεν πρέπει να 

δίνουμε έστω και αφορμή κάποιας προστριβής, Χόποιας αναμέτρησης. Και σίγουρα. 

για να μην υποκρινόμαστε σε κανένα έδρανο. χύριοι συνόδελφοι, να μην πωτέψουμε 

""ώρα πως, όταν θα πάμε για δημοκραtιχές εκλογές. δε θα πάμε με κομματικούς 

σuνδυασμoύς. Να μην κοροΥδευόμαστε. Και autt; οι σvντριπτικές πλειοψηφίες των 
προσφύγων που είναι εκtός κομμάτων δεν υπάρχουν σtOν κυπριακό πολιτικό χώρο. 

Και εδώ επΙσης να μην υποκρινόμαστε και να ειρωνευόμαστε ο ένας τον άλλο. θα 

κατέβουμε όλοι. όπως σε όλες τις εκλογές, βουλευτικές, δημοτικές, κοινοτικές, αύριο 

προσφυγικές, με τα ψηφοδέλτιά μας. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός με το αΥΥελούδι, 

το ΑΚΕΛ με το σφυροδρέπανο. σvyyνώμη αν το έχεtε καταργήσει τώρα με τις Νέες 

Δυνάμεις. Και σίγουρα και το ΔΗ. ΚΟ. και 11 ΕΔΕΚ θα κατέλθουν με το έμβλημά 
τους. 

Δ. XPfΣTOΦIAΣ: 

Μόνο σφυρί χαι δυναμικό μάλιστα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μόνο σφυρί. Έμεινε η σφύρα. Αmά καλύτερα προς Γκορμπατσόφ και προς 

Γιέλτσιν, όπως και ο δημοκρατικός λόγος του χ. ΓεωργΙΟυ για την άσκηση εκείνου 

του πανανθρώπινου πραγματιχά δικαιώματος του ψη<Ρίζειν. Εμείς είμαστε υπέρ 

αυτής της άπΟψης σtO χώρο που ανήχουμε εντός και εκτός Κύπρου. ToυλάχισtOν 

αυτό έκαμναν όλοι. επομένως αλλού οι uπoδε(ξης χαι τα μαθήματα. 

Ειδικότερα, κύριοι συνάδελφοι, χαι τελειώνοντας το θέμα τούτο. εγώ τουλ.άχι· 

σtOν ·χαι λίγο αυθαίρετα γι.α την κοινοβουλευτικ'ή μου ομάδα· είμαι ανοιχτός για 

συζήτηση στο θέμα των εκλογών. ΜπορεΙ να κάναμε λάθος. μ.-cορεΙ να είχαμε παρα· 

συρθεΙ Δηλώνω υπεύθυνα και ειλικρινά. κύριοι σuνάδελφoι, ότι εγώ προσω..-CΙΧά 

διαφωνούσα με τη σuναινετικη λύση των πολιτικών μας αρχηγών για τις δημοτικές 

εκλογές, αλλά πειθάρχησα. Γιατί με ποιο δικαΙωμα. κύριε Kλτιρt.δτι. κύριε 

Χριστόφια. κύριε Παπαδόπουλ.ε και κύριε Λυooαρt.δτι, χατονομάσατε τους δημοη. .. 
χούς συμβούλους των κατεχόμενων δήμων; Ε..-cομένως το ιπιχείQ11μα ·να μην 

υποκρινόμαστε· να το αντιστρέψετε προς τον εαυτό σας. ΕμεΙς το κάναμε, μάλιστα. 

ΓιατΙ αύριο να καλέσουμε ""ον πρόσφυγα από τη Δερύνεια μέχρι 1τιν Πάφο να πάει 
σε μια κάλπη ·και προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, ίσως να έχει μέσα και πέντε ψηφΟ-, 
δέλτια· για να του πούμε ποιοι θα είναι οι ΠροσφνΥοπατέρες του; Και να αρχίσουμε 

τότε "εσείς τους εφέρεtε τους Τούρχους". "όχι, εσεΙς τους εκατασtρέψετε", "εκάμεtε 
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την Π επ κ~ εβοηθήσετε τους δικούς σας", "εκλέφτετε από τα ταμεία κα~ επιόσετε τα 
αυτοκίνητα των Τούρκων". Και ο κ. Παρασκεua.ϊδης, που Τ;1αν ο προκότοχος του 

κ. ΠαπαγεωργΙΟυ, κρα10ύσε 10 βιβλιόριο επnαγών της ΠΕΠ και διένειμε τα ποσά 
για 10υς πρόσφυγες! Λυπούμαι, κύριε συνάδελφε, έπρεπε να λεχθούν. 

Το 1982, όταν συζητήθηκε σ' αυτή τη 80υλη το θέμα για 10 ΕΤΑ, όπως λεγόταν 
1ό1ε το ΤΑΕΠ, και για τη λεΙ10υργ(α της ΠΕΠ, είχαν αποδειχθεί αυτά τα πράγμα1α 

με τεκμήρια που κα1έθεσε τότε ο 80υλευ1ής κ. Κωνσταντίνος Λόρδος κα~ ο υπoφαι~ 
νόμενος. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ελπ(ζω να μην πεΙ1ε ό1Ι ήταν 10υ ΑΚΕΛ. 

ΧΡ. ΣΟΛΟΜΗΣ: 

Σιγουρα ο διάδοχος είναι BoυλεUΤΗς του ΑΚΕΛ, κύριε ΑγαπΙου. Μη με 

προκαλείτε. 

Εκείνο το οποίο προσπαθώ να πω είναι όη λίγο πολύ ο κ. ΠαπαγεωργΙΟυ μας 

εl.πε: "Ευτυχώς εμεις οι πρόσφuyες κάναμε και την ΠΕΠ". Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, 

αισθάνομαι ντροπΤ;, για1ί σωστά εΙταν και ο κ. Μουσι.ούττας και η κυρ(α Κα10ελλή 

και άλλοι συνάδελφοι πως από το Ι 974 ερχόμασΤΕ ΤΟ 199 Ι να κα1αρτίσουμε τάχατες 
προσφυγικΤ; οργάνωση. Εδώ να μΊ1ν υποκρινόμαστε. Δεν έχουμε νομοθεσΙα γι.a να 

λέμε τα δικαιώματα αυτού 10υ προσφυγικού κόσμου. Εγώ αισθάνομαι ντροπή και 

σννενοχΤ;, αν θέλετε. 

Κριτήρια, λέει, για το πώς θα διανέμονται οι περιο'UσΙες, θέτει ο Υπουργός 

Εσωτερικών ή το Υπο'Uργικό Συμβούλι.ο. ΕκκρεμεΙ ακόμΊ1 ενώπιον αυτού 10υ 

Σώματος, 17 - 18 χρόνια μετά την εισβολή, το σχε1ικό νομοσχέδι.ο για 10 διορισμό 
10υ κηδεμόνα τουρκοκυπριακής περιουσίας. Προσέξτε. ΣUΖΊ1ΤOύμε ακόμα πώς θα ΤΊ1 

διαχειριζόμαστε! Μα αφού την έχουμε καταρημάξει, κύριοι συνάδελφοι. την έχουμε 

δώσει. 

Να πούμε και λίγα 1ης ΠΕΠ. Μας εLπε ο κ. Παπαγεωργίου ό1Ι 1άχα1ες εχπρο

σωπούνταν όλα τα κόμμαtα. Κύριε nanaytWQyto'U, έτσι για να ενημερωθείτε, αν 
ήσαστε εντός Κύπρου, που πρέπει να ήσαστε tόtt, γι.aτί ήσαστε και Γενικός Γραμμα-

1έας 1Ί1ς ΠΕΠ: Εγώ είμαι Bo'UλEUΤΗ; από 10 1981, tO ξέρετε όtι είμαι α..-τό tTIV Αμμό
χωστο -ήμαστε και συμμαΟΊ1τές με τον κ. ΠαπαγεωργΙου και φίλοι- και μέχρι σήμερα 

δεν έχω κληθεί καν σε ένα σννέδριο 1ης Παγκύπριας EπLtΡOnTΊ; Προσφύγωνl Και 
ήμουν και στην Επιτροπή Προσφύγων της Βουλής γ~α πέντε ολόκληρα χρόνια. 

Μας είπε και tO άλλο ο κ. Παπαγεωργ(ου. Όη φοβούμαστε την αναμέτρηση. 
Κύριε Παπαγεωργίου, να δι.δόξουμε και αριθμητική στις Νέες Δυνάμεις tώρo; Δεν 

κα1άλαβα. Δέστε 10υς Βουλευτές από τον προσφυγικό χώρο. Με1ρήστε Τl.ς ψήφους. 

Είμαστε αναλογικό περισσότεροι αυτοί tO" Δημοκρατικού Συναγερμού στον 

προσφυγικό χώρο κα~ δε θέλουμε αυτό το πράγμα να 10 βάζουμε μπροστά εμεΙς. 

Όταν εl.παμε να γΙνει κάποια συναινετική λύση, κάποιος διορισμός, μας xatrr 
yoρTιoatE ότ~ ε[μαστε όλοι αvτι.δημoκράτες. Και otyouρo. σωστά 10 έθεσε ο κ. Παπα
δόπουλος, πως δεν μπορεί να πείσει κανένας εδώ οποι.οδηπ01ε άλλο συνάδελφο ό1Ι 

πράγμαη txtL οποι.οδήποtε από μας, όπου κι αν ανήκει, που δε δι.aκα1έχεται από 
αυτό 10 δημοκρατικό αΙσθημα, της παροχής 10υ δικαιώμα1Qς για ψήφι.ση. Αλλά 
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προς θεού. κύριοι του ΑΚΕΛΙ Είχατε την ΠΕΠ. θα -γελάσouν ειρωνικά μερικοι. την 

κακόφημη -ήταν κακόφημη κι εγώ μίλησα 47 φορές από αυτό το βήμα για την ΠΕΠ
η οποΙα ευθύνεται βασικά για όλα τα κακά που υπάρχουν στον προσφυγικό χώρο. 

Επειδή τα εΙΠε (σως με ηπιότερο τρόπο ο κ. Ηλιάδης και ο κ. Λ υσσαρlδης και 

σΙγουρα ο Χ. θεοδώρου; Επειδή είχαν αποκλεισθεΙ κάποιες δυνάμεις, επειδή βάζαμε 

'την ταμπέλα και 'τη ΡΗσινιά. σΙγOUΡΑ δε σας ενδιαφέρει και τώρα λέτε να γίνει με 

εκλογή; ΓLατΙ; Μα βέβαια. αφοΙΙ δόθηκαν προτεραιότητες. Τα κριτήρια τότε δεν ήταν 

ποιος εΙχε ανάγκη. Δεν ήταν ποιος είχε περισσότερη Τι λιγότερη οικονομική ανάγκη. 

αλλά σε ποιο χώρο ανήκε. Αν ήταν δυνατό να μην τα ΎVωρ(ζoυμε αυτά τα πράγματαl 

Και θυμηθήκατε ύστερα. από 16-17 χρόνια πως καταστρέφουμε τις δημοκραηκές 
διαδικασΙες εμεΙς του Δημοκραnκού Συναγερμού και οι άλλοι του Δημοκρα'τικού 

Κόμματος. η οΙΙτω καλoύμεVΗ κεντροδεξιά. όπως μας λέτε. γιατ( θα τους διορΙζουμε. 

Μα εΙναι αυτό το πρόβλημα; Αν είναι αυτό. να μην τους δι.ορίζουμε και να κάνουμε 

εκλογές. Αλλά αυτό το στρουθοκαμηλισμό να μην τον χρησιμοποιιΙτε στο χώρο 

αυτό τουλάχιστο. Διότι. όταν προκαλούσαμε τότε ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ποια κυβέρνηση; 

• ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δε με ενδιαφέρει η κυβέρvηoτι ούτε θέλω να ψάξω. κΙΙριε Χριστόφια, ποιοι 

συνεργάζονταν σε οποιαδήποτε κυβέρντιοτι. Αυτό αντ')κει στο παρελθόν. ΕκεΙνο το 

on:oΙO προσπαθώ να πω είναι τουλάχιστο να μη μας κατΤ\)'ορείτε ότι είμαστε αντιδη· 

μΟΧράτες, γιατΙ είμαστε το κλοτσοσκούφι εμείς του Συναγερμού. Δέστε τα έδρανα 

της πεπ. ΠαΥχύπριο, λέει, Συνέδριο, για να εχλεΥεΙ η ηγεσ(α. Και χωροΙΙσε το 

χειμώνα σε ένα χειμερινό θέατρο και το καλοκαίρι σε κάποια αυλτj ενός μεγάλου 

χώρου. Δηλαδτj όλοι σι πρόσφυγες μπαΙναμε σε ένα θέατρο και βγάζαμε την ηγεσία 

μας. Δοτά και δοσμένα όλα, κύριοι. KoΡO·Lδει'ιατε και εμπαίζατε τη δημοκρατΙα σε 

όλο το επl.πεδo των προσφύγων. 

Α ν έμενε το πρόβλημα ως εδώ, κάπου θα μπορούσαμε να το σuyχωρήσoυμε. 

Αλλά αυτό εΙχε επι.πτώσεις . Γιατι. για όσους συναΜλφους δεν το γνωρίζουν, επειδή 

δεν εΙναι πρόσφυγες, στις διάφορες επιτροπές που διανέμουν τις περιουσίες -και 

μιλούμε για περιουσίες, κύριοι συνάδελφοι, καταστήματα. οικόπεδα. όλα τουρκοκυ

πριακές περιoυσi.ες- συμμετέχουν εκπρόσωποι της πεπ οι οποίοι αυτοδιορ(ζονταν 

και απέκλειαν οποιοδήποτε άλλο δεν ανήκε στο χώρο τους. Με αυτά τα κριτήρια. 

πέστε μου τώρα, πόσο αντικειμενικοί είμαστε: 

Επειδή για Ι 7 ολόκληρα χρόνια, κύρι.οι συνόδελφοι, δεν υπάρχει σχετική νομο
θεσία, ασχολοΙΙμαστε και γινόμαστε όλοι νομικοί εγκέφαλοι xaL σννταΥματολόγοι 
από αυτό το βήμα για τη σννταγματικότητα οποιουδήποτε νόμου. Ως προς το θέμα 

της ανtLσυνταγματικότητας, δε θα αποπειραθώ να γΙνω κι εγώ συνταγματολόγος, 

γιατί με τα κριτηρια τα δικά σας δικαιοΙΙμαι. είμαι κι εγώ τουλάχιστο δικηγόρος. θα 

το αφήσω σε εκείνους που νομ(ζουν ότι είναι συνταγματολόγοι για να το κρίνουν. 

Εδώ είναι ΎVωστό ότι δεν μπορεΙ αυτή η Βουλή να περάσει από μόvη της οτιδήποτε 

που επι.βαρ\ινει τους πρσυπολογισμοίις μας. 
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Oλόκλrιρη τη-' ,ouρκoχνπριακΤ; περιouσΙα τη διαXI!ι.el.ζετo~ το YπouρyεΙO 

ΕσωτεΡΙ)Ι;(1·'Ι' . "! •• όρχι . 1'\/ κριτήρια. Pωτήσtε έξω πώς καθoρΙζOνtαι αutά τα κριτήρια. 

Εγώ ξέ:μ (') ~. ' t..ι~. ν-:-:,ιoθεσtα που λtει πως .0 Συμβούλιο Βελτιώσεως AyLας Νάπας 

δικαιούται V(i !:::,):Τ~~ψI!Ι ένα δρόμο σε μονόδρομο μέσα στην AyLα Νό:πα. Εγώ εΙμαι 

πρόσφuyας. ~\ ύ(;j.I)Ι σι , άδeλφoι, και δεν έχει νόμο που να μου )J:EL 'Η δικαιούμαι xcιι 

οΙ δι δLΚr'ιc.ιJμ\~'. και δε.ν ξέρω τι. Σε ποιο δικαστ'ήριο να πρooφiιyω, όταν αδικούμαι; 

Mπo~ε( ..J '1( . Xί{WΤόφι.ας να εΙχε τέσσερα παιδιά και να ήταν και _α τέσσερα 

αρσενικά Κ'! Ι γ, ανακάλuπτε. 17 χρόνια μετά την Eισβoλτi. όη δε δι.καιούται καμι.6. 
βοήθεια, γιοτΙ, Ut •. ΤΟ κριτηρισ τάδε του τάδε Υπουργού Εσωτερικών λtει ότι όσοι 
έχουν άρρεYl:ς Ιε δι:<οιούνται να παιρνouν βotiOeI.O γι.α στέ'ΥαΟ1). Κι επειδή ε[χε 

κάποιο εισόδημα. μι τα κριτήρια που tβαλε ο τάδε υπουργός ή εwτιΎ'ίΘΤΙXI! ο Ίάδε 

Uι"'tοuρyός στο YΠOUQΎικό IuμβoUALo. δεν παΙρνει ούτε βοήθεια yLO. επαναδραστηρLO
ποίηση. Δεν εΙναι πρ60φuyας δηλαδτj ο κ. Χριστόφιας. 

ΞεχόΌσαμε την ουσ(.α, κύριοι ΣUΝόΌδελφoι, και πιάσαμε '10 θέμα αν είναι δημο
κράτες οι Βοιιλευτές τοιι Δημοκρατικού ΣlJναyερμoύ: Όχι μια txλoyή, αλλό. δεχα· 
mvtt εκλογές να κάνοιιμε. Τι φοβούμαστε; Να σας \JΠt\'θιιμ(σOιιμε, κύριε 

Xρισt6φια, ότι σε κόΌθε εκλoyτl ο Δημοκρατικός ΣνναΥερμός έχει αύξηση; Να σας '10 
ιιπεΝΘUμΙσoιιμε . Από τον καιρό που πλαστηκαμε. Και σίγουρα η αύξηση θα σvνε· 

χΙσει και γιατί όχι 'Και σtOυς πρόσφυγες. Αλλά εΙΠαμΙ!: να πόΌμε λίγο στα συναινttικά 

που μας δι.δάξατe. Να μην αρXtσoυμε αύριο να κι1νοιιμε eισβολτj στους προσφιιΥΙ

κούς χώρους και να διαφημι.ζοιιμε ο καθένας το εμπΌΡWμι1 οου, για να αναδε(.ξοιιμε 

'10Uς περισσότερους πρoσφuyoπαoέρες. Για να διαχειριστούν '1Ι, κύριοι συνό:δελφοι; 
Κατι1 '10 90-95% έχουμε καταρημι1ξει εκείνες OLς τoυρχoxuπριακf:ς περιουσίες. 

Τα εΙΠαμε κατ' επανάληψη από αυτό το βτjμα κι έγινε σιιζτjτηση το 1982, 
προσέξτε. για τρεισήμισι ολόκληρους μτjνες στο Κεφάλαιο Δ' για '10 ΕΤΑ, όπως το 
λέγαμε '1ό'1Ε '10 ΤΑΕΠ. και για την ΠΕΠ κάθε Πέμπτη μέχρι τα μεσι1ννχτα, με τον 
κ. Λαδά Πρόεδρο. Και τα εΙταμε αυοόΌ τα πράγματα και αnoδetxτηxe, και μη 
Υελι1τε, ότι ο τότΙ!: Γενικός Γραμμαοέας της ΠΕΠ κρατo\ισt '{ο βιβλιάριο επιτayών 

στην τσέπη και έδινε βDτjθεια στους πρόσφυγες. Τριάντα εφτι1 αυtοκίνητα τουρχο· 

κuπριακι1 τjταν αUΘΑιρετα στην ιιπηρεσΙο της ΠΕΠ. 'Εβσ.ζαν βf:νζίνη αφορολόγητη 
και το κρατούσαν. Αvτι.συvtογματιχά και παράνομα αμε(βoνtαν οι vπάλληλoι της 

ΠΕΠ, δεκόΌδες υπι1λληλοι, χωρ(ς την tyχριoη οποιουδήποτε κονδυλΙΟυ. Αυθαίρετα! 

Και το ανακι1λUΨε αυτή η Boυλτj το 1983, εννέα ολόκληρα χρόνι.α μετι1. Γι' αυτό 

ΠΡΟηΥοιιμένως θυμτjθηκα τον κ. Κουρτελλά.ρη. "ΑντΙ να τρίζει η ι1μαξα, τρίζει ο 
αμαςηλάτης". 

θέλετε εκλογές; Πέστε μας το, όπως μας οο εΙΠε και η ΕΔΕΚ: "Κύριοι, κάποιι 

προβληματιστείτε. Μπορεί να έχετε λάθος". Και αν πρbι:ει να περάσουμε τους 

πρόσφυγές μας από αχόμα μι.α δοκιμασ(.α ·γLOτί σΙγουρα, να μην ΠGριστι1νoυμε τους 

άγιους, σε προεκλογικές περιόδους ξέρονμε 1\ θα ακουστεΙ ιιπoστηρt.ζoνtας η κόΌθe 

πλευρά τους δικούς της· να '10 κι1νονμε. Αλλά μη μας κατηγορείτε και μην παραβλέ. 
πετε προπαντός την ουσία ΤΟΙΙ eiμotoς. Για το κακό το οποίο έχει UJtOOtf' ο 
πρoσφuyικός χώρος, επειδτj δεν UΠά:ρ;(ει θεσμοθετημένο τΙΠοτε, γιατΙ vπτjρξε αυτη η 

αvtιμετώπιση από την ΠΕΠ. που δεν ήταν ποτέ της Παyx\mρια Οργι1νωση 

Προσφύγων και δεν εκπροσωπούσε ολόκληρο τον πρoσφuyικό χώρο, α.πoκλειστ~κι1 

και βασικι1 υπεύθυνο είναι το ΑΚΕΛ. 



Δ. ΧΡΙΠΟΦΙΑΣ: 

Πάλι το ΑΚΕΛ; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 
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Τότε ήταν ΑΚΕΛ. δεν ήταν Νέες Δυνάμεις, κύριε Χριστόφι.α. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ήταν κυβέρνηση το ΑΚΕΛ: 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν ξέρω. αλλά στο χώρο της ΠΕΠ είναι γνωστό. 

Εν πάση πεΡLΠtώσει και αν δεν είναι έτσι όπως λttε. τουλάχιστο να δεtξouμε 

πνεύμα συνεργασίας τώρα. Απαντήστε μοu. αqχ>ύ θνμηθήχατε τις δημοκρατικές 

διαδικασίες. Είμαι έντεκα χρόνια πρόσφυγας και δεν πήρα μνρωδι.ά πότε σννε· 

δριάζει τι ΠΕΠ . Πήγαινε η τηλεόραση και κόλωττε 1α ΣUVΈδρια. επ.αρχι.αιι.ά, τοπικά. 

παΥ:κίιπρια. οερενάτες. ωραΙΟ χρώματα. ΚΙ έβλιπα στην τηλεόραση οποιουσδήποτε 

άλλους να βρΙΟΧονται εχεΙ εκτός από εμάς tou Συναγερμού και κάποιων άλλων 
χώρων. 

Όλα αιπά, επαναλαμβάνω. να μην τα χρησιμοποιείτε και σαν όπλα. για να μας 

πείτε ότι είμαστε εμεΙς οι αντιδημοχράτες. TouAάxLOtOV εδώ να σuνεννooίιμαστε. Κι 

εμεις παραδεχόμαστε ότι είναι μια σκέψτι και μπορεΙ να έχουμε λόθος. Επαναλαμ· 

βάνω για τρίτη φορό:, να το δούμε και αν πρέπει να κάνουμε εκλογές, να κάνουμε. 

Αλλά να παραδεχθεΙτε κι εσεις, τουλάχιστο να το βάλοιιμε καλόπιστα, ότι έχιτε 

ΣUμπεριφιρθεE κατά τέτοι.ο τρόπο εις βάρος αυτού τοιι xώρou, τοιι πρoσφuyΙXOύ, 

που τον aπoστερήσατε aπό βασικά δημοκρατικά δικαιώματα, από την εκπροσώ

πηση, από τη ΣUμμετOΧή επί ίσοις όροις σε όλη εκεΙνη τη βοήθεια ποιι δόθηκ.ε για 

τους πρόσφυγες. 

Και αιπό που λtτε, ότι έκανι πολλά η ΠΕΠ, αλλά. uπoλεEπovtαι κι όλλα, 

βεβαίως ΧΙ έγιναν πολλά., Ο κόσμος μέχρι τώρα δίνιι λεφτά. για τους πρόσφυγες. 

Ποταμός η βοήθεια από το εξωτερικό. ΝοοοκομεΙΟ έχοιιμε Χτίσει. ΣίγoUΡΑ κά.τι 

έπρεπε να εΙχε γίνει. Δεν μπορούσε να μη γίνει ΤΙίτοτε, αλΜ οπωσδήπΟΤΕ όχι δημσ.. 

ΚQ01ΙΚά. και κατά. τρόπο που όταν το θνμάται αuτiι η Βοιιλή ... Λίγο πολύ μας ELπt ο 
κ. Παπαγεωργtoιι χαι πρoηγoυμtνως ο κ. Kouκoυμά.ς: ~EυΤUΧώς που ήταν τι ΠΕΠ 

και περά.σαμε και το αναλογικό σίxnημα για να μπείτε στη βουλή", Έτσι κατόλαβα. 

εlπtζω να έχω λόθος. Δηλαδή λίγο πολύ ήθελαν να πι.στώσOUΜΕ κιόλας την ΠΕΠ ό1Ι 

μας δtδαξε και δημοχρατιΧές διαδι.xασtες, για να περά.σει το αναλογικό σύστημα και 

να μπει τάχατες και ο Δημοχρατιχ6ς Συναγερμός στη βουλή. Αν έχω λάθος απσ).ο. 

γούμαι, κύριε Kouκoυμά, αλλά έπρεπε να ήμαστε λίγο πιο πρσσεκτικοΙ 

ΜΕ αυτά. κύριε ΠρόεδρΕ, λUΠOύμσ.~ αν έχω μαχρηγορήσεL, αλλά έχω μLλήσει 

δεκάδες φορές γι.a την ΠΕΠ, εΙναι γνωστές οι απόψεις μου και οι ΣUΝΆΔΕλφoι των 

Νέων Δυνάμεων έπρεπε να θυμούνται πως, όταν ακούγεται η λέξη ΠΕΠ σ' αιπό το 

Σώμα. εΙναL οι πρώτοι που έχOuΝ λόγο να μη μιλούν πολύ. 

EUΧαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. θεοδώρου έχει το λόγο . 

Π. ΠAΠAΓEOPΓlOY: 

Κύριε Πρόεδρε, επΙ προσωπικού θtματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα σας δώσω το λόγο μετά τον κ. Θεοδώρου. ΙΤΟ 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Eνχαρι.σrώ πολύ. 

Δ. θΕΟΔΟΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρι.οι σννάδελφοι, 

Πρώτο, νομίζω ότι δε μου έχει ξανατίιχει μέχρι σήμερα να ακούσω τόσους 

πολλούς ομιλητές να λεν τόσα πολλ6: λόγια που να μην έχουν καθόλου περιεχόμινο 

επί του θέματος που συ!;ητούμε σήμερα. 

Δεύτερο, ειλικρινά χαίρομαι που δε βρίσκομαι στα παπούτσ1.Ο. του Συναγερμού 

και του ΔΗ.ΚΟ. ΙδιαΙtερα του Συναγερμού, γιατ' υπαναχώρησε ο Συναγερμός. Το 
ΔΗ. ΚΟ. ακολούθησε την (δια _ακηκή και όταν συνεταιριζόταν με το ΑΚΕΛ στην 

ΠΕΠ. Τώρα, αν η πρόθεσή του είναι να συνεταιριστεί στην ΠΕΠ με το Συναγερμό. 

είναι άλλου παπ6: ευαγγέλιο. Αλλά ακολουθεί την ίδ1.Ο. τακηκή. 

TettO, 1"1 ΚUΡ(.α Καtσελλή, ακολουθώντας μια taxtLXTι που πολλοί τελενtαΙα 

την ακολουθούν, πληροφόρησε το Σώμα για τις θέσει.ς χαι για τους λόγους που η 

ΕΔΕΚ αποχώρησε από _ην ΠΕΠ. Μα είναι εδώ 1"1 ΕΔΕΚ, ΚUΡ(α Κατσελλή. Αν δεν 

ξέρατε, μπορούσαtε να ρωη1σετε και να σας πληροφορήσουμε ότι η ΕΔΕΚ αποχώ

ρησε από _ην πεπ όχι για τους λόγους που UJtαινιχθήχατε. Γι.α κομματικούς λόγους 

εΙΠατ! όη διαφωνούσε φιρ' ειπείν με τις αποφάσεις ή με τη γραμμή της πεπ. Μα 

και με πολλές αιτοφό.σεις του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ διαφωνούμε χαι δι φεύγουμε. 

Και μι πολλές αποφό:σεις της πλειοψηφίας αυτού του Σώματος διαφωνούμε και δε 

φεύγουμε. Γιατί; Γιατί τόσο αυτό το Σώμα όσο και το Εθνικό Συμβούλιο εΙναι προ'';'' 

όντα μιας αντικειμενικά αποδεκτής δημοκρατικής διαδικασιο.ς. Όχι μιας αυθαί

ρετης χατάστασης, όπως "ταν η πεπ και όπως πάτε τώρα να τη θεσμοθετ"σετε χαι 

πάλι πάνω σε αuθαΙρεtη βό:ση. Και αυτός ήταν ο λόγος που η ΕΔΕΚ αποχώρησε 

tόΤΕ και γι' αυtό το λόγο αγωνίζεται μέχρι σήμερα, για να MOxtTιOEL η ΠΕΠ μια 

υπόσταση πάνω oe: αντιχειμενικά δημοκρατικές βάσεις και δι.αδικασιες. 

Σήμερα. κύριοι συνάδελφοι, δε βρtσκoνται σε σύγκρουση δυο προτάσεις για 
διtuθέτηση. Βρίσκονται σε σύγκρουση δυο νοοτροπΙες. Από τη μια είναι η 

νοοτροπιο. του εμεις. _α χόμματα, ρUΘμ(ζOυμε με αποφά.σεις, με διατάγματα, με 

νομοθετήμαtα εντός εισαγωγικών -και θα εξηyiισω γιατί βάζω εισαγωγικά σ' αυτά τα 
νομοθετημαtα- κω:αστάσεις. όπως είναι η οργάνωση που πρόκειται να δημιουργή
σουμε. Και δε θα εχπλαγώ. αν αύρι.ο θεσπίσει αυτή η Βουλή διά της πλειοψηφίας της 

κόποιο άλλο νόμο πο\! να λέει όη στο ΚΙτι. φιρ' ει.ί'tεΙν. δε ΧQEιάζοvtαι άλλες 
εκλογές. Εφόσον υπάρχουν οι αναλoyLες των κομμάτων, να διοριστεΙ tO Συμβούλι.ο 
Βελτιώσεως KLt(ou με βό:ση tις αναλογ(ες των κομμ6:των. Ή στα Λεύκαρα. παΙρνω 
δυο περιπτώσεις τυπικές για να αντιληφθούμε. συνάδελφοι, ότι δεν μπορούμε να 
μιλούμε με τον τρόπο που μιλούμε . Πρέπει να μιλούμε καθαρά χαι να λέμε τις 
σκοπιμότητες που υπάρχουν πΙσω από tι.ς tοπσθετήσεις μας . 
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Αύριο μ.."'tορεΙ να μας πουν, με την (δια λοΥιχη, ότι θα καταργήσουμε ης 
εκλογές των ΣννΕΡΥαηχών. θα καταργήσουμε τις ΕΧλοΥές στον Ιατρικό Σύλλογο τι 
στο Διχτryoριχ6 Σiιλλoyo τι οπουδήποτε. θα χάμνουμε μια φορά κάθε πέvτε χρόνια 

βουλευτικές εκλογές και με βόση τα αποτελέσματα αυτών των εκλογών θα χαθορΕ
ζουμε τη σύνθεση των οποι.ωνδΥμτοτε άλλων οργάνων που υφΙστανται με βάση 1:0 

νόμο. Ε(νοι δημοχρατ(α αυτό το πράγμα, σuvά&λφoι, τι είναι δικτατορία μιας 
πλει.οψηφΙας μέσα στη Βουλή η οπο(α νομοθετεΙ σε εισαγωγικά; Δι.όη πρόχεΗΟΙ 
neot νομοθεσίας εντός Εισαγωγικών ο' αυτή την περ(m:ωση. 

θα έλθω όμως στο συγκεκριμένο θέμα της πεπ, κύριοι σuνάδελφoι. διότι.ο 
πράγματα etvaL πολύ σοβαρότερα απ' ό;n νομίζουμε. 

Η πεπ, πέραν του πολιτικού ρόλου τον ΟΠΟ(Ο έχει τι όφειλε να έχει τι θα έχει. 
έχει κάποιο άλλο ρόλο τον οποΙΟ χαρακτηρίζω -δε βρΙσκω καταλληλότερη λέξη

συνδικαλιστικό. Όσο και αν αυτός ο ρόλος της ΠΕΠ υπήρξε συμβουλευτικός, κατά 
τον κ. Παπαδόπουλο κα~ κατά τη νέα νομοθεσία που θα γίνει, δεν πρέπει να μας 
διαφεiιγει ότι η Π ΕΠ με τη συμμετοχή της στις επαρχιακές και τις Κεντρικές 

επιτροπές. φερ' ει.JtεΙν για τα θέματα της στέγασης, της αuτooτέΎασης και των τουρ· 

κοκυπριακών περιουσιών και χίλια δυο άλλα πράγματα, εκπροσώπησε έννομα 

συμφέροντα ατόμων. Κακώς φυσικά, αλλά όχι θεσμoθετrιμένα. Ερχόμαστε τώρα 

εμε[ς και λtμε ότι αυτά _α έννομα συμφέροντα θα εκπρoσωπηθoiιν διά υποχρεω
τικής εκπροσώπησης. Μα uJtoxρtrotLKti εκπροσώπηση είναι η κηδεμονία. Και tO 
Σiινταγμα κηδεμoνLα αναγνωρίζει μόνο για _ους ανήλικους ή για _ους πνευμαtικά 
ανώριμους. Τι θεωρούμε, κύριοι, _ους πρόσφυγες; Avτ'ιλικoυς ή πνευματικά ανώρι
μους; Πού tO πάμε δηλαδή: fLatt επιμένουμε να κηδεμονεύουμε το xoeett: 

Επικαλείστε "ους δήμους και έχετε δικαιο. Δώσαμε επιχειρήματα με τη στάση 

μας. Υπήρξα κι εγώ. κύριε συνάδελφε. εξ εκείνων που διαφώνησαν με την απόφαση 
του κόμματος. Διότι πρόβλεπα αυτό που μας εΙΠατε από _ο βήμα της βουλής 

σήμερα. BεβαLως εχεΙ το πράγμα είναι όντως διαq::ιoρετικό, ΕκεΙ δεν καταπατήθηκε η 
αρχή. Εκεί titav θέμα τακτικής. Αλλά θέμα τακτικής το οποίο τελικά έδωσε την ίδια 
εντύπωση με εκείνη που θα έδιδε, αν ήταν καταπάτηση αρχής. Παρόλο, επαναλαμ

βάνω, που δεν πρόκειται περί καταπάτησης θέματος αρχής, 

Και μια και αναφερόμαστε και στις εκλογές των κατεχόμενων δήμων, μου 

μπαίνει μια υΠΟψία και διερωτώμαι: Το 1986 επρόκειτο να γίνουν εκλογές για τους 
κατεχόμενους δήμους και τις καtεχόμενες κοινότητες, Δεν έγιναν. ΤΟ 1991 επρό
κειτο να γίνουν εκλογές _ων κατεχόμενων δήμων την ίδια ημερομηνία που έγιναν 

και οι εκλoγtς στους ελείιθερους δήμους. Δεν έγιναν, Και ξέρουμε αυτή τη φορά -και 

ξέρουμε μετά βεβαιότητος- ότι χεράκι αυτή τη φορά εΙχε καΟαρά ο κ. Καμιλιόν και 
έμμεσα -όπως έλεγε ο Μακάριος, "ησθανόμην εκtεινομένην χειρα εξ Αγκύρας"- αυτή 

τη φορά η Τουρκία. Δεν ήθελαν να γΙνουν εκλογές μεταξύ των προσφύγων και ο 

Ντενκτάς και η Άγκυρα. Πάλι γι.α ΠQόσφυyες μιλoίιμe τώρα. 

Μήπως υπάρχουν κάποιοι που δε θα ήθελαν να γίνουν εκλογές ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα ήΟελα να διακόψω τον έντιμο αγορητή, αλλά θα ήθελα να επισύρω την 

προσοχή _ου στο άρθρο 27 των Κανονισμών. Ο Βουλευτής όταν καλείται να 
αγορεύσει καtευθύνει την αγόρευσή του εις το κατά τη στιγμή εκείνη υπό συζήτηση 

θέμα. Τη στιγμή αυτή δεν είναι υπό συζήτηση το θέμα _ων εκλογών των κατεχόμενων 

δήμων ... 

\ 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μόλιστα. κύριε Πρόεδρε. 

Αν μου επιτρέπετε. προσπαθώ να υποδείξω όη στην απόφαση yLO αναβολή και 
ανtών των εκλογών που αφορούν πρόσφυγες ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Δεν είναι το θέμα που συζητούμε, κύριε Βουλευτά, οι εκλογές ή μη στους χα.ε

χόμεvους δήμο\lς. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Αυτή είναι η διαφορά .ων δοο υφιστάμενων προτάσεων νόμου: Να γίνουν ή να 

μη γίνουν εκλογές; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

ΤΟ θέμα το οποίο συζητούμε είναι UΠ).,OύστατO. Αν πρέπει να yΙνovτoι εκλογές 

για την Π επ ή όχι και OυδεμLα σχέση έχει με το θέμα των δήμων. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΎ, 

Ακριβώς εδώ κατά τη γνώμη μο" μ..WΡεΙ να υπάρχει συσχετισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

T6te θα υπάρχει και συσχετισμός, αν συζητήσουμε το όλο κυπριακό πρόβλημα 
και την πολιτική μας επί του Κυπριακού. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Όχι ασφαλώς, παρόλο που δε θα ε'χα ένσταση. Εν πάση περιπτώσει. εγώ την 

αναφορά μου "{ην έχω κάμει. κύριε Πρόεδρε. την έχω κάμει. Έχω υποβάλει αυτή την 

υΠΟψία και αυτη ττιν άποψτι προς προβλτιματισμό των πάντων. 

Τελειώνοντας, κύριοι συνάδελq:ιoι, θέλω να πω το εξfις: ΕΙναι ασφαλώς θεμιτές 

o~ oυνεργασLες. Και δεν εΙναι απλώς θεμιτές. Μπορε( σε μερικές περιπτώσεις και να 

επιβάλλονται. Δεν εΙμαι εξ εκεΕνων που θα αισθάνονταν αλλεργΙα, αν οποιαδήποτε 

κόμματα συνεργάζονταν μεταξύ τους ανοικτά και καθαρά. Όμως συνεργασΙες οι 

όποΙες πράττουν fι σtOxεooυν να πράξουν κάτι το οποίο θα aπoτελέσει επιβολή 

κατά παράβαση δτιμοκρατικών αρχών και διαδικασιών εΙναι συνεργασίες που θα 

πρέπει να μας αντιo\lχoύν. Και έχω τη γνώμτι ότι σ' αυτή την περΙΠΤωστι τι σύμπτωστι 

ΔΗ.ΣΥ. και ΔΗ.ΚΟ. επ[ του θέματος ττις μτι διεξαγωγής εκλογών για την ανάδειξτι 

των οργάνων της Παγχύπριας Επιτροπής Προσφύγων αποτελεΙ τμήμα της συμφω

νιας για συνεργασΙΟ. Έχω ττιν εντύπωση ότι μας δΙvιι κακά πeoμτινύματα για το 

μέλλον και ότι θα πρέπει πολύ να αντισυχούμε για το τι μας περιμένει από μια 

τποιου ε{.δoUς συνεργασΙα. 

Eυχαρισtώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα δώσω το λόγο στον κ. ΠαπαγεωργΙου. 
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Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω να απαντήσω σε ορισμένα σημεία και πρoqωπικά θέματα 

που ήγειρε ο παλιός συμμαθητής μου, ο αγαπητός κ. Σολωμής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγγνώμη, αν είναι για να απαντήσετε, αυτό θα γΙνει στο στάδιο των δεmερο

λογιών. επομένως, αν είναι για να απαντήσετε σε ό,τι ενν ο κ. Σολωμής, θα ζητή

σετε το λόγο όταν τελειώσουν οι πρωτολογΙΙς. Και δεν έχουν τελειώσει οι πρωτολο

γΙες, διότι έχω ακόμα τρεις ή τέσαιρις ομιλτιτές που ζήτησαν το λόγο και θα 
πρωτολοΥήσουν. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή την ερχόμεντι βδομάδα θα λει..-cω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

θα τελειώσουμε απόψε. Μην αντισυχεΙτε. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ευχαρίστως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Xατζηγιάvνrις. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Παρά ΤΟ μάκρος που έχει πάρει η συζήτηση, νιώθω κι εγώ προσωπικά την 

ανάγκη, ως εκτοπισθεΙς Βουλευτής. να ενώσω και τη δική μου φωνή στο υπό συζή

τηση νομοθέτημα. 

Για να εΙμαστε ευθύς εξαρχής ειλικρινείς μεταξύ μας. η αναγκαιότητα της 

σημερινής νομοθετικής ρύθμισης βγήκε κάτω από το βάρος των επί σειρά ετών αμαρ

τημάτων της ΠΕΠ. 11 οποιο. ήταν τόσο γνωστή γ14 την έλλειψη στοιχειώδους δίκαιης 
αντιμετώπισης των προσφύγων. ώστε και από τα τρΙα πολιτικά κόμματα τουλάχι. 

στον αυτό το στοιχεΙΟ αναγνωριζεται. 

Τόσο στον τομέα των διάφορων στεγασηκών προγραμμάτων όσο και στους 

τομείς της διανομής και διαχε(.ρισης της τουρκοκυπριακής γης. η συμμετοχή των 

αντιπροσώπων της ΠΕΠ βοούσε από τη δυσμενή διάκριση η οποία γινόταν στους 

πολιηκούς αντιπάλους των προσώπων εκείνων που συμμετείχαν στις συσκέψεις. 

είναι γνωστό. στο παρελθόν τουλάχιστον. όη, για να επιτύχει κάποιος στέγαση της 

οικοΥένειός του. θα έπρεπε σίγουρα να πιράοει μέσα από τα κανάλια αυτών των 

κομμαηκών ατόμων. ΤΟ (διο γινόταν και για να πάρει κάποιος ένα τouρxoκυπρι.αxό 

κτήμα. 

θα σας δώσω, αν θέλετε. ένα ζωντανό παράδειγμα το οποίο έχω πει ξανά στη 

Βουλή. αλλά θα το πω και τώρα. Κάποιος ζητούσε να πάρει ένα τουρκοκυπριακό 

κτήμα στη Λάρνακα. Επειδή είχε πρόβλημα υγείας ο άνθρωπος και δεν μπορούσε να 

συνεχίσει να είναι πελεκάνος, ζήτησε ένα στρέμμα τουρκοκυπριακής γης, για να 

κάνει λούνα παρκ. Του υΠέδειξαν όη. αν πήγαινε ως συναγερμικός, δεν είχε καμιά 

πιθανότητα να εγκριθεί κι έπρεπε να παρουσιαστεί κάτω οπό το μανδύα ενός άλλο\! 

κόμματος. 



Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ποιου κόμματος; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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Του Δrιμoκατ~κoύ Κόμματος. Αυτή είναι 1'] πραγματικότητα. Εκείνο πον έxε~ 
στιμασ(α, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι 1'] ΣUΝΈΧεια. Ομόφωνα εγκρίθηκε 1'] παραχώ
ρηση Τ1']ς ΤOuρxoκυπριακής Υ1]ς. Όταν αντιλήφθηκαν μετά από μια, δυο ώρες ποιο 

πρόσωπο ήταν, ακύρωσαν Τ1']ν παραχώρ1']Ο1'] της τουρκοκνπριακής γης με α...όφα.ση 

της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων. Ενώ η τοπική απόφαση στrι Λάρνακα ήταν 

ομόφωνη στο να παραχωρηθεί αυτή η γη, αν θέλετε και για να είμαστε πιο ειλικρι

νεις, ύστερα από κινητοποίηση στελ~χoυς του ΑΚΕΛ στη Λάρνακα -έτρεχε με το 

αυτοκίνητό του και παρολιγο να σκοτωθεί μέσα στο δρόμο, για να έρθει στ1'] 
Λευκωσtα και να σταματήσει την απόφαση στην Παγκύπρια ε..ιτροπή Προσφύγων

μέχρι σήμερα δεν έχει πάρει το λούνα παρκ. 

Αυτό νομίζω πλέον δε συζητείται. Πράγματ~, σωστά λέχθηκε από το συνά

δελφο κ. Σολωμή ότι ήταν μια κακόφημη επιτροπή, η οποία δίχασε τον προσφυγικό 

κόσμο σε ημετέρους και μη επί σειρά ετών. 

Η σημερινή νομοθετική ρύθμιση πρέπει να πούμε, αγαπrιτO( φίλοι του ΑΚΕΛ, 
ότι δεν ήταν με ευχαρίστηση από τη δική σας πλευρά που έγινε δεκτή, διότι αυτές o~ 

προτάσεις νόμου είναι περl.πoν τρία με ;τέντε χρόνια που εκκρεμούσαν στις αρμό

διες ΕπιτροΠΙς και για πέvτε ολόκληρα χρόνια περιμέναμε τη δική σας τοποθέτηση. 

Και όταν έφθασαν τα πράγματα πλέον στο τέλος και δεν μπορούσατε άλλο να κωλυ

σιεργείτε -και ασφαλώς αυτή η καθυστέρηση των πέντε χρόνων δεν ΤΊταν για τον 

τρόπο της ψηφοφορίας, ΤΊταν α...λούστατα διό'η Οα χάνατε το μηχανισμό με τον 

οποίο προωθούσατε και εξυπηρετούσατε τους δικούς σας ανθρώπους- εl.πατε το ναι. 
Μόνο όταν εξασφαλίστηκε η πλειΟψηφία με τη συμμετοχή και των άλλων κομμάτων, 

διότι αρχικά υποστήριζε την πρόταση νόμου ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η 

ΕΔΕΚ. Όταν και το Δημοκρατικό Κόμμα τοποθετήθηκε θετικά και όταν αντιληφθή

κατε ότι πλέον δεν μπορούσατε να σταματήσετε το νομοθέτημα, σωστά επιλέξατε ότι 
έπρεπε να συμπOΡΕUθεΙτε κι εσείς με την ωtόφo.ση της πλειοψηφίας. 

θα ήθελα να θίξω κι ένα ή δύο σημεία ως προς τον τρόπο εκλoyτjς, στα οποία 

αντικειμενικά πιστεύω πρέπει όλοι οι συνάδελφοι να εγκύ"ψονν, διότι νομίζω πως 

έχουν κάποια αξία. Εφόσον μιλούμε για εθελοντικά μέλη σ' αυτή Τ1']ν Επιτροπή και 

μιλούμε πάντοτε για μέλη πρόσφυγες, ποιοι πρόσφυγες θα ήταν μέλη; Ποιος είναι ο 

ορισμός της λέξης "πρόσφυγας" σήμερα; 1-1 κυβέρνηση δε δέχεται ως πρόσφυγες τους 
κατιόντες α...ό θήλν. Και υπάρχει σοβαρό θέμα και όλοι το ξέρουμε. Ξέρουμε ότι 

σήμερα η κυβέρνηση ακολουθεΙ την αρρενογονία. ΑυτοΙ οι άνθρωποι θα ήταν μέλη 

αυτής της Επιτροπής και θα ψήφιζαν; Δηλαδή, αν ένας άνδρας από τη ΛΕμεσό 

παντρευτεί μια προσφυγοπούλα, τα παιδιά αντού του αντρόγυνου θεωρoύντα~ 

πρόσφυγες; θα ήταν μέλη αυτής της οργάνωσης; Ε(ναι ένα πρακτικό πρόβλημα. Kα~ 

ποια είναι η σννέχεια στο μέλλον, αν το πρόβλημα αυτό εξακολουθήσει και γ\.Ο. άλλα 

χρόνια; Αν το πρόβλημα συνεχιστεΙ, θα θεωρούνται πρόσφυγες και οι κατιόvτες; 

Άρα λοιπόν υπάρχει ένα πρακτικό πρόβλημα. 

Στο νόμο που ψηφίσαμε για κηδεμόνα τουρκοκυπριακών περιουσιών λέμε ότι 

τις περιουσΙες αυτές, κατά πρώτο λόγο. δικαιούνται να τις κατέχουν πρόσφυγες. 
Ποια εΙναι η έννo~α του πρόσφυγα; Στο νόμο Εκείνο δινεται η έννοια "όσοι είχαν τη 
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μόν~μη κατοικία τους πριν α,"'τό το 1974 σε περι.οχές που κατέστησαν σήμερα απρο
σπέλαστες λόγω της τουρκικής εισβολής και κατοχής". Στο νόμο περί Ανακουφίσεως 

Οφειλετών αναφέρεται επίσης ο ορισμός του ΠO~ είναι πρόσφuγa.ς. θα υπήρχαν 

πιστεύω πρακτικές δυσχoλLες. 

Αν πράγματι υπό:ρχει αντιδραση στο γεγονός ότι κάποι.οι δε μετέχουν στην 

εκλογή, θα ήθe.λα να σας υπενθυμίσω ότι σε διάφορα συμβούλια ημικραηκών 

οργανισμών. που ορισμένα μέλη δε μετέχουν σε συvτεχνίες, εκεί δε δε(.ξατε την 

(δια ευαισθησία στο ότι οι άνθρωποι εκείνοι δεν ήθελαν να μπουν ούτε στη ΣΕΚ 

ούτε στην n ΕΟ ούτε στις άλλες συvτεχνLες. Και όμως αυτοί οι ά'\'θρωποι δε θα 
έπαιρναν συστάσεις για προαγωγή χα~ τους απσκλεΙΟατε από το δικαίωμα εκείνο. 

Δεν επιτρέψατε δηλαδ'ή στη σύνθεση των συμβουλίων εκείνων που θα έχαναν τις 

συστάσεις για προαγωγή να μετέχει χαι κάποιος που δεν αvfικε στις υφιστάμενες 

συντεχνίες. Πού ήταν η εUΑισθησΙO σας τότε για το δικαίωμα κάθε πολίτη να 

α-ν'ήκει στη συντεχνια της επιλογής του ή να μην ανήκει σε συντεχνία. αν το 

επιθυμεί; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙ0Υ: 

Λέτε για τη ΔΕΟΚ. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ναι. τη ΔΕΟΚ. Δεν το αναγνωρίσατε τότε το δικαίωμα να μην αvfικει στη 

σuντεχν{α της δικ'ής σας αρεσκείας. αλλά να μπορεί να τυγχάνει ΙΟΤΙς μιταχεΙρισης, 

όπως όλοι οι πολίτες. 

Πρέπει να υπoδεtξω και κάτι άλλο. Για τους κατεχόμενους δ'ήμους σήμερα. με 

τη συναινεnκή διαδικασία που ακολουθούμε, στην πραγματικότητα έχουμε συμφω

'νήσει και τα ποσοστά μας. Είπαμε τόσους ο ΔΗ. ΣΥ .. τόσους το ΔΗ.ΚΟ .. τόσους το 
ΑΚΕΛ και τόσους η ΕΔΕΚ. Δηλαδή εκεΙνο που έμεινε στην πραγματικότητα ήταν 

το κατά πόσο μπορεί ένας ανεξάρτητος, κάτω από το αναλογιχό σύστημα. να 

εκλε'ytΙ Και είναι σωστό το ότι καμιά πιθανότητα δεν έχει ένα άτομο για εκλογή σε 

αναλογικό σύστημα. τη στιγμή που όλα τα κόμματα έxO\1V ήδη διαμοιράσει τις 

θέσεις. 

θα μποροίισε να μετριαστεί το κακό κι εγώ λέω ότι θα το κάνουμε ως Δημο

κρατικός Συναγερμός, αν τα πρόσωπα εκείνα τα οποία υποδεικνύονται για να 

συμμετάσχουν στην κεντρικ'ή επιτροπή, εκλέγονται μέσα από τους μηχανισμούς κάθε 

κόμματος. Αυτή θα είναι μια έμμεση ψηφοφορία. Δηλαδή στην πράξη αυτό το οποΙο 

νομοθετούμε σήμερα δεν είναι ποιοι θα μπουν σε αυτή την κεντριχή επ~τρoπ'ή. αλλά 

πo~α αναλσγΙα παρσ.χωρεΙται σε κάθε κόμμα χαι τα πρόσωπα θα μπορούν να 

υποδειχθούν με εχλογές μέσα από τους μηχανισμούς κάθε κόμματος. ΕμεΙς σας 

διαβεβαιώνουμε ότι οι άνθρωποι o~ οποΙοι θα απoστέλ.λOνtα~ θα είναι κατ6πLν 
εκλογής. 

Πάνω στα ποσοστά tχω κι εγώ να πω χάη και να κάνω κι ένα σχόλιο για την 

ΕΔΕΚ. Στη δική μας επαρχία. που έχει τους περισσότερους πρόσφυγες, το ποσοστό 

της ΕΔΕΚ, απ' ό.ΤL ξέρω. είναι γύρω στο 3.5 με 4%. ΚάΤL τέτοιο έδειξαν οι βουλευ
τικές εκλογές. 



Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

'Ox~, κ'ύΡLξ, κάνεtε λάθος. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Πόσο είναι, κ'ύριε Ηλιάδη; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Σχεδόν 7%. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

1230 

Εν πάση περι.πτώσει, δέχομαι την παρατήρησή σας. Αλλά και 7% να είναι, με 
την αναλογία με την οποία γίνεται η ρ'ύθμιση , μLλo'ύμε για ψηλότερο ποσοστό. 

Ένα άλλο στοιχείο το οποίο πρtπει να λάβετε υπόψη σας στη σul;.ήτηση είναι 

το γεγονός ότι εχεΙ που διαμένουν σήμερα πρόσφυγες υπάρχουν κοινότητες που 

έχουν μόνο έναν πρόσφυγα. θα στήνουμε κάλπη στην κοινότητα ΕΚείνη, για να 

ψηφίσει ή θα μεταφέρεται κάπου αλλο'ύ να ψηφίσει, ίσως σε Π\.Ο κοντινό εκλογικό 

κέντρο; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Να τα συζητήσουμε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓ ΙΑΝΝΗΣ: 

Να τα συζητήσουμε, αλλά, αν κοιτάξετε το νόμο, λέει για χεντριχή επιτροπή 

χαι προβλέπει και γ ια τοπιχή επιτροπ'ή . Οι αποφάσεις χαι οι ε ισηγήσεις ξεκινο'ύν 

από ,ην τοπική EΠΙΤΡOπτj. Εκείνο το πρόσωπο δε θα έχει εUΧέρεια να ανήκει σε 

τοπιχή ΕΠιτροπή. Δηλαδή στην πραγματικότητα απλώς θα είναι ένα μέλος μιας 

οργάνωσης, στην οποΙΟ δε θα μ.ίτορεΙ να συμμετάσχει. Διότ ι, αν οι αποφάσεις θα 

λαμβάνονται σε τοπιχή ΕΠιτροπή, αυτός δε θα έχει χαμιά φωνή. Πώς ρuθμΙζε,oι κι 

αυτη η δυσκολΙα; 

Υπάρχει χαι το άλλο. Εφόσον θέλουμε να εΙμαστε Ειλικρινείς μεταξ'ύ μας και 

εφόσον μιλο'ύμε για εθελονnΧή συμμετοχή και δεν είναι μυστική η υποχρεωτιχ'ή 

ψηφΟφΟρία, δε θα γίνεtαι χυνηγητό από όλους μας ποιος θα εγγράψει περισσότερα 

μέλη; Αυτή δεν είναι μια πραχτική δυσκολία; Με αυτό το θέμα θέλουμε να ασχο

λεΙτοι σήμερα ο προσφυγικός κόσμος; Ή θα πρέπει να εγχύψουν ίσως στα σοβαρό

τερα προβλήματα τα οποΙΟ τόσο επί εθνικού επΙ,.ίτέδου όσο και επΙ προσωπιχο'ύ 

επι.πέδου υπάρχουν, για να μπορέσουν να τα ανημετωπΙσουν; θα πρέπει σήμερα να 

βQouμε μια αποστολή για τους πρόσφυγες, για να απασχολούνται ύστερα από 17 
χ9όνιο προσφυΥοποίησης; 

Δε νομιζω, αγαπητοί σuνό:δελφoι, ότι αυτή ήταν η πρόθεση αυτών που εμπνεύ

στηκαν την ψήφιση αυτο'ύ του νόμου. Ουσιαστικά εκείνο για το οποίο όλοι είχαμε 

μια επιθυμία, ήταν η Επιτροπή των ΠροσψίιΥων. κατά προσέγγιση αν θέλετε, να 

εκπροσωπεί στην ολότητά του τον κυπριακό προσφυγικό κόσμο. Δεν μπορεί να 

βγάζει μια ανακοΙνωση η ΠΕΠ για το εθνικό θέμα και οι Βουλευτές της Αμμοχώ

στου να μη συμμετέχουν σε εχεΙνη tTJV απόφαση. Δηλαδή εμεΙς θέλουμε να εΙναι και 
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έκφραση κατά πλειοψηφια το" πρoσqn.ryLXo,) κόσμου, αλλά να εκφράζει και τμ; 

τάσεις το" προσφυγικου κόσμο" κι όχι να OLXfLoπoLeLτaL αυt'ή την Επιτροπή μια 
μόνο πολιτική δύναμη. 

Πι<πΕUΩ ότι η Παγχύπρια Επιτροπ'ή Πρoσφ1.iγων, όχι α"τη πο" δημιο"ργείται 

σ'ήμερα, έχει πεθάνει κάτω από το βάρος των αμαρτημάτων της και πρέπει να 

προχωρήσο"με στην ψήφιση το" νομοθετ'ήματος amoiJ. 

Για όσα λέγονται για αντισuνταyματικότητα, εμεΙς λέμε ότι είμαστε πολιτικό 

σώμα εδώ, παίρνο"με πολι'tικές αποφά:σεις και ίσα (σα μπορεί η εκλογή να 

προσθέτει στην αντιOUVtαγματικότητα. διότι δεν ξέρω τρόπο να χάνεις εχλοΥις επΙ 

παΥχ"πρίο" επιπέδο" χωρ(ς κuβEρνητικ'ή δαπάνη, σε ένα σώμα '10 οποΙΟ θα ζψούμε 

αύριο να έχει "παλλήλο"ς και να πληρώνονται από '10 κράτος. Με α"τό τον τρόπο 

πιθανό να "πάρχει πρόβλημα αντισυνταγματικότητας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή είναι σχεδόν 'tρεις ώρες πο" oυζTI'toUμE το ~μα τούτο, 

θα έκανα εισήγηση να προσφερθούν πέντε λεπτά στο κάθε κόμμα για να κλεΙΟει το 

θέμα και να προχωρ'ήσο"με σε ψηφΟφΟριο.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αν δεν "πάρχει αντίρρηση και αν όλοι Ο\1μφωνούν ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λtχθηκαν από το β'ήμα της Βο"λής πράγματα τα οποία δεν 

μπορούν να μείνο"ν αναπάντητα. 

ΠΡΟΕΔρεΎΩΝ, 

Τότε θα συνεχίσο"με με τη συζήτηση. 

θα κάνο"με διακοπή για δέκα λεπτά μόνο και θα επανέλθο"με για να σuvεχΙ

σοuμε τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

(Ώρα διακοπής, 6.48 μ.μ.) 

('Ορα επανέναρξης: 1.29 μ.μ.) 

Αντιλαμβάνομαι. κύριοι. ό'tι κατόπιν ανταλλαγής κάποιων απόψεων όλες οι 

πλευρές είναι σύμ(JXι)νες να αναβληθεί η περαι'tέρω ΣUΖήτηση της πρότασης νόμου 

και να επανεξεταστούν ορισμένα σημεία της από τις αρμόδιες επιτροπές. 

Αναβάλλεται η συζή'tηση και τΙθεται επί της ημερήσιας διάταξης για την προσεχ'ή 

βδομάδα και μέχρις ότο" οι επιτροπές απoπερατώσouν '10 έργο το"ς. 

Το πέμπτο θέμα είναι "Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος 

το" 1988". Παρακαλώ να αναγνωσθεί η 'Εκθεση της αρμόδιας Κ:bινοβο"λε"τικής 
Επιτροπής. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΠΑI ~o ΠΕΡΙΤΗΣ ΕθΝΙΚΉΣ ΦΡΟΥΡΑΣ (τρΟΠΟ· 

ΠΟΙΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1988" 

Πα~vτες:-

Τάκης ΧατζηδημητρΙου, Πρόεδρος 

ΧρΙοτος Σολωμής 

Σόφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος KατσoUΡ(δης 

Δώρος Xριoτoδoυλl.δης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγl.δης 

ΝΙκος Μονοιούπας 

Η Κοινοβονλευτtκή Επιτροπή Άμννας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδι.ο σε 

τρεις συνεδρΙες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 26 Σεπτεμβρίου, στις 24 Οκτω
βρίου και στις 12 Δεκεμβρίου 1991 . Στις σuνεδρΙες της Επιtροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε ο Υπουργός Άμυνας σuνoδεΊJόμενoς από λειτουργούς '{ου Υπουρ

γείου του. 

Σκοπός του νόμον που προτείνεται είναι η εισαγωγή στη βασική νομοθεσία 

για .ην Εθνική Φρουρό. νομοθετικής πρόνοιας, με βόση την οποΙα οι κατά σuνε(.... 

δηοη εναντιούμενοι θα υπόκεινται σε εκτέλεση άοπλης στρατιωτικής υπηρεσίας, η 

δι.άρκεια 1"ης οποίας θα εΙναι 48 μήνες Υια άοπλη στρατιωτική υπηρεσΙα χωρίς 
στολή και εκτός στρατι.ωτικοίΙ χώρου και 36 μήνες για άοπλη στρατι.ωτικ'ή 

υπηρεσία με στολή και μέσα σε στρατιωτικό χώρο. Παράλληλα παρέχεται επΙσης η 

εVΧέρεια στους επηρεαζόμενους εθνοφρουρούς να μεtατόοσοvται, αν το [.;-τιθυμoitν, 

από τη μια κατηγορία στην όλλη περιλαμβανομένης και της κανονικής ένοπλης 

θητε(ας. 

Όπως αναφέρει:αι στην αιτιολογική έκΟεση του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατΙας που συνοδεύει '(Ο πιο πάνω νομοσχέδιο, οι κατά συνεΙδηση ενανηούμενοΙ. 

αρνούνται να καταταγούν στην Εθνική Φρουρά και να χρησιμοποιήσουν όπλα, 

επικαλούμενοι λόγους θρησκευτικής πεποιθήσεως, με αποτέλεσμα να κηρίισσονται 

ανu.ι"'tόταXΤoι, να παραπέμπονται στο Στρατιωτικό ΔικαστήρlO και να καταδικάζο

νται σε πολύμηνες φUλOΚΙσεις. Το πρόβλημα aπoκoρυφώθηκε το 1985, όtαν εξήντα 
περίπου στραΤΕ\JοιμΟL κατά συνείδηση ενα\"τι.ούμενοΙ. ήταν στις Κεντρικές Φuλακές 

εκτ(οντας πο,ινές φυλόκισης από δέκα μέχρι δεκαέξι μήνες. 

Στ~ περισσότερες χώρες που νπάρχει ο θεσμός της υποχρεωτικής στρατιω

τικής θητειας, ό..-τως σΤl1ν Κύπρο, οι στρατεύσιμοι κατά ΣUVΕίδl1ση εναντιούμενοι 

6;(ουν αντψετωπιστεΙ με την ανάθεση σ' αυτούς μη μάχιμου ρόλου στο στρατό ή 
υπαλλακτικής υπηρεοΙας κοινωνικής φίισεως. Λόγω των δι..εθνών συμβατικών μας 

υποχρεώσεων πρέπει να μεταχειριστούμε και στην Κ ύπρσ κατά παρόμοιο ",ρόπο 

τους κατά oννεtδηση εναντιoυμενoUς. 
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Το πιο πόνω νομοσχέδιο απασχόλησε την Koινoβoυλειnική Επιτροπή 'Αμυνας 

της προηγούμενης Βουλής, η ψΤ'ιφισή του όμως δεν κατέστη τελικά δuνατή λόγω της 

διάλυσης της Βουλής για τη διεξαγωγή των εκλογών. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Άμυνας με τη νέα της σύνθεση μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο ως θέμα προτεραιότητας και ενημερώθηκε πάνω στους λόγους που 

επιβόλλουν την ταχεΙα προώθησή του. Ειδικότερα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Άμυνας ενημερώθηκε α.ί'tό την κυβέρνηση πάνω στις πιέσεις που υφίσταται η Δημο

κρατΙΟ από διε(}νε{ς οργανισμούς, όπως το Συμβούλιο της Ευρώπης και η Διεθνής 

ΑμνηστΙα, για νομοθετική ρύθμιση του θtματος, όπως έγινε σε όλες τις άλλες χώρες 

'Ιης Ευρώπης. Ας σημειωθεΙ όη η Διεθνής Αμνηστία, η οποΙα επανειλημμένα tXEL 
ζητησει ττrν κάλUψη του νομικού κενού που ωτάρχει για την αντιμετώ.'tιση στην 

Κύπρο των κατά συνε(δηση εναντιουμtνων, δε φαΙνnαι να είναι ικανοποιημtνη με 

τις λύσεις που προτείνει 'Ιο υπό συζήτηση νομοσχtδιο για την αντιμετώπι.οη του 

θtματος και θεωρει, μεταξύ άλλων. το ύψος της UΠαλλακτικής θητείας που προτεί

νεται για τους κατά συνε(δηση εναντιούμενους πολύ ψηλό και κατά συνέπεια τιμω

ρητικό. 

Η KoLvoβoUAeu'tιxTj Eπιτρom'ι Άμ"νας. έχovτας "πόψη της όλα τα πιο πάνω 

στοιχεία. αλλά και χωρίς να πaραγνωρΩ;ει τις πραγματικές σιrvθήxες της ξένης 

στρατιωηκής κατοχής. προχώρησε στην κατ ' άρθρο Eξttaoη του πιο πάνω νομοσχε

δίο", στl1ν παρουσία και των εκπροσώπων του Υπουργείου Άμυνας, από την οποία 

προέκυψε η ανάγκη για μια σει.ρά τροποποιήσεων σ' αυτό; 

(α) προτείνεται η σύσταση Επιτροπής η οποΙΟ θα συμβουλεύει τον Υπουργό 

Άμυνας αναφορικά με τις αιτήσεις που θα tJJtoβόAAQVtaL για την 

αναγνώριση της ιδ~τητας του αντιρρησΙα συνειδήσεως. 

(β) Γίνεται πρόνοια για τους εφέδρους οι οποίοι πιθανόν μετά την κανονική 

θητεία τους να ζητούν να χαρακτηρίζονται, για σκοπούς εφεδρικής 

νπηρεσΙας, αντιρρησίες συνειδήσεως. 

(Υ) Περιλαμβάνεται πρόνοια για να αποχλειστεΙ το ενδεχόμενο "ποβολής 

μαζικών αιτήσεων από μέρους αντιρρησιών συνειδήσεως στη διάρκεια 

κατάστασης έκτακτης ανάγκης ή γενικής επιστράτευσης. 

(δ) Η χρονική διάρκεια της υπηρεσΙΟς για τους κατά συνε(δηση εναvτιoύμε· 

νους καθoρl.ζεται σε 42 μήνες για όσους επιλέξουν άοπλη στρατιωτική 
υπηρεσΙΟ χωρίς στρατιωτική στολή και εκτός στρα"tιοοηκού χώQoυ και σε 

34 μήνες για όσους επιλέξουν άοπλη στρα"tιω"tική υπηρεσία με στραηω
ηκή στολή και μέσα σε στρατιωτικό χώρο. 

Η Κοινοβο"λΕυτική Επιτροπή Άμυνας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση το" υπό συζήτηση νομοοχεδίο1J. όπως έχει τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχο"ν ομιλη"tές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής, πaρακαλoύν'ται οι ΙντΨΟΙ 

κύριοι Γραμματείς να προβο'ίιν στη δε'ίιτερη ανάγνωση του νομοσχεδ'ου, η οπο'α θα 

γΙνει δι' αναγνώσεως του αριθμού 'Ιων άρθρων και "toov πλαγΙΟ"t[τλων. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuvoπτιχός τΙτλος. Άρθeo Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρηση; 

Εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1234 

ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]Οη το\! βασικού νόμου με την προσθήχl1 νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντ(.ρρηση; 

ΕΥκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αvτ!.ρρηση; 

Εγκρίνεται. 

Έληξε 11 δεύτερη ανάγνωση. Η "ΣΡΙτη ανάγνωση θα γΙνει δι' αναγνώσεως του 
tt"t"λou μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα ανOφέρεtαι ως ο περί της Εθνικής ΦQoUQάς (Γροποποιη

'Ηκός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει αντίρρτιση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σι! νόμο: 

(Κt\Jπά τη σφύρα) 

Μη "πορχοΙΙσης αντιρρήσεως, το νομοσχΙδιο θεσπιζετοι σε νόμο. 

Παρακαλώ τοuς έvτψOUς Γραμματε(.ς να προβούν στην Kατάθεσrι των Νομο

σχεδίων και .ων Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

t) Ο περί Σιιμπληρωματικού προυπολογισμο"ύ Νόμος (Αρ. Ι) .ου 1992. 

Κατατέθηκε από το Yπouρ-yεΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπε'tα~ στην Ko~νoβoυλεuτική Επι'tροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Δημόσιας Eκπαιδεuτικής Yπηρεσl.ας (Τροποποιητικός) Νόμος 
το\l 1992. 

KatG'tteηxE από 'to YΠO\IQΎείo Παιδεl.ας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμ.πετα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδε/.ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περΙ Ιδιωτικών ΝοσοχομεΙων Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Koινoβo"ΛΕUτική Eπ~ΤQOπή Υγειας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί PUΘμΙσεωι; και Ελέγχου Φutείισεως Ελαιοδένδρων και ΠαQα· 
γωΥής Ελαι.οδενδρυλλΙων ΚανονισμοΙ ΤΟΊ.! 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΕμπορΙου και θιoμηχανtας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εμ.πορΙΟυ και ΒιομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν αn6 το Υπουργείο EowtEρLKiliv. 

ΠΡΟ ΕΔΡΕΎΟΝ: 

Παραπέμπονται σtην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσω1εριχών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) ΟΙ ncQL Οδών και Oιxoδoμ.ωv (Τροποποιητικοι) Κανονισμοί tO" 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περΙ Ασυρμάτου ΤηλεγραφΙας (ΓροποποιηηκοΙ) Κανονισμοί του 

1992. 

Καταtέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Εμπορικών Σημάτων (ΓροποποιηηκοΙ) Κανονισμοί "fOU 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπoUQΎείo Εμπορίου και Βι.ομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχαν(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

9) Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ΔημοκρατΙας (Διάθεση) (Γροποποιη
τικοΙ) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρα.ίτι!μπovται στην Ko~γoβoυλε"τική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (ΓενικοΙ) 
(ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί ΤΟ\l 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπoUQΎε(o Yyεiας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπονται σττιν Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΥΥειας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ι) Οι περί ΔΙΚΤΙΥόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) (ΓροποποιΤ)τικοΙ) 

Κανονισμοί του Ι 992. 

Κατατέθτικαν από 'Το ΥπουργεΙΟ Δικαιοοίινης, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραjτέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Μηχανοκίνητων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (fρoπo
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σuγxoινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) ΟΙ περί Υγιεινής του Κρέατος (Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φuσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΓΕωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Χωρι.ων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Ταμείο Προνοίας) Κανονι
σμοί Τσ6:δος του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί lατρ~κών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσι.ας Υγείας - θέσεις 

Υγειονομικού Επιθεωρητή Α' και Υγειονομικού Επιθεωρητή Β' (Σχέδια 

Υπηρεσίας) ΚανονισμοΙτο" 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγειας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών ~ θέσει.ς ΔΙΕUΘUΝΤΉ, Ανώτερου 

Μορφωτικού Λειτουργού. Μορφωτικού Λειτουργού Α' και Μορφωτικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπτιρεσίαι;) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπouρyεΙo Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα."tέμπονται στην Κοινοβουλεm:ική Ε..-τιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Γέλος Καταβληttο ιJJtό 

Εργοδοτών) (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλι. 

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON ΜλλΙΝΝ 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονι.σμοΙ tO'l) 1992. 

Κατατέθηκαν από 'tO YπoUΡγεΙO Εμ..-τορΙου και Bιoμηχανtας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..-τονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχαν(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Γροποποιητικοί) Kανoνι~ 
σμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλι. 

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Δασών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Έγγραφα που αφορούν: (ο) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

ιιπαλλήλων στη δημόσια και εχπαιδευηχή ιιπηρεσLα και (β) τη σκοπού

μενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων σtη δημόσr.α και εχπαιδeυηXή 

υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(0) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική ΥΠl1ρεσΙα) Νόμου του 1985 
(Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το ΥΠΟυρ-Υε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και nΡO\).,"to

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Έγγραφο που αφορά την πρόσλl1ψη έκτακτου υπαλλήλου από τον οργα
νισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανιας δυνάμει του άρθρου 3 
(1)(0) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την ΎΠΤιρεσίαν 
Νομικών Προσώπων Δημοοίοu Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 10\1 
1985). 

Κατατέθηχε από το Υπουργείο Εμπορίου και ΒιομτιχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπεται στην Ko~νoβoυΛΕUΤική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο. 

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έκθεση όσον αφορά .ην παραχώρηση εγκρίσεων πο'l) δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 .ου περί προυπολογισμού .ου 

Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμου του 1991 (Αρ. 21 του 

1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργεto Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπε.αι σι;ην Κοινοβουλευτική Eπ~τρoπή Οικονομικών και προυπολο· 

γ~σμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας προς το θ.Ο.Κ. σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 

άρθρου 4 του περί προυπολογισμού του θ.ακ. Νόμου του 1991 (Αρ. 19 

του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέμπεται στην Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή Oικoνoμ~κών και προυπολο· 

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό ΕμπορLoυ και ΒιομηχανΙας προς τον Κ.Ο.Τ. σύμφωνα με το 

εδόφιο (3) του άρθρου 4 του περί προυπολΟΥισμού του Κυπριακοu 
Οργανισμού TotIQLOIiou Νόμου του 1991 (Αρ. 20 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμ.ίτορΙου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Έκθεση όσον αφορά ,;ην παραχώρηση εΥκρΙσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό ΕρΥασιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς την Αρχή Βιομη

χανικής ΚαταρτΙσεως σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθQoυ 4 του περΙ 
flΡO\JJtoAoYLOIiOU της Αρχής Βιομηχανικής ΚαταρτΙσεως Νόμου του 1991 
(Αρ. 23 του 1991). 

Κατατέθ11κε από το Υπουργείο ΈρΥασΙΟς και Κοινωνικών Aσφαλf.σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ,ίτεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Ετήσια έκθεση του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχα

νίας για το έτος 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομ11χανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμ..-ΤΕται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορ[ου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) Ετήσια έκθεση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το έτος 1990. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου_ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλευtική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προτάσεις νόμου: 

29) Ο περΙ Δημόσιας Υπηρεσ(ας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο εκ μέρους Τ11ς Κοινοβου

λευtικής Ομάδας του ΔΗ.Κο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠOQO.ι-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Ο ΠξρΙ Γεωρy~κής Ασφαλίσεως (ΓΡΟΠΟΠΟL1\τιχός) Νόμος τσ" 1992. 

KατoΊtθηκε από τους κυρ{Ouς Σοφοκλή ΧαΤ!;ηΥι.ό:ννη, Βουλευτή εκλο
Υικής περιφέρει.ο.ς Αμμοχώστου και Ανδρέα Μούσχο. Boυλενtή εχλο
γικής περιφέρειας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμm.τOΙ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΓεωργΙας. Έληξε τι Κατάθεση 
'tων Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Κεφ{ιλαιο Γ: Ερωτήσεις· Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

E~ώτηση με σο. ΣΤ'Α' 189 που υποΙΙλήθηχ2 από '(ους Βουλειιτ'ς ΙΧ)"οΥικής π:εοιφέ
οειας Λεμεσού κ. Ττίμη Ευθυμίου .. οι ΑuytQLνό Παπα"Ι στις 28 Νοεμ",,,Ιου 
1991. 

"Αρκετά ορεινά χωριά. όπως η Επ:ταγώνια. το Κελλάκι. το ΠραστΕιό κ.ά., 
διομαρτίΙρονται. διότι δε συμπεριλαμβάνονται στο σχέδιο δανειοδόtησης νεαρών 
ζευγαριών για την ύπαιθρο. 

Όπως εΙναι γνωστό. τα περισσότερα ορεινά χωριά λόγω φτώχειος μαστ[ζονται 

aπό την αση.lψιλLα και αyων(ζovτoι να e.nLβιώσονν. 

Το πιο πάνω σχέδιο αποτελεί ασφαλώς ένα κί.νητρο που ενθαρρύνει τα νεαρά 

l;ευΥό.ρια να χτίσουν το σπΙΤΙ τους και να παραμεΙνουν στο χωριό ΤOuς ή να ε. .. ηστρέ
ψΟυν σ' αυτό. 

Ερωτάται η κυβέρνηση αν προτίθεται Υ.αι πότε να προβεί στην επέκταση του 
σχεδίου. ώστε αυτό να καλύπτει όλα τα ορεινά χωριά." 

EQώ1:ηoη με σο. ΣΤ'Α' 190 πον \lπ~λήβφtε από το Βονλεντή εχλοΥΙΚι1ς; πε.OιφtOε.ιας; 
Πάφον κ. Γιαννάκη ΟμήQOν οτις '17 Nol!μO~ίoυ 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προτΙθεται 
να ικανοποιήσει το επείγον, δίκαιο και λογικό αίτημα των αμπελουργών για παρα

χώρηση αδειών αναμπέλωσης εκείνων των αμπελιών που έχουν ξεραθεί ως αποτέ
λeσμα της ανoμβρl.ας." 

E~τηoη με αο. ΣΤ'Α' 191 Jτo\l υιιoJλή&ηχε απ6 το Βουλευτή εκλοΥιχής ΠΕοιφtοειας 
Λεμεσού κ. 'Αοιοτο Χουσοστόμου στις '1 Δεχεμ&ο[ον 1991. 

"Σε ορισμένα χωριά λόγω ανάπτυξης και για σκοπούς προστασίας της δημό

σιας υγε{.ας η μετακίνηση κτηνοτροφικών υποστατικών καθίσταται επιτακηκή κι 
αναπόφευκτη. 

Το ύψος της δαπάνης που απαιτεί.ται είναι σημανηκό και, όταν κάποια κτηνο
τροφική μονάδα μετακινεί.ται σε κτηνοτροφική περιοχή, ο ιδιοκτήτης δeν τυγχάνει 
οικονομικής βοήθειας. 

Οι επηρeαζόμενοι σννήθως εί.ναι οικονομικά αδύνατοι και γι' αυτό αρνούνται 

να μEtaXLyηOoW. με αποτέλεσμα να οδηγούνται στο δικαotήριo και στο ξεκλήρισμα. 

Νοουμένου ότι δημιουργείται κοινωνικό πρόβλημα. καλείται το αρμόδιο 
Yπouργεισ να πληροφορήσει τη Βουλή αν μελετά την eφαρμοΥή σχεδίου για την 
ε.ίτίλUΣΉ 'Του." 
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Απάντηση TIptQOpqviα;; 5 ΔεχεμlQίο\l 1991 το\! Y::to\l~oiι Γεωννίας; χαι Φ\ισιΧών 

ΠόQων Χ. AybQta rαBQaq),ibq σττιν εQώτηση Ε' Εχ. 10, ηρεQOμτινίας '27 {ouνίO" 

1991, ΤΟ" Βο,,),ε\lτή εχ),οΥιχής πεQιφέQειας; Λευχωσίας; 'Κ. Γιαννάχη Kaoo\l),i.δq. 

~Σxετιχά με διάφορα προβλήματα της κοινότητας Π\ιQγoυ Τηλλuρ(ας σας 

πληροφορώ τα αχόλoUΘΑ: 

Με βάση Σχe.δι.ο, που λειτουργεΙ στο Τμήμα Γεωργίας από το 1965. παρέχεται 

δανειοδότηση σε γεωργούς, από οποιαδήποτε περιοχή της Κύπρου και αν προέρχο· 

νται, για κάλυψη του 75% του κόστους της εγκατάστασης Βελτιωμένων Συστημάτων 

Άρδευσης. Τα δάνεια φέρουν επιτόκιο 7% και η διάρκεια αποπληρωμής τους εΙναι 8 

χρόνια. στα οποία περιλαμβάνεται και ένας χρόνος ως περίοδος χάριτος. 

Εξάλλου, επιπρόσθετα από το πιο πάνω Σχέδιο, εγκρίθηκε πρόσφατα από το 

Υπουργικό Συμβούλιο η εφαρμογή ΣχεδΙΟυ για ενθάρρυνση της Εγκατάστασης 

Βελτιωμένων Συστημάτων Άρδευσης σε ολόκληρη την Κύπρο. Με βάση το Σχέδιο 

αυτό, που η διάρκειά του είναι τριετής, το Τμήμα Γεωργ(ας θα παραχωρεί σε ενδια· 

φερόμενους γεωργούς, πέρα από τα δάνεια, και επιδοτήσεις που θα καλύπτουν το 

25% του ολικού κόστους εγκατάστασης των Βελτιωμένων Συστημάτων Άρδευσης. 

ενώ το ανώτατο ποσό χρηματοδότησης (επιδότηση και δάνειο) θα είναι Ω,ΟΟΟ κατά 

οικογένεια. 

Σημειώνεται ότι δικαίωμα συμμετοχής στο Σχέδιο αυτό έχουν όλοι οι !.διο· 

κτήτες γης σε όλες τις περιοχές της Κύπρου. Για συμμετοχή στο Σχέδιο, οι ενδιαφε.

ρόμενοι μπορούν να υποβάλουν αίτηση στα κατά τόπους Επαρχιακά Γεωργικά 

Γραφεια. συμπληρώνοντας ειδικό για το σκοπό αυτό έντυπο. ~ 

Απ:ά.ντηση qptQopqviaIjj '26 ΝοεμtJQίου 1991 του ΥπουQYού ΣυΥχοινωνιών 'Και 

'EQYcu" κ. Ρένο\! Στα"Qάκη σττιν EQιίn:qoq Ε' Εχ. 15, ημεQOρηνίας 3 Ιου),ίου 

1991, το\! Boυ1.εuτή εχ1.οΥιχής n:εQιφέQειας Πάφο\! κ . Λάκη θεοδού1.0\!. 

~ΣχεtIκά με ττιν ανόγκη επιδιόρθωσης/ευθυγράμμισης του δρόμου που συνδ~ε~ 

τα χωριό: Σαλαμιού·Κελοκέδαρα-ΣταυροΧόννου·Χολέτρια με το δρόμο Λεμεσού

Πάφου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος αυτός συντηρεΙταL μέσα στα πλαίσια της συντήρησης των 

δρόμων λαμβανομένων υπόψη των διαθέσιμων πιστώσεων. Φέτος έγιναν 

ασφαλτικές επαλείψεις και βελτιώθηκαν τα ερείσματα μεγάλου τμήματος 

του δρόμου (14.8 km) έναντι δαπ6.ντις ί52,ΟΟΟ. είναι δε πι.θανή η εξασφά· 

λιση μέσα στο Ι 992 των αναγκαίων πιστώσεων για τη ΣUΝΤΉρηση χαι του 

υπόλοιπου τμήματός του. 

(β) Στόχος του Υπουργείου είναι όπως εξυπηρετηθούν με ένα σνγχρονο 

οδικό δίκτυο όλα τα χωριά της περιοχής της κοιλάδας του Διαρι.ζου το 

οποΙΟ θα ενώνει και την Πό:φο με τα ορεινά θέρετρα του Τροόδους." 
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Απάντηση ημε{Ν)μηνΙα; 29 ΝοεμΡοΙον 1991 τον Yno"QYo"; rεωQYίας και φ"οιχών 
Πόοων κ. Αν6οέα ΓαΡοιη).ίδη στην ε~ηoη ΣΊ'Α' Ι, ημεοομηνίας 11 10\1).1'0\1 
1991, του Βον).εντή εχ).οΥιχής ιτεοιφέοειας Λεμεσού κ. AUYlQLVoiι Πα.παοέ. 

"Σχετικά με προβλήματα του Αρδευτιχοίι Τμήματος" Δεξαμενή Δι.ερώνας". οας 

παραθέτω τα πιο κάτω: 

(α) Απώλεια νερού λόγω διαρροών από τη δεξαμενή: 

Από προκαταρκτική επιτόπια έρεννα που έγινε δε διαπιστώθηκε οποια

δήποτε ανωμαλία στο εσωτερικό της UΔΑτoδεξαμενής που να σuμβάλλει 

στη διαρροή νερού. Aναφtριται σuναφώς ότι λόγω πρόσφατης βλάβης 

στον κεντρικό uδρoμετρητή δεν καταγράφηκε η ακριβής ποσότητα νερού 

που εξήλθε από την υδατοδεξαμενή. Γι' αυτό δεν είναι δυνατό να εξακρι

βωθεί αν πράγματι υπήρξε διαρροή. Υπό τις περιστάσεις έχει συμφω

νηθεί με την Αρδευτική Επιτροπή του έρ-γου να επιδιορθωθεί ή να αντι

κατασταθεί ο υφιστάμενος κεντρικός μετρητής στην έξοδο της δεξαμενής 

και να εγκατασταθεί και δεύτερος κεντρικός μετρητής στην εΙσοδο της 

δεξαμεΥής, ώστε να καταστεί δυνατή η εξαγωγή ασφαλών σuμπερα

σμάτων για τη στεγανότητα της δεξαμένης κατά την ερχόμενη αρδευτική 

περίοδο, 

β) Αναστολή δόσεων τσυ δανείου του Αρδευτικού Τμήματος: 

Ενδεχόμενη αναστολή της αποπληρωμής του δανείου δε θα εξυπηρετησει 

το Αρδευτικό Τμήμα, δεδομένου ότι η αναστολή θα οδηγήσει σε αύξηση 

των τόκων. Για την ανακούφιση του αγροτιχού κόσμου από τις επιπτώ

σεις της ανoμβρtας έχουν ήδη αποφασισθεί και εφαρμοσθεί, όπως σας 

είναι γνωστό, διάφορα μέτρα." 

Απάντηση ημεοομηνίας 25 NoεμfSoΙoν 1991 τον YnoVQ"!ou ΕσωtεQιχών Χ. XQ. 
ΒενιαμΙν στην εQώtηση ΣΊ'Α' 8, ημιοομηνίας; 11 10\lλΙο\l 1991, του Βον),ε"τή 
εxλo'tικής πl!οιφέοειας Λεuxωσίας Χ. Μάοχο" K\lιτoιανoiι. 

"Σχετικά με την ανέγερση νέου γεφυριού στο δρόμο Αναλι.όντα-Λυθροδόντα 

και την ευθυγράμμιση του δρόμου στο σημείο του υφιστάμενου γεφυΡι.ού, ετοιμάζο
νται σχέδια που βρίσκονται προς το τέλος τους από το Τμήμα Δημόσιων Έργων. 

Μαζί με τα σχέδια θα ετοιμαστούν και τα αναγκαΙΟ έγγραφα για να ζητηθούν 

αμέσως προσφορές. Αναμένεται ότι οι προσφορές θα δημοσιευτούν περΙ το τέλος 

του χρόνου και οι σχετικές ερ-γασίες θα διαρκέσουν 10 περίπου μήνες. ~ 

Απάντηση ημεοομηνΙας; 3 ΔεκεμfSoίoν 1991 το" ΥπουQYού ΣνΥχοινωνιών και 

'ΕQYων κ. Ρένου Στα\lοάκη στην Ι!οώτηση ΣΤ'Α' 9, ημε~μηνίας 11 lουλΙο\l1991, 
του Βουλευτή εΚ),O'fικής; πεοιφέοειας Λεuxωσίας Χ. Μάοχο\l Κυποιανο\!. 

"Σχετικά με τη σηματοδότηση στο νέο αυτΟΚΙV11τόδρσμο Λευκωσίας-Λεμεσού 

σας παραθέτω τα πιο κάτω: 

ΤΟ Τμήμα Δημόσιων Έργων από τον Οκτώβρι.ο ,ου 1986 εφαρμόζει τις εισηγή· 

σεις ξένου εμπειρογνώμονα σχετικά με την ταξινόμηση, αρΙθμηση και σηματοδότηση 
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.ου οδικού δικ.ύου. Σύμφωνα με .ις εισηγήσεις αυτές οι τoπωνuμίες που αναγQάφo~ 

νται για κάθε κα.εύθυνση στις πληροφοριακές πινακίδες περιορίζονται σης τρεις 

και αναγράφονται κατά σειρά προσέγγισης και βασικά επιλtγεται: 

(Ι) η πρώτη κατοικημένη περιοχή ή χωριό. 

(Η) η σημαντικότερη ενδιάμεση κατοικημένη περιοχή (συνήθως με το μεγαλύ~ 

τερο πληθυσμό) και 

(111) η τελευ.αία κατοικημένη περιοχή ή χωριό στο συγκεκριμένο δρόμο. 

Ο λόγος .ης καθιέρωσης .ων κριτηρίων αυτών είναι να περιορισθεί το μέγεθος 

των πινακιδων και το κόστος κατασκευής τους και να κα.αστούν οι πινακ(δες πιο 

ευανάγνωστες ιδίως σε ψηλές ταχύτητες. 

Στις περt.,ττώσεις που ένα χωριό έχει αρχαιολογική ή τουριστική σημασία. 

αλλά ο πληθυσμός .ου δε δικαιολογεί την αναγραφή του σε πληροφοριακή πινακίδα. 

περιλαμβάνεΊαι σε ειδική τουριστική πινακίδα." 

Aπllvr'tO'T] ημ.εQομηνίας 21 Noe~QiotI 1991 του Yπoυιrro,; EOΦ'fEQLXώY :κ. ΧQισ'lό~ 
60υ).ου Βενιαμίν O'lqv εQcιnηοη ΣΤΆ' 36, ημεQOμηνiας 23 AυyouototI 1991, του 
Βου).εtnή εκ).οΥΙΚι1ς πεQιφέQειας Πάφο" :κ. Γιαννάκη OpTιQO\I. 

"Σχετικά με αντικατάσταση τμήματος αγωγού .ου πόσιμου νερού του χωριού 

Γιόλου. σας πληροφορώ τα ακόλoUΘΑ: 

(α) Το υδρευτικό διΚtυ{) του χωριού αντικαταστάθηκΕ το 1988 έναντι 

δαπάνης (65,000. τρεις αγωγοί που συνδέουν τις δεξαμενές δεν ε'χαν 
αντικατασταθει, γιατί βρίσκονταν σε πολύ καλή κατάσταση γιατί είχαν 

αντικατασταθεί το 1975. 

(β) Η Χωριτική Αρχή Γιόλου υπέβαλe πρόσφατα στον Έπαρχο Πάφου 

aLt1l0T] και ζητά αντικατάσταση των πιο πάνω τριών αγωγών. Το αίτημα 
διαβιβάστηκε στο Τμήμα ΑνΟΠΊύξεως ΥδάΊων για μελέτη και E'tοιμασία 

κατάλληλου σχεδίου. με σκοπό να περιληφθεί το έQΎO στον ΠΡOUπOλO~ 
γιομό Ανωπύξεως 1993.~ 

Απάντηση η~QOμην~ας 29 Noε~ιιίoυ 1991 του ΥπουQYο\ι ΓεωQYίας και Φυσικών 
ΠόQων κ. Av6Qta ΓαΡιιιη).ί6η στην tQώ'lqoq ΣΤΆ' 49, ημειιομηνία, 9 Σιπtεμ~ 
Ριιίου 1991, '(ου Βου).ευτή εκλσΥιχής πι"ιφέ"ειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομή"ου. 

"Σχετικά με την αξιοποίηση κυβερνητικής γεώτρησης στα Μέσανα σας παρα~ 

θέτω τα πιο κάτω: 

Το σχέδι.ο γι.α την αξι.οποΙηση της γεώτρησης ετο~μάζE'tα~ κα~ θα ΠΡOtaBt' 

πΙστωση, για την υλοποίησή του, στον προυπολογισμό του 1993. ~ 

Απάντηση 18μ.ε~μηνίας 20 ΝοεμJQίου 1991 tO\l Y:cotJQ'rou Παιδείας κ. Χιιισ"ό
φΟQOυ X",crτoφl.δη στην εQώτηoη ΣΤΆ' 51, ημ.tιιoμηνία, 17 Σεπ'lε~"l.ου 1991, 
"o\.l Boυi.atτή εκ).οΥΙΜιΚ πεQιφέQεια, λμμοχώο'του κ . Δημήτιιη Η).ιά6η. 

'Ή έ'Υκαιρη απoστoλτj των βιβλίων χα~ των άλλων διδακτικών μtσων στους 

εγκλωβισμένους μαθητές των Δημοτικών Σχολείων Ριζοκαρπάσου και Αγίας 

Τριf1δας απασχόλησε το ΥπουργεΙΟ Παιδείας από τις αρχ~ς του περασμένου 

Μα·Ι:Ου. Στις 12 10υνΙΟu πραγματοποιήθηχε στο γραφείο του Διευθυνtή Δημοτικής 
ΕκπαΙδευσης ειδιχή σύσκεψη με τη συμμE'tοχή του υπεύθυνου αξιωματούχου της 
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Ειρηνευτικής Δύναμης για Ανθρωπιστιχό. θέματα και του ΠΡO"t:σταμένo" της 

Yπηρεσl.ας Ανθρωπιστικών θεμάτων, κατά την οποία μελε-ι:ήθηκε το όλο θέμα 

χο.ι μεθoδεύtηχε ο τρόπος αποστολής των βιβλίων στα κατεχόμενα. 

Το Υπουργείο Παιδειας και 11 ΥπηρεσΙα Ανθρωπιστικών θεμό.των είχαν κατά 
τη διάρκεια του καλοκαιριού συνεχείς επαφές με την Ειρηνευτική Δύναμη για την 

υλοποίηση των αποφό.οεων της σύσκεψης της 12ης Ιουνίου. 

Μετά την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην αποστολή των βιβλίων. πραΥ

μα'tοποιήθηχε στις 9 ΟκτωβρΙΟυ νέα σύσκεψη στο γραφείο του Διεuθuvtή Δημοτικής 
Εκπαίδευσης. Η σύσχεψη αυτή είχε διευρυμένη μορφή με τη συμμετοχή του υΠΕυ

θίΙνου για πολιτικές υποθέσe.ις της Eιρτινευtιχής Δύναμης και το\l εκπροσωΠΟ\l10" 

ΥΠΟ"ΡΥεΙΟυ Εξωτερικών. Κατά τη σίισκtψη έγινε αναφορά σta ακόλουθα: 

- Ο Διευθuvι:ής Δημοτικής Εκπαίδευσης εξέφρασε τη σοβαρή ανησυχία του 
ΥπουργεΙΟυ Παιδείας για 10 γεγονός όη ένα μήνα μετά την έναρξη των μαθημάτων 

δεν ε'χαν φθάσει τα βιβλl.α στον προορισμό τους. 

- ΟΙ εκπρόσωποι της Ειρηνευτικής Δύναμης έκαμαν αναφορά στ~ προσπά

θειες που κατέβαλαν και στα προβλήματα που αvτιμετωπ(ζoυν για την παράδοση 

των βιβλίων στα σχολεία. Διευχρίνισαν επLστις ότι σε περίπτωση που δε θα παραδο

θούν τα βιβλια μέσω της κανονικής οδού, τότε το ζήτημα θα περιληφθεί στην έκθεση 

του Γενικού Γραμματέα του Ο.Η.Ε. για την επόμενη εξαμηνία. 

- Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών επισήμανt ότι με την παρεμπό

διση της αποστολής των βιβλίων παραβι.άζεται τόσο η Συμφωνία της 3ης Βιέννης 

όσο και βασικά ανθρώπινα δικαιώματα των εγχλωβισμένων μαθητών. Τόνισε επίσης 

ότι αν δε λυθεί το πρόβλημα σε σύντομο χρονικό διάστημα, τότε το όλο θέμα θα 

εγερθεΙ σε διεθνή βήματα και στην UNESCO. 

Από πρόσφατες πληροφορίες ΠQOΚύπτει όη αριθμός βιβλ(ων, κυρίως βιβλία 

Γλώσσας, Ιστορίας και θρησκευτικών, κατακραΤOύνtαι από τις κατοχικές δυνάμεις. 

ΤΟ ΥπουργεΙΟ Παιδείας βρίσκεται σε επαφή με το Υπουργείο Εξωτερικών για ης 

ενέργει.ες που πρέπει να γίνουν. " 

Απάντηση ημε~μηνΙας 22 Noε~"Ιoυ 1991 του YnouQ'Yov Παιδείας κ . χ"ιστ6. 

φo~υ X"Hrι:Oφίδη στην ε(jώτηση Σ'f'A' 58. ημε"ομηνΙαι; 19 Σεπτε~"Ιoυ 1991, 
του Κοιν(ψ)υ1.ευτικον ΕΚΠ/lOOώ:ι:ου το\l Σ . Κ . ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητ"ίου. 

"Το εργατοτεχνικό προσωπικό που ερΥοδοτεΙται από τη Σχολική Εφορεία 

Λενχωσ{.ας, αποτελούμενο από 30 μέλη, θα μπορούσε ασφαλώς να αναλάβει την 
εκτέλεση μικρών τουλάχιστον κτιριακών εργασιών. όπως η ανέγερση νέων 

αιθουσών, αποχωρητηρ(ων, αποθηκών Κ.λπ. σε uφι.στάμενα σχολικά κτ(Qια. Όμως, 11 
συντήρηση/επιδιόQθωση των 40 και πλέον σχολικών κτιρίων της εκπαιδευτικής περι
φίρειας Λευκωσίας απασχολεί σε τέτοιο βαθμό τους πιο πάνω εργατοτεχνίτες. ώστε 

να μην τους παρέχεται η εuχέρεια να εκτελέσουν έστω και λίγες από τις επεκτάσεις 

που χρειάζονται κάθε χρόνο τα σχολεία Λευκωσίας. 

Το Υπουργείο ΠαιδεLας και η Σχολική Εφορεία ΛευχωσΙας πιστεύουν πως 

δικαιολογείται η εργ0Ο6111ση τον πιο πάνω προσωπικού για τις καθημεριVΙς 

ανάγκες των σχολείων και πως τούτο αξι.οποι.εΙται ικανοποιητικά." 
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Απάντηση ημε~μηνίας 29 Noeμf(liou 1991 -ι:ο" Yno"t'You ΓεΦt'Yiας ιcαι Φυσιιcών 
Πόιιων Χ. Ανδ(lέα Γαl\(ιιηλί.δη σ-ι:ην εQώ'ιηση ΣΤ'Α' 62, ημεtoμιινίας 20 Σεπrεμ

I\Qίο" 1991, ΤΟ\l 80υλwτή εxλOYΙKιtς nEQacfiQEIac; Πάφο" Χ. ΓιαvνΆXιι OP~~'II. 

"Ixe-cLXQ με την υδαtοπρομήθεια 'της Περιστερώνας Πό.φου. σας πληροφορώ 
όtι η Κοινοτιχή Αρχή Περιστερώνας ανόρυξε ήδη α..-τό μόνη της γεώ1ρηση, που από 

πρώτη CιπOψη <pαtve-caL να ε(ναι επιτυχής χαι το Τμήμα AναJtτiιξεως Υδό.1ων θα 

προβεΙ στην ετοιμασΙα σχεδΙου για την αξιoπoΙηστi 1ης. Το σχέδιο θα προωθτιθεΙ για 

υλοποίηση μέσω των ετησιων προυπολογισμών. αφoiι τ'ύχει έγκeισης από την κοινό

τηtα Περιστερώνας." 

Α2τάντηση ημε~μηνίας 28 Noεμt!ιιΙoιι 1991 -ι:ου YπoυQΎo;, Παιδείας χ. Χοισ-ι:ό

fPoQO\I ΧQισ-ι:οφίδη σ-ι:ην Ε!Qώτηση Σ'ΓΑ' 74, ημεQομηνίας 3 Οχ-ι:ωΟQίοιι 1991, ΤΟ" 
Βοιιλευτή εΧλοΥιχής πεQιφέQειας Πάφου κ. Λάχη θεοδοuλοιι, 

"kxttLXQ με μελέτη που βρίσκεται σε εξέλιξη για τη διαπίστωση 'των στεγα
στικών ανα-Υχών 'τόσο στη Δημοηκή όσο και στη Μέση Eκπαtδeooη για 'τα επόμενα 5 
χρόνια, το Υπουργείο Παιδείας σας πληροφορεί όtι αν από τα αποτελέσμα1α της 

μελέτης autTi; διαπιστωθεί ότι πρό.γματι υπόρχει ανά-ΥχTl για ανέγερση νέου 

σχολεΙΟυ Δημοτικής ή Μέσης Εκπαιδειισης στην περιοχή XλώQαχας - Λέμπας, 1όtε 

θα προωθτιθεΙ 

Από πραιιαταρχtιχή όμως αξιολόγηση 'των στοιχείων ΤTlς υπό εξέλιξη μελέτης. 

δε φαΙνιται η ανέγερση νέου σχολεΙΟυ στην περιοχτ'ι αυη; να είναι ίιψιστης προτεραι

ότηtας." 

λπάvτηση ημεQOμηνίας 28 Noε~ιιίo\l 1991 -Ι:Ο" YΠOιιιrt01ι Γεωιrtίας ιcαι Φιισικών 
ΠόQ(l)ν κ. Ανδιιέα ΓαΙS(lιηλί.δη σ-ι:ην εQόttηoη ΣΤ'Α' 80, ημειιορηνίας 8 ΟχτcoJΟίΟ'll 
1991, -ι:ο\l Boυλεu-ι:ή εκί..οΥικής lιεοι,έQειας Λεμεσο;' κ. Ν-ι:ίνο\l Μιχαιιλίδη. 

"Σχεtικά με τη βλό.βη στο αντληtιχό συγκρόtημα 'του AρδευHχoiι Τμήμαtος 

'Μαραμμένος' 'του Καλού Χωριού Λεμεσού, σας πληροφορώ ότι το YΠOUΡγεΙO μου 

παραχώρησε ήδ11 στην Επιτροπ'; του Αρδευτικού Τμήματος οικονομική βο1jθεια 

iιψoυς !5ΟΟ για επιδιόρθωση 'της βλόβης και επαναλειτουργΙα της γεώτρησης." 

Allάvτηση ηρεQορηνΙας 28 Νοεμ,ρ,ιιίο\l 1991 -Ι:Ο\J Yno'llQYOU Eμn:oOLo\J και Βιορηχα. 

νΙας κ. Τάκη Νέμιτσα στ-ην εQώτηoη ΣΤ'Α' 84, ημε~μηνΙας 8 OxτωΙSoΙoιι 1991, 

τ-ου ΒΟ\Jί..εvιή ειcί..oyΙKής lιεQιφέοειας Λεμεσο1ι Χ. Ντίνου Μιχαηί..Ιδη, 

"Σχftικά με το θέμα 'της διάθεσης των εσπεριδοειδών που ΠΡOOρ(ζovται για 

χυμοποίηση, σας πληροφορώ ότι έχει απασχολήσει επανειλημμένα 'τΟ ΥπουργεΙΟ 

ΕμπορΙου και Βιομηχανιας. Για το σκοπό αυtό χαι μετά από επαφiς με 'τα eνδιαφε

ρόμενα μέρη η εισαγωγiι συμπυκνωμtνoυ πορτοκαλοχυμού για τις α'l'ά-yxες της 

βιομηχανιας χυμοποιΙας έχει συνδεθεί με τη διάθεση 'των εσπεριδοειδών που προορΙ

ζονται για χυμοποΙηση. 'Etot. για να παραχωρηθεί οποιαδήποtε άδεια εισαγωyτiς 
σuμπυκνωμtνoυ παγωμένο\! πορtοχαλοχυμο\!. ο βιομήχανος δεσμεύεται όπως: 

(α) Αγορό.ζ.ει ανάλογες ποσότητες πορτοκαλιών που προορ(ζονται για ΧUμo

ποίηση σε 'τιμtς που δε θα εΙναι χαμη).6tερες από 10 βοιι. 'του μιαο\! όρο\! 
της 'τιμής α-Υορό.ς πορτοκαλιών για εξα-yωyiι. 
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(β) Aγoράζε~ ανάλογες ποσότητες μανταρινιών (μανταρίνια Αρακαπά και 

κλεμεvtΙνες) σε τιμtς που δε θα είναι χαμηλότερες από αυτές των πορτο

καλιών. Ο υπολογισμός της τιμ'ής θα γίνεται με τον ίδιο τρόπο όπως και 

στα πορτοκάλια. νοουμένου όμως ότι '10 μtyεθoς θα είναι καtάλληλο για 
χυμοποίηση από τη βl.OμrιxανΙα. 

(γ) Αγοράζει τα λιμόνια και κρέι..ίΤ<pQOυτ με βάση την εκό.στοτε μέση διεθνή 

τιμή του συμπuκνωμtνoυ χυμού λεμονιού και xetIJt<ρρOm που εν πάση 

περιπτώσει δε θα είναι χαμηλότερη από τις (35.00 χαι .ε3ι.0ο τον τόνο 
αντίστοιχα. ΤΟ κόστος μεtαφοράς θα επιβαρύνει τη βl.Oμrιxανία. 

ΠιστΕUΩ ότι η πι.ο πόνω διευθέτηση που έγινε χατορθωτή μετό Q.,.ό επανειλημ

μένες σννεδριες χαι διαβουλεύσεις εξασφαλίζει τη δι6:θεση των εσπεριδοειδών που 

προορίζονται για χυμοποίηση σε αμει.πτιχές τιμές για τους παραγωγούς. 

Aπάvι:ηση ημεοομηνίαι; 29 Noε,φ~Ιoυ 1991 tou Ynou~yoiI Παιδείαι; Χ. X~ιστό
φoQO" X~ιστoφίδη στην εQώ'tηση ΣΤΆ' 88, ημεοομηνίας 7 Οχ.τωlQίοu 1991, 1'0" 
Boυλεvτή εΧ).οΥιχήι; πεoιφέoεια~ Πάφοu Χ. Νίχου Πιποχοπίτη. 

'"Το ΥπουργεΙΟ Παιδείας υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργιχό Συμβούλι.ο για 

την επέκταση της διάρκειας της φοίτησης στις ειδικεύσεις Ξενοδοχειακών από δύο 

<re τρία χρόνια και για τη λεΙΤOUQΎΙα τρίτου έτους στα πλαίσια των Απογευματινών
Βραδινών Μαθημάτων για τους μαθητές που συμπλήρωσαν ή θα συμπληρώσονν 

προγράμματα διετούς φοίτησης. 

ΤΟ Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 21 Νοεμβρίου 1991 
ενέκρινε τη λειτουργία προγραμμάτων τριετούς φοίτησης στις ειδιχεύσεις Ξενοδο

χειακών και Κοπτικής-Ραπτικής από το σχολικό έτος 1992·93 και τη λειτουργία 
τρίτου έτους στα πλαίσια των Απογευματινών-Βραδινών Μαθημάτων για τους 

μαθητές ::του συμπλ'ήρωσαν προγρ(ιμματα διετο\ις φοίτησης από το παρόν σχολιχό 

έτος 1991-92". 

Απάντηση ημεοομηνίας 21 NoεμJoίoυ 1991 1'ΟιΙ Yιτoιιιrroν ΥΥείας Χ. Πανίχον 

ΠαπαΥεωQ"{ίοu στην εQfitτηση ΣΤ'Α' 93, ημt:ooμηνίαlO 11 ())(τωloίo" 199~ τοu 
ΒοιιλειΙτή εκλογικής ιτεοιφέοειας Πάφον Χ. Γιαννάχη ΟμήQOν. 

~ΣXετικά με τη δωρεάν περΙθαλψη αλλοδαπών που διαμtvoνν στην Κύπρο. σας 

πληροφορώ ότι είνα~ γεγονός ότι στους σημερ~νoύς περΙ Ιατρικών Ιδρυμάτων και 

Υπηρεσιών Γινικούς Κανονισμούς η αναφορά στους δικαιούχους διαruπώνεται με 

τη λέξη 'πρόσωπα" χωρίς να δΙEωιριν{ζεtαι αν αναφέρεται σε Κύπριους ή ξένους 

υπηκόους. 

Ως εκ τούτου δεν μπορούν όπως ιΙναι σήμερα οι ΚανονισμοΙ ν' aπoκλειστoύν 

ξένοι οι οποΙΟι κατοικούν μόνιμα στην κνπρο και τα εισοδηματικά τους όρια εμπΙ. 

πτουν μέσα στις πρόνοιες των Κανονισμών για τους δικαιούχους δωρεάν περι.

θαλψης. 

ΤΟ εν λόγω πρόβλημα εντοπΙστηχε και ήδη μεταξύ των τροποποιήσεων των 

Κανονισμών πο\l έχουν ήδη κατατεθεί στη βουλή των Αντιπροσώπων εΙναι και 

σχετιχή τροποποΙηση ποιι περιορίζει την έκδοση πιστοποιητικών απορίας σε πολίτες 

της Κυπριακής Δημοκρατ(ας ποιι είναι μόνιμα εγκατεστημένοι στην Κύπρο." 
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Α1τ:άντ1lO'ΙΙ ημεQOμηνίας 28 Νοεμ8ιQίοtι 1991 το" Y"ounoiι Οι3tΟΥΟμιχCΊW Χ. Γεώ~ 
Υιου Σν/lίμη στην εQώ'τηση ΣΤ'Α' 94, ημ,εQOμηνίας 11 ΟχΤ~Qi.οu 1"1, του 
Boυλεvτ:ιί εχ).οΥlχής πεQI!fέ"ειας Πάφοιι Χ. Γιαννάχη Ομήοου. 

"(ο) Οι μόνιμοι Γενικοί Γραφείς που τοποθετηθηκαν στο Επαρχιακό Κτημα

τολογικό Γραφείο Πάφοu 'ήταν ανάμεσα σε eκεΙνoυς που διορ{σττιχαν 

από την Eπ~'tρontl Δημόσι.ας Υπηρεσίας σt κενές θέσεις που προκηρύ

χθηκαν με σχετική δημοσίευση στην Επίσημη EφT1μερLδα της Δημοκρα

τ(.ας στις 27.4.1990. Για το διορισμό τους ακολουθήθηκε τι νενoμισμέVΗ 
διαδικασία επιλογής στα πλαίσια της οπο(.ας Οι uπOψήφι.oι υπQβλήθτικαν 
σε ε!.δική γραπτή εξέταση από την αρμόδια ΣυμβoυλεUΤική Επιτροπή, 
καθώς και σε προφορική εξέtαση από την Επιτροπ'ή Δημόσιας Υπηρε
σΙΟς, που εΙναι το αρμόδιο όργανο για διορισμούς σε θέσεις της Δημό
σιος Υπηρεσίας. 

(β) Από τα στοιχεία που έχει στη δι.άθεσή της τι ΥΠllρεσ(α μας φαίνΕται όη 
οι ι!κτακτοι υπάλληλοι, στους οποίους αναφι!ΡΕται η Ερώτηση του 
ΒουλΕυτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, μΕ εξαίΡΕση τον κ. Κρητιώτη, δεν 
υπέβαλαν σχετική αίτηση και συναcώς δΕν μπορούσαν να διtκδικήσoυν 
διορισμό στη μόνιμη θέση Γενιχού Γραφέα. Ο Χ. Κρητι.ώτης, παρόλον όη 

υπέβαλΕ τη σχετική αίτηση, εντούτοις παρέλειψΕ να παρακαθήσει στην 
Ειδική Γραπτή εξέταση και γι' αυτό η αίτησή του δεν ήταν δυνατό να 

προωθηθεί περαιτέρω. 

Αναφέρεται σχΕτικά ότι οι πιο πάνω έκτακτοι υπάλληλοι έχουν απoταθtί στην 

Υπηρεσία μας για να εγΕίρουν θέμα μονιμοποίησής τους και έχουν πληροφορηθΕί 

ότι οι διορισμοί σΕ μόνιμες Οι!σεις γίνονται από την επιτροπή Δημόσι.ας Υπηρεσίας 

προς την οποία θα πρέπει να νποβάλουν αίτηση, όταν δημοσιευθούν κατάλληλες 

κενές θέσεις στην Επίσημη Εφημeρ(δα της Δημοκρατίας." 

Απάντηση ημεQOΡ1fVίας 28 NoeμJQiou 1991 τοιι YΠOΙΙιl'(oύ EQyασίας και KoιVfιJ
νικών ΑσφαΙίΟΕων χ, Iά.Χ*ΙΙ ΑQιοτεl.δου oτqν ε(Hίnηση ΣΤ'Α' 95, ηρεQOΡqνίας 
16 Οχτc4Qίου 1991, τον Μέλους της Βοιιλής εχλοΥιχής πεQιφέQειας Αρμοχώστ:ου 
χ, Klai.jlqo; ΑΥΥελί60υ. 

"Οι τουρκοκύπριοι, ως πολίτες της Kuπριφιής Δημοχρατίας, δε χρειάζονται 

άδει.α εργασίας για να απασχοληθούν στην ε.ί1ικράτεια της Δημοκρατίας. Όμως, 
όσοι απασχολούνται είναι υπόχρεοι, σύμφωνα με την περί ΚοινωνιΧών Αοφαλίσεων 

Νομοθεσία, να ασφαλίζονται στο Σχέδιο Κοινωνικών ΑσφαλίσΕων. 

Σ' ό,ΤΙ αφορά την έκδοση ταυτοιήτων και τον έλεγχό τους, καθώς επίσης και 

τα θέματα ασφάλΕιας, το καθ' ύλην αρμόδιο ΥπουργεΙΟ είναι το Υπουργε(ο Εσωτε
ρικών, ο Γενικός ΔιεUΘUVΤής του OJtοΙΟυ, με αντίΥραφο της επιστολής αυτής, παρα

καλείται να απαντήσει στην ερώτηση~. 

Απά.ντηση ημεQομηνίας 3 AεxeμJQiou 1991 του YnoUQYoiI ΕσωΤΕQΙΧών Χ. ΧQιστό-
6ο\lλο\l ΒΕνιαμίν οτην ΕQώτηση ΣΤΆ' 123, ηρεQOμηνίας 23 ΟχτωΟQίου 1991, τοιι 
Βουλευτή εΧλοΥιΧής πεQιφέQΕια.ς Λεμεσο\ι Χ. Ντίνου Μιχα.ηλίδη. 

~Σχf;tικά με το θέμα της υδατοπρσμήθειας της κοινότητας Κάτω Μύλου. σας 

πληροφορώ όη στον προυπολογισμό Ανά..'1τυξης του 1992 που έχει ήδη κατατεθεί 
στη Βουλή, περιλαμβάνεται ποσό ύψους ί29,ΟΟΟ (κυβερνηηκή συνεισφορά f.21,750-
συνεισφορά χωρι.ο'ύ ί7,250) για την εκτέλεση της Α' Φάσης του σχεδΙου αντικατά
στασης του αγωγού μεταφοράς νερού από την rtm και του υδρευηκού δικτύου του 
χωριού. Η ολική δαπάνη και Υια τα δυο έΡΥα έχΕΙ υπολογιστεί στις ί62,ΟΟΟ," 

ι 
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Απάντηση "με~μηνίo.ς 29 Noι:μlQίou 1991 το" YJτoυιrf0'ύ rε_ιrtίο.ς Μαι ~ιxών 
ΠόQων χ. Av6Qio. Τα~p,ιιλί.6q στιιν ι:~ησιι ΠΆ' 137, 1IμlQOμιpίcις 23 Οχτφ
~Qίοu 1991. ~O\l Βο\l).ειιτή ΕΜ)"οΥιχής περιφέριιας Λεμεσού Χ. Ντίνο\! MΙXαιιlί6q. 

"Το θέμα '(ης αξι.οπο(ησης της γεώΤΡ1l0ης που ανορύχθτ]κε από κατοίκους της 

κοινότητας Δυμών θα εξετασθεΙ από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου μο\! 

και του Υπουργείου ΕσωΤΕρικών. Αν προκύψει όtl 11 γεώτρηση αυτή μπορεί, με βάση 
την ασφαλή απόδοσή της χαι Τl1ν ποιότητα του νερού της. να aξLOJtοιηθεΙ προς 

όφελος Αρδευτικού Τμήματος στην ΠΕριοχή και αν σuνtρέxouν οι πρoUπoθέσεμ; για 

Τl1ν (.δρυστι Aρδεvnκoύ Τμήματος ή για την διt(ιρυνση \lφισtάμενoυ, θα EtΟιμασθεΙ 

"(ο αναγκαίο σχέδιο που θα προωθηθεΙ για εχτέλεση, μέσω των ετήσιων ΠΡΟυΠολοΥ ..... 
σμών .ου κράτους. ΣΙ!: μια τέτοια περΙΠτωση τα 2/3 του ολικού κόστους του έργου. 
περιλαμβανομένης της δαπάνης για Τ11ν ανόρυξη της γεώτρησης, θα χαλuφθoίrν με 

χυβερνηηχή επιχορήγηση, σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι μ..'"tορεί να αναβάλουμε τη συζήτηση των θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ' 

για την προσεχή συνεδρtα Τ11ς Βουλής. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, πριν κηρύξετε τη λήξ11 της συνεδρίασης, να πω όη 

νομίζω πως ε(ναι καθήκον της Βουλής, ως προασπιστή Τ11ς ελευθερίας χαι των 

συνταγμαηκών δικαιωμάτων του λαού, να καταδικάσει Τ11 βομβιστική ενέργεια σε 

βάρος κάποιου δ11μοσιογράφου, του Αλέκου του Κωνσταντινίδ11. για να γίνει 

γνωστό στον κυπριακό λαό ότι 11 Βουλή σύσσωμη καταδικάζει τέτοιου είδους 

βδελυρές ενέργειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Νομίζω ότι όλα τα κόμματα έχουν εχδώσει ήδη ανακοινώσεις, με τις οποιες 

καταδικάζουν τη βομβιστική ενέργεια. Και επειδή αυτή η Βουλή στο παρελθόν δεν 

καταδίκασε βομβιστικές ενέργειες, αλλά αφέθηκαν τα κόμματα να ης καταδικάζουν, 

θα ακολουθήσουμε την ίδια τακτική. 

Η ημερήσια διάταξη θα περιέχει τα θέματα γι.α τα οποί.α δε συμπληρώθηκε η 

συζήτηση σήμερα και τα θέματα που κατατέθηκαν, εφόσον θα είναι έτοφα για συζή

τηση, γιατί θα έχουν κυκλοφορήσει έγκαιρα οι εκθέσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕ1ΊΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί. 

Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του 199 Ι. (Πρόταση 
νόμου). 

2) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργόνων της Παγκύπριας Επιτροπής 

Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

3) Ο περί Παγκύπρι.ας οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, 
Αρμοδι.ότητες και Άλλα Συναφη θέματα) Νόμος το\! Ι99Ι (Πρόταση 

νόμου). 
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4) Ο περΙ Εκλογής των Μελών των Οργάνων ΤTlς Πα'γΚύΠQιας Επιτροπής 

ΠροσφύΎων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

S) Ο περΙ Eyγuτ'ισεως της ΧΡΤιματοδοτήσεως της Eται.ρεtας ΑΟΕΛ Ατδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

6) Ο περ[ EΎYUιiσεως της Χρηματοδοτήσεως της Eταιρεtας ΕΤΚΟ Ατδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

7) Ο περί Eyγuτ'ισεως ΤTlς ΧΡΤιματοδοτήσεως ΤTlς Εταιρε(.ας ΚΕΟ Ατδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

8) Ο περΙ Εγγυήσεως ΤTlς XQTULatoδottiaeιoς ΤTlς Εταιρε(ας ΣΟΔΑΠ Ατδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

9) Ο n:tQL Παράτασης ΤTlς Εγγύησης της ΧρηματοδόΤTlσης της ΕταιρεΙας 

ΑΟΕΑ Ατδ (KUΡΩτιxός) Νόμος του 1991. 

10) Ο πιρι Παράταστις της Εγγύησης της ΧρηματοόότηΟ11ς της Εταιρείας 

ΕΤΚΟ Ατδ (KUΡΩηκός) Νόμος του 1991. 

Ι Ι) Ο περί Παράτασης ΤTlς ΕΥγύησης της ΧΡΤιματοδότησης της Εταιρειας 

ΚΕΟ Ατδ (Kuρωηκ6ς) Νόμος του 1991. 

12) Ο περί Παράτασης της Ε-ΥΥύτισης της Χρηματοδότησης της Εταιρειας 

ΣΟΔΑΠ Ατδ (KUΡΩηκός) Νόμος του Ι991. 

13) Ο περΙ Ε'ΥΥυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βι.ομηχανίας (Kueωτικ6ς) Νόμος του 1991. 

14) Ο πιρΙ ΕΥΥνήσεως ΤTlς Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού Οργανισμού 

ΑθλTlησμού (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

15) Ο περΙ ΕμπOQικών Περιγραφών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1989. 

Ι 6) Ο περΙ Εγγραφής και ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 

Έργων (τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

17) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ.52) του 1991. 

18) ΟΙ περΙ Κοινωνικών Aσφαλtσεων (Εισφορές) (ΓροποποιητικοΙ) Κανονι

σμοΙ του 1992. 

19) Οι περΙ Τουρχοκυπρι.αχών Περιουσιών (ΔιαχεΙρισις και Άλλα θέματα) 

(ΠροσωριναΙ Διατάξεις) Κανονισμοί του 1991. 

ΚΕΦΑΑΑΙΟ Β': Κατάθεστι Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΑΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της KoινoβoυλεUΤικής Επιτροπής ΠαιδεΙας για' το θέμα που 

τιτλοφορείται ΜΧώρος ανέγερσης του ΠανεπιστημΙου Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταστι μι απόφαση της Επιτροπής). (17.9.1991). 
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2) Έχθεση της Κοινοβουλευτικής Επι'!:ροπής Προσφύγων, EΎΚλωβισμtνων. 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που ητλoqχιρεΙται ~θέματα 

(σης κατανομής βαρών και προοπηκές του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών-, 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (2.1.1991). 

(ΣUΝΈχUJ11 της σνζήτησης). 

3) "Τα πολλαπλό πQOβλήμα.α nou αντιμετωπίζουν οι Κύπριοι απόδημοι 

.ης Νοτίου Αφρικής". 

(θέμα εγγραφέν α.ίτ6 το Βουλευτή κ. ΑνΥερινό Παπαρέ). (19.9.199 1). 

4) 'Ή απόφαση για ακίΙρωση του διορισμού τον ΑρχιμανδρΙτΤ} Ιωάνντι 

Μαλλοιιρή στη θέση του Υπευθύνου γι.α θέματα θρησκeuτικής Διαφώ

τισης της Εθνικής Φρουράς και οι ευθύνες '{τις κυβέρνησης γενικά και 

ειδΙΥ.ά το\! Υποιιργού Άμuvoς YI.O. την απόφαση αυτή που πλήΠΕΙ '{ην 

ενόΤ1πα 10υ λαοίΙ". 

(θέμα εyyρaφt:ν με εισήγηση 10υ Βουλευτή χ. Χρ. Πουργουριδη). 

(19.9.1991). 

5) ~Oι αρχαιολογικοί θησαυροί και τι πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου 

και τι ανάΎΧΤΙ γι.α περαιτέρω μέτρα διoφiιλαξης και προστασ(ας τους". 

(θtμα εγΥραφέν με ησήΥηση του Βουλευτή κ. Α. ΧρΙΟΤου εκ μtρoυς της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(19.9.1991). 

6) Έκθεση της Koιvoβoυλεuηχής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που ητλοφορεΙται "Διατήρηση και Προστασία των κτιρίων της Αρχι

γραμματείας" . 

(Auτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.1991). 

7) 'Ή πλήρης εφαρμογή της αρχής της ισομισθίας γυναικών και ανδρών 

μtχρι το 1992 και η ανόγκη λήψης μέτρων για 'Ιην προώθησή της". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του M~λoυς της Βουλής χας ΚαΙτης 

Κληριδου). (17.10.1991). 

8) "Η ανάγκη μελέτης για την πιθανότητα συμμετοχής/εκπροσώπησης των 

γυναικών Boυλεuτών της χuπριαχής Βουλής σε παΥκόσμια συνέδρια και 

άλλες εκδηλώσεις yuναιχών Βουλευτών". 

(θtμα εγΥραφέν με εισήγηση τσυ Μέλους της Βοuλής κος Ρήνας 

Κατσελλή). (24.10.1991). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της ΣUΝΕΔΡιας αυτής. 

(Ώρα λήξης, 7.42 μ.μ.) 
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ΟΙ ακό λοtJ{lοι Βουλευτές υπέy~αψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τιχή σει ρά : 

ΑγαπΙου Γιαννάκης 

ΑγΥελιδου Κλαίρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίοιΙ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιόγκοιι Κ Ικης 

Ειιθυμίου ΤΤΙμης 

ΕιισταθΙου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Hλιι'.tδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Kαζαμί.aς ΚΙκης 

ΚασουλΙδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνο. 

Κατσουρ(δης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουχοιιμάς Aνδρtας 

Κ ιInQto.vou Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λuσσαρ(δης Βάσος 

Μακριδης lσίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης lωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

ΜιχαηλΙδης ΝτΙνος 

Mouoιounα; Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

ΠωταγεωργΙου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Π ι'ΠοκοπΙτης Νίκος 

ΠoUΡΓoυρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δ1jμήτρης 

Φιλl.π.ι-ιoυ Α νδρto.ς 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρι.ου Τάκης 

χρμποδουλ{δηςΔώρος 

Χρίστοιι Ανδρέας 

Χριστόφια.ς Δημήτρης 

Χρυσοοτόμοιι Διόφαντος 

ΑνΤΙΠQόσωποι θρησχευτικών Ομάδων: 

ΠοΥιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙ ΝΑ Κ ΑΣ Π Ε ΡΙ ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου Ι. ''Ο neet Παγχύπριας Οργάνωσης 
Εκτοπισμένων (Σίιστατη, Δομή. ΣκοποΙ, Αρμοδιότητeς και Άλλα Συναφή 

θέματα) Νόμος του 199 1",2, ''Ο περί Εκλογής των Μελών των οργάνων 
της Παγκύπριας ε..-cιτροπής ΠροσφUyων Νόμος του 1991",3. "Ο περί 
Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοπο(, Αρμο

διότητες και Άλλα Σuναφή θέματα) Νόμος του 1991" και 4, ''Ο περί 

Εκλογής των Μελών των Οργάνων της Π αΥ"ίιπριας ε.. ... nΊ:ρoπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991", οι αγορεuσεις που ακολούθησαν (Κλ. 

ΑγΥελίδου, Α. Κοuxουμάς, Δ. Ηλιάδης. Ν. Μουσιούττας, 1. Μακρίδης, 
Αρ. Γεωργίου. Ρ. Kατσελλτi, Π. ΠαπαΥεωργΙου. Β . Λυσσαρίδης, Δ. 

Χριστόφια.ς , Τ. Π απαδόπουλος, Χρ. Σολωμής, Δ. Θεοδώρου, Σ. Χατζη

γιάννης) και απόφαση του Σώματος για επανεξέταση ορισμένων σημεΙων 

των προτάσεων νόμου α.-cό την αρμόδια. Επιτροπή. 
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2) Έκθεση γι.α το νoμoσxέδ~o "Ο περί της Eθνικτjς Φρουράς (Τροποποιη
τικός) Νόμος 10υ 1988" και ψήφισή Ίου σε νόμο (ως Τροποποιητικός του 
1992). 

3) Κατάθεση Νομοσχεδ{.ων και Εγγράφων. 

4) Ερωτησεις Βουλευτών (Η μη συμ.περιληψτ) ορισμένων χωριών στο σχέδLO 
δανειοδότησης νεαρών ζευγαριών της υπαΙθρου - Αίτημα )'ια παραχώ
ρηση άδειας αναμπέλωσης των αμ.ι-τελιών που ξεράθηχαν λόγω της ανομ
βρi.ας - Η ανάγκη μετακΙνησης κτηνοτροφικών ιιιιoσtατικών από 

OQισμένα χωριά). 

5) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωηiσεις Βουλευτών (Προβλήματα της κοινό
"(ητας Πύργου ΤηλλυρΙας - Η επLδι6ρθωση του δρόμου που συνδέει τα 
χωριά Σαλαμιου-Κελοκέδαρα-Σταυροκόννου.Χολέτριο με το δρόμο 
Λεμεσού-Πάφου - Η άρδευση της Διερώνας - Ο δρόμος Λ υθροδόντα -
Αναλιόντα - Η σηματοδότηση του νέου αuτοκινητόδρομοu ΛεuκωσΙOς
Λεμεσού - Η ανηκατάσταση τμήματος αγωγού του πόσιμου νερού στο 
χωριό Γιόλου - Η αξιοποΙηση κυβερνηnκ'ής γεώτρησης σtα Mέσαvα -
Βιβλία για εyκλωβ~σμένoυς μαθητΙς - Η κατασκευή και συντήρηση των 
σχολικών κηρίων - Η υδατοπρομήθεια της Περισtερώνας Πάφου - Το 
αΙτημα για ανέγερση νέοιι δημοηκο,J σχολείοιι και περιφr:ρειακο,J Γιιμvα

σίου στη Χλώρακα - Η βλό.βη στο αντλητικό σuyxρότημα του αρδευηκο,J 
τμήματος "Μαραμμένος" σtO Καλό Χωριό Λεμεσο,J - Η διάθεση εσπερι
δοειδών για χυμοποίηση - Η φοΙτηση σtt.ς ειδικεύσεις ξενοδοχειακών - Η 
δωqεάν περΙθαλψη αλλοδαπών σtα κραηκά νoσηλεutικ(ι ι.δρ,Jματα -
Διορισμός uπαλλήλων Ο.ι"ιό άλλη επαρχία στο Κτηματολόγιο Π(ιφου - Η 
παραχώρηση άδειας εργασΙΟς σε Touρxoxίιπριoυς EQΎάτες - Η αντικατά
σταση σωλήνων uδρoδότησης στον Κάτω Μίιλο - Η αξιοποίηση 

γεώτρησης στην κοινότητα Διιμών). 

Τιμή: SOσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡlOΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣuνeδρLαση 16ης Ιανουαρι.ου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

('''ΡΟ Iναeξης, 4.50 μ.μ.) 

(Αρ.20) 

ΚηρΟΟσω την έVOQξη της σημερ~νής συνεδQLας της Βουλής "(ων AV't"UtQO
σώπων. Παρακαλώ το Γραμματέα να διακριβώσει αν υπάρΧΕΙ απαρτία. 

ΠΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πριν μποuμε στην ημερήσια δl.όταξη, με θλιψη αναΥΥέλλω στο Σώμα το 

θCινατo ενός πρώην Μέλονς το". tO\l Σταύρου Ποσχώτη. ο Ita'ύQoς Ποσχώτης 

υπήρξε για 21 χρόνια διακεκριμένος Βο\lλευτης αυτού του Σώμαtaς (1960 -
1981), μέλος και τομεάρχης της ΕΟΚΑ 'Τον καιρό του εθνι.χoαπεΛΕUΘερωΤΙXO"ύ 

μας αγώνα, Γενικός ΓραμμαΊέας το" Δημοχρατικού Κόμματος και 'UJtόδειyμα 

ΕQYατικότητας και αφοσίωσης στο καθήκον. Δι-ετέλεσε Πρόεδρος της Κοινοβου

λευηχής ΕπιtΡΟΠής Παιδε(.ας χαι Μέλος των Koινoβoυλεuτικών Επιτροπών 

Επιλογής, Οικονομικών και ΠΡOUΠoλoyιoμoύ. Εσωτερικών και Δημοσιων Λογα

ριασμών. 

Είμαι βέβαιος ότι διιρμηvriιω τα αισθήματα όλων, αν εκφράσω βαθιά συλλυ

πητήρια προς την οικoytνεια το" ΕXΛut6vtoς πρώην ΣWΑΔ~λqχ>", και Χαλώ τη 

Βο"λή σε ~νδει.ξη τιμής ~ μνήμη το" να τηρήσει μoνόλεmη σιΎit, 

(Τήρηση μoνόλmτης σι Υ'ής) 

Αιωνία το" η μνήμη, 

(1253) 



1254 

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να προβώ στην ακόλουθη αναχοΙνωση εκ μέρους 

όλων 1ων χομμότων της Βουλής: 

Η KoLvoβouλEmLxTi E.,-ιιτρoπτj ΓεωρΥ(ας και ΦuoιΧών Πόρων, ενεργώντας σι:α 
πλαΙσια των όρων ενι:ολής που πήρε από την ολομέλεια της Βουλής, {ιρχισε σε στιμε· 
ρι~ tκΤO'ι(1:η συνεδρία της τη μελέτη του θέμαtος που αναφίρεται στην \JJtοχρεωηχή 

ασφάλιοτι αριθμού γεωργικών πρσ'ίόνtων. Στη σιrνεδρLα αυτή 1'\ EπLtρoπTι κάλεσε 
και άκουσε, σνμqχoνα με 10υς όρους εντολής της. όλες ης ενδιαφερόμενες πλενρές. 

Δυ<πuχώς μερ(.δa των παραγωγών που προσήλθαν σι;ο χώρο της Βουλής δεν 

επέδει.ξε το δέOνtα σεβασμό (Πα χώρο όπου βρισκόταν, αλλά o\n;E οι ιδιοι σεβά

σtτικαν τη σοβαρότητα του θέματος που εcn.ιζητεΙτo. ΠαραΥωγοΙ xattσtQEψαV το 

τραπέζι σtην αίθουσα όΠQ1J σvνεδριαζε 11 Επιτροπή, ύβρισαν και προέβ"σαν σε βια~ 
oπραyLες και βανδαλισμούς. 

Η Βουλή ομόφωνα καταδικάζει τα e.πεισόδια και τα χαραχττιρίζει απαράδεκτα. 

Δηλώνει επΙσης όη δεν μπορεΙ να ανεχτεΙ απειλές ή να δεχτεΙ να διαβουλεύεται 

κάτω από τον εκβιασμό οποιοοοηποτε κα~ ότι δεν πρόκειται ποτέ να δεχτεί ότι οι 

αποφάσεις της είναι δuνατό να επηρεάζονται έστω και κατ' ελάχιστον από τέτοιου 
είδους συμπεριφορά. 

Η Βουλή τέλος επαναλαμβάνει ότι η Επιτροπή Γεωργιας θα συνεχΙΟει τη 

μελέτη της με υπευθυνότητα και αντικειμενικότητα στα πλαΙσια των εντολών που 

ομόφωνα m'ιραν όλα τα κόμματα. 

Οι βιαιοπραγΙΙς που έγιναν σε βάρος της Βουλης πληπouν τους δημοχρατι

κoUς θεσμούς 'Και σε τελευτα(a ανάλνση δεν εξυπηρετoUν τα καλώς νooiιμενα συμφέ
ροντα .ων tδιων των παραγωγών. 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Kiιριε Πρόεδρε, αυτη η ανακοΙνωστι γίνεται εκ μέρους των κομμάτων επΙ του 

θέματος. Φυσικά θα πρέπει. για να πούμε αν μας εκφρό:ζει. ή μάλλον εγώ. σ 
Βουλευτής Δώρος θεοδώρου. ενδιαφέρομαι να γνωρ(ζω αν οι διοργανωτές της εχδή
λωστις έχουν καταδικάσει τα έκτροπα και αν εξέφρασαν κα.ά οποιοδήποτε .ρόπο τη 

λύπη τους προς τον Πρόεδρο της βουλής για όσα απαράδεκ.α έχουν σήμερα 
επισυμβεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μου έχει εκφραστεί λύπη από κάποιους υπείιθυνονς ανθρώπους και ηγέτες 
OQΎανωσεων. Λυπούνται που οι εκδηλώσεις τους ή οι διαμαρτυρίες τους πήραν τη 

μορφή την οπΟΙα πήραν. Όμως πι.στΕUΩ ότι δεν ή.αν αρκετό αυτό το πράγμα και 

έπρεπε να δοθεί το μήννμα απ' όλες τις πλενρές ότ~ αυτό το Σώμα δεν μπoρε~ να 
λαμβάνει αποφάσεις υπό το κράτος βιαιοπραγιών 'Και απειλών. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Εν τοιαύτη περι.m:ώσει, κύριε Πρόεδρε, αν έχω το λό'Υο. μέχρις ότου γΙνει 

δημόσια καταδίκη από τους ίδιους τους οργανωτές αυτών των επεισοδίων. αυτό το 
σχέδιο το οποΙΟ έχετε υποβάλει ως ανακοίνωση όλων των κομμlnων ενώπιον του 

Σώματος δηλώνω ότι εμένα δε με εxφρά!;tι. ΤΟ θεωρώ απαράδεχτα χλι.αQό και ως 
ένα βαθμό πιθανόν με αuττj την ενέργεια να καταστούμε σuνυπε\ιθυνoι στην 
υπόσχαψη των δημοκρατικών θεσμών αυτού του τόπον. 
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ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Κίιρι..ε Παπαδόποuλε. θα σας δώσω το λόγο. Όμως, κύριε Θεοδώρου. πιστεύω 

ότ~ αυτή η απόφαση έχει συμφωνηθεί απ' όλα τα κόμμαtα και δε συμφωνώ μαζί σας 

ότι το λεκηκό είναι tttOLO, πο\! ενισχύει οποιονδήποτε θα ήθελε να υποσκάψεΙ τους 
θεσμο'ύς. θα ήθελα ιπίσης να τσνtσω ότι εγώ ο ιδιος μίλησα στους διαδηλωτές εκτός 

Βουλής και τους εΙΠα ότι δεν μπορούμε ποτέ να δεχτούμε τΙΠΟτε μtσα ο' αυτό το 

κλίμα το οποίο δημιouρ-yoύν. Δε συμφωνώ μαζί σας ότι το κείμενο είναι χλιαρό και 

δε συμφωνώ ότι δεν προστατεύΕΙ αυτή η αvαxoίvωση τα καλιί)(" νοούμενα συμ.φέ· 

ροντα του τόπου και τα δημοκρατικά θέσμι.α. 

Ο Χ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπσΥ ΛΟΙ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω να πω ότι είμαι σε διλημμα. Αutά πο\! λέει ο 

Χ. θεοδώρου σε μεγάλο βαθμό εκφράζουν και τα δικό. μου σvvαισθτiμαtα. Όμως 

θέλω να \ιποβάλω στο ΣUΝΆΔελφo την εξής σxtψη μαζί με την εισήγηση να μη ΣUΝΕΧ~ 

στεΙ αυτή η ΣUΖήτηση, γιατί θα είναι αντιπαραγωγική: Εγώ λέω όtι 1"0 κ\JQoς της 

Βουλής και ο σεβασμός της προς τ~ς δτιμoκρατ~κές δ~αδικασΙες δεν μπορούν να 

πλτιγoίtν από εκδηλώσεις σαν αυτές που έΎ~ναν σήμερα. Και δε νoμLζω ότι τι Βουλή 
αναμένει απoλoγtα, για να αποκαταστήσει το κύρος της. Πιστεύω ότι θα τους ημή

σουμε παραπάνω απ' όσο τους αξιζει ζητώντας αυτό ΊΟ πράγμα και θα εΙμαστε εμεις 

εΥχλωβισμΙνοι σ' αυτή ττιν απαΙττιστι. Γι' αυτό παρακαλώ το συνάδελφο -παρά την 

πολλή συμπάθεια που έχω για τα αισθήμαΊα που εξέφρασε- όπως και τους 6.λλους 

σuναδtλφoυς να μη δώσουμε σuνέχεια στη συζήΊηση αυroύ Ίου θέμαΊος. γιατί 

πιστε'ίιω όη έρχεται να τονίσει τη στιμασΙα μιας εκδήλωσης που. κατά ττι γνώμτι μου. 

εκτός του όη e(vaL απαράδεκττι πρέπει να θεωρτιθεΙ και αν(καντι να πλήξει ΊΟ κύρος 

αυΊής Ίης Βουλής. ΣUΖηΊών'tας ΊΟ προσδι.δουμε ακριβώς στιμασtα και αξtα σε μια 

εκδήλωση που έπρeπε να ΊUχει μόνο Ίτις περιφρόντιΟΤ)ς και της αδιαφoρtας από αυτή 

τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, ακριβώς γι' αυτά τα οποΙα λέτε αποφασΙστηχε να 

διαβάσω oμ6φωvτι ανακοΙνωση εκ μιρους όλων Ίων κομμάΊων. για να μτι γίνει δηλ. 

περαΙΊέρω συζήτηση και για να μτι μειωθεί ΊΟ κύρος του ΣώμαΊος με ΊΤΙ συι;ήτηση. 

Λυπούμαι όμως που, παρόλο που αποφασΙσαμε να χειριστούμε ΊΟ θέμα με αυτό τον 

Ίρόπο. ανοίγει τώρα μια συζήτηση, ενώ δε θα χρειαζόταν, αν tδινα στον καθένα και 

στην κάθε πλευρά το λόγο, για να εκφράσουν Ίον απΟΊΡΟπwσμό τους γι' αυrά τα 
πράγματα, να αναγνώσω ομόφωνη απόφαση. Όμως βλέπω ότι δεν το αποφ(ιΥαμε και 

μπήκαμε σε συζήΊΤΙOTl, πράγμα με ΊΟ οπο(ο δεν ε.-τιτuyχάνεται ο σκοπός για ΊOV 

οποίο εΊοιμάσαμε μια ομόφωνη απόφσ.στι. 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε.. παρά. τα όσα λέχθηκαν μιχρ~ τώρα και παρά. το όΊΙ σέβομαι 

και εγώ τα αισθήμαΊα του συναδέλφου Δώρου, που είναι αισθήματα. πι.στεύω, και 

Ίου τελευΊαΙου Μέλους αυτής Ίης Βουλής, πρέπει να θεωρήσουμε όη δε συζΤΙΊούμε 

περαnέρω, όη μας εκφράζει αυτή τι ανακοίνωση τι οποΙα έχει αναΥνωσθεΙ από τον 
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Πρόεδρο της Βουλής και σί.γουρα νομίζω ότι εΙναι κάπως uπεQβoλικ6 να περιμέ

νουμε από κάποιους να καταδικάσουν τις ενέργειές τους. Ο'ύτΕ πρέm~ να ζητήσουμε 

εμεΙς κάτι τέτοιο. Δεν πρέπει να καταδεχτούμε. κατά την άποψή μου, να ζητήσουμε 
XQ"tL τέτοιο και, αν δεν τις καταδικάσουν οι Ιδι.οι. ε(ναι υπόλογοι στ'η'Υ κοινή Υνωμη 
και σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό. θα μεΙνoVΝ εκτεθειμένοι. Κατά QUΝVtELQ και 

εγώ εισηγούμαι. συμφωvώvtας με τον κ. Παπαδόπουλο και βέβαια σuμμερι.ζόμενoς 
πλήρως -τα αισθήματα του φLλoυ Δώρου. να 1ερμαΊΙσουμε αυτή .τι συζήτηση και να 

μεΙνουμε ακριβώς σι:ην αναχο[νωση, τι οποΙα. πιστεύω. μας εκφράζει όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Και θέλω να πω και το εξής: Δεν ε'ναι θtμα αmοκαταδΙχης. εΙναι και θέμα 

έρευνας της αστυνομίας για το not.OL είναι οι uπεύθ"ιινΟL αυτών των eπει.σoδιων και 
θα πρέπει να γΙνει αυτή τι έρευνα. 

Ο κ. Χατζηδnμllτρ[ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έκαμε μ~α αναφορά ο κ. Θεοδώρου κα~ δ11μι.ουργήθηκε 11 εντύ
πωση ότι απλώς περιμένεL μια aπoλoγ1.α. ΤΟ πvεiιμα του κ. Θεοδώρου είναι το εξής: 

Αυτοί που έκαναν αυτή την ενέργεια έχονν σννειδ11ση του τι έχαναν; Ή ι::Ιναι περή

φανοι γι' αυτό το οπο'ο έκαναν και θα πάνι:: στα χωριό τους και θα πουν ~μπήχαμε 

στη Βουλή και τα κάναμε λΕμπα"; Ε'ναι αυτό το αVΗΣUΧΗηκό κλ(μα το οποΙΟ 

υπάρχει και εΙναι αυτό που ηγέρθη από την υπόμνnση του κ. Θεοδώρου, ότι δ11λ. το 

όη μι.α Βουλή ή μια κοινων(α ε(ναι δυνατό να ανέχεται τέτοιου ε(δους φαινόμενα 

δεΙχνει μι.α αδύνατη δ11μοκρατΙα και δεΙχνει αδύνατους θεσμούς και να θυμl1θούμε 

τα ΠΡΟ11γούμενα της Βα'ίμάΡ11ς ή τα προηγούμενα εδώ τα δικά μας, με ης χούντες 
και τους φασισμούς, πώς εξελΙχττικαν. Ναι, ε(ναι εξαιρετικά τα γεγονότα τα οποΙα 

έγιναν, ε(ναι μοναδικά στην ιστορία ΤTlς Κυπριακής ΔΤιμοκρατ(ας. ΕΙναι μοναδικά 

γι' αυτή ΤTl βουλή κάτω από οποιοδήποτε πQόσx1Jμα. Και αν ήταν σοβαρή 11 αιτLα, να 
πούμε ~μάλιστα, ήταν και σοβαρή η αnΙα". Αλλά πρόκεnαι γαι 'UΠόθεση που συζη

τεΙται ακόμα κατά πόσο εκφράζει τα συμφέροντα αυτού του λαού. Έτσι. υπό αυτή 

την έννοια εΙναι που τέθηκε το θέμα και υπό αυτή tTlV έννοια εΙναι που αισθάνθηκαν 
την ανάγκ11 πέραν ΤTlς ανακοίνωσης να εκφράσουν και κάποιοι συνάδελφοι την 

άπΟψή τους, που δεν ~ρxεται σε σύγκρουση μι:: την ανακοίνωση, αλλά Τl1ν ενισχύει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα δώσω το λόΥο στον κ. ΜάτοTl και μετά θα XΡ11OιμOΠOI~σω το δικαίωμά μου 
να κλεΙσω τη ΣUΖήτηση. Λ'UΠoύμαι. Μετά τον κ. Μάτση κλ.είνει ΤΙ συζήτηση. θεωρώ 

ότι οποιαδήποτι πeραιτέρω συζήτηση μετά τον κ. Μάτση, επειδή έχουν μιλήσει οι 

άλλες πλευρές, δεν ενισχύtι το μήνυμα το οποΙο θέλουμε να μεταφέρουμε και το 
οποίο έγινΕ αρκttά σαφές. 

Οκ. Μάτσης. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ πλήρως με τα όσα έχει ΠΕΙ Ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπ(?όσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος. Η καταδίκη των όσων σuνtβησαν απ' 

όλους τους Βουλευτές ι::Ιναι γνωστή σε όλους μας και εχφρ6σtηκε ομόφωνα ενώπιον 

των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των αρχηγών των κομμάτων. Γι' αυτό και 
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11 ανακοΙνωση που tlt'te bLoβάoeL. XVQLt: Πρόιδρε. eκφράζeι τα πιστeνω όλων μας 
και νομι.ζω ότι πάσα περαι ttρω συζήτηση αυτού του θέμαtος μειώνει πράγμαη το 
Σώμα, διό'ι;ι δε ζητούμε ο.πολογΙα από κανέναν. Τα yεyov6ta εΙναι καταδικαστέα χσι 

δεν έχουμε εμείς ως BoιIλεuτές -':11ν ανάγκη της απολογίας από οποιονδήπΟΤΕ ΕΠιχεί
ρησε και nhuχe να πραγμα"tοποιήσeι ό,τι σuvtβηκε στην α(θουσα σννεδριών των 

Επιτροπών της Βουλής. Νομ(.ζω να τερματίσουμε αυτή τη συζήτηση και να μείνουμε 

με την ανακοίνωση 'tllV ΟΠΟια μας διαβάσατε και 11 oπof.α μας εκφράζει. κύριε 
Πρόεδρε. διότι. αν πράγμα1Ι ανο(.ξει ΣUΖ'ήτηση, με τον _ρόπο που άρχισε ο Κ. Χατζη

δημητρΙου να μιλά. θα ζηtήσουμε όλοι 10 λόγο και θα είναι πρώτο θέμα στην 
ημερ1'ιοια διάταξη .0 θέμα οmό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο Κεφόλοιο ΑΙ, Νομοθετική Εργασ(α. Αρχ(.ζοuμε με τα νομο

σχέδια "π' αριθμό 5. 6. 7, 8, 9, 10, II και 12. 1tOU είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως της Eτα~ρεΙας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991 ", ''Ο περί 
Εγγυήσεως της Xρrιματoδotήσεως της Ετα\ρεΙας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 

1991", "Ο περί Εγγυήσεως της Xρrιματoδoτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρω
τικός) Νόμος του 1991 \ "Ο περί Εγγυήσεως της Xρrιματoδoτήσεως της Εταιρείας 
ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991", ''Ο περΙ Παράτασης της Eyyύrισης της 
Xρnματoδότησης της Eταιρεl.ας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωηκός) Νόμος του 1991", "Ο περί 
Παράτασης της Eyγυrιστις της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρω

τικός) Νόμος του 1991 ", "Ο περί Παράτασης της EΎYύτJσης .ης Χρηματοδότησης της 
Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991 " και ''Ο περί Παράτασης -.;rις 

ΕΥΥύηστις της Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΙΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 

1991", τα οποιο. έχουν xoιντ'j Έκθεση. Παρακαλώ .ον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να ανα-Υνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΙ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓJΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠΙΣΥΝΑΠΤΕΤΑΙ 

Πα~Vlις:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης KασoυλLδης 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή O~κoνoμικών και προυπολογισμού μελέ.ησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 ΙανουαρΙΟυ 
1992. Στη συνεδρία -ι:ης Επι-ι:ροπής κλήθηκαν και ιξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι -του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός -ι:ων -ι:εσσάρων πρώτων υπό συζήτηση νομοσχεδίων είναι η έγκριση 

από τη Βουλή των εγγυήσεων που η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στις 

οινοβιομηχανΙες ΣΟΔΑΠ, ΚΕΟ. ΛΟΕΛ και ετκο για τραπεζικές δι.eυκολύνσeις 
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σvvoλΙXoυ 'ύψους !5.632.000 που οι ετοι.ρείες αυτές έχο" .... εξασφαλΙοει από -ι:ραπε
ζιχά ιδρύματα του εσωτερικού. Με τα υπόλοιπα τέσσερα ",ομοσχέδια oκoJteLtOL τι 

παράταστι των Εγγυήσεων, που έχουν ήδη tΎXριθεΙ από .η βουλή, τις οποΙες 11 Δ11μο
κρατΙα έχει παραχωρτjσει στις πιο πόνω οινοβιομηχανΙες για τραπεζικές διενκολύν· 

σεις συνολικού ύψους (7,903.000 ΠΟ" έχονν εξασφαλΙσει για τον (δω σχοπό. 

Η επικύρωση από τη Βουλή των JtLO πάνω κυβερνηηκών εyr.ιήσεων και παρα
'{άσεων εyyuήσεων εΙναι αναγκαία με βόση την ισχύουσα νoμoθeσtα για την άσκηση 

των δημοσιονομιΧών εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την OJto(o απαιτεΙται τι 

Ο\ΙΥΧοτάθεσή της για την παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εyyuήσεων. 

Η Επιτροπή, λαμβΔνOνtας uπΌψΗ ότι με την παροχή twv τραπΦΧών αυτών 
διευκολύνσεων στις oινDβιoμηχανLες αυτές χαθΙσταται δυνατή" nAllQ(J,Jμ'ri των αμπε

λουργών, ομόφωνα Ειιπιγε(ται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους των υπό συζήττιστι 

νομοσχεδιων για την κατά νόμο κύρωση των 01Jμφωνιών που αναφέρονται σ' αυτά. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περΙ EΎY\Jήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εται.ρεΙΟς ΣΟΔΑΠ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

2. Ο περΙ Ε-ΥΥυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Ε'ι:αιρεΙας ΕΤΚΟ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

3. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

4. Ο περΙ Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της ΕταιρεΙας κεο Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991, 

5. Ο περΙ Παράτασης της ΕΥΥύτισης της Χρηματοδότησης της ΕταιρεΙας 
ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991. 

6. Ο περί Παράτασης της ΕΥΥύτισης της Χρηματοδότησης της EταιρεLας 
ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του Ι991. 

7. Ο περΙ Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της ΕταιρεΙας 

ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του t991. 

8. Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της ΧΡTlματοδότησης της ΕταιρεΙας 
ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος t01J 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

γ'πάρχουν ομιλητές επΙ θtματoς αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανόΥνωση και στην 

ψήφιση του κάθε νομοσχεδΙΟυ ξεχωριστά. Προχωρούμε με το ΠQώ'ι:o νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνΙας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρΙα άρθρα εγχριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρΙα άρθρα εyχρ'νoντα~. 

Προχωρονμε στην τρΙτη ανόΥνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtριται ως ο πιρΙ ΕΥΥ"ήσεως της Χρηματοδοτησεως 
.ης Eταιρεtας ΛΟΕλ Ατδ (Κυρωτικός) Νόμος 10\1 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσtαση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασTl, το νομοσχέδι.6 ψτιφ'ζe'tQΙ σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανά'γν(OOTl του δεύτΕΡΟ\! νομοοχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

ΠΡΟΟ'μιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

Ερμην,lά. Άρθρο 2. 

Κύρωση Τ1}ς ονμφωνΙας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει Ινσταση όπως τα τρ[α άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπό:ρχει ένσtαση, τα -ι:ρΙα άρθρα ιγχρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέριΙΟΙ ως ο m:Ql Εγγυήσεως της Χρηματοδοτησεως 
της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λtδ (ΚυρωτιΧός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδι.ο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κruπά -.:η σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταστι, το νομοσχέδιο ψTtφιζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάrιωση του τρΙ-.:ου νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχει ένσταση όπως τα -.:ρια άρθρα εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρο. εγχρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙ-.:η ανάγνωση. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρε"ι:αι ως ο περ' ΕΥΥυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Εταιρείας ΚΕΟ Ατό (Κυρωτικός) Νόμος το\l 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισtιι:Ι σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδι.ο ψηφιζεται σε νόμο. 

Προχωρο"ύμε στη δεύτερη ανάγνωση ΤΟ1.l τέταρτου νομοσχεδίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της OΊJμφωνΙOς. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρια άρθρα E-yxριθoίtν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα "tQW άρθρα εyκetVOVfOL. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανά'Υ"ωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ' Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Ατδ (Κυρωτικός) Νόμος 10υ 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδLO ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσ-ι:οση, το νομοσχέδι.ο ψηφίζtται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση το\l πέμ.."Που νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμω. ΣuνΟΠ1Lκός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεια. Άρθρο 2. 

Kίtρωσll Τllς συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένστασΤ1 όπως τα τρtα άρθρα εγχριθoΎV; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασΤ1. τα τρtα άρθρα εyxetνoVΤQL. 

Πρoxωρoίtμε στην τρίΤll ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Παράτασης της Eyyίtησης της 

ΧρηματσδότησΤ1ς της ΕταιρεΙας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως το νομοσχέδω ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψ1}φίζεται σΕ νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανά-yνωmι του έκτο\l νομοσχεδίο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠQOO[μιο. Συνοπτικός .ι.λος. Άρθρο Ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνΙας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως τα .ρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τριο. άρθρα εγκρίνονται . 

Προχωρούμε στην .ρί.η ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί Παράτασης της ΕΎ'(ίιησης της 
Χρτιμα.οδό.ησης της Εται.ριίας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτι.χός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδω ψηφιστεί σε νόμο; 

(Kwπά τη σφίιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανά-γνωση το\! έβδομο\! νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση .ης συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως .α τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρ(α άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ Α ΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί παρά.ασης της Ε-ΥΥύησης της 
Χρηματοδότησης της EταιρεLας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδω ψηφιστεί σε νόμο; 

(Ktuπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδω ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάΥνωση το\l όγδοου νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠρooΙμ~o. Σuνoπτιχός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της σvμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσtαση όπως τα τρια άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσtαση, τα τρία άρθρα εγχρίνoνtαι. 

Προχωρούμε σtην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Ε-Υγίιησης της 

Χρηματοδότησης της Εταιρειας ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτιχός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει έν<παση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει έν<παση, το νομοσχέδιο ψτtφ(.ζεται σε νόμο. 

προχωρούμε <πο επόμενο θέμα, το ιιπ' αρ. 13 στη σημερινή ημερτ1σι.α διάταξη, 

που Είναι ''Ο περΙ ΕΥΥνήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Οργανισμού Κυπριαχής 

Γαλαχτοχομικτ1ς Βιομηχανιας (Κυρωτικός) Νόμος του 1991". παραχαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλεuτικ,l\ς Επιτροπής να αναγνώσει την Έχθεση στη 

Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOrιΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΓΑΛΑΚΤΟΚΟΜΙΚΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ I991 R 

ΠαQόπις:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γι.αννό.κης Kασoυλl.δης 

Αβραάμ AvτωνΙOυ 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας φιλ(.π.που 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβονλιυηκή Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμo'ύ μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραΎματοποιήθηκε στις 8 Ιανouαρl.oυ 
1992. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
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Σκοπός ΤΟ\l νόμο\l ΠΟ\l προτείνεται είναι η έΥχριση από τη 80\lλή της εγγύησης 

πο" η KΊJβέρvt10η της Δημοκρατίας θα παράσχει στον Οργανισμό Κ\ιπριακής Γαλα
κτοκομικής θΙOμηχανtας για το δάνειο ύψοιις ΕΙ. Ι25.αχ> JtOιι ο Οργανισμός tχει 

συνάψει με τη Σιινεργατικτl Kεντρικτl Τράπεζα Λτδ. Το δάνειο θα χρησιμοποιηθεί 

για τη χρηματοδότηση το\l σuστήματoς ταιιτόxρovτις διαΚΙVΗoης ΊΟ\l αιγοπρόβειου 

γάλακτος στις επαρχίες Πάφου και Λάρνακας-Αμμοχώστο\l από τον Οργανισμό. 

Η επικύρωση από Τ11 Βουλή της πιο πόνω xιιβeO'VTltLKTlC; εΥΥύησης είναι 
αναΥχαια με βάση Τ11ν Lσχύowa νoμoθεσtα για την άΟΚ11ση των δ11μoσΙOνOμικΩV 

εξοw!οών της Βο\lλής, σύμφωνα με την oπotα απαΗεΙΊαι 11 σvyxατάθεσή της για την 
παροχή από την x\IβέQ'VTlOTl τέτοιας μορφτ\ς επUΉσεων. 

Η ΕπΙΊΡΟπή ομόφωνα εισηγείται στη Βο\lλή την ψήφιση σε νόμο τοιι ιιπό ΣUΖή

Τ11ση νομοσχεδ(οιι για την κατά νόμο κύQαιση ττις συμφωνίας ποιι αναφέρεται σ' 

αιιτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχοιιν ομιλτιτές επΙ θέματος αρχτ'ις; 

Ο κ. Άριστος Χριισοστόμοιι. 

Αν θα ε(σαι πολύ σύvroμoς, από Τ11 θέση σο\l. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜογ, 

Πολύ σiMoμoς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠPOFΔPOΣ: 

Μόλιστα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

θα ψηφίσουμε την παροχή της κuβEρvητικτlς εγγύτισης προς τον Οwνισμό 

Κυπριακής rαλακτοκομικής Bιoμ11Xανtας, γω να καταστεί δuνατη 11 χρτιματοδόΊτιστ! 
του σuστήματoς ταUΤόXΡOν11ς διαΚ(VΗσης του αιγοπρόβειοιι γάλακτος στLς επαρχί.ες 
Πάφοιι, Λάρνακας κ.αι Αμμοχώστου. 

θέλω όμως να επισύρω την προσοχή των συναδέλφων στο ότι στην εισηγητική 

το\l έκθεση το Υπουργείο Οικονομικών δεν αναφέρεται καθόλοιι στις επαρχίες 

AeμEOou και ΛεuκωσΙας. Έτσι οι αιγοπροβατοτρόφοι των επαρχιών Λeμισοu και 

λεuκωσtας θα συνεχίσουν να ιιφΙστανται εκμετάλλΕUΣΗ. 

Όπως είναι γνωστό, επειδή το αιγοπρόβειο γάλα δε διακινείται μέσω "(οιι 

Οργανισμοu, η τιμή ποιι προσφέρεται στο\lς xtηYOtOόφovc; είναι κατώτεΡ11 της τιμής 
πο\l καθορ(.ζι1:αι από '(ον Οργανισμό. Για να τερματισtεΙ 11 εκμεtόλλtuO"η χαι των 
κτηνοtρόφων των tπαQXιών Λεμεσού και ΛεuxωσΙOς, εΙσηΥοuμαι η Bouλή 'ιI'Q 

καλέσει τον Οργανισμό να επισπεύσει τη διαδικασια μελέτης τοιι etμotDς, oύt:ως 

ώστε να καταστεί δuνατή η συμπερίληψη και των επαρχιών αυτών στο σχέδιο διαχ~ 

νησης τοιι Υό.λαχτος μέσα στο 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπόρxouν άλλοι ομιλ11τΙς επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι oμί.λTjτές επΙ θέματος αρχής, προχωρο\ιμε στη 

δεύτερη ανό.Υνωση '(ου νομοσχεδi.ou. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Προοίμιο. Σuνoπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμllνεια. Άρθρο 2. 

Κύρωση της σuμφωνιας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΕΙ οποιαδήποτε ένσταση για την έγχριση των άρθρων ι, 2 και 3; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσtαση. 'Ια άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην 'tQttfI ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ με την ανάγνωση ",ου 
-ι:Ιτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Εγγυήσεως tης Χρηματοδοτήσεως 

"{ου Οργανιομο" ΚνπριοΚ'ής Γαλακτοκομικής Βιομηχανι.ας (Κυρωτικός) Νόμος 1"0" 

1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήΠΟΤΕ ένσταση όπως το vομοσχtδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Kτwτά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόQχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπ(ζεται σε 
νόμο και τι συμφων(α χυρούτοι. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα .• 0 υπ' αρ. 14 στην ημερήσια διάταξη, που 
είναι ~o περί EYYUΉσεως της Χρηματοδοτήσεως το\! Κυπριακού Οργανισμού Αθλη. 
ηομού (Κυρωτικός) Νόμος του 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδι.ας Ko~νo
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσΕΙ tΤΙV Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙ0 ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙ

ΣΜΟΥ ΑθΛΗΤΙΣΜΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντε;:. 

Λεόvtι..ος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αvtωνtου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φ~λΙΠπoυ 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρtντζας 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ι.ιτροπή O~κoνoμικών χοι προυπολογισμού μελέτησε το 

πι..ο πάνω νομοσχέδι..ο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηχι στις 8 ΙανοοορΙΟυ 
1992. Στη ΣUΝΕΔΡLαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν ης απόψεις touς 
εχπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ Οικονομικών. 
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Σκοπός του νόμο" που πρoτεΙνεtα~ είναι Τ} έγκριση από τη Βουλή της εγγύησης 

που η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παρ6.σχει στον Κ"πρι.ακό Oιrrανισμό Αθλητι.

σμού για το δάνειο ύψους (2.000.000 που ο Οργανισμός αutός έχει συνάψει με τη 

ΣννεΡΎαη,κΤ; Κεντρική ΤράΠεζα Λτδ για ,ην κατασκενή του μεγάλου κλειστού αθλη. 

τιxoίl κέντρου ΛενχωσΙας. 

Η Επιτροπή ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό ΣUΖή· 

'tT)oη νομοσχεδΙΟυ για tT1V κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναqn!ρεται ο' 

Qmό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρxouν ομιλΤ}τές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν undρxouv ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροίιμε στη 

δε'ύτερτι ανάγνωση του νομοσχεδίου δι,ά της αναγνώσεως των πλαΥιοτΙτλων 

μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Σuνοπtικός ΤΙ1λος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχει ένσtαση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 εγχριθούν; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα Ι • 2 και 3 εΥχρΙνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάΎV<OOTl του νομοσχεδιου. η. οποΙΟ θα γίνει δ~' 

αναγνώσεως .ου τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Q παρών Νόμος θα αναφtρετα~ ως ο περί Eyyuήσεως .ης Χρηματοδοτή

σεως του Kυπρ~ακoύ Οργανισμού Αθλητισμού (Kυρωtικός) Νόμος του 1992. 

nΡΟΕΔΡΟΣ: 

γπάρxε~ οποιαδ'ήπο-ι:ε tvoτaoη όπως -ι:ο νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κ ruπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχε~ καμ~ά tvO'tGoη, το νομοσχέδιο θεσπίζ.ε'tα~ σε νόμο και η 

συμφωνία κυρού-ι:αι. 

Προχωρούμε στο υπ' αρ. 15 θ~μα. που είνα~ ''Ο περί Εμπορικών Περι

γραφών (Γρoπoπoιηtικ6ς) Νόμος .ου 1989". Παρακαλώ 1ον Πρόεδρο της αρμό
διας Koινoβoυλεvτ:ικ'ής Επι.ροπής να αναγνώσει την Έκθεση O'tO Σώμα. 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝον; 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑ! ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΕΜΠΟ

ΡΙΚΩΝ ΠΕΡΙΓΡΑΦΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989" 

Πα~vτες:-

Μιχαλάκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

Άριστος Χριιοοστόμου 

Aλtκqς Μαρκίδης 

Ανδρέας Μοίισχος 

Δημήτρης ΣυλλoUρης 

ΚΙκης Kα~αμΙας 

ΧρΙστος MauρoxOρMtoς 

ΟΟσος Μιχαηλιδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙο\! και Βιομτιχανιο.ς μεΜτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε πινtε σuνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 Οχτω
βρι.ο" 1991, στις 8 και 28 NoεμβρΙCnι 1991 και στις 5 και 12 ΔεκεμβρΙου 1991. Στις 
συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

yεl.ou Εμπορ(ου και Bι.oμηχανtας, του ΓραφεΙου του Γενικού Εισαγγελέο. της Δημο

κρατ(ας, του Κυπριακού Συνδέσμου Πρoστασw.ς Καταναλωτών, 1ου ΚΕΒΕ, της 

ΟΕΒ και _ης nOBEK. 

Με το νόμο που nΡOtetνεtaL σχοπεΙται 1\ τροποποίηση της βασικής νoμoθεσl.ας 

για ης εμπορικές περ~γραφές, που ψήφισε η Βουλή το 1987, ώστε να νπερπηδηθούν 
ορισμένες πρακη.κές δυσχολίες και να καλυφθούν ορισμένα χενά που EVtOΠLστηxov 

από την ως τώρα πραχτική εφαρμογή ",ου βασικού νόμου και αφού επέλθουν σ' 

αutόν ορισμένες βελτιώσεις τις oπotες εισηyήθytκε ο εμπεΙΡΟΥνώμ.ονας που με-ι:αχά

λεσε η κUΒΈMση για το σκοπό αυτό. 

Ειδικότερα στο υπό αναφορά νομοσχέδιο διατυπώνονται οι ορισμαι των όρων 

"καταναλωτής" και "τιμή", καθορίζεται σαφtστερα η έννοια "ανακριβής εμπορική 

περιγραφή" και προβλέπεται το αδΕκημα της παροχής παραπλανητικής ένδειξης ως 

προς την τιμ'; διάθεσης αγαθών, υπηρεσιών, καταλυμάτων ή την τιμή παροχής δι-ευ

κολύνσεων. Kαθιερώνετα~ επίσης κώδικας πρακτικής αναφορικά με το τι συνιστά 

παραπλανητική ένδειξη τιμής, παρέχεται η δννατότητα έκδοσης Κανονισμών γι.α το 

θέμα της ένδειξης των τιμών και καθoQίζιτ"αι σαφέστερα η έννοι.α "ανακριβής 

δήλωση". 

Γινπαι αχόμα ει.οήγηση για την κατόρΥηση της υποχρέωσης των εμπόρων

εισαγωγέων να εισάγουν στη Δημοκρατία αγαθά τα οποία χα",ά το χρόνο της εισα

γω-Υής τους είναι σφραγισμένα ή σuνoδεooνται με εμφανή και σαφή ένδειξη της 

χώρας κατασκευής ή παραγωγής τους, έτσι που αutό να συνόδει με ό,ΤΙ συμβαΙνει 

cπην ΕΟΚ, όπου δεν εΙναι υποχρεωτική η αναγραφή στα αγαθά που κατασκευάζο

ντα~ στην ΕΟΚ της χώρας προέλευσης ή κατασκευής τους. nα τα αγαθά που εισάΥΟ

νται από τρίτες χώρες θεωρείται ~κανoπoιητικός μόνο ο σαφής προσδιορισμός της 
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χώρας κατασκευής ή παραγωγής τους στl1 χώρα εισαγωγής γι.α σκοπούς δασμολό· 

Υησής τους με την προσαγωΎ'Ί των αναγκα(ων ναuτιλι.ακών εγγρ6.φων και αυτό γι.ατΙ 

στην ΕΟΚ το ποια είναι 11 χώρα κατασκευιjς των αγαθών δε θεωρείται πληροφορΙα 
σημαντική για τον καταναλωτή, αλλά αvτΙθετα θεωρεΙται αχρείαστο εμπόδLO στην 

ελεύθερτι δι.ακΙνηση των αγαθών. 

Εξάλλου, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτεΙνεται τι απαγόρεν01j της εισα· 

γωγής αγαθών που συνοδεύονται με avaXQLβ'; εμπορική περιγραφή, tx1ός αν αυτό 

προορίζονται γι.α ΠΡOσω1tική ή οικι.αχή χρήση του ει.σαγωΥέα, και τέλος παρέχεtαι η 

δυνατότητα στο Υπουργικό Σvμβoίιλιo να καθορΙσει -ΤTlν ημερομτινΙα έναρξης της 

ισχύος του νόμου που προ-τεΙνεται. 

Κατά την εξέταση τον πιο πάνω νομοσχεδιου, ο εκπρόσωπος του Κυπρι.αχού 

Συνδέσμου Κα1αναλωτών εισηγήθηκε τη διατύπωση και στα ελληνικά των πληροφο· 

ριών που αναγρ6.φονται σε προϊόντα που εισάΎovται στη Δημoκρατtα Ύι.α σκοπούς 

καλύτερτις πληροφόρησης του Κύπριου καταναλωτή. 

Η Κοινοβουλευτική E.."tLtρoπτ'ι ΕμπορΙΟυ και Bιoμηχανtας υLOθετεΙ τους 

σκοπούς και 1ις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδ(ου, γι' αντό και ομόφωνα 

εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφ~ του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμ.ορφωθεΙ από 

νομοτεχνική άπΟψη και αφον δι.αγραφεΙ η πρόνοια που επιτρέπει στους εισαγωγεtς 

να εισάγουν στη Δημοκρατία αΎαθά που κατά το χρόνο της εισαγωγής τους δεν είναι 

σφραγισμένα ή δε συνοδεύονται με εμφανή και σαφή ένδειξη της χώρας κατασκευής 

ή παραγωγής τους. Σκοπός της τρoπoλoγtας που προτείνεται, η οποιο. αποτέλεσε 

αντικεΙμενο σοβαρού προβληματισμού για την Επιτροπη, εΙναι η καλύτερη 

προστασία του καταναλωτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

θα ήθελα να πω υπό μορφή απορίας τα εξής: Έχω δει ότι κάνουμε μια εισή· 

γηση η ΟΠΟιο. είναι αvι:ίθετη με τις πρoδι.αΎρaφές της ΕΟΚ σε ό,ΤΙ αφορά την 

avayρoqni της χώρας κατασκευής πάνω στα εμ .. τορεύματα. Διερωτώμαι, εφόσον 
μάλιστα κατηγOΡOίιμt την κιJβtρνηση ότι δεν κάμνει όσα πρέπει να κάμνει, ώστε να 

συνεχίσουμε σωστά αυτή την πορεΙα προς την ΕΟΚ, γιατί σ' αυτό ειδικώς το σημείο 

δεν ικανοποιούμεθα με τη σιιμπερίληψfl της χώρας προελεύσεως στα φορτωηκά 

έγγραφα και θέλουμε να βγούμε εκτός των προδιαγραφών της Ευρωπα·Ικής Κοινό-

ττιτος. Υπάρχει ειδικός λόγος; Δεν ξέρω. Αν μπορει ο Πρόεδρος της Επιτροπής, να 

μας δι.αφωτΙσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ΠQOτιμOίισα να δώσω το λόγο στον κ. Κυπριανοίι. 

Έχετε το λόγο. 
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Μ!Χ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Πράγματ~ πQOβλημαt(στηκε τι EJt~'tΡOni) σΙ αυτό το θέμα. αλλά, αφού ακούσαμε 

τις απόψεις των ενδιαφερόμενων μερών. ΠΕισθήκαμε ότι οι τοπικές ιδι.ά~υσες 

συνθήκες μάλλον επιβάλλουν τη μη πλήρη συμμόρφωση προς τους κανονισμούς της 

ΕΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Κο!;ομιας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Σίγουρα εύλοΥτι εΙναι τι απορία του κ. Ρολ6.νδη. Όμως εΙναι αχριβώς εδώ αυτό 

το σημείο είναι ένα πραχ-ηκό παράδειγμα το οποΙΟ αποδεικνύει ότι διάφορα αιματα 

τα οποία μας απασχολούν Τι θα μας απασχολήσουν στο μέλλον δε θα πρ~ει να τα 

εξεtάζουμε με τον απλό και κάποτε επιφανειακό τρόπο ότι αυτη 11 πρόνοια ισχύει 
στην ΕΟΚ τι σε οποιοδήποτε άλλο σύνολο ευρωπαϊκών ή άλλων πoλιτισμtνων 

χωρών, γι' αυτό και θα πρέπει να την υιοθετήσουμε. 

Σίγουρα οι ανnκεφενικές σuνθήκες οι οπο(ες επικρα-ι:ούν στην κιιπριακή 

αγορά χαι τα συμφtρovτα των καταναλωτών και του λαοΙΙ γενικότερα είναι αυτά 

που πάντοτε πρέΠΕΙ να μεορούν περισσότερο για εμάς παρά. τα διάφορα έθφα ή οι 

κανονισμοΙ ή οτιδήποτε άλλο ΕΠικρατεΙ σε οποιαδήποτε άλλη χώρα πέραν της 

Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με όλο το σέβας. νομιζω ότι δεν εΙναι κά1Ι που πρέπει να κόνουμε μέγα θέμα. 

Και σΙγουρα δεν πρόκειται να εξαρτηθεΙ η προώθηση της ένταξής μας στην ΕΟΚ 

από το θέμα της περιγραφής 1ων εμπορευμάτων. Κατά συνέπεια, δε νομ(ζω ότι 

μπορεΙ να χρησιμοποιηθεΙ ούτε από τη μια ού1ε από την άλλη πλευρά ως υπέρ ή 

κατά της αίτησης για ένταξη. 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Ναι, Χ'ύριε Πρόεδρε. Εν μέΡΕΙ με έχετι καλύψει, με έχετε προλό:βει. Αλλά νπόρ

χουν και κάποιοι άλλοι λόγοι. 

Η ΕΟΚ εΙναι μια αγορά όπου το επΙΠιδο 1:ης παραγωγτiς ποιοτικά ιΙναι ομοιό

μορφο. Άρα το να μην υπάρχει σήμανση για τη χώρο. προέλε\lσης στα ευρωπα·ίκά 

προϊόντα δε δημιο\lργεΙ πρόβλημα. 

Σε ό.τι αφορό. τα εισαγόμενα προϊόντα από άλλες χώρες εκτός της ΕΟΚ, 

νπάρχει ψηλή δασμολόγΤ1ση και εν πάση περιπτώσει προστα1:εύονται τα εUΡΩπα·ίκά 

προ·ι:6ντα. 

Αλλά πέραν αυτού του λόγου νπάρχει για μας και ο πρόσθετος λόγος ότι με τη 

διασπορά διάφορων ΕΠιχειρήσεων πολυεθνικών εταιρειών σε διόφορες χώρες του 

κόσμου μπορεΙ διάφορα προ·ι:6ντα -αναφέρω 1:α Addldas π.χ. που 1:α αναφέραμε και 
στην επιτροΠή· να κατασκευάζονται άλλα στην Ευρώπη, στη ΓερμανΙα Π.χ., και 

άλλα στη Σιγκαπούρη. Η διαφορά στο κόστος παραγωγτiς ΕΙναι τεράστια. Αν εμε[ς 

λοι.πόν καταργούσαμε τη σήμανση για τη χώρα πρoίλεUΣΗς, θα \ιJtοβοηθούσαμε την 
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αισχροκέρδεια. δηλαδ" θα ε1tHρbtαμε να πωλΟUvtαι τα Addidas Π.χ. της ΣΙΥκα
πούρης στις τιμές των Addidas της Γερμανίας, πράγμα .0 οποίο ειναι καθαρότατη 
αισχροχίρδεια. Πιστεύω ότι ΟΙ ει.διΧές συνθήκες της Κύπρου επιβ6.λλο\ΙV να δΙΟ1:η

ρήσουμε τη σήμανση για τη χώρα προέλευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι πως υπάρχει βέβαια καμιά τάση για αισχροκέρδεια, αλλά ... 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχOUΝ άλλοι ομιλητές επΙ θέματος αρχής. πρoxωρoiιμε σtll 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuνoπηκός τ~τλoς. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 το" βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

KατάρΎ11σTJ του άρθρου 9 το\) βασικού νόμου και προσθφι:η νέων άρθρων. 
Άρθρο" 

ΤροποποΙηση .ου βασικού νόμο\!. Άρθρο 5. 

ΤροποποΙηση του άρθρου 12 του βασιχο\ι νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρο\! 16 του βασικού νόμου, Άρθρο 7, 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άQθΡOU. Άρθρο 8. 

Α ντιχατάσταση του άρθρου 30 του βασ~κoύ νόμου. Άρθρο 9 .. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει oπoιαδ~πoτε ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2. 3, 4, 5. 6, 7, 8. 9 και 10 
εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1.2.3,4,5.6.7,8,9 και 10 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποία θα γίνει διά της 

αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικών Περιγραφών (Τροπο· 

ποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

γπόρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπΙζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα. το υπ' αρ. 16 στην ημερτΊσια διάταξη, είναι ΜΟ περί 

ΕΥΥραφτ;ς και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Τροπσ.. 

ποιητικός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ. 
τικής Eπnρoπ~ς να αναγνώσει την Έκθεση της Eπιτρoπ~ς στο Σώμα. 
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ΝΤ. MΙXAHΛlΔHΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΙ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣνΓΚΟIΝΩΝΙΩΝ ΚΑ1 
ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ εΓΓΡΑΦΗΣ 
ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΕΡΓΟΛΗΠΤΟ:Ν ΟΙΚΟΔΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΕΧΝΙΚΩΝ EPrΩN 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991 " 

ΠαQόντε;:-

Ντίνος Μιχαηλιδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιποκοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισιδωρος ΜακρΙδης 

ΤτΙμης EUΘUμ(oυ 

Παύλος ΠαπαγεωρΥΙΟU 

ΚΙκης Καζαμίας 

θάσος Μιχαη).(δης 

Δημήτρης Ηλιόδης 

Η Koινoβo"λειrτ:ική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πι.ο 
πάνω νομοσχέδι.ο σε εννέα συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο δι.l1στημα 
από τις 24 Σεπτεμβρίου μέχρι τις 10 ΔεχεμβρΙΟυ 1991. Στο στάδιο της μελt'ι:ης το\l 
υπό ΣUΖήτηση νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρΕUΡΈΘΗXαν στην Επιτροπή εχπρόσωποι 
του Υπουρ-γε(ου ΣυΥχοινωνι.ών και Έργων, οι οποΙΟι ανέλuσαν τους σχοπο\ις και 

τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νoμoσχεδΙOU, του ΓQ<lφεΙοu τσυ Γενικού Εισαγ
γελέα της ΔημοχρατΙας, του Σuνδέσμoυ EQyολόβων Οικοδομών Κώτρου. '(ου 
Συμβουλίου Εγγραφής και EλtyxO\! ΕΡΥολη..ττών. του ΠαyxUπριO\! Σ\7Υδίσμου 

Επιχειρημαtιών Αναπτύξεως Γης. της ΠαyxύπQιας Οργάνωσης Ελεύθερων ΕπσΥΥελ· 
μαηών Μελετητών Αρχιτεκτόνων και Πολιtιχών Μηχανικών. του Συνδέσμου Πολ .... 
'τικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου και της Ομοσπονδίας Ημιχραηχών 
Οργανισμών. οι ΟΠΟtoι εξέφρασαν τις απόψεις ΤO\lς. Κατέθεσε επίσης γραπτώς ης 

απόψεις το\! ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων Κύπρου. 

Σκοπός το\! νόμου που nΡOtetvεtaL είναι η τροποποίηση tης βασικής νομοθε· 
σίας για ΤOuς εργολήπτες, με σχοπό '(ην αποτελεσματικότερη εφαρμογή 'της και τη 
σuμπλήρωση κενών που διαπιστώθηκαν από τη μέχρι τώρα εφαρμογή της. 

Ειδικόtερα, με tO πω π{ινω νομοσχέδιο προβλέπονται ta αχόλoUΘΑ: 

(α) Kανtνας δεν μπορεί να ασκεί την εργασία tOU εργολήπτη ή να avεye!QeL ή 
να εκτελεί οικοδομικό ή τεχνικό έργο ή να ασκεί το επ{ιγγελμα του εργο· 
λήπτη. αν δεν ε'ναι εγγεγραμμένος εργολήπτης και κάtοχος 'του σχετικού 
πιστοποιηηκού και ετησιας ό.δειας. 

(β) Κανένας δεν μπορεί να αναθttει την ΕXtiλEoη οικοδομικού ή τεχνικού 
έργου σε πρόσωπο OO\! δεν είναι εΥΥεγραμμένος εργολήπτης χαι κάtοχος 
της σχετιχής ετήσιας άδει.ας για την κατηγορια στην οποια ανήχιι tO έργο. 

(γ) EtaLQELa μπορε' να εΥΥρό.φεται ως εργολήπτης αναφοριχά με οι.χοδομιΧά 
ή τe:χνικά έργα ορισμένης τάξης και να της εκδίδεται ετήσι.α l:tδει.α εργο. 

λήπtη, αν έχει τεχνικό δι.εuθννtή πο\! να την r:xπρoσαιπεΙ για 'τους 

σχοπο'ύς το\! νόμο\!, ο oπotoς πρέπει να Είναι fYYtΎQCιμμένος εργολήπτης 
αναφορι.χ{ι με τα εν λό'Υω οιχοδομικά ή 'τεχνικά έργα, αvάλoyα με την 

περΙΠτωση. 
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(δ) Εταιρεία που εγγQάφιτα~ σύμφωνα με τα πιο πάνω δεν μπορεΙ να ενερΥεΙ 

ως εργολήπτης σε σχέση με οικοδομικό ή ΤΕχνικό έργο του οποΕου έκαμε 

τη μελέτη, εν όλω Τι εν μέρει, ή ανέλαβε την επιβλΕψη πρόσωπο που 

με,έΧΕΙ στη διοίκηση ή διεύθυνση της ΕταιρεΙας. 

(ε) Κανένας εγγεγραμμtνoς εργολήπτης δεν μπορεί να ενεργεΙ ως τεχνικός 

διευθυντής και να εκπροσωπεΙ περισσότερες από μια εταιρείες ούτε να 

ενtργεΙ τόσο για εταιρε(α όσο και για δικό του λογαρι.ασμό. 

(στ) Πρόσωπο το οποto πληροΙ τα απαιτο'ίιμενα από το νόμο προσόντα για 

την εγγραφή του ως εργολήπτη και ασκεΙ Υι.α δέκα τουλόχιστον χρόνι.α το 

επάγγελμα του κ,Ιστη μπορεί να πρoβαΙνtι στην ανέγερση ιδι,6)(τητης 

κα,οικίας για στέγαση της οικογένειός οου, εφόσον η Ο'ίιζυΥος ή οο 

ανήλικο οέκνο του δε διαθέοουν ιδιόκτηοη καοοικΙα που μπορεΙ να 

στεγάσει την οικογένεια οου αιτηοή και αφού εξασφαλΙσει την έγκριση 

του ΣυμβουλΙου Εργοληπτών. 

(ζ) Πρόσωπα που ασκούσαν οο επάγγελμα οου εργολήπτη πριν από την 

έναρξη της ισχύος οου προοεινόμενου νόμου μπορούν να παιρνουν 

ετήσια άδεια αναφορικά με οικοδομικά ή oεχvικά έργα, ανάλογα με την 

περUπωση, ορισμένης τάξης, αν έxoνv εχοελέσει έργα της αξ(ας που 

απαιοεΙοαι για οην εν λόγω Ί:άξη, αν έχουν οην πείQα πο" απαιοεΙοαι για 

την εν λόγω Ί:άξη και αν διαθέοουν Ί:Ο μηχανικό εξοπλισμό και to μόνιμο 
οεχνικό υπαλληλικό προσωπικό που απαΙΊ:είοαι γι.α την εν λόγω τάξη. 

Κατά τη μελέτη του \!πό συζήτηση νομοσχεδΙο\! ενώπιον της Επιτροπής, οι 

εκπρόσωποι το\! Παγχύπριου ΣUΝδέσμO\! Επιχειρηματιών Αναπτύξεως ['ης διαφώ-. 

νησαν με ης προτεινόμενες διαΊ:άξεις, σύμφωνα με τις οποΙες απαγορεύεται σε εγγε

γραμμένη εταιρε(.α να ενεργεί ως εργολήπτης σε σχέση με οικοδομικό ή τεχνικό έργο 

το\! οποtoυ έκαμε τη μελέτη ή ανέλαβε την επιβλεψη πQόo"ωπo πο\! μεΊ:έχει στη διοι.. 

κηση ή διεύθυνση της εταιρείας, καθώς και με την απαγόρευση σε εργολήπτη να 

ενεργεί ως τεχνικός διευθυντής και να εκπροσωπεί περισσότερες από μΙα εταιρείες ή 

να ενεργεΙ τόσο γι.α εταιρεία όσο και για δικό το\! λογαριασμό. ·Σύμφωνα με τους 

i.δLOυς εκπροσώπους οι διαtάξεις αιπές πλήπουν καtάφωρα το επάγγελμα Ί:ου 

ΕΠιχειρημαΊ:Ια ανάπtυξης γης, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί και ασκεΙται στην 

Κύπρο από πολλό χρόνια. 

Σύμφωνα με τα όσα xatatiΘΤΙXav από τους αρμόδLOυς κυβερνητικούς φορε(.ς 

ενώπιον Ί:ης Επιτροπής, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρΙνεται ότι εξυπηρετούν 

το δημόσLO συμφέρον και πως θα συμβάλουν στην Q1tOτελεσματικόΊ:ερη προστασΙα 

το" πολιτη, αφού ε'να~ αδιανόητο και επικίνδυνο να μην υπάρχει στην πράξη 

πλήρης διαχωρισμός 1:0υ ρόλου _ου μελετητή και Ί:ου καΊ:ασκεuαστή. Ο δι.αχωρισμός 

αυτός και η απαγόρευση της εχπόνησης σχεδLων. της εκτέλεσης του έργο" και της 

επίβλεψης από tO (δια πρόσωπο θα διασφαλίσουν την ποι6Ί:ητα και την ασφάλεια 
Ί:(ι)V ανεγειρόμενων στην Κύπρο οικοδομών. 

γιοθεΊ:ώντας, ως θtμα αρχής, τους σκοπούς και τις επιδιώξεις Ί:ου υπό 

αναφορά νομοσχεδίου, η Ε.ίΤΙΤΡΟπή προχώρησε στην κατ' άρθρο Eξttaoή του. Με 



12n 

βάση "tTJV εξέταση αυτή και -ι:ις Ε.ι"tιμέροuς α.\'τόψεις που tκφράmηκαν, 11 Επιτροπή 
ωtC>φόσισε να εισηγηθεΙ στην ολομέλεια ης πιο κάτω τροποποιήσεις: 

(α) Την προσθήχη διάταξης 11 οποία να προνοεΙ ότι σε περ~ωση εταιρεΙας ο 
τεχνικός δΙΕUΘuvtής μ..-τoρtΙ να εΙναι. οηΙ εyyeγραμμtνoς εργολήπτης, 

πολιτικός μηχανικός ή αρχιτέκτονας ή κάτοχος διπλώματος σε συναφή 

εκπαίδευση και να έχει πε[ρα στη μελέττι, επιβλεψη και εκtέλεση οικοδο
μικών ή τεχνικών έργων, ανάλογα μι ,ην περίπτωση. 

(β) Την εισαγωΎ1'ι διάταξης σύμφωνα μι την ΟΠΟ(.α "(ο Συμβούλιο Εγγραφής 

και Ελέγχου 'Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων θα έχει την 

εξουσΙα να διορ!.ζει υπαλλήλους και να ασκεΙ ο' αυτο\ις διοικτιτικό και 
πειθαρχικό έλεγχο. καθώς επΙσης κοι "{η δυνατότητα να εχδιδει Κανονι.

σμούς που να διέπουν τους όρους υπηρεσ(.ας των 'ιΙπαλλήλων του. 

(γ) Την προσθήκτι μεταβατικής διάταξ;ης σύμφωνα με την οποΙα, μέσα σε 

διάστημα τρι,ών ετών από την έναρξη 111ς ισχύος 10" νόμου που προτε{... 
νετα~, όλες o~ εται.ρεΙες ΠΟΊ) ασκούσαν εργοληπηκtς εργασίες κατά την εν 

λόγω ημερομηνΙΙΧ θα ΠΡOχωQήσOVΝ σtην προσαρμογή τους προς ης 

πρόνοι.ες της uπ6 ψηφ~ση νέας ΤΡOΠOΠO~ηηκής νομοθεσΙΙΧς. 

Με βάση τ~ς πιο πάνω τρoπoπoιήσε~ς η KoινCJβoυλευηχή Επιτροπή Σuyxοινω

ν~ών και Έργων ομόφωνα εισηΥεΙται στη BouM την ψήφιση σε νόμο του uπό ΣUΖή
τηση νομοσχεδtoυ, όπως έχει τελικό δι.ο.μορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 

του, ώστε να αναφέρηαι ως "Ο περί ΕΥΥραφής και Έλέγχου ΈQ'yoληπτών Οικοδο

μικών και Τεχνικών 'Εργων (Γροποποιηηκός) Νόμος του 1992". 

Τα Μέλη της Επιτροπής - Boυλεvtές της Koινoβoυλεuηκής Ομάδας του Δημο

κρατικού Συναγερμού κ. Α. Μούσκος, Ι. Mαχρtδης και Τ. EυΘUμ(oυ, XωQ(ς να 
διαφωνούν με την πιο πάνω θέση της Επιτροπής, δήλωσαν όη θεωρούν το θέμα της 

ασφάλειας των ανεγειρόμενων οικοδομών τεράσnας σημασΙας και ότι ο νόμος που 

προτείνεται δεν nOQtXEL αρκούντως ικανοποιητικό εχέΥΥοο. για την εξασφάλισή της 
στον επ~θυμητό βαθμό, γ~' αυτό και χαλούν την Εκτελεστική Eξouσισ. να μελετήσε~ 
το ενδεχόμενο εισαγωγής πρόνοιας που να χαθιστά υποχρεωτική την ασφα).ισtική 

κάλυψη για tou; μελετητές των σχηικών έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. ΚαζαμΙας. 

Κύριε Καζαμία, θα προτιμούσα να μιλούσατε από το βήμα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Όπως θέλετε. Επειδή θα είμαι πολύ σύντομος, γι' αυτό ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Καλύτερα από το βήμα της βουλής. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς και μόνο προς απoφuyή wχόν παρεξηγήσεων θα 
ήθελα να τοποθετηθούμε εδώ ως KoινoβoυΛΕUηκή Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αρι.στερά-Νέες 

Δυνάμεις πάνω στο τελευταto μέρος της Έκθεσης, που αναφέρεται στην τοποθέτηση 
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των αγαπητών σuναδtλφων του Δημοκρατικου Συναγερμο". Μελών της Επιτροπής. 

τι οποία, ανnλαμβάνομαι. έγινε μεοά την τοποθέτηση που έγινε στην Επιτροπή γω 

πρακτικούς και μόνο λόγους. Το σημείο 1:0 σποι.ο θίγουν για την ασφάλεια των 
ανεγειρόμενων οικοδομών σίγουρα είναι τερόοτιας σημασίας και με την παράκληση 

Τι απαίτηση προς την Εχτελεστικτί Εξουσία να ασχοληθεί με το θέμα αutό 11 δική μας 
ομάδα συμφωνεί και υπερθεματίζει. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΠιττοχοπΙτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Πέραν των όσων έχει αναφέρει ο σvνάδελφoς Καζαμίας, πιστεύω ότι θα ήταν 

δικαιο να αναφερθεί ότι όλα τα Μέλη της Επιτροπής απαΙ-ι:ησαν από την Εκτελε

στική Eξo\Jota να προωθήσει νομοσχέδια και Κανονισμούς που να εξασφαλιζouν 

πρ(ιγματι στην πράξη την ασφάλεια στις οικοδομές. Χάριν δικαιoσύντlς και αντικει

μενικότητας πιστεύω ότι θα ήταν σωcπ:ό να αναφερθεί όη «"τΙς οι απόψεις εΙχαν 

ΕXφρασtεΙ από όλα τα Μέλη της Επηροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν όλλo~ ομιλητές; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση τοιι 
νομοσχεδΙοιι. Υπάρχουν 16 άρθρα. Αν δεν ιιπάρχε~ ένσταση για οποιοδήποτε άρθρο, 
να διαβαστΟύν όλα μαζΙ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 τοιι βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση τοιι άρθρου 3 τοιι βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΤροποποΙηση του άρθροιι4 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμοιι. Άρθρο 6. 

ΤροποποΙηση του βασικού νόμου με την προσθτΊκη νέου άρθρου. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασ~κoύ νόμοιι. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση το" βασικού νόμο" με -.:ην προσθήκη νέου άρθρου. ΆρθQo 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασ~κoiι νόμου. Άρθρο 10. 

Aντ~κατάσταση του άρθροιι9 του βασι.χού νόμο". Άρθρο Ι Ι. 

ΤροποποΙηση του βασ~κoύ νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. Άρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. Άρθρο 13. 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα -.:ου βασικού νόμο\l. Άρθρο 14. 

Τροποποίηση του Δεύτεροιι Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 15. 

Μεταβατική διάταξTl. Άρθρο 16. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσtασTl όπως τα άρθρα Ι - 16 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσtαση, τα όρθρα Ι - 16 εyxρΙνoντα~. 

Προχωρούμε στην ΤΡΙΤTl ανάrιωση του νομοσχεδi.oυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί Εγγραφής και ελέγχου ΕργολTlπτών 

Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιτικός) Νόμος "(ου 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κηmά τη σφύρα) 

Επειδ'; δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδι.ο ψηφ(ζεται σε νόμο. 

Πaραχαλώ. λίγη ησυχLa. 

ΤΟ υπ' aριθμό 17 θέμα έχει aποσυρθεί aπό tTlV ΕΧ'ιελεστική Eξouσία. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα OΤTlv ημερήσι.a διάτaξTl, το υπ' αρ. 18, που 
είναι ''Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992". Αντιλαμβάνομαι ότι tχει κυχλοφορ';σει ένας καινούριος πίνακας. Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αeμ6διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να ανα'Υ"ώσει την 

Έκθεση. 

Α. AN'TONIQY: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟ1ΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

"ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΕΙΣΦΟΡΕΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 

.ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες:. 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟυ 

Ανδρέας Κουχουμάς 

Σοφοχλ';ς Χατζηγιάννης, εκπροσωπώντας τον κ. Α. Μούσκο 

Καίτη Kληρtδoυ 

ΔημΤιτρης ΣυλλούΡTlς 

Νίκος Πι"(τοκοπΙτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλ.ευτικ'; Επιτροπή Eeγασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 

.ους uπό αναφορά κανO'llισμούς σε συνεδρια της που πραγματοποιήθηκε στις 9 
lανoUΑΡΙOυ 1992. Στη συνεδρLaOTJ αυτή κλήθηχε κμι ανέλυσε τις πρόνοιες των Κανο
νισμών εκπρόσωπος του Υπουργεi.oυ Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Με τους πω πάνω Κανονισμούς σκοπεΙται η tρononotTloη των βασικών κανο
νισμών που αναφέρονται στις εισφορές στο ΤαμεΙΟ Κοινωνικών Ασφαλίσεων με την 

αύξηση από τη μια κατά 6,8% των κατωτα"(ων ποσών "(ων ασφαλιστέων aποδοχών 
των διάφορων επαγγελματικών κατηγοριών των αυτοτελώς Εργαζομένων, ποσοστό 
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ΠΟ\! αντι.στo~χεΙ στην αύξηοτι των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών. κα~ με την 

καθΙΙQ<OOT1 από την άλλη για τους αuτoτελώς εργαζομένους της αρχης της καταβολης 
των ει.σφορών τους με βάση τα πραγματ~κά τους εισοδήματα. όπως ~σχ\ιει για τους 
μισθωτοίις. 

Όπως εΙναι -Υνωστό. o~ -ι:ροπολογι.ες πο\! προτεΙνονται με τους υπό αναφC>Qά 

ΚαVOVLOμοUς εΙχαν vπoβλτιθεΙ και ΠQOτιyoυμένως στη Βου).,ή στα πλαΙΟια της κατά

θεσης σχεt~κών Κανονισμών με βάση τους οποίους αUΞήθηχαν από την lη Ιανouα
ρΙου 1992 οι βασικ!ς ασφαλιστέες αποδοχές και το ανώτατο όρι.ο των ασφαλ~στέων 
αποδοχών. καθώς και οι συντάξεις και άλλες παροχές κοινωνικών ασφαλΙσεων. 

Στα πλαΙΟια της σιιζητησης στη Βοuλή των Κανονισμών για τις ouμπληρωμα

τι.κ!ς παροχ!ς και γι.α τις εισφορές. που έγινε σης 19 Δεκεμβρίου 1991. υιοθετη
θηκαν από το Σώμα όλ.ες οι τροπολογΙες που εΙχαν προταθεΙ. εκτός από το μέρος 

εκείνο των Kανoν~σμών που αναφερόταν στην αύξηση των εισφορών και τη διαφο

ροποΙτιστι του τρόπου υπoλoy~σμoίι των ασφαλιστέων αποδοχών των αuτoτελώς 

εργαζoμtνων. ΟΙ τροπολ.ογιες αυτές εΙχαν απορριφθεΙ για καθαρά νoμoτvπιxoUς 

λόγους. ώσtε να παρασχεθεΕ στην Επιτροπη ο αναΥχαΕος χρόνος για την παρα.-cέρσ. 
μελέτη των ζητημάτων που εΙχαν αναφυεΙ 

Επανεξετάζοντας η Επιτροπή το όλο θtμα και αφοίι δ~απΙστωσε ότι Oρισμtνες 

πλευρές της Βουλής δεν έχουν ολοκληρώσει ακόμη τις μελέτες τους. όσον αφορά το 

θέμα του τρόJto\l uπoλoγισμOίι των εισφορών των αυτοτελώς εργαζoμtνων. αποφά

σισε να εΙΟΤΙΥτιθεΙ στο παρόν στάδιο την έγκριση του μtρoυς των Κανονισμών που 

αφορά ττιν κατά 6.8% αύξηση των ασφαλ~στέων ειοοδημά-ι:ων των αυτοτελώς εργα
ζομένων. ώστε να μην υπάρξει ΠΕραιτέρω καθυστέρηστι στην καταβολή των αναθεω.

ρημένων εισφoQών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Ταυτόχρονα η ΕπΗΡΟπή 

διαδηλώνει την πρόθεσή της να επανεξετάσει το θέμα του τρόπου VΠOλOγι.σμOύ των 

εLOφορών των αuτoτελώς εργαζoμtνων σε ειδικές συνεδρΙες της που θα γΙνουν με 

την παρoυσtα όλων των ΕΠηρεαζόμενων πλευρών. 

Υπό το φως της π~o πάνω θέσης της η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλοΥα το 

κεΙμενο των υπό σιιζήτηση Κανονισμών και ομόφωνα ει.σηγεΙται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. όπως έχουν διαμορφωθεΙ 

(ο κ. Αντωνίου συνεχιζει μετά την ανάγνωση της Έκθεσης.) 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοΙ συνάδελφοι, κατόπιν διαβουλεύσεων που έχουν 

λάβει χώρα μεταξύ όλων των πλευρών της Βουλής έχει επ!λθει συμφωνLα, ώστε ο 

πΙναχας του Κανονισμού 18. ο οποΕος αναφέρεται στο θέμα των ε~σφoρών. να 
αλλάξει με τον π'νακα ο οπο(.ος έχει ήδη XUXλooφoρήoeL και ο ΟΠΟιος εΙναι αποδε

κτός από όλες τις πλ.ευρές της ΒουΜς. Συνεπώς, η πρόταση που γΙνετα~ ε'ναι οι 
ΚανονισμοΙ να αλλό.ξουν, εφόσον αντ~κατασταθεΙ ο σχετικός πΙναχας ο οποΕος εΙχε 

αρχικά νποβληθε.Ι 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν από λΙγο μου δόθηκε ο πΙνακας και ελπιζω να έχει κυκλοφορήσει σε όλες 

-ι:ις πλευρές. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Μόλιοτα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές όσον αφορά ΤΟlJς Κανονισμούς; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέστι μου, κύριε Πρόεδρε. 

Πρώτ' απ' όλα πρέπε~ να αναφέρω ότι η Βουλή ενέκρινε την αύξηστι των 

παροχών στο τέλος το" χρόνΟlJ, δηλ. του 1991. ΟΙ παροχές βeβαιως συνδέονται και 
με τι.ς εισφορές και το ετήσLO ασφαλιστικό έτος αρχ(.ζει την πρώτη του Γενάρη. Η 

ενημέρωση που είχε η Επιτροπή ήταν ότι, αν δεν εγκριθούν τώρα -ίσως θα έπρεπε 

και από την προηγούμενη εβδομάδα- δεν μπορεί να εγκριθεί αύξηση των εισφορών 

με αναδρομικότητα και δημιουργούνται πολλά νομοτυπικά και οικονομικά προβλή
ματα. 

Εμείς δε συμφωνούμε με τον τρόπο επιλuσης του θέματος που τώρα έχει 
προτείνει η Ε,ί'ΤΗΡΟπή ΕργασΙας, διότι νομίζουμε ότι δε θα λύσει το πρόβλημα. 

απλώς θα το κάνει χειρότερο. Όμως έναντι του κινδύνου να μην αυξηθούν καθόλου 

οι εισφορές με σοβαρές επιπτώσεις στους ασφαλισμένους και στο Ταμείο θα ψηφί

σουμε υπέρ του πίνακα. θέλω όμως να πω -και πΤ;ρα 10 λόγο για να το δηλώσω, 
ώστε να είναι καταγραμμένο και στα πρακτικά- όη αUΤΤ; η δι.ευθέτηστι γίνεται με την 

1G'UtόxΡOVTJ ανάλτιΨτι της UΠOΧρέωστις από την ΕπιτροπΤ; EQΎ<lσίας να συνεχίσει την 
εξέtαση του θέματος. ώστε να το λύσει κατό. πιο δίκαιο και μόνψο τρόπο. Με αuτΤ; 

1ην επιφύλαξη ψηφ(.ζουμε αuτΤ; 1ην τροποποίηση και όχι γιατί είναι δεκτή, όχι για1ί 

λ'ύνει το πρόβλημα. αλλά γιατί θα δημιουργηθούν πολύ σοβαρότερα πQOβλΤ;ματα, αν 

δεν εγκριθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με την ίδια neet.πo'U σuλλoγιoτική είναι που και εμείς προσεγ

γίζουμε την πρόταση αυτή. Η άποψή μας είναι ότι οι εισφορές στο Ταμείο Κοινω

νικών Ασφαλισεων για όλΟlJς τους ασφαλισμένους θα έπρεπε να γίνονταν με βάση 
1α πραγματικά τους εισοδήματα μέχρι το ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών. 

Auτό δε γίνεται με την πρόταση αvτή και βέβαια δε θα γινόταν στην πραγματικότητα 

ούτε και με το κυβερνητικό νομοσχέδιο. αλλά το κυβερνητικό νομοσχέδLO, όπως είχε 

κατατεθεί, μας έφερνε πολύ πλησιέστερα 101Jλάχιοτον σ' αυτή την ανάγκη. οι 

εισφορές δηλ. να είναι σύμφωνες με τα πραγμαηκά εισοδήματα. 

Ψηφίζουμε αυττ'ι την πρόταστι. τον πίνακα δηλ. που προτείνεται, με την oπat
τηΟΊ1 ta'UtόxΡOVQ η Επιτροπή Εργασwς να σuνεχίσει τη μελέτη του θέματος, για να 

διαμορφώσει ένα τέτοιο νομικό πλαίσιο, ώστε οι εισφορές όλων των ασφαλισμtνων 

οι οποtoι εισφέρουν στο Ταμείο Κοινωνικών Aσqχιλίσεων να ανταποκρίνονται στα 

πραγματικά τους εισοδήματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα ήθελε να προβεί σε σχόλιο ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εργασwς; 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. επί 1:0\1 θέματος αuτoίι δ~εξήχθησαν στην Eπ~ΤQOπή Εργασίας 

πάρα πoλλtς συζητήσεις. Υπήρξαν ΕΠιχειρήμαΊα και αvtεπιχειρήμαtα. Υπάρχει 

πρόβλημα. Μερικές πλευρές έχουν καταλήξει στο συμπέρασμα όη " πρόταση η 
αρχική το\! YπoUQΎεΙoυ για σύνδεση του θέμα,ος των εισφορών των αυτοτελώς 

εργαζομένων με το φόρο εισΟδήματος είναι πρακτικώς δύσκολο να εφαρμοστεΙ έτσι 

κρίθηκε. Συνεπώς, μερικές πλευρές είναι ήδη τοποθετημένες επΙ "{ου θέματος. Παρά 

ταύτα σεβόμαστε τις επιφυλάξεις που εΥε(ρονται α.ί-τό την πλtuρό: του Δημοκρατιχου 

Κό).ιματος, όπως επίσης και της ΕΔΕΚ. Συμφωνούμε να E'YΚQιθoΎv οι Κανονισμοί 

ως έχουν δι.aμoρφωθεί τώρα και ασφαλώς στη ΣUΝΈΧεια στην Επιτροπή EργαoLας 

εΙμαme πρόθυμοι να σu!;"τησοuμε ξανά το θέμα, για να δoiιμε αν νπάρχουν καλίι· 

τeρες λύσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η χ. Κληρ(δου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ : 

kUQLE Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. όπως είναι γνωστό. η Κοινο
βουλευτική Επι"tροπή Εργασίας ασχολήθηκε μι τους Κανονισμούς που συζητούμε 

σήμερα σε έξι σuνεδρLες της, XωQtς να μπορέσει να καταλήξει σε ομόφωνη απόφαση 

πάνω στο θέμα. ΤΟ πρόβλημα που μας απασχολε(εΙναι το πώς θα πρέπει να καθορι
στεί το ίιψος των ασφαλιστέων αποδοχών των αυτοτελώς εργαζομένων. 

Όπως είναι γνωστό, σήμερα γι.α σκοπούς υπολογισμού του ποσού των 

εισφορών τους οι αυτοτελώς εργαζόμενοι κατατάοσονται σεΈπαγγελμαηκές κατηγο

ρίες. Για κάθε επαγyeλμαηκή καΤΤ!Υορ(α καθορ(ζεται ως κατώτατο ποσό εισοδή

ματος το τεκμαρτό εισόδημα που αναθεωρείται κάθε χρόνο. Όπως εΙναι επΙσης 

γνωστό, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία Υι.α "tις κοινωνικές ασφαλΙσει.ς, τα 

τεκμαρτά εισοδήματα αναπροσαρμόζονται ανάλΟΥα ετησίως, αν από την έρευνα που 

διεξόγει το Υπουργεto Εργασίας διαπιστωθεί ότι το ύψος των μισθών έχει αυξηθεί 

πέρα από το 5% σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο. Από την έρευνα που έκανε το 

Υπουργείο Eργασf.ας διαπιστώθηκε ότι οι ασφαλιστέες αποδοχές "tou 1990 σε 

σύγκριση με το 1989 αυξήθηκαν ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι διαβάζετε αποσπάσματα από την έρευνα, έτσι; 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Ναι. Ήθελα απλώς να εξηγήσω τη θέση μας, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα σvvτo

μεύσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μόλιστα. 
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Κ. KΛHPlΔOY: 

... κατά 6,8% και ως εκ τούτου, σύμφωνα μι την υφιστάμενη νομοθεσΙα. τα 
τεκμαρτά εισοδήματα όλων των κατηγοριών των αυτοτελώς εργαζομένων θα ΑUΞά~ 

νovταν κατά 6,8%, δηλαδή αυτός είναι ο πίνακας που κUXΛoφόΡl1σε πρώτος. Η εισή
Υηση του Υπουργείου ήταν όη. για να μπορισουμε να καλύψουμε to χάσμα που 
υπάρχει μεταξύ του ποσού που πληρώνουν οι αυτοτελώς ερ-Υοζόμενοι και οι 
μισθωτοί. θα έπρεπε το ποσό να συνδεθεί με το φόρο εισοδήματος και θα έπρεπε να 

υπολογ(ζεται με βάση το πραγματικό εισόδημα. 

Ο Δημοκραηκός Συναγερμός όμως χατόπιν μελέ'της του όλου θέματος αποφά

σισε να απορρίψει την εισήΎ1ΊOtI του YΠOUQΎεΙOυ ενόψει της O • .λεΙψTJς ομοφωνως 
των οργανώσεων που εκπροσωπούν τους αυτοτελώς εργαζομένους. αλλά και επει.δή 

πιστεύει ότι η εισήγηση του YrtOιIρyel.ou θα προχαλέσει έντοvtς αντιδράσεις εχ 

μέρους των αυτοτελώς εργαζομένων σε στιμείο που μπορεί να οδηΥηθούμε στη 

διάσπαση του ΤαμεΙΟυ. Επίσης, ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι η σύνδεση 
των εισφορών με το φόρο εισοδήματος θα λειτουργήσει σε βάρος των νομοταγών 

αυτοτελώς εργαζομένων που υποβάλλουν φορολογιχές δl1λώσεις, ενώ δε θα λύσει 

αποτελεσματικά το πρόβλημα της άνισης εισφοράς ενόψει του γεγονότος ότι αυτή τη 

στιγμή μόνο το ένα τρΙτο των αυτοτελώς εργαζομένων υποβάλλει φορολοΥικές 

δηλώσεις. 

Γι' αυτό το λόγο ο Δημοκρατικός ΣUΝαγερμός εισηγήθηκε στην Επιτροπή, και 

την υΠOστηρt.ζει και σήμερα, τη λύση της σταδιακής αύξησης των τεχμαρτών εισοδη

μάτων πέρα από το 6%. που θα αυξάνονταν με την Uφι.στάμενη νομοθεσισ. κατά 4% 
περLπoυ ετησίως. ώστε να καλυφθεί σταδιακά η διαφορά μεταξύ των Εισοδημάτων 

των αυτοτελώς εργαζομένων και των ασφα.λι.στέων αποδοχών των μισθωτών. Avτγ 

λαμβανόμαστε ότι αυτή δεν είναι μια πλ'ήρης λύση του ΠQOβλήματoς χοι οπωσδή

ποτε είμαστε και εμεΙς διατεθειμένΟι να ξαναεξετάσουμε το όλο θtμα στην 

Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Επειδή δεν wτάρxoυν άλλοι ομιλητές. υπάρχει ένσταση για την έΥχριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί ΕΎΚρΙνονται. 

ΤΟ τελευτα(.ο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 19. έχει απoσuρθεΙ Έχει 
περατωθεί η συζή1:ηση της Νομοθετικής Εργασ[ας. 

Προχωροuμι στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων χαι Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (AQ. 2) του 1992. 

Κατατέθηκε από το YnoUΡΓel.o ΟικονσμΙΧών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

παραπέμπttαι ενώπι.ον της Κοινοβο1Jλεuτικής Επιτροπής Οικονομικών χαι 

ΠροUπολογισμοU. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων κα~ θανό.των (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεto Εσω.ερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμππαι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΕσωτεριΧών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3} Οι περί Υπουργείου Άμννας • θέσεις Εκτελεστικου Μηχανικού Ιης και 
2ης Τάξης, Μηχανολόγου Μηχανικού l11ς και 21'1ς Τόξης, Ηλεχτρολ6Υου 
Μηχανικού Ιτις και 2ης Τάξης και Τεχνικού Β' (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 1992. 

Καtατέθηκαν από το Υπουργείο Άμvνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευηχής Επιτροπής Νομικών. εφόσον 

πρόκειται περΙ σχεδίων υπηρεσίας. 

fPAMMATEAΣ: 

4) Οι περί Ταμεισυ και ΔιαδιxασLας Επιδοτήσεως Ενοικίων Eκτoπ~yτΩV 
και Παθόντων (Τροποποιητιχο() Κανονισμοί "ιΌ\! 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύντις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον ΤΤις Κοινοβο"λεντιχής Επιτροπής Προσφύγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περΙ Σuνtεχνιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηχαν από το YπoυQΎείo EQΎασ(.ας και Κοινωνι.χών Ασφαλί

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Eργασtας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί ΛειτουργΙας Yπηρεσtας Εκλογών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

Κατατέθηχαν από το Υπουργείο EσωτεQικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΠαραιU:μπOνται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Σuνtάξεων και Φιλοδωρημάτων ΚανονισμοΙ του Δήμου 

Έγκωμης τoιl 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπoυQΎε(o Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Τμήματος Δασών - θέσει.ς Οικονόμου Δασικού Κολεγίου Α' και 

Οικον6μou Δασικού ΚοlηΙσυ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 10\1 

1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργtας και Φνσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επι-ι:ροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

9) Οι περΙ Τουρκοκυπριακών περιουσιών (Διαχείρισις και Άλλα θέματα) 
(Προσωρινοί Δι.αtάξεις) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Koινoβoυλευtιχής ΕΠΗροπής ΕσωΤΕρικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφα που αφορούν: 

(ο) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

eκπαLδενtική υπηρεσΙΟ και 

(β) τη Όκοπούμενη πρόσλ11ΨtΊ έκτακτων υπαλλήλων στη δτ)μόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του όρθρου 3(1)(0) το)) περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (ΔημοσΙΟ και Eκπαιδεutική 

Υπηρεσι.σ.) Νόμον '{ον 1985 (Αρ. 99 '{ου 1985). 

Katatteηxav από το ΥπονΡΥεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλ.ευηκής Επιτρο..-,;ής Οικονομικών και 

Προ\l1tολΟΥισμού . 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 1) Έγγραφο πον αφορά την παράtαση των VΠΤΙρεσιών έκτακτων νπαλ· 
λήλων από τον ΚΟΑ δννάμει τον άρθρον 3(1)(α) τον περΙ Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την ΥπηρεσΙΟν Νομικών Προσώπων Δημοσίον 

Δικαίον Νόμον τον 1985 (Αρ. 169tou 1985). 

Κατατέθηκε από '{Ο ΥΠΟνρΥείο ΠαιδεΙΟς . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Koινoβo"λεuτικής Επιτροπής Οι)l,ονομικών και 

προυπολΟΥισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

12) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων πον δόθη)l,αν από τον 
ΥπονΡΥό Δικαιoσύνr)ς προς τον Κεντρικό Φορέα ΝεολαΙας, σύμφωνα με 
το εΜφιο (3) τον άρθρου 4 του περΙ προυπολΟΥισμού τον Κεντρικού 
Φoρtα ΝεολαΙΟς Νόμον τον 1991 (Αρ. 51 του 1991). 

Κατατέθηκε από το ΥπονΡΥε{ο Δι)Ι,α ιοσ'ύνης. 
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Παραπέμπεται ενώπιον Τ1]ς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών χαι 

προυπολογισμού. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθ1]καν ήδ1] γραπτώς) 

EQώτηση,ιε aQ. ΣΤ'Α' 192 πΟ\! ωιοιη.ήβιιχε α.n:6 το Βουλευτή εκ),oγιxqς ΠΕQιφΙQειας 
Αμμοχωοτου Χ. ΚΙχη Γ,άΥχου στις 4 ΔεχεΡρ,Qίοu 1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πλ1]ροφορΤισει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πώς σκέφτεται να λύσει το πρόβλημα του ελλιμενισμού αυξανόμενο" 

αριθμού θαλάσσιων σκαφών στο αλι.ευτιΧό καταφύγιο της Αγίας Νάπας." 

EQώτηση ,ιε UQ. ΣΤ'Α' 193 που \mοl,),ή8ηχε από το Bo\lλεuτή εκλογιχής πεQιφέQειας 
Αμμοχώστο\lχ. ΚΙχη ΓιάΥχΟ\l στις 4 ΔεχεΡρ,Qίο\l 1991. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πλ1]ροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πώς σκέφτεται να ΕΠιλύσει το χρόνιο πQόβλ1]μα του αποχετευτΙΧΟύ στην 

ΚοφΙνου που. παρά τα μtτρα πο" λήφθηκαν, προκαλεί μtyάλ1] οχλ1]ρία και αποτελεί 

κΙνδ'Uνο για την υΥεια των κατοίκων." 

EQώτηση ,ιε UQ. ΣΤ'Α' 194 που υπορ,λήβηχε από το Μ2λος της Βουλής εχλογικής 
πεQιφέQειας Αμμοχώστο\lχ. lO.aiQq ΑΥΥελίΟΟ\1 στις 4 ΔεχεΡρ,QίΟ\1Ι991. 

"Μετά Τ1]ν καταγγελία το" δρα ΓεωργΙΟυ Γεωργίου σχετικά με παραΥνώρισή 

του ως κύριου ερευνητή στην tρευνα γι.α το AIDS χαι τα ναρκωτικά, παρακαλείται 
το αρμόδιο Υπουργείο να πλ1]ροφορήσει τη Bo'UhTι για το βάσιμο ή μη Τ1]ς καταγγε

λίας και για το τι προτιθεται να κάμει, αν 11 χαταγγελια ευσταθει." 

EQώ'lηση ,ιε OQ. ΣΤΆ' 195 ΠΟ\1 \mοl,λήθηχε από '(Ο Βο\lλε\1τή εχλογιχής ΠΕQιφέQειας 
Λευxαισίcις χ. Πα"lo ΠαπαΥεωnίο\l στις 13 ΔεχεΡρ,QίΟ\1Ι99L 

"Αναφορικά με τις δαπάνες που κατέβαλε και συνεχίζει να καταβάλλει 1] 
κ'Uβέρνrιστι τόσο για την αμοιβή ξένου εμπειροΥνώμονα όσο και για την υπερωριακή 

αμοιβή υπαλλήλων και άλλων προσώπων που ασχολούνται με το θέμα της ιδρύσεως 

και λειτoυργLας περιφερειακών εταιρειών αγροτικών λεωφορείων, αλλά και ενόψει 

των μέτρων που λαμβάνονται για τον περιορισμό το" δημοσιονομικού ελλείμματος 

και Τ1] βελ τίωστι και ορθολογιστική διαχεΙριστι .ων δ1]μόσιων οικονομιχών του 

τόπο\l μας, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων: 

(α) Τι ποσά δαπανήθηκαν τα τελευταια S χρόνια (να δοθεΙ αναλυτική κατά
σταση) για την αμοιβή ξένου εμπειροΥνώμονα ο οποίος συμβούλευσε την 

κυβέρνηστι στο ωμα της ίδρυσης και λειτουργΙας ΠΕριφερειακών εται

ρειών αγροτικών λεωφορείων; 

(β) Τι ποσά κα.αβλήθηκαν για τον ίδιο σχοπό σε υπαλλήλους του Τμήματος 

Οδικών Με.αφορών χαιJή σε άλλα πρόσωπα υπό μορφή υπερωριών κα", 

ή άλλων εξόδων κατ'έτος και ποια εΙναι τα πρόσωπα αυτά; 

(γ) Πόσες και ποιες περιφερειακές ε.αιρεLες ιδρύθηκαν κατά την πιο πάνω 

περΙοδο και πόσες εξακολουθούν να λεΙΤO\JQΎOύν μέχρι σήμερα; 
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(6) Τι ποσά χορηγήθηκαν από την κυβέρνηση υπό μορφή x~νήτρων. δανε{.ων 
και/ή άλλως πως για Ίον ΠΙΟ πάνω σκοπό και σε ποι.ες εταιρείες; 

(ε) Ποια μέτρα λήφθηκαν Τι ποι.α μέτρα προγραμματίζει Ί'Ι x\.Iβέρνηση να 

λάβει. για να βοηθήσει τους ιδιοκτήτες των αγροτικών λεωφορειων, οι 
οπο(.(n αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης λόγω της συνεχούς 

με(ωσης τrις εργασ(ας τouς;" 

EQώ'ιηση με oQ. ΣΤ'Α' 196 πον νπOΡλtjβιpcε l1πό τον Koιν$ν).εuτιχό Exn:QόσιoJto 
τον Σοσια).ιστιχο':' Κόμματος ΕΔΕΚ Χ. Τάχη XattηIίqpIft(ltov στις 9 At1(EμOQio\J 
1"1. 

"Γιατί η oδoνtι.α.τριxή περιθαλψη δεν περLλαμβάνε-ι:αι σtO κρατικό σχΙδLO 

uγεl.ας και πώς αντιμετωπιζeι η κυβέρνηση το πρόβλημα ΠΟ\l δημι.ουργεΙται εξαιτ(ας 

της παράλεΙΨτις αυτής;" 

E~ησ .. με α". ΣΤΙΑ' 197 πο" tnCο,lήβtpcε από το Βονλεντή εκλοΥικής 7Ι:Ειιιφέοειας 
Πάφον Χ. Νίκο ΠιττοχοπΙτη στις 10 ΔεχεμJoΙoν 1991. 

"1'0 Τμήμα Avαmύξεως γδότων και το αρμόδιο YπoUΡyεΙO καλούνται να 
ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πo~ες εΙνα~ οι προθέσεις "(ους και οι 
μελέ'tες 10Uς. αν υπάρχουν. αναφορικά με την ανnKα1άσtαση 1ων ποσοτηtων νερού 
Jt01.l αηλoύvtαι από "(η γεώτρηση "(ης Λοοού για ύδρεlJση των χωριών της περιοχής. 

θtλoυμε να πληροφορήσουν 10 Σώμα αν ΠΡΟΥραμμαtί.ζouν την Kataσx.wή 
μικρού φράγματος στην περιοχή της Σαμάρας το οποto θα παρέχει νερό για άρδεοοτι 

της ΚΟLν6τηtας Λυσού και όλλων περιοχών οι oπoιt:ς δεν καλύπτονται από το 

φράγμα της Eυρtt01.l." 

E~,1σ,l .. ε αο. ΣΤ'Α' 198 που υπΟΡλήθιΡ<ε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Πά-φου κ. Νί.Η.ο Πιτταιcoπίτη στις 10 ΔtI(ε~ίoυ 1991. 

"Καλείται η Αρχή Λιμένων Κύπρου και η κυβέρνηση να πληροφορήσουν τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων ποιοι εΙναι οι λόγοι για "(ους οποίους δε λαμβάνουν 

"πόψη τους ;ι:ην κατάσtαOT] που επικρατεΙ στη θαλάσσι.α περιοχή του λιμενΙΟΚο" της 
Κάτω Πάφο" που πρόσφατα είχε ως αποτέλεσμα να καταστραφούν αρκετά σκάφη 
εξαωας της θαλασσο"(αραχής. Πώς αΎtιμnωπί.ζει " Αρχή Λιμtνων και η Kuβf:ρvηση 
το μόνιμο KΙνδιrνo που πεΡΙKλεtει ο αναφερόμενος λιμενίσκος; 

Επίσης καλούμε την Αρχή Λιμένων να πλ"ροφορήσει το Σώμα η προτίθεται 

να πράξει τώρα. μετά την κατεδάφιση το" πρσστατε\Πικού τείχους πο" υπήρχε από 

το ΚάστΡο και προς ανατολάς. αφού εκ των πραγμάtων έχει αn:oδεΙXθεΙ όη ήταν 

ενέρΥει.α καταστροφική. 

Τέλος καλεί.ται η κυβέρνηση να πληροφορήσει "(η Βουλή των AΎtΙΠΡOσώπων 
αν προτ(θεται να κατασκευάσει λιμενικό. καταφύγια γι.α την προστασΙΟ των επαγ

γελμαηών ψαράδων." 

EQώτηση με αο. ΣΤΆ' 199 που υπOΡλή&ηιcε από το Βουλε\!τιί εκλογικής πεοιφέοειας 
AeJUoo\J κ, ΧοΙστο DO\!Q'fOUOi6q Ο1:,ς 10 ΔεκεμJoΙO\! 1991. 

"Παρά τα συνεχή διαβήματα των κατοίκων το\l Ομόδο\lς κοι της γύρω 

περιοχής το ΥπουρΥεto Υγείας συνεχίζει να αρνεΙται την τοποθέτηση μιας νοσο

κόμας στο αγροτικό ι.ατρεΙο Ομόδους. Επειδή ο διορισμός νοσΟΧόμος εΙνοι απόλ\ltΟ 

αναγχα(ος για την ομαλή κοι LxaVOJtOLTltLKTι λειτoUΡγία του ιατρεΙΟυ, tρωτάtοι ο 

αρμόδιος Υπουργός γι.ατΙ είναι αδύνατη ΤΙ τοποθέτηση μιας νοσΟΧόμας στο ογρο
τικό ιατρεto Ομόδους." 
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EQώτησ,l με αιι. ΣΤ'Α' 200 που υπo~λήθηxε από '(ο Βουλ.ευ'fή εκλογικής πειιιφέιιειας 
Πάφοιι κ. Λάκη θεoδoiιλoυ σης 12 ΔεχεPl'ιιΙοv 1991. 

'Ή κακοκαι.ρία των 1:ελεUΤαίων l1μερών χαι συγκεκριμtνα οι WXυρo( άνεμοι 

προκάλεσαν διάφορες ζrιμιiς στα υποστατικό των χτηνοτρόφων της ΚΤl1νOΤQOφιχής 

περιοχής ΤΙμης. 

Οι χτηνοτρόφοι παραπονούνται ότι κάθε χρόνο προκαλούνται ζημιές στα 

υποστατιχό τους λόγω των ισχUΡΏν αν1:μων, καθώς και του λανθασμ~oυ σχεδια

σμού και του τρόπου οιχοπεδοποίl1ιτης '"l1ς xtl1VOYQOφLxiI; περιοχής. 

Γι'αυτό παρακαλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή για τα 

αχόλουθα: 

1) Σκοπεύει να παραχωρήσει οικονομική βοήθεια στους κτηνοτρόφους των 
οποίων τα υποστατικά υπέστησαν ζl1μι.ές,που είναι ένα δεύτερο πλήγμα 

μετά την ανομβρ(α; 

2) Πώς αvτιμετωπιζOνται τα παράπονα των κτηνοτρόφων για λανθασμtνo 
σχεδιασμό, τoπoθtτηιτη και οικοπεδοποίηση της xtl'lVOtQOφLxiI; περιοχής 

ΤΙμης;" 

EQώτησ,l με αιι. ΣΤΙΑ' 201 ΧΟ" \Jποφ,λήθrpcε από '10 Βοιιλευ-ι:ή εχλογιχής πε(!ιφέιιειας 
Πάφο" ιc. Γιαvνάxη Ομήιιο" σης 13 ΔεxεμJιιιΙo" 1991. 

"Ο Σύνδεσμος Άτεκνων Zεuyαριών επανειλημμένα έχει εγείρει αίτημα για 

πρόσληψη εμβρυολόγου στις κρατικές ιατρικές υπηρεσίες, ο οποίος θα παρέχει σε 

ζευγάρια συμβουλές και άλλη utLoτηpoVLxTi βoηeεια όσον αιpoQά θέματα tEXVO
ποίl1σης. 

Επειδή, παρά τις πολλές υποσχέσεις που έχει δώσει το αρμόδιο YπoυρΎt:ίo, 

δεν έχει προχωρήσει μtχρι τ.ώρα στην πρόσληΨ11 εμβρυολόγου, ερωτάται πότε θα 

ικανοποιήσει το δίκαιο ~αι λογικό αυtό αίτημα." 

EQώτ,loη με αιι. ΣΤ'Α' 202 πο" uπoφ,λή6ηxε cιπό '(Ο Boιιλεtnή εΧ)"οΥιχής πειιιφέΙΙΕιας 
ΛεμLooiι κ. Χιιίσ-ι:ο DO,,(l"'tO"Qlbq σης 18 ΔεxεμJιιί.oιι 1991. 

"Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός τι μέτρα προτίθεται να λάβει εναντΙΟν του 

Γνμνασιάρχη Ανδρέα Χριστοδουλίδ" από τη Λεμεσό, ο οποίος στην προσπάθειά του 

να υποστηρίξει Τl1ν υΠΟψηφιότητα του )(. Ιορδάνη Σoφoκλtoυς στις δημοtικές 

εκλογές κατέφυγε σε πρφτοφανεΙς αθλιότητες. 

ΣUΓΚεκριμένα ο κ. Xριστoδoυλtδης γιο αρκετές βδομάδες συμμ.εtεΙXε EVεQΎά 

στην προεκλογική f;)(στραtεια του κ. Σοφοκλέους. Η ψηφοθηρια προς όφελος του 

χ. Σοφοκλέους δεν περιορι.ζ6tαν στι.ς μη εργάσιμες ώρες γινόταν απΡOXάλυπtα κα~ 

κατά τη διάρκεια των εργάσιμων ωρών. 

Οι απαράδεκτες δραστηριόΤl1τες του εν λόΎQ) rυμνασιάρχη δε σταματούσαν 

εκεΙ Ασκούσε ΣUΣΤΗματιχά ψuχoλσyική βΙα και εκβίαζε εχπαιδευτιχούς να ψηφί

σουν τον κ. Σοφοκλέους, λέγοντάς τους: Ό Ιορδάνης θα εκλΕ'γεΙ Δήμαρχος χαι στη 

θέση του θα διοριστώ εγώ και μάλιστα στη συνέχεια θα διοριστώ χαι Πρόεδρος της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. Αν τον βοηθήσετε και παρ'ελπtδα δεν εκλεγει, 

θα utιστρέψει πίσω στην Επιτροπή και δε θα ξεχάσει όσους τον βοήθησαν'. 
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Μήπως έχουν δοθεΙ στον χ. Χριστοδουλιδη διαβεβαιώσεις από την κ'Uβtρνηση 

ότι θα διοριστεΙ μέλος της ΕπΗροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσ{ας; Αν ναι, πρόκειται 

περι πρωτοφανούς σκανδάλου. γι.ατΙ κάποιος που ασχε( εκβι.ασμσύς σε βάρος των 

σuναδίλφων του ούτε κλητήρας της Επιτροπής Εκπαιδεντικής YΠTIQt0la; δεν 

πρέπει να διορΙ!;ετοι. Εκτός και αν 11 χ~ΡVΗσl1 γνώριζε ότι ο κ. Χατζηπα\ίλου θα 
επανεκλεγόταν σ(ΥΟΙΙρα και έτσι άφησε τον κ. Χριστοδουλίδτι να ζει με το όνειρο ότι 

θα διοριζόταν μέλος της Ε.Ε.ΥΙ" 

EQώ'C110q με OQ. ΣΤ'Α' 203 που νπΟΡί.ήθΗΧε από το Βουλευτή εκλοΥιΧής :n:εQlφέQΕlας 
Λεμεσοu Χ. Γιαννάκη Αγαιιί,ου στις 20 ΔεκεμJρίoυ 1991. 

''Ο Σiιvδεσμoς Μουσικών Λεμεσού καταγγέλλει πως. ενώ υπάQχoυν δεκό.δες 

άνεργοι Κύπριοι μouσικo{ κέντρων αναψυχής γραμμένοι στο Γρa:φεΙο Εργασιας ως 

άνεργοι, κΜρα και ξενοδοχεια αnασχoλoUΝ ξένους μουσικούς με χαμηλά ημερομΙ

σθια και σε πολλές περι.πτώσεις χωρΙς καν αuτo' να έχουν άδεια εργασιας. εκδιώκ,ο.. 

ντας μάλLσtα πολλές φoeές Κυπρίους μoνσικoUς γι.α την πρόσληψή τους, 

Γ~'αυτό καλούνται τα αρμόδια Yπoυργεl.α να πληρoφoρήσovν τη B01JA~: 

(α) Κατά πόσο υπάρxε~ πρόθεση να σuνεXισtεΙ η παραχώρηση σε ξένους 

μoυσ~κoύς κέντρων αναψυχής όδειας εισόδου κα~ εργασίας στην Κύπρο. 

ενώ υπόρχουν άνεργοι Κύπριοι μο\lOικο(: 

(β) Κατά πόσο θα καθoριcπεΙ ελάχιστο όριο αμoLβ~ς για τους εν λό'Υω 

ξένους μονσικούς; 

(γ) T~ μέτρο. παΙΡνονται. για να σταματησει η εΙΟοδος και παραμ.ovή στην 

Κύπρο τt'tοιων ξένων μουσικών χωρΙς όδει.α εργασl.α.ς:" 

Απάn:φl1 ημεοομ1lνίας 12 Δεχερο"ίου 1991 του YΠOυιrtO" Υ-γείας χ, Πανίχου 
παπαΥtωcrtί.ου στην εοώτ11011 ΕΕ' 48%, ΙUΙΙQOp""ias 17 Ιανο\lO.οί.ου 1991, του 
80νΙt\l'tή εΧ),ΟΥιχής πε"ιφέ"ειας; Πόψο\! χ, ΤΙαννάχη Op'l\QO\!, 

"Σχετικά με την επίσκεψη γιατρού στην κοινότητα καλλέπειας, σας πληρο· 
φορώ ότι προς το παρόν δεν είναι εφικτή 11 επ(οχεψη γιαιροu στην κοινότητα αυτή, 

Όμως οι κάτοικοι της κοινότητας Kαλλtπειας μπoρoirv να εξuπηρετηθoύν από 

το ιατρείο στη Xouλou, που το επισκέπτεται κυβερνητικός γιαtρ6ς μl.α. φορό κάθε IS 
μίρες, ή από το ΝοσοκομεΙΟ Πάφου, που είναι πoΛU κοντά," 

Aπάvι:ηση ημε"ομην'ας 12 ΔεχεΡΟοίου 1991 του Yn;otJιrto" γΥείας χ, Παγίχου 
Πα:ιαγεωιrtίOυ στην ε"ώτησl1 ΕΕ' 514, l1p.EQOPl1yias 30 ΙανΟ\JOΩίου 1991, του 
Βου),ε\l'tή εκ),oyιχqς πε",φέΩΕιας; Πάφου κ, Λάκη θεο6οU),ου. 

"Σχετικά με την επΙΟκεψη γι.ατρού στα χωριά Καλλέπεια. Λετύμπου. Χούλου 

και Λεμώνα. σας παραθt'tω τα πι.ο κάτω: 

Στην κοινότητα Χούλου υπάρχει ιατρείο κοι την επι.σκέπτετοι ιατρικός 

λειτουργός μΙα φορό κάθε IS μέρες, 

Οι κοινότητες Καλλέπειας, Λετύμπου και Λεμώνας είναι πoλiι κοντά στη 

XouAou και σtO Νοσοκομείο Πάφου και οι κάτοικοι μπορούν να τύχουν ιατρικής 

εξυπηρέtησης είτε σtO ιατρείο στη Χούλου είτε στο Νοσοκομείο Πάφου," 



1285 

Απάντηση ημεοομηΥίας 29 Noε~oΙoιι 1991 το" YxouQYoiJ Σ\!'"fXΟLνωνιών χα, 
'EVfcov Χ. Ρένο\! ΣταιI~xη στην ε~ηση Στ'Α' 6, ημεοομηνίας 1110\1).(0\1 1991, 
ΤΟ\! Boνλnrτή εx).oyιxt1ς ΠΕοιφέοειας Λεμεσού χ, Γιαννάχη ΑΎοχΙου. 

"Σχεηκά με την εUΘUΓράμμιση!διαπλάτuvση του δρόμου Πάχνας·Πραστειοίι 
AUΔήμoυ. σας πληροφορώ το αχόλoUΘΑ: 

(ο) Ο πιο πάνω δρόμος έχει μήκος Ι4.5 χμ., 11 δε βελ:τ(ωσή του θα στοιχίσει 
(1,6 εκ. περΙΠου. Τα κατασκευαστικά σχέδια βρΙΟΧονται σε ΠQOΧωρημένo 
στάδιο και θα χαταβ),;ηθεΙ προσπάθεια. ώστε το έργο να συμπεριληφθεί 
στους επόμενους προυπολοΥισμούς. 

(β) Στον προυπολΟΥισμό Αναπη)ξεως του 1992. πο\l κατατέθηκε ήδη στη 
Βουλή, περιλήφθηχε πρόνοια ύψους ίΙΟΟ.ΟΟΟ για 'tqv έναρξη των εργα
σιών κατασκευής παραχαμΠ1ΊΙΡΙΟ\l της Πάχνας, μτ'ιχονς Ι,5 χμ .• έναντι 
ΠΡOυΠOλoyιζόμενrις δαπάνης !200.000. fl 

A:rτάντηση ημιοομηνίας 28 Νοεμροιο" 1991 του Yrιo"Q"fo\J ΣνyxoινωνιΏV )ι;αι 

ΈΟ'Υων )1;, Ρένο" Στα,,~xη στην ε~ηση ΣΤ'Α' 22, qptQ<)pqvia. 29 Ιο").ίο,, 
1991, το" Βο,,).eντή εχ).οΥιΧής πε~ιφέ~ειας Πάφο" χ, Γιαννάχη Ομήιιο", 

"Σχεηκά με την εΥχατάσταση συστήματος κεντρικού ηλεκτρονικού ελέγχου 
των φώτων τροχαίας. σας πληροφορώ τα ακόλουθα; 

(α) Το σύστημα κεντρικού ηλεκτρονικού ελέγχο" σχεδιάστηκε για την αποτε

λεσματικότερη ρύθμιση της κυκλοφορίας στα μεγάλα αστιχά. κέντρα, 

αφού λήφθηκε υπόψη η κΥXΛoφoeία οχημάτων και ο αριθμός υφιστά
μενων μονάδων φώτων τροχαίας. 

(β) Η εΥχατάσταση του σνστήματος στη Λευκωσία. Λεμεσό και Λάρνακα 
α..-τοφασ{στηκε με βάση τα πιο πάνω κριτήρια και τη βιωσιμότητα του 

έργου, όπως ΠΡOέχUψε από την τεχνικοοικονομική μελέτη που ετοιμά

στηκε από ειδικούς εμπεΙρσΥνώμονες. Σημειώνεται όη, σύμφωνα με τη 

μελέΊ:η αυτή, στην περΙΠΤωση της Πάφου δΕν ικανοποιούνται. στο παρόν 
τουλάχιστον στάδιο, οι βασικές πρoUπoθέσεις για εγκατάσταση του 
συστήματος λόγω του μικρού αριθμού μονάδων φώτων τροχαΙΟς (7 
μονάδες) και του μικρού κυχλοφοριακού φόρτου στους δρόμους της 
πόλης. 

(γ) Διευκρινίζεται ωστόσο ότι το σύστημα δύναται να επεκταθεί στο μέλλον 

και στην πόλη της Πάφου, εφόσον καταστεί βιώσιμο . " 

Απάvcηση ημΙQOμηνίας 22 Noε"'~ίoυ 1991 το" Y7τoνιrνoύ Παιδείας χ, X~ιστό
φοQOν X~ιστoφΙδη στην ε~ηση ΣΤ'Α' 30, qPEQopqviaIί 19 ΑυΥο\ιστον 1991, 
τον Βονlεντή ΙΧ).οΥιχής πε~ιφέQειας ΛενχωσΙας χ, Mά~oν Kνπ~ιανoύ, 

"Ι) Για τον εξοπλισμό των σχoλεLων για τη σχολική χρονιά 1991-'92 παραγγέλ
θηκαν μtσω του Τμήματος Μηχανογραφικών Υπηρεσιών του Υπουργείον Οικονο
μικών ι Ι 9 μικρο\.lπολοΥιστές τύπου Α Τ με τις ακόλουθες πρoδιoγραφtς; 

- Processor 80286 ΒΙ 12 ΜΗΖ 

- ΙΜΒ RAM 

- 40ΜΒ Hard DIsk SEAGATE 

- 5.25" ι.2ΜΒ DIskette Drive 
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- DMC 14" VGA CoIour Monitor 

- VGA Adapter 

- Two Seήώ Pons and Οηε Parallel Port 

- 101 Keys Keyboard 

- Greek/Lθ.tin Characters 

2) Η παραλαβτj .ων μ~κρoυπoλoγιστών atrtilioy και η εγκα.άστασή .ους στα 
σχoλεLα αναμένεrαι να cruμπληρωθούν έχρι .0 .έλος o-ι(.ωβQto" 199ι. Όπως 

φαΙνεrαι α..ό .ις προδιαγραφές, οι ΊJΠOλOγιστές αυtOΙ βρl.σxoνται μέσα στα πλαίσια 

.ων .εχνολογιών ΠΟ\l ELOtlyet.aL ο ένnμος κύριος Bo\lλε'uτης, δηλαδή είναι και 

-τύΠΟ\l ΑΤ και με έΎXQωμη οθόνη VGA. 

3) Αναφορικά με .ην παρατηρηση γι.α .ους επεξεργαστές, σημειώνονται .α 
ακόλουθα: 

Κάθε cruσxεuτj με τις προδιαγραφές πο\! αναφέρονται στο 1 με επεξεργαστή 
80286 κοστίζει περι.πOΊJ !400-!450. Κάθε cruσxΕuτ; με επεξεργαστή 80286 και με ης 
uπόλoι,πες πρoδιαγραφtς σχεδόν παρόμοιες με τις avtLOtOLxt; για 'ΙΟ 80386 (2ΜΒ 
RAM, 80ΜΒ Hard DIsk, έγχρωμη οθόνη) χοστ:ιζει περι.πο" (550. Κάθε cruσκeuΉ με 
επεξεργαστή 80386 κοσι:(ζει περLπo" .ε1.000. Κα.ά cruνέπεια είναι φανερό όtι δε 

διχαωλογεΙtαι η ΑΠΌXtJIOTJ O1.IOXEUΏΝ με επεξεργαστή 80386 α."'tλώς με 'ΙΟ δικαωλο
Υηtικό όtι UΠάΡΧOΊJν πιθανότητες στο μέλλον να OΠOKtfIθoUv ΠQOηγμt"Yα προγράμ

μαtα ΠOΊJ δε θα 'Iρέxouν σης σuσxευές τύπο\l 80286. Τονιζεται εδώ ό.ι η βασική 
διαφορά .0\1 επεξεργασττj 80386 από .ον επεξεργασττj 80286 είναι η 'Ιαχίιτητα 

Επεξεργασι.σ.ς στοιχείων. ItfIV περiJπωση της εκπα(δε"οης το πλεονέκτημα αυtό δεν 
είναι σημαντικό κρι.ήρω εJtιλoyής, για.ί στα σχολεία δεν υπόρχο"ν μεγάλοι όγκοι 

στοιχείων για επεξεργασια. 

4) ΤΟ YΠOUΡγε(o ΠαιδεΙΟς επι,πλioν θtλει να βεβαιώσει όη, και αν ακόμη 
μελλονηκά αποχ.ηθοίιν προηγμένα προγράμμα.α ΠΟ\l δε θα 'IρέχOUΝ στις σημερινές 

μηχανές, αutό δε θα σημαίνει εγχαtάλειψη των σuσχευών αυtών. Και α"τ6 διόtι οι 

ανάγκες και το φάσμα εφαρμογών 'Ιων ηλεχτρονικών "πολογιστών στα σχολεία 

μεγαλώνο\lν σννεχώς και κατά συνέπεια, όταν θα uπάρξouν νέα προηγμένα 

προγράμματα, θα αποκτώνται και νέες cruσχεuές, ενώ οι παλαιότερες θα αξιοποιού

νται με τα ήδη υπάρχοvtα προγράμματα. Εξάλλου δεν πρέπει να παραβλέπεται και 

το γεγονός ότι ο χρόνος ζωής.ων συσκευών είναι περιoρισ~νoς." 

Απάπηση ημεQOΡη\ιΙας 22 ΝοεμβQίο" 1991 το" Yιτo"ιrY0ύ Παιδείας Χ . ΧQιοτό· 

φοQO" ΧοιστοφΙδη στην lQCdtqoq ΣΤΆ' 58, ημεQOμη\lίας 19 ΣειττεμβQ'Ο" 1991, 
'10'\1 Κοιν$"λεντιχού EχπQOσώ:ι:o" το" Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τ{ιχη ΧατζηδημηΤQίο". 

"-0 εργα.ο.εχνικό προσωπικό που εργoδoτεΙτα~ από τη Σχολική Εφορε(α 
ΛευχωσLo.ς, απο.ελούμενο από 30 μέλη, θα μπορούσε ασφαλώς να αναλόβει την 
εχτέλεστι μικρών το"λάχιστον κτ~ριαχών Εργασιών, όπως την ανέγερση νέων 

αιθουσών, απOΧωρητηρl.ων, αποθηκών κτλ. σε 1.!φιστάμενα σχολικά κτΙρι.α. Όμως, η 

συντήρηση και επιδιόρθωση .ων 40 και πλέον σχολικών κτιρίων της εχπαιδε"ηκής 
περιφέρειας ΛεuκωσΙας απασχολούν σε .ttOLO βαθμό ΤOuς πιο πάνω εργα.οτεχνΙ.ες, 
ώστε δεν ΤOuς παρέXεtαι η ευχέρεια να txteλtoow έστω και λίγες από τις επεκτά

σεις που χρειάζοvtαι κάθε χρόνο 'Ια σχολεία 'Ιης ΛευχωσLo.ς. 
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ΤΟ YΠOUQΎείO Παιδείας xaL τι Σχολική Εφορεία Λεuκωσιας πιστεύουν πως 

δικαιολογείται τι εργοδότηση του πιο πάνω προσωπικου για ης καθημερινές 
ανάγκες των σχολείων και πως αuτό αξιοποιείται ικανοποιητικό, ... 

Απάντηση ημεQOμηνΙας 12 ΔεκεμO,ψnι 1991 του YIτotInoiJ E,mOflLOtI χαι Οιομιιχα

νίας χ. Τάχη Νέμιτσα στην εQώτ'1Ιση ΣΤ'Α' 100, 1ΙΡεQομηνίας IS ())(τωOQίoυ 
1991, του Βουλευτή εκλΟ'Υιχής πεQιφέflΕιας Λεμεσού Χ. 'AflIotou ΧQυσοστόμο1l . 

'Ή Αρχή Ηλεκτρισμού σε σννερΥασια με εμnει.ρoyνώμoνες διεξό,ΥεΙ μελέτη για 

τις περιβαλλοντικές επι.ίττώσεις του Σταθμού Μονής, η οποία δεν έχει συμπληρωθεΙ 

Η ερώtηση έχει παραπεμφθεΙ στην Αρχή. για να δώσει τις αναΥκαίες πληροφορίες 

μέσω του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας." 

Απάντηση ημεQOμηνίας S AEΚt~Qi01l 1991 '1011 Yn01lQyoiJ Γεωννίας και Φvσικών 
ΠόQων Χ. Α. rαΡQιηλίδη στην Εflώτ'ηση ΣΤ'Α' 106, ημεοομηνίας 23 ())(τtoPQiotI 
1991, '1011 Βουλευτή εΧλΟ'Υικής πεοιφέοειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μ ιχαηλίδη . 

"Μeλe-tάται ήδη, σε συνεννόηση με το ΥπουργεLo Εσωτερικών, το ενδεχόμενο 

κατασκειιής χωμάtινης δεξαμενής για αρδευτικούς σκοπούς στο Πελένδρι. Από τις 

προκαταρκτικές μελέτες φαίνεται ότι πρόκειται Ύια έργο πολύ δαπανηρό με συντε
λεστή εσωτερικής απόδοσης 4,33%." 

Απάντηση ημεQOμηνίας 12 Δεκεμ!ιοίου 1991 '1011 ΥΠ01lννού Εσωτεοικών χ, ΧQιστό

δο"λου Βενιαμίν στην EQόnqo" ΣΤ'Α' 134, ημεοομηνίας 23 ΟκτωΟοί01l1991, του 
Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Λειιεοού κ. Ντίν01l Μιχαηλί611. 

"Σχεtικά με την επιχορήΥηση από την κUΒΈρνηση της επέκτασης του οδικού 

φωτισμοίι σε αγροτικές κοινότητες, σας πληροφορώ ότι με βάση την υφιστάμενη 

πολιτική το κράτος ΕΠιχορηγεί το 1(1. της δαπό:νης ποιι ανaλoyεί στις κοινόtηtες 
που προωθοίιν τέτοιας φiισεως έργα." 

Απάντηση ημεQOμηνίας S ΔεκεμΟοίο" 1991 το" YnoUQ'YoiJ Γεωννίας χαι Φvσιxών 
Πόοων Χ. Α. rCΙΡQιηιίδη στην εQώτηση ΣΤ'Α' 143, ημεοομ1lνίας 23 ΟχτωΟοίου 
1991, του Boυλειn:ή εκλΟ'Υικής neQaIJiOeIat; Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ό~ δυο γεωτρήσεις στις οποίες αναφέρεται η ερώΤΊΊση εξοπλίστηκαν και 

λειτουργούν με xυβερνητ~κά εφεδρ~xά αντληηχά συγκροτήματα, που παραχωρή

θηκαν επί δανείω στην xo~νότητα Ποtαμ(τισσας για προσωρινή χρήση ενόψει ΤΊΊς 

ανομβρίας. 

Τα έξοδα λε~τoυργ(ας των δυο συΥχροτημάοων aπooελoύν ΕUΘΎνn των ενδι.aφε

ρόμενων αρδε"οών, πο\! εξασφαλίζουν xaL χρησιμοποιούν προς όφελός _ονς tO 
νερό των δuo γεωτρήσεων, σiιμφωνα με την πολιτικ'ή πον αχολουθείται σε όλες τ~ς 
παρόμοι.ες περιπτώσεις." 

Απάντηση tIIItQOpqv,a, S Δεχεμ$οίο" 1991 το\! Υπο"ννού ΓεωννΙα, κα~ Φ'υσικών 
πόοων Χ. Α. Γαl'Qιηλiδη στην εflώ'tηση ΣΤ'Α' 146, ημεοομηνίας 23 Oκταιkιo" 
1991, του Βουλευτή ΕΚλΟ'Υιχής πεοιφέοειας Λεμεσο':' Χ. Ντίνο\! Μιχαηλίδη. 

"Όπως έχω πληροφορήσει τη Χωριτική Αρχή Ποταμίησσας, δεν ιιπό:Qχει ευχέ

ρεια ανόρυξης νέων Ύεωτρήσεων Ύια αρδευηκούς σχοπούς στην Ποοαμ(τισσα με 
xUΒΕρνηηXά Ύεωορύπανα. γιατί το ΧυβερνηηΧό πρόγραμμα, που τώρα επΙΧΕντρώ

νεται στη στήριξη κo~νoτιxών υδαtοπρομηθειών. είναι πολύ βεβαρημένο. ΤΟ θέμα θα 

επανεξεtαστεΙ την ερχόμενrι άνοιξη." 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο ΚεφάλοLO Δ', Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' είναι 11 
Έκθεση της Koινoβoυλεuτικής Ε,ί"tΗροπής ΠαιδιΙΟς για το θ~μα που τιτλοφορείται 
~Xώρoς Ανέγερσης του ΠανεπιστημΙΟυ KώtρoυM • ΕισηΥούμαι, αν δεν \/πόρχει 

ένσταοτι να θεωΡ11θεΙ 11 Έκθεση, τι οποία έχει ΚUΚλoφoρτ'ισει από xaι.ρoU, αναΥνω
σθείσα. 

(Η Έκθεση θεωρεΙται αVΑγνωσθεΙσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠALΔEIAΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ "ΧΩΡΟΣ ΑΝΕΓΕΡΣΗΣ ΤΟΥ ΠΑΝΕΠΙΣ:1ΉΜIΟΥ 

ΚΥΠΡΟΥ" 

ΠαQόπις:. 

Νίκος Ανασταοιάδτις, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Ayγελt.δo" 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλι.ππου 

ΛώΡllς Λυσιώτης 

θάσος Mιχαηλt.δl1ς 

Μάρκος Κυπριανο\ι 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευηκή Ε.ιίΙΤΡΟπή Παιδείας O\!VtXLae τη μελέτη του πιο πάνω 
θέματος, που άρχισε από την προηγούμενη βουλευηχή περίοδο. πραγμαtοποι.ώvtας 

για .0 σκοπό αυτό δεκατρε(ς συνολικά συνεδρίες στο διάστημα από 'ης 9 Ιουλίου 
μέχρι και ης 5 Νοεμβρίου 1991, ημερομηνια κατά την οποία έγινε η τελική τοποθέ
τηση της Επιτροπής. Στη διάρκεω. της εξέτασης του θέματος αυτού κλήθηκαν και 
παρεUΡέθηκαν στην E:πnρomi οι ΥπουρΥΟΙ Οικovομικών. Παιδείας και Άμυνας, 

συνοδευόμενοι από ανώτερους λειτουργούς των Υπουργείων τους, ο Γενικός Εισαγ
γελέας της Δημοκρατιας, εκπρόσωποι της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του 

Πανεπιστημίου Κύπρου. καθώς επίσης και εκπρόσωποι του Γραφείου Προγραμματι
σμού, του Τμήματος Κτηματολογtoυ και ΧωρομετρΙας και του Τμήματος Πολεοδο

μίας και Οικήσεως. Σε μερικές από τι.ς σvνεδρΙες της Επιτροπής ήταν παρόντες και 

οι Βουλευτές κ. Ν. Ρολάνδης και Δ. Συλλούρης. 

Όπως είναι γνωστό, η Επιτροπή Παιδείας της aπελθούσας Βουλής στα 

πλαίσια οης συζητησης ταυ νομοσχεδίου για την (δρυση ΠανεπιστημΙΟυ στην Κύπρο, 

που τελικά θεσπίστηκε σε νόμο οον Ιούλιο του 1989 (Νόμος Αριθμός 144 του 1989), 
ανέλαβε έναντι οης ολομέλειας του Σώματος τη δέσμευση ότι "θα πσ.ρaκoλoυθεΙ με 

ενδιαφέρον όλες τις ενέρ~ι.ες που θα axoλoUΘήσoυv για την υλοποίηση οου Πανεπι
σtημίoυ" και σημείωσε ότι "πρόθεσή της είναι να σuνεχίσει να ενημερώνεται πάνω 
στο όλο θέμα, είτε αυτεπάγγελτα είτε αν της ζητηθεΙ". Μέσα σ' αυτά ακριβώς οα 
πλαίσια η Επιτροπή Παιδείας αυτεπάγγελτα αποφάσισε να ασχοληθεί και με το θέμα 
του χώρου ανέγερσης του ΠανεπιστημΙΟυ, που λόγω της φύσης και οης σοβαρότητάς 
οου κρίθηκε ό'tι πρέπει αιταραΙoηtα να απασχολήσει τόσο την (δια ως "(ην αρμόδι.α 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή όσο και την ολομέλει.α ΤΊΊς βουλής, η οποΕα θα κλΊΊθεΙ. 
σε τελευταία ανάλυση, να εγκρίνει τα αναγκαία κονδύλια γι.α την υλοποίηση οποιασ

δήποτε απόφασης που τελικά θα ληφθεΙ 
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Ενεργώντας στα πλαίσια 1ων πιο πάνω, η Ε.ι"tΙ1ΡΟπή ζή1ησε απ' όλους 10υς 

αρμόδιους φορείς να την ενημερώσουν για 10 όλο θέμα και ειδικό1ερα για 10 πώς 
και με βάση ποιες μελέπς η κ~ρντιση κα1έληξε στην επιλογή 10\1 χώρου ανέγερσης 
10υ Πανεπιστημ(ου. 

Ο Υπουργός Παιδεl.σ.ς, κα1αθέτ"οπας ενώπιον της ΕπΙ1ροπής, δήλωσε όη από 

1ις εmά επιλογές χώρου που ei:XE η κυβέρνηση ενώπιόν 1ης διεξήγαγε έρευνα για ης 
τέσσερις (δηλ. το Γέρι, την Κοχκινοτριμιθιά, την Αθολάσσα και το ΒΜΗ), από ης 

oπol.ες προέκρινε την περιοχή της Αθολάσσας και του ΒΜΗ ως 1ις δύο Μ1αλληλό-

1ερες, 10 δε Υπουργικό Συμβούλι.ο επέλεξε τελικά το Μάιο του 1990 10 χώρο 10υ 
ΒΜΗ και 1ην απόφαση αυ1ή γνωστοποίησε ο tδι.oς σ1ην Προσωρινή Διοικούσα 

ΕπΙ1ροπή στη διάρκεια 1ης 4ης συνόδου της 10ν ίδιο μήνα. 

ΟΙ λόγοι για την επιλογή του χώρου αυ10ύ, σύμφωνα με όσα κατατέθηκαν από 

10ν Υπουργό Παώείας, συνοψιζονται στο ό1Ι η περιοχή του ΒΜΗ από πολεοδο· 

μικής άποψης θεωρεΙ1αι, όπως υποστήριξε ο κ. Υπουργός, πιο κα1άλληλη από το 

χώρο της Αθαλάσσας, γιατί εκεί νπάρχει καλύ1ερη πρόσβαση. υπάρχουν τα κατάλ· 

ληλα έργα υποδομής, όπως UΔΑΤOΠΡOμήθεια. ηλεΚ1ρισμός, αποχετευ1ικά Κ1λ., και 

γιατί οι χίλιες περLπoυ σκάλες που πρoσφtΡOνtαι στην περιοχή αυτή παρέχουν 

άνεση και προοπτικές επbaασης. 

Αναφορικά με τις διαβουλεύσεις που έγιναν για "(ην παραχώρηση Εκκλησια. 

σηκής περιουσίας στην περιοχή 10υ χώρου 10" Β.Μ.Η., Ο YΠO\1QΎός Παιδείας 
πληροφόρησε την Επιτροπή ότι Ο Αρχι.επίσχοπος συμφώνησε να παραχωρήσει τις 

218 σκάλες εκκλησιαστικής γης έναντι του ποσσύ των D,3 εκ., προσθέτοντας πως 
θεωρεί τις DOO.OOO προσφορά της ΕΚκλησίας για το Πανεπιστήμιο. 

Ύστερα από 1ην ΠΙΟ πάνω γενική ενημέρωσή της η Επιτροπή έκρινε αναγκαίο 

όπως, για σκοπούς περαΙ1έρω συζήτησης 10υ όλου θέμα1ος, xa1ateeOύY ενώπιόν της 

όλες οι μελέτες και όλα τα σtOιχεl.σ. που λήφθηκαν υπόψη από την κυβέρνηση, 

προτού κα1αλήξει στην απόφασή της γι.α την επιλογή 10υ χώρου του ΒΜΗ ως 

χώρου ανέγερσης του Πανεπιστημίου Κύπρου. Ειδικότερα, ζητήθηκε όπως κατατε

θούν στην Επιτροπή:-

Τεχνικοοικονομική και πολεοδομική μελέτη για το χώρο επιλογής στο 

ΒΜΗ. 

Εκτιμήσεις 10υ Κτημα10λογίου για τ ις τιμές πώλησης της γης στις 

περιοχές του ΒΜΗ και της Αθαλάσσας. 

Σuγxριτική μελέτη όλων 1ων χώρων Επιλογής που είχε ενώπιόν του το 

Υπουργικό Συμβο"όλιο. 

Οι εισηγήσεις όλων των αρμόδιων Yπoυργε(.ωv και οργανισμών που 

εμπλέκoντα~ στο όλο θέμα. 

Χάρτες 1ων περιοχών του Β.Μ.Η. και της Αθαλάσσας. 

Το Υπουργείο ΠαιδεΙας ανταποκρινόμενο α.."tέστειλε στην EnLtΡOnTj όλα τα 

πιο πάνω στoιχεl.σ.. 
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Η ΕπιτροΠΤ\ θεωρεΙ σκόπιμο στο σημείο αυτό να παραθέσει τα κυριότερα 

σημεία της έκθεσης του Γραφείου Προγραμματισμού. '(α ΟΠΟιο. συνΟψ(ζονται στα 

πιο κάτω:· 

1. Στόχος της έκθεσης ε(ναι η σvyκριτιxΤΙ παρουσίαση των οικονομικών και 

άλλων χαρακτηριστικών των υπαλλακηκών τοποθεσιών (Β ΜΗ και 

Αθαλάσσας) που προτάθηκαν για τη μόνιμη εγκαtάσταση του κτιριακού 

σUΓXΡOτήματoς του Πανεπιστημίου, σε μια προσπάθεια να δοθεί ανnκει.

μενική εκτίμηση του οικονομικού κόστους που συνεπάγεται η επιλογή 

του χαθενός από τονς δυο χώρους και άλλων ΠQQ<1Υ6ντωv οικονομικής 

σημασ(.ας. 

2. ΤΟ Τμήμα ΠολΕοδομΙας και Οικήσεως ετοίμασε από '{Ο 1989 nρoκataQ

κτική μελέtη, στα πλαίσια 1ης οποίας εξετόσι:ηκαν συνολικά επτά 

περιοχές της ΛευχωσΙας. με βό:ση σνγχεκριμtνα κριτήρια αξωλό'Υησης 

που συγκεντρώθηκαν στα γενιχά. τεχνικά και περιβαλλονηκά χαρcι.χτηρι.

στι.κά τους. Από την όλη μελέτη δι.αφάνηκε ότι οι περlOXtς το" ΒΜΗ κα~ 

της Αθαλάσσας παρουσιάζονταν εξίσου ελκυστ~κές. ΤΟ Δεκέμβριο του 

1989, κα~ 'ύστερα από οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας, το (διο Τμήμα 

προέβη σε λεπτομερέστερη αξιολόγηση των δύο πιο πάνω επικρα-ι:έ

στερων περι.οχών και κατέληξε σtO συμπέρασμα ότι από καθαρά πολεο

δομικη άπΟ'ψΤ) ο χώρος στο ΒΜΗ υπερτερεί εκείνου της Αθαλάσσας, 

κυρίως γιατί παρέχει τη δυνατότητα της λειτουργικής αλληλοσχέτισης 

tou Πανεπιστημίου μι την αστική δομή και γιατί ήδη υπάρχουν τα βασι.

κότερα στοιχεία -ι:ης απα~τoύμενης 1Jποδομής, 

(α) ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΑ ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ: 

Χώρος του ΒΜΗ: Ο χώρος αυτός, σε μεγάλο μέρος -ι:ου οποίου 

βρίσκονται στρατι.ωτικές εΎΚοταστάσει.ς της Εθνικής ΦρoUΡΆς, 

μ..-τορεί να προσφερθεί γι.α τη μόν~μη στέγαση -ι:ου nανεπιcn:ημίοu, 

γιατί παρέχει την απαιτούμενη βασικη υποδομή κα~ μπορεί εύκολα 

να εvταχθεΙ λεΙΤΟUΡΥιχά στον πολεοδομικό χώρο. 

neQLoxti ΑθαλΔσσας: Ο χώρος αυτός, που χαρακ-ι:ηΡ(σΊηκε Q.ι-τό -ι:ο 

Τμήμα nολεοδομtας εξίσοu ελκυσΊικός, αποτελείται εξ ολοκλήρου 

από κρα-ι:ική γη. Βασικό μειονέχ-ι:ημα tou χώρου αυτο'ύ είναι η 

έλλειψη -ι:ης αναγκαίας uπΟΟομής. Αντίθεση στην επ~λoyή "tOU χώρου 

αυτο\ι έχει εκφραστεί από το Τμήμα Δασών και την Υπηρεσία περι

βάλλοντος, γιατί η ανtγf:ρση των κτιρίων του Πανεπιστημίοu θα 

περιορίσει -ι:η δυνατό-ι:ητα μιλλοντικής ένταξης του χώρου στο δάσος 

της Αθαλάσσας, το οποίο αναμένεται να αναβαθμΙσΊεΙ Ot περιφε

ρειακό πάρκο. 
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(β) ΜΗ ΜΕΤΡΗΣΙΜΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ: 

ΟΙ χuριόtεροι επιπρόσθετοι παράγοντες πο" αξι.ολογήθηχαν για 
'{ην '{ελική επιλογή το" χώρου είναι η οικονομική δραστηριοποίηση 
των ανατολικών πρoαστtων της Λευκωσίας, η λειτουργικότητα του 

χώρο", η απόδοση επενδύσεων και η προστασία του περιβόλ).οντος. 

(Ι) Οικονομική δραστηριοποίηση 

Περιοχή ΒΜΗ: Η στέγαση '{ου ΠανεπιστημΙΟ" στο χώρο αιιτό 

θα "ποβοηθήσει στην ανώmιξη των πληγέντων ανατολικών 
προαστ(ων της Λευκωσιας (ΠαλoUΡιώτισσας. Κα·'μακλΙΟυ. Β. 

Πόλου). όπου παρατηρείται μια παρατεταμένη 1JΠοtονικότητα 
μετά τα γεγονότα του 1974. 

Περιοχή Αθαλάσσας: Η στέγαση του ΠανεπιστημΙΟυ σtην 
Αθαλάσσα θα δημιουργήσει ένα νέο πυρήνα ανάπτυξης που θα 

επιταχύνει την ανάπτυξη των νόtιων και VOtιoανotOALXiliv 

αστικών περιοχών. όπου ήδη παeατrιρείται έντονη δQασττιeι.ότητα. 

(11) ΛεΗουργικότηtα "(ου χώρου: 

Η επιλογή "(ου χώρου του ΒΜΗ θεωρείται ότι θα έχει το πλεο

νέκτημα της συνύπαρξης κοι συμβt.ωσης του ΠανεπιστημΙΟυ με τη 

ζωντανή πόλη. καθώς και της ένταξής του στον ευρ"ύtεΡO πολεο
δομικό ιστό. έτσι που ο χώρος να μπορεί εύκολα νο συνδεθεΙ 

λειτουργικά με το εμπορικό κέvtρo της ΛευκωσΙας κοι την εντός 

των τειχών πόλη. Αντίθετα. η περιοχή της Αθαλόσσας υστερεί 
στο θέμα της λειτουργικότητας, γιατί εΙναι ξεχομμένη και η 

ένταξη και α..-roρρόφησή της από την πόλη είναι πολίΙ απίθανες. 

(111) Απόδοση επενδiισεων: 

Η αναμενόμενη α.."tόδoση των επενδiJσεων για τους πέραν των 

αναγκαίων εκτόσεων "(ων 250-300 σχαλών χώρους. που θα απα).. 
AOtQιωθow για την προικοδότηση του ΠονεπιστημΙΟυ. θα είναι 

ψηλότερη στην περιοχή το" ΒΜΗ παρά σ' εκείνη της Αθαλ6σσας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. με βάση tO περιεχόμενο της υπό 
αναφορά έκθεσης το" Γραφείου ΠρογραμματισμοίΙ. τα συμπληρωματικό στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιόν της και "(ην ανταλλαγή απόψεων που έγινε otO στάδι.ο "(ης 
σιιζήτησης του όλο" θέματος, επισημαίνει ορισμένα σημε(.α "(α οποία και θεωρεί 
σκόπιμο να παραθέσει για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης το" Σώματος. Τα 
σημεία αυτά εντoπ(.ζOνtαι στα πιο κάtω:-

(Ο) 'ExtaOTI 

Σε αντίθεση με όσα υποστηρΙχθηχον μεtά. στις πρώτες μελέτες του 

Τμήματος Πολεοδομ(.ας και Οικήσεως. που έγιναν tO Δεκέμβριο του 
1989. για την περιοχή ιου ΒΜΗ αναφέρεται ότι οι δυνατότητες 

επέκτασης εΙναι πολίΙ περιoρ~σμένες, γιατί ο Προtεινόμενος xώQoς είναι 

ε-Υχλωβισμένος ανάμεσα σε ιδιωτικές αναπτύξεις προς όλες l:ις καtευθύν· 

σεις. εκτός από τα νοτι.οανατολικά. όπου όμως η έκταση ιδιωτικής γης 
αναμένεται να ανα.πτυχθεΙ μελλοντικά με ραγΟΟΙο ρυθμό λόγω της εγκα
τάστασης του Πανε.· .. nστημΙΟυ. περιχλεΙOνtας το χώρο Εντελώς. Aνtιθετα. 
για την περιοχή της Αθαλάσσας αναφέρεται ότι υπάρχει η διινατότηtα 

επέκτασης προς τα αναtολικά, ιδιαΙtερα όιαν καταργηθεί η νεκρή ζώνη. 



-
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(β) Μετακίνηση (Πρατοπέδων της εθνικής Φρουράς 

Επισημαίνεται ότι το Δεκέμβρι.ο του 1989 το ΓεΕΦ αντιτάχθηκε κατη
γορηματικά σε οποιαδήΠΟΤΕ σκέψη για μετακΙνηση των στρατιωτικών 
ΕΎΧαταστάσεων από το ΒΜΗ. Από τα πρακτικά της σύσκεψης ΠΟυ πραγ
ματοποιήθηκε στο Τμήμα Πολεοδομ(ας και Οικήσεως πρoκUπτει όη η 

μεταστέγαση των στρατοπέδων, που είναι απαραίτητη πριν από την 

έναρξη των εργασιών ανtγερσης των κηρίων του Πανεπιστ11μ'ου, θεωρή
θηκε αδύνατη τόσο από το ΓΕΕΦ όσο και από το Υπουργείο Άμιινας 
λόγω του ψηλού κόστους (ΙΙ0 εκ.) και λόγω του ό'tL ο χώρος του ΒΜΗ 
θεωρείται αναντικατάστατος για την άμtrνα της περιοχής σε ενδεχόμενη 
στρα'tιωηκή σύρQαξη, γιατί αποτελεί έδρα διόφορων μονάδων της 

Εθνικής ΦρoUΡΌς και γιατΙ προβλέπεται παις θα λειτουργεΙ ως κέντρο 
διεύθυνσης επιχειρήσεων. 

ΑντΙθεΊΟ. στην έκθεση που εtοιμάστηκε από το ΓραφεΙο Προγραμματι
σμού αναφέΡΕται ότι το ΥπουρΥεΙο Άμυνας διαβεβαίωσε πως στα 

πλαίσια των προγραμμάτων του για εκσυγχρονισμό της Εθνικής 
Φρουράς περιλαμβάνεται και τι μεtακΙνηση των στρατιωτικών εγκατα

στάσεων που βρίσκονται στο χώρο του ΒΜΗ και συνεπώς η παραχώρηση 
του χώρου για τη μόνιμη στέγαση του Πανεπιστημ(ου δε συνεπάγεται 

επιπρόσθετες κεφαλαιουχικές δαπάνες, αλλά απλώς θα f.ι"tLtQxύ'w:L τις 
εργασl.ες της μετακίνησης. Eπl.σης 1'0 Υπουργείο Άμυνας διαβεβαΙωσε ότι 
στα πλαΙσια των προγραμμά1'ων του δεν υπάρχει πρόνοια για 1'η με1'αστέ

γαση των στρατιωτικών εγκαταστάσεων που βQΙσκovται στα όρια της 
περιοχής που προτάθηκε στην Αθαλάσσα, σύμφωνα όμως με προκαταρ
κτικές εκτιμήσεις του ΓΕΕΦ αυτό θα απαιτoUσt δαπάνες 'ίrψoυς t:7S0.OCM:1. 

Ο YπoUQΎός Άμυνας, που παρευρέθηκε στις συνεδρίες της Επιτροπής, 

σε αντίθεση με όσα υποστηρΙχθηκαν αρχικά, δήλωσε πως στα πλαίσια της 
αναδιοργάνωσης της Εθνικής Φρουράς έχει αποφασιστεί από διετl.ας η 

μετακίνηση πολλών μονάδων από την περιοχή το\) ΒΜΗ, ανεξάρτητα 
από το αν θα κτιστεΙ ή όχι το Πανεπιστήμιο στην περιοχή αυτή, πράγμα 
πο\) δε θα δημιουργήσει οποιοδήποτε πρόβλημα στην επιχειρησιακή 

δύναμη του στρατού, αφού στην περιοχή θα παραμεΙνουν οι αναγχαl.ες 

μονάδες που μπορούν να σuνuπάρξoυν με το Πανεπιστήμιο. Η μετακί
νηση, δήλωσε ο κ. Υπο\)ργός. θα αναληφθεΙ από το Μηχανικό Τμήμα της 

Εθνικής Φρουράς και επομένως δε συνεπάγεται οποιοδήποτε κόστος. 
Παρ' όλ' αυτά αργότερα δήλωσε στην Επιτροπή πως το κόστος της 

υλοποΙησης του όλου έργου (έργα στρατωνισμού, στρατιωτικό νοσοκο
μείο, κέντρο επισιτισμού κτλ.) ανέρχεται στα t3 εκ. 

(γ) Σχολιάζοηας ο Υπουργός Οικονομικών την οικονομική πτυχή του όλου 
θέματος, δήλωσε στην Επιτροπή ότι η επιλογή του κατάλληλου χώρου 

και της αναγχαΙΟς έκτασης που μακροχρόνια θα απαιτηθεί για την 

ανέγερση του ΠανεπιστημΙου θα πρέπει να γΙνει με βάση όλα τα 
κριτήρια, μετρήσιμα και μη. Ακόμα κι αν τελικά αποφασιστεί, δofιλωσε, 

ως καταλληλότερος χώρος ο πιο δαπανηρός, το ΥπουργεΙο Οικονομικών 
δε θα φέρει οποιαδήποτε ένσταση και θα θεωρήσει τα καταβαλλόμενα 
χρήματα ~καλά πληρωμένα", δεδoμtνoυ ότι πρόκειται για μια πάγια και 

μακροχρόνια επένδυση που θα απολαύουν και οι επόμενες γενιtς. 

Δήλωσε όμως πως, γνωρ(ζοντας τα οικονομικά του κράτους, τα απαιτού

μενα κονδύλια γι.α το επιπρόσθtΙΌ κόστος αναγκαστικά θα προέλθουν 
από δανεισμό ή από επιβολή φoρoλoγtας. 
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(6) Στο στάδιο της μελέτης το" όλο" θέματος η Επιτροπή. 'ύστερα από τη 
διαπιστωση ότι η τελική ε. ... ι.δΙωξη της κιιβέρνησης είναι τι επιλογή 
έκτασης 1 000 περΙπο" σκαλών και όχι 365 . όπως αρχικά αποφασίστηκε. 
με βάση τις οποίες έγιναν και οι αναγκαίες σνγκριτικές μελέτες, ζήτησε 

από το"ς αρμοδΙονς να καταθέσουν νέες μελ!τες με βάση την έκταση των 

1 000 σκαλών, ώστε να είναι σε θέση να αξιολογήσει τις επικρατέστερες 
α"τές περιοχές με βάση α"τά τα δεδομένα. 

Συμφωνα με τα νέα στοιχεία πο" κατατέθηκαν στην Ε...ιτροπή Q.ι.ό ΤΟ 
Διruθνντή το" Τμήματος ΚτηματολογΙΟ" και Χωρομετρί.ας. τι αξία των Ι 

000 σκαλών γης στο ΒΜΗ, όπο" γίνεται η εισήγηση να ανεγιρθεΙ το 
Πανιπιστήμιο, ανέρχιται στα fΙO εκ. περι..οςο", ενώ στην Αθαλάσσα η 

αξί.α της ΎΤ1ς πο" εισηγείται τι κιιβέρνηση είναι f4.8 εκ. περl.πo" . Αναλν
τικά τα στοιχεία αυτά έχο"" ως ακολο'ύθως:-

ΠΕΡΙΟχή ΒΜΗ 

'EK't"aoη Ιδιοκτησία ΑξΙΟ της γης 

! 

58 σκάλες Κυβερνητική 585.000 

602 σκάλες Ιδιωτική 4.595.000 

218 σκάλες ΕκχΑησι.αστική 3.000.000 

122 σκάλες Υπο"ργεΙΟ Πολέμο\! 2.000.000 
της Μ. Βρετανίας 

Σύνολο Ι 000 σκάλες Σύνολο fIO.180.ooo 

Περιοχή Αθαλάσσας 

Έκταση Ιδιοκτησία Αξία της γης 

! 

762 σκάλες κ"βερνητιχή 2.950.000 

121 σκάλες Ιδιωτική εκτός 

της περιοχής 

νδατοπρομήθειας 550.000 

117 σκάλες Ιδιωτική εντός 

της περιοχής 

νδατοπρομήθειας 1.300.000 

Σύνολσ 1 000 σχάλες Σύνολο f4.800.ooo 

Από τα πιο πάνω στοιχεία προκύπτει ότι η κ"βέρνηση θα καταβάλει ως αποζη. 

μιώσεις για απαλλοτριώσεις στην περιοχή το" ΒΜΗ flO.180.ooo (ποσό στο 0.'10'0 
περιλαμβάνονται f,585.000 πο" αποτελούν την αξία 57 σχαλών κtJβερνητικής γης). 
ενώ για την περιοχή της Αθαλάσσας f4.800.000 (ποσό στο οποίο περιλαμβάνεται τι 
αξία 762 σκαλών κυβερνητικής γης, πο" ανέρχεται σε f3.950.000). 
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Ο Διευθυντής tO\l Τμήματος Κτημα"tο)"ογίΟ\J και χωρομετρίας στις τελευταίες 
συνεδριες της En~"tΡOnTj; δήλωσε πως το χόσtoς για την απόκτηση της ΎΤ1ς στην 

περι.οχή ,;ου ΒΜΗ πιθανόν να αννλθει σι:α ίΙ3 fX. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδειας. αφού έλαβε σοβαρό: υπόψτ] όλα τα 

στοιχεία και τις απόψεις nO\J τέθηκαν ενώπιόν Τ11ς και με συναίσθηση της βαριάς 
ευθύνης που αναλαμβάνει, θεωρεί εχ προοιμΙΟυ σκόπιμο να παρατηρήσει ότι το 

Πανεπιστημιο εγκαθιδρύεται, γιατί ο τόπος το έχει ανάγκη. Συνεπώς δεν μπορεί 

ούτε πρέπει να θεωρείται απλό μέσο ανάπτυξης οποιασδήποτε neeι.oχTi; ή περιοχών, 

ανεξάQτητα από το αν οι περι.οχές οuτές επιβάλλεται να αξιοποιηθούν και να 

ανωπUΧΘoUΝ. Η κυβέρνηση έχει την ευθύνη, σε περLπτωση που οι συvτελεστές της 

καλύτερης λειτουργ(ας τον Πανe.πιστημl.oυ από τη μια και της ορθολογικότερης 

ανόπtυξης περιοχών από την άλλη δε συμπίπτουν και δε συμβαδ(ζουν, να εξεύρει 

άλλους τρόπouς ανάπτ:υξης. χωρίς αιπό να γίνεtα~ σε βόρος της πρόοδευΗκής 

ανtλι.ξης του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Σνμφωνα. με τα στo~xεια που καταtέ&ηκαν στην Επιτροπή, κα~ όπως εξάλλου 

έxε~ ήδη αναφερθεί, η κUΒΙρνηση στην αναζήτηση tOU καταλληλότερου χώρου για την 
ανέγερση του ΠανεπιστημΙΟυ επέλεξε αρχικά επτά συνολικά περιοχές, από τις 

oπoLες, aqx>U έκαμε τις σχετικές μελttες, κατΙληξε σε δύο που θεώρησε ισοδύναμες 
και εξίσου καλΙς, δηλαδή εκείνες της Αθαλάσσας και του ΒΜΗ. Την [δια γνώμη και 

άπΟψη είχε και η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή 'tΌυ Πανεπιστημ(ου, το δε Υπουρ

γικό Συμβούλιο α.ποφό.σισε να επιλιξει τελι.χά το χώρο του ΒΜΗ, απόφαση που 

κοινοποίησε και στη Διοι.χούσα Επιτροπή του Πανεπ1.O't11μί.ou. tvώ η Κοινoβouλtu

τική Επιτροπή συνέχιζε αχόμα την εξέταση του θέματος. 

Η Κοινοβουλευηκή EJntΡOJtTi Παιδείας, βασιζόμενη πάνω στην αρχή που εχ 

προοιμίου έχει θέσει, δηλαδή την καλύτερη λειτoυQΊ{,α και πρόοδο του Πανεπιστη

μίου, κα~ έχοντας υπόψη πως αιrtό θα εΙναι το Πανεπιστήμιο της Kuneou και όχι το 
Πανεπ~στήμιo μιας πόλης ή περι.οχής, τoπoθετεΙτα~ κατά πλειοψηφία υπέρ της 

χωροθέτησής του στην περιοχή της Αθαλάσσας για τους πιο κΙΙτω λόγους: 

(1) Ο χώρος του ΒΜΗ που TCΡOttLvetaL από την κυβέρνηση δεν είναι ο πιο 

κατΙΙλληλος, ενώ ταυτόχρονα vtLβαρUvεtaL ΊΟ δημόσιο με αXρει.aστες 

δαπάνες που αναμένεΊαι να ανέλθουν μαζί με το κόστος μεtακΙνησης Ίου 

σtραΤOΠΙδoυ στα ;(16 εχ., xωeΙς να υπολοΥιζονται στο πιο πάνω ποσό οι 

τόκοι από τυχόν δανεισμό. σε μια εποχή κατά την oπotα. όλοι μιλoUν για 

λιτότητα και περισυλλοΥΤι, 6ιαν μάλιστα ζητείται η επιβολή συνεχώς και 

νtων φορολογιών. 

(2) Ο χώρος της Αθαλάσσας έχει καλή προσπελασιμότητα που θα γΙνει 

άριστη με βάση το Τοπικό Σχέδιο Λεuκωσ{.ας. αφού σ' αυτό πρoβλέπeται 

η σύνδεση του χώρου με τον αmοχινητόδρομο Λεuκωσ{.ας-Λεμεσoίι, 

ΛεuκωσΙας-Λάρνακας-KoκκινOΧωριών, τη λεωφόρο Ανθούπολης και 

από εχεΙ με τον αυtοκ~νη'tόδρομο Λευκωσ[ας-Τροόδους, πράγμα που 

σημαίνει πως από απόψεως κυκλοφορίας το Πανεπιστήμιο θα είναι 

άμεσα και εύκολα προσιτό από όλες τις περιοχές της Κύπρου. 
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(3) Η πλειοψηφΙα της Επιτροπής αντικρο"ει τους ισχυρισμούς του 
Τμήματος Δασών ΜΙ των περιβαλλοντικών οργανώσεων ότι τι χωρoθt. 

τηση 'to" ΠανεπιστημΙΟ" στην περιοχή της Αθαλάσσας θα επηρεάσει το 
περιβάλλον, YLa'tL (α) το Πανmιστήμιo από ης επτά χιλιάδες σκάλες της 
περω-χής Αθαλάσσας θα χα1'αλόβει μόνο Ι 000. χωρ(ς να επηρεάζει οε 
καμιά περΙΠτωση το υπάρχον δόσος. και (β) τι περιoxiι που επιλέγηκε 
είναι δασική μεν, αλλό τελεΙως άδεντΡll. 

(4) Σημιιώνεtαι ακόμα πως τι μορφολΟΥ(α του εδάφους σtην Αθαλάσσα 

είναι σχεδόν εξ ολοκλήρου πεδινή χωρίς απότομες κ).Ισεις και κρημνoUς. 

πράγμα πο" δε ΣUμβαίνtι σtην περιοχή του ΒΜΗ. 

(5) Η περιοχή της Αθαλάσσας προσφέρει πολλούς άλλους και προς πολλές 
κατεuθύνσεις χώρους και σuvεπώς δε θα υπάρξουν προβλήματα στην 

επέκταση 1"0\1 Πανε.-τιστημΙΟυ. που σε κάποιο μελλοντικό στάδιο ίσως 

κριθεί αναΥχαΙα. Την (δια dvttll Β\!χέρεια δεν προσφέρει τι περιοχή του 
ΒΜΗ. 

(6) o~ .κεφαλαιαυχικές δαπόνες για την αγoρcl γης στην περίπτωση της 

Αθαλόσσσ.ς είναι πολΙΙ λίγες, σε αντίθεση μι τΟ' ΒΜΗ. η αγορό δε αuττi 

μπσρεί να αποφευχθεί, αφού στον ίδιο τα χά.ρ.η παυ ΠOQOυσίασε η 
κυβέρνηση προβλι!πεται εναλλακτική λΙΙση, για να μη γίνουν ιδι..ω.ικές 
αιτcιλλαtρι.ώσεις. 

(7) Ο χώρος της Αθαλόσσας σlJγχρ~νόμενoς με _αν αvtLσtαtxα _συ ΒΜΗ δε 
θα δημιoυQΎήσει κuκλoφoριακό nρoβλTiμota, επειδτi είναι στην περιφέ

ρεια _ης Λευκωσιa.ς και σuνδέεται όμεσα με _σ δίκτυο _ων αUΤΟΧινηtό

δρομων. Αυtό θα έχει ως απστέλεσμα σι προερχόμεναι από ης άλλες 

πόλεις να μπαίνσυν απευθείας στο Πανmισ.τ'!μιo, ενώ για τΟ' χώρο του 
ΒΜΗ θα αναγχόζονται να αφήνουν το δίκτυο των αvτoxινητόδρoμων 

και να δωχετε"ύονται στα _οπικά δίκt1JO της Λeuχωσίας, με α.ίτστέλεσμα 

να προκαλε'ται σιιμφόρτιση, αφοΙΙ θα αναγκάζονται να διρ.σχ(ζουν την 

πόλη, για να φτάσαυν στα ΠανεπιστήμιΟ'. Αχόμα και η προσέλευση από 

Λεuκωσία προς Πανιπισττ'!μιο θα είναι πιο εύκΟ'λη, αφο"ύ θα ακΟ'λΟ'υ

θεΙται ανtΙθετα με την κίνηση ρε"ύμα κυκλοφορίας. 

(8) Η περισχή της Αθαλάσσας παρouσιδζει επίσης άμεση ΠQPOΠΕλασιμόtl1tα 
aπό και προς την τουρχοχυπρι.ακτ'! κσινότητα. 

Με γνώμονα τις XLQ πάνω θέσεις και διαπιστώσεις _ης η πλειοψηφία της 
KσLvoβoUMιItLKTic; ΕΠΗροπής Παι.δειο.ς κρΙνει πως α καλύτερος από ,ους δυο 

ΠQOtεινόμεναuς χώρους για τη χωροθέτηση του ΠανεπιστημΙΟυ είναι ~EΙνoc; της 

Αθαλόσσας και όχι εκείνος του ΒΜΗ, γι' αυtό και καλεί την Εκτελεστική Εξουσία 

να ακυρώσει την απ6φcισή της για ανtyερση του Πανεπιστημίου στην περιοχτ'ι του 

ΒΜΗ και να προβεί στη λήψη των αναγχαίων μέτρων, ώσtε το Πανεπιστήμιο να 
ανεγερθεί στΟ' χώρο της Αθαλάσσας. 

Η πΜιοψηφ!α της Επιτροπής στη λήψη της απόφασης έλαβε πολύ σοβαρά 

υπόψη τις παραστάσεις τσυ Δτ'ιμου Λευκωσίας χαι ιδιαίτερα των περιοχών Κα'Lμα

κλΙΟυ και ΠαλoUΡιώησσας, πσυ τάχθηκαν υπέρ της ανέγερσης _ου Πανε. ... nστημΙο)) 
στΟ' ΒΜΗ. για να αναιnυχθoUν οι παραμελημένες περιοχές τους. ΕΙναι όμως πεπει

σμένη πως και με τη χωροθέτηση του ΠανεπιστημΙου στην Αθαλάσσα o~ περιοχές 
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αυΊές και πό.λ~ θα αναπτυχθούν χαΊά nρoτεραιιΠηΊα, αφού Υειτνιό!;ονν άμεσα με 

την ΠΕριοχή που έχη ε.-τ:ιλεγεΙ Πρόσθετα τι πλει.οψηφια έλαβε υπόψη σχέδιο 

ανόmuξης των αχριτιχων περι.οχών Λευκωσίας με πρoιtπo).oyισμό δαπάνης f:lO εκ. 

Αξ(ζει ακόμα να σημειωθεΙ ότι ο χώρος της Παιδαγωγικής Αχαδllμtας. που γειτ

νιάζει με 'tllV περιοχή του ΒΜΗ, θα AEL'toUΡyet ως μόνιμος χώρος στέγασης μέρους 
1:0υ ΠανεπιστημΙΟυ. Επίσης, όπως δήλωσε και 1'1 Πρόεδρος "tης Διοικούσας 

Επιτροπής του Πανεπιστημl.oυ, ένα μέρος των φοιτητικών εστιών μπορεί να 

ανεγερθεί στην περιοχή του ΒΜΗ πο\! προοριζόταν για το ΠανtπιστημιO. 

Ttλoς, τι πλει.οψηφία της Κοινοβουλευηχής Επιτροπής Παιδείας Χαλεί την 

Εκτελεστική Εξουσία να πάρει όλα τα αναyκαLα μέΊρα, ώστε με τη χωροθέτηση του 

Πανεπιστημίου να βελτιώσει και να αναmύξει ακόμα περαιτέρω '{Ο φυσικό περι.

βάλλον της περιοχής. 

Το Μέλος 11}ς Επιτροπής-Βουλευτής του ΔΗΚΟ χ. Μιχαλάκης KΙΙΠQιανoύ 

δήλωσε πως, ανεξάρτητα από τις επιφυλάξεις που έχουν αναλυθεί ενώπιον της 

Επιτροπής, το 'Κόμμα του, υιοθετώντας τα επιχειρήματα που εκφράστηκαν υπέρ της 

χωροθέτησης του Πανεπιστημ{ου στο χώρο του ΒΜΗ και πιστεύοντας ότι το Πανε

πιστήμι.ο θα πρέπει να ενταχθεΙ στη ζωή της πόλης και εκτιμώντας ότι τα πολεοδο

μικά, περιβαλλοντικά, κοινωνικά και παιδαγωγικά κριτηρια εΙναι σημαντικότερα 

από τα καθαρώς οικονομικά και έχοντας υπόψη όη θα πρέπει να eνιΣΧUΘΕΙ η 

ανάπτυξη των ανατολικών περιοχών της Λευκωσίας, τάσσεται υπέρ του χώρου του 

ΒΜΗ ως του πιο κατάλληλου για τη χωροθέτηση του Πανεπιστημ{ου. 

ΤΟ Μέλος της E.ι-ΤΙΤΡOπ'ής-BoυΛΕUΤΉς του Ι.Κ. ΕΔΕΚ κ. Ρ. Πρέντζας δι.aφώ

νησε επίσης με την πλεΙΟψΤ1φία της Επηροπής. δηλώνοντας πως τάσσεται υπέρ της 

περιοχής του ΒΜ Η, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στoιχεtα που τέθηκαν ενώπιον της 

Επιτροπής, καθώς και τη βασική σύγχρονη αντιληψη γιο. τη φύση, το χαρακτήρα. το 

ρόλο και την αποστολή ενός Πανε..-τιστημίου-Πανεπιστημίου eνταγμένoυ στην 

κοινωνία και όχι αποστασιοποιημένου από αυτή. Καθοριστικά κριτήρια για την 

τοποθέτηση του Σ.Κ. ΕΔΕΚ είναι η κοινωνική και πολιτιστική σημασία του Πανεπι

στημίου ως πνευματικού, επιστημονικού, παιδαγωγικού και ερευνητικού ι.δρύματος. 

Εξάλλου το κόστος για τα δημόσια οικονομικά δεν είναι το μόνο οικονομικό 

κριτήριο που πρέπει να λαμβάνεται υπόψη. Πολύ σημαντικότερο κριηΊριο ε(ναι τι 

επ(.δραση που θα υπάρξει στην εθνική οικονομία και από την άποψη αυτή 11 περιοχή 

του ΒΜΗ υπερτερεί καταφανώς όχι μόνο βQσχυπρόθιι:σμα αλλά και μόνιμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ήθελα να ρωτήσω αν ισχύει κάποια συνεννόηση μεταξύ των κομμάτων να 

μιλήσει ένας αχό κάθε κόμμα πάνω σ' αυτό το θέμα. Βεβαιως μου έχει ζητήσει το 

λόγο και ο κ. Ρολάνδης στον οποίο προτίθεμαι να δώσω το λόγο, όταν τελειώσιι:ι τι 

σεLQά των κομμάτων. Με βόση αυτή τη σuνεννόηση αρχ(ζω με τη σειρά και καλώ στο 

βήμα τον κ. Αναστασιάδη. 

Όχι για την Έκθεση, κύριε Αναστασιάδη. θεωρήθηκε αναγνωσθεΙσα. Ειμαι 

σίγουρος ότι δεν έχετε καμ1.ά ένσταση επί του θέματος προσωπικά. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σ.ην προηγούμενη σννεδρΙαση μας απειλούσε να τη διαβάσε~, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Eπtι.δή υπήρξαν και άλλες απειλές σήμερα, κύριε Χα.ζηδημη.ρΙου, νομ(ζω ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Eπισκιάσtηκε η δική του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

... επισκίασαν την απειλή .ου κ. Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Α ν δε μιλούσατε για απειλές, θα το έπραττα, αλλά προηγήθηκαν οι γεωργοΙ, κι 

έτσι εγώ θα το αποφύγω. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελφοι, 

Ύστερα από μια παρα.εταμένη, αν θέλε.ε, αλλά και απόλυτα δικαι.oλoγημtνη 

πάροδο χρόνου η Βουλή .οποθετεΙ.αι σήιu:ρα στο θέμα .ης χωροθέ.ησης του Πανε

πιστημΙΟυ. θα πρέπει να λεχθεί πως τι απόφαση .ης πλεΙΟψηφ(.ας πάρθηκε με 

γνώμονα .α καλώς νοούμενα συμφέροντα .ου σννόλου του κυπριακού λαού και ιu: 

βάση το σύνολο .ων στοιχείων που δόθηκαν στην EπιtΡOπή, εΙ.ε αυτά aποκαλού

νται μετρήσιμα στοιχεω είτε μη μετρήσιμα σtOιχεω. Όπως αναφέρεται και στην 

Έκθεση .ης Κοινοβουλευτικής Επι.ροπής ΠαιδεΙΟς, η Ε..-τιτροπή συνεδρίασε 13 
συνολικά φορές, ενώ δόθηκαν στους Βουλευτές όλα .α σχετικά στοιχεια εΙ.ε αυτά 

κα.ατέθηκαν στην Επιτροπή κατά .ην παρούσα σύνοδο της Βουλ'ής -εννοώ της 

νέας Βουλής- είτε αυ.ά είχαν κατα.εθεΙ στο παρελθόν σtην προηγούμενη Επι.ροπη 

Παιδείας. 'Ε"{σι, όταν αποφάσιζε η Επιτροπή, είχε μπροστά της ένα σύνολο στοι.

χείων και .ης δόθηκε η ευκαι.ρΙα να ξανακούσει όλους ανεξαι.ρέ"{ως "{ους αρμο

διους οι οποίοι εμπλέκονταν στο θέμα της επιλογής "(ου χώρου ανέγερσης του 

Πανεπιστημίου. 

θα πρέπει να υπερτονίσω πως για την ΚοινQβouλευτική Ομάδα .ου Δημοκρα

ηκού Συναγερμού, όπως χωρίς αμφιβολΙα και για εκείνη ΤΟΊ) ΑΚΕΛ, δεν ήταν 

εύκολη η απόφαση, κύριοι σuνάδελφοι, γιατί η ομάδα των δημοτικών συμβούλων 

του Δημοκρατικού Συναγερμού -και ίσως το (δια να έπραξε και εκείνη του ΑΚΕΛ

αλλά και οι "{οπικές μας ενώσεις Παλouριώτιoσας και Κα'ίμακλίου, καθώς και 

παρόγοντες και αξιωματούχοι "{ου κόμματος, πΙεζαν και πιέζουν και αξίωναν και 

αξιώνουν όπως το Πανεπιστήμιο ανεγερθεί στην περιοχή του ΒΜΗ με επιχείρημα 

όχι οπωσδήποτε τα στενά οικονομικά συμφέροντα, αλλά από τη μια οι μεν δημο

τικοί σύμβουλοι λέγουν ότι έτσι θα αναζωογονηθεί η παλιά Λεuκωσω, ενώ από την 

άλλη οι κά.οικοι των περιοχών Παλουριώ.ισσας και Κα"μακλΙου λέγουν πως κα.' 

αυτό τον '{ρόπο οι συνεχώς φθίνουσες μετά .0 1974 περιοχές θα αναβαθμιστούν θα 
αναζωoγoVΗΘoύν . 

Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα και ύστερα από σοβαρό προβλημαησμό 

μπροστά σε κάποια διλήμματα, αν θέλετε, και πολλά ερωτήμα.α καταλήξαμε στην 

απόφαση πως ο κα.αλληλό.ερος χώρος για .ην ανtγερση .ου ΠανεπισtημΙOυ δεν 
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εΙναι το ΒΜΗ αλλό. η Αθαλό.σσα. Τα σημαvtικότερα των ερωτημάτων. από την 
απάντηση των οποΙων κρΙθηχε η απόφαση της πλεWΨΗφΙας. Τιταν, κύριοι ΣvΝΆ
δελφοι, τα ακόλο\!θα: 

Μας προβλημάτισε και μας απασχόλησε ποια είναι Τι θα bteerce να Τιταν η 
επιδLωξη: Η ιδρυση Πανεπιστημίου της Κύπρου ή μιας σuyχεχριμένης πόλης ή 
περιοχής; Η απάντηση του συνόλου. Πι<Πεύω, είναι πως το υπό ιδρυση Πανεπι
στήμι.ο πρέπει να είναι το Πανεπιστήμιο της Κύπρου και η χωροθέτησή του θα 
πρέπει να εΙναι τέτοια. ώστε να εξυπηρετείται κατά το δυνατό το ΣUΝoλo του λαού. 
ανεξαρτήτως του τόπου διαμονής, ανεξάQτητα αν οι φοιτητΙς θα είναι ελληνοκύ
πριοι ή Τουρκοκύπριοι. α<ιΧ>ύ έχουμε με νομοθεσια δεχτεί πως ο χαρακτήρας του 
Πανεπιστημίου είναι δικοινοτικός. 

Το δεύτερο από τα βασικά ερωτήματα ήταν ποιος είναι ο επιδι.ωκόμενος 

στόχος: Η δημιουργία πνευματικού ιδρύματος ανάγκα ίου για την παιδεία του τόπου 
ή η ιδροοή του για να αναπτύξουμε δuσπραγoύσες περιοχές; Και πάλι χωρΙς ενδοια
σμούς πιστεύω πως η απάvtηση ήταν, και πρέπει να είναι. πως σκοπός της δημι.ουρ
γΙας ενός ανώτατου πνευματικού ιδρύματος θα πρέπει να εΙναι η ολοκλήρωση των 
τριών βαθμίδων της προσφερόμενης εκπαίδευσης. 

Ένα άλλο από τα ερωτήματα ήταν: θα μπορούσαν οι πι.ο πάνω στόχοι και 

σκοποί να σuνωτ:tιQξoυν. ώσtε να μπορούμε να μιλούμε από τη μια για Πανεπι..

στήμιο της Κύπρου και από την άλλη να πετύχουμε αυτό που Ο ΔΤιμος Λεuκωσίας 

και οι παραμελημένες πeρι.oχές Παλουρι.ιί:ιτισσας και Κα'ίμακλίου επιδιWκoυν; Η 
απάvtηση δυστυχώς είναι αρνητική και αυτό όχι με βάση αυθαίρετα συμπεράοματα. 

αλλά σύμφωνα με σuyχεκρφένα στοιχεία που δόθηκαν στην Επιτροπή Παιδεl.ας και 

τα οποω ενδεικτικά συνΟψ(ζοvtαι στα ακόλουθα: 

Πρώτο. η διαθεσιμότητα του χώρου. Ας πάρουμε το ΒΜΗ. Σε έκθεση που το 
Τμήμα Πολεοδομως είχε καταθέσει ενώπι.ον της Βουλής avaqJtΡOvtaL '{α ακόλουθα 
για το θέμα της διαθεσιμότητας του χώρου του ΒΜΗ: 

ίο θέμα της διαθεσιμότητας του χώρου που προτείνεται είναι εξαιρετικά 
κρίσιμο και είναι στο σημεΙΟ αυτό που η προκαταρκτική αξιολόγηση του 1988 
απέWΧε να εκτιμήσει σωστά τα πι.θανά εμπόδια που θα υπήρχαν για την άμεση 
απόκτηση του χώρου". 

Μιλούμε, κύριοι συνάδελφοι. για απόφαση που. όταν θα ελαμβάνετο, θα 
έπρεπε να έδινε και τη δυνατότητα της άμεσrις χωροθέτησης, τη άμεσης εξέλιξης του 
σχεδLασμoύ, των χωροταξικών σχεδίων κτλ., έτσι που να μην ήταν απλώς μια 

απόφαση που θα π1'jγαινε στις ελληνιχές καλένδες. αλλά μια απόφαση που θα 

μπορούσε αμέσως να υλοποιηθεΙ Τι αναφέρεται σ' αυτή την έκθεση στη συνέχεια; 

'Ή μεταστέγαση των στρατoπtδων, που είναι απαραίτητη -μιλά για το ΒΜΗ

πρ~ν από την έναρξη της εγκατάστασης του Πανεπιστημίου, θεωρείται αδύνατη από 
το Γενικό ΕπιτελεΙΟ της Εθνικής Φρουρό:ς και από το Υπουργείο Αμύνης. Η άπΟψή 
τους στηρίζεται τόσο στο πολύ ψηλό κόστος που εκτιμάται πως θα προκύψει από τη 
μεταστέγαση των υφιστάμενων ε-Υχαταστάσεων όσο και, πολύ σημαvτικόtεΡO. στη 

σημασία του συγκεκριμένου Xιί:ιQoυ για την αμυνηκ1'j οργάνωση της ΛευκωσΙας. Ο 

χώρος του ΒΜΗ συγκεκρφένα θεωρεΙται αναvtικατάστατος για την άμυνα της 

περιοχής σε ενδεχόμενη στρατι.ωτική σύρραξη, τόσο γιατί αποτελεί έδρα διάφορων 

μονόδων της Εθνικής Φρουράς όσο και γιατΙ ΠQOβλέπε"ται ότι θα λειτουργήσει ως 

xlvtΡO δι..εVθννσης των επιχειρήσεων". 
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Κύριοι <ruνάδελφοι, "οι αντιρρήσεις ο\Πές, όπως αναφέρεται στην έκθεστι. 

είναι πολύ σοβαρές και θtτoυν υπό αμφισβήτηση 111 διαθεσιμότηtα του ΒΜΗ-, Αυτά 
έλεγε τι Πολεοδομια σε υπόμνημα που έστΕΙλι προς την κUΒΈρνησTI το Δεκέμβριο του 
1989. 'Ασχετο αν μετά. όπως θα δείτε, κάπου ιιπάQχouν ι.σxuQwμοΙ πως μεταβλήθηκε 
η απόφαση. 

Ακόμα. όσον αφορά το θtμα της διαθεσιμότητας του χώρου. θα πρέπει να 

αναφερθώ και στα υφιστάμενα κτί.ρια στο 8ΜΗ, για να δούμε πόσο δυνατό, πόσο 

εφικτό θα ήταν, αν λαμβάναμε σήμερα, όπως την έλαβε τι κυβέρνηση, την απόφαση 

να επιλίξοuμε ως χώρο ανέγερσης του Πανεπιστημtoυ '(ο ΒΜΗ. να uλοποιηθεΙ Με 

βάση χοι πάλι την (δια έκθεση που τι Επιτροπή ε'χε ενώπιόν της "το τμ~μα 10\1 

χώρο\! όπου στεγάζονται "{Ο στρα"tόι"'tεδα της Εθνικής Φροιιράς περιλαμβάνει μεγάλο 

αριθμό μικρών μονώροφων κτιρίων διάφορων ηλικιών. που θεωρούνται αχαtάλ~ 

ληλα να επαναχρτισιμοποιηθούν για τους σκοπούς του Πανεπιοτημίοu . Γι' αυτό 

όλες o~ υφ~στάμενες o~κoδoμές θα πρέπε~ να κατεδαφιστούν. ώστε να απελευθερωθεΙ 
ο χώρος γ~α -ι:η χωροδιά-ι:αξη των Κ-Ι:ΙΡ(Ωv του Πανvcιστημ(οu". 

Kα~ ερωτώ. κύριοι συVΌδελφoι. αν υπάρχει έστω και ένας που μπορεΙ να ωχυ

ριστεί πως με βάση την απόφαση της κυβέρνησης είναι δυνα-ι:ό η προσωρινή ΔLOι.. 

κούσα Επι-ι:ροπή του Πανεπιστημίου να ζη-ι:ήσει αυριο προσφορές για τη χωροταξική 

μελέτη του Πανεπιστημ(ου. ευρισκομένων εκεΙ των κτιρLων που χρειάζονται, 

προκειμένου, άμεση κατεδάφιση. 

'Ο-ι:αν ο Υπουργός Άμυνας ρωτήθηκε στην Επι-ι:ροπή Παιδείας κατά πόσο θα 
ήταν δυνα-ι:ή ή πότε προβλέπει την εκκένωση -ι:ων χώρων με βάση -ι:η νέα θεωρ(α πως 

μπορούν να μει:ακιvηθoύν τα στρατόπεδα, ανέφερε τουλάχιστον γι.α τη νοσοκο· 

μειακή μονάδα πως πρoβλ~πεται να μεταΚΙVΗθεΙ τα επόμενα τέσσερα με πέντε 

χρόνια μετά τη συμπλτ'ιρωση του ΜακάρεLOυ ΝσσοκομεΙου. Δηλαδτ'ι αντιλαμβάνεστε 

ότι και διαθέσιμος να τ'ιταν ο χώρος, κι αν δεχόμαστε καταρχήν πως είναι δυνατό να 

ΣUΝΝπάΡΧOυν στρατι,ωτικές διοικήσεις με το Πανεπιστήμιο στο ΟΠΟ[Ο θα φοιτούν 

και Τουρκοκύπριοι, κι αν ακόμη δεχόμαστε αυτό το ενδεχόμενο, μετά τέσσερα tΊ 

πέντε χρόνια θα ε..-ταραχωρεΙτο ο χώρος για την ανέγερση του ΠανεπωτημΙΟυ. 

η αναφέρεται για το θέμα τώρα -ι:ης δι.αθεσιμότητας του χώρου της 

Αθαλάσσας: Από την ίδια κυβεΡVΗ-ι:ική και πάλι έκθεση, xίIQLOL συνάδελφοι, 
διαβάζω, 

''Ο χώρος ε(ναι αμέσως διαθέσιμος, νοουμένου ότι θα μεταστεγασθεΕ το στρα· 

τόπεδο της Εθνικής Φρουράς (στο θέμα αυτό το ΓεΕΦ δεν έχει προβάλει ουσιώδεις 

αντιρρήσεις) και τι κτηνοτροφική έπαυλη της Αθαλάσσας. Σύμφωνα με ης μέχρι 

τώρα ενδε!.ξεις, ο χώρος μπσρεΙ να απελευθερωθεΙ από τις υφιστάμενες χρήσεις 

μέσα σε λογικό χρονικό δι.άστημα. χωρΙς να δημιουργηθεΙ σοβαρό πρόβλημα". 

'Ε-ι:σι αν. κύριοι συνάδελφοι, όπως θα δεΙτ! O'tTI συνέχεια, υπάρχει η δυνατό
-ι:ητα της άμεσης διάθεσης του χώρου της Αθαλάσσας, γιατί ζητήθη-..:ε να απαλλο

τριωθούν χιλια στρ~μμα-ι:α γης στο ΒΜΗ με απώτερο στόχο τη μελλοντική oξLO

ποΙηση ; Γιατί και πάλι με βάση κάποια έκθεση ο χώρος που προσφέρεται στο ΒΜΗ 

θα εΙναι περΙκλειστος, όπως αναφέρει η Πολεοδομία, αν δεν απαλλοτριωθούν τα 

χίλια στρέμματα (όπως ήταν η αρχική σκέψη για 263) που προοριζονται γι.α οικι.. 
στικ~ς μονάδες, και συνεπώς η δυνατότητα επ~κτασής του θα εΙναι ανύπαρκτη. 
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'E'toL. αν 11 Χ'ιΙβέρνηση και τα τμήματα που παραxoλouθoύν "{ο θtμα. 11 ΠολεοδομΙα, 
.0 Γραφε(ο Προγραμματισμού κτλ., αποφασίσουν πως αύριο θtλouν να χρησιμο
ποιήσουν χομμάtL 10\.1 χώρου της Αθαλάσσσας, εΙναι σε θέση να το πράξουν, 
ανεξό:ρτητα από "{ο αν θα μεταχινηθεΕ ή όχι το στρατόπεδο της Εθνικής ΦρoUΡΆς, 

ανεξόρτη10 από την ε-Υκαταλειμμένη χτηνοτροφκή έπαυλη Αθαλό:σσας, που μάλιστα 

μέρος '(ων ΚΗρίων της μπορεί να χρησιμοποιηθεΙ για δl.OικηnκοUς σκοπούς και 

ανάγκες 10\.1 Πανεπιστημίοu. ανεξάρtη.α από το αν θα μετακινηθούν οριστικά ή όχι 
τα στρατόπεδα. Κι αυτό φαίνεται να είναι εφικτό. )'I4Τ( απλο'ύσtατα μιλούμε για 

μια έκταση 7 000 στρεμμά'tων κυβεΡVTlτικής γης άδεντρης. η \ιποδειχθεΙσα περιοχή 
είναι άδεντΡll και δε θα. υποστεί κανέναν απολύτως ζημιογόνο ή επιβλαβή επηρε

ασμό το περιβάλλον -και θα αναφερθώ ειδικότερα στο θέμα- και ταυτόχρονα οπωο

δήπο'tΕ στο παρόν στάδιο δεν απαιτούνται χίλια στρέμματα αλλά πολν μικρότερη 

έκταση γης, 

Ας δονμε όμως ένα άλλο στοιχεισ που ήταν ένα από τα κνρια ερωτηματικά, αν 

θέλετε, που μα!; απασχόλησαν και που επηρέασαν Τ11 λτ'ιΨη της απόφασης. ΕΙναι η 

προσιτότητα. η προσπελασιμότηtα. αν θέλετε, 'του χώρου όπου το Πανεπιστήμιο θα 

ανεγερθεΙ θα κάμω και πάλι αναφορά στα επ(σημα κυβερνητικά έγγραφα τα οπο(α 

έχουν κατατεθεί στην Επιτροπή. Τι λέει για το ΒΜΗ η έκθεση για το Πανεπι.στήμι.ο; 

"Προσιτότητα: Η αξιολόγηση της παραμέ'tΡOυ αυτής έγινε με βάση, προσέξτε, 
κνριοι συνάδtλφoι, τη μελλovτικτj προσιτότητα του χώρου. που θα επιτtνχθεΙ -με 

τι;- με την έγκαιρη υλοποίηση ορισμένων από lα οδικά έQΎO που προτείνονται στο 

Τοπικό Σχέδιο Λευκωσίας". Έτσι αναφέρει η Πολεοδομία πως "η προσιτότητα του 

χώρου θα γίνει ικανο:rtoιηηκΤι- πότε;- μετό. την κατασχευτj των πιο κό.τω έργων". 

ΑκοΟΟτε τα ελάχιστα έργα που θα xατασχεuαoτo'ίιν, για να δώσουν τη δυνατότητα 

προσιτότητας ή πρoσπελασιμό~τας στο χώρο 10υ ΒΜΗ: 

"(α) Του κόμβου με.αξν .ου αuτoκινητόδρoμoυ ΑΙ (ΛευκωσΙΟς- Λεμεσον) 

και .ου δασικού δρόμου Αθαλάσσας. 

(β) Του τμήματος εκείνου του δρόμου Αθαλάσσας με.αξν του πιο πάνω 

κόμβου και του ΑΤΙ. 

(γ) Του πρωτεύοντος δρόμου που συνδέει την περιοχή ΣΟΠΑΖ με.ο δάσος 

της Αθαλάσσας μέσω του δάσους .ης Παι.δαγωγικής Ακαδημίας και του 

Ρ!Κ. 

Ο χώρος του ΒΜΗ εξάλλοιι εξυπηρετείται, λέει. προς το παρόν ικανοποιητικά 

από ης αστικές συγκοινωνίες, χωρίς αυτό να σημαίνει πως αυτές δε χρειόζονται 

ουσιασικές βελ ηώσεις με την εισαγωγή κιιρίως νέων περιφερειακών διαδρομών", 

ΓΙνεται δηλαδή ξεκάθαeo πως ακόμα και το Τμήμα Πολεοδομ(ας θεωρεί ότι η 

προσιτότη.α ή προσπελασιμότητα του χώρου επί του παρόvτoς .oυλάxισtoν είναι 

όχι η tπιθυμητη, εκτός αν στο μέλλον και με βάση τα '(οπικά σχέδια λευκωσ(.ας 

κατασχευαστο'ίιν διό.φορα έργα. 

Εξάλλου, δεν πρέπει να παραyνωρ(ζεtαι και ένα άλλο βασικό γεγονός όσον 

αφορά την προσιtόtηtα. Ο χώρος που θα <Lι"tαλλοτριωθεΙ ή που απαλλοτρι.ώθηχε, με 

σuyχωρεΙτε, εσφαλμένα στο ΒΜΗ θα '(ριχοτομηθεΙ ouσιασηκά με '(ο Τοπικό Σχέδιο 
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ΛεuκωσLας και με την κατασκευή των αυΤΟΧΙΥηΊόδρομων που σας έχω αναφl:ρει. 

Δηλαδή δε θα wcάρχει ενιαΙΟς χώρος κτιριακών εγκαταστάσεων κτλ .• αλλά θα διχο
τομεΙται ο χώρος του ΒΜΗ από τα οδικά δίκτυα που θα εξυπηρετούν την περιοχή, 

σύμφωνα με το Τοπικό Σχέδι.ο Λευκωσίας. Συνεπώς και πάλι οπωσδήποτε. αντιμετω
Πίζεται το πρόβλημα της δημιουργιας όχι ενός ενιαίου χώρου αλλά ενός τριχοτομη
μένου χώρου στον οποΙΟ θα διασπαρθούν οι διάφορες σχολές και οι κτιριαxtς εγκα
_ασtάσεις του ΠανεπιστημΙου. 

Ας δούμε τώρα το Ι*μα της προσιτόΤΊ]τας της Αθαλάσσας: 

~Παρόλo που ο χώρος αυτός βρΙσκε,αι στις νοτιοανατολικές παρυφές το\l 

ασtικoiι συμπλέγματος της ΛεUΚωσΙας, η προσιτ6τητά του μπορεΙ να βελ"nωθεΙ 

ουσιαστικά, νοονμ.ένου ότι θα υλοποιηθούν τα οδικά έργα πσυ πρσ'tΕΙνοvtοι από το 

Τοπικό Σχέδι.ο Λευκωσίας για την περιοχή. Αυτά αφορούν -εΙναι δυο τώρα και όχι 

τρια, όπως ήταν στην όλλη περΙΠτωση: (α) τον κόμβο ανόμεσα στον αυτoκινητό~ 

δρομο Α Ι κα~ το δασικό δρόμο της Αθαλόσσας και (β) τη δι.απλότυνση και αναβό:θ~ 

μιση του δασικού δρόμου σε πρωτεύοντα περιφερειακό άξονα". 

Δηλαδή μόνο δύο από τα άλλα αναγκαία έργα που προτείνονται για την 

προσπελασιμότητα του χώρου του ΒΜΗ ε'να~ αναγκαω για την Αθαλόσσα. 

Ακόμα θα πρέπει να αναφtρω πως για τον (διο λόγο αναφέρθηκε το εξής από 

τον κ. Καλαθιό ~και διαβόζω από τα πρακτικό της Επιτροπής Παι&ίaς τι αναφέρ

θηκε από τον αρμόδιο της Πoλεoδoμtας: 

Ερώτηση: Ποια είναι η πιο προσπελόσιμη περιοχή, εκείνη της Αθαλόσσας ή 

του ΒΜΗ; 

Απόντηση (Στ. Καλαθιάς): Σίγουρα η περιοχή της Αθαλόσσας είναι πιο ευκο

λοπρόσιτη προς τις όλλες πόλεις. 

Και εδώ θέλω να δώσω ιδιαίτερη έμφαση, κύριοι συνάδελφοι, γιατί κάποιοι 

είπαν. υπερτόνισαν. αν θέλετε, όπως θα δείτε στη σuνtχεια, τις αντιρρήσεις των 

Τουρκοκυπρίων ότι είναι μακριό: η Αθαλό.σσα και παραγνώρισαν, όταν λόμβα.ναν 

την aπόφαση' τους Ελληνοκυπρίους, το αν και κατό πόσο θα έπρεπε να ληφθούν 

νπόψτ] οι θέσεις τους για τη χωροθέτηση του Πανεπιστημίου. Σας αναφέρω τι επί 

λέξε~ αναφέρθηκε από τον (διο: "Οι Το"ρκοΚ'ιΊπριοι αρνήθηκαν την περιοχή της 

Αθαλάσσας, γιατί εΙΠαν ότι είναι μακριό". Το ίδιο όμως είπαν και οι Λαρνακε(.ς, 

εΙΠαν και οι AμμOχωσtιανoι. είπαν και οι ΛεμεοιανοΙ. είπαν και οι ΠαφΙτες. Αυτό 

δε μέτρησε. Και μέτρησε το ότι οι Τουρκοκύπριοι είπαν "είναι πιο κοντό μας το 

ΒΜΗ". ΕκεΙ δηλαδή υπαγορεύεται η θέση του Πανεπιστημίου. 

Και θα ήμαστε πρόγματι ασυνεπείς με τη θέση που υιοθετήσαμε. ότι δηλαδή το 

Πανεπιστήμιο είναι δικοινοτικό, αν 11 περιοχή της Αθαλόσσας δεν είχε την αυτή 
προσπελασιμότητα προς την κατεχόμενη Κύπρο ή, αν θέλετε. τη μελλοντική πολι

τεία του ομόσπονδου κυπριακού κρότους. Συνεπώς -και αυτά φαίνονται επΙσης στα 

πρακτικό~ και η μια και η όλλη περιοχή προσφέρο"ν την αυτή προσπελασιμότητα 

προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα. 

Επομένως. αν και ορθό δLδεται σημασΙα σto"ς Τουρκοκυπρίους ή στις αξιώ~ 
σεις τους. ωστόσο επιβόλλεται εμεΙς να μην παραγνωριζουμε τις επιθυμίες των 

Ελληνοκυπρίων. Και θα δείτε πόση σημασΙΟ έχουν τα όσα λέγω. όταν θα κόμω 
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αναφορά στα στoιχεl.α των φοιτητών και στο πού διαμένουν, και συνεπώς και ποια 

και πόση σημασία έχει το γεγονός της ε..ίτιλοΥής του χώρου. όσον αφορά τουλάχιστον 

τους πολΙτες της Κυπριακής Δημοκρατίας που δε διαμtνoυν κατ' ανάγκην πέριξ των 

χώρων του Πανεπισtημ(.oυ, όπως μας ανέφεραν μερικοΙ στην Επιτροπή Παιδείας. 

Υπήρξε και κά1:Ι άλλο. από τα σημαντικό"τερα ίσως που μας προβλημάτισαν, 
κύριοι ΣUΝάδελφoι, και αυτό ήταν οι δUVΑτότητες ανόJπυξης .ης Παλουριώτισσας 

και του Κα'ίμακλιου. Άραγε υπήρχε Τι υπάρχει κανtνα κόμμα που δε θα πλτjρωνε 

πολιτικό κόστος, αν λάμβανε αντίθετη από _ις πιέσει.ς απόφαση; Εμείς εl.παμε ότι θα 

πρέπει να είμαστε υπεύθυνοι, ανεξαρτήτως πολιτικού κόστους, και με βάση αυτή τη 

θέση αποφασίσαμε. Βεβαι6Ίατα την ανάπτυξη της Παλουριώτισσας και .ου Κα'Lμα

χλΙο" και την επιθυμούμε και Ίην επιδιώκουμε. Και ως Επιτροπή Παιδείας, όταν 

επι.σκεφθήκαμε τη Δι.οικούσα Επιτροπή του Πανεπιστημίου και σuσκεφθτ'ικ.αμε για 

τα προβλήματα που αντψετωπίζει, η πρώηστη ερώτηση που υποβάλαμε ήταν, 
επει.δή θ~λoυμε την ανόπτυξη της Παλουριώτισσας και του Κα'ίμακλίου, η εξής: Αν 

στους χώρους του ΒΜΗ που διατίθενται ανεγερθούν οι φοιτητικοί ξενώνtς, οι 

φoιτητικ~ς εστίες, αυτό δε θα βοηθήσει, 11 φοιτητική ζωή δηλαδή, η κοινότητα η 
φοιτηηκή, που θα ζει μάλιστα τις ώρες που πρέπει -και που εΙναι α,τό τα xuew 
επιχειρήματα- στο χώρο της Παλουριώτισσας και του ΚαΊ:μακλιου, συμβάλλοντας 
~τσι στην ανάm:υξη των δύο περιοχών; 

Η απόντηση και της Πρo~δρoυ και των μελών της Διοικοuσας Επιτροπής του 
ΠανεπιστημΙΟυ ή.αν σαφ~στα1α καταφατική, γιατί αυτό συμβαίνει στα περισσό1ερα 

κρό.1η 10υ κόσμου, και θα ήταν δυνα1ό να εξυπηρετούνται οι φoιτητ~ς με ποδηλατό

δρομους, με πεζόδρομους, με αστικές σuγκoινων(ες και ίσως θα συμβάλλαμε tι:oι 

επιτέλους και στην επιβίωση 1ων αστικών συγκοινωνιών, που αντιμετωπίζουν σοβα
ρό1ατα πQOβλήμα1α επιβί.ωσης λόγω μη χρήσεώς τους ή λόγω καχής χρήσεως του 

ι.διωτικοίι αυτοκινήτου, αφο,,; tι:σι καλοπερασόκηδες που είμαστε απλώς εμφανιζό

μαστε κάποτε στην τηλεόρα01l, για να ποuμε "περπατώ για την καρδιά μου". Ενώ, 

όταν πρόκεΙ1αι για 10υς χώρους ανέγερσης του Πανtπιστημ(oυ, προβληματιζόμαστε 

και μας απασχολεί το αν οι φοΙ1η1ές θα διανύουν πεζή ένα ή δυο χιλιόμετρα, όσοι 

φυσικά θα έχουν 10 προνόμιο να επιλέγουν χώρους γύρω από 10 ΠανtJ'ηστήμι.ο, 

Αλλά και πάλι έχει σημασία αυτό που θα σας αναφέρω: Ό1αν στη σννέχεια θα 

γίνεται αναφορό. στο ποσοστό 1ων φοιτητών της Λευκωσίας που κατάγονται από 1Lς 

περιoχ~ς της Λευκωσίας, θα διαπιστώσετε πως το μέγιστο ποσοστό προέρχεται από 

την πόλl1 και επαρχία της ΛευκωσLας και αυτοί δε θα έχουν συνεπώς 111ν ανάγκη να 
ενοιχιάσουν χώρους γύρω από το Πανεπιστήμιο, έτσι που, αντί να χρησιμοποιούν 

τηλέφωνα, να χρησιμοποιούν διά ζώσης τη φωνή τους, για να επικοινωνούν μεταξ"; 

κοιτώνων και δι.δακτηρ(ων, 

Επομένως, μια Q.ι-τό τις εισηγήσεις μας είναι η ανiγερ01l 1ων φoLtηtLxiliv 

ξενώνων στις περιοχές αυτές, ttOL που να δώσουμε ζωή και στην Παλοιιριώτισσα 

και στο Κα"μακλΙ 

ΔΜερο, αναφίρθηκε -και λήφθηκε υπόψη αυ1ό- ότι 010 χώρο 10υ ΒΜΗ θα 
ανεγερθεί ΓUμνάσΙO χαι δημοηκό σχολείο. Δηλαδή με βάση τα στοιχεια που έχουμε 

μπροστά μας, τις εκθέσεις 1ων εμπειρογνωμόνων, στο χώρο 10υ Πανε."tιστημίου θα 

"πό:ρχει γυμνάσιο, δημοτικό, νηπιαγωΥε[ο κι έτσι φαίνεται να συμβολίζονται και οι 

.ρεις βαθμιδες της εκπαΙδευστις κα~ θα ΣUΝαγελό.ζOντα~ όλοι μαζί. Δεν ξέρω αuτό 
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πόσο εΙναι ορθό από παι.δαγωγ~κής άποψης, αλλά φαΙνετα~ ό.ι υπάρχει τι Εισήγηση. 

Συνεπώς, κάποια σχολεία θα χηστούν στην περιοχή, και πάλι δηλαδή θα δοθεΙ ζωή 

και στην Παλονριώησσα και στο Καψακλ!. 

Υπάρχει όμως και κάη άλλο. Υπάρχει ένα. αν θέλnε. πακέτο μέτρων, μι.α 

δέσμη μέτρων που εισηγήθηκε 1"0 ΕΒΕΛ Λευκωσ[ας και που το μέγιστο έχει γΙνει 
αποδεκτό και από τον Πρόεδρο. νομιζω, της ΔημοχρατΙΟς, πο" έχει εξαγγείλει 

μάλιστα και δαπάνη ύψονς .εισ εκ. για την αναζωογόνηση των παραμεθόριων 

περιοχών .1'\ λέξη "παραμεθόριων" είναι εσφαλμένη, γιατί δε δεχόμαστε ότι υπάρχει 
μεθόριος. αν θέλετε, λοιπόν, των ακριτικών περιοχών, που εξαιτwς της εισβολής 

και της γειτνίασης με τα κατεχόμενα παΡOUOι.άζoυν μια φθΙνouσα κάμψη όσον 

αφορά την ανάπτυξή τους. Και είναι μια σειρΔ μέτρων που, αν ιιιοθετηθεΙ. oLyoUQO. 
το Κα'Cμακλι. η ΠαλOUΡιώτισσα αλλά και οι άλλες περι.οχές μΕΤ(ι βεβαιότητος θα 

αναπτυχθούν. Και ήδη έΡΥα γίνονται. Kα~, όταν ρωτήθηκε ο αρμόδιος από τον 

κ, Πρέντζα, αν θυμούμαι καλό, κατά πόσο οι φοιτητές του ΑΤΙ 'ή άλλων σχολών 

έχουν ενοικιάσει τις ανακα~νιζόμενες κατοικίες που -ytιτνιάζΟυν με τις περιοχές, τι 

απάντηση ήταν ότι δεν προσφέρονται προς ενοικίαση στους φοιτητές αλλό σε νεαρά 

ζευγάρια, Ύια'tΙ θέλουμε συνεχΤι ζωτΊ στις περιοχές, Συνεπώς, είναι κάτι άλλο που η 

Χ'υβέρνηση επιδΙωξε και επιδιώκει -και ορθότατα. αν θέλετε- αντί της εποχιακής 

παρουσίας φοιτητών σ' αυτές τις περιοχές, 

Υπάρχει ακόμα κάτι που εnηρέασE! τη λήψη της απόφασης, γιατΙ bev παραγνω
ρίζουμε, επαναλαμβάνω. 'tTIV αναΥκ.αιότητα ανώn:UΞης της Παλouριώτισσας και του 
Κα'ίμακλίου, Είναι τα κτίρια της Παιδαγωγικής Ακαδημίας. κύριοι συνόδελφοι. τα 

οποία ήδη ανoικoδoμoύνtαι. ανακαινι.ζονται και θα αποτελούν τμ'ήμα του Πανεπι,.. 

στημl.oυ το οπο(ο eLvaL στην Παλouριώτισσα, θα παραμείνουν εκεΙ που είναι και 
συνεπώς όχι μόνο προσφέρουν τη δυνατότητα ύπαρξης του Πανεπιστημ(ου ή 

σχολών του Πανεπιστημίου και στην Παλουριώτισσα. αλλό, αν θέλε.ε, και στα 

επιχειρήματα -που τα δέχομαι- κάποιων του Δήμου Λεuκωσίας, ότι δηλαδfι άλλο να 

είναι το Πανεπιστήμιο οης πρωοεύουσας που θα πρoβάλλεtα~ προς τα έξω, 

απαντούμε όη άνεtα μπορούν ως κεντρική διεύθυνση να χρησιμοποιούνται τα 

κτίρια ή η ΔιεOOιrνση της ΠΑΚ και έτσι το ΠανtΠιστήμιo της Κύπρου να εδρεύει στη 

AeuκωoLQ, Κανένας δε λέει ότι θα πρέπει να αναφέρουμε χαι τους άλλους χώρους 

όπου θα στιγάζονται σχολές του Πανεπιστημίου , θα είναι τα πρώοα κτίρια πόυ θα 

στεΎάσουν το Πανεπιοτ'ήμιο και από ιστορικ'ής συνεπώς πλιυράς δεν μπορε' 

κανένας να το αρνηθεί αυτό και άνεtα συνεπώς μπορεί να θεωρηθεί ότι η κεντρικΤι 

διοίκηση θα εΙναι εκεΙ όπου σήμερα στεΎάζιται και θα στεγάζεται στο μέλλον το 

Πανεπιστημιο. δηλαδ" στα σημερινά κτίρια της ΠΑ Κ, Σuνvτώς και αυτό το επιχεί

ρημα διαπιστώσαμε ότι ιξέλι.πε και συνεπώς το Πανεπιστήμιο θα μπορούσε να ι(ναι. 

και είναι. το Πανεπιστήμιο της πρωτεύουσας της KiιΠΡOυ και κατ' αυτό τον τρόπο 

το μήνυμα πο\! θα θέλαμε να δώσουμΕ! προς οα έξω διδεται άνnα, 

Ένα άλλο σημαντικό ερώτημα, κύριοι συνάδελφοι, 'ήταν αν η περιοχ" της 

Αθαλάσσας σε σύγκριση με εκιΙνη του ΒΜΗ θα δημιουργήσει προβλήματα στέγασης 

στους φοιτητές, αφoiι προβλ'ήθηκε ο ισχυρισμός πως κατά κανόνα οι φοιτητές στεγά

ζονται στις γύρω α, .. τό το πανεπιστήμιο πιριοχές, Και πάλι θα αναφερθώ σε συΥχε.. 
κριμένα στοιχεία, κύριοι συνάδελφοι, Ας εξετάσουμΙ! τα στοιχεία που δόθηκαν στην 

Επιτροπή, για να δούμε πόσο 10 προβαλλόμενο μειονέκτημα ευσταθeΙ 
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Πρώτο, είναι .0 πρόβλημα το στεγασηΧό. Η δ'ήλωση του Τμήματος ΠoλεQδo.. 

μΙας, όταν νποβλήθηκε ανάλογη ερώtηση από M~λoς της Επιτροπής, ή.αν πως τι 

Λευχωσια ανημετωπίζει ευρύτερο στεγαστικό πρόβλημα. Συνεπώς και στη μια και 

στην άλλη περίπτωση ΤΟ' πρόβλημα είναι υπαρκτό. Αν λάβετε υπόψJ]. Χ"ΡΙΟΙ συνά

δελφοι . ότι 11 απόσταση της Αθαλάσσας από τις πεΡLOχές Κο'Cμακλίο" και παιο\)
ριώτισσας δεν υπερβαίνει τα τέσσερα χιλιόμετρα -και είναι από ένα μέχρι τέσσερα 

χιλιόμετρα από ης πυκνοκατοικημένες περιοχές- αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορεί να 

σοβαρολογεί κανtνας, όταν λέει ότι, αν βηματισουν και ολιΥον οι φοιτητές μας. θα 

ιιποστούν τις συνέπειες των αθλητών ή της υπερκόπωσης των μυώνων τους. 

Πιθανόν να συνοδεύουν και τον YΠOUQΎό Υγε(ας στις διάφορες εκδηλώσεις, αφού 

πρέπΕΙ να φρovtΙσOιιμε. να δούμε και τι γίνεται και με την καρδία μας καμιά φορά. 

γιατί φαίνεται ότι αυξημένοι είνα~ οι θάνατοι από tTlV αΚΙVΗσ(.α των Kυπρtων. tTlV 
καλοπέρασή τους και ΤTl χρήοTl του αυτοκι'\οήτου, 

θα έλθω τώρα σtO θέμα το" χώρου διαμονής των φοΙΤΤιτών και στα στοιχεία 

που δόθηκαν με βάση έρευνα του Τμήματος Πολεοδομίας. Κύριοι συνό:δελφοι. με 

βάση τα όσα λέχθηκαν oτTlV Επιτροπή -ακούστε. για να ανtιλψρθείτε πόση σημασία 

έχει και ΤΙ προσπελασιμόττιτα και ΤΙ προσιτότητα του χώρου και τα προβλήματα τα 

κυκλοφοριακό: πο" πLθανόν να προκλτιθούν. αν επιλε'Υεί ο χώρος. του ΒΜΗ ανtί ΤTlς 

Αθαλάσσας- τα σtOιχεΙO της έρευνας είναι τα ακόλoUΘΑ: 

"Στο Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο το 50% των φοιτητών προέρχεται. 
κύριοι συνάδελφοι. από τη Λεuχωσ(.α, ΤTlν αστική περιοχή Λεuχωσl.ας και τα περι.. 

χωρά ΤTlς". Συνεπώς, αν το ΑΤΙ έχει χίλιους φοΙΤTlτές, οι πεντακόσιοι πρoέΡΧOνtαι 

από τη Λευκωσία, tTlV αστική περιοχή και τα περίχωρα, και δε θα μετακιντιθούν 
ψιισικά , για να βρουν γύρω από ΤTlν περιοχή του Α ΤΙ ή του Πανεπιστημίου στέγTl ή 

δωμάτια για στέγαση. 

"Από τους φοΙΤTlτές που οι οικογένειές τους μένουν στTl Λεμεσό το 70% 
επιλέ-γει να κατοικεί στTl ΛενχωσΙα". Συνε,ίτώς, ένα 30% των φοιτητών της Λεμεσού 
χρησιμοποιεί καθημερινά τον αυταιnvητρόδρoμo, για να πηγαίνει στο ΑΤΙ. 

"Από τους ΛαρνακεΙς -και έχει μεγάλTl OTjμασία, κύριοι συνό:δελφοι- ιιπάρχει 

ένα αρκετό: μεγάλο πoσOσtό, γύρω στο 35%, που επιλέγει να ζει στTl Λεuκωσία", ΟΙ 
υπόλοι.ποι. δTlλαδή το 65% των Λαρνακέων και ίσως και των κατοίκων των ελεύ
θερων περιοχών ΤTlς Αμμοχώστου, διαμένουν στα σπίτι.σ. τους. χωρίς να χρειάζεται 

να ενοικιάσουν πέρι.ξ του ΠανεπΙΟΤTlμ{.οιι χώρους. ΤΟ 65%, παρακαλώ, των Λαρνα
κέων και το 30% των Λεμεσι.σ.νών! 

ΜΑπό το σύνοΜ> των φοΙΤTlτών του Ανώτερου ΤεχνοΑογικού Ινστιτούτου 

φαίνεται ότι το 70% μtνει στη Λευκωσία". Από το σύνολο αυτό το 30% διαμtνει 
oλλou. Αλλά και στη Λευκωσtα πού διαμένουν; Πώς θα π.ηγαίνouν στο ΒΜΗ εκείνοι 

που διαμένουν στον Ιππόδρομο ή εκείνοι που μένουν σε ό:λλες περιοχές και θα 

θέΑουν να πάνε στο ΒΜΗ; Πόσους άραγε δρόμοιις θα ακoλouθo"" και πόση κvχλo

φοριακή OlJμφόΡTlση θα προκαλείται, αν επιλεγεί ως χώρος το ΒΜΗ αντΙ ΤΙ 

Αθαλό:σσα; 

Ας δούμε όμως και ορισμένα άλλα στοιχεί.α, ποιι και πάλι είναι ενδεικτικά. 

Όσον αφορά ΤTl Σχολή Φρειδερίκοιι -αν δε με απατά ΤΙ μ'\οήμη μου, ΤΙ Σχολή Φρειδε

ρΙκου είναι προς την περιοχή της ΠαλoυρLώτισσας και τοιι Κα'ίμακλΙΟu- τι γίνεται 
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σ' αυιή την περίπtωση; ''Ογδόντα 10ις εκατό των Λεμεσιανών φoι-tητών διαμένει στη 

Λεννωσ(α" δηλαδή χα~ πάλι ένα 20% δι.αχινεΙται Μ30% γLα τη Λάρνακα Μ δηλαδή το 
70% των Λαρναχέων φοιτητών του Φρει.δερ(κου διαμένει στα σπίτια τΟ'υ. 

Όσον αφορά την Παι.δαγωΥική Ακαδημία, τα ποσοστά ixo1.lV ως ακολούθως: 
"Το 53% δεΙχνει .1'1 έρεuνα δηλαδή· ση προέρχεται από τη Λεuχωσ(o και τα περί
χωρό: της". Πάλι δηλαδή μένουν μόνιμα σε χώρους .έτoι.ouς. που δεν έχovν ανάΥχη 

να στεγαστούν παρά το πλεUΡΌΝ του Πανεπιστημ(ου. Αutή δηλαδή η ευαισθησία για 

μερικούς ανθρώπους που θα χρησιμοποιούν τα πόδι.a τους δεν αφορά το 53% ",ων 
Λεuχωσιατών, οι οποίοι πιθανόν να μένουν σε απομακρυσμένες συνοιχιες; Τόση 

εuαισθησ(.α για ορισμένους τεμ.."'tέληδες που επιλέγουν πάvτα 'τΟ χώρο '{ου Πανεπι,... 

ΟΤTlμ(οu; Και εΙναι αυτό επιχε(ρημα για να προβάλλεται με σοβαρότητα; 

Αλλά θα ρωτήσω και κάτι άλλο: Τι επιτέλους γίνεται στο εξωτεριχό σήμερα με 

τους φοιτητές μας; Πού διαμένουν o~ 12 000 κα~ o~ κατά καιρούς χιλιάδες που έχουν 
περάσει από πολλά πανεπισc:ήμια σt ολόκληQO τον κόσμο; Πού μέναμε εμείς, όταν 

φοιτούσαμε σc:o Πανεπιστημιο άλλοι των Αθηνών, όλλοι άλλων χωρών και ούτω 

καθεξής; 'Εξω από την πόρτα του πανεπιστημΙΟυ, κύριοι συνάδελφοΙ.; Χρησιμο

ποιούσαμε ή όχι λεωφορεια; Χρησιμοποιούν ή όχι λεωφορεία σήμερα Οι φοιτητές 

μας στο εξωτερικό; Γιατί τόση ευαισθτισία για δύο με τρία χιλιόμετρα στην Κύπρο; 

Είναι άραγε βόσιμο αυτό το EΠιxεl.ρημα που θα μπορούσε να ληφθεί υπόψη; Να μην 

είναι ξεκομμένο, λtει, και μακριά από τους χώρους στέγασης των φοιτητών! Να 

μάθουν ΕΠιτέλους και οι Κύπριοι φοιτητές, όπως έμαθαν όσοι από τους ΚυπρΙΟυς 

ιΙπήρξαν φοιτητές ή φοιτούν στο εξωτερικό, να χρησιμοποιούν τα μέσα παιι ο θεός ή 
ο άνθρωπος δημιούργησε για τον άνθρωπο είτε αuτά λέγονται αυτοκίνητα είτε λέγο

νται πόδια είτε λtγoνται ποδήλατα. 

Αλλά θα ρωτήσω και κάτι όλλο. Υπάρχει μια όλλη άπΟψη, υπάρχει ένα όλλο 
σοβαρό επιχείρημα. κύριοι συνάδελφοι. ΔημΙΟιΙρΥήσαμε τις EΚ.ι-ταt.δεuτικές περιφέ

ρειες. Φuo~κά. Ο λόγος nou τις δημΙΟιΙργήσαμε ήταν για να αναζωογονηθεί η ύπαι.
θρος, για να μη διαλυθούν οι κοινότητές μας κοι για να ΤΟιΙς δώσουμε Χάποιες 

εuκαιρLες. Άραγε αιποί οι εοο'σθτιτοι της Πολεοδομίας γιατί δε δείχνουν κατανόηση 

-και του YrcoUQyeΙOu Παιδειας, για να είμαι ειλικρινής- όταν προβάλλονται επιχει.

ρήματα από χάποιες χοινότητες, όπως "Χύριοι, ξέρετε, η χατε\ιθυνσή μας είναι προς 

τη Λεuκωσ(.α και συνεπώς, αν είναι, δώστε μας περιφερειαχή σχολή ποιι είναι προς 

τη Λεuκωσ(.α", αλλά αντιστρέφουν μάλιστα την πορεία και μπορεί να τους στείλουν 

και σt άλλες κοινότητες; Για τα ανήλικα αιΙτά παιδιά δεν uπάρχει ευαι.σθησία στο 

ΥΠΟιΙργεΙΟ για την α.πόσtoση nou διανύουν καθημερινά: Οι txΠO.ιδενηκές περιφέ
ρειες λειτουργούν χαι ορθά λειτουργούν και λειτouργoύν και χρήσιμα μάλισc:α χαι 

αποδοτικά. Εδώ με τους φοιτητές δε θα λειτoιIQΎήσoυν άραγε, αν οι φοιτητές μετα

βαίνουν με το πόδια τους στο Πανεπιστήμιο; Οι ανήλικοι μπορούν να το πράπουν. 
Οι ενήλιχοι αδυνατούν; 

Αλλά, γιατί δε μας λtνt χαι πού στεγάζεται το ΑΤΙ; Πώς πάνε οι φοιτητές στο 

ΑΤΙ; Πού διαμένουν οι φοιτητές τοιι ΑΤΙ; Είναι μέσα στο χέντρο της Λεuκωσίας. 

είναι μέσα στο Χέντρο, όπως θέλΟιΙν και οραματ[ζονται το Πανεπιστήμιο autot nou 
ήθελαν να μας πείσουν ότι θα tπρεπε να ήταν xovτά σε σπίτια. σε κατοιχίες κτλ.; Και 

το ΑΤΙ είναι μαχριά και επιβιώνουν οι φοιτητές και σπουδάζουν οι φοιτητές και 

προχόβουν οι φοιτητές χαι η σχολή το (διο. επομένως, δεν εuσταθεί το EΠιxεl.ρημα. 

ι 



1306 

θα αναφέρω ένα άλλο στοιχείο, κύQt.OL συνάδeλφoι. Ύια να εγκαταλείψω τα 

θέματα της απόστασης. Ύιατί έχω _ην Ενηίπωση ότι έχω :ru:L αρκετά και είναι πια 
ξεκάθαρο πως κανένας με σοβαρότητα δεν μπορεί να -υποστηρίξει ότι τα της απομό
νωσης και της απομάκρυνσης θα ήταν δUΝOτό να ευσταθούν με βάση τη λογική . 

Γνωρίζω ότι είστε εξ αποστάσεως, κύριε Λάκη, αλλά γνωρίζω en:ίσης ότι 
απόψε θα μείνετε στη Λευκωσία. Έτοι. αν σας ηιραννήσω λίγο, δεν πειρόζει. 

Ένας άλλος σημαντικός προβληματι.σμός, κύριοι ΣUΝάδελφoι, υπήρξε για την 

EπL"tl]Onti ΠαιδεΙΟς το κατ{ι πόσο η χωροθέτηση το'\) Πανεπιστημίου στην ΠΕριοχή 

της Αθαλάσσας θα επηρεάσει το φυσικό περιβάλλον. YmΊρξε πραγματικά ένα από 

τα ΚΟ'eι.α ερωτηματα πο" τον καθένα από εμάς βασάvιαι. θα σας αποντησω όχι διό 
στόματός μου αλλά και πάλι διό στόματος των επιστ;μων εκείνων οι οποίοι έχουν 

την αρμοδιότητα να xeLvOUV αν ΕΠηρεάζεται ή όχι το περιβάλλον. Και η απάντηOTl 
δίδεται -είναι και θαυμάσι.α. δηλαδή καλό είναι να την αποσι:ηθΙσει κανένας, για να 
καταλόβεtε τι σημαίνει σoβαQότητα μελέτης, αλλαγή αποφάσεων κτλ.- με κάποια 

προσχήματα. όχι επιχει.ρήματα. Aπανtά η έκθεση πο\! ετοψάστηκε α..-cό ΊΟ Τμήμα 
Πoλεoδoμtας. αφοίι από όλα Ία αρμόδια Ίμt'!ματα είχαν δοθε( σroιxε(α, και απoσrά

ληκε στον Υπουργό Παιδε(ας και από τον Υπουργό Παιδε(ας στην Επιτροπή 

ΠαL.δε(ας και αναφιρει για το θιμα το\! φUΣιχoίι περιβάλλοντος, όσον αφορά το 

χώρο της Αθαλάσσας, τα εξtΊς: 

ΜΗ ενδεχόμενη επιλογή Τ01l χώρο\! yl.O. τη μόνψη εγκαΊάσrαση το\! Πανεπισtη
μ(ο\!, κίιριοι συνάδελφοι -επειδή πιθανόν μελλoνtικά ο κ. Πρέvtζας να αναφερθεί 
στο περιβάλλον- δεν επηρεάζει καθόλο\! υφισταμένη βλάστηση. Ο χώρος αmός 

βρΙσκεται στην περιφέρεια το\! δά:σο\!ς της Αθαλόσσας από το οποίο χωρ!.ζεται 

λειτουργικά από ΊΟ δρόμο λευκωσίας-ΓερLoυ. Ενώ λοι.πόν -προχωρεΙ η έκθεση, και 
μιλώ για το περιβάλλον, κίιριοι συνάδελφοι,.- η χωροθhηση του ΠανεπιστημΙΟυ δε θα 
επενεργήσει αρνηΊικά -αρνηηκά- oiπ:ε σro υφισtάμενo πράσινο ούτε και στις μελλο

ντικές δυνατότηΊες αναβάθμισης του δάσους σε περιφερειακό πάρκο. ο χώρος 

βρίσκεται σε μια περιοχή -ακoίισrε. κίιριοι συνάδελφοι. και έχει σημασία- με ξεχω

ριστή ποι.ότηΊα φUΣικoίι περιβό:λλ.oνtoς. Στα νοτιοδνnκά και σε μικρt'! απόσταση θα 

βρΙσκεται το πιο πάνω πάρκο, ενώ στα δmικQ: το δασικό πάρκο Α γΙΟυ ΓεωργΙου . 

Προς τα νότια και τα ανατολικά υπάρχει άνετη και πολίι ευχάριστη θέα προς τους 

'Αρωνες 'Και τι.ς λοφοσειρές". 

Αν υπήρχε 'Κάποιος που θα έπρεπε να ακούσει 'Κάτι για να ULoθett'!aeL το χώρο 

της Αθαλάσσας, 'Και μόνο αVtή η παράγραq:oς, ΠΟ\! αναφέρεΊαι στη θαυμάσια 

περιοχή χωρ(.ς Ίον επηρεασμό του περιβάλλoνtoς, αρκεί για να πει εδώ 'Και τώρα" 

ναι στην Αθαλάσσα". A'Ut1'ι δεν εΙναι δι'Κή μας θέση. είναι η άποψη του ΤμήμαΊος 

Πολεοδομ(ας και Οικήσεως, που τη σχήμαησε. αφού πήρε Ίι.ς απόψεις όλων των 

αρμόδιων φορέων της κυβέρνησης. Και είναι έγγραφο το οποΙΟ κατατέθηχε 'Και 

έχουν όλοι οι Βουλευτές της Επιτροπής Παιδεί.ας στα χέρια τους. Δεν είναι συνεπώς 
σοφιστε(α και είιρημα δι'Κό μας οι αναφορές που γίνονται σ' αυτή την παραγράφο 

που αναφέρεται στο φυσικό περιβάλλον αλλά το συμπέρασμα των ίδιων των κυβερ

νητικών τμημάτων. 

Αλλό, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει Ί!.π01ε που και με βάσανο της λογικής 

μπορεΙ να πεΙσει όtι επηρεάζεται το φυσικό περιβάλλον ή ότι είναι δυνατό να επηρε

αστεί από την ανέγεQ01l του Πανεπι.στημΙου; Από το χώρο Ίων 7 000 στρεμμάτων 
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του MσoUς της Αθαλάσσας με βάση τα στοιχεια πον μας δόθηχαν ·χατ' αρχάς για να 

έχετε υπόψτ) σας, κύριοι συνάδελφοι, η έκταση Υης που επελ.tyη δεν υπερέβαινt τα 

265 στρέμματα γης- τα 265 στρέμματα ήταν ικανά, σύμφω"α με την αρχική απόφαση, 
για τις στεγαστικές ανάγκες του Πανe.πιστημ(oυ. Σε ευθετότερο χρόνο θα μπορούσε 

να απαλλοτριωθεΙ τι έκταση Τι κρΙθηκε ότι είναι αναγκαΙα τι έκταση των t 000 στρεμ
μάτων. γιο,;Ε μιλούσαμε για απόφαση ΠΩ" αφορούσε '{Ο ΒΜΗ και αφορούσε 942 
σuνo)"ιχό. στρέμματα ιδιωτικής γης, τα ΟΠΟια έπρεπε να απαλλοtρl.ωθoύν. αν επρό. 

ΚΕΙΤΟ να έχει δυνατότητες ανέλιξης και ανόπnιξης μελλοντικά το Πανεπι.σnjμιo. 

Εδώ επομένως, στο δάσος της Αθαλάσσας, όπου ε(ναι 'ιι:υβερνητική τι γη και δι 

διατρέχoνμf τον xEνδuνo αξιοποΙησής της από οποιοδήποτε ιδιώτη, μπορούμε να 

eπιλέξoυμε όσους χώρους ε(ναι αναγκαtoι. εχεΙ όπου επιβάλλεται. ώστε όχι μόνο να 

μην επηρεάσουμε '{Ο περι.βό:λλον, αλλά να συμβάλουμε θt:nκά και σtην ανάπτυξη του 

περ~βάλλoντoς, όπως έγινε και με την ΠΑΚ, που το αλσύλλιό της δε δημι.ουρΥήθηκε 

από μόνο τΟ'ιι, αλλά ήταν δημLOυργημα των φοιτητών της Παι.δαγωγ~κής Ακαδημ(ας. 

Και εκεί συνεπώς μπορεί άνετα να υπάρξει αξιοποίηση του περιβάλλοντος και με 

κανέναν τρόπΟ' κακοποίησής τσυ. Μιλσυμε, επαναλαμβάνω. γι.α ένα μέρος 1 000 
στρεμμάτων άδεvι:ρης γης από ης 7 000, τΟ' οπσΙΟ θα απστελεί τΟ' χώρο του Πανmι.
στl1μΙΟυ, στσν οπσίσ χώρο θα ανεΥερθο'ύν σι κτιριακές εΥχαταστάσει.ς τσυ Παveπι· 

στημίου. Συνεπώς, και τΟ' θέμα περιβάλλον καταρρΙΠεται αφ' εαuτσυ. γιατί τα γεγο

νότα μιλσύν από μόνα τσυς, xίIρl.OL συνάδελφοι. 

Και μένει το τελευταΙΟ από τα βασικά επιχειρήματα αλλά και προβλήματα που 

μας απασχόλησαν, τΟ' σπσίσ αναφέρεται. κύρl.Oι συνάδελφοι, στσν σικσνομικό παρά· 

γοντα. Ήταν ένα από τα σημαντικά αλλά όχι τΟ' σημαντικότερο, γιατί έχω αναφέρει 

ποι.οι από τους σημαντικους παράγοντες επέδρασαν σtη λήψη της απόφασης γι.α τη 

χωροθέτηση. Είναι γνωστό ότι δLEρχόμαστε -με βάση δηλώσεις του Yπouρyoυ. τις 

OJtotες θα σας αναφέρω σε λίγο.. μια σικονομική ή. αν θέλετε, δημοσιovσμι.κή κρίση 

είτε λέ'Υπαι προσωρινή είτε λ.tγεται μόνιμη. Διό'n τΟ' δημοοl.Ovoμικό έλλειμμα ·και 

ας με διαψευσει σ κ. Πρέντζας. έχει παρουσιάσει άνοδο. 

Ήσαστε σtl1 συζήτηση για τα οικονομικά. γι' αυτό σας αναφέρω, κΊJρ\..E 

Πρένtζα. 

Τα ταμιακό μας έλλειμμα με βάση τα στοιχεία του Υπουργου Οικονσμικών 

ανέρχεται στα 252 ή 253 τόσα εκατομμνρια -στο ταμιακό έλλειμμα αναφέQoμαι, 

κύριοι συνάδελφοι· ενώ τα χρέη μας δεν ξέρω μέχρι πσυ φτάνουν. εVχoμαι να 

είναι εν πάση περιπτώσει τέτοια, πσυ να μπορούμε με λιγότερα από !154 εκατομ· 
μύρια το χρόνΟ' να εξυπηρετούμε τΟ' χρέος πσυ έχουμε. δηλαδή να πληρώvoυμε 

κάποιες δόσεις και τσυς τόκους. Και μέσα σ' α\ιtό το κλίμα, επειδή η κυβέρνηση 

αντιμετωπΙζει οικΟ'νομικά προβλήματα, μας παρουσ(ασε και κατέθεσε το φορολο

γικό, λεγόμενο, πακέτΟ' από το οποίΟ' η κuβtρνηση θα εισέπραττε συνολικά ί40 

εκατομμύρια. Κάποιοι σ' αυτή τη Βουλή υπtVθvνα ή κατά τον τρόπο το δικό τσυς 

συμπεριφερόμενσι aπtQQLψoV τις φoρoλoγtες. Και είπαν όχι στι.ς φορολσγίες, 

κύριοι, yΙOt{ "δε δεχόμαστε φορολογίες επί του λαού, να μάθετε να νσικοκυρεύ

εστε". Και θα ήθελα να είναι tO ίδιο υπείιθυνοι, όtαν θα ε(ναι σ' αυτό το βήμα, κα~ 
να μιλήσουν γι.α νσικοκυροσύνη της κυβέρνησης ~και όχι για διασπάθιση του δημό
σιου χρήματος. 
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Ποιο είναι το κόστος, κύριοι σuvάδε).φoι, της απαλλοτριωσης .ου χώρου ΤΟ\l 

Πανεπ~στημΙoυ; θα κάμω αναφορά, αλλά προηγουμένως έχω την εvι:ύπωση ότι θα 
πμι να αναφερθώ στην κατάσταση των ταμεLων x1Jβtρνηστις, όπως αχριβώς δηλώ
θηκε από τον YπoUΡΓό Οιχονομι.χών και στη Βουλή ~εννoώ στην ολομtλεw- όταν 
μιλούσε στις 5 ΔεκεμβρΙου του 1991. αλλά χαι ενώπιον της Επιτροπής Παιδεtας. 

ΑπολΟΥούμαι για.η μικρή καθνστέρηση" ξεχοuράζε<nΕ και ).(ΥΟ. 

Ρωτήθηκε ο Υπουργός για _α εκατομμύρια που θα στοιχίσει 10 ΒΜΗ κοι 
απάντησε και πο\! θα τα βQει. Και πώς διχαι.ολσΥεΙται, όταν μάλιστα ο YΠOuρyός 

Άμυνας. σε μι.α στιγμή που ρωτήθηκε για 10 κόστος μεταφοράς των στρατιωτικών 

μονάδων και για το πόσο θα στοιχίσει τι γη. εΙΠε: "Συγνώμη, υπάρχει αρκετή κ\lβερ

νητική γη και θα έπρεπε να ήμαστε ανόητοι να πάμε να aπαλλoτριώσoυμε!" Έτσι 

εΙΠε ο YΠOΊJργός Άμυνας: Έχουμε γη δική μας. εΙναι ανάγκη να πόμε να aπαλλο

τριώσουμε; 

ΑνόλΟΥα ρωτfιθηχε χαι ο Υπουργός Οικονομικών κα~ απάντηοε: "Αν με 

ρωτάτε εμένα ως ταμία της κυβέρνησης, προτιμώ να πληρώσω πέντε, παρά δεκα

πέντε, ή xaMkO\l ... Εγώ θα προσπαθήσω να βQω τους πόρους και θα παραιιαΜσω να 
με βοηθήσετε για την πληρωμή αυτού tO\l ποσού". Εμάς παρακαλούσε να βοηθή
OO\l~ με φορολογικό πακέτο. θα πρέπει O\IVt.ι-τώς να είνα~ λΙγο προσεχτικοί MOI.OL 
θα βγουν ύστερα από εμtνα στο βήμα, για να Ησηγηθούν το ΒΜΗ, γιατί την (δια 

ώρα θα πρέπει να ιισηΥηθοίιν και πώς τα δεκαεφτά εκατομμύρια θα καλυφθούν, που 

δεν είναι δεκαεφτά, αλλά θα σας αποδε{.ξω όη είναι πέραν των είκοσι πέντε. 

"Τα οικονομικά μας, ΣUΝΕΧ(ζ.ει ο ΥΠΟ1JρΥός, πιθανόν να μη σηκώνουν ούτε τα 
εκατό τριάντα εκατομμύρια για τον προυπολογισμό Ανάπτυξης. Και ΠΙρ<1ιτέρω θα 

δανειστούμε χρήματα, για να πληρώσουμε ης -τρέχουσες ανάγκες". Αυτές ήταν οι 

δηλώσεις του Υπουργού ενώπιον της Επιτροπής Παιδείας, κύριοι σUΝάδελφoι. 

Αλλά υπάρχει και όλλη δήλωση, την Q."tOιo. έχει μέγιστη σημασl.α να ακούσετε. 

Στην κατάληξη κάποι.ας άλλης απάντησης, όταν tO\l εLπαν "πού θα τα βρεις, κύριε 
YnO\lρ-yt", εl.πε: ''Εγώ ασφαλώς θα πω ότ~ λεφτά δεν κρατούμε". 

Ερώτηση; Πόσο τόκο πληρώνετε, κύριε Υπουργέ, αν δανειστεΙτε; 

Απάντηση: Εξαρτάται από το Μνειο. Συνήθως είναι 10%. Δεν έχουμε λεφτά 
μετρητά τα οποΙα κάθονται και περιμένουμε να τα ξοδέψΟυμε. Οτιδήποτε κάμουμε 

θα είμαστε υποχρεωμένοι να δανΗστούμε, για να πληρώσουμε και μέρος των 
τρεχουσών δαπανών μας. 

Και θα κάμω τώρα αναφορά, για να καταλόβετε πώς θα καλύψοuμt αυτά τα 
χρήματα, αν δεν τα δανειστούμι, στην ομιλια το)) κ. Yπo1JQΎoύ στη Βουλή, η οποιο. 

αναφερόταν στοuς πρσυπολογιομούς. Αναφέρει, κύρl.Oι συνάδελφοι, ο Υπουργός 

Οικονομικών: "Από το επΙσημο αuτό βήμα κάνω έκκληση προς το Σώμα όπως αντι

μετωπίσει το θέμα της αύξησης των εσόδων κάτω από αυτή την απλή λογική, 

έχοντας υπόψη και την ανάγκ" για ΠΙριoQισμό το)) δημοσl.Oνομικού ελλεψματος και 
κατ' επiχταση του εξωτερικού χρέους". 

Με συγχωρείτε, έκαμα λάθος αναφορά. επανέρχομαι, γι.α να δεΙτε από πού θα 
βγOUΝ τα λεφτά ή πώς προτιμά η κUΒΈρνηση να τα βρει. Αναφερόταν ο Υπουργός 

στο γεγονός ότι για πρώτη φορά ερχόταν με Oλoκληρωμtνα πλάνα η κυβέρνηση, 
δηλαδή και με σχεδιασμό των δαπανών αλλtι και με σχεδιασμό tO\l πώς θα ιισπρα
χθοίιν ή πώς θα έχει έσοδα, χaι είπε σε ότι έφερνε μαζί με '{ον προυπολοΥιομό και 
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πρόταση γ~ τον τρόπο κάλυψης των αναγκαίων δαπανών. Είπε: ''Οπωσδήποτε, ο 

πι.ο φυσιολογικός τρόπος κάλυψής τους εΙναι 11 αiιξηση των δημόσιων εσόδων, 

φορολογικών και μη, και όχι η πρoσφuyή σε δανεισμό~. Σvνεπώς, θα παρακαλούσα ~ 

δuοτυχώς απέμεινε ένας μόνο από το ΔΗ ΚΟ και λυπούμαι. διότι απευθύνομαι φvoι.-
χότατα 0.0 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Και ο Χ. Μιχαλάκης Κ"πριανού. 

(ο κ. Κυπριανού έχει καθΙσει στα έδρανα του ΔΗιγ.) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Και ο κ. Κυπριανού, αλλά ε'ναι εξ εκεΙνων που δwφωνoύv μι την ομάδα του. 
έχει τις δικές του απόψεLς. 

(Γέλια) 

Ιννεπώς, αν δε θα πάμε σε δανεισμό. ε(<πε έτοιμοι να ψηφ(σοuμε φορολογικά 

nαxita, για να βρούμε τα χρήματα που απαιτούνται για την απαλλοτρΙωση του 

χώρου το" ΒΜΗ; Πρέπει να δι.δονται πειστικές και σοβαρές α.ίταντησεις. Διότι, αν 

απορρΙψετε τα άλλα. πώς θα τα εγκρΙνετε αυτά; Και δεν απευθύνομαι σ' εσάς. απευ

θ"ύνομαι και στον εισερχόμενο τώρα φΙλο μOΊJ, στο Ρένο τον Πρέντζα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σ' εμtνα γιατΕ δεν απευθύνtσαι; 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΓιατΙ σε λΕγο ομιλητής θα εΙναι ο κ. Πρέντζας. 

Αυτά, κ"ίιριοι συνάδελφοι. Τα διαλεΙμμ<nα επιβάλλονται, νομίζω, γιατΙ Ισως η 

cruζ~τηση, όπως αντιλαμβάνομαι και από τον αριθμό των BOΊJλεΊJτών, να ΚOΊJράζει 

κάποτε. 

Ήταν σοβαρές. λοιπόν. οι αποφόσεις ΠOΊJ tπQεπε να ληφθο"ύν και λήφθηκαν, 

αλλά και σοβαρά τα ΕΠιχειρήματα που έπρεπε να μας απασχολήσουν. αν επρόκειτο 

να οδηΎ1'!θούμε στην ορθότερη των α.."toφόσεων και όx~ σε δημαγωγική απόφαση, για 

να κερδΙσουμε κάποιες ψΊ'ιφoΊJς του Kα'ίμακλ(OΊJ ή της Παλouριώτισσας. 

Ας ΟΟ"ίιμε τώρα. κύριοι συνάδελφοι. το κόστος της απαλλοτρ(ωσης και πάλι με 

βάση στοιχεΙα που μας δόθηκαν. Πρώτα πρώτα εΙναι η έκταση στις δυο περιοχές. 

Κ"ίιριοι σννάδελφοι, οι περιοχές επελέΎ1Ίσαν από έναν αριθμό περιοχών, επτά τον 

αριθμό, και κατέληξαν στις δυο αιιτές περιοχές, γιατί με βάση τα στOιxεtα της Πολε

οδομίας τις θεώρησαν εξΙσOΊJ ελΚΊJστικές. Ουδεμ.(α των περιοχών ΊJστερeΙ της άλλης. 

Aυτ~ ήταν η αρχική ΕΠιλογή. Αργότερα για πολεοδομικο"ίις λόγους και για μια σει.ρό 

άλλων λόγων που εξετέθησαν και κατερρΙφθησαν θεωρήθηκε πρώτιστο το ΒΜΗ. 

Αλλά ΊJπήρξε και η ακόλουθη ερώτηση από Βουλευτή της Επιτροπής, γιατΙ μεταξ"ίι 

των άλλων περιλαμβάνονται και 216 τόσα στρέμματα eκκλησι.αστLκ~ς Ύ1Ίς: "Αν η 
συμφωνΙΟ που έχετε συνάψει με το Μακαριότατο ναooγ~σει, δοθέντος όtι δεν 

μπσρεΙτε να απoλλotQιώoetE την εκκλησιαστική ΎΤ!. ποιο χώρο θα επιΜ:ξετε;" Κατη

γορηματική η απάντηση: ϊην Αθαλάσσα". 
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Τι υπάρχει στο ΒΜΗ σήμερα από πλευράς κρατικτ'ις γης και tL απαιτείται να 

απαλλοτριωθεί, οίιτως ώστε το Πανεπιστήμιο να έΧΕΙ βάσιμες ελπιδες ανάπtυξης 

_ωρινής αλλά και μελλοντικΤΙς; Από το σύνολο των 1 000 στρεμμάτων που, )ιατά την 
χρίση της κυβέρνησης, α.ίταιτο\ινται, κ\lβερνητικΤΙ γη είναι μόνο 58 στρέμματα, 
χίιριοι συνάδελφοι. Τα 942 πρέ:πει να απαλλοτριωθο"ύν. 

Τι γίνεται με την Αθαλάσσα; επελέγη και ιδιωτική γη, αλλά. όtαν ρωτήθηκαν 

οι αρμόδιοι "γιατί. κ"ύρι.οι. απαλλοtριώνετε ιδιωτικΤΙ γη". μας εΙΠαν ότι θtλoυν να 

έχει πολίι πρόσωπο ο χώρος όπου θα ανεγερθεί το ΠανεπιστΤΙμι.ο. Και τους ρώ'tησα 

μάλιστα με κάποια ει.ρωνεία. θα πρέπει να πω, κατά πόσο θα )ιάνουμε και show 
rooms στα οποία θα επιδεικνύουμε τους φοιτητές τι τους καθηγητές, για να προσελ
κύουμε πελάτες Ι Σuνεπώς. αν τα κ\lβερνητικά τμτΊματα αποφασΙΟουν να την επιλέ
ξουν, ουδέν κόστος από πλευράς ταμιακΤΙς θα είναι αvαyxαΙO για την απόκτηση 

χώρου για την ανέγερση του Πανεπιστημίου στην Αθαλάσσα. Απαιτούνται σΙγouρα 

κάποιες δαπάνες γι.ο έργα υποδομτΊς, οι οποίες με βάση και πάλι _α σtOιχεία που 

μας δόθηκαν δεν υπερβαίνουν το ενάμισι με δοο εκαtομμ"ύρια. Και μιλοίιμε για 

α.ίτοχετείισεις, γι.ο ηΛ.εκtροδότηση, γι.ο τηλεφωνικό δίκτυο, γι.ο υδροδότηση, γι.ο _α 

πάντα. Όλα τα αναyκαi.α έργα vπoOOμής δεν υπερβαίνουν κάτω από οποιεσδήποτε 

συνθήκες τα δυο εκατομμύρια. 

Τι α.."'[αιτείται τώρα, αν θα πάμε στο ΒΜΗ; Με βάση _α στoιχεLα που μας 

δόθηκαν απαιτούνται δεκατρία εκατομμίιρια για _μ; απαλλοτριώσεις -με μετριοπα

θείς, κύριοι συνάδελφοι, εκτιμήσεις-με βάση δήλωση '{ου Διευθυντή του Κτημα'tολο

γΙου. Αν θέλεtε, μπορώ να κάμω αναφορά και στα πρακτικά, αλλά. για να μη σας 

κουράζω, 'to αποφεύγω. 

Άλλα τρl.α περΙΠου εκατομμύρι.ο απαιτο\ινται για τη μεταφορά των OΤQQ'to

πέδων της Εθνικής Φρουράς. Εδώ θα πρέπει να σας πω πως υπάρχει και μία αντί

φαση: Στα αρχικά στάδια 'to Υπουργείο Άμυνας υπολόγιζε τη δα.-τάνη μεταφοράς 
των μονάδων όχι σε '{ρ'α αλλά σε δtκα εκατομμύρια, αργότερα σε .t750.0Q0 και 
αργότερα σε τρία εκατομμύρι.ο. Και διερωτώμαι επιτέλους σε ποιο αριθμό θα 
δώσουμε πίστη. Στον ελάχιστο ή στο μέγιστο; Και σ' αυτό τον τόπο ΣUΝΗθίσαμε όχι 

μόνο να ακούμε, αλλά και να βλέπουμε χατά κανόνα το μέγιστο . Συνεπώς, εκείνο 

που με πQOβληματ{ζει είναι: θα είναι '{ρ(.α; Εγώ λέω '{ρία και δέχομαι τον αριθμό 

τρl.α χάρ~ν απλώς των επιχειρημάτων που θα αναπτύξω. 

Τρία εκατομμύρια η μετακΙνηση των στρατοπέδων της Εθνικής ΦQoυράς κα~ 
δεκατρΙΟ εκατφμύρι.ο το )ιόστος της απαλλoτρtωσης. χωρ(ς να υπολογίζιται η κατ' 

έ'tος αύξηση του 10%, χωρ(.ς να υπoλoγιζετα~ ο τόκος από το δάνει.ο. γιατί η κ~ρ. 
νηση δεν έχει ΧΡτ'ιμα'tα στα ταμεΙα και φσ.Ινεται ό'tι η Βουλή δεν εΙναι διατεθειμένη 

να ψηφιζε~ φορολογικά πακέτα και συνεπώς θα ΠQOOφ\Jγoυμ.ε σtO δανεισμό, σύνολο 

δεκα!ξι εκατομμύρια που, για να τα πληρώσει κανtνας. θα πρέπει να τα δανειστεΙ με 

βάση τη δήλωση του Yπoυqyo'ύ με 10% ετησίως. ΥπολογΙστε και αυτό το ποσό. 

ΥπολογΙστε αχόμα, χ'ύρLOΙ συνάδελφοι, ότι από ης 942 σχάλες, αν αφαιρέ
σουμε ένα μέρος. τα 640 τόσα στρέμματα γης αV'ήκoυν σε ιδιώτες που. αν αμφισβητή
σουν την τιμή που θα τους προσφέρει το Κ τηματολ6Υιο. θα δικαιούνται τόκο μέχρι 
την αποπληρωμή. Υπολογ(στε και εκείνο τον τόκο, υπολογΙΟΤε και τα δικαστικά 

έξοδα της προσφυγής '{ων ιδιοκτητών στα δικαστήρια και απαντήστε μου με τα 

ελάχισtα μαθηματικά που ο χαθένας ξέρει πώς εΙναι δυνα'tό να στοιχίσει η 
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απόκτηση αυτού του χώρου κι1τω από 25 εκατομμύρια λΙρες. θα εΙναι πολύ περ~σ
σότερα. Με πρόχειρους υπολογι.σμούς, με πολύ χοντρούς υπολογισμούς ανtρχεται 

το ποσό στα αι εκατομμύρια. 

Και διερωτάται κανένας: θεωρείται με βάση τα ταμιακά δεδομένα, με βάση ης 

οικονομικές δυνατότητες αυτού του κράτους όη αυτό είναι επένδοοτι; Και ρω'tήθηκε 

γι' αυτό ο Υπουργός και απάντησε ότι φUΣικότατα δεν εΙναι δυνατό να θεωρείται 

επένδυση, ώστε να πάμε τώρα. ενώ έχουμε ΎΤΙ θαυμάσια από πλευράς περιβάλλοντος, 

προσπελασιμότητας, δ14θεσιμότητας, σiιμφωνα με όλα τα ΕΠιχειρήματα που 

ανέπτυξα, να αγοράσουμε για μελλοντικούς σκοπούς Υτι, για να κάμει δήθεν επενδύ

σεις το Πανεπιστήμιο στο μέλλον, αν και εφόσον φυσικά οι συνθήκες το επιτρέψουν. 

Και λυπούμαι που το λέω, αλλά θα πρέπει να λάβετε υπόψη ακόμα κάτι, 

κύριοι συνάδελφοι: Από το σύνολο των 1000 στρεμμάτων τα 350 στρtμματα εΙναι 
σήμερα στη λεγόμενη νεκρή ζώνη. Η αξιοποίησή τους δηλαδή είναι άμεσα συνδεδε

μένη και με τη λύση του προβλήματός μας. Αν, ο μη γένοιτο, πράγμα που το aπεύ

χεται ο καθένας, οι συνθήκες δεν ε. .. ητρέψouν σύντομη ή προβλεπτή λύση, τα 350 
στρέμματα θα απαλλοτριωθούν, αλλά θα παραμείνουν, και δε yνωρiζω αν και υπό 
ποιες συνθήκες θα αξιοποιηθούν μελλοντικά. 

Ήταν κάη που έπρεπε να λάβουμε υπόψη ή όχι; Υπάρχει, κύριοι συνι1δελφοι, 

κανένας συνετός άνθρωπος που ρορεΙ να έχει οικόπεδο δικό του, να μην ΚQO.τά 

λεφτά και που, αντί να χτl.σει το σπίτι του, θα πάει να αγοράσει άλλο oικόπtδo για 

οποιο"σδήποτε λόγους και να μείνει aπένταρoς' μην μπορώντας να χτίσει το σπΙτι 

του; Υπάρχει λογική στην απόφαση να απαλλοτριωθούν 942 στρέμματα Υτις στο 
ΒΜΗ. όταν πρoσφέρετα~ η Αθαλόσσα με τα αυτά και περισσότερα πλεονεκτήματα; 

Από πού, σας προκαλώ, θα βρει τα λεφτά το κράτος: Και είναι αυτό αρχοντοχωρια

'Τισμός ή όχι; ΕΙναι αυτό συνετή πολιτική και διαχείριση των οικονομικών το" 

τόπο" συνετή; Ή είνα~ κυριολεκτικά διασπάθιση; Ποιος από τους φορολογουμέ

νους ΕΠιτέλους θα σας πει "μπράβο, γιατί ΕΠιτέλους βρτ'ικατε ακόμα έναν τρόπο να 

ξοδευτούν χρήματα και να πληρώσtι ο Κύπριος φορολογούμενος"; Ποιος θα 

συμφωνήσει, πέραν των περιοχών που δικαιολΟΥτιμένα φωνάζουν, Y14tt θα ευνοη
θούν, ότι είναι επιτέλους καιρός να εφευρίσχουμε τρόπους να διατtθεται το 

δημόσιο χρήμα κατά τον τρόπο που αποφάσισε η κυβέρνηση και οι φορολογούμενοι 

να πληρωνouν, για να καλύπτεται και η ακρι.σία της και 11 δική μας όμως, αν θέλετε; 
Διότι ο ρόλος της Βουλής πρυr:ει να ασκεΙτα~ υπt\ιθυνα και πρέπει να αοχεΙται 

υπεύθυνα και κρ~τική κα~ οπωσδήποτε να χαθoδηyt'ται η κUΒΈρνηστι, αν κάπου για 

κάποιους λόΥους πιθανόν να παρεχκλΙνει από τις σωστές αποφάσεις που επιβάλ

λεται να λαμβάνονται. 

Κ ίIQIoOL συνάδελφοι, νoμlζω ότι μακρηγόρησα αρκετά. Το αναΥνωριζω, εΙΠα, 
αλλά η σοβαρότητα του θέματος δε μου επέτρεπε να εψαι πρόχειρος και επιπόλαιος 

και, επειδΤ; γράφτηκαν πολλά και λέχθηκαν περισσότερα, έκρινα πως ήταν αναγκαΙΟ 

να γΙνει μια με επιχε~ρήματα αναφορά στο σκεπτικό και στα κριτήρια πσu 

επέδρασαν, ώστε να πάρουμε την aπόφαση. Γι' αυτό και καλούμε την κυβέρνηστι, 

όπως την καλιΙ η πλεwψηφΙα στην Έκθεση της Eπ~τρoπής ΠαιδεΙΟς , αμέσως να 

αναθεωρΤ;σει την απόφασή της και επιτέλoUς να δώσει το πράσινο φως στη Διοι

κούσα Επηροπή, η οπο(α αναμένει, για να προχωρήσουμε στην υλοποΙηση του 

άλλο" σχέλο"ς, στη χωροθέτηση, στη χωροταξική tοποθέτηση, στην ανfγερση των 
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Κ'τιριακών εγκαταστάσεων tou Πανεπιστ1]μ[ου. Και ο μόνος χώρος που πρoσφtρεται 
αμiσως. όπως έχω αναφέρη, είναι εκείνος της Αθαλάσσας. Μην παραγνωρΙOεtε 

ακόμα το γεγονός πως για τις κτιριακές εγκαταστάσεις. με βάση τις εκτιμήσεις του 

1988, απα~τoiινται άλλα εΙκοσι εκατομμνρια λίρες. Αν δηλαδή αποφύΥοuμε την 
αχρε(αστη απαλλoτρf.ωσ1] tou ΒΜΗ. με τα (δια χρήματα μπορούμε να έχοuμε και τις 
κτιριακές εγκαταστάσεις tou ΠανεπιστημΙου. 

κνριοι σuνΔδελφoι. σας ευχαριστώ για Τ1]ν υπομονή σας και θα eπι.δεl.ξω την 

αυτή υπομονή, όταν θα ακούω τους σuναδέλq:χn>ς μου που θα μιλήσουν επΙ του 

θέματος. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά Τ1] διάρκεια της ομιλΙας του κ. Αναστασιάδ1]. τον Πρόεδρο της Βουλής 

αντικατέστησε στην έδρα του ο Βουλευτής κ. Α. ΑντωνΙου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(Α. ΑΝΤΩΝlογ) 

ΕλπΙζω ότι η εκτενής ανάλυση που tXQ'Vt ο κ. Αναστασιάδης δε θα οδηγήσει σε 
μακρά συζήΤ1]Οη του θέματος. 

Προτού δώσω το λόγο στο δείrtερo ομιλητή. θα ήθελα να δω πώς πΡΟχωρούμε 
περαιτέρω. Γιατι. αν θεωρήσουμε ότι οι τέσσερις επόμενοι ομιλητές οι οποΙοι θα 
πάρουν το λόγο θα μιλήσουν έστω χαι από δεχωτένtε λεπτά. αmό σημαίνει μια ώρα. 

Και. αν εΙμαστε διατεθειμένοι να συνεχ(σουμε για μια ώρα. θα συνεχ(σουμε τη συζή. 

τηση. Η ώρα είναι επτά. Κανονικά θα μπορούσα να δώσω το λόγο στον κ. Φιλι.ίΤΠου. 

αλλά, επειδή καταλαβαΙνω ότι uπό:ρxoυν δΗοτάμενες απόψεις. θα καλούσα τον κ. 

Ηλιάδη να πάρει το λόγο. 

Κ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. χύριοι συνάδελφοι, 

Για μας η χωροθέτηση του Πανεπιστημ(ου εΙναι εΊJθiτvη της Εκτελεστικής 

Εξουσ(ας, είναι απόφαση πou θα πρbιeι να πάρει η κυβέρνηση. Η Βουλή μπορεΙ να 

επέμβει, όταν θα της ζητηθεΙ να εγκρίνει το σχετικό κονδύλι, και τότε να κρΙνει, να 

tπιχρΙνει ή να επαινέσει την κυβέρνηΟ1], ανάλογα με την απόφασή της, κι αν 

διαφωνεΙ με την ΕΠιλογή, να καταψηφίσει το σχετικό κονδύλι. AvτΙθιτα. σήμερα 1] 
Βονλή βρέθηκε να έχει αναλάβει 11 ίδια την ευθiινη της επιλογής είτε έμμεσα είτε 
άμεσα και φορτώνεται άλλη μια φορό στους ώμους της ευθύνες που δεν της 

ανήκouν. Βέβαια. από τη στιγμή που βρεθτΊκαμε μπροστά σ' ένα OQXινημtνo έργο, 
από τη στιγμή που πρσηγήθ1]κε μια ολόκληρη σειρά ερευνών χαι συζητησεων από τη 

Βουλή και εφόσον βρήκαμε την ήδη ειλημμένη απόφαση της Βουλής να uποδε(.ξιι 

στην κυβέρνηση το χώρο του Πανεπιστημίου, δεν είχαμε άλλη επιλογή παρά να συνε· 

χ'σουμε τη διαδικασία και να καταλήξουμε σε μια απόφαση. 

Ε'μαι σίγουρος, κύριε Πρόεδρε, ότι όλοι εκείνοι που συμμεtεΙxαν σε αυτή τη 

διαδικασΙα εΙχαν στόχο το κοινό καλό. Όμως υπήρξε διαφορά στην αξιολόγηση των 

διόφορων παραγόντων και κριτηρίων, γιατί η επιλοΥή του χώρου όπου θα γΙνει το 
Πανεπιστήμιο εΙναι το α.-τοτέλεσμα και η έχφραση της όλης προσέγγισης, της φιλσ-. 

σοφίας και της αvτLλτrΨ1lς που έχει ο χαθένας για την όλη λειτoυργtα του Πανεπι-

στημΙΟυ. 
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Αξιολογώντας όλα τα στοιχεία που παρουσιάστηκαν μπροστά μας, ως Δημο

κρατικό Κόμμα έχο\lμε καταλήξει στο ότι ο πιο κατάλληλος χώρος είναι ο χώρος 
του ΒΜΗ. Τα κριτήρια και οι παράγοντες που λάβαμε υπόψη είναι πολλά και θα 
προσπαθήσω να συνΟψίσω τους βασικούς λόγους για την απόφασή μας αυτή. Ας μην 
ξεχνάμε ότι αυτή η συζήτηση δεν έχει στόχο να πεLσει ή να μεταπεΙΟει κανέναν, αλλά 

να παρο\lσιάσει τ ις aπόψεις μας και να αιτιολογήσει τις θέσεις μας. 

Ένας από τους κ\lρι.ότερο\lς λόγο\lς της aπόφασής μας είναι ότι εμείς 
βλέπOUΜε το Πανεπιστήμιο ως ένα ζωντανό οργανισμό. ενταγμένο στη ζωή της 
πόλης και όχι ξεκομμένο και ριγμένο περιθωριακά σε κάποια aπoμoνωμένη περιοχή 
της περιφέρειας. ΟΙ φοιτητές θα πρέπει να μπορούν να σuμμε1έχo\lν σε όλες τις 

δραστηριότητες και εκδηλώσεις που θα γΙνονται στην πόλη είτε πολιτιστικές εΙτε 

πνευμα1ικές είτε οποιασδήποτε άλλης μορφής. Ακόμα, θα πρέπει να μπορούν να 
εχμεταλλεΟΟηαι και να χρησιμοποιούν όλες τις ενxoλLες και ανέσεις που προσφέρει 

το κέντρο της πόλης, όπως τα καταστήματα, τα Ύ\ιμναστήρια, τα θέατρα, τα σινεμά, 

τα εστιατόρια ~αι τα κέντρα. Από την περιοχή του ΒΜΗ ο φοιτητής θα ΙUΤOΡεΙ να 
κινεί1αι προς 10 κέντρο είτε με 1α πόδια είτε με το ποδήλατο χαι έτσι 10 πλεονέ· 
κτημα αυτό δε θα περιοριστεί στους λιγους προνομιούχους ΠΟ\l θα έχονν αυτοχ(... 
νητο. Α\ιτό ισχύει ιδιαίτερα για τη μετάβαση των φοιτητών στην παλιά Λευκωσία, 

πο\l εξελίσσεται σε πνtυματιχό και πολιτιστικό κέντρο τ"ς πόλ"ς και πο\l προσφέρει 

ταυτόχρονα πολλά εtδη ψυχαγωγίας. 

ΑντΙθε1α, ο χώρος της Αθαλάσσας και ι.διαίτερα εκείνος που προορ(ζεται να 

φιλοξενήσει το Πανεπιστήμιο είναι aπoκoμμένoς από τ"ν υπόλoι.πrι πόλη και δεν 

προβλέπεται ότι θα aVM1"UΧθoUV yiιρω από αυτόν για πολλά χρόνια οι υπηρεσLες 

και οι τομεις που εΙναι τόσο α.ίταραίτητοι γι.α 1ην ομαλή. άνετη και ευχάριστη ζωή 

των φοιτητών και πο\l ήδη υπό.ρχονν στο ΒΜΗ. ΦαΙνεται ότι η αναπτυξιαχή 

δραστηριότητα γuρω από 1"0 Πανεπιστήμιο θα περιοριστεί σε συγκεχριμένο\lς βασι· 
χους τομείς πο\l σχετΙζονται με τις άμεσες ανάγκες του Πανεπιστημίου και 1ων 

φοιτητών και όχι με την ευρύτερη ζωή. Γι' αυτό με 1ην τοποθέτηση 10υ Πανεπιστη· 

μίου στην Αθαλάσσα οι φοιτητές όχι μόνο θα είναι, αλλά και θα νιώθονν ξεκομμένοι 
aπό 1'1'1 ζωή της υπόλοιπης πόλης σ' ένα aπαράδεκτο εtδoς απομόνωσης. 

Δεν 1Ιθεται πλέον θέμα να γίνει 10 Πανεπιστήμιο στην ύπαιθρο ή σε άλλη 

πόλη. Η απόφαση που λήφ&ηχε χαι έγινε αποδεχτή χαι από τη Βουλή είναι όη 10 
Πανε..τιστήμιο θα γίνει στην περιοχή της πρωτεύουσας για πολλούς λόγους βέβαια, 
ένας από 1"ους οποίους είναι ο χαρακτηρας του ως ΠανεπιοτημΙΟυ της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και όχι των Ελλ"νοκυπρίων μόνο. Έτσι, μια και αποφασίστηκε ό1Ι το 

πo.νtπιστήμιO θα γΙνtι στην περιοχή Λευκωσίας, η σuyχεχριμενOΠOΙηση του χώρου 
θα πρέπει να γινtι με βάση τα σωστά και ορθολογιστικά πολεοδομικά και εκπαιδευ. 

τικά κριτηρια. 

Έτσι γ ια μας είναι ιδιαΙ1"ερα σημαντική η ενίσχυση των ανατολικών περιοχών 

της Λευκωσ(ας που, σε αντίθεση με τις νοτιοανατολικές περιοχές, αντιμετωπlζoνν 

σοβαρή οικονομική κρίση και ανα.πτυξιαχή υποτονικότητα εξαι.ιας 1"ης εισβολής και 

κατοχής. Δε θεωρούμε 1ην ανάπτυξη των ανατολικών περιοχών στόχο της χωροθέ

.ησης του ΠανεπιστημΙΟυ, αλλά τη θεωρούμε ένα από τα σημαντικά ΚQΙ1ήρια. Γιατ ί 

η εΥκα1άσταση του Πανεπιστημίου εΙναι ένα. σημαντικότατο μέσο τόνωσης της 

ανάπτυξης και ως τέτοιο θα πρέπει να αξιοποιηθεί και να χρησιμοποιηθεί σωστά 

και εποικοδομη. ικά. Το Πανεπιστήμιο θα δώσει μια φυσιολογική ώθηση στην 

ανάπτυξη 1ων ανα10λικών αυτών περιοχών που τόσο τη χρειάζονται. 

Ι 
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Aντίθεtα στην Αθαλάσσα θα προκληθεί μια ανεπιθύμητη ανάπt\lξη χαθόλο" 

ορθολ.ογιστιχή από πολ.εοδομιχή άπΟψη. Και δυcmιxώς έχο"με τα χαχά παραδεΙγ· 

μα'tα των πρoσφuyιχών σννοιχισμών πο" δημιούρΥτισαν ξεκάρφωτα αναπτυξιαχά 

χέντρα. Και, ενώ επελέΎΤ) να γίνουν εκτός πόλης για οιχονομια, στο τέλος στοίχισαν 

περισσότερο εξαιτιας της ανάΥχης δημιουργίας της απαραΙ'tητης υποδομής. Το (διο 

προβλέπεται να σιιμβtί χαι στην Αθαλάσσα. όπο" θα πρέπει να γίνει xa'toσxενή και 

διαπλάτυνση δρόμων. εΥχατάσταση απOΧεtευηκo" cn.ιστήματoc;, ηλεχτρικών χαι 

τηλεφωνικών χαλωδΙΟΟν χαι άλλα έργα που είναι ήδη έτοιμα στο ΒΜΗ. Πέρα από το 

μεγάλο κόστος, θα πρέπει να ληφθεί "πόψη και η μεγάλη χαθ"στέρηση, μέχρι να 

ετοιμαστεί η "ποδομή, αλλά χαι '{Ο ότι υπάρχουν περιορισμένες δυνατότητες 

εν(.σχοοης χαι επέκτασης της "ποδομής αυτής. 

Όσον αφoQό 'to περίφημο σχέδιο '{ων (10 εκ. για την ανάπτνξη των περιοχών 
'tης πράσινης γραμμής, πο" παρουσιάστηκε ως αρνηtιχό επιχείρημα, πρέπει να 

'tονΙσω ό'tι το σχέδιο χαΛUπtει όλες '{ι.ς περιοχές από τον Άγιο Παuλο μέχρι '{Ο 

Κα'cμαχλΙ και ιδιαίτερα την παλιά Λεuxωσ(o και όχι αποχλειστιχά ης ανατολιχές 

περιοχές. είναι σημανtιχό όμως να ληφθεί υπόψη όη το Τοπιχό Σχέδιο λε\JXωσ(ας 

στο οποίο βασιζεται το σχέδιο αυtό προβλέπει όη το Πανεπιστημιο θα γίνει στο 

ΒΜΗ. Και εξίσου σημανηχό είναι όη με την ανάπτυξη πο" θα δrιμΙOυQΎTJθεΙ χάρrι 

στο Πανεπιστημιο σης ονα'tολιχές περιοχές θα μπορέσει να γίνει εξοιχονόμηση από 

το χονδύλι των (10 εκ., για να αξιοποιηθεί για 'toν (διο στόχο αλλά με δι.αφoρεr:ιχό 
τρόπο. 

Και μια χαι έκανα αναqχ>ρά στο Τοπικό Σχέδιο Λt\JXωσ(ας, θα πρέπει να 

_ονΙσω όη, όταν το κράτος απαιτεί από '{ους πολ['tες να τηρούν και να σέβονται 

'{ο"ς νόμο"ς, έστω κι αν αuτό '{ους ζημιώνει σε σημαντιχό βαθμό, θα πρέπει χαι το 

xQCt'toς το (διο να δΙνει πρώτο το καλό παράδειγμα. Και είναι γεγονός ότι το Τοπικό 

Σχέδιο όχι μόνο ΠQOβλtπEι το Πανεπιστήμιο στο ΒΜΗ για τους λόγους που ήδη 

ε(.πα, αλλά και '{ην περιοχή '{ης Αθαλάσσας την καθοριζει ως πάρκο. 

Ο χώρος της Αθαλάσσας έχει ήδη χηρυχθεί εθνικό πό.ρκο και αποτελεΙται από 

δασική γη. Αν στο"ς ιδιώτες δεν επnρέπεtαι η αξιοποίηση της Ύ1Ίς τους πο" 

βρισκεται μέσα στα εθνικά πό:ρκα, θα πρέπει να ισχ'ύει 'to (διο και για το κράτος. 
Έχει λεχθεί ότι δεν υπάρχouν δέντρα εκει. Μα, δασική γη σημαΙνει και γη που προο. 

ριζεται να γίνει δόσος με δεντροφύτε"ση, αναδάσωση και άλλες ενέργεLEς και ο 

χώρος της Αθαλάσσας ΠΡOOΡιζεtαι να aπoτελέσει το βασιχό πνε'ύμονα πρασΙνου 

στην περιοχή λεuκωσ(ας! ΤΟ Πανεπιστήμιο όχι μόνο θα XO'toλάβει μeyάλ.η έχταση, 

αλλά ο ανα..ττυξι.αχός οργασμός που θα προχληθεΙ, ιδίως από τους ιδιώτες, θα 

προκαλέσει μεγάλη xatoσtρoφή τόσο στο ήδη υφιστό.μενο όσο και στο μελλοντικό 

πράσινο. Κτίρια, μεγάλοι δρόμοι, μεγάλη κυκλοφορία αυτοχινήτων θα είναι κατα

σtρoφικά για το περιβάλλον της περιοχής. Κι ας μην ξεχνάμε ό'tι στην ΚίΙπρο η 

δασική γη O1JQQικνώνεται συνεχώς με το να βρισκο"με ωραLες δικαιoλoyιtς γl.O την 

αλλαγή της χρήσης της και _ον περιορισμό της έκτασής της. 

Οι νοτιοανατολικές περιοχές της Λε\JXωσΙας, αυτές δηλαδή πο" γειτνιάζουν με 

'{ην Αθαλό.σσα, παρο"σιάζουν ήδη σημαντική αν6.πwξη χαι συνεχή δραστηριότητα 

ανάπτυξης, που πολεοδομιχά είναι λανθασμένη. Δε χρειόζονται ενίσχυση αλλά 

μάλλον ovyκράτηση, ενώ αντίθετα το περιβάλλον σε αυτές ης περιοχές xρειόζttαι 
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σημαντική προστασ(α. Και μπορεΙ σε άλλες χώρες τα πανεπιστημι.α να πλαιοιώνο

νται από πράσινο, αλλά οι ΣVΝΘήχες εχεΙ είναι ιδιαίτερα ευνο'ίκές, ιδίως επειδή 

υπάρχει πολύ νερό, ενώ στην Κύπρο με την ξηρασία πο\l αντιμετωπίζουμε η 
ανάπruξη και η δι.ατήρηση του πρασίνου ε'ναι ένα πολύ δUΣΧoλo και ευαίσθητο 

έργο. το παραμικρό μπορεί να αποβεί καταστροφικό. 

Κύριοι συνόδελφοι, ειδικά για το κuκλoφoριακό θα ήθελα να πω δοο λόγι.α. 

Ναι, -ι:ο Πανεπιστήμιο θα ε'ναι για όλους τους Κ\ιπρίους και όχι μόνο για τους 

Λευχωσι6:τες. Αλλά δεν πιστεύο\lμε ότι οι φοιτητές από τις άλλες πόλεις θα πηγαι. 

νοέρχονται καθημερινά. Αντίθετα, βλέπουμε τους φοιτητές να ζουν στην περιοχή 

του Πανmιστημ'O\l. για να μπορούν να συμμετέχουν σε όλες -ι:ις δραστηριότητες και 

εκδηλώσεις, ακαδημα"ίκές και μη, και να αξιοποιούν όλες ης διευκολύνσεις -Ι:Ο\l 

ΠανεπιστημΙΟυ, όπως Π.χ. τις βιβλιοθήκες κ-ι:λ. Το Πανεπιστήμιο θα είναι πόλος 

έλξης και για μη φοιτητές. Αμφι.β6:λλω αν θα θέλουν να το εγκαταλεl.πoυν οι ίδιοι οι 

φοιτη-ι:ές. Πολιτιστικά, παιδαγωγικά, εκπαιδευτικά. ψυχαγωγικά. κοινωνικά γεγο

νότα θα -Ι:Ouς κάνουν να ζουν στον πανεπιστημιακό χώρο. Πέρα από αυτό όμως, έτσι 

και αλλιώς η απόσταση μεταξύ των δύο περιοχών είναι πολύ μικρή και με -ι:ους 

νέο\lς δρόμOUς που προβλέπεται να γίνουν δε θα υπάρχει καμιά διαφορά στο χρόνο 

που θα παΙΟνει στο\lς φοιτητές από τις άλλες πόλεις να φτάσουν στο Πανεπιστήμιο. 

Kvκλoφoριακό πρόβλημα δε θα υπάρχει, γι.α-ι:Ι πιστεύουμε, όπως ε(,πα και ΠQOτrvoυ

μένως, ότι πολύ λίγοι φοιτητές θα διακινούνται καθημερινά με αυτοχΙνητο από και 

προς -ι:ο Πανεπ~στημιo. 

θα ήθελα να παραθέσω ακόμα μερικά ΕΠιχειρήματα υπέρ -ι:ου 8ΜΗ. Πρώ'to, 

στο 8ΜΗ μπορεί να ενταχθεί και ο χώρος της ΠΑΚ που γειπιάζeι με αmό και που 

ήδη αποφασίστηκε ό-ι:ι θα α..-τοτελεί μέρος του ΠανεπιστημΙΟυ. Α ντίθeτα. αν -ι:ο Πανε

πιστήμιο γίνει στην Αθαλάσσα. θα είναι μακριά α..-τό την ΠΑΚ. Ακόμα στο ΒΜΗ το 

Πανεπιστήμιο θα έχει καλύτερη λεnouργικότη-ι:α, γιατΙ οι γύρω περιοχές έχουν όλες 

τις δννσ.-ι:ότητες να προσφέρουν, να καλύψουν, να αναβαθμΙΟουν και να αναπtίιξoυν 

όλες ης αναγκαίες \ιπηρεσΙες. 

Λέχθηκε ότι στην Αθαλάσσα θα ιmάρχει μεγαλύtερη δυνατότητα επέκτασης. 

κα-ι:αρχήν εμεις πιστεύουμε ότι θα χρειαστεί αποκέντρωση και ό-ι:ι μεριχές σχολές 

θα πρέπει να δημΙΟ\lΡΥηθούν και σε άλλες περιοχές, ιδιαίτερα στην παλιά ΛεuκωσΙα. 

Αλλά έτσι κι αλλιώς απαλλοτριώνονται Ι 000 σκω.ες που προορι.ι;ονται για μελλο
ντική επέκταση, αφού -ι:ώρα μόνο 300 xρειάζoντα~. Πέρα από αυτό εμεLς δεν πιστεύ
ουμε στο πανεπιστήμιο-μαμοίιθ. αντωετα στο μέλλον είναι πολύ πιθανό να αποφα

σιστεί να ytVO\lV και μερικές σχολές σε άλλες πόλεις. 

Δεν μπορώ να μην αναφερθώ και στο θέμα της με-ι:ακΙνησης των στρατοπέδων 

από το ΒΜΗ. Περιληπτικά θα πω ό-ι:ι μπορεί να \ιπήρξαν αντιφάσεις, αλλά αυτό 

που με-ι:ρ6: ε'ναι η τελευταία δήλωση το\l YπoUQΎoύ Άμuνας ό-ι:ι η μeτακίνηση θα 

γΕνει έτσι κι αλλιώς και ότι θα στοιχΕσει ΎύQω στα !3 εκ, κόστος όμως που δεν 
πρέπει να ληφθεΙ υπόψη, μια και η μετακΙνηση θα γΙνει άσχετα από το Πανεπι

στήμιο. Όμως πιστεύουμε ότι. αν γίνει το Πανεπιστ'ήμιο στην Αθαλάσσα, θα χρεια

στεί να μετακινηθεί το fΚεΙ στρατόπεδο, καθώς και -ι:ο κτηνι.ατρεΙΟ. Αυτά τα έξοδα 

θα πρέπε~ να ληφθο'ύν υπόψη, γιατΕ θα προκληθούν αποκλειστικά εξαιτίας του 

ΠανεπιστημΙου. 
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Και αυτή η αναφορά μου με φέQνε~ στο θέμα του κόστους. Είναι -Υεγονός ότι η 

δαπl1νη για την απόκτηση της γης στην Αθαλl1σσα θα ε(ναι λιγότερη από αυτη για το 

ΒΜΗ. Όμως όχι στο βαθμό που παρουσιάστηκε. Καταρχήν θα πρέπει να ληφθεΙ 
υπόψη η αξΙα της γης στην Αθαλάσσα που θα χρησιμοποιηθεΙ, αλλl1 και η σημαντική 

επένδυση που θα γΙνει aπό το κρ(tτoς με την απόκτηση της γης στο ΒΜΗ . γης που η 
αξl.α "{ης ανεβαΙνει συνεχώς. ΕπΙσης. θα πρέπει να αφαιρεθούν τα έξοδα μεταχΙνησης 

των στρατοπέδων από το ΒΜΗ και να προστεθούν τα έξοδα μετακΙνησης του στρα

τοπέδου και του κτηνιατρεt.oυ της Αθαλάσσας. ΕπΙσης, η δημιουργΙα νtας υποδομτΊς 

θα πρέπει να προστεθεΙ στο κόστος της Αθαλάσσας. ΕΙναι σημαντικό fΠEσης το όη 

το Πανεπιστήμιο θα χτίζεται σταδιακl1 και έt01. το κόστος θα μπσρεΙ να απσρρσ

φάται από τους πρσυπολογισμούς. ΕΙναι όμως πολύ πιθανό να μπορέσουμε να 

βρούμε και χορηγΙες από δι.εθνεΙς οργανισμούς, δωρεές από συμπατριώτες μας και 

l1λλους τρόπους, για να μειώσουμε τη δαπάνη για το κρά:τος. 

Δε θα μπω όμως σε αριθμούς. Για μας το οικονομικό. δηλαδτΊ το χρηματικό 
κόστος, δεν μπορεΙ να ε(ναι το κύριο κριτ~ριό μας. ΠαΙρνουμε απόφαση για ένα 

ιστορικό έργο, για το πρώτο Πανεπιστ~μιo της Κύπρου, και τα xeL't~QLa πρέπει να 

είναι πολεοδομικl1, παιδαγωγικά και εκπαιδευτικά. όχι χρηματικά. ΟΙ άνθρωποι για 

μας έχουν τη μεγαλύτερη αξία και σημασl.α και αυτoUς πρι,-τει να σκεφτόμαστε. όταν 

αποφασίζουμε. 

Ναι. η γη και μόνο αυτή θα στοιχίσει λιγότερα στην Αθαλl1σσα. ΑλΜ, όση και 

να εΙναι η διαφορά αυτή, δεν καλίιmει τα πλεονεκτήματα του ΒΜΗ, όπως τα έχω 

αναλύσει. ΓιατΙ αυτός ο χώρος πλεονεκτεΙ για τους φοιτητές. για τους πολίτες, "f1,(1 
τους Λe:υκωσιάτες, για όλους τους ΚυπρΙους. Και έχουμε καθήκον να παραδώσουμε 

στο λαό μας ένα Πανεπιστήμιο σύγχρονο, ευεργετημένο από τις εμπειρLες των 

l1λλων χωρών, αποφεύγοντας τα προβλήματα που αυτές έχουν ανΗμετωπίσει. Ένα 

Πανεπιστήμιο που θα δώσει στην Κύπρο όχι μόνο άξιους επι.στήμονες αλλά και 

ενημερωμtνoυς πολΕτες. Ένα Πανεπιστήμιο που δε θα καταστρέψει το περιβάλλον, 

αλλό θα το ενισχύσει. Ένα Πανεπιστ~μιo που θα βοηθήσει τους αποφοΙ'tους να 

ενταχθούν στην κoινωνl.α και την πραγματικότη'tα, αλλά και ένα Πανεπιστήμι.ο 

προσιτό και στους μη φοιτητές. Ένα Πανεπιστήμιο που. πέρα από τα εχπαιδενnκά 

ευεργετήματα και το παιδαγωγικό του ρόλο, θα βoηθήσε~ αδικημένους και πληγέvtες 

συμπατριώτες μας χαι θα προωθήσει την πολεοδομικό. σωστή ανάπτυξη της ευρύ

τερης ΛεvκωσΙας, αντΙ να δημιουργήσει άπειρα περ~βαλλoντικά και πoλεoδoμ~κl1 

προβλήματα. 

Κύριοι συνάδελφοι, σε όλους τους τoμεtς της ζωής έχει επανειλημμένα αποδει
χθεΙ ότι το πιο φτηνό δεν εΙναι πάντα το πιο καλό και το πιο επιθυμητό. Αυτό ισχύει 

ακόμα περισσότερο για "{α μεγάλα έργα. Ας επενδuθoύν περισσότερα χρήματα τώρα, 

ούτως ώστε να μην 'to μετανιώσουμε στο μέλλον ούτε εμεις ούτε τα παιδιά μας. Σας 
ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Φιλ/.:π.που δΙνει προτεραιότητα στον κ. Πρέντζα. 

παρακαλώ τον κ. Πρέντζα να πάρει το λόγο. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ο κ. ΦιλLππoυ ζήτησε να μιλήσει τελευτα(ος και αποδέχθηκε την εισήγησή του 

ο Προεδρεύων. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μιλούμε για κoινoβoυλεvnκά θέσμια εδώ και όχι για το ποιος θα μιλήσει 

πρώτος ή τελευταίος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να μη γίνει ... 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Με χαρά μου, κύρι.ε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της ΕΔΕΚ, να μιλήσω. δεν 

είναι θέμα. Ο κ, Πρέντζας είναι έτοιμος να μιλήοει. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Εσείς είστε έτοιμος; Δεν είναι θέμα. Αν θέλετε να μιλήσετε, μιλήστε , Αν δε 

θέλετε, δεν έχω πρόβλημα. Αλλά φυσικά είναι τι σειρά σας. 

(Σε αυτό το σημείο ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα .ου.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 
κοι.άξετε! Αν θέλε.ε να μιλήσει ο κ, Ρολάνδης, είναι έτοιμος. Δεν έχει .όση 

ευγένεια να παραχωρεί τη θέση .ου ο κ. Ρολάνδηςl 

Α.ΦΙΛmΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σuνάδελφoι, 

θα είμαι ιδιαίτερα σύντομος και σαφής, γιατί πρεσβεύω όη ουκ εν .ω πολλώ 

το ευ. 

θα ήθελα καταρχήν να δώσω μΕα ολικ'ή εικόνα .ου θέματος: Από τις 9 Μα'Ι:Ου 
1990 η κυβέρνηση Βασιλείου κατέληξε στην απόφασή της για χωροθέτηση της πανt· 
πι.στημιούπολή1 μας, .ου ΠανtΠιστημ(oυ Κύπρου στο χώρο .ου παλι.ού Βρetαν1.Κο\J 

Σ.ρατιωτικο\J Νοσοκομείου για .ους λόγους που εκείνη έκρινε. ΤΟ Πανεnιστημι.o 

Κ"ΠQOυ είχε ήδη ιδρυθεί στις 13 louλΙΟυ 1989 με την ομόφωνη απόφαση .ης προη. 
γΟ\Jμενης Βουλής. Απο.ελεΙ ημή τόσο για την κυβέρνηση Βασιλείου όσο και για τη 

Βουλή που επιτέλους, ύστερα από 29 χρόνια καθυστέρησης, ιδρύθηκε .0 Πανεπι· 
στήμιο. Η Βουλή συζητεί σήμερα το θέμα .ης χωροθέτησης με καθυστέρηση 

ΕΠομένως είκοσι μηνών. Ίσως βtβαια αποδειχθεί όη τελικά καλώς υπήρξε καθυστέ· 

ρηστι -τέλος καλό, όλα καλό· και ελπίζω ό.ι σήμερα η Βουλή θα καταλήξει 

Πώς έχει το θέμα; Ήδη από το Σε."Πέμβρισ .ου 1988 η προπαρασκευαστική 
ΕΠΙ1'ροπή για .ην ιδρυση .οιι Πανεπιστημίου Κύπρου, στην οποία συμμετείχαν δεκα· 

πέντε καθτryητές πανεπι.στημΙΟυ, πέντε επιστήμονες που ζουν και εργάζονται στην 

Κύπρο και όλοι οι .έως Υπουργοί Παιδείας, εκ των OΠOΙWν δύο συμμετέσχαν σης 

διαδικασ[ες, πρό.εινε. ύσt"ερα από μελέτη του θέματος και σχΕ1:ική εισήγηση του 

Τμήματος Πολεοδομίας, δ\ιο χώροιις ως καταλληλότερους: έναν προαστιακό. ττιν 

περιοχή της Αθαλάσσας, και έναν αστικό. την περι.οχή .ου παλιού BQetaVLxo\J Στρα. 
τιωηκού ΝοσοκομεΙΟυ. Κα.δ συνέπεια ήδη από τό.ε θα nQέJuL κανείς να αρχΙσει να 

με.ρά, Αν .ελικά σήμερα αποφασΙσουμε. θέλω να δώσω και εγώ μια εξήΥτιση σχετ~κά 

με .0 .ι ακριβώς θα αποφασίσουμε, Συμφωνώ με .ον πρoλαλτjσαντα όη η απόφαση 
εΙναι βέβαια ειιθUvη ττις κ1Jβtρνησης. Είναι εuθVνη .ης Εκτελεστικής ΕξοιισΙας .0 
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πο'ύ θα χωροθετηθεΙ η πανtnιστf1μι.ο'ύπολη. Αν όμως κόποιος διαφωνει, δe νομίζω 
ότι θα πρέπει να αφήσει την κυβέρνηση να διαίτQάξει λάθος και εκ των UΣΤέρων να 

πει "καταψηφιζω τους ΠΡOUπOλOγισμO'ύς γι.ο. την αγορό της γης σττιν περιοχή της 

Παλουριώτισσας". Με όλο το σέβας προς το ΣUΝΆΔελφo, αν έχανα tyώ κάη τέτοι.ο, 

θα θεωροίισα τον εαυτό μου ανε'ύθuνo. 

Η περιοχή της Αθαλάσσας κριθηχε λοιπόν ήδη από το 1988 ως η μια από ης 
δύο κατάλληλες περι.οχές. Ακολούθησαν εκ.ενέστερες μελέτες και σης 7 AπQιλΙOυ 
1990 υπέβαλα αρχικά στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας -oκόπεuα να .ην καταθέσω 
στο Υπουργικό Συμβούλιο- πρόταση για το θέμα .ης χωροθέτησης. Με σuyχωρεΙτεl 

Στις 9 Απριλίου. Σ.ις 7 Απριλ[ου Ι99Ι η Γραμματεια του Πανεπιστημ(.οu Κύπρου
ήδη λεΙ.OUΡγoooε η Γραμματεια και η Προσωρινή Διοικούσα Επι.ροπή- μου εΙχε 

δώσει εt.01\Υηση στην οποία η Γραμματεία κα.έληγε υπtρ .ης Αθαλάσσας. Αλλά η 
Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή δεν είχε δει την πρόταση και κατά ΣUΝέπει.α δεν 
είχε συμφωνήσει με αυτή. Το λέγω αυτό, για να δοθεί η εξήγηση, γιατί αργότερα 

λέXθτrιιε όη η Διοικούσα Επιτροπή ήδf1 προτιμούσε την Αθαλάσσα. Η Προσωρινή 

Διοικούσα Επιτροπή δεν εΕχε εχφράσει άπΟψη. η Γραμματεία είχε. Τελικά δεν προέ

κρινα την πρόταση .ης Γραμματείας. Ετοιμάσαμε πρόταση από το Υπουργείο 

Παιδείας σtl1ν οπο{.α εξl1γούσαμε και τα υπέρ της Αθαλάσσας και τα υπέρ του 
παλιού Βρετανικού Στρατιωηκού NoσoκoμεΙOU. Και τα εναντίον και τα υπέρ. Και 

αφήναμε τη λήψη της απόφασης στο Υπουργικό Συμβούλιο. Η απόφαση, κατά την 

άπΟψη του Υπουργείου Παι.δειας, ήταν θέμα σοβαρό, θέμα πολιτικό και tJtQtne να 
το εξετάσει σε βάθος και το YπoUQΎι.κό Συμβούλι.ο και να καταλήξει. Στις 9 Μα'Coυ 
το Υπουργικό Συμβούλιο πήρε την απόφαση που όλοι γνωρ(ζουμε. 

Καλούμαστε λοιπόν σήμερα να επιλέξουμε ανάμεσα στις δύο περιοχές. Και 

είναι προφανής η απόφαση υπέρ της Αθαλάσσας. Οι λόγοι είναι γραμμένοι στην 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Πα!.δεΙας. Πριν από τον ομιλούντα συνά

διλφος εξήγησε με ευγλωπία -ο ιδιος δέχθτικε όη μακρηγόρησε- τους λόγους. Γι' 

αυτό δεν πρόκειται να επαναλάβω και να τεκμηριώσω τους λόγους που ΣVVΗγOΡOύν 

υπέρ της Αθαλάσσας. Απλώς θα τους αναφέρω, θα τους ονομάσω. 

Πρώτος και σπουδαιότερος λόγος, αγαπητοΙ συνάδελφοι, εΙναι η δυνατότητα 

άμεσης χρήσης. Από -τη στ~γμή που, συμφωνοίισ1'lς Τ1'lς Βουλής, η κυβl:ρνηση θα 

αποφασΙσει υπέρ -του χώρου της Αθαλάσσας, μπορεΙ αμέσως να ξεκινήσει η χωροθέ

τηση και κατά συνέπεια η γρήγορ1'l ανέγερση της πανεπιστημι.οίιπολης. 

Δεύτερος κύριος λόγος, κατά ",ιν κρΙση μου, εΙναι ο οικονομικός. Σε μια 

περιοδο κατά την οποΙα η κυβέρνηση αναγνωριζει ·προς τιμήν της- ότι τα ελλείμ

μαtα εΙναι μεγάλα και προσπαθεί να βρει τρόπους για να ελαπωθούν, η προσθήκη 
άλλων ΩΟ εκ. για την αγορά της γης της πανεπιστημιούπολης, όταν η όλ1'l πανeπ~ 

στημιούπολη μι κόστος του 1988 στοιχίζει περιπ.ου ΩΟ εκ., δε φαίνεται στην Κοινο
βουλεντική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις ένα εvxαταφρ6vητο ποσό. 

εΙvαι ένα σημαντικό ποσό. 

'Αλλος λόγος εΙvαι η προσπελασιμότητα τόσο για την περιοχή Λευκωσίας όσο 

και για τη Λάρνακα, τη Λεμεσό, αίιρι.ο την Αμμόχωστο. 

Η δυναtότητα επέκτασης. Αν κ.ισtι κάποιος tf1V παν!..ίτιοτημι.ούπολτι σε 

περιοχή 6πo'U ήδη υπάρχουν κτίσματα ή σε περωχή που ΥεΙΊνιάζει άμεσα με 

κt[σματα, δεν υπάρχει η ε\lχέρεια επέκτασης. είνα~ πρoφανtς αυτό. 



1319 

Ένας εξίσου σημαντικός λόγος εΙναι το κuxλοφοριακό, Όσοι από τους συνα

δέλφους έχουν ζήσει σε μεγαλουπόλεις ή έστω όσοι έχουν επισκεφθεΙ, για να δώσω 

ένα παρόδε~γμα, την Αθήνα τα τελευτα(α χρόνια γνωριζουν ακριβώς τι προβλήματα 

δημ~oυργεΙ το κuxλοφοριακό. Αν η πανεπιστημιούπολη ανεγειρόταν στην περιοχή 

που πρότεινε η κυβέρνηση, θα δημιουργο'ύσε φοβερό κυκλοφοριακά προβλ'ήματα. 

Αλλά ας δούμε και ένα άλλο θέμα. Αν ήμουν Μέλος της ΠΡΟηΥονμενης Βουλ'ής, 

θα δεχόμουν εuθitνες, αλλά δεν ήμουν και δεν μπορώ να πω κάτι τέτοιο. Ανήκει 

τουλάχιστον μέρος της ευθύνης στην προηγούμενη Βουλή για το γεγονός ότι 

όρχ~σαν να ενδιαφέρονται ιδιαΙτερα τρεις περιοχές της Λεuxωσιας για το χώρο 

ανέγερσης. Παλαιότερα, το 1988. είχε ενδιαφερθεΙ η Λεμεσός, η οποια σε πολλές 
επισκέψεις που έγιναν στο ΎQQφεΙO του τότε Υπουργού Παιδε(ας t;Tjtoύoe να 

επιλεγεί ο Κόρνος. AπλoUστατα τό.ε λει.ouρy,;σαμε τόσο γρήγορα και πήραμε ης 

αποφά:σεις τόσο γρήγορα. που δεν έγινε αυτό μειζον θέμα. Αλλά η καθυσtέρηση 

τελικής λήξης του θέματος ήταν φυσικό να ~ει αυτό το επακόλουθο. Αν λες στον 

όλλο ότι μπορεί να έχει την πανεπιστημιούπολη έξω από το σπίτι του. γιατί να μην 

το διεκδικήσει αυτό και να δεχθεΙ να είναι έστω 3 ή 4 χιλιόμετρα πιο μακριό:; 

Πραγματικό μήπως το Κα'(μακλί και η Παλουριώτισσα θα χάσουν από την 

ανέγερση της πανεπιστημιούπολης στην περι~ της Αθαλάσσας; Η απάντησή μου 

είναι σαφέστατα αρνητική. Η απόσταση εΙναι 1όσο μικρτi, που το ενδεχόμενο 

ανέγερσης φo~τητικών εστιών στην περι~ της Παλουρι.ώησσας εΙναι σαφέστατα 

μια εύλογη επιλογή. ΤΟ Πανmιστήμιo, όπως πρtπε~ να -γνωρίζουμε όλοι, έχtι από το 

1989 τους προσωρινούς του χώρους, οι ΟΠΟ(ΟΙ με κάποια δυσκολία, οφείλω να 
τον(σω, απελευθερώθηκαν από την Παιδαγωγική Ακαδημια τον περασμένο Σεπτέμ

βρω. Έτσι από το Σεmέμβρω που μας πέρασε 10 Πανεπι.<m'ιμω ΚίΙπρου έχει τους 
χώρους 10υ. ΕΙναι οι χώροι που μέχρι τό1ε εΙχε η ΠαΟΟγωΥική ΑκαδημΙα. Όταν 

επισκεφθήκαμε αυτούς τους χώρους -η Κοινοβουλευτική EΠΙ1ΡOΠτi Παιδειας- και 

ειδαμε 10ν 1αχύ ρυθμό με 10ν οπο(ο ανακαιν(.ζεται ο όλος χώρος, η Πρόεδρος .ης 

Προσωρινής Διοικούσας ΕπΙ1ρο.πής μας εLπε η (δια όη πeoσωπικά βλέπει τη δυνα

τότητα ανέγερσης φοιτητικών εστιών στην περιοχή Παλουριώτισσας και ΚαΊ:μα

χλωυ, δηλαδή στο χώρο που συνηθίσαμε όλοι να λέμε -το λtω για μία και μόνη 

φορό- ΒΜΗ. του παλιού Βρετανικού Στρα11.ωτικού ΝοσοκομεΙΟυ. Είναι μΙα σαφής 

δυνατότητα και δε βλtπω το λόγο γιοτΙ να μην εισηΥΤ1θούμε να γίνει αυ1ό το 

πράγμα. 

Ταυτόχρονα όλοι Υνωριζουμε ότι η κυβέρνηση έχει αποφασΙσει να προχωρήσει 

στην αναβόθμιQTι 1ης παλιός Λευχωσίας και 1ων ακριτικών περι.οχών, των περιοχών 

μας που αΥΥu;oυν τα χα1εχόμενα. Και σίγουρα ένα μεγάλο τμήμα αutών των Ι10 εκ, 

που ~ει αποφασΙσει η κυβέρνηση θα δοθεΙ για την περωχή Παλουριώτισσας και 

Κα·Lμακλ{ου. 

Εl.πα στην αρχή, αγαπητοΙ ouνάδελφoι, ό1Ι δε θα μακρηγορήσω και δε μακρη

γορώ. Πιστεύω ότι η απόφασή μας είναι προφανής. Είναι αυτή που η πλειΟψηφ(.α 

της KoιΎOβoυλεutιxής ΕπΙ1ροπής Παιδειας έχει εισηγηθεΙ εδώ και καιρό στη Βουλή 

μας. Ελπll;ω ότι και η κuβtρνηση θα πόρει ης τελικές της cιπoφόσεις σχετικά 

σύντομα, ώστε η ανtyερση της πανεπιστημιούπολης να ξεκινήσει και η πρώτη φόση. 

της να ολοκληρωθεΙ κατά -ι:η διάρκεια της ερχόμενης πενταετtας. 
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Άφησα τελευταίο ένα OUOWOΤL)t6 επιχείρrιμα περι.σσότερο τεχνι)tό γLαΤ( το 

Πανεπιστήμιο πρέπει να χτιστεί στην Αθαλάσσσ.. Όλα τα σχετι)tά νέα πανεπι.σtΤ;μια 

είναι πανεπιστημι.ουπόλεις. Σχεη,χά νiα θεωρώ τα πανεπισΠιμια που έχουν γίνει τα 

τελευτα(α εκατό χρόνια ή λιγότερο, γιατ(, αν ένα πανεπιστΤ;μι.ο χtίστηκε πριν από 

500 χρόνια χαι τώρα βρίσκεται για παράδειγμα στην χαρδιά του Λονδίνου, δε 
σημαίνει όtι, όταν χτιζόταν, βρισκόταν στην καρδιά του ΛονδΙνου. Σχεηχά νέα 

είναι όλα σχεδόν τα πανεπιστήμια στις Ηνωμένες Πολιτε(ες χαι τον Καναδά. Είναι 

όλα πανεπισtrιμιoυπόλεις. Και υπάρχουν λόγοι που προτφάται η πανεπιστημι.ού· 

πoλrι παρά ένα χτιριακό κομμάτι που είναι μέσα σε μια πόλη. Είναι πάρα πολλοί οι 

λόγοι και δι': νομίζω ότι υπάρχει λόγος να τους αναπτύξουμι': τώρα εδώ. 

Aυtά, αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ευχαριστώ τον κ. ΦιλΙΠΠου που '(Τ;ρησι': την υπόσχεσή του και δε μακρτιγόρt}σε, 

παρόλο που ως πρώην Υπουργός Παιδε(ας είχε την ευκαιρ(α και (σως και τη 

διάθεση να μαΚΡηΥορΤ;σει. 

Ο κ. Πρέντζας παρακαλώ. 

Ρ. ΠΡΕΝτΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώ"Σα να ευχOQιστήσω το φιλο Πρόεδρο της Επιτροπής Παιδε(ας, γιατί 

μακρηγόρησε αρκετά. σε σημε(ο που με βοήθησε να περιορίσω κάπως το κάπνισμα. 

Ναι, για το καλό μας! 

Όμως θα πρέπει να ασχοληθώ πρώτα μι ένα ιδιαίτερο xαρακτrιριστικό της 

ομιλ(ας του, με το σημε(ο των επαναλαμβανόμενων υπαινιγμών σχετικά με κάποια 

δημoκoπιχτj προσέγγιση, όπως άφηνε να φαίνεται, εκείνων που υπoστηρ(ζouν την 

άποψη ότι το Πανεπιστήμιο θα πρέπει να ανεΥερθεΙ στην Παλouριώτισσα. Βεβαίως, 

θα μπορούσα σε απάντηση να επιχαλούμουν το άρθρο της κυρίας Kληρtδoυ -πολύ 

σωστό, με το οποίο συμφωνώ πλήρως- '{Ο οποίο είχε δημοσιευτεί στο "Φιλελεύθερο" 

"(ις παραμονές των δημοτικών εκλογών. Δεν έχω καμιά αμφιβολία όμως ότι η κυρΙΟ 

Κληρ(δου, γράφοντας το άρθeo. δεν είχε καμιά πρόθεση να δημοκοπήσει τ; να ικανο

ποιήσει τους ψηφοφόρους της ΛεuκωσΙας του Δημοχρατιχού Συναγερμού, αλλά 

εξέφραζε αυτό που πραγματικά ένιωθε. χαι πολύ σωστά το εξέφρασε χαι πολύ 

σωστό ήταν αυτό το οπο(ο ένιωθε. Και λυπούμαι, για-ι:ί δεν είχε προφανώς αρκετή 

δ\ιναμη στην Κοινοβουλευτική Ομάδα του Συναγερμού, για να πείσει τους αντίθε

τους με -ι:ην άπΟψή της. 

Όμως διερωτώμαι γιατί αναβλήθηκε η συζήτηση αυτΤ; -ι:όσες φορές. 'Επρεπε να 

είχε ΣUΖητηθεΙ το θέμα πριν από τις δημοτικές εκλογές και βεβαιως τότε θα 

μJtoρoOOε κανiνας να πει όΤL οι -ι:οποθετήσεις θα φoQ'ttζovtav και από τό προεκλο

γικό κλΙμα. Μήπως ήταν δl1μοκοπιχΤ; η επιθυμLα να μη συζηtηθεΙ τότε από αυτούς 

που θα τάσσονταν ενάντια στο δημόσιο αΙσθημα των Λεuxωσιαtών, των χαtοΙκων 

'(ης Παλoυριώtισσας χαι του Κα·ίμακλι.ού; Όμως, ας μην ερεθ(σω το φ(λο Αναστα· 

σιάδη περισσό-ι:ερο, για να θέλει να ανiλθει στο βΤ;μα στη σuνiχεια xαL να παραταθεί 

η συνεδρ(αση, και ας μπω στο θέμα μου. 
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Τρεις δεκαετίες δύσκολης κυοφορίας, κύρLO~ συνάδελφοι, κατέληξαν τον Ιούλη 

του 1989 στην ψήφιση του Νόμου 144 με τον οποΙΟ νομοθετήθηχε η ιδρυση του 
πανεπιστημίου της Κύπρου. Eπ~τέλoυς, ένα μεγάλο εθνικό όQαμα μ..-ι:αίνει στο 

δρόμο της υλοποίησής του, ένα δρόμο που προt.lποθέτει μια σειρά από καθoQιστικές 
σ..ποφάσεις ως προς τη φύση και το χαρακτήρα του ΠανεπιστημΙΟυ και συνακόλουθα 

ως προς τη δομή, την οργάνωση και φυσικά και τη χωρoθtτησή του. Σήμερα μας 

απασχολεί αποκλειστικά η πτυχή της χωροθhησης. 

Δuo αντιλήψεις συΥχρούονται ως προς την πτυχή αυτή: Η αντtληψη που θέλει 

το πανεπιστήμιο ενεργό και άμεσο συστατικό της κοινωνίας, που το θέλει ενταγμένο 

στην κοινωνία, έτσι που να την επηρεάζει και να επηρεάζεται από αυτή, και η αντί· 
ληψη που το θέλει ξεκομμένο από amTι, κλειστό στο δικό του κόσμο, μοναστηρLO· 

ποιημένο. 

Σύμφωνα με την πρώτη αντtληψTJ, το πανεπιστήμιο είναι μι.α πολυδύναμη 

γεννήτρια που όχι μόνο παράγει επιστημονική γνώση, αλλά επίσης μπολιάζει 
επιστημονικ(ι, πολιτιστικό, πνευματικ(ι και ηθικά την κοινων{.α, εμπλουτιζοντας και 

πολλαπλασιάζοντας το δυναμισμό της. Τα μέλη του πανεπιστημΙΟυ δεν είναι μια 

ελίτ ξεκομμένη από το κοινωνικό σύνολο, αλλc1 ένα δυναμικό ενταγμένο στην 

κoινωνl.α, που αξιολογικά συνιστά σε μ.eγ& βαθμό το νευρικό της σύστημα. Μ' 

αυτή την έννοια το πανεπιστήμιο αποτελεί έκφραση της κοινωνίας και η κοινωνία 
tκφραση του πανεπιστημίου . 

Η δtύτερη αντ(.ληψη, που εμφανίστηκε στα μέσα του αιώνα μας, ξεκινούσε από 

μια εντελώς ρομαντική αφετηρία: ΟΙ φοιτητές πρέπει να είναι μακριά από την τύρβη 
της πόλης, μακριά από την πολλή συνάφεια με την τρέχουσα κοινωνική στ(ιση και 

συμ..-τ:εριφορά, ώστε να μ..'1:0ρ0ύν σ' ένα εξιδανικευμένο περιβάλλον να δι.αθέτουν όλο 
το χρόνο τους στις σπουδές τους και στην ανάπτυξη .ων δικών τους αυτόνομων 

αξιών χωρίς τις επιρροές της κοινωνίας. 

Κτίστηχαν έτσι με αφετηρΙΟ τt.ς Ηνωμένες Πολιτείες οι εκτός πόλεων πανεπι,.. 

στημιουπόλεις. Όμως το όQαμα που τις ενέπνεuσε γρήγορα απoδeLXtΗXt ουτοπικό. 
Ενω στην πρώτη φάση οι πανεπιστημιουπόλεις έδιναν την εντύπωση ενός πνευμα

τικού παραδείσου, στη συνέχεια αποδείχτηκε ότι δεν ήταν τΙΠοτε άλλο από φοιτη
τικά γκέτο, όπου η αποξένωση από την κοινωνία ήταν μια συνεχώς διευρυνόμενη 

κατάσταση. 

Σε πλείστες όμως περι.πτώσεις υπήρξε και η ω.λη εξέλιξη: Γύρω από την πανε

πιστημιούπολη γεννιόταν μια καινονρια πόλη ή μι.α αφύσικη προέκταση της πόλης. 

Δεν μπορούσε άλλωστε να συνέβαινε κάτ~ διαφορετικό. Σε μια οικονομΙα της 

αγοράς 11 πρόκληση της συγκέντρωσης σ' ένα χώρο μερ~κων χιλιάδων καταναλωτών 
θα ήταν αδιανόητο να άφτινε αδιάφορους ακόμα και τονς πιο πνευματικά νωθρούς 

και tπιχει.ρηματικά παχίιδερμους ανθρώπους. Έτσι. το αποτέλεσμα ήταν η πολεοδο
μική εκτροπή, 1'\ άναρχη, απρογραμμάτιστη και οε τελευταΙΟ ανόλυση η εκτός 
ελtγχoυ οικιστική και κοινωνική ανάπruξη με μη προβλεφθεΙΟες και πολυσήμαντες 

επιβαρύνσεις του περι.βάλλοντος. 

Έχοντας τώρα να αποφασ(σουμε για τη xωρoθtτηση του ΠανεπιστημΙΟυ, 

καλούμαστε να απαντήσουμε πρώτα στο καθοριστικό αυτό ερώτημα: θέλουμε .0 
Πανεπι(Πήμιο έναν καθεδρικό ναό .ης επιστήμης και του πνενμα.ος Τι ένα ερημικό 

μοναστήρι; θέλουμε το Πανεπιστήμιο καρδιά και νου της κoινωνl.ας Τι γκέτο; 

\ 
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Η δική μας απάντηση εΙναι πως .0 θέλουμε καθεδρικό ναό. καρδιά και νου της 

κοινωνίας μας. Το θέλουμε ένοικο στο άστυ και όχι περίοικο. 

Αλλά. θα ρω'tήσει κάποιος: Στη σuyκεκρφέVΗ δική μας περl.πτωση, πα\! τι 

Επιλογή μας είναι εΙ.ε το ΒΜΗ εΙτε 11 Αθαλάσσα, ισχύει .όσο πολύ και '{όσο διαχε· 
κριμένα τι αντι.παράθεση των δυο αντιλήψεων σης οπο/.ες αναφέρθηκα; Βεβαίως δεν 

πάσχω από καμιά 'ιόση υπερβολής. Όχι, δεν ισχύουν ούτ:ε τόσο πολύ ούτε ",όσο 
δι.αχεχριμένα οι δυο αντιλήψεις. Η φiιση μας έδωσε λίΎt1 τη yTJ και τι μοίρα στερεί 
από εμάς oυtά τα δΙΟεχτα χρόνια τη μισή σχεδόν ΈXtaoή της. 

Αν όμως εννοούμε 6η το δάσος της Αθσλάσσας δι θα Ε.ο-ΤLtΡέψοuμι ποτέ να 

xa'tMaTηeet. να γίνει οικόπεδα και να γίνουν οικονομικές εκμεταλλεύσεις κι αν 

εννοούμε έστω και εν μέρει ότι το Τοπικό Πολεοδομικό Σχέδl.Ο Λευχωσtας δΕ θα 
ανατραπεί ολοσχερώς, αναπόφευκτα με την επιλογή της Αθαλάσσας είναι την 

ΕΠιλογή το\! ΎΧέτο πο'\! υιοθετο"ύμε. 

Τόtε μόνο δε θα είναι επιλογή γκέτο, αν το υτόμενο βήμα μας θα είναι να ανοΙ· 

ξουμε και το φutεμένo κι όχι μόνο το αφύτευτο μέχρι στιγμής δάσος της Αθαλάσσας 

για οικονομική εκμετόλλεοοη κα~ περιβαλλοντική επιβάρυνση. Και τότε μόνο δe θα 

είναι επι.λσΥή γκέτο, αν ταυτόχρονα το επόμενο βήμα μας θα είναι να εντάξουμΕ τις 

/ εκτός ορίων uδατoπρoμήθειας γεωργικές και κτηνοτροφικές εκτάσεις στα όρια της 

uδaτoπρoμήθειας και συνvτώς και στην οικιστική εκμιτ6.λλεοοη. 

Αυτή η Βουλή πρέmι να έχει σαφή αντίληψη του τι αποφασίζει με την επιλογή 

της Aθaλάσσας. ΕΙτε αποφασίζει ένα Πανεπιστήμιο·γκέτο εΙτε απoφασtl;ει ότι 

καταργεί και το δάσος της Αθαλάσσας και το Πολεοδομικό Σχέδιο Λευχωσίας. Αν 

αποφασίσει το πρώτο, είναι προφανές ότι ιιιοθετεί ένα ρομαντισμό που αποδείχτηκε 

aπό την πεΙρα των όλλων άρρωστος κι αρνητικός ως προς _α αποτελέσματά του. Αν 

aποφασίσει το δεύτερο, είναι πρoφανtς ότι προγραμματίζΕι μια εκτρωματική κι 

ανώμαλη ανό..πτυξη με την επερχόμενη νεοπλασία μιας απΌφUΣΗς στα νότια της 

Λευκωσίας, μια νεοπλασία και μια απόφυση που ανaπόφευxτα θα ωθήσουν σε 

σuQρOή μεταστατικών φαινομένων και θα επαναφtρoυν και πόλι την πολεοδομική 

αναρχια σ' όλο το μεγαλείο και σ' όλη την απαίσια δόξα της. 

θα παρατηρηθεί όμως ότι η Αθαλάσσα είναι σuyxoινωνιo.xά πιο προσιτή για 

τους ερχομένους από τον αυτοκινητόδρομο ΛευκωσΙας-Λεμεσού ή από το νότιο 

παρακαμπτήριο. Αλλά εν τοισ'ύτη περιπτώσει γιατί να μην πάμε στην ΚοφΙνου, που 

είναι ακόμα πιο προσιτή, ή στη ΣκαρΙνου ή στη ΧοιροκοιτΙΟ; Αλλά καλύτερα να μην 

αρχίσουμε να πα(.ζουμε την κολοκυθιά. Ας μείνοιιμε σε σοβαρότερους ισχυρισμούς. 

Εν πρώτοις ας διερωτηθούμε: θα προτιμούν οι φοιτητές να πηΥαινοέρχο

νται στα σπίτια τους ή θα θέλουν να μένουν κοντά στο Πανεπιστήμι.ό τους; Το 

ερώτημα αυτό μας φέρνει και πάλι στο θέμα της φύσης και του χαρακτηρα του 
Πανεπιστημίου. 

θα είναι ένα Ι.δρυμα μόρφωσης, διάπλασης χαρακτήρων και ολοκλήρωσης της 

προσωπικότηtας ή θα είναι ένα κέντρο κατάρτισης και εξειδίΚΕUΣΗςί 

Αν θα είναι ιδρυμα μόρφωσης, διάπλασης χαρακτήρων και ολοκλήρωσης της 

προσωπικότηtας, τότε εξυπακο"ύεται ό.ι θα έχει πολυποίκιλη λειτουργία, πο\! θα 

εΙναι όχι απλώς διδασκαλία, που μπορεί να συμπιεσθεί σ' ένα ωράριο εργασίας από 

τις αιαώ ως τις δώδεκα. αλλά θα επεκτείνεται 1U:Qa από τη διδασκαλία σε έρευνα 
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του επιστημονικού αντικειμένου -ι:ων σπουδών, σε όλλf:ς πολΗιοτικές ιχδηλώσr:ι.ς. 

σε πνευματικές, καλλιτεχνικές, κοινωνικές και αθλητικές δραστηριόΤ11τες χαΙ 

πρωτοβουλιες, σε πρω"fοβοuλΙες εντός αλλά και εκtός tOU στενού πΛ.αLσΙOU του ανη
ΚΕιμένου των σπουδών. ακόμα και εντός και εκτός tO\l διvτιστημονιχοu πλαισίου. 

Κι ας μου VtιτραπεΙ εδώ να τονίσω ότι βασικό χαρακτηριστικό ενός 

σύγχρονου πανεπισtημΙou είναι τι προσφορά δι.eΠΙOΤT1μOνιχών δυνατοτητων στους 

φοιτητές, δυνατοτήτων δηλαδή εξοικείωσης με γνώσεις πέραν του γνωστικού αντι

κειμένου ενός ιδιαΙΤΕρου επιστημονικού κλάδου και αξιοποίησής τους. 

Auτά όμως δε θα είναι δυνατά, αν οι φοιτητές θα διαμένουν μακριά από το 

Πανεπιστήμιο, αν θα διαμένουν σε άλλες πόλεις ή σε απομακρυσμένα χωριtι και αν 

θα διακινούνται καθημερινά με 1"0 λεωφορ.εΙΟ ",ης γραμμής ή με το ιδιωηκό τους 

αυτοκίνητο. Τέτοια διακίνηση θα ε'ναι δυνατη, μόνο αν την έννοια το\! Πανεπιστη

μίου τη σννθλίψΟυμε στα στενά πλaΙσ~α ενός συστήματος κατάρτισης, ενός στενοίΙ 

κα~ περιορισμένου χρησιμοθηρικοίΙ συστήματος μαθTlτειας. Γ~ατΙ μόνο ένα tέtOL{) 
σVστημα μπορεί να χωρέσει σε ωQάρια. Αλλά, κυρf.ες και κίιριοι, αν αυτό είναι που 

θέλουμε για την πατρίδα μας, καλύτερα να το κλείσουμε από τώρα. Τέτοιο ψευδεπί. 

γραφο Πανεπιστήμιο να μας λεl.πει! 

Δεν είναι αυτό που θέλουμε και συνεπώς το ενρημα της ε'ύκολης διαΚΙVΗσης 

και του άνετου πάρκιγκ δεν έχει να κάμει τl.πoτε με μία σοβαρή σul;ήτηση για τη 

χωροθέτηση του Πανεπιστημίου. Κι όσο για τον ισχυρισμό όη θα υπερφορtωθει 1'1 

κυκλοφορία εντός της Λευκωσίας, αν το Πανεπιστήμιο γίνει στο ΒΜΗ, η αντί

κρουσή του είναι ακόμα ευκολόtερη. 

Από μεν τις άλλες πόλεις η uπερφόρtωση με τα προγραμματισμένα οδικά έργα 

στην αφε-ι:ηρΙα '{ου αυτoχ~VΗτόδΡOμoυ προς τη Λεμεσό θα αφορά ένα μόλις χιλι.ό. 

με-ι:ρο από την xtTtVOtρoφLKTi έπαυλη της Αθαλάσσας μέχρι τη μια από '{ις εισόδους 

-ι:ου πανεπιστημιακο'ύ χώρου στο ΒΜΗ, είτε εκεΙVΗ στο δρόμο '{ου ΣΟΠΑΖ eLtt την 
-ι:ωρινή είσοδο των στραιιωτικών εγκαταστάσεων του ΒΜΗ, από δε την περιοχή του 

Δ'ήμου Λευκωσίας και των δήμων δυτικά της Λευκωσ[ας η υπερφόρτωση θα είναι η 

Lδια είτε προορισμός είνα~ το ΒΜΗ είτε η Αθσ.λάσσα. Δεν ευσταθεί συνεπώς και δεν 

αντέχει σε σutή-ι:ηση οίΙτε αυτός ο ισχυρισμός. 

Είναι όμώς κι ένας άλλος ισχυρισμός και αυτός ενέχει τουλάχιστον κάποιο 
στοιχείο σοβαρότητας. Πρόκειται για τον ισχυρισμό που αφορά την οικονομική 

πwχΉ της επtνδοοης που λtyε'rαι "πανεπιστήμLO" και βεβαίως μπορεί να κατανοιί 

κανένας το θρήνο για τα δTlμόσια οικονομικά, αλλά οι θρηνo'ύvι:ες να θυμούνται όη 

είναι α\ΠοΙ που ψηψίζουν τα φορολογικά νομοσχέδια και να ανταπακρΙvoηαι στις 

απαιτησεις των καιρών, όταν επιβάλλεται, και να μTl γΙνοηαι ΧOUΒΑΡΝΤάδες και να 

μειώνουν τα φορολογικά βάρη για εκείνους που μπορούν να άρουν φορολογικά 

βάρη και ... Να απαντήσεις, Νίκο μου, εUΧαρl.στως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κ'ύριοι. ΣυνεXl.σtε, κiιριε Πρέντζα. 

Ρ. ΠPEf'lΠZAΣ: 

Όσον αφορά εμάς, επειδή δεν υιοθετο'ύμε δημαγωγική προσέγγιση και επειδή 

είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε φορολογικά βάρη, έχουμε ήδη χαταθέσει ενώπιον 
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αυτής της Βουλής δυο φορολογιΧές προτάσεις ν6μΟ1J. που θα δώσουν πολύ περισσό

τερα στο δημόσιο, αν η Βουλή τις ψηφΙσει, από όσα θα χρειαστεί να δαπανήσει η 
κυβέρνηση για το Πανεπιστήμιο. για το χώρο t01.l Πανεπιστημ(.οιι και γι.α την οιχο
δομησή του. είτε πρόκειται για το ΒΜΗ είΤΕ πρόκειται γι.α την Αθαλάσσα. 

Είναι βέβαιο ότι. αν επρόχεnο να αγορασθεί f:χταση χίλιων σκαλών γης. 10 

κόστος τη αΎΟράς θα ήταν πολύ ψηλότερο στην Αθαλάσσα παρά 010 ΒΜΗ. Όμως 
στην Αθαλάσσα τα 3/4 περUtou της γης που χρειάζεται είναι ήδ'η κρατική περι.οuo(α 
ΧΙ έτσι το ποσό που πρέπει να εκταμιευθεί για .ην Αθαλάσσα υπολΟΥΙζεται σε 
(1.850.0CM). Αντίθετα, yl4 την απόκτηση της -Υης στο ΒΜΗ το ποσό που πρέπει να 
εκταμιευθεί φτάνει τα f.7.600.000 με εκκρεμότητα ενός επιπρόσθε-toυ ποσού δύο 
εχατομμuρ(.ων λιρών, ποιι θα διευθετηθεί. όταν κάποτε θα '(εθούν προς συζήτηση ΟΙ 

οικονομικές υποχρεώσεις του Ηνωμένου Βασιλείου ένανη της Kwι:ρι.αχής Δημοχρα

τ(ας για τις βάσεις και οι οικονομικές απαιτήσεις του Ηνωμένου ΒασιλεΙΟυ για την 

ακίνητη περιουσία του βρετανικο"ύ YπoUΡγεΙOυ Πολέμου στην ΠαλOUΡιώτισσα. 

Είναι σωστό να βγάλουμε τώρα από το δημόσιο ταμεΙΟ ί5.750.(Μ)() επιπλέον, 
για να αποκτήσουμε τη γη του ΒΜΗ για το Πανεπιστήμιο, και να μην πάμε στην 

Αθαλάσσα, όπου αρκεί ΙΙ.850.000; 

Αν με την αγορό της γης τελειώναμε με τα οικονομικά του ΠανεπιστημίΟ\J, η 

απάντηση ότι το φτηνότερο είναι το καλ"ύτερο θα ήταν ασφαλώς δυνατή. Όμως δεν 

τελειώνουμε. Αντίθετα μόλις αρχίζουμε. Γιατί μετά την αγορά της γης έχουμε την 

κατασκευή της αναγκαίας υποδομής. η αριθμούς έχουμε σχετικά με την υποδομή; 

Έχω "πόψη μο" μια μελέτη για λογιαριασμό το" Συμβουλtoυ Κοινοτικής 

EUΗμερ(ας Παλouριώτισσας. Μπορείτε, αν θέλετε, να θεωρήσετε μη αντικειμενικό το 

Συμβούλιο α"τό. Όμως, προς θεο(ι! Ας μην αρχίσουμε να αμφι.σβητο(ιμε τovς; 

επιστήμονες που εκπoνoUν μελέτες, ανεξάρτητα από το ποιος τους τις αναθέτει ή, 
έστω, ας μην τovς; αμφισβη'tο(ιμε πολ"ύ, το"λάχιστον όταν πρόκεnαι για πραγματικά 

δεδομένα] Τι παρουσιάζει, λοιπόν. αυΊή η μελέτη; Για μεν το ΒΜΗ θα απαι'tηθούν 

δαπάννς για έργα υποδομής της τάξης των (2.516.000 και για την Αθαλάσσα 
δαπάνες της τάξης των (8.220.000. ΟΙ δαπάνες αφορο"ύν το οδικό btKt\lO, το αποχε
τευτικό, την ηλεκτροδότηση, την τηλεπικοινωνιακή σύνδεση και τις μεταστεγάσεις 

από τη μια του στρατοπέδου το" ΒΜΗ κι από την άλλη των κτηνιατρικών υπηρε

σιών .• ης κτηνοτροφικής έπαυλης κι ενός στρσ.τοπέδο" από την Αθαλά:σσα. 

Πριν διερωτηθο(ιμε αν είναι προτιμότερη η εκταμίευση για τις δαπάνες αυτές 

Ι2,5 εκ. ή (8,2 εκ., μπορο"ύμε να παρατηρήσοιιμε ότι αθροιζόμενα .0. σύνολα της 

δαπάνης για την καθεμιά από ης δυο ΠΡΟΊεινόμεννς χωροθετήσεις μας δίνουν το 

ίδιο σχεδόν ποσό με μια δι.αφορά f45.0Q0 περισσότερων για ΊΟ ΒΜΗ και με .ην 
εκκρεμότηΊα πάντΟΊε Ίων!'2 εκ. της γης .ου βρετανικο"ύ Yπouρyε[oυ Πολέμσν. Άρα. 

σ' ότι αφορά τις άμεσες πραγμα.ικές δαπάνες που θα απαιτηθούν, δεν νπάρχει 

ο'UOιώδης διαφoρ{l και σuνεπώς η πενία τον ταλαίπωρου κράτους μας δε θα επιδει
νωθει, όποια κι αν είναι η επιλογή. 

Αυτό που θα επιδεινωθεί είναι η περιουσιακή κατάσταση του κράτους μας. 

Διότι με την επιλογή του ΒΜΗ η δαπάνη θα α'Uξi]σει την ακίνητη περιουσία του, ενώ 

με την ΕΠιλογή της Αθαλάσσας θα εκδαπανήσει μια περιουσία που είχε ΠροΥραμμα
τισθεΙ να χρησιμοποιηθεΙ για την αναβάθμιση της ποιότητας τον περιβάλλοντος και 

της ζωής μας για ένα έργο πο\! μπορεί με το (διο κόστος να γίννι σε νέα περ\.ΟυσΙα. 
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Δεν αξu;ε~ όμως να κοστολογήσουμε και την αξΙα αυτής της ΚQQηXής Πfρι.oυ· 

σΙας, που στην περΙΠΤωση του ΒΜΗ Είναι ί585.000. ενώ στην περl.πtωση της 

Αθαλάσσας είναι !7.620.000; 

Κι αν σαν χαλοΙ νOΙxoxUΡΑΙOι. που θέλo"μt να κάνουμι καλούς λογαρι.α· 

σμούς, ΠΡOσ&tσoυμε αυτή την κοστολόγηση στις δαπόνες μας. για να δούμε πώς 

επηρεάζονται 10 οικονομικά μας, δε θα βρούμε όη, επιλέγοντας την Αθαλάσσα. 

αποφασίζουμε μια δαπάV1J χα.ά (7 εκ. ψηλότερη; Άρα, επιλέΎovτας τώρα την 

Αθαλάσσα, μπορούμε άραγε να ισχυριστούμε ότι χάναμε καλούς λοΥαρι.ασμο6ς; 

Όμως, ας δεχτώ προς στιγμή ότι οι αριθμοΙ για τη δημοσιονομική επι.βόρυνση 
δεν εΙναι αuτoι. Ας δεχtώ ότι ακριβότερο θα εΙναι το ΒΜΗ και όη θα εΙναι ακρι.βό

τερο όχι απλώς κα1"ά f.7 εκ. αλλά ακόμα και κατά 1.17 εκ. Μήπως μ' αυτό ξεμπερδεύ
ουμε με τονς αριθμούς και τα οικονομικά; 

Δεν ξεμπερδεύουμε δυστυχώς, κύρι.οι συνάδελφοι. Διότι δεν έχο"με να 

κάνουμε μόνο με το χόοτος του Πανεπιστημίου σε βάρος των δημόσιων οικονο

μικών. ΠΙραν αυτών, πέρα από τα δημόσια οικονομικά, υπάρχει και η εθνική οικο
νομ(α. Και δεν μπορο'ύμε να εξεtάζOυμε το ζήτημα μόνο μι! το φακό του κρατικο'ύ 

θησαυρoφilλακα. Ε'μαστε υποχρεωμένοι, αν θέλουμε να είναι εποικοδομητικό το 
έργο μας, να προσεγγίσουμε το ζήτημα και από την άπoψTJ της εθνικής μας οικονο

μίας. Πο'ύ βρισκεται η μεγαλύτερη επιβάρυνση για την εθνική οικονομία. στην 

Αθαλάσσα ή στην Παλουριώτισσα; 

Η Αθαλάσσα, άχτιστη και άφιλη αυτή τη στιγμή, θα απαιτήσει την ανέγερση 

χαταστημότων, εστια.τορ(ων, χώρων αναψυχής, εντευκτηριων και φυσικά κατοικιών. 

θα απαιτήσει tεράστιες επενδύσεις σε οικοδομιχά έργα σε μια εποχή καtά την οπο(α 

nαρotTJQt(taL έλλειψη εργατικο'ύ δυναμικού tόσo γενικά όσο και ειδικά στον κλάδο 

των καtασχευών. Άραγε πόσο εργατικό δuναμιχό θα πρέπει να αποσπασθεί από την 

άλλη οικονομική δραστηριότητα; 

Αντίθετα, πολύ μικρότερες είναι οι επενδύσεις που θα χρειαστούν με την 
tπιλo-yή της Παλουριώτισσας. γιατί αυτή είναι μι!ρος της ΟρΥανωμένης πόλης με 

διαθι!σιμες όλες τις οικονομικές, εμπορικές και κοινωνικές της λειtουργΙες και με 
διαθέσιμη την αναγκαία στέγη για tTJV εγχαtάσταση των φοιτηtών στην (δια tTJV 
Παλουριώτισσα, στο Κα"ίμακλί. στην Αγλαντζιά και στην κεντρική και ανατολική 
Aeυxωo(.a. 

Από την άπΟψη της εθνικής οικονομίας πeέπει επ(σης να εξετασθεί κι ένα 

άλλο αναμενόμενο αποτέλεσμα: Η πρόσθετη απασχόληση εργατικού δυναμικο'ύ για 

"tTJV προσφορά twv υπηρεσιών που αναΎΚαστικά θα δημιουργηθούν, αν επιλο-Υή είναι 
η Αβαλάσσα, σε αντιπαράθεση με την αύξηση του κύκλου εργασιών και tης οικονο

μικής δραστηριότητας υφιστάμενων ήδη και ενίοτε υπoλεΙΤOυργOUΣών υπηρεσιών 

στην περιοχή τόσο της ΛευκωσΙΟς όσο και της Αγλαντζιάς, αν επιλσΥτΊ είναι η 

Παλουριώτισσα. Ας ωταvtήσoυμε t[μια: Μήπως μας περισσε'ύει εργαtLκό δυναμικό, 
για να κάνουμε αυτή tTJ διασπάθισή tOtJ; 

Αλλά είναι και μια άλλη οικονομική και κοινωνική διάσταση που πρέπει να 

εξετάσουμε. Είναι η επιβάρυνση που θα έχει ο γονιός του φοιτητη και της φοnή

τριας στη μια και στην άλλη περCπtωση. 
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Όπως μας δτΊλωσαν στην Επιτροπή Παιδείας οι αρμόδιοι, ta ενοίκια των 
ιιποστατικών καθορίζονται βασικά κατά σuyκρι.ικό τρόπο. Σημερα ξέΡΟΊιμε ποια 
είναι .α ενοίκια στμ; κατoικημtνες πεΡLOχtς της Λευκωσ(.ας. Ποια όμως θα είναι ta 
ενοίκια σε καιvoιιρια κτLρια σε περιοχή ltχtιoτη σήμερα για την οποΙα δεν υπάρχει 

μέτρο σύγκρισης; Δε θα είναι μοναδικό κριτήριο το κόστος κατασκευής και τι ανισό
τητα ανάμεσα στην προσφόρό και τη ζ'ήτηση; Κι ακόμα. πόσο ακριβότερες θα 'ναι οι 
νΠl1ρεσΙες σε μια απομονωμένη κι αποκλεισμένη :ιεριoxfl. όπως είναι τι Αθαλάσσα; 

Είναι φανερό, κύρωι συνάδελφοι, ότι τόσο από την άπΟψη της φιλοσοφικτ'ις 
αντιληψης για την έννοια "πανεπιστήμιο" όσο χαι 'Και από την άποψη το\! οικονο

μικού κόστους και των κοινωνικών επιπτώσεων 11 Αθαλάσσα δεν μπορεί σε καμιά 
περΙΠτωση να είναι λογική χαι σώφρων επιλογή. 

Αλλά ούτε και από οικολογική και περιβαλλοντική άπΟψη μπορεί να είναι τι 

επι.λοΥή. Η Αθαλάσσα προγραμματίστηκε και πeέπει να παραμείνει το εθνικό μας 
πάρκο. Ο πνεύμονας πρασίνου ο μοναδικός στην πραγμα.τLX6τητα πνιύμονας 

πρασίνου στη με(ζονα Λεuχωσι.α. πρέπιι να παραμεΙvει ελεύθιρος από κατασtρo
φικές επιβαρύνσεις. ελείιθερος από την κατα.ίτl.εση και την οχληρ(.α του αυτοκινήτου 

και των καυσαιρΙων. ελεύθιρος από ιμπορικές εκμεταλλεύσεις. χώρος ηρεμLας και 
γαλήνης. 

Και να θυμίσω ότι 01:0 πέρασμα των χρόνων πολλές απάιτησιις και αιτησιι.ς 
προβλήθτικαν και υποβλήθτικαν για παραχώQηση χώρου σtτιν Αθαλάσσα. Από τον 

Ιππόδρομο και τα γήπιδα μέχρι νοσοκομιία. μέχρι λέσχις προσκόπων είχαν ζητήσει 

να τοποθετηθούν ιχεΙ και υπήρξε άρνηστι. έσtω και αν ο χώρος ήταν άδεντρος. 
αφυτιυτος. διότι δάσος ιΙναι ο φυτιμtνoς χώρος. αλλά δάσος εΙναι και ο χώρος που 

προορ(ζεται να φυτευθει. δάσος σε OQwμένες περιπτώσεις χαρακτηρίζεται και 

θαμνώδης πιριοχή, που μάλι.σtα υπάρχει και ένσtαστι να δενδρoφυτeυθεΙ. διόη 
υπάρχουν περι.βαλλονnχές επιπτώσει.ς από τη δενδροφύτιυστι τέτοιων περιοχών. 

Πέραν α\Πού το Τμήμα Δασών με ένα άρθρο στο ~Φι.λελεύθερo~ του πρώην 

Διευθvvτή του Τμήματος Δασών μας θύμισι και τη σχετική νομοθισΙα και μας 

υπέδιι.ξι το παράνομο της απόσπαστις της δασικής γης από το χώρο ο οποίος προο

ρl.ζ.eται για πάρκο για άλλου ειδους αξιοποίηση. 

Αλλά πtρα από τα τυπικά και τα νομικά η ουσία είναι όη αυτός ο χώρος 

ΠΡOOΡ(.ζeται να ιΙναι ο μοναδικός πνιύμονας πρασΙνου μιας πόλης που δεν έχει 

πράσινο σtη μιιζονα έκτασή της. Να πούμι ότι. σύμφωνα με τα πολεοδομικά σχιδια. 

ολόκληρος ο ΣτQόβoλoς. ο μεyαλύtερoς δήμος της Κύπρου σε έκταση, δεν έχει ούτε 

ένα πάρκο και πνεύμονας γι' αυτόν είναι η γειτονική Αθαλάσσα που 'UΠό:γεται σtO 

Δήμο Αγλαvtζι.άς. 

Α vt,eeta. ο χώρος της ΠαλOUΡιώτισσας θα πρέπει να αναβαθμιστεί ποιοτικά 
και να ενωθεί με το χώρο της Παιδαγωγικής Ακαδημ(ας και το δάσος της. για να 

ζωογονήσουν μ.οζΙ με το Πανvnστήμι.ο όλες η.ς μtχρι σήμερα υποβαθμισμένες 

περιοχές που ανήκουν στους δυο όμορους δήμους, στο Δήμο ΛeυχωσΙας και στο 

Δήμο Αγλαντζι.άς. Έτσι είναι που θα ωφεληθούν και ΟΙ δυο δήμοι και οι δημότες 

τους. ενώ μι την vιιλoγή της Αθαλάσσας θα ωφελ11θούν μόνο οι deνeΙοpers. που ήδη 

αναζητούν, αν δεν έχουν κιόλας αγοράσει. ιχτάσεις -γης πίσω από την Αθαλάσσα. 
για να έχουν έτοιμες τις κερδοσχοπικές εκμεταλλεύσεις τους ταυτόχρονα με την 

οικοδόμηση των κτιρίων του ΠανεπιστημΙου. 
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'εΎινε λό'Υος, κUριoι συνάδελφοι, και για μερικά άλλα θέματα. Για το κόστος 
μεταφοράς των στρατιωτικών εγκαταστάσεων από το ΒΜΗ. Για oπo~νδήπoτε έχει 
επισκεφθεί το χώρο και τις εγκαταστάσεις αυι:ές η μετο.φορά τους δεν έχει τLπoτε να 
κάμει με το Πανεπιστήμιο, ΎΙΟΤ' τόσο το στρατιωτικό νοσοκομείο όσο και το XΈvtρo 
Ε1Ηοιτιομο" είναι εvtελώς απαράδεκτα με βάση τα σημερινά κριτήρια νγείας και 

υγιεινής. Xρειάl;oνται νέα κτLρια εΙτε χτιστεί εχεΙ το Πανεπιστήμιο είτε όχι.. Και σ' 

αυι:ές τις δuo εγκαταστάσεις είναι που αναφέρεται το ψηλότερο κόστος, κόστος 

ωστόσο που είναι στην ΠQαΎματικότητα άσχετο με '10 Πανεπιστήμιο. 

Ως προς το χρόνο που oπαL'1eL'1αL για τη μεταστέγαση, το θέμα είναι απλό: Από 

τη στιγμή που θα υπάρξει η πολιτική α.τ6φαση, η "λοποΙτισή της μπoQεΙ να γίνει σε 

χρόνο ρεκόρ, όπως σε χρόνο ρεκόρ oικoδoμήθrιxε το Συνεδριακό Κέντρο. γιατί 
"πήρχε τι πολιτική βούληση να γίνει, και όπως γίνεται με πολλά άλλα έρ-γα, όταν 

πραΎματικά η πολιτική βούλτιση υπάρχει. Άμα δε θέλουμε βεβα(.ως να πάμε στο 
μύλο, θα κοοκιν(.ζοιιμε δεν ξέρω πόσες μέρες ή πόσες δεκαετίες ή πόσους αιώνεςl 

Ως προς το ενδεχόμενο να χτιστεί το μεν Πανεπιστήμ~ στην Aθaλάσσα οι δε 
φοιτητικοί ξενώνες στο ΒΜΗ, προς θεούl Η κυβέρνηση απερίφραστα το έχει 
δηλώσει ότι δεν προτιθεται στο άμεσο και προβλεπτό μέλλον να χτίσει φοιτητικούς 
ξενώνες, γιατΙ δεν είναι σε θέση να προχωρήσει σε τέtoιας μεγάλτις κλίμακας επέν· 
buoη. Δεν προτίθεται να πρotεΙνει αυι:ό το πράγμα αυτή τι κυβέρνηση και το έχει 

δηλωμένο. Οι κοπτόμενοι για τα δημοσιovομιχά μας χάλια γιατί είναι τόσο xo1Jβαρ-. 

vtάδες για ξενώνες πο" θα επιβάλουμε με το ζόρι στην κUΒΈρντιση να τους χτίσει; 

Ας μη δ~λισθαΙνoυμε λοιπόν προς τη δημα-γαιΥία. όσο χι αν, βεβο.ιως, γίνεται 

πoλλtς φορές ελκοοτική. Με τέτοια ευρήματα δε θα γλυχάνει το πικρό χάπι για το"ς 
Λευχωσιάτες, γιατί μάλλον σαν σαρκασμό είναι που θα τα αΧούσουν. 

Σ' ό,τι αφορά την προσπελασιμότητα για τους Τουρκοκυπρίους. εμείς σε καμιά 
περΙΠΤωση δεν εtδαμε '10 θέμα το" Πανεπιστημίου με το πρΙΟμα των εΥχρΙΟεων ή 
των απορρίψεων '1ου ΚUΡ(.oυ Ντtv'λτάς ή οποιουδήποτε άλλου. Και αν συνOΡεUeι η 

ΠαλoUΡι.ώτισσα με τα κατεχόμενα, εξίσο" συνορεύει χαι η Αθαλάσσα και μάλιστα 
και με το κατεχόμενο αεροδρόμιο της Τύμπου, για να fΡXOvtaL έτσ~ και οι ξένοι 

φοιτητές προς τα κατεχόμενα χαι να 'ναι πολύ κοντά στο Πανεπιστήμιο. Αλλά ας 

μην κάμνο"με ανόητες χαμιά φορά σκέψεις. 

ΑναγνωρΙζει κανένας τη γραμμή ΑττΙλα ως μόνιμη κα~ νόμιμη γραμμή πο" 

χαθορ(.ζει τα όρια των δύο κοινοτήτων; ΕμεΙς τουλάχιστον δεν αναγνωρ(.ζο"με κάτι 
τέτοιο. Συνεπώς, δεν εΙναι για μας κριτήριο το τι λένε οι Τούρκοι ή το '1Ι λέει ο 
Ντενκτάς. rLα μας η Κύπρος εξακoλoUΘεΙ να ε(ναι μέχρι αυτή '1η στιγμή ενιαίο 

XQQ'1OC; χαι νομιΧά και νόμιμα κάθε KΊJπριoς έχει το δικαίωμα της ελείιθερτις διαχΙ. 
νησης. Η οποιαδήποτε παράνομη πραγματικότητα δεν μπορεΙ με χανέναν τρόπο να 
γΙνεται χριτήριο για νόμιμα έQΎα. 

Σ' ό.τι αφορά την ανό:πτuξη υποβαθμισμένων περι.οχών της Λεuxωσι.aς, είναι 

βέβαια γεγονός 6'1L τι κυβέρνηση εξήγγειλε πρόγραμμα που προβλέπει δαπάνη (10 εχ. 
Επιβάλλεται όμως να γ[νουν δuo παρατηρήσεις; Πρώτο, το πρόγραμμα μιλά μεν για 

δέκα εκατομμύρια. αλλά η προβλεφθείσα στους πρoυπoλQΎισμoύς δαπάνη για το 
1992 εΙναι μόνο f.500.000 και φαΙvεtαι ό'1Ι τι περιO'JC1Ί θα κάμει μαύρα μάτια, μέχρι να 
δει τις εξαΥγελιες να γ[νονται έρΎα. Και δεύτερο, χαμιά δαπάνη δε θα αποδώσει, αν 
δεν "πάρξει κ[νηση πληθυσμού και κατ' αxoλoUΘίαν οιχονομική δραστηριότητα στην 
περιοχή αυτή. Τα εξωραϊστικά έργα μόνα δεν απoδίδouν. ελάχιστα μπορούν να 

αποδώσουν. 
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K\ιρ~ε Πρόεδρε, ας μην επεκταθώ στην εξέταση άλλων παραμέτρων, που 

άλλωστε, όπως είνα~ φανερό απ' όλα τα tyyρoφo που κατατέθηκαν στην Eπ~τρoπή 

Παιδειας της Βουλής, ΟΊ..Μ\'#ορονν υπέρ της Παλονριώτισσας. Τελειώνω με μια 

έκκληση: παρακαλώ τους Βουλευτές τόσο του ΔΗιγ όσο και του ΑΚΕΛ να ξανα

σχεφτονν το θέμα. Ας σχεφτούν ξανά το !;ήτημα ή τουλάχιστον ας μην επιμείνουν η 

τoπoθttησή τους να είναι δεσμειrnκή για την κUΒΈρνηση με την απειλή ότι, αν προβεΙ 

στη χωροθέτηση του Πανεπιστημ{.ου σε άλλο χώρο από αυτόν που επέλεξαν, δε θα 

εγκρΙνouν τι.ς σχετικές δαπάνες. Άλλωστε, οφείλουμε να αναγνωρίσουμε αυξημtνo 

λόγο στην κυβέρντιση, γιατί αUΤΗ είναι εκείνη η οπο(.α έχει σvνoλικά '(ην ΕUΘύνη αλλά 

και τη σuνoλική εικόνα της πολιτικής της για την οικονομία, την κοινωνία και την 

περιβαλλονηκή ανάπτυξη. 

EUΧαρ~στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Q μόνος ομιλητής που μένει είναι ο κ. Ρολάνδης και έχω υπόψη μου να κλείσω 

"'τι συνεδρισ. της Βουλ,;ς, χωρίς να προχωρήσουμε σε άλλα θfματα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗ.Σ: 

θα κλείσω '(Ο θέμα ως εισηγητής, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι πάQα πολ" σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μπορείτε να απαντήσετε φUσικά, κύριε Αναστασιάδη, ως εισηγητής του 

θέματος ... Υπάρχει Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και εΙΠαμε 
να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, αλλά σε οποι.αδήποτε συζήτηση, όταν 'UΠάρχει θέμα εγγεγραμμtνo, 

κάποιος κλείνει και '(η συζή'tηση. 

Για να σας καθηΣUΧάσω, δεν έχω πρόθεση να δώσω κι άλλο όφελος στο Pfvo, 
να μην καπν(ζει δηλαδή, γιατί δε θα μακρηγορήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κ"ριε Αναστασιάδη, αν ήταν να κλείσετε '(Ο θέμα, τότε θα αναφερόσασταν 

γενικά, αλλά, αν επιθuμεΙ'tε να δευτερολΟ'Υήσετε, θα σας δώσω το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΙΆΣΙΑΔΗΣ: 

θα δευτερολογήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εντάξει. 

AρχLστε. κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

θα είμαι σίrvτoμoς, κύριε Πρόεδρε. 



Ι 

1329 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχε1:ε πει δέκα λεπ1:ά. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Λιγό1:ερα ίσως, διό1:Ι 1:α δικά μου σημεια 1:α κάλυψε πολύ εμπεριστα1:ωμένα ο 
κ. Α ναστασιάδης, ό1:αν πρω1:0λόγησε ως Πρόεδρος της Επηροπής Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ώστε δε χρει.ά!;ε1:αι να δεm:ερoλoyήσει ο κ. Αναστασιάδης, δι.ό1:Ι δwtερoλO
γεΙ1:ε εκ μέρους 1:0υ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μπορεί να δειn:εΡOλoyήσει πάνω σε άλλα σημεία που θίγηχαν εν 1:ω μεtαξύ, αν 

θέλει, ο χ. Αναστασιάδης. 

Κύρι.ε Πρόεδρε, 

Κι εγώ 1:άσσομαι ανεπι.φύλαΚ1:α υπέρ 1:1)ς Αθαλάσσας. Π~στεύω ό1:Ι, αν βάλει 
κάποι.ος 1:α επιχειρήμα1:α πάνω σε μια ζυγαριά και τα σταθμίσει, χωρίς αμφι.βολια 

θα καταλήξει υπέρ 1:ης Αθαλάσσας. 

Αχούστηχαν κάποια επΙΧΕιρήματα, όπως γι.α παράδΕιγμα όη υπάρχει το θέμα 

των ακριτικών ΠΕριοχών, οι oπoLες θα ωφεληθούν, αν ,ο Πανεπι.στήμιο ytVf:L στην 
περιοχή 1:0υς. lΙιστεύω πως, όταν μια χώρα κάνει ένα έργο όπως ,ο Πανεπιστήμιο, 

δε σκέφτεται η θα ωφελήσει το έργο αιn:ό, αλλά πώς θα ωφεληθεί ,ο (διο ,ο έργο. 
Δηλαδή δε σκεφτόμαστε 1:\ θα ωφελήσουμε με ,ο Πανεπιστημιο, αλλά πώς ,Ο (διο ,ο 
Πανεπιστήμιο θα είναι πιο απο,ελεσμα,ικό. 

Πρέπει να γνωρ(ζουμε ό1:Ι <πον -ι:ομέα ,ης παιδείας και ,ων πανεπι<πημΙων 

έχουμε πολλά να μάθουμε. Ιδίως στο θέμα ,ων πανεπιστημίων οι γνώσεις μας είναι 

σχεδόν μηδέν. Ξεκινούμε από μια μηδενική θέση, διό,ι δεν έχουμε πανεπιστήμιο, και 

πρέπει να προσπαθήσουμε όσο ,ο δuνα,ό περισσό,ερο να ωφεληθεί ,ο (διο ,ο Πανε

πιστήμιο. ώστε να μη βγάζουμε αύριο αγράμμα,ους αποφοί,ους οι οποi.oι θα ζημιώ

σουν 1:0ν ,όπο μακροπρόθεσμα. Aιn:ό Είναι που πρέπει να κοι,άξουμε κι όχι ,Ο 

ποιοι θα. ωφεληθούν από ,ην ύπαρξη αιn:Oύ ,ου Πανεπιστημίου. Αν Xρειάtε'tαι να 
ωφεληθούν κάποι.ες περι.οχές, ασφαλώς πρέπει να γίνουν άλλα έργα και πρέπει να 
ΚΟΙ1:άξει η κ\!βtρνηση αυtό1:0 θέμα με ,ο δέοντα 'ρόπο. αλλά δε θα. πρέπει να χρησι
μοποιηθεί ,ο Πανεπιστήμιο σαν όχτιμα ή όργανο για να ωφεληθούν άλλες περιοχές. 

Δεν είναι ο σωστός "ρόπος αut6ς. 

Μια δεirtερη θέση είναι ότι. αν 11 κυβέρνηση έχει ,η γη για να χ,Ισει 1:0 Πανεπι
σtήμΙO κι αν η θέση είναι κατάλληλη, είναι 11 μεγαλύτερη παραδοξολογια και ,ο 
μεyoλirteΡO οικονομικό λάθος -άλλωστε ,ο έθιξε αutό και ο κ. Αναστασιόδης- να 
γuρεOOυμε να αγοράσουμε άλλη γη. 

Το EΠιχεi.ρημα ,ου κ. Πρέντζα ότι. αΎΟράζοντας άλλη γη, δημιouρyoύμε επέν
δUΣΗ και αποχ1:0ύμε ένα ΠΕριουσιακό στοιχείο είναι λάθος. Δε μιλούμε γι.α 
ΑΠΌΧ,ηση περιουσιακών στοιχείων εδώ, αλλά μιλούμε για ρευστότη,α της κυβέρ

νησης. Κι εκεΙ που πάσχει η κυβέρνηση δεν εΙναι στο αν έχe.ι ή αν δεν έχει ΠEΡΙOυσt.α. 

e.LvaL τι ρe.υστόtητά της. ΟΙ προυπολογισμοΙ όλοι εΙναι πάνω σι:ο ρευστό που στηρι.. 
ζovται. Και το δημοσιονομικό έλλειμα και tO δημόσιο χρέος έχουν να κάνουν μ! 
ρεucπόtη,α. Αυτό ε'ναι που μας καίει αυτή 1:η στιγμή κι αmό πρέπει Ihιot1:e.ρo να 

προσέξουμε. 
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Τα οικονομικό δεδομένα. όπως χι όλα τα άλλα δεδομένα, δόθηκαν ήδη. Αν το 

Πανεπιστήμιο γίνει στην Αθαλό.σσα και δεν αγοραστεί γη ..και δε χρειάζεται να 

αγοραστεί γη- σημαίνει 'Κόστος Υης μηδέν. Στην παιΟUQιώησσα μαζί με τη μετακΙ

νηση του στρατοπέδοιι σημαΙνει κόστος γύρω στα 15 Τι 16 εκατομμύρια λίρες συν οι 
τόχοι,. Νομίζω ότι, ο κ. ΣUΡ(μης ψάξeι 'για να δανειστεΙ. μπορεί να βQει με λιγότερο 

επιτόκιο από 10% σήμερα. Σε δολάρια μπορεί να π6:ρει και με 3,5 Τι 4%, αλλά και 
πόλι δε σημαΙνtι όη το κόστος είναι χαμηλό και οι τόκοι είναι πολλοί. καθώς και τι 

επένδυση. 

Καταλήγοντας ήθελα να επισημάνω το εξής: ΤΟ Πανεπισι:ήμιο που χt!.ζoυμε 

ξεχινά με 400 φοιτητές περΙΠου. Η Κύπρος έχει αυτή τη στιγμή μαζί με τους 
ντόπι.ους φοιτηΊές της τρnοβάθμι.ας εκπαl.δεuσης περtπoυ 15 000-16 000 φοιτηtές. 
δηλαδή κάθε εκατό φοιτητές εξυπηρετουμε τους δύο. A\1t6 σημαίνει πως έχουμε 
πολύ δρόμο να διανύσουμε στον τομέα αυτό της παιδείας, δηλαδή της τριτοβάθμι.ας 

εκπαιδευσης. θα χρειαστούν πολλά έξοδα σε αuτή τη μακριά πορεΙα και τη μακριά 

οδό και στην πορεια. αυτή πρέπει να προσπαθούμε να εξoικoνoμoiιμε κα~ την τελεu

ταια. λ(ρα. εκεΙ που μπορεΙ να εξοικονομηθει, χωρl.ς αυι:ό να γΙνεται σε βλάβη της 

παιδεΙας. 

Κατά σννέπεια τώρα, στην αρχή του δρόμου, που έχουμε το πρόβλημα της γης, 

πρέπει να δράσουμε ως σννετοΙ άνθρωποι και, αν δεν υπάρχει λόγος, να μην πάμε 

να αγοράσουμε τη γη εκεΙ που έχουμε τη γη μας. Να μην ξεκ~νήσoυμε στραβά από 

οικονομικής πλευράς αυτό το θέμα, τη σηγμή που γνωρ(ζουμε όη, για να καλiι· 

ψ<>υμε το 100% των φοιτητών μας μια μέρα απΙ το 2% που καλύπtoυμε στiμερα, 
έχουμε μια μακρότατη πορεΙα να διανύσουμε που συνεπάγεται και πολλά έξοδα. 

Κατά συνέπεια, με βάση τα λεπτομερειακά επ~xειρήματα που έχουν ακουστεΙ 

και στα OJtow δε θα μπω, διότι συμμεριζομαι τη θέση που εξέφρασε και ο κ. Α ναστα· 
σιάδης και ο κ. Φιλi.π.πoυ πάνω σε αυτό το σημεΙΟ, κι εγώ πιστείιω όη χωρΙς καμιά 
αμφt.βoλtα το Πανεπιστήμιο πρέπει να γΙνει στην Αθαλάσσα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. θα αναφερθει, φαντάζομαι. στο ότι ο κ. Π~ντζας δεν τον 

έπεισε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ[ΑΔΗΣ: 

Όχι. δεν πρόκειται γι' αυι:ό. Η αναφορά μου θα εΙναι συντομότατη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Επειδή πρόκειται περΙ δευτερολογΙας, μπορεΙτε να μιλήσετε aπό τη θέση σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν πρόκεnαι περί δευτερολΟΎιας. 

ΕκεΙνο το οποίο θα ήθελα να παραχαλέσω τον Πρόεδρο της Βουλής ·γιατΙ δε 

βλέπω να λέχθηκε οτιδήποτε ΠOΊJ θα χρειαζόταν απάντηση από τον κ . Πρέντζα 

κα~, αν κάποιος έχει την καλοσύνη να δει τα πρακτικά της Βουλής, θα δει όη 

ΊJπάΡXει μεγάλη ασυνέπεια μεταξiι .ων όσων επιχειρημάτων και αριθμών ανέφερε 

και της πραγματικότητας· θα ήθελα λοιπόν να παρακαλέσω τον Πρόεδρο της 
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Βουλής -κι έτσι επιβάλλεται- να διαμηνύσει στην Εκτελεστική Εξουσία ότι εκε(νοι 

που εΙOTlΎOΎV;αι τα έξοδα είναι εκείνοι που δεν ψηφίζουν τους φόρους, ενώ εκεΙνοι 

που εΙOTlΎOύvι:αι -ι:ην περισυλλογή είναι εκεΙνοι που κάποτε συμβάλλουν στη συνετη 

εισροή χρημάτων στα άδεια κυβερνητικά ταμεία. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να διαμηΝUΣετε ότι δεν είμαστε δια-ι:εθει

μ!νοι να fΎΚρΙνoυμε μια τέτοια δαπάνη αναλόγιστα. Αυτή είναι η απόφαση της 

πλεLOψηφΙOς της Επιτροπής κι αυτό διαλαμβάνεται στην Έκθεση της Επιτροπής. 

Συνεπώς θα πρέπει να διαβιβαστεΙ προς -ι:ην Εκτελεστική Εξουσία ότι ζητούμε, ζητά 

η Βουλή δηλαδή, να ακυρώσει -ι:ην απόφασή -ι:ης και να αναθεωρήσει τη μέχρι σήμερα 

πολιτική -ι:ης όσον αφορά την eπl.λoγή του χώρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα φροντίσω όλα τα πρακτικά -ι:ης συζήτησης να παραπεμφθούν στην 

κ1.j!έρνηση. 

Κύριοι συνάδελφοι, θtλω να σας πληροφορήσω ότι, εκτός της ερχόμενης 

Πέμπτης, tχει OQl.σtεΙ σuνεδρΙO και για την επόμενη Παρασκευή, 24 ΙανουαρΙΟυ 
1992, στις 4.00 μ.μ. για συζήτηση απoχλεισtικά των θεμάτων που εκκρεμούν στο 
Κεφαλαίο Δ', που αισίως πλησιάζουν τον αριθμό 50 κι έτσι κινδυνεύουμε να επανέλ
θουμε στο παλαιό καθεστώς. ΦαΙνεται πως. όταν αποuoιάζω, το Κεφάλαιο Δ' με 

εχδι,κεΙται. 

Η επόμενη συνεδρΙΟ της Βουλής ορ(ζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 23 Ιανουα
ρ'ου 1992, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλo~ ημερήσια δι.άταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'; ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και ΔικονομΙΟ (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991. 

2) Ο περΙ Φρεάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1990. 

3) Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

4) Οι περΙ330ί Χωρίων (ΔιοίΚllση και Βελτίωση) (Ταμείο Προνο(.ας) Κανο
νισμοί Τσάδας του 1992. 

5) ΟΙ περί Τμήματος Κ-ι:ηματολογΙου και ΧωρομεtρΙας - θέσεις Aνώ'fεΡOυ 

Κ11'lματολογικού ΛειτoUQΎoύ, Κτηματολογικού Λειτουργού Α' (ΚτημαΤQ

λογl.oυ), Κτηματολογικού Λειτουργού Β' (Κτηματολογtoυ), Κτηματολο

γικού Λειτουργού Ιης Τάξης (Κτηματολογtoυ), Κτηματολογικού 

Λειτουργού 2ης Τάξης (KtTlμotoAoyί.ou), Βοηθού Κτηματολογικού 

Λειτουργού. Κτηματολογικού Λειτουργού Α' (ΧωρομετρΙας/ 

ΧαρτογραφΙας/Χωρομετρικών Υπο)"ογισμών/Φωτολιθογραφίας) και 

Κτηματολογικού AELtoUΡYoiι Β' (ΧωρομεtρΙΟς/Χαρτογραφίας! Χωρομε

τρικών Υπολογισμών/ΦωτοΛιθοΥραφίας) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονι
σμοΙ του 1991. 
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6) Οι περί Ε1;αγωΥής Γεωργικών Πρo''6vτων (Τροποποιητιχοί) Κανονισμοί 

του Ι991. 

7) Οι περΙ Νοθείας Γεωργικών ΠΡΟ'wvτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1991. 

8) Οι ΠΕΡ! Μέτρων και Σtαθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1991. 

9) Οι περί Κυπριακών Προτύπων χαι Eλtyχoυ ΠOιότηtoς (TΡOΠOΠOιηtιXOΙ) 

(Άδε~ι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 199 Ι. 

10) ΟΙ περί Εταιρειών (Πλτιραιτέα ηλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 

1991. 

11) Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1991. 

12) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθληησμού (ΓενιΧές ΔιατάξELς και 

Πειθαρχία) (Tραιτ:oπoιήiιxo() Κανονισμοί tO\l 1991. 

13) ΟΙ περί Πολεοδομ(.ας και Xωρoταξtας (Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) . 

Κανονισμοί του 1991. 

14) Οι περί Αξιωμαηκών του Σ-ι:ρατού της Δημοκρατίας (Δι.οριομοι. 

Ιεραρχι.ο., Προαγωγές και Aφ\Jπηρετησεις) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 199ι. 

15) O~ περί Κυβερνηnκων Iατρ~κών Ιδρυμάτων κα~ ΥΠηρεσιών rεν~κoΙ 

(ΤροποποιηnκοΙ) KανO'V~σμoΙ του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και ΕΥΥράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Koινoβoυλευτ~κ~ς Eπ~τρoπής Προσφύγων. Εγκλωβισμένων, 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορεΙται "θέματα 

(σης κατανομής βαρών και προοπτικές του Φορέα Ισότιμης Kατανoμ~ς 

Βαρών". 

(Aυτεπάγγdτη εξέταση με απΌφcιΣΗ της Επιτροπής). (2.1.1991). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Το μtγα πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώ

πισή του από τις κυπρι.ακές κυβερνήσεις~. 

(θέμα εγγραφέν μι εισήΥ11στι του Βουλευτή κ. Δ. Ηλι.άδη).(4.7.1991). 

(Έγκριση ψηφΙσμα,ος). 
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3) 'Τα πολλαπλά προβλήματα rt01J αντιμετωπ(ζουν οι Kύπριo~ απόδημοι 

.ης No.to1J Αφρικής". 

(θέμα εγγραφtν από.ο Βονλευτή Χ. ΑνΥερινό Παπαρέ). (19.9.1991). 

4) "Η απόφαση για αχύρωση .01J δωρι.σμού τον Αρχιμανδρίτη Ιωάννη 

ΜαλλΟ1Jρή στη θέση t01J ΥπεύθυνΟ1J για θέματα θQησxευι:~xής ΔLαφώ

τισης της Εθνικής Φρο1Jράς χαι οι ευθίινες .ης χνβέρνησης ~νιxά και 

εlδιxά t01J Yπo"QΎoυ Άμυνας για την απόφαση αUΤΗ πον πλήττει την 

ενό.η.α το" λαού", 

(θέμα εΥΥραφέν με ει.σή'Υηση τοιι BoιIλΕUΤΉ Χ. Χρ. ΠouρyoUΡίδη). 

(\9.9.\991). 

5) ΈΧθεση .ης ΚοινοβοιΙλειΙ.ιχής Eπ~.ρoπ1Ίς Παιδείας για το θ~μα ΠΟ1J 

ητλοφορεΙται "Η εξα-ΥωΥή αρχαιοτηι:ων και οι επι.πτώσεις στην ιστοριΧή 

χαι πολι .ιστ ιχή μας Χλ ηρονομιά". 

(ΑιΙτεπάΥγελ.η εξέταση με απόφαση της Επnροπής). (17.9.1991). 

6) ''Οι aρxal.OλoYLxot θησαυροί χαι τι ΠOhLtLOt"LxiI κληρονομιά της Kύπρou 

χαι η ανάγκη για περαιτέρω μh"ρα διαφύλαξης χαι προστασ{.ας ΤΟιΙς". 

(θέμα εγγραφέν με ε ισήγηση τοιι Βουλευτή Χ. Α. ΧρίστοιΙ εχ μέΡOUς της 

Ko~νoβo1JΛΕUt"LXTι; Ομάδας ΤΟΙΙ ΑΚΕΛ.ΑΡLστερά.Νέες Δυνάμεις). 

(\9.9.\99\). 

7) Έκθεση ττις ΚοινοβοιΙλευι:ιχής Επιτροπής Περιβάλλοντος yLO. το θέμα 

ποιι .ιτλοφορεΙται "Διατήρηση χαι προστασια .ων xYl.Qtrov της Αρχι.. 

γραμματείας" . 

(Αυι:επάΥγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτ-ροπής). (22.10.1991). 

8) "Η πλήρης εφαρμογή της αρχής της ισομισθ{.ας yuναιxών χαι 

ανδρών μέχρι το 1992 χαι τι ανάΥχη λήψτις μέτρων για την προώ. 

θησή της". 

(θέμα eyyραφέv με εισήγηση .0" MέλoUς .τις βοιΙλής Χ. Καίτης 

Kληρtδoν). (17.10.1991). 

9) 'Ή ανάγκη μελtτης για ττιν πιθανότη.α συμμnοχής/εκπροσώπησης των 

yuναικών βο"λευτών της ΧUΠQιακής Βουλής σε παγκόσμια συνέδρια και 

άλλες εκδηλώσεις yuναικών Bouht1J.iliv". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση .01J Μέλονς της Βο"λής κ. Ρήνας 

Κατσελλή). (24.\0.\99\). 

κηρύσσω.τι λήξη της σημερινής συνεδριας της Βουλής των Avτι.πΡOσώπων. 

(Ώρα λήξης, 8.\5 μ.μ.) 
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ΟΙ ακόλουθοι Βο"λεvtέ~ "πέy~αψαγ τον κατά;.οΥο ,:ων παQόvτων με αλφαDη-
'Εική σει~:. 

ΑΥαπ(ου Γιαννάκης 

Ayyελlδoυ Κλαlρη 

Aνασtασ~άδης ΝΙκος 

Α ντωνΙΟυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριοτοφ{ινης 

ΓιΔγκου ΚΙκης 

ευθυμΙΟυ Ττίμης 

ΕυσταθΙσιι Ευσ.άθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάχης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Kασoυλtδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουριδης Νικος 

Κληρ{.δου Κοίτη 

Koντtδης Δημήτρης 

KouκOυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

ΚωνσταντΙνου Κώστας 

Λuσιώτης Λώρης 

Λυσσαρtδης Βάσος 

Μακρίδης Ισιδωρος 

Μαρχιδης Αλ1Χος 

Μάτσης Ιωάννης 

MauΡOΚOQδάtoς Χρίστος 

Μιχαηλίδης θόσος 

Μο"οιούττας Νίκος 

ΜοίιΟΧος Ανδρέας 

Ομήρου Γ1.αννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαδ6πουλος Τάσσος 

Παπαρές AUΓερινός 

ΠιποκοπΙτης Νίκος 

ΠouργoιIρtδη~ χριστος 

πρtντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής ΧρΙστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φι.λι.ππO\J Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τάκης 

Χρίστου ΑνδρΙας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρwοστόμοu Άρ~σtOς 

Χροοοστόμου Δι.όφαντος 

ΑνηΠQόσωποι θQησχε\Jτιχών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναγγελία από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Α. Γαλανό του θανάτου "(ου 
πρώην Βουλευτή κ. Σταύρου Ποσχώτη και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη 

μνήμη του. 

2) Ανάγνωση από τον Πρόεδρο τ"ς Βουλής εκ μtρoυς όλων των κομμάτων 
ανακοίνωσης για την καταδ(χη των βιαιοπραγιών και βανδαλισμών 

στους OΠOίOUς μερtδo. των φθαρτοπαραγωγών προέβη 'tO πρωί της Ι.διας 
μΙρας σε αίθουσα της Βουλής και διεξαγωγή σχετικής συζήτησης (Δ. 

θεοδώρου. Πρόεδρος. Τ. Παπαδόπουλος, Δ. Χριστόφιας, Τ. Χατζηδ"μη
τρίου. Ι. Μό.τσης). 

3) Έκθεση γιο. τα νομοσχέδι.α: 

α) Ο περΙ EΎYVIlσεως της Χρηματοδοτησεως της EταLρε(ας ΣΟΔΑΠ Λ τδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1991, 
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β) Ο περΙ Eyyuήσεως της Χρηματοδοη'ισεως της Etaιeεtαc; ΕΤΚΟ Ατδ 
(Κυρωτικός) Νόμος τον 1991, 

Υ) Ο περΙ Εγγυήσεως 'tTjς ΧρημαΊοΟΟτησεως της Eτα~ρείας ΛΟΕΛ Ατδ 
(Κνρωτιχός) Νόμος του 1991, 

δ) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 1:ης Eταιρεl.ας ΚΕΟ Λtδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1991, 

ε) Ο περί Παράτασης της ΕΎ"(ύησιις της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 

ΣΟΔΑΠ Ατδ (KUΡΩΤιχός) Νόμος του 1991. 

στ) Ο xεet Παράτασης της EyyVησης της Xρηματoδότη(Πjς της Eται.ρe(ας 

ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωtιχός) Νόμοςτου 1991. 

!;) Ο περΙ Παράτασης της ΕΥΥύι]σης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΛΟΕΛ Ατδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1991, 

η) Ο περΙ Παράτασης της ΕΥΥύτ]σης της ΧρτιματόδόΤ1]Οης της Εταιρείας 
ΚΕΟ Ατδ (Κυρωτικός) Νόμος το\! 1991 

και ψηφισή τους σε νόμους. 

4) Έκθεση για το νομοοχέδι.ο ''Ο περί Eyγuτjσεως της Χρηματοδο.ήσεως 
του Οργανι.σμού Κυπριακής ΓαλαχτΟ'Κομιχής BιoμηχανLας (ΚυρωτιΧός) 
Νόμος τον 1991", οι σύντομες ΠαQOτηρήσεις '{ου χ. Ά. Χρυσοστόμου που 
ακολούθησαν και ψήφισή .ου σε νόμο. 

5) Έκθεση για .0 νομοσχέδιο "Ο περί Eyyuήσεως .ης Χρημα.οδο.ήσεως 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλη-τισμού (Κυρωτικός) Νόμος .ου 1991" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο "Ο περί Εμπορικών Περιγραφών (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1989", οι σύνtoμες παρα.ηρήσεις που ακολούθησαν 
πάνω στο θέμα (Ν. Ρολάνδης, Μιχ. Κυπριανού, Κ. Καζαμίας, Πρόεδρος. 

Δ. θεοδώρου) και ψήφισή του οε νόμο. 

7) Έκθεση για .0 νομοσχέδιο "Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (τροποποιηηκός) Νόμος .0" 1991", 
οι σόvι:oμες παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Κ. Καζα

μίας. Ν. ΠιττοκοπΙ.ης) και ψήφισή .0" σε νόμο. 

8) Έκθεση για .ους Κανονισμούς "Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εwφορές) (Τροποποιηηκοί) Κανονισμοί .0" 1992", οι παρατηρήσεις 
και η αγόρεUΣΗ που ακολούθησαν (Α. Avι:ωνίoυ, Τ. Παπαδόπο"λος, Ρ. 
Πρέvι:ζας, Κ. KATIQ(.δou) και έγκρισή τους. 

9) Κα.άθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
10) Ερωτησεις Boυλ.εu.ών (Ο ελλιμενισμός σκαφών στην ΑγΙα Νάπα - ΤΟ 

αποχετεutικό πρόβλημα της κοφ.νου - Η παραγνώριση .ου δρα Γεωρ
γΙου ΓεωρΥ(ου στην έρευνα για '(Ο AIDS και '(α voρκωηκά - Το θέμα της 
Lδρuσης και Mnouρytας περιφερειακών εtαιρειών aYΡOtLXώY λεωφο
ρεtωv - Η μη σιιμ.πιριληψΤι της οδονtιαtριχής περίθαλψης στο χραηκό 
σχέδιο uyεΙας - Η iιδρεuση και άρδεοοη της κoινό.ηtας Λuσoύ χαι .ων 
γύρω χωριών - Οι κΙνδννοι που περικλείει ο λιμενΙΟΧος της Κά.ω 
Πάφου - Άρνηση του Υπουργείου γγε(ας για δι.ορισμό νοσοκόμας στο 
αγροτικό ια.ρεΙο Ομόδους _ Zημιiς στα κτηνοτροφικά υΠOσταtικά ΤΙμης 
λόγω ισχ"ρών ανέμων - Αίtημα για πρόσληψη εμβρuoλόγου στις 
κραtικές ιατρικές υπηρεσLες - Η απαράδεκτη συμπεριφορά Γυμνασιάρχη 
προς υποστήριξη υπΟψηφίου στις δημοtικές εκλογές - Η απασχόληση 
otnv Κύπρο ξένων μουσικών). 
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11) AnavtTιoe~; Υποιιργών σε ερωτήσεις Β01Jλευτών (Η επίσκεψη γιατQOiι 
σtην XOLv6tTI"'t"Q Καλλέπειας • Η επίσκεψη γιατρού στα χωριά Καλλέπεισ. 
Λετύμπο\). χονλου και Λεμώvα • Η βελτLωση του δρόμου Πάχνας
Πραστειού Ανδήμου - Η εyκατάσtαση σuστήματoς κεντρικού ηλεκτρο
νιχού ελέΥχΟ" των φώτων τροχαίας - Ο εξοπλισμός των σχoλιtων σε 
μιχΡOυΠO)"oyισtές για το hoς 1991-'92 - Το εργαΊο.εχνΙΧό προσωπικό 

της Σχολικής Εφορείας Λευκωσίας - Μελέτη για -ι:t.ς επιπτώσεις τον 

Σταθμού Μονής στο περιβάλλον - Η καταoxεUΉ χωμότινης δεξαμενής 
στο Πελένδρι - Η κυβερνητική επιχορήγηση των κoινoτητωv για την 

επέκταση του οδικού φωτισμού - Ο τρόπος λειτουΡΥ(ας δύο γεωτρήσεων 
στην κοινόττιτα ΠοταμΙτισσας - Η ανόρυξη γεωtρήσεων στην κοινότητα 
ΠοταμΙτισσας). 

12) Έκθεση για το θtμα "Χώρος ανέΥεΡΟ'ης το"" Πανεπιστημίου Κύπρου", 
οι αγορευσεις που ακολούθησαν πάνω 010 θέμα (Ν. AVΑστασιάδης, 

Κ. Ηλιάδης, Α. ΦιλΙΠΠου, Ρ. Πρένttας. Ν. Ρολάνδης) και λήξTl Qmού. 

Τιμή: SOa 



Πρακτικά τη~ Bo"λή~ των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Ιtι'YtδρΙαση 23ης Ioνouαρ(oυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα ένOQξης, 4.10 μ.μ.) 

(AQ.21) 

ΚΤιρίισσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής σννεδριας της Boυλτjς. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κUριoι ΓραμμαtεLς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩ.ΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ειοερχόμεθα στο Κεφ(ιλαι,ο Α', Νομσθεηχή EQΎασια. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη εΙναι ''Ο Στρατιωtι.κός 

Ποινικός Κώδικας και Δικονομία (Γροποποιητιχός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεvτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

της Επιτροπής στη Βουλή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Ο Αντιπρόεδρος κύριε Πρόεδρε, διότι ο Πρόεδρος λ.e.ΙΠει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ναι, ο Πρόεδρος λεUtει. Και ο AντuτρόεδQoς λειπει. 

(1337) 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛEyτrKHI εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑ! ΠΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ~o ΣΤΡΑΤΙΩΤιΚΟΣ ΠΟΙΝΙΚΟΣ ΚΩΔΙΚΑΣ 

ΚΑΙ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντε,:. 

Τάκης Χα,ζηδημηΊρloν, Πρόεδρος 

Χρίστος Σoλωμτjς 

Σοφοκλής ΧαΤ!;ηΥιάννης 

Δώρος XριστoδoυλLδης 

Λώρης Λ'Uοιώτης 

Νίκος Mouσιo'ίrπας 

Η Koινoβoυλεutιxή ΕπιτροπΤ; Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

σuνεδριo. της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιανουαρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτη 
κλήθηκαν και εξέφρασαν ης απόψεις ΤΟ1Ις εΚΠQόσωπoι του ΥΠΟνρΥεΙου Άμννας. 

Σκοπός ΤΟ\l νόμο\! που ΠQOΊεΙνεται είναι τι τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για το Σ.ρατιωτικό Ποινικό Κώδικα και Δικονομία, ώστε ο θεσμός '{ης στρα

Τl.ωτικής εισαγγελ(.ας να τεθεί πάνω σε μόνιμη και OQθoλoγιxή βάση. 

Ειδικότερα με το \111:6 συζήτηση νομοσχέδιο πρoβλtπoνται τα πιο κάτω:-

(α) Τα καθήκοντα των στρατιωτικών εισαγγελέων θα ασκούν νομικοΙ 

λEHO'UQYOL της Νομικής Ymιρεσ(ας και, κατόπιν εςoooιoδότησrις to'U 
Γενικού Eισαγγελtα της Δημoχρατl.ας, αξι.ωματούχοι to'U στρατού ΠΟ'U 
είναι γραμμένοι στο Μητρώο Δικηγόρων Κύπρου ως δικηγόροι. 

(β) Οι πι.ο πάνω αξιωματούχοι κατά την άσχηση των εισαγγελικών τους 

καθτιχόντων θα υπάγονται στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοχρατ(ας και 

θα ενεργούν σύμφωνα με τις οδηγίες του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΆμUΝΑς 'ULoθEτEt tOUς σκοπούς και tις επιδιώ

ξεις to'U 'Uπό συζήτηση νομοσχεδ[ου, γι' αυτό και ομόφωνα ει.ση-ΥεΙται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Yπό:ρχouν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν 'Uπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντφοι 

κύριοι ΓραμμαtεΙς να προβούν στη δεύτερ-η ανάγνωση tOU νομοσχεδΙου, τι oπol.α θα 
γΙνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των άριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuνoπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

Aντικατάστασrι του άρθρο'U 106 του βασικού νόμου. Άρθρο 2, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντ(.ρρησrι όπως τα άQθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη 'Uπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση to'U νομοσχεδ[ου. Η τρΙτη ανάγνωση θα γΙνει δι' 
αναγνώσεως τσυ τίτλου μόνο, 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Στρσ:nωηκός Ποινικός Κώδικας και 

Δικονομία (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(.ρQηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεΙ σε νόμο; 

(KΤUΠΆ τη σφνρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο θtμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Φ(!εάτων 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1990". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδι.ος Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθεΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧεΔιο ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΦΡΕΑΤΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ
Τ1ΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

ΠαQόντες:-

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Aνδρtας Κουχουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

ΚΙκης Γι.άΥχου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούπας 

Κώστας Ηλιάδτις 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευ-ι:ική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε τρεις σννεδρLες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 ΝοεμβρΙΟυ και στις 3 
και 17 Δεκεμβρίου 1991 . ΤΟ ίδιο νομοσχέδιο είχε απασχολήσει και την προηγούμενη 
Κοινοβουλ.ευηκή Επιτροπή Εσωτερικών σε δύο συνεδρίtς ττις που πραγματοποιή· 

θηκαν στις Ι Ι και στις 14 Ιανοοο.ρΙΟυ 1991. 

Στις σννεδριάσεις της Επιτροπής χλή&ηχαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

των YπoυργεLων Εσωτερικών και ΓεωργΙΟς και Φυοικών Πόρων, του ΓραφεΙΟυ του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημoκρατl.ας, του Συνδέσμou Ιδιοκτητών Ακινήτων και των 

αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, ΑγρΟ"ηκή και Παναγροηκός. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η βελ-ι:Ιωση του περ' φρεάτων 

βασικού νόμου, με στόχο την πιο αποτελεσμαηκή προστασία των υπόγειων νερών 

στη Δημοκρατία, αφού, μεταξύ άλλων, ο βασικός νόμος ψηφίστηκε το 1946. 
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Ειδικότερα. με το νόμο που προτιΙνεται προβλέπονται, μεταξύ άλλων. και tO 
ακόλουθα: 

(ο) Δίνεται rι εξουσία στον 'Επαρχο να τροποποιεί και αυtεπάΥγελτα για 

λόγο\lς δrιμόOLOΙΙ ΣVμφέΡOντOς οποιοδήποτε όρο ή περιορισμό που 
επιβλήθηκε σε άδεια για ανόρυξη Τι κατασκευή nΊIYOOLOiI. 

(β) Απαιτείται τι εξασφάλιση όδειας και για την εγχατάσταση ή αvτικα-ι:ά· 
(Παση αντληηχής ή άλλης συσκευής σε πηγάδι. 

(Υ) Αυξάνονται οι ποινές πο\l επιβάλλονται ο' όσους παραβιάζουν τις διατά· 
ξεις του βασικού νόμου. ενώ παρέχεται ταυτόχρονα η δUVQτότmΟ στο 

δικαστήριο να διατάσσει παρό.λληλα τη δήμευση της γεωτρητικής 
μηχανής που χρησφοποιτΊθηκε για '(η δι.ό:πραξη του αδικήματος και ττιν 

ακύρωση της άδειας γεωτρητή το\l προσώπου που καταδικάσtτικε. 

(δ) Παρέχεται η δυνατότΤ}τα στον Έπαρχο να ζητά από το δικαστήριο την 
έκδοση προσωρινών δικαστικών διαταγμάτων σε όλες ης περιπτώσεις 

παράβασης των προνοιών της βασικής νομοθεσΙΟς. 

(ε) Τέλος καταργείται η πρόνοια 't01J βασικού νόμου ότι δεν ισχ\ιovν οι 
διατάξεις του αναφορικά με την ανόρυξη ή κατασκευή vi01J πηγαδιού σε 
απόσταση που δεν εΙναι μεγαλύτερη των εΙκοσι ποδιών από άλλο πηγάδι 

που έχει ήδη ανoρUΧΘεί και κατασκευαστεί νόμιμα και που ανήκει στον 

(διο ιδιοκτητη της γης, αλλά έχει εν τω μεταξύ εγκαταλειφθεί και επιχω

ματωθει. Με την τροπολοΥια που προτείνεται θα απαιτείται νέα άδεια 
για την ανόρυξη νέου φρέατος, στην περl.πτωση που προνοείται πιο 

πάνω. 

Κατά την εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδΙΟu, οι εκπρόσωποι tou Σuvδέσμοu 
Ιδιοκτητών Ακινήτων τάχθηκαν ενάνι:ια στη δuvατότητα αυτεπάγγελτης ενέργειας 

'tou Επάρχοu για την εκ των uoτtρooν τροποποίηση των όρων ή περιορισμών nou 
ixouv επιβληθεί σε άδεια φρέατος και εισηΥτ'ιθηχαν να μην απαιτεΙται άδεια για την 
εγκατάσταση ή αvτικατάσταση αντλητικής μrrxανής και να μπOΡOiιν να εκδLδovται 

προσωρινά δικαστικά διατάγματα μόνο στι.ς περιπτώσεις πou UΠΆΡχει σοβαρός 
λόγος. 

Τέλος, οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, Αγροτική και Πανα
γροτικός τάχθηκαν εν(ιvτια στην τροποποίηση 'tou βασικού νόμοu για να μη 

δημιοuργηθούν περισσότερες γραφειοκρατικές διαδικασίες και περαιτέρω οικονο
μική επιβάρuνση των αδειών για την ανόΡ1Jςη και τη σuvτήρηση φρεάτων. Τάχθηκαν 

επ(σης ενάνηα στη δuvατότητα αυτεπάγγελτης ενέργειας tou Επάρχοu, ειστryήθηκαν 
.ην αύξηση από 48 ώρες σε 3 μtρες tOu χρονικού πλαισίοu της ειδοποΙησης που θα 
δινεται γραπτά στον Έπαρχο από το πρόσωπο που ενδιαφέρεται να αρχίσει εργα
σΙΙς επισκευής, καθαρίσματος, ανόρυξης ή κατασκευής YέOU φρέατος και, τέλος, 
επανέλαβαν το πάγιο αίτημά τους για .ην ίδρυση ενιαιας Αρχής Υδάτων γ\.Ο τη 

διαχείριση tou υM.tvou πλο'ίιτοu. 

Η Κοινοβουλε1Jtική Επιτροπή Εσωtερικών ομόφωνα εισηγεΙ.αι στη BouM την 
ψήφιση tou πιο πάνω νομοσχεδίοu σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί, ώστε να 
αποκλεΙΙται η δuνατότηtα αuτεπάγγελτης -και χωρίς οποιαδήποτε κριτηρια- ενέρ

γειας tou Eπάρxou να .ροποποιεΙ τους όρους άδειας φρέατος nou έχει ήδη εκδοθεί, 
να μην απαιτείται άδεια για την t'yΚαtάσταση Τι αντικατάσταση αντληtLκής ή άλλης 
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μτιχανής σε πηγάδι, να α .... απροσαρμοστούν οι ποινές ΠΟΙΙ προβλέπει το uπ6 

αναφορά νομοσχέδιο με βόση ης διατάξεις το" περί Αυξήσεως των ΧΡ1}μαηκών 

Ποινών Νόμο\! (Νόμος Αριθμός 166 του 1987) χα~ να μη θεσμoθεtηθε( τι δuνατότητα 
δήμευσης της γεωτρτιτιΧής μηχανής που χρησιμοποιήθηκε για τη διόπQαξη αδική~ 

ματος, γιοτΙ θεωρείται αντιδημοκρατικό και ανnλα'ίΧ6 μhρο. και τέλος να αυξη

θoiιν τα χρονικά περιθώρια της γρα..ττής ειδοποίησης προς τον Έπαρχο από το 

πρόσωπο που σκοπείΙει να επι.σχεΟΟσει, καθαρίσει. ανoρiιξει ή κατασχεΟΟσΕι πηγάδι 

από σαράντα οκτώ ώρες πριν από την έναρξη των εργασιών, ΠΟ\l ισχUΕι σήμερα. σε 

'tρεις μtρες. Τέλος, τι Επιτροπή δεν υι.οθέτησε την εισήγηση της Εκτελεσnχής εξου

σίας να απαιτείται τι εξασφάλιση νέας άδειας από τον ιδιοκτήτη Ύ11ς για ανόρυξη ή 

κατασκευή νέου φρέατος σε απόσταση που δεν υπερβαίνει τα είκοσι πόδια από 

πηγάδι που έχει ήδη ανoΡUΧθεί ή κατασκευαστεί νόμιμα. αλλό. έχει εν τω μεταξύ 

εγκαταλειφθεΙ και επιχωματωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητl:ς επί θl:ματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι Ι:νnμοι 

κύριοι ΓραμματεΙς να προβούν στη δεύtερη ανάγνωση τοιι νομοσχεδίου, η οποία θα 

ΥΙνει δια της αναγνώσεως των πλαΥιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΣυναιΠLκός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του Παραρτήματος του βαοικού νόμου. Παράρτημα. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άeθρoυ 13 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Προσθήχη νέου άρθρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 7 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσιως, τα άρθρα από το Ι μέχρι το 7 ιyκρΙνovται 
ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου θα Υίνιι δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φρεάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

YπάΡXεL αντ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο: 

(Kτuπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπιζεται σε νόμο. 
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Το τρΙτο θέμα στην lΙμερ'ήοια διftτaςη είναι ΜΟ περΙ Εγγραφής Οδονηό:τρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος τον 1991". Παρακαλώ "{ον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βo"λευtιxής Επιτροπής να αναγνώσει tTIV Έκθεση της Επιτροπής (πο Σώμα. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ νΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ NQMO· 
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΟΔΟΝΤΙΑΤΡΩΝ 

(ΤΡοnΟΠΟΙΗΤIΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:-

Αλέκος Μαρκιδης, Πρόεδρος 

Γl.αννόκης KασoυλlδTIς 

ΤτΙμης EUΘΥμ(.oυ 

Λώρης ΛυσιώΤ11ς 

Δι6φαvtος Χρυσοστόμου, eκ.πρoσωπώvtας τον Χ. Δ. KoννlδTl 

Κώστας Ηλιάδτις 

Δώρος θeoδώρoυ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή YΎtΙας μελ!τησι το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία τrις π-ου πραΥμα"tοποιήθηκε σtις 16 Ιανouαρί.oυ 1992. 

Με το νόμο που προτεΙνεται αUΞό:νn:αι το τέλος εγγραφής 0'(0 MTItρώo 

Οδοντιάτρων από πέντε σε είκοσι λίρες. 

Η Koινoβo"λευtιχή Επιτροπή ΥΥειας, αφο'ύ έλαβε υπόψη παις '1:0 πιο πάνω 
τέλος είναι καθορισμένο από το 1926. καθώς και το γεγονός πως με την α'ύξηση α\n:ή 
εναρμον(.ζεται το τ~λoς αυτό με αuτό που ισχνει για τους \.Ο.,ρούς, ομόφωνα Ειση

γεί,αι στη Βουλή την ψήφιση ,ου υπό συt;ήτηση νομοσχεδΙΟυ σε νόμο, αφού tQOJtO

ποιηθεί ο τίτλος το\l ώστε να αναφtρn:αι ως ~O περί ΕΥΥραφτ;ς Οδοντιfttρων 

(fΡΟΠΟΠΟLηtLκός) Νόμος το" 1992Μ • 

nPOEΔPEYD:N: 

Υπάρχουν ομιληtές επί θέμα.ος OQχής; 

Εφόσον δεν \ιπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ να προβούμε 

στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟ". η οποΙΟ θα γΙνει δι' αναγνώσεως των 

πλαΥιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίtλος. 'Αρθρο Ι. 

ΤροποποΙηση to\l άρθρου 7 το" βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως ",α άρθρα Ι και 2 εΥχριθούν; 

Μη \ιπαρχοίισης αντιρρήσεως τα άρθρα. Ι χαι 2 εγκρίνονται. 

Η tgLtTΊ ανάγνωση ,ο" νομοσχεδίου θα γίνει δι' αναγνώσεως το\l τ'tλο\l μόνο. 

rPAMMATEAI: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΕΥΥραφτ;ς Οδοντι.ά,ρων (I'QOJtO

ποιητι.χός) Νόμος το\l 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντ(.ρQηση όπως το νομοσχέδιο θεσπ~σθεΙ σε νόμο; 

(KWn6.1fI σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αγnρρήσεως 10 νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπ(.ζr;ται σε νόμο. 

Το eπόμενo θέμα. το υπ' αρ. 4 στη σημερινή ημερήσια δι.ά1αξη, εΙναι μοι περΙ 
ΧωρΙων (Διοίκηση και Βελτ(ωση) (Γαμεto ΠρovoLας) Κανονισμοί Τσάδας το" 

1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο 1f1ς αρμόδLOς Κοινοβουλευτικής Επι'tροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση σtη Βουλή. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQlNOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ! ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΓΑΜΕΙ0 ΠΡΟΝΟΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΙΑΔΑ! ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόVlις:. 

ΝΙΧος Κατσουριδης, Πρόεδρος 

Aνδρtας Κοuxοuμ{ις 

Δημήτρης Kovτ(δης 

Κ(κης Γι.άΎΚΟι) 

Δημή1ρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Mouσιo'ύπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙ1ροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε σuνtδριo της ΠΩ\! πραγματοποιήθηκΕ σης 14 Iavouαol.ou 1992. Σ-cη συνε
δρ(.αση αυτη κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εχπρόσωποι -cou Yπouρyel.ou Εσω-cερικών 
και -cou ΓραφεΙΟυ -coo Γενικο'ύ Eισαyyελtα της Δημοκρα-cΙας. 

Με -COuς υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση ης πρόνοιες -cO\! 
άρθρου 24 τοο περί Χωρίων (ΔιοΙκηση και Βελ-ctωση) βασικο'ύ νόμο\! σκοπεΙται η 
δημωuργ(α Ταμεl.oυ Προνοίας για τους υπαλλήλους και εργάτες του ΣυμβουλLoυ 
Βελτιώσεως Τσό.δας, με την υιοθέτηση, με μικρές διαφοροποιήσεις, παρόμοιων 

Κανονισμών πο\! tΎΚρΙθηκαν από τη Βο\lλή πρόσφατα για το προσωπικό του Δήμο\! 

ΛατσLών (Κανονιστική Διοικητική Πράξη Αρ. 295 τοο 1990). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών uι.oθετe E τους σκοπούς και τις 
επιδι.ώξεις των πιο πάνω Κανονι.σμών, γι' αυι:ό και ομόφωνα εισηγείται στη Bo\lλTι 

την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

YJtό.ρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υJtό.ρχouν ομιλητές, και εφόσον πρόκεnαι περΙ Κανονισμών, 

ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως οι Κανονισμοί αυι:οΕ εγκριθούν; 

(Kτuπά τη σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσtOση, o~ Κανονι.σμοΙ eyχetVOvτ:aL ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

προχωρούμε σtO "π' αρ. 5 θέμα που είναι "Οι περί Τμήματος ΚτηματολΟΥtoυ 
)(αι Χωρσμετρίας - θέσεις Ανώτερου Κτηματολογικού ΛεΙΤOΊJρyoυ, Κτημ.αtο).ογικο'ύ 
Λειτουργού Α' (Κτηματο).ογ(ου), Κτηματολογικού ΛεΙ1:0υρΥΟ"; Β' (Κ'tηματολσΥί.ου), 

Κτηματολογικού ΛειτoUΡYo" ιης Τάξης (ΚτηματολοΥωυ), Κτηματολογικού 

Λειτο"ρΥο" 2ης Τάξης (ΚτηματολογΙΟυ), Βοηθού Κτηματολογικού Λειτουργού, 

ΚτηματολΟΥΙΚΟίι Λειτουργού Α' (ΧωρομετρΙας/ΧαρτογραφΙας/ Χωρομεtριχωv 

ΥπολΟΥισμώνΙΦωτολιθογραφ(ας) και Κτηματολογικού ΛεΙΤOUQΎO"ύ Β' (Χωρομε

τριο.ψαρτΟΥραφιας/ΧωρομεΊριχών Υπολογισμώνl Φωto).ιθoγραφ(ας) (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 199ι. Παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση της 

Επιτροπής σtη Βουλή. 

ΟΧ. Ομήρσν. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

θα παρακαλούσα από μέρους της Επιτροπής Νομικών να αναβληθεί η 

ανάγνωση και η συζήτηση της Έκθεσης για μια βδομάδα, ενόψει του ότι η 

ΠΑΣΥ Δ Υ έχει απευθυνθεί στην Επιτροπή Νομικών με έγγραφο το οποίο κα.έ

θεσε τις τελευτα[.ες μtρες και ζητά κάποιες τροποποιήσεις, έχΗ κάποιες νεότερες 

απόψεις. 

Γι' αuτό θα παρακαλούσα -είναι αυτή η άποψη της Επιτροπής Νομικών- όπως 

δοθεΙ μιας εβδομάδας αναβολή. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κι' εμε(.ς συμφωνουμε, κUριε Πρόεδρε, μ' αυτή την εισήyt)ση. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση στο να δοθεί μιας εβδομάδας αναβολή; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

'Οχ,. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, το θέμα αναβάλλεται. θα είναι στην ημερήσια 

διάταξη για την προσεχή συνεδρίαση της Βουλής, η οπο(.α θα εΙναι την προσεχή 

Πέμπτη. 

Τα υπ' αρ. 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12 και 13 θέματα ατη σημερινή ημερήσια διάταξη, 
που είναι όλοι διάφοροι Κανονισμοί, ωιοσίιρονται από .ην Εκ.ελεατική ΕξουσΙΟ 

κα~ επομένως δε θα συζητηθούν. 

ΤΟ υπ' αρ. 14 θέμα στη σημερινή ημερήσια διά.αξη είναι ΜΟι περί Αξιωματικών 

του Στρα.ού .ης Δημοκρα.{.ας (Διορισμοί leραρχΙΟ, Προαγωγές και Aφuπηρε.ήσεις) 

(Τροποποιηηκοι) (Αρ. 2) Κανονισμοί ΤΟ\l 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο .ης αρμό
διας Κοινοβουλευτικής ΕπΙοροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στη 

Βουλή. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΙ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΙ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ nOI ΠΕΡΙ ΑΞΙΟΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ 
ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΔΙΟΡΙΣΜΟΙ , IEPAPXIA, ΠΡΟΑΓΩΓΕΙ ΚΑΙ 
ΑΦΥΠΗΡΕΤΗΣΕΙΣ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ1 ΤΟΥ 199t" 

Παtό~ες:-

Τάχης Χο-ι:l;rιδημηtρ[οu. Πρόεδρος 

ΧρΙστος Ιολωμής 

Σοφοκλής Xατ!;τιyιό'Y'VY}ς 

Δώρος Xρισtoδoυλιδης 

Λώρης Aυot.ώtTJ; 

Νίκος Μουοιο'ύπας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε 'Ιέσσερι.ς σuveδρΙΙς της πο" πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 28 Νοεμ
βρΙΟυ μέχρι και ης 9 Ιανouαρ(oυ 1992. 

Με τους πι.ο πάνω Κανονισμούς, οι oπotoL εκδίδονται με βάση '{Ο άQθQo 27 
.ου περΙ Στρατοίι της Δημοχρατί.ας Νόμου. ει.σάyεtOΙ ο νέος όρος "πρoαxtloς κατ' 

απόλυτον εκλογήν" Υια ης κρίσεις του βαθμού του Σννταγματό:Qxη. 10\1 Ταξ(.αρχο" 
και του VποστρότηΥοu. 

Σύμφωνα με tO σtOΙXεΙα που xatattθηxav στην ΕπιτραιτΤ; από τους εκπροσώ
πους του ΥπουργεΙΟυ Άμυνας, η δι.αβάθμιση της κρLσης του προακτέου κατ' 

απόλmον εκλoγτiν στους πιο πάνω βαθμούς κρΙθηκt αναγκαια, γιατί οι θέσεις στους 
ανώ"ι;ατους βαθμο'ύς της ιεραρχΙας είναι περιορισμένες και επιδι.ώχεται η ανέλι.ξη 

των άριστων, ανεξάρτητα από αρχαιότητα. 

Όπως είναι γνωστό, η ΠQόνoια για την εισαγωγή του πιο πάνω όρου περιλαμ

βανόταν στους τροποποιηnκοίις κανονισμο'ύς περ( Αξιωματικών του Στρατο'ύ της 

Δημοκρατ(ας (ΔιορισμοΙ Ιεραρχ(α, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) που ε(χαν 

anaOΧOlTiOtL την Επιτροπή Άμυνας και πλικά εγκρίθηκαν από την ολομέλεια της 

ΠΡΟ1))'ούμενης Βουλής. Η Βουλή ενέκρινε τότε όλες τις διατάξεις των πιο πάνω 

Κανονισμών, εκτός από εκείνες που αφοροΟΟαν την εισαγωγή του όρου "προακτέος 

κατ' απόλυτον εκλογήν\ ώστε να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος σtην Eπιtρoπή να 

εξετάσει το θέμα αμέσως μετά τις βουλευτικές εκλΟ'(ές. 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Άμυνας στη νέα "(ης σίrνθεση ΕΠανεξέτασε το 

όλο θtμα και, αφο'ύ έλαβε όλα τα ενημερωτικά στoιxεtα που το αφορούν, ομόφωνα 
εισηγtί'tαι στη Βουλή την tyχριση των υπό ΣUΖή"tηση Κανονισμών, όπως έχουν νομο

"(εχνικά δι.αμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές ΕΠί θέμα'tος αρχής; 

Δεν υπάρxovν. 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί αvτoΙ εγκριθούν ως νομοοεχνικώς 
ετροποποιήθησαν από "(ην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιοροπή; 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Μη υπαρχούσης ενστάσεως, O~ Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται ομόφωνα από 
.οΣώμα. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 15 σtην ημιρήσw δι.ά.αξη, είναι ''Οι περί Κυβερ

νητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων -και Ymιρεσιών Γενικοί (ΓΡOΠOΠOLηtιxOΙ) Κανονιομοί 

tou 1992. Παρακαλώ να αναγνωσθεί τι Έκθεση της Επιτροπής στη βουλή. 

ΟΧ. Κασουλιδης. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗ.Σ: 
Κύριε Πρόεδρε, παρόλο'Υ όη υπάρχει Έκθεση, εντoVτoις έχει προκύψει Χόποιο 

νέο σημεΙΟ και όλες οι πλευρές συμφωνούν να το ξαναδούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ναι. αλλά 1JΠάQxovν περιθώρι.α χρόνου; 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Βεβο.ιως. Πρόκειται περι ... Έχουμε περιθώριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως το θtμα αναβάλλεται. θα τεθεί στην ημερήσια διάταξη για την 

προσεχή συνεδριαση της Βουλής. 

Έληξαν τα θέματα που είναι έτοιμα προς συζήτηση στο Κεφάλα.ι.ο Α', Νομοθε

τική ΕΡΎασΙα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΩ Γ: EQωτήσε~ - Απαντησεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

EQώτηση με oQ. Σ'f'A' 20421:0\1 unοΟ).ή8ιpcr: cuτό τον ΚοινοΟο\llετιτuιό Exπtόσoι:ι:o 
του Σ:οσια).ιστιχο\ι Κόμματος ΕΔΕΚ Χ. Τάχη Xατ~ηδημητ"ίo" ιnις 30 Δεχεμ
,,,ΙΟ,, 1991. 

"ΠαρακαλεΙται το αρμόδιο YnOUQ"tfΙO να μας πληροφορ'ήσει πόσο νερό 

χόθηκε φέτος από την έλλειψη φράγματος στον Πεδιαίο χαι πόσο ζημ~αν τα 

-Υ\ιρω χωριό από την απρ6σχomη ροή το\! ποταμο'ύ λόγω της μετακΙνηστις αμμοχά

λικων και της εκβάθυνσης της κοίτης σε μεγάλο του τμτΊμα." 

Ε(ιώτηση με α". ΣΤ'Α' 205 πο\l uπQO),ήβΗXI! «πό το Βο,,1.euτιί εχ),oyιχt\ς; πε"ιφt"ειcι.ς: 
Λεμεσο'ύ χ. 'Α"ιστο X"uσoστόμo., στις 8 Iavoua"iou 1992. 

"Μεγάλος αριθμός σφαyεtων στην imαιθΡO τα τεΛΕVΤαΙα χρόνια παρoυσWζeι 

σοβαρά προβλτΊματα. Η βελτιωσή ΤOuς τΊ 11 ανέγερση νέων σφαγεLων αναβQ)J.εtαι. 
αναμένovtας σύνδεση και της υπαίθρου μι το Κεντρικό Σφο.γεω Κοφ(.νου. 

Δεδομένου ότι το πρόβλημα είναι οξ'ύ. παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πλ1]ροφορτΊσει Τ1] ΒοιιλτΊ:-

1) Έχει τη δννατότητα το Κεντρικό Σφαγείο ΚοφΙνοιι. με βάOTl τα σημερινά 
δεδομένα. να καλύψει όλες .ις ανάγκες της Κ'ύπροιι (πλην της πόλης και 

επαρχΙας ΠάφοΙΙ)ί 

2) Αν υπάρχει αυτη 1] δυνα.ότητα, ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα σύνδεσης 
Τ1]ς υπαΙθρου μι το Κεντρικό Σφαγείο ΚοφΙνΟΙΙί 
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3) Σε μερικές περιοχές (Μαραθό:σα. Πιτσιλλιά. Κραοοχώρια χ.ά) εχφράζο-
νται δικαιολογημένοι φόβοι ό'tι 11 σύνδεση με 1'0 Κεντρι.χό ΣφαΥεto 

ΚοφΙνο\l θα προκαλέσει σωρεια δuσεπo.uτων προβλημάτων. Mελεtήθηxε 
τι πιθανότητα δ"μιouργtας περιφερειακών σφαΥε(ων;Μ 

ΕQCinησ" pL «(Ι. ΣΤΙΑ' 206 "0\1 ωιoIλήβφtε από 1'0 Boυ1.εvτή εχlΟ'Υιχής; JτEιιιφέOιιας 

Λεμεσού χ. '''Οιστο ΧQuoocττόμ.οu στις 8 Ια.VΟUCΙQΙΟU 1992. 

no Yπouρ'Yός Γεωργίας και Φuoιxών Πόρων σε απάντησή 'tO\l στην ερώtησή 
μο\! με ημερ. 3/10/1988 σχετικά με την ανά-Υκη νομοθηιχής ρύθμισης των χτηνοτρο.

φικών περιοχών ανέφερε: 

Ήδη έχει ετοιμαστεί προσχέδιο νομοσχεδtoυ, το οποΙο αποτελεί αvτιxεΙμενo 

διαβουλεύσεων μe:"αξύ της χ\Jβtρνησης και των αΎQOτιxών οργανώσεων. Eu&ύς ως 

περατωθούν οι δι.αβουλευσεις, το νομοσχέδιο θα τροποποιηθεί ανάλογα και θα 

προωθηθεί με βάση τις ισχύουσες διαδικασίες.' Πέρασαν από τότε τρία χρόνια και , 

νοουμένου ότι 11 κατάσταση στις πλείστες κτηνοτροφικές ΠΕριοχές είναι εκτός 

ελf:yχoυ (Ctaιpα ψόφια Ι;ώα, δυσοσμία, ανθυγιεινές συνθήκες κ.ό,), παρακαλείtαι to 
αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βονλή αν σνμπληρώθτικαν οι δι.αβονλε\ι

σεις και πόtε ΠΡOtleetaL να προωθήσει σtη 8ονλή το σχετικό νομοσχέδιο." 

ΕQfinιιση με αι. ΣΤ'Α' 207 Μν w:oJΙιίβ1pCε από το 8oν).εvτή εκloyιxιiς; πεtιφίtεια~ 
Ae'U'Xωoia~ Χ. Μό.ιχο Κνπtιανού στις 8 ΙανOUΑtίoν 1992. 

"ΠαρακαλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βονλή των Avι:ι

προσώπων _α πιο κό,τω σε σχέσTJ με δημόσιους νπαλλήλους, μίλη της Aστvνoμικής 

ΔVΝΑμης, της Εθνικής Φρouρό.ς, του Κ uπριακoυ Στρατού ή πρόσωπα πον ασχολο\ι

vι:αι στο δημόσιο τομέα με οποιουδήποοε είδονς ερΥασι.αχή σχέσTJ: 

Ι. Πόσοι χαι ποιοι, ανεξάρtητα από κλΙμαχα, θέσTJ ή βαθμό, από ΤO\lς πιο 

πό,νω έχOvν δικαίωμα χρήσης uπrιρεσιακoύ αutοχινήτου και εΚοός ωρών 

'UΠηρεσ(.ας; 

2. Σε πόσους χαι ποιους από τονς πιο πάνω έχει παραχωρηθεί oδτryός, είτε 
αποκλειστικό, σ' autoiις εΙtε σε συνδυασμό με άλλους; 

3. Πόσοι και ποιοι από τονς πιο πάνω δικαιοννται να χQTΙσιμοποι.ούν τον 
οδηγό χαι εκtός των ωρών uπηρεσΙας; 

4. Σε σχέση με tO ερώτημα ι, τι είδους και ποιας αξίας α.utοχΙντιτα παραχω
ρούνται;" 

EQfinqoq με σι. ΣΤ'Α' 208 ΠΟtl W:oJλήθιpc:e από το Bo"λεvτή εκλογικής πειιφέιεισς 
Λεμεσού Χ. Ν-τίνο Μιχσιιλιδ .. O'lLς 9 lανouαιίo" 1992. 

"Η οικονομική και κοινωνική ανασtάτωση που προκάλεσε η "(ονρχική εισβoλτj 

του 1914 και ο εΚΤΟΠLOμός του 40% wu κυπριακOU πλΗΘUΣμoν δημιούργησαν νέες 
χοινωνικές ανάΥχες και σύνθετα προβλήματα στην κυπριακή χοινων(.α. 

Το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ανέλαβε "(Ο μεγαλύτερο μέρος 

της ενθύνης για _ην αναδLOQΎάνωση της κ'UΠριακ:ής κοινων(.ας μέσω διάφορων 

ΠροΥραμμό,των με τα οποία εφαρμόζεται η κοινωνική πολι'tική του κράτους. Οι 

ευθύνες όμως χαι Ο "(εράσtιoς φόρτος εqyασίας που συσσωρεύτηκαν στο Τμήμα 
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Υπηρεσιών Κοινωνικής Eurιμερl.ας και πον συνεχώς παροuοι(ιζονν αυξητική τάστι 
εξαιτίας της λήψης μ.έ'tρων κοινωνικής προστασ[ας .ων ασθενέστερων τάξεων, της 

αύξησης της εγκληματικότητας και Τl1ς χαλάρωσης των συνεκτικών δεσμών ΟΙΧΟΥέ· 
νειας καθιO"'ι:oVΝ βέβαLO ότι Ο ΚUπρι.ος πoλtτης δεν εξυπηρετεΙται από τις κοινω
νικές ιιπηρεσ(ες στο βαθμό που θα έπρεπε και μάλιστα σε έναν τόσο ευαίσθητο 

τομέα. 

Εξάλλον ΟΙ φι.λότψες και επ(.πονες προσπάθειες που καταβάλλouν οι αρμό

διοι λεΙΤOUΡγoΙ του κράτους, για να αντα..-τοκριθούν στα καθήκovι:ά τους. 
προσκροΟΟυν οτι,ς απαρχαι.ωμένες μεθόδoUς εργασίας ΠO\l εφαρμόζονται ta Ίελ.εu
.σία 30 χρόνια. Γι' αυτό είναι ανάγκη να προωθηθούν ριζικές αλλαγές με τις οπο[.ες 
να τεθεί σε σύγχρονες βάσεις το πλαίσιο λειτουργΙας και προσφοράς .01) Τμήματος 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Eυημερl.ας, αλλά και να t\lθuyραμμιoτεΙ 11 πολΙ1:ική του με 
την ευρωπαΊJ(ή κοινωνική rtOAL'tLXTi. 

Ενόψει των ΠΙΟ πά.νω xoλeLtaL το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει τη 

Βουλή σε ποια μέτρα ή εννργειες θα προβεΙ η κUΒΈΡΝΗση YLa την αναβάθμιση και τον 
εκσυγχρονισμό των προσφερόμενων από το Τμήμα υπηρεσιών. ώσtε η εξυπηρέτηση 

του κοινού και η εν γένει ανtαπόκριση του Τμήματος στις πολλαπλές του υποχρεώ· 

σεις να γΙνουν περισσότερο αποτελεσμαηκές. Μ 

λ1ιάντηση ,1με~μ1f'lίας 7 JaVO\!QQLo" 1992 '10" Yno"QYoiι ΕσωτεQΙΧών κ. ΧQιστό-
60,,10" Βενιαμίν στην εQώ'lηση ΕΕ' 232, ,1με~μηνΙας: 15 ΟχτωfιQίο" 1991, '1o" 
Βο"1ε,,τή εχ1ογικής πεQιφέQειας Λεμεσο\ι Χ. ΆQιστΟ\! ΧQ\ισοστόμο\l. 

"Σχετικά με την επέκταση των υπηρεσιών τσυ χεντριχοίι ΣφαγεΙΟυ στην 

ύπαιθρο σας πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση, σε συνεργασία με το ΣυμβούλLΟ του 
Κεντρικού ΣφαγεΙΟυ ΚοφΙνου, μελετά την κάλυψη από το ΣφαγεΙΟ Κοφ'νου 
ολόκληρης .ης υπαίθρου πλην της Επαρχίας Πόφο". Η μελέτη επιλαμβάνεται όλων 

των ΠΤUΧών του θέματος (επέκταση του ΣφαΥείου, δημLOUΡγΙα κέντρων διανομής, 
διατήρηση πεΡLφερεLακών σφαγεΙων, κλπ) με <πόχο να εξευρεθεί η καλύτερη δυνατη 

λ\ίση." 

AnQn'tO'JI ημε~μηνίας 7 Ιανοιιαοίο\l 1992 '10\1 Yno\lQYoiι Σ1J"Y)ςoινωνιών και 

'Εcrtων tc. Ρένο" Στα"οάχη στην εQώ'lηoη ΕΕ.622, ημε~μηνί.ας 25 Φε'QO\!αQίου 
1991, '10\1 Bo"lεuτή εχ1οΥιχής πεοιφέοειας Πάφο" Χ. Μιχαή1 θεo6oiι10ν. 

"Σχετικά με την τηλεφωνική εξνnηρέτηση της κοινότητας πφως σας πληρο· 

φορώ ότι στο μεταξίι το πρόβλημα έχει επιλνθεΙ" 

λJτιXn'tO'tt .. με:~μηνίας 23 Δεχε"'οίο\l 1991 το\l YnO\lQY" ΕσωτεοΙΧών κ. Χο. 
Βενιαμίν στην ε~ησ,l ΣΤ'Α' 31, ΙΙΡεllOρηνΙας 19 ΑvyοUστο\! 1991, το" 
Bo,,).εuτή εχ).ογικής πεοιφέοειας Λεμεσoiι :κ . 'Αοιστο" ΧQ\ιοοστόμο". 

"Σχεηκά με το α(τημα της Χωριτικής Αρχής ΚολοσσΙΟυ για διεκδίκηση των 

δικαιωμάτων της πάνω στο Μερρά Κολοσσί.ου, σας πληροφορώ τα αιι.όλoUΘΑ: 

1. Η κοινότητα Κολοσσίου διεκδικεί 1:1lν ιδιοκτησία της γης πον είναι γραμ
μένη στα χτηματολογικά βιβλΙα ως χαλίηχη (γναιστη παλιά ως MερQάς 

Κολοσσιοίι), γιατί ήταν, όπως ΙΣΧUΡ(.ζεται, ΚΟLνοτική πριν από τη γενική 

χωρομετρία του 19'29. Η γη αυτή βρίσκεται βόρεια χαι αVΑΤOλ~κά του 
χωριού και έxε~ έχταση 980 περι.που σκάλες. Η ΚOινότηtα ΚολοσσΙΟυ 
ζητά όπως η γη αυτή δοθεΙ στο χωριό για να χρησιμoπo~ηθεΙ για οικιστι

κοίις σκοποίις. 
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2. Από την π~o πάνω έκταση 'tωY 980 σχαλών έχει χρησιμοποιηθεΙ μέχρι 
τώρα. για διάφορους σχοπους, ένα μεγάλο μέρος όπως πιο κάτω: 

(α) για 'tTI δημΙOUΡγια -ι:ης Κτηνοτροφικής περιοχής 

ΚολοσοLO\ι - 'Υ'/Κύνα............................................................. 150 σχάλες 
(β) γι.α τη δημΙOUQΎια της BΙOμftΧαηxής Περιοχής 

ΚολοσσLO'ύ - Ύψωνα δυναμικότητας 85 οικοπέδων........ 425 σκάλες 
(Υ) για 'to διαχωρισμό 66 οικοπέδων για φτωχές 

οικογένειες του Κολοσσιο'ύ .................................................. 40 σκάλες 

(δ) για τη δημιουργια του ΠΡOOφuyιxoU σuνOιxΙOμO"ύ 
Κολοσσιο\ι - (8 Ι οικόπεδα) ................................................. 50 σχάλες 

(t) Υι.α την xataσxeU1\ του παρακαμπτήριο" δρόμο\! 

Λεμεσο'ύ - ΕΡτ'ιμης .................................................................. 10 σκάλες 

3. Η γη που από το 1929 που έγ~νE η γΕνική χωρομετρία παρouσιόζεται (Πα 
βιβλία του Τμήματος ΚτηματολογLoυ και Χωρομετρ(ας ως κρατική 

(χαλίτικη) Είναι συνεχόμΕνη μΕ άλλη (Πην περιοχή Ύψωνα που επίΟ1Ίς 

ε~ναι καταχωρημένη (Πα κτηματολογικό βιβλία ως κeαηκή. Προφανώς 

τα κίνητρα των κατοίκων των δυο χωριών να δι.εκδικο'ύν τη γη αυτη ως 

κοινοτική ξεκινούν από το γεγονός όη (Πα xωρoμετρ~κό σχέδ~α η γη 

αυτή αναφερόταν αρχ~κά ως 'MεQQάς ΚολοσσιοίΙ' κα~ ως 'Μερρός 

Ύψωνα'. Πρώτη όρχ~σε να διεκδικά ιδιοκτησία της γης η κοινότητα 

Ύψωνα από το 1969. ΤΟ Επαρχιαχ6 Κτηματολόγιο αποφάνθηχι τότε 
ύστερα από σχετική έρευνα ότι η γη αυτή απΟΤΕλΕί κρατ~κή ιδιοκτησία. 

Αργότερα. περί το 1971. η κοινότητα Ύψωνα με αφορμή ης λατoμήσε~ 
για την κατασκευή του νtoυ λιμανιού Λεμεσού από .ην περιοχή τη 

γνωστή ως 'Μερρό:ς Ύψωνα', η οποία αποτελεί συνέχεια της υπό 

αναφορά γης του Μερρά ΚολοοσιοίΙ, προσέφυγε στα δικαστήρ~α 

tvavtLOV της Δημοκρατίας, ζητώντας όπως μέρος της γης αυτης που 
εμπίπτει στη χωρι.ική πεΡWΧή Ύψωνα αναγνωριστεί σαν Μερράς (ιδιο

κτησία) του χωριοίΙ Ύψωνα. Το επαρχιακό Δικαστήριο Λεμεσού με 

απόφασή του στην υπόθεΟ1Ί 667Π1 ύστερα από ακρόαση μαρ.ύρων, 

εξέτο.ση των κτηματο).οΥικών βιβλtων και αvtιπαραβολή όλων των 

σχετικών στOΙXεl.ων τα οπο(α χρονολογούνται από το 1929 και αφορο'ύν 
την τύχη .ης περιοχής αυτής ως ενιαίας γης (Κο).οοοιοίι και Ύψωνα) 

αποφάνθηκε ότι η διεκδικούμενη από την κοινότητα γη είναι κρατική. Ως 

εκ τούτου η απόφαΟ1Ί του δικαστηρΙΟυ για τον Ύψωνα θεωρείται ότι 

καλίΙΠΊει και τη γη που βρισχιται στη χωριτική περιοχή Koλ.oσσιoU.M 

Απάντηση ημεQομηνίας 19 Ae)(E~Qtou 1991 'Ιου YnO\lQ"(oiI fεωQ"(ίας και Φυοικών 
ΠόQOtV κ. ΑvδQέα fαJQιηΙί6ιι Oτιιv εQώ'ι:ηση Σ'f'A' 41, 1ΙμεQOμιιvίας 4 Σιπτεμ~ 
~Qίο\l 1991, του Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας Λεμεooiι Χ . 'AQLO'fO\l XQ\lOO
οτόιιο\l· 

''Οι Σύμβουλοι Μηχανικοί έχουν ήδη συμπληρώσει και αποστείλει προς .0 
Τμήμα Αναπ.ύξεως γδό..ων όλα τα έγγραφα συμβoλαl.ων και προδιαγραφών για 

την αναγκαία θεώρηση. Στη συνέχεια τα εν λόγω έγγραφα θα. επιστραqΧ)\}γ στους 
Συμβούλους Μιχανικούς για να μπορέσουν να ετοιμάσουν τα τελικά έγγραφα 
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συμβολα(ων 'Και προδιαγραφών. Τούτο αναμένεται να επι'(εVΧθεί μέσα στο πρώτο 

εξάμηνο του 1992, οπότε αναμένεται να έχει συμπληρωθεΙ και η περιβαλλοντlJtή 
μελέτη που έχει αναληφθεΙ από άλλο ΟΙκο Συμβούλων Μηχανικών. 

Υπό την JtQOUπόθEoη ό'(ι η '(ελική εκτψτιση της δωτόνης που έχει υποβληθεί με 

'(ην οριστική μελέτη δεν θα επηρεόσει ουσιασnκά '(ην οικονομική βιωσιμότητα '(ου 

έργου (η οποιο. θα επανε.ξετασθεΙ) και η περιβαλλOνtι.χή μελtτη δεν θα φέρeι σε φως 
σοβαρές περι.βαλλoνtικές επιπτώσεις, θα εΙναι δυνατή η ζήτηση προσφορών στα 

μέσα '(ου 1992. 

Σημειώνεται ό'(ι στον προυπολογισμό Αναπτύξεως '(ου 1992 έχει περιληφθεί 

πρόνοια ύψους ίΙ ,000,000 Ύια έναρξη του έργου." 

Aπάvι:ttaη ημ.εQOμηνΙας 7 IaVO\lOQLov 1992 του YxovQ'Yoi> EvyκoIvtnVIcOν χαι 
'EQ'Ycov )1;. Ρίνο\! Σταvtάxιιι O'lηy εQώ'ι:ηo,lll ΣΤΙΑ' 50, ιιμ.εQOμ1pUις 10 Σεm:εμ
JQiO\l 1991, '10\1 Boυlεuτή εχ1.οΥικ'4ς ΧΕQιφέQΕιας Λεμεοον Χ. ΔημφQη Koνι:i.6II. 

RΣας πληροφορώ ότι για την αvtψ.ετώπιση '(ων διαφόρων προβλημάτων που 

δημιoυρΎo"ύvται κατό καιρούς στο χώρο του λιμανι.οiJ ΛεμεσοiJ. ΚUΡιως μEtoξiJ 
αuτoxινητιστών. υπάρχει στενή συνεργασΙα μι'(αξiJ '(ου Τμήματος Οδικών Μετα

φορών. της ασroνoμιας και άλλων αρμόδιων Υπηρεσιών, με '(ους tδιoυς τους ιδι.ο

κ'(ήτες αστικών ταξί που εξυπηρετούν το λιμάνι Λεμεσού." 

.Arι:άvι:tta" 'IfUQOPΙΙViac; 20 Δεκε..,οίου 1991 '10υ Υχο\!ννού EvyxoL'W8VIIίνν και 

'EQ'tO»' κ. Ρένου Σ'IαυQάxη στην EQώ'lηoιι ΣΤ'Α' 68. lΙfUQOμιιvΙας 25 Σεχτεμ
JQi.ou 1991, το" Βοvλενnίι εκ1.oyuι:ής χεοιφέιεια;: Λεμεσού Χ. ΔώQo" θεo6ώtoυ. 

"Σχετικά με '(ο ύψος '(ων ανισόπεδων διαβά.σεων στον αmοχιvητόδρσμο 

Λεuxωσιας - Λεμεσού σας πληροφορώ ως αχολούθως: 

(α) Υπάρχουν δυο κατηΥορ(.ες ανισόπεδων διαβά.σεων, οι υπέργειες και οι 
υπόγειες. 

(β) Στις υπέργειες διαβάσεις, που επηρεάζουν την κΙνηση επΙ του αυtoxιyη

'(όδρομου. το ελάχιστο καθαρόν ύψος είναι 5,lOμ το οποl.o επιτρέπει τη 

διέλευση όλων ανεξαιρέ'(ως των οχημά'(ων ΠΟΊ) χ\ΙΧλοφορούν στouς 
δρόμους μας. 

(γ) στις υπόΎειες διαβάσεις, που επηρεάζουν την κ(νηση δευΊερευόντων 

δρόμων Χάτω από τον αuτoxινητόδρoμo, μερ~κών από '(Ι.ς οποίες το 

καθαρό ύψος, για Ίεχηκο"ύς λόγους, εΙναι χαμηλότερο των 5,lOμ. το 

οποΙΟ θεωρεΙται ανεκτό δεδομένου ότι: 

(~) πρόχειται για δεuτερE"ύOVΊες δρόμους, 

(ιι) οι γέφυρες αυtές μπορο"ύν να παQC1καμφθoύν με άλλες διαδρομές, και 

(ιιι) επηρεάζεται πολύ μικρός αριθμός Vψηλών οχημάτων. 

(δ) σε όλες η.ς περιπτώσεις αναγρόφονται τα ελάχιστα καθαρά ύψη με ένα 

'συντελεστή ασφαλείας"·. 

2. Στη σvyxεκριμένη ΠEQ(m:ωoη '(ου ανισόπεδου κόμβου που βρι.σχιται στην 

περιοχή Ίων Ηνωμένων Τουβλοποιείων χρησιμοποιήθηκε σαν υπό'Υεια δ~άβαση η 

υφιστάμενη Ύέφυρα. '(ου πο'(αμού Αλμυρού της οπο(ας '(ο επι'(ρεπόμενο ύψος 

οχημάτων (ή φορτιων επΙ οχημάτων) σύμφωνα με τους ΚανονισμοiJς περΙ Μηχανο

κινή"tων Οχημάτων και ΤροχαΙΟς Κινήσεως, δεν πρέπει να υπερβαΙνει '(α 4.00 
μέτρα." 
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Aπάντttσ1l ")U!~P1I"i.aIί 10 ΔεκεμJQίo" 1991 1:0" Yno"no'; Παιδείας κ. X~ιo'(ό
φo~" X~acnoφi.δ .. 01:1ΙΥ εQCimιo .. ΣΤ'Α' 96. qpε~ptp'aIί 16 ())C1:"~'ou 1991, 
'10" MH.oUS 'Ι.,. βου1ής εκ1σΥΙΜ1jς πε~ιφί~ε,ας Aμμoxώo'lo., κ. K1.αίιnκ ΑΥΥε-
1160". 

"ΣχE't~κά με to θέμα για τη διευθέτηση και το δWΡισμό βιβλι.ο&τ,κάριων στα 
σχολεία μέσης παιδεLας, σας παραθέτω τα ακόλoUΘΑ: 

1. Το Υποιιργείο Παιδείας σι:α πλαίσια εtOιμασLας των εΠισ~ων-κρατικών 
προυπολογισμών υποβάλλει προτάσεις Ύια τη δllμLO\lQΎία θέσεων επιμε
λllτή στα σχoλεtα ποιι ασκούν και τα καθήκοντα τοιι βιβλι.oθmι.άQιoιι. Η 
δllμιοuργtα των θέσεων αιιτών εξαρτάται από την εκάσι:οτε ισχiιoooα 
πολιτική το\! xράtOUς πα\! αφορά τη δημιouρytα επιπρόσθετων θέσεων. 

Στα περισσόπ:ρα σχολεw μέσης εχπα!.δεοοης 11 ανόΎΚll xαλUπtttaL ικανο
ποιητικά από το υφιστάμενο προσωπικό. ΤΟ ιδεώδες βεβσ.ιως θα φαν να 
διοριστούν προσοντούχοι βιβλιoθrικάρΙOI σ' όλα τα σχολεία με προτεραι

όΤllτα σ' αlΠά που διαθttouν μεγάλες βιβλιοθήχ.ες. 

Για τους λόγouς όμως που αναφέρθτικαν πιο πάνω φαΙvεtαι όη ο στόχος 

αlΠός είναι επί τοιι παρόντος ανέφικτος. 

2. Από τοιις 8 βιβλι.οθηκονόμοιις ποιι διορίστηκαν το 1987 εξακoλoUΘoύν 
να εργοδοτούνται οι 4, δύο στη Σεβtρειo Bιβλ~oθiικη. Ι στην KUΠΡι.ακή 
Βιβλι.οθήκ.η και 1 στη Βιβλι.οθτ'ικη του ΛανιτεΙΟυ ΛυκεΙΟυ Λεμεσού. 
Σκοπός της πρόσληψης των βιβλιοθηκονόμων αιιτώ'V ήταν η λειτoUΡγια 
Dρισμ1νων μεγάλων βιβλι.οθηκών ης απoyευμαηνέςJβραδvνές ώρες για 

εξυπηρέtηση του κοινού γεν~κά. ΔUΣΤUΧως ο θεσμός αlΠ6ς δε λειτούρ

γησε ικανοποιηηκά λόγω μη επαρκούς πρσσέλeuσης tOιI κοινο\ι σης 

βιβλιοθήκες. 

Προσπάθεια για δllμιουργια μόνιμων θέσεων βιβλιοθηκονόμων με τον 
προυπολογισμό τοιι 1992 πρoσtκρoυσε σtO (.διο οικονομικό πρόβλημα. 

Τον προσεχή Ιανουάριο θα πρoκηρvχθoύν o~ δίιο χενές θέσεις βιβλιοθ1]
κονόμων στην Κυπρl.Oκή Βιβλι.οθήχη γl.O ης οποίες θα μπορούν να 

αποταθούν και οι εναπoμεΙνανtες βιβλLOθηκάρι.oι, εφόσον χατέxouν τα 
ωι:αι τούμενα προσόντα." 

Aπάντttσ1l 1Ι)U!fQμηνίας 31 AεxeJ&JQiou 1991 1:o" Y,.;o"tyo'; E~oQio" και Βιο,.ιιχα
νΙας κ. ΤάΜη Νέμιτοα στην εQόn:ηση Π'Α' 105, fIμt.Qopqvio; 18 ())Cτω~Qίοu 
1"1, '(011 Bo,,1εvι:ιι εχ1οΥ'Μι1ς 1'Iε~,φέ~ε,α~ Aar(1)(Q~ χ. Aν6~έα Μο"σχο". 

~Σxεtιxά με την (δριιση θl.OμηχανLκής Πtρι.oχής στο χώρο που ΠΡOOΡ(.ζ.r:to για 

-C:TjV tnέx-c:ooη της Ελείιθερης Ζώνης Λάρνακας σας πληροφορώ -c:a αxόλoUΘΑ: 

Όπως είναι γνωστό. για την υλοποΙηση της σχετικής απόφασης του Yπouρ

γικο'ύ ΣυμβουλΙΟυ εμπλtχoντα~ αρκετές ΥπηρεσΙες/Ι'μήμα-c:Ο/Αρχές τόσο στην εκπό

νηση των κατασχευαστικών σχεδίων όσο και στην εκτέλεση των αναΎXQΊΩV έρ-Υων 

υποδομής. Είναι απαραίτητο όπως όλα τα βασικά έργα υποδομής OUνtOvU;Oνtoa χα, 

ΕΧτελοΜαι ταυι:όχρονα, nOa ώστε η λειτουργία trov εργοστασίων σης Βιομηχα
νικές neQI.OXt; να εΙναι ομαλή. 

Στο παρόν σι:άδιο γίνεται από το Τμήμα Κ-C:l1μα-c:ολογίου και Χωρομετριας η 
-c:oπoθέtTjOT] επί του εδάφους του χωροταξικού σχεδΙΟιι (χωρομέtρηση δρόμων. 

βιομηχανικών oικoπtδων, χώρων στάθμ.ευσης Χ.λ.π .) με βάση το οπαΙΟ θα γΙνει 11 
ανόmuξη -c:ης περιοχής. Στη σννέχεια το Τμήμα Δημοσίων 'ΕΡΎων θα προχωρήσει 
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στην εκπόνηση των κατασκευαστ~κών σχεδΙων με βάση τα οποία θα γίνει η κατα

σκευή των δρόμων, πε~oδρoμΙων κα~ οχετών. πάράλληλα γίνεται η ετοιμασία, από 
τις αρμόδιες Aρχές{I'μτjματα, των σχεδLων για τα δΙκτuα ηλεκτροδοτήσεως και 
oδLXOu φωησμοu, το σ'ύστημα UΔΑτoΠΡOμήθειας και το δίκτuσ παροχής τηλεφώνων 

τα οποl.o. θα εγκατασταθούν στην περιοχή. Υπολογ(.ζεται πως τα αναΥχαΙα σχtδι.α 
και ~λλα έγγραφα θα ε(ναι έτοιμα γι.α τη ~ήτηση προσφορών πρ~ν από το τέλος τον 
1992 και πως η περιοχή θα συμπληρωθεί γύρω στο τέλος το\! 1993 ή νωρΙς το 1994. 

E1ηΘUμώ. με την ευκαιρία αιπή να σας διαβεβαιώσω πως το YπouργεΙO Εμπο
ρΙο" και Βιομηχανίας κάμ~ι ότι είναι δυνατό για την επΙσπευση των διαδικασιών 

ιδρ"σης της εν λόγω Βιομηχανικής Περιοχής. " 

A1ι:άπqση ημεqoμηνίας 27 AexeμJQiO\l 1991 '(0\1 \ιπουιποu EσcotEQ&XιOv Χ. ΧQιστό-

00\110\1 Βενιαμίν στην eQώτ1fO" Σ'fΆ' 109, ημεQOμηνίας 23 Oxτωρ~ί.oυ 1991, του 
Βουλευτή εχλοΥιχής; Λεοιφέοειας Λεμεσού Μ. Ντί.νου Μιχαηλίδη. 

"'Σχετικά με το δρόμο Πελεντρtoυ - Κάτω Αμώντου σας πληροφορώ όtι 

πρόκειται γι.α δρόμο δειπερεο\ισης σημασΙας λόγω της ύπαρξης του δρόμο\! Πελε

ντρίου - ΤριμΙκλινης. ο δρόμος ΣUΝΤΗρε(ται ετήσι.α από σu~ργεΙα της Eπαρχιακτjς 
Διοίκησης Λεμεσού, ώστε να βρίσxtτ:αι σε ικανοποιT)tική κατάσταση." 

Arιάvτηση ημεοομηνί,ας; 9 lavouaQiou 1992 του Υπουιπού Γεωcrιίας χαι Φυσιχώ" 
ΠόQ<Oν Χ. Α.θ. Γαροιηλίδη στην εoόnηση ΣΤΆ' 120. ημεοομηνίας 23 O)l:ι~~ίo" 
19'1, του Bo\lλεtrτ:ή εχλογιχής ιτεοιφέοειας Λεμεσού κ. Ντίνο\l MLXaqlL6q. 

"Σχετικά με την αvtικαtάσταση δενδρυλλίων πο" καταστράφηκαν από την 

ανομβρία, σας πληροφορώ όtι προς .0 παρόν δεν λειτoUΡγε( Σχέδιο για ανnκατά
σταση .ων δενδρ"λλΙων πο" καταστράφηκαν από την ανoμβQl.o.. Όμως, μέσα στα 
πλαΙσι.α γενικόΤΕρης μελέτης πο" γΙνε.αι για αντιμετώπιση των O\IVEΠEιώY της ανομ

βρΙΟς στη φUτική παραγωγή, προωθείται ήδη η ετοιμασΙΟ κα~ εισαγωγή Σχεδίο" γι.α 
αντικατάσ.αστι δενδρ"λλLων πο" κα.αστράφηκαν από την ανομβρία, με βάση τα 

δεδομένα πο\l θα προκύψουν." 

Aπάπqσ" ημεQOμηνίας 27 AεxeμIIQ'ou 1991 του YJIO\lQ"fOiI Eσon:eQIxCΊΝΝ χ . Χοιaτό

ΟΟ\lλο\l Bεvιαμί" στις εQon:ήσεις ΣΤ'Α' 127 και ΣΤ'Α' 154, ημεQOμll",ας 23 
OxτCOΙΙoίO\l 1991, του Βουλεντή εχλοΥικής n:εQιφέ~ειας Λεμεaοu κ. Ντίνο\l 
Μιχαηλίδη. 

"Σχε.ικά με .0 δρόμο Αρσ.καπά - Σvκόπετρας - Προφήτη Ηλία - noλaLXWQto" 
αναφέρω ότι πρόχει.αι για χωμάτ~νo xωρ~τικό δρόμο ο οποίος βρΙσκε.αι σε ικανσ
πoι'!'Iτικrι κατάσταση. Ο δρόμος σuvτηρeΙτα~ ετήσια (ως χωμάηνος) από σuνεργε(α 

της Επαρχισ.χής ΔιοΙκηστις Λεμεσού και προς το παρόν δεν τυγχάνει πρσtεραιό

τητας γι.α γενική βελ .tωση{ασφαλτόσtρωση." 

Απάvτ1lση ημεοομηνί.ας 30 Δεκεμροί.ου 1991 '10\1 Yrco\JQ"fOV Γεωcrιίας και Φυσιχώ" 
ΠόQfι>ν Χ . Α"δQέα ΤαΡοιηλίδη στην εQόnηση ΣΤΆ' 132, ημε~μll"ίας 23 Οχτω
Ροίο\l 1991, του Βο\lλευτή εκλογικής ΛΕQιφέQειας Λεμεσον κ. Ντί"ο" ΜιχαηλΙ6η. 

"Το θέμα της ανηκατάστασης .0" .μήμα.ος .ου αγωγού .ης uδατoπρσμήθει.ας 
"(ης κοινότη.ας Ayto" Ιωάννη Αγρσν. JtO\l βQ(σκε.αι στον παρακαμ.πτηριο δρόμο 
"(uyχάνει ήδη σχεnκής μελtτης από .0 Τμήμα Aναιιri!ξεως γδά.ων. Αν από τη 
μελtτη δι.απι.στωθεΙ η αν~γκη αντιχα.άστασής το", θα ληφθούν τα αναγκαία μέτρα 

προς "(ην κατεύθυνση α"τη." 
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Μάντηση ημεQOρηνίας 12 Δε)(εμρ~ίoυ 1991 '10\1 YJtO\lQYou Eμn:o@io'Uxaa Βιομιιχα
νΙας Χ. Τάχη Νtμιτσα στην ερώτηση Π'Α' 142, ημερομηνίας 23 ΟχτωΟοίο\l 
1991, του Boυλεuτ,; ~λoyιxής ,.εοιφέρειο.ς Αεμεσον Χ. Ντίνο" Μιχαη),'δη. 

"Σχετικά με το Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για την Ενθάρρυνση Ίδρυσης τ'ι/χα ι 

επέκτασης των Δραστηριοτήτων Μn:ΜΟLητικών Μονάδων σε Αγροτικές Περιοχές, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σ.α πλαίσια της πολιτικής της κ1.!βtρνησης γι.α περιφeρεια)(ή ανάπτυξη 

έχει ειoαχθeΙ από το Μάρτι.ο του 1991 το πιο πάνω σχέδιο που στOΧεUΕι 
στην αποκέντρωση της βιομηχανίας και τη συΥχράτηση tO\l πληθυσμού 

oτu; αγροτικές περι.οχές. Δικαι.ούχοι του σχεδΙΟυ είναι νφιστάμενtς και 

νέες μεταποιητικές μονάδες σε αΥροτικΙς ΠΕριοχές όπως και μεταστέγαση 

μονάδων από περιοχές εκτός 10\1 σχεδΙΟυ σε περιοχές του σχεδΙΟυ. 

(β) Σύμφωνα με το σχέδι.ο. παρέχεται χορηγία πάνω στην ολική επένδυση η 

oπotα δεν υπερβαΙνε~ τι.ς .t50,<XXI και 'υΠOλoγΙζe1"αι ως ακολούθως:

- Γt.α Κ1"ΙΡια 15%. 

- Για μηχανήμα1"α 25%. 

- Για υπηρεσιες 100%. 

(γ) Σ1:ην nee(.m;ωoη δημιουρ-Υίας οινοποι.ι[ων η Xoρηγl.α θα μπορεΙ να 

ανέλθει μέχρι Ι75.<ΧΧΙ σuνoλικά YL{l μονάδες που 1:0 ύψος 1"ων επενδύ
σεών 1"ους θα είναι μέχρι Ι750,<ΧΧΙ. Στις περι.π1"ώσεις μεγάλων οινο

ποιε(.ων που επιθυμούν να εγκατασταθούν σε αγΡΟ1:ικές περι.οχές, 1:0 
ύψος της χορηγίας θα καθορίζε1:αι με απόφαστι του Υπουργικού Συμβου

λ(.ου. Η χορηγία παραχωρείται σύμφωνα με ορισμένα κρnήρια τα οποία 

διέπουν 1:ην επιλογή των μονάδων. 

(δ) Οι πρόνοι..ες του σχεδίου γι.α παροχή ΧOΡηyl.ας δεν εφαρμόζονται σης 

πεΡLΠ"tώσει.ς που η δρασtηριότητα είναι χεΙΡΟ1"εχνικού/ΟΙΚΟ1"εχνικού 

χαραΚ1:ήρα. Αντί της χορηγίας παραχωρεΙ1:αι εφάπαξ οικονομική 

βοήθεια, 1"0 \ιψος της οποίας καθορ(ζπαι ανάλογα με την κάθε περί
πτωση. 

ω Σχετικά με το χωριό ΠΟ1"αμίησσα, αναφέρε1"αι ό1"Ι είναι μtσα σt1Ίν 

περιοχή που καλύπτει το πιο πάνω σχέδιο και επομένως όσοι ενδιαφέρο

νται μπορούν να υποβάλουν σχεtιχή αίτηση σtO Yπo\IQΎεΙo Εμπορίου 

και Βιομηχανίας. ~ 

Απάντηση qptQOJIIIvLcιc; 27 AεxtμJQLou 1991 τ:οιι Yn:oVQYoiI Εσωτ:εQ'Χώv κ. ΧQιστ:6-

6ο"λο" Βενιαμίν στ:ην εQώτ:φη ΣΊ"Α'147. ημεQOμηνίας 23 Οκτ:ωJQίΟ"Ι991. τον 
Βουλε"τή εκλογικής n:εQιφf:Qειας Λεμεσού Χ. Νςίνο" Mιxαtι).ίδη. 

"Σχετικά με 1"0 δρόμο Ακρούντας - Διερώνας σας πληροφορώ ότι πρόκειται 

για ασφαλτOO'tρωμtνο χωρΙ1:ικό δρόμο με πλά1"ος οδοστρώμα1"ος 3.5 μ. ο οποίος 

βρίσκεται σε ικανοποιη1"ική κα1"άσtαση. Ο δρόμος θεωρείται δwτ:ερειιo"ύσης σημα

σίας συγκοινωνιακός δρόμος και ως εκ tOU1"Otι δεν τυγχάνει προtεραιόtητας η 

διαπλάwνση και ευθυγράμμισή ,ου, λαμβανομένων ιιπόψτι χαι των περιορισμένων 

ΠIσtώσεων που εγκρίνονται ετήσια." 
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Απάντηση ημεοομηνίας 13 Δεκε~(lίO\l 1991 του YIIo\JQ'Yo\J Γεωιryίας lCα~ Φ\ισιχών 
Πό(Κdν χ, Αν6(1έα faIιIlI,I)"i6η στην εQώτηoη ΣΤ' Α' 151, ημεΡομιινίας 23 ())(τω· 
ρ"ίου 1991, '10\1 Boυ).wτή εx1.oyιxqς IΙΕQιφέQΕιας Λε~σoν Χ. Ντίνο" Μιχα,.)"ί.6η. 

~H UΔα:OΤOΠΡOμήθει.α ΛoUΒΑΡΆ στηρ(.ζεται στο συνδυασμένο σχέδιο OOα'tOΠQ(r 

μήθειας της πηγής Άρκολαχανιό:' από το οπο(ο εξασφαλl.ζει την αναλοΥΙα νερο\! που 

δικαιούται και συμπληρώνει tιoς επί πλέον ημερήσιες ανόΥκες της σε νερό από 1:11 
Υεώtρησ1] του τοπικού Αρδευnκο"ίι Τμήματος 'Βο'ύρνες'. Για την ώρα 11 κατάσταση 
κρΙνεται ικανοποιητική χαι δεν συντρέχει λόγος ανόρυξης νέας γεώτρησης. Αν χαι 

όταν πρoκίrψει ανόΥκη θα μελετηθεί το θέμα ανόQuςης νέας γεώτρησης σε σημε(ο 

που θα επιλεγεΙ με βάση τα uδρoγεωλOyικά δεδομένα." 

Απάντιιση ημεοομηνίας 30 AεxeμOoio\J 1991 τον YΠOυιrt0iι Γεωιrtίας χαι 

ΦνσΙ1<(ί)ν Πόo<ιnI χ. Αν60έα faIIιQaq).ibq στην ΕQώτηση ΣΤ'Α' 177, ημε~μφίας 
11 NoEμOQ'o" 1991, του Βου)"ευτή εχ)"ΟΎ ι>cής tιεQιφ~Qειαi Λε\l)(ωσίας >c, Πα\l)"ου 

ΠαπαΥεωcrt'ου, 

'Ή Τεχνοοι:ιι.ονομι:ιι.ή Mελtι:η για το Υδατικό 'EQΎo Καρχώτη ~xει ήδη σuμ.πλη. 

ρωθεΙ :ιι.αι η Κυβέρνηση έχει εΥχρΙνει, καταρχήν, την υλοποίηση του Έργου. Στο 

στάδιο αυτό προωθείται η ε:ιι.πόνηση της Οριαιικής Μελέτης, μιτά από την αποπερά· 

τωση της οποίας θα αναζητηθεί πηγή χρηματοδότησης για έναρξη κατασκευής του 

ΈQΎoυ." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ' όπου έχουμε το θέμα για το oπoto ανtιλαμβά· 

νομαι όη έχει ετοιμαστεΙ και ψήφισμα και το oπoto είναι " 'ΙΌ μέγα πρόβλημα των 

εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή του από την Κυπριακή κuβέρ. 

νηση". Το θέμα είχε εΥΥράψει ο Boυλευtής της ΕΔΕΚ κ. Ηλιάδης. 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Ηλιάδης είναι έτοιμος να κλείσει το θέμα αν δεν 

υπάρχουν άλλοι ομιλητές οι οποtoι θέλουν να δευτερολοΥήσουν, διόtι οι πρωτολο· 

γιες έληξαν. Στη συνέχεια υπάρχει ομόφωνο ψήφισμα, της Επιτροπής Προσφύγων. 

ΑΡ. ΓEΩPrιoy, 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ορίστε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, πολύ ΣΎVΤ;oμα θα ήθελα να πω ότι μετά από 

την παραπομπή από την ολομέλεια του θέματος στην Επιτροπή, κλήθηκαν οι αρμό· 

διοι Υπουργοί και μέσα από τις εξηγήσεις ης οποίες έχουν δώσει για τις ενέργειες 

στις οποιες προβαίνει η κυβέρνηση και το λεπτό χειρισμό ο οποίος χρει.Qζεται στα 

διάφορα θέματα αλλό και την εχεμύθεια σε κόποια !;ητηματα, δεν κρtθηxε αναγκαίο 

για περαιτέρω επέκταση του ψηφίσματος, όπως είχε γίνει εισήΥηση από τον ειση· 

Ύtlτή. γι' αuτό και έρχεται με αυτή τη μορφή στην ολομέλει.α και πόλι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοι.πόν, ο κ. Ηλι.άδης έχει το λόγο. 
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Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

K"ρl.ε Πρόεδρε. 

Από την eUQeLα ΣUΖή.τιOTl που έγινε στο Σώμα αλλό. και από _ην εξαντληηχή 

μελέ'ιη το" θέματος στην αρμόδια Κοινοβουλευηχ'ή Επιτροπή Προέχνψε σαφώς όη 

το θέμα των εΎΚλωβισμένων δεν ε'να~ απλά το πρόβλrιμα κάποι.ων αναξιοπαθού

ντων συμπατριωτών μας, αλλά εΙναι ένα μεγάλο πολιτικό και εθνικό θέμα. Οι 

εγκλωβισμέvoι εΙVΑΙ σΙyOUΡΑ το πιο μαρτυρικό κομμάη .ου σημερινού Ελληνισμού 

που βιώνει .ην 'Ιοuρχική κατοχή και 1:0ν αφελληνισμό του κατεχόμενου τμήματος 

της πατρ(δας μας. Και όλα αυτά μέσα σε συνθήχες στέρτισης χαι των πιο στοι..

χειωδών ανθρωπΙνων δικαιωμάτων των εγκλωβισμένων συμπατριωτών μας στα 

κατεχόμενα. 

Το πρόβλl1μα των εγκλωβισμtνων αποτυπώνει ανάγλυφα τη συρρΙκνωση του 

σύγχρονου EλλΗVισμoύ στις πρoαιών~ς πατριδες του, ανακαλώντας στην ι.στοριχή 

μας μνήμη οδ1JV1lρές εθνικές στιγμές και ονόματα όπως Σμύρντι, Πόντος, Κωνστα

ντινούπολη, με τον ελληνισμό τους που εΙναι πια ξεριζωμένος για πάντα. Ιδιαίτερη 

εθνικ~ εUΑισθησία χρειάζεται να επιδειχθεί. από .0 κρότος μας, από την κοινωνία 

μας, από το σUνoλό του ελλ,.,νισμού για .0 πω μαeτuρικό κομμάτι το" έθvoUς πο" 
αιlβιώνει σήμερα στην Καρπασω. Ίσως είναι ωρες πο" πρέπει ο συνολικός ελλ,.,νι.

σμός να ΣUΣπειρωσει τις δυνάμεις το" και να επιστρατενσει τις αρnές .ου, για να 

αντιμε.ωπΙσo"μt τις ΟΥκούμενες απειλές απtναντι στον ελληνισμό στην KίιπQo και 

στο μητροπολιτικό το" χώρο. 

Στ,.,ν εξέταση .0" θέματος από την αρμόδια Κοινοβο"λε"τική Επιτροπή 
Προσφύγων. πρbtει να πω ότι ήταν ιδιαίτερα χρ,;σιμ,., και διαφωτιστική,., παρο"ο(α 

και ,., ενημίρωση του κ. Γλαίιχο" Κληριδη για τα διαδραματισθέντα το 1975 στο 
Συμβούλιο ΑσφαλεΙας των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με το θέμα των εγχλωβι.

σμένων. Ωστόσο από .ην παροuoω και την τoπoθέtηση ΤO\l YπoUΡγoύ Εξωτερικών 

της Κυπριακής Δημοκρατως σε σχέση με το"ς χειρισμούς που γίνονται για το 

πρόβλημα των εΥκλωβισμένων. φαίνεται καθαρά ότι και,., σημερινή κ1)βιρνηση, 

όπως και όλες οι προηγούμενες κυβερνήσεις, αντιμετωπίζει το μεγάλο πρόβλημα 

.ων εγκλωβισμένων σαν μια ανθρωπισηκή υπόθεση αναξιοπαθούντων ανθρώπων 

σtα πλαίσια μιας αθόρυβης διπλωματίας και μιας aπαρόδεκτης .ακτικής διακρι

ηκών αιαφων και όχι σαν την παραβίαση και τον εξευτελισμό .ων εθνικών και των 

φυσικών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ενός τμήματος Ελλήνων πολιτών της 

Κυπριακής Δημσκρατως. Συνεχίζεται δηλαδή η πάγι.α aπαράδεχτη πολιτική .ων 

κυπριακών κυβερνήσεων. 

Κύριε Πρόεδρε,.ο μήνυμα.ων εγκλωβισμένων είναι μι.α κρο:υγή αyωνtας πέρα 

από τη γραμμή κα.οχής πο" ολοένα εξασθενιζει για να σβήσει εντελώς, αν εμεις 

συνεχΙΟουμε να δεχόμαστε αυτή την κατάσταση περΙΠου αδι.αμαρτίιρητα μέσα στην 

κοινωνική απάθεια που παρoυoιάζnαι στον τόπο μας κάτω από αυτές τις συνθήχες. 

Όμως .αυτόχρονα .0 μήνυμα .ων εγκλωβισμένων είναι και μια πηγή δύναμης και 
ελπίδας .ου κυπριακού ελληνισμού στην απόφασή του να αιlβιώσει στις ρίζες του. 

να διεκδικήσει .α δικαιώματά .ου και να επαληθεύσει και σήμερα τις ιστορικές .ου 

καταβολές ο' αυτό τον .όπο. 
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Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι 'to σχέδιο ψηφίσματος πο" είναι περίπου εκείνο 
που xa'tattθηxE, με ελάχιστες διαφοροποιήσεις, και στο ΟΠΟΙΟ έχουμε καταλήξει 

ομόφωνα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, τοποθετεί το πρόβλημα σε 

ένα σωστό πλαΙσιο. Ζη'tάει μια τακτική εξαμηνιαία ενημέρωση ,"ου Σώματος από την 

κυβέρνηση. Ζητάει από ,"ις αρμόδιες "πηρεσΙΙς ,"ην επο.."ση των προβλημάτων ηιΝ 

εγκλωβισμένων και ,"ων OικoytVειών τονς. κατά προ'tεραιότητα. επαναφέρει το θέμα 

της εφαρμογής των προνοιών της Συνθήκης της 3ης Βιέννης και παράλληλα ζητάει 

την προώθηση σε διεθνές επίπεδο του προβλ'ήματος των εγκλωβισμένων στους οργα· 

νισμο'ίις και τα σώματα διεθνώς. 

Τελειώνοvtας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ως εισηγητής να ενχOQιστήσω όλους 

,"ους cruναδέλφο"ς πο" με τις ομιλίες τους και ,"ις παρεμβάσεις τους συνέβαλαν 

εποικοδομητικά στην ανάδειξη το" θέματος και ,"ον εμnλOυησμό ,"ων !.δεών και ,"ων 

απόψεων γι.a μια ορθό'tερη αντιμεtωπισή το" από την κυβέρνηση, από τη Βουλή και 

από το σύνολο ,"ης cruντεταγμένης κ"πριακής πολιτε[ας και κοινωνΙας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παρακαλώ να αναγνωσθεί το ψήφισμα το οποίο θα τεθεΙ σε ψηφοφορ[α. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΟΝ ΑΝΤmΡΟΣQΠΟΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων ύστερα αιτό τη σul;ήτηση το" θέματος "Το μtyα 

πρόβλημα των εγκλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπισή ,"ου από ,"ις 

κυπριακές κιJβερvι'!σεις" ψηφίζει ως ακολούθως:· 

Ι. ΕΚΦΡΑΖΕΙ ,"ην έντονη ανησυχΙΟ αλλά και το IoδLat'ttρo ενδιαφέρον των 

μελών το" Σώματος για τις O1Jνήθηκες διαβΙωσης και -τη συνεχιζόμενη 

παραβίαση ,"ων ανθρώπινων αικαιωμάτων των εγκλωβισμένων. 

2. ΕΠΕΙΔΗ θεωρεί το θέμα εξαιρετικά σοβαρό, καλεί την κιιβέρνηση: 

(α) ΝΑ ΥΠΟΒΑΛΛΕΙ εξαμηνιαία έκθεση προς 'tO Σώμα σχετικά με την 
κατάσταση των εγκλωβισμένων και για όλα τα θέματα που ,"ονς 

αφορούν. 

(β) ΝΑ ΠΡΟΩθΗΣΕΙ την άμεση και κατά προτεραιότητα επίλυση των 

προβλημάτων των εγκλωβισμένων;. 

(γ) ΝΑ ΠΡΟΧΩΡΗΣΕΙ, χωρις άλλη καθυστέρηση, στην προσφυγή 

ενώπιον των αρμόδιων διεθνών δικαστηρl.ων σχετικά με τη 

Σνμφωνία της 3ης Βιέννης και τη σννεχι.ζόμενη παραβtαση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων των εγκλωβι.σμένων και την προώθηση 

σνζήτησης σε διεθνείς oργανισμoUς και σώματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αvτ:(ρρηση όπως το "ψήφισμα εγκριθεί; 

(Κτυπά ,"η σφύρα) 

Μη υπαρtoύσης αvtιρρήσεως το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα. 
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θα ήθελα να yνωρtζω για το πρώτο θέμα που είναι γραμμένο στο Κεφάλαιο Δ', 

το οποίο είναι 1'\ 'ΕΧθεση της Koινoβoυλεuτιχής Ε,ΙLΤΡΟΠΤις Πρoσφύ)iων, Εγκλωβι
σμένων. Αγνοουμένων και Παθόντων που ητλoφoρeΙται "θέμαtα Ίσης Κατανομής 

Βαρών" και τσυ OJtoΙO" η συζήτηση άρχισε, αν υπάρχουν oμ~λητές και πόσοι 

ΠΕΡΙΠΟιΙ. 

Mόλισtα. τέσσερις oμιληtές. θα μπούμε ο' αυτό το θιμα. Διδω το λόγο στον 
Χ. Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ; 

Κύριε ΠρόεδΡΕ, 

ΤΟ θέμα αυτό ΤΤ]ς ίσης κατανομής των βαρών αντικατοπτρίζει μια fvtOνTΊ και 

κατάφωρη αδικLα στην Κύπρο. Είχαμε την εL-Oβoλή το 1974 και η συνέπεια 1ης 
ει.σβολής 'ήταν ΟΙ περιoυoLες που βρίσκονται στο κατειλημμένο έδαφος να χάσουν 
την αξία τους. Πάρα πολλοί συμπολίτες μας έχασαν τι.ς περιουσίες τους χαι από το 

1974 τl.πoτα το αποτελεσματικό δεν έγινε. για να αποκτήσουν l αυτοΙ οι άνθρωποι 
κάποια φερtyγuότητα ή κάποιο αποζημ[ωση γι' αuτά τα οποία έχασαν. 

Auτή τι τακτική δεν ακoλoUΘΉθ'ηκε σε άλλες~xώρες οι oπoLες είχαν παρόμοι.α 

πQOβλ1;ματα . Αντιθετα. λήφθηκαν αρκετά έΥκαι.ρα τα κατάλληλα νομοθεηκά μέτρο. 

για να μπορέσουν έστω και εν μέρει am:oL που έχασαν τις περιoυσLες τους να αποζη
μι.ωθούν. Και ένα καλό παράδειγμα είναι η ΓερμανΙΟ στην πιρl.πτωση της οποΙΟς 
υπήρξαν νομοθετικά μέτρα γι.ο αποκατάσταση κάποι.ος κοινωνικής δικαιοσύνης. 

κάποι.ας οικονομικής δικαιοσύνης μετά από την απώλεια των περιουσιών πολλών 
πολιτών της Γερμανίας. 

Είναι γεγονός ότι το θέμα αm:ό δεν προεβλήθη εΥκα(ρως από τους ενδι.οφερσ

μένους. Δεν υπάρχει αμφιβολΙΟ γι' αm:ό. Και έτσι καταλήξαμε να νομοθετήσουμι 

πάνω σ' αυτό το θέμα δeχαπέντε χρόνια μετά από την εισβολή και την κατοχή. 

Ήμουν μέλος της κυβέρνησης για έξι χρόνια και για να είμαι ειλικρινής δε θυμάμαι 

το θέμα αυτό να είχε εγερθεί κατά τρόπο έντονο. Απλώς αναφtρθηχαν ορισμένα 
πράγματα, ορισμένες φορές. από τους ενδιαφερομένους. Δεν το λέω αυτό, για να 

ΙOXUριστώ ότι οι κατά καιρους κυβερνήσεις εξαιτίας am:OU δεν έπρεπε να ενεργή
σουν. Έπρεπε να εΙχαν ίσως ενεργήσει και αUΤEΠάγγελτα αλλά και οι ενδιαφερό

μενοι για ένα μακρό χρονικό διάστημα δεν έθιξαν αυτό το θέμα. 

Εν πάση περι.πτώσει το Ι 989 είχαμε μια σχετική νομοθεσία και δόθηκαν 

μάλιστα και προεκλογικές υποσχέσεις από το νuν Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 
κατατέθηκε. αν θυμόμαι καλά, και σχετικό νομοσχέδιο από τον Ιανουάριο του 1988. 
Ιδρ'\Jθηκε ο Φορέας, υποτίθεται πως ιδρ'ύθηχε. διότι στην πραγματικότητα τΙΠοτε το 
αποτελεσματικό δεν έ'Υινε μέχρι σήμερα. Υπάρχει μια Επιτροπή η οποία. από ότι 

ακουσαμε στην αρμόδια Επιτροπή της Βουλής, δεν μπορε( σχεδόν να λειτουργήσει, 
γι.ατΙ ορισμένα μέλη της εκλέγηκαν Boυλεuτές και έτοι πέρα από το θέμα της οικονο

μικής ανεπάρκειας αυτου του Φορέα. της μTl ύπσ.eξης οικονομικών μέσων για να 
λειτουργήσει, υπάρχει και το πρακτικό πρόβλημα ότι δεν Είναι καν πλήρης η 
Επιτροπή για να χειριστεί αυτό το θέμα. 

Πιστεύω ότι το θέμα πρέπει να riιχει διπλού χειρισμου αν θέλοιιμι σιγά - σιγά 
να αρχΙΟουμε να το λύνουμε. Τώρα, το 1992, ασφαλώς δεν μπορεί να ωtά:ρξO\IV 
θαύματα. Δεν μπορούμε από τον ένα χρόνο στον άλλο να φέρουμε αυτoUς τους 
ανθρώπους σε σημείο (σης αντιμετώπισης μαζί με τους υπόλοιπους πολίτες. Πρέπει 
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όμως να αρχίσουμε, πρέπει να τρox~μήσoυμε μω θεραπεvtική αγωγή, ένα 

τρόπο με τον οποΙΟ avtOL οι άνθρωποι που έχουν αδΙΚ11θεί θα πά1.jΚ>uν να είναι τόσο 
αδΙΚ11μένοι. 

Υπάρχει ήδη μι.α σκέψη και ένα προσχέδιο νομοθεσίας το οπο(ο έχει ετοιμα· 

στε' από το Φορέα για αποκατάσταση της ψ1!ρεΥΥυότητας των ανθρώπων avtiliv με 
κυβερvτιτικές εyyu'ήσει.ς. Μου έχει δοθεί αυτό το πρoσχtδLO και το έχω μελετήσει. 

Μπορεί να υπάρχουν κάποιες λιπτομέρεu:ς που πρέπει να ΤΡΟΠΟΠΟΙ11θούν, αλλά 

πιστεύω ότι στο σύνολό του, 11 φιλοσοφ(.α και η προσέγγιση α\Πού του νομοσχεδΙΟυ 
είναι η ορθή. Και θα μπορούσε α\11ή η πρόταση νόμου, πιστεύω, να μελετηθεί από το 

νομοθετικό σώμα και σιγά σιγά, με προσοχή, xωρtς υπερβολές, χωρ[ς ακρότητες, 

χωρ[ς να αναμένουμε περισσότερα από ό,τι μπορούμε να επιWχoυμε, να αρχΙΟει να 

μπαίνει σε εφαρμοΥτ'ι . Με αντό το σχέδιο θα παρέχονται κάποu:ς εγγυήσεις σε 

ανθρώπους που ~ασαν την περιουσία τους μέχρις ενός ποσού ύψους f:20,OOO γω 
ορισμένες εξειδικευμένες ανάγκες, όπως είναι η σπονδές, όπως είναι η προικοδό· 

Τ11ση, όπως είναι οι πεΡLΠτώσει.ς ασθένεως ή και επαναδραστηριοποΙηοτις, γω να 

μπορέσουν amoL που έχασαν τις περιουσίες τους να αποχαταστήσουν εν μέρει 
εκείνα τα οποία είχαν και έχασαν. Και στην περLπτωση αυτή η εξασφάλιση θα είναι 

ο τίτλος ιδιοκτησίας των περιουσιών που βρίσκονται στα κατεχόμενα. 

Υπάρχει και ένα δεύτερο σκέλος. Πέραν του σκέλους αυτής Τ1')l; αποχατά· 

στασης της φεΡεΥΥυότητας, έχουν γΙνει εισηγήσεις για να κατατεθεί ένα ποσό δέκα 

εκατομμυρΙων λιρών στο Φορέα. Έχει γίνει σχετική ει.σήγηση σtτιν Επιτροπή. 

Μάλιστα λtχθrpι.ε ότι αmό το ποσό δεν πρέπει να εξασφαλιστεί με εξειδικευμέvτι 

νομοθεσΙΟ, αλλά πρέπει να προέλθει από το πάγιο ταμείο. Εδώ νπάρχει μια αντί

θεση μεταξύ αυτής της θέσης της eπηρoπής πρόσφατα και ορισμένων εισηγήσεων 

που είχαν γΙνει προηγουμένως από το φορέα για να υπάρξουν και εξειδικευμένες 

φορολογΙΙς. Πιστεύω ότι δεν είναι εύκολο σήμερα με ης οτιμερινές οικονομικές 

ΣUΝΘΉXες, με το σημερινό δημοσιονομικό έλλειμμα το οποίο έχουμε, αν θέλουμε να 

είμαστε πρακτικοί και ειλιχρινε[ς, να βγάλουμε δtκα εκατομμύρια λίρες από το 

πάγιο ταμεΙΟ για το Φορέα. 

Γι' αmό εγώ θα εισηγούμουν ίσως να γίνει αυτό που αναμφίβολα πρέπει να 

γίνει με δύο τρόπους. Ο ένας τρόπος είναι να βΥεΙ ένα μικρότερο ποσό από το πάγιο 

ταμείο για παράδειγμα ένα ποσό γύρω στα τρΙα εκατομμύρια λLρες και να εξασφαλι· 

στεί το υπόλοιπο ποσό των επτά εκατομμυριων λιρών με ειδικές φορολογίες. Ο 

Φορέας έχει ήδ11 ετοιμάσει μια έκθεση για σιιλλογή τριάντα εκατομμυρ(ων λιρών. 

Νομ{.ζω ό1Ι υπάρχουν υπερβολές, κάποu:ς υπερβολές στην έκθεση εκείνη αλλά από 

κάποιες σuνoμιλίες πou έκανα πρόσφατα πιστεύω ότι θα ήταν αποδεκτές κάποιες 

εξειδικευμένες φορολογίες, αν 11 κUΒΈρνηση εΙναι διατεθειμένη να προχωρήσει, για 
να εξασφαλ~στεΙ ένα μικρότερο ποσό και tto~ ο συνδυασμός του πάγιου ,αμεΙΟυ 

αφενός και των εξει.δ~κευμένων φορολογιών αφετέρου θα μπορούσε να κάμει εφικτό 

και αVtό το ποσό των δέκα εκατομμυρΙων λιρών. 

Κατά συνέπεια έχοuμε δύο σκέλη. Το tva σκέλος εΙναι η OJtοχα,ό:σταση της 
φερεγγυότητας που θα έxε~ ως συνέπεια Τ11ν εξασφάλιση διό εγγυήσεων XΆΠoLωV 

ποσών από τράπεζες και το δεύτερο σκέλος εΙνα~ η εξασφάλιση ενός ποσού το οπο(ο 

θα αποτελέσει την αρχή ίσως και άλλων ποσών ,ης τάξης των δέκα εκατομμυρΙων 
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λιρών, εν μέρει από το πάγl.O ταμείο πιστεύω χαι εν μέρει από εξειδικευμένες φορο

λογίες. γι.α να μπορέσει αΊJτός ο Φορέας να αρχίσει. Με αmό τον τρόπο θα μπορέ

σOΊJμε να α.πoκαταστήσOΊJμε την κo~νωνική και οικονομική διχαιoσUνη 11 oπol.α 

λεΙΠει από αυτό τον τόπο σχετικά μι αvtά τα πρόσωπα για όλα αυτά τα χρόνι.α. 

EΊJXαριστω. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. ΜιχαλάΚ11ς Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι σννάδελιΡοΙ. 

Οι σννέπειες της τούρκικης εισβολής σvνεχιζoυν να βασανU;ουν την Κύπρο, 

ολόκλ11ΡΟ τον ΚΊJπριακό λαό και ιδιαίτερα ΤOΊJς 200,000 χιλιάδες περίπoΊJ εκτοπισθέ
ντες ΠOΊJ ζουν καθημερινά την πίκρα tou ξεριζωμού. Με πόνο και αγωνία προσμέ
νουν να ανατείλουν καλύτερες μiρες για να βρουν το δίκαιό τους, να επιστρέψουν 

πισω στα σπίτια τους και τις περιοuoιες τους. να ζήσουν ει.ρηνικά και να f,ι"tιδoθoirv 

στα δrιμιοuργικά τους έργα σε μια ελεύθεΡ11 και ευημερούσα Κύπρο. Σε μια Κύπρο 

πατριδα όλων των κατοίκων της. 

ΟΙ πρόσφυγές μας έζησαν και ζουν για 17 ΊΟΟα χρόνια μέσα στις πιο δύσκολες 
ΣUΝΘΉXες και εμπειρίες. ΤΟ συνεχιJ;.όμενo αδιέξοδο στο εθνικό θέμα, οι αυξανόμενες 

απαιτήσεις Τ11ς καθημερινής ζωής και οι ανάγκες των εκτοπισθέντων και των οικογε

νειών ΤOΊJς για αξιοπρεπή διαβίωση επιβάλλουν την άμεση επίλυση των πιεστικών 

πρoβλrιμάτων που avtLμEτwnU;ouv. 

Ένα από τα πιο σοβαρά θέματα που παραμtνει ακόμα άλυτο. το θέμα της 

φερεyyuότητας των εκτοπισθέτων και πλrιYΈντων, δrιμιoυρyεΙ ένα τεράστιο 

πρόβλ11μα ηθικής 'tάξης. Η ανα-Υνώρι.ση 't11<; φtρεyyυότψας, έστω και γιο. ένα μικρό 
ποσοστό στην αρχή, της αξίας 'trov κατεχόμενων ΠΕρl.Oυσιών έχει 'tεράοτια πολιτική 
και εθνικτ'ι σημασΙα γιατι. εκτός των άλλων, επιβεβαιώνει την αποφασιοτικόΤ11τά μας 

να μrι δεχτούμε χαμένες περιουσίες, OπoUΔτ'ιΠOτε και αν βρίσκονται. Για μας η 

επικράτεια του xoά'tOuς καλύmει oλόχλrιΡ11 't1')V Κύπρο. 

Αυτά πρέπει να είχε κα'tά νουν Ο σημερινός Πρόεδρος της Δ11μοχρατΙΟς. όταν 

στις 10.11.1987 κατά Τ11 διάρκεια 'tης πεντάλεπτης ομιλιας 'tου στην τηλεόραση 

ανέφερε μεταξύ άλλων και τα αχόλουθα: 

~Kαι τελιΧά έχουμε το τεράστf.O θέμα της δΙκαιrις κατανομής βαρών. Trις 

φερtyγUότrιτας των προσφύγων. Γιατί δεν μπορούμε να διεξάγουμε έναν 

εθνικό αγώνα και να χωρίζεται ο λαός στους τυχερούς και στους άΤUΧOυς. 

Στους ΕUνooύμενOΊJς και τους αδικημένους. Παρήλθαν τόσα χρόνια και όμως 

δεν κατOQθώθηχε ακόμα να εκδοθούν τίτλοι ι.διoxτrισΙας σε όλους τους 

πρόσφυγες για τις κατεχόμενες περιoυσLες και στη συνtxεια να τους δοθεί η 

δννατότrιτα αναγνώρισης έστω και ενός μικρού μέρους της αξίας '{ους για 

σκοπούς δανειοδότησης, εΙτε γιο. να σπουδά.σουν τα παιδιά τους, εΙτε γ\.Ο. να 

δραστrιριoπoιηθoύν. Για μας οι περιouoi.ες που εΙναι στην Κερύνεια. στη 

Μόρφου, στrιν ΚαρπασΙα. στην Αμμόχωστο. είναι περιουσίες που μας ανήκουν 

και έχουν αξΙα και σήμερα". 
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Και στις 17 10\1 Γενό.ρη 10\1 1988 10 ΓραφεΙο Τύπου 10\1 τότε ανεξάρτητου 
υΠΟψηφίου για ης προεδρικές εκλογές 10\1 1988 Γιώργου Βασιλείου και τώρα Προέ
δρου της Δημοχ.ρατ[ας είχε εκδώσει ένα ανακοινωθέν που 'γiμιζε με ελπi.δeς τον 

προσφυγικό κόσμο μας. θα αναφέρω επί λέξει το απόσπασμα που αφoρoUσt το 
θέμα που συζητούμε σήμερα. 

~Φερεyyuότητα Υι.α ης περιοuoίες στα κατεχόμενα: 

ΤΟ θέμα της φερεyyuότητας των εκτα;τι.σθέντων και πληγέντων δημΙOUQΎt' 
ένα τερό:στι..ο πρόβλημα ηθικής τάξης. 

Για μας είναι εντελώς απ(lQάδεκ10 να διεξάγουμε αγώνα Υια απελευθέρωση 

της πατρι.δας μας και ο λαός να χωρ(ζεται σε τυχερούς και άτυχους, ευνοούμε
νους και αδικημένους. Η κυβέρνηση της αλλαΥής διακηρύσση όη θα ΠQOXωρτl

σουμε αμ1σως σττrν έκδοση τω.ων ιδιοχπιοι.ο.ς για όλες τ~ κατεχόμενες 
περιουσίες. Ταυτόχρονα θα προχωρήσονμε για να καθοριστούν επακριβώς οι 
δWΔιχασίες με τις oπotες θα εξασφαλιστεί 11 δυναtότητα να χρτισφοποιούν ης 
πeριouσΙες τους ως εΥΥύηση Ύια σκοπούς επαναδραστηρι.οποΙησης Τι αποκατά
στασης -.:ων παιδιών -.:ους. 

Η κυβέρνηση -.:ης αλλα~ς δεσμεύπα~ να πρoωθήσε~ -.:ην ορισηκή λύση -.:ου 

θέμα-.:ος -.:ων χρεών κα~ της άμεσης απαλλαγής περιουσιών σtην ελεύθερη 

Κύπρο από οιανδήπο-.:ε επιβάρυνση". 

Kα~ -.:έλος. κύριε Πρόεδρε. στις 28.2.1988 κα-.:ά -.:ην έκτακ-ι:η συνεδρία της 

Βουλής για -.:ην εγχαθιδρυση του κ. ΒασιλεΙΟυ στο προεδρικό αξίωμα. ο ιδιος 
ανέφερε επί λέξει χαι -.:α ακόλουθα:-

"Μια άλλη μεγάλη μερίδα -.:ου λαού που πρέπε~ να τύχει κo~νων~κής αλλη

λεΥΥύης και φρoντtδας από μέρους της χυβέρνησης είναι ο πρoσφuyιxός μας 

κόσμος. Η -.:ουρκική εισβολή. εχ-.:ός -.:ων άλλων προβλημάτων που προκάλεσε. 

δημιούργησε και αυτό το -.:εράοτιο ανθQωπιoτικό πρόβλημα που δε θα κλεΙΟει 

παρά μόνο με -.:ην επιστροφή όλων των προσφύγων στα σπΙ-.:ιο τους . 

Μέχρι -.:ην εκπλήρωση αυτού -.:ου σtόχoυ η νέα κυβέρνηση θα εφαρμόσει την 

αρχή της ίσης κα-.:ανομής των βαρών ως δικαLότερη κo~νωνική πολιτικ';. 

Πολλό προβλήματα έχουν συσσωρευτεί. ενώ χρονι.ι;ει αυτό των χρεών χαι της 
φεΡεΥΥυότητας. Όλα -.:α μέτρα που έχουν εξαγγελθεί θα υλοποιηθούν -':0 συντο
μό-ι:ερο δυνατό". 

Μετά από σκληρούς αγώνες ολόκληρου του πρoσφuyι.xOύ χόσμου. όλα τα 

κόμμα-.:α έμπρακτα απέδειξαν την προθυμία τους να συμπαρασtαθoύν στη δοκιμαζό
μενη αυτή μερtδα του λαού μας ψTJφιζovτας το Νόμο 141/89 περί του Κεντρικού 
Φορέα Ισόημης Κατανομής βαρών. 

Με την ψήφιση του Νόμου 141/89 αναγνωρίζεται όη tO βάρος και οι συνέπειες 
tης tοuρxικής εισβολής και κα-.:οχής πρέπει να χαtανεμηθούν μεταξύ όλων των 

πολιtών της Κυπριοχής Δημοχραtίας. αφοι, δεν είναι δΙχαιο το βάρος αυtό να tO 
επωμιζονται μόνο οι εκτοπισθέντες και οι πληyένtες, διόη toύto επιβάλλουν σtoι.... 
χειώδει.ς αρχές της φUΣιxής διχαι.οσύντις. Τoύto είναι ηθικό και παtριωηχό 

καθήκον. Touto επιβάλλεtαι και χόριν tης χοινωνιχής διχαιοούνης. Μόνο με tOV 
tρόπο αυτό δε θα ξεγράψΟυμε tLc; περιουσίες μας και θα συμπαρασtαθoύμε σtOυς 
εχ-ι:οπι.σμένους για να μπορέσουν να ανtεπεξέλθOυν σtα οικονομιΧά βάρη χαι έtoι 
να συμβάλουν θετικά (Πον αγώνα για δικαίωση χαι ΕΠιστροφή. 
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Κύριε Πρόεδρε, 

Σ1ις 7/3/1990 ο Κεντριχός Φορέας Ισόημτις Κα1ανομής Βαρών που α.παρη
ζό1αν από εκπροσώΠΟιΙς 1ων ΥΠΟιΙργείων Οικονομικών, ΓεωργΙας, Εμπορίου και 
Βομηχανιας κα~ Εσω1ερικών και από εκπροσώπους 1ων ΣΠ~Π, ΠΕΠ και 
ΠΑΣΥΠΕ και υπό την πρσεδρLα τοιι υποφαινομένου άρχισε τη λεΙ10υργία tOιI και 
ΣUΝΉλθε μέσα στο 1990 σε 28 συνεδρLες και μέσα στο 1991 σε άλλες 10 σuνtδριες, για 
να διακό'ψeι όμως τη λELto'UQΎLα 10υ μετά την υποχρεωηκτ'ι αποχώρτιοτι tOιI προέ
δρον tO" και ενός μtλους, 10υ κ. Αριστοφάντι Γεωργίου . που μέχρι σήμερα δεν έχουν 

αντικαστασταθει. 

Ο ~fας εργάστηκε κάtω από πολύ αντ(ξοες λεnουργικές συνθτ'rxες παρά την 
προθυμία και εργαηκότφ.α -των μελών του. Περι.ορ(.ζομαι να αναφέρω όtι ο Φορέας 

δεν ευδόχτισε να έχει ούτε έστω και tνα γραφέα δικό tO". ούtε ένα κλητήρα αλλ' oύtε 
και στέΥη. Συνεδρl.αζε"tα απογε"ύμαtα μι:σα σε μια αιθοιΙσα tOιI Υπουργείο" Οικονο

μικών. 

Σης 13/9/1990 ο πρόεδρος tOιI Φορέα καtόπιν επανειλτιμμένων αιτησεών tO" 
καtόρθωσε να έχει την πρώττι tOU σuνάντηoτι με tOV Πρόεδρο "{τις ΔημοκραtLας στην 
παρουσία tOιI Υπουργού Οικονομικών. 

Ο Πρόεδρος tτις Δτιμοκρατίας κατά τη σννάντηστι αυτη εξέφρασε ττrν άπOψTJ 

ότι ο Φορέας θα πρέ..-ιει να δώσει προτεραΙόττιtα και να περιοριστεΙ στη φερeyyuό. 

ττιτα με tρόπο που να έχει άμεση σχέστι με την επαναδρασττιρωποΙτιστι και όη αργό

τερα θα μπορούσε να εξε"tάσει και τ'ι εντόξει και άλλες υπτιρεσιες στο Φορέα πο" 
ασχολούνται με tουρκοκυπριακές περl.Oυσίες, στέγαστι και άλλα προσφυγικά 

θέμαtα. 

Ο Πρόεδρος 1τις ΔτιμοκραtΙας ανέφερε επΙΟτις ότι τι κ"Uβέρvτιoτι είναι έτοιμτι να 

προικοδοτήσει το Φορέα με ποσό μέχρι !10,ΟΟΟ.ΟΟΟ, το οποίο μπορεί να καταtεθεΙ 

σε διάφορες τράπεζες έναντι εΥΥύτιστις για την παραχώρτιστι διευκολύνσεων πιστω
τικού παρατραβήγματος και μ' αυτό 1ον τρόπο ο Φορέας θα μπορεί να δώσει από 

'Ιτιν αρχή δάνεια μ.εγαλύtερo" ύψους 'Ιων !10.000.000 και όtι θα πρέπει να έχει μόνι'
μους πόρους από φoρoλoγl.α επί της υπεραξιας της Υτις που Προέκυψε λόγω της 

'Ιούρκικτις εισβολής. 

Σης 15/11/1990 ο Κεντρικός Φoρtας διαβ(βασε στον ΥπουρΥό Οικονομι.χών 
μεληη και εισηγήσεις του ως προς 'Ιις πτrvές από 'Ιις οποιες θα μπορούσε να 

αντλτ'ισει ορισμένα έσοδα, για να μπορέσει να επεxteLYεL 1ΤΙ δρασrηριότηtά 10" στα 
πλαίσια 10υ νφιστάμενου νόμου. Σε O1.tVtομία ο Φορέας εισrrytί10 αύξτιοτι 'Ιων 1ελών 

'Ιων αεροπορικών 1αξιδίων, κάτι που ανεμένε"to να αποφέρει στο Φορέα !1.500.000, 
αύξηστι του φόροιΙ καταναλώσεως των 'Ιοιγάρων πο" θα απέφερε (500.000. επιβολή 
φόρου υπεραξΙΟς πάνω στην ακΙνηtη περιουσΙΟ με βάστι 'Ιην αξΙΟ 'Ιτις Υτις το 1980, με 
ύψος 2 10ις χιλίοις. κάtι που ανεμένnο να απoφtρει ί10,ΟΟΟ,ΟΟΟ, αύξτιοτι tou σuντε· 
λεστή ΦΠΑ καtά μια ποσοστιαΙΟ μονάδα, ενέργεια που νπε).oγ(.ζεto να αποφέρει 

Ι8.000.000. 

ΕπΙστις ο Φορέας υπέβαλε το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικτ'ις ΦερεγΥυό

τηtας Ιδιόκτητης AΚΙVΤΙ1τις ΠεριουσΙΟς που βρίσκεται στις κατεχόμενες και απρο

σπέλαστες περl.Oχές λόγω ττις τούρκικτις εισβολής και Ι;τιτούσε όπως 'ΙΟ σχέδιο προω

θτιθεί και εγκριθεί, για να μπορούσε ακoλo\ιθωc; να εξαηελθεΙ και εφαρμoσtεΙ 
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Το σχέδιο προβλέπει σε αδρές γραμμές ότι θα μπΟΡΕΙ να παρασχεθεί εγγύηση 
σε δικαιούχο πρόσωπο για τους πω κάτω λόγους: 

(ο) Επαγγελματική δραστηριοποΙηση ή emxtaoη. 

(β) Εξασφάλ,,,,, οτ!γης. 

(Υ) IO"{ρoφαQμαχεuτική περΙθαλψη. 

(δ) Σπouδές. 

(ε) Προικοδότηση ή αποχατά<παση των χα:τ;ΕUΘείαν γραμμή απογόνων 10\1 

δικαιούχου προσώπου. 

Οι πρoUπoθέσεις έ'Υχρισης αιτήσεων:· 

(ο) ΠραιιεφένοιΙ περΙ επαναδρασττιριόΠΟΙ11011S ή επέκτασης, oφεlλει ο 

αιτητής να ικανοποιήσει το Φορέα ότι αυτή είναι βιώσιμη. Ο Φορέας θα 

δύναται. αν το κρΙνει σκόπιμο. να ζητήσει την εκπόνηση και προσαγωγή 

από "{ον aLtfJtTi μελέτης σκοπιμότητας, ισολογισμών ή φορολογικών 

δηλώσεων: 

Νοείται όη η έγκριση τέ"t"oιας αΙτησης μπOQeΙ σε κατάλληλες περι.mω

σε~ να συνδυασθεί με t1jV ευχέρεια που έχει ένα διχαι.ούχο πρόσωπο να 

δανειοδοτηθεί από 1:0 σχέδιο ΕπαναδρασtηΡLOJtοΙησης EX'τ;oπισθέvtων 

και Πλ11Ύένtων EπΙΧEιρt1μαηών και με τους όρους που ήθελι χαθορΙσει ο 

Φορέας. 

(β) Προκειμένου περΙ σπουδών. oφειλtι να ΠQOOXoμ(σει πιστοποιητικό 

εγγραφής ή, ανάλογα με την περΙΠτωση, και πιστ.:οποιηηκό προόδσυ tO\l 
φοιτητή από το ανώτερο ή ανώτατο εκπαιδεUΤΉΡL.Q στο οποίο φοιτά. 

(γ) Προκειμένου περί προικοδοτήσεως, οφείλει να προσκομίσει ικανοποιη· 

τική απόδειξη της τέλεσης ή ΕΠικείμενης τέλεσης γάμου. 

(δ) Προκειμένου περί λόγων uyεf.ας, oφeιλε, να προσκΟ'μίσει κατάλληλα 

ια-.:ρικά πιστοποιητι,χά. 

Πρo.ερa~.η.α δLδε"tαι σε αι-.:ηtές~ιχαL.Qύχα πρόσωπα τα Ο'ποία είναι 

πρόσφυγες. ΤΟ' ύψος παροχής εγγύησης δεν μπορεί να υπερβαΙνει "{ο 35% της αξf.ας 
.ης κα.εχόμενης ακίνητης περι.ουσ{.ας.ou δικαιούχου σε ημές -':0'1.1 1974 εΙ.ε τΟ' ποσό 

.ων ;(20,000 οπΟ'ι.οδήπΟ'τε από τα ποσό αιπά είναι "{Ο μικρότερο. Σ.ον καθοΡLOμό 

του ύψους της παρεχόμενης εγγύησης θα λαμβάνονται \ιπό"ψη και τα αχόλoVΘΑ: 

(α) ΤΟ' ποσό με το οποf.o έχει ωψfληθεΙ μέχρι σήμερα ο αιtη-.:ής με βάση άλλα 

σχέδια. για το σκοπό αυτό θα λαμβάνονται υπόψτ] -.:υχόν δάνtι.o, χορη

γίες, σπίηα. κ-.:λ. καθώς κοι όλα τα δεδoμtνα της κάθε O1JyΚtΚQιμtνης 

περ(κτuxrης, και 

(β) r.π!.σης η σημεριντΊ γενική οικονομική κατάσταση το\l διχαι.ούχου 

προσώπου. 

ΤΟ Σχέδιο r.πΙσης προβλέπει ότι: 

Ο Φορέας θα προβεί στις κατάλληλες δι.εUΘετήσει.ς και θα λάβει -.:α 

κα.άλληλα μέtρα. ώστε οι καθoeιζόμενoι από .0 XρημαΤOπLOtωtικό ίδρ\lμα 
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όροι του δανεΙου που θα παρέχονται με βάση την εΥγύ1]ση του Φορέα να 

περιέχουν με1:αξύ άλλων πρόνοια (yn:-

(α) ΤΟ ύψος του επnοκΙου θα είναι κατά τρεις noooστw(E; μονάδες 

χαμηλότερο από το συνήθως επιβαλλόμενο. 

(β) Η περίοδος αποπληρωμής να είναι μέχρι 1S χρόνw. 

(γ) θα παρέχεται περίοδος χάριτος μtxρι δω χρόνια. 

(δ) Το χρηματοπιστωτικό ιδρυμα υποχρεούται να λαμβόνει όλα τα δικα

στικά ή άλλα κατάλληλα μέτρα εναντίον του πρωτοφειλέτη για 

εξόφληση του δανείου που παραχώρησε πριν κινηθεί εναντίον του 

εγγυητη. 

ΠCIQά τις γραπτές εισηγήσεις 1:01J Φορέα, κύριε Πρόεδρε, και την υποβολή 
τεκμηριωμένου σχεδίου φερεyγu6τητας, τl.πoτε δεν έχει γίνει μέχρι σήμερα. Η κυβέρ

νηση δεν έδωσε ούτε γρόσι για προικοδότηση το\! Φορέα και έτσι τα σχέδια ΟΟ\! 

υποβλήθηκαν. όπως πρoEβλέn:εto από το νόμο, παραμένουν μόνο στα χαρτιά. ΟΙ 

κυβερνητικές 1JnOoχtoeL; δεν 1JλΟΟΟLήθηχαν και το θέμα της ισότιμης κατανομής 

βαρών παραπtμφΘΗXε στις ελληνικές καλένδες. Η λειτουργία το\! Φορέα σταμάτησε 

από το τέλος Μα"ίου σε αναμονή δι.ορισμού νέο\! προέδρο\! και μέλoUς και έτσι η 

εργασία τόσων ανθρώπων μένει αναξιοποίητη. Ο προσφυγικός κόσμος. κύριε 

Πρόεδρε. που έδωσε πίστη στις κυβερνητικές 1JnoσχtoeLc; απογοητεύτηκε άλλη μια 

φορά. 

Αλλά και στο θέμα της δwγραφής 1:ων προπολεμικών χρεών από τις εμπο

ρικές τράn:ε!;ες η κUΒΈρνηση επέδει.ξε αχα1:ανόητη αn:ρoθυμtα, σε αντίθεση με τις 

προεκλογικές της υποσχέσεις. Παρόλο που η Βουλή των Αντι.προσώπων ρύθμισε 

νομοθετικά '10 θέμα της διαγραφής των προπολεμικών χρεών προς 'tL; εμποριχές 
τρόπεζες και ψήφισε ομόφωνα .0 σχεηκό νόμο .ου 1991, ο Πρόεδρος της Δημο
κρα.tας ανέπεμψε .0 νόμο στις 2/5/92 και η Βουλή μεtά από επανεξέταση αποφά
σισε να εμμείνει στην απόφασή της γι.α την ψήφιση. Ο Πρόεδρος της Δημοκρα'ttας 

όμως συνέχισε τη φιλon:ρoσφυγική 't01J πολι'tl.Χή και σ' ,αυτό τον 'tομέα και κατα
χώρησε Αναφορά στο Ανώτατο Δικαστήριο προσβάλλOV1ας '10 νόμο ως αντι(J\l

νταΥμα'tLκό. 

Am:f! Tι'tav η μέχρι σήμερα πολιηκή της Χ'υβέρνησης για .ους δεινoπαθoύνtες 
πληγέντες και ex'tonLoθtνtE; συμπα.ριώτες μας. 

Εναπομένει σήμερα στη ΒΟ1Jλή να ζητησει από 'tην κυβέρνηση με 'tov πιο 
έντονο τρόπο όπως υλοποιήσει 'tL; υποσχέσεις 'tT)ς και θέσει το νόμο σε λειτouρytα. 
Μόνο με 'tov τρόπο αu'tό θα τεθεί τέρμα στην αχαρακτηριστη συμπεριφορά της 
κυβέρνησης προς το ~ιμαζόμενo προσφυγικό κόσμο. που 'tQ αισθήμα'tά 't01J έχουν 
τόσο βάναιισα περι.φροντιθεΙ. Διαφορετικά, κυρι.ε Πρόεδρε χαι κ\ιQιoι συνάδελφοι, 

κα~ εμεl.ς ως βουλή θα είμαστε συνένoxo~ και σuvun:είιθuνoι. 

Euχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργ(οu έχιι το λόγο. 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνό.δελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε είναι αρκετά σοβαρό και αφορά την αποκατό.σταση της 
φερεγγυότηtας του 1/3 του κυπριακού λ.αoiι. Το αΙτημα της αποχατάστασης της 

φερεyyuότητας "(ων εχtοπwθένtων ήταν από τα πρώτα αι-τήμα-ι:ο που είχε θtσει το 

ΠΡOσφuyιxό κίνημα προς τις εκάστοτε χ*ρνήσεις. Όμως η οικονομική χρεΙα και οι 
οικονομικές δυνατότητες του κρότους δεν επέτρεψαν σε καμιά κυβέρνηση μέχρι 

τώρα. να δώσει την ΠQαΎμαηχή Μαιιατάσταση μέσα από νομοθετικές, κανονιστικές 
και άλλες ρυθμίσεις, ώστε να πετύχουν επίλUΣΗ αuτoι, του σoβαQoύ προβλήματος 

ανιοότηοος που παρουσιάζεται στο χώρο της κυπριακής κοινωνίας. 

Πρό.Υμο'n η Κιιπριακή 80\l).ή ομόφωνα. το 1989 ψήφισε σε νόμο, μετά -ι;ι.ς 

uπoσχέσεις και τις εξαyyελLες και του Προέδρου της ΔημοΧΡΑτl.o.ς, του Χ. βασιλείου, 

οι oπol.ες πιστεύω ήταν και tO έναυσμα "y1.O. την ομόφωνη ψ1'ιφισΤ) και από 1:1') Βουλή 

αυτού του νόμου, .0 ΦoQέα Ίσης Κατανομής Βαρών, ούι:ως ώστ:ε να ξεκινήσε~ 

πλέον και να μπει στην τελική του διαδικασΙΟ τι διευθέτηση του όλου ζητήματος της 

φερεyyuότη1:ας και 1:ης αποκα1:άστασης 1:ης ίσης μεταχείρισης των εκτοπισθέντων. 

Τα κόμματα επίσης ομόφωνα σε συνάντηση με τον YπoUQΎό Οικονομικών με 

1:ην έναρξη της εφαρμογής του νόμου για 1:0 Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών είχαν 
δεσμευτεί και είχαν δώσει την εξουσιοδότηση στον YπoυQΎό Οικονομικών να 
εξεύρει τα ίlO,OOO,OOO για να μπoρtσει να προικοδΟ'τήσει σε πρώτο στάδιο 1:0 
Φορέα, έτσι που να προχωρ1\σει στην υλοποΙηση των σχεδ(ων που θα επεξεQΎαζό1:αν 

το Συμβούλιο. Πράγματι το Συμβούλι.ο το οποΙΟ είχε διοριστεί και του οπο(ου έτυχε 
να είμαι μέλος, σε 38 συνεδρΙΙς, όπως ανέφερε και ο κ. Κυπριανού, προχώρησε στη 
μελέτη και επεξtρΎ«σία σuyxεκριμένων σχεδίων γι' αυτά τα ζητήματα. Εμείς συζη1:ώ

ντας αυτά 1:α σχέδια είχαμε 1:0νί.σει τη σοβαρότητα αυτού του θέμα1:0ς, αλλά παράλ

ληλα είχαμε θέσει και ακόμα ένα θέμα. ΤΟ θέμα 1:ης αντΙκρισης των περι.ουσιών 1:ων 

εκτοπισθέντων υπό 1:T)V ευρεία του έννοω και όχι υπό τη στενή έννοια 1:ων 
ακιτη1:ων, διότι είναι η πεποιθησή μας ότι τα χαμηλά εισοδηματικά στρώμα1:α 1:0υ 

λαού είχαν περισσότερη κινητή περιουσία παρά ακίνητη και θα έπρεπε και αυτή η 

κινητή περιουσία 1:ων εκΤΟΠισθέντων να ληφθεί σαν αξία και ανόλοΥη αξkι και εΚ1:{.. 

μηση την oπokι έφeραν μέχρι το 1974 να φέρουν και τώρα με το σύνολο της περιου
σίας την οποία είχαν. Παρά ταύι:α προχώρησε το Συμβούλιο στη συζήτηση του 

σχεδίου 1:0 οποίο και ολοκλήρωσε. 

Συμφωνο"ύμε μ' αυτά που ανέφερε ο κ. κu..-τριανσύ για 1:α σχέδια 1:α oπokι 

ολοκληρώθηκαν. θα τ'ιθελα να προσθέσω όμως και τα εξής. Ο Φορέας είχε συζητήσει 

και είχε επεξερ-Υαστεί και σχέδιο προυπολογισμού το οποίο θα κατέθετε σ1:η Βουλή, 
1:0 οποίο όμως λόγω και της εκλογής του προέδρου του και εμού ως Βουλευτών 
παρέμεινε ακατάθετο ακόμη στη βουλή, Πράγματι μέσα απ' αυτό το πρώτο σχέδιο 

θα καλύπτονταν θέμα1:α βοήθειας και επαναδραστηριοποίησης για θέματα' υγεΙΟς, 

μόρφωσης, στέγης, προικοδότησης και μια σειρά άλλων ζητημάτων που δεν είναι 

του παρόντος να συζητησει η Βουλή. Όταν το Υπουργικό Συμβούλιο εξετάσει αυτά 

1:α Ι*ματα και τα εγκρίνει ως κανονισμούς και θα τα αποστείλει στη Βουλή, τότε θα 

είναι ο χρόνος να συζητήσουμε 1:0 πεΡΙοεχόμενο και 1:ην πλήρη και λεκτική και OJtOLQ
δήΠΟ1:ε άλλη διατ"ύπωση ή εμπλουτισμό αυτών των σχεδίων τα οποία θα δώσουν 
ακριβώς την αποκατάσταση της φερεyyuότητας των προσφύγων. 
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Επίσης το θ~μα των προπολεμικών χρεών ηταν ένα aπό τα βασικά θέματα που 

είχε συζητήσει ο Φορέας και εδώ πραγματικά είχαμε συμμεριστεΙ τις απόψεις tων 

Ex:toπLOθfvtrov με τα προπολεμικά χρέη γι.α την προώθηση 'tou αιτηματος για 
διαγραφή αυτών των χρεών. ούτως ώσtε να μπορέσουν στις νέες cnrνθήκες πον 
δημιούργησε ο πόλεμος και η πρoσφuyι.ά να ξεκινήσουν λtuxo( τO\lλάχl.σtOν από 

οικονομικά χρέη, για να μπορέσουν να έχουν τη δυνατότητα να e.πLβLώσoυν σ' αυτές 

τις νέες ΣUΝΘήκες που τους επέβαλε η προδοσ(α και ο πόλεμος. 

βασικό θέμα που πρέπΗ να μας απασχολήσει πι<π[νω και θα πρέπει να 

απασχολήσει σΙ! βάθος όλες τις ιJπηρεσιες είναι το θέμα της φορολογίας που πρέπει 

να επιβληθεί για την υπεραξία που αιtέκ.ησε η περιουσία. η ακίνητη .ώρα, στους μη 

καtεχόμενους δτjμoυς και περιοχές 1:ης ελεύθερης Κύπρου. Και Q\rfό πρέπει να είναι 

στο κενtρικ6 σtόχαστρσ για εξεύρεση των ποσών. Τα θέματα για άλλl:ς εξε!δικιu
μtνες φορολογίες πρέπει πιστεύω να τα αντιμετωπίσουμε με φειδώ ενόψει και το\! 

πακέτου φορολογ[ας.ο οπο(ο έχει τ'ιδη ψηφίσει η βουλή. Δεν είναι Ισως κατάλληλος 

ο χρόνος να συζητούμε για άλλες εξειδικευμένες φορολογί.ες που να επιβαρύνουν τη 

μάζα των πολιτών και του κόσμου. Ήδη τα θέματα .ων ταξι.διών και των τσιγάρων, 

μέσα σ' αυτό .0 πακέτο το οποίο έχουμε ψηφLσει, έχουν φορολΟΥηθεΙ από τη σημε
ρινή Βουλή. Άρα δε θα ήταν σχόπιμο ΙΟως να τα επι.βαρύνουμε με περαιτέρω φορο
λογ(α για εξεύρεση πόρων προς το Φορέα. Η αρχική πρόταση η οποία υπήρχε, και 

ομόφωνα όλα τα κόμματα τη δέχονται, θα πρέπει να είναι η βάση της εξεύρεσηg των 

πόρων για τη συνέχιση της λειτoυργtας του Φορέα. Ε[ναι σ' αυτά τα πλαίσια που και 

εμεΙς πιστεΟΟυμε ότι η κ\!βtρνηση θα πρέπει να προχωρήσει άμεσα και να δι.ορΙσει 

νέο πρόεδρο του Φορέα και ανηκαταστάτη του μέλους το οποto έχει παραιτηθεί 

λόΥω ανάληψης βουλευτικών καθηκόντων. 

Επ'σης το θέμα της αύξησης του συντελεστή του Φ.Π.Α. εΙναι και αυτό πολυ
συζητημένο θέμα. Πιστεύω ότι ήταν η κοινή συνισταμένη εκείνη η τοποθέτηση της 

Βουλής που βρήκε σύμφωνα όλα τα κόμματα μέσα από τις συνθήκες .ι.ς σημερινtς 

και ενόψει της εφαρμογής του Φ.Π.Α., γι' αυτό δε θα πρέπει να γίνεται σήμερα λόγος 

για άμεση αύξηση, διότι αν ΑΡΧΙΟΟυμε κάθε φορά να βάζουμε και 1% πάνω στα 
θέματα του συντελεστή φόρου, τότε σίγουρα ο κυπριακός λαός δε θα μπορεί να 
αντέξει τις ΣUΝΕΧε(.ς αυξήσεις πάνω στο συντελεστή του Φ.Π.Α. Όμως εδώ στην 
προσπάθεια να επιρριφθούν κάποιες ευθύνες έχουν κάπως απολυτοποιηθεΙ κάποια 

πράγματα. Ότι η κυβέρνηση ή οι κυβερνήσεις, θα έλεγα . δεν έχουν κάμει τΙΠοτε για 
τον πρoσφuyικό κόσμο. Είναι σίγουρα όλων μας η πεποίθηση ότι οι εxΤOπισθtvtες 

πρέπει να τuyχάvoυν του σωστού χειρισμού και τα προβλήματά τους θα πρέπει να 
επιλύονται με την αναγκαΙα σοβαρότητα και αμεσότητα. Όμως θα είναι άδικο αν 

πούμε ό'Η δεν έχει γίνει τl.πoτε π,ρος αυτή την κατεύθυνση. Το σχέδιο επαναδραστη

ριοποΙησης των εκτοπισθέντων Aειτo\JQΎεΙ εδώ και κάποια χρόνια με μισό εκατομ

μύριο ετησίως. Αν κρίνεται σχ6πιμη η αύξηση αυτού του ποσού, και πιστεύω όη 

κρΙνεται σκόπιμο, θα πρέπει μέσα από τη συζήτηση των προυπολογισμών να αυξή
σουμε αυτό το ποσό ή σαν συμπληρωματικός πeo\Jπολογισμός να έρθει ΕΠιπλέον 

ποσό γι.a την επαναδραστηριοποΙηση των ιχτoπισθέντωv. Όμως πέραν από τα 

σχέδια στέγασης, βοήθειας σε φοιτητές και tνo σωρό άλλα σχέδια τα οποία στην 

πορεία εΙχαν αναπτυχθεί και τα oπotα εφαρμόστηκαν και από τη νυν κυβl:ΡΎT1ση, και 

οι τρεις προυπολοΥισμοί ψηφίζονται από ττι Βουλή και καθορι.ζουν όλες αυτές τις 
παροχές κα~ τη βοήθεια προς τους εκτοπισθέντες, η οποΙΟ είναι τέ"(οια που δεν 
μπορούν να απολυτοποιούν τα θέματα των εκτοπισθέντων. 
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ΣΙγο\lρα το θέμα της φερεγγuότητας θα πρέπει να καλυφθει, θα πρέπει να 

εξανεμιστούν εχεΙνες οι αμφισβητήσεις που παρουσιάστηκαν από ης εμπορικές 

'τράπεζες που δε δtχovταν τις κραηκές εγγuήσεις για παροχτ'ι δανείων σε εχτοπισθέ

ντες και θα πρέπει παράλληλα άμεσα να προχωρήσουν στη λειτουργ(α tO'l) Φορέα ο 
οποίος να προχωρήσει σε περαιτέρω σχέδια απόδοσης πραΥμαηκής φερεγγυότητας 

στους εχτοπισθέvtες. είναι μέσα ο' αιπά τα πλαίσια που και εμεΙς συμφωνούμε για 

την παραχώρηση των δέκα Εκατομμυρίων ως ό.μεση πρώτη επΙΧOQή'Υ1]ση το" Φορέα 

για αποκατάσταση 1ης φερεyyuότητας με tauτ6XΡOYη μελέτη εκείνου 10\1 σχεδίου για 
επιβάρυνση της υπεραξίας της γflς. 

Τελευταίο έχω αφήσει ένα πολύ σoβαQό θέμα το OJtoι.o άπτεται τσυ θέματος 

της επίλυσης το\l ΚΙΙΠΡΙQΚOίI προβλήματος αλλά και των δικών μας θtσεων προς την 

άλλη πλευρά γι' αυτό το σχοπό. Όπως φαίνεται στην Έκθεση 11 οποία xatQ'ttθηxe 
στην oλoιdλεια της Επιτροπής στη δεύτερη σελιδα, κάποια oeγάνωση εχτοπισθέ

ντων και πληγΜων κάτω από το κράτος της πΙεστις των δυσβάστακτων χρεών μιλά 

για αποζημιώσεις. ΠιστΕUΩ ότι αυτό προσφέρει κακή uπηρεσία γι.α να μην πω οτι.δή. 

ποτε άλλο στην όλη υπόθεση πQOώθηστις της επ(λUΣΗς του κυπριακο'ύ προβλήματος. 

Γι' αυτό η έκκληση τι δική μου ε[ναι όπως τέτοιες εκφ(?άσεις οι οποίες υπόρχει 

κίνδυνος να παρεξηγηθο"ν να αποφε'ύγονται. γι.α να δίνουν την ευκαιρΙα στους 

δικο'ύς μας συζητητές να χρτισιμοποιΟ'ύν τα θέματα της διεκδtκησης για σωστή 

επ(λυση του κυπριακο'ύ O'tL; ορθές του βάσεις, όπως έχουν καθιερωθε[ από ης 

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικο'ύ ΣυμβουλΙΟυ. ΣΙγουρα τα αιτήματα που μπαΙνουν 

είναι ορθά. έχΑUΝ την α.ίτόλυτη σvμπαράστασή μας. Όμως δεν πρέπει να φτάνουμε 

σε τέτοιες εκφράσε~. 

ΕνχOQιστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Ayγελi.δoυ έχει το λόγο. 

ΚΑ. ΑrrΕΛΙΔΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, xUρWL συνάδελφοι. 

θα μιλήσω όχι τόσο -τεχνοκρατικά, όπως μίλησαν οι προηγούμενοι συνά· 

δελφοι, όσο ως εκτοπισμένη. Ζήσαμε όλοι οι εκτοπισμένοι και ζούμε ακόμη 

-τραγικές στιγμές, ξεριζωμένοι από ης πα-ΤρσΥονικές μας εστΙες εδώ και 18 χρόνια, 
με -Τllν αβεβαt.ό'tllτα του γυρισμού και με ης καθημερι.νές σωβινιστικές δllλώσεις της 

ΤoUΡΚ[ας και του Ντενκτάς. Ο Δllμοκρατικός Συνcryερμός πιστεύει ότι εΙναι πια 

καιρός να επισπεuσθoύν από την κυβέρνηστι όλες οι ενδεδειγμένες δι.αδικασΙες γι.α 

-την (ση κατανομή των βαρών. Στο χρονικό διάστημα των 18 χρόνων δεν έχουν 
ακόμη ικανοποιηθε[ εκατοντάδες οικογένειες, ώστε να αποκτήσουν μι.α στέγη. 

Άλλοι ζουν μέσα σε άθλι.α κατασκwό.σματα στις Κόκκινες, στο Τσιακκιλερό και 

άλλους προσφυγικούς συνοικισμούς που χρειάζονται άμεση κατεδάφιση. πριν να 

πέσουν πάνω από τα κεφάλι.α των ενοίκων τους. Άλλοι ζούν σε τουρκοκυπριακά 

σπΙηα πόυ δεν είναι παρό τρώγλες, πολλές φορές δεν έχουν τις στοιχειωδέστερες 
ανά'{Κες ή -τρέχουν οι οροφές μόλις πέσουν οι πρώτες βροχές και δεν έχουν λάκκους 

απoχίτΕUΣΗς. 
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Και θέλω να επισημόνω επΙσης ότι οι εκτοπισμένοι έχουν αφήσει στην κατεχό

μεντι περιοχή περιουσιες μεγόλης αξίας. Η γη στην ελεύθερη περιοχή εξαιτΙας της 

πρoσφνγl.ό.ς και της όμεσης ζήτησης απέκτησε τεράστι.α αξl.α και ενώ οι εκτοπι.

σμένοι aπoγυμνώνoνταν' οι μη εχτοπισμένοι είχαν πολλαπλό οφέλη. Ενώ οι 

πρόσφυγες με δυσκολΙα μπορούσαν να ενοικιάσουν κατοικΙες και με μεγαλύτερη 

ακόμα δυσκολία να αποχτησουν δικ'ή τους στέγη, ιδιαίτερα εκε[νοι της μεσαΙας 

τόξης που σαν μισθωτοΙ πλήρωναν και εκείνοι φόρο για τους πρόσφvyες ως να μην 

fi'tav οι tδι.oι πρόσφυγες, οι μη εκτοπισμένοι ενoικLαζαν '{α oπt'tLa '{ους χαι με ψτιλό: 
μόλιστα ενοίκια. Απαιτούμε την Ιση κατανομή των βαρών επιτέλους, για να αι.σθαν

θούν οι πρόσφυγες και πληγέντες ότι δεν είναι πολίτες δεύτερης κα'tηγορΙας, να 

αισθανθούν όη δεν εΙναι αυτοί μόνο που πληρώνουν '{α βάρη της '{ουρκιχ'ής επεκτα

τικής noλι'tικής σε βό:Qoς '{ης Κυπριακής Δημoκρατl.ας. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι επιβόλλεται η χωρίς καθυστέρηση 

λεΗουργία και επιδότηση του κεντρικού φορέα της [σης κατανομής βαρών με 

ψήφιση κανονισμών λειτουργΙας από τη Βουλή. Στο μεταξύ η χ1)βtρνηση πρέπει να 

πρoβeΙ σε σειρά από αναΚOUφι.oτικές ενέργειες, ενέργειες ανcryνώρισης '{ου πόνου 

και των δυσκολιών των εκτοπισμένων, ως ελόττωση του φόρου εισοδήματος, 

βοήθεια για '{1.ς σπουδές των παιδιών τους, παραγραφή των προπολεμικών χρεών 

τους, απαλλαγή της υποχρέωσης καταβολής μE'toβιβoOΤLKiliv για απόχτηση ακινήτου 

περιoυσι.aς, όταν πρόκειται για ιδιοκατοίκηση, έκδοση πιστοποιητικών ιδιοκατοΙ

κησης με διχαΙωμα μ.ε-τ:αβ(βασης στους κληρονόμους και όλλα. Επίσης η μη ύπαρξη 

φερεγγυότητας των προσφύγων τους 1J1COβι.βό.ζει και τους δημιουργεΙ τεράστι.α 

προβλήματα. Ενώ οι πρόσφυγες έχουν χόσει tllV περιοuoΙα '{συς, δεν έχουν τη δυνα
τότητα να επαναδραστηριοποιηθούν με την εuκoλΙα που δραστηριοποιούνται οι μη 

εκτοπισμένοι. 

Πρέπει, κUριε Πρόεδρε, να ενισχuθoύν ψuxoλoγικά ακόμα οι εκτοπισμένοι, να 

αισθανθούν ότι οι συμπατριώτες _ους νοιάζονται γι' αutο'ύς, δεν '{ους έχουν εγκατα

λείψει, για να μπορέσουν να αντέξουν τη μακρόχρονη ψυχοφθόρα ΠΡOσφUΓιό που 

συνεχ(ζε'tαι και συνεχ(.ζεται, χωρίς να ξέρει κανείς πόσο καιρό ακόμα θα διαρκέσει η 

έκρUΘμη κατόσταση. Ίση κατανομή βαQών, κύριοι συνάδελφοι, σημαίνει δικαιοσύνη, 

και η Βουλή, κύριε Πρόεδρε και κύριοι ouνόδeλφoι, μπορεί να διαδραματΙσει σημα

vτικό και εποικοδομllτικό ρόλο στην απονομή της δικαιοσύνης, να δώσει τα σωστό 

μηνύμα'tα στην κυβέρτηση, για να προχωρήσει στην (ση κατανομή βαρών γι.α όλους 

'{ους πολίτες της Κυπριακής Δllμοκρα'tίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπόρχουν όλλοι ομιλητές; 

ΟρΙΟΤε, ο κ. Παπαγεωργl.oυ. 

Π. nAnArEQPΓIOY: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνόδελφοι, 

Έχω μιλήσει πόνω στο θέμα την πρώτη μέρα, όμως απλώς για αποχατόσταση 

tllς αλήθει.ας θεωρώ καθήκον μου να αναφέρω oρισμtνα σημεtα. 
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Λέχθηκι από σννάδελφο ότ~ ο πρoσφιryιxός κόσμος δεν απαLτησε έηονα την 

(ση κατανομή βαρών και την cmΟΚQ"t"άσταστι της φερεΥγυότητας των προσφύγων. 

Ουδέν αναληθέστερον. Δεν υπάΡΧΕΙ 1Jπ6μνημα της Παγκύπριας Επιτροπής 

ΠρoσφiryΩv που απεuθvν61αν από 10 '74 τουλάχιστον μtχρι το '81 στην εκάOtοτε 
XUΒΈΡνηση και O'toν ΥΠΟ\ΙQYό Οικονομικών πα\! να μην έθeτε πρώto θtμα "{ο θtμα 

της όχι (σης, γιατ' δεν "Μρχει (ση κατανομή βαρών, αλλά της δικαιότερης. Ένα 

παλιό Ρ11-.:6 λέει "εκεΙ που πέφtει φαιτι.ά εκείνος χροίι!;ει". Να γΙνει διxαιόΤεQΤΙ 

κατανομή "Σων βαρών, δι.ό1Ι δUΣΤUΧώς εμείς έχουμε χάσει ης περιouσLες μας χαι 

αγωνιζόμαστε να 'ης επανακτήσουμε. ενώ των όλλων οι περι.ouσΙες αυξάνουν 

συνεχώς. ΕκεΙνο που xρε~εται εΙναι η βοήθεια σ' α"τ6 τον κόσμο. για να λυθούν 

προβλήματα. 

Και ένα βασικό σημεΙΟ που πρέπει να λεχθεΙ και πο" τι κuβέρνηoη πρέπιι να το 

λάβει σοβαρά νπόψη. εΙναι το θέμα, κύριε Πρόεδρε. της μόρφωσης "{ων παιδιών "{ων 

προσφύγων. Υπάρχει το ΣVστημα της χορήγησης κρατικών wtOτροφιών σε άπορους 

γενικό . .πρόσφuγες και μη, και 10 μάξιμουμ ποσό είναι ει ,200. Και φovtaoθεLtE tLς 
δαπάνες που Xρειάζε:tαι ο πρόσφυγας ouι.oyενειάρχrις, για να σπουδάσει ένα παι,δΙ 

eLte στην Ελλάδα εΙτε στην Ayyλtα εΙτε σε οποιαδήποτε χώρα του εξωτεριχο\ι. ΟΙ 
εl.200 εΙναι ψίχουλα. 

Πιστεiιω όtι εΙναι αλτ'ιθεια, και π~πeι να το πούμε, και λέχθτptε και από συνα

δέλφους, όtι tO θέμα της επαγγελματικής επαναδρασττιριοποΙτιστις των προσφύγων 
AELtOUQYΤΙOE σ' outQ to χρόνια και μό.λιστα από τις πρώτες μέρες tτις εισβολής. Με 
οδτιγΙες του αε'μντιστου Eθvό.ρχτι Μακαρίου ιδρύσαμε το tαμείο από το οποίο χαρτι

Υούσαμε ί500 Υια την επαναδραστηριοποίτιστι των μικρών βιοτεχνών και αυτό το 

ταμείο MLtOueyeL μέχρι σήμερα. Εκείνο που χρeι.ό.ζεται είναι να αUΞT)θoiιν τα ποσό. 

πο" χαρΤΙΥούνται και να δτιμιουρΥτιθούν νέα σχέδι.ο για μεγαλύtερες επιχειρήσεις. 

Όσον αφορά. tο\lς δuναμικo\ις α-Υώνες για κατό.κτηση αυτών των δικαιω

μQτωv, της αποκατάστασης της φeρeyyυότητας και της δικαιότερτις κατανομής των 

βαρών, εΙΠα στην τελενταία ομιλία μου εδώ στο Σώμα, όταν ΣUΖτιτo\ισαμε το θέμα 

ττις ΠαΥκύπριας Επιτροπής Πρoσφiιyων, ότι υπήρξαν φωνές από ορισμένα 

πρόσωπα πο" ήταν μι:λτι της γραμμαtείας να κατεβούμε στον κόσμο, να κόψουμε to 
tσαντήρια και να διεκδικήσουμε διανομή της περιouσi.ας που μας έμεινε. Αυτές ήσαν 

οι φωνές των περισσοτέρων που έφυγαν από ττιν Επιτροπή Προσφύγων. Επικρό.

τησε όμως τι νουσιμάδα όλου το" προσφυγικου κόσμου και ούτε ta τσαvtήρι.o 
έκαψαν ούτε δτιμιοumοον αναταρχή σ' αυτό τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπό.ρχουν άλλοι ομιλτιτές. Δε φαίνεται να υπό:ρχουν ό.λλοι ομιλτιτές και το 

θέμα xotalήyEL στο τι θα ειστrtτιθεί το Σώμα στην Εκτελεστική Eξouσία, γι.ο να μτι 

μείνουμε σε μια ακαδτιμαίκή συζήτηση του όλου θέματος. 

Υπήρξε Έκθεση ττις Κοινοβουλευτικής Επιτροπής τι οποία eξέτασt αυτεπό.γ

γελτα το θέμα. Αvtι.λαμβό:νομαι ότι σττιν Έκθεση υπό.ρχouν και ειση-Υήσεις. Υιοθε

τούνται αντές οι εισηyήσεLς από το Σώμα, ούτως ώστε ο Πρόεδρος της Βουλής να 

απεUΘUΝΘΕΙ σττιν Εκτελεστική Eξouσία, για να διαβι.βό.σει τα μέτρα τα οποία ειση

γείται τι αρμόδια Koινoβoυλεuτική Επιτροπή και να ζτιtήσει ττιν υλοποΙτισή τους; 
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Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

Από τη θέση μο\!, χόριε Πρόεδρε. 

Η Έκθεση της ΕπΙ1ροπής Προσφύγων e.tvaL ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ομόφωνη σι:ο επίπεδο της EnΙΤQOm;ς. Τώρα Ιητώ να ΕΎΚρι.θεΙ ομ.6φωνα, 

για να της δώσουμε αυξημh'ο κύρος, από την ολομέλεια της Βουλής και να διαβιβα· 

σθεΙ η ομόφωνη απόφαση της Βουλής προς την χυβέρvτιoτι ότι ζητά τι Βουλή να 

ιΙιοθετηθούν τα μέτρα τα oπoLα περιλαμβάνονται στην εισήγηση ΤΤΊς αρμόδιας 

Κοινοβουλευηκής Επιτροπής. 

Επι.πρόσθετα. θα ήθελα την έγκρισή σας για να απεUΘUΝΘεΙ ο Πρόεδρος της 

Βοιιλής προς το Ανώτατο ΔιχασΠιΡιο χαι να ζητήσει, εντός του OWtOμottρou 

δυνατού χρόνου, txδoOfl απόφασης πάνω στ;ο εγερθέν θέμα Τ7)ς σuνtαyματικ6τητας ή 

μη .0\1 νόμου. 

Έχω την άποψΤ), και τολμώ να ττιν πω δημοσίως, όη όταν ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας παραπέμπει προς τη Διχαστική Εξουσία οποιοδήποτε νόμο, τι eξέΊαση 

της παραπομπής αυτής πρέπει να έχει προtεραι.όtητα από OnOι.oδTιπO'tE άλλο θέμα 

και τι απόφαση πρέπει να εκδίδε"tQΙ ενtός λογικού χρονι.χο'ύ διαστήματος, διότι δεν 

πρέπει να παραμένει η εκκρεμότητα κα~ η αοριστία αν ο νόμος εΙναι συνταγματικός 

ήόχ,. 

Αν υπάρχει 11 έΥκρισ11 Τ11ς Βουλής θα εισηΎτtθώ στον Πρόεδρο όπως επικo~νω
νήσει με τον Πρόεδρο του Ανώτατου Δικαστηρίου και ζητησει την επίσπευση 

έκδοσης απόφασης πάνω στο επίμαχο νομοσχέδιο. 

Υπάρχει έγκριση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε τώρα στο επόμενο θέμα, που είναι 'Τα πολλαπλά προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν οι Κύπριοι απ6δ11μοι της Νοτ(ου AφQικής. (θέμα εΥγραφέν από το 

Βουλευτή κ. Α'ιιγερινό Παπαρέ). 

Καλώ τον κύριο παπαρέ να αγορεύσει επί του θέματος . 

Α.ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κUριoι σννάδελφοι, 

ΤΟ Δεκέμβρτι του 1990 διακομματική αντιπροσωπεία επισχέφθηχε τη Ν. 

AφQική, έπειτα από πρόσκληση της Κυπριακής Αδελφότη,ας Ν. AφQικής. 

Σκοπός της επίοχεψής μας ήταν να ζήσουμε από χοντά κα~ να διαπιστώσουμε 

~ι.δΙoις όμμασι" τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι KimeιoL απόδημοι στη 

μαχρUΝΉ ΤOUτ11 χώρα. ΕχεΙ ήλθαμε σε επαφή με αρχετoUς παράγοντες των Κυπρίων 

συμπα'ρι.ω,ών μας, μας άνοιξαν την καρδιά τους και μας μίλ11σαν για τους φόβους 

,ους, για τα πρσβλήμα,ά τους και για το αβέβclI.Ο μέλλον τους. 
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Είχαμε επίσης ανεπίσημες επαφές με Υπουργούς και βoυλεmές και αηαλλά. 
ξαμε απόψεις για εξεύρεση τρόπων πώς να ξεπεραστούν τα προβλήματα που αντιμε. 
τωπιζomι οι απόδημοΙ μας. 

Όπως [Ιναι γνωστό. στη Ν. Αφρική χαΤΟLκο"ύν σήμερα Ύύρω σης 45 • 50 
χιλιάδες Ελληνοχ'ύπριοι. Οι συμπατριώτες μας αυτοΙ πραγμαηκά αηιμετωπ(ζouν 
πολλαπλά προβλήματα. επειδή ως χράτος δεν έΧΟιΙμε δι.πλωματικές σχέσεις μ' αυτή 
tη χώρα, λόγω των -Υνωσι:ών κυρώσεων των Ηνωμένων Εθνών. 

Σε σύοχεψη που εΙχαμε με την EπLtρoπή '(ων Αποδήμων μας ελtyχθη ότι αντ~ 

μεtωπ(.ζouν προβλήματα <πον εμπορικό τομέα. στην έκδοση των διαβατηριων τους, 

προβλήματα στον επαναπατριομό .ους, στην υπσβόθμισή τους ως αποδήμων και 
πολλά άλλα. 

Στη σίιoκεψTJ εκείνη μας παρακάλεσαν να μιτι;ιφtρoυμε στην κυπριακή xUΒέρ
νΤ]αη, μεtοξύ άλλων, τα ακόλουθα αιτήματα: 

α) Το διορισμό εμπορικού ακόλουθοιΙ, 

β) Την αναβάθμιση 10\1 εχεΙ αντιπροσώπου μας, γι.α να δι.ευxoλύνσv.oι στην 
έκδοση "(ων διαβατηρLων τους χαι άλλα. 

Υ) Την απ' εUΘε(.ας αεροπορική ιruνδεση της Ν. Αφρικής με την Kύn.ΡO. 

δ) Σε περlπtωση επαναπα1'ρισμού τους η κυβέρνηση να 1'OUς βοηθά στην 

προσπάθεια για επαναδραστηριοποΙησή τους στην πα1'ρtδα και όχι να 
τους δuσχoλείιει. Μας έφεραν αρχετά παραδεΙγμα1'α στα οποΙΟ σuμπα

τρι.ώ1'ες μας 1'ης Ν. Αφρικής επέστρεψαν στην Κύπρο με αρκετά χρήματα 

και προσπάθησαν να ξαναδημιουργηθούν στον τόπο 1'ΟιΙς. Όμως 

παρόλες τις προσπάθειές τους για ορισμένες διεuχoλύνσεις από 111V 
κυβέρνηση, δεν έγινε δυνατό να εισακουσθούν κα~ αναΥχάσττιχαν να 

ξαναπάρουν το δρόμο 1'ης ξενητιάς. 

Yπάρχouν και πολλά άλλα, μικροπροβλήματα μεν, σημαντικά όμως γι' αυτούς, 

τα oπol.o. η κυβέρνηση πιστεύω να Υνωρ(.ζει. Μερικά από τα πιο πάνω έθεσα στην 

κυβέρνηση με ερώτησή μοιΙ μέσω της Βουλής στις 28/2191. Οι αρμόδιοι όμως δεν 
έκαμαν τον κόπο να μοιΙ δώσΟιΙν απάντηση. για να πληρoφoρ1'iθoύν οι άνθρωποι την 
πολιτική μας ως κρά10Uς, αν ιΙπάρχει πολι-ι:ική, O"'fO θέμα της Ν. Αφρικής. ΑΥνοή
θτιχαν και η ΒΟιΙλή και οι απόδημοι 

Κύριε ΠρόεδΡΕ. 

θα ήθελα να αναφερθώ με λΙγα λόγια στο θΙμα τοιι εμπορικού ακόλouθoιI. Οι 

Κύπριοι της Ν. Αφρικής από χρόνια προσπαθούν. χωρ(.ς οπο-ι:έλεσμα. να βρουν 
-ι:ρόΠOuς να σuvάψouν εμπορικές σχέσεις με την Κύπρο. Σε μια επΙσχεψή μας στα 

διάφορα και τι;,ράO"'fια πoλuχαταστήματα τοιι Τζι.οχάνεσμπουρΥχ είδαμε με ΙΚΠληξη 

ό-ι:ι τα καταστήμα-ι:α αυτά εΙναι πλημμιΙρισμένα με nΡOmvta από όλο τον κόσμο. 

ακόμα και από την TOUΡΚI.o. και άλλες αδέσμευτες χώρες. Εύκολα διερωτάται κανε(.ς 
πώς γΙνεται με -ι:όσOUς περιορισμούς και τα εμπόρΥχΟ, όλες σχεδόν οι χώρες τοιι 

κόσμου να κατ.ακλύζouν την αγορά της Ν. Αφρικής με τα rcQ<iwvtG τους. Μόνο η 
κνπρος παρέμεινε πιστή O"'fις αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών; Ποιος εμπαίζει 

ποιον -ι:έλος πάντων; Δεν νομ!.ζ.ει η κυβέρνηση ότι έφθασε ο χαιρός να πρoχ~σει 

στο διορισμό εμπορικού ακόλουθου για να λυθεί το πρόβλημα των εκεΙ σuμrco· 
τριωτών μας; 
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Eι-yα~ γεγονός ότι τον τελεuταΙo καιρό η κυβέρνηση της Ν. Αφρικής έκαμε 

αρχετά ανοίγματα για εκδημαιιρατικοποΙηση και πάταξη των φυλeτ~κών διακρl.σεων. 
Φuσικά τα πρώτα στάδια θα είναι δiιoxoλα. έπειτα από τόσα χρόνια του παλLOύ 
εtδoυς διακυβέρνησης, αλλά όλος ο κόσμος αναΥνωρ[ζει τις προσπάθειες που γΙνο

νται. Ήδη όλες οι πρώην ανατολικές χώρες υπtyραψαν σίιμβαση για την ανάπτυξη 

των εμπορικών τους σχέσεων. 

Η ΕΟΚ και οι Ηνωμένες Πολιτείες έχουν προχωρήσει τον τελeuτα(.o καιρό σε 

άρση των διάφορων ΠΕΡLOρισμών και γενικά του εμπάQγxO που είχαν ε.qχιρμόσει 

κατά του καθεστώτος της Νοτtoυ Αφρικής. 

Η ΦΙΦΑ ειδorςoΙησε ότ~ θα δεχθεί στους κόλπους της τις ποδοσφαιρικές της 

ομάδες και οι αθλητές της είναι δεχτοί σε όλες τις αθλητικές σuναVΤΗσεις διεθνώς, 
συμπεριλαμβανoμtνων και των Ολυμπι.αχών Αγώνων. 

Σύντομα τα Hνωμtνα Έθνη θα της ξαναδώσουΥ την έδρα της. 

Οι γάμοι μεταξύ ατόμων διαφορετικού χρώματος ανήλθαν στις 3212 ΈVΑντι 
1524 το 1989, σίιμφωνα με τις κεντρικές στατιστ~κές υπηρεσίες της χώρας, που 
ισοδυναμούν με 111 % περl.πoυ σε ποσοστιαία αύξηση. 

Έπειτα απο όλα τα πι.ό πάνω που ανέφερα έφθασε ο καιρός και η KWtQoς να 

αφτiσει κατά μέρος τους μύθους και να προχωρήσει αμέσως στη σύναψη εμπορικών 

και δι.n:λωματικΏV σχέσεων με τη Ν. Αφρική προς αμοιβαίο όφελος των δύο χωρών. 

Έχουμε χρέος προς '{ις χιλιάδες των εχεΙ συμπατριωτών μας που απο χρόνια αγωνί

ζονται από μόνοι '{ους να αναπτύξουν και να προωθήσουν '{ις σχέσεις ανάμεσα στις 

δύο χώρες. Να προχωρήσει λοιπόν η κυβέρνηση χωρίς άλλη καΘVστέρηση. ΟΙ εχεΙ 

συμπατριώτες μας αναμένουν. Ας μην τους ταλαιπωρούμε περισσότερο. 

πρΙν τελειώσω, κύριε Πρόεδρε θα ήθελα να κάμω μLα παρένθεση και ν' 
αναφερθώ σε πολύ αδρές γραμμές στο γενικότερο θέμα '{ων αποδήμων cnιμπα

,{ΡLωτών μας. Γενικά o~ αιτόδημοι είναι εκτοπισθέντες εξαιτιας οικονομικών λόγων 
και έτσι πρέπει να τους βλέπει η πολιτεία. Ειδικά για τους απόδημους της Αγγλίας 

που ανέρχονται Ύύρω στις 230 χιλιάδες, υπάρχουν πληρoφoρt.ες από επαναπατριζό
μενους Κυπρίους ότι μετά τα σκληρά οικονομικά μέτρα που πήρε η αγγλική κuβίρ

νηση πολλοί συμπατριώτες μας, ιδιαίτερα μεγάλης ηλικLας και σuνταξΙOύXO~, επιθυ
μούν να επιστρέψουν στην Κύπρο. Αν τους δοθούν κίνητρα για επαναπατρισμό, 

όπως ευxoλLες στll στέγασή τους, διευκολύνσεις για αντιμετώπιση των διάφορων 

προβλημάτων τους και αποφυγή Τllς κ'Uβfρνητικής γραφεωχραοΙας χατά την 

επιστροφή τους, ασφαλώς θα υπάρξει μεΥάλl, πρσθυμΙα για επαναπατρισμό. 

Μ' αuτό τον τρόπο θα υπάρξει επαναπατρισμός κεφαλαt.ωv και θα σημειωθεί 
aίIξllσT] των άδηλων πόρων '{ου xρt'.ιτoυς από σuvι:άξεις. τ6χους, εχχοΙηση neQLO\J
σίας Κ.ά. Ασφαλώς οι περιουσίες των απόδημων ΚυπρΙων στο εξωτερικό ανέρχο

νται σε αρκετά δισεκα'tομμύρια λιρες. 

Να ι.δρυθεΙ ειδική υπηρεσ(.α για την εξυπllρtτηση των αποδήμων, για να μην 

τους δυσκολεύουμε συνεχώς στtλλoντάς τους από 'to ένα γραφεΙΟ στο άλλο, μίχρι 
την πλήΡll αποχατάσταση ή επαναδραστηΡΙΟΠΟ[llσή '{ους. 

Να μελετηθε( το ενδεχόμενο έκδοσης κυπριακών διαβατηρ(ων και ταιποτητων 

σε όλους τους εκτοπισθέντες αποδήμους μας. Οι απόδllμοι ιΙναι μια τεράστια οικο
νομική δύναμll που πρέπει να αξLOποιηθεΙ τόσο πολιτικά οσο και οικονομικά. 

-
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Να εκδοθούν χρεώγραφα για αποδτ'ιμους σε ξένο νόμισμα και με .ον ανάλΟΥΟ 
.όκο, με δέσμευση τα χρήματα να μείνουν ιπη Κύπρο, άν μπορεί να γίνει κάτ~ 
thol.O. Με αυτό το τρόπο θα γίνει και εισροή χρημ.ό;tων ιπον τόπο, πράγμα που 
όλοι επιδιώκουμε. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Από τον Ιούλιο του 1991 που ενtγραψα το θέμα, όλλαξα την ομιλία μου τρεις 
φορές, διό·Η οι αλλαγές που παραΤI1ΡOΎVΤαι ιπη Ν. Αφρικ" είναι ραγδαίες και σuνε

χεις. Όμως πρέπει να αναφlρω την ικανοποίησή μου που πρόσφατα το YΠOUQΎικό 

Συμβούλιο εΝΈΧΡινε την άρση ορισμένων κυρώσεων κατά τ-ης Νοτίου Αφρικής. Αυτό 
έγινε ως σuνέπεια των σuvτελOύμενων θετικών εξελίξεων στη χώρα τούτη και υπό το 

φώς της πρόσφατης απ6φα.σ1]ς της Κοινοπολιτειακτ'ις Διάσκεψης "{1]ς XαQό.ρε, για 
άμεση άρση των κυρώσεων των "προσωπικών e.παφών~ (PeopIe το peopIe sanCflons) 
και τη ιπαδιακτ'ι άρση άλλων. 

Συγκεκριμένα 1] κυβέρνηση αποφάσισε να αρθεί η απαγόρευση της αεΡΟΠΟΡικτ'ις 
σύνδεσης Κύπρου-Νοτίου Αφρικτ'ις. Να αρθούν οι πρoξενικo~ περιορισμοί, συμπερι

λαμβανομένων και -των θεωρήσεων -των διαβατηρl.ων. Να αρθούν οι περιορισμοί που 

αφορούν τον -τουρισμό και οι περι.ορισμοί που αφορούν .ις πολnιστικές, EΠισtημo

νικές και αθλητικές ανταλλαγές υπό τις πρotJπoθέσεις που θttει η Ko~νoπoλιτεία. 

Αποφάσισε όμως να διατ11Q11θoύν σε ισχύ οι οικονομικές κυρώσεις σ' όλο τους 
-το φάσμα και οι εμπορικές κυρώσεις, περιλαμβανομένων και των επενδύσεων. Αυτό 

εΙναι ένα απο τα μεγαλύτερα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι Κύπριοι απόδημοι 

της Ν. Aφρ~κής. Είναι πρώτιστα για την άρστι των εμπορικών κυρώσεων που aywvt
Ι;ονται τόσα χρόνι.α οι εκεΙ απόδημοΙ μας και προς autfJ την κατεύθυνση θα πρέπει 
να στραφεί η κυβέρνηση. 

Ήδη μας προλαμβάνουν τα ΎεΥονότα. Η Ν. Αφρική προχωρεί στην Ψτ'ιφιση 
νtoυ σuντάγμα'tος γι.α ελεύθερη συμμετοχή των μαύρων στη διακυβέρνηση της 

χώρος. ΑντΙ 1] κυβέρνηση να είναι ουραγός, φρονιμότερο θα ήταν αν πρωτocπατoύσε 
στην άρσ1] όλων των κυρώσεων και να μην αιτιάται όη θα υπάρξουν ΕΠιπτώσεις 

στις σχέσεις μας με τους αδέσμευτους φίλους μας. Ήδη οι αδέσμευτοι, μετά τη 

διάλυση της Σοβιετικτ'ις Ένωσης, έπαψαν να διαδραματίζουν το ρόλο που οι ίδιοι θα 
επιθυμούσαν να διαδραματίζουν. 

ΠιστΕVΩ πως όλλο θα είναι το πρόβλημα που θα πρέπει από τώρα η κυβέρνηση 

να είναι έτοιμη να αντιμετ-ωπ(σει. Η κατάσταση σ αυτή τη χώρα eςαxoλouθεΙ να 

επιδεινώνεται καθημερινά. Οι μη αυτόχθονες κάΤΟΙΧΟL, ιδι.αΙτερα οι λεuκoΙ, ~ύν 

καθημερινά με το άγχος, διόΤL το μέλλον τους είναι αβέβαιο. Καθτιμερινό. αντιμετω
π(ζουν ΠQOβλήμα-τα δι.αρρήξεων, κλοπής και βιαιοπραγιών και ζούν με το φόβο για 

περισσότερα δεινά σε βάρος τους. Με την αλλαγή του συστήματος όλοι οι λευχοΙ, 

αρ-Υά ή γρήγορα, θα έχουν την (δια Wxτι πou είχαν και όλοι o~ όlloι μετανάστες σ' 

όλες τις χώρες της Αφρικτ'ις που απέκτησαν την εΛΕUΘΕρtα τους. 

Ασφαλώς αρκετές χιλιάδες Κνπρ'ων θα επιθυμούν να επιστρέψουν στον τόπο 

τους για αποκατάσταση, αν συμβούν τα πιό πάνω, που μοιραία πιστεiιω πως θα 

συμβούν. Σε μια τέτοι.α περΙπτωση θα είναι έτοιμη η κυβέρνηση να αντιμετωπίσει τα 

γεγονότα; 'Εχει ιtπόψ1Ί της τι μt,ρo θα λάβει; Ά-ν όχι, καλά κάνει να προβληματί

ζεται από τώρα, όσο είναι καιρός. 

Ευχαριστώ, κUριε Πρόεδρε. 
\ ' 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τελειώοο.ε προτού σας δι.αχ.όψω, για.Ι QQX(on:e να βγαΙνε.ε έξω από .0 θέμα 
που etXn:e εyyQάψε~. 

Εν πάση περιJt.ώσε~, νομ(ζω όη θα ή.αν OQθό τσ θέμα να σταλεί στην αρμόδια 

Eπ~τρoπή, που πρέπει να εΙνα~ η Επιτροπή Οικονομικών ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εξωτερικών, κύριε Πρόεδρε. 

Ο κ. Παπαδόπουλος διαμαρτύρεται και θέλει .0 θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ξέρω αν διαμαρτiιρεται και θέλει το θέμα. αλλά έχει πολλές οικονομικές 

πτυχές το θέμα. Διότι το θέμα δεν είναι ποια θα είναι η θέση μας tvavtL της Ν. 

Αφρικής αλλά πρέπει το θέμα μας να είναι ποιες θα είναι οι δι.εvκoλύνσεις που θα 

δώσο))μι. σtOυς επαναπατριζόμενους απ' όλες τι-ς χώρες στην Κύπρο. Και αυtό είναι 

ένα θέμα ΠΟ)) πρέπει να έχει οικονομικές επιπτώσe.ις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Ναι, αλλά πριν καταλήξει στο οικονομικό μέρος, πρέπe.ι πρώτα να εξεταστο'ίιν 

οι άλλες του πτνχές. Πολιτικές, θέμα απόφασης πώς προχωρούμε και ό.αν θα είναι 

θέμα έγκρισης κονδυλΙΟ)). τό.ε νάρθει στην ΕπΗΡΟπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, επειδή όπως είπε ο ΣUΝΆΔελφoς KατσoUΡιδης διεκδικώ την τιμή και την 

ευκαιρLα να εξεταστεί το θέμα από την Επιτροπή Εξω.ερικών. αλλά νομ(.ζω πρέπει 

να πάει στην Επιτροπή Εξωτερικών. ΟΙ βασικές πτυχές είναι θtματα σχέσεων με 

άλλη χώρα. Άλλωστε πολλά, όπως έχει πει και ο ομιλητής, έχονν αλλάξει από την 

εποχή που έγραψε την ομιλία το)), υποθέτω. Οι περισσό.ερες κυρώσεις έχουν αρθεί 

αλλά παραμένουν οι πολιτικές πτυχές. 

Όμως αν πήρα το λόγο τώρα είναι για να εγε(.ρω ένα άλλο γενικότερο θέμα 

που αφορά την παραπομπή θεμάτων σε Επι"tροπές. Πάρα πολλά θέμα"tα έχουν οικο

νομικές επιπτώσει-ς κατά κύριο λόγο. Για παρόδεΙΎμα η αλλαγή "tOU Νόμου για την 
έκδοση πιστοποιητικών θανάτου ή ~σεως, επειδή στάληκε από το Υπουργε(ο 

Εσωτερικών. πήγε στην Επι"tροπή Εσωτερικών, ενώ το μόνο πιριεχόμενο του νομο

σχεδίου ήταν το τέλος. Βέβαια δεν ξέρω αν οι δικές σας ιδέες είναι ίδιες με"tι.ς ιδέες 

του μόνιμου Προέδρου _ης Βουλής, αλλά έχει ξανωταρατηρηθεΙ παραπομπή αιπό

μαtη των νομοσχεδίων από το Υπουργείο που tQΧOvtaL στην avtLOΤOLXTt ΕπηροπΤι, 

που δεν εΙνα~ η σωστή παραπομπή. Απλώς το εγείρω για λόγους τάξης. 

Όσον αφορά αυtό "to θtμα, νομ(ζω όη ΠQέπει να πάει στην Επιτροπή Εξωtε

ρικών και αν έχει οικονομικές πtυχές μπορεί να παραπεμφθεί και στην Επιτροπή 

()ικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Δεν έχω καμιά ένσταση να σταλεί πρώτα στην Eπ~ΤQOΠή Εξωτερικών, και 

επομένως θα σταλεί στην EπHρom; Εξωτερικών, παρό το γεγονός ότι το θέμα 

αυστηρώς ως ενεΥράφτι, ΠΟ)) είναι '"Τα πολλαπλά προβλήματα ΠOl.I αvι:ιμιτωπιζovν 

οι Κύπριοι απόδημοι της Νοτ(.ο1) Αφρικής" είναι εσωτερικά προβλήματα JtO\l αvι:ιμε
τωπ(.ζοιιν, όταν έλθοιιν στην κνπρο και όχι θέματα εξωτερικής πολιτικής. 

Εν πάση περιπτώσει, παρωτέμπεται στην Επιτροπή Εξωτερικών και στη συνέ
χει.α, αν χρειαστει. και στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΤΟ τέταρτο θέμα είναι 'Ή απόφαση για ακύρωση ΤΟ1) διορισμού ΤΟ1) Αρχιμαν

δρίτη Ιωάννη Μαλλουρή στη θέση ΤΟ1) ΥπεύθυνΟ1) για θtματα θρησκευτικής Διαφώ

τιοτις ττις Εθνικής Φρουράς και οι ευθύνες της κιιβέρvτιoτις γενικά και ειδικά ΤΟ1) 
YΠ01)Qγoύ Άμυνας για "{ην απόφαση α'Utή JtO\l πλήπει "(ην ενότητα "(01) λαού-. θέμα 
εΥγραφέν με εισήΎ11ΟΤΙ ΤΟ1) ΒΟ1)λειιτή κ. ΧρίστΟ1) n01)QγO\lQtδTJ. 

Καλώ τον χύριο Π01JQΎOιιρtδη στο βήμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σιινάδελφοι, 

Όλοι Ύ"ωρ(ζετε ότι ο Αρχιμανδρίτης Ιωάννης Mαλλouρτ\ς διορίστηκε επ(σημα 

ως ο Υπεύθυνος θρ"ησχεuτικής Διαφώτισης στην Εθνική ΦρouρΆ. και αφο'ύ επίσημα 

διορίστηκε, στη σιινέχεια ο διορισμός ΤΟ1) αχιιρώθηχε για λόγOUς ποl' είναι σε όλο))ς 

εσάς Ύ"ωστοι. 

Ο Αρχιμανδρίτης Ιωάννης ΜαλλΟlJρής ε(ναι, χατά γενική oμoλoγLα, ο πιο 

μορφωμένος χληρικός "(ης Κ iJnΡOl.I. Έχει κάνει σπουδές στην Ελλάδα, στην Ευρώπη 

και στην Αμερική και αναγνωρίζεται σήμερα στην Ελλάδα ως ένας κληρικός με 

σπάνια μόρφωση και αξία. 

Την περίοδο tO\l 1971.?3 ΠO\l πρoΈX1.lψr: η 'Υ"<Ο<Π11 εκκλησιαστική κρtστι. ο 
Aρχιμα'VδQίτης MaUolJQiI; ήταν βοηθός ΤΟ1) αεΙμντιστοl, Μητροπολίτη Πάφο1) 

ΓεννάδΙΟlJ. Στη διάρχει.α tO\l εκκλησιαστικού εκείνο" δράματος παρέμεινε πιστός 
στον Μητροπολί"{η, όπως είχε καθήκον να πράξει ο κάθε κληρικός κατώτερο" 

βαθμού προς "{ον Μητροπολίτη "{O\l ΠOl.I είναι ανώτερος βαθμός. Ακολούθησαν τα 
όσα ακολοΟΟησαν. Δε θα ασχοληθώ μι αιιτά. Έγινε η καθαίρεση "(01J ΑρχιεπισχόπΟ1) 
MaxaetOlJ, ακολούθως η καθαίρεση των τριών μητροπολιτών και γενικά έγινε μια 
εκκλησιαστική αναστάτωση χωρLς πρσηγο'ύμενο. Ο Αρχιμανδρίτης Μαλλοl.Ιρής δε 

διαδραμάτισε κανένα OUΣιαστικό ρόλο, γιατί ως αρχιμανδρίτης ο'ύτε μtλoς της 

Ιεράς Σuνόδo" ήταν ο'ύτε μπορούσε να διαδραμα-ι:ίσει οποιΟΟήπο"{ε σοβαρό ρόλο 

εκ-ι:ός από "(01J να συμπαρΙστα1αι και να βοηθά 10ν Μητροπολίτη Πάφοl.Ι. 

Με"{ά την τραγωδία του 1974 έφυγε από την Κύπρο, μετέβη στην Ελλάδα 
και διορίστηκε σε εκκλησLα στη Β6ρει.α Ελλάδα. όΠΟ1) 1JJtηρέτησε με λαμπρά 

αποτελέσματα. 

Αφο'ύ πέρασαν έκτοτε Ι 7 ολόκληρα χρόνια, ο Aρχι.επtσxoπoς Κύπρου 10ν 
κάλεσε και τον παρακάλεσε να αναλάβει τη θέση το" YπΕΎΘUΝoυ για θέματα 

θρησκευτικής Διαφώτισης της Εθνικής Φρο\lράς. Δεν τΊταν επΙΘUμl.α του MαλλoUΡή 
να έρθει στην Κύπρο. Ήταν εισήγηση και παράκληση του αρχιεπισχόπου ΠΟ1) 

αναγνώρισε τη σπάνια μόρφωση. τις ικανότητες και την αξΙα του. Όταν 1;ητηθηχε 
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από το ΥΠΟυρΎεto Άμuνας να προταθεΙ κάποιος. ο αρχι.επίσκοπος πρότεινε τον 

Αρχιμανδρίτη MaUougτi. Ο Υποuργός Άμuνας αποδέχθηκε την πρότασή tou, 
διόρισε τον ΑρχιμανδρΙτη Μαλλοuρτi, τον κάλεσε στον γραφείο του κα~ αφού κουβέ

ντιασε μαζί του τον συνόδευσε στον Αρχτιγό της Εθνικής Φρουράς, τον κ. Μαρκό

πουλο ο οποίος αποχώρησε, όπου είχαν σuνoμιλία μακρά με τον Αρχηγό της 

Εθνικής Φρουράς και ο Αρχηγός της Εθνικής Φροuράς tOU έδωσε λεπτομερείς 
οδηγίες αναφορικά με την εκτέλεση των καθηκόντων του. 

Μέσα στο πλα!σΚl των επαφών που άρχισε να κάμνει, από τη στΙΥμή που 

διορίστηκε, συνάντησε πλείστους όσους dλλoυς ανώτατouς αξιωματ~κo'ύς. Kανtνας 

δεν ανέφερε όη υπάρχει το παραμικρό πρόβλημα. Ο Υπουργός σε κανένα στάδιο 

δεν ανέφερε στον Αρχιμανδρίτη Μαλλουρή ότι υπάρχει οποιαδήποτε δυσκολία στην 

απόφαση του αρχιεπισκόπου να τον εισηΥτιθεί ως υπεOOυvo της διαφώτισης. 

Ξαφνικά, όταν έγινε γνωστό, μετά από τρεις ή τέσσερις μέρες, όη διορίστηκε σε 

αυτή τη θέση, αντέδρασε το ΑΚΕΛ με ανακοινώσεις και σχόλια της Χαραυγής, 

καθώς και η ΠOΡεLα Αρχιεπισκόπου MαxQQtou, με ανακοίνωση την oπoLα υπέγραφε 

η δεσποινίς Ουρανία Κοκκίνου. 

Μετά ης αντιδράσεις αυτές ο κ. Yπσuρyός ακυρώνει το δlOQι.σμό tou κ. Μαλ
λουρή και προβάλλει ως λόΥο και αιτία τον ΙΣXUΡι.σμό ότι οι στρατιώτες μας δε θα 

μπορούν να παρευρΙσκονται στις θρησκευτικές τελετές που θα τελεί ο Αρχιμαν

δρίτης Μαλλουρής ή τουλάχιστον οι στρατιώτες που ανήκουν στους χώρους που 

εκφράζει το ΑΚΕΛ και ορισμένοι άλλοι που διαφώνησαν με την τοποθέτηση. Βέβαια 

ο ισχυρισμός αυτός είναι αστείος, γιατί υπήρξαν και υπάρχουν πάμπολλοι κληρικοί 

που διααραμάτισαν σημαντικότερο ΙΟως ρόλο από ότι διαδραμάτισε ο Αρχιμαν

δρίτης Μαλλουρής στα Υeyονόtα του 1971-73 και fνtO'ύτOις σήμερα κατέχουν σε 
πολλές εκκλησίες της Κ'ύπρου θέσεις και κανένας δι δημιο'ύργησε το παραμικρότερο 

των πQOβλημάtων. Μερικοί μάλιστα από αυτο'ύς κατέχουν θέσεις σε κοινότητες που 

tO ΑΚΕΛ διαθέτει OUVtgιmι.κTi πλειoψηφLα. 

Ειναι περαιtέρω αστείος ο ΙΣΧUρψός tOU κ. Υπουργού, γιατί ο Αρχιμανδρίτης 
Μαλλουρής θα απεuθ'ύνετo σε στραη.ώτες που τita ... arΈΝVΗtOL την περίοδο που 
έγινε το δράμα αυτό και μια και τiταν αγέννητοι, όταν οι ενiιλικες που έζησαν το 

δράμα -γιατί περί δράμαtος επρόκειτο- δεν ~oυν κανένα πρόβλημα σήμερα να 

θεωρο'ύν ως πνwματικO'ύς τους πατέρες ανθρώπους κληρικο'ύς που διαδραμάτισαν 

tOV (.διο ρόλο με τον Αρχιμανδρίtη Μαλλουρή, πόσο μάλλον οι στρατι.ώ"tες που 

κανένας από α\πους δεν ήταν στη ζωή, όtαν διεδραμαtl.ζOνtο εκείνα τα θλιβερά 

πράγματι ΥεγονόΊα. 

Διερωtάται κανένας: Δικαιoύtα~ ο Yπouργός Άμυνας τi ο οποιοσδήποτε 

ΥπουρΥός της Κυπριακής Δημοκρατίας, όταν φταρνιζεταL το ΑΚΕΛ να αλλάσσει 

απόφαση, όταν φταρν(ζεtαι tO ΑΚΕΛ να ακυρώνει δLΟΡLσμοίις που έγιναν καθόλα 
νομότυπα και να ακυρώνεL δι.ορισμο'ύς προσώπων καθόλα όξLων να. xatilOUV ης 
επίδικες θέσεις; ΔιόΤL, αν υπάρχει ένας κληρικός που μπορο'ύσε να xatfXEL τη θέση 
του Υπεύθυνου για θέματα θρτισκεuηκής Δι.άφωη01lς tης Eθνικτiς ΦρoUΡΆς, αυτός 

είναι ο Αρχιμανδρίtης Μαλλουρής. Με τη σπάνια μόρφωσή tOU που κανένας 
κληρικός στην Κύπρο δεν μπορεί να σuyκριθεΙ μαζΙ tou. 
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Ή μήπως η ενότητα, μια λέξη που tόσο βάναυσα κακοποιήθηκε σε tOmO tOV 
.όπο. είναι μια λέξη που την προφέρουμε όλοι όtαν μας σuμφέρε~ και που tTJ 
λησμονούμε, ό.αν o~ πολιηκοί μας ανtΙΠαλOΙ πρέπει να εξOνtωθoύν με οποιοδή

ΠOte tΙμημα; Μήπως τι ενόtηtα θα πρέπει να εφαρμόζεται όταν θtλoυμε να υποστη

ριξουμε κάποι.ες καtαστάσεις και να τη λησμονούμε, όtαν θtλoυμε να επικρίνουμε 

κάποι.ες άλλες; Μήπως evό'tηta είναι να καλλιεργούμε συσtημαt~κά tT)V ιΜα, αλλά 
να βρίσκουμε θέμαtα για να δημιουργούμε tεχνηtές κρίσεις; Μήπως ενόtη.α 

σημαίνει να καλλιεργούμε συσtημαηκά στο λαό .α μίση 'Ιου παρελθόντ:ος και με 

την πρώτη ευκαιρία να κάνουμε προσπάθειες αναβιωσης α\Πού 'Ιου θλιβερού 

παρελθόνtoς; 

Εμείς δεν ανtιλαμβανόμαστε την ενότηtα με αυtά 'Ια κρnήρια. Για μας από 

την πρώtη στιγμή ίδρυσης 'Ιου κόμμαtός μας η θέση μας ήtαν μια. Διαtρέχει ο λαός 

μας και ο tόπος μας σοβαρόtαtους κινδίινOUς. Έγιναν λάθη στο παρελθόν σοβαρά. 

Όλοι, και ο ομιλών διέπραξε σφάλματα. Ουδείς αλάνθαστος που !;tL σε αυτό τον 
κόσμο. Αλλά ως πότε θα ζούμε με τα σφάλματα .ου παρελθόvtος; ος π6tε θα 

προσπαθούμε να κρατούμε διαιρεμένο .0 λαό μας επικαλούμενοι κάποιες μελανtς 
πτυχές της ιστορίας μας; Ως πότε άνθρωποι άξιοι και ικανοί. άνθρωποι που σε 

t(.n:otI! δεν έφταιξαν θα xotateέxOvtaL. διόη ο Αρχιμανδρίτης Μαλλουρής σε ti.n:Ote 
απολύτως δεν έφταιξε, σε κανtνα αμάρτημα δεν περι.έn:eσε και το μόνο του σφάλμα 

ήταν να ακολουθήσει, όπως είχε καθήκον λόγω 'Ιου θρησκεvτικoύ του όρχου. τον 

Μηtροπολίtη. Το μόνο .ου σφάλμα ήταν πως Ι-ι:ρεπε να πει "καtά τη γνώμη μας ο 

αρχιε:n:tσxoπoς δεν μπορεί να είναι και πρόεδρος". 

Ερωτώ: με τη θέση αυτή μπoQεί κάποιοι και σίγουρα πολλοί από εσάς να 

διαφωνεί.ε. Δικαίωμά σας. Με τη θtση αυτή διαφώνησε τότε αναμφιβολα και η 

πλειοψηφ(α του Κυπριαχού λαού. Σε μια δημοκρατία δεν επιτρέπετ"αι η μειοψηφία 

να έχει γνώμη; Σε μια δημοκρατία δεν επιτρέπεται κάποιος να έχει avtLBetTJ γνώμη; 
Αυτό συνtβη και σtην περίπτωση του Αχιμανδρίτη Μαλλουρή. Εξέφρασε μια άποψη 

και την υπO<Πtjριξε με πάθος. Μπορεί για την πλεLOψηφΙO αυτή η άποψη να είναι 

λανθασμένη. Δεν έχει όμως καμιά σημασία. Σημασία έχει όη έvtιμα πίστευε σε κάτι 

το οποΙΟ υποστήριξε. 

Eρχόμασtε όμως σήμερα και 'Ιου στερούμε το δικαίωμα να υπηρετήσει και να 

προσφέρει. Ερχόμαστε σήμερα να του στερήσουμε .0 δικαίωμα που απολαμβάνει 
κάθε Κύπριος. να του στερήσουμε συνταγματικά και αναφαίρετα διχαιώμαtα. fwtL 
αυτό που έγινε είναι μια παραβιαση ανθρωπίνων διχαιωμάtων ασυγχώρητη. χωρίς 

μάλιστα να έχει καταδικασtεΙ από κανένα δικαστήριο, χωρίς να του έχει προσαφθεΙ 

ποτέ οποιαδήποτε κα.ηγoρLα. Γιατί να του προσαφθεί κατηγορία; Τι έπραξε; Έχασε 

τη δουλειά του, έχασε το λειτούργημά .ου. ywtL κάποιοι επιμένουν πεισματικά να 
μιλοίιν για το παρελθόν και να μην κοιτάζονν μπΡOσtά. Να μην κοnάζουν το 

μέλλον, να μην κοιτάζουν ότι έχουμε σοβαρότατα προβλήματα να αvtιμετωπ(σουμε 

ως Κυπριακός λαός. 

Ερωτώ. ivtLμE κίιρι.ε Πρόεδρε: Αυτά τα οποLα ο Αρχιμανδρίτης Mαλλoυρiις 

εί.n:ε τότε φραστικά, διότι έκαμι κάποια κηρύγματα και πήρε κάπο\tς θέσεις, διεη)· 

πωσε κάποιες απόψεις κι εγώ λέω ότι ήταν σοβαρά σφάλματα, ως πότε θα αναμα

σούμε αυτά τα σφάλματα; Ως πότε θα αναμασούμε αυτές 'Ιις κουβέvtες που ενδεχό

μενα είπε και με 'Ιις οποίες διαφωνούμε; Είναι μόνο αυτός που πήρε φραστικά 
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θέσεις α..-ι:αρόδεκτες στα παρελθόν; Είναι μόνο αυτός που δwτuπωσε θέσεις ΠΟ\Ι 
σήμερα όλοι πιστεύουμε πως ήταν άκρως λανθασμένες; θα ασχολούμαστε όμως 

συστηματικά με τα παρελθόν; θα λέμε Υι.α παράδειγμα εμεΙς ,,",συ Δημοκρατικού 
ΣυναγερμΟΊ) όη εσεΙς τΟ'υ ΑΚΕΛ υμνήσατε "{ον Στάλιν, τα μεγαλύτερο σφαγέα όλων 

.ων εποχών; θα λέμε εμεΙς τα\l Δημοκρατικού Συναγερμού ότι εσεΙς τΟ'υ ΑΚΕΛ 

πλέκετε τα εγκώμιο τα\! Πσλ Ποτ, tO''U ηγέτη των Χμερ Ρουζ που κατασφaγίασε 

εκαtομμ'ύρια ανθρώπων; θα λέμε εμεις τΟ'υ Δημοκραηκού Συναγερμον μια ζωτι ότι 

εσεις υμνήσατε ταν Τσαονοέσχου. εσεΙς συμπαρασταθτiκατε στον Χόνεκερ που πυρο

βολούσε ανθρώπους που πήγαιναν να περάσουν πάνω από το τείχος του αLσχouς; 

θα φω~oυμε εμεΙς σε κάποιους άλλους μέσα σε αιm; την αίθουσα ~εσεις υμνήσα-Ι:Ε 

τΟ' Σαντάμ Χουσε·'ν. την πλέον φρενοβλαβή προσωπικότηtα της Μέσης Ανατολής, 

τΟ'ν άνθρωπΟ' που παρολl.ΥΟ να οδηγήσει τσν κόσμο σε ένα τρίτα παγκόσμιο πόλεμο. 

τον πλέον στυγνό δικτάτορα της περιοχής μας" ; Ή θα λέμε ότι κάπo~oι άλλοι από 

εμάς σε αυτή την αΙθο\!σα έπλεκαν το εγχώμι.ο του Γκαντάφι. του ανθρώπου που 
βαρίινεται με την τοποθέτηση βόμβας σε αεροπλόνο. γι.α να σκοτώσει αθώους 

πολίτες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα είναι αυτό το\! MαλλoUΡΉ και όχ~ του Γχαντάφ~ ή οποιο\!δήποη: 

άλλou. Παρακαλώ να μείνετε μέσα στο θέμα σας. 

ΧΡ. ποννΓΟΥΡIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο.ο σεβασμό. είμαι απόλυτα μέσα στο θέμα. Λυπούμαι 

για την παρέμβαση .ης έδρας. Αναφέρομαι στο γεγονός ότι το παρελθόν για 

κάποιους μπορεί να περιορίζεται στις πτυχές .ης Κύπρου και αναφέρθηκα στο 

παρελθόν του 1973 και εΙΠα ότι κάποιοι άλλοι βαρύνονται με κάποι.ο άλλο 

παρελθόν που μπορεί να επεκτείνεται εκτός Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. αλλά .0 θέμα που ΣUΖητoύμε δεν είναι ποιες είναι οι απόψεις μας για το 

παρελθόν επί διεθνoiις ΕΠιπέδου. αλλά ποιες είναι οι απόψει.ς μας γι.α το θtμα το\! 

παρελθόντος στην Κύπρο κι αν έπρεπε αuτό το παρελθόν να επηρεάσει το δι.oeισμό 

ή μη του κ. Μαλλουρή. 

ΧΡ. πσΥΡΓΟ"ιΨIΔΗΣ: 

Πολύ καλά. κύριε Πρόεδρε. 

Δε θα σuνεχΙσω με τα σημεtα που έθιγα. αλλά θα πω αντό: Ο ομιλών έχει 

προσωπική εμπει..ρΙα αντού του πάθους και αυτού του μΙσους. Εγώ στο χρονικό 

διάστημα που διαδραματίστηκαν .α θλιβερά γε-γονότα της περιόδου 1971-74 απου
σίαζα ΕΚ.ός Κύπρου. Ήμουν στην ΑΥγλια. Ήμουν τοποθετημένος ενάντια στο 

Μακάριο. ναι! Ενάντια ήμουν τοποθετημένος από το 1960 και παρέμεινα εκιΙ τοπο
θετημένος. Είπα κo'Uβέντες ενάντια στο Μακάριο. έγραψα άρθρα ενάντια στο 

Μακόριο. 

Όταν έγινε το πραξικόπημα με κόλεσαν και εμφανίσtηκα κατ' επανάληψη σε 

πολλά τηλεοπτικά προγράμματα από όλες ης χώρες το\! κόσμου. Είπα ης απόψεις 

μου. Τι ε(.πα δεν έχει σημασ(.α. Υποστήριξα εκείνα που Ε'ναι γνωστά σε όλouς σας. 

Αυτά ήταν τα αμαρτηματό μου. αν είναι αμαρτήματα. Έλεγα και δι.αχήρuπα από ης 
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τηλεοράσεις του κόσμου εκείνα τα οποιο. πtστεuα. Η πλει.οψηφια διαφωνούσε μαζί 

μου και η πλειΟψηφια του Κ\ιπριαχοίΙ λαού διαφωνούσε. Το δtχoμαι. Είχε αντίθετη 

γνώμη με τις δικές μου απόψεις, αλλά ήταν οι δικές μο\l απόψεις στις οποιες 
πίστΕUΑ έντονα. 

Πώς παροuoιάστηκα τότε από κάποιους; Ως ο άνθρωπος πο\l μετέφερε όπλα. ο 

άνθρωπος πο\l οργάνωσε ομάδες με εχατοντάδες όπλα, για να καταλάβει την 
πρεσβεία. Λες κι ήμouν στην Ελλάδα πο\l την κατείχε η Χούντα, λ1ς κι ήμoUΝ στην 

KύΠQO πο\l την ήλεΥχε η πραξικοπηματική κυβι:ρνηση, και μπορούσα να Kυxλoqχ>eώ 

στην Αγγλια με βόμβες, χειροβομβιδες, όλμους και μπαζούκας και αmόμα.α όπλα 

για να καταλάβω την πρεσβειαl ottδέν αναληθέστερο amou δεν υπάρχει. Παρουσιά
στηκε μια εικόνα ό.~ ο ομιλών ήταν λίγο ή πολύ ένας άνθρωπος ο οπο{.ος στο διάβα 

.ου σκορπούσε Βάνα.ο, ένας φασίστας χωρίς ΠΡΟηΥο'ύμενο, ένας άνθρωπος που δεν 

πιστείΙει στη δημοχρατία, ένας άνθρωπος του οποΙΟυ πρέπει να κόψουμε την 

κεφαλή, γιατί είναι αντιδημΟΧρά.ης, ενώ την (.δια εποχή με έστελλε η Διεθνής 

Επιτροπή Νομικών στη Χιλή, μαζί μι τον Τζων ΣμΙθ, για να διερευνήσουμε τη δολο

φονια του Αγι.έντε. Για να κάνουμε έΡΕUνες για την παραβι.ο.ση των ανθρωπtνων 
δικαιωμάτων στη Χιλή από τον Πινοσέτ, αυτό το κάθαρμα. 

Την ίδια εποχή η Διεθνής ΑμνηστεΙΟ μου ανέθε.ε .η μετάφραση εκατοντάδων 
Εγγράφων στα ελληνικά τα οποι.ο. έφερναν οι διάφοροι από την Ελλάδα και κατάγ
γελλαν .0 φασιστικό καθεστώς εχΕΙ 

Κι επειδή έκαμα εκείνα τα οπο(α σας εLπα, και σας εΙΠα με κάθε ειλικρίνεια τι 

έκαμα, παροuoιάστηκα ως ο χει{?ότερος άνθQωπoς .0\1 κόσμου. 

Τα (.δια ακριβώς σuμβσ.Ινouν με.ον Αρχιμανδρίτη Mαλλouρiι. Σε .(ποτε, κα.ά 
.η γνώμη μου, αιπός ο άνθρωπος δεν έφταιξε χι όμως υπέστη α1Πό .0 βαρύ'τ:α.ο 
πλήγμα, αυτόν .ον εξευτελισμό, αυτη την καταδίωξη. Κι ερωt:ώ: Ως πότε θα ouνε
χΙσει αυτή η κα.αδίωξη; Ως πό.ε θα λέμε, ναι, με .ους Τουρκοκυπρίους να μονιά

σουμε και να αδελφαιθούμε ·και πρέπει να μονιάσουμε και να αδελφωθο'ύμε. και 

μετοξίΙ μας να μη χάνουμΕ ενκαιρ(α για να ενσπε(ρουμε ζιζάνια, για να ενσπε(ρο\lμε 

.0 μίσος ο ένας ΕVΑντΙOν .ου άλλου; Πώς ελπίζο\lμΕ ό.ι θα. πεt'\ίχOυμε να λίΙσουμε 
δικαια το πρόβλημά μας ή να ελενθερώσουμε .α εδάφη μας, ό.αν με.οξύ μας 

προσπαθούμε μέρα νύκτα, όταν δοθεί η ενκαιρι.ο. να σκoρπl.σoυμε στο λαό τη διχό
νοια χαι να του \ιΠομνήσσυμε το παρελθόν; 

Σίγουρα .0 παρελθόν πρέπει να μας διδάσκει . Δεν εΙΠε κανένας να λησμονηθεί 

.0 παρελθόν. Δεν εΙΠε κανένας για όσους βαρίrνOνται με εγκλήματα να ξεγραφτούν. 
Αλλά ως πό'Ε θα χαταδιώχονται άνθρωποι, γι.ατΙ πΤ;ραν κάποιες τοποθετήσεις με 

ης οποιες η συντριπηκή πλει.οψηφΙΟ .ου λαού διαφωνοίΙΟΕ; Ως πό'Ε θα. UMΡXOUV 

άνθρωποι που θα .ιμωρούνται; ΓιατΙ δεν παρα&ιγματιζόμαστε από ό,1:Ι έγινε στην 
Ελλάδα; Δεν έγινε στην Ελλάδα ένας εμφύλιος πόλεμος ο oπotoς σχόρπισε θάνατο, 
όλεθρο χαι καταστροφή; Πέρασαν μεριΧές δεχαετιες και .0 θέμα λησμovήθηxε. 
'Επρεπε να λησμονηθεΙ βέβαια προ πολλού, διότι λαοΙ πο\l ασχολούνται μόνο με .0 
παρελθόν, λαo~ που δεν αφiινoυν χατά μtρoς εχείνα που .oUς χώρισαν ... χι επανα
λαμβάνω χωρΙς να τα αφiινOυμt χατά μέρος και να μη διδασχόμαστε από .α σφάλ

ματα .ου παρeλθόν'toς, αιπό που επιτuyχάνOυμε εΙναι να χαλλιεργούμε με τα σφάλ
μα.α 1:0\1 παρελθόντος τη διχόνοια 1:0υ σήμερα. 
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Μέσα σε αυτό "(Ο πλαίσιο Ίων σκέψεων, νομίζω, Μιμε κύριε Πρόεδρε. όΊΙ τι 

αχύρωση του διορισμού του Αρχιμανδρίτη MαλλOUΡή, διορισμού. επαναλαμβάνω. 
ΠΟ\.! t-yLve μετό από ει.σήΥηση και προΤροπή και παράκληση του αρχι.επισχόπου. nou 
σίγουρα είναι ο κατ' εξοχήν αρμόδιος να αποφανθεί αν ο Αρχιμανδρίτης 

Μαλλουρής βαρ"ύνΕται με οποιοδήποτε ηθικό παράπ'tωμα. που είναι ο κατ' εξοχήν 
αρμόδιος να σχολι.άσει -το ρόλο του στην περιοδο "(l1ς εκκληοιασιιχής κρίσης 10υ 

1973. γιατί σuμμε-τεΙχε και αυτός, ο αρχιεπίσκοπος ο ΤωQινός. στην χρίση 1όtε. 'ή'τον 
λανθασμέν'η ενέργεια, και όταν ο ίδιος ο αρχιεπΙσχ.οπος πήρε Τ1'l θέστι που πήρt. 

είναι λοΥιχ6 και δίκαιο και ΕΠLtρεπtό αιm; τι Βουλή που χόπτεται δήθεν γι.α την 

παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων να ανεχθεί το σφαγιασμό των ανθρω

πίνων δικαιωμάtων αυτού '(ου ανθρώπου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Κύρι.ε Βο'Uλευτά. μιλώντας επί του θέμαtος, στην "(ελευ.ο(α σας παράγραφο, 
αναφέρω:ε τη λέξη "δtjθεν". Νομίζω όtL έχε-ι:Ε καθήκον να απoΣVρετε ττι λέξTl "δήθεν", 

διότι α'U'tή τι Βουλή πράγματι ενδιαφέρετα~ για τα ανθρώπινα δικαι.ώματα και δεν 
προσποι.εΙ.αι, επομένως ΤΙ λέJ;τι -δήθεν" ήταν ατυχής. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

'Ηταν στη ρ'ύμτι "(ων σxtψεων μου, κ'ύριe Πρόεδρε. Aπ.ερtφραστα, ασφαλώς να 

διαγραφεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ όπως σTlμειωθεΙ στα πρακτικά ότι ΤΙ λέξTl "δήθεν" απoΣVρεται. 

Φαντάζομαι ότι θα νπόρξουν και άλλοι ομιλTlτές επΙ του θέματος. Αν θέλετε 

να <JlJVtltoεtE .ώρα ή το θέμα να αναβλτιθεΙ για ττιν επόμετη σvνεδρια της Βουλής, 

Ο κ. ΧριστοδουλίδTlς. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΎ ΛΙΔΗΣ: 

Noμl.ζω να συνεχιστεΙ, κ'ύριe Πρ:6εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ, 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΙ : 

ΑνεξάΡΤTlτα .ου αν υπάρχουν ομιλητές τώρα, παρακαλώ να παραμεΙνει το 

θέμα στην τιμερήσια διάταςτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ασφαλώς θα παραμεΙνει. Απλώς ήθελα να δω αν θα διαx6ψoυμt tώρα. 

Ο χ. Χριστοδουλιδης. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΔΟΥ ΛIΔHI: 

Κ'ύρι.ε Πρόεδρε, κ'ύριοι συνάδελφοι, 

Νομ!.ζω ότι θα ήταν πολύ δ'ύσχολο για τον οποιοδήποτε Βουλεvtή σήμερα, 

διαβάζοντας στην ημερήσι.α διάταξτι το θέμα περΙ I Μαλλουρή, να υπονοήσει ότι θα 

μπoΡOiισε να εξελιχθεί σε μι.α τέτοι.α πολύ σοβαρή ομιλΙΟ. Ομιλια που ενώ στόχευε 
στη δικα(ωση κάποιου αδικηθέντος, ομιλια που ενώ φαινόταν να στηριζεται πόνω 
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σtη λήθη .ου παρελθόντος, oμ~λΙα που ήΊον γεμάτη με έκκληση να παύσει επιτέλους 

να EΠΙχρ<lτεΙ το μίσος, στο τέλος, κατά τη γνώμη μου, αυτή 11 {.δια 11 ομιλία ή.αν 
γεμάτη από. Τι άφτινε να 'Y011θtΙ. τέτοιο έντονο μΙσός προς ορισμένη μερl.δσ. 101.1 λαοU. 
που θα έλΕγα ότι μάλλον υποβοηθό. την κατάσταση "{ης συνέχισης τέτοιος έVΤO'V1]ς 

αvtLπαράθeσης ανάμεσα στον κυπριακό λα.ό. 

Εκτός, λέω, αν ο XUQLoς σκοπός της ομιλίας .01.1 συνάδελφο" Πouρyoυριδ" 
ήταν κάποι.ας μoρqτης εξομολόγηση, διότι αναφέρθηκε βασιχlι σε προσωπικά .0\1 

θέματα. Εκτός αν θέλει να αφήσει σε χάποι.ους να νοηθεί ότι είναι μια μορφή άφεσης 

αμαρτιών για κάτι που πιθανό να νομιζει τον εαυτό του ότι εuθUνεται. για xlItt που 
πιθανό άλλοι να θεωρούν τον κύριο ΠουργουρΙδη ως ένοχο. Το θέμα δεν παύει από 

του να Είναι "Η ακύρωση 'tQ'U διορισμού Ίου ΑρχψανδρΙτη MαλλOUΡήM. 

Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε. XUQLOL σuνάδελφoι, να έχω έντονες, εντονό
τατες αμφιβολι.eς αν ο χ. Μαλλουρής διορίστηκε. Εξ όσων γνωρ{ζω και από όλα "{α 

σtOΙXε(α τα οποία μπόρεσα να σνΥκεντρώσω, κανένας eπ{.σημoς διορισμός του κ. 

Μαλλουρή δεν εΕχε γίνει. Ο κ. MαλλoUΡής ήλθε στην Κύπρο πράγμα'tι με πρόσκληση 

του Αρχιεπιοκόπο)) της Κ'ίιπρου. Πράγματι ο αρχιεπΙοκοπος "{ον προόριζε για τη 

θέση 'tO)) ΔΙεuθuvtή θρησκευτικής Διαφώτισης της Εθνικής ΦρoUΡΆς και πράγματι ο 
αρχιεπΙΟΚοπος εΕχε ζητήσει τη γνώμη του Υπουργο'ίι Άμυνας. Πράγματι ο κ. 

Μαλλουρής είχε μια επαφή με τον Υπουργό, ο Υπουργός όμως εξ όσων Υνωρ{ζουμε 

όλοι δέχιται .ον οποιοδήποτε στο γραφεΙΟ "{ου. Έχω "{η δι.αβεβαιωση όtι μια τέtoια 

επαφή εΙχε γί.νει με τον κ. MαλλoUΡή. ο οποίος σuνoδεuόταν από κόποιο ο οπο(ος 

είναι ακόμα άγνωστος. Δεν έχει κατ' εμένα καμι.ό. σημασία αυτό. Σήμερα στην 

Εθνι.κή Φρουρά υπάρχει Διεuθuvtής θρησκευηκής Διαφώτισης και είναι κληρικός 

από τον οπο(ο όλοι είμαστε ευχαριστημένοι για "{ο ρόλο πο" πρέπει να επηελεΙ στην 

Εθνική ΦρouρΆ. Τα καθήκοντα "{ου Διευθννtτi, εξ όσων γνωρΙζο"με, είναι καθαρά 

θρησκευτικά μεν αλλά "{υπικά. ΕκεΙ όπο" η Εθνική Φρο"ρά αισθάνιται την ανόΥχη 

βελτιωμένης θρησκεuτικής διαφώτισης κανένας από "{ους ιεράρχες της Kimρoυ δεν 

έχει ως τώρα αρνηθεΙ, και εΙναι γνωστή η συμμεtοχή και επισκόπων και το" ίδιο" 

tO" αρχιεπισκόπου στην τέλεση διάφορων θρησκευτικών λει'tουρΥιών για τους στρα
.ιώτες μας. 

Αν είναι ο κ. Μαλλουρής ο πιο μορφωμtνος κληρικός, θεωρώ τον εαutό μο)) 

αναρμόδιο, δεν ξέρω, δεν αμφισβη'tώ αλλά δεν μπορώ να πω ότι είναι ο πιο μορφω

μένος. Όλοι πρέπει να ξέρo"μt ότι είναι αρκεtά μορφωμένος. 

Τώρα καtά την περίοδο του 1973 ti'tav βοηθός του Γενναδίου. Όπως ακουσαμε 
από τον κ. Πoυργoυρtδη έπραξε εκείνο που έπρεπε να πράξει ο καθένας. Να ακολο,,

θήσει, να υπακούσει στη θέση την πολιτική, θρησκεuτική ή εθνική του προΊ:σταμένου 

το", του Επισκόπο" της Πάφου. 

Εγώ διαφωνώ ότι ο καθένας εΙτε κληρικός, εΙτε στρατιωτικός, είτε πολίτης ή 

οποιοσδήποτε πρέπει απαραιτήτως να ακολουθεί τη στάση το" πρo'ίσtαμtνoυ του. 

Και εξάλλου ο ίδιος ο προ'ίστάμενός του, όπως και οι άλλοι τρεις μητροπολΙτες, δεν 

ακολοΟΟησαν τη στάση του προ'ίσταμένου τους, το" αείμνηστου Αρχιεπισκόπου 

Μακαρίο", 
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Αν Ο κ. Μαλλουρ'ής μπορεΙ να εξιλεωθε( σήμερα, επειδή έκαμε εχεΙνο που 

~καμε παραμένοvtας πιστός στον προχαθήμενό ΤΟ", αν δεχτούμε, λέω, αυτή τη φιλο· 

σoφLα τότε ο προχαθήμενός του και οι άλλοι δυο επΙσκοποι με τη στάση τouς που 

προκάλεσαν κατάσταση εμφύλιου πολέμον στην Κύπρο ·όσοι ζούσαν στην Κύπρο το 

ξέρονν όσοι δεν ζούσαν όφειλαν νομΙζω να το ξέρονν· φάνηκαν άπιστοι στη φιλο

σοφΙα με την οποΙα θέλει να δικαιολογήσει ο κ. Πονργουριδης τον κ. Mαλλoνρiι. 

Η καθα1Qεση το" Μακαρι.ον εΙχε ovoμασl.α στην Κύπρο. Ονομάστηκε 

"θρησκευτικό εκκλησιαστικό πραξικόπημα". Ήταν προοΙμιο της επόμενης φόσης, 

το" ένοπλου στασιαστικού πραξικοπ'ήματος ενάνηα στη νόμιμη κυβέρνηση του 

Μαχαρι.ο". Έτσι θεωρήθηκε από την ιστOΡl.α, έτσι θεωρήθηκε από το λαό, και η 

μνήμη των τριών επισκόπων βαρύνεται στη εκτΙμηση του λαού με το εκκλησιαστικό 

πραξικόπημα. 

Εξ όσων εμεΙς YVOOQU;OUμE, όπως λεν οι tδι,oι οι άνθρωποι που ζούσαν στην 

Πάφο, ο Μαλλονρής θεωρεΙται ο πνε"ματικός καθοδηγητής, πιθανό και λόγω 

πρoσόvtων, λόγω μόρφωσης, λόγω ικανοτήτων, ο πνευματικός καθoδηyηtής το\! 

ΓενναδΙου. Έτσι εθεωρεΙτο ο Μαλλουρής. Και amo' που γνώριζαν την κατάσταση 
λένε ότι ε(ναι ο Μαλλουρής -να μου επιτρέψετε να χρησιμοποιήσω τη λέξη, κύριε 

Πρόεδρε- πο" καθοδηγούσε το "γεΡOVΤΆXo~ Γεννάδιο. Δηλαδή ιιπ-άρχει έντονη η 

πεποΙθηση ότι ο πνευματικός ηγέτης του εκκλησιαστικού πραξικοπήματος ήταν ο 

ΑρχιμανδρΙτης κ. Μαλλουρής. 

Τώρα αναφορικά με το ΑΚΕΛ θα το θεωρούσα πολύ τιμητικό, αν οι μόνοι που 

αντέδρασαν στη φημολογ(α περΙ πρόσληψης του Μαλλουρή στο αξtωμα του Διευ

θυντή θρησκευτικής Διαφώτισης στην Εθνική Φρονρά, είναι ακριβώς εκε(να τα 

δεκαοκ:τάχρονα παιδιό που κάποτε το 1974, στις 15 του Ιούλη, οδηγήθηκαν στη 
σφαγή και ouvttAeoov και αυτοΙ άθελά τους στην καταστροφή της Κύπρου. θα ήταν 

ο σποΟΟαιότερος λόγος -αν αληθεΟΟνν τα περί Μαλλονρή- αν ο Μαλλουρής ήταν ο 

ηγέτης του εκκλησιαστικού πραξικοπήματος. και αν μόνο το ΑΚΕΛ αντιτάχθηκε, θα 

'ταν άχρσ. τιμή για το ΑΚΕΛ. Εξ όσων yvωρ(.ζω δεν είναι μόνο το ΑΚΕΛ που αντ .... 
τάχθηκε. Και το ΔΗΚΟ αντιτάχθηκε και η ΕΔΕΚ αντιτάχθηκε και εκατοντόδες 

άνθρωποι, άνθρωποι που ανήχονν όχι σε α"τό το χώρο που διενήργησε το πραξικό

πημα. AvtLtdxθτrxov όλοι στην πιθανότητα πρόσληψης του ΑρχιμανδρΙτη Μαλλουρ'ή 

στην Εθνική Φρουρά. 

θεωρώ κάπως όχι σοβαρό το λεγόμενο ότι όποτε φταρνιζεται ή "φτερνατζΙ. 

ζετα~" το ΑΚΕΛ, οι Υπουργο( της Κυβέρνησης Βασιλείου "Cρtχονν και κάμνονν "Cou 
τα κελtύσματα. Αυτό, για όλους εμάς που κα"Cοικούμι στην Κύπρο πράγματι δεν 

υπάρχει. 

ο σκοπός της ενότητας. Η ενότητα εΙναι στα λόγια που επιδιώκεται; Ακρά

δαντα πιστεύω ότι "CO ΑΚΕΛ έχει αποδειξει ότ~ επι.δι.ώχει την ενότητα στην πράξη. 
Δεν ε'να~ της σημερινής ημl:ρας, κύριε Πρόεδρε, να ξαναεπαναλάβουμε εκείνες τις 

αρχές που κατά τη γνώμη tou ΑΚΕΛ πρέπει να βαoιl;oνν και να στηρΙΙ;ονν την 
ενότητα. 

Όσον αφορά το δικαΙωμα της μεLOψηφισ.ς να tXEL τη ΥΥώμη της, εΙναι σεβαστό. 
Το"λάχιστον εμεΙς του ΑΚΕΛ πάντοτε αVΉxαμε στη μεt.σψηφ(α. Δεν εΙχαμε, 

δυστvx.ώς νομιζω γ~α μας, και δυΣΤUΧώς για τον xuπριαx6 λαό δεν είχαμε ακόμα τη 

, 
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δuνατότητα να χερδΙΟουμε την πλεισψηφια. καιτοτε θα το πεroxουμε , πισtΕUΩ. Άρα 
ξέροιιμε χαι πονούμε "ςη μει.oψηφl.α και αyωνιζόμασtε νάναι πάπο.ε σεβαστές οι 
απόψεις και ιδι.αΕτερα τα διχαι.ώμαtα της μtΙOψηφl.ας. Eμεt.ς αγωνιζόμαστε για να 
εΙναι σεβασ'tά τα δικαιώματα των μειοψηφιών. που, δuσroxώς, και πολιηχά πoλλtς 

φορές καταπιέζονται. Έχουμε πολίι πρόσφατα παραδεΙγμα1"Ο. πάλι όμως δεν εΙvαι 
του θιματος χι έτσι δε θα αναφερθώ σΙ αυτά. Eπoμtνως σεβαστή τι γνώμη της μtLOψη

φ(.ας, χι εμε(ς πισtεύω δώσαμε και μάχες για να δι.ατηρεΙ ο κttθt Κύπριος το 
διχα[ωμα να έχει .ην άπΟψή του, φtάνει αυτη τι άπσψή του να μην ξεπερνά εκεΙνο 

ΠΩ\! ε(vαι χαθι.ερωμένο χοι θεωρε(ται όριο, "{ουλάχιοτον, νομιμότητας. 

Τώρα. χύρι.ε Πρόεδρε, πράγματι uπoδtUio'tt στο συνάδελφο πρoηyoυΜΈVΩς όη 
ξέφυγε κάπως. Αλλά δεν μπορώ να αφήσω απαρατήρητο το ότι όποτε μιλά ο ΣUΝΆ~ 
δελφος ΠOUQΎouρtδης, τον ΟΠΟι.ο εκτιμώ αφάνταστα -χαι εΙναι γνωστό σε όλους 
εμάς τους Βουλευτές και της Aρι.σtερός και .ων άλλων παρατάξεων- όΠΟΤΕ πα!.ρνει 

το λόγο ο Χ. ΠouργOUΡ(.δης nQWL να περ~μένoυμe κάτι για το ΑΚΕΛ, κάτι για τον 
κομμουνισμό. Έτσι το περιμtναμε. θυμήθηκε το Στάλιν, τον Πολ Ποτ και oρι,σμtνoι 

σuνάδeλφoι διερωτήθηκαν ποιος ήταν αmός ο Πολ Ποτ. EUΤUΧώς που μας εΙΠε ο 
κ. ΠoυργoΊ.IQ(.δης όη ~ταν ο ηγέτης των ερυθρών Χμαίρ. Πράγματι ο Πολ Ποτ βαρύ

νεται με ΕΚατOVtάδες ΕΚτελέσεις. θυμήθηκε τον Tσαouσfσκoυ, τη ΣΕΚΙΟ\ΙQιτάτε 
ξέχασε σήμερα -είμαι βέβαιος ότι σ~επόμ.εvil τO\J ομιλια θα τη θυμηθεί- το Χόνεκερ, 

το Σάνταμ και τον Γκαvτάφι. 

Το ΑΚΕΛ χαμιά σχέση μ' amoUς δεν εΙχε, δεν έχει. Δε βαρεθΤΡιαμε να δι.ακη
ρύπουμε ότι oυδtπoτε εμεις, η Αριστερά, είμαστε αmό που ονομόζε1ε Σταλινιστές 

στην Κύπρο. Είμαστε από τους πρώτους που καταδικάσαμε τα eyχλ~ματα όχι μόνο 

του Στάλιν, όχι μόνο του Πολ Ποτ, όχι μόνο του Τσαουσέσκου. Τα καταδικάσαμε 
και τα καταδικάζουμε. Αφήσαμε ορισμένα ονόματα όμως πίσω χαι για χάριν της 
ιστορίας χαι για ίση αντιμετώπιση θα aviφEQ<1 και τα εγκλ~ματα του ΠινoσLέ στη 

Xιλ~ -πρώτη φορά άκουσα ότι ο συνάδελφος είχε πάει εχε1, ΤΟ ΕΚτιμώ, το χαιρετιζω 
αmό. Btβαια είχε πάει για να διερεVΝΉΣΕι τη δολοφονια του Aγιέvτε χαι όχι του 

Πινοσιέ -ο ΠινoσLέ ακόμα ζε~- του Φράνν.ο, '(ου Σαλαζάρ. για να μην πάμε στο 

μαχρύ χατάλογο του φασισμού, της δι.χτατορΙΟς. να μην έλθουμε στην Ελλάδα με 

την 21'1 του Απρίλη, χτλ., να μην έλθουμε στην Κύπρο, αλλά, δυσι:υχώς, αναφέρο
ντες πάντοτε φασισμό και δικτα'(ορια στο σπίτι του κριμασμ!νου Μγεται να μη 

μιλούμε για σχοινΙ Αλλά πώς να μη μιλήσουμε; Όταν μιλούμε για φασισμό χαι 

δικτατορια, ο κυπριακός λαός μονομιάς φιρνει στο νου του μια ημεΡOμηνLα, τη 15'1 
του Ιούλη του '74 όπως και τις ΠΡΟτιΥούμενες που οδήγησαν ο' αmή την χατάσι:αση. 
ΤΟ ΑΚΕΛ την καταδΙκασε χαι αγωνιστηκε ενάντια σ' αυtή τη φασισι:ική δικτατορια. 

Έδωσε εκατόμβες θυσιών. Αν ήταν το ΑΚΕΛ στη ΡωσΙα, τη Σοβιεηκή Ένωση τότε, 

ή στη Ρουμανια του Τσαουσέσκου ακράδαντα είμαι πεπεισμ1:νος ό·Η τα μέλη του κι 

εκεΙ θα αyωνί!;ovταν ενάντια στη δικτατορια, ενάντια στο φασισμό. 

Έτσι θα παρακαλούσα για τελευταLα φορά. μη σvνδυάζεtαι παντού χαι 
πάντοτε ης ατασθαλιες, τα eyχλήματα κυβερνώντων ΕΚτός της Κύπρου με το ΑΚΕΛ, 

διόη το ΑΚΕΛ ouδbtoτε θα συνδυάσει τα εγκλήματα φασιστών του δεξιού χώρου με 

τη δεξιά παράταξη της Κίιπρου είτε με το Δημοκραηκό Κόμμα που ανήκει σι:ο 

Κέντρο αλλά είναι δεξιά. είτε το Δημοκρατιχό ΣνναΥερμό, που είναι" κυπ:ρι.αχή 
δεξιά. ΔΡ.ν μπορεΙ να μιλούμε ότι ο κ. Κληρίδης είναι ο lωανν(δης ή ο Παπαδό
πουλος ή ο Γιαννής του Κωστή. Και ιστορικό λάθος είναι και λάθος εΙναι απ' όλες 
ης απόψεις. 
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Eπoμl:νως μιλάτε αν θέλετε για το Στάλιν' oUΔε(ς φθόνος, αλλά το Xρι.στόφt.α 

και το ΑΚΕΛ αφήστε "tOuς ήΣΝXOUς. Kριηκάρttέ τους για την πολιτική "(ους, ΎΙΟ την 

εξηντάxρovτι ισtOΡ(.α 'tou κόμματός "(ους σtην Κύπρο. Bρtσtε τα, αν υπάρχουν. το 
eyxλήματα 101) ΑΚΕΛ εVΌντι.α στον ΚUΠρι.αxό λαό χαι αν οι ηytτ"ες μας Παπα1ω

άvvoυ Τι ΧΡLO"'fόφιας μας απoδείξεtε ότι βαQύvovτ:OΙ με εΥχλήμ«το. εμείς ΠQώtOΙ θα 

τους καθαιρέσουμε και θα τους τιμωρτ1οουμι. Αλλά δε θα βQr;Ιτε bIόtL δεν υπάρχουν. 

Λάθ'η \ιπόρχουν από το ΑΚΕΛ. Μόνο σας παρακαλώ. για να μ\1ν οξύνουμε πόντοτε 

ης σννεδQιό.σεις της Βουλής από το MαλλoUΡΉ μέχρι "(ον Πσλ ΠΟ"", δεν UπdρχEL 

λόγος να μας βαρύνetε με χά'Η που δε βαρύνεται oirte η σuνειδησή μας. oύ'tε τι ιmo
ρική μας tωή ούτε η ιστορική μας πρoσφoρd ο' αυτό τον τόπο. 

ΈΥινΙ!: η παρατήρηση για τη Βουλή. Πισtεύω αχράδανtα 6η 11 ΚιΙπριοκή Βουλή 
αγωνι!;εtOΙ, και το έχει aπoδείξει. γι.α τα ανθρώπινα δικαιωματα και ήταν σωcπό· 

τοτη η παρέμβαση του προέδρου της Βοuλής μας. 

ΚλεΙνοντας το θέμα Μαλλουρ'ή, ορθώς πιστεύω πως ο πΜov αρμόδι.ος, ο 

Υπουργός Άμυνας, επειδή η θέση Ίου Διευθυντή εΙνα~ OQyαν~κή θέση σtην Εθνική 

Φρουρά. ορθόΊαΊα δεν προσέλαβε Ίον κύριο Μαλλουρή, Ίον οποΙΟ προσωπικά δε 

-γνωρ(tω. Αν toν πρoσλάμβ<ι.νe, ΊΟ μήννμα που θα πήyα~νe σtOν κόσμο εΙνα~ όη 

αυtός ο ΟΠΟιος καΊηΥορεΙ.αι ως πνευμαηκός χαθοδηγητης Ίου εκχληοι.ασηκο'ύ 

πραξιχοπήμαΊος -βρΙΟΚεΊαι εκΊός Kώtρoυ Ίώρα και εQΎά!;nαι r.πιtυχέσταΊα. προσ. 

λαμβ6:νn:αι, χαι αυtό ως ΕΠιστέγασμα της τόΊε συμπερl.φOQό:ς Ίου -δεν ξέρω, μπορεΙ 

να μεtανόησε. δεν εΙχε βήμα, δεν Ίον άχουσα από 10 βήμα να δεΙχνe~ ότι tητά άφεση 

αμαρηών ή να λέγει ό~ι έχαμε λάθος και επιβρoβeύε'tαι τοποθετούμενος στη θέση 

του θρησχευtιXO'ύ χαθοδl1Υ11τη των δeχo.oxΊάχρoνων παιδιών της Εθνιχής ΦQoυράς. 

Η αντιδρασrι όχι μόνο από το ΑΚΕλ, όχι μόνο από ΊΟ ΔΗΚΟ. όχ~ μόνο από 

την ΕΔΕΚ αλλά από Ίον κόσμο. από η,ς εκατοντάδες ~Lς oικO'ytνeιες Ίων σκΟΊω

μένων του πραξιχοπήμαΊος. ης χιλιάδες των θυμάτων Ίης προδοσ(ας, πLσtΕUΩ θα 

ήταν έντονη. Γι' αυtό πολύ ορθά πισtεύω ο Υπουργός ενήργησΕ, όπως eνήρyτισε. 

Eυχαρισtώ, κ'ύρι.ε ΠρόΕδΡΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρατο'ύ δώσω το λόγο σtOν επόμΕνο ομιλητή θα ήθελα να προβώ σε μια διόρ· 

θωση αναφορικό με την Ίελeυταισ. ομιλία. 

ΟΙ σχέσεις μεΊαξ'ύ επισχόπων χαι αρχιεπισκόπου δεν ΕΙναι οι (διες με τη σχέση 

επισκόπου χαι των υπόλοι.πων κληρικών που umtQnouv χάΊω απ' αυtόν. Οι 

επLσκoπoι ΕΙναι Ισοι με τον αρχιεπΙΟΚοπο όσον αφ0ρ6. θέμαΊα που εμπl.πτoυν στην 

αρμοδιότηΊα της Ιεράς Συνόδου χαι eπoμtνως ο όρος που ΧQT1σιμοποιησαtε ότι η 

απόφαση της Ιεράς Συνόδου, με την ΟΠΟιο. μπoρeΙ να διαφωνο'ύμε, ήταν πραξιχό. 

πημα, δεν εuoταθεΙ, YLatL εΙχε αρμoδιότηtα η Ιερά Σ'ύνοδος να αποφασισει ιπΙ του 
θέματος. Αν χαλώς ή χαχώς αιιοφ6.σιοε αυtό ΕΙναι άλλο θtμα, αλλά εΙχε νομική 

αρμοδιότητα και ούτε χαι ο Αρχιεπίσκοπος Mαιι:άQι.oς δεν αμφισβήτησε τη νομική 

αρμοδιότητα της Ιεράς Συνόδου να απoφασισtι. Αμφισβήτησε την ορθότηΊα της 

aπόφασης' λαμβανoμtνων υπόψτι των Κανονισμών της Ιεράς ... 
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Δ. ΧΡΙΣΊΌΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. επί του θέματος αυτού που avaqreρott; Στη σuνεΙ· 

δηση ΤΟ" "υπριαχου λαού έΧΕΙ επικρατησει ο όρος "ΕXκληOΙOσtιx6 πραξιχόπημα
Μ

• 

Τώρα αν ο κυπριακός λαός που δεν κατέχει τα νομικό και τα θρησκευηκά κάπο" 

κάμvtL λόθος, ίσως να είναι έ-ι:οι. Αλλά είναι όQoς "(ον οπο(ο απoφ{tσιoε και έδωσε ο 

'Κυπριακός λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δεν αναφtρoμαι στη συνε(δηση του λοο". Αναφέρομαι απλώς ό.ι σύμφωνα με 

τους κανόνες της Ι.διας της Εκκλησίας είχε αρμοδιότητα 11 Ιερά Σύνοδος. Το δLOμφι.
σβητούμενο είναι αν ενήργησαν καλή τη π(σtEΙ κοι αν τι απόφασή τους τl'tav 

σύμφωνη με τους κανόνες της Εκκλησίας. 

Ο Χ. Τάσσος nMαMπouAoς και στη συνέχεια ο κ. Πρέvtζας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αν μου EΠιτρtπετε από τη θέση μου. xUρLt. Πρόεδρε. 

Η παράκλησή μου είναι -αρκετές παρεκβόσει.ς σε ΕΜμα'tΟ άσχετα με το O1.!ζTItOu.. 

μενο θέμα έχουν γίνει, μερικές "Lς UΠoδε[.ξεΤE- να μην κάνουμε και νέα παρtκβαση 

tώρo περΙ tQU Εκχλησιασηκο"ύ Δ~καΙOυ, γιατί θα σας έλεγα ότι μετά από τη λεγό

μενη Σ'ύνοδο ·κα~ ~ταν η λεγόμενη Ιερά Σύνοδος των τρLών. ακολο"ύθησε η Υπερ.

τάτη, δεν έχω ειδικότη"(α στο Eκκλησμxσrικό Δίκαιο, που και εκείνη σ"ύμφωνα με το 

Εκκλησιαστικό Δίκαιο έχει δικαίωμα να κρίνtι τις πράξεις των τοπικών σvνόδων. 

Και ο όρος όη ήταν υποβολιμαία η ενέργεια των τριών κατά του Μακαρίου κα~ ότι 

ήταν εκκλησιασrικό πραξικόπημα περιέχεται στην απόφαση της Μείζονος και Υπερ-. 

τάτης Συνόδου. 

Ε[:π:α να. σας παρακαλtσω να μη γίνουν παρεχβό.σεις και είμαι ένοχος του 

ιδίου σφάλματος. Ας μην μπο"ύμε σ' αυτά τα εκκλησιαστικά θέματα, γιατί νομίζω δε 

θα tχotJμε καιρό να καλύψουμε τα άλλα σοβαρά θέματα που είναι στο Κεφάλαιο Δ' . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ναι, κ"ύρι.ε Πρόεδρε, το ίδιο περl.πoυ ήθελα να θ(ξω κι εγώ με αυτό που έθιξε ο 

κ. Παπαδόπουλος, να πω δηλαδή ότι η τελική νομική ρύθμιση του ζητήματος ήταν η 

διευθέτηση που έγινε από τη Μείζονα και YxeQteλτ'j Σ"ύνοδο η οποία βεβαι.ως δεν τη 

χαρακτήρισε πραξικόπημα, αλλά χαρακτηρισε σuνωμoσtα και τυρεία αυτό που 

έκαμαν οι τρεις Μητροπολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε δμχφωνώ με το τι αποφάσισε η Υπεeτελής Σύνοδος, η οποια κατά την 

άποψή μου είχε .0 ρόλο εφετεΙΟυ σε απόφαση κατώτερου οργάνου, το οποίο είχε 

δικαιωμα να αποφασίσει. Αν καλώς ή κακώς αποφάσισε, έντιμα ή μη έντιμα, αυτό 

είναι dλλo θέμα. 

Ο κ. Κασουλιδης. 
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r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Kύρ~ε Πρόεδρε και κύριοι σuνάδελφoι, 

Παίρνω σήμερα το λόγο, Υι.ατΙ θα απουοιόζω στις επόμενες συνεδρΙες. 

Δεν ανέρχομαι στο βήμα για να ριξω περισσότερο λάδι στl1 φωτι.ό:. OVtE 
πιστεύω ότι το θέμα αυτό είναι θέμα, Υι.α να προκαλέσει αγΣLπαρόθEOTj με-ταξύ των 

πλευρών της Βουλής. Και πιστε\lω ότι οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, όπως εlπε και ο 

σννάδελφος Xριστoδoυλtδης μετά, όχι στην αρχή των όσων έχει αναφέρει, -yνωQE· 

ζouν πλτjρως το συνάδελφο -δεν ανέβηκα στο βήμα 'για να '(ου χάμω το δικη)'όρο

.ον γνωρίζουν πλήρως και τον τρόπο με τον οποίο μLλό και θttει "{ι.ς απόψεις του 

και δεν ήταν για να θέσει -τις απόψεις με μορφή μ(.σOuς και αvι:ι.πaράθεσης, όπως 

αρχικά είχε λεχθεΙ Ακριβώς μόνος σας 10 eIπate ότι τον γνωρί!;εtε πολ" χαλά επί 
τou θέματος ο\Πο'ύ. 

Όμως με κάθε διάθεση φιλικής σuζήtησης, θα τΊθελα να μου επιtρtψετε να 

ξεχαθαρΙσω κάτι προτού μπω και στl1ν ουσία του θέμα1ος με λίγα λόγια. δε θέλω να 

μιλήσω πολύ. Αν 11 δική σας πλευρά έχει υπόψη της οποιοδήποτε κείμενο, οποιαδή
ποτε επίσημη πολιτική τoπoθtττιση, οποιαδήποτε δήλωση πολιτικού τιΥέττι ή OnOι.ou

δήποτε όλλου του Δημοκρατικού Συναγερμού ο οποίος οποτεδήποτε τάxθτrxε υπέρ 

καθεστώτων που ανήκουν, όπως εΙΠατε, στους δεξιούς χώρους τύπου Πινoσιi, 

τύποιι ΦράΝΧο ή της ελλτιvικής χούντας, εvxαρισtως να τα παραθέ<Jε'tε και τόΤΕ θα 

δεχθώ ότι έχετε δικαιο. Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω, και το λέω, δεν μπορεί τι 

δική σας πλειΙρά οποιαδήποτε δΙοάθεση και αν έχΕι και για ενότητα και για συναίνεση 

και για εθνική ομαψυχια ποτέ να μτιν προσάπτει στο ΑΚΕΛ τη δt.άπραξτι, ότι 

διέπραπε κατ' επανάληψη το σφάλμα προ της πτώσης των δικτατορικών καθε

στώτων του "παρκτού σοσιαλισμού, να μας ιIπoδεικν\ιeι τα καθεστώτα αUtά σαν 

μοντέλα, ζητώντας από τον ΚιΙπριαχό λαό να πεισθεΙ να συμφωνήσει με τις απόψεις 

του, γtα να εφαρμootεΙ και εδώ στην Κύπρο κάποτε κάποιο καθεστώς υπαρκτού 

σοσιαλισμού. Από αUtό το διχα(ωμα, αUtό να το αναφέρομΕ. oUΔέπoτε θα παραιτη

θούμε. Γιατ' δΕ θυμούμαι οποιοδήποτε τιγέτη. οποιαδήποτε επ(.σημτι πολιτική τοπο

θέtτιση από πλευράς ΑΚΕΛ κατά τη δι.ό.ρχεια π.χ. ποιι βρισκόταν στην εξOUΣΙα ο κ. 

Τσαουσέχου -εκτός ΙΟως τον τελεvtαω καιρό προ της πtώσης tOu- κατά την οπο(α 

να βγήκε οποιαδήΠΟΤΕ ανακοίνωση καταδικαστική των μεθόδων του καθεστώτος του 

από ττι δική σας πλευρά. Ουδέποτε θυμούμαι τέτοιο πράγμα. 

ΒεβαΙως ο κ. Χριστόφιας, όπως έχετε αναφερθεί και εσεΙς αγαπητοί μου συνά

δελφοι εδώ. δεν μ.πoQεΙτε να κατηΥορτιθεΙΤΕ ότι ιΙποστηριξατε ποτέ σας είτε το 

Στάλιν είτε OΠOι.ouσδήΠOΤE άλλouς στους OΠOωUς έχουμε αναφερθεί. Μπορώ όμως 

να σας παρουσιάσω κείμενα -και τα έχω. πριν λίγο καLQό διόβαζα κάποιο βιβλΙΟ

το" προηγούμενοιΙ, το" μακαρίτη και αείμνηστου προκατόχου του κ. Χριοτόφι.α, με 

τα οποια στο παρΕλθόν. όταν ήταν ΓΕνικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ, εκθειαt;ε το 

Στάλιν. 'Eσtω χαι αν κατόπιν κάματε ... 

Τα έχω κ. Αριστοφάνη και μπορώ να σας τα παροuoιάσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Κύριε BoυΛΕUτή, θα αναγκαστώ να σας διακόψω. Δεν είναι αm:ό το θέμα πο\! 
συζητούμε. 
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r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Επειδή λέχθηκαν, κύριε Πρόεδρε .. , 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Eπtιδή λέχθηκαν. αλλά επειδή ο ένας λέγει Χά1Ι και ο ό:λλος nρoσθtttL χάη, 
βγαίνουμε από 10 θέμα μας. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Μάλιστα. Προχωρώ στο θέμα. 

Εισέρχομαι στο θέμα τον κ. Μαλλουρή. Εγώ θα <teQI.OQLotili μΌVo σ' ένα απλό 
σημεΙΟ. Κατά xό~ έχει λεχθεΙ από όλες τις πλιυρές ναι στην ενότητα και εΙναι 
αποδεχτοΙ όλοι σtην ενότητα του λαού, ΕΚtός από τους αμετανόητους. Αυτός ο 

άνθρωπος πο'\! ονομάζε'tQΙ Ιωάννης Μαλλονρής, τον οποΙΟ naρouowoate και 
xaQxαtTlQLoate: σαν τον πνtuμαηκ6 ε~νε"σtτi του exxλTlowotLXQU 0.0 ·eyώ δε θέλω 
να νπεισέλθω. ακόμα προσέχω και τις λέξεις που λέω, για να μην προκαλέσουν οι 

λέξεις οποιαδήΠΟ'tΕ συζήτηση επΙ του εκκλησιαστικού θέμαtaς που δεν εΙναι το θέμα 

μας· και ε/.πατε ότι δε Υνωρ(.ζετε αν μετανόησε ή αν έχαμε δήλωση μεtάνοιας, αλλά 
επειδή eUtate από 'tO\J βήματος ότι ορθώς έπραξε ο Υπουργός Άμuνας. οφειλαtε 

σαν υπεΎΘUΝo χόμμα να yνωρtζttε ότι εΙνα~ το χαραχττιριστικότερο παράδειγμα 

μετανοίας ο ΑρχιμανδρΙττις Mαλλouρής, γι' αυτό και θα σας πω: Ο μακαρίτης 

Γεννόδιος προστ\λθε σε Σύνοδο γπερμεLζoνα και Υπερτελή, ανώτερτι ακόμα και της 

Mεl.ζoνoς και Υπερτελοuς Συνόδου που OU'yXό:λεσε ο Αρχιεπισχοπος Μακάριος, σε 
ΣUνoδo που σιryx6:λεσε ο νυν Aρχwτtσxoπoς Χρυσόστομος και ενώπιον αυΠις της 
Συνόδου ο μακαρίτης Γεννάδιος γονάτισε, αγαπητοΙ σuνό:δελφoι, γονότι.σε και 
ζήτησε συγχώρεση ως καλός χριστιανός για το πρόβλτιμα που προκάλεσε αυτός 
στους κόλπους ττις Εκχλτισ(.ας. 

Και oφεtλατε επίσης να Υνωρίζετε ότι, ακριβώς όπως ε(πατε, αυτός που 

τραβDίIσε το γεροντ<ΙΧο ο ΑρχιμανδρΙττις MαλλoUΡΉς ήταν αυτός που μεσολάβTlσε 

για να πεΙσει το Γεννάδιο να προσέλθει ενώπιον της YΠEQμEu;.ovoς και Υπερτελούς 

Συνόδου και ήταν ακριβώς αυτός που διαπραγματείιθτΡι.ε με τον Αρχιεπ(σκοπο 
Χρυσόστομο τ"ν όλτι δι.αδικασ(.α ΤTlς λήξης του δράματος της ΕκκλTlσtας και της 

ενότητας της ΕκκλτισΙΟς, σύμφωνα με ττι διδασκαλία του XQLOΤou. Και τι ΕκχλτισΙΟ 
μας συνενώθτικε, έδωσε τα χέρω και βρήκε tTlV πραγματική ενότητα. Και αν υπάρχει 
ένας ο οποΙΟς μπορεί να πει σήμερα κατά πόσο κάποιος ιΡιρει οποιοδήποτε αμάρ~ 

τημα στο παρελθόν που να τον εμπoδLζει να εκτελέσει τα καθήκοντα του υπεύθυνου 
της θρησκευτικής διαφώτισης της Εθνικής Φρουράς, αυτός είναι η Εκκλησία της 

Kunρou, της οποΙΟς προίσταται ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος και αυτός είναι 
που υπέδειξε και επέλεξε τον ΑρχιμανδρΙτη MαλλoUΡή για τη θtιτη αυτή. Δεν 

μποροuμε να οχυρωνόμαστε πΙσω από το γεγονός ότι δεν έγινε επίσημος διορι.σμός. 

Μάλιστα, δε δημoσιιiιτηxε στην Eφτιμερtδα της κυβέρνησης ο δι.ορι.σμός του Αρχι.

μανδρΙτη MαλλoUΡή, όμως υπάρχουν δηλώσει.ς του Aρxwτl.OXόπou επισ"μες ότι ο 

Υπουργός Άμυνας ·και δηλώσει.ς και του Ι.δι.ου του YπouQΎoU Άμυνας, διότι θα 
έλθω και σ' αυτό το σημε(ο. αποφάσισε το διορισμό του Aρχιμανδρtτη Mαλλouρτi 

και ο Υπουργός Άμυνας συνόδευσε τον Αρχιμανδρίτη Μαλλουρή στο γραφεΙΟ του 

Στρατηγοι, Μαρκόπουλου, ο οποίος τον ΣUΝΕXάρTl όταν ο Αρχιμανδρίτης 

Μαλ.λουρής δήλωσε στον Αρχηγό της Εθνικής ΦρoUΡΆς ποω σχέδω και ποιες 
προθέσεις εΙχε για το γραφείο εθνικοθρησκευτικής διαφώτιιτης. 
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Δε Υνωρ(ζω -εξ όσων -Υνωριζω προσωπικά. xα~ δε νομιζω ότι ο σννάδελφος 

ΠOUQΎouρi.δης τ\θελε να ξεχωοΙσει το ΑΚΕΛ στο θέμα αυτό· αλλά εξ όσων yνωQ(ζω 
προσωπικά ο ntQwo&ttρoς θόρυβος που έγινε προΤΙλθε από την πλευρά του ΑΚΕΛ 

και από την πλευρά της δ/δας ΚοχχΙνου και Ισως να προέρχεται και από άλλες 

πλευρές δικαLωμα 10" καθενός. Δεν εΙναι αυτό το θέμα το οπο(ο συζητεΙ1:αι αυτη τη 

στιγμη. Το θέμα που συζητεΙται αυτή τη σηΥμή εΙναι όη ένας YπoUQΎός της κυβέρ
νησης πήρε μια απόφαση, ιδιαΙ.ερα κατόπιν υπόδει.ξης του Αρχι.επιοχόπο" Χροοο

ατόμου. γι.α ένα διορισμό και παραδέχεται ο ιδι.ος ο ΥΠΟ"ρΥός 6tL ανακάλεσε αυτή 
την απόφαση -πaραδtxεται όη το έχαμε αu-ι:ό το ΠQάyμα- γιατί αντιλήφθηκε ex των 
υστέρων ότι ένας τέτοιος διορισμός θα προκαλούσε πρόβλημα στην Εθνιχή Φρουρά. 
Και εLπε δημόσια ο Υπουργός Άμυνας στον n'nto όη ένας τρόπος που θα προχα
λe:Ιτo πρόβλημα στην Εθνική ΦρσuρΆ θα ήταν, γιατ! απει.λήθηκι: ό'tι ορισμένοι 
επΙσημοι από χάποl.tς πλeUΡές δε θα πρoσερχόvι:ouσαν σε "{ελετές της Εθνικής 

ΦQoυράς, εφόσον θα προιξήρχε του θρησκευτικού μέρoUς ο ΑρχιμανδρΙτης 
MαλλoUΡΉς. Φανταστείτε δηλαδή, ayαπηtOt συνάδελφοι, αν Βουλευτές tOU Δημο
κρατικού Συναγερμού έπαιρναν την απόφαση ότι εφόσον ο κ. Αλωνείιτης ανήρεσε 

την απόφασή του και δε διόρισε τον ΑρχιμανδρΙτη Μαλλουρή να μην προσέρχονται 

αυτοΙ στ~ τεαιές της Εθνικής Φρouράς στ~ πΟΙες θα γινόταν κάποια θρησκεvnκή 

τελετή. Εδώ εΙναι nou τα αναμειγνύουμε και προχαλούμε προβλήμαtα στην Εθνική 
ΦρouρΆ. Η ηθική τάξη επtβαλλε όπως, εφόσον ο YπoUQYός Άμυνας πήρε μια 

απόφαση, εμμείνει στην απόφαση αυτή και όχι να την αναιρέσει, γιατί δtχθηxι πολι

ηκές πιέαιις από οπουδήποτε. Και επαναλαμβάνω, όφειλε να πράξει αutό το 

πρό:γμα γνωρ(ζοντας ποια εΙναι η ιστορία του Ιωόννη MαλλoUΡΉ, ιδιαΙτερα την 

πτυχή την οπο(α σας εΙΠα περί μετανο'ας, γιατΙ εδώ εΙναι το όλο πρόβλημα. Λέμε ότι 

εΙμαστε έτοιμοι να ξεχάσοuμε και να συΥχωρήσουμε, αλλά nOtt _ους αμεtανόητους. 

Και επαναλαμβάνω, προτού κατέβω από το βήμα, ότι δεν υπάρχει χαρακτηρι

στικότερη και πιο ζωντανή εκδήλωση μετάνοιας, θρησχεutLκής, χρηστιανικής μετά

νοι.ας, όπως την επ\β(.ιλλουν όλοι οι κανόνες της εχκλησιας, παρόμοως μι εκεΙνη 

tou πραγματικού χριστιανού όπως αmή tOU IωόΝVΗ Μαλλουρή και δι.ερωτώμαι πώς 
ανtl,λαμβάνεστε τη μετάνοια. 

Σας εuχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομιζω ότι η συf;ήτηση του θέματος θα αναβληθεΙ και θα παραμείνει το θέμα 

στην ημερήσια διάταξη για την προσεχή συνεδρία της Βοuλής. 

Στο Κεφάλαιο Β' υπάρχει σειρά νομοσχεδίων, κανονισμών και εΥΥρό:φων τα 
οποία θα κατατεθούν. Ο λόγος που άφησα το Κεφάλαw Β' ttltutaΙO είναι για να 
εισηγηθώ -όχι για να πάρετε τώρα αιτόφαση, αλλά για να πρoβληματLOtεΙτε~ ότι 
εΙναι ανάΎΧη όλα τα κατατιθέμενα νομοσχέδια να αναφέρονται ονομαστικώς και σε 
ποια Επιτροπή παραπέμπονται. Η δική μου η εισήγηση εΙναι ότι θα πρiπει 'να 
x\.tXloφoρεt tyyρoφo το οποΙΟ να δεικνύει ποια νομοσχέδια κατατίθενται, πού παρα
πέμπονται και αν Βουλευτές έχουν άλλη γνώμη ότι δηλαδή πρWι να παραπεμ
φθούν σε άλλη EπLtΡOπTι ή και σε δυο επιτροπές. Τότε, μόνο εκι( να ε-yt(ρεται σutή
τηση, για να μη χάνουμε χρόνο στο να διαβάtouμt σελlδες από νομοσχέδια. Επειδή 

όμως ο Πρόεδρος της Βοuλής λεΙΠει, και θα ή'tαν ορθότερο tO θέμα να συζηtηθεΙ 
όταν είναι εδώ ο Πρόεδρος, απλώς το θ'γω το θtμα, για να το δούμε μελλovtικά. 

Σήμερα τα νομοσχέδια που κατατίθενται θα αναΥνωσθοίιν ως συνήθως και παρα

καλώ τους έντιμους χuρΙΟυς Γραμματείς να προβούν στην ανάγνωσή τους. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περΙ ΑποφυΥής της Piιπανσης Δτιμόσ~ων Δρόμων και Δημόσιων 
Χώρων Νόμος του Ι 992. 

Kata'ttθηxe από '{ο YπouρyεΙO Σuγxoινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

παραπέμπεtαι στην Κοινοβουλευnχή Επιτροπή Σuyxoινωνιών και 'ΕρΥων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγιoμo" Νόμος (AQ. 3) του 199'2. 

Κατατέθηκε από το Yno\JgytΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται O"tTJV Κοινοβουλευτική EπLtρoπή Οικονομικών και Πρo\}πoλo~ 
Ύιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περΙ ΣυμπληρωματιχΟΟ Πρσυπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπιται στην Koινoβo"ΛΕUΤιxή Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλo
Ύισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περΙ Συμπληρωματικού ΠρoUΠO).oyιoμoίί Νόμος (Αρ. 5) '(ου 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

5) Ο περΙ ΕιδιΧΕΎΣεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμιΙΟ Aναπriιξεως) 
Νόμος (Αρ. 1) "{ου 1992. 

ΚαΤΟ1έθηκε από το ΥπουργεΙΟ Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέι.qttτα~ στην KoLνoβoultvtLXTι Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο ntQt Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσtως (ΤαμεΙο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθtνtων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεi.o Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβο"λευηκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί YπouρyεΙOυ Οικονομικών - Ε*σεις Πρώτου ΛειτoUQΎoύ Φόρου 
Πραrnθtμενης Αξιας, Ανώτερου Λειτουργού Φόρου Προσηθέμενης 

AξLας, Λειτουργού Φόρου Πρooηθtμενrις ΑξΙΟς Α', ΛειτOUQΎoύ Φόρου 
Πρoσ"θtμενης Aξlας, Βοηθού Λ,,'O\JQΊO» Φόρο" Πρoσ"θtμενης Aξlας, 
Ιης Τάξης και Βοηθού ΛειτoUΡγσiι Φόρου Προστιθέμενης ΑξΙας, 2ης 
Τάξης (Σχέδια Υπηρεσιας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηχαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

Παραπέμπονται σtην Ko~νoβo\lλε"ηxή Επιτροπή Noμ~κών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περΙ Γενικού Γραφειακο"ύ Προσωπικο"ύ • θέση Γενιχο\ι Γραφέα 

(Σχέδια Υπηρεσιας) Καvovι.σμο( του 1992. 

ΚατατέθτΡι.αν από το Yπouρ-yεΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KoινoβoυΛΕUΤιxή Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι ΠΕρ' Γενικού Βοηθητικού Προσωπικού - θέση Βοηθού ΓραφεΙΟυ 

(Σχέδι.α Yπηρεσl.ας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθτικαν από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KOινoβo"ΛΕUΤιχ'ή EπΙΤΡOπτl Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) ΟΙ περΙ Γενικού Τεχνι.χο\ι Προσωπικού - θέση Tεχvιxoύ (Σχέδι.α Υπηρε
σιας) Κανονισμοί το\) 1992. 

ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KOινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ι) Οι περί Εξωτερικής YπηρεσLας της Δημοχρατ[ας (Ειδικές Διοtάξεις) 

(TQOΠ01COιητιXOι) Κανονισμοί το" 1992. 

Kατα'(έθfpιαν από "(ο Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παραπέμπονται στην Ko~νoβoυλευτ~κή Επιτροπή Eξω.ερ~κων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) O~ περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπouργεΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλενnκή Επι.ροπή Οι.κονόμι.κων και ΠρoUπo

λογωμΟ'ύ. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) ΟΙ περΙ Κυπρι.αχού OQΎO.νισμoύ Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 
ΠειθαρχLα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κα.ατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδεf.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί 'Εξαγωγής Γεωργικών ΠΡO"ίόvtων (Τροποποιητικοί) Κανοvl.OμοΙ 
του 1992. 

ΚαΤQ'tέθηχαν από "(Ο ΥΠΟυρΥεΙΟ ΕμπορΙΟυ και Βι.ομηχανί.ας. 

ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

ΠαραπέμnOvt:QΙ στην Κοινοβονλευnχή Επιτροπή Εμπορίου και ΒωμηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Νοθε(ας ΓεωQΎΙXών Προ'ίόντων (ΤροποποιηηχοΙ) Κανονισμοί 
το" 1992. 

ΚαΤQ"fέθΤΙΚΟν από το Yπouρ-yεΙo ΕμπορΙΟυ και Βι.ομηχαν(ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ΕπΗΡΟπή EμπoρΙO'U χαι θι.ομ1JχανLας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) ΟΙ περί Μέτρων και Σταθμών (Γροποπ.οιητιχοι) Κανονισμοί "(ου 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπoUQΎεΙO Ef1ΠoρΙOυ και Bι.oμηχανtας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KOινoβo"λεu'tιX'ή EnLtΡOmI ΕμπορΙΟυ χοι Βι.ομτιχονΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 7) Οι περί κwcρι.αχών ΠρστίΙπων και Eλtyχoυ Ποιότηι:ος (ΤροποποιητικοΙ) 

(Άδειαι δLά Πρόwπα Σήματα) Κανονισμοί 10υ 1992. 

Kατατtθηxαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βι.ομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμποηαι στην Koινoβo"λεuτι.χή Επιτροπή Εμπορtoυ και θι.ομτιχανιας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περΙ Εταιρειών (Πληρωtέα Τέλη και Δικαιώμαtα) ΚανονισμοΙ tOU 
1992. 

Καtατέθηκαν από "1:0 ΥπσυργεΙο ΕμπορLoυ και θιομτιχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

παραπέμποvtαι στην Κοινοβουλευτικ", EπLtΡOπTι ΕμπορΙΟυ και θι.ομηχανΙΟς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έχtακtων υπαλ· 
λήλων στη δημόσια υπηρεσια δννόμει tO" 6.ρθρον 3(1)(α) τον πιρΙ Προσ· 
λήψεως Εκt6.κτων Υπαλλήλων (Δημοσ(.α και ExπαIδt\ltLxti YπηρεσLα) 

Νόμου toν 1985 (Αρ. 99 του Ι985). 

Κατατέθηκαν από tO ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμ.ποvtαι στην Koιvoβoυλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡ01J:πo.. 
λογισμού. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Έγγραφο πο\l αφορά την πρόσληψη έκ,ακτων \ιΠαλλήλων από ,ον ΚΟΤ 
δυνάμει το\l άρθρο\l 3(1)(α) ,0\1 περΙ Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
εις την ΥπηρεσΙαν Νομικών Προσώπων Δημοσίο\l Δικα(.ο\l Νόμο\l ,0\1 
1985 (Αρ. 169,0\1 1985). 

Κα,ατέθηκε από το Υποιιργε(.ο Eμ.πoρ(.o\l και Βι.ομηχανιας, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπε,αι στην Ko~νoβo\lλεvτική Επιτροπή O~κoνoμικών. 

Η επόμενη σuνεδQια της Βο\lλής oρU;Εται -για την προσεχή Πέμπtη την 4,00 
απOγε\lματιVΉ με ,ην ακόλo1.Jθτι ημερήσια διά,αξη, 

ΚΕΦλΛΑfO Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περΙ προυπολογισμού διό το έτος 1991 ΤΟ\l Ταμε(ο" διά ,"ην Ανέγερσιν 
Κυπριακού Μο"σεΙΟ" Νόμος το" 1991. 

2) Ο περΙ ΠΡ01Jπoλoγισμoύ ,ης Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Kύnρou 
Νόμος του 1992. 

3) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ ΑνακοιιφΙ
σεως EΚ,Oπισθένtων και Παθόντων) Νόμος (Αρ, 1) ΤΟ\l 1992. 

4) Ο Συμπληρωμαηκός (Αρ. 1) Νόμος ΤO\l περΙ Πρottπoλo-γισμOύ της Αρχής 
Ηλεκ,ρισμού Κύπρου Νόμο" ,ου 1991. 

5) Ο περ' Εμπορίας Κυπριακών ελαιοκομικών Προ'ίόντων (TραιtOΠoιη
ηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

6) Ο περί Επι,άξεως Ιδιοκτησίας για Σκοπούς Άμυνας (Προσωρινές 

Διατάξει,ς) Νόμος το" 1989. 

1) Ο περί Ποινικής Δικονομιας (Τροποποιη,ικός) (Αρ. 3) Νόμος ΤΟ\l 1991. 
(Πρόταση νόμο\l). 

8) Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και θανάτων (TΡOΠOΠOιηtικός) 
Νόμος ΤΟ\l 1992, 

9) Οι περΙ Αρχής Λιμtνων ΚύπΡΟ\l (Σχέδια και AoutoL Όροι ΥΠηρεσ(ας 
Υπαλλήλων) (ΤροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) Κανονισμοί το" 1991. 

10) Οι περΙ Λειτο\lργιας Υπηρεσίας Εκλογών (Τροποποιηηκο() ΚανονισμοΙ 
10\1 1992. 

Ι Ι) ΟΙ περΙ ΣνντάξεΩV και ΦιλoδωρημότΩV ΚαvovισμοΙ ,ο" Δήμο" 

Έ-Υκωμης το" 1992. 

12) ΟΙ περΙ Τμήματος KτηματoλOΎΙOU και Xωρoμετρtας - θtσεις AVΏ,ερo" 
Κτηματολογικού ΛεΙΤΟ-υρΥού, Κτηματολογικού ΛειτoUQΎoύ Α' (Κτηματο

λογΙο\l), Κτηματολογικού ΛεΗΟ-υρΥού Β' (Κτημα,ολογΙου), Κτηματολο

γικού AELtoUQyoiJ 1ης Τάξης (Κτηματολογ(ο\l), Κτηματολογικού 

ΛΕιτουργού 2ης Τόξης (ΚτηματολογΙΟ,,), Βοηθού Κτηματολογικού 

Λειτouρyoύ, Κτηματολογικού Λειτouρyoύ Α' (XωρoμετQίαςlXoρ'toγραφ(.αι;l 

Χωρομετρικών Yπo).oyισμΏVJΦωτoλι.θo-γραφLας) χαι Κτηματολογι.κού 

Λειτουργού Β' (X.ωρoμετρ(ας/Xαρτoγραφιαςt Χωρομετρικών Υπολ.ογι

σμών/Φωτολι.θοΥραφ(ας) (Σχέδι.σ. Υπηρεσ(ας) Κανovι.σμοΙ του 1991. 

13) O~ περΙ κ"βερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών ΓενικοΙ 
(Τροποποιητικοί) ΚανovισμοΙ του 1992. 
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14) Ο περί Κ"πρι.αχών Προwπων και ελέγχου Ποιόττιτας (Καθορισμένα 
Πρόtυπα. Δbια1:lI Ένατη Σειρά) ΚανονισμοΙ του 1991. 

15) Οι περΙ Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχα(ας Κινήσεως (ΓΡΟΠΟΠΟΙΤΙ
τικοΙ)(Αρ. 2) Κανονισμοί του 1991. 

16) Οι περΙ MεtαλλeΙων και ΛατομεΙων (fροποποιηtLΚΟΙ) Κανονισμοί του 
1991. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδιων χοι Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωtήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) " Η απόφαση yι.a ακύρωση tO\l δι.oQισμo'ύ του ΑQXLμανδρΙτη Ιω6.νντι 

Μαλλοιιρή στη θtση ΤΟ\l Vπεύθuνou για θέμαtα θρησκεuτικής Δι.aφώ
τισrις της Εθνικής Φρουράς και οι ΕUΘiινες της κUΒέρνησης γενικά και 

ε!.δικ{ι το\l Υπουργού Άμννας για 1:1}V απόφαση am:Tι πο" πλήπει την 
ενότητα του λαoύ~. 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση "(ου ΒουλειΙτη χ. Χρ. ΠOUΡγoυρ(δη). 

(19.9.1991). 

(Συνέχιση Τ11; συζήτΤ]σης). 

2) Έκθεση της ΚοινQβo"λευtLκής Επιτροπής Παιδεtας Υι.α το θέμα που 
τιτλοφορεΙ-τοι 'Ή εςαyωytj αρχαιοτήτων και οι επιπτώσεις πάνω σt'ην 

LOΤOQLKi! και πολΙ1:ιστl:κΤι μας κληρονομιό.Μ • 

(Α"τεπάΎΥελτη εξέταση με απόφαση της Eπ~τρoπής). (17.9.1991). 

3) 'Ό~ αρχαι.ολογικοΙ θτισαUΡOΙ και τι πολιτιστική κληρονομιά tης Κύπρου 

και τι ανάγκη για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξης και προσι:ασιας το"ς. 

(Eh!μα εyyρα~ν με εισήγηση tOU Βουλευτή κ. Α. ΧρΙστου nι. μέρους της 
Κοινοβουλε'υtLκής Ομάδας του ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες Δυνάμεις). 

(19.9.1991). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Πeριβάλλοvtος για το θέμα 
που πtλοφορε'tαι -Διατήρηση και πρoσtασ(α tων κτιριων της Αρχι,... 

γραμμαtεΙας" . 

(ΑυtεπάΥΥελtη εξέταση με απόφαση της Επιtροπής). (22.10.1991). 

5) 'Ή πλήρης εφαρμογή tης αρχής tης ισομισθι.ας γυναικών και ανδρών 
μtxρι το 1992 και η ανάγκη λήψης μέtρων για την προώθησή τηςΜ. 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση tOU Μέλους της Βουλής κας ΚαΙtης 
Κληριδου). (11.10.1991). 

6) 'Ή ΙΙνάγκη μελttης για tTJV πιθανότηtα συμμετοχής/εκπροσώπησης tων 
-Υυναικών Βουλευτών της κυπριακής Βουλής οε παγκόσμια συνέδρια και 
άλλες εκδηλώσεις γυναικών Boυλευtών". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση tOV Μέλους tης Βουλής κας Ρήνας 

Κατσελλή). (24.10.1991). 

7) ''Το κακό οδικό δΙκtυO της επαρχΙας Πάφου χαι η ανάγκη βελτ(ωσής tou~. 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση tOU Βουλευτή κ. Κώστα ΚωνσταvtΙνου) . 

(24.10.91). 
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8) " Η ανάγκη ανέγερστις επα:ρχών σχολικών κτιρ(ων στην πόλη και επαρχία 
Πάφου". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του ΒΟΥλευτή κ. Κώστα ΚωνσταντΙνου). 

(24.10.91). 

9) ~H ναvτιλι.αχή πολιτική της κυβέρνησης". 

(θέμα εnραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ρένου Πρtντζα). (31.10.91). 

Ο BoυλεUΤΉς του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Κ[κης Γιάγκου ζητά εκ 

μέρους της Koινoβoυλεvτικής του Ομάδας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Προβλήματα παθόντων και οικογενειών παθόντων και αγνοουμένων". 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

('Ορα λήξης. 6.47 μ.μ.) 

ΟΙ αxόλotJβo, Βουλευτές \ιπέΥQ«ψαν '(ον κατάλΟΎΟ των :π:α~ντων με (1Α.φα'η

τιχή σεΙQά:-

ΑγαπΙΟυ Γιαννάκης 

ΑΥγελίδου Κλαίρη 

Αντων(ου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙκης 

EUΘUμΙOυ Ττ'μης 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

KατσoυρLδης ΝΙκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

KληρLδoυ ΚαΙτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουχουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

ΚωνσταντΙνου Κώστας 

Λuσιώτης Λώρης 

Λuσσαρίδης Βά:σος 

Μακρίδης Ισιδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

Μιχαηλιδης θάσος 

Μιχαηλίδης ΝτΙνος 

Μουσισ'ύπας Ν'κος 

Moύσιtoς Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναΥ,δης Κίμων 

ΠαπαΥεωργ(ου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

ΠαπOQtς Αυγερινός 

ΠιποχοπΙτης Νίκος 

ΠουρΥουριδης Χρίστος 

Π ρένtζας Ννος 

Ρολάνδης Νίκος 

ΦιλΙΠΠου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοχλής 

Χρι.στοδουλιδης Δώρος 

ΧΡΙΟΤΟ\l Ανδρέας 

Χριστόφι.ας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

AντιπQόσcιmo, eQΙΙΣXeuτucΩtν Opά6c:oν 

ΩοΥι.ατζής Ιωάννης 

Καλα·~tζιάν Αράμ 
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ΠΙΝΑΚΑΙ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Στραηωτικός Ποινικός Κώδικας και 

ΔιχονομΙΟ (Γροποποιτrtιχός) Νόμος το" Ι991~ και ψήφιση ο\Πού σε 
νόμο. 

2) Έκθεση Ύια το νομοσχέδιο ~o περΙ Φρεάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
to'U 1990" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

3) Έκθεση για 1:0 νομοσχέδιο "Ο περΙ ΕΥΥραφής Οδογnαιρων (Τροποποιη
τικός) Νόμος "(ου 1991" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί XωρLων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Ταμείο Προνοως) Κανονισμοί Τσάδας του 1992" και έγκριση 
αuτών. 

5) Έκθεση yw τους Κανονισμούς "Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχ(α, Προαγωγές και Αφυπηρέτησ11) 

(Γροποποιηηχοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί το\! 1991" και tyxQLOTI αuτών. 

6) Ερωτησεις Βουλευτών (Η έλλειψη φ(!άΥματος σtOν Πεδι.αΙΟ - Τα σοβαρά 
πρoβλ~ματα που αντιμετωπιζονν τα σφαγεl.α tης "παΙθρο\l - Η ανάγκτι 
ρύθμισης των κτηνοτροφικών περιοχών - ΤΟ δικαl.ωμα χ!?1iσης κUΒΕΡVΤΙ
τ~κών αυτοκινήτων από δημόσ~oυς υπαλλήλους και ΕΚτός ωρών ερ-Υα

σιας - ΟΙ νέες κοινωνικές ανάΥχες που δT1μι.ouρyήθηxαν ένεκα της τουρ

κικής ει.σβολής). 

7) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η επέχταΟ11 των υπηρε
σιών του Κεντρικού ΣφαytΙOυ στην ύπαιθρο - ΤΟ αΙΤΤ1μα της Χωριτικής 
Αρχής ΚολοσσΙου για δι.εχδίκηση των δικαι.ωμάτων της πάνω στο Μερρά 

ΚολοσσΙου - Η κατασκευή του φράγματος του Ξυ).ούρικου - Τα διάφορα 
προβλήματα που δημι.ouρyoύvtαι κατά xαι.ρoUς στο χώρο του λιμανιού 

Λεμεσού - Το ύψος των ανισόπεδων διαβάσεων στον αυτοκινητόδρομο 
Λευχωσtας-Λεμεσoύ - Ο διορισμός βιβλιοθηχάρι.ων στα σχολεια. μt011ς 
παιδεLας - Η ιδQυση Βιομηχανικής Περι.οχής στο χώρο που πρooρG;ετo 
για την entxtaOTj ",ης Ελεύθερης Ζώνης Λάρνακας - Η συντήρηση του 
δρόμου Πελtvτρίoυ-Kάτω Αμ{.αντου - Η αντικατάσταση δενδρυλλίων 

που καταστράφηχαν από την ανομβια. - Η αντιχατάσταση του τμήματος 
του αγωγού της υδατοπρομήθειας της κοινότητας ΑγΙΟυ Ιωάννη Αγρού -
Το σχέδιο παροχής χορηγιών για την ενθάρρυνση ιδρυσης ή χαι 

επέχtασης των δρooτηQΙOTήtrov μεταποιηηκών μονάδων σε αγροηxLς 

περιοχές - Η διαπλάτuvση το\l δρόμου AxΡOΊΙVΤας-Διερώνας - Η uδaτo
προμήθεια Λουβαρά - Η .εχνοοιχονομική μελέτη για το γδαtLκό Έργο 
Καρχώ.η). 

8) AγόQεuση του Boυλ.εuτή Δ. Ηλιάδη πάνω στο θtμα "'ΙΌ μεγάλο πρόβλημα 
.ων ε-Υχλωβισμένων στα κατεχόμενα και η αντιμετώπ:t.σή tOU από tTIV 
κυπριακή χυβέρνηση" και έγκριση oμόiPωνoυ ψηφίσματος πάνω σ' αutό. 

9) Αγορεύσεις βουλευτών (Ν. Ρολάνδης, Μιχ. Κυπριανού, Αρ. ΓεωργΙΟυ 
και Π. ΠαπαΎ!ωρΥίου) πάνω στην έκθεση "θέματα (.σης κατανομής 

βαρών και ΠΡOOπtιxές του Φορέα Ισόημης Κατανομής Bαρών~ χαι 

έγκριση αυτής. 
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10) Ayόρεvση από το BoυΛΕUΤή AV'(. πωταρt πάνω στο θέμα "Τα πολλαπλά 
προβλήματα που αvτιμετωπίζoυν οι κνπριοι απόδημοι της ΝοτΙου 

AφQιχής" και παραπομπή του σττιν Koινoβoυλεvtι.xή Επιτροπή Εξωτε

ρικών. 

11) Αγορεύσεις και συζήττιση [Χρ. Πουργοuρtδτις, Δ. Χριστοδουλιδης, προε
δρεύων (l'λ. Κλτιριδης), Τ. Παπαδόπο"λος, Ρ. Πρέvτ!;ας και r . Κασο\l
λιδης] πάνω 01:0 θέμα "Η απόφαση για αχύρωση του διορισμο'ίι του Αρχι
μανδρ'τη Ιωάννη Μαλλουρή στη θέση του YπεOOuνo\l yw θέματα 
θρησκενηκής Δι.αφώησης της Εθνικής Φρo\lQάς και οι euθVνες της 

κυβέρνησης γενικά και ειδικά το\! Υπουργού Άμυνας Ύια την απόφαση 

αU'tή που πλήττει την ενότητα του λαοό". 

12) Κατάθεση ΝομοοχεδΙων. ΕΥγρό:φων και Κανονι.σμών. 

13) Eyyρaφή στο Κεφάλαιο Δ' του θέματος "ΠQOβλήμαtα παθόντων κοι 
οικογενειών παθόντων και αγνοουμένων" από το BoιιλεUΤΗ ΚΙχη 
ΓLάyκo" εκ μίρους Τl1ς Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά
Νέες ΔUΝΌμεις. 

Τιμή: SOσ 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρt.αση 3Οής Ιανουαρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναeξης, 4.10μ.μ.) 

(Αρ.22) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασ~ν της σημερινής συνεδρ[ας της Βουλής. 

Παρακαλώ το\lς έντ~μOUς κυρίους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν νπάρχει 

αnαρτια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΑΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε ΠρόεδΡΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

πριν μπούμε στην ημερήσια διάταξη, με θλίψη αναγγέλλω στη Βουλή το 

θάνατο ενός πρώην μέλους της, του Χρύση Δημητριάδη . 

Ο Χρύσης Δημητριάδης υπήρξε διακεκριμένος Βοuλεutής "{ον ΑΚΕΛ yl.O. την 

εχλΟΥιχη neeLφteELG Πάφου από το 1960 μέχρι το 1970. Διατέλεσε μέλος των Κοινο

βΟ'υλευηκών Επn:ροπών Νομικών και Εσωτεeικών. ΥπτΊρξε Πρόεδρος του Δικηγο

ρικού Συλλόγο\l Λεμεσού και μέλος των Ανώτατων Σωμάτων του ΠαΥκύπρι.ου Δικη

γορικού Συλλόγου, 

Ο Χρύσης Δημητριάδης διεκρίθη για τα πρωτoπoρ~ακά βήματά του στον τομέα 

της δικτιγορΙας και της νομικής επιστήμης και ήταν ι.διαΙτερα αγαπητός για το ήθος 

και 'tTIv ευρύτητα το\! πνεύματός το\!. 

ΕΙμαι βέβαιος ό't~ διερμηνεύω τα αισθήματα όλων, αν ικφράσω βαθιά σιιλλu

πητήρι.α προς την oικoγtνει.α 'tou εκλιπόντος συναδέλφου. 

(1397) 
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Καλώ τη Βουλή, σε ένδειξη τψής προς τη μνήμη του, να τηρήσει μονόλεπτη 

σιγή. 

(Moνόλε.,τtη σιγή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αιωνία του 1'1 μνήμη. 

Αρχ(ζουμε με 10 Κεφάλαιο Α' ι Νομοθετική ΕΡΥασΙα. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή Τιμερήσια διάταξη ε(ναι "Ο περί προυπολογι· 

ομού διά το έτος 1991 του Ταμε(ου διό την ΑνέΥεροιν Κυπριακού Μουσε(ου 

Νόμος του 1991", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής του στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΩ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΠPΌ·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΔΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ 1991 ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΔΙΑ 

ΤΗΝ ΑΝΕΓεΡΣΙΝ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντις:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γψννάκης Kασoυλl.δης 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλιππο" 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μο"σιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίο" 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβο"λευτική Επηροπή Οικονομικών και προυπολογιομού εξέτασε 

το πιο πάνω νομοσχέδιο σε ΣUΝεδρία της πο" πραγματοποιήθηκε στις 15 Iανouα
ρίο" 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρε"ρέθηκαν εκπρόσωποι το" 
Υπουργείου Συγχοινωνιών και Έργων οι οποι.οι και ανέλ"σαν τις πρόνοιες το" 

προυπολογισμού. 

Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο για την ανέγερση Κυπριακού ΜουσεΙΟ" ιδρύ

θηκε με βάση το Νόμο 61 το" 1987 και ο υπό συζήτηση προυπολογισμός αφορά τον 
προυπολογιομό του Ταμείου για το οικονομικό έτος που λήγει την 31 η Δεκεμβρίου 
1991. 

Ο προ\}πολογισμός του Ταμείου για την ανtγερσl1 Κυπριακού ΜουσεΙο" 

αναλνόμενος παρουσιάζει Τl1ν πιο κάτω εικόνα: 
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Α)ΕΣΟΔΑ 

Τα προ\)πο).ογιζόμενο. έσοδα του ΤαμεΙΟ" για το 1991 ανέρχονται σε !411,84 Ι 
που αναλύοvtα~ περαΗέρω στα πω κάτω επιμέρους κεφάλαια: 

Εθελογnχές εισφορές και δωρεές ............................................................... . 

Έσοδα από "tnv καταβολή 30% των τελών εισόδου στα μονσε(ο κα~ 
στους αρχαιολογικούς χώρους ............................................................... . 

'Εσοδα από ΊόχOUς και επενδύσεις ............................................................. . 

Έσοδα από 'Ιην πωληση εκδόσεων, χαρτών, αvτιγρόφων κυπριακών 

αρχαιοτήτων Κ.ά ........................................................................................ . 

Καθαρό έσοδα από 1:ην πώληση γραμματοσήμων ειδικών αναμνη-

στικών σειρών ........................................................................................... . 

Καθαρά έσοδα από την πώληση Ταχυδρομικών ΔελταρΙων .................. .. 

Σύνολο ............................................................................................................. . 

Από την πλευρά των εξόδων-δα."tανών παρουσιάζεται η πιο κάτω 

εικόνα:-

Β) ΕΞΟΔΑ 

Τηλεγραφτ;ματα και ταχυδρομικά τέλη ...................................................... . 

Διαφημίσεις, δημοσ(.ευση και δημοσιότης .................................................. . 

Διάφορα ........................................................................................................... . 

Ναύλα και άλλα έξοδα για αποστολές στο εξωτερικό και φιλoξενt.α .. . 

Συνεισφορά στις δαπάνες για ανtγερση Νέου Αρχαιολογικού 

Μουσείου στη Λεuκωσια ........................................ " ................. " ........... " 

Ολικό δαπανών ......................... "" ............ " .................................................... . 

r 
500 

180,000 

59,841 

1,500 

145,000 

25,000 

411,841 

r 
200 

9,000 

10 

200 

10,000 

20,810 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα συμπληρωματικά στοιχεία και όλες 

τις πληροφορίες που τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί στο σύνολό του τον υπό συζή_ 

τηση προυπολογισμό, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠρooΙμ~oν. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρον 1. 

Έγκρισις πλllρωμής εκ .ου Ταμείου διό την Ανέγεροιν Kιmρι.αxoiι Mouσείoυ 

ποσού {20,δ 10.00 διό την χρήσιν του έτους .0\1 λήγοντος την 3Ιην Δεκεμβρίου 1991. 
ΆρΟρον2. 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. ΠΙναξ. Άρθρον 3. Χρησιμοποίησις 
του περισσεύματος ορισμένων άρθρων προς κάλΊJψιν ελλείμματος άλλων όρθρων 

'υΠό το αυτό κεφάλαιον. Άρθρον 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2, 3, μαζί με τον Πίνακα, και 4 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2, 3. με τον Πίνακα, και 4, εγκρΙνο
νται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στl1ν ΤΡΙ111 ανάγνωση 101) νομοσχεδίου δι' αναγνώσεως 10υ 
τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περί προυπολΟΥισμού διό το έτος 1991 
του Ταμείου διό tllV Ανέγερσιν Κυπριακού ΜουσεΙου Νόμος ταυ 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπ!.ζεται 

σε νόμο. 

Προχωρούμε στο δεύτερο θέμα της σημερινής ημερήσιας διάταξης, που εΙναι 

"Ο περΙ προυπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτ(σεως Kuxρou Νόμος 

του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας KOινQβoυλενtικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠ IΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο 

ΠΕΡΙ προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ 

ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες;:-

Λεόντιος Ιεροδι.ακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Πα.ι-ταδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 15 ΙανουαρΙου 
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1992. Στο στάδιο της μελέτης αυττΊς κλήθrικαν κα~ παρευρέθηκαν στην Επιτροπή 
εκπρόσωποι του ΔιοικηηκοίΙ Συμβουλίου χα~ της Διεύθυνσης της Αρχής Βι..ομηχα

νικής καταρτΙσεως κνπρου. οι οποίοι και ανέπτυξαν τις πρόνοιες του υπό σιζή

τηση προυπολΟΥισμού και ενημέρωσαν την Επιτροπή ειδικότερα. πάνω στο προγραμ

ματιζόμενο αναπτυξιακό έργο της Αρχής και την οργανωτική διάρθρωση του 

προσωπικού της, όπως αντικατοπτρ{ζεται στις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζή
τηση προυπολογισμού. 

Ο προυπολογισμός εσόδων τrις Aρxτjς προβλέπει για το 1992 έσοδα :Ε3,910.ΟΟΟ. 
που προέρχονται κατά κύριο λόγο α,τό το tfAoς βιομηχανικης κατάρτισης. Ο προ\). 

πολογισμός εξόδων προβλέπει τρέχουσες δαπάνες .(4,208.300 και κεφαλαιουχικές 
δαπάνες ί:6Ι8.000. δηλαδή σύνολο δαπανών L4.826.300. Σύμφωνα με τους εισηγητές 
του προ\lπολογισμού. το υπολογιζόμενο έλλειμμα των ί916,300 θα καλυφθεΙ από τα 

αποθέματα τrις ΑρχΤΙς, που κατά τrιν Irι ιανουαριου 1992 υπολογ(.ζονταν σε 

ί5,680,030. 

Η Επιτροπή. αφού διεξήλθε τις ε.ίτιμέρους πρόνοιες του υπό ΣUΖτiτηση προ\!πο

λογισμο" της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως, τις υι.οθετεί στο σννολό τους. γι' 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζΤΙτηση προυπολογι. 

σμού. όπως έχει κατατεθεί από την ΕΚΤΕλεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές ε...ί θέματος αρχής. προχωρο"με στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδί.ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριοη πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ΒιομηχανικΤΙς Καταρτίσεως 

κ"πρου ποοο" f4,826,300 για τη χρήση του έτους που λήγn στις 31 Δεκεμβριου 
Im_ Άρθρο>_ 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα.τανηθotίν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΧρησιμοποΙηση του περισσε"ματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκο"ν έλεγχο πάνω στα κονΜλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2.3. μαζΙ με τον Πρώτο Πίνακα, 4 και 5, 
με το Συμπλήρωμα. εγκριθουν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2.3, μαζί με τον Πρώτο ΠΙνcαα, 4 
και 5. με το Συμπλiιρωμα. εγκρίνονται ομόφωνα. 

προχωρο"με στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 11 οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως Ο περί προυπολογισμού της Αρχής Βι.ομη

χανικτiς Καταρτίσεως κυπρου Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση όπως ΊΟ νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπά Τ'η σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπ(ζεται σε νόμο. 

Το τρίτο θέμα στην "μερήσ~ διόΊα!;rι είναι "ο περΙ Ειδιχε"ύσεως Συμπληρωμα
τικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος 

(Αρ. Ι) του 1992", παρακαλώ τον Πρόεδρο ττις αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεοτι της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤλΟΦΟΡΕΠΑI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔlκεΥΙΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙ:ΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) 
ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες:. 

ΛεόVΤLOς Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Νίκος Κατσοuρι.δllς 

Αβραάμ Α ντων[οu 

ΚΙκης Καζαμίας 

Α νδρ,έας Φιλl.ππO\l 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ν(κος Μουσιούπας 

Μάρκος Κ uπρ~ανo'ύ 

Ρένος llρέvτζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε ΣUΝεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 27 lανouαρΙoυ 
1992. Στη σuνεδρ[αση αυτή παρευρέθηκαν και οι Βουλευτές κ. Νίκος Ρολάνδης, 
Ντίνος Μιχαηλίδης και Νίκος Πιποκοπ(της. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ΙΙ6,ΟΟΟ 

και η διάθεσή του για την κάλυψη της μισθοδοσΙας και των άλλων εξόδων λειτουρ

γΙας της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων για τους μήνες Ιανουάρι.ο και 

ΦεβρΩUΆριo. 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΊροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού, γι' αυΊό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιληΊές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 
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Ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει το συμπληρωματικό τούτο πρoUπo· 

λογισμό. γιατί έχουν όλες οι πλευρές της Βουλής αναλάβει την υποχρέωση μέσα στο 

Φεβρσυάριο το αργότερο να αποπερατωθεί η επεςεργασtα των τεσσάρων προτάσεων 

νόμου που αφορούν την ΠαΎΚUπQια Επιτροπή Προσφύγων. 

Είναι κάτω ακριβώς από αυτή ττιν προυπόθεστι και με αυτά τα δεδομένα που 

για πρώττι φορά ο Δημοκρατικός Συναγερμός ψηφιζει ττι μισθοδοσία των υπαλ· 

λήλων ττις ΠΕΠ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Μη υπαρχόντων άλλων ομιλτιτών, προχωρούμε στη δεiιτερτι ανάγνωση του 

νομοσχεδΙου. 

ΓΡ ΑΜ ΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριστι πλτιρωμης από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι,.. 

σθέηων και Παθόντων ποσού ίl6,OOO για τη χρτ'ιστι του έτους που λήγΗ στJ.ς 31 
ΔεκεμβρΙΟυ 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3, μαζί με τον Πίνακα, εγκρι
θούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3, μαζί με τον Πίνακα. 
εΎΚρίνoνtαι ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, τι οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως ΣυμπλTJQ<Oματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) 
του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει οποιαδηποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπίζεται 

σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αρ. 6 νομοσχέδιο στη σημεριVΗ τιμερησια διάταξη, που 
είναι ''Ο περί. Επιτάξεως Ιδιοκτησίας για ΣκoπoUς Άμυνας (Προσωρινές Διατάξεις) 

Νόμος του 1989", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευηκης 

Επιτροπής να αναγνώσει ττιν Έκθεση ττις Επιτροπής στο Σώμα, 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΑΞΕΩΣ lΔ lOKTHΣ IAΣ ΓΙΑ 

ΣΚΟΠΟΥΙ ΑΜΥΝΑΣ (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙ Σ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1989" 

Παρόντες:-

Τάκης ΧατζηδημητρΙου, Πρόεδρος 

Χρί.στος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Δώρος Xριστoδoυλtδης 

Λώρης Λ υοιώτης 

Νίκος Μοuσιοuττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπi] Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 26 Σεπτεμ. 
βρίου μέχρι και ης 12 Δεκεμβρίου 1991. Στις συνεδρίες Τ1]ς Επιτροπής κλήθηκαν και 
εξέφρασαν τις ωτόψεις τους ο Υπουργός Άμυνας και εκπρόσωποι του Υπουργείου 

του. 

Σκοπός του νομοσχεδίου αυτο" είναι να δοθεί εξουσία στο Υπουργικό 

Συμβούλιο να παρατείνει το συνολικό χρόνο επίταξης ι,διοκτησΙας, για σκοποίις 

άμυνας, γι.α χρονικό διάστημα πέραν των τριών χρόνων, ενόψει των ειδικών 

συνθηκών που επικρατούν στη Δημοκρατια ως αποτέλεσμα της συνεχιζόμενης .ουρ

κικής εισβολής και κατοχής. Παράλληλα, προβλέπεται διαφοροποίηση στη διαδι

κασία και στον τρόπο γνωστοποίησης του διατάγματος επίταξης, γι.α να εκλείψει ο 

πιθανός κίνδυνος εντοπισμού των στρατιωηκών εγκαταστάσεων της Εθνικής 

Φρουράς από τις τουρκικές κατοχικές δυνάμει.ς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, στα πλαίσια της εξέτασης του υπό 

συζήτηση νομοσχεδΙΟυ, ζήτησε (Lί-τό το Υπουργείο Άμυνας πρόσθετα στοιχεία και 

διαβεβαιώσεις που να ικανοποιούν για τον ορθό και δίκαιο τρόπο καθορισμού του 

ενοικίου. Από τα στοιχεία που )Ι.ατατέθηκαν στην Ε.ίτιτροπή προκύπτουν τα 

ακόλουθα: 

(α) Επίταξη γίνεται μόνο στις περιπτώσεις που οι ιδιοκτήτες δεν αποδέχο

νται να εκμισθώσουν την ιδιοκτησΙα τους με το ενοίκιο που έχει εκτι

μήσει το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, παρόλο που στη 

συντρι.πτική τους πλεΙΟψηφία οι ιδιοκτήτες αποδέχονται τη διαδικασία 

εκμίσθωσης και δεν προωθείται το μέτρο επίταξης. 

(β) ΤΟ ύψος του ενοικίου που κο.ταβάλλεται σε περι.ιττώσεις επίταξης για 

σκοπούς άμυνας κο.θορ(ζεται aπό το Τμήμα Κτηματολογίου κο.ι Χωρομε

τρως με κριτήριο τα αγοραία ενοίκια της περιοχής, που διαπιστώνονται 

με επιτόπου έρευνα των λειτουργών το\! Κτηματολογίου. Σε περίπτωση 

πο\l αυτά είναι πολύ χαμηλά, καταβάλλεται ψηλότερο ενοίκιο, με 

κριτήριο μια σταθερή ποσοστια(α αναλογία των ενοικίων που ίσχυαν 

στην περιοχή πριν από την εισβολή. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας -υπό το φως των πιο πάνω διεuxρινΙ. 

οεων "ιοθετεΙ τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδΙου και 

ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. όπως έχει νομοτεχνικά 

διαμορφωθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλη-τές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής. προχωρονμε στη δεύtερη 

ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. Υπάρχουν Ε.ιττά άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμι.ο. Συνοπτικός ΤΙ'tλος. Άρθρο Ι. 

ΕρμTlvεΙα. Άρθρο 2. 

Αμυντικές ανάγκες για τις oπoLες ιδιοκτησία μπορεΙ να εΠΗαχθεί. Άρθρο 3. 

Έκδοση διατάγματος eπΙ'tαξης και διάρκεια ισχύος. Άρθρο 4. 

Έρευνα. κτήση κατοχής, σκοπός χρήσης, προσδι.οριομός και καθορισμός 

απoζημtωσης. Άρθρο 5. 

Δικαστικός καθορισμός, καταμερισμός, καταβολή αποζημίωσης. Άρθρο 6. 

ΠεριορισμοΙ στην εφαρμογή ΤOΊJ νόμου. γνωστOΠOιήσεLς, αVΤL.ι-ι:ρόσωπOΙ, διαδι

κασίες. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 7 εΥκριθο'ύν; 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιό ένσταση, τα άρθρα από το ι μέχρι και το 7 εγκρίνο
νται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου, η οπο{α θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Επιτάξεως ΙδιοκτησΙας για. Σκοπούς 

Άμυνας (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχn οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπι1ρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε 

νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αρ. 7 θέμα στη σημερινή ημερήσια. διι1ταξη, που είναι ''Ο 
περΙ Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991". Πρόταση 

νόμου. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΙ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑI ''Ο ΠΕΡΙ ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟ· 

ΜΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες:-

Eυστάθ~oς Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής ΧατζTlΥιάννης 

Xρ(σtOς ΠονΡΥοuριδτις 

ΚαΙτ" Κλτιριδου 
Γιαννάκης ΑΥαπί.ου 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε σιινεδρι.ο. της που πραγματοποιήθηκε σι:ις 16 Ιανοναρ(ου 1992. Στη συνεδρΙαΟll 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωπος του Υπο"ργεί.ου Δικαι

οσύνης. " Έφορος Εταιρειών, ο Γενικός ΕισαΥΥελέας της ΔημοκρατΙας και εκπρό
σω;τοι του ΚΕΒΕ. 

Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου. η οποία κατατέθηΥ.ε στη Βουλή από το 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού Χ. Χρ. ΠO\JQΎoυρΙδη, είναι η τροποποίηση 

του περί. Ποινικής ΔικoνoμLας Νόμου, ώστε οι διευθυντές και οι γραμματεΙς των 

εταιρειών να μην νπoχρεOύ'Vται να εμφανΙζονται αυτοπροσώπως στο δικαστήριο, 

όταν κατηγορούμενη είναι η εταιρεία τους, 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση πρόταση 

νόμου, η παρουσΙα των πιο πάνω προσώπων στο δικαστήριο προκαλεΙ σοβαρές 
δυσκολίες και σuνεπάγε.αι α..-τώλεια πολύτιμου χρόνου. γι' αυτό και ;τροτεΙνΕ1αι η 

τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, hot που .α πρόσωπα αυτά να μπορούν να 
εκπροσωπούνται από συνήγορο σε οποιοδη.-ΤΟ'Ε στάδιο .ης ποινικής διαδικασΙας. 

Κα.ά τη συζήτηση της πιο πάνω πρότασης νόμου ενώπιον της Επιτροπής, 

δια..-τιστώθηκε η ανόγχη να δι.εuκρινιστεΙ ό.ι τα πρόσωπα αυ.ά δικαιούνται να 

εκπροσωπούνται α...ό συνήγσρο σε οποιοδήποτε στάδιο της διαδικασίας εκτός από 
το στάδιο της ακρόασης της νπόθεσης, μόνσ όταν κατηγορούνται υπό την ιδιότη.α 
.ου διευθυντή ή του γραμματέα της E1αιρεtας και όχι όταν κατηγορούνται τα Ιδια 

προσωπικά για οποιοδήποτε αδΙκημα. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί το\lς 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου και ομόφωνα ειση

γεί..αι στη Βο\lλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωΟεί. αφού 

τροποποιηθεΙ ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ποινικής Δικoνoμtας 

(Γροποποιητικός) Νόμος το\lI992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, γίνεται πάρα πολύς θόρυβος. Αν θέλουν να συνομιλήσουν 

Βουλευτές, εκτός της αίθουσας. 

Υπάρχο"ν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν νπάρχουν ομιλη.ές επί Οέμο.τος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση .ου νομοσχεδ(ου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Τροποποίηση του άρΟρου 45 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποοε ένσταση όπως -.:α άρθρα Ι και 2 εγκριΟούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε -.:ώρα στην τρίτη ανάγνωση -.:ου νομοσχεδ{ου, η oπoLα θα γίνει 

διό της αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ<ί)ν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής Δικονομίας (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νoμoσx~δω ΟεσπιστεΙ σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε 

νόμο, 

Το επόμενο έ-.:οιμο θέμα για σήμερα, το υπ' αρ. 9 στην ημερήσια διάταξη, ε{ναι 
''Οι περ( Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και ΛOLίtOΙ Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

(ΤροποποιητικοΟ (Αρ. 2) Κανονισμοί -.:ου 1991". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επι-.:ροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επηροπής στη 

Βουλή. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΈΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΠΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ Kynpoy (ΣΧΕΔΙΑ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΙ OPOI ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 
ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚOl) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 199Ι Π 

Πα~όντες:-

Ν-.:Ινος Mιχαηλl.δης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπί.ης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισιδωρος ΜακρΙδης 

Τ-.:(μης EUΘυμ[oυ 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κ ίκης Καζαμίας 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Koινoβoυλευτικτj Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιανουαρίου 

1992. Στη συνεδρίαση αυτη κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εΚ.ίτρόσωποι του Υπουρ
γείου Συγκοινωνιών και Έργων, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις .ων υπό συζήτηση Κανονισμών, καθώς και εκπρόσωπσι της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου, οι οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους. 
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Με ΤOΊ.lς πω πάνω Κανονισμούς, οι ΟΠΟ(οΙ εκδίδονται με βάση το άρθρο 19(2) 
της νομοθεσΙας για την Αρχή Λιμένων Κύπρου. σχοπεΙται 11 τροποποΙηση του 
σχεδίου υπηρεσLας της θέσης Λιμενικού Λει'tονργού Ιης Τάξης στην Αρχή Λψένων 

Κύπρου, έτσι που να μπορούν να προαχΟούν σ' αυτήν υπάλληλοι που υπηρετούσαν 

στη θέση Φύλακα και έχουν προαχθεί στη θέση Λιμενικού Λειτουργο"; 2ης Τάξης. 

Η KoινoβoνλΕVτική ΕπηροΟ.πή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεΙ τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγεί.ται στη Βο\lλή την έ'Υκρισή τους. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους. ώστε να 

αναφέρονται ως ''Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και ΛoIΠoΙ Όροι Υπηρε· 
οίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) ΚανονισμοΙ του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των παρόντων Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρΙνονται ομόφωνα, μη 'U.ι-ΙOQxoύσης οποιασδήποτε 
ενστάσεως. 

Το επόμενο έτοιμο θέμα, το υπ' αρ. 10 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, είναι 
"Οι περί Λειτο"ργίας Υπηρεσίας Εκλογών (fροποποιητικοΙ) Κανονισμοί το\l 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβο"λευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓIΑΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΕΚΛΟΓΩΝ (fPOnOnOIHTlKOI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόν,ες:-

Νίκος Κατσουριδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Ko\IΚoυμάς 

Δημήτρης Κοντιδης 

ΚΙκης Γιάγκου 

Χρίστος Πο\lργο\lρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Δώρος θεοδώρο\l 

Η Κοινοβο"λευηκή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραΥματο..-ιοιήθηκε στις 2 Ι Ιανουαρίου 1992. Στη συνε
δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκ.ίτρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ 

Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδιδονται με βάση ης πρόνοιες του 

ό.ρθρου 13 της βασικής νομοθεσίας για την εγγραφή εκλογέων και εκλογικού κατα
λόγου, σκοπεΙται η τροποποtηση των βασικών κανονισμών για τη λειτο\lργία της 

Υπηρεσίας Εκλογών, ώστε, σε περΙΠτωση απώλειας εκλογικο\ι βιβλιαρίου. ο 
κό.τοχός το" να υποβάλλει σχετική δήλωση στην αστυνομία, πρακτική που ακολου

θείται και σήμερα, προτού απευθυνθεί στον έπαρχο για την έκδοση νέου βιβλιαρίου, 
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να αυξηθούν τα δικαιώματα για την έκδοση νέου βιβλιαρίου από [Ι σε f5 και να 
τρoπoπo~ηθε( για σκοπούς μηχανογράφησης ο τύπος της αΙτηΟΤ1ς που υποβάλλεται 

για εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους. 

Η Κοινοβουλευτική Επι-ι:ροπη Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλη την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Yπάρχouν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές ΕΠΙ θέματος αρχής, ρωτώ: Υπάρχει οποιαδή

ποτε ένσταση για την έγκριση των παρόντων Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμι.ά ένσταση, οι ΚανονισμοΙ αυτοΙ εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα. το υπ' αρ. 11, είναι ''Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
Κανονισμοί του Δήμου 'Εγκωμης του 1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβονλευηκής ΕπιτροπτΊς, που τ'ιδΊ1 βρΙσκεται στο βτ'ιμα, να αναγνώσει την 

ΈκθεΟΊ1 της Επιτροπτ'ις στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΙ'ΛΞΕΩΝ ΚΑΙ 

ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΕΓΚΩΜΗΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα.{tόvtες:· 

Ν(κος Κατσουρι.δΊ1ς, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουχουμάς 

Δημτ'ιτρης Κοντίδης 

Κ(κης ΓιάΥκου 

Χρίστος ΠουργουρΙδΊ1ς 

ΣωκράΤΊ1ς Χάσικος 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτικτ'ι ΕΠLΤΡΟΠτ'ι Εσωτερικών μελέΤΊ1σε τους πιο πόνω Κανονι· 

σμούς σε συνεδρ(.α ΤΊ1ς που πραγματοποιτ}θτικε στις 21 Ιανouαρι.oυ 1992. Στη συνε· 
δρίαση αυτή κλτ'ιθrικαν και παρευρέθτικαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Με τους υπό αναφ0ρ6. Κανονισμούς, πον εκδίδονται με βό.σΊ1 τις πρόνοιες των 

όρθρων 85 και 87 ΤΊ1ς περΙ Δήμων βασικής νομοθεσΙας, σκοπεΙται Ί1 αναθεώρηση των 
Κανονισμών που ρ1Jθμίζouν τις σuντ6:ξεις και τα φιλοδωρτ'ιματα των υπαλλήλων 

του Δτ'ιμου Έγκωμης με β6:ση ανάλογες διατόξεις που ισχύουν τ'ιδΊ1 στη δημόσια 

",-τηρεσΙο και σε όλλους δτ'ιμους. 

Η Κοινοβουλευηκή ΕπΗΡΟΠτ'ι ΕσωΤΕρικών υι.οθΕΤΕΙ τους σκοπούς και τις 

Επι.διώξεις των υπό εξέτασΊ1 Κανονισμών και γι' αυτό ομόφωνα Εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: Υπάρχει οποιαδή
ποτε ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 12, είναι ''Οι περί Τμήματος ΚτηματολογΙου και 
ΧωρομετρΙας - θέσεις Ανώτερου Κτηματολογικού Λειτουργού, Κτηματολογι.κού 
Λειτουργού Α' (ΚτηματολογΙΟυ), Κτηματολογικού Λειτουργού Β' (Κτηματολογίου), 

Κτηματολογικού Λειτουργού 1ης Τάξης (Κτηματολογίου), Κτηματολογικού 

Λεαουργού 2ης Τάξης (ΚτηματολογΙου), Βοηθού Κτηματολογικού Λειτουργού, 

Κτηματολογικού Λειτουργού Α' (XωρoμeτρΙας/XαΡΤOγραφΙας/ Χωρομετρικών 

Υπολογισμών/Φωτολιθογραφ(ας) και Κτηματολογικού Λειτουργού Β' (Χωρομε
τρίας/Χαρτογραφίας/Χωρσμετρικών Υπολογισμών/ Φωτολιθογραφίας) (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την ΈκΟεση της Επιτροπτ,ς στο Σώμα. Αντι.

λαμβάνομαι ότι υπάρχει και Συμ.πληρωματικτ, Έκθεση, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆθIΟΥ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΙ ΚΤΗΜΑ

TOΛOΓlOY ΚΑΙ ΧΏΡΟΜΕΤΡΙΑΣ - θΕΣΕΙΣ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟ

ΓιΚΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ, ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ Α' (ΚΤΗΜΑΤΟ

ΛΟΓΙΟΥ), KTHMAΤOΛOΓlKOY ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ Β' (KTI-IMATOΛOrιOY), 

ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΙΗΣ ΤΑΞΗΣ (KTHMATOΛOΓlOY), 

KΤHMAΤOΛOΓlKOY ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ 2ΗΣ ΤΑΞΗΣ (ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΥ), 

ΒΟΗθΟΥ KTHMATOΛOΓlKOY ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ, KΤHMAΤOΛOΓlKOY 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ Α' (ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΑΣ/ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΙΑΣ/ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΩΝ 

YΠOΛOΓlΣMΩN/ΦΩTOΛΙθOΓPAΦΙAΣ), ΚΑΙ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ Β' (ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΑΣ/ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΙΑΣ/ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΩΝ 

ΥΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ/ ΦΩΤΟΛΙθΟΓΡΑΦΙΑΣ) (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991" 

Π«~όντες:-

Εοοτάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλτ,ς Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠουργουριδΊ]ς 

Καίτη Κληριδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Αβραάμ Αντων(ου 

Αριστοφάνης ΓεωργΙΟυ 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτικτ, Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της :του πραγματοποιήθηκε στις 9 ΙανouαρΙoυ 1992. Στη σννεδρίαση 
αυτη κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 
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Εσωτερικών, της ΠΑΣΎ Δ Υ, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών Επιμετρητών 

και Τοπογράφων Κύπρου. του Συνδέσμου Αγρονόμων Τοπογράφων Μηχανικών 

Κύπρου και του Συνδέσμου Επιστημόνων Μηχανικών Κύπρου οι οποίοι εξέφρασαν 
τις απόψεις τους. 

Με τους ΠLO πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδιδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσΙας για τη Δημόσια Υπτιρεσία. καθορίζονται τα σχέδια UΠΗρεσΙOς 
των Κτηματολογικών ΛεΙΤ01Jργών του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

Κατά τη μελέτη των υπό συζήτηση Κανονισμών ενώπιον της Επιτροπής 
υποστηρίχθηκε από εκπροσώπους των Συνδέσμων Επιστημόνων Εκτιμητών Ε.'tιμε. 

τρητών και Τοπογράφων Κύπρου και του Συνδέσμου Αγρονόμων Τοπογράφων 

Μηχανικών Κύπρου η συμπεριληψη της ειδικότητας της επιστήμης της τοπογραφίας 

σε ορισμένα από τα υπό αναφορά σχέδι.α υΠηρεσίας. γιατ ί σύμφωνο. με αυτούς ο 

αγρονόμος. τοπογράφος μηχανικός λόγω της εκπαίδευσής του έχει άμεση σχέση με 

θέματα Κτηματολογίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών θεωρεί δικαιολογημένη την πιο πάνω 

εισήγηση για συμ.ί"tεριληψη της επιστήμης της τοπογραφίας ως εκ της φύσεώς της σε 

ορισμένο. α.ί"tό τα υπό αναφορά σχέδι.α. υπηρεσΙας, γι' αυτό και διαμορφώνοντας 
ανάλογα τους υπό σuι;,ήτηση Κανονισμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Τώρα θα αναγνώσω και τη Συμπληρωματική Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ 

ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ 

ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓroΥ ΚΑΙ ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΑΣ θΕΣΕIΣ 

ΑΝΩΤΕΡΟΥ KΤHMATOΛOΓlKOY ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ, KΤHMATOΛOΓlKOY 

ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ Α' (ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΥ), KTHMAΤOΛOΓlKOY ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΎ 

Β' (ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΎ). KTHMATOλOΓlKOY ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ 1ΗΣ ΤΑΞΗ! 

(KTHMAΤOΛOΓlOY). KTHMAΤOΛOΓlKOY ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ 2ΗΙ ΤΑΞΗΣ 

(KΤHMATOΛOΓlOY). ΒΟΗθΟΎ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ, 

KTHMATOΛOΓlKOY ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ Α' (ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΑΣ/ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΙΑΣ/ 

ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΩΝ ΥΠΟΛΟΓIΣΜΩΝ/ΦΩΤΟΛΙθΟΓΡΑΦI.ΑΣ) ΚΑΙ ΚΤΗΜΑΤΟ· 

ΛOΓlKOY ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ Β' (ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΑΣ/ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΙΑΣ/ 

ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΩΝ yηOΛOΓlΣMΩN/ ΦΩΤΟΛΙΘΟΓΡΑΦΙΑΣ) (ΙΧΕΔΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1991." 

nα~vτες:. 

Ε\ιστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πο\lργουριδης 

Καίτη Κληριδου 

Γιαννάκης Αγα.ίτ[ου 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών t.ι-ι:ανεξέτασε τους πιο πάνω Κανονι,.... 

σμούς σε νέα συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιανουαρ[ου 1992. Στη 



1412 

συνεδρl.o.ση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των ΥπουργεΙων Οικο
νομικών και Εσωτερικών και της ΠΑ.ΣΥ.Δ V. 

Με τους jtιo πάνω Κανονισμο'ύς, οι οποίοι εκδιδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη Δημόσια Υπηρεσια, καOoρl.ζoνται τα σχέδια υπηρεσίας 
των Κτηματολογικών Λειτουργών του Τμηματος Κ τηματολογ'ου και Χωρομετρl.o.ς. 

Όπως είναι γνωσtό, η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Νομικών είχε μελετήσει 

τους πιο πάνω Κανονισμο"ύς σε προηγο'ύμενη σννεδρ!.α της και εΙχε ετοιμάσει 

σχετικη Έκθεση προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Επανεξετάζοντας τους υπό συζήτηση KανoνισμoUς η Επιτροπη και αφο'ύ 
έλαβε υπόψη της τη θέση των εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών και της 

ΠΑ.ΣΥ.Δ Υ., σύμφωνα με την οποία τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας έχουν συζη

τηθεί για πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα στη Μικτή Επιτροπη Προσωπικού, αποφά
σισε να μην επιφέρει οποιαδήποτε αλλαγή στα απαιτούμενα προσόντα σχετικά με 

τις υπό αναφορά θέσΗς. 

Με βάση το πιο πάνω 11 Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Νομικών ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως ουτο' έχουν 

κατατεθεί. από την Εκτελεστική Εξουσta. , 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχης; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχης, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση ουτών των Κανονισμών; 

(ΚΤ\Jπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί α\JΤΟΙ εγκρίνονται ομόφωνα, 

Το επόμενο έτοιμο θέμα, το υπ' αρ, 13 στη σημερινi) ημερήσια διάταξη, είναι 
"Οι περΙ Κυβερνητικών ιατρικών lδΡ\Jμάτων και Υπηρεσιών ΓενικοΙ (Τροποποιη

τικοί) Κανονισμοί ΤΟ\J 1m", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβο\Jλε\J
τικης Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπης στο Σώμα, 

Α, ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΩΝ ΙΑΤΡΙΚΩΝ 

ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΓΕΝΙΚΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες:-

Αλέκος Μαρκ{δης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης KασoυλLδης 

ΤτΙμης Ε\Jθυμίου 

Λώρης Λvo~ώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου, εκπροσωπώντας τον κ. Δ. Κοντ!.δη 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευταή Ei"tLtΡOπTι Υγε(ας μελέτησε ΤΟ\Jς πιο πάνω Κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Νοεμβρίου και 12 ΔΕκεμ
βρίου 1991 και στις 16 Ιανouα.ρΙOυ 1992, Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και 
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ανέλuσαν τ~ πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας. 

Με τονς Κανονισμούς πον προτείνονται ΟΧΟι.εΙται η αναθεώρηση των νφιστά
μενων τελών ιατροφαρμακεντικής περίθαλψης πον προσφέρεται από ·ης Κ \!βερνη

·ηκές ιατρικές Υπηρεσίες για τouς επί πληρωμή ασθενείς, καθώς και η τροποποίηση 
μερικών προνοι.ών των Κανονισμών πον κρίθηκε αναγκαία για την καλύτερη εφαρ

μοΥή των Κανονισμών αυι:ών. 

Συμq:χι:ινα με τονς εκπρoσώπouς του Υπουργείον ΥγεΙας η ΠΙΟ πάνω αναθεώ
ρηση των τελών επιβάλλεται για να καλύπτεται, όσο ,,'ναι δUΝΑτόν. το πραγματικό 
κόστος της προσφερόμενης ιατροφαρμακεντικής περίθαλψης χαι για να σννάδονν 

περισσότερο με τα τέλη πον χαταβόλλονται στον ιδιωτικό τoμtα. 

Οι προβλεπόμενες αναθεωρήσε~ δεν επηρεάζονν τονς διχαιoUχoUς δωρεάν 
ιατροφσ.ρμαχεντιχής περ(θαλψης πολίτες της Δημοχρατίας. Αντίθετα, με τις 

νπόλ.οιπες επιμέρονς τροποποιήσει.ς επωφελούνται, ενώ αποφεύγεοαι συνάμα η 

περΙΠλοχη γραφειοχρατΙα χαι η ταλαιπωρία ποιι παρατηρείται σήμερα στις KUΒΞΡ
νητιχές Ιατριχές Υπηρεσιες. 

Η Κοινοβονλεντική Επιτροπή Υγείας σuμ~νεΙ με τονς σχοπούς χαι τις 

επιδιώξεις των ωιό σνζήτηση Κανονισμών, γι' αuτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βονλή την έγκρισή τονς, όπως έχονν τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ωιάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει καμιά ένσταση στην έγκριση των πιο πάνω Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη νπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Το τελευταίο έτοιμο θέμα για σήμερα στη Νομοθετική Εργασία, το νπ' αρ. 14, 
είναι ''Ο περί Κνπριακών Προτύπων και Eλtyχoν Ποιότητας (Καθορισμένα 

Πρότνπα - Δέκατη Ένατη Σει.ρά) Κανονισμός το" 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Koινoβoιιλεuτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Επιτροπής στη Βονλή. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒIΟΜΗ
ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠAI ''Ο ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ Π010ΤΗΤΑΣ (ΚΑθΟΡΙΣΜΕΝΑ 
ΠΡΟΤΥΠΑ - ΔΕΚΑΤΗ ΕΝΑΤΗ ΣΕΙΡΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

π«"όντες:-

Μιχαλάκης Kνπρ~ανoυ. Πρόεδρος 
Άριστος Χρνοοστόμου 

Ανδρέας Μοίισχος 

ΚΙκης Καζαμίας 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρο" 

Η KOινoβoνλεUΤική Επιτροπή Εμπορ(ον και Βιομηχαν(ας μελtτησε τον πιο 

πάνω Κανονισμό σε σuνεδρΙα της που πραγμαtοποιήθηκε στις 23 IανoUΑΡΙO" 1991. 
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Στη ΣUΝεδρΙαση αυτή κλήθηκαν κα~ παρευρέθηκαν εκπρόσωπo~ του Υπουργεtoυ 

Εμπορίου κα~ B~oμηχανΙας και του Γραφείου το" Γενικού Eισαγγελtα της Δημο

κρατίας. 

Με τον υπό εξέταση Kανoν~σμό, που εκδίδεται μι βόση την περί Κυπριακών 

Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας νομοθεσία, σκοπεΙται η υπoχρεωτ~κή σήμανση 

των δοχεί.ων που περι.έχouν χλωρίνη για τη σωστή ενημέρωση του καταναλωτή γύρω 

από τους κινδύνους που ενέχE~ η χρήση της. 

ΤΟ πρότυπο για τη σήμανση της χλωρίνης ετοφάστηκε από αρμόδι.α τεχνική 

επιτροπή και εγκρίθηκε ομόφωνα ως κυπριακό πρότυπο από το Διοικητικό 

Συμβούλιο του Κυπριακού Οργανισμού Πρoτiιπων και Ελέγχου ποιότητας. 

Στον υπό εξέταση Κανονισμό καθoρΙζoντα~ οι πληροφορίες που πρέπει να 

αναγρόφoντα~ στα δοχεΙα που περιέχουν χλωρίνη, δηλαδή το όνομα και η διεύθυνση 

του εγγεγραμμένου παρασκευαστή ή συσκευαστή, η πυκνότητα και ο όγκος του 

διαλύματος και η ημερομηνία παραγωγής, καθώς και οδηγ[ες γι.α τη σωστή χρήση 

και αποθήκευση του διαλύματος, οδηγίες πρoφiιλαξης και οδηγιες πρώτων 

βοηθειών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμ.τορΙου και Βιομm:αν(ας, υιοθετώντας το 

πρότυπο αυτό. ομόφωνα ησηΥείται στη Βουλή την έγκριση ΤΟ1) υπό συζήτηση Κανο

νισμού. 

Με την ευκαιρΙα αυτή η ΕπΗροπή καλεί τον Κυπριακό Οργανισμό Προwπων 

και Ελέγχου Ποιότητας να υποδεικνύει στους παρασκευαστές διαλύματος χλωρίνης 

με περιεκτικότητα υποχλωριώδους νατρίου πέραν ΤΟ1) 3% να αναγράφουν πάνω στα 
δοχεία προει.δοποΙηση για .ους κινδύνους που εμπερικλείει η χρήση του διαλύματος 

αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κάποια περισσότερη ησυχία, ειδόλλως θα αναλάβfι καθήκοντα ο 

Κοσμήτωρ, ο οποΙος μέχρι τώρα δεν ανέλαβε. 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπόρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπόρχει καμιά ένσταση στην έγκριση του παρόντος Κανονισμού; 

(Κ t1Jπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, ο Κανονισμός αυτός εΥκρΙνεται 

ομόφωνα. 

Τα υπ' αρ. 15 και 16 θέματα, "Οι περΙ Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (τροποποιητικοΟ (Αρ. 2) ΚανονισμοΙ 10υ 1991 M και ''Οι περί 

Mεταλλεtων και Λατομεί.ων (τροποποιητικοί) Κανονισμοί 10υ 1991", αποσύρονται 

από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Kα~ ολοκληρώθηκε η συζήτηση του Κεφαλαίου Α'. Προχωρούμε 010 Κεφάλαιο 
Β', Κα1άθεση ΝομοσχεδΙων xα~ Εγγράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε αu:ό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανί.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Bιoμηχανtας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί προυπολογισμού .ου Ραδιοφωνικού lδρύμα.ος Κύπρου Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από.ο Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.1τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επι,ροπή Οικονομικών και Προ\!πολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί ΞενοδοχεΙων και τουριστικών κα.αλ'υμά.ων (ΓενικοΟ (Γροπο
ποιητικοΙ) Κανονισμοί .ου 1992. 

4) Οι περί ΞενοδοχεΙων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

ΔιαμερΙσματα και Τουριστικά Χωριά) ΚανονισμοΙ του 1992. 
5) Οι περί Ξενoδoχε(.ωv και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

6) Οι περί Ξενοδοχε{.ων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί .ου 1992. 

7) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992. 
Κατατέθηκαν αί'ιό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ.-τovται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά τη σκοπούμενη πρόοληψη έκτακ.ων υπαλλήλων 
στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3Ο)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (ΔημοσΙα και Εκπαιδευτική ΥπηρεσΙα) Νόμου 

του Ι 985 (Αρ. 99 του Ι 985). 

Κατα.έθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή οικονομικών και nΡO\!J'roλo

γισμού, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

9) Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των ΑvτtJtροσώπων των Κανονισμών 

που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 
Κατατέθηκε από τον κ. Νίκο Μουσιούττα. Βουλεuτ"r\ εκλογικής περιφt

ρειας ΛευκωσLας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕπηροΠΙ; Νομικών. Προχωρούμε στο 
Κεφάλαιο r, Ερωτησεις - Απαντ.ησεις. 

(Αm:ές δόθηκαν ήδη γρωπώς) 

E~ιιση με oQ. ΣΤ'Α' 209 που υπoJλήβιpcε από 1:0 ΒουΙεU'(ή εκλογικής 1ΣεQιφέoειας 
Λεμεσoiι Χ. Ν'(ίνο Μιχαιρ.ίδη οτις 9 Ιανουοοίου 1992. 

"Σχετικά με τη διαδικασΙα δι.ο('μσμού πολιτών στο δημόσιο τομέα και στους 
llμLκραtικούς oργανισμoUς, εκφράζονται σφοδρότατα παράπονα κοι αγανάκτηση εκ 
μΙρους πάρα πολλών προσοντούχων επιστημόνων. Σuyxεκριμένα τόσο ο τρόπος 

όσο και 11 φύση της εξέτασης εΕναι τέτοι.α. που υπΟψήφιοι οι οποΙΟ, έχουν επιπρό
σθετα ouσιασtικά ακαδημαϊκά προσόντα από αυτό. που αιτoιτoύν"tαι από τα σχεtι.x6. 
σχέδια υπηρεσιας αδυνατoUν να ικανοποιήσουν ηιπικά και δευτερεύουσας σημασt.ας 
κριτηριο που τΙθεντοι κάθε φορά. Για παρό.δειγμα ένας απόφοιτος οηλιχο\ι πανεπι
στημΙου. που γνωρί.ζει φυσικά πολύ καλά την αγγλική γλώσσα. δι.ορ(.ζεται σε μια 

συyκεκρ~ΜΈVΗ θέση μόνο και μόνο γιατΙ τα σχέδLO υπηρεσίας απα~τoύν γνώση της 
αΥγλιχής, ενώ άλλος επιστήμονας με μεταπWXL-O.χές σπουδές η αχόμη χαι δοκ.τοράτο 
που το α.πtκτησε σε οποι.αδΊ\Ποτε άλλη χώρα, Π.χ. στη ΓερμανΙα, Γαλλια, lταλια, με 

άριστη γνώση της γλώσσας της χώρας όπου σπούδασε μειονεκτεΙ χαι α..wρQίm"εται. 

Επίσης οι λoγoτεχν~χές ιχανότηtες χαι οι υψηλοu επιπέδου γενιχές yνώσtις 
σης oπoLες πρέπει να διαγωνι.σtoύν οι υΠΟψήφιοι δεν EΠLtQtπetaL να έχουν τόσο 
μεγόλο ειδιχό βάρος στην επιλογΊ\ των χαλύτερων υπaψηφΙων για τις εχάστοτε 
θέσεις, YLat( οι επιστημονες που αχολοίιθησαν μαχροχρόνια προγράμματα μεταπτυ
χιαχών σπουδών στο εξωτεριχό εΙναι αναπόφεuχτo να μειονεκτούν σε αυτά τα 

θέματα σε σχέση με όλλους υΠΟψηφίους οι οποΙΟι επιστρέφουν στην KinτQO αμέσως 
μετά την αποπεράτωση των βασιχών τους σπouδών. 

Ενόψει _ων nLO πάνω χαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 
Βουλή κατά πόσο θεωρεί δίχαιη την πιο πάνω διαδιχασΙα. Αν δεν τη θεωρεί δΙχαιη, 

σε τι ενέργειες θα προβεί γ\.Ο _ην αλλαγΊ\ της διαδιχασίας αυτης, ώστε να αρθεΙ το 
θεσμοθετημένο πλαίσιο της αδιχΙας που διαπράπεtαι σε. βάρος εχλεχτών χαι 

λαμπρών επιστημόνων της πατριδας μας;" 

EQόnηση με OQ. ΣΤ'Α' 210 IIO'U 'Uπ~λήβηχε από το Βο'Uλι'Uτή εχλοΥ,κής "EQ"toeao, 
ΛάQνακας κ. ΑνδQέα recoιrrto'U στις 16 Ιανουαοίου 1992. 

~Πληρoφoρoύμαστε ότι παρά το γεγονός ότι δόθηχε σχεηχή VΠΌΣΧεση το 

Υπουργιχό Συμβούλιο αρνείται χαι δεν έχει εΥχρΙνει μέχρι σήμερα την παραχώρηση 
χαλΙτιχης γης στον Πεζοποριχό Όμιλο Λάρναχας για την ανέγερση κλειστού 
γηπέδου καλαθόσφαιρας, με αποτέλεσμα να χαθυστερεΙ ή χαι να χαθΙστα-ται 

αδύνατη η υλοποίηση του έργου. 

Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω το τμήμα χαλαθόσφαιρας του Πεζοποριχοίι 
ΟμΙλου Λάρναχας αντιμετωπ(ζΕΙ πολλά χαι σοβαρά προβλήματα. 

Παραχαλείται η χυβέρνηση να πληQO<lXlQήσει τη Βουλή των Αντι.πρσσώπων 
χατά πόσο θα ιχανοποιήοει το δίχαιο χαι λογικό αίτημα του πιο πάνω οωματe[ου 
για παραχώρηση της χαλιηχης γτ}ς το συντομό-τερο δυνατό." 

EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 211 που υπo~λήβιptε από το Μέ).ο, της Βουλής εκλοΥικής 
πεQιφέllιιας Αμμοχώστου κ. IΩ.αtQq Ayyelt60'U στις 16 Ιανουαοίου 1991. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) ΓιατΙ έργα επεΙγουσας ανάγχης. όπως η χατασχΕUΉ αιθουσών διδασχα
λΙας χαι άλλα βελτιωηχά έργα σι σχoλεi.α της Λεμεσοίι. χαθυστιρούν 

τόσο πολύ; 
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2) Γιατ( έργα που εΙχαν εγκριθεΙ και θα εκτελoίινtαν τη σχολική χρονιά 

Ι 990-9 Ι, για τα οπο(α μάλιστα κατακυρώθηκαν οι σχετικές προσφορές, 

αργότερα αναστάλΗΧαν και δεν υπάρXOvν παραδόξως στον πρoυπoλιr 

γισμό του 1992; 

3) Πώς προτίθεται να λύσει το οξύ στεγαστικό πρόβλημα των σχολεΙων της 

Λεμεσού:" 

E~τηση με α@. Σ'fΆ' 212 rι:oιι ιιπ081ήθΗΧε από το Μέ10ς της Βοιι1ής ΙΧ1οΥικής 

πειιιψέιιειας Αμμοχώστο\l κ . Κ1αί@ηΑΥΥελίδουστις 16 IavovaQiotJ 1992. 

"Ύστερα από δεκαεπτά και πΗον χρόνια εκτοπισμού υπάρχουν ακόμη 

πρόσφυγες οι οποίοι διαβιούν σε τονρκοκ\!πριακά σπίτια υπό άθλιες συνθήκες και 

οι οποίοι αναμένovν να έρθει ο καιρός που το σιrνεργεΙO επιδιορθώσεων θα 

προγραμματίσει να επισχεφθεΙ το χωριό τους για να τους διορθώσει το σπίτι. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπο\!ργεΙΟ γιατί πέραν το\! προγραμματισμένο\! συνερ

γεΙΟ\!' δεν \!πάρχουν και 3-4 έκτακτα OuνtργεΙα για επεΙγο\!σας ανάΥκης επιδιορθώ
σεις. " 

ΕQώ'ιηση με αρ. ΣΤ'Α' 213 ποιι υποβ1ήθηκε από το Βοιιλευτή εκ1οΥικής πεQιφέQεlας 
Λεuκωσίας κ. Γιαννάκη Κασοιιλίδη στις 16 Ιανουαιιίοιι 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπο\!ργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι.προ

σώπων ποια μέτρα λαμβάνει η κυ~ρνηση, για να αντιμετωπΙσει το γεγονός ότι στο 

νοσοκομείο της ακριτικής και απομονωμένης περιοχής Κάτω Πύργο\! Τηλλυρίας 

υπάρχει σήμερα ένας μόνο γιατρός, ο οπο(ος μάλιστα \!ποχρεούται να περιοδεύει 

και σε άλλα γειτονικά χωριά μέχρι τον Πωμό, με αποτέλεσμα σε περι.πτώσεις 

σοβαρών περι.στατικών να καθίσταται μερικές φορές αδύνατο να παρασχεθούν 

αχόμη και στοιχειώδεις πρωτες βοήθειες." 

Απάντηση ημειιομηνίας 16 Ιανουαρίου 1992 του YπoυQΎoύ ΣνΥκοινωνιών και 
Έ~ων Χ. Ρένου Σταυιιάκη στην εQώτηση ΕΈκ. 10, ημεQομηνίας 27 Ιουνίου 
1991, του Βοιιλευτή ε)( ),ογικής πεQιφέQειας Λευ)(ωοίας κ. rtavvQxI'! Καοου),ίδη. 

''Ο δρόμος Κό.μπου-Π\ιργο\!, συνολικου μήκους 37.5 χμ., θα βελτιωθεί σε τρεις 
φάσεις. Η κατασκευή της πρωτης φάσης πο\) περιλαμβάνει το μεσαίο τμήμα του 

έργου. μήκους 7.5 χμ., έναντι κόστους Ε1,433,690 άρχισε στις 16 Δεκεμβρίου 1991, 
σύμφωνα δε με το συμβόλαιο 1\ εκτέλεση το\) έργου θα σuμπληρωθεΙ σε δίιο χρόνια. 

Ο δρόμος Παχύαμμου-Πύργου έχει συνολικό μήκος 23 χμ., μέσα δε στο 1992 
θα βελτιωθεί το τμήμα από τη Μανσούρα. μέχρι τον Πύργο, μήκους 4 χμ." 

Απά.ντηση ημε~oμηνίας 8 ΙανουαQίοtJ 1992 1:0\! Yπoυ~oύ ΥΥείας Χ. Πανίκο\! 
ΠαπαyεωιrtίOυ στην ε~ώτηση Ε'Εχ. 14, ημειιομηνίας 4 Ιουλίου 1991, του 
Βουλευτή εχ),ΟΥικής ΠΕοιφέοειας Πάψου κ. Γιαννάχη ΟμήQου. 

"α) Στα αρχικά σχέδια του Μαχό:ριου Νοσοκομείου δεν υπάρχει πρόνοια για 

ειδική πτέρUΓα ανtιμετώπισης περιστατικών λευχαιμί.ας. Επειδή στο 

μεταξύ διαπιστώθηκε η ανάΎΚη δημι.ουργίας μι.ας πτέρυγας που θα 

εξυπηρετουσε περιστατικά παιδΟΎΚολογίας και λευχαιμίας , χρησιμο

ποιείται ε ιδικός χώρος που ανταποκρίνεται πλήρως στις ανό:Υκες αυτές. 
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β) Το παρα'ίατρικό προσωπικό που ασχολείται με την αντιμετώπιση περι
στατικών λευχαιμίας, εκτός από τα προσόντα που κατέχει γι.α να δικαι.
ούται εγγραφή σύμφωνα με τον περί Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Νόμο, έχει μακρόχρονη πείρα στην αντιμετώπιση σοβαρών παιδικών 
περιστατικών, έχει παρακολουθήσει σεμινάρια για θέματα ογκολογίας 

τόσο στην ΚΙΙπρο όσο και στο εξωτερικό και τυγχάνει της καθημερινής 
επ(βλεψης και καθοδήγησης του ειδ ιχοΙΙ ιατροΙΙ Δρα ΛοΙζου. 

γ) Στην περl.πτωση του αποβιώσαντος Κωνσταντίνου Ταλιώtη λήφθηκαν τα 

γενικό μέτρα που λαμβάνονται και σε όλες τις όλλες περιπτώσεις, ήτοι 

νοσηλεία σε απομονωμένο μονόκλινο δωμάτιο με όλες τις βοηθητικές 

διευκολύνσεις, προσδιορισμός ξεχωριστής νοσοκόμου, απαγόρευση 

εισόδου οποιουδήποτε ατόμου στο δωμάτιο εκτός από τον πατέρα ή τη 
μητέρα, λήψη όλων των διεθνώς aπoδεχτών μέτρων ασηψίας πριν από 
την είσοδο στο δωμάτLO και κατά τη διάΡΚΕια της νοσηλείας και χρησιμο

ποίηση υλικών μιας χρήσης για κάθε ανάγκη του ΠQιδιoΙΙ. 

δ) Δεν υπόρχουν και οΙΙτε υπήρξαν στη συγκεκριμένη JtEQi.nrooη καθυστε
ρήσεις στην εξασφάλιση αίματος από την Τράπεζα του Νοσοκομείου. Οι 

μεταγγίσεις αίματος στην Κύπρο γΙνονται κατά χιλιάδες κάθε χρόνο με 

κάθε ασφάλεια ΜΙ μέχρι τώρα δεν παρουσιάστηκε καμιά έλλειψη οε αίμα 
ή τα παράγωγά του. 

ε) Το πόσιμο νερό που υδρενει τσ Μακάριο Νοσοκομεto παρέχεται Q..ίό το 

Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεuχωσl.ας και είναι το ίδιο με το οποίο 
υδρεύεται η Λευκωσία, σε καμιά δε περΙΠΤωση δε βρέθηκε να είναι μολυ

σμένο. 

στ) Τα αίτια θανάτου του Κωνσταντίνου Ταλιώτη έχουν μελετηθεί και εκ 

πρώτης όψεως δε φαίνεται να οφε(λονται σε αμέλει.α, αδράνεια ή αδια

φορία οποιουδήποτε μέλους του προσωπιχού που συμμετείχε στην περι. 

θαλψη του cιιίoβιώσαντoς." 

Απάνι:ηση ημε~μηνί.ας 7 Ιανουαιιιου 1992 του Yπoυ~o\ι ΕσωτεQLκών κ. X~ιστό
δουλου Βενιαμί.ν στην ειιώτηση ΣΤΆ' 3, ημειιoμηνΙα~ 11 Ιουλίου 1991, του 
Βουλευτή εκλογικής πεQιφΕQΕιας Αμμοχώστου κ, ΚΙκη Γιά.γκου. 

"Σχετικά με την κατάθεση Κανονισμών στη BoulTι των Αντιπροσώπων για την 

καλΙΙτερη εφαρμογή του περί τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 

θέματα) ( Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου 139191, σας πληροφορώ τα ακόλoUΘα: 

Το Υπουργικό Συμβούλιο στη σuνεδρ(α του, με ημ. 8.9.9 1, ενέκρινε σχετικούς 
Κανονισμούς που ετοίμασε το Υπουργείο Εσωτερικών. Έχω καταθέσει από 12.8.91 
και σύμφωνα με τις δι.ατάξεις του πιο πάνω Νόμου τους Κανονισμούς που ενέκρινε 

το Υποuργικό IuμβoίIlLo στη Βουλή των Αντιπροσώπων για μελέτη και ψήφιση . 

Όπως Υνωρ(ζετε, το όλο θέμα έκτοτε εκκρεμεΙ στο Σώμα." 

Απάντηση ημε~μηνίας 14 Ιανουαοίου 1992 του Ynou@"toiJ ΕμΠΟQ!ου χαι Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην Εοώτηση ΣΤ'Α' 41, ημεQOμηνiας 3 Σεπτε~oίoυ 1991, 
του Koινo~oυλευτικo\ι ΕΚΠQοσώπου του Σοσιαλιστικο\ι Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζη6ημηΤQίου. " 

Δε συμμερίζομαι την άπΟψη ότι η προμήθεια των πετρελαιοειδών είναι εκτός 

του ελέγχου της κυβερνήσεως. Με ένα σύστημα διαβοuλεύσεων και συντονισμού 
μεταξύ του ΥπουΡΥεΙΟυ, του Κυπρι.ακού Διuλιστηρίου, στο οποίο η κUΒΈρνηση είναι 
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μέτοχος κατά 35%, κα~ των εταιρειών πετρελαιοειδών διασφαλ(ζετα~, και απεδεΙχθη 
στην πράξη μέχρ~ τώρα, η απρόσκοπτη προμήθεια πετρελαιοει.δών για τις ανάΎΚες 

του τόπου, πράγμα το οποίο αποτελεί ουσιαστικό στo~xεΙo της ενεργειακής πολι

τικής της κυβέρνησης. 

Τα προβλήματα που αναφέρονται στην ερώτηση σχετικά με την προμήθεια 

καυσίμων σε αεροπλάνα ανάγονται σε εργατικά θέματα. Τέτοιου ειδους προβλή

ματα, όπως και σε κάθε άλλο τομέα της oικoνoμr.ας, είναι πιθανόν να παρουσια

στούν, ανεξάρτητα από το σύστημα προμήθειας ή τους μτιχανιομονς ελέγχου που 

μπορεί να υπάρχουν." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 lονουοοίο\l 1992 ΤΟ\l ΥΠΟυfri0\ι Παιδείας κ. Χοιστό· 

φοQO\Ι Χοιστοφίδη στην εοώτηση ΣΤΆ' 47, ημεοομηνίας 6 Σεπτεμ~oίoυ 1991, 

του Βο\lλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Λευκωσίας κ . Γιαννακη Κασουλίδη, 

"Σύμφωνα με τον Κανονισμό 4 των περί Εκ.ίαιδευτικών ΛεΗο\lρ-Υών (τοποθε

τήσεις, μετακινήσεις και μεταθέσείς) Κανονισμών του 1987, 'οι εκπαιδευτικοί 

λειτουργοί με το διορισμό τους τοποθετούνται σύμφωνα με τις ανάγκες της υπηρε

σίας κοι κατά το δυνατόν πλησιέστΕ(?Ο. στην έδρα τους'. 

Προκειμένου για μεταθέσεις μόνιμων εκπαιδευτικών λειτουργών εξακο

λουθεί να ισχύει η πρόνοια του ίδιου Κανονισμού για μετάθεσή τους σε yEHD

νικές επαρχίες. 

Επειδή ο αριθμός των φετινών διορισθέντων αποφοίτων της Π.Α.Κ. που 

κατοικούσαν στην επαρχία Πάqχ:ιυ ήταν ανe..ταρκής (3 επί σvνόλoυ 177), προέκυψε η 

ανάΎΚη κάλνψης των αναΎΚών της υπηρεσίας με δασκάλους που προέρχονται από 

άλλες επαρχΙΙς. 

Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας αντίκρισε εuνo'ίκά τις ενστάσεις 

εκείνων των δασκάλων που τοποθετήθηκαν στην Πάqχ:ι κοι προέβαλαν σοβαρούς 

λ&Υους, μεταθέτοντάς τους σε ευνο'ίκότερες θέσεις. 

Από τους 35 δασκάλους που τοποθετήθηκαν αρχικά στην επαρχία Πά<ρου 
συνεχίζουν να εργάζονται μόνο 18. Η πλειονότητα των δασκάλων αυτών υπηρετούν 

σε μεγάλα σχολεία και σχεδόν όλοι μέσα στην πόλη της Πάqχ:ιυ ή κοντά σ' αυτή." 

Απάντηση ημεοομηνίας 8 lονουο"ίου 1992 του YnoUQyoiI ΣνΥχοινωνιών και 

Έnων κ. Ρένου ΣΤΟ\lQάκη στην εοώτηση ΣΤ'Α' 59, ημεQομηνίος 20 Σεπτεμ

~QioU1991, του Βουλευτή εκλογικής πεQιφέ"ειας Πάφου Χ. rιοννάκη Ομή"ου, 

"Η κ\lβέρνηση, έχοντας πάντοτε σαν στόχο την εξυπηρέτηση του κοινού, 

μελετά μεταξύ άλλων το θέμα της αναβάθμισης του Επαρχιακού Γραφείου του 

Τμήματος Οδικών Μεταφορών στην Πάqχ:ι. Είναι μέσα στα πλαίσια αυτά που προω

θεΙται ήδη 11 ανέγερση Κέντρου Επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων στην 

Πάφο. 

Στο μεΊαξύ γΙνεται οτιδήποτε το δυνατό για την καλύτερη εξυπηρέτηση του 

κοινού." 
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Απάvtηση ημε~oμιινίας 30 Δεχεμβ~ίοu 1991τοu Yno\lqyoίI ΕσωτεριΧών Χ. X~ιστό-

60\l),OU Βενιαμίν στην ε~ώτηση ΣΤ'λ' 65, qPEQOpqvia ; 20 Σεπτεμβρίοu 1991, 
'tou Βοu),ευτή εχ),οΥιχής περιφέ~εlας Λεμεσού 1< . Δημήτ~η Κοντί6η. 

"Σχε'Ηκό με τη διαφορά που υπάρχει στην προμήθεια που καταβάλλεται στους 

περιπτεριούχους και εφημεριδοπώλες της Λευκωσίας σε σύγκριση με ΤLς άλλες 
πόλεις, σας πληροφορώ ότι η εξέταση του θέματος παραμένει σε στασιμότητα λόγω 
του ότι η Αρχή Τύπου έχει καταστεί ανενερΥή, λόγω άρνησης της Ένωσης Συντα

κτών Κ ίιπρου να μετέχει σ' αυτή. 

Το όλο θέμα βρίσκεται υπό μελέ"tη, με στόχο είτε να αρθούν οι δυσχολ(ες που 
προβάλλονται από την Ένωση IυyτOl<tΏV είτε να γίνουν οι κατάλληλες νομοθεηκές 

ρυθμίσεις για να είναι δυνατή η λειτουρία της Αρχής Τύπου σύμφωνα με τις 

πρόνοιες του περί Τίιπου Νόμου. ~ 

Απάvtηση ημερομηνίας 30 ΔεxεμΡ~ίoυ 1991 το" Yttouqy01J Παιδείας χ . Χριστό

φo~o" Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 71, ημε~oμηνίας 27 Σεπτεμβ~ίοu 1991, 
'tou Mέ:lou; της ΒΟιΙ),ής εl<λο-Υ ι l<ής πε~ιφέ ιιειας Αμμοχώστου 1< . Κλαί~ης Απε. 

λί60ιΙ. 

"Σχετικά με το θέμα ΤΊ1ς ιδρυσnς και λεnουργΙας Ωδείων και Μουσικών 
Σχολών στnν Κύπρο το Υπουργείο Παιδε(ας βρίΟΧΕ1αι σε επαφή με τη Γενική 

Εισαγγελία. ΤΟ θέμα αυτό δεν έχει διευκρινι.στεΙ ακόμη. Σε μεταγενέστερο στάδιο θα 

σας πληροφορήσουμε σχετικά. Η απάντησή μας αυτή δε θεωρείται τελική, αλλά 
ενδιάμεση." 

Απάvtηση ημε~oμηνίας 1(i Ιανο\lα ιιίο" 1992 του YttounoίI ΣυΥχοινωνιώ" χαι 

Έqyων χ. Pt"ou Στα\lράχη στην ερώτηση ΣΤΆ' 78, ημερομηνίας 4 Οχτωβοίο" 
1991, του Βου),ευτή εχλογιχής πεQιq:έ~ειας Λεμεσoiι χ . Ντί"οu Μιχαηλίδη. 

"Το μεταφορικό πρόβλημα των κατοίκων των κοινοτήτων ΚελλακΙΟυ xaL 
πραστειού ΚελλακΙου εντάσσεται μέσα στο ευρύτερο πρόβλΊ1μα των άγονων 

δLαδρομών των αγροτικών λεωφορείων. EΙνα~ γνωστό ότι η κυκλοφορία αγροτικών 

λεωφρορεΙων σε αρκετές περι.οχές έχει καταστεί ασύμφορη λόγω της συνεχούς 

με(ωσης του αΡLθμού των δLακινούμενων επιβατών, σε πολλές δε περι...τtώσεις τα 

εισοδήματα των λεωφορειούχων δεν καλύπτουν παρά μόνο μικρό μέρος των 

δαπανών κατοχής και λειτουργίας των λεωφορείων τους. 

Προς το παρόν το μεταφορικό πρόβλημα των πιο πάνω χωριών, το" οποίου ο 
συνολικός ημερήσιος αριθμός εργατών και επιβατών δεν ξεπερνά το"ς 5-6. αντιμε
τωπίζεται από το αγροτικό ταξί Κελλακίου, ενώ ταυτόχρονα καταβάλλονται 

προσπάθειες εξεύρεσης λύσης σε συνεργασ(.α με τους λεωφορει.ούχους της 

περιοχής." 

Απά.ντηση ημεf20μηνίας 7 IavouaQiO\l 1992 'fOU Yn:ovqy01J Γεωργίας και Φυσιl<ών 
ΠόQων Χ. Aν6~έα Γα~~ιηλ,6η στην ε~ώτηση ΣΤΆ' 82, ημε~oμηνίας 8 Οκτω~~ίοu 
1991, του Βου),ε"τή εκ),ογικής περlφέ~ειας Λεμεσoiι χ . Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την αί1:όδοση των γεωτρ~σεων του αρδευτικού τμήματος της 
περιοχ';ς αναδασμού του Καλού Χωριού Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Από την. επιτόπια έρευνα πο" έγινε σε συνεννόηση με τον ταμία του τοπικού 

αρδευΗκού τμήματος προκύπτει ότι η μειωμένη απόδοση των δύο yεωtρήoεων το" 

προαναφερόμενου αρδευτικού τμήματος οφειλεται σε λειτουργικά προβλ';ματα στις 

Ί1λεκτροτουρπΙνες ή και στα συστήματα ηλεκτροδότησής τους. 



1421 

Οι τεχνικές υπηρεσ{ες ταυ Τμήματος Αναπτύξεως Υδό.1ων τΟ'υ ΥπΟ'υργεΙΟυ 

μΟ'ιι προβαΙνσυν στις αναγκαΙες βελ1ιώσεις 1ων αντληηκών συγκροτημάτων των 

δύΟ' γεωτρήσεων, έ1σι πσυ να είναι σε θέση να λεΙ1συργήσσυν απρόσκΟ'πτα κα1ά τη 
νέα αρδευηκή περΙοδΟ'." 

Απάντηση ημεοομηνίας 20 Ιανουαοίου 1992 του Υπουογο\ι Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 90, ημεQOμηνίας 7 Oxτω~oίoυ 1991, 
του Βουλευτή εχλογικής ΠΕριφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

"Για 1ην προώθηση τΟ'υ αγροτΟ'υρισμσύ και της τσυριστικής ανάπτυξης της 

υπαίθρου εΥ-.ιρίθηκε πρόσφατα από τΟ' Υπσυργικό Συμβούλl.O σλοκληρωμένσ 

πρόγραμμα τΟ' σπσ{ο περιλαμβάνει και ΣχέδιΟ' Κινήτρων. Για σκσπούς εφαρμοΥής 

τσυ προγράμματσς τα χωριά της ενδοχώρας έχΟ'υν καταταχθεί σε τρεις κατηγορίες 

βάσει ε ιδικών κριτηρΙων, από τα σπσία ΤΟ' βασικόΤΕΡΟ είναι σ παραδοσιακός αρχιτε
κτσνικός χαρακτήρας. Για την αναβάθμιση τσυ δσμημένσυ παραδοσιακσύ χαρα

Κ1:Τιρα των χωριών σ ΚΟΤ ~χει προβεΙ στην ανάθεση αρχιτεκτσνικών μελετών με 

σκοπό την εκτέλεση εξωραΊ:στικών έργων. ΟΙ μελέτες. καθώς και 11 υλσπσίηση των 
έργων θα χρηματοδοτηθούν από τσν ΚΟΤ. 

Με βάση τα πιΟ' πάνω η Λυσός έχει καταταγεΙ στην Α' κατηγορία χωριών και 

συμπεριλαμβάνεται στα 16 πρώτα χωριά στα ο..-τσία θα εκτελεστσύν έργα από τσν 
ΚΟΤ. των σποΙων σι μελέτες έχσυν ήδη συμπληρωθεΙ Τα υπόλσιπα χωριά. περιστε

ρώνα. Φιλσύσα. Στενή και Κινούσα. έχσυν καταταγεΙ στην r xatTJYOΡia." 
Απάντηση ημερομηνίας 17 Iavo\laoio\l1992 '10\1 ΥπουΟΎού Εμπορίο" και Βιομηχα

νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στ!ιν Ερώτηση ΣΤ'Α' 91, IlμΕρομηνίας 9 οκτω~Qίο\l 1991, 
tO\l Βο\lλευτή Εκλογικής ΠΕριφέΡΕιας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

'Ή Αρχή διεξήγαγε σε συνεργασω με εμπειρσγνώμσνες (Envlrσnmental 

Resσurces Limited τσυ Ηνωμένσυ ΒασιλεΙΟυ) Μελέτη Περιβαλλσντικών Ε..-τι..-ττώσεων 
γ~α 10 Σταθμό Δεκέλειας μεταξ'ύ lσυνΙΟυ 1989 και Ιουνίσυ 1991. 

Οι Σύμβοιιλσι Περιβαλλσντσλόγοι Environmental Resσurces Llmited (ERL) 
μετά από μετρήσεις που έκαναν στην περισχή Δεκέλειας, μεταξύ ΝσεμβρΙΟ" 1989 και 
Μα'ίου 1990. αναφέρουν στην Τελική Έκθεσή τους όη, όταν στσν Ηλεκτροπαρα
γωγό Σταθμό Δεκέλειας χρησψσπσιόταν πετρέλαιΟ' με περιεκτικότη1α θεΙΟυ 3.5%. σι 
συγκεντρώσεις διοξl.δισυ τσυ θεΙσυ σε επί.πεδο εδάφους δεν ξεπερνσύσαν τα όρια 

πσυ καθορ(.ζσνται από 1ις κατε\lΟυντήριες γραμμές της ΕΟΚ και της Παγκόσμιας 

οργάνωσης Υγείας. 

Από τσν ΙανουάριΟ' τσυ 199 Ι η Αρχή χρησιμσπσιεί για τις ανάγκες τσ" 

σταθμού Δεκέλειας πετρέλαιΟ' καλύτερης πσιότητας (περιεκτικότης σε θε'σ 2%) και 
σι συγκεντρώσεις διοξιδΙΟυ τσιι θείου σε enlJtEδo εδάφouς μειώθηκαν ακόμη 

περισσότερο. 

Για την ακρψεια σι Σύμβουλσι ERL υπσλσ,lit;συν ότι με τη μείωση της περιε
κτικότητας σε θεΙΟ' τσυ πετρελαίου από 3.5% σε 2% και την ανέγερση 2 νέων καμ~
νάδων για την αντικατάσταση 5 άλλων οι συγκεντρώσεις δισξιδΙσυ τσυ θεΙσυ θα 
μειωθσύν κατά 53% σε σύγκριση με την κατάσταση που υπήρχε μέχρι ΤΟ' τέλσς τσυ 
1990. 

Η Αρχή προτίθεται σύντσμα (1992-93) να ανεγεί.ρει τις 2 νέες καμινάδες και να 
συνεχίσει 1'11 χρησιμσποίηση πετρελαίσυ με περιεΚ1ικό1ητα σε θείΟ' λιγότερο από 2%. 
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Πέραν της μείωσης των συγκεντρώσεων διοξιδίο\l του θείο\!. 11 χρησιμοποίηση 
καλής ποιότητας πετρελαίου από την αQΧή του χρόνου μείωσε τις εκπομπές 

καπνιάς (αιθαλόσκονης) λόγω της χαμηλότερης περιεκτικότητας του πετρελαίου σε 
ασφαλτΙνη. 

Επιπλέον οι συγκεντρώσεις oξιδtων του αζώτου σε επίπεδα εδάφους, όπως 
μετρήθηκαν από τους εμπειρογνώμονες, ουδέποτε ξεπέρασαν τα επίπεδα που καθο

ριζονται από την ΕΟΚ και την Παγκόσμια ΟρΥό.νωση Υγείας." 

Α .. τά.νΤη6η ημεQOΡrιvίας 7 IavoυCtQLou 1992 του Yπoυιrro\ι ΕσωΤΕQικών Χ. ΧQιστό

δουλσυ Βενιαμίν στις ΕQωτήσεις ΣΤ'Α' 110 χαι ΣΤΆ' 116, TIpt:QoPTIviat; 23 
ΟχΤ~Qίου 1991, του Boυλεuτή εκλογικής πε"ιφέQΕιας Λεμεσού κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη. 

''Αναφορικά με την xάλUψη των κοινοτήτων Αγρο" και Πελενδρίου από το 

Κεντρικό Σφαγείο. σας πληροφορώ ότι 11 κυβέρνηση μελετά σε συνεργασία με το 
Συμβούλιο του Kεντρ~κoύ Σφαγείου Κοφίνου την κό:λυψη από το Σφαγείο ΚοφΙνου 

ολόκληρης της υπαίθρου, πλην της επαρχίας Πάφου. Στα πλαίσια αυτά θα αντιμετω

πιστούν και τα προβλήματα που αφορούν τα σφαγεία Αγρο'ύ και Πελενδρί.ου." 

Απάντ:ηση ημεQομηνίας 23 ΔεXEμβ~ίoν 1991 '[ον Yπoυιrf0ύ ΕσωτεQικών κ. ΧQιστό. 

δουλου Βενιαμίν στην E~τηση ΣΤ'Α' 118, ημειιομηνίας 23 ΟχτωβQίου 1991, του 
Βουλευτή εκλοΥικής ΠΕQlφέQΕιας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

-IXn:Lxd με tO δρόμο Ζωο.ιτηΥτ'ις . Αγίου Θεοδώρου (Αγρού) - παnούtσας, σας 
πληροφορώ ότι πρόκειται για ασφαλτoστρωμ.i!νo χωριτικό δρόμο που βρίσκεται σε 

ικανοποιητιχ'ή κατάσταση. Ο δρόμος συνττιρεΙtαι Ηήσια από την EπaρxwxTi Διο(... 

κηση Λεμεσο'ύ." 

Απάντηση ημεQομηνίας 24 ΔεκεμΙΙQίου 1991 του Υπουργού Γεωgyίας και Φ"σικών 
Πό~ν κ. ΑνδQέα ΓαΙΙQιηλίδη στην EQώt:qaq ΣΤ'Α' 119, ημεQομηνίας 23 Οχτω
ΙΙQίο" 1991, το" Βο"λευιή εκλογιχής πεQιφέQ2ιας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Στην τoπoθεσLα Έπιφάνης' Αγίου Θεοδώρου Αγρού υφίσταται μόνο μια 

γεώτρηση που ανορύχθηκε το 1976. Οι προσπάθειες που καταβλήθηκαν κατά 
καιρούς για την αξιοποίησή της για αρδεντικούς σκοπούς στην περιοχή προσέ
κρουσαν στην αντίθεση κατοίκων τόσο της κοινότητας του Αγίου Θεοδώρου όσο και 
της γε~τoνικής κοινότητας του Αγίου Ιωό:ννη Αγρού, που πρόβαλλαν τον ισχυρισμό 
ότι θα. επηρεασθεί η απόδοση των πηγών τους από την αξιοποίηση κα~ λειτουργΙΟ 

tll; εν λόγω γεώΤΡllσης πάνω σε μόνιμη βάση. 

Α ν και εφόσον αρθούν οι εν λόγω ενστάσεις, θα προωθηθεί τι αξιοποίηση της 

υπό αναφορά γεώΤΡllσης yw αρδευτικούς σκοπούς, μέσω των ετήσι.ων πρo\.lπoλoγ~
σμών του Χράτους." 

Λπάντ:ηση ημεQομηνίας 20 IavouaQiou 1992 '(ο" YΠO"ιrt0ύ ΕσωΤΕQIΧών κ. ΧQιστό-
60"λο" Βε",αμίν στην EQώt:qaq ΣΤ'Α' 125, ημΕQOμηνίας 23 ΟχtωβQίου 1991, του 
Βουλευτή ΕκλοΥιΧής ΠΕQιφέQειας Λεμεσού Χ. Ντί.νου Μιχ.αηλίδη. 

-Ixn:LKd με τη συνεισφορά της κοινότητας Κάτω Μύλου έναντ~ της δαπάνης 
εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων στην κοινότητα, η οποία ανέρχετα~ στο 1/4, σας 
πληροφορώ όη η συνεισφορά του χωριού καθορΙστηκε με βάση ειδική μελέτη που 

έλαβε υπόΨ1l tης όλα ta οχετικά δεδομένα (π.χ. αριθμός κατοίκων, ιnσοδήματα, 
δάνεια κ.λπ.). 

Προς το παρόν δε μελετάται γενική αναθεώρη01l του ύψους των συνεισφορών 
των χωριών." 
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Απσ.ντlιση ημεΡομηνίας 27 Δεχεμιι"ίου 1991 του Υπου(!ΥΟίι Εσωτε"ιχών χ . ΧQιστ6-

δουλου Βενιαμίν στην εQώτηση ΣΤ'Α' 126, fIPIEQOpfIviQ; 23 ΟχτωΙΙQίοu 1991, του 
Βοuλεu'lή εχλοΥιχής πεQιφt"ειας Λεμεσού χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το δρόμο Κάτω Μύλου - "Ερημου' - Αγρού, σας πλllΡοφορώ όη 

πρόκειται για χωμάτινο χωριτικ6 δρόμο ο οποίος ΟυVΤllρεΙται ετήσια από την Επαρ
χιακή Διο(κφη Λεμεσού. Στον ΠΡOUπOλoγισμό Αναπτύξεως 1992 περιλήφθηκε 
πρόνοια ύψους f.6.000 για βελ τιώσ"εις/διαπλατύνσεις/ευθυΥρα.μμίσει.ς για τον πιο 
πάνω δρόμο." 

Α.-τάντηση ημεοομηνίας 20 ιανουα"ίου 1992 του YTιouQyoit Εοω'lεQιχών χ. Χοιστ6-
δΟυλου Βενιαμίν στην εo<ί.n:ηση ΣΤ'Α' 135, fIPlQOpfIvia; 23 ΟχτωtJQΙΟU 1991, το" 
Βουλευτή εχλοΥιχής πε"ιιrέoειας Λεμεσού χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχεηκά με τη O\tYELOφoρά της κοινότηtας Διιμών h'avτL .ης δαπάνης εκ.έ

λεσης αναπτ'Uξιακών έργων στην κοινό'll.α, 11 O1toιo. avtQxn:aa στο 1/4, σας πλτιρο
φορώ ότι η σuνεισφoρά tOU χωριον καθορίστηκε με βάση ειδική μελέtη που tλαβε 
υπόψη της όλα τα σχετικά δεδομένα (π.χ. αριθμός κατοίκων, εισοδήματα. δάνεια 

κ.λπ.). 

Προς .0 παρόν δε μελετά.αι γενική αναθεώρηση .οιι ύψους "(ων O\tYεισφορών 

"(ων χωριών." 

Α.-τάντηση ημεΡομηνίας 20 IavoooQiO\l 1992 του YnotIQ'Yoit Εμπο"ίου χαι BIOP1fXa
νΙας κ. Τάχη Νtμιτσα στην εQώτηση ΣΤ'Α' 141, ημεοομηνίας 23 ΟχτωΙΙQΙου 
1991, τοιι ΒουλεVlή εχλοΥιχής :n:ε(lιιι-έQειας Λεμεσοίι χ. Ντί.νου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την "(οιιριοτική ανάπτυξη της κοινότηtας Ζωοπηγής σας πληρο

φορώ ότι για σκοπούς εφαρμογής του Προγράμματος του Αγροτουρισμού και της 

Τουριστικής Ανάπτυξτις της Υπαίθρου "(ο οπο[ο περιλαμβάνει και Σχέδιο Κινήτρων, 
τα χωριά ττις ενδοχώρας έχουν καταταγεί σε τρεις κατηγορίες βάσει ει.δικών κριτη

ρίων, από τα οποία .0 βασικότερο είναι ο παραδοσιακός αρΧΙ.ΕΚτονικός χαρα

κτήρας. Η XOLYόtfI.a ΖωοπηΥής περιλαμβάνεται στα χωριά της r καtηγορ(ας." 
Απάντηση ημεΡομηνίας 27 Δεχεμtlι;!ίO\1 1991 το\! Ynou(!Yoit ΕσωτειιιΧών Χ. Χοιστ6-

δουλου Βενιαμίν στην ε"ώτηση ΣΤ'Α' 144, ημιι;!ομηνΙας 23 ΟκτωΙΙQίοu 1991, ΤΟ\1 
Βο\!λευτή εκλογιχής πει;!ιφέι;!Ειας Λεμεσοίι Χ. ΝτΙνου Μιχαηλίδη. 

~Σχετικά με το δρόμο ΠοταμΙτισσας - Αγριδιών σας πλτιροφορώ ό.ι πρόκειται 
για χωριτικό-χωμάτινο δρόμο ο οποΙος δεν είναι ακόμη εγγεγραμμένος ως δ"μόσιος 

δρόμος. Στο δρόμο εκtελο'ύντοι εργασΙες διαπλότυνστις/ευΟυγράμμιστις, κατασκευής 
μικρών γεφυριών και γενικής συντήρτιστις από την Επαρχιακή ΔιοΙκτιση Λεμεσού. Τα 
πιο πάνω έργα θα συνεχιοτούν εντός του 1992 με δαπάντι f.5,OOO. Λόγω της χαμηλής 
προ.εραι.ότητας που τυγχάνει ο δρόμος δεν ενδείκνυται προς "(ο παρόν" ασφαλt6.
οτρωσή το\!." 

Απάντηση ημε(lομηνίας 20 ΙανΟ\1αιιίΟ\1 1992 'tO\l YnO\lQYoit Εσωτεοικών χ. Χοιστό
δο\lλΟ\1 Βενιαμίν στην ε,,<ί.n:ηση ΣΤ'Α' 149, ημεΡομηνίας 23 ΟκτωtJ"ίο\l1991, τον 
Βο\lλε\1τή εΧλοΥιχής πειιιφέοειας Λεμεσoiι Χ. Ντίνο\l Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αΙtημα για μείωση στο 1/4 της σuνεισφoράς όλων των κοινο
.ήτων που έχονν ενταχθεί στην κατ"γορία συνεισφοράς του 1/3 .ης δαπάνης για τα 
αναπt'Uξιακά τους έργα. σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

ΟΙ συνεισφορές των ΚOινOτή'tων έναντι .ης δαπάνης εκτέλεστις αναπτυξιακών 

έργων καθορΙσττικαν με βάση ει.δική μελέτη που εκπόνησε τι κυβέρvτιστι και τι οποΙα 
έλαβε υπόψη της όλα "(α αντικειμενικά δεδομένα κάθε κοινότητας. όπως π.χ .• ον 
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πληθυσμό. τα ε~ooδήματα, το ύψος των κοινοτικών δανεLων. καθώς κα~ των 
σχετικών δόσεων Κ.λπ. Οι κατηγορΙες συνεισφορών που υφίστανται σήμερα είναι Ι/ 
2. 113. 1/4 και 1/6 και υιοθετήθηκαν στους ετήσιους Προ\JπολογισμοUς Ανάπτυξης 
των τελευταίων χρόνων. Σε εξαιρετικές μόνο περιπτώσεις γίνεται παρέκκλιση από 
την καθoρισμtνη συνεισφορά μιας κοινότητας και τούτο γίνεται μετά από σχετικτΊ 
Aπόqχlση του Υπουργικού Συμβουλίου. όταν συντρέχουν ει.δ~κoί λόγοι, όπως για 
παράδειγμα για να βοηθηθεί η κοινότητα να εκτελέσει κάποιο πολύ δαπανηρό 
αναπ1:υξ~ακό της έργο. 

Για πληΡUφoρΙα σας, στην κατηγορία του 1/3, που είναι η μεγαλύτερη, είναι 
ενταγμένες συνολικά 126 κοινόηιτες." 

Α.-τά"ηση ημεQομηνίας 10 IaVOOOQiov 1992 του Υπου(Ι'Υού Γεωιrtίας και Φυσιχών 

ΠόQων χ. ΑνδQέα ΓαI'Qιη)"ί.δη στην ε~τηση ΣΤ'Α' 159, ημεQOμηνίας 23 Οχτω
I'Qiov 1991, του Βουλευτ:ή εχ)"οΥιχής :τεQιφέQειας Λεμεσού χ . Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή διεύρυνση και θωράκ~ση της γεώτρησης που βρίσκεται στην περιοχή 

'Καμένο'. στον Αρακαπά. θα γΙνει νωρίς το 1992. Σ1:η συνέχεια θα γίνει δοκιμαστικτΊ 
άντληση για επιβεβαίωση της ασφαλούς α.τόδοσής της. Αν τα αποτελέσματα 

αποβούν θετικά, θα ετοιμαστεί σχέδιο για αξιοποίησή της, το οποίο θα προταθεί για 

περlληψη στον ετήσιο ΠΡOUπoλoγισμό του κράτους." 

Απά"ηση ημεQομηνίας 10 ΙανΟV(l.Qί.ου 1992 του Υπου"ΥΟ" Γεω"ίας χα, Φυσιχών 
Πό"ων χ. ΑνδQέα Γαl'Qιηi.ίδη στην ε"ώτηση ΣΤ'Α' 160, ημεQομηνίας 23 Οχτω
I'QiotI 1991, ΤΟ\l Βο\lλε\lτιί εχλοΥιχής πε",φέ"ειας Λεμεσού χ. ΝιΙνου ΜιχαηλΙ6η. 

"Δεν υπάρχει δυνατότητα επιδότησης του κόστους του δεύτερου έκτακτου 

αρδευnκού έργου που εκτέλεσε, με αποκλειστικά δικτΊ της πρωτοβουλία. η κοινό
τητα Αρακαίτά για εν(οχυση της λιμνοδεξαμενής της. γιατί ΟΙ υδάτινοι πόροι της 

λιμνοδεξαμενής αυξτΊθηχαν σε πολύ ικανοποιη1:ικό βαθμό με το προσωρινό αρδευ
τικό έργο που είχε ήδη εκτελεστεί από το ΤμτΊμα Αναιπύξεως υδάτων, σε συνεν

νόηση με την Eπ~τρoπή του τοπικού Αρδεντικού ΤμτΊματος, νωρίς το ΦεβρoUΆριo 

του 1991. έναντι συνολικτΊς δαπάνης ί6.Ι63 η οποία καλύφθηκε εξ ολοκλτΊρου από 
την κυβέρνηση. Αναφέρεται συναφώς ότι οι ποσότητες νερού που μεταφέρθηκαν στη 

λιμνοδεξαμενή, μέσω του πρόσθετου έκταΚ1:0υ έργου, παρέμειναν αναξιοποίητες στο 

τέλος της αρδευτικής περιόδου." 

Απ«ντηση ημεQομηνίας 14 IavovaQi.ou 1992 ΤΟ\l ΥΠΟ1JQγο" Εσωτεριχών χ . Χ"ιστό-
60υλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 179, ημερομηνίας 13 Νοεμl,ρίου 1991, του 
Βουλευτή εκλογιχής πε"ιφέQειας Λεμεσο'ύ Χ . Ντίνου Μιχαlιλ(61). 

"Ήδη η κυβέρνηση έχει καταθέσει στη ΒουλτΊ των Αντιπροσπώπων από τις 
23.9.91 τροποποιητικό νομοσχέδιο του περί Δήμων Νόμου με το οποίο σκοπείται η 
απαλλαΥτΊ από το Φόρο θεάματος των παραστάσεων ή εχδηλώσεων που δεν έχουν 

σκοπό την εξασφάλιση κέρδους." 

Απάντηση ημεQομηνίας 20 Ιανο\lα"ίο\l 1992 του Υπου"γο" Παιδείας χ. ΧQιστό
'OQOtI Χριστοφ,δη στην ερώτηση ΣΤΙΑ' 181, ημερομηνίας 15 Νοεμ&ρίου 1991, 
ΤΟ\l Μέλους της Βο\lλής εχ)"ογιχής πεQιφέQΕιας Αμμοχώστο\l κ. Κλαίρης ΑΥγε

),,'60υ. 

"Το Υπουργείο Παι.δε(ας ζήτησε Q.i'to το Υπουργείο Εξωτερικών να προβεί στις 

ενδεδειγμένες σχετικά με τη συμπερίληψη του λεγόμενου 'Πανεπιστημίου της Ανατο
λικής ΜεσογεΙου' ενέργειες. Όπως μας πληροφορούν, έχουν προβεΙ σε προφορικά 
και γραπτά διαβτΊματα προς την Κοινότητα Μεσογειακών Πανεπιστημίων 

(Community of Μedlteπa nean Univers1ties). 
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Παράλληλα το Υπουργείο Παιδείας ζητησε από το Πανεπιστήμιο ΚύΠΡΟΊ) να 

προβεί στ~ς αναγκαίες ενέργειες Υι.α να γίνει μέλος της Κοινότητας ΜεοογΕιακών 

Πανεπιστημίων. ΟΙ ενtργειες αυτές έχουν γ'νεl. όπως μας πληροφόρησε το Πανεπι
στήμιο. Μ 

Απάντηση ημερομηνίας 16 IuvoooQi.o" ]992 'tO\l ΥιιοuflYΟ\ι Eqyaoia; χαι Κοινω· 

'\ΙΙχώ" Ασφαλίσεων χ . Ιάκωβο\! ΑQιστείδο\l στην Ερώτηση Σ'fΆ' 182, ημερομη
"ία; 15 ΝοεμlJQI.Ο\J 1991, 'tO\l Μέλους της Dοu).ής εκλογικής ΠΕριφέρειας Αμμο. 

χώστου χ. Κλαίρης ΑΥΥελί60υ . 

~Σχετικά με τα ιδιωτικό γηΡOΚOμεί.a σας πληροφορώ τα ακόλουθο: 

Ι . Οι ιδ ιωτικές στέγες για ηλικιωμένους και αναπήρους εγγράφονται και 

λειτουργούν σύμφωνα με τις πρόνοιες του περΙ Στεγών για Ηλικιωμέ

νους και Αναπήρους Νόμου ΤΟΊ) 1991 (N.222/91) και των περί Στεγών για 

Η λικιωμένους και Αναπήρους Κανονισμών του 1990 (Κ .Δ.Π . 144/90). 

ΤΟ πιστοποιητικό εγγραφής εκδίδει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινω

νικών Aσφαλtσεων νοουμένου ότι τηρούνται οι πρόνοιες του πιο πάνω 

Νόμου και Κανονισμών. 

2. Το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερ{ας παρακολουθεί στενά και 

ελέγχει μεταξύ άλλων: 

(α) τη διατροφή, ούτως ώστε να είναι σύμφωνη με τις διαιτητικές 

ανάγκες των ενοίκων και να περιλαμβάνει πρόγευμα, γεύμα και 

δεΙΠνο. Eπl.σης μεταξύ προγεύματος, μεσημβρινού γεύματος και 

δεΙΠνου να παρέχεται ρόφημα ή ελαφρό έδεσμα κτλ., 

(β) την ιατρική περίθαλψη, δηλ. να υπάρχουν υπηρεσΙες ή δι.εuκoλύνσεις 

για την τακτική εξέταση των ενο(χων τουλάχιστον κάθε δεκαπενθή

μερο και για την άμεση παροχή ιατρικής περίθαλψης σε περΙΠτωση 

επείγουσας ανάγκης, 

(γ) την ύπαρξη συνθηκών προσωπικής ελΕUΘερίας, εuκoλ(ες για 

αναψυχή και δημιουργική απασχόληση των ενοίκων. 

Παρέχει επίσης συμβoυλευτικtς υπηρεσίες στους ιδ ιοκτήτες των στεγών, 

για να μπορέσουν να αvtαποκριθούν στις απαιτήσεις της νομοθεσίας. 

Για άτομα που τοποθετούνται στις ιδιωτικές στέγες ηλικιωμένων από το 

Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και των οποίων το μηνιο(ο 

ποσό ουντήρησης καλύπτεται από το δημόσιο βοήθημα, το 'ύψος των 

τροφείων τους καθοριζεται από το Διnιθυντή του Τμήματος Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας σε συνεργασία με τον Π αγκ'ίιπριο Σύνδεσμο των 

Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Στεγών. Σήμερα γύρω στα 800 άτομα επιδοτού
vtaL μερικώς ή ολικώς από το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 
Το ηλικιωμένο άτομο έχει δικαίωμα επιλΟ'Υής στέγης και απολαμβάνει 

των υπηρεσιών που απολαμβάνουν οι ιδιωτικά 10ποθετημένοι ένοικοι. 

Τα '{ρoφtία που xatoβάλlEL 10 Τμημα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 

κυμαί.νOνtαι από ίl32 μέχρι ίl65 10 μήνα. 

3. Για άτομα ιδιωηκά 10πoθεtημένα στις ιδιωτικές στέγες ηλικιωμένων δεν 

υπάρχουν κριτήρια ome έλεγχος από 10 κρό1ος για 10 ~ητoύμενo από 
κάθε τρόφιμο μηνια(ο ποσό συνtiιρησης. 



1426 

4. Στην Κύπρο λειτουργούν σήμερα 50 εγγεγραμμένες ιδιωτικές και κοινο
ηκές στέγες ηλικιωμtνων και αναπήρων και 10 μη tΎYr:yραμμένες. 

ΟΙ στέγες που δεν έχουν εξασφαλίσει ακόμη Πιστοποιητικό Εγγραφής 

παρακολουθούνται στενά από το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής EUΗμε. 
ρίας και καθοδηγούνται ανόλογα για να μπορέοουν να ανταποκριθούν 

στις απαιτήσεις της νομοθεσίας και να εξασφαλίσουν τα πιστοποιητικά 

εγγραφής. 

Στις περιπτώσεις που διαπιστώνεται ότι μια στέγη δεν πληρεί τα 

κριτήρια εγγραφής ούτε και μπορεΙ με σχετική καθοδήγηση να ανταπο· 

κριθεί στις απαιτησεις της νομοθεσΙας, ενημερώνεται ο ιδιοκτήτης της 

στέγης σχετικά και ζητείται το κλείσιμο της στέγης και μεταστέγαση οε 

άλλο καταλληλότερο υποστατικό. 

S. Αναφέρεται εν τέλει όη πέραν τον ελέγχον πον γίνεται επΙ επαρχιακού 

επι.πέδου οε τακτά χρονικά διαστήματα ανάλογα με τις ανάγκες της κάθε 

στέγης \mοβάλλεται και πλήρης eκθεση στην κεντρική νπηρεοία του 

τμήματος για δεύτερο έλεγχο. Είναι χρήσιμο να αναφερθεΙ ότι υπάρχει 

πλήρης συνεργασία με το Σύνδεσμο των lδι.οκτητών Ιδιωτικών Στεγών 

Ηλικιωμένων για εφαρμογή προγραμμάτων επιμόρφωσης προσωπικού 

'(ων ιδιωτικών στεγών, καθώς και κοινών ψυχαγωγικών προγραμμάτων." 

Aπά.vτ:ηση ηΡεflOΡηνίας 20 Δεχεμβ@ίου 1991 το" YrιouQyoiI Πα.ιδείας κ . ΧQιστό· 

'OflO" ΧQιστοφίδη στην εQωτηση ΣΤ'Α' 185, ηΡεflOΡηνίας 21 NoeP~Qiou 1991, 
ΤΟ\l Βο\lλευτή εχΙογικής :ι:εQιφέ"ειας Πάφου Χ. Λά.χη θεΟΟούλου. 

"Το Υπουργείο Παιδείας υπέβαλε πρόταση προς το YπoυQ'γικό Συμβούλιο για 

την επέκταση της διά.ρκειας της φοΙtησης στις ειδικε"σεις Ξενοδοχειακών από δίισ 

σε '(ρία χρόνια και για τη λεΙΤOυQ'γία τρίτου έτους στα πλαίσια των απογευματινών. 

βραδινών μαθημάτων για τους μαθητές που συμπλήρωσαν ή Οα συμ.ίτληρώσουν 
προγράμματα διετούς φοίτησης. 

ΤΟ Υπουργικό Συμβο"λιο με την απόφαση του με Αρ. 36.498 και ημερομηνία 
21 Νοεμβρίου 1991 ενέκρινε: 

α) την επέκταση της διάρκειας φοίττισης σης ειδικεύσεις Ξενοδοχειακών 

(Μαγειρικής και ΤραπεζοκομΙας) και Κοπτικής·Ραπτικής, Επαγγελμα· 

τικής Κατεύθυνσης, από δύο σε τρΙΟ χρόνια. 

β) την έναρξη εφαρμογής των νέων προγραμμάτων '(ριετούς διάρκειας από 

το σχολικό έτος 1992·93. και 

γ) τη λειτουργΙα από το σχολικό ltoς 1991·92 προγράμματος r έτους 

φοΙτησης, στα πλαΙσια των βραδινών μαθημάτων, για τις ειδικεiισεις 

Ξενοδοχειακών (Μαγειρικής και ΤραπεζοκομΙας) και Κοπτικής. 

Ρa..ττικ'ής, σε όλες τις Σχολές στις οποΙες λεΙΤOUQΎOύν κανονικά πρωινά 

προγράμματα." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Δ'. Συνεχ(ζεται η συζήτηση του θέματος το οποίο ήδη άρχισε να 

oυζlltE'taL ΣτΗv πρσηγο"μενη συνεδρία. δηλαδή 'Ή απόφαση για ακ"ρωση του διOQΙ· 

σμού του Αρχιμανδρίτη Ιωάννη MαλλoUΡή στη θέση του Υπεύθυνου για θέματα 
θρησκευτικής Διαφώτισης της Εθνικής Φρσυράς και οι ευθύνες της κυβέρνησης 
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γενικό και ειδικό "{ου Υπουργού Άμυνας γ1.Ο την απόφαση αυτή πον πλήπει την 

ενότη'tα "{ον λαού". θέμα εγγραφέν με ησήγηση του Boυλε1J'rή κ. Χρίστου nOVΡYou

ρtδη στις 19.9.1991. Ποιοι και πόσοι θέλουν να μιλήσουν; Ο κ. Νίκος Μοοοιούι:tας. 

Ν. ΜΟΥΙlOΥ1ϊΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κUρ1.OI. συνάδελφοι, 

Το εκκλησιαστικό πραξικόπημα δεν είναι άσχετο με την όλη συνωμοσια της 

ΧOύν'tας για ava'tΡOmi tOV Μακαρίου και επιβολή twv σαtανικών σχεδl.ων ττις στην 
Κύπρο. 'H'tQV ανανtιλεκ'tQ μέρος tOV όλου εγχειρήμαtος. Η στρατιωτική χούντα 
twv Α&ηνών και η παραφuό:δα της στην Κύπρο, η ΕΟΚΑ Β', με δολοφον/.ες, ανατι
νόξεις αστυνομικών σταθμών και κυβερνητικών xtLQEwv και με αποκορύφωμα το 
προδοτικό πραξικόπτιμα του 1974, όνοιξαν τ-ην π6ρtα στον ΑπΙλα, που ntitTIoe τη 
γ-η μας και έμπτιξε τελικά τα μπα·ι:ρό.κ1.Ο του στη' ματωμένη σόρκα "{11ς. Μυριόδες 
όσοι πήραν τον μπόγο "{τις προσφυΥιός. Χιλιάδες θρ-ηνούν "{ους νεκρούς "{ους και 

άλλοι τόσοι με μια φωτογραφ'α στο τρεμάμενο χέρι αναζητούν ακόμη το χαμένο 

σπλόχνο τους. 

Όλες α\Πές οι συμφορές, όλα τούι:α .α δεινά δεν επιΣUΝέβτισαν από μόνα τους. 

Κόποιοι ΕUΘΊΙνoνται. Κι όμως καλό ή κακό δεν αναζτιτήθτικαν ευθύνες. κανένας δε 

δικάστηκε και κανένας δεν κα'tαδικάστηκ.ε ωι:ό δικαστήρια "{ου κρά.'tους. Σ' αυτό 

πραγματικό πρω.οwπήσαμε. Η .ραυμα'tισμένη όμως ψυχή του μoQwQLxoίI λαού 
μας δίκασε μέσα της και καταδίκασε όλους "{ους καθ' οποιοδτμτοτε "{ρόπο συνερΥή
σαντες στο χαλασμό "{ον τόπον και σττι συνεχιζόμενη "{ραγωδια του. Είναι αναμφι.
σβήtητα γεγονός πως πολλοί είναι εκείνοι που τό'tε παραΣΊΙΡΘΤΙΧαν: απλοΙ άνθQωπ.oι 

παραπλανημένοι, ΘUματα παθών και εύηχων σuνθημό'tων. Και είναι ΕΠΙΟΤΙς γεγονός 

πως αρxetOE από αυτούς μετανόησαν, όtαν ΣUΝειδητoπoίτισαν τη ΣUΝεργια τους στην 

πατρι.δοκτονΙα. Αυτούς 11 κοινωνία της Κύπρου, παρά.ο συνεχιζόμενο βουβό δρόμο 
της, σιωπηρά "{ονς ανέχτηκε και σιγά σιγά tους δέχτηκε και στους κόλπους της. 

Ας έρθουμε όμως τώρα στην περΙΠΤωση tOΊI Αρχιμανδρίτη Μαλλουρή, Είναι 

πρό:γμα'tι γεγονός πως ούτε δικάστηκε μήτε καtαδικάστηκε από δικαστήριο. Πέρα 
όμως απ' όσα κατό καιρούς γράφτηκαν στις εφημερίδες για σχανδαλώδτι εμπλοκή 
του σε ανατρεπτικές ενέργειες, Υνωρ(ζε:ι και θυμάται ο λαός τη δρόστι του στο εκκλτι
σιαστικό πραξικόπτιμα. Τον άκουσαν να λέει "Χριστός Ανέστη" στις 15 του Ιούλτι· 
Τον είδε ο λαός την lη Αυγούστου του 1974, σuνoδεUΌμενo από ένοπλους πραξικο
πηματΙες, να επιχειρεί κα'tάληψτι ττις εκκλησίας tης Φανερωμένης στη Λευκωσία και 

να eyκaetoτa'taL ύστερα στην Αρχιεπισκοπή. Τον είδαν αργότερα να φεύγει, μετά τη 

δεύτερη εισβολή, και στιμεΙωσε ο λαός ττι δεκαεφτάχρονη απουσία τον από tTIV 
αιμάσσουσα Κύπρο. 

ΤΟ 1991, "χωρΙς ο ίδιος να το επιΘUμεΙ\ όπως αναφέρει ο εισηγητής του 
θέμαtος στη δεύτερη σελίδα της ομιλίας του. "υπέκυψε στην παράκληση "{ου AQXLE
πι.σκόπου XρυσoσtόμOυ" και "δέχτηκε" να αναλόβει καθήκοντα ηθικο-πνευματικού 

και θρησκεuτικoύ καθοδηγητή της στραtευμένης νεολαίας μας στην Εθνική Φρουρά. 

Και υπήρξε, ναι, άμεση χαι ισχυρή αvtίδραση. Και δεν εΙναι μόνο 'tO ΑΚΕΛ που 
"φtαρνίστηκε". Είναι η συντριπτική πλει.οψηφιο του λαού που συγκλονίστηκε από 

την πρόκληση. Γιατί ναι στην ενότητα και ναι στη σuyχώρT)στι για "{ouς μετανοήσα

ντες. Ειναι όμως πολύ, πάρα πολύ να δεχtούμε να τοποθετηθεί σε ένα τόσο καιριο 
και ευαΙσθητο πόστο άνθρωπος στον οποίο 11 κοινή γνώμη καταλογίζει εκτροπή και 
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ασέλγεια σε βόρος της πατριδας. Και για μεν τον Αρχιμανδρίτη ΜαλλουΡΤ; 11 
ματαίωση της ανάληψης του πόστου του πνευματικού xaθoδTJyηtTi στην Εθνική 

Φρουρό πρέπει να είναι ανώδννη, μιας και "δεν ήθελε να αναλάβει", όπως εΙΠε ο 

εγγρόψας το θέμα. Για .ον εισηγητή όμως σuνάδελφo θα 'θελα με τη σειρά μου να 

avtetoηyηBώ ότι 11 εΥγραφτ'ι τέτοιων θεμάτων όχι μόνο δεν προάγει τη λήθη και την 
ομαλότητα. αλλά αντίθετα αναξέει πληγές και προκαλεί κατάφωρα και δοκιμάζει 
σκληρό το αδικαίωτο και βαρυτραυμαΤLOμένο λα"ίκό αίσθnμα. Ως προς τον Αρχιεπί

σκοπο Χρυσόστομο. τον οποΙΟ βαθύτατα σέβομαι και εκτιμώ, πιστεύω ακράδαντα 

πως τι αψυχολόγητη ενέργειά t01J να καλέσει τον ΑρχιμανδρΙτη Μαλλοuρή πηγ6.ζει 

από το αρχιερατικό σχήμα του και τη βαθιά προσήλωσή του στους κανόνες και ης 

αρχές της ορθόδοξης χριστιανικής πί.στης. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα 'θελα συμπερασμα
τ~κά να πω και τοντο: rta λήθη και για συγχώρηση απαιτείτα~ μετάνοια και 
σνντριβή ψυχής. όχ~ πρόκληση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Q Koινoβoυλεuτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ κ. Aνδρtας Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριo~ σννάδελφοι. 

Ο Αρχιμανδρίτης Μαλλουρής, για τον οποίο γίνεται λόγος, διορίστηκε στην 

Πάφο το 1965 και είναι πασίγνωστο και αποδεκτό από όλους όη ασκούσε σοβαρ'; 
ε..-ι:ιρρο'; πάνω στον υπερήλικα τόΤΕ Γεννάδιο. Είναι επίσης γεγονός ότ~ είχε πολύ 

στενές σχέσεις ,με το γνωστό πρέσβη της χούντας Παναγιωτάκο που συχνά πήγαινε 

στην Πάφο και είχαν μαζί και με το Γεννάδιο πολύωρες συσκέψεις. Είχε αχόμα 

φιλικές σχέσεις με γνωστό Ελλαδίτη λοχαγό, αυτόν που σννέλαβε. ανtκρινε κα~ 

έφτυσε στο πρόσωπο τον τότε Μητροπολίτη Πάφου κα~ νυν Αρχιεπίσκοπο Χρυσό

στομο. Ο Μαλλουρής συμμετείχε στο εκκλησιαστικό πραξικόπημα. ενώ στην εξέλι.ξη 

σιrντάχθηκε και με ΤΟ στρατιωτ~κό. ύστερα από το οποίο επέστρεψε στη Μητρόπολη 

Πάφου. Ήταν δηλαδΊj ταυτισμένος με εκείνους που ήθελαν και τελικά πέτυχαν τη 

βίαιη ανατρα.-τή του Μακαρίου. Πώς ήταν δυνατό να μην -υπάρξουν αντιδράσεις; Να 

μη θεωρηθεί πρόκληση από τα θύματα του πραξικοπήματος η σκέψη και η πρόθεση 

να διοριστεί αντός ο άνθρωπος στην Εθνική ΦρouρΆ, να τοποθετηθεί δηλαδή πνευ

μαηκός καθοδηγητης του στρατού. εκείνου του σώματος το οποίο πιθανόν παρακί
νησε ή το λιγότερο δέχθηκε να καταλύσει τους νόμους κα~ το Σύνταγμα, να σνλλάβει 

ανώνυμους και ε..-ι:ώνυμους, να επιβάλει με το όπλα τη θέληση της χούντας των 

Αθηνων; Δε γνωρίζουμε αν ο Αρχιμανδρίτης Μαλλουρής μετανόησε ή μεταμέληοε. 

Κι ον δεν το ξέρουμε εδώ. διερωτώμαι ποιοι το ξέρουν. 

Ο εισηγητής όμως του θέματος δεν έμεινε δυστυχώς στο θέμα Μαλλουρή. 

Κακώς ε..-ι:εκτάθηκε και μεταξύ άλλων μας κατηγόρησε ότι είχαμε σχέσεις με τον 

Τσαουσέσκου. Και πράγματι είχαμε σχέσεις και με την κυβέρνηση και με το κόμμα 
της Ρουμανίας. Όμως όχι μόνο εμείς. Όλα τα κυπριακά κόμματα αντάλλασσαν 

ε..-ι:ισχέψεις και φιλοφρονήσεις με τη Ρουμανία. Άλλωστε ο Τσαουσέσκου δεν ήταν 

αυτός που συμπαθούσε τους oρθόδoξOuς Σοβιετικούς. Αντίθετα ήταν το άτακτο 

παιδί της Ανατολής ποιι με διάφoρouς τρόJιοιις εκδήλωνε τη διαφωνία κα~ την 

απόστασή τοιι από τοιις ιιπόλοw-ι:οιις. Γι' αυτό άλλωστε το λόγο ήταν ο εννοούμενος 
της Δύσης και απολόμβανε ειδικής μεταχείρισης ως κάποιος αντίποδας στην τότε 
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σοβιετική ε...ιρροή. Η Ρουμανία ήταν η χώρα, η μοναδική στην Ευρώπτι, στην οποιο. 

παραχωρήθηκε εμπλουησμένο ουράνιο από τη Γαλλία για κατασκευή ατομικής 

βόμβας. Ο Τσαουσέσκου ήταν ο ηγέτης, από τους λιγο'Uς, που η Μάργκαρετ Θάτσερ 

tO'U απένειμε τον τίτλο του ιππότη. Η Διεθνής Τράπεζα και το Νομισματικό ΤαμεΙΟ 
είχαν τη Poυμανtα στον κατάλογο χωρών με ειδικό καθεστώς. Αλλά και η ΠΡΟττΥού
μενη κυβέρνηση της Κ ύπρου υποδέχτηκε στο νησΙ μας τον Τσαουσέσκου και παραση

μοφόρησε και τ-ον (δι.ο και τη σύζυγό του, χωρ(ς κανένας να διoμαρτvρηθεί ή να 

ενοχληθεΙ Ακόμα τ-ο Νοέμβριο του 1989, δύο μήνες πριν ονατρα..-τεΙ ο Tσαouσέσκoιι. 
τ-ο κοινοβουλευτικά κόμματα προσκλήθηκαν και απέστειλαν αντuτρoσωπεΙες στο 

σννέδριο του κομμοιινισηκού κόμματος της Ρουμανίας. Και ο ΔΗ.ΣΥ. πρόθιιμα 

απέστειλε τότε τ-ον εκπρόσωπό του, το Βοιιλευτή AUΓερινό Παπαρέ. Ακόμα, αν δεν 

κάμνω λάθος. ο κ. Κληρίδης ήταν ο τελευταίος ε..-ΤΙΟ1')μος Κύπριος φιλοξενούμενος 
του Τσαουσέσκοιι πριν από τα γνωστά γεγονότα. 

Αυτό ποιι θέλω να πω όμως είναι το εξής: Όη όλα τα κόμματα στον έναν ή ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι μεγάλη ημή που κάνουμε τοιι Τσαουσέσκου νομίζω σήμερα. αλλά ... 

Α. ΧΡΙ:ΣΤΟΥ: 

Η ημή επιδαψιλεύθ1')κε πρώτα a..-τό το Χρίστο. Έτσι οφε(λουμε να ακoλoVΘΉ· 

σοιιμε. 

Αυτό που ήθελα να πω ε(ναι ότι όλα τα κόμματα. στον έναν ή στον άλλο 

βαθμό, είχαμε και δωτηρούσαμε σχέσεις με τα κυβερνώντα κόμματα και τις κυβερνή

σεις των ανατολικών χωρών. Ανεξάρτητα από τις απόψεις, ης κρίσεις και επικρί

σεις οποιουδήποτε για το πολιτειακό καθεστώς, το κοινωνικό ή οικονομικό 

σύστημα, επρόκειτο για αναγνωρισμένα κράτη της Ειιρώπης, μέλη .ης ΔΑΣΕ και του 

ΟΗΕ, που είχαν λόγο στη διαμόρφωση της τύχης του κόσμου και της δικής μας 

πατ-ρίδας. Και ορθά ενεργώντας, κανένας δε διανοήθηκε ότι είχαμε την πολυτέλεια 

ως Κύπρος ή τ-ο δικαίωμα ως ξένο κράτος να κρίνουμε το καθεστώς ή τους ττΥέτες 

μιας σειράς χωρών της Ευρώπης τους οποίοιις αναγνώριζε όλος ο κόσμος. Είχαμε 
όλοι μας πλήρη συνείδηση "ης πολύχρονης, συνεπο"ύς και σταθιρής συμπαράστασης, 

πολιηκής, οικονομικής και στρατιωτικής . αυτών των χωρών, προς τις oπol.ες 

εκφράσαμε όλοι κατ-' επανάληψη, κόμματα και κυβέρνηση, τις ευχαριστΙες μας. Και 

αυτό, όταν τα πλείστα δυτικά κράτη και οι κυβερνήσεις τους ήταν πίσω από κάθε 

πολιτική συνωμοσία και πολεμικό εκβιασμό κατά της Κύπροιι, με αποκορύφωμα το 

πραξικόπημα και την εισβολή. 

Ο Χρίστος ο Ποιιργουρίδης μ(λησε για δικτάτορες και δικτατορίες. Γι' αυτό με 

υποχρεώνει να του θυμίσω ότι ο ίδιος δικτατορια θεωροΟΟΙ:! και Τ1') διακUΒΈρνηση 
Μακαρίου και δικτάτορα τον ίδιο το Μακάριο. Γι' αυτό άλλωστε ακριβώς μt"tά το 

πραξικόπημα αποκαλούσε '10 Σαμψών στρατηγό Σπ~νόλα της Κύπρου, ποιι απάλ
λαξε δηλαδή την Κύπρο από '10 Μακάριο, όπως ο Σπινόλα ανέτρεψε το δικ"tάτOQα 
Σαλαζάαρ της Πορτογαλίας. Η προφορά μοιι μπορεΙ να εΙναι κυΠQιακή. Διορθώστι 
"η. Α ντΙθε"tα, τη χούντα της Ελλάδας τη θεωρούσε επαναστατική κυβέρνηση και γ ια 

ένα διάστημα τουλάχιστον ε(χε στενές σχέσιις μαζί με τους εκπροσώποιις της. Ο 

ΧρΙστος Ο ΠOυργOUΡίδης, λόγω πεποίθησης και ιδιοσυγκρασίας, εLπι και έγραψε 

πολλά στο παριλθόν. Βαριές ικφράσεις και επίθετα εξετόξευσε ενάντια σε πλεί. 
στους πολιτικο"ύς τ-ου αντιπάλους. Της γραφίδας του δε διέφuyι ούτε ο κ. Κληριδης. 
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ενάντια στον οποto σuνέταξε πύρινα άρθρα με ποικιλια χαραχτηρωμών. Δεν είναι 
όμως αυτό το πρόβλημα. Όλοι μοιρόσαμε και όλοι πήραμε χαρακτηρισμούς σ' aut6 
τον τόπο. Είναι μέρος της πολιτικής μας τακτικής που εύχομαι να μεΙνει θύμηση .ου 

παρελθόντος. ΤΟ θέμα είναι πού στέκει ο καθένας σήμερα. Αν, χωρίς να αρνείται 

'{ον εαυτό του Τι τις πεποιθήσεις του. καtαδικάζEL απερίφραστα το μεγάλο έγκλημα 

του πραξικοπήματος και τοποθετεί.οι έντψα και καθαρά για το μέλλον. 

Στην oμιλLα του Χρίστου ΠουρΥουρ(.δη διέκρινα μια ομολογία και μια α\ΠΩ

κριτική διόθεστι. Ειδα μια επιθυμία δικής του δικαt<ι:lσης μέσα από την \ιJtόθεση 

Μαλλουρή. Και ειλικρινά λέγω ότι με .ον άνθρωπο Χρίστο Πουργουρίδη δεν έχω 
κανένα απολύτως πρόβλημα. Και αυτό. παρόλο που έχω κάθε λόγο να νι.ώθω διαφο

ρετικό. Γιατί είναι Υνωοτό ότι χMOWς άλλος Πουργουριδης θεωρήθηκε αναμεμεΙΎ" 

μένος στις βομβιστικές επιθέσεις tv6.vtw σε οικήματα της Aρ~στεράς και σπίτια των 
στελεχών της. Και ένας από τους στόχους ήταν και το δικό μου σπίτι. που το Μάιο 

του 1967 αναηνάχθηκε, με αποτέλεσμα τον τραυματισμό του αδελφο'ίι μου. Δε ζω 
όμως με εκεΙνες ης θλιβερές αναμνησεις και τις aπαίσιες μνήμες. Αντίθετα, 

χαίρομαι ιδιαίτερα για το γεγονός ότι τα παι.διά μοu φοιτούν στο γυμνάσιο μαζί με 

εκείνα του XQLoτou και χωρίς αναστολές σuμμε-tέχouν σε κοινωνικές εκδηλώσεις 
χαράς και δημιουργίας στην πόλη μας. Είναι με αuτές τις σκέψεις και με αυτά τα 

έντονα αισθήματα εuθ'ίινης και ανηΣVΧΙας για το μέλλον των παιδιών μας και της 

πατρ(.δας μας nou διατuπώνω autt; μου τις απόψεις. 

Πιστεύω όη το παρελθόν δεν μπορεί μόνιμα να δηλητηριάζει το μέλλον. Ούτε 

όμως μπορεΙ να διαγράφεται τεχνητά και με εντολές. Όσο το παρελθόν θα μ.ετατρέ. 

πεται σε πηΎ1\ φρονηματισμού, άλλο τόσο τα αισθήματα έχθρας και εκδίκησης θα 

UΠ:OΧωρoύν στη συνείδηση των ανθρωπων. Όσο πιο ορθά και αντικειμενικά το 

παρελΟόν θα μετουσιωθεί σε ιστορία, τόσο πιο γρήγορα η προκατάληψη και η αντι,.

παράθεση θα υποχωρήσει στη O\tVfίδηση όλων μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Ομήροu 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Η εγγραφή tou θέματος που ΣUΖηΤOύμε από τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη ε'χε 
προφανώς ένα στόχο. Την εκ νέου προσπάθεια διαγραφτ;ς ευ8uνών για την 
προδοσία του 1974 και όλων όσων εγκληματικών προηγήθηκαν για να φθάσουμε στο 
1974, κάτω α. .. -cό το εύηχο σύνθημα της ενότητας και της ομΟψυχίας. Έχουμε κα~ 

. πάλι στο προσκήνιο μια προσπάθεια πλαστογράφησης της ιστορίας και δια:;ιρο.φής 
της ιστορικής μνήμης. 

Δε θα μπω σε λεπτομέρειες του θέματος Μαλλουρή. Απλως υπενθυμίζω το 

ρόλο που διαδραμάΊισε ο Αρχιμανδρίτης Μaλλοuρτ'ις στην εκκλησιαστική συνω· 

μοσΙα. Για όσους έζησαν τα γεγονότα είναι πολύ καλά γνωστό ότι ο MΑΛΛΣUρής 

διαδραμάτισε πρωταγωνιστικό ρόλο στο συντονισμό των Ίότε Μητροπολιτών 

ενανtΙOν ταυ ΑΡΧΙΕΠισκόπου Μακαρίου. Έθεσε υπό τον απόλυτό του έλεγχο τον 

τότε ΜηΊροπολιτη Πάφου Γεννάδιο. ο οποιος στη συνέχεια μαζΙ με τους άλλους δύο 

Μητροπολίτες, κάτω από τις oδηγtες του περιβόητου Παναγιωτάκou, οδήγησαν τις 

εξελιξεις στην προσπάθεια αποσταθεροποίησης, με παραμερισμό Ίου Αρχιεπι,.
σκόπου Μακαρίου από το πόστο στο οποίο τον έtαξε ο κυπριακός ελληνισμός. 
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Trιν ίδια περΙοδο θα πρέπει να θυμΙσουμε όη 1'1 αντφακαριακή, αντικυπριακή 
εκστρατεΙα χρrισιμoπoιεΙ τrιν εκκλrισιαστική συνωμοσία ·και μι,λώ για ξένους συνω.
μοτικούς κύκλους πέρα και από την ελλαδική χούντα. αφού αςιoπoίrισε την (ιπαρξrι 

της ελλαδικής χo'ύvtας στην εξouσΙα και με τη συνεργασΙΟ των εδώ πΡΌΘVμων 

υποτακτικών της, Τελικός στόχος ο εξαναγκασμός του νόμφου Προέδρου τrις 
Κύπρου σε παραίτrισrι, Το γεγονός της σύνδεσης τrις εκκλησιασηκής συνωμοσίας με 
τα ξένα. κέντρα αποσταθεροποίησης σε βάρος της Κύπρου φαίνεται ανάγλυφα από 
ης δηλώσεις 'tQ\J .ότε Γενικού Γραμματέα .ου ΝΑΤΟ Λουνς ο οποΙΟς, σε σννέντευξή 

του στο BBC τον Jούλιο του t972, λtει τα εξ'ής χαρακτrιριστικά σε σχέση με τrιν 
εκκλησιαστικ'ή συνωμοσία: "Και ο Αρχιεπίοχοπος βέβαια, που ερωτοτροπούσε με τη 

Μόσχα. δεν είναι, θα έλεγα. πολ(ι ισχυρό στοιχείο σταθερότητας, Ίσως να ακολουθεί 
ΕΠικίνδυνη πολιτικ'ή, Αλλά υπάρχουν ισχυρές δυνάμεις στο νηοί, όπως για παρά. 

δειγμα οι τρεις Μητροπολίτες, που '{ον κάλεσαν δύο φορές να MQaLtrιetL και να 

ασχοληθεί με '{α εκκλrισιαστικά του καθήκοντα. ετοιμαζόμενος για ένα πολύ καλύ· 

τερο μtλλoν,~ Και θυμούμαστε όλοι τα σενάρια που υπήρχαν '{ότε να. αναλάβει ο 

ΑρχιεπΙσκοπος '{ην Αρχι.επισκοπή Αθηνών ή ακόμα και να γίνει Πρωθυπουργός τrις 

Ελλάδας. 

Τα αναφέρω αυτά, αγα.ί,:η.οΙ συνάδελφοι, για να υπενθυμίσω απλώς ότι ο 

εκκλrισιαστικός εκβιασμός προς το Μακάριο αποτελούσε ένα καλά οργανωμένο 

σχέδιο που αποσκοπούσε στrιν σ..,ομάχρυνσί! του από .ην εξουσία, για να τεθεί η 
Κύπρος κάτω από τον πMρrι έλεΥχΟ της χούντας. με .ελικό στόχο την ΕΠιβολή λύσης 

που να εξυπηρετεί τα τουρκικά συμφέροντα, Αυτός ήταν ο πρoφαντjς στόχος της 
συνωμoσl.ας, της αντικυπριακής συνωμοσίας, που δεν περιορίζεται απλώς στις 15 
του (ούλη .ου 1974. αλλά ξεκινά από την εποχή που ξεκίνησε η προσπάθεια α...ομά· 
κρυνσης του Αρχιεπισκόπου ΜακαρΙου από την εξouσΙα. Στην εξυΠηρέτηση αυτού 

του στόχου δυστvχώς πρόσφεραν τις νπηρεσ(ες τους οι .ρει.ς ΜητροπολΙτες και ο 

Αρχιμανδρίτης Mαλλouρής, 

Πέρα όμως από αυτά τα γεγονότα, τα οποία αποtελοUν πλέον μια ιστορική 

πραγματικότητα, με τrι συζήτηση του θέμα.ος αυτού επανέρχεται και πάλι στrιν 
επιφάνεια ένα σuγκεκριμtνo ερώτημα: Όσοι τοποθετούνται εναντίον της επιβρά

βευσης των πραξικοπηματιών, εναντίον της ηθικής δικαίωσης των ενόχων της 

πρoδoσl.ας. τοποθετούνται άραγε εναντίον της ενότητας και '{'ης εθνικής ομΟψυχ[ας 

του λαού μας; 

Το δικό μας το κόμμα, πρέπει να νπενθυμΙσω γι.α μια ακόμα φορά από αυτό το 

βήμα, μετά την τραγωδ[α. με .r.ολλή νηφαλιότητα και με α[σθημα εθνικής ευθύνης, 

υιοθέτησε το μήνυμα της λαΊ:κής συμφιλtωσης και της εθνικής, λα'ίκής ενότητας, με 

τη διευκρίνιση ότι δεν υπάρχουν ένοχοι για την εθνική τραγωδΙα μέσα στο λαό και 
δεύτερο ό.ι ένας άνθρωπος ο οποίος παρασύρθηκε από εύηχα συνθήματα μιας 

παΤΡl.ωτικής πλειoδoσl.ας. αφού πραγματικά αντιλήφθηκε το σφάλμα του, ε~ναι 

ευπρόσδεκτος στην εθνική οικογένεια, Και αυτό. γιατί πιστεύαμε και εξακολου.

θούμε να πιστεύουμε ό.ι ο διαχωρισμός τον λαού, οι τεχνητές διαιρέσεις, οι μόνιμα 
καλλι..εργτιμένες ψυχώσεις παγιδεύουν πραγματικά τμήματα του λαού, δημιουργούν 
συνθήκες εθνικού διχασμού και υπονομείιουν το αναγχαl.o κλ[μα εθνικής ομΟψυχίας, 

που εΙναι μια προυπόθεση εκ των ων ουκ άνευ για την EΠΙΤUΧI.α του εθνικοαπελευθε· 

ρωτικού μας αγώνα, Γιατί πιστεύουμε πρσγμαηκό. ότι η ευόδωση ενός .έτοιου 

αγώνα χρειάζεται ένα παλλα'ίκό μέτωπο εθνικής σωτηρΙας. το ΣUΝoλo δηλαδή '{ων 

λα'ίκών δυνάμεων. 
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Αυτή τι σαφής θέση, την οποία επαναλαμβάνουμε και σήμερα με τον πιο εμφα

ντικό τρόπο, δε σήμαινε βέβαια και δε σημαίνει σε καμιά περιπtωση ιστορική 

αμνησία, πλαστογράφηση της ιστορικής αλήθειας, ισοπέδωση και εξίσωση ενόχων 

και αθώων και παραγραφή της πολιτικής ευθύνης των ελάχιστων επώνυμων ποιι 

αποτέλεσαν tTJ'v έκφραση της κατόλ1.ΚJ1]ς του δημοκρατικού 1tολιτευματος, της 
συνταγματικής τάξης, ποιι σφετερίστηκαν τη λα"κή εξΟιΙσΙα και ποιι πρωταγωνΙ

στησαν, όπως ο ΜαλλΟιΙρής, σΤl1 συνωμoσtα εναντίον της Κύπρου. Σε καμΙοά περί

πτωση εν ονόματι της λήθης και της ενότητας δεν μπορούμε και δε δικαιούμαστε 

άλλωστε να διαγράψΟυμε αυτές τις ευθύνες, ΕUΘύνες ποιι oδήΎTIσαν στην εθνική 

τραγωδία, χαι πολύ περισσότερο δεν μπορούμε να ανεχθούμε χαι να συνtργήσoιIμε 

στην επι.βρό.βεuση αυτών των ατόμων. 

Ο κ. ΠOυργoUΡίδης στην εισαγωγή του θέματος διερωτάται: "Μέχρι πότε θα 

καταδιώκονται άνθρωποι, γιατί πήραν κάποιες τοποθετήσεις, με τις οποίες η 

συντρι.πτική πλεΙΟψηφία τοιι χιΙπριακού λαού διαφωνούσε;" Πρόκειται, αγαπητοί 

συνάδελφοι, για μια πρωτοφανή παραποίηση των γεγονότων. Γίνεται προσπάθεια 

να παρουσιαστούν αυτοί ποιι διέπραξαν τα εγκλήματα εναντίον του κράΤOuς και 

του λαού -τις ανατινάξεις αστυνομικών σταθμών, τις δολοφονίες δημοκρατικών 

πολιτών, το πραξικόΠημα της 15ης του Ιούλη (γιατί υπήρξαν συνεργάτες και εδώ 

στην Κύπρο)- σαν άνθρωποι με μια απλή διαφορετική τοποθέτηση οι οποίοι 

έγρα-ψαν κάποια άρθρα σε μερικές εφημερίδες ή εΙΠαν τις απόψεις τους στη Βουλή 

των Αντιπροσώπων ή σε κάποια καφενεία. Αν όμως η μεγαλύτερη πρoδooΙCΙ στην 

ιστορία τοιι ΚιΙπριακού ελληνισμού αποτελεί μια απλή διαφορετική τοποθέτηση, 

πολίι φοβούμαι ότι για μερικούς οι λέξεις έχουν χάσει τη σημασία τouς. 

Παραπονεί.ται όμως ο κ. ΠoιIργoUΡίδης και για καταδιώξεις. Πού είδε όμως 

τις καταδιώξεις ο κ. ΠΟιΙρΥΟιΙρΙδης, όταν επιδείχθηκε η μεγαλοθυμία σ' αυτό τον 

τόπο σ' όλη της τη μεγαλοπρέπεια; Εκτός αν εννοεί ότι θα πρέπει οι ένοχοι να 

επLβραβεuθoύν για όσα διέπραξαν σε βάρος της Κ ύπροιΙ. 

Γιατί, μας ε!.πε ο κ. ΠΟιΙρΥουρίδης, δεν παραδειγματιζόμαστε απ' ό,τι γίνεται 

αλλού; Αν όμως, κUριε Πoυργouρίδη, πράγματι ακολουθούσαμε τα παραδείγματα 

άλλων χωρών, θα έπρεπε πραγματικά να υπάρξει μια διαφορετική μεταχεΙριση όσων 

με .η στόση τouς οδήγησαν στην εθνική τραγωδ(α. Στην Ελλάδα, για την oπoΙCΙ έγινε 

λόγος, εδώ και δεκαοκτώ χρόνια οι πρωταΙτιοι της κα.όληΨτις της εξουσΙας από τη 

δικτατορία βρΙοχονται στη φυλακή. ΕΙναι έτσι ή δεν εΙναι; Ο Χόνεκερ, στον οποίο 

αναφέρθηκε ο κ. ΠoιIργoυρtδης, κατ(lζl1τείται για να δικαστεΙ για εγκλήματα σε 

βάρος tQ'U γερμανικού λαοίι. Και όχι μόνο ο Χόνεχερ, αλλά και οι αστvνoμικo[ του 

καθεστώτος Χόνεχερ, ποιΙ ή.αν τα α ... τλά εκτελεστικά όργανα, δικάζονται αυτές τις 
μέρες σ.η Γερμανία και καταδικάζονται σε πολυετεΙς ποινές φυλάκισης. Και αυτά 

δεν τα απορρίπτει η δυτική κοινωνια, δεν τα απoeΡΙΠΤOιIν οι ΕιΙρωπαίοι. Τα δέχεται 
η διΙτική κοινωνία ως μια σωστή διαδικασία αποκατάστασης των ηθικών αξιών και 

της δημοκρατικής νομιμότητας. Να ΘUμΙσω ό.ι μερικές δεκαετt.ες μετά το τέλος τοιι 

ΔεfuερoιI ΠαγκόσμιοιΙ ΠολέμοιΙ η καταδίωξη των ενόχων για εγχλήμα.α σε βάρος 

λαών συνεχιζεται; 

Εδώ το ζητούμενο, κiιριoι συνάδελφοι, δεν ήταν και δεν εΙναι ούτε οι δΙκες 

ού.ε οι φυλακίσεις ούτε οι καταδιώξεις. Αρνούμαστε όμως, εν ονόματι των συμφε

ρόντων του λαού και των πιο στοιχειωδών κανόνων προάσπισης της συνταγματικής 
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τάξης κα~ της δημοκρατικής νομιμότητας, την ηθική δικαίωση όσων συνέβαλαν με τη 

δράση τους στην εθνική τραγωδία. Γιατί μας είναι αδύνατο να παρακολοιιθήσουμε 
αυτή τη δt.6.τρητη επιχειρηματολογΙα ότι, για να επιτευχθεί η ενότητα, θα πρέπει να 

επαναφέρουμε στο προσκήνιο της δημόσιας ζωής με τον έναν ή με τον άλλο τρόπο 

και να δώσΟlJμε βραβεία και επαίνους σΕ όσους πρωταγωνίστησαν στα γεγονότα που 

οδήγησαν την πατρΙδα μας στη διαίρεση και στην ξένη κατοχή. 

Είναι επιτέλους καιρός να δοθεί από μερικούς σ' αυτό το Σώμα μια α...άντηση. 

Ή θεωρούν το πραξικ6πl1μα και τη δραστηριότητα που προηγήθτικε έγκλημα και 

προδοσία σε βάρος του τόπου και του λαού και αυτό το εννοούν και το εκφράζουν 
με τη συγκεχρψένη πολιτική τους συμπεριφορά και τη συγκεκριμένη πολιτική τους 

πρακτική ή ενεργούν επιλεκτικά και κατά περίσταση, πλειοδοτώντας α.."'tό τη μια 

κάθΕ Ι5 του Ιούλη από αυτό εδώ το βήμα στην καταδίκη του πραξικοπήματος, ενώ 

από την άλλη προωθούν την επιβράβευση εκείνων οι οποίοι fLξ τη δράση τους το 

προετοίμασαν, συνεργώντας έτσι στη μέχρι σήμερα συνεχιζόμενη τραγωδία του λαού 

μας. 

Εμείς "(ου Σοσιαλιστικού Κόμμα"(ος ΕΔΕΚ, με υπευθυνότητα και αΙσθ"ημα 

εθνικής ευθύνης, όπως και στο παρελθόν έτσι και σήμερα και στο μέλλον θα παρα· 

μείνουμε συνεπεις στη θέση μας ό"(ι 11 ενότητα και η oμOψ1JχΙα του λαού μας δεν 
μπορεί να στηριχθεί στην πλαστογράφηση της ιστορΙας και στη διαγραφή "(ων 

εΥΘUΝών όσων πρωταγωνίστησαν σε μια συνωμοσία σε βάρος της δημοκρατίας και 

της πατρίδας. θα εργαστο"ύμε για μια σωστή ενότητα, που θα είναι στηριγμένη στη 

διαφύλαξη της ιστορικής μνήμης ως απαραίτητης προυπόθεσης στον αγώνα του 

λαού μας για ελευθερία και δικαίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΎΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο συνάδελφος Βουλευτής του ΔΗ. ΣΥ. κ. ΠουργουρΙδης, με "(ην εγγραφή του 

θέματος και πολύ περισσό"(ερο με την ομιλία του την περασμένη Πέμπτη στη Βουλή, 

επανέφερε στην πολιτική ζωή του τόπου το ρόλο και τις ιυθύνες των παραγόντων 

του πραξικοπήματος, του εκκλησι.αοτικού και του στρατιωτικού πραξικοπήμα"(ος 

του 1973 και "(ου 1974. που στην ουσία και οτο περιεχόμενο ή"(αν ένα έργο σε δύο 
πράξεις, αλλά μΕ "(ΟlJς (διους στόχους; την ανατροπή του Προέδρου ΜακαρΙου, "(ην 

καθυ."tόταξη "(ων δημοκρατικών δυνάμεων του λαού μας και "(ην επιβολή της θέλησης 

και της πολι"(ικής μιας μικρής μειοψηφίας η οπο'α υποκινεΙτο και υποστηριζόταν 

από τη χούντα των Αθηνών και "(η CΙA. Η ιστορία κα"(tγραψε ότι το πραξικόπημα 

άνοιξε τις κερκόπορ"(ες της Κύπρου για τη στρατι,ωηκή εισβολή "(ης ΤουρκΙΟς με 

όλες "(ις τραγικές συνέπειες για τον "(όπο. 

Ενώ ζούμε καθημερινά αυτό το μακρύ και επεισοδιακό δραματικό έργο και 

αγωνιούμε για "(ο τι μας ΕΠιφυλάσσει το τέλος του, ενώ καβουρδιζόμασΤΕ όλοι στο 

ίδιο τηγάνι, ο κ. Πουργουρίδης -και δεν ξέρω πόσοι ομο'ίδεά"(ες του· εγείρουν ένα 

ΤΕράστιο θέμα "(ο οπο(ο αναξέει πληγές και προκαλΕί το λαό μας. ΤΟ θέμα που εγεΙ. 

ρουν δεν αφορά ένα πρόσωπο, για"(Ι πριν από λίγο καιρό ή"(αν ο Σαμψών, σήμερα 
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ε[ναι ο Αρχιμο.νδρΙτης MCΙΛλOuρτiς, αύρι.ο θα είναι άλλος. Δεν αφορά ακόμα μόνο 

όλους τους παράγοντες του πραξικοπήματος. Αφορά σΙγουρα και -.:0 θύματα τΟ'ιι 
πραξικοπήματος και της εισβολής. αφορά όλο το λαό μας. 

Μέσα από τις επιζητούμενες ενέργειες ο κ. ΠOUQΎOυρtδης ήταν αρκετά α.ποκα

λυΠ"Ηκός. Auτoπαρoυσι.αζ6μενoς, αλλά και εκθειάζοντας τα χαρίσματα του Αρχι

μανδρίτη Μαλλουρή, χρησιμοποιώντας ακόμα διάφορα όλλα παραδείγματα. στην 
OUΣΙα θέΤΕΙ θέμα αναtροπής της αVΤΙXεφενικότητας της ιστοριας και της συνείδησης 

του λαού μας. Και τούτο γιατ( προσπαθεί να εξιλεώσει και να αθωώσει τους πραξι

κοπηματίες. φορτώνοντας τις ίδιες ευθύνες στους πραξιχοπημαΊ(ες, στην κυβέρνηση 

και σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου. 

Το ερώτημα είναι: Σε τι διαφέρει αυτή τι αντίληψη και νοοτροπία από εκείνη 

πο" επικρατούσε πριν από το πραξικόπημα. από τη νοοτροπία της επιβολής της 

άπΟψης και της θέλησης των λίγων πάνω στους πολλούς, πάνω σε έναν ολόκληρο 

λαό; Αυτό εΙνα~, συνάδελφε, το νόημα της λήθης που θέλετε; Αυτή ε'να~ στην πράξη 

η oυσ~αστική μετάνοια των παραγόντων και οργάνων του πραξικοπήματος; Έτσι 

θέλετε και κατ' αυτό τον τρόπο συμβάλλετε στην ενότητα του λαού, για να αντιμετω

πιστούν οι υπαρκτές συνέπει.ες και οι τεράστιοι γνωστοί και άγνωστοι ίσως 

κίνδυνοι οι οποίοι απειλούν την πατρίδα μας και είναι και αυτοί συνέπεια του 

εγκληματικού προδοτικού πραξικoπi]ματoς, το οποίο εκτελέστηκε από κάποιους 

επώΝUμoυς -και αυτό, αν θέλετε, ανεξάρτητα α.'tό τις προθέσεις τους. όμως εκτελt
στηκε- κατά παράβαση της δημοκρατΙΟς. των νόμων και του Συντόγματος; 

Ο λαός μας και πολύ περισσότερο τα θύματα του πραξικοπήματος. οι ovyγε

νεi.ς των πεσόντων και των αγνοουμένων, οι εγκλωβισμένοι και οι πρόσφυγες για 

δεκαοκτώ ολόκληρα χρόνια, για λόγους μεγαλOψUχίας και πατριωτικής ευθύνης, 

ανέχτηκαν την παράλειψη νομικής καταδΙκης όλων αυτών των επώνuμων εκτελε

στών του πραξικοπήματος. Ας μην τους προκαλούμε όμως, ζητώντας τους να ξεχά

σουν, να χάσουν τη μνήμη και τη συνείδησή τους. Γιατί η μνήμη και η συνείδησή 

τους είναι ταvτισμένες με τους θύτες και τα θύματα. με τα χαμένα προσφιλή τους 

πρόσωπα, με τα κατεχόμενα σπΙτια και χώματα, με όλο το συνεχιζόμενο δράμα της 

πατριδας μας. 

Η ενότητα, αγαπητέ συνάδελφε, αποτελεί για μας μια ιερή πρακτική υπό τις 

συνθήκες που περνούμε. Δεν είναι όμως ούτε αυτοσκοπός ούτε και μέσο πολιτικής 

εκμετάλλειισης. Για να επιτεVΧθεΙ και να EΠιt1ιχει, πρέπει να γίνει συνειδητό βΙωμα 

όλων, πρέπει να υπάρξει συναντίληψη στους στόχους και στους χειρισμούς, πρέπει 

να κτιστούν οι προυποθέσει.ς. Και ανάμεσα σ' αvτές περιλαμβάνονται και οι OQχές 

της σuναντίληψης και αλληλοκατανόησης και του αλληλοσεβασμού. 

Το ΑΚΕΛ έχει μια ζωή δοσμένη σ' αuτό το σκοπό. Έχει αποδε(ξει με έργα ότι 

είναι πάντα έτοιμο να υποτάσσει το κομματικό συμφέρον στο ε&νικό και να προωθεί 
με συνέπΗα ης αρχές και την πολιτική της ενότητας. Αλλον λOL.ι.όν να απευθυνθούν 

γι' αυτό το θέμα οι οποι.εσδήποτε νουθεσίες και τα μαθήματα. Εκείνοι που προσπα

θούν να δώσουν μαθήματα, πρέπει πρώtα να βρουν τη δύναμη ΤΊjς αυτΟΥνωσΙΟς και 
της αυτοκριτικής και τότε να απευθυνθούν σε άλλους. 

Από tO συνάδελφο κ. ΠOUΡγOUΡ{δη έχουν λεχθεί πολλό.. Έχουμε ακούσει έναν 
ύμνο στη θρησκευτική μόρφωση και τις ικανότητες του Αρχιμανδρίτη MαλλoUΡή. 

'EttΡOV εκάτερον όμως. Γιατί η θρησκευτική ή οποιαδήποτε άλλη μόρφωση δεν 
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χαθορ{.ζει το χαρακτήρα ούτε και τις ανθρώπινες πράξεις. Η ιστορία της ανθρωπό

τητας είναι γεμάτη από παραδείγματα και ας μην τα ξεχνούμε. Το κριτήριο. κατά 

ΣUΝέπει.α. δεν είναι ο βαθμός της άλφα ή βήτα μόρφωσης, αλλά οι πράξεις. Και οι 

πρόξεις του ΑρχιμανδρΙτη ήταν τέτοιες, που ανάγκασαν πρώτα τον παφι.ακό λαό να 

"tov απορρίψει και να τον απαρνηθεί και στη συνέχΕια ολόκληρο το λαό μας Ί\ τη 

μεγάλη, αν eflE'tE. πλειοψηφία του να τον καταδικάσΕΙ στη συνείδησή του. 

ΤΟ ΑΚΕΛ αισθάνεται περήφανο, yt.α1Ι ύψωσε τη φωνή του ενάντια στο 

διορισμό του ΑρχιμανδρΙtη ως πνευματικού καθοδηΥηη1 της Εθνικής ΦQoUQds. 

Πιστεύει ό"τι με την ενέργειά του αυτή αντ~OXΡ(θηκt στα αισθήματα και στην 

επιθυμία της συντρι.:ιτ:τικής πλειοψηφίας του λαού μας, ότι ωφέλεσε και δε ζήμιωσε 

καθόλο" την Εθνική μας Φρουρά. Το ΑΚΕΛ όμως, κύριε σννάδελφε, δεν ήtαν τι 

μόνη δύναμη αντίδρασης στο διορισμό του Αρχιμανδρίτη στην Εθνική Φρουρά. Γι' 
αυτό είναι σωστό να πιστωθούν και οι άλλες δυνάμεις. Φυσικά, αν υπάρχουν δυνά

μεις που μετανόησαν για τη οτάση τους, εμεΙς δεν το γνωρίζουμε. Όμως εμείς 

πι.στεύουμε 6n ορθά πράξαμε και, επαναλαμβάνω, είμαστε περήφανοι. 

Η προώθηση οποιωνδήποτε παραγόντων του πραξικοπήματος σε δημόσια 

αξιώμα.α είναι, πιστεύουμε, πράξη κατακρι.έα αn:ό την πλειΟψΤ]φ(α του λαού μας. 

Οι πρόξεις αυ.ές και η απαίτηση όσων υπoσtτιρ(ζoυν την εξιλέωση κα~ την προώ

θηση αυτών των προσώπων σε δημόσια αξιώμα.α σννιστούν ανόξεση των πληγών 

του λαού, συνιστούν πρόκληση. Η καλώς νοούμενη πολnική της ενό.η.ας και σε 

προέκταση το εθνικό συμφέρον δεν εξυπηρετούνται, αλλά ναρκοθετούνται με τέ.οια 

πολιτική. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εκτός από τον κ. Πρέντζα, στον οποΙΟ θα δώσω τώρα το λόγο, πόσοι 

άλλοι ενδιαφέρονται να πρωτολογήσουν; Κανένας. Κατά σννέ..,τεια, μόλι.ς μιλήσει 

ο κ. Πρέντζας. προχωρούμε σε δευτερολογίες, αν ΊJπάρχoυν. πριν κλείσει το θέμα. 

Ο χ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Η συζή.ηση του θέματος αυτού. που ενέγραψε και εισήγαγε ο έντLμOς 

Βουλευτής του ΔΗ.ΣΥ. κ. Πoυργoυρt.δης. δεν αφορά μόνο τη θέση .01.1 Διευθυντή 
θρησχευ.ικού του ΓεΕΦ και τη μη .0πoθέtηOT] σ' αυτή .01.1 Αρχιμανδρίτη Ιωάννη 
Μαλλουρή. Αφορό και το ερώτημα αν ο κ. Μαλλουρής είναι πρόσωπο κατάλληλο 

για τη θέση αυτή και τους λόγους για τους οποίους είναι ή δεν είναι κατάλληλο. 

Αλλά, επειδή ο κ. Μαλλουρής δεν υπήρξε ποτέ ανώνυμος ή αφανής, αλλά επώνυμος 

και επιφανής, με ποικιλόμορφη δημόσια δράση κατά τα πιο συφοριασμένα χρόνια 

της ιστορίας μας, μοιραί.α .0 θέμα αφορά και εκείνα .0. χρόνια. τουλάχιστο σε 

συνάρτηση με τη ζωή και τη δράση του κ. Μαλλουρή. Έτσι η συζήτηση αυ.ή δεν 

απευθύνεται τόσο σ' εκείνους που έζησαν .0. εφι.a.λ.ικά εκείνα χρόνια, όσο στους 

νεότερους, που εί.ε ή.αν αγέννητοι είτε βρίσκονταν στην παιδική και .ην πρώτη 

εφηβική ηλικία. Με αυτή την έννοια η συζήτησή μας έχει και τη σημασία της ωτολο

γίας. Της απολογίας tης δικής μας γενιάς προς τα παιδιά μας. Της εξήγησης .01.1 πώς 
φτάσαμε στ;ην .ουρκιχή επιδρομή, τη συνεχιζόμενη κατοχή, τονς πρόσφυγες, .ονς 
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εγκλωβισμένους και τους αγνοούμενους, στον ψηλαφητό κίνδυνο να γίνουμε η 

τελευταία γενι.ά των Ελλήνων σ' αυτό "'{ο για τέσσερις χιλι.άδες χρόνια νησί των 
Ελλήνων. 

Μιλώ χωρίς πάθος, χωρίς οργή, αν και θα ήταν εντελώς δικαιολογημένο και με 

πάθος να μιλούσα και με οργή. Όμως η προδοσια και η συμφορό εΙναι τόση που 

στέγνωσε την καρδιά μας. Ο σπαραγμός έχει νεκρώσει ακόμα και τη δύναμη της 

οργής και τη δύναμη της διαμαρτυριας. Απλά ψΕλλιζω "'{ο παράπονο του λαού μας 

και "'{ο δικό μου. 

Μπροστά μας βλέπουμε κάθε σηγμή τα προδομένα όνει.ρά μας. Τα βλέπουμε 

μεταμορφωμένα σε σκιάχτρα για να μας "'{ρομάζουν και νοερά ακούμε θρασύ και 

σαρκαστικό το γέλιο του Τούρκου επιδρομέα και το γέλιο όλων εκείνων που το\! 

ετοίμασαν σφάγιο "'{ην Κύπρο, δεμένη χειροπόδαρα για να την πατήσει, να τη βιάσει, 

να τη λεηλατήσει και να "'{η ρημάξει. 

Τραγικοί, προδομένοι, ντροπι.ασμένοι και ιστορικά καταδικασμένοι. υποχρεω

νόμαστε από τον κ. Πουργο\!ρίδη να δούμε ξανό τις πληγές μας, να δούμε πως είναι 

ανοικτές ακόμη και πυορροούν αυτές οι πληγές μας. Να θιιμηθούμε το κλίμα, το 

δράμα και την εφι.αλτικό"'{ητα εκείνων των συφοριασμένων χρόνων. 

Ήταν η εποχή που μια σπεLρα ωτό qχ:ισισnκά στοιχεία είχε σφετερι.στεί "'{α 

δικαιώματα και τις ελΕUΘερ[ες το\! λαού της Ελλάδας, κατέλυσε "'{η δημοκρατία, 

επέβαλε μια στuyνή δικτατορία και γέμιζε τις φυλακές και τα ξερονήσια με Έλληνες 

πολΕ"'{ες. Καταδίωξε καθένα πο\! δεν καταδεχό"'{αν να προσφέρει γην και ύδωρ στη 

σπείρα ή που έβριοχε "'{ο κουράγιο να σταματήσει να τα προσφέρει. Ανάμεσα στο\!ς 

καταδιωγμένους ήταν και όλοι οι φορείς των συνταγματικών εξουσιών στην 

Ελλάδα. Ο αρχηγός "'{ου κράτους, Ο Πρωθυπουργός, ο αρχηγός της aξιωματικής 

αντιπολίτευσης, το σύνολο της πολιτικής ηγεσtας της χώρας. 

Και όμως υπήρξαν στην Κύπρο άνθρωποι με ΕΠιστημονικές γνώσεις, 

άνθρωι-τ:οι επιφανείς για τη μόρφωσή τους ΠO\J όχι μόνο ανέχθηκαν, που όχι μόνο 

ύμνησαν αυτή τη σπείρα. αλλά που, αποβάλλοντας κάθε αρετή, έφτασαν στο ελεεινό 

σημείο να γίνονται υπηρέτες αυτής της σπείρας, έφτασαν ακόμα χιφτερα στο 

ακόμη πιο ελεεινό σημείο να γίνονται οι βραχίονες και τα εκτελεστικά της όργανα 

στη διάπραξη εγκλημάτων κατ' εντολήν της. Εγκλημάτων σε βάρος το\! συντεταγ

μένου κυπρι.ακού κράτους και εγκλημάτων σε βάρος της Aυtoκέφαλης Αποστολικής 

Εκκλησίας της Κύπρου. Εγκλημάτων σε βάρος των Ελλήνων "'{ης Κύπρου και σε 

βάρος ολόκληρου του έθνους "'{ων Ελλήνων. 

Ένας «.ι-τό αυτούς ήταν εκείνος πο\! ο κ. ΠουρΥουρίδης ονόμασε "κληρικό με 

σπάνια μόρφωση και αξία" και χαρακτήρισε ως τον "πιο μορφωμένο κληρικό της 

Κύπρου". Είχα την αΥαθή τύχη να μη γνωρίσω προσωπικά αυτό τον κληρικό. Αλλά 

μαζί με όλους εσάς έχω την τραγική μοίρα να υφί.σταμαι "'{ι.ζ συνέπειες των εγκλη

μάτων του. 

Το 1970 είχε γίνει η πρώτη δολοφονική απόπειρα ενάντια στον Πρόεδρο της 
Κυπριακής Δημοκρατίας Αρχιεπίσκοπο Μακάριο και το 1971 άρχισε η παράνομη 
δράση το\! Στρατηγού Γρ{.βα και τα εγκλήματα "'{ης ΕΟΚΑ Β'. Στις 2 του Μάρτη του 
1972 εκδηλώθηκε 11 συνωμοσία των Μητροπολιτών Πάφου, ΚιτΙΟυ και Κυρηνείας 
Γιννάδιου, Ά νθιμου και Κυπριανού. 
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Είναι καλό γνωστό και μαρτυρημένο ότι ο κ. Μαλλουρής είχε αυτοβοuλως 

μεταβληθεί σε ανδρό.ποδο της χoύvtας, είχε οργανική σχέστι με την ΕΟΚΑ Β' και 

ήταν ένας από τους πρωτεργότες της εκκλησιαστικής συνωμοσίας. Αυτός, ο κατό 

τον κ. ΠουρΥουρίδη "πισ μορφωμένος κληρικός της Κ'ύι-τρου", γνώριζε ασφαλώς το 

ΙΕ' Κανόνα της λεγόμενης Πρωτοδευτέρας εν Κωνσταντινουπόλει Συνόδου τσυ 861, 
ο οποως αναφέρει ότι "δεν επιτρέπεται να χωρισθεί ο κληρικός από του Προκαθη· 

μένου, ειμή μόνον εις περl.πτωσιν κατά την οποίαν omoς κηρνττει δημόσια και 

'γυμνή τη κεφαλή ε.-τ' Eκκλησl.ας' διδόσκει αLρεσιν. παρό των Αγίων Συνόδων ή 
Πατέρων κατεγνωσμένην". 

OutE αίρεστι δίδασκε ο Μακάριος ούτε παρά των Αγίων Συνόδων ή πατέρων 
είχε καταγνωσθεΙ Ήταν στόχος δολοφόνων. Ο κ. Μαλλουρής δεν ήταν με τον 

Προκαθήμενό του. Είχε χωριστεί απ' αυτόν. Ειχε συνταχθεί με τονς δολοφόνονς 

-του. Σε -τέτοιο βαθμό είχε ταυτιστεί μαζί -τονς, πον έγινε ο ίδιος σκάνδαλο. Τόσο, 

ώστε -το ποίμνιο που νποτίθεται νπηρετούσε να εξαναστεί σε -τέτοιο βαθμό. ώστε να 

-τον εκδιώξει από τη Μητροπολιτική Περιφέρεια Ωόφου, όπου ή-ταν Αρχιμανδρίτης. 

Πόσο όμως είναι το θρό.σος του! Λίγο μετά καταφεύγει στο Μακόρl..O που του 

παρέχει άσυλο, έλεος και προστασία. KαταπεLθει τότε ο κ. Μαλλονρής το Μακάριο 

ότι έχει μεταμεληθεΙ κ~ι ο Μακάριος όχι μόνο τον δέχεται μετανοούντα, αλλό θίιει 

υπέρ autou τον μόσχον τον σιτευτόν: Τον παLρνει και τον πάει στην Πάφο και, 
όπως με βεβαιώνει ο συναγωνιστής εκείνων των χρόνων, συνόδελφος κ. Πιττοκ()

πίτης, λέει στους ΠαφΙτες: "Δεχόμενοι το Μαλλονρή, είναι σαν να με δέχεστε 

εμένα". 

Οι Παφίτες τον δέχτηκαν. Αλλά ο δήθεν μετανοήσας αρχίζει να χαλκενει τα 

καρφιό για την ηθική εξόντωση του ευεργέτη του. Στάλα στάλα ρίχνει το δηλητήριο 

στην ψυχή του Υέροντα Μητρο.;τολίτη του και τον κατευθύνει σε παρασυναγωγές και 

συνωμοσΙΙς. 

Έφηβος στ\ς αρχές της δεκαετίας ΤΟ\l '60 και με θρησκευτικά ενδιαφέροντα, 
είχα ρωτήσει και -το Γεννάδιο και τον Άνθιμο αν δεν ήταν αμάρτημα ο ΑΡΧLU-τί

σκοπος να είναι και Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Και οι δuο Μητροπολίτες ήταν 

κατηγορηματικοί: "Δεν είναι αμάρτημα. Είναι χρέος του να είναι Πρόεδρος. γιατί 

αυτό θέλει ο λαός". Αυτή ήταν η απάντησή τονς, την οποία μόλιστα υποστήριξαν 

αναφέροντας και ιστορικά προηγούμενα. Και ήταν όχι μόνο κατηγορηματικοί, αλλά 

και ένθερμοι στην τοποθέτησή τους. Πώς άλλαξαν ωφνιδΙως αυτή τη γνώμη τους; 

Πώς άλλαξε τη γνώμη ΤΟ\l ο Γεννάδιος; Τι ρόλο διαδραμάτισε ο στενότερος 

συνεργότης και σύμβουλός τον, αυτός ο "πιο μορφωμένος κληρικός της κνπρου"; 

Άραγε ΤΟ\l είχε \ιποδειξει το ΙΕ' Κανόνα της εν Κωνσταντινουπόλει Πρωτοδευτέρας 

Συνόδο\l. τον οποίο μας είχε uπoμνήσει ο τότε ΑρχιεπΙΟκοπος Αθηνών και Πόσης 

Ελλάδος, ο Ιερώνυμος; Άραγε. πέραν των τυπικών, επί του ουσιαστικού, είχε 

uπoδείξει στο Γεννάδιο ότι μεγαλύτερο αμάρτημα για τον κληρικό είναι να γίνει 

σκανδαλοποιός; Και πέραν -των εκκλησιαστικών, α\lτός, ο "πιο μορφωμένος 

κληρικός", το\l είχε μήπως επισημάνει τις συνέπειες μιας εκκλησιαστικής ενέργειας 

evavt[ov του Μακάριου για την Κύπρο και τα όγι.α όνειρα του λαού της; Και αν το 
είχε κάμει χωρίς t.ι-τιτυχl.α, πώς συμπεριφέρθηκε ύστερα; Μήπως κατά το απQ<ΠO· 

λικόν "αιρεtικόν άνΟρω.-τον μετά πρώτην και δε\lτέραν νoUΘΕσίαν naρonou"; 

Μήπιι.>ς παράτt1σε το Γεννάδιο; Όχι βέβαια. Όταν ο Μακάριος προειδοποιούσε για 
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τον κίνδυνο της διχοτόμησης, αυτός, ο αφoσ~ωμένoς στην Εκκλησια κληρικός, 

εκώφευε μήπως; Όταν στους τοίχους γράφαμε τη σπαρακτιχή προειδοποίηση "όχι 

άλλη MικρασLα" και οι χουντικοί απαντούσαν γράφοντας δι.πλα "κάλλιο σχλάβοι, 

παρά Σλόβοι", τι ένοιωθε ο κύριος αυτός με τη "σπάνια", όπως μος διαβεβαιώνει ο 

κ. ΠoυργoυρLδης, μόρφωση; 

Δε συμμεριζόταν βέβαια ούτε του ΜακαρΙΟυ ούτε του λαού την προειδο

ποίηση. Συμμεριζόταν το "κάλλιο σχλάβοι" και. δυστυχώς για μας. συνείργησε παvτί 

σθένει. ώστε πραγματικά να γίνουμε σχλάβοι. όμηροι του Αττ(λα. Στηρ(ζε~ και 

Ο\Ινεργεί στην ανταρσία των Μητροπολιτών και εξαπολύει μαζί τους κατάρες 

ενάντ~α στο Μακάριο. Με το κύρος του σχηματός του ενθαρρύνει , με την εθνοκαπη

λεία και .η θρησκειοκαπηλειο. προωθεί την ΕΟΚΑ Β' και την εκκλησι.αστική συνω

μοσία. 

Καρπός του κλίματος που ο Μαλλουρης και οι ομόφρονές του δημιουργούν 

είναι και το έγκλημα μέσα στη Μητρόπολη Πάφου στις παραμονές της Μείζονος 

Συνόδου. Κά..-τοιος γαλouχημtνoς μΕ τα μαλλOUρεια νάματα δε διστάζει να χώσει την 

κά'Y'V1) του όπλου του μέσα στο στόμα ενός Ι 7χρονου παι.διού, του γιου του Παπαλά

ζαρου Νεοφύτου, και να το σχοτώσει, lη lουλίου 1973. 

Γράφει ο μαρτυρικός Παπαλάζαρος: "Μα δεν ηταν μαθητής του σχολεΙΟυ ή 

στρατιώτης ο πραξικοπηματιο.ς Μαλλουρής, για να παρασυρθεί α..-τό τους δασκά

λους του και τους ανώτερούς του. Ήταν Αρχιμανδρίτης. θεολόγος και μάλιστα με 

μετεκπαLδευση στην Αμερική. Διoρtστηκε στη Μητρόπολη Πάφου. Ήξερε τι έκαμνε, 

όταν ερχόταν στη Μητρόπολη ο τοποτηρητής της χούντας Παναγιωτάκος και συνω

μοτούσαν και προσπαθούσαν να επηρεάσουν το γέροντα Γεννάδιο . Ήταν ο 

Μαλλουρής που παρέσυρε το Γεννάδιο και όχι ο Γεννάδιος το Μαλλσυρή. Αφού 

μετανόησε και αφού γΙνετοι τόσος θόρυβος γύρω από το όνομά του. γιατί δεν 

ανοίγει το στόμα του και να πει την αλήθεια από το ραδιόφωνο και την τηλεόραση, 

να ζητήσει συγχώρεση από μας τους χαροκαμένους γονιούς γ~α τα εγκλήματα που 

βαραίνουν τη συνειδησή του; Eμtνα ο γιος μου, ο Κυρι.άκος μου, ήταν μόλις δεκα

επτά χρόνων. μαθητής της πέμ..-ττης τάξης της Τεχνικής Σχολής Πάφου. και τον 

δολοφόνησε γνωστός πραξικοπηματιο.ς μέσα στη Μητρόπολη της Πάφου. Του έχωσε 

την κά'Y'V1) του όπλου του μέσα στο στόμα κοι τον πυροβόλησε, ανατινόσσοντας το 

μυαλά του στον αέρα την Ι η Ιουλίου Ι 973". 

Μη βιάζεστε, κύριε ΠoυργoUΡίδη. Δε διέπραξε με το χέρια του αυτό το 

έγκλημα ο κ. Μαλλουρής. Δε βρ~σx6ταν καν στην Πόφο όταν έγινε. Πόσο οθώος 

όμως ε(ναι για τη διόπραξή του; Δεν ήταν οι λόγοι και οι πρόξεις του λόγοι και 

πράξεις που εξωθούσαν στη βΙα και το έγκλημα; Αλλά και εκ των υστέρων, αφού 

είχε εκδηλωθεΙ η εκκλησιαστική συνωμοσία, ακόμη και αν υποτεθεί ότι δεν τον 

γνώριζε αυτός ο "σπάνιας μόρφωσης" θεολόγος κ. Μαλλουρής το 18' Κανόνα της 
εν Καρθαγένη Συνόδου, τι έκαμε όταν τον έκαμαν σ' όλους μας γνωστό ο Οικου

μενικός Πατριάρχης Δημήτρι.ος, ο Πατριόρχης και Πόπας Αλεξανδρείας Νικό

λαος, ο Αρχιεπίσκοπος Αθηνών και Πόσης Ελλάδος Ιερώνυμος και λιγότερο 

μορφωμένοι από αυτόν, τον "πιο μορφωμένο", κληρικοί και θεολόγοι; Ανέτρεξε 

σ' αυτόν τον Κανόνα γι.α να βεβαι.ωθεΙ και αφού βεβαιώθηκε, μεταμελήθηκε; Όχι 

βέβαια. 
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Παραθέτω μια ακόμα προσωπική μαρηιρΙα. τη μαρτυρία του Οικονόμου του 
ιερού ναού Φανερωμέντις Φοn(ου Καλογήρου. Γράφει για τον κ. Μαλλουρή: ''Το 

'βαγονάκι' της ΕΟΚΑ Β'. ο 'πεl.QClτής' της Φανερωμέντις Διευθυντής τώρα της 

θρησκευτικής Υπηρεσίας της Ε&νικής Φρουράς! Δε βρισκόμο.στε στον Ιούλιο του 

1974. Είμαστε στον Ιούλιο του 1991. 

κτνπησε το τηλέφωνό μου. Το σήκωσα και στην άλλη άκρη "(ης γραμμής ';ταν η 

φωνή του Αρχιμανδρίτη Ιωάννη Mαλλouρή! Μου ανήγγειλε πως ttοιμάζει το 
πρόγραμμα της θρησκεunκής Yπηρεσtας "(ης Εθνικής Φρουράς για τον Αύγουστο 

και ήθελε κάποια συνεννόηση μαζί μου. Ως τώρα, και για πολλά χρόνια. τη διεύ
θυνση της υπηρεσίας αυτής την.είχε ο καθ' όλα άξιος και ικανός πρωθι.ερεύς Λουκάς 

Παπαδόπουλος. με τον οπο(ο συνεργαζόμουν προσφέροντας "(ις υπηρεσίες μου 

στους στρατιώτες της εντός των τειχών Λευκωσίας. Τώρα τη θέση αu't'; την πήρε ο 

Ι ωάννης Μο.λλουρής! Ο άνθρωπος που ενεργούσε σαν 'βαγονάκι' της ΕΟΚΑ Β' μέχρι 
τη δεύτερη "(ουρκική ε ισβολή. Κάθε μέρα έβγαινε από ένα συγκεκριμένο σπίτι -
κέντρο 'tης ΕΟΚΑ Β'- με το χαρτοφύλακά του υπό μάλης, διέσχιζε 'tην οδό Πάφου 

και προχωρούσε δυτικά, σε άλλο σπίτι -σταθμό- για να παραδώσει το 'πράμο.'; 
επιστολές, εντολές. χρήματα Κ.λπ. Συχνά πήγαινε στην Αθήνα σταλμένος να συνα

ντήσει 'tα αφεντικά. 

Ο άνθρωπος που την lη Αυγούστου 1974 πειρατικά και πραξΙΚΟ,ίτημαηκά με 

τη συνoδεtα ενόπλων πραξικοπηματιών και άλλων ανωτέρων του υποχρίωσαν το 

νεωκόρο της Φανερωμένης να "(ους ανο(ξει την εκκλησtα για να κάνουν παράκληση 

και να του δηλώσουν στη συνέχεια πως α,τό τη στιγμή εκείνη αναλαμβό.νouν αυτοί 

τη Φανερωμέντι. που -ας σημει.ωθεΙ- βρισκόταν σε επικίνδυνη πολεμική ζώντι και γι' 

αuτό εκκενώθηκε όλη η περιοχή με εντολή της AΣWΝoμίας. 

Έπειτα από αuτά ο νεωκόρος έντρομος με πληροφόρησε για τα όσα σuνt

βησαν, όπως και την ΕΠιτροπή της εκκλησίας. δηλώνοντας πως δεν μπορεί να κρατά 

τα κλειδιά της εκκλησtας στο εξής. Συσκεφθήκαμε με την ΕΠιτροπή και, επειδή 

κανtνας δεν αναλάμβανε να κρατά τα κλειδιά της εκκλησίας, τα πήρα ο ιδιος, 

Φυσικά απ' εδώ άρχισε το κυνηγητό μου α.-τό τους φορτωμένους με αυτόμα'tα πραξι
κοπηματίες, με εντολή των κληρικών που εγκαταστάθηκαν πραξικοπηματικά στην 

Αρχιεπισκοπή. Και ανάμεσα σ' αυτoUς, από τους πρώτους, ο Ιωάννης Μαλλουρής! 

Βέβαια δεν ήταν δυνατό να παραδώσω σε κανένο. τα κλειδιά της Φανερωμtνης, έστω 

και αν με σκότωναν. 

Η τελευΤ(1ία τους απόπειρα ήταν το απόγενμα της 1 3ης Ανγούστου στην οδό 

Δημοσθένη Σεβtρη. όταν μπλόκαραν το α1JtοκΙντιτό μου και με περικΊίκλωσαν πάνο

πλοι, Τους δήλωσα προτάσσοντας το στήθος μου μπροστά στα αυτόματά τους: 

Ορίστε, μπορείτε να με oκo'tώoEtE, όπως έχετε σκoτώσε~ και τόσους άλλους. Εγώ 

ζω .... καταχρηστικώςl". 

Αλλά να μη σας κουράσω δ~αβάζoντας ολόκληρο το κεΙμενο, που άλλωστε από 

εφημερ[δα είναι παρμένο. Είναι δημoσιευμtνo. 

Αλλά υπάρχει και η μαρτυρία των χωριανών και μάλιστα και ανθρώπων που 

είχαν πο.ρασυρθεί στην ΕΟΚΑ Β' και οι οποίοι το εκμυστηρεύΟηκαν σε ΣUΓΧωρια

νούς τους σε ανύποπτο χρόνο. Ο Μαλλουρής ήταν ο ταμίας της ΕΟΚΑ Β' στην 

ΑθηαΙνου. Εκείνος πλήρωνε τις δαπάνες για το έγκλημα εναντΙον της πατριδας μας. 

Και όπως μι βεβαιώνουν ΣUΓΧωριανoΙ του, κατά το πραξ~κόπημα πήγε στην 



1440 

ΑθηαΙνσυ με ένοπλη ΚOυσtωδΙα πραξικοπηματιών κα~ στο καφενεω του Πέτρα\! 

Ζορπό. ανήγγειλε περιχαρής ότι "ο Μακάριος δε ζει πια" και ότι τάχα -τι Κύπρος 
ελευθερώθη". Με βεβαιωνouν ακόμα ότι, κραυγάζοντας "να τα τεκμήρια ττις προδο

σ{ας του αίσχους" . έδειχνε κάλυκες σφαιρών και yuναικεία εσώρουχα και tλεγε ο.\ιτά 

τα ανήκουστο.: "Να τι φύλαγε στο δωμάτιό του ο εχλεχτός το\l λαού. ΟΙ φίλοι και οι 
φιλενό:δες του άφησαν παντού τα σημάδια τους"! θαυμάστε ήθος ιερέως! θαυμάστε 

την αρετή του! θαυμάστε την ενγνωμoσύvη το\! προς τον ειιεργέτη του ΜακάριοΙ 

Αλλά ο Μαλλουρής δεν έμεινε σtην ΑθηαΙνου. Ήρθε στη Λενχωσια και έγινε 
άρχοντας στην καταληφθείσα a...ό τους πραξικοπηματίες Aρχ~-τισκ()Jtή. μέχρι που 
'τα ίχνη του χάθηκαν κατά τη δεύτερη φάση της τουρκικής εισβολής. Φεύγει από την 

Κύπρο και μένΕΙ στη θεσσαλονίκη. Όταν κάποτε επανέρχεται, εξασφαλίζει άδεια να 

λειτουργήσει στο χωριό του. Οι ιερείς της Αθηαίνου αρνουνται να λειτουργήσουν 
μαζί tO'U. Όπως βεβαιώνουν, Q.ι"toxωρoiιν και τον αφήνουν να λειτο'UργεΙ μόνος του. 

Αλλά ο Μαλλουρής δεν πτοείται. Αν ε(χε πεruχει δυο δεκαετίες πριν να κάμει 
το Μακάριο να πιστέψει στrιν πρoβo.τόoχrιμη ψευτομετάνοιά του, γιατί να μrιν κατα

φέρει το (διο και σήμερα με το διάδοχο του Μακάριου στον αρχιεπισκοπικό θρόνο; 
Έτσι κατάφερε να εκμαιεύσει την αΡΧΙΕΠισκοπική εισήγηση για την τοποθέτησή του 

στrιν ευαίσθητη θέστι του Ί.JΠείιθυνoυ για τrι χριστιανική διαπαι.δα.γώγηση των 
18χρονων εθνοφρουρών. 

Δεν αποδέχτηκαν τrιν εισήγηστι ουτε ο Υπουργός Άμ'Uνας ουτε ο Γενικός Διευ. 

θuντής του Υπουργείου οΙΙΤε ο AQΧT1Ύός τrις Εθνικής Φρουράς. ΟΙΙΤε διορισμός 
υπήρξε οΙΙΤε καν πρόταση για δι.ορισμό, όπως με βεβαιώνει ο Γενικός Δι.ευθυντής 

του ΥπουργεΙΟυ. Συνεπώς οΙΙΤε ακυρωσή της υπήρξε και διερωτώμαι γιατί ο κ. 

Πouργoυριδης ενέγραψε θέμα με ανακριβή τίτλο. Διότι, αν συν~rι κάτι, αυτό ήταν 1'1 
απόπειρα to'U κ. Μαλλονρή να καταλάβει ετσιθελικά, αυθαίρετα και πραξικοπημα
τικά την εvα.ίσθτιτη θέση που ορεγόταν. 

ΤΟ εΙΠαν, όπως με βεβαιώνει ο Υπουργός Άμυνας, στον ΑΡΧΙΕΠίσκοπο. Του 
ε(παν ότι αρνουνται να δώoo'Uv τrι θέστι στο Μαλλουρή από τον lουνιο του 1991, 
όταν ο Μακαριότατος είχε υποβάλει την εισήγησή του. 

Όμως ο κ. Μαλλο'Uρής δεν το έβαλε κάτω. Χωρίς καμιά εξ01JOιoδότrιση της 
αρμόδιας αρχής άρχισε επαφές με αξιωματικούς και εκκλησιαστικοίις παράγοντες, 

όπως ο πατήρ Φώτιος Καλογήρου. Ο ίδιος ανήγγειλε τον ισχυριζόμενο διορισμό 
του, ζrιτoυσε υπηρεσίες και έδινε εντολές. Έτσι έγινε γνωστή 1'1 επανεμφάνιστι, το 
βρυκολάκιασμα του Μαλλουρή. 

Πρώτrι αντέδρασε η γενέτειρά tO'U, η ΑθηαΙνου. Οι τοπικές οργανώσεις της 
ΕΔΕΚ και του ΑΚΕΛ υψαισαν τrι φωνή ΤQ'Uς. Aκoλoυθrισαν η Παγκίιπρια Πορεία 

Αγάπης Αρχι.επισκόπου ΜακαρΙΟυ Γ', Q Παπαλάζαρος, ο Παπαφώτιος ΚαλοΥήρο'U, 
όσοι θυμουνται τι σημαίνει γι' αυτούς ο Μαλλουρής. Και '11 τoπoθέτrισή του 
ματαιώθηκε. 

κυρι..ε Πρόεδρε, έδωσα προηγουμένως μερικά ψήγματα από το ιστορικό to'U κ. 
Μαλλουρή, όχι για να τον δL.α.ι"tομ.."tε'ύσω, αλλά για να υπερασπίσω την καΚOΠOIrι

θεΙσα αλήθεια. Αυτό το ιστορικό τεκμrιριώνει ότι ορθά ματαιώθηκε '11 απόπειρα να 
επιβληθεί ως ο υπεiιθuνoς για τrι χριστιανική αγωγή των παιδιών μας. Είναι 
προφανές ότι τοποθέτησή του στο πόστο εκείνο δε θα ήταν οΙΙΤε χειρονομία 
ενότητας ούτε πρόξη αξιοκρατΙας ούτε έστω πράξη επιε(χειας. 
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ΕνότΨα δε σημαίνει ανάθεση του μοναδικού eκκλησιαστικο'ύ αξιώματος στην 
Εθνική Φρουρά σ' ένα πρόσωπο που, στην καλύΤΕρη περίπτωση, είναι αμφιλεγόμενο. 

Αξιοκρατια δε σημαίνει επιβολή ο' ένα κρατικό αξιωμα ενός ανθρώπου ερήμην 
παντός ενδιαφερομένου. Δl.όtι πότε κλήθηκαν οι κληρικοί της Εχχλησως της 

Κύπρου να εκδηλώσουν ενδιαφέρον για τη θέση αυτή; Πότε είχαν την Euκαι,ρΙα να 
ενδιαφερθούν και να κριθούν; Και ποια ανάγκη της Εθνικής ΦρoUΡΆς Τι ποια ενέρ

γεια στην οποία προέβη καθιστούσε αιφνιδίως ακατάλληλο για τη θέση τον ιερέα 

που την χα.είχε μέχρι τότε; Πού πάνε όλων αuτών τα ανθρώπινα δικαιώματα; Πού 

πάει γι' αvτoύς η αξιοκρατΙΟ; Αλλά μήπως σημαίνει ε... • ..εΙκεΙα 1'1 ανάθεση τέτοιων 

καθηκόντων στον κ. MαλλOUΡή; Αν έναν εκκλησιαστικώς και εθνικώς στασι.όσαντα 
η επιεΙκεια tOV καταξιώνει σε μοναδικό ηθικό διαπαι.δαΥωΥτιτή, δε θα πρέπει 'XOt' 

αναλoytαν η tδl.O. επιείκεια να καταξιώσει σt Υπουργό Εσωτερικών ή YΠOuρyό 

Δικαιοσύνης 11 Γενικό ΕισαΥΥελέα ή Αρχι.δικαστή tva φίλσ των φοιτητικών χρόνων 
του κ. Ποuργουρίδη, το δολοφόνο τou KΌXou ΦωτLoυ, τον Κακή; Δε θα έπρεπε να 

καταξιώσει σε Πρόεδρο της Δημοκρατίας τον ΤσεκOUρα της δεύτερης δολοφονικής 
απόπειρας εναντLoν του Μακαρίου, που πιστεύω όη επιτέλους εκείνος τουλάχιστον 

ένιωσε πολύ περισσότερες τUψει.ς από το Mαλλoυρτi; 

Ακόμα και αν θεωρεί εντελώς αθώο τον εαutό του ο κ. Μαλλουρής, αχόμα και 

αν πιστείιει ότι υπήρξε θiιμα των περιστάσεων, όπως πιστεύει και ο κ. ΠOUΡYOυ

ρLδης, αγνοεί άραγε ο κ. Μαλλουρής όη έστω και αδίκως, κατά 1:η γνώμη του, 

υπήρξε σκόνδαλο για το λαό; Αγνοεί άραγε ότι αναρρίχησή του στο πόστο που 

επιδιωξε να καταλάβει θα προκαλούσε νέο σκάνδαλο; Α Υνοεί όη πραγματικά από 

τον περασμένο loiιλη έγινε επίκεντρο και αΙΤΙα σκανδσ.λισμoiι; 

Ξέροντας τα πιο πάνω. αυτός ο κατά ΠoυQΎoυρίδην "ασ\ιγχριτος" , αυτός ο 

"αναμάρτητος" κατά ΠoUΡγoυρLδην, πώς εvτ'tργτισε; 'Εγραψε μήπως στη Βουλή για 

να ζητήσει να μη συζητηθεί το θέμα του. να μη γίνει παραπέρα σκανδαλισμός του 

πληρώματος της Εκκλησίας; Τίποτε τέτοιο. Απλώς σιώπησε, αναμένοντας να ακου

στονν από αυτό το βήμα iιμνoι και κατάρες για το πρόσωπό του . Σιώπησε, αναμένο
ντας από τους υμνητές του να ωραιοποιήσουν τα εγκλήματα που έκαμαν .ην Κύπρο 

Mικραotα και να ρίξουν λάσπη συκοφαντίας εναντίον εκείνων που τόχα καταπα

τούν τα δικαιώματα -τα ανθρώπινα δικαιώματα- του κ. Μαλλουρή! Να στιγματί

σουν ως φανατικούς και μισαλλόδοξους όλους εκεΙνους που χειροκρότησαν το 

Μακάριο, όταν ο Μακάριος στους σταυρωτές του και τους σταuρωtές του καθενός 

από μας πρόσφερε συγχώρεση και κλάδον ελαίας. Να πουν ότι από '(η ' μια όλοι 

αυτοί είναι αντιδημοκράτες και καταπατητές των ανθρώπινων δικαιωμάτων και 

από την άλλη ΘVμα και μάρτυρας ο Mαλλouρής. 

Δεν είμαι θεολόγος, κiιριoι, αλλά φοίτησα για πολλά χρόνια στα κατηχητικά 

σχολεΙΟ και θυμoiιμαι μl1τροπολΙ.ες και aρxιμανδρίτες' ιερείς και θεολόγους να μας 
προειδοποιούν ότι το μηαλ"τερο αμάρτημα είναι να σκανδαλιζεις το συνάνθρωπό 

σου. θυμο"μαι μάλιστα και σχετικές φράσεις από τα Euαyyέλια ης οποίες μας 

επισήμαιναν και που ταιριάζουν γάντι στο βίο και την πολιτεία το'\) κ. MαλλoUΡΉ: 

''Ει δε ο οφθαλμός σου ο δεξιός σκανδαλίζει σε, έξελε autόY και βάλε από σου' 

συμφέριι γαρ σοι Ινα απόληται εν των μελών σου και μη όλον το σώμα σου βληθeΙ 

ει.ς γέενναν~ , λέει το κατά ΜατθαΙΟν Euαyyέλιoν. Και ΣUΝΕX(ζει: ~Kαι ει η δεξιά σο\l 

χειρ σκανδαλ(ζει σε. έκΚΟψΟν auttiv και βάλε από σο\l' συμφέρει γαρ σοι Ινα 

απόληται εν των μελών σου και μη όλον το σώμα σου βληθεΙ εις γέενναν". 

) 
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Αλλά το κατά Ματθαl.oν Euαγγέλιoν μιλά ακόμα πιο Ειδ ικά για τον κ. 

Μαλλουρή: "Ως δ' αν σκανδαλίσει ένα των μικρών τούτων των πιοτειιόντων εις εμέ, 

σuμφ!ρει αυτώ ίνα κρεμασθεΙ μύλος ονικός Εις τον τράχηλον αυτού και κατQΠOντι

σθεί εν των πελάγΕΙ της θαλάο<Π]ς". Όποιος σκανδαλίσει έναν από αυτoUς τσυς 

μικρούς που πιστΕύουν σ' εμένα, είναι συμφέρον γι' αυτόν να κρεμμάΟΕΙ μιΙλόπετρα 

που να τη σέρνει γαΊ:δούρι στο λαφ6 το\l και να καταποντιστεί στο πέλαγος τt]ς 

θάλασσας. Διόη. όπως λέγει το Ευαγγέλιον, ''ouαΙ τω ανθρώπω εκεΙνω δι' ου το 

σχάνδαλον έρχεται". ΟυαΙ σε σένα, κύΡΙΕ Μαλλουρή, που θέλοντας αυταρχικά. 

αυθαίρετα και πραξικοπηματικά να πάρεις ένα αξίωμα από το οποl.o θα μπoQOύσες 

να επηρεάζει.ς τις ψυχές των παιδιών μας . έγινες αιτία σκανδάλον. 

Έχασε τη δουλειά του ο Μαλλουρής, θρηνεί και oδiιρεται ο χ. Πουργουρ{δης. 

Αλλά ποια δο"λειά το,,; Η eto" Διευθυντή θρησκε"τικού το" ΓΕΕΦ, όπως είναι η 

ονομασία της, είναι θέση ό.μισθrι. Δε θα έπαι.ρνε κανένα μισθό ο κ. Μαλλοιιρης, όπως 

κανένας κληρικός στη θέση α"τη δεν πήρε δεκάρα. εκτός από μέρος των εξόδων ΤΟ'ΙJ, 
τα οδοι.ι'"tορικά και μόνο έξοδά τον. Δεν έκoψt. κανένας το ψωμί το" κ. MαλλoUΡη. 

Αντίθετα . ε Ιναι πολύ σUΧνές οι περι.πtώσεις πο" πνε"ματικά τέκνα το" κ . Μαλλο"ρή 

στερούν και σήμερα είτε το ψωμί είτε την ψ1)χικτj γαλτiνrι από ονθρώποvς που η 

μιοολλοδοξια της φασιοτικής το"ς διαπαιδαγώγησής το"ς θεωρεΙ εχθρούς. Έχω το 

θλιβερό προνόμιο να είμαι Γενικός Γραμματέας της ΔΕΟΚ και ζω πολύ oδuvηρό. τα 

μαρτύριο πολλών μελών της. Και ξέρω και ποιοι είναι οι f;νoχo ι κι ένα θα πω μόνο 

στον κ. ΠοιιργοιιρΙδη: "Ουαί νμίν, Γραμματε(.ς και ΦαρισσαΙΟι "ποκριταΙ". 

Αλλά, μας λέει ο κ. Π oιιργoνρiδης: Ποιο δικαστήριο έχει καταδικάσει τον κ. 

Μαλλο"ρή; Ποιο δικαστήριο, κύριε ΠOUΡγoυρι.δη, έχει καταδικάσει τον Εφιάλτη; 

Ποιο δικασττjριo έχει καταδικάσει εκείνους πο" πρόδωσαν τον Ονήσιλο και 

διέπραξαν το ανόμημα που και οι Μαλλοιιρήδες ήθελαν να ΕΠιφυλάξο"ν στο 

Μακάρι.ο. τη μεταφορά δηλαδή της κεφαλής το" ΣαλαμΙνιο" εκείνο" βασιλιά επί 

πίνακι και την ανάρτησή της πάνω σε παλO"ίrλΙ. σε πανηγιιρισμό της περσικής 

εισβολής στην Κύπρο το 500 Π.Χ.; 

Δ"στUΧώς στην ελληνική ιστορΙα δεν είναι οι Εφιάλτες ή οι Μαλλot1ρήδες πο" 

δικάζονται. Είναι οι Κολοκοτρώνηδες και οι Mακριryιάννηδες. Αλλά και πέραν των 

ελληνικών ορίων. Ποιο δικαστήρι.ο δίκασε το Στάλιν ή τον Τσαουσέσκο", τελε"ταίος 

επίσημος φιλοξενούμενος το" οποΙου a..;:ό την Κύπρο ήταν ο κ. Κληριδης; Σε ποια 

χώρα το" κόσμου μπορούσε να σUΓΧωρεθεί οποιαδήπσΊ;ε συνωμοσία ή οποιοδηποτε 

έγκλημα; 

Αναφέρθηκε και πριν: Δε δόθηκε κλάδος ελαίας στο Χόνεκερ. Δε δόθrικε 

κλάδος ελαίας ούτε καν στους απλούς στρατιώτες πο" κατά τrι θητεία τους έτUΧε να 

είναι φρο"ροί στο τείχος του αίσχους και κατ' εντολήν της κυβέρνησής τo"Uς να 

mιρoβoλήσouν εναντίον συμπατριωτών τους πο" επιχειρούσαν να δραπετεUσouν 

στrι Δύσrι. Διώκονται μετά από δεκαετίες, έστω και αν το έγκλrιμά τους, όπως θα το 

περιέγραφε ο κ. Πouργo"ρiδης κατ' αναλογίαν της περί Μαλλουρή περιγραφής, 

είναι ότι "πάκοvοον στις διαταγές των ανωτέρων τους, όπως το απαιτεΙ rι στρατιω

τική πειθαρχία. 

ΔεκαετLες ύστερα από το Β' Παγκόσμιο Πόλεμο το Ισραήλ δεν έπαψε να κατα

διώκει το"ς ναζΙ και να φτάνει ακόμα και σε απαγωγές από ξένες χώρες, για να το"ς 

πάρει και να το"ς τιμωρήσει στην ΠαλαιστΙνη. Δημόσια αΙτrιση σιryνώμης απαιτεί 
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ακόμα και σήμερα το Ισραήλ Q.ι.6 μια ΓερμανΙα. οι Τιγέτες της Ο,ι"tοΙας δεν ήταν καν 

στρατεύσιμοι στα χρόνια του ναζισμού και Ισως πολλοί να ήταν και αγέννητοι. 

ΑΙττιση συγνώμης και αποζημιώσεις απαιτεί και TJ Κορέα από την Ιαπωνία ύστερα 

από ογδόντα χρόνιο. για την τότε ιαπωνική κατοχή και τα εγκλήματα Ίου κατοχικού 

στρατού. 

Εμείς ούτε καν αίτηση σνγνώμτις δε ζητούμε. Προσφέραμε τη σuyνώμτι μας 

πριν μας ζητηθεί, χωρίς ποτέ OΤTlv πραγματικότητα να μας έχει ζ"τηθεί. Δεν είχαμε 

και δεν έχουμε καμιά μνηοικακιο.. Όχι μόνο αυτό. Ο Λυσσαρ(δης με νωπό το αίμα 

του να κοκκινίζει το πουκάμισό του, στις 30 Αυγούστου 1974. δήλωνε πως συγχω
ρούσε εκείνους που θέλ"σαν να τον σκOτωσOUΝ. Δεκαπέντε μέρες πριν τους είχε 

καλέσει σε ενότητα, αποκατάσταση της συνταγματικής νομιμότητας και αγώνα 

ενάντιο στον Α πίλο. Όταν τΤ)ν απάντησή τους του την έδωσαν με σφαίρες και ένα 

νεκρό στα χέρια του, το Δώρο ΛO'iζoυ, ο ΛυσσαρΙδης και μαζί. του όλοι οι δημο

κράτες δε ζήτησαν εκδίκηση. Πρόσφεραν mιyχώρεση. 

Κανένας δε θα ασχολείτο με το Μαλλουρή, αν ο Μαλλουρής εί.χε τη σεμνότητα 

να μην προκαλεί. Όπως κανένας δε θα ασχολείτο είτε με τον Παρισινό, αν σε 

κάποια στιγμή δεν είχε προκαλέσει, είτε σήμερα με τον κ. Πουργουριδη, αν δε διερω

τάτο αν ήταν αμάρτημα το ότι αποκαλούσε τύρα.ννο το Μακάριο. ότι "μνούσε την 

ΕΟΚΑ Β' και ότι προπαγάνδιζε "πέρ το" πραξικοπήματος, ζητώντας τrι νομιμο

ποίηση και τη διεθνή αναγνώρισΤι to'U. Δεν είναι αφελής ο κ. Πουργο'Uρtδης. Εί.ναι 
ευπαίδεUΤOς νομικός και γνωρίζει τι από τα έργα του ήταν νόμιμο και τι παράνομο, 

τι ήταν έντιμο και τι ατιμωτικό. 

Λ'Uπούμαι , κύριε Πρόεδρε, Yl.O.tt αναγκάστηκα να θυμηθώ και να θυμίσω μέρες 
εφιαλτικές και σιιφοριασμένες. Ήταν όμως oδυvτιρή YI.O. μένα η ακρόαση της 

αγ6ρε'Uσης το" εκπροσώπο" του ΔΗ.ΣΥ. Καθώς μιλούσε την :τερασμένη βδομάδα, σε 

μια στιγμή έκλεισα τα μάτl.O. και είδα να περνά νοερά μπροστά μο" μια συγκλονι-

στική σκηνή. Ήταν, νομιζω, με-τά τη δολοφονία του Δώρο" ΛO'iζoυ, ό-ταν -τυπώθηκε 

η γνωστή αφίσα με τη μορφή 't0'U. τριών ή -τεσσάρων χρόνων τότε ο γιος του Τάκη 

Χατζηδημη-τρίο'U, ζώντας τον τρόμο εκείνων των ημερών, βλέποντας για πρω-τη 

φορά την αφίσα, τον -τράβηξε από την άκρη το" παντελονιού και -τον ρώτησε: 

"Πα..ά, αύριο πον να σε σκO-τώσouν, εννά σε κάμο'Uν -τζι εσέναν αφίσα;" 

Νιώστε, κύριοι, τι έκρυβε εκείνη η παιδική απορΙα. Νιώστε πόση ανασφάλεια, 

πόσο τρόμο έκρυβε πίσω από την αφέλειά της. Κι αν δε σας έμεινε ίχνος ντροπής, 

εμ...ρός, υμνήστε και εσείς -τον Ιωάννη Μαλλο'Uρή. Υμνήστε κάθε Ιωάννη Μαλλο'Uρή, 

μετανοημένο ή αμετανόητο. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, είπα πως αυ-τή η συζήτηση είναι απολογία της γενιάς 

μας. Γι' αυτό, με την άδειά σας, τα τελευταία λόγια θα τα αναφέρω ειδικά απευθuνό· 

μενος προς τους νέους και τις νέες της Κύπρου. 

Νέοι της Κύπρου, έχω μια παράκληση για σας. Μην κάμετε το λάθος που 

έκαμε η γενιά μου να εμπιστεύεστε άκριτα ανθρώπους που λένε μεγάλα λόγια, 

ανθρώπους που προκαλούν με την αυτομυθοποΙησΤι τους το θαυμασμό σας. Μόνο 

ερευνάτε αυτά που σας παρουσιόζουν σαν αλήθειες. Ερευνάτε, για να ανακαλύψετε 

οι (δ ιοι αν πραγματικά σας λένε την αλήθεια. Έτσι είναι που θα τη γνωρίσετε και 

έτσι είναι που θα νι.ώσετε την απελευθερωτική της δύναμη. 
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Kα~ τέλος, παιδιά της Κ Uπρoιι, σvyχωράτε τη γενιά μας. θελήσαμε μια 
πατρtδα ελΕUΘερη, για μας και για σας. Αστοχήοαμε όμως. Π ιοτέψαμε πως ύστερα 

από 2 500 χρόνια δε θα βQι.σκόταν κανένας που να ζητά τα κεφάλι ενός Ονήσιλοιι 
πάνω σ' ένα παλούκι. Απατηθήκαμε. Κατανοήστε το χτες, συνειδητοποιήστε 'ης 

απειλές του σήμερα, avtLotaee'te στον ησιχό ξεπεσμό και την πλαστογράφηση της 
ισtOΡ[ας. φυλάχτε σαν θησαυρό ανεχτ(μητο στα βάθη της ψυχής οας τα γαλάζια μας 

όνειρα κι ατσαλώνετε τΟ' φρόνημα και την αρετή σας. Ο δρόμος προς τον Πενταδά

κwλο και την Κερύνεια μπορεΙ να εΙναι δύσβατος. Αλλά είναι 11 μοναδική εξιλέωση 
για μας και η μοναδική δικαιωση της ύι.αρξής σας για σας να τον βαδισοuμε νικη

φόρα. Κι όσα για τους Μαλλουρήδες, αγνοήστε τους. Όπως έλεγε Ο' Μακάριος, "μη 
γΙνετε μικρο'''. Η μοίρα σας επιφύλαξε τα χρέος να γίνετε οι μεγάλοι και οι νικη

φόροι. Οι μεγαλόψυχοι εναvτ(oν εκείνων που οας αδικούν και οι νικηφόροι για τα 

δίκαια και την ελευθερία του λαού. Ο δρόμος μας, μονόδρομος, είναι ο δρόμος που 

οδηγεί στην Κερύνει.α και στον Απόστολο Ανδρέα. 

Evχαριστώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πρωτολογία, κύριε Κωνσταντίνου; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου απλώς θα ήθελα να κάμω ένα σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠροχωρεΙστε, αλλό είχα ρωτήσει προηγουμένως αν wτ;,ρχαν άλλες πρωτολο

γΙες και δεν υπήρχε καμιά. Οπωσδήποτε, δε θα αρνηθώ .. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Είναι επί της ομιλίας του συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤ ANTINOY: 

Χάριν της ιστορικής αλήθειας, επειδή ο συνάδελφος ανέφερε στην oμιλt.α του 

ότι είναι γνωστός πραξικoπηματt.ας που σκότωσε τον Παπαλαζάρου -τον οπο(ο 

φυσικά δεν υπεραμύνομαι- αλλά δεν τον γνωριζουμε και δεν είναι t"tOL τα πράγ

ματα, αφού ο Κυριάκος Παπαλαζάρου σκοτώθηχε από ενόπλους, όχι αστυνομικούς, 

αλλό. ούτε και από αυτούς οι οποίοι κατείχαν νόμιμα άδεια από το κράτος, αλλά 
από παρακρατικούς οι οποΙΟι εν ονόματι της Κυπριακής Δημοκρατ1.ας κατείχαν 

παράνομα οπλισμό και είχαν στα χέρια τους τη Μητρόπολη και υπό τη δική τους 

εποπτεία. Μετά από εκπυρσοκρότηση όπλου αυτών των ανθρώπων σκοτώθηκε 
πράγματι ο Κυριάκος Παπαλαζάρου, αλλά επειδή Ο συνάδελφος μάς είπε ότι είναι 

γνωστός πραξΙΚΟΠl1ματΙας ο οποΙος σκότωσε, με εκπυρσοκρόΤl1ση έστω του όπλου 

του. τον Κυριάκο Παπαλαζάρου, τον καλώ και τώρα να μας πει ποιος είναι αυτός, 

για να τον καταδικάσουμε κι εμείς. Για να μη λέμε ό,ΤΙ θέλουμε από το βήμα της 

Βουλής. 

Euχαριoτώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υποθέτω ότ~ ένας Boυλεvtής της Πόφου, που ζει σtην Πάφο, 

θα ήταν καταλληλότερος να μας ενημερώσει. Εγώ δεν ε(.πα ότι ξέρω. διάβασα ένα 

κεΙμενο. που δημοσιεύτηκε στις εφτιμεριδες. του ενδιαφερόμενου τραγικού πατέρα. 

του Παπαλάζαρο'U. ΤΟ κείμενο δημοσιεύτηκε σε αρχεtές εφημeριδες. Αν είχε 

ενοχληθεΙ για τον ισχυρισμό, μπορούσε να το ερευνήσει στην Πάφο. Αλλά κι αν 
τώρα μόνο που διαβάστηκε ενοχλεΙτοι -όχι από τη δική μου τοποθέτηση ή τη δική 

μου πληροφορία, αλλά από 1:11 μαρt\ΙQ(α τη δημoσιευμtvη στον Μο από τον 

<ραγικό αυτό πατέρα- μπορεΙ ο έντιμος σuν6:δελφoς να ερευνήσει και να μάθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Έχω .ην εντύπωση, κύριοι σuνάδελφoι, ότι έχει εξαντληθεΙ το θέμα. Τώρα, ο 

εγγράψας το θέμα κ. ΠOυρyoUΡίδης έχει την εξής ΕΠιλογή: Ή να δευτερολογήσει, εις 

ην περl.πτωσιν θα δικαιούται να απαvtήσει, αν f.ι1:ιθuμε( να απαντήσει. σε συναδέλ· 

φους ή, αν επιθνμεΙ να κλεΙσει το θέμα. να το κλeLσn πάνω σε γενικές γραμμές 

χωρίς ΔΕUΤερoλoγ(α. Γι' αυτό το λόγο θα ήθελα να yνωρi.ζω αν θα επιλέξετε τη δεuτε

ΡOλoγLα ή αν θα το κλείσετε το θέμα σε Ύf:V~κές γραμμές χωρίς ovyχεκρφένις 

απαντήσε~. Δεν μπορεί όμως να γ'νouν και τα δuo. 

ΧΡ. ΠOYPΓOYPlΔHΣ: 

Όχι. κύριε Πρόεδρε. θα απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κατά σuνέ. .. -tεια δε θα δικαιούστε να κλείσετε το θέμα' θα έχετε το δικαίωμα της 
δευτερολογίας. Μπορείτε να ανεβείτε στο βήμα. Σ' αυτή την περlJtτωση βεβαίως θα 

σuνεχιστo'ύν o~ δευτερολογίες είναι ξεκάθαρο. νoεΙτα~, δε χρειάζεται να το 
αναφtρω. Αν ήταν να το κλείσει το θέμα με τον τρόπο που ε1.Ο11ΎΤιθηκα, τότε δε θα 

",,'Τήρχε περLπτωση συνέχισης. Εφόσον όμως δευτερολογεί ο κ. Πουργουριδης, τότε 

υπάρχει το δικαίωμα να α..-ταντήσouν μι δευτεΡOλoyLες και οι άλλες πλευρές. 

(ΚαθιχπερεΙ λίγο να ανέλθει στο βήμα ο κ. ΠOUQΎOυριδt!ς). 

Ορίστε. κύριε Πουργουρ(δη. 

Ρ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ : 

Έρχομαι. κύριι Πρόεδρε. 

Οι απόψεις της πλειΟψηφΙΟς των συναδέλφων. έντιμε κύριε Πρόεδρt, ης 

α.-τoLες σέβομαι. έχω καθήκον να ης σεβαστώ, λtνt όη πρtπει να κλείσω το θέμα. 

Σέβομαι τις απόψεις τους, ttOL θα ΠΕριοριστώ σε γενικότηtες. Bεβςtlως σε κάποια 
θέματα προσωπικά θα απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, επΙ προσωπικού θέματος να MaντήoEtE όtαν τελειώσει το κλεΙσφο 

του θέματος. Αυστηρά όμως επί προσωπικού θέμcπoς και δε θα μπορείτε να αναφερ

θείτε σε ομιλία κανενός συναδέλφου χλεΙσvtας το θέμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πολύ καλά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα είναι μw. γενική περίληψη των θέσεών σας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μόλισ.α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρείστε, κύριε Πουργονρίδη. Κατά ΣUVΈΠεια ο χ. ΠOUΡYOυρίδl1ς χλείει.ο 
θέμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η ενότητα του λαού μας σ' αυτές τι.ς κρίσιμες ώQξς είναι πελώριο θέμα και δεν 
προσφέρεται ούτε γιο πολιτική εκμετάλλευση ούτε για κομματική εκμετάλλευση. Γι.α 

να υπάρξει όμως ενότητα, χρειάζεται ειλικρίνεια και θάρρος. Ο λαός θέλει και 
επιζητεί την ενότητα. Ο λαός θέλει και συμφωνεί και επικροτεί την πολιτική του 
κλάδου ελαίας που διακήρυξε ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος. Ο λαός θέλει διακαώς να 
ξεχάσουμε εκείνα ΠΟ1) μας χώρισαν στο παρελθόν και να ασχοληθούμε με εκείνα ΠΟ\l 

μας ενώνουν. γιο να μπορέσουμε να περπαηΊσουμε να πάμε στην Κερύνεια και στον 
Πενταδάκτυλο. 

Γνωρίζοντας αυτό τον πόθο του λαού μας όλα τα κόμματα μιλούν για ενότητα 
και ορθά διακηρύσσουν, και το έχουν διακηρύξει δεκάδες, εκατοντάδες φορές, ότι 

όσοι μετάνιωσαν για τις πράξεις τους έχονν θέση στον αγώνα που διεξάγει ο λαός 

μας. Όλα τα κόμματα εΙπαν κατά κόρον -γιατί γνωρ!.ζονν ότι ο λαός θέλει ενότητα 
και θέλει λήθη. πως ακόμα θέση στον αγώνα που διεξάγουμε έχουν και οι πραξικο
πηματίες που μετανόησαν. Αυτά δι.ακηρίιχθtικαν και από τον κ. Χρι.στόψια και από 

τον κ. ΛοοσαρΙδη και από το Δημοκρατικό Κόμμα και από όλους γενικά. Ποια συνέ· 
πει.α WΤάρχει, α-Υα..τητοΙ συνάδελφοι. απέναντι στη θέση αυτή: 

Ας θεωρήσω και ας συμφωνήσω yLO. σκοπούς συζήτησης και μόνο -γιατΙ η 
προσωπική μου άποψη είναι εντελώς διαφορετική- ότι ο Μαλλουρής είναι ένας 

πραξικοπηματίας. Ο Μαλλουρής εΙναι όπως κάιτοιοι από εσάς τον περιγράψατε από 

διάφορες φήμες, από διάφορους μύθους και από δίάφορες διαδόσεις. Ο Μαλλουρής 
ποιος είναι σήμερα; Αυτός ο πραξικοπηματίας, όπως τον έχετε α...οκαλέσει, ο αρχι
τέκτονας του ΕΚκλησιαστικού πραξικοπήματος, όπως τον εΙΠατε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πουργουρ(δη, μπαΙνετε στο θέμα της απάντησης και όχι των γενικών 

θέσεων. Γι.ατί είναι απάντηση, έστω και γενική. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

θα διαφοροποιήσω τη ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ενχαριστώ. 

ο Αρχιε...ίσκοπος Κ"πρου Χρυσόστομος, ο άνθρωπος που κατ' εξοχήν είναι 
αρμόδιος και επιφορτισμένος α..-τό το θεό να λέει αν κάποιος μετανόησε ή όχι -και 
κανένας από μας μέσα σ' αυτή την αίθουσα αυτό το δικαίωμα δεν το έχει. ο Αρχιεπί

σκοπος το έχει- είπε δημόσια: ''Ο Μαλλουρής μετανόησε. Και επειδή μετανόησε, 
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κρίνω, ως ο καταλληλότερος να κρίνε~ ποιος είναι ο άνθρωπος που πρέπει να κατα· 

λάβει.η θέση αυτή, όη αυτός είναι ο Μαλλουρής". Αν σvνεπώς ο ΑρχιεπΙοκοπος 

Κύπρου δηλώνει ότι ο Μαλλουρής μετανό,.,σε και είναι ο κατόλληλος να καταλάβει 

τη θέση στην Εθνική Φρουρά. ποιοι είμαστε εμείς να αμφισβητήσουμε τον ΑΡΧΙΕΠί. 

σκοπο; Ή ποιο δικαΙWμα έχουμε στο θέμα της μετάνοιας ·που. επαναλαμβάνω. το 

θέμα της μετάνοιας είναι ένα θέμα που αqχ>ρά καθαρά έναν Επίσκοπο- να αμφισβη· 

τήσονμε το αλl1θές του λόγο" του Αρχιεπισκόπου; 

Όταν μιλούμε για ενότητα θα πρέπει. αγαπητοί συνάδελφοι. να είμαστε ειλ ι
κρινείς. Και όταν λέμε όη ΊJπoστηρίζoυμε τον κλάδο ελαίας τον Aρχι.εnισκόπOυ 

ΜακαρΙΟυ και τη λήθη για το παρελθόν, πρέπει να μην εκμεtαλλευόμαστε οποιαδή· 

ποτε ευκαιρία μας παρουσιαστεί, για να κάνουμε αναφορό στο πραξικόπrιμα και σε 

εκείνους τους Κυπρίους ... 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ : 

Έχω την εντύπωση και πάλι όη περπατούμε σε μια πολύ δύσκολη ατραπό 

μεταξύ δευτερολογίας και κλεισίματος. ΤΟ κλείσιμο είναι βασικά κάποιες απόψεις. 

Αλλά εΔW υπάρχουν τα στοιχεία της απάντησης κα~ νομίζω όtι κάποιοι συνάδελφοι 

θα ζητήσουν να συνεχισtούν οι δευτερολογΙες. Γι' αυτό θέλω να υποδείξω κάποια 

πρoσoχτi για να κλείσει το θέμα. αν αυτή είναι η επιθυμία, και να μη θεωρηθεί δευτε

ρολογία. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο tO σεβασμό προς το λειτούρ'Υημά σας και προς αυτό το 
Σώμα. νομίζω όtι θα πρέπει να αφήσεtε ελεύθερο το συνάδελφο να αγορεύσει εκ 

δευτέρου. περί α\Πού πρόκειται. και να συνεχιστεί η συζήτηση. Δε νομίζω ότι 

μπορούμε να υποχρεώσουμε τον κ. Π ουργουρΙδη σώνει και καλά να πει εκείνο που 

εμείς νομίζουμε ότι πρέπει να πει. Ε(ναι δικαίωμά tOtJ να κάμει δευτερολογία και 
είναι δικαίωμα και των άλλων Βουλευτών. με βάση τη διαδικασία . να δεmερoλoγή

σουν. Πιστεύω ότι ήδη έχει δευτερολογήσει ο κ. Π oVΡγOυρίδης. με όλο το σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Χριστόφια. αλλά υπάρχει ένα oτotxei.o ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Λέχθηκαν. κύριε Πρόεδρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Λυπούμαι. αλλά αφήνετε την eyτu...ωoη ότι κάπου εγώ θέλω να εμποδίσω t" 
συνtχιση της συζήτησης. Δεν είναι σωστό αυτό το πράγμα. Επειδή ο κ. πoUΡΓoυ

ριδης επέλεξε να κλείσει το θέμα και βλέπω ότι δεν το κλεl.ει. αλλά μπαίνει σε δευτε

ρολογία. του το υποδεικνύω αυτό το πράγμα, για να αποφασίσει αν θα συνεχίσει. 

Αν όμως κρίνει το Σώμα όη ήδη έχει ξεφίtγε ι από το να κλείσει το θέμα, είναι στο 

Σώμα να αποφασίσει. Εγώ όμως έχω την υποχρέωση. εφαρμόζοντας τους κανόνες. 

να υποδε(ξω ότι έχει ξεφύγει από το κλείσιμο tOtJ θέματος. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήδη εΔW και δέκα λεπτά, παρά tις παραινέσεις κα~ ης παρεμ

βόσεις σας, δευτερολογεί ο κ. Βουλευτής. Είναι δικαίωμά του. Επιμένω δηλαδή σ' 
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αυτό. Να '{Ο κάμει χωρίς να πει ότι "επιλέγω". σλλό να δευτερολογήσει. Νομ(ζω ότι 

ήδη χρειάζεται να α..-ταντήσω. Εγώ νι.ώθω την ανάγκη τουλόχιστο να δtuτεΡOλoyήσω 

στηριγμένος πάνω στην αγόρευση του κ. ΠΟΙΙΡΎΟυρΙδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όταν τελειώσει, κύριε Χρισ.όφια. σίyovρo. μπορείτε να πείτε ότι δε θεωρείτε 

πως το έκλεισε και να ζητήσετε να συνεχιοτεΙ Από την άλλη, η έδρα εδώ έχει κάθε 

δικαίωμα να τον υποδείξει ότι έχει ξεφύγει από τα πλαίσια τα οποία τέθηκαν. Για 

να βάζουμε τα πρόΥματα στη θέση τους. 

Ο Χ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο το σέβας στην έδρα. νομιζω ότι η φύση του θέμαΊ:ος 

είναι τέτοια που δεν είναι δuνατό να γίνει κλείσφο με το συντtθισμένo τρόπο. Με 

όλο τον προσήκοντα σεβασμό υποβάλλω στην έδρα ότι θα πρέπει σ' αυτή την ΠEρί~ 

π-ι:ωση να ακολουθηθεί διαφορετιΚ'ή διαδικασία. δηλαδή η διαδικασία της συι;ήτησης 

με πρωτολσγΙες και δε-uτερσλoγίες και να συμφωντjσει η Βουλή ότι θα κλείσει το 

θέμα αυτός τέλος πάντων σε κάποια στιγμή, χωρΙς το συνηθισμένο κλεΙσιμο. Έχω 

την εντύπωση ότι ταλαιπωρούμε τον κ. ΠουΡΥο"ρ{δη, χωρLς να το θέλουμε φυσικtI 

κι εσεLς χωρίς να το θέλετε. θα πρέπει να αxoλoUΘΗΘεΙ αυτή η διαφορετική διαδι. 

κασία για το συγκεκριμένο θέμα που όντως δεν έχει σε tL"totI! να μοι.ό.σει με τα 
προηγούμενα τουλάχιστον θέματα πο" συζητήσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι την έγνοια να μην ταλαιπωρήσουμε τον κ. ΠουΡΥουρίδη. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Πρώτα απ' όλα ζητώ συγνώμη από τον κ. Πουργουρίδη που τον διακόπτω, 

αλλtI εγώ θα κtIμω εισήγηση διαδικασίας. Πρώτα απ' όλα νομίζω η έδρα εξαίρετα 

συμ.."tεριφέρεται. Καθόρισε ποιες είναι οι δυο ε.ί'tιλογές και oωoτtI προειδοποίησε ότι 

ίσως υπερβαίνουμε auttI τα όρια. Και εγώ νομίζω ότι τα έχει υπερβεΙ ο κ. Πουργου· 
ρίδης. Εγώ νομ(ζω ότι πρόκεnαι για δευτερολογία. ΑλΜ εγώ κάμνω έκκληση σε 

όλους τους συναδέλφους να πει ό.τι θέλει ο κ. ΠoυργoUΡίδης και να μην α.."tαντήσει 

κανένας και να μη ζητήσεΤΕ δικαίωμα δευτερολογίας, γιατί πιστεύω ότι το θέμα του 

Αρχιμανδρίτη Μαλλουρή δεν έπρεπε να γραφτεί. Λέχθηκαν παραπtIνω απ' όσα 
αξίζει στην περ(.πτωση και επετράπησαν παρεκτροπές από το θέμα. η' αυτό η 

έκκλησή μου η διαδικαστική προς όλους τους συναδέλφους είναι να ΠΕΙ ό.τι θέλει ο 

κ. Πουργουρίδης, να απαντήσει , να δευτερολογήσει κι εμεLς, δείχνοντας ότι δεν 

αποδίδουμε τη σημασία που θέλει να δώσει στο θέμα ο κ. Πουργουρίδης. να μην 

απαντήσουμε. Αυτή είναι η έκκλησή μου προς τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Βέβαια. κύριε Πρόεδρε. σε μεγάλο βαθμό. όχι απόλυτα, έχω καλυ~εί από τον 

κ. Παπαδόπουλο. ΑλΜ θα ήθελα με όλο το σέβας και εγώ να προσθέσω τούτο: Έχει 

εγγραφεί ένα θέμα Q.ι"tό το σuνMελφo με .ην κανονική διαδικασί.α το οποίο έχει 
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σvl;.ητηθεΙ Και υπάρχει τι διοδικασΙΟ την οποία ακολουθεί το Σώμα για τη συζήτηση 
των διαφόρων θεμάτων. Είναι οι πρωτoλoyίtς, οι δεutερoλoyΙες. αν ιmάρξoυν. κ.λπ. 

και μετά το κλείσιμο. Να υπενθυμίσω ότι όλοι οι ομιλητές, μέσα στα πλαίσια των 

διαδικασιών και πάλι της Βο\lλής, μίλησαν πάνω στο θέμα που ενέΥραψε ο Χ. Πouρ
γουρΙδης- μtχQΙ που ΣUΓΚεχριμένoς σuνό.δελφoς αφιέρωσε το ήμισυ της ομιλίας του, 

τιμl1τιχά ή άλλως πως, (Π"ον κ. ΠoνΡYOUΡίδη προσωπικά. Κι1πο" όμως, όταν λέμε 
ποια είναι τα όρια και τα περιθώρια μεταξiι κλεισίματος και ΔΕUΤεΡOλoγΙας, και 

μαθημαnχοΙ να ήμαστε, κάπου θα χάμναμε λάθος. 

Η πρόθεση του Χ. ΠOUΡΎoυρίδη, ανέφερε, ε(ναι να κλείσει το θέμα. Και αυτό 

προσπαθεΙ Αν βεβαιως υπάρχει κάποιο κεκτημένη ταχίtrφ:α από μεριχούς συναδέλ

φους για να συνεχίσει το θέμα. τουλάχιστο να μην προσπαθούμε να πείσουμε 

eaVtOiJ; ότι αυτό θέλει να xάμε~ κα~ ο εΥγράψας το θέμα. Γι' αυτό σωστά υπέδειξε ο 
κ. Παπαδόπουλος: Ας αφήσουμε τον κ. ΠουργουρΙδη να κλείσει το θέμα και να 

αποφασίσει τι έδρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η έδρα θα το θέσει, παρακαλώ κύριοι, σε ψηφοφορία. θα σας δώσω το λόγο, 

κύριε Ευσταθίου, αλλά απλώς θέλω να πω το εξής: Και εγώ πιστεύω ότι κακώς 

ενεγράφη αυτό το θέμα και ταυτόχρονα πιστεύω όη πολλά πράγματα λέχθηκαν που 

έπρεπε να λεχθούν και όη εξαντλήθηκε το θέμα, γι.ατΙ δε χρειάζεται να λεχθούν 

περισσότερα.. Λέχθηκαν όσα έπρεπε να λεχθούν, αφ' ης στιγμής γράφτηκε το θtμα. 

Γι' αυτό το λόγο ·και δε με ενδιαφέρει να διακινδuνtOOω να 'Καταψηφιστεί εισήΥηση 

έδρας· εγώ όταν τελειώσει ο 'Κ. ΠOUΡγOUΡίδης. και του ζητώ να εΙναι πολύ ΣVντoμoς 
και να μην ξαναφύγει από το θέμα, θα βάλω σε ψηφοφορία ότι εξαντλήθτιχε το θέμα, 

γιατί ως Πρόεδρος αυτού του Σώματος πράγματι πιστΕUΩ ότι εξαντλήθηκε. Τώρα., 

αν το Σώμα έχει άλλη άπΟψη, θα την επιβάλει, γι.ατί θα προχωρήσουμε δημοκρατικά. 
Εγώ όμως από την άλλη πλευρά, όταν αισθάνομαι ότι κάτι εξαντλήθηκε, δεν μπορώ 

παρά να το θέσω σε ψηφοφορία. Και θα το θέσω, μόλις τελειώσει ο κ. Πουργου· 

ρΙδης. 

Ο Κ. Ευσταθίου . . 

ΕΥ. ΕγΙΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η εισήγηση του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου είναι κατά τη γνώμη 

μου ορθή και ας την πρoσέξoνμt:. Από την άλλη πλευρά πρέπει να σιιμφωνήσουμε 

όλοι μας εδώ ότι ο κ. Πoυργoυρlδτις πράγματι έχει να υποστηριξει μια πολύ 

δύσκολτι υπόθεση, τον ΑρχιμανδρΙττι κ. Μαλλουρή, και ας του δώσουμε ττιν 

εuκαιριo.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΠουργουρΙδη, θα σας παρακαλέσω να συντομεύσετε, γιατι. επαναλαμ· 

βάνω. δε βοηθά σε τίποτε να συνεχιστεί αυτή τι ΣVΖήττιση. Όμως είναι δικαLωμά σας 

να πείτε ό.τι θέλετε' εγώ θα κάμω ττιν πρόταση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σίγουρα δε νoμLζω να έδειξα ότι έχω διάθεση να προκαλέσω ατέρμονη σιιζή. 

τηση του θέματος ούτε να ξεφύγω από το θέμα. έτσι που να θιξω οποιοδήποτε σε 

προσωπικό mtn:εδo, ενώ στην περίπτωσή μου πολλοί ομιλητές έκαμαν αuτό το 

πράγμα. Περιορ[ζομαι αυσtηρά μέσα στα πλαίσια του θέματος. Και για μένα είναι 
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σοβαρό αντό τΟ' θ~μα, άσχετα αν κάποιοι συνάδελφοι θεωρούν ότι δεν είναι σοβαρό. 
Έχονν δημοκρατικό δικαίωμα να πιστεύονν ότι το θέμα αντό δεν είναι σοβαρό, έχω 

κι εγώ το δικαίωμα όμως. νομίζω, να πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό. Και 

είναι πόρα πολύ σοβαρό και με τρεις γραμμές θα σννοψίσω γιατί είναι σοβαρό. 

Όταν όλοι διακηρύσσουμε ότι στον αγώνα tou λαού μας έχουν θέσrι όλοι ανεξαί. 
ρετα, ακόμα και autoL πον βαρύνονται με σφάλματα στο παρελθόν ·και αναφέρομαι 
στην περίοδο tou πραξικοπήματος· άμα έχουν μετανιώσει ~χoυν θέση, κλασικότερο 
παράδειγμα από την περίπτωση Μαλλουρή δεν μπορούσε να υπάρξει. Και συνεπώς, 

με κάθε δυνατή ειλικρίνεια προς τις διακηρύξεις μας, δεν έπρεπε ποτέ ο Μαλλονρής 

να στερηθεί tou δικαιώματος να είναι σήμερα στην Εθνικη Φρονρό. Γιατί, έστω και 
αν ήταν όπως περιγράφτηκε. ένας μετανιωμένος άνθρωπος δεν πρι.-τει ποτέ tou να 
καταδιώκεται. Και στη ζωή και στοuς νόμους της πολιτείας ακόμα, γι' αυτούς που 

διο..-τράττουν ποινικά αδικήματα του χειρίστου είδους έχουμε ψηφίσει ως Βουλή 
νόμους που λένε ότι ύστερα από μερικά χρόνια, πέντε χρόνια συγκεκριμένα. τα 

αδικήματα αυτά δεν μ.ι-τορούν να αναφέρονται σε βάρος αυτών των ανθρώπων, όταν 

ξαναδικάζονται. 

Και λέω, έντιμοι ΣUΝΌδελφoι, εμε!.ς ε:τιζητούμε την ενότητα του λαού, επιδιώ.

κουμε την ενότητα του λαού όχι μόνο φραστικά. αλλά και με έργα. Και κάμνω 

έκκληση σε όλους τους σνναδέλφoUς, σε όποιο κόμμα και αν ανήκουν, ότι με τον 
Ιδιο φακό πρέπει να αντψετωπ(σουμε στο μέλλον όλες τις παρόμοιες πεΡLΠτώσεις 

με αυτή του Μαλλουρή. Αν υπάρχουν άνθρωποι στην Κύπρο που διέπραξαν σφό.λ. 

ματα και παραλεΙψεις και που πρέπει να τιμωρηθούν. αν νομίζουμε ότι σήμερα είναι 

η εποχή να τιμωρηθούν, να πάρουμε απόφαση, ναι, να τιμωρηθούν. Αν η α.-τόφασή 

μας είναι να τιμωρήσουιιε εχεΙνOUς που έλαβαν μέρος στο πραξικόπημα σήμερα. να 

πάρουμε αυτή την α.-τόφσ.ση και ίσως για κά.-τοιους από αυτούς να εΙμαι κι εγώ ένας 

που θα ψηφίσω υπέρ. Αλλά δε νοείται δεκαοκτώ ολόκληρα χρόνια μετά σε κάθε 

περίπτωση να αποφασίζουμε, χωρίς να καταδικάζεται κάποιος από δικαστήριο. ότι 

χρ{.ζεται πραξικοπηματίας και επομένως είναι ακατάλληλος για την άλφα Τι βήτα 

θέση. Πρέ.-τει να θέσουμε τ€ρμα σ' αυτή την κατάσταση για να μονοιάσουμε όλοι 

επιτέλοuς, για να γίνουμε αδέλφια όλοι επιτέλους. για να μπoρiσοuμε αδελφωμένοι 

να αντιμετωπίσουμε τους Τούρκους. ΓιατΙ, αν ο Τούρκος ·και κλείω με αυτό, κύριε 

Πρόεδρε-αιτοφασΙσει να ξεκ~νήσει ξανά προς τα εδώ. δε θα πει "εσένα, κύριε 

Πρέντζα, σου τη χαρΙζω. γιατί ήσουν ενάντια στο Μαλλουρή και εσένα, κύριε Πουρ· 

γουρΙδη, θα σε σφάξω, γιατΙ ήσουν υπέρ του". Θα έχοuμε όλοι την (δια τύχη. 

Μιλούμε, κύριοι σννάδελφοι, ΣUΧνά με την πρώτη ευκαιρία για τα θύματα 
του αγώνα, για τα θύματα του πραξικοπήματος, για τα θύματα της εισβoλ1jς. για 

τις μαUΡOντυμένες μάνες, για τις μαυροντυμένες χήρες. Και οι συνάδελφοι που 

βρΙσχονται στα αριστερά μου συνήθως κάνουν την αναφορά α\.l'tή λες και τα 

θύματα. λες και οι χήρες, λες και οι μαυροντυμένες μάνες ανήκουν μόνο στην 

ΕΔΕΚ και στο ΑΚΕΛ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εκεί που πήγαινε να λήξΗ όμορφα το θέμα. ξαναμπαΙνει πάλι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΚύΡΙΕ συνάδελφε, ει,,-ταΤΕ προηγουμένως ότι με εκεΙνα τα οποία θα λέγατε Οα 

κλεΙνατε. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Έχουμε κι εμείς τα θύματά μας, κύριε Χατζηδ11μ11τρΙου. Και ο αδελφός μου 

εμένα σκοτώθτικε στην εισβολή, υπερασπίζοντας την πατρ(δα. 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Με σuyχωρεΙτε που παρεμβαίνω, αλλά ειλικρινά σας διαβεβαιώ ότι είχατε 

επιτύχει να δώσετε μια ολοκλήρωοτι Τ11ς θέσ11ς σας. Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΠουΡΥουρίδη. μπήκαμε στα επί προσωπικού αυτή τη στιγμή. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. μπήκαμε στα επί προσωπικού. ναι. Έχουμε κι εμείς τα 

θύματά μας. Και στ11ν οικογένεια τη δική μου έχω περισσότερα θύματα από οποιο

δήποτε από εσάς μέσα σ' αυτή την αίθουσα. Και αυτή Τ11ν πατρίδα δεν είναι μόνο με 

λόγια που θα την υπερασπίσω, αν χρειαστεί, γιατί έχω δικούς μου που φωνάζουν 

ότι σκοτώθηκαν άδικα. Και ας το εννοήσουν όλοι αυτό μέσα σ' αυτή Τ11ν αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριοι. επαναλαμβάνω την εισήΥ11ΟΤΙ Τ11ν ΟΠΟι.ο. έχανε πολύ ορθά ο κ. Παπαδό

πουλος, πως το θέμα εξαντλήθ1]κε. Και πράγματι αισθάνομαι πως η συζήτηοτι εξαντ

λήθη-κε. θααι να πιστεύω ότι ομόφωνα θα αποφασίσουμε πόνω σ' αυτό το θέμα, για 

να μ11ν αναγκαστώ να το βόλω σε ψηφοφορία. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι προσωπική μου άπΟψη και. χωρίς να ρωτήσω την κοινο

βουλευτική μας ομάδα. θα ανταποκριθώ στην έκκλ11ΟΤΙ του κ. Παπαδόπουλου. Αλλά 

θέλω να τελειώσω με μια έχκλ11ΟΤΙ προς τον κ. Πουργουρίδ11 και προς ΤOuς συναδέλ
φους που βρΙοχονται προς τα δεξιά μου. 

(Ακούονται σχόλια Q.ι-τό Βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Τώρα. κύριε Χριστόφια, είναι προς εμένα που απευθύνεστε; Γιατί εΙμαι ο 

μόνος που είμαι προς τα δεξιά. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

EoU. κύριε Πρόεδρε, ουτε δεξιά είσαι ουτε αριστερά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ είμαι στο κέντρο. πάντα είμαι στο κέντρο' ως εκ της θέσεως δηλαδή. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΤελευταΙα δεν ξέρω πού βρίσκεστε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια. πρέπει να ξέρετε που βρίσκομαι, γιατι. αν δεν ξέρετε πού 

βρίσκομαι, ίσως να μην ξέρετε ούτε εσείς πού βρΙσκεστε. 

(Γέλια) 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Λοιπόν, η θερμή μου έκκληση και ταυτόχρονα η παράκληση ε~ναι, εφόσον δε 

θέλουμε να επαναφέρονται από αυτό το βήμα πολλά θέματα αντι..-ταράθεσης -
θυμάμαι, θυμάσαι και όλοι θα θυμόμαστε ο ένας η για τον άλλο- να μην εγγράφο

νται τέτοια θέματα. Είναι η θερμή μου παράκληση, κUριε ΠOUΡγOUΡίδη, και τη λέω 

για όλους τους συναδέλφους. Γιατί δε ζητήσαμε εμεις να εγγραφούν αυτά τα θέματα' 

εσεΙς το εγεΙρατε το θέμα. εσεΙς το έχετε εγγράψεΙ το θέμα, γι' αυτό δεν πρέπει να 

παραπoνι.tστε. Και επαναλαμβόνω ότι το πιο ορθό είναι να μl1ν εγγράφονται τέτοια 

θέματα, για να μη γίνεται η συζήτηση με τον τρόπο που γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βέβαια θέλω να υποδειξω ότι έχουμε κάθε δικαίωμα να βάζουμε σε ψηφοφορία 

κάποια θέματα και εγώ τουλάχιστο μελλοντικά θα ε(μαι πολύ προσεχτικός και θα 

υποδεικνύω την όJtoΨή μου ότι πρέπει να γΙνονται κάποιες ψηφοφορίες, όταν τίθε

νται κάποια θέματα. Διότι σίγουρα δεν είναι πρόθεση κανενός μας να αναξεστούν 

πληγές και σίγουρα δεν είναι θέμα καταδ(ωξης οποιουδήποτε για το τι έγινε κάποτε, 

αλλό υπάρχει και θέμα καταλληλότητας ένεκα κάποιων πραγμάτων. Και μπορού

σαμε να μ..-τούμε σε αυτά τα θέματα. 

ΟπωσδήΠΟΊε, προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι 11 Έκθεση της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Παιδεtας για το θέμα που τιτλοφορείται "Η εξαγωγή αρχαι

ΟΊήτων και οι επιπτώσεις πάνω στην ιστορική και πολιτιστική μας κληρονομιά". 

Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής. 

Αντιλαμβάνομαι, κUριoι, όΊΙ υπάρχει μια κοινοβουλευτική ομάδα που δεν Είχε 

την ευκαιρία να συμμετάσχει στl1 συνεδρLα της Επιτροπής κατά την oπoLα αποφασί

στηκε η Έκθεση και υπάρχει εισήγηση, πριν διαβαστεί η Έκθεση, να επανέλθει στην 

Επιτροπή, για να δοθεί η ευκαιρία σε όλους τους ΒουλευΊές να ξαναΣVΖηΊήσOυν το 

περιεχόμενό της. Αν ο Πρόεδρος της Επιτροπής Παιδεtας ή η αναπλl1ρούσα τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής ΠαιδεLας, η κυρLα ΑΥγελιδου, συμφωνεί, τότε το υπ' αριθμό 

δύο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' θα παραπεμq:;θεΙ ξανά στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή. 

ΤΟ λόγο έχει η κυρία ΑγΥελίδου. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Δεν υπάρχει ένσταση από μtρoυς μας. κίιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βέβαια είχα την πρόθεση να συζηηjσουμε το υπ' αριθμό δύο θέμα μαζί με ΊΟ 

υπ' αριθμό τρία, που είναι "Οι αρχαιολογικοί θησαυροί και η πολιτιστική κληρο

νομιά Τl1ς Κύπρου και η ανάγκη για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξης και πρoστααLας 

τoυς~ - θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Boυλειn.:ή κ. Α. Χρίστου εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. για το λόγο ότι 

είναι παρόμοια θέματα. Όμως. αν συμφωνείτε. δεν υπάρχει τίποτε που να εμποδίζει 

να καλέσω το συνάδελφο Βουλευτή κ. Ανδρέα Χρίστου να προχωρήσει στο υπ' 

αριθμό τρί:α θέμα και να συμπληρωθεί η Έκθεση μέχρι Τl1ν επόμενη βδομάδα. διότι 

δεν αναμένω ότι θα κΜΙσει το θέμα σήμερα. 

Ο κ. Ηλιάδης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα δυο θέματα ε(ναι εν πολλοΙς ταυτόσημα και η προετοι

μασΙΟ μας για να μιλήσουμε ήταν εν πολλοίς ενιαία. Εισηγούμαι ότι θα ήταν πιο 

σωστό. για τη συζήτηση και τη συνολική αντιμετώπιση του θέματος, να μεΙνει κι 

αυτό το θέμα για να συζητηθούν μαζΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ηλιάδη, το γνωρLζω κι αν προσέξατε το έχω αναφέρει αυτό το πράγμα. 

Όμως, αν ο συνάδελqχ>ς επιμένει να μιλήσει, δεν μ.ϊΣορώ να τον εμ..-τοδΙσω, ένεκα και 

του μεγάλου όγκου θεμάτων που υπάρχουν. Αν ο συνάδελφος και η Κοινοβουλευ

τικτ\ Ομάδα τον ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εΙναι σύμφωνοι να περιμένουν 

μέχρι την επόμενη βδομάδα, οπότε θα ε.ι-τανέλθει η Έκθεση, και να συζητηθούν μαζί, 

τότε θα ήταν κατά την άπΟψή μου και το ΠLO ορθόδοξο. Αν όμως επιμένονν, τότε δε 

δικαιούμαι να εμποδΙσω αυτό το πράγμα. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ : 

Κύριε Πρόεδρε, δεν εΙναι θtμα επιμονής. Έχονμε την εντύπωση πως το θέμα 

που έχουμε εγγράψει αγκαλιάζει ευρύτερα ένα πρόβλημα γνωστό και πως το θέμα 

της Επιτροπής αποτελεΙ πτυχή του όλου θέματος. επΙσης έχουμε την εντύπωση ότι, 

με την κατάθεση κάποιας εισηγητικής ομιλιας, (σως να δώσουμε και κάποιο 

ερεθισμό και κάποια σημεια, γύρω α..-τό τα οποΙα θα μπορούσε η συζήτηση την ερχό

μενη βδομάδα να διεξαχθεί, πάνω σε ευρύτερη δηλαδή βάση, αντΙ μόνο στο σημε(ο 

στο οπο(ο αναφέρεται η Έκθεση της Ε..-τιτροπής, δηλαδή το θέμα διαδικασΙΟς αδειών 

εξαγωγτiς κάποιων αρχαιοτήτων. 

Έχω την άποψη ότι, αν πράγματι θέλονμε να έχουμε μια ΕUΡύτερη συζήτηση 

γύρω α..-τό το θέμα, με βάση τη διατύπωση της δικής μας εισήγησης, η τοποθέτησή μας 

Ισως βοηθήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΧρΙστου. θα εισηγηθώ το εξής: Να ανοίξετε το θέμα, να διακόψΟυμε, να 

μεΙνει eγγεγραμμένο μαζί με το υπ' αριθμό δύο και η Έκθεση να διαβαστεΙ την ερχό

μενη Πέμπτη και μετά να αρχίσουν οι τοποθετήσεις και η συζήτηση. Με αυτό τον 

τρόπο νoμLζω ότι μπορούμε να συνδέσουμε τα δυο πράγματα. 

Είχα πρόθεση να καλέσω συνεδρία αύριο Παρασκευή, αλλά ε(ναι εκτός των 

δυνό:μεών μας, διότι τα επόμενα δύο θέματα τα έχουν εγγράψει η δεσποινΙς 

Κληρ(.δου και η κυρία Ρήνα Κατσελλή που απουσιάζουν στο εξωτερικό. Γι' αυτό θα 

επανέλθουμε κάποια Παρασκευή κατά την οποΙα θα προεδρεύω -οmως τι άλλως δε 

θα προήδρευα αύριο το απόγευμα- για να μην υπάρχει και παρό.πονο ότι βάζω συνε

δρια Παρασκευές που δεν είμαι εδώ, για να αναλάβω το φόρτο εργασίας. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Kύριt Πρόεδρε, το επόμενο θέμα δεν εΙναι της κυρίας Κατσελλή. Eίνα~ αυτε

πάγγελτη εξέταση από την Επιτροπή Περιβάλλοντος και μπορούμε να το δούμε μεtό 

την εισήγηση το" κ, Χρίστου. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ επόμενο θέμα εΙναι η Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής Περιβάλλο

ντος για το θέμα που τιτλοφορείται "Διατήρηση και προστασία των κτιρίων της 

Αρχιγραμματείας" και είναι αυΤΕπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής. 

Α ν είμαστε σύμφωνοι. να προχωρήσουμε. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, επειδή είμαι ο Πρόεδρος tTlς Ε. .. 'nτροπής Περιβόλλοντος, 
πιστεύω ότι θα ήταν άδικο για την κυρία κατσελλή, ανεξάρτητα από το αν δεν είναι 

η Εισηγήτρια του θέματος. να αρχίσει η συζήτηση στην α,τουσΙα της. γι.ατΙ στην προη

γούμενη τουλάχιστο βουλευτική περίοδο ήταν η εΥγράψασα το θέμα στην Ε.-τιτροπή 

Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να μη χάνουμε χρόνο. εγώ συμφωνώ με τον κ. Σολωμή στο εξής: Δεν 

μ.."tορούμε να έχουμε δίro θέματα ανοικτά με μόνο την ΕLOηΥητική ομιλια. Κατά συνέ

πεια στην επόμeνη συνεδρία, που θα επιστρέψει η κυρια Κατσελλή, θα αρχίσει και 

θα ολοκληρωθεί η συζήτηση. Να μην αφήνουμε εκκρεμότητες. Γι' αιιτό, μόλις 

τελειώσει ο κ. ΧρΙστου, προτΙθεμαι να κλείσω τη συνεδρΙα. 

Ο κ. Χρίστοιι. 

A.XPJΣTOY: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Το πρώτο σημεΙο το οποΙο προκύπτει από τα δημοσιεύματα, τη δl.Ερεύνηση και 

τις καταθέσεις ποιι αφορούν την εξαγωγή διαq:όρων αρχαιοτητων εΙναι ότι πάρα 

πολλά αντικεΙμενα txo'UV αποκτηθεΙ με όχι νόμιμο τρόπο και έxo'UV άγνωστη Τι 

ακαθόριστη προέλευση. Και αυτό πέρα και έξω α..ι.ό εκείνες τις περιόδους χάρnος, 

στις οποίες αναφέρθηκαν διάφοροι αρμόδι.οι. 

Το δεύτερο. πολύ πιο σημαντικό, εΙναι ότι δεν έχουν εξαχθεί απλά κάποια 

μεμονωμένα αντικείμενα, αλλά πρόκειται για ολόκληρες συλλογές, χωρίς να 
τηρείται η απαραίτητη προυπόθεση της νόμιμης απόκτησης και γνωστής προέ. 

λεοοης. 

Διερωτώμαι πώς είναι δυνατόν, κάτω από αυτές τις συνθήκες, να δοθεί άδεια 

για εξαγωγή στο εξωτερικό συλλογής που απΟΊελεΙται από 1,600 αντικεΙμενα. Η 
δική μου διαπΙστωση είναι όΊΙ πολύ μεγάλη, τεράστια ε(ναι η ευθύνη του αρμόδιου 

λειτουργού που μόνος τότε υπέγραψε για Ίην εξα-Υωγή Ίους. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι 16,000 αντικεΙμενα, κύρl.Ε Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV: 

1,600 ήταν μια συλλογή. Σ'UVολικά ήταν 15 ή 16,αχ:ι Η μια συλλογή aπOΊελείτo 
από 1,600 αντικείμενα και γι' αιιτά τα αντικείμενα δόθηκε άδεια εξαγωγής. 

Ένα άλλο συναφές θέμα είναι οι αρχαιολογικές αποστολές οι οποίες σκάβουν 

στην Κύπρο. Και είχαμε πέρσι δώδεκα ξένες αποστολές να κάνουν ανασκαφές. 

Αναμφψολα είναι ευπρόσδεκτοι και οι ξένοι επιστήμονες και οι φοιtητές σΊην 
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Κύπρο γι.α πολλούς λόγους που δε χρειάζονται ανάλυση. Όμως ποιος έλεγχος 

ασκείται; Ποια επίβλεψη γίνεται: ΠαρακολουΟεΙ τις ανασκαφές Κύπριος αρχαιο

λόγος, όπως προβλέπεται από το νόμο; Απ' ό,τι ξέρουμε αυτή η προ\.!πόθεση δεν 

τηρείται πάντοτε και είναι βασική υποχρέωση της ξένης αποστολής. Αλλά είναι 

ταυτόχρονα και πηγή επιστημονικής κατάρτισης και εμπειρίας γι.α εκείνους τους 

Κύπριους αρχαιολόγους που οφείλουν να εργοδοτούν οι αποστολές αυτές. 

Ένα άλλο στοιχεΙο, εξίσου συναφές, είναι τα κριτήρια για επιλογή αυτών των 

α..-τοστολών. Και το λέμε, κύριοι συνάδελφοι. γιατί υπάρχουν μαρτυρίες ότι ξένες 

α..-τοστολές είχαν διασυνδέσεις με ξένες υπηρεσίες και ότι πρόσωπα που συμμετείχαν 

σε αρχαιολογικές αποστολές ασχολούνταν με τη φωτογράφηση θέσεων σημαντικών 
για την άμυνα ή ασχολούνταν με τη χαρτογράφηση περιοχών οι oπoi.ες γειτνΙΟζαν με 

τη γραμμή αVΤLΠαράθεσης. 

Μιλούμε για τη διάσωση και διαφύλαξη αρχαίων αντικειμένων, ενώ για είκοσι 

και ίσως και περισσότερα χρόνια ανεχόμαστε, και στη Λεμεσό και αλλού, την οικο

δόμηση ξενοδοχείων και τουριστικών συγκροτημάτων πάνω σε αρχα(ες νεκροπό

λεις. Αρκούσε η παραχώρηση της πρώτης άδειας οικοδομής στην αρχαία Αμαθούντα 

το 1970. Από τότε κανένας πλέον δεν είναι σε θέση ή δε θέλει να βάλει φρtνo στην 
απαράδεκτη κατάσταση που θυσίασε όλη τη δυτική νεκρόπολη με τους κτιστούς και 

λαξευτούς τάφους στο βωμό του κέρδους. Και είναι πράγματι θλιβερό το φαινόμενο 

α..-τ:ό τους 300 περίπου τάφους που έχουν ανακαλυφθεί να σώζονται μόνο μερικοί, 
που τυγχάνει να βρίσχονται στους περίβολους ξενοδοχείων και άλλων κτι.ρΙων. 

Υπάρχει η άποψη ότι μόνο με την απαλλοτρίωση όλης της περιοχής μπορούσε 

να σωθεί η νεκρόπολη ή άλλοι αρχαιολογικοί χώροι και ότι αποτελεί σοβαρό λάθος 

και ασυγχώρητη παράλειψη το ότι τότε, πριν από είκοσι χρόνια, δεν έγινε αυτό το 

πρόγμα. Δεν ξέρω αν είναι πράγμα-Η έτσι. Αν όμως η διατήρηση της κληρονομιάς 

μας είναι οικονομικό θέμα, τότε αυτή η πολιτεία και αυτή η Βουλή οφε(λουν να 

αναλάβουν εδώ και τώρα τις ευθύνες τους. Διότι πού βρίσχεται η ΕUΘιξία και η ευαι

σθησία μας, όταν δί,'εται. αγαπητοί συνάδελφοι, άδεια οικοδομής και χτίζεται 

νυκτερινό κέντρο στους πρόποδες της ακρόπολης της αρχαίας Αμαθούντας, δl..-τλα 

από τους αρχαίους τάφους και τα τείχη της παλιάς πόλης: 

Μνημεία όμως δεν είναι μόνο όσα ανάγονται στην ελληνιστική, τη ρωμα'ίκή ή 

μεταγενtστερη :"tEQtoδO, ότι δηλαδή εννοούμε με το\lς όρους "αρχαίο" και "αρχαιό

τητα". Πώς, ως πολιτεία. προστατεύουμε αξιόλογα ή απλώς χαρακτηριστικά 

κτΙσματα από την προσχεδιασμένη καταστρoφτl; 

Πρόσφατο παράδειγμα: Διαπλάτυνση δρόμου στη Λεμεσό -το σχέδιο εκπονή

θrικε πριν από ένα χρόνο και δεν ξέρω αν ισχύει σήμερα-κοντά στο παλιό λιμάνι της 

πόλrις προώρισται να καταστρέψει ένα μουσΟ'υλμανικό μνημεto με τάφους και τη 

γνωστή μικρή εκκλησία της Αγίας θέχλης. Και συζητείτΟ' με σοβαρότητα ότι μέσα σε 

μια νύκτα αυτά τα πράγματα μ.ίτορούσαν να μετακινηθούν και να ξανακτιστούν σε 

νέα τοποθεσία. 

Και το επόμενο γeγονός από τη Λεμεσό: Στη διασταύρωση των οδών Ελλάδας 

και Σπάρτης, στο κέντρο της πόλrις. υπήρχΙ! η οικία ΡωσσΙδη, ένα μεγάλο σπί.τι που 
η ιστορΙα τΟ'υ ανάγεται στα τελευταία χρόνια της τουρκοκρατίας, ένα ο..-τό τα παλαι

ότερα κτίσματα της Λεμεσού. Ήταν επΙσημα κηρυγμένο αρχαίο μνημείο και το 

Τμήμα Αρχαιοτήτων, σε συνεργασία με το Δήμο Λεμεσού, θα προχωρούσε σε γενική 
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αναπαλαίωση του κτιρΙου με έξοδα του δημοσ{ου, γιατί ο ιδιοκτήτης αδυνατούσε ή 

αρνείτο να το πράξει. Μια Κυριακή πρωί οι μπουλντόζες του ιδwκrήτη όρμησαν 

και χάλασαν ολόκληρο σχεδόν το κτίριο, πριν προλάβουν να αντιδράσουν οι αρχές. 

Τιμωρούμε άραγε τους καταστροφεις των αρχαίων μνημείων για παραδειγματισμό 

και φρονηματισμό; Δεν ξέρω τελικά αν ο υπαίτιος αυτής της παράνομης κατεδά

φισης τιμωρήθηκε ή αν κατηγορήθηκε καν. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ Τμ'ήμα Αρχαωτ'ήτων από την εποχή της αγγλοκρατΙας αποτελεί το μονα

δικό κρατικό φορέα για τη διάσωση, συντήρηση, προστασία και προβολή της αρχιτε

κτονικής, πολιτισηκής. αλλά ιδιαίτερα της αρχαιολογικής κληρονομιάς της 

Κ \ιπρου. Πιστεύουμε όμως ότι πρέιτει να επιδειχθεί μεγαλύτερο ενδιαφέρον, και από 

την κυβέρνηση και από τη Βουλή, για να ενισχυθεί αυτό το σημαντικό τμήμα με 

ανθρώπινο δυναμικό και τεχνικό εξοπλισμό. Για τη διάσωση των αρχαιοτήτων 

πρέπει να επιδιωχθεΙ η OlJVf:Qyaota όλων. Αυτό ισχύει και για τα κυβερνητικά 
τμήματα και για τις υπηρεσίες των δήμων και των συμβουλίων βελτιώσεως. 

Η μεγαλύτερη καταστροφή γίνεται από την ανέγερση τουριστικών καταλυ

μάτων στις παράλιες περιοχές, τη λατόμευση και τις ισοπεδώσεις με εκσκαφε(.ς, 

κυρίως στις ορεινές περιοχές. Τις πλείστες φορές η διάσωση των αρχαιοτήτων εξαρ

τάται από την καλή διάθεση των λειτουργών των διαφόρων τμllμάτων. αλλά κι 

εκείνη των ανθρώπων του λαού που νιώθουν και επαγρυπνούν. Στο νόμο δε λαμβά

νεται πρόνοια για προληπτικό έλεγχο στις περιοχές όπου προγραμματίζονται 

μεγάλα έργα, έστω κι αν αυτές δεν περιλαμβάνονται στον άλφα ή βήτα πίνακα των 

αρχαίων μV1jμεΕων. 

Έχουμε περιπτώσεις που ολόκληροι οικισμοί και μεγάλοι αρχαιολογικοί 

χώροι έχουν καταστραφεί ή άλλαξαν φυσιογνωμία, γιατί δεν μπόρεσε έγκαιρα να 

επέμβει το Τμήμα Αρχαιοτήτων, πριν από την έναρξll των εκσκαφών 'ή όλλαιν εργα· 

σιών. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων οφείλει να xllQiIOOEL έγκαιρα Αρχαία Μνημεία Β' 

όλους τους σημαντικούς αρχαιoλoγικoUς χώρους που εντοπίζονται. 

Οφείλουμε να τηρήσουμε τις πρόνοιες των διεθνών συμβάσεων που έχουμε 

υπογράψει ως κυπριακή κυβέρνηση και που αφορούν την προστασία της πολιτι.-. 

στικής κλllρονομιάς και να δώσουμε 'tllV πρέπουσα σllμασία στη διατήρηση 'tης 
φυσιογνωμίας του τοπίου yiιρω a.τό ης αρχαιότητες για ouσ~αστικ'ή και αποτελε

σματ~κΙ; προστασία τους. 

θα πρέπει σε όλα τα επαρx~ακά μouσεΙα να διοριστούν αρχαιολόγοι που θα 

ασκουν και τον αποτελεσματικό έλεγχο στην κάθε επαρχία. Τα μουσεία μας πρέπει 

να οργανωθουν, με έμφαση στον παιδευτικό τους χαρακτΙ;ρα, για τους μαθ1]τές και 

το κοινό. Να δοθεί μεγαλύτερη σημασία στον προορισμό τους ως μέσων προβολής 

της πολιτιστικής κλllρονομι6ς και Τllς επικοινωνίας. Να προωθ1]θεί η OlJVf:ρyαo(α 

του Τμήματος Αρχαιοτήτων με το Υπουργείο Παιδείας κα~ άλλα ιδρυματα, για τη 

δllμιουργία της πολιτιστικής συνείδησης, με τη σωστή διαφώησll των μαθητών, των 

φοιτητών και του κοινο\ι γενικότερα Υύρω από την αρχαιολογία και την ιστOΡI.α 

μας. 
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Οι αρχαιολογικο( μας θησαυροί και η πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου 

δεν έχουν τιμή εξαγορός ή ε,ίταναιιτησης. Με την καταστροφή ή την απώλεια 

εξασθενίζουμε ως κρότος και φτωχαίνουμε ως λαός. Γι' αυτό είναι η πεποίθησή 

μας ότι εμεις, όλοι εμεΙς, η πολιτεία, πρέ.-τει να δώσουμε στα αρμόδια κυβερνη. 

τικά τμήματα, στους δήμους, στην τοπική αυτΟΟιο(κηση όλη την αναγκαία 

σύγχρονη νομοθεσΙα για την προστασία και την ανάδειξη της κληρονομιάς μας. 

αλλά και όλους εκείνους τους a..-ταραίτητους πόρους. ώστε πάνω από άλλες 

βιοποριστικές και τεχνικές ανάγκες να διαφUλαχθfΙ η ταυτότητα και ο πολιτισμός 

μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ θέμα θα παραμείνει εγγεγραμμένο στο Κεφόλαιο Δ', για να συνεχιστεί η 

συζήτησή του. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 6 
Φεβρουορίου 1992. στις 5.00 το απόγευμα. διότι θα υπάρχει συνεδρία των αρχηγών 

ή εκπροσώπων των κομμάτων με τους προέδρους .ων Επιτροπών. με την ακόλουθτ] 

ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί προυπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1991. 

2) Ο περί Συμ.-τληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1992. 

3) Ο περΙ Εμπορίας κυπριακών Ελαιοκομικών Προ'ίόντων (Γροποποιη· 

τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

4) Ο Τροποποιητικός του περί της Συμβόσεως περί της Εξαλείψεως Πάσης 

Μορφής Φυλετικής Διακρίσεως (Κ υρωτικός:) Νόμος το\! 1967 Νόμος του 

1991. 

5) Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Γροποποιη· 

τικός) Νόμος το\! 1990, 

6) Ο περΙ Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 1991. 

7) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Γέλος Κα.αβλητέον υπό 

Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

8) Οι περί Ταμείου Διαδικασίας Επι.δοτήσεως Ενοικίων Εκτοπισθέντων και 
Παθόντων (Τροποποιητικοι:) Κανονισμοί του 1992. 

9) Οι περΙ Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

10) Απόφαση της Βουλής των ΑντΙ.ίτροσώπων EξoυσLOδoτoύσα τη Διενέρ.
γεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου ΔικαΙου για το Μήνα 

Φε~υόριo του J 992. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Noμoσχεδtων και Εγγρόφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτησεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορεΙται ~H εξαγωγή αρχαιοτήτων και οι επι.πτώσεις πάνω στην 

ιστορική και πολιτιστική μας κληρονομιά". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (17.9.1991). 

2) "Οι αρχαι.ολογικοΙ θησαυροί και η πολιτιστική χληρονομιά της Κύπρου 

και η ανόγκη γι.a περαιτέρω μέτρα διαφύλαξης και προστασιας τους". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Boυλεmή κ. Α. Χρίστου εκ μέρoUς της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(19.9.1991). 

(Συνέχιση .ης συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που .ιτλοφορεΙται "Διατήρηοη και προστασ(α .ων κη.ρΙων .ης Αρχι

γραμματείας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση μι απόφαση της Επιτροπής). (22.10.1991). 

4) "Η πλήρης εφαρμογή της αρχής της ισομισθ(ας γυναικών και ανδρών 
μέχρι το 1992 και η ανόγκη λήψης μέτρων για την προώθησή της". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Μέλους .ης Βουλής κας Καίτης 

Κληρίδου). (17.10.1991). 

5) 'Ή ανόγκη μελέτης για την πιθανό.η.α συμμετοχής/εκπροσώπησης των 

γυναικών Βουλευτών .ης κυπριακής Βουλής σε πaγχόσμι.α συνέδρια και 

άλλες εκδηλώσεις γυναικών Βουλευτών" . 

(θέμα εγγρα.φέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής κας Ρήνας 

Κατσελλή). (24.10.1991). 

6) ''Το κακό οδικό δίκτυο της επαρχ(ας Πάφου και η ανάγκη βελ τΙωσής 

του". 

(θέμα εγγρα.φέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Κώστα Κωνσταντίνου). 

(24.10.91). 

7} 'Ή ανάγκη ανέγερσης επαρκών σχολικών κτι.ρίων στην πόλη και εn:αρχ(.σ. 
Π άφου". 

(θέμα εγγρα.φέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Κώστα Κωνσταντίνου). 

(24.10.91). 

8) "Η ναυτιλιακή πολιτική της κυβέρνησης". 

(θέμα εγγρα.φέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ρένου Πρέντζα). (31.10.91). 

Κηρuσσω τη λήξη της σημεριντjς συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

('''ΡΟ λήξης, 6.40 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέΥQαψαν τον χατάλο"(ο των πα'!όντων με αλφαΙΙη· 

τική οειρά : 

Αγαπίου Γι.αννάκης 

Aγγελt.δoυ Κλα(.ρη 

ΑντωνΙου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

ΓεωρΥl.oυ Αριστοφάνης 

Γιόγκου KUΡι.όκoς 

Ευθυμίο" Τ-c:ίμης 

ΕυσταθΙΟυ Ευστάθι.ος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κα-c:σουρ(.δης Νίκος 

Κοντ(.δης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυοιώτης Λώρης 

ΜακρΙδης Ισ(.δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙ<πος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Mιχαηλtδης ΝτΙνος 

Mouσιoύττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πα,J'ταρές AUΓερινός 

ΠιποχοπΙτης Νίκος 

Πουργουριδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Φιλl.ππoυ Ανδρέας 

Χατζηγιόννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίο" Τάκης 

Χριοτοδουλιδης Δώρος 

χρι.οτου Ανδρέας 

Χριοτόφιας ΔημήΤQ11ς 

XΡUΣoστόμo" Άριστος 

XΡUΣoστόμo" Δι.όφαντος 

ΑVΙ:ΙΠQόσωποι θρηοχtmιχών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Αναγγελία από τον Πρόεδρο του θανότο" του -c:έως Βο"λευτή Χρύση 

Δημη-c:ριάδη και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί προυπολογισμού διό -c:o t-c:oς Ι99 Ι 

το" Ταμείο" διό την Aνtγερσιν Κυπριακού ΜουσεΙΟ" Νόμος του 1991" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί προυπολογισμού της Αρχής Βιομηχα. 
νικής Καταρτίσεως ΚύπροιΙ Νόμος του 1992" και ψ1'ιφισή το" σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (ιΌμεΙΟ ΑνακουφΙσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. Ι) του 1992~, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Χρ. Σολωμ'ή 

πάνω στο θέμα και ψήφισή του σε νόμο. 
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5) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο ''Ο περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας για Σκοπούς 

Άμuνας (Ωροσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1989" καΙ,. ψήφισή του σε 

νόμο. 

6) ΈκθεοTl για την πρόταση νόμου ''Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Γροπο

ποιηtικός) (Αρ. 3) Νόμος του 199Ι~ και ψήφωή της σε νόμο (ως Τροπο

ποιητικός "(ου 1992). 

7) Έκθεση για .ο"ς Κανονισμοίις "Οι,. περί Αρχής Λιμένων κνπρου (Σχέδια 

και Λοι.ποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (ΓροποποιηηκοΙ) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 1991" και έγκρισή τους (ως Τροποποιητικοί του 1992). 

8) Έκθεση για τονς Κανονισμούς "Οι περί Λειτουρ-ΥΙας Υπηρεσίας 

Εκλογών (fΡOttOttOLYJtLXOL) Κανονισμοί του 1992" καΙ,. tyκQLDti τους. 

9) Έκθεση για το\lς Κανονισμούς "Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
Κανονισμοί του Δήμου Έγκωμτις του I992Μ και έγκρι.σή τους. 

10) Έκθεση και Συμπληρωματική Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι 

περί Τμήματος Κτηματολογίου κα~ Χωρομετρίας - θΙσεις Ανώτερου 

Κτηματολογικού Λειτουργού. Κτηματολογικού Λειτουργού Α' 

(Κτηματολογίου). Κτηματολογικού Λειτουργού Β' (ΚτηματολσΥίου), 

Κτηματολογικού Λειτουργού lης Τάξης (Κτηματολογίου), Κτηματο

λογικού Λειτουργού 2ης Τάξης (Κτηματολογίου), Βοηθού Κτηματο

λογικού Λειτουργού, Κτηματολογικού Λειτουργού Α' (Χωρομετρίας/ 

ΧαΡΤσΥραφίας/ Χωρομετρικών Υπολογισμών/ Φωτολιθογραφίας) και 

Κτηματολογικού Λειτουργού Β'(Χωρομετρίας/ΧαρτογραφΙας/ Χωρο

μετρικών YΠOλOγΙOμών/Φωτoλι.θoγραφLας) (Σχέδια YπηρεσLας) Κανο

νιομοί του 1991" και έγκρισή τους. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κ υβερVΗΤΙΚώ"V ιατρικών Ιδρυ

μάτων και Υπηρεσιών ΓενικοΙ (τQOπoπoιητικo~) ΚανονισμοΙ του 1992" 

και έγκρισή τους. 

12) ΈκΟεση για τον Κανονισμό ''Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου 
Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Δέκατη Ένατη Σειρά) Κανονισμός 

του 1991" και έγκρισή του. 

13) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

14) Ερωτήσεις Boυλwτών (Η διαδικασΙΟ διορισμού πολιτών (πο δημόσιο 

τομέα και στους ημικρατικoUς oργανι.σμoUς - ΤΟ θέμα της παραχώρησης 

χαλΙτικης γης στον Πεζοπορικό Όμιλο Λάρνακας για ανέγερση κλειστού 

γηπέδου καλαθόσφαιρας - Η κατασκευή αιθουσών διδασκαλίας και 

άλλων βελτιωτικών έργων σε σχολεία της Λεμεσού - Τα συνεργεία 

επιδιορθώσεων Τ/Κ σπιτιών - Η ύπαρξη ενός μόνο γι.ατρού στο νοσοκο

μεΙΟ Κάτω Πύργου). 
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15) Απαντήσεις Υπουργών οε ερωτήσεις Βουλευτών (Η βελτΙωση των 

δρόμων Κάμπου-Πύργου και Παχ'ίιαμμου-Πύργου - Η αντιμετώπιση 
περιστατικών λευχαιμιας - Η κατάθεση στη Βουλή Κανονισμών για την 
καλύτερη εφαρμογή του περί T01JQXOX\lJtQ~αxiliv Περιο\lσιών Νόμο\l (Αρ. 
139) του 1991 - Η προμήθεια πετρελαιοειδών από την κυβtρνηση - Τοπο
θέ'tηση δασκόλων- κατοίκων της επαρχιο.ς ΛευχωσΙας στην Πάφο - Η 
αναβάθμιση του Τμήματος της Αρχής Αδειών Πάφου - Προβλήματα 
περιπτεριούχων και εφημεριδοπωλών Λεμεσού - Η λειτονργΙα των 

ωδείων στην Κύπρο - Το μεταφορικό πρόβλημα των κατοΙκων Κελλα
κ{οι' και Πραστειού Κελλακίου - Η πτώση της στάθμης του νεροί) στη 
διάτρηση του αναδασμοί) στο Καλό Χωριό - Η ανάπτυξη του αγροτου
ρισμού στην Πάφο - Η μόλυνση του περιβάλλοντος από τον ηλεκτροπα
ραγωγό σταθμό Δεκέλειας - Το αΙtημα για ανέγερση νέου σφαγεΙου στο 
Πελένδρι - Ο δρόμος Ζωοπηγής- Παπούτσας-ΑγΙου Θεοδώρου - Η αξιο
ποίηση γεωτρήσεων στον Άγιο θεόδωρο - ΤΟ αίτημα για μεLωση της 

κοινοτικής συνεισφοράς το\l Κάτω Μuλο\l για την εκτέλεση έργων - Ο 
δρόμος Κότω Μύλου-"'Ερημος"-Αγροί) - Η συνεισφoQά της κοινότητας 
Δυμών στην εκτέλεση αναπτ\lξι.ακών έργων στην κοινότητα - Η τουρι.
στική ανάπΤVξη της Ζωοπηγής - Ο δρόμος Ποταμωσσας-Αγριδιών - ΤΟ 
αίτημα για μείωση της σννεισφορός κοινοτήτων της Λεμεσοί) για 

αναπτυξιακό έργα - Η αξιο.ϊτοίηση διάτρησης στον Αρακαπά - Η επιδό
τηση α.,·τό το κράτος tO\l δεuτερο\l έκτακτου αρδευτικού έργο\l στην 

κοινότητα Αρακαπά - ΤΟ αίτημα για κατάργηση του φόρου θεάματος -
Η ένταξη του Πανεπιοτημ(ου KurtΡO" στην κοινότητα Μεσογειακών 

ΠανεπιστημΙων - Τα ιδιωτικά γηροκομεία - Η επέκταση της φοΙτησης 

στις ει.δικεύσεις Ξενοδοχειακών και Κοπτικής- Ραπτικής από δuο σε 

τρΙα χρόνια). 

16) ΑΥορεύσει.ς και συζήτηση (Ν. Μουσιούττας, Α. Χρίστου, r. Ομήρου, 
Λ. θεοδούλου, Ρ. πρέντζας, Κ. Κωνσταντίνου) πάνω στο θέμα "Η 

απόφαση για αxuρωoη του διοριομο" του ΑρχιμανδρΙτη Ιωάννη 

MαλλoUΡΉ στη θέση tO\l Υπεύθυνου για θέματα θρησκεuτικής Διαφώ
τισης της Εθνικής Φeoυράς και οι ευθύνες της κυβέρνησης γενικά και 

ει.δικά του Υπουργοί) Άμυνας για την απόφαση αmTl που πλήττει την 

ενότητα του λαού" και λήξη αυτού. 

160..) Διεξαγωγή συζήτησης (Δ. Χριστόφιας, Πρόεδρος, Δ. Θεοδώρου, Τ. Παπα· 
δόπουλος, Χρ. Σολωμής, Ευ. Ευσταθίου) πάνω σε διαδικαστικό θtμα 
μετά από παρατήρηση του κ. Χριστόφια ότι ο κ. Π ουργουρ(δης δεuτεΡO

λογεί. αντ( να κλεΙσει το θέμα ως εισηγητης του. 

17) Εισηγητική ομιλία "(ου κ. Ανδρέα Χρίστου πάνω στο θέμα "Οι αρχαιολο

γικοί θησαυροΙ και η πολιτισηκή κληρονομιό της Κύπρου και η σ.νάγκη 

για περαιτέρω μέτρα διαφύλαξης και ΠQOO'Jασίας "(ους". 

Τιμή: 50σ 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ Βον ΛΕΥΤιΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 6ης ΦεβρουαρΙΟυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης, 5.17 μ.μ.) 

(Αι/. 23) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής σuνεδρ(ας της Βουλής των AντlΠQOOώπων. 

Παρακαλούνται οι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτ(α, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αρχίζουμε με 10 Κεφόλαιο Α', Νομοθε'ηκή Εργασία. ΤΟ πρώτο θέμα είναι "Ο 
Σuμ..-τληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος 10υ περί προυπολοΥισμοίι της Αρχής Ηλεκτρισμοίι 
Κύπρου Νόμου του 1991", παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα.. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 1) ΝΌΜΟΙ ΤΟΥ ΠΕΡΙ προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ 
ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1991" 

ΠαllόVΤες:-

Λεόντιος Ιεροδιαχόνοιι. Πρόεδρος 

Αλέχος Μαρχίδης 

Γιαννάχης KασoιιλLδης 

Αβραόμ Αντωνίου 

ΚΙχης Καζαμίας 

Τόσσος Παπαδόπουλος 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτιχή Επηροπή Οιχονομιχών χαι προυπο).ογισμοίι μελέτησε το 
πω πόνω νομοσχέδιο σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηχαν τον Οκτώβριο το" 
1991 χαι τον lανοΟΟρω του 1992. 

(1463) 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται 11 έγχριση πληρωμής από ΊΟ Ταμείο της 
Αρχής Hλex"{ρισμO\ι Κύπρου ποσο\ι rno.ooo και 11 δι.ό:θεσή του για 'toιIς aχόλoυ
θους σκοπούς: 

(ο) ίIΟΟ.ΟΟΟ yLO. "'(ην αναθεώρτιστι μεΜτης για το θέμα της αξιολόγτ]σης Ίου 

χώρου ανtyερσης νέου ηλεκτροπαραγωγού σtαθμoύ και 

(β) ΙI50.000 για την ηοιμασΙα μακροπρόθεσμου αναπτUςΙΑXO"ύ προγρό:μ
ματος παραγω-Υής. 

Οι πιο πάνω πρόσθετες πιστώσεις αποτελο'ύν μέρος τσυ συνολιχού ποσού των 

ί847.386, 'tO'U οποΙΟυ ε'χε ζ11τηθεΙ τι έ'Υκριση πληρωμής με το πιο πάνω νομοσχέδιο, 
όπως εΙχε αρχικά xatG'tEOεI. στη BouM. 

Όπως είναι yvωστό, τι Βουλή περιέκΟψε από το αρχικό αutό ποσό το κονδνλι 
των ί250.000, όπως αναλύθηκε πιο πάνω, EΎΚQ(νOντας τον Οκτώβριο το" 1991 ποσό 
f597.386 μόνο. Σύμφωνα με την 'Εκθεση πtς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονο
μικών και προυπολΟΥιομο\!. τι περικοπή στο στάδι.ο εκείνο των ΠΙΟ πάνω πιστώ

σεων έγινε, για να δοθεί η εuκαιρl.α O1:llV Επιτροπή να ΕντιμερωθεΙ καλύτερα πάνω 
στο αναιm.ιξιακό πρόγραμμα της Αρχής, χωοίς να τοποθετεΙται θετικά ή αονητικά 

στο θέμα αutό. 

Η Κοινοβουλευτική επιτροπή Οικονομι.χών και ΠΡOUΠOλOγισμoύ, ιπανεξετά. 

ζοντας το θέμα του ανωπUΞιαxoι, προγράμματος, υιοθετεί τους σxoπoUς και τις 
επιδιώξεις του μtρoυς εκείνου του υπό συζήτηση νομοσχεδίου το οποίο βρίσκεται 
ενώπιόν της, γι' αυτό και εισηγείται tην ψήφσή τοο σε νόμο με τη μορφή τροποποιτι· 

τικοι, νόμου του πεοΙ προυπολοΥισμοι, της Αρχής ΗλεκΤΟLOμοu Κύπρου Νόμου του 

1991, εφόσον οι προτεινόμενες ρυθμΙαιις γΙνονται μετά τη λήξτι του οικονομικού 
έτους που αφορά ο προυπολ.οΥισμός αmός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλτιτές επΙ Οέματος αρχής; 

Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κ νριε Πρόεδρε, κVριoι συνάδελφοι, 

Όπως εΙναι -Υνωστό, έγινε στο παρελθόν μελ.έ"Cτι για το νέο "λεκτροπαραγωγό 
σταθμό, τι οπο(.α εΙχε καταλήξει στο ότι ο νέος στ'!θμός έπρεπε να γίνει στην περιοχή 
Βασιλικού της επαρχ(.ας Λάρνακας, και μάλιστα να λειτoυQΎεΙ με άνθρακα. Όπως 
εΙναι επίσης γνωσtό, είχα εγγράψει στην πρσ"γοuμενη Βουλή σχετικό θέμα και τι 
Βουλή εΙχε tοποθετηθεΙ ομόφωνα με σχετιχή απόφασή της. Παρά ταύτα διαπιστώ· 

νσυμε ότι με τη δήλωση πολιτικής της " κυβέρνηση αναβάθμισε tTJ" περιοχή Μονής, 
τι οποία ήταν περιοχή βαριό.ς βιομτιχαν(.ας, σε οικιστική και τουριστική, με σκοπό να 

την αποκλείσει από το να εΙναι υπΟψήφια για την εγκατάσταση tOU νέου τιλεxτρoπα~ 
ραΥωΥού σταθμού. 

Σε ερώττισή μου τιμερομτιν(.ας 19 ΔεκιμβQίoυ 1990 που υπέβαλα στην πρσ"γου.. 
μεντι Βουλή ·και στα ερωτηματά μου επισημαίνω και τονίζω όtι μtxρι σήμερα δεν 
έχω πόρει καμιό. απολΊΠως απάντηση και εΙναι εύλσΥο το γιαtΙ· ανέφερα τα εξής: 

"ΕΙναι δεAoμtνη τι πρόθεση της κυβέρνησης να tyxataoτήaEL ανθρακικό τιλεκ· 
'ΙροπαραγωΥό σταθμό στην περιοχή Βασιλικού, όπως εΙναι δεδομένη τι avtLettT) 
ομόφωνη θέση ττις Βουλής και των 16 κοινοτήτων της περιοχής αλλά και ολόκλτιρτις 
της Λάρνακας. 
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Όπως etvαL γνωστό, στην περιοχή Μονής υπάρχει έχταση 2 000 περίπου 
σκαλών, '11 οπο[α εθεωρε'το βιομηχανική περιοχή νψηλής οχληρΙΟς. στην οποία θα 
μπορούσε εΙτε να επεκταθεΙ ο σταθμός της McmΊς eLte να ε-ΥχατατασταθεΙ ο vtoς 
ηλεχ'ΡOΠaeαyωyός ",αθμός. 

Με μεγάλη ωλ1)ξη διαπιστώνουμε ότι τι πιρωχτ'ι αUΤΗ της Μονής txeL ενtα· 
χθεΙ στο τοπικό σχέδιο της Λεμεσoiι και αναβαθμWτηxε πολεοδομιχό: σε οιχl.οηχή 

χαL!ή τουριστική περιοχή με αποτέλεσμα να απoxλ.tLεtαι η eΥχατάσταση d' αυτή του 
ηλεχτροπαραγωγού σταθμού και να τεθεΙ η Λάρναχα προ τετελεσμένου γεγονότος, 

αφο" n)..toν δε θα ιιπόρχει άλλος παραλιακός χώρος για το σκοπό αυτό εκτός από 

την περιοχή Βασιλιχού. Eπιπλtoν μερικοί επιτηδεωι οι οποΙΟι απέκτησαν τη γη 

σtην περιοχή Μονής, όταν οι τιμtς ήt:αν χαμηλές, αφού ήταν υποβαθμισμένη, τώρα, 

αν ληφθεΙ υπόψη ότι στι.ς περιοχές πλησίον της Μονής τα χτήματα πωλoύν'toι προς 

ΙI30.000 και πλέον Τll σκάλα, έγιναν σε μια μέρα πολυεκατομμυριούχοι σε βάρος 
των προηγούμενων ιδι.οκtη'tών και του κυπριακού λαού γενικότερα. 

Γι' αmό, έλεγα στην ερώτησή μου τότε, παρακαλιΙτα~ το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ 

να πληροφορήσει τη Βουλή των Αvtl.προσώπων; 

α) Γιατί έχει αναβαθμιστεί τι βl.Oμτιχαν~κή περιοχή Μονής σε οικιστική καL!ή 

τουριστική; 

β) ΠοίΙ προτίθετα\ τελικά να εΎΚαταστησει το νέο τιλεχτροπαραγωγό 

σταθμό, αφοίΙ έχει αποχλεωτεΙ ΤΕΜέντως τι περιοχή Μονής: 

γ) Ποια είναι τα πρόσωπα που κατέχο"" σήμερα ττι Y1l σττιν neQl.Oxή Μονής 
και με την εφαρμογή του Νόμου περί Πoλεoδoμtας και Χωροταξίας τι 
πι:ριoυσtα τους αιιξΉΘΤΙΧε κατά πολλά εκατομμύρια; 

δ) Πώς προτ'θεται να μεταχειριστεί την πεqιoχή ΒασιλικοίΙ ττις επαQXίας 

Λό,ρνακας για την οποία δεν wtάρxEL τοπικό σχέδιο;Μ 

Στα ερωτήματά μου αmά, όπως ανέφερα και ΠΡΟτιΥουμένως, xUQI.OL σιινά
δι:λφοι, δεν έχω Jtc1QEL καμιά απολύτως απάντηση. 

Aφou λοιπόν με αυτό τον τρόπο τι κιιβέρντιση τεχντιέντως εξαιρεσε την περιοχή 

Μονής, ανέθι:σε ττιν αναθεώρτιστι της μελέττις γι.α το χώρο ανέγερσης του νέου 
σταθμοίΙ σε ξέντι εταιρεLα, δlδoντας ως wtαλλακτικο\ις χώρους ττιν neQI.OXTι KLttou, 
ττιν περιοχή ΜαζωτοίΙ, την περιοχή Περβο),ι.ών, ττιν περιοχή ΖυΥ(ου και ττιν περιοχή 

ΒασιλικοίΙ. Όλες αmές οι περιοχές όμως, εκτός από ττιν περιοχή Βασι).ικοίι, είναι 

ραγδα(.α και τουριστικά αναπι:υσσόμενες ruριοχές. Επομένως, ήταν φυσικό όη με 

amti ττιν έννοια από τους οποιουσδήποτε μελεττιτές θα αποχ).εΙΟνταν όλες αmές οι 
περιοχές εκτός από ττιν περιοχή ΒασιλικοίΙ. Με άλλα λόγια ήταν τι μελttτι αυτή με 
αυτή την έννοια κατεUΘUΝόμεντι ή, για να το αναφέρω διαφορετικά, με αmά τα δεδο
μένα δε χρειαζόταν καν να γίνeι η μελttτι. 

Ούτε όμως και για το αναπτυξιακό πρόγραμμα δεν έπρεπε να γίνει τι μελέτη, 

αφοίΙ έγινε προηΥοuμένως, και το γεγονός όη μας αναφtρoνν τώρα ότι θα κάμονν 

μελttτι και για το πετρέλαιο ως καίισιμτι ύ).τι πισtΕVΩ ότι είναι λάθος, γιατί η μελtτη 

για το nnQiMI.O f:χει γίνει. Αλλά, και αν ακόμα 6εχtoύμε ότι δεν f:χει γίνει, τότε 
ΕUΘΎΝovται οι αρμόδιοι, γιατί δεν έδωσαν όρους εντολής στους μελετητές να εξετά

σονν κάθε εtδouς καΟΟιμτι ύλη για τη λΙHOUQΎΙα του νέου ηλεχΤροπ:αραΥωγού 

σταθμού. 
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Bρ~σχόμαστε όμως χαι ενώπιον ενός άλλου φαινομένον και εδώ ωτάρχει και 

ένα άλλο βασικό θέμα αρχής: Ερχόμαστε εχ των ιιστέρων να εγκρίνουμε ως Βο\lλή 

μελέτες που ήδη έχουν γίνει. Και αυτή 11 αvτιμετώπιση της Βουλής έγινε πλέον 
καθιερωμένος τρόπος ενέργειας και συνήθεια για την κυβέρνηση, το να φέρνει δηλ. 

πάντοτε τη Βουλή προ τετελεσμένου γεγονότος. 

Εμείς γνωρίζουμε ης ανάγκες, yνωρ(ζoυ~ ότι χριιάζεται νέα πηγή ηλεκτρικού 

ρεύματος. αλλό. πιστεΟΟνμε ότι δεν νπό:ρχει ο ορθός προγραμματισμός, ότι δεν έχει 

γίνει καμιά μελέτη, ώστε να ΕΠιλεγεί μια περιοχή στην Κύπρο βαριάς βιομηχανίας 

στην οποια να τοποθετηθούν όλες οι βαριές βιομllχαν{ες και έτσι να εχλεΙψOuν τα 

προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζουμε στην Κύπρο με αποτέλεσμα. λόγω κοι ,;ης 

έλλειψης προγραμματισμού. να έχουμε συνεχώς ης ΟΥηρρήσεις. ης δικαιολΟΥη· 

μένες, θα έλεγα, αντιρρήσεις των κατοίκων των διάφορων περιοχών. 

Ως Βουλευτής Λάρνακας δηλώνω όη η Λάρνακα δε δέχεται τη με οποιοδήποτε 

τρόπο επιλογή της περι.οχής Βασιλικού γι' αυτό το σκοπό. Δε θα δεχτούμε ποτέ, και 

το έχουμε επανειλημμένα τoν(σε~ απ' αυτό το βήμα, να γίνει η Λάρνακα ο σκουπιδό· 

τοπος της Κύπρου. Με βάση όλα αυτά που έχω αναφέρει πιστενω ότι υπήρξε 

σπατάλη χρημάτων, γιατί οι μελέτες αυτές δε χρειαζόταν να γΙνουν με τα δεδομένα 

που έχω αναφέρει, καθώς επίσης :rnmeίιoUμE ότι εσφαλμένα η Boυλτj θα ψηφΙσει 

αυτά τα κονδ\ιλια εκ των υστέρων. Καλώ όλους τους συναδέλφους έστω και αυτή τη 

στιγμή να μην ψηφίσουν αυτά τα κονδύλια, όπως θα πράξω και εγώ προσωπικά, 

κύριε nρ6εδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μούσκος. 

Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

Κύριε nρόεδρε. εγώ από τη θέση μου. 

Ακριβώς για τους ίδιους λόγους που έχει αναφiρει ο συνάδελφος Γεωργίου 

και εγώ δεν πρόκειται να ψηφίσω το νομοσχέδιο. διότι και εγώ πιστευω ότι αυτές οι 

μελέτες όχι μόνο ήταν αχρείαστες και έγιναν, αλλά τώρα έρχεται η Αρχή και ζητά τα 

κονδύλια, για να καλύψει τα έξοδα τα οποΙα έχει ήδη πληρώσει στους ξένους εμπει· 

ρογνώμονες. Γι' αυτούς τους λόγους και εγώ δεν πρόκειται να ψηφίσω το νομο· 

σχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Ο κ. nαπαδόπουλος. 

Τ. nΑnΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε. 

θέλω να πω πρώτ' απ' όλα όη η συγκατάθεση στην εκ των υστέρων έγκριση 

της δα.ίτάνης με κανέναν τρόπο δεν πρέπει να θεωρηθεί όη αποτελεί αναγνώριση 

δικαιώματος σε οποιαδήποτε ημικρατική αρχή ή κυβερvηηκή αρχή να προβαίνει σε 

δαπάνες και εκ των υστέρων να ζητά έγκριση. 

Όπως εξττyiιθηκε στην Επηροπή Οικονομικών, όταν εγέρθηκε το θέμα, αυτή η 

δαπάνη γίνεται για μια μελtτη με σκοπό την επανεκτίμηση όλων των προηγούμενων 
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μελετών που έχονν γίνει και δε συμφωνώ μι τον κ. Γεωργίου ότι τέθηκαν στους 

ερευνητές, στους μελετητές τέτοια κριτήρια, ώστε να είναι προκαθορισμένη η 

απόφαση. Τουλάχιστον έτσι λέχθηκε στην Επιτροπή Οικονομικών, εκτός αν μας 

έχονν παραπλαντ'ισει. ΟΙ όροι εντολής επέtρεπαν στους μελετητές να εξετάσονν 

οποιοδήποτε μέρος της Κύπρου γι.α την φαθ/.δρυση και λειτουργ(α του σταθμού με 

οποιοδήποτε είδος ενέQΎειας. Δεν έχει αναφέρει ο συνάδελφος ότι ένα από τα ε/.δη 

ενέQΎειας είναι το yxtιζι, το οποίο δεν εξετάστηκε πρoηγoυμtνως. ΤΟ γιατί δε δόθηκε 
προηγουμένως αυτή η oδηγtα στους μελετητές δεν είναι του παρόντος να εξεταστεΙ 

Με αυτή την επιφύλαξη και με βclση τα δεδομένα που δόθηκαν στην Επιτροπή 

Οικονομικών από τους αρμοδίους θα υποστηρ(.ξουμε. όπως υποστηρ(.ξαμε και στην 

Επιτροπή, αυτή τη δαπάνη, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ, Κώστας Hλιclδης . 

Κ, ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ο Πρόεδρος της Αρχής σε μια συγκέντρωση που έγινε στο "Palm Beach" με 
όλους τους Βουλευτές της επαρχίας Λάρνακας, για να εξηγήσει τη μελέτη που έyινt 

και για άνθρακα και για γκάζι και για πετρελα'ίκό σταθμό παραγωγής ρεύματος, είχε 

αναφέρει ότι τη μελtτη ανέλαβε η Aρχτj από ένα πάγιο ταμείο το οποΙΟ έχει και ότι, 

σε περUtτωση που η Βουλή δε θα ενέκρινε τη δαπάνη εκ των υστέρων, Οα πλτ\ρωνε 

από το ταμείο η Αρχή. Γι' αuτό το λόγο και επειδή στο θέμα αυτό υπήρχε μέσα 

μελέτη και για ανθρακικό σταθμό, πιστε\ιω ότι η προηγούμενη Βουλή είχε αποφα

σίσει ενάντια σε ανθρακικό σταθμό. Γι' αuτό το λόγο πιστεύω και εγώ προσωπικά 

ότι δεν πρέπει να ψηφισει η Βουλή τη οο.τάνη αυτή στην οποία εκ των προτέρων η 

Αρχή Ηλεκτρισμού προέβη για την αναθεώρηση της μελέτης και την οποία εχ των 

υστέρων ζητά από τη Βουλή να φρίνει, 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ, ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. συζητούμε ένα πολυσυζητημένο θέμα και δόθηκε η ευκαιρία 

στην Αρχή Ηλεκτρισμού να μας εξηγήσει επανειλημμένα το πρόβλημα αυτό. Είναι 

γεγονός ότι παρουσιάστηκε εκ των υστέρων η δαπάνη και είναι επίσης γεγονός ότι 

έγινε αναφορά σ' αυτό το πάγιο ταμεLo και ότι δόθηκαν κόποιες εξηγήσεις που 

μπορεί να ικανοποιοίιν, αλλά μπορεί και να μην ικανοποιούν το Σώμα. Όμως εμείς 

εμμένουμε στη βασική αρχή ότι, για να ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για ένα 

σοβαρό επενδυτικό έργο. που πιθανόν να είναι το σημανηκότερο επενδυτικό έργο 

που έγινε ποτέ στην ιστορl.o της Κυπριακής Δημοκρατίας, Xρειtι!;εται να γΙνονν 

πολλές μελέτες και διεξοδικές μελέτες. Τα χρήματα που πηγαίνονν στις μελέτες δεν 

εΙνα~ χαμtνα και, αν πρέπει κόπστε να ζητούνται εuθiινες από κόποιους. πρtπει να 

ζητοίινται μόνο όταν δε γίνονται μελtτες. 

Με αυτό το σκεπτικό, αλλfι και καλώντας το Διοικητικό Συμβούλω της Aρχτjς 

να ενεργεΙ μόνο κατόπιν εξουσιοδότησης της Βουλής η οποία δίδεται με την έγκριση 

των προυπολογισμών της. είμαστε πρόθνμοι να Ψf1φΙσoυμε το νομοσχέδιο, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Έχω να παρατηρ"σω όη 1'1 Έκθεση της ΕπιτροπΤ;ς στην οποία μετέχουν όλα τα 
κόμμα-ι:ο είναι ομόφωνη. Βέβαια ο κάθε BoυΛΕUΤΉς έχει το διxαtωμα να εκφοάζει 
απόψtις στο Σώμα, αveξάρτηtα από το σε ποιο XOινoβoυλεUΤΙXή ομάδα ανήχει. 

Όμως, είναι θέμα σuνtoνισμO\ι και δφΙO"ΡYOύvtoι xWtoLtς evruπώσει.ς. όσον 
αφορά την εργασία των Επιτροπών, ό-ι:αν -υπάρχουν ομόφωνες Eκθtσεις και 
Βουλευτές έρχovσoι μετά εδώ να διαφωνήσουν με τους εχπρoσώπouς των κομμάτων 

τους στις Eπιτρoπtς. rιo. να εqιαστε κατά κάποιο τρόπο δίχαι.οι, θα tπρεπε εκ τωv 

προτέρων να είχε δοθεί η εuxαιρία σ' αυτούς τους BOιιΛΕUτές να μετάσχουν σης 

επιτροπές κοι να εκφράσουν εκεΙ την άποψή τους. 

Ο Χ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. θέλω να διευκρινίσω 6η αυτό που λtχθηχε, όη δηλ. τι Αρχή ή 

"{ο Συμβούλιο ΤΤις Αρχής απέκλεισε όλες τις περιοχές και ουσιαστικά εJttλεξε εκ των 
προτέρων την περιοχή Βασιλικού, είναι ανακριβtς. Και επίσης θέλω να πω ότι η 

μελέ-ι:1'Ι της Αρχής ή 11 μελέτη .ων εμπειρογνωμόνων λέει όη πρώτη ΕΠιλογή ε(ναι η 
τάδε περιοχή, αλλά έχει και δεinερη, έχει και 1"ΡΙ1"η, έχει και τέταρτη επι.λοΥΤι. Και 

εΙναι θέμα πολιτιχής απόφασης, αν θα θέλει δηλ. η πολΗική τrvεσω, τόσο η Εκτελε
στιχή EξouσΙα όσο και η Βουλή, να πληQώσει 1"0 χόοτος της δwφoQ{ι.ς και να πάρει 
απόφαση για άλλη περιοχή. Γι' αυτό, το να λέμε ότι η tyκριση αuτών των κονδυλΙων 

έχει σχέση με σuyκεχριΜΈVΗ περιοχή είναι ανακριβέστατο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Τώρα υπάρχει οποιαδήποτε εισήΥηση για αναβολή μιας βδομάδας εκ μέρους 

των σνναδέλφων; 

'Οχι. 

Ο κ. ΓεωρΥ(ου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

κνρι.ε Πρόεδρε, πρώτα πρώτα, όσον αφορά την παρατήρησή σας ότι εκ των 

υστέρων στην ολομέλεια εκφράζεται διαφωνω από κάποιο Boυλεuτή, ήθελα να 

παρατηρήσω 1"0 εξής: ΕΙμαι Μέλος της Επιτροπής Οιχονομικών. Στην ΕπΙ1"ροπή 
Οιχονομικών εξέφρασα 1"η δwφωνω μου, αλλά αναβλήθηκε η τοποθέτηση χαι την 

ημέρα που Υινό1"αν η τοποθέτηση 1"ων σιιναΜλφων δεν ήμουν παρών, γιατΙ ήμουν 

σtOν Επιτροπο Διοιχήσεως. Όταν αντιλήφθηκα ότι 1"οποθετήθηκε ομόφωνα η 
Επιτροπή Οικονομικών, έστειλα EΠισtOλή στον προΊ:στάμενο των Κοινοβουλευ
τι.χών Επιτροπών στην οποΙα 1"ου ανέφερα και γραπτώς τη θέση μου και επέλεξα 

σήμερα να μη ζητήσω αναβολή, για να τροποποιηθεΙ η Έκθεση της Επηροπής Οικο

νομιχών, μια και δε με αναφέρει ως παρόντα χατά την τoπoθtτηση. Επέλεξα αυτή τη 

δι.αδικασι.ο., για να μην υπάρξει οποιαδτμτοτε καθυστέρηση. 

Όμως, όσον αφορά αυτό το οποlo ειπε ο χ. Παπαδόπουλος, ακόμα και για το 

ΎΚόζι πρέπει να πούμε ότι αυτές οι μελttες και αUΤά 1"α κονδύλια, χύριε Πρόεδρε, 

εΥκριθηκαν πρoτrvoυμtνως. Και τώρα κάμνουμε νέες μελttες με την προσθήκη 
απλώς άλλων καυσΙμων. Και εδώ υπάQχει εuθ\ινη των αρμoδtων. ΥιατΙ με 1"ους 

όρους εντολής δε δόθηκαν προς τους μελετηtές όλες οι υπαλλαχτικές λύσεις. 
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Όσον αφορό τις περwχές, εμμένω, Υιατ' έχω ενημερωθεί προοωΠLχlt χοι έχω 

Χάνει έρευνα επΙ του θtματoς. Έχουν δοθεΙ όλες οι ΠΡΟηΥοίιμενες 1Cερωxές που έχω 
αναφέρει πλην της περιοχής Μονής, αλλά όλες ε(ναι αναιmισσόμενες ΤOυρισtΙXά 

χαι δεν "πό:QXEΙ δUΝΑτό"tητα ούτε λογική να επι.λεΎtΙ Π.χ. 11 tοuρι.σι:ΙΧή περιοχή 

Περβολιών ή KL't(otI Τι Μαζωτού ή Zuytou. για να γΙνει ανθρακικός σtαθμός. Μόνο τι 

περιοχή Βασιλικού απΟμένει, ΎΙΟ να γίνει αυτό το πράγμα. και με αVΤΗ την έννοια 

ναι, λέω ότι εΙναι xατΕUΘWΌμενη τι μελt1η προς την ΠΕριοχή Βασιλικοϋ. 

Όσον αφορό: την εκ των UΣΤέρων έγκριση, πιστεύω ότι εΙVΑΙ πολ" σπουδαΙΟ 
θέμα. Διότι, αν έρχονταν Εκ των προτέρων, θα Ο\!ζητο"ύσαμε αυτά τα πράγματα χαι 

θα δl.δovταν οι όροι εντολής οι σωστοί. ώστε να μη γΙνονταν amlt τα λάθη χοι οι 
διπλtς πληρωμiς για τα ιδια θtματα. Πάλι (100.000 πληρώσαμε yl.O. τη μελtτη για το 
χώρο, πληρώνουμε χαι τώρα (100.000 για Τ11ν αναθεώρηση του χώρου, ο oπoLoς 
όμως πάλι είναι ο ίδιος χώρος, δηλαδή πάλι 11 περι.οχή Βασιλικού. επομένως, 
πιστεύω ότι έχω απόλυτο btxaLO χαι πιστεύω ότι αutό. τα χονδ"ίιλι.α δεν πρέπει να 
ΨΤιφιστούν χαι γι.α έναν αχόμα επι.πρόσθετο λόγο, διότι πρέπeι να δοθεί το μ1\νυμα 
προς την Αρχ1\ Ηλεχτρισμού κ.αι προς την Εχτελεστιχ1\ ΕξουσΙα ότι δεν μπορούν να 

φέρνουν τη Βουλ1\ προ τετελεσμένου γεγονότος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Kαζαμl<ις. 

Κ. KAZAMIAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς χαταρχήν μια δι.ευκ{lΙνιση. Πρέπει να πούμε ότι στην 

'Εχθεση, στην τελευταια παράγραφο δεν αvαφf:ρεται ότι η απόφαση αυτή είναι 

ομόφωνη. 'Ισως να 1\ταν προ της σuντάξεώς της , λαμβανομένου υπόψη χαι του μηνύ

ματος του ΣUΝΑΔέλφoυ χ. ΓεωgyΙOυ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυποuμαι, χiι{lLε Καζαμι.α, να βόλω τα πράγματα στη θέση τους. Αφ' στιγμτΊς 

δεν εμφaνι1;εται σττιν 'Εχθεση δι.αφωvtα, ε(ναι ξεχάθαρο ότι είναι ομόφωντι. Και 

αιπή είναι τι ταχτιχή ττιν oπotα αχολουθεί τι βουλή. Αφ' στιγμής δεν υπάρχει δι.αφο· 

ρετιχή τοποθέτηση, τότε θεωρείται δεδομένο ότι ε'ναι ομόφωντι. Αutό, γι.α να μη 

δτιμιoυργoUνtαι χόποιες όλλες ενtιJπώσεις. Παραχαλώ! 

Κ. ΚAZAMIAΣ: 

Εν πόστι περιπτώσει, δεν είναι αutό που με αφορά o\ι-tε εμένα προσωπιχώς 

ούτε ττιν χοινοβουλεutLχή μου ομόδα. Αυτό είναι θtματα τα οποΙΟ μπορούν να διευ

XQLvtotouv χαλύτερα σε τόπο που σίγουρα θα ωφελεί όλες τις πλευρές. 

Επί ττις ουσίας όμως, ακριβώς μετά τις ανησυχίες του χ. Γεωργίου, όπως τις 

εξέφρασε στην Επιτροπή την πρώτη φορό που τέθηκε tO θέμα προς συζήτηση, 
χόποιοι από τους σuναδέλφoυς στην Επιτροπή είχαν προτείνει αχριβώς την 

αναβολή της λήψης απόφασης μέχρις eχεΙγης της στιγμής που οι υπεύθ\l'Yoι tTj; 

Αρχής ξανα1\ρθαν στην Επιτροπή, έδωσαν όλες τις δι.ευκρινΙotις που t"oιIς ζηtή

θτιχαν χαι εl.παν χαι tπίσημα ότι χαμιό πρoδέσΜΕUση δεν υπάρχει. 

Και, γι.α να ανα.ιpe.ρθώ χαι στο συμπέρασμα του χ. ΓεωρΥΙΟυ, ότι δτιλ. πρέπει 

να απoφeύyovται οι δLΠλtς πληρωμές, χαι εμεις ως βουλή αυτό το μήνυμα πρέπει να 

δώσουμε προς όλους εχεΙνOUς οι οποΙΟι πιθανόν να έχouν την πρόθεση να tις 

χάμouν. Πρέπει πόλι να πούμε γι.α λόγους tάξης ότι εχεΙ δτιλώθηχε πως η μελtτη η 
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οποιο. έχει γίνει και για την οποία καταβλήθηχε ή θα καταβληθεί το ποσό των 
(100.000 είναι μέρος γενιχότερης μελέτης που θα ακoλouθήσει μετά '{ις θέσεις που 
πήρε η Βουλή. Και θα γίνει η Eξitaoη της χρησιμοποίησης άλλων καύσιμων υλών, γι' 
αυτό και δε θα Tιtav δίκαιο να λέμε για προθέσεις κάποιων να κάμουν δι.πλές 

πληρωμές. Είναι ακριβώς με αmό t o νόημα που φoLvetaL πως αυtό to κονδύλι 
είμασtε έtοιμοι να το ψηφίσουμε, γιατί δεχόμαστε όλες τις δικαιολογίες που μας 
έδωσε η Αρχή. 

Αν '{α συμπεράσματα του Κ. ΓεωργΙΟυ, που έχει κάθε δημοκρατικό δικαίωμα 
να '{α βγάζει, oπoδELX'tOW παρ' ελπίδα σωσtά, σίγουρα τόtε όλοι θα πρέπει να 

αναλάβουμε τις ευθύνες μας και να πάρουμε τις θέσεις μας. Όμως. δεν μπορούμε εκ 
'{ων προtέρων να έχουμε υποψίες για εκείνα τα οποία μας δηλώνουν οι αρμοδιό· 

τεροι στις επιτροπές. να τις μετατρέπουμε σε συμπεράσματα δικά μας και να παίρ. 
νουμε αρνητική στάση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ήμουν στην προηγούμενη Βουλή. αλλά εξ όσων αvtιλαμβά.· 
νομαι η προηγούμενη Βουλή ε'χε κατακεραυνώσει την Αρχή Ηλεχtρισμού. όταν 
εσυζητείτο αυtό το θέμα. διότι δεν είχε προχωρήσει σε μια ολοκληρωμένη μελέτη εφ' 

όλου του φάσματος του θέματος του νέου ηλεχτροπαραγωγού σταθμού. Την έκαμε η 

Αρχή Ηλεκτρισμού. Εντόξει την έκαμε. χωρίς να προειδοποιήσει σχετικά τη Βουλή 

και να πάρει την έγκρισή της. αλλά εν πάση περιπτώσει ουσιαστικά t:xαμε αυτό το 
οποίο η προηγούμενη Βουλή απαίτησε από την Αρχή Ηλεκτρισμού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Για το περιβάλλον όμως. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Είναι και για το περιβάλλον είναι και για πολλά άλλα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ όχι διαλογική συζήτηση. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Παρευρέθηκα στη συνάνtηση στο "Palm Beach~ και. επειδή τυγχάνει να είμαι 

μηχανικός. μπορώ να δηλώσω υπεύθυνα εδώ πέρα ότι η μελέτη που μας παρου· 

σίασαν οι άνθρωποι είναι πραγματικά μια εμπεριστατωμένη και ολοκληρωμένη 

μελέτη και ότι δεν αποκλείει την περιοχή Μονής καθόλου. περιλαμβάνεται και η 
περιοχή Μονής και μάλιστα. αν δε με απατά 11 μνήμη μου. είναι ή η δεύτερη ή η τρίτη 
επιλογή των εμπειρογνωμόνων 11 περιοχή Μονής. το Διοικητικό Συμβούλιο, δηλ. ο 
κ. Παντζαρής. ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου. μας διαβεβαίωσε ύστερα 
από επανειλημμένες ερωτήσεις ότι το εργoσtάσιo της Μονής δεν υπάρχει πρόθεση 

να κλείσει. Υπάρχει πρόθεση να σuνεXLσει να λειτουργεί και να βελtιωθεί και. 
εφόσον χρειαστεί. θα επεκταθεΙ 

Τώρα κάποια πεΡLOχή παραθαλάσσια θα επιλεγεΙ Δεν μπορεί να γίνει 'ηλεκ
τροπαραγωγός σταθμός ούτε στη Λευκωσία ούτε στη Μαραθάσα ούτε στη Σολιά. 
Πρέπει να είναι δΙΠλα στη θάλασσα. Και πρέπει να ληφθούν υπόψη κα~ παράγοντες 
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πληθυσμιακοί .-δεν μπορεί να γίνει στην Πάφο Π.χ. αυτός ο ηλεκτροπαραγωγός 

σταθμός, διότι θα είναι εντελώς ασύμφορο- αλλά και παράγοντες αναπτυξιακοι. 
Όλα πρέπει να λτιφθoίtν υπόψΤ). Και επιτέλους νομίζω ότι πρbtει να αντιληφθούμε 

ότι ο' αυτή τη Βουλή είμαστε Βουλευτές της Κύπρου, της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

του λαού της Κύπροιι και ότι ένα τόσο μεΥόλο έργο, όπως είναι ο σταθμός για τον 
οποίο συζητούμε, θα εξιΙπηρετεί και τη Λάρνακα και τη Λεμεσό και την Αμμόχωστο 

και τη ΛεuκωσΙα. Κόποιι πρέπει να γίνει ο σταθμός. δεν υπάρχει αμφιβολΙα. Και 

νομ(.ζω ότι θα ήταν άδικο να αρχΙΟΟιιμε να ερ(ζοιιμε για το αν θα γίνει εδώ ή αν θα 

γΙνει εκεΙ Οι πλέον αρμόδιοι να αποφασίσουν γ\.Ο την τοποθεσί.α εΙναι οι τεχνικοΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Ο κ. Σολωμής έχει ζητήσει το λόγο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου και μετά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Όχι, θέλω να διδω το λόγο κατά σειρά στα κόμματα, για να μη μιλούν δύο από 

το (.διο κόμμα. Ο κ. Σολωμής δεν πρωτολόΥτισε, κύριε MoUσκo. θα σας δώσω το 

λόγο μετά, γ,ατΙ έχετε ήδη προωτολοΥήσει. Ναι, κύριε Ιολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι τουλάχιστον για μ1να -γιατί έγιναν και 

προσωπικές αναφορές- ιιπάρχει κάπο1.Ο θέμα ΣUΝΈΠειας, γιατί ήμoιrν Μέλος της 

ΠQOηyoύμενης Βοιιλής, η οποία σωστά αναφέρθηκε ότι ύστερα από θυελλώδη, τολμώ 

να πω, συζήτηστι στο Κεφάλαιο Δ' είχε εκδώσει σχετική απόφαστι, είχε καταλήξει σε 

σχετική απόφαστι που οριστικά ήταν αρντιτική Υια τη δημ1.Ουργ(.α του σuyκ.εκριμένoιι 

ηλεκτροπαραγωγού σταθμού, και μάλιστα ανθρακικού. σtην περιοχή βασιλιχού. 

Επει.δή μόλισtα ήμουν εκτός Κύπροιι, δεν είμαι ενήμερος για τη συζήτηση και τα 

στοιχεία ποιι δόθηκαν. Από τη στιγμή όμως ποιι συνάδελφοι, ανεξάρτητα από ποια 

ΚOινoβoιιλεUΤική ομάδα προέρχονται, διατυπώνουν κάποιες επι.φuλάξιις σοβαρές 

για κάποια μορφή τρόπον τινά εκ των προτέρων 10ποθέΊησης ή ιχλοΥής της 

περιοχής στην οποία θα ανεγερθεί ο ηλεκτροπαραγωγός σταθμός, και μάλιστα χωρίς 

να αναφέρεται αν αυτός οριστικά θα είναι ι'ι όχι ανθρακικός, εγώ τουλάχιστον δεν 

είμαι έτοιμος σήμερα να τοποθετηθώ και να δικq,ιολοΥήσω την ψήφο μοιι, θετική ή 

αρνητική, γι' αιΙτό και θα ήθελα να αναφέρω ότι απΙχω της ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ, ΕΥΙΤΑθIΟΥ: 

Μόνο μια φράστι θα ήθελα να πω: Ο ρόλος της βουλής είναι να ελέγχει τις 

δημόσιες δαπάνες και τόσο η κυβέρνηση όσο και οι ημικρατικοί OQΎOνι.σμOΙ ή οι 
οργανισμοί δημόσιου δικαίου διά νόμοιι ιΙποχρεώνονται, προτού πρoβQίtν σε μια 

δαπάνη, να ζηττ'ισouν την trxQtOT) της Βοιιλής των Αντιπροσώπων τοιι λαού. ΑιΙτό 

είναι θέμα αρχής XOL παρακαλώ με τη σημερινή ΕΠLψήφιση αuτo" το\l νομοσχεδίου -
το οποίο θα ψηφΙσοιιμε. διότι δεν μπορούμε να αφήσονμε εκτεθειμένη την KιIΠΡιακτj 

Δημοκρατί.α τj τους δημόσιους οργανισμούς ότι δεν εκπληρώνουν τις σuμβαΤLΧές 
τους υποχρεώσεLς που δημιουργήθηκαν όταν ανέθεσαν οι τρΙτοιις την εκπόνηση των 
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μελε'tών- να δοθεΙ και το μήνυμα 6.ι πρtπε~ να τηρούνται οι συνταγμαηΧΈς διατά

ξεις, δLόη ρυθμ(ζouν αmές οι δι.ατάξεις σημανηχά θέματα του δημόσιου βίου και 

δwχωρttouν πραγμαηχά -ιις αρμοδιότητες Ίων EΠιμέΡOUς ΧΡΑηχών εξοuoιών. θα 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, αλλά παραχαλώ να ειδοποιηθούν οι «QμMl.OL ότι δεν 

χάμνουμε τη δαπό.ντι και ερχόμαστε εκ των uσtέρφν να χρησιμοποιήσουμε τη Βοιιλή, 
Υι.α να πιiQoυμε μια έ'(χρι.ση, απλώς ΜΙ μόνο bwtL βρtσxeται σε δύσχολη θέσηl Αutό 
δε θα ΠQέπει να γίνεται ανεκ-ιό και oύtε να συνεχιστεί, δι.6η eν eναντια neQuttώoEL 
πραγματικά ματαιώνονται οι ΣUVΤαγμαηXΈς διατάξεις που δι.tπoVΝ το πολίτευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το μήνυμα θα δοθεΙ και ~EΙ αναφερθεί ξανά ό'η δεν πρέπει να βρΙσχεtOΙ 11 
Βουλή προ τη:ελεσμένων γεγονότων. Αλλά σε tUEmotα αν<ιλUΣΗ πρέπει να αποφα

σΙσοuμe αν δικαιολογεΙται ή όχι η πληρωμή. Το ότι εΙναι ΤΕΤΕΛ..εομίνο γεγονός εΙναι 

κακό και αυτό πρέπει να το αποφεύγει 11 χυβέΜση. Όμως δeν πρέπει να επηρεαζό
μαστε απ' ouτό το πράγμα όσον αφορά Π]'V ουσία, δηλ. το κατά πόσο έχει γίνει χάτ~ 

το σωστό ή όχι. 

Nα~, χίιριε EuσταθΙOυ. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΜΕ την άδειά σας, χίιριε Πρόεδρε, θtσατε θέμα τώρα. Δηλαδή, εΙνα~ ποτέ 

δvνατό η Κ wι:ρι.o.χή Δημαιιρατ1α να πει στον άλφα ή βήτα οΙχο του εξωτεριχοίι "δε 

σε πληρώνω. διότι ο Υπουργός 'Οιχονομιχών δεν bιαμε το χαθήχον του"; ΜΚαι τι 

φταιω ΕΥώ" θα πει. θα μας χινήσει αγωγή χαι θα τα πάρει. Δηλαδή. εΙναι πολιτιχές 

ευθύνες που wι:ΆΡXouv εδώ. χατά τη yvωμη μου. χαι αυτό πρέπει να δοθε1 ως 

μήνυμα. Εχ των uστέρων η Βουλή αμφιβό:λλω αν μπσρεΙ να πιι όχι σΙ! δαπάνη η 

οπο1α έγινε ήδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΕΙναι αυτό το σημεΙΟ το οποto ανέφερα. Αλλά από την άλλη μεριά. επαναλαμ. 

βάνω. θα πρέπει να ξeχωρΙσoυμε τα δύο πράγματα χαι να μην UΠΆρχει 1tQOχατάληψτι 
έναντι μι.ο.ς πληρωμής. επειδή χαχώς βρεθήχαμε προ τετελεσμένων γεγονότων. Και 

πρέπε~ το μήνυμα να πάει στην χ'Uβέρνηση, γι.ο. να μη βρισχόμαστΙ! αιι.ριβώς προ 

αuτo'ύ του διλήμματος, χίιριε EuσταθΙOυ, να πρέπει να τιμήσουμε την Κυπρι.αχή 
ΔημoχρατLα χαι να τΙθεται θέμα χρατιχής οντότητας. 

Ο χ. Μούσκος. 

Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε. εχεΙνο το οποΙΟ Εγώ θα ήθeλα να τονΙσω εΙναι ότι χατά τη 

σ'ύσχιψη εχεΙνη στο "Pa1m Beach", όπου μας χάλεσαν γι.ο. να μας ενημερώσουν γι.ο. 
τη μελέτη, εγώ υπέβαλα την ερώτηση χατά πόσο η μεθοδολΟ'γΙα η oπotα εΙχε αχολου. 

θηθεΙ. για να χαταλήξouν στα σuyxεxριμένα σημεΙα όπου μπορe( να εΥχατασταθε( ο 

σταθμός. ήταν χάποι.ο. μ.εθoδoλoytα η οποια αναΥνωρ(ζεται διεθνώς. Και η 
απάντησή τους ήταν αρνητιχή. Γι' αυτό το λόγο, χίιριε Πρόεδρε. θα πρέπ.Ι!ι να τoν~ 

στΕΙ χαι να δι.αβιβαστεΙ στην Αρχή Ηλεχτρισμοίι ότι η μεθοδολογια που θα πρέπe:ι 

να αιι.oλou&ηθεΙ πρέπει να ε(ναι τέτοι.ο.. που ΠραΥματιχά ο τόπος ο οπο(ος θα 

επι).qεΙ να ΕΙναι εxeΙνoς ο oπoLoς θα εξυπηρετήσει μεν τα συμφιρovtα του 
xuπρι.o.χo\ι λαο'ύ, χωρ(.ς από την άλλη να χαταδιχαστεΙ μι.α ολόχληρη επαρχια, η 

οποια σήμερα έχει μέσα στην nEQLOX1l της τόσο πεtρελαιoδεξαμενές όσο χαι άλλους 
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ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς, χημικές βιομηχανιες και πολλά άλλα. Και εΙναι 

πραγματικό απαράδεκτο να σuνEX(ζεται αυτή τι Ίοχτιχή είτε από πλεuρ6ς χ\Jβtρ

V1lσης eLtt από πΛΕVρό.ς ημικρα'tιχών OQΎOνισμών, να φtρνoυν δηλ. πάντα τι.ς βαQ~ς 
βιoμηχανLες πο" χαταστρέφouν χαι το περιβάλλον στην περιοχή της Λάρνακας. 

Γι' autoUς τους λ6ΥΟ1Jς Ε'γώ και οι συνάδελφοΙ μου της Λάρνακας δεν 
πρόκειται να εyxρΙνoυμe οποιοδήποτε κονδύλι θα προωθήσει οποι.αδήποτε μeλΠη, 

διότι γνωρίζουμε εκ των ΠΡΟ'tέρων το αποτέλεσμα και το ξαναλέμε ότι θα xαταλJ;ξει 
πάλι τι Αρχή Ηλεχτρισμο\ι στο σημείο εκείνο στο οποίο κατέληξε κοι τι πρorιyoυμενη 
μελέτη, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιλάτε για ,ouς σuναδέλφoUς σας της ΛΔρναχας όλων των κομμάτων, κύριε 

MOUΣΧOϊ 

Α,ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Μιλώ τουλάχιστον γι.a τΟ κόμμα το δικό μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλισι:α. Ο Χ. Xρι.στόφι.aς. 

Δ. XPIΠOΦlAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν εχαλοίιμασταν σήμερα να ψηφtσoυμe το χονδ"ύλι γι' αυτη τη 

μελtτη με πρoδι.ayεγραμμένo το ότι ο όποιος σταθμός γίνει θα γίνει στην περιοχή 

Βασιλικού 1\ σtην περιοχή tης Λάρνακας xatci πσλ\ί σ\lyXεxQιμtνo '(ρόπο. αμφL
βόλλω αν και όλλσι Βσυλευτές ή και χόμμαtα ακόμα θα ψtiλωναν '(σ χέρι '(συς xata
φαtικό. Αυτό πσυ καλσ\ίμαστε σήμερα ακριβώς να κάνΟ'υμε etvaL να εγκρίνουμε ένα 
κΟ'νδ\ίλι για μελέτη σχεηκό με δLό:φoρα ε(.δη ηλεχtροnαραΥωΥών σταθμών χοι 

δ~όφoρες περιοχές πΟ'υ δεν πρoδιαyρό:φovtαι. Aυdς εΙναι σι διαβεβαιώσεις που 
tχσvν δοθεΙ Δεν πρoδιαγQό.φει:αι πο\ί θα γίνει. Σωστά εΙΠε σ ΣUΝΆΔΕΛφoς Δώρος όη 
βέβαια σε κάπΟ'ια παραλία θα γίνει. Αλλά δt νoμl.l;ω όtι προδιαγράφει:αι όη σώνει 

και καλά θα γίνει στην περιοχή ΒασιλικΟ'\ί. Για να μη δοθεΙ χαι ,(ο' μfινυμα όtι 
εγκρίνει '(ώρα η Βουλή ... Είναι σαν να λtμε όη η Βουλή '(ώρα εγκρίνει αυτό '(α 
κονδ\ίλι, για να γΙνει σταθμός στα Βασιλικό. Δεν είναι itot 'Ια nQό.yμata! 

Εμείς θα ψηφίσσυμε '(σ κονδύλι, yιotL θεωρούσαμε και θεωρούμε ανα-Υχαto να 
γίνουν σι μελέtες. ΣVΜφωνώ και με ΠΡΟηΥο\ίμενους συναδέλφους που μίλησαν όtι 
είναι προτιμόtερο και είναι ορθό"τερο, nΡOtoii ξοδεοοvtαι '(α κoνΔUλι.α. να έρχονται 
στη Βαυλή για έγκριση, αλλά. όπως παλ\ί σωστά εΙΠαtε, κ\ίριε Πρόεδρε. αυτή η 
παραΠιρησή μας δε θα πρέπει να γίνει εμπόδιο όσαν αφορά την ουσία 'Ιου θtματoς, 

'(Ο αν θα εyxQtvouμE δηλ. ή όχι ένα χονδ\ίλι που XQLvouμE όη είναι αναΎΧαto. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Άλλοι Oμιληttς; 

Ο κ. Παιιαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

θέμα διαδικασίας, κ\ιριε Πρόεδρε. Αν θα συνεχιστεί η ΣUΖήτηση. ζηtω και εγώ 

να αναβληθεί. για να γίνει πλήρης ΣUΖήτηση. Οι Βουλευτές μιλούν από τη θέση 'Ιους. 

Δεν αναφέρομαι σ' εσάς, κUριε Χριστόφια. αλλό. εtδα άλλα χέρια να ψηλώνουν. Αν 
πρόχεηαι να γίνει συζήτηση, η εισήγησή μου είναι να αναβληθεί και να γίνει η σutή
τηση την άλλη βδομάδα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. δε θα γίνει συ!;:ήτηση. θέτω στα Σώμα όη έχει εξαντληθεί τα θtμα. Αν 

'UΠάρχει διαφωνία, τότε θα βάλω τα θtμα σε ψηφΟφΟρία. Λαιπόν, προχωρούμε στη 

δεύτερτι ανάγνωση του ναμοσχεδΙΟυ. Λ'UΠαύμαι, κύριε ΠιπσκαπΙtη, θεωρήθηχι όtι 
εξαντλήθηκε. Η πλει.οψηφΙΟ πιστεύω ότι συμφωνεΙ 

Λαιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανό:Υνωση. Προχωρούμε όρθρο προς όρθρο, 

γιατΙ αντιλαμβόναμαι ότι μερικαί συνόδελφοι θα ~θελαν να τεθαύν σε Ψτιφoφoρtα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσαι ψηφίζαυν υπtρ ταυ πρώταυ όρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 Ι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσαι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 εναντl.oν, xίIQLl Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 3 Ι ψήφους υπέρ, 4 ψτiφoυς εναντίον και 4 αποχές το πρώτα όρθρο 
εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηστι άρθρων ορισμένων Κεφαλαίων του Πρώτου Πίνακα του βαοικα'ύ 

νόμου. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερο" όρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ΨτιΦίζαυν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 ι:ναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Με 31 ψήφους υπέρ. 4 ψήφους EVΑvtLoν και 4 αποχές το δεύτερο άρθρο εΥκρι.. 
νεται. 

Προχωρούμε στην "{ρΙτη ανάγνωση ΤΟl.l νομοσχεδΙον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρε'tαι ως ο Τροποποιητικός του ΠΕΡΙ προυπολοΥι.

ομού 'tης Αρχής Ηλεχτρισμο,,; Κύπρου Νόμου του 199Ι Νόμος 101.1 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψ1'}φ(ζouν υπέρ του νομοσχεδtoυ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφιζονν evavτl.ov; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 33 ψήφoUς υπέρ. 4 ψήφους EVΑvtΙOV και 3 αποχές το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται 
σε νόμο. 

Οχ. Μοuoιούπας. Αντιλαμβάνομαι Ε(ναι για αιχαιολό'Υηση ψήφου. 

Ν. ΜΟΥΣlσΥΠΑΣ: 

Ακριβώς. ΕΙμαι οπωσδήποτε 'UntQ της διεξαγωγής μελετών. ιδιαΙτερα στην 
περίπτωση αυτΤ;. που πρόκειται για ένα τόσο σοβαρό έργο, τη στιγμή μόλιστα πο" 

μέσα στις μελέτες περιλαμβάνεται και η εξέταση της δυνατότητας χρήσης γχαζιοίι. 

Όμως, επει.δiι συχνά πυκνά τώρα τελιυταια όχι μόνο από ημ~κρατικoύς οργα· 

ν~σμoύς αλλά ακόμα κα~ από την Eκτελεστ~κiι Εξουσισ. βρισκόμαστε προ του φαινο· 

μένου να εγκρίνουμε ex των \IO'ttρωy, θεωρώ ότι άρχισε να γΙνnαι μια συστηματική 
περιφρόνηση της Βουλής σ' αυτό τον τομέα και αυτός είναι ο λόγος για τον οποΙΟ 

απέσχον της ψήφισης. 

ΠPOFΔPOΣ: 

Ο κ. Δώρος Χριστοδουλιδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

θα ήθελα να επεξηγήσω, όπως εξήΥησε και ο συνάδελφος Χριστ6φιας;, ότι , 

τοποθετούμενοι υπέρ της έγκρισης του κονδυλίου για τη μελέ.η, δε σημαΙνει επ' 
ουδενί λόγω αποδοχ'ή της κατάταξης του πορίσματος των συμβο"ύλων, δηλαδή της 

κατάταξης Βασιλικό Ι, Βασιλικό 2. Μονή. Και ως Βουλευτής Λάρνακας ήθελα να 
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αναφέρω ότ~ το ΑΚΕΛ tχε~ τoπoθmιθεΙ με απόφαση των οργάνων του από το 1989 
ως προς τον -τρόπο επέχτασης 'Ιων UφWt"άΜΕVΩΝ ηλεχ-τροπαραγωΥών σταθμών, χάτι 

που υποδηλώνει τη μη πρόθεση δημΙOUQΎι.ας νέου σταθμού στην περιοχή της 
Λάρναχας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Χ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Αχριβώς, xύρ~ε Πρόεδρε, για λόγους αοχής ήθελα xα~ εγώ να στειλω 'to μΉΝUμα 
στην εξouσtα την πok~'tι.xTι όη δεν μπορούν w γ(νovι:αι εκ των rtρO'tέQωv ΟΙ 

δαπάνες και να έρχεται η βουλή εχ -των υστέρων να τις εyxρΙνtι, γι' αVtό και tχω 

xcnOψηφΙOEL το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Avι:ό το ζήτημα, επειδή 1ιoεtαι και θέμα χ'ύρους της βουλής, θα το χειριστώ 

χαι εγώ προσωπιΧά, διόη πράγμα1Ι δεν μπορεΙ αvι:ό το ί'tQάγμα να ΣUΝΕXι.στεΙ χαι 

μάλι.σtα στο βαθμό που :rtαQOτηρεΙ'tαι. Αλλά ο χειρισμός θα γΙνtι μe το σωστό τρόπο 

προς την Εκτελεστική Eξouσtα. 

ΟΧ. ΠιποχοπΙτης. 

Ν. ΠIΠOKOΠlTHΣ, 

ΕΙναι αχριβώς Υι.α τους (.διους λόγους, κύριε Πρόεδρε, που διερωτώμαι: Όταν 

η Αρχή Ηλεχτρισμού δεν προχωρεΙ στο διορισμό ενός κλητήρα. αν δεν eyxeιθεΙ 

σχέδιο υn:ηρεσLας, χαι ασχολεΙται αυτή 11 Boυ~ με 10 σχέδιο υπηρεσtας ενός 
χλητήρα, για τόσο σοβαρά θέμα1α γιοτΙ να μη λαμβάνει 1ην εχ των προτέρων 

έΥχΡι.ση της βουλής; 

Με την εtl)(αιρία αvrή όμως. κύριε Πρόεδρε. για να ε(μαι δΙχαι.ος έναvι:ι όλων 

χαι επειδή πολλοΙ συνάδελφοι παραπονούνται yl.O τα έρ-Υα που γΙνονται στις επα(t
χΙΙς 10UΙ; χαι σήμερα ε'ναι προβλημαηΧά. θα πρέπει να σκέπtoνtαι και τώρα χαι 

μελλοντιχά ότι ε(ναι βουλειπές όλης της Κύπρου χαι πρέπει να υπάρχει ανάπτυξη 

σ' όλες τις επαρχl.ες ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε ΠιποχοπΙτη, παρακαλώ δεν ε(ναι διχαιολόγηση ψTiφoυ. θέλω w ε(μαι 
δ(χαιος. Σας έδωσα 10 λόγο, για να διxαιoλςryησε1ε την ψTiφo σας. Δε σας τον 
t&.oσα. για να δι.xαιoλoyήσεtε 10 ΠΟLOΙ ε(ναι οι βουλευτές της KύΠQO\l Τι μl.Oς 

περιοχής, χαι το (.δω θα έλεγα για οποιοδήποΤΕ ΣVΝΌΔΕλφo xα~ wl.Ottερo. για 

xάπoΙOuς που προέρχονται από 10 κtν'tQO. μι τους oπoLouς θέλω να εΙμαι ιδιαΙτερα 
αυστηρός. για να μην παρεξηγούμαστε. 

Ο Χ. ΓεωργΙου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. σήμερα που η βουλή με τη δ~αφωνΙα μας tχει ψηφΙΟει αυτό 

τον προυπολοΥισμό υπάρχει μελtτη έτοιμτι που προβλέπει εγχατάσταση του νέου 

σταθμού στο BασLλι'Xό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

K'ύQιε Γεωρ-ΥLoυ, χαι εσεις ε(ναι διχοιολό'Υηση ψήφου αυτή που xάνt1ε; 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μάλιστα. Αvtός εΙναι ο tνας λόγος Υι.α 10ν σποΙΟ δεν f;χω ψηφΙσει αuτό tov 
πρoUπoλoyισμό. Ο δt'ύπQOς εΙναι &n πιστεύω όtι ε(ναι σπαtάλη χρημάτων. γι.αtΙ 
έγιναν οι μeΛιτες αυτές. Τώρα μιλούμε απλώς Υ\Ο. αναθεώρηση χαι 1α δεδoμtνα ήtaν 
ακριβώς .0 ιδια και στην πρώτη χαι στη δεirtερτι ο •• 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κ'ύρι.ε ΓεωρΥΙΟυ, επειδή υπήρξα αuσtηρός μι συνάδελφο, -τις θέσεις amt; ήδη 
ης txtte αναφtρει από '{Ο βτΊμα της βουλής. Η δικαιολόγηση της ψήφου Υ(νεται όταν 
δεν έχετε ήδη αναφέρει αυτές τις απόψεις. Αν uπάρχει χάη που θέλπε να πρoσθt. 

σεtE ως διχαιολόγηση ψήφου. να 'to ΠQOOθfotte. όχι όμως να επαναλόβετε την 

ομιλ(.α την σπoιa χάνατε πριν από την ψTJqX)φOQ(.α! 

Α. ΓΕΩΡΓισΥ: 

Evτ6ξει. κύριε Πρόεδρε. Euχαρι.στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Πρbtιι να βάλουμε χόποιες αρχές. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχω την εvtύπωση ότι έληξε το θέμα και δεν το λtω για τον κ, feωρyt01J. αλλό. 

έχπε ήδη κάμει toν ι.δισ γύρο χαι θα αρχΙσετε να δΙνnε -γύρους πόλι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έτσι εΙvoι. πο),:ύ σωστά. κύριε Αναστασιάδη. 

Προχωροίιμε στο επόμενο θtμα, πou εΙναι ~o περΙ Συμ.πλ.TJQωματΙXOίι ΠρoUΠo
λο'Υισμοίι Νόμος (Αρ. 3) 10ΙΙ 1992". Παeαxαλώ 10V Πρόεδρο της αρμόδιας Ko~νo
βoιιλεuτ~κής Eπ~1ρoπής να δι.αβό:σει την Έκθεση (πο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΟΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 
1992" 

ΠαQόντε.ς:. 

Λεόνtlος lεeoδιαχόνou, Πρόεδρος 

Αλέκος MClQΚίδης 

ΝΙκος Κα1σοιιρΙδης 

Αβραάμ ΑvtωνΙοu 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠΟιι 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Mouσ~oύπας 

Μό:ρκος Κνπριανού 

Τάκης Xατζηδημ1fΣΡ{oιι 

Ρένος Π ρtvtζας 

Η Koινoβoιιλ.εm:ική EπΙ1QOΠ11 Οικονομικών και ΠρoUπoλoyισμoύ μελέτησε 10 
πιο πάνω νομοσχέδιο σι σννεδρΙΟ 1ης ποιιπραΥμα10π0Ιήθηχε στις 27 lανouαρΙOιι 
Ι 992. Στη σuνεδριαση αυτή κλήθηκε χαι εξέφρασε τις απόψεις 10ΙΙ εχπρόσωπος 10ΙΙ 
ΥποιιργεΙΟιι O~χoνoμ~χών. 
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Με το νόμο που ΠΡOτtΙνεtα~ σκοπεΙται η έγκριση πληρωμής από .0 Πάγιο 

Ταμείο της Δημοχρατ(.ας ποσού !Ι20.000 και η διάθεσή του για την εκτέλεση 

διάφορων έργων στην περιοχή του εργαn:ασΙOυ "Dexel" στην Κάτω Λακα.άμια. γιο 
ανημετώπιση '{ης μόλυνσης του περιβάλλοντος που προκλήθηκε από τη λειτουργία 

του εργοστασίου αυτού. 

Η κυβέρνηση, σύμφωνα με σχεηκή γνωμάτεuση του Γενικού Εισαγγελέα. θα 

δι.εχδικήσΕΙ τις ζητούμενες πιστώσει.ς από την εται.ρεΙα που ένεκα υπαιτιότητάς της 

εuθ\tνετoι για τα έργα που η εκτέλεσή τους καθίσταται τώρα αναγκαία. 

Η ΚοινοβουλευηχΤ; Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUΠoλoγι.σμoύ. λαμβάνο

ηος υπόψτ1 τους σκοπούς και ης επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟ" και την 

εκπεφρασμένη θέση της x"βέρvτισης να διεκδι)(ήσει τις πιστώσεις αυτές από την ετοι

ρεια που προκάλεσε τη διάθεσή τους. ομόφωνα EΙστryεΙτOΙ στη Βουλή την ψήφισή .ου 

σε νόμο. αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τΙτλος του, ώστε να αναφtΡEΤOΙ ως "Ο 

περ! Συμπληρωματ~κoύ ΠΡOUπoλoγωμOύ Νόμος (Αρ. Ι) του Ι992~. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν oμ~λητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Kύρι..t Πρόεδρε, από αυτό το νομοσχέδιο πρoχίιπtoυν δύο βασικά συμπερά

σματα: Ότι η μόλυνση το\! περιβάλλοντος στOιχα;ε~ σε υΥε/.α και ότι στο τέλο; OΤOL-

x(.ζε~ και σε χρήμα. Έτσ~ οποιαδτΊποτε βιομηχανικτΊ μονάδα προκαλεί μόλυνση του 

περιβάλλοντος μπορεί να προσθέτει κάτι στους αριθμούς του ρυθμού ανάπτυξης 

του τόπο\!, αλλά στο τέλος μπορεί να αποδειχτεΙ ότι προκάλεσε ζημιά. 

Στην πρω~VΤΊ σύσκεψη των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπω ... συζητήθηχε το 
θέμα του ΑκακΙου. Πάρθηκαν ορισμένες αποφάσεις, που είμα~ βtβαιoς ότι θα τις 

διαβιβάσετε στους ενδιαφερομένους. Εκείνο που θα ήθελα να αναφέρω εΙναι ότι έχει 

ανοιχτεί ένας τεράστιος λάκκος, που έχει φτάσει μέχρι τα χαλΙΧια, από όπου εΙναι 

δννατό να διοχετευθούν μολυσμένα νερά στο υδροφόρο στρώμα και να δTlμιουρ

γηθεΙ μια ανεπα ... όQθωτη ζημι.ά στο έδαφος της περιοχής ΑκακΙΟυ. Είμαι βέβαιος ότι 
11 ΒουλτΊ θα αντιληφθεΙ ΤTl σοβαρότητα του θέματος και θα επιληφθεΙ το ταχύτερο 
δυνατό αυτού του ζητήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ως έμπειρος Κοινοβουλευτικός, κύριε Χατζηδημητρίου, συνδέσατε τη μ/.α 

μόλυνση με την άλλη. θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι τη ... επόμενη Πέμπτη θα 
έχουμε σύσκεψη εδώ των αρχηγών τΊ εκπροσώ.οτων των κομμάτων με τov Υπουργό 

feωρyw; και Φuσικών Πόρω .... για να συζητηθεί το όλο θtμα. Εφόσον έγινε 

αναφορά. ήταν σωστό να αναφερθεί και το αποτέλεσμα, δηλ. η απόφαση που 

λτΊφθτιχε το πρωΙ 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσov δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δείιτερTl ανάγνωση του 

νo,μoσχεδtoυ . 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Σννοπnχός .Ιτλος. Άρθρο Ι. 

'ΕΎΧριση πληρωμής από το λοΥαΡ1.Ο0μό το\! ΠάΥI.O" ΤαμιΙΟ\l ποσού ί.120.000 

για τη χρήση το" έtouς που λήγει σης 31 ΔεκεμβρΙου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών πο\! θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΛeLtO\lQΎOt πo\l ασκούν έΜ.Υχο πάνω στα χovδiJλιo.. Δεύτερος ΠΙναχας. ΆρθQo 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην 'tQL'tT) ανάγνωση του νομοσχεδl.oυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπο).ογι.σμού 

Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση το" νομοοχεδΙοιι σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφ(ιρα) 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση. το νoμoσχtδιo ψηφ(ζtται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Εμπορως Κυπριακών Ελαιοκομικών ΠΡO"Lό
vι:ων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990". παρακαλώ "(ον Πρόιδρσ 'Ιης αρμό
διας ΚοινοβουλευnΧής Επιτροπής, τον κ. Μιχαλάκη Kuπρι.ανo'ύ. να δLοβόσr:~ την 

'Exer:oη. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ BIOMH~ 

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ''Ο ΠΕΡΙ ΕΜΠΟΡΙΑΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΏΝ ΕΛΑΙΟΚΟΜΙΚΏΝ ΠΡΟΙΟΝΤΏΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

DaQό'V'fr:Cjj:-

Μιχαλάκης K"πρ~ανoύ. Πρόr:δρος 

'Aρισtoς Χρ"σοστόμο\l 

Αλέκος Mαρκl.δης 

Ανδρέας ΜούσχΟζ 

Δημήτρης Σ"λλούρης 

Κ(κης ΚαζαμΙΟς 

ΧρΙΟΤος Μαυροκορδάτος 

θάσος Μιχαηλ(δης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβο"λr:uτι.κή Eπ~τρoπή Εμπορίο\l κα~ Bιoμηχανtας μελttησε το \lnό 

αναφορά νομοσχέδI.O σε ΤρΕl.ς σuνεδρLες της πο" πραγματοποιήθηκαν στις 27 
ΣεπτεμβQΙO\l και στις 14 Νοεμβρto" 1991 και στις 23 ΙανouαρίO\l 1992. Το πιο π6:νω 
νομοσχέδιο απασχόλησε κα~ την Επιτροπή Εμπορl.o\l και Βιομηχαν(ας της aπελ
θούσας Βο\lλής. 
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Στμ; σννεδρι.άσεις της Επιτροπής χλήθφtαν και παρευρέθηχαν ο Yπouρyός 

EμJtoρΙOυ και Βι.ομηχανι.σ.ς, με τη συνοδεία ανώτερων λειτουργών του ΥΠΟ"ρΥΕισυ 

tO\l. eχπρόσωπOΙ το\l YΠ0UQΎt(.o" Γεωργίας χοι Φuσικών Πόρων, το" ΓραφεΙου του 
feVLxo" Eισαγγελtα της ΔημοκρατΙΟς, του ΣΕΚΕΠ, των αΥΡΟ'tιχών ορΥονώσεων 
ΠΕΚ. ΕΚΑ. ΑΥροηχή και ΠαναγροτιΧός, 10\1 ΠαΥκύπρι.ου Συνδέσμου Eλαιoπαρα~ 
γωΥών, 'tOU Συνδέσμου lδιοχτητών ΕλαιοτριβεΙων και του Συνδέσμου Εμφι.αλωτών 
Ελαιόλαδου. 

Με.ο νόμο που προτείνεται σχοπείτοι 11 τροποποίηση της βασικής νoμoθεσtας 
για την εμπορια χυπριακών ελαιοκομιχών προ'(όvtων, ώσtε το Συμβο"ύλιο του 

ΣΕΚΕΠ να αποτελείται από εννέα μέλη, OvtL α.τό rttvte που το MOQ'tLζouv σήμερα, 
και να μην είναι ο Πρόεδρος και τα μtλη του δημ6σLOL υπιU.ληλoι, αλλά να ισχ(ισouν 

τόσο για τη ΣUΝΘεση όσο και για τη θt}τε[α 10υ οι διατάξεις ΤOΊJ περί Oρισμtνων 

Νομικών Προσώπων Δημοσ[ΟlJ ΔικαΙΟ" (Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) 

Νόμου (Νόμοι αριθμός 149 του 1988 και 26 'to" 1989). Με 'to πιο πΔνω νομοσχέδιο r-. 

προτεΙνεται επΙσης τι 'tροποποΙηση του βασικού νόμου. ώσΙΊ! να μτιν είναι υποχρεω. 

ηκά Πρόεδρος της ΙυμβQυλwηκής Επnροπής Κυπριακών Ελαιοκομικών Πρo~ 

ντων ο Γενικός Διεtιθυvτ:ής του ΣΕΚΕΠ. 

Κα'tαθhOVtος tvώπιoν .ης Επιτροπής, ο YΠO\JQΎός ΕμπορΙΟυ και Βιομτιχα

νιας δήλωσε ότι με το νομοσχέδι.ο που προτεΙνt'tαι επιδιώκεται η πλαtύtερη εκπρο

σώπηση στο Συμβούλι.ο 'tou ΣΕΚΕΠ και τι αναβάθμι.ση της Συμβουλ.ευηκής 

Επι.ροπής με τελικό στόχο να ισχύσουν παρόμοιες ρυθμΙσεις με εκεΙνες που 

ισχύουν για τα δι.οιχφικά σuμβoύλια άλλων νομικών προσώπων δημόσιου δικαΙΟυ. 

ΟΙ εχπρόσωποι των ογροηκών οργανώσεων ΠΕΚ. ΕΚΑ. Αγρο.ική και Πανα
γρο.ικός Σύνδεσμος τάχθηχαν υπέρ της κατοχύρωσης της σuμμετoχής 'trov εκπρο
σώπων τους και των εκπροσώπων των ελαΙΟΠOQClΥωΥών στο Συμβο"λιο του 
ΣΕκεπ. αφού το τελ.ευτοΙΟ ιδρύθηκε για να πρoστατεiιει 'ta ΣUμφέρovtα 'tωy παρα
ΎfJJ'(ών κοι των κα'tαναλωτών και για να ι.σχύσουν κοτ' αναλογιαν όμοιες ρυθμΙσεις 

με αuτές που wrχiιoυν Ot άλλα σuμβoύλια παραγωγής και εμπορίας γεωργικών προ·ι;.. 

όντων. ΟΙ exπρ6σωπOΙ των αYQOηκών οργανώσεων. δικαιολογώντας την εισή'Υτ]σή 

.ους αυτή, δήλωσαν ότι με 'tov 'tρόπο αυ'tό η πλειΟψηφία και τα κtνt"ρα λήψης 
aπoφάσεων βρΙσκονται σtα χέρια 'tωY παραγωγών και των εκπροσώπων τους. Οι 

tδΙOΙ εκπρόσωποι εισηγήθηκαν ακόμα την xa'tlιργτιoη της Συμβουλευτικής 
E:n:ι'tροπής, τι οποΙα δημι.ουργεΙ κωλυσιεργία στη λήψη αποφάσεων. 

Οι εκπρόσωποι του ΠαΥχύπριου Συνδέσμου Ελαιοπαραγωγών ζή"tτιοαν την 

κα.οχύρωση της σvμμεΤOXής 'trov ελαι.οπαραγωΥών στο Συμβούλιο 'tou ΣΕΚΕΠ κοι 
"tτιν αναβάθμιση "tou ρόλου 'tT')ς Συμβουλευτικής Επιτροπής, για να bLxaι.oAoyεL'tat τι 
διατήρησή της. 

Η Κοινοβοιιλ.ευηκή Επι.ροπή ΕμπορΙΟυ και Βι.ομτιχανΙας, αφού έλαβε σοβαρά 
υπόψΤ') της όσα κατα.tθηxαν ενώπιόν της και iιστερα από προβλημα.ισμό, ομόφωνα 

eισrιyεt'taL σττι Βουλή την ψήφιση σε νόμο του wτό αναφορά νομοσχεδΙου, όπως έχει 

τελικά διαμορφωθεΙ, ώσι:ε από τη μια να κατoχuρώνει:αι με νομοθετική διάταξη τι 
συμμετοχή 'tωy εκπροσώπων των YπouρyεLων Eμ:n:OΡΙOυ και ΒιομτιχανΙας και Γεωρ

γιας και ΦuσιxιΏΝ Πόρων, των τεσσάρων αΥροηχών οργανώσεων και του ΠαΥκύ

πριου Συνδέσμου Ελαιοπαραγωγών στο εννεαμελές Συμβούλιο του ΣΕΚΕΠ και από 
"tηy άλλτι να παρέχεται η δυνατότητα στο Συμβούλιο να Ο'\.Ι<Πήνει σuμβoυλευtικές 
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επιτροπtς από !Uλη του ΣυμβουλΙΟυ ή μη για τη μελtτη θεμάτων που το απασχο

λούν, πρακτική που (.σχυε όταν ttΘΤΙXe αρχικά σε ι.σχ" ο περΙ Εμπορ(ας Kuπριακών 

Ελαι.οχομικών Προ"iόντων Νόμος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

γπό:ρxouν ομιλητtς επί θέματος αρχής; 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κ"ίιριε Πρόεδρε, βέβαια τι Έκθεση μιλά αφ'εαutής. Αν θέλω ΧΌτι να τoνWω και 

να uπoyραμμίσω, εΙναι το σημεΙΟ που αφορά τη σύνθεση του ΣνμβονλLoν, όπως qeL 
αντό διαμορφωθεΙ από την Επιτροπή Εμποοίον και Βωμηχανίας. Δε διαφεύγει 
φοοικά κανενός της προσοχής ότι η πλειοψηφία σε αυτό το Σνμβούλω ανήκει πλtον 

στονς παραγωγούς. Αν πρootξατε, εΙναι οι 4 εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώ. 
σεων και ο εκπρόσωπος του Σννδέσμον Ελαιοπαραγωγών. θtλω να ελπίζω και 

εύχομαι αντη τι δημοκρατική εξtλι.ξη να μη μείνει μόνη της και να ακoλouθηθεΙ το 

παράδειγμα αντό και από άλλονς παρόμοιO\lς οργανισμσύς, ώστε η διαχείριση των 

προϊόντων τον αγροτικού κόσμον να περιέλθει στα xtQLO. τον ιδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπό:ρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν νπάρχονν όλλοι ομιλτιτές, ΠΡOχωρouμε στη δεύτερη ανόγνωση τον 
νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΣννοΠΗκός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Αντικατάσταση τον άρθρον 6 το\! βασικού νόμον. Άρθρο 2. 

Αντικατάσταση του άρθρον 7 τον βασικο"ίι νόμον. Άρθρο 3. 

Αντικατάσταση του άρθρον 13 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπόρχει tνσταση για την tYXQLoη των άρθρων αντών; 

Εφόσον δεν νπάρχει tνσταση, όλα τα άρθρα εγκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Eμπoρtας ΚυΠΡLO.κών Ελαιοχο
μικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει tνσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κ τuπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν uπάΡXΕΙ ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ''Ο Τροποποιητικός του περί της Συμβάσεως περί της 
Εξαλείψεως Πόσης Μορφής Φuλετικής Διακρ(σεως (Κυρωτικού) Νόμου του 1967 
Νόμος του 1991". Παραχαλώ .ον χ.. Τάσσο Παπαδόπουλο. Πρόεδρο της Κοινοβου
λεuτικής Επι.ροπής Εξωτερικών, να διαβάσει την Έκθεση. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟ!: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΉΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TΠΛQΦOPEITAI "Ο ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ ΤΟΥ ΠΕΡΙ 

ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΠΕΡΙ ΤΗ! ΕΞΑΛΕΙΨΕΩΣ ΠΑΣΗΣ ΜΟΡΦΗΣ φγ ΛΕ

ΤΙΚΗΣ ΔlΑΚΡΙΣΕΟΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΎ) ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1967 ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠcιQόνtες :. 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνο Κατσελλή 

Ανδρέας Χρίστου 

Δώρος Xρισtoδoυλιδης 

Τάκης Χατζηδημητρl.oυ 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Εξωτερικών μελ1τησε το πι.ο πάνω νομοσχέδι.ο 

σε σννεδρtα της πο\! πραγματοποιήθηκε σης 31 ιανouαρΙOυ 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή παρευρέθηκε και εκπρόσωπος του ΥπουργεΙΟυ ΕξωΊεριχών. 

Σκοπός του uπό ιn(ή"τηση νομοοχεδ(.ου είναι η τραιroπoΙηση "{ου νόμou με τον 

οποio xU(1ώθηκε η Σύμβαση περΙ της ΕξαλεΙψεω<; Πάσης Moeφής Φυλα",ής Διαxρ~ 

σεως (Κυρωτικός Νόμος Αριθμός 12 του 1967) με την ποινικοποίηση των παραβιό. 
σεων των όρθρων της Σύμβασης αυtής. Η fΡOItOΠOtl101l αιm; εγκρίθηκε από 10 YΠOuρ
γικό Συμβο'ύλιο με την Απόφασή του με αρ. 35.151 χαι rιμερoμην(α 7 MoρtΙOu 1991. 

Η Koιν<:ιβoυλεmική Επιτροπή Εξωτερικών συμφωνεί με 'touς σκοπούς 'tou ιΙπό 
σtJt1\τηση νομοσχεδΙοιι, γι' αυtό και ομόφωνα εισηγε'1:αι στη Βοιιλ1\ 1:ην ψήφισή 1:0ιΙ 

σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλ,πl:ς επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χα'tζηδημητρίο". 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ, 

Κύρι.ε Πρόεδρε, θέλω πράγματι να θιξω ένα σημεΙΟ, γι.ατΙ βρι.σχω πολύ ενδι.α· 

φiρouσα αυτη την 1:ροποποίηση της Σύμβασης πο" "ψηφ(ζοιιμε σήμερα. ΠοινικοποιιΙ 
'tην προπαγόνδα Τι 1:ην ιIπ.oσtiιρι.ξη με οποι.οδήπΟ1:ε 'tρόπο 1:ων φUλετικών δι.ακρ(. 

σεων. Aυtό σημαίνει ότι 11 έννοια των ανθρώπινων δικαιωμάτων χρειόζιται ιιπερά· 
σπιση και ΠΡOσtασια και ότι δεν είναι αντιδημοκρατικό να διώκεις κάποιο"ς ΟΙ 
οπο[οι ιIπoστηρtζoυν ης φUλετικές διακρίσεις. Υπάρχει μάλιστα και πρσηγούμενο: 

Λογοτεχνικά βραβεΙα δόθηκαν σε ανθρώπους και αργότερα τους αφαιρέθηκαν, γιατί 

uπoστήριζαν μtσα από τα έργα τους τις φuλεtικές δι.ακρΙΟεις. Aυtό είναι το νότ1μα 

'tou νόμou ποιι ψηφtζoιιμε σήμερα. 

Έχει καμιά εφαρμογή στη δική μας κοινωνία; Νομίζω ότι έχει, κύριε Πρόεδρε; 

γιατί κατά 'tov (διο τρόπο πρέπει να δημιoιιρyiισo"με ένα σύσtημα θετικών αξιών 
και σ' αuτό τον τόπο για την ιιπεράσπιση της δημοκρατΙας και 'trov ανθρώπινων 
δικαιωμά'tων και να πραπατεύσο"με 'tov τόπο από αντ~ημoκρατικές, φασισtικές 
νοοτροπίες. Και είναι θλιβερό να λtμε ότι αυτή τη σtιγμη (Πην κα'tεχόμεvτι Κύπρο 
uπόQχoυν και μtσα σε σχολεία και σε διάφoQσυς χώρouς σβά<nικες. είναι σημεΙΟ 

ανηΣUΧητικά και θα πρέπει ένα σώμα δημοκρατικό, όπως η Βοιιλη , πο\! ψηφίζει 
μάλιστα έναν τέτοιο νόμο όπως το σημερινό, να δώσει κάποια μηνύματα σ' αUΤΉ την 

κοινωνια, ότι δηλ. η δημοκρατία και τα ανθρώπινα δικαιώματα είναι απαραβΙασtα, 
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όtι οι ανθρώπινες αξ(.ες tιμώvtαι και όtι οι παραβάtες ή οι "ΠOXινηtές φασιm:ι.xών 

καταστάσεων bLΏXOvtaL και τψωρούνται. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πιστεiιω όtι όλες οι πλευρές ττις Βο"λής croμφωνοUν χαι είναι έtoιμες να 
ψTtφίσovν χαι στο μtλλoν οτιδήποτε καταργεί o..~LOobήπot! μορφής qnιλCHXή 

διάκριση. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση tOU νομοσχεδίο". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σvνoπτιx6ς τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση το" βασιχού νόμο" με την προσθΤιχη νtoυ άgθρo". Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ivotGoη για την έγχριση των δύο αvτών άρθρων; 

Εφόσον δεν "πάρχει ένσταση. χαι τα δύο όρθρα tγxρLVOvtaL. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο ΤροποποιητιΧός το" περί της Συμβάσεως 
περΙ της Εξαλείψεως Πάσης Μορφής ΦιιλεtΙXής Δι.αχρΙΟεως (K1.JQωtιxOύ) Νόμο" 
tOU 1967 Νόμος το" 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ivotaoη για την ψήφιση το" νομοοχεδΙο" σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφUρα) 

Εφόσον δεν "πάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ~o περί Ναρχωτικών Φαρμάχων χαι Ψυχοτρόπων 

Ouσt.ών (Τροποποιητιχ6ς) Νόμος το" 1990". ΑvtLλαμβάνομαι ότι "πάρχει εισήγηση 
για αναβολή. 

ΟΧ. ΑΥαπΙο". 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή "πάρχει παρεξήyτ]σrι στο θiμα της τoπoθiτησής μας, 
ζητώ από μiρους της xoινoβo"λεuτιxής μας ομάδας να αναβληθεί η ψήφιση το" 
νομοσχεδίου για μι.α βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο Χ. Ε"σταθΙου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Γι.α όσο"ς λόγους εξήΥτ]σε ο Χ. Αγαπίσυ χαι στη σννεδρtα σήμερα δεν ixouμt 
χαμιά ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αvtιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει xαμLά ένσταση για αναβολή μιας βδομάδας. 

ο Χ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αναβολή μιας βδομάδας, για να επανασνντ:αχθεί 11 Έκθεση; Διότι εγώ ζ11τώ 
αναβολή, Υμι να εnα'VtξεtασtεΙ η εWΉΎTtCJΊ\ σας yw. με(.ωση των ποινών σε ένα xQόνo. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ο Κ. Αγαπ(.ου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Εκείνο που ανέφερα είναι ότι υπάρχει παρεξήγηση στο θέμα της τοποθέτησής 

μας. Βασικά είναι για να ξαναδούμε το όλο θέμα στην EπLtΡOn1j. 

εΥ, εΥΣΊΆθΙΟΥ: 

Δεν είναι Ύια να ξαναδούμε το όλο θέμα, αλλά για να τοποθετηθεί" Κοινοβου

λεUΤική Ομάδα του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν δεν είναι για να το ξαναδείΤΕ. τότε είναι αρκετή μια βδομάδα. Αν ήταν για 
να ξαναδείτε το θέμα, τότε μια βδομάδα πιθανόν να μην ήταν αρκπή. 

εΥ, εΥΣ1ΆθΙΟΎ; 

Είναι αρκπή μια βδομάδα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Δημόσιας Εχπαιδεντικής Υπηρεσίας (Τροπο
ποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του Ι991~. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινσ
βου)"ευηκής Επιτροπής να διαβάσΕΙ την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠALΔEIAΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ~O ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ 

ΥΠΗΡΕΣ1ΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟ1ΗΤ1ΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες:: • 

.Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Kλαlρη Arιελlδoυ 

Λώρης Λυσι.ώΤl1ς 

θόσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Kυπριανoiι 

Μιχαλάκης Κ υπριανο'ύ 

Ρένος Πρέντtας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδειας μελέτησε το nw πάνω νομοσχέδιο οε 
σuνεδQ(.α της που πραγματοποιήθηκε στις 28 ιανοοορΙΟυ 1992. ΣτI1 συνεδρ(.αση αυτή 
κλήθτικαν και ανέλuσαν τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας. 

Με το νόμο που προτεΙνετα, σκοπεΙται η εκχώρηση στην Επιτροπή EκπαιδεtJ.. 
τι.χής Yπηρεσtας της αρμοδιότητας πρόσληψηςέ'Κταχτων εκπαι.δεuτι.κών λειοουρΥών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεΙ με τους σκoπoUς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδΙου, γι' ουοό και ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή του 

οε νόμο, αφού ΤΡΟποποιτιθfΙ ο τΙτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περΙ Δημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιηηχός) Νόμος του 1992". 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπόρχονν oμιληtές επΙ θtματoς αρχής; 

Εφόσον δεν νπάρχouν oμ~).11'(;ές. προχωρούμε (11:11 δεύτερη ανάγνωση του νσμσ
σχεδ(ου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuνoπηχός 'tt'tAoς. Άρθρο 1. 

TρonoΠOΙηση του tιρθρoυ 5 .ου βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Yπάρxε~ ένσταση για 't1'\V έΥκριση "(ων δύο αuτών dρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταστι. και τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Πρoχωρoίιμt σι:ην τρΙττι ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αuτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Δημόσιος Eχπαι.δειn:ιxής Υπτιρεσίας 
(Γροποποιηηκός) Νόμος 1"0\1 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ; 

Υπάρχει ένσταση για την ΨΤ;φιση του νομοσχεδΙΟν σε νόμο; 

(Kwπά τη oφilρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσtαση, "{ο νομοοχέδω ψηφ(ζεται σt: νόμο. 

Το επόμι:νο θtμα εΙναι "Οι Πξρί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Γέλος 

Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (fρoπoπoLfItLxoO Κανονισμοί του 1992~. Παρακαλώ 

τον Πρόεδρο ττις αρμόδιος Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Α. ANTQNIOV: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ TΠΛOΦQPOYNΓAI 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ (ΤΕΛΟΣ ΚΑΤΑΒΛΗ

ΤΕΟΝ ΥΠΟ ΕΡΓΟΔΟΤΟΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΙΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παιόvτε~:-

Αβραόμ ΑντωνΙΟυ, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργ(.ου 

Ανδρέας Kouκoυμός 

Ανδρέας Μούσκος 

Kat'tl1 Kλτιρtδoυ 
Νl.χος Πι'tτοχοπΙτης 

Ρένος ΠρΙντζας 

Η KOινoβoυλεvηκTι Επιτροπή ΕρΥασιας χαι Κοινωνικών AσφαλLσεων μελέ
τησε .ους πιο πόΎω Κανονισμούς σε σuνεδQΙO της που πραγμαι:οποιήθηχε σης 

30 ΙανοοορΙΟυ 1992. Στη σuνεδQίαση αυτή κλήθηκαν χαι ανέλοοαν τις πρόνοι.ες 
'tων Κανονι.σμών εχπρόσωποι της Αρχής Βι.ομηχανιΧής Καταρτίσεως Κύπρου. 

Σκοπός των υπό συζήτηση Κανονισμών. που εχδ(.δονται σύμφωνα με 'ta ό:ρθρα 20 
και 37 της νομοθεσιας για την Aρxτi Βιομηχανικής KαταρτΙσtως. είναι 11 αναθεώρηση 
του ανώ'tαι:oυ ορ(ου απολαβών που λαμβό.νnαι υπόψη για τον uπoλoyισμό του τtλoυς 

βιομηχανικής χατό.ρτισης χαι ο χαθορι.σμός του αι ί22Β εβδομαδιαίως Τι Ι988 μηνιαtως. 
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Η αναθεώρηση που ΠΡΟtείνετα~ εΙνα~ αναγκαια, επειδή το '{έλος βι.oμηxαν~κής 

κατόρt~σης, που xatαβάλλεta~ από τους Εργοδότες για τα eρyoδotOuμtνα από 

α1Jtούς πρόσωπα και που ειοπράτtεtαι από το Ύμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
λογαριασμό τηι; Αρχής, υπολοΥιζεται με βάση tO ανώτατο όριο των ασφαλιστέων 
αποδοχών που λαμβόνovται υπόψη για σκοπούς υπολογισμού tωY εισφορών που 

xatαβάλ.λovtaL στο ΤαμεΙΟ Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Το όριο αυτό έχει πρόσφατα 
αναθεωρηθεΙ με σχεηκούς Κανονισμούς που εγκρίθηκαν από '{ο Σώμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιtροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με 
βάση και '{η σύμφωνη γνώμη της εργοδοηκής πλευρός πάνω στους υπό ΣUΖήτηση 

Κανονισμούς, υιoθεtεί τις πρόνοι.ές τους και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έ'yχ.ρ~σή τους με έναρξη ισχύος την 1'11 Μαρtίοu 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιληtές, υπάρχει ένσταση γι.α την έγχριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ΟΙ ΚονονιομοΙ εΥκρΙνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την ΕUXαρί<πηση να σας ανακοινώσω όη παρευρι.

σχεται σtη Βουλή η συνάδελφος, BouλEυ'ttva της Νέας Δημοκρατίας. κυρία καιυ 

Μπουρδάρα. tTIV οποία καλωσορίζω στη Βουλή της Κύπρου. 

Προχωρούμε στο επόμενο θtμα, που etvaL "Οι περΙ ΤαμεΙου Διαδικασίας 

Eπιδotήσεως Ενοικίων Εκτοπισθέντων χα~ Παθόντων (fΡOnonOLTItιxoL) Κανονι

σμοί του 1992". Παρακαλώ toν Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιtροπής να διαβάσει tTIV Έκθεση στο Σώμα. 

Α. fEOPfIOY: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠPOΣΦYΓQN. εΓΚΛΩΒΙ

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ fIA ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ 
ΠΟΥ ΤΠΛOΦQPOYNTAI "ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΑΜΕΙΟΥ ΚΑΙ ΔlAΔIKAΣIAΣ ΕΠΙΔΟ

ΤΗΣΕΩΣ ΕΝΟΙΚΙΩΝ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝIΣΜOl ΤΟΥ 1992" 

Παtόντες::-

Αρι.στοφάνης ΓεωργΙΟυ. Πρόεδρος 

ΚΙκης ΓιάΥχου 

Κλαίρη ΑΥΥελί.δου 

lσ!δωρος ΜΑΧΡ!δης 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιό.δης 

Η KoLvqk>uλεvtι.xiI EπLtραιtiI ΠροσφιίΥων, Εγκλωβισμένων, Ayνooυμtνων και 

Παθόντων μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε "ης 29 lανσυαριο. 1992. Στη σιmδρloση αuπi κλήθηκαν κα, ~αν εκπeό
σωποι του Υπουργεtoυ Δικαιοσύνης κα~ της Παγχύπρι.ας Επιτροπής Προσφύγων. 
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Με τους π~o πάνω Κανονισμούς, που εκδίδovtα~ με βάση το άQθρo 33 του περί 
EνoικιoσtασΙOυ Νόμου, σκοπεΙται η τροποποίηση της διαδικασtας υnδότησης ενο .... 
κίων προς τους δικαιούχους. 

Σύμφωνα με τους eκπρoσώπouς του Υπουργείου Δ~καιoσ\ιvης, μι την 
προσθήκη της επιφύλαξης που προτεΙνεται παρέχετα~ η δυνατότητα στον Yπouρyό 

Δικαιοσύνης να καθορίζει oρισμtνες χατηΥοριες δικαιούχων των οποίων οι υποθέ
σεις παροχής επι.δόματος ενοικ(.ου θα επανεξΗάζονται κάθε δώδεκα μήνες avtl κάθε 
έξι μήννς, όπως ισχύει σήμερα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Ayνooυμtνωv και 

Παθόηων συμφωνεΙ με ης επιδιώξεις των υπό σUΙ;ήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έΥχρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλη.ές, υπάΡΧΕΙ ένσtαση για την έγκριση των Kανoν~

σμών; 

(Ktunll _η σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εyxρίνovται. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι "Οι περί Ραδιοφωνικών Σtαθμών Κανονι.σμοΙ του 

1992", οι οποίοι έχουν αποσυρθεί, και ΠΤ\ΥαΙvoυμε στο _ελεν'tαίo θέμα της Νομοθε
ηκής ΕργασΙΟς, που είναι " Απόφαση της Βουλής των Αvtιπροσώπων που Eςouσι.o

δοτεΙ τη Διενέργεια Δαπάνης από oρισμtvα Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου ΔικαΙΟυ 

για το Μήνα ΦεβρoUΆΡιo του 1992". 

παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής να 
διαβ(ισει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ QIKONOMIKON ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΆΠQΦAΣH 

ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ποΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡ· 
ΓεΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΎ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΎ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1992" 

OQόε60oς: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρχιδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Αηωνίου 

Κίκης ΚαζαμΙΟς 

Ανδρέας ΦιλLππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μο\lOιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημτιτρΙΟυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoyισμoύ μ.ελ.έτησε την 
πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 IαVOOOΡίou 1992. 
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Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής ΠOQέχεται σε ορισμινα νομιχό. 

πρόσωπα δημόσιου δικαΙΟυ τι εξουσιοδότηση για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Φεβρουόρισ 'tou 1992 noσoiJ που δε θα υπερβαίνει εκείνο το τμ~μα του ολιχοι, 
ποσού που προβλέπεται σtOUς οικείους προlJπολΟΥισμο'ύς του 1991 κάθε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου. των οποίων οι πρσυπολΟΥισμοΙ για το 1992 δεν έχουν 
ακόμα εγκριθεί από τη βουλή, και που αναλογεί στο (διο χρονικό διάσtημα. δηλαδή 

στο μήνα ΦεβρoUΆQI.O του 1991. 

Με "{ην πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήπΟΤΕ δαπόντι για 
νέες ωtηρf:OΙες ή σκοπούς ούτε μπOQEΙ να πληρωθεί οποιαδήποτε νια θέση σι:α 

νομικά πρόσωπα δημόσLOU δικαίου, μέχρις 610" εΥχριθούν από τη Βουλή και 
πάρονν την τελική "{ους μορφή οι ΠΡOUπoλo'yΙOμoΙ του Ι 992. 

Όπως Είναι yνωσtό. σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσl.o" 

Διχαl.oυ (Ψήφισις προυπολογι.σμών) νομοθεσία, οι προυπολΟΥιομοΙ -ι:ων νομικών 

προσώπων δημόσιο" διχαΙΟυ υπoβόλλovtαι στη βουλή για έγκριση μέσα (Πα (δια 

χρονικά περιθώρια στα οποία πρέπει να νποβόλλε.αι και ο κραηκός ΠQOυπoλo-yι

σμός. Ωστόσο, οι περισσό.εροι ΠΡOUπoλo-yισμo( .ων νομικών αmών προσώπων δεν 

έχουν ακόμα κα.α.εθεΙ στη Βουλή ή δεν κα.ατέθηχαν έγχσ.ιρα, γι' αmό και η 

Επιτροπή δεν ή"tαν σε θέση .να oλαιtληρώσει την εξέτασή τους και την ετοιμασια των 

Εκθέσεών .ης, πράγμα που καθιστά στο μεταξ'ύ αναγκαία την παροχή εξοοοι.οδό

.ησής γι.α τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται (Πην nLO πάνω Απόφαση της 
Βουλής. 

Ειδικότερα, η προτεινόμενη πιο πάνω παροχή εξouoιoδόττιστtς από .η Βουλή 

.ων AΎ'tι.πΡOσώπων για .η διενέργεια δαπανών είναι αναγκαια για σκοπο'ύς σuνέ

χισης των διάφορων νΠTJρεσt.ών .ων νομικών προσώπων δημόσLOυ δικαίου για .ις 
oπot.ες γΙνεται πρόνοι.α στους προυπολογισμο'ύς τους γι.α.ο 1992, μέχρι να καταστεΙ 
δuνατη η ψήφιση των προυπολο-Υιομών amώY από τη Βουλή των Αντι.προσώπων. 

Η Koινoβoυλιvnκή Επιτροπή Οικονομικών και ΠρotJπoλoγισμo'ύ, με βάση .α 

πιο πάνω και xωρLς να δεσμεύεται για τις τελικές θέσεις που θα πάρει κατά τη 

μεltτη κάθε ΠΡOUπoλoγ1.OμO'ύ ξεχωριστά, ομόφωνα ειστrγεΙται στη Βουλή την 
έΥκριση της υπό συζήτηση Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως παρατηρηση όη στο 

μέλλον θα αρνηθεΙ να εξttάσει τους πρoUπoλoγισμoύς νομικών προσώπων τα οποια 

κατά παρόβαση της ισχΟΟυσας νομοθεσίας α.δικαιολό'Υη.α καθuστερoνν να τους 

καταθέσουν σtη Βουλή για έγκριση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαβάσει την Απόφαση της Βουλής των AΎ'tLΠQO

σώπων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

AΠQΦAΣH ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΊIΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΙΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ NOMJΚA ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ rIA ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1992 

ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με .ους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου ΔικαΙΟυ 

(Ψήφισις ΠρoUπoλoγισμών) Νόμους, οι προυπολογι.σμοΙ των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βοuλή των Α ντι.προσώπων για ψήφιση των δαπανών 

n01J ΠEριλαμβάνoΎ'tαι ο' amoiις. 
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ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έyLVf. καtορθωτή 1'\ χατάθεση 'Ιων ΠΡOUπoλoyισμώ'ν 

ορισμένων νομικών προσώπων για μελέτη )(α~ ψήφιση από τη Βουλή 'Ιων Aνtι.πρo

σώπων πριν από "(ι.ς 31 Δεκεμβριο" 1991. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ εΙναι αναΥχα(α 1'\ συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομιχό, πρόσωπα. 

fI' Α ΥΤΟΥΣ τους λό'yOUς 1'\ Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασ(ζει 10 πι.ο 
χά1ω:· 

(ο) Παρέχει την εξOUΣι.oδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Φεβρουόρι.ο του 1992 ποσού που δε θα UΠερβαΙνει το τμήμα του συνο
λικού ποσού που προβλέπε-ι:αι σtOυς οικείους προυπολ.οΥισμονς το\l 

1991 κάθε νομικού προσώπου δημόσιο\! διχο(ο\l και που αναλογε' στο 

ιδω χρονικό διάστημα. 

(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δΙνεται με τον όρο ό'Η δε θα δι.eνεργηθεΙ οποιαδή
ποτε δαπάνη για νέες υπηρεσΙες ή σκοπούς και όtι δε θα πληρωθεΙ χαμιά 

νέα θέση μtχρι την "(ελική έΎΚQI.Oη από τη Βουλή των Α νtι.πρoσώπων του 

προυπολογισμού κάθε νομικού nρoσώ.'"to\J δημόσιου διχαΙΟ" γι.α το νέο 

οικονομικό itoς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιληtές, υπό:ρχει ένσταση 'για την tyx(ιιση της 

Απόφασης αυτης της Βοuλής; 

(Kruπό: "η σφύρα) 

Εφόσον δεν υπό:ρχει ένσταση, η Απόφαση εYΚΡΙνttα~. 

Κεφό:λαιο Β': Καtό:θεση Noμoσχεδl.ων και Εγγράφων. 

Παρακαλώ tO Γραμμαtέα να προχωρήσει στην xatcetoη των νoμoσχεδtων και 

εγγρό:φων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Eνoικι.oσtασΙoυ (Γροποποιηηκός) Νόμος tOU 1992. 

Katatteηxt από το Yπo\JQΎtΙO Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλεl1ΗΧής Επιτροπής Εσωteρικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί του πρωtοκόλλου ΠΡOνoμl.ων και Ασυλιών 'του Ευρωπα'ίκού 
οργανισμού ΔOΡuφoρικών Τηλεπικοινωνιών (EUΤELSAT) (Κυρωτικός) 

Νόμος 'του 1992. 

Κα'τα-ι:έθηκε από 'το ΥπουργεΙΟ Συγκοινωνιών και 'EQΎωV. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της ΚοιΥΟβουλ.ε11tικής Επι-ι:ροπής Σuyκoινωνιών και 

'Eeγων. 

., 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περΙ Σuμnληρωματικο\ι προυπολογισμου Νόμος (Αρ. 6) του 199'2. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογιομού Νόμος (Αρ. 7) '{ου 1992. 

Και τα δύο νομοσχέδια κatattθηxav από το YΠOUΡΓιΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμποντ:αι και τα δύο ενώπιον '{ης KOινQβoυλεutιxιjς ΕπιtροJtής Οικοvo

μιΧών και ΠροUπολοΥιομοU. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑ:Σ: 

5) Ο περί Εγγραφής Χημικών (Γροποποιτιτικός) Νόμος του 199'2. 

Ka'tottθηxe από 10 ΥΠΟ\ΙQΥεΙο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευnχής Επιτροπής ΥΥεως. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί ,0\1 1992. 

Κατατέθηκαν από.ο Υπουργείο Σuyκoινωνικών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον τrις Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων U1Σaλ· 

λήλων από την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσ[αν 

Νομιχών Προσώπων Δημοσιαυ ΔιχαLoυ Νόμου .ου 1985 (Αρ. 169 του 
1985). 

Κατατέθηχε από το YπoUΡyε{.o Εμ.ποριαυ χαι Βι.ομηχαν(.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπι.ον της Κοινοβουλευηχής Επιτροπής Οιχονομιχών χαι 

ΠΡOUπoλoyισμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφα που αφορούν: (α) την παράταση των υπηρεσιών έκταχτων 

υπαλλήλων στη δημόσια χαι εxnαι.δεutιχή υπηρeσ(.α χαι (β) τη σχοπού

μενη πρόσληψη lκτακτων υπαλλήλων στη δημόσl.O χαι εχπαι.δευτιχή 

uπηρεo(.α δuνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περΙ Προσλήψεως Εχτάχτων 

Υπαλλήλων (Δημoσtα χαι Exπαι.δευtιχή Υπηρεσ(.α) Νόμου του 1985 (Αρ. 
99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το YπoUQΎε(o ΟιχονομιΧών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτιχής Επιτροπής Οιχονομικών χαι 

προυπολογισμού. 
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rPAMMATEAΣ: 

9) Ετηοια έκθεση 1"ου Κυπριακού OQ'yανισμού Αναπτύξεως Γης για 1"0 hoς 
1990. 

Κα1:αι:έθηχε από 1"0 ΥπουρΥε(ο Εσωtερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπε1:αι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής ΕπΙ1:ροπής Εσωtερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έκθεση όσον αφορά 1:1)V παραχώρηση εyχeΙσεων που δόθηχαν από τον 
Υπουργό ΣuyχOινωνιών και 'ΕρΥων προς την Αρχή Ττιλεπικοινωνιών 
κνπρου, σύμφωνα με 1:0 εδόφι.ο (3) 1:0υ άρθρου 4 του περΙ προυπολογι
ομού της Αρχής Ττιλεπιχοινωνιών Kώtρoυ Νόμου 1:0υ 1991 (Αρ. 93 tOU 
1991). 

Κα1:οτέθηχε από tO ΥΠΟυρΥε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.π!μπεtαι ενώπιον της Κοινοβουλευηκής Eπιτρom'ις Οικονομικών και 

προυπολογιομον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προtάσει.ς νόμου: 

11) Ο ΠΕρί Δικαστηρίων (Τροποποιτιηκός) Νόμος του Im. 
KatattOτιxt από tOV κ. Μάρκο Κνπριανού, Βουλευτή εχλογικής περιφέ
ρειας Λεuχωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπε-ιαι ενώπιον 1:τις Κοινοβο'l)λε"υηκής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο ΠΕρί Πuρoβόλων Όπλων (Τροποποιτιτιχός) Νόμος 1"0'1) 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο noUQYO'UQίδTι, Boυλ.εvn'ι εχλσΥι.κής περι

φέρειας Λεμεοοίι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ.επtαι ενώπιον 1:ης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο ΠΕρί Κυπριακής Γαλαχtοχομικής Βιομτιχανίας (Τροποποιτιτικός) 

Νόμος 1:0υ 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Χρίστου εκ μ~υς της Κοινοβουλε"υ
ηκτ'ις Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρωτέμπε-ιαι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορtoυ και 

Βιομηχανί.ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Φροin:ων και Φθαρτών Νόμος 1:0υ 1992. 

Κατα1:έθηχε από 1"ον κ . Ανδρέα Χρίστου ex μέρους 1:ης Koινoβoυλε'U-
1:ικής Ομάδας 1"0'1) ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δvνάμεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπι.ον της Κοινοβοu).e:uτιχής Επιτροπής ΕμπορΙΟυ και 

Bι.oμηχανl.ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περΙ Επαγγελματικής Αποκατάστασης των Μελών των Οικογενειών 
Πεσόντων και ΑΥνοονμένων Νόμος ΤΟ\l 1992. 

ΚΟΊα-ι:έθηκε από τον χ. Ανδρέα Μούσχο. Βουλεντή εκλογικής περιφέ

ρειας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

θα ήθελα να την παραπέμψω σι;ην KOινoβoυλ!UΤΙXή Eπn:ρom'ι Εσωτερικών Τι 

και στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Προσφύγων. Υπάρχει άλλη όπΟψη; 

Ο χ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, είναι εύλογο να υπάρχει ειδική Επιτροπή για τα θέματα των 

αγνοουμένων, τι οποία βλέπει χαι τα προβλήματά τους και επεξερyάζεtoι οτιδήΠΟΊΕ 

χρει.άζεtoι για βελτίωση της θέσης τους Τι οποιαδήποτε άλλα θέματα αφορούν τους 

αyνooυμtνouς μας. Γι' αυτό πιστεύω ότι με ΤΤ1 λεπτότητα που αυτή τι EπιτQOΠή 

χειριζόΊον μtχρι σήμερα αυτά τα ζήτηματα θα πρέπει σε πρώτο στ(ιδι,.ο να σταλεί σ 

αUΤΗ 11'1ν Επιτροπή και μετά. αν ιιπάρχει ανάΥχη, να πάει και σε άλλες ΕπιτροΠΙς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν uncQle.L καμιά ένσtαση. 

Ο κ. Aνασtασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

κνρι..ε Πρόεδρε, θα εισηΥούμουν να πάει σε μία από "(ις δύο επιτροπές. Δεν 

έχουμε ένσtαση να πάει εί"(ε στη μία εΙ"(ε στην άλλη, αλλά όχι να πάει σt δύο 

επιτροπές, διό"(ι συνήθως αυt'1j είναι διαδικασία κωλυσιεργίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νοουμένο" ό"(ι και οι δύο Επιtροπές προεδρεύονται από -ιο tδιo κόμμα, παρα. 

πέμπεtαι στην Κοινοβουλευτική Επιtροπή Προσφύγων, Eγκλωβισμtνων, ΑΥνΟΟιι. 

μένων και Παθόντων, για να δοθεί !.διαίtερη σημασία στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαvtτjσεις δεν uπάρ;(ouν. 

Εισερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαι.ο Δ'. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

MEtoξv to" Κεφαλαίου 1" και Δ' -έχω ρωτήσει έμπειρους Koινoβoυλεuτι)(.()υς 
και μο" ε!.παν όtι είναι η κατάλληλη ώρα- θέλω να κάμω μια δήλωση. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΙΙΑΔΗΣ: 

Δε με ρωτήσατε τtπoτε εμένα! 

(ηλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Χριστόφι.α, πρ~ν κάνετε τη δήλωση, πρέπει να πιστοποιήσουμε ότι εΙναι 

πρόγματι έμπειροι αυτοΙ που ρωτήσατε και μετά να προχωρήσετε. 

Δ. ΧΡ1ΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ρώτησα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος, 

κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Τότε δεν έχω καμιά ένσταση, κύριε Χριστόφια, και προχωρήστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Παραδόξως δεν έχετε ένσταση! Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΓιατΙ παραδόξως; 

Δ. XPlΣTOΦIAI: 

Λοιπόν, θέλω να εγείρω, κύριε Πρόεδρε. ένα πολύ σοβαρό θέμα. το οποίο 

πιστεύω ότι σχετΙζετα~ με τις διαδικασΙες αυτής της Βουλής -και να μου επιτρέψετε

και με τη σοβαρότητα αυτού του Σώματος. 

Έχει με δική σας πρωτoβoυλLα εΥΥραφεΙ ένα θέμα tO oπol.o συζηtήθηχε μεtαξύ 
των αρχηγών και εκπροσώπων tων κομμάtων tfJV περασμένη βδομάδα και αυτό 
εΙναι tO θέμα της λειτoυρylας των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. Με ομόφωνη 
απόφαση εΙχαμε παραπέμψει το θέμα σε κοινή σύσκεψη των αρΧ11)'ών και εκπρο

σώπων μαζΙ με 10υς Προέδρους tων Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, η οποί.α έλαβι 

χώρα σήμερα πριν από τη ΣUΝΕΔρlα αυτής tης Βοιιλής. Εκφράσαμε εχεΙ ελεαιερα 

απόψεις, τόσο o~ ΕΠικεφαλής tων κομμάτων όσο και όλοι οι παριστάμενοι. El.παμε 

ότι ό,tL λεγόταν θα έμενε ως προβλημαησμός μnαξύ των παρισταμένων. Πρώτος, 

όπως εσείς καθορίσατε τη διαδικασlα ως προεδρεύων της σύσκεψης, μιλησε ο κ. 

Κληριδης, tοποθετήθηκε ο κ. Κληριδης. Δεύtερoς μΙλησε ο Χριστ6φLOς και τοποθε

τήθηκε ακριβώς όπως και ο κ. Κληρι.δης, λέγοντας μάλιστα και ΙΙΠοΥραμμ(ζοντας: 

"ΣVΜφωνώ απόλιιτα με τον κ. Κληριδη- . Έγινε η oυζTιtIloη. ακολούθησε ο κ. Παπα· 

δόποιιλος, ο κ. ΧατζηδημητρΙΟιι και μετά οι παριστάμενοι Πρόεδροι των Κοινοβοιι· 

λειιtικών Επιτροπών. 

ΕΙναι με πολλή θλΙψη πραγμαtικό. ποιι διαπιστώνω όη οι δημοσι.σΥράφοι ή 

κάποιοι δημοσιογράφοι ήδη έχουν τροχιοδρομηθεΙ και αύριο πιθανόν να δούμε 

τΙτλους σης εφημεριδες ότι το ΑΚΕΛ θέλει να επιβάλει κλειστές συνεδρt.ες στη 

Βουλή και στις επιτροπές. Και εδώ εγε(.ρεtαι πελώριο θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. 

Πρώt' απ' όλα δε μιλησε πρώtο το ΑΚΕΛ. Δεύτερο, όλοι τονίσαμε ότι για λόγους 

τάξης και για λόγους εύριιθμης λειτοιιργίας αuτoύ τοιι Σώματος είχαμε μLO άηιπη 
ανταλλαγή απόψεων. Αυτή η άτιιπη ανταλλαγή απόψεων μεταφtρθηκε ήδη στον τύπο 

και διαστρεβλωμtνη μάλιστα. 
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Γι' au"tό θέλω να δηλώσω με όλη την uπευθuνόtητα ότι. αν συνεχιστεΙ αutή 1"1 

κατόσταση, εμείς θα εξε-ι:άσουμε πολύ σοβαρά το θέμα της ΣVμμετoχής μας σης 

οποιεσδήποτε συσκέψεις οι oπot.ες δεν απο-τελοίιν, με βάση το Σύνταγμα της 

Κυπρι.αχής Δημοχρατ(ας, επίσημο θεσμό αιιτής της Βουλής, yl.O. να "{oπolΠtoνμαστε 
με διαφάνεια κοι να μην μπορεί κανtνας να μας διαστρεβλώνει. 

Ευχαριστώ παλ". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θΟ.ω να τονΙσω, κύριοι, και να επιβεβαιώσω ότι πράγματι Ti"tov μια όΤUΠΗ 
συνεδρία, την οποία εγώ συγκόλεσα, trov αρχηγών και εχπροσώπων των χομμά-.:ων 
μαζΙ με τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών ΕπΗΡΟπών, 1"1 oπoΙCΙ σκοπούσε σε 

έναν ελεύθερο δι.όλοΥΟ. σε μια ελεύθερ1] ανταλλαγή απόψεων και σε προβληματισμό 

όσον αφορό τον καλύτερο τρόπο λειτουργίας των Επιτροπών με στόχο τα καλύτερα 

δuναtά αποτελtσμαtα. 1"'11 γρηγορότερη διtκΠtQαi.ωoη της tρΎoσ(.ας τους αλλά και τη 
διατηρηση tO" κύρους α\Πού του Σώματος. 

ΕΙναι πολύ λυπηρό, αν πράγματι υπήρξαν διαρρotς, για να φανούν άλλοι 
αρεστοί και άλλοι αvι:ι.παθε(.ς στον τύπο. Τοu).άχwtον εγώ ο (διος πι.σι:εύω 6-ι:ι θα 

πρέπει να προχωρήσουμε στη δουλει.ό: μας με καθαρή 'Ιη ΣUΝΕ(δηση, χωρίς να δεχό

μασtε πl.έσεις ή να γΙνε-ι:αι οποι.αδήποτε προσπάθει.α να κερδίσουμε κα-ι:ά κάποιο 

-ι:ρόπο δημο-ι:ιχότη-ι:α σε βάρος της αιtO-ι:ελεσμαηκότη-ι:ας autOV του Σώμα-ι:ος. fιotL 
εκεΙνο που προέχει για μας εΙναι η δουλειά να γίνεται με τον πιο σωσtό 'Ιρόπο και 

βέβαια με διαφάνεια, αλλCι από την άλλη πλευρά η διαφάνεια πρέπει να μην υπάρχει 

σε βάρος -ι:ης ουσΙΟς. Και η πολιτική, -για να κάμω μια ttMutaΙO παρατηρηοτι, δεν 

εΙναι αγώνας sprint. εΙναι μαραθώνιος, -γι' αutό _και πρέπει να βλέπουμε λίγο πιο 

μακροπρόθεσμα τα πράγματα και όχι να αρκoύμασtε σε πρόσχαιρες εvtυπώσεις. 

Ο κ. Aνασtασιάδης. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, θέλω με -ι:ον χατηΥορημα-ι:ικό-ι:ερο -ι:ρόπο να επιβεβαιώσω όσα 

ο κ. Xρι.σtόφιας εLπε, όtι δηλαδή πρώ-ι:ος ο Πρόεδρος -ι:ου διχού μας κόμμαtος ειση

-Υήθηχε 'Ιις κ).εισtές συνεδρίες για λόγους εύρυθμης λιι-ι:01JQΎΙOς και όχι για οποι.οδή

note άλλο λό-γο. Συνεπώς, καΤηΥορημαπκό: δηλώνω όη ο κ. Xρισtόφιας -ι:0Jt0θεtή
θηχε εκ -ι:ων υσtέρων. Και μ6:λισtα οι αρχηΥοΙ ίσως ή Κοινοβου).εutικοΙ 

EXΠQόoωπoι 'ιΟ (διο έπραξαν μέσα σtα πλαΙΟΙα του ελεiιθεΡOυ δι.αλό-γου, όπως 
φUΣικότατα και οι Πρόεδροι των Επιτροπών: A'YεξaQtTιtιoς κομματικής τοποθέ

τησης tonoθεtΉΘΗXΑv υπtρ ή εναντΙΟν. Και από το ΑΚΕΛ άλλοι ήταν υπtρ των 

ανοιχτών συνεδριάσεων και άλλοι από πλευράς των άλλων χομμό-ι:ων ήταν υπέρ 

1ων κλεισtών. 

Αλλά παρόλληλα και ταutόχρονα θα ήθελ.a. να καταδικάσω και την ανεuθvνό-
1ητα του ΣUΝαδέλφoυ που συμμετεΙχε σtη σύσκεψη, ο οπο(ος θεώρησε πως, βΎQΙνo

ντας και προβαίνοντα.ς σε δηλώσεις, θα μπορούσε ή να μειώσει ή με οποιοδτ\Ποτε 

tρόπο να δrιμιouρyτ'ισει προβλήματα σε οποιοδήποτε κόμμα και πιο συΥκεχΡψένα, 

όπως καταγγέλλει ο rενικός Γρομμαtέας του ΑΚΕΛ, σtO ΑΚΕΛ. 

Ως Δημοχραtικός Συναγερμός και ως εκπρόσωπος του κόμμαtος τον{ζω 

απερίφρασtα και την αλήθεια των όσων έχει πει ο κ. XΡUΠόφιας αλλά και την κατα· 
δίκη, αν θέλεtε, και τον αποτροπιασμό, δηλαδή κάποια αισθήματα ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Την πολύ έντονη αντίθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΙΙΑΔΗΣ: 

Όχ~. το αισθ6:νoμα~ και το λtω και έχιι σημασια. για όσους έχουν την Evru
πωση πως μποροίΙν να συμπεριφέρονται παραφι:ρόμενΟL. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θέλω. πριν δώσω το λόγο στον Χ. ΕυσταθΙΟυ, να παρατηρήσω ότι δUΣΤVXώς -και 
"ον(ζω το "δUΣΤUΧώς", γιατί δεν έπρεπε να ήταν ΕΠΙΧΕίρημα αuτό- το ότι έyινt αmή 11 
διαστρέβλωση για μια XΛΕισtή συνεδρία ΣUΝΗΓoρι( "πΙρ των ανοιχτών ΣUΝΕΔΡι,άσεων, 

γιατΙ "(ονλάχιοτον στι.ς ανοιχτές δεν υπάρχει τι JtEQ{JttωoTl της διαστρέβλωσης. 

Λυπούμαι. Αν εμεις οι ίδιοι κατά κάποιο τρόπο επιτρέπουμε αυτού του εΙOOUς 
ης διαστρεβλώσεις και ης διαρροές, καταστρέφουμε οποιαδήποτε προσπάθεια 

γίνεται να θεσμοποιήσουμε χάη. Και δεν το Μαι αυτό γιοτί πήρα θέση υπέρ των 

ανοιχτών ή των κλειστών ΣUΝΕδρι.άσεων. αλλά για να πω ότι. αν ΣUνεχι.στεΙ αυτή 11 
'{ακτική, δε θα μπορούμε να συζητούμε κάποια πράγματα πάνω σε avtLκειμενική 

βάση. 

Ο κ. ΕυσταθΙΟυ είχε ζητησει το λόγο. Να δώσω κατά σειρά το λόγο, κύριε 
Euσταθίoιι. Bλiπω τον κ. Πα..ί1αδόπουλο. Ας δοθεί κα1ό σε~ρό: στα κόμματα. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ : 

ΕΥΙόξει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

θα είμαι πολύ σύvtoμoc;. κύριε Ευσταθίου. 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θf;λω να επιβεβαιώσω 1α όσα λl:ει ο κ. Αναστασι.ό:δης 

και να πω ό1~ συμφωνώ απόλmα με όσα έχει πει και δε θέλω να υπερθεμα1Ισω. 1α 

έχει πει 1600 έΥΙονα. που δε νoμtζω να υπό:ρχει ά:λλο περιθώριο. 

Όμως εγώ θα πω 10 εξ'ής όχι 1όσο για σας όσο για 10 δl1μoσ~oγρό.φo στον 
οποίο έγιναν οι δl1λώσεις: Πιστεύω ότι ωτό 1α δεδομένα έχει δl1μοσιογραφικό 

καθήκον αύριο να γρό.ψει στην εφτιμερΙδα 10υ ποιος είναι ο συνόδελφος, Πρόεδρος 
Επιτροπης 'ή όλλoc; παριστάμενος στη συνεδρία, που είπε αυτά τα διαστρεβλωτικά. 

θα εξυπηρετησει και το δl1μοκρατικό διάλογο και Τl1ν ομαλή λειτουργια αυ'tής 1ης 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς θα ήθελα να επι.βεβαι.ώσω o\ltQ ποιι ενν ο κ. Χριστό
φιας, να συμφωνήσω μι τους προλαλ'ήσαΥΙες συναδtλqχηις και να πω όη 'ήταν μια 

έκφραση προσωπικής γνώμl1ς, όπως αισθανό1αν ο καθένας με βό.ση την πρaσκ111" 

θείσα πείρα και τα γεγονότα τα οποία μας απασχόλησαν και οδήγησαν σ' autTι tl1 
συνεδρία. Παρ' όλον όη εχφράστηχαν απόψεις εκ μέρους των συγκεκριμένων 

αρχηγών, εΥΙΟ'ύτοις, όπως λέχθηχε. υπήρξε έντOVΗ αντίθεση και μέσα στα (δια τα 
κόμματα. Katd συνέπεια, είναι τόσο καθαρό το θέμα. που δε χωρεί καμιά άλλl1 
συζήτηση. 
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Όσον αφορά τώρα το να γρόψει ο δημοσιογράφος ποιος το\! ειπε ΧΊλ., μου 

θuμίζει ολίγον "{ι αστυνομικό σενάριο που δε θα το ήθελαν .. 0 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύρι.ε EιIσtαθΙOυ. αψτ'ιστε τα αστυνομικά μυθισtOΡήμα.α. αν θέλετε. σ' εμένα. 

Λοιπόν, αν θέλεΤΕ. θα ανακαλύψω εγώ το δράστη. 

(Γέλ",) 

Οι δηλώσεις αmές και από τον κ. Χριστ6φια, πισtεύω. και από "(ον Χ. Avαστo

σιάδη χαι από τον Χ. ΠαπαδόJιo"λo και από εσός γίνονται. γιο. να μην επαναλη

φθούν παρόμοια πράΥματα. fLo'tt το θέμα δεν είναι αν πλήπιται το ΑΚΕΛ Τι ο 

ΣυναΎtQμός. εΙναι 'το κύρος ολόκληρου του Σώματος, κύριε Χριοτόφια. που πλήt

'τποι, όταν προσπαθούμε με μια διαστρl:βλωση να πλήξουμε έστω και f:να κόμμα, 

και αuτό που έγινε σε βάρος σας αντανακλtt σε όλους μας. Γι' αυτό αυτά που 

λiχ&φι.αν ας εΙναι ένα μήνυμα. για να εΙμαστΙ!: πολύ ΠQΟΟΈΚΤLκοί μn:αξίι μας και yl.O. 
να μπορούμε και να επΙXE~ματoλoyoiιμε πάνω σε σωστές βάσt.I.ς, όταν τίθενται 

'tnοι.σ πράγματα. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. εΙχαμε, όπως ΘUμάστε, αρχίσΕΙ με τα θέματα 

ένα και δύο και, επειδή δεν ήταν έτo~μη, ΚQ''tόπ~ν κα~ "{τις ε~σήYT1σης "{ου Δημοχρα· 

"{~κoύ Κόμμα"{ος, η Έκθεση της Κοινοβουλεutικής Επιtροπής Παι.δε[ας για to θέμα 
που ΤΙΊλοφορεΙ"{αι ΜΗ εξαγωγή αρχαι.οτητων και οι επι.m:ώσεις στην LσtOΡΙXή και 

πολιησnκή μας κληρονομw.", προχωρήσαμε OtO δεύtερo θέμα που σuνMttaL με tO 
πρώtο και εΙναι ''Οι αρχαι..ολογιχοΙ θησαυQOΙ και η πολιtLσtιχή κληρονομιά της 

Κύπρου και η ανάΥχη γι.α xeQOLttQO> μέtρα διαφύλαξης και πρoσtασ[ας '(OUςM με 
oμ~λ[α '(ου Βουλεutή κ. Aνδρtα XρΙσtOυ, εΙσηΥητη "{ου εκ μiρouς της Koινoβoυλε1J.. 

τΙΧής Ομάδας Ίου AKEΛ·λρισtερά-Nέες Δυνάμεις. Καtά συνέπιι.α μένει να προχω-. 

Ρfισoυμε στην ανάγνωστι της Έκθεσης από '(ον Πρόεδρο ·θα σας δώσω το λό'γο. 

κUρ~ε Παπαδόπουλε· και, αν δεν υπάQxε~ ένσtαση, θα προχωρήσουμε ... 

Τ. ΠΑΠΑΔοπσΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν εΙναι ένσtαση. θέλω να διατυπώσω μια eπ~φύλαξη και 

παρατηρτιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Mόλ~σtα. 

Τ. ΠλΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Η Έκθεση την προηγούμεντι βδομάδα δεν κυκλοφόρησε, yunt ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, κυχλοφόρησε. δε συ!;.ητήθηxe. 

Τ. ΠλΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπήρξε μια αλλαγή. όπως μας δηλώθηκε. Auti] τι διαφoQσπoιη· 

μtνη Έκθεση κuxλoφόQησε μόλις σήμερα. Δeν επιθυμώ να εγε(ρω θέμα ότι δεν 

κvxλoφόρrιαι τι 'Eκθεσrι σαράντα οχτώ ώρες πριν, για να αναβλτιθεΙ η συζήτησrι, αν 

δεχθεΙτε την παράχλτισή μου "{ο θέμα να παραμεΙνει στην τιμερήσ"ια διάταξη, γιατΙ 

θέλω να μιλήσω την επόμεντι βδομάδα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Kύρι.e Πωταδόπουλε, δε θα δι.αφωνιjσω. Υι.ατΙ την επόμενη βδομάδα έχω uπόψη 
μου να σuyxαΛAσω συνεδρLα xα~ την Παρασκ.ειn; το απόγευμα yι.a θΙμαια του Κεφα

λαtoυ Δ' και γι' αυτό το λόγο θα έχοιιμε αρκετό και.ρό. Και out~ τη φορά θα είμαι 
σtην Κύπρο και επoμtνως δεν πρό)(εnαι να αναβληθεΙ Eπoμtνως, θα tχoυμε χρόνο 
'Και θα παραμεΙνει, γι.ατΙ θα ήθελα χι εγώ να μιλήσω επΙ autO" 10υ θtματoς. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΕλπΙζω να μην απouoιάζε'r:ε αυτή την Παρασκευή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν νπόΡΧΕΙ τέ10ι.α περΙΠΤωση, κύριε Παπαδόπουλε. θα μεΙνω ειδικά για να 

γίνει αυτή τι σuνεδρΙO. 

Ν. ΑΝΑ:ΣΤΑΙΙΑΔΗΣ: 

KίIΡLε Πρόεδρε. μιλούμε για προσθήκη μιας ή δυο παραγράφων. Συνεπώς δεν 
αλλOΙOUτOΙ. απλώς απoδtδoντoι Ισως πιο ανηχειμενικά τα γΕγονότα. Κλήθηκα να 

τη δWΒΆσω. νομ[ζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. βεβαΙως κλήθηχες, X\JQLε Αναστασιάδη. Ο κ. Παπαδόπουλος παρε
v!βη. αφα'; χλήθηκες. 

Ο κ. Αναστασι.άδης μήπως αναμένει να γΙνει εισήγηση να θΕωρηθεΙ αναΥνω

ο&εΙσα; Δεν ξέρω. Εγώ δε θα χάμω αυτή την Εισήγηση. 

(Γέλ<ο> 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΙΙΑΔΗΣ: 

EUΧαρισtώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά τι σοβαρότητα της Έκθεσης επιβάλλει να την 
αναγνώσω χα~ θα "'to πράξω ευθύς αμέσως. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠAlΔElAΣ ΠΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ~H ΕΞΑΓΩΓΗ ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΩΝ ΚΑΙ ΟΙ ΕπmΤΩΣΕJΣ 
Σ'ΤΗΝ ΙΣ'ΤΟΡΙΚΗ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣ'ΤΙΚΗ ΜΑΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑ" 

Παρόντες:-

ΝΙχος Αναστασι.άδης. Πρόεδρος 

KλαLρη Ayγελl.δoιι 

Γιαννάχης Κασοιιλίδης 

Α νδρίας ΦιλLππoιι 

Λώρης ΛuσLώt"ης 

θάσος Mιxαηλtδης 

Μάρχος κυπριανού 

Μιχαλάκης Κιιπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Koινoβoιιλευηχ~ Επιτροπή Παιδιω.ς wLtQ από απόφασή της Eξttaaf αυτε
πάΥΥελ τα το πιο πάνω θέμα σε tπt(ι ΣVΝΕΔΡιες της ποιι πρα.Υματοποιήθηχαν σης 17 
χαι 24 ΣtπtεμβρΙOιι. στις 22 χαι 30 ΟχτωβρΙΟυ χαι 19 ΝοεμβρΙΟυ 1991 χαι στις 14 
laνoOOQΙOu χαι 4 ΦεβροΟΟΡΙΟ" ι 992. Στις σννεδρι.άσεις αυτΙς χλ:ήθηχαν και 



\498 

εξέφρασαν "Ης απόψεις τους ο Yπouρ-yός και ό.λλo~ εκπρόσωποι το" Yno\lQYtΙO" 

Συγκοινωνιών και Έργων, ο Διεuθuντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων και οι πρώην 

Διεuθuvtές το\l ιδιου Τμήματος Χ. Β. Καραγιώργης και Α. ΠαπαγεωργΙου και ο 

Σύνδεσμος κυπρίων Αρχαιολόγων. Σε μια από τις Oυνtδρίες αυτές ήταν παρών και 

ο Βουλευτής Χ. Δ. Ηλιάδης. 

Εισάγοντας το θέμα από μέρους της Επιτροπής, ο Πρόεδρός της Χ. Ν. Αναστα· 

σιάδης ανέφερε όη αυτό προέκυψε έ.,-ΤΕιτα από την αποχάλνψη και δημoσί.εuση και 

στον τύπο όη χιλιάδες αρχαιολογικά αντικείμενα δε βρίσχονται σήμερα στους 

αρχαιολογικούς χώροιις και τα μοοοεια μας. αλλά εξήχθησαν στο εξωτερικό. και 

κάλεσε τους αρμoδΙOuς να ενημερώσουν την Επιτροπή πάνω στο ιιπό αναφορά θέμα 

και ιδιαίτερα πάνω στις επιπτώσεις των εξαγωγών αυτών στην ιστOQLκή και πολιτν 

στική χλ.ηρσνομι.ά του τόπον μας. 

Εκφράζοντας τις απόψεις του πάνω στο υπό συζήτηση &έμα, ο ΔιΕUΘVVΤής του 

Τμήματος Αρχαιοτήτων Χ. Λo"λλoυπτjς δήλωσε πως το όλο θέμ.α της εξαγωγής 

αρχαιολΟΎικών αντικειμένων διέπεται από τον περί Αρχαιοτήτων Νόμο Κεφ. 31, 
όπως αυι:ός τροποποιήθηκε, οι πρόνοιες του οποίου καθορίζουν τις περι.πτώσεις 

κατά τις οποίες επιτρέπεται 11 εξαΎ<OYTi, καθώς και τον αρμόδιο για την έκδοση της 
άδειας εξαγωγής. Σύμφωνα με τη νομοθεσ(α αυτή, όπως την ερμήνευσε ενώπιον της 

Επιτροπής ο Διευθυντής του Τμήματος AQXQιotTitΩV, αρμόδιος για την txδoση 

άδει.ας εξαγωγής ε(ναι ο Διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων που έχει τη διακρι

τική ευχέρεια να επιτρέπει την εξαγωγή οποιουδήποτε αρχαιολογικού αντικειμένου, 

νοουμένου ότι αυτή δε θα είναι επιζήμια γι.α τις αρχαιότητες και την πολιτιστική 

κληρονομιά της Κύπρου και αφού πεισθεί από τον εξαγωγέα ότι το αντικείμενο 

αποκτήθηκε νόμιμα, δεν έχει αρχαιολογικό ενδιαφέρον, είναι σε άσχημη κατάσταση 

και ε(ναι γραμμένο στον κατάλογο πωλήσεων ΠΟ!) τηρείται στο Τμήμα. Όταν ο Διευ

θυντής διαπιστώσει την ύπαρξη των ΠΡOUπoθέσεων αυι:ών, σφραγίζει ττrν αίτηση και 

εκδtδει την άδεια εξαγωγής. 

Σύμqχιwσ. με αναλυτικά στοιχε(α που κατέθtσε ο ΔιεΙΙΘUΝΤής του Τμήματος 

ενώπιον της Επιτροπής, από το 1960 που ανευρέ&τtxαν στοιχεία στο Τμήμα μέχρι το 
1991 εκδόθηκαν 3 SOS άδειες εξαγωγής και εξήχθησαν με βάση αυτές 16862 αρχαιο
λογικά αντικείμενα. Αξιζει να σημειωθεί ότι στις πρώτες συνεδρίες της Επιτροπής 

κατατέθηκε πως στοιχεία υπήρχαν μόνο από το 1969. 

Σννεχ(ζοντας την ενημέρωση της Επιτροπής, ο κ. Λoυλλoωt'ής δήλωσε πως 

παρόγοντες που λαμβόνονται υπόψη για την άρνηση έκδοσης της άδειας εξαγωγής 

είναι το ιδιάt;oν σχήμα, η αρτιότητα, η μοναδικότητα του αντικειμένου και το αν 

έχει ΕΠιγραφή. Όσον αφορά δε τον εκδότη της άδειας, αυτός πρέπει να έχει πειρα 

των αποθηκών των αρχαιοτήτων, της σπανιότητας και στενότητας όμοιων αντικει

μένων, όπως και πε(ρα στις κινητές αρχαιότητες, τα μουσε(.α του εξωtερικού κτλ. Ο 

κ. Λουλλουπής ε(πε ακόμα στην Επιτροπή πως κανiνας δεν μπορεί να είναι πλήρης 

γνώστης όλων των περιόδων της ιστορΙΟς, γι' αmό και πρέπει, πριν υπογρόψει μLD 

άδεια εξαγωγής, να συμβουλεύεται ειδικούς συναδέλφους 'του, πράγμα που ο Ι.διος 

έπραπε, διαβεβαί.ωσε δε την Επιτροπή πως καμιά ζημιά δεν προκύπτει για την πολι

"tLσtLxTi μας κληρονομιά από τις εξαγωγές αντικειμένων για τις οποίες εξέδωσε ο 

ιδιος άδεια. 
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Τέλος, ο Δι.εuθwτής του Τμήματος Αρχαιοτήτων εξέφρασΙ!: την άπΟψη πως 
I!Ινα~ ανεπΙ",ρεπτο ένας κα~ μόνο άνθρωπος να αποφασίζει γι.α ης εξαγωγtς αρχαι.ο

τη'tων και εισηΎ1'ιθτpιe 11') σύσταση ομάδας από ειδικούς που να αποφασ{.ζει σχετικά, 
ΠαQOΠOVέΘΗXε όμως παις το Τμήμα ταυ δεν είναι επαρκώς σttλtχωμtνο. μι αποτέ
λεσμα να μην μπορεΙ αυτό να OY'tC11tOXQLνεtOL πλήρως σης υποχρεώσεις του. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων εξέφρασαν την 
ανησuχtα '(ους για ΤΟ γεγονός ότι ΕΠιτρέΠεται εξαΥωΥτ\ αρχαιo'tή1:ων με οποιαδήποτε 
διχαΙΟ).ΟΥ[α και εισηΥήθηχαν αuτό να γίνεται με πολλή φειδώ. 

Οι (διοι εκπρόσωποι εξέφeασαν την ανtιθεσή tOUς στην πρόνοια του νόμου 

που δίνΕΙ το δικαίωμα σε έναν χαι μόνο άνθρωπο. έστω χι αν αυτός είναι ο Δι.εUΘU
ντής του Τμήματος Αρχοιοτητων. να εκδιδει άδειες εξαγωγής και Εισηγήθηκαν τη 

σύσταση σ\lμβoυλεUΤΙXOύ σώματος που να αποφασιζει σχετικά. όσον αφορά δε το 

αντικείμενο ΠΟ1) εξάγεται να τηρούνται πλήρη σι;οιχεΙο. μTl απoκλεισμtvης και της 

φωτογραφίας του. 

Ttλoς. οι {διοι εκπρόσωποι ζήτΤ]Οαν να επανασυσταθεί το Τμήμα A~xαιoλo· 

γικής Επισχόπηστις, στις ξένες απoσtOλές ανασκαφών να υπάρχΕΙ και ένας Κύπριος 

αρχαιολόγος και τα "πλεονάσματα" των αρχαιολογικών αντικειμένων να δίνονται 

επί δανεισμώ σε σχολεία και σε ξενοδοχεΙα για εκπαιδευτικούς και πολιτιστικούς 

σκοπους. 

Στη ΣUΝΈΧεια εξέφρασε τις θέσεις του ενώπιον της Επιτροπής ο Υπουργός 

ΣυΥχοινωνι.ών και 'EQΎων που δήλωσΕ πως, μετά το σόλο που δημΙOυργήθrrκε κι 

r:πει.δή εκ πρώτης όψεως φαίνεται να υπάρχει κενό στη νομοθεσία, ΣWΤάθηχε μια 

τριμελτjς επιτροπή που θα αποφασίζει γlλ1 την αναΥχαι.ότητα έκδοσης αδειών 

εςαγω'Υ"ις και για τον καθορι.σμό των αρχαιολογικών αντικειμένων για τα οποία θα 

εκδίδεται η άδεια. Την επιτροπή αυτή αποτελούν ο Διεuθuνtής μαζί με τους Εφόρους 

Αρχαιοτήτων του Τμήματος Αρχαιοτήτων χαι οι όροι εντoλτjς τους είναι ότι πρέπει, 

προτού υπογράψΟυν μι.α άδεια εξαγωγής, να κάμουν τις εξής διαπιστώσεις: 

(α) Η εξαγωγή του αντικειμένου δε θα βλάψει την αρχαιολογική χαι πολιτι· 

στική κληρονομιά του τόπου. 

(β) Το αρχαιολογικό αντικείμενο αποκτήθηκε νόμιμα. 

(γ) Είναι γνωστή η προέλευσή του . 

(δ) Είναι γνωστή η αξία του. 

(ε) Η κατοχή και ι.διοχτησία τοιι Είναι νόμψες. 

(στ) Το αντικείμενο έχει φωτογραφηθει. 

Η άδεια θα εκδί.δεtαι ύστερα από τις πιο πάνω διαπιστώσεις και μόνο με την 
ομόφωνη γνώμη και των τρι,ών λειτουργών. 

Παράλληλα ο κ. Υπουργός πλτιρoφόQησε την Επιτροπή πως σuστάθηχε ει.σηΥη· 

·nχή επιτροπή, αποτελούμενη Q...ό λειτουργούς του Τμήματος Αρχαιοτήτων, του 

Σιινδέσμου Κυπρίων Αρχαιολόγων και από εμπειρογνώμονες από την Ελλάδα και 
l'Ταλία, γι.α να συμβουλεύσει το Υπουργικό Συμβούλιο για τα κριτήρια που θα 
διέπουν 'Την εξαγωγή, σε περΙΠΤωση που αυτό θα κριθεί απαραίτητο, καθώς και για 

την πιθανότητα ελεUΘΕΡOπoίησης της κατοχής και μεταβιβασης αρχαι.ολογικοίι αvτι,.-. 
κειμένου από Κύπριο σε Κύπριο μέσα στην Κύπρο. Ο κ. Υπουργός πληροφόρησε 

τέλος την Επιτροπή πως πολύ σύντομα θα αποσταλεί στη Βουλή τροποποιητικό 
νομοσχέδιο της βασικής νομοθεσίας. 
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Στη συνέχεια προσήλθε και κατέθεσε ενώπιον της Επιτροπής ο πρώην Δι.ιuθ'u· 
ντής του Τμήματος ΑρχαισΠ1των χ. Βόσος Kαραyιώρ'(1lς, που χρημαιισε Διευθuνtτ'1ς 

ή Αναπ).:ηρωτης ΔιεUΘUΝΤΉς του Τμήματος από την Ιη AυyoUσtoν 1963 μέχρι και την 
3Οή ΑπριλΙΟιι 1989. Σύμφωνα με τα στοιχε(α που κατατέθηκαν ενώπιον της 

Επιτροπής, από τις 13 008 αρχαιολογικά αvτιχε(μενα που εξήχθησαν κατά την 
περΙοδο XO\l Ο Χ. KαραyLώργης δwτtλεσε Δι.nιθuνtής του Τμήματος μόνο για το 5 
299 υπόQXEΙ η δική του \ΙΠΟΥραφή. (Eπl.<J1J"Vάπτεται σvνoπτιXΌς κατάλογος ""ων 
εξαγωγών αρχαιολογικών avtLXELμfYωV που έγιναν από 1/1/1960 μέχρι 31/8/1991, 
στον οπο(ο φαΙνιτοι ποιοι δι.a:ιέλεσαν ΔLεΊ.lθιrvtές του Τμήματος Αρχοιοτητων κατά 

τη δl.άρxειo αUΤΗ. καθώς κοι ποι.οι υπέγραψαν τις σχετικές άδειες εξαγωγής των 
αρχαιολογικών αυτών ΟΥΗΚΕιμένων). 

AπαvτΩVΤoς σε σχεηxtς ερωτησεις βουλευτών. ο χ. Καραγιώργης δήλωσε πως 

όλες οι εξαΎU)"ff:ς που έγιναν xatci το χρονιχΌ διάστημα που ήταν Διευθνντης 10\1 
Τμήματος Αρχοιοτητων έγιναν με βάση τη σχεtική νομοθεσία και ότι από την εξαγωγή 
των αρχαι.oλoγ~κών αυτών αντι.κειμένων δεν επηρεάστηκε η ιστορική και πoλιτιστ~κή 

κληρονομιά του τόπου "ούτε κα~ η κuπριακή αρχαιολογία tyινε φτωχότερη" . 

Απαντώντας σε άλλες ερωτήσεις, ο κ. Καραγιώργης πληροφόρησε την 
Επιτροπή πως πράγματι, για να επιτραπεί 1'\ εξαγωγή ενός αρχαιολογικ()ύ αVlι.κε .... 
μένου, πeέπει σύμφωνα με το νόμο να εΙναι -yνωστiι 1'\ προέλευσή του. Η πρoUπόθεση 
αυτή όμως, όπως δήλωσε ο tδιoς, δεν τηρήθηκε, αφού ο νόμος "τέθηκε στο ράφι ή 

σιωπηρό δεν εφαρμόζετο" σε τρΙα χρονικά δι.αστήματα. Το πρώτο ήταν 1'\ περtoδoς 
της τουρκικής ανταρσίας του 1963-'64, το δεύτεeo διόστημα ήταν από τον lούνιο 
μtχρι το Δεκέμβριο του 1973 και το τρίτο διάστημα ήταν μια περιοδος μετά την 
τουρκική εισβολή του 1974. Κατά την πρώτη περίοδο, σύμφωνα με τον κ. Καρα
γιώργη, ο νόμος "τέθηκε στο ράφι ~, για να καταστεί δυνατό να αφαιρέσουμε από την 

κατοχή των Τούρκων, ακόμα και έναντι αγοράς, οποιαδήποτε αρχαισλογι.χ6. αντι.xtι.. 

μενα κατείχαν, πράγμα όμως που επέτρεψε σε πολλούς να αποκτήσουν ιδιωτι.κές 

συλλογές. Ενόψει του γeyονότος αυτού, σύμφωνα πόντα με τον κ. ΚαραγιώρΥτι, 

δόθηκε εξάμηνη προθεσμία κατά το 1973, για να δηλωθούν οι ι.διωτι)(.ές συλλογές. Η 
(.δια διαδικασία εφαρμόστηκε και μετά την τουρκική εισβολή, αφού Ελληνοκύπριοι 

που εγκαθΙσταντο σε τουρκοκυπριακά σπίτια έβρι.σκαν τεράστιες ποσότητες αρχαιο

λογικών αντικειμtνων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη τα στoιχεLα και τις 

απόψε~ που τέθηκαν ενώπιόν της, διαπιστώνει τα ακόλουθα: 

(1) Κατά την εξέταση του θέματος βρέθηκε προ ενός μακροσχελοίις κατα
λόγου αρχαιολογικών αντικειμένων που εξήχθησαν από την Κύπρο και, 

αντί αυτά να κοσμούν '{ις προθήκες των αρχαιολογικών μας μouoεLων, 

σχολε(ων ή άλλων δημόσιων χώρων, βρtθηκαν να εμπλoυτlζoυν ξένες 

ιδιωtικές συλλογές ή να ΕXtEBεvtaL σε ξένα αρχαιoλoy~κά μouσε(α ή 

ακόμα και σε εμπορικές '{ράπιζες του εξωτερικού. 

Από '{α 16862 αντι.κεΙμενα που εξήχθησαν πολλά πιθανόταtα να ε'ναι 
μεγάλης αρχαιολογικής αξίας. 

(2) Αmό ήταν σvνtπει.α '{ων σοβαρών κενών που υπάρχουν στον περί Αρχαι
οtήτων Νόμο Κεφ. 31, όπως αυτός '{ροποποιήθηκε, '{α οποία καtά την 
άποψη '{ης Επιτροπής δεν πρoστateύoUΝ, όπως επιβόλλ.r:tαι, τους αρχα .... 
ολΟΥικούς θησαυρούς '{ου '{όπου. 
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(3) Α\ιtό ήταν επΙσης σuνέπεια το\! τρόπου με τον ΟΠΟ(Ο ασκήθτjχε από τους 

κατά νόμο αρμoδLoυς 1'1 παρεχόμενιι από το νόμο διακριτική ευχέρεια 
έκδοσης άδειας εξαγωΥής αρχαιοτήτων, που κατά τη γνώμ1'l της 
Επιτροπής θα έπρεπε να ήταν αuσττιρή. 

(4) Η εςouσια του Διευθυντή του Τμήματος Αρχαι.οτήτων να εxδtδει από 
μόνος του όδειες για εξαγωγή αρχαιολογικών αντικειμένων επιβάλλεται 
αμέσως να τερματιστεΙ 

(5) Περαιτέρω επι.β6:λλεtαι άμεση αναθεώρ1'lση της πολιτικής σχετικά με τις 
αρχαιότητες, ώστε οι αρχαιολογικοΙ μας θrισαυΡOΙ να παραμένουν στον 
τόπο μας. 

(6) Η Επιτροπή θεωρεί θετικό βήμα Τl1 σύσταση εισηΥτιτικής επιτροπής 

εμπειρογνωμόνων για τη μελέτη του όλου θέματος και καλεΙ την κυβέρ

νηση να απoφ'ίryει Τ1'lν έκδοση οποιασδήποτε άδειας εξαγω-Υής αρχαιο
τήτων σε ιδιώτη, μέχρι την υποβολή και τη μελέτη "{ης έκθεσης των εμπει
ρογνωμόνων αυ"{ών από την κυβέρνηση και τη Βουλή, καθως και την 

τελική ψήφιση από τη Βοuλή τσυ αναμενόμενου τροποποιητικο" νομο
σχεδίου. 

Διευθυντής, Π . ΔΙκαιος (1/1/1960 - 3IΠ/I963) 

Ο tδι.oς δεν υπέγραψε άδειες εξαγωγής. 

Εξ ονόματός του υπέyQOΨα.ν οι πιο κάτω: 

ΟΝΟΜΑ ΑΡ. ΑΔΕΙΩΝ EΞAr:ΩΓHΣ 

Α. Πιερ{.δου 384 
Β. Καραγιώργης 120 
Κ. Νικολάου 423 
Ι. Νικολάου 21 
Χωρίς υπoγραφτi 5 

ΟΛΙΚΟ 953 

Διευθυντής: Β. ΚαραγιώρΥτις (1/8/1963 - 30/4/1989) 

ΑΡ. APX{I'QN 

1 531 
673 

Ι 447 
64 
48 

3763 

Ο tδιoς υπέ'Υρα"ψε 620 άδειες εξαγωγής Ύια 5,299 αρχα(α αντικεΙμενα. 

Εξ ονόματός του υπέγραψαν οι πιο κάτω: 

ΟΝΟΜΑ ΑΡ. ΑΔΕΙΩΝ ΕΞΑroΓΗΣ ΑΡ.ΑΡΧΠΩΝ 

Α. Πιερ{.δου 806 3759 
Κ. Νικολάου 472 2141 
Ι. Νικολάου 186 685 
Α. ΠαπαΎεωQΎ(oυ 16 21 
Μ. Λoυ).λouπής 315 730 
Δ. Χρίστου 28 47 
Π. ΦλoUΡέντζoς 56 246 
Xωρlς υπογραφή 25 80 

ΟΛΙΚΟ 1904 7709 
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Διευθvvtής: Α. ΠαπαγεωQΎ(o" (ΙΙS/Ι989 - 31/8/1991) 

Ο tδιoς ΜέΥραψε 4 <ιδει..eς εξα-ΥωΥτΊς για 19 αρχαια αντικεΙμενα. 

Εξ ονόματός του υπέγραψαν σι πιο κά.ω: 

ΟΝΟΜΑ 

Μ. Λουλλουπής 

Δ. ΧρΙσι:ου 

ΟΛΙΚΟ 

ΑΡ. ΑΔΕΙΩΝ ΕΞΑΓΩΓΗΣ 

19 

5 

24 

AP.APX/fON 

30 
42 

72 

(Κατά τη διάρκεια .ης ανάγνωσης της Έκθεσης, ο Πρόεδρος της Βουλης αvτι· 

χαταστάθηχ.ε στην έδρα aπό το Βουλευτή κ. Α. AvτωνΙoυ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

θtλω να υπεΝΘUμΙσω όη rι ΣUΖήτηση γΙνεται τοlJ'tόχροvα χαι για τα δύο 

θέματα, χαι γι' αυτό για το οποi.o έχει κατατεθεΙ τώρα τι Έκθεση της αρμόδιας 
Επιτροπής, όπως και για το θέμα που άρχισε την περασμένη συνεδρl.α μι Eισηγτrι:ική 

oμιλtα από 'tov κ. ΧρΙστου, Παραχαλώ ο κ. Χαtζηγιάννης. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα παρακαλούσα το συνάδελφο, αν ε(ναι δυνατό, να μου 
eπ:ιτρέψει να προσφωνήσω εγώ το Σώμα. δl.ότι την ερχόμενη βδομάδα θα απoυoιfι!;ω 

στο εξισι:ερικό. και έτσι. αν ε(ναι δυνατό. να μιλτΊσω πρώτος. 

Σ. ΧΑΤΖΗΠΑΝΝΗΣ: 

εΙναι. ΣΎVΤOμT1 τι ομιλΕα μου, κύριε Κυπριανού. θα ε(ναι δέκα Λεπτό η ομι.λΙα 

μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν είναι μεγόλη και εφόσον επιμένει ο κ. Χατζηγιόννης, θα συνεχίσουμε. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Εντόξει, ενχαριστώ. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνόδε.λφ(Η. 

Είναι με πραγμα1:ική δυσθυμLα που ανέρχομαι στο βήμα. για να πω λΙγα λόγια 

πάνω στο θέμα της εξαγωγής αρχαΙΟ1:ήτων. Αυτός καθαυτός ο όρος "εξαΥω-Υή αρχαγ 

οτητων" voμl.ζω πως μας μειώνει ως κράτος πάρα πολύ. γιατί εδώ δεν έχουμε να 
κόνουμε με εμπορεύματα. αλλό με 1:ην κληρονομιό που μας όφησαν οι πρόγονοΙ 

μας. Είναι δηλαδή κομμά1:Ι από τον εαιJ1:ό μας και δε θα έπρεπε με τόση ευκολΕα να 

εξόγονται από οποι.ονδήποτε σε χώρες 1:0υ εξωtερικoύ, ιδιαΙτερα από αυτούς στους 
οποίους εμπιστΕVΤΉΚαμε τη φiιλαξή 1:0υς. 

Περιερχόμενος 1:ις κοινό1:ητες της υπαίθρου αλλά και οργανωμένα σύνολα των 

πόλεων, ακούω τα σχόλια του κόσμον. τα οποία με θλίβονν ιδιαίτερα, αφού σuyκρΙ

νονν 1:η στάση 1:ων αρμoδl.ων απέναντι στον όποιο φουκαρά χωρικό βρει ΤUΧαία 

αρχαία αvτικείμενα και τη στόση των ίδιων αρμοδίων απέναντι στOuς μεγαλόσχη

μους δικούς μας και ξtνoυς, Οι οποίοι ζητούσαν την εξαγωγτj αρχαιοτήτων. χωρίς 
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πρoηyoυμtνως να έχουν αποδείξει την προέλευσή τouς. Και στη μεν πιρl.πτωση των 

φτωχών χωρικών ο νόμος έπεφτε και πέφτει βαρύς πάνω στα κεφάλια "{ους, ενώ 

σtην περl.πτωση "{ων άλλων δε σuνέ:βα.ινε απολύτως "{ΙΠοτε. MOLQ<lLα λοιπόν τίθεται 

το ερώτημα: Μα μήπως σtOν τόπο αυτό έχουμε δύο μέτρα και δύο σtαθμά; Μπορεί ο 

εκάστοτε Διευθυντής Αρχαιοτητων να εΙχε από το νόμο τη διακριτική ευχέρεια 

παροχής ό&ιας για εξαγωγή ανtιχειμtνων του πολιτισμού μας. δυΣWΧώς όμως η 

δι.αχριτική αυτή ευχέρεια δεν ασχτ)θψιe με πολλή φειδώ. όπως θα έπρεπε. αλλά 

αφειδώς ούτε χαι περιορΙστηχε στις τρεις ΠEριόδouς ηθeλημtνης ανοχής τις oπoLες 

ανέφερε ο πρώην Διε'Uθuvtής του Τμήματος Αρχαιοτητων. ο κ. KαραγιώQγης. AνtΙ· 

θετα τα πλ.εΙστα από αυτά τα ανtιxείμενα εξήχθησαν κατά "{η διάρκεια των άλλων 

χρονιχών περιόδων χατά ης οπο{.ες χαμιά ανοχή δεν ίσχυε. 

Η Έκθεση Μκαια e1tLQQl.πτeL ευθύνη στην κυβέΡνΤιση εξαιτίας των κενών που 

παρouσιάζει η νομοθεσί.α. Όμως, ποιος Υπουργός Σuyxοινωνιών και Έργων ή 

ποιος Γενικός ΔιεUΘuvtής ήταν ή είναι επιστήμονας αρχαιολόγος, ώστε να ενδια· 

"{ρΙψtι στα κενά του νόμου; Σύμβουλος της κυβέρνησης σε αρχαιολογικά θέματα, και 

μάλιστα μixρι τώρα μοναδιχός, εΙναι ο εκάστοτε Διευθνντής του Τμήματος Αρχαιο

"{ήτων χαι θα έπρεπε να εΕχε επισημάνει α\ΤΣός ο (διος τα υφιστάμενα κενά και να τα 

αναφέρει στον αρμόδιο Υπο"ργό, ώστε να μην fΠι'tρέπεται η παραχώρηση άδειας 

εξαγωγής αρχαιοτήτων από ένα και μόνο άτομο. αλλά α\ΤΣό να πλαισιώνεται από 

ομάδα ειδικών των oπol.ων η γνώμη θα έπρεπε να λαμβάνεται σοβαρά υπόψη. 

Όσο για "{ouς ισχυρωμoUς ότι η κυπριακή αρχαιολογΙα δεν έγινε φτωχότερη 

από ης εξαγωΥές αυτές, κάη τέτοιο δεν μπορεΙ να αποδειχθεΙ, γιατί καμιά πρόνοια 

δε λήφθηχε για φω'tογράφηση των ανtι.χειμένων που εχπατρLζovtαν με τις ευλογ{.ες 

μας. Επομένως οι εuθitνες αυτών που διαχειρίστηκαν 'toν αρχαιολογικό μας πλούτο 

"{α "{εA.ευtαΙα τριάνtα χρόνια είναι πολύ μεγάλες. ΔΙXOΙOλOΎfJμένα λοιπόν ο λαός 

απογοητείιθηχε και έχασε την πίστη του σtις όποιες αξLες, όταν πληροφορήθηκε 

πως, ενώ για μερικούς uπήρχαν, και δικαιoλoyημΈVΑ, auστfJoόtotOL νόμοι που εψαQ-

μόζονταν. για κάποιους άλλονς αυτοί δεν Ισχυαν καθόλου και η πολιτιστική μας 

κληρονομιά έφευΥε με καταπλτιχτική ευκολία, για να κοσμήσει ξένες ιδΙWΤιχές 

συλλογές, με τη βούλα μάλιστα αυτών πο" τάξαμε να την προστατεύουν. 

Έρχομαι τώρα στο δεύτερο θέμα πο" έχει τΙτλο "Οι αρχαΙοι θησαυροί και η 

πολιtιοτική κληρονομιά της Κύπρου και η ανάΎΚη για περαι'tέρω μέτρα διαφύλαξης 

και πρoστασLας τους". 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός όη η Κύπρος έχει πληθώρα 

θησαυρών. όμως η αρχαιολογία έχει από τη φύση της περιορισμούς. Τα ανtικεΙμενα 

δηλαδή τα οπο(α βρίσκονται μέσα στο έδαφος συνεχώς λιγοστεύουν. EπoμΙVως δεν 

υπάρχει θέμα να δoυλtψo\lμε την επιστήμη αιιτή, γιο να παραγάγει περισσότερα. 

Απλούστατα με την ΕΠιστημονική προσέπιση των ανασκαφικών εUQημάτων προω-

θούμε την επιστήμη. εν γνώσει μας όμως ότι καταστρtφo"με "{ον αρχαιολογικό 

χώρο. ο οποίος ποτέ δε θα φηαχtεί, όπως ακριβώς τον άφησαν οι πρόγονο' μας χοι 

η ενtQΎεΙO του χρόνου και της φύσης. Έχο\lμε λοιπόν καθήκον όλοι να διαφυλά· 

ξο"με ΤOuς θησαuρoUς πα" κληροδοτήθηκαν σ' εμάς και γι' αυτό "{Ο σκοπό πρέπε~ να 
ληφθούν ΣUVΤOνισμένα μέτρα. 



ε(ναι γνωστό ότι η πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα και ιδιαΙτερα 

τι βι(ανηνr'ι, που συνδtει το απώτερό μας παρελθόν με το παQόν, λεηλατήθηκε και 

λεηλαtεΙται καθημερινά και με μανία από τους Τούρκους χατακτη1'iς. Auτό δε 
σημαίνει όtι και αU1'ή παλαιόtερων &ι-roχών δε λεηλα1'εΙται από τον κατοχικό στρατό 

και 1'0 καθεστώς Ντενχτάς, αλλά αuτό γΙνεται σε μικρόtερη κλιμακα. Ενώ όμως στην 
κατεχόμενη από τους ΤoUρκoυς περιοχή της παtρίδας μας δεν μJtOQOύμε να 
πάρουμε άμεσα και αποτελεσματικά μtτρα, στην ελεύθερη περιοχή αυτό μπορούμε 
να το πράξουμε, yναισtoύ όντος όtι δεν εΙναι λΙγες οι πεΡLΠtώσει.ς που στο όνομα 
κάποιας "ανάπτυξης" &υσιάζουμε ηθελημένα ή aθtATIta αυτά που μας κληροδότησαν 
οι πρό'Υονοί μας. 

Σημαντικύ iρyo, όσον αφορά τη διαφiιλαξη της πολιηστικής μας κληρονομιάς, 

επιτελεΙ το Τμήμα Αρχαιοτήτων, το οποΙο δOOtUχώς τον 1'ελroταΙo καιρό με ης 

aπoκαλύψεις των εφημερίδων yw εξαγωγές αντικειμένων '{ου πολιτισμού μας που 
διενεργούνταν νόμιμα με την υπογραφή του Διευθυντή 1'ου έχασε την αξιοπιστία 
του. Πέρα όμως από το γεγονός αυτό, που σίγουρα κατό:φεΡΕ σημαvτικό πλήγμα 

κατά του κύρους του Τμήματος ως φρDυρou και προστάτη '{ης κληρονομιάς αυτής, -
και σίγουρα έχει ευθύνες για ό,ΤΙ συνέβη- δεν παύει να είναι, και θα πρέπει να είναι, 
ο βασικός θεμαtοφύλακας των ΠρσΥονικών μας θησαυρών. ΟΙ εισηγήσεις που επιθυ
μούμε να διατυπώσουμε είναι οι πιο κάτω: 

(α) Ο βασικός περί αρχαιοτητων νόμος χρειάζεται αναθεώρηση και αutό 
πρέπει να γΙνει αμέσως. Φuσικά εξυπακούεται όη θα ληφθούν υπόψη οι 

γνώμες ειδικών για μια τέτοια αλλαγή. 

(β) Πριν από την παραχώρηση οποιασδήποτε άδειας οικοδομής, λατομε(.ου 
κτλ., θα πρέπει πρώτο α..~ όλα τα κυβερνητικά τμήμαtα να eι.δoπoLELtat 
το Τμήμα Aρxαιotήτων και όχι να αφήνεtαι τελευταίο και πoλλtς φορές 

μάλιστα να ζηtεΙται απλώς η '{υπικΤι tyκρισή του, για να απoφασLζει 
ανεπηρέαστο περ' ",ου τι δέον γενέσθαι. 

(γ) Οι διάφορες επαρχιακές ΕΠΙ1'ροπές αρχαιοτητων θα πρέπει να πάψΟυν να 
εΙναι ανενεργές και σε αυτές πρέπει να δισριζονται άνθρωποι που έχουν 

σχέση με "'ην αρχαιολογία και μπορούν να σuμβDυλε1)ouν ανάλο-Υσ.. 6ιαν 
n<ιQLoτatat ανάγκη. 

(δ) Η άδεια εξαγωγής aρxaLOτtitωY, που πρέπει να παραχωρεΙται με πολλή 
φειδώ, μπορεΙ να υπογρό:φεται από τον εκάστοτε Διευθuντή του 
Τμήματος Αρχαιοη\των, όμως θα πρέπει να υπό.ρxε~ συμβουλευτικό 

σώμα από ειδικο'ύς, '{ου οποίου η γνώμη να λαμβάνεtαι σοβαρά υπόψη. 

(ε) Η πόλη της Αμαθούντας κ~νδυνεύε~ να μεΙνει χωρίς νεκρόπολη ύστeρα 

από την καταστροφή του πλεΙσtOυ μέρους της που βρΙοχεται προς τα 
δυτικά της αρχαίας πόλης. Eισήyη~ μας ΕΙναι να απαλλοtριωθεί το 
μέρος της αναtολικής νεκρόπολης στο οποίο προτΙθεται να Κ1'{σει 

ολόκληρο τουριστικό χωριό σuyκεκριμένη εΤ$1ιρεΙα, η οποία άρχισε να το 
διαφημίζΕι και πόλι. 

(σt) Το Τμήμα Αρχαιοτητων πρέπει να επανδρωθεΙ καλύtερα και θα πρέπει ο 

Κλάδος Επωκόπησης, που για σuyκεκριμένες οχοπιμόtητες υπήχθη στον 

Κλάδο MoυσtLων, να ανεξαρτητοποιηθεΙ και πόλι, για να κ~νεΙται ΕUΧε-
ρίσtερα και να επOΠLl;ει πιο εύκολα ης όποιες αtασθαλΙες γΙνονται 

αναφορικά με τις αρχαιόtητες. 
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(t;) Όλα τα επαρχιακά μouσεια. καθώς και το Μεσαιωνικό Mouσε(o 
Λεμεσού. πρέπει να έχουν επικεφαλής επιστήμονα αρχαιολόγο, 

(η) Το σχέδιο u.τηρεσ(ας του Δι.εuθνντή Αρχαιοτήτων πρέπει να ζητά περισ

σόtερα αχαδημα"ίκά προσόντα και να ε'ναι πραγματικά ανοικτό για 

πρώ'to διορισμό, όπως με Έκθεση της ζήτησε η βουλή 1"0 1989. ώσ'r:ε. να 
προσλαμβάνεται ο καλύτερος. 

(θ) Να παραχωρηθούν όδει.ες ανασκαφTjς σε κυπριακά πολιτιστικά ιδρύματα 

και ιδιωτικά μουσεΙΟ. καθώς και σε επΙΟ1'ημovικά σωματεια. ΕΙναι αδια

νόητο να παραχωQOUvτoι τέτοιες άδΕιες αφειδώς σε ξένους και να "{ις 

αρνούμαστε στους δικούς μας επιστήμονες. 

(L) Να προωθηθούν διακρατικές σvμφωνΙΙς για επιστροφή κλεμμένων 

αρχαιοτητων μας με όσες χώρες και διεθνεΙς OQγανισμούς etvaL α\ιτό 
δυνατό. 

Η προγονική μας κληρονομιά xινδuνείιει σήμερα πρώ"τι.στα από τον Α-πΙλα και 

χατά δεύτερο λόγο από την τεράστι.α ανάπτυξη Π01J παρουσιάζεται σης ελεύθερες 

περιοχές . Πιστεύουμε όη τη δεύτερη περιπtωση μπορσυμε να την ελέγξουμε και 

προς τα εκεΙ πρέπει να κατατείνουν οι προσπάθειές μας, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι 

δε θα κινηθούμε προς κάθε κατεUθuνση, γι.α να διασώσouμε αυτά που μας ξεπουλά 

το καθεστώς Ντενκτάς. 

ΠPOF.ΔPEYΩN: 

Ο κ. Kuπρι.ανoύ. Να βεβαιωθώ ότι στον κατάλογο είναι τι κ. Ayyε).(.δou. 

Υπάρχει ακόμα κάποιος που ζήtτισε το λόγο; Δεν υπάρχει. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αΥαπητοΙ συνάδελφοι, 

Αισθανόμαστε OQyή και θλίψη για την παθητL)(ή σχεδόν στάση που τηρεί για 

δεκαεπτά τώρα χρόνια ο πολιτισμένος κόσμος και ιδιαίτερα τι Ευρώπη έναντι στο 

μεγάλο έΥχλτιμα που διαπράττεται από τouς Τούρκους καταχτητές σε βάρος της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς. Γιατί όχι μόνο εξαφανLtεται ό.1Ι είναι δuνατό να 

δΙOXετεUΘεΙ στην κρυφή και πολλές φορές ακόμη και στη φανερή πα-Υχόσμια αγορά 

έργων "(έχνης και αρχαιοτή'tων, αλλά συστημα'tικά καταστρέφεται από τον Τούρκο 

έποικο και xa'tax'tft'tTι ό.τι μένει πΙσω. Έτοι τα ίχνη που άφησαν τα πρώτα βήματα 

του πολιτισμού σtOν τόπο μας χάνονται. Τα πρώτα δεΙγματα του πολιτισμού μας, 
που ξεκινά από τη νεολιθικr, εποχή και συνεχ(ζεται γι.α χιλιάδες χρόνια, αυτά τα 

δείγματα που είναι ιδιαίτερα πολύτιμα. διότι εΙναι λιγOσtά σε όλο τον κόσμο. χάνο

νται και 1') ανθρωπό't1')τα μένει aπαθής. AuτoΙ οι ανεκτίμητοι θησαυροΙ που αΝΉXOUΝ 
σε όλη την πολιτισμένη ανθρωπότητα και που δημΙOuρyήθτικαν και βρί.σκονται στον 

τόπο μας, λεηλατούνται σtO κατεχόμενο τμήμα του νησιού μας. Η καταστροφτ; ενός 

πολιτισμού δεν αποτελεί απώλεια μόνο για το λαό που τον δημι.oύQyησε αλλά και 

γω ολόκληρο τον κόσμο. Ο σύΥχρονος πολιτισμός δε θα υπήρχε. αν δεν είχαν 
συμβάλει στη δημιoUQΎI.α του όλες οι ανθQώπινες γενιές. Ό,ΤΙ θαυμάζουμε σήμερα 

υπήρξε προ'ίόν μαχράς εξελικτικής διαδικασίας. 

Κύριε Πρόεδρε. στην KinτΡO τι καταστροφή της πολιτιστικής μας κληQOνOμι.άς 

στα κατεχόμενα από τον Τούρκο εισβολέα συμ..πλ11ρώνει την εθνική τραγωδία που 
μας έπληξε το 1974. Και είναι λυπηρό, γιατΙ τι δl.Εθνής κοινόΤ11τα στέκει με ωιόθεια 
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μπροστά στο δράμα της καταστροφής της πo)"ιtισnχής κληρονομώς Τ11ς KVnQou. 
μιας μ~xρής και αννπερόσnιστης χώρας. M~ας χώρας που ανέπtυξε eναν ξεχωριστό 

πολιησμό στη μακρόχρονη πορεία Τ11ς ιστοριας της. Αυτό τον πολΗιομό μαρτυρούν 

οι ανεκτίμητες αρχαι6τητές '1]ς. Γι.α τον ΑπΙλα όμως και τους εποΙκους της Ανατο

λl.ας τι πολιτιστική χληρονομιά της Κύπρου εΙναι αvτικεΙμενo ει.uτoρ(ας και εύκολου 

κέρδους. Και έ'tσι σήμερα οι αQχαwτηtες της Κύπρου όλων των περιόδων -ι:ης ιστο

ρίας της, οι μεσαιωνιχές και βUΖαvτινές Εικόνες μας και τα άλλα εκκλησιαστικά 

κεφήλι.ά μας δl1μOπρατoύνtαι. πωλoiιvται και αΥορό1;οντοι συνεχώς και αδι.άχοπα 
σε χώρες πολλές δημόσια ή λαθραΙα. Πωλούνται ανεπανάληπτα έρΎα τtχνης, βυζα

γnνές Εικόνες, κλασικοΙ αμφορεις και άλλα αρχα(α ανηκεΙμενα. 

Η Τουρκία. αν και σuμβa.λλόμενo μέρος στ" Σύμβαση της Χάγης του Ι 954, 
δυνάμει Ίης οποιο.ς ανέλαβε την υποχρέωση να σέβεται τα πολιτιστικά αγαθά που 

βρΙσχοyt:α~ στο έδαφος ξένης χώρας, με χαταφανή στόχο τον αφελλην~σμό το\! 

βόρε~o\! τμήματος Τ1]ς Κύπρο\! και Τ1]ν παρaxό:ραξ1] Τ1]ς ιστορΙας της επέ"tρεψε και 

ανέχθηχε την ολοχλήρωση τ()\! έργου της ένοπλης βιας με τη διαρπαγή χαι την χατα· 

στροφή της πλούσιας πνευματικής περιouσΙας του κυπριακού λαού. Δεχάδες εχ.κλ1]

σιές μας έγιναν τ!;αμιά. Eξωτερ~κά οι στανροί αφα~ρέθηx.αν από τους τρούλους και 

τα χαμπαναριά. Στο εσωτερικό οι τοιχογραφιες χαι τα μωσα'ικό: ασβεστώθηκαν ή 

καταστρό.φηκαν από αυτoUς που !;ψούν την κατοχίιρωσ1] της θρησκεuτιχής ταυτό

τητας των μουσουλμανιχών μειονοτητων. 

Κύριε Πρόεδρε, εΙναι γνωστά τα κυκλώματα των αρχαισχάπηλων. Γνωστοί 

επίσης είναι όλοι αυτο( που διαδραμάτισαν πρώτιστο ρόλο στ1] διάθεση των κλεμ

μένων θτισαυρών μας. Αρχαιοκάπηλοι σαν τον Το\!ρχοκύπριο AydIn DIkman, τον 
Ολλανδό Van RiJn, τον Αμερικανό FldJerald και ορισμένους άλλους για τους 
οποίους σύντομα θα ακούσει ο κ\!πρι.αχ.ός λαός παρα.μtνoνν ακόμα ασύλληπτοι. ΟΙ 

αρχές της Κυπριακής Δ1]μοκρατ(ας, 1] Εκκλησία, τα σωματεΙΟ, οι οργανώσεις με 
επανειλημμένες εχ.χλήσεις τους προς την ΟΥΝΕΣΚΟ και άλλους διεθνείς οργανι,.

σμούς και ξένες κυβερνήσεις ζήτησαν να ληφθούν μέτρα για διάσωση και διαφύλαξη 

της πολιτιστικής μας χληρονομιάς. ΔUΣΤUΧώς όμως δεν έχΟ\ΙV γίνει ουσιαστικά 

βήματα προς αυτη την κατεύθυνση. 

Χάρη σtις ενέργειες της κυπριακής χυβέρτησης και στη συμβολή προσωπικο

τήτων και ιδρυμάτων, όπως του Ιδρύματος Αναστάσιου Λεβέντη, του Ιδρύματος 

Πιερίδ1] και άλλων, διασώθηκαν ορισμένα αντιχεΙμενα τα οποία είχαν κλαπεί και 

εξαχθεί από t1]V κατεχόμενη Κύπρο, για να πωλτιθούν στο εξωτεριχό. Τα αντικεί· 
μενα αυτά είτε επιοτρό.φηχαν έπειτα από κατάσχεσή τους από τις τελωνειακές αρχές 

είτε αγοράστηκαν aπό ΚνπρΙΟυς, για να αποδοθούν στο νόμιμο ιδισχτητη τους, την 

Κύπρο. Οι προσπάθειες της χυβέρνησης έχουν μέχρι κάποιο\! βαθμού στεφθεί με 

επιτυχιο.. Η Κύπρος κέρδισε τη δίκη για τα κλεμμένα ψηφιδωτά της Πανaγίας της 

Κανακαριάς. Τα ψ1]φιδωτά αυτά εξήχθησαν aπό ττιν Κύπρο από τον επ[σημο αρχαι,.

ολόγο Aydln Dlk.man, που τα πώλησε στην GoIdberg μtσω του γνωστού κυκλώματος, 
μιας σπείρας διεθνών αρχαιοχάπηλων που εμπορεύονται τους κλεμμένους θησαυ.. 

ρούς μας κάτω από το ψευδομανδύα το\! συλλέκτη και εμπόρου έργων τέχνης. 

Σήμερα η Εκκλησία της Κύπρου πρωτοστατεί και είναι αποφασισμένη να 

επαναπατρΙσει όλους το\!ς χλεμμένους θρησκευτικούς και ΠOλιτl.σtΙΚOύς θησαυρούς 

της, κυνηγώντας τους σε ολόχλ1]ρη την Ευρώπη. Οι προσπάθειες της μικρής Κύπρου 
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εκημτ'ιθτ]καν από ολόκληρο τον κόσμο και τι απόφαση του δικαστηρίου .τις Ινδι.ανά

πολης αιιο.ελεί σήμερα ένα σημαντικό ΠQOηΥοίΙμενο. Σε αυτή τη διαδικασία, κUριε 

Πρόεδρε. ο Χ. Καραγιώργης, ο πρώτιν Δι.εuθυvtής του η.ιήματος Αρχαιοτητων, δεν 

έδωσε το παρών, παρόλο που εθεωρείτο ως ο πλέον αρμόδιος, με την EξtiY1l0Tl ότι θα 

έδινε διαλέξεις στην Ευρώπη xatd την περtoδo της δίκης. Η απouσια του, κύριε 
Πρόεδρε, δημιούρΥησε πολλά ερωτηματικά στους δικηγόρους της Goldberg. 

Εμείς τι κάνουμε εδώ στην Κύπρο όλα Qmd τα χρόνια που καταγγέλλουμε 
δημόσια και επίσημα ης λεηλασίες και τον αφανισμό της πολιησηκής μας κληρονο

μιάς; Πρόσφατα, κUρI.ε Πρόεδρε, τiλθε στην επιφάνεια το πώς και με ποιο τρόπο το 

αρμόδιο ψήμα της κ"Uβέρντισης γι.α τι.ς αρχαι.ότητες χειριζόταν το θέμα των 

εξαγωγών των αρχαίων αντικειμένων μας. Μας ειπε ο πρώην Διευθυντής Αρχαιο

τήtων. ο χ. Καραγιώργης, ότι σε τρεις περιόδους "τέθηκε στο ράφι Τι σιωπηρό δεν 

εφαρμοζόταν ο νόμος" κα~ αυτό για να δ~καιoλoyήσε~ τη θέση του για τις άδειες που 

έδινε για την εξαγωγή των αρχαιοτητων μας. Με ποιου το δικαίωμα, xueLe Πρόεδρε, 
έθεσε ο ΔιεUΘUΝΤ'ής Αρχαιοτήτων το νόμο στο ρόφι δε μας εξ1'ιΥησε ακόμα! Πρoσπά~ 

θησε να δllμιο1JQΎήσει εσφαλμένες ενruπωσεις, προβάλλοντας την εξάμllVΤΙ προθε. 

σμία που προβλεπόταν από το νόμο για να δηλωθοuν από τους κατόχους των 

αρχαιων αντικειμένων στο MouσεΙO ία αντικείμενα που βρίσκονταν στην κατοχή 

τους και τη δήθεν σιωπηρή αναστολή του νόμου για εξαγωγfς. 

Αλλά, κύριε Πρόεδρε. ούτε και αυτή η δικαιολογία δεν μπόρεσε να πείσει. 
διόΊ:Ι οι πιο πολλές άδειες γι.α τη μεγαλύtερη ποσότητα αρχαιων αVΤ;ΙXEιμένων 

δόθηκαν εκτός της περιόδου κατά την οποία ο tδιoς ΕΠικαλείται το ότι ο νόμος 

δitθεν βριοκόΊ:αν στο ράφι. Και βλέπουμε τις περιόδους αυτές που βρισκόταν, καΊ:ά 

τον κ. ΚαραγιώρΥΤΙ. ο νόμος στο ράφι: Το 1963 δόθηκαν 406 άδειες γι.α 981 αντ~κεΙ· 
μενα και το 1964 127 άδειες για 636 αντικείμενα. Τll δεύtεΡll πιρLoδo κατά την 
oπoLα "τέθηχε ο νόμος στο ράφι", 'tllV περίοδο ΙουνΙΟυ·Δεχεμβρίου 1973, δόθηκαν 83 
άδειες για 464 αvτ~κεΙμενα και την ΤΡΙΤll περtoδo, Ί:Ο 1974, δόθηκαν 112 άδειες για 
5 14 ανtικεΙμενα. 

Αλλά. κύριε Πρόεδρε, οι μεγάλες εξαyωγtς έγιναν μετά το 1969, δηλαδ'ή το 
1982. όταν ο tδιoς ο Διευθυνη;ς Αρχαιοτήτων υπέγραψε 24 άδειες και εξήχθησαν 
1 738 αντικείμενα από τα οποία 1 714 'ήταν της κ. Λllτως IeβtQll. ενώ το 1986 ο ιδιος 
έδωσε άδεια στη Μαρία Καλοδίκη για 672 αντικείμενα. ΤΟ 1975 ο κ. Καραγιώρ'Υης 
και πάλ~ στην κ. Λητώ ΣεβέΡll δΙνε~ άδεια για 88 αντικείμενα. Το 1974 στον 

Ευστάθιο Λαγάκο για 100 αντικείμενα. Το 1972 στο WlIlίam Belcher για 110 αντιχεΙ· 
μeνα, κύριε Πρόεδρε, αm'ή Ί:η φορά αγνώστου ΠΡOελεiισεως που έπρεπε, σύμφωνα με 

την ισχύουσα νομοθεσία, να είχαν κατασχεθεί από το Διευθυντή ΑρχαΙΟΊ:ήΊ:ων. Και 

ενώ, κύριε Πρόεδρε και κύρι.οι συνάδελφοι, παραχωρούνταν άδε~ες για ολόκληρες 

συλλογές, κατά την ιδια περtoδo σύρονταν στα δικαστήρια μικροσυλλέχτες που 

είχαν σrην καΊ:ΟΧ'ή τους ένα 'ή δύο αντικείμενα ασήμαντης αξΙας, δι.ότι είχαν παρα· 

λείψει να τα δllλώσουν στο Μουσείο, και τα δικαστήρια επέβαλλαν πρόστιμα και 

εξέδιδαν διατάγματα κατάσχεσής τους και ΕΠιστροφής τους στο Τμ'ήμα Αρχαι.ο. 

τ'ήτων. 

Ένα άλλο ΕΠιχείρημα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, που προβλήθηχΕ 

'ήταν ότι "ούτε και η κυπριακή αρχαιολογία έγινε φτωχότερη". ΕντΟ\n:Οις γνωρ(.. 

ζουμε ότι εκατοντάδες από τα αρχαία αντικείμενα της κ. Λllτώς Σεβέρη κοσμούν 
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στΊμερα το Βασιλικό Μουσείο .ον Marie Mont των Βρυξελλών και άλλα τόσα 
βρίσκονται εκτεθειμένα στην Banque Franque της Γeνεύης. Για 110 από αvτά το 
αvι:ικεΙμενα, λόγω .ων oπotων, όπως λtγει ο Χ. Καραγιώργης, τι αρχαι.ολογΙΟ της 

Κύπρου δεν έγινε φtωχό"ι:ερτι. ο Αμερικανός WIlllaιn BeJcher πήρε φοροαπαλλαγή 
από 'tTI" αμερικανική χ\!βtρνηση για tνα ποσό της τάξης των $200.000 δολαριων. 
Auτά τα αντιχεΙμενα του Belcher εςήχθησαν ενtελώς παράνομα, διότι δεν ήταν 
καταγραμμένα. 

Ο νόμος, κύριε Πρόεδρε, δεν παρouσια!;E ποτέ καμιά αδuναμΙα. A)).c1. χι αν 
υπήρχε αδυναμl.α. για ένα τέτοιο εξειδικευμtνo θέμα έπρεπε ο ιδιος ο Δι.eUΘuvtής 

Αρχαιοτήτων να επισημάνει το κενό, για να γΙνει τι απαιτούμενη τΡΟποπο'ηση -του 

νόμον. Auτoι. χνριε Πρόεδρε. που έπρεπε να Tι'tav οι φύλακες άΥΥελοι -της πολιτι

σηχής μας κληρονομώς, QU1:0L χωρl.ς κανένα λόγο νπέΥραφι:ιν τη φuyάδΕUΣΉ της. 

Κατά τη διάρκεια της θτπι(ος του είχαν εξαχθεί 14521 αντικεΙμενα. ένας _εράστιος 
αριθμός γω τα 'Κυπριακά δεδoμtνα, αν λάβουμε υπόψη μας. χ\ίριε Πρόεδρε. ό'r:ι το 

Κυπρι.αχό ΜouσεΙΟ σήμιρα tχει εκτεθειμένα λ~γότερα από 3 000 αντιχεΙμενο.. θα 
μπορούσαμε δ11λαδή ό:vt1:α να χοσμήσouμε το ντισΙ μας με άλλα τέσσερα μουσεΙΟ. 

Εμεις όμως tπHρέψαμε να φυγαδεuτoirν και δεν προβλ11ματιστήχαμε γι.α το ότι ένας 

τόσο μεγάλος αρ~θμός θα μπOQOύσε να ε~ναι χοι ανnκεΙμενο εμπορίας. 

Τι πρέπει να γίνει σήμιρα. κύριε Πρόεδρε; Κατά την άπΟψή μας. συμπλτιρωμα· 

τικά με όσα tχoυν δι.ατuπωθεΙ στην Έκθεση της αρμόδι.ας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής, πρέπει: 

Πρώτο, να γίνει έρευνα από το Γενικό Εισαγγελέα και τα πραιrτ:ικά των συνε

δριόσεων της Επιτροπής να τεθoirν υπόψη του. γι.α να γνωμαWΎΣει κατά πόσο 

μπορούμε να διεκδικήσουμε την επιστροφή τους .. εφόσον η άδει.α δόθφc.ε χατόπιν 
κακής άσχησης διαχριτικής εuχέρει.ας και σε ορισμένες περι.πτώσεις κατά παρόβαση 

των νόμων και των χανοησμών. Ιδι.αΙτερα όμως, χύρι.ε ΠQόtδρε, εψ.αι βέβαιος ό'r:ι ο 

Γενικός Eισαγγελtας θα εξετάσΕΙ τις άδειες που δι φέρουν καμιά υπογραφή, ενώ 

ε'ναι συμπληρωμένες από κάποιο χέρι. και είμαι βέβαιος ότι το αρμόδιο τμήμα της 

ασrvνoμΙOς μπορε' να βρει ποιο χέρι γέμισε τις άδιι.ες αυτές που δι φέρουν χαμιά 

υπογραφή. 

Δεύτερο, να κληθoirν όλοι όσοι έτ:uχαν αυτής της άδει.ας εξαγωγής να τα 

επιστρέψουν στον τόπο τους, αν βέβαια δεν τα εξήγαγαν για σχοπούς εμπορΙΟς. 

Διότι δε βλέπουμε για ποιο λόγο α\ΠοΙ που αγαπoirν τον τόπο τους να μη θέλουν να 

τα επΙ01ρέψoVΝ. εφόσον η πατριδα τους τα απαιτεΙ και εφόσον, χατά τον χ. Καρα

γιώρΥη. δεν tχovν απολύτως χαμιό αξια.. Και, όταν τα φέρουν, μπορούν να τα δηλώ

σουν στο Τμήμα Αρχαιοτητων και να τα κρατήσουν οι tδιo~ στα σπΙτι.α τους. 

Τρίτο, να απαγορευθεί εξ ολοκλήρου 11 εξαγωγή αρχαιοτήτων χαι μόνο σε 
πολύ εξαιρετιχές πεΡLΠtώσει.ς να επ~τρtπεται η εξαγωγή τους από την Κύπρο. Αυτό 

να γΙνεται, αφού ~ητηθt, και η γνώμη του Συνδέσμου KυπρLων Αρχαι.ολ6Υων. 

Μόνο "σι, κύριε Πρόεδρε, θα μπορούμε να διεκδικούμε τους κλεμμένους 

θ"ησαUΡOύς μας. δι.ότι διαφορεηχά θα εΙμαστε ανακόλουθοι χαι αντιφαηκοΙ και δε 

θα μπορούμε να πεΙOo"μt κανένα δικαστήριο στον κόσμο. όταν η Κύπρος που 

κuvτιγά έναν έναν τους κλεμμένους θτισαυρούς της με τόσο πείσμα και επιμονή η 

tδια τόσο ασυνεtδητo φυγαδεύει ολόκλ11ρες συλλογές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. ΑΥΥελίδο" παρακαλώ. 

Ν. ANAΣΊ'AΣlAΔHΣ: 

Αν μου ΕΠΗρέπετε. προ της χ. ΑΥΥελΙΟΟιι, KυρLα ΑγΥελί.δο". με την άδειά σας. 

αν EΠL'tQW'tE. θα ηθελα να ο •• λΠoλoyoύμα~. χUΡ(.α Ayytλl.δoυ, δεν εΙχα πρόθεση να 

είμαι ομιλητης σήμερα. λλλό., θα πρέπει να ομολογήσω όtι 11 Eπι~ρoπ". όtαν εξέ-ι:αζr: 
"{ο θέμα. σκοπό είχε την αντιχιιμενιχτΊ εξέtαση και όχι '(ην προσωπική επίθεση. Και 

θα πρέπει να εΙμασtε -και δεν εΙμαι O'\1Vή'yoρoς χανενός και δε θα ήθελα να εΙμαι 

σννήΥορος κανενός .ων ΔιeUΘΝΝΤών με κανέναν 1:ρόπο- yw:"t Qvtό "fO σκοπό χαι 
στόχο ε'χε και 11 'Eχθeσή μας. κάπως πιο δίκαιοι και αντικειμενικοί ως προς '(ο 
ΎtΎOνότα όπως εκτέθηχαν μπQO<Πά μας. Και θα σας δώσω σtOιχεια. yι.cπΙ δε θα 
'πρεπε ΙΟως ο ΠροττΥούμενος αγορητής να ήταν tόσo άδικος όσο υπήρξε απένανn σε 

μόνο έναν από όσους, κάμνοντας χρ"στι της ευχέρειας που ο νόμος ",ους παρεΙχε, 
εξήγαγαν ανάλογα ή και ΠΕρισσότερα, από ό,η ο Χ. Καραγιώρytlς, αντικείμενα. 

Ακόμα θα ήθελα να πω, κύριοι σννάδελφοι, πως χρειάζεται τρομερή και ιδι.αί· 

'(Ερα αUςημέντι πρoσoxiι, yw'tt σto τέλος θα δώσουμε π~σtoπoιητιxό απαλλα~ς 
σtOUς ToUρχoUς o~ οποΙΟι εξάγονν Ίις αρχαιότητές μας. Α ν εμεις οι Ι.διοι αρχΙΟουμε 

να αλληλοχα't11Υοροuμοσtε όtι yw λόγouς ιδιοtελεις, όπως αφtθηxι να νοηθεί, επί 
του άλφα ή του βήtα ή tov γάμμα ΔΙΕΥΘUVΤή, παρό: ΊΟ mονός πως νπήρχαν αρχαιο
λογικοί θησαuρoί in.μι.στης αξίας, amot εξήχθησαν νόμφα, ε, tόtε μην απoeTιone, αν 
οι ομιλίες μας δουν tO φως της δημσσιό'tηtας σtα 'tοuρκοχαtεχόμενα iι και <πο 

εξωtερικό, όΊαν ίσως θα διεχδικούμε αρχαιότητες ή θα πρoβάλλouμε σto ΣvμβQύλιο 
της EUQώπης τη σύληση '{ων αρχαιotήtων μας και όσα σιιμβαίνουν στα κατεχόμενα! 

Χό.ριν ενημέρωσης και χάριν δικαιοσύνης θα πρέπει να πω πως, με βάση '{ον 

καtάλογο '{ων αηικειμένων που εξήχθησαν ή βάσει του καταλόγου των Δι.εuθuvτών, 
αδειών και ανtιχειμένων, η μακαριστή ΠιερΙΟΟυ, 11 οποιο. είχε με βάση το νόμο το 
δικαιωμα, νπtγραψε σwoλικά ι 240 τόσες άδειες -πρoσtIine, κύριοι συνάδελφοι
και το σύνολο των αηικειμένων που εξήχθΥ!σαν Tιtav 5 290. Ο κ. Καραγιώργης 
νπέγραψε μόνο 620 άδειες. Επί εποχής '{ου κ. Καραγι.ώρΥη άλλοι που vπέγραψαν -
και rtQUuL να εΙμασtε δίκαιοι, διόtL εδώ υπέστη προσωπι.χή επLθεση ο ένας εκ Ίων 
πολλών nov νπέγραψαν- ήταν: Η μακαρLOt1\ Πιερ!.δου υπέγραψε 806 άδεLες για 
3 759 αντικείμενα. Ο Κ. Νικολάαυ, μακαρισtός επίσης, υπέγραψε 4'72 άδειες yw 
2 141 αντικείμενα. Η Ι. Νικολάου 186 άδειες για 685 αντικείμενα. Ο σημερινός Διr:tl
θuνtής υπέγραψε 315 άδειες επί εποχής που ο κ. Καρο.γιώρης ήταν Διεuθννtής. 

Ας σημειωθεί ότι καtά την ΠΕρ(.οδο ΠΟΊι δι.εtέλεσε Διεuθuνtής ο κ. Καρα

γιώργης τη μι.σή περl.πoΊι περίοδο βρισκόtαν στο εξωtερικό για διαλtξεις, για 

έρεuvες xtA. και συνεπώς είναι άδ~κo, Cι<πoχo, κQπoυ αyyiζει '{α όρια της αδικιας, 
XUQLOL συvό.δελφoι, να ξεχωρίζουμε ή να επιλέγουμε από ένα σύνολο ΔΙΕΥΘUVΤών. 
δέκα '{ον αριθμό περίπου. που έχουν υπογράψει μάλιστα πολu πεΡLσσόtερες άδειες 

από Ίον κ. Καραγιώργη, μόνο τον κ. Καραγιώργη και να μιλούμε στη Bauλή ωσάν 

να είναι ο μόνος ο οποίος ευθύνε'ιαι. Αν ήταν πραγμαηκά '{ις ΕUΘΎΝΕς ΠO\J θtλαμε 

να αποδώσουμε, θα ανέμενα από '{ον κ. Κυπριανού όtι θα ήταν πραγμαηκά 

αυστηρός. Είναι τον εxdOtOtr: Υπουργό Σuyκoινωνιών ΠΟ\Ι έJtρεπε να ΕΠικρίνει και 
στην ftOAttLXTι της εχάστοτε ί.σως κυβέρνησης ΠΟΊι θα 'πρεπε να κCιμει αναφορά χαι 

αυτη να κακίσει. ΓιαtΙ. xuQtot συνάδελφοι, ο Νόμος 31 ψηφΙσtηχε eπί αyyλoxρατr.ας, 
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για να υπηρετήσει τους στόχους και σχοπούς των ΆΥΥλων. o~ οπο(οι ήθελαν με κάθε 

τρόπο την εξαγωΎτ'ι των αρχαιολογικών μας θησαυρών στο εξωτερικό. Αν δεν τραιιο

ποιήθτιχε και δεν αλλοι.ώθηχε. ώστε να μην απαγορευθεί στον εκάστοτε Διευθuvτ,; 

ανάλογα με τη διακριηκτ'j του ευχέρεια να δΙνtι. και άδειες εξαγωγής. δεν εuθύνε'tαι 

ο κύριος άλφα τ'j βήτα ή γάμμα Διευθuνtfις, αλλά ο ασκών την πολιτική Υπουργός ή 
η ασκούσα την πολιτιχή κυβέρνηση. 

Και θα ανέμενα ακόμα να ';μαστε δικαι.ότ!QOΙ. για1ί ο κ. Κ uπριανOύ, ο οποίος 

υπήρξε και ένας από τους πιο αξιόλογους συνεργάτες του Γενικού Εισαγγελέα και 

ίσως και διώχτης μερικών από όσους κατείχαν αρχαία. θα 'πρεπε ίσως να δι.απί· 

στωνε τότε τα κενά της νομοθεσΙας ή την εuχέρεια τη μεγίστη την οποία ο νόμος 

παραχωρούσε προς τον εκάστοτε Δι.ιυθuvtή και όχι σήμερα ελαφQά τη καρδtα να 

ξεχωρ(ζουμε από όλους τον έναν, τον "ένοχο"l Και οι άλλοι ; Τι πρέπει να πούμε για 

τη μακαριστή Π ι.ερίδου , τι οποιο. uπtyραψε σννολικά. κύριοι συνόδελφοι, 806 άδει.ες 
εξαγωΥτΊς τrιν περloδo που 'ήταν Διευθυντής ο κ. ΚαραγιώρY1lς; Αν προσθέσετε και 

384 την περtoδo που 'ήταν ο μακαρίτης ο Δίκαιος , τότε αντιλαμβάνεστε ότι ο 

αριθμός ανέρχεται στις Ι 200 περί.που άδειες. Τις μισές όμως έχει UΠoγράψει ο κ. 
KαραγιώQΎTJςI 

Εδώ η συl;.ήτηση γίνεται για τα σφάλματα,..αν θέλετε. όλων ανεξαι(k.τως των 

Διευθυντών και τα κενά του νόμου. αλλά και για τα σφάλματα των εκάστοτε 

Υπουργών ή κUΒΕΡνι'ισεων πο\! δεν αντιλήφθτΡι.αν το μέγα κενό. Για1ί είναι γνωστές, 

κύριοι. οι παρεμβάσεις πολλών και διάφορων επισήμων του κράτους που κατά 

καιρούς εμφανίζονται από τηλεοράσεως να δωρίζουν αρχαία αντικείμενα σε ξένους, 

σε ξένες αποστολές κτλ. Συνεπώς η συζήτηση γύρω από αυτό θα 'πρεπε να 1tερι· 

στραφεί και χαί.ρομαι γιατί οι γενικές διαπιστώσεις του κ. Κυπριανού είναι και 

αντικειμενικές και ορθές και λuπoύμαι για1Ι έκαμα τrιν παρtμβαση, αλλά εΙναι γιατί 
δι.ά μαγικής λαβ(δος έχει ξεχωρΙσει από όλους όσους ευθύνονται ή ασκούσαν κακώς 

τη διαχριτική τους ευχέρεια έναν. Και έχω την εντύπωση, για να μτι φαίνεται και όη 

τα Μέλη ττις Βουλής ισως κινούνται από προσωπικά κΙνrιτρα ή ελατήρια. ότι πρέπει 

να είμαστε πιο αντιχειμενικο( όταν έχουμε έναν αριθμό ανθρώπων ή Διευθuνtών οι 

οποLoι άσκησαν κατά τον ίδιο κακό τρόπο, αν θtλετε, όπως και ο κ. Καραγι.ώρΥτις, 

τη διακριτική τους ευχέρεια. 

Και τελειώνω με την έκκληση που ε(χα κάμει αρχ(.ζοντας, πως θα πρέπει 

δηλαδή κατά τη συζήτηοτι του παρόντος θέματος να λαμβάνουμε υπόψη και τα 

πιθανά επιχειρήματα που π~θανόν, άθελα σίγουρα και καλόπιοτα, να δώσουμε σε 

όσους εξάγουν τις αρχαιότητΙς μας παράνομα. σε όσους έχουν crulTιoeι κάθε ι.ερό 

και όσι.ο. καταοτρέφοντας τον πολιτισμό μας. Συνατώς οι δι.απιστώσεις ττις 

Επιτροπτ\ς, η απαγόρευση ίοως, οι νομοθετικές ρυθμΙΟεις εΙναι αρχετΙς -χαι εμεις 

χάριν του τύπου θα πρέπει να ομολοΥτ\σουμε ότι ε(χαμε δ~απιστώσει αυτά τα κακά 
που συνέβαιναν για 1ρι.άντα τόσα χρόνια στον τόπο μας- χαι θα πρέπει, νομL1;ω. να 

περιοριστούμε στα αντικειμενικά. Αν θ~λετε, ασκήστε. κύριοι συνάδελφοι. κριτιχ'ή 
για την κακή άσκηση της διακριτικής εuχΙρειας. αλλά εΙμαι σ[Υουρος πως η ολομέ

λεια cruμφωνεΙ πως οι προσωπικές επιθΙσεις. όταν ιδιαΙτερα γί.νονται επιλεκηκά, 

δεν ωφελούν την αντικειμενικότητα τι οποία θα πρέπει να μας διακρΙνει κατά τη 

ΣUΖτ\τηση παρόμοιων σοβαρών θεμάτων. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι •• 0 θέμα .0 οποΙΟ συζητούμε είναι και σοβαρό και πολύ 
λεπτό. Στην Έκθεση της Επιτροπής έχουν ασφαλώς παρα.εθεί όλα .α δεδομένα κα~ 

.α στοιχεία και νομιζω ότι παρατΈΘΗΧαν με πλήρη αντικειμενικότητα. Σίγouρa δε θα 

ήταν ωφέλιμο να προσλάβει αυτή η συζήτηση ο' αυτό .0 Σώμα τη μορφή της προσω
πικής ή Δλλως πως επίθεσης. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέμα διαδιχασιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κυπριανού επΙ θέματος διαδικασίας. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Νομιζω ό.ι, επειδή υπήρξε κάποια προσωπική επίθεση ex μέρους .ου 

αγαπη.ού συναδέλφου μου, θα πρέπει να μου δοθεί ο λόγος. για να εξη'Yτiσω ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν έγινε καμι.ά προσωπική επtθεση. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Νομιζω μου κα.αλόγισες προσωπικά ελαηϊρια. 

Εγώ .ον κ. Καρο.γιώργη, κύριε Πρόεδρε. δεν .ον Υνωρ(ζω. Του μιλησα μόνο 

μια. φορά. όταν .ου είπα ότι χρειαζόταν να πάει στην υπόθεση Καναχαριάς μαζΙ με 

.ους Αμερικάνους δικηγόρους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κυπριανού. παρακαλώ να μην μπούμε σε δroτερoλoγ(.ες. δLότι ... 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

O\ιt:ε .ον Υνωριζω .ον άνθρωπο. Αλλά, κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να καταλο· 

γΙσω ευθννες στους μακαριστούς, διότι τουλάχιστον Ο aποθανών δεδικαΙωται. Δεν 

έχουν την ευκαιρία να έρθουν εδώ να υπερασπι.oOUΝ τον εαvtό .ους. Και άλλωσtε 

αυτοί υπηρε.oiιoαν κά.ω aπό άλλους και την περισσότερη περίοδο κά.ω από .ον 

(,διο .ον κ. Καραγιώργη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κυπριανού, με συγχωρείτε. Ο κ. Παπαδόπουλος αντιλαμβάνομαι ότι 

εΙναι ειδικό σημεΙΟ που θέλει να εγείρει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι. θα μιλήσω από τη θέση μου. Λυποίιμαι που πα(ρνω.ο λόγο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή έχοιιμε διακόψει και έχουμε αφαιρέσει.ο λόγο από την κ. AΎYtλιδoυ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ναι. αλλά ως Κοινοβουλειπικός Εκπρόσωπος νομίζω όη. όταν ζητήσω .0 
λόγο. ΠροηΥοίιμαι. 
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Στην αρx~ της συζ~τησης ε(.πα ότι θtλω να παραμείνει το πνεύμα στην 

ημερήσια διάταξη. Διαφωνώ πλτ'ιρως με τον τόνο και το πνεύμα που ο συνάδε).φος 

κ. Κυπριανού έχει δώσει στην ομιλια του. ·Εδωσε την εvtύπωση πραγματικά ότι 

ξεχώρισε διό μαγικής λαβιδος, όπως ε(.πι ο σννό:δελφος, έναν εχ των πολλών. 

Εγώ έχω άλλη άποψη 'ΚαΙ για τον (.διο το νόμο και για τα περιβόητα χινά χαι 

για τη σημασΙα αυτών που εξήχθησαν, σύμφωνα με τη μαρτυρία πο\! δόθηχε στην 

ΕπΗροπή. Όχι τι.ποτε άλλο. αλλά δεν πιστεύω ότι το Ισραήλ ή η Συρία ή η ΑΙγυπτος 

ή η Eλλfιδα, που έχουν νόμους στους οποΙΟυς θα αναφερθώ και οι οποtoι EΠLtQt· 

πουν την εξαγωγή, αναγχασηκά έχουν λιγότερους ή λιγότερο αξιόλογους θησαυ. 

ρούς από τους δικούς μας. 

Παρόλο που ε[πα ότι θα μιλήσω την επόμεvτι βδομάδα, αν επιτρέψετε να παρα· 

μείνει το θέμα στην ημερήσια διάταξη, δεν μπορώ να αφήσω απαρατηρητ" μια ΠΤVΧή 

των όσων έχει πει ο κ. Κυπριανού. Ειδικά για το θέμα των μωσα·Cκών τ"ς Καναχα

ριάς, ο χ. Κυπριανού ξέρει ότι ξέρω πώς έγινε η όλη ιστορΙΟ. Ο κ. Καραγιώργης δεν 

αρνήθηκε να παραστεί οντε είναι ύποπτη η απouσια του από τη δίκη. Απλώς δεν 

πήγε. όπως άλλοι που πήγαν άχρ"στα εχεΙ. και εLπε "θα είμαι εκεΙ, εχεΙ, εκεΙ", δίνο

ντας λεm:Oμέρει.ες όλων των κιντ'!αιών του και εκφράζοντας την ε,οιμότη,α, όπο,ε 

κληθεί. να πάει. θeλω αυτό να τονιστεΙ, για,Ι δεν επιθυμώ αυτή η αναφορά που 

έγινε στη βουλή να δει ,ο φως της δημοσιότητας. 

Δεν κατηγορούμε ,ους μακαριστούς ή τους νεκρούς, γιατ[ δεν έχουν τρόπο να 

ΊJπεραOΠΙOΤoVΝ ,ον εαυτό τους. T6tE. πώς κατηγορούμε από το βήμα ττις βουλής 
έναν άνθρωπο ο οποίος έχει μικρότερη δuνατότη'tα να υπεραOΠLσtεΙ τον εαυτό ,ου 

είτε από το βήμα της Βουλής είτε άλλως πως; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, μια δΙΕUΧΡΙνιστι θα ήθελα να κάμω. Ε.,ώ ε(.πα να μη δΙνουμε 

την ενt'ύπωση ότι έχουμε προσωπικά ελατήρια. έτσι εLπα. Δεν απέδωσα προσωπικά 

ελατήρια. Να μη δίνουμε με '(ον όλο τρόπο χειρισμού την εντύπωση αυτή. Το δι.ευ

χρινίζω αυι:ό. 

MIX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, όσον αφορά τ"ν πτvχή που ανέφερε ο Κοινοβονλιυτικός μας 

EΚΠQόσωπoς, ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, για την υπόθεση της Καναχαρι.ό.ς, ,0\1 

διαβεβαιώ ότι εΙναι εσφαλμέvιι η πλ"ροφορια του χαι τον παραπέμπω στον Αμερι.

χάνο διχηγόρο που ήταν μαζί μου, όταν καλέσαμε τον κ. ΚαραγιώρΥη οε σVσxEψ1J 

στο "Χιλτον". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

KiJQLE Κυπριανού, με όλο το θάρρος, αισθάνομαι ότι αυτή τη στιγμή γίνεται 
λόγος για έναν πολίτη χαι, εφόσον δεν του δ6θηχε η ευχοιρΙα στην Επιτροπή ~ 

άλλως πως να απαντήσει επί των θεμΔτων αυτών, νομίζω ότι είναι δύσκολο να 

ΣUΖ"τεΙται και να σιnιεχl.σει η συζήτηση επΙ αυτοί). 

Ο χ. Ηλιάδ"ς. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. να μου ΕΠι'tρέψετε να πω ... ότι oυt6 που έχετε πει δεν e:tvaL 
αχρι.βές. Ο πολίτης O"t"OV οποΙο αναφερθτ'ιχαΤΕ κλήθηκε στην Επι'tροπή, ρωtήθηχε και 
εξέφρασε με εξαντλητικό τρόπο τις απόψεις 1:0\1 πάνω <πα θέματα που m.ιtητoύμε. 

Άρα, όχι μόνο μπορούμε, αλλά και επιβάλλεται να τοποθετηθο'ύμε όσον αφορά τη 

συζήτηση που έγινε στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή, κύριε Πρόεδρε. Γω να εΙμασι:ε 

αχριjlεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ηλιάδη, αν αυτά 'tQ ζητηματα έχουν 'tEOεt fXft και περιλήφθτrxαν στην 

Έκθεση "{τις Eπnρom'ις xattt έναν "{ρόπο πσ" δeν μπορεί να αμφισβη'Π)θει, ασφαλώς 
μπορο'ύμε. Αλλά το ερώτημα είναι αυτό. Και εδώ παρουσιάζεται ένα ειδος αμφισβ';

"{T]CJης από "{Ο ιδ1.α τα Μέλη της Επιtροπής. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ : 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. Αν μου EΠιτρbτετε. δεν υπάρχει αμφισβήτηση. Ορθά ΕΙΠε 

ο Χ. Ηλιάδης όη δόθτιχt η εuχαιρία στον Χ. ΚαραΥιώρΥη, ο oπoWς προσήλθε και 

απάντηαι πράγμα'η σε σωρεισ. ερωτησεων. Δεν ενν χανtνας όη δε θα έπρεπε να 

ασκηθεί XΡL'tLXTι. Εκείνο το οποΙΟ UΠEρtόYLOQ ήταν το να μη δΙνουμε την Evrύπωση 

με "{ην αvαφoρό: σε tνα μόνο πρόσωπο "{ων προσωπικών UatTIQ(ωv. Aλλu.i>ς έχει 

δΙκαι.ο ο κ. Ηλιάδης και ο χ. Kuπριανoύ ότι δόθτptε 11 ευχαιρια στον χ. Kαραyui>Qyτι, 
ότι κατέθεσε τα στοιχεΙα, αλλά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Εν πάση πtΡLJtτώσει, εΙναι θέμα του χ6:θε Μέλους τον Σώματος να τοποθttηθε~ 

επΙ τον θέματος αλλά εν π6:ση πtQlJΠώσει με σχεηκή προσοχή και λεπtότητα. Παρα~ 

καλώ τι κ. ΑΥΥελιδο\! να προσέλθει σtO βήμα. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χύρι.οι συνάδελφοι, 

Τα θέματα ένα και δύο το\! Κεφα).αΙΟν Δ' της ημtρήσι.ας διάταξης εΙναι σχεδόν 

toutόoημo, ΥΙ' αντό θα ήθελα να αναφερθώ και στα δύο. 

Η Κύπρος, μια κιβωτός ελληνικής πoλιτισtικής κληρονομι6:ς με θησανρούς 

ανεχτΙμτιτης αξΙΟς, από τη νεολιθι.χή εποχή, Τllν κλασική, τη ρωμα'ική, τη βν~vι:ινή 

μέχρι σήμερα ήταν π6:ντα στο στόχαστρο των πολλών κατακτητών της πον παvι:oιo

τρόπως τη λεηλάτησαν, καταστρέφοvtας ναούς, αΥό.λματα, θέατρα, αγορές, ψηφι

δωτ6:, τoιxoyραφLες, εικόνες. 

Η wμβωρυχια ήταν από τα παλι.ό: χρόνι.α και εΙνοι αχόμα μέχρι των ημερών 

μας, πο\! γΙνεται με επιστημονι.χό τρόπο και επιστημονικ6: μέσα, μια μQ:στιyα πο\! 

καταλήστεψε ευρήματα ανuπoλ.όyιστης αξtας για την ιστορική μας παρ6:δοση. A1fiJ 
το 1963 μέχρι σήμερα οι Touρxoxύπρωι τuμβωQύχoι μέσα στους θύλακες πον 
έμεναν πρώτα και βέβαι.α τώρα στην κατεχόμενη περιόχ1\ της Kuπρι.ακής Δημοχρα
τtας, όπο\! κνρtως 6:νθησε η τέχντι -ΣαλαμΙνα, Αχαιών Αχτη, Σόλοι, AλασLα- έκαμαν 

επιδρομή λεηλασίας και αρπαγής. Κατέσκαψαν τάφouς, ανήρπασαν αναθήματα και 

ι.ερές ει.χόνες, κατέστρεψαν επΙΥραφές και τoΙXoyραφLες και πώλησαν στο εσωτερικό 

και στο εξωτερικό τους θησα\lQOύς μας. 



1514 

Η τραγωδΙα μας εΙνα~ ότι δεν είναι μόνο κατακτητές. είναι εχθροΙ πο" θέλονν 

να καταστρέψο"ν, να εξαφανίσονν καθετΙ το ελληνικό σε τουτο το νησί, καθετΙ που 

φαντρώνει την ελληνικότητά του. Αντοί αποτελούν τη μια μερLδα που καταστρέφει 

τον πολιτισμό μας. 

Η άλλη μερLδα είναι οι εκάστοτε εκ δύσεως κατακτητές, που γοηΤΕυτηκαν aπό 

τους αρχαιολογικούς μας θησαυρούς και θέλησαν να μεταφέρο"ν στην natQιδo 

τους. στα σπιtια και στα μουσεία τους ευρήματα aριστouρyτιματικής τέχνης. Άλλοι 

με τρόπο νφσ.Ιρεσαν, άλλοι έκλεψαν και άλλοι αγόρασαν ακόμα και από δικούς μας 

εutελείς τυμβωρύχους. Και σήμερα βλέπουμε κυπριακές αρχαι.ότητες να κοσμούν 

διΔφορα ανό. -τον κόσμο μouσεΙα και Υχαλερι. 

Οι Άγγλοι -το 1936, στα χρόνια της απoικι.oxρaτίας, έκαμαν έναν πολύ χαλαρό 
νόμο, ευνοΊ:κό γι' autOίIς. για να μπορούν ~νόμιμα~ να κάμνουν κάποιες εξαγωγές 

αρχαιοτήτων. Ο νόμος αut6ς μετά την ανεξαρτησία λίγες αλλαγές δυστυχώς είχε. 

Είναι ένας νόμος χαλαρός που δίνει περιθώρια και τη διακριτική ευχέρεια στον 

εκάστοτε Διεuθuvtή Αρχαιοτήτων ·και αυτός πρ~ν από '{ο 1960 ήταν Άγγλος. να 
δίνει έγκριση μόνος του για την εξαγωγή κάποιου αρχαΙΟυ αvtικειμένου. 'Etot πριν 
aπό την ανεξαρτησΙα αvtιλαμβάνεστε ότι πολλά avtLxtLμενo εξήχθησαν από την 

Κύπρο. 

Μετά την ανεξαρτησω. όπως μας δι.αβεβαιωσαν οι εκάστο-τι Δι..εuθuvtές 

Αρχαιοτήτων, βάσει '{ου νόμου εξήχθησαν αρκετά αγγεΙα στο εξωτερικό, πλην όμως 

ήταν τέτοια αντά τα ευρήματα, που δεν επηρεάστηκε η αρχαιολογία και η αρχαιολσ

γική έρευνα, γιατΙ ήταν OUV1jθισμένα αγγεΙΟ από τα οποία έχουμε πάρα πολλά τα 

ίδια και πο" η αρχαιολογική τους αξια δεν ε[ναι σημαΥΗκή. 

Τα περισσότερα από αutά αγοράστηκαν από τους εμπόρους αρχαιοτήτων που 

υπάρχουν ή από το ίδιο το Μουσε(ο πο" πωλεί αvtικε(μενα χωρίς αξία για τη 

μελέτη της πολιτιστικής μας παράδοσης. Όμως για οποιοδήποτε αvtικεΙμενο θα 

εξαχθεί χρειάζεται έγκριση του Διευθυντή Αρχαιοτήτων. θέλω να πιστώσω με ευσυ· 

νειδησ(α και αγάπη προς την πατρίδα και την πολιτιστική μας παράδοση όλονς τους 

κατά καιρούς διατελέσαvtες Διενθυντές Αρχα1.Οτηtων και υπεύθννOUς Εφόρους οι 

οποΙΟι με κανέναν τρόπο δε θα εΠΙτρεπαν να εξαχθούν avtLxttμEVQ αξEaς, yιott 

όλοι autOL οι άνθρωποι έχουν αναλώσει τις πνευματικές και σωμαtLκές τους δυνά. 
μεις, τη ζωή τους ολόκληρη στο να φέρονν στο φως τον αρχαιολογικό θησαυρό της 

Κύπρου και να καταδι(ξουν με '(η σuyγραφή των βιβλΙων toυς και τις αναχοινώσεις 

τους σε διεθνή συνέδρια την ελληνικόtητα της Κύπρου. Και πολλά οφειλει η πολι· 

τεΙα στον Πορφύριο Δίκαιο, το Βάσο Καραγιώργη, τον Αθανόσιο ΠαπαγεωρΥ{.ο". το 

Μιχαήλ Λουλλο"πή, τον κυριάκο Νικολάου. την Αγγελική ΠιερΙδου. την Ινώ Νιχο· 

λάου. τον Παύλο Φλουρέvtζο. οι οποί.οι βασLOμ1νo~ σto νόμο "πέγρaψαν τις ό.δειες 

εξαγωγής. 

Αν πρέπει να αναζητησουμε ευθύνες. δεν είναι από '(ους υπαλλήλους αλλά aπό 

'{ους πολιτικούς. ποu δε φρ6vtισαν να διορθώσουν το κενό tou νόμου του 1936, 
αλλά χρησιμοποίησαν μάλιστα το νόμο. για να εξαγάγουν κα~ να δωρίσουν σε αρχτι· 

Υούς xρotώY, \IΠOuρyoύς, πρεσβευτές. δημάρχους ή ό:λλους αρχαι.ολογικά εuρ1\ματα. 

Όλοι έχο"με γ(νει μάρWΡες, βλέποvtας στην τηλεόραση να δωρ(.ζοvtαι τα περισσό· 
'(ερα σε ξένους εκπροσώπους. 
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Η Επιτροπή Παιδείας ερεύνηοε, όπως έχετε διαβάσει στην Έκθεση, σε επτά 

σvνεδρΙες της όλα τα στοιχεία. άΚOΊJσε όλους τους ενδιαφερομένους, διάβασε ογκώ

δεις καταλόγOΊJς περιγραφής των εξαχθέντων αντικειμένων και ζήτησε από τον 

αρμόδιο Υπουργό να συστήσει αμέσως ειδική επιτροπή εμπειρογνωμόνων για τη 

μελέτη του όλου θέματος και την τροποποίηση χωρίς χρονοτριβή του σχετικού 

νόμου, μtχρι δε την ψήφισή του από τη Βουλή να μη γίνει καμιά εξαγωγή αρχαίου 

αντικειμένου από ιδιώτη. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός συμφωνεί απόλυτα με ης εισηγήσεις της 

Επιτροπής, θεωρεί το θέμα επείγον και καλεί το αρμόδιο Υπουργεto να επισπεύσει 

τις διαδικασιες. Είναι καιρός να βάλουμε λo1JΚέτo στον οίκο μας. 

Η μεγαλύτερη όμως τραγωδία, κύριε Πρόεδρε και κ'ύQιoι συνάδελφοι, είναι η 

ανασκαφή αρχαιολογικών χώρων και τάφων, είναι η αρπαγή από τα κατεχόμενα 

μουσεία και τους ναούς των αρχαιολογικών μας θησαυρών και η πώλησή τους στο 

εξωτερικό μετά το 1974. Κανείς δεν ξέρει τι ευρήματα έχουν χαθεί, κανεtς δεν ξέρει 
τι έχουν καταστρέψει ΟΙ μεταπράτες. Και. ενώ ~έγιναν επανειλημμένα διαβήματα 

στην OUΝΈσκo για τη διάσωση πολιτιστικής σημασιας ευρημάτων που ανήκουν σ' 

όλη την ανθρωπότητα, τ/.ποτε ή κάποια αναιμικά διαβήματα έγιναν, που ξεψύχησαν 

μπροστά στο σοβινισμό και την oδLOUoξta των Τούρκων. 

Μας κλέβουν, κύριοι συνάδελφοι, όχι την υλική μας περι.ouσΙα. μας κλέβουν 

τον πολιησμό μας, καταστρέφουν την οντότητά μας , το πρόσωπό μας μέσα στην 

ιστορία και εμείς βλέπOΊJμε σαν να είναι κάτι ξένο. κάτι απόμακρο. Αν αρνηθούμε 

την πολιηστική μας παράδοση, αν δεν κάνουμε προσπάθειες να περισώσουμε και να 

διαφυλάξουμε όλα αυτά τα πολιτιστικά στοιχεία, θα χαθουμε από προσώπου γης , θα 

εξαφανιστούμε ως λαός, δε θα έχουμε ριζες , και αυτό επιδιώκουν οι εχθροί μας. 

Γι' αυτό είναι αναγκαίο να νομοθετήσουμε για τη διάσωση της πολιτιστικής 

μας κληρονομιάς και να αρχίσουμε συστηματική εκστρατεία διαφώτισης στο εξωτε· 

ρικό αλλά και στο εσωτερικό. ώστε να διαφωτιστεί ο κόσμος μας και προπαντός η 

νεολαία για τη σημασt.α που έχουν οι αρχαιολογικοί μας θησαυροί, τους οποίους 

πρέπει να διαφυλάξουμε σαν κόρη οφθαλμού. 

Προσωπικά συμφωνώ με ης παρατηρήσεις του σuναδtλφoυ κ. Ανδρέα 

Χρίστου ότι πρέπει να υπάρχει έλεγχος στις ανασκαφές των αρχαιολογικών 

αποστολών, ότι πρέπει να ευαισθητοποιηθούμε στο θέμα της ανέγερσης ξενοδο

χειακών μονάδων κοντά Τι ε...( των αρχαιολογικών περιοχών, όπως στην Αμαθούντα 

ή στην περιοχή των Τάφων των Βασιλέων στην Πάφο και αλλού, ότ~ πρέπει να ειση

γηθούμε OtfIV κυβέρνηση να στελεχώσει με ικανό. άρτια καταρτισμένο και αρκετό 
προσωπικό το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ώστε να μπορεΙ να εκτελεΙ τις υποχρεώσεις του 

για την επίβλεψη των μουσείων και άλλων αρχαιολογικών χώρων. 

Προπαντός, κύριε Π ρόεδρε , κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να κατανοήσουμε ότι 

πέραν _ης οικονομικής μας ειιρωστΙας , που καθόλαυ δεν την υποτιμώ, προέχει αυτη 

_η στιγμή η διαφύλαξη της πολιτιστικής μας κληρονομιάς και η διάσωση της ελλη

νικής μας ταυτότητας, αν θέλουμε να σωθούμε από το αδηφάγο θηρΙΟ της τουρκικής 

επεκταtικής πολιτικής. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν νπάρχouν άλλοι ομιλητές επί του θέματος. Εν πάση 

περιπτώσει το θέμα θα παραμεΙνει στην ημερήσια διάταξη ... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραχαλώ, ο κ. K\lΠQιανoύ. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝογ, 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα αιroνσιάζω την επόμενη βδομάδα, θέλω να κάμω 

απλώς δύο πολύ σ\tνtoμες παρατηρήσεις πο\! δεν περιλαμβάνονται στην Έκθεση, γι' 

αυτό και θα ήθελα να γΙνει αναφορά στην ολομέλεια και ελπ(ζω να ακουστεΙ και 

από την κνβερνητική πλεvρά. 

ΕΙναι το θέμα της xατασκεuτjς αντιγράφων επί εμπορικής βάσεως α..-τό τα 

μouσεtα, τα οποία θα καλύψουν σε μtΎάλo βαθμό την ανάΎΧη εξαΥωΥής των αρχαιο

τήτων από τη μια. αλλά θα πρoσφέρouν και ένα εισόδημα στα (δια τα μovσε(.α. Έχει 

γΙνει σε όλα τα μovσεία, και στην Ελλάδα. και γΙνονται από τα πιο φτηνά μέχρι τα 

πιο ακριβά κατασκεUΆσματα. Π..στΕUΩ όη αvtό είναι κάη πον θα πρέπει να μελε

τηθει. 

Το δεύτερο θέμα σχετίζεται με αντό που έχει επράψει ο κ. Χρίστον και αvτό 

που θέλω να πω είναι ότι, πέρα από τα αρχαιολογικά αυτά αντικεΙμενα. που έχουν 

τερόστια αξ(.α. πρέπει κάπον να εξετάσονμε και τους tδιovς τους αρχαιολογικούς 

xώρouς. Σήμερα μάλιστα -δεν ξέρω κατά πόσο είναι σωστό ή όχι- διάβο.!;α ότι στην 

περιοχή του Αγ{ου Σωζoμtνoν \lπ(xρxouν πολλοΙ παλιοΙ οικισμοΙ το\l 1800 Π.Χ. ΟΙ 
οποΙΟι κινδuνενoυν από OQιομένες λατομικές ερ-ΥασΙΙς. Άρα θα πρέπει να γίνει και 

κάποια μελtτη -και όχι μόνο από την πλευρά το\! κρόΤOuς, vπoθέτω- όχι μόνο για τα 

αντικείμενα, πον πολύ καλά κάνο\lμε και σu!;ητoύμε αVΤΉ τη στιγμή, αλλά παράλ

ληλα και για τouς ιδΙOuς τouς αρχαιολογισχούς χώρους οι οποtoι είναι εξtσoυ 

αναντικατάστατοι. 

Evχαρ..στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αντιλαμβάνομαι ότι το Σώμα συμφωνεΙ πως και τα δύο αυτά θέμαtα παραμέ

νουν ανoιχtά για την προσεχή συνεδρ(.αση. θεωρώ ότι δεν μπορούμε να πρσχωρTt

σο\lμε οε άλλα θέματα. Η ώQα είναι οχτώ. Γι' αυτό αναχοινώνω ότι η επόμενη συνε

δρία του Σώμαtος θα γίνει την προσεχή Πέμπtη, 13 '(ον μηνός, σΗς 4.00 το 
απόγενμα. Βεβαίως έχει ανακοινωθεί ήδη από τον Πρόεδρο της βουλής όtι θα γίνει 

σuνεδρtα και την Παραoxtuτl. 14 του μηνός, και πάλι στις 4.00 το απόyεvμα. δεδο
μένου ότι νπάρχουν αρκετά θέματα, ιδιαίτερα στο Κεφάλαιο Δ'. 

Η ημερήσια διάταξη της σuνεδρΙOς της επόμeνης Πέμπτης έχει ως ακολούθως:

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περΙ προυπολογιομού της Αρχής Kρα1~κών Εκθέσεων Νόμος του 

1992. 

2) Ο περί Σνμπληρωματικού ΠροUπολογ~σμού Νόμος (Αρ. 5) τον 1992. 
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3) Ο περΙ Καταχωρήσεως Γεννήσεων και θανάτων (ΓρωtoπoιηΤΙKός) 

Νόμος του 1992. 

4) Ο περΙ NαρχWΤΙKών Φαρμάκων χαι Ψuχoτρόπων Ουσιών (Γροποποιη· 
ΤLκ6ς) Νόμος του 1990. 

5) Οι περΙ Υπουργε[ου Άμuνας - θέσεις Εκτελεστικού Μ11χανικού lης και 

211ς Τ(ιξtJς, Μ11χανολόΥου Μηχανικο" l11ς και 211ς Τ(ιξtJς, Ηλεκτρολόγου 

Μηχανικού lιις και 2ης Τό.ξης και Τεχνικού Β' (Σχέδια Υπηρεσ(ας) 

Κανονισμο[ του 1992. 

6) ΟΙ περΙ Τμήματος Δασών - θέσεις Οικονόμου Δασικού Κολεγtoυ Α' και 

Οικονόμου Δασικού ΚολεΥΙΟυ (Σχέδια Υπηρεσως) ΚανονισμοΙ του 

1992. 

7) Οι περΙ Ιατρικών Υπηρεσιών και Yπrιρεσιών Δημόσιας ΥγεΙΟς - θέσεις 

Υγειονομικού Επιθεωρψή Α' και Υγειονομικού EπιθεωQ'!Ttή Β' (Σχέδια 

Υπηρεσ(.ας) ΚανονισμοΙ του 1992. 

8) Οι περΙ Πολιτιστικών Υπηρεσιών - θέσεις ΔΙWΘUΝΤή, Ανώτερου 

Μορφωτικού Λειτουργού. Μορφωτικού Λειτουργού Α' και Μορφωτικού 

ΛεΙΤOUQΎOύ (Σχέδια Υπηρεσιας) ΚανονισμοΕ tOU 1992. 

ΚΕΦΑλΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑλΑΙΟ Γ: Ερωτησεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) Έκθεση t11ς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδεΙας για το θέμα που 

tιτλοφορεΙται 'Ή εξαγωγή αρχαl.Oτήτων και οι επιπτώσεις στην LOΤOΡLx1j 

και πολιτιοτικ1j μας κΑηρονομιά". 

(Αυτεπάγγελτη εξέtαση με απόφαση της Επηροπής). (Ι 7.9. 1991). 

(ΣυνέχιΟ11 Τ11ς συζ1jt11Ο11ς). 

2) ''Οι αρχαl.OλογικοΙ θησαuρoE και 11 πολΙΤΙΟΤΙΧ1j κληρονομιά της KUΠQOU 
και η ανάΎΚ11 για περαιτέρω μ!τρα διαφύλαξης και προστασίας τους" . 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήyrισrι του ΒοuλWΤΉ κ. Α. ΧρΙΟΤου εκ μl:ρouς της 

Κοινοβουλεuηκ1jς Ομ{ιδας του ΑΚΕΛ-Αριστερό.-Νέες Δυνάμεις). 

(19.9.1991). 

(ΣVΝΈχ,ση της συζήτησης). 

3) ΈκθεΟ11 της Κοινoβaυλεuτικ1jς Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

ΠΟΊ) τιτλοφορεΙται "Διατήρηση και πρoστασLα των κτι.ρ(ων της AΡXL

γραμματεLας" . 

(ΑυτεπάγγελΤ11 εξέταΟ11 με απόφασ11 της Επιτροπής). (22.10.1991). 

4) "Η πλ1jρtJς εφαρμογή της αρχής της ισομιοθΙας ΎΊJVαικών και ανδρών 

μέχρι το 1992 και 11 ανάΎΚ11 λήψης μέτρων για την προώθησή της". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής κ. ΚαΙΤ11ς 

Kληρlδoυ). (17.10.1991). 
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5) 'Ή ανάΥχη μελέτης για την πιθανότητα συμμετοχής/εχ..-cροσώπησης των 
γυναικών Βουλευτών της κυπριακή~ Βουλής σΙ! παΥχόσμια συνέδρια και 

άλλες εχδηλώσεις ΎWαικών Boυλευτών~. 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλ'ής κ, Ρήνας 

Κατσελλή), (24.10.1991). 

6) "Το κακό οδικό δίκτυο της επαρχιας Πάφου και η ανάγκη βελτιωσής 
του". 

(θέμα εγγραφέν μι ειm'ιγηση του βουλευτή κ. Κώστα ΚωνσταντΙνου). 

(24.10.1991). 

7) "Η ανάΥχη ανέγερσης επαρκών σχολικών κτιρίων στην πόλη και επαρχία 
Πάφου". 

(θέμα εγγρα~ν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κώστα ΚωνσταντΙνου). 

(24.10.1991). 

8) 'Ή ναυτιλιακή πολιτική της κυβέρνησης" . 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του Βουλευτ.η κ. Ρένου Πρέντζα). 

(31.10.1991). 

9) "Οι σννθτ'ικες εργασίας στους ηλεχτροπαραΥωΥούς σταθμούς της Αρχής 
Ηλεχτρισμού Κύπρου και η επίδραση ορισμένων επιβλαβών παραγόντων 

στην υγεία των εργαζoμtνων σ' αυτούς τους σταθμούς". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Χριστοδουλίδη, Δ. 

Χρυσοστόμου και θ. Μιχαηλίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΑΚ ΕΛ-Αριστερά-Νέες Διινάμεις). (Ι 2.12. Ι 99 Ι). 

10) Έκθεση 'tης Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορεΙται ''Ο κίνδυνος που διατρέχει η κυπριακή νεολαία από τη 

διάθεση των ναρκωτικών και η ανάγκη ύπαρξης ενιαίας πολιτικ.ης και 

σuvτoνισμoύ των κυβερνητικών υπηρεσιών για την πρόληψη και κατα

στολή του κινδύνου αυτού" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8.11.1991). 

Ο Boυλεuτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου ζητά την εγγραφή του θέματος 'Ή 

αθέτηση κυβερνητικών υποσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού αναφορικά με το 

αποχετευτικό. το κυκλοφοριακό και άλλα". 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εΥΥράφεται. 

Επίσης οι Βουλευτές κ. Χρίστος ΠουΡΥουρίδης και Γιαννάκης Κασουλίδης 

ζητούν την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Η ανάΥχη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των 

δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμoνιστoUν και να συμπλέουν με την εξωτε
ρική πολιτική των χωρών της ΕΟΚ", 

Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος: 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

ΚηρίΙσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδριας. 

(Ώρα λήξης, 7.55 μ.μ.) 
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ΟΙ α.όΙ0υθοι Βοιιλειιτέι; ιιIlέy(~αψαν '(ον .ατάλοΥΟ '(ων nαQόντων με αλφαρη-

'(ι.ή σειQά: 

Αγαπ(ου Γ~αννάκης 

ΑΥΥελΙΟΟ" Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντων(ο" Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου AριστoφάVΗς 

Γιάγκο" ΚΙ.ης 

E'Uoτaetou Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδο"λο" Λάκης 

θεοδώρα" Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Kαζαμtας Κίκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Katoo'UQtδfI; Νίκος 

Κληρ(.δης Γλαύκος 

Κοντιδης Δημήτρης 

Κο\tΚο'Uμάς Ανδρέας 

Κ 'υ:rτριανoν Μάρκος 

Κ u:rτριανoι, Μιχαλά.ης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

ΛUOιώ"tης Λώρης 

ΛUΣσαριδης Βάσος 

Μαχρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Mo'UρoκoρMtO; Χρίστος 

M~χαηλιδης Θάσος 

Μιχαηλιδης Ντίνος 

MOOOLoma; Νίκος 
Μο\ισκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Πα.;ταγεωργ(ο" Παuλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Π ιττοκοπΙτης Νίκος 

Πουργουριδης Χρ(στος 

πρένtζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Φιλtππo" Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρl.oυ Τάκης 

Χριστοδο'Uλ(.δης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρ'Uσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑντΙIΙQόσωποι θQησχεΙΙΤΙΧών Ομάδων: 

Πoγ~ατζής Ιωάννης 

Kαλα";:τζ~άν AQάμ 

MαντoβάVΗ ΜπενΙ-ιο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεστι για το νομοσχέδιο "Ο Συμ.ίτληρωμαηκός (Αρ. Ι) Νόμος το" περί 

πρoυ:rτoλoγισμoι, της Αρχής Ηλεκτρισμού Ku:rτΡOU Νόμου του 1991", οι 
αγορεuσεις, οι παρατηρήσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν πάνω στο 

θέμα (Α. Γεωργίου, Α. MoUσxoς, Τ. Παπαδόπουλος, Κ. Ηλιάδης, Τ. 

Χατζηδημητρίου, Λ. lεροδιακόνο'U, Κ. Καζαμίας, Δ. θεοδώρου, Χρ. 

Σολωμής, Ευ. Ευσταθίου. Πρόεδρος. Δ. Χριστόφιας) και ψήφισή του σε 

νόμο με τον τίτλο ''Ο Τροποποιητικός του περί πρoυ:rτoλoγισμo'ύ της 

Αρχής Ηλεκτρισμο" Κύπρου Νόμου του 1991 Νόμος του 1992". 

Ια) Δικαιολ6γηστι από τον κ. Ν. Μουσιοίπτα της α.τοχής του από την ψηφο

φορία, από τον κ, Δ, Χριοτοδουλιδη της ψήφου του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δuνόμεις και από τον κ. Σ. Χατζηγιάννη της ψήφου του. 
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2) Έκθεση γι.α το νομοσχέδιο "Ο περΙ Συμπληρωματ~κo\l ΠΡOUπoλoyισμO\l 
Νόμος (Αρ. 3) του 1992", οι σίlντoμe:ς παρατηρήσεις που ακoλo\ιθ1Jσαν 

(1'. ΧατζηδημητρΙου, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 1 του 

1m). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Eμπoρt.ας Kuπρι.αχών Ελαιοκομικών 
Πρotόντων (Τροποποιηηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990", οι σύντομες 

παρατηρήσεις του κ. Δ. θεοδώρου που ακολο\!θησαν πάνω στο θέμα και 

ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο ''Ο περί Εμποριας Kuπρι.αχών Ελ.αιοχο· 

μικών ΠρoΊλ~ντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~O Τροποποιητικός του περί της Συμβάσεως 
περΙ της Εξ<ώΙψεως Πάσης Μορφής Φυ4ηχής ΔιοχρΙΟεως (Κνρω. 

ηκού) Νόμου του 1967 Νόμος του 1991 ", οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Τ. Χατζηδημητρίου που ακολούθησαν πάνω στο θέμα και ψήφισή Ίου 

σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ·0 περί Δημόσι.ας Εκπαι.δευι:ικής Υπηρεσιας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος Ίου -I99Ι" και ψήφισή του σε νόμο με 

Ίον τίτλο ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Y:rτηρεσιας (Τροποποιηηκός) 

Νόμος Ίου 1992". 

6) Έκθεση Υι.α τους Κανονισμούς "Οι περί ΑΡχΤΙς Βι.ομτιχανικής ΚαταρτΙ· 
αι.ως (ftλoς Καταβλητέον υπό Εργοδοtών) (fροποπο~ηηκοΙ) Κανονι

σμοί του 1992" και tyxeLoή τους. 

7) Έκθεση για τouς Κανονισμο'ός ''Οι περί TaμEtou χαι Διαδικασίας Eπιδ<r 

τήσεως Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόηων (Τροποποιητικοί) Κανο· 

ν~σμoΙ του 1992" και έγκρισή τους. 

8) Έκθεση για το θέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
Εξουσιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από Ορισμένα Νομι.χά Πρόσωπα 

Δημόσ~oυ Δ~καΙoυ για ΊΟ Μήνα ΦεβροΟΟρι.ο .ου 1992", ανάΥνωση της 

Απόφασης και tyxeLoή της. 

9) Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕΥΥράφων. 

10) ΔιεξαγωΥή συζήτησης (Δ. Χριστόφιας, Πρόεδρος, Ν. Αναστασιάδης, Τ. 

Παπαδόπουλος, Ευ. Ευσταθίου) αναφορικά με θtμα .άξεως ΊΟ οποΙΟ 

ήγειρε ο κ. Χρι.οτόφιας, σύμφωνα με τον οποίο διΈΡΡΕUΣΑν στον τύπο 

διαστρεβλωμένες πληροφορίες που πλήπουν το ΑΚΕΛ και αναφέρονται 

στη σύσχεψη που tγινε υπό την προεδρία του Προέδρου της Boυλτjς με 

θέμα τον τρόπο λειτουργίας των KoινoβoυλEυtικών Επιτροπών. 

11) Έκθεση για το θέμα 'Ή εξαΎωvti αρχαιοτήτων και οι επuπώσεις Ο"Ι'ην 

ιστορική και πoλιηστ~κή μας κλ11ρονομιό." και οι αγορεύσεις, η συt;ήΊηση 

και οι παρατηρΤ;σεις που ακολούθησαν πάνω 0"1'0 θ~μα [Σ. Χα.ζηΥιάννης, 

Μιχ. Κυπριανού. Ν. Αναστασιάδης, Τ. Παπαδόπουλος, πρoεδρεiιων (Α. 

ΑντωνΙΟυ), Δ. Ηλιάδης, Κλ. ΑΥΥελιδου, Μ. Kuπριανoύ], Ίου ΟΠΟΙΟυ 11 
συζήτηση θα συνεχιστεΙ κα.ά την επόμενη συνεδρΙCΙση. 
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12) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' γι.α αυτεπάγγελτη εξέταση από τις αρμόδ~ες 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές των ακό).oUΘΩΝ θεμάτων: 

(α) "Η αθhηση κυβερνητιχών υποσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού 
αναφοριχά με το απoχετεuτιχό. ""ο χvκ).oφoeLαχό χαι άλλα". 

(θtμα εγγραφέν με εισήγηση του BoΊι).ΕVΤΉ κ. Ά. ΧρuσοστόμΟ\J). 

(β) 'Ή ανάγχη αναπροσαρμο'Y1iς της εξωτεριχής μας πολιτιχής χαι 

γενιχά των δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονιστούν χαι να 

συμπλέουν με την εξωτεριχή πο).ιτιχΤι των χωρών της ΕΟΚ-. 

(θtμα εγγραφέν με εισήyτJση των ΒΟ1J).ευτών χ. Χρ. Πουργουριδη και 

Γ. Κασουλίδη). 

Τιμή: SOσ 





ΠQακτικά της Βουλής των ΛνΤΙΠQοσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρtαση Ι3ης ΦεβρoUΑΡΙO. Ι992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα ιναeξης, 4.Ι7 μ.μ.) 

(AQ.24) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της O1Jμερινής ΣVΝΕΔΡfας της So"λής των 

Α ντι.:προσώπων. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι χύρLOΙ Γραμματε(.ς να δι.απΙσfώσoυν αν υπάρχει 

απαρτtα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει απαρτΙα, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 
πριν μπούμε στην ημερήοw διάταξη, xiJQLOL συνάδελφοι, με θλΙψη αναyytλλω 

στη Βο"λή το θό.νατο ενός πρώην MέλoUς της, του Ιωάννη Mαυρtδη. ΕΙναι ο τρΙτος 

θόνaτoς ΠΟ)) εJtιΣVΝΈβη σε παλαιό Μέλη της Bouλής των AvtutρoσώπωY τους τελειJ... 

ταlouς δοο μήνες. 

Ο Ιω6:ννης Μα\ΙQιδης eξελtyη το 1960 EXΠQόσωπoς της θρησκεuτικής Ομάδας 
της Μαρωνιηκής Κοινότητας στην Ελληνική Κοινοτική ΣuνtλΕUΣΗ. Από το 1965, 

πο" κο.ταργήθτικι 1'1 Κοινοτική ΣιινtΛΕUΣΗ, αvι:ι.πρoσώπεooε την κοινότητά του στη 
Βουλή των Αντι.προσώπων μέχρι.ο 1981. ΕπαVfξε).tyη EXΠQόσωπ.oς της θρησκεu
ηxfις Ομάδας των Μαρωνιτών σης εκλογές το\! 1986. 

ΕΙμαι βtβαιoς ότι διερμηνεύω τα οισθήμαΊΟ όλων μας αν εκφράσω 'Τα βαθι.ό. 

συλλυπητήρια προς την οικογένεια 1Ό" εχλι.:πόντος σνναδtλφoυ και καλώ τη Βοιιλή 

σε ένδειξη ημής προς τη μνήμη tOU να τηρήσει μονόλεπτη σιγή. 

(Μονόλεπτη σιγή) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αι.ωνια tOU η μνήμη. 

(Ι523) 
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Πριν προχωρήσω με τα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θεωρώ υn:oχρέωσή μου 

να πληροφορήσω το :Σώμα ότι ο YΠOυιrtός Γεωργ(ας χαι Φυσικών Πόρων μου δι.αβΙ. 

βασε σήμερα απόφαση του Υπουργικού ΣυμβουλΙου, σύμφωνα με την οποΙα δεν 

κρίνεται σκόπιμη 11 μετακίνηση του βαφεΙΟυ Raίnbow από το Ακό.κι, αλλά UΠoστηρΙ. 
ζεται 11 παραμονή τον στην περl.Oχ'ή και 11 ΛειτουΡΥ(α του υπό όρους. αυτoUς τους 
όροιις 101)ς οπο'ους εΙχε ήδη δώσει τι κυβέρνηση. 

Υπό το φως αυτής της εξέλιξης είμαι 1.IJtOXρεωμtνoς, αν ΣUμφωνεΙ το Σώμα, να 

παραπέμψω το θtμα ως επείγον στην ΚοινοβουλrotLκή Επιτροπή Περιβάλλοντος για 

την άμεση εξέτασή του και για εκτίμηση της κατάστασης πο\} δημιουργείται. Αν 

είμεθα σύμφωνοι. τότε θα ζητήσω από τον Πρόεδρο της Επιτροπής Περιβάλλοντος 

να καλέσει ΣUΝεδQ(αση της Επιτροπής το ταχirtερo δυνατό. 

Οχ. Μάτσης. 

r. ΜΑΤΣΗΣ: 
ΚύΡΙΕ Πρόεδρe. μας απoyoηtεύει ο τρό,τος με τον οποΙΟ αVΤιμετωπ{ζει 11 κυβέρ

νηση το σοβαρότατο αυτό πρόβλημα της μόλυνσης των υδάτινων πόρων στην 

περιοχή του Ακακιοίι. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι το πρόβλημα δεν είναι ννο. 

Eίνα~ πολύ παλαιό. 'Εχει χρόνια πο" ανεφύει και πριν δοο ή '(ρω χρόνια ...av δεν 
κό.μνω λάθος- εΙχε σαφώς '(oπoθεtT)θεΙ η κυβέρνηση. (J\)μπερ~λαμβανομtνο" το" (δω" 

το" Προέδρου της Δημοκρατίας. ότι το πρόβλημα έπρεπε να λUΘΕι. ΔOOWΧώς ολιγώ

ρησε, καθυστέρησε, έδειξε πλήρη ασυνέπεια κα~ αμέλεια η κ~ρνηση και παραγνώ

ρισε το σοβο.ρότα'tο παράγοντα ότι η υγεω των κατοίκων της περιοχής και Ισως και 

όλων μας που χρηοιμοποι.ούμε τα προϊόντα της περιοχτ'ις είναι δυνατό να υφίσταται 

επιπτώσεις. 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι αυτές τις διαπιστώσεις έκαμε πρόσφατα και η 

"πεύθυνη του Κυβερνητικού ΧημεΙΟυ και πραγμα'tικό. ευρισκόμεθα και σήμερα 

ακόμα μπρoσtό. στην (δια φ6.ση που ήμασταν προ τριών ετών με τις (διις θέσεις της 

κ1!βιρνησης. 

είναι πολύ απογοητευτική αυtή η κατάσταση και θέλω να εκφρά.σω τη μεγάλη 

μας δuσανασχέ'tηση και των κατοίκων της περιοχής αλλά και τη δική μας. και πράγ

μαη θα δούμε το πρόβλημα, όταν θα παρα.τεμφθεΙ στην Eπιτρbπή nερι.β6.λλοντος, 

για να 'tοποθε'tηθούμε πολύ ωμά πάνω στο σuyκεxρφέvo πρόβλημα. 

npOEΔPOI: 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε nρόεδρε. βέβαια Ο καθένας έχει αισθήματα και ΤOπoθε"tήσεις πό.νω στο 

σιryκεχριμένo θέμα, αλλό. πιστεύω ότι εφόσον έχει παραπεμφθεί με σύμφωνη γνώμη 

όλων στην Ko~νoβoυλευτική E,..ιτQOΠ!i Περιβάλλοντος. αυτό. τα αι.σθήματα και ης 

τοποθετήσεις, εφόσον ακούσουμε ξανό. όλες τις πλευρές . θα πρέπει να 1:α εκφρ6.σουμε 

και εδώ στη Βουλή των Αντι.προσώπων. ό1:αν η Επηροπή Περι.β6.λλοντος θα ολοκλη

ρώσει 'to έργο της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙο", 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εΙνα~ ένα θέμα πολύ γνωσtό στη Βουλή και στους περισσόΊΕ
ρους Βουλευτές, ιδιαίτερα της Λευκωσίας. Είναι ένα θέμα μπορώ να πω που έχει και 
μια επείγουσα μορφή. θα μπορούσε θαυμάσια να σutl1Τl1θεΙ ακόμα και εκτός llμfρή
σιας διάταξης. Όμως θα δεχθούμε την πρότασή σας να πο.ραπ.εμφθεί στην Επιτροπή 

Περιβάλλοντος, με την ελπιδα 6tL θα τελειώσει τη διιΡεVντιση .ου θέματος το ταχύ
ΤΕΡΟ δυνα"t"6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Μοuοιούττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. y..a να μην ιιστερήσουμε, δηλώVOιIμt ότι αιση μας είναι πως 1\ 
υγεία του λαο':' και η προστασία του περιβάλλοντος δεν είναι διαπραγματεύσιμα και 

θα δούμε το θέμα στην Επιτροπή με όλη την ανστηρότητα που επιβάλλεται . Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Δεν UΣΤερήσατε. κύριε Μουσιούττα. 

Ο κ. Σολωμής, Πρόεδρος της ΕπΙΊροπής Περιβάλλοντος. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ως Πρόεδρος της Επιτροπής nfQιβάλAovtoς 10 λιγότερο πο" 
έχω να προσθέσω και ε-Υώ είναι ότι ακαριαία θα φρoντ(σε~ η Επιτροπή να συνε.

δριάσει και να αντιμEtωπ(σει το όλο πρόβλημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Ε\)σταθΙΟ\). 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι θέλω να πω το εξής. Διότι εΙνα~ πολύ σοβαρό το θέμα 
αuτ6. Το ότι πρέπει τα απ()βλητα να μην υπάρχουν εχεΙ και ότι μολύνουν το φoo~κ6 

περιβάλλον και τα νερά τα οποιο. ΧΡTJOψο.."tOιούν οι κάτοικοι κα~ κατ' επtκταση και 

οι πολίτες της Λευκωσίας και των άλλων περιοχών που χρησ~μoπoι.oίιν τα προϊόντα 

της παραγωΥτ'ις της γης. Auτό είναι δεκτό και από την κυβερνητική πλευρά και από 

τους βιoμήχανoUς και από τους κατοίκους του χωριού. Εκείνο όμως το οποίο καθυ

στερεί είναι η μεταφορά των αποβλήτων και, ενώ έχουν περάσει δυόμισι χρόνια, αυτή 

τη στιγμή που σνζητεΙται αυτό το θέμα αν θα φύγει η εστΙα της μόλυνσης με τη μετα

φορά αυτών των νερών, η κ"Uβιρνηση αναβάλλΕΙ και ξανααναβόλλει το θέμα. 

θέλω να τονΙσω με έμφαση ότι οι κάτοικοι έχουν δΙκαιο ως προς το σημείο 

τούτο. Ότι δεδομένης της διαπίστωσης ότι υπάρχει εστLα μολύνσεως, είναι πραγμα
τικά εγκληματικό να εξακολουθεί α'Utή η μόλυνση να υπάρχει, γιατΙ δεν καταδεLξαμε 
πού θα μεταφέρονται αUΤά τα νερό.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δε θα δεχθιί.l να γίνει περαιτέρω ΣUΖτΊτηση, γιατί οπωσδήποτε αναμένω να 

συνέλθει η Επιτροπή Περιβάλλοντος το ταχύτερο δυνατό και σΙγουρα βέβαια θα ετοι
μασθεί μια Έκθεση προς το Σώμα και επομένως, όταν έχο\)με ενώπιόν μας την 

Έκθεση, θα μπορούμε να σνζητήσουμε με όλη την άνεση αυτό το θέμα, να γίνουν 
Εισηγήσεις και ισως να δούμε πώς προχωρούμε. 
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Αρχ{ζουμε με το Κεφόλαι.ο Α', Νομοθετική ΕρΥασια. 

ΤΟ πρώ"to θέμα ε[ναι ''Ο περι προυπολογιομοίι της Αρχής Kρατ~χών Εκθέσεων 

Νόμος του 1992. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδως Κοινοβονλεαιικής 

ΕπΙΊΡΟπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επι'tροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

llPO'Y'llOAOrIIMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΩ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠPΩ·γ ·ΠOΛOrιΣMOY ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΕΚθΕΣΕΩΝ NQMOI 
ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντε,:-

Λεόvt~ Ιεροδι.ακόνοu. Πρόεδρος 

Κ(κης Καζαμ(ας 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Νίκος Μουοιούπας 

Μάρκος Κ υπρι.ανού 

Τόχης Χατζηδημητρ(.ου 

Ρένος πρtvτζας 

Η Koινoβo"λεutιxή Επιτροπή Οι.χονομικών και ΠΡOUπoλoyισμO'ύ μελtτησε τον 
πι.ο πάνω ΠΡOUπoλoyι.σμό οε σννεδQl.α της nou πραyματoπoιfιθτpιε ση.ς 3 Φεβρouα
ρω\! 1992. Στο στάδιο της μελtτης αυτής κλήθηκαν και παρeuρtΘΗXαν στην Ε.ίΤL'tΡΟπή 
εκπρόσωποι του Διοικηηκού Συμβουλl.oυ και της Δι.εύθιrνσης της Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων. 

Ο υπό συζήτηση προυπσλοΥισμός της Αρχής κρατικών Εκθέσεων προβλέπει 

για το 1992 έξοδα ίι,18ι,οοο και έσοδα ίΙ318.310. που κατά κύριο λόγο θα προέλ
θουν από τις εχθέσεις, Ύ!V~κές και ειδικές. που διοργανώνει η Αρχή Κραηκών Εκθέ

σεων. 

Στα πλαίσια της μελέτ"ς του πιο πάνω ΠροUπολογισμού " Επιτροπή είχε την 
ευκαιρία να ενrιμερωθεΙ για τις δραστηριότητες της Αρχής που πρoγραμματl.ζovται 

για το 1992 και yl4 τα αποτελέσματα από ης διoQyανώσεις των eκθtσεων και άλλων 
εκδηλώσεων της περσινής χρονιάς. 

Η Επιτροπή. αφού διεξήλθε λεπτομερειακά τις επιμέρους πρόνοιες του υπό 

συζήτ"ση ΠρoUπoλoγισμoύ. τις υιοθετεί στο ΣUΝoλό τους. γι' αυτό εwηyεΙται στη 

Βουλή την ψήφιση του ΠρoUπoλoyισμoύ σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμα.aς αρχής; 

Εφόσον δεν υπόρχouν ομιλητΙς επί θέματος αρχής, ΠQOχωρούμε στη δεύτερη 

ανάΎV<OO11 του νομοσχεδΙου, η οποω θα γΙνει δι' αναγνώσεως των πλ.αγι.οτω.ων και 

των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

πρootμιo. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το ΤαμεΙΟ της Αρχής κρατικών Εκθέσεων ποσού 

ίΙ.181.000 για τ" χρήση του tτoυς που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1992. Άρθρο 2. 
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Eι.δΙκι\lOη των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίναχας. Άρθρο 3. 

Xρησ~μoπo'ηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για xΆΛUψTt ελλεL.μμαtος 

άλλων ό.ρθρων κάτω από το (διο Κεφάλαι.ο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχε~ οποιαδήποτε ένσταση στην έΥχριση των άρθρων Ι, 2,3 και 4; 

Μη υπαρχoiιστ!ς ενστάσεως, τα άρθρα Ι. 2, 3 και 4 eyχρLVOvtaL ομόφωνα. 

Προχωρονμε στην τρίτη ανάΥνωση 1:0" νομοοχεδt.oυ, η oπol.α θα Υι.νει δια της 

αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί προυπολόΥι.ομού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπLOθεΙ σε νόμο; 

(KWΠΆ τη σφiιρα) 

Μη νπαρχoUΣΗς ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσn(ζεται σε νόμο. 

ΤΟ δeύtερσ θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Συμπληρωμα

τικOU προυπολΟΥι.σμού Νόμος (AQ. 5) του 1992", Παραχαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας KOινoβoυλεuτικής EπΙΤΡOJt'ής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο 

Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΙΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) ΤΟΥ 
1992" 

Παtόντες:-

Λεόντιος lεροδw.κόνοu. Πρόεδρος 

ΚΙκης Kαζαμtας 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Νίκος Mouσιoύπας 

Μάρκος ΚwtριανΟ'ύ 

ΤάκΤ1ς Χατζηδημητρ(ου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπOλoyισμOύ μελέτησε το 

πι.ο πάνω νoμoσχtδι.o σε ΣUΝεδρ(α ττtς που πραγματοποιήθηκε στις 3 ΦεβρoUΑΡΙoυ 
1992. ΣτΤ1 ΣUΝεδρ[αση αutή κλήθτικαν και εξέφρασαν ΤLς απόψεις τους εκπρόσωποι 

του YΠOuρyε(.oυ Οικονομιχών και του YπoUQΎEkn.ι Εσωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έΥκρι.ση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμεισυ της Δημοκρατ(ας ποσον f.6O.000 ΜΙ η διάθεσή του για 
την αγορά δύο μεταχει.ρισμtνων μικρών σκαφών για ης ανό.γκ.ες της Aστuνoμ(ας. 
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Όπως ανέφεραν σtllν Eπιτρoπ~ οι εκπρόσωποι της Aστυνoμl.ας. τι απόκτηση 
Ίων δύο αvτών βοτιθτττ:ικών σκαφών απαιτεΙται επιπρόσθεΊα από τα δύο νέα μεγαλύ

τερα ταχύπλοα σκάφη τα OJΣoιo. έχει πρόσφατα αποκτήσει 11 Aσruνoμtα, καθώς και 1α 
άλλα δύο σκάφη του ιδι.ου nιπσ" που πρόκειται σύντομα να αγοραστούν. Τα σκάφη 

αυτό: θα χρησιμοποιηθούν για περιπολίες κοντά σης ακτές. ώστι! να mQI.OQ(ζnaL τι 
διακίνηση των μεγάλων σκαφών. εχεΙ που ΧΡΕιάζεται για σκoπoUς οικονομιας. Τα 

πιο πάνω σκάφτι έχουν μήκος 12.55 μέτρα και IλΠOQOίIν να εξασφαλιστούν έναντι 

!30.000 περίπου 't0 καθένα, συμπεριλαμβανoμtνων των δαπανών γενικής σvντήρησης 
και εξοπλισμού τους. 

Η Koινoβo"λ.tυtιxή Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoyισμoύ υι.oθtt:εΙ 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό σUΖΊ'ιτηση νομοσχεδ(ου. γι' αυτό χαι 

oμ.όqχι>να ΕισηγεΙται στη Boυλτj την ψήφισή του σε νόμο, αφού ΠΡOτryoυμένως τρσπο

ποιηθεΙ ο τίτλος του ώστε να αναφtρεται ως ''Ο περί Συμπλτιρωματικο'ύ Προυπολογ .... 
ομού Νόμος (Αρ. 2) του 1992", 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τους εντΙμους 

Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ΠάγΙOU ΤαμεΙΟυ ποσου ί60.QOO για 
τη χρήση του έτouς που λήγει στις 31 ΔεχεμβρΙΟυ 1992. 'Αρθοο 2. 

EιδΙΚΕUΣΗ των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα όρθρα Ι , 2 και 3 μαζί με τον ΠΙναχα 
fΎXριθoύν; 

Εφόσον δεν uπόρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα Ι, 2 και 3 μαζί με τον Πίνακα 
fΎXρΙνoVΤαι ομόφωνο.. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ, η οπο(.α θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωμαηκου Προυπολογισμου 

Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε 'ένσταση όπως το νομοσχέδι.ο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχουσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπlζεται 

σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα. το \ιΠ' αρ. 3 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, είναι "Ο περί 
Καταχωρήσεως των Γεννήσεων και θανάτων (Γρoπoπoιηtιxός) Νόμος tO\l 1992". 
Παρακαλώ τον ΠρόεδQo της αρμόδιας KOινoβoυλεuτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΧΩΡΗΣΕΩΣ ΓΕΝΝΗ

ΣΕΩΝ ΚΑΙ θΑΝΑΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 199'2" 

ΠαQόVΙ2~' 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoνμάς 

Δημήτρης Κοντ(δης 

Κίκης Γιάγκου 

ΧΡ""ος ΠO\JQΊOUΡιδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μονσιούττας 

Δώρος θεοδώρον 

Η Κο~νοβοvλεmLκή Επιτροπή Eσωτερ~κών μεΛ.tτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε δύο Ο\Μδρίες της πον πραγματοποιήθηκαν στις 21 Ιανοοο.ρίον και στις 4 Φεβρou
αρίον 199'2. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρό-. 
σωπo~ τον Υπονργείον Εσωτερικών και τον Γραφείοιι του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναθεώρηση των τελών πον προβλέ· 

πονται στο βασικό νόμο για την καταχώρηση γεννήσεων και θανάτων. Τα τ~λη αυτά 

χαθορΙΟΤηκαν yw πρώτη φoeά το 1973, οπότε τέθηκε σε ισχύ και ο βασικός νόμος, 
και οι αυξήσεις που προτείνονται αποσκοπούν στην αναπροσαρμ.σΥή των τελών 

αmών, για να σννάδονν με τα σύγχρονα οικονομικά μεγέθη και το ανάλογο διo~κη· 

τικό κόστος. 

Η ΚοινοβουΜmLκή Επιτροπή Εσω1:ερικών υι.οθετεί τους σκοπούς και ης 

επιδιώξεις τou πιο πάνω νομοσχεδΙΟυ, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί με τη μείωση των δικαιω

μάτων που nρottLvttat. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιληtές επί θέματος αρχής; 

Μη υπαρχόντων ομιλητών επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων 

και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σuνoπηκός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 10 τον βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 tOU βασικού νόμον. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει οποιαδήΠΟΤΕ ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3.4,5.6 και 7 εγκριθούν; 

Τα άρθρα Ι, 2. 3. 4, 5, 6 και 7 eyxρΙνoνtαι ομόφωνα, μη UΠOQXoOOης οποιασδή
ποτε ενστάσεως. 

Πσ.QO.ΚQλoίM:αι οι κύριοι Γραμματεις να προβούν στην -ι:ρΙτη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου δ~ της αναγνώσεως του 1:ttAOu μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί καtαχωρήσεως Γeννήσεων και 
θανάτων (Τροποποιηηχός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδι.ο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενσtάσεως, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα ψtιφ/.ζεται σε νόμο. 

Γι.α toUς επόμενoUς τέσσερις Κανονισμούς υπάρχει κοινή Έκθεση: 

Ι) "Οι περί ΥπουρΥεΙΟ" Άμυνας - θέσεις Εχtελεστιχο'ίι Μηχαηχο\ι Ιης και 

2ης Τάξης, ΜηχανολόΥου Μηχανικου 1 ης και 2ης Τάξης, Hλexτρσλόyoν 
Μηχανικού Ιης χαι 2ης Τάξης και ΤεχνικοίΙ Β' (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί τσυ 1992". 

2) ''Οι περί Τμήματος Δασών - θέσεις Οικονόμου Δασικού KOλλt'y(.ou Α' 

και Οικονόμου Δαοιχού Koλλeγίoυ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992". 

3) ''Οι περί Ιατρικών Υπηρισι.ών και Υπηρεσιών Δημόσι.ας Yyιtας - Ε*σιις 

Υγει.ονομικοίι Eπl.θεωρητη Α' και ΥΥειονομιχοίι Eπl.θεωρητη Β' (Σχέδια 

Υπηρεσίας) ΚανονισμοΙ του 1992". 

4) "Οι περΙ Πoλι-tιστιχών Υπηρεσιών • θέσεις Δι.εUΘUΝΤΉ, Ανώτερου 

Μορφωτικού ΛειτoUQΎoύ. Μορφωτικού Λειτουργού Α' και Μορφωτιχοίι 
ΛειτoυQΎOίι (Σχέδια Υπηρεσίας) ΚανονισμοΙ του 1992". 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών κ. Eυσrάθιo Ευσταθl.oυ να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΠΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

ΠαQόντες:-

Ευστάθιος E\ΚJ"{αθΙOυ, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Xρlστoς ΠoνρyoUΡιδης 
ΚαΙτη Κληριδου 

Γιαννόκης ΑΥαιτl.oυ 

Παύλ.ος ΠαπαΥεωργΙου 

Αβραάμ AνtωνΙOυ 

AριστoφCιVΗς ΓεωρΥl.oυ 

Η Koιvoβoυλ!υnκή Επιτροπή Νομικών μελέτησε 'tους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επΙO'\I'VTΊμμένO παράρτημα σε συνεδρία της που πραΥματοποιήθηχε 
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σης 30 ΙανOUΑΡΙOυ 1992. Στη σuνεδρLαση αυτή κλήθφι.αν και MQε1JQέθηxαv εχπρό
σωποι του YΠOuρyειoυ Οικονομι.χ.ών, οι οποίοι ανtλuσαν τους σκοπούς και ης 

επιδιώξεις των uπό συζήτηση Κανονισμών. των YΠ01JQΎf.ΙΩV ΆμUΝΑς, Γεωρytας και 
Φυσικών Πόρων, Υγειας και Παιδείας και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Kανoνwμoύς, οι οποίοι ΕXΔίδovtαι με βάση τα άρθQα 27 και 
87 της νομοθεσ(ας για τη δημόσια νπηρεσία, σχοπεΙται ο καθορισμός των σχεδtων 
υπηρεσιας των πιο κάτω θέσεων: 

(α) Εκτελεστικού Μηχανικού Ιης και 2ης Τάξης, Μηχανολόγου Μηχανικο\ι 
lης και 2ης Τάξης. Ηλεκτρολόγου Μηχανικού Ιης και 2ης Τάξης και 

Τεχνικού Β' στο Yπo1JQyEίo Άμυνας. 

(β) Οικονόμου Δασικού Κολλεγίου Α' και Οικονόμου Δασικο\ι Κολλεγ(ου 
στο Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

(γ) Υγειονομικο\ι Επιθεωρητή Α' και Υγειονομικο\ι Επιθεωρητή Β' στο 

Yπoνρ'fεΙo Υγειας. 

(δ) ΔιευθννττΊ, Ανώτερου Μορφωτικο\ι Λειτουργού, Μορφωτικού 
Λειτουργο\ι Α' και Μορφωτικού Λειτουργού στο ΥπουργεΙΟ ΠαιδεLας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τις επιδιώξεις των uπό 
συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνoνtας vπΌψΗ τη σύμφωνrι πάνω σ' αυτούς γνώμη 
της ΠΑΣΥΔ Υ, ομόφωνα εισηγείται στη βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι. ΟΙ περί ΥπουργεΙΟυ Άμυνας - θέσεις ExtwOΤLKoίI Μηχανικού Ιης και 
2ης Τάξης, Μηχανολόγου Μηχανικού Ι ης και 2ης Τάξης, Ηλεκτρολόγου 

Μηχανικοι} ιης και 2ης Τάξης και Τεχνικο\ι Β' (Σχέδια Υπηρεσ(ας) 

Κανονισμοί του 1992. 

2. Οι περί ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγειας - θέσεις 

Υγειονομικού Επιθεωρητη Α' και Υγειονομικού Επιθεωρητή Β' (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονι.σμοΙ του 1992. 

3. Οι περί Τμήματος Δασών - θέσεις Οικονόμου Δασικού Κολλεγίου Α' και 

Οικονόμον Δασικού ΚολλεγΙΟυ (Σχέδια Υπηρεσιας) Κανονισμοί του 
1992. 

4. Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - θέσεις ΔιεUΘUVΤή, Ανώτερου 

Μορφωτικοι} AELtOUQYOU, Μορφωτικού Λειτouρyo\ι Α' και Μορφωηκο\ι 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν uπόQxoνν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στην tyxQιoη 
των Κανονισμών ξεχωριστά. 

Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση των Κανονι.σμών wτ' αρ. 5 στην ημερήσια 
διόταξη; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη wτΑρxoUσης ενστάσεως οι uπ' αρ. 5 KανoνwμoE εΎXQΙvoνται ομόφωνα. 

Υπάρχει ένσταση στην tyxρι.ση των Κανονισμών υπ' «ρ. 6 στην ημερήσια 
διά,αξη: 

(Κτυπά τη σφύρα) 
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Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως o~ Κανονισμοί εγχρΙνovtαι 
ομόφωνα. 

Υπάρχει oπoιαδήπotε ένσταστι στην trxQι.στι των uπ' OQ. 7 ΚανονLOμών στην 
ημεeήσl<1 διά,aςη; 

(Knmά τη σφύρα) 

Μη uπαρχoύσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί αuτoΙ εγκρίνονται ομόφωνα από το 
Σώμα. 

Υπάρχει ένσταση στην έγχΡΙσ\1 των Κανονισμών uπ' <lQ. 8 στη σημερινή 
ημερήσια διάταξη: 

(ΚttJJtά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, o~ Κανονισμοί υπ' OQ. 8 εγκρίνovται επίσης 

ομόφωνα. 

ΤΟ τεΛΕUΤαί.o θέμα γι.α σήμερα στο Κεφάλαι.ο Α', Νομοθετική Εργασία. ε'να~ ''Ο 

περι Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 1) 
Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας KoινoβoυλΕVtι,κής 

Επιτροπής να αναΎ"Yώ<Jει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΟΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ NOMOIXFΔIO ΠΟΥ ΤΠΛQΦOPEΙΤA1 ~O 

ΠΕΡΙ ΤΕΛΟΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΟΝ ΚΑΙ ΦΟΡΟΝ ΚΑΤΑΝΑΛΟΙΕΩΙ (ΓΡΟΠΟ· 

ΠOIHTIΚOΣ) (ΑΡ. 7) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

OαQόντες:. 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

ΝΙκος KατσOUΡίδης 

AβQαάμ Avι::ωνΙOU 

ΚΙ,ης Kαζαμlας 

Aνδρtας Φι.λΙΠΠΟυ 

Τάσσος Παπαδόπouλος 

Νίκος Μουσιονπας 

ΡΙνος πρένtζας 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών χσ.ι προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοοχέδιο σε οκτώ συνεδρLες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

από τον ΟΧ'τώβρι.ο του 1991 μέχρι και το ΦεβρoUΆΡι.o του 1992. Στις ΣVΝΕΔΡLες της 
Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός Οικονομικών και 

εκπρόσωποι ΣUΝδικαλι.στικών, αγροτικών. εργοδοτικών χσ.ι άλλων οργανώσεων που 
ζήτησαν να εκφράσουν τις απόψεις τους σττrν Επιτροπή. 

Σκοπός του νόμου πον προτείνεται ε{ναι η επιβολή φόρον κατανάλωστις ύψους 

20% σε ορισμένα είδη ΠOλvι:ελείας και φόρον κατανάλωσης ύψους 40% στα δι.πλαιι.ά
μπΙ'ΥΟ oχήμota και τα οχήματα 'tύπoυ τζιπ. 

Το πιο πάνω voμοσχέδι.ο περιλαμβάνεται στη Μσμη 'Ιων νομοοχεδιων πον 

κατατέθηκαν στην ολομέλεια στις 3 OxτωβQΙOν 1991 και τα οποία. σύμφωνα με 
τις θtσεις της κ'Ψέρντισης πον περι.λαμβάνovται στην aLtι.oλoyLxti txθεση πον τα 
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σuνoδεύει, αποσκοπούν στην ΕΞUΓ{.ανση των δημόσιων οιχovoμιχών )(.(1Ι xUΡ(ως στη 
σμΙΚρυνση 'tou δημoσιovoμιxo" ελλείμματος. Παράλληλα στοχεύουν στην χαλλιέρ
γει.α Πνε'6μαιος λι"ότη"ας χαι στη διόρθωση υφιστάμενων προνοιών της τελωνειαχ:ής 
νoμoθεσLας. 

Το uπ6 ΣVΖήτηση νομοσχέδιο, όπως αρχιχό χατατέθηχι στην ολομέλεια, περι.
λόμβανε πρό'tαση χαι για α\ιξηστι των O\Meλεστών 'tOU φόρou κατανάλωσης που 
επLβ6.λ).εται στα τσιγάρα. Η Επιτροπή ξεχώρισε τις πρόνοιες πσu ανα.φέρovται στον 

πιο πάνω φόρο πou επιβάλλεται στα τσιγόρα και έδωσε ΠQO"tEQOιότητα στην ΠQO'tE .... 
νόμενη αiιξηση, nQOωθώντας τη γι.a ψήφιση από την ολομέλεια. με σχοπό να ΠQOστα

'{εύσει '{Ο καταναλωτικό κοινό από πρόξει.ς χερδοσχοπΙας σε βάρος 'tOU. ΟΙ ιιπόλσι.π.ες 
πρόνοιες 'tou uπό ΣUΖήτηση VOμooχEδΙOu χαι των όλλων νoμoσχεδLων πou ΣUΝΘttO\1\l 
'{Ο φoQOλoyικό παιιέτο αφέθηκαν για περαιτέρω μ.ελtτη και προβληματισμό. 

Από την πλεuQό των οργανώσεων που παρέσι:ησαν στις σuνεδρΙες της 
Επιτροπής εκφρόσττιχαν οι αχόλσUΘες απόψεις αναφορικά με τον προτεινόμενο 
φόρο κατανάλωσης: 

(α) Γ\Ο. την επιβολή φόρου κατανάλωσης ύψους 20% στα περισσότερα είδη 
πoλuτελείας δεν uπήρξαν ισχυρές διαφωνteς. με εξαLρεση την επιβολή 

πρόσθετου φόρου ύψους 20% στα οχήματα, ο οποίος έγινε εισήγηση να 
επιβληθεί στα οχήματα με κυβισμό μηχανής πέραν των 2,000 xtlβ. εκ. αντί 
των 1.800 xtlβ. εκ. που προτάθηκαν. Η εισήγηση αυτή έγινε τελιχά δεχτή 
χα .. από την κυβερνητική πλευρό. 

(β) Για την επιβολή φόρou κατανόλωσης στα οχήματα 't"nou τζιπ εξέφρασαν 
έντοΎΤ) διαφωνία οι εισαΥωΥεις των οχτιμάτων αυτού του τVπoυ. 

(γ) Στην περΙΠΤωση των διπλοχόμπινων οχημάτων εχφρόστηχ.ε έντΟΎΤ) 

διαφωνία από εuρ"τερες συνδικαλιστικές και αγροτικές οργανώσεις που 
Loxuol.l;.ovτaL όη το διπλοχάμπινο αποτελεί ερΥαλιίο δουλειάς για 

εργάτες χαι αγρότες. 

Η KoLνoβouMuτLx'; Επιτροπή Οιχονομικών και ΠΡOUπoλoγι.σμo", αφού μελέ

τησε διεξοδικά το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και αφο" έλαβε uπ6ψη όλες τις απόψεις 
που εκτέθηκαν ενώπιόν της. eLσηyEt'taL χα'tά πλειοψηφία ",α αχόλo\lθα: 

(α) Να υιοθετηθούν οι πρόνοιες nO'U αφoQOύν την επιβολή φόροu XCl'tavd
λωσης σε εLδη πoλuτελείας με ορισμένες μόνο εξαιρέσεις ή ",QOποποιή

σεις. 

(β) Να επιβληθεί πρόσθετος φόρος ύψους 10% αντί 20% στα βενζιvoxίνη'tα 
οΧΙ;μα'tα με κυβισμό μηχανής πέραν ",ων 2,000 κυβ. εκ. και στα πετρελαι
ΟΧί'VT)τα οχήμα'tα μι:: κυβισμό μτιχανής πέραν ""ων 2.500 χυβ. εκ. 

(γ) Να υιοθετηθι::ί η ι::ισήγηση της κυβέρνησης για την επψολή φόρου \ιψouς 

40% στα οχήματα ",ύπου ",ζιπ. Με την πιο πάνω θέση διαφώνησαν ",α 
Μέλη της EπΙΤΡOΠής-Boυλεuτές ",ου ΔΗ.ΣΥ. ΟΙ οπο(οι Ι::ΙσηΥο\ινται την 

ι::πιβολή φόρου 'ύψους 20% στα σχήματα αυτού 'tOU τύπου. 

(δ) Να ι::πιβληθεΙ φόρος iιψoυς ΙΟ% στα διπλοΧάμπινα οχήματα αντΙ 40% 
που πρσtεΙνει η κυβέρνηση, για't' η Επι'tροπή δέχεται τη θέση ό'tι τα 
οχήμα'tα 'tOU τύπου αυτο" απOτελoVΝ ερΥαλεΙΟ δουλειάς .,ι.α την πλατιά 
μάζα ",ων eρya'tiliv και ",ων αγροτών. 
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Οι Boυλwtές της Eπ~τρoπής·Mtλη της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.Κο. 
bwφώνηoav ,;όσο με το νπό συζήtηση νομοσχέδιο όσο ΧΟι μι τις ΠLO πάνω θέσειι; της 
πλειoψηφLας της Επιτροπής Ύt.α λόγους αρχής 'touς oπoΙOuς tπιφυλάχθ1}xσν να εκθέ

σουν στην ολομέλει.σ. κατά τη συζήτηση του VOμoσχtlIι.ou. 

Η πλεLOψηφιa της Κοιvoβ<>u).roηχτ'ις Επιτροπής. αφού δι.σfLόQφωσt το νn:ό 

ΣUΖήτηση νομοσχέδιο μι βάση τις πι.ο πάνω θtσεις της. ειστryε'ται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, όπως tχει τελικά δι.αμορφωθεΙ και αφού '{ροποποιηθεΙ ο τίτλος 

του, ώστε να αvαφteε'tαι ως "Ο περί Teλαινειακών Δασμών χοι Φόρων Καταναλώ

σεως (fΡΟΠΟΠΟLITfLXός) Νόμος του 199'2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν oμLλητές επΙ θέμα'Ιος αρχής; 

Εφόσον δεν uπό:ρxoνν oμιληtές επΙ θέμα'tος αρχής. προχωρούμε στη δεύtερη 

ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΣuvoπtΙXός -τΙtλος. Άρθρο Ι 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσι:αση να εΥχρι.θεΙ το άρθρο 1; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το όρθρο 1 εγκρΙνεται. 

fPAMMATEAΣ: 

Τροποποίηση τσυ Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμο". Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο Χ. Ιεροδι.ακόνοιΙ. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, χίιρι.ε Πρόεδρε. Στον ΠΙναχα αυτό στη σελιδα 6. παράγραφο 9. εχεΙ ποιι 
λέγει "40% κατ' αξια" ει.σηΥούμαστε να γίνει '"20% XΑt' αξια", όπως και στη σελl.δα 
11, παράγρaqχ>ς 6 του νομοσχεδtoυ, εκεί 001) λtyeι "40% κατ' αξLα~ να γΙΎεΙ "20% 
κατ' αξ(α". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει Ινσταση; 

Αν δεν "πάρχει tνσταση, θα το θtσω σε ψηφOqX)ρ(α. Κατά σuνωι.o. ρω.ώ 

πόσοι ψJjφιζovν την τροποποίηση του Δημοχραηκού Συναγερμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι εναvι:ίoν; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18 εναvι:ίoν. κUρι,ι Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΑποχΙς; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές. χίιρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροποποΙτιστι απορρ(.πτεται με IS ψήφους υπέρ. 18 εvαvι:(.oν χαι 7 αποχές. 

Προχωρούμε τώρα σι:ην κανονική ψήφι.ση του dρθρoν 2. Πόσοι υπoστηριtoνν 
το όρθρο 2 ως έχει; 

ΓΡΑΜΜλΤΕΑΣ: 

18 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναvtΙον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντtoν, κύριε ΠQόεδeε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜλΤΕΑΣ: 

7 αποχές, χύριε ΠρόεδQe. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το άQθQo 2 εγκρίνεται. Προχωρούμε στο τρ(το άρθρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξl1 wχύoς to'U Νόμου. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει tνσtαση να εΥχριθεΙ το άρθρο 3; 

Εφόοον δeν UΠΆΡΧει tνσtαση, .0 άQθeo 3 εγκρΙνεται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του VOμoσχEδI.ou. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα avαφtQetaL ως ο περί. Τελωνει.ακών Δασμών χαι Φόρων 

Καταναλώσεως (fQOΠοποιτι'tικός) Νόμος 10\1 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέ.ω τώρα το νoμoσχtδω σε ψηφOφOρtα. Πόσοι UΠoστηρ(.ζOuΝ την ψήφιση του 

νομοσχεδΙΟυ; 

fPAMMATEAΣ: 

26 uπ!ρ, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ενανt(oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

IS ewvt(.oν, xUρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

1$36 

(Knmά τη σφUρα) 

Τα νομοσχέδι.ο ψηφίζεται οε νόμο διό πλεωψηφιας. 

Ο Χ. Παπαδόπουλος. ΔιχαιολοΥια της ψήφου. αντι.λαμβό:νομαι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ; 

Το νoμoσχtδLO που ψήφισε 11 8ο"λή με αποχή το" ΔΗ.Κο. είναι μ1:ρος της 
δέσμης φορο).οΥι.χών μέτρων που είχε uπoβάλει 11 x'Uβtρνηση χαι τα οποιο. εξετά
σττιχαν σε επανειλημμένες σννεδρLες της Koινoβoνλεuτιxής EπL'tρoπής Οικονομικών 

και ΠΡOUπoλoγι.σμo'ύ. Όπως 11 xιιβέρvYlO'II ε'χε uπoβάλει αU1'ή τη δtσμη "{ων φορολο
γιχών μtτρων, πρόβλεπε την εΙσπραξl1 περΙΠου 1:40 εκ. Όπως δι.αφdνηxε από τις 
απόψεις των μελών της πλειοψηφ(ας πou θα εγκρίνουν, uπoθttω. τελικά μtρoς από 
αUΤΗ τη δέσμη νoμoσχεδLων. 11 χUΒΈρvrιση δεν ΠQόxειται να εLOΠQάξιι πάνω από 
(10.000.000 Τι (12.000.000. 

Εμιις έχουμε πόρει απόφαση CΣQXiις και έχει δηλωθεί χαι ΠQ01T"(OUμενα από 

αιnό .0 βήμα της Βο"λής από άλλο ΣUΝΌΔελφo .0" Δημοχραtι.χσU Κόμματος, ότι δεν 
πρόχειται να εΥχρΙνουμε κανένα φορολσΥι.χό νομοσχέδι.ο της xuβtρvτισης εκτός αν, 

και μέχρις ότσ" η xuβtρνηση δώσει έμπρακτα δείγματα της θέλησής της να περικόψει 

τις δημOOωvoμιχές δαπάνες. για να σμι.χρύνει το ταμιακό έλλειμμα, που είναι 

περΙΠou Ω43 εκ. Τι τα δημοσιονομικό έλλειμμα, πο\! είναι !180 εκ. Βέβαια για όσouς 
ξέρουν και, όπως με έχουν πληρο«Χ)ρήσει, yιαtt εγώ δεν ήξερα Χαλά, εxeΙvo που έχει 

σημασιο. εΙναι tO tαμι.ακό έλλειμμα. δηλαδή η διαφορά μεtαξu ,ων φόρων που 

εισπράπει η χυβέρνηση χαι ,ων εξόδων που χαtαβάλ).ει χαι όχι tO δTlμοσι.ονομιχό 

έλλειμμα που σμιχρύνεται. εφόσον η x~ΡVΗΣΗ χρησιμοποιεΙ oπoθέμota tOU tαμεtoυ 
xoινωvιxών ασφαλΙσεων ή δανεισμό, για να σμιXQ'ύvει oυtό tO φ6.σμα. 

θέλω να πω ΧοτηΥορημα,ιχά όη ,ο ΔΗ.ΚΟ. δεν εΙvoι ΕVΑvt(.oν της φορολο

γ(.ας. 'Οτι δεχόμαστε την αρxτi όtι σε μια εvνoμoίIμενη οργανωμένη xoι.vωv(α δεν 

μπορεΙ να υπάρξει πρόοδος ούτε ανάπτυξη oύ'tε επενδύσεις χωρις φόρους. Κανένας 

δε θtλει tους φόρους. Όμως ΟΙ φόροι εΙνοι αvαyx.αω χαχό σε μια οργανωμένη 

xoινωvΙα, αν ,ο προΊ:όν ,ου φόρου επενδύεtαι σωσtό. χοι ον η διαχεΙρι.ση twv δημό
σιων OιxoνoμιχΏV γΙvεtαι με περιouλλΟ'Υή χαι σωφρo<nMι. Εφόσον η xυβέρvrιστι ,ου 

προέδρου BασLλεtoυ ,ώρα για χρόνια συνεχιζει δαπάνες που εμεις θεωροίΙμε όη δε 

δΙX01.Oλoyoύvι:αι από ,α έσοδά της, δαπάνες που θεωρoUμε ότι αποβλ1πουν απλώς σε 

δημοχοπιο. χαι δεν εΙναι εvι:αγμtYες μέσα στις οιχovομιχές δυναtότηΊ:ες της xUΒΈρ

νηστις Χοι εφόσον η xUΒΈρνηστι συνεχιζει σχεδόν oδtOΤOXtO να δανε!.ζεtαι ανενό

χλητη, για να χαλύψει αUΤΗ την έλλειψη σωστης οιχοvoμιΧής πολιηΧής, ώσ'tε tO 

δημόσι.ο χρέος μέσα στα τρια χρόνια των ΠQO\Iπoλoyισμών που έχει ως tώρo. Xata· 
θtσει η χυβέρνηση Βασι.λεtoυ να έχει ουξηθεΙ από ΙΙ200.000.000 δανεισμοίΙ σε 

Ω.800.000.000 χαι όχι λόγω twv δαπανών της άμυνας, νομ(ζουμε ότι πρέπει να 
πάρει χάποω μήνυμο όtι επι.βά).λε"t:αι να σμιχρύνει το δημoσΙOVOμιxό έUειμμα. 

Επιβάλλπαι να xOtOQtLOEL πρόγραμμα για εξάλειψη του αφόρηtου Uψoυς toυ δημό
σιου δανεισμοίΙ . 
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'Ο1αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατ(.ας ρωτήθηχε σε πρόγραμμα που μετέδωσε η 
τηλεόραση, ΤΙ οχοπευει να κάμει για την αποπληρωμή των ί2 .800.000.000 xρtoυς, δεν 

από.VΤΗσε . Δεν tχει κανένα Π{)όβλημα, λtyει ο ΠQόεδQoς. αρκε( ο δανεισμός να είναι 
μέσα στα πλαΙΟι.α της αναλοΥισ.ς μεταξύ 'tO\l ακαθόQι.στο\l eθYLΚOu ΠΡO"Lόντoς και του 
πoσou tO\l bawwμou. Eμt{.ς δεν εΙμαστε ικανοποιημένοι από το όη η κ~ρνηση 
δεΙΧVΞΙ αυτή την αδιαφορισ. , για να μην πω αφρόντι.δα πολιτική tO\l δανεισμοίι , χωρίς 
να αωθάνεται ότι αυτός ο δανεισμός αποτελεί ωρολογιακή βόμβα στην οικονομία 

της KUΠQOιI. ΑρκεΙ να λεχθεΙ ότι από όλα τα έσοδα tO\l κρό.τους για κόβε !3 που 
ειοπρόσσει το κράτος, μια λtρα το XQόνo πλη(!ώνεται σε τόκους, χωρ(ς να μιλώ για 
αποπληρωμή. 

Σε χατόληξη, αν και ό"{αν η κUΒΈΡVΗΣΗ δειξει έμπραχτα τη θtλησή της να περι.

κόψει τις δημόσιες δαπάνες ·μιλώ για τις δημόσιες δαπάνες· "{ό"{ε "{ο ΔΗ.ΚΟ. είναι 

έτοιμο να ψηφl.<reι και αυτά και όλλα φορολογικό νομοθετήματα. Όμως η κUΒΈρνηση 
δε δε'χνει καμιά τέτοια δι.ά.θεση. Όπως μ.πορεΙ να ξέρουν οι σuνόδελφoι, εμε(ς 
έχο\lμε καταθέσει πρόταση νόμο\l XO\l θα καθιστά UΠOXρεωτικό για την κUΒΈΡΝΗση να 
μειώνει ετήσια"{ις δημόσιες δαπόνες κατά μια αναλoγtα που θα αποφασίσει η Βουλή 

μέχρις 6του εΙ"{ε να εξαλειφθεΙ αutό"{ο δημoσιoνoμ~ό έλλειμμα εΙτε τουλάχι.στον να 

περιορι.στεΙ μέσα στα όρια που είναι σ.ποδεκτό. Και υπάρχουν όρια αποδεκτά. Τα 

χαθορ(ζει η Ευρωπα:Ι:Κή Οικονομική Koινότηtα ΠO\l λtyει ότι είναι απαρόδεκτη η 

ανoλ.oytα "{ου 3 προς 1 έναντι "{ων ετήσιων εσόδων ΤO\l κράτους, δανει.σμός ή 'όπαρξη 
τέτοιου δημοσιονομιχού ελλεΙ~ατoς. Ότι είναι απαράδεκτο Ο δανεισμός να uπερ. 

βαΙνει το 60% των προβλεπόμενων ετήσι.ων εσόδων. Σήμερα στη δική μας περΙΠΤωση 
είναι 80% ήδη. Κι αν ήταν δυνατό ·και δε λtyω αν ε(ναι δυνατό oUτε είναι το θέμα· 
σήμερα να \lπoβάλoυμt αίτηση για ένταξη στην ΕυρωπαΊ:κή Οικονομική Koινότηtα, 

αυτά τα οι.κονομι.κό δεδομένα δεν EΠιτρbtoυν στην Κύπρο, στην αΙτηση της Κύπρου 

να EξeτaO"tet ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε. σας ΠOQOκαλώ. η δικαι..ολογισ. ψήφου μετατρtπεται ΙΟως 

σε oμιλtα επί θέματος αρχής, οπότε θα μπoρoUσt να εΙχε αρχΙΟει συζήτηση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Mπoρeι, κ'όρLε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τώρα tσως κόποιαι αισθανθούν ότι πρέπει να απαντήσουν και φεύγουμε από τη 

δικοι..ολοΥ(α της ψήφου. η' αυτό θα παρακαλέσω να σvντoμεooσuμε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Λ\lΠOύμα~. κUρι.ε Πρόεδρε, θα σεβαστώ βtβαια την ό:Jtoψή σας, με όλο το σιβας 
νομ{ζω είναι λανθασμένη. Η δικαιολόγηση της ψήφου oq;ιεLλετα~, δηλαδή 11 αποχή 
μας, O"tQ οικονομικό δεδομένα που λάβαμε υπόψη, ώστε να δικοιολοΥήσο\lμε γιατ' δε 
λαμβάνονμε μέρος οε επιβολή φορολοΥιaς. βεβαlως, θα σεβα<πώ ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

EΙθισrαι να εΙναι συντομότερες , για να μην ανo(ξf:ι η συζήτηση στο κεφόλαιο 
της δικαιoλoytας της ψήφου. Διότι o~ ωJ.oι θα ζητήσουν να δικαι..oλo-yήσouν την 
ψήφο μι τον (.δια "{ρόπο κα~ θα μποροΟΟε, για να εΙμαστε διχαιότεροι, να ).tyovtav 
αυτά στην αρχή, γι.α να δοθεΙ εvκαιρί.α απαντήσεως. Οπωσδήποτε και εγώ σεβάστηκα 
το ότι εΙστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κα~ επhρεψα να προχωρήσουμε. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Δε νομίζω ότ~ ε'να~ άOΧTlμo αν xα~ αι άλλοι εξηγήσουν την ψήφο τouς με την 
(δια πλ11ρότητα που νομίζω όη χό.νω εγώ. Αλλά εν πόση περι.πtώσει ο •• 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε φεύγουμε από το αUΣΤΗρό. δεδομένα που ξέρω πόσο πολύ εσεi.ς πρώτος _α 

σέβεσtε. 

Τ. ΠΑΠλΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Δεν ξέρω τι είναι καθιερωμένο. αλλά εγώ νομίζω ότι αυτή είναι 11 σωστή χοινο
βoυλεmιxή διαδιχασ(.α . ΕξηΥάς την ψήqχ) σου και λtyeις γιατ( δεν ψηφCΖΕις. Για:τ' 

ψτιφι.ζεις uπέρ, γιοτί ψtJφ(ζεις εναντίον, γιατί απέχεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εν πόση περι.πtώ<nι, κύριε ΠρόεδQe. θα .εA.eιωσω λtyOVΤας ότι εμε(.ς δε θα 

μετό:σχοομε σε οποιαδήπΟΤΕ ψη<Ροφορια γι.α επιλoyτj φορολσΥWς. προτού 11 κυβέρ
νηση δώσει έμπρακτα δεΙγμΟ1:0 της θtλησής της και της πρόθεσής της να περικόψει 
τις δημοσιονομικές δαπάνες. Δrιι είναι δουλειά της Βουλής να uπoδε(.ξει ποιες 

δαπάνες θα περικόψει 11 κυβέρνηση. Είναι δουλειά της κUΒΈρνησης και ιΙνοι έργο, 
καθήχον και εξouσtα της Εκτελεστικής Εξουσίας να χάμει τις επιλογές της και τι 

Βουλή να "'ις εγχρίνει Τι να τις απορρίψει. Η tκκλτι01Ί προς τη Βουλή Τι 11 υπόδειξη 
προς τη Βουλή να υποδε(.ξει ποιες περικοπές ;να κάμνει η κ\lβtρνηση, νομ(ζω 

εκφeύyει του πλαισίou και -των καθηκόντων της ΕκτελεΟ1ικής Eξouσ{.ας και μ.εtαθttει 

το σuvταγματικό θέμα και τη σuvtαyμ.ατική ευθύνη, ώστε εμείς οι Boυλtuttς να 
γίνουμε σuyxυβιρvι')'tες και να πούμε στην κνβέρνηση ποιις περικοπές πρέπει να 

κάμνει.. 

ΕνχOQΙΟ1ώ, κύριι Πρόιδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θέλω να είμαι δΙκαι.ος και εφόσον η δικαιολοΥΙΟ της ψήφου tyLve από τον 
κ. Παπαδόπouλο και .έθηκαν κάποι.ο. θέματα αρχής, θα επιτρtψω Ο1ους Κοινοβου. 

λευτικούς Εκπροσώπους ή αρχτιΥούς .ων κομμάτων να δι.χαι.ολοΥήσουν με τον [δι.ο 
τρόπο την ψfιφo 10υς ή αν οmω επι.θuμ.oύν. Γι' αVtό δΙνω 10 λόγο κατά σει.ρά ο1ον 

κ. Aνασrασι.άδη. Από πΛΕuρΆς ΑΚΕΛ ποι.ος θα ήθελε να διχαι.ολοΥήσει την ψήφο; ο 

κ. Κα.σουρ[δης, ο κ. Χα.f;ηδημΨΡΙΟυ και θα δώσω το λόγο σroν κ. Ρολό.νδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

θα εΙμαι πολύ σύν"tOμoς. ΕΙναι διΧΑι.ολοΥΙΟ ψήφου. Η θέση μας ή.αν πως 
κάποια φορολογία έπρεπε να ε:ιι:ι.βλτιθει. γιο-τ( απλούστατα θtλoυμε να ΣUΝΔΡΆμOUμε 

010 να νπάρχουν υγιή οικονομικά Ο1ον τόπο. Αλλά -την !.δια ώρα η αποκοπή από 
αυτά που η κυβέρνηση f;η-τούσε ήτ:αν και ένα μήνυμα ΠQOς .ην κυβέρνηση, ότι δεν 

είναι δUΝΑ-τό άλλοι να διασπαθ(ζOUΝ .0 χρήμα και άλλοι να ωι:OXεφαλtζouν -το λαό. 
Συνεπώς θα πρέπει να δοθεΙ -το μήνυμα προς όποιους YΠOUΡYO"ύς πεoι.φέρovtαι Ο1α 
χωριά ή οπουδήποτε πως δεν μπορεΙ να ανοίγουν το στόμα τους και να υπόσχονται 

και να πηγα[νουν τα δημόσια οικονομικά a..""tό -το κακό στο χειρό.ερο. Ήδη ixouv 
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αναφερθεί τα δημοσιονομικά ελλείμματα, έχουν αναφερθεί τα ..:αμιακό ελλείμματα. 
Δεν έχω πρόθεση να τα επαναλάβω. Όμως να μου ΕΠιτρέψουν οι ouνάδελφoι του 

ΔΗ. ΚΟ. να δι.ερωτηθώ αν 11 ωΣοχή είναι μήνυμα πα\! στέλλε'cαι προς την κυβέρνηση ή 
είναι θέση ακριβώς να περάσουν οι φορολογικές νoμoθεσtες. όπως τις ψηφ(ζει η 
πλει.οψηφια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, μπορείτε να πείτε 1:11 θέση σας, όπως την είπε ο Χ. Παπαδό-
1tOuλoς, αλλό: δεν μπoQet"fE να απαντήσετε σtη δικαιoλoγtα της ψήφου. 

Ν. ΑΝΑΣ:Τ AΣlAΔHΣ: 

Δεν απάντησα σε χανtνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα απεUΘUΝΘΉXατε προς -ι:ους σuvαMλφoυς το\! ΔΗ.ΚΟ. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

ΔLερω-tώμαι μόνος μου πώς στέλλουμι το μηvί!μα-τα. χύρι.ι Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Καλά. MηvUματα σΙyoUΡΑ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Και επομένως καλό θα είναι αν όλοι. τoυλάχιιnoν όσοι αvτιπoλιτευόμαστε την 

x~ρνησηι συμφωνούμε στο νοικοκύρεμα των οικονομικών. Η θέση θα ΠQέπει να 

είναι όρνηση στην προχιΙμινη περιπtωστι χαΙ όχι αποχή που εξωτηρετεί 'touς 

σχoπoUς που η x~ θttει και έρχεται και αvτιθετη μι το μήνυμα ΠO'U εσείς 

θέλεtε να. περάσεtε. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο Χ. Κατσουριδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύρLOL συνάδελφοι, 

Κατ' αρχήν πρέπει να πω ότι το ΑΚΕΛ ouδtπoτε ετoπoθtτεΙτo στα φορολογιχά 

νομοσχέδια ή στην οιχονομιχή πολιτιχή από την ημέρα ΠQ\l υπάρχει 11 x'UnQwxi) 
Βουλή απλά χαι μόνο γιατΙ εΙναι avtLΠOMteUΣΗ ή ήταν αVΤLΠολΙtεuστι προς χάποια 

x1.j!tQVIIOTI. 

Το δe:ύ'tερo που θέλω να αναφέρω εΙναι ότι πρέπει να υπάρχει μια συνέχεια χαι 
μια σuνtπεια. Το tL ψΤ)φ(ζουμε σήμερα έχει άμεση σχέση με τη γενιχότερη φορολογιχή 

μεtαρρ\ιθμιση, θέμα που μπτ'rxε στην ημερήσιο. διάtαξη από αφορμή την ι.δέα ει.σα

γωγής tOU Φόρο" Προστιθέμεν11ς Αξιας. Και ήρθε αυτή 11 Βουλή χαι ΣVΝΈΒΑΛε 
απoφασwτιχά στη διαμόρφωση μιας φορολογιχής μεtαρρίιθμισης που εΙχε δύο 

σκέλη. Παροχές t600 στο φόρο εισοδήματος όσο χαι μια σειρά όλλες χοινωνιχές 
ΠOQOXές χαι ένα παxέto από φoQOλoyι.xά μ.έtρα. Από τη στιγμή που tO tvα σχέλος 
βρΙσχnαι ήδτι σε "λoJtoΙTIσTI, οι χοινωνως JtαQOXές, θα ηταν α'Yt\ίθννo -χαι eπLOη
μόνθηχι από όλouς όtι πρέπει να eπι.β(ιλλoνtαι χάποι.ες φoρoλoγtες χαι πρtπει να 

έχει χΔποι.α έσοδα η όποια x~ΡVΗση- να απOρQΙψOυμε στο σύνολό tOU το παχέto ή 
να το -υι.oθετήσo"μt ως αρχή χαι να το πεtσoχόψo"με χυριολεχτιΧά σε εχεΙνο το 
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βαθμό που θα γΙνει Ovtνερyό χαι παν σε 'tελεvtοία ανάλυση oirte οι χοινωνικές 
παροχές ούτε οι φορολογικές ελαφρύνσεις σtO φόρο Εισοδήματος θα μπορούσαν να 

AEL'touρyήσouν. Και την ιδι.α σtιγμτj είμαστε πιεστικοί καθημερινά ως Βουλή κοι ως 
κόμματα επΙ 24ώρου βάσεως γιο. την εκτέλεση διά<pOQωV έργων. 

ΣτΟ' υπό συtήτηση νομοσχέδι.ο παυ ψ1)φΙστηxe. ψηφίσαμε κύρια για φορολογ(α 
σι:ο ε!.δη πο)"mιλεΙας. Και ηώ θεωρώ και τα autOΚLντrta ούπου τζι.π ΠΟ\1 σήμερα 

είναι πιο πo).υtε).ή και από τα περιώνυμα μερσεντές ως ένα ειδος πoλvrελεtας. 

Έχουμε ψηφίσΕΙ 'Και για λόγους ουσισ.ς, γιατί πάvτα ως ΑΚΕΛ uπoστηρ(ζαμε μια 
φLλo).ooΙχή λογική φορολογική πολιηχή, ψηφίσαμε και για λόγους οοο[ας, Y\O.'tt 
πρέπει και τα ε(.δη πo).ντιλεLας να φoρoλoyoύvtoι. αλλά χαι ΥιατΙ ΠQέπει να tχouμε 

μι.α συνέχεια και σvνέ:πεια.. Είναι η Βουλή που ε[χε ιruμφωνfισει με την χ\JβέQνηση για 

Φόρο Πρoσtιθtμενης λξΙας: και φορολοΥια O(!ισμtνων ειδών πoλuτελε(ας. Από την 

άλλη αφού όλοι λέμε ό'tL πρέπει να αντιμ.εtωπι.σtO'ύν -':0 οικονομικά nQOβλτjμota και 
τα δημοσιονομικά και ταμιακό ελλtίμματα χοι αφού λέμε 6tL όνtως Ο' δανεισμός 
είναι ωρσλογι.ακή βόμβα σtO θεμέλια της xuπρι.αχτjς οικονομίας, τότε από πού θα 

έχουμε αυτά τα έσοδα που χρει.άζOVtα~ στο δημόσιο: θα τα έχουμε από τέτοια φορο

λογικά μtτρα. 

Σίγουρα η αμυνtική θωράχ~ εΙνα~ μια πoλ~τική που την wroστηριζoυμι. 
ΣΙyoUΡΑ χρεLΔtεtoι μεΥάλες δαπάνες για να συντηρηθιΙ Διν είναι η μοναδική αnΙΟ 

για το προβλήματα, αλλά αvαμφισβήτηtα χαι αναvτα.εχτo έχει σχέση. Και αutή είναι 

'γενική παραδοχή, όη έχει σχέση με την αύξηση ουτών των προβλημάτων. Κατά συνέ· 

mιo ο κ\lρως ρόλος μας εδώ εΙvαι να xατεUΘΎΝoυμε την πολιτική εισπραξτις Εσόδων 
προς εχεΙνες ης πλευρές και σΕ εκείνους τους χώρους που μπορούν να πληρώσουν. 

Και αut'ή είναι η πολιτική του ΑΚΕΛ. 

Δυο λόγια κοι κλεΙνω, κύριε Πρόεδρε. για την χατάσταση της oικoνoμl.ας, 

επει.δή έγινε λόγος. Ακριβώς σε εκείνη τη συζήτηση που αναφέρθηκΕ ο Μφος ΣuΝΆ· 
δελφος ήταν Υενιχή διαπίστωση ότι η κατάσταση της οικονομ(ας εΙναι καλή. Ο 

χαθένας έδωσε τις εξηγήσεις του γιατί είναι καλή. Ο καθένας έδωσε και η.ς εξηγήσεις 
του γι.α τα προβλήματα χαι Eμεtς λtμε ότι ο Κόλπος, οι παρbχές, η φορολογιχή 

μεταρρύθμιση, οι απώλειες από την τελωνει.αχή tνωση και άλλες είγαι σοβαρόταπς 

αιτLες για τα προβλήματα, αλλά ο χοινός παρονομαστής είναι ότι έχouμ.ε: μια χολή 

οικovoμLo. Και αυτήν είναι που προσπαθούμε στο χώQo των διχών μας δυνό.μεων ως 

ΑΚΕΛ·Αρι.στερό.·Νέες Δυνάμεις να διαφυλάξουμε για το καλό όλων και όχι απλά για 
τη στήριξη οποιουδήποτε Προέδρου ή γ~α να φέρουμε οποιοδήποτε Πρόεδρο κάτω 
από την χOQέχλα στην oπoLα βρΙσχεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Xατζηδημηtρι.ou. Και κανονικά πρέπει να απολοΥηθώ στο συνόδeλφo, 

επιι.δή Είναι Koινoβoυλιvtιχός Εχπρόσωπος χαι είχε σειρά να μιλήσει ΠΡΟηΥΟ"" 
μ!νως. 

Τ. XATZHΔHMHTPIOV: 

Διν πει.ρά!;,ει, χύρι.ε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε. χύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός, όταν oυζTjtouJU φορολογικά νομοσχέδια, έστω και εκ των 

uσι:έρων. μπαίνουν και ευρύτερα θέματα πολιτικής. Και εφόσον μπαίνουν ευρύτερα 

θέματα πολιηκής, δεν μπορούμε παρά να θυμηθούμε ξανά τη θέση του Σοοιαλισnχοίι 
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Κόμματος ΕΔΕΚ πάνω σtα ευρύtερα θtματα πολιτικής που εξΙφeασe τις θισεις του 
και τις τoπoθtτησeις τou ως χόιψα. όταν σul;1')τoύσαμε ΤOuς ΠQO\)ΠOλoγισμ.oUς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. κόποια ησυχια. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και εχεΙ είναι που toπoθεtiιOIjjte το χόμμα μας με την καταψήφιση των πρoUΠι> 

λογισμών. γιατί διαφωνούσαμε με την πoλιτιxτj της xtJβtQVTIoης. Και σίyoUΡΑ αυτη τη 

στιγμή tρχovται μπροστά μας κΜοια συyxεxρι.μένa ΠQOβλήματα. Και Ιρχονται τα 

προβλήματα και το" δ1')μoσwνoμι.χoύ 1«1Ι .ου .αμιακού ελλεΙμμα.ος. Και εΙναι 

προβλήματα που πρέπει να αντιμετωπισtOύν. για να λειτouqyήσει το XQάτoς. Κατέ

θεσε 1') κtJβtρνrιστι αυτη τη δέσμl1 των μt.ρων. Auτά δεν ήtαν 1') επιλο-Υή 1') δική μας. 
Ήταν 1') επιλογή της κ\.!βtρνησης. ΣUΝανtΗΘΉXαμε όμως σε κΜοιο σημεΙΟ. εχεΙ ΠΟ\! θα 
νομί1;αμε ότι δε θα σήμαινε ,μια νtα έμμεση φoρoλoγιa που θα βάραινε κα.ά .QόΠO 

κα1:αθλιπτικό τα κατώ.ερα εισοδηματικά σtρώματα. Κάποια επι.βάΡuΝΣΗ θα υπάρξει. 

αλλά. όταν το προσέξουμε. θα είναι πάνω σε Oρισμtνα e(.δη και σε κόποια κα.ανά

λωση ανώτερου εισοδηματιχού επι.:πέδου. 

Δe θα τα σχολιάσω ένα προς ένα τα μtτρα. γιατΙ δεν είναι αυτό το θtμα για το 

oπoto θα iιθeλα να τοποθετηθώ. Πισtε'ίιoυμε ότι αν undρxeL ταμιακό και δ"μοσιονο

μιχό έλλειμμα, τoύto oφεLλεται στην οικονομική πολιτική της κUΒΈρνrισης, αλλά από 

μια άλλη σκοπιά. Γιατ' έχouν ελαφρυνθεΙ οι φoρoλctyιΚΙς eπιβαQύνσεις στα ανώτερα 

εισοδηματικά στρώματα. Για.' υπάρχει μl.O μεγέθυνση 1:0υ χάσματος μεταξύ των 

ανώτερων και των χατώτερων εισοδτιματιχών σtρωμάτων. Και ότι τούτο θα πρέπει 

να ανtιμετωπισtεί, για να ανtιμετωπίσει 1«1Ι 1') κυβέρνηση τα προβλήματά της, για να 
αντιμετωπιστούν τα ελλείμματα. Έχουμε τη μείωση του φόρου εισοδήματος και 

έχουμε τη φοροδιαφυγή. Και είναι δuνατό να λεχθεί ~μα, " φοροδιαφυγή εΙναι 
αδύνατο να παταχθεί". Αλλ.ό: ηθελημένα μπορώ να πω η xtJβtQVTIoη etlηoe να μειώσει 

'10 ρόλο και '1" στιμασtα της φoρoδιαφuyι'tς. Και είναι ακριβώς γι' αυτό '10 λόγο που 
'{Ο Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ έχει καταθtσeι πρόταση νόμΟ\! για μια έκτακτη φορο

λοΥ(.α που θα βαρύνει '{α ανώτερα εισοδηματικά στρώματα πάνω από ίI4.000 που θα 

ενισχύσouν τα ταμειa το" κράτους, για να ανtιμετωπι.στO'ύν και τα ελλεΙμματα. Και 

είναι με αυτό το σχεπτικό που προχωρήσαμε στο σημερινό νομοσχέδιο τονίζοντας 

την αν6.Υχη ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να στραφεΙ προς ά>..λες καtευθύνσε~, αν θέλει 

να αντιμετωπLσει πραγματικά τα οικονομικά προβλήματα του τόπου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο χ. Ρολάνδ"ς. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Kiιρ .. ΠρόεδQε. 

Δεν ιίμαι ασφαλώς aπολογητής της κ\!βtΡVΗΣΗς. Κάθε άλλο. Έχω εκφράσει 

πολλές φορές τι.ς ΕΠιφυλάξει.ς μου για ΤOvς προ\)πολοΥισμσύς, για η.ς κάπως αλόΥι

στες δαπάνες σε OQισμένoUς τομε(.ς. όπως ιΙναι τι άμuνα και έχω nρoβει και σε εξειδι

κευμένες εισηγήσεις για μείωση των προβλ"μάτων. Αλλό. aπό την άλλη πλευQά δεν 

πισι:ιiιω ό.ι σε αυτό τον τόπο ΝΠΌΡΧει κρ(.ση. ΜπορεΙ να uπόQχouν πρσβλτjματα. 

MπσρeΙ να υπάρχει ψηλό δτιμοσιονομιχό έλλειμμα 1«1Ι ψηλός δανεισμός. Αλλά άλλο 

εΙναι το πρόβλημα και άλλο ιΙναι η χρίση. Και εμε(ς εδώ δεν μπορούμε ανtιxεψινι.xά 
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και oρθoλoyι.σtι.x.ά να μ.rJ.oiIμε για xρtσYι, όταν οα δεδομένα 't1')ς κυπριακής οι.χονο

μιας xα~ O~ δe'xτες της εΙvαι χαλύtερoι ισως από τους δεΙχτες των περι.σοότερων 

χωρών 1:00 χόσμο". Εφόσον λοιπόν μιλούμε για ΠQOβλήμα-ι:o και όχι για χρΙση και 

εφόσον ως Σώμα έχουμε ψηφισει τις δαπάνες του πρoUπoλoyι.σμoύ με ελό.χι.στες εξα .... 
ρtσεις, δεν μποροuμε .ώρα να έρθουμε χαι να στερήσουμε από την x~ση χάποι.α. 

εισοδήμαοα με αυtές 1ις φoρoλoγιtς τα oπol.α θα μειώσουν το ΠQόβλημα και όχι την 

κρLση. Πι.σtιiιω πρόΥματι όη. αν θtλoυμ.ε να εΙμασtε σuνεπι(.ς με τη μtχρι τώρα 

ΠOQε(.α μας. με 'tov τρόπο πou αντψnωπΙOαμε τους xραtι.xo'ύς ΠΡOUΠoλoγι.σμoύς, θα 
πρtπeι να ψηφΙοουμε τouλόχwwν μι "(ον τQόπo που ψηφLσαμε ΤO'Uς ΠΡOUπoΛoγI.

oμoUς, δινοντας συνάμα κάποι.α μηνύμο'tο στην Εκτελεστική Eξouσtα για tην anQQf:
σχειά μας λόγω του γεγονότος ότι ο τόπος αυιός αντιμετωπιζει ήδη οιχovoμικά 

προβλήματα. 

EUΧαρι.στω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΟΧ. Iερoδι.αxόνou και XΛΕΙvει 11 σutήτηση. 

Λ.IEPOΔlAKONOY: 

κ,;ριε Πρόεδρε, εΙνοι γεγονός ότι τι χψέρνηση δε διακρ(νεtαι με χανένα τρόπο 

από σuμπεριφoρι1 λιτότη-ι:ος. Φtάνει να πω ό't:ι τα τέσσeρα χρόνια δι.αxυβtρνησης 

Βασιλεtoυ ανέβασαν.ο δημόσιο xQtoς από f.l.138.000.(XX) σε ΙΙ.971.000.000. δηλαδή 
αυξήθηχε το δ11μόσι.ο χρέος χατά U36.000.001 Και έχει σημασια πώς ξοδεύτηχαν 
αιιtά τα χρήματα. Αν αυtι1 τα χρήματα πράγμα1~ ξοδεύονταν πΩνω σε παραγωγικά 

έργο.. τότε το πρόβλημα θα. ήταν πολύ πιο μLXQό. Όμως από αυtΩ 1:α !836.000.000 
ξοδεύτηχαν μόνο ί336.ΟΟΟ.000 yw παραyωyLxQ έργα χαι όλα τα άλλα O\lOW01:LxQ 
ξοδΜτΡων σε χοτανάλωστι. Και όταν Μμε 036.000.000, μιλονμε για το 39% της 
αύξησης το" δημόσι.ο" xρέouς χατΩ τη διόρκεια της διαχuβέQνησης Βασι.λεΙΟ". 

ΑναφέρθτΡαιν συνάδελφοι επισtις για το δημοσι.ονομιχό έλλει.μμα. Εδώ θέλω να 

δι.εuxριν(.σω 'Και πώς vπoλσyιζn:αι το δημοσιονομικό Ο.λεψμα. δLό1:Ι η αιισία το" 

προβλf!ματος εΙναι πολύ μqαλύτερτι από αt.rtή πο" φα~νεται. Μέσα από το δημοσι,ο.. 

νομιχό έλλειμμα αφαιρεΙται 1:0 πλεόνασμα το" ΤαμεΙΟ" KoιvωνιXΏΝ AσφαλLσεων. Δε 
λέω ό1:Ι δεν ε~ναι σωσtή μέθοδος 11 ότι δεν 'UΠάρxoνν oι.xoνoμικtς θtωριες πά.νω σης 
οποιες να την στηρCξει.ς. Όχι, δεν εΙναι αmό. Όμως θέλω να δoiιμι την ouσία tO\l 
θέματος. Όταν λέμε (140.000.000 δημαn.oνoμικό έλλειμμα, αν στην πραγμα1:ικότητα 
εΙναι Ι140.(ΧΧ).(ΧΧ) Γι ε'ναι πολύ περι.σσόΤΕΡΟ. Δεν ε'ναι (140.000.000. Για 1:0 1991 yw 
πOQάδειγμα ΠO'U ήταν (Ι36.ΙΧΧ>.ΙΧΧ> 1:0 δημοσιονομιχό έλλιιμμα θα JtQwL tνας να 
πρoσθtσει πά.νω σ' αU1:ό τον αριθμό άλλα oγδovtαπtvτε με oyδdνtαtξι εΚΙ11:0μμύρια 

λ(Qtς. yw να βρει το OUΣια01:ικό δημοσι.ονομιχό έλλειμμα. ΔLό1:Ι θεωρούν 1:α έσοδα 
από 1:ι.ς εισφορές στο ΤαμεΕο Κοινωνιχών ΑσφαλΙσεων ως έσοδα 1:0\1 κράτovς και 
έξοδα αυtά τα οποία πληρώνουν για σννrάξει.ς χαι άλλα tξoδα το" ταμεΕο". Όπως 

εΙναι τώρα το ΤαμεΙΟ χοι για μερικά χρόνια αχόμα, εΙναι πρσγραμματι.σμ.tνo ΚΩθt 

χρόνο να έχει ένα πλεόνασμα, διόη θα πρέπει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

KύQι.e Ιεροδι.αχόνο". σαν να φιύyouμ.ε κάπως από τη δικαι.ολσΥία της ψήφο" 
και μο" ζητησατε tνα λεπτό. Για να μην vπερβoύμε 1:0 ένα λεπτό, ας μEtVO\lμE 
απoxλeι.στι.xΩ 01:0 θtμα ΠOU ΣVΖ1'\l:OiIμE. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Δεν εΙναι δΙXαΙO)"oytα ψήφου, xUρLE Πρόεδρr:. που Χάνω. Λtχθηxαν αυτά τα 

πράγματα και απλώς χάνω σχόλιο. Και εΙναι δύσκολο να α.παVΤΗσω σε χάτι που 

λtχθφιe και ή.αν eχτός θέματος, εγώ να ιΙμαι εντός θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Καλά. αλλ6. αν είναι δυνατό να OWtομ.εUσουμ.ε. δι.όtι εσt(.ς ο iδι.oς μου etπαtf 

ότι θέλετε να Χάνετε σύντομη αναφορά. Βεβαιως, διχα[ωμά σας 'να σ..λλό.ξr:oε όποψη. 
Αλλά ας -Υ{.νσυμε όσο πιο σύντομοι μπορούμε. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ, 

Τελειώνω. x\lQLE Πρόεδρε. ΕΙναι γεγονός, και σωστά yΙνttαι κριτική, ό1:ι τι 

xUΒΙρνηση δε φρoντLζει να ΣUΓXρατησει τις δαπάνΕς της. Όμως εμάς, από πλεuQάς 

Δτιμοκρατικού Συναγερμού, τι θέση μας εΙναι όtι θα σννερyαστo'ύμe, Υι.α να εγκρΙ
νουμε λογικές φορολογ(.ες. 

Ενχαριοτώ. χ'ύριι Πρόεδρe. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Φθάσαμε στο 'tέλoς της Νομοθετι.χής EQyασ(ας. ΠQOXωρούμε στο Κεφάλαι.ο Β', 

πou είναι τι Κατάθεση Noμoσxεδtων ΧΟΙ Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί ΣuμπληρωμαΤLχa'ύ Προ\1πολΟΥισμού του ΠαvεπιστημΙOυ Κύπρου 
Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

ΚατατέθηκΕ από το Y:π;oυqyεΙO Παι.δεtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

παρoπtμπn:αι ενώπιον της KOινoβo'υλΕVtιxής Επnροπής οικονομικών και 

ΠΡOllπoλoγισμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Συμπληρωμαηκoiι ΠΡOuπo).,oyισμoiι Νόμος (Αρ. 8) του 1992.. 

Κατατέθηκε από το YΠOtιρΎtΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραιτέμπεtαι eYώnl.O'V της KoινoβQυλευπxής Επιτροπής Οικονομικών και 
ΠΡOUπo).,oyιoμoiι. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περΙ Τελωνtwχών Δασμών και ΦόQων Καταναλώσεως (Τροποποιη. 
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηχε από το YπotιρΎεΙO Οικονομιχών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπnαι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οιχονομικών και 
ΠΡOUπoλoγιoμoύ. 

rΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περΙ Δημόσwς Υπηρεσίας (Τροποποιηηκός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το YΠOtιρΎtΙO O~κoνoμικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής επι'(ραιΠις Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι ΠΕΡΙ Υπηρεσιών ΕμπορΙΟ" και Βι.ομηχανΙΟς - θtση Διεuθuvtή 8ιομη

χανιας (Σχέδιο YΠT1ρεσi.ας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηχαν από το YΠ01JρΎI!ΙO EμπoρΙCn) και Βι.ομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παραmμπoνtαι ενώπιον της Koιvoβoυλεvnxής EπLtρom1ς; Νομι.χών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι πιρ' 1"0" KtvtQLxo" IqxrytΙOu (ΓροποποιηηχοΙ) ΚανονwμοΙ του 
1992. 

Kata'tέθηxav από το YπoUQΎtΙO EσωttQLxWv. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται ενώπιον της KOιvoβoυλεv'tΙXής Επιtροπής ΓεωρΥ[ας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕλ!: 

7) Οι ΠΕρί oδovtι.o:τριxών Υπηρεσιών - θtση Boηθoiι OδovtW'fQEΙOu Α' και 
BOΤΙθoiι Oδoνtι.ατρεΙOU (Σχέδι.α Υπτιρεσιας) Κανονισμοί του 1992. 

Katattθηxav από το YΠO\IQΎεΙO Yyεl.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΠαQαΠtμπovι:αι r:νώnι.ov της KoινoβoιJλεvtιxTtς EπLtQOΠitς Νομι.χών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Γενιχο" Δι.οιχη-ι:ιχο" Πρoσωπιxoiι - θέση πρώtoυ ΔισΙ.ΧηtΙΧΟU 

ΛεΙ10υΡΥΟ'ύ (Σχέδt.α Υπηρεσ(.ας) Κανόνισμο' 'tou 1992, 

Kατατtθηxαν από το YπoιιqyεΙO Oι.χoνoμι.xώv. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμ..πovtαι ενώπιον της Koιvoβouλεvtιxής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:: 

9) 'ΕΥΥραφο απoσ:ταλtvtα από το Yπouρyε[o O~x.oνoμι.xών σι:ις 6flm 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του όρθροιι 4 τοιι περι ΠρoUπo).,oyισμoύ 

Νόμου τοιι 1991 (λρ. 231 τοιι 1990), '10 εδόφιο (2) '1ΟΙΙ όQθρoιι 4 '10\! περΙ 
Eι.δ~xεύσεως Πι.σι:ώσεως (ΤαμεΙΟ λναπ'tύξεως) Νόμοιι τοιι 1991 (λρ.232 
'1ΟΙΙ 1990) κα~ '10 εδάφιο (2) '10\1 6QθQo" 4 "(0\1 περί ELδιx.εiισtως Πι.σι:ώ
σtως (ΤαμεΙον λναxouφΙσεως Eκτoπι.σθf:ντων και ΠαΘΌVΙ;ων) Νόμου '1ου 

1991 (Αρ. 233 '1ου 1990). 

κα'1α'1έθτΡ«Ιν από το YπoUΡΓΕΙO Οιxovομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραniμπoνtαι ενώπιον της Koινoβoυλεutιxής Επιτροπής Οιχονομιχών χαι 

ΠΡOUπo).oy~σμoύ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφα πο" oψoQO'ύν την παράtαση .ων υπηρεσιών έκ-ςαχτων 'WtO.).,. 

).ήλων σt'f1 δ'ημόσια υπηρεσLα δυνάμει τον άρθρου 3(1)(a) "ςΟ\l περΙ προσ. 
λήψεως ΕΧ'tά)l.των Υπαλλήλων (ΔημoσLα xα~ Exπαι.δεvι:ιx~ Yπηρeσια) 

Νόμον το\l 1985 (Αρ. 99 tOU 1985). 

Κατα.έ&ηχαν από tO Yπouρyεια Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

παρωtέμ.πovtoι ενώπιον της Koινoβoυλειrτ:ιxής Επιτροπής Οιχονομ.ι.κών και 

ΠροtbtoλσΥι.σμoU. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμο'U. 

11) Ο περΙ .ου Kεvtρι.xoύ Φορέα ΝεολαΙΟς (ΓροποποιηtLχός) Νόμος .ο\) 
1992. 

Kc1tattθηχe από tOV Χ. Μό.ρχο Κυπριανού. tx μέρους της Koιvoβo\ιΛΙU

"Ει.χής Ομάδας το\! ΔΗΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

παραπtμπn:oι ενώπιον της Koινoβouλενtιx,;ς ΕπL'tροπ'ής Παι.δe(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περΕ Aσwνoμ(ας (Γροποποιηll.χός) Νόμος tO\l 1992. 

Κατο'tΙθηχ.ε από τον Χ. Μάρχο Κυπριανού. Βουλευτή της εχλογιχής περι,.... 

φtρειας ΛεVΧΩΣίας. 

ΠPOFΔPOΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της KoιvoβoιIλενtι.xTις Επιτροπής Εσωτερι.χών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΈΑΣ: 

13) Ο περΙ Eι.δικεOOtως Πιστώσεως (ι'αμεΙΟ Αναπτύξεως) (ι'ΡΟΠΟΠΟLT\"tι.χός) 
Νόμος tO\l 1992. 

Kata'ttθTικe από "(συς Χ. Μάρκο Κυπρι.ανού χαι rιαννάχη Kαoouλ(.δrι, 

Βou).,εvtf:ς εχλσΥιχής περιφέρειας ΛεvκωσΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπn:αι ενώπιον της ΚοινοβοιιλινηΧής Επιτροπής Οιχονομι.χών και 

ΠΡOUπOλoyLOμO"ύ . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περ' προυπολοΥιομού (TΡOΠOΠOΙηtι.xός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε ex μtρouς της Κοινοβουλευnκής Επιτροπής Οικονομι.χών 
και ΠρoUπoλoyιoμoύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπn:αι tνώπιoν της KOινoβouλευHX"ς: Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠρoIJπoλoyισμ<nί. 
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Κεφάλαιο Γ. Ερωτησεις ~ Aπαvrήσεις. 

(Aυtές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Aπάnιιo,. VΙQOpιpίc:ιCjj ΖΟ ICΙV01lC1Qiotι 1992 'f0tl yq"crroiι Evpo'~ χα, 

'EQyσtν Χ. Ptνo\! Στανtάx .. cmιν ι:QCimιιnι Ε' 'Εχ. l,lII,af:QOp""icr.ς 111011Viou 1991, 

το" 80\11.ι:vnί txΑοΥucιΚ UQL~Oe:LCΙς Dό.4fO" χ. Μιχα.μ. θεo6cni1.ov. 

'Ή χάραξη .ου πιο πάνω δρόμου η oπoLα συνάδει με τα εγκεκριμtνα πρόnπι:α 

βασ(.στηκε στη μoρφoλoytα το" εδάφους χα, στη yεω).oytα της πιρι.οχής χαι εΙναι 

τεχνικοοικονομικά η ΠLO ενδεδειγμiV11. Συνεπώς η πορε(α '(ου δρόμου δεν επηρεά

στηκε από παρεμβάσεις εξωγενών παραγόντων. 

Στον προυπολΟΥισμό Aναιn:'ύξεως το" 1992 προνοε',:αι ποσό f130.000 το 

oπoLo θα διατεθεί Ύια την ασφαι:τό<πρωση του UΠΌλOI.ΠO\J tμ~ματoς "(ου δρόμ.ou σης 

αρχtς .ου 1992." 

Α1Σ(ιντ1lO .. I8)LtQOfiΙPΊCΙc; 31 lo.vO\IClOΙO" 1992 το" Yn:ounou Σvyxoινcoνιών χαι 
'ΕιΥφΥ Χ. Ρίνο\! Στα"Qάx,. nιp tQCότqo,. ΣΤ'Α' 39, ιιμ.qoμιινί.cιs 18 Avyoiιcrτov 

1991, το\! Boυ).εvrή fX).oyUCIίς πει,φι,ε,α, Atνx«MJiaCjj Χ. Pbou "OMtα. 

"Σύμφωνα με εξακριβωμένες πληροφορ(ες οι Τούρκοι όντως έχονν επtμβει 

παράνομα στο Μοναστήρι γι.α μετατροπή τou σε ΜοιισεΙο. Γι' αuτό.o Τμήμα Αρχαι.ο

τητων, μόλις πληροφορήθηκε ης προθέαιις των Τούρκων, έστει.λι '(Q(UΠή διαμαρ

τuρl.α στouς αιι.όλouθoυς OQyανισμo\ις και Προσωπικότητες: 

Hνωμtνα Έθνη, UNESCO, Συμβούλιο της Ευρώπης, ICOMOS , ICOM, 

Intemational Center of MedIeval Art. AssocIation Intemationale des Etudes 

ByzantInes. WorId Councll οι OIurches. Μαχαριώταιο AΡXwtΙOΚOΠO Αθηνών και 

πάσης Ελλάδος κ. Σεραφείμ. ΑΡΧς.επίσχοπο BoρεΙOu και ΝοτΙου Αμερικής κ. Ιάκωβο 

και στον Kαθηyηtή Ακαδημα·Ιχό Μαν. Χατζηδάχη. 

Εξάλλου, όπως πληQO<POQOύμαι από το Υπουργείο Εξωτερικών. ύστερα από 

οδηΥ(.ες. οι Δι.πλωματ~κές Aπoστoλlς της K\JΠρι.α.x~ς Δημοκρα:ι(ας στη Γενtύιι. στα 

Ηνωμένα Έθνη και στην Unesco. προέβτιχαν στις αναγκαίες διαμαΡΤUρLες και κατάγ

ΎεLλα.ν τις παράνομες Τουρκικές ενέqytι.ες." 

Απάντηση q~QOpqνialO 23 IavouaQiou 1992 του Y:n:ouQ"foiι ΣuyxoιYCιtVιΏV χαι 

'EcrrΩtV Χ. P!vou ΣταυρlΙ ιπιρ ειcίmιcJq ΠΆ' 44, "~QOμιΡιας 3 Σεπι:ι:μ

'QΙOu 1991, τον αξιότιμου μέl.ονς της Βουlής; εκ).oyuιής; :n:IEQ"tQIELClIO ΑμμοχcD

oτov χ. ιααΙΟ'5 Ayyd.i6ou. 

"Σχι:τιχό με το οδικό δΙκwo της ελεύθερης περι.οχής της AμμoXώσtou σας 

πληροφορώ ως αχολο'ύθως: 

(α) Δρόμος Λεuκωσwς-ΚοχΚΙVOXωριών (AμμoχώσtOΊJ) 

Για τη σirνδεση των Κοχκινοχωριών με τον αυτοκιτητόδρομο ΛεΊJΚω

αίας-Λάρνακας προωθεΙται Τι κατασκΕUΉ αuτoxιτητόδρoμoυ 4 λωρίδων 

κUΚΛoφoρ(ας. Ήδη ετοιμάστηχε χαι αξιολογεΙται σχετική τεχνοοικονο

μική μελέτη. Στον προυπολογι.σμό του 1992 περιλήφθηκε για το έρ'Υο 

αVtό πρόνοια ύψους ί500.000. 
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(β) Δρόμος παραλιμν(ου-πρωταρά 

Τμήμα tOu δρόμου αυτού μήκους 3 χλμ. (περιοχή Πρωταρά) βελτιώ
θηκε το 1989. Η συνέχιση των εργασιών στο UΠόλOLΠO τμήμα θα γίνει 
ταιπόχρονα με την κατασκευή xoLVOu αποχετευτικού σuσtήματoς 

λuμΔτων των περιοχών Παραλιμν(ου και Αγί.ας Νάπας. 

(γ) Δρόμος Λιοπετρ(ου - Ποταμού Λιοπετρ(ου 

Ο δρόμος αυτός uπόγεται στην αρμοδιότητα tOu Υποuργείοu Εσωτε
ρικών το οπο(ο θα απαντήσει στη Βουλή απευθεΙας. 

(δ) Δρόμος Ξυλοφάγου - Αγιας Νάπας 

Προωθείται η ασφαλτόστρωση των ερεισμότων του δρόμου αυτού 

έναντι uπoλoγιl;όμενης δαπόνης t400,OOO. 

(ε) Επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση των βασικών εσωτερικών δρόμων

κόμβων εντός των Κοχκινοχωριών 

Το θέμα αυτό ανόγεται στην αρμοδιότητα του ΥπουργεΙΟυ Εσωτε

ρικών, το οπο(ο θα απαντήσει απεuθεLας." 

Απάνι:ηση ημι.QOμηνίας: 24 Ιανουαρίου 1992 του YιιoυQΎoύ Σuyχoινωνιών και 

'EQΎων Χ. Ρένου ΣταυQό.xη στην εQώτηση ΣΤ'Α' 103, ηlUQOμηνίας 17 Oχτ~oίoυ 
1991, του 80υλεντfι εΧλΟ')'ικής περιφέΡΕιας ΛΕVXωσία!> Χ. Atιραάμ Αντωνίου. 

''Ο κατάλογος με τις κατηγορίες των καθορισμένων μηχανΟΧινΤιτων οχημάτων 

στα οποία εφαρμόζονται οι Περί Μηχαvoκινήtων Οχημάτων (Όροι Εργασίας 

Οδηγών) Κανονισμοί Ι 989 και από τον οποίο εξαιροννται τα αστικά ταξί και οι 
Μεταφορείς "A~, καθορίστηκε κατόπιν δLOβoυλείισεων με όλες τις ενδιαφερόμενες 

οργανώσιις και Κυβερνητικές Υπηρεσίες. 

Όμως, στα πλαίσια μελtτης που έχει αρχίσει το ΥπουργεΙΟ τούτο γLO την 

επικύρωση από την Κύπρο της Σύμβασης αρ. 153 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας 
γLO τις ώρες εργασίας και ανόπαυσης στις χερσαιες μεταφορές, αυτό συνεπάγεται 

κάποιες τροποποιήσεις στους υφιστάμενους Κανονι.σμούς, για να συνάδουν με την 

Σύμβαση, έτσι θα εξεταστεί και το θέμα ΕΠέκτασης των Κανονισμών και σε άλλες 

κατηγορΙες μηχανοκινήτων οχημάτων όπως ta αστικά ταξί και οι μεταφoρεLς η Α η. 

Σχετικά αναφέρεται ότι. μέσα στο α' εξάμηνο το\! 1992 αναμένεται να ολοχλη
ρωθεΙ η μελέτη του θέματος, γLO να \!πσβληθεΙ στη συνέχεια στο Εργατικό Συμβο\!λευ

τικό Σώμα για σuζήτηση." 

Απάντηση ημεQOμηνίας: 21 IovoooQiov 1991 του YπoυQΎoύ Γι:ιοnΙας και Φuσικών 
ΠόQων Χ. Α.θ. ΓαΙSQιηλίδη nqv ε~ηση 'ΣΤ'Α' 138, ημεQOμηνίας: 23 ΟχτωΟοίου 
1991, του Boυlεuτή ι:ΧλΟ')'ικής: περιφέρειας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Λόγω της παραχώρησης όλων των διαθέσιμων εφεδρικών αντλητικών συγκρο

τημάτων για την ικανοποΙηση πλέον επειγουσών αναγκών. δεν κατέστη δυνατός ο 

εξοπλισμός της υφιστόμενης γεώτρησης στις Δύμες για προσωρινή χρήση πριν τις 

βροχές το\! Νοεμβρίου-ΔεκεμβρΙΟυ πο\! έλοοαν το αρδευτικό πρόβλημα. 

Η αξισποΙηση της αναφερόμενης γεώτρησης πάνω σε μόνιμη βάση τυγχάνει ήδη 
σχετικής μελέτης." 
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Απάντηση ημεQομην,ας 22 Ia"ouaQio\l 1992 το\! ΥποvQYοiι ΣUYXΟLvωνιών και 

'ΕΟΎων )11. Ρένου Στα\l~lI nqν εQ(ίnqση ΣΤΙΑ' 166, 1ΙμtQOμιΡίας 23 Ox-ιωCιΙΙΙO" 
19'1, του 8o\llενnj εχ),οΥιχιίς πεοιφέιεU1lj ΑμΡοχιΟστο" Χ. A1IJ"ιjτQq Ηλιάδη. 

~H συχνότητα 96 ΜΗΖ αρχικά εΙχε χορηγηθεί από Τ'1 Δ~ΘVΉ Ένωση Τηλεπι,.. 
Χοινωνιών στο ΡΙΚ για χρήση από τ:ο Σταθμό του στο Καλό Χωριό Λό.ρναχας με 

ισχU20 KW. 

Με 'tllV έγκριση προσωρινής άδειας λειτουργ(ας στο "Ράδιο Λάρναχα" του 
χορηγήθηκε εκ παραδρομής η {.δια ΣUΧΝότηoα. και μι την έναρξη 'λεΙΤOUQΎ(.ας το" 

ΤρΙτou προΥράμμα1:ος του ΡΙΚ στις 18.10.9 Ι προκλήθηκαν οι ύvωσtές παρεμβοΜς. 

Σ-ι:\.ς 22.10.91 τ:ο Υπουργείο ΣυΥχοινωνιών και Έργων χορήγησε στο Ράδιο 

Λάρνα:χα. νές ΣUΧΝΌΤΗta (96.6 ΜΗΖ) και έxtOtt οι δύο ραδι.ocπαθμoΙ MLtOugyOVΝ 
ομαλά. xωρlς κανένα πe6βλημα.· 

Απάντηση qfUQOJIqvia; 17 lονΟΟΟΩ,ο\l1992 '10\1 Y:n:o\lQYoiι Εξωτιιιιχών Χ. ΓεώQYιo" 

ΙαχώΟοιι στην εQfimιo"η ΣΤΆ' 167, 1IμtQOμoqvia!O 24 Ox't~Qίo\l 1991, '10\1 
Βο\luuτή εχ1.οΥιχής :π:ειιιφέοειας ΛενχΦΟί.ας Χ. Δημήτ"ο'l Σu)J.οiιιιη. 

'Το Υπο"ργεΙΟ Eξωτερ~κών, με το ξέσπασμα της κρ{.σης στο Ζα·ίρ, και παρά τις 

εξ αντικειμένου δυσκολ(.ες που αντιμετώπιζε, λ.χ. μη 'ύπαQξη διπλωματικής κα~ 

προξενικής εκπροσώπησης, ενήργησε τάχιστα και μέσω γραπτών και ΠQOΦOQικών 

διαβημάτων ζήτησε τη βοήθεια της Ελλάδας και άλλων φιλικών κρατών (Βρετανία, 

Βέλγιο και Γαλλtα) τόσο για την ασφάλεια, προστασία και παροχή κάθε δι.ευκό

λuνOTjς -συμπεριλαμβανομένου και του επαναπατρισμο'ύ- των εχεΙ διαμενόντων 

Kυπρf.ων όσο και για την προστασία των περωυσιών τους. 

Σε πρώτο στάδιο οι προσπάθειες του Yπouρyειoυ επικεντρώθηκαν Ύύρω από τη 

διαχρίβωση του αριθμοίι των Kuπρ(ων του Ζαϊρ, του τόπου διαμονής τους και τη 

συλλογή πληροφορι.ών για την τύχη τους τόσο από φιλικές χώρες όσο και από -ι:ouς 

σuyyενε(ς τους στην Κύπρο, και σε δεύτερο στάδιο οι προσπάθει.ες πεΡLσtράφηκαν 

στον άμεσο -υπό -ι:ας ΣUΝΘΉΚας- επαναπα-ι:ρισμό τους. 

Σαν απο-ι:έλεσμα -ι:ων ενεργειών μας πολλοΙ Κύπριοι επαναπατρισθηκαν ε(-ι:ε 

από -ι:η NαΙ~ρόμπι προς Αθήνα, εΙ-ι:ε από την Μπράζαβιλ προς Αθήνα, Βρυξέλλες ή!χαι 

Γενεύη και αρκετοί απ' αυτούς που δεν επέλεξαν άλλους πρσσρι.σμοίκ; χα-ι:έληξαν 

στην Κύπρο με έξοδα που εΙχαν κα-ι:aβά).ει οι διπΛωμα-ι:ικές αποσι:ολές μας στις 

Βρυξέλλες, Να·ίρόμπι και Αθήνα. 

Από τα μέχρι σήμερα συγκεντρωθtvτα στοιχεια έχουν επαναπατρι.σθεΙ Ύύρω 

στα 150 άτομα το δε συνολικό κόστος (αεροπορικά εισιτήρια και έξοδα διαμονής σε 
ξενοδοχεια) ανήλθε στι.ς 50.000 περΙΠΟυ λίρες. 

Σημειώνεται ότι πέρα από τις υλικές ζημLές που υπέστησαν oUΔεις Κύπριος 

απώλεσε τη ζωή του κα-ι:ά τη δι.άρκεια -ι:ης κρ(.σης στο Ζα"ιρ. 

Αναφορικά μι τη διασφάλιση των περΙOUΣιαχών στοιχε(ων και των οιχονο

μιχών συμφερόντων των KυπρLων -ι:ου Ζα·ίρ. το YΠOuρyεl.o άρχισε προ χαιρού -Ι:11 

συγκέντρωση στοιχε(ων, τα oπoιa χαι αξιολογούνται, ούτως ώστε στον χα-ι:άλληλο 

χρόνο και σε ΣUΝΤoνι.σμό μι άλλες χώρες να γΙνouν τα χατάλληλα διαβήματα για την 

χαταβολή αποζημιώσεων. 
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ΕπΙσης, η YπηρεσLα Αποδήμων .0" Yπo\lQ)'εΙOυ στα πλoWιo. .0\1 σvvτoν~
στικο'ύ ρόλου ποιι έχει αναλόβε~ για ΠQOώθτIστι επΙλυσης 1ων προβλημό1ων ποιι ανη

μετωπ(ζουν οι ιπαναπα1ρwθtvtες Κ'ύπρLOΙ 10\1 Ζα1ρ, σε σuνεργασLα και με άλλες 
uπηρεσtες, Ε10ίμασε πρό1αση η οπο(α αναμένεται να. UJtOβλ1')θεΙ στις 23 Iavouαρtou 

1992 στο YπoUQΎικό ΣυμβούλLO για παροχή βοήθειας σε θέμα1α όπως η στέγαση, 11 
ια1ρoφαρμαxεutική περ(.θα).Ψτι, η παι.δε(α καθώς χαι 11 οικονομική βοήθεια. 

AvaφtQf1'aL επίσης ό1Ι ως προσωρινό μέt"ΡO 10 Τμήμα Κοινωνικής EuημερLας, 
σε συνεννότιστι με την Υπηρεσια Αποδήμων, ΧOQηγεΙ επιδόμα1α σε αρχπoUς επανα

nmQLoθέV1Er; για QV1LμεtώJ'tιoτι επειγουσών αναγκών 10υς. 

Επισννάπ1ονται για ενημtρωσή σας αVΙ;Ιγραφα αναχοινωθέV1ων .01.1 Υπουρ
ΎtΙOυ για την κα1όσταση στο Ζα'ίρ και 10ν επαναπα1ρισμό 1ων Κ"πρΙων, όπως 

αυt6ς tξελισσό1αν από 10 ξέσπασμα της κρΙστις." 

Απάντηση ηιιιοορην'α, 16 IaνoooQίou 1992 τον Y:n:OUVfOiI EςCι)'(EoL)Cών Χ. recOVf'Ou 
ΙαχώΟο\! στην εQώτ:qση ΣΤ'Α' 171, ηΙΙΙQOριινίας: 29 Οχτe»Oιrίον 1991, το\! αiιό
τιρο" Mέlouς: τικ Bo\l1qς ΕΧ).οΥιχής :n:εοι,έQειας APμoxά)(J'τo" Χ. Κ1α'οικ ΑΥγε-

1ιΔον. 

"Η KUΠΡιαχή Κυβέρνηση στην προσπάθειά της να αποσοβήσει την επιχει.ρού

μ.εντι με την εκ μtρoυς 1ων Τούρκων αλλαγή 1ων 10πωννμ(ων τouρκoπoΙηση των 

κα1εχόμενων περιοχών της Kiιπρoυ συνέστησε 1QV AπρtλLO 101.1 1917 τη Μόνιμη 

KUΠΡιαχή ΕπΙ1ΡΟπή Tuπoπoιήσεως Γεωγραφικών ονομό1ων. Τα XUQLό1eQO. έρ-Υα της 

Επιτροπής αυτής εΙναι τα ακόλουθα: 

l) Σ\ιμμετέχει σε όλες ης Διεθνείς Διασχέψεις 1ων Ηνωμένων Εθνών για 

11')V ΤuπoπoΙηGη 1ων Γεωγραφικών Ονομό1ων που ΣUΝΈΡΧovtaa κάθε 
nivte χρόνια καθώς και σης Συνόδους 'tης Ομάδας ΕμπεLQOYVωμόνων 
1ων Ηνωμένων Εθνών για την 1\ιποποΙηση 1ων Γεωγραφικών Ονομό1ων 

που λαμβό.νουν χώρα κάθε δύο χρόνια. 

2) Σuνttαξε σε συνεργασ(α με 1QV Ελλ1')'\lικό Οργανισμό τυποποιήσεως 

σύστημα με1αγραφής 10υ ελληνικού αλφαβήτου σε ρομανικό σύστημα 

γραφής, ΕΙΟΤ 743, 10 οποΙΟ εγχρΙθηχΈ ομόφωνα από τα Ην. Έθνη ως 
νποχρεω1ικό διεθνές σίιστημα. ΜαζΙ με 10 σύστημα αυτό είναι συνδεδε
μένα και 1α Κιιπρι.ακά τοπωνίιμι.α. 

3) Ε10Ιμασε xQρ1ες στο διεθνές σύστημα με1αγραφής 101.1 ελληνικού ώ.φα
βή10ν, μερικο'ύς από 10υς οποΙΟυς παρouσtασε στα Ηνωμένα Έθνη. 

4) Συνέ1αξε 1α εξής 2 1οπωνυμικά λεξικά 1α oπotα παρoυσLασε στα Ην. 
Έθνη. 

α) Α ConcIse Gazeneer οΙ Cyprus (περιέχει 2.000 περΙΠΟυ ονόμα1α). 

β) Α compIete Gazetteer of Cyprus (περι.έχε~ 67.000 περΙΠοιι ονόμα1α). 

Aυtό τα επ(σημα 10πωvuμικά λεξικά της Kiιπρou κatOΧuρώνoυν σύμφωνα με 

1ις αποφό:σεις των Ην. Εθνών 1α γεωγραφικά ονόμα1α και τοπωνίιμια uις Κύπρου, 

καθό1~ όλα 1α κράτη.μέλη 1ων Ην. Εθνών εΙναι υπoχρεωμtνα να τα αναyνωρ(ζouν 

κα~ να τα σtβovτoι. 
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ΕπΙσης ή Μόνιμη Επιτροπή παρέχει όλες τις πληροφορΙΙς αναφορικά με τα 

γεωγραφικά ονόματα και τοπωνύμια της Κύπρου σε Πανεπιστήμια. ΑκαδημΙΙς, 

Δι.εθνεις Οργανισμούς, Εθνικές επιτροπές Ταιτωνυμιων. Βιβλι.οθήχες, εκδοτικούς 

οΙκους, κα. και καταγγέλλει την ΤOUΡX(α για τις προσπάθειές της για αλλαγή ή 

απόλιΙ"ψη των γεωγραφικών ονομάτων και τοπωννμ(.ων της Κύπρου. 

τέλος η Μόνιμη Επιτρο..τη ανέλαβε την τυποποΙηση των γεωγραφικών 
ονομάτων της Κύπρου και την προώθηση του συστήματος μεταγραφής του Ελλη

νικού αλφαβήτου σε ρομανικό σUστημα γραφής σε όλες τις υπηρεσΙΙς, όπως εΥχρΙ· 
θηχι από τα Ην. Έθνη, σι)μφωνα με την απόφαση του υπουργικού ΣυμβουλΙΟυ αρ. 

31075 ημερ. 15.12.1988. Πρόκειται ασφαλώς, όπως αντιλαμβάνεσθε, για ένα μακράς 

πνοής και δύσκολο έργο, το οποΙΟ και θα απαιτήσει πολύ χρόνο για τη σuμπλτjρωσή 

του. 

Ένα από τα κυριότερα επιτεUyματα της Μόνιμης Επιτροπής εΙναι ότι πέτυχε 

μαζΙ με την Aνtι.πρooωπεΙα της Ελλάδας την υιοθέτηση της Απόφασης OQ. 16 της 
ΤρΙτης Διεθνούς Διάσκεψης των Ηνωμένων Εθνών για την τυποποΙηση των Γεωγρα

φικών Ονομάτων βάσει της οποίας δεν αναΥνωρ!.ζονται οποιεσδήΠΟΤΕ αλλαγές ή 

μετονομασίες στα γεωγραφικά ονόματα, οι οποίες γΙνονται από μη αναrιωρισμένες 

από τα Ην. Έθνη Αρχές. Με αυτή την απόφαση προστατεύονται τα γεωγρα~κά 

ονόματα και μικροτοπωνύμια της Κύπρου που οι Τούρκοι έντονα και πaράνoμα 

επιδιώκουν να αλλάξουν. 

ΤΟ ΥΠΟυρΥεΙΟ Εξωτερικών καταγγέλλει συστηματικά στο Γενικό Γραμματέα 

του Ο.Η.Ε. μέσω του Μονίμου Aντuι:ρoσώ,τoυ της Κύπρου στον Ο.Η.Ε. , όλες τις 

Τουρκικές προσπάθειες αλλαγής των γεωΥραφικών ονομάτων και τoπωνυμtων της 

Κύπρου. 

Με διάφορες παρεμβάσεις Kυπρtων Aνtι.πρoσώπων σε δι.εθνή βήματα. όπου 
προσφέρεται τι ενχαιρια, καταγγέλλεται η σvνεχι.ζόμενη τουρκική παρανομΙΟ ως 

συστηματική και κατάφωρη παραβιαση a.-ι:οφάσεων των Ην. Εθνών για την Τυπο

ποΙηση των Γεωγραφικών Ονομάτων και εσκεμμένη προσπάθεια καταστροφής της 

πολιτιστικής κληρονομιάς το" κατεχόμενου μtρoυς της Κύπρου. 

τέτοια διεθνή βήματα είναι η ΤρΙτη Επιτροπή των Ην. Εθνών. η Επιτροπή 

ΑνθρωπΙνων Δικαιωμάτων των Ην. Εθνών. οι Διασκέψεις για την Aνθρώπιvη 

Διάσταση της ΔΑΣΕ, και άλλοι διεθνεtς Οργανισμοι{Επιτροπές πο" ασχολούνται με 

πολιτιστικά θέματα και ανθρώπινα δικαιώματα. 

Ο Γενικός Γραμματέας του Q.H.E. στις περιοδικές εκθέσεις του προς το 

Συμβούλιο Ασφαλειας έχει κατά καιρούς κάνει μνεία στις διαμαρτυρΙΙς της 

Κυπριακής Κυβέρνησης για το σuyxεκριμένo θέμα και έχει χαρακτηριστιχό. τονίσει 

ότι τέτοιες ενέργειες δεν συνάδουν προς τις αποφάσεις της ΤρΙτης ΔιεθνoUς 

Διάσκεψης των Ην. Εθνών για την Τυποποίηση των Γεωγραφικών Ονομάτων. 

τέλος το Υπουργείο Εξωτερικών προβαίνει σε διαμOQτνρίες προς όλους τους 

oρ-yaνισμoύς, εκδοτικούς οΙκους κ.α. που δημοσιεύουν γεωγραφικά ονόματα ή τοπω

νύμια της Κύπρου. όπως έχουν μετονομασθεί παράνομα από τους Τούρκους. Σε 

πολλές περι.πτώσεις οι διαμαρτυρίες της κηΜρνησης φέρνουν θετικά απoτελtσματα 

και οδηγούν στην επανατύπωση των σχετικών εντίιπων με τη χρήση του νόμιμου 

γεωγραφικού ονόματος ή τoπωνuμi.oυ. 
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Όσο αφορά τη συγκεκριμένη περΙΠΤωση στην ΟΠΟια ανα<ριρεται τι ερώτηση της 

χας Ayyελtδoυ, το YπoUΡγεΙO Εξωτερικών έχει ήδ,ll προβεί στις δέOUΣες παραστάσεις 

προς τους Lloyds. μtσω τσυ Ύπατου Αρμοστη της Δημοκρατ(ας στο Λονδίνο γι.α τη 
διαγραφή του παράνομου ονόματος 'Kalecik.' που έχει αναγραφεί στη θέση του 
νόμιμου ονόματος που είναι "Γαστριά". θέλουμε να πιστεύουμε ότι θα υπάρξει αντα· 

πόκριση στο δ~ημό μας." 

Απάντηση ημεQOρηνίας 20 Ιανοuoιιίου 1992 του Y2τOιIιrf0ύ Παιδείας χ. ΧΙΙΙΟ1ό· 
φoQOu ΧQιστοφi6η στην εQώτηση ΣΊ'Α' 176, ημεQOρηνi.ας 11 Noεμl"ίo" 1991, 
του Bov)"εvτή εκλοΥιχής ΠΕοιφέιιειας AενxOXJios Χ. Παiιλoν ΠαπαyεαιQΎΙoν. 

''Το Τμllματικό Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου Παιδείας έχει εξουσιο

δοτήσει τη Σχολική Εφορεία Τεμπριάς να πρ<Χι)θήσει την εγκατάσταση σuστηματoς 

θέρμανσης στο Δημοτικό Σχολεto Τεμπριάς. 

Η όλη εργασω αναμένεται να συμπληρωθεί εντός 'tou τρέχοντος μηνός 

Ιανουαρίου. " 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ' γι.α να συνεχΙΟΟυμε τη συζήτηστι της Έκθεστις 

της Ko~νoβoυλευηκής ΕπΗροπής Παιδείας για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή 

εξαγωγή αρχαιοτήτων και οι ΕΠιπτώσεις πάνω στην ιοτορι.κή και πολιτιστική μας 

κληρονομιά". Είναι αυτεπάγγελτη εξέταστι με απόφαστι ττις: Επιτροπής. Έχουμε 

επίστις το θέμα "Οι αρχαιολογικοί θησαυροί και η πολΗιοτική κληρονομιά της 

Κύπρου και η ανάγκη για περαΗέρω μέτρα διαφύλαξης και προστασιας τους". θέμα 

εyyραφtν με εισήΥηστι του Boυλεu'tή κ. Ανδρέα Χρίστου, εκ μέρους της Κοινοβουλευ

τικής Ομάδας του ΑΚΕΛ - Αριστερά - Νέες Δυνάμεις. Και για τα δύο θιματα. τα 

οποια εξετάζουμε μαζί. συνεχ(ζεται η συζ'ήτηστι και θα κλε(.σει σήμερα. 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόποιιλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είχα ζητήσει την περασμέτη βδομάδα να παeαμείνει το θέμα στην ημερήσια 

διάταξη για τη σημερινή συνεδρία, για να μιλ'ήσω. θtλω να κάμω μια διευκρΙνιστι. 
Για το θέμα αυτό. από μέρους του Δημοκρατικο\! Κόμματος. έχει μιλ'ήσει ο συνά

δελφος κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. Και επειδή αυτά που θα πω σε κάποια στιμε(α 

είναι διαφορετικά από αυτά που έχει πει ο κ. Μιχαλάκης Κυπριαvo\! και μπορεί να 

διερωτηθείτε. θέλω να πω και να εξηγήσω στους συναδέλφους ότι όσον αφορά τις 

διαπιστώσεις και τα θέματα αρχής που έχει πει ο κ. Κυπρι.αvo\!. είναι ταυτόσημες οι 

απόψεις της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. Όμως στην 

(δια Ομάδα είχαμε συζητήσει θέματα εκτιμήσεων και συμπεράσματα πάνω στα γεΥο. 

νότα και είναι με συμφωνία της Ομάδας που κάθε μέλος έχει την ευχέρεια να πει τις 

δικές του διαφορετικές εκτιμήσεις. 

Κατ' αρχήν αυτά που έχουν λεχθεΙ, νομ(ζω από όλους τους ομιλητές, είναι Υι.α 

την ανάγκη της διάσωσης, περιφρούρησης. O'1.7'VΠ1ρηστις της προγονικής μας κληQO'Yο. 
μιάς και των αρχαιολογικών θησαυρών της Κύπρου. Σ' αυτά δε διαφωνεί κανένας. 

Δε voμ(ζω ότι οποιοδήποτε Μέλος της Βουλής uπoλεΙΠΙται του άλλου στην έvtαστι 

και στην έμφαση που θέλει να δώσει στην ανάγκη της διατήρησης. περιφρούρησης ... 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

ΛΙγο πιο δuναtά. δε σας ακo'ύμe. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

MπoρεL'tt να μιλό:τε λίγο πι.ο κοντά στο μικρόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραχαλώ, πρέπει να κάμετε ΗΣUΧf.α Πρώια-πρώtα Υ\.Ο. να αΧοίπε τον ομιλητή. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛσΣ: 

Λυπούμαι. Αν τα μικρόφωνα δεν ακούγονται, δεν είναι δικ1\ μου ευθίιντι . Εγώ 

μιλώ με όση δVΝΑμη μπορώ. Αν δεν πι.όνοU'\l τα μικρόφωνα, ας "{α αλλάξει τι βουλ'ή. 

Δ. χριΣτΟΦΙΑΣ: 

Δεν πιστεύω όη τόση εΙναι τι δύναμή σας. κύΡΙΕ Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

θό. με βαρεθεΙτε αν μιλώ πι.ο δUΝΑτά, έτσι μιλώ με χανονιχ" φωντi. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν ξέρω πόση είναι τι δύναμή του, αλλά σΙyouρα μπορεΙ V1;l υπάρξει περισσό

"{ερτι ηΣUΧια ΚΟΙ.VQμιζω θα αχΟΟμε όλοι. 

ΣUΝΕXLσtε. Χίιρι.ε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύρι.ε ΠρόεδQe. θέλω να ενώσω τη φωνή μ.o\l, τη φωνή διαμ.αρ-ruριας γι.α τη 

σύλΤΙσ\1 από -ι:ov Τούρκο Απο..ο... "{ων CtQXαι.ολοΥLχών θησαυρών της πατροΥονιΧής 
μας κληρονομιάς, της αρχαιολο-Υι,χής παρακαταθήκης που βρισχε,;αι στα χαtεχόμενα 

και δε θέλω να eeooρηOet ότι uπoΛ.εUtoμαι οποιουδήποτε στην ένταση της χαταδΙχης 

χαι στο ttιλo για τη λήψη μέtρων γι.α πεQι.φρo'ύQηση αυτής της κληρονομιάς. 

Όμως νομ(.ζω ότι τι Έκθεση πο" έχανε η Επιτροπή Παιδείας, την οποία θεωρώ 

αξιόλογη xaL εμπεριστα.ωμένη Έκθεση, περιορίστηκε σε αντικειμενική θεώρηση των 

προβλημάτων πο" ανημιτωπ(ζο"με λόγω του Νόμο" περί Αρχαιοτήτων και της 

διαχρι.ικής ruχέρειας το" Δι.ε'Uθuνtή τον Τμήματος Aρχαιoτίrtων να EΠLtQbtεL την 

εξαΥω)1 .έτοι.ων αντικειμένων και δεν ασχολήθηκε με την απονομή προσωπικής 
f\!θύνης. θέλω να πω εδώ όΤL Ο Πρόεδρος της EπLtρoπής, ο σννάδελφος κ. Avαστα

σιάδης. πολύ σωστά έθεσε το θέμα στην πqcrηyoύμενη ΣUΝΕΔΡLαση, όταν εLπε ότL η 

ΕJnτροπή εξέτασε αντικειμενικά το θέμα. έδωσε γεγονότα αλλά δεν προέβη ούτε σε 

στάθμιση κα.αγγελιών ή ενnιπώσεων. Ο(Υοιιρα δι δεν tδωσε προσωπική χροι.ά σης 

ΕΠιχρισεις πον έχει κάνει. 

θέλω να πω όη από όλTl την Έκθεση της Επηροπής την οποία βρΙσκω, όπως 

εLπα. αξιόλοΥη και εμπεριοτατωμέντ!, ωτΆΡΧουν δύο γραμμtς που δε δικοιολοΥΟυ.. 

νtαι oirte από τα άλλα πορισματα πο" αναφtρει ΤΙ Έκθεση. oirte από τη μαρΤVΡία 
που κατατέθηκε μπροστά στην Επιτροπή. λέει η Έκθεση της ΕπLτροπής Παιδεtας 

ό"τι -διαβάζω από τη σελLδα 6, παQάγραφo Ι, τις δύο τελεU1α(ες ΎQ<ψμtς- από τα 

16.862 αντι.χεΙμενα πο" εξήχθησαν. πολλά.mθανότατα, εΙναι μεγάλης αρχαιολογικής 
αξlας. 
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Αm:ό το "πιθανότατα", XUQLt Πρόεδρε, με ενοχλει. Και με ενοχλεί, διόη δεν 
προκύπτει από τη μ.αQτuρίσ. που έδωσαν οι αρμόδιοι του Mouσε(oυ ενώπιον της 

Επιτροπής. Ο κ. ΦλουρΙντl;ος εΙΠε ότι για δεκαεπτfi χρόνια παρίστατο στη συσχΕ'" 

ασια των προ'ιόντων και δΕν Είδε χαμιά παρατυπία. Και δεν έχει καμιά μαρτυρία ότι 

αντικείμενα μεγάλης αρχαιολογικής αξt.ας έχουν εξαχθεΙ 

θέλω να σχολιάσω ακόμα δύο σημεt.α πάνω σ' αuτό ειδικά το σημείο. να κάμω 

δύο μικρά σχόλια. Πραγματιχό: θαυμάζω την ιερή οργή αuτών που βλέπουν να εξάΥο

νται αρχαιολογικοί θησαυροΙ μας ·και δε μιλώ γι.α τη Boυλ~. μιλώ και για άλλους απ' 

έξω- πο" δεν έχουν επισκεφτεί ένα μouσεΙO ποτέ, ΠO\J δεν ξέρουν να διακρίνουν 

μεταξύ ενός αντικειμένου της πρώτης, της μεσαt.ας ή της ύστατης εποχής του χαλκού 

ή της εποχής του σιδήρου ή tτις αρχα·ίκής. Μιλούν για τα μοναδικά αντικείμενα τα 

οποιο. εξάγOvtαι. Μα κάθε αρχαΙΟ αντΙΚΕΙμενο εΙναι μοναδικό , διόη tόtε δεν ε'ΧΕ 
μαζικά μέσα παραγωγής όπως σήμερα. Κάθε ανnκεΙμΕνο, κάθε αγγεΙΟ, είναι μονα

δικό YLatt ΙγΙνΕ με τα XΙl:ΡΙ.α κάποιου tEχvtTη και όχι με μτιxανtς. Όμως, όλοι οι 
αρχαιολόγοι όλο" του κόσμΟΊ) μπορούν να κάνουν tO δι.αχωρισμό μεταξύ των 

κοινών αντικειμtνων, δηλαδή ανηκεψ.ένων που ι'ναι κοινά -από αutά που τι Κύπρος 

έχει περi.πoΊ) πενταχόσιtς χιλιάδες tO ένα- και μεταξύ εκείνων ΠΟΊ) παρoυσιάζouν 

κάποια ιδιoτuπ(α και γι' αutό μt'yQλύ'tεριι αξια. Όπως και τα αντικείμενα έχovν 

σημaσιo., όταν βρ(σχονται σ' tνσ. χώρο, σ' ένα τάφο, γιατί μαρτuρoύν κάη, τι ύπαρξή 

τους εχεΙ μΑΡΤUΡΆ κCιτι. Ένα αντικείμενο αγνώσtoΊ) πρoελεuσεως δεν έχει τόση 

σημασια, διότι μένει ασύνδιτο με τον τρόπο tης εμφάνισής tOU. 

Λέχθηκε ακόμα όtι με tις δεκαέξι χιλιάδες αντικείμενα που έχουν εξαχθεί θα 

μπορούσαμε να εμπλouτίσoυμε tlootρo. έξι. οκτώ, διl:κα μοuοειο.. Αν εΙχαμε τα 

μoooεl.α! Αφήνω κατά μιl:ρoς όtι στην Επιτροπή Οικονομικών εξ αφορμής της συζή

τησης tOU ΜοοοεLoυ. ο Δι.εuθuνtής του Τμήματος. Αρχαιοτήτων εLπε όη με tις 

νεότερες αντιλήψεις, η παράθεση εκατοντάδων και bεxάδων πανομοιότυπων, χοινών 

αντιχειμένων αντενδεΙΧνυται. Είναι ανLOQή και δeν είναι καθόλου διαφωτιστική. 

Δηλαδή οι δεκαπέντε χιλιάδες που υπάρχουν σήμερα στις αποθήχ.ες του Mouσε(oυ 

Λευχωσιας. καμιά χρt1σιμ6τητα δεν έχουν, αλλά μάλλον αντιπαραγωγική θα. ήταν η 

έχθεσή τους, γιατί είναι όλα πανoμoιότuπα. 

Έχουν αναφερθεΙ αρι.θμοι. Δεν ξέρω αν Είναι Ιγχλημα η παροχή άδειας για 

εξα~ αρχαLων, αλλό: αν είναι. σΙγouρα δε συνCιye.tαι oύtι συνoρtCtOL από αριθ

μούς. Ο προηγούμενος Δι.εuθuνtής Αρχαιοτήτων. όπως φαΙνεΊ:α~ από την Έκθεση 

που έχει κάμει η Επιτροπή, UΠΌΓραψf: 620 όδει.ες με 5,299 αρχαιο αντικείμενα -οι 
άλλοι ε(.παν OQιθμούς. εγώ δε νομίζω όtι εΙναι αριθμητική πρόξη- για περLoδo υπηρε

σίας, αν δεν χάνω λάθος, κάπου εLxoσι χρόνων. Δηλαδή άλλοι με UΠΗρεσιo. τριών 

χρόνων. ενός χρόνου. δύο χρόνων, τεσσάQων χρόνων, oΙyoUΡΑ το ένα τtrαρτο της 

συνολι.χής UΠηQεoίας ΤΟΊ) προηγούμενου Δι.ευθvνtή Αρχαι.οτητων -<J1J'(YVώμη. όtαν 

Μω προηγούμενος δι.wθννtής, μιλώ γι.α τον κ. Καραγι.ώργη. διότ~ ο προηγούμενος 

νoμLζω ήταν άλλος- έχουν εξαγάγει έντεκα χιλιάδες, έχουν δώσει άδεια για εξαγωΥή 

ιl:νtεκα χιλιάδων και αut6ς μόνο 5.299. αν πάμε για αναλογιες. 

Άρα αν η υπηρεσία του εΙναι τετραπλάσια σε χρονική δι.ά:ρχεια από tOUς 

άλλους. δεν ξέρω, έπρεπε να εΙχε &ΟΟει άδεια εξαγωγής για 20.000 ttroιo αντικείμενα 
από τα οποιο. δυόμισι χιλιάδες αντικείμενα προέρχονται από μια χοι μόνη συλλογή. 

Συλλο-Υή η οποΙΟ χαΤEXόtαν νόμιμα και έτσι λl:tι ο Νόμος. Όταν χατέχεται νόμιμα 
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μπορεί να εξαχθεί εκτός από αντιΧΙίμενα που θα κριθούν ότι έχουν ιδιαίτερη αρχαι.ο

λογική αξto. και δεν είναι κοινά και απ' ό,ΤΙ Υνωρ!.ζω για να δοθεί άδεια για την 

εξαγωγή α'υτής της συλλογής ο χ. Φλoνρtvτζoς μαζί με τον χ. καραγιώργη επι.σχέ· 

φτηκαν τη συλλογή και έχουν περικόψει πενταχόσι.σ. αντικείμενα τα οποία δεν 

επ~τρεψαν να εξαχθούν. Από τα περιβόητα αντικείμενα πο\! εκτίθενται σε Μουσείο 

έξω από τις BΡUΞέλλες -δεν ξέρω αν έχετε πάει. κύριοι. να '{Ο δείτε, εγώ έχω πάει

είναι μια βιτρίνα από δεκατέσσερα κοινά αντικείμενα. Τα άλλα βρίσκονται στο 

ιιπόγει.ο .0\1 Μουσείου, γιατί δεν έχουν καμιά αξ(.α. Είναι αυτά τα κοινά που εLπα. 

Να μην πω για την άλλη συλλογή από τη Λάρνακα. να μην πούμε το όνομα. γι.ατΙ 

ίσως είναι κατά κάποιο τρόπο προσβλητικό για τους κατόχους της συλλο-Υής. τι oπoLα 

σε μtyάλο βαθμό σύγκειται από πλαστά αρχαία νομίσματα κοι αντικείμενα όνευ 

ουδεμίας αξίας. Αmά είναι γεγονότα. 

Έρχομαι τώρα στο κύριο θέμα. Στην προσωπική επίθεση εναντΙΟν τοιι κ. Kαρα~ 

γLώQγη. Ούτε απολογητης τοιι εΙμα~, ούτε νομ{ζω ότι εγώ έχω -ι:η γνώση Τι την ~κανό

τη-ι:α να αναΥνωρ(σω -ι:ην αξι.a τοιι κ. KαρaγιώQyη. E(να~ άνθρωπος επιστήμονας ποιι 

έχει τιμηθεΙ διιθνώς και έχει τιμήσει ΤΊ1ν Κύπρο. EΙνα~ άνθρωπος που πήρε -ι:ο 

βραβείο "Qνόση" ακριβώς για τη φροντίδα τοιι για την περι.φρούρηση αρχαιολογικών 

θ-ησαUΡΏν της Κύπρου. Όχι για άλλο πράγμα. Για τη φροντίδα -ι:ου να τοιις περι

φρovρi)σει και να τους επιστρ~ι. Αν τώρα ΟΙ κύριοι ποιι α.ίΤoνέμo-uν -ι:ο βραβείο 

"Ωνάση" αποφασ(ζουν με άλλα κριτηρια, εγώ δεν είμαι αρμόδιος να ξέρω. Εγώ ξέρω 

ό-ι:ι είναι ένα διεθνώς ανα-γνωρισμένο βραβεισ. Και μιλούμε για την ιερή οργή πάλι 

της εξαγωγής των θησαυρών μας. 

Εγώ δε θα συμφωνήσω με α\Jtο\ις που λtνε ότι δεν πρέπει να επιτρέπεται η 

εξαγωγή των αρχαΙων ανnκειμένων από ΤΊ1ν Κύπρο. Ούτε ακόμα με την εισήγηση 

ποιι έγινε να κλτιθούν όλοι α\ΠοΙ οι κύριοι που τα εξήγαγαν να τα ε.ίτιστρέψουν. 

Διιρωτώμαι. Η Ελλάδα έχει λιγότερους αρχαιολογικούς θησαΙΙQOύς από μας; Η 

ΣιιρΙα, το Ισραήλ, η ΑΙΥυΠΤος; Όλοι έχοιιν νόμους που επιτρtπoιιν την εξαγωγή αντι

κειμένων. Για όποιο από τους συναδέλφους ενδι.αφέρεται, έχω εδώ μαζί μου το Νόμο 

της Ελλάδας, με πρόνοιες παρ6μοιις με τις δικές μας. Αν είναι μεγάλος κίνδυνος για 

την Κύπρο η εξαγωγή αιιτών των αντικειμένων, ας γΙνοιιν άλλες διΕUΘετήσεις. Και 

νομίζω ότι η Επιτροπή έχει προβεί σε εισηyiισεις. ΜπορεΙ δηλαδτi, αντΙ η διακριτική 

t'UJ(tQew να παραμένει σ' έναν άνθρωπο, να γίνεται από τον (.διο άνθρωπο μετά από 

συμβουλή κάποιου πολοοριθμότερου οργάvoιι. Διμελούς, τριμελούς, όπως γίνεται 

στην Ελλάδα, ποιι αυτό γίνεται από -ι:ο Συμβούλιο του YΠOUQΎεΙOυ Αρχαιοτήτων. 

Μπορεί και εμείς να έχονμε λειτovργo'ύς. 

Όμως, α-ΥωτηΤΟΙ συνάδελφοι. σ' Q\Jti! τη Βοιιλή έχει έρθει δω φορές ο Νόμος 
περί Αρχαιοτητων. Δυο φορές συζηττ'ιθηκε το θέμα. Και ούτε η κ'Uβέρνησrι, ούτε η 

Βουλή θεώρησαν ότι ιιπήρχε πρόβλΊ1μα για την Κύπρο και όΗ απαιτείτο η αλλαγή 
του Νόμοιι, ειδικά όσον αφορά αυτό το σημείο. Διερωτήθηκαν συνάδελφοι πώς 

τέθηκε ο Νόμος στο ράφι. Λυπούμαι, αγαπητοί συνάδελφοι, καμιά φορά συμβαίνει να 

ανατρέχω. παρόλο ποιι δε θέλω να τη θυμούμαι. στην 'υπηρεσία μου στην κVΒΈρνηση. 

Διερωτήθηκε συνάδελφος με ποιο δικαίωμα α\Πός ο x1JQLOς έβαλε το Νόμο στο ράφι. 

Με xanva δικαl.ωμα α\Πός ο κύριος, αλλά με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
στο οποίο μετείχα. Διότι όταν έγινε η τουρκική avtaρotα και μεγόλες περιοχές της 

Κύπροιι ήταν απρόσβλητες κα~ α.ι"tροσπέλαστες από πλευρός Ελληνοκυπρίων, κα~ 
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βέβα~α δεν ήταν νοητό να παραδεκτοίιμε ότι σι ενιαίο κράτος "πήρχαν πιριοχές πο" 

δεν μπoρoiισαν να ε~σxωρήσoυν οι κυβερνητικές δννόμεις, η λεηλασία των αρχαιολο

γικών θησανρών δε ltynaL. Να μην πω ότι η κ~ρνηση ενθάρρυνε την α'YOQό αΥΙι,... 
χιιμένων από ιδιώτες για την περι.σuλλoyή τους και την περιφροίιρησή τους, τονλάχι,... 

στον διν ήθελε να τη σταματήσει. Και σ' αυτή την UtOxή τονλάχιστον, δεν ξέρω για 

τις μεταγ!νέστερες , όταν έφνΥα από το Υπονργικό ι"μβοίιλι.σ, ήταν πράγματι με την 

έγκριση τον ΥπονρΥΙΚΟίι ΣνμβονλΙΟν και με την ινθάρρυνση τον αρμόδων νπονρ
γιωυ πον επι.ρόπηκι η δημιoυργtα ιδΙω'tικών σνλλοΥών. 

θέλω να ρω-ι:ήσω κά.ι. Είναι κανtνας από την Επιτροπή Παι.δεtας ή κανένας 

από αmό .σ χώρο πον "παψιάtεται -και αν mταψιά!;εtαι να το πει.- ή πον κατηγορεί 

τον κ. Καραγι.ώρΥη ό.ι χρημα.ίστηκε για να επιτρέψει την εξαγωγή; Χρηματίστηκε; 

Είναι κα'Viνας πσν μπορε' να πει το χειρότερο που μπορεί να πει πάνω από αυτό, ότι 
έγινε κακή άσκηση διακριτικής εξονσίας, αν έγινε, από τους αρχαι.ολογικούς θησαν

ρους πον λεΙΠουν; Μα θα μον πεΙτε γ~α τον κ. Μπέρτσερ. Μα ο κ. Μπέρτσερ, ως 

διπλωμάτης roLxaLo\rto να εξαΥόΥεΙ ό.τι θέλει, χωρίς να δώσει λογαρι.ασμό σε 
καvtνσ.. Το (διο και ο κ. Κρόφορντ, ο άλλος αμερικανός πρέσβης. Και πρέπει επειδή 

κάποιος πρέσβης Τι κά..-τοιος επ{.σημος λειτουργός έδωσε ένα αντικείμενο να αVΑXθεΙ 
το όλο θiμα σε σύληOTl και καταστροφή των αρχαιολογικών θησαυρών της Κίιπρον; 

Λνποίιμαι. κύριοι. Εγώ έχω δώσει δύο αρχαι.a αντικείμενα και λνποίιμαι, γι.ατί δεν 

είμαι μέσα στον κατάλογο και δε με ανέφερε κανιΙς. Το ένα το έδωσα στον κ. Κονε

γιάρ. Όσοι παρακoλoUΘΕΙ.ε -παρακολονθοίισατε. γιατΙ έχει αποχωρήσει τώρα- από 

την τηλεόραση τις συνεντε'ίιξεις .ον από .0 ΥραφεΙΟ τον σtα Ηνωμένα Έθνη. πίσω 
από το κεφάλι τον είναι ένα αγγείο γεωμεtρικής περιόδον τον έβδομον αιώνα, δορι.

σμένο από μένα.. Και έχω δώσει ακόμα ένα στον πρώην Γενικό Γραμματέα του IΙΟ 

τον κ. Davld Moss που κοσμεί την κεντρική αίθουσα ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Όπου τα έδωσες. έγιναν πρώην. 

(Γέλια από Βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κίιρι.σι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Διν έχω ξαναδώσει. ΒρΙΟΧεται στη Γενική Αίθουσα τον Συμβουλίου τον 

Διεθνούς ΓραφεΙΟυ ΕρΥασίας στη Γενεύη. Τα αΎόρασα με άδεια από το ΜοιισεΙΟ. από 

τις δεκάδες χιλιάδες παρόμοιων αγγείων που έχουν εκΕΙ τα πήρα. τα e'VixeLvav. Από 
τις δεκάδες χιλιάδες πOQόμOια αγytία πον υπάρχουν. δεκάδες χιλιάδες, πον ποτέ δε 

θα εκτεθούν κα~ που κανένα ενδιαφέρον δεν έχουν αν εκτεθοίιν, έδωσα αυτά τα δίιο 

κα~ ιΙναι εκεΙ Και πιστείιω ότι είναι τρόπος και μέσο προβολής και του πολιτισμοίι 

και της ιλληνικότητας της Κίιπρου αυτή η έκθεση τέτοιων αvτιxιιμένων. 

Γι' αutό εγώ δε θα σνμφωνήσω με εισηyήσtις ότι πρέπει να γΙνει γενική η 

απαγ6ρεοοη. Αν τώQα θα πεΙτε ότι έδωσαν οι \lΠάλληλo~. δLότι τους διέταξε ο 

Γενικός Διευθνντής. εντάξει, έδωσαν, κίιρι.οι. Εγώ δεν έχω δει στην έκθεση της 

Eπ~τρoπής και δεν έχουμε στοιχεΙα. καvtνσ.ς από εμάς, ότ~ αξLόλoγoι. αξι.σλοΥότατοι 

θησαυροΙ της Κίιπρου. πιθανότατα να έχουν εξαχθε:Ι Και αν έχουν εξαχθεΙ. πιθα

νότατα πολίι περισσότεροι έχουν εξαχθεί σίγουρα από τονς Τοίιρκους κοι από τα 
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κατεχόμενα. παρά με αυτή ττιν άδεια που ένας διακεκρ~μένoς ΕΠιστήμονας, που δeν 
υστερeΙ σε α-γάπη κα~ φροντ(δα για τους αρxαιoλoγ~κoUς μας θτισαuρoύς, ασκώνtας 

ττι δι.ωι.ριτική εξουσία που του δΙνει ο Νόμος, έδωσε για τους λό-youς ΠΟ\Ι έδωσε. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταλήξω με τα εξής: Συμφωνώ με την ανάΎΚΤΙ περι

φρoύQηστις των αρχαιολογικών θιισαuρών και της προγονικής κλτιρονομιάς. 

Συμφωνώ με την ανrισυxία Μελών -για τον κΙνδuvo που οι αρχαώτητές μας αντιμετω

πΙζονν λάγω της κατοχής, κατά κύριο λάγο. Δε συμφωνώ με την ιερή ορΎ1Ί, διότι 

εξήχθησαν σε περίοδο τριάντα δύο χρόνων από της ανεξαρτησtας, δeκσ1ξι χιλιάδες 

κo~νά αΎYl!ία, κοινά. κοινότατα. χαι υπάρχουν πιρΙΠOU πεντακόσιες χιλιάδες παρό-

μοια τα οποία tχoυν ξεθαφτεΕ κα~ δεν ξέρω πόσα εκατομμύρια που δεν txO\.l'\l ξεθα
φtει. Ας κάνουμε την κριτική μας μέσα στα όρια τα πραγματικά και όχι με υπερ

βολές που. πιστεύω, ότι υποσκάπτουν την ΠΕιστικότητα αυtών που λέμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω tyΎράψf:ι τους ακόλουθους ομιλTlτές. θα δώσω το λόγο στον κ. Δτιμήτρτι 

ΗλιάδTl. δι.ότι δε μtλησε μέχρι τώρα κανtνας από την ΕΔΕΚ. Μετά σειρά φι ο 

κ. Ρολάνδης, Πρόεδροι; του Κόμματος των Φιλελευθtρων, μετά ο Χ. Kovκoυμάς εκ 

μέρους του ΑΚΕλ και μn:ά θα μιλήσει ο υποφαινόμενος -για τρΙα ως πέντε λεπτά. θα 

παραχαλέσω τον φσβύτερο που θα βρΙΟΚεται στην αΟΟουσα να προεδρεύσει. 

Ε. ΕΎη ΑθΙΟΎ, 

γπερφσ.ινόμενος, όχι υποφαινόμενος. εΙστε υπέρ, εχεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι, αλλά -γιο λάγOUς σεμνότητας δεν ήθελα να το πω, κύριε ΕυσταθΙου. 

Δ. XPIΣTOΦIAΣ: 

Δεν το σκεφτήκατε φαΙνεται, κύριε Πρόεδρε. 

Δ.ΗλΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Προτού να πω αυtά που θέλω να πω θα ήθελα σαν εισαγωγή, αναφερόμενος σε 

αvτά πou εΙΠε ο συνάδελφος χ. Παπαδόπουλος, να πω ότι ο xUΡώτερoς ΙΟως ποΛι

τικός λόγος -γιο τον QJto(o βρι.σχόμαστε σε αυτό το σώμα εΙναι να ασκούμε κοινοβου
λευτικό έλεγχο. Και ο ΚOιvoβoυλειπικός έλε-Υχος στρέφεται σε όλους τους οργανωμέ

νους φoeε(ς αUΤΉς της πολιτείας και ΚUΡιως στρtφeται απέναντι σε ΕXΕΙνouς οι 
οποΙΟι ασκούν την εκτελεστική εξουσία σε αυτό το κράτος. ΕΙναι λoutόν όχι 

δικαίωμα αλλά ευθύντι και υποχρέωσή μας να αvτιμε-tω.τιιζοuμε καλόπΙO'1α μεν, 

κριτικά δε, τους ασκούντες την εκτελεστική εξouσ(.α. 'Εχει αναφέρει ο κ. Παπαδό

πουλος ότι ΠQ01lΎOύμενOΙ ΣVΝΆΔελφoι άσκησαν προσωπική επΙθεση εναντtoν του 

κ . Kαραγι.ώρyTJ. λυπούμαι αλλά δεν θα συμμεριστώ αυτή την άποψτι. θεωρώ ό-ι:ι o~ 

σuνάδeλφoι δεν άσκτισαν καμιά προσωπική επtθεση. Καλόπιστα άσχησαν κριτική η 

οπο(.α ενδεχομένως να εΙναι σωσtή ή λανθασμένη όχι όμως καχόπιστη, όχι όμως 

ΠQOOωπικoυ χαρακτήρα. Με την (δι.α λογική βεβαιως θεωρώ ότι και εχεΙνα τα οποία 

ανέφερε ο κ. ΠαπαδόJtoυλoς δεν αποτελούν σtM1yoρ(.α υπtρ ορισμένου nρoσώπou, 

αλλά θεωρώ ότι καλόπ~στα εξέφρασε ο Χ. Παπαδόπουλος τις απόψεις του πάνω 0'10 
θέμα πou O'\i;TItoUμE. Για τα διάφορα θέματα πou έχει θtξει ο κ. noπαδόπouλoς, -γιο 
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-ι:ο αν είναι Τι όχι ας(ας -ι:α αρχαι,ολογιχά αvtιχε(μενα που έφuyαν, για η.ς πρόνΟLEς 

-ι:ης νομοθεο(ας, για -ι:ο -ι:ι LCJXUει στην Ελλάδα χω για ης πιρι.όδouς που -ι:tθηχε ο 

νόμος σtO ράφι θα ασχοληθώ αναφερόμενος σtO χύριο ΚΕίμενο της ομ!.λΙας μου. 

Κύριε Πρόεδρε, 

το θέμα -Ι:'ης εξαΥαι'Υής αρχαι,οτη-ι:ων ήλθε στην επιφάνεια χόρη στον χυπριαχό 

ruπo -ι:ον περασμένο Σεπtέμβρη με αφορμή δημoσΙWμα της αμεριχανιχής εφτιμεριδας 

RICHMQND TIMES που στι.ς 11.7.91 έγραψε ό-ι:ι ο πρώην πρέσβης -ι:ων Η.Π.Α. στη 
Λενκωσ(α WILLίAM CRA W FORD δώQτιoε πoλύtψη σuλλoyιί χυπριαχων αρχαιο
τή-ι:ων σtO Πανεπι.οτήμι,ο της Bι.qyιν(ας, με αvtόλλαγμα φoρoαπαλλαyτj ύψouς 

200.000 δoλλαρLων σύμφωνα με την αμερι.χανι.κή νομοθεσ(α. Και μόνο η αναφορά 
-ι:ου πoσou δΙχνει όη η αξ(α -ι:ων εξαχθtvtων δεν ήταν εuxα-ι:αφρόνητη -ι:ουΜχιστο σε 

amTj την περίπτωση. 

Η συλλογή εΙχε εξαχθεΙ με lιδεια -ι:ου ΔLEιJθuνtή -ι:ου Τμήμα-ι:ος Αρχαιοτη-ι:ων -ι:ο 

1972 παρόλο όη και -ι:α 109 αvtιχεΙμενα για -ι:α on:οΙΟ δόθηχε η όδεια ή-ι:αν άΥνωστης 
προέλεοοης και θα έπρεπε χανσνικά να κατασχεθούν. γι.ατΙ ήtαν παρανόμως κα-ι:εχό

μενα. Ωστόσο -ι:α δωρτ'ιθένtα στο πανεπι.οτήμι,ο ήταν περισσό-ι:ερα χαι από 109 που 
σημαΙνει ό-ι:ι -ι:α επιπλέον εξήχθηχαν παράνομα. ενώ στο ίδι,ο δημoσί.εuμα αναφέρεtαι 

όη και -ι:ο 1990 ο κ. CRA WFORD δημ.on:Qάτησε άλλες ΚUΠρι.αxές αρχαιότητες μέσον 
το" οΙΧΟυ "ΣλόανR της πολnείας Μέρυλαντ των Η.Π.Α. 

ΤΟ ΥεΥονός επι.βEβαιώθtpιε: από τι.ς κUJtQιαχές αρχές και το θέμα δι.εuρVνθτrxε 

και δικαίως πήρε η.ς διαστόσει.ς που πήρε χόρη στην αποκάλυψη του xuπQWκou 

τύπο" που ruαισθηtoπoΙησε την κοινή γνώμη. τη Βουλή και την κυβέρνηση με απατέ· 

λεσμα να τεθεΙ φραγμός στην aπαράδεxτη κατάσταση που ΕΠικρατούσε στο Τμήμα 

Αρχαι,οτήτων και να τεθεΙ επί τάπητος το σοβαρό θέμα της διαψίιλαξης της πολιτι,.. 

σι:ικής μας κληρονομιάς. 

Eλtχθει όη από το 1960 μέχρι το 1991 δόθηκαν ι1δει.ες για την εξαγωγή 16,862 
αρχαι,ολογικών αvtικειμένων. Και σύμφωνα με όσα χατατέθηκαν ενώπι,ον της Κοινο-

βουλευτικής Επιτροπής Παι.δε(ας για τα Eξaχθtvta κατό την περLoδo 1960-69. δεν 
1JΠάρχouν καθόλου σι:οιχε(α. ενώ για τα uπόλoι.πα χρόνι.α απο -ι:ο 1969·91 τα σι:οιχε(α 
δεν είναι πλήρη. OUτε χρονολογΙα το" αvtΙΧΕιμένου, o\ιtε διαστάσει.ς, o\ιtε περι,.. 

γραφτΊ oύtε χαν μι.α φωτοΥραφ(α. 

Είναι, λοι.πόν, επιστημονικό αδUΝΑτo παρά "(α όσα εLπε ο κ. Παπαδόn:oυλoς να 

αποδειχθεΙ ότι -ι:α εξαχθtvtα αντικείμενα είχαν ή όχι οποιαδήποτε αρχαιολογική 

αξ(α, ymtL δεν υπάρχουν σι:οιχε(α που να θεμελιώνουν οποιαδήπο-ι:t γνώμη. 

Ελέχθη επίσης ότι το 1981 ένας ιδι,ώτης πήρε bbtw εξαγωγής για 1,659 avtLXEt· 
μενα μ1ρος των οπο(ων εχτΙθεtαι σήμερα σε τράπιζα της Γενεύης χαι σε Βελγικό 

MouσεΙO. Βέβαια πάνω σε αmό. επειδή εκτΙθενται αvτιχεΙμενα, ΑΡXεtOί αρχαιολόγοι 

έχουν τη γνώμη ότι η εν λόγω συλλογή περιέχει ΑΡXεtά αξιόλογα avtΙXELμενα και για 

το λόγο ό-ι:ι ο σuλλέχtης αΎόραζε αρχαιότητες χαι πριν ακόμη από την ανακ1'ιρUΞη της 

KυΠQιακής Δημοχρατ(ας. 

Ο νόμος, όπως είναι μέχρι και σήμερα, αφήνει σι:η διακριτικ'ή εξοuo(α του Διευ· 

ΘUΝΠΊ 1:0υ Τμήματος Αρχαιοτήτων την ΠOQO.χώρτιση ι1δειας εςa-yωyής αρχαιοτη"(ων. 
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ΤΟ θέμα ακριβώς είνα~, πώς άσκησαν αυτή την εξουσία o~ εκάστοτε διευθυντές 
και κυριως ο διευθυντής που προ'ίστατο του τμήματος τα 26 από τα 31 χρόνια ζωής 
ττις Κυπριακής Δημοκρατιας, Επί εποχής τον δόθηκαν σiιμφωνα με τα επίσημα στοι

χε(σ του τμήματος 2,524 όδιιες για.ην εξαγωγή 13,008 αντικειμtνων, Οι 620 άδειες 
για 5299 αντικείμενα εκδόθηκαν και υπογράφτηκαν από τον {διο και οι υπόλοιπες 

από λειτουργούς τους τμήματος εξ ονόμαtός του, γ~' αυτό άλλωστε ετέθτι το ερώτημα 

OtTJ'll ΠΡOηyoύΜΕVΗ σννεδριαστι και πάλι απο τον κ, Πα.παδόπουλο, γι.ατ( να ασκεΙται 
κριηκτ'ι μόνο στο Διευθuνtή και όχι και στους λειτουργούς, 

Η απάντηστι είναι απλή. Οι λει.ουργοΙ ασκούσαν την εξουσία εξ ονόμαtος του 

διευθνντή, μέσα στα πλαΙΟια .ω'll εντολών και υπό την επCΒλεψή το\l για 26 ολόκληρα 
χρόνια. Εάν, λοιπόν, παρέβαιναν τις εντολές του, είχε εξουσΙΟ να τoΊ.Jς ανακαλέσει 
στην .άξη, αχόμη και να τους επιβάλει κυρώαιις. Όμως για 26 χρόνια τl.πoτε απ' όλα 
αυτά δεν συνέβηκε και είναι σαφές ότι οι λειτουργοί ήταν ευθυγραμμισμένοι με τις 

οδηγίες και την πολιτική του διεUΘUΝΤΉ τους που φέρει ακέραιη την ευθUvτι γι.α ότι 

σuνtβαινε στο τμήμα του, όπως και όλοι οι διευθυντές που προηγήθηκαν ή πο\l 

ακολούθτισαν το δι.εuθιrvτή που προ'ίστατο για 26 χρόνια. 

Είναι αξιοπρόσεκτο όη η μεγάλη πλειοψΤ)φΙα των εξαχθέντων κατόπιν ά&ιας 

χαρακτηρ(ζεται από το (δια το Τμήμα Αρχαιοτητων ως άγνωστης πρσέλευστις αρχαι

ολογικά αντικείμενα, δηλαδή ως παρανόμως κατεχόμενα, πο\l σiιμφωνα με την 

ισχΟΟοοα νoμoθεσl.α θα έπρεπε να είχαν κατασχθεί και στους παρανομήσαντες να 

είχαν επιβληθεί οι κυρώσεις πο\l προβλέπονται από το νόμο χαι όχι να τους δοθεΙ 
και άδεια εξαγωγής. Νομίμως κα.εχόμενα με την νομοθεσία μας θεωQOύνται μόνο 

όσα αγορόσθηχαν από το μουσεισ ή από αδειούχο aρχαιoπώλη' 

Είναι ~oνός ότι βρισκόμαστε μπροστά σε μια μαζική εξαγωγή αρχαιοτητων 

που συνεχιζόταν για 31 σχεδόν χρόνια με την άδεια το\l εκάστοτε διεUΘUΝΤΉ με 

δραστιχό, πρέπει να πούμε. περιορισμό τα τελευταία 2·3 χρόνια. 

Είναι δε εκπληκτική η ευχολια με την οποία σ πρώτιν δι.ευθuvπiς κ. Καρα

γιώργης και ο ννν διευθνντής κ. Λoυλλouπής περιέγραψαν στην Επιτροπή Παι&:ίας 

όλα σ\lλλήβδην χαι τα 16,862 αντ~xείμενα που εξήχθηκαν ως "στερούμενα αρχαιολο
γικού ενδιαφέροντοςΜ και ως "κοινόταταΜ , 

Και, όμως, Είναι γνωστό ότι πολλές από αυτές τις αρχαιόΤΤΙΤΕς είναι πολύημες 

και αξι.όλογες γι.a να κοσμούν σήμερα μοοοεία ευρωπα .. :κών χωρών, όχι τριτοκο
σμικών χωρών, ευρωπα'Lχών χωρών. ξένα περιώννμα ιδρύματα και ξένες πλoύσι.r:ς 

συλλοΎές. Αυτά τα Μκοινό.ατα" αντιχείμενα είναι έQΎα της ιοτορ{.ας χαι ΤΟ\l πολιτι

σμού μας που οι ξένοι σπεύδουν να τα εξασφαλΙσουν, άλλοτε νόμιμα άλλοτε παρά
νομα, αλλά πάντΟΤΕ έναντι αδρού τιμήματος, Και εΙναι touMxLOtOV άστοχη η εκδοχή 
ότι πρόκειται γενικώς για αντικείμενα χωρίς αρχαιολογική αξία, αφού δεν ττιρή

θτικαν τα απαραίτητα στοιχεία με εUΘΎΝΗ των εκάστοτε δι.ευθuνtών και f:roL είναι 
αδύνατο να κριθεί και η αξl.α τους. 

Για δικαιολόΥΤ)ση του φαινομένου της μαζικής εξαγωγής έγινε αναφορά και 

Q.i'to τouς κληθέντες στην ΕΠιτροπή Παιbε(ας και ΜΟ τον κ. Παπαδόπουλο πeoηyou
μtνως αναφορά σε τρεις περιόδouς χάριτος. Το 1964 με τις διακoινoτ~xές σuyxρoύ
σεις, το 1973 με την ψήφιση ΤΟ\l vlou νόμοu και με την τραγωδια το 1974. Ωστόσο 
περίοδος χάριτος με βάση το νόμο \ιπήρξΕ μόνο μία. δυνάμει του νόμοu 32-Π3 που 

κάλ\lΠΤΕ την περιοδο τοο δευτέρου εξαμήνου του 1973 και αυτή αφορούσε -για να 
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εΙμαστε καθαροί.- όχι την εξαγωγή αλλά την καταγQαφή και τη νομιμοποΙηση ανΤΙΚΕΙ

μένων "αγνώστου προελεύσεως" δηλαδή και αν ακόμα παρσυσLάζoνταν αντικεΙμενα 

δεν εσήμoινt ότι θα tπρεπε εξ QUtOίI να πάρουν άδεια εξόδου απλώς ανtΙ να κατα
σχεθούν και να οδηγηθούν στη φUλαχή ή να επιβληθεΙ πρόστιμο στους ΠOQO.νομήοο

ντες. δεν επιβλήθησαν οι ποινικές χυρώOΈLς και επετράπη τι νομιμοποΙηση.ων παρα

νόμως καtεχ6μενων. 

Στις dλλες δύο περιόδους του 1964 και .ου 1974 ούτε καν σι εκάστΟ-Ι:Ε διεUΘU
vτές του τμήματος αρχαιοτήτων δεν ανέφεραν απόφαση του Yπouρyιχo'ίι Συμβου

λΙΟυ. την άκoιισa για πρώτη φορά απο τον κ. Παπαδόπουλο και πραγματικά μα\! 

χάνει εντύπωση κοι εΙνοι ένα θέμα που εγώ τουλάχιστον έ'χω την περιέργεια να το 

ερευνήσω. 

Ελέχθη όμως από τους δι.nιθuντές όΊΙ το 1964 και το 1974 Ο νόμος -από τους 
(δι.ους ελtχθη τι έκφραση- ''ο νόμος τέθηκε στο ράφι και σιωπηρό δεν εφαρμοζόταν". 

Όμως κανένας δι.εUΘUντής δεν έχει δικαΙωμα να θέΤΕΙ '{Ο νόμο στο ράφι. Το μόνο που 

δικαιούται είναι να εισηγηθεί '(ην '(ρoπortot1joή '(ου tj '(ην αναστολτΊ '(ης εφαρμσΥτ;ς 

'(ου σε νόμο Ύια μια OΡισμέν1J 1tεριoδo πράγμα όμως που δεν έγινε O"ίtτε '(ο 1964 O"ίtτε 
'(ο 1974. Έτσι μέσα από αmές τις ασάφειες ακόμα και αν κατεβλήθτι προσπάθεια. να 
αποκτηθούν ή να διασωθούν, λέγω, από αυτούς '(ους '(oυQΚoκυπριακoύς θύλακες, 

ανηκιΙμενα της πολι'(ιστικής μας κληρονομιάς, σΙγOUΡΑ κανένας δεν Υνωριζει με 

βεβαιότητα με ποια κρnήρL.α Λ.ει'(oUΡΓoooaν '(α πράγμα'(α. Το σίγουρο είναι ότι σε 

αmές τις περιόδονς όπως και σε άλλες, μεγάλες συλλογές επώνυμων και διπλω

ματών απoκτήθrικαν, νομιμοποιήθτικαν και εξήχθηκαν με παράνομες άδειες 

εξαγωγής, ενώ οδτιΥήθηκαν στα δικαστήρια σκαφτιάδες χωρικο( και φτωχΟ,ί1ρόδρομοι 

μικροπωλη'(ές, όπον '(ους ε...Lβλήθηκαν οι νενσμισμένες ποινές. 

Αλλά και αν ακόμα το επιχε(.ρ1jμα ήταν σωστό και πάλι δεν δικαιολογείται 1j 
μάζα των εξαγωγών, αφού το 1964 εξήχθτισαν μόνο 636 ανnκείμενα ολόκληρο το 
1973,464 και το 1974 μόνο 514 αντικείμενα που όλα μαζί αποτελούν ασήμαντο 
ποσοστό, ενώ η σuvτΡιJttική πλει.οψηφία των εξαγωγών δεν έγινε κατά τις ισχυριζό

μενες περιόδους χάΡΗος αλλά κατά '(ις περιόδους πον ίσχυε χωρίς καμιά αμφιβολία 

ο νόμος. 

Είναι λοιπόν προφανές όη δεν έγινε χρηστή χρήση '(ου νόμον και της διακρι.

'(ικής εξοοοLaς που παρέχει, αλλό: κα'(άχρηση σε βάρος της ιστορικής και της πολι'(ι.

στικής μας κληρονομιάς, σε βάρος του δημόσιου συμ~ρoντoς, Δεν έφταιγε ο νόμος 

αλλό: εκείνοι που τον είχαν για 31 χρόνια στα χέρια '(ονς. Κάποιοι λοιπόν θα πρέπει 
να απαντήσο\ΙV για ποιους λόγους και για ποιες σκoπιμότηtες ίσως ... Αλλά ο (.διος ο 
δι.εuθννtής πον επί 26 χρόνια άσκησε με αυτό '(ον τρόπο όπως και οι υπόλοιποι τις 
εξουσίες του νόμου μέχρι το 1989 πον αφυπηρέτησε, στις αρχές τον 1991 εισηγήθηκε 
με επιστολή τον στον ΥπονρΥό Συγκοινωνιών τη σύσταση AρxaιoAoγLXou Συμβου

λίου που θα αποφάσιζε μεταξu άλλων και για τα θέμα'(α εξαγωγών, '(oνίζovτας 

μόλιστα κατά λέξη ενώπιον της Κοινοβουλε1Jtικi)ς Επι'(ρσπής Παιδε{.ας όη "αν 

αποφασιστεί η σύσταση Αρχαιολογικού Συμβουλίον θα γλυ'(ώσει και ο εκάcπoτε 

δι.εuθuvτης Αρχαιοτήτων από έναν πoνoκέφαλo~. Το ερώτημα είναι γιατί επί 26 
χρόνια ο κ. ΚCIQOγl.ώρyης προτίμησε τον "πονοκέφαλο" αντί να ει.σηΥηθεί την '(ρσπο. 

ποίηση της νομοθεσίας, όπως όφειλε λόγω υΠηρεσιακού καθτ'ικοντος και γιατί το 

εισηγήθηκε δυο χρόνια μετά την αφυΠ1')ρέΤ1')σή του. Σχόλια δεν χρειάζονται. 
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Όμως σίγουρα υπάρχουν )(α~ σι μt'Yάλες πσλιτιΧΙς ευθύνες των ~υβερνήσεων 

χοι ι.δΙως των εκάστοτε Υπουργών Σuyκoινωνιών, οι οποΙΟι ε'χαν uπoXQtω<nl να 

ελέγχουν τους υφιστάμενους δι.ευθuντές και τον τρόπο με τον οποΙΟ οι '(ελεvtα(.oι 

ασκούσαν "Ει.ς δι.αχρΙΤΙΧές τους εξouσ1ες, ώστε να μη μετα-τρέπoν'tαι τα χυβερνηtιχά 

τμήματα σε προσωπικά φέουδα. Και εδώ απέΤUXαν όλοι. 

Τα μέτρα λαμβάνονται τώρα, ύστερα από 30 χρόνια και αν δεν είχαμε την περι.. 
πtωση CRA WFORD και το ρόλο tO\l Wπoυ ΙΟως θα σuνεχιζάtαν η ίδια κατάσταση 

και για τα επόμενα 30 χρόνια .... 

Γι.ατΙ, όντως, πολλά τα αξιoπερLερyα και σκανδαλώδη όπως: (1) Άδειες 
εξαγωγής παράνομες, Υι.α1:( Qvt( χατάσχeση και επιβολή ποινής για παράνομη κατοχή 

διδεται άδεια εξα-ΥωΥιίς. πρόκειται σαφώς για παράνομη παραχώρηση άδειας 

εξα~ς (2) άδει.ες εξαγωγής (30) στο όνομα το" Δι.ενθuνtή UΠO'YQO.μμένες cutO τον 
ιδι.ο tO δι.εuθuvtή (3) άδει.eς fξαyω-yής (25) εvι:ελώς ανυπόγραφες. Και, βέβαια, τελω
γεια JtO\l δέxOVtav "(ις ανuπόγραφες, δηλαδή τις αννπαρκτες άδeLtς. 

Μας ελtχθη ότι οι νόμοι "είχαν τεθεί στο ράφι και σιωπηρά δεν εφαρμόl;oνταν". 
Είναι. ίσως, πι.ο ΚOVtά στην αλήθεια αν πει κανεις ότι, οι νόμοι ε'χαν περιφρονηθεΙ 

και παραβι.ά!;ονταν κρανyαλtα, όx~ σ~ρά, από εκείνους πον είχαν καθήκον να 

1"O\.lς oέβovta~ και να "{O\lς εφCJ.Qμόζoνν σε όλη την κλίμ.ακα της πολιtικής και υπηρε

σιακής ι.εραρχιας. 

Τα μέτρα που λήφθηκαν αναφέρονται σtην έκθεση της κοινοβουλευι:ικής 

eπιtροπής παιδείας xα~ δεν θα "{α επαναλόβω. Τα ΠOΡLσμαta 1"ων εμπεΙΡΟΥνομώνων 
της ειδικής eπLtρoπή; από αλλοδαπούς και ημεδαπούς πρtπει να xαtatεθoUν 

σύνtoμα και αφoiι μελετηθούν να προσαρμοστούν στα καθ' ημάς, να μιtouσιωθoiιν σε 

νομοθεσια, ώστε να διαφυλόξουμι την κληρονομιά μας μέσα απο ένα. OΠOteλEoμo

ηκό σiιστημα ελtyχoυ στη βάση eπιστημoνικών κριtηρίων. Και σίγουρα προtεραι6-

τητα πρέπει να δοθει. στην (δρυση αρχαιολογικoU συμβQυλl.oυ όπως συμβαι.νει στην 

Ελλόδα, την Itoλta και άλλες χώρες με LUtoela mtρ6μoια με τη δική μας κα~ ΠQ01"ε
ΡOLότητα επ!.σης πρέπει να δοθεί στην επανασiισtαση της \tΠηρεoLας αρχαιολογικής 
επισκόπησης. Mιλoiιμt γι.α τη νομοθεσΙΟ κα~ έκανε αναφορά ο κ. Παπαδόπουλος 

στην ελληνική νομοθεσΙΟ. Να μου ΕΠιτρέψετε να κάνω και εγώ την δική μου αναφορά 

ύσtερα από χθεσινή προσωπι.χή μου ΕΠικοινωνια με 1"ην αρμόδι.α αρχαιολογική 

υπηρεσΙΟ της Ελληνικής Δημ.οχρατιας. Ο βασικός νόμος είναι του 1932 και σtO 
άρθρο 19 λtει όtι στην Ελλάδα. εκτός 1"ου κρά'O\lς, εξά-Υονται αρχαια αvtΙΧΕίμενα 
μόνο κα.όπιν άδειας .ου Yπoυρyoiι Παι.δειας νύν Υπουργού πoλιησμoiι, μι.ά απο 

απόφαση .ου αρχαLOλoγ~κoύ συμβQuλtoυ. Συλλoγ~κό Όργανο. Υπουργική απόφαση, 

ό:ρο δεν είναι η ίδια. Ο εξαγωγέας λtε~ είναι υποχρεωμένος να πληρώσει "{ο 112 της 
ΕΧ.ψημένης αξιας 1"ου ανtΙΚEιμένoν σtO .αμεto αρχαιολογικών πόρων 1"ου ελληνικού 

κρt'nους. Δασμός. 

TQtto. παραXωQO'ύvtαι άδειες εξαγωγής μόνο σtα αρχαΙΟ αvtικειμενα που 
πωλήθηκαν από 1"0 δημόσιο σε ιδιώτες και όχι από aρχαιoπώλες και όχι από παρά
νομη κτηση, όπως γινόtαν σ' εμό:ς. Το δημόσιο κάνει κό:θε η δνναtό. ώσtε να απαΥΟ

ρεύσει την εξαγω"fή oπoιoUΔήπote ανtικιιΜΈVoν που κρΙνεtαι αναΥχα(.ο για την 

αρχαιολογική επι.στήμη . Παρ' όλα αutά σtην Ελλάδα άδειες για ανnκεΙμενα δεν 

txovv δoθe.Ι πotΙ, π-στΙ. Ο νόμος XΑΡΑXτηρ(ζttα~ από την αρμόδ\C. αρχαιολογική 
υπηρεσία ως ανενερΥός. Και δόθηκαν μόνο ορισμένες άδειες y\C. εςαγωΥή οστράκων 
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και 6σι:ραχα όπως μοιι εξήΥησαν στην αρχαι.oλcryική διfιλεxτo tLvaL κομμάτια από 
σπασμένα αντικείμενα. Αχόμα και για έκθεση στο εξωτερικό απαιτtΙται απόφαση τοιι 

YΠOUΡyεΙOιι Πολιτισμού 'ύστερα από γνωμάΊΕUΣΗ .ou αρχαι.ολοΥικο'ύ σuμβo"λΙOιι. 
Και αχόμα ένα χαραχτηριστιχό παρόδειγμα. Στη Δωδεχάvησo με διόταγμα της κuβέρ

νησης, μετά την ένωση το 1947, απayoρε'ύεται η εξαΥαιΥή oιouδήπOΤI! αντιχειμένοιι 
όχι αρxaLou αλλά ηλ.ικkις π.έQαν των 50 eτών, διότι με βάση τον Ελληνικό νόμο και 
το Ελληνικό διόταγμα η ΔωδεχάVΗΣoς θεωρείται ως εθνικά ruα!.σθητη περιοχή' χαι 

αν η Δωδeχάνησoς πou βρίσχεται μέσα στα όρια, τα σύνορα τοιι tλεiιθεΡOU Ελλη
νικού χράτouς ποιι εντάσoeται μtσα στην Euρωπσ.·ίχή Κοινότητα θεωρείται ευαι.. 

σθητη εθνικά περιοχή, τότε η ημιχιπεχόμενη KύπQoς παρακαλώ να μας απαντήσουν 

πού εντάσoeται και.ι πρέπει να θεωρείται. 

Αυτά για την ελληνική νoμoθεσkι, για να είμαστε oλoχληρωμtνoι χαι σαφι(ς. 

Το θtμα βφαια κ. Πρόεδρε ενtχει ιδιαίτερη σημασkι, γιατί" πολιτιστιχή μας κληρο
νομιό στα κατεχόμενα καταστρέφεται, λεηλατείΊαι, συλείται, λαθροεξάγεΊαι χαι 

λαθροεμπορεύεται με την ανοχή χαι την κάλυψη το" κατοχικού καθεστώτος. Είναι 
6.λλωστε γνωστό ότι η Κ'ύπρος επιδιώκει να επαναπατρtσει Ιπληρώνovτ:ας πολ'ύ 
ακριβά αρχαιολογιχοίις θησαuρο'ύς μας οοιι δημοπρατούνται στο ιξωτερικό με 

πρωτoβo"λtες της Κ~ΡVΗσης, της εκxλ"σkις αλλά και με τη βοήθεια λαμπρών ιδρu
μάτων 00" επΙΊελούν αξιhtαινo εθνιΧό έργο όπως τα ιδρ'ύματα Λεβέντη και Πι.ερl.δη. 

Έχοντας αυτή Ίην ανοιχτή αιμορραγ(α εΙναι δι.πλή η ΕuΘΎΝΗ μας να περισώ

oouμE στην ελε'ύθερτι Κύπρο χαι το τελευταίο μνημείο της πολιτιστιχής μας ΧληQOνο. 

μιάς πο" καταγράφει τις ιστοριχές μας καταβολές χαι αποδεικνύει την εθνική μας 
ταuτότητα. 

Το δεύ'tερo θtμα, Χ. Πρόεδρε, πou ΣUΖητo'ύμε μαζι, είναι η πρoστασkι της πολι· 
τιστι.χής μας Χληρονομιός. πο" tχει εγγράψει ο συνάδελφος κ. Χρ(στο". 

Η διόσωση των αρχαιολογικών χωρών από την χαταστροφή aπoxτά στην 
Κύπρο ιδιαΙΊιρη σημασl.o. Ία τελεvtαl.o. χρόνια. Είναι χαρακτηριστική για παρά· 

δειγμα " πιρωωση της vεxρόπoλης της Aμαθoύνtας που ήταν η μοναδική στην 
Κύπρο πο" δεν είχε πάνω της ούτε ένα σύγχρονο χotσμα. Όμως λόγω πι.έσεων 
μεγάλων οικονομιχών συμφερόντων, η διπική νεκρόπολη χαταστράφηχε. Από ΤOuς 

283 τάφoUς που βρtθηκαν στην περιοχή διατηρήθηχαν μόνον πίνtε. Και τι 

σύμπτωση ι Και οι πίνtε βρf.σκoνται ο καθένας και στην αυλή ενός ξενοδοχεtou της 
περιοχής, σαν ΊO\lρισtιχή ατραξιόν για τους πελάΊες Ίοuςl Όλo~ οι άλλοι τάφοι, 

μσναδικοΙ από αρχαιολογικής πλευράς, πο" σ'ύμφωνα με Ία κριτήρια .ου Τμήματος 
ΑρχαιοτήΊων έπρεπε να διατηρηθούν, καταστράφηκαν. Το ίδιο θα σuμβεΙ καθώς 

φαΙνεται και την ανατολική νεκρόπολη λόγω της πίεσης των ίδι.ων οικονομιχων 

συμφερόντων για το"ριστική "ανάπτυξη". 

Στην ίδια περιοχή ΤΙΚ περιοοοΙα με μεγάλ" αρχαιολοΥιχή σημασl.o., παρόλο ότι 
ζ"tήθηχε από το Τμήμα ΑρχαιοτήΊων για αρχαιολογική αξιοποΙτιση, παραχωρήθηκε 
από την χ\!βtρνηση και έγινε νuκτιρινό κέντρο διασκεδάσεωςl 

'Αλλο παράδeιγμα η εκχλησLα τοιι Αγίου θεοδώρο" στη Χο'ύλο" της Πάφοu. 
ΜνημεΙΟ το" 120υ αιώνα με μσναδιΧές τοιχογραφίες αVΕXτΙμητες χαι ανεπανάληπτες 
βρΙσκεται UΠΌ εΥχατάλειψ1Ί. Η στtyη έπεσε και το Τμήμα ΑρχαιοτήΊων δεν tκαμε ούτε 

ένα ΠQόχει.ρo στέΥαστρσ για να προστατεύσει το μνημεΙΟ από τη βροχή. Οι τοιχογρα· 
φ(ες εΙναι εκτεθειμένες στις καιριχές ΣUΝΘΉXΕς και καταστρέφονται, αφο'ύ βλάστησαν 

αχόμ.η και χόρτα πάνω στσυς τοΙχοιις. 
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Ένα άλλο στιμεΙο πο" αναφέρθτικε είνα~ το θέμα των ξένων αρχαιολογικών 

αποστολών. ΟΙ ξ~νες αρχαιολογικές αποστολές που διεξάγουν ανασκαφις στην 

Κύπρο ανέρχονται σήμερα. σε δεκαέξι. Διεξάγουν ανασκaφις στην ελεύθερτι ΚύπQO 
και ο αριθμός τους κρίνεται από τους ειδικούς ως υπερβολικά μεγάλος. 

Στις αποστολές αυτές δεν ασκείται χανένα έλε'Υχος. σκ{ιβovν μόνοι τους xωQLς 
την παρouσΙO KωτρΙWV αρχαιολόγων παρό το όη ο νόμος προβλέπει ότι Υια κάθε 

τρεις ξένους αρχαιολόΥους πρέπει να εργοδοτεΙται και ~νας Κ'ίιπριος. Ο νόμος πο,! 
δεν εφαρμόσθΤ)χε, ενώ υπάρχουν δεκάδες άνεργοι Κύπριοι αρχαιολόγοι πρόθυμοι να 

εQΎ<lστoUΝ. Και παρά το όη επανειλτιμμένα ο Σύνδεσμος ΑρχαιολόΥων διαβψασε 

σχετικό ' κατάλογο στο διευθυντή το" Τμήματος Αρχαιοτητων, πο,έ ,ο θ~μα δεν 
προχώρησε διότι, σύμφωνα με όσα δήλωσε ο στιμερινός διευθυντής στην Κοινοβου.

λευτική Επιτροπή ΠαιδεΙΟς. οι μισθοί που ΠQOOφέΡOυν οι ξένες απoστoλ~ς είναι 

πολύ χαμτιλοΙ Όμως θα μπορούσε να τεθεί ως όρος για την παραχώρηση άδειας τι 
εργοδότηση και κυπρίο" αρχαιολόγου με αξιοπρεπή αμοιβή. Σ,τιν Ελλάδα αυτό είναι 

απαραί,1Τ'ΤΙ ΠΡOUπόθεση. ο μισθός τους μάλιστα καταβάλλεται στο δτιμόσιο και από 
εχεί πληρώνονται οι Έλληνες αρχαιολόγοι για να μη θεωρσ'ύvtαι ως εξαρτώμενοι 

από ξένους. 

Πρόσφα,α Ρώσος ερεVΝΗ,ής αρχαιολόγος έκλεψε μέσα από το χημείο ,ου 

Μουσείου της Λεuχωσίας με-Υάλης αξί.ας OΦ(ICtγιδόλιθo ,ου 400 Π.Χ. Η ωτόθεση 
οδηγήθτικε στο διχαστήριο. ο iιπoπτoς παραδέχθηκε ενοχή αλλά ο σφραγιδόλιθος δεν 

ανευρέθηκε. Όταν αυτά <n.ιμβαΙνoυν μ~σα στο Μουσείο. διερωτά,αι κανένας τι 

μπορεί να συμβεί στην αφύλακτη ύπαιθρο. 

Ωστόσο ο σημερινός Δι.ευθνντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων δήλωσε γεμάτος 

αντoπεπoΙθrιστι σtτιν Επιτροπή Παιδείας ότι δεν ανησυχεί, διότι όλοι οι υπεύθυνοι 
των ξένων αρχαιολογικών αποστολών είναι, λtει, σοβαροί άνθρωποι. Οι αποστολές 

όμως είναι πολυάνθρωπες. Αντί όμως απάντησης αντιγράφω το εUσtoxo σχόλιο μιας 
δημοσιογράφου σε εφτιμερίδα της Λεuχωσίας σε από:ντηστι της πιο πάνω δτϊλωσης : 

Λέει "οι διευθuvtές που διαχειρ(ζονται τις αρχαιότητες είναι σοβαροί άνθQωπoι, οι 

ξένοι αρχαιολόγοι είναι εξίσου σοβαροί, μ.πoρoiιμε λοιπόν να χοιμώμαστε ήσυχοι. 

Κι' αν ανακαλύψουμε ξαφνικά πως απουσιάζει ολόκλτιρο το αρχαίσ θέατρο του 
Κουρίου θα πούμε πως το πήρε το κiιμα". 

Ενώ αυτά συμβαίνουν με τους ξένους που έχουν τέτοια μεταχειριστι, ο Σύνδε
σμος Κυπρίων Αρχαιολόγων από καιρό ζητti επίμονα να του δοθεί άδεLα ανασκαφής 

σε αρχαιολογLκό χώρο αλλά ο δι.ενθυντής του Τμήματος αρνείται πεισμαηκά. Για. 16 
ξένες αποστολές ωτάρχει χώρος στην ελεύθερη Κύπρο για. ανασκαφές, για τους 
Κύπριους αρχαLολόγους φαίνεται πως όχι. 

Όμως Wtάρxe~ και ένα άλλο θέμα: Με ποια κριτήρια, ciραγε, οι εκάστοτι διευ
θvvtές παραχωρούν στους ξένους άδειες για ανασκαφtς; Οι άδειες για ανασκαφtς 

υπόκεινται και αυτές στην απόλυτη διακριηκή εξουσία του δΙΕUΘuνrή. θα αναφέρω 

μια χαρακτηριστική περLπtωστι. Αυτή του Γερμανού αρχαιολόγου FRANZ GEORG 
MAIER στον οποίο για 25 συνεχή χρόνια, από το 1966 μέχρι και σήμερα παραχω
ρείται ανελλι.πώς άδεια για ανασκαφές στην Παλαίπαφο, στα KoUχλια. 

Ο εν λόγω γερμανός αρχαιολόγος σε βιβλίσ του που eχδ6θτικε στα γερμανικti το 

1964 και μnαφράστηχε το 1966 στα αΥΥλι.κά με τον τίτλο "CYPRUS FROM ΤΗΕ 
ΕΜΙΙΕΠ TIMES ΤΟ ΤΗΕ PRESENT ΟΑ Ψ μεταξύ άλλων ανιστόρητων αποκαλεί 
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1:0" Ελευθέριο Βενι.ζέλο. τη μεyαλiιτερη πολιτική φUΣιoyνωμία 1:0\1 σύγχρονο\! ελλη.. 
νισμΟ\J "διχ"tάtορα". επισης ο κ, MAIER γράφει μεταξύ πολλών άλλων και ta εξής 
ανΗιπιστημονιχά: όη οι Έλληνeς της Κ VπQoυ δεν ιΙμaσtE Έλληνeς αλλά ένα χράμ.α 

ένα συνoνθ\;λεuμα διάφoQων φUλών που πέρασαν από την KύπQo. 

όη ΊΟ eνωtιxό δημοψήφισμα 10\1 1950 δεν ήταν καθόλου ελe'ύθεΡO και ότι 
δι.εξtίxθr1 νπ6 ης πΙΙσει.ς της εκχλl1okις. ότι σπισπόσθησαν υπoγραφtς uπ6 την 

απειλή αφορισμού χοι ότι το 96% ήταν πλαιπό αποτέλεσμα. Γράφει αχόμη, ό'n ο 
ΑΠΕΛΕUΘΕρωηXΌς μας αγώνας της ΕΟΚΑ .ου 1955-59 ήtαν μι.α Wtόθεση ΊQOμO'ΚQO.
ttας, ο δε ρόλος της tχκλησl.o.ς στον σΥώνα ήταν aπoτρόπαιoς' 

ότι 1:0 1960 ΟΙ Touρxoκ'ίιπριoι ήταν 23%, Τους αποκαλεί μάλιστα δεύτερη εθνό
τηtα χοι όχι μιι.ονότητα. με ξεχωρwtό δικαίωμα αutοδιόθεσης. Ο Χ. MAIER JtQ01lYή
θηκε χατά 2~2S χρόνια 10\1 Χ. Ντενκτό.ς χαι γράφει ακόμη όη 11 QvttδρασT) 'των 
Τούρχων στο Μαχόριο (1964) βασίζεται στην πε(.ρα των ΤOUΡXιχών μεLO'VO't1jtων 
αλλού στην Ελλάδα. ενώ είναι -γνωστή η ισότιμη δl4βιωση και αν(umιξη 'tης 

μo\lOO\Jkμovι.xTις και tων ό.λλων μειονοτητων στην Ελλάδα τη στιγμή που η ελληνι.χ'ή 

'Και οι νπόλοι.πες μει.ονόΠιτες στην ΤουρχΙα εξοντώθηκαν με tι.ς πι.ο βάρβαρες μεθό
δouς καταπίεσης. 

Οι α.n:όψει.ς 't01J κ. MAIER xoραχτηρLστηκαν σε oVUΠ:Oψιαστo χρόνο. το 1969. 
από τov έyχuρo ιστορικό Κώστο KύρQη ως "άδικοι κοι ονθελληνικοί. Uπoπtoι κοι 
προό:γουσοι 'tOV '{ο\ιρχικο ιμπερι.αλι.σμό" . ως "τμήμα 't0'U ιδεολογικού EξoJtAWμoiι 
του 'tO'UQXLKOiI ιμπεριαλισμού κοι των Eυρωπαtωv κοι Αμερικονών προστοτών κοι 
φΙΛΩV του". Κοι δι.eρωτ-άτo κotoλήy()V(Ctς ο Κ'ύρρτις το εξής: "Ότον έχωμεν τοιού

τους φ(λους. ποιαν ανάγκην έχομεν εχθρών;" (Κωτρι.αχός Λόγος: loύλWς·OκτώβρWς 

1974) 

Και όμως ύστερα από όλα αυτά. χωρ(ς Ιχνος εθνικού και κραηκού αυτοσεβα· 
σμού, eπιτρέπotιμε στον κ. MAIER να ΣUΝΕXιζει μ!χρι και σήμερα τις ανασχαφις του 
στην Παλα(.παφο χοι να αοχολεΙτοι με τη δική μας ιστOΡtα. Και όχι μόνο αυτό: Ο 

κ. MAIER έχει δι.οριστεΙ και μ!λος Τ01J EKΛ.tx'tOQLKOiI Σώματος Ελληνικών Σπo'Uδώv 
του KUnQLOXo\ι ΠανeπιστημΙOυl Δηλαδή ο κ. MAIER θα eπιλtξει ποι.σι από εμάς τοιι 
κυπριακού σuνoνθ'Uλεύματoς θα διδάσxouν ελληνικές σπo'Uδές στο Κυπριακό Πανε· 

πι.στημι.οl Αν όλα αυτά δεν ε'ναι σχιζοφρενικά. τότε σ'γΟ'ιΙρα. κόJtoια ιιπόγtια κ'U'ι().ώ.. 
ματα με ύπαιπες δΙΑΣUΝΔέσeις άρχισαν ήδη να λειτouρyoύν στο κυπρι.αχό 1tανm ... 
στημι.ο πριν ακόμη το ι.δLO λειτouρyήσeι. Ποιος άραγε θα μας δώσει μια εξή'Υηση γι.α 

όλα αυτά: 

Στο Τμήμα Αρχαιοτητων υπάρχει κοι ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα που σxeτ(.... 
ζε"ται άμεσα με την πρόσβαση του λαού μας στις πηγές του πολιτισμού του. ΕΙναι 

αυτό της ελληνικής γλώσσας. Όλα τα tyyρoφo, οι εκθέσεις, οι μελttες κοι τα βιβλΙα 

Τ01J Τμήματος εΙναι γραμμένα μόνο στα αγγλικά έτσι οι άλλοι αυτού Τ01J τόπου όσοι 

δεν yνωρ(ζouν αγγλικά, δηλαδή οι ευρύτερες μάζες, απoxλtΙOvται από ης πηytς ΤΟιΙ 

πολιτισμού μας. Κι' αmό παρά τις eπαvσιA.ημμένες xαταyγελi.ες, τα δημoσι.eνματα και 

τα διαβήματα που έγιναν. Όλα μtνoνv μόνο στα αγγλικά, κι' ας εΙναι η ελληνική η 

mΙσημη γλώσσα της Κυπρι.αχής Δημ.οκρατΙΟς. Τελικό δι.ερωτάται κανένας γι.α 

ποιους λειτουρΥεΙ το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Μόνο για τους ξέvouς; ΕΙναι ΧOQOXτηρ ... 
σηκό ότι πρόσφατα ~ηtήθηxαν από το Τμήμα Αρχαι.οτητων για τα σχολεια των 

Ελλήνων της πρώην ΣoβLεtΙKής Ένωσης αρχαιο).ογιΧΈς μ.ελttες στην ελληνική 

γλώσσα. Και δεν UΠ'ήρxε ούτε μια για να δoθeΙΙ 
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ΚύρLf: πQόtδQe. τtλιιώνοvtας -ι:ov(.ζω ότι φαΙνεtαι πως μαζΙ με "{Ο ωJ.α 

προβλήματα που αvτιμuωπl.ζo'Uμε ως πολιτl!ια, θα πρtπει να ασχοληθούμε ΙΣl.O 
σοβαρά και με την υπόθεση της διατηρτιστις και της πρoσtασί.ας; της ιστορικής και 

πολιτιστικής μας χλτιρονομιάς;. Η εθνική μας ταuτότηι:α όπως διαμορφώθηχε μέσα 

από την πo)"uαιωνη δ~μή του eλληνισμoύ στην Κύπρο είναι το πιο πολύτιμο και 

ι.oχuρό έρεισμα ΠΟ\ι δl.O.θtΊ:ουμε στην ΠQOσΠάθεια να χρατησσυμε την ισtOQΙXΉ μας 
σννtxεια σ' Qutό 'τΟ νησι. Avnί είναι τι tyνoια όλων μας εδώ στη BouM. συtητώνtας 
Qutό "{Ο χαΙριο θtμα. ανtξάρτηtα από -ruxόν διαφωνtες. 

Φαίνεται όμως ότι δεν ovμβClΙvιι '{ο (διο με όλους. ΕΙναι, απαΎOT\trotι.χ6. 

εηελώς αnoyoητευtΙXό ό'tL χαΎένας από 'to αρμόδι,ο YπouρyεΙO Σvyxoινωνιών. ούι:ε 
καν οι ιιπεύθuνoι "{ου Τμήματος Aρχαι.oτήtων που όφειλαν, δεν ΠΑΡΩWλouθeΙ αυτή 
τη συζήτηση. Δt:ν Ίouς αφορά και δεν "{ους ινδιαφι!ρει οίπε την περασμέντ] Πέμπτη, 

oίnε cn'ιμερα. Κι' αυτό σημαίνει απαράδεκτη έλλειψη εοοισθησί.ας και μειωμtνη avtL
ληψ'η εuθiM}ς αλλά και 1Jπηρεσw.κoiι καθήκοντος. 

Είναι γι' αυτό που 10 μηνύματα της σul;ήτησής μας πρέπει να φtάσouν ξεκά
θaQα 1:600 στους χ*ρνώνη:ς όσο και στους χάθε λσΥής ΥραφεL0XQ6:τες: Μι αUΤΗ τι 
Βουλή yvoι.ά!;ετοι για τη μο(ρα της πολι'tισtι.χής μας χληρονομι.ό.ς, όσο yνoιάζε"tαι 

χαι για τη μοίρα ΊOU χυπριακού ελληνισμού. 

Είνα\ γι' αmό χ. ΠρόΕδρε ΠΟ\l ει.σηyoUμαι ΊΟ θέμα, μετά τη λήξη της; σνl;ήτησης, 

να μην ΊοποθετηθεΙ στο αρχεΙΟ αλλά να παραπεμφθεί πίσω στην EπΙΊQOΠ1'i Παιδeιας, 
για να ΊΟ παραxoλo'Uθεί μόνιμα χαι να ελtyχει αδ~A.ιlJΠα την 1JΠ'Vώπouσα fΚΊεA.ι

στικτj eςooo(α χαι Ίους \ιπηρεσιακοίις της διwθwtές. 

Ενχαριστώ κύρι.ε Πρόεδρε. 

(Ο Πρόεδρος avnXΑΘW'fO'faL στην έδρα απο Ίον κ. AνtαινΙO\l, ενώ xστtQXnaL 

για να αγορεύσει από 'f0\l βήμαΊος). 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελφοι, 

Όπως ανέφερα, θα εt.μ.αι πολύ σύντομος και επιγραμμαηΧός και θiλω να 

ΊOVισω ότι αutά πο\l θα πω εxφράζo"uν ης προσωπικές μou απόψεις. 

Αναμφ(βολα ΊΟ θέμα πο\l cn(trtο"με εΙναι ιδι.αίΊερα σοβαρό. γι.α1ί αφορά την 
ισtOQΙXή κληρονομιά 10\1 Ίόπου μας πο\l πολλοί δοκΙμασαν χαι δoκι.μάtoυν να 
εξαλείψΟtIV. Σιινεπώς εΙναι ε'ύ).σΥο ό,τι Ο1(ηΊΕΙ1αι και αφορά 10ν εoo.Lσθττto αutό 

Ίομέα, να συyxεvτρώνει ΊΟ ενδι.αφέρον όλων χαι πολ" περιοσόΊερ<> 10 ενδι.αφέρον 
Ίων ανtι.πρoσώπwν 'fO\l λαού. 

Από τη σνtήπιστι που έγινε πισtWΩ ότι ΠΡOX\ιm:ouv xωρtς πoλλτj δOOltολtα, 
αβ{.ασtα θα έ),ιγα, οι πιο χαιω ε:ιτ:ι.σημ.ό:νσεις. Και δοοτ\ιχώς ΊOOλάχισtOV ΠQOOωΠιχά 

πισtιUω όΊΙ δεν νπάQxει αμ.φt.βoλLα πως \/Πάρχει σάπιο σε σχέση με Ίις αρχαιότηtές 

μας χαι 10νς θησα1.J(?OUς; της Κύπρον. 

Η υφιστάμενη νoμoθεσLα tχQΊ1ζε χαι χρει.ά!;ιtαι εx.σuyxρoνισμ6, ώ(πε να 

πρoσταΊΕUσει απ01ελεσμαηχό1ερα ης αρχαιό'tη1ές μας. Μια αναγκαιότητα πο\l 

χαθtστα1αι αχόμα πιο eπΙ1ακηκή χά1ω από Ίις συνθήκες Π01J περνά σήμερα ο 1όπος 

μας, ό1αν οι Το\ιρχοι ειCJβoλεLς χα1αβάλλOUΝ κάθε προσπάθει.α να αλλοι.ώσουν ης 

ισtOQι.χές χαΊαβoλtς autoύ 10\1 τόπου. Και δεν είναι ηιχαLα κάποια δημοσι.ε'ύματα Ία 
oπoLα β).tπouμε διαρκώς και με μ.εyαλύtερη ένταση χαι έμφαση σε εφημερtδες 'f0\l 
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εξωtερ~XO(ι, ότ~ O~ χα",ά καιρούς προϊστάμενοι του Τμήμσ'tος Aρχαι.ot'ή1:ων δεν 

έφεραν και τσνιζω δεν έφεραν σε αΙΟιο πέρας, στο βαθμό που tπρεπ.ε. τις tuθύνες 

"{ους ως οι εντολοδόχοι και κατά κύριο λό'Υο θεματοφύλακες των αρχαι.ολοΥΙχών 

θησαυρών της Κώτρου. Και ας μην προταχθεΙ 1'1 OJ..ειψη ζήλου ή οεχνιΧΏΝ γνώσεων ή 
επιστημονικής κο-ι:άρ-ι:ι.σης που χωρ(ς χαμι.ά αμφιβολία εΙχαν Qmft "{Ο πρόσωπα. 

nQ'tt εΙναι avα'V't'ιλεxto όη ης -Υνώσεις ΤOuς αυτές τις επtδειξαν με την υπόλοι.πη 
δρόση τους πρoβάλλoνtας ης αρχαιότητες της Κύπρου στο εξωΊ:ερικό . Με λύπη μου 

όμως εΙμαι υποχρεωμένος να παρατηρήσω ΣUμπιρασμαΤΙXά όη σε OQ~ς πtρι

mώαι:ις ρΙχπριε mQLooό'teQO βάρος στην 'Κοινωνική και eπαyyελμαηXή 1tQOβoA:ή 

oρισμiνωY και 'to χαθήχον για την πρoσtασ(α των OQXαι.οτ'ήτων μας μπήκε σε 
δεύtερτι μο(ρα. Ίσως αιι.όμα να ανταλλάγηκe από τη μια μερι.ά η κοινωνική και επαγ

γελμαηκή ανtλι.ξη με αιπό το χαθή)(ον της προστασΙας των αρχαιοτητων. Αυτό εΙvoι 

το μέτρο, θα έλεγα, της tuθ'ύvης τους. θέλω να πιστεύω όη δΕ θα έχουν επανό.ληψη 

παρόμοι.α φαινόμενα. θΟ.ω επLσης να 'fovΙOw όη οι Τούρκοι χρησιμοποΙησαν. και το 

ειδαμε χοι αυτό τις τtλινtα(.ες μέρες να προβάλλει σε κάποια δημoσ~ύμo:ι:α. Qutό 

που σωστft αναφiρθηχε σαν αvoιχτη αιμoQQα-y(.α. για να παραχάμψOuν, για να σνΥχα

λύψουν ης διχές -τους δραστηρι.ότητες. 

Τέλος, θα ήθελα -το Σώμα να δώσει χάποια σημασία σ' αυτή την ει.σήΥηση. 

ΤεΛεutαία χαι εξίσου σημαντιχή εισιTyτJση, χατά τη γνώμη μου, εΙναι η επισήμανση 

όη εΙναι χαι.ρ6ς πια να εξηασtεΙ από τouς αρμοδΙΟυς το θtμα της tvταξης του 

Τμήματος Aρχαι.ιm'ttων Χάτω από τη φυσιολο'Υιχή 'tO'U cψ.:πQέλλα ΠO'U είναι το 

YΠOUQΎtΙO ΠαιδεΙΟς χα, Πολιτι.σμού της KiιπQou. Και -Υνωρ(tουμι \ΙΠό ποιες 

OU\'θήxες 'tόu, όταν δεν V1t'ήQxε YπouρyεΙO Παιδε(ας, ανα"'(Χασιήχαμε να δώσουμι, 

να παραχωρήσouμ.ε αvrό το Τμήμα 0"(0 Yπσuρyei.o ΣυΥχΟΙνωνιών χω 'ΕρΥων. 

Πιθανώς στη Βρετανία το YπouρyεΙo ΣυΥχοινωνι.ών χαι Έργων να ασχολεΙται χαι 

με θtματα των αρχαιολογικών θησαυρών χαι λοιπό. Αλλά ισως στη Bρε-tανΙO να 

θεωρoiιvtαι ΑΡXOΙOλoyLXOL &ησαUΡOΙ και οι βρετανΙΧΟί σιδηρόδρομοι. nW'tΕUΩ όtι 

το Yπoνqyti.o Παι.δεtας χαι Πολιτισμού της KUπρoυ είναι σε θf;ση χαι ΠQtmι XO'tQ 
τεκμήριο να νoιά!;ttαι περιoσό'ftρo για τους αρχαι.ολοΥι.χούι; θησαυρcrύς της 

KiιπQou, για να παύσουν να αποτελούν αντιχεΙμεν,ρ αρμοδιότητας ενός ΥπουρΥεΙΟυ. 

δηλαδή του YΠOUQ'rf.ΙOV ΣνΥχσΙνων1.ών χαι 'Eqyων, που εξ' ορισμού tO'U tχει δι.αδρα
μα'tLσει evτeλώς διαφορετικό ρόλο. Και αν δε σπε\ισουν οι αρμόδι.οι να εξετάσουν 

αvtή την εισήγηση, θα έλεγα όη χαι εμε(.ς ως Βουλή θα μπορο'ύσαμε νομοθεnχά χαι 

ενόσω επιτρtπε1:αι από '(Ο Σύνταγμα, χαι 'tO'UMXι.σtoν εγώ δεν πιστεilω ότι uπό:Qxει 

OJtO~ε σύyxρouΣτι, να μελrn)σoυμe τη μεταφορά 'tO'U Τμήμα'tος αvι:oύ στο 
YΠO\lQΎfΙO Παιδε(ας χαι no)"L'tιoμO'ύ που θα ΠQOOtεθεΙ. για να χαλύψει το θtμα '(ων 

αρχαι.οτήτων. Διό'tι χάπου στο YπouqyeΙO Σvyxoινωνι.ών χαι 'EQΎων έχει '(αφεΙ 

xuρι.oλ.ιx'tLxQ '(Ο θf:μα '(ων αρχαιοτήτων μας. Δεν μπορούμε να αναμtνoυμι αρμο

δtouς ενός YΠOUQYξΙOυ με εντελώς διαφoρεη)dς δραστηριότητες να επι.δetξoυν '(Ο 

Ι;ήλο χαι '(Ο ενδιαιptQOV που σίγουρα αρμόδωι του YΠ01JQΎt(.o" Παι.δε(ας θα εΙχαν 
επι.δeLςει χαι MO'ttλεoμα εΙναι αvrό το oπoi.o επισήμανε ο συνάδιλφoc; Ηλιάδης, όη 

δεν έχουμε ούτε tναν αρμόδω από το Τμήμα Αρχα\Οτήτων να παραχoλouθεΙ αιπή τη 
συι;ήτηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 



ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΟΝΙΟΥ) 

Ο κ. Λuσσαρ(δης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 
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Κύριε Πρόεδeε, δυο λόγια από τη θέση μou. ΚόΒε συζήτηση πeιπι, να έχει !να 

στόχο. Διότι συζήτηση χωρ(ς στόχο. ει.λl.XQ~νά ΠΙ01tUω ό't~ t'νσ.~ άγονη. ΔεύtεΡO. 
πιστΕUΩ ση ένα σννηθισμ.έvo φα~νόμενo και της πολΙ1ΙΧΤις κοι της χοινωνl.Χής ζωής 

αυτού "(ου τόπου ε'ναι 11 έντονη χρnιχή αλλά χοι τι έλλειψη αυτΟΧΡΙ1ΙΧής. θα ήμουν 
πολύ πω ΕUΤUΧΉς αν και ΊΟ δ\ίο γινόνtouσαν. Διότι ασφαλώς πρέπει να ασκηθεΙ 

xQLtLXTi για τα κακώς έχοντα εΙ,;ι εΙναι γενικά εΙ'Ιι εΙνοι ει.διΧά και χωρίς προσωπο
ποιήσεις. Όμως αυτή 11 νομοθεσία υπήρχε. Και όφειλι αυτη 11 Βουλή, ΧΟι βεβαtως 
είμαι από -το ορχαι.όtερα μέλη αυτής της Βουλής, ο αρχαιότερος Ισως να ασχοληθεί 
με 10 θέμα και r.πομένως δεν tχoυμε διχοι.ολοΥια μπά από 30 χρόνια iιπαρξτ]ς tvός 
προβλήματος για πρώτη ψoQό: να αοχολο"μαστε με αutό το ΠQόβλημα. Ναι. 11 νομ.ο
θtσία δεν ήταν 11 πρtπoυσα. Και λέχθηκε πολύ σωσtά όη σε όλλες χώρες 11 νομοθεσι.α 
εΙναι αρχει:ό. πιο απαγορευτική και πω cn.ιUoyι.xi). Δηλαδή vπό.ρxovν σκληρότεροι 

νόμοι πou απαΎOQεόoνν την εξαγωγή όχι μόνο αρχαι.οΦων αUό: απλώς κοι 

παλαιών ανnχιιμένων και υπάρχουν συμβούλια τα oπot.α συμβουλεΟΟυν eLte -τον 

YnoUQY6 εΙ",!!. 10 Δι.ειι&uντη .ου Τμήματος Aρχαιotήtων. rιo μ.tνα α\Πό δεν είνα~ '(Ο 

σημανηχό, '(~ πρέπει να εξαχθεί ')(.Οι η δεν ΠQVtει oίnως ώστε να UΠΆΡΧΕι Χάποιος 

έλεγχος γι' αυτά που γίνOVΣαι. Τι Χάμνει; TLπoτε. Άρα η πρώτη εuθiM'ι εΙναι η διχή 
μας, τrις x'Uβtρvησης που δεν έκαμε ει.σήΥηση αλλά δεδομέΥOU όη αUΤΗς της μορφής η 

νoμoθεσtα μπορεί α\ΠεπάΥΥελτα να γίνεται από τη Βουλή χαι διχή μας wΘΎvΗ, γtαtΙ 

θα είναι σtΡOuθoxαμηλισμός να πούμε ότι για πρώτη φορά -τώρα αvαxαλύψαμε όη 

αρχαtα αvτιxιίμενα διοΧnεiιoνtαι στο εξωτεeLΧό. Ή όη yLO πρώτη φoQά αvαxαλύ
πτουμε ότ~ τι Κύπρος είναι γεμάτη από ιδιωηχές σuλλoγtς οι οποΙΙς ίΥιναν χα-τά 

-τQόπo ο οποίος δεν jLJtoeeL να ήταν σύμφωνος με ΤΟ νόμο. Δεν ξέρω ε-Υώ πολλά 
σπΙηα στην Kώtρo που δεν έχονν OQXata ανnχεΙμενο.. Πιστ:εύω είναι λιγότερα τα 
σπίτια που δεν έχονν από -τα σπίτια που έxoU'V. Τι Χάναμε γι' α\.l'tή τη νομοθεσία; Με 

ποιο -τρόπο το ρ1JθμΙOαμε, ώστε να έχει διxαtωμα 10 Τμήμα AQxαιοτητων όχι να 
πάρει όλες α\Πές ης σuλλoγές, αλλά να έχει δικα!ωμα να πάρει όσα ανnxιΙμεvσ 

πρtπει να πάρει απ' α\Πές τις σuλλoγές χαι τα υπόλouτα να -τα ελtyχει με -τον άλφα ή 

βήτα -τρόπο; Περαι-τέρω γνωρίζουμε ή δε -yναιeα;oυμε όη Χάθε μteα για λό'youς ιδι.ω

-τιΧού ΣUΜφtρoYtoς, α'Yέγtρσης πoλuκατoιxι.ώ'Y ή ξενoδoχεtων, ')(.O-ταστρέφovται όχι 

κοινά αyyεtα -τα oπoLα πράγμα-τι μπoeεΙ όπως εΙΠε ο χ. Παπαδόπουλος να υπάρχονν 

κα-τά μερΙΧές δεκάδες χιλιάδες, αλλά ανεπανόληπτες καταστάσεις ολό>ιληρων πόλεων 

ή νtXQO-ταφεLων και δuσruχώς λέμε όη επειδή είναι ιδι.ωτική α\.l'tή η ΠEetπτωoη, εμείς 

δεν έχουμε λόγο να επέμβουμε ')(.Οι να εμποδΙΟουμε την aνtyeQ01'\ είτε ξενoδoχεLων 

eLtt ΠOλUXΑΤOιxι.ών πάνω στην πολιτιστική μας xλ1'\QO'YOjLIoά: Οι πρώτοι LεQόσuλoι 
είμαστε εμεLς, οι οποίοι κα-ταστQΈφoυμε χάθε μέρα α\Πά -τα πράγματα. Και να μην 

προσποιούμαστε ότι δεν -τα -yνωρtζoυμε. Κάθε μέρα' αναφέΡΘΤΙΧαν άλλωσι:ε οι cnτyxε
XQψένtς περιπτώσεις. Κάθε μtρα αxoύouμε απ' α\Πά -τα πράγματα, αχόμα αν χατά

λαβα καλά χοι -το Τμήμα Aρxαι.otή'tων κάπσι:! κάμνει κάποια πoetμβooη, και αvt'ή τι 

παρtμβαση δεν έχει ')(.Ονένα ΟΠΟΊ:έλεσμα. fwt' -τα λέω όλα αιrι:ά; Ναι, μ.πoρeΙ να 
έγιναν τα άλφα ή ta βήτα, εγώ δεν μπαίνω στη συtήτηση -του η έγινε χαι δεν έγινt. 
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Εφόσον όμως υπήρχε νομοθεσια, εμε(.ς είμαστε o~ πρώτοι υπΕΊιΘuΝoι. Και αν θα 

πρbtει να δε(ξουμε με το δάχτυλο χό.που, να Q\Ποδαxruλoδtιχτοuμε για να δώσουμε 

το κQλ,ό παQό.δειγμα. Διότ~ αν ένας οποιοσδήποτε υπεύθυνος έδωσε περι.σσό'tερες ή 

λιγότερες άδειες απ' αυtές που έπρεπε να δώσει είναι tνo. θέμα, αλλά ο νόμος υπήρχε 
και ο νόμος υπήρχε με τη δική μας σνΥχατάθεση χαι με τη δική μας, EΠιμfνω, 

επΙΥνωση ότι α\Πό το πρόγμα γ~νόταν. Ούτε μπορώ να δεχτώ την άποψη όt~ κάθε 'tL 

που είναι αγνώστ"οιι προελεύσεως είναι παράνομο, διότι όλα είναι τότε παράνομα. 
Ότι υπQρxε~ στην Κύπρο πλην του μouσε(.oυ και των ανασκαφών εΙναι όλα παρά

νομα. Και είναι γεγονός ότι ενθαρρUνθηxαν α\Πές οι καταστάσεις και από την κυβέρ

νηση το 1963-64 και αργότερα ακόμα περισσότερο το 1974 με την άποψη, καλά ~ 
κακό δεν eξέταζω. ότι με αυτό τον τρόπο θα μπορούσε να γίνει neQLφρoύρηoη των 

αρχαιολογικών μας θησαυρών. Η άJτOψTi μου είναι ότι αν αυτή η Βουλή δεν αναθέσει 

σε ειδική Επιτροπή σε σvνερyα.σία με την Επιτροπή Νομικών να μελετησει τη νομο

θεσία και να επιβάλει τις ΤΡΟΠολοΥ/.ες που επιβό:λ).ovται για να σταματήσει α\Πό το 

πρό.γμα. θα θεωρήσω όλη αυτή τη σul;.ήτηση ως όχρηστη και QVf1J περιεχομένου. Γι' 

αυtό αυτή είναι η δική μου εwήyηση ότι αν θέλουμε να είμαστε πρακτικοί και να μην 

δεΙχνουμε ότι απλώς κινούμε κα.αστόσεις γ~ τον ό:λφα ~ βήτα λόγο, να προχωρή

σουμε πρακτικά σε μια νέα νομοθεσία και να μην αναζητήσουμε από την κυβέρνηση 

ευθύνες. ΕΙναι δική μας τι ευθύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Στον κατάλογο είναι ο κ. Ρολάνδης και ο κ. Koαιouμάς. Υπάρχουν άλλοι: 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗ.Σ: 

Κύριε Πρόεδρε. κάτι να πω από τη θέση μου, μια φράση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Εvtάξει, χύριε ΜαχρΕδη. 

Ι. MAKPlΔHΣ: 

Και λtyω, πόσα ποσά εΥχρΙνουμε κάθe χρόνο προς το Τμήμα AΡXαιoτή"tων για 

τη σuνΠιρηση και διατήρηση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς; Αν απαντήσουμε το 

ερωτηματικό θα δούμε ποιες είναι και οι ελλείψεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ, 

κ,;ρ .. ΠρόεbQe, 
ΕκεΙνο το σποΙΟ ανέφερε προ ολιγου ο κ. ΛυσσαρΕδης εΙναι α\Πό με τΟ σποι.ο 

θα άρχιζα κι εγώ την oμLλtα μου . Η νομοθεσΙΟ υπάρχει δεχάδες χρόνια τώρα. η 

Βουλή αυτή τη Υνωριζει ή όφειλε να .τι yνωρtζει -και τι άγνοια της νομοθεσιας για τη 

Βουλή τουλάχιστον δεν αποτελεΙ υπεράσπιση- κα~~εvτoύtoις αφήσαμε αυτή τη νομο

θεσια να υπάQxει. Ενώ ο πολιτικός κόσμος αναμοχλεύεται και κινείται για το JtLO 
μικρό oυμ.φtQOV για το ΠΙΟ μικρό ρουσφέτι. είχαμε αυτό το πολύ μεγάλο θέμα της 

eξαyωyής: των αρχαιοτη"(ων για δεχαετ!.ες "(ώρα και κανtνα Μέλος αUΤΉς της Βουλής 

δεν ενδιαφέQθηxε να εισαγάγει πρό.αση νόμου. χωρ(ς να λtω ότι η κυβέρνηση έχει 

λιγό.ερη εuθ'ίMι που δεν εWήyαyε νoμoθεow για να αλλάξει το νόμο. Ο νόμος 

προνοεί όtι ο Δι.εuθuνtής δικαιούται. αφού λόβει υπόψη oρι.σμ1vα χριτηρια. να 
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εxδώσt.~ άδειες εξαγωγής Q.QXαι.οΦων. Αυτός ['ναι Ο νόμος χαι δεν έχουμε κανένα 

στοιχεΙΟ "{Ο οποίο να διανύει ό'τι 1'\ δι.αχρι"{ιχή εξοuo(α ασχήθηχε λανθασμένα από 
τους εxάOtOtt Δι.nιθuνttς. Aιnoί touΜχι.στον ήλθαν εδώ κΟι EΙΠOV όη οι αρχαιό

τmες οι οποΙΙς επttρeψαν να εξαχθούν ήταν μΙσα στα πλαΙΟι.α της νoμ.oθtσLας. Καtά 
σννέπει.α αν πρtπιι να μεμφθούμε κάποιον ΠQ<ιΠΙστως. πρέπει να μεμφθούμε τouς 

εαυτούς μας . Και πιmεiιω όη εΙναι σε πWτη αmής της Βου).,ής χαι ιδι.αΙ1:2QO. της 

αρμ.ό&ας EπL'tQOΠfις Παι.δeΙOς Π01J έστω και "{ώρα. ύστερα από 32 χρόνια imαρξτtς 
της KUΠQ~ής Δτιμοχρατ[ας. επιλήφθηχε ο\ΠOU του θέματος χοι tχoυμε αυτή την 

ΈΧθεση ενώπω μας. 

Δεν νπόρχει χενό στο νόμο. όπως ισxuρtστηκε ο πρώην YπoUΡΓός Σvyκoιvω

νιών. Ο νόμος εΙναι σαφής. noi1 είναι το x.εv6; Ο νόμος λtει σαφώς ότι ο Δι.ευ&uνtής 
δικαιούται να ΕXΔl.δει άδειες χαι εξέδιδε άδειες. όταν υπήρχαν τα διάφορα στοιχεια 

τα οποίο nρoνoet ο νόμος. Κατά σvvέπ.εια ο\ι'τΕ κενό ιιΠΆΡΧει, ούτε πρόβλημα γι.α 

άλλους υπάρχει. oine πρ.mει αλλο'ύ να ΎUQeOOυμe απoδωπoμπαΙOUς τράγους, αλλά 
πρmEΙ να κοιτάξουμε και αυτό "{ο Σώμα χaτά πόσο amά τα 32 χρόνι.α εvτ'Iqyτισε μiσα 
στα νoμoθε'tιxό: πλαΙΟι.α που tπρεπε να ενt:ρyήση ή όχι. Εγώ πιστWΩ 6τι δεν ενήρ. 

yησt χοι συμφωνώ με 'ιον πρoλoλiJoovta πάνω σ' αvι:6 "{Ο σημαVΣιxό στιμεΙΟ. 

επισης πολίι cnJντoμα θα ήθελα να πω .0 εξ1jς: Άδικα Jt\.O"'feUω επ~(.q:ιθηκε η 
εUΘΎΝΗ πάνω σtoν ένα ωτό .ους πρώην Δι.εtιθuvtές Αρχαιοτη-των •• ον Χ. KCIQCI
γιώρΥη. ο οποως πράγματι εΙναι αξιόλογος επι.σtήμoνας χαι δεν υπάρχουν στοιχεια 

εvαντ(.oν -το", για να είμαστε αντLΚειμtνιxoΙ Σε μια περιοδο 25-30 XQόνων εξέδωσε 
χάποι.ον αρl.θμό αδειών χαι -τόσο ο νυν όσο και οι προηΥοίιμενοι Δι.εuθιMές Αρχαι.ο

τη"tωv ανέφεραν ό.ι αυtά -τα αντιχεΙμενα ήταν μέσα σης πρoδιαγραφtς της νομοθε

σtας. δηλα&ή ή-ταν Χοινά αντιχείμενα. πρbtει να πω όΊ:ι τον Χ. Kαραγ~ toν 

έπραξα, ό-ταν ΤΙμουν μέλος της XtJβtρνηστις και συνεργάστηχ.ε μαζί μας σε πoλλtς 

περιπτώσεις ωτόπειρας εξαyωyiις αρχαι.otήtων. Το θέμα Κρόφορ. δεν ανεφύη τώρα 

για πρώτη φορά. Για όσους θ"ιιμoύvtαι ανεφύη πριν μια δεχαεttα το ~μα Κρόφορ. 

χαι ο Χ. Καραγιώργης εχ μέρους της Κ'υβέΡVΤΙσης ενι'ιργησε για να βρεθoiιν τρόποι 

εχεΙνο το μεγάλο πρόβλημα να :rtάρει μιχρό-τερες διαστ(ισεις για -την K1J:rtQo και να 
φtρotJμε όσα μπορούσα παραπ(ινω οοχαιολοΥιχά αΥΥεια πtσω στην Κύπρο. 'Ηταν-το 

θtμα -τό.ε to" όλλou. to" εχπροσώπο".ων Ηνωμένων Εθνών το" ΠΡΙΥχι.πα ΛtππE, ο 
oπoLoς ολόχληρη στρα-τιά από αρχα1.ότηtες εΠQόκει.o να βγάλει ωtό την Κύπρο χαι 

ήταν .ότε πάλι 11 πρωτoβotJλtα -το" κ. Καραγι.ώρΥη πο" απεσόβησε σε μεγάλο βαθμό 
εχεΙνο -τον κΙνδ\J'VO. Ήταν ένας αξLOJtQι!πTις. Χαλός επιστήμονας και μπορώ να 

αποκαλύψω όη -το" εΙχαμε πρσσιρέρει ανώtατη θέση -too εΙχαμε ~ριι την 
πρε<Jβεtα στο ΠαρΙαι- -το 19'18 ΧΟι την απεποιήθη, γιατΙ ήθελε να μεΙvει στο λειτoUρ
γημα no'U ωτoτελoiισε για χεΙνο β(.ωμα. ήθελε να μεΙvει στην αρχαιολοΥ(.α χαι έμεινε 
στη δο"λει.ά το". Νομιζω τελεt.ως αντικειμενιχά ότι ελλεΙ"ψeι στοιχε[ων χαχώς σε 
αυτό το Σώμα ακoiιστηxαν φωvtς εvαντΙOV ενός κατά τα άλλα αξLόλoyoυ επιστή

μονα, αξLόλoyoιι αvτι.πρoσώπo" της Κύπρου στο εξωtεριχό, ο οποιος τώρα έχει 

φθόσει ποος το βωΛσΥιΧό τέλος της ζωής 1"00 και της χαρι.έραι; τοο ΧΟι νομίζω ότι 
έπQε:rtε να τύχει Χαλύτερο" χειρισμοίι από αυτό 1"0 Σώμα. 

Σε ότι αφορά την εξα-yωyiι αρχαιoτή'tων κι εγώ πιστεύω ότι πρbtει να προσέ

ξoνΙU ,ο εξής, Υπόρχο\ΙV OQισμtνα αγΥεια, \lΠάρJ(o\IV oρισμivες αρχαιόφ,ς οι 

OJtOLες εξήχθησαν απόλυτα νόμιμα. όπως ανέφe{IE ο Χ. Παπαδόποολος ΠQO'lTY~ 
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μια δοο περι.πτώσεις, χι εγώ μπορώ να αναφtρω τρεις oέσσερLς περι.m:ώσει.ς πο\! ως 

Yπo'UQΎός με άδεια ΤΟ\l Τμήμαtος Αρχαιοτηtων εΙχα δώσει σε ΣUΝΑΔΈΛφouς Υπουρ

γούς κάπο1.α αyyεLα. τα οπο[α Υνωρ(ζω ότι εκτΙθΜαι σε τΙΤοι.α Ο11μεΙΟ που τιμoirν 

την Κύπρο. Υπάρχουν χυπρι.αχά αγγεια για παράδειγμα σtα Hνωμtνα Έθνη, 
yvωριζω όtι -το tχω δει- στη Βόννη στο σπΙη του Avτενάoυερ wtόρχEΙ ένα δοχεΙο το 

οποΙΟ του δώρησε ο Μακάριος και εχεΙ εχα"tovτάδες χι.λιόδες άνθρωποι μπαΙνOUΝ 

και το βλέπουν κάθε χρόνο. Ήμουν παρών εγώ, όταν ΤOνλάχWΤoν ΤΡιάνtα πρόσωπα 

ήταν μα.ζ.e:μtνα ΎόQω από εκεΙvo ':0 δοχείο και το φλεπαν και έβλεπαν και εχεΙ την 

ύπαρξη της KiιπQo\I. άνθρωποι πο" σχεδόν δεν εΙχαν αχούσει μέχρι -ι:ότε Υ ι.α την 

KWtρo. 

Κατά σuvtπεια πρeπει να χάνουμε μια διάκριση με-ι:αξύ αyyεtων τα oπotα 

βρΙσχονται Ο! χώρouς που ΠQO.yματιxά τιμούν την Κύπρο και JtQ1J φtρνoυν την 

Κ Uπρo σε επαψτ; με ",ον έξω κόσμο και ΠfQlJt'tooeroV που δl.δovtαι άδει.ις για 

ιδιωtιXΈς σuλλO'yές που δε Υνωρ(.ζει χανεις τι θα γΙνeι, όταν εξαχθούν από την 

Κ νπρο. μπορεΙ να "πόΡXouν κερδοσκοπΙΙ:ς, μπορε' να \)ΠάρχOUΝ χ(λια άλλα 

πρόγματα. fw την πρώτη περi.πτωση πισtn'ιω ότι πρmει να υn:άQχει κάποια 

χαλαρότητα στην άσκηση 'fωY διαχρι'tLχών eξouσl.ών, γ~αΊΙ στην περΙΠΤωση eκεΙvη 

πρ(ryμαη, αν γΙνε~ σωστή χρήση, μπορεΙ να οφε}.ιΙται η Κύπρος, το όνομι1 της 

χαι ξέρουμε πόσα προβλΙ;ματα έχουμε σαν μια μιXQ1i χώρα. ι1Υνωστη στους 

περι.σσόΊερους. 

Εν xatαιtλEWL θα ήθελα να εισηγηθώ ΊΟ εξής: Μέχρις ότου αναθεωρηθεΙ 11 
ιιφι.στάμενη νoμoθeσια, χαι π~εύω πως πeέπeι απαραιτη.ως να αναθεωρηθει, 

χαμιά άδεια μα χαμιά να μην εχδοθεΙ σε ιδιώτες σ' αιιτη την πεetoδo. Κό:ποι.ες 

άδει.ες με ε ισήγηση της Τριμελούς Επιτροπής, για την οποια γΙνεται η εισήγηση από 

την ΕπΙΊροπή ΠαιδεΙας, να μπορούν να εξε-ταστ:ο'ύν αν Πρόχει.αι να πάνε σε 

πρόσωπα όπως εΙναι αρχηΥοΙ χρατών 1\ xιJβερνι;σεων που αν καταλήξουν στα χέρια. 
τους Ισως θα MO't"Eλtσouν δημόσιο έκθεμα εχεΙ που θα πάνε και θα ,ψήσouν την 

KWtρo. 

Τελει.ώνovται;, χύρι.ε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφtρω όtι κι εγώ επιχροτώ την 

ει.σήΥηση Ίου Προέδρου .ης Βουλής, .ου χ. Γαλανον, να μεταφερθεΙ το Τμήμα Αρχαι

οτη.ων στο ΥΠΟΙΙΡΥεΙΟ ΠαιδεΙαι; που χωρLς χαμιά αμφιβολια εΙναι χαι το αρμόδιο 

ΥποιιργεΙΟ για να χειριζεται θέματα πο\l αφορούν τις αρχαιότητες χαι _ον πολιησμό 

μας. 

EUΧαρι.στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Χριστόφι.ας παρακαλώ. 

Δ. XPJΣTOΦIAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ από τη θέση μου μόνο 600 λ.όγLα. 

Φοβο'ίιμαι ότι 11 τροπή πο\l παίρνει η Ο\Ιζήτηση στο τέλος θα απαλλάξει τον 
κ. ΚαραΥι.ώργη βέβo.t.α από οποιαδήπο.ε E'Uθiιvη , νοο\lμένο\l ότι βtβαt.α ο ι1νθρωπος 

δεν εΙναι χατηγορο'ίιμενος εδώ. Συμφωνώ με όσο\lς εtπαν ότι δε δικι1ζο\lμε χανένα, 

αλλά φοβούμαι όη χατηΥορο'ίιμενος στο εδώλιο .ελΙΧά με την η?ΟΠή ΠΟ\l παιρνει 11 
ΣVΖή.ηση θα βρεθεΙ 11 8ο\lλή .ων Avτιπρoσώπων. Πιστεύω πως δεν εΙναι, xUριε 

Ρολάνδll,lΙ 8ο\lλ1'\ των Avτι.πρoσώπων. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είναι, γιατί έπρεπε να είχε αλλόξει τη νομοθεσία από πριν. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι. παρακαλώ. Ο κ. Παπαδόπουλος έδωσε το στΙγμα του γιατί ο νόμος ήταν 

Ελαστικός και γι.α'tι, αν θtλετε. ΕVσυνειδτrtα και ΤΊ x'UβtΡVΗση παραβιαζε οvtό το νόμο 
ένεχα της bc:ταχτης χο'tάσtασης ΤΊ οποια ΕΙχε δημι.ouqyηθεΙ μετά την ΤO\IQΚΙXή 

ονταρσια '(ο 1963. YπάQχouν κινά στο νόμο; Bιβo.Lως 'UΠόρxouν xtνά στο νόμο. 
όπως και σε χό.θε νόμο πιστtUω υπάρχουν τα )(tVό; και ο νoμoθtι"ης πouΘΕΝΌ, χQ'tά τη 

γνώμη μου, δεν είναι η αυθενtια που xατασx.εuάtει το νόμο ο oπoLoς να είναι ο 

εντελώς, εντελώς "(έλε~ νόμος. Με βάση αutό το νόμο, με "(ο κενά 10" όμως. UΠΉΡXε 
ο χατό νόμον wtε'ύθννoς. ο onο(.ος είχε τη bι.αxQL"tLXTι εςοοοιο. να παραχωρεί αρχαΕα 

ανηκεΙμενα 'to οποία με βάση την ΚQΙση του δεν είχαν σημανηχή αρχαιολογική αξια 
και σίγουρα δεν αφαιρούνταν από το θησαυρό 1:ης Κύπρου. γι.α",' υπήρχαν και άλλα. 

Νομ(.ζω ότι έχει χαθήχον αUΤΗ η Βουλή έστω και αργά. όπως λένε ορισμένοι ΣuΝΆ· 

δeλφoι. να ασχοληθεΙ με το θέμα χαι θα σνγχαρώ και την Επιτροπή Παι.δeLας και 10 

φο.ο τον Α ν6ρtα που !χει εΥγρά"ψει το θέμα καθώς και την EπLtρoπή Παιδε(ας επl.σης 

πou έχει ovtEΠάyγeA:to ασχοληθεΙ με 10 θέμα, για να κρούσει τον κώδωνα του 
κινδitνou, ΤOυλάΧLσtOV στους επόΜΕVouς Διaιθνντές οι οποΙΟι θα έχouν τη δι.αχριτική 

εξoool.o. με mQWoότ!Q'I1 φειδώ να παραχωρούν αντικείμενα. ΓιατΙ συμφωνώ κι εΥώ 

με τον κ. Παπαδόπouλo ότι δΕν μπορούμε να απάΥορεύσouμε I!VtEλώς την παραχώ
ρτιση, και μαl;.l. σας κύριε Ρολάνδη, τέτοιων αvτικειμένων νοουμένου όtL !ίναι και 

θtμα προβολής της πατρίδας μας, !ίναι θέμα προβολής του πολιτισμού μας που Είναι 

πανάρχαιος ακριβώς πολιτιομός, ιδιαίτερα μέσα στις ΣUΝΘΉXες που διερχόμαστ! 

σήμερα που ακόμα και αιπά τα αρχαl.o. αντικείμενα μπορούν να αποtΙλέοοuν έναν 
πρεσβειπή και τou πολιτικού μας προβλήματος, χωρίς να είμαι απόλιπος, βεβαιως, σ' 

αιπό. 

AvaφEQθ'ήxαt! στην περΙΠΤωση '(ου AvttνάoUEQ, υπάρχovν και ό:λλες τήοι.ες 

ΠΕρι.πτώσ!ι.ς. Από την άλλη όμως νομ(ζω, ΧΟΙ είναι MOVΤΙ αυτή η άποψη, όtL αVl!ξάρ

τηtα από την όποια μόρφωση του εκάστοτ! Δι.ωθuvtή τou Τμήματος Αρχαιοτητων -
και στην περΙΠΤωση του κ. Kαeαγιωρyη βtβαια πρόκειται γι.α άνθρωπο με δ~ 

ανα"YVώριση ο! ότι αφορά τα ακαδημα'ίκά του πρoσόvτα και την προσφορά tOu- αιπό 
δΕν τον κάμνει αλάνθαστο. Και αιπό δεν του δίνει τη δuνατότητα σΙγουρα όη παρα

χωρήσει να σημαίνει ότι αιπό που παραχώQτισε δεν έχ!ι καμιά αξLα. Και μόνο το 

παράδειγμα της συλλογής που έχει πouλήσει ο κ. KQόφoρt -χοι νσμ[ζω ό'r:ι εΙναι 

200,000 δολλάρι.α που έχει πωλτιθεί αυτή τι σuUoγή- αιπαπόδεικτα ιnτσyραμμ(ζει ότι 

'(α αρχαιολογικά ανtικεΙμενα είχαν αξω. Δι.αφορttικά στην Αμερική αν δεν είχαν 

αξl.o., που είναι πουλώ και αΎOQάζω τα πάvτα, φυσιολογικά δε θα πoυλι.oύvtαν ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

(Κάη λέει που δl!'V αχούπαι). 

Δ. ΧΡΙΣ1ΌΦΙΑΣ: 

Δεν κάμνω πολιτική ΝΙκο μου, λtω μια ΠQOγματι.κόττιτα. ε'ναι μια τέτοια 

κοινωνΙα, ΧΟκά τα ψέματα. Αν δεν !ίχαν αξLα δε θα αγοράζονταν 200,000 δολλάρι.α. 

Αιπό δε λέω ότι !γινε συνειδτιτά από τον οποιοδήποτ! Δ~, ώσ't! μάλLσtα να 

βρεθεί και στο !δώλιο του καιτryoρoυμένσυ ότι μπoρr:Ι να χρτιματΙστηκ! κιόλας. Αλλά 
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εΙναι πεποίθησή μου ότι αν \lπάQχει χενό στη νομοθεσια, και λέχθφιε αυτό χαι από 

τον κ. Παπαδόπουλο χαι από άλλονς ομιλητές, να καλυφθεί αυτό το κενό και να 

δημιουργηθεΙ tν\ι ετtιτελεΙO από ανθρώπους οι οπο(.οι θα σuμβoυλε\ίouν και θα ύ.ty

xo\lv τον όπow Δι.εuθuντ". δεν το προσωποποιώ το όλο θέμα. 
Κατά συνέπεια πιστεύω ότι σωστά ασχολeί'tαι η BouM με 'to θέμα των αρχαιο

τη-ι:ων της Κύπρου και τον τρόπο που το χειριζόμαστε είτε ως Βουλτ'ι εΙτε ως κ'UβtQ

νηση et'tE ως YΠOUQΎεια εΙτε και ως ξεχωριστά πρόσωπα που με βάση το νόμο 
είμαστε ιmΕΎΘUΝoι να τα XειριJ;.όμαστε. για να βλέπουμε ποια κενά \!1tάQxouν στο 

νόμο. 

Τελειώνοντας, κύρι.ε Πρόεδρε, θέλω να \JΠOΎραμμΙσω ότι θα πρέπει να σutητή
σouμε με μεγαλύτερη λεπτομέρεια και με ΠΕρl.Oσότερο ΠQOβληματl.Oμό την πLθαντΊ 

μεταφορά 'tO\J τμτ'ιματος από το ένα ΥΠOUρΥε(.ο στο όλλο. Δε νομ/.ζω ότι το πρόβλημα 
έΥχειται στο ότι "ταν στο YnoUQΎt:1.o ΣυΥχοινωνιών και Έργων και δt:ν' ,;ταν στο 

ΥπουρΥεΙΟ Παιδείας. ΕΙναι θέμα \lΠt:ΎΘUΝΗς διαχεCρισης. Όπου και αν ανήκει το 

'tμ"μα αυτό σΙγOUΡΑ θα πρέπει να ωtαρ't(ζεται από ειδικούς -όπως απαρτ(ζεται χοι 
'tώρo \ιποτ(.θεται από ειδικούς- για τις αρχαιότητtς, ανεξάρτητα σε ποιο YπoUQYf:(.o 

ανήχει. Δεν είναι θέμα Yπouρyεl.oυ κατά τη γνώμη μou. Είναι θέμα καλύτερης οργά

νωσης, είναι θέμα ακριβώς σuναισθησης ευθύνης ιχεΙνων ΠO'U χειρ/.ζονται με βάση το 

νόμο 'tις αρχαιότητες της KώtQou. 

Πέραν τούτου XΆ'tL εντελώς τελeuταΙO. θα ήθελα να πω αχόμα μια φορά ό'tι δεν 

πρέπει αUΤΉ η Βουλ" στο 'tέλος να στρ~ι τα πιJρά εναντl.oν της και φοβούμαι ότι 

προς τα fΚ,εΙ βαδ(.ζουμε. Και ήθελα να κρούσω τον κώδωνα και να πω ότι η <ruζήτηση 

μέσα από ένα σuναινε'tικό πνεύμα μπορεί να καταλήξει σε κάποια σuμ.περάσματα, να 

δώσει 'ta μηνύματα προς τα έξω ότι εμεLς σαν εχπρόσωποι αυτο'ύ του λαο'ύ έχουμε 
έγνοια για τouς αρχαwλοΥΙΚΟ'ύς μας θησαυρoUς χοι ότι θα μεριμνήσουμε από κοινού 

με την Ex'tελtoτι.x" Εξοuoια, ώστε να δι.ασφαλ.ισtoVν όσο γίνεται καλύtερα οι αρχαι.

ολογικοί μας θησαUΡO" 

Euχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοuxoυμός παρακαλώ. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ : 

Κύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Λέχθηχαν πάρα πολλά εδώ, γι' αυτό 'to θέμα. Πιστεύω ότι με τη σ'ύντομη ομ!.λια 

μou κάτι νέο θα προσθέσω. γι' αuτό την κάμνω. Η ομιλια μou δεν είναι πολύ μεΥόλη, 
εΙναι σUντoμη. 

Όπως αναφέρεται στην Έκθεση της Koινoβoυλeuτικτ'ις Επιτροπής Παιδε(.ας για 
το θέμα 'Ή εξαγωγή αρχαwτητων και οι επιπtώσεις στην ιστορική πολιη.στική μας 

χληρονομι.ό\ από το 1960 ως το 1991 txδόθηxαν 3,sOS άδειες εξαΥωΥής αρχαιολο
γιΧΏΝ αντικειμtνων. Σuνoλικά εξfιxθτpι.αν 16,862 αρχαwλοΥΙχά αvτιχεΙμενα. Σχεδόν 
17,000 αρχαwλοΥικά αντικείμενα βQΙOXoνται εκτός Κύπρου και αντά εξfιxθτpι.αν 

νόμιμα με βάση, όπως λtyOuΝ οι ιθύνοντες, την Uφιστάμενη νομοθεσια, το νόμο περΙ 

αρχαιοτήτ"ων (xεφόλow 31). EtvoL βtβαιo ότι άλλες δεκάδες χιλιάδες αρχαιολογικά 
ε\ΙQήμα'tα έγιναν αντιχε(μενο λαθρεμπορl.oυ από Τούρκους και άλλους αρχαιοχάπη
λονς και εξήχθηκαν παρό.νομα στο εξωτερικό. 
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ΦαΙνnαι η μικρή θυρi.δα εξαίQεσης για εξαγωγή που υπάρχει στο νόμο περΙ 

αρχαw'tή1ων έγινε από ορισμ.ένους, συνειδητά., κανόνας η μr:yάλη auλόπoρ'to 

εξΟ:ΥωΥής ΑΡXαι.oτήt:ων. Μόνο ΟΙ 16.842 αρχαιολογικά αντικείμενα που εξήχθηκαν με 
βόση την εξσ.l.ρtση το\! απαyoρεvτι.χoυ vόμotJ αποτελούν CιQιθμηηΧά πολύ μ.ιΥάλο 

όγκο για αρχαι.ολοΥΙΧά αντικείμενα και ισοδυναμούν με αρι.θμό πολιησnχών χληρο

νομιών πολλών χωρών και λαών. Αυτό όμως εξηΥεt'tQΙ με 'to ση η Κύπρος είναι 
λίχνο πολλών πολιτισμών στη χιλιάδων χρόνων ι.στ<>ριχή της πoρetα. Όπου σκάψεις 

στο xUΠΡιαχό έδαφος θα βQeι.ς κάποιο εύρημα. XΆ'tL πou δημιουργήθηκε από ανθρώ
πινα χέρLα. από ανθρώπινη σκέψη και φαvtασ(α, στην ιστορι.χή μας εξέλιξη. Στη 

νήσο K'futρo ανα.π:Wχθτιxαν μια σειρά πολιησμοΙ. Είναι στην Μ'tQ(.δα μας ποιι 

διαστσυρώθηκαν οι μεγάλοι αρχαΙΟι πολιτισμοί: Ο Μuχηνα'Cχός πολιησμός, ο πολι,..

τισμός των Αχαιών, ο Aι-yυπtι.αxός, Ο Φοινι.χικός χοι άλλοι πολιτισμοί. ώσπου να 
xυρι.aρχήσeι ο χλασιχός ελληνικός πολιησμός και μ.n:ά τη ρωμ.α\χή χα.οχή να 

ακολουθήσει ο Βuf;ανtιvός χρι.στιανι.χός πολιτισμός . Ο κλασικός ελληνικός και ο 

βutανnνός πoλι'tι.σμός ε'ναι αντο' που επέδρασαν απoφασι.σtι.xά στη δι.αμ.όQφωση 
της ελληνoκwτ:ρι.αιι.ής μας ταuτότητας. 

Δεν μπορούμε, όπως λiχθτpιe εδώ. να γνωρίσουμε το μίΥεθος της αρχαιολο
γι.χής, ισtσριxής χαι γνωσLOλoyιxής αξLας των χιλιάδων εξαχθένtων f'1'Q1lμάτων, 

Υι.ατΙ o\rtI! περΙYeαφές τους uπΆΡXouv. o\ιtε φωτογραφιες, μήtι σοοτημαηχή ταξινό
μηση χαι αξι.ολόΥηση υπήρχε. Οι επι.σtημσνιxές αutές δι.αδιχασΙΙς τα τελεvtαια 

χρόνια άρχwαν να εφαρμόtovtαι από το Τμήμα Aρχαι.o'tήtων. Έτσι δεν μπορούμε να 

υπολογtoουμε με επιστημσνιχή αχρ(.βεια ης επιπτώσης της απώλειας αυτής στην 
πολιτι.σηχή μας χληρονομιΔ. 

Όσον όμως μιXQTις αρχαι.ολοΥιχής σημασίας χι αν εΙναι το OQΧαι.oλoyιXΆ αντ ..... 
χιψ.ινα που εξήχθηχαν, όπως ι.σxuQtζoνtαι 010 ιθiινoνtες, χαι xαeαxτrιρLOtLXΆ λ.έχθηχε 
"δε φtωχαΙ νουν την αρχαι.ολοΥΙΟ μας", εμιις πwτtUouμε ότι χάθε OQX<1ι.ολογι.χό απ ..... 
xεLμενo έχει τη δι.χή του ι.σtoρΙO, τη διχή του χρήση, τη διχή του πρoeλεuση, το 

επl.πεδo ποιότητάς το", σtOΙXεΙO πο\l vπoδτιλώνouν το βαθμό πολιτισμού των χαι:α· 

σxιoo.σtών το\l χαι autώY ΠΟ\l το XQ1lO'Lμoπoι.oύσav. 

Με βάση τα πι.ο πάνω στoιxεtα ενός OQXαι.ολογιχού εuρήματoς, ύmερα από 

επιστημονι.χή μελέτη, εξάγονται σuμπεράσματα χαι γράφovtαι ισtoρι.χά σvyyράμ. 

μcπα πο" ε'ναι σootαηXά σtOΙXεια της Lσtσριχτ1ς.πολιτLOtι.χ'ής tautότηtoς της 

K'ύπρou μας. Γι' αUtό Χάθε αρχαι.ολοΥιΧό εύρημα μιχρό ή μεγάλο έχει τη δι.χή ΤΟ\l 

ι.σtoριχή, γνωσι.ολοΥιχή σημασια. Τα ΕUΡΉματα της πρσ"ίστοριχής περLόδo\l, της 

νεολι.θιΧής εποχής, της εποχής το\l χαλκού, το\l μ\1Xηνα'~xoύ πολιτισμού, το\l πολι.τ ..... 
σμού των Αχαιών. το\l αΙΥωπι.αχού χαι άλλων πολι.τισμών έχουν μεγαλύtερτι LOt()
ριχή σημασΙΟ, γLOΤΙ μπορούν να φωτΙσο\Ι'Υ το σκοτεινό λαβύρινθο της προ'ίσταρΙΟς 

μας. 

Από όσα διαβάσαμε στην Έχθεση φαΙνεται ότι ιιπήρχε μtΎάλoς βαθμός αO'\Jδo... 
σΙΟς χαι ανnιθuνότητας όσον αφορά τη συμπεριφορά των LEhrνόντων προς τι.ς OQXa ..... 
ότητες, προς την :Π;OλιτισtΙXή μας ΧληρονομιΔ. θα:π;ρbtει εδώ να τoνtσoνμε όη t\.Iθύ.

νονται όλοι οι Δι.εuθuνtές τον τμήματος χα" ο χ. Καραγιώργης. 

Όλες αυtές οι χιλιάδες των αρχαι.ολοΥι.χών αvτιxειμένων πον εξήχθηχαν, αν 

ήtαν περιττά ΎLO τα μoOOl!ΙO μας θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν στους Δήμους, 
στο σχολεΙΟ, σtι.ς λέσχες χαι το xένtρα νεότητας ή Ύια εχθεσιαχούς, γνωσισλοΥιχούς 
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ΟΧΟΠΟ'ύς, γι.α να ΥνωρΙσει από κoνtά ο λαός μας τον αρχαΙΟ μας πολιτισμό που τόσο 

λΙΥο 'tov yνωρLtoUμE ή μπορεΙ χοι να τον ayvooυμε. Η βαοU(ή aL'tίo. της άΥνοι.άς μας 
εΙναι ότι ο αρχαι.ολοΥι.χός μας πλούτος περιορ(ζεται στα σtεyανό. των μouσείων χοι 
των απο&ηχών χαι δεν ΠQOβάλλεtoι έξω προς το λαό με διo.λiξεις χοι εWι.χl:ς εχθέ. 

σεις σε δημόσιους xΏρΣuς που αναφέραμε πιο πάνω. 

Γι' αιnό ει.σηyoίIμασrε ως KoινoβouΛΕUΤιχή Ομάδα AKEΛ-Aρwτερό.-Nιες 

Δυνόμ.ει.ς τα πιο )t(ttw: 

- ΤΟ Yπoυqyε1o ΠαιδεΙας και το Τμήμα Αρχαιοτήτων να σννερΥαστούν 

και να διαθtσoυν τις χιλιάδες αρχαιο).ογι.χα αντικείμενα που ΠΙΡΙΟ

otOOuν από τα μoυσεl.α μας σε σχολεΙα. δτ)μαρχεΙα, λίσχες και σuλλ&youς 

γω ΥνωσLOλογικοος σκοπούς. 

Να tροποποιηθεΙ οπωσδήποτε ο νόμος πιο' αρχαιοτήτων έτσι πο\! να 

απαγορεύει την εξαγωγή αρχαισλογικών αvτιχeφίνων, εκτός από 

σπάνιες περι.πtώσεις που θα !ΎΚρΙνoVΤOι από ειδική tπιtροπή QΡXaw

λόγων πο" πρέΠει να σuσταθεΙ Και οπές οι σπάνι.eς ΠΕριπτώσεις θα 
nQbtet να είναι για εκθtσεις στο εξωτεριχό (μεt' επι.οτροφής), για ιπιστη
μονικίς έρεννες και στα πλαΙΟ\.Ο. δι.αχραΤΙΧών σχέσεων. 

Μόνο μι. αυτά 'tQ αοοτηρ6: απαγορευτικά μέτρα e:ξαγωyής των αρχαιοτητων θα 
διαφUλόξoιιμε την πολΙ1L01ΙΧή κληρονομιά ποιι μας απέμεινr:, για να την αποδώ

σouμε σtις ιπtQXόμενες γενεές ως μQQ1UQ(.α χαι επιστημovιχό 1ιxμήQΙO της tθνιxής 
πολΙ1ιοτιχής μας 1(l\nότητας. 

Tελει.ώνovtας θα ήθελα να αναφέρω ό1Ι στην Επηροπή Παιδε(ας έγινε μl.C1 
χα1αΥΥελ(α από την ΠoλΙ1ισtιxή ΕπΙ1ροπή Ιδαλ1.οιι ό"η εχeΙ δόθηχε άδεl.C1 σε λα1ομεω 

με:ταξύ ΙδαλΙOU χαι Αγωιι Σωζoμtνoιι χαι έγινε επέμβαση σε 1άφoUς χαι σε μl.C1 

νεχρόπολTl πou xρoνoλoyo'ύvι:αι στη μέση εποχή 10ιΙ χαλχού. Σ' αιnό πριπει να δοθει 
μεγάλη σημασ(α από μας, γι.α1Ι θα χα1αστραφσύν autOt οι χώροι ποιι εΙναι ΠQOLσι:o
ριχής περι.όδοιι. Όπως φαΙvπαι δεν ιιπά:Qχει σuνεργασ(α με:ταξύ 10ιΙ Τμήματος 
Αρχαιοτη1ων και 10ιΙ Τμήμα1ος Μnαλλειων ποιι δΙνει 1t.ς άδειες. Πριπει να εξnά. 

σοιιμε χαι αvτό 10 θέμα 10\1 OUV(O'Vιομού μεtαξύ 1ων κ\lβερνΙl1ΙXΏΝ 1μημά1ων. 

Σας εuχαρισtώ. 

(Κα1ά τη δι.άQχιια της oμιλl.ας 10ιΙ χ. Κο\.ΙΧοuμά ο Πρόεδρος της Βουλής 

κ. Γαλανός επανέΡΧε1:αι χαι χαταλαμβά.VΕΙ 1ην έδρα). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 
Αν δεν uπά:ρχouν <ιλλοι Oμιλτrtές, θα δώσω 10 λόγο σtoν χ. Xρtσtoιι, ειοηΥτιτη 

10\1 ενός tx 1ων δύο θεμά1ων, να χλεισtι 10 θtμα, ελπlζω με σUvtoμη αναφορά. 

A.XPlΣTOY: 

Πολύ σUvtoμη. χύQιε Πρόεδρε, ως ΣuΝΉΘΩς. 

Έχω την άποψη ότι το πρώ10 σημεω που μJtOQOύμε να χα1αλήξουμε όλοι εΙναι 

όη UΠΆΡΧovν στη νομοθεσ(α μας χενά. Σ1O'V υφιστάμενο νόμο uπό:ρχOuΝ χt:νά 1α 
οπο(α θα πρwι να συμπληρωθούν μι μιλέτη που μπoρtΙ να γΙνει χαι από την 

επιτροπή 'ή από την Eχτελεσtιx'ή Eξouσtα χαι ακρ~ avrιi τα χενά XρησΙμDJWιι'ι

θηχαν εΙ1ε έ1:0Ι εΙ1ε αλλιώς, για να UΠΆΡΞΕι μl.C1 εχ1ροπΤι από 1α ΣVΝΗΘιoμtνα. 
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ΤΟ δεύτερο στo~xεΙO ΠO\J ",ατά τη γνώμη μου είναι επιστις πασιφανtς εΙναι ότι η 

ελεγχόμενη εξαy<ayή κάποιων αρχοιοτήτων για ειδικούς λόγους στο tξωτεριχό είναι 

αναπόφf;ιmτη. Και ouτό το πράγμα μπορεί να είναι ει.ε σχετι.ζόμενο με ΠΟλιτιστιuς 

ανά'()tες εΙ1:ε ",οι πoλιτικiς ανάγκες. 

ΤΟ 1:ΡΙ1:0 στοιχείο αφορά το (διο 1:0 Τμήμα Αρχαιοτήτων. Είναι "'οινό το συμπt
ρασμα όη χρειάζετ"οι αναβάθμιση του Τμήματος, εν(.σχUΣΗ με προσωπι)(ό χοι 

εξοπλισμό ΧΟι τέλος χρειΔt;ε"ται περισσότερη συνολι",ή φρovι:ιδα από την ΠολΙ1:ε(α 

",αι τη Βουλή. Συμφωνώ απόλυτα με το σννάδελφο Ισίδωρο, ό.ι τα ποσά που δι.α.(θε
vται γι' αυτό .0 Τμήμα δεν μπορούν να αρκέooιrv και να καλ\7ψoιrv όλες ε1tεΙνtς τις 
ανάγκες, όπως σήμερα εμφαν1ζovται με την ανάπτυξη που παρ<l1:ηρεΙ1:αι στην Κύπρο, 

με την καταπόνηση.ων χώρων εΙ.ε αρχαιoλoylJιOΙ εΙναι εΙτε άλλοι. 

επoμtνως πέραν από τη γενική έγνοια πρέπει να δούμε ακριβώς ένταξη αντών 

1:ων σκέψεων μtσα σε ένα πλ.αl.σω νόμου ευρύτερο που να προβλέπει την έγκα~η 

αρχοιολογική ΕΠι.σκόπηση, την έΥκοιρη ανα",ήΡUξη χώρων σε αρχαιολογικούς, σε 

μνημε(α, δηλαδή όλες εκεΙνtς ης nρόνοι.tς που θα αn:σtρtπoυν καταστροφές στο 

μtλλoν. Υπάρχουν δι.tθνεις συμβάσεις, δε θυμούμαΙ., της θαρ1uλώvης ",αι ωιόμα μια 

αν θυμούμαι ",αλά. που εμε(.ς τις έχουμε ωroyράψtι, όμως πει.σμ.ατικά δεν τις 

ΤΤιρο'ύμε. δεν n:αραιιoλoυθoύμε το πνεύμα ",οι. το γράμμα αuτών των σuΜΒCσεων κοι 
δεν είμαστε σύμφωνοι στην καθημερινή μας πραχτική. 

Και τέλος, "tO θέματα του OQXoιoAoγ\.ΚO"; μας θησαuρo'ύ και πις n:ρoστασ(ας 1:0υ 
πρέπει να διαπερνονν όλες μας τις λιΙΤ01JQΎΙΙς, όπως σχολιια. δημόσια tωτ\, ΤOΠlJιή 

αuτoδωΙ",ηση, Δήμους, Συμβούλια θελτtωσης, κUΒΕρνιrtι",ή πολιη",ή. Αν τούτο χστα

στεΙ βασικό "'UΡ/.αρ;(o στοιχείο στην πολιη",ή μας, στην πράξη μας. 1:ό1:ε πράγμα.ι θα 

πρoσtα1:ΕUΣOυμε και θα διαφυλάξουμε αuτό τον πλούτο για ης επόμενες -Υενι.ές. 

Auτό είναι 1:0 λιγότερο που oφειλouΜΕ να ",άνουμε. 

Euχαριστώ, κUρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πιστεύω ότι όλοι συμφωνούμε και ελn:Lζω να μTlν υπάρχει καμιά ένσταση 1:0 
θέμα να παραπεμφθεΙ πf.σω στην αρμόδια Koινoβoυλιvtι",ή ΕπΙ1:ροπή Παιδείας, για 

να παραxoλoUΘεΙ αλλά .αυτόχρονα και για να επεξεργαστεί κάπOι.tς εισηγήσεις οι 

οποΙΙς έγιναν από δι.άφορις πλεuρtς. Τουτόχρονο. θα φρovι:f.σω 1:α n:ρακΤL"-ά αυτής 

της συζήτησης να σταλούν στο αρμόδιο Υπουργείο και στο αρμόδια Τμήμα.α. Το δUO 

θέμΟ"tα έχουν κλεισε~ και προχωρούμε "{ώρα στο επόμενο θέμαr του Κεφαλαίου Δ', 

που εΙναι η Έ",θεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θtμα 

που .ι.λοφορεΙται "Διατήρηση και n:ρoστoσ(α των κ.~ιων της Aρχιyραμμα1:εtας-. 

Αυτεπάπελτη εξέτοση με απόφαση της επΙ"tΡΟπής. 22.10.1991. Καλώ τον Πρόεδρο 
.ης αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής να ανα-Υνώσει την Έκθεση στο Σώμα, 

ε"'1:ός αν υπάρχει εισήγηση να θεωρηθεΙ ως oνα-yvωσθεΙσα. Αλλά .0 αφήνω στον (δω 

.ον Πρόεδρο της Επιτροπής να απoφασLσtι. 

Ο κ. Avασι:ασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Βεβα(.ως να διαβασ-ι:εΙ η Έκθεση, διόη ΤΙ ΟΟυλιι.ά .ων Επι.ροπών πρέπει να 

οκούπα, και να δι.αβόl;ttαι, αλλά η σvf;ήτηση θα έλεγα ιπΙ της Έ>ιθεσης. ον γΙνεtαι, 

τουλάχιστο να αναβληθεΙ Νομίζω, έχουμε κοι αύριο σvνtδρια. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα έχοuμe' μάλιστα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ, 

θα έχουμε ή δε θα έχουμε, μάλι.στα; 

ΠPOFΔPOΣ: 

θα έχουμε δύο φoQές, κ:ύρι.ε Xρι.στόφιa. Όπως απορρέει εξάλλου από ορισμένα 

πράγματα 10 οπο[α συμφωνήσαμε και 10 οπο(α αναφtρθηκαν και επeι.δTι λέχθηκε 

κάτι δι.αφορετιχό στη σννεδρΙΟ μας 10 πρωΙ. έχω ε1κ.u τα ΠQClXτι.xά της ΠΡOηyoiιμενης 
ΣVΝΕΔΡίας στην οηοια VΤαν!λαβε: Ο ΠρoεδρεUων κατά τη συνεδρία αυτή 6η την 

Παρασκευή θα uπΔΡXει συζήτηση απoκλεισtικό για θέματα τοο ΚεφαλαΙΟυ Δ', Γι' 

αυτό δεν πρόχετοι να αναβληθΕί, εφόσον μάλιστα θα είμαι στην Κύπρο ούρω και θα 

προεδρεύσω. 

Δ. XPIΣTQΦIAΣ: 

Δf:V έχω αντ(.ρρηση, κύριε Πρόεδρε. Απλά παράκουσα. 'Aκouσα 6tL "δΕ θα 

έχουμε, μάλισταΜ • Γι' οντ6 ρώτησα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Μάλιστα. θα tχoνμε", ήταν. Το μάλι.cn:o φαν κατάφαση. Όμως ε'χα υπόψη 

μου, χύρι.ε ΑναστασιΔδη, αφoiι αναγνωστεΙ η Έκθεση να ανοίξει τη συζήτηση ο Πρόε· 

όρος της Επι'tροπής. Μου ανιφερt όη θα εΙναι σι.Μ:ομη η tισήyηoή τσυ. Και ΜUά να 

ΣUΝΕΧΙσσυμε τη συζήτηση σύρω το απόγευμα. Ήταν κατόπιν εξή'Υησης με τον χ, 

Σολωμή και εΙχα υπόψη μου αυtά τα πράγματα. 

Ο Χ. πρtντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ, 

Κύρι.ε Πρόιδρt, τώρα αχούουμε ό1Ι θα έχουμε aUρLO σuνεδρl.αση. Νομ(ζω ότι το 

σωστό θα φαν να ttxe κυκλοφορήσει μια ημερήοl4 διάταξη, για να είμαστε ινήμεροι, 
διότι εγώ -ι:oυλόXι.σtoν καταλαμβάνομαι ολίγον εξ απΙνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε πρtvι:ζα, θα ήθελα να σας πω 6-ι:ι δε xρει.άl;ttαι ημερήσια διάταξη για -ι:ον 

εξής λόγο. Εφόσον οι ει.δικtς συνεδρίες μπαίνouν για θtμα-ι:α -ι:ου ΚεφαλαΙΟυ Δ' είναι 

φυσικό όη θα σννεχ(ζουμε τη συζήτηση την Παρασκευή με εκείνα τα θtμα-ι:α τα oπoLα 

αφήσαμε πίσω. Πώς μπορεί να κυχλοφορτ'ισει προηγουμένως η ημερήσια δι.ά-ι:αξη, 

όταν δε Υνωρ(ζουμε πόσα και ποια θtμαΊα θα καλύψουμε; Κα-ι:ά σuνbtεια σταν 

γνωριζουμε από 1S ημερών πως θα υπάρξει συνεδρtα αποχλεισηχά για θtμα-ι:α του 
ΚεφολαΙΟυ Δ' και Υνωριζουμε πo~ είναι τα θtματα -ι:ου Κεφαλαίου Δ', δεν τιθε"tαι 

θtμα συζήτησης. Γι' αvτό με όλο -ι:ο θάρρος διαφωνώ επί του θtματoς. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑ.Σ: 

Με όλο το σtβας, κύριε Πρόεδρε, αλλά αχο'ύαμε σtoUς διαδρόμους ό-ι:ι θα 

γινόταν. Μετά ακο'ύαμε ότι δε θα γινόταν. Σήμερα το πρωί ακούσαμε όΊΙ δε θα 

γινόταν. Αργότερα κUXΛoφ6ρησε μια ανεπιβεβα.ί.ωτη φτ'Jμη ότι μπoρoUσε να γίνει. 

Νομιζω ότι δεν ήταν ο καλύτερος -ι:ρόΠος, εν πάση περιπτώσει, να otρατολο-yηθoUμε 

Υιααύριο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν ξέρω. κύρι.ε Πρέντζα. αλλά όσον αφορά .ον Πρόεδρο 'ου Σώμα.ος εΙναι 
δεσμευμtνoς από την Εξής παράγραφο στα πραχ.ικά της .ελεu'tαf.ας συνεδρ(.ας, όπως 
έχει αναχοινωθεΙ ήδη. που αναφέρει ότι εl.πε ο Προεδρεύων "από τον Πρόεδρο της 
Βουλής θα γΙνει σννεδρf.α και την Παρασχευή 14 του μηνός και πάλι στις 4.00 το 
απόywμ.α δεδομένου ότι υπάρχουν αρκετά θfματα στο Κεφάλαι.ο Δ· ... ΕΙναι ξεκά
θαρο. Τώρα αν το θέμα του Κεφαλαίου Δ' ιΙναι το ανατολικό ζ'ήτημα και ΣUΖητεΙται 
μετ' αγωνίας αν θα γΙνει 'ή όχι . εΙναι άλλο θέμα. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡIΣ1ΌΦΙΑΣ: 

Εδώ έχει και δημοσιογράφους και δημι.ouρyoύμε εvt'UJtώσεις, ί.σως όχι εκεΙνες 
που θα θέλαμε να δημLOUQΥήσουμε. Έγινε κάποι.α παρεξ'ήγηση, ΠQVtει να πoiιμε, από 
την ΠΡOηγoiιμενη βδομάδα. ΑρχετοΙ από μας πι.θανόν λανθασμένα. διότι εσε(.ς διαβά
~ατε τα πραχ.ικά. θεώρησαν ότι δεν εΙχαμε καθορΙΟΙι γι.α αύριο 'ή δε συζητησαμε να 
το βάλουμε έτσι δηλαδ'ή, διότι εΙναι δικαίωμά σας να καθοριζετι ΣUVΕΔΡI.α για αύριο . 
Σ'ήμερα το πρωΕ, όtαν ανταλλάσσαμε απόψεις . εΕχε εΥερθεΙ το θέμα και φiιyαμε με την 
E'Vtύπωση ότι αύριο δε θα χάνουμε ΣUΝΕΔΡI.α. ΕΙναι γι' αυτό που κuxλoφόρησε. σωστά 
λtιι ο Ρένος. στους διαδρόμους όη δε θα tχouμε ΣUΝΕΔΡI.α αύριο. Βέβαια επαναλαμ
βάνω ιΙναι δικαίωμα του Προέδρου της βουλής να καθορΙοει για αύριο ΣUΝΕΔΡI.α για 
σνζήτηση στο Κεφάλαιο Δ', γι.α να μη δημιougyoiιμε μεταξiι μας ας πoiιμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΕΙναι φυσικό να κuxλoφoρoiιμε μtσα στους διαδρόμους αλλά να μην κνχλοφο

ρoVν και οι διάφορες φ'ήμες. Αλλά. κίιριε Πρtvι:ζα. εσεtς ξεκινήσατε με το όtι δεν 
υπήρχε ημερήσια διάtαςη και μετά πή'Υατε στο άλλο θέμα 'Ιων δι.aδόσεων στouς 
δισ.δQόμoυς. Τώρα στο πρώto που θέoαtt σΙyoUΡΑ η απάντηση δόθηκε. Για το 
δεVτερo, μπoeε( να υπήρξε αutή η παρεξήγηση, Οπωσδήποτε θα !χouμ.ε σννεδρια 

αύριο. Δηλαδή γι.α λ&Υους ouσl.ας, αυτό μας αφορά. α'ίιριο θα υπάρξει σννεδρια " 
ώρα 4,00 μ.μ. 

Παρακαλώ. κύρLε Σολωμ'ή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εγώ θα σας μεταφέρω. κ(ιριε Πρόεδρε. κ'ίιριοι συνάδελφοι, από 'Ιι.ς αρχαιότητες. 
από 'Ιους θησαuρoiις της αρχαιότητας. στouς θησαuρoύς 'Ιους μεσαι.ωνuι.oUς, γιατΙ το 
θέμα που πρa.yμα.ε'ίιεται η Έκθεση της KoινoβoυΛΕUΤικ'ής Επιτροπής Περι.βάλλοντος 
εΙναι " διατηρτιστι και" προστασια των κτιρίων της αρχιγραμματεΕας. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑλλΟΝΓΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

θΕΜΑ ΠΟΥ TlTAOΦOPErrAl "ΔΙΑΤΗΡΗΣΗ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΟΝ ΚΤΙΡΙΩΝ 
ΤΗΣ APXIΓPAMMATElAΣ" 

Παt6ντEς:-

xριaτoς Σολωμής, Πρόεδρος 

Κλαίρη Ayyελl.δoυ 

Λώρης ΛuσLώτης 

Διόφαντος Xρooooτόμou 

XQt<Ttoς MαUQOΚOQδάτoς 

Ρήνα Κατσελλή 

Η Κοινοβουλt1JtLκ'ή Επιτροπή Περι.βάλλοντος μελtτησε το πιο πάνω θέμα σε 

δύο συνεδριες της που πραγμα'tοποι'ήθηχαν στις 22 OκτωβρΙOU και στις 5 ΝοεμβρΙΟυ 
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1991. Σης ΣUΝΕΔΡLες αυτές χλήθrριαν και εξέφρασαν .ις απόψεις τους εχπρόσωποι 
.ου Τμήματος Πoλtoδoμ(ας και Οικήσεως, το\! Υπουργείου Εσωτερικών και "tOU 
Τμήμοtος Αρχοι.οτητων .ou YΠ01JQγεΙO" Σuyxoινωνιών και 'Ερ'Υων. EπLσης 

Χλήθη)«Ιν και παρεuρtθηxαν eκπρόσωπOL του ΣUΝΔΈσμoιI Πρoσtασ(ας κιιπρι.αχού 

ΠερLβάλλoνς:oς. 'tou Συλλόγου ΑΡΧΙΤΕΧ.όνων Κύπρου, του Παyx'ύπQι.oυ Οργανισμού 
Αρχι'tΕΧtovικής Κληρονομιάς, του Ιδρύματος Παλαι.άς Λevι«oo(ας, της KUΠQt.ΦtTις 

Eτoιρe(ας IστOΡLXών Σπουδών. της Οικολογικής ΚΙνησης Kύπρou, 100 Σvνδισμoυ 
Πολιτι.χών Μηχανικών και ΑΡΧΙ1εχοόνων Κύπρου. τou Συνδtσμoυ KVΠΡ(.ων Αρχοι.ο

λόγων. toυ Κέντρου Επι.στημovικών Ερευνών, της Επι.ροπής Περι.βό:λ).OVΤoς της 

ΠΑΣΥΔ γι της Περι.βαλλOVΣLXής K~νηστις KUπΡOυ. των Φιλων οα\! Αχόμα, οου Φιλο

δασικού Συνδέσμου Kintρ<ru. καθώς και ο πιριβα}J..ovt"oλόyoς·μιλeτητής Κώστας 

Παπασταίιρου, οι οποLoι εξέφρασαν τις απόψεις τους πόνω στο υπό ΣUΖή'tTI<ΠI θtμα. 

Το πω πάνω θέμα εξnάστηχε αuτεπάΥΥελ'tο από 'τιv KOινoβoυΛεvtική 

Επι'tροπή Περιβάλλοντος ύσΊ:ερα από σχετιΧΙς παραστάσεις της Επιtροπής Πρωτο

βαιJλιας για τη Δώσωση της Αρχιγραμματε/.ας. 

Όπως είναι yνωcnό, το θtμα της διατηρησης '{ων χτι.ρtων της ΑQXΙYQO.μματεtας 

ε'χε. απασχολήσει την Επιτροπή Περιβάλλοντος της πρoτιyoiιμενης Βουλής το Μάρτιο 

του 1991 ύστερα από πρόταση του Μέλους της Βουλής κ. Ρ. Κατσελλή. Η Επιτροπή 
εκeΙνη ενόψει του πoλiι περιορισμένου χρόνου που εΙχε στη διάθεσή της λόγω της 

επικεΙμενης τότε δ~υσης της Βουλής δεν κατόρθωσε να εμβαθύνει στη μελέτη του 

θέματος και να καταλήξει σε τελι.κές εunryήσεις πάνω σ' αυτό. ΕΙχε χαλέσει όμως την 

Εκτελεστι.κή Eξoυσtα να μην προχωρήσει σε οποιεσδήποτε ΜρΥει,ες που θα δημιουρ

γoiισσ.ν τετελεσμένα και πριν η Επιτροπή Περι.βάλλοντος της νέας Βουλής ολοκλη· 

ρώσει τη μελέτη '{συ θέμαtος και εκφeάσει τις τιλικές θέσεις και εισηγήσεις της πάνω 

σ' αvrό. 

Εξετόζοντας τώρα η Επιτροπή το όλο θέμα, έκρινε aναyxutα την εξ υπαρχής 

δι.ερεύνησή του, για να ενημερωθoiιν '{α Μέλη της και στη ΣUΝΈΧεια το Σώμα για το 

στάδιο στο οποΙΟ βρΙσκονται οι μελέτες για την ανέγερση νέων κυβερνητικών κτιρίων 

στο χώρο της Αρχιγραμματεως ενόψει της συνεχιζόμενης εμμονής της κυβέρνησης 

για την κατεδό:φιση των υφιστάμενων στο χώρο αυτό κτιρ(.ων. 

Καtαθέτοντας ενώπιον της E.."tLtQOΠ1'lς, ο εκπρόσωπος τσυ Τμήματος Πολεοδο

μως και Οικήσεως '{ου ΥΠΟυρΥεLoυ Εσωτερικών δήλωσε ότι η μελtπι γι.α την 

ανέγερση κυβερνητικών κτιρl.ων στο χώρο .ης Αρχιγραμμα.εως άρχισε εδώ και 2S 
XQόνια και ότι '{α κ.(ρια της Αρχιγραμματειας δεν απο.έλεσαν περι.εχόμενο .ου αρχι.

ttκtovLXov δια-yωνισμoiι που προκηρύχθηκε στα πλαΙσια της μελέτης αυτής. Τα αρχι-

τεκτovι.κά σχέδια επιλέχθηκαν τελικά το 19n, χωρ[ς όμως να υλoπoιrιθo'ίιν λόγω της 
ΤOUΡΚικής εισβολής. Σνμφωνσ. με τον ίδιο εκπρόσωπο, το θέμα της διατήρησης των 

κτιρΙWV της Αρχιγραμματειας εγέρθηκε αργότερα από διάφορες οργανώσεις και η 

κυβέρνηση, πριν προχωρήσει στην υλοποΙηση της «eXLttxtoνLXTις λilσης που υι.οθετη· 

θηκe, απευθίtνθηκe σε εμπει.ροΥνώμονες δι.εθνούς κuρoυc;. Η εκ'Ψηση 'των εμπει.ρο.

γνωμόνων ήταν ότι .α κt(ρια δεν εΙναι εξαι.ρeτι.κής αρxLtExtOVLXTις σημασtας, ώστε 

να ενδεΙκvιrι:αι η διατηρησή τους. ΕντοUtοις λόγω της ιστορι.κής σημασ(.ας :to" 
απoδtδεται στα κt(ρια αυτά η κυβέρνηση αποφάσισε την κατεδάφιση τσυ αιtoικι.ακoν 

xtLσμαtoς χαι την ανοικοδόμηση μεγάλου 'τμήματός '{συ σε περkmτη θέση με τη 

σωστή ένταξή του στο χωροταξικό σχέδιο. 
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Η πιο πάνω απόφαση. κατά τους xuβερνητ~xo\ις αρμ.oδΙOuς, αποτελεί την πιο 
ενδεδειγμένη λύση για τους αχόλσuθouς λόγους: 

(ο) Η li'O'η αυτή από τη μια ι.χανοποι.εΙ 10 ευρύtερo αίσθημα για τη διατη· 
ρηση της Aρχιyραμμαιεl.ας Υι.α λόγους ιστOΡικoUς, ενώ από την ό.λλη δεν 
καθUΣΤερeΙ την προσπάθεια Υι.ο δημΙOUΡΓΙO κατό.λληλων χαι aξιoπρεπών 
χώρων ερΥο.Ο(.ας για τη δημόσια ωrηρεσ(α. 

(β) 'Εχει eπενδUΘΕΙ τόσος χρόνος χοι χρήμα για ης μελttες πο\! ήδη έΎιναν, 
ώστε το κόστος της ματαιωσής τους θα είναι πσλiι μt'Yάλo κΟΙ ΤΟ σχέδl.O 
ανtyερσης νtων κυβερνητικών κτιριων θα χρειαστεί να καθucn:ερήσει για 

μεγάλο χρονικό διάστημα. 

(Υ) Η μη νπαρξη 6:λλου κατάλληλου χώρου στο κf:vτρo 1:τις ΛeνχωσΙας 

χαθι.στά αναγκαία την ανέγερση των νέων κ\!βερνηtLκών κηρίων στο 

χώρο Τ11ς ΑΡΧΙΥραμματεΙας. Μετά την ΤOUΡκιxή ει.σβολή και το διαχω
ρισμό της πόλης τι ενδυνάμωση το\! κέντρου "{ης Λεuκωσιας etooρtLtaL 

απαραίτητο σι:οιχεΙΟ για τη θετική ανόπtνξη της ΠEριτεΙΧΙOμέVΗς πόλης, 

ώστε να μη χό:σιι τη σημασία της. Σύμφωνα με τις προβλέψεις "tO'U 

Τμήμα-τος Πoλεoδoμtας, δε θα αυξηθεί σημανηκό: η κυκλοφορία στο 

κέvτΡO· 

(δ) Τα υφιστάμενα Κ1Ερια βρΙσχοvtαι σε πάρα πολύ κακή κατάσταση xaL για 
την αναπαλαίωσή 10Uς απαΙ10Uvtαι σημαvtικά ποσά, χωρίς να μπορούν 

να μετα1ραπούν σε σύΥχρονα γραφεια. 

(ε) 'EXEL επιβεβαιωθεί από εμπει.ροΥνώμονες όη 10 Κ1Ερι,ο της Aρxιyραμμα~ 
1εΙας δεν αποτελεΙ εξαιρεtι.xό δείγμα αρχιτεκτονικής. 

Ο txΠQόσωπoς .ου Τμήμα1ος Αρχ:αωΦων .ου YΠOUΡyt{ou Σ\Ι"(ΧΟινωνιών και 

'Egyooν, κα1αθέτοvtας ενώπιον της Επηροπής, ανέφερε ό1L, παρ' όλη την ι.σtoρικΊ1 
αξtα .ων κη.ριων της Aρxιγραμμα1εtας, δεν txouν κηρUΧΘΕ! αρχαtα μνημεtα, γι.αι:ί, 

μια χοι κ.ισtηxαν μετά .0 1850, δεν έχOuΝ χριθεΙ από τη διεiιθuνση 10υ Τμήμα.ος 
Αρχαι.οτη.ων ως εξαιρε-tLκης ι.σtOΡι.xής xaL αQXΙ'ΕXΤOνικής αξtας, για να σuμπερl.λη
φθούν σης εξαιρέσε~ και να ενταχθούν στον πίνακα με .ι.ς αρχαιότη1ές μας. Η ει.σή

Υηση του Τμήματος Αρχαι.οτή1ων εΙναι 10 Κ1Lρω της ΑρχιγραμματεΙας να σuμπερl.λη
φβει και να fvtaxθei στο όλο σvyxρό.ημα 1ων κ~ρνηηκών γραφείων χωρίς να 

κα.εδσ.φιστεΙ 

Ο εκπρόσωπος της Επηροπής περι.βά).λοvtος 1ης ΠΆΣΥΔΥ, κα.αθhοvtας 
ενώπιον 1ης ΕπΙ1ροπής, ανέφερε &ΤΙ αναμφίβολα .0 κ.ίρι.ο .ης ΑΡΧLγραμμα1εtας 
είναι μεγάλης ιστορικής αξtας, γεγονός που δεν πρtπει να παραβλεφθεί ούτε και 

netneL 10 θέμα αυrό να απο.ελέσει avtLxeiμεyO α"tέρμονων Ο1.(ητησεων με απo.έ~ 
λεσμα να καΘUΣΤερεΙ η nntMoη .ου όλου έργου. Οι ΣUΝΘΉXες εργασΙας των δημόσιων 
UΠΑΛΛήλων, όπως ΕΠισημάνθηκε. είναι χαχές και απαράδεχτες, γι' αυrό και η έναρξη 

χαι η αποπεράτωση της ανtyεeσης .ου σvyxρoτήμα1oς 1ων νέων χυβερνηηχών 
X1ιQkιrν στο χώρο αυrό πρέπει να EΠΙOΠεuσθoύν. 

ΟΙ εxπρόσωπoL όλων "tooν οργανώσεων που αποτελούν την EπΙ1ρom1 Πρ<ι.n:o

βouλtας για τη ΔιΔσωση της AρxιΎQO.μμQ'tεkις οι OΠOΙOL ΠQQΈστησo.ν στη συνεδρtα 

της EπΙ1ρom\ς Περιβά.λλoνtoς εξέφρασαν την tvtoνη διαφωνtα "tOuς με την απόφαση 

της κυβέρνησης να χα"tεδαφίσει .α x1LρI.Q της Αρχιγραμμα.ε(ας και να μεταφέρει 

μiρoς 10Uς σε άλλο σημεl.o χαι υποστήριξαν ότι αvtά πρέπει να παραμεΙνouν και να 

διατηρηθούν εχεΙ όπου βρtσxovται. 
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Προς uπoστήρι.ξη των θtσεών ΤOuς προβλήθηκαν τα πι.ο χάτω επιχειρήμα'tα:-

(α) ΤΟ :κτιρισ εΙναι ένα ισtOΡΙXΌ μVl1μεΙΟ της Λεuxωσ(ας. AπO'tε).εΙ χαρα

:κτηρuπι.χό δεΙγμα σvνtαι.ριάσματoς της τοπικής αΡXΙΤtκΤO'YΙXτ}ς χαι 

"{ων αρχιτεxΤOνι)tών εμπειριών -ι:ων 8ρεtανών χαι σηματοδοτεί το 

πtρασμα από την τoυρxOΚQO.τLα στην απλoxQατLα. Απο'tέλεσε το πρώτο 

χτιρι.ο της αγγλικής διοίκησης κατά την αyyλoxρα",tα. σtέγασε το 

ΕφετεΙΟ. το Noμoθεtι.xό Σώμα χαι το nρώ'to Αρχαιολογικό MouσεΙO. Η 

διατηρησή ΤΟ\l θα σuμβάλει σt'l! ΣUΝΤΉρηση της UΠOΡιxτ}ς μνήμης omou 
"(0\1 τόπου. 

(β) Αποτελ.ε:Ι αρχιτεκτονικό μ\11μeίo μι.ας ιστορικής περ!.όδου. Παρουσιάζει 

την nιπoλ.oytα της αexΙΤΕXΤOνΙXής του 180\1 χα, 190\1 αιώνα. Ι' αυτό 
δι.ατηρούντοι βασιχές αρχtς της XUΠΡι.axής παραδoσLαXής αΡΧΙΤΕΚΤΟ

νικής, όπως η μoναστηρι.axή δομή χοι η λειτουργική σύνδεση των εξωΊ:ι.. 

ρικών και εσω1:Εριχών χώρων. ενώ είναι το μοναδικό X'tΙOι.o σε σχήμα n 
που έχει απομεΙV1:L. 

(Υ) Λόγω της θέσης τσυ "{ο χτLρισ της AΡΧΙΎQ<1μματε(ας κατηύθυνε ",ην ποΜ

οδομιχή ανάπτυξη της ΕΧtός των "'Ε,χών Λενκωσίας. επΙσης με τη θtση 

τσυ, το συyxtxριμtνo σχήμα και το μέγεθός ΤΟ\l oρoθεtεΙται χαρακτηρι.

στιΧά η πάροδος της οδο'ύ B'ύρωvoς βόρεια το" χτι.ρΙΟ". Με το πέρασμα 

το" χρόνου το ρολόι που βρΙαιιεται σε μια από τις όψεις το" χτι.ρ[ου 

έγινε σημεΙΟ αναφοράς για τον χά10ιχο της Λευχωσi.ας. 

(δ) Η απόφαση γι.α μετάθεση το" χτι.ρΙΟ" )ιρίνεται τεχνιχά παραχινδuvtU

μένη, ενώ η δαπάνη για την ανακα1ασκευ'ή τον Κ1ιρ[ου θα μJtOQO"ύσt να 

διατεθεί γι.α την τροποποίηση της μελέτης με βάση ης επιστημονικές 

αvtιλήψει.ς περί σεβασμο'ύ των ισtOΡικών μνημείων. Σ'ύμφωνα μάλι.στα 

με την άποψη των εx.πeoσώπων 1f)ς ΠαΥχύπρι.ας ορ{ιάνωσης Αρχιτεχτο
νικής Κληρονομιάς, η ανακα1αΣΚΕUΉ 10" κτι.ρΙο" είναι τεχνιχά αδ'ύνατη, 

μια και η nOUQόπεtQa από την οποία είναι xataσxεOOoμAvO 10 )ιt'eι.ο θα 
δι.αλUΘΕί με την κα1εδάφισή του. Σημανtιχή λεπτομέρεια απottλEL και ο 

τρόπος με τον 011:0[0 χαράχτηκαν και διατάχτηκαν σι 1I:tι:ρες, ώσtε να 
προεξέχει το μεyαλUtερo μtρoς )ιάθε μιας από αutές δΙνoνtας έτσι μεγα

λοπρεπέστερη όψη στο Κ1ίριο. 

(ε) Γι.α όλους τους πι.ο πάνω ιστοριχο'ύς, αρχιτεχτονι.χο'ύς χαι πολεοδομι.

κούς λόγους το χτίριο της Αρχιγραμματείας πρέπει να διατηρτιθeί και 

πρέπει να διατηρηθεί στο χώρο στον ο:n:oΙΟ βρΙmm:αι, γιατί η ιστοριχή 

σημασία του μνημεLoυ είναι απόλutα ΣUΝUφΑσμένη με το χώρο αUΤό. 

Ε'ναι απαρόδεχτο και πρωτοφανές να μεταχινεΙται ένα ι.στορι.χό μνημεΙΟ 

στο βάθος ενός οικοπέδου, για να δημι.ουρΥηθεΙ χώρος για καινO\ιQγια 

xtl.Qw. ΤΟ σω<n:ό θα 'ήταν τα νέα Κ1ΙΟματα να εναρμονιστούν με το ιοτο

ρικό αutό μνημε[ο και με τη μικρότερη δυνατή παρέμβαση στο πράσινο 

της περιοχής. 
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(στ) Το ιστορικό χτΙριο της ΑΡΧΙΥρα.μματεΙας πρέπει να επανέλθει στην 

αρχική το\l μορφή, αφού αφαι.ρεθούν από αuτό όλες οι πρόχειρες κατα

σκειΙές. Ο αρχΗΕκτονικός σχεδιασμός για τα νέα κυβερνηηχά χτΙρια. ο 

οποΙΟΙ; έγινε το 1972, δυστυχώς δεν προέβλεπε τη διατήρηση της Αρχι.
Ύρα.μματεΙας. ΤΟ λάθος αuτό δεν μπορεί να επαναλαμβάνεται και να 

καθoρ(.l;.ει το σχεδιασμό της πόλης σήμερα. ύστερα από 19 χρόνια. 

Επιπρόσθετα" μετακΙνηση και σμΙκρυνση των κηρίων της Αρχιγρσ.μμα

τε(ας αντΙκεινται σε διεθνείς συμβάσεις που έχει ΕΠικιιρώσει τι Δημο

κρατ(.α. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι.βόλλοντος έκρινε σκόπιμο να εξετάσει αν 

πράγματι UφΙOΤαντoι εκεΙvoι οι ιστοριχοΙ και πoλιησtιxoΙ λόγοι που επι.βό:λλouν τη 

διατήρηση των κηρtων της ΑρχιγραμματεΙας, χωρίς όμως να εξετάσει όλλες πτυχές 

του θέματος αυτού. όπως εΙναι η πολ.εοδομικll πτυχή, γι.ατΙ έκρινε ότι ε'ναι αναρ

μόδια -για τέΊοιου εtδouς εξtταση. 

Η Επιτροπή, αφού άκουσε τις απόψεις όλων των πιο πάνω οργανώσεων και 

αφού μελέt11σε .α -υπομνήματα που κατατέθηκαν ενώπιόν της, δι.απιστώνt~ ότι όλοι 

οι ειδικοί και όλοι οι ενδιαφερόμενοι υπoστηρ(.ζouν έντονα ότι τα κτιρια της Αρχι

Υραμμα.ε(ας tχouν από ισtOρική, πολιηστική και αρχι.εκτονική σχοπιό αδιαμφισβή

'ιητη αξια. 

Υπό το φως 'ιων πιο πάνω 11 Κοινοβουλronκή Επι.ροπή Περιβάλλοντος, αφού 
έλαβε wtόψrι και το ΥΕ'Υονός όη 11 κιιπριακή κυβέρντιστι με την Χύρωστι διιθνών 
συμβάσεων, όπως είναι και 11 Σίιμβαστι της Γρανάδας πο-υ κυρώθηκε με το Νόμο 
Αριθμός 165 του 1988, ανέλαβε την υποχρέωση να υιοθετήσει oλoκληρωμtνη πολι.

τιχή που να περιλαμβάνει την πρoσtασί.α της αρχιτεκτονικής κληρσνομι.ό:ς ως βασικό 

πολεοδομικό και χωροταξικό στόχο, υιοθετεί την ά.ποψτι α-υ.ή και ομόφωνα τoπoθe

τεΙται Ί.nUρ 't1'jς διατήΡ1'JOης χαι ΠΡOστασLας των κηρίων.τις Aρχιyραμματεtας. 

Παράλληλα η Επιτροπή καλεί .ην κ'Uβέρνηστι, στην περl.πτωση πο-υ θα 

εμμείνει σt1'jV απόφασή 't1'jς για .1'jV ανtyερστι των νtων κυβερνητικών χηρLων στο 

χώρο της ΑΡΧΙΥραμμα'tεί.ας, να προσαρμόσει 'ια νtα σχέδια (Πα υφιστάμενα κτ(ρια 

και μάλιστα με .έtoιo τρόπο, που να διαΤ1'jρηθεΙ ο χαραχτήρας των μνημεLων 

αυτών. 

Τέλος. η EπL'tΡOnTι ειστιγε(ται στο Σώμα να δεσμεύσει 'ιΟ ποσό των 700,(ΧΧ) 

λιρών που παρο-υσι.άζεται στον Προ\.lπολΟΥισμό Aναπtίιξεως το-υ 1992 (Κεφάλαιο 
66Δ, Δ1'jμόσια Κτίρια. άρθρο 80.819) το oπoto προορίζεται για την tνoρξ1'j των εργα

σιών κα.εδάφιστις των υφιστάμενων κτι.eLων και ανέΥερσης του συγκροτήματος των 

νtων κ~ρνηηκών κ'tι.ρ(ων στο χώρο της Αρχιγραμματείας, ώστε να μην μπορεΙ να 

χρησιμοποιηθεί από την κυβέρνηστι χωρίς την ΠροηΥούμενη έγχριστι της Βουλής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Πρέπει να αναφέρω ότι τι 1'jμερομηνία της Έκθεστις είναι η 3η ΔεΚεμβρίου του 

1991, πριν δ1'jλαδή 't1'jV έγκριστι του ΠροilitολοΥισμού Αναπτύξεως. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Λοι.πόν, δίνω 1:0 λόγο στον χ. Σολωμή για να tοποθετηθεΙ επί το\! θέματος και 

μετά θα διακόψουμε τη oυζTιtTIoη και θα συνεχίσουμε αύριο. Εκt6ς -αν υπάρχει η 

άποψη, εφόσον βλtπω ΧΟι πάλι ότι έχουμε πρόβλημα απαρΊΙας, να αρχΙΟει η σιιΙ;ή

τηση αύριο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. φUΣιxά δεν μπOQώ να ~ω ένσtαση, αλλά αν μο" t1tL'tρεπό1:αν 

τουλάχιστο να ζητήσω από το ΠροΟΟρεΙΟ να παραμείνει και την Ερχόμενη Πέμπτη 1:0 
θέμα στη Boυλfι θα το έχαμνα. γιατί θα ήθελα μια σύντομη αναφορό να χάμω και 

επειδή αύριο δυστυχώς κωλύομαι, είναι τι παράκλησή μου, αν μπορεΙ να παραμείνει 

και την ερχόμενη Πέμπτη , χωρ(.ς φυσικά να δικαιούμαι, επαναλαμβάνω, να έχω 

ένσταση να σul;ητηθeΙ και αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Νοουμένου όtι θα κλείσει την επόμενη ntμJπη και θα προχωρήσουμε και σε 

άλλα θέματα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Διό'Η έχω υπόψη μο" αίιρι.ο αν μπορεί να καλύψουμε ΊΟ θέματα 3. 4 και 5. ΑΎ 
κάποιο απ' αυτά δεν είναι έτοιμο. τότε θα προχωρήσουμε στο 6 και 7. Μπορεί ένα 

θέμα να μένει ανοικτό οε δύο συνεδριες. Ι' αιm\ την neQl.mωσtι, εφόσον δε θα μιλή. 

οετε, θα μπορeΙ να πάε~ α'ύρι.ο και tην Πέμπτη. Καtά συνέπει.α η eπόμeνη σuνεδρLα 

OΡ(ζεtαι για αύριο σης 4.00 tO α..-τόΥευμα με τα θέμαtα του ΚεφαλαΙΟυ Δ' και παρα. 

καλώ 'τOuς ει.σηΥηtές tων θεμάtων 3, 4, 5 και 6 να είναι έτοιμοι να μιλήσουν πόνω 

στα θέμαtα αυtά. 

Η ημερήσια δι.άtαξη της σuνεδρΙOς της βουλής για tην Παρασκευή, 14 Φεβρou-

αρtoυ 1992, στις 4.00 το α...όγευμα, έχει ως ακολούθως:· 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': •• -

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': --

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: .-

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) Έκθεση tης ΚοινοβουλetrCικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που tLtλoφoρtLtaL ΜΔιατήρηΟΤ] και προστασΙΟ των κηρίων της Αρχι· 

γραμματείας". 

(ΑυτεπάΥΥελtη εξέταση με απόφαΟΤ] της Επιτροπής). (22.10.1991). 

(ΣυνέχιΟΤ] της συζήτηΟΤ]ς). 
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2) "Η πλτiρτις εφαρμοΥτ1 της αρχής της ι.σoμισθtας 'γ\Μ1ιχών και 

ανδρών μέχρι 'τΟ 1992 και τι ανάγκη ),:ήψης μέΊρων γι.α την ΠQOώ

θησή της". 

(EW:μα εγΥραφέν με ει.σήγηση του Μέλους της Βουλής χας ΚαΙτης 

Kληρlδoυ). (11.10.1991). 

3) 'Ή ανάΥχη μεΛ.ttης για την πLθανό-c:ητα ΣUμμnoχής/εxπρoσώπησης των 

Ύ\Mlιχών Bouλεutών της xUΠΡι.αχτ'ις Βουλής σΙ! παΎΧόσμια σuνtδρια και 

άλλες εxδη'λώσtις yuναικών Βουλευτών". 

(θέμα εyyραφtν με εισήγηση του Μέλους της Βouλής κας Ρήνας 

Κατσελλή). (24.10.1991). 

4) "Το κακό οδικό δΙκt\lO της επαρχιας Πάφου και τι ανάΥχΤΙ ~λttωσής 

το,,". 

(θέμα εyyραφΈV με εισήγηση "(ου Βουλεντή Χ. Κώστα Κωνσtαvι:Ινοu). 

(24.10.91). 

5) 'Ή ανάΥχη ανtyερσης επαρκών σχολικών χτι.ρ!.ων στην πόλη ΧΟι ΕΠΑΡΧ(.α 
Πάφου". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Κώ<πα ΚωνσταντίνοιΙ) , 

(24.10.91). 

6) ΜΗ ναυηλι.αχή πολιτική της κυβέρνησης". 

(θtμα r:yyQaφiv με εwήyηση 10υ BσυλWtή Χ. ptνo" Πρέvtζα). (31.10.91). 

7) "Οι ΣUΝΘΉXΕς εργασιας στους ηλεΚΤQOΠCIQO.ΥωΥο'ύς σταθμoUς της Αρχής 

Ηλεχ.ρι.σμού Κύπρου και τι vτίδραση ορισμ1νων επιβλαβών παραyόνtων 

στην vyεΙα των ερyαl;oμένων σ' αιrι:O\M; τους σtαθμo'ύς". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση '{ων Βοuλεutών κ. Δ. Xρισtoδoυλίδη, Δ. 

Χρυσοστόμου κα~ θ. Μιχαηλίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομό.δας του ΑΚΕΛ.Αρι.στερά.Νέες Δυνάμεις). (12.12.91). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδειας ΎLα το θέμα που 

'tΙ'tΛ.οφορεΙ'tαι ''Ο κΙνδuνoς που δι.ο.τρέχει η κυπριακή νεολαία από τη 

διάθεση 'tων ναρκωη,Χών και η ανόΥχη ύπαρξης ενLCιιας πολιηκής και 

συντονισμού 'tων κυβερνητικών υπηρισιών για την πρόληψη και XQ'tQ· 
στολή 'tου Χινδύνου αυτού". 

(ΑυτεπάΎΎελτη Eξt'taoη με απόφαση της Επιτροπής). (8.11,91). 

9) ία προβλήμα'tα 'tων KυΠQίων φοιτητών που σπουδάζουν στο εξω'te· , 

ριχό". f 
(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση 'tou Βουλευτή Χ. Γι.o.vνάκη κασουλίδη 

εκ μέρους 'tης KoινoβoυΛ.eυτιxής Ομάδας 'tου ΔΗ.ΣΥ.) (31.10.91). 
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10) ία nρoβATιμo"t"a πα\! αντιμεοωπιζει 11 αχρι'tιχή περιοχή Πύργου Τηλλυ

ρως και η ανάγκη προώθησής τους για mιλοοη~. 

(θέμα εyγραφtν με ει.σήΥηση .ου Βουλειπή Χ. Νίκο" Katoouρt.δT) eχ 

μέρouς της Koινoβo\Jλευτιχής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερό.-Νέες Δυνάμεις). 

(14.11 .91). 

11) 'Ή δι.ασφάλι.ση της oιxoxUΡΆς και η ενθάρρυνσή της να εvταxθεΙ στο 
ΕQΎα'tLΧό διιναμιχό .0" .όπο,,". 

(θέμα εyyραφtν με εισήγηση του Μέλους .ης Βοιιλής χας Ρήνος 

KatoeUTι). (28.11.9Ι). 

12) 'Ή περLπτωση της BCCΙ και τι πολιτική "{τις κυβέρνησης ένανtι 'tων 

1JΠεΡΌXτιων ετα~ειών". 

(θέμα εΥΥραφέν από 1:0 Bσυλεutή κ. Τάκη Xα-ι:ζηδημη-tρΙoυ). 

(12 .12.91). 

13) "Ο μυσnΧός XQTlματισμός κυπριακών κομμQtων από πηγές "{ΟΙΙ εξω-ι:ι

ρικο" και εσωτερικού και τι ανάγκη λήψεως όλων των ενδεδιΙΥμένων 

μέtρων γLα να 'τεθεί φραγμός στην aπαράδεχτη αUΤΗ κατάσταση πou 

πλήnι!: ι την ανεξαρτησfα-tων κομμάτων αυτών, πρόΥμα JtO\J παραβλά

Π1ΙΙ ΟΟ ε&νιΧό και δημόσιο σvμφίρoν~. 

(θέμα εΥγραφέν με ιισι\'(1loτι .ων Βουλευτών κ. Χρ. Πoυρyouρ(δη και Σ. 

Χ(ιοιχου). (12.12.91). 

14) 'Ή χορήγηση άδειας σε αθλητικά σωματεία γι.α χρησιμοποΙηση αλλο

δαπών αθλητών στα διάφορα αθλητικά τους τμΤ;ματα, οικονομικές 

επιπτώσεις στον τόπο και στα σωματε(.α και η Επίδραση στην ανέλιξη 

των Κ"πρ(ων αθλητών~. 

(θιμα εΥΥραφέν μι Εισήγηση του BoνλΕUΤΉ κ. Ν. Moooιo\mα ΕΚ μtρoυς 

της KoινoβoυλεvnκΤ;ς Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (19.12.91). 

15) "Προβλήματα παθόντων και οικογενειών πεσόντων και αyνOO1Jμtνων~. 

(θι!μα εyyραφtν μι Ewήyηση το" BoυΛΕUΤΉ κ. ΚΙκη Γι.άγκου εκ μtρouς 

της Koινoβo"λwτικής Ομάδας του ΑΚΕλ.Αριστερά·Νέες Δυνόμεις). 

(23.1.92). 

16) 'Ή ανάγκη αναιτρoσαρμQΎής της Εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δραστηριοτήτων μας, έτσι πο" να εναρμονι.στούν και να συμπλέουν 

μι την Εξωτερική πολιτική των χωρών Τllς EOK~. 

(θtμα εΥΥραφέν με εισήΥτιση των Βουλευτών κ. ΧΡΙΟΤO'U ΠouρyoUΡιδη 

και ΓιαΝΝΆΧη Κασο"λιδη). (6.2 .92). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντι.προσώπων. 

rορα λήξης , 1. ι ι μ.μ.) 
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Ο, αχόlo\lβoι Bo"λnrι:έ, uπέyQQψO.v τον χατάλοΥΟ των :rι:α~ντφγ με αλφαρ,η-

τΙΧή σειQά: 

ΑΥαπίου Γι.αννάκης 

Ayγελt.δoυ Κλα(ρη 

Aναστασl.άδης ΝίΧος 

ΑντωνΙΟυ Αβραάμ 

ΓεωρΥ(ου Ανδρέας 

ΓεωρΥίου Αριστοφάνης 

Γιόγκου Κίκης 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

EuσταθΙOυ Euστάθι.oς 

Hλl.άδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θeoδoύλoυ Λόκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδι.ακόνου Λεόντιος 

Καζαμ(ας Κίκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρ(δης Νίκος 

Κληριδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουχουμός Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρ(δης Βά.σος 

Μαχρ(δης Ισ!δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μότσης Ιωάννης 

MαUΡOXOQδάτoς Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιο\ιπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάχτις 

ΠαναΥιδης Κίμων 

ΠαπαΥεωρΥ(ου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τόσσος 

Παπαρές AVΓερινός 

Πιττοχοπίτης Νίκος 

ΠOUQΎOυριδης ΧρΙΟΤος 

Πρέντζας Ρένος 

ΡοΜνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

ΦιλΙΠΠου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

ΧατζηΥιόννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τόκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστ6φι.ας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

AnIΠQOOamoI θo,.σxεuτιxcίtv Oμά6ι:ov: 

Καλα"τζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη ΜπενΙτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) ΑΥγελ(α από τον Πρόεδρο του Σώματος του θανότου του πρώην μέλους 

της Βο"λής των Αντιπροσώπων Ιωό:ννη Μα"ρίδη και τήρηση μονόλεπτης 

σιγής στη μνήμη του. 

2) Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο του Σώματος της απόφασης του Υπουρ
γικcnJ Συμβουλιου σύμφωνα με την οπο(α δεν κρΙνεται σκόπιμη η μετακι..

νηση του βαφείου Ralnbow από το Ακάκι και ομόφωνη απόφαση ύστερα 
από συζήτηση (Γ. Μάτσης. Δ. Χριστόφιας, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. 

MouσΙO'ύττας. Χρ. Σολωμής και Ευ. Ευσταθίου) όπως το θέμα παραπεμ· 

φθεΙ στην Κοινοβουλευτ:ική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 
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3) Έκθεση για 10 νομοσχέδιο "Ο περΙ ΠρoUπoλoγιoμoύ της Αρχής 

Κρατικών Εκθtσεων Νόμος το\l 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

4) ΈκθΕση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Συμπληρωμαηκού Προ"πολΟΥισμού 
Νόμος (Αρ. 5) του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο με αρ. 2 το" 1992. 

5) Έκθεση για ΊΟ νομοσχέδιο "Ο περΙ Καtαχωρ'ήσεως Γεννήσεων και 

θανάτων (Τροποποιητικός) Νόμος tOΊI 1992" και ψήφιση αιn:oύ σε νόμο. 

6) Έκθεση Υια τους Κανονισμούς Ι) ''Οι περΙ YΠOuρyeLoν Άμυνας· θέσεις 
ExteλEOΤLXou Μηχανικο" ιης και 2ης Τάξης, Μηχανολόγου Μηχανικού 
1 ης και 2ης Τόξης, Ηλεκτρολόγου Μηχανικού ι ης και 2ης Τάξης χαι 

TεxVLxou Β' (Σχέδια Υπηρεσ(ας) ΚανονισμοΙ του 1992", 2) "Οι περΙ 

Τμήμαtος Δασών· θtσεις Οικονόμου Δασικού ΚολλεγΙΟυ Α' και Οικο

νόμο\! Δασικού ΚολλεγΙΟu (Σχέδια ΥπηρεσΙας) ΚανονισμοΙ 101) 1992",3) 
"Οι περΙ ιατρικών Υπηρεσιών και ΥπηρεσΙων Δημόσιας Υγε(.ας - θέσεις 

Υγειονομικού Επιθεωρητη Α' και Υγειονομικού Επιθεωρητη Β' (Σχέδια 

ΥπηρεσΙας) Κανονισμοί ΤOΊJ 1992" και 4) "Οι περΙ Πολιτιστικών Υπηρε
σιών - θέσεις ΔΙεuθΊJντή, AνώτεΡOΊJ Μορφωτικού Λει'tοuρyού. Μορφω

τικού Λει'tΟΊJργού Α' και Μορφωτικού ΛεnOΊJργoύ (Σχέδια Υπηρεσ(.ας) 

ΚανονισμοΙ '(OΊJ 1992" και έΥχριση αΊJ'tών. 

7) Έκθεση για '(Ο νομοσχέδLO "Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος ΤOΊJ 1991" και ψήφιση 
αυτού σε νόμο. 

7α) ΔικαLOλόγηση της ψήφισης '(ους (Γ. ΠαπαδόΠOΊJλoς, Ν. Αναστασιάδης, Ν. 

KατσoΊJρ(δης, Τ. XατζηδημηΤΡΙOΊJ. Ν. Ρολάνδης και Λ. Ιεροδιακόνο\l). 

8) Κατάθεση ΝομοσχεδΙων. Εγγράφων και Κανονισμών. 

9) Απαντήσεις ΥΠΟ\lρΥών σ' ερωτήσεις BOΊJλευτών (Ο δρόμος AγtoΊJ 

Δημητριανού-Λάσας - Η με'tα'tροπή ΤOΊJ μοναστηρLOύ to\l Αποστόλο\l 
Βαρνόβα σε Μοοοείο - Το οδικό δi.κuτo της ελεύθερης περιοχής της 

AμμoxώoτOΊJ - Ώρες εργασιας επαγγελματιών οδηγών μηχανοκΙνητων 

οχημάτων - Το αρδευτικό πρόβλημα στις Δύμες - Η άδεια λειτo\IQΎtας 
στο "Ρό:δLO Λό:ρνακας" - Προβλήματα EλληνoΚΊJΠΡιων κατοΙκων στο 
Ζο:ίρ - Προσπό:θειες αλλαγής των γεωγραφικών ονομό:των και τοπονν

μΙων της KύΠΡOΊJ από τους ToύΡΚOΊJς - Η εΎΚατό:σταση σοοτήματος 

θέρμανσης στο Δημοτικό Σχολε[ο Τεμπρι.ό:ς. 

10) Ayoρεiκreις και η συζτ1τηση ΠOΊJ έγιναν (Γ. ΠαπαδόπσΊJλoς. Δ. Ηλιάδης. 

Πρόεδρος, Β. Λοοσαρίδης, Ι. Μαχρ(δης, Ν. Ρολάνδης, Δ. Χριστόφιας. Α. 
Kouκoυμάς και Α. ΧρίστO\J) πάνω στα θέματα "Η εξαγωγή αρχαι.oτή"tων και 

οι επuπώσεις πόνω στην ιστοριχλη και πσλιτιστική μας κληρονομιά" και 2) 
"Οι αρχαι.ολσΥικοΙ θησαυροί και. η πσλιτwτuι.ή κληρονομιά της Kίιπρou και 

η ανάΎΚη για πεeαιtέρω μέτρα διαφύλαξης και προστασίας τους". 

11) Έκθεση για το θέμα "Διατηρηση και προστασΙα των κτιριων της Αρχι
γραμματεΙας". 

Τιμή: 5Οσ 



Ι;, 



Πιιακτικά της Βουλής των Αντιπιιοσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡlOΔΟΣ· ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 1411ς ΦEβρouαρ(oυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρο έναρξης: 4.07 μ.μ.) 

(ΑΙ!. 25) 

Κηρύσσω ττιν έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Παρακαλώ ττι Γραμματέα να δαι.ίτιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Πάντως είμαστε 19 και επιθυμώ να συγχαρώ τον κ. Χρίστου, διόη με ττιν 
προσέλευσή του επιΊεΊJχθηκε " απαρτ{α. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Δέχομαι τα συγχαρητήρια για την ομάδα. κύριε Πρόεδρε. Εγώ έτσι χι αλλιώς θα 

Ερχόμουν' το ξέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Σας συγχαίρω για την ομαδική παρουσία, κύριε XρίσtOυ. Ανεξάρτητα από 

αmό, εLστε ο τελε'uτα(oς που ήρθε και aπoτελέσαμε απαρτία. 

Χαί.ρομαι που ΕΠιτεύχθηκε η απαρτία, διότι. εφόσον εγγράφονται θέματα στο 

Κεφό.λαι.ο Δ' -και πρέπει να το τονίσω ακόμα μια φορά- θα πρέπει να αναμένουμε 

και ει.δικές σuνεδρLες της Βουλής. Αν θέλουμε να μη γΙνονται ειδικές σuνεδριες και 
να μην αvτφετωπίζoυμε κάθε Παρασκευή ή την Παρασκευή που ορίζουμε το 

πρόβλημα, Οα πρέπει να υπάρχει και κάποιος περισσότερος έλεγχος στην εγγραφή 
των θεμάτων. 

Η συνεδρΙα αυτή γίνεται με θtματα "ου Κεφαλαίου Δ' μόνο. Το πρώτο θέμα 
_ιtλoφoρείται "Διατηρηση και προστασία των κηρίων της Αρχιγραμμαtε(ας". Autt
πάΥΥελτη Eξttaoη με απόφαση της Ετητροπής. Ήδη έχει διαβαστεΙ η Έκθεση της 

Επηροπής στην προηγούμενη συνεδρΙα. 

(1587) 



1588 

Ποιοι θέλouν να μιλτjσouν; Η χυρια ΚοτοελλΤΙ, " κυρία ΑΥΥελιδσυ και ο κύριος 
Διόφαντος XΡUΣoσtόμσυ. 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Το θέμα της διατήρησης και προστασίας των χτι.ριων της Aρχιγραμματεi.ας 

παραδόθηκε από την ΠροηΥΟ'ίιμενη Βουλή, πον δεν ολοκλήρωσε '[τι μελtt" του, γιατ' 
μεσολάβησαν σι "(ελε'lJτoLες βO"uλεuτικές εκλογές. 

Κύριε Πρόεδρε, χύρLOL συνάδελφοι, 

Δε θα μακρηγορήσω. γιατί το θέμα είναι καθαρό και τι Έκθεση .0 περιγράφει 
σφαιρικά. Όπως έγραψε και ο Έλληνας κοινωνιολόγος Τσονκολάς, στην Ευρώπη το 

καινοίιργι.ο βλασtά πάνω στο παλι,ό )(.(Σι τούτο το τεΛΕUΤα(o εμπλouτtζει και δυνα

μώνει το καινούργι.ο. Και προχωρεί ο &i"tιστημονας αιrtός να κάμει τη θλιβερή διαπ(... 

στωση πως στον ελληνικό χώρο οι άνθρωποι καταστρέφouν και ξεχερσώνουν ό,τι 

προtlπάρχει, γιο να φυτέψουν στον ξεχερσωμένο χώρο οτιδήποτε είναι Τι φαντάζο

ντΟι πως είναι καινούργι.ο. 

Αυτό πή'yaμε vΆ ΤΟ επαληθεύσουμε με τα σχtδι.α της κ\Jβέρvrισης που έγιναν 

πριν από είκοσι τόσα χρόνια. tO 19n. από ξένους -έστω κι αν είναι τi ή"t:αν δι.εθνoUς 
φήμης, όπως λtχθηκε- σύμφωνα με τα οποία έπρεπε να ξεχερσωθεί ο χώρος της Aρx~
γραμματείας, για να χτιστούν κτiρια-ΎQ<lφεια για τη δημόσια υπηρεσία. 

θα σταθώ στους δύο ισχυρισμούς που 'UΠάρxovν στη σελιδα 4 της Έκθεσης. 
ΣνΥχΕΚριμένα στην παράγραφο (δ) αναφέρεται πως, για να μετατραπεί η Αρχιγραμ

ματεία σε σUyχΡOνα γραφεία, ωtαΙΤO"όνtαι σημαντικά ποσά. Και γιατί παρακαλώ να 
μετατραπούν σε σίιγχρονα γραφεια ι.στορικά Κ',;ίρια, όταν δεν προσφέρονται γι' αυτό; 

Δεν υπάρχουν τάχα 1.ΙΠαλλαΚΤLκές λύσεις για την Αρχιγραμματεία; Ήδη το Κυβερνη

τικό ΤυπογραφεΙΟ πολύ έμπει.ροι και αρμόδιοι υπάλληλοι το έχουν προτείνει για 

μουσείο εφrιμεριδων και περιοδικών. Αλλά σε τούτο θα επανέλθω. Η παράγραφος (ε) 

αναφέρει αόριοτα γνώμη εμπειρογνωμόνων ότι το κτίριο -της Αρχιγραμματείας δεν 

aπoτελεί εξαιρετικό δείγμα αρχΙΤΕΚτονικής. 

ΑVtά 1"α δύο μας ειπώθηκαν από αρμόδιους της Πολεοδομίας. θα θέλαμε να 

μάθουμε ποιοι είναι α\Πο( οι εμπει.ροΥνώμονες που ρωτήθηκαν πριν από είκοσι τόσα 
χρόνια, 1"L κατάρτιση έχουν κι αν έχουν -Υνώση της κυπριαιιής ιστορίας, αν μη τι 

όλλο. Kα~ γιατί να μην έχει αρχι.εχ1"ονική αξι.α η Αρχιγραμματεία και να έχει Π.χ. το 

Προεδρικό, .0 οποίο έχει κηρuχθεΙ ιστορικό; ΤΟ προεδρικό Μέγαρο. πο" και πολύ 

νεό-τερο είναι και δεν είναι κτtριo δημόσιας διοίκησης. Αλλά εμεις, παρόλα τoύt"α, 
λtμε πως πολύ σωστά δαπανήθηκαν ποσά. για να επιδιορθωθεί μετά την κσταστροφι'ι 

το" 1974. 

Ελπίζουμε με τη μελttη αυτού το" θέματος στην Επιτροπή Περιβάλλοντος και 
με τις ομόφωνες αποφάσεις που λήφθηκαν α.,τό όλα τα κόμμα'tα 1"ης βο"λής, παρά 1"ι.ς 

ελαφρές διαφορές απόψεων πο" τυχόν "πάρχουν μεtαξύ των Βουλ.ευι:ών σε EΠιμt
ρους 1;ητηματα, και με τη σημερινή σtιζήτηση στην ολομέλεια τα ΙΟΤOQικά κτίρια της 

ΑρχιγραμματεΙας, αλλά και του Yno"QΎElou Οικονομικών και του Kυβερvητικoύ 

Τ"πογραφείον να διασωθούν. 

Πρώτα απ' όλα είναι τα μοναδικά διοικητικά κτίρια πον σώζονται από τους 
ανά τους αιώνες χατακτητές .ον τόπον μας. Όταν ήρθαν οι Άγγλοι .0 1878, 
νπήρχαν τα διοικητικά χτίρια των ΛoUΖινιανών και των Ενετών, πολύ αξl.όλσyo 
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μόλιστα, αλλό οι Άγγλοι τα κατεδάφισαν. Ελ.π(.ζω να μη μιμηθούμε το\!ς Άγγλ01Jς 

αποικιοχρότες εμεi.ς. Πολλοί ~σχιιρΙΙ;ovται πως είναι μoιNtό, κακoκτισμtνα ή χαι 

"σταύλoι~ των 'AγylfJYV αποικι.οκρατών. ΔΙ!: συμφωνούμε. Αλλό κι έτσι να ήταν, η 

σημασ[α Τ01Jς είναι το γεγονός ότι α\!τό είναι πο\! αξ(.ζει, γιατί αποτελούν το καθρέ· 

φτισμα μιας εποχής, δίνουν πολύτιμες, αδιόψευστες μαρτιιρLες για τη νooτρonια και 

τον τρόπο πο\! δ~ίκησαν οι Άγγλοι στο νησι, είναι τεχμήρι.α για τους ιστορικούς και 

για την ιστορική μας μνήμη γενικότερα. 

Μιλώντας για διατήρηση των κτιρίων αιπών φοοιχό δεν εννοούμε τις μεταγενέ. 

στερες πρόχειρες προσθήκες και τα πρoκατασxwα.σμένα γραφεια, πο\! σχεδόν όλα 

είναι κακoκτισμtνα και αποτελούν αρχιτεκτονικό καρκινώματα στην περι.οχή. 

θέλω να τονΙσω την αμέλεια των αρμoδtων, ποο θα αποφιίγω να χαρακτηρίσω, 

να κηρίιξουν αυτά τα κτ(eια διατηρητέα, πριν από καιρό, όχι τώρα, τη στιγμή πο\! 

ιδιωτικές κατoικLες πο\! εφόmovται σχεδόν με την Aρxιγραμματεtα, στη λεωφόρο 
Βύρωνος, έχο\!ν από καιρό κηρυχτεί διατηρητέες. Το Τμήμα Πολεοδομιας θα έπρeπε 

να ήταν πιο ΠQOOEXτικό και να γνωQ(.ζει τις διεθνεi.ς συμβόσεις που δεσμε'ίιouν 

νομικά την Κ\!πριακή Δημοχρατια. καθώς και Τ01Jς σχετικούς κ\!πρι.ακούς νόμo1Jς 

πο\! ψήφισε αmή η Βο\!λή, πριν αποφασίσει και εγκρίνει σχέδια πο\! ΠQOβλtπoνν 

ισοπέδωση κτιρίων πο\! έχουν άμεση σχέση με την ισtOΡια το\! τόπο\! και την πολιτι,... 

στική μας κληρονομιό. 'Aλλωσtε, αν δεν έχουμε έγνοια για τη διατήρηση αυτών των 

πραγμότων, ποιος ο λόγος να κoπτόμ.εθa για την καταστροφή της πολιτιστικής μας 

κληρονομιός από τα στρατεύματα κατοχής ταιι τούρκικου Απιλα; 

Δε νομ!ζω να wtάρxει κανένας που να διαμφισβητεί την ιστορική αξια των 

κτιρίων, πο\! ΕΚτός των άλλων στέγασαν tl'lV πρώτη Βο\!λή, τη Νομοθετική ΣUΝΈ· 
λεt1ση, όπως ονομαζόταν. Επίσης εκεί στεΥόστηχε το Εφετείο, καθώς και το πρώτο 

Aρxα~λoγιχ6 Moooεto. Oύtε φοοικά μπορεί να αμφισβl'lτηθεΙ η σημασ(α και 1'1 
ανάγκη διατήρησης του KuβEρνητικoύ Τ\!πογραφεΙου, που είναι το πρώτο βιομηχα· 

νιχ6 κτίσμα στα νεότερα μας χρόνια και που έχει μέσα άθικτο το τuΠOγραφεΙO που 

πρωτολειτούρΥησαν οι Άγγλοι τον περασμένο αιώνα. Πέρα από αυτά η στέ'Υη του 

παροοοιάζει ιδιαίτερο αρχιτεκτονικό ενδιαφέρον και είναι μοναδική στο είδος της 
στην Κύπρο. 

Δε νοείται να κηρύσσouμt στο Φικάρδou Π.χ. 10 φούρνο και 10 σώσπιτο δwτη· 
Ρl'lτέο και να μη διατηροuμε ΤΟ πρώ10 τuπ.oγραφεLo της KiιΠΡO\!, πσ\! ε(ναι κuβε(lνη

ηκό, τη στιγμή μάλιστα που \!πάρχονν προτάσεις για χρησιμοποίησή του για μουσείο 

εφημερίδων και περιοδικών από αρμ6δ~υς κ\!βερν1'l1Ιχoύς υπαλλήλους και πο\! θα 

μπορούσε να χρησιμεύσει ακόμα και γι.α χέντρο έκθεσης και πώλησης όλων των 

κ~ρνηηκών ενtiιπων. πρόγμα που θα είναι πολύ χρήσιμο και για την κοινή γνώμη 
και για όλο\!ς τους ξένους πο\! θα ήθελαν να έρθονν και να δο"" τι εκδίδουμε εδώ 

στην Κύπρο, καθώς και για τους μελετητές. 

Όσο για τις διεθνεi.ς O\Jμβόσε~ που μας δεσμεiιoνν νομικά, αξίζει τον κόπο να 
τις απαριθμήσo\!μt αναλυτικά: 

Η Σύμβαση της Γρανόδας, Νόμος 165/88. για την προστασια της Αρχιτεχτο-. 
νικής Κληρονομι.ό.ς της Ευρώπης. 

Η Σύμβαση του Σ\!μβουλίαιι της Ε\!ρώπης, Νόμος 880Π9. ΠQ\! λέει πως τα 
μνημεία πρέπει να γίνουν αντικιίμενο ειδικών φρoντlδων, για να διασωθεί η αχερaι,... 

ότητά τους. 
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Η EUΡΩπα'ίχή Σύμβαση του Ωαρισιού του 1954. που δηλώνει πως τι ΣUΝΤΉρτιστι 
ενός μνημεΙou απoκλεLει κό.θε προσθήκη, κατεδάφιση ή αλλαγή στις σχέσεις των 

όγκων και των χρωμάτων. Και αυτό Q.ι.αντό οε όσους θέλουν να μεtαXινήσouν δήθεν 

και να σμιxρ'ίtνOυν τα κτi.ρι.α της ΑρχιγραμματεΙας. 

Η Χάρτα .ης Βενετως του 1964. 

Η Σίιμβαοη της Βαρκελώντ]ς, που λέει καθαρά πως τι ΣUVΤΉQT10η ενός μνημεΙΟυ 
σuνεπάγεται τη διατηρηση του άμεσου περιβόλλοντός 10\1 στην κλίμακό 10\1. Κάτι 
παρόμοιο λέει και τι Σύμβαση της Bέρvης. 

Για να μη σας κουράσω. κύριε Πρόεδρε και χίΙΡΙΟΙ συνάδελφοι. καταθέ'tω στη 

Γραμματεία ενημερωτικό φυλλάδιο της Ομοσπονδ(.ας Περιβαλλοντικών και Οικολο

γικών Οργανωσεων Κύπρου ειδικά για την ανάγκη διατήρησης του Κ\ιβερντιηχο'ύ 
Τυπογραφείου. 

Με τούτα δεν είμαστε αντίθετοι με την ανέγερση νέων κτιριων για τη δημόσια 

υπηρεσl.α. ΑντΙθετα περιμένουμε από την κυβέρνηση να προβεί οε αρχιτεκτονικό 
διαγωνισμό. που ευφάνταστα να εντάσσει τα υπάρχοντα διατηρητέα ισtoρικά κτ(ρι.α 

σε ενιαίο σύνολο, που να εΙναι διαμορφωμένο κατάλληλα και να συj.Utεριλαμβάνει 
και νέα γραφεία που να συνάδουν με το τι υπάρχει στην περιοχή συμ;π:εριλαμβανο

μένο'U και του λιγοστού πρασΙνο'U που απέμεινε στην περιοχή, στον ΠεδιαΙΟ ποταμό, 

και ασφαλώς χωρΙς να παραβλεφθεί και ο χώρος to'U 'YfIΠέδo'U to'U ΓΙΠ. Πρέπει το 
σχέδιο να δίνει τέτοιες αQχιτεκτoνικές λύσεις, ώστε να χρησιμείιουν οι 'UJtάρχoντες 
χώροι, ορθολογικά όμως, γιατί ένα μικρό δωμάτι.ο της AρχιγραμματεLας οπωσδήποτε 
δε γίνεται αΙθouσα συναυλιών και ο μεΥόλος ενιαΙος χώρος 'tO'U Κ 'UβΕΡVΗτικoύ Τυπο
γραφεΙΟ'U δεν τεμαχ(.ζεται σε είκοσι ή τριάντα γραφε(α. ΟΙ λύσεις πo'U θα εφαρμο

στονν πρέπει να συνάδουν από τη μια με ό,τι υπάρχει, αλλά από την άλλη να 
μπορούν να δείχνουν και την αντΙθεσrι ενός κτιρΙΟυ α.ί·τοικιοκρατικού με ό,τι ανάγκες 
και αρχηεκτovικά σχέδια εκφράζουν την εποχή μας και τις τωρινlς συνθήκες. 

Δεν πιστεύουμε πως είναι αδύνατη η στέγαστι 'UJt11QEOLciw στο χώρο αυτό. 

Ασφαλώς 'υπάρχει χώρος για στέγαστι πολλών δημόσιων UΠΑΛΛήλων και για 
ανέγερση πολλών γραφειων, πράγμα no'U εξ'UΠQκούει εξuπηρmιση κοινού. Όμως δε 
συμφωνούμε με την προσπάθεια στριμώγματος πολλών υπηρεσιών ανεξέλεγκτα, 

χωρις να γίνουν περιβαλλοντικές μελέτες και πριν μελετηθούν τα προβλήματα της 

κuxλοφορΙας που θα προκύψουν. Ήδη η κ'Uβέρνηση είναι δεσμε"μένη να απαιτεί 
περι.βαλλovτική μελέτη για κτίσματα, όταν αυτά υπερβαίνουν ορισμένο μέγεθος και 
κόστος. Α ιπή η δέσμευση οπωσδήποτε πρέπει να δεσμεύει πρώτα τα δικά της έργα 

και μετά οποιοδήποτε άλλο ιδιωτικό έργο Τι έργο ημικρατικο\ι οργανισμού. 

Σε καιρούς που η ιστορική μνήμη πρέπει να διατηρείται και να ενδυναμώνεται, 

θα θέλαμε να δούμε στην περιοχή και ιδι.αΙτερα στα ισtoρικά κτ(ρια no'U θα δι.ατηρη
θούν να στεγάζονται και μουσεΙα. Και λ'Uπούμασtε που πρόταση για δημιoUΡγί.α 
MouσeΙO'U Κυπριακής Δημοσιογραφίας στο κτιρι.ο to'U Κυβερνητικού ΤυπογραφεΙΟ" 
έχει απορριφθεί πρόσφατα από το Υπο"ργικό Σ"μβούλιο. Διερωτούμαστε ywtL. Πού 
υπάρχει καλύtερoς 'Ιόπος για στέγαση τέτοιου μouσεΙOυ και με πιο λ(γα έξοδα; 

Κάνουμε έκκληση από το βήμα της Βο"λής και ως Δημοκρατικό Κόμμα να ξαναμελε

πιθεΙ η πρόταση, ywtL δεν πρέπει να θυσιάσουμε ένα ιστορικό κt(ριο, για να ανεγει.. 
ρο"με στη θέση του σΠΙΡΤOΚO'ύtι.α-γραφεία που μ,.-τορούν να κτιστούν σε Οι-τοιοδήποτε 
ελεύθερο χώρο στη ΛεuκωσΙα. Και άδεια οικόπεδα, δόξα τω θεώ, χαι ιδιωτικά και 
χVΒΕρνηηκά υπάρχουν πολλά στη Λευκωσ(α. 
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Τελειώνοντας. θέλουμε να υπενθυμίσουμε πως πολύ σωστά αιττή τι Βουλή δεν 

ενέκρινε το αρχικό κονδύλι, ύψους f:700.000. που ιιπήρχε στους φετινούς πρoUπoλo
γισμούς και ενέκρινε μόνο f.50.000 για μελέτες. Και. μιλώντας για μελt'tες. δε θα 
θέλαμε να γίνουν από "διεθνούς φτ'ιμης εμπειρoyνώμoνες~ . θέλουμε ανθρώπους που 
να είναι Υνώσι:ες της κυπριακής ιστoρΙCΙς, της κυπριακής αρχιτεκτονικής, να έχουν 

uπό"ψrι ΤOuς 111 νομοθεσια και ης διεθνείς συμβάσεις και πάνω απ' όλα να νοι.όζονται 
για τον τόπο. Πρέπει ακόμα να ζητηθεί και TJ γνώμη δικών μας έyκueων ειδικών, που 

δε μας λε/.πOUΝ. Όταν έχει αυτή τι Βουλή ολοχληρωμένες μελtτ:ες και σχέδια. τότε 

\/πε"ύθuνα θα ψηφίσει τα κονδύλια που τυχόν θα ΧΡΕι.αστούν. Και αυτό όχι γιατί 

είμαστε αρνητικοί. μα γιο,;Ι στο ανθρω:ποποΙητο περιβάλλον δε χωρεί μέση λύση. Δεν 

έχει "ας το χάνουμε t'toL και μετά βλέπουμε". Ή το διαΤfJρούμε και μΙνf:Ι ή το 

χαλούμε και το καταστρέφουμε τελεσίδικα . χωρίς να υπάρχε~ περι.πτωση να επανορ

θώσο"με. 

Έτσι μόνο με σαφή σχέδια θα προχωρήσει στα σίγουρα η διαμόρφωση του 

χώρου ορθολογιστικά, με βάση τις σημερινές περιβαλλοντικές ανάγκες της Λεuχω
σίας. Και μόνο τότε θα aξιωθoύμε να δούμε το καινούργιο να ανθ(.ζει και να δυνα

μώνει βάσει του τι προυπό:ρχει και όχι ισοπεδώνοντας με μπουλντόζα τα πάντα. 

aπαλείφοντας κάθε ιστορική μνήμη aπό τούτο το χώρο, σε και.ρούς που το "Δεν 

Ξεχνώ" δεν πρέπει να είναι κενό σύνθημα, μα να είναι απαρχή έμπρακτου αγώνα και 
εφαρμογής του σε κάθε μας πρόξη καθημερινά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η κυρία Ayγελtδoυ. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙ.ΔΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύ(lιoι συνάδελφοι, 

Το πιο ΕVΧoλo πράγμα σήμερα είναι να κατεδαφ{.ζεις. Έχει τόσα μηχανικά μέσα 

που εΙναι θέμα μερικών ωρών να γκρεμίσεις κτίσματα που χρειάστηκαν χρόνια να 

ανεγερθούν. Η εποχή μας ακόμα χαρακτηρίζεται από την υπερφίαλη "περοψία της 

ανέγερσης τεράστιων ογκοχτισμάτων, που εντυπωσι.άζουν με το μέγεθος και την 

επιβλητικότητά τους. Συνηθίσαμε πια να ανυψώνουμε τσιμεντένιους πνργο"ς. άγου

στο"ς και άχαρους τις περισσότερες φορές. 

Δε γνωρίζω βέβαια ποι.α είναι τα αρχιτεκτονικά σχέδια των κτιρίων που προτί

θεται η κυβέρνηση να κτίσει, για να στεγάσει τρία Υπουργεία στο χώρο της Αρχι
γραμματεί.ας, ενώ θα μετακινήσει και θα σμικρύνει, πες γελοιοποιήσει, το κτ(.ριο της 

ΑρχιγραμματεΙας. Όσον όμως κι αν είναι ωραία τα αρχιτεκτονικά σχέδια, δεν είναι 

μικρότερη ασέβεια η περιφρόνηση προς ένα από τα μοναδικά και λαμπρά δείγματα 
αρχιτεκτονικής του 180υ και 190υ αιώνα, όπως είναι η Αρχιγραμματεw, που 

συνδυόζει και την κυπριακή παραδοσιακή αρχιτεκτονική (μοναστηριακή δόμηση) και 

τη σύγχρονη της εποχής εκείνης αeχιτεκτoνική. 

Το χτιριο της Αρχιγραμμαιεί.ας πρέπει να διατηρηθεί για πολλούς λόγους: 

Πρώτο, για λόγους ιστορικούς. Αποτέλεσε το πρώτο κτίριο διοίκησης της αΥΥλοχρα

τίας, στέγασε το ΕφετεΙΟ, την πρώτη Κυπριακή Βουλή (50 ολόκληρα χρόνια) και το 
πρώτο Αρχαιολογικό Μουσείο. Δεύτερο, για λόγους αΡΧΗεκτovικής, ΠQ\l ανέφερα 

πιο πάνω. Τρίτο, για λόγους πολεοδομικούς. Καθοριστικό σημείο εντός και εκτός 
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των τειχών της Λεvκωσί.ας. Τέταρτο. για λόγους συναισθηματικούς. Το ρολόι της 

απο.έλεσε σημει.ο αναφορός και σuνόντησης των ΛευχωσιOΤΏV και 1ων Κυπρίων 

γενικά. 

Τη διατήρηση και διάσωση επιβάλλουν και οι συμβάσεις που τι Kunρoς έχει 

vτικυρώσει, όπως η Χάρτα .ης Bενετtας, τι Σύμβαση της Βαρκελώνης χαι άλλες 

διεθνείς cn.ιμβ(ισεις που απαΗούν τη διατήρηση των χτι.ρίων της ιστορικής παρό. 

δοσης. Αναφέρομαι ειδικότερα στην κύρωση της Σύμβασης για την ΠΡOστασl.α της 

ΑΡΧΗεκ-ι:ονικής Κληρονομιάς της Ευρώπης σης 27 Φεβρooo.et.ou 1986, γνωστης ως 
Σύμβασης της Γρανάδας. 

Ο χώρος της Αρχιγραμματείας βρίσκεται στο κέντρο της πόλης. Αν καθαριστεί 

απ' όλα τα μεταγενέστερα παραΥκοειδή κτίσματα. καρκινώματα. "tQ οποία άμεσα 

πρέ. .. 'ι:ει να κατεδαφιστoUν, θα μπορέσει ν' α.-τοτελέσει ένα θαυμάσιο χώρο. Σ' αυτόν 
μπορούν. πρώτο. να ανεγερθούν τα καινούργια κτl.ρια, με βόση εξωτερικά 10 παλαιό

τερο κτίσμα και εσωτερικά με σύγχρονες ανέσεις. Δεύτερο. ο χώρος αυtός μπορεί να 

διαρρνθμιστεΙ, ώστε να γ[νει κι ένα θανμάσιο πάρκο μπ.ρo<rι:ά από τα παλιά 

κτi.σματα. 

ΤΟ ίδιο ΤΟ κτίριο πρtπει να βελτιωθεί και να διαρρνθμιστεΙ με τέτοιο τρόπο, 

ώστε να στεγάσει το Μουσεi.o Αγώνος, που συνθλιβεται μέσα σης ελάχιστες και 
uyρtς αίθουσες του παλιού Αρχιεπισκοπικού ΜεΥόρου. Και θα πρέπει πραγματικά 

να αισθανόμαστε ντροπή για τη σημερινή κα.άσταστι και εΥκα.άλειψή του. Σε άλλες 

χώρες τα μουσεία που αναφέρονται στην επανάσταση για την απόκτηση .ης ελευθε

ρ(ας είναι .α πρώτα μουσεία που με καμάρι επιδεικνύονται και με σiryχΡOνα μέσα 

και .ρόπους παρουσι.άζουν τις λεπτομέρειες των αγώνων ελΕUΘΕρ(.ας. Η ΑΡΧΙΥραμμα

τε(α ήταν το γραφεΙΟ του αποικιακού Γραμματέα. δηλαδή .ου ΠρωθυΠΟ1JQΥού .ου 
αποικιακού καθεστώτος. Ο α-γώνας .συ 1955-59 κατάQΎTIσε την αyyλoκQατι.a, το 
αποικιακό καθεστώς. Δικαιωματικά λοιπόν μπορούν και πρέπει να κοσμήσουν .α 

ιστορικά ΚΕιμήλια του αγώνα τις αίθουσες αντές. Έτσι θα υπάρχει μια συνέχεια ιστο

ρική. 

Σ.ον ίδιο χώρο, εκεΙ που oτε-yάζε"tαι στ;μ.ε:ρα το Κυβερνητικό Τυπογραφείο, το 

οποΙΟ έχει μια θαυμάσια. μοναδικής ομορφιάς στέ'Υη, μπορεί να γ(νει το Μοuoείο 
Τυπογραφιας, που να στεγάσει .α παλιά μτrxανήματα τσυ ΤυπογραφεΙΟυ, πιθανότα"tα 
τα μτrxανήματα του ΤυπογραφεΙΟυ Ζαβαλλή ή .ης εφημερίδας ~Eλtνθερ(α~ του Itau
ρινtδη και το Αρχείο του Κυπριακού Τύπου, με όλες τις κυπριακές εφημερtδες που 
κ\IΚ.λαρόρησαν XQ"td καιρούς. Προχθές είχα διαβάσει στην εφημερίδα ότι το ΓραφεΙΟ 
Τύπου και Πληρoφoeιών προτίθεται να παρουσιάσει "to Αρχείο "tou Κυπριακού 
Τύπου και μάλισι:α σε κόποια αίθουσα, δεν είμαι βtβαιη πού. θα ήταν εύλογο να 

στεγαστεί στο χώρο του Κυβερνητικού ΤυπογραφεΙΟυ. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι ΣUΝΌΔΕλφoι, 

Εκτός από την κα.ακραυΥή χιλιάδων πολιτισμένων ανθρώπων και εντός και 

εκ"t6ς της Κύπρου που θα έχουμε. αν εΠΗρέψΟυμε την κατεδάφιση της Αρχιγραμμα

τείας ή έστω .η σμίκρυνσή της, όπως εισηγείται η κυβέρvrιση, και τη μετακίνησή της 

50 μέτρα πιο κάτω από εκεί πον βρίσκεται τώρα -εδώ αναφέρω ό.ι .0 κτιριο έχει 

κτιστεί από ντόπιονς .εχνίτες και το υλικό που χρησιμοποιήθηκε είναι η πoυρόπεtρα 

που οπωσδήποτε δε θα αντέξει στη μετακίνηση- θα έχουμε κα~ Τ1.ς επικρί.σε1.ς των 

γενιών που θα έρθουν. θα μας xa.1'JYoρήσoυv ότι α.."tό αμtλεια ραστώνη και ιστορική 

αγνωσια αφήσαμε να χα.αστραφεΙ η ιστoρ~κή aρxnεx"tovLxTi σuνtχεια της Κύπρου. 
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Πρέπει οπωσδήπσι:ε να απαιτήσουμε από την κυβtρνηση να επανεξετάσει το 

θέμα, να σννεργαστεί με την Επιτροπή Πρωτoβoυλiας γι.α τη Διάσωση της Aρχιγραμ~ 
ματεΙΟς, που περιλαμβάνει ιστορικο'ύς, αρχαιολόγους, αρχιτέκτονες, οικολόγους, 
περιβαλλοντολόγους, και να αξι.οποιήσει το κτLρι.o κμι το χώρο. όπως απαιτεί η ιστο
ρική γνώση χαι οι συμβάσεις που 'UJtέγρ<Iψε. 

Συμφωνώ απόλυτα με τη συνάδελφο κυρία KatoeUTj όη πρέπει το κτίριο να 
κηρυχθεί δWπtρηtέΟ και πως είναι μεγάλη παράλειψη το ότι α\1tό δεν έγινε ακόμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Xρuσoστόμoυ του ΑΚ ΕΛ. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυρίες και κίιριοι ΣVVΆΔελφoι, 

Η οποιαδτ'Ρι;οτε κληρονομιά που έχει σχέση με ",η δραστηριόtηtα ενός λαοίι στο 

πέρασμά toυ μέσα από ",ην ιστορΙΟ αποτελεί ",ον αναντικαtάσταtο σuνδεnκό κρίκο 

o\1tOU ",ου λαοί) με τις ρίζες του. Ιδι.αΙ1:ερα σε ό,τι αφορά λαούς πο\! oyrovU;.ovtaι γι.α 
να επtβι.ώσoνν, η ΣUΝΔεση με το ιστοριχοπσλιτικό παρελθόν τους αποτελεί αναγκαιό
τητα πολύ μεγάλης σημασίας στον αγώνα .ους γι.α επιβ(ωση και δικαίωση. 

Σαν απόρροια λοι.πόν των πιο πάνω επιγραμματικά δι.ατυπωμtvων σxtψεών 

μου. τοποθετο'ύμαι υπtρ της άπΟψης ότι έχουμε UΠOΧρέωση ως Κύπριοι όχι απλά να 
δι.αφUλάσσoυμε τη λα'ίκή μας κληρονομιά, αλλά συνεχώς να .ην εμπλουτίζουμε. 
Επειδή δε για μας τα xtLρι.α της ΑρχιγραμματεΙΟς έχouv αδι.αμφισβήτη.α -<ιν 
κρίνουμε αντικειμενικά και xωρtς σκοπιμότητες- μεγάλ" ιστορική και πολιτι,σnκή 
σημασΙΟ, πρέπει α.παραΙτητα να δι,ατ"ρηθoίιv στο περιβάλλον τους, αφού.α επαναφt!
ΡOUμε στην αρχική τους μορφή, κατεδαφίζοντας τις οποιεσδήποτε πρόχει.ρες κατα
σκεUΈς που κακόγουστα τα έχουν αλλοιώσει. 

Δεν παραΥνωριζω τους λόγους που επιβόλλουν " ΛεuxωσΙα να (Lι"tOXτησει 
σίιΥχρονα δ"μόσια κτιρια στο κέντρο της πόλ"ς. Αυτό είμαι βέβαιος ότι ΠQέπει και 

μπορεί να γίνει με τον ισol;υγισμένο ΣUΓXΕρασμό .ων δuo αναγκαι.οτητων: Δ"λαδή 

"της α,'tόκτησης αξιόλογων κτιel.ων .ης δικής μας γενιάς, που θα αφήσουμε ως 

μνημεΙΟ στο-υς απογόνους μαςΜ, όπως ωραια λtει και ο δήμαρχος ΛεuxωσΙOς κ. 

Λέλλος Δημητριάδ"ς. αλλά και της υποχρέωστις που έχουμε προς την ιστορΙΟ του 

τόπου μας. πο-υ στ"ν πρoκειμtνη περl.πtωση εξυπηρετείται με τ" δι.ατήρηση των 
κτιρίων της ΑρχιγραμματεΙΟς. 

Παρεμπιπτόντως θέλω να uπερτoνίσω '(ο γεγονός όΊΙ η μελέτη για '(ην ανέγερση 

στο xώQo της Αρχιγραμματειας σύγχρονων κτι.ρLων άρχισε πριν aπό 25 ολόκλTlQO 
χρόνια. όταν ασφαλώς τα δεδομένα ήταν δι.αφορετικά. Αυτή και μόνο" διαπίστωση 
πιστεύω ότι είναι αρκετη, γι.α να πεLσtι ότι πρέπει να γΙνονν δεύτερες σκέψεις σε ό,ΤΙ 

αφορά την πιο ορθολογιστική αξιοποίηση του χώρου των ΚΊι.ρ1.ων της Αρχιγραμμα
τειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυποίιμαι που διακόπτω. αλλά θα παρακαλέσω ΊOuς κληττ'jρες να καλέσουν 
τους Βουλf:UΊές που βρΙσχονται στο κτίριο Ίης βουλής να έρθoιrν στην αίθοοοα. 
δι.ό.ι δεν έχουμε απαρτΙΟ. Έτσι όσοι είναι εδώ τουλάχιστον δυστυχώς δεν μπορούν 
να φεUγoνν από την αίθουσα, ενόσω δεν είμεθα περισσότεροι των δεκαεννέα. 

Συνεχίστε, κύριε Χρυσοστόμου. 
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Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Τελειώνοντας, χUρLξ Πρόεδρε. δεν μπορώ να αποφύγω τον πειρασμό ·κα~ ας μη 

θεωρηθε1 αυτό άσχετο με το υπό συζήτηση θtμα- να εκφράσω ης αμφLβoλl.ες μου 
κατά πόσο μέσα στις σuνθτ'ικες της σημερ~νής κυπριακής κοινωνικοοικονομικής 
πραγματικότητας υπάρχει 1'1 δvνατότητα να λαμβάνovτoι όλα εκείνα τα κατάλληλα 
και αντικειμενικά σωστά μέτρα για την προστασία το" περιβάλλοντος και τη 

διfισωση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. ToυλόXΙcπoν όμως, όπο\! ΤΟ χράτος 
ε(ναι αναμειγμένο, οι πιο πάνω προθέσεις πρέπει να έχουν περισσότερες πιθανότητες 
πραγματοποίησης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ε"σταθl.o". 

εΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

KiJQLE Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

θα είμαι πολύ σύντομος σι;ο να πω και εγώ ότι τα χτιρια της ΑΡΧΙΥραμματειας 
στη Λεuχωσ(α θα πρέπει να διατηρηθούν. ΜπορεΙ να μην είναι αριστουΡΎΤ\ματα '(ης 
αρχιtεκτoνικης μας τέχνης, αλλά αποτελο'ύν οπωσδήποτε μνημεΙα, δι.όη μαρ'tυQO'ύν 

μια περΙοδο και μια εξέλιξη στην ιστορία μας. 

Ως κτιρ~α εκφράζουν αρκετά καλά την αρχιτεκτoν~κή μας τέχνη. EΙνα~ ένα 

μείγμα της παραδooιακitς μας μεσαιωνικής αρχιτεκτονικής. με ης γοτθικού ρυθμού 

καμάρες τους και της μοναστηριακής επίσης αρχιτεΚΤOν~κitς, που ήταν η δεσπόζουσα 

σε μεγαλoπρtπει.α αρχιτεκτονική στους παλαι.ότεΡ01Jς χρόνους. 

Ταυτόχρονα όμως αυτά τα κτΙΡια αποτελούν ιστορική μαρτυρ(α της πολιηκ'ής 

και της θεσμικής μας ιστοριας. ΕκεΙ. κUριoι σννάδελφοι, στεγάστηκε η πρώτη Βουλτι 
της Κυπριακής Πολιτείας, η υποτυπώδης έστω εκείνη Βουλή, η οποία όμως αποτέ· 

λεσε εξέλι.ξη στη θεσμική ιστορία αυτού "Ιου τόπου. Εκεί είχε στεγαστεί το Ανώτατο 

Δικαστήριο της χώρας και εκεΙ εναπέθεσε ο λαός τούτος ένα μέρος από τις ελπίδες 

του γι.α ένα καλύτερο μέλλον, όταν την οθωμανική τυραννtα την είχε διαδεχθεί η 

χριστιανική δύναμη .ης Μεγάλης Βρετανίας, όπως αντιμετωπίστηκε τότε. ΕκεΙ 

επίσης ήταν το διοικητικό κέντρο της νέας μας ιστορικής περιόδου. Έτσι έχει να 
δώσει τη μαρτυρία της εξέλι.ξης αυtής ως ένα από τα ελάχιστα δι.οικητικά κτιρι.α. 

όπως ε(πε και η συνάδελφος κυρία Κατσελλή, αφού τα άλλα κατεδαφίστηκαν -τα 

κτίρι.α των Λουζινιανών και των Ενετών. Είναι από τα ελάχιστα κτίρια που έχουν 

απομείνει. Τα άλλα, εξ όσων ενθυμούμαι. είναι εκείνα που υπάρχουν στη Λάρνακα 

και κάτι ελάχιστα στην Πάφο. 

Σίγουρα η εξέλι.ξη επέβαλλε όπως το δι.οικηηκό κέντρο της Κύπρου μετατεθεί 

από το χώρο της ΑρχιγραμματεΙας, δι.ότι ο χώρος κα~ η κτ~ριακή συγκρότηση δεν 

ήταν επαρκής, γι.α να μπορέσουν να αντιμετωπιστούν οι άλλες ανάγκες που η 

πρόοδος και η αύξηση του πληθυσμού είχαν επιβάλει. Και έτ'σι. στην προσπάθει.α να 

επιλυθεί το πρόβλημα με την αναζήτηση στέγης των υπηρεσιών, έγιναν όλα εκείνα τα 

πολύ άσχημα και οικτρά οικοδομήματα, ένα μείγμα παραγκών ή καταλυμάτων, με 

πενιχρά ιΙλικά και πρόχειρες κωασκευές, τα οποία σίγουρα πρέπει, χωρίς καμιά 

καθυστέρηση, να κατεδαφιστούν και να απομακρυνθούν, δι.ότι αποτελούν τη χειρό
τερη μορφή αισθητικής οχληρίας όχι σε πρωτεύουσα κράτους, όπως είναι η 

ΛεuκωσΙα, αλλά ακόμη και σε μι.α τελείως υποβαθμισμένη επαρχιακή πόλη μιας 

μεΎόλης χώρας. 
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Η εισήγησή μας είναι να χρηοιμσ,ίΤΟΙηθούν τα χτ(ρια αuτά για την ικανοποΙηση 

πολιτιστικών μας αναγκών, οι οπο[ες ας εξεταστούν με ΕΠιμέλεια. Και ας κρίνουν οι 

αρμόδι.οι πώς μπορούν να εξυπηρετήσουν τους nOMtE; και το κράτος τα χτίρι.α 
αυτά. Αλλά και ο uπόλοtJtος χώρος πρέπει να χρησιμοποιηθεί για να γΙνει ένα 

πάρκο, ένας χώρος πρασίνου, σε μια πόλη η οπο(α πραγμαηκά έχει να ανtιμετωπΙσει 
ένα πολύ σκληρό χαλοκαΙρι. Έτσι ένα πάρκο. ένας πνεύμονας πρασίνου θα ήταν 

πολύ χρήσιμος στο χέvtρo της πόλεως με τα ωρα(α εκείνα δtνδρα, τους μεyάλouς 

εuxω.νπτouς, οι οπο(.οι xoσμoUΝ σήμερα tO χωρο της AΡΧΙΎQO.μματείας. 

Τελεl.ώνω με το να πω όη έχουμε χορτάσει πάρα πολύ από τα μoνtέρνα xt!Qw. 
από "{ο ιδιότροπα Κ"ι:tρια. Τα άλλα που μας έχουν μείνει ας τα διατηρήσουμε ως 

κόρην οφθαλμσιί . Και μtσα σ' αυτά τη θέση του έχει και το σuyxρότημα της Αρχι

γραμματείας, τα ωραΙΟ κτίρια του Kα'~μακλιoύ, τα ωραια κτίρια της Λwκωσl.ας 

ενtός των τειχών και ό,τι η καλαισθησία και η αγάπη α\Πού του κόσμου προς το 

χώρο του έχει δημι.oυργήσe~. Ας τα διατηρήσουμε λoιJtόν. Διότ~ ο νεοπλουτισμός 

μπορεί να φέρει τόσα πολλά. αλλά οπωσδήποτε η ιστορική παράδοση. με .0 να κα.α
στρέφουμε .α μΎ1jμεΙα της. εξαvtλείται ανεπανόρθωτα. 

Ευχαριστώ. κiιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπενθυμίζω ό1:ι ένα από .α κτίρια που κανoν~κά θα έπρεπε να αναφέρουμε 

είναι και αυτό της Βουλής που ΙΟως θα πρtπει να θεωρείται ότι είναι διατηρητέο. 

Αvtιλαμβάνομαι ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση. θέλω να .ονΙσω ό.ι απ' ό,Τ~ 

έχω υπόψη μου δεν έχει εγκριθεί 'ιΟ κoνδiιλι για τ,.,ν καtεδάφιση .ων 'XtLQLων .ης 

ΑρχιγραμματεΙας. Καtά συνέπεια, άμεσος κίνδυνος πιστeUω όη δεν υπάρχει. Παρά 

.α"ύτα ,., εισήγησή μου είναι η EπLtρoπή Περιβι1λλοvtος να συνεx[σε~ να παρακο
λουθεί αυτό το θέμα. Ταυτόχρονα οι ομιλίες που έχουν γίνει θα αποσταλο'ύν στα 
αρμόδια ψήμαtα, για να λάβουν ΎVώσrι 6η ομόφωνα,., Βουλή τονίζει την επιθυμLα 

της -όλα τα κόμματα. όλες οι πλευρές- να διατηρηθούν τα κτίρια της Αρχιγραμμα

τεΙας για τους λόγους που αναφtρθηκαν. 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛλΗ: 

Kiιριε Πρόεδρε, 

θα ήθελα να τονιστεί στους αρμοδίους ό.~ περιμένουμε να δούμε και αρχιτε

κτονικά σχέδια. Γιατί ως Βουλή θέλουμε να διαμορφωθεί ο χώρος, αλλά πρέπει να 
δούμε πρώtα τι σχέδια υπόρχουν και τι προτίθενται να κάνουν εχεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κατσελλή, όλες οι εισηγήσεις θα α ... οσταλούν στα αρμόδι.α τμήματα και 
εφόσον .0 θέμα παραμtνει στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. η εισήγησή μου είναι ο 
Πρόεδρος της Επιτροπής nfQIβάλλOvtoς εκείνες τις εισηγήσεις που θεωρείτε ότι 

είναι πoλiι επείγουσες να τις διαβιβάσει κατΕUΘΕΙOν στους αρμοδίους. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV; 

Επειδή ο κ. :Σολωμής ζήτησε να μιλήσει την Πέμπτη, θεωρώ όη, αν υπάρχει 

κανtνας άλλος βουλευτής ο οποίος δεν παρευρίσκεται σήμεeα και θέλε~ να μιλήσει 
την Πέμπτη, πρέπει να έχει αυτό το δικαιωμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου. ο κ. Σολωμης έχε~ ήδη αναφt~ι πως ΕΠι&uμεί να μιλήσΕΙ και γι' 
αυτό θα μιλήσει. επομένως δε θα κλεl.σω το θέμα. Όμως δεν είναι σωσt6 χό:ποι.οι οι 

ο:τι:οΙΟι δεν παρευρtθηκαν σ' αυτή την ει.δική γι.α το Κεφάλαιο Δ' συνεδρία να το 
χρησιμοποιήσουν ως επιχε(ρτιμα, για να παραμείνει το θέμα ανοιχτό και να νννεχι· 
στεί τι συζήτηση. Άλλως πως δεν αξίζει τον κόπο πλέον να βάζουμε ειδικές σuνε· 

δρίες. Γι' αυτό βλtπω tO θtμα του Χ. Σολωμή, αλλά δε θεωρώ ότι θα πρέπει να υιοθε
τήσουμε γενικά την ειστ'ιΥτ)οη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ναι. αλλά ο κ. Σολωμής δεν ομιλεί σήμερα, επειδή απουσιάζει σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Σολωμής το ανέφερε ήδη α...ό χθες. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Και άλλοι ΒΟ'ΙJλειπές ανέφεραν ότι λόγω άλλων ασχολιών δε θα βρίσκονται 
σήμερα εδώ. επομένως νομίζω θα είναι άδικο να πούμε 6n θα μιλήσει την Πέμπτη 
μόνο ο Χ. Σολωμής. Πάντα γι.α λόγους τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Σολωμής θα μπορεί να μιλήσει ως Πρόεδρος της ΕπΗροπής Περιβάλλο

vtoς, επειδή το ανfφερε χθες. Άλλοι Βουλευτές δεν το ανέφεραν. Και αν υιοθε1:ή

σουμε την τακtικη όσοι δεν έρχονται (Jt ειδικές συνεδρίες να δικαιούνται να μιλή

σουν, δηλαδή με άλλα λόγια να μένει ανοικτό το θέμα. τότε δεν υπάρχει λόγος να 

γίνοvtαι ειδικές συνεδρίες. 

Α. XPIΣTOY: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν εισηγούμαι να υι.oθεtήσO\Jμε αυτή την τακτική. Όμως, αν 

αφήνουμε τη δυνατότητα δίκαια για κάποιο BoυλΕVΤΉ. ο OJtΟ(ος είναι Πρόεδρος της 

Επιτροπής -δεν είναι αυτός που ενέγραψε το θέμα- νομ(.ζω και άλλοι Βουλευτές οι 

οποίοι θα θέλουν να μιλήσουν για ένα πολύ σοβαρό θέμα -δεν είναι από τα θέματα 

που μπορούμε να τα περάσουμε εύκολα' είναι σοβαρό το θέμα- πρέπει να έχουν αυτό 

το δικαi.ωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα το σvζητήσοuμε την επόμενη Πέμπτη. 

A.XPJΣTOY: 

EUΧαρΙστως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αλλά ειδικά ο κ. Σολωμης το a"VtφEQf και ζήτησε την άδεια χθες. Άλλοι 

Boυλεuτές δεν το ανέφεραν. Υπάρχει αuτη η διαqχ>ρά. Η κυρία Κληρ(δοu ζήτησε το 

λόγο. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Απλώς ήθελα να σας 'υπενθυμίσω για τον κ. Σολωμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καλά. ήδη ανεφέρθη το όνομα του κυρΙου Σολωμή. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ΜΗ πλήρης εφαρμογή της αρχής της ισομισθιας γυναικών 

και ανδρών μέχρι το 1992 και η ανάγκη λήψης μέ'tρων για την προώθησή τηςΜ . θέμα 
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εγγραφέν με ε~σήγηση του Μέλους της Βουλής κας ΚαΙτης ΚληρΙδου στις 17.10.1991. 
Καλώ την κυρία Kληρl.δoυ στο βήμα. 

Κ. ΚAHPlΔOY: 

KuQLe Πρόεδρε, κυρίες και Κ'ύριοι ΣUΝΆΔελφoι, 

Είμαι μια Υυνο.(κα Βουλευτής κα~ παίρνω τον (διο μισθό που παLρνoυν και οι 
άνδρες συνάδελφοΙ μου. Αυτό ε[ναι σι.οοτό και δΙκαιο και, θα έλε~ κάποιος, am<r 
νόητο. ΤΟ ίδ~o συμβαίνει σήμερα σε πολλοuς άλλους τομείς, όπως στην κυ~ρνηση, 

στους ημικρατικοuς oρyανισμoUς. στι.ς τρόπεζες. στα δημαρχεt.α κα~ στα ξενοδοχεί.α.. 
Όμως υπάρχουν τομείς όπου άνδρες και γυναίκες κάνουν την ίδια εργασία ή εργo.σt.α 

που είναι κατ' ουσία όμοιας φύσης, ολλ.ά δεν παl.QνO\JV τον {διο μισθό. Αυτό 

συμβαίνει, παρόλο που η Βουλή ψήφισε από τον Οκτώβριο του 1989 το νόμο γι.α την 
~σoμι.σθι.α. 

Έχω εδώ μ~α δέσμη συλλογικών συμβόσεων που αφορούν διάφορες βιομηχα

νίες. Αν ης εξετάσουμε, θα δούμε ότι καθοριζεται η μισθοδοσία των υπαλλήλων 

απλώς με βάση το φύλο. Απλώς στην τύχη θα πάρω μια και σας διαβάζω: 

"Βασικοί μισθοί προσλήψεως: 

εβδομαδιαίο προσωπικό: Άνδρες ί26.70 

Γυναίκες {,18,90 

Μηνι.αΙο Γραφε~ακό Προσωπικό: Άνδρfς ί.92,ΟΟ 

Γυναίκες ί.85,82" 

Αυτό δεν είναι μομφή Evavtl.ov οποι.ουδήποτε εργοδότη, διόη αυτή είναι n 
παράδοση που είχαμε μέχρι σήμερα στην Κύπρο. 

Πρέπει να πω ότι με ενοχλούν οι αδικίες και νιώθω πολύ άσχημα. όταν έρχεται 

μια yuναΙκα και μου λέει "κάνω την (δι.α δουλειά με τον άνδρα, αλλά πληρώνομαι 

πιο Μγα. Γιατί;". Kα~ νι.ώθω ακόμα πιο άσχημα, όταν μου λέει ''Υι.ατΙ δεν κάνει κάτι η 

Βουλή για να σταματήσει Q\ltTι η αδικία;". 

EΙνα~ γεγονός ότι έχουμε ψηφίσει το νόμο περί ισομισθΙας και ως Βοιιλή 

έχουμε κατακυρώσει τη Σύμβαση της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασιας που προνοεί για 

(ση αμοιβή για ερ-ΥασΙα (σης αξιας, καθώς και τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για 

την εξάλειψη κάθε μορφής δι.άκρισης σε βάρος της γυναίκας. Όμως κατά την άπoψiι 

μου με την ψήφιση νόμων και την επικύρωση συμβάσεων η Βουλή δεν εξοφλεί τι.ς 
υποχρεώσεις της. Έχουμε την υποχρέωση να ελέγξουμε κατά πόσο τι ΕκτελεστικΤι 

Εξουσία παΙρνει τα αναγκαία μέτρα, για να εφαρμόζονται οι νόμοι που ψηφίζονται. 

Σκοπός μου, εγγράφοντας αυτό το θέμα, είναι να κρούσω τον κώδωνα του 

κινδύνου και να υπΕΝΘUμίσω στην κ1Jβέρνηση, ουσιαστικά στο YnoUΡΓel.o Εργασιας, 

στις σνντεχνΙες και στην εργοδοτική πλευρά ότ~ ελάχιστα έχουν γίνει μέσα στα δύο 
χρόνια που πέρασαν από την ψήφWΗ του νόμου, για να εξασφαλίσουμε την πλήρη 

εφαρμογή του μέχρι τον Οκτώβρι..ο του 1992, όπως προνοεί η σχετική νομοθεσία. Εδώ 
θέλω να πω ότι το μόνο oυσιαστ~κό μέτρο που έχει πάρει μέχρι στιγμής η κυβέρνηση, 
για να εφαρμόσει την αρχή της ~σoμισθίας, είναι να καλέσει πολ\! πρόσφατα, πριν 

από δύο μήνες περl.πoυ, εμπει.ρογνώμονες α.ίτό τη Διεθνή ΟρΥό.νωση Eργασtας, για να 

μελετήσουν την Uφιστάμενη κατάσταση και να υποβάλουν εισηγήσεις για την αντιμε· 

τώπισή της. Avτό όμως έπρεπε να είχε Ύίνε~ αμέσως μετά την ψήφιση του νόμου και 
όχι δύο χρόνια μετά. 
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προτού μπω σης ειmτyi)σεις μου για "(ην προεργασια που πρέπει να γίνει Υι.α 

την εφαρμογή του νόμou, θα πρέπει να αναφερθώ στη βασιχότερτι πρόνοια τΟ\) νόμου 

που περιέχεται στο άρθρο 3, yw να αvτLληφθεί';E τι ΠΡOεργασl.α χρει.όζετοι. ΤΟ 
όρθρο 3 λέει: "Έκαστος EQΎoδότης οφείλει να παρέχει σε άνδρες και γυναίκες που 
απασχολεΕ ίοΤ] αμοιβή για εργασία ίσης αξιaς, ανεξάρτητα από το φύλο 'tou εΡΥοδο· 
τουμένου" . Προχωρεί παραχά.ω και λέει: 'ΈΡΥασια Ισης αξιας σημαίνει εργασία πο\) 

ΕΠιτελείται από άνδρες κοι γνναΙκες και 11 οπο(α είναι όμοιας ή κατ' ouσl.α όμοιας 
φ(ισης". 

Είναι φανερό ότι οι κύριοι εδώ δεν ενδιαφέρονται για την ιοομισθΙΟ . θα κάμω 

μια ει.σήΥηση. Ή να εγγράφονται θέματα και να τα συζητοίιμε και να παρακολου
θούμε ή να μην τα εγγράφουμε. Νομίζω ο τρόπος που παρακολουθούμε τις συζητή
σεις δεν είναι πολυ σωστός. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

ΑπολΟΥούμαστε. Πάντως εμείς είμαστε παρόντες κοι παρακολουθούμε, ενώ η 
κοινοβουλευτική σας ομάδα απουσιάζει σχεδόν όλη. . 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε KατσOUΡ(δη, δε σας έδωσα .0 λόγο. 

KUΡΙO Κληρ(δου, ΙΟως να σχολ[αζαν κάποιες από τις nσηΥησει.ς σας. Οπωσδή

ποτε από τώρα και να πάει να παρακολουθείτε αmά τα θέματα. ιδιαίτερα εφόσον 

πρόκειται για ένα. θέμα που νομ(ζω ότι θα υπόρχουν ομιλητές από τη δική σας 

πλευρά. 

Προχωρε(στε παρακαλώ. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Ακριβώς εδώ είναι η ouσιo, του προβλήματος, δηλαδή το γεγονός ότι εργασιο, 

(σης αξίας σημαίνε~ και εργασΙΟ που είναι κατ' ουσία όμοιας φύσης. Eπoμf:νως δεν 

εννοούμε μόνο εργασία που είναι ακριβώς η ίδια ή που έχει την Lδl.<l ονομασία, αλλό: 

και εργασία που είναι κατ' ουσία όμοιας φUΣΗς, όπως εtπα. ΕΚξίνο που επιίγει αιrtiι 

τη στιγμή είναι να κληθεί το Εργατικό Συμβo1Jλεmικό Σώμα, για να ασχοληθεί εντα

τικά με αmό το θέμα, ούτως ώστε να τεθούν χριτηρια για το τι αποτελεί εργασία 
όμοιας φύσης, για να μπορούν να προσαρμοστούν ανόλογα οι συλλογικές συμβόσει.ς. 
Γι' αυτό θα εισηγηθώ τι Επιτροπή Εργασίας της Βο\!λής να ζητήσει επειγόντως από το 

Υπουργείο Εργασίας το χρονοδιάγραμμα γι.α τα διαβήματα που θα κάνει για την 

εqχ:ι.ρμoγή του νόμο\! και να ζητήσει επίστις ενιαία ενημέρωση για τα μhρα 

υλοποίησης το\! χρονοδιαγρόμματος. 

Υπάρχει όμως και μια άλλη πτυχή του θέματος. Σύμφωνα με το νόμο, σε περί

πτωση παρόβασης του νόμου, το Δικαστήριο Εργατικών Δι.αφορών μπορεί να επιλη

φθεί του θέματος, aψou γίνει αίτηση από την παραπονοuμενη ή τη σuvτεχνΙO της και 

να δι.ατόξει τη λήψη μέτρων, για να εμποδιστεί η συνέχιση της δυσμενούς κατά

στασης. Εδώ θέλω να τονίσω ότι ο ρόλος το\! Δικαστηρίο\! Εργατικών Διαφορών θα 
είναι καθοριστικής σημασίας για την αποτελεσματική εφαρμαγή του νόμου και γι' 

αυτό κάνω έκκληση προς το δικαστικό σώμα να λάβει από τώρα όλα τα αναγκαιο, 

μέτρα, για να είναι οε θέση να εξετάζει τέτοιο\! είδους υποθέσεις με σύντομο και 
αποτελεοματικό τρόπο. 

Κύριοι σννάδελφοι -κι εδώ απευθύνομαι συνειδητά στους άνδρες συναδέλφους, 

ΕΠειδή αποτελείτε την πλεΙΟψηφία και δε νομLl:;.ω να χρειό:ζ.εται να πείσω οις yuναΙκες 
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συναδtλφouς. -':0 θέμα εΙνα~ σοβαρό. Η λύστι t01J προβλήμα-.:ος δεν είναι τόσο απλή, 
το παρα.δέxoμα~, αλλά το πρόβλημα δε θα εξαψανισtεΙ, αν κλείσουμε τα μάτια μας. Η 

κνπρος έxε~ ανάΎΚη από εΡΥα1ικό δυναμικό κα~ οι yuναΙκες της Κύπρου θέλουν να 
ερyαστoUΝ και να πρoσφtρouν στην οικονομια t01J τόπου τους. Δε θέλουν όμως να 
είναι ανnκε[μενο εκμ.εtάλΛΕUΣΗς ή φτηνό εQΎατικά χέρω. Πιστεύω ότι η κοινωνία 

μας έχει φθάσει σε ένα επl.πεδo αν6πruξης. ώστε δεν EΠHρέπε"t:αι η συνέχιση μιας 

τέτοιας αδικl.ας. Γι' αυτό καλώ όλες τις παρατάξεις που αντιJtQOOωπεOOvtαι σε αυτή 

τη βουλή να εξασκήσουν πιεση προς την κUΒΈQV11<ΠI. tις συνδικαλι.στιχές OQΎO.νώσεις 
και την εΡΥοδο1ιχή πλΕVΡΆ, ώστε να εξασφαλισουμε oύνtσμα μια πιο δίκαιη με-.:αχει... 

ριση γι.α μι.α μεγάλη ομάδα yuvαικών -.:ης Κ'ύπρσυ. 

EUΧαρι.στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΟΧ. ΑντωνΙΟυ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, κ'ύριοι συνάδελφοι, 

θα αρχίσω την παρέμβασή μου μ.ε μια διαβεβαίωση προς την αγαπητή συνά· 
δελφο Καίτη Κληριδου. Εμείς της αριστεράς, ίδι.αΙ1ερα εμείς οι συνδικαλιmές 
είμαστε πάρα πολύ ΕΊ.ΙΟ.ίσθη10Ι σ' αυτό tO θέμα tης ιooμι.σθl.ας και δε θα ήθελα Π01έ 
να αισθάνε-.:αι η αΎQΠητή σννάδελφος ό-.:ι σε αυτό 10 Σώμα αποτελεί ένα είδος μειο· 
ψηφίας, όταν ΣUΖφεΙται το θέμα της ισoμισθtας. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν UΠΌΡXει αμφιβολία ότι το 1JM συζήτηση θέμα είναι 'tEQά· 
στως σημασl.ας. Η (.ση αμοιβή Υω εQΎασία (σης αξίας είναι ένα θfμα 10 οποίο 
απασχόλησε και απασχολεί όλες σχεδόν τις χώρες tOU κόσμου. Είναι με άλλα λόγια 
ένα παγχόσμι.ο πρόβλημα. Είναι βέβαιο ότι αυτό είναι ένα εργατικό πρόβλημα, αλλά 
1ην fδι.α στιγμή είναι ένα γενι.κό1ερο κοινωνικό πρόβλημα. Δεν πρόκειται με αυτή την 

παρέμβασή μου να ενδω-.:ρΙψω σε όλες aνEξalρεta τις πτυχές αυτού tου ΠQOβλτj. 
μαtος. θα ΠΕριοριστώ στην eρyatLxtj πtuχτi 'Ιου προβλήματος. 

Όπως έχω πε~, τ.ο πρόβλημα αvι:ό απασχόλησε και απασχολεί όλες σχεδόν τις 

χώρες του κόσμου, αλλά Iδwt'tEQQ χαι ειδικότερα απασχόλησε και απασχολεί το 

παΥχόσμιο σννδικαλιστικό κίνημα. Το φαινόμενο της ανι.σομισθίας και tων διακρt... 
σεων σε βάρος tων εργαζόμενων γυναικών δεν irtav δυναtό να μείνει έξω από 1\1; 
δραστηριότητες 'Ιου ΠΟΎΚόσμιου συνδικαλισηκού και εργατικο\ι κινήμα1ος. Το 

παγκόσμιο συνδικαλισtικό κίνημα έντονα απα~10ίισε και απαΙ1εΙ t1]V ισομιοθια. η 
οποιο. πQέπε~ να δι.ασφαλισtεΙ και με τη νομοθεσ1σ. και με τις συλλογικές συμβάσεις 
και με μια σειρά άλλων μέtρων που θα πρέπει να υιοθετηθούν. Ο αΥώνας του συνδι. 
καλιστικού κινήμαtος γι.α το θέμα της ι.σομισθίας προσέκρουσε και σuνεχ(.ζει να 

προσκρούει στις ερΥοδοtικές αντι.δράσεις και σε πάρα. πολλές χώρες δυστυχώς κα~ 

σης αντιδράσεις του κράτους. Στη Διεθνή OQyάνωση Eργασl.ας για χρόνια διεξήγE'tο 

μια έντονη πόλη μE'tαξv των συνδιχαλι.στικών οργανώσεων από τη μια και 100v EQYO
δοtικών οργανώσεων από 1ην Δλλη. ΟΙ εργοδοtικές οργανώσεις επέμεναν και σήμερα 

ακόμα συνεχ(ζουν να επιμtνouν ότι η οικονομΙΟ των διάφορων χωρών δεν έχει τις 

δυναtότηtες για εφαρμογή της ισομισθίας. Παρά "(&.ς WΧUΡές αντι.δράαιις των εργο

δοτών, η Διεθvτiς ΟρΥάνωση Εργασίας υιοθέτησε τελικά τη σύμβαση αριθμός 100 το 
1951, η οποΙΟ και 'Ιέθηκε σε ισχύ από το Μάιο του 1953. Από 'tόtε, δηλαδή από 'tTIV 
υι.οθέτηση της προαναφερθείσας σύμβασης, μέχρι σήμερα, χάρη σtOυς O'\7'Vf:χεΙς 

αγώνες του παγκόσμιου σuνδικαλι.στι.xo\ι κ~νήμα1oς επήλθε σημανηκή ΠQόoδoι;, με 
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αποτέλεσμα στις πλείστες βιομηχανικά αVOJttUγμένες χώρες και οε μια σει,ρό άλλες 

να ),:ηφroίιν πολλά θεσμικά και άλλα μέτρα γιο την ισομισθΙα. 

Το σννδιχαλισηκό χ[ντιμα της Κύπρου και ιδιαίτερα Tl πεο, ως η πρώτη και η 
μεγαλiτtερη σννδικαλισnχή οργάνωση του τόπου, δεν μπορούσε να αφηοει αυt6 το 
θέμα έξω από ης δραστηρl.ότητες, τους στόχους και τις επιδιώξεις Τ1jς. Παρόλο που 
στις δεχαε-ι:(.ες τοο 1940 και του 19S0 η εΙΟοδος των yuναιχών στη βιομηχανί.α ήταν 
αχόμα ΠΕριορισμένη, το θέμα της ι.σομισθίας ήταν ένα από τα πιο βασικά αιτηματα 

της Π εο. Δεν υπάρχει συνέδριο ή σννδι.άσκε"ψή "'ης που να μην έχει εγε(ρει και 

προβάλει αυτό το αίτημα. Από τη δεκαετία του 1960 είχαμε υπoβό:λLι την απαίτηση 
για επΙΚύρωση της σχετικής σύμβασης της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας. Βασικό 

συστατικό της ΠOλιtικής του συνδικαλιστικού κινήματος ήταν η αύξηση tωY μι.οθών 

των yuναιχών με όσο γίνεται ΠLO ψηλούς ρυθμούς από !Κείνους των ανδρών. 

Πισtείlαμε και συνεχίζουμε να πιστεύουμε ότι οι μισθοί των εργαζόμενων yvναιχών 

στον ιδι.ωτικό τομ1α παραμένουν σε μη αποδεχτά επLπεδα κα~ συνεπώς nQwt να 
αΊ.lξηθoύν με πoλiι γρήγορους ρυθμούς. 

Δυσtuχώς, παρά τις προσπάθει.ες, παρά τους συνεχείς αγώνες, το χάσμα μεtαξiι 

των μισθών των εργαζόμενων γυναικών κα~ των ανδρών συνεχίζει να είναι μεγάλο. 
Εκτός από το δημόσι.ο κα~ τον ημιδημόσισ τομέα, εκτός από τον τομέα των τρΑπιΖΏv 
και τον τομέα της ξενοδοχειακής βιομηχανΙας, σε όλους τους άλλους τομείς υπάρχει 

σοβαρό πρόβλημα ανισομισθίας. Στον τομέα της μεταποιητικής βι.ομηχανίας για 
παράδειγμα, ενώ ο χαμηλότερος μισθός και του τελευταΙΟυ αVfιδ'κευτου εργάτη 
κυμαίνεται γiιρ<O σtις ί65 τη βδομάδα, ο μισθός των γvνo.ικών xuμoLVftaL μόλις 
γiιρω σtις ί45 τη βδομάδα. Είναι λοιπόν πασιφανές ότι το πρόβλημα δεν ήταν 
δυνατό να λυθεί αποτελεσματικά μόνο μtσω των συλλογικών συμβάσεων και 
συνεπώς η θέσπιση νομοθεσίας κρΙθηκε από το συνδικαλιστικό κΙνημα απC1QO.Ιτητη. 
Έτσι στις αρχές της δεκαετLας του 1980 το συνδικαλιστικό κίνημα εvtεΙνει περισσό
τερο τις ΠQOOπάθεΙΙς του προς αmή την κατιiιθuνση και το 1983 δημι.oUΡγεΙται η 
νομοπαρασκευαστική επιτροπή yLO. τη μελέτη και την προώθηση του όλου θέματος. 

Το 1986 η Κοινοβουλεmική Ομάδα του ΑΚΕΛ.Αριστερά υποβάλλει πρόταση 
νόμου στη Βουλή που προνοεΙ για ισομισθια ανδρών και Υυναιχών. ΔΥΣΤUΧώς το 

θέμα και πόλι δεν οδηγείται προς άμεση λiιση. Έτσι το συνδικαλιστικό κίνημα, με 

νέες παρασtάσεις, με νέους αγώνες, με πρόσθετη πΙΙση προς την κυβέρνηση, επιμένει 

και επαναλαμβάνει την απαίτηση για θέσπιση σχετικής νομοθεσίας. Ως αποτέλεσμα 

αυ.ών των παραστάσεων η κυβέρνηση το 1989 υποβάλλει σtη Βουλή νομοσχέδι.ο .0 

οποΙΟ και θεσπιζεται σε νόμο .ον Οκτώβρη το\l ίδιον χρόνου. Όμως για διάφορους 
λόγους η έναρξη εφαρμσΥής .ον νόμον για την ισόμισθία οριζεται για τον Οκτώβρη 
του 1992, τρία χρόνια δηλαδή μετά τη θέσπιση του σχετικoiι νόμου. 

Δεν uπ-άρχει αμφιβολια ότι και η θέσπιση της εν λόγω νομοθεσίας και η επικiι· 
ρωση της Διεθνoiις Συμβάσεως αριθμός 100 απο.ελούν σημαντικά βήματα για την 
επιλuΣΗ αντoiι του πoλiι σoβαρoiι εργαΤΙΚΟύ και κoινωνικoiι tam6χρoνα προβλή.

ματος. Όμως το πρόβλημα είναι τόσο σοβαρό και τόσο περLπλoxo που χρειάζεται 

πάρα πολλή δουλειά για την επιλUΣΉ του. Χρειάζεται να γίνει πολλή προεργασία και 

να δημιουργηθούν οι αναγκαίοι μηχανισμοί για την πρακτική, αλλά και ορθή εφαρ.

μογή της σχετικής νομοθεσίας. Χρειάζεται να καθοριστούν μέτρα και σταθμά και τα 
πλαίσια συγκρισιμότητας για τα διάφορα επαγγέλματα και ειδικότητες. Χρειάζεται 

να γΙνει ένα είδος ομαδοποΙησης των διάφορων συναφών επαΥΥελμάτων και eWLXQ

τήτων στη βάση σχετικής αξιολόγησης. Xρει.άζ.eται να μελετηθεΙ και να αξΙΟΠΟΙl1θεΙ 
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πλήρως τι πεΙρα άλΑων χωρών Ύύρω από αυtό το θέμα. ηλος χρει.όζετα~ και χατόρ

τιση και εκπαίδευση, γενική και ειδική, των ανθρώπων που θα XELQlζovtoL ή θα 

εμπλέκονται στην εφαρμογή του νόμου. Και τοίιτο αφορά και εργοδότες και σννδικα· 
λιστές και κρο:nκούς λεΙΤOΊJργO'ύς. 

Εμείς Ίου συνδικαλισηκού κινήματος της ΠΕΟ έχουμε έγκαι.ρα υποδείξει προς 

όλες τις πλευρές, και στο YπoυQΎε(o ΕργασΙΟς και cπην Ομοσπονδια EQΎoδoτών κοι 

Βιομηχάνων. ότι xρεWζεται πόQα πολλή δοιιλει.ά, για να καταστεί δυνατή τι αποτελε

σματική εφαρμσΥή toυ νόμου. Από ενάμιση χρόνο τώQα I;ηtήσαμε τη μετάκληση 

ειδικών εμπειρογνωμόνων cuτό τη Δι.εθνή Οργάνωση ΕοΎασίας, για να μας βοηθή

σουν. Ζητήσαμε και είχαμε τη συμβουλή και τη γνώμη όλλων σuνδικαλι.στ:ικών οργα

νώσεων το\l εξωτερικού. Δύο εμπειρογνώμονες της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασ{.ας 

ήρθαν στην Κύπρο πριν από λΙγους μήνες. Έγι.ναν επαφtς και ανταλλαγή σχέψεων 
και απόψεων μεταξύ των ενδιαφερόμενων μερών, δllλαδή των εργοδοτών. του 

Υποιιργείου Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων και των σuνδικαλιστικών οργα
νώσεων. Το Εργατικό Σ"μβoυλtντικό Σώμα έχει ασχοληθεί κα-ι' επανόληψη με το 

I.δLO πρόβλημα και από ό,ΤΙ έχω πληροφορηθεί 11 έκθεση των εμπει.ροΥνωμόνων έχει 
ήδη υποβληθεί στο YnOlJQYEΙO Εργασιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και σας 

πληροφορώ ότι σήμερα έχει φθάσει και σε εμάς. Με άλλα λό'Υια έχει γίνει OQΚετή 

προεργασια για το θtμα της εφαρμογής του νόμου. Χρειάζεται όμως, όπως έχω ΠΕι, 
να γίνουν πάρα πολλά ακόμα. Eμεl.ς έχουμε τη γνώμη -και ήδη την υποβάλαμε στο 

ΥπουργεΙΟ ΕργασΙΟς και Κοινωνικών Ασφαλ'αιων- ότι πρέπει να δημιουργηθεί 
ειδική ομάδα λειτουργών τοο Υπουργεωυ Εργασιας και Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων, η 
οποία να είναι οε θtση να συμβουλεύει τόσο τις εργOOQτικές όσο και ΤLς σννδικαλι.
στικές οργανώσεις για ζητήματα που αφορούν την ισομισθία κ~ι τα οπο/.α βρίΟΧΟ
νται ήδη αυτ'ή τη στιγμ'ή στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων, ενόψει της επικείμενης 
ανανέωσης μεγάλου αριθμού συλλογικών συμβάσεων. Χρειάζεται λοιπόν να γίνουν 
ακόμα αρκετά. 

Υπάρχει όμως κατά τη Ύ"ώμη μου κάτι που είναι πόQα πολύ σημαντΙΧό. Αυτό 

το θtμα της ισομισθιας ή ακριβέστερα το θέμα της ΜI.σης αμοιβής για εργασια (σης 

αξίας~ θα πρέπει να αντιμnωπιστεΙ όχι μόνο σαν κάτι που απορρέει από τη νομο

θεσΙΟ. αλλά ως μια επιβεβλημένη κοινωνική αναΎΚαιό"tητα. Οι εργοδότες δεν πρέπει 
να αντιμετωπίσουν αυτό το θέμα μόνο από οιχονομιχή οκοπι.ά. Οι εργοδότες πρέπει 

να αναγνωρίσουν ότι οι εργαζόμενες γvνα(xες στην πλειοψηφια τους υποαμειβονται 

και ότι αυτό το φαινόμενο πρέπει να εκλείψει. Ήδη υπάρχει σοβαρό πρόβλημα 
έλλειψης εργατιχού δυναμικού και η σημαντική, η αξιόλογη αύξηση των μισθών των 

εργαζόμενων γυναικών θα είναι ένα στοιχείο προσέλκυσης νέου εργατικού δυνα

μικού από αυτό που σήμερα είναι αδρανές. ΤΟ κράτος πρέπει επίσης να αvτικρίσει 

αυτό το θέμα με πολύ διαφορετικό φακό από ό,τι ΠQOηγoύμενα. Έχουμε τη γνώμη ότι 

ο χατώτατος μισθός πρόσληψης, που ορίζεται διά διατάγμαΊ:ος και ο οποίος τώρα 

είναι μόλις .(148 το μήνα, είναι απαράδεκτα χαμηλός. Και είναι γνωστό ότι αvτό το 
διάταγμα αφορά βασικά εργαζόμενες γvναίκες, όπως είναι οι πωλήτριες, οι σχολικοί 

βοηθοί, οι βρεφοκόμοι, οι νοσηλευτικοί βοηθοί και όλλοι. ΤΟ διάταγμα. το οποίο 
αναμένnαι να τροποποιηθεί στις πρoσεχεl.ς λίγες βδομάδες, θα πρέπει να ανεβάσει 

αισθητά το μισθό των .(148. 

προκειμένου λοι.πόν η Βουλ'ή των Αντι.πρσσώπων να ρ(.ξει το βάρος της στην 

αποτελεσματικότερη εφαρμογή της σχετικής νομοθεσΙας, θα πρέπει να διακηρύξει ότι 

το θέμα της ισομισθίας θα πρέπει να γίνει αποδεΚΊ:ό χωρίς περιορισμούς, σαν μια 
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αναγκαιότητα κοινωνικής δικαιοσύνης. Η Βουλή πρέπει να διαΚllρuξει ότι 11 ανι.σομL
σθια αποτελεί μια απαράδεκτη καιάσtαση για τα κυπριακά δεδομένα. Η Βουλή 
πρέπει να διακηρύξΕΙ ότι οι εργοδότες έχουν όχι μόνο νομική, αλλά και ηθική 
υποχρέωση να τερματίσOUΝ το απαράδεκτο φαινόμενο της ανισoμισθtας και γενικό
τερα των δWΚρΙσεων σε βάρος των εργαζόμενων yuναικών. Η Κοινοβουλευτική 
Ομάδα τρυ ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ΔUΝΆΜΕις χωρίς καμιά EΠιφUλαξη δινει την πλήρη 

υποστήριξή της σ' αυτές τι.ς τοποθετήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν δώσω το λόγο στην κ. Κατσελλή και στον κ. KouκO"μά, θα ήθελα να 

γνωρ{ζω αν υπάρχουν άλλοι ενδιαφερόμενοι ομιλητές. Ο κ. E\JO"tQeΙO". Μάλι.στα. Η 

Χ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Πραγματικά το θέμα, όπως είπε και ο σuνάδελφoς Αντων(οιι. είναι τεράστιας 

σημασίας και πoλiι σωστά 11 σννάδελφος Καίτη Κληρ(δοu το έχει εγγράψει. Διότι 
αυτή 1'\ Βουλή μεtά από αγώνες επικύρωσε τη Σύμβαση της Δι.εθνούς Οργάνωσης 
Eρ'yασtας, αριθμός ΙΟΟ. για (ση αμοιβή μεταξiι ανδρών χοι γυναικών για εΡΥασια 
(σης αξLας με το Νόμο 158/89. Ο νόμος αυτός περι.έχει ρητή πρόνοια για εφαρμογή 
της ισομισθιας από τον ερχόμενο Οκτώβρη. Όπως εLπαν και οι προηγούμενοι συνά
δελφοι, έχουν μεσολαβήσει τρία χρόνια από την ψήφωη τοο νόμοο. Μάλιστα, γι.α να 

ψηφιστεί αuτός ο νόμος -τότε ήταν Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
ΕργασΙΟς και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ο κ. Zιαρτl.δης- είχαν αxOικrtεί οι γνώμες 

όλων "{ων ενδι.αφερομένων. της ΚιΙβέρνησης, των εργοδοτών και "{ων εργαζομένων, 

που συμμnέχouν στο Εργαηχό Σ"μβο"λευτικό Σώμα. Άρα. από το 1989 όλοι ήξεραν 
όη αυτό "{ο πράγμα, η ίση αμοιβή για εργασLα ίσης αξtας θα εφαρμοζόταν τον ερχό

μενο Οκτώβρη. Και CI!ώ το 1989 μέχρι σήμερα έπρεπε κανονικά να ληφθούν μέτρα 
για την ισoμισθtα πο" δΝΣΤUΧώς δεν ειδαμε να λαμβάνονται από την ΚιΙβέρνηση, σε 
σημείο που ανησυχούμε αν θα εΙναι πραχτικά δυνατό να εφαρμοστεί η ισoμισθtα σε 
όλες τις τάξεις "{ων εργαζομένων. 

Είναι γνωστό πως υπάρχει ήδη ι.σoμισθtα στη δημόσια και εκπαιδευτική 

υπηρεσtα, στσυς ημιΧΡΑΤΙΚΟ(ις OQΎOνισμo(ις, στους τραπεζικούς υπαλλήλους και σε 
όλους σχεδόν που εργάζονται στην τοοριστική βιoμηχανtα. θα μπορούσαμε στον 
κα1άλογο να προσθέσουμε και "{ο"ς απόφοnους πανεπιστημιων που εξασχούν ελεU
θερα "{ο επάγγελμά "{συς, όπως γιατροί, δικηγόροι κτλ. Όμως ένα μεΥό.λο μέρος εργα

ζόμενων yuναικών στα εργοστάσια. στα κα1αστημα1α, στις οικοδομές. σε γεωργικές 

εργασίες είναι γνωσtό πως αμεψονται λιγότερο και οι μι.σθοΙ τους, όπως ειπώθηχε 
και πρoτryo"μtνως. είναι απαράδεκτα χαμηλο" Από πληροφορίες που μας δό&ηχαν 
από το Υποοργεto Eργo.σtας χαι Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων θα έρχονταν το NoέμβQι.o 
ή Δεκέμβριο δύο εμπειρογνώμονες οι οποίοι θα αναλάμβαναν τη διεχπεραίωση της 
πρώτης φάσης της μελέτης. δηλαδή να καθορίσουν 1Ι σημαίνει ίσης αξίας εργασtα. 
Πριν από λίγο ο χ. AντωνΙOU μας εtπε ότι αυτοί έχουν συμπληρώσει τη μ.ελttη τους 

και έχει ήδη στα χέρια τοο μια έκθεση. Εμείς προσωπικά δεν την είδαμε. Πιστεύουμε 

όμως πως έχει ήδη γίνει αρχεtή δουλειά στη Διεθνή Οργάνωση Eργασtας στο σημείο 

10UtO και δε θα ήταν δΎΣΧολος ο καθορισμός της μέσα στα κυπριακά δεδομένα. γιατί 
έχει απασχολησει όλα τα κράτη το τι σημαίνει αμοιβη για (.σης αξtας εργασία. Τα 
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μhρα που θα έπρεπε 11 κυβέρνησή μας να πάρει είναι πολύ περισσότερα από "tov 
καθορισμό "tou 'ςΙ είναι εργασι.α (σης αξl.ας. Τα μέtρα που θα έπρεπε να πόρει " 
κυβέρνηση εΙναι πολύ περι.σσό.ερα από του να φέρει δύο εμπει.ρoyνώμovες. Και οι 

χαι.ροι είναι πολύ κατάλληλοι πιστεύουμε yt.α την εφαρμογή της ισομισθ(ας, ywtL 11 
ανερyLα εΙναι σε πολύ χαμηλά επίπεδα στην Kiιnρo σήμερα και έ'toι δεν υπάQχει 

κίνδυνος μετά την εφαρμογή του νόμου να απολυθούν μαζικά οι γνναΙκες από τις 

εργασιtς "fους. γt.α να προσληφθούν άνδρες. Τώρα που έχουμε σίγουρα ανάΥΧ11 EQ'Y«
τιχ.σύ δυναμικού θα. πρέπει να εφαρμοστεί 11 ι.σομι.σθια. Και προς θεού! Να μην 

αναβληθει, αλλά να εφαρμοστεί ο νόμος, όπως ΠΡΟΥραμματίστηκε, yl.O. να καταρρι
φθούν και αρκετές προκαtαληψεις και ταμπού ποιι υφίστανται στην XOΙVΩΝια μας 

πέρα από τους νόμους σε βάρος της yuναΙκας. 

Η κυβtρνηση γι.α "{Ο καλό της οιχονομιας γενικότερα πρέπει έστω και τώρα, τη 

δωδεκάτη, να αντιμειωπΙΟει 1:0 πρόβλημα σφαιρικά. Γινεται λόγος σήμερα για Εισα
γωγή ξένοu εργατικοίΙ δυναμικού, ενώ εργατικό δuναμικό υπάρχει σtOV tόπο και 

μtνει ανεκμετάλλευτο. Είκοσι πέντε toII; εκαtόν του Υνναι.κεΙΟυ πληθυσμού βάσει 
έγκυρων μεαιών δεν εργάζεtαι. Και οι περισσότερες από α\Πές είναι κάτω tooν 39 
χρόνων, δηλαδή βρl.σκoνται σε ηλικLες που μπορούν να εργαστούν και να αποδώ
σουν. Για να εργαστούν όμως χρειάζονται κΙντrτρα και όχι αντικίνητρα. Και Είναι 

φυσικό ο πρώτος αναστα.λ:ιικός; παράγοντας να είναι η χαμηλή αμοιβή των γυναικών 

έναντι tooν ανδρών. Πέρα. από α\Πό πρbtει να βελτιωθούν οι όροι και οι συνθήκες 

στα επαγγέλματα μεταποίησης. Να υπάρξουν επαρκεΙς διεvκoλύνσεις για τα παιδι.ά 

των εργαζόμενων yuνoικών, γιατί σήμερα οι νηπι.οκομικοί σταθμοί που ΥΠΆΡXouν 

δεν είναι αρχΕτΟι. Επ[σης πρέπει να υπάρξουν παιδικές λtσχες στα δημOtικά 

σχoλεtα, που να απασχολούν τα παιδιά μέχρι να συμπληρώνουν οι μητέρες το 

ωράριο της ερyασtας τους. 

Η Βουλή θα πρέ:π.ει να στεl.λει μήνυμα στην κυβέρνηση με αmή τη συζήtηση, για 

να φροντίσει onαιoδήxOtE να εφαρμoσtεΙ ο Νόμος 158/89. για να αρθεί μια ακόμα 
αδικtα σε βάρος της yuνoίκας. Και όχι μόνο σε βάρος της γυναίκας, αλλά και σε 
βάρος του τόπου. Γιατι, όταν λόγω toυ όη υπoαμεLβoνται πολΙtες αυτης της Δημο

κρατ(.ας μένει ανεκμετάλλευτο πολύ εργατικό δυναμικό. ε'τε α\Πο' είναι άνδρες είτε 
-yννa(κες, νoμl.ζω πως αvτό μακροχρόνια ζημιώνει τον (διο τον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Kovκoυμάς. 

Α. KOYKOVMAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ΚUΡLες και κύριοι ΣUΝΌΔΙλφoι, 

Συμφωνούμε απόλvτα με όσα λtxθ'ηκαν από ης κυρLες συναδέλφους και 

προχωρούμε να αναλύσουμε mQLGoόteΡO αυτό το θέμα. θα προσπαθήσω να δώσω 
σφαιρική εικόνα αvτa\ι tO" ζητήματος στη σύντομή μου ομιλία. 

Ο νόμος για (ση αμοιβή γι.α εργασία ίσης αξίας μεταξύ ανδρών και γυναικών, 

που θεσπ(.στηκε από τη βουλή tO 1989, ύστερα ωτό πρόταση της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας του AKEΛ-Aρισtερά. συμβάλλει σημαντικά στην προσπάθεια για ισότητα 
μεταξύ tooν δύο φύλων, ειδικότερα για οικονομική ισόtητα. Ισομισθία μεταξύ 

ανδρών και Υυναικών βέβαια υπάρχει και M,touρyεL από πολλά χρόνια στην Κύπρο, 

στο δημόσιο και στον ημικραηκό "(ομέα και σε σημαντικό βαθμό στον ιδιωιικό 

toμtα, όπως στις τράπεζες, στην 10υριστική, ξενοδοχειακή βιομηχανία, σtα χέντρα 
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αναψυχής xα~ αλλου. Η ιooμισθtα μεταξύ ανδQών και γυναικών στους ΠI.O πάνω 

'[ομ.εις και κλάδouς EΠL"t:εύxΘΗXΕ iιoτερα από σκληρούς αγώνες των εργαζομένων με 
την καθοδήγηση των σνντεχνι.ών τους. Ιδι.αΙτερα αιιληροΙ και μακροχρόνι.οι ήταν οι 

αγώνες στον ιδιωτικό τoμtα και σuyκεxρφένα σtην ξενοδοχειακή βι.ομηχανΙα και 

Υεηχά στον ιδLω1ΙXό τομέα. Aυtή η LOομισθια επιτεύχθηκε 'ύστερα από σκληρο'ός και 
πολύχρονους αγώνες και κατoxυQώθηκε με συλλογικές συμβάσεις. , 

Ο νόμος λέει καθαρό ότι: "Κάθε εργοδότης οφείλει να παρέΧΕΙ σε άνδρες και 
ΎVVOΙχες που απασχολεί Ιση αμοιβή για εργασία (σης αξίας, ανεξάρτητα από το φύλο 
του εργoδoτo"μtνOυ~. Και συνεχίζει: ~Oπoι.oσδήπoτε εργοδότης παραβαίνει την πι.ο 

πάνω πρόνοια το\! νόμου είναι ένοχος αδικήματος και, σε περCπτωoη καταδίκης του, 
υπόκεnαι σε χρημαηχή ποινή που δεν υπερβαίνει ης δύο χιλιάδες λίρες". Επισης 

uπoyραμμ(ζεται στο νόμο: "Κανένας δεν απoλύnαι a...ό την ερΥασί.α του ή υποβάλ· 

λεται με οποιοδήποτε τρόπο σε δυσμεVΙ; μεταxε1ρι.σrι από τον εργοδότη του γι.α το 
λ&γο ό'η υπέβαλε παράπονα ή έδωσε μαρτυρια ή σuνtβαλε στη δLωξη παραβότη ή 
λήψη οποιωνδήποτε μέτρων με βάση το νόμο αντό~. AφLεται σης συνδικαλιστικές 

οργανώσεις, στouς λειτουργούς του Υπουργείου Eρ-yασtας και Κοινωνικών Ασφαλι. 
σεων και στους εργσδ6tες να εφαρμόσουν αυτό '1'0 νόμο. Αν υπάρχουν παραβιόσεις 
του νόμου από τους εργοδότες, τότε θα λύει αυτό τα προβλiιμα'tα '{Ο .ι.\Lκαστηριo 

Εργατικών Διαφορών. 

θα χρειαστεί <PυI?Lxά σκληρti δουλειό και μεθοδικότητα από τους ενδιαφερομέ
νouς στην εφαρμογή αυtOύ to'U νόμου, γιατί θα πρέπει να γίνεται διακριβωση της 
ίσης αξtας εργασίας στον 'tόπo δουλειός μεταξύ του όνδρα και της yuναίκας. θα 

χρειαστούν τεχνικές επιτροπές που να δι.α.n:ιστώνouν την ,ση ή άνιση εργασία. Αυτη 

εΙναι η μεγ6.λη δυσκολΙΟ και αδυναμΙΟ του νόμου. Όπως λέχθηκε εδώ, ήρθαν εμπει.

ρογνώμονες από 'tO Διεθνές Γραφείο ΕρΥασΙΟς. ετοίμασαν έκθεση και σήμερα δόθηκε 
στους ενδιαφερομένους αυτη η έκθεση. θα δούμε ΤΙ γρ6.φει η έκθεση, όσον αφορό. την 

εφαρμογή αυtOύ του νόμου. Πιστείιονμε ότι με την τριμερή συνεργασΙΟ κυβtQvησης, 

εργοδοτών και συνδικαλιστικών οργανώσεων θα εφαρμοστεί αυτός ο νόμος και θα 

-τερματιστεί αυτή η αδικία σε βάρος των εργαζόμενων yuναικών. Εφαρμοζόμενη η 

ισομισθΙα θα προσελκύσει και 6.λλες γυναΙκες στην εργασία. τώρα Jto'U η βιoμηχανtα 
μας χρειάζεται προσωπικό για την περαι-τέρω ανάπτυξη και ΑειτουρΥΙΟ της. 

Όπως αναφέραμε στην αρχή, Ο νόμος για την ισομιοθΙΟ μεταξύ ανδρών και 

γυναικών είναι ένα σημαντικό βήμα προς την ισό'1'ητα των δίιο φύλων. Όμως έχουμε 

ακόμα πολύ δρόμο να διανύσουμε προς αυτή την xa"tείιθuνoη, για να πετύχουμε 
πραγματική ισότη-τα μπαξύ ανδρών και yuναικών. Μπορεί να πετύχουμε οικονομική 

ισότητα, όμως η κοινωνική ισότηtα είναι πολύ πιο δύσκολη. Ακόμα φέρουμε μέσα 

μας τις προκαταλήψεις του πα-τρι.αρχικο\J κοινωνικού σvoτήματoς σε μεΥ6.).ο βαθμό. 
Τη yvναΙκα "'(ην ΊJΠOτιμoύμε και η (.δια έχει αίσθημα κατωτερότητας. υποτιμό τον 

εαυτό της. Γι' αυτό θα χρειαστεί πολύς χρόνος για να ωτοβάλουμε αυτή την ψυχο

λογία a..-τό μέσα μας. Όμως πιcπεύoυμε ότι η οι)(ονομική και πολιτική ισότητα που 

υπάρχει θα επιδρόσει καταλυτικά, διαλύοντας σταδιακά 1:ις προκα-ταλήψεις. 

Η ανθρωπότητα πέρασε '{Ο στάδιο της μητριαρχΙΟς. Βρι.σκόμαστε "'(ωρα σε ένα 

στάδι.ο πατριαρχίας. 'E"tOL δεν υmΊρξε ΠΟ1:έ στην ιστορΙΟ ωότητα μποξύ "'(ων δύο 
φύλων. Πιστεύουμε τώρα όη βαίνουμε προς tνo μεταβα-τικό στάδιο από την 

πατριαρχΙΟ στην ισότητα των δύο φύλων με νομοθεηκά μέτρα. με την πολΙ1:ική και 

κοινωνική αναγνώριση της γυναίκας ως ισότψο με τον άνδρα μέλος της κοινωνΙΟς. 
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'lσως επ~σπεύσoυμE αυτό το μεΊαβατικό στάδιο. ΎΙΟ να μας βρε~ ο 210ς αιώνας σε μι.α 

ισότιμη χοινωνια μεταξύ ανδρών και γυναικών. 

Πιστεύουμε όη 1'J νομοθεσία για ισομισθΙα ανδρών και γυναικών γι.α εργασl.α 
!.σης αξΙΟς και μια οει.ρά άλλων νόμων και συμβάσεων, ποο χατoχυρώνouν τα δικαι.
ώματα των yuναιxών και σvμβάλλoυν στην επικράτηση της ιοότηtας των δUO φύλων. 

είναι αποτέλεσμα σκληρών αγώνων του παγκόσμιου χαι κυπρι.ακού Ύ\Νοικείου κινή

ματος. Στην Κύπρο αυτοί οι αγώνες άρχισαν πριν από 70 και πλέον χρόνι.α από το 
αριστερό λα";κό κίνημα, από το κομμουνιοτUtό κόμμα Κύπρου. που στις τόξεις tOU 

αγωνίστηκαν για τη λεντεριά και κοινωνική δικαιοσύνη yuναΙxΕς, όπως ήtαν η 

Κατίνα Νικολάου, δασκάλα. 1'1 Λεuxή Mo.ραθoβouνιώτOU και άλλες. Ο αγώνας Υι.α 
την wότητα μεταξύ των δiιo φύλων σννeχ(l;εται σήμερα από το ΑΚΕΛ, την noro, τα 
τμήματα γυναικών της ΠΕΟ, της ΕΔΟΝ. γενικό από όλο"tο λαΊ:κ6 κίνημα. Στην επoχτi 

μας βέβαια αναmύσσεται πλαι:ύ κίνημα χειραφέτησης των γυναικών, που αγωνιζε.αι 

για τα δικαιώματα των yuναικών και την ισότητά τους με τouς άνδρες. Όλα τα 

κόμματα και οι οργανώσεις στην Κύπρο έχouν σήμερα τα Ύ\Ναικεία .μήμα-ιά τους, 

πο\! αποτελούν το yvναικεto κίνημα της Κύπρο\!, πο\! είναι μαζικό, ορ-Υανωμένο και 

ενωμένο σε σημαντικό βαθμό στους καθημερινούς αγώνες το\!. 

Από μέρouς της Koινoβoυλεvtικής Ομόδας το\! ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δuνά

μεις διαβεβαιούμε τις Ύ\ΝαΙκες της Κύπρο\! όη θα αγωνιστούμε για την πλήρη 

ισότητα ανδρών και γυναικών στον οικονομικό, πολιτικό και κοινωνικό τομέα. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Εοοταθί.ο\!. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Μπορώ από τη θέση μο\! , Κ\ιρl.ε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Bεβαlως. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι ΣUΝΆΔελφoι. Σίγουρα η ισομι.σθΙα ανδρών και -yuναικών 

είναι αναγχαΙΟ να εφαρμοστεί σε όλα τα επίπεδα και χωρίς οποιαδήποτε δUΣμενή 

δt.άκριση σε βάρος των γ\!ναικών. Το κόμμα μας, πιστό στις αρχές το\! σοσιαλι.σμού, 

δηλαδή στις αρχές της κοινωνικής δικαιοσύνης. της ισότιμης μεταχεί.ρισης, του σεβα

σμού προς τον εργαζόμενο άνθρωπο και γενικά προς τις τάξεις των ερ-Υαζομένων, 
uπoσπιρlζει την αναγχαιότητα της ισότιμης μεταxεtρι.σης των ερ-Υο.ζόμενων γυναικών 

σε σι'ryκριση με τouς άνδρες. 

Ήδη η ισομισθία εφαρμόζεται σε πολλούς τομείς τόσο στο δημόσιο τομέα όσο 

και στον τομέα των ημικρατικών οργανισμών, στην τουριστική βιομτιχανία, στις 

τράπεζες. θέλω να πω -και το πunεοοuμε ακράδαντα- ότι και το αίτημα αuτό των 

εργαζόμενων Ύ\Ναικών θα ικανοποιτιθεΙ Είναι εξέλιξη η οποία δεν μπορεί ούτε να 

ανακοχεΙ ούτε να σταματήσει. Όπως σε όλους τους τομείς επήλθε η πQόoδoς η 

θαυμαστή από της εγχαθι.δρ'ύσεως της Κ\!Π{ιιαχής Δημοκρατίας και μετέπειτα. έτσι θα 

γίνει και εδώ. Από τη δuσμένεια σε βάρος της εqyαζόμενης -yuvαΙκας. πο\! ακόμα, 
όταν έμενε έγκυος, έπρεπε να α.."tOλυθεΙ από την eρyaol.o. της -αυτή ήταν η αντίληψη 

περί δικαιοσύνης τότε και αuτή η δικαιοσύνη απονεμόταν- φθάσαμε σήμερα να 
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έχουμε την ισοτιμΙα στη μεταxείρι.σn σε όλο το χώρο του δημόσιου και το\! εχπαι.δεu

τικοίΙ τομέα και όπου αλλο\ι έχω ήδη πει. 

Τώρα έχουμε και το νόμο. Και Τ] τήρηση των νόμων είναι υποχρεωτική και ο 

παραβάτης των νόμων έχει να υπoσtεΙ ης κ\lρώσεις. Και εχεΙνος που συνωμοτεί να 

μαται.ώσει την εφαρμογή ενός νόμου γνωρ!.ζouμε όλοι μας ότι θεωQεΙται tvoχoς 
σvνωμoσίας για τη μη εφαρμoyτi ενός νόμου. Κατά συνέπεια και με ΤΤΙ διάθεση που 

εκφράστηκε από όλες τις πτέρυγες της Βουλής, αλλά και με τη σιrγκεχρψΙνη αυtή 

απειλή επιβολής των κυρώσεων, καθώς και την οικονομι.χή ανόΥχη 11 οποία tπL'tρtπeL 
την εισαγωγή στον τόπο μας χι.λι.άδων Εργατών ΟΙ οποΙΟι έρχονται να αναπληρώσουν 

τι.ς ελλείψεις, πι.σtεύω στο σχεπτιχό και εγώ που εξέφρασε ο συνάδελφος Χ. λβραάμ 

Aντωvl.oυ, ότι με .ον "{ρόπο αυτό θα αρθεί και η διστακηκότη-τα που ιιπάρχει σε μι.ο. 

μάζα ~μ.έvων. σης εργαζόμενες yuναΙκες, οι oπoLες θα ΠQOOφέQoυν και αυtές 

την UΠΗρεσι.α τους και έτσι ίσως να ΕΠιλυθεΙ και το πρόβλημα τo'ίtto το οποΙΟ ανημf· 

τωπLζoυμε. 

Τελει,ώνω με το να πω ότι θα είμαιπε συμπαραστάτες και θα κάνoUΜΙ OΤι.δήπott 

μπορούμε, ώστε να EΠΙΤΕUΧθεE και αυτη η επι.δ~η των εργαζόμενων yuναικών, 

πειθovtας την ΕρΎΟδοτική πλευρά, διότι εκεΙ είναι το πρόβλημα, να δεχθεΙ αutές τις 
ρυθμΙΟεις, διότι οι εργαζόμενες τάξεις είναι αλληλέγγυες ως προς τα αιτήμα~α αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κληρίδσυ που ενέγραψε το θtμα δικαιούται να το κλείσει, εκτός αν αισθά

νεται ότι δεν έχει να nρoσθέσει τίποτε στην αρχική εισήγησή της. Αν θα το χλεΙΟετε, 
εισηγο'ύμαι από τη θέση σας. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

~ϊiJ τη θtση μου, κUριε Πρόεδρε, διότι δεν έχω πολλά να προσθέσω. Απλώς 

ήθελα να πω ότι χαίρομαι που όλες οι πλευρές εδώ αντιλαμβάνονται t" σημασια της 
αρχής της ισομισθίας και είναι δι.ατεθειμένες και βλέπουν την ανάVΚI1 γω λήψη 
άμεσων μέτρων. για να εΙμασtε σε θέση να εφαρμόσουμε tO νόμο μέχρι toν Οκτώ
βριο. θα ήθελα μόνο να ξέρω αν υιοθετείται η εισήγησή μου να παραπεμφθεί το θέμα 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και να 

γίνεται τακτική ενημέρωση από το ΥπουργεΙΟ Εργασίας για την πρόοδο που eJtLτνy· 

χάνε-ται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Από ό,τι έχω υπόψη μου η Κοινοβουλευτική EπΙ1ΡOm'ι EργασLας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων μόνιμα παρακολουθεί την εφαρμογή αυτο'ύ του νόμου. Κατά 

συνέπεια δε χρει.άζεται καν να tO συζητήσουμε ξεχωριστά, διότι από παλιά. όταν 
είχαμε ήδη ψηφίσει τη σχετική νομοθεσισ., η KoινoβO\Jλtuτική EπΙΤΡOm'ι ΕργασΙΟς 

και Κοινωνικών Ασφαλισεων περιέλαβε tO θέμα αυτό ως ένα από τα θέμαtα που 
παρακολουθο"ύσε μόνιμα. Τώρα το θέμα του να προσκλ11θεί ο αρμόδιος ΥπουρΥός 10 
αφήνω στην αρμοδιότητα 10υ Προέδρου της ΕπΙ1ροπής. 

Ο κ. ΑντωνΙΟυ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσαμε να ζητηοουμε από τον Υπουργό Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων μ' ένα σημείωμα ή με κάι-roιο αρμόδιο λειtουρΥό να ενημε

ρώσει ta μέλη .ης Επιτροπής Εργασ(.ας γι.α τα σιryκε:κριμένα μέτρα που έχουν ληφθεί 
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μέχρι τώρα και για τα προγράμματα που υπό.ρχονν όσον αφορά το τι προβλέπεται να 
γΙνει εντός των προσεχών βδομάδων και ανάλογα με την ενημέQω<J11 aVt1i τι Επιτροπή 
Eργασl.ας θα μπορεί να ενεργήσει στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Νομίζω ότι είμαστε σiJμφωνOΙ. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα ... 

Ο Χ. Μακριδης. 

1. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μον επιτρέπετε. θα 1\θελα να πω και εγώ μερικές λtξεις. 

Πέραν 10\1 ηθικού θέμα'ως της δικαιοσύνης για ισομισθΙΟ, έχοντας υπόψη 1"0 μικρό 
μέγεθος το" χώρου μας και γνωρίζοντας την αVΌyκη για 10 τελεutα(o εργατικό χέρι 
και πνευματικό κεφάλαιο. νομίζω όη δεν αποτελεί απλώς ηθική ανάγχη Υ1.(1 διχαιο

ΣΎvΗ. αλλά αποτελεί και εθνική ανάΥκΤΙ. Και πρέπει να παραδειγματισtοuμε από 
χώρες παρόμΟΙΟΊ) μεγέθους με τη δική μας ως πρ:ος τον τρόπο με τον οποίο αξι.ο-. 

ποιούν και θttoυν σε πρώτη γραμμή το yvναικεΙo δυναμικό. Νομ(.ζω και σvμπληρώ

νovτoς λέγω ότι αποτελεί πράγματι λόγω των σημερινών συνθηχών ανάγκη τι αξι.ο

ποίηση του yυvαικείoυ δuναμικoύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. κύριε Μακρίδη. Κανονικά δε θα έπρεπε να σας είχα αφήσει να πείτε 

τ~ λίγες λtξεις που εl.πατε, διότι έκλεωε το θέμα η επράψασα. Οπωσδήποτε, ήσαστε 

πολύ σύντομος, γι' αυτό δεν έφερα ένσταστι. Και προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που 

είναι 'Ή ανάΎΚη μελέτης για .ην πιθανότητα ΣUμμετoχής/εxπρoσώmιστις των 

yuναικών Βουλευτών της κυπρι.ακής Βουλής σε παΎΚόσμια συνέδρια και άλλες εκδη

λώσε~ γυναικών Βουλευτών". θέμα επραφtν με εισήΥηστι του Μέλους της Βουλής 

κας PΉVΑς Κατσελλή σης 24.10.1991. Είναι θέμα που μας αφορά φαίνεται ωτοκλ.ει
σηκά εμάς ως Βουλή. Και πάλι τονίζω όη φι::ιΙνε-ται πως έχουν την τιμηηκή τους οι 

yvναΙκες σήμερα. 

Η κυρια Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑ'ΓΣΕΛΛΗ: 

Κ ύρι.ε Πρόεδρε, κύρι.οι συνάδελφοι, 

Το όνομα αυτής της Βουλής είναι βουλή των Αντιπροσώπων και εξυπαχοίιει 

σίγουρα ανάλοΥτι κατά το δυνατό αντιπροσώπευση όλου του λαού, γι.α να είναι η 

δημοχρατΙα μας πραγματική, ουσιαστική και να λειτουργεί σωστά. ΟΙ δημοκρατίες 
σήμερα χωλαίνουν παΎΚόσμι.α κατά τούτο: Στο ότι η εκπροσώπηστι τον μωού πληθυ

σμού της ΥΤΙς δεν είναι επαρκής, δηλαδή οι γυναΙκες στις διόφορες Βονλές παΎΚόσμι.α 

κρατouν κάτι λιγότερο από το 12% των βουλευτικών εδράνων. Και όπως εl.πε μι.α 
βoυλευrής από .ην A'U(Π~ια, τη φυλή των γυναικών Μαορί δεν μπορεί να την 

εχπροσωπήσει κανένας άλλος Auστραλός εχτός Q.ι~ μια εκπρόσωπο των Μαορι. Και 

εκεΙ ιΎΙνονται προσπάθει.ες να βρΙσκουν πόντα εxπρoσώπTJστι γυναικών απ' αυτά τα 

στρώματα του λαού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ποιος ο σuσχεησμ6ς; 

Ρ. ΚΑΠΕΛΑΗ: 

Έτσι πολλές κυβερνήσεις και πολλά κόμματα πολύ σωστά παLQνoυν πάρα 
πολλά μέ.ρα. για να διορθωθεί αυτή η αντιδημοκρατική κατάσταστι που υπάρχει. ΤΟ 
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θέμα ['ναι Ευρύ και δε θα.ο αναλΟΟω σε βόθος. Απλώς θα Πf{μορι.στώ σtO θέμα μου, 

που είναι "Η ανάΎΧ'Ι μελέτης για την πιθανότητα συμμετοχής/εκπροσώπησης .ων 

γυναικών Βουλευτών της χυπρι.αιι.ής Βουλής σε παΥκόσμw συνέδρι.α και άλλες εκδη
λώσεις γυναικών Bouλεuτών", διότι η χuριότερη παγκόσμια δι.αχοινοβουλευnΧή 

οργάνωση, η Διακοινοβουλευτική Ένωση, το rnter-ParHamentary Union έχει ειδικό 

τμήμα που μeAetti τρόπους για την αύξηση των yuναιxών Boυλευtών και έχει βάλει 

χανονισμο'ύς, όχι UΠOΧΡεωτιΚO\ις, σtις διάφορες εθνικές αποστολές, όπου οι βουλές 

txOU'Y yuναΙκες. να συμπεριλαμβάνονται και -Υυναίκες , ούτως ώστε να ενθαρρύνονται 

να oυμμετέχovν περισσότερο στα πολιτικό. πράγματα όχι μόνο του -C:Mou .ους. αλλά 
και παγκόσμια. 

Σήμερα που στη Βουλή μας έχει αυξηθεΙ ο αριθμός 'tων yuναιxών Βουλεντών 

θα 'ήθελα να επιστήσω την προσοχή όλων των σuναδέλφων να ΤQOX!.Oδρoμησouν 
προσπάθει.ες, όπα\! Qmό είναι δvvo.τό, στις διεθνεις αποστολές αUΤΉς της Βσυλής να 

συμπεριλαμβάνονται και yuναΙxες. Όχι επι.πλέον να πηΥαΙνει και yuνα'κα, αλλά να 

εΙναι μέλος .ης αποστολής, για.Ι δε θέλουμε να γΙvovtαι διακρίσΗς ή να είναι μLα 

-Υνναικεισ. παρασυναγωγή σε μια OΠOLαδήπO.ε απoστoλτ'j . 

Γι' αmό ενέγραψα αuτό .0 θέμα και ελπ[ζω ό.ι θα σημειώσουμε αuτό .0 σημείο 
και μελλΟΥΣικά να πρoσπαθτ'jσoυμε o"ύtως ώσtε να συμμετέχουν οι .ρει.ς ΥνναΙκες 
Boυλευtές που υπάρχουν, με .ην ελπίδα ό.ι στην επόμενη Βουλή η εκπροσώπηση .ου 

50% .ου πληθυσμού .ης Κύπρου θα είναι πιο άρ-τ ια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σημεtωσα .ι.ς παeα.ηρήσεις της κυρίας Καισελλή και δεν μπορώ να πω ό.ι 

δι.αφωνώ. Όμως θα ήθελα να παρατηρήσω όη είναι και θέμα κοινοβουλειπικών 
ομάδων, ό.αν απoφασCΖoυν την εκπροσώπησή .ους. Ταuτόχρoνα η .ακ.ική .ους 

απουσία από ''11 Βουλή θα στερούσε την κυπριακή Βουλή από .ις λίγες εκεΙνες 

Ύ\J'VO.Ικες που έχουμε και που κοσμούν .ην κυπριακή Βουλή. 

Α. ΧΡΙΣ1ΌΥ: 

Που κοσμούν την αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και.ο λέω με όλη τη σοβο.ρό.τττα, κύριε ΧρΙστου. 

Η κυρία Κα.σελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει κι ένα εξ ανηκειΜΈVoυ πρόβλημα. Σ.η Διακοινοβοιι

λευtική Ένωση γΙνε-tαι πάvtα μια συνέλευση πριν από την έναρξη, στην οποία μηέ

χουν γυναΙκες Βουλευτές. 'Otav έγινε στην Κύπρο, νoμCΖω ό.ι .0 είδαμε. ε(χα προε
δρεύσει προσωπικά. Avrή η σύνοδος εΙναι μιας ημέρας, γίνεται κάθε φορά που 
συνέρχεται η Διακoινoβouλεvnκή Ένωση και Mvta η Κύπρος απουσιάζει . Πρέπει 

νoμCΖω .600 εσεις προσωπικά όσο και .0 Τμήμα Διεθνών Σχέσεων να μελε'tήσε ι .0 
θέμα σοβαρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Είμαι ενήμερος .ου θέματος, κυρΙΟ Κατσελλή. Όμως κάνατε την ε~ση να 

μην προστίθεται γυναίκα BoυΛΕUΤΉς ση.ς αποστολές -που θα μπορούσε να συζητηθεί 
πάνω σ' αυτή τη βάση- αλλά να περιλαμβόνε.αι, πράγμα που συνδέεται περισσότερο 

με τις κοινοβοιιλευ.ικές ομάδες. Να το παραδεχτείτε αυτό. 

Η κυριο. Κληριδου. 
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Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Ναι. κύριε Πρόεδρε. Επειδή txt1E αναφερθεί στις χOινoβoυλειn:ικtς ομάδες, εγώ 
είμαι σε θέση να πω ότι ο Δl'Ιμοκραηκός Συνα-γερμός συμφωνεί απόλυτα με την εισή
Υηση της κυρίας Κατσελλή. Είμαστε περήφανοι που έχουμε δυο γυναίκες βουλευτές 
και έχοιιμε κάμει και τρομερούς α-γώνες ως Δημοχραηκός Συναγερμός από την 

ι.δρuoη του κόμματός μας γι.α να ενθαρρUνoυμε τη ΓUΝΑιχεία συμμεtoχή στο κόμμα 

και στην πολιτική ζωή του τόπου γενικά. Όπως θα ξέρouν όλοι. στο Καταστατικό 
μας έχουμε ρητή πρόνοια όtι άνδρες και γυναΙκες είναι ισότιμα μιλη 10" κόμματός 
μας. Και δεν ixo\Jμt ξεχωριστή Υυν<Ηκεία OQ'Yάνωση ακριβώς επειδή θtλO\lμt τις 
ΎWOΙκες να συμμετέχουν ως ισότιμα μέλη σε όλα τα συλλογικά όρΎανα του 
κόμματος. Επομένως εμεις δεν έχουμε καμι.ά δUΣΚOλια να "l.Οθετήοουμε την Εισήγηση 

1τις κας Κατσελλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα φροντίσω οι Εισηγήσεις Τllς κυρίας Kατσελλτj να κυκλοφορήσουν στις 
κοινοβουλευηκές ομάδες, γι.α να γ~νει και συζήτηση σης κοινοβονλευηκές ομάδες, 

χωρίς αυτό να σημαίνει ότι δε θα το δούμε και σε όλλα αρμόδ~α σώματα της Βουλής. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Στην ομό:δα. τη δική μας δεν έχουμε Ύ\MlΙκες. Γι.ατΙ να μας το κοινοποιήσετε 

εμάς; Να κάνουμε ΤΙ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΕυσταθΙΟυ, θα σας κo~νoπoιήσoυμε τις απόψεις αυtές, bwtL πιθανό να 
χρει.αστεί να το συζητήσετε στην Επιτροπή Εξωτερικών που μπορεΙ να εγερθεί το 
θέμα. Γι' αυtό εΙΠα και σε άλλα αρμόδια σώματα. Ελπίζω πάντως στην προσεχή 
Βουλή να έχετε. δwτι σίγουρα δεν το αναφέρατε αυtό ως πλεονέκτημα' το αναφέρατε 
ως μει.oνbιτημα. είναι με αU't'ή την έννοι.α που το εLπατε. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ασφαλώς και το ε{.παμε έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Συμβουλεύω να κάμουν ό,ΤΙ θα κάμουμε. θα ορίσουμε έναν αντι.πρόσωπο. Τον 

έχουμε ήδη βρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον έχετε αντι.nρόσωπo από ττιν ομάδα σας πov μπορεί να αντLΠΡOσωπεύε~ 
και να αναπληρεΙ ΤLς γυναΙκες, κύριε Κατσovρίδτι, έχει καλώς. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι 'ίο κακό οδικό δίκτuo ττις επαρχLας Πάφου και η 
ανάγκη βελ τΙωσής του". θέμα εγγραφέν με εισήγηση '{ου Βουλευτή κ. Κώστα Κωνστα

ντΙνov. 

Α ντιλαμβάνoμα~ ζη'tά'tε να 'to αναβάλουμι για 'tT)'V επόμενη συνεδρtα και να 
προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα, που είναι ~H ανάγκη ανέγερσης επαρκών σχoλ~κών 
κτιρΙων στην πόλη και επαρχLα Πάφου". θέμα εΎΥραφέν με εισήγηση του BoυλεU't'ή 

κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 



1610 

Κ. ΚΩΝ:ΣΙΆΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε ΠQόεδQε, κυρίες χαι κύρLOΙ συνάδελφοι, 

Ενέγραψα το θέμα αυτό YLO. δύο κυρίως λόγους. Πρώτο, γLO.-ι:ί πραγματικά 
μέχρι σήμερα δεν νπήρξε, αλλά ome χαι υ:τάρχει συyxεκριμtνη πολιηκή η ΟΠΟια να 
προβλέπει, αλλά και να προωθεί και να καλύπτει τις πραγμα-ι:ΟΟς ανάγκες yLO. 
στέγαση των μαθητών όλων -ι:ων βαθμίδων, προτού δημιουργηθούν προβλήμα-ι:α τα 
οποία καθιστούν δύσχολη, αλλά και πολλές φορές ανέφικτη την ομαλή λει-ι:ouρyία 

-ι:ων σχολε(.ων. ΔεύtεQO, για-ι:Ι πιστεύω όη με -ι:ov -ι:ρόπο αυτό ίσως EUαισθη-Ι:OΠOιη

θούν οι αρμόδι.οι, και κυρLως -ι:ο YπoUQΎεl.o Παι.δt(.ας, και προχωρήσουν άμεσα 

πρoωθώvtας και επιλίιovtας, με -ι:η λfιΨτι ΣUΓXεκριμένων μt-ι:QωV. -ι:α καυ-ι:ά πQOβλή
μα-ι:α -ι:α οποία παQOuσ~oνται και -ι:α oπol.α είναι πάρα πολλά αU'tή -ι:η στιγμή στο 

χώρο -ι:ης παιδεl.ας στην επαρxw. Πάφου και που αφορούν -ι:η στέγαση των μαθη-ι:ών. 

Όσον αφορά την πόλη και τα περίχωρα κ\lρίως της επαρχίας Πάφου. υπάρχουν 

πάμπολλα προβλήματα λόγω ανεπάρκειας στέγης. 

Στα δημοτικά σχολεία UΠΆρχει οξύ και σοβαρό πρόβλημα, το οποΙΟ δOOWΧώς 

μέχρι σήμερα δεν προω&ήθηχε, με απο-ι:έλεσμα -ι:α πQOβλήμα-ι:α να εΙναι thOLO. που 
πραγμαηκά καθιστούν ανέφικτη τη λειτουργία τους. Και τα προβλήματα που παρου
σιάζονται είναι τέ'tΟLO.ς μορφής, ώστε και -ι:α ίδια τα παιδιά ταλαιπωρούνται, αλλά 
και το διδακ-ι:ικό προσωπικό. 

Αναφέρομαι ειδικά στα Πάνω Περβόλια, όπου στο ΤρΙ-ι:ο Δημο-ι:ικό Σχολεl.o 180 
μαθη.ές. δηλαδή 6 τμήμα.α, βρtσκoνται αυτή τη στιγμή εκτός ΤΟ\l χώρου του δημο
-ι:ικού σχολείου και ό.owu τα μικρά παιδι.ά, οι μαθητές, στεγάζονται σε υποσταηχά, 

αποθήκες. Και πραγμα.ικά .0 λέω α\Πό με πόνο ψυχής, μεταφέQoντας την αγανά
κτηση των (διων των γονιών, αλλά χαι του διδακηχού προσωπικού οι οποl.oι δεν 

μπορούν να χάνovν {Lπoτε, παρόλες τις εκκλήσεις και παρόλες τις πιέσεις ΠΟ\Ι έχovν 

εξασκήσει μέχρι σήμερα. Χρειάζονται αUΤΉ τη στιγμή 6 αίθουσες για να μπορέσει να 
λεΙΤOUQΎT!σει ομαλά το Τρί-ι:ο ΔημοtLκό Σχολεl.o Πάνω Περβολιών. 

ΟΙ κΙνδυνοι οι οποΙΟι tmάρxO\IV αυτή τη στιγμή για {α παιδι.ά είναι πάρα 
πολλο" Υπάρχει κίνδυνος να προξενηθούν διισruχ'ήμα-ι:α κα-ι:ά τη μ.ttάβσ.ση των 
μικρών παιδιών εκτός ΤΟ\l χώρου "(0\1 OΧOλEΙOU και βλtπoυμε καθημερινά πρωΙ και 

μεσημtρι το\lς δασκάλους να ασκούν καθήκοντα WOΧoν6μo\l, με.αφέροντας .α 

παιδι.ά εκτός -ι:ου χώρου "tOU σχολείου σε ένα δρόμο ο οποίος έχει μεγάλη κUXΛoφo
ρι.ο.κή κίνηση. Η ανασφάλεια και η ψ1)χολοΥική δι.άθεση των μικρών παιδιών είναι 

titOLQ πou πραγμαtικά touς στερεΙ το δικαίωμα να διδάσκονται μέσα σε ovνθήxες 
ΠΟ\l ίσως θα ΤOuς οδηγούσαν σε καλύτερα πλαΙΟια μόρφωσης. Δ\lΣWΧώς {Ο Υπουρ

γείο Παιδείας και οι αρμ6δLOΙ φορείς δεν έχouν προχωρήσει σε λύσεις .ηοιες που να 

δινOUΝ εκ tων ΠΡOttoων εyγυήσεLς ότι θα \ιπάρξει προώθηση autoίι του προβλή
μαtDς. Και εξηγούμαι και αναφέρω σαν παρό.δεΙΥμα ta δω χωρι.ά, την Έμπα και tTt 
xλώραιtα, όπου σήμερα \ιπάρχει οξύ πρόβλημα, γιατί οι ανάγκες από τη στεγαστικΤι 
εξέλιξη πou υπήρξε στην περιοχτ'ι δεν άφησαν χώρο για δημι.ouρy(α νέας σχολικ'ής 

μονάδας, με αποtfuσμα σήμερα οι αρμόδιοι να. ψάχνουν να βρουν τρίτη λύση. Και 

σΙγouρα και ΠΕρισσότερα χρήματα θα δαπανηθούν για την υλοπο(ηση aVtOU του 
έQΎO\I, αλλά και τα (δια τα παιδιά και οι γονείς θα υποβάλλονται σε μεyαλύtερη 

.αλαutωρία, αφού θα πηγαΙνουν {O\lλάχιστο δύο χιλιόμ.ttρα πιο μακριά από {Ο χώρο 

όπου θα μπOQOύσε κάλλιστα να δημιO\lQYTlθεΙ ατη η σχολικΤι μονάδα. 

Ένα σοβαρότα.ο πρόβλημα, .0 οποto δuσruχώς είναι ντροπή να tO αναφέρω, 
είναι όtι σε πάρα πολλά σχoλεl.α -δημοτικά σχολεΙα- δεν υπάρχouν ουρητήρια. Στα 
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χωρl.ά Πολέμι κα~ τάλα και οι tδωι οι δασκόλοι δυσwχώς, καθώς και τα παιδl.ά 

αναγκόζονται να πηγα(νονν σε nαρo.κ.εΙμενo αμπέλι για να ουρούν. Αντό το αναφtρω 

και πραγμα'ιικά είναι ντροπή εδώ σε αντό το Σώμα να αναφέρονται τέτοια πρόγ

ματα, αλλά κάποτε αντά πρέnε~ να λεχθούν, 

Σήμερα που, όσο ποτέ άλλοτε, χρειάζεται η nαρoυσkι του προ'Ιστάμενου 

τεχνικών υπηρεσιών του YnouρyεΙOυ Παιδείας στην Πάφο, αυτός μετετέθη στη 

Λευκωσία. Δεν εξετάζω τους λόγους για τους οπόίους αυτός ο άνθρωπος μετετέθη. 

Εκείνο πο" μας ενδιαφέρει άμεσα είναι ότ~ αυτή τη στιγμή δε βρίσκεται άνθρωπος 
προΊ:στάμενος των τεχνικών υπηρεσι.ών στο χώρο της παιδείας στην Πάφο, γι' αυτό 

και όλες οι εν εξελίξει εργασίες έχουν παραμεληθεί και όλες εκεΙνες οι oπoLες θα 

προωθούνταν έχονν μείνει στάσιμες. 

Όσον αφορά τα γυμνάσι.α, και εδώ η κατάσταση είναι δραματική. Στο Πρώτο 

Γυμνάσιο Πάφου ως αί.θουσα διδασκαλίας xρησιμonoΙO'ίινtαι τα αποδυτήρια και γι.α 
απoδιnήρια χρησιμοποιεΙται ένα παλι.ό τροχόσπιτο που βρίσκεται σε μια γωνιά της 

αυλής του σχολείου εγκαταλειμμένο, 

Στο Ι\ιμνάσιο ΑγΙΟυ Nεoφίrtoυ υπάρχουν 15 αίθουσες διδασκαλkις και 

λεΙΤΟυρ-Υονν 20 τμήματα, δηλαδή 5 περι.σσότερα, Έτσι χρησιμοποωύνται στο σχολεΙΟ 
αιnό και δοο αποθήκες ως αίθουσες. Αντιλαμβάνεστε βtβoLO την έλλειψη επο.ρκοίις 

φωτισμού και αερισμού. 

Οι ανθ'υγιιινές συνθήκες διαβίωσης των μαθηtών και ",ων καθηγητών είναι 

αδιαμφισβήτητες. Οι χώροι μέσα στους οποίους κινo'ίινtαι οι μαθητές και οι καθη

γητές γενικά είναι στενόχωροι και ασφυχτικοι. Κατάλληλα γήπεδα. για αθλοπαιδιές 

δεν υπάρχονν. 

Σύμφωνα με στατιστικές, οι οποίες είναι αδιαμφισβήτητες, το 1994-95 θα χρειά
tOvtat. τα Ύ"μνόσια Πάφου 68 αLθoυσες διδασκαλίας. 15 τμήματα θα στεγάζοvtαι στο 
Γυμνάσιο Γερoσχήnoυ. Δηλαδή μένει υπόλΟΙJΤΟ 53 αιθουσών. Η Πάφος διαθέτει IS 
αίθουσες στο Πρώτο Ι\ιμνάσιο. 11 στο Νικολαϊδει.ο και 15 στου Αγίου NεoφύtO\l, 
δηλαδή σVνoλo αιθουσών 41. Δηλαδή θα υπάρχονν ανάγκες για 53 αίθουσες και 
\ιπάρχονν σήμερα διαθέσιμες μόνο 41, Οι \ιπόλοι.πες 12 πον θα βρεθούν, κύριοι σννά
δελφοι, για να καλύψονν τις στεγαστικές ανάγκες των μαθητών; Και για να αποδε(.. 
ξουμε την ΠΡOχει{)ό'tητα και το μη σωστό προγραμματισμό της κυβέρνησης και του 
YnoUΡΓΕΙOυ Παιδείας, αναφέρουμε ότι αποφασί.στηκε η ανέγερση 3 αι.θουσών στο 
στενόχωρο χώρο του Γυμνασίου Αγίου NεoφύtO\!. Nα~, πρoχε~ρότητα, γι.ατΙ με την 

ενέργεια αυτή δε λύεται ",ο πρόβλημα. Γι.ατΙ οι. ανάγκες επιβάλλονν την ανtyερση 

νέου γυμνασίου στην επαρχία Πάφου, στην περιοχή Λέμπας για τις ανάγκες των 

ανωm.ισσόμενων κοινοτήτων Χλώρακας, Έμπας, Τάλας, K~σσόνεργας και Πέγειας 

και φυσ~κά της y\Jρω περι.οχής. Έτσι η ανtyερση των τριών αυτών αιθουσών θα 

δυσκολέψει τη μελλοντική κατανομή των μαθητών, διότι, εφόσον θα έχουμε γυμνόσισ 

στην πιο πάνω περι.οχτΊ -και επιβάλλεται να γ'νει γυμνάσιο με 16 τουλάχιστον 
αίθουσες- δε θα 1.1Πάρχει nQtOOE\Jμo μαθητών για τις τρεις αίθο\!οες του IUμνασίοu 

Αγίο\! Νεοφύτου. Άρα επιβάλλεται η ανέγερση τάχιστα νέου γυμνασίου στην περι.οχή 

Λέμπας και όχ~ το Υπουργείο να προχωρά σε ημίμετρα γι.α απάμβλννση δήθεν της 

κατάστασης. γιατί με τον τρόπο αυτό δε λύονται τα προβλτΊματα, αλλά oLyoUQO. μπλέ
κονται ακόμη περ~σσότερo. 

Στα λύxε~α σήμερα φo~τoύν στη μέση χοι τεχνική εχπαtδευση -μιλάμε για την 

πόλη η:ς Πάφου, όχ~ για την ύπαιθρο- 1335 μαθητές σύνολο, 990 στη μέση εχπα(.. 
δΕUΣΗ και 345 στην τεχνική. Αν θεωρτΊσουμε όη η αναλoγLα αυτή θα τηρηθεί., τότε 
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σΙyoUΡΑ για τα επόμενα χρόνιο θα έχOuΜΕ τα εξής δεδομένα: Το 1992-93 Ο'υξηση στα 
λύκεια κατά 158 μαθητές, το 93-94 κατά 282, το 94-95 αύξηση κατά 462 μαθητές και 
το 95-96 κατά 487 μαθητές. Σήμερα οι λυκει.άρχες διαμαρτύρονται ότι δεν υπάρχουν 
επαρκε(ς χώροι για στέγαση των μαθητών. Δεδομένου ότι το Λύκειο Κύκκου έχει 
σήμερα 406 μαθη1:ές και ότι η αύξηση .0" 95-96 θα εΙναι κατά 487 μαθητές, σ(Υοιιρα 
εΙναι φανερό ότι α\ΠοΙ οι μαθητές δεν μπορούν να διοχετευτούν και να χαι:ανεμη
θούν στα δω λύκεια της πόλης της Πάφου. Εδώ πρέπει να τονιστεΙ ότι, γιο να 
έχο"με το 95-96 έτοιμο λνχεt.O, επι.βάλλεται να αρχίσουν από τώρα διαδικασΙες, 
πράγμα φιισικά πο" δε γΙνεται. Στη [εροσκήπου, ενώ θα έπρεπε να τελειώσουν 16 
αΙθοοοες, μόνο 9 τμήματα πρoγραμμα.ι.ι;ovται να λειτουργήσουν, πράγμα που θα 
δοοκολέψει αφάvι:αστα την ομαλή M:ιτouργια του σχολεΙΟ". 

Εδώ οφειλω να επισημάνω το απαρόδexτo γεγονός πο" σuνtβη με την έναρξη 

της νέας σχολικής περιόδου, δηλαδή το Σεπτέμβριο στο Υυμνάσt.O αυτό της Γερο

σχήπου. Ενώ οι μαθητές είχαν πάει για να παρακολουθήσουν μαθήματα και eνω εΙχε 

αρχΙσει η σχολική χρονι.ό:, γιο ολόκληρες μέρες δεν \lJtήΡXε ηλεκτρικό ρενμα, yl.Ot( 
απλoίισtata δεν εΙχε γίνει σύνδεση, δεν υπήρχε τηλtφωνo και το χειρόtερο δεν 

υπήρχε δρόμος προσπέλασης προς το γυμνάσιο. με απΟtέλεσμα να ταλαιπωρoύvtαι 
τόσο οι μαθη"'(ές και οι γονε(.ς όσο χαι το διδακτιχό προσωπικό. 

θα πρέπει λolJtόν να _ονιοτεί ότι το Υπουργείο oφεLλει να καθορΙσει τις εκπαι

δενtιχές περιψέρει.ες, ούτως ώστε έΥχαιρα οι διευθυντές των σχολείων να μπορούν 

να προγραμματίσουν τα τμήματα που θα στεγαστούν στο σχολείο, για να φανούν 

ποιες είναι οι ανάγκες "'(ώQα και όχι το Σεπτέμβρι.ο. ώστε να αvι:ιμετωπι.στo\rν 

έγκαι.ρα. Περιπό να αναφέρω τη σοβαρή έλλειψη υλΙΚΟΤΕΧνικού εξοπλισμον. καtάλ· 

ληλων συστ:ημ(ιtων για αθλοπαιδιές' και εκγ\Jμναση των αθλητών, αλλά και αθλη · 

τικών και πολιτιστικών χώρων. Είναι γεγονός επ[σης ότι δεν Wtάρχoυν αλεξικέ

ραυνα σε αρxnά σχολε(.α. Όμως και εχεΙ που υπάρχουν δε λELtOUQΎoύν, όπως 

συμβαΙνει με το Γvμνάσι.o Αγίου Νεοφύτου, όπου είμαι "ποχρεωμένος να αναφέρω 

ότι κεραυνός mfOt και προκάλεσε mιρκαγι.ό:, αλλά και ζημι.ές ακριβώς δίπλα από τον 

τηλεφωνικό θόλαμο. όπου σννήθως αρκετοΙ μαθηtές σtέκονται ουρά για να εξυπηρε

τηθούν. EΥWΧως η ώρα ΠΩ" έπεσε ήταν μη εργάσιμη, γιοτΙ αλλιώς ΙΟως και να 
θρηνοΟΟαμε θiιματα. Έγ~ναν καταyyελLες και δLαβ'ήματα τόσο από το σύνδεσμο 
γονέων όσο χαι από _η δι.εiιθvvση το" σχολεΙΟν, αλλά δoowχώς πέρασε αρκετός 

χρόνος χαι μέχρι σήμερα δεν έχε~ επιδισρθωθεΙ η βλάβη. 

YπάρχoιJν κα~ άλλα προβλήμο"(α. όπως είναι η θέρμανση και πραγματικά είναι 

και πάλι με λύπη πο" αναφf:ρω ότι δεν "πάρχει και στον _ομέα αυ:ό καθόλου 

"ποδομή. Να αναφtρω ένα παράδειγμα: Προ 15 ημερών είχαμε μεταβεΙ στις Αρόδες. 
όπο" τελtστηκε εθνικό μνημόσυνο. Μεtά μεταβήκαμε στην αΙθουσα του σχολείο" _ων 

Αρόδων, για να γΙνει εκεΙ μια σχολική εoρtή δέντρου. Πραγματικά πέραν του εικοσα

λέπτου δεν αvι:έξαμε να καθίσουμε σε αυτό εκεΙ το χώρο λόγω της παγωνιάς. Και το 

ερώτημα το οποίο υπήρχε και η απoρt.α πον δημιουρ-Υήθηκε τουλάχιστο σε μtνα 
πρσσω.-τικά ήταν πώς αυτά τα μικρά παιδιά μtσα σε αυτές τις συνθήκες μπορούν και 

αvι:έχoυν 5 κα~ 6 ώρες, όπως και το διδακτικό προοωπικό σΙγουρα. 

Γενικότερα για _α κα"τά αυτά πQOβλ'ήματα πον απασχολούν το χώρο της 

παιδείας από την άπΟψη των στεγαστικών αναγκών οι συνδtσμoι γονέων. οι 

λυκειάρχες και _α (δια τα παιδιά έχουν διαμαρτνρηθεΙ έvι:oνα στο παρελθόν, αλλά 

δι.αμαρWρoνται και σ'ήμερσ.. Συνάμα ηινε _ελευταία στην Πάφο, στο Δημοτικό 

Mtyoρo, f"QeΙO σύσκεψη με συμμετox'ri παραγόντων της πόλης για προώθηση των 
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προβλημάτων αυτών. ΕΙναι δε έντονο το αΙσθτιμα που επικρατεΙ στην Πάφο ότι αυττι 

παραμελεΙται ή δε λαμβάνεται επαρκώς υπόψη για πρoώθrιση των προβλημάτων που 

σχετΙ!;oνtαι με tO υπό συζήτηση θέμα. 

Ως εκ τούτου τελει.ώνoνtας, κύριε Πρόεδρε και κύρι.οι συνόδελφοι, αναφtρω 

ότι εΙναι παράκλησή μας προς την κυβέρνηση και το ΥπουργεΙο Παι.δεί.ας να προωθή

σουν αμέσως tέτοια πολιηκή απάμβλννσης των στεγαστικών αναΥχών της Πάφου 

στο χώρο της παι.δεLας. αλλά και όλων των συναφών με αυτές προβλημάτων με την 
ψήφιση έστω συμπληρωματικών προυπολογισμών από τη Βουλή, τους oπoΙOuς ο 

ΔΗΣΥ, εuαl.σθrιτoς σt θέματα παιδεtας. δεσμεύεται να υπερψηφίσει. ελπιζοντας ότι 
θα πρόξ,ouν το (δι.ο και οι άλλες πλευρές. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη δι.όρκεια της oμιλLας του κ. ΚωνσταντΙνou ο Πρόεδρος αντLΚOταστά
θηχε από τον κ. Αβραάμ ΑντωνΙΟυ). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

(ΑΒΡΑΑΜ ANΊΏNIOV) 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η έλλειψΤι επαρκών σχολικών κτι.ρ(ωv στην Πάφο βασικά εντοπιζετοι στο Δήμο , 
της Πάφου και στα γύρω από το Δήμο μεγάλα χωριά. Yπόρχouν κάποιες ελλεΙψf.ις 

και στην Πόλη XΡUσoχo'ύς και στο Πoλtμι, Ισως και σt κανένα δυο ό.λλα χωριά. 
Βασικά όμως, επαναλαμβάνω, το πρόβλημα εντOΠ(.ζetαι στο χώρο της πόλης της 

Πάφou και των "χαμηλών XωQιών". όπως τα λέμε. 

Αυτό το πρόβλημα δημΙOuρyήθηκε και οξύνθηχε τα τελευταLα πέντε με έξι 
χρόνια. γιατΙ οι στατιστικές λtνε ότι σ' αυτή την περtoδo στην Πάφο σημει.ώθτΡι.ε η 

μεγαλύτερη συΥχέντρωση πληθυσμού σε σίryxριση με οποιαδήποτε άλλη περιοχή του 

τόπου. Και αυτό λόγω της τουριστικής κυρtως ανάJmJξης, αλλά και της -γεωργικής 
ανάπτυξης που ιτημειώθηχε σ' αυτη την περιοχή. 

Ποιοι εΙναι οι λόγοι όμως ύπαρξης αυτον του προβλήματος; Εκτός από το λόγο 

τούτο που ανtφερα, της συyxtvτρωσης του πληθοομού δτιλαδή, ΠQέπει να σημειωθεΙ 

πwτΕUΩ ότι δεν υπήρξε τι αναΥχα(α πρόβλεψτι αυτής της ανάπτυξτις που θα προκα

λούσε τη συΥχέντρωση του πλτιθυσμού και κατ' επέκταση δεν υπήρξε ο αναΥχα(.ος 
προγραμματισμός, όσον αφορά την κάλUψTJ των στεγαστικών αναγκών. Εδώ ελέγ

χεται το YΠOUΡΓel.o Παιδε(ας. ελέγχεται η xUΒΈQYrlOΤΙ. όσον αφορά τον προγραμμα

τι.σμό ακριβώς των αναγκών σε σχολικά κτ{.ρια. Πρέπει να πω όμως ότι. όπως εΙναι 

σήμερα το πρόβλτιμα, xρει.όζf.ται να επισπευσθούν και οι μελέτες και προπαντός να 

ξεκινήσει τι ανέγερστι των αναγκα(ωv σχολικών xtLQLων. 

Πρέπει να χαιρετΙΟouμε το βήμα που έκανε τι κυβέρνηση πέρσι με την ανέγερση 

γυμνασtoυ στη Γεροσκήπου σε χρόνο ΡΕΚόρ. Σε μερικούς μήνες. αν δεν απατώμαι σε 
εννέα μήνες, ολοκληρώθηκε τι ανέγερση γυμνασΙOU, έστω και με ης αδυναμLες που 

ανέφερε ο συνάδελφος ΚωνσταντΙνου. Για ένα - δυο μήνες παρουσιάστηκαν κάποια 
προβλήματα ηλεκτροδότησης. δρόμου κ.λπ. Εγώ λέω μακάρι να προχωρήσο1JV στην 

ανέγερση και άλλων αναγχαΙων σχολικών κτιριων και ας παρουσιαστούν κάποιες 

πρoσωρινtς αδUΝΑΜLες και ατέλειες. 
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Το πρόβλημα σημερα, όπως παρoυσιάζετα~, εκφράζεται με τα ακόλουθα: Είναι 
γεγονός ότι σε κάποια σχολεΙα παρατηρεΙται στοίβαγμα των μαθητών. Δηλαδη μέσα 
σης αίθουσες διδασκαλΙας υπάρχει μεγαλύτ~ α..-τό -τον κανονικό αριθμός 

μαθητών. Εκφράζεται επίσης το πρόβλημα μι την ενοικΙΟση πολλών αι.θουοών. Μόνο 
σ' ένα σχολείο έχω υπόψη μου ότι ενοικιάζονται αίθουσες που κοστιζουν δέκα με 
δώδεκα χιλιάδες λίρες το χρόνο. Επι.πρόσθετα εκφQό.ζεται αυτό το πρόβλημα με τη 
χρήση ακατάλληλων χώρων, ακατάλληλων αιθουσών. Χρησιμοποιούνται οι αίθουσες 

αποδυτηρΙων και διάφοροι άλλοι απoθηκεvτικoί χώροι, πράγμα που οπωσδήποτε 

εΙναι ενάντια στην νγεΙΟ των παιδιών, αλλά και στην παιδεΙΟ. 

Αυτό που πρέπει να γίνει είναι να επισπευσθεί η μελέτη αυτού του προβλή
ματος. Λέω να επισπευσθεί γιατί, όπως μας έχει διαβεβαιώσει το Υπουργείο 

ΠαιδεΙΟς, άρχισε μια σoβαρti μιλέτη του προβλήματος. Με βάση μια απάντηση που 

πήραμε από το Υπουργείο ΠαιδεΙΟς σε ερώτηση που υπέβαλα πριν από λίγους μήνες, 

πιστεύω ότι είναι στην εξέλιξή της. Χρειάζεται όμως να επισπευσθεί, επαναλαμβάνω, 

αυτή η μελέτη και να αρχίσουν τα αναγκαία έργα προς την κατε\ιθυνση επέκτασης 

των αιθουσών και ανέγερσης επιπρόσθετων σχολικών κτι.ριων. 

Πρέπει όμως να σημειώσω όη και σε σχολεΙΟ που δεν υπάρχουν Ι.σως ελλείψεις 

σε αίθουσες παρατηρείται ότι δε γί.νεται η αναγκαΙΟ συντηρηση στα σχολικά κτίρια 
και σl:ις αίθουσες. Όσοι έχουν παιδιά -και εγώ έχω παιδιά- o.κooouν τα πο.ράπονά 
-τους, όσον αφορά τα προβλήματα μέσα στις σχολικές αίθουσες. Πρέπει η αρμόδια 
υπηρεσΙΟ του Υπουργείου ΠαιδεΙΟς να εΥκΊ1ψει και σ' αυτό το πρόβλημα της 
βελτίωσης των αιθουσών δι.δασκαλίας στα υπάρχοντα σχολεία. Μέσα σ' αυτά τα 

πλαίσια πρέπει να προωθηθεί τάχιστα και το πρόβλημα της θέρμανσης μtσα στα 

σχολικά κτίρια. Ο φετινός χειμώνας ήταν τόσο βαρύς, που τα παιδιά μας δεν ήθελαν 

να πάνε στο σχολεΙΟ εκείνες τις ψυχρές μέρες. Φοβόντουσαν το κρύο μέσα στις 

αίθουσες. Πρέπει να πω ότι η κυβέρνηση κατάρτισε ένα πρόγραμμα και πολύ σωστά 

ξεκίνησε να εφαρμόζει αυτό το πρόγραμμα της τοποθέτησης θέρμανσης στα σχολεία 

από την ύπαιθρο, από τις ορεινές περι.οχές. Πρέπει όμως να επισπευσθεί αυτό το 
πρόγραμμα. 

Για να γίνουν αυτά τα πράγματα. σίγουρα χρειάζονται οικονομικά μέσα, οικο

νομικοΙ πόροι. Πρέπει να προγραμματΙσει ασφαλώς η κυβέρνηση την κατανομή των 

οικονομικών πόρων, για να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες στο νΕVραλγ~κό τομέα της 

παιδείας. Πρέπει όμως και εμείς ως Βουλη να δούμε "(ην ευθύνη μας. Πώς θα βοηθή

σουμε; Ανέφερε ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνου ότι θα μπορούσαν να έλθουν 

κάποιοι συμπληρωματικοί προυπολογισμοΙ Υια τις ανάγκες της παιδεΙΟς. Πρέπει να 
βοη&ήσουμε όμως εμείς ως Βουλη και με την ψηφιση κάποι.ων απαραίτητων φορολο

γιών σε ειδη πολυτελείας, όπως εΙναι τα τζιπ πολυτελε(.ας. Υια να βoηθτjσoυμε τα 

oικoνoμ~κά της κυβέρνησης και να πυύμε όη εμείς κάνουμε το καθηκον μας ως 

Βουλη κα~ συμβάλλουμι στο να αντιμετωπιστούν τα καυτά προβληματα. Όχι με το 

να περικόπτουμε τους οικονομικούς πόρους του κρότους να θεωρούμι ότι, τέλος 

πάντων, συμβάλλουμε στην επίλυση προβλημάτων. Πρέπει να ζυΥίζουμε τα πράγματα 

και να αναλαμβάνουμε και εμείς ως Βουλή την ευθύνη μας. προς αυτη την κατεύ

θυνση πιστεύω ότι όλες οι πλενρές της Βουλής πρέπει να βοηθήσουμε. Πρέπει να 

ανταποκριθούμε θετικά για να εξασφαλιστούν τα αναγκαία οικονομικά μtσα και σε 
προέκταση η κυβέρνηση πρέπει να κατανέμει σωστά αυτά τα οικονομικά μtσα για να 

λυθούν τα προβλήματα στην παιδεΙΟ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 



1615 

I1ΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αντιλαμβάνομαι 6n δεν UJtάρχouν lιλλoι ομιλητές, διότι δεν υπάρxouν άλλοι 
Παφίτες. Εκτός αν θέλouν οι Βαρωσιώτες να μιλήσouν για τα σχολικά κτίρι.α στην 

Πάφο. 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Ακουσαμε γ~α ης ελλεί.ψεις και τα κυβερνητικά προγράμ..

ματα, αλλά μεγαλύtερη εντύπωση μου έκαναν οι βασικές ελλείψεις μερικών 

σχολείων. Αντιλαμβάνομαι, απαντώντας στον αγαπητό κ. θεoδoiιλoυ, ότι δε χρειάζο

νται οι φoQOλoγLες από τα τζιπ για να δι.ορθώσουμε ης βασικότατες ελλείψεις που 

υπάρ;(ouν σε αρκετά σχολεία της επαρχίας Πάφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εγώ νόμιζα πως θα τονιζατε το ενδιαqJtΡΟν των Βαρωσιωτών, γιατ( υπό:ρxovν 

πολλοί πρόσφυγες Βαρωσιώτες στην Πάφο και γιατ" ιδιαίτερα. οι πρόσφυγt:ς στο 

Moίmαλo και αλλoiι, αντιμετωπι.ζovν πoλiι δύσκολα προβλήματα και στο σχολικό 
τομέα. 

Οπωσδήποτε, έχει ολοκληρωθεί το θέμα και οι εισηγήσεις θα πάνε στην κ'Uβtρ

νηση. Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν εισηγητές Υι.α τα υπόλοι.πα θέματα. Δεν υπάρχει 

και απαρτία, αλλά θέλω να σας πω ότι δεν προχωρούμε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Υπάρχει απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Παπαδόπουλε: Πόσους μετράτε; 

(Ο ΠρόεδQoς μετρά τους παρόνtες) 

Ναι, είμαστε 19. Οπωσδήποτε, εΙμαι υποχρεωμένος να διαχόψω τη σuνεδρkι, 
διότι δεν υπάρχουν έτοιμοι εισηγητές. Αλλά. Ε.ι-ιαναλαμβάνω, θα πρέπει να είμαστε 
περισσότερο έτοιμοι για το Κεφάλαιο Δ'. Βάλαμε ειδική συνεδρΙα και μόνο δύο ώρες 

μπορέσαμε να συζητήσουμε γι.α τρkι θέματα. Εγγράφουμε μεν τα θέματα, αλλά από 

την άλλη δεν είμαστε έτοιμοι να τα εισαγάγουμε. Περνά στο μεταξύ ο χρόνος, χάνουν 

τα θέματα την επικαιρότητά τους. μένουν όμως στο. ΚεφάλαLO Δ'. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορι.ζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 20 
Φεβρουαρίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Επιβολής Πρόσθετου Φόρου επί των Πετρελαιοειδών (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1991. 

2) Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιηηχός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

3) Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του επαγγέλματος των Οπτικών Νόμος 
του 1991. 

4) Ο περί προυπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

5) Οι περί Ιδιωηκών Νοσοκομείων Κανονισμοί του 1992. 
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6) Οι περί ΥΠΟιΙΡΎεΙοιι Οικονομικών - θέσεις Πρώτοιι ΛεΙ1:0\IQΎOύ Φόρου 

Προστιθέμενης ΑξΙας, Ανώτεροιι ΛεnoιιQΎoύ Φόροιι Προστιθέμενης 

Αξίας, Λεno\IQΎoύ ΦόQ<nι Προστιθέμενης Αξίας Α', ΛεΙ1:0\IQΎo\ι Φόρo\J 

Προστιθέμενης ΑξΙας, Βοηθού Λειτοιιργού Φόροιι Προστιθέμενης Αξίας 

Ιης Τάξης και Βοηθού Λειτo\IQΎoύ Φόροιι Προστιθέμενης Αξίας 2ης 

Τάξης (Σχέδια γπηρεσ(.ας) Κανονισμοί .οιι 1992. 

7) Οι περί Συντeχνιών (ΓΡΟΠΟΠΟΙητικοΙ) Κανονι.σμοΙ τοιι 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕΥΎράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΩ Δ': 

Ι) Έκθεση της Koινoβoιιλε'utικτ'ις Επι.ροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

ποιι ητλοφορεΙται ~Διατήρηση και προστασ(.α των κτιρίων της Αρχι

γραμματείας". 

(Αιιτεπάπελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής) , (22,10.1991). 

2) 'Το κακό οδικό διΚ'τιιο της επαρχίας Πάφοιι και η ανάΎΚη βελτιωσής 

τοιι". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλειιτή κ. Κώστα Κωνσταντίνου). 

(24.10.91). 

3) 'Ή ναυτιλιακή πολιηκή της κ\Iβέρντισης". 

(θtμα επραφέν με εισήγηση .ου Boιιλεvn'ι κ. Ρένου Πρέντζα). (31.10.91). 

4) "Οι συνθήκες ερ-Υασίας 010υς ηλεκτροπαραγωγούς σταθμο'ύς της Αρχής 

Ηλεκ.ρισμού Κύπρου και η επίδραση ορισμένων επιβλαβών παραγόντων 

στην uyeLa των εργαζoμtνων σ' αuτoύς τοιις σταθμoίις~. 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση των 80ιιΛΕUΤών κ. Δ. Χρι..στοδοιιλίδη, Δ. 

Xριιoαn:όμoυ και θ. Μιχαηλίδη εκ μέρouς της Koινoβouλενnκής 

Ομάδας.οο ΑΚΕΛ-Αρι..στερά-Νέες Δυνό.μεις). (12.12.91). 

5) 'Ή αθέτηση κιJβερνητικών ιιποσχέοεων Προς την πόλη της Λεμεσού 

αναφορικά με .0 αποχετευτικό, το κυκλοφοριακό και άλλα". 

(θέμα eγγραφέν με εισήγηση του Βοιιλειπή κ. Ά. Χριιοοοτόμοιι). (6.2.92). 

6) Έκθεση της Koινoβoυλειrnκής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα ποιι 

τιτλοφορείται ''Ο κίνδυνος ποιι δια.ρtχει η κιιπριακή νεολαία από τη 

διάθεση των ναρκωτικών και η ανάΎΚη ύπαρξης ενιαtας πολιηκής και 

συvtOνισμoύ των κιJβερνηηκών ιιπηρεοιών για την πρόληψη και κατα-

010λή τοιι χινδίινοιι αυτού". 

(AuτεπάYΎελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8. Ι 1.91). 

7) "Τα προβλήματα των κυπριων φοnητών Π01J σπo'Uδάζoυν στο εξωτε

ρικό". 

(θέμα εΎΎραφέν με εισήγηση τοιι Βουλευτή κ. Γιαννόκη KαooιιλLδη εκ 

μέρσυς της Ko~νoβoυλεντ~κής Ομάδας 1:0υ ΔΗ.ΣΥ.) (31.10.91). 
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8) "Τα προβλήματα που ανtιμετωπ(ζιι η ακριτική περιοχή Πύργου Τηλλυ
ρίας και η ανάΎΧη προώθησής τους για επίλυση". 

(Ε*μα εννροφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Νίκου Κατσουρ(δη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις). (14.11.91). 

9) " Η διασφάλιση της νοικοκυράς και η ενθάρρυνσή της να ενταχθεΙ στο 

εργατικό δυναμικό του τόπου". 

(θέμα εΥΥραφέν με ειστ'tYτιση του Μέλους της Βουλής κας Ρήνας 

Κατσελλή). (28.11.91). 

10) "Η περl.πτωση της BCCΙ και η πολιτική της κUΒΈΡVΤΙσης ένανtι των 
υπεράκτιων εταιρειών". 

(θέμα εΥΥραφέν από το Βουλευτή κ. Τάκη ΧατζηδημητρΙΟυ). (12.12.91). 

11) ''Ο μυστικός χρηματισμός κυπριακών κομμάτων από πηγές του εξωτε

ρικού και εσωτερικού και η ανάΎΧη λήψεως όλων των ενδεδειγμένων 

μέτρων, για να τεθεΙ φραγμός στην απαράδεκτη αυτή κατάσταση, που 

πλήττει την ανεξαρτησtα των κομμό:των αυτών, πράγμα που παραβλό

πτει το εθνικό και δημόσιο συμφέρον". 

(Ε*μα εννραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Χρ. ΠO\JQΎoUΡίδη και Σ. 
Χάσικου). (12.12.91). 

12) "Η χορήΥηση άδειας σε αθλητικά σωματεία για χρησιμο:πο(ηση αλλο
δαπών αθλητών στα διάφορα αθλητικά τους τμήματα, οικονομικές 
επιπτώσεις στον τόπο χαι στα σωματεία και η επιδραση στην ανέλιξη 

των Κυπριωναθλητών". 

(θέμα εγγραφέν με εισήΥηΟΤ! του Βουλευτή κ. Ν. Μουσιούπα εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ. ΚΟ.). (19.12.91). 

13) "Προβλήματα παθόντων και οικογενειών πεσόντων και αγνοουμένων". 

(Ε*μα εΥΥραφέν με εωήΎΤ1ΟΤΙ του βουλευτή κ. Κίκη Γιάγκου εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(23.1.92). 

14) "Η ανάΎΧη αναπροσαρμο-Υής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτητων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική των χωρών της ΕΟΚ". 

(θtμα εΥΥραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Χρίστου Πoυργσυρtδη 

και Γιαννόκη Kασoυλtδη) . (6.2.92). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο Boυ'λεutής κ. AνδQέας Μούσκος ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

'Ή έλλειΨτι βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και οικονομικές 

EΠlJt1:ώoeIς" • 

ΠΡOτιθeμαι να το παραπtμψω στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Υπάρχει ένσταση; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. Κηρύσσω 

τη λήξη της σημεe,νής σuνώQl4ς. 

rOQQ λήξης, 6.00 μ.μ.) 
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ΟΙ αxόλotιθoι Βονλευι:ές νπέγQαψαΥ '(ον χατάλοΥο '(ων :n:αQόντων με αλφαΙΙη· 

ηΧή σειQά: 

AyyελLδoυ ΚλαΙρη 

Αντωνίου Αβραάμ 

ΓιάΥκου ΚΙκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Κατοελλή Ρήνα 

KατooυρLδης Νίκος 

ΚληρLδoυ ΚαΙτη 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λοοιώτης Λώρης 

Μακριδης IσLδωρoς 

MιxαηλLδης Θάσος 

MoooιoVtτας Νίκος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

πρέντζας Ρένος 

Χάσικος Σωκράτης 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τάκης 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Π1ΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Aγoρεiιoεις Βουλευτών (Ρ. Κατσελλή, Κλ. AyyελLδoυ, Δ. Χρυσοστόμου, 

Ευ. EuσταθΙOυ) πάνω στο θέμα κ Διατήρηση και πραπασΙα των κτι.ρΙων 

της AQXιγραμματεLας". 

2) Αγορεύσεις Βουλευτών (Κ. Κληρ(δου, Α. Αντωνισυ, Ρ. Κατοωή, Α. 

Κουκουμάς, Ευ. Ευσταθίου, Ι. Μακρίδης) πάνω στο θέμα "Η πλήρης 
εφαρμογή της αρχής της ισομισθίας γυναικών και ανδρών μέχρι το 1992 
και η ανάγκη λήψης μέτρων για την προώθησή ττις" και λήξη αυτού. 

3) Αγορεύσεις και συζήτηση (Ρ. Κατσελλή, Πρόεδρος, Κ. Κληρίδου) πάνω 
στο θέμα 'Ή ανάγχη μελέτης για την πιθανότητα συμμετοχής/ 

εκπροσώπτισης των γυναικών Βουλευτών της κυπριακής Βουλής σε 

παγκόσμια συνέδρια και άλλες εκδηλώσεις γυναικών Βουλευτών" και 

λήξη αυτού. 

4) Αγορεύσεις και συζήτηση (Κ. Κωνσταντίνου, Λ. Θεοδούλου, Ι. 

Μακρίδης, Πρόεδρος) πάνω στο θέμα "Η ανάγχη ανέγερσης επαρχών 

σχολικών κτι.ρΙων στην πόλη και επαρχία Πάφου" και λήξη αυτού. 

Τιμή: 50σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' Βον ΛΕΥΤιΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 2Οής ΦεβρουαρΙΟυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

('Ωρα έναρξης: 4.19 μ.μ.) 

(Αρ.26) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιων της συνεδρίας αυτής. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύρι.οι Γραμματείς να δι.o.πιστώσouν αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο ΑΙ, ΝομοθεΤΙΧή Εργασία. είναι ''Ο περί Enιβολής 

Πρόσθετου ΦόΡΟΊ) επί των Πετρελαιοειδών (Τροποποιηηκός) Νόμος του 1991", 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε..ιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση της Επιτροπής στη Βο"λή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕνηΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPo·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΠΙΒΟΛΗΣ ΠΡΟΣθΕΊΌΎ ΦΟΡΟΥ ΕΠΙ ΤΩΝ Π ΕΤΡΕΛΑΙΟΕ ΙΔΩΝ 

(ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1991 " 

ΠαQόντες:-

Λεόνtιoς Ιεροδι.ακόνου , Πρόεδρος Ανδρέας ΦιλLππoυ 

Αλέκος Μαρκίδης Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας Γεωργίου Νίκος ΜΟΟΟLOύπας 
Νίκος KατσoUΡίδης Μάρκος Κυπ.ρι.ανοU 

Αβραάμ Αντων[ου Τό.κης Χατζηδημητρίου 

Κίκης Καζαμίας Ρένος Πρέντζας 

Η Ko~νoβoυλευτικτl EπΙΤΡOπi) Οικονομικών και ΠρoUπολογισμοu μελέτησε το 
πιο πόνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες .ης που πραγματoπoιτlΘΤΙXαν στο 

(1619) 
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διάστημα από τον Οκτώβριο του 1991 μέχρι και τον Ιανουάριο Ίου 1992. Στις σιινε
δρι.άσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις Ίους ο Υπουργός 

Οικονομικών, καθώς και συνδικαλιστικές, αγροτικές, εργοδοτικές και όλλες οργανώ

σεις που οι ίδιες ζήτησαν από την Ε.ίΤΙΤροπή να παραστούν στις συνεδριες της. 

Με το νόμο που ΠΡ<Ηείνεται σκοπεΙται η τροποποίηση της βασικής νoμoθεσLας 
για την επιβολή πρόσθετου φόρου επΙ των πετρελαιοειδών με την αλλαΥή του τρόπο\! 

κατανομής των εισπράξεων που προέρχονται από αυτό το φόρο, ώσ'tε το 50% να 
κατατίθεται στο Ταμείο για την Αμυντική θωράκιση της Δ,ημοκρατίας και το 

υπόλοιπο 50% να κατατίθεται στο Πάγιο Ταμείο της Δημoxρατtας. 

Όπως είναι γνωστό, μΙ!: βάση τη νoμoθεσLα )'ια την επιβολή πρόσθeτoυ φόρου 

επί των πετρελαιοειδών επιβάλλεται πρόσθετος φόρος στη βενζίνη, έτσι που να 

απOΡρoφoirνται όλα τα υπερβό:).λOvtα κέρδη τα οποία πραγματοποιούν οι εταιρειες 

πετρελαιοιιδών. Το ύψος του φόρου αυτού αναθεωρείται από τον Υπουργό Οικονο
μικών για περίοδο κάθε φορά έξι μηνών, ανάλογα με το ύψος των συσσωρευμένων 

κερδών των εταιρειών ΠΕΊρελαιοειδών. 

Ο σuvτελεστής του φόρου για την περίοδο από την 1η Αυγούστου 1991 μέχρι 
την 31η Ιανουαρίου 1992 έχε ι καθοριστεί σε ί55 για κάθε 1.000 λίτρα βενζίνης. Με 
βάση την υφιστάμενη νομοθεσία από το ποσό αυτό (35 κατατίθενται στην ΑΗΚ, η 

οποία υποχρεο'ύται να τις χρησιμοποιεί για την επιδότηση των διατιμήσεων κατανό· 

λωσης ηλεκτρικού ρε'ύματος, ενώ το υπόλοιπο ποσό καΊατΙθετοι στο Ταμείο για την 

Αμυντική Θωράκιση της Δημοκρατίας. 

ΟΙ διαφοροποιήσεις που προτείνονται, σίιμφωνα με τον Υπουργό Οικονο

μικών, εντάσσονται στα πλαί.σLα της αΥΣιμετώ.-ησης των δημοσιονομικών δUΣΧερειών 

και της ανάγκης για άμεση λήψη διορθωτικών μέτρων. 

Σ'ύμφωνα με τα στoιxεtα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώ

πους του Υπουργείου Οικονομικών, η υιοθέτηση του προτεινόμενου μέτρου αναμέ

νεται να αποφέρει πρόσθετα έσοδα ύψους ί6,9 εκ. 

Από το σύνολο των οργανώσεων που παρέστησαν στις συνεδρίες της 

Επιτροπής εκφράστηκε η πλήρης δwφωνtα τους με τον προτεινόμενο τρόπο κατα· 

νομής του πιο πάνω φόρου. Όλες οι πλευρές ζητο\ιν ο νόμος να εξακολουθήσει να 

ισχύει ως έχει. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομι.χών και πρου.ίτολογισμο'ύ δεν υιοθετεί 

τους σχΟΠΟ'ύς του υπό συζήτηση νομσσχεδΙΟυ, γι' αυτό χαι ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή 'ttlv καταψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι Μιμοι 

κ'ύριοι Γραμματεις να προβούν στη δε\ιτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα 
γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και του αριθμο'ύ των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 το\! βασικο'ύ νόμου. Άρθρο 2. 

ΔLαγραφή των άρθρων 5,6 και 7 του βαοικο'ύ νόμου. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχ'ύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση της Επιτροπής καθαρό εισηγείται την καταψήφιση του νομοσχε· 

δΙΟυ αtrtού. Γι' αυτό ερωτώ: Υπάρχει ένσταση για την καταψήφιση tων άρθρων 
1,2,3χαι4; 

Μη υnαρxoύσης ενστάσεως, ta άρθρα 1,2, 3 και 4 καταψηφίζOνtαι ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδιου, τι οποία θα γίνει 

διά tης αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέΡΕται ως ο περί Επιβολής nρόoeEtOV Φόρου εJtΙ tων 

ΠετρελαιοεΙΔών (τροποποιητικός) Νόμος tOU 1991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει οποιαδήΠΟΤΕ ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό απορριφθεί; 

(Ktυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο αυtό καtαψηφ{ζεται 

ομόφωνα από το Σώμα της Βουλής. 

Το δεύτερο έτοιμο θέμα στη σημεeινι; ημερήσι.α διάταξη είναι "Ο περί Ρυθμί

σεως της Άσκησης του επαγγέλματος των Οπτικών Νόμος του 1991". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλ.εtrtιxής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Α. MAPKIΔHΣ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ YΓElAΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΡΥθΜIΣΕΩΣ ΤΗΣ ΑΣΚΗΣΗΣ ΤΟΥ 

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΟΣ ΤΩΝ ΟΠΤΙΚΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες:. 

Αλέκος Μαρκιδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

τ,:Ιμης EUΘΝμΙOυ 

Δώρος Χριστοδουλιδης 

Λώρης Λυοιώτης 

Δημήtρης Κοντίδης 

Κώστας Ηλιάδης 

Nt[voς Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η KOινQβoυλευtική Επιτροπή ΥΥε(.ας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

επτά συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 χαι 31 ΟκτωβρΙΟυ, 7 Νοεμβρίου 
και 12 ΔεκεμβρΙΟυ 1991 και στις 16 και 30 Ιανουαρ(ου και 6 ΦεβρουαρΙΟυ 1992. Στις 
συνεδριάσεις αιnές κλήθηκαν και ανέλuσαν τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχε· 

διου ΕΚπρόσωποι του Υπουργείου ΥγεΙΟς. Τις απόψεις τους εξέφρασαν εJtΙσης και 

εκπρόσωποι του ΓραφεΙΟυ του .Γενικού Eισαγγελtα της Δημοκρσ:ι:ΙΟς, της Οφθαλμσ-. 

λογικής Εταιρείας Κύπρου, του KUΠρι.αΚOύ Συνδέσμου oπτoμεtρών και του Συνδέ· 
σμου Οπτικών Κύπρου. 
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Σκοπός του νόμου που ΠΡOtεΙνετα~ είναι η ρύθμ~ση της άσκησης του επαγγέλ

ματος των oπτ~κών κα~ των τεxν~κών οπτικών, καθώς και των θεμάτων που 

αφορούν την ίδρυση κα~ λειτουργία καταστημάτων οπτικών ειδών. 

Ειδικότερα, στο υπό ψήφιση νομοσχέδιο πρoβλέπoντα~ μεταξύ άλλων τα 

ακόλουθα: 

(α) Η σύσταση Συμβουλίου Οπτικών που θα είνα~ αρμόδιο γι.α την εγγραφή 

οπτικών και τεχνικών οπτικών, καθώς κα~ για τη χορήγηση άδειας 

λειτουργίας σε ;,ι.αταστήματα οπτικών εLδών, εφόσον πληρoύvtα~ 

ορισμένες nΡO\.lnoθtOELS. 

(β) Η ρύθμιση της διενέργειας oπτ~κoμετρήσεων και της ε.;τεξεργασίας, κατα· 

σκευής κα~ διάθεσης oπτ~κών ειδών, καθώς και της εφαρμογής και 

διάθεσης φακών επαφής. 

(γ) Η σύσταση Πειθαρχικού ΣυμβουλΙΟυ για την άσκηση πειθαρχικής εξου

σίας στους εγγεγραμμένους οπτικούς και τεχνικούς οπτικούς και οι 

πειθαρχικές ποινές τις οποίες το Πειθαρχικό Συμβούλιο θα έχει εξουσία 

να επιβάλλει. 

Οι θέοεις των τριών περισσότερο ενδιαφερόμενων μερών πάνω στο υπό συζή· 

τηση νομοσχέδιο, όπως αυτές εκτέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, έχουν ως 

ακολούθως: 

Οφθαλμολογική Εταιρεία Κύπρου: 

Η ετα~ρεία αυτή τάχθηκε εναντίον της ψήφισης του νομοσχεδίου, όπως αvτό 

κατατέθηκε από την Εκτελεστική EξouoLa, για τους πιο κάτω λόγους: 

(α) Το νομοσχέδιο δεν έχει αποκλεισηκό σκοπό την προστασία της δημόσιας 

υγείας και τη διασφάλιση της άσκησης σωστής προληπτικής ιατρικής, 

αλλά εξυπηρετεί τα συμφέροντα μι.ας πολύ μικρής μερίδας της κοινω· 

νίας, των οπτικών, σε βάρος του καλώς νοούμενου συμφέροντος του 

Κύπριου πολίτη. 

(β) Η οπτικομέτρηση αποτελεί άσκηση ιατρικής και δεν πρέπει να επιτρέ

πεται σε μη ειδικούς οφθαλμίατρους να διενεργούν αυτή την εξέταση. 

(γ) Η προμήθεια οπτικών ειδών πρέπει να είναι ελεύθερη προς απoφuγ1\ 

εκμετάλλευσης των πολιτών από τους oπτ~κoύς και δημιουργίας μονο· 

πωλ(ων. 

(δ) Η εφαρμογή φακών επαφής πρέπει να γίνεται μόνο από εL6ικούς οφθαλ

μίατρους. 

Σύνδεσμος Οπτικών Κύπρου: 

Ο πιο πάνω σύνδεσμος τάχθηκε υπέρ του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, υποστη

ρίζοντας πως με την ψήφισή του θα ρuθμιστεί και θα κατοχυρωθεί α..-τό τη μια το 

επάγγελμα μιας επαγγελματικής τάξης του τόπου μας, ενώ από την άλλη θα διασφα· 

λιοταυν τα συμφιροντα των πολπών, αφο'ίι κανείς δε θα μπορεί πλέον να ασκεί το 

επάγγελμα του οπτικο'ίι κατά βούληση, αλλά θα υπόκειται σε νόμους και κανονι.

σμούς που θα καθορίζουν τα ελάχιστα προσόντα που πρέπει να κατέχει, για να 

ασκεί αυτό το επάγγελμα. 
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Ο {.διος σύνδεσμος απέρριψε τις θέσεις της Οφθαλμολογικής Εταιρε(ας που 

αμφισβ'ήτησε τη δυνατότητα των οπτικών να ασ-.ιούν το επάγγελμα. όπως αυτό καθο

ρΙζεται από τις διατάξεις του νομοσχεδίου, και δ'ήλωσε πως εγγύηση για την ύπαρξη 
της δuvατότητας αυτής αποτελούν τα προσόντα που καθoρ(ζovται στο υπό συζ'ήτηση 

νομοσχέδιο. 

Τέλος, ο Σύνδεσμος Οπτικών Κύ.ίτρου υπέβαλε εισηγήσεις:-

(α) για την τροποποίηση του νομοσ-..<εδιου, ώστε να καλύψει και to'U; πρακτι
κούς οπτικούς, δηλ. τα πρόσωπα που ασκούν το επάγγελμα του οπτικού, 

αλλά δεν έχουν τα ακαδημα'ίχά προσόντα που απαιτεί το νομοσχέδιο και 

(β) για τη διαφοροποίηση της σύνθεσης του Συμβουλίου Οπτικών με σκοπό 

την πληρέστερη κατοχύρωση του εΠΟ'Υγέλματος του οπηκού. 

Σ"νδεσμος οπτομετρών Κ "πρου: 

Ο πιο πάνω σύνδεσμος ELGIl'f1ieIlXE στην Επιτροπ'ή να προβεί σε τέτοιες τροπο
ποι'ήσεις στο νομοσχέδιο, ώστε αντί του όρου "οπτικός" να εισαχθεί ο όρος ''οπτομέ

τρης" και η εφο.ρμογ'ή φακών επαφ'ής να γίνεται τόσο από ειδικο"ς οφθαλμίατρους 
όσο και από εγγεγραμμένους οπτομέτρες ή εγ-Υεγραμμένους προσοντο\ιχους για την 

εφαρμο'f1i φακών επαφής τεχνικούς οπτικο"ς κατόπιν οδηγιών εγγεγραμμένου οπτο

μέτρη 'ή ειδικού οφθαλμίατρου. 

Η Κοινοβουλευηκ'ή Επιτροπή Yγεl.ας, αφού ολΟΧλιΙρωσε τη μελέτη του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου και αφο" έλαβε υπόψη τόσο τις απόψεις που διατυπώθηκαν 
όσο και τα 'Uπομνήματα που τέθηκαν ενώπιόν της από όλες ης ενδι.σ.φερόμενες 

πλεvρές, α..-τοφάσισε να εισηγηθεί ης πιο κάτω τροποποιήσεις 

(α) Το εδάφιο (2) του άρθρου 3 που καθορίζει τη σύνθεση του ΣυμβουλΙΟ'U 
Οπτικών να τροποποιηθεί, έτσι που το Συμβούλιο να α..1:0τελείται α..1:ό 

τρία πρόσωπα, μέλη της δημόσιας υ;τηρεσίας, από τα ο;τοία το ένα να 

είναι ειδικός οφθαλμίατρος, και α..1:ό δύο οπτικο"ς. έναν ειδικό οφθαλ
μίατρο και έναν τεχνικό οπτικό που να μην είναι μέλη της δημόσιας 

υπηρεσίας. 

(β) Το άρθρο 7 που καθορίζει τα α..1:αιτούμενα για εγγραφή στο Μητρώο 
Οπτικών προσόντα να τροποποιηθεί, ώστε να μπορούν να εγγραφούν σ' 

αυτό και πρόσωπα που. παρόλο που δεν κατέχουν τα απαιτο"μενα από 

το νομοσχέδιο προσόντα, εντο"τοις θα ασκο"ν το επάγγελμα του 

οπτικού κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχ"ος του προτεινόμενου 

νόμου. 

(γ) ΤΟ άρθρο 12 του νομοσχεδίου που προβλέπει τη σύσταση Πειθαρχικο" 
Συμβουλίου να τροποποιηθεί, ώστε αιπό να αποτελείται από έναν 

οπτικό με πείρα δεκαπέντε χρόνων ως Πρόεδρο, καΟώς και α..1:ό δύο εγγε

γραμμένους οπτικούς και δύο εγγεγραμμένους τεχνικούς οπτικο"ς ως 

μέλη. Τόσο ο Πρόεδρος όσο και τα μέλη θα δΙOΡ(ζovται αJτό τον 

Υπουργό ΥγεΙας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφο" έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία και 

τις α.-τόψεις που εκτέθηκαν ενώπιόν της, εΙvoι Τ'ης γνώμης πως τα απαιτούμενα από 

τον προτεινόμενο νόμο προσόντα για την εγγραφή ενός προσώπου ως οπτικού ή 

τεχνικο" οπτικο" είναι τέτοιου t,"tw1:tδotJ, που διασφα.λ(ζουν τόσο την υγεία όσο και 

τα συμφtρoντα του κοινο" γενικότερα. ΠιστεUει ακόμα πως με την ψήφιση του 
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προτεινόμενου νόμου τίθεται σε ορθολογική βάση τόσο τι κατοχύρωση του επαγγέλ.

ματος των οπτικών όσο και τι εμπορία των οπηχών ειδών γενικότερα. αφού δε θα 

μπορεί πλtoν ο οποιοσδήποtε να αυτοαποκαλείται οπτικός και να ανοίγει κατά

στημα οπτικών ειδών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Υγεί.ας, αφοίΙ ενσωμάτωσε στο υπό αναφορά 

νομοσχέδιο όλες τις πιο πάνω τροποποιήσεις, ομόφωνα Εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και αφο'ύ τροποποιηθεί ο τίτλος 

του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ρυθμίσεως της Άσχησης 10υ ΕπαΥΥέλματος 

.ων ΟΠτικών Νόμος 10υ 1992~. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο Χ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύρι..ε Πρόεδρε. αν μου EnLtQέπEte, από τη θέση μου. Δεν είναι θέμα αρχής. 

θα ήθελα να wτoβάλω μια ερώτηστι προς τον Πρόεδρο ή και άλλα Μέλη της 

Επιτροπής. Εν πάση περι.m:ώσει. πισtε\lω ότι το νoμoσχtδl.O είναι καλή νομοθεσια 

και 10 υπαπηρ{.ζω. Ήθελα να ρωτ'ήσω όμως κατά πόσο με την εξαίρεση των 

οπτικών και των τεχνικών οπτικών που είναι εργαζόμενοι την ημέρα της δημοσίε

υσης τοιι νόμοιΙ καλύπτονται και οπτικοί που δoιIλεύoUΝ ως ιΙπάλληλοι σε άλλο 

οίκο και αν το ίδιο ισχύει και για τους τεχν ικούς οπτικούς. Διότι. αν καλά διαβάζω 

το άρθρο ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε. καλύπτονται με την τροποποίηση την οποία έκαμε 

Oμόqχoνα η Επιτροπή σήμερα το πρωί και η οποία έχει ήδη ενσωματωθεί στσ νομο

σχέδι.ο το οποΙσ είναι ενώπιον της Γραμματείας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εντάξει , ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εφόσον δεν ιIπΔρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματεtς να προβούν στη δεύtερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγLOτΙτλων και του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Συμβούλιο Οπτικών. Άρθρο 3. 

Άσκηση το\l επαyytλματος το\! οπτικού και το\! τεχνικού 0ΠΤΙΚΟίΙ. Άρθρο 4. 

Καταστ'ήματα οπτικών ειδών. Άρθρο 5. 
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Τήρηση μητρώων. Άρθρο 6. 

προυποθέσεις και προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο Οπτικών και Τεχνικών 

Οπτικών. Άρθρο 7. 

Εγγραφή. Άρθρο 8. 

Διαγραφή από 10 Μητρώο Οπτικών και Τεχνικών Οπτικών. Άρθρο 9. 

Απαγορευτικές διατόξεις. Άρθρο 10. 

Αδικήματα. Άρθρο Ι ι. 

Πειθαρχικό Συμβούλιο. Άρθρο 12. 

ΠΕιθαρχική δίωξη. Άρθρο 13. 

Πειθαρχική έρευνα. Άρθρο 14. 

πειθαρχική διαδικασία. Άρθρο 15. 

Πηθαρχικές ποινές. 'Αρθρο 16. 

ΚανονιομοΙ Άρθρο 17. 

Έναρξη ισχύος. Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αvτΙρρηση όπως τα άρθρα 1,2,3,4,5,6. 7, 8. 9. 10, 11, 12, t 3, 14, 15. 

16,17 και 18 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 18 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Έληξε τι δεύτερη ανάγνωση του νομοοχεδίοu . Η τρί.τη ανάγνωση θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγ

γέλματος των Οπτικών Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη "παρχούσης αντιρρΤ;σεως, το νομοσχέδι.ο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα. το "π' αρ. 4 στη σημερινή ημερΤ;σια διάταξη, Είναι "Ο περΙ 

ΠΡΟ\lΠΟ),ΟΥισμού (Τροποποιητικός) Νόμος το" 1992" (πρόταση νόμου). Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής ΕπιτροπΤ;ς να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο 

Σώμα. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠAI 

''Ο ΠΕΡΙ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~ν'(ες:· 

Λεόντιος Ιεροδιακόνον. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Κατσουρ(.δης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια με τη σύμφωντι 

γνώμη των αρχηγών ή των εκπροσώπων των κομμάτων, σε συνεδρία της που πραγ· 

ματοποιήθτιχε στις 17 Φεβρouαρίoυ 1992. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται η τροποποίηση του περί ΠροUπολογι. 

σμού Νόμου. ώστε να περιληφθεί σ αutόν επεξήγηση σχετικά με τον τρόπο κατα· 

νομής της χορηγίας των πολιτικών κομμάτων που δεν έχει περιληφθεί στο βασικό 

νόμο. 

Όπως είναι γνωστό. στον προυπολογισμό του 1992 έχει περιληφθεί κονδύλι 

ύψους .ιsOO.QOO για τη χορηγ[α των πολιτικών κομμάτων. Επειδή όμως δεν καθορί· 
στηκε παράλληλα ο τρόπος κατανομής της πιο πάνω χορηγίας στα κόμματα και 

ελλεΙψει ειδικής νομοθεσίας που να ρυθμίζει το θέμα. η Επιτροπή. όπως και σε δύο 

άλλες πεΡLΠτώσεις στο παρελθόν (Νόμοι Αρ. 42/91 και lS6/91). εισηγείται τα 

ακόλουθα: 

(α) Ποσό ί2ΟΟ.ΟΟΟ να κατανεμηθεί εξίσου στα πολιτικά κόμματα ή στους 

συνασπισμούς κομμάτων που στις τελευταLες βουλευτικές εκλογές συγκέ. 

ντρωσαν το 3% των έγκυρων ψήφων στη Δημοκρατία. 

(β) Ποσό ί300.000 να κατανεμηθεί στα ιδια κόμματα 'ή συνασπισμούς 

κομμάτων ανάλογα με το ποσοστό των έγκυρων ψήφων που εξασφά· 

λισαν σε όλη τη Δημοκρατία στις πιο πάνω εκλογές. 

Με βάση τα πιο πάνω η Επιτροπή Οιχονομικών και προυπολογισμού ειση· 

γείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό συζήτηστι πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανόγνωση της πρότασης νόμου. τι οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων 

και ΤΟΊ) αριθμού των άρθρων. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο l. 

TΡOπoπo'rιση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως τα ό(>θQα. 1 και 2 εγκριθούν; 

Mrι υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στrιν τρΙτrι ανάγνωση της πρό~ασης νόμου, η ΟΠΟι.ο. θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του ~Ιτλoυ μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ προυπολογισμού (Γροποποιηηκός) 

Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει καμιά αντΙρρηση όπως rι πρό~αση νόμου θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Mrι υπαρχούσης αντιρρησεως, η πρόταση νόμου ομόφωνα θεσπ(ζεται σε νόμο. 

Το υπ' αρ. 5 θέμα στην ημερησια διά~αξrι δεν εΙναι έτοψο προς συζητηση. 

ΤΟ υπ' αρ. 6 θέμα εΙναι "Οι JttQL Υπουργείου Οικονομικών. θέσεις Πρώτου 
ΛειτουρΥού Φόρου Προστιθέμεντις ΑξΙας, Aνώ~ερoυ Λειτουργού Φόρου Προστιθέ

μεντις Αξίας, Λειτουργού Φόρου Προστιθέμεντις Αξίας Α', Λειτουργού Φόρου 

Προσηθέμεντις ΑξΙας, Βοηθού Λειτουργού Φόροιι Προστιθέμεντις Αξιας Ιης Τάξης 

και Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμεντις Αξίας 2rις Τάξης (Σχέδια ΥπηρεσΙας) 
Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Ε..-τιτροπτ'ις να 

αναγνώσει την Έκθεσrι της Επιτροπης στη Βουλη. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΓΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ OIKONO
ΜΙΚΩΝ . θΕΣΕIΣ ΠΡΟΤΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤlθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ, 
ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤlθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ, ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ 

ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤlθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ Α', ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ ΦQPOY ΠΡΟΣΤlθΕ

ΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑ!, ΒΟΗθΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ 

ΙΗΣ ΤΑΞΗΣ ΚΑΙ ΒΟΗΘΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ 

2ΗΣΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ YΠHPEΣlAΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 
Παρόντες:-

Ευστάθιος ΕυσταθΙου, Πρόεδρος 

Γι.αννόκrις Ομήρου 

Σοφοκλής Xα~ζηγιάVVTΊς 

Χρίστος Πουργουρί.δης 

Γιαννάκης ΑγαπΙου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριοτοφό:ντις Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλεντική Επιτροπή Νομικών μελttησε τονς πιο πάνω Κανονισμούς 

σε σuνεδρΙα τrις που πρα.γματoπoιΊ'ιθrικε στις 6 Φεβρouαρίoυ 1992. ΣΤ11 συνεδρίαση 
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αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπo~ του Υπουργείου O~κoνoμικών, της 

ΠΑΣΥ Δ Υ κα~ του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών κνπρου. 

Με τους πιο πόνω Κανονισμονς, οι οποίοι εκδιδονται με βάση {α όρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσι.α \!πηρεσία, σκοπε(ται ο καθορισμός των σχεδίων 

υπηρεσιας των θέσεων του Πρώτο\! Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, του 

Ανώtερου Λειτουργού Φόρου Προστι.θέμενης Αξιας. του Λειτουργού Φόρου 

Προστιθέμενης Αξιας Α', του ΛeΙΤOυργoύ Φόρου Προστ:ιθέμενης Αξιας, το\! Βοηθού 

ΛειτουρΥού Φόρου Προστ:ιθέμενης Αξίας Ιης Τάξης και του Βοηθού ΛεΙΤO\!Qγoύ 

Φόρου Προστιθέμενης ΑξΙας 2ης Τάξης στο ΥπουρΥείο Οικονομικών. 

Κατό τη διόρκεια της μελέτης των υπό <ruζήτηση Κανονισμών, οι εΚ,ί"[ρόσwπoι 

το\! Συνδέσμο\! Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου εξέφρασαν την όποψη όtι στα 

απαιτο"μενα για ,"ις πιο πόνω θέσεις προσόντα πρέπει να περιληφθούν μόνο 

προσόντα πο\! ισοδυναμούν με βαθιό γνώση της λογιστικής και ελεγκτικής 

επιστήμης, επειδή αυτό απαιτούν τα xaeTjXOvta που περιγρόφονται στα σχετικά 

σχέδια υπηρεσίας. Η θέση αυτή δεν έγινε δεκτή από την Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας το κείμενο των υπό 

αναφορά Κανονισμών, το οποίο ttοιμδστηκε από την κυβέρνηση στα πλαισια της 

ισχύουσας διαδικασίας και συζητήθηκε στη Μεικτη Επιτροπή Προσωπικον, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έ-Υκρ1.01l των Κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί 

από την Εκτελεστική Εξουσι.ο.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητι!ς επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπό.ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και εφόσον πρόκειται περί 

Κανονισμών, ρωτώ: Υπόρχει αντΙρρηφι για την έγκριση των Κανονισμών αuτών; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Το τελεuταίo θέμα στο Κεφάλαιο Α' της σημερινής ημερήσιας διόtαξης ε'ναι "Οι 

περί Συντεχνιών (τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΕΧΝΙΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα~πες:-

Αβραάμ Αντων(ου, Πρόεδρος 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟυ 

Ανδρέας Μούσκος 

ΚαΙτη Κληρ(δου 

ΝΙκος ΠιττοκοπΙτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλεvtική Επιτροπή ΕρΥασΙας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων μελέ

τησε τους πιο πόνω Κανovισμούς σε δiιo συνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν 
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στις 30 ΙανouαρΙO" και στις 13 ΦεβρουαρΙΟυ 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές 
κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες των Κανονισμών εκπρόσωποι το" ΥπουργεΙΟυ 
Εργασιας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. Στη δεύ'Σερτι σuνεδρΙα κλήθτικαν Ε.ι"t{.σης και 

εξέφρασαν τις απόψεις '{ους εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ. 
ΠΑΣΎΔγ και ΔΕΟΚ. ενώ οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ, '{ου ΚΕΒΕ. της ΠΕΟ και .ης 

ΠΟΑΣ, παρόλο πο" κλήθηκαν; δεν παρευρέθηκαν στην Επιτροπή. ΟΙ εκπρόσωποι 

Τ1]ς ΠΟΑΣ δι.αμήνυσαν στην Επιτροπή ότι συμφωνούν με τους Κανονισμούς. 

Με τους πιΟ' πάνω Κανονισμούς, ΠΩ\! εκδLδoνται με βόση το άρθρο 58 του περΙ 
Συντεχνιών Νόμου, σκοπεΙται η αναθεώρηση των τελών που ισχύουν σήμερα για την 

εγγραφή συντεχνιας, τη μερική ή ολική τροποποίηση .συ xo.taoτatLXOU της, την 

αλλαγή της επωvυμως της, 1"1] Υνωστοπο(ηση της δι.ό.λUΣΉς της και της αλλαγής των 

αξιωματούχων .ης, καθώς και για'1] συγχώνευση συντεχνιών. 

Όπως ειδικότερα δηλώθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Εργασίας και Ko~νωνι.ών Ασφαλίσεων, με βάση τα υπό αναθεώρηση 

τέλη, τα οποία ισχύουν από το 1968 -και δεν αντισταθμίζουν μΙε βόση τα σημερινά 
δεδομένα το κόστος των προσφερόμενων υπηρεσιών, εισπράττονται ί150-ί170 

περLπoυ το χρόνο, ενώ με τις προτεινόμενες τροπολογίες το ποσό αuτό αναμένεται 

να ανέλθει στις fl.OOO. 

Σ.ο στόδιο της συζή.ησης .ου όλου θέμα.aς κατατέθηκε από τους εχπροσώ. 

πους του αρμόδι.ου Υπουργεισυ συμπληρωματική τρσπoλoγΙU του Δεύtερoυ Πίνακα 

.ων υπό σ'Uζrιτηση Κανονισμών που εκ παραδρομής δεν είχε συμπεριληφθεί στο 

κείμενο που κα.α.έθηχε στη Boυλfι. 

Οι εκπρόσωποι της ΣΕΚ και της ΠΑΣΥΔΥ δήλωσαν ότι διαφωνούν με .0 
επιχείρημα του ΥπουργεΙΟυ Εργασίας ότι τα ισχύοντα τέλη δεν αντισταθμίζουν το 

κόστος των υπηρεσιών που προσφέρονται, όπως είναι η εγγραφή κτλ .• ων συντε· 
χνιών, γι' αυ.ό και εισηγήθηκαν τη μείωση κατά το ένα δεύτερο .ων αυξrισεων που 

προτείνονται κο.ι που ανέρχονται μέχρι και το 1 ()()()%, εχ.ός από την προτεινόμενη 

αύξηση Ίων τελών για την εγγραφή συντεχνιών, η οποία εισηyfιθηκαν να μειωθεί 

κατά το ένα τέταρτο. 

Ο εχπρόσω.ι.aς της ΔΕΟΚ τάχ&ηχε εvό:ντια οε όλες τις προτεινόμενες αυξή. 

οεις, γιαΊί, όπως υποστήριξε, αυτού του ε(.δους οι υπηρεσίες προς τις cn.ιντεxνίες θα 

έπρεπε κανονικά να παρtχoνται δωρεάν από ΊΟ κρότος. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. αφού 

έλαβε υπόψη όλες τις θέσεις που εκ.έθηκαν ενώπιόν της. θεωρεί τις προτεινόμενες 

στους υπό συζήτηση KανoνισμOUς αυξήσεις VΠεQβoλιχές και γι' αυτό, με τη 

διαφωνία των Μελών της·Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του ΔΗΚΟ 
και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ, αποφάσισε να εισηγηθεί στη βουλή τη με(.ωση όλων των αυξή· 

σεων κα.ό: το ένα δεύ'tεΡO. 

Τα Μέλη της Επιτροπής που διαφώνησαν με την πιο πάνω απόφαση της 
πλειοψηφΙΟς δήλωσαν ότι θα καταψηφίσουν τους υπό συζή.ηση Κανονισμούς για 

λόγους αρχής. τους οποΙΟυς θα εκθέσουν κατά τη συζήτηση του όλου θέματος στην 

ολομέλεια. 

Με βάση ης πιο π-άνω θέσεις η πλεΙΟψηφία .ης ΕπΙΊροπής διαμόρφωσε 
ανάλογα τους υπό συζήtηση Κανονισμούς και ει.σηγείtαι στη Βουλή την έ'Υχρισή 

τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεΙ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ Λσ};: 

Πάλι από τη θέση μου, αν μου ε.."tιτρέπεΤΕ, κύριε Πρόεδρε. 

Η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος είναι στην Έκθεση. Όμως θέλω να 

επαναλόβω κάτι που ε/.πα και σε προηγούμενη συνεδρίαση. Αυτ:οί οι ΚανονισμοΙ. 

παρό το ότι τιτλοφορούνται "Οι περί Συντεχνιών (Γροποποιητιχοί) Κανονισμοί", 

δεν ~xoυν καμι.ά άλλη σημασία και κανέναν άλλο σκοπό εχ.ός από τη διαφορο

ποίηση των .ελών. εΙναι Κανονισμοί καθαρά οικονομικού περιεχομένου. Και, όπως 

μπορεί να θυμάστε ότι έχω πει και οε προηΥΟ'ύμενη οuvεδρία. νομίζω πως. όταν 

παραπέμπονται σε επιτροπές σχέδια νόμου, πρέΠΕΙ να εξετάζεται τι φύση κοι ο 

σκοπός τσυς. Εδώ ΟΙ τροποποιητικοί Κανονισμοί έχουν πρόνοιες για αύξηση 

μερικών τελών. Πιστεύω ότι αρμόδια να τouς εξετάσει ήταν η Επιτροπή Οικονο

μικών. Και το λέω ξανά, γιατΙ πολύ έχει επικραττ'ιΟΗ ο κανόνας ότι παραπέμ,τονται 

στην αρμόδια Κοινοβουλευτικτ'ι Επιτροπή με βόση την προέλευσή τους. ενώ πιστεύω 

ότι το κριττ'ιριο πρέπει να ε(ναι το περιεχόμενο και ο σκοπός τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισηγείσθε να εξετασθούν και από την Επιτροπτ'ι Οικονομικών; 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, είναι τόσο ασήμαντα τα τέλη, που δεν εισηΥονμαι αuπj τη 

φορό: να αναβληθούν. Αλλά το λtω για μελλοντικτ'ι αναφορά από το προεδρείο της 

Βουλής, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΠΙΤΤ0κοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΤΟ Δημοκραnχό Κόμμα δε θα ψηφίσει την ανξηση αυτών των τελών, κύριοι 

συνάδελφοι, πρωτίστως για λόγονς αρχής και δεύτερο γιατί πιστεύονμε ότι είναι 

υποχρέωση της κυβέρνησης. τουλάχιστον όσον αφορά τις συντεχνίες, τα τέλη να 

είναι τελείως δωρεάν λόγω τον ρόλου τονς και της προσφοράς νπηρεσιών προς το 

κοινωνικό σύνολο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές: 

Εφόσον δεν νπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορί.α. 

Ποιοι ψηφιζονν υπέρ της εγχρ(σεως των Κανονισμών: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κνριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι ψηφi.ζoυν κατά; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 κατά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται με 31 ψήφους ωτέρ και 12 κατά. 

Έλ"ξε " ΣUΖ'ήτ"ση των θεμάτων που είναι εγγεγραμμtνα στο Κεφάλαιο Α', 
Νομοθετικ'ή EQΎOσία. 

Προτού προβούμε στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, που είναι το 

Κεφόλαιο Β'. θα 'ήθελα να επισύρω την προσοχ'ή του Σώματος οε μια καταγγελία η 

οποία μου ~γινε από Βουλευτή ο οποίος έχει εγγράψει θέμα που εξετάζεται από την 

αρμόδια Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπ'ή. Μέλος αυτ'ής της Βουλ'ής απειλ'ήθηκι: με παρά

νομα τηλεφωνήματα -και είναι ο κ. Τ. Ευθυμίου- ότι, αν συνεχίσει να επιμένει στην 

εξέταση της υποθέσεως, θα έχει μερικές κακές σιινέπειες. ΤΟ νπονοούμενο 'ήταν ότι 

θα γίνουν βομβιστικές ενέργειες εναντίον του. 

Π ιστεύω ότι αυτό το θέμα των βομβιστικών ενεργειών πρέπει να απασχολήσει 

τη Βουλή. διότι έγιναν προς εξόντωση μαρτύρων οι οποίοι επρόκειτο να καταθέ
σουν σε δικαστ'ήρια, γίνονται προς γενικό εκφοβισμό και γίνεται ωτειλ'ή και προς 

εκφοβισμό τώρα Βουλευτών. Και πρέπει η Βουλή, πρώτο, να απαιτήσει από την 

κυβέρνηση να ληφθούν δρακόντεια μέτρα, ούτως ώστε να προσαχθούν ενώπιον της 

δικαιοσύνης αυτοί οι οποίοι απεργάζονται την παρανομία, χαι, δεύτερο, πρέπει 

ταιπόχρονα να καλέσουμε το κοινό να βοηθήοει ης δυνάμεις άσφαλει.σ.ς στη λήψη 

όλων των αναΥκα(ων μέτρων. δίδοντας όλες τις πληροφορίες οι οποίες μπορούν να 

αποβούν χρήσιμες οτην ανακάλυψη των εγκληματιών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Κατσονρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω 'ήδη εγγράψει το θέμα στην Επιτροπή Εσωτερικών, η 

οποία θα το εξετάσει την Τρίτη, και έχουν κληθεί οι αρμόδιοι να παροιισιαστούν 

στην Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγχαίρω τον Πρόεδρο και τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτε

ρικών, οι οποίοι ήδη έχουν αναλάβει την εξέταση αυτού του θέματος. 

Μπαίνουμε στο Κεφόλαιο 8', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο Κνρωτικός του προοιρετικού Πρωτοκόλλου στο Διεθνές Σύμφωνο για 

τα Αστικά και Πολιτικά Δικαιώματα Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραιτέμ.-r:εται στην Κοινοβουλευτικ'ή E. •• ιτρomi Εξωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (τροποποιητικός) (ΑΡ. 2) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε α.ίτό.ο YΠOVΡΓεΙO Παιδεί.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπ~μπεται στην Koινoβoυλεuτική Eπιτρoπrι παιδεω.ς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδι.α κα.ατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Οικονομικών: 

3) Ο περΙ Εξωτερικών Δανε(.ων προς την Κυβέρνηση της Kυπριακrις Δημο· 
κρα.τ(.ας (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

4) Ο περΙ Eyyuήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρε(.ας "Κυπριακαί Αερο. 
γραμμαΙ Λτδ" (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

5) Ο περί Eγγυrισεως της Χρηματοδότησης .ης Εταιρείας "Κυπριακαί Αερο· 
γραμμαΙ Λτδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

6) Ο περί Eyyuήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κυπριακαί Αερο· 
γραμμαΙ Λτδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

1) Ο περί EγΓUrισεως της Χρηματοδότησης της Εται.ρεΙας "Κυπριακαί Αερο· 

γραμμαί Λτδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

8) Ο περί Eyyuήσεως της Χρηματοδότησης της ΕταιρεΙας " Κυπριακαί Αερο· 
γραμμαΙ Λ.δ" (Κυρωτικός) (Αρ. 5) Νόμος .ου 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Koινoβoυλευτικrι Eπιτρoπrι Οικονομικών και nρoU· 

πολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί ΠροlJJtoλογισμ.ού του ΤαμεΙΟυ θήρας Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολο

γισμoiι. 

fP ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλo\lθσ. κα.ατέΘΤΙΧαν από.ο Υπουργείο Οικονομικών: 

10) Ο περι ΠΡOUπOλoγισμOύ του Οργανισμού Xρηματoδoτrισεως Στέγης 
Νόμος του 1992. 

1 Ι) Ο περί ΠΡOυΠOλoγισμoiι του Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμος του 
1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται και τα δύο νομοσχέδια στην Koινoβoυλευτικrι Επιτροπή 

Οικονομικών και ΠροUπολογι.σμοiι. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Σχολής Κωφών - θέσεις ΔιεUΘVΝΤΉ. Ανώτερου Δασκάλου, 

Δασκάλου και Δασκάλου (Λογοθεραπείας) (Σχέδια Yπηρεσl.ας) Κανονι

σμοίτου 1992. 

KatatteTJxav από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.ί-ΤOVfαι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφο που αφορά την παράταση των \ιπηρεσιών έκτακτου υπαλλήλου 
από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων ει.ς την Yπηρεσl.αν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Σuγκoινωνι.ών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..-τέμπονται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και nΡO\JΠO

λογισμο'ύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

15) Ο ΠΕρί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

Καταtέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φuσικών 

Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παρα..-τέμ..-τεται στην KOινoβoυλεuτική E..'tLtρoml ΓεωQΎΙας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο ΠΕρί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου, Βουλευτή εκλογικής περι

φtρειας Πάφου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργ(ας και Φttoικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ο περί ΠροστασΙας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επι'!:ροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπε10Ι στην KoινQβoνλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΚατατέθηκΕ από τον κ. Ανδρέα Γεωργίο\!. Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρειας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

Παρα.,ι-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ει-τιτροπή ΕρΥασΙΟς και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

Έληξε 11 κατάθεση νομοσχεδΙων και εγγράφων. Εισερχόμαστε στο Κεφόλαιο 
Γ'. Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές έχουν ήδη δοθεΙ γραπτώς) 

Απάντηση ημΙjlομηνίας 30 Ιανουοιιίο\l 1992 το" YΙΤO"ιrf0\ι Συγκοινωνιών χαι 

Έιrtων Χ. Ρένο\! Σταυιιάκη στην ειιώτηση ΣΤ'Α' 2, ημειιομηνίας 1110\l),ίου 1991, 
"Ιου Botιλεvι:ή εχλοΥιχής ιιε(lιφέρειας Αμμοχώστοv χ. Διόφαvtοv Χρwοστόμοv, 

"Σχετικά με το δρόμο Φρενάρους . Βρυσούλλων. σας πληροφορώ ότι τα 

αρχικά σχέδια έχουν ήδη αναθεωρηθεί και το πλάτος του δρόμου θα είναι 9,50 μ. με 
ασφαλτικό οδόστρωμα 6,50 μ. Σημειώνεται ότι στο μεταξύ ο δρόμος άρχισε να 

βελτιώνεται με βάση τα τροποποιημένα σχέδι.α". 

Απάπηση ημεQομηνίας 30 lανο"αρίου 1992 το" Yπo"QΎoύ ΣνΥχοινωνιών και 
'EQΎων χ. Ρένο" ΣταVQάχη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 48, ημερομηνίας 10 Σεπτεμ
ρρίο" 1991, του Bo,,),εvτή εΧ),οΥιχής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάχη Ομήρου. 

"Σχετιχά με το δρόμο Αρμίνου-Φιλούσας, σας πληροφορώ ότι ο δρόμος 

ΑρμΙνου.Φιλούσας έχει ημερt1σια μέση τρoχαLα κίνηση 90 οχήματα και συντηρείται 
ικανοποιητικά. Η πιο ριζική βελτίωση του δρόμου εντάσσεται μέσα στα πλαίσια του 

σχεδίου οδικής σύνδεσης της Πάφου με το Τρόοδος για το οποίο θα ετοιμαστεί 

τεχνιχοοικονομιχή μελέτη σύντομα". 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεj!,Qουαρίου 1992 του YnoUQΎo\J ΕσωτερlΧών χ. Χριστό
δοv),ο\l Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 70, ημεQομηνίας 26 Σεπτεμ~ρΙοv 1991, 
ΤΟ\l Boυ),εvτή εχ),Ο"{ιχής nερlφέQειας ΛεμεσΟ\J Χ. Ττίμη Ευθvμίου . 

"Επιθυμώ να σας πληρoφoρtΊσω ότι η Αστυνομία δίνει μεγάλη σημασία χαι 

επιδεικνύει ιδιαίτερο ενδια~ρoν για την προστασΙα των ανηλίκων και γενιχά της 

νεολαίας. Προτού εχδοθεΙ άδεια σε ιδLOΚΤt1τη σφαιριστηρίου, γίνεται έρευνα γι.α 

εξαχρ(βωση του xaQaxtt1Qa και της καταλληλότητας του αιτητή. Σχετικά ανα~ρεται 
ότι όλα τα μέλη της αστuνομιχt1ς δύναμης αυτεπάγγελτα μπορούν να διενεργήσουν 

τον ενδεδειγμένο έλεγχο για την εφαρμογή της κειμένης νομοθεσίας, ιδιαίτερα δε τα 

μέλη των Ουλαμών Πρόληψης Εγχλημάτων". 
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Aπ«vτηση ημερομηνίας 4 ΦεΡ{ΚΙυαρίο\l 1992 ΤΟ\l YIIOtJlrtoiI ΣνΥχοινωηών και 
'EQΎων Χ. Ρένου Σταυ@άχη στην ειHinηση ΣΤ'Α' 101, ημε~μηνίας 14 Οχτωβρίο" 
1991, του Βουλευτή εΧλοΥιχής περιφέρειας Λεuxωσίας χ . Ρένοιι Πρέvτζα. 

"Σχετικά μι την κιιπριακή σημαια, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Δεν είναι ορθό ότι το κυπριακό νηολόγιο έχει 'τη χειρΙστη στον κόσμο 

επιδοση ασφ(ιλειας'. Προφανώς ο ισχυρισμός στηρίζεται σε <ποιχεια της 

δεκαετίας 1970- 1980 ή σε στοιχεία στα οποία περιλαμβάνοvtαν και 

απώλειες κυπριακών πλοιων σε πολεμικές επιχειρήσεις κατά τη διό.ρχεια 

του περσo'Lρακινoύ πολέμου. 

(β) ΟΙ ολικές απώλειες του κυπρι.ακού εμπορικού στόλου σε σύγκριση με 

άλλα νηολόγια κατά τα tEλoEmaia nlvte χρόνια, σύμφωνα με 10. σtOιχε(α 

του lnstitute Or London Underwriters, φαίνονται στο συνημμένο πίνακα Ι. 
Εξάλλον ο συνημμένος πΙνακας 2 δείχνει τις απώλειες του κυπριακού 
στόλοιι σε σύyxρ~ση με το μέσο όρο yw τον παyκόσμ~o εμπoρ~κό στόλο. 

Από τους πΙνακες αυτούς φαΙνεται όtι , με εξαίρεση το 1989, που ή.αν 
μια ασυνήθιστα κακή χρονιά, υπάρχει σταθερή ποιοτική βελτίωση .ου 

στόλου μας. 

Παρ' όλα τα πιο πάνω αναΥνωρ(ζουμε πως υπάρχει σημαντικό περ~θώρ~o 

βελ.Ιωσης του επιπέδου ασφάλειας .ων κυπριακών πλοίων και γ~' αmό προβαί

νουμε στη λήψη αριθμού μtτρων και σε διάφορες άλλες ενέργειες για .ην ΠOΙOtική 

βελτίωση και σωστή ανάπτυξη της κυπριακής ναυτιλίας. Μεταξύ των μtτρων αυτών 

είναι και .α ακόλουθα: 

(α) Από το Μάρτιο του 1990 όλα τα πλοία πάνω από 17 χρόνων που εγγρά
φονται στο κUJtρwκό νηολόγιο επιθεωρούνται πριν από τη μόνιμη 

εγγραφή τους. 

(β) Προωθείται η ετοιμασια νομοσχεδίων γι.α επικύρωση .ων vauτaAwxiliv 

συμβάσεων .ης Διεθνούς ΟρΥάνωσης ΕρΥασί-ας και ειδικότερα εκείνων 

που αναφέρονται στη Σύμβαση 147 περί Ελαχ(στων επιπέδων. Για την 
ταχύτερη και αρτιότερη συμπλήρωση της εργασίας αυτής ζητήθηκαν και 

οι υπηρεσίες ειδικού εμπειρογνώμονα. 

(γ) Προωθείται η επέκταση και βελτίωση των σχολών εκπαίδευσης ναmικών 

στην Κύπρο. Η εργοδότηση στα κυπριακά πλοια χ,αλά εκπαιδευμtνων 

vamLxiliv βελτιώνει τα επf.πεδα ασφάλειάς τους. 

(δ) Ετοιμάζεται μελέτη για αναδιoρyά'Vtφη και περαιτέρω ενίσχυση του 

Τμήματος Εμπορικής Nαυτ~λΙας, για να μπορεί να ανταποκρίνεται 

πληρέστερα στις ιιποχρεώσεις τοιι". 

Απάντηση ημεQομηνίας 30 lανουαQίοu 199% του YIIotJQYOiI ΣUΓχoινωνιών και 

'ΕQYων κ. Ρένου ΣταυQάχη στ"," ε~ηση ΣΤ'Α' 131, ημεQOριινΙας %3 ΟχτφJQiου 
1991, του Boυ).εvτή εκλοΥιχής ιιεQ ιφέQειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετιχά με την τηλεφωνική εξιιπηρέτηση της κοινότητας ΑγΙΟυ Ιωάννη 
Αγρού, σας πληροφορώ πως, μετά την πρόσφατη συμπλήρωση των έργων νποδομής 

τοιι δικτύου. η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου θα εξετάσει όλες τις αιτήσεις .ων 

κατοίκων της χοινότητας με στόχο την ικανοποίησή τους το .αχ'ύτερο". 
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ΑΤιάντηση ημεοομηνίας 30 IovoUOQio\J 1992 του YπoυQγo\ι ΣυΥ:κοινωνιών και 
'EQγων χ. Ρένο\! ΣΤΟlJράχη στην Ερώτηση ΣΤ'Α' 136. ημεQOμηνίας 23 Οχτωμρί.ο" 
1991, του ΒουλΕυτή εκλογιχής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικό με την τηλεφωνική εξυπηρέτηση της κοινότητας Δυμών, σας πληρο

φορώ πως τι Αρχή ΠΡΟΥραμματ(ζει την αντικατάσταση των υφιστάμενων εναέριων 

γραμμών με υπόγειο τηλεφωνικό καλώδιο μεγάλης χωρητικόΤ1'jτας. που θα σuνδoo

οτεΙ με τη βελ τ(.ωση του οδικού δικτύου της περιοχής και ειδικότερα του δρόμου 

Α γρΟ'ύ-Π οταμΙ τ ισσας" . 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 1992 του YΠOιIιrf0\ι Οικονομικών :κ. Γεώρ. 

Υιου ΣUQiμη στην ερώτηση Π'Α' 164, ημεΡόμηνίας 23 OxτωtSoίoυ 1991, του 
8oυ),εvι:ή εχλο'Υιχής πεQlφέQΕιας ΛΕυκωσίας Χ. Νίκου ΚατσΟUQiδη. 

''Αναφορικά με τα στοιχεία τα οποία εμφαν{.ζονται σtη μηνιαία έκδοση του 

Διεθνούς Νομισματικού ταμείου IntemationaJ FinanciaJ StatIstiCS, σνμφωνα με Ία 
οποια Ία κυπριακά κεφάλαια που βρίσκονται καταΊεθειμένα σε τράπεζες Ίου εξωτε

ρικού aνtΡXOvtaL σε πάνω α..-τό δύο δισεκατομμύρια δολάρια, θα ήθελα να σας 

πληροφορήσω Ία ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με Ίην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 11 δημοσίευση Ίων πι.ο 
πάνω σtOιxείων δεν έγινε με βάση στοιχεια τα οποία τι ίδια η Κεντρική 

Τράπεζα της Κύπρου παραχώρησε σtOν εν λόγω διεθνή οργανισμό. γι' 

αυΊό και δεν είναι σε θέση να ελέγξει .ην ορθότητα των σtοιχeΙων που 

αναφέρονται στην Κύπρο ούτε και μπορεί να αποκλείσει ΊΟ ενδεχόμενο 

ένα μέρος του συνολικού ποσού που παρουσ!.άζE'tαι να αντ\.Προσωπεύει 

καταθέσεις που τηρούνται σtO εξωτερικό από κατοίκους Κύπρου κατά 

παράβαση .ου πeρΙ Ελέγχου Συναλλάγματος Νόμου. Σίγουρα όμως δεν 

είναι σωσtός ο ισχυρισμός ότι ΊΟ ποσό των 2 δισ. δολαρίων το οποΙΟ 
avaqJtQEτaL απΟΊελεί παράνομη εξαγωγή κυπριακών κεφαλαίων σtO 

εξωτερικό. Κατά κύριο λόγο τα ποσά αυτά αντιπροσωπεύουν ξένα 

κεφάλαια τα οποία ανήκουν σε πρόσωπα και εταιρείες που έχουν διεύ

θυνση και βάση των εργασιών Ίους την Κύπρο, όπως Π.χ. υπεράΚΊιες και 

ναυτιλιακές E'tαιρεΙες. είναι γνωστό ότι καΊά τα τελεutαία χρόνια αυξή

θηκε σημαντικά ο αριθμός των εγγεγραμμένων σtην Κύπρο υπεράκτιων 

και ναυτιλιακών εταιρειών. 

(β) Αξ(ζει να σημειωθεί ότι ύστερα από μια πιο προσεκτική εξέταση Ίου 

σχετικού πίνακα της ίδιας έκδοσης προκίι.ττει ότι χώρες με πολύ πι.ο 

μικρό πληθυσμό και κατά κεφαλήν εισόδημα από Ίην Κύπρο εμφανίζο

vtaL με καταθέσεις στο εξωτερικό δυσανάλογες σε σχέση με τον 

πληΟυσμό και το εισόδημά τους (π.χ. Μπαχάμες, Βερμούδες, νησιά 

Κέυμαν, Αvtίλλες κ.ά). Η εξήγηση. όπως και στην περίπτωση της 

Κύπρου. έγκειται στο γεγονός ότι οι χώρες αυτές είναι γνωστά κέντρα 

υπεράκτιων δραστηριοτήΊων. 

(γ) Τα πιο πάνω στοιχεια καθιστούν φανερό ότι ο ισχυρισμός ότι 2 δισ. 
δολάρια διέφυγαν παράνομα στο εξωτερικό δεν ευσταθει. Τούτο βέβαια, 

όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, δεν αποκλείει το ενδεχόμενο παράνομης 

.ήρησης λογαριασμών στο εξωτερικό από μόνιμους κατοίκους Κύπρου. 
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(δ) Τέλος αναφέρεται ότι δεν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεια που να διαχωρΙ. 

ζουν τις νόμιμες καταθέσεις ποιι ιιπάQχoυν στο εξωτερικό από εκείνες 

ποιι παραβαίνουν τις διατάξεις του περί Ελέγχοιι Σιιναλλάγματος 

Νόμοιι". 

Arι:άντ:ηση ημε~μ,l",ίας 24 IavouaQiou 1992 -του YΠOυι;rtoύ Eιrtασίας χαι 

ΚοινωνιΧών Ασφαλίσεων Χ. lάxω~υ ΑQιστείδου στην ε(lώτηση ΣΤ'Α' 169, 
ημεQομηνίας 25 ΟχτωμQίου 1991, "ου 80υλευτιι εχλΟΥιχής πεQιφέQειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλί6η. 

"Σχετικό. με την αναφορό. για διαμαρτυρίες και καταγγελιες των οδηγών ταξί 

λόγω του ότι υποβάλλονται σε εξαντλητικά ωρό.ρια εργασίας από τους εργοδότες 

τους, με αποτέλεσμα να παρατηρείται αύξηση των οδικών δuστυχημάτων με θύματα 

οδηΥοίις και επιβάτες ταξί, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων 

έχει διερεUV'ήσει το θέμα , παίρνοντας σχετικές πληροφορίες από το Τμήμα Β' 

(Τροχαία) του Αρχηγείοιι Αστυνομίας. 

Από την έρευνα αυτή έχει προκύψει ότι πρόγματι μερικές φορές οι ημερήσιες 

ώρες εργασίας των οδηγών αστικών ταξί, οι οποίοι δεν καλύπτονται από τους Περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων ('Ώρες EQΎασίας Οδη'{ών) Κανονισμούς του 1989, υπερ
βαίνουν τις κανονικές ώρες εργασLας. 

Με βάση τους Κανονισμούς αυτούς δεν E.ι-rLtQtnEtaL να οδηγεί κάποιος οδηγός 

μηχανοκίνητου οχήματος πέραν των 54 ωρών μέσα σε οποιαδήπΟΤΕ περίοδο ΕΠτά 
σννεχών ημερών και παράλληλα όχι πέρα α.-rό 10 ώρες μέσα σε οποι.αδήποτε 
περίοδο 24 ωρών. Οι οδηγοί των υπεραστικών ταξΙ και των άλλων κατηγοριών των 

μηχανοκίνητων οχημάτων που αναφέρονται στους Κανονισμούς υποχρεούνται να 

συμπληρώνουν το επαγγελματικό Βιβλιάριο Οδηγού Μηχανοκίνητου Οχήματος στο 

οποίο αναγράφεται μεταξύ άλλων ο χρόνος έναρξης και λήξης της εργασίας, τα 

διαλείμματα ανάπαυσης και το σύνολο των ωρών Εργασίας για κάθε ημέρα. 

Τα μέτρα που προωθεί το Υπουργείο γι.α επιλυση ή τουλάχιστον γι.α απάμ

βλιινση του προβλήματος είναι: 

(α) Συστηματικότερος και συνεχής έλεγχος των οδηγών των υπεραστικών 

ταξί από την Αστυνομισ. με βό.ση τους υφ~στάμενOUς Κανονισμούς. 

(β) Διεξαγωγή μελέτης για τροποπο(ηση των υφιστάμενων Κανονισμών, 

ώστε να καλυφθούν και άλλες ομάδες οδηγών που δεν καλίιJtτoνται 
σήμερα (οδηγοΙ αστικών ταξΙ και μεταφορείς" Α"). Επίσης, εισαγωΥή 

αυστηρότερων ποινών για τους παραβάτες. ώστε να επενεργούν αποτρε

πτικά." 

Α1τάντ:ηση ημε@ομηνίας 24 Ιανοοορίου 1992 του ΥπουQYοiι Οικονομικών κ. ΓΕώQ
γιου Συ@ίμη στην εQώτηση ΣΊ'Α' 184, ημεQομηνΙας 19 Noεμ4Joίoυ 1991, του 
Μέλους της Βουλής 2χλογικής Π2QιφέQ2ιας Κεο\ινειας κ . Ρήνας Κατσ2λλή. 

''Οι δύο έκτακτες υπάλληλοι ΑφροδΙτη Βρυωνίδου-Σταυριν(δου και ΜαρΙα 

Xαραλόμnoυς προσλήφθηκαν από την υπηρεσία μας μαζΙ με άλλους πάνω σε 

έκτακτη βόση για το Τμήμα Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων στις 20.4. 1989 κα~ 5.2.1990 
αντΙστοιχα. Οι έκτακτες αυτές υπάλληλοι προσλήφθηκαν για προσωρινή α.-rασχό

ληση μερικών μηνών έναντι 27 μόνιμων κενών θέσεων Γενικού Γραφέα στο Τμήμα 
αυτό. 
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Ακολούθως, επειδή O~ μόνφες θέσεις Γενικού Γραφέα εξακολουθούσαν να 

εΙνα~ κενές, οι \ιπηρεσ(ες τους παρατάθηκαν κατόπιν έγκρισης t'ης Βουλής γιο 

διάφορες περιόδους. Η τελειnoία περΙοδος παράτασης tων uπηρεσl.ών ΤOuς ήταν 

από 1.5.1991 μέχρι 31.12.1991 ή νωρίτερα. αν πληρώνονταν σι χενtς θέσεις. Οι 
μόνιμες κενές θέσεις Γενικού Γραφέα πληρώθηκαν από την Επιτροπή Δημόσιας 

Υπηρεσίας στις 16.9.1991 και 20 μόνιμοι ΓενικοΙ ΓραφεLς τοποθετilθτικαν στο Τμήμα 
Κοινωνικών Ασφαλtσεων. Κα.ά συνtπεια. κατέστη αναγκαίο να τερμαtιστο'ίιν οι 

\ιπηρεσ(ες ίσου αριθμο\ι έκτακτων Γενικών Γραφέων που υπηρετούσαν εκεΙ 

Το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων. ανταποκρινόμενο σε δικό μας αίτημα. 

σuνtστ11σε τα ονόματα 7 έκτακτων υπαλλήλων. για να σuνεχ(σovν να νπηρετoUΝ στο 
Τμήμα, λαμβάνοντος \ιπόψη την α...όδοση και επίδοσή τους. Τα ονόματα των δύο 

εκτάκτων που αναφέρονται πιο πάνω δε συμπεριλαμβάνονταν σε αuτo"ίις πον σvνέ· 

OΤllot το Τμήμα. 

Γ~α το θέμα αυτό ζητΊ;θηκε η γνωμάτευσll του Γεν~κoύ ΕισαΎΎελέα, ο οποίος 

μας ανέφερε ότι, επειδή το τελευταΙο αιτιολογικό σημείωμα που είχε unoβllleet στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων για παράταση των unllQeoIoώv τους ανέφερε όη οι UΠΤΙρε· 

σίες τονς παρατεΙνονταν μέxρ~ 31.12.1991 ή νωρίτερα, αν πληρώνονταν οι κενές 

θέσεις, και στην πρaγμαηκόΤllτα οι υπηρεσtες τους τερματΙοτηκαν νωρίτερα, επειδή 

εΙχαν πληρωθεΙ οι κενές θέσεις , δε δllμιοuργήθηκε οποιοδήποτε πρόβλημα, επειδή 

επρόκειτο για σύμβαση εργασίας καθορισμένης χρονικής δι.άρκειας. γΕΎονός που 

ήταν γνωστό στις δύο υπαλλήλους. περαιτέρω, ο Γενικός ΕισαΥΥελέας ανέφερε ότι 

σκοπός του νομοθέτη με τη θέσπιση του περί Προστασιας της Μητρότητας Νόμου 

του 1987 δεν ήταν να καταστήσει ακαθόριστης διάρκειας συμβάσεις εργασίας περιο· 

ρισμ.έvης διάρκει.ας λό'Υω γνωστοποΙφης της εΥκυμοσύνης στον εργοδότη, 

Υπό το φώς των πιο πάνω το Υπουργείο μας έχει τΤ]ν άποψη όη έχει ενερ

γήσει με βάση την ακολουθούμενη πολιτική πάνω στο θέμα απασχόλησης των εκτά

κτων και η ενέργει.α αυτή βρίσκεται μέσα στα πλαΙσι.α της υφιστάμενης νoμoθεσίας~. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρο"ίιμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβου

λεvτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλoφoρεΙτα~ "Διατήρηση και 

προστασία των κτιρίων της ΑρχιγραμματεΙας- (αυτεπάΎΎελτη εξέταση με απόφαση 

της Επιτροπής, 22,10.1991). Η συζήτηση άρχισε στις 13 Φεβρουαρίου 1992, συνεχί
στηκε στις 14 Φεβρουαρίου 1992 και θα πρέπει να ολοκληρωθεί σήμερα.. 

Υπόρχουν ομιλllτές; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κ"ίιρι.ε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε, εγώ θα παρακαλούσα -βεβαίως θα μιλτ')σει 

ο κ. Ρολάνδης πρώτα- αν είναι δυνατό, να παραμείνει το θέμα στην ημερήσι.α 

διάταξη. θέλω να μιλήσω γι' αutό το θέμα και, επειδή έχω μερικά στοιχεία ακόμα 

που δεν τα έχω συμπλllρώσει για την ιστοριχή χρήση των κτιρίων, όπως και για την 

προέλευση μερικών κομματιών του κτιρLoυ, παρακαλώ, αν είνα~ δυνατό , να παρα· 

μεΙνει στην ημερτΊσια δι.άταξη. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον ιΙπόρχει αίτημα να παραμείνει στην ημερήσια δLό.ταξη, θα παραμείνει. 

θα ακονσΟιΙμε όμως σήμερα ΤOuς oμιληtές οι οποίοι είναι hOLμoL. 

Ο κ. Ρολόνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μοιΙ, αν μοιΙ επιτρέπετε, γιατί διΙΟ λόγια θα πω. 

Απλώς ήθελα να εκφράσω απόλιΙτα σύμφωνη γνώμη με τα ΕUρήματα της 

ΕπΗροπής. ΦαΙνεται πράγματι αδιανόητο μια χώρα να θέλει να καταστρέψει κτίρια 

τα οποία σιινδέOVΤαι με την ιoτoρw της. Και το γεγονός όη έχουμε αρxαtα μνημεw 

ή αρχαι.ότητες πολύ παλαι.ότερες από την Aρχιγραμματεi.σ. δε νομ(.ζω να αιτιολογεί 

το γεγονός αυτό. δηλαδή το ότι θέλΟιΙμε να καταστρέψοιΙμε αυτά τα κτtρια. Σε καμιά 

άλλη πόλη. ειΙρωπα'ίκή ιδίως, ή χώρα δε νομίζω κτΙρια που έΧΟιΙν XoeaxtiJea και 
σιινδέονται με μια περίοδο της ιστορίας της χώρας να ιΙπήρξε σκέψη να καταστρα

φούν. 

Υπάρχει μάλιστα και ένα άλλο σημείο το οποίο δεν έχω δει στην Έκθεση. Κατ' 

εμένα αποτελεΙ ηχηρή αντινομία και παραδοξολογΙα η ΚιIβΈΡVΗση να κηρύττει διατη

ρητέα κτιρια τα οπο(α δεν έχOUΝ περισσότερο χαρακτήρα από την ΑρχιγραμματεΙα, 

να μην επιτρέπει στους πολίτες να τα ΚαΊ;εδαφΙσOUΝ και να έρχεται η (.δια να θέλει 

να κατεδαφίσει δικά της ιστορικά xtteLO. 

Για ΤΟιΙς λόγΟιΙς αντούς σύντομα. κύρι.ε Πρόεδρε. ήθελα να πω όη είμαι 

απόλυτα σύμφωνος με την Έκθεση και τάσσομαι με την άποψη ότι δεν πρέπει να 

κατεδαφιστεί η ΑρχιγραμματεW. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής είχε ζηtήσει το λόγο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

κνριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Η Έκθεση της Επιτροπής Περιβάλλοντος, που έχει ήδη αναγνωσθεί στο Σώμα, 

είναι ομόφωνη στο θέμα της δwτήρησης και προστασΙας των κτιρΙων της Αρχιγραμ

ματεi.σ.ς. Έχουν, αντιλαμβάνομαι. μιλήσει οι συνάδελφοι απ' όλες ης πλειΙρές. ΕΙναι 

χαρακtηριστικό _ο γεγονός ότι όλες οι πλειΙρές έχουμε συμφωνήσει στη θέση ποιι με 

λαπομέρει.α διαγράφεται στην Έκθεση, που ταυτόχρονα διατυπώνει επιτακτική 

απαίτηση, γιατΙ, διαφωνώντας μέχρι τώρα με την απόφαση της κUΒΈρνησης. δι.ατu

πώνtι οριστικά την άποψη όλων των πλευρών της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

επαναλαμβάνω, για την τΊJχη και γενικά τη μεταχείριση ποιι πρέπει να έχουν τα 

κτ(ρι.α της Αρχιγραμματείας. 

Απλώς για ΤOuς σιΙvoδέλφονς που δεν έχouν άμεση γνώση τοιΙ θέματος να 

ωτεΝΘUμΙσω όtι το θέμα αυτό εκκρεμεί στη Βουλή για συζήtηση και σvyκεκριμένα 

στην Επιτροπή Περιβάλλοντος εδώ και έναν ακριβώς χρόνο. Από την προη-Υούμενη 

βοιΙλενηκή περίοδο εΙχε ασχοληθεΙ με το θέμα η Ε,1:Ηροπή Περιβάλλοντος και λόγω 

ακριβώς της διάλUΣΗς της Βουλής ενόψει των τε)..εvtαίων βoυλεuτικών εκλογών εΙχε 

παραμείνει γι.ο παρακολο'ύθηση από τη νέα Επιτροπή Περιβάλλοντος. 
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Το θέμα αuτό έχει απασχολήσει τα -τελευταία 2S χρόνια την κυβέρνηση που έχει 
πραγματοποιήσει διάφορες μελέτες. Να πω επίσης ότι κανένας απολύτως αρχιτεκτο

νικός διαγωνισμός δεν tYLW: μέχρι σήμερα. Μάλιστα -και είναι αυτό το σημείο εδώ, 
κύριοι ιruνάδελφoι, που ηθελα ιδιαΙ-ι:ερα να θίξω, γιατί δεν αναφέρεται στην 

Έκθεση, αλλά σίγουρα στις σννεδρίες έχει ξεκαθαρισtε(.. μέχρι τώρα τι κυβiρνηση 

έχει δα.π.ανήσει το ποσό των Ι.800.000 σχεδόν. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

ΟΙ κυβερνήσεις. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Οι κυβερνήσεις -σωστή τι διόρθωστι. κύριοι συνάδελφοι,.. έχουν δαπανήσει 

μέχρι τώρα σχεδόν το ποσό του f 1.000.000. ί800.000 δόθτικαν προς σνγχεχρψένο 
οίκο αρχιτεκτονικό για την εκπόνηση σχεδιων. Και σήμερα ομόφωνα τι Boυλτj και 

όχι μόνο τι Βουλή αλλά. όπως αναφέρεται. και όλη εκείνη τι 'Επιτροπή Πρωτοβου

λιας για τη Διάσωση των κτιρίων της Αρχιγραμματε[ας, στην οποία περιλαμβάνο

νται αξιόλογες οργανώσεις, σύνδεσμo~, σωματεΙο., ομόφωνα, επαναλαμβάνω, τάσσο

νται εναντίον της κατεδάφισης , με μοναδική εξαίρεση φυσικά την κυβερνητική 

υπηρεσια. Ήταν ακριβώς ένα σημείο που ήθελα να θιξ!ϊl. f:800.000 έχουν καταβληθεί 
από τις χυβερνήσει.ς, έχουν δαπανηθεί για κάποια σχέδια αρχΙΤΕΚτονικά χωρίς 

διαγωνισμό τα οποια mιμερα. σύμφωνα τουλάχιστον με την ομόφωνη άπΟψη

απόφαση της Βουλής, πρέπει να μπουν στο συρτάρι. Η επιλογή των αρχιτεκτονικών 

σχεδίων άρχισε από το 1972, δηλ. πριν από 20 σχεδόν χρόνια. Και εδώ βασικά το 
επιχεΙΡllμα της κυβερνητικής πλευράς, που ζllτά την κατεδάφισll Τllς Αρχιγραμμα
τεΙας και την ανέγερση νέων κυβερνηηκών κτιρίων, είναι ότι το κτίριο της Αρχι

γραμμα.είας δεν είναι τόσο μεγάλllς ισ.ορικής σημασίας ούτε ταυτόχρονα εξαιρε
τικής αρχιτεκ.ονικής σημασίας, που να δικαιολογείται η διατήρησή του. 

Εδώ να υπενθυμίσουμε μερικά στοιχεία, κ"ύριοΙ. συνάδελφοι. Το κτίριο της 

ΑΡΧΙΥρα.μματεΙας κ.ίστηκε με.ά το 1850, γι' αυτό και δεν έχει 'XllQUleet αρχαιότητα. 
"Δεν έχουν περάσει τα 150 τόσα χρόνια" μας ε\παν. Εδώ να πω ότι διατηρητέο έχει 

κηρυχθεί το κτίριο του Προεδρικο"ύ Μεγάρου κατ' εξαΙρεσιν, ενώ είναι νεότερο από 

το κτίριο της ΑρχιγραμματεΙας. Το κτίριο του Προεδρικο"ύ Μεγάρου έχει κηρυχθεί 
διατηρτιτέο -διατηΡllτέο μνημείο, με O1JYχωρεΙτε- το κτΙριο της Αρχιγραμματείας 

όμως όχι, γιατί είναι παλαιότερο! ΕπΙσης να πω ότι το κτίριο της Αρχιγραμματείας 

είναι το μοναδικό σε οχτ'ιμα Π. 

Για ιοτορικο"ύς λόγους αναφέρω ότι έχει στεγάσει το κτίριο της Αρχιγραμμα

τε[ας το Εφετείο, το πρώτο Νομοθετικό Σώμα. το Αρχαιολογικό Mouoe[o και 
otyOUQO το πρώΙΟ KUΒΙρνητιχό TunoγQQφE'O nou μέχρι τώρα στεγάζεται εχεΙ 

Μέσα στα πολλά ΕΠιχειρήματα τα οποία περιέλαβε στην Έκθεσή της η 

Επιτροπή Περι.βό:λλοντος, που κατέληξε στο σωστό συμπέρασμα χαι καλεί την 

κυβέρνηση να απόσχει οριστικά από την κατεδάφιση, υπάρχουν και επιχειρήματα 
εμπεριστατωμένα που αναφέρονται στη σημασία tou χτιρί.ou της Αρχιγραμματείας 
ως t.01:0QLXOU, όπως αποκαλείται, μνημείου, αν μ.."tOρεΙ να xaραxtllQιoτet έτσι, αλλά 
και ως αρχιτεκτονικού μV1]με(.οu, ταυτόχρονα δε και ως XTιQLOU nou κατηύθυνε την 
πολεοδομική ανάπτυξ" της πόλης για έναν nEQtπou ολόκληρο αιώνα. Η αρχιτεκτο
νική του, μιλώντας για την αρχιτεκ.ονική πλευρά, είναι μοναδική, αφού παρου

σιάζει την τυπολογία του 19ου αιώνα και είναι το μοναδικό σε σχήμα Π, όπως 
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ανέφερα, ενώ με το γνωστό ρoλό~ α.n:oτελεΙ ει.δ~κότερα για τους κατοίκους {τις 

Λεvκωσtας οτιμεΙο αναφοράς, κάη που τους συνδέει με αυτή την περl.Oχή, πέραν των 

ανα-Υκών της κυβερνητικής υπηρεσίας που ιξΊJπηρεΤOύνται από ΊΟ κτίριο, αυτό το 

άψυχο, αν μπορώ να το χαρακτηρίσω έτσι, ανnχεΙμενο. 

Αλλά επίσης, όταν τα τελευταία χρόνια διαπίστωσε rι κυβερvητ~κή πλευρά ό.ι 

έντονη θα ήταν τι αντLδρo.στι και ότι ίσως να τjταν και λανθασμένη τι δική της 

απόφαΟll για καtεδάφιση, προσπάθησε να βρει κάποια μέση λύση. Και είναι τότε 

που Εισηγήθηκε με το Τμήμα Πολεοδομίας και στην Επι'tΡΟπή Περιβάλλοντος αυτής 

της Βουλής τrι μεταφορά μέρους του κτιρίου ττις Αρχιγραμματείας στο βάθος της 

όλης περιοχής, τι οποία θα αξιοποιηθεί με βάση τα νέα σχέδι.α με την ανέΥερση 

σύγχρονων κυβερνητικών γραφείων. Αν δε με απατά δε τι μνήμτι μου, το μέρος 

εχείνο του σε σχήμα Π κηρίσυ που επροτΙθετο, ελπίζω. να μεταφέρει -δε λέω προτΙ· 

θεται, ελπίζοντας ότι η κυβέρντιστι οριστικά έχει εγκαταλείψει αυτή την ιδέα· εί.ναι 
το κεντρικό σημε(ο ή στο n το κέντρο. Αυτό είναι εκείνο το οποίο φιλοδοξούσε, 
όπως μας ανέφερε, να μεταφέρει σε κάποιο στιμεt.o εκεΙ του χώρου που θα αξιο· 

ποιηθεΙ Αλλά εδώ εμ.ι-τεΙΡΟΥνώμονες τεχηκοΙ ομόφωνα σττιν Επιτροπή Περιβάλλο· 

ντος κατέθεσαν ότι αυτη η μεταφορά δεν είναι δυνατή πρακτικά, γιατί, εφόσον το 

κτίeιo είναι κατασχευασμένο από πουρόπετρα, όπως πολύ καλά την ξέρουμε στην 

Κύπρο, είναι αδύνατη η κατεδάφιση ή, αν θέλετε, η μεταφορά, γιατ' σίγουρα θα 

καταστραφεί. 

Είναι έντονα τα αισθήματα και ομόφωντι η άπΟψτι της Επιτροπής Περιβάλλο· 

ντος ό-ι:ι πρέπει, αν τελικά προχωρήσει η κυβέρνηση στην ανtγερση νέων κuβεQντι· 

τικών κτιριακών συγκροτημά-ι:ων στο χώρο της ΑΡΧΙΥραμματε(ας ·και σίγουρα. είναι 

το λιγότερο που μπορεί να κάμει· να προσαρμόσει, να εναρμονίσει τα οποιαδήπο-ι:ε 

σχέδια με -ι:ο υφιστάμενο σε σχήμα n κτ(ριο της Αρχιγραμματείας. Με αυτό θέλω να 
πω ότι και πάλι ομόφωνα η Επιτροπή ζητά με την αξιοποίηση του έργου, του 

κτιρίου μάλλον -ι:ης Αρχιγραμματείας, όπως ήδη είναι γνωστό στην περιοχή, να 

κατεδαφιστούν όλες οι πρόχειρες κατασχευές, κάποια :ί!:αραπήγματα πρόχειρα τα 

οποία πρόσφατα ή -ι:α -ι:ελεvταία χρόνια έχουν κατασχεuαστεί, για να εξυπηρετήσουν 

συγκεκριμένες ανάγκες. Δηλαδή, όχι μόνο να μην κατεδαφιστεί η Αρχιγραμμα-ι:εΙα, 

όχι μόνο να μην α.."tOπειραθούν να μεταφέρουν μέρος του Κ-Ι:Lρίoυ, αφού υπάρχει 

άμεσος κίνδυνος και, σύμφωνα με τους εμπειρογνώμονες τουλάχιστον, η βεβαιότητα 

ό-ι:ι θα κα-ι:αστραφεί λόγω -ι:ης κατασκευής του με πουρόπετρα, αλλά ε..-ΤLΠλέOν 

καλείται η κυβέρνηση να αξιοποιήσει το περιβάλλον γύρω ωτό το κτίριο της Αρχι· 

γραμματείας, ώστε, αν προχωρήσει στη συμπλήρωστι της περιοχής με νέα κυβερντι· 

τικά κτιρία, οριστικά να την αναμορφώσει, επαναφέροντας στην αρχική του μορφή 

το κτLριo της Αρχιγραμματε(ας. ενώ σΙγouρα υπάρχουν και κάποιοι άλλοι τρόποι 

αξιοποίησής της κυρίως με τη δημιουργία χώρων πρασί.νου που τόσο τους έχει 

ανάγκη η Λευκωσία. 

Τελειώνοντας με αυτά. κύριε Πρόεδρε. να υποδείξω ότι αναφέρεται στην 

Έκθεση της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής. που συντάχθηκε το Δεκέμβριο του περα· 

σμένου χρόνου, και σίγουρα το Σώμα συμφώντισε κατά την ψήφιση των τελευταίων 

πρoUπoλoγισμών. του προυπολογισμού Ανωπύξεως, πως το ποσό -ι:ων t7oo.ooo 
που προνοείται για την έναρξη -ι:ων εργασιών της κατεδάφισης πρέπει να δεσμευτει. 

Απλώς πιστεύω ότι πρέΠΕΙ να αφαιρεθεί και σίγουρα η Επιτροπή Περιβόλλοντος θα 
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παρακολουθεί το όλο θέμα, ελπίζοντας ότι τα λάθη το" παρελθόντος δε θα επαναλη

φθoiιν. Τώρα, αν θα πρέπει με αρχιτεκτονικό διαγωνισμό. ειδικότερα όταν 

πρόκειται Υι.α έργα όπως είναι αυτό, να yLvovtaL πλέον οι επιλοΎές, σίγουρα, όταν 
μιλούμε yl.O. έργα που μόνο για την εκπόνηση των σχεδιων α,,'"tQιτεΙtαι δαπάνη εκατο
ντΜκι:ιν χιλιάδων λιρών, 'to λιγότερο 11:0\1 έχει να ΠQάττει τι εκάστοτε χ\!βέρνηση 

είναι να σt.IVtoν(ζεται, να εναρμονίζεται. να σuνεννoεί.oι Τι απλώς, αν θέλετε. να 

λαμβάννι και τη γνώμη "{ης Βουλής tων Avτι.πρoσώπων. 

EUΧαριoτώ. 

ΠΡΟΕΔΡεγΩΝ: 

ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε. από τη θέση μου. αν μου επιτρέπετε. 

ΤρLα σημεία μόνο θα εγείρω, δl.ότι βασικά και σι:ην OlJOI.α συμφωνώ με την 

Έκθεση της Επι'tροmjς στην ολότηtά της. Απλώς ήθελα να πάρω ένα σημείο το 

οπο(.ο ΠEρνeι λίγο επιφανειακά στην Έκθεση της Επιτροπής και να το τονίσω λίγο. 

Είναι το σημείο ότι τι κυβέρνηση επιμένει να κτιστούν τα νέα κτίρια στο χώρο της 

ΑρχιγραμματεΙας. Αυτό που θα πω μπορεί να θεωρηθεί κάπως ριζοσπαστικό. αλλά 

πρέπει να το αντιμn:ωπΙOω αυτό το θέμα, το οποΙΟ είχα την ευκαιρία να αναπτύξω 

και στο Δημοτικό Σ"μ.βούλισ Λενκωσίας 1:ΗV εποχή πο" ήμο\ΙV δημοτικός 
σiιμβo"λoς. Πιστεύω ότι πρέπει να ξαναεξεταστούν όλα τα σχέδια από την αρχή γι' 

αυτά τα δημόσια κτίρια και θα ήθελα να aπoλoγηθώ' αν επαναλαμβάνω προηγού

μενο συνάδελφο, αλλά απOUΣίαζα την προηγούμενη φορά. Π ιστε'ύω ότι τα σχέδια 

αυι:ά εγκρίθηκαν με μια νοοτροπία και μια αντίληψη για το περιβάλλον χαι την 

πολεοδομία που ΕΠικρατούσαν πριν από είκοσι χρόνια. Σήμερα έχο"ν αλλάξει τα 

δεδομένα, έχο"ν αλλάξει οι αντιλήψεις, οι αξ(.ες έχο\ΙV αλλάξει. Η αισθηηκή η (δια, 

η προσέγγισή της έχει αλλάξει και πιστεύω όη πρέπει πλέον να σκεφτούμε όχι μόνο 

τη διατήρηση της Αρχιγραμματε(.ας αλλά και του συνόλο" του περιβάλλοντος και 

επομένως και το κατά πόσο τα κτίρια, όπως έχο"ν σχεδιαστεί τώρα. προσφέρονται 

γι' α"τό το σχοπό. 

Υπάρχο\ΙV δύο προβλήματα τα οποΙα δέχομαι, αλλά θα ngbtEL να αντιμετωπι
στούν ανεξάρτητα. Το ένα είναι το πρόβλημα στέγασης που tχo\IV οι δημόσ1.ΟΙ υπάλ

ληλοι και η δημόσια ι1Π11ρεσία αυτη τη στιγμη και ανnλαμβάνομαι ότι, αν αρχίσει 

ξανό η μελέτη, θα "πάρξει καθυστέρηση στα νέα κτιρια. Πιστεύω όη θα πρέπει να 

γίνει κάποια θνσΙα και να το αντιμετωπίσουμε με ενοικιάσεις Ισως, με προσωρινές 

διευθετήσεις, όπως ηδη γίνεται σε μερικά Υπουργεία, ώστε να καθυστερήσο"με έξι 

μήνες ακόμα πρoκειμtνoυ να γίνει σωστή μελttη. γιατΙ πιστεύω όη η αξία η ιστο

ρική πλέον α"τού του κτιρίο" είναι πολύ μεγαλύτερη παρά η χρηματική. Aυtά τα 

πρόγματα εΙναι ανεπαν6:ληπtα. Αν καταστραφούν. ούτε και 'tQ περιβάλλον δε θα 

μπορέσει να επανορθωθεΙ μετά. 

Το δεύτερο πρόβλημα, που είναι εξΙσου σημαντικό και το έχουμε αvτιμετω

πΙΟει, εΙναι ότι, αν γΙνει κάποια αποκέντρωση αλλάζοντας τα σχέδια, Ισως να 

υποφέρει οικονομικά ο Δημος Λεuκωσ(.ας. Και αυτό πιοτε'ύω ότι θα πρέπει να αντι.
μετωπιστεί ανεξάρτητα. Να βρεθούν νέοι τρόποι, για να χαλUφΘεΙ ίσως αυτη η ζημιά 

που θα πάθει ο δημος;αλλά να ξαναδούμε την προσέΎΥιση του όλου θέματος. Να μη 
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ρ(ξουμε ξανά όλες τι,ς υπηρεσίες, όλα τα Yπoυργεl.α το ένα πάνω στο άλλο σε βάρος 
και του περιβάλλοντος και της αισθητικής της πόλης, αλλά πλtoν να αντιμετωπιστεί 

το πρόβλημα με μια σίιγχρovτι αντΙληψη και μια προσέγγιση του 1992. μια προσέγ
γιση του 2000. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡεγΩΝ: 

ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Με την άδειlι σας, κύριε Πρόεδρε, να συμπληρώσω κάη, μετά τα όσα ανέφερε 

ο κύριος συνάδελφος, που ίσως τΊταν παράλειψή μου. Εγώ τουλάχιστον άκουσα 10ν 

Πρόεδρο της Δημοκρατ{ας πριν από τρεις περLπoυ βδομάδες να εξαγγέλλει ης 

μελέτες για πέντε βασικά έρ-ΥΟ, μεταξύ των οποΙων και τη νέα μελ~τη για την αξιο

ποίηση του χώρου της ΑρχιγραμματεΙας. θέλω να πιστεύω -και το έχω ακούσει εγώ 

προσωπικά, κύριοι συνάδελφοι.- ότι η διεξαγωγή και μόνο της μελέτης για την αξιο

ποίηση του χώρου Τ11ς Αρχιγραμματείας σΙγονρα προυποθέτει και όλα autd που 
έχουν λεχθεί και από εσάς αλλά οπωσδήποτε και από άλλους συναδέλφους. 

θεώρησα περιττό να αναφερθώ και σε συγκεκριμένες ει.σηγήσεις που είτε 

\!πάρχουν στην Έκθεση είτε οπωσδήποτε είναι ;γνωστές στην κ\lβέρν1jση για την 

αξιοποίηση, πέρα από το περιβάλλον, και των uπαρχO\Jσών εχεί κηρl.O.κών eyxatG' 
στάσεων, όπως μΙ!: την εγκατάσταση μο\!σείων ε{τΙ!: αγώνος είτε αρχαιολογικών 

μουσείων και σίγο\!ρα το\! Κυβερνηηκού Τυπογραφείο\!. αφο"ίι είναι εκεί φαταστη

μένα τα πρώτα μηχανήματα. Ήδη έχο\!ν γίνει και από άλλους συναδέλφους συΥχε· 

κριμένες εισηγήσεις για την aξιoπoίηση του χώρου αυτο'ύ πέρα από την καθαρά 

περιβαλλοντική πλευρό.. όπως έχει αναφερθεΙ 

Ενχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Δυο λέξεις μόνο από τη θέση μου, κ'ύριε Π ρόεδρε. 

Κατά την προηγο'ύμενη συνεδρία του Σώματος το κόμμα μας υπέβαλε την εισή

γηση όπως μελετηθεί το θέμα της δημιουργίας ενός πάρκου στο χώρο 'tης Αρχιγραμ· 

ματείας, αφο"ίι CLo.ομακρυνθούν όλα εκείνα τα κακοσχημαησμένα και αντιαισθητικά 

παρα..ήγματα και άλλα x'tteLG. Δεν άκουσα κανέναν CLo.ό 'tους συναδέλφους και 
ιδLως τον Πρόεδρο της Επιτροπής Περιβάλλοντος να σχολιάζει 'to σuyxeχριμένο 
αυτό θέμα πο\! τέθτικε από ένα κόμμα. 

Ε...Ι'σης ε{χαμε πει ότι εκιίνα τα υπεραιωνόβια και uπέΡOΧα δέντρα, 'tQ οποία 
είναι τα ψηλότερα της Κύπρου. στην αυλή της ΑρχιγραμματεΙας δε θα ήταν ορθό να 

κοπο'ύν, για να πάρουν 'tT') θέση τους τα νέα κτίρια τα οποία η κυβέρνηση θέλει να 
κάμει. Υπάρχουν άλλοι χώροι και μάλιστα θα λέγαμε να παραδειγματιστεί από την 

ΠΑΣΥΔΥ που σε μικρό χρονικό διάστημα έκαμε θαυμάσια κτίρια και στεγάζει 

πολλές t1πηρεσίες της σε χώρο εκεί κοντά που μπορεί επίσης να αξιοποιηθεί, διότι 

\!πάρχουν και εχεΙ παραπήγματα που μπορούν να κατεδαφιστούν. 

Ευχαριστώ, κ"ίιριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η κ. ΑΥγελίδου. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Δεν ξέρω αν μπορώ να μιλήσω από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Καλύτερα από 10 βήμα της Βουλής. 

ΚΑ. Α ΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. θα τjθελα να α..-cο.vtήσω στον κ. Ευσταθίου. είχα κάμε~ εγώ 

τρεις εισηγήσεις. Η μΙα 'ήταν η δημιονΡΥω μουσείου αγώνος, η στέγαση το\l 

μουσείου αγώνος στο χώρο της ΑΡΧΙΥραμματεΙας, η άλλη ήταν i1 στέγαση του Κυβερ
νητικού ΤUΠΟΥραφεί.ου, που μάλιστα μπορεί να γίνει και ένα είδος μουσείου Ί\, αν 

θέλετε. αρχεΙΟυ του κυπριακού τύπου, και η τρίτη ήταν η δημιουργία πόρκου. Αuτές 

ήταν οι τρεις Εισηγήσεις που είχα υποβάλη για μελέτη α...ό την κυβέρνηση, 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Α vtιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές για σήμερα. Επειδή υπήρξε 

παράκληση από τον Κοινοβο"λευηκό Εκπρόσωπο του ΔΗΚΩ όπως το θέμα παρα

μείνει στην ημερήσια διάταξη, θα παραμείνει και η συζήτηση θα συνεχιστεί, αλλά και 

θα πρέ.-τει να ολοκληρωθεί, στην επόμενη συνεδρία. Επομένως, εκείνοι οι oπoίo~ 

θέλουν να αγορεύσουν επί του θέματος, πρέπει να είναι έτοιμοι στην προσεχή συνε

δρΙα, διότι δεν μ..-ι:ορεί να συνεχιστεί άλλο η συζήτηση το" ίδιο" θέματος. 

Προχωρο"ύμε στο δεύτερο θέμα, που είναι ''Το κακό οδικό δίκτυο της επαρχίας 

Πάφου και η ανάγκη βελτίωσής το,,", θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή 

κ. Κώστα Κωνσταντίνο" στις 24.10. 1991. 

Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος; 

Ο κ. Κωνσταντίνου. Ο εισηγητής είναι και ο ομιλητής. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΓIΝΟΥ: 

Κ"ύριε Πρόεδρε, κυρίες και κ"ύριοι συνάδελφοι, 

Η αναγκαCΠική φυγή εκατόν ογδόντα και πλtoν χιλιάδων Ελληνοκυπρίων από 

το βόρειο μέρος της Κύπρου και η εγκατάστασή τους στις ελεύθερες περιοχές το" 

νησιού. καθώς και η αλματώδης αύξηση του τουριστικού ρεύματος, δημιούργησαν, 

όπως τ\ταν φUσικό, α-υξημένη τροχαία κίνηση στις εν λόγω περιοχές, διαφορο

ποίησαν το κυκλοφοριακό σκηνικό και κατέστησαν το uπάρχoν οδικό δίκτυο 

ανεπαρκές με σοβαρό μειονεκτήματα κυρίως διαρθρωτικής φύσεως. Το γεγονός 
αυτό και η παρατηρηθεΙσα αλματώδης αύξηση του αριθμού των διακινούμενων 

οχημάτων ως αποτέλεσμα της επαναδραστηρωποίησης, καθώς επίσης η διαφορο

ποίηση της σύνθεσης της κυκλοφοριακής ροής, απαιτούν τη βελτίωση και αναβάΟ

μιση των γεωμετρικών και τεχνικών χαρακτηριστικών του οδικού δικτύου, tτoι πσυ 
η κυκλοφοριακή τους ικανότητα και ανθεκτικότητα να συνάδουν με τα σημερινά και 

μελλοντικά δεδομενα. Η ευθύνη αυτή κατά κύρω λόγο ανήκει στο YπoUΡγείO 

Συγκοινωνιών και Έργων και κατ' επέκταση στην επαρχιακή διοίκηση και τους 

δήμους. 
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Για την oρθoλoγ~σηκή βελτίωση και ανάπtυξη του οδιχο"ύ δικτUoυ [Ιναι 

απαραίτητο να ετοιμαστεί ένα γενικό ρυθμιστικό σχέδιο μακρός χρονιχής δl.άQxει.σ.ς. 

που να βασ(ζεται σε οικονομικοτεχνικά, κοινωνικά και περι.βαλλονηκά κριτήρια. Το 

σχέδιο αυτό πρέπει να είναι ελασηκό, έτσι που να προσαρμόζεται προς τις εκάστΟ'tε 

παρουσιαζόμενες ανάγκες, θα πρέπει δε βασικά να ο.οχεύει στα εξής: Πρώτο. στη 

σύνδεση όλων των αστικών περιοχών με αυτοκινητόδρομους και, δεύτερο. στη 

βελτίωση των βασικών οδικών αρτηριών .ης υπαίθρου. έτσι που η συγκοινωνία 

μεtαξύ χωριών και αστικών περιοχών να διεξάγεται πιο άνετα και πιο γρήγορα. Η 

βελ τίωση αυτή θα προσφέρει στους εργαζομένους εύκολες και γρήγορες προσβό:σεις 

προς τους τόπους εργασιας τους. προς χώρους ψυχαγωγίας και εκπαίδευσης, καθώς 

και προς Ία νοσοκομεία και άλλα κοινωφελή ιδρύματα. και έτσι θα αναχαιτιστεί. το 

σοβαρό πρόβλημα της ασtUφ~λίας, γιατί εδώ πραγματικά εντοπ(ζn:αι και η ΚUQι.ό

τερη αιτω της εγκατάληΨτις της νπαΙθρου από τους κατοίκους της, που παρατη

ρεΙτα~ σε μεγάλο βαθμό κυρίως στην επαρχία Πάφou. αuτό παρατηρείται σε μεγάλο 

βαθμό. Πλείστες κοινότητες και δη ορεινΙς της επαρχίας Πάφου έχουν εγκαταλει

φθεί από τους κα.ΟΙκους τους λόγω του κακού οδικού δικτύου που τις συνδέει με τα 

αστικά κέντρα. πράγμα που καθιστά την ήδη δύσκολη και .αλαιπωρημένη ζωή .ους 

ακόμα πιο δύσκολη. 

Πρέπει να υπάρξει άμεση σύνδεση μεταξύ χωριών και κεφαλοχωριών με 

βασικές οδικές αρτηρίες για άμεση εξυ.-τηρέtησή τouς, καθώς και σύνδεση .ων .ουρι.

στικών περιοχών με τα αστικά κέντρα. Επίσης πρέπει να υπάρξει επαρκής σήμανση 

και σηματοδότηση με βάση .α διεθνή πρότυπα και δεδομένα. 

Η βελτίωση του οδικού δικτΟΟυ, εκτός των προαναφερθέντων ωφελημάτων, θα 

βοηθήσει (Πην αποσυμφόρηση .ης κυκλοφορίας, στην ελάττωση των τροχαίων 

δootuχημάτων, τα οποία έχουν αυξηθεί σημαντικά το τελευταίο χρονικό διάστημα, 
καθώς και στη μεί.ωση των δαπανών λειτουργίας των οχημάτων και ΤO\l χρόνου 

διαδρομής, προς όφελος της γενικής οικονομ(ας και ανάπτυξης του τόπου μας. 

Σίγουρα, προτού προχωρήσω, για να αναφερθώ με παραδείγματα. κiιριε 

Πρόεδρε και κύριοι σννάδΕλφοι, στην κατάσταση (Πην οποία βρίσκεται το οδικό 

δΙκ1\lO της επαρχίας Πάφου, την άθλια. όπως μπορώ να τη χαρακτηρίσω, κατά

(Παστι. παρενθετικά θα αναφέρω ό.ι η έναρξη των εργασιών κατασκευής του αυτοκι

νητόδρομου Λεμεσού-Πάφου, που είναι οδικό έρ-ΥΟ ύψιστης προτεραιότητας, θα 

πρέπει τάχιστα να προωθηθει. Τα οφέλη που θα προκύψουν από .η χρησιμοποίηση 

.ου αυτοκινητόδρομου θα είναι τεράστια για την oικoνoμt.α του τόπου γενικά. Ειναι 

OQΚE1ό να αναφερθεί πως ο σuντε'λεστής απόδοσης ταυ έρ-Υου θα είναι της τάξης του 

50% για το τμήμα από την Ερήμη μέχρι την AUΔήμoυ, για να αντιληφθεί κανείς τη 
χρηοιμό.η.α της επένδυσης για την κα.ασκευή του. 

Πέραν των πιο πάνω ΠΡΟΤΕραιοτήτων, η σνντήρηση του oδικoiι δικτύου θα 

πρέπει να ι.εραρχηθεΙ πολύ ψηλά, ώστε με τον κατάλληλο προγραμματισμό κα~ με 

.ην παραχώρηση ικανοποιητικών πιστώσεων να γίνει κατορθωτή σταδιακά η επανα

φoQό του οδικού δικτΟΟυ σε επLπεδα αποδεκτά. θα πρέπει επίσης παράλληλα να 

εφαρμοστεί προληπτικά σχέδιο ΣUΝΤήρησης των δρόμων και να ληφθούν αυστηρά 
ποινικά μέ.ρα εναντίον των οδηγών οι οποίοι χρησιμοποιούν υπέρβαρα οχήματα 

των οποίων τα αξονικά βάρη δε συνάδουν με τα Uι-τό του νόμου επιτρεπόμενα. Η 

επι.λοΎ11 των δρόμων για περιοδική σνντήρηση (επίστρωση με πρέμιξ) θα πρέπει να 
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yΙνετα~ αξιοκρατικά. αφού προηγηθεΙ οικονομικοτεχνικη μελέτη για σκοπούς 

εξέτασης της ΧΡ1l0ιμότητας της επένδυσης. Αυτό θα βοηθήσει 0111 σωστή ιεράρχηση 
των προτεραιοτητων. 

θέση του Δημοκρατικο\ι Σ11VαΥερμο'ίι είναι πως πρέπει να μελετηθεί η 

δημιουργια ενός ενιαίου φορέα, που να αναλάβει την ευθiινη γιο τον προγραμμα

τισμό και την εκτέλεση όλων των οδικών έργων, τουλάχιστον αυτών που γίνονται 

εκτός δημοτικών ορίων. Σε μια tέTOLCl περΙΠτωση τα πλεοννχτήματα τα οποία θα 

προκύψουν από τη δημιουρΎία του φορέα είναι τα ακόλουθα: 

(Ι) Ομοιομορφία στο σχεδιασμό με την υιοθέτηση ταυτόσημων προτύπων 

σχεδιασμοίι. 

(2) ΟμοιομορφΙΟ στις πρoδιαγραφtς και στους όρους των συμβoλαLων για 
κο.τασκευαστικές εργασίες και συvtήρηση. 

(3) Ορθολογιστική ιερόρχηση προτεραιοτήτων σχετικά με τη βελτίωση Τι 

συντήρηση του οδικού δικτύου. αφο'ύ θα καλύπτονται όλοι o~ δρόμo~, 

εξαΙQOνμένων φυσικά των δημοτικών οδών, που βρίσκονται εκτός των 

δημοτικών ορίων. 

(4) Η διαxεLριση θεμάτων οδοποιίας θα ΕΠιτυγχάνεται πιο αποτελεσματικά 
με λιγότερο προσωπικό και γενικά με μικρότερη δα.-τάνη. 

Η κατάσταση του μεγαλύτερου μέρους του οδικού δικτύου Τ1]ς επαρχίας 

Πάφου είναι απελπιστική. Δρόμοι UψισΤ1]ς προτεραιόΤ1]τας με αρκετά μεγάλ1] 

κίνηση, ΧΡ1]σιμοποιούμενοι τόσο από vτόπιoυς επισκέπτες όσο και α..-τό ξένους 

τουρίστες, είναι στην ουσΙα αδιάβατοι, εκθέτοντας, όπως ανέφερα και προηγου

μένως, σε μεγάλο κίνδυνο τόσο Τ1] σωματική ακεραιόΤ1]τα και φυσική ύπαρξη Ίων 

οδηγών ή .ων επιβατών όσο και τα ίδια Ία οχήματα Ία οποία υφίστανται αρκετές 

ζημιές. Δυστυχώς Ίέτοιοι δρόμοι. τέτοιες οδικές αρτηρίες στ1]ν ε..-ταρχία Πάφου είναι 

πάρα πολλές και σίγουρα δυσκολεύομαι και δεν ξέρω από πού να αρχίσω. γιατί η 

μΙα βρΙσκε.αι σε χειρότερη καΊάσταση από Ίην άλλη. 

Ο δρόμος, κύριοι σννάδελφοι, Πέγειας - ΑγΙου Γεωργίου Τι Κόλπου Ίων 

Κοραλλίων - ΑγΙΟυ Γεωργίου ε(ναι ένα χαρακτηριστικότατο παράδειγμα και θα 

παρακαλούσα. όπως, επιοκεπΊόμενοι την Πάφο. περάσετε και α.ίτό την περιοχή. για 

να διαπιστώσε-ι:ε και προσωπικά Ί1]ν -ι:ραγικόΊ1]Ία -ι:ης κατάστασης. Πραγμαηκά θα 

διερω-ι:ηθε(τε κατά πόσο υπάρχει κράτος ή οποιαδήποτε αρμόδια αρχή 1] οποία να 
επιλαμβάνεται συναφών θεμάτων. 

Εκατοvtάδες οδ1]γοΙ. κάτοικοι Ίης Πtγειας και Ί1]ς γύρω περιo~ής. γεωργοί ή 

ιδιοκτήτες κέντρων αναψυχής, πηγαινotρχονται δυο και Ίρεις φορές ημερησίως 

ταλαιπωρούμενοι. Είναι μεγάλο -ι:ο πρόβλ1]μα το οποίο δ1]μιουργεΙΊαι σε αυtOύς 

τους ανθρώπους και σίγουρα έι-τρε..-τε από χρόνια να είχε αυτός ο δρόμος ανακατα

οκεοοστεΙ Όμως μεγάλο πρόβλ1]μα παρα-ι:τιρεΙται και καΊά τη θερινή περίοδο. όταν 

χιλιάδες προσκυνητές. ντόπιοι και ξένοι τouρίστες διασχ!ζouν αυτό ΊΟ δρόμο. γιαΊί. 

όπως γνωρίζετε, ο Άγιος Γεώργιος είναι καθαρά τουριστική περιοχή και σίγουρα 

είναι και η πρόσβαση και 1] πύλη προς τον Ακάμα. 

Ο δρόμος αυτός έχει καταστραφεί πλήρως και το οδόστρωμά Ίου είναι 

άΧΡ1]<ΠΟ. Είναι πλάτους μόλις ενάμισι μέΊρου και γεμάτος από λακκούβες o\JtE 
Ίρακτέρ δεν μπορεί να τον διαβεΙ Όταν δε έρχονται δύο εξ αvτιθέ.oυ κατευθύνσεως 
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οχήματα αναγκό.ζονται να πέφτουν κα~ τα δύο στο παγχέτο, το οποΙΟ παγκέτο 

βρίσκεται δύο πόδια κάτω από .0 οδόστρωμα, με αποτέλεσμα ανά πάσαν σnΥμή και 
ώρα να υπάρχει κίνδυνος πρόχλτιστις δΊΚJWXllμltτων και υλικών ζημιών στα 

οχήματα. Πάρα πολλά δυστυχήματα έχουν γίνει στο δρόμο oιn:ό τα τελευταία 

χρόνια. Νέος 23 χρόνων έχασε ΤΤ) ζωi) του πέρσι .0 καλοκαίρι και σίγουρα ΚUΡιό· 
τερη αιτLα ε{νοι τι ακαταλληλότητα .ου δρόμου αυτού. 

ΥπάΡΧΕΙ όμως και κά.ι άλλο το οποl.o μας εκθέτει διεθνώς: Όλοι αυτοί ΟΙ 

'(ουρίστες ΟΙ OJ'tοΙΟι χρησιμοποιούν τον πιο πάνω δρόμο θέλοντας να επισκεφθούν 

τον Άγιο Γεώργιο ή τον Ακόμα, υποβαλλόμεvoι στις πιο πάνω ταλοιπωρΙΙς. 

σίγουρα δυσανασχετούν και πολλές φορές γινόμαστε μάρτυρες το" γεγονότος, ενώ 

και εγώ ο ίδιος προσωπικά υπήρξα αποδέκτης διαμαρτυριών αλλά και της απoριaς 

κιιριως πώς ένας δρόμος ύψισττις σημασίας με 'tOOo μεγάλη τουρι.στιχη κι.vηση 
βρίσκεται σε τέτοιο χόλια. Αυτό σίγουρα μας εκθέτει. 

Σίιμφωνα με στοιχεΙα που δεν επιδέχονται καμι.6. αμφισβτ')τηση, αυτός ο 

δρόμος, που κατασκεu6.στηκε πριν α.ί"'fό 35 χρόνια, καμι.ό:ς απολύτως επέμβασης δεν 
έτυχε ούτε για επιδ~ρθωση αλλό. ούτε και για διαπλότuνση. Γι' αυτό επιβό.λλεται η 

όμεση προώθηση σχεδίου ανακατασκευής του. Έχουν γίνει μtχρι στ')μερα αρκετό 

διαβήματα από πρώην συναδέλφους και από όλους τους ΠαφΙτες συναδέλφους τόσο 

προς την επαρχιακτ') διοΙκηση όσο και προς την κυβέρνηση και το Yπoυρyel.o 

Συγκοινωνιών και Έργων. Παρ' όλον ότι ο προηγούμενος Υπουργός Συγκοινωνιών 

και Έργων μετέβη επΙ τόπου πέρσι, διαπίστωσε ο (διος την όθλια κατάσταστ') του, 
την oπol.α και αποδοκίμασε, και υποσχέθηκε ότι θα προωθούσε το θέμα, δuστνχώς 

μtχρι στjμερα δεν έχει γίνει απολύτως τΙΠοτα. Επιβόλλεται αμέσως -και σε αυτό θα 

πρέπει να βoηθτjσει και η Boυλτj με δικτj της παρέμβαση- να δοθεί λύση. Γιατί εν 

εναντία πιtριπτώσει σίγουρα η αντίδραση των επηρεαζομέναιν θα είναι άμεση. 

"Φτάνει πια ο εμπαιγμός" φωνάζουν οι κάτοικοι της Πέγειας. 

Δρόμος Ξερού - διαμερίσματος ΚελοκεΜρων. Αυτός ο δρόμος, δηλαδτj 11 μη 
προώθηση της ευθuyρόμμισης και βελτίωσής του, έγινε η αιτία της ασruφιλίας που 

μαστίζει τις ΕΠηρεαζόμενες κοινότητες Κεδάρων. πραιtωρίOυ, Mεσόvων, Φιλούσας, 

Σαλαμιού και Κελοκεδόρων. ΟΙ πιο πάνω κοινότητες γειτνιάζουν με κοινότητες της 

επαρχίας Λεμεσού. μέσω δε αυτών περνά ο δρόμος που οδηγεί στα OQεινά θέρετρα. 

Ο οποιοσδήποτε μπορεΙ να αντιληφθεί αμέσως τη διαφορά που υπό.ρχει και το πόσο 

παραμελημένη εΙναι η Πάφος στον τομέα αυτό από την κατάσταση στην οποία 

βρίσκονται οι κοινότητες της Πάφου της περιοχής αυτης και αυτές της Λεμεσου. 

Γιατί, μόλις περόσεις τα σύνορα Πάφου και ίκπερα από αρκετή ταλαι.πωρΙα. 

ξαφνικά βρίσκεσαι σε δρόμους πολίι καλους. πλατιούς και σε άριστη κατάσταση. 

Και αυτό ισχύει γι.α όλες τις κοινότητες .aπό τα ΣΎVoρα της Πάφου μέχρι και το 

Τρόοδος. Και δε Μμε oirtE διαμαρτυρόμαστε γιατί να συμβαΙνει αυτό στις κοινό
τητες της Λεμεσού -αντίθετα εμείς Μμε μακάρι να καλυτερεύσει η κατάσταση σε 

ακόμα πιο ικανοποιητικό βαθμό- όμως από την άλλη διερωτόται κανείς: Μα, μήπως 

βρισκόμαστε σε ό.λ.λο κράτος; Αυτό, απλώς και μόνο για να δούμε τη διαφορά. 

Αξ{.ζει να αναφερθεί ότι τα λιγοστό παιδιά που απέμειναν στις πιο πάνω 

κοινότητες πηγαινοέρχονται σε γυμνάσια της Πάφου ή και σε δημοτικά, γιατί σε 

μερικές κοινότητες δε λειτουργούν ούτε δημοτικά. Σ[γονρα. απαΗούνται δύο τουλά· 

χιστον ώρες για μετό.βaσή τους στην Πάφο, πράγμα που τα αναγκάζει να ξυπνάνε 
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από τις 5 το πρωί και οπωσδήποτε να αρχίζουν 'tQ μαθτjματά τους μισοζαλιομένα 

Q.ι"tό το κουραστικό δρομολόγι.ο, πράγμα που θα α,ίτoφεuyόταν με την ύπαρξη καλύ· 

τερου και καταλληλότερου οδικού δικτύου που θα σuνέδεε την Πάφο με τις πιο 

πάνω κοινότητες. 

Είναι απαράδεκτο να υπάρχουν τρεις διαφορετικοί δρόμοι οι οποίοι φτάνουν 

μέχρι την Παναγιά, ΑμαργέΊη και Χοίιλου και να μην υπάρχει έστω και ένας ο 

oπoLoς προεκΤΕινόμενος να συνδέσει τις κοινότητες Στατού, ΑγΙΟ\! Φω.ίου, Γαλατα

ριάς, KO~λΙνtιας. Πεvι:αλιάς. Έτσι οι πιο πάνω κοινότητες είναι ξεκoμ~ς από 

τον υπόλοLJtο κόσμο και ταλαιπωρo"VΤαι οι κάτοικοι και οι επισκέπτες με το 

απαράδεκτο οδικό δLκτoo που τις σvνδέει. 

Σοβαρό πρόβλημα παρουσιάζει ο κύριος δρόμος Πόλεως Χρυσοχούς • Στενής. 
περιστερώνας. Λυσού. ΤΟ μεγαλυτερο μέρος του παρουσιάζει σοβαρότατα προβλή

ματα, είναι δε πολύ στενός με κλειστές στροφές και με καταστρεμμένο το 

οδόστρωμα. 

Ο κύριος δρόμος Πόφου - Πολεμίου - Αγίου Δημητριανο"ύ από το σημεί.ο του 
τελευταίου χωρι.ο"ύ που οδηγεί στ~ κοινότητες Δρυνιάς, Φύτης, Λάσας, Σίμου, παρ' 

όλον ότι τα έρ-Υα ανακατασκευής του άρχισαν προ τριών ετών, έμεινε μισοτελειω

μένος και η κατάσταση είναι χειρότερη από πριν, με αποτέλεσμα να ταλαι...-ιωρoύ'Vται 

αφάνταστα οι κάτοικοι τεσσάρων κοινοτήτων, κυρίως δε μετά τις τελευταίες βροχές , 

που πραγματικά κατέστη αδιάβατος. 

Ακατάλληλος επίσης δρόμος με μεγάλη ΚUΚλoφoριακη κίνηση εΙναι και αυτός 

που συνδέει την Πόλη XρυσoχoUς με τη Δρούσι.α, τις Αρόδες, τον Κάθηκα, το Coral 
Bay και καταλήγει στην Πάφο. Η κατάσταση και εδώ παρουσιάζεται εντελώς απαρά
δεκτη. 

Απαράδεκτη και πάλι η κατάσταση που παρατηρείται στον κύριο δρόμο 

Πάφου - Επισκοπής μετά το χωριό Κονι.ά. Ο δρόμος είναι πολύ στενός, ελικοειδής 

και με καταστρεμμένο το οδόστρωμα στα πλείστα του σημεία. Υπό ομαλές συνθήκες 

μόνο 15 λεπτά απαιτούνται, για να μεταβεί κάποιος στην κοινότητα Επισκοπής, 
αλλά υπό τις σημερινές σuνθiικες απαιτο"ύνται 40 ολόκληρα λεπτά. Αυτή είναι μια 
διαφορά την οποία κάποιος μπορε' εVκoλα να αvτιληφθεΙ 

Ο δρόμος Πάφου . Έμπας - Τάλας σίγουρα χρειάζεται άμεση βελτίωση. Ο 

δρόμος αυτός συνδέει την τουριστική περιοχή με τις Καμάρες. Και πραγματικά εκτι

θέμεθα ως κράτος, γιατί η κατάσταση είναι και απελπιοτικ"ή αλλά και απαράδεκτη 

και ταλαιπωρεί όλους αυτούς τους επισκέπτες οι οποι.οι έρχονται και μένουν και 

μόνιμα αλλά και παροδικά. 

Υπάρχουν πάρα πολλοί άλλοι δρόμοι στους οποίους θα μπορούσα να 

αναφερθώ, εκθέτοντας την άσχημη πραγματικά κατάσταση στην οποία βρΙσκονται. 

Νομίζω ότι με όσα ανέφερα σας έδωσα να αντιληφθείτε το πραγματικό μέγεθος του 

προβληματος και την όλη κατάσταση. 

Η κυβtρνηση, το YπoUΡyείo Σuyχoινωνιών και Έργων δεν έχει καταθέσει η 

δεν έχει περιλάβει στους προιΙπολογισμούς του 1992 κανένα απολύτως κονδύλι για 
βελτίωση η επέκταση έστω του οδικο"ύ δικτύου για απάμβλυνση του προβληματος 

που παρατηρείται. Επιβάλλεται σήμερα η κυβέρνηση να πόρει όλα εκείνα τα 
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αναγκαία μέτρα προς απάμβλυνση του σοβαρού αυτού προβληματος, το οποίο 

ταλαl..ι'"[ωρεί αφόνταστα το κοινό, και να υι.οθε-ιΤΙσει όλες τις θέσεις που ανέφερα 

mf1V αρχή της ομιλίας μου. 

Σίγουρα επιβάλλεται να γίνουν τάχ~στα ενέΡ-ΥΕ ιες, γιατί πραγματικά και οι 
κάτοιχοι της Πάφου αλλά και το κοινό γενικότερα ταλω.πωρούνται. με αποτέλεσμα 

και να εκτιθέμεθα διεθνώς και να υπάρχουν και fΠLΠτώσεις οικονομικές. Πιστεύ

ουμε ότι σίγουρα θα παρθούν .έτοι.α μέτρα. που θα απαμβλUΝΘεΙ οπωσδήΠΟ'(Ε το όλο 

πρόβλημα. 

EUΧαρι.σtώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Πιποκοπ(της. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς θα ήθελα να κάμω ένα σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η κ. ΑΥγελίδου έχει χάπoι..a παρατήρηση διαδικαστική, φαντάζομαι; 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛ1ΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε αχοΟΟει για την πραγματικά απαράδεκτη κατάσταση 

στην Πάφο. αλλά θα πρέπει να δούμε και την απαρόδεχτη καιάσταση που υπάρχει 
στο χώρο στάθμευσης της Βουλής, όπου κάθε Πέμπτη ή θα πρέπει να εΙσαι'Καμικάζι 

Τι θα πρέπει να ... 

πρωτ' απ' όλα δε βρίσκεις χώρο να σταθμεύσεις και, δεύτερο, είναι αδύνατο, 

μια και μπεις, να μπορέσεις να βγεις. Γι' αυτό νομιζω πως θα πρέπει να δούμε και 
το δικό μας το θtμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει σκοπιμότης. είναι για να μην έρχονται πολλο( και να μη φεύyouν 

άλλοι! 

(Γέλια) 

Ο κ. Πιποκοπίτης έχει το λόγο. 

Ν. ΠΙΊίΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα που έχει εγγραφεί και που η ΣUΖήτησή του άρχισε σήμερα δεν είναι νέο 

και κόποιος συνάδελφος παλαιότερος από εμένα μου έχει πει ότι κάποτε ο μακα· 

ρΙτης ο MαUΡOνικόλας tAtyε: "Κανει, ρε κοπέλια. εt.πo.μεν τα τζιαι ακούσαμεν τα 

χίλιες φορές". 

Η κατάστ<tση του οδικού δικτUoυ της επαρχίας Πάφου είναι απαράδεκτη και 

εξόφθαλμα πείθει τον κάθε άνθρωπο ότι καμιά βελτίωση δεν έχει γίνει σ' αυτόν από 

την ανακήρυξη της Κυπριακής Δημοκρατίας, εκτός από ελάχιστες πεΡLΠtώσεις. 

εΙναι λυπηρό αυτή η επαρχία, που διαθέτει τόσες φυσικές OμOΡφLές και UΔΆτι· 

νους πόρους και έχει καταστεί σήμερα τουριστικό κέντρο, να μη διαθέτει και το 
ανάλογο οδικό δίκτυο τόσο υπεραστικό όσο και αγροτικό. Αυτή η επαρχία ζει και 

αναμένει, γιατί δυστυχώς είμαστε καλόπιστοι και είναι αρκετό για μας να περιορι

ζόμαστε στο να ακούμε πάντοτε το "θα". 
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Δρόμος Λεμεσοίι-Πάφου: Ενώ έπρεπε να εΙχε ξεκινήσει από την άνοιξη του 

1989, μας ειπσ.ν ό'τι θα άρχιζε 10 1990. μετά μας [!.παν το 1991. μετά μας είπαν το 
Ι 992. Τώρα επιμένouν ότι θα αρχίσει tO 1992 αλλά "(Ο δεύτερο εξό.μηνο. Αλλό. πρέπει 
να y~νει γνωστό από τώρα ότι τα Β,5 εκατομμύρι.α τα οποία εμφαίνονται στον 

προυπολογισμό είναι μόνο Υι.α μι.α απόσtαση που καλύmει τρtα χιλιόμετρα από την 

πλε"ρά της Ερήμης και τίποτα περισσότερο. 

Φαί.vεται ότι όλη τι Κύπρος έχει ερωτευτεί την Πάφο, αλλά κανένας δεν την 

παντρεύεται. ΦαΙνεται όtι θέλετε να γίνουμε ένα ανθρώπινο μουσείο και ειδικά 11 
"παιθρος. επειδή είναι και της μόδας τώρα το περιβόλλον, '{ο φυσικό περιβάλλον, 

και ούτω καθεξής. ΦαΙνe.αι ότι ΠΡOτψoUΝ οι πάηες. και ει.διχότερα 11 κυβέρνηση. ΟΙ 
κοινότητες της Πάφου" να μείνουν χωρίς καμιό ανάπτνξη και να μείνει σ' αυτές ένας 

πολίι περιορισμένος αριθμός κατοίκων -και είναι ολοφάνερο όη αυτοί που θα 

παραμείνουν θα εΙναι κάποιοι τιλικιωμένοι με τ~ς πατροπαράδοτες βράκες, για να 

οδτιγούμε εκεΙ τουρίστες ή και όλλους- γιατί, όπως είπα και στην αρχή, θέλουν να 

μετατρέψουν ττιν ύπαιθρο ττις Πόφου σε ζωντανό μουσείο . 

Όλοι κόπτονται για το φυσικό περιβάλλον και τα δάση ττις Πόφου, αλλό: 

κανένας δε μας έχει πει μέχρι σήμερα μtσω ποιου οδικού δικWoυ μπορούμε να 

οδηΎΤ)θούμε σ' αυτές τις περιοχές. Έχει δτιμιουρΥηθεΙ τόσος σόλος με ττιν εκτροπή 

του Διαρίζου, έχει γΙνει γνωστός ο Διαρίζος, αλλό έχει μείνει όγνωστος ο παρόλ

ληλος δρόμος JtO\J διασχίζει την κοιλόδα του Διαρίζου και ενώνει την Πόφο με τα 

ορεινό θέρετρα. 

Προς την όλλτι κατεύθυνση, α.ί·τό την Παναγιό προς το Σταυρό ττις Ψώκας και 

τον Κ ύκκο, η κατόσταση είναι επίσης α..-ιαρόδεκττι. 

Η τρίτη διέξοδος που υπάρχει από ττιν πλευρό της Πόλεως Xρuσoχoίις

Στενής-nεριστερώνας-Λοοού είναι σε χειρότερη κατόσταση και είναι οδικές αρττι

ρίες που υπήρχαν από το 1960 και απλώς έχουν επιστρωθεί με όσφαλτο. 

Δε ζτιλε'ύουμε, αλλό υποστηρίζουμε την ανό:πτυξη του οδικού δικτύου που έχει 

γίνει σε άλλες επαρχLες. Πιστεύω όμως ότι είναι δίκαιο να έχει και τι επαρχία της 

ndφo" το ανάλογο μερίδιο όσον αφορό ττι βελτΙωστι του οδικού της δικτύου. Είναι 

λυπτιρ6, αλλό: πρέπει να παραδεχτούμε ότι και στον προυπολογισμό που έχουμε 

σήμερα στα χέρια μας εκείνα τα κονδύλια τα οποία υπόρχουν για το οδικό δίκτυο 

ττις επαρχίας Πόφου είναι τόσου 'ύψους όσο είναι και ένα κονδύλι για ένα round

about σε όλλες επαρχίες. Διερωτωμαι, αγαπητοί συνόδεφλοι, πότε επιτέλους θα 
σταματήσει αυτή τι αδικία. 

Κόπτονται όλοι, γιατί σττιν ndφo έχει δημιουΡΥΤΙθεΙ αεροδρόμιο. Από επίσημα 

στοιχεία φαίνεται ότι φέτος θα γίνει διακίντιση της τό:ξτις των πιο 000 επιβατων. 
Απλώς για να θυμισω, το 1984. όταν κατασκΕUΑζόταν ο αερολιμένας Πόφου. διακι
νήθηκαν από το αεροδρόμιο Λόρνακας μόνο 560 αχ> επιβάτες. Αν 700 000 επιβάτες 
θα διακιντιθούν μέσω του αερολιμένα Πόqκ:ru -αν και πρoηΎiιθηκε η κρίση στον 

Κόλπο το 1991- από τώρα οι προκρατήσεις και τα στοιχεία δείχνουν ότι φέτος θα 
υπάρξει μια μίνιμουμ αύξηση ύψouς 30%. Και αντιλαμβάνεστε ότι όλος αυτός ο 
κόσμος θα δι.ακινηθεί μέσα από το υπό:ρχον οδικό δΙκt\JO και ειδικότερα -και ειδικό

τερα. το τονίζω- μέσω αυτού που συνδέει τον αερολιμένα Πόφου με την Πόφο ή τον 

αερολψ1:να Πόφου με τη Λεμεσό. 
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Εδώ επίσης ΠQέπ.ε~ να τονίσουμε ότι είναι σε όλους γνωστό -είναι εδώ και ο 

συνάδελφος Βουλευτής του ΔΗ ΚΟ. ο χ. Παναγιδης. ο οποΙος είναι και Διε\ιθνντής 
του ΣΟΔΑΠ- ότι το εΡΥοσ'fάσ~ του οργανισμού. που βρίοχεται στην Κάτω Πάφο 

και είναι μέσα στην καρδιά ",ης τουριστικής περι.οχής, αμφιβάλλω πολύ αν θα 

λειτουργήσει φέτος για μια περίοδο ίσως ενός μηνός και τι Πάφος είναι υποχρεω
μένη να αντιμετωπLζει την τόσο μεγάλη συμφόρηση που δημιoUQΎείται από την 
Πάφο προς 111 Λεμεσό, γιατί ΕΚεΙ βρίσκονται και τα εργοστάσι.α των οινοβιομηχα
νιών μας. Δεν μπορεί να ~Lστε(. αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή τι κατάσταση, αλλά 
φαίνεται ό'tι θα σuνεχιoτεΙ, γιατί με τα τρια χιλιόμετρα που θα γίνovν φhος από 

την πλευρό της Ερήμllς αντιλαμβανόμαστε όλοι ότι κανtνα απoλύtως πρόβλημα δε 
θα λυθεΙ 

Στην Πόλη XρυσoχoUς, τι οποία πράγματι είναι μια περιοχή που πάρα πολλοί 

την παΡOμoιάζovν με την ΚερίινΕW. ΟΙ δρόμοι είναι πόλι της δεκαετίας το\! 1960. 
Και ας σκεφθεΙ κάποι.ος απλώς κα~ μόνο ότ~ oτnv περ~oχή από το ΛατσΙ μέχρι τα 

Λουτρά τnς Αφροδ(τnς μόνο κατά την περιοδο του Aυyoiιoτoυ xataσxnvrovouv 

γύρω στις 10-12 χιλιάδες κόσμου και ότι αuτo! οι άνθρωποι ε(ναι τnς μεσα(ας και 
χαμnλής τόξnς και δεν έχουν τη δυνατότητα ούτε σε ξενοδοχεΙα να πάνε ούτε στο 
εξωτερικό, αλλά βρΙσκουν αυτή την περιοχή, για να μπορέσουν να περάσουν τις 

διακοm:ς τους και να ξεκουραστούν. 

Η στάσn τnς κυβέρντισης είναι απαράδεκτn. Έχω υποβάλει ερωτησει,.ς από τον 
Ιούλιο του 1991 για το δρόμο Κελοχεδάρων, για τον παράλλnλο δρόμο τnς κοιλάδας 
του Διαρίζου, για το δρόμο Πόλεως Χρυσοχονς-Στενής·Περιστερώνας-Λυσού και 

για 1"α ΈQΎα τα ημηελή στην περιοχή AyLOu Δημητριανού-Λάσας-Δρυνιάς-Φύτης και 
μέχρι αυτή τη στιγμή, ayanntot συνάδελφοι, ούτε μιας απάvτησης δεν έτυχα. Πρέπει 
η κυβέρνηση να αvτιλnφθε( ότι έχει μεν ο Παφ(της υπομονή, αλλά επΙσης :rτeέπει να 

γνωριζει ότι, όταν ξεσπάσει. ξέρει και να αγωνίζE'tαι. Προειδοποιούμε την κυβέρ

νηση ότι θα πρέπει τουλάχιστον σroν προυπολογισμό tou 1993 να συμπεριλάβει 
περισσότερα κονδύλια για tn βελτ(ωση και την ανόπtυξη τόσο του υπεραστικού όσο 
και του αγροτικού οδικού δικτύου της επαρχ(ας Πάφου. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔογ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αδιαμφισβήτnτα σημαvτιxό μέρος του οδικού δικτύου της πόλης και επαρχ(ας 
Πάφου εί.ναι σε κακή κατάσταστι, εΙναι α..-ταρχαιωμtνo και από καL{)ό έχει γΙνει 
επιτακτική η ανάγκn της βελτ(.ωσης και του εκσυyχΡOVισμoύ του. Χωρις υπερβολή 
πιστεύω ότι το πρόβλημα αυτό ιεραρχείται ως το κυριότερο πρόβλημα 'n; επαρχί.ας. 
Και ε(ναι .0 κυριό.ερσ. γιατ( η επ(λυσή tOu αποτελεΙ (.σως μια από τις βασικότερες 
προυποθέσεις για την οικονομική ανάπwξη και κατ' επέκταση tn βελτ(ωση των 
συνθηκών διαβΙωσης και του βLOτικού επιπέδου του λαού της Πάφου. 

Το ΑΚΕΛ όχι τώρα αλλά ανέκαθεν, από τnς ανεξαρτησίας της Κύπρου, αvτι

μετωπιζε και απέδιδε την Ιδια σημασΙα και σοβαρότητα σ' αιn:ό 'to πρόβλημα. 
Δuοτυχώς όμως και παρά 'tις φωνtς του ΑΚΕΛ. όπως και άλλων κοινωνικών 

qχ>ρέων, βρισκόμαστε σήμερα μπροστά ο' ένα οξύτατο πρόβλημα το οποΙο αποτελεΙ 

εμπόδιο στην ανόπτυξη και απαηεΙ τεράστια οικονομικά μέοα για να ΕΠιλυθει. 
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Το oξmato αυτό πρόβλημα μπορεί, πιστεύω, να περιφραφεΙ με την ακόλουθη 

φράση: Η Πάφος είναι η μόνη επαρχία που παραμένε~ χωρίς ένα σύγχρονο αυτοκι

νητόδρομο που να τη συνδέει με την υπόλοιπη Κύπρο. Ο δQόμoς αυτός αναμένεται 

να αρχίσει να κατασκεUΆΖΕΤα~ το καλoκαίρ~ και πρoβλtπεται να κοστίσει γύρω στα 

90-100 εκ. λίρες. 

Μερικές βασικές αρτηρίες που συνδέουν την Πάφο με την 'ύπαιθρο είναι 

επίσης απαρχαιωμένες. Αναφέρω το δρόμο Πάφόυ-Α'Ι:- Νικόλα-ορεινών θερέτρων, 

Πάφου-περιοχής Σαλαμιού-Κελοκεδάρων, Αμαργέτης-Αμπελίτη, Πόλεως Xρvσo

ΧOύς-Περ~στερώνας-ΛUΣOύ κα~ άλλους δρόμους. Όλοι αυτοί οι δρόμοι , που είναι 

πάνω από 80 χιλιόμετρα, δεν είναι ακόμα γνωστό πότε θα ανακατασκευαστούν, 
όμως αναμένεται να κοστίσουν και αυτοί δεκάδες εκατομμύρια λίρες με τα σημερινά 

δεδομένα, 

Επιπρόσθετα xgtLdζE'tQ~ η επίσπευση των προγραμματισμένων έργων στους 

δρόμους ΣΙμου-Α'ί-Δημητριανο'ύ, ΔΡOUΣιας-ΠQOδρoμίoυ. Πέγειας-ΑΙ:-Γι.ώρκη και 

άλλων. 

Η πόλη της Πάφου και η Πόλη Χρυσοχούς αντιμετωπίζουν επισ"ς οξύ 

πρόβλημα στα πλαίσια της ραγδαίας ανάπτυξης που σημειώνεται και η οποια 

πρoΠOΡεύεtαι κατά πόλύ των αναγκαίων έργων υποδομής, όπως είναι η επέκταση 

και ο εκσυγχρονισμός του οδικού δικτύου. 

Στην Πόλη Χρυσοχούς επιβόλλεται να ξεκινήσει το προγραμματισμένο έργο 

βελ'tίωσης του κεντρικού δρόμου προς τα γυμνάσια και να προωθηθούν οι μελέτες, 

για να αρχΙσει σύντομα και ο παρακαμπτήριος δρόμος Qlτό τα ανατολικά προς τα 

βόρεια. 

Στην πόλη της Πάφου επιβάλλεται μαζί με την ολοκλήρωση του νόΤLOυ παρα

καμπτηρίου να ξεκινήσει και ο βόρειος παρακαμπτήριος, ο οπο(.ος πρέπει να 

επεκταθεί προς τα δυτικά και να ενωθεί σ' έναν κύκλο με τον παραλιακό δρόμο των 

Τάφων των Βασιλέων, Πρέπει ακόμα να επισπευσθεί η προγραμματιζόμενη 

βελτίωση του παραλιακοίι δρόμου προς την πλαζ της Γεροοχήπου. 

Αυτή θεωρώ ότι είναι τι βασική εικόνα του προβλήματος και των αναγκών της 

επαρχίας Πάφου όσον αφορά το οδικό δίκtυO. Παρόλο που η εικόνα αυτή σίγουρα 

δεν είναι πλήρης, είναι, πιστεύω, φανερό και το μέγεθος και τι σημασία και η σοβα

ρό'tητα του προβλήματος. Όμως έχει σημασία όχι τόσο γL-α σκοπούς κριτικής όσο 

για την εξαγωγή των σωστών συμπερασμάτων να επισημάνουμε και τους κiιρι.oυς 

λόγους 'Της συντήρησης αυτού Ίου πQOβλήμαΊoς. 

Είναι μήπως η μεγάλη έΚΊαση της επαρχίας και τα πολλά χιλιόμετρα Ίων 

δρόμων της ή η έλλειψη οικονομικών πόρων; 

Εμε(,ς δεν παραβλέπουμε αυτούς τους παράγοντες, όμως θεωρούμε ότι δεν 

απΟΊελοίιν τους κυριόΊερους λόγους 'Της καθυστέρησης που παρατηρείται στην αντι

μεΊώπιση αυΊού Ίου προβλ'ήμαΊος. 

Ουσιαστικότερο λόγο θεωρούμε (και αυτό ισχύει από της ανεξαρΊησίας της 

Κύπρου) 'tην έλλειψη του αναγκαίου ορθού ΠΡOγραμματ~σμo'ύ ανάπτυξης του τόπου 

που είχε και ως συνέπεια την άνιση κατανομή των οικονομικών πόρων και την 

αν~σoμερή και ανορθόδοξη οικονομική ανάπηιξη Ίου τόπου. 
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Με βάση αυτά ακριβώς τα σuμπεράσματα και τις δΙQ.ι"tιστώσει.ς πρt.-τει, πιστεύ

ουμε, να αντιμετωπ~στεΙ απ' όλους τους αρμοδΙους και ενδιαφερομένους το 

πρόβλημα. Η ευθύνη σίγουρα ανήκει κατά πρώτιστο λόγο στις εκάστο.ε κυβερνή

σεις. όμως όχι μόνο σ' αυτές. για.Ι ευθύνη έχει και τι Βουλή και τα κόμματα και 

ακόμα και πολλοί άλλοι. Η ευθύνη όλων σuνίστα.αι στην άσκηση του ρόλου τους 

για τη διαμόρφωση και υλοποΙηση μι.ας ορθής, προγραμματισμένης αναπtUξιακής 

πολιτικής που θα έχει στόχο όχι το άμεσο και βραχυπρόθεσμο κέρδος αλλά το 
μακροπρόθεσμο σuμφέρoν της οικονομΙας και .ου σuνόλoυ του λαού μας. 

Αν δε διαμορφωθεί και δεν τροχιοδρομηθεΙ μια τέτοια πολιτική, δεν μπορεί να 

υπάρξει εγγύηση για ουσιαστική αντιμετώπιση του προβλήματος του οδικού δικτύου 

της Πάφου, που είναι σίγουρα και πρόβλημα πολλών άλλων περιοχών του τόπου 

μας. 

Παράλληλα τη σωστή αναπτυξιακή πολιτική πρέπει να ακολουθήσει και σωστή 

δημοσιονομική πολιτική, για να υπάρξουν και να χρησιμοποιηθούν .α αναγκαια 

οικονομικά μέσα από το κρά.ος. Και είναι κι εδώ η ευθύνη συλλογική και όχι μονο

μερής. 

Η Βουλή και τα κόμμα.α. κατά πρώτο λόγο, οφε{λουν να υποστηρίζουν όχι 

μόνο με λόγια. αλλό. και μι πράξεις τη σωστή δημοσιονομική πολιηκή. Δεν εΙναι 

δυνατό να υποστηρ!.ζουν έργα δεκάδων εκατομμυρΙων και να μην Uι"tΟΟτηρ!.ζΟυν και 

μέτρα για την εξασφάλιση από το κράτος αυτών των εχατομμυριων. Είναι αντιφα· 

τικό να ζητούνται έργα και να XOutOOUQtUovtaL ή να καταψηφίζονται δίκαια φορο
λογικά μέtρα που βαραίνουν όχι τα λα'ίκά αλλά τα εύπορα στρώματα της κοινωνίας 

μας. Είναι για μας αδιανόητο. όταν γνωρίζουμε όη η ύπαιθρος μαστ(ζεtαι από την 

αστυφιλία, ότι υποφέρει από το μαρασμό και όη χρειάζεται μέτρα σωτηρίας, να 

περικόπτονται από τη Βουλή και τα κόμμα.α κονδύλια που προορίζονται για τη 

βοήθεια και ανάπτυξή της. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η E."tGρxta Πάφou, λόγω 

της απόστασής της από το κέντρο και της έλλειψης σωστής και προγραμματισμένης 

αναπτυξιακής πολιηκής. αργοπόρησε να αναπWΧθεΙ Τώρα βρίσκεται στο στάδιο 

μιας γοργής ανάπτυξης που απαΗεΙ την επίσπευση της εκτέλεσης πολλών έργων 

υποδομής, όπως είναι το οδικό δίκτυο. 

ΤΟ σύγχρονο οδικό δΙκtυο αποτελεί πρωταρχική ΠΡΟ\.lπόθεση για τη γενικό· 

τερη οικονομΙΚl1 ανάπτυξη αλλά πολύ περισσότερο για την οικονομική ανάπτυξη 

της υπαίθρου. Ο εκσνγχρονισμός του οδικού δικτύοΊ) της Πάφοu, όπως και του 

τόπου ευρύτερα, ε.ί'tιβάλλεται σήμερα και γι.α κοινωνικούς λόγους. ΕΙναι μια δίκαιη 

κοινωνική ανάγκη του λαού της υπαίθρου και των πόλεών μας, ακόμα και του 

.ουρισμού. γιατί είναι συσταηκό της ασφάλειας και των καλών και ανθρώπινων 

ΣUVΘΗΧών διαβΙωσης. 

Μέσα από αυτή τη θεώρηση η Κοινοβουλευτική Ομάδα του AKEΛ·Aριστερά~ 

Νέες Δυνάμεις θα συνεχΙσει και θα ενδυναμώσει tη δράση της για τη βελτίωση και 

τον εκσυγχρονισμό του οδικού δικt\ιο" της Πάφου: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς πάνω σ' ένα σημείο πο" ανέφερε ο συνάδελφος. ότι ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Δεν μπορείτε να δευτερολογήσετε, προτού τελειώσουν οι πρωτολΟ'Υίες. 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥ. ΕΥΣΙΆθιον; 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Το συζητούμενο θέμα επαναφέριι αuτόματα επί τάπητος και κάτι άλλο το 

οποΙΟ είναι υπαρκτό και ~xει απασχολήσει αυτό το Σώμα για πολλοστή φορά, αλλά 

δεν έχει ακόμα επιλυθεί, κύριε Πρόεδρε. ΕΙναι 1'1 κατάσταση του οδικού δικτύου της 

Tηλλυρtας, η oπotα διοικητικά πλέον από της ΣUμφoράς και μετέπειτα ~xει υπαχθεί 
στην ε..-ταρχία Πάφου. θ~λω να αναφέρω για μια ακόμα φορά ότι ΟΙ κάτοικοι της 

περιοχής αυτής, που αποτελεί μtρoς της επαρχίας Πάφου, γι.α να μπορούν να εργά

ζονται πρέπει να εγείρονται και να βρίσκονται στο δρόμο από τις τρεις με τέσσερις 

το πρωί και να έρχονται πίσω αργά τη νύχτα, κι αυτό για να εξασφαλίσουν ένα 

ημερομίσθιο μόνο. 

Παραχαλώ όπως, με την ΕUΚαιρΙO της συζήτησης του θέματος αιn:oύ υποδει.

χθεί στην κυβέρντιση ότι είναι ανάγκη να εξευρεθεί ένας τρόπος να σταματήσει το 

μαρτύριο των κατοίκων, γιατί το να ταξιδεύει σήμερα ~νας άνθρωπος μέσω του 

χειρότερου οδικού δικτύου που υπάρχει στην Κύπρο, όπου θα δείτε να συμβαΙνουν 
δυστνχήματα με πληθώQα νεκρών, προσπαθώντας να εξοικονομήσει χρόνο για 

εργασl.α, είναι απαράδεκτη κατάσταση. ΤΟ λέω αυτό, γιατί η Τηλλυρία υπάΎtται 

στTlν επαρxtα Πάφου πλέον και έχει αποκοπεί εντελώς από τη Λευκωσία. Η μέριμνα 

που θα ληθφεί να περιλάβει και το χώρο αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κανονικώς εχόντων των πραγμάτων. θα 'πρεπε να είχατε εγγρόψει το θέμα γι.a 

να συζητηθεΙ Η παρεμβολή σας εισάγει ένα θέμα το ΟΠΟΙΟ δεν είναι εγγε'Τραμμένο. 
Αν υπήρχε εγγεγραμμένο θέμα, θα 'πρεπε να αναμένατε τη συζήτηση του εγγεγραμ

μένου θέματος και νομίζω ότι έχει εγγραφεί από κάποια κοινοβουλευτική ομάδα. Γι' 

αυτό θέλω να τονΙσω στο μέλλον, όταν υπάρχουν εγγεγραμμένα θέματα, να μην 

προτρέχουμε να τα αναφέρουμε. για να μTl δημιουργείται ΤΙ εντίι..-τωση ότι προσπα

θούμε να προλάβουμε τις εντυπώσεις που θα ήθελε να δημιουργήσει η κοινοβουλευ

τική ομάδα που το ενέγραψε . 

θα αφήσω το θέμα στην ημερήσια διάταξη, γιατί υπήρξε αίτημα από Βουλευτή 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας της ΕΔΕΚ που κατάγεται α..-τό την Πάφο, ο οποίος 

θέλει να αγOΡεiιoει και θέλει να αΎOQEOOει στην επόμεvτι συνεδρία. Αλλά προειδο

ποιώ ότ~ η συζήτηση του θέματος θα λήξει στην επόμεντι συνεδρία, γιατί πρέπει να 
τελειώνουμε με τις συζητήσεις των θεμάτων και να μη συνεχίζονται διαρκώς. 

Επομένως όσοι θέλουν να αγOΡεύσouν επί του θέματος πρέπει να είναι έτοιμοι να 

το πράξουν στην επόμενη σννεδρία της Βουλής. 

ΤΟ τρίτο θέμα, όπως εΙΠα, υπάρχει εισήγηση να αναβληθεί. 

Το τέταρτο θέμα είναι "Οι συνθήκες εργασΙας στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθ

μούς της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και η επίδραση ορισμένων επιβλαβών παρα

γόντων στην υγεία των εργαζομένων σ' αυτούς τους σταθμoύς~. Το θι:μα ενεγράφη 

από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ. 
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ο κ. XριoτoδoυλΙδrις. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι . 

Το υπό συζήτηση θέμα CUΤασχόλησε και πρσηγουμένως τη ΒουλΤ; των Aνtι..~ 

σώπων. Δεν μ..-τορώ να αρνηθώ το γεγονός όη ως αποτέλεσμα εκείνων των συζτιτ'ή

σεων παρατrιρήθηκε βελτίωση στις συνθήκες εργασίας των εργαζομένων στους ηλεκ

τροπαραγωγούς σταθμούς της Αρχής Ηλεκτρισμού σττι Δεκέλει.α και στη Μονή. 

Αυτό το αναγνωρίζουν τόσο οι ΕllYαζόμεVOL και οι συνδικαλισηκές τσυς οργανώ

σεις όσο και οι αρμόδιοι του κράτους και ιδι.αΙτερα η YπrιρεσΙα ΒιομηχανιΚ'ής 

ΥγΙΕινής (έκθεση ημ. 28.4.90). 

Όμως, κύριε Πρόεδρε. παρά τις προσπάθειες των εργαζομένων, παρά ΤΊ1 

διάθεση συνεργασίας της ΑΗΚ, το πρόβλημα παραμένει πιθανώς σε μικρότερο 

βαθμό αλλά αρκετά έντονο, αρκετά σοβαρό, σε βαθμό πο" εμπερικλείει σοβαρό

τατους κινδύνους για την υγεία Ίων εργαζομένων στους ηλεχτροπαραγωγούς 

σταθμούς. 

θέλω να τονίσω στο σημιΙΟ αυτό ότι μερικοί από τονς βλαβερούς για την 

υγεία παράγοντες είναι σwυφασμένoι και με τη φύση της εργασίας. Είναι παράγo~ 

νtες που εξ αντικειμένc~ δνοτυχώς σuνooεooνν το επάγγελμα. Γι' αυτό και η 

εργασία στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς της ΑΗΚ είναι και πρέπει να 

θεωρηθεί επικίνδυνο επάγγελμα με όλα τα επακόλουθα των σχετικών ευεργετικών 

προνοιών. Ιδιαίτερα. κύριε Πρόεδρε. αυτό αφορά τους εργαζομένο\!ς για πολλά 

χρόνια σtouς σtαθμoύς, τους εργάτες πο\! ήταν \!ΠOΧρεωμtνoι για 10. 20 και 30 
χρόνια να εργάζονται μέσα σε επικίνδυνες και ανθυγιεινές συνθήκες, αναπνέοντας 

το θανατηφόρο αμίαντο. περικυχλωμένοι από τις πολύ ψηλές θερμοκρασΙες και τον 

κατασtρεπτικό για την ακοή θόρυβο. Είναι ΠΙΠΟίθησή μου ότι γι' αυτούς τους 

παλαιό.ερους εργαζομένους πρέπει . επιβάλλεται να ληφθεί ι.Ιnαίτερη μέριμνα. γιατί 

πρόκειται. για δεκάδες εργαζόμενους που η υγεία τους έχει κλονι.στεί ήδη ανεπανόρ~ 

θωτα ή οι. βλαβερές επι...ττώσεις επί των οποίων θα εκδηλωθούν πιθανότατα στο 

μέλλον. 

Κύριε Πρόεδρε. το ενδιαφέρον μας για το πρόβλημα ξεκΙνΤΙοε τον 10"VT) 
του 1991. δηλαδή άμα τη εκλογή μας. Σε δυο συσκέψεις με τους εργαζομένους 
και. το\!ς εκπροοώπο\!ς τους και. σε επίσκεψη στον ηλεκτροπαραγωγό σtαθμό 

της Δεκέλειας διερευνήσαμε το θέμα. Ακούσαμε και τις δύο πλευρές και. είναι 

πεποίθησή μας ότι. υπάρχει σοβαρό πρόβλημα, πρόβλημα που θα το παρέθετα 

ως εξής: 

1) Πρόβλημα που επηρεάζει σήμερα την υγεία των εργαζομένων. 

2) Πρόβλημα που έχει ήδη έκδηλα επηρεάσει την υγεία των εργαζομένων. 

3) Πρόβλημα που πιθανώς να έχει επηρεάσει την υγεΙα των εργαζομένων. 
αλλά υποβόσκει και θα εκδηλωθεί στο μέλλον. 
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ΜερικοΙ από τους επικίνδυνους κα~ βλαβερούς παράγοντες για την υγεια των 

εργαζομένων είναι: 

Ι) Ο αμLαντoς, ο οποίος προκαλεί τη νόσο αμι.άvτωση και επιπλέον 

θεωρείται καρκινογόνος. Ο αμίαντος ως θερμομονωτικό υλικό χρησιμο

ποιήθηκε ευρύταΊα στους σταθμούς Δεκέλεια Α' και Μονής. Έχει ήδη 

προκαλέσει ανήχεστον βλάβη σε αρχεΊούς από όσους εργόζονται από 

παλιά στους σταθμούς. Eπισυνά.τtω καΊάλογο 11 εργαζομένων για Ίους 
οποΙΟυς υπάρχει ο ισχυρισμός ότι η υγεLα Ίους έχει σημαντικά επηρεα

στεί από ΊLς Ινες του αμιάντου. ΟΙ αμιαντώσεις παρατηρούνται ακόμα 

στο σταθμό Δεκέλεια Α' που βρίσχεtαι σε συνεχή κατάσΊαση starιd by και 
τον οποίο εξ\IΠηρετ-oύν 15 εργαζόμενοι το μήνα. 

ΤΟ μεγαλύτερο όμως, πρόβλημα. κύριε Πρόεδρε, κατά την άπσψη μου, 

είναι τι επίδραση του αμιάντου επί της υγείας των εκατοντάδων εργαζο

μένων που για πολλά χρόνια ήταν αναγκασμένοι να έχουν συνεχή επαφή 

με Ίον αμΙΟντο. ΟΙ περισσόΊtρoι α.ίτό αυτούς δεν έχουν ακόμη έκδηλα 

συμπτώμαΊα της ασθένειας, όμως πιθανώς σε πολλούς από αυτούς η 

αμιάντωση να εκδηλωθεί στο μέλλον. 

2) Ο υαλοβάμβακας, που αντικαθιστά σήμερα τον αμLαντo. α..-roτελεΙ και 
αυτός κίνδυνο για την υγεία των εQΎαζOμένων, γιατί. οι ίνες του μπορούν 

να κυκλοφορούν στον αέρα και με την αναπνοή επικάθονται στους πνεύ

μονες. 

3) Ο θόρυβος που προκαλείται από τη λειτουργία των μηχανών προκαλεί 
βαρηκοΊ:a στους εργαζομένους και υπάρχει ισχυρισμός Ίων συνδικαλι..

στικών οργανώσεων ότι το 90% των εργαζομένων στους σταθμούς 
πάσχει από βαρτιχοΊ:a. Το ανώτατο επηΡΕΠτό όριο θορύβου ανέρχετα~ 

στα 90 ντεσιμπέλ. Όμως σε πολλά σημεια των ηλεκτροπαραγωγών 

σταθμών τα υπερβαίνει και φτάνε~ ",α 100-194 ντεσιμπέλ (βλ. έκθεση 

ειδικού βl.Oμηxαν~κoύ υγιεινολόγου ημ. 20.3.90). 

4) Οι ψηλές θερμοκρασίες. Ενώ οι θερμοκρασίες πρέπει να κυμαΙνoντα~ 
μnαξύ 15.5 και 30 βαθμών ΚελσΙΟυ, λόγω της λειτουργΙΟς των λεβήτων 
ξεπερνούν σε πολλές περιπτωσεις τα επιτρεπτά όρια. Ιδιαίτερα όμως 

τραγικές είναι οι συνθήκες για τους εργάτες που είνα~ υπόχρεοι να καθα

ρίζουν το εσωτερικό των λεβήτων από τα v..ολεΙμματα της καύσεως. 

Αυτή τι διαδικασΙΟ γίνεται αναγκαστικά δύο φορές το χρόνο ή όποτε 

κριθεί αναγκαίο. 

5) Οι δονήσεις του πατώματος λόγω της λειτουίΥΥΙΟς Ίων μηχανών επηρεά. 
ζουν το καρδιαΥΥειακό σύστημα των εργαζομένων. 

6) Η αιθαλ6σκονη, που είναι κατάλοιπο της καύσεως, είναι επικίνδυνη 

καρκινογόνος ουσΙΟ. Με τη χρήση βελτιωμένης ποιότητας καυσίμων έχει 

μειωθεΙ σημαντικά. η ποσότητα της αιθαλόσκονης. 

7) ΤΟ ασκαρέλ, η γνωστή σε όλους μας υγρή ουσία, η επικίνδυνη για την 

υγεΙΟ των ανθρώπων, βQΙσχεΊαι αποθηκευμένη σε 27 βαρtλια στην αυλή 
του ηλεχ.τροπαραγωγού σταθμού Δεκέλειας (βλ. έκθεση Μαρτίου 1990). 
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Κύριε Πρόεδρε. κUριo~ συνάδελφο\. οι κίνδυνοι για την υγεία των εργαζο
μένων σtOυς ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς της ΑΗΚ είναι nραγματικOι. ΜερικοΙ 

από αυτούς μJtOρoUΝ να εξαλειφθoUΝ. Άλλοι μ.τορούν να περΙOΡΙστoUΝ. Άλλοι 

όμως δυσtνχώς. επειδή είναι σuνuφασμένoι με το επάγγελμα, θα συνεχίσουν να 

υπάρχουν. θα σvνεχ(σoυν σε xMOI.O βαθμό να επηρεάζουν την υγεία των εργαζο
μένων. Γι' αmό επι.βάλJ..εtαι η πλήρης συνεργασία μεταξύ του κράτους. της ΑΗΚ και 

των εργαζομένων για τη βελτίωση των συνθηκών εργασί.ο.ς στους ηλεκτροπαραγω

γούς σταθμούς. 

Κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτικ'ή Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νtες Δυνά

μεις , με σκοπό τη βελ τί.ωση των σννθηκών εργασίας των εργαζομένων στους ηλεκ

τροπαραγωγούς σταθμούς, εισηγείται τη λτiΨτι των ακόλουθων μέτρων: 

1) ΤΟ χαρακτηρισμό της εργασίας στους l1λεκτροπαραΥαιΥΟ'ύς σταθμούς ως 

επικίνδυνου επαγγέλματος. 

2) Την άμεση κωδικοποίηστι των κανονισμών ασφάλΗας και υγείας και την 

άμεση εφαρμοΎτ'ι του θεσμού του λειτουργού ασφάλειας και υγείας. 

3) Τον υποχρεωτικό ΣUΣΤΗματικό ιατρικό έλεγχο των εργαζομένων με 

δαπάνες της ΑΗΚ με δικαίωμα επιλογής των γιατρών από τους εργαζο

μένους. 

4) Την άμεση επίλυση tov πρΩβλ'ήματος των εργαζομένων που ήδl1 πάσχουν 
από χρόνιες παθ'ήσεις λόγω της φύσης της εργασίας τους. 

5) Την άμεση και πλήρη ιατρική εξέταση όλων εκεΙνων που εργόζοντο.ι 

στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς πάνω από πέντε χρόνια. 

6) Την άμεση λήψη των αναγκαίων προληπτικών μέτρων για την προστασία 
των εργαζομένων. 

7) Τη συνταξιοδότηση των εργαζομένων σtOUς σταθμούς με μείωση του 

χρόνου συνταξιοδότησης κατά ένα έτος για κάθε πέντε χρόνια εργασί.ο.ς. 

Κύριε Πρόεδρε. αυτές είναι οι θέσεις και οι προτάσεις της Κοινοβουλευτι.κής 
Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερό-Νέες ΔυνάμΗς, οι οποίες στηρίζονται μιν σε δικές 

μας εκτιμήσεις, αλλά βασικά απηχούν τις απόψεις των άμεσα ενδιq.·fρf:ρομένων, 
δηλαδή των εργαζομένων και των συνδικαλιστικών τους οργανώσεων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωστάκης Ηλιάδης. 

Κ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός πως οι συνθτ'ικες εργασίες στους σταθμούς της Αρχής Ηλεκτρι

σμού δημιουργούν κινδύνους για την υγεία των εργαζομένων, όταν μάλιστα δε 

λαμβάνονται έγκαιρα προληπτικά μέτρα προφύλαξης και προστασίας της. Μέσα σ' 
αmά τα πλαίσια κατ' επανάληψιν οι εργαζόμενοι προέβησαν σε παραστάσεις προς 

την Αρχή, για να παρθούν έγκαιρα οριστικά μέτρα που να προφυλάσσουν την υγεία 

τους. 

Αναφέρθηκαν επΙσημα τρεις περι.-ττώσεις εργαζομένων στη Δεκέλεια με αμιά

ντωση και δύο περιπτώσεις με πνευμονοκονί.ο.ση στο σταθμό Μονής. Οπωσδήποτε 
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το πρόβλημα δεν περιορίζεται στα επισήμως ανακοινωθέντα περιστατικά, αλλά 

αποτελεί απειλή για όλους τους εργαζομένους στους σταθμούς της Αρχής Ηλεκτρι

σμού, εφόσον οι συνθήκες εργασίας παραμένουν οι ίδιες. ΟΙ αναφερόμενοι κίνδυνοι 

προέρχονται από τον αμίαντο, την αιθαλόm«>νη. το δι.οξείδιο του θείου και τον 

ψηλό θόρυβο. 

Από Ι5ετίας σταμάτησαν να χρησιμοποιοίινται αμιαντούχα υλικά σε νέους 

σταθμoUς ηλεκτροπαραγωΎ1Ίς και ο αμίαντος ως υλικό υπάρχει και χρησιμοποιείται 

μόνο στους παλιούς σταθμούς. Ενδεικτικά αναφέρω ότι στο σταθμό ΔΕκέλεια Α', 

που άρχισε το 1953 και τέλειωσε το 1963, ο αμίαντος υπάρχει ως προστατευτικό 
υλικό μόνωσης των σωληνώσεων, ενώ στο σταθμό Δεκέλεια Β' δεν υπάρχουν μονώ-. 

σεις με αμίαντο. Στο σταθμό Μονής οι πρώτες τρεις μονάδες ηλεκτροπαραγωγής 

έχουν αμίαντο ως μονωτικό υλικό, αλλά θεωρείται ολόκληρος ο σταθμός ως 

περιέχων αμιa.ντo. Η εισπνοή από τους εργαζομένους ινών αμιάντου που βρίσκο· 

νται στο περιβάλλον προκαλεΙ την ασθένεια αμιάντωση. 

Με τα προαναφερθέντα θα ήθελα Q.ι-τλώς να αντιληφθούμε το πρόβλημα. 

Ειδικός εμπειρογνώμονας που κλήθηκε από την Αρχή πρότεινε να μονωθούν οι 

σωληνώσεις με άλλο υλικό. όπως είναι το 'ύφασμα. το οποίο να χρωματιστεί, ώστε 

να καλυφθεί ο αμίαντος. Τυχόν αντικατάσταση των μονώσεων θα αυξήσει τις ίνες 

αμιάντου στο περιβάλλον του σταθμού. 

Επίσης πρέΠΕΙ απαραιτήτως να χρησιμοποιούν οι εργαζόμενοι αναπνευστικές 

συσκευές θετικής πίεσης, ενώ θεωρείται απαραΙτητο το πιστοποιητικό γιατρού ως 

προς την καταλληλότητα των εργαζομένων για εργασία σε μονάδες αμιάντου. 

Άλλος κίνδυνος για την υγεία των εργαζομένων είναι η αιθαλόσκονη η οποία 

προκαλεί την ασθένεια πνευμονοκονίαση. Η αιθαλόσκονη δημιουργείται από την 

καύση του μαζούτ, όταν αυτό περιέχει μεγάλη ποσότητα ασφαλτίνης. Προληπτικό 

μέτρο είναι η αγορά ψηλής ποιότητας μαζούτ με ασφαλτίνη όχι πέραν του 2%. 

Όσον αφορά το διοξείδιο του θεΙου, διαχέεται στο περιβάλλον από τις ρωγμές 

που δημιουργούνται στους ατμολέβητες λόγω συστολής..-διαστολής. Προληπτικό 

μέτρο είναι η καλή συντήρηση των ατμολεβήτων για αποφυγή της διαρροής καυσαε· 

ρίου που περιέχει διοξειδιο του θεΙου, εναι τα εργαστήρια που υπάρχουν στους 

σταθμούς πρέπει να μετρούν την περιεκτικότητα του περιβάλλοντος χώρου στις 

προαναφερθείσες βλαβερές ουσίες. 

Πρt.-τει επίσης να ληφθούν βελτιωτικό μέτρα που να περιoρ(ζouν τις πηγές 

θορύβου και να χρησιμοποιούν ωτοασπίδες οι εργαζόμενοι για προφύλαξη. 

Π ιστεύω πως η Αρχή έχει υποχρέωση να λάβει στα σοβαρά u,,-τ6ψη όλους 

amou; τους παράγοντες και να προβεί στις κατάλληλες διορθωτικές ενέργειες, αν 
είναι δυνατό. για μόνιμη λύση του όλου προβλήματος. 

Η προστασία της υγείας στους τόπους εργασίας είναι βασικό ανθρώπινο 

δικαίωμα και θα πρέπει να ληφθούν όλα τα αναγκαία μέΤρα για διόρθωση της 

υφιστάμενης κατάστασης στους σταθμούς της ΑΗΚ. ΕΙναι καθοριστικής σημασίας η 

παροχή ασφάλειας στους εργαζομένους για μεγαλύτερη Q.ι-τoδotικότητα, για υγεία 

και ψυχική ισορροπία. 

Σας ενχαρισται. 



ΠΡΟΕΔΡεΥΟΝ, 

ο Χ. Θάσος Μιχαηλίδης. 

θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 
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'Evτψε χύρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το λαϊκό κίνημα και το ΑΚΕΛ τοποθετούσαν τα θέματα ασφόλΕιας, υγεΙας και 

ενημερΙας των εργαζομένων στους ημικραΗκούς οργανισμούς ανάμεσα στους 

πρώτους στόχους "(ου αγώνα τους. Η ασφάλεια και τι υγεΙα των εργαζομένων 

βρΙσκOvτ:αν πάντα στο επίκεντρο της προσοχής μας. Λόγω των ιδιαζουσών 
συνθηκών εργασίας στους ημικρατιχoUς οργανισμούς, ιδιαΙτερα στις τεχνικές 
υπηρεσίες, απαιτείται μεγαλύτερη προσπάθεια και περισσότερη μέριμνα για την 

υΥεια των εργαζομένων. 

Οξύτερο παρουσιάζεται το πρόβλημα στην ΑΗΚ, όπου λόγω του είδους των 

εργασιών πο'!) διεξάγονται αποιτεΙται συνεχής επαγρνπνηση για εξασφάλιση 
υγιεινών συνθηκών εργασίας. Η παραγωγή ηλεκτρισμού και η μεταφορά και δι.ανομ'ή 

του στους καταναλωτές συνεπάγονται δυσκολες κα~ επικίνδυνες συνθήκες εργασίας. 

Στους σταθμους παραγωγής ο θόρυβος, τα καυσαέρια και η αιθαλόσκονη από την 

καυση του μαζουτ, οι ίνες αμιάντου από φθαρμένα μονωτικά υλικά, η εργασία σε 

ψηλές θερμοκρασίες αποτελουν κίνδυνο για την υγεία των εργαζομένων. 

Κίνδυνο για την υγεία τους αντιμετώ.,τιζαν και οι συγκολλητές καλωδ(ων από 

τις αναθυμιάσεις μoλiιβδoυ που εχρησιμoπo~είτo για τη συγκόλληση. Μια άλλη 

μερ(δα τεχνικών αντιμετώπιζε το πρόβλημα της μόλυνσης από τα τοξικά υγρά που 

περιέχονται στα μονωτικά λάδια. Η ΑΗΚ χρησιμοποιεί σε μεγάλες ποσότητες τέτοι.α 

λόδια και, παρά τι.ς διαβεβαιώσεις της ότι είναι a.-ταλλαγμένα τοξικών υγρών, το 

θέμα δεν έχει ξεκαθαρίσει ακόμα. 

Αναμφψολα η ΑΗΚ έχει λόβει αρ-,(ετά μέτρα για την αντιμετώπιση των 

κινδύνων που απειλοίιν την ασφάλεια και υγεία των εργα!;ομένων. 'Εχει συστήσει 

τελευταία και ΕΠιτροπές ασφάλειας στους σταθμους. 

Στην Κ υπρο δεν υπάρχουν κατευθυντήριες γραμμές για την ασφάλεια και 

υγεία κι έτσι έχουμε ως βόση τις κατευθυντήριες γραμμές της Δι.εθνους Τράπεζας. Οι 

κυριότερες εκδόσεις για την ασφά:λει.α και υγεία σε ένα σταθμό που καtει μαζούτ 

αναφέρουν .α εξής: 

Ι) Τραυματισμοί από ατυχήματα (φωτιά και πτώσεις). 

2) Ασθένειες πνευμόνων. 

3) Ασθένειες δέρματος. 

4) Προβλήματα ακοής από τον υπέρμετρο θόρυβο των μηχανών. 

5) Ζέστη λόγω της έκθεσης σε ψηλή θερμοκρασία και σε υγρασία. 

ΤΟ καλό νοικοκυρεμα ενός σταθμου θα πρέπει να περιλαμβάνει τη διατήρηση 

όλων των διαδρόμων καθαρών από τέφρα, το καθάρισμα από κηλιδες λαδιου και 

από νερά και την τακnκή επιθεώρηση και συVΤΗρτιση των μηχανημάτων. 

θα π~πει επίοης να παρέχονται υγιεινοί χώροι (τουαλέτες και ντους), ενώ οι 

υπάλληλοι θα πρέπει να ενθαρρύνονται να πλtνoνται πριν από το φαγητό και να 

υπάρχει ξεχωριστή τραπεζαοία έξω από το χώρο εργασίας. 
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Αυτά τα μέτρα θα βοηθήσουν, ώστε να μειωθούν τα περ~σταΤLκά δερματικών 

παθήσεων. πνευμονοκονΕασης και αμιάντωσης ανάμεσα στο προσωπικό. 

Γενικός αερισμός του δωματίου του ατμολέβητα θα βοηθτΊσει να ελαη:ωθεΙ η 

έκθεση των εργατων σε πολ\! ψηλές θερμοκρασίες. 

Η ένταση του θορύβου ΎύQω από τις ΥεννΤιΊρι.ες 11 Υ\ίρω από άλλες OΊJσΚε\Iές θα 
πρέπει να είναι περι.ορισμένη [κάτω από 90 ντεσιμπέλ (Α)]. Η καλή ΣUΝΤΉρηση των 
μηχανημάτων μπορεί να βοηθήσει στην ελάττωση του θορύβου. 

Πρέπει να ενθαρρύνονται οι υπάλληλοι να πλtνoνται σνχνά και να τους παρέ

χονται προστατευτκές κρέμες. 

Η ορθή συντήρηση των ατμολεβήτων συνήθως περιορ{.ζει το πρόβλημα της 

διαρροής τοξιχων αερίων. 

Ο έλεγχος της σκόνης πάνω από τα φυσιολογικά eπLπεδα θα πρέπει να γίνεται 

με εξαερισtήρες και με απορροφητικές συσκευές. Μάσκες κατάλληλες για σκόνη 

πρέπει να δίνονται. αν τα μηχανήματα ελέγχου δε λειτουρΥούν. 

Στο μεταξύ τι ΑΗΚ με τη συμβολή του Υπουργείου Εργασίας έχει οργανώσει 

ιατρικές εξετάσεις για αρκετά μέλη του προσωπικού .ης για τα οπο(α 1JΠήρχε 

υΠOψtα επηρεασμού της vyε[ας τους. 

Πιστεύουμε ό.ι η ταχηχή ιατρική εξέταση αυτών που eeyct;ovtaL Of ανθυ· 

γιεινές συνθήκες εΙναι αναγχαtα για την εντόπιση οποιασδήποtε ασθένειας στο 

αρχικό της στάδιο. Το πρόβλημα που υπάρχει αφορά εχε(νoUς που εργάζονταν 

πολλά χρόνια πριν στους σταθμούς και δεν εξετάζονται γενικώς. 

Η ΑΗΚ πρέπει να προγραμματΙσει και να εφαρμόσει πιο _ακτικές ιατρικές 

εξε'tάσεις και το κυριότερο τα αποτελtσμα'tα πρέπει να περιέρχονται σε γνώση .ων 

εργαζομένων, YLa'tL μερικές φορές "(α κρατούν μυστικά γι.a ορισμένη περιοδο. Αν 
κάποιος εργαζόμενος εξε'tαστεΙ και ~xει επηρεαστεί η υγεtα του, αιν πρέπει να 

αφήνεται στο περιθώριο, αλλά να μετατίθεται σε άλλα τμήματα της ΑΗΚ με πιο 

ελαφριά και ήσυχη εργασί.α. 

Π ρέπει να μελετηθεΙ επΙσης η μεΙωση του ορΙου συνταξιοδότησης των εργαζο

μένων αυτών με ανάλογη μείωση των ετών για ανώτατη σύνταξη. 

Τελειώνοντας. ελπίζω ότι θα ληφθούν όλα τα α .. 'ταραΙτητα επιστημονικά μέτρα 
για "(ην εξάλειψη των κινδύνων που απειλούν το προσωπικό των ηλεκτροπαρα

γωγών σταθμών. 

Ευχαριστώ. κίιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι oμιλη'tές; 

Αν δεν νπάρχουν άλλοι ομιλητές, εισηγοίιμαι να εξουσιοδοτηθεί ο Πρόεδρος 

της Βουλής να διαβιβάσει προς την Αρχή ΗλεκτΡι.σμοίι την ανησυχΙα .ου Σώματος 
και στη συνέχεια να πληροφορήσει τη Βουλή για το ποια διορθωτικά μέτρα προτι.. 

eetaL να πόρει η Αρχή για τη βελτΙωση των συνθηκών εργασl.ας των εργαζομένων. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. η ει.σήΥησή σας εΙναι πολύ σημαντική, αλλά πέραν αυτών, 

επειδή το θέμα που σuζη'tούμε είναι πολύ σοβαρό και εμπΙΠτει στο γενικότερο θέμα 
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της ασφάλειας και της υΥε(ας των εργαζoμtνων, Ισως να ήταν χρΤ;σιμο με βάση και 

τις προτάσεις και ης εισηγήσεις που έχουν γίνει να παραπεμφθεί στην Κοινοβου· 

λευτική ΕπιτροπΤ; Εργασίας, η οποία, αφού ζητήσει τις ανάλογες εξηΎi!σεις από την 

AQΧ1'ι και από τα O1Jνδικάτα, μπορεί να προχωρήσει περαιτέρω στη διερεύνηση και 
ρύθμιση αυτού του θέματος και στη συνέχεια να ενημερώσει το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω ένσταση να παραπεμφθεί το θέμα. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή το θ~μα σχεΊ!.ζεΊαι και με Ίην ιατρικΤ; και οπωσδήΠΟΊε 

εμπλέκεται και ο ιατρικός παράγοντας, θα ήθελα να εισηΥηθώ να παραπεμφθεΙ και 
στην Koινoβoυλεuτική ΕπΗροπή Υγε(ας ή να γίνει συνεργασία. για να μπορέσουμε 

να το διερεuν,;σoυμE πλήρως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομιζω ότι εΙναι σωστή η εισήΥηση πως το θέμα αυτό θα πρέπει να απασχο

λήσει και τις δύο αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές και στη σννέχεια με βάση 

την Έκθεση είτε να συνεχιστεί η συζήτηση, αν χρειάζεται, είτε να εξουσιοδοτηθεί ο 

Πρόεδρος της Βουλής να διαβιβάσει τις απόψεις που θα περιλαμβάνονται στην 

Έκθεση προς την Αρχή και να ζητήσει να τηρηθεΙ ενήμερη η Βουλή για το ποι.α διορ· 

θωτικά μέtρα προτίθεται να πάρει η Αρχή. 

Επομένως θα δι.ακόψω τη συζήτηση του θέματος, θα το παραιτtμψω στις 

Κοινοβουλευτικές επιτροπές Eργασl.ας και Υγείας και θα περιμένουμε την Έκθεση 

με την παρόκληση όπως εντός τακτής προθεσμίας ·θα έλεγα τουλάχιστον εντός 

τεσσάρων εβδομάδων· να έχουμε την Έκθεση των δύο αρμόδιων Κοινοβουλευτικών 

Επιτροπών. 

Δε νομίζω ότι θα αρχίσουμε τη συζήΤ1jση άλλου θέματος απόψε. 

Η επόμεντι συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 
ΦEβρouαρΙoυ 1992. στις 4.00 το απόγευμα. με την ακόλουθη ημερήσια διάταξ1j: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': NOMOeEIIKH ΕΡΓΑΣ ΙΑ 

1) Ο JtEQt Χαρτοσήμων (fΡΟΠΟΠΟΙ1jτικός) Νόμος του 1991. 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1992. 

3) Ο περί Συμπλ1jρωματικού προυπολογισμού Τ1jς Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ.Ι) του 1991. 

4) Ο περί της Μεταβίβασης του Διεθνούς Συνεδριακού ΚέΥΙQOυ και του 
Ξενοδοχείου "Φιλοξενί.σ." σε Εταιρεία Νόμος του 1990. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

6) Ο περΙ Συμπληρωματικού Προllitoλογιομού Νόμος (Αρ. Ι) Ίου 1992. 

7) Ο περΙ Συμπληρωματικού Πρo\)πoλoγ~σμoύ Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

8) Ο περΙ Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Γροπο
ποιψικός) Νόμος του 1984. 
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9) Ο περΙ ΠρoΊ.lπoλoγισμoύ του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 
το" 1992. 

10) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Ku.-.:eLaxat Αερο
γραμμαί Λτδ" (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

11) Ο περΙ Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας " Κυπριακαί Αερο
γραμμα!. Λτδ" (ΚυρωηΧ6ς) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

12) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κ\ιπριακαΙ Αερο
γραμμαΙ Λτδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

13) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "KwτριακαΙ Αερο
γραμμα!. Λτδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

14) Ο περί Eyγuήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κυπριακοί Αερο
γραμμαί Λτδ" (Κυρω-ηκός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

15) Ο περΙ Προστασίας της Παραλιας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Ι6) Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

17) Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. (Πρόταση νόμου). 

18) Ο περί Γεωργικης Ασφαλίσεως (Γροποποιηηκός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992. (Πρόταση νόμου). 

19) Οι περί Γενικού Γραφειακού Προσαιιοιικού • θέση Γενικού Γραφtα 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

20) ΟΙ περί Γενικού Βοηθητικού Προσωπικού • θέση ΒQηθού Γρο.φεΙΟυ 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

21) Οι περί Γενικού Τεχνικού προσωπικού. θέση Τεχνικού (Σχέδια Yn1JQE· 
οίας) ΚανονισμοΙ του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑlO Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις· Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΙ: 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικης Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "ΔιατήρησΤ} και προστασία των κτι.ρίων της Αρχι
γραμματείας", 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Το κακό οδικό δίκτυο της επαρχl.ας Πάφou και η ανάγκη βελτίωσής 

του", 

(θέμα εγγραφέν με εισήΥηση του Βουλευτή κ. Κώστα ΚωνσταντΙνου). 
(24.10.91). 

(Συνέχιση της συζητησης). 

3) 'Ή αθέτηση κ'Uβερvrrrικών υποσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού 
αναφορικά με το αποχετευτικό, το κυκλοφοριακό και άλλα". 

(θέμα εγγραφέν με ει.σfιΎηση του Boυλwτη κ. Άριστου Χρυσοστόμου). 
(6.2.92). 
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4) Έκθεση της Ko~νQβoνλευnκής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα πον 
τιτλοφορείται ''Ο κ(νδννος που διατρέχει η κυπριακή νεολαία από τη 

διάθεση των ναρκωηκών και η ανάγκη ύπαρξης ενιαίας πολιτικής και 

ουντονισμού των κυβερvηηκών υπηρεσιών για την πρόληψη και κατα

στολή τον κινδύνου αντού". 

(Αντεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8. ι 1.91). 

5) ''Τα προβλήματα των Κυπρίων φοιτητών που σπουδάζουν στο εξωτε

ρικό". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Κασονλιδη εκ 

μέρονς της Κοινοβουλευτικής Ομάδας τον ΔΗιγ).(3Ι. 10.91). 

6) ''Τα !Ιροβλήματα πον αντιμετωπίζει η ακριηκή περιοχή Πύργου Τηλλν

ρΙας και η ανάγκη προώθησής τους για επιλυση". 

(θέμα εγγραφtν με εισήγηση τον Βονλευτή κ. Νίκου ΚατσΟ\ΙQίδη εκ 

μέρους της KoινQβoνλευτικής Ομάδας τον ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δuνά

μει.ς). (14.1 1.91). 

7) 'Ή διασφάλιση της νοικοκυράς και η ενθάρρννσή της να ενταχθεΙ στο 

εργαηκό δυναμικό του τόπου". 

(θέμα εγγραφέν με εισή'Υηση τον Μέλους της Βουλής κ. Ρήνας 

Κατσελλή). (28.11.91). 

8) 'Ή περΙΠΤωση της BCCΙ και η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των 

υπεράκηων εταιρειών". (θέμα Εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Τάκη 

Χατζηδημητρ'ον). (12.12.91). 

9) "Ο μuoτικός χρημαησμός κυπριακών κομμάτων α..-ro πηγές του εξωτε

ρικού και εσωτερικού και η ανάγκη λήψεως όλων των ενδεδειγμένων 

μέτρων, για νο. τεθεί φραγμός στην απαράδεκτη ο.ντή κατάσταση, που 

πλήττει την ανεξαρτησLα των κομμάτων αυτών, πράγμα πον παραβλά

πτει το εθνικό και δημόσιο συμφέρον". 

(θέμα εγγραφtν με εισήΥηση των Βουλευτών κ. Χρίστου ΠO\IQΎoνρίδη 

και Σωκράτη Χάσικου). (12.12.91). 

10) 'Ή χορήγηση άδειας σε αθληηκά σωματεία για χρησιμο..-τοΙηση αλλο
δαπών αθλητών στα διάφορα αθλητικά τονς τμήματα, οικονομικές 

ΕΠlJtτώσει.ς στον τάι-το και στα σωματεία και η επίδραση στην ανέλιξη 

των Κ νπριων αθλητών". 

(θέμα εγγραφέν με εισήΥηση του Βουλευτή κ. Νίκου Μουοιούπα εκ 

μέρους της KoινQβoνλευτικής Ομάδας τον ΔΗΚΟ). (19.12.91). 

11) "Προβλήματα παθόντων και οικογενειών πεσόντων και αΥνοονμένων". 

(θέμα εγγραφέν με εισήyrιση του Βουλευτή κ. Κίκη Γιόγκου εκ μέρους 

της KoινQβoνλεuτικής Ομάδας τον ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δuνάμεις). 

(23.1.92). 

J 
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12) 'Ή αναγκη αναπροσαρμογής της εξωτερ~κής μας πoλ~τικής και γενικά 
των δρασtηριoτητων μας. έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιηκή των χωρών της ΕΟΚ", 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Χρίστου ΠoUΡyoυρ(.δη 

και Γιαννάκη Κασουλίδη). (6.2.92). 

13) Έκθεση ΤΊ!ς Κοιvοβουλεtrnχής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων. 
Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμο. που τιτλοφορείται "Το 

πρόβλημα που αντιμετωπ!.ζouν το προσφυγικά αθλητικά σωματεLα και 

ιδΙως τα οικονομικά ασθενtστερα από αυτά και τι ανάγκη άμεσης uπoστή

ριξής τους". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση νστερα από πρόταση του Βουλεm:ή κ. Δημήτρη 

Ηλιάδο). (25.10.91). 

14) Έκθεση της Κοινοβουλεντικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυοιχών Πόρων 
για τα θέμαtα πον τιτλοφορούνται: 

(ο) 'Άσφόλιοη κηπευτικών φυτών από τον αΓΑ", 

(ΑιιτεπάγΥελ.η εξέtαση ύστερα ο..-τό απόφαση των κοινοβουλευτικών 

κομμάτων). (8.1.92). 

(β) "Το θέμα που έχει δημιouρyτιθεί από την εφαρμοΥτΊ της νομοθεσίας 

περί Γεωργικής Ασφάλισης σε σχέση με τα φθαρτά~. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γιαν

νάκη Ομήρου). (4.1.92). 

Υπόρχει και ένα αίτημα για εγγραφή θέματος. Ο Βουλευτής κ. Ντίνος Μιχαη

λl.δης ζητά την εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του θέματος "Αγροτική πολιτική της 

κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να σταματησeι η αστυ

φιλία της υπαΙθρoυ~. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, θα μπει στην ημερήσια διάταξη. 

Ο Χ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα ζήτησε την εγγραφή 

στο Κεφάλαιο Δ' του θέματος 'Ή κρί.ση στις Κυπριακές Αερογραμμές και η 

δημιoυργl.α της ΕurOCΥΡήa Ιιd". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο έγγραφο που μου έχει στείλει η Γραμματεία της Βουλής δεν υπάρχει. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Επειδή εΙναι επείγον το θέμα, θα παρακαλούσα να περιληφθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τ6τε εγγράφεται κι α\lτ6 το θέμα. 

Ο κ. Μάτοης. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. 'ήδη έχει παραπεμφθεί παρόμοιο θέμα στην Επιτροπή Ελέγχον 

από τους σuναδέλφoιις κ. Μάρκο Κυπριανού και Κώστα Ηλιάδη. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Τότε να μπει κι αυtό το θέμα και να ΣUΖητηθoύν επειγόντως. θα παρακα

λέσω τον Πρόεδρο της Επιτροπής Ελέγχου να δώσει σ' αυτά εξoιρετιxfι προτεραι

ότητα, διόη αυτή τη στιγμή, όπως ΥνωρΙζοuμε όλοι μας. υπάρχει απεργία εν 

εξελίξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Η Χ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. έχω tην ενt'ύπωoη ότι μιλο"ίιμε για Μο διαφορετικά θέματα 

σχετικά με τις KUΠΡιαχές Αερογραμμές κι ltOL παρακαλώ να διαβαστούν οι δυο 

εισηγήσεις, διότι έτσι φαίνεται ότι η Επιτροπή Ελέγχου θα ασκήσει έλεγχο, ενώ 

'{Ο θέμα που ενtyραψε ο κ. Ευσταθίου ίσως να αφορά την τωρινή κρίση λόγω της 

απεργLας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι απλώς για το θέμα της αιtεQΎίας. το θέμα θα παραπεμφθεί στην 

EπHΡOπi! Εργασίας, ενώ, αν είναι θέμα ελέγχου, θα παραπεμφθεί στην Επιτροπή 

Ελέγχου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Στις Επιτροπές Εργασ(ας και ΣυΥχοινωνιών. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Εντάξει. Το θ~μα θα παραπεμφθεί στις επιτροπές ΕρΥαο(ας και ΣυΥχΟΙ

νωνι.ών. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

θα παραχαλοίισα τον έντιμο Πρόεδρο της Επιτροπής να ορίσει κατεπειγόντως 

τη συνεδρΙα για τη Δευτέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ θέμα που ανέφερε ο κ. Μάτσης. δηλ. 'Ή ίδρυση της νέας αεροπορικής 

εταιρεtας ΕurOCΥΡήa Ltd. θυγατρικής των KWΙΡιακών Αερογραμμών. και οι 

ΕΠιπτώσεις της στη λειτουργία και το μέλλον των κυπριακών Αερογραμμών", θα 

πάει στην Επιτροπή Ελέ'Υχου. Κηρίισσω τη λήξη της σημερινής σuνεδρtaς της 

Βουλής. 

(Ώρα λήξης, 6.20 μ.μ.) 
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Ο. αχόλουθοι 80υλειιτέι; υπέγοαψαν τον κατάλογο '[ων παοόντων με αλφαjiη

ηκή σεΙQά:-

Aγαnί.oυ Γιαννάκης 

ΑΥγελιδου Κλαίρη 

Aναστασ~άδης Νίκος 

Avτων(o\l Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιόγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρα; 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙχ"ς 

Κατσελλή Ρ'ήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

ΚληρΙδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Kuπριανoυ Μάρκος 

κυπριανου Μιχαλάκης 

Κων(l"tαvτΙνaυ Κώστας 

Λυσιώτης ~ώρης 

Λuσσαριδης Βάσος 

Μακριδης Ισ(δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσισύπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναytδης Κίμων 

ΠαJταδόπουλος Τάσσος 

Πσπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

ΠoUΡγoυρίδης Χρίστος 

ΠρtVτζας Ρένος 
Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιο.ς Δημτ,τρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑντΙΠQόσωποl θQησκευτικών ΟμΜων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβό.νη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Επιβολής Πρόσθετου Φ6ρου επί των 

πετρελαιοειδών (Τροποποιηηκός) Νόμος του 1991" και καταψήφιοτ, 

του. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγ
γέλματος των Οπτικών Νόμος του 1991", οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Τ. Πα.ίταδό:rιoυλoυ και του κ. Α. Μαρκ(δη που ακολούθησαν και 

ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση γι.α την πρόταση νόμου ''Ο περί πρου;τολογισμού (Τροποποιη. 
τικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε νόμο. 
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4) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Υπουργείου Οικονομικών -
θέσεις Πρώτου Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, Ανώτερου 

Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, ΛειτoUQΎoυ Φόρου Προστιθέ

μετης Αξίας Α'. Λειτουρ-Υο"ύ Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, Βοηθού 

Λειτουργού Φόρου Προστιθέμ.ενης ΑξΙΟς Ιης Τάξης και Βοηθού 

Λειτουργού Φόρου ΠροστιθέμεV1lς Αξίας 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσί.ας) 

ΚανονισμοΙ του 1992~ και έγκρισή τους. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς ΗΟι περί Συντεχνιών (Γροποποιηnκοί) 

Κανονισμοί του 1992", οι σύντομες παραtηρήσεις του χ. Τ. Παπαδό

πουλου και το\l κ. Ν. Π ιποκοπΙτη που ακολούθησαν και έγκριση τους. 

6) Ανο.φορά .ου Προεδρεύοντος κ. Γλ. Κ ληρίδη στο θέμα των βομβιστικών 
επιθέσεων και στις απειλές που Μέλος της Βουλής δέχτηκε για βομβι

στικές ενέργειες ενανtΙOν του και δήλωση του Προέδρου τnς Κ οινοβου

λευτικής Επιτροπής Εσωτερικών κ. Ν. Κατσουρι.δη ότι η ΕΠΗροπή 

προτίθΕται να εξετάσει το θέμα αυτό. 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Δρόμος Φρενάρους
Βρυσοίιλλων - Δρόμος AρμΙνoυ-Φιλoiισας - Λειτουργία σφαι.ριστηρίων 

και προστασία της νΕολαίας - Κυπριακή ναυτιλία και κυπριακό νηολόγι.ο 
- Η εγκατάσταση τηλεφώνων στην κοινότητα ΑγΙΟυ Ιωάννη Αγροίι -
ΒελτΙωση του τηλεφωνικοίι και οδικού δικtUoυ της κοινότητας Δυμών -
Η εξαγωγή κυοίτριακών κεφαλαίων στο εξωτερικό - ΟΙ ώρες εργασίας των 
οδηΥών ταξί - Το θέμα της απόλυσης δίιο έκτακτων υπαλλήλων που εργά
ζονταν στο Τμήμα Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων). 

9) Αγορεύσεις και παρατηρήσΕις (Ν. Ρολάνδης, Χρ. Σολωμής, Μ. 

Κυπριανοίι, Ευ. Ευσταθίου, Κλ. Αγγελιδου) πάνω στο θέμα "Διατήρηση 

και προστασία των κτιρ[ων της Αρχιγρο.μματεΙας" (συνέχιση της συζή

τησης), του οποίου η συζήτηση θα συννχιστεΙ στην επόμενη συνεδρίαση. 

10) Αγορεύσεις και παρατηρήσεις (Κ. Κωνσταντίνου, Ν. ΠιττοχοπΙτης, Λ. 

θεοδοίιλου, Ευ. Ευσταθίου) πάνω στο θέμα ''Το κακό οδικό δίκτυο της 

επαρχΙας Πάφου και η ανάΥκη βελτίωσής του", του οποίου η συζήτηση θα 

συνεχιστεί στην επόμενη συνεδρίαση, 

ι Ι) Αγορείισεις και παρατηρήσεις (Δ. Χριστοδουλίδης, Κ. Ηλιάδης, θ. 

Μιχαηλι.δης, Προεδρεύων) πάνω στο θέμα "Οι συνθήκες εργασιας στους 

ηλεκτροπαραγωγούς σταθμοίις της Αρχής Ηλεκτρισμοίι και η επίδραση 

ορισμένων επιβλαβών παραγόντων στην υγεΙΟ των εργαζομένων σ' 

αυτοίις τους σταθμούς" και παρα.ίΤΟμ..τη του για περαιτέρω εξέταση στις 

Κοινοβουλευτικές επιτροπές Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

και Υγείας ι,-τειτα α.-τό εισήγηση των κ. Α. ΑντωνΙου και Δ. XeLOΤoδou

λΙδη. 

12) Εγγραφή και παραπομ..-τη στην ολομέλεια του Σώματος του θέματος 
"Αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 

ληφθούν, για να σταματήσει 11 αστυφιλΙΟ της υπαίθρου". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Ντ. Μιχαηλι.δη). 
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13) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αuτεπάyyελτη εξέταση από τις αομόδιες 
Κοινοβουλετικές επιτροπές των ακόλουθων θεμάτων: 

(α) 'Ή κρωη σης Κ\ιπριακές Aερoγραμμtς και η δημιoUΡyία της 
Eurocypria Ltd". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση νοτερα από πρόταση των κ. r. Ομήρου, Δ. 
Θεοδώρου. Ρ. πρtvtζa και Ευ. EΊJσταθΙOυ). 

(β) 'Ή LδΡιIση της νέας αεροπορικής εταιρεΙας ΕurOCΥρήa Ltd. θυγα
τρικής των Κυπρwκών Αερογραμμών. και οι επι.mώσEις της στη 

λειτouργ(α και το μι:λλον των Κυπριακών Αερογραμμών". 

(AuτεπάγγελΊT] εξέταση ύστερα από πρόταση των κ. Μ. KUΠριανOύ 

και Κ. Ηλιάδη). 

Τιμή: 50σ 







Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 27ης ΦεβρoUΑρίoυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4. 19 μ.μ.) 

(ΑΙ!_ 27) 

Κηρύσσω τη" έναρξη των εργασι.ώ'Υ της σημερινής σuνtδρ!.ας της Βουλής. 

Παρακαλείται τι ΚUΡια Γραμματεύς να διαπι.στώσε~ αν νπάQXε~ απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ) 

Υπάρχει απ<ιρtΙO, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασ\α. 

Το πρώτο έτοιμο ~μα στη σημερινή ημερήσια δι.άταξη ε(ναι "Ο περί Eγyuήσεως 

της Χρηματοδότησης της Εται,ρείας Κυπριακαί ΑερογραμμαΙ Λτδ (KUΡΩτικός) 

Νόμος του 1992". παραχαλώ τον Πρόεδρο !'Ις αρμόδι.ας Koινoβoυλεuτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜικαΝ ΚΑΙ 

προ-γ-ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΠΑ ΤΟ ΝΟΜΟ:ΣΧΕΔΙ0 ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ εΓΓΥΚΣΕΟΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ETAIPElAΣ KYΠPIAΚAJ 

ΑΕΡΟΓΡΑΜΜΑΙ ΛΤΔ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ Ι992" 

Πα~ντες :. 

Λεόvtιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλ(.δης 

Νίκος Kατσouρ(δης 

AβQαάμ AντωvΙOU 

Κίχης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσι.ούπας 

Μάρκος Kwtρι.ανoύ 

Τάχης ΧατζηδημηtρΙΟu 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβο"λεutική EπHΡOm1 Οικονομικών και ΠροUπoλοΥισμoU μελέτησε {Ο 
πι.ο πάνω νομοσχέδιο σε σννεδρtα {ης που πραγμαtοποιήθηχε στις 24 ΦεβρoUΑΡΙOυ 

(1669) 
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1992. Σττι συνεδρ(αση αυτή κλήθτικαν και παρευρέθτικαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Οικονομικών και των Κυπριακών Αερογραμμών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι κύρωστι με νόμο ττις κ\!βερvτιτικής 

εΥΥύτισης για χορήγηση δανεΙΟυ ύψους 5,650,000 ευρωστερλινών προς τις Kνπριακ~ς 
Αερογραμμές από Τ1}ν τράπεζα ''The Sumitomo Bank Limίted" για τη χρτιματοδότηστι 
του κόστους του ειδικού ελέγχου που θα δι..ενερΥτιθεί σε δύο αεροσκάφη τUπoυ Α 3 ΙΟ 
της εται.ρείας, που αγορό.στηκαν το 1984. 

Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή o~ εκπρόσωποι των κυπρι.ακών Αερογραμμών, 

επιπρόσθετα από τον ετήσι.ο ~λεyχo που γίνεται ο' αντά τα αεροσκάφη, γίνεται και 

ένας ειδικός έλεγχος κάθε οκτώ χρόνια, με σκοπό την εξασφάλιση πι.στOJtOιτιτικoiι 

καταλλτιλότητας για επαναxρτισιμoπoΙτισιi τονς για άλλα οκτώ χρόνια. 

Η επιxiιρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερvτιτικής εγγύ1}σης είναι 

αναγκαΙα με βάση την ιoχiιouσα νομοθεσία για την άσκτιση των δ1}μοσιονομικών 

εξουσιών ττις Βουλής, σύμφωνα με ΤΤΙ" οπο(α απαιτείται η συΥχατάθεση ττις Βονλής 

για Τ1}ν παραχώρ1}ση τέτοιας μορφής εΥΥνήοεων από μέρους Τ1}ς κυβέΡVΤΙσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρotlπoλoγιoμoiι, λαμβάνο

ντας υπόψτι τους σκoπoiις για τους οποΙΟυς πρόκειται να δοθεί τι Ιτιτoύμεvτι κυβερvτι
τική εΥΥύτιση, ομόφωνα εισηγείται σττι Βουλή την ψήφιση οε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της προνοούμεντις σ' αιπό κυβεΡVΗτικής 

εγγύτισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλ1}τές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, πρoxωρoiιμε ΟΤ1} δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμ1}νεΙα. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφων(ας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 εγκριθο'ύν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα. 1,2 και 3 ΕΎΚρίνονται ομόφωνα. 

Έλτιξε τι δεύτερτι ανάγνωστι του νομοσχεδΙΟυ. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΕΥΥνήσεως της ΧΡ1}ματοδότησης της 

εταιρεΙΟς Κυπριακαί ΑεροΥραμμαί Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό θεσπl.OθεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μτι υπαρχούστις ενστάσεως, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπ(ζεται σε νόμο. 

Το uπ' αρ. 1 Ι θέμα στην τιμερήσια διάταξ1} που είναι ''Ο περί Εγγυήσεως ττις 

Χρηματοδότησης της Εται.ρεΙΟς Κυπρι.ακαΙ ΑεροΥραμμαΙ Λ τδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) 
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Νόμος ΤΟ\l 1992" και το υπ' αρ. 13 θέμα που είναι ~o περί Eyyυiισεως "Π)ς Χρηματο
δότησης της Εταιρε(.ας Κ\ιπριακαί Αερογραμμαί Λτδ (Κιιρωτικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
1992", έχουν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβο\lλε'υτικnς 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOΙNOBOνΛEνTlΚHΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔιΑ πον ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "Ο 
περι εΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣΤΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΚΥΠΡΙΑΚΑΙ 

ΑΕΡΟΓΡΑΜΜΑΙ ΛΤΔ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992~ ΚΑΙ ~o ΠΕΡΙ 
ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΚΥΠΡΙΑΚΑΙ 

ΑΕΡΟΓΡΑΜΜΑΙ ΛΤΔ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

nα~ντες:. 

Λεόντιος Ιεροδιακόνο\l, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασο\lλίδης 

Νίκος Κατσο\lριδης 

Αβραάμ ΑντωνΙΟ\l 

Κ(κης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μο\lοιούττας 

Μάρκος Κ ωτριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίο\l 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβο\lλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μεΗτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια οε σιινεδρι.a της που πραγματοποιήθηκε σης 24 Φεβροοορίου 
1992. Στη συνεδρLαση αυτή κλήθηκαν και παρενρέθηκαν εχπρόσωποι το\l Υποιιρ
γε(ο\l Οικονομικών και των Κωτριακών Αερογραμμών. 

Σκοπός των νόμων πο\l προτείνονται είναι η κύρωση των <ruμφωνl.ών πOQOXΊ'ις 
κιιβερνηηχής εγγύησης προς τις Κιιπριακές Αερογραμμές για την αποπληρωμή δύο 

δανtίων, ύψouς 28 ΕΚ. δολαρίων ΗΠΑ το πρώτο και 30 εκ. δολαρίων ΗΠΑ το 
δεύτερο, που οι Κ\ιπριακές Αερογραμμές έχΟ\ΙV σuνάψeι με όμιλο ξένων τραπεζών. 

Τα πιο πάνω ποσά θα διατεθούν για τη χρηματοδότηση το\l ωτόλοι.πο\l της αξίας .ου 

πέμπτο\l και το\l έβδομο\l αεροσκάφοιις τύπο\l Α 320 πο\l έχο\lν παραγγελθεί από την 
εταιρεία. 

Όπως δήλωσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι το\l YΠO\Jργε(oυ Οικονομικών 

και των Κ\ιπριακών Αερογραμμών, τα αεροσχάφτι α\lτά είναι δύο από τα τέσσερα νέα 
αεροσκάφη τύπο\l Α 320 πο\l οι Κωτριαχές Αερογραμμές έχΟ\ΙV αγοράσει και πο\l θα 
παραδοθούν στην εταιρεLα το Μάρτιο και τον AnραιO το\l 1992. 

Σημε1.ώνttαι ότι η κιιβέρνηση έχει στο παρελθόν παραχωρήσει δύο e-yyυτ;σεις 

(Ιούνιος 1987 κα~ Δεκέμβριος 1990), ύψοιις 12 ΕΚ. δολαρίων ΗΠΑ και 5_25 εκ. εuρω
στερλινών αντ(στοιχα, τις οποΙες η Βουλή κύρωσε με νόμο\lς για ανάλογα δάνεια 

ΠQ\l εξασφάλισε η εται.ρε(α και τα οποία κάλυψαν τις δύο προκαταβολές για την 
αγορά όλων των πιο πάνω αεροσκαφών. 

Το σννολικό ύψος των κυβερνητικών ΕΓΓUΉΣεων πο\l θα δοθούν για την κάλυψη 
.0\1 \ιπόλοι.πο\l .ης αξΙας-της αγοράς και των τεσσάρων αεροσκαφών ανiρχεται σε 

Ι 18 ΕΚ. δολάρια ΗΠΛ. 
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Η Ko~νoβoυΛΕUΤ~χή Επιτροπή O~xoνoμιxών και ΠρoUπoλoyιoμoύ, χατά την 

από κοινού εξέταση των υπό αναφορά νoμoσχεδtων και των δύο άλλων σχιτικών 

νoμoσχεδtων που «φορούν ανάλQΎις κυβeΡVΤΙΤΙXές εyyui]oεις για τα δύο άλλα αερο
σκάφη, ζήτησε να .ης δοθούν πρόσθετα στοιχεια αναφορικό με ης εξoιxoνoμήσεLς 
προσωπικού που έγιναν στις Κυπρι.αχές Aερoγραμμtς με βάση το σχέδιο πρόωρης 
αφWΤηρέτησης προσωπικού χαι τις οικονομικές σχέσεις συνεργασΙας της εταιρείας με 

την Eurocypria. Τα στοιχεια αυτά αναμένεται να κατατεθούν στην EπL"tρomi. Στο 
με-ι:αξύ όμως και για να αποφενχθεΙ οποιαδήποτε οικονομική επιβάρuνση από τυχόν 

χαΘVστέρηση στην παραλαβή των αεροσκαφών των oπotων επίκειται τι παράδοση, η 

Επιτροπή αποφάσισε σε πρώτο στάδι,ο να εγκρίνει τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, 
αφήνοντας τα άλλα δύο για συζήτηση, όtaν θα txO\1V ληφθεί τα στOιχεtα που ζητή
θηκαν. 

Στο σημείο oυtό τι Επιτροπή αισθάνεται την ανάΎΧη να παρατηρήσει ότι η 

κιιβtρνηση, παρόλο που γνώρ1.ζε τον επείγοντα χαρακτήρα. των νομοσχεδίων αυtών. 
παρέλειψε να τα καταθtσει έΎχαιρα στη Βουλή. 

Υπογραμμ(.ζοντας τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική EπιτQO{tή Οικονομικών και 

Πρσυπολογισμού σuμφωνεΙ με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω νομο
σχεδΙWν, γι' αuτό και ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφι.σή τους σε νόμους γι.α 

την κατά νόμο κύρωση '{ων συμφωνιών που avaφiρovtaL σ' αυτά και αφού '{ρσπο

ποιηθεΙ ο τΙtλος '{ου δεύτερον, ώστε να avαφtQE'taL ως "Ο περΙ Εγγυήσεως '{ης 

Χρημαtοδότησης '{ης Εtαιρεtας KUΠΡι.αχαΙ ΑερογραμμαΙ Λtδ (Κνρωτικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιληtές ιπΙ θέμαtος αρχής; 

Ο κ. Ρολάνδης έχει '{Ο λόγο. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, 

Αυτό που θα πω δεν απο-ι:ελεΙ ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Α vtιλαμβάνομαι πως θα εισθε σ\ινtOμoς, για να μιλήσετε από τη θέση σας, 
κ. Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

πρέπει να 'ρθω από 1:0 Βήμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΕξαΡ1:ά1:αι. Αν εΙναι σVvtoμη η ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όπως εlπα, κύριε Πρόεδρε, δεν ει.σIJΎOύμαι να μην κuρώσoνμε ης εΥΥνήσεις, 
OVtE αutό που θα πω απΟ1:ελεΙ μομφή εναvtίον των Κυπρι.ακών AEQOΎραμμων. Αλλά 
πιστεύω όtι θα έπρεπε να φέρω σε γνώση 1:0υ Σώμα1:ος το γεγονός ό1:Ι η εφτιμεριδα 
Financial Tlmes πριν δυο μέρες δημοσΙΙυσε ε(δηση βάσει της oπotας ήδη δόθηκε 
δια1:α'ffl στην ε1:0ιρεLα Airbus lndustries να αλλάξει tO σχεδl.Oομό της χαμπΙνας 
οδηγήσεως ή κυβερνήσεως 1:ων αεροπλάνων Α320 μετά από '{ο δuστitχημα το οπο(.ο 

έγινε πρόσφατα στην ανατολική Γαλλι.σ.. Οι οδηγΙΙς δόθηκαν XOt' ευθει.σ.ν, σύμφωνα 
με την έγχριτη εφτιμεριδα, από '{ον Yπouρyό ME'tGφoQών της Γαλλι.σ.ς χ.αι ήδη η 
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Lufthansa και η British Aίrways που έχουν παρόμοια αιροπΜνα. δηλαδ'ή Α320. 
προχωρούν κα~ μελετούν την Έκθεση που έχovν ετοιμάσει πραγματογνώμονες πάνω 

στο θέμα αυτό. το οποίο φαΙνετα~ να είναι πολύ σοβαρό. Οι Κνπριακές Αερογραμμές 

έχουν 'ήδη τέσσερα τποια αεροσκάφη. α.."tό ό,ΤΙ yνωρu;.w. και βρισκovται άλλα 
τέσσερα υπό παραnελία. εκ των oπol.ων τα δυο θα τα πα.ραλόβουμε σUvtoμα. 

ΦαΙνεται. σύμφωνα με .ην έκθεση των πραγματογνωμόνων, η οποία έχει ήδη 

δημοσι.ενθεΙ. ότι. παρόλο που το Α320 είναι το πι.ο εξελιγμένο τεχνολογικά αερο
. πλάνο. εντούτοις οι ηλεκτρονικοί νπολοΥιστές του δημι.oυρyoUΝ xάnoW. σύγχυση 
μέσα στο θόλαμο οδηγήσεως. η οποία προκάλεσε το δυστύχημα στη Γαλλία και άλλα 

προηγούμενα δυστνχήματα. Α uτά όλα που σας λέω αναφέρονται. όπως εi.πα. στη 

Flnanclal Times -τα δι.όβασα δηλαδ'ή χθες- της 25ης ΦεβρουαρΙΟυ. δηλαδ'ή .ης περα· 

σμένης Τρίτης. Και όπως έχω πει δεν κάμνω καμιά εισήγηση αλλά θεωρώ σκόπιμο να 

φέρω σε γνώση του Σώματος αυτό το πολύ σοβαρό θέμα. διότι ο εθνικός μεταφορέας 

μας έχει 'ήδη τέσσερα και θα έχει άλλα τέσσερα .έτοι.α αεροπλόνα. τα οποία θα μετα

φέρουν χιλιάδες κόσμο και φαίνεται ότι υπάρχουν ftδη. έχουν δοθεί ήδη, οδηγίες από 

το Γάλλο Υπουργό Μεταφορών να αλλαχθεί το οχ'ήμα της καμπίνας του αερο

πλάνου. Η ερώτηση είναι κατά πόσο σ' αυτά που θα παραλάβουμε 'ή σ' αυτά που 

έχουμε θα προχωρήσουμε για να κάνουμε τις ίδι.ες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα εισηγηθώ στον Πρόεδρο της Koινoβoυλεuτικ'ής Eπιτρσπτjς Σuyκoινωνι.ών 

να εξετάσει το όλο θέμα και να ζηΠισει κάποι.ες εξηyτjσεις από την εται.ρε[α. κα.ά 

πόσο πράγμα. ι μελετάται η αλλαΎΊi της καμπίνας. κατόπιν των όσων έχει αναφέρει ο 

κ. Ρολάνδης πως έχει διαβάσει στην αΥΥλικ'ή εφημερίδα. 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Kiιρι.ε Πρόεδρε. 

Τα όσα έχει αναφέρει ο κ. Ρολάνδης ασφαλώς είναι αξιοσημείωτα και οπωσδ'ή

ποτε θα έχο"" έλθει και σε γνώση των αρμόδιων λειτουργών τόσο των Κυπριακών 

Αερογραμμών όσο και του Υπουργείου. Εν πάση περιπτώσει. ως Πρόεδρος της 

Επιτρσπ'ής θα ασχοληθώ με το θέμα και θα σας ενημερώσω στην επόμενη συνεδρt.α.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ενχαριοτώ. 

Ο κ. EvoτaeLotJ. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Mw. λέξη μόνο. Να πω ότ~ εκτιμώ αυtά που έχει αναφέρει στο Σώμα ο 

κ. Ρολάνδης. ΦαΙνεται ότι είναι μάλλον ζήτημα εxπαιδεiJσεως του προσωπικού. διότι 

δημιουργείται σύγχυση, είπε, όπως είναι αυτές οι κ.sιμπίνες. καί.οι είναι πολύ εξελιγ

μένος αυτός ο μεταφορικός τύπος, .0 Α320. 

Γι' αυtό "(ο λόΥο Ισως θα πρέπει και τούτο να ληφθεί υπόψη, μ'ήπως στην 

προσπάθεw. να εξεiιρoυμε πιο φθηνό προσωπικό δημιουργήσουμε ακριβώς περαιτΙρω 

κινδίινους. Δηλαδή πρέπει η εκπαίδευση να είναι το παν και η κατάρτιση του πρσσω

πικού να είναι κά"(ι το QJtoLo να μην το απορρι.πτουμε ποτΙ και να μην το αντιμετω
nu;.otJμE επι.πόλαια. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Ρολάνδης. Αλλά θα ήθελα να ειστιγηθώ να μτιν μπο"ύμε σε τεχνικές λεπτομέ
ρειες. Η εισήΥτιΟΤΙ του κ. Ρολάνδη ήταν να δοθεΙ σημασία σε κάποια νέα δt:δoμένα και 

όχι εδώ να κάνουμε σεμινάριο όσον αφορά εκπαίδευστι προσωπικού και τα παρό
μoιQ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα εκπαίδευστις προσωπικού. ΦαΙνεται, από ό,τι γράφει τι έκθεση, 
πως ε'ναι πλημμελής τι κατασκευή του αεροπλάνου σε ό,ΤΙ αφoρq: την καμπίνα ri01'l
γήσεως. Είναι πιο σοβαρό το θέμα. Και ήδτι έδωσε οδηΥί.ες ο Γάλλος ΥπουρΥός Μετα

φορων να αλλάξει το σχέδιο της καμπίνας του αεροπλάνου και προχωρούν να ττιν 

αλλάξουν. Δεν εΙνα θέμα απλώς προσωπικού. Είναι σοβαρότερο το θέμα και αυτό 

βρΙοκE"tαι σττιν εφημερ(δα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Κατσουρίδτις αντιλαμβάνομαι ΕΠιθυμεί να σχολιάσει τη σοβαρότητα του 

θέματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Αντιλαμβάνομαι ότι στη Βουλή έχει εξειδικευμένους σε θέματα αερο
πλοήΥτισης και να τους ανατεθεΙ τι μελttη του θέματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται) 

(Γέλωτες) 

Ο κ. Κληρίδης έχει περισσότερη πεΕρα σε θέμα αλεξιπτώτων και όχι αερο
πλάνων. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΕρμηνεΙΟ. Άρθρο 2. 

Κ"ύρωστι ,ης συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση όπως ,α άρθρα 1,2 και 3 εγκριθούν; Εφόσον δεν υπόρχει 
ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Η ,ρΙτη ανάΥνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως ,ου ,Ι,λου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο :tee' Εγγυήσεως της Χρτιματοδό,τισης ,τις 
εταιρεtας ΚυπριακαΙ ΑερογραμμαΙ. Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199'2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταοτι όπως ,ο νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά ,1] σφύρα) 
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Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφ!.ζεται σε νόμο. 

Τώρα προχωρούμε στην ψήφιση του δεύτερου κυρωτικού νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο, Συνοπτικός τΙτλος. 'Αρθρο ι. 

Eeμηνεια. Άρθρο 2. • 

Κύρωση της συμφωνιaς. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Yπάρxε~ ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 εγκριθούν; Εφόσον δεν υπάρχει 
καμιά ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδί.ου θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

εταιρείας Κυπριακαί ΜρογραμμαΙ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφιζεται <re 
νόμο, 

Προχωρούμε στο επόμενο έτοιμο θέμα, το υπ' αρ. 15 στη σημεQινή ημερήσι.α 
διάταξη που είναι ~o περί Προστασ(ας της Παραλt.ας (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1992, Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να κατα
θέσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Ν. ΚATΣOννIΔHΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOYΛεyτrKHΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓlA ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEITAI ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛΙΑ! (ΓΡοnΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ I992~ 

ΠαQόντες: -

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κ(κης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ευστάθιος Eυoτael.ou 

Δώρος θεoδώe<>υ 

Η ΚοινοβουλευtLκή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου. που xαtatlθηxε στη Βουλή από την ίδια την Επιτροπή, σε συνεδρια της που 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Φεβροοορίου Ι 992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥποιιργεΙΟυ Εσωτερικών. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η αναστολή της χορήγησης 

οποιωνδήποtε νέων αδειών για την εκμεtάλλευση ή χρήση της παραλtας μέχρι ης 31 
Μα'ίου 1992. 
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Με την Πρόταση νόμου που προτεΙνεται παρσ.τεΙνεται για ορει.ς ακόμα μήνες το 

νoμ~κ6 καθεστώς που ισχύει σήμερα για τις άδειες εκμετάλλευσης των παραλιών. 
ώστε να δοθεΙ τι EUΚat.(?tα στο YπouρyεLo Εσωτερικών να μελετήσει καλύτερα το όλο 
θ~μα και να καταθέσει στη Βουλή σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο και κανονι
σμoUς. Για το όλο θέμα τι αρμόδια Επn:ροπή της προηγούμενης Βο\lλής είχε ετοι

μάσει αναλ\rnκή Έκθεση που βρισκει:αι στο αρμόδιο Yπ.ouργείo από τον περασμένο 

Μόρτιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, uι.οθf:tωvτας τους σκοπο'ύς και ης 

επιδιώξεις της υπό αναφoeά πρότασης νόμου, ομόφωνα Εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπ6.ρχovν ομιλητές ΕΠί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν oμιληtές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΣUVOΠtικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 234 του 1991 . Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπόρχει καμιά ένσταση στην έγκριση των άρθρων Ι και 2 το\l νομοσχεδΙΟυ; 

Εφόσον δεν υπόρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα Ι κα~ 2 εyxρΙνoντα~ ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάΎVωση θα γΙνε~ δ~' αναΎVωσεως το\! τίτλο\! μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρετα~ ως ο περ( Προστασιας της Παραλιας (Γροπο

πo~ηηκός) Νόμος το\! 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

γπάρχε~ οποιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμο\! ψTJφιστεΙ σε νόμο; 

(KηJπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν uπόρχει καμιά ένσταση. η πρόταση νόμΟ\! ομόφωνα θεσπ(.ζtται σε 

νόμο. 

Για τα επόμενα τρια θέματα. το \!π' αρ. 16 ''Ο περί Γεωργ~κής Ασφαλίσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος το" 1992", (Πρόταση νόμο,,), το "π' αρ. t7 ''Ο περί Γεωρ

γικής Ασφαλίσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος το" 1992" (Πρόταση νόμΟ\!) κα~ 
το uπ' αρ. 18 "Ο περί Γεωργικής AσφαλLσεως (Γροποποιητιχός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992" (Πρόταση νόμο,,), ωtάρχει κοινή Έκθεση, η οποια καλύπτει και το uπ' αρ 14 
θέμα στο Κεφάλαιο Δ', διότι η Έκθεση α"τών των νομοσχεδί.ων καλύπτει και τα 
θέματα που έχονν εγερθεί στο Κεφάλαιο Δ', που είναι: 

(α) "Ασφάλιση κηπευτικών φυτών από τον ΟΓΑ". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση 'ίχπερα από απόφαση των κοινοβουλευτικών 

κομμάτων). (8.1.92). 

(β) "ΤΟ θέμα πο" έχει δημι.ο"ργηθεΙ από την εφαρμογή της νομοθεσίας περί 
Γεωργικής Ασφάλισης σε σχέση με τα φθαρτά". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση 'ίχπερα α"ίό πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. 

Ομήρου). (4.1.92). 
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Κατά συνέπεια. αν θα υπάρξει ΣUΖήtτιστι. θα είναι συζήτηση πο\! θα καλύπτει 
και αυτό το θέμα. Γι' αυιό θ<.: διαγράψω μετά από την ψήφιση ΤΟ υπ' αρ. 14 θέμα στο 
Κεφάλαω Δ', εκτός αν 'UJtάρxει χά."tοw. ένσταση περί τούτO\l. Παρακαλώ 'toν 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλειπιχής Επηροπής να χαΊαθtσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOlNOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓ1ΑΣ ΚΑΙ ΦΥΙΙΚΩΝ 
ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΚΑΙ ΤΑ θΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΩ
ΝΤΑΙ ΣΤΟ ΠΑΡΑΡ'ΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠΙΣΥΝΑΠΤΕΤΑΙ 

ΠαQόVΙE,:-

XQLcn:oς Μαυροχορδό:τος, Πρόεδρος 

Δτιμήτρης Κοντtδllς 

ΚΙκης Γιάγκο" 

AνyεριVΌς Παπαρές 

Σοφοκλής Xατζτιγt.ό:νντις 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χριισοστόμοιι 

ΝίΧος ΠιποκοπΙτης 

Γιαννι'tχης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργιας και Φοοικών Πόρων μελt"tησε ης υπό 

αναφ0e6: JtΡOtόooεL; νόμου και θέματα σε έξι συνεδριες της ΠO\l προ.ΥμαΊοποιήθηχαν 

στις 16,23 και 28 Ιανοοορίou και στις 6, 13 και 20 ΦεβρouαρΙOιι 1992. Στα πλαίσια 
της εξέτασης των θεμάτων amΏV κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

Επιτροπής ο Υπουρ"Υός Γεωργl.ας και Φοοικών Πόρων, οννοδευόμενος από ανώτε· 

ρους λειτουQYΟ'ύς του Υπουργεωυ του, ο Πρόεδρος, ο Διtυθvνtής και ανώτεροι 

υπηρεσιακοΙ παράγοντες του Οργανισμού ΓεωQΎικής Ασφό:).ισης, εκπρόσωποι των 

αγροτικών οργανώσεων και μεγάλος αριθμός εκπροσώπων φθαQτoπαρσyωyών, 

μπανανοπαραΥ?ΥΥών, δενδροχαλλιερΥτιτών, παταταιταραγωγών, συνεργατικών εται· 
ρειών διαθέσεως γεωργικών προ·ίόντων, εξαγωγέων εσπεριδοειδών και φθcψtε. 

μπόρων. Σε ορισμένες από τις cruνεδρtες της Eπιτρoπ~ς παρευρέθηκαν και οι 
Βουλευτές Ανδρέας ΓεωρΥιου, Α. Μούσκος, Λ. θεοδο'ύλου, θ. Μιχαηλίδης και Κ. 
Ηλιάδης. 

Όπως εΙναι γνωσtό, η Βονλή σtις 14 ΝοεμβρΙΟν 1991 θέσπισε ομόφωνα σε 

νόμο τροποποιητικό νομοσχέδιο για τη Γεωργική Ασφό:).ιση και ενέκρινε σχετικούς 

τροποποιητικούς Κανονισμούς, νομοθετήματα με βάση τα οποία εντάχθηκαν στο 

σχέδιο γεωργικής ασφό:).ισης νέες καλλιέργειες και καλύφθηκαν νέοι κΙνδυνοι γεωρ.
γικών ΠΡO·Lόντων που ήταν ήδη ασφαλισμένα. 

Ύστερα από τη θέσπιση της ΠΙΟ πάνω νομοθεσιας και με αφορμή έντονες παρα· 

στάσεις των επηρεαζόμενων παραγωγών στους αρχηγούς ή εκπροσώπους των 
κομμάτων, οι τελευταtoι συγκάλεσαν ευρεί.α σύσκεψη στις 8 Ιανovαρtoυ 1992 στην 
παροοοία του Υπουργού Γεωργιας και Φοοικών Πόρων, του Προέδρου και του 

Γενικού Διευθvvtή του ΟΓΑ και μεγάλου αριθμού οργανωμένων και μη εκπροσώπων 

των επηρεαζόμενων παραΎίΟΎών. Στη σίισκεψη αυτή αποφο:σΙστηχε όπως το θέμα της 
ασφάλισης κηπευτικών φυτών από τον ΟΓΑ παραπεμφθεΙ στην Κοινοβουλευnκή 
Επιτροπή Γεωργίας και Φοοικών Πόρων, η OΠOW να μελεtήσει το όλο θέμα και να 
υποβ6.λει σχετική έκθεση στην ολομέλεια του Σώματος. 
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Ενεργώντας η Επιτροπή με βάση την πιο πάνω απόφαση και τους όρους 

εντολτΊς πο\l της δόθηκαν από τους αρχηγούς τΊ εκπροσώπονς των κομμάτων εξέτασε 

το πιο πάνω θέμα σε σειρά συνεδριάσεών της, στη διάρκεια των οπο{ων ακούστηκαν 
οι θέσεις τόσο της κνβερνητ~κτΊς πλευράς και του Οργανισμού Γεωργικ~ς Ασφό:λισης 

όσο και των αγροτικών οργανώσεων και ενός μεγάλου αριθμού παραγωγών. εξαγω

γέων γεωργικών προ'ίόντων και q::&.ρτe.μπόρων. Στα πλαίσι.ο. της μελέτης του πιο 

πάνω θέματος η Επιτροπή εξέτασε παράλληλα σχe.τικό θέμα που ενέγραψε ο 

Βουλεντής κ. Γ. Oμ~ρoυ με τον τίτλο '70 θέμα που έχει δημιouρyηθεΙ από την εφαρ
μογή της νομοθεσιας περΙ ΓεωρΥΙΚτ'ις Ασφάλισης σε σχέση με τα φθαρτά". καθώς και 
σχετικές προτάσεις νόμου που κατατέθηκαν από τους Βουλευτές κ. Σ. ΧατζηΥιάννη 

και Α. Μοίισκο. το Boυλενπj κ. Κ. Κωνσταντίνου και από την oλoμtλεια της 

Eπιτρoπ~ς. 

Eιδ~κότερα. μ! βάση τις εν λόγω προτάσεις νόμου σχοπούνται τα ακόλουθα:

(ο) Να εξοιρeθούν από την υπoxρεωτικ~ γεωργική ασφάλιση τα κηπευηκά 

φUτά. τα καρότα, τα τεύτλα και το κολοκάσι (πρόταση νόμου από τους 

Βουλευτές κ. Σ. ΧατζηΥιάννη και Α. Μοίισκο). 

(β) Να εξαιρεθούν από την υπoχρεωτικ~ γεωργικτΊ ασφάλιση τα κηπευτικά 
φυτά. οι μπανάνες και το κολοκάσι (πρόταση νόμου από το Βουλευτή 

κ. Κ. Κωνσταντίνου). 

(γ) Να εξαιρεθούν α)τό την υποχρεωτικτΊ γεωρΥΙΚτΊ ασφάλιση τα κηπευτικά 

φUτά. τα καρότα. τα τεύτλα. τα τροπικά και λοιπά οπωροφόρα και τα 

σίtxα (πρόταση νόμου από την ολομέλεια της Eπιτρoπ~ς). 

Οι εκπρόσωποι των παραγωγών που παρευρέθηκαν στην ΈΠιτρoπ~ στη συντρι

πτική τους πλει~φία υποσττΊριξαν την εξαίρεση από 1η νομοθεσία για τη γεωργικτΊ 
ασφάλιση των καλλιεργειών εκείνων που δεν υπόκεινται οε ζημιές. όπως τα κηπευ

τικά φυτά. 10 κολοκάσι. οι μπανάνες, 1α καρότα. τα τεύτλα. τα κηπευτικά 1ων θερμο
κη.ίτLων. -τα κηπευτικά σε δέσμες και τα εσπεριδοειδτΊ. Ορισμένοι εκπρόσωποι 

-τάχθηκαν wttQ της άμεσης αναστολής της νομοθεοίας που ψηφίστηκε το Νοέμβριο 
-του 1991 από τη Βουλή, μ! την οποία εντάχθηκαν στο σχέδιο γεωρΥικτΊς ασφάλισης οι 
νέες καλλιέργειες, μέχρι την ολοκλτΊρωση της μελtτης του θέμα1ος από την Επιτροπή. 

Στην Επιτροπή έγιναν επ(.σης e.LoηyήoeL; για τη διαφοροποίηση του τρόπου 

είσπραξης του ασφαλίστρου από τους φθαρτέμπOΡOUς. για την κάλυψη και άλλων 

κινδ"ύνων ορισμένων γεωργικών πρo'~ντων, για την αναθεώρηση του "ύψους -του 

ασφαλίστρου για OQισμένο. πρoΊλ~ντα και για τη λήψη των ανο.-Υκαίων μέτρων για 

βελ-τίωση της ισχύουσας σχετικτΊς νομοθεσιας. έτσι που νο. διασφαλίζεται καλύτερα 

-το γεωργικό εισόδημα. 

Για τις θέσεις που εκφράστηχαν ενώπ~όν της. καθώς και για ορισμένα άλλα 
θέμα-τα που τέθηκαν από τα Μέλη της στη διάρκεια 1ων ΣVΝΕδρι.ών της η Επιτροπή 

θεώρησε σκόπιμο να ζητήσει τις γραπ-τές Btoe.L; -του Υπουργεtoυ Γεωργιας και 
Φuoικών Πόρων. πριν καταλτΊξει σε οποιαδήποτε απόφαση ~ συμπεράσματα. Το 

τελεUΤα(O. ανταποκρινόμενο στην Παράκληση της Επι-τροπής. κατέθεσε ενώπιόν της 

όλα -τα στοιχεΙΟ που ζητήθηκαν. Τα στοιχεία αυτά ε(χε την ευκαιρΙα να αναλύσει 

δι.εξοδικά ο Υπουργός ΓεωρΥ(ας και Φυσικών Πόρων ενώπιον της ΕπΙ1ροπής. 

Εκφράζοντας την κυβερνητική θέση πάνω στο όλο θέμα. ο Υπουργός δήλωσε 
ότι η εξαLρεση από τη γεωργικτΊ ασφάλ~ση των γεωργικών προ'ίόντων για 1α οποια 
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γίνεται αναφορά ΠΙΟ πάνω, εκτός του ότι avttotρottuttaL άμεσα τις αρχές της καθο
λικότητας και της αλληλεγγύης που μαζί μΙ! _ην αρχή της βιωσι'μότητας διακρίνQUν 
και στηρίζουν την όλη φιλοσοφια του σχεδίου γεωργικ'ής ασφάλωης, θα δημιουρ

γήσει τεράστια προβλήμαια και ορντιtικές επuττώσε\ς στον Οργανισμό Γεωργικ'ής 
Ασφάλισης. Το Υπουργεω Γεωργtας, δ'ήλωσε ο κ, Yπo\IQΎός, σταθμίζοντας τα 
διάφορα αιτήματα και τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν, η ικανοποΙηση _ων οποίων 

βρισκόταν πάντοτε στους μελλοντικούς στόχους του ΟΓΑ σε συνάρτηση με τις οικο

νομικές του δυνατότηtες , ε ισ1)Υήθηκε στο Υπουργικό Συμβούλιο την περαιτέρω 

βελτίωση _ου σχεδίου μΙ! την κάλυψη ζημι.ών και από πρόσθετες αναπόφευκtες 

φυσικές αιτιες, εκτός από α\Πές που καλύπτονται από τη νομοθεσία, καθώς επίσης 

και την ανόληψη από την κυβέρνηση της κάλυψης των ζημιών που tχoυν υποστεί ή θα 

υποστούν μέσα στο Ι 992 οι νέες καλλιέργει.ες που έχουν περιληφθεί στο σχέδιο, περι
λαμβανομένων των νέων φυσικών κινδύνων που θα καλυφθούν. ΟΙ εισηγήσεις α\Πές 

υιοθετήθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του της Ι 3ης Φεβρουα

ρίου 1992. 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Γεωργtας και Φυσικών Πόρων. με γνώμονα τους 

όρους εντολής που της δόθηκαν αί'τό _α κοινοβουλευτικά κόμματα και αφού στάθμι.οε 

όλα τα αιτήμαtα και τις ει<Jη'yήσεις που τέθηκαν ενωπιόν της, κατέληξε ομόφωνα 

στην απόφαση να ειση"YTtθεί στη Βουλή την εξαίρεση από την υποχρεωτική γεωργική 

ασφάλιση όλων εκείνων των γεωργικών προ'ίόντων που δεν υπόκεινται σε συχνούς 

και σοβαρούς κινδύνους που να δικαιολογούν _έτοια ασφάλι.ση, Eιδικότερcι, γίνεται 

εισι;γηση να εξαιρεθούν από το σχέδιο _α κηπευτικά φυτά, τα καρότα, τα τεύτλα, τα 

,ροπικά και λοιπά οπωροφόρα και _α σύκα, 

Προβαίνοντας στην εισήγησή της α\Π'ή η Επιτροπ'ή διευκρινίζει ότι η πιο πάνω 

ομόφωνη θέση της δεν πρέπει να παρερμηνe\Πεί ότι αντιστρατεύεται 'ή πλ'ήττει με 

οποιοδήποτε τρόπο το θεσμό της γεωργικής ασφάλισης. Η Επιτροπή επαναλαμβάνει 

για μια ακόμΤ] φορά ότι επιδίωξή της είναι και θα συνεχίσει να είναι η υποστήριξ1] 

κάθε μέτρου για την καθιέρωση ενός ολοκληρωμένου συστήματος γεωργικής ασφά

λισης, που μέσα από το πνεύμα της καθολικόtητας και της αλληλεγγύης θα εξυπη

ρετεί όλους τους επηρεαζόμενους κλάδους της γεωργικης παραγωγής. Με γνώμονα 
τη θέση της αυτή η Επιτροπή καλεί τους αρμόδιους να προχωρήσουν στην υλοποί1]ση 

της _ελευταίας Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου που ιξαΥΥέλθηκε από τον 

Υπουργό ΓεωργΙας και Φυσικών Πόρων στα πλαίσια της συζήτησης του όλου 

θέματος που σχετιζεται με καλλι.έργειες που καλύπτονται από το σχέδιο, ενέργεια 

που αναμφLβoλα αναμένεται ότι θα βελτιώσει ακόμη περισσότερο "ης συνθήκες οικο
νομικής σταθερόπιτας στον _ομέα της γt:ωρy(ας. 

Η Επιτροπή με την ευκαιρtα. αυτή αισθό:νeται έντονα την ανάγκη να καταδι
κάσει τα γνωσtά ε..-τεωόδια που διαδραματl.σtT]καν α..-τό μερίδα πάραΥωγών στη διάρ

κεια συνεδρίας της για ΤΤ] μελtτη _ων υπό αναφορά θεμάτων και να δηλώσει ότι 
tttOtG συμπεριφορά δεν προάγει τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των γεωργών ούτε 

και τιμά τους υπαίτιους, ιδιαίτερα αν λτιφθεΙ υπόψη όη ο γt:ωργικός κόσμος, κατά· 

κτηση του οποίου αποτελεί ο θεσμός της γt:ωρyικ'ής ασφάλισης, θα πρέπει να πρωτο

στατεΙ στΤ] διαφύλαξη και την υποστήριξ'ή t01J και όχι να δημιουργεί ανεπίτρεπτες 

κα-ι:αστάσεις που αντιστρατεύονται τον (διο το θεσμό. 

Με βόση όλες τις πιο πάνω θέσεις της και υπό το φως της μελέτΤ]ς όλων _ων 

θεμάtων που πραγματεύεται η παρούσα έκθεση, η ΕπΙΤΡΟπτ'ι ομόφωνα ειστιγείται στη 
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Boυλτj την ψΤ'ιφιση σε νόμο της πρότασης νόμου που κατέθεσε Τι (δια, αφοίΙ τροπο
πoιηθε~ ο τίτλος της ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Γροπο

ποιηtικός) Νόμος του 1992~. 

ΠΑΡΑΡ1ΉΜΑ 

ι. Ο περΙ Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιηηκός) Νόμος ΤΟ\l Ι 992. 
(Πρόταση νόμου). 

2. Ο περί ΓεωργικτΊς Ασφαλίσεως (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. (Πρόταση νόμου). 

3. Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (TραιtαιτOιηηκός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992. (Πρόταση νόμου). 

4: Ασφάλιση χηπειττιχών φυτών από τον αΓΑ. (ΑmεπάΎΥελτη εξέταση 
ύστερα από απόφαση των κοινοβουλronκών κομμάτων). (8.1.1992). 

5. ΤΟ θέμα που έχει δημLOΊJργηθεΙ από την εφαρμογή της νομοθεσιας περί 
Γεωργικής Ασφάλισης σε σχέση με τα φθαρτά. (Auτιπάyγελτη εξέταση 

μετά από πρόταση του Βουλευτή Χ. Γ. ΟμτΊρου). (4.1.1992). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιοι βoνλovται να μιλήσουν; 

Ο κ. Ομ'ήρου. 

Παρακαλώ ησυχία. ιδιαίτερα εκείνοι που πρέπει να επιβάλλουν την ησυχία. 

Γ.ΟΜΉΡΟΥ: 

KiιΡLε Πρόεδρε, 

Ήταν πάντα η πάγια θέση του Σ.Κ. ΕΔΕΚ ότι η ασφάλιση της γεωργικής παρα

γωγ'riς είναι βασ~κής σημασtας για την πραπασ(α του εισοδήματος των αγροτών από 

τις σνχνές διακυμάνσεις που παρατηρoύvtαι σαν αποτέλεσμα δυσμενών καιρικών 

σννθηκών και αντιξοοτΤιτων. Τονίζαμε ακόμα πάντα ότι γι.α τη βελτίωση και τη 
σταδιακή ολοκλήρωση της ασφάλισης της αγροτικής παραyωy'riς θα έπρεπε να είχαν 

εισαχθεί νoμoθεττjματα τα οποια να ικανοποιοΟΟαν αυτή την ανάγκη. 

Εισηγηθήκαμε ακόμα επανειλημμένα αύξηση των συντελεστών αποζημίωσης για 

όσους κινδύνους ασφαλίζονται έτσι που να teeeL τέρμα στην απαράδεκτη κατάσταση 
που συνεχ!.ζεται ακόμα μέχρι σήμερα, σε περι.mώσεις δηλαδή ολοκληρωτικής κατα

στροφής να δίνονται πολίι χαμηλές αποζημιώσεις. Ακόμα ΕΠιμέναμε σε ολοκλήρωση 
της πρoστασtας της αγροτικής παραγωγής με επέκταση σε όλους τους κινδύνους που 
οφε(λονται σε καιρικές αντιξοότητες ή ασθένει.ες και όχι μόνο στην αγροτική αλλά 
και στη ζωική παραγωΥή και εξακολουθεί να είναι αυτή η θtση μας. Είναι γεγονός 

ότι, όπως έχονν σήμερα τα πράγματα με τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης, η 
ασφάλιση στην Κύπρο σε ό,ΤΙ αφορά την αγροτική και τη ζωική παραγωγή βρί.σχΕ1αι 

σε πάρα πολύ χαμηλά επΙΠεδα. Και αυτό γιατί πιστεύουμε ότι είναι αυτή η ασφάλιση 
ξεκομμένη από το γενικότερο πρόβλημα ανάπτυξης και προγραμματισμού της γεωρ

γικής παραγωγής και της αγροτικής οικονομιας. Και είναι ακόμα γεγονός το οποίο 

θα πρέπει να επισημάνουμε ότι ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης δεν καtάφερε να 

εξασφαλΙσει την καθολική εμπιστοσύνη του αγροτικού κόσμου σαν α..-τοτέλεσμα 

χρόνιων αδνναμιών που επισημαίνονται και από τα κόμματα και από tO σύνολο των 
αγροτικών οργανώσεων. Eπανειλημμtνα καλέσαμε εμεΙς τον Οργανισμό Γεωργικής 

Ασφάλισης και την κυβέρνηση, και αυτό έγινε και από την οργάνωση των αγροτών, 
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την Aγρoτ~xή και από άλλες αγροτικές οργανώσεις με σνΥκεκρφένες ε~σηyήσει.ς. να 

αvταπOΚριθoίIν στα πάγι.α αιτήματα του αγροτικού κόσμου που εΙναι: 

1. Να UΠΌρξει πραγματική επbι.ταση και βελτι.ώσεις 1:0υ ΟρΥανισμού Γεωρ
γικής Ασφό).ισης, όπως προαναφέραμε. 

2. Να μειωθούν τα ασφάλιστρα ΕκεΙ που πρέπει. Το γενικευμένο ασφάλι
στρο που υπάρχει σήμερα του 3% δε φαίνεται να είναι δικαω. YLOt( παρά 
την αποδοχή της αναγχαιότηtας των αρχών της συλλογικότητας, της 

αλληλεγγύης και της καθολικότητας είναι παράλληλα γεγονός ότι πολλά 

γεωργικά προ'Ι:όντα Τι μεριχό. γεωργικά προΟίόντα δεν υφίστανται πράγ

ματι ΚQ'tαστροφές από θεομηνίες και άλλους φυσικoUς κινδirνoUς. Υπάρ

χουν δε μερικά προϊόντα τα οποί.α ποτέ δεν υφίστανται καμι.ά ζημιά και 

αuτό γΙνεται παραδεκτό και από τον ΟΓΑ ο οποίος στη νομοθεσία που 

μας είχε καταθέσει εξαίρεσε 7 Τι 8 προ'ίόντα από την 'UJtοχρεωτική ασφά
λιση. 

3. Η ανάληψη από το κράτος των διοικητικών εξόδων Ίου Oρyαν~σμoύ 
Γεωργικής Ασφάλισης και τι αύξτιση της συνεισqχ>ράς της κυβέρvτισης στο 
100% της εισφοράς που καΊαβάλλουν οι αγρότες. Και αυΊό είναι ένα 
πάγιο αίτημα Ίων αγροηκών οργανώσεων αλλά και της Βουλής, όπως 

εκφράστηκε αυτή τι θέση. όΊαν καΊατέθηκε το νομοσχέδιο το οποΙΟ αργό

τερο 'Ψ11φίστηκε σε νόμο. 

4. Να υπάρξει διάλογος με τους ασφαλιζόμενους αγρότες, έτσι που για 
κάθε επέκταση του θεσμού γεωqyικής ασφάλισης να εξασφαλLζετα~ εκ 

των ΠΡΟΊέρων η συναίνεση. ΊΟ ανα-ΥκαΙΟ κλίμα εμπιστοσύνης πάνω στο 

οποίο μπορεί πράγμαη να στηριχθεί μακροπρόθεσμα ο ασφαλιστικός 
θεσμός των γεωργών όπως και κάθε άλλωστε ασφαλιστικό σύστημα, 

ΥπενθυμΙζω ακόμα ότι 11 Αγροτική είχε υποβάλει και άλλες εισηγήσεις σε 
ό.τι αφορά ΊΟ σημερινό νομοοχέδι,ο. 6:τως για παράδειγμα την καθι.t

ρωση Ίου σuμβoλΙΚOύ ασφάλιστρου για όσα από τα πρo'ί6vtα αποδεδειγ

μένα δεν παθαίνουν ζτιμιές από κανένα φυσικό κίνδυνο και θεομτινία. 

καθώς και τη μείωση Ύfνικά του ασφάλιστρου και _ης διακύμανσής του 

ανάλογα με το κάθε ΣUΓΚεκριμένo προ·ίόν. 

Κύριε Πρόεδρε. είναι γεγονός όΊΙ για να επιβιώσει ένα σωστό σχέδι..ο γεωργικής 

ασφάλισης όπως και κάθε ασφαλιστικό σχέδιο θα πρέπει να καtοχυρώνονται οι 

αρχές _ης σuλλογικόττιtας. της καθολικ6τηtας και ττις αλληλεΥΥύης. Παράλλτιλα 

όμως για τη βιωσιμότητα ενός ασφαλιστικού σχεδΙΟυ πρέπει να σιrvu..-cάρχει και η 
συνείδτιση των ασφαλιζομένων που θα πρέπει να ΊΟ αΥκαλι.άζουν με την εμπwτoσύντι 
τους. με την αποδοχή τοιις. Η κοινωνική συνοχή και η αλληλεγγύη νομίζω πως 

πρέπει να oυνoδeύovtaL και να OΤTJQU;OvtaL από τη συναίνεση και την κατανόηση 

μιας κοινωνίας ή μιας Ίάξτις της κοινων(ας ή μιας ομάδας όπως είναι η περΙΠΤωση 

Ίώρα των φθαρτοπαραγωγών. Διαφορετικά, σε avtOOετT) περίπτωση δημ1.OUQΎείται τι 
εντύπωση του καταναγκασμού, του αυταρχισμού και της επιβολής που χωρίς αμφι,.

βολία αποτελονν δυσμενείς και αρvτιτικές ΠΡO\!Jtoθέσεις για την ομαλή λειτοιιρ-ΥΙΟ 

ενός _έτοι..ου ασφαλιστικού σχεδΙΟν. Δυστυχώς στη σUΓΚΕκριμέVΤΙ περΙΠΤωστι των 
φθαρτοπαραγωγών ο ΟΓ Α δεν κατό.φερε μέσα από διάλογο και πειθώ να εξασφαλΙΟει 
την εκ των προτέρων συναίνεση Ίων φθαΡΊοπαραγωγών για τις τροποποιήσεις που 

είχε ΕισηΥΤΙθεί σ' αυτό το Σώμα. 
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Και εδώ να θυμίσω ότι όταν επρόκειτο να ασφαλιστονν οι πατατοπαραγωγοΙ, 

οι παραγωγοί πα.ατών, έγινε ένα ειδος δτιμοψηφΙσμα.ος. Στάληκε δl1λαδή σε όλους 

τους παραγωγούς πατατών επιστολή με το EQώτημα αν αποδέχονται, ναι Τι όχι, να 

ασφαλιστεί 11 παραyωyτi τους και με βάση 10 αποτέλεσμα αυτού του δημ01.lΠlφΙσματoς 

ΠΡOxώQησε τι κυβέρνηση και κατέθεσε νομοσχέδι.ο το οποίο προέβλεπε την ασφά.λισή 

το\lς. Σ' αυτή λοιπόν την πtρLτtωoη με τα φθαρτά δεν uπήρξε amTι τι αναγκαω εκ 

των προτέρων διαδιχασια. για να εξασqxιλιστε( τι συναΙνι:Ο1] των φθαρτοπαραγωΥων. 

Το αποτέλεσμα ήταν να έχουμε 1:1') γνωστή καθολική αντίδραση των φθαρτοπαρα· 

Υωγών, -ην άρνησή τους να συνεργαστούν στην εφαρμσΥή της νoμoθεσtας και ακόμα 

τις απαράδεκτες και καταδικαστέες ενέργειες μεμονωμένων βέβαι.α και ακραίων στοι

χε(ων, Εμείς ψ1Ίφ(.ζovτας το σημερινό νομοσχέδιο, 1ΤΙ σημερινή πρόταση νόμου 

μάλλον. που ομόφωνα τι Επιτροπή Γεωργίας και Φuσικών Πόρων κατέθεσε και παρέ
πεμψε σήμερα στην ολομέλεια του Σώματος, τον(ζουμε με τον πιο κατηγορηματικό 

τρόπο ότι δεν τοποθετούμαστε εναντίον της αρχής της καθολικότητας. Αντίθετα 

πιστεύουμε όη ο θεσμός της γεωργικής ασφάλισης σαν θεσμός αλληλεΥΥύης και 

κοινωνικής συνοχής πρέ. ... ει να επεκταθeΙ στο σύνολο της φυτικής ακόμα και της 
ζωικής παραγωγής. Παρ' όλα αυτά πι,στεύουμε όη η κυβέρνηση και ο ΟΓΑ με τη δική 

μας <ΠJνδΡOμή και βοήθεια, με τη βοήθεια των αγροηκών οργανώσεων, θα πρέπει νρ: 

κινηθούν προς την κατεύθυνση της πιιθούς, της συναίνεσης, προς την π~-..(ων 
γεωργών και ειδικότερα προς τους φθαρτοπαραγαιγούς υι.οθετώντας όμως" ταυτό
χρονα και συγκεκριμένα μέτρα που θα καθιστούν τις ρυθμίσεις ασφάλισης πολύ πιο 

δΙκαιες απ' όη είναι σήμερα. Δηλαδή επαναλαμβάνω τη μείωση του ασφάλιστρου και 

τη δι.αχυμανσή του ανάλογα με τους κινδύνους που αντιμετωπ(ζeι το κάθε είδος 

ασφαλιζόμενου προΊ:όντος καθώς και τη συχνότητα εκδήλωσης των διάφορων 
κινδύνων και θεομηνιών. Αύξηση .ου ποσοστού αποζημιωστις σε πολύ ψηλότερα από 

τα σημερινά επΙ .. εδα. Γενναιότερη κυβερνητική προικοδοσΙα του σχεδl.oυ ασφάλισης 
με αύξηση της συνεισφορός στο 100% και κάλυψη όλων των φυτικών κινδύνων που 
αντιμετωπΙζει η παραγωγή. Παράλληλα να επισημανθούν εκεΙνα τα προ":όντα που 

δεν Uφ'στανται ζημιές, για να μην περιλαμβάνονται στην ασφάλιση. Και λέω ξανά 

ότι ήδη ο ΟΓΑ αναγνωρ(ζeι όη μερικά τουλάχιστον προ'ίόντα δεν υφίστανται ζημιές 

και εισηγήθτ]κε την εξαίρεσή τους και υπάρχει σχετικός πΙνακας στους κανονισμούς 

που εΙΧΕ υιοθετήσει η Βουλή και αποτελούν τμήμα της νομοθεσιας το 0.,..0(0 σήμερα 

δεν πρόκεnαι να καταργηθΕΙ με την υιοθέτηση της πρότασης νόμου που συζητούμε, 

ελιές, φυστΙκια, καρΟΟι.α, μανιτάρια και λοιπά. 

θέλω ακόμα να κάμω μια έκκληση προς την κυβέρνηση να προχωρήσει να κατα

θέσει νομοσχέδιο με τις ρυθμΙσεις εκείνες που μας ανακοΙνωσε ο Υπουργός Γeωργιας 

και Φυσικών Πόρων στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή ότι υιοθετεΙ, ούτως 

ώστε αυτό να αποτελέσει ένα βήμα καλής θέλησης που θα δημιουργήσει πιστεύω τις 

πρoUπoθέσεις στο μtλλoν να ενταχθούν οι φθα.ρτοπαραγωγοί στον οργανισμό. Ο 

Υπουργός Γεωρ-Υιας και Φυσικών Πόρων μας εΙχε ανακοινώσει απόφαση του γπoυρ~ 

γικού ΣυμβουλΙου η οποΙα προβλέπει ότι η κυβέρνηση θα ΠΡOΤEΙνE~ στο μέλλον 

κάλυψη της ανεμοθ\ιελλας για τα φυλλοβόλα, του παγετού για τα φυλλοβόλα, της 

βροχής για τα κεράσια στο στάδιο της ωρΙμανσης, της πλήμμυρας στα κηπευτικά, του 

καύσωνα στα πεπονοειδή και της ανεμοθύελλας κα~ του χαλαζιού στις κατασκευές 

'tooν θερμοκηπΙων. Ε.;τοναλαμβάνω, κάμνουμε έκκληση στην χυβtρνηση να φέρει 

νομοσχέδιο γι.α την Χόλυψη όλων αυτών των κινδύνων και εΙμαι σΙγουρος ότι με 
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αm:ό το βήμα θα δημιουργηθούν οι πρσυποθέσει.ς για ένα άλλο κλίμα που θα 

ΕΠηρέψει διάλογο με τους φθαΡΤOΠαραγωγoUς, οι οποίοι πρι,-τει πράγματι να 

πειστο'ύν κάποια στιγμή ότι θα πρέπει να ενταχθούν στο σχέδιο κάτω από ρυθμίσεις 

τις οποίες θα αποδέχονται και οι ίδιοι. Με αuτές τις πρoυπoθ~σεις και επαναλαμ

βάνω μέσα από διάλογο μπορούμε και πρέπει να πείσουμε σε κάποιο στάδιο τους 

φθaρτoπαραγωγoUς να ενταχθούν στον οργανισμό, στη βάση μιας ρύθμισης που θα 
λαμβάνει υπόψτ] και τις δικές τους εLlJ11Ύήσεt.ς. Με αm:ό το σκεmικό και με την 

έκκλησή 'μας και προς τους παραγωγούς και προς την κ\ιβtρνηση να μπovν σε ένα 
ουσιαστικό διΔλογο, θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου που ~χει κατατεθεί από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικων Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Kovτίδης μου ζήτησε το λόγο και μετά ο κ. Πιποκοπίτης και μετά ο 

κ. Ρολάνδης. Ο κ. ΧατζηδημητρΙου έχει δικαίωμα ως Κοινοβουλευτικός EXJtQό. 

σωπος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παρακαλώ, προτιμώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Κύριε Koντl.δη, για να μη μιλήσουν δύο από το (διο κόμμα, καλύτερα να μιλή

OE"tE εσείς και μετά θα δώσω το λόγο στον κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Δ. KONTIΔHΣ : 

Έχο.) κάτι να ετοιμάσω ακόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε, ο κ. n ι ποκοπίτης. 
Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΕμεΙς του Δημοκρατικού Κόμματος από πολύ παλι.ά ε(χαμε εντοπίσει την 

ανάγκη θέσπισης νoμoθεσl.α.ς και τη δημιουργία αυτού του ασφσ.λισtικσύ οργανισμου 

για τα γεωργικά προ'ίόντα, γιατί πιστε\Ίαμε πράγματι ότι μέσω αυτΟ'ύ του σργανι,.-. 

σμού θα λνναμε ~να από τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετώπιζε ο αγροτικός μας 
κόσμος. ΓιατΙ είναι εξώφθαλμο και παραδεκτό ότι δύο είναι τα κύρια προβλήματα τα 

οποία αντιμ.ετωπίζει η αγροτική τάξη. Πρώτο, οι αντίξοες καιρικές συνθήκες και οι 

θεομηνίες και δεύτερο η ασφάλει.α στις τιμές και η εμπoρl.α αυτών των αγροτικών 
προ 'ίόντων. 

Τι έχει συμβεί όμως για να υπάρχει τόση αντ(.δραση εκ μέρους του αγροτικού 

κόσμου, τη στιγμή μάλιστα που ομόφωνα αυτή η Βουλή είχε ψηφΙΟει την τροποποίηση 

του νόμου το Νοέμβριο του 1991, για να δώσει κάλυψη και σε άλλα προ'ίόντα και σε 
άλλες ζημιές που δε συμπεριλάμβανε ο βασικός νόμος; Πρώτο. πιστεύω ότι είναι η μη 

ενημέρωση και η ευθύνη, ειδικό το τον(ζω. του ΥπουργεΙΟυ Γεωργ(ας και Φυσικών 

Πόρων προς αυτή την κατεύθυνση είναι τεράστια. Δεν είναι εποχή σήμερα με τα τόσα 

μέσα που υπάρχουν να μην τύχει, πράγμα που το έχει παραδεχτεί το tδιo το Υπουρ

γείο Γεωργίας , καμιάς απολύτως ενημέρωσης ο γεωργικός μας κόσμος. Δεύτερο, αν 

θέλετε, είναι η μεταχειριση και η αξιοπιστια. αuτoύ του οργανισμού ειδικά μέσα στα 

δύο προηγούμενα χρόνια που, όπως ήταν γνωστό. ήταν χρόνια ανομβριας. 
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Παραγωγοί, οιτοπαραγωγοΙ πο" εΙχαν πληγεί από την ανομβρΙΟ και για χάριν 

σuζήτησης μια ολόκληρη κοινότητα με 2 (0) σκάλες, SO 000 σκάλες δεν είχαν αφήσει 

το λεγόμενο μάρ'tuρα στο μέσο αυτής της περιφέρειας, δηλαδή λωριδα δύο μέτρων 

για σκοπούς επιθεώρησης. Και εφόσον οποΙ οι παραγωγοΙ δεν ε(χαν παρQξει 

απολύτως ΤΙΠΟΤΕ και τα εΙχαν εγκαταλεΙψει. αυτά εΙχαν καταστραφεΙ ή και από τις 

χαι.ρικές συνθήχες ή και aπό τα ζώα ή και άλλως πως και αιποί οι άνθρωποι δεν 

αποζημιώθηκαν. ΕκεΙνη τη στιγμή πιστεύω ότι δεν έδιδαν το μήνυμα της αξιoπιστlας 

αλλά εδιδετο ένα μήνυμα στους ΥεωρΥούς μας όη προσπαθούσε ο οργανισμός με 

οποι.οαι;ΠΟΤΕ τρόπο να εξοικονομήσει χρήματα και εν πάση περιπτώσει να μην 

πληρώσει αποζημιώσεις ή να πληρώσει ελάχιστες. Μου κάμνει έκπληξη γιοτι, 6.αν 

σνζητoίlσαμε το θέμα τροποποίησης αυτού του νόμου. εγώ προσωπικά. επειδή είμαι 

ταγμένος φανατικά υπέρ του σχεδίου γtωργικής ασφόλισης, πρόσεξα ότι τα καπνά δε 

συμπεριλαμβό.νονταν στον πίνακα που θα ασφαλl.ζovταν. Και εΙχ~t:'ώtήσει και τι 
απάντηση ποια ή,αν; Μα, κύριε Πιηοκ.οπΙτη, πιθανώς να μ1lν ενδιαQ)tΡΟvtαι, 

εξηγήθου αν θέλουν. Αυτό από μόνο ,ου η λέει : Για,' σ' αυτή την jteel.mωσrι au,oL οι 
γεωργοί έπρεπε να ρωτηθούν αν α..'Wδέχοvtαι, ενώ στην περί.π'tωση όλων ,ων άλλων 

παραγωγών δεν είχε συμβεί το tδι.o; 

Ένα άλλο σοβαρό σημεΙΟ. Σ,ην ,ελεutαία συνεδρία της Επι,ροπΤις ΓεωρΥ(ας 

που παρεuρίσκε,o και ο Yπouqyός ΓεωρΥ(ας μπορώ να πω ότι ομόφωνα όλα ,α 

Μέλη της Επιτροπής Γεωργίας σε μια ίιστατη προσπάθεια προς την κατεύθ'Uνση της 

κυβέρνησης είχαμε παρακαλέσει θερμά touMXLOΤOV αuτός ο νόμος να ανασταλεί για 

ένα εξάμτrνo, να δοθεί η εuκαι.ρί.α και στ ις αγρο,ικές οργανώσει.ς και σε μας τους 

Βουλευτές και στο ΥπουργεΙΟ Γεωργίας να χρησιμοποιήσουμε αuτό το χρόνο για 

πληρέστερη ενημέρωση ,ων γεωργών μας μια και η κUΒΈρνηση ερχό,αν εκείνη ,ην 

ημέρα με κάποιες EΠUΤρόσθετες θέσει.ς που βελ,ίωναν, xMumav και άλλες ζημιές 
που δε συμπεριλάμβανε ο νόμος. Πέραν αυτού η ιδια η κυβέρνηση διά του Υπουργού 

Γεωργί.ας εξήyγtι.λε εκείνη την ημέρα. και ένα ποσό κατά μέσο όρο περΙΠΟυ i500,(XX) 
που θα κόλυm:ε ζημι.ές από φέ"toς και δε θα ανέμεναν την παρέλευση ενός χρόνου, 

όπως προνοεί ο νόμος. Όλα αυτά τα πράγματα ήταν θετικό και δημιουργούσαν, αν 

θέλετε, όλες εκείνες τι.ς σωστές προυποθέσεις για να βελτιωθεί το σχέδι.ο αυτό. να 

,Uχoυν σωστής ενημέρωσης οι αγρότες και να αναλόβουμε όλοι ης ευθύνες μας, 

γιατί αγαπητοί συνόδελφοι, πι.στε\ιω ένι;ιμα και ε ιλικρινά όη δεν είναι θέμα που 

σηκώνει κομματική εκμετάλλευση ή αν θέλετε δημοκοπία. Γιατί αν otyouρo. εξασφαλΙ

σουμε .η γεωργική -τάξη, αυτοί οι άνθρωποι δε θα είναι μόνο Ίου ΔΗΚΟ. δε θα είναι 

μόνο Ίου ΔΗΣΥ. δε θα είναι μόνο του ΑΚΕΛ ή της ΕΔΕΚ. Και πιστεύω ότι είναι 

ευθύνη όλων μας πάνω σε ζητήματα αυτής της φύσης και συναίνεση να υπάρχει και 

oμoqχιwί.α να υπάρχει. 

Ένα άλλο πράγμα το 0...0(.0 μας λυπεί αφάνταστα είναι ότι με δική μου προσω
πικ'" εισήΥτιση είχαμε παρaκαλέσει 1:0ν Υπουργό Γεωργί.ας για αλλαγές όσον αφορά 

τα πασΙyνωσtα πλέον, γιατί τώρα τα μάθαμε όλοι. διαπύλια του 5% τα οποία 
εισπράπ:ουν οι δήμοι. Αν γι' αυτό το πράγμα καΤΕτίθετο εκ μέρους της κυβέρνησης 

τροποποίηση και εμειώνετο α"τό ,ο 5% σε κάποιο ποσοστό και αυτά τα οποία θα 

έχαναν οι δήμοι, εφόσον η κυβέρνηση είχε τη νομική δυνατότητα μέσω της κρω;ικής 
χορηγί.ας προς τους δήμους να τα αναπληρώσει, τό,ε μέσα σε δύσκολα χρόνια, όπως 

εΙναι Ίώρα. για ΤOuς γεωργούς μας, θα ήtαν ακόμα ένα σοβαρό όπλο στα χέρια μας 
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προς 1ην κατεύθυνση της κάμψης της αντίστασης αν θέλετε ή και της λανθασμένης 

φιλοσοφίας που έχουν οι γεωργοί μας. 

Ένα άλλο σημανnχό στοιχείο το οποΙΟ, αν θέλε-Ι:Ε, μέχρι σήμερα δεν μπόρεσα 

να κατανοήσω είναι πως ενώ 11 κtιβέρV1lO1J διά του Υπουργού Γεωργtας πρόθ\ιμα ήρθε 
στην Επιτροπή Γεωργίας στην τελειτταισ. σvνεδρία, χωρίς να εισηγείται αύξηση '{ου 

ποσοστού για σκοπούς κάλUΨΗς, πλούτισε τον κατάλογο yl.Q ζημι.ές που θα κάλωn[ 
'Ιο σύστημα ασφαλίσεως και πέραν αυτού ανόλαβε να καλύψει ζημι.ές από φtτoς, ενώ 

έμεινε ανένδοτη ·χοι τον(ζω τη λέξη ανένδοτη-στις εκκλήσεις μας όη τουλάχι.οτον η 

σuνeLOφoρά της θα ΙΠρεπε να παραμένει σταθερά στο ICIO%. ενώ όπως προνοείται 
στο νομοσχέδιο τον πρώτο χρόνο είναι στο 100%, το δεύτερο :Πο 90%. 80%. 70%. 
60% και στον πtμπτo χρόνο φtάνει στο 50%. Αν όμως ΣUΓΚατετίθετo 11 κυβέρνηση με 
σννεισφορό 100% συνεχώς, θα EnQC)LxoδotELto, αν θέλετε, αυτό 'τΟ ταμεΙΟ του ΟΓΑ. 
θα δημιουργούνταν εΚΕίνα τα αποθέματα και πράγμαη θα πρΟσφέραμε σωστή και 

ουσιαστική βοήθεια την ώρα της καταστροφής διάφορων αγροτικών προϊόντων. 

ΔUOΤUΧώς όμως σ' αUΤΗ την περίπτωση η κη3έρνηση παρέμεινε αμετακίνητη. 

Νομίζω σήμερα εΙναι και η εvχαιρtα να κακΙσω και κάτι άλλο. Ενώ υπήρχε όλη 

αυτή η αντίδραοτι. υπήρχαν όλες αυτές οι καλόπιστες εισηyfισεις τouλάχιστον από 

εμάς, και δεν εΙμαστε οι μόνοι και η ΕΔΕΚ σνμφωνοΟΟε χαι ο ΔΗΣγ σνμφωνούσε 

και το ΑΚΕΛ σνμφωνοΟΟε όσον αφορά και τότε και στ'ιμερσ. τη διατήρηση και 

ενίσχυση αυτού του οργανισμού. η κυβέρνηση, αν θέλετε, πολύ αδέξια και yw 
σκοπούς εντυπώσεων έστειλε γεωπόνους -και μάλιστα σε περιπτώσεις που μπορώ να 

πω αδέξια μπορούσε να περάσει το μήνυμα όπως στην περ(.mωση της Κισσόνεργας ή 

της Πέγειας- να πάνε να εκτιμήσουν ζημιές για μπανόνες που ζημιtς δεν υπήρχαν, 

και όμως παρουσΙΟσαν ζημιές πολλών χιλι.όδων λιρών. Και στη μια περΙΠΤωση να 

etvaL κά-.;οικος της ΠέΥειας ο συνάδελφος ο κ. ΚωνσταντΙνου, να ε(ναι δηλαδή μέσα 
στην !.δια κοινότητα, ενώ τόσο ε-Υώ όσο και οι άλλοι σννάδελφοι Boυλευtές να 

έχουμε tπιoxεφτεI. επανειλημμένα αυτές ης κοινότητες και ουδένα αΙτημα και κανένα 

παράπονο να μην μπαίνει α..-cό πλευράς μπανανOJt<lQOγωγών. Και όμως με έκπληξή 

μας βλέπαμε μέσω της τηλεόρασης ή ακο'ίιαμε από το ραδιόφωνο yw πολλίς απαιτή
σεις α..-cό παραγωγούς μπανανών που είχαν υποστεΙ. χιλιάδων λιρών ζημιές. Αντιλαμ

βάνεστε πως αυtό το μήνυμα από μόνο του κατέστρεφε, αν θέλεtε, την προσπάθεw ή 

εκείνο το οπο(ο επιδΙωκε η κυβέρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε. πολλά μπορούν να λεχθούν. Πιστεύω όμως ότι θα εΙναι πλεο

νασμός. Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφ(σουμε την τροποποίηση και την εξα(

ρεστι των διάφορων αγροτικών προ·ίόντων. Αλλά τovl.ζouμε υπεύθυνσ. ότι μόνιμη θα 

ε(ναι η προσπάθειά μας προς την κατε~ της σωστής ενημέρωσης των αγροτών 

μας και επί.σης μόνιμη και πιεστική θα είναι η προσπάθειά μας προς την κατεύθυνση 

της κυβέρνησης. ούτως ώστε και ο αγροτικός μας κόσμος να αναλόβει τις ευθύνες 

του και να κατανοήσει τη συλλογικότητα που πρέπει να υπάρχει σ' αυτό το σχέδιο 

αλληλεγγύης. Αλλά και η κυβέρνηση, .1'Ι όποια κ1)βtρνηση. να πάψει να έχει τον πονο

κέφαλο κάθε χρόνο από ποιες αιτιες πιθανώς να πληγούν γεωργικά ΠΡO·Cόντα και να 

καλείται έστω να πληρώνει χαριστικά: θα πρέπει να φανεί γενναιόδωρTl, να σταθεί 

στο πλευρό των γεωργών και τou ΟΓΑ που με αυτό τον τρόπο πιστείιω. κ'ύΡΙΟL. θα 

δημιoUQΎήσoυμ!! ένα σωστό ασφαλιστικό συλλογικό σχέδιο γεωργικής ασφάλLσης. 
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Εμε(ς -τουλόχιστον ως Δημοκρατικό Κόμμα δεσμΕUΌμαστε ότι θα κινηθουμε και θα 

εργαστούμε προς αυτη την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Χατζηδημηtρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

θέλω α..-τό την αρχή να αναφέρω ότι οι Βουλευτές του Σοοιαλισηκοίι ΚόμμαΊ:ος 

ΕΔΕΚ θα "{οποθετηθούν πάνω στο νομοσχέδιο κατά σuνε(.δηση. Με αυτό το σκεπtικό 

θα καταθέσω και εγώ έναν προβληματισμό στο Σώμα πάνω στο θέμα που συζητούμε. 

Για.ι φαινομενικά μεν παρouσι.άζεται σαν ένα πρόβλημα του Οργανισμού Γεωργικής 

Ασφάλισης, στην πραγματικότητα όμως είναι ένα κοινωνικό φαινόμενο. πο\! θα 

πρbtει να το ερεUΝΉσOυμε και θα πρέπει να -τoπoθετηθoίJμε, ΥΙΟΊΙ από αυτό εξαρτώ
νται γενικότερες κοινωνικές εξελιξεις στον τόπο μας. 

Έχουμε πρώΊ:α απ' όλα όλοι τη σννειδηση ότι σήμερα καλούμαστε να ψΤ)φΙ

σουμε κάποια πρόταση που είναι ο.ί"τισθοδρόμηση τόσο ο' ό,ΤΙ αφορά τη δl.O.σφάλιση 

ενός εισοδήματος για τον αγροτικό κόσμο και μια οπισθοδρόμηση σ' ό,τι αφορά τη 

συλλογική αvτ;ιμετώπιση προβλημάτων που παρουσιάζονται είναι μια οπισθοδρό

μηση στον αγώνα και την προσπάθεια που από χρόνια καταβάλλουμε για τη διασφά

λιση ενός μίνιμουμ εισοδήματος για τα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα του 

γεωργ~κoύ μας κόσμου. 

Ποια είναι 11 σημασία του ΟργανισμΟ\J Γεωργικής Ασφ6:λισης δεν πρόκειται να 
την αναπτ\)ξω. Είναι αυτονόητη. Βρεθήκαμε όμως μέσα σ' έναν κυκεώνα Q.ι-ιερΙ

γραπτο. Έναν κυκεώνα απερίγρωττο από αντιδράσεις ανθρώπων που παρουσ(ασαν 

μια αποσάθρωση του ίδιου 10'U κοινωνικού ιστού της Κύπρο", Διότι δεν είμαστε 
βέβαιοι όλοι αν τα κίνητρα εκείνων πον αντιδρούν ε'ναι γνήσια κίνητρα παραγωγών 

και όχι κίνητρα ανθρώπων ΠΩ" απOXOμ(.ζouν κέρδη από τα αγροτικά προ'ίόντα από 
άλλες πηγές, από την εμπορ(α των αγροτικών προ·ίόντων. Και μας μένει ένα μεγάλο 

ερωτηματικό. Γιατί δημιο"ργΤιθηκε όλος αιnός ο κυκεώνας; Υπάρχει μάλιστα 11 
υπΟψία ότι η αvτ;ιδQασrι που προβλήθηκε δεν αφορά κανενός εtδoυς οικονομική 

επιβάρvνστι για τouς αγρότες και την αγροτική παραγωγή. ΓιατΙ είναι αντιληπτό ότι 

οποιαδήποτε εισφορά στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης στο τέλος θα xoλu

mόταν ή από τον καταναλωτή ή είναι τόσο ελάχιστη πο" είναι εντελώς ανεπαίσθητη 

γι.a .ον καταναλωτή ή ακόμα για οποωδή..-τοτε λειτο"ργεΙ μέσα στο κύκλωμα της 

παραγwyής και της εμπoe(ας των αΥροtLκών ΠΡO·Wvtwv. Αν για μια δέσμη λαχα

νικών το ποσοστό του 3% ε'ναι κάποια χιλιoσtά της λιρας, δεν ξέρω κατά ποιο 
τρόπο θα επιβάρυνε το εισόδημα οποιουδήπ:οtε μέσα στην κοινωνΙΟ μας. Και 

"πάρχει η έγνοια μήπως tuxόY η άρνηση προσαρμογής σε μια τέτοια εισφορά 

αποκρύπτει άλλες σκοπιμόtητες, όπως απόΚΡUΨΤΙς εισοδημάtων. προσπάθειας 

αποφυγής σννεισφοράς μέσα στη γενιχότερη οικονομία το\l τόπο\l κτλ. 

Όμως θέλω να πω ότι υπήρξαν πραγματικά και άλλες αδuναμΙες. Μια 

αδυναμία ήταν αuτή ΠΟ\l αναφέρθηκε προηγουμένως -και Q.ι.ό τouς συναδέλφouς που 

θα ψηφίσουν υπέρ- ότι ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης tχει τις δικές του αδυνα

μίες, γι' αυτό και δεν μπόρεσε να προωθήσει. όπως όφειλε, το σχέδιο. Και θέλω να 
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αναφέρω και κό:τι άλλο ακόμα. ότι δηλαδή απouσι.άζ.ouν οι ενδιαφερόμενοι. εκεΙνοι 

οι οποίοι ~ταν ενo.vι:{.oν του σχεδΙου όχι απλώς έκαμαν εμφανή την παρουσ(α τους. 

αλλά εισέβαλαν μέσα στη Βουλή, έπνιξαν την έννοια της Δημοκρατως, έφεραν αmό 

το Σώμα σε κατάσταση πολιορκίας και έπληξαν τον Lδι.o το θεσμό "tl1ς ΔημοκραtΙας. 

Και ότι και να πovν εκ των υστέρων δεν aπαλείφεται εχεΙνη η πρόξτι. η oπow θα 

εΙναι μια από τις μελανές σελίδες του κυπριακού xoιvoβo"λεuησμo';. Όμως εκείνο 

που θέλω να αναφέρω etVQL ΕΠ(σης ότι απουσιάζουν σήμερα σι άμεσα ενδιάφερό. 
μενοι ..αν υπήρχε πραγματικό ενδι..ο.φέρον από πλε'υράς αγροτών θα έπρεπε να 

υπήρχαν και εκείνοι οι οποίοι είναι υπέρ του σχεδίου. για να στηριξouν μια τέτοι.α 

πορεια. ώσtε και εκεΙνοι σι οποίοι έχουν σvναΙσθηση κοινωνικής εuθύντ]ς και 

ευθύνης ~ντι των αγροτών και του αγροτικού κόσμου να μπορέσουν να πουν ότι 

υπερασπίζονται τους αγρ6ιες σι οπσίοι ζητούν τελοσπάvtων διασφάλιση των προ'ι;6-

ντων τους. ΕΙναι λοιπόν και αυτό ένα αρ-νητικό στοιχείο. 

Ανέφερα προηγουμένως ότι είναι φαινόμενο της ζωής του τόπου μας, της 

κοινωνικής ζωής του τόπου μας, που λειτουργεί κάπως απ~θρωτικά, όταν, ενώ 

καλούμαστε να προσφέρουμε οτιδήποτε που να σημαίνει ενίσχυση της κοινωνικής 

προσέγγισης των προβλημάτων, εμε(ς αρνΟύμαστJ. Όταν όμως απαιτούμε ει.σοδή· 

ματα, όταν απαιτούμε ωφελήματα, τότε διεγείρεται ο πατριωτισμός όλων μας. Και, 

κύριοι σuν6.δελφoι και κυρίες σννάδελφοι, έχουμε γίνει παγκόσμιο φαινόμενο και 

δεν είναι υπερβολή. Όλες αυτές οι διεκδικήσεις και ο τρόπος που γΙνoνtαι οι διεκδι

κήσεις στην Κύπρο και ο τρόπος που γίνovται οι παραχωρήσεις και ο τρόπος που 

γίνονται οι υπαναχωρήσεις μπροστά στις πιέσεις, μας έκαμαν πραγματικά ένα α.."tό 

τα διεθνή Ι*ματα. Και μια και αναφερόμαστε στις ξένες πηγές .προηγουμένως 

αναφέρθηκε ο κ. Ρολάνδης στην περΙΠΤωση των K1JΠριακών Αερογραμμών- ναι. το 

BBC είχε μια πολύ μεγάλη αηαπόκριση από την Kv,.ΡO, η οποία περιtyQαφε την 
κατάσταση στην Κύπρο ως ένα φαινόμενο που πουθενά στον κόσμο, ούτε στην 

Αγγλία ακόμα όπου ο συνδικαλισμός είναι ανεπτυγμένος Ο"τον υπέρτατο βαθμό, δεν 

έχει το όμοιό του. Και είναι κίνδυνος για .ην περαι.έρω πορεία του τόπου. Πού 

πάμε, κύριοι συνάδελφοι και κuρLες συνάδελφοι; Ποιος θα συναισθανθεί την ευρύ

τερη κοινωνική ευθύνη; Πώς θα αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα, αν μας λείπει η 

διάθεση συλλογικότητας στην αντιμετώπιση των προβλημάτων, καθώς και της συμμε

τοχής και συνεισφοράς; 

Και θυμούμαι. όταν ψηφ(.ζαμε ακόμα '{Ο Νόμο για '{Ο Αναλογικό Σχέδιο '{ων 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και τότε σάλος μέγας είναι που ηγέρθη, γt.O. να μην έχουμε 

κοινωνικές ασφαλl.σtις, να μην πληρώνουμε εισφορές, να μην επιβαρυνόμαστε. 

Evτυχώς τό.ε κράτησε η Βουλή και δε δέχτηκε την ακύρωση του νόμου. Σκεφτείτε να 

ακυρώναμε και εκείνο το νόμοΙ Ανάλογος είναι και αυτός ο νόμος που ψηφιζουμε 

σήμερα. Και δεν είναι δικαιολοΥηη,κό ότι 1JΠάρχOυν προ'(όντα που δεν παθαίνουν 

ζημιές. Και στις κοινωνικές ασφαλίσεις δεν πληρώνουν μόνον οι ασθενεtς. πληρώ

νουν και οι υγι.ιίς. Και δεν πληρώνουν μόνον εκείνοι οι οποίοι ζουν και ως τα 65 
'{ους και μετά θα πάρουν σύνταξη. Πληρώνουν και εκείνοι που πεθαίνουν πριν τα 65 
'{ους. Πρέπει να αναζητήσουμε την έννοια της κοινωνικής αλληλεγγύης και '{ης καθο

λικής αντιμετώπισης των προβλημάτων. Και ο Οργανισμός Γεωργικής AoφάλLoης 

εΙναι πολύ βασικός και κανένα δε θα επιβό:ρυνε. Αν θα επιβόρυνε κάποιο, πάλι θα 
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επιβάρυνΕ τον Κ'υπρι.ακό λαό. Γιατί ωcό τη μια θα ΤΊταν η εισφορά που ο κατανα
λωτής θα την έδινε και από την άλλη θα ήταν η εισφορά πον ο προυπολοΥιομός θα 
την έδινε. Έτοι δεν έχει καμιά, καμιά απολύτως δικαιολογία αυτό το οποΙΟ κάνουμε 
σήμερα. Να ακυρώνουμε ένα νόμο εν γνώσει μας 6.ι αδικούμε τον αγροτικό μας 

κόσμο. Και τι επιτuyχάνoυμ.ε; Ε..-cιτuyχάνοuμε να διατηρούμε t01J; ισχυρούς και να 
πλήττOUΜε τους ασθενεις. Διότι αύριο εκείνοι που θα 'W'tOOtow ζημιές και δε θα 
μnoΡOiιν να αντεπεξέλθουν είναι τα χαμηλ6tερα Εισοδηματικά στρώματα. ΕΙναι οι 
μικρότεροι παραγωγοι. Οι μεγάλοι παραγωγοί μπορεί να μΤΙV ενδιαq:έΡOντOΙ. ΟΙ 
μεγάλοι παραγωγοί και έμποροι ταυτόχρονα μπορεί να μην ενδιαφέρονται. Οι παρα

γωγοί του κάμπου που είναι δυνατό να έχουν αυξημένα ΕLOοδΤ\ματα πιθανώς να μ1)ν 

evbLaqreΡOvtaL. Τι γίνεται με όλους τους παραγωγούς των ορεινών χωριών. όταν 
μάλιστα Υενναι.όδωρες ήταν οι νέες προτάσης του Υπουργικού ΣυμβοuλΙΟu για 

κάλUψη και νέων ζημιών που εΙνα~ από μακρού αίτημα; Μπορεί να δυσκoλεύoντα~ 

κάποιοι. Μπορεί αύριο κάποιοι να χαίρονται, όταν θα πάνε να τους πουν: "Σας 

γλυτώσαμε. Δε θα πληρώνουν εισφορά τα γεωργικά ΠΡO·ι:6νtα". Αλλά πώς θα αντιμε· 

τωπίσουν το φτωχό γεωργό κα~ πώς θα αντιμε.ωπίσουν το γεωργό των ορεινών 

περιοχών που πάσχει και είναι από μακρού αίτημά του η ασφc:ιλ ιστική κάλυψη; Ιδιαί

τερα η κάλυψη ζημ~ών από τις βροχές και από τις ανεμοθύελλες, ιδιαΙτερα στι.ς κερα

σ~ς και στις αμυγδαλιές. Και λέμε για κάλυψη προ"όντων που δεν παθαίνουν ζημιές. 

Τι να πουν οι φτωχοί οι γεωργοί που πλήρωναν χρόνια και χρόνια στον Οργανισμό 

Γεωργικής Ασφάλισης, χωQ(ς να χαλύπτονται οι ζημιές από τις οποίες έπασχαν τα 

δέντρα και τα πρσΊ:όντα τους; 

Πραγματικά είναι αιnή μια στιγμή, μια. ώρα μέσα στη Βουλή, κατά την οποία 

δεν ξέρω, δε θα πρέπει να είμαστε κανένας εuruχής. Άλλωστε ούτε θέλω να αδικήσω 

τους συναδέλφους της Koινoβoυλεutικής Επιτροπής Γεωργίας και Φuσικών Πόρων. 

Βρέθηκαν οι άνθρωποι μπροστά σε δύσκολες ΣUΝΘΉΧες. Αντιμετώπισαν μια OQΎO.νω· 
μένη αντtδρα.ση. θέλω να επαινέσω όμως τούτη την ώρα απ' αυτό το βήμα εκείνους 

που στάθηκαν αντίθετοι στο ρεύμα. Εκείνους που στάθηκαν αντίθετοι στη δημα
γωγια. Εκπροσώπους αγροτικών οργανώσεων οι OJtOkH έχουν συνείδηση και ιδιαΙ
τερα και τις άλλες οργανώσεις και την Αγροτική που στάθηκαν ενάντια στο ρεύμα, 

για να υπερασπιστούν τα συμφέροντα όλων των αγροτών, όλων των γεωργών. 

Παραπονούμαστε, ~ύριoι συνάδελφοι, ότι ο πολιτικός λόγος, παραπονούμαστε 
ότι 11 Βουλή δεν έχει το κύρος το οποι.ο χρειάζεται, για να προωθήσει τους σκοπούς 
τους οποίους υΠηρετεί από το Σύvι:αγμα. Μα αν δεν έχουμε το κύρος ή δεν στeχό
μαστε κα~ εμεις στο ύψος των περ~στάσεων πολλές φορές, για να αναλάβουμε τις 

ενθίtνες μας και να μπορέσουμε να παίξουμε καθοδηγητικό ρόλο σ' αυτό τον τόπο 

δείχνοντας προς την κατεύθυνση προς την οποία θα πρέπει να στραφεί το ενδια

φέρον μας και προς την κατείιθυνση προς την οποία θα πρέπει να στραφεΙ η 
κοινωνια, δεν πα(ζουμε σωστά το ρόλο μας. Γι.α.τί αυτοί στους οπο(ους σήμερα ερχό

μαστε να πούμε ότι δικαιώνεται ο αγώνας τους με το να μην πληρώνouν τ/.ποτε, είναι 

οι ίδιοι για τους οποίους πληρώνουμε εκατομμύρια λtρες για να τους Εξασφαλίσουμε 

νερό, για να τους εξασφαλίσουμε υδατοφρ{ικτες, για να τους εξασφαλίσουμε 

δρόμους, για να τους εξασφαλίσουμε αεροδρόμω., για να τους εξασφαλίσουμε αερο
πορικά μέσα, ώστε να εξάγουν -ι:α προ'ίόντα τους χαι να επωφελούνται κάποιοι απ' 

αυτο'ύς για να γίνονται μεΥαλοοικονομικοΙ παρόγοντες και να πλήπεται στο τέλος ο 
αγρό-Ι:l1ς, ο παραγωγός, ιδιαΙτερα ο φτωχός αγρότης των ορεινών περιοχών. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Ο κ. Κοντίδης. Να αφτiσoυμε και κανένα άλλο κόμμα από την ΕΔΕΚ. θα δώσω 
10 λόγο και στον κ. θεοδώρου. θα γίνει εκ περιτροπής. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΕΙναι απ' όλους παραδεκτό ότι ο αγροτικός κόσμος εΙναι μι.α τάξη η οποια 

χαρακτηρίζεται γενικό ως ταλαιπωρημένη. ΕΙναι ακόμα παραδεκτό ότι οι ώρες tί 

καλύτερα ο χρόνος εργασΙΟς, γιατί αυτός δε μετριέται με ώρες, είναι τέτοιος που 

κόνει το επάγγελμα τou Υεωργο" ένα από τα πιο δ'ύσκολα επαγγέλματα. Auτiι λoLΠόν 

η τόξη η τόσο ταλαι.πωρτιμένt') τjταν η κατ' εξoχτjν τόξη που τ'ιταν εκτεθειμέντι τ'ι πιο 

σωστά τ'ιταν έρμαιο στα χέρι.α της φ'ύσης και των θεομηνιών που στην KunΡO μας την 

ανεμοδαρμένη είναι συχνό. πολ" συχνό φαινόμενο. Το καλοκαίρι η ανομβρία, ο 

καίισωνας, το χειμώνα οι ανεμοθύελλες, το χαλάζι, ο παγετός κτλ. Δεν είναι λΟlJtόν 

υπερβολή να πούμε ότι ο γεωργός μας ζοίισε με την αγωνΙΟ και το φόβο της κατα

στροφής από τις θεομηνί.ες. Αν δε τα έξοδα της καλλιέργει.ας γίνονταν με δανεισμό. 
τότε μετό από κόθε θεομηνΙΟ τ'ιταν σχεδόν κανόνας οι επηρεαζόμενοι γεωργοί να 

ξεκλrιρ(ζoνται. Παλιό μάλιστα δεν είχαν άλλη επι.λοΥτ1 παρό να πάρουν το δρόμο της 

ξενιτιός, το δρόμο προς την πόλη, το δρόμο προς τα μεγάλα κττjματα, γι.α να γίνουν 

εργότες. Αυτό συνέβαιναν, όταν ο αγρότης δεν Τιταν οργανωμένος και ως εκ τούτου 

δεν ήταν σε θέση να διεκδικήσει οργανωμένα και ορθό. τα δικαιώματά του και σε 
τελευταία ανάλυση να μπορεί να περιφρουρήσει την {.δια 1ην τάξη του. Με την οργό

νωση όμως των αγροτών σε οργανώσεις άρχισαν να xαQόζoυν γι' αυτούς καλύτερες 

μέρες. Άρχισε πια και ο αγρότης να έχει λόγο για τον εαυτό του και γι.α την τόξη του. 

Αποτέλεσμα λοιπόν της οργανωμένης αγροτιάς και των αγώνων της τ'ιταν η 

δημιουργία τou Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης. Αυτό το μεγάλο επίτευγμα του 

αγροτικού κόσμου έγινε πραγματικότητα το 1977. Από τότε μέχρι σήμερα -και 
μιλούμε με αριθμούς όχι με υποθέσεις- έχει πληρωθεί στους αγρότες ως απoζημtωση 

το ποσό των (16.500,ΙΧΧ). Μέσα ο' αυτό το ποσό περιλαμβάνεται και η εισφορά: της 

κυβέρνησης που γι.α το ίδιο δώστημα ανέρχεται στο ποσό των (8,500,000 μι.α και η 
εισφορά των αγροτών, τα αοφάλιστρα δηλαδή, δεν ήταν σε θέση να καλύψουν το 

ύψος .ων αποζημιώσεων που δίνονταν. Αξιζει εδώ να αναφέρουμε ότι οι α..-cοζημι.ώ

σεις που καταβλήθηκαν για ζημιές από τις θεομηνίες το 1991 σε προ·ίόντα που καλύ
πτονταν μέχρι τότε ή.αν της τόξης των (8,784,600. Αν δε συνΟψΙσουμε ης ζημιές που 
προήλθαν α...ό τις θεομηνίες αυτο" ,:ου χρόνου, δηλαδή τον ΙανouόQΙO και το 

ΦεβρoUΌριo του 1992, ,:ό,:ε το ποσό που θα χρει.αστεΙ να πληρωθεί φέτος ως αποζη
μίωση στους αγρότες θα εΙνα~ μεγαλύτερο, πολύ μεγαλύτερο. Ήταν λοιπόν η 

δημιουργία ':OU ΟΓΑ μι.α από τις μεγαλύτερες κατακτήσεις του αγροηκο" μας 

κόσμου. Μπορούσε πια ο αγρότης, που τα προ·ίόντα που παρήγαγε ήταν ασφαλι

σμένα, να κοιμά,:οι τ'ιΣUΧoς κα~ να μην έχει το όΥχ'ος της καταστροφτ'ις να επικρέμεται 

πάνω από την οικογένειά του ως δαμόκλεια σπόθη. 

Ήταν όμως ο ΟΓΑ από την Ιδρυσή ,:ου τέλι:ιος; Ασφαλώς όχι. Ούτε και σήμερα 

μπορούμε να πούμε ότι ο ΟΓΑ είναι τέλειος. Για να φτόσει όμως ο ΟΓΑ στη σημε

ρινή του μορφή έχει περάσει από διόφορα στόδια και έχουν γίνει πολλές βελτιώσεις. 

Συνολικό στα δεκα,:έσσερα χρόνια της ύπαρξης το" ΟΓΑ έχουν γίνει έξι φορές 

ανακατατόξεις, βελτιώσεις, επεκτόσεις. Ήταν ο ΟΓΑ από την ίδρυσή του αποδεχτός 
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απ' όλα τα τμήματα του αΥΡΟΊικο"ύ μας κόσμου; Η απάντηση εΙναι, α-ΥαιτητΟ( σvνά· 

δελφCΗ. και εδώ όχι. Ολόκληρα τμήματα του αΥροηχού κόσμου δεν είχαν δεχθεΙ από 

την αρχή τον ΟΓΑ με <ruμ.πάθεl.O.. Δεν είχαν κατανοήσει α,ί'tό την αρχΤ; το πόσο 

χρήσιμος ήταν ο οργανισμός και μόνο 6'tav ένιωσαν οι (διοι την ευεργετική βοήθει.α 
του ΟΓ Α στον πόνο και στην α.ίτελπιοω 10υς, τόΤΕ μόνο τον αποδέχτηκαν. 'Αλλοι 

πάλι έχαναν αγώνα για να EξOI.QEθoUv και το πέτυχαν. Όμως, όταν αvτιμετώπισε η 

παραγωγή 10υς την καταστροφή και ης θεομην(ες, τότε tκανaν αγώνα yl.O. να επανέλ
θονν σtoν ΟΓΑ. Σε όλα αυτά τα χρόνια της ζωής και της προσφοράς του ΟΓΑ θα 

τ'ιταν παρόλει'Ψt! αν δεν αναγνωρίζαμε την αποφασιστική συμβολή και βοήθεια της 

κυβέρνησης, όλων των κυβερνήσεων σ' αυτό τov οργανισμό. ΟΟ\! 0νσι.αστιχά ήταν το 

κύριο στήριγμά του σε όλες τι.ς δύσκολες περιόδους ΟΟ\! πέρασε. Και σήμερα ακόμα 

είναι αξιέπαινη η προσφορά της κυβέρνησης, του Υπουργείου Γεωργίας και Φuσικών 

Πόρων και πρoσωπ~κά του Υπουργού Γεωρ-ΥΙο.ς και Φuσικών Πόρων κ. Γαβριηλίδη 

για τις άοκνες προσπάθειες που καταβάλλουν για ενίσχυση του οργανισμού κα~ ξεπέ· 

ρασμα των δυσκολιών που αντιμετωπί.ζ.ει. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα χρόνια της ύπαρξής του, ο 

ΟΓ Α, παρά την τερόστια πρoσφoeά του στον αγροτικό κόσμο, είχε μια αδυναμtα. 

Βασική αδυναμία. Η έκταστ'ι του ήταν τέτοιο. που δεν ήτο.ν σε θέση να καλύψει όλη 

την αγροτική παραγωγή. Δεν ήταν σε θέση να καλύψει όλους τους κλόδους. Υπήρχαν 

ζωτ~κoΙ κλόδo~ της αγροτικής μας οικονομίας ItQ'U δεν ήταν σε θέση ο οργανισμός με 

τη μορφή που λειτουργούσε να καλύψεΙ.. Δεν ήταν επίσης σε θέση να καλύψει μια 

σει.ρά θεομηνΙΙς, όπως ο παγετός στα φυλλ~Λιt, 'r1 ανεμοθύελλα στα τροπικά κο.ι 
άλλα οπωροφόρα, τι πλήμμυρα στα κυπευηκά, ο καύσωνας στα πεπονοειδή, η ανεμο-
θύελλα και το χαλάζι στους σκελετούς των θερμOΚψtl.ων κτλ. Γι' όλα αυτά λot.Πόν 

υπήρχε πάγιο και επιτακτικό ο.ίτημα όλων των αγροτικών οργανώσεων αλλά και των 

ίδιων των παραγωγών ότι ήταν πια καιρός και ζωη.χή ανάγκη να επεκταθεΙ η ασφά

λιση και να καλύψει όλα τα αγροτικά πρoΊ;όνtα κι αν ήταν δυνατό όλους τους κινδύ

νους . Το αίτημα αυτό ήταν μια ανάγκη που την υπαγόρευαν οι συνθήκες της ζωής και 

οι κίνδυνοι που μάστιζαν τον αγροτικό μας κόσμο. Ήταν μια ανάγκη που την υπαγό

ρευε η ίδια η Ορ-Υανωμένη ζωή της κοινωνίας μας. 

Κάτω λot.Πόν από την πίεση της ίδιας της ζωής και της απαίτησης του συνόλου 

του αγροτικού μας κόσμου αποφασίστηκε η επέκταση του όλου σχεδίου. Και έχουμε 

φτάσει. αγαπητοί συνάδελφοι, στο νομοσχέδιο που εγκρίναμε σε νόμο ομόφωνα ·και 

το "πογραμμιζω- το Νι.όβρη του περασμένου χρόνου για επέκταση της ασφαλιστικής 

κάλυψης από -τον ΟΓΑ των κηπευτικών και άλλων προ'ίόντων που δεν καλύπτονταν, 

όπως και ορισμένων νέων κινδύνων. Την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωρ-ΥΙας και 

Φuσικών Πόρων, κύριοι συνάδελφοι, πριν φtρη στη Βουλή τις εισηγήσεις της για τον 

ΟΓΑ, -την είχε απασχολήσει σε πολλές συνεδριάσεις το νομοσχέδιο. Σ' αυτές τις συνε· 

δριάσεις, που ήταν πoλίlωρες και που διήρκεσαν σχεδόν δυο μήνες, 19 Σεπτεμβρίου. 
26 ΣεπτεμβρΙΟυ, 10 Οκτωβρίου και 24 Οκτωβρίου, είχαν προσκληθεί όλοι οι φορείς. 
η κυβέρνηση. ο ΟΓΑ και όλα τα οργανωμένα σύνολα. Είχαν γίνει όλες οι μελtτες που 

χρειάζονταν για τη διαπίστωση της βιωσιμότητας του νέου σχεδίου. ΕΙχαν συζητηθεί 

όλες οι υπαλλακτιχές προτάσεις και α..τόψεις και είχαμε κα-ταλήξει ομόφωνα στα 
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συμπεράσματα που θέσαμε ενώπιον του Σώματος. ΕγκρΙνοντας όμως τότε το νομο· 
σχέδιο εΙχαμε δηλώσει όλοι, όλες οι πλευρές και ως άτομα ακόμα και ως κόμματα και 

τι Βουλή στο σύνολό της ότι θα εΙμαστε πρόθυμοι και έτοιμοι. αφού λειτoυρ~σει ο 

νόμος και διαπιστωθούν WΧόν ελλεΙψεις, ατέλειες. ακόμα και τνχόν λάθη, να επανέλ· 

θουμε και να κάνουμε όλες τις απαιτούμενες διορθώσεις και βελτιώσεις που τυχόν 

θα χρειάζονταν, έ-ι;σι που να πετύχουμε ό,-Ι;Ι καλύτερο υπάρχει προς όφελος του αγρο-. 

τικού μας κόσμου, αλλά και του κυπριακού λαού στο σύνολό του. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σvνάδελφoι.., σ' όλη τη διάρκεια των προβληματισμών 

μας και των συζητήσεων στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΓεωργΙας και Φuσικών 

Πόρων μας απασχόλησαν ζητήματα που σχετίζονταν με το ύψος των ασφαλΙστρων. 

-ι;ην xt4kQvηtLKTi χορηγΙα. -ι;ην έκταση των κινδύνων και το ποσοστό του ύψους της 

ασφάλισης. Σε καμιά όμως περl.πτωση και από καμι.ά πλευρά δε μας ει.πώθηκε ότι 

υπήρχαν οργανωμένα σύνολα ή ακόμα και ότομα που διαφωνούσαν με την επέκ-ι;αση 

της ασφάλισης και κόλυψης των κηπευτικών ΠΡO·ίόvtων. Η πρόθεση της Βουλής δεν 

ήταν να επιβάλει ένα νόμο που δε θα ήταν a.."tOδεχτ6ς από την πλειοψηφ(α των παρα· 

γωγών, αλλά αντίθετα ένα νόμο που θα εξυπηρετούσε τους παραγωγούς και θα 

η'Υχανε -ι;ης γενικής αποδοχής ή τουλάχιστον της αποδοχής της πλειΟψηφ(.ας των 

παραγωγών μας. Πιστεύαμε τότε και πιστεύουμε και σήμερα ότι παρό το γεγονός ότι 

η επέκταση της νομοθεσίας για ασφαλιστική κόλυψη όλης της αγροτικής παραγω~ς 

ήταν μέτρο προς όφελος των παραγωγών μας. εντούτοις δεν μπορούμε να μη 

λάβουμε υπόψη τη μη αποδοχή και την αντιδραση των (διων των ατόμων για τους 

οποίους εΙχαμε θεσπίσει αυτό το νόμο. 

Οι λόγοι. αγωτητοί συνάδελφοι, της μη a...οδοχής του σχεδίου ε(ναι Ισως η μη 

ορθή και tyκαιρη διαφώτιση και επεξήγηση του νόμου από τους αρμόδιους φορεΙς. 

Είναι (σως η αλλαγή του τρόπου ε(σπραξης των αoφaλΙστρων και η αντ!.δραση των 

φθαρτεμπόρων. ΕΙναι ίσως ακόμα η σύγκρουση κόποιων οικονομικών συμφερόντων 

και ακόμα κάποιων άλλων συμφερόντων που δεν έχουν καμιά σχέση με τα καλώς 

νοούμενα συμφέροντα των παραγωγών. Όλα αυτά δεν εΙχαν αξιολογηθεί από την 

Ει-τιτρο::τή Γεωργ(ας και Φuσικών Πόρων της Βουλής πρ~ν από την ψήφιση του 

νόμου. Δεν είχαν αξιολογηθεί, γιατί απλούστατα κανένας μας δεν είχε υπόψη του και 

δεν περίμενε τέ'toια αντΙδραση από μια μερίδα παραγωγών. Δεν περ~μέναμε αντί

δραοη, αλλά οίιτε κα~ την επίθεση ενόντ~α στο κάστρο της Δημοκρατίας, τη Βουλτ;. 

Δεν περιμέναμε -ι;ην εξίιβρ~ση των εκ...ροσώπων του λαού και -ι;η βεβήλωση του ιερού 

αυτού χώρου. Η εγκληματική αυτή ενέργεια όχι μόνο δεν τιμό τους οργανωτές και 

τους εκτελεστές .ης, αλλά είναι ένα στίγμα που αμαυρώνει το δημοκρατικό μας πολι.. 

-Ι;ειJμα και που θυμίζει μαύρες μέρες του παρελθόντος. 

Δεν μπορώ. κίιριε Πρόεδρε, να μην κακίσω κάποιες ενέργειες συναδέλφου

Μέλους αυτοίι του Σώματος, που σε δήλωσή του στο ραδιόφωνο την ίδι.α μέρα των 

βανδαλισμών, υπεραμύνθηκε των αχαρακτήριστων αυτών ενεργειών δηλώνοντας ότι 

ήταν δημοκρατικό δικαίωμα των διαδηλωτών να μπouν στη Βουλή και να ενεργήσουν 

με τον τρόπο που ενήΡΥησαν. Οι κινητοποιήσεις. κίιριε Πρόεδρε, που ξεκίνησαν από 

δι.άφορα μ1ρη είχαν την (δια καθοδήγηση και το (διο κέντρο. Απόδειξη αυτού είναι τα 

υπομνήματα που είχαμε πάρει και που έχουν σχεδόν όλα -και τα έχω εκεί στο έδρανό 

μου. ακριβώς το tδιo λεκτικό κα~ την ίδια σύνταξη. Εκείνο που έχω να παρατηρήσω 
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σ' αυτούς που βρίσκονταν πίσω απ' όλη την κατάσταση είνα~ ότι θα μπορούσαν να 

μας υποβάλουν στη Βουλή στον κατάλληλο χρόνο. ό.ον (J1Jζητoooαμε δηλαδή το 

νομοσχέδιο. τα αι-τ;ήματά τους και να ήταν βέβαιοι όη τα Μέλη 1ης Κοινοβουλευ

τικής EπHQOΠής Γεωργίας και Φ\ισιχών Πόρων της Boυλτjς, αλλά και ολόκληρο το 

Σώμα θα aξιoλoγoύσαν ορθά τα μηνύματα X01J θα έπαιρναν. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως και να έχει το ζήτημα. ο νόμος που ψήφισε ομόφωνα η 

Βουλή "fOV περασμένο Νιόβρη δεν έtuχε της αποδοχής τον _μήματος εκείνου "ιων 

παραγωγών μας για τους οποίους είχαμε θεσπίσει αυτό το νόμο. Τουλάχιστον τα 

μηνύματα που έχουμε πάρει εμείς αυτό το περιεχόμενο έχουν. Κανένα μήνυμα το 

οποίο θα ζητονσΕ επίμονα και αγωνισηκά να μην εξαιρεθούν αυτά τα προΊ:όντα δεν 

είχαμε. ΔUΣΤUΧώς λtγφ. Και παρά το γεγονός ότι χάποLOΙ παραγωγοί θα υποστούν 

αργά Τι γρήγορα καταστροφές από τις θεομηνίες και θα πληρώσουν μεγάλο τΙμημα γι' 

αutή Ίους την άρνηση, Εντούτοις δε μας μένει άλλη ΕΠιλογή από του να συμφωνή
σουμε με τη θέση και το αίτημα των παραγωγών γι.α εξαίρεση, όπως διαλαμβάνει η 

ομόφωνη πρόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργl.ας και Φυσικών Πόρων 

της Βουλής, και να ευχόμαστε παράλληλα να μην ενσκήψουν στο νησί μας θεομηνίες 

τέτοιες, που να πλήξουν οποι.οδήποτε κλάδο της αγροτικής μας παραγω'YTiς και ιδίως 

αυτούς που με τη ρύθμιση αυτή που κάνουμε σήμερα. εξαιρούμε από τον ΟΓΑ. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της oμιλl.ας το" κ. Kovτίδη ο Πρόεδρος της Βουλής αvτικα

eLoταtαL από το Βο"λευτή κ. Γλ. Κληρίδη) 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Xατζτryιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελφοι, 

Ακοίισαμε από ΠΡΟl1Υούμενο ομιλl1τή, 10 συνάδελφο Χατζηδημl1τρίο", τη θεtική 
πwχfι το" θεσμού γεωργικής ασφάλΙOTlς, την οποι.ο. δεν πιστεύω ότι "πάρχει κανένας 

σ' αυτό το Σώμα που αμφισβητά. Εκείνο το οποίο συζητούμε βασικά είναι τα προβλή. 

ματα που προκύπτουν μέσα από αυτές τις πρόνοιες πο" έχουμε ψηφίσει και tα κενά 

τα οποία υπάρχουν πο" θέλουμε όλοι να καλύψουμε ή και να βελτιώσουμε. Σαν 
θεσμός όλοι συμφωνούμε ότι είναι ένας κοινωνικός θεσμός ο οποίος πρύεει να περι

φρουρηθεΙ Οι αρχές Τl1ς καθολικότ1]tας και της αλλl1λtyγύης πράγματι πρύεει να 

διέπουν αυτό το θεσμό. Αλλά σίγουρα, συνάδελφε , δε νομιζω ότι η αλληλeΥΥίιη 

υπάQχει μόνο μεταξύ αυτής της τάξl1ς, γιατί αλληλtY')'iιη σωστή σημαίνει ότι 

ολόκληρος ο κυπριακός ελ.λl1νισμός πρέπει να έρχεται αρωγός σε μια τάξη η ΟΠΟιο. 

έχει κάποιο πρόβλl1μα. Γι.ατί λοιπόν ζl1τούμε από καλλιεργητές, οι οποίοι ποτέ μα 

ποτέ δεν παθαίνουν καμιά ζημι.ά από τovς xινδύνoUς πο" κάλ"πτε η νομοθεηΧή 

ρiιθμιση του Νοεμβρίο", να πλl1ρώνουν το 3% και γιατί να μl1 πληρώνει oλόκλl1QOς ο 
κvπρι.ακός ελληνισμός, αν θέλο"με να υπάρχει πράγματι αλληλεγγύη προς τους 

επηραζομένους. Και νομιζω ότι κανείς δεν αμφισβητά ότι \ιΠάρχουν καλλιέρ'Υειες, οι 

οποίες δεν έχουν κανένα κίνδυνο. Άλλωστε ο ίδιος ο νόμος που ψηφίσαμε το Νιόβρτι 

το" 1991 εξαιρουοε κάποιες καλλιέργειες, όπως είναι οι ελιές, απ' όtι θυμάμαι, και 
κάποιες άλλες καλλιέργειες. ΕκεΙ αυτόματα αναγνωρίζαμε ότι. επειδή δεν είχαν 
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κινδύνους, δεν έπρεπε να έχουν o~ παραγωγοί την υποχρέωση τ"ς εισφοράς του 3%. 
Διαφoρετ~κά εγώ μπορώ να αποκαλέσω την εισφορά ως μια φoρoλoγtα και τΙΠοτα 

λιγότερο. 

Αν η κυβέρνηση ήθελε έντιμα, κα~ λέω τη λtξη έντφα, κα~ πραγματικά να αoφα~ 

λiσει αυτούς τους ανθρώπους από τους υπάρχοντες κ~νδύνoυς δεν έπρεπε να συμπε~ 

ριφερθεί με τον τρόπο που συμπεριφέρθηκε, και εξηγούμαι: Στον τομέα των θερμoκη~ 

πtων, κα~ νομ(ζω όλοι οι συνάδελφοι που γυρίζουν έξω το yνωρi.ζoυν, οι 

πραγματικές ζημιές είναι ο..'"tό ανεμσθ'ύελλα που προκαλεί ζημι.ά στο σκελετό και στο 

νάυλον και όμως δεν εκαλύπτετο εκείνος ο κίνδυνος. Εκαλύπτετο η ζημt.ά στην παρα

γωγή. σίγουρα όμως, όταν κάποι.ος έχει ένα θερμαινόμενο θερμοκήπιο, όπως τα 

περισσότερα εΙναι σήμερα στην Ku.'"tQO, κανέναν απολύτως κίνδυνο δε διατρέχουν 
από τον παΎE"tό. Γιατί λοιπόν η κυβέρνηση, αφού ήθελε έvtφα να καλνψει αυτούς 

τους ανθρώπους και να μην υπάρχουν οι αντιδράσεις, δεν κάλυψε και τους κινδύ~ 

νους στο σκελετό και στο νάυλον και ήλθε να το προτείνει στ"ν τελευταtα συνεδρία 

της Επιτροπής πριν μια βδομάδα; ΠεραΗέρω στις εκκλήσεις όλων των πλευρών να 

προχωρήσει ο' αυτή την κάλυψη έδιδε χιλιες δικαιoλoγLες ότι ήθελε αναλογιστικές 

μελέτες, γιατί έπρεπε να αυξηθεί η εισφορά. Και όμως ήλθε τ"ν τελεuταία μέρα, 

χωρίς αναλογιστικές μελtτες, και eL'"tE να~, θα καλύψω και το σκελετό θα καλύψω και 
το νάυλον. 

Ζητούσαμε να επεκταθούν οι κ<ιλiιψεις και σε άλλους κινδύνους, η απάντ"ση 

όμως ήταν αρνητική. 'Ελεγε η κυβέρνηση ότι δε βγαίνουν τα οικονομικά του ΟΓΑ και 

ήλθε μόλις την τελευταtα μέρα, μετά από την όλη ιστορία που είχε δημιουργηθεΙ κα~ 

η (δια ειση-Υήθηκε την επέκταση της κάλυψης σ' αυτούς τους κινδύνους. Ε(ναι αuτό 

υπεύθυνη αντιμετώπιση; Είναι υπεύθυνη αντΙκριση του προβλήματος από μέρους της 

κυβέρνησης; Αν ήθελε Υνήσια να καλύψει όλους τους κινδύνους, έπρεπε να το είχε 

εισηγηθεί από την αρχή. χωρίς να το αξιώσουν οι ενδιαφερόμενοι, οι επηρεαζόμενοι. 

ΤΟ είχα πει και στην Επιτροπή και θα το επαναλάβω και σήμερα ενώπιόν σας. 

Υπάρχει περLπtωση καλλιεργητή εσπεριδοειδών ο οποΙος κάλεσε τον ΟΓ Α να δει τη 

ζημιά στα εσπεριδοειδή του και η απάντηση ήταν "είναι από αρρώστια που τα πορτο

κάλια σου έ..-τεσαν κάτω και δεν καλύm:εσα~ ~. Eνtάξε~, αφού ήταν από αρρώστια, τα 

έβαλε ο άνθρωπος οε κιβώτια να πάει να τα πoυλήσε~ και πήγε ο ΟΓΑ να εισπράξει 

το 3%. Είναι ή δεν είναι αυτό πρόκληση στον κόσμο; Να γιατί ο κόσμος αντιδρά, 
αγαπητοί συνάδελφοι, στο όλο σχέδιο, γιατί υπάρχουν κενά ή γιατί, αν θέλετε, αυτοί 

που πηγαίνουν και κάνουν τις εκτιμήσεις δεν κάνουν σωστά τη δουλειά τους και 

προκαλούν την αντ{.δρσ.ση του κόσμου. 

Ο νόμος λέει, αν δε με απατά η μνήμη μου, ότι η εκτίμηση nebtEL να ολοκληρώ
νεται, μετά από κάποι.α ζημιά. εντός συντόμου χρονικού διαστήματος και ακολούθως 

εντός, νομίζω. 72 ημερών πρέπει να καταβάλλονται οι Q.ι'"tοζημιώσεις. Η περίπτωση 
των πατατών που μπορώ να αναφtρω ήταν κλασική. Οι ζημιές έγιναν τον Μάρτη, 

αλλά πληρώθηκαν οι aποζημιώσεις, μετά από πολλές φωνές όλων μας, μετά τον 

Οκτώβρη. Γιατί δίδονται αντές οι αποζημιώσεις: Και όταν λέμε αποζημιώσεις, 

πρέπει όλοι να ξέρουμε τι πληρώνει ο ΟΓΑ. Πληρώνει μέρος των καλλιεργητικών 

εξόδων, δεν πληρώνει δηλαδή από τα κέρδη, για να πάρει ο παραγωγός. Απλώς του 

καλύπτει κάποια ζημιά από τα καλλιεργητικά το'U. Αναμένει αυτός που έχει επηρεα~ 

στεΙ να πάρη εκείνη την αποζημίωση, για να μπορέσει να ξαναφUΤέψει. Όταν λOLΠόν 
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ΥΙνεtα~ 11 ζημιά 1:0 Μάρτl.O και έρχονται το Νιόβρη να του δώσουν την ελάχιστη 
εκείνη αποl;;ήμιωσl1. πώς αναμένεται να ξαναφutfψει; Είναι μια όλλη λοΙΠόν πτυχή, 

αγαπτιτοΙ συνάδελφοι, που πρέπει όλοι να προσέξουμε. 

Οι κακές γλώσσες λένε ότι τα χρήματα τα φυλάγουν για να παίρνουν τους 

τόκους. Αν δε μας αποδε(ξουν το αντ{θε'tO. " α.ί",[~ντηO'T1 εΙναι ναι, είναι γι' αυτό το 
σχοπό που το κάμνουν. ΓιατΙ λoLι"t6v διαφορετικά να μην πληρώνouν έγχαιρα τις 

απoζημι.ώoε~ στους επηρεαζόμενους; 

Πάντοτε υπήρχε αίτημά μας για κάλυψη των διοιχηnχών εξόδων και για 

αύξηση της κυβερνητικής συνΕισφοράς, όπως σωστά λέχθηκε από τους πρoηγoiιμε

Ύους συναδέλφους, στο l()()%. Η κυβέρνηση κωφεύει σ' αυτό το αίτημα. 

Το θέμα του δημΟψηφίσματος που αναφέρθηκε, νομιζω από το συνόδελφο 

Ομήρου -για να είμαστε σαφε(ς, συνάδελφε, αναφέρεO"tΕ (ΠΟ θέμα των πατατών- και 

σας λέω ότι προσωπικά πρωτοστάτησα και με άλλους συναδέλφους στο να πείσουμε, 

ο κ. Ηλιάδης είναι παρών, τους ε.ιτηρεαζoμtνoυς να μπουν στο σχέδιο της γεωργικής 

ασφάλισης της ~ατάτας, έχovι:ας μάλιστα και πολλές, αν θέλετε, αvι:ιδράσεις. Όμως 

καθnμερ~νά, όποτε πάμε στις κοινότητες, μας υmνθυμtζoυν τον τρόπο του δημΟψηφί

σματος ο οποίος irtav περίπου σαν το δημoψTiφι.σμα που είχε κάμει κάποτε ο Παπα
δόπουλος στην Ελλάδα. Τους έστειλαν τις επιστολές την Παρασκευή και τους έλεγαν 

ότι μέχρι τη Δεutέρα όσοι δεν απαvι:oύσαν θα εθεωρείτο ότι συμφωνούσαν με την 

ασφάλι.ση. Και μετρήθηκαν μtσα στα "ναι" και οι πεθαμtνoι και όσo~ δεν πήραν ης 

επιστολές. Κι εμείς ουδέποτε το θίξαμε αιπό το πράγμα. Σ.αθήχαμε δίπλα από .ον 

ΟΓ Α και είπαμε <YtL πρέπει να ασφαλιστούν οι πατάτες. Γιατί λοιπόν ανάλογη συμπε
ριφορά, έστω και με αυτό τον τρόπο, δεν επιδείχθηκε και στην περίπτωση τον κηπευ

τικών και των άλλων που σήμερα συζητούμε; Γιατί δε ρωτήθηκαν τουλάχιστον 

νoμtζω τα Μέλη της Επιτροπής που είχαν πάντοτε την εvι:ύπωση ότι υποστηριζόταν 

κατά γράμμα κάθε πρόνοια του τροποποιητικού νομοσχεδίου του Νοεμβρίου; Και 

σας υπενθυμίζω απλώς ότι, όταν πήραμε κάποια μηνύματα ότι υπήρχαν διαφωνίες, 

είχαμε ζηττ\σει ως Δημοκρατικός Σuναγερμός να μην προχωρήσουμε την ψήφιση του 
νομοσχεδΙΟυ και αναβάλαμε τη συζήτηση για μια βδομάδα, για να δοθεί ο χρόνος να 

το ξανδούμε. Και ξαναυπενθυμίζω στους συναδέλφους ότι ακολούθως ο Δημοκρα

τικός Συναγερμός είΧΕ καταθέσει στην Ε..-τ:ιτραιτή Γεωργίας τροποποιηηκη πρόταση 

νόμου της οποιας το περιεχόμενο irtav να εξαιρεθούν .α κηπευτικά φυτά, τα καρότα 
κα~ τα tEmla από την υποχρεωτικη ασφάλιση πριν την ψτ\φιση, επαναλαμβάνω, του 
σχετικού νομοσχεδίου και των κανονισμών. Αυτό το OJtOΙO κάνουμε σήμερα εμείς 

είναι σuνέ.ι-τεια, αν θέλετε. της θέσης μας εκείνης του Νι.όβρη, ότι δηλαδ~ έπρεπε να τα 

εξαιρέσουμε, γιατί οι ενδιαφερόμενοι δεν είχαν ρωτηθεΙ Και νομίζω ότι έπρεπε οι 

απόψεις των ενδιαφερομένων τουλάχιστον να ακουστούν σε κάποLO στάδιο, έστω και 

αν διαφωνούσαμε. Δε νομίζω ότι θα πρέπει, και σωστά εLπε ο κ. Ομτ\ρου, να αναμέ.

νουμε ότι θα γίνει αποδοχή ενός σχεδίου με τη βία. χωρίς να δοθεί η ευκαιρία να 

εκφέρουν απόψεις οι ενδιαφερόμενοι. ΔUΣΤUΧΏς, συνάδελφοι, έγινε λανθασμένος 

χειρισμός από μέρους της κυβέρνησης τόσο ως προς το τι πρόσφερε για σκοπούς 

κάλυψης όσο κα~ σtην προσέγγιση των επηρεαζομένων, omιoς ώστε να συναινούσαν 

στην ασφάλιση. 

θέλω να κάμω ακόμα ένα σχόλιο που νομίζω έχει σχέση με τις εργασίες της 

Eπ~τρoπής Γεωργίας, η οποι.ο. κατά την ταπεινή μου γνώμη διαφοροποιεΙ πλέον τα 
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κοινοβουλευτικά θέσμια σ' αυοό .0" τόπο. Και το πρώtο πο\! ο συνάδελφος έπρεπε 
να είχε προσέξει στην προσωπική επίθεση ΠΟ\l έκαμε εναντίον ΣUΝΑδέλφCΗΙ. τουλάχι. 

στον έπρεπε να προσέξει και αυτή την πwχΉ, για να είναι ισοζυγισμένος σtην 

επΙχρισή του και εξηΥο\ίμαι: Σης 6 Ιανουαρίου του 1992 είχαμε κα.αθέσει μαζί με το 
συνάδελφο Ανδρέα Μουσκο πρόταση νόμου και ζητούσαμε την εξαίρεση των κηπευ

τικών. των καρότων και .ων τεύτλων, γι.ατί όtαν το NLόβρf] ψηφιζόταν το νομο

σχέδιο εκείνο και οι κανονισμοί. είχαμε εξαγγείλει αυτή .ην πρόθεσή μας και είχαμε 

πει ότι επειδη δεν εξασφαλίστηκε πλεΙΟψηφία τότε στην Επιτροπή yι.a να προχωρεί 

στις τροποποιήσεις -κάποιοι τότε μας έλεγαν ότι είμαστε αΝΕΎΘVΝoι και δεν ήταν 

σοβαρή τι θέση μας να εισηγηθούμε εκείνες τις εξαιρέσεις, τις οποίες σήμερα έρχεστε 

να "ιοθετησετε και να επεκτείνΕΤΕ περαιτέρω. εμεις 10υλάχωτον επειδή θέλαμε να 

έχουμε το χρόνο τότε να τα δούμε με την ησυχια μας και να δαύμε τσUς ενδιαφερομέ

νους, προτείναμε την εξα{.ρεση, προτσύ ψηφιστεΙ η νομοθεσία. ΤΟ' (δισ πράξαμε και 

στις 6, επαναλαμβάνω, τσυ Γενάρη τσυ 1992. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΉτανΦώτα. 

Σ. XATZHΓlANNHΣ; 

Ήταν ακριβώς μέσα στις γιορτές, κUριε Πιποκοπίτη, μπορεί να ήταν στις 5. Η 
ΓραμματεLα της Βοuλής μ..'"tορεt να σας τΟ' επι.βεβαιώσει αυτό το πράγμα όη 'ήταν 

πριν τη σύσκεψη των πσλιτικών αρχηγών για τΟ' όλο θέμα. Ήταν προτσύ δημιοuρ

γηθεΙ το όλο θέμα και μπορείτε να το ερεννήσετε. 

Ήταν απορίας άξιον, όταν κλήθηκε η Επιτροπή Γεωργtας να O'Uζητησει για το 

όλΟ' πρόβλημα ΟΓΑ, πως η πρόταση νόμσυ δυο Βοuλεuτών αυτΟ'ύ του Σώματος δεν 

τέθηκε στην ημερήσια διάταξη της Επιτροπής ΓεωργΙΟς της ΒΟ'υλής, ενώ προηγήθηκε 

και η καταχώρηση σ' αυτό ΤΟ' Σώμα και E.ι'"tutAlov τα κo~νoβoυλευτικά θέσμια απαι

τούν ότι η νομοθεσ(.α ΠΡΟτΥΥείται. αν θέλετε, της συζήτησης τσυ Κεφαλαίσυ Δ'. Και τΟ' 

αφήνω σε σας να α..-τοφασ(σετε γιατί δεν μπτiκε στην ημερ'ήσl.α διάταξη της Επιτροπής 

Γεωργίας. Kα~ όταν την επόμενη Πέμπτη πσυ ξανασυζητήθηκε τΟ' θέμα στην 

Επιτροπή Γεωργtας μπήκε τελικά η πρόταση νόμΟ'υ δε μας δόθηκε σ λόγος να 

αναπτύξαυμε ης απόψεις μας όπως επιβάλλσυν τα κσινοβουλευτικά θέσμια. Και τΟ' 

άκρον άωτΟ'ν των κO'ινoβoυλευτ~κών θεσμLων που εισάγονται σ' αυτή τη Βουλή είναι 

όταν είχαμε πρόταση νόμου που εκκρεμούσε δυο μήνες, η απο(.α προνοούσε την εξαί.

ρεση των κηπευτικών φυτών, των καρότων και των τεύτλων, και σ ΣUΝΆδελφoς 

Κωνσταντίνου είχε O\Jμπ.ερ~λόβει και τις μπανάνες, και ήλθαν οι ΣUΝΌΔΕλφoι -και α 

κ. Πιττοκοπίτης-με πρόταση νόμου την τελευταισ. μέρα και ε[.παν "καταθέΊουμε 

πρόταση νόμου ώστε να εξαιρεθούν τα κηπευτικά, τα καρότα. τα τεiιτλα, οι μπανάνες 

αλλά και τα σύκα και τα αβοκάτο". Μα τΟ' σωστό, συνάδελφοι. θα ήταν να νπq3όλετε 

κάποια τροπο.-τσιητικ'ή πρόταση νόμου, γιατί δε νομ(ζω ότι εί~ι σωστό να uπάρχει 

μια πρόταση νόμου που μπορεί να προνοεί, αν θέλετε. 15,20 σελίδες διατάξεις και να 
την κάμνετε by pass ή να την εξουδετερώνετε με τΟ' να βάζετε ακριβώς τα ίδιο περι.ε
χόμενο-και να κάμνετε και μια μικρή προσθήκη, επειδή εξασφαλtζετε πλει.oψTtφΙα 

στην Επιτροπή της Βουλής. 

Για τα άλλα θέματα που έθιξε σ συνάδελφος η αλήθεια είναι. συνάδελφε. ότι 

ναι, αυτοί παυ ήταν τα θύματα μέσα στην Επιτροπή, αν θέλετε, προπτιλακ(στηχαν, 
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υβρίστηκαν κα~ στο τέλος λασπολ.οΥήθηκαν και από συναδέλφους, οι οποίοι περιό

δεuαν τα χωρι.ά και έλεγαν ότι δυο σuνάδελφoΙ τους είναι που έβαλαν τους ενδιο.φε

ρομένους μέσα στη Βο\lλή για να τα σπάσουν και όλη 11 Κύπρος αυτό το πράγμα 
ξέρει. Και επαναλαμβάνω, δυο συνάδελφοι της δικής σας πτέρυγας τj αν θέλετε συνά

δελφος, για να είμαι πιο ακριβολόγος και να μην εΙμαι ι1δικος. συνάδελφος της δικής 

σας πτέρυγας περιοδενει κάθε μέρα τα Κοκκινοχώρια και λέει κατονομάζοντας δυο 

Boυλεuτές του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι είναι αυτοί που έβαλαν τον κόσμο 

μέσα στη Βουλή για να τα σπάσουν όλα, την ίδια στιγμή που όλοι υβριστήκαμε. όλοι 

προπηλακιστήκαμε κ.τλ Και σχεφθήκατε γιατί ο συνάδελφος -ας πούμε εγώ, για να 

μην πείτε ότι αποκρύπτω το όνομά μου- την ώρα που βγήκα έξω μέσα σε όλη εκείνη 

την πίεση κατά την οποΙΟ κινδύνευε και 11 ακεραιότητά μας. απέφuyα να καταδικάσω. 
όχι με εκείνα τα λόγια πον eL-COtE, το οποίο έπραξα όμως αμέσως μετά, και έπρεπε να 
είχατε την εvtφότητα να το πείτε, αμέσως μετά όταν ρωτήθηκα από τους ραδιοσταθ

μούς. Αφήνω ότι το πρόξαμε και επανειλημμένως μέσα στην κοινή Έκθεση, την 

ομόφωνη. Και όμως α.ί'ιομονώσατε μια στιγμή π(.εσης εχεΙ έξω στον κόσμο που τα 

πάvtα ήταν υπό απειλή και επειδή δεν τα καταδικάσαμε εκείνη τη στιγμή, κάνετε 

σήμερα την επΙθεσή σας. 

Τελεl.ώνοvtας, κύριε Πρόεδρ.ε, θα πω όη εμείς ψηφίζουμε σήμερα o11tTj την 
τροποποίηση μη πιστεoovτας ότι ακυρώνουμε το νόμο. ι),ίτως ε(πε ο κ. Χατζηδ11μ11-

'{ρίου. Γι.α'tί σας υπενθυμ(ζω ότι μtσα στο νομοσχέδιο και O'touς κανονισμούς που 

ψηφίσαμε το Nι{)βQη υπήρχαν και πρόνοιες οι οποίες δεν ακυρώνονται και οι οποίες 

είναι προς όφελος των επηρεαζομένων και οπωσδήποτε θα δοθεί 11 ευκαιρία να 
διαφωτιστεί ο κόσμος. να γίνουν οι σωστές επαφές του αρμόδιου τμήματος με τους 

επTlρεαζoμένOυς και εχεΙ που θα υπάρξει σuναΙνεση, θα προχωρήσουν στην ασφά

λιση. 'Αλλωστε πιστείιω ότι η κυβέρνηση δε μας δtδει άλλτrν οδό. αφού αρνήθηκε η 

(δια να αναστειλει την εφαρμογή του νόμου για μια περίοδο 3,4, 5 μτrνών. ώστε να 
δοθεί η ενκαιρία να επανεξεταστεί το θέμα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη διάρκει.α ττις ομι.λιας του κ. ΧατζηΥιάννη ο Πρόεδρος της βουλής κ. 

Γαλανός επανέρχεται και καταλαμβάνει την έδρα). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οα είμαι σύντομος. Δεν είμαι άλλωστε ειδικός πάνω σε γεωρ

γικά θέματα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Ρολάνδη, να είστε σύντομος και λιγο πιο δυνατός. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είμαι δυνατός. είμαι δυνατός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Φραοτικά δυνατός, ηχητικά. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

... έχω όμως διερευνήσει όσο μ..-ιορσύσα περισσότερο αυτό το θέμα, επισχέ
φθηκα πολλούς παραγωγους και μΙλrισα και με εμπειρογνώμονες. ΦαΙνεται αναμφί
βολα ότι όταν ΨτιφΙσαμε αυτό το νόμο στις 14 του Νιόβρ"η πρέπει να κάναμε λάθος 
ως Βουλή. Και δεν είναι σωστό να επι.ρρl.πτoυμε τις ευθύνες πάνω σε άλλα όργανα 

μόνο, πάνω στην κι.ιβέρντιση ή πάνω σε τρίτους και να μτιν ομολογούμε κι εμεις που 

υιοθετήσαμε αυτό το νόμο στις 14 του Nι.όβρrι ομόφωνα ότι αν σήμερα ΨτιφΙΟουμε 
διο.φορετικά, τότε πράγματι κάναμε κάποιο λάθος. Αυτή είναι rι πραγματικότητα. 

Εκείνοι που θα Ψrιφίσoυν διαφορεηκά, πιστεύουν διαφορετικά. 

Όπως είπα έχω διερευνήσει αυτό το θέμα και φαίνεται ότι τα JtΡO·wνta στα 

οποία αναφέρονται οι σημερινές προτάσεις νόμου είναι συνολικής αξίας σε τιμές 

πωλήσεως μεταξύ (Ι ΙΟ και f:l20 εκατομμυρίων, που στιμαίνει όη το 3% πάνω ο' αυτή 
την αξl.α είναι ένας κεφαλικός φόρος, αν θέλεΤΕ, περίπου (3.5 εκ. άδικα πληρωνό
μενος από τον παραγωγό, αναμφιβολα. 

Έχει λεχθεί ότι πρέπει να υπάΡΧΗ καθολικότητα στην ασφάλιση. Δε βλέπω 
όμως πώς αVΤή η καθολικότητα μπορεί να είναι διασυνοριακή καθολικόtητa. Πως 

μπορεί ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει μόνο κηπευτικά να υποχρεώνεται να πλl1ρώνει 

ασφάλιστρα για τα κηπευτικά τα οποία δεν έχουν κανένα κίνδυνο, δεν υπάρχει αντι

κείμενο δl1λαδή ασφάλLOl1ς, για να καλύπtει άλλους κινδύνους άλλων παραγωγών, 

γιατί, αν μπούμε ο' αυτό το κεφάλαιο, όπως λέΧθτr.ι.ε προηγουμένως πολύ σωστά από 

τον κ. ΧατζηγιάVVTl, πρέπει αUΤΉ 11 διασυνΟΡιακότ1]tα να περάσει και άλλα κοινωνικά 
σύνορα και όχι \'α μείνει μόνο μεταξύ των παραγωγών. 

Μίλησα με πολλούς παραγωγούς οι οποίοι με βεβαίωσαν ότι τα προ·ι:6ντα τα 

onoto. περιλαμβάνουν οι σημερινές προτάσεις νόμου πράγματι δε διατρέχουν κανένα, 

μα κανένα απολύτως κίνδυνο καταστροφής. Ήταν τόσο απόλυτοι και αναφtρθηκαν 

και στις φετινές καιριχές συνθήκες που είναι από _ις χειρότερες που είχαμε ποτέ και 

εl.nαν "δεν είχαμε καμιά καταστροφή σ' αυτά τα JtΡO·wvta φέτος" κι αν δεν είχαμε 

φέtος καμιά xatamρoφή, πότε Οα έχουμε αυτή την καταστροφή; Δε βλέπω ποια 

λογική υπάρχει στο να ζητάς να ασφαλιστεί κάτι το οποΙΟ δε διατρέχΗ κΙνδυνο και 

κατά συνέπεια δεν είναι αντικείμενο ασφάλισης. ·Οταν μου μιλούσαν ήλθε στο νου 
μου. σαν μια αντίστοιχη περίπτωση, αν πηγαίναμε πΙΟω στην Ελληηκή μυθολογία, 

να ζητούσαμε να κάνουμε ασφάλεια ζωής στους αθανάtους του Ολύμπου. Δl1λαδή 

περίπου η ίδια λογική θα υπήρχε στην αρχα(α Ελληνική μυθολογία, αν tπιχειρείτo 

ένα τέτοιο φαινόμενο παρόμοιο με αυτό το οποίο πάμε να κάνουμε τώρα με τους 

παραγωγούς, οι οποίοι χωρίς να διατρέχouν κίνδuνo πρέπει να πληρώσουν ασφάλι.

στρα. γιο. να καλύψουν τα προϊόντα τους, τα οποία δεν θα καταστραφούν εν πάση 

περιπτώσει. 

Διερωτώμαι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας κατά πόσο υπάρχει και ίχνος δl1μο

κρατικότητας σ' αυτό το οποίο κάναμε. Αν όλοι οι παραγωγοί, ολόκληΡl1 αυτή η 

ομάδα δε θέλει την ασφάλιση -δημοκραΤΙΧόΤl1τας xaL σuvταγματικόtτιτας μαζί, όχι 
μόνο δημοκραηκότητας- εμείς τους επιβάλλουμε την ασφάλιση. Δηλαδή με την ίδια 

λογική, γιατί. να μην μπούμε και στις πόλεις και να πούμε στον πολίτη να ασφαλίσε~ 

το σπίτι του ένανη πυρός, για να μl1 το χάσει. Το κάναμε αυτό tO πράγμα; Δεν είναι 
11 ίδια 11 λογική; Α ν δε θέλει να tO ασφαλίσει, γιατί να τον υποχρεώσω να το ασφα
λίσει; Και αν μάλιστα δεν καταστρέφεται το αντικείμενο αυτό που του ζητώ να 
ασφαλίσει; 
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Για όλους αυτούς τους λόγους εγώ τουλάχιστον προσωπικά ομολογώ ότι 
έσφαλα στις 14 του Nt.όβρη, ότι ήταν λανθασμένος ο τρόπος που ψήφισα και θα 
ανακαλέσω εκείνο τον τρόΠο με τη σημερινή μου ψηφοφορ(α. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Σημειώνουμε το mea cuipa του κ. Ρολάνδη επί του θέματος. θα ήθελα να 

γνωρίζω ποιοι θέλουν να μιλήσουν. Ο κ. Κληρ!.δης έχει σειρά ως Koινoβoυλεuτικός 

Εκπρόσωπος και μετά είναι ο κ. EuσταθΙoυ, είχε ζητήσει πρoηγoυμtνως το λόγο. θα 
δώσω επLσης το λόγο στον κ. Μαυροκορδάτο, στον κ. Χρυσοστόμου και μετά στον 

κ. Κωνσταντίνου. 

Ο κ. Κληρ(.δης παραχαλώ. Και ζήτησε το λόγο ο κ. Kατσoυρtδης, αντιλαμβό· 

νομαι, και ο κ. Hλι1tδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, tν'tφOΙ συνάδελφοι, 

Δεν είχα καμιά πρόθεση να αΥορεύσω επί του προκειμένου θέματος και 

πιστεύω ότι τα όσα έχουν λεχθεί έχουν υπερκαλύψει όλες 1:Lς πnιχές του προβλή

ματος, γι' αυτό δε θα μιλήσω για το νομοσχέδιο. Αισθάνομαι όμως μια υποχρέωση να 

απαντήσω σε ορισμένες θεωρLες ή δοξασίες τις οποίες άκουσα από αuτό το βήμα και 
1:ις οποίες εξέφρασε ο Αντι.πρόεδρος του Σοσιαλιστικού Κόμματος, και τονίζω τις 

λέξεις Σοσιαλιστικού Κόμματος. Ποια ήταν η θεωρΙΟ που ακούσαμε; '{}tt χάριν του 

κοινωνικοι, ΣVΝΌλoυ αυτή η Βουλή oφεi.λει να επιβάλει διά νόμου αmό το οποΙΟ 

πιστε\ιει ότι είναι προς όφελος του κοινωνικού συνόλου σε μια τάξη η οπο(α το 

αρνείται και δεν το θέλει. Είναι μια θεωρ(α που αντ{κειται προς κάθε δημοκρατική 

έννοια. Και αντΙκεΙ1:αι προς κάθε δημοκρατική έννοια, για1:Ι δεν έχει αυτή η Βουλή 1:0 
δικαίωμα να θεσπιtει νόμους -νομικό δικαίωμα έχει- δεν έχει 1:0 ηθικό δικαίωμα να 
θεσπLζει νόμους που να επιβαρύνουν μια τ(χξη ανθρώπων όχι προς όφeλoς 1:ρΙτων. 

αλλά προς όφελος της tδιας αmής 1:άξεως, όταν η (δια η 1:άξη λέει "δε θέλω αυτού 

του εtδoυς την προστασι.α". Ας βάλουμε μερικά παραδείγματα: Ουδεις μπορεί να 
διαφωνήσει πως είναι προς όφελος 1:0υ κοινωνικού συνόλου να 1:εχνοποι..ούμε. Αν 

υπάρχει μια τάξη ατέκνων θα τους υποχρεώσουμε διά νόμου να κάνουν παιδιά; Και 

αν δεν κάνουν. θα τους κάνουμε εμεΙς παιδιά; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Κύριε Κληρ(δη, ίσως για εθνικοuς λόγους μπορεί να χρειαστεί αυτό κάποτε. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Η βάση της δημοκρατικής σχέψης σuyxλoν{.ζεtαι στα θεμελιά της. όταν εμεις 
αποφασίζουμε και πηγαΙνουμε στο μεσαΙWνα και όχι στη δημοκρατική πρόοδο. όταν 
εμεις ερχόμαστε και αποφασίζουμε "εΙναι καλό για σας αυτό το πράγμα και πρέπει 
να το δεχθεΙτε" ενώ εκείνοι δεν το δέχονται. Και εδώ πρέπει να 1;ονΙσω ότι συμφωνώ 

με 1:0ν κ. Ρολάνδη, για1:Ι κι εγώ έκανα την έρευνά μου κι εγώ περπάτησα στις 

διάφορες περι..οχές και μιλ,1)Οα όχι με τα μεγάλα συμφέροντα. αλλά με εκείνους που 

κρατούν το ψτυάρι. και σκάβουν τη γη και είδα την αντιδρασή τους. Και παρόλον ότι 
προσπάθησα με 1:0 δικό μου τρόπο να 1:0Uς πεΙσω. "ξέρετε μπορεΙ να είναι και εuεργε
τικό~, η απάvtηση ήταν "δε θέλουμε αυτοι, 1:0υ εtδoυς την ευεργεσία". επομένως 
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κάναμε λάθος, όταν ενάντια στη θέληση όλων αυτών των αγροτών, αυτής της τάξης 

των ανθρώπων, προχωρήσαμε να τους δώσουμε πρoστασLα την οποία O~ ίδιοι δε 

etAouv. Και δεν τη θέλουν απλούσταtα, γιατί δεν τη χρέι.άζovται. 

ο κ. Kovτ(δης πολύ ορθά τοποθέτησε το θέμα και έθεσε ακριβώς αυτό .0 θέμα 

ότι δεν μ..-τορο'ίιμε, λέει. να νομοθετούμε για ανθρώπους οι οποίοι δε θέλOΊ1V αUΤΗ την 

κοινωνική προστασία που θέλουμε να τους προσφέρουμε. Και επo~νως πιστε'ύω όη 

ορθά η Βουλή αναθεωρεί την απόφασή της και είναι προς έπαινο αυτού του 

Σώματος. Γι..ατΙ ένα Σώμα που έχει τη δημοκρατικότητα να κάνει αυτοκριτική και να 

πει κάναμε σφάλμα και θα διορθώσουμε αυτό το σφάλμα όχι γιατί μας εξεβιασαν ή 

για'tΙ έΎιναν διαδηλώσεις δίνΕΙ εξετάσεις κατ' εμένα και περνά με όρισtα. Αν, σας λέω 

με όλη .ην ιιπεUΘUΝΌτητα. πίστευα ότι δεν είχαν δίκαι.ο αυτοί οι άνθρωποι. όχι παρε· 

λάσεις και διαδηλώσεις να έκαμναν, δε θα ψήφι.ζα Qmti τι Βουλή να αναιρέσει τη 

νομοθεσία την οποία θέσπισε. Αλλά επειδή πιστεύω ό"n κάναμε σφάλμα, επει.δτ'ι 

πιστεύω ότι δεν εi.δαμε το θέμα στην έκτασή του και και δεν αντιληφθiικαμε το 

μέγεθος της αντίδρασης, όχι φυσικά γιατί θα στερηθούμε σταυρούς, όχι -εγώ ο ίδιος 

τουλάχιστον δε χρειάζομαι σταυρούς-ολλά γιατΙ δεν είναι ορθό να σταυρώνουμε 

άλλους και να εκφωνούμε λόγouς και θεωριες περί κοινωνικών σuσπιμάτων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εγώ έχω το θάρρος να πω ότι έσφαλα και 

θα ψηφίσω τι.ς προτάσεις, όπως κατατέθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα σας δώσω το λόγο, κύριε ΧατζηδημητρΙου, δικαιούστε ως Κοινοβουλευ

τικός Εκπρόσωπος να απαντήσετε πριν δοθεί η Of:ιρά σε άλλους. θα ήθελα όμως να 

τονίσω το εξής: Πιθανώς να έγινε λάθος. θα έλεγα όμως ότι το λάθος θα διορθω

νόταν νωρίτερα αν δε γίνονταν αυτά τα ειΤΕισόδια. Ίσως τα επεισόδια αuτά να 

δυσκόλεψαν τη διόρθωση του λάθους και αν δε σννέβαιναν ίσως να διορθωνόταν την 

ί.δια μέρα που Είχαν έλθει εδώ οι παραγωγοι. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Κληριδη. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δε θεωρώ ούτε προς λεπτό η ομιλια μου να εκληφθεί ότι δικαιολογεί τα επει.

σόδια. Τα καταδικάζω ανεπιφί!λακτα και τα καταδίκασα εντόνως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε νομίζω να υπήρξε καμιά παρεξήγηση περί τούτου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡlΟγ: 

ΚVριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Ο κ. Κληρίδης εLπε όtι κυκλοφόρησε μέσα στον κόσμο. είδε αuτoύς που σχετί.

ζονται με το νομοσχέδιο και όλοι ήταν αντιθετοι. Και αν ήταν αιmj η λο'Υική του 

Οργανισμο\ι Γεωργικής Ασφόλισης θα είχε δίκαιο ο κ. Κληρίδης. Όμως στην προκει.

μένη περιmωση μιλούμε για τον αγροnκό κόσμο. Στην προκειμένη περίπτωση δε 
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μιλούμε για όλους τους παραγωγούς, για το 22% του κυπριακού λαού. Μιλούμε για 
το 12·13% του αγροτικού κόσμου που ασχολούνται μόνο με τα αγροτικά προΊ:CWτα. 

Διερωτούμαστε: Πρέπει να υπόρχε~ ένα σίισtημα που να προστατεύει αυτό τον 

κόσμο; Και ένα δεύτερο ερώτημα: Είμαστε Lxavo..-roLTIμtVOL α.ί'tό το εισόδημα που έχει 
ο αγροτικός κόσμος; ΓιατΙ είναι γενικά παραδεκτό ότι αν υπάρχει μια δοοπραγούσα 

τάξη στην Κύπρο. 11 oπoLα μάλιστα εΙναι 11 πιο καταπιεσμέντι. 11 πιο παραγνωρισμένη 
και ερΥάζεται σκληρά, χωρις να ξέρει αν θα βΎάλει στο τέλος του χρόνου μεροχά

μα.ο, ouτη 11.άξη ε(ναι ο αγροτικός κόσμος και ιδιαίτερα ο κόσμος της υπαίθρου και 

των αγροτικών περιοχών που έχει εισόδημα μόλις το ένα τέταρτο του κατά κεφαλήν 

ακαθάριO'tοu εθνικού προϊόντος. 

Αν "tQ λάβουμε όλα αυτά τα πράγματα υπόψη μας, τότε εΙνaι δυνατό να 

σκεφτούμε και να εΙνοι σoσι.αλισtικό, κ. Κληρ(.δη, ότι πραγματικά χρειάζεται περι.σ

σότερη κo~νων~κή δικαιοσύνη και μια πιο ισομερής κατανομή του ακαθάριστου 

εθνικού προ'ίόντος ανάμεσα στις δι.άφορες κατηγορίες των πολιτών, Και εΙνα~ με 

αυτό το σκεπτ~κό που τοποθετούμαστε. Σίγουρα δημαγωγ~κή μπορεί να θεωρηθεί η 
πoλ~τ~κή προσέγγισης κα~ ικανοποίησης αιτημάτων και αντιδημαγωγική είναι η υπεύ· 

θυνη στάση αυτή τη στιγμή. Έχω την πίστη και την πεποίθηση ότι δε θα αργήσει να 

έρθη η ώρα που θα δικαιωθεί αυτή η πολιτική, και είμα~ πέρα για πέρα βέβαιος. Να 
μην παραξενενιοuμε αν σε κά..ίΤΟΙΟ μεταγενέστερο στάδιο έρθουν και ζητήσουν αποζη. 

μιώσεις για ζημι.ές, όχι σήμερα πο" έχουν γίνει ζημι.ές και είναι ζεστό το θέμα, αλλά 
μέσα σε λίγο καιρό και σί.γουρα εμείς χωρίς πνεύμα εκδικητικότητας θα είμαστε 
υποχρεωμένοι να εξετάσουμε και αυτού το" είδους τις ζημιές. 

Έτσ~ με αυτό το σκεπτικό θέλω να προσθέσω ακόμα ένα δίlo πράγματα. Λέει ο 
κ. Κληρίδης αν θα τους το Ε.ίτιβάλο"με και αν είναι αυτό το πράγμα δημοκρατικό. 
Όταν σκεφτόμαστε και τοποθετούμαστε πάνν:ι σε διάφορα ζητήματα ενεργούμε ως 

εκπρόσωποι του λαού. Μας δίνει μια εξouσι&ότηση ο λαός να χρησιμοποιήσουμε τη 
δική μας λογική και κρίση, για να τοJtOθεττtkιuμε πάνω στα δι.άφορα ζητήματα, ιδwι.

τερα αυτά που σχετίζονται με υποχρεώσεις-το" πολίτη. Αν λειτο"ργοίισε η ίδια πολι· 

τική για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, επαναλαμβάνω, θα είχε καταστραφεί το σύστημα 

των κοινωνικών ασφαλLσεων. Ή μτ'Ρτως ρωτήσαμε το κοινό αν ήθελε τις ασφαλίσεις 

για τις ζημιές έναντι τρίτου, όταν ψηφίζαμε; Ή κάναμε τότε δημΟψήφισμα και μετά 
ψηφίσαμε; 

Ε'Uχαριστώ, xugte Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης, παρόλο πο\) δεν πρέπει να συνεχιστεί για πολύ ο διάλογος. Σας 
έχω δώσει την εUΚαιρ(α, 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δεν έχω πρόθεση να oυζfI'tήow με τον κ. Χατζηδημητρtoυ, διότι ό,ΤΙ εΙΠε δεν 
αποτελεί απάντηση στις θέσεις πο\) έθεσα. Να δώσω μόνο ένα μικρό παράδειγμα. 

Ερωτά γι.α τις κοινωνικές ασφαλίσεις. Ένας άνθρωπος ο Q.ι'totoς λογικεύεται ξέρει 

να σνΥκρΙνει παρόμοια πράγματα. Εδώ δεν είναι παρόμοια τα πράγματα πο" συγκρί. 
νoVΜε. Και το δεύτερο, ναι, κάναμε επαφές και ρωτήσαμε τη ΣΕΚ. ρωτήσαμε την 

πεο, ρωτήσαμε τους εQΎoδότες, τους εμπόρους και βιομηχάνους και κατόπιν 

προχωρήσαμε, αφο" ακοίισαμε όλες τις (ΙίΤόψεις, για να ψηφΙΟουμε το νομοσχέδιο. 
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Μπορεί να μην ήταν σtη Βουλή τότε, όταν έγινε αυτό το νομοσχέδιο, εγώ όμως ήμουν 

και ήμουν Πρόεδρος της Βουλής και ξέρω τις διαβουλεύσεις που έγιναν προτο"ύ 

ψηφιστεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

θα δώσω την ευκαιρ/.α για τριτολογίες, αφο"ύ μιλήσουν και άλλοι συνόδελφοι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι για προσωπικό θέμα. Διερωτήθηκε αν λογικεύομαι ο κ. 

Κληρίδης. θέλω να ρωτήσω ποιος λογικεύεται μf:σα σtO Σώμα τοποθετούμενος όμως 

πάνω σε προβλήματα. ΦαΙνεται ότι ο κ. Κληρίδης αγνοεί το τι έγινε. διότι ρωτήθηκαν 

οι αγροτικές οργανώσεις και τάχθηκαν υπέρ του σχεδίου και έμειναν αμετακίνητες 

πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Μα ήταν η σειρό. μο\! εμένα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προσπαθώ να δώσω το λόγο εκ περιτροπής, Χ. Ευσταθίου, αλλά εφόσον είναι η 

σειρά σας να την .πάρετε. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυριοι συνάδελφοι. 

Ο νόμος τον οποίο καλούμαστε σήμερα να τροποποιήσουμε ψηφίστηκε στloς 16 
Νοεμβρίου το\! 1991. Σε περl..πoυ λιγότερο χρόνο των 100 ημερών ερχόμασtε να τον 
τρoπoπoιήσo\!μt κι έχουμε αχούσΗ την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε..-ιιτροπής 

Γεωργίας στην οποία παρέστησαν όλα τα μέλη και τα οπο/.α παρέστησαν κατά την 

ετοιμασία της Έκθεσης του τροποποι.ούμενου νόμου, ο οποίος ισχύει αυτη τη σtιγμή 

μέχρι βεβαιως να τροποποιηθεί κι αν τροποποιηθεί σε λίγη ώρα που θα ψηφίσουμε. 

Όμως μας έλεγαν στις 30 Οκτωβρίου το εξής: 

"Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και με τους υπό συζήτηση Κανονισμο'ύς 

ΕΠιφέρονται ο\lOιαστικές βελτιώσεloς στη νομοθεσία πο\! διέπει .ην ασφάλιση γεωρ· 

γικών ΠΡΟ'wνtων με απώτερο σtόχO την καλ"ύτερη διασφάλιση του γεωργικο"ύ εισοδή

ματος και την εμπέδωση αισθήματος ασφάλειας στο γεωργικό κόσμο". Αυτή ήταν η 

ομόφωνη δια:πΙστωση της Επιτροπής Γεωργίας στις 30 Οκτωβρίου .ου 1991. όταν 
ψήφιζε το νόμο τον οποίο καλο"ύμαστε σήμερα να τροποποιήσουμε, 

Η Έκθεση μετά έλεγε: "Οι τροπολογίες που προτείνονται αναφέΡOνtαι ειδικό

τερα στα πιό κάτω: Γίνεται εισήγηση για την αΣφCΙΛισtική κάλυψη όλης της φυτικής 

παραγωγής καθώς και για την κάλυψη ορισμένων νέων κινδίινων σε σχέση με 

ορισμένα ήδη ασφaλισμένα γεωργικά ΠΡOϊόνtα, Οι νέες καλλι.έργειες που προτεΙ· 

νεται τώρα να ενταχθο'ύν στο σχέδιο γεωργικής ασφάλισης είναι τα κηπευτικά φυτά 

για την περίπτωση των ζημιών που περιγράφονται εδώ". Και παρακάτω προχωρεΙ 

για να μας πει όη αυτή η κάλυψη είχε .η συναΙνεση όλων των γεωργικών οργανώ· 
σεων οι οποΙες ήταν παρο"ύσες και εξεθεΙασαν την προσπάθεια που γινόταν ",ότε για 

να μας πο"ύν ότι" .. , με τον τρόπο τούτο της εισαγωγής του τέλους το\! 3% για όλα τα 
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ασφαλLζόμενα ΠΡO"ι:6vτα και το ύψος τσυ τέλους του 3% του ΕνιαΙΟ" ο.σφαλΙστρου 
που υπολογ(.στηκε με βάση αναλογιστικές μελtτες που σt11ρ(χτηχαν στα διαθέσιμα 

στσιχε(α του ΟΓΑ, κρίθηκε αναγκαίο για τη διαιήρηση της βιω<ημ6τητας ΤΟ\l σχεδίου 

αγροτικών ασφαλίσεων ύστερα Ο.ίτό την επέχταση της ασφαλιστικής κάλυψης σε όλα 

τα ΠΡO"ίόvtα και την κάλυψη και νέων κινδύνων αναφορικά με ήδη ασφαλισμένα 

προϊόντα". 

Κύριοι συνάδελqχ>ι, ο θεσμός των γεωργικών ασφαλίσεων είναι θεσμός κοινω

νικός και ανόλογος με το θεσμό των κοινωνικών ασφαλΙσεων. όπως σήμερα το 

γνωρίζουμε και λειτουργεί στην Κύπρο και αποτελεί τον ακρογωνι.αίο λΙθο της 
ΕUT]μερl.ας εκείνου ΤO\l μέρους του πληθυσμού το οποΙΟ ΠΡOηyoυμtvως, και όταν δεν 

υπήρχε τι ασφαλιστική κοινωνική κάλυψη, ζούσε βίο αφόρητο. 

θυμοίιμαστε όλοι μας πόσο οι άνθρωποι της μεγάλης ηλικίας οι οποίοι γίνο
νταν aπόμαχoι από την ενεργό οικονομική δραστηριότητα. περιθωριοποιοίινταν. 

Ζονοαν με την επετεία και αναγκάζονταν τότε να προσφεύγουν στα δικαστήρια, γι.α 

να εξασφαλίσουν το ελάχιστο όρι.ο διαβίωσης αναγκάζοντας τα παιδιά τους με δικα

σηκές αποφάσεις να τους δίδουν το εντελές εκείνο ποσό της μιας Τι δυο λιρών το 

μήνα. 

Ο νόμος αυτός πο\! πάμε να τροποποιήσουμε σήμερα είναι νόμος θεσμικός, 

όπως λίει η [δι.α η Επιτροπή και βασ(ζεται στις αρχές της κοινωνικής αλληλεγγύης 

και της κοινωνικής δικαιοσίινης. Αρχές οι oπol.ες σήμερα διέπουν και ΧOQακτηρίζOυν 

τα σύΥχρονα εξελιγμένα ΕUΡΩπα"κά κράτη και τις οποΙΙς δυσιυχώς με την εξέλιξη 

της συζήτησης εδώ πάμε να παραμορφώσουμε χαι πάμε να τις παρουσιόσουμε πολν 

διαφορετικά από ότι είναι. Ε[ναι οι ίδιες αρχές, κύριοι συνάδελφοι, που εφαρμόζο
νται χ.αι διέπουν την ιδέα των κοινωνικών ασφαλίσεων. ΟΙ κοινωνικές ασφαλΕσεις 

είναι βασισμένες και στην αλληλεγγύη αλλά. και στη βιωσιμότητα των σχεδίων, διότι 
αν τα σχέδια δεν είναι βιώσιμα και καταρρtει ο θεσμός. τότε ο θεσμός δεν υπάρχει, 

γι' αυτό και το κύριο μέλημα όλων των παραγόντων της κρατικής εξουσίας είναι να 

τις εδραιώσουν και να τις κάμουν ακόμα πιο ΟιτοτελεομαΗκές. ώστε να επιτελούν το 

έργο τους. ' 

Σήμερα ζητείται η εξαίρεση ορισμένων βαοικών ειδών, γιατί λέει στην Έκθεσή 

της η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργιας ότι δεν αντιμετωπίζουν μεγάλους κινδύ

νους. Αυτός είναι ο λόγος, όπως μας τον λέει στη σελLδα πέντε. Δύο γραμμές είναι 
και θα ης διαβάσω: "... με εξαίρεση την υποχρεωτική γεωργική ασφάλιση όλων 

εκείνων των γεωργικών προ'ίόντων που δεν υπόκεινται σε συχνούς και σοβαρούς 

κινδύνους που να δικαιολογούν τέτοια κάλυψη~. 

Με την [δια λογική θα μxOΡOiJoav να ζηtήσουν να εξαιρεθούν από την 

υποχρέωση πληρωμ'ής κοινωνικών ασφαλίσεων όλοι εκείνοι οι οποΙΟι εξασφαλίζουν 
μονιμότητα στις EQΎασΙες τους, δεν μπορούν να χάσουν ποτέ τη δουλειό τους. διότι 
είναι δημόσιοι υπάλληλοι και. ο νόμος λέει ότι θα μείνουν εχεί μέχρι να γίνουν 60 
χρονών. Δε διατρέχουν κίνδυνο να μείνουν εκτός εργασΙΟς ούτε ένα λεπτό. θα τους 

πούμι κι αυτούς τους ανθρώπους όη δε θα. πληρώνουν στο ταμεΙΟ της ανεργΙΟς; 

Ακριβώς αυτή είναι η ιδέα των κοινωνικών ασφαλίσεων. Ο εξασφαλισμένος. εκείνος 

πο" δεν έχει κίνδυνο, να πληρώνει και να είναι αλληλέγΥοος Ot εκείνο πο" ε(ναι εκτε

θεψένος σε τέτοιο κί.νδυνο. Αυτό συνθέτει την απαρα(τητη αρχή της χαθολικότητας 

στην αλληλεΥΥύιl των ανθρώπων. 
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Αν Ε."'[ικρατήσει η ανtιληψη όη οι καλλΙEρΎT\tές των κηπευτικών, επειδή έχουν 
μικρούς κινδύνους, δε θα πληρώνο1.Ν, τότε θα έρθουν και οι απασχολούμενοι σε 

τομείς που δε διατρέχουν κανtναν απολύτως κίνδυνο όσον αφορά την απασχόλησή 

τους και θα πουν ότι αρνoΊΙVΤαι να πληρώσουν OτιδήΠOtε στα. ταμεία των κοινω-

νικών ασqχιλΙσεων, διότι δε διατρέχουν κίνδυνο. . 

Σύμφωνα με τη θεωρl.α η οποία διετυπώθη και από τον κ. Ρολάνδη ότι δεν είναι 

υποχρεωμένος κάποιος να κάνει κάη που δεν το θέλει -εΙναι η νεοφιλελεύθερη 

θεωρία της οικονομίας και τα πράγματα δεν είναι έτσι δυστυχώς- τότε θα πρέπει να 
εξαι.ρούνται όλοι και στο τέλος να μην έχουμε κανένα θεσμό κοινωνικής αλληλεγ
γύης. Ο σώζων εαuτόν σωθήτω. Αυτό θα είναι το σύνθημα της ζωής. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, πού πάει η σuνέ:πεια αυτού του Σώματος, όταν έλεyt 

στο λαό με <jX1νφσ.ρονισμούς στις 16 Νοεμβριου ότι του ψηφίζουμε νόμο χρήσιμο ο 
οποίος τον κατοχυρώνει, θα δημι.ουρΥήσει πρόοδο στον αγροτικό κόσμο και θα κατο

χυρώσει το εισόδημά του; Πού είναι η συνέπεια: 

Σ. XAΤZHΓlANNHΣ: 

Δεν εUtαμε τέτοιο πράγμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Το εl.πετε στην Έκθεσή σας -και ήταν και ο κ. Χατζηγιάννης- με τις λέξεις τις 

οποίες έχω πει. θέλετε να σας το υπενθυμίσω, να σας το δl.Qβάσω, κ. ΧατζηΥιάννη; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύρι.οι. Δεν είναι δεκτό να γίνονται κατευθείαν αντεγκλήσεις. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Επί λέξει αναφέρθηκε: "Με το υπό Ο1.Ιζήτηση νομοσχέδι.ο και με τους υπό <n.ιζή

τηση Κανονισμούς επιφέρονται ουσιαστικές βελ τι.ώσει.ς στη νομοθεσία που διέπει τη 

διασφάλιση γεωργικών ΠΡO"ίόνtων με απώτερο στόχο την καλύτερη διασφάλιση του 

γεωργικού εισοδήματος και την εμ.."'tέδωση αισθήματος ασφάλειας στο γεωργικό 

κόσμο". Και μετά πανηγυρισμοί για τα κηπευτικά προ'(όντα, αυτά τα οποία εξαιροίι

νtαι σήμερα. 

Aντι.nαρέρχoμαι, κύριοι συνόδελφοι, το γεγονός αν ο τρόπος με τον οποto 

επιδιώχθηκε να εξαιρεθούν οι των κηπευτικών και να μη πληρώνουν στο ταμεto των 

συναδέλφων τους αγροτών -διότι ο ΟΓΑ είναι ενιαίος οργανισμός ασφάλισης και δεν 
είναι κλαδικός, ξεχωριστά τα κηπευτικά, ξεχωριστά _α οπωροφόρα, ξεχωριστά οι 

πατάτες, είναι ένα εν~αΙo σύστημα- αντι.παρέρχομαι, λέω, το γεγονός αν σωστά το 

έκαμαν. Βέβαια κανένας δεν μπορεί να πει ότι οι ενέργειες των ανθρώπων εκεΙνων 

ήταν ενέργειες οι αιro(.ες θα μπορούσαν να γίνουν δεκτές και από tO πλέον διεφθαρ
μένο και αλλοιωμένο καθεotώς ανtιλήψεων περί τοιι tL εστΙ δημοκρατία. 

Δεν είναι η θέση μο\! εναντίον του νόμου αυτού τον οποίο θα καταψηφίσω και 

το τονίζω. Δε λέω α\ltά που είπαν πολλοί άλλοι συνάδελφοι, αλλά otO τέλος θα 
ψηφ(σουν το νόμο. Δεν ε.ίτηρεάζομαι με τη διαγωγή πο\! επιδείxθτr.tε κατά τη διεκδί
κηση του αιτήματος από τους επηρεαζομένους. 

θα αοχοληθώ με το τι λέχθηκε επιγραμματικά από άλλους συναδέλφους. 

Ξεκινώ με το όtι όλοι εδώ που μιλησαν, στο τέλος eL.av πως θα υπερψηφίσουν την 
κατάργηση ΤΟ\.l τροποποιούμενου αυτού νόμου και εΙΠΟν ότι είναι αναγκαΙα η 
αύξηση των αποζημιώσεων και η κάλυψη όλων των ζημιών. 
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Άλλοι εΙ-ιαν ότι ο ΟΓΑ δεν α..-τ:οδιδη καλά και η παρατήρησή μου είναι: Πώς 

ζητούμε επέκτασrι της καταβολής των αποζημιώσεων σε μεΎαλύτερο ποσοστό και 

χωρ(ς καμιά αποκοπή, όταν εμείς οι !.δΙΟΙ στερονμε τον ΟΓΑ από τα εισοδήματά του; 
Λέχθηκε όη ο ΟΓ Α δε λe:ιτοuργεί σωστά. Βέβωα ένας καχεκτικός οργανισμός από 

απόψεως Εισοδημάτων δεν μπορεί να λειτouργήσει σωστά. θα γίνει καλύτερος αν 

έχει μεγαλύτερα εισοδήματα. -

Λέχθηκε επίσης από εκείνους που θα ψηφίσουν υπtρ του νόμου. δηλαδή θα 
καταργήσουν τον τροποποιούμενο νόμο. ότι πρέπει να επεκταθεί η κάλυψη σε όλα τα 

γεωργικά πρo'ίόvtα ψηφίζοντας την εξα(eεση μερικών προ'ωντων. Αντές τι-ς ανη.φά· 

OEV; μου είναι αδύνατο να τις αντιληφθώ με οποιοδήποτε τρόπο. Πώς ζητάς την 
επέκταση των ΠΡΟ'Wντων πον πρέ.'ΕΙ να ασφαλίζονται, ό'tαν '{αυτόχρονα ψηφίζεις 

υπέρ της συρρίκνωσης του αριθμού των ασφαλιζόμενων πρσ'Lόντων; 

Λέχθηκε επίσης ότι γι.α να επιβληθεΙ ένα κοινωνικό μέτρο και να ψηφιστεί από 

τη Βουλή χρειάζεται η συναίνεση και η κοινωνική σννοχή. Εδώ υπάρχει συναίνεση. Ο 
ΟΓΑ είναι θεσμός υπαρκτός και λειτουργεί από χρόνια. Εκείνο που συμβαίνει εδώ 

είναι ότι μια μικρή τάξη προοώπων των οποίων θίγονται τα προσωπικά συμφέροντα 

ζητούν να εξαιρεθούν και δε συναινούν. Η σuναίνεση όλων των αγροτών είναι 
απαραίτητη. Εκείνοι που παράγουν σιτάρι, εκείνοι που έχουν αμπέλια και που είναι 

οι φτωχοί γεωργοί των βουνών που δεν παράγουν κηπευτικά, θέλουν τον ΟΓΑ και 

είναι ενταγμένοι στον ΟΓΑ. ΕΥ.είνοι που δε θέλουν τον ΟΓΑ είναι αυτοί οι οποΙΟι 
κερδίζουν ψηλά ποσά. Κατά συνέπεια να μη λtμε ότι δεν υπάρχει συναίνεση, διότι η 

συναίνεση υπάρχει. 

Επίσης αυτό το οποίο είναι Jtρo<ραw; δεν είναι βέβαια το 3% που θα επιβα. 
ρύνει με n,OOO.OOO τους παραγωγούς. όπως έγινε ο υπολογισμός γι.α 1:100,000,000 
εισόδημα. Το πρόβλημά τους είναι να μην α..-τοκαλυφθούν ακριβώς αυτά τα εισοδή. 
ματα, κύριοι συνάδελφοι. Είναι για να μείνει κρυμμένο το ησόδημα εκείνου που θα 

πληρώσει την ειοφορά την οποία στο τέλος ξέρουμε ποιος θα πληρώσει. Είναι 
εκείνος που αγοράζει που πληρώνει την ε..-τιβάρuνση και σε φορολογία και σε οτι.δή. 

ποτε, για να μείνουν ανενόχλητοι κάποιοι και να νέμονται ένα μεγάλο τμήμα του 
πλούτου του λαού τούτου χωρις απολύτως καμιά συνει.σφορά, παρά μόνο διεκδικούν 

ότι διεκδικούν και επιβαρύνουν πραγματικά τον προυπολογισμό και το φορολογού

μενο του τόπου τούτου καθημερινά. θέλουμε να έχουμε αφθονία υδάτων και να 

κάνουμε φράγματα που στοιχίζουν σχεδόν μισό δισεκατομμύριο λιρες. θέλουμε να 

έχουμε τα πάντα, αλλά δε θέλουμε να πληρώνουμε απολύτως τι.ποτε. 

Λέχθηκε για .0 νόμο πως χρειάζεται βελτιώσεις. Αν χρειάζεtαι. να ης κάμει η 
Βουλή. Είναι η Βουλή που έχει δικα(ωμα να βελτιώνει το νόμο και να προσθέτει 

άρθρα OtO νόμο ο οποίος κάθε φορά εξετάζε"tαι και ψηφ(.ζε"tαι. Τι εμποδίζει .η Βουλή 
αν θέλει να διορθώσει σημεία αυτού του νόμου; 

Επίσης έχει προβληθεί το παρά.-τονο ότι η αλληλεΥΥύη με κανένα τρόπο δεν 

πρέπει να επιβάλλεται δια νόμου, διότι αυτό είναι-αντισυνταγματικό. Αυτές οι ιδέες 
περί φιλελευθερισμού είναι ιδέες οι οποίες επικράτησαν στο χώρο του φιλελευθερι..

σμού πριν από εκατό χρόνια. Ήταν η εποχή εκείνη κατά την oπol.α τα παιδιά των 7-8 
χρόνων έμπα~ναν στα πηγάδ~α των ανθρακορυχεΙων για να εργαστούν κα~ να πεθά
νουν κάτω από τη γη κα~ οι άνθρωποι πέθαιναν α..-τό γηρατειά, όταν γίνονταν 35-40 
χρονών. Ήταν η εποχή που ο καθένας ζούσε. αφού δυνάστευε τον συνάνθρωπό του 

μακριά από κάθε έννοια και ιδέα εΙτε αλληλεΥΥύης είτε αλληλοβοήθειας. Αυτές οι 
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ιδέες δεν μπορούν σήμερα να επικρατήσouν κα~ νομίζω Τιταν ατυχής τι θέση που 
εκφράστηκε από τον κ. Ρολάνδη ότι κοινωνικοΙ θεσμοί δεν μπορούν να επιβληθούν 

από νομοθετήματα της Βουλής Ίων Αντιπροσώπων. όταν σι συγκεκριμένοι άνθρωποι 

δεν τους θέλουν. Εδώ οι ouyκεχριμtνoι είναι τι ελάχιστη εκείνη ομάδα του ενός τοις 

χιλΙΟις ή 10υ ενός τοις εκατό του αγροτικού κόσμου που λόγω πλούτου η λόγω 

EvημερΙας δε θέλει να είναι σννδρομητής στο ησόδημα των αγροτών ταυ άλλου 

-ι:μήματος 10υ aYΡOtLXO\J μας κόσμου. 

Τελειώνω λέγοντας ότι θα πρέπει για λόγους αρχής, επειδή είναι αναγκαία τι 

κοινωνική αλληλΕΥΥύη και τι κοινωνική ασφάλιση αλλά χαι για λόγους ΣUVΈΠΕιας 10υ 

Σώματος, ο νόμος αυτός να μην ψηφιστεί. αλλά αντίθετα να μελετηθεί ξανά τι παρα· 

πέρα βελτίωσή του και τι συμπερ{ληψη όλων ανεξαΙρετα των αγροτικών προ"ίόντων 

σtην αγροτική ασq>ω.ιση. για να δοθεί ε..-τιτέλoUς και στον αγρότη τι εuχαιρΙα να ζήσει 

χωρ[ς το άγχος της αβεβαιότητας της αύριον και να ενθαρρUΝΘoνν οι άνθρωποι να 

μείνουν στη γη τους και για να αποκατασταθεΙ η αδικ(a και η ανισότητα. η οποία 

ομολογουμένως σήμερα χαρακτηριζει το βιο μι.ας μεγάλης τάξης του πληθυσμού. 

Όταν λέμε ότι με τη γεωργία ασχολείται ποσοστό 1(}..20% του πληθυσμού, αυτό 
αποτελεί σημαντική τάξη και οφείλουμε εκτός από λόγια να δώσουμε στο γεωργό και 

την κάλυψη και την προστασια την οποία οφείλουμε σε κάθε παραγωγική τάξη, όταν 

μάλιστα η τάξη αυτή βρίσκεται στα χαμηλότερα εισοδηματικό στρώματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ακόμα έξι που ζήτησαν το λόγο. θα δώσω το λόγο. παρόλο πο\! 

πι.στεύω ότι έχει εξαντληθεί. εν πολλοίς το θέμα. θα παρακαλέσω όμως, αν είναι 
δυνατόν, να είμαστε σύντομοι και να μην επαναλάβουμε πράγματα τα οποία 

λέχθηκαν. ΤΟ λόγο έχει ο κ. Μαυροκορδάτος, εκτός αν παραχωρεί τη θέση του στον 

κ. KατσoUΡίδη. Και δεν είναι η πρώτη φορά που του παραχωρονν τη θέση τους και 

να παραχωρεί και αυτός καμιά φορά τη θέση του. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να φύγω σε λίγο, δυστυχώς. και θα είμαι και πολύ 

σύντομος. 

Ο'ύτε εγώ θα. έπαιQVO. το λόγο αν δε λέγονταν κάποια πράγματα που νομίζω 

αξ(ζει να σχoλιαστoVΝ. Παρά πολλές φορές ε[.πα αJτό α\!tό το βήμα ότι πρέπει να 

είμαστε προσεκτικοί σ' αυτά που λέμε και πάρα πολλές φορές νιώθουμε μετανιω

μένοι μετά για κάποια πράγματα πο\! εΙΠαμε. Γι' αιnό το λόγο πραγματικά δε θεωρώ 

ορθό από αmό το βήμα τρεις φορές να επαναλαμβάνεται η φρόση ότι αν ήθελε η 

κυβέρνηση να αντιμετωπίσει έντιμα το ζήτημα, τότε θα έπρεπε να κάμει τα άλφα ή το 

βήτα. Αντιστρέφοντάς το σημαίνει ότι η κ\lβέρνrιση ενήργησε ανέντιμα. Αυτό 

σημαίνει ότι ΕΚ προθέσεως προσπάθησε να ξεγελάσει τους παραγωγούς. γιατί δε 

σκέφθηκε ότι θα πρέπει να xoλiIlttOVΤat από τη ζημιά και οι σκελετοί των θερμοκη

π(.ων και τα νάυλον και όλλα πολλά. Συμφωνώ ότι θα 'πρεπε να καλύπτονταν, αλλά 

όταν ήλθε στις επιτροπές της βουλής και όταν ήλθε και σ' αυτή την ολομέλεια 

οποιοσδήποτε από μας που δε σκέφθηκε να εγεΙρει τότε αυτό το θέμα ενεργούσε μη 

έντιμα ή ανtντιμα; Εμείς λέμε για τους εαυτούς μας ότι ήταν λάθος, γιατί δεν 

αναyνωριζO\!μe αmό το δικα(ωμα και σε άλλους ότι μπορεΙ να έκαμαν λάθος; 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Ήταν επιβάρυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παρακαλώ, κUριE XατζηyιάΝVΗ. Δεν μ .. ιορείτε να διακόπτετε έναν ομιλητη ούτε 
εσείς ούτε κανένας άλλος. Αν θέλετε να δευτερολογήσετε θα σας δώσω το λόγο ευχα

ρίστως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εγώ θα έλεγα. κύριοι συνάδελφοι, ότι ανέΥημο ήταν εχεΙνο που εδώ στην ίδια 
την ολομ.έλει.α ως ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις θέσαμε μπροστά στο Σώμα και 
δΙEUΚρινίστηκε, ότι κάποιοι διtδιδαν ότι ο λόγος που δεν προχωρά να ψηφιστεί το 

νομοσχέδιο ήταν οι αντιδράσεις του ΑΚΕΛ. Και στο σημείο αυτό πρέπει να πω ότι 

εξ όσων εγώ γνωρίζω. χι αν δεν είναι έτσι έχει συναδέλφους της Επιτροπής Γεωργίας 

YI.(1 να πουν το αντίθετο , τι καθυστέρηση και τι πορεία που πήραν τα πράγματα οφει
λόταν σε ομόφωνες αποφάσεις της σύσκεψης των Αρχηγών και Εκπροσώπων. Κατά 
ΣUΝΈΠει.o. δεν είναι ορθό να φορτώνεται σε μια πλευρά η ρετοινιά ότι σκόπιμα καθυ
στερούσε. Α ν καθυστερούσαμε και "(όιε που ψηφίζαμε το νόμο και αν προβληματιζό
μασταν περισσότερσ τότε, όπως κόποι.οι συνάδελφοι εί.παν από αυτό το βήμα, 

πιθανόν να μη φτάναμε τώρα στην ανάγκη να ψT1φi.ζoυμε αυτή την τροποποΙηση. Και 

λtω "στην ανάγκη", γιατΙ πρέπιι να εΙμαστε ειλικρινεΙς και με τους εαυτούς μας και 
με τον κόσμο ότι περί.που εΙναι εξ ανάγκης πσυ γίνεται αυτή η δι.δικασΙα και δεν 

ξέρω πώς νιώθουν έτσι πολύ ήονχοι όλοι για το γεγονός όη θα εγε~υν τη χείρα 
δεξιάν Τι αριστεράν για να καταψηφίσουν αυτό που ψήφισαν το Νιόβρη. 

Λέχθηκε ό,ι σίγουρα δε θα υπάρξουν πο,έ ζημιές και ακόμα ότι αυτά τα προ'Ι:

όvtα μοιάζουν με ,ους αΒάνα,ους του Ολύμπου που δε χρειάζονταν ασφάλιση. Η 
ιστορια όμως απέδειξε όη οι αθάνατοι του Ολύμ.ίτου χρειάζονταν ασφάλιση έναντι 

,ου Χριστιανισμού και ελπίζω και εύχομαι να μη χρειάζονται ασφάλεια ζωής. Ασφά

λεια ζωής, για,Ι μέσω ,ων αθανάτων κέρδιζαν χρήμα,α και κύρος οι ιερεΙς που τους 

υπηρε,οΟΟαν. Ελπίζω και ε\ιχομαι να μη φθάσουν στο {διο σημείο αυτοΙ οι παρα
γωγοί ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ελπίζω και ε\ιχομαι το θέμα Ίου ΟΓΑ τελικά να μην καταλήξει σε θεoλoγtα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ1ΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εΙμαι απόφοιτος του κλασικού και εΙχα άριστα στα Ορησκευ

τικά. Εvtο"ύτοις για να υπάρχει σuνtπεια μεταξύ διακηρύξεων και έργων, εκείνοι που 

είναι υπερβέβαι.οι, κατά τη Υνώμη μου, ότι ποτέ δε θα υπάρξουν ζημιές, κανονικά αν 
προκύψει τέ,οισ θέμα πρέπει να σκεφθούν διπλά αν θα ψηφίσουν έγκριση ζημιών. 

Και για να πούμε όλη την αλήθεια και αυτη τη στιγμή υπάρχουν ζημιές. Δε θέλω να 

κατονομάσω συναδέλφους εκτός του δικού μου κόμμαως που μου εLπαν ότι υπόρ

χουν ζημιές και ότι κατατέθηκε στη σύσκεψη Αρχηγών και Εχ..ροσώπων ότι κά.1ΤΟιος 

παραγωγός στη Λεμεσό είχε μεγάλες ζημιές και απειλήθηκε από άλλους να μη ζητήσει 

aπoζημιώσεις' γιατΙ θα χαλούσε την εντίιπωσtl που δημιουρΥόταν. 

Λέχθηκε ότι της κt!βtρνησης πρέπει να εΙναι η συνεισφορά της 100% εσαεί, όη 
θα 'πρεπε να καλύπτει εκείνη τα διαπύλια θα 'πρεπε να είχε ενισχύσει τη ΧOΡηyi.α 
προς τον ΟΓΑ. Με ποια λεφτά . κίιρι.οι συνάδελφοι; Τα λεφτά που aπoκόπτoυμε' και 

αιτό αυ,ό ,ο βήμα λέχθηκε. έπρt.oτε να τα απoκό"ψoυJ.ι.ε λόγω αντιπολΙτευσης; 
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Έy~νε λόγος και για τα xoινoβoυλeuηκό. θtσμια και λέχθηκε ό'tι το άκρον 
άωτον ήταν "χαθιιστέρηση που παρατηρήθηχ.e στη συζήτηση του θtματoς στην 
Επιτροπή Γεωργ(.ας. Άκρον άωτον, κύριοι συνάδελφοι, ήταν" ενέΡΥει.α των παρα

γωγών να μπουν εδώ και να ενεοΥήσουν περLπoυ .οα πω τη λtξη· σαν πραξι.χοπημα

τΙΙς χωρ(ς όπλα και δεν ιΙποινΙσσομαι 10 πραξικόπημα του 1974. αλλά ",ποια εΙνοι 
ενέργεια. Και δεν ξέρω, αν OJtοιοσδήποτε Βουλευτής .ην ώρα που μπι'ιχαν στην 

αίθουσα έχανε χατ' ελάχιστο τ"ν ψUXραιμια του, ποιο θα ή1:αν τα αποτέλεσμα. θα 
ξυλοκοπούσαν Βουλευτές. Αutό ήταν το όχρον άωτον και γι' αυτό καχ(στηχε τι στάση 

συναδέλφου, όχι για., δεν χαταδίκασε. δε λέω ότι ενθάρρυνε. αλλά για,;Ι εΙΠε -και το 

άκουσα με τα αvτι.ό: μου και το tβαλα στη σύσκεψη των Αρχηγών και Exπρoα.ίmων 

την ιδια μtρα tyχαι.ρα- ότι τέτοιες ενέργειες στα πλαίσια της Δτιμοχρατ(.ας μπορεΙ να 
δικαιολογηθούν. 

Τελικά τι KoιYOβoυλεU'r:ι.xή Ομόδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμει.ς θα 
ψηφ(οει αυτή την πρόταση σεβόμενη μόνο το γεγονός ότι. όπως αποδεΙχθηκι εκ των 

υσtέρων, τι συvtΡLΠt~κ~ πλεωψηφ(α των παραγωγών δεν μπορεί να κατανοήσει ότι 
είναι προς το συμφέρον της. Και ήταν χαρακτηριστικός ο Γραμματέας τοιι Παναγρο

τικού, όταν στη σύσκεψη στη Boιιλ~ μας εl.πε Μκ(ιριοι, το καλό ΠQιI θέλετε να μας 
κάνετε δεν το θέλοιιμε". Αλλά καλά έχοU\l γίνει πολλά και εγώ σuμφωνώ με τον 

κ. Χατ!;ηδημητρίοιι. Άλλά όταν μετά θα μι.loύμι μαf;Ι τouς δεν μπορεί να είναι 

επιχείρημα το ότι απλά και μόνο δεν το καταλαβαΙνοU\l ~ αφού τα δικά τouς προ·" 
όντα δε θα ιΙποστούν ζημιά είναι δικαιoλoγημtνη η θέση τouς. όχι. Εμείς αιβόμαστε 
το γεγονός όη δεν μπορούν αUΤΉ τη στιγμή να το κατανοήσουν, αλλά δεν έχουν 

δίκαιο, γιατί υπάρχουν πολλές άλλες παροχές πο" έμμεσα βοηθούν και τους (δι.oUς 
και αναφέρθηκαν από τον κ. Χατ!;ηδημητρ(ου. Όταν επιχορηγούνται το πετρέλαι.ο 

και οι ναιιλΩΜΊVΕς πτήσεις μήπως εξαιρούνται τα κrptE1Jtικά; Άρα ιΙπάρχει κοινω

νικ~ αλληλεΥΥύη από ολόκληρο τον Kuπριακό λαό προς τη συΥχεκρψ.ένη κατηΥΟΡί.α 
πολιτών. 

Κλείνοντας θα 'θελα να πω τούτο: Να προσέξοιιμε πάρα πολύ, γιατί ο τρόπος 
ποιι γΙνεται ο χειρισμός αιτημάτων τον τελεuταΙO καιρό εμένα δε μου αφήνει την 

παραμικρή αμφιβολία ότι σε πολύ λίγο χρονικό διάστημα θα έχοιιμε ξεπεράσει το 
λα·ΙΧισμό παιι παρατηρείται τα τελεutαί.α χρόνια στην Ελλάδα και τότε θα θρηνούμε 

πάνω στα ερείπια της ΚιΙπριοχής οικονομί.ας κα~ τότε δε θα UΠΆρχει υπόβαθρο ούτε 
για πολιτικό ούτε για κανέναν άλλον αγώνα και τότε δε θα έχει καμιά σημασια ποιος 
Χ'υβερνά αutό τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Xρuσoστόμoυ. Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Χροοοστόμου ο οποίος έχει 

σειρά, κύριε Αναστασι.ό.δη. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι αναπληρώ κάτι και έχω προτεραιό

τητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ζητάτε το λόγο ως αναπληρωτής KOινoβouλεUΤLκός. 

Ν. ΑΝAlίΆΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, κ'ύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εντάξει, κύριε Αναστασιάδη. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

θα εΙCf\1Ύούμοuν το εξής προς όλες ης πλευρές του Σώματος: Mεtά '(ον 

κ. Χρυσοστόμου, επει.δή φαΙνεται το ΔΗΚΩ να υστερεί σε αριθμό ομιλητών. να 
θεωρηθεΙ το θέμα λήξαν. Αν ήταν το εθνικό θέμα θα σπαταλοΟΟαμε λιγόοερες ώρες 

από ότι yι.a toν αΓΑ. ιδι.αΙτερα για μια έκθεση που φαίνεται, πλην ελαχΙστων εξαιρt· 
σεων, να είμαστε ομόφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν επιθυμεΙte να το θέσετε το θέμα σε ψηφοφορια ότι εξαντλήθηκε 0'0 

Ν. ANAΠAΣlAΔHΣ: 

Βεβαι.ότατα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ο •• να το θέσετε . 

Ο κ. Χρυσοστόμου έχει σει.ρά. ΕσεΙς, κύριε Μαυροκορδάτο. χάσατε τη σειρά 

σας και τη δώσατε στον Χ. Κατσουρ(δη και προσπαθώ να δώσω το λόγο εκ περι

Τρ<mής και είναι απόφαση. 

Ο Χ. Χρυσοστόμου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlογ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι. κύριε ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πάνω στο Ε*μα της συνέχι.σης της συζήτησης νομίζω ότι θα πρέπει να τοποθετη· 

θονμε υπέρ της ouνέxιστις, γι.ατΙ εδώ δεν πρόκειται ΠξρΙ τοποθετήσεως κομμότων 

αλλι1 τοποθετήσεως Βουλε\ιτων και θα πρtπε~ να τους δοθεί η ευχαιρΙΟ να τοποθετη

θούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένα σημεto εδώ στο ότι πολλοί Βουλευτές ψηφ(.ζουν κατά σννεtδηση. 

αλλά βεβαίως αυτό θα μπορούσε να καλυφθεί με δικαι.ολογία της ψήφου. Οπωσδή

ποτε όμως πιστεύω ότι δεν έχουν μείνει πολλοί ομιλΤ]τές και συνεχι.ζουμε επί του 

παρόντος. Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΠΟΜΟΥ: 

Kύρ~ πρόεδρε. κύρ~ι συνάδελφοι. 

προτού μπω στην ουσία του θέματος, θα σχολιάσω μερικά σημε(.α που 

αναφύηκαν από τις ομιλιες σuναδέλφων. 

Κατά την αρχική συζήτΤ]ση του θ!ματος από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργl.ας είχαμε υποβάλει την εισήΎTIOT] για κάλυψη από το σχέδΨ τόσο των θερμοκη

πίων όσο και την επέκταση σε άλλους κινδύνOUς που δεν καλύm'ονται από τον ΟΓΑ, 
αλλά η κυβερνητική πλευρά εΙχε δηλώσει πως δεν ήταν έτοιμη να δώσει oπάvtηoη και 

ότι θα μελετούσε το θέμα κατά τη δι.άρκεια του 1992 και θα ερχόταν μετα'fενtστερα 
με κάποι.ες νέες προτάσεις. Έ",σι ",ο θtμα εΙχι απασχολήσει την Επιτροπή Γεωργίας 

και το είχαμε εγείρει. 
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επίσης θα ήθελα να πω, επει.δή έχει λεχθεί παις ο ΟΓΑ δεν καλύπτει ασθtνειις, 

πως ναι, Ο ΟΓΑ δεν καλύπτει ασθtνειες, καλύπτει ~ημΙΙς μόνο από αΝΑΠΌφΕUXτες 

φUΣικές αιτΙΙς. Atm\ είναι τι δομή το\l Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης. 

Όσον αφ0ρ6 τη λητOUΡYια της Koιvoβo"λεmικTις Επιτροπής ΓεωQΎtας, 

πιστε'ύω όη την έχει αδικήσει ο συνάδελφος κύριος Χαt!;ηΥιό.vνης μι όσα έχει ΠΕΙ. 

Όταν κλήθηκε τι Επιtροπή ΓεωρΥίας να συζητήσει το θέμα, ενώπιόν της είχε μόνο 1"0 

θέμα που είχε παραπεμφθεί από τους κoιvoβo"λειπικoUς εκπροσώπους και αρχηγούς 
των κομμάτων και αφoρoiισε τα γεγονότα Τι τις αντι.δρό:σεις των παραγωΥών Ύ\ιρω 

από το σuyκeχριμένo θέμα. Η ημερήσια διάταξη πο\! είχε παρουσι.αστεί ενώπ~ 1ης 
Επιτροπής αναφερόταν σε αutό και μόνο 10 θέμα. Ο ΣUΝΌδελφoς ε[χΙ!: tητησει να 

συζητηθεί και τι δική του πρόταση πο" μπορεί να την είχε στε!.λει με φαξ στις 6 Iavou
αρΙΟυ που ήταν τι γιορτή των θεοφανείων, αλλά στην Επιτροπή δεν είχε xa.ateeeL 
τόσο έγκαιρα. Η Επιτροπή εκείνη την llμέρα είχε και την πρόταστι το\! Χ. Χατζη

γιάννη καθώς χαι πρόταση άλλου συναδέλφου ενώπιόν της, αλλά δεν είχαν συμπερι

ληφθεί στην ημερήσι.α διάταξη έτσι δεν ετίθετο θέμd ΣUΖήτησης της πρότασής τονς:. 

Είχα εισηγηθεί, εγώ προσωπικά, η Επιτροπή να έλθει μόνη της, xωρLς ης επηρεαζό
μενες πλευρές, και να μελετήσει τη διαδικασία που θα ακολουθείτο και ε'χα ΠΕι, και 
το επαναλαμβάνω και τώρα. ότι το θέμα προσφερόταν για πολλή δημοκΟΠία, γιατί 
ενώπιόν μας εκείνη τη μέρα θα είχαμε 100 περ(.που παραΥωΥούς που oLy01JQO. θα 
είχαν και διαφορεηκές α.."'tόψεις. Είχα ειστryηθεΙ ότι έπρεπε να ΠLΡI.OQΙOΤOίιμε μόνο 
στο θέμα που βρι.σχόταν στην ημερήσι.α διάταξη της Κοινοβοuλενηκής Επιτροπής 

Γεωgyιας. Η Επιτροπή πλει.οψηφικά αποφάσισε να ΣUΖη't'ήσει μόνο εκείνο το θέμα, 
άρα θεωρώ ότι σωστό. ενήργησε η Ε..-τιτρο.τή 'I«lL δεν κατηργησε κανένα θεομό ο\πε 

uπερfflη καμιά από τις αρμοδι.ότητές της. 

Τώρα στην ουσία του θέματος. Αποστολή, κ\ιQιι Πρόεδρε, και καθήκον των 

Bouλευτών είναι η προάσπιση των λο:,κών σuμφιρόvtων και αuτό το ρόλο επιτε

λοίιμε. έστω κι αν μι.α μικρή ομάδα θερμοκέφαλων αμφισβήτησε αιπό μας το ρόλο. 

Πό.για πολιτική 'tou Δημοκρατικοι, Κόμματος είναι η κόλUΨΗ από τον ΟΓΑ 
όλων των κινδύνων nou προέρχονται από ανα.."tόφεuκτες φνσικές αιτίες κοι' η 
βελτίωση των παροχών έτσι nou οι παραγωγοί να μη μετατρέπονται σε ζητιάνοuς, 
όταν και όποτε υποστούν ζημ\ές. και να βρΙΟΚονται στην καλή ή κακή διό:θεση των 

εκό.στοτε. κuβl!ρνήσεων. ΕΙνα ... πολλές φορές που σημειώνονται ζημιές και οι παρα
γωγοί "Qtxouv προς τους Βοuλευτές και οι Boυλενtές τρέχουμε προς την κυβέρνηση 
και ζηΤOίιμt ειδική βοήθεια ή οικονομική παροχή, γι.α να καλυφθούν εκείνες οι 
ζημιές. 

Auτά είναι τα. -γεγονότα και γι' αυτό το Δημοκρατικό Κόμμα vπoστήρ\.ζ! και 

υπσστηρίζει. ότι όλη η παραγωγή σε κάποιο στάδιο καθώς και όλοι οι κίνδυνοι πρέπει 

να καλiππoνται από τον ΟΓΑ. γι.α να δικαιούνται δικαιωμαηκΔ οι παραγωγοί σε 

απoζημl.ωση και όχι να ζητι.ανεύouν βοήθει.α από οποιοδήποτε. 

Κατό. τη ΣUΖήτηση του θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΓεωQΎ(ας 

υποστηρ(ξαμε τις θέσεις αιπές και ζητησαμε την επέκταση της κάλυψης και στη ζω'Ική 

ακόμα παραγωγή. είχαμε EΠLσης στο παρελθόν εγγράψει θέμα και είχε ΣUΖητηθεΙ στη 

Βουλή η ανάληψη από το κρότος των διοικητικών εξόδων και η αίιξηση της κρατικής 

σννεισΦOQό.ς από 50% σε lI)O~ tou πooov που ισχ1Jει σήμfρα. Στο αΙτημα αιπό 
υπήρξε άρνηση από την πλευρά της κυβέρνησης. 
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Η γεωργική ασφάλιση σίγουρα εμπεριέχει το στοιχεΙΟ της αλληλεΥΥύ'ης, όπως και 

οι κοινωνικές ασφαλίσεις, όπως έχουν πει μερικοί σuνόδελφoι. Συνεισφιρο"με όλοι 
01:0 Ανεργι.σ.χό ΤαμεΙΟ, αλλά απολαμβάνουν ωφε).,ήματα μόνο οι άνεργοι. Οι 
uπόλoιπoι είμαστε "ποχρεωμένοι να σuνεισφtQO"με, έστω κι αν δεν ερωτηθτ'ιχαμε. 
Είναι κοινωνικό μέτρο. Στην περ(.πτωση της γεωργικής ασφάλισης oφeλoύνται περισ

σότεροι οι παραγωγοί των οποίων τα ΠΡOLόvι"α ιιφΙστανται συχνά μεγάλες ζημιές, 

όπως οι παραγωγοί της Μαραθάσας, της Πιτσιλιάς, οι σιτοπαραΥωΥΟI' και άλλες 

τάξεις. 

Ποια ήταν όμως τα γεγονότα πο" είχαμε μπροστά μας; Όταν το θέμα ήρθε 
ενώπl.Oν της Κοίνοβο"λε\ttικτ'ις Επιτροπής Γεωργίας, αvrή ασχολήθηκε μι το θέμα 
πολύ εμπεριστατωμένα. Μελετήσαμε το νόμο, είδαμε την επέκταση, και αυτή η 

επέκταση ήταν πάγιο αίτημα των ιδιων των γεωργών αλλά και των αγροτικών οργα

νώσεων. θα πρέπει να τoνf.σo"με ότι στο ι"μβούλιο το" ΟΓΑ εκπροσωπούνται με 
μέλη το"ς οι αγροτικές οργανώσεις κι όταν ήρθε ενώπιόν μας το νομοοχέδI.O αιιτό δε 
μας είχε πει κανένας ότι ιιπήρξε οποιαδήποτε διαφων(.α στον οργανισμό. Πέραν 

τούτο" οι αγροτικές oqyaνώoeLr; πο" εκπροσωπούνταν "ποστήρι.ξαν σθεναρά την 
κάλUψT] και των κινδίtνων που είχαμε ψηφίσει. Έτσι η Koινoβoυλεutική Επιτροπή 

ΓεωρΥ(.ας δεν ήταν εν ψυχρώ και χωρίς μελέτη που ιιποστήριξε την ψήφιση του νομο

οχεδΙΟυ για επέκταση της κάλυψης. 

Μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου ακολούθησε η έκδοση διατάγματος που 

καθόριζε την ημιρομην(.α εφαρμογής του νόμου. Άρχισε η αντi.δραση των παρα

γωγών η οπο(.α σε μεγάλο βαθμό, και oφe!.λoυμε να το τoνLσoυμE α\ttό, ενθαρρύνθηκε 
και από τους φθαρτέμπορους που σίγουρα δεν είχαν στο μUΑΛό τους το συμφέρον 

των παραγωγών. Δυστυχώς οι φθαρτοπαραΥωΥοί δεν είχαν ενημερωθεί έγκαιρα και 

ορθά από τους αρμόδιους φορείς κι α\ttό είναι γεγονός που δεν μπορεl. να αμφισβη
τηθεί από κανένα. 

Είχαμε πριν δυο χρόνια περl..πoυ το ίδιο πρόβλημα με τους πατατοπαραγωΥΟ\ις, 

οι οποΙΟι σε κάποιο προηγούμενο στάδl.O είχαν ζητήσει να απoσuνδεθo'ύν από τον 
ΟΓΑ. ΤΟ είχαν επιrirχει αυτό, αλλά μετά ήθελαν να ενταχθούν και πάλι. θυμάμαι 
είχαν γίνει επανειλημμένες συσκέψεις σε πολλά χωριά με μια τελική σiισχεψη σε 

κΔποι.ο χώρο στη Λάρνακα. ΣυμμεtείXα στη σύσκεψη εκείνη στην oπol.α, αφού επεξη

γήθηκαν όλες οι. λεπτoμtρειες της κάλυψης πο\) θα δινόταν, εΙχε ζητηθεΙ να ιιπάρξει 
κα~ κάποιας μορφής δημΟψήφισμα. Δέχομαι ότι δεν ήταν το ενδεδειγμένο δημοψή

φισμα, όπως πολύ ορθά αναφέρθηκε από κάποl.O\Jς συναδιλφους, αλλά εΙχε τουλάχι
στον x6:πoLO λα'(κή υποστήρι.ξη η προσπάθεια για επανένταξη των πατατοπαραγωΥών 
στον ΟΓΑ. Ομόφωνα λοιπόν η βουλή υποστήριξε το αΙτημα των πατατοπο.ρσ.γωγών 

και τους επανένταξε στον ΟΓΑ. 

Σ"tην προκειμένη περl..πτωση λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν εΙχε γΙνει καμιά 
προσπάθεια ενημέρωσης των παραΥωγών, έστω και από την ημερομηνια πο\) ψηφί~ 

σαμε το νόμο μέχρι την ημερομηνια που ο νόμος θα ετιθtto σε ισχύ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας)Ι.QΙ Φuσικων Πόρων, μετά από σοβαρό 

και uπε\ιθυνo προβληματισμό, έλαβε υπόψη ότι η συντριπτική πλεt.σψηφ(.α των παρα
γωγών που επηρεό.ζονταν ζητούσε επίμονα την εξαιρtση ορισμένων ΠΡO·ίόνtων. Η 

Επιτροπή δεν εΙχε αντtθετη άποψη από άλλους παραγωγούς, παρόλο πο\) ειλικρινά 

πιστεύω ότι ιιπήρχαν παραγωγοί που θα ήθελαν να παραμεΙνει αυτή η κάλυψη αλλά 

οι Ι.διοι δεν εκφράστηκαν και δεν κινητοποιήθηκαν. Έτσι ενώπιόν μας εΙχαμε μόνο 
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τα σuμπεράσματα από τις eπαφές που κάναμε καθώς και το αΙτημα της σννtριπnκής 

πλ.ει.οψηφως των παραγώyώv να εξαιρεθούν α.."'tό τον ΟΓΑ. γι' αυτό ομόφωνα η 
Επιτροπή Γεωργως θεώρησε ότ~ έπρεπε να προβεΙ σε δική της κατάθεση πρότασης 

νόμου γι.α eξαιρεση των π,ρο'ωντων που αναφέρονται στην πρόταση που έχουμε 

ενώπιόν μας για 'ψ1)φι.ση. 

Ειλικρινό πι.στf:ύω ότι θα πρέπει να σuνεχιoτεΙ η προσπάθει.α για κάλυψη όλων 

των κινδύνων καθώς και η βελτUooη των παροχών τόσο για τη γεωργική όσο Ί«1Ι για 

τη ζωική παραγωγή. Αιπ:6ς πρέπει να εΙναι ο O1'όxoς όλων μας και προς αυτι; την 

κατεύθuνση πρέπει να χατοβάλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια. γιατΙ πράγματι υπάρ

χουν γεωργοΙ ή μαι μεγάλη μερίδα. γεωργών, στην Εφταγώνια για παράδειγμα. στην 

Παρεκκλησιά και στον Κάμπο, οι οποtoι έχουν υποστεΙ σοβαρές ζημιές και με την 

εξαtρεση που γΙνεται δε θα μπορέσουν να βοηθηθούν. ΣΙγουρα υπάρχει ευθύνη σ' 

αυτό το θέμα. 

θα πρbτει να τελειώσω με την ίδια έκκληση που έχει κάνει ο σuνάδελφoς 

κ. Γιαννάχης Ομήρου O1'ην αγόρευσή του. Να χάνουμε έκχληση 7fρoς την κυβέρνηση 

την απόqχJ.ση που εΙχε πάρει και εΙχt παροοοιάσει ενώπιον της Koινoβoυλειnιχής 

Επιτροπής Γεωργl.ας για την ΕΠέκταση της κάλ1Jψης των κινδύνων Ί«1Ι σt άλλους 

τομε(ς να τη φέρει ενώπιον της βουλής για ψήφιση σε νόμο, άσχίτα με οtι,δήποτε φι 
συμβεΙ μέχρι τωρα. Κι εμεLς να αναλάβουμε εκστρατεtα να διαφωtΙσoυμε τον αγρο

-ιικό κόσμο yUρω από"tις ωφέλειες ΠQ\l προσφέρει ο ΟΓΑ και να xoλλι.tρΎTiσoUμE"to 

στοιχιω της αλληλεγγύης μισα στους ίδι.ouς -ιους παραγωγούς. Να το συνειδητοποιή· 

σουν. ώσ'te να εΙναι πΡΌΘUμoι, κι αν ακόμα οι ίδWL δεν υφ(.στανται ζημιές, να συνει

σφέρουν για να βοηθούνται οι σιrνάδελφoΙ ταιις οι. οποLoι 'Uψtστανται σoβαQις ζημι,ές 

χαι μινouν εχτεθεφ.ένοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όσον αφορά πρωτoλoγLες έχω εΎΥράψει Ί«1τά σειρά τον χ. θeoδώρoυ, τον 

κ. MO\lQOXOQδά.to. τον κ. Κωνσταντίνου και τον κ. Ηλιάδη. 

Επειδή λέχθηκε ότι πρόκειται για προσωπικές τοποθετησεις, ελπίζω να μην 

επαναλάβουμε τα ίδια γενικά που λέχθηκαν όσον αφορά θέσεις κομμάτων και να 

εΙμαστε όσο το δυνατό πιο σύντομοι. 

ΤΟ λόγο έΧΕΙ Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Φτάνουμε στο τέλος μαις μακράς συζήτησης πάνω 01'0 επΙμaχo πράγματι θέμα 
του νομοσχεδΙου για τη γεωργική ασφάλιση ΠO\l συζητούμε σήμερα. MLa συζήτηση 
μακρά στα πλαtσια της οπο(.ας ακούσαμε ακόμα και 'UΠtράoπιση νεοφιλελ.εύθερων 

απόψεων με σοσιαλιστικά ΕΠιχειρήματα. πράΥμα που μόνο η εyνωσμ.έvη μαεστρ(α του 

κ. Κληρίδη θα μπορούσε να χαταφέρεL. 

ΤΟ κύριο θέμα, nLOΤWΩ, που πρoέκU'ψε από τη μέχρι τώρα στάση, εΙναι τούτο. 

Όταν αυτή η Βουλή νομοθετεΙ πΔνω σε θέματα που αφορούν μια τάξη επαΥΥελμα· 

τιών. εΙναι υπόχρεη να εξασφαλίζει εκ των προτέρων τη σuνα[νεση αυτών των επσΥ· 

-ytλματιών; Η διχή μου η αντtληψη. αγαπητοΙ σuνάδελφoι, εΙναι τούτη. Αν τα θέματα 
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που συζητοuμε αφoρoiισαν αποχλειστικά και μόνΟ' μια συγκεκριμένη ομάδα 

ανθρώπων και δεν είχαν καμιά, μα απολύτως καμιά σχέση και επΙΠΤωση πάνω στΟ' 

υπόλοιπο κοινωνικό σύνολο, η απάντησή μου είναι ασυζητητί ναΙ και αν δεν δεχόταν 

αυτή η ομάδα ούτε λόγος να γινόταν ό-τι θα έπρεπε να προχωρήσουμε σε νομοθεσία. 

Όμως υπάρχει, κύρι.οι συνάδελφοι, νΟ'μοθεσΙΟ που θέσπισε αυτή η Βουλή σε όλη την 

ιστορία της ή οποιαδήποtε Βουλη στον κόσμο που αφορά μόνο ξεκομμένα και 

aπoκλειστικά μια επαγγελματική ομάδα; Π.χ. όταν νομοθετούμε για τους γι.ατρούς, η 

νομοθεσία αφορά μόνΟ' τους για-ι:ρούς, -τα εισοδήματα -των γιατρών; Αφορά το κοινω

νικό σύνολο, -ι:ην υγεία. Όταν νομοθετούμε για ταυς omικούς, η νομοθεσΙΟ αφορά 

μόνο τους σπτικΟ'ύς; Αφορά το κΟ'ινωνικό σύνολΟ'. Το (διο όταν νομοθετούμε για 
τους δικηγόρους, κτλ. κτλ. 

θα μου πείτε άλλο ΤΟ' ένα άλλο το άλλΟ'. Εδώ μιλο"ύμε για αγροτική ασφάλιση. 

Μάλιστα. Όταν η ΒΟ'υλή αυτή νΟ'μοθέτησε, γ ια να μην επαναλαμβάνω -ι:α (δια επιχει,.. 

ρηματα, για τις κσινωνικές ασφαλίσεις εξασφάλισε τη συναίνεση όλων των ενδιαφε· 

ρομένων; Μήπως σι πλούσιΟ'ι είχαν, έχουν ή θα έχουν ποτέ ανάγκη από σύνταξη 

γηρατσς ή aπό ασφάλιση έναντι ασθtνειας; Μήπως όταν αυτή η Βουλή νΟ'μοθετεί για 

_ις ασφάλειες αυτοχινήτων, με ρώτησε εμένα αν χρειόζομαι ασφάλεια ένανη tQ'tOU 
και έναντι τρίτης περιουσίας: Εγώ δεν έχω κάμει ποτέ accident. (Κτυπώ και ξύλο). Δε 
χρειάζσμαι, λέω, αυτή τη νΟ'μοθετική κάλυψη, όμως με υποχρεώνει ο νόμος να την 

κάμω, γι.αtί αυτό απαιτεί το συμφέρον τσυ κσινωνιχού συνόλου. 

Και έρχομαι στΟ' θέμα της γεωρ-Υικής παραγωγής. Γεωργοι. παραγωγοί. κ\ιριοι 

ΣUΝΆΔΕλφoι. δεν είναι μόνο οι παραγωγοί του κόμπου. οι παραγωγσί των κηπε..,... 

τικών. σι παραγωγοί των μπανανών. σι παραγωγσί των εσπερι.δαι:ιδών κtλ. Είναι και 

σι παραγωγσί των βουνών. Αν εξαρτησουμε την επιβίωση τΟ'υ Οργανισμού Γεωργικής 

Ασφάλισης μόνΟ' a..""tό _ις ει.σφορές των ορεινών περιοχών. πολ" φοβούμαι ότι πολύ 

σύντομα θα οδηγήσουμε τον Οργανισμό σε διάλυση. Η γεωργική παραγωγή, πιστεύω. 

οη θα έπρεπε να αντιμετωπισθεί συνΟ'λικά όπως συνΟ'λικά έχει αντιμετωπισθεί ""'ο 

νερό -Ι:Ο' Ο'ποΙΟ πλέον ανήκει στο κράτος. ανήκει στο λαό ουσιαστικά το νερό και tO' 
παίρνουμε α.ίτό _ην Πάφο και 10' μεταφέρουμε στα Κοκκινοχώρια ή από τη Λεμεσό 
και το μεταφέρουμε στα Κοκκιvoχώρια. Παρόμοιος πρέπει να είναι και ο τρόπος 

αντιμε"tώπισης "tης γεωργικής παραγωγής, γιατί αυτός σ τόπΟ'ς δεν είναι μόνο μήλα 

και κερόσια πΟ'υ χρειάζεται ή μόνΟ' κηπευτικά ή μόνο εσπεριδοειδή. Δεν είμαστε χώρα 

μονοκαλλιέργειας. Η γεωργική μας παραγωγή λόγω και _ης διαφορetικής _οπογρα· 

φικής διαμόρφωσης και της διαφορεtικής κλιματΟ'λογικής κατάσtασης είναι πoλΊJ.. 

μορφη και πρέπει ολόκληρη η γεωργική παραγωγή να ΠΡOσtατευθεΙ και να ασφαλι,.. 

σθεΙ Και πρέπει να ασφαλισθουν κι εκεΙνοι που διατρέχΟ'υν μικρότερους κινδύνους 

κι εκείνοι που διαtρέχΟ'υν μεγαλύτερους κινδύνΟ'υς. Άλλη υπόθεση η λεπτΟ'μέρεια, 

πόση πρέπει να είναι η συνεισφορά αutών που δι.αtρέχουν μικρότερους κινδυνΟ'υς 

και η σuνεισφoρά αυτών που διατρέχουν μεγαλύτερους κινδiινoυς. 

Συνεπώς, είμαι πεπεισμένος ότι για λόγους αρχής η αρχή της συναίνεσης δεν 

μπορεί να ισχύσει, όταν μιλούμε για κΟ'ινωνική ασφάλιση. Υπάρχει 11 αρχή tO'u 
συμφέροντος "tης πλειοψηφίας. του συμφέροντος της κΟ'ινωνίας. και το συμφέρον της 

κΟ'ινωνΙας είναι να κρατηθοίιν τα ορεινά μας, είναι να δι.ασφαλισθεί η γεωργική 

παραγωγή amou "tou τόπου και όχι ο...λώς τα συμφέροντα μιας ομάδας παραγωγών Τι 
πΟ'λιτών. 
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ΛέχθηκΕ επίσης ότι πρέπΕΙ να επιδιώξουμΕ την καθολικότητα. Αλλά, αγαπητοί 

συνάδελφοι, πώς θα μπορέσουμε να πιάσουμε ποτέ την καθολικότητα αν τα συμφέ· 

ροντα μιας ~ περισσότερων ομάδων, στη OU'(XEXQIμtνT) περί.πtωση αγροτών. ανη

στρατεύονται την ένταξη στο σχέδιο; Δεν πρόκειται ποτέ να πετύχουμε auti) την 
καθολικότητα και αν δεν πετύχουμε την καθολικότητα u;τ:όρχει κΙνδυνος κατάρ. 

ρεuσης του συστήματος της γεωργικΤ;ς μας παραγωΎ"ις. Και δεν υπερβόλλω. Με την 

εξαιρεση που κάμνουμε στ;μερα βρίσκεΊαι επί θίιραις μια άλλη α.παΙτηση για εξα(... 

ρεση. Η α..-ταΙτηση του κ. ΛανΙτη. Και δε θα είναι του κ. Λανίτη αύριο, θα είναι τωνε

οπεριδοχαλλιεργητών. Και μετά από εκεΙ θα προχωρήσουμε πιθανόταΊα σε όλλη και 

στο τέλος θα εξαιρέσουμε ολόκληρη την παραγωγή του κάμπου και θ' αφήσουμε την 

παραγWΎ1'ι του βουνού, η οποΙΟ παραγωγτi του βουνού καλύΠΤΕΙ, δεν ξέρω αν είναι 

περισσόΊερσ, το 10 ή 15% της συνολικής γεωργικής παραγW'Y'iς. 

Εφόσον λοιπόν μιλούμε για χοινωνικΤ; και όχι γLα ιδιωτικi) ασφάλιση, η έννοια 

της πρσαιρετικότητας δεν μπορεί να υπόρξει. Και περί πρσαιρετικότητας μίλησαν οι 

συνάδελφοι οι οποΙΟι αναφtρθηκαν με όλλα λόγια στην αρχΤ; της συναίνεσης. 

Όμως, συνάδελφοι, ναι, υπάρχιι ένα αρνηnχό δεδομένο που πραγματικά 

διαφοροποιεί την όλη κατάσταση. ΠΟΙΟ είναι αυτό το αρνητικό δεδομένο; Το αρνη

τικό διδομένο προέρχεται πρώτα απ' όλα από το γεγονός ότι η aYΡOtLKi) τάξη είναι η 

πλέον ανοργάνωτη τάξη και αυτό αποδείχτηκε από το γεγονός ότι φtραμε εδώ _ις 

αγροτικές οργανώσεις, όταν εσυζητείτο το πρώτο νομοσχέδιο και όλες οι αγροτικές 

οργανώσεις υποστήριξαν αυτό το αίτημα. Τελικά όμως μεγάλη ομάδα παραγωγών . 
δεν ξέρω αν είναι η πλειοψηφία τ; όχι- των κηπευτικών δημιούργησαν τα yvωστά 

επεισόδια τα οποία έγιναν εδώ στη Βουλή. Αν οι παραγωγοί Ίων XηπEutLKώY ήσαν 

οργανωμένοι σίγουρα θα καλοίινταν. Και σίγουρα θα ακούονταν οι απόψεις τους και 

δε θα φτάναμε ως εδώ. Πέραν τούτου αρνητικό είναι και το γεγονός ότι δεν πρoηγτi

θtικε διαφώτιση, και συμφωνώ με όσους ανέφεραν αυτό το σημεΙΟ. Πραγματικά η 

διαφώtιση ήταν, είναι και θα είναι αναΥκαία, διότι μtσα από διαφώτιση θα 

μπορούσαν να επιλυθούν πολλές απορίες και να απαντηθούν πολλά ερωτηματικά. 

όταν δεν υπήρχε προκατάληψη, γι.ατΙ αU't'ή '(η στΙΥμή vπάρχει προκατάληψη και 

φοβούμαι όtι για ένα με-Υόλο χρονικό διάστημα δε θα μπορούμε πλέον να επικo~νω

νήσοvμε και να γίνουμε κατανοητοί από αυτούς τovς ανθρώπoUς, λόγω της υπάρ

χουσας προκατάληψης. 

Τελικά. αγα.-τητοί συνάδελφοι, θtλω να πω tO εξής: Έχει γραφτεί σε όλες 

σχεδόν τις εφημερtδες και έχει παρουσιαστεί από πολλά ή όλα τα μέσα μαζικής 

ενημέρωσης, και είναι αutό που πιστεύει όλος ο κόσμος, ότι η Βουλή μας νομοθετεί 

κάτω από το βάρος της πLεσης των άμεσα ενδι.αφερόμενων ομάδων. Πολύ φοβούμαι 

ότι αυτό είναι αλήθεια και πολύ φοβούμαι ότι παρόλες τις δικαιολογίες που 

λέχθηκαν σήμερα η απόφαση που έχει προο>θηθεί από την Επιτροπή ΓεOJρ'Vl.ας 

βρίσκεται κάτω από την καταθλι.πτική σκιά των απαράδεκτων γεγονότων που συνέ

βησαν εδώ στη Βουλή και το καταμαρτuρεί η τελευταία παράγραφος της Έκθεσης της 

Koινoβoυλεvτικής Επιτροπής Γεωργl.ας. Τουλάχιστον ας μην αναφερόταν στην 

Έκθεση η επανάληψη της καταδίκης αυτών των γε,/ονότων, yιot' η αναφορά των 

γεγονότων και μόνο έστω και με τον τρόπο της καταδίκης δεν κάμνει τί.ποτε άλλο 

από το" να επιβεβαιώνει ότι πραγματικά η απόφαση αU't'ή πάρθηκε κάτω από το 
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βάρος της πίεσης που έχει ασκηθεί με τον απαράδεκτο γνωσtό tρόΠΟ. Κάτω aπ' αιrtές 

ης συνθήκες, κνρ~ε Πρόεδρε, προσωπικά επειδή είμαι γι.α θέματα αρχής ενάντ~α στο 

προτεινόμενο νομοσχέδιο όμως αναγνωρίζω ότ~ πραγματικά υπήρξαν σοβαρές παρα
λείψεις ΚUΡ(ως στο θέμα της δι.αφώτwης, γι' αιrtό δε θα ψηφίσω το νομοσχέδιο αλλά 

ούΣε και θα το καταψηφίσω, δηλαδή θα κάμω αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το λόγο έχει ο κ. Mαuρoxoρδάτoς αλλά, uφ.ναλαμβάνω, παρακαλώ να είναι 

σύντομες οι αγορΕ'ύσεις. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

κνριε Πρόεδρε, κύρLOΙ συνάδελφοι, 

Ο συνάδελφος Χατζηγιάννης έθεσε θέμα δι.αδικασLας κατά tη Ol.Iζήτηση του 
θέματος του ΟΓΑ στην Επιτροπή και άφησε αιχμές ενάντια στον Πρόεδρο της 

Επιτροπής. Η δι.αδικασΙα. xUρLOL συνάδελφοι, συμφωνήθηκε σε όλα τα στάδιά της 

από την Επιτροπή και αιrtό φαίνεται στα ztQO.xtLxd της Βouλής. 

Η πρόταση των συναδέλφων Χατζηγιάννη και MQύσκoυ ήλθε στα χέρια της 

Επιτροπής στις 12 ΙανoυαρtO"υ. Όμως στις 8 Ιανουαρί.ου οι αρχηγοί και οι exπρό
σωποι κομμάτων ε[χαν αποφασισει και ε'χαν δώσει ενroλή στην Ε..;:ιτροπή Γεωργίας 

να ασχοληθεί και να μελετήσει εντατικά το θέμα του ΟΓΑ και τα προβλήματα που 
παροοοιάζονταν και σε διάστημα 3 - 4 βδομάδων να ερχόταν στην ολομέλεια με 
Έκθεση για επίλυση αυτών των προβλημάτων. θεωρήθηκε από την Επιτροπή ό1:ι η 

πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τouς ΣUΝΑΔέλφoUς υπό την πίεση ίσως των αντι.

δράσεων των γεωργών oήtav άμεσα συνδεδεμένη και συνuφσ.σμένη με την εντολή που 
είχαμε πάρει από τους αρχηγούς και εκπροσώπους των κομμάτων και γι' αιrtό το 

λόγο συζητήθηκε μαζί με τα υπόλοι.πα θέματα και .ις UΠΌλoutες προτάσεις. Λέχθηκε 

επίσης από το συνάδελφο Χατζηγιάννη ότι σπιλώθηκε το όνομά του σαν του υποκι
νητή των επεισοδίων και όη λεγόταν και διαδιδόταν στα Κσκκινοχώρια όη ο ίδιος 

ήταν ο Boνλειrtής ή ο υπαίτιος των επεισοδίων που έγιναν στη Βουλή. Μα ο ίδιος, 

κύριοι συνόδελφοι. δήλωσε σε ραδιοσταθμό ότι ήταν δημοκρατικό δικαίωμα των 
αγροτών να μπουν μέσα στη Bσuλή, πράξη που είχε τα γνωστά αποτελέσματα και τα 

επεισόδια. Είναι ο συνάδελφος Χατζηγιάννης που περιόδευε από την πρώ""tη μέρα. 

σι:α Κοχκινοχώρια και έλεγε ότι ο ίδιος ήθελε την εξαΙρεση ""trov προ"ίόντων αλλά 
αντιδρούσε ο Πρόεδρος της Επιτροπής και .α άλλα κόμμα.α που δεν ήθελαν την 
εξα(ρεση ΠΡO·ίόvtων. Ακόμα κατηγόρησε και συναδέλφoUς .ον ίδιον του κόμματός 

του πον βρΙοχονταν σε άλλες ε..;:αρχ(ες ότι δήθεν δεν καταλόβαιναν τις απαιτήσεις 

""trov αγροτών των Κοκκινοχωριών. Με αντό τον τρόπο ο συνάδελφος Χατζηγιάννης 
πίσι:ευε ότι θα αποσπούσε πολιηκά ωφέλη. Ο συνάδελφος επΙσης κατάκλυζε τις 

εφημεριδες καθημερινά με παραποιημένες δηλώσtις και μετέφερε λανθασμένtς τοποο 
θετήσεις των άλλων κομμάτων, εμπoδLζoντας με αυτό τον τρόπο την ομαλή 

λεnονρΥΙα της Επιτροπής. Και γι' αιrtές του τις πράξεις διαμαρ-tUρiιθηxαν όλα τα 
μέλη της Επιτροπής και μάλιστα σε κάJtoιo cπ(ιδιo και ο Πρόεδρος της Επιτροπής 

διαμαρnιρήΘΗXε στον Πρόεδρο της Βουλής για τη σι:άση του αιrtή. Υπάρχουν τα 
αποκόμματα των εφημερ(δων στα πρακτικά της Βουλής. 

Kύρ~ Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε σήμερα ένα πολν σοβαρό θέμα, το θέμα του ΟΓΑ που έχει άμεση 

σχέση με ""tTIV επι.βΙωση και τη δι.ατήρηση μιας κοινωνικής τάξης, της τάξης .ων 

\ 
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αγροτών. Έχουμε αναφέρει ποαις φορές ότι ο Κώτριος αγρότης επηρεάζεται από 

δυο οοβαρούς αστάθμητους παράγοντες που σχετίζονται άμεσα με την επιβίωσή του. 

Ο ένας εΙναι οι !;rιμι.ές που παθαίνει ο ΥεωρΥός α..-W ης θεoμτrν{ες ή τα απρόβλεπτα 

φυσικά αΙηα, όπως ονομάζονται, και ο άλλος είναι η εμπορια 'Ιων γεωργικών προ'ίό

ντων. nα την αντιμετώπισrι του ενός από 'Ιους δυο παράγοντες, 'Ιων θεομηνιών, 

ιδρίιθτικt όπως ξέρει:ε όλοι, το 1977 ο ΟΓΑ. (ια ττrν ίδρυσή του έγιναν πολλοί αγώνες 
απ' όλες ης αγροτικές οργανώσεις και κα'Ιόπιν απαΙτησrις των ιδιων των παραγωγών 

που είχαν πάντα ως πάγιο αίτημά τους την κάλυψή τους από αυtOνς τους κινδύνouς. 

Είναι γι' αυτό που κι εμεις όλοι σ' αυτή ττrν αίθουσα υποστηρ{ξαμε, όταν ψηφίζαμε 'Ιο 

νόμο, ότι ο θεσμός της γεωργικής ασφάλιστις κ(n η ιδρυστι 'Ιου OfA ήταν μια μεγάλη 
κατάρτιση για τον κνπριο αγρότη. Με την ασφάλι.ση των γεωργικών προ'ίόντων 

εξασφαλίζεται η οικονομική σtαθερότητα του γεωργού και η παραμονή tou στο επάγ
γελμά .ου, ενώ προάγεται με αιπό τον τρόπο Υ.αι η ε&νική μας οικονομία. 

Μέσα σΙ «\!'Ιά τα πλαίσια και μετά από σοβαρή συζήτηση και προβληματισμό 

και όχι επιπόλαια, όπως πολλοί υποοτηρ(ζουν, προχωρήσαμε στην ψήφιστι του 

Νόμο\! 207/91 που προνοεί την κάλtJψτJ ολόκληρης της φυτικής παραγωγής, την 
κάλυψτι πρόσθετων κινδύνων και ττrν αύξηστι των συντελεστών αποζημίωσης στους 

γεωργούς ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, επειδή γίνεται κάποιο νόημα ότι γίνεται ανάγνωση από 

χειρόγραφο, τουλάχιστον να συντομεύσουμε κάπως αν ωτ.άρχει χειρόγραφο. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Δε γίνεται, κύριε Πρόεδρε. Χρησιμοποίησαν χειρόγραφα και άλλοι συνάδελφοι 

και δεν τους δι.ακόψατε και εξάλλου είναι γραμμένο και στο Κεφάλαιο ΔΙ αυτό το 

θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Λυπούμαι, κύριε Μαυροκορδάτε. Παρακαλώ πολύ. Με πληροφόρησαν ό.ι 

δw.βάζετε α..-τό χειρόγραφο. Αν υπήρχε άλλος συνάδελφος πο\! διάβαζε από χειρό

γραφο έπρεπε να αναφερόταν από κά'Ιω. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Έχω σημειώσεις, κύριε Πρόεδρε, ης oπot.ες χρησιμοποιώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το δεύτερο πο\! εi.πετε. όη είναι Κεφάλαιο Δ', επειδή έχει εγγραφεί θέμα στο 

Κεφάλαιο Δ', δεν μπορεί να Ε1JOtαθήσΕΙ. ΣυνεχΙΟΤε, παρακαλώ. αλλά α..-τoκλεl.ω 

τέτοια ερμηνεία. Εί.ναι νομοθε.ική εργασία nou κδμvouμε τώρα. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Ζητήσαμε από τον ΟΓΑ να προχωρήσει στην κάλ'U'ψr) όλων των κινδίινων και 

των ζημιών πο\! προκαλούνται στο φυηκό κεφάλαιο και στις κα'Ιασκευές των 

σκελετών και σ.α πλαστικά των θερμοκηπίων. Και από την κυβέρντιση ζητήσαμε να 

αυξήσε~ τη συνεισφορά της από το 50% στο 100% .ων υπό των γεωργών καταβαλλό
μενων ασφαλίστρων. Ψηφ(ζΟV1:ας το νόμο αutό πιστεύαμε ότι δημιovργoύσαμε ένα 

στεγανό στέγασ.ρο πο\! θα πρoστατeνει το γtωρyό από .ovς διάφορους κινδύνους 
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μέσω ενός ολοκληρωμένου σuστήματoς ytωργικής ασφάλισης και μtσα από το 

πνεύμα της καθολικότητας και της αλληλεΥΥύης θα εξuπηρετoύσε τους επηρεαζόμε

νους κλlιδoυς της γεωργικής παραγωγής. 

το σχέδιο γεωργικής ασφάλισης. αγαπητοί σuνά.δελφoι. "πoσtflQΙχτηκε απ' ό).ες 
τις αγροτικές οργανώσεις τόσο στην Επιτροπή Γεωργιας, όταν συζητούσε το θέμα, 

όσο και στο Διοικητικό Συμβούλιο του ΟΓΑ και στη Συμβουλευτική Επιτροπή Γεωρ

γιας όπου ΣU~τέχOυν όλες οι αγροτι.κές ορΥανώσεις. Ταυτόχρονα, πριν ψηφιστεί ο 

νόμος. όλα τα μέλη της Επιτροπής δήλωσαν ότι πιθανό με την εφαρμογή και τη 

λειτουρΥια του να παρουσιαστούν oρισμtνα προβλήματα και θα έπρεπε να εΙμασtε 

έτοιμοι να επανεξετάσουμε το νόμο για να δι.oρβώσoUΜε όλα τα λάθη και wxόν 

αδuναμl.ες που θα παρouσtαζε. 

Από την πρώτη όμως ημtρα της εφαρμογής του και πριν φανούν οποιαδήποτε 

προβλήματα παρατηρήθηκε Μονη αντί.θεση και αντίδραση από σuyxεκριμένoυς 

κύκλους που έχουν πάγια πολιτι.χή τους τη διάλυση όλων των Συμβoυλt.ων εΙτε αυτά 

ονομάζονται του ΟΓΑ. είτε του ΣφαγεLoυ. είτε Συμβούλιο Εμποριας Πατατών. Και 

θα πρέπει εδώ να τονίσω ότι αυτοί οι κύκλοι στην προσπάθειά τους να πετίιχονν 

τους σκοπούς τους, δηλαδή τη διάλυση των πάντων, έπαι.ξαν με τη στάση τους σημα

ντικό ρόλο και σtη δημΙOuρytα των -yνωσtών επεισοδιων στη Βουλή. Βέβαια. πέρα 

από τους γνωστούς κύκλους πολλοί αγνοί, απλοί αγρότες είτε από παραπληροφό

ρηση είτε λόγω μη σωστής και επαρκούς διαφώτισης πάνω σtις 'πρόνοιες του νόμου 

αντέδQo.σαν έντονα και με παρασtάσεις προς τους αQXTIYOύς και εΚΠQOOώπoυς των 

κομμάτων ζήτησαν την επανεξέταση του νόμου .... Και είναι αυτών η στάση που 
μέτρησε στο να τοποθετηθούμε, όπως θα τοποθετηθούμε στο Σώμα. Πράγματι σε 

σύσκεψή τους Οι αρχηγο' και εκπρόσωποι των κομμάτων στην παρouσια του 

Υπουργού Γεωργίας και Φuσικών Πόρων αποφάσισαν όπως το θέμα της ασφάλισης 

της φυτικής παραγωγής από τον ΟΓΑ παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργιας για εξέταση. για μελέτη και για επ(λυση των προβλημάτων που ΤVΧόν θα 

παρoUΣι.άζOνταν. 

Η Επιτροπή Γεωργιας ενεργώντας με βάση την πιο πάνω απόφαση ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣιΑΔΗΣ: 

Πόσες σελιδες έχετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη, έχετε να εγειρετε οποιοδήποτε θέμα; 

Πα.ραχαλώ να μη διακόπτετε τον ομιλητή. 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

'Επρεπε να το πείτε και πιο μπρο<πά. κύριε σvνό:δελφε. Είσαστε ο Πρόεδρος 
της Βουλής; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣιΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέμα δι.αδι.κασtας. 

Δεν,είμαι Πρόεδρος σίγουρα της Βουλής, Eίμα~ όμως Βουλευτής που θtλω να 

τη~αι οι Κανονισμοί του Σώματος. Με βάση τους Κανονισμούς, όταν μιλούμε σε 
θέjιατα αρχής, κύριε συνάδελφε, δεν αναγιγνώσκουμε από ΎQOJttό κείμενο και είτε 

τηρεΙταL ο Κανονισμός είτε δεν τηρεΙται. 
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Κύριε Πρόεδρε , εΥε Ιρω θέμα. Απλούστατα ηθέλαμε να συντομεύσει τι ΣUΖήτηση. 

Πέντε απόψεις που θα μπορούσε να πει ο συνάαι:λφος έχουν λεχθεΙ ήδη από πλευράς 

ΑΚΕΛ κατά κόρο και Εκφράσττικαν οι απόψεις του κόμματος και εκφράζονται . Δεν 

είχα πρόθεση να ΤΟ εγείρω αλλά το εγείρω και παρακαλώ, κύΡΙΕ Πρόεδρε, να τηρηθεί 
ο Κανονισμός. Διαφορετικά δε θα υπάρχει πλέον κανένας φραγμός για κανένα 

Βουλευτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΚύΡΙΕ Αναστασι.άδη. έγινε τι παρατηρησrι αλλά Επιιδή φαίνεται ότι και κάποιοι 

όλλοι ΣUΝΌΔελφoι διάβαζαν ... ΒεβαΙως εγώ θtλω' να υποδείξω ότι μπoρεtς να διοβά· 
σει.ς από χει.ρόΥρο.φο, όταν αναφέρεσαι σε κάποιες δηλώσεις ή σε κάποι.α έγγραφα, 

αλλά ομιλία δεν μπορεΙς να διαβάσεις. θα παρακαλέσω τον κύριο συνάδελφο να 

συνεχίσει, εφόσον έχει το ΧΕΙρόγραφο, αλλά να προσπαθήσει τουλάχιστον να σνντο

μείισει. 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Η Επιτροπή Γεωργίας ενεργώνι"ας με βάση την απόφαση και τους όρους 

εντολής ΠOΊJ της δόθηκαν από τους αρχηγούς και τους εκπροσώπους κομμάτων, 

άρχ~σε την εξέταση του θέματος κα~ κάλεσε στη συνεδρία της όλες τις αγροτικές 

οργανώσεις και πολλοuς άλλους εκπροσώπους των γεωργών, οι οποίοι διατεΙνονταν 

ότι δεν ήταν ενταγμένοι σε αγροτικές οργανώσεις. θα πρέπει να πω ότι καλέσαμε 

στην πρώτη συνεδρία εκτός από τους μη ενταγμένους αγρότες τους φθαρτέμπορους 

που επηρεάζονταν και όλους τους άλλους ΕΠηρεαζόμενους κλάδους. Και ενώ με τη 

λήξη της πρώτης συνεδριας που !Ύινε είχε αποφασιστεί και είχε γίνει αποδεκτό ο..-τό 

τον Πρόεδρο του Διo~κητικoύ Συμβουλίου του ΟΓΑ ότ~ ήταν έτοιμος να συζητήσει 

όλα τα προβλήματα που παροuoιό.ζονταν από το\lς ενδι.αφερομένους σ' εκείνο το 

στάδιο , δUΣΤVΧώς δημιουργήθηκαν εκείνα τα γνωστά επεισόδια τα οποία δε θα 

αναφέρω χάριν συντομίας. 

Μετά από αυτά τα γεγονότα και ακoυovτας κάποιες ακραίες θέσεις που έθεταν 
σε κίνδυνο και αυτή ακόμα την ύπαρξη του σΓΑ αλλά και βλέποντας ότι εξαιρέσεις 

κάποιων προ'ιόντων θα δημιουργούσαν και κάι.οια προβλήματα στον σΓΑ ή ακόμα 

και πρόβλημα επιβΙωσης, εμεΙς προχωρήσαμε και καταλήξαμε στην απόφαση να ειση

γηθούμε την εξαίρεση όλων των ΠΡO'L6ντων που καλύφθηκαν με το Νόμο 207191. για 
να μπορέσει ο ΟΓΑ να συνεχΙΟει να λειτουργεί όπως λειτουργούσε μέχρι το Νοέμβριο 

του 1991. 

θα πρέπει να τονίσω ότι δεν πρέπει να εκληφθεί ότ~ με την πρότασή μας ανtιr 

στρατευόμαστε ή πλήττουμε με οποιοδήποτε τρόπο το θεσμό της γεωργικής ασφά

λισης. Aπενανtιας, επαναλαμβάνω για μια ακόμα φορά, ότ ι η ασφάλιση των γεωρ

γικών προ'wvτων είναι μια από τις μεγαλύτερες κατακτήσεις των αγροτών μας και 

ότι επιδίωξή μας είναι η uπoστήρt.ξη κάθε μtτρoυ για την καθιέρωση ενός ολοκληρω

μένου σχεδίου γεωργικής ασφάλισης το οποίο θα στηρίζεται στην καθολικότητα, την 

αλληλεγγύη και τη β~ωσιμόtητα και θα EξιInTIQI!:t eL όλους τους κλάδους της γεωργικής 

παραγωγής. Κάθε υπόσκαψη _ου θεσμού του σΤΑ και κάθε αλλαγή που θα επηρεάζει 

άμεσα τη βιωσιμότητα του σχεδίου γεωργικής ασφάλισης θα εΙναι βόμβα στα θεμέλια 

της αγροτικής μας οικονομί.ας και θα σημαΙνε~ εγκατάλειψη της γεωργ(ας με όλες τις 

αρνητικές επιπτώσεις. οικονομικές και πολιtικές. 

Ευχαριστώ, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Κωνσταντίνου υποσχέθηκε ότι θα μιλήσει μόνο δυο λεπτά. Να τηρήσετε το 

λόγο σας. Και μάλιστα εLπετε όη το κάμνετε για να δώσετε το καλό παρόδtιγμα και 

στον κύριο Ηλιόδη που είναι ο τελευτα!.ος. 

Κ. KONΣTANfINOY: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μου προκαλούν έκπληξη και απορία τα τελεuταια λόγια τα οποΙα μόλις τώρα 

ανΙφερε ο Πρόεδρος της Επιτροπής Γεωργίας, συνάδελφος κ. Μαυροκορδάτος. είπε 
όη οι οποιεσδήποτε εξαιρέσεις θα απoτελέoouν πράγματι μια βόμβα στα θεμtλια του 

ΟΓΑ. Όμως, απ' ότι έχουμε πληροφορηθεί, σύσσωμη η Κοινοβουλευτική Ομάδα θα 

ψηφίσει \Ι.ι-τέρ. Υπάρχει μια μεγάλη ανIίφaση. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Δεν το κατάλαβες καλά, συνάδελφε, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύρι..οι. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤιΝΟΥ: 

Ήταν κατανοητό. Ξεκινώ από το συνάδελφο τον κ. Θεοδώρου ο οπο(ος εΙΠε ότι 
πρέπει να tnLβιώoo\rY τα ορεινό. Σίγουρα ναι, τα ορεινά πρέπει να επιβιώσουν. Αλλά 

δε θα επιβιώσουν από μια μόνο ομάδα ανθρώπων στους οποίους έχει επιβληθεί ένα 

νομοσχέδιο για καταβολή κάποιων ποσών, τη οτιγμή που πράγματι είναι παραδεχτό 

και είναι ξεκάθαρο ότι σε καμιά περl.πτωση δε θα υπάρχει ο,,-τοι.οσδήποτε κΙνδυνος 

για τη φυηχή τους παραγωγή. Για να επιβι.ώσουν τα ορεινά, σίγουρα επιβόλλεται και 

πρέπει ολόκληρος ο λαός να συνεισφέρει. Αυτό είναι δίχαιο και έτσι πρέπει να γίνει. 

Όσον αφορά το θέμα που αναφέρθηκε χαι που αφορά ττιν ανoρy<ινωσrι των 

εχπροσώπων των παραγωγών που είναι οι αγροτικές οργανώσεις, ναι, σΙγουρα εδώ 

φαΙνεται ξεκάθαρο χαι τολμώ να το πω ότι οι αγροτικές οργανώσεις εΙναι ταπέλλες. 

Όφειλαν χαι έπρεπε να είχαν ενημερώσeι .ονς παραγωγούς, να είχαν χάνει σεμι

νάρια και να εΙχαν αναλΟΟει το Νόμο. Δυστυχώς σε καμιά περl.πτωση δεν έπραξαν 

αυtό .0 πράγμα με αποτέλεσμα οι παραγωγοί να βρεθούν εκτεθειμένοι, πράγμα .0 
oπoi.o φάνηκε ξεκάθαρα. 

Όσον αφορά το θέμα της πιtσης, όπως αναφέρθηκε. σε καμιά περι,-ττωση, 
τουλάχιστον εμεΙς ως Δημοκρατικός Συναγερμός, δεν αλλόζοvμε σήμερα .η θέσrι μας, 

γιατί πιεστήκαμε. Απλά και μόνο γιατί αντιληφθήκαμε ότι έγινε κάποιο λάθος και 

εΙναι έηιμο να αναγνωρίζουμε .α λάθη μας. Και σ' αυτή την πρoκεΙμΕVΗ περl.πτωση 

πράγματι υπήρξε λάθος, δι.όη βιαστήκαμε. Είναι προς ημή του συνάδελφου, του 

Χατζl1γιάννη, ο οποίος ενώπιον αυτού του Σώμα.ος εΙχε ζητήσει προθεσμία η οποία 
χαι δε δ6θτικε. Προχωρήσαμε σε ψήφιση και τα αποτελέσματα δι.αφάνηχαν ολοχά-

θαQ<L 
Όσον αφορά την πρότασrι νόμου για τροποποΙηΟ11 που κατέθεσαν οι συνό

δελφοι AνδQέας Μούσκος κα~ ΧατζηΥιόννης, αυτή κατα.έθηχε στις 5 .ου Γενάρη και 
μας προκαλεΙ πράγμα.ι απορία πώς πέρασαν επτά ολόκληρες μέρες και δεν είχε τεθεί 
ενώπι.ον της αρμόδιας επιτροπής για συζήτηση. είναι Ινα ερώτημα για το οπο(ο ειλι

κρινά ζητούμε απάντηση. Δόθηκε ενώπιον της Επιτροπής ο ~σχυρισμός ότι η πρότaσTI 
κατατέθηκε μετά από τη σύσκεψη.ων αρχηγών των κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Έχουμε ξεπεράσει από πολλού.α δύο λεπ.ά, κύριε Kωνσταvτ[νoυ. 

Κ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόfδρε. 

Υπόρχουν πριtγμα.ι στοιχεια όη συνάδελφοι διέδιδαν σε κάποιες περιοχές όη 

οι δύο συνlΣδελφoι Ανδρέας Μούσκος και Σοφοκλής Χα.ζηγιάννης προέβαιναν σε 
δηλώσεις ή ενεργούσαν με .έtoιo .ρόπο ο οποίος πραγμαηκά ή.αν καθαρό δημαγω
γικός αλλά και ό.ι ή.αν οι υποκινψές .ων επεισοδίων. Νομίζω ό.ι είναι πολύ 

λυπτιρό να htyOvtaι αυ.ά .α πράγμα.α από συναδέλφους σι:τιν προσπάθειά .ους να 
δικαιολογήσουν, εΙ.ε κάποια δικ'ή .ους αμέλεια 'ή κάποιες .oπoθετιjσεις ης οπο(.ες 

άλλαξαν οι ίδιοι εκ .ων "στέρων, για.Ι είχαν εΙ.ε ενθυνοφοβ/.ο., εΙ.ε γιατί δεν εΙχαν 

ξεκάθαρες απόψεις επί του θέματος γι.α το οποίο σήμερα συζη'Ούμε για ολόκληρες 
ώρες. Για.ί τουλάχιστον εμάς .ου ΔημoκQαηxoύ Συναγερμού η θέση μας 'ήταν ξεκά

θαρη από την πρώτη σι:ιγμ'ή που αντιληφθήκαμε όη υπήρχε πρόβλημα και για.ί 

νπήρξε πράγμαη καθολική αντίδραση από μέρους των παραγωγών, οι οποΙΟι απλού

στατα δεν εΙχαν ερω.ηθεΙ Ome καν .ους είχε ζητηθεί η γνώμη. Έπρεπε να ισχύσει 
αυτός ο Νόμος σε βά:ρος αυτών των ανθρώπων οι οποίοι ασχολούνται ειδικά με 

κάποια φυτική παραγωγή και να τους επιβληθεί ετσιθελικά, χωρις καν να ρωτηθούν -
να πάρω το ηθικό μέρος και να αφήσω το νομικό- και να συνεισφέρονν αυτοί οι 

άνθρωποι στο αλληλtyyυo κοινωνικό μέτρο για .0 οποίο "π'ήρξε αναφoQό -και δε 
διαφωνούμε με τα αλληλέγγυα κοινωνικά μέtρα- αλλά μόνο αutή η τάξη ανθρώπων 
να σννεισφέρει σ' αυ.ή την κατάσταση, σ' αυτό το σχέδιο, τη στιγμή που είναι θέμα 

ολόκληρου το" λαού; 

Κάποιοι συνάδελφοι εξ' αριOtερών ανέφεραν όη υπ'ήρξε φοροδιαφυγή. Μα αν 

όντως, αγαπητοί συνάδελφοι, "πήρξε φοροδιαφυγή, τότε ναι, υπάρχει θέμα ευθύνης 

της κυβέρνησης. Και είναι η κυβέρνηση η oπotα υπέχει αυτή τη στιγμή ευθύνη και 

οφείλει να ανακαλύψει ποιοι είναι και ποιο είναι το μέγεθος της φοροδιαφνΥτ'ις. Δεν 
είναι θέμα δικό μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν μείνει και κανένα επιχείρημα το οποίο δεν το απαvtο"με, δε χαλά ο κόσμος, 

διότι πιστεύω ότι όσα ήταν να λεχθούν, έχουν ήδη λεχθεΙ 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ακόμα ένα σημείο και .ελειώνω, κ\ιeιε Πρόfδρε. 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

Να διευκρινίσετε τι εννοείτε "εξ' αριστερών", διότι εΙμασι:ε εμείς εξ' αριστερών 

σας. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Όχι. εννοώ εξ' αριστερών μου με-ι:αφορικά. 

Εν πάση περιπτώσει. κύριε Πρόεδρε. εδώ υ.ι-τήρξε και μια πολύ μεγάλη αντ(.. 
φαση όσον αφορά το θέμα κάποιων συναδέλφων οι οποίοι μας εΙΠαν ότι ανέμεναν 

τις αναλογιστικές μελέτες της κυβέρνησης και μετέπειτα να τοποθετηθουν. Εδώ δεν 

ήρθαν καν αναλογισι:ικές μελέτες βόσει των oπotων θα τοποθετούμαστε. Και όμως 

τοποθετήθηκαν. Και ενώ αρχικά ήταν σε παλ" μεγάλο βα:θμό αντΙθετοι, εκ των 
υστέρων είναι θετικοι. Κάπου υπάρχει μια ξεκάθαρη αντίφαση. 
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Κάποιος σuνάδελφoς οε κάποια ενώπιον παραγωγών τοποθέτησή του είχε πει: 
"Αν ο Συναγερμός επέμενε να ψηφιστεί όπως είχε κατατεθεΙ από τοιις συναδέλφους η 

πρόταση, εμεις απλώς και μόνο, γιατΙ η θέση αυτή ήταν δημαγωγική, δε θα ψηφίζαμε 

και δε θα περνούσε ο νόμος και σήμερα αυτοί είναι θετικοΕ υπέρ α1110" .ου Νόμου. 

Εν πάση περι...ττώσει. κύριε Πρόεδρε, εμάς η τoπoθtτησή μας είναι ξεκάθαρη και 

θετική για τον ΠΡΟ1Εινόμενο νόμο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι με την αγόρευση του Χ. Ηλιάδη φθάνουμε στο τέλος. Αν δε 

φθάνουμε, θα το θέσω σε ψT]qχ>φOQΙα. Έχει γΕνει μακρά συζήτηση, δόθηκε ένας 
έντονος αγροτικός χαρακτήρας και τόνος στο όλο θέμα. Ελπίζω να τελειώνουμε. 

Ο κ. ΛυσσαρΙδης. 

Β. Λ γΣΣΑΡIΔΗΣ: 

Εγώ δε θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. για να σπάσουμε και τον κανόνα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ AΣlAΔHΣ: 

Εγώ θα σας ακολουθήσω, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

θα με αχO).,Ouθτ'ιOεΤE. Νομίζω όη το γενικό κλίμα ή τουλάχιστον της πλειοψη
φίας εLνα~ ότ~, να~. επι.βάλλετα~ μι.α καθoλ~κή τοποθέτηση όσον αφορά τα θέματα της 
γεωργ~κής ασφάλισης. Τα ε.--τ:~χειρήματα που ακoύστrrxαν. και ίσως έχουν κάποια 
βαρυτητα, είναι ότι δεν υπήρξε η προεργασία που έπρεπε να υπάρξει, οίπως ώστε να 

υπό.ρξει και η συναίνεση των ενδwφερομένων και με αυτό τον τρόπο να φθάναμε σε 
καλύτερα α..-Τ:Oτελtσμα1:α. 

Γι' αυτό δηλώνω ότι θα ψηφίσω υπέρ 1:0υ νομοσχεδ(ου, αλλά επιμένω ότι θα 
πρέπει να συνεχιστεί η προσπάθεια, ούτως ώστε αυτό το νομοσχέδιο να καλύψει το 
σύνολο των αγροτικών προ·ίόντων, διότι συμφωνώ ότι είναι ένα κοινωνικό μtτρo 
και μόνο με αυτό το φακό πρέπει να αVΤιμεtωπιστεΙ 

Ελπίζω να τήρησα την υπόσχεσή μου να μην είμαι σύντομος, κυριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Λυσσαρtδη, δε χρει.α.ζόταν να πείτε πως θα είστε σίιντομος, διότι μιλή

σατε από τη θέση σας και γνωρίζετε πολύ καλά ότι όταν μιλάτε από τη θέση σας, δεν 
μπορείτε να μακρηγορείτε. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

θα ήθελα να επισημάνω ότι όλη αυτή τη συζήτηση. τη μακρά συζήτηση, την 

παρακολούθησε -μέχρι πριν ένα λεπτό που βγήκε από την αίθouσα- και ο Διευθυντής 
τουΟΓΑ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Την παρακολουθεί κα~ τώρα. 

Δ. ΗΛΙ.ΑΔΗΣ: 

Μάλιστα. είναι πάνω. Πήγε στον εξώστη, έφυγε από κάτω. Την παρακολουθεί 
λοιπόν και ο Γενικός Δι.ε:uθuvnΊς του ΟΓΑ, κάτι που δείχνει ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Eλπί.ζ.oυμf να μη σημαΙνει τΙWΤE ΤΟ ότι ο [ενικός Διευθυντής του ΟΓΑ παρα· 

κo).,oUΘεί τη συζήτηση α..-ι:6 τον εξώστη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

0.0 κάτι που δεΙχνtι ότι επιδεικνύεται τι δέουσα ΕUΑισθησ'α α..-τό πλευράς του 
αρμόδιου και υπεύθυνου οργανισμού που είναι κάτι στο οποΙΟ δε μας έχουν συνη. 
θΙσει ούτε οι κρατικοί ούτε οι ημικρατικοί οργανωμοΙ. όταν ΣUΖηΤOνμε θέματα ίστις Τι 
και μεγαλύΤΕρης σημασιας και σοβαρότητας από αυτό που ΣUΖη'Oύμε σήμερα. 

Δε χρειάζεται να επαναληφθεί ούτε τι κοινωνική σημασία ΤΟ\l Οργανισμού της 
Γεωργικτ'ις Ασφάλισης για τους αγρότες, ούτε τι αναγκαιότητα για μια ριζική 
αναδιάρθρωση και τοποθέ.ηση του οργανισμού πάνω σε μια καινούρια βάση, ούτε τι 
επανεξέταση του θέματος των δι.ο ικητικών εξόδων και τι ανάληψή τους από το 
κράτος. θα προσθέσω όμως κάτι όσον αφορά τον τρόπο λειτουργίας σ' εκείνα τα 

οποία λέχθηκαν από προηγούμενους συναδέλφους. 

Υπάρχει σοβαρό πρόβλημα και όσοι κυκλοφορούμε καθεννχτικά σχεδόν σε 
αγροτικές περιοχές μαζεύουμε αυτά τα παράπονα και αυτές τις παρατηρήσεις, 
μερικές από τις οποίες είναι δικαιολογημένες. Γίνεται μια !;ημιά. Πηγαίνει ο ΟΓΑ την 

επομένη ή τη μεθεπομένη και την εκτιμά και λέει η ζημιά είναι του ύψους του 20% 
και έχεις δικαίωμα να υποβάλεις ένσταση. Ο παραγωγός υποβάλλει ένσταση την ιδια 
μέρα και η ένσταση εξετόζεται iκπερα a....ό μερικούς μήνις, όταν το ΠΡO"Cόν, δηλαδή 

το αντικείμενο τοιι εγκλήματος, δεν υπάρχει, ώστε η κατ' έφεση εξέταση να αποδειξει 

αν ορθή ήταν η πρώτη εκτΙμηση ή όχι. Αυτά είναι δίκαw παράπονα yw τον τρόπο 
λειτouρyΙας του ΟΓΑ και καλά κάνουν οι αρμόδιοι να τα εξετάσονν, ώστε να εμπνέει 

εμπιστοσύνη στΟιΙς κaλιIπτόμενOυς από τον ΟΓΑ π<:ιραγωΥούς, για να είναι ο οργανι

σμός αξιόπιστος. 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα ποιι συζητούμε απέκτησε μια ξεχωριστή φόρτιση λόγω 
των επεισοδ(.ων και τοιι τρόπου με τον οποίο αντέδρασαν ορισμένοι παραγωγοΙ 
Λέχθηκε και στην Έκθεση και πρέπει να το Ε.ιοταναλάβοιΙμε όσοι και αν μιλήσουμε ότι 

αuτός ο τόπος έχει πληρώσει πολ'u ακριβά αντι.δημοκρατικές μεθόδους, χρήση βΙας 
και νοοτροπίες ξεπερασμένων για όλους μας tJ-τοχων. Δεν αναΥνωριζουμε σε κανένα 

το δικαίωμα για οποιοδήποτε λόγο, για οποιοδήποτε θέμα, όσο δίκαιο και αν 

πιστεύει ότι έχει, ή όσο δικαιο και αν πράγματι έχει, να βγαίνει έξω από τα όρια του 

δημοκρατικού πολιτεuματος και της tuπgmou; και πολιτισμένης συμπεριφοράς, στη 

Βουλή Τι oπoUΔήΠOτε αλλοu σ' αυτό τον τόπο. Αυτά ανήκουν στο παρελθόν και δεν 
μπορούμε παρά, κάτω από Q.ι.OιεσδήΠOτε συνθήκες, με τον πιο κατηγορηματικό 
τρόπο, να τα καταδικάζΟιΙμε. Χωρίς να σημαίνει ότι αυτό εκφράζει το σύνολο των 

παραγωγών. Εκφρόζει μόνο ορισμένους θερμοκέφαλους οι οποίοι όμως πρέπει να 
παίρνονν την απάντησή τους σε κό.θε περΙΠΤωση. 

ΛεΙΤΟιΙργεί η Βουλή υπό το κράτος και υπό τη σκιά των επεισοδίων: ΛειτοιΙΡ
γούμε ασκο\ιντες δημαγωγία και λα·ίκ ιομό , όταν ανακαλοuμε αuτό το νομοθέτημα; 
Είναι ένα ερώτημα που εμtνα μου θίγει ευαίσθηΤΕς χορδές, γιατί Είμαι από εκείνους 
ποιι έχουν έντονη tην άπΟψη ότι αuτό το KoLvoβoulι.o και όλα τα πολιτικό. κόμματα, 

ναι, κ{ι.,.οιι πρέπει να πούμε όλοι πως ένα θέμα είναι δί.καιο και το δεχόμαστε και 
άλλο είναι άδικο και το απOΡΡi.πτσυμε. Και πράγματι είναι καιρός να το ποuμε αυτό 
το πράγμα και να κλείσουμε την πόρτα σε άκαιρα Τι άδικα ή παράλογα αιτήματα. 

ΠάσχOUΜε σ' αιΙτό το θέμα και θα πρέ.ι"'tEL να ΤΟ αντιμετωπίσουμε πολύ σοβαρά. 
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Υπήρξε rι αvτιδραση ορισμένων παραγωγών; Υπήρξε η αντίδραση των χoνδρε~ 

μπόρων χα~ των μεσιτών; Οι χονδρέμποροι χαι οι μεσίτες, για να λέμε τα πράγματα 

με το όνομά τους, είναι εκείνοι οι οποίοι χαρπούνται τον ιδρώτα του παραγωγού και 

αφαιμ{tσσouν το βαλάνηο 10υ καταναλωτή. Άρα ε'ναι οι τελtuταΙoι που, στη δική 

μας κοινωνική αντίληψη, πρέπει να ληφθούν υπόψτ] πόνω σ' αυτό 10 θέμα. Και ενδε

χομένως να υπήρξαν και μεγάλοι αγρότες παραγωγοΙ Βεβαίως θα υπήρξαν. Όμως 

δεν ήταν μόνο αυτοι. Ήταν μαζική τι αντιδραση. Και επει.δή αντέδρασαν σημαίνει 

αναγκαστικά ότι ήταν σωστή η αντίδρασή τους; ΓιατΙ σημαίνει όη όταν είναι μαζική 

εΙναι δικαιολογημένη αναγκαστικά και είναι και σωστή πάλι αναΥχασι:ικά; Η καθιέ

ρωση Τι η επέκταση κοινωνικών θεσμών, κατά την άπΟψή μου, πρoUΠoθtτει μια 

κοινωνική αντί.λTJΨ1Ί που προέρχεται μέσα από τον κοινωνικό διάλογο των ετα(ρων, 

των συνεργαζομένων, των επηρεαζομένων Τι των καλυπτομένων από το θεσμό της 

γεωργ~κής ασφάλισης. 

Πράγματι η Επιοροπή της Βονλής, και συμφωνώ με τον κ. Χρυσοσι:όμου, ορθά 

λειτούργησε, γιατ( o~ ενδιαφερόμενες οργανώσεις, που κατά τexμήρLO εκφρά!;ο\1V κα~ 
εκπροσωπούν τονς αγρότες, έτσ~ μίλησαν και η Ε.ι-τιτροπή λειτούργησε σε συμπό

ρενση με την ά.ι-τοψή τους. Όμως πραγματικά φαίνεται ότι στη βάση των αγροτών δε 

μεταφέρθηκαν αυτά τα θέματα, δεν αποτέλεσαν αντικείμενο σνζήτησης, διαφώτισης, 

διαλόγου, σνμφωνιών, διαφωνιών, κριτικής, ώοτε μέσα από έναν κοινωνικό διάλογο 

με τονς ενδιαφερομένονς σtη βάση, να μπορούμε να πούμε ότι έχονμε καταλήξει, 

έσtω και με τη διαφΩV(.α τονς, ότι αντά τα πράγματα είναι σωστά. Και η 8ονλή 

καλόπιστα και έντιμα και ομόφωνα, και αντό είναι χαραχτηρισηκό. ψήφι.σε αντό το 

νομοθέτημα. Το τι ακολο'ύθησε είναι -yνωσtό. 

Οι κοινωνικοί θεσμοί προοδεύουν με την επιβολη; Ακόμα και αν είναι σωτή

ριοι, δεν μ...-τορούμε να σώοονμε κανένα αν δεν το θέλει και ούτε είναι νοητό ότι θα 

πρέπει να σώσονμε XMOLO με το ζόρι. Όμως νΙιΤιρξε βελτίωση των θέοεων ακόμα και 
από την {δια την κυβέρνηση που σημαίνει ότι πράγματι αντή τη βελτίωση θα. 

μ:πoρoiιoε να την είχε δώσει πριν να γίνει όλος αιπός ο κυκεώνας. Και δεν την έδωσε. 

Την έδωσε πότε; Όταν δημLO'UQΎ1'rθηxε Τ] ρηξη, η δυσπι.στt.α και η ψυχολογική 

απόσταση ανάμεσα σ' εκείνους πον επηρεάζονταν και σ' εκείνους οι οποίοι καλό

πιστα, πι.στε'ύω. επιδίωκαν να νπηρετήσουν τα συμφέροντα των αγροτών. Και έτσι 

φτάσαμε σ' αυτό το κενό. Ό,τι και να ψΤ]φΙσει οποιοσδήποτε ΣUΝΆΔελφoς σ' αυτή την 

αΙθοοοα δεν είναι ικανοποιημένος πλήρως. Εκείνος που ψηφιζeι υπέρ έχει ΕΠιφνλά
ξεις και εκείνος που ψηφίζει εναντίον, πάλι έχει επιφυλάξεις. 

Όμως ύστερα από προσωπική επαφή με πολλούς αγρότες, ύστερα από μεγό.λο 

προβληματισμό, ει-τειδή ΠΙ01ΕUΩ ότι η δημοκραtt.α και ο διάλοΥος δεν είναι αρκετό να 

λEttO'UQΎEL σtO επ(.πεδο του ΚοινοβονλΙΟυ αλλά θα πρέπει ακόμα γι.ο. tiTOLOvς 

θεσμούς να τον παίρνουμε και κάtω στη λα'ίκή βάση, στους αγρότες, σε όπOΙOvς 

ανθρώπους του λαού μας επηρεάζονται ακόμα και θετικά όπως σε αυtΊ; την περί

πτωση. θα πρέπει αντό το Νόμο να τον xataeyήOOVμE, κατά τη γνώμη μον, με την 

ψήφο μας. Η κυβέρνηση xα~ tO Υπουργείο Γεωρ-Υ(.ας, ο Οργανισμός ΓεωQ"fικής Ασφά
λισης και η Βουλή, όλοι οι κοινωνικοί παράγοντες οι οπο(οι πιστεΟΟυν στη συνολική 

κάλυψη της αγροηκής παραγωγής. o~ οοο(οι πιστεύουν ότ~ υπηρετούν τα συμφέ· 

ροντα των αγροτών που είνα~ μι.α αδικημένη τάξη σ' αυτό τον tόπο, να ξανοικtούμε 

ο' ένα διόλογο μαζί tονς για να τους πείσουμε, να συμπoρεuτoύμε μαζί τovς και να 
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δ~ευQύνoυμε τον κοινωνικό θεσμό της γεωργικής ασφάλισης, όχι σε αντΙί'ταράθεση 

αλλά σε σνμπόρεuση με εκείνους στους oπoΙOuς αναφέρεtαι, σε συμπόρενση δηλαδή 

με εκεί.νους σι ().ι"tο(.οι Mo"tEλoύv το κύριο αντικείμενο μιας κοινωνικής νομοθεοως 

όπως αυτή που θα πρέ.ίΤΕΙ να επεxτεΙvoυμt μέσα από τις σωστές συνθήχες δημοκρατι

κότερου διαλόΥou με τους [δΙOUς τους ανθρώ.-τΟ\1ς τou λαού που επηρε(ιζovtαι. 

EUΧαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θεωρώ ότι τερματ!.σtηκε τι συζήτηση και προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 
της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο l. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμο\). Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βαοικο'ύ νόμο\!. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του ΠΙνακα "Α" του βαοικσύ νόμου. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψTtφ(.ζOuΝ υπtρ των άρθρων Ι - 4: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντ{ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Με 30 ψήφους υπέρ, 2 εναντίον και 2 aπoχές τα άρθρα 1 - 4 εγκρΙνovι:αι. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Γροποποιη
τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Βλt..-cω ότι όσοι ψηφ(.ζouν υπέρ εΙναι πολύ δυσανάλογοι με τη συζήτηση που 

έγινε. 

Πόσοι εναντίον; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 εναντ(.ον. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 αποχές. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 30 ψήφους υπέρ, 2 ενανtιoν και 2 αποχές τι πρόταση νόμου εγκρίνεται και 
ψηφ(ζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα σt1jν ημερήσια διάταξη, τα υπ' αρ. 19,20 και 
21 που είναι 1. "Οι περί Γενικού Γραφει.ακού Προσωπικού - θέση Γενικού Γραφέα 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 10υ 1992",2. "Οι περί Γενικού Βοηθητιχο\ι Προσω
πικού - θέση βοηθού ΓραφεΙΟυ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 10\1 Ι992~ και 3. ''Οι 
περί Γενικού Τεχνικού προσωπικού - θέση Τεχνικού (Σχέδια γπτιρεσιας) Κανονι

σμοί 10υ 1992", για Ία ο,το(ο υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

θεωρείται αναγνωσθε(σα. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Όχι. δε θεωρείται αναγνωσeείσα και να έχεΤΕ υπόψη σας ότι υπάρχουν και 
τέσσερα θέματα στο Kεφόλα~o Δ' με τα οπο(α θα προχωρήσονμε αισl.ως ως τις 

δώδεκα, ως τα μεσάνυχτα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Πα~Vlες:-

Ευστάθιος ΕνοταθΙΟν, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζτιγιάνντις 

Χρίστος Πονργουρίδτις 

Κα(ττι Κλτιρίδον 

Γιαννόχτις ΑγαπΙΟν 

Παύλος Πα..w.γεωργ(ον 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών μελέττισε τους KανOνισμoiις που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρττιμα σε συνεδρία ττις που πραγματοποιήθτΡιε 

στις 13 ΦεβρουαρΙον 1992. Σττι συνεδρίαστι αυτή κλήθτΡιαν και παρενρέθτικαν εκπρό
σωποι του Υπονργεtoυ Οικονομικών και ττις ΠΑΣΥ __ .. OL οποΙΟι εξέφρασαν τις 
απόψεις τους. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οπο(οι εχδ(δονται με βάση τα άρθρα 27 και 
87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπεΙται ο καθορισμός των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων: 

(ο) Γενικού Γραφέα, Γενικό Γραφειακό Προσωπικό. 

(β) Βοηθού Γραφείου, Γενικό Βοηθητικό Προσωπικό. 

(γ) Τεχνικού. Γενικό Τεχνικό Προσωπικό. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που χατατέθτικαν ενώπι.ον Τ1'lς Επιτροπής, 11 tΡOΠQ
ποίηση και ο εκσυγχρονισμός των υπό αναφορά σχεδΙων υπηρεσwς επιβάλλεtαι 

λόγω της επελθούσας ομαδοποίησης ή αποομαδοποΙησης ορισμένων θέσεων ή της 
μετακίνησης θέσεων από μια κατηγορία σε άλλη. καθώς και γι.α να επαναδιατυπω

θoiιν τόσο τα γενικά όσο και τα Ε',(Ηκά καθήκοντα των θέσεων και να προστεθούν 

νέες Πρόνοιες, ώστε να είναι απόλυτα σαφές ποια καθήκοντα αναμένεται να tπιτε· 
λαύν οι κάτοχοι των υπό αναφορά θέσεων. έτσι που να απoφΕUΓOνται παρερμηνείες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. αφού έλαβε υπόψτ) το γεγονός ότι όλα 
τα ενδιαφερόμενα μέρη συμφωνούν με το περιεχόμενο των υπό αναφορά σχεδιων 
υπηρεσΙας, συμφωνεί με τους Κανονισμούς αυτούς, γι' αυτό και ομόφωνα ησηγεΙται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί' από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Π ΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι. ΟΙ περί reVLKOu Γραφειακού Προσωπικοu • θέση Γενικού Γραφέα 

(Σχέδι.α Υπηρεσ{ας) Κανονωμο{ του 1992. 

2. ΟΙ περί Γενικού Βοηθητικού Προσωπικού - θέση Βοηθού ΓραφεΙΟυ 
(Σχέδια ΥπηρεσΙΟς) Κανονισμοί του 1992. 

3. Οι περί Γενικού Τεχνικού Προσωπικού. θέση Τεχνικού (Σχέδια Υπηρε· 

σίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι· 
σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται . Φτάσαμε στο τέλος 
της Νομοθετ ικής Εργασl.o.ς. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαω Β', που είναι η Κατάθεση Noμoσχεδtων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\lπολογιομού Νόμος (Αρ. 9) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

naραmμπEtaL στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προ\lπολογι

σμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Συμπληρωμαtικοu Προ\lπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) '(ου 1992. 

Katatteηxt από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην KOLνoβoukεutLxtj E,ί'IΙΤρom; Οικονομικών και ΠΡOUπoλ.oyι.
ομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΓαμεΙΟ Aναπnjξεως) 
Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥπονΡΥεI.o Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική EπLtΡOmi οικονομικών και ΠρσυπολΟΥΙ
ομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΓαμeΙO Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 3) του 1992. 

Κατατέθηκε α.ί.6 10 YΠOuρyεΙO Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογι. 

ομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περΙ Προστασιας της Παραλίας (Τροποποιτ\,nκός) (Αρ. 2) Νόμος 1:0υ 
1992. 

Κατατέθηκε από το YΠOUΡΓε(o Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσω1Ερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περΙ Δημόσιας Υπτιρεο(ας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος το\l 1992. 

Κατατέθηκε από 1:0 YπoUΡyεΙO Οικονομικών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Ko~νoβoυλεmική Eπ~τρoπή O~xoνoμικών και προυπολοΥΙ--

σμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περΙ προυπολΟΥισμού '{ου Κυπριακού πρακtορεtου Ειδήσεων Νόμος 
'{ου 1992. 

Katatteηxe από '{Ο YπoUΡγεΙo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμ.πεtα~ στην Κοινοβουλευηκή EπLtρoπή Οικονομικών και προυπολΟΥΙ. 

ομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) ΟΙ περΙ ΚυβΕρνηtικού Υδαηκού Έργου Υια '{ην Υδατοπρομ"ήθει.α '{ης 
Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου Βελt~ώσεως Aμαθoύvtας 
ΚανονισμοΙ "tou 1992. 

Katatteηxav από '{Ο YπoUQ'feLo Εσωtερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευnΧή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Προστασίας της ΠαQOλΙOς (Άδειες και Δικαιώματα) ΚανovωμοΙ 
του 1992. 

ΚαΤQ'tέθηκον από το Υπουργείο ΕσωΤΕριΚ'ών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπoνtαι σι:ην Κοινοβουλευηχή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφα. που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έχταχτων uπαλ~ 
λήλων στη δημόσια \ιπηρεσ(.α δυνάμει του άρθρου 3(1)(ο) .ον περΙ προσ

λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική ΥπηρεσΙα) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 
Κατατέθηκαν από το YJtouρyeto Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Koινoβoνλεvnχή Επιτροπή Οικονομικών και Προ\1πολο

γιομοv, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 Ι) Δημοσιονομική Έκθεση γι.α το έtoς 1990. 

Κατατέθηκε από το ΥπουΡΥε(ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και ΠΡOUπoλoyι--

ομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

12) Ετήσιο Έκθεση του Ραδιοφωνικού Ιδρ"ματος KunΡO" για το έτος 1990. 

Κατατέθηκε από το PαδLOφωνικό 'Ιδρυμα Kώtρoυ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροΙΙπολΟΥΙ

σμοU. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμο\! 

13) Ο περί Δημ6σwς ΥΥε(ας (Χωρ(ων) (τροποποιηηκός) Νόμος του 1992·. 

Κατατέθηκε από τον κ. Κίκη Γιά-Υκου, εκ μέρους της Κοινοβουλευηχής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δuνό.μεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημό.των (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (fροποποιη-
τικός) Νόμος του 1992. ... 

Κατατέθηκε από τον κ. Γιαννάκη Αγαπ(ου, Boυλεuτη εκλογικής περιφέ

ρεwς ΛεμεσοU. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

υαραπέμπεται στην KOινoβoυλεuτικΤ; Επιτροπή Σuγκoινωνιών και 'ΕρΥων. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Αυτή 11 πρόταση νόμου αφορά το νόμο περί 
αναστολης του περί παραΥραφής νόμου και είναι θtμα ερμηνείας του νόμου. Φρονώ. 

με όλο το σέβας, ότι είναι δουλΕιά της Νομικής Επιτροπής. Είναι εντελώς νομικό το 

θέμα και φρονώ ότι η χαταλληλό'ιερη Επιτροπ'ή να επιληφθεί του θέματος είναι η 

Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον τι αιτιο).ογικ'ή Έκθεση αφορό ξεκάθαρα θέματα νομικής ερμηνείας, 

τότε παραπέμπεται στην Επιτροπή Νομικών. Αλλά όπως έχει ο τίτλος είναι oλoφά~ 

νερο πως θα έπρεπε να είχε παραπεμφθεί σε άλλη EπLtΡOn1j. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Γι' αυτό πήρα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα έπρεπε να είχεtε εξηγηθεί πριν γίνει τι παρα.."'tOμπή. Οπωσδήποτε με τη δι)ιQ.Ι

ολογία που δίνετε, με την αιτιολογία μάλλον παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Επαγγελματικής ΑποκατάσταΟl1ς των Εξαρτωμένων Πεσόντων, 
Αγνοουμένων και Αναπήρων Νόμος του 1992. 

Κατατέθηχε από τον χ. Αριοτοφόνη Γεωργίου, Βουλευτή εχλοΥικΤ;ς περι

φέρειας Λευxωσtας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλεu'tιx'ή Επιτροπή Προσφύγων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτηοεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

E~τηση με αο. ΣΊΆ' 214 που υπol'λήθηχε από το Boυλ.wτή εχλοΥι)tής πεQιφέQειας 
Πάφου )t. Γιαννά)tη ΟμήQO\J στις 21 ΙανοuaQίΟ\J 1992, 

"Οι αμπελ.o\IQΎoΙ που κάνουν αναμπελώσεις παραπονούνται ότι υπάρχΕΙ 

έλλειψη φUΤών νέων ποικιλιών. 

Κατόπιν τοίπου ΧαλεΙται το αρμόδιο YΠOuρyεΙO να πληροφορ'ήσει το Σώμα 

πώς προτωεται να αντιμnωΠ(σει το πιο πόνω πρόβλημα." 

EQώ1:ηση με aQ. ΣΊ'Α' 215 που νπo,λήθφcE από το Βουλευτ'ή εχλογικής rιεOιφέOειας 
AeμEooiI)t. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Ιαvoυ(lQίουl992. 

'Ή κοινότητα Παρεχκλησιάς εγείρει αΙτημα για εγγραφή όλων των αγροτικών 

δρόμων, καθώς χαι των 'Μονοπατιών' ως δημόσιων δρόμων. 

Ποια η επΙ τούτου θέση του αρμόδιου ΥΠΟ"ΡΥεισυ;" 
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EQώtησl1 με σ". ΣΤΙΑ' 216 210" ωτoJ).ήβηχt από το Boυlεuτή εxλoy~xής πl!οιφέ"Ειας: 
Λεμεσοi Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 23 ΙανουαιιίΟ\J 1992. 

'Ή κοινότητα Παρεχκλησιάς εγε(ρει αίτημα: 

α) για επέχταση του αναδασμού από 700 σκάλες που είναι σήμερα σε 1,100 
τουλάχιστο' 

β) για ξηριΧό αναδασμό, ώστε να βελτιωθεί το αγροτικό συΥχοινωνιακό 

δίκτυο της κοινότητας, αλλά και να αυξηθεί 11 παραγωγικότητα της 
περιοχής. 

Kaltitaa το αρμόδιο YπoυqytΙO να ενημερώσει τη Βουλή αν προτίθετοι και 
πότε να ικανοποιήσει τα αιτήμαΊβ αuτά~ 

EQώτηση με ο". ΣΤ'Α' 217 JιO" ωι:~lήθηxε α:π:ό '(Ο Boνλεvtή εχλοΥιχής πε"ιφέ"ειας: 
Λεμεσο':' Χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη σης 23 ΙανouαoΙoυ 1992. 

"Για αρκετά χρόνια το βασικό εισόδημα των κατοίκων Αγίου Κωνσταντίνου 

προερχόταν από τη διάθεστι της χουμανδαρΙας. Όμως από το 1987. που έλτιξε 10 

σνμβόλαι.ο με οιvοβwμηχαν(α της Λεμεσού. οι παραγωγοί βρΙσκονται σε απόγνωση, 
γιατί: 

α) έχει μειωθεΙ κάθετα το εισόδημά τους. επειδή τώρα σταμάτησαν να κατα~ 
σχεUΌζOUΝ κουμανδαρια και πουλούν τα σταφύλια τους στα εργοστάσιο: 

β) μηχανήματα αξιας 200,000 λιρών τα οποΙα έχouν αγοραστεί για κατα· 
σκευή κουμανδαριας από τη συνεργατική εται.ρεια AγΙCnι ΚωνσταvtLνou, 
μέρος της αξιας των οποίων ακόμη χρωστούν. κινδυνεύουν να καταστρα
φούν. γιατ( μένουν αχρησιμοποΙητα. 

ΚαλεΙται το αρμόδι.ο ΥπουργεΙο να ενημερώσε~ τη Βουλή αν υπάρχει εκ μέρους 

της κυβέρνησης και του Σ.Α.η. πρόθεση να αναλόβοw κάπoι.ε~ πρωτοβουλίες για 
επΙλυση του πολύ σοβαρού προβλτ'ιματος που αvtιμετωπLζει η κοινότητα ΑγΙου 
KωνσταvtΙνoυ.~ 

EQόnqση με Gll. Σ'f'A' 218 που ωι~λήβ.ε cuιό '10 Boυλεvt'; EX).oyιxqς χεllιφΙllει<ις 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 IaYOualliou 1992. 

~H Κυπιρούντα. μια από τις μεγαλύtερες σε πληθνσμό Χοινόtηtες της υπαί

θρου. ζητά από ΤΤιν κυβέρVTJOTl να δTlμLOυρΥήσει σ' αuτή βιομηχανικ'ή περιοχή και με 
διάφορα ΚΙVΗτρα και επιχορηγήσεις να m:TlQIζεL επενδiιoεις οι οποίες θα συμβάλοw 
m:TJV ανακοπή "ης αστUφι.λιας. 

ΚαλεΙται το αρμόδι.ο ΥπουρΥεLo να ενημερώσει tTl Βουλή: 

α) Υπάρχει οποιαδήποτε μελέτη και σχέδια για δTlμιουργια βιομηχανικής 
πεΡLOχής; 

β) Αν όχι, προτίθεται ΤΙ κυβέρνηση να εξετάσει το ενδεχόμενο δημLOUQΎιας 
βιομηχανικής περιοχής;" 

EQώτηση με Gll. Σ'fΆ' 219 που υπ~λήβηxε από 'τΟ Boυ1.Σ'U'τή εχ1ο-Υικής ΠΣllιφέllει«ς 

Λεμεσoiι Χ. Ντίνο Μιχαη1.ίδιι Ο'tι.ς 13 I«vou«IlLou 1992. 

"Η κοινότηtα Πiιρyoυ (Λεμεσoiι) εγεΙΡει αίτημα για κάλ'U'ψη από την κ\Jβιρνηση 
του πoσoiι των (35.000, το οποίο απαηεΙται για ανακαΙνηση και περΙφραξη του 

παλαι.oiι σχολείου, έτσι ώστε να γίνει δυναtή ΤΙ λειτουργία του και να ικανοποιηθούν 
οι ανάΎΚες από την αiιξηση των μαθητών ΔΤιμοτιχής Εκπαίδευσης. Η αn:oυo(α περί

φραξης εκθέtΕΙ σε σοβαρούς κινδύνους "ους μικρούς μαθΤ]τές του σχολείου και η 
ανάγκη συνολικής επ(λυσης του θέματος εΙνl1Ι προφανής. 
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Καλείται το αρμόδιο YπoυeγεΙO να εvημερώσε~ τη Βουλή αν και Μ'Ε προτ!.-

θεται να LxaVOJtOLTioεL το δικαιολογημένο αΙτημα της κοινότητας Πiιqyoυ." 

E~ηση με αο. ΣΤ'Α' :Ζ:ΖΟ που unoOlq&ΗXE αnό '(ο ΒοιιlΕντ1ί εχΙοΥ,χής rιEQI,iQEIas 

Λεμεσο" Χ. Ν'Ι'νο Μιχαηλίδη στις 23 l(1νo\lO.ι~o" 1992. 

Μ Η χοινότητα Πύρ'Υσυ (Λεμεσού) εγειρει αίτημα yl4 εΥΥραφή ως δημόσιων 

δρόμων των 'Μονοπατι.ών' που βρΙΟΧονται μtσα στα όρια της κοινότητας. Aρκεto( 

κάτοικοι. αν χα, διαθέτουν στα οικόπεδά τους ηλεκτρισμό και νερό, δεν μπορούν να 

πάρουν πολεοδομική όδεια Υι.α να χτ[οουν, επειδή Τι πρόσβαση προς οντό. είναι κατα

χωρημένη στο κτηματολόγιο ως 'Μονοπάτια'. 

Καλείτοι ΤΟ αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Boυλτj πώς προτίθεται και 

πότε να ικανοποιήσει το αίτημα αvtό 1tO\I αvι:ιμετωπ(.ζoυν αρκετές κοινότητες," 

EQώτηση με αο. Σ:f'A' 221 πον wι:oOΙήθΗXε από το Βου),εντή εχ).οΥιχής nεQιφiQΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη)"ί6η στις 23 Ιανουαι(ου 1992. 

"Οι κοινότητες Πύρ'Υou (Λεμεσού) και Παρεκκλησιάς, αλλά και ποαις άλλες 

κοινότητες, εγείρουν αίτημα γ1.α τροποποίηση του κανονισμού της Δήλωσης ΠΟλL

τικής που προνοεί 3 σκάλες για έχδοση πολεοδομικής άδειας οικοδομής σε Ι,50 

σκάλα ή και λιγότερο σε ειδικές περι.m:ώσεις. Οι σημερινοί όροι και ΠΡOUπoθέσεις 

της δήλωσης πολιτικής επηρεάζουν δυσμενtσ'tατα όλους σχεδόν τους κατοίκους των 

κοινοτήτων. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουρΥείο να προχωρήσει σε όλες τις δtoυσες ενtρyειες, 

ώστε να αρθεί αυτή η αδικία σε βάρος των κοινοτήτων, που πλήττει κυρίως την 

ανάπτυξη της υπαιθρου και ενισχύει την αστυφιλία." 

EQώ'τιιoιι με «Ο. l.-rΆ' 222 πο\! νn:OΡλήβφcε ωι:ό το Bo\!ΛΕUΤή εχλο'Υιχής πειιι,έ~ιας 
Λεμεσον χ. Nτ~νo Mιxαηλ~η στις 23 Iavowqio\J 1992. 

"Η κοινότητα Πύρ-Υου (Λεμεσoiι) εyεLρει αίτημα YLO. με(αιση της κοινοτιχής 
σuνεισφoράς σε έργα από l{l που είναι σήμερα σε 1(3. Τα έσοδα της κοινότ1)tας δεν 
αντέχουν αυτό το ποσοστό συμμετοχής στα τοπικά έργα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρoφoQήσει τη Βουλή αν προτίθεται και 

πότε να ικανο..-τοιήσει το αίτημα αvtό." 

EQώτηση με αιι. ΣΊ'Α' 223 ΠΟ" 'ιΙ1Ι:ΟΡλήβΗΧε από το ΒΟ\Jλεννή εχλσΥιχής τιει"φέιιειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Mlxαηλ~η στις 23 Iavoooqio\J 1992. 

"Παραγωγοί αμVΓδάλων tTJtow από τον o.r.A. να καλύπτει tημΙΙς που προχα· 
λoUνται κατά την ΠΕρίοδο της ανθoφoQίας. 

Ποια η επί τούτου θtση του αρμόδιου Yπouρyείoυ;" 

EQώτηση με αο. ΣΊΆ' 224 τιο\! 'ιIπ~λήhιxε από το ΒΟ\Jλεννή εχλο'Υιχής πεοl,έΙΙΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη1ι6η στις 23 ΙανοναιιΙοω 1992. 

"Απ' όλες τις κοινότητες της υπαίθρου εΥε(ρεται αίτημα για εκτέλεση των 

διαφόρων έργων της Επαρχιακής Διοίκησης κατά την περίοδο της άνοιξης. γιατί 

διαφορετικά. όταν αρχίζουν το χειμώνα τα έργα, μένουν ασυμπλήρωτα και τα 

σχετικά κονδύλια σπαταλιούνται xωρLς κανένα αιtOτέλεσμα. 

Ποια η επί τούτου θtση του αρμόδιου Υπουργείου;" 
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EQώτηση με UQ. Π'Α' 225 που "ποβλήθηχ! από το Βουλw'f1ί εχλΟ"(ιχής περιq:έQειας 

Λεμεσού χ . Ντίνο Μιχαηλί6η στις 23 ΙανουαρΙου 1992. 

"Όλες o~ κοινότητες της υπαΙθρου εγεΙρουν αίτημα για υλοποΙηση της κυβερνη· 
τικής υπόσχεσης σχετικά με τον οδικό φωτισμό. 

ΣυΥκεκριμένα . η κιιβέρνηση με απόφασή της απόλλαξε τις κοινότητες από την 

υποχρέωση να πληρώνουν το κόστος του οδικού φωτισμού. Όμως έκτοτε . με οδηγΙΙς 

της Επαρχιαχης Διοίκησης, προτρέπονται οι κοινότητες να εξακολουθούν να πληρώ

νουν. με τη διαβεβαίωση ότι θα τους ε.."tιστραφεΙ το σuνoλικό ποσό πο\! θα καταβά. 

λουν στην Αρχη Ηλεκτρισμού. 

Ποια είναι η επΙ τούτου θέση t01J αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με aQ. Π'Α' 226 ΠΟ" ",ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλΟ"(lκής περι· 

φέΡΕιας ΛεμεσΟ\J κ . Ντίνο Μιχαηλί6η στις 23 Ιανο"αρίΟ,,1992. 

~H κοινότητα Παρεκκλησι.άς εγείρει αίτημα για επέκταση της οικιστικής της 

ζώνης. Επειδή η κοινότητα βρίσκεται κοντά στην πόλη, υπόρχει μεγόλη αύξηση στη 

ζήτηση για ανέγερση κατοικιών. ΠΟιλ] η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του 

θtματoς;" 

Eflώτηση με αρ. Π' Α' 227 :το" "πσβλήθηχε από το Bo"λεvtή εκλΟ"(ικής περιφέΡΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο I\1lχαηλί6 1'\ στις 23 Ιανοαιρίο" 1992. 

Μ Η κοινότητα Παρεκκλησιάς εγείρει αίtημα για δια.ίτλότυνση και ευθυγρόμμιση 

του δρόμου από τα λατομεία μέχρι τον παρακαμπτήριο. Επειδή ο δρόμος αυτός 

χρησιμοποιείται από πάρα πολλά φορτηγά και επειδή βρΙσκεται σε κακή κατάσταση, 

γίνονται αρκετό τροχαία δWΤ1Jχήματα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργε[ο να ενημερώσει τη Βουλή αν προτίθεται και 

πότε να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό.Μ 

~ησ,! με αρ. ΣΤΆ' 228 ΠΟ" ",πσρλήθηχε από το Βο"λε\ιτή εχλΟ"(lχής περl · 

φέρειας Λεμεσο\ι χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 l <ινουαρίου 1992. 

ΜΗ κοινότητα Παρεκκλησιάς εγειρει αίτημα για ίδρυση περιφερειακού γtιμvα· 

σίου σε χαλίτικη γη που υπάρχει στην περιοχή της το οποίο θα εξυπηρετεί κα~ τις 

γειτονικές κοινότητες και θα Moσuμφoρήσει το I'upvόoOLo Λινόπετρας, στο οποίο 

φοnούν περισσότεροι μαθητές απο ό,τι πρέπει. 

Ποια η επΙ τούτου θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙου;" 

ΕQώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 229 110" \Jποβλήθηχε ιιπό το Βο"λε"τή εχλογιχής JtEQIq:t QEIU; 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Iavo"aQio" 1992. 

'Ή κοινότητα Παρεκκλησι.άς εγείρει αίτημα για ασφαλτ6σ'tρωση του δρόμου 

Π'ύργοu.Παρεκκλησl.ά.ς, απόστασης ενός xuιoμέtΡ01J. Για το δρόμο αυτό δαπανώνται 

κάθε χρόνο περtπoυ .(40,000 για χωματουργικές εργασίες, ενώ με το διπλόσιο 

περΙΠου ποσό θα ασφαλ τοστρωθεΙ και θα λυθεΙ οριστικά το πρόβλημα. 

Ποια 1) επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

ΕQώτηση με ο,ρ. ΣΤΆ' 230 πο" υΠΟ"λήθηχε από το BO"λεuτή εκλοΥιχής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Ιανουαρίου 1992. 

nH χωριτική αρx~ Παρεκκλησιά.ς, αλλά και αρκετοί κάτοικοι διαμαρτύρονται 

έντονα για τις ζημιές που προκαλούνται σε φρoίrtα και θερμΟ'κή,"tι.α από σφαιρι.δΙλ] 
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χuνηyών και ζητούν να απαyoρεuτεΙ το κυνήγι O"'tLς περιοχές που υπάρχουν περι· 

βόλια χαι θερμοκήπια. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο YπouρyεΙo να ενημερώσει τη Βουλή αν πρoτtθεται να 
ικανοποιήσει.ο δικοιολοΥημένο αυτό αΙτημα." 

EQώτηση με σο. ΣΤΆ' 231 ΠΟ\l νπ~).ή8ηxε από το Boυλεuτή εχ)..οΥιχής ΙΤΕοιφέΟΕιαι; 
AeμEOou χ. Ντίνο ΜιχαηλίΔη στις 23 ΙανΟ\Κ1οίο\l1992 . 

~H κοινότητα Χανδριών ζητά CUtό την κυβέΡVΤΙση, μέσα στα πλαΙοι.α της εξογ. 

γελθεl.σας πολιτικής της Υι.α την ύπαιθρο. να προχωρήσει 'στη δημιουργία προ\lποθέ
σεων και κινήτρων Υ\.Ο. Lδρυση βιοτεχνικών μονάδων για τη συγκράτηση το\! πλuθu

ομού της περισχης. Επειδή αυτό το αΙτημα έχει τεθεΙ από αρκετές κοινότητες. 

καλεΙται το αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ να ενημερώαι.ι τη Βουλή σε ποιο πρακτικά μέτρα Τι 

σχεδι.ασμούς έχει προχωρήσει τι κtJβtρντιση γιο. υλοποΙτιση της πολιτικής της στον 
τομέα αυτό." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 232 1Ιου υπOΙSλήβηκε αll6 το Βουλευτή εχ)..οΥι:κής ΤΙΕοιφέΟΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 13 lα'Yoν<toίoν 1991. 

ΜΗ κo~ν6τητα Χανδριών εγεl.ρει αίτημα για επισκευή της UΔΑτoδεξαμενής 

(Κόμπος του ΠαφΙτη), από την οπο(α παρατηρείται μεγόλη απώλει.α νερού λόγω 

κακrις κατασκευής. 

Ποια η ε1tι _ούτου θέση του αρμόδιου YnOUQY1!ΙOu;M 

EQώτηση fU OQ. ΣΤ'Α' 133 πον U1Σ~1ήβΗXε από το Βον1εντή Εχ1οΥ,χής πεQιφέQειας 
Λεμεσού Χ. ΝτΙ'ΥΟ Μιχαη1(.6η σης 13 Iavoν<tQiou 1991. 

'Ή κοινότητα Χανδρι.ών εΥε(ρει αΙtημα για ευθυγράμμιση και δι.α.πλδroνση του 

δρόμου Χανδριών - Αγρού. Ο δρόμος αυτός -χρησιμοποιείtαι από αρxεtές κοινότητες 
της περιοχής και OΠOttλEL πρόσβαση σε διόφορες υπηρεσίες: f'υμ'Yό.σLO, Νοσοκομείο 

κ.ό. 

KoλeLtat tO αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν προτΙθεtαι η 
κυβέρνηση και με ποιο χρονοδιάγραμμα να υλοποιήσει το δικαLOλογημένο αΙtημα _ης 

κοιν6τηtας," 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 134 πον υποβ1ήθηκε από το Boυ1εuτή εx10yικιjς πεQιφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηι..ίδη σης 13 Ιανοοορίον 1991. 

'Ή κοινότητα Αγρι.διών εΥε(ρει αίτημα για μείωση της xoLVOtLICTις συνtισφoρός 

από 1/4 σε 1/5. Πρόκειται για φtωχiι κοινότητα, της ΟΠQΜς το σύνολο σχεδόν _ων 
κατοΙκων εξαρτόται από ης συντάξεις των κοινωνικών ασφαλίσεων. 

Ποια είναι η επί τούτοιι θέση _ου αρμόδι.ou YπoUΡΓΕίoιI;" 

EQώτηση Ρε OQ. ΣΤ'Α' 235 πον vιτoΡ1ήβΙΙXε από το Boνλεuτή εχι..οΥικής ΠΕQιφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη1ίδη στις 23 lavouoQiov 1992. 

"Η xoamtqta ΑγίοιΙ Παύλου ζητά από 'Το αρμόδιο ψήμα της κυβέρνησης να 
υλοποιήσει την tπt6σχεστι (Μάιος Ι99I) για διάνοιξη διάτρησης σε περιοχή της κοινό

τητας. 

Ποια τι επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

E~τηση με OQ. ΣΤΆ' 236 πον νπ~1ιίθηxε από το Boνλεuτή εκ1ογικής πεοιφέοειας 
λεΡεσού Χ. Ντίνο Μιχαη1ίδη σης 23 IaVOtιιΣQio\J 1992. 

"Η κοινότηtα ΑΥριδιών εγείρει αίτημα για 'υλοποίηση της κυβερνητικής 
υπόσχεσης που αφορά την αoφαλτόσtρωση του δρόμου ΑΥριδιών - ΠοtαμΙτισσας. ΟΙ 
κάτοικοι θεωρούν ότι τι Εκτέλεση του έργου αυτού θα συμβάλε~ αποφασισnχά στην 
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ανάπτυξη της περιοχής, στον περιορισμό της αστυφιλίας και κατά τη διάρκεια του 
χεψώνα, όπου σuχνά έχουμε αποκλεισμό της κοινότητας α...ό τα χιόνια, θα αποτελεί 
μοναδική και ασφαλή διέξοδο προς την πόλη. 

Kαλείτα~ το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βονλή αν έΎινt η σχετική 
μελttη και , αν ναι , ποιο εί.ναι το χρονοδιάΎραμμα υλοπο(ησης του πιο πάνω έρ'Υου;" 

EQ<inqoq με αιι . ΣΤ'Α' 237 που υπofλήθψcε από το Boυλεtrtή εχλΟ'Υικής πειι ιφέρειας 

AepeooiJ )C. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 Ιανοναρίοιι 1992. 

" Για αποπεράτωση του κοινοτικού Υηπέδον στην κοινότητα Αγ(ον Παύλον 

απαιτείται το ποσό των (5 ,000. Επειδή πρόκειται Ύια μια φτωχή κοινότητα με πολύ 

χαμηλά ει.σοδήματα, ζητείται από την κνβέρνηση να καταβάλει το ποσό αuτό. 

Ποια είναι η θέση της κυβέρνησης στο δικαιολΟΎημένο αίτημα της κοινότητας 
ΑΎ(ου Παύλον;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 238 ποιι uποΡλήθη)Cε από το Βοιιλειιτή εxlO'y I)CTi; περιφέι;ιειας 

Λεμεσού )c . Ντίνο Μ ιχαηλ ίδη στις 23 ΙανΟUΟflίο\l 1992. 

'Ή κοινότητα ΑΎίον Παύλον ζητά από την κυβέρνηση να υλοποιήσει την 

υπόσχεσή της Ύια απαλλοτρίωση στην περιοχή 'Τέρατσος" με σκοπό να Ύ(νει δ ιαχωρι

σμός οικοπέδων που θα δοθούν σε κατοίκους της κοινότητας. 

Ποια η επί τούτο\l θέση του αρμόδιου ΥπουρΎείον;" 

EQώτηση με αρ. Σ'fΆ' 239 ποιι ιιποΡλήθψι:ε από το Boιιλεuτή DCλοΥι)Cής πεfl ιφ f:ρε ιας 

Λεμεσού κ. Ντίνο.\Ιιχαηλίδη στις 23lανοuoι;ιίοιι 1992. 

~ H κοινότητα ΑΎ(ου Παύλου εγείρει αίτημα Ύια ασφαλτόστρωση του δρόμου 

που συνδέει τον 'ΑΎΙΟ Παύλο με την κοινότητα ΑΎίου Κωνσταντίνου. Ας σημειωθεί 

ότι η απόσταση είναι μόνο ένα χιλιόμετρο. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

EQώτηση με αρ. ΣΤΙΑ' 240 που unofl,lήOιpce από το Βουλειιτή εχλΟ'Υ ΙΧι}ς πειιιφέρειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μ ιχαηλίδη στις 23 Ιανοuoρίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Κυπερούντας εΥε[.ρει αίτημα για υλοπο(ηση της υπουργικής 

απόφασης, ημερομηνίας 16.3.89, σχετικά με αναβάθμιση των υπηρεσιών του Νοσοκο

μεΙΟυ Κυπερούντας. Ζητείται ο διορισμός oφθαλμl.αΤΡOυ και φυσιοθεραπευτή και 
διενθέτηση ώστε να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους επΙ εικοσιτετραώρου βάσεως 

χημικός και ακτινολόΎος. Μέχρι όμως να διοριστεΙ οφθαλμίατρος και φυσιοΟερα

πευτης, γ ιατρο( αυτής της ειδικότητας να επισκέπτονται πιο συχνά το νοσοκομείο 
της κοινότητας, αφού το νοσοκομείο αυτό εξυπηρετεί όλες τις κοινότητες της 

περιοχής και αφού άνθρωποι της τρίτης ηλικΙας, που κατά ίεκμήριο έχουν ιδιαΙτερη 

ανάγκη της φροντιδας αυτών των ειδ ικοτήτων, κατέχουν σημαντικό ποσοστό στη 

σύνθεση του πληθυσμού των κοινοτήτων αυτών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πώς αντικρίζει η 

κ\Jβtρνηση .0. πιο πάνω θέματα." 

EQώτηση με ιιρ. ΣΤΆ' 241 που υπofλήθψcε από το Βου1ευτή εχλΟ'Υ l )Cής :cερ lφf:QΕ lας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23 lavouα@io\l 1992. 

'Ή κοινότητα ΑΎ(ου Παύλου εγε[.ρει αίτημα για κατασκευή υδατοδεξαμενής για 

κάλυψη των αρδευτικών αναγκών της. 

Ποια 11 επΙ τούτου θέση του αρμόδιου YπoυQΎείoυ;~ 
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EQfίtςηση JU aQ. ΠΙΑ' 242 πο\! νπορ,).ήβηχι από 1:0 Boνλwι:ή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 

Λεμεσο" χ. Ντίνο Μιχαη1.ίδη στις 23 ΙανouαoίO" 1992. 

"Η ΧΟινότητα Kυπερoίιvtας εyε(QtL αίτημα για εuθuyρόμμιOTl, δι.απλ6:wνση χαι 

ασφαλτόστρωση το" δρόμου 'ΔEσtρατo Σπηλιών' προς τον χεντριχό δρόμο δημόσι.ων 

έργων. Ο δρόμος αutός χρησιμοποι.εΙται από όλα τα χωριά της πιρLOχτ'ις χαι θα 

συμβάλει στην τouρισtιx1'ι ανάπτυξTJ της κοινότητας, αφο" ήδη υπό.ρχouν σχέδια για 

ανέΎερση τουριστικών χαταλιιμάτων. 

Ποια 11 επΙ τούτου θέση τον αρμόδιου Ynouoyεl.oUj" 

EQώ1:ηση με σο. ΣΤΆ' 243 ιι:ον wof,1.qeιpr. από το 80uλεUfή εχλοΥιχής ΠΙQιφέQειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη ιn:ις 23 IavouaQiou 1992. 

Η Από παραγωγούς φρούτων της κοινότητας KυπεΡOύvr:ας γίνεται εισήΥηση το 

3% που επιβάλλεται από τον o.r.A. να υπολογιζεται στην παραγωγή πριν ενσωματω
θούν το κόστος συγκομιδής, τα ψuXτιχά και τα μεταφορικό.. Από υπολογισμούς 00\1 

έγιναν, το κόστος αυτό καταλαμβάνει περΙΠΟυ τα 2/3 '(ης '{ελιχής αξίας .ων προ'ίό
ντων. Έγινε επίσης ε~σήΎTIση για ποσοστια{α ασφάλιση. 

Εκφράζουν επίσης οι παραγωγοΙ αυτοΙ παράπονα για πλημμελή εκτέλ.εση καθτ]

κόντων από τους υπαλλήλους του Ο.Γ.Α. ως προς τον καθoρ~σμό της πρaγμαtικής 

ζημιός πάνω στην παραγωγή και ως προς την έΥχαιρη εξέtαση των ζημιών. 

rινετα~ εισήγηση τέλος όπως, με πρωτοβουλία και καθoδήΎTIση της κψέρνησης, 

σuσtαθεί ειδική επιτροπη από κατοίκους της κοινότητας, η οπο(α θα παρίσταtαι και 

θα συνοδεύει τους υπαλλήλους του Ο.Γ.Α. στην εξέ1:αση και εκτίμηση των κατα

στροφών που πρoxoλoUvraL στην παραγωγή yειίlρΎικων προ·ίόντων που καλύπτει ο 

Ο.Γ.Α. 

Ποια η επΙ τούτου θέση της κυβέρνησης;" 

EQώtηση με 00. ΣΤ'Α' 244 11011 1Ι1Ιορ,λήθηχε οπό το Boulευτ'; εκλοΥι)Cι1ς πεοιφέοειας: 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχ«ηλί6η στις: 23 ΙανΟUΩοίοu 1992. 

"Η κοινότητα Kυπερoίινtας εγεί.ρει αίτημα για ευθυγρόμμιση και διαιτλό:nινση 

του δρόμου KυπεΡOΊΙVΤας - Αγρού. Επειδή ο δρόμος αυτός είναι ζωtικής σημασίας 

για την περιοχή, καλείται το αρμόδι.ο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή: 

(α) Σε ποιο στάδιο βρίοχονται οι σχπικές μελέtες για εκτέλεση του tQ'fOU 
αυτού; 

(β) Ποιο είναι το χρονοδι.ό.γραμμα εχ-ι:έλεσης του έργου;" 

EQώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 245 πο" tιΠO~λή&ιptε από το Botιλ.εuτή ocλοΥιχής: πεοιφέ

οει«ς Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχ«ηλί6η στις 23 lαν01lαοΙ01l 1992. 

RH κοινότητα KυπεΡOΊΙVΤας εγε(ρe:ι αίτημα γt.α υλοποίηση της κUΒΕρνηtικής 

υπόσχεσης για ανέγερση εγκαταστάσεων XΛΙuπoίι χώρου για διό.φορα αθλήματα. 

Καλε'ται το αρμόδι.ο YπoUQΎtΙO να ενημερώσει τη Βουλή: 

(α) Σε ποιο στόδι.ο βρΙoχoνtαι οι σχετικές διαδικασίες; 

(β) Πότε αναμtνεται να αρχίσουν οι εQ'fασιες για εχτέλεση του πι.ο πάνω 

έgyoυ;" 
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EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 246 που υπ~1ήθψ(ε από το Βουλευτή εx1oy~xής πιo~φέoιιας 

ΛεμεσΟ\J Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙΙη στις 30 Ιανουοοίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αγριδιών εγείρει αΙτημα για διάνοιξη τριών διατρ'ήσεων για τις 

αρδεutικές ανάΎΚες της κοινότητας και παράλληλα ζητά αναστολή της έχδoστtς 

αδειών γι.α δι.ατρ'ήσεις σε ιδιώτες. γι.ατ( τούτο αποβαίνει σε βάρος της κοινότητας. 

Ζητά επίσης να εξεταστεί από τα αρμόδια τμ'ήματα της κυβέρνησης το ενδεχό

μενο ooρεuσης της κοινότητας από τη γεώτρηση του αρδευτικού 'Κλό:δος' και όχι από 

το αρδευτικό 'Ενετικό', γιατί το χόστος της δεύτερης επιλοΥής θα ε(ναι κατά πολύ 

μεγαλύτερο από το xόσtoς της πρώτης επιλογής που είναι και η l etσήyηoη της κοινό
τητας. 

Ποια ε(ναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου για τα θέματα που εγείρει τι κοινό

τητα Αγριδιών;" 

EQώτηση με αο. ΣΊ'Α' 247 21:0\1 vπoJλήθιιχε α2l:ό το Bo\lΛΕVΤiI εχλοΥιχής; 2Ι:ΙQιφέQειας 

ΛεμεσΟ\J χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 30 IaVO\J(1QiO\l 1992. 

Μ Η κοινότητα Αγριδιών εγειρει α'τημα για κάλυψη από το κράτος του xόσtouς 

συντήρησης των δοο διατρήσεων του Άρδευτικού'. Η ικανοποΙηση του αιτήματος 

αυτού. το οποίο έχει εγερθεί και από άλλες κοινότητες, δίνει τη δυνατότητα στην 

κυβέρνηση να στηρίξει έμπρακτα το λαό της υπαίθρου και να συμβάλει στη δίκαιη 

ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος υπέρ των ασθενέσι:ερων στρωμάτων του λαού 

μας. όπως είναι οι αγρότες μας. Καλείται .0 OQμόδιο Yπouρyείo να ενημερώσει τη 
Βουλ'ή για τη θέση της κυβέeνησης ως προς το πιο πάνω δίκαιο αίτημα." 

EQώτηση με oQ. ΣΤ'Α' 248 21:0\1 vπ~λiι8ηxε από το Βουλευτή εχ1οΥιΧής; πεQιφέQειας 

ΛεμεσΟ\J Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙΙη στις 30 IaVO\J(1QiO\l 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίου Παύλου, καθώς και άλλες κοινότητες της υπαίθρου εγει.. 

ρουν αίτημα για επιχορ'ήΥτιση των λεωφoρεtων που μεταφέρουν μαθητές στα 

γυμνάσια. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

EQώτηση με oQ. ΣΊ'Α' 249 που υπο_1ήβηχΕ από το Βουλευτή εκ1οΥιχής; ΠΙQιφέQειας 

ΛεμεσΟ\J Χ . Ντίνο Μιχαη1ΙΙη στις 30 ΙανουΟΩίου 1992. 

"Η κοινότητα Αγίου Παύλου εγείρει αΙτημα για επραφτi ως δημόσιου του 

δρόμου που συνδέει την κοινότητα ΑγΙου Παύλου με τον Άγιο Κωνσταντίνο. 

Όλες οι απαιτούμενες υπoyραφiς από τους ιδιοκτήτες των κτημάτων που 

έχουν επηρεαστεί από τη διάνοιξη του δρόμου ~XoUΝ προ πολλού αποσταλεί στις 

αρμόδιες υπηρεσίες. 

ΤΟ ιδιαίτερο πρόβλημα που αντιμετωπ(ζουν οι κάτοικοι της κοινότητας όσον 

αφορά την εγγραφτi του πιο πάνω δρόμου ΣUΝΙσtαται στο γεγονός ότι. αν και 

υπάρχει στα οικόι.εδα που βQίσκoνται κατά μήκος του δρόμου ηλεκτρισμός και νερό. 

δεν μπορούν να εξασφαλΙΟουν πολεοδομική άδεια οικοδομ'ής. 

Ποια τι επί to\ttoιi θ~ση του αρμόδιου Υπουργείου;Ω 
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EQώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 250 πο\) uποj}λήθηχε από το Boυλεvτή l!:χλοΥιχής περιφέρειας 
Λεμεσον Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 30 Ιανouαρίoν 1992. 

ΜΗ κοινότητα Αγίου Παύλου ζητά την επέκταση του υφιστάμενου υπόνομου της 
κοινότητας μέχρι τον παραπλήσιο ποταμό και την αξιοποΙηση του χώρου που μέχρι 
σήμερα κατέληγαν τα νερά του υπόνομου ως χώρο\! στάθμευσης οχημάτων. 

Ποια η επί τoVτoυ θέση του αρμόδιου γπoυρyείoυ;~ 

EQώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 251 που υπOΡλήθΗΙCε από το Boιιλεvτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσον Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 30 Iανouαρίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίου Παύλου εγε(.ρει αίτημα για επέκταση του UφιστάμενOυ 
αγροτικού δρόμου ΠOΊJ βρ[αιι:εται μεταξύ των κοινοτήτων ΑγΙου Παύλου και ΑγΙου 
θεοδώρου, αnόστασης δΊJO χιλιομέ1:ρων , ώστε να καταστεί δυνατή η οδική σύνδεσή 
ΤOΊJς. 

Ποια η επΙ ΤO\ιτOΊJ θέση του αρμόδιου Yπoυρyε(oυ;~ 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 252 πο" υποβλήθηκε από το Βο"λε\)τή εχ).ογιχής περιφέρειας 
Λεμεσοώ χ . Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 30 Ιανουαρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κυπερούντας διαμαρτύρεται γαι το γεγονός ότι η κυβέρνηση, μι 
τις περικοπές που επέβαλε στα προβλεπόμενα κονδύλια που αφορούσαν κοινοτικά 
έργα, μετατρέπει την καθιερωμένη ποσοστιαία συμμετοχή της κοινότητας από 1/3 σε 
πολύ περισσότερο. 

Σuyκεκριμένα, αν για παράδειγμα το αρχικό κονδύλι για εκτέλεση κάποιου 
έργOΊJ ήταν .t60,000. με τη μείωσή του σε .(30.<ΧΧ) υποχρεούται η κοινότητα να 
συνεισφέρει άλλες .(30,000 για να ολοκληρωθεί η εκτέλεσή του. Αν δεν είχαμε περι.
κοπή στο αρχικό κονδύλι των .t60,OOO, τότε η συνεισφορά κοινότητας και κυβέρνησης 
θα ήταν ί20.000 και L40.000 αντίστοιχα. Με την περικοπή της κυβέρνησης θα έχουμε 
L40,OOO για την κοινότητα και ι'20,ΟΟΟ για την κυβέρνηση. Η ανατροπή της καθιερω
μένης συνεισφοράς εΙναι προφανής. Γι' αυτό καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη 
Βουλή για τα ακόλουθα: 

(α) ΠροτΙΟεται με αυτό τον τρόπο να ανατρέψει τη συμφωνηθεΙσα ποσο
στιαία κοινΟΗκή συνεισφορά; 

(β) Αν πρόκειται για απλό λάθος, θα προχωρήσει η κυβέρνηση σε επανόρ
θωση;" 

Ερώτηση με αρ. Π'Α' 253 που υπoj}λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Δημήτ~η Η 1..ιάδη στις 22 Ια,·ουαρίου 1992. 

Μ Α νησιr,<lιτικές διαστάσεις έχει πάρει ξανά το λαθρεμπόριο που διεξάγεται ωtό 
ta κατεχόμενα και κυρίως από την περιοχή Πύλας. 

Τα δικαστήρια, και ιδLως εκείνο της Λάρνακας, καθημερινό εκδικάζουν υποθέ
σεις λαθρεμπορίου. επιβάλλοντας απΟ"tρεπtικές ποινές και -τονίζοντας ό·η είναι 
αδιανόητο εμείς οι {διοι να ενισχΟΟυμ.ε οικονομικά το κατοχικό καθεστώς. 

Παράλληλα, το λαθρεμπόριο πλήττει οικονομικά τους XTTlVOtρ6φoUς και τους 
αγρότες μας, καθώς και όλους τους νομοταγε(.ς εμ.ίτόρους και βιομηχάνους που δεν 
ασχολούνται με ύποπτες συναλλαγές. 

Επειδή πρόκειται για συνεχιζόμενη πράξη εθνικής μει.oδoσiας διεφθαρμένων 
κερδοαιι:όπων που υπονομεύουν την υπόθεση επιβίωσης του κυπριακού ελληνισμού 
και της Κ υπρι.ακής Δημοκρατί.ας, καλείται η κυβέρνηση να EV11μερώoEL τη Βουλή: 

(α) Ποια ουσιαστικά μέτρα προτίθεται να λάβει, για να αντιμετωπίσει 
αποφασιστικά και να πατάξει τη γάγγραινα του λαθρεμπορίου; 

(β) Γιατί δε διαφωτ(ζει το λαό και δεν καταγγέλλει την παρανομΙα από τα 
κρατικά ραδιοτηλεοπτικά μέσα:~ 
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ΕQώτηση με α". ΣΤΙΑ' 254 που υn:oΙΗ"ήθηκε από το Βουλευτή εΧλοΥιΧής ΠΕ"ιφέQειας 
Ae\J)(ωoia; Χ. Παύλο ΠαπαγεωQγίoυ στις 24 Ιανουα"ίου 1992. 

"Ενόψει της σοβαρής ανάπτυξης του χωριού κοκκινοtριμιθιά, η οποία θα 

πάρει μεγαλύτερες δι.αστάσεις με τη δημιουργία του νέου υπεραστικού δρόμου 

Λευκωσίας - Aσtρoμερίτη, που θα διέρχεται από τον παλιό δρόμο ΑεροδρομΙΟυ -
ΑστρομερΙτη μέσω Κοκκινοτριμιθιάς, και ενόψει της ανάγκης για συγκέντρωση των 

παλιών και των προτεινόμενων εκατό νέων βιοτεχνικών εργαστηρίων της Κοκκινο

τριμιθι.άς σε ειδιΧό χώρο για σκοπούς καθαριότητας και προστασως του φυσικού 

περιβάλλοντος του χωριού και των κατοίκων του, καλούνται τα αρμόδια Y~oυρyεία 

να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα υλοποιηθεί η προ πολλού 

εξαγγελΙα της κυβέρνησης για τη δημιουργία της Βιοτεχνικής ΖώνηςΚοκκινοτριμι

θu\ς." 

Ε"ώτηση με a(l. ΣΤ'Α' 255 που υπσβλljθηκε από το Βουλευτή εχλογιχής ΠΕ"ιφέ"ειας 
AE\J)(ωoia; κ. ΑQιστοq:άνη f eWQYiou στις 29 Ιανουα"ίου 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληρoφoρήσtι τη Βουλή κατά πόσο τι 

κυβtρνηση και το ΥπουργεΙΟ του προγραμματ(ζουν τη δημιουργία εμπλουτιστικών 

έργων στην περιοχή Δεuτεράς και κατά πόσο ιτρογραμματίζουν την ανέγερση υδατο

φράκτη στην κοίτη του ποταμού ΠεδιαΙΟυ." 

Ε"ώτηση με α". ΣΤ'Α' 256 ΠΟ\l υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέ"Ειας 
Λε\J)(ωσίας κ. Α"ιστοφάνη ΓεωQγίoυ στις 29 Ιανουα"ίου 1992. 

"Τα χοιροστάσια που βρίσκονται στην περιοχή της Ορούντας προκαλούν κατά 

γενική παραδοχή σοβαρά προβλήματα οχληρίας, καθώς και επηρεασμό των νeρων της 

περιοχής. επΙσης και τα ίδια αντιμετωπ(ζουν προβλήματα επέκτασης. 

E.."'tEIδTι κατ{ι καιρούς δόθηκαν υποσχέσεις για δημιουργία κτηνοτροφικής 

περιοχής για μετακίνηση των χoιρoσtασίων, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πότε 

θα δημιουργηθεί αυτή η κτηνοτροφική περ~oχή, κατ{ι πόσο θα υπάρχει αρκετός χώρος 

για μεταφορά όλων των χοιροστασίων και πόσα θα στοιχΙσει αuτό το έργο. ~ 

Ερώτηση με α". ΣΤΙΑ' 257 που υποβλήθηκε από το Βουλε\lτή εκλογικής πε"ιφέ"ειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 27 IaVO\laQiOU 1992. 

"ο ΚωνσταντΙνος Ταλιώτης α,τό τη Γεροσκή.-του Πάφου, ηλικίας 3 χρόνων, 
απεβίωσε το Μάι.ο του 199 Ι στο Μακ{ιριο Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

Παρά τα υπομνήματα και τις εκκλήσεις του πατέρα του, Χριστάκη Ταλιώτη, 

ουδεμία γρωtτή απάντηση ή και εξήγηση δε δόθτΡι.ε γι.α τους λόγους του θανάτου τον. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων ποιος ήταν ο λόγος θανάτου και τι μέτρα ή τι θερα."'tευτική αγωγή ακολου

θήθηκε ." 

ΕQώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 258 ΠΟ\l υπoflλήβηχε από το Βουλευτή εκλογιχής πε"ιφέ"Ειας 

Πάφο\l κ. Νί.κο Πιττοχοπίτη στις 27 ΙανΟUQρίοu 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Avtw"'tΡO

σώπων αν έχε~ δοθεί και σε ΠΟI.O οίκο εντολή για τεχνοοικονομική μελέτη για το 

δρόμο που ξεκινά από τον κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου και διασχίζει τα χωριά 

Χολέτρια, Σταυροκώννου. Κελοκέδαρα, Σαλαμιού, Αρμίνου, Μέοανα. Άγιος 

Ιωάννης. Πότε προβλέπεται να ανακοινωθοίιν τα a.."'tOτελέσματα της ως άνω μελέτης;" 
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E~τηση με α@. ΣΤ'Α' 259 πον tI:π:~λήθηκε από το BOtllεντή εχλογικής tτε@ιφέ@ειας 
Λάονακας κ. Αν6@έα Γεωnίοtl στις 21 Ιανονα@ίοtl 1992. 

''Οι κάτΟ'ικσι τΟ'" ΔήμΟ'" Aραδl.ππo" παραπονο\ίνται ότι η εγκατάσταση τηλε. 

φωνικών γραμμών για τα υποστατικά και τις κατοικ{.ες τσυς καθυστερεί αδικαιολό
γητα. Σuyxεκριμένα γιατροί. δικηγόροι, αρχι.ΈΧτΟ'νες, κα.αστηματάρχες και άλλοι 

επαγγελματΙΙς δεν έχουν ακόμα τηλέφωνα στα ε.'ταγγελματικά "ποοτατικά και τις 
κατσικΙΙς τσυς. ενώ σι σχετικές αιτησεις έχουν ιιποβληθεί στην αρμόδια αρχή εδώ και 

μερικά χρόνια, με αποτέλεσμα να αvτιμετωπ(ζouv σοβαρά επαγγελματικά και άλλα 
προβλήματα. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιΟ' Yπσuρyε(o να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

(α) Πού οφειλεται η "περβολική καθυστέρηση στην eγxατάσtαση ",ηλε

φώνων στα επαγγελματικό υποστατικά και τι.ς κατΟ'ικίες στο ΔήμΟ' Αραδί.ππου: 

(β) Πότε υπσλογίζει ότι θα εί.ναι σε θέση να επιλύσει ΤΟ' Ο'ξύ αυτό πρόβλημα 

και τι προτίθεται να πράξει για να το ΕΠιτύχει τΟ' συντΟ'μότερο δυνατό;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 260 ΠΟtl νπ~λήθηκE από το Βονlεmή Εκλογικής πεοlφέοειας 
Αμμοχώσ"Εου κ. Δημήτοη Ηλιάδη στις 29 Ιανονοοίου 1992. 

"Με αφορμή τΟ' θέμα πο" προέκυψε πρόσφατα από τις εξαγωγές τεράστιου 
αριθμσύ αρχαιοτήτων από την Κύπρο έχει διαφανεί ότι οι αρμόδιες υπηρεσLες δε 
χειρίζονται πάντοτε κατά τσν καλύτερο τρόπΟ' τα θέματα πα" σχετίζονται με τις 
ιδ ιωτικές cn.ιλλoγές αρχαιστητων. 

Γι' αυτό καλείται σ αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή: 

Ι. Πόσες ιδιωτικές cn.ιλλoyές υπόρχσυν, πσισι τις κατέχουν και ποιος, πότε 
και με πσια διαδικασία ;τα~xώρησε τη σχετική άδεια; 

2. Πό'τ;ε και πώς κτήθηκε η καθεμιά απ' αΊΠές α.ίτό τσυς κατόχονς της; 

3. Ελέγχσνται σι ιδιωτικές cn.ιλλσγές από ΤΟ' αρμόδιο τμήμα και κάθε πόσΟ'; 

4. Πότε και σε πσιες περιπτώσεις από τΟ' 1960 ΤΟ' Τμήμα Αρχαιοτήτων 

κατέσχε αρχαιότητες και πσια ήταν 11 κατάληξη της καθεμ~άς από ης 
περιπτώσεις αυτές; Να δοθεΙ λεπτΟ'μερής κατάλογσς." 

E~ηση με αο_ Π'Α' 261 που υποβλήθηκε από 1:0 BOtllεντή εκλογικής πεοιφέοειας 

Πάφου:κ. Γιαννάκη Ομήοου την Ιη ΦεΡ~υα@ίoν 1992. 

"Καλείται ΤΟ' αρμόδιο ΥπΟ'"ργείΟ' να πληροφορήσει τη Βσνλή γιατΙ, ενώ βάσει 

τΟ'υ σχεδLoν αναμπέλωσης εΙχε επιτραπεί η εχριζωση αμπελώνων και η δημιουΡΥ(α 
νέων με τη φύτευση παραδοσιακών πσικ~λιών ύστερα από υπόδειξη του οινολογικού 
τμήματος, εντσύτσις σι νέες φυτεtες τσυ 1991 δεν εντάχθηκαν στΟ' πιο πάνω σχέδιΟ' με 
cn.ινtπεια να μη δοθούν τα σχεtικά ωφελήματα." 

E~1!ιση με αο. Π'Α' 262 που υποβλήθη:κε από το Boνλεuτή εκλογικής πεοlφέοεlας 
Λεμεσο"; κ. ΆΟΙΟ"ΕΟ Χ@υσΟΟ"Εόμου στις 4 ΦεΡOOUΑO'Otl 1992. 

ΜΗ τσνρχοκυπριακή εφημερίδα Κibήs στην έκδοσή της l1μερομηνί.ας 26/1/92 
αναδημοσίευσε το εξώφυλλΟ' του περιοδΙΚΟύ Indian Dak τΟ' σn:oΙσ παρcnισ{αζε τα 

γραμματόσημα τσυ ψεuδoκράτσυς ΤΟ''' Ντενκτάς. 

Δεδομένσν ότι ΤΟ' περιοδικό αυτό κυκλοφορεί σε όλσυς τονς φιλοτελιστές και 
ότι με την ενέργειά τσυ ανtή προέβαλε διεθνώς ",σ ψευδοκράτος, καλείται το αρμόδιΟ' 
Υπονργείο να πληροφορήσει τη Βσνλή πώς αντιμετώπισε το σοβαρό αυτό θtμα.M 
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Ejlώτηση με αο. ΣΤ'Α' 263 πο\l un:~lήOΗXf από το Boν).εuτή DCΙοΥιχής πεοιφέοειας 
Λάllvα.χας χ. Κώστα ΗΙιάδιι στις 4 Φ~uαQίο"1992. 

~ΦαΙνεται ότι λύματα του Σφαγεtou ΚοφΙνου χύθτΡι.αν και εξακολουθούν να 

xύνoνrαι κατά περιόδouς στον ποταμό Ξεροπόταμο της Αλαμινο\ι. όταν οι δεξαμενές 

των αποβλήτων ΤO\l σφαγε(.ου πλησι.όζουν να γεμΙΟΟυν. μολύνοντας το φυσικό περι
βάλλον και τα υπόγεια νερά που χρησιμεύουν για το πότισμα των ζώων και των 
διάφορων φutει.ών της περιοχής. 

Για το γεγονός αυτό χλήθηκ.ε το Υγει.οvoμεω και λήφθηκαν δεΙγματα για 

αναλίισeις από διάφορα σημε(α του ποταμο\ι. 

Ενόψει όλων των πιο πάνω καλεΙται το αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ να πληροφορήσει 

τη Βουλή σε ποια μtτρα ή ενέργειες προβαΙνει ή θα προβεΙ. yι.a να τερματιστεΙ η 
απαράδεκτη αuτή κατάσταση που vtaxραtet στην περιοχή." 

EQώτηση με cιo. ΣΤ'Α' 264 πο\l unt)Jlήetpιe από το Bo\l)"εuτή DC)"oyaxIk πεllιφέQειας 
Λάοναχας κ. Κώστα ΗΙιάδη οτις 4 Φ~~uαoίoυ 1992. 

"ΈΥινε από καιρό γνωστή η πρόθεση της κυβέρνησης να αντικαταστήσει τους 

ανελκυστήρες του ΝοσοκομεΙΟΊ) Λάρνακας λόγω των προβλημάτων που παρουσιά

ζουν. 

Παρακ.αλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βο\lλή των Αντι.προ

σώπων πότε θα γΙνει τελικό η αντιχατάστασή τους, γιατΙ με ης ιJ'\1\'f:Xεtς διακοπές της 

λειτoυργLας τους ταλαuτωρoύνται αφάνταστα οι ασθενε(ς, το ΠQOOωπικό και ytνικά 
το κοινό που τους χρησιμοποι.εΙ Μ 

AJιάντιιoη ημεΟΟΡιΡΙας 30 Ια.voυα.oίo" U92 του YJIo"Q"I'oiI Σ\J'Y'Κoινωνιών και 
'EQyων χ. Pnou Στα\lQάx .. cmιν εQώτηoη ΣΤ'Α' 55, ιιμεοομηνίας 19 Σt:ιπεμJoΙO\l 
1991. των Boυlεuτών εx)"oyιxcitv πεoι,εμιιίtν λμμοχώστον. Λάovαχας, ΛεΡεσο\ί 
και Λaικιooίας κ. Ισί.6c:o~ν Μαχοίδη, ΑνΔ(ιέα Μο\ίσ)Cοu, Ττi.μη Εν8υμίον και 

Δημήτοη Σ\ιΗο\ιοη αντίστοιχα. 

"Σχετικά με το κυχλοφορι.ακό πρόβλημα των πόλεων σας πληρoφoeώ ως 

ακολούθως: 

(α) Κυχλοφοριακό πρόβλημα Λευχωσι.α.ς 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 32.235 και ημερ. 
31 Αυγούστου, 1989, ενέκρινε δέσμη μέτρων που βραχυπρόθεσμα 

στόχευαν σtην άμεση απάμβλυνση του κυχλοφοριακού προβλ~μα'tος της 

ΛεuxωσΙOς χαι θέτουν ης βάσεις για την ορθολογιστική αντιμετώπισή 

του μακροπρόθεσμα. Μέσα στα πλαΙΟια των μέτρων α\lτών έχουν 

υλοποιηθεΙ τα ακόλουθα βραχυπρόθεσμα μέτρα: 

(ι) Βελτίωση/διαπλάτυνση της Λεωφόρου Γρίβα Διγι:ντj έναvτι δαπάνης 

(1.1 εκ. περl.πoυ. 

(11) Κατασκευή του νότιου παραχαμπτηρωυ Λευχωσιας και της προέ

κτασης της Λεωφόρου Ακροπόλεως έναντι δαπάΥης (1.4 εκ περtπoυ. 
για να παραχάμ.πτονται οι δρόμοι μέσα στο κtντόσ της πόλης. 

(ιιι) Αύξηση της Xωρτrι:ικότητας σε προβληματικούς κόμβους f:Xτός του 

κένt:ΡO\l της Λευχωσtας έναvτι δαπάνης (156,000 περtπoυ. 
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(ιν) Εγκατάσταση φώτων τροχαίας σε προβληματικές συμβοΜς. 

(ν) Κλιμάκωση του ωραρΙΟυ για τις δL.άφoρες τάξεις εργαζομένων και 

της ώρας έναρξης/λήξης των μαθτ!μάτων των δημόσιων σχολείων. 
Ειδικό όμως με την κλιμάκωση του ωραetoυ με την εισαγωΥτ; της 

πενθήμερης το μέτρο ανετράπη αλλά γίνονται νέες προσπάθειες για 

την επανεισαγωγή του επεκτεΙνοντάς το και σε άλλες πόλεις. 

(νι) Αστυνόμενση της παράνομης στάθμευσης. 

Άλλα βραχυπρόθεσμα μέτρα που υλoπoιoVvται με βάση την πιο πάνω 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου είναι τα ακόλουθα: 

(ι) Κατασκευή του αυτοκινητόδρομου KoκκινOτριμιθιάς-Avθoύπoλης 

μέχρι τα φώτα τροχαίας προς το Μακόρει.ο Στάδιο. Το έργο θα 

κοστίσει συνολικά Ι8.4 εκ. περι.που. 

(ιι) Ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων για τη διαμόρφωση 37 προβλη
ματικών κόμβων για την εύρυθμη λELt01.lQYtα του σχεδtoυ κuκλoφo

ριακής διαχείρισης στην κεντρική Λευκωσω. Η υλοποίηση των 

σχεδίων αυτών αναμένεται να αρχΙΟει μtσα στο δείιτερο εξάμηνο του 

1992 και υπολογ!.ζεται να συμπληρωθεί μέσα στο 1994. 

(ω) Στις αρχές του 1992 θα αρχLσει η εγκατάσταση και σννδεση του 
συστήματος για την ενιαία αυτόματη και συνεχή ρύθμιση των φώτων 

τροχαίας στη Λευκωσtα. Το σύστημα αυτό θα καλύπτει τη Λεμεσό 

και Λάρνακα και θα κοστίσει ιι.9 εκ. περι.που. Αναμένεται πως με 
την εφαρμογή του θα εξοικονομείται ποσό της τάξης 10υ t1.S εκ. 

ετησίως λόγω της Εξοικονόμησης χρόνου κατά τη διακίνηση. 

Τα μεσοπρόθεσμα κατασλευαστιχά έΡΥα που προγραμματιζονται, :n:tQL

λαμβάνουν τους ακόλουθους S ανισόπεδους κόμβους: 

ω Παρά τη Βιομηχανική Περιοχή Στροβόλου 

(ιι) Στη συμβολή της ΛεωφόQoυ Στροβόλου και του Νότιου παρακαμ

πΠιριου Λεuχωσtας. 

(ιιι) Στη συμβολή των Λεωφόρων ΜακαρΙΟυ. Λεμεσού. ΑΥλαντζιάς, 

Καλλιπόλεως. 

(ιν) Στη συμβολή τωνΛεωφόρων Στροβόλου και κνχκου. 

(ν) Παρά το WooIworth, καθώς και δημιOUQΎια ικανοποιητικών και 
ελεγχόμενων χώρων στάθμενσης σε κατάλληλα σημεια της πόλης. 

Τα μακροπρόθεσμα μέ"ι:ρα περιλαμβάνουν τη σημαντική αύξηση του 

ρυθμού υλοποίησης του οδικού δικτύου πρωταρχικής σημασίας. 

(β) Κυκλοφοριακό Πρόβλημα Λεμεσού 

Για την αντιμετώπιση του κυκλοφοριακού προβλήματος Λεμεσού το 

Υπουργικό Συμβούλιο με τις Αποφάσεις του με αρ. 36.059 και 36.149 και 
ημερ. 5 και 20 Σε."ΠΕμβρΙΟυ 1991, αντίστοιχα. ενέκρινε τη λήψη μιας 
δέσμης μέτρων που αποσκοπεί άμεσα στην απάμβλννσή ΤO\l κα~ μελλο

ντικά στην επίλυσή του. Στα άμeσα μέτρα mριλαμβάνονται: 
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(ι) Η υλοποΙηση μtχρι το 1992 όλων των βραχυπρόθεσμων μέτρων που 
ΠΕριλαμβάνονται στη μελέ.η .ων Εμπειρογνωμόνων Μηχανικών για 

την KuκAoqx>QLaxτj ΔιαχεLριση που συμπληρώθηκε το 1987. Με βάση 
τη μελέτη αυτη έχουν βελτιωθεί μέχρι σήμερα οι πιο κά.ω ετπά 

κόμβοι: 

(α) Κυκλοτερ{ις νησι.δα στη λεωφόρο ΜακαρΙΟυ 111 

(β) Συμβoλτi των οδών 28ης OxτωβQίoυ·BύΡΩVoς 

(γ) Συμβολή.ων οδών 8iιρωνoς.Kάνιyyoς 

(δ) Συμβολή.ων οδών Γρψα Διγεντj·Aγ(.oυ Aνδρέα·Γλάδσtαινoς 

(ε) Συμβολή.ων οδών Τζιιλάλ Μπαγιάρ·nλ.ίζ 

(στ) Συμβoλτj Λεωφόρου ΜακαρΙΟυ ΠΙ με 28ης Οχ.ωβρΙου 

(ζ) Συμβολή Λεωφόρου Φρ. Ρούσβελτ με Τζιελάλ Μπαγιάρ. 

Συνολικά τα έργα αυτά κόστιοαν (Ι97,αχ> περι.που. Παράλληλα 

με την κα.ασκευή της Νίκου Πα.τίχη, η οπο(α βρίσκεται σε εξtλιξη, 

κατασκεΟΟζονται ακόμα 3 κόμβοι. σuyxεxριμένα: 

(α) Διασταiιρωση Λεωφόρου Ν. Παπίχη με τη ΜαχαρΙΟυ ιιι. 

(β) Διασταύρωση Λεωφόρου Ν. Παπίχη με την οδό Αγ(ας Σοφίας. 

(γ) Διασταύρωση Λεωφόρου Ν. Παπίχη με τις οδούς Bασιλtα 

Κωνσταντίνου χαι Λεκορπσυζιέ. 

(ι ι) Η αστυνόμευση της παράνομης στάθμευσης. 

(ιιι) Η ε.οιμασΙα κυκλοφοριαχής μελέ.ης για την ευρύτερη αστική 

περιοχή Λεμεσού. 

Στα μεσοπρόθεσμα μttρα περιλαμβόνεται η προώθηση βελ.(ωσης .ων 

πιο κάτω δρόμων: 

ω Λεωφόρος Συγγρού 

(ιι) Eπtxταση της Ν. Παπίχη β6ρe.ια της κυχλικής νησιδας Πoλεμι.δ~ 

προς Σα·ίττά. 

(nι) "Κάθετος Δρόμος": Η προέκταση του δρόμου του ΝΟΟυ Νοσοκο

μείου, προς το Νέο Λιμάνι Λεμεσού και βελτίωση του δρόμου κα.ά 

μήκος των συνόρων .ου Νέου Λιμανιού. 

Μέσα στα πλαίσια .ων μακροπρόθεσμων οχεδιων .ου ΥπουργεΙΟυ 

Συyxoιvων!.ών και 'ΕρΥων για οριστική επίλυση του προβλήματος εντάσ

σεται και η εφαρμoyτj .ων πορισμάτων της κυxλoφoριαχτjς μελέτης για 

την ευρύτερη αστικτj περιοχή Λεμεσού που αναφέρe.ται πιο πάνω. 

(γ) Κυκλοφοριακό πρόβλημα Λάρνακας 

Τον IoUΝιo του 1991 άρχισε η διεξαγωγή Κυκλοφοριακής Μελέτης της 
ΜεLl;ονος Περιοχής Λάρνακας από ξένο οίκο εμπειρογνωμόνων βασικοί 

στόχοι .ης oπotας είναι; 

(ι) Η συλλογή πληροφοριών για τη σημεριντj λειτoυQΎΙα και .ην αποδο

τικότητα τωv αστικών σuyxoινωνιών της Λάρνακας. 
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(ιι) Ανάπτυξη βραχνπρόθεσμων σχεδl.ων για τη βελτίωση της κυχλοφο

ρΙας εντός του κεντρικού εμπορικο';' τομέα της Λάρνακας. 

(ιιι) Η υποβολή προτάσεων για τη μεσοπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη 

βελτίωση και ανάιοτυςη του oδLKOu δικτUoυ της Λάρνακας και 
παρouσΙαση δέσμης ειδικών προγραμμάτων ανάπτυξης σχετιζο
μένων με τις σuyχoινωνίες της περιοχής Λάρνακας. 

Η μελέτη υπoλoyl.ζεται να συμπλτιρωθεΙ το ΣεπτΙμβρω του 199'2 και 
σiιμφωνα με το συμβόλαιο θα κοοτ[ση ί228,.500. 

(6) Κλιμάκωση ωραρίου 

Μέσα στα πλαίσια των ενεργειών για την απάμβλuνση του κυχλοφο

Qtaxou προβλήματος των πόλεων γΙνονται προσπάθειες για κλιμάκωση 

του ωραρίου στη Λεuχωσ(α. Λεμεσό και πιθανό στη Λάρνακα". 

Απάντηση ημ.εQOρηνίας 27 lανοοοοίο\! 1992 'ι"Ο\! YJτOνQΎo,; EQγσ.σί.σ.ς; και Κοινω

νικών Ασφα)"ίσεων κ. lάκ~ν Αοιστεί60", σηιν εQ(ίnηση ΣΤΆ' 67, ηρεοορηνίας; 
23 Σvττεμρ,oίoν 1991, τον Bo\!)"εvτή εκλΟ"(ΙΧι1ς JτεoιφέOειας; Πάφοu κ. Νίκο\! 

Πιπαιcoπίτη . 

"Σχετικά με το θέμα της eπαγγελματικής αποκατάστασης των θαλασσαιμικών 

και της ένταξής τους στο κοινωνικό σύνολο το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφα).Ισεων παραθέτει την πιο κάτω απάντηση: 

(1) Νομοθετική ρύθμιση της επαyγtλματιχής αποκατάστασης των θαλασσαι,..
μικών και της ένταξής τους στο χοινωνικό ΣUΝoλo 

Το Yπoυqyεω Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων, σύμφωνα με 

την υφιστάμενη πολιτική τον. προωθεί την επαγγελματική και κοινωνική 

αποκατάσταση των ατόμων με αναπηριες με μια σειρά από μιlτρι:ι τα 

oπotα δεν είναι κατά κ';'ριο λόγο νομοθετικά θεσμοθετημένα. Το Υπουρ

γεΙΟ αυτό δεν έχει πρόθεση να προωθήσει νoμoθεσl.α για την επαγγελμα

τική αποκατάσταση οποιασδήποτε συyχεκριΜΈVΗς κατηyOΡl.ας ατόμων με 

αναπηρίες. 

Αντ' αυτού το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

προωθεί διάqχ>ρα μέτρα στον τομέα της επαγγελματικής αnoκατάστασης 

ανα.m;ρων που είναι. η παροχή εξειδικευμένων υπηρεσιών επαγγελμα
τικού προσανατολισμού και τοποθέτησης σε εργασία, η επαγγελματική 

κατάρτιση μέσα και έξω από τα Κέντρα ΑΠοκατάστασης, η παροχή 

βοήθειας και χαμηλότοκων δανείων για αuτσερyoδότηση, η ΠOQOXή κινή

τρων σε εργοδότες για πρόσληψη ατόμων με αναπτιριες Κ.ά. 

Σημειώνετα~ ότι προτεραι.ότητα για την πρόσληψη αναπήρων στη 

Δημόσια και τη Δημόσια Εκπαιδευηκή Υπηρεσία παρέxετα~ με βάση 

σuyκ.εχρ~μένες δ~ατάξει.ς των Νόμων περΙ Δημόσιας YπηρεσLας του 1990 
και περί Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ΠΡΟΠ.) του 1987 αντLστoΙXα. Συγκε
κριμένα το άρθρο 44 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου το\! 1990 
δίδει προτεραι.ότητα σε κάποιο ανάπηρο υπΟψήφιο για διορισμό σε θέση 

της Δημόσιας Υπηρεσίας, εφόσον ικανοποιούνται oρισμένtς ΠΡOUπoθέ

σεις. Επίσης το άρθρο 28Δ παράγραφος (γ) του περί Εκ.πσ.ιδευτι.κής 

Υπηρεσίας (fροποποιητικοu) Νόμου του 1987 προβλέπει κάλυψη θέσεων 
πρώτου διορισμού στη Δημόσια Εκπαιδευτική υπηρεσια από αναπήρους 

σε αναλογία 3%. 
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(2) Εφαρμογή το" κuραιτικοu Νόμου το" Εuρωπα'ίκοu Ko~νωνικo\ι Χάρτη 
Αρ, 64 το" 1967 

Βασική πoλ~τική το" ΥΠΟUρΥε'ου ε[να~ η επΙ.εuξη κοινωνικής δικαιο

σύντις μέσα σ' ένα ελεύθερο και δημοκρα.ικό σύσ.ημα και η βελτΙωση της 
πoLό.ητας της ζωής του ατόμΟΊ) και το" κοινωνικον σ\Jνόλαιι, Στα 

πλαΙσια αυτά το ΥπουρΥεΙΟ ανταποκρΙνεται στις υποχρεώσεις που απορ

ρέουν α.."'tό την KύQωστι του EVΡΩπα~κoν Κοινωνικο'ύ Χάρτη, Το Υπουρ

γεΙο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφσ.λισεων εφαρμόζει πλήρως .ις 

διατάξεις των άρθρων, τα oπot.α έχει ΕΠικυρώσει. 

Ήδη το YπoUΡγεΙO ασκεΙ συντονιστικό ρόλο όσον αφορά τα θέματα 

αναπήρων μέσω της Υπηρεσίας Μέριμνας Ανα.ίτηρων ΠOΊJ OlXΠάθηκε και 

λειtovργεΙ στο τμήμα Eργασtας ΤΟΊ) ΥπουργεΙου, 

(α) Το άρθρο 15 του ευρωπα',κον Κοινωνικού Χάρτη 

Το άρθρο αυτό παρέχει "δικαΙωμα σε σωματικά ή δι..ανοητικά 'UotE
ρoύνtα πρόσωπα να riιχoυν επαγγελμαηκής ΕΚ.ο"'tα(δευσης και επαγ

γελματικής και κοινωνικής αναπροσαρμο-γής". Προς την κατεiιθυνση 

αυτή το YnO'UQyetO λαμβάνει τα αναγκαία μέτρα. όπως αναφέρονται 
στην παράγραφο (1) πιο πάνω, ΤΟ ΥπουργεΙο ΕργασΙας και Κοινω
νικών ΑσφαλΙσεων δεν 'ULoθnEt την άπOψl1 ότι ο Χάρτης δίδει 

δικαf.ωμα για "κατάλληλη απασχόληση σε ει.δικές κρατικές 'Uπηρε
οΙες". 

(β) Το άρθρο 32 του EUΡΩπαΊ:κoν Κοινωνικο'ύ Χάρτη 
Το άρθρο αντό αναφέρει ότι οι διατάξεις του παρόντος χάρτη δεν 

θΙγουν ης διατάξεις του εοωτερικο'ύ δικαίου και των συνθηκών. 
σνμβάσεων ή σ\Jμφωνιών οι οποίες έχουν ήδη τεθεί σε ισχ'ύ 11 
πρόκειται να τεθούν σε ισχν και οι οποίες εΙναι ευνο'ικότερες για τα 

προστατευόμενα άτομα. Δηλαδή σε περΙπτωση που διατάξεις του 

εσωτερικο'ύ δικαίου προβλέπουν ευνΟ'Cκότερη μεταχεΙΡιση για τα 
προστατευόμενα άτομα τότε το εσωτερικό δLκαιo 'UnEQLoχUH του 

Χόρτη. 

ΤΟ ΥπουργεΙΟ Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων πιστεύει ότι η πολιτική 

to'U. όπως έχει εκτεθεΙ πι.ο πάνω, που εδράζf:ται στις διεθνεΙς σ\Jμβατικές υποχρεώ
σεις της Κ'Uπριακής Δημοκρατίας έχει αποδώσει μέχρι τώQα θετικά αποτελέσματα, 

Ενόψει τούτου εΙναι της γνώμης ότι δεν εί.ναι υπό ης περιστάσεις αναγκαία η 

θέσπιση νομοθεσως για την επαγγελματική αποκατάσταση ειδικών τάξεων ατόμων με 
αναπηρίες," 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πρ_ιν εισέλθουμε στο Κεφάλαι.ο Δ' και πριν δώσω το λόγο για το πρώτο θέμα, 

έχω να κάνω τις ακόλουθες ανακοινώσεις. Αναφορικά με τις χθεσ~νές δηλώσεις ΤΟΊ) 
κVΒΕρνητικo\ι εκπροοώπο\l. του κ, Φόντη, όσον αφορά την παρουσ(α Βουλευτών 

κατά τη διάρκεια των εκδηλώσεων των αγελαδοτρ6φων θα ήθελα να τον(σω τα εξής, 

τα οποία πιστείιω διερμηνεύουν και τι.ς δικές σας απόψεις, για να θέσω τα πράγματα 
μέσα σε σωστά πλαίσια_ Δηλαδή οι Βουλευτές ΔUνανται να παρίστανται όπου θέλουν 

και να σuνoδε'ύoυν τονς Ψτιφοφόρονς τους όποτε θέλο\lν νοο\lμένου ότι αυτό γίνεται 
μέσα στα πλαΙσια της νομιμότητας κα~ της ευπρέπειας. 
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Η δεύτερη ανακοίνωση είναι γιατί θtλω να σας πληροφορήσω ότι εκτός από τα 
14 θέματα -μπορώ να πω 13, διότι ήδη διαγράφηκε το θέμα του ΟΓΑ και πιστεύω ότι 
δε θα θtλεtε να επαναλάβουμε την ίδια συζήτηση. εκτός επομένως από τα 13 θέματα 
τα οπο!.α βρίσκονται γραμμένα στο Κεφάλαιο Δ', υπάρχουν ακόμα 107 θέματα που 
εξετάζονται αυτεπάγγελτα από τις διάφορες Επιτροπές. Από ένα υπολογισμό που 

κάναμε, απ' αuτά τα θέματα περίπου yw τα 2/3 θα XQELOcrtEt να γίνουν εκθέσε~ για 
συζήtηση στην ολομέλει.α. Κατά συνέπεια πριν κλείσουν ακόμα εννέα μήνες από την 
έναρξη της νέας Βουλής φτάσαμε αισίως στα περΙΠου 90 θέματα που θα συζητηθούν 
στο Σώμα, δηλαδή πλησιάσαμε την κατάσταση που υπήρχε πραηγουμένως. Υπό τις 
συνθήκες δεν έχω καμιά άλλη εκλογή εφόσον δεν μπορώ να επηρεάσω τη ζήtηση. να 
αυξήσω τo"λόxισtoν την προσφορά και γι' αυτό το λόγο θα πρoσ~ρoνται περισσό

τερες ώρες εργασίας, για να αγι;ιμετωπίζετοι η κατάσταση. Γι' αυτό το λόγο την 

επόμενη βδομΜα η Βουλ'ή θα συνεδριάσει ολαι-ληρη την Πέμπτη από η ώρα 10 το 
πρωί και θα συνεχίσει ολοήμερα την Παρασκευιί. θα ξεκινήσει την Πέμπτη το πρωΙ η 

ώρα 10 με νομοθετική εργασία και θα συνεχίσει το απόγευμα και την Παρασκευή με 
το Κεφάλαι.ο Δ', για να μπορέσουμε να καλύψουμε κάποι.ο έδαφος. Ταυτόχρονα θέλω 

να σας τονίσω και κάτι ό:λλο. Ότι θα εq:χxρμόζεtαι στο μtλλoν αυστηρά η προηγού

μεντι απόφαση, ότι κανtνα ~μα δεν μπορεί να μένει γραμμένο στο Κεφό.λαιο Δ', 
δηλαδή να συζητείται πέραν των δύο συνεδρl.ών. Αν κάποιοι συνάδελφοι δεν μπορέ

σουν να μιλήσουν μέσα στις δύο συνεδρίες θα είναι κακή τύχη, διότι θα θεωρείται ότι 

στη δεύτερη συνεδρία το θέμα έχει ολοκληρωθεΙ Τώρα ειοερχόμαστε στα θέματα του 
ΚεφαλαΙΟυ Δ'. 

Ναι, κ"ριε Συλλοίιρη. 

Δ. ΣΥ λλΟΥΡΗΣ: 

Πολύ οίιντομα, αν μου επιτρέπετε πάνω ο' αυτό το θέμα. θα ήθελα να παρακα

λέσω, έχει άλλες Πεμπτες που δεν εΙναι "Σήκωσες" και φεύγουμε κάπως νωρις, θα 

έκανα λΟΙί-τ6ν την Εισήγηση, όταν ερχόμαστε εδώ Πέμπτη, να μένουμε αργό, δεν καθο

ρ(.ζω ώρα. Το Σώμα μ.-τορεί να αποφασίσει ώρα, ο"τως ώστε να τελειώνουμε αρκετά 
Οέματα, για να μη συσσωρεύονται στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Σωστή η εισήγηση και τουλάχιστον όσον αφορά την Προεδρω δεν έχω καμιά 

δυσκολία να την υιοθετήσω. Αλλά θέλω να πω το εξής. Πολλές φορές τελειώνει η 

συζήτηση και φεύγουμε νωρίτερα απ' ότι θέλουμε, διότι δεν υπάρχουν έτοιμοι ειση

γητές για τα θέματα του Κεφαλαtoυ Δ'. Είναι εUκoλo να εγγράφονται θέματα, πολίι 

εύκολο, και να διδεται η εικόνα ότι εγγράψαμε κάποια θέματα για καυτά προβλήματα 

του τόπου, αλλά πρtπει να είμαστε και έτοιμοι να τα συζητησουμε την κατό:λληλη 
ώρα. 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΙΕΛΛΗ: 

Κίιριε ΠρόΕδρε, με την όδειά σας, ε(χετε ΠΕΙ ότι η συνεδρία της ολομέλειας την 

ερχόμενη Πέμπτη θα είναι από το πρωί, αλλά το ~ί έχουμε επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αναβόλλονται οι επιτροπές, κ. Κατοελλή, αποφασίστηκε. Προχωρούμε λοιπόν 

στο Κεφάλαιο Δ' και συνεχιζεται η συζ'ήτηση το" θέματος "Διατήρηση και πρσστασια 

των κτιρίων της Αρχιγραμματείας". Αυτεπάγγελτη εξέταση με Q.ι-τ6φαση της 
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Επιτροπής. 22.10.1991. ΤΟ θέμα αυτό θα κλείσει σήμερα, γι' αυτό όσοι θέλουν να 
μιλήσουν θα πάρουν το λόγο σήμερα και θα κλείσουμε. 

Ο κ. Ηλιάδης. θα ήθελα να γνωρίζω αν unάρxouv άλλοι ομιλητές. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Δε θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά ο κ. Πα..-ι:αδόπουλος. ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος της Ομάδας μας, είχε δηλώσει ότι θα μιλούσε και απουσιάζει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Χρuσοστόμου. δεν ξέρω, αλλά έχοuμε α..-ι:οφασίσει ότι κανένα θέμα δεν 
μπορεί να μείνει πέραν των δύο συνεδριών και δεν μπορεί να γίνει καμιά εξαίρεση 

ούτε για τους Κοινοβουλευτικούς μας Εκπροσώπους. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛ1ΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το όλο πρόβλημα της διατηρησης των κτιρίων της AρχιγΡUμματείας προέκυψε 
iισtερα από την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να μετακινήσει τα κτίρια με 

την κατεδάφισή τouς και την ανακατασκεuτj ενός μέρους στην οδό Βύρωνος. ώστε να 
προσαρμοστεί στα σχέδια των προγραμματιζόμενων στο χώρο κυβeρνητικών 

κτιρίων. Το προηγούμενο Δημοτικό Συμβούλω ΛεuκωσΙOς συμφώνησε κατά πλειο

ψηφία με την πιο πάνω απόφαση, διαφώνηοΙ!: όμως έντονα ένα ευρύτατο φάσμα 

κοινωνικών και συνδικαλιστικών φoρtων. 

Τα κτίρια της AΡXιγραμματεtας αποτελούν βασικό ιστορικό μνημείο της 

Λευκωσίας αλλά και της Κύπρου ως συνόλου. AπotehoίIν ένα ορόσημο ιστορικό. 

γιατί σηματοδοτούν το πέρασμα της πατριδας μας από την τουρκοκρατΙΟ στην 

αΥγλοκρατία. Είναι το πρώτο διοικητικό κτίριο της αΥγλοκρατί.ας και στεγάστηκαν 
εκεί κατά καιρούς η στρατιωτική διoίκηcπι. το εφετεΙΟ, το μουσείο, οι δημόσιες 

υΠηρεσίες και προπάντων, η Νομοθετική Συνέλευση. ένα είδος μακρινού πρόγονου 

του σημερινού μας ΚοινοβουλΙΟυ. Λόγοι συντήρτισης ττις ιστορικής μνήμης επιβάλ~ 

λouν τη διατήρηση το\! κτιρΙΟ\!. Είναι αδώνόητο να προτείνεται η ανέγερση κρατικών 

κτιρίων πάνω στα ερείπια της ιστορικής μας κληρονομιάς. 

Επιπρόσθετα τα κτίρια της ΑρχιγραμματεΙας πρέπει να θεωρούνται σημα
ντικός σταθμός σtην ιστορια της αρχιτεκτονικής του τόπο\! μας. Εκτός από το 

αναντίρρητο γεγονός ότι δηλαδή αποτελεί ένα από τα τελε'lJταία αρχιτεκτονικά 

μνημεία μιας ιστορικής εποχής, εμπεριέχει τη βασική αρχιτεκτονική τυπολογία τηs 

μεγαλοαρχιτεκτονικής του Ι80υ και Ι90υ αιώνα. 

Από αισθητική άποψη το κτίριο μπορεί να μη σuyκρίνεται με άλλα μνημεία, 
όμως το αισθητικό κριτήριο δεν είναι ικανό να καθoρ(σε~ πάντοτε και απoκλειστ~κά 

το χαρακτήρα και την ανάγκη διατήρησης ενός μνημειακού έργου. Αισθητικά δεν 

είναι εκλεπτυσμένα ούτε ο Πύργος του Άιφέλ ούτε οι Πυραμίδες, όμως, όπως λεν οι 
ειδικοί, κρατήθηκαν για ιστορικούς λόγoUς και όχι Ύι.α την ιδιαΙτερη αισθητική τους 
dςία. 

Όσον αφορά την άποψη ότι με τη μερική κατεδάφιση και μετακίνηση επιδιώ

κεται η διατήρηση του κτιρΙΟυ, πρέπει να αναφέρουμε ότι καμιά επιστημονική 
θεωρΙΟ που αφορό τη διατήρηση μνημεtων δεν αποδέχεται την ά..-ι:Οψη της μετακί.
νησης, εκτός από την περLπtωση ό.-ι:ου τα μνημεία xινδυνfύouν και ποτέ άλλοτε. Κι 

αυτό μόνο από ειδικοίις επιστήμονες υπό την αιγιδα, συνήθως, διεθνών οργανισμών 

ι.διαΙτερα της UNESCO. 
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Άλλ.ωσtε μια 1"hοια nρoσπάθει.α εμJtερι.έχει εξ αρχής πολλούς χινδύνους που 

"tελικά xa"taOtQtφouν 1"ον αρxL"tεx"toνLxό χαρακτήρα "tou κ"tιρΙΟυ. 

Η ιστορικτ'! σημασια ενός μνημεΙΟυ είναι απόλmα συννφασμένη με 1"0 χώρο και 
τη διαχρονική "tou εξέλιξη. Στην περΙΠΤωση της Αρχιγραμμα"tείας η LσtOΡI.α 1"ου 

Κ1"ιρίου είναι συνδεδεμένη με τη xωρoθέ"t\1OΊ1 1'ου στον πολεοδομικό ιστό. Απο1'ελε' 

σημεto αναφοράς που διατηρήθτΡιε για πάνω από 100 χρόνια και απο1'ελεί στοιχείο 
ΣUΝΈΧειας της ι.σι:OΡl.ας της πόλης. Ακόμη ο Υίιρω χώρος απο1'ελεί ένα από 1"0ιJς 1'ελεu-

1'αΙΟυς πνεύμονες πρασίνου στο κέντρο tης κuπριακτ'!ς ΠΡύηενouσας. 

Υπάρχει, όμως. και κάη άλλο: Πώς θα αντιμετωπι.σtεΙ άρd.γε η aLtTJOTI ono\.OU
δτΊποτε Lδιώτη να μηακινήσει tO παραδοσιακό ή διατηρη"tέο "t01.l XtLQLO; Ποιο παρά. 
δειγμα προς μίμηση και ποια ΠEιστικότηtα παρouσιftζει η κuπριαχτ'! πολΙ1"εια. όΊ:αν 
δεν τηρεί η (δια amόo που απαιτεί από τouς πολιτες της; ΓιατΙ δεν xηρίr;(θτικε tO 
κτίριο διατηρητέο. όπως άλλα μικρότερης σημασιας, για παράδειγμα διάφορες χατοι. 

κf.ες; fmt' η xuβtρνηση επιμένει να εφαρμόσει έναν πολεοδομικό χαι OQXηΕΚτονι.χό 
σχεδιασμό που εκπονήθηκε πριν από 20 ολόκληρα χρόνια με βάση ξεπερασμένες αντι
λήψεις και δεδομένα; 

Κύριε Πρόεδρε. 

Για όλους αmο\ις τouς λόγους εΙμασtε κατηγορnμαηΚQ αντ(θε'toι σtην xa"tEM
φιση ή τη μEtaKLyηoτι 1"ου χη.ρΙΟu της Αρχιγραμμαtειας. 

ΤΟ κτ(ριο. αφού αφαιρεθούν όλες οι πρόχει.ρις, κακόγouστες xa"tGσκιutςι 

προσθήκες. πρέπει να διατηρηθεί, να απoκα"tGoτaOεt και να επανενταχθεί στον πολε

οδομικό ιστό της Λε\J)(ωσ(ας. 

Η βιαιη δΙΧΟ"tόμnση της πρωtεοοuσός μας είναι ήδη μεγάλη ασtβεια στην ιστο

ρική μας σmtχεια Ί'Lα να έ-.(οuμε την πολυτέλει.α να διαπρόπουμε κι 6:λλι::ς οε β(ιρος 

της ιστορικής μας nαρό.δoσης. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Η μοιρασμένη, αλλό. ραγδαια αναπ'WOοόμενη πρωtεοοuσα toης Kuπριακ'fις 

Δημοχραt(ας oφεLλει να βιώνει το ιστορικό της παρόν και να προγραμμαt!.ζu' το 

LO'tορι.χό της μtλλoν σεβόμενη το ιστοριΧό της παρελθόν. εκείνο που μας κληροδό

τησε η πoλuαιωνη ι.σtOΡικΙ; μας δι.αδρομτ'!. 

Euχαριστώ. 

(Κατά tT] διάρχει.α. της ομιλίας του κ. Ηλιάδη την έδρα του Προέδρου κιnέλαβε 
ο Χ. Άριστος Xρuσoστόμoυ). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ύπό.ρχouν άλλοι Ομιλnτι!:ςj 

Η κ. ΚατσελλτΊ, για να κλείσει 1"0 θέμα, παρακαλώ. 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ, 

Κύριε Πρόεδρε. κ"ύρLO~ συνάδελφοι, 

Ως εΙση-Υηtής του θέμα"tος από την προηγούμενη Βουλή για την ανάΥκη trις 

διαττΊρησης αυτών "tωy ιστορικών χtιρ(ων της Aρχιγραμμαtειας αισθό.νoμα~ μεγό.λΤ] 

x0Q6. που όλοι o~. όλες οι πλευρές της Βουλής και όλo~ οι σvνά.δελφoι που 
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μιλησαν γι.α το θέμα, πραγματικά είδαν καθαρά αυτή την ανάγκη δι.αtήρηστις των 

κτιρίων της Aρχ~γραμματε(ας. Ελπ(ζουμε η κυβtρνηση τελικά να λάβει υπόψη όλα 

όσα λέχθηκαν aπ' αυτό το βήμα αλλά να λάβει υπόψη και όλους τους πολίτες που 

σκέφτονται λογικά και που συμφωνούν μαζΙ μας, για να ξαναμελεtήσει το θέμα, να 

αναθtσει νέους σχεδιασμούς και να εντόξει στην περιοχή με βάση τα υφιστάμενα 

ιστορικά κτιρ(α όσες κρατικές υπηρεσLες μπορούν να μπουν στο χώρο, χωρ{ς να 

προσβάλλει ούτε το ανθρωπonοΙητο περιβάλλον, τα κτίσματα. αλλά ούτε και το 

φυσικό. Το βασικό είναι ότι όλη η περLOXτ'ι εχεΙ είναι ένα ενιαίο σύνολο· είναι τα 

κτtρια της Αρχιγραμματε(ας. το TuπoyραφεΙO, το YΠO\JQΎεto Οιxovομικών, το 

Υπουργείο Yyεtας και το λLγo πράσινο που έμεινt στον Πεδιαto σε συνάρτηση με ό,τι 

\!πάρχει και ανατολικά, δηλαδή το ΓΣΠ και η πρώην ΠΑΙΥ ΔΥ και όλα αυτά πρέπει 

να γίνουν ένα ενι.αto σύνολο, ούτως ώστε να διαμορφωθούν σε μέρος που να το 

Xα(.ρovtαι τόσο οι κάτοικοι της Λευκωσίας όσο και οι ΕΠισκέπτες και να εξυπηρετού

νται όλοι χωρίς να είναι πρόβλημα η πρόσβαστι εκεΙ 

θέλω να σημειώσω ορισμένες προτόσεις no'U ειπώθηκαν για την ΑΡΧΙΥραμμα· 
τεία πολύ aξιoσημείωτες. Αναφέρομαι ειδικό στις ειση-Υήσεις της συναδaφο'U 

ΚλαΙρης Aγytλίδoυ που ε!.πε ότι η ΑΡΧΙΥραμματεία εχεΙ πο\! ήταν το Νομοθετικό 

Σώμα μπορεί ΎQ γίνει ένα μουσεω. Μπορεί το Τυπογραφεω να μεtατραπεί ·και 

'UxάρχtL σοβαρή πρόταση από το Γραφεto Τύπου και Πληροφοριών να πάρει το 

ΤνποΥραφεω, ΎQ πάρει τα αρχαία μ11Χανήματα. -.:ις τυπογραφικές μ11Χανές που υπάρ-

χουν και έχουν και ιστορική αξtα και αρχαιολογική, διότι είναι -':O'U περασμένο\} 
αιώνα τώρα όλα γίνονται με φωτοσύνθεση· και να γίνει εχεί ένα μουσείο για εφημε· 

ρίδες και περιοδικά και επιπλέον εκεΙ θα μπορεί και ο επισχέπτης και ο πολιτης και 

ο ερειινητής να βλέπει όλες τις εκδόσεις στις οποίες προβαίνουν όλα -.:α κυβερνητικά 

τμήμα-.:α. οπότε θα είναι και ένα μικρό εκπαιδευτήριο, δι6"tι εκεΙ και εμε{ς θα mryαΙ. 

νουμε να παLρνoυμε μι.α συνολιχή εικόνα του -.:ι νπάρχει χαι επίσης και οι μαθηtές θα 

μπορούν εκεΙ να βλέπουν αυτό τα πράηunα. Έτσι δε θα θtλαμε ΎQ χαθuσtερήσει η 

κυβέρνηση ΎQ χρησιμοποιήσει -':0 υπόλοιπο tOU κονδ'UλΙOU tO οποίο ψηφίσαμε για 
μελέtες τις οποίες να Υναιστοποιήσει -':0 ταχύτερο σ' αυτή τη Βο'Uλή, διότι ΠραΥμα· 
τιχά η Λεuxωσ(α εχτός του ότι είναι μοιρασμένη, λίγους τόπους έχει no'U ΠQOγμα-.:~κό 
μπορεί κανt{ς να πει ότι κό-.:ι έχουν κα~ κάtι αξtζoυν για να πας να -.:ouς δεις και 

πρέπει αυtOύς -.:ο"ς λίγους χώρο\}ς μαζί με τους λLγoUς χώρους πρασίνου να -.:ους 

διατηρήσοψε ως κόρην οφθαλμού. Δι6tι στο περιβάλλον τόσο -':0 ανθρωποποίητο 
όσο και το φυσικό δε σηκώνουν ημίμετρα. 'Otav καταστραφεί, καταστρέφεται και για 
να έρθει πίσω μόνο σε ελόχιστες περuπώσεις μπορεί να yLvtL αυτό. Το ανθρωπο
ποΙητο περιβό.λλον δεν μπορεί να έλθει π(.σω, Αν χαλόσουμε την Aρχ~γραμμα-.:ε(α, 

δεν μπορούμε να την ξανακτίσουμε όπως αν χολαστεί ο ΠOQθενώνoς δεν μπορεί να 

ξανακτιστεΙ από εμός -.:ouς σύγχρονους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το επόμενο θtμα στην ημερήσια διόtαξη είναι 'ίο χαχό οδικό Mxt\.lO της επαρ-
χίας nQφo'U και η ανόΥ'Κη βελ-.:(ωσής του". θέμα εyyραφtν με ει.σήΥτιση του Βουλευτή 
κ. Κώστα Κωνσταντίνο\}, 24, 10.91. Συνεχ!.ζεtαι η σιζήτηση. 

Ο κ. Ομήρο'U, παρακαλώ. 
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Γ.OM~oγ, 

Κύρ"ι.ε Πρόεδρε, 

Δεν είναι τι πρώτη φορά που αυτό το Σώμα καλείται να συζητησει την άθλια 

πράγματι κατάσταση στην OJtOw βρίσκεται το οδικό δίκτυο της επαρχίας Πάφου. 
επανειλημμένα η θoυλτi άσκησε δριμύtατη κριτική για το γεγονός ότι οι κατά 
καιρούς κυβερνι'ισεις παραμέλησαν το οδικό δίκτυο της επαρχίας, που με μερικές 

μόνο εξαιρέσεις, βρίσκεται ακόμα στην κατάσταση που βρισκόταν την εποχή της 
αποικιοκρατίας. Και βέβαια το γεγονός αυτό απεικονίζεται ανόγλυφα κοι στη μετα

χεΙΡιση της επαρχίας Πάφου σε έργα ανάπτυξης, όπως αυτά απαριθμOύv'tαι στους 

ετήσιους προtJπολογισμούς. Από μια πρόχειρη μελttη είναι εύκολο να διαπιστώσε~ 

κάποιος την περιφρόνηση της επαρχίας σε σχέση με το συνολικό αναπτυξιακό 

σχεδιασμό. Πρόκειται yL"a μια πραγματικ'ή πρόκληση. Τα αιτήματα για βελτίωση του 
οδικού δικτυου προς την ύπαιθρο παραμένουν ανικανοποίητα. Η έναρξη κατασκευής 
του δρόμου Λεμεσού-Πάφου καρκινοβατεί και το αεροδρόμιο εξακολουθεΙ να 

δυσφημεί στην πραγματικότητα την Κύπρο ολόκληρη στις αεΡΟΠOQικές εταιρείες και 
τους ξένους περιηγητές. Παράλληλα η εγκατάλειψη .ης υπαίθρου της Πάφου και η 

ερήμωση πολλών κοινοτητων αποτελεί, σίιμφωνα με τα υπάρχοντα στατιστικά στοι
χεία, φαινόμενο που παρατηρείται στη μεγαλύτερη κλίμακα σε παγκύπριο επΙΠεδο, 

χωρίς η κυβέρνηση να παLρνει οποι.αδ'ήποτε μέτρα ανακοπής αυτής της επικΙνδVVΗς 
κατάστασης. 

Σ' ό,ΤΙ αφορά το οδικό δίκτυο, πρωταρχικό έργο παγκύπριας, εθνικής θα έλεγα. 
σημασίας εξακολουθεί να είναι ένας σύγχρονος αιrι:oκινητόδρoμoς Λεμεσού-Πάφου. 

Αν χθες ένας καινούργιος δρόμος α,,-τοτελοίισε το μόνιμο αίτημα του λαού της επαρ
χίας Πάφου, σήμερα α.-roτελεί μια επεί.γουσα και επιτακτική ανάγκη που υποστηρί
ζεται από την αύξηση της τουριστικής κίνησης προς την Πάφο, τη λειτουργία του 

αεροδρομίου στην επαρχία και τις τεράστιες αναπτυξιακές ΠΡOOf'tτικές που διανοΙγο
νται, Ύστερα από κωλυσι.εργιες δεκαετιών και επανειλημμένες μεταθέσεις του χρονο

διαγράμματος κατασκενής .ου έργου αναμένεται, όπως ελπίζουμε, η κατακύρωση 
των προσφορών για το τμήμα του δρόμου από την Ερήμη μέχρι την Αυδήμου και η 
οριστική πια έναρξη των κατασκευαστικών έργων τον ερχόμενο Ιούνιο. Αυτή ήταν η 

υπόσχεση που έδωσε σ' αιrι:ό το Σώμα ο πρώην Υπουργός Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Σαββίδης και το πρακτικό της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων που εΙχε ετοιμαστεί πριν από μερικούς μ'ήνες μαρτυρά αυτή την υπόσχεση, 
Αναμένουμε ότι δε θα υπάρξει οποιαδ'ήποτε περαιτέρω κωλυσιεργία και ότι χωρΙς 

καμιά άλλη καθυστέρηση το έργο αυτό θα προχωρήσει. Υπάρχει άλλω<n:ε και 
πρόνοια στους φετινούς προtJπολογισμούς για ί5 εκ. Σε αντίθε_η περίπτωση, αν παρ' 

ελπLδα δεν προωθηθεί αιrι:ό το χρονοδιάγραμμα, θα είμαστε υποχρεωμένοι να επανα
φέρουμε αυτό το θέμα στη Βουλ1') και να ζητησουμε ευθύνες. 

ε(ναι όμως γe:yoνός ότι πέρα από το μεγάλο αιrι:ό και αναγκαΙΟ ανα.τtυξιακό 
οδικό έργο που είναι ευρύτερης διάστασης, μια σειρά δρόμοι που συνδέουν την Πάφο 
με _ην ύπαιθρο παραμένουν σε κατάσταση εγκατάλειψης. Αναφέρω ενδεικτικά το 
δρόμο Πάφου-Κελοκεδάρων-Σαλαμιούς, που ουσιαστικά είναι άβατος και έχει 
οδηγήσει σε ερήμωση τι.ς κοινότητες της περιοχής που άλλοτε έσφυζαν από ζωή. 
Ένας άλλος δρόμος στην περιοχή εΙναι αυτός που βρLσκεται κατά μήκος Ίου 

ποταμού Διαρίζου και συνδέει την Πάφο με τα ορεινό τουριστικά μας θέρετρα. Η 

κατασκευή ενός καινούργι.ου δρόμου στην υπέροχη από άπΟψη φUΣικ~ς ομορφιάς 
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περι.οχή της κo~λάδας του Διαρ(ζου, πέρα από το γεγονός ότι θα τονώσει τα χωριό 
της περιοχής, θα δι.ευκολύνει τη δι.oχέτεuση τουριστικού ρεύματος προς τα βουνό σε 

όλη τη δ~όρκεια τον χρόνου. Δρόμοι που πρέπει επίσης να αναφερθούν είναι αυτοί 

που συνδέουν την Αμαργέτη με την Παναγιά. την Πόλη Χρνσοχούς με τη Λυσό, τη 

Λυσό με το Σταυρό της Ψώκας. ο δρόμος Κύκκου-Εμνών με επίσης μεγάλη τουρι
στικΙ; σημασία. ο δρόμος Σίμον-Αγίου Δημητριανού, ο δρόμος προς τον Άγι.ο 

Γεώργιο Πέ'yf:ιας και μια σει.ρό. από άλλους μικρότερους δρόμους που συνδέουν 

διάφορο. χωριά μεtαξύ τους. Δε χρειάζεται να. τονΙσονμε. κύριε Πρόεδρε, πως ένα 

σίryχρoνO οδικό δίκτυο στην ύπαιθρο αποτελεί πρωταρχικ1'ι πρoUπόθεση για την 
ανακοπή του φαινομένου ερήμωσης της υπαίθρου που, όπως ε{πα. εκδηλώνε1αι ιδιαL

τερα έντονα στην επαρχία Πάφου. 

Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση να. πeoβει σε μια πλήρη μελέτη και ένα ανάλογο 
σχεδιασμό και προγραμματισμό για μια ουσιαστική βελτLωση του oδικΣU δικτίιου της 

επαρχίας Πόφου. Κάθε περαιτέρω καθυστέρηση οδηγεί την ύπαιθρο στο σταδιακό 

μαρασμό και την εξαφάνιση. θα αναμένουμε την αντίδραση της κυβέρνησης και εν 

ανάγκη θα επανέλθουμε. 

(Κατά τη διάρκεια της oμιλl.ας τον κ. Γ. Ομήρου ο Πρόεδρος επανέρχεται στην 

αίθουσα και καταλαμβάνtι την έδρα. ενώ ο κ. Χρυσοστόμου κατέρχεται στη θέση 
τον). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

ΠιστtUω ότι έκλεισε και αυτό το θέμα. διότι είναι ο τέταρτος ΠαφΙτης που 

μίλησε και δεν υπάρχει πέμπτος. Γι' αυτό το τελεuταLo θέμα m'ιμερα, και όταν μου 
αναφέρουν κάποιοι ότι έχει hm'ικωσες", έπρεπε να σκεφθούμε την ώρα που συζητού. 

σαμε τον σΓ Α ότι είχε "σήκωσες" στη Λεμεσό και αλλού ... 

Γ. ΑΓΑΠlσΥ: 

Δεν είμαι εγώ που σας εLπα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είστε εσείς. κύΡΙΕ Α γαπ(ου. θα ανοιξΕΙ ο κ. Χρυσοστόμου το επόμενο θέμα, 
που Είναι 'Ή αθέτηση κυβερνητικών ιnτoσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσοί1 αναφο

ρικά με το αποχετευτικό, το κυκλοφοριακό και άλλα". θέμα εΥγραφέν με εισήγηση 

του Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου στις 6.2.1992. Μου υποσχέθηκε πως είναι μόνο 
δώδεκα λεπτά και τα χρονομέτρησε. Α! Τώρα έγιναν δεκαπέντε λεπτά. Μάλιστα. θα 

συνεχιστεί η συζήτηση στην επόμενη συνεδρία αvτoύ του θέματος, οπότε και θα 

κλείσει. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. XPIΣfOY: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, επειδή θα aπουσιάζω την ερχόμενη βδομάδα, αν υπάρχει κάτι 

στο οποΙΟ νομ[ζω ότ~ πρέπει να τοπ-οθετηθώ, θα το κάμω σήμερα μετά τον κ. Χρυσο

στόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νόμιζα πως ήσο"" έτοιμος να μου πεις να παραμείνει και την άλλη βδομάδα, 

οπότε θα σου υπενθύμιζα ... 
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Α. XPIΣTOV: 

είμαι συνεπής. 

ΑΡ. ΧΡΥΙΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κ ύρι.e Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Η Λεμεσός, όπως ήταν φυσικό, το 1974 δέχτηκε το μεγαλύτερο αριθμό 

προσφύγων που οι Τούρκοι εισβoλεLς εκτόπισαν με τη βια από τις πόλεις και τα 

χωριά τους. Τα δύο όμεσα και σοβαρό προβλ1;ματα που παρουσιόστηχαν ήταν η 

έλλειψη στέγης και η εξασφόλιση εργασίας τόσο για τους εκτοπισθέντες όσο και για 

τους αυτόχθονες. Ο μόνος τομέας που είχε τη δννατότητα να απαμβλWΕι ουσιαστικό 

και τα δύο τούτα βασικό προβλήματα, στέγασης χαι απασχόλησης. ήταν η οικοδομική 

βιομηχανια. Για το σκοπό αυτό η κυβέρνηση παραχώρησε χαλαρώσεις και πρόσφερε 

γενναιόδωρα. κίνητρα, έτσι εxαναδ90σττιQΙOJtOιτ'ιθηxε η οικοδομική βιομηχανία 

δυστυχώς εξ ανόγκης ανορθόδοξα. 

Λόγω των οικονομικών αδυναμιών τόσο του δήμου όσο και του κρότους, ιδιαΕ

τερα τα πρώτα χρόνια μετό την εισβολή. η ανάπτυξη της πόλης δε συμβάδιζε: με 

ανάλογα έργα υποδομής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Kύρι.e Χρυσοστόμου. να δι.ακόψω ένα λεπτό. για να πω στον χ. Σιιλλοίιρη ο 

οποίος εΙΠε να συνεχ{ζοuμε μέχρι αργό. ΤΟ αποτέλεσμα είναι ότι αυτή τη στιγμή. 

8.15 μ.μ .• δεν υπόρχει απαρτία στη Βουλή. Γι' αυτό το λόγο θα ήθελα σvyκεκριμ!νες 
πρακτικές εισηγήσεις πώς να πειθόμαστε να παραμένουμε μέχρι η ώρα 12.00 μ.μ. 
όλοι οι Βουλευτές ή τουλάχιστον να υπάρχει απαρτία. Διότι όλλως πως -είναι ωρα.(α 

να λέμε ορισμένα πράγμοtο- το αποτέλεσμα είναι ότι δεν μπορούμε να συνεδριά~ 

ζουμε. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. Λυπούμαι. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ο πληθυσμός της Λεμεσού πριν την εισβολή ήταν 55.000. ενώ τώρα μαζι. με τους 
δορυφόρους δήμους υπερβαίνει τις 120.000. Πέρα όμως από τους κατοίκους της η 
Λεμεσός δέχεται και το 26% των τουριστών n01J E.ι"tLoκtπτoνtOL .ην Κύπρο, ενώ τα 
έργα υποδομής ελόχιστα βελτι.ώθηκαν. 

θα αναφερθώ σε δύο βασικό προβλήματα της πόλης μου. ΤΟ κυκλοφοριαχό και 

το αποχετευτικό. 

Κυκλοφοριακό: 

Ο μεγαλύτερος δήμος της Κύπρου αντιμετωπίζει σοβαρό κυκλοφοριακό 

πρόβλημα με αποτέλεσμα την απώλεια χρόνου, τη σπατόλη σε καύσιμα, την αύξηση 

του κόστους λειτo\JQΎ(ας και συντήρησης οχημάτων, τη ρύπανση της α.μόσφαιρας 

από τα καυσαέρια. την αύξηση των δUΣΤΥΧημότων, χωρίς να παραγνωρίζω τη συνεχή 

ένταση των νεύρων. Για την επιλυση του προβλήματος το Δημοτικό Συμβούλιο 

προέβη σε παραστόσεις προς την κυβέρνηση. Στις 6 ΔεκεμβρΙΟυ 1989 ο Πρόεδρος της 
ΔημοκρατΙΟς επισκέφθηκε τη Λεμεσό και παρακόθησε σε συνεδριαση 'totJ Δημοτικοί! 
ΣυμβουλΙΟυ κατό την oπoLα συζητήθηκε με λεπτδμέρεια και το κυκλοφοριακό. Ο 
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παρευρισκόμενος εκπρόσωπος το\l Υπουργείου Σvyκoινωνι.ών και Έργων ανέφεΡΕ 

ότι για την επίλυση του κυκλοφοριακού Προβλήματος το 1987 ετοιμάστηκε σχέδιο 
από τους συμβούλους μηχανικoUς με προοπτική τη λήψη μέτρων βQαχuπρόθεσμα, 

μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα. Μέσα στα βραχυπρόθεσμα μέτρα γίνεται μνεία 

για την κατασκευή 26 κυκλοφοριακών κόμβων και α~φερε ότι ήδ" κατασκευάστηκαν 
επτά. Ο λόγος που καθυστερεί 11 κατασκευή και των υπόλο".,-των κόμβων είναι οιχονο
μικός και η εκτέλεση των έργων γίνεται σύμφωνο. με τους προϋπολογισμούς. Ο 
Δήμαρχος ε!.πε τότε πως αν έχει έγκριση από την κ~έρνηση, ο Δήμος Λεμεσού μπορεί 
να χρηματοδοτήσει το έργο και τι συνεισφορά του κράτους να γΙνεtOΙ ετησιως. Ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας δήλωσε όη δίνει την tyκριση, αλλά τόνισε ότι θα ήθελε 

προηγουμένως να επανεξεταστεί η μελέτη σε συνεργασία με το Τμήμα Δημόσιων 

Έργων για πιθανές αλλαγές και συμπλήρωση των στοιχειων και τότε να πραγματο

ποιηθεί σύοχεψη στη Λεuxωσία για τη λήψη α.ί"10φάσεων. Σχετικά με τους 26 κόμβους 
ο Πρόεδρος τόνισε πως εφόσον δεν πρόκειται να υπάρξει αλλαγή στα πλαίσια του 

ολοκληρωμένου σχεδίου που υπάρχει, να προχωρήσει αμέσως το θέμα τrις δανειοδό· 

τησης και της κατασκεvής των 26 κόμβων. Εισηγήθηκε δε όπως το Υπουργείο Εσωτε· 
ρικών υποβάλει πρόταση γι.α την έγκριση του δανεlου. Όπως ανέφερα. τα ΠLO πάνω 

συζrιτi!θrικαν στις 6 Δεκεμβρ!.ου 1989. 

Το Σεπτέμβρrι του 1991, δω χρόνι.α αργότερα, ο Υπουργός Συγκοινωνιών και 
'Ερ'Υων επισκέφθηκε το Δήμο Λεμεσού και έκανε δηλώσεις σχετικά με το κuxλοφο
ριακό. Στrι σύoxεψrι που έγινε στο Δημοτικό Μέγαρο xatattenxe σχετική έκθεση του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων η οποία αναφέρει: "Για την ορθολογιστική 

και προγραμματισμένη αντιμετώπιση του κυκλοφοριακού προβλήματος το Υπο\lQ" 

γείο ανέθεσε στον οίκο εμ.,τειρογνωμόνων μηχανικών Colin Buchanan and Paπners 
την εκπόνηση μελέτrις κυκλοφοριακής διαχείρισης που συμπλrιρώθτrκε το 1987 και 
περιλαμβάνει τη λήψη μέτρων βραχυπρόθεσμα για το 1988, 1989, μεσοπρόθεσμα 
μέχρι το 1992 και μακροπρόθεσμα μέχρι.ο 2αχJ. Η υλoπoΙrιση των εισηγήσεων για 
τα 27 βραχυπρόθεσμα έργα _rις μελέτης είναι πολύ καθυστερrιμέντι", τονίζει η έκθεση, 
"και ότι μέχρι τrιν ημέρα που ετoιμάστrικε rι έκθεση από τα 27 έργα συμπλrιρώθηκαν 
μόνο tξι~. Στην έκθεσrι αναφtρoνται τα εξής: "Η εφαρμσΥή των εισηγήσεων των 

εμπειρογνωμόνων μrιχανικών για την εκτέλεση των βραχυπρόθεσμων μέτρων καθυ

στέρησε πάρα πολύ και επrιρεάζει τrιν εφαρμογή των μεσοπρόθεσμων και μακροπρό· 
θεσμων έργων και ότι καθίσταται a..-ταραίτητο να προωθηθεί η εκτέλεση χωρίς άλλrι 

χρονοtριβή των βραχυπρόθεσμων έργων, καθώς και rι λήψη ΕΠιπρόσθετων μέτρων 
γι.α αντιμετώπιση του προβλήματος που ήδη έχει επι.δεινωθεί. Διαφορετικά" τονίζει η 

έκθεση "rι κuκλoφoριακή συμφόρrιση στα επόμενα χρόνια θα επιφέρει τον πλήρη 

μαρασμό στην οικονομική ανάπtUΞrι του εμπορικού κέντρου τrις Λεμεσού με επακό

λουθο τον περιορισμό και 'rιν οικονομική ανά...ττυξrι της μείζονος Λεμεσού γενικό· 
τερα". Στrι συνέχεια γΙνονται εισηγήσεις γ~α τrι λήψη δέσμrις άμεσων μέτρων που 

αποσκοπούν στrιν απάμβλuνση και μελλοντικά στην επίλυση του προβλήματος: 

Στα άμεσα μtτρα συμπεριλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

(Ι) Μέχρι τις αρχές του 1992 να συμπληρωθεΙ η κατασκευή ακόμα 12 
κόμβων ·6 είχαν ήδη κατασκευαστεί· και για τους άλλους 9 κόμβους να 
εκπονηθούν κατασκευαστικά σχέδια από ιδιωτικό οΙκο γ~α να μrιν 
υπάρξει καθυστέρησrι. 

(2) Γίνεται εισήγτιση για λήψη μέτρων με αστυνόμευση της παράνoμrις στάθ

μευσης. 
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(3) Γi.νετα~ ε~σήyηση για την ετοιμασία κuκλoφoριακής μελέτης για την εuoυ
τερη αστική περιοχή της Λεμεσού. 

Στα πλαΙσια των μεσοπρόθεσμων μέτρων για την ανά.ι-c'tVξη του 
οδικού δικτύου συμπεριλαμβάνονται και τα ακόλουθα έργα: 

(α) Λεωφόρος Συγγρού. 

Η λεωφόρος Συγγρού στη Λεμεσό α.-cό την οδό Πάφου μtχρι τη 
Λινόπετρα θα είναι περιμετρικός δρόμος πρωταρχικής σημασίας 
τεσσάρων λωρtδων κυκλοφορίας με όδευση παράλληλη της παρα

καμπτηρίου λεωφόρου Λεμεσου και της λεωφόρου ΑΡΧΙΕΠισκόπου 
ΜακαρΙΟυ Γ' και θα συνδέει όλους τους ακτινωτούς δρόμους της 
Λεμεσού. Η κατασκευή του δρόμου έχει καθυστερήσει πολύ. γιατ( ο 
μtxρι τώρα ρυθμός υλοπο(ησης του έQΎOυ, που κατατάσσεται στα 
πολεοδομικά σχέδια. εξαρτάτο από το ρυθμό ανάπτυξης της γης, το 
διαχωρισμό και την αξιοποίηση παρακείμενων οικοπέδων. Μέχρι το 
έτος 2000 η λεωφόρος Συγγρού προβλέπεται να χρησιμοποιείται από 
18,000 οχήματα ημερήσια και η επ[σπεUΣΗ ττις κατασκευής της 
επιβάλλεται για την απάμβλυνση της συμφόρησης της λεωφόρου 
Αρχιεπισκόπου Μακαρtoυ r' και για αποτροπή της συμφόρησης της 
παρακαμπτήριας λεωφόρου Λεμεσού. Ολόκληρος ο δρόμος θα έχει 
μήκος 6.5 χλμ. περί.που και αναμένεται να στοιχίσει γύρω στα f5 εκ. 
από τα οποία το κράτος θα ξοδενσει ί2,5 ΕΚ. περΙΠου. 

(β) επέκταση της Ν. Παττίχη βόΡΕια της κυκλικής νησίδας Πολεμιδιών 
προς Σα·ίττά. 

Η λεωφόρος Ν. Παπίχη είναι ένας από τους ακτινωτοΙΙς δρόμους 
της ΛεμεσοΙΙ και το τμήμα της από τη λεωφόρο Μακαρίου r μέχρι 
την κυκλική νησίδα των Πολεμιδιών ανακατασκεuάζε"fαι ως πολεο

δομικό έργο και οι εQΎασίες αναμένεται να συμπληρωθούν στις 
αρχές του 1992 έ\·αnι δα.-cάνης ίl 260 000. Επίσης πρόσφατα ζητή
θηκαν προσφορές για την ανακατασκευή και αναβάθμιση του δρόμου 
ΛεμεσοΙΙ.ΣαΊ:ττά που αρχΙζει σε απόσταση 2 χλμ. βόρεια της 
κυκλικής νησίδας Πολεμιδιών και έχει μήκος 4 χλμ. το έργο αυτό 
αναμένεται να συμ..-cληραιθεΙ μέσα στο δείιτερο τετράμl1νο του 1992. 
Ταυτόχρονα μέσα στο 1991 θα εκτελεστούν διάφορες εργασ(ες για τη 
βελτΙωση της λειτουΡΥl.o.ς του κυκλικού κόμβου Πολεμιδιών. θέλω ν' 
αναφέρω ότι καμιά εργασία δεν έχει γίνει μέχρι σήμερα. 

(γ) Κάθετος δρόμος. Η προέκταΟl1 του δρόμου του νέου νοσοκομεΙου 
προς τΟ νέο λιμάνι Λεμεσού και η βελτΙωσ1] του δρόμου κατά μήκος 
των συνόρων του νέου λιμανιού. 

Ο δρόμος αυτός ε(ναι περιμετρ~κός πρωταρχικής σημασίας. 'Εχει 
όδευση παράλληλη Τ1]ς λεωφόρου Ομονοίας και θεωρείται η νότια 
προέκταση του υπό κατασκευή δρόμου από την παρακαμπτήριο 
λεωφόρο Λεμεσού προς τΟ νέο νοσοκομείο Λεμεσού και θα κατα
λήγει στη δυτική πλευρά του νέου λιμανιοΙΙ Λεμεσού. Η αναβάθμιση 
του δρόμου αυτοΙΙ αναμένεται να προσφέρει επιπρόσθετη χωρητικό
τητα στις διακινήσεις με βόρεια και νότια κατεύθυνση στη δυτική 
πλευρά της πόλ1]ς και θα συμβάλει σt1]ν αποσυμφόρηση της 
λεωφόρου Ομονοίας και της προέκτασής Τ1]ς μέχρι την παρακαμ· 
πτήρια λεωφόρο Λεμεσού και του δρόμου προς το Ζακάκι και θα 
είναι 1] κατ' εξοχήν οδική πρόσβαση για διακίνηση εμπορευμάτων 
από και προς το νέο λιμάνι και ολόκληρο το έργο υπολογίζεται να 

στοιχΙσει f5 εκατομμύρια. 
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Κύριε Πρόεδρε, cniμφωνα με την έκθεση του Υπουργείου Σuyκoινωνιών και 

Έργων η κ'Uβtρνηση Κνπριανού. ~για την oρθoloYLatLX1'j και προγραμματισμένη 

αντιμετώπιση του κυκλοφοριακού προβλήματος της Λεμεσού" ανέθεσε σε οίκο 

εμπειρογνωμόνων μηχανικών την εκπόνηση μdέ'tης που συμπληρώθηκε το 1987 
και προνοούσε τη λήψη βραχυπρόθεσμων. μεσοπρόθεσμων και μακροπρόθεσμων 

μέτρων από το 1988 μtχρι το 2000. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι σημειώθηκε 

πολύ μεγόλη καθυστέρηση στην εκτέλεση trov προγραμματισθέντων έργων με 

αποτέλεσμα, cniμφωνα και πάλι με την έκθεση tOU Υπουργε(ου Σvyκoινωνιών και 
Έργων, "η κuκλoφoρ~κή συμφόρηση στη Λεμεσό στα επόμενα χρόνια θα επιφέρει 

πλήρη μαρασμό στην οικονομική ανάπnιξη του εμπOQικού κέντρου της Λεμεσού 

με επακόλονθο τον περιορισμό και στην οικονομική ανάπτυξη της μεLζoνoς 

Λεμεσού". 

Κύριε Πρόεδρε. πρσ-ςοίι ολοκληρώσω tην αγόρευσή μου για το κuκλoφoρ~κό. 

ΕΠιθυμώ και από το βήμα της Βουλής να κακt.σω την έλλειψη προγραμματισμού. 

αλλά και συντονισμού μεταξύ των κρατικών και ημικρατικών υπηρεσιών στην εκτέ

λεση αναπτυξιακών έργων. Είναι avoπόφEUKtO η εκτέλεση έργων να πρσκαλεΙ 

ταλαι.πωρΙες στο κοινό. εντούτοις nρέo"tEL να uπoλoγ(ζεται σοβαρά ο aνθQώ.'tLνoς 

παρόγοντας και να λαμβόνονται τέτοια μέτρα. ούτως ώστε η ταλαι.πωρΙΟ να περιο

ρLζttαι στο ελάχιστο δυνατό. Σύμφωνα με τον πρώην Υπουργό Σuyκoινωνιών και 

Έργων οι κάτοικοι και οι καταστημαtόρχες των λεωφόρων ΦραΥκλίνου Ρούσβελτ 

και Νίκου Παπίχη χρησιμοποιήθηκαν ως πειραματόζωα και δεν εΙναι υπερβολικός 

ο χαρακτηρισμός: Όπως εΙναι γνωστό. αρκετοί καταστηματάρχες οδηγήθηκαν στη 
χρεωκοπία. 

Το δεύτερο θέμα είναι το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα Λεμεσον - Αμαθού
vι:ας. Η Λεμεσός βουλιάζει στα λύματα. Η θάλασσα ρυπαίνεται . Η μεταφορό: 

λυμάτων στο ΒατΙ προχόλεσε ρύπανση του φρόγματος Πολεμιδιών. rενικά η κατό

σταση είναι απελπιστική και η αναγκαιότητα καταΣΧΕυής του κεντρικού αποχετευ

τικού συστήματος ιL'tOtEλε' έργο ύψιστης προτεραιότητας. Η εκτέλεση του τόσο 

σοβαρού και αναγκα(ου έργου καθυστέρησε υπερβολικό λόγω των αvι:ι.δράσεων των 

κατοίκων των χωριών στην περιοχή των οποίων κατά καιρούς αποφασι.ζόταν η 

εγκατάσταστι του βιολογικού σταθμοίΙ επεξεργασί.ς των λυμάτων. Τελικά η κυβέρ

νηση επέλεξε την περιοχΙ; της Μονής ως καtάλληλη γι.α την εγκατάσταση του 

σταθμού. Το ΥπουργεΙΟ Γεωργίας και Φυσικών Πόρων προέβη σε απαλλοτριώσεις 

και 6.ρχισαν προκαταρκτικές εργασίες με δοκιμαστικές γεωτρήσεις. Η έναρξη των 

εργασιών προκάλεσε έντονες αντιδρόσtις των κατοΙκων των γύρω χωριών. οι 

οπο(οι υποδεΙκνυαν άλλη περιοχή. Μετά από διαβουλεύσεις σt cniσxεψη που πραΥ' 

ματοποιήθηκ.ε στο Προεδρικό Μέγαρο στην οποία συμμετε(χάν ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας, ο Υπουργός Γεωργως και Φυσιχών Πόρων. βουλευτές απ' όλα τα 

κόμματα, οι κοινοτάρχες της περιοχής και οι εμπειρογνώμονες των κοινοτήτων. Ο 

Πρόεδρος 'της Δημοκρατως έδωσε οδηγίες στον Υπουργό Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων να αναΟέσει σε υπηρεσιακούς παράγοντες. σε συνεργασία με τους εμπειρο· 

γνώμονες των κοινοτήτων, όπως εντός τακτού χρονικού διαστήματος εκπονήσουν 

μελέτη για τη νέα περιοχή. Ο συντονιστικός ρόλος για την όλη προσπάθεια ανατέ

θηκε στο Γραφείο Προγραμμαησμου. 
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Σύμφωνα με το ΓραφeΙO ΠραΥραμματισμού η βαοική διαφοροποΙΤ)ΟΤΙ της 

μελέτης αυτής σε σχtση με όλες τις προηγούμενες του ε{δους. σuyxεντρώθηxε στην 

απόφαση ΤΤ}ς κυβέρνησης για ανάλTlΨTl της τριτοβάθμιας επεξεργασίας των λυμάτων 

και στη συνέχεια τη χρησψοποΙησή τους για άρδευση αγροτικών περιοχών. οι οποίες 

προκαταρκτικά καθορίστηκαν σε σχετική μελέτη που ετοίμασε τοl τμήμα Ανωπύξεως 
Υδάτων. Η Επιτροπή \JΠ~ε την έκθεσή 1ης 10 Νιόβρη 1Dυ 1990. Δε θα διαβάσω την 
έκθεση. αλλά για σκοπούς πρακτικών θα καταθtσω όλα τα έγγραφα στο 1έλος της 

αγόρευσής μου στη Βουλή. Σύμφωνα με την έκθεση για έκ1αση 17.3 εχΤCIQ(ων που 
υποστηρ(ζεται από 10 ΓραφεΙΟ Προγραμματι.σμού η διαφορά σε σχέση με την πρώτη 
περιοχή ανέρχεται σε ί674 000 για τη διαδρομή άλφα και ι536 000 για 1η διαδρομή 
βήτα. Τονίζε1αι όμως όη με ενδεχόμενη καθuσttρηση στις κατασκεοοστικές εργασίες 

του σταθμού αυξόνεται σε f.794 000. αν η καθυστέρηση είναι για 3 μήνες, σε Ι914 000 
για 6 μήνες. σε Ι1 034 000 για 9 μήνες και Ι1 154000, αν είναι σε ένα χρόνο. 

Την υποβολή της έκθεσης ακολούθησε επιστολή 10υ Υπουργού Οικονομικών 

ημερομηνΙΟς 29 Iavoυαetou 1991 προς 10ν Πρόεδρο 10υ ΣΑΛΆ. ΤΟ κείμενο της 
ΕΠιστολής σε συντομΙΟ αναφέρει: "Επιθυμώ ν' αναφερθώ στην επιστολή σας ημερομη

νΙΟς 4 IανoUΑΡΙOυ 1991 την οπο(ο ωtOO"'tείλατε στον Πρόεδρο της Δημοκρα1(ος 
κ. Γ. Βασιλείου και να σας πληροφορήσω ό1ι με εντολή 1Dυ Προέδρου επικοινωνή

σαμε τηλεφωνικώς με τη Διεθνή Τρά."tεζα επεξηγώντας 10uς λόγους για' 10υς οποΙΟυς 
η κυβέρνηση αποφάσισε κα1' αρχήν να μετατοπΙΟει 10 χώρο επεξεΡΥοσΙΟς λυμά1ων 
10υ Αποχετεutικού ΣχεδΙΟυ Λεμεσoύ-Aμαθoύvtoς από τον ήδη επιλεγμένο χώρο της 

κοιλόδας Μονής στο χώρο που εισηγoύvtαι οι κοινότη1ες της περιοχής αυτής, 

Ταυτόχρονα ζηη'tσαμε τις απόψεις της Διεθνούς Τράπεζας επί του όλου θέματος. 

διαβεβαιώνοντάς την ότι δε θα ληφθεί τελική απόφαση για 1η μετακΙνηση, ΠΡΟ10ύ η 

Τράπεζα μας απαντήσει σχετικό. Έχοντας υπόψη 1α πιο πάνω, καθώς και ης δεσμεύ-

σεις που ζτrtήσα1ε από την κυβέρνηση με 1ην πιο πάνω αναφερόμενη επιστολή σας 

επιθυμώ να σας αναφtρω ότι: 

(α) Η κυβέρνηση θα προβεΙ σε όλες 1Lς αναγκαιες ενέQΎEιες :που θα συμβά· 

λουν στη μη xaBuστteTlOTJ έναρξης και συμπλήρωσης 10υ έΡ-Υου. 

(β) Η κυβέρνηση θα αναλάβει 1ην ευθύνη για την τυχόν πρόσθετη κεφαλαιου

χική δαπάνη για την κατασκευή του teyou η oπol.α θα προκύψει από 1η 
με1ατόπιση του χώρου επεξεργασίας λυμάτων, θα αναλάβει επίσης το 

επιπρόσθετο κόστος για τις εγκαταστάσεις επεξεργασ(ας λυμάτων, 

καθώς και τα συνεπαγόμενα πρόσθετα ετήσια έξοδα γl.O τη λεΗ0υρΥ(α 

tOU συστήμα1ος για περίοδο εί.κοοι χρόνων. 

(γ) Η κυβέρνηση θ' αναλάβε~ 1η δαπάνη για την αγορά Ι 7 εκταρίων γης που 
απαΙ1εΙται για τις εγκα1αστάσεις επεξερ-ΥασΙΟς λυμάτων στην περιοχή 

που ELσηyomaL οι ενδιαφερόμενες κο~νόtη1ες. 

Ταυτόχρονα το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας θα παραμεΙνει 

ιδιοκτήτης και κάτοχος της γης που απαλλοτριώθηκε στην κοιλάδα Μονής μtχρι την 

απρόσκοπτη tvoρξTj tων κα1ασκεoo.<Tηκωv εργασιών 10υ έργου. Όταν και εφόσον 

γίνει αmό. tότε η γη στην κοιλόδα Μονής που ήδη απαλλοτρι.ώθηκε. θα επιστραφεΙ 

στους αρχικούς ιδιοκτή1ες της οι οποLoι και θα πρέπει να επιστρtψoυν στο 
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Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντος τα ποσά των αποζημιωσεων που 

τους κατέβαλε το Συμβούλιο. Αν όμως αυτό δε γΙνει κατορθωτό. η γη στην κοιλάδα 

Μοντ;ς θα περιέλθει υπό κuβEρνηnκή ιδιοκτησία και η κ~ρνηση θα αναλάβει να 

αποζημιώσει το Συμβούλιο για την αγορά της γης στην κοιλάδα Μονής τόσο για την 

κεφαλαι.ουχική δαπάνη όσο και για τους τόκους και άλλα έξοδα. 

Παρακαλείσθε όπως θέσεΊ:ε τα πιο πάνω υπόψη του Συμβουλl.oυ σας το συντο

μότερο και μας ειδοποιήσετε επειγόντως για την τελική επίσημη θέση σας, για να 

καταστεί δυνατό να αρχίσει η Διεθνής Τράπεζα την εξέταση του όλου θέματος χωρ(.ς 

καθυστέρηση". 

Ο Πρόεδρος του ΣΑΛΑ με επιστoλiι tO\.l προς τον Υπουργό Οικονομικών 

ημερoμηνtας 2 ΦεβρουαρΙου 1991 τον πληροφόρησε ότι το Συμβούλιο κατά τη συνε
δρίασή του στις 2 ΦεβρουαρΙου 1991, αφού μελέτησε τις προτάσεις, αποδέχτηκε τι..ς 

δεσμεύσεις της κυβtρνησης, όπως περιγράφονται στην επιστoλiι, και προέβη σε διευ

κρινΙσεις που αφορούσαν και τη διαδικασΙα. Ο Υπο\lργός Οικονομικών με επιστολή 

του ημερoμηνtας 5 Φεβρ<>uαρίoυ 1991 προς τον Πρόεδρο της Βουλής αναφερόμενος 
στην επιστoλiι του ευχαρΙστησε την αποδοχή των όρων που αναφέρονται στις δεσμεύ

σεις της κυβέρνησης σχετικά με το θέμα της μετατόπισης του χώρο\l κατασκευής του 

εργοστασl.oυ επεξεργασΙας λυμάτων, όπως αυτές περιγράφονται στην επιστολή του 

ημερομην{ας 29 ΙανουαρΙΟυ 1991. 

Σ' ό.τι αφορά τη διαδικασία ΠO\l θα \ιιοθετηθεΙ για την καταβολή από την κυβέρ

V1loη προς το Συμβούλιο του πρόσθετου κόστους λόγω της πιο πάνω αναφερόμεV1lς 

μετατόπισης. όπως περιγράφει στην παράγραφο της ε..-τιστολής του, συμφωνά, λtει ο 

Υπουργός, ότι η διαδικασtα αυτή θα πρέπει να βασίζεται πάνω οε πλήρως τεκμηριω

μένα πιστοποιητικά που θα εκδl.δoνται από τους συμβούλους μηχανικούς, τα δε 

πιστοποιητικά αυτά θα πληρώνονται από την κVΒΈρνηση νοουμένου ότι θα υπόκει

νται στη νeνoμισμένη διαδικασια η οπο(α ακολουθεΙται πάντα από την Κ'ιιβtρνηση σε 

περιπτώσεις έκδοσης πιστοποιητικών πληρωμής. 

Στις 28 lουλl.oυ 1991 ο Πρόεδρος του ΣΑΛΑ έστειλε επιστολή στον Πρόεδρο 

της Δημοκρατίας το περιεχόμενο της οποΙας αναφερόταν στα προβλήματα μετακί

νησης του εργοστασl.oυ επεξεργασίας λνμάτων και τόνιζε πως ~μετά την απόφαση για 

τη μετακΙνηση του εργοστασΙου επεξεργασιας λυμάτων παρουσιάστηκαν ορισμένα 

προβλήματα τα οπο!.α μέχρι στιγμής δεν έχουν ΕΠιλυθεΙ, με αποτέλεσμα να υπάρχει 

καθυστέρηση και δυσκολιες στην έναρξη του έργου. 

Τα κυριότερα προβλήματα, όπως περιγράφονται. εΙναι: 

(α) Η καθυστέρηση στην έκδοση των σχετικών εγγράφων προσφορών για το 

εργοστάσιο επεξεργασίας λυμάτων. 

(β) Η άρνηση της τράπεζας να ε-ΥκρΙνει την έκδοση στο\lς εργολάβους του 

δεύτερου συμπληρώματος για τις προσθήκες και αλλαγές που αφορούν 

τα συμβόλαια που εκδόθηκαν ήδη για το υπόλοι.πο μέρος του έργου, με 

αποτέλεσμα το Συμβούλιο να αναγκαστεΙ να δώσει παράταση στην 

'1μερομην{α υποβολής προσφορών α.-τό τις 31 Ιο"λl.oυ πο" ήταν η αρχική 
ημερομ'1ν(α στις 30 Σεπτεμβρίου 1991. 
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(γ) Οι εκρήξεις λαtομείο\l ΠΟ\l βρίοχεται στην πεΡLOχή tO\l εργοστασίO\l. 

(δ) Ο δρόμος προσπέλασης. 

(ε) Η tQLtoβάeIiLO επεξεργασία. περιβαλλοντική μελέτη . 

(στ) Τα επιπρόσθετα κ6στα. 

Τα πιο πάνω προβλήμαtα συζητήθηκαν, όπως αναφέρει ο Πρόεδρος tO\l ΣΑΛΑ, 
καtά την tελε\ltαΙα σννεδρtα tOU ΣυμβουλΙΟυ κατά την οποιο. απoqχισt.στηκε 

ομόφωνα να ζητηθεΙ συνόντηση μαζί με tOV ΠρόεδQo της Δημοκραt(ας για συζήτηση 
και επιλυση tων πι.ο πάνω προβλημάtων χαι ζητούσαν να δι.ευθετηθεΙ συνάντηση. 

ItO παράρτημα ΠΟ\l συνοδεύει την επιστολή επεξηγούνται αναλυτικά τα 

σοβαρά προβλήματα ΠΟ\l παΡOυσι.άζovται, τα οποία έχονν ως eπακόλouθo τη Iiεyάλ'I'J 

χαθυστέρηση και συνεπώς σημαντική αύξηση της δαπάV1}ς και αναφέρεται όtι η 

κ~ρνrιση δεν πήρε κανένα μέτρο για επιλυσή τους. Αναφέρεται επΙOTjς ότι κυβερνη

τικά τμήμ.ατα ζητούν από το ΣΑΛΑ να διενεργτ'ισει πληρωμές πt:Iυ βαρύνονν την 

κUΒΈρνηση, επειδή δεν έγινε πρόνοια στouς κρατικούς προ\Ιπολογισμούς. Η επιστολή 

αυτή δεν έτνχε απάντησης και η παράκληση για συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημο-

κρατιας αγνοήθηκε. Στις 6 ΦεβρouαρΙOυ 1992 ο Πρόεδρος tO\l ΣΑΛΑ έστειλε 
επιστολή στον Υπο\lργό Οικονομικών με συνοδε\lτικό σημεtωμα για την κατάσταση 

κόστων μετακίνησης ΤΟ\l εργοστασΙΟ\l ιπεξεργασ[ας λ\lμάτων πο\l ανεβάζει το κόστος 

σε ί4.336,ΟΟΟ. Η επιστολή προς; τον Yπouργό Οικονομικών κοινοποιήθηκε και στον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας με την παράκληση και πάλι όπως διευθετηθεί συνάντηOTj. 

Κύριε Πρόεδρε, κύρι.οι συνάδελφοι, O-r-τό το περιεχόμενο των εγΥράφων που 

έθεσα ενώπιόν σας προκύπτει ότι, εναι η κυβέρνηση ανέλαβε την ενθύνη για τη μετα

τόπιση tO\l σταθμού, καθώς και την επι..-τρόσθετη δαπάνη. δεν πήρε κανένα αn:Oλύtως 

μέτρο για την υλοποίηση tων νποχριώσcων ΠΟ\l ανέλαβε. Εν τω μεταξύ λόγω της 
καΘUΣΤέρησης ΠΟ\l παρατηρείται η δαπάνη EξOyκoVtOL και το κράτος και κατ' 

επόnαση ο λαός θα επιβαρυνθεί με μεγαλύrερα ποσά. Η ευθύνη της κ~ρνησης και 

ιδιαΙτερα του Προέδρου της Δημοκραt(ας, που προσωπικά χειρίστηκε το θέμα, είναι 

μεγάλη. Η ακηδία που επιδεικνύεται για ένα t600 σοβαρό θtμα ΠΟ\l αφoQά το μεγα
λύtερο δήμο της KύΠQO\I, καθώς και tTJV εuρύτερη tOUΡLOΤLxTj περιοχή είναι το λιγό
τερο απαράδεχτη. Λόγω της σοβαρότητας του θέματος ζητώ από τη Βουλή να καυτη

ριάσει τη συμπεριφoeά της κυβέρνησης και να την καλέσει να αναλάβει υπεύθυνα την 
εκπλήρωση των \ιποχρεώσεών της. Π~ρα όμως από την αναγκαιότητα για έναρξη των 

εργασιών χωρις όλλη xρoνotQLβTj, έχω την άποψη ότι προκύπτει σοβαρό θ~μα 

ενθύνης για την ασύγγνωστη ολΙ-Υωρία πo\l παρατηρείται. μι αποτέλεσμα τη σημα· 

ΎtικΤ; διόγκωση της δαπάνης. 

Κύριε Πρόεδρε, οι καθυστερήσεις otTJV εκτέλεση των έργων που αφορούν το 
κυκλοφοριακό θα επι~ρoυν δυσμενεLς ΕΠιπτώσεις στην οικονομική ανάπruξη tης 

μιίζονος Λεμισού και η καθυστέρηση στην εκπλήρωση των υποχρεώσεων που 

ανέλαβε η κυβέρνηση σχετικά με το αποχετευτικό θα διογκώσει σημαντικά τη 

δαπάνη και θα καθυστερήσει περαιτέρω ta αναπτυξιακά έργα της πόλης, γι' αuτό 
παρακαλώ όπως παραπεμφθούν και τα δυο τούτα θέματα στην Koινoβoυλεuτική 

Επιτροπή Παρo.xoλoUΘΉΣεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 

Δαπανών για διερεύνηση και καtαλογιομό ευθυνών. Για σκοπούς πρακτικών της 

Βο\lλής καταθέτω στη Γραμματεt.α αντίγραφα της αλληλογραφΙας, των εγΥράφων 

και των σrιμειωμάtων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ούτε δώδεκα ούτε δεκαπέvtε λεmά. κύριε Xρuσoστόμou. ΕΙκοσι πέντε λεmό:. 

Έτσι xόQιν της τόξης. Το θf.μα θα μεΙνει εyyεyραμμέvo σtO Κεφάλαιο Δ', για να σννε· 

χι.στεΙ η ΣUΖήτηση. 

ο Χ. ΧρΙστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κ UρLε Πρόεδρε. από τη θέση μαυ. θα 'θελα να πω όη η κυβέρνηση ανtλαβε να 

μετακινήσει το ΕρΥοοτάσι.ο. κατόπιν της άρνησης του ΣυμβotιλΙΟu λΠOχετWΣεων να 

το πράξει, ως όφειλε. Και το Συμβούλιο όφειλε να το κάμει, γιατί ε(χε να ανιψετω

πΙσtι τις αντιδράσεις -ι:ων κο.οΙκων τις oπoιtς ο αγαπτrι:ός Άριστος ξέρει πολύ καλά. 

Και επειδή το Iιιμβaiιλισ Αποχετεύσεων aρνεΙτo να 'to κάμει, αναγχάστηχε η x\!βtρ
vτιση να έρθει να EΠt.φOρ'tι.στεΙ και την πολιτικτ'ι ευθirνη και την οικονομική εΝΘUΝΗ· 

Άρα δεν ήρθε η x\lβtρνηστι παρό μόνο να καλύψει την ολιγωρία του IuμβouMOU και 

την ΠΕισματικΤ; του άρvτιση να το χάμει. Αmό είναι.ο πρώτο σημεΙΟ. 

Το δtύtεΡO. ναι μεν δεν έγιναν συναντήσεις με τον Πρόεδρο της Δημοκρατ(.ας, 

αλλά έΎιναν σuνaVΤΗσεις και με "{ον Υπουργό ΔικαLOOVνης και με τον Υπουρ-Υό 

Γεωρ-Υ(.ας και Φuσιxώ'Y Πόρων και με toν Yπouργό Eσω'tεριXΏΝ και (.σως ο Χ. Άριστος 

να μην ε(ναι πολύ ενήμερος. αλλά ήδη "{α θtμαια ovtfι τη στιγμή έχουν δρομολοΥτιθεΙ 

προς τη ).;ΟΟη .Ouς. Όμως είναι λάθος ·χοι ΊΟ λtyω μι όλη τη σoβαQόTη'tα· να αναφε· 

ρ6μασtε σε αυξήσεις Ίων κόσ1:ων. Υια'tΙ δεν VΠΆρxoυν δεδoμ1vo" όη ακριβώς Ίώρα 

ΊΟ ΦεβροΟΟρω. που είναι έ'ι:οιμη η εταιρεία. η CYBARCO. να ξεx~VΉσει δουλειό:. 
Ίώρα μόλις έχουν Ίελειώσει οι λεmoμέρειες των xατασxεuαστιxών σχεδLων, Άρα δεν 

υπόρχει αύξηση Ίων xόσ'tων λόγω οποιασδήποτε xαθuσtέρησης. Το μοναδι.χό 

πρόβλημα πο" υπάρχει είναι Ο αγωγός από τη MoVΤ;. δηλ, τον ηλεχτροπαραΥωΥό 

σταθμό μέχρι το EQΎOOtάσΙO επεξεργασ(.ας λυμάτων. Άρα για να εΙμαστα απόλvτα 

σωστοί 11 όλη UΠΌΘΕση βαρύνει xuρ(.ως το ΣΑΛΑ το οποίο πεwματικά ήθελε να βάλει 
ΊΟ εQΎoσι:άσιo εχεΙ που ήθελε εκείνο χαι όχι εκεί όπο" ακριβώς υπήρχε η κατάφαση 

από μέΡOUς Ίων χατοίχων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η συl;ήtηση θα συνεχιστεί χαι θα λήξει την επόμενη Πέμmη, θα ήθελα να 

τονίσω το εξής: θα παρακαλέσω την κ, ΜιχαηλΙΟΟυ. διόη βλέπω όη έχει φ\r'fει ο 

Γενιχός Δι.ε:υθuvtής της βουλής, να Ίον ενημερώσει ώστε να ειδοποιήσει ο Χ. Χατζη'ι;... 

ωάvvo" α'ύQιo όλο"ς τους εΥΥράψαντες θέματα να είναι έτοιμοι να διεξέλθouν τα 
"πόλοι.πα mεxα Bέμota Ία οποία σήμερα βρίσ'Κονται γραμμένα στο Κεφάλαιο Δ', 

δηλαδή μέχρι τον αριθμό 13. Το υπ' αριθμό Ι4 θέμα έχει διαγρο:φεΙ Α! Εδώ είναι ο 

κ. Xατζηϊωάvνo". θα παρακαλtσω το ΓενιΧό Δι.ευ&uνtή της Bouλής: να ειδοποιήσει 

όλoUς τouς βQuλευtές: τouς εyyράψαvτες θέματα την επόμενη Πέμπτη και Παρασχευή 
να είναι έ'toιμoι να σul;ητήσoυν τα θέμα'tα χαι να το xλεtσouν. για να μπoρtσouμι να 

xόψouμε Χάποω δρόμο. 

Επ(.σης θα ήθελα να αναφέρω για το uπ' αριθμό Ι2 θiμα στην ημερήσια διάταξη 

πο" είναι 'Ή ανάγχη αναπρoσαρμoγτiς της εςωtεριxής μας πολιτικής χαι γενικά '{ων 

δραστηρωτηtων μας. έτσι που να εvαρμ.oνι.στoύν και να ΣUμ.πλέouν με την εξωτερική 

πολΙΊική των χωρών της ΕΟΚ", χαι το οπ.ο[ο εγγράφηκε με εισήγηση των βουλευτών 
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κ. Χρίστο\l ΠΟ\1QYοιιρίδη κα~ Γι.αννάκη Κασουλίδη στις 6.2.1992, ότι δεν υπάρχει 
πλέον ΕΟΚ. Είναι E'UQωJtα'ίχή Κοινότητα και να διορθωθεΙ Ει.δό.λλως δε θα υπάρχει 

θέμα και μπορεί να δl4γραφεΙ Γι' αυτό να μεριμνήσο\lμε να μπει σωστά η oνoμασtα 

της Ενρωπα'ίκής Κοινότητας. 

Η επόμενη ΣUΝΕΔΡια της Βο"λής OΡ(ζttαι yl4 την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Μαρτto\l 
1992, στις 10.00 το πρωΙ με την αχόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑIΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Χαρτοσήμων (Γροποποιητικός) Νόμος το" 1991. 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1992. 

3) Ο περί Σ\ιμπληρωματικού προυπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ. Ι) το\l 1991. 

4) Ο περί Ειδιχεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOυΠOλcryισμoύ Νόμος (Αρ. 1) το\l 1992. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOυπoλcryισμoύ Νόμος (Αρ. 2) ΤΟ\l 1992. 

7) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (fρoπo
ποιητικός) Νόμος του 1984. 

8) Ο περΙ προυπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 
του 1992. 

9) Ο περί EΎ'(Uiισεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας Κυπριακαί Αερο
γραμμαί Λτδ (KυQωtικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

10) Ο περί E-γyuήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας Κωτρι.αχαί Αερο
γραμμαΙ Λτδ (K\IQωt~κός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

Ι Ι) Ο περί Αποφυγής της Ρύπανσης Δημόσιων Δρόμων και Δημόσιων 

Χώρων Νόμος του 1992. 

Ι 2) Ο περί Ναρχωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Οοοιών (Γροποποιη
τιχός) Νόμος του 1990. 

13) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - θέση Βοηθού ΟδοντιατρεΙΟυ Α' και 
Βοηθού ΟδοντιατρεΙΟυ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Υγι.εινής του Κρέατος (Τροποποιητικοι) Kανoνισμot του 1992. 

15) ΟΙ περί Δασών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί το" 1992. 

16) Οι περί Ιδιωτικών Νοσοκομείων Κανονισμοί τοο 1992. 

Ι 7) ΟΙ περί Πολιτικής 'Αμννας (ΓενικοΙ) Κανονισμοί to.J 1992. 

18) Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) (Γροποποιη
τικοΙ) Κανονισμοί 'tou 1992. 

19) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 'tou 1992. 

20) Οι περί PΊJθμΙσεως και Ελέγχου Φυτεύσεως Ελαιοδένδρων και Παρα
γωγής Ελαι.οδενδρυλλίων Κανονισμοί το" 1992. 

21) Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 
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22) O~ περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARlNA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992. 

23) O~ περί ΔικηΎόρων (Συντάξεις κα~ Χορηγήματα) (ΓQOJtOπo~ητικoί) 
Κανονισμοί του 1992. 

24) Οι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (fροποποιητικοΙ) Κανονισμοί του 
1992. 

25) Οι περί Μηχανοκινήτων σχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Γροποποιη-
τικοΙ) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Eρωτήσε~ς • Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑ!Ο Δ': 

1) 'Ή αθέτηση κυβερνητικών υποσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού 
αναφορικά με το αποχετευτικό, το κυκλοφοριακό και άλλα". 

(θέμα εγγραφέν με εισή'Υηση του Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου). (6.2.92). 

(ΣυνέχWΗ της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδεΙΟς για το θέμα που 
τιτλοφορείται ''Ο κίνδυνος που διατρέχει η κυπριακή νεολαία από τη 
διάθεση των ναρκωτικών και τι ανόγκη ύπαρξης ενιαΙΟς πολιτικής και 
σuντoνισμoil των κυβερνητικών υπηρεσιών για την πρόληψη και κατα
στολή του κινδtJνoυ αυτού". 

(ΑυτεπάΥΥελτη εξέταση με Q.ι"tόφooη της Επηροπής). (8. Ι 1.91). 

3) ''Τα προβλήματα των Κυπρίων φοιτητών που σπουδάζουν στο εξωτε. 
ρικό". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη Κασουλιδη εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ.ΣΥ .).(31.10.91). 

4) ''Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει τι ακριτική περιοχή ΠiιΡΥου Τηλλυ
ρίας και η ανάγκη προώθησής τους ΥΙΟ επιλυση". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Νίκου ΚατσουρΙδη εκ 
μέρους της ΚοινQβo\lλε\lτικής Ομάδας tO\l ΑΚΕΛ.Αριστερά·Νέες Δυνά
μεις). (14.11.91). 

S) 'Ή διασφάλιση της νοικοκυράς και η ενθάρρ\lνσή της να ενταχθεί στο 
εργατικό δυναμικό του τόπου". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισήγηση tO\l Μέλους της Βο\lλής κας Ρήνας 
Κατσελλή). (28.11.91). 

6) 'Ή περίπτωση της BCCΙ και η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των 

uπεράκτιων εταιρειών". 

(θέμα εγγραφέν Q.ι"t6 το Βουλeuτή κ. Τάκη ΧατζηδημητρΙΟυ). (12.12.91). 

7) "Ο μuoτικός χρηματισμός ΚUι-τριoκων κομμότων από πηγές του εξωτε. 
ρικοil και εσωτερικού και η ανάγκη λήψεως όλων των ενδεδειγμένων 

μέτρων, για να τεθεί φραγμός στην απαρόδεκτη αuττ'ι κατόσταση. που 

πλήττει την ανεξαρτησία των κομμότων αυτών, πρόγμα ItO\l παραβλό
πτει το εθνικό κα~ δημόσιο συμφέρον". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Χρ. nougyoUQI.δ" και Σ. 
Χάσικο\l). (12.12.91). 
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8) 'Ή χορΤιΥτιοη άδειας σε αθληtικά σωματεΙΟ yLO χρησ~μOΠOΙl1ση αλλο
δαπών αθλητών στα διάφορα αθλητικό. 1:0υς τμήματα, οικονομικές 

επιπtώσε~ς στον '{όπα και στα σωματεία και τι επ(δραση στην ανέλιξη 

των Κυπρ(ων αθλητών". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Boυ~ή Κ. Ν. Μουοιούπα εκ μέρους 

της ΚοιvοβουλευΗκής Ομάδας του ΔΗ.ΚΟ.). (19.12.9 1). 

9) "Προβλήματα παθόντων και οικογενειών πεσόντων και αγνοουμένων", 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση tου Boυλειrc:ή κ. ΚΙχη nάΥκου ΕΚ μέρους 

1"ης KoLvoβouΛΕUtLxTιc; Ομόδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμει.ς). 

(23. 1.92). 

10) "Η ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωΤΕρικής μας πoλιτιχτjς και γενικά 
των δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονιστονν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'Cκής Κοινότητας", 

(θέμα eγyQaqrev με εισήγηση των Βουλειιτων κ. Χρίστου noUQYOUΡtδ1'l 

και Γιαννάκη Κασουλιδη). (6.2.92). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευtικής Επιtροπής Προσφύγων, Eγκλωβισμtνων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων γιο. το θέμα που tLtloφogeLtaL ''Το 

πρόβλημα που αντιμετωπ(.ζουν τα προσφυγικά αθλη.ικά σωματεία και 

ιδLως τα οικονομικά ασθενέστερα από αυτά και η ανάγκη άμεσης υποστή

ρι.ξής .ους". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. Η λι.άδη) 

(25.10.91). 

Ο Κοινοβουλευτικός Ε.κπρόσω,ίΤος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκης 

Χατζηδημηtρwυ ζηtά την εγγραφή του πιο κάΊω θέμαΊος 'Ή ανάγκη καtασκεuής 

υδατοφράκτη στον ΠεδLO(Ο ποταμό". Το θέμα προέρχεται από ερώτηση στην οπο(α δε 

λήφθηκε απάντηση. Τώρα, επειδή δεν υπάρχει απαρτία. θα ει.σηγούμουν το θέμα αυτό 

να αποφασιστεί την επόμενη Πέμπτη. Εγώ δε βλέπω κανένα λόγο να μην εγγραφεΙ 

Όμως θέλω να τονίσω ότι είναι απαράδεκτο να μην απαντώνται επιστολές ιδLOLτερα 

από κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους. θα κοιτάξω και αν είναι γενικότερο το 

πρόβλημα, σ' αυτή την περLΠ'ι:ωση ως Πρόεδρος της Βουλής θα απευ&ι.ινθώ κατευ. 

θε[αν στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. θα κοιτάξω να δω πού βρίσκεται το όλο θέμα. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Πρόκειται περί ερωτησεως μόλλον παρά περΙ επιστολής, αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σύμφωνοι, αλλά εγώ θέλω την επιστολή, να δω αν είναι γενικόtερο ΊΟ 

πρόβλημα. Επειδή όμως δεν υπάρχει απαρτία -και θα ήταν καλύτερα να εξηγήσει το 

θέμα ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ- δε νομ(.ζω πως θα χαλάσει ο κόσμος αν περιμένουμε ως 

την επόμενη Πέμπτη. Πιστεύω ότι θα παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της βουλής. 

('Ωρα λήξης, 8.45 μ.μ.) 
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Οι αΧόlοιιθοι ΒοuΙεuτtς; uπiyικιψο.ν τον lcατάlοΥΟ των xαQόντων μf. α1φαlη-
τιx~ σειQά: 

ΑΥαπΙΟυ Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου AβQαάμ 

Γεωργtoυ Ανδρέας 

Γεωργtoυ Αριστοφάνης 

ΓιάΎΧου ΚΙκης 

Ευθυμtoυ ΤτΙμης 

ΕυσταθΙΟυ Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λά:κης 

θεοδώρου Δώρος 

Iερoδιaχόνoιι Λεόντιος 

Καζαμιας Κίκης 

Καοοιιλιδης Γιαννάχης 

Κα'(σελλή Ρήνο 

Kατoouριδης Ν(κος 

Κληρίδης Γλαύχος 

Κληρι.οου ΚαΙτη 

Κοντιδης Δημή'(ρης 

Κο\ΙΙC.ουμάς Ανδρέας 

Κιιπριανού Μάρχος 

Κιιπριανού Μιχαλάκης 

ΚωνσταντΙνου Κώστας 

Λοοι.ώτης Λώρης 

Λιισσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης IσLδωρoς 

Μαρκιδης Aλtκoς 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκ.ορδό.τος Xρισtoς 

ΜLχαηλtδης Θάσος 

Mιxαηλtδης ΝτΙνος 

Moooι.oima; Νίκος 

Μούσχος Ανδρέας 

Ομήροιι Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Πιποχοπί'(ης ΝΙκος 

ΠOUΡγOUΡίδης Χρίστος 

Πρlνt1;ας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής xρισtoς 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωχράτης 
Χατζηγιάννης Σοφοχλής 

Χατζηδημητρ(ου Τάχης 

Χριστοδοιιλιδης Δώρος 

Χρίστοιι Ανδρέας 

Χρuoοστόμοιι ΆρΙΣCoς 

Χρuoοστόμου Δι.όqχ:ιντoς 

Aντuι:~COΠO! θQησχεuτιlcών Ομά6φν: 

ΠοΥιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για '(ο νομοσχέδιο "Ο περί Erf\lήσεως της Χρημα'(οδότησης της 
Εταιρείας ΚιιπριακαΙ AεΡOγρa.μμα( Λτδ. (KUΡΩηκός) Νόμος του 1992~ 
και ψήφιση α\Πού σε νόμο. 

2) Έκθεση για '(α νομοσχέδια 1. "ο περί Eyyuήσεως της Χρηματοδότησης 
'(ης Εταιρείας Κυπριακαί ΑερσΥραμμαΙ Λτδ. (KUΡΩτικός) (Αρ. 2) Νόμος 
'(ou 1992" και 2. ''Ο περί Eyyuήσεως '(ης Χρηματοδότησης '(ης Εταιρειας 
KΙΙΠQιακαΙ Αερογραμμαί Λτδ. (Κυρωτικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992", οι 
σύντομες αναφορές ποιι έγιναν πάνω στο θέμα (Ν. Ρολάνδης, Ντ. Μιχαη

λιδης, Ν. Κατσοιιριδης και Ευ. ΕυσταθΙΟιι) και ψήφιση αιιτών σε νόμους. 

3) Έκθεση για την πρό.αση νόμοιι "Ο περί Προστασιας .ης Παραλίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992- και ψήφιση αtrtής σε νόμο. 
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4) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου και τα θέματα ι. ΜΟ περί ΓεωργικτΊς 

Ασφαλίσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992~ (Πρόταση νόμου), 2. ΜΟ 
περί ΓεωργικτΊς Ασφαλίσεως (Γροποποιηnκός) (Αρ. 2) Νόμος του I992Ν 

(Πρόταση νόμου), 3. ''Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Γροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1992 Μ (Πρόταση νόμου), 4. Μ Ασφάλιση κηπευτικών 

φυτών από τον ΟΓΑΜ και 5. "Το θέμα που έχει δημιουργηθεί α."tό την 
εφαρμογή της νομοθεσίας περί ΓεWQΎικτΊς Ασφάλισης σε σχέση με τα 

φθαρτά", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Γ. Ομήρου, Ν. Πιπο

κοπίτης, Τ. Χατζηδημητρίου, Δ. Κοντίδης, Σ. Χατζηγιάννης, Ν. 

Ρολάνδης, Γλ. Κληρίδης, Ευ. ΕυσταθΙου. Ν. Κατσουρίδης, Ν. Αναστα
σιάδης, Α. Χρυσοστόμου. Δ. θεοδώρου, Χρ. Μαυροκορδάτος, Κ. 

Κωνσταντίνου, Β. Λυσσαρίδης και Δ. Ηλιάδης) και ψήφιση αυτών σε 

νόμο ως ''Ο περί Γεωργικτ')ς Ασφαλίσεως (Γροποποιηηκός) Νόμος του 

1992". 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς Ι. "Οι περί Γενικού Γραφειακού προσω.
πικού - θέση Γενικού Γραφέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992", 2. "Οι περί Γενικού Βοηθητικού Προσωπικού - θέση Βοηθού 

Γραφείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και 3. "Οι περί 
Γενικού Τεχνικού Προσωπικού - θέση Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992" και tyκριση αυτων. 

6) Κατόθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

7) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η έλλειψη φιnων νέων ποικιλιών για αναμπελώ
σεις _ Το αίτημα της κοινότητας Παρεκκλησιός για εγγραφή όλων των 
αγροηκών δρόμων ως δημόσιων δρόμων - Η επέκταση του αναδασμού 
στην κοινότητα Παρεκκλησιό,ς - Η κατασκευή κουμανδαρίας στον Άγιο 
Κωνσταντίνο Λεμεσού - Η δημιουργια βιομηχανικής περιοχής στην 

KυπεΡOΎVΤα - Η ανακαίνιση και περίφραξη του παλαιού σχολείου της 
κοινότη-ι:ας Πίιργον Λεμεσού - Η εγγραφή ως δημόσιων δQόμων των 

"Μονοπατιών" που βρίσκονται μέσα στα όρια της κοινότητας Πύργου 

Λεμεσού - Η τροποποίηση του κανονισμού της Δήλωσης Πολιτικής - ΤΟ 
αίτημα της κοινότητας Πύργου Λεμεσού για μείωσrι Τllς κοινοτικής 

συνεισφοράς - Η εκτέλεση διό.φορων έργων από τrιν Επαρχιακή Διoίκrιση 
- Η 'UlOXOLlloη τrις κυβερνητικής υπόσχεσης σχετικό με τον οδικό 

φωτισμό - Η επέκταση της oικισt~κής ζώνης στην Παρεκκλrισιά - Το 

αΙτημα της κοινότητας Παρεκκλησιάς για δ~απλάτuνση και ευθυγράμμιση 

του δρόμου από τα λατομεΙα μέχρι τον παρακαμπτήριο - Η ίδρυσll περ~
φερειακού γυμνασίου σtllV Παρεκκλl1σιά - Η ασqχιλτόστρωση του 

δρόμου Πύργoυ-Παρεκκλrισιό.ς - Το αΙτrιμα της κoινότrιτας παρεκκλrι

σιός για απαγόρευσrι του κυνrιγίoυ στις περιοχές που lJΠό,ρχοuν περι.
βόλια και θερμοκήπια - Η ίδρυση β~oτεxνικών μονόδων στrιν κoινότrιτα 
Xανδρ~ών - ΤΟ αΙτημα της κοινότητας Χανδριών για επισκευή της υδατο
δεξαμενής "Κό,μπος του ΠαφΙτη" - Η ευθυγράμμιση και δια.,λάτυνση του 
δρόμΟlJ Χανδριών-Αγροίι - Το αίτημα της κoινότrιτας Αγριδιών για 

με(ωση της κοινοτικής συνεισφοράς της - Η ανόρυξrι διότρrισης σε 

περιοχή της κoιν6τrιτας Αγίου Παύλου Λεμεσοίι - Η ασφαλτόστρωση του 
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δρόμου Αγριδιών-Ποταμίτισσας - Το αίΤΤ1μα ΤΤ1ς κοινότητας Αγίου 

Παύλου Λεμεσού για καταβολή από την κ\.!βtρνrισT1 του ποσού των f.5.000 
γ~α αποπεράτωσΤ1 του κοινοτικού ΤΤ1ς γΤ1πέδου - Ο διαχωρισμός οικο
πέδων στην κοινότψα Αγίου Παύλου Λεμεσού - Η ασφαλτόστρωση του 
δρόμου που 'συνδέει τον Άγιο Παύλα με ΤΤ1ν κοινόΤΤ1τα Αγίου Κωνστα

ντίνου - Η υποβάθμι01l των υΠΤ1ρεσιών του Νοσοκομείου Κυπερούντας -
Το αίτημα ΤΤ1ς κοινόΤΤ1τας Αγίου Παύλου για καταΟ",(ευή ΟΟατοδεξαμενής 

για κάλυψη των αρδεuτικών αναγκών ΤΤ1ς - Το αΙΤΤ1μα ΤΤ1ς κοινότητας 
Κυπερούντας για ευθυγράμμιση, δια..-τλάτυνσΤ1 και ασφαλτόστρωση του 

δρόμου "ΔΙστρατο Σπηλιών" προς τον κεντρικό δρόμο δημόσιων έργων

Τα παρά..-τονα των φρουτοπαραγωΥών της κοινότψας Kυπερoύνtας - Η 
ευθυγράμμισΤ1 και διαπλάτυνση του δρόμου KυπεΡOύνtας-AγΡOύ - ΤΟ 

αίτημα της κοινόΤΤ1τας Κυπερούντας για υλΟΠΟΙΤ1ση ΤΤ1ς κυβf:ρνrιτικής 

υπόσχεσης για ανέγερση εγκαταστάσεων κλειστού χώρου για διάφορα 

αθλήματα - Οι αρδευτικές ανάγκες ΤΤ1ς κοινότητας Αγριδιών - ΤΟ αίτημα 
της κοινότητας Αγριδιών για κάλυψη α..,ό το κράτος του κόστους συντή

ρησης των δύο διατρήσεων του αρδεuτικoύ της - ΤΟ αίτημα της κοινό
τητας ΑγΙου Παύλου για ε.-τιχορήγτιση των λεωφορείων που μεταφέρουν 

μαθητές στα γυμνόσια - Η εγγραφή ως δημόσιου του δρόμου που συνδέει 
την κοινότητα Αγωυ Παύλαυ για επέκταση του υφιστάμενου υπόνομου 

ΤΤ1ς κοινότητας μέχρι τον παρα.,λήσιο ποταμό και την αξιοποίηση του 

χώρου που μέχρι σήμερα κατέληγαν τα νερά του υπόνομου ως χώρου 

στάθμευσης οχημάτων - Η επέκταση το)) υφστάμενου αγροτικού δρόμου 
που βρίσκεται μεταξύ των κοινοτήτων Αγίου Παύλου και ΑγΙου 

θεοδώρου - Η διαμαρτυρία της κοινότητας Κυπεροίιντας για τις περι
κοπές που επέβαλε η κ\lβέρνrιση στα διάφορα κονδύλι.ο. που αφορούσαν 

κοινοτικά έργα - Το λαθρεμπόριο από τα κατεχόμενα και κυρίως από την 
περιοχή Πύλας - Η δημιουργία βιοτεχνικής ζώνrις στην Κοκκινοτριμιθιά 
- Η δημιουργία εμπλουτιστικών έργων στην περιοχή Δευτεράς και η 

ανέγερση υδατοφράκτη στην κοίτη του ποταμού Πεδιαίου - Η δημιουργία 
κτηνοτροφικής περιοχής στην Ορούντα - Ο θάνατος των ΚωνσταντΙνου 
ΤαλιώτΤ1 από τΤ1 Γεροοχήπου - Η τεχνικοοικονομική μελέτΤ1 του δρόμου 
Λεμεσού-Πόφου - Η καθυστέρηση σtT1ν εγκατάστα01l ΤΤ1λεφώνων στην 

Aραδl.ππoυ - Οι εξαγωγές μεγάλου αριθμού αρχαιοτήτων από ΤΤ1ν Κύπρο 
- Τα γραμματόσΤ1μα του ψευδοκρότους Ντενκτάς - Η μόλυν01l του 

φυσικού περιβόλλοντος και των υπόγει.ων νερών α..-τό τα λύματα του 

Σφαγείου Κοφίνου - Η αντικατάσταση των ανελκυστήρων του Νοσοκο
μείου Λάρνακας). 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε Ερωτήσεις Βουλευτών (ΊΌ κυκλοφοριακό 

πρόβλημα των πόλεων - Η νομοθετική ρύθμιση της επαγγελματικής 

αποκατάστασης των θαλασσαιμικών και της ένταξτ'1ς τους στο κοινωνικό 

σύνολο). 

9) ΔήλωοΤ1 του Προέδρου της Βουλής με αφορμή τη δήλωση του K\Jβeρνrι· 
τ~κoύ Εκπροσώπου σχετικά με την παρουσΙα Βουλευτών στις διάφορες 
εκδΤ1λώσεις, καθώς και δήλωσή του σχετικά με τη συζήτηση των θεμότων 

του Κεφαλαίου Δ'. 
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10) Αγορεύσεις που έγιναν (Δ. Ηλιόδης και Ρ. Κατσελ).:ή) πάνω στο θέμα 
RΔιατήρηση κα~ προστασία των κτιρΙων της Αρχιγραμματείας". 

1 Ι) Aγ6ρεuση του Βουλευτή Χ. Γ. ΟμήQOU πάνω στο θέμα "Το κακό οδικό 
δίκτυο της επαρχίας Πάφου και 11 ανάγκη βελτ(.ωσής τoυ~. 

12) Αγορεύσεις που ηιναν (Άρ. Χρυσοστόμου και Α. Χρίστου) πάνω στο 
θέμα "Η αθέτηση κυβερνητικών υποσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού 
αναφoQικά με το σ..-τοχετευτικό. το κυκλοφοριακό και ciUaR

• 

13) Εγγραφτ'ι στο ΚεφάλαLO Δ' .ου ακόλουθου θέματος 'Ή ανάγκη χατα
σκtυής υδατοφράχτη στον ΠεδιαΙΟ Ποταμό". θέμα εΥγραφέν από τον 
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Σ.Κ. ΕΔΕΚ . Τάκη Χατζηδημητρl.ου. 

Τιμή: SΟσ 



• 

• 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ· ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣΊJνεδρΙαoTI5ης Μαρτίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛHPlΔH.Σ) 

('Ώρα έναρξης: 10.12 Π.μ.) 

(ΑΙ!. 28) 

Κ ηρίισσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας "ΟΊς Βουλής. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να διαπιοτώσει αν υπόρχει απαρτία. 

• ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

• 

Ι 

(Π. fIAΠAΓεΩPΓIOY) 

Υπό.ρχει απαρτία. έντιμε κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

θα αρχίσουμε με το Κεφόλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα. ''Ο 
περί ΧαΡ'tοσήμων (Γρoπoπoιηtικός) Νόμος του 1991~ . δεν είναι έτοιμο προς σUΖή

t1'jOTJ, γιατί δεν έχει κυκλοφορήσει 11 'ΕκΟεοη .ης αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής. ΤΟ δεύτερο θέμα είναι ~o περί ΤελωνΕιακών Δασμών και Φόρων Κατα
ναλώσεως Νόμος ΤΟ" 199'2", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεu-

τικής Επι'tροπής να διαβό.σει την ' Εκθεοη. ' 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ.Σ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠπΡΟΠ Ι-ΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑ Ι 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ fIA το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΓΓΑ Ι "Ο 

ΠΕΡ Ι ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

Αβραάμ Α ντωνίΟ\J 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος ΜΟ\Jσιουπας 

Μάρκος Κwtριανο"ίι 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρ ένος Πρέντζας 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμo"ίι μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία Τl1ς που πραγματοποιήθηκε στις 24 ΦεβρουαρΙου 

(1765) 
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1992. ΣΤl1 συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι ΤOΊJ Υπουρ- .. 
γείOΊJ Οιχονομικών. 

Σκοπός ΤOΊJ νόμOΊJ που προτείνεται είναι η αναπροσαρμογή από την Ιη ΙανOΊJ· 

αΡ(OΊJ 1992 των δασμολογικών συντελεστών του KΊJπριαΚOύ Δασμολογίου, στα 
πλαίσια σνμμόρφωσl1ς στις πρόνοιες του ΠρωΤOκόλλOΊJ Εφαρμογής ΤOΊJ ΔεύτεΡOΊJ 
ΣταδίOΊJ Τl1ς ΣΊJμφων(ας Συνδέσεως μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

Ευρωπα'ίκής Οικονομικής Κοινότητας. Ταυτόχρονα ΕΠιφέρονται ορισμένες ό.λλες 

επιμέρους τροποποιήσεις που στοχε"ύουν στον εκσυγχρονισμό του δασμολογ(ου. 

Όπως αναφέρεται στην εισ1lYητική Έκθεση που σννοδεύει το πιο πόνω νομο
σχέδιο, οι βασικές πρόνοιες του Πρωτοκόλλου που αφορούν και ΕΠl1ρεόζουν το 

Κυπριακό Δασμολόγιο προβλέπουν ότι οι ισχύοντες εισαγωγικοί δασμοί που καλύ

πτονται από Τl1 Συμφωνία θα μειώνονται σταδιακό. έτσι ώστε μέσα σε περίοδο 10 
χρόνων να μηδενιστoΊJν. Η υλοποίl1ση της σταδιακιίς διαq:χ>ρoπo(ησl1ς των δασμών, 
που άρχισε την Ιη Μαρτίου 1988, πραγματοποιείται με ετήσια τροποποίl1ση του 
δασμολογίου που γΙνεται την Ιη Ιανουαρίου κόθε χρόνου. 

Η Επιτροπή, με την ευκαιρία της πιο πό.vω γενικής αναπροσαρμογής του 

δασμολογίου. ενσωμάτωσε σ' αυτό και όλες τις τροποποιήσεις που επέφερε 

πρόσφατα σ1"l1 βασική νομοθεσία σε σχέση με τους φόΡOΊJς κατανάλωσης για 
ορισμένα είδη ΠOλΊJτελείας με ορισμένες διαqxJροποιήσεις ΠOΊJ κρίθηκαν αναγκαίες. 

Η Κοινοβουλευτική επΙ1"ροπή Οικονομικών και Προ\!Πολογισμο\ι υιοθετεί 

τους σκοπούς και ης επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδioυ, γι' αυτό και 

ομόφωνα ELD1lYeLtaL στη Doυλή την ψήφισή του σε νόμο. όπως έχει τελικό διαμορ
φωθεί με βόση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Παρακαλώ, οι κύριοι με ης φωτογραφικές μηχανές απαγορεύεται αυστηρώς 

να εισέρχονται εντός του χώρου ενώπιον του βήματος της Βουλής. Ταυτόχρονα 

ΊJπόΡXει παλιό απόφαση ότι δεν πλl1σιόζουμε το βήμα, για να βγόλουμε φωτογρα
φίες των αγOρtΊJόντων από το βήμα. Μπορείτε να βγόλετε φωτογραφίες από τα 

πλάγια. 

Υπόρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο· 

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΙΈΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρον 2. 

Ερμηνεία. Π ρώτος Πίναξ. 'Αρθρον2. 

Τελωνειακοί Δασμοί. Δεύτερος Πίναξ. ΆρΟρον 3. 

Δασμοί Προτιμήσεως. Δεύτερος Ilίναξ. Άρθρον 4. 

Γενικός Δασμός. Δεύτερος nivoξ. Άρθρον 5. 

Τελωνειακαί διtΊJθετtΊσεις αφορώσαι εις τας Ενόπλους Δυνάμεις Κ.λπ. 

Άρθρον 6. 

Επιβολή και εΙσπραξις τελωνειακών δασμών από της ημερομην(ας καταθέσεως 

1"ου οικεΙου νομοσχεδίου. ΆρΟρον 7. 

Φόροι καταναλώσεως. Τρίτος ΠΙναξ. Άρθρον 8. 

• 

• 

• 



• 

• 
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ΔιεvOετήσεις περί .ους φόρους καταναλώσεως, αφορώσαι εις τας EνόπλoΊJς 

Δυνάμεις κ.λπ. ΆρΟρον 9. 

Μείωσις δασμού επΙ εμπορευμάτων επανεωαγομένων μεtό. ΠΡΟηΥουμένην 

επεξερΥασίαν. Άρθρον 10. 

Απαλλαγή υπό όρους. Τέταρτος Πίνα!; . ΆρΟρον 11. 

Επιστροφή καταβληΟέντος δασμο" ή φόρου καταναλώσεως. Πέμπτος ΠΙναξ. 

Άρθρον 12. 

Εξουσία τροποποιήσεως των αφορωσών εις την επιστροφήν δασμών 

προνοιών. Άρθρον 13. 

ΔιαζευκτικοΙ συνtελεσται, Άρθρον 14. 

Εξουσία επιστροφής τελωνειακού δασμού ή φόρου καταναλώσεως. 

Άρθρον 15. 

Απαγορευτικαί διατάξης και περιορισμοί. Άρθρον 16. 

Κατάργησις των περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

Νόμων του 1991. Άρθρον 17. 

Έναρξις ισχύος τον παρόντος Νόμου. Άρθρον 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση για την έγχριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν νπάρΧΕΙ ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

ΠροχωρΟ'ύμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοοχεδίου. 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 1992. 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση το'\) νομοσχεδίο'\) σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ι ΤΟ τρίτο θέμα δε θα συζητηθεΙ σήμερα. διότι δεν έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ε."ΤΙΤροΠής. 

• ΊΌ τέταρτο Οέμα είναι ''0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(ΓαμεΙο Λνα..ττύξεως) Νόμος (Λρ. 1) του 1992", Παρακαλώ τον Π ρόεδρο της αρμό

διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση, 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΓΓΡΟΠΗΙ OJKONOMIKQN ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ NOMOIXEΔIO ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΠΑl ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΙΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΛΤιΚΗΣ ΠΙΣΤΟΣΕΩΣ (ΊΆΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντε,: 

Λεόvηος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίοιι 

Κ(κης Καζαμίας 

Τό.σσος Πωταδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιοίιττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοιvοβο"λεmικτ'] EπLtΡOΠT'] Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμoύ μελέτησε '{Ο 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρης σvνεδρΙες της που πραγματοποιήθτΡιαν στις 3, 12 και 
24 ΦΕβρουαρίου 1992. Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
ωιόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμον πον προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής α.η:ό το λΟΥα. 

ριασμ6 του Ταμείον Aν(ΣΠt'\ιξεως της Δημοκρατίας ποσού ΙΙ.600.000 και τι διό.ΟεσΊ'ι 

τον για την XttQLaxT'] συνένωση '{ου Διεθνούς Συνεδριακού Κέντρου με το ξενοδο-
χείο ~ΦιλoξενΙα~ και την αναβάθμιση και επέκταση τον ξενοδοχείο\! αντο'ύ. 

Όπως είναι γνωστό. σΤl1 Βο"λΊ'ι έΧΕΙ χαταηΟεί από τον Ιούλιο του 1990 και 
εκκρεμεί ενώπι.ον της Επιτροπής νομοσχέδιο που προβλέπΕΙ τη μεταβiβαση από την 

ΚνβΙΡVT10η της ΔημοκρατΙας του Διεθνούς Συνεδριακού Κέντρου και το" ξενοδο
χείου ~ΦιλoξενΙα~ σε εταιρεία περιoρ~σμένης ευθύνης που θα διαχειρίζεται χαι στην 
οποία θα είνα~ ο κυριότερος μέτοχος '11 κυβέρνηση. 

Η Επιτροπή μελέτησε από κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια σε αριθμό σιινε

δριών της, χωρίς όμως να καταλήξε~ σε τελ~κή θέση σε ό,τι αφορά τσ νομοσχέδω για 
το νομικό καθεστώς του "Ψιλοξενία" το οποίο και παραμένει ενώπ~όν της για περα~

'(έρω εξέταση, αφού διερεννηθοίιν περισσότερο οι προσφερόμενες νπαλλακτιΧΙς 

λύσεις. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Eι-τ~τρoπή από τονς εκπροσώ

πους της Εκτελεστικής Εξουσίας, με βάση τα αρχ~τεκτoνικά σχέδια και τις μελέτες 
που έχουν γί νε~, προγραμματίζεται να επεχταΟεί το ξενοδοχείο από 35 δωμάτ~α σε 
138, μt: παράλληλη αναβάθμισή του στην κατηγορία '(ων πέντε αστέρων. Η επέκταση 

• 

• 

θα γίνει με τη δημωυργ{α νέας πτέρυγας 87 δωματίων, ποιι θα έχοιιν τη δυνατότητα Ι 
να μετατρέπονται σε σοιιίτες. και με την πιχ>σΟήχη 16 δωματίων στο υφιστάμενο 
κτΙριο. Τα υφστάμενα δωμάtια θα αναxα~νιστoύν. Υπάρχει επίσης πρόταση να 

δημιουργηθούν 23 ooultEς που κρΙνονται απαραίτητες για τη δυνατότητα ικανο-
ποίησης διαμονής ψηλότερο" επιπέδου πελατώνΙσuνέδρων. Ακόμα. πρoγραμματί.ζετα~ 
η δημιουργία yυμναστικoίt κέντρου, θερμαινόμενης πισίνας, μεγάλης αίθουσας δεξιώ-
σεων, κτιριακής επικοινωνίας του ΣυνεδριαΚΟύ Κέντρου και του "ΨιλοξενίαΜ κ.ά. 



• 

• 
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Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των μελετητών, το όλο έργο υπολογίζεται ότι Οα 

στοιχίσει Ι7 ΕΚ. Για 11') χρηματοδότησή του πρόΚΕιται να διατεθούν ί3,3 εκ από "{ην 
κυβέρνηση οε δύο φάσεις, που αναλύονται σε Ω,6 [κ. χατlι το 1992 και ί700.000 
κατά το 1993. Το υπόλοιπο ποσό των .t4 εκ. θα προέλΟει από δανεισμό από τον 
τραπεζικό τομέα με την παQOχfι κυβερνητικών εγγυήσεων. 

ΟΙ εκπρόσωποι της Εκτελεστικής Εξ,ουσ{ας, αναλύοντας ενώπιον της 

EπΙΤΡOmΊς τα προγραμματιζόμενα έργα, υπογράμμισαν την ανόγκη για tyxo.LQTl 
ΠQOώθηση της υλοποΙησής τονς, ενόψει της πραγματοποίησης σττιν Κύπρο τον 

Οχ:τώβρτι του 1993 της Διάσκεψης των ΑΡΧτιΥών κρατών της ΚοιναιτολΙ1είας. 

1-1 Κοινοβοuλ.εuτιχ'!'ι Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUιtoλoyισμOύ. αφού έλαβε 
υπόψη της όλα τα στοιχεΙα που τέθηκαν ενώπιόν της. κατέληξε στο συμπέρασμα ότι, 

κάτω από τις στιμερινές δημοσιονομικές σuνθτiκες, δε δικαιολογε[ται η διενέργεια 
της ζητούμενης δαπάνης στην έκταση που προτείνεται. Από την άλλη δεν έχει 

πειστικά υποστηριχθεί η ίδια η βιωσιμότπτα του σκοπούμενου Ιργου. Η σύνδεση 

από την κυβέρνηση των έργων με την πραγματοποίηση στην Κύπρο της Διάσκεψης 

των Αρχηγών Κρατών της Κοινοπολιτείας δε θεωρείται, κατά την ΆΤCoψη της 

Ε, .. 'τιτροπ'ής, ικανή να δικαιολογ'ήσει έργα της έκτασης και του βαθμού που προτείνο· 

νται. Αντίθετα, η Επιτροπή πιστεύει ότι τόσο τα ξενοδοχεία της πρωτεύουσας όσο 
και αυτά των όλλων πόλεων είναι σε Otση να Εξυπηρετήσουν ικανοποιητικά τις 

ανάγκες της Διάσκεψης αυτής. Ωστόσο, η Επιτροπή δεν παραγνωριζει την ανάγκη 

βελτίωσης και αναβάθμισης του ξενοδοχεΙΟlJ "Φιλοξενία
Μ 

μέσα σε λογιΧά πλαίσια, 

γι' αυτό χαι δηλώνει ότι είναι διατεθειμένη να Εξετάσει εlJνοΊ:κά οποιαδήποτε χυβερ· 
νητική πρόταση προς αυηΊ την κατεύθυνση . 

Με βάση τις πιο πάνω θέσεις της, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη BolJATι 

την καταψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Το λόγο έχει ο κ. IEQOδιαΧόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δε θα μπω στην οοο{.α του νομοσχεδίου. Εξάλλου η οοο(α του νομοσχεδίου 

αναφέρεται αρχετά avaAlJfLxd στην Έκθεση. θα αναφερθώ στη συμπεριφορά των 
αρμοδιων γύρω από αυτό το νομοσχέδιο. Το περιεχόμενο του νομοσχεδίου σ\!ζητή· 

θηχε στην Επιτροπή Οιχονομικών τον περασμένο Oχτ~ριo χαι λίγο πολΊί οι αρμό· 

διοι γνώριζαν ότι όλες οι πλευρές της Boυλf)ς ήταν τοποθετημένες αρνητιχά ή 

tOlJAdXLOΤOV ήταν μάλλον τοποθετημένες αρνητικά όσον αφορά αυτό το έργο. Είχε 

συζητηΟεί το θέμα αυτό, όταν ενώπιόν μας είχαμε ένα νομοσχέδιο το οποίο 
αφορούσε το νομικό καθεστώς του Συνεδριακού Κέντρου και του "Φιλοξενία". 

Στις 23 Ιανουαρίου κατέθεσαν αυτό το νομοσχέδιο το οποίο σιi;.ητoύμε 
σήμερα. Η Επιτροπή Οιχονομιχών, δέχα μέρες μετά, κάλεσε τους αρμόδιους και 

άκουσε τα επιχειρήματα και τις απόψης τους. Αυτό έγινε στις 3 Φεβροuαρ(οlJ. 
Σfιμερα, δηλαδή περι.που 40 μέρες μετά που κατατέθηχε στη βουλή, βρίσκεται 

ενώπιον της ολομέλειας χαι, όπως φαίνεται και από την Έκθεση, η ολομέλεια 
ομόφωνα προτίθεται να απορρίψει αυτό το νομοσχέδιο. 

Έχει σημασία να δούμε αυτές τις ημερομηνΙες. Στις 23 Iaνo1JOQ~ ι xu·attOTJXE 
αυτό το νομοσχέδιο. Στιι; Ι 7 Ιανοοορ(ου, έξι μέρες πριν κατατεθεί το νoμoσx~διo. οι 
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αρμόδιοι προκήρυξαν προσφορές. Και οι προσφορές έληγαν στις 2 Μαρτίοιι, 

δηλαδή την προηΥουμενη Δευτέρα. Λυτό α.ποτελεΙ τουλάχιστο συμπεριφορά ανεξή

γητη. Εγε(ρει και θέματα τάξεως, αλλά. και θέματα χειρισμού του δημόσιου 

χρήματος. θέματα τάξεως, διότι αυτή 1'1 συμπεριφορά αποτελε( κατάφωρη περιφρό
νηση της ίδιας της Βουλής. Πρoxfιρυξαν προσφορές και μετό. κατέθεσαν το νομο

σχέδιο. Πρόσθετα έβαλαν δεκό:δες ίσως Εργολάβους να εργάζονται πυρετωδώς, για 

να δώσουν ΠΡOσφoρΈC; και έχω ρωτήσει και μου είπαν ότι περ[που ο κάθε εργολάβος 
που υπέβαλε προσφορά έχει κόστος ί:ΙΟ.ΟΟΟ. Λλλά δεν είναι μόνο αυτό. Το να 
φθάσουν στο σημείο να προκηρυξουν προσφορές σημαίνει ότι άρχισαν ήδη να 

ξοδεύουν τεράστια ποσά του δημόσιον χρήματος. Γι' αυτό Οα πρέπει να δημοσιο

ποιήσουν οι αρμόδιοι τι πλήρωσαν μέχρι τώρα και τι Οα πληρώσονγ λόγω των 
σ\lμβατικών \ιποχρεώσεων πο\l έχο\lν ήδη δημιο\lργφει και να μας εξηΥφο\lν την 

όλη συμπεριφορά, αλλά κ\lρίως τα κίνητρα πίσω από αΊ.rtή τη συμπεριφορά. 

Ε\ιχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Παπαδόπουλος έχη το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ούτε εγώ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελqΧΗ, δε Οα μιλήσω για την ουσία, 

διό'n όσα έχει πει ο σννάδΕλφος κ. Ιεροδιακόνου με εκφράζουν απόλΊ.rtα και είναι 

πιστεύω η κοινή άποψη της Επιτροπής Οικονομικών. 

Θέλω όμως να αναφερΟώ κι εγώ σε μια άλλη πτυχή, που προκύπτει από τη 

στάση της κυβέρνησης όσον αφορά αυτό το θέμα. Οι αρμόδιοι Υπουργοί είχαν έρθει • 
στη Βουλή προ αρκετών μηνών και ούτε λίγο ούτε πολύ είπαν ότι είναι αδύνατο να 
σνΥκληθεί η Διάσκεψη των Αρχηγών κρατών των Χωρών Μελών της Κοινοπολι-
τείας, εκτός αν περίπου χθες είχε αρχίσει 11 ανέγερση 52 σουΙτων στο ξενοδοχείο • 
·'Φιλοξενία". 'Εκτοτε η Βουλή και εν πάση περιπτώσει οι εκπρόσωποι των κομμάτων 

εξέφρασαν σοβαρές αμφιβολίες για το αν δικαιολογείται αυτή η δαπάνη των 

.t7.000.000. 

Σήμερα Οα βρεθεί η Doυλή μπροοτά. στην κατηγορία ότι, αρνούμενη να 

εγκρίνει το νομοσχέδιο, καθιστά προβληματική, αν όχι αδύνατη, τη σύγκληση της 

Διάσκεψης των Αρχηγών Κρατών των Χωρών Μελών της Κοινοπολιτείας. Πιστεύω 

ότι η Βουλή δεν πρέπει να δεχθεί αυτού του είδους τα διλήμματα. Η Βουλή πρέπει 
να πει ότι όφειλε η κυβέρνηση να έχει διαζευκτικές λύσεις, από τη στιγμή που προ 

μηνών γνώριζε ότι ήταν αμφ(βολη η έγκριση τέτοιου νομοσχεδίου αναβάΟμισης του 
ξενοδοχείο\l "Φιλοξενία ~. 

Το λέω -και πιστεύω ότι εκφράζω τα αισθήματα όλων των πλευρών της 

Βουλής- πως καμιά ευGύνη δεν πρέπει να αποδεχΘεΙ η Βουλή, αν καταστεί προβλη

ματική η σl.ίγκληση αυτής της διάσκεψης τον επόμενο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ : 

Ο κ. Χριστόφιας έχει το λόγο. 

Δ. χlηΣΤΟΦIΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο, για να πω ότι δεν εκφράζει πλήρως τα δικά 
μου,αισθήματα ο κ. Παπαδόπουλος. 

Σίγουρα για τις διαδικασίες και για την ουσία ο'ίιτε εγώ δε Οα πω τίποτε, αλλά 
θέλω να κάμω μια διευκρίνιση, ότι κι εμείς, όταν έρχονται Υπουργοί στις συσκέψης 

• 



• 

• 

• 

• 
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μας και κάνουν κάποιες αναλiισEις. δε Οα πρέπει να δΙνουμε μηνύματα τα οποία 

ούτε λίγο ούτε πολύ σημαΙνOΊJV ΕΚ των προτέρων πράσινο φως στην κυβέρντισ11 να 
προχωρήσει. 

Έχω μπροστά μο" την Εικόνα εκείνης της σύσκεψης :τον ήρΟαν Ο Yπovρyός 

Οικονομικών και ο Υπουργός Εμπορίου, για να αναλύσουν το Οέμα στο οποίο 
αναφέρονται οι κύριοι συνάδελφοι . ΈΟεσαν ενιφτι6ν μας την πολιτική σημασία της 

Διάσκεψης Κορυφής της Κοινοπολιτείας και, εδραζόμενοι όλοι μας πάνω ο' εκείνη 

τη βάση, δώσαμε το μήνυμα ότι αντιμετωπίζουμε εvνoΊ:xά αυτή .ην εισήγηση της 

κυβέρνησης. 

Από εκεΙ και πέρα βέβαια μένουν οι διάφορες λΕΠτομέρειες του όλου θέματος, 
το αν δικαιολογείται να είναι τόσες οι σουίτες ή τόσο μεγάλη τι δαπό:ΥΤ1 και πώς θα 

γίνουν οι διαδικασίες. Για το Οέμα των διαδιχαοιών βt.βαια ο καθtνας φυσιολογικά 

έχει την άποψή του και μπορεΙ να επικρίνει και την κυβέρνηση, αλλά για την ουσία 

ακριβώς επαναλαμβάνω ότι . με αφετηρία όλοι μας -και σωστά πιστεύω- την ανάγκη 
να προβληθεί το Κυπριακό, ένεκα της κρίσιμης φάσης που διέρχεται, και μέσα από 

τη φιλοξενία της Διάσκεψης Κορυφής της KoινoίWλιτείας στην Κύπρο, δώσαμε ένα 

θετικό μήνυμα στους παρόντες τότε Υπουργούς και στην ίδια την κυβέρντιση. Έχω 
την πεποίθηση ότι είναι ένεκα αυτού του θετικού μηνΊ)ματος που προχώρησε κιόλας 

η κυβέρνηση και ζήτησε προσφορές. Αυτά, για να εκφράσω και τα δικά μου αισΟή

ματα σε σχέση με το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού δώσω το λόγο στον κ. Χατζηδημητρίου. είναι ανάγκη να επαναλάβω 

προς τους φωτορε.-τόρτερς ότι δεν μ..-τορούν να ανεβαίνουν στην έδρα του Προε

δρείου για να φωτογραφίζουν και δεν μπορούν να πrιyαίνoυν μπροστά α..-τό το βήμα. 

Μόνο από τα πλάγια μπορούν να φωτογραφίζουν. 

Ορίστε. κύριε Χατζηδημητρ(ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. 

Συζητούμε ένα νομοσχέδιο γι.α το οποίο πήρε ομόφωνη απόφαση η επιτροπή. 

Κρύβει όμως πάρα πολλές πτυχές που φυσικά δΕν εΙναι της ώρας να συζητήσουμε 

διεξοδικά. Έτσι θα παραμείνω κι εγώ στο σημείο που συνδέεται με τη Διάσκεψη 

Κορυφής της Κοινοπολιτείας, γιατί πραγματικά όλοι ι:κτιμούμε ότι η σίιγκληση 

αυτής της διάσκεψης είναι ένα εξαιρετικά σημαντικό γεγονός, που αναβαθμίζει τις 

διεθνείς σχέσεις της κνπρου, ενισχύει την κρατική μας οντότητα και φυσικά 

συμβάλλει στη σωστή ενημέρωση αρχrιyών κυβEQνήσεων για το εΟνικό μας θέμα. 

Οποιαδήποτε απόφαση παίρνουμε, την παίρνουμε με τέτοιο τρόπο, ώστε να 
μην υποσκάπτεται η προοπτική σίιγκλησης της διάσκεψης αυτής. Κι αν κι εμείς 

προχωρούμε σήμερα στην κατα'ι!ήφιση αυτού του νομοσχεδίου. είναι γιατί στο 

μεταξύ η Επιτροπή Οικονομικών έχει καταλήξει σε κά.ίτοιες εναλλακτικές λύσεις 
~ελτ(ωσης του "Φιλοξενία" και λειτουργικής σίινδΕσής του με το Συνεδριακό Κέντρο 

και γιατί έχει βρει άλλες λύσεις πάνω στο θέμα της στέγασης των ξένων αντιπρο

σώπων -στέγασή τους δηλαδή οε άλλα ξενοδοχεία·ώστε με τη λιγότερη δυνατή 

δαπάνη να μπορέσουμε ταυτόχρονα να ανταποκριθούμε σ' αυτό τον πολύ σημαντικό 
στόχο. την υλοποίηση αυτ ής της διάσκεψης και την αξιοποίησή της για το καλό της 
Κύπρου. 
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είναι με αuτό το σκεπτιΧό που χαταψηφ(.ζουμε χι εμεΙς σήμερα το νομοσχέδιο. 

με την uπ:όσχεση όμως ότι η Βουλή θα εξετάσει σύντομα και θετικά την όλη υπόθεση, 
για να προχωρήσει η υλοποίηση της διάσκεψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κι εγώ Οα αναφερθώ στο θέμα της διάσκεψης. Παoεμ.n:ι.πτό
ντως νομίζω δεν ε(ναι Διάσxtψη Αρχηγών Κρατών. όπως γράφει η 'ΕκθεσΊ]' είναι 

Διάσκεψη Αρχηγών Κυβερνήσεων της ΚοινοπολιτεΙας. ΕΙναι οι AδέσμΕUΤOΙ που 

έχουν δια.σxtψεις αρχηγών κρατών ή χυβερνήσεων. Απλώς για να διορθώσουμε τα 
γραπτά μας. 

Παρευρέθηκα στο παρελθόν, ως μέλος της χυβέρνησης, σε διασκέψεις αρχηγών 

κυβερνήσεων της Κοινοπολιτείας και συμφωνώ με τον Χ. ΧατζηδημητρΙου χαι με 

άλλους προλαΗlσαντες ότι πρόκειται Υια πολύ σημαντικές διασκέψεις για την 

Κύπρο, για να εξαχολουθήσουμε να είμαστε στον πολιτιΧό χάρτη, για να μπορούμε 

να περνούμε τα πολιτιΧά μας μηννματα στον πολύ σημαντικό αυτό χώρο, που 

αποτελείται από 45 περίπου χώρες. 

Βλέπω τις δυσχολΙες για την επέκταση του "Φιλοξεν[α" και του ΣυνεδριαΧΟύ 

Κέντρου χαι συμμερίζομαι σε γενικές γραμμές την άπΟψη ότι αυτή τη στιγμή η 

Κυπριαχή Δημοχρατία, με τα ΠΡOβλi!ματα που έχει, δε Οα μπορούσε να επενδύσει 
περίπου άλλα Ι7.000.000, έστω χι αν μέρος cιπΌ αυτά θα προέλθει από δανεισμό, Υια 
να επεχτείνει το ξενοδοχείο αυτό. 

Από την άλλη θα ήθελα να αναφέQω το εξής: Σε άλλες χώρες στις οποίες πήγα 

για να παρευρεθώ σε παρόμοιες διασκέψεις, οι χυβερνήσεις έχτιζαν για παράδειγμα 
επαύλεις για τους αοχηΥοίις χρατών χαι μετά τις πουλούσαν και έπαιρναν πίσω τα 

χρήματά τους. Το λέω αυτό, για να έχουμε νπόψη μας ότι δεν είναι ε'ίιχολο να φιλο
ξενήσουμε μια τέτοια διάσκεψη. 

Για πολλονς λόγους, χαι Χ\JQΙως για λόγους ασφάλειας, δεν είναι εUxoλo να 

έρθουν εδώ αύριο Ισως 35 μέχρι 40 αρχηγοΙ κυβερνήσεων. αν δεν ικανοποιηθούν εκ 
των προτέρων ότι έχουμε τα πρακτιΧά μέσα γι' αυτή τη φιλοξενΙα. Συνtβη και στο 
παρελθόν να οριστούν διεθνείς διασκέψεις χαι να αχυρωΟούν χαι να οριστούν σε 

ό.λλο μέρος, επειδή UΠήΡXαν προβλήματα. Αναφέρω για παράδειγμα το θέμα της 

Βαγδάτης που Οα φιλοξενούσε τη Διάσχεψη Κορυφής των Αδεσμεύτων . Εκείνη η 

διάσκεψη αναβλήθηκε, λόγω του πολέμου Ιράν.Ιράκ. και έγινε στις Ινδίες. Δε λέω 

ότι τα προβλήματα είναι τα ίδια εδώ, αλλά. αν τελιΧά δεν ικανοποιηθούν ότι έχουμε 

τα μέσα για να φιλοξενήσουμε τη διάσκεψη ·και για πρώτη φορά η Κύπρος θα φιλο

ξενήσει 35 ίσως αρχηγούς κυβερνήσεων. να μην εχπληπόμαστε μετά αν αλλόξουν το 
μέρος που θα γίνει αυτή η διάσκεψη. 

ε'δα σήμερα ότι το Υπουργικό Συμβούλιο όρισε επιτροπή γι' αυτή τη 
διάσχΕψη -ε'δα χαι το όνομό: μου μέσα και το διάβασα από την εφημερίδα, δεν ήξερα 

• 

• 

• 

ότι μετείχα. μετέχουν αρχηγοί κομμάτων- και καμιά αμφιβολία δεν υπάρχει ότι, α\\ , 
δεν έχουμε τα πρακτικά μέσα, θα βρεθούμε σε πολύ δiισκoλη θέση. Δεν έρχονται 

αρχηγοί χνβερνήσεων στην Κύπρο, αν δεν ικανοποιηθούν ότι υπάρχουν τα μέσα για 
να φιλοξενήσουμε μια τέτοια διάσκεψη. Αυτό πρέπει να το ξέρουμε και πρέπει να το 

ξέρει και η επιτροπή η οποί.α έχει αναλάβει αντό το πολύ βαQ"ύ έργο για τη διοργά-

νωση της διάσκεψης. 
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Ήθελα χι εγώ να φέρω σε γνώση του Σώματος αυτά τα πολύ σοβαρά στοιχεΙα. 

διότι υπάΡΧΕΙ χό.ποιος κΙνδιινος, αν δεν έχοιιμε τα μέσα. να χάσουμε 't11 διάσκεψη. Κι 
αυτό πρέπει να το ξtρoυμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο Κ. Ε"σταθΙΟ\J και μετά ο Χ. Παπαδόπονλος. 

ΠροηγεΙται ο Χ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Επειδή δ"ο λέξεις θα πω, όσον αφορά τα όσα είπε ο Χ. Χριστόφιας, παρακαλώ 

το συνόδελφο να μου επιτρέψει. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Σας επιτρέπω. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Δε Οα συμφωνήσω με τον Χ. Χριοτόφια ότι δώσαμε πράσινο φως γι' αυτού του 

εΙδους τη ).ΟΟη. Πράσινο φως δώσαμε. όσον αφορά την χαταβολ:ή κάΟε προσπάΟειας 

και λογικής δαπάντις για την ΕΠιτυχΙα της διάσκεψης. Αυτό είναι αλήθεια. αλλό. δε 
συμφωνώ ότι ο' αυτή τη σύσκεψη αρχηγών ή οοτροσώπων των κομμάτων δώσαμε το 

πράσινο φως με τον τρόπο που το έχει πει ο χ. Χριοτόφιας. Αυτό εγείρει ένα άλλο 

θέμα, κατά πόσο πράγματι αυτές οι σιισκέψεις πρέπει να σνγκαλoiινται για να εξετά

ζονται τέτοια θέματα, όταν 1JΠά.ρχει αρμόδια KOινoβoυλεutική Επιτροπή η οποία 
τοποθετήθηκε . Όμως αuτό είναι άλλο θέμα. 

" Αν ζήτησα ξανά το λόγο, κύριε Πρόεδρε. είναι για να πω το εξής: Ορίστε ότι 

αυτό που φοβήΟηκα ήδη έγινε. Μπαίνουμε σε Μλημμα, σαν να είναι μερικοί από 

εμάς εναντίον της διάσκεψης ή να υποβαθμίζουν τη σημασία της και άλλοι να είναι 

υπέρ. Είναι σ' αuτoν του είδους τα διλήμματα πσυ θεωρώ ότι είναι άδικο να μπαίνει 
η βουλή και οι Βουλευτές. 

Δηλώνω ξανά κι εγώ την πλήρη υποστήριξή μου στην καταβολή κάθε προσπά
θειας για την επΙΤUΧΙα της Διάσκεψης Αρχηγών Κυβερνήσεων της Κοινοπολιτείας, 

αλλά δε νομίζω ότι η ε..-ηΤUχΙα της διάσκεψης αναγκαστικά θα εξαρτηθεί από την 
ανέγερση 52, νομίζω, σουΙτων, πράγμα που είναι μια απλή εκδήλωση αρχοντοχωρια
τισμον. 

Υπενθυμίζω συγκριτικά ότι η Ελλάδα, ΠOΊJ ήΟελε να φιλοξενήσει τη διάσκεψη 
γι.α την προεδρΙα της ΕΟΚ στη ΘεσσαλονΙκη, για προφανείς λόγους, λόγω έλλειψης 

κατάλληλων χώρων για τη φιλοξενία των αρχηγών κρατών, έχει μεταθέσει την έδρα 

της διάσκεψης στην Κέρκυρα, που δεν έχει σουίτες. Και δε θα ανεγείρει σουίτες, 
έστω κι αν μεταξύ άλλων αρχηγών είναι χι ένας πρόεδρος κράτους, όπως ο 
χ. Μιπεράν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ . εΥΠΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. γιατί Οα είμαι σνντομος. 

κνριε Πρόεδρε, εγώ Οα σταθώ σε ένα σημείο της Έκθεσης που διαβάσΤ1')Κε. ότι 
δηλαδή υπάρχει πρόθεση -παρά το γεγονός πως ζητείται δαπάνη f.7.000.000· :αι ας 
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σημειωΟεΙ ότ~ το "Φιλοξενία" και το ΣυνΟΟριαχό Κέντρο στοίχισαν πολλά άλλα 

εχ.ατομμύρια λΙρες-να μετατραπεί Q,vtή η πtQιουσ(α του δημοσίου σι ιδιωτιχή εται

ρεία. Λυτό το πράγμα με ανrισuxεί, διότι πώς ζτιτάς τόσα εχατομμύρια λιρες χαι 
πρόθεσή σου είναι, αμέσως μετά που ο λαός αυτός Οα πλτιρώσε~ τα εκατομμύρια, να 

το μετατρέψεις σε ιδιωτική περιουσία; 

Το δεύτερο σημείο που θέλω να επιστιμΔνω είναι τι εργασιαχή σχέση εχείνων 
των ανθρώ.-των που εργάζονται εχεί, δυνάμει του άρθρου 122 του Συντάγματος, το 
οποίο οφειλουμε κι εμείς να περιφρουρήσοuμε εδώ, διότι είμαστε το χατ' εξοχήν 

σώμα που οφείλει να προστατεύει το Σίινtαγμα, εφόσον μάλιστα είμαστε χαι OlJvtQ

χτική EξouoLa ττις πολιτείας. Η εργασιακή σχέση λouτόν αυτών των ανθρώπων Οα 
είναι αβέβαιτι και δε θα ξέροuν τι θα γίνουν αύριο, ενώ είναι χατοχυρωμένοι. Και 

δεν πρόχειται χαι δεν πρέπει ποτέ να tou; μεταβάλοuμε ττιν εργασιακή tou; σχέστι. 
Γι' αuτό το λόγο και μόνο γι' αuτό πρέπει να καταψτιφιστεί αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι περίεργο το ότι γίνεται τόστι ΣUΖήτηστι για νομοσχέδιο που όλοι σuμφω
νούμε ότι πρέπει να α..-τσρριφθεΙ 

Ο χ. Καζαμίας. 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Για το τελειιταίο σημείο πou έθιξε ο συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε, πρέπει \'0 

πούμε ότι εκκρεμεί ενώπιόν μας άλλο νομοσχέδιο και δεν έχει σχέστι με α"τό. Είναι 
το θέμα το" καθεστώτος που θα διέπει το ξενοδοχείο "Φιλοξενία\ σε συσχετισμό με 
το Σ"νεδριαχό Κέντρο. Και για οτιδήποτε περί αυτού σίΥο"ρα μπορούμε να επιψ'U
λαχΟούμε χαι να τοποθετηθούμε, όταν θα συζητούμε το άλλο νομοσχέδιο. 

Για χάρτι της τάξης όμως. κύριε ΠρόεδΡΕ, επειδή ΠΡΟΤΙΥουμένως είχε ΕΠικριθεί 
τι Εκτελεστική Εξουσία. γιατί προχώρησε σε προσφορές, χωρίς να έχει το πράσινο 

φως από 1ΤΙ Βουλή, πρέπει να πούμε εδώ ό1:Ι ο αρμόδιος Υπουργός, ο Υπο"ργός 

Εμ..-τορ(ου και Βιομτιχανίας, όταν ήλθε για τελευταία φορά στην Ε..-τιτροπή Οικονο
μικών, εκείνο πο" εΙΠε καταλήγοντας ήταν πως t'!tav παράκλτισι'ι του μέχρι τις αρχές 
Μαρτίο" να έχει ττιν απόφαστι ττις ολομέλειας του Σώματος, ούτως ώστε να τους 
δοθεί τι ευκαιρία με ττι μια ή την άλλτι oπdVΤf]Qt\ μας να ακολουθήσουν εκείνο το 
δρόμο που χρειάζεται για να πραγματοποιηθεί μέσα στις καλ'ύτερες δυνατές 
συνθήκες τι διάσχεψη. 

Γι' αuτό -και ο χάθε Κύπριος έχει εντοπισμένο και ΕΠικρίνει το γεΥονός ότι 

κάποιες διαδιχασΙες κωλ"σιεργΟ'ύν και παίρνουν μάκρος- η χυβέρνηστι για λόγο"ς 
ευελιξ(ας, αvτιλαμβάνoμαι, προχώρησε σ' αυτή ττιν ΠΡOχήρUΞτι. Το δημόσιο, όπως 
και κάΟε ιδιωτική επιχείρηση. έχει το δικαίωμα, για να κερδίσει χρόνο. να προχωρά 
και να σχέφτεται κάποιες διαδικασίες. Αν δεν το έκαμνε, πιΟανόν εδώ να τοποθε

το'ύμασταν επικριτιχά για ττι μη ευελιξία της κρατικής μηχανής. 

Γι ' α"τό, για να είμαστε δίκαιοι, πρέπει να λέμε τα πράγματα με το όνομά 
το"ς. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ , 

θα σας δώσω το λόγο. 

Δω Οέματα προέκυψαν a.-τό τη σuζήτrιση. Το ένα θέμα ήταν τι σύντομτι 

αγόρευστι tou κ. Ευσταθίοu. θα έπρεπε. ως Πρόεδρος της Βουλής, να τον είχα 

• 
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διακόψει, διότι. εφόσον ΕΚκρεμεί νομοσχέδιο ενώπιον της Βουλής, δεν έπρεπε να 
εγερθεί το θέμα. Εντο\ιτοις δεν τον διέκοψα, διότι αντελήφΟην ότι θα ήτο σύντομη η 

παρέμβασή του. Αλλά επαναλαμβάνω ότι δεν επιτρέπεται σε Boιιλεuτές να αναφέρο

νται σε θέματα τα οπο(α εκκρεμούν ενώπιον της Βουλής και για τα οποΙα δεν έχει 

αρχ(σn η συζήτηση. 

Δεύτερο. δε θα ήθελα να περάσει απαρατήρητη από την έδρα 11 παρατήρηση 
που έκαμε ο τελευτα(ος αγορητής ότι το ιδιαιτιχό κεφάλαιο δικαιοίιται να κάμει το 
άλβα ή το βήτα προληπτικά. για να προωθήσει τις εργασΙες ΤΟ\l. Ναι, το ιδιωτικό 

κεφάλαιο δικoιoύtoι, διότι πληρώνει α...-τό την Ίοέπη του. ι-ι κυβέρνηση δε δικαιούται 

να κάνει δαπάνες, αν δεν τις έχει εγκρίνει η Βουλή. Και αν υπ' αυτές τις συνΟήχες 

δημιουργήθηκαν δαπάνες, ασφαλώς λανθασμένα ενήργησε η κυβέρνηση. 

Ο Χ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. Ι ΕΙ)ΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Nα~, xνρ~ε Πρόεδρε, αχριβώς αυτό το σημείο ήθελα να υπογραμμίσω, διότι 

εισάγουμε πολύ επιχΙνδυνους θεσμούς, αν δεχΟούμε ότι η χυβέρνηση μπορεί να 

προχωρεί, χωρίς να ρωτά τη Βουλή. Και nQmEL να ξεκαθαρίσει εδώ αΧόμα και το 
σχόλω που είχε Χάμει προηγουμένως ο χ. Χριστόφιας. ότι σε Χάποια συνεδρία -εν 

πάση περιπτώσει όχι της Επιτροπής ΟαοvoμιΧών- εδόθη το πράσινο φως στην 

χυβέρνηση. θέλω να διευκρινίσω εδώ ότι δεν είναι με πράσινα φώτα που προχωρά τι 

xυj3tQyηol1, αλλά με α.ι-τόφαση της Βουλής. Ο Χ. Υπουργός i]ρOe χαι μας είπε ότι 

θέλει aπόφαση μέχρι τις αρχές Μαρτίου. Τl1ν έχει. ΊΌ θέμα τι είναι όμως; ZiJtl10t 
προσφορές πριν χαταθέσει το νομοσχέδιο στη BoυλiJ. Και αυτό είναι aπαράδεxτo 

χαι δεν μπορούμε να το σνγκαλir.cτoυμε κάτω aπό oπo~oδήπoτε πρόσχημα. Και 

προσφορές, διευκρινίζω. σημαίνει έξοδα του δημοσίου. Όταν φΟάσεις στο στάδιο 

του να ζl1τι'ισεις προσφορά, σημαίνε~ έξοδα του δl1μοσίου. Και αυτή είναι μια 
aπαράδεxτη ταχτιχή χαι συμπεριφορά. 

εΥ. εΥΣΙΆθΙΟΥ; 

Επί θέματος διαδιχασίας, Χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟ[ΔΡΟΣ: 

Ορίστε. 

εΥ. εΥΣ1ΆΘΙΟΥ, 

Επί των naQQtl1QiJowv που Χάνατε σχετιΧά με την παρέμβασ1') μου. Αιτιολο
γώντας την χαταψήφιση του νομοσχεδίου , εγώ λέγω ότι ποτέ μου δε θα ψηφίσω υπέρ 
ΧυβερνηΤΙΧΟύ νομοσχεδίου, όταν χρ1')ματα του λαού συγχι:ντρώνονται χαι εχφρά

ζεται πρόθεση tl1; χυβέρνηΟl1ς να κάμει ιδιωτικ1') εταιρεία χαι να τα διαθέσει. Και 
αυτό είναι δικαίωμά μου να το λέω, ανεξάρτητα αν Εχχρεμούν είκοσι νομοσχέδια. 

Αιτιολογώντας την ψήφο μου, λέω ότι δεν μπορείς να παίρνεις ί7 εκατομμύρια 
λίρες χαι να μου λες "ξέρεις, προτίθεμαι και γι' αυτό σου κάνω και νομοσχέδιο άλλο 

-το οποίο δεν το συζητώ· να το δώσω σε ιδιωτιΧή εταιρεία". Αυτή είναι τι θέση tl1V 
οποία εξέφρασα και την επαναλαμβάνω. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

ι-ι θέση την οποία Εκθέσατε είναι τι προσω:τικi] σας άποψη. 

εΥ. εΥl.ίΆθlΟΥ: 

Η προσωπική μου άποψη, βεβαίως! 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έντψε κύριε noυλευτά, 

Έχετε το δικαίωμα να εχφράσετε την προσωπική σας όποψη. Ey(j). ως Πρόε
δρος ή ως Προεδρεύων αυτού του Σώματος, ερμηνεύω τους Κανονισμούς. Και σι 

ΚανονισμοΙ λέγουν ότι δεν επιτρέπεται να συζητήσεις θέμα. Υια το οποίο υπάρχΕΙ 

νομοσχέδιο στη Βουλή και για το οπο(.ο δεν έχει αρχίσει 11 ΣVζήτηση, 

εΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Με σvyχωρε(τε, δεν έχω συζητήσει καθόλου το θέμα. Είπα την πρόθεση απλώς. 

Δεν μπήχα στο θέμα εχε(vo. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Έχετε αναφερθεΕ ... 

εΥ. εΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΑκροΟιγώς μόνο. για να χαταλάβουν και σι άλλοι για ποιο πράγμα ομιλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έχετε αναφερθεί στην ουσία του θέματος, έντιμε κύΡΙΕ Βουλευτά. και έχεΤΕ 

αναφέρει ακόμη και ποιες θα είναι οι στιπτώοεις στο προσωπικό και ποιο θα 

είναι ... 

εΥ. ΕΥΣΤΛΘΙΟΥ: 

ΤΟ ε(πα tπιγραμματιχό.. Διότι, όταν θα ομιλήσουμε επΙ ΤΟ\! θέματος, θα ομιλή

σουμε επί. ώρες πολλές. 

ΠΙ)ΟΕΔρεΥΟΝ: 

Σ"νήθως οι Βο"λευτές δε σuζητοuν απόφαση τον Προεδρείον . 

Ο κ. Χριστόφιας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

'Οχι, είναι για να εξηγήσω τη θέση μον, διότι παρερμηνε'ύθηχε από το προε. 

δρείο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

κuριε Πρόεδρε, δε νομίζω καμιά πλενρά της Βουλής να έχει διάθεση -θέλω να 

πιστεύω- να προχωρήσει σε ιδιωτικοποΙηση του ξενοδοχείου "Φιλοξενψ". Πρέπn να 

διευχρινίσω ότι -το θέμα πον συζητείται δεν είναι η ιδιωηκοποίηση, αλλά η μετα

τροπή το" status, με τέτοιο τρόπο πο" η κιιβέρνηση να ελέγχει πλήρως την εταιρεΙα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Βλέπετε; ΑρχΙσαμε μια <ruζήτηση, έντιμε κίιριε Βονλευτά. για θέματα για τα 

οποία θα σνζητήσουμε. όταν Οα έχσυμε ενώπιόν μας το νομοσχέδιο. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΛΣ: 

Πολν σωστά, πολν σωστά. Δεν εΥέρΟηχα για τούτο όμως. Έχω εγερθεί για τη 

σνσχtψη. Αν κρίνετε ότι η σύσκεψη ήταν παράτνπη. εγώ είμαι έτοιμος να το δεχθώ. 

Έτερον εκάτερον. Εκείνο όμως το οπο(ο έχει σημασία. κατά την άποψή μον, εΙναι 

ότι έγινε αντή η σύσκεψη και εδόθη το πολιτικό μήννμα στην κιιβέρνηση να προχω

ρήσει. Βεβαίως δεν είπε κανένας ότι θα σας εγκρίνουμε f.7 εκατομμίιρια και ότι θα 

• 

• 



• 
1777 

EΙVΑ~ 52 Τι 57 οι σουίτες. Αλλά. ένεκα της πολιτικής σημασίας που έχει μια τέtoια 
διάσκεψη για την Κύπρο, όλοι μας κρίναμε ότι Οα πρέπει να προχωρήσει 11 κυβέρ
νηση άμεσα στο να φέρει προτάσεις και εισηγήσΕις. Και δεν έγινε κανένα σχόλιο για 
τη δοσμένη Εισήγηση που έγινε σε εκείνη τη σίισχεψη α.."tό τους ΥΠΟ'UρΥοUς. 

Σε ό.τι αφορά το θέμα των προσφορών, εγώ δεν έχω αναφερθεί στις 
προσφορές. ILYO'UQQ οι διαδιχασίες πρέπει να τηρo'ίιvται. Και σίγουρα τι Boυλi! των 
Avι:ιπρoσώπων συνταΥματιχά έχει όχι μόνο διχαίωμα. αλλά χαι καOι'ρc.oν να ελtyχει 

την όποια xUΒέρνηση, όταν πρόκειται να yίνouν δαπάνες. Έτεeoν εκάτερον λοιπόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αναφορικά με EΚELV1l τη σύσκεψη, το κύριο θέμα που την απασχόλησε -διότι 
ήμουν παρών- ήταν το κατά πόσο fJtικροτοίιμε να γίνει αυτή 11 διόσκεψη -και 
ασφαλώς όλοι εΙΠαμε ναι- και ότι θα χρnαστούν σχετικές δαπάνες. Όμως δεν είχαν 

καθοριστεί ποσά. Αυτά ήταν θέματα τα οποΙα θα έβλεπαν οι αρμόδιες Κοινοβουλευ

τικές Επιτροπές. 

Νομίζω όμως ότι αρκετά συζ1jτ1'ιθ1jκε αυτό το θέμα. 

Παρσ.χαλώ τους έντιμους κυρίους Γραμματείς να πρoβoiιν στ1j δεύτεΡ1j 
ανάγνΙΟΟ1j του νομοσχεδίου. Αντιλαμβάνομαι ότι θα. Είναι ομόφων1j 11 καταψήφισ1j. 
Άρα δε Οα χρειαστεί να γίνει και τρίτη ανόγνιοοη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

, Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ΤαμεΙΟυ Αναπτίιξεως ποσον 

Ω.600.OCIOγια τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθονν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκονν έλεγχο πάνω οτα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόοοι ψηφίζουν υπέρ των όρθρων 1,2, 3 και 4 μαζί με τους Πίνακες; 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι Ψ1jφ(ζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕι\Σ: 

Όλοι, κύριε Πρόεδρε. 42. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφνQO) 

Με 42 Ψr'ιqχ:l\Jς εναντίον και καμιά υπέρ, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα απορρί
πτααι από το Σώμα και καταψηφίζεται. 

Το υπ' αρ. 5 Οέμα, που είναι "Ο ΠE~ί Συμπλ1jρωματικού ΠΡ01Jπoλoγισμoύ 
Νόμος (Αρ. 1) του 1992" δε θα συζ-ητηθεί σήμερα, διότι δεν κυxλoφόρrισε 11 ΈΧΟεση 
της Επιτροπής. 

Το ι:πόμενο έτοιμο θέμα, το υπ' αρ. 6 στη σημερινή ημερήσι.α διάταξη, είναι "ο 
περί Συμπληρωματικον ΠρolJπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 2) το" 1992". Παρακαλώ τον 
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Πρόεδρο '(ης αρμόδιας ΚοινοβουλC1Jτικής Επι'tροπής να αναγνι.ΟΟει την 'Εχθεση της 

Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ.ΙεΡΟΔIΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΙΗΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ~O 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΟΜΑηΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Avτωνίoυ 

Κ ίκης Καζαμίας 

Τάσσος ΙΙαπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιο\ιττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπ:ολογισμού μελέτησε το 
πιο πόνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 27 Ιανουα
ρίου και στις 24 Φεβρουαρίου 1992. 

Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 

εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ Οικονομικών και εκπρόσωποι της Επιτροπής που 
ασχολείται με το θέμα της διοργάνωσης της συμμετοχής της κυπρου O'tflV έκθεση 
"Wortd Εχρο ·92~. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση από το Πάγιο Ταμείο της 

Δημοκρατίας ποσού f.l.4 10.974 και η διά.Οεσή του για την κάλνψη της ολικής 
δαπάνης για '(η συμμετοχή της Κύπρου στην εν λόγω έκθεση. 

Όπως είναι γνωστό, στον Τακτικό ΠρoUπoλoγισμό του 1992, όπως αρχικά 
υποβλήΟηκε στη lloυλή. είχε περιληφθεί σχετική πρόνοια "ύψους 1:1.161.000 για τον 
πιο πάνω σκοπό. Η Βουλή περιέκοψε τελικά το κονδύλι, εγκρίνοντας συμβολική 

πρόνοια μόνο και προγραμματίζοντας την παραπέρα εξέταση το)) όλου θέματος, 
αφού προσκομιστούν ενώπιόν της τα αναγκαία συμπληρωματικά στοιχεία και γίνει 

επανεκτίμηση της όλης συμμετοχής. 

Η Επιτροπή στην έκΟεσή της προς την ολομέλεια , αιτιολογώντας την πιο πάνω 
περικοπή, ανέφερε ότι "επιβάλλεται έστω και τώρα η επαναξιολόγηση της έκΟεσης 
αυτής σε συνάρτηση με το κόστος/όφελος που αναμένεται από OlJtTj. Ι"ι' αυτό, περι
κόπτοντας το σχεηκό κoνδUλι, η Ε.ι""tιτροπή αναμένει ότι οι αρμόδιοι Οα ανταποκρι
θο"ύν τάχιστα στην αναγκαιότητα αUΤή.H 

Η Επιτροπή, επανεξετάζοντας το Οέμα με την C1JxaLQia της επαναφοράς του L1ε 
τη μορφή της -υπό εξέταση συμπληρωματικής πίστωσης, ζήτησε για το σκοπό αυτό νο. 
ενημερωΟεΙ διεξοδικό και με λεπτομέρεια πάνω στα οφέλη πο)) αναμένεται να 
προκύψουν για την Κύπρο από τη σ))μμετοχή της στην έκΟεση αυτή. 11 Επιτροπή 
ζήτησε επίσης επεξηγήσεις και ανάλυση των εξόδων που έχουν γίνει μέχρι σήμερα 

και αuτ(ί)ν ΠΟlJ προβλέπεται ακόμα να γ~νouν. Τέλος, η Επιτροπή ενημερώθηκε για 

το κόστος συμμετοχής άλλων χωρών στην εν λόγω έκΟεση με την προσκόμιση 

• 



• 

• 
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συΥχριτικών στοιχείων. Η ολική δαπάνη για τη συμμετοχή μας στην πιο πάνω 
έχΟεοη υπολογίζεται να ανέλΟΕΙ τελικά στα t2.046.95D. 

Η επιτροπή, με βάση την ενημέρωση που της έγινε. πιστεύει ότι η όλη ΣVμμE
τοχή της Κύπρον στην έκΟεση "\Vorld Εχρο '92" Οα μπορούσε να είχε οργανωΟεΙ και 
προγραμματιστεί ωοτε να είναι οικονομικότερη και μέσα οε λογικότερα πλαΙσια. 
ενόψΗ των περιορισμένων οικονομικών δυνατoτfrτων μας. Εντούτοις, η Επιτροπι'ι 
πιστεύη ότι στο στάδιο αυτό είναι επιβεβλημένη η έγκριση των απαραίτητων XOYδ1J
λΙων για την ολοκλήρωση των ΈQΎων που βρίσκονται σε τελικό στάδιο και για να 

μην επηρεαστεί η επιτυχής ννμμεtOχή μας στην έχΟεση. Με βόση την πιο πάνω αντί· 
κριοη του θέματος, η πλειοψηφία της Επιτροπής εισηγείται μείωση της ζητονμενης 
πίστωσης κατά !228.809. ενώ παράλληλα Εισηγείται στην κ\JβέρνΤΙOη τις ακόλουθες 
κατι1 περΙΠΤωση περικοπές. όπως αναλιπικά αναφέρονται πιο κι1τω: 

(α) Τοπιοτέχνηση εξωτεριχού χώρου: Έγκριση ί50.(ΚΧ) αντί των ί:60.(ΧΧ) που 
ζητούντω. 

(β) Εξοπλισμός: Έγχριση .00.000 αντί των ί:80.000 που ζητούνται. 

(γ) 'Εξοδα ΕΠισκέψεων: 'Εγχριση (45.000 αντί ί:65 .450 που ζητούνται. 

(δ) Προσωπικό περιπτέρου: Έγκριση ί:6Q.(XX) αντί f.8o.000 που ζrιτoύνται. 
(ε) Exrύπωσrι Εντύπων/Αφισών κτλ.: Έγκριση f.80.000 αντί ί:l03.700. 

(στ) Χορευτιχό σνγκρότημα: Γίνεται εισήγηση για πλήρη απάλειψη του 

κονδυλίου των fA5.000, μια και σύμφωνα με πληροφορίες που διαβιβά. 
στηχαν στην Επιτροπή υ:τι1ρχει δυνατότητα χάλνψης της δαπάνης με 
εΟελοντιχή εισφορά. 

ω Διαφημ(σεις. Ημέρα της Κ'ίιπρου . Αναμνηυτιχά Δώρα: Έγκριση fAo.OOJ 
αντί .f50.00Q που ζητούνται. 

(η) Απρόβλεπτα: 'Εγχριση ίΙΟ.<χΧ> αντί ί99.659 που ζητούνται. 

Τα Μέλη της Επιτροπής· Βουλευι:ές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 
ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες Δυνάμεις, διαφωνώντας με την πιο πάνω θέση της πλειοψη
φΙας της EπΙΤΡOm'ιt;. ειστιγούνται τη με{ωση της ζητούμενης πΙστωσης κατά 
ίΙ Ι 1.262, ποσό που προκυπτει από την χατι1ΙΟ% μείωση των ακόλουθων αναλυτικι1 
δαπανών: 

(α) Εσωτερική διαμόρφωση και διαχόσμηση 

ntQLmέρov 

(β) Τοπιοτέχνηση εξωτεριχού χώρου 

(γ) Εξοπλισμός 

(δ) Διοικητικά έξοδα 

'Εξοδα επισκέψεως στη Σεβίλλη 

Προσωπιχό Περιπτέρου 

Ρεύμα , νερό 

Εκτύπωση εντύπων/αφισών κτλ. 

Απρόβλεπτά 

159.815 

60.000 

80.000 

65.450 

80.000 

14.(0) 

103.700 

99.659 

(ε) 

(στ) 

(ζ) Χορευτιχ6 σuγχρότημα: Για την περΙΠτωση αυτή οι πιο πάνω Οουλευτές 
υιοΟετούν τη Οέση της πλειοψηφίας για πλήρη απάλειψη του κονδυλίου. 

Με βάση τις πιο πάνω επεξηγήσεις η Επιτροπή εισΤ\Ύεί.ται στη !3ουλή την 
ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου μειώνοντας το ζητούμενο ποσό σε 
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11.182.165, όπως έχει τελικό. διαμορφωθεί, με βάση τη θέση της πλειοψηφίας και • 
αφού τρoπoπo~ηθεΙ ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ~o περί Συμπληρωματικού 

ΠΡOUπoλoγισμo'ύ Νόμος (Αρ. 3) του 1m". 
ΠPOEΔPEYQN, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, κύριοι l3oυλειπές, 

θέλω να διεuκρινίσω ότι η Έκθεση δεν ανταποκρίνεται σαφώς στη θέοη πο\! 

έχει πάρει το ΔΗ κο. Ήμουν στη συνεδρίαση . ΒεβαΙως ΣUΖήτησα για τις περικoπtς. 
Βεβαίως υποστήριξα τις περικοπές πο\! έγιναν και ακόμα μεγαλ'ύτερες, αλλά η 

τελική μας θέση, ανεξάρτητα από α\!τό. ήταν η αποχή . Θα κάνουμε αποχή από την 

ψ1'ιφιση το\! νομοσχεδΙΟυ για τον εξής λόγο: n ιoτtίιω ότι εΙ ναι και ΤΟ'ύτη μια περΙ~ 

πτιοοη που η κυβέρνηση προχωρεί οε τετελεσμtνα και OtτEΙ τη Βουλή ενώπιον τετε

λεσμένων. Όταν εγκρίθηκε το αρχικό ποσό, όπως λέχθηκε, ήδη είχε γίνει η δαπό.ντι. 

Και τώρα έχω πληροφορίες ότι αυτή η δαπάνη που σήμερα θα εγκρίνει η Βουλή έχει 

γΙνει κατά 80%. Και όχι μόνο δημιουργήθηχαν ΤΕτελεσμένα, αλλά και πάλι ΕΠιδιώ
κεται να μπoΊJμε σ' ένα δίλημμα που ουσιαστικά δεν υπάρχει. Κατά πόσο δηλαδή 

εμείς υποστηρίl;ουμε την προβολή της Κύπρο\!, της παράδοσής της, τη συμμετοχή 

της στην έκθεση ή όχι. Σίγουρα την \JΠοστηρίl;ουμε. θα μπορούσα να πω ότι \JΠερθε~ 

ματίζουμε ως προς την ανάγκη προβολής. Είναι όμως ζήτημα βαθμού και Ι;ήτημα 

επιλογής και Ι;ήτημα χρημάτων. Και πιστεΟΟυμε ότι από την ώρα πο\! σχεδιάστηχε 

ένα ΠΕρΙΠΤερο έκτασης, νομίζω. 2 500 τετραγωνικών μέτρων ή κάτι ανάλογο. από 
την ώρα που αποφασίστηκε η μεταφορά διάφορων εχθεμάτων από την Κ \ιπρο, όπως 

είναι το Κερύνεια 11, από την ώρα που αποφασίστηκε η διακόσμησή του και δόθηκε 
το συμβόλαιο σε ξένους που θα το αναλάβουν, από την ώρα που ήδη τα έπιπλα που 

θα το διακοσμΊ'IΟΌυν έχouν παρα.ΥΥελθεί και βρίσκονται \!πό κατασκευή, από την 
ώρα που δημιουργείται ειδική αίθουσα ΕΠισήμων, με κόστος ίΙ00.000, νομΙζω, ώστε 

οι επίσημοΙ μας που Οα ΕΠισκέπτονται την έκθεση να έχουν επίσημο χώρο να κάθο-

νται και να δέχονται τους άλλους ομόλογούς τοιις, η Βοιιλ1Ί είναι προ τετελεσμένων 

γεγονότων. Μόνο η αγγλική Βουλή απ' ό,τι ξέρω πρόσφατα εΙΠε ότι: ·Κ'ύριε. παρά 

το ότι έγινε δαπάνη .(.4 δισ., Οα χοπεί εδώ, να χαθούν τα ί.4 δισ . , αvτί να γίνουν ί8 

δισ.". Αυτό για το "Trident 3" πριν από μια βδομάδα. Κ6.ποτε συμφέρει να λες ας 
χαθο'ύν, για να αποφύγω μεγαλύτερη ζημιά. 

Όμως αυτή δεν Είναι η περίπτιοοη να χάνουμε χάτι τέ"toιo και γι' αυτό, χωρίς 

να δεχόμαστε έστω χαι αιχμή ότι υστερούμε απ' οποιοδήποτε στην χατανόηση της 

ανάΎΧης για προβολή της Κ'ύπρου. του πολιτισμού της, της εθνικής της τοuτότητας, 

της ιστορίας της χαι της συμβολής της στις επιχοινων(ες, δεν μπορούμε να δεχθο'ύμε 

αυτό το δίλημμα, να βρΙσχεται δηλαδή η Βουλή προ τετελεσμένων γεγονότων και να 

έχει την επιλογή μόνο ή να καταψηφίσει τα κονδ'ύλια και να χαΟο'ύν όσα επενδ'~"
θτΡι.αν ή να ψηφίσει υπέρ χαι να γίνει συνωtεύΘUνη γι' αυτή τη δαπάνη που, πιστεύω, 

ήταν υπό τις περιστάσεις νπερβολιχή χαι πtQα α .. tό τις δυνατότητες χαι τις ανάγκες 
της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Χριστόφιας χοι ο κ. Χατl;τιδημητρίου. 

• 

• 
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Δ. χΡl:ετΟΦΙΑΣ: 

Εγώ π1Ίρα το λόγο. για να κάμω ένα μικρό σχόλιο πάνω στην ομιλ(α του 
χ. Πωταδ6ποu).οu. Σννέχεια εμφανίζεται το Δημοκρατικό Κόμμα εδώ να λέγει ότι 
την πολιτιχ1Ί προβολή, την προβολή του εΟνΙΚΟύ μας θέματος, την πολιτική σημασία 

την εγκρίνουμε και wtερθεματΙζουμε και δε δεχόμαστε καμιά αιxμfι. Είναι δικαίωμα 
βέβαια του κάθε κόμματος να ενεργεί όπως νομίζει, αλλά πιστεύω ότι και το κάθε 
κόμμα χρΙνεται από τον τρόπο πον τελιχό. σηκώνει το χέρι του σε αυτ'fι τη Βουλή. 

θέλω να το νποΥραμμίσω αυτό το πρά'Υμα. με όλο το σεβασμό προς το σuνάδελφo. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο Χ. ΧατζηδημητρΙου καΙ. κατόπιν έχει ζητήσει to λόγο ο κ. ΚαζαμΙας. Αν 
είναι σύντομες οι παρεμβό.ΟΕις. μπορεί να y(VOvtat και a..-τό τα έδρανα της Βουλής. 
Και ο Χ. Ρολάνδης. 

Τ. XAΤZHΔHMI-ΓrPIOY: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. χνρίες και Χ"ΡΙΟί συνό.δελφοι. 

Ξανασνζητήσαμε το θέμα. Έτσι, αν xρειάtεται να πάρουμε το λόγο, είναι μέσα 

στην προσπάθnά μας να τοποθετήσουμε τα πλαίσια στα οποία στηρίζεται τουλάχι. 
στον η δική μας λογική να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, 

Το πρώτο ΕΠιχείρημα είναι ότι γίνεται μια παγκόσμια έκθεση. Μια παγκόσμια 

έκθεση που έχn σνναγείρει την ανθρωπότητα, τα κράτη όλου του κόσμου, τα μέσα 

μαζικής εrωιoινωνίας, τον τύπο ολόκληρου .ου κόσμο\!. Είναι γεγονός ότι από την 

περασμένη συνεδρίαση μέχρι σήμερα μελέτησα με ι.διαίτερη προσοχή το διεθνή ιδιαί· 
τερα τύπο, για να διαπιστώσω πόση σημασία δίνει σ' αυτή την έκθεση, πόση κάλυψη 

δίνει. Και έχει ένα κεντρικό, χαρακτηριστικό σημείο α\!τή η έκθεση: την προβολή 
των κρατών. Και μάλιστα το κ6.0ε κράτος κάνει ό.τι ε{ναι δυνατό να κάνει, για να 

προσελκύσει ενδιαφέρον για το περίπτερό του. Να αναφέρω το πιο εντυπωσιακό 
που διάβασα; Να αναφέρω την περlπτωση της Χιλής. μιας χώρας με πολύ χαμηλό
τερο από το δικό μας βιοτιχ6 επίπεδο ή ακαθάριστο εΟνικό προ·ίόν. και να πω ότι 

μεταφέρο\!ν στην ΕΧΡΟ '92 ένα ολόκληρο παγόβουνο. με ειδικές ΣWΘΉκες, με ει.δικά 
μηχανήματα για να το συντηρήσουν, για να προκαλέσουν το ενδιαφέρον του κόσμου, 

για να κινήσουν το ενδιαφέρον γι' αυτή τη χώρα, την πολν ενδιαφέρουσα, που ΕΧτε{· 

νεται σε όλη την ακτή του Ειρηνικού και της Λατινικής Αμερικής; 

Έτσι πρό.γματι υπάρχουν περιπτώοnς, κυρίες και κύριοι σννάδελφοι, που 
πρέπει να αναλάβουμε τις ευθύνες μας ως κράτος, αν θέλο\!με δηλαδ'ή να προβληθεί 
η Κύπρος και η Κυπριακ'ή Δημοκρατία. Και εχεΙ στοιχίζει το να είσαι κράτος. 

Μακάρι να μπορούσαμε να απουσιάσουμε χωρίς κόστος ή μακ{ιρι να um'1QXE η δυνα
τότητα να υπάρχει η Κύπρος χωρίς τις αναΥχα{ες δαπ{ινες. Αν ήταν να ΣUΓκρΙνoυμε 
τις αναγκαίες δαπάνες, η Βουλή μας σε ΟΊίΥχριση με την Κίνα Οα έπρεπε να είχε μισό 

Βουλευτή ή I/ΙΟτου Βουλευτή ή ένα χιλιοστό του Βουλευτή . 

(rtk",) 

nΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παρακαλώ. Δεν είναι ανάγχη να μεταφέρετε παγόβουνα στη Βουλ'ή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜ1Ιτρlογ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπολογίζω ότι ήταν πω πετυχημένο το δεύτερο. Ή να αναφέ

ρουμε τις πρεσβείες που έχουμε; Ναι, ιiλλες χώρες παρόμοωυ μεγέθους εκπλήσσο

νται από τον αριθμό πρεσβειών που έχουμε. Όμως έχουμε πρόβλημα και πρέπει να 
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έχουμε πρεσβείες. Το ίδιο ισχύει για τα υπουργεία, το ίδιο ισχύει για όλες τις υπηρε
σίες. Έτσι, αν τΙΟεται το ερωτημα αν πρέπει να πάει στην εχρο '92 και να παρου
σιαστε[ η Κύπρος δίπλα σε όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες -και θέλουμε να 
μπούμε και στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα- αν Οέ).ουμε να δώσουμε μια απάντηση στην 

Τουρκία που παρουσιόζεται με εντυπωσιακό περίπτερο. του οποίου έχουμε δει 
φωτογραφίες, ναι, πρέπει να πάει και η Κ'ύπρος. Λλλά τουλάχιστον θα έπρεπε να 
ε[μαστε και λίγο πιο ακριβείς ως προς τα στοιχεία που μεταφέρουμε εδώ, γιατί 

δημιουργούνται εντυπώσεις. Την άλλη φορ6. ο φίλτατος κ. Αναστασιάδης είπε ότι 
κάνουμε περbπεΡO περίπου ισοδύναμο της Ια.-τωνίας. Ε! Δεν είναι ισοδ'ίιναμο της 
Ιαπωνίας. Φτωχoπερbπερo είναι και με τα 12 εκ . και με το r.ι.5 εκ . Φtωχό. μικρό 

περtΠ"tερo είναι, σε σχέση με τα άλλα περtΠ"tερα τα οποία υπάρχουν. 

Και ερεiινηoα και το Οέμα της αίΟοοοας επισήμων. Δεν υπόρχει αίθοοοα 
ΕΠισήμων. Υπάρχει το γραφείο του διευΟυντή του περιπτέρου. Να μην κάνουμε ούτε 

το γραφείο. Λλλά να μη δημιουργούμε την ενt'ύπωση ότι υπάρχει πολυτέλεια , ότι θα 

γΙνει α[Οο1)σα ΕΠισήμων. όπου μέσα σΕ χλιδ1) κάποιοι επίσημοι θα δέχονται 
κάποιους άλλους επισήμους . Διότι με αυτή τη λογική ειλικρινά μπορούμε να κατα· 
στρέψΟυμε θαυμάσια αυτή την υπόθεση και να δώσουμε το μήνυμα στον κυπριακό 
λαό ότι όλα τα χρήματά του πετιούνται, χάνονται. χωρίς καμιά αξιοποίηση. Ενώ 
πρέπει να του δώσουμε το μήνυμα ότι, ναι. ξοδεύονται τα χρήματα τα δικά του και 

ότι προβάλλεται η πατρίδα του και ότι εξυπηρετείται η πατρίδα του με αυτό το 

οποίο γίνεται. 

Σ' ό.τι αφορά τη συμμετοχή μας στην έκθεση, αυτή είχε α.ι-ιοφασιοτεί πριν από 

δύο χρόνια και πλέον. Είχε εγκριΟεί περίπου και το αρχικό ποσό και αρχίσαμε να 

κάνουμε τις δαπάνες. Και είχαν δοθεί προσφορές και απλώς εμείς δεν εγκρίναμε τα 
σχετικά κονδύλια στον ΠΡOίbτoλoγισμό και ζητήσαμε περαιτέρω μελέτη του Οέματος 

για πιθανές εξοικονομήσεις. Δε νομίζω ότι στην προκειμέντι περίπτωση έχει εξαπα. 
τηθεί η βουλή. ΛντίΟετα, όλα τα πρ6.γματα τα γνώριζε πάρα πολύ καλά. Όμως 

ψηφίσαμε μαζΙ με τους ό.λλους συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού την 

περικοπή των δαπανών. Με ποιο σκεπτικό; Σίγουρα ο δημόσιος τομέας, όταν έχει 
άνεση, δε θα σκεφτεί τον περιορισμό των δαπανών. Να δώσουμε το μήννμα, ναι, ότι 

θέλουμε εξοικονομήσεις οτα μέτρα των δυνατοτήτων μας ή στα μέτρα του ανεκτoiι 
κατά κάποιο τρόπο. Και να δώσουμε ακόμα και ένα ευρύτερο μήνυμα: Ότι πέραν 

του κράτους υπάρχουν ιοχυροί οικονομικοί παράγοντες σ' αυτό τον τόπο. άνθρωποι 
που επωφελούνται ή που Οα έχουν άμεσο όφελος από αυτή την έκθεση. Κάποτε Οα 

πρέπει να δούμε αυτό τον ιδιωτικό παρό.γοντα, αυτό τον ιδιωτικό παράγοντα ιδ~αί· 
τερα των μεγάλων εισοδημάτων και των υπερκερδών και να πούμε ότι πρέπει να 

συμβάλει σε χάτ~ σ' αυτό τον τόπο. Να προσφέρει εΟελοντικά κάποια συμβολή και 

χ6..-ιοια συμμετοχή στη στερέωση ή την προώθηση ή την προβολή της Κύπρου. Και 

πρέπει ωt' αυτό το βήμα της βουλής να ξανακό.νουμε αυτή την έκκληση . Ότι αυτός ο 

τόπος υπάρχει από τα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα. Όχι από τους ισχυρότε· 

ρους OΙΚOνoμικoiις παρόγοντΕς αυτο'ύ του τόπου, οι οποίοι περισσόΤΕQO αποκομί

ζουν ωφελήματα και λιγότερη συνΕισφορά είναι που δίνουν. 

Και σΙγουρα δε Οα υπεισέλθω στο ποια θα εΙναι τι χρησιμότητα της έκθεσης για 
την προβολή της Κύπρου, την πολιτική, την πολιτιστική. γιατί είναι αυτονόητη και 

θέλω να πιστεύω, συμπεριλαμβανομένου και του Κερύνεια 11 , ότι έτσ~ δίνεται μια 
πιο σφαιρική προβολή της Κύπρου στη διεΟνή έκθΕση. Είναι με αυτό το σΚΕΠτικό 
που ψηφΙζει το O1Jμ,ι-τληρωματικό ΠΡOίbτoλoγιoμό το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ . 

Ευχαριστώ. κiιριε ΠρόεδΡΕ. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επί της ουσίας νομίζω ότι δε χρειάζεται να ασχοληθονμε περ~σσότερo, εφόσον 

όλες οι πλευρές δεν αμφισβrιτOύν καθόλου την αναγχαιότητα της παρουσίας μας 
στην έχθεση της Σεβίλλης. Όμως αναφορικά με τα έξοδα, όπως τούτα παρουσιάζο· 
Υται στον ΠΡOUπoλoγισμό που μας έχει σταλεί, πρέπΕΙ να ανατρέξουμε λίγο πίσω. 

Και θα διαπιστώσουμε ότι η συμμετοχη της χώρας μας στην έκθεση της Σεβίλλης 
ε{χε προταθεί από την Εκτελεστική Εξουσία και εγκριθεί από το Νομοθετικό Σώμα 

από το 1990. Και ε(χε εγκριθεί τότε ένα ποσό !50.000. Για το 1991 παρουσιάστηκε 
ΠΡOUπoλoyισμός εξόδων ύψους .ί:Ι,2 εκ . με .ί:Ι,4 ΕΚ. ΤΟ Νομοθετικό Σώμα τότε 

ενtκρινε και συμπεριέλαβε στον πρoUΠoλoyισμό του κράτους για το 1991 ποσό 
ί500.()(Χ) και ε(χε ενώπιόν το" προς έγκριση προυπολογισμό του ύψο"ς που είπα 
πρoηγoυμtνως. δηλαδή μtχρι !1 .400.000. Δεν πρόλαβε όμως η Βουλή να εξετάσει και 
να τοποθετηθεί συγχεχριμένα πάνω σ' αυτά τα έξοδα και αυτός ο συμπληρωματικός 

π.ρoUπoλoyισμός αποσύρθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία το Μάρτη του 1991. 
Ήταν ο καιρός που πλησιάζαμε προς τις βουλευτικές εκλΟΥές και υπήρχε και ο 

σχετικός φόρτος στη Βουλ"ή. Μέσα στα ίδια πλαίσια ξανακατατέΟηκε το περασμένο 

φθινόπωρο. Ταυτόχρονα όμως με τον προυπολογισμό εξόδων, που ανήλθε από το 
(1,4 ΕΧ. στα.ί:2 εκ., πρέπει να πούμε ότι κατέθεσε κοι πρouπoλoγισμό εσόδων ύψους 
ί500.000-!700.000. που μ..-τορεΙ να έχει από τη διάΟεση διάφορων προ·ίόντων και με 

άλλης μορφής συμμετοχή μας. Δηλαδή παρέμεινε η κυβέρνηση στην πρότασή της, 
όπως την ε(χε καταθέσει ενάμιση χρόνο προηγουμένως. Δεν ξέφυγε δηλαδΤΙ από 
εκείνα το πλαίσια. Και μια λεπτομέρεια. την οποία πάλι πρt..-τει να πούμε, είναι πως 
τα έξοδα είχαν "πολογιστεί σε ξένο συνάλλαγμα, σε δολάρια συγκεκριμένα, και το 

ποσοστό μετατροπής το"ς σε ΚlJΠριακές λίρες ήταν 2.3 δολάρια προς μία λίρα 
κνπρου. Και έχοντας υπόψη τώρα ότι ο συσχετισμός αυτός είναι δυσμενέστερος 
προς το κυπριακό νόμισμα, πρέrtει να πούμε ότι η κυβέρνηση έχει προχωρήσει ήδη 
με την κατάθεση ανιο"ύ το" νομοσχεδίου σε κάποιες εξοικονομΤΙσεις. Γι' αυτό τουλά

χιστο για ανακολουθία δεν μπορούμε να μιλούμε. 

Αναφορικά όμως με την πρόταση που γίνεται από την πλειοψηφΙα των Μελών 

της Κοινοβουλευτικής ΕπιτροπΤΙς Οικονομικών και ΠρoUΠOλOγισμoύ, πολύ 

φοβούμαι ότι υπεισέρχεται ο υποκειμενικός παράγοντας, διότι όλα τα κονδύλια τα 
οποία μας προτείνονται σίγουρα έχουν υπολογιστεί από κάποιους αρμοδίους. Και 

πιστεύω ότι Οα ήταν λάΟος από μέρους Τ11ς Βουλής, απλώς διαβάζοντας τους OQLB
μούς, να α.n:Oφανθεί ότι εδώ θα αποκ6ψουμε .(20.00) τι nαοοο ή !50.000. 

Γι' αυτό μέσα στο πνεύμα της περισυλλογής και της λιτότητας, όπως τούτο 

είχε διακτιρυχΟεί από την ίδια την ΕπιτροπΤΙ σΤ11 μελέτη των τελευταίων Π{>Ουπολο
γισμών του κρότους, η ΚοινοβουλευτικΤΙ μας Ομάδα, έχοντος το Ιδιο ακριβώς 
σκΕΠΤΙκό, πρότεινε την αποχοπή κατά 10% εκείνων των κονδυλιων που φαίνονται 
ελαστικά. Και έτσι χαταλΤιξαμε σ' ένα ποσό "ύψους ίΙΙΟ.(ΧΧ), σ"μπεριλαμβανομένης 

κοι της απόρριψης το" κονδυλ[ου των .t45.αxJ για τη μετάβαση χορευτικού συγχρο. 
τήματος, όχι επειδΤΙ είμαστε ενάντια στη συμμετοχΤΙ αυτού του συγχροτΤΙματος, αλλά 

• κατόπιν που είχαμε κά..ι-ωιες διαβεβαιώσεις πως αυτό το ποσό θα καλυφθεί από 

άλλες ΠηΥές. πιΟανόν από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμο"ύ τι από άλλους οργα
νισμούς. Είναι μέσα σε τούτα λοιπόν τα πλαίσια που από Τ11 μια εγκρίνουμε τη 



1784 

γενικΊ'! τοποθέτηση για τη δαπάνη και από την άλλl1 εΙΟl1γουμαστε Τl1ν περιχοπt] το\! 
ποσού, με το σκεπτικό πον ανέλυσα προηγουμένως, κατά ίΙΙΟ.(ΧΧ), 

Ενχαριοτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο χ. EvoτaOΙOv. 

εΥ, εγΣΊΆθΙΟΥ: 

Από τη θέσrι μο'U, χ"ριε Πρόεδρε. αν μου tιητρέπετε. Κύριε Πρόεδρε, 
πρόχειται για τις δαπάνες για το ntQL"t1EΡO της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 

παΎΚόσμια έκθεοTl της Σεβίλλης. Η σημασία autiJ; της έκθεσης έχει επεξηγηθεί 
επαρκιUς από τον KOινOβoΊJλΕUΤΙXό Εκπρόσωπο του κόμματός μας και δε θέλω να 

πω τLπoτε tUλo. Εκείνο που θέλω να πω ε{ναι ότι δεν υπάρχει αμφιβoλl.α πως 

πρέπει να χάVOUΜ[ oικoνoμLες στο κράτος της KIJnρov. εφόσον όλοι και συνεχώς 

μας αναφέρουν την ανάγκη περισυλλογής και αφού τόσο αυτόκλητοι όσο και 

επίσημοι σύμβουλοι και επίσημοι και ανεπ(σημοι συνεχώς νουθετούν και παραινούν 

για 'ης οικονομΙες που πρέπει να γίνονται. 

Αλλά πολύ φοβούμαι ότι στο συγκεκριμένο Οέμα. τις δαπάνες αυτού τον περι
πτέρου. συζητούμε εντελώς αχαδημαΊ:χά χαι χάριν μόνο τον λόγου. Για ποιο λόγο; 

Διότι. αν υποθέσουμε ότι Οι τεχνίτες εχεΙ της ΙσπανΙας δεν έχουν πληρωθεΙ όλοι. θα 

τους πούμε ΜΚινήστε μας αγωγή χαι Χάμετε κατάσχεση του περιπτέρου αύριο"; Ή, 

αν υποθέσουμε ότι ορισμένα υλικά έχουν μεΙνe.ι aπλήρωτα ή ότι ορισμένες δαπάνες 
επιτόπου δεν καλύφΟηκαν, Οα τους πούμε εντάξει και αντί το neotmeρo να είναι 

διαφημιστικό να γίνει δυσφημιστικό της Κύπρου; θα έρθει εδώ η κυβέρνηση πάλι μ' 

ένα νέο σνμπληρωματικ6 προυπολογισμό και όλοι οι ομιλητές που λέγουν πως 

καταψηφίζουν θα ψηφίσουν με πολλή χαρό και Οα. πουν: ''Τι να κάνουμε; θα πρέπει 

να μη διασίιρουμε τη ΔημοκρατίαΜ . 

Γι' αυτό το λόγο καλό είναι να κάvoνμε οικονομίες, αλλά Οα ξαναψηφίσουμε 
σΙγουρα, αν έρθει συμπληρωματικός, όχι ί:280.000, αλλά και .000.000 ακόμα, διότι 
είναι αναγκα(ο να καλυφΟούν τα έξοδα για έρΎQ που τι Βουλή ήδη έχει εγκρίνει. Το 

ενέκρινε αυτό το έργο στο παρελΟόν. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Poλάνδrις. Αλλά θα ήθελα να παρατηρήσω ότι rι άποψη ότι Οα ψηφΙσονμε 

μετά χαράς δεν είναι σωστή. Είναι η διαφορ6. μεταξύ του "ξάπλωσε και απόλαυσε ή 
βιάστου" . 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Σχετικά με αυτή την έχΟεοη εγώ έχω να πω το εξής: ΜεμφόμεΟα πολλές φορές 

την κΊJβέρνηστι, γιατί προτρέχει ΜΙ ΠΡOτryoύμενOΙ ομιλητές αναφέρθηΜν σ' ανtό το 

πράγμα. Από την άλλη πλευρά όμως πρέπει να δούμε ότι χαι εμεΙς πολλές φορές ως 
Βουλή καOvστεΡOύμε την ψl\φιση νομοσχεδίων σε τέτοιο βαΟμό, που την ώρα που 
είμαστε έτοιμοι να τα ψηφΙσoΊJμε είναι ήδη πολύ αργά. Δηλαδή. αν περίμενε η κΊJβέρ

νησlΊ υποθετικά τη σημερινή συνεδρία για να προχωρήσει με αυτό το θέμα, τελικά δε 

θα είμαστε στη Σεβtλλτι. διότι δε θα υπήρχε χρόνος. Κατά συνέπεια δεν μπορούμε 
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μόνο να μεμφόμεΟα άλλΟlJς χα~ την Εχτελωτι:κ:" Εξουσία. 11 ο.-coία ασφαλώς δεν έχει 
δικαίωμα να πραγμΟ'Jοποιεί έξοδα χωρίς την έΥχ{Ιιση ττις Βουλής, αλλΙΙ πρέπει και 
εμείς. εκεΙ πα" ένα Οέμα είναι επεΙγον, να τΟ' μελετούμε μέσα στα χρονικά πλαίσιο 
ΠO"U πρέπει, Υια να μπορούμε να παίρνουμε αποφάσεις έΥχοιρα. Αυτό τΟ' νομοσχέδια 

εχχρεμεΙ ενώ..-cιον της noυλής για μήνες τώρα και σήμερα παίρvoνμε μια απόφαση 
πο" μπορούσε να παρΟεΙ και πριν από ορισμένονς μήνες. Και μετά παραπovιό

μαστε, γιοτί ίσως τι Εχτελεστιχή EξOlJOίo μας φέρνει προ τετελεσμένου γεγονότος. 

Αυτή τι έκθεση Ισως είναι 11 πια σημαντική έχθεοη ττις δεχαεt[ας μας. Σψφωνώ 
με όσα ε(πε σ Χ. Χατζηδημητρίου ότι έχει προβληΟεί από τΟ' διεθντ1 τύπΟ' σε τεράστιΟ' 

βαθμό και έχω χοι εγώ διαβάσει πάρα πολλά γι' ovτή την έκΟεση. Μπορώ να σας πω 

όtι 11 ''Herald Tribune" στις S Φεβρουαρίου 199'2 επέκρινε Τl1ν αμερικανική κυβέρ
νηση, γιατί και στην περίπτωση εκείνη έγιναν περικοπές στα κονδύλια χαι δε θα 

εμφανιστεί όπως Οα έπρεπε να εμφανιστεί η Αμερικ1'1 σ' αυτ1'1 την έκΟεση, Πιστεύω 

ότι Είναι μια μοναδικ1'1 ευκαιρία προβολής της Κύπρου και επΙσης πιστεύω ότι τόσο 

η πλειοψηφία όσο και η μειοψηφία σε ό,τι αφoρ{t την έκθεοη αυτή απλώς αυθαίρετα 

aπoκόπτoυν ορισμένα ποσά, χωρίς να είναι σε Οέση να κρί.νουν αν πρέπει να αποκο

πούν_ Δηλαδ1'1, οι ειΜμονες οι οποίοι τα μελέτησαν μας έχουν πει ότι αυτό είναι το 

ποσό, Δε λέγω ότι πρέπει να το δεχόμαστε με κλειστά τα μάτια, αλλά δεν κάναμε 

εμείς επαρκ1'1 μελέτη, για να είμαστε βέβαιοι ότι, aπoκόπτoντας αυθαίρετα 5% 1'1 
10%, ουσιαστικά θα. έχουμε το αποτέλεσμα που θέλουμε να έχουμε, 

Σ' αuτ1'1 τη Βουλ1'1 χρησιμοποιήσαμε πολλές φορές τον όρο αρχοντοχωριατι

σμός, Δ1lλαδ1'1, ότι καμιά φορά, όταν ξοδεύουμε περισσότερα απ' ό,τι πρέπει, είμαστε 

αρχοντοχωριάτες, Δεν πιστεύω όμως ότι σ' αυτ1'1 την περίπτωση ισχύει αυτό, διότι η 

διαφορά μεταξν διαφημίσεως και προβολής και δυσφημίσεως δεν είναι μεγάλη, Αν 

δηλαδ1'1 ξοδέψεις πάνω οε κάτι λιγότερα απ' ό,ΤΙ πρέπει να ξοδέψεις, τότε τη διαφι;
μιση "τη μετατρέιτεις οε δυσφι;μιση. Όταν ερχόμαστε εδώ και α..1:0κ6πτουμε ορισμένα 

κονδνλια ουθαίρετα και λέμε επ' αυτού τον κονδυλίον aποκόπτουμε 10%, τι θα γίνει 
στην έκθεση; Αν είναι το ρεύμα δηλαδ1'1 και κλείνει '11 txOεo'I1 "τα μεσάVUX"τα, Οα κλεί· 
νουμε εμείς τα φώτα μας στις 11.00, για να μείvoνμε μέσα στον ΠΡOUπOλOγισμό; 
Έχουμε τον τρόπο αυτ1'1 "τη στιγμ1'1 από τώρα να ξέρουμε ότι "τα κονδύλια "τΟ οποία 
είναι κάτω γραμμένο είναι λανθασμένα; Πέραν τούτου η Δημοκρα"τία θα έχει άμεση 
ωφέλεια απ' ουτ1'1 την έκθεση, Δl1λαδή, θα εί.ναι σε Οέση να πωλήσει ΠΡO'Lόντα ΕΧεί, 

να κλείσει πράξεις εμπορικές και πιστεύω ότι αντ1'1 η txOEQ1l τελικά θα αυτοχρημα· 
τοδοτηΟεί στηνπραγματικόττrrα, 

Θα Είναι λάΟος μας. νομίζω. αν δώσουμε το μήνυμα στην Εκτελεστικ1'1 Εξουσία 
ότι πρέπει να μειώσει τα ποσά απλώς για να τα μειώσει, με κΙ νδ-υvo να μεταβάλο-υμε 
την προβολ1'1 σε δυσφ1'1μιση. Εγώ προσωπικά δεν εΙμαι διατεΟειμένος να ωτοκόψω τα 
ποσά και θα ψηφίσω το νομοσχέδιο, ως κατατέθηκε, διότι δεν είμαι σε Οέση να αξιο

λογ1'1σω και να πω ότι, αποκόπτοντας 5% 1'1 10% από το αρχικό ποσό. θα έχουμε το 
ίδιο αποτέλεσμα, Κινδυνεύουμε να ξοδέψουμε τελικά αντί.ει εκ, .tl.8 κοι να δυσφη
μίσουμε την Κύπρο με αυτό το οποίο κάνουμε. Εγώ προσωπικά Οα ψηφίσω το νομο

σχέδιο. ως κατατέΟηχε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ , 

Ο κ. Θεοδώρου . 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Από τη θέση μου, αν μου Eιtιτρέιτετε. Δεν μπορώ να αποφύγω τον πειρασμό να 
μη διατυπώσω μια απορΙα και να μη διαπιστώσω μια αντ(φαση, Σήμερα βρΙσχονται 
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μπροστά μας δύο νομΟ'σχέδια. Ένα αυτό και ένα τΟ' προηγΟ'ύμενο πΟ'υ σU;.ητήσαμε 

για τΟ' ΜΦιλοξενΙα", μέσω των Ο'πσίων ζτιτείται τι καταβολή μιας ψτιλής δαπάντις, Ι,,7 

εκ σττι μια περ(πτωστι. ί2 εκ. στην άλλη περΙΠΤωστι, με ένα σννοδευτικό πΟ'υ έχει 
σχέστι με ττιν προβολή τΟ'υ τόπΟ'υ μας. τσν κρότσνς μας και τσυ προβλήματός μας 

διεθνώς. Για τ τιν ΕΧΡΟ '92 μάλιστα έχει διατυπωΟεί και τι άποψη ότι κάπΟ'υ δέκα

είκΟ'σι εκατσμμύρια άνθρωπσι τελικά θα δοΊιν αυτή την έχθεση , θα δονν τΟ' περΙ

πτερό μας, Οα δουν μέσω αιπΟ'ύ τΟ'ν τόπΟ' μας. Και δαπανούμε πράγματι πάρα 
πσλλά λεφτά για την πρoβoλfι τΟ'υ τόπου μας χαι τσυ προβλήματός μας και μέσω 

τέτΟ'ιων περιπτώσεων και μέσω των πρεσβειών μας, Ο'Ι σποΙες σε σύγκριστι με άλλες 
χώρες τΟ'υ μεγέΟΟ'υς μας ή και κάπως μεγαλύτερές μας είναι πάρα πσλλές, και με 

πσλλΟ'νς άλλσυς τρόπΟ'υς και ξΟ'δεύουμε πσλλά λεφτά. Έχω ττι γνώμη ότι αιπό τΟ' 
κράτσς πάσχει από κάπσιΟ' σύμπλεγμα πΟ'υ δεν ξέρω πώς να τΟ' χαρακτηρίσω. Γιατί, 

ενώ από τη μια θέλει να προβάλει τον τόπΟ' ξοδεύοντας εκατΟ'μμύρια εκατΟ'μμυρίων, 
από ττιν άλλτι όλα αυτά τα χρόνια της κατοχής δεν αντιλήφθηκε ότι μπΟ'ρεί να 

υπάρξει προβολή τσυ προβλήματός μας με έναν τρόπο θαυμάσιΟ'. εκατΟ'μμνρια 
ψ:ιρές πιΟ' αποδοτικό και ανέξσδο, όπως η μεγαλειώδης χθεσινή εκδήλωση των 

γυναικών: με την κινητοπΟ'ίηση τσυ λαΟ'ύ μας. Και νομίζω είναι καιρός πλέΟ'ν, κύριε 

Πρόεδρε, να αντιληφΟούμε όλσι ότι η προβολή τσυ προβλήματός μας θα γ(νει κύρια 

με την εμπλσκή τσυ λασύ μας στον αγώνα αυτσύ τΟ'υ τόπΟ'υ. 

Βεβαίως, και αυτά τα ο:τΟ'ία γί.νονται με τις εκΟέσεις και με διάφορονς άλλονς 

τρόπΟ'υς είναι, Οα έλεγα, αναπόφεuχτo ή σχεδόν αναπόφεvκτO' να τα κάνουμε. Αλλά 

τΟ' κύριΟ' που έχΟ'υμε να κάνουμε για την προβολή τσυ προβλήματός μας εΙναι η κινη

τσπσίηση του λαΟ'ύ μάς. 
ΠΡΟΕΔρεγΩΝ: 

ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

θα ήθελα κατ' αρχήν να κάμω ξεκάθαρο, διότι φαίνεται ότι έχει παρερμη

νευθεί., ότι η otση τι δική μας δεν είναι τι μτι συμμετσχή σττιν έχθεση. Είναι δτιλαδή 

θετική. Ναι, να συμμετάσχσυμε. Αν έγινε στο παρελΟόν κριτ ική -και σήμερα θα 

επαναληφθεί- είναι γιατί πιστεύω πως δεν εΙναι με τΟ'ν πλΟ'ύτ Ο' που επιδεικνύεται 

ένα πρόβλτιμα ή με ττιν επιδειξισμανΙα αλλά, όπως πσλύ σωστά είπε σ κ. Θεοδώρου 
από πλευράς ΕΔΕΚ, για να ωταντήσΗ (σως και στο φίλΟ' μου, τΟ' φίλτατΟ' μου 

κ. ΧατζηδτιμτιτρΙΟ'υ, νπάρχουν πoλλtς μορφές προβολής ενός προβλήματσς, χωρίς 
να εί.ναι και πσλυδάπανες, όπως η παρούσα συμμετοχή ΤΊ!ς Κύπρον. 

ΛυπΟ'ύμαι , γιατί Οα διαφωνήσω με μερικούς από τσυς συναδέλφονς στΟ' ότι 

απαιτείτο ένα τόσΟ' σσβαρό ποσό για τη συμμετσχή μας στην ΕΧΡΩ. Είμαι βέβαιος 

ότι θα μ..-τορούσαμε να συμμετάσχσυμε με χαμηλότερο κόστος, αν λάβουμε μάλιστα 
υπόψη τα οικΟ'νσμικά και δΊ!μοσισνομικά προβλήματα που αντιμετω:τίζει σήμερα Ο' 

τόπος. Υπάρχει σωρεία φορολΟ'γικών πακέτων πΟ'υ τι κ"Uβέρνηση θtλει να ε.ίτιβά
λσυμε, γιατί υπάρχσνν ελλείμματα. Μιλσύμε Ύια λιτόττιτα και εντούτσις Τ] συμπερι· 

φορά μας είναι ανΟρώπων σι σπσΙΟ'ι δε Ouμί.!;συν παρά αρχοντσχωριό:τες. Σννεπώς 
φυσικότατα πλέσν έχονν εγκριθεί τα κονδύλια, έχουν γίνει τα σχέδ!.α, δόθηκε 
δυσΈνΧώς η έγκριση από την αρχή, αλλά είμαι βέβαισς ότι κανένας από ΤΊ! noυλή δεν 

ανέμενε ότι Οα φτάναμε στα ύψη εξόδων και σπατάλης που φτάσαμε. Γι' αυτό Οα 

πρέπει τσυλάχιστο να δοθεί το μήνυμα στην Εκτελεστική ΕξΟ'υσία ότι η σεμνόττιτα 

• 
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καμιό. φορά είναι πιο σημαντική στην έΧOtση εwς προβλήματος, παρά 11 επίδειξη 
τον πλούτου μας ή των δυνατοτήτων μας. όταν μάλιστα αντιμετωπίζουμε και 
πρόβλημα κατοχής. Γιατί πιθανό να δίνο1Jμε άλλο απ' ό,τι θέλουμε μήνυμα ή να 

νομLl;ουν πως και έτσι. όπως είμαστε. χαλά εΙμαστε. αqχ>ν ευτιμερούμε και μπορούμε 

να κάνουμε και τέτοιου \rψoΊJς δαπάνες και σπατάλες, αν Οέ).ετε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Οχ. ΧατζηδημΤ)τ ρίου προηγείται. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κ'ύQιε Πρόεδρε. Πρώτα Οέλω να ενισχύσω το επιχείρημα 

γιατί θέλουμε να δώσουμε κάποιο μήννμα μείωσης δαπανών. Πάντα ιmάΡΧEΙ περι

θώριο μεΙωσl1ς δα..-cανών και θέλω να αναφέρω το Eνruπωσιακό, που Οα το ψηφί
σουμε αργότερα, ότι για τη Δι.άσχεψη των Υπουργών εξωτερικών των Αδεσμευτων 

τελικά χρειάστηχαν τα μισά χρήματα ωι' όσα αρχικά ΠΡOUπOλόγισε η κυβέρνηση. Με 

κόποιοuς σωστο'ύς χειρισμο'ύς μειώΟηκε η δαπόνη. Έτσι, πόντα Ί.lΠόQxει περιθώριο 

μείωσης των δαπανών και θέλουμε να το αξιοποιήσ"οuμε αυτό προς πάσα κατε'ύ

Ouνση. Αλλά, σε ό,τι αqx>ρά την επίδειξη και τον πλο'ύτο. Οέλω να αναφέρω στον 

κ. Λναστασιάδη ότι το περLπtεΡO της Kwρou είναι 735 τετραγωνικά μέτρα και όχι 2 
500 nou αναφέρατε ΠQOηγOUΜένως. 

Ν. ΛNΛΣ'TΛΣrΛΔHΣ: 

Είπα πόδια. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΗΤΡΙΟΥ: 

Α! EL"'CGtt πόδια. Eνt{ιξει. Αν ήταν Ιντζες θα ήταν πιο ενtΊ.IΠωσιακό. λέει ο 
κ. Σολωμή;! 

Σε ό.τι αqx>ρό τη δα..1'(όνη για το περLττερο. πον είνοι 11 χαμηλότερη στον κατά
λογο των χωρών που έχουμε εδώ, η δαπάγη είναι ί800.000. έτσι απλώς για να Ί.ιΠόρ

χουν το νούμερα δίπλα. Και σε ό,ΤΙ αφορά τον πλούτο και την πενία. ζούμε σε έναν 

τόπο ΠQu είναι πλούσιοι και κάνouν επίδειξη Οι ιδιώτες κοι το κράτος είναι φτωχό 

και το κράτος ζει μέσα σε παρόγκες. Και συvτηΡO'ύμε πραγματικά μια κατάσταση η 

οποία πλήττει το κ'ύρος του κράτους μας. Και όταν μιλούμε για κράτος. μιλούμε για 

το κράτος και την πολυδιάστατη σημασία που έχει και τις ανάγκες τις οπο(ες έχει. 

Και είναι μέσα u' αυτό το πνείιμα που πρέπει να το δούμε ως lloυλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. ΑγαπΙου. 

Γ . ΛΓΛΠΙΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να αποφύγω τον πειρασμό στον οποΙΟ με έχει 

βόλει ο οννάδελφός μου κ. Αναστασιάδης. Φuoικά πρέπει να πω ότι είμαι και εγώ 
υπέρ της λιτότητας. αλλά δεν είμαι δογματικός. όπως ouvnOLtttt να μας χαρακτηρί
ζετε εμάς σ' autf) την πλεuρά της Βουλής. είναι περιπτώσεις ::tou Οα φάμε και 
χαβιάρι, είναι περιπτώσεις που Οα φάμε και ελιές με τα κρεμμΟΟια. αν χρεωστεΙ 

Ασφαλώς δεν αναμένεται ότι Οα πάμε στην lσπανία και θα πάρουμε τις χωριανές 

μοu από τις Αρόδες. να τις επιδεικν'ύονμε ότι φορούν "ποδίνες" μέχρι πάνω, για να 
δείξουμε τη φτώχεια μας. γιατί με αυτό τον τρόπο δε Οα προβληθεί η χώρα μας ή με 
αντό τον τρόπο Οα προβληθεί 11 χώρα μας με λιγότερα έξοδα και με φτωχά μέσα. 
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Φυσικά βρίσκουμε την ευκαιρία , όποτε η κυβέρνηση θα κάμει ένα έξοδο. είτε 
αυτό είναι δικαιολογημένο είτε όχι, να εχφράσουμε τα αντιπολιτευτικά μας αισθή

ματα. χρησιμοποιώντας πολλές φορές γλώσσα την οποία εμείς οι ίδιοι δεν εφαρμό

!;ουμε στη δική μας τη !;ωή. Γι.ατί δεν αγοράσαμε όλοι "ΛΑΙΆ", s6 Boνλεvτές που 
είμαστε εδώ, για να δε(ξσuμε λιτότητα και περιορισμό των εξόδων τα οποια 

κάνουμε, για να κρατήσουμε την οιχονομ(α μας σε καλύτερα επΙΠεδα; Αγοράσαμε 

όλοι μερσεντέδες, από τα εικοσάρια μέχρι τα σαραντάρια, και δε διαμαρτυρ'ή()ηχε 

κανένας γιατί δανειστήκαμε τα λεφτά και λοιπό. Συνεπώς νομί!;ω πως δεν πρέπει να 
εχμεταλλεΟΟμαστε την ΕVκαιρΙα αυτή -ενώ πρόκειται για μια διεθνή έκθεση όπου, 

όπως τόνισε ιδιαίτερα ο συνιιδελφος Χατ!;ηδημητρ(ου, η προβολή που θα γίνει της 
Κύπρου ε{ναι άνευ προηγουμένου- και να συζητούμε γιατί να ξοδέψΟυμε !2.000.000 
για να προβό.λουμε την πατρίδα μας και την υπόθεσή της. Μακάρι να μη χρεια!;όταν 

να ξοδέψουμε ένα γρόσι για προβολή της χώρας μας. Όμως. αν χρειαστεί να ξοδέ

ψΟυμε και περισσότερα από Ω.<ΧΧ>.ΟΟΟ, να τα ξοδέψΟνμε και να περικόψΟυμε από 

αλλού. 

Φυοικό. είναι πολύ ωραίες οι εχ.δl1λώσεις των γυναικών και τον λαού μας. 

όταν προβάλλονται διεθνώς. Αλλά δεν προβάλλεται το κυπριακό και η χώρα. μας 

και 11 οικονομία μας και τα εμπορεύματά μας ακόμα. μόνο γιατί θα δουν την πορεία 
των γυναικών που έγινε χθες στην Κύπρο. Είναι ανάγκη να προβάλουμε τον 

τουρισμό μας, είναι ανάγκη να προβάλουμε τη ναυτιλία μας, είναι ανάγκη να προβά

λουμε τα εμπορεύματά μας. τον :τολιτισμό μας. Και μόνο με αvτό τον τρόπο θα το 

πε'tύχoυμε αυτό. Ίσως μάλιστα αυτός ο τρόπος να είναι από τους σοβαρότερους 

τρόπονς με τους οποίους προβαλλόμαστε. Συνεπώς δε νομί!;ω ότι αξί!;ει, ότι είναι 

δικαιο . να χρησιμοποιήσω την πιο σωστή λέξη, να κόνουμε αυτού του είδους την 

κριτική για τέτοιο κατ' εμένα μιχροέξοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και εν συνεχεια ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Από τη θtση μου, κύριε Πρόεδρε. Ήθελα να πω μια σύντομη απάντηση στον 

κ. Χριστόφια, αλλά νομίζω η ίδια ισχύει και για αρκετούς άλλους ομιλητές. 

Βεβαίως κρίνεται από το πώς ψηλώνει ένας το χέρι. αλλό δεν υπάρχει τι.ποτε το 

αντιφατιχό στο να συμφωνώ με την αρχή, αλλά να διαφωνώ με το μέγεθος της 

δαπάνης. Είναι ζήτημα βαθμού. Ούτε εγώ ούτε κανένας από τους συναδέλφους είναι 

εναντίον της σωστής προβολής της Κύπρον. Είναι ζήτημα βαθμού. Και εγώ δε 

δέχομαι ότι είναι η χρυσή τομή που έχει ΕΠιλεγεί από την κυβέρνηση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, κ'ύριε Πρόεδρε, να απλοποιήσω τη Οέση του Δημοκρατικού Σνναγερμού. 

Από την αρχή εμεΙς ταχΟήκαμε υπέρ της συμμετοχής σ' αvτή την έκΟεση. Εξ ου και 

ψηφιζαμε πάντοτε τα κονδ'ύλια. έστω και αν τα μειώναμε. Σίγουρα πιστεύουμε ότι 

υπήρχαν περιθώρια να συμμετάσχουμε με λιγότερες δαπάνες. ΑναφέρθηκΕ προηγου

μένως για το μtγεOoς του περαιτέρου μας. Κυκλοφόρησαν διάφορα απ' αυτές τις 

λίστες που μας έφεραν. Φτάνει να πω ότι το δικό μας περίπτερο είναι πιο μεγάλο 

από το περΙΠτερο της Τουρκίας και είναι περίπου ίσο με το περLπτεΡO της Ελλάδας. 
Και σίγουρα μποροίισαμε να συμμετάσχονμε με ένα μικρότερο περίπτερο και πάλι 

να έχουμε αξιοπρέπεια και πάλι να κάνουμε την προβολή την οποία πρέπει να 

• 

• 

• 
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Χάνουμε. 'Ομως, όσον αqx>ρά το περΙττερο, πρόλαβαν και έγιναν οι δεσμεύσεις Τ1}ς 

Εκτελεστικής Εξουσίας και υπάρχουν ουμβατικές υποχρεώσεις ης οποΙες δεν 
μπορούμε να περικόψουμε. Ι· αυτό τον προυπολογισμό, επειδή ιm:ήρχαν χαι άλλες 

δαπάνες, περιχ.όψαμε ί228.000 με ί230.(0) μαζΙ με τους σuναδέλqx>υς Τ1)ς ΕΔΕΚ. Η 

διαφορά τώρα Τ1)ς συζήt1)01}ς που γίνεται με το ΛΚΕΛ είναι ότι αυτοΙ εισηγoύνtαι 
τα μισά να περικόψουμε. Αυη\ Είναι η διαφορά και να μ1)ν Τ1) μεγεθύνουμε περισσό

τερο. Και πιστεύουμε ότι οι εξοιχονομ"ήσεις ή οι περικοπές μάλλον που έχουμε 

κάμει είναι μέσα στα πλαΙσια ενός σωστού προγραμματισμού χαι μιας σωστής 

προβολής ττις Κύπρου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δτιμήtρτις Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦIΑΣ: 

κνριε Πρόεδρε, είναι γεγονός πως προτεΙνουμε να περικοπο"ύν τα μισό. απ' 

ό,τι προτείνουν οι ό.λλοι. Η διαφορά μας είναι τα μισά. Αλλά νομίζω ότι αmIi τα 
μισά ισοδυναμούν με μισό εκατομμύριο λίρες και κάτι. Δεν είναι έtσι; ΙΙΟΟ.ΟΟΟ; Αν 

εΙναι για τις ίIΟΟ.ΟΟΟ π-ο1Ι κάνουμε συζήτηση μιάμιση ώρα εδώ. νομιζω και πάλι 

κρινόμαστε, κύριε Παπαδόπ-ουλε. Και κρινόμασtε όλοι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Η θέση του ΔΗΚΟ εΙναίάλλη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν είναι ειδικά για Τ1} θέση. Είναι για τσ ότι ο καθένας XQlvEtαt για το πώς 

τoπoOεtεΙται. Σ1ΙζηΤΟ"ύμε εδωπέρα τόση ώρα και διαπληκτιζόμαστε και θέτουμε τα 

θέματα της προβολής ττις Κύπρου, τα θέματα ττις μ1} προβολής της Κ\ιΠΡΟ1l με τον 
έναν ή τον άλλο "{ρόπο, για αΡΧOνtOχωριατισμo\ις και λοιπά χαι λοιπά και ΣUΖη

"{ούμε για rιoo.OOO μέσα σε δα..-τάνες, πόσο, κ\ιQιε Ιεροδιακόνου; !2.000,ΟΟΟ σχεδόν. 

Νομίζω ότι επιtέλους πρέπει να τερματιστεί αυτή η σιιζήτηση, γιατί, επαναλαμβάνω, 

κρΙνεtαι και "{Ο επ(πεδο "{ης Βουλής μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εΙχα αποπειραθεί να μιλήσω πολύ σύνtOμα προηγουμένως, 

πριν ακούσω "{ον κ. Χριστόφια. Πασικά O1Jμφωνώ. Ί!ταν αχρεΙασtη η ΣUΖήτηση και 

εκεΙνο που δυστυχώς γΙνεtαι είναι ότι σuζ.1}ΤOίιμε απλώς για να δημιουργηΟο"ίιν 

μερικές εντιm:ώσεις . Ξεχνούμε όμως "{ην ουσία και τα ποσά που συζητούμε. Και με 

όλο "{Ο σέβας και εγώ προς το σuνάδελqχ> τον Χ. Αγαπίου, 1j ισοπέδωση κάποιων 
αρχών και αξιών. σuyxρΙνoντας μερσεντές με "{ην εχρο, ήtαν ατυχής. Και να το 

Ouμoύμασtε, άμα απαιtο"ύμε από άλλους κά .. '1:0Iα ωτru(hινόtτιtα ειδικά σtτιν προβολη 
<11 των θεμάτων μας. Π.χ. από "{τιν τέταρττι καλούμενη εξουσ(α, τους δ1jμοσΙΟΥράqx>υς. 

Μακάρι να διαψεuστώ. αλλά φοβούμαι ότι υπάρχει κίνδυνος αυριο να δούμε στις 
εφτιμερΙδες, ως αποτέλεσμα όλ1jς αυτής "{τις συζήτησης, τη σύγκριση των μερσε-

.. ντέδων, όπως τις είπατε. με την ΕΧΡΩ. Γι' αυτό ήταν περιττό πέραν της oωotTι; 

τοποθέΤ1jστις, αφού βασικά σtl1 O1Jλλογισtική κανένα κόμμα δε διαφωνοίισε, να τοπο
θετrιOoύμε και δεν έπΡΕΠε μεταξίι μας να κάμνουμε προσωπικά σχόλια. 
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ΠΡΟΕΔ,ΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Aνaστασιάδης. Δε χρειάζεται να υπενθυμίσω ότι , όταν μιλούμε για 
Οέματα περισυλλογης, μιλούμε για θέματα περισυλλογής των δαπανών του κράτους. 
Ο ιδιώτης, όταν πληρώνει από την τσέπη του, αν θέλει να είναι αρχοντοχωριάτης, 

είναι και αυτό ένα δημοκρατικό του δικαίωμα. Ναι, ορίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε Οα ασχοληθώ με το αuτoxίνητo του κ. Αγαπίου oίιtε με τα 

έσοδα του κ. Αγαπίου. Θα πω ότι και η δικ"ή μας πλευρά συμφωνεί πως "ήδη έπρεπε 
να είχε τερματιστεί η συζήτηση, αν θα σώσουμε το Χ"ύρος της Βουλ"ής, αμέσως μετά 

την oμιλtα του κ. Α γαπίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΞΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι , νομίζω ότι η συζήτηση του θέματος έχει εξαντληθεΙ 'Εχει εξαντληθεί 

προ πολλού. Θα προβούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου . η οποία Οα 
γίνει δι' αναγνώσεως του αριθμΟύ των άρθρων και των πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. ΣυνΟjtτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

IlΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήοεως, το πρώτο όρθρο εγκρίνεται. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠ ΑΔΟΠ ΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμάς η θέση μας είναι απσχ"ή για τους λόΥους που εξήγηοα. 

Βέβαια δεν τους κατάλαβε φαίνεται ο κ. Χριστόφιας και νόμιζε ότι συζητούσαμε για 

τις 1100.000. Εκείνος συζητούσε για τις 1100.000 έναντι των !228.αχ> του ΔΗΣΥ. 
Εμάς ηταν θέμα αρχ"ής, αποχή γενικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Υπάρχει αποχή. Προχωρούμε στο άρθρο 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡ ΕΥΩΝ, 

Δεν υπάρχει κανείς κατά' ρώτησα. Εφόσον υπάρχει έστω και μία ψήφος, θα 
τεθεί σε ψηφοφορία. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όπως έχει κατατεθεί, κύριε Π ρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Το πρώτο άρθρο δεν αλλοιώνεται. Είναι το δεύτερο άρθρο το οποίο αλλοιώ
νεται. επομένως όλοι ψηφίζουν v.τέρ του πρώτου άρθρου. Αποχ"ή ενός κόμματος. 8 
αποχές. επομένως το πρώτο άρΟρο εγκρίνεται με 8 α.ι-τοχές. 

ΓΡΑΜΜΛΙΈΑΣ: 

'ΕΥκριση πληρωμ"ής από το λογαριασμό του Π άΥΙΟ1J Ταμείου ποσού ίΙ.182.165 

για τη χρήση του έτους Jt01J λ"ήγει στις 31 ΔεκεμβρίΟ1J 1992. Άρθρο 2. 

• 



• 

• 

• 

1791 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Αντιλαμβάνομαι ότι 11 Koινoβoυ).εuτιχή Ομάδα τον ΑΚΕ.Λ στο δεύτερο άρθρο 
έχει να κάμει ΤΡΟΠΟΠΟΙ11τική εισήγηση, Αντιλαμβάνομαι από την 'Eχθεσrι. Υπάρχονν 
επομένως ο •• 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι το νομοσχέδιο που είναι ενώπιόν μας είναι το τροποποιη

μένο a..-τό την EπLtΡOnfl νομοσχέδω. Κατά ouνέπ.εια κι εγώ πρέπη να χάμω εισήγηση 

για τροπο:rcοίηοTl. να παραμείνει δηλαδή το αρχικό. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

Όχι στο πρώτο άρθρο. Στο δεύτερο άρθρο. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΙ-ΙΣ: 

Μάλιστα. 

ΠI)ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει το τροποποιημένο νομοσχέδιο, όπως το Εισηγείται 11 πλειοψηφία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπι\ς Οικονομικών. Επί της εισηγήσεως αυτής υπάρχει 

τροποποιητική πρόταση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΛΚΕΛ και υπάρχει 

τώρα και τροποποιητική εισήγηση του κ. Νίκον Ρολ.άνδη, θα θέσω πρώτα την τελευ
ταία τροποποιητική εισήΎflση, ΠΟ\l είναι 11 τρο..τοποίηση του κ. Νίκου Ρολάνδη, η 
οποία εΙναι, όπως ξέρετε. να παραμείνει το ποσό το οποίο ζήτησε η κυβέρνηση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας υπέρ. κ"ύριε Π ρόtδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όλοι εναντίον, κ"ύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

8 αποχές, κ"ύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η τροποποιητική εισήγηση απορρίπτεται. 

θέτω τώρα την τροποποιητική ΗσήΥηση του AKlΞ.Λ, η οποία περιλαμβάνεται 
στην τέταρτη σελίδα της 'ΕκΟεσης της ε.-τιτροπής. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕλΣ: 

14 υπέρ, xuQtt Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

, Πόσοι ψηφίζουν εναντί.ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντ(ον, κ"ύριε Πρόεδρt. 



ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
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ΙΙ τρoπoπoιητικ~ εισήγηση τον ΑΚΕΛ α.πoρQLπtεται. 

θέτω τώρα το άρΟρο, όπως το προτείνει τι πλειοψηφία της Επιτροπής Οικονο

μικών. 

Πόσοι ψηφl.ζoυν υπέρ; 

rΡΑΜΜΑΙΈΛΣ: 

15 uπέρ. ΧύΡΙΕ Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζOΊJν tvavriov; 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 αποχές, κίιριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το άρθρο 2 εγκρίνεται, όπως το ΕισηγήΟηκε τι πλειοψηφία της KoLvoβo'\JAru
τικής Επιτροπής Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμoύ. 

Α. MAPKlΔHΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, εγκρίνεται βάσει του ΣΊJVΤό.γμαOOς αυτό το άρθρο, όπως είναι 

το αποτέλεσμα αυτής της ψτιφοφορίας; 

ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

Ασφαλώς [γκρΙ νετcιι, εφόσον υπάΡΧΕΙ έστω και μία ψήφος. 

Α. MAPKIΔHΣ: 

Δεν υπάρχει τι απλή πλειοψηφία της Βουλής, των παρόντων Βουλευτών ιmέρ 

του άρθρου αυτού. Έχω την εντύπωση, διότι δεν μπορώ να θυμούμαι απ' έξω, έχω 
την εντύπωση ότι, γLα να δεσμεύουν οι αποφάσεις της !3ουλής των Αντιπροσώπων, 

πρέπει τουλάχιστο να ε(ναι ιmέρ της αποφάσεως οι μισο( συν ένας παρόντΕς 

BoνλεuΤές, μόλλον η απόλντη πλεΙΟψτ1φία των παρόντων Βονλευτών. Οι α.."'tέχοντες 
καταμετρούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ , 

Ποιο άρθρο, κύριε Μαρκίδη; 

Α. MAPKlΔHΣ: 

ΤΟ άρθρο 78, αν δεν απατώμαι, κύριε Πρόεδρε, ή κόπον εχεΙ Αν μον δώσετε 
το Σύνταγμα, θα σας το βρω. Και vπόΡXει και aπόφαση τον Ανώτατον Δικαστηρίου, 
καθ' όσον αφορά την εχλογή Προέδρον της Βονλής το 1985, όταν ο κ . Κληρίδης 

πήρε 19 ψήφονς και ο κ. Λα.δό.ς 16 ψήφονς. 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 
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r. ΑΓΑΙ1ισΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, '{Ο άρθρο 78 λέει ότΓη Βονλή των Αντιπροσώπων βρίσκεται εν 
απαρτία όταν Ίουλάχιοτον το 1/3 είναι παρόντες. 

Α. MAPKlΔHΣ: 

Συγγνώμη, συΥΥνώμη, τι απαρτία υπάρχει. κύΡΙΕ συνl1δε)"φε, αλλά το άρΟρο 
78.1 λέn: ΜΟι νόμοι και οι αποφάσεις ττις Βουλής των Αντιπροσώπων ψηφίtοντοι 
δι' απλής πλειοψηφίας των παρόντων και ψηφι!;όντων BoυλεuτώνM • ΟΙ απέχοντες 

ψηφίζουν. Λυπούμαι πάρα πολύ. Η αποχή είναι OtoTl. επομένως πρbιει να μετρη
θούν οι παρόντες, να μετρηθούν πόσοι ΨΊ'ιφισαν υπέρ και αν αuτoί που ψήφισαν 

υπtρ είναι η απόλυτΤ] πλεΙΟψηφία των παρόντων, τότε αuτό που ψηφίσαμε έγινε 

νόμος. Άλλως δεν έγινε νόμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Οχ. ΑΥαπ(ου. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. νομΙζω δίνει λανθασμένη ερμηνεία τον όρου απλή πλειο

ψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καθίστε. ΧύΡΙΕ Μαρχίδτι, αΥορε'ύει άλλος. θα έχετε την εvχαιρία να απαντή· 

σετε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μα δεν τέλειωσα, κ"ρ~ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ καΟΙστε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μον tδωσε το λόγο ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Και μετά έχει το λόγο ο κ. ΕυσταΟΙο" και κατόπιν, αν θέλει, θα έχει το λόγο ο 

κ, Μαρκίδης. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

l-r ερμτινεία ττις απλής πλειοψηφίας είναι γνωστή ο' όλο το νομικό κόσμο. Με 
ττιν απλή πλεΙΟψτιφ(α εξελέγτι σττιν Πάφο τελευταΙα, με 34% των ψτιφοφόρων, Ο 

Δήμαρχος Πάφο". Η απλή πλειοψηφία από την (δια ττιν ερμηνεία της είναι απλή 

πλεΙΟψτιφία. Δεν πρόκειται περί απόλuτης πλειοψηφ(ας. Το αντίθετο της απλής 

πλειΟψτιφίας ε[ναι τι απόλuτη πλειοψηφ(α. Σ"νειτώς τι πρόνοια τον άρθρο" 78.1 
καλintτει πλήρως ττιν ψτιφοφορία την οποία έΧΟ1Jμε διεξάγει πριν από λίΥη ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυσταΟ(ο". 

εΥ. εΥΣΤΆΘΙΟΥ: 

κ-υριε Πρόεδρε, m.ιμφωνω με τον κ. ΑΥα.π(.ο". αλλά ας μα" ΕΠιτραπεί να 
νποδείξω ότι γνωρίζετε καλίπερα παντός άλλον να ερμτινεύετε το Σl.ίνtαyμα της 
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χώρας. Και εφόσον είστε ο πρώτος Πρόεδρος της Βουλής και ένας από τους oνvτά
χτες του Συντάγματος, νομίζω ότι έχετε το λόγο εδώ. αντί να ακσύετε απόψεις για 

το τι σημαίνει α..-τλτi, σε αντιπαραβολή, σε αvτιδιαστoλή προς άλλες μορφές πλειοψη

φΙας. Όταν μιλούμε για απλή πλειοψηφία. ενvo'ύμε ότι, αν [(ναι 15 υπέρ, 14 κατά 
και νπάρχουν και αποχές, 11 άποψη των 15 ψήφων ΕΠικρατεΙ Αυtή t(vCLL 11 απλ1ι 
θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. MAPKlΔHΣ: 

Kίtριε Πρόεδρε, uπάρχει απόφαση 10\1 Ανώτατο\! Διχαστηρίο'U του 1985. το 
Δεκέμβριο του 1985, ότι ουδεμία α.-cόφαση της Βοuλ1'jς των Αντιπροσώπων ισχiιEΙ. 
εκτός αν υπέρ της έχει ψηφtσει 11 πλειοψηφία των παρόντων Βουλευτών. Αν 11 ερμη
νεία του κ. ΕυσταθΙΟυ ή του Χ. Αγαπίου είναι ορΟή, τ6τc στην εξαετία 1985 - 1991 
Πρόεδρος της Βουλής έπρεπΕ να ήταν ο κ. Κληρίδης και όχι ο κ. ΛυοσαρΙδης, ο 

οποίος εξελέγη μετά την απόφαση αυτή του Ανώτατου Δικαστηρίου. Το θέμα πήγε 
στο Ανώτατο Δικαστήριο, όταν ο κ. Κληρίδης είχε πάρει 19 ψήφους και ο κ. Λαδός 
ε(χε πάρει 16 ψήφους και το Ανώτατο Δικαστi!ριο, εν τη σοφία του, αποφό.νΟηκε ότι 
εφαρμόζεται το άρθρο 78 του Συντάγματος. Και το άρθρο 78 του Συντάγματος δε 
λέει ότι υπερισ;(ύουν οι 19 έναντι των 16. αλλά λέει ότι, αν είναι παρόντες οι 50, 
υπερισχiιoυν οι 26 στους 50 και όχι οι οποιοιδήποτε 20, διότι υπάρχουν ακόμα τρεις 
ομάδες που ψηφίζουν, τι μία 10, η άλλη 5 και οίιτω καθεξής. Ε.."tομένως, δεν είναι 
θέμα να ερμηνεiισει ο Πρόεδρο;, κίιριε Euσταθίoυ. Είναι θέμα Συντάγματος. 

Υπάρχει απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου και εγώ σας λέγω ότι, σύμφωνα με 

την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου -και στην υπόθεση αυτή ήμουν και δικη. 

γόρος- έτσι λέει το Σύνταγμα. Το άρθρο 78 λέει: θα μετρήσουμε τους παρόντες. Αν 

υπέρ της συγκεκριμένης διατάξεως έχει ψηφίσει η πλειοψηφία των :cαρόντων, αυτή 

η διάταξη γίνεται νόμος. Αν δεν έχει ψηφίσει η πλειοψηφία των παρόντων, τότε δι;ν 

μπορεί να γίνεται λόγος ;ιερΙ απλής πλειΟψηφίας, αλλά γίνεται λόγος περί σχετικής 

πλειοψηφίας και για τοίιτο δεν ισχiJει σνμφωνα με το άρθρο 78 του Συντάγματος. 
Και έχω απόλυτο δίκαιο, οτιδήποτε και αν πείΤΕ. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει ένα βι.βλιο "Τό:δε έφη Ζαρατούοτρας". Δε Οα δώσω το λόγο οε κανένα. 

διότι δε θα μετατρέψω τη Βουλή σε συνταγματικό δικαστήριο και αε χώρο όπου 

δίνονται ερμηνείες έγκριτων νομικών. Θα επαναλάβω απλώς την ψηφοψ;)ρία. για να 
τελειώσουμε με αυτό το θέμα. Και αρχίζουμε πάλι με την τροποποιητική εισήγηση 
του κ. Νίχου Ρολάνδη, η οποία εισΙΤΥείται το άρΟρο 2 να ψηφιστεί, όπως κατατέθηκε 
από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕ.ι\Σ: 

Ένας υπέρ, κίιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ1ΈΑΣ: 

32 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

• 

• 

• 



• 

• 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λποχές; 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 
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Η τροποποιητιχή εισήγηση απoρρCπtεται. 

Θέτω τώρα την τροποποιητιΧή εισήγηση του ΛΚ ΕΛ, η οποία περιλαμβάνεται 

στην τέταρτη σελίδα της 'Εχθεσης της Koινoβoιιλεuτιxής Επιτροπής. 

Πόσοι ψηφιζοιιν υπέρ; 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΑΣ: 

15 ιιπέρ, Χύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζοιιν εναντίον; 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λποχές; 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΑΣ: 

7 αποχές, Χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροποποιητιχή εισήγηση απορρίπτεται. 

.. Και Οέτω τώρα την τροποποιητική εισήγηση. όπως την χατέθεσε η πλειοψηφία 

• 

• 

της Επιτροπής ΟικονομιΧών. 

Πόσοι ψηφιζουν υπέρ; 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΛΣ: 

35 υπέρ. χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, χύριε Πρόεδρε. 

ΠPOEΔPEVON: 

Λποχές; 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΑΣ: 

8 αποχές. Χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ : 

Η τροποποιητική εισήγηση εγχρΙνεται. Άρα το άρθρο 2 εΥ..ιρΙνεται, όπως το 
εισηγήθηκε η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προ\}

πολογισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών rco\l θα δαπανηθούν. Πίνακας . Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το τρίτο άρθρο εγχριΟεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται με 7 Q."tοχές. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Σuμπ).l1ρωμαtLκού ΠΡOUΠO).oyισμoiι 
Νόμος (Αρ. 3) του 1992. 

ΠPOEΔPEVQN: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί οε νόμο; 

(Κτυπά Ττ) σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 7 αποχές. 

ΤΟ έβδομο Οέμα στην ημερήσια διάταξη, ΠOΊJ είναι "Ο περΙ Ραδιοφωνικού lδρ'ύ
ματος ΚώτQOυ (Ε..-τιβολη Εισφοράς) (Γροποποιτιτικός) Νόμος τσυ 1984" θα 

αναβληθεί για την προσεχή Πέμπτη, δι6τι δεν έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση της αρμό

διας Koινoβo"λruτιχής Επιτροπής. 1'0 ίδιο ισχύει και για το όγδοο θέμα, που είναι 
''Ο περί ΠΡOuπo).oγιoμoύ τσυ ΡαδιοφωνΙΧΟ"ύ Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1992~. 

Τα θέματα με αρ. 9 κα~ 10 στην ημερήσια διάταξη αναβάλλονται επΙσης. 

Προχωροuμε στο επόμενο θέμα στην ημερτΊσια διάταξη, το υπ' αρ. Ι Ι, ΠΟ\l 

είναι ''Ο περί Λποφυγής της Ρύπανσης Δημόσιων Δρόμων και Δημόσιων Χώρων 
Νόμος ΤΟ\l 1992~. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβο\lλευτικής 

ΕπιτροπτΊς να αναγνώσει την ΈκΟεση στη Βο\lλή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚIΙΣ εΠΙΤΙ)ΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ το 

ΝΟΜΟΣΧΙ!ΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕI1ΆΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΛΙ10ΦΥΓΗΣ lΊ-ΙΣ 

ΡΥΠΑΝΣΗΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΡΟΜΩΝ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΩΝ XQI>QN ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1992". 

Πα@όντει;: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδο\l 

Λώρης Λνσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Ρήνα Κατοελλή 

ΝΙκος Μουσιούπας 

Δημήτρης Ηλι6.δης 

Η Κοινοβουλευτική Ετnτροπή Περιβάλλοντος μιλέτησε το πιο πάνω νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθτΡι,ε στις 11 Φεβρουαρίου 1992, Στη σΙΙVE
δρίαση αυτή κλfιθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουρ, 
γείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείο\l του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας και της ΟμοσπονδΙας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώ

σεων KunΡOU. 

Σκοπός του νόμου πο\! προτεΙνεται είναι να καταστεί αδίκημα η ρύπανση των 

δημόσιων δρόμων και των δημόσιων χώρων η οποία προκαλείται από τη ρΙψη 

• 

• 

• 



• 

• 

• 
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ακαθαρσιών και άλλων άχρηστων αντικειμένων και ουσιών. Με τον ίδιο νόμο 
δΙνεται η εξοuoΙα στους αστυνομικούς να ρυΟμίζουν εξώδικα τα ποινικά αδικήματα 

πον προβλέπονται στο νόμο. ώστε να γίνει η εφαρμογή τouαπoτελεoματιχ6τερη. 

Σύμφωνα με τα όσα κατατέΟηκαν ενώπων της Επιτροπής από τους αρμόδιο-υς 
κυβερνητικούς φορείς, διατόξΕις που απαγορεύουν Τ1)\' α.,τόρριψη άχρηστων αVΤΙXEΙ' 

μένων ή άλλων ρυπαροτήτων σε. δημόΟLO"ς δρόμους και άλλους χώρους περιέΧOVΤαι 
σε διάφορες νομοΟεοίες, όπως [(ναι Ο Ποινικός Κώδικας, ο περί Δημοσ(ων Οδών 
Νόμος, οι περί Δημόσιας ΥγεΙας Κανονισμοί, οι περί Ρ"θμΙσεως της Τροχαίας 
Μεταφορό.ς ΚανονισμοΙ Χ.λπ. Ωστόσο χριθηΧΕ σχόπψη η θέσπιση αυτοτελούς νομο

θεσίας που να προνοεΙ για την χαταπολέμηση της ρυπανσης στους δημόσιους 

δρόμους χαι δημόσιους χώρους γενικά. 

Στο στάδιο της με),έtης του ιπtό αναφορά νομοσχεδίου ήtαν κοινή η δι.αn:ί

στωση όλων των πλευρών ότι ο βαΟμός της ρύπανσης των δημόσιων δQόμων και 
χώρων αυξάνεται συνεχώς και ότι δυστυχώς αυτού το" είδους η ρύπανση γΙνεται τις 

πιο πολλές φορές συνειδητά a..-τό μερικούς πολίτες. ΕπιπρόσΟετα. η ανοχή των 

νπόλοι.πων πολιτών προκαλεί εύλογη ανησνχία για περαιτέρω αύξηση Ίον βαθμού 
ρύπανσης, με το γνωστό κόστος στην ποιότητα τον περιβάλλονΊός μας και στη ζωή. 

Συμφωνώντας με τη διαπ(σrωση αντή η EπΙΊρDπή πιστεύει ότι εΙναι ανάγκη να 

θεσπισrεί αυΊΟΗλής νομοθεσία παν να προβλέπει διαδικασ(ες ικανές να ΜοΟαρρύ
νουν τη σννειδητή ρίιπανση των δρόμων και να καΊΜολεμήσουν Ίην ανοχή των 

πολιτών απέναντι στην κατάσταση αυτή. αφυπνίζοντας Ίην περιβαλλοντική τους 

συνεΙδηση. n' αντό και η Koιν0{30νλεuτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. επΙΚΡΟΊώντας 
τις διατάξεις Ίου υπό συζήΊηση νομοσχεδίον, ομόφωνα ΕιοηγείΊαι σrη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜ ΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, Οα είμαι πολν σύντομος. Ειδικά θα 
ήθε),α να υπογραμμΙσω Ίην tlΠόδειξη της Επιτροπής Περιβάλλοντος "να αφυπνί. 

σουμε την περιβαλλοντική σννείδηση των πολιτών μας" . 

Σίγουρα νομοΟεσία βασικά υπήρχε και υπάρχει. Βελτιώνεται συνεχώς. έγιναν 

πολλά και νπολείπονται να γΙνονν σίγουρα και άλλα. Αλλά εκείνο το οποίο προέχει 

εΙναι να δημιονργηΟεί η κατάλληλη ακριβώς σννεΙδηση, η περιβαλλοντική συνείδηση. 

Τα Ίελευταία τέσσερα με πέντε χρόνια -tlΠενOυμίζω ότι πέρυσι ήταν και το έΊος 
προστασίας Ίου φυσικού περιβάλλοντος παγκόσμια- υπάρχει μια έξαρση ακριβώς 

στην προσπάθεια το1ιτη. Μπορώ να πω δε ότι στην έξαρση τούτη ίσως να συνα· 
ντούμε σε διάφορα επίπεδα και κάποιους, Ίολμώ να πω. παραλογισμούς. Αντό 

γίνεται γιαΊί δεν είναι ενήμερος ο λαός μας και γιαΊ!. δεν εφαρμόζεται ίσως σωστά η 
νομοθεσία μας. ι-ι νομοΟεσία αντή υπήρχε χαι απλά με το σημερινό νόμο μπορώ να 

πω ότι κωδικοποιούμε κι"utoιες προηγούμενες διατάξεις. Και ε(ναι εδώ πσν επιβάλ
λεται, με τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και διαφώτωης, η χυβέρνηση, το κράτος γενι

κότερα. αλλά σίγουρα και η Βονλή χαι όλοι οι άλλοι ιrπείιOυνoι φορείς να προσπα

θήσουμε να καλλιεργήσουμε αυτή τη συνείδηση χαι σωστά να ενημερώσουμε το λαό 

μας. 
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Γιατ' όχι πέvτε ή δέκα νόμους, ΕΚατοντάδες νόμους κι αν ψηφίσει αυτό το 
Σώμα, αν δεν μπορέσουμε να διοχετεύσουμε, να δώσουμε αυτό το μήνυμα της 
σωστής προστασίας του περιβάλλοντο;. πο'\! ςεκινό: από την απλή a.."tόρριψη ενός 
χαρτομt1ντιλου μέχρι τη σοβαρής μορφής ρύπανση της ατμόσφαιρας, οι νόμοι μας δε 
θα μπορέσουν να δρόσουν αποτελεσματικά. 

Είναι γι' αυτό που η εισήγηση της Επιτροπής -πιστείιω και ομόφωνα του 
Σώματος- ε'ναι να κινητοποιηθούν όλοι οι αρμόδιοι φορείς, nρont1vtωY βέβαια το 
κρότος, για να δημιουργηθεί αυτή η συνείδηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΙ-Ι: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα αρχίσω απ' εχεί που τελεΙωσε ο αγαιιητός συνάδελφος, ο Πρόεδρος της 
Επιτροπής Περιβάλλοντος, και Οα πω ότι αυτός ο νόμος είναι αναγκαίο να θεσπι
στεΙ, γιατί οι άλλοι επιμέρους νόμοι που υπάρχουν δεν εφαρμόζονται. Και γι' αυτό 
έχει ευθύνη κατά κύριο λόγο η κυβέρνηση, η οποία ολιγωρει. Θα πω μερικά παρα
δείγματα που όλοι τα ξέρουμε. Παρόλο που υπάρχουν νόμοι, βλέ.τουμε ρύπους 
στους δρόμους, στις παραλίες, στα βουνά μας. Εξάλλου, ενώ υπάρχει ειδική 
πρόνοια για τις οικοδομές που ανεγείρονται, εκείνοι που τις ανεγείρουν να μη 
ρυπαΙνουν τους δημόσιους χώρους, χατά κανόνα όλες οι οικοδομικές εργασίες γίνο
νται μέσα στους δρόμους. 

Με την ευκαιρία αυτή θέλω να πω ότι τα τρία καλοκαίρια που πέρασα ολι Υοή
μερες διακοπές στην Πάφο, παρόλο που το περιβάλλον ήταν εξοχικό, τις πέρασα σε 
σχoUΠιδότOΠO, διότι δΙΠλα ανεγειρόταν μια οικοδομή. Και είμαι σίγουρη ότι μέχρι 
σfιμερα βρίσκονται αυτά τα πράγματα εκεί, ριγμένα στο δρόμο, σε σημεΙο που να 
εμποδίζεται και η απλή διάβαση σε EξoXLxt1 σπίτια. Έτσι χαιρετίζουμε και εμεΙς, ως 
Δημοκρατικό Κόμμα, τη θέσπιση αυτού του νόμου, για να προσεχΟούν ιδιαίτερα οι 

παραβάσεις και οι παραΤUΠίες. Στην Επιτροπή λέχΟηκε και με έναν τόνο ειρωνείας 
"χαλά, ποιος θα καταγγείλει έναν ο οποίος έριξε μια ΠΕΠονόφλουδα στο δρόμο; Ή 
ποιος είναι ο αστυνομικός που θα τολμήσει να επιβάλει ένα πρόστιμο επί τόπου σε 
έναν πολίτη, ει.δικό αν είναι πολύ έγκριτος αυτός ο πολίτης, που έριξε κάτι, έστω 
ένα αποτσίγαρο στο δρόμo;~ Νομίζω ότι είναι καιρός ο νόμος αυτός να εφαρμοστεί 
αυστηρά. Γιατί, αν δεν εφαρμοστεί αυστηρά και αν δε λείψΟυν τα ειρωνικά σχόλια, 

θα μείνει και αυτός ο νόμος απλά γραμμένος στο χαρτί και θα συνεχΙζεται η 
ρύπανση της Κύπρου. Και για να καθαριστεί μερικώς η Κύπρος -γιατί να καθαρι
στεΙ εντελώς δεν μπορεί- στοιχίζει και πολύ στο κρότος. Νομίζω ότι απλώς με τη 
θέσπιση αυτού του νόμου δεν J,Utορούμε να πούμε ότι κανένας δε Οα ρυπαί.νει πλtoν 
ασυνείδητα τους δημόσιους χώρους. Για να συνειδητοποιήσουμε όλοι αυτό το νόμο 
και για να εφαρμοστεί, πρέπει πρώτα να γίνει μια ειδική γνωστοποίηοη στα σχολεία, 
γιατί οι μικροί είναι πιο uιιδεκτικoί στην αλλαγή ορισμένων κακών συνηθ[ιών και 

τρόπων. Νομίζω ότι είναι απαραίτητο στα σχολεία να γίνει μια γνωστοποίηση και 
ειδική μνειο, σε ορισμένο μάθημα. Και παρακαλώ αυτό να διαβιβαστεί στο Υπουρ
γεΙΟ Παι.δεΙας, για να δει πώς μπορεί να την χό.νει με τον καλύτερο τρόπο. Το 
δεντtρO είναι οι περιβαλλοντικές οργανώσεις να βοη()ήσουν, ώστε το κοινό να ευαι
σθητοποιηθεί περισσότερο, για να έχουμε μια πιο καΟαρή Κύπρο και ποιοτικΔ η ζωή 
μας να καλυτερεύσει, 

Σας ευχαριστώ. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Παπαρές. 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

K\ιρ~ε Πρόεδρε. συμφωνώ με τη συνάδελφο χα Κατσελλή, διόtι, για να 

α.ιτοχτήσουμε περιβαλλοντική Ο'υνείδηση, πρέπει OπωσδήJwτε να μπει ως υτι:οχρεω· 

τικό μάθημα στα σχολεΙα. Και μάλιστα όχι μόνο στα σχολεία. αλλά πρέπει να αρχί

σουμε από τα ντιπιαγωγεία. Διαφορετικά. θα εξακολουθήσουμε να βλέπουμε τους 

δρόμους μας ακάθαρτους, τις παραλίες μας ακάΟαρτες, τα βουνά μας το ίδιο. 

Φτάσαμε στο σημείο να βλέπο"με πο>..ιτες να χ\Jvoυν τ~ μηχανέλαια. για να σκεπά· 

σουν δήθεν τις σκόνες του δρόμου. για να μη λερώνονται, να μη σκονίζονται τα 

δέντρα. Και γνωρίζουμε όλοι ότι τα μηχανέλαια τα σκάρτα είναι καρκινογόνα. Έχει 

πάρα πολλά που πρέπει να δο'ύμε και μόνο αν εισαχθεί ειδικό μάθημα στα σχολεία 

νομίζω ότι θα διορθωθεί το κακό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παρακαλώ να προβούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδισυ. ΔΕν υπάρ

χουν άλλοι ομιλητές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τ(τλος . ΆρΟρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχονσης αντιρρήσΕως, το άρθρο 1 ΕΥχρΙνΕται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕρμηνΕΙα. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχονσ1ις αντιρρήσΕως. το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ποινικά αδικήματα και ποινές. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχονσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 Eγ)Cρ(νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εξώδικη ρ'ύθμιση αδικημάτων. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

ΥπάρΧΕΙ αντίρρηση; 

Μη υπαρχονσης αντιρρήσεως, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΚανονισμοΙ Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρ1Ίσεως, το άρθρο 5 εΥκρ{νεται . Προχωρούμε στην τρίτη 

ανάγνωση τον νομοσχεδίον. η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποφυγής της PύπανσΊlς Δημόσιων 
Δρόμων και Δημόσιων Χώρων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

(Κτυπά 11'1 οφυρα) 
Μη ιmαρχo'ύσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπΙζεται σε νόμο. ΊΌ 120 θέμα 

δε θα συζητηθεί, διότι δεν υπάρχει έτοιμη Έκθεση Τ11; αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής . 

Π ροχωρουμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διότοξη , το υπ' αρ. 13, που 
είναι ''Οι περΙ Οδοντιατρικών Υπηρεσιών - θέση ΠοηΟού Οδοντιοτρειον Λ' και 

Βοηθού Oδovτιoτρε[OΊJ (Σχέδια Υπηρεσ[ας) ΚανονισμοΙ tO\J 1992Μ

, Παραχαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη 
Βουλή. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΙΉΣ KOINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ εΠ ΙΤ!)ΟΠΗΣ ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΙΆ Ι ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΟΔΟΝΤΙΑ'Ι'ΡΙΚΩΝ 

ΥΠΗΡΕΣ ΙΩΝ • θΕΣΗ ΒΟΗθΟΥ ΟΔΟΝΤΙΑΤΡΕ ΙΟΥ Α' ΚΑ Ι ΒΟΗθΟΥ 
ΟΔΟΝΤΙΑ'Ι'ΡΕΙΟΥ (ΣΧΕΔ ΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 199Ί~ 

Πα~όyτ ες: . 

Ευστάθιος Euσταθίoυ. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

ΚαΙτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Αβραάμ Α ντωνΙΟυ 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 ΦεβρουαρΙου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν απρόσω.-τοΙ. του Υπουργείου Οικονομικών, οι 

οποΙοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις εrnδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, 

καθώς και εχπρόσωποι του ΥΠΟ'UQYεΙΟυ Υγείας και τ ης ΠΑΣΥ Δ Υ, οι οποίοι 
εξέφρασαν τις Q.ι-τόψεις τους. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι ΟΠΟ(ΟΙ εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 του Νόμου για τη Δημόσια ΥπηρεσΙα, σκοπείται ο καθορισμός των 
σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Βοηθού ΟδοντιατρεΙΟυ Α' και Βοηθού Οδοντια
τρείου στο Υπουργείο Υγείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεΙ τους σκοπούς και τις ΕΠιδιώ· 
ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και, λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη πάνω σ' 

α"τούς γνώμη της ΠΑΣΥ Δ Υ, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 



• 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν νπάρχαιιν ομιλητές, uπάρχει αvτ(ρρηση για Τ11ν έγκριση των Κανο

νισμών; 

(Κτυπά τη oφUρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωροίιμε στο επόμενο θέμα οττιν ημερήσια διάταξll. το υπ' αρ. 14, που 
είναι "Οι περί Υγιεινής {ου Κρέατος (ΓροποποιητιχοΟ Κανονισμοί του 1992", 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβo"λεUΤΙX'fις Ε.π.ιτροπ'ής να αναγνώσει 
τrιν Έκθεση στη Βουλή. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚΗΣ εη ΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑ Ι ΦΥΣΙΚΟΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓιΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΤΓΓΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑ Ι "ΟΙ Π ΕΡ Ι 

ΥΠΕΙΝ I1 Σ ΤΟΥ ΚΡΕΑΤΟΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟI) KANONLΣMΌ I ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

ΧρΙστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

ΔΤ)μήτρης KovτΙδης 

ΚΙχ"ς ΓιάΥκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντ(νου 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

ΝΙκος ΠιττοκοπΙτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυοικών Πόρων μελέτησε τους 

υπό αναφορά Κανονισμο'ύς σε τρεις συνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 
Ιανουαρίου και στις 6 και 27 Φεβρουαρίου 1992. Στο στάδιο της συζήτησης των 
Κανονισμών αυτών χλήΟηχ.ο.ν και ανέλυσαν τις πρόνοιές τους εχπρόσω.ί'tοι των 
Υπουργείων Γεωργίας και Φοοιχών Πόρων χαι Εμπορίου χαι Βιομηχανίας, χαθώς 

και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εισαγωγέων Ειδων Διατροφής και των αγροτιχών 

οργανώσεων ΕΚΑ και Παναγροτικός, οι οποίοι χ.ο.ι εξέφρασαν τις απόψεις τους 
πάνω σ' αυτούς. Εκπρόσωποι άλλων ενδιαφερόμενων οργανώσεων, παρόλο που 
χλήΟηκαν, δεν παρέστησαν στην Επιτροπή, διαμήνυσαν όμως τη Οέση τους πάνω 
στους Κανονισμσύς. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς. που ΕΚδίδονται με βάση το άρΟρο 10 της 
νομοΟεσίας για την υγΙΕινή του χρέατος. επιφέρονται ορισμένες τροπολογίες στους 
βασικούς Κανονισμο'ύς για την υγιεινή του κρέατος. που Οεσπίστηκαν το 1984, με 
απώτερο στόχο να διασφαλιστεί καλ'ύτερα το όλο σύστημα ελέγχου, ψύλαξης και 
διακίνησης των εισαγόμενων κρεάτων, 

Ειδικότερα με τους Κανονισμο'ύς αυτο'ύς:· 

(α) Ως χώρος εισαγωγής των κρεάτων ορίζονται τα εγκεκριμένα από την 
ΕΟΚ σφαγεία ή και εργαστήρια κοπής κρέατος τα οποία περιλαμβάνο

νται στους εκάστοτε ισχύοντες καταλόγους για εγκεκριμένα σφαγεία ή 

εργαστήρια κοπής κρέατος που εκδίδονται από την κτ ηνιατρική 

υπηρεσία των EΊJρωπα";κών Κοινοτήτων. 
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(β) ΚαΟοριζοντοι οι υποχρεώσεις των εξαγωγέων για τη σήμανση της 
συσκευασίας των κρεάτων ΠΩ'\) προορίζονται για την Χ1ΙΠριακΤι αγορά. • 

(Υ) Καθορίζονται με περισσότερη σαφήνεια σι ΕΠιλογές που προσφέρονται 
στον επίσημο κτηνίατρο σε περίπτωση απόρριψτις εισαγόμενων κρεάτων 
ύστερα από την άσκηση του απαιτοvμεvou κρεοσκοπιχο'ύ ελέγχου. 
ανόλογα με τη σοβαρότητα των αλλοιώσεων που διαπιστώνονται. 

(δ) Αυξάνεται το χρονικό διάστημα που επιτρέπεται να μεσολαβήσει από την 
ημερομηνΙα σφαγής ή κατάψυξης των κρεάτων μέχρι την ημερομηνία 

εισαΥωΥ'ής τους στην KuπριακΊj Δημοκρατία με απώτερο στόχο τη διE\l
κ6λννοTl της εμπορίας των κρεάτων που εισάγονται Q.,"t6 μακρινές χώρες 
που όμως δεν παρouσιάζoυν κροΟΟματα επιζωοτΙας. 

Η Κοιvoβοιιλευτική EπΙΤΡOπτ't Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. αφο'ύ έλαβε 
υπόψη ης Οέσεις ΠΩ'\) εκτέθηκαν ενώπιόν της από όλους τους ενδιαφερομέvoιις, 

καΟώς και την ανάγκη ύπαρξης ενός ικανοποιητικού ΣVστήμαΤOς ελέΎΧΟΙΙ των ησα
γόμενων κρεάτων, έτσι που να διασφαλίζεται η προστασία Τιjς υγείας του κατανα
λωτι'ΙWύ κοινού, υιοΟετεί τους σκοπούς και ης επιδιώξεις των υπό συι;ήτηση Κανο
νισμων, ΎΙ' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έΎκρωή τοιις, αφού 
τροποποιηθούν με την αύξηση του χρονικού διαστήματος που επιτρέπεται να μεσο
λαβήσει από τη σφαγή των ζώων μέχρι την εισαγωγή του κρέατος στη Δημοκρατία 
από δέχα σε δωδεκα μήνες για τα βοοειδή και από εννέα σε δέκα μήνες για τα αιγο
πρόβατα, όρια που ισχύουν και σε άλλες ευρω;τα'ίκές χώρες, 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον διν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει αντίρρηση για την έγκριση των Κανο
νισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχο'ίισης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται, Προχωρούμε στο 
150 και τελευταίο θέμα. διότι τα θέματα 16 μέχρι 25 αποσύρθηκαν από την εκτελε
στική Εξουσία, Το 150 Οέμα είναι "Οι περί Δασών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992", Παρακαλω τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤιIΣ ΚΟIΝοοονΛΕΥΤιΚΙΙΣ εηΙΤΡΟΠΗΣ ΓεαPΓlAΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 
ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 'ΌΙ Π ΕΡΙ 
ΔΑΣΏΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟ Ι) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΊΌΥ 1992" 

Παeόντες::-

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Δημήτρης ΚοντΙδης 

Κ(κης ΓιάΎκου 

Aιrrερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνοιι 

Άριστος Xρuσoστόμoυ 

ΝΙ'ιWς Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήροιι 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 
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Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Γεωργίας χαι ΦοοιΧών Πόρων μελέτησε τους 

υπό αναφορά KανoνισμoUς σε τρεις συνεδρίες της πον πραΥματοποιήΟηχαν στις 23 
Ιανουαρίου 'ΧΟΙ στις 6 και 27 Φεβροναρίου 1992. Στα πλαίσια της σνζήττισης των 
Κανονισμών αυτών κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιές τονς εκπρόσωποι ΤΟΊ) 

Τμήματος Δασών του Υπουργείου Γεωργίας χοι Φυσικών Πόρων, καΟώς και εκπρό

σωποι των ιδιοχτητών πριονιστηρίων και των καρβουvoπαραγωγών. οι οποίοι και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω σ' αυτούς. 

Με τους uπ6 αναφορά Κανονισμούς, που εχδ(δovται με βάση το άρθρο 14 της 
νομοθεσίας περί δασών, σκοπεΙται 11 αναΟεώρηση των τελών που χαταβάλλονται για 
τις διάφορες άδειες παν εκδίδονται με βάση τη νομοθεσία αυτή, όπως είναι η άδεια 

για την ανέΥερση'πριονιστηρΙου. ατμoμηχανt'ις. aπoστακτήρα' κλιβάνου κτλ. 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τον εχπρόσωπο του Τμήματος Δασών. 

με βά:ση τα υφιστάμενα τέλη. που ισXUoΊJν από το 1988, εισπράττονται περLπoΊJ 
1:1.440 ετήσ~α, ενώ με την ΠQOτεινόμενη αναΟεώρησή τσυς α\'αμένεtα~ ότι το ποσό 
αυτό Οα α"UξηOεΙ κατά Ω60 περίπου, 

Η Κοινοβουλευτικ'ή ε...ιτροπ'ή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη την ομόφωνη Οέση των επηρεαt;.oμένων πάνω στο"ς νπό σνζ'ήτηση Κανονι

σμούς, υιοθετεί το"ς σκοπούς κα~ τις επιδιώξεις τονς, γι' αντό και ομόφωνα ειση

γείται στη BoΊJλή την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεσnκή 

Εξονσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

YπάρxoΊJν ομιλτιτές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει αντίρρηση για την έγκριση των Κανο

νισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη ιm:αρxoύσης αντιρρ'ήοεως, οι Κανονισμοί εγκρΙνονται. 

Έχουμε τελειώση με το Κεφάλαιο Α'. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαω Β', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. Παρακαλώ όπως προβούν οι έντιμοι Γραμματε(ς στην κατάθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί ΠΡOUιτoλoγισμoύ τηςΑρ;(ής Ηλεκτρισμού Kίιπ{ιou Nόμoςτou 199'2. 

ΚατατέlΤηκε από το Υπουργείο Εμπορ(ο" και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠρoUΠoλoγισμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Σύμβασης της Βιέννης για την Προστασία της ΣτoιΒΆΔΑC; του 
'Οζοντος και του Πρωτοκόλλου του Μόντρεαλ Υια τις Ουσίες που Κατα
στρέφoΊJν τη Στοιβάδα του Όζοντος (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ , 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φuσικών Πόρων. 
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ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο ΠΕρί ΕιδικΜεως Συμ.τληρωματικής Πιστώσεως (Γαμε[ο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 4) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο οιχ.ονομιχών και ΠΡOUπoλoγισμoίι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οιχονομικών και 

ΠΡOuπ.oλoγισμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περΙ ΛσυρμάΤOΊJ ΤηλεγραφΙας (rΡOROΠOLllnxo() Κανονισμοί του 

1992. 

ΚατατέΟηκαν οπό το Υπουργε(ο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της ΚοινοβουλΕυτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Εμπορικών Σημάτων (ΤροποποιητικοΙ) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ ΕμπορΙου και Βιομηχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΟΝ: 

ΠαQOΠέμπOνtαι ενώπιον της ΚοινοβουλεvtLκής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομτιχαν[ας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Πολιτικής 'Αμυνας 'fr\oLXOt) Κανονισμοί το\! 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργΕίο ΕσωΤΕρικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Παραπέμπονται Ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) ΟΙ περΙ Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (ΔιάΟΕοη) (TΡOnOnOL11-
τικοΙ) Κανονισμο( του 1992. 

ΚατατέΟηχαν από το ΥπουργΕίο ΕσωΤΕρικών. 

Il I)ΟΕΔρεΥΟΝ : 

Παραπέμπονται ενώπιον της ΚοιvoβουλE\Jτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργΕίο ΕσωΤΕρικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Δικηγόρων (Σνντόξας και Χορηγήματα) (ΤροποποιητιΧΟί) 
Κανονισμο( του 1992. 

KατατέOrιxoν από το Υπουργείο ΔικαιοοUνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμ,ί'ΤOντα~ ενώπιον tTl; Koινoβoυλεvτιχής Ε,ίτιτροπτ'ις Noμ~χών. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

10) ΟΙ περί Ρυθμίσεως tTl; Μαρίνας ~LIMASSOL SHERATON MARINA~ 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (ΓροποποιητιχοΙ) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατέΟηχαν από το Υπουργείο Εμπορίου χαι ΒιομηχανΙας, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον tTl; Koινoβoυλεvτιχής Είτιτροπτ'ις Εμπορίου χαι 

Βιομηχανίας. 

Κεφόλαιο r. Ερωτήσεις ~ Απαντήσεις, 

(Αυτές M0Tlxav ήδTl γραπτώς) 

Απάντιισιιημερομιινίας 13 Φεβρ<l\lαρίoν 1992 1'0\1 Υπονργο υ Εσωτερικών κ. ΧριστΟ. 
lιoν),oν l1ενιαμίν στην ερώτιισιι ΣΤ'Α' 12, ημεVΟjlηνίας 16 lο\l),ίον 1991, τον 
110ν),ειι τιί εκλογικής πεvιφivειας l1άφο\l κ. Γιαννάκη Ομήvοιι. 

"Σχετ~xά με τη συνέχιση της λεωφόρου Ποσειδώνος στην Πάφο. από το ξενο
δοχείο ΡΑΝΙΑ μέχρι την τουριστική πλάι; ΓεροσκΤΡτου. σας πληροφορώ ότι το όλο 

έργο βρίσκεται σε αρχετά προχωρημένο στάδιο. Έχουν ήδη συμπλTlρωθεί τα ρuOμι
στιχά σχέδια χα~ προωθεί.ται τώρα τι εκπόνηση των χατασκευαστιχών σχεδίων. 

ΠρόσΟετα σας πλτιροφορώ ότι το πιο πάνω έργο έχε~ περιληφΟεί στο φετεινό 
ΠΡ01Jπoλoγισμό Ανάπτυξης με πρόνοια ί75,ΙΧΧ), Μέρος της πρόνοιας αυτής Οα 
χρησιμοποιηθεί για την προσωρινή βελτίωσ11lασφαλτόστρωση του δρόμου. ώστε στο 

παρόν στάδ~o να απαμβλυνΟεί το πρόβλ ΤιμαδιαΧίνησηςοχημάτωνΜ, 

Απάντηση ημι:vομιινίας 14 Φε~(ΚΙ\ιαvίον 1992 1'0\1 Y:ιoνιryoiι Εοωτεvικών κ. XVIoτtJ-
• lιoν),oν Βενιαμίν στι!ν εvώτηση l.ϊ'A' 13, ημεl!ομηvίας 23 lοιιλίο\l 1991, το\! 

Βονλειιτή οιλογ ικ ής :τεvιφέvειας Πάφοιι κ, Γιαννάκη Ομήρο\!. 

ΜΣχετικά με ττιν απαλλοτρίωσll της γεώτρησης με αρ, 108 για σκοπούς συμπλη
ρωματικής υδατοπρομήθειας της τουριστικής περιοχής Γεροσκήπου. σας πλτιρο-
φορώ τα ακόλουΟα: ' 

(α) Η αναφερόμενη γεώτρηση, που βρίσκεται στο τεμάχιο με αρ, 158. Φ!Ιχ. 
51/19 στη Γεροσκήπου. αποτελούσε μέρος τίτλου ιδιοκτησΙας τεμαχΙου 
που είχε απαλλοτριωθεΙ από την xιIβtQvnOll για σκοπούς σχετιζόμενους 

με tllV κατασκευή του αεροδρομΙον Γεροσκήπου. " γεώτρηση XQllOIμO
ποιεΙτο από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μέσα στα πλαίσια του 

Κυβερνητικού 'Εργου των Χαμηλών Χωρίων από το 1982 και ιδιαί.τερα 
σε περιόδους ανομβρίας. για να υδροδοτεί την τουριστική περιοχή Γερο

σκήπου. 

(β) Με την ΕΠιστροφή από την xιIβtQvηoll tll; περιπλέον ιδιωτικής περιου· 
σίας που ωταλλοτριώΟllχε για τους σκοπούς του αεροδρομίου. το εν 
λόγω τεμάχιο μαζί με τη γεώτρηση περιήλθε χαι πάλι στην κατοχτ'ι των 

πρώην ιδιοχτητών του. οι οποίοι otll συνέχεια το πώλησαν στην εται
ρεία Constantinou Bros Ud δυνάμει πωλητηρίου εΥΥράφον llμερομηνίας 
22/2/1991. 

γ) Η πιο πάνω εταιρεία γνωστοποίησε στο Ιυμβούλω Bελτ~ώσεως Γερο
σκήπο" πρόΟεσή της να πρσβιί στην αξιοποίllση του χτήματος στο οποίο 
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βρΙσκεται τι γεώτρηση και ότι Οα ΧΡΕιαζόταν το νερό της. Παρ6.λληλα 
παρέσχε συΥχατάθεοη στο Τμήμα Αναπτύξεως Ύδό,των να χρησιμοποιεΙ 

τη ΥεώτρηΟΊ1 για συμπληρωματική υδατοπρομΊ'\ΟΗα '{ης τουρισηκτ'ις 
περιοχής Γεροσκήπου, μέχρι να γΙνει δυνατή άλλη μονιμότερη διευθέ· 

τηση. 

(δ) Το Συμβο'ύλιο Βελτιώσεως Γερoσκi\Πoυ έθεσε θέμα απαλλοτρΙωσTlς της 
γεώτρησης. Το Τμ'ήμα Αναπτύξεως Ύδό,των όμως δεν συντιΥ6ρησε. γιατΙ 
κατά τα τελεvtαία δύο χρόνια, που έγινε χρήση της γεώτρησης, παρα:ι: η

ρήΟηχε αύξηση Τ1')ς περιεκτικότητας τον νερού σε νι"tρικά άλατα. με '{ό.ση 

περαιΤέρω αύξησης. 

(ε) Το θέμα διευOtι:ήθηκε τελικά με συμφωνία μεταξυ "(ου ΣυμβονλΙου 

Βελτιώσεως Γεροσκήπου, του Τμήματος Αναπτύξεως γΜταιν και της 
ενδιαφερόμενης εταιρεΙας. Σύμφωνα με την υΠΟΥραφεΙσα συμφωνΙα 

(ημερ. 22/8/91) το Συμβούλιο Βελτιώσεως Γεροσκήπου θα χρησψοποιεΙ 
τη γεώτρτιοη για ενίσχυση της UΔΑτoΠΡOμή(lειας της τουριστικής 

περιοχής Γεροσκήπου για όση περίοδο η ποιότητα του vερou Οα εΙ ναι 

ικανοποιητική και ταυτόχρονα το τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα δίδει 
στην εταιρεία. από τον αγωγό του αρδευτιχ.οU έργο\! που περνά α."tό την 

περιοχή, ανάλογη ποσότητα νtQOu για τις αναπτύξεις που θα γίνουν στο 
τεμάχιο . 

Ενόψειτωνπιοπάνωδενκρίνεται σκόπψο να απαλλοτριωθεί η γεώτρηση~. 

Απάντηση ημε~oμηνίας 12 ΦεΙΙeουαj]ίου 1992 του γπου~γοu Eσαιτε~κών χ. X~ιστό. 
δουλου Βενιαμίν στην tQώτιιση ΣΤ'Λ' 21, ημεQOμηνίας 30 lουλίου 1991, του 
Βουλευτή εχλογ lΧιίς περιφέ~ειας Πάφου Χ. rιαννάχιl Ομιίρου . 

"Σχετικά με το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του οδικον έργου από το Μέσα 

Χωριό προς τον Αναβα(?γό (r Ι'υμνόσιο Πόφου). σας παραΟέτω τα ακόλουθα: • 

Πρόκειται για δρόμο μφι.ους δύο χιλιομέτρων, τμήμα τουοποΙΟυ, μφι.ους 1.3χμ., 

έχει ήδη επιστρωΟεί με ασφαλτικό οδόστρωμα πλάτους 5,50 μ. ΤΟ υπόλοιπο τμ'ήμα Οα 
βελτιωθεί χαι ασφσλ τοστρωΟεί φέτος με πιστώσεις ύψους ί2αοοο του ΠΡO!JΠoλoγι. 
ομού AνωrnJξεως Ι992 ~. 

Απάντηση η,ι ερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 1992 του YΠOυιrf0\ι ΣυΥκοιναινιών και 
'EQYOJV κ. Ρένου Σταυράκη στην ε~ώΤΙlσιl ΣΤ'Α ' 52, ημ ερομηνίας 16 Σε:ττεμ. 
βρίου 1991, των Βουλευτών εκλογικής ΠΕριφέΡΕιας Λάρνακας κ. Λνδοέα 

!\10ύσκου, Ανδρέα Γεωργίου, Δώρου XQLotobotJHbTJ, Θάσου Μιχαηλίδη και 

Κώστα Ηλιάδιl . 

"Σχετικό με το λιμένα Λάρνακας. σας πλτιροφορώ ως ακολονΟως: 

(α) Είναι γεγονός ότι το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη σuνεδρία του στις 
16.6.88 είχε εγκρίνtι αναβάθμιση του λιμανιού Λόρνακας. υιοΟετώντας 
πρσηΥονμενη απόφαση της Αρχής Λιμένων Κ\ίπρου (λΑΚ) για (i) κατα· 
σκευή νΙΟΊ) κρηπιδώματος μήκους 250 μέτρων και βάθους 12 μέτρων. (ϋ) 
εγκατάσταση δύο γερανογεφυρών και (ίίί) αγορά νέου ρυμουλκού, έναντι 

συνολικής δαπάνης ίθ ,9 ΕΚ. περ(που. rυναφώς αναφέρεται ότι αποφασι· 

στικός παράγοντας στη λήψη της πιο πάνω απόφασης υπήρξε το γεγονός 
ότι η ναυτιλιακή Εταιρεία D.S .R., που ήταν και εξακολουΟεΙ να είναι ο 
αποκλειστικός σχεδόν χρήστης του λψανιον αυτον , εξέφρασε πρόθεση 
για διεύρυνση του κύκλου εργασιών της με τη δρομολόγηση νέων μεγαλν· 

τερων πλοίων. Ωστόσο. παρόλο που η Αρχή Λιμένων Κ"ίιπρου . όταν 
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έπαιρνε τις πιο πάνω αποφάσεις, στόχευε ταιιτόχρονα στην εξασφάλιση 
κωτοιας δέσμruσης α;ιό τη D.S.R για σuνέχιση χρήσης 10'U λιμανιού, 
τελικά δεν το χατόρΟωσε. 

(β) Γνώμονας της κυβέρνησης, αλλά και της Αρχής Λιμένων Kίπt:ΡOυ, είναι η 
ορθολογιστική ανόπτιιξη των λιμανιών. σε τρόπο ώστε τα εκτελουμενα 
αναπτνξιακά έργα να έχουν ικανοποιητικό βαΟμό a:π:όδoσης για να 
μπορο'ύν να απOΠλΊJρώνoνται οι σννεπαΥόμενες δαπάνες. Μέσα στα 
πλαΙσια αντά και λαμβάνοντας υπόψη τις ανάγκες του λιμανωύ 
Λάρνακας, η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει προχωρήσει στην εκβάθυνση 
το" νότιου μώλOΊJ 10\1 λιμανιού στα 12 μέτρα. έναντι δαπάνης Π,4 ΕΚ 
περίπου. για να μ..-τορεΙ να δέχεται πλοία βυθίσματος μέχρι 11,40 μ. Η 
Αρχή προχώρτισε επΙστις στην αγορά Μο γερανογεφυρών (η μια αναμέ· 

νΕται να τεθεί σε λειτουργία ττιν προσεχή άνοιξη, η δε άλλη περι τα μέσα 

του 1993), έναντι δαπάνης .(4,4 εκ. περΙποu. Τέλσς, γ~α περαιτέρω 

αναβάΟμιση τσυ λιμανισύ άρχισαν πρόσφατα σι εργασίες κατασκευής 
νέο" ΚΤΙΡΙο''' επιβατών, έναντι δαπάντις .ε1,1 εκ. περίπσυ. Η κατασκαιή 
τΟ'" κτιρ(σ" αντΟ'ύ Q.;-τστελεΙ τΟ' πρώτα βήμα για απεξάρτηση της λειτΟ'υρ

γΙας τΟ'ν από την εξυπηρέτηση, κατά κυριΟ' λόγΟ', διαμετακΟ'μιστικού 

εμπΟ'ρίΟ'υ. 

(γ) Στην έκΟεση πΟ'" ετσίμασε η Λρχή Λιμένων Κ'ύπρου τΟ' 1989 αναφερόταν 
πράγματι ότι. αν δε γίvoνταν νέα έργα στη Λι'ιρνακα, υπήρχε κ(νδυvoς να 

ατΟ'νήσει τΟ' διαμετακΟ'μιστικό εμπόριΟ' μετά τΟ' 1991 κι ότι μέχρι ΤΟ' 1996 
Οα χάνετσ εντελώς. Ωστόσο, μέχρι σήμερα σ κίνδυνΟ'ς αντός δεν παρου· 

σιάστηκε κι ούτε ΠΡOβλbτετα~ να υπάρξει. 

Καταλήγοντας 00. Όελα \'α τΟ'νίσω ότι υπ;ό ΤΩ φως των σημερινών δεδομένων 
του έντονου ανταγωνισμού από πλευράς ό.λλων μεσσγειακών λιμανιών, καθώς και 

των Q.;-ταιτήσεων των σύγχρονων ναντιλιακών σχηματισμών. προβάλλει ΕΠιτακτική η 

ανάγκη για Ο'ρΟολογιστικό επανακαθορισμό της όλης πΟ'λιτικής μας για τη λιμενική 
ανάπruξη και προς την xatru&UVOll αυτή αιικεντρώνονται σι πρoσπάOειtς τόσΟ' της 
κνβέρνησηςόσΟ' και τηςΑρχήςΛ ιμένων Κ ίnτρo\!~. 

Λ:τάντηση ημεjJΟ'μηνίας 14 ΦεΡΙΧΙΟΟjJίο\l 1992 ΤΟ\l γ XO\ljJYou Εσωτερικών κ. Χριστό· 
60\1).0'\1 Βενιαμίν στην ε(lώτηση ΣΤ'Α' 95, ημεjJΟ'μηνίας: 16 ΟκτωΡjJίοuΙ991, ΤΟ\l 

αςιότ ιμοιι M έλouς της Βοιιλής εκλογικής :τε(!ιφέρειας Λμμοχώστοιι Χ. Κλαί(!ης 

ΛΥΥελίδοιι , 

''Αναφορικά με την απασχόληση ΤΙΚ εργατών οτην οικοδομική βιομηχανία 

στις ελεύθερες περιΟ'χές σας παραθέτω τα ακόλΟ'uOo. : 

(α) Οι ΤΙΚ, ως πΟ'λίτες της Κυπ;ριακης ΔημΟ'κρατΙας, δε χρειάζσνται άδεια 

εργασίας για να απαοχοληΟούν στην αιικράτεια της χώρας. Σνναφώς 

αναφέρεται ότι στην ελε"ίιθερη περιοχή Λμμοχώστου δεν απασχΟ'λο'ύνται 
600 ΤΙΚ, όπως αναφέρεται στην ερώτηση, Ο αριθμός τO'uς κυμαίνεται 
Ύ"ίιρω στΟ'νς 250. 

(β) Ο έλεγχος για διακρίβωση της ταυτότητάς τους. αν πρόκειται δηλαδή για 
ΤΙΚ ή έποικονς, γίνεται με βάση τα ΔελτΙα Ταυτότητας ΠΟ\! εκδίδει η 

Κ"πριακή ΔημΟ'κρατ(α. 

(Υ) Ο έλεγχος της διακίνησης των ΤΙΚ πΟ'υ εργάζΟ'νται στις ελεύθερες 
περιΟ'χές γίνεται από την Λσ'ΠJ'Voμία" . 
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Απάντηση ημεQoμηνία~ 12 ΦεΡοοU(l.υίοιι 1992 το\! Υπουργού Σνγκοινωνιών και 

Έργων Χ. Ρένο\) Σταιιράχιι στην ερώηιση l.ϊ'Λ' 98, ημερομηνίας 15 Οχτωρρίοιι 
1991, του 80υλ ειιηί Εκλογικ ής περιφέj}ειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Κασοιιλίδη, 

"Σχετικά με την εΥχατδσταση στηΟαΙου ασφαλείας στον αυτοκινητόδρομο 

ΛEuχωσίας-Λεμεoo'ύ, σας πληροφορώ ως αχολούΟως: 

(ο) Το Υπουργείο ΣυΥχοινωνιών και 'ΕρΥων ΕΠισημανε από πολλού την 

ανάγκη εγχατάστασl1ς στηθαίον ασφαλείας στην κεντρική διαχωριστική 

νησίδα το" OΊJΤOXΙVΗτ6δΡOμoυ Λενκωσίας-Λεμεσού και προώθησε τη 
διεξαγωγή tEXVLHt'!; μελέτης για επιλογή ΤΟ\l χαταλληλότερου τύπο\! 

στηθαΙου. Με βόστι τα πορίσματα Τl1ς μελέτης αυτής έχει ΕΠιΑεΥεΙ ο τύπος 

χολετρωτού μεταλλικού κιγκλιδώματος με πρόσΟετα ειδικά παραπετά
σματα, για να α..-τοτρέπεται η Εκτύφλωση των οδηγών από τα φώτα των 

οχημόtων του αντίθετου ρεύματος χνχλοφορίας, 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέχρινε σης 9/1/92 την εκτέλεση του έργου 
μέσα στο τρέχον έτος, έναντι ΠΡOtlπoλoγιζόμενης δαπάνης !3 εκ, 

zτrQL'tou, και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να εξεύρει και 

διαΟέσει τις απαιτούμενες πιστώσεις για το σκοπό αυτό". 

Απάντηση ημει!ΟlΙ1ινίας 5 Φ[~ι!oυαρίoυ 1992 του ΥπουΡΥΟίι Γεωργίας και Φυσιχών 

Πόρων χ. Ανδρέα Γαρριηλίδη στην ερώτιισ ιι ΣΤ'Α' 165, ημ ερομηνίας 24 Οκτω
ρρίου 1991, του Βουλευτή αλΟΥιχής περιq:έρtιας Aεμεσoiι Χ. Άριστου Χρυσο

στόμου. 

"Σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση για αποτροπ1'! της εξάπλωσης 

του ιού της Tριστtζας στα εσπεριδοnδή, σας πληροφορώ τα ακόλουθα:-

(α) Ο κήπος στην Ξυλοτίιμπου, που εΙχε προσβληΟεί από τον ιό της 

Tριστtζας, εκριζώQηκε τον Aπρtλιo του 1991. Η φυτεία που εκριζώθηκε 
ήταν έκτασης 5 κυβ. σκαλών περίπου και αποτελείτο α,τό 420 δέννρα 
μανταρινιάς και 33 δέντρα λεμονιάς. 

Ο επηρεαζόμενος γεωργός α..-τοζημιώΟηκε με ποσό ΙΙΟ.500, περιλαμβανομένων 

και των εξόδων εκρίζωσης (ί500). 

(β) Το Σχέδιο για Λννιμετ<ίr!:ιση του lον της Tριστtζας στα Εσπεριδοειδ1'!. 
αννίγραφο του οποίου ΕΠισυνάπτεται. εγκρ(Οηκε από τη lloυλ1'! των Αντι

προσώ.-τωντον Απρ{λιο 1991. 

Το οχέδιο, η διάρκεια του οποίου είναι πενταετ1'!ς, Eq:χJ.ρμOOτηχε κατά το 1991 
σε περιορισμένη κλίμακα με το υφιστάμενο προσωπικό και διευκολύνσεις. 

Ταυτόχρονα, οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων προέβησαν σε όλη την αναγκαία προεργασΙα. μέσω του Συμβουλίου 

Προσφορών, για εξασφάλιση του αναγκα{ου εργαστηριακού ι:ξοπλιομο\ι. που 

προβλέπεται στο σχέδιο, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρης εφαρμογή του μέσα στο 
1992. Αναφέρεται συναφώς ότι έχουν f!δη παραληφθεί αρκετά από τα εΙδη που 
παραγγέλΟηκαν με βάση ης προσφορές που κυρώθηχαν, ενώ αναμένεται ότι 

σύντομα θα παραλ ηφΟούν χαι τα υπόλοιπα. 

Εξάλλου, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων προωΟεί. σε συνερ
γασΙα με τις άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες, όλες τις αναγκαίες διαδικασίες για την 

εξασφάλιση του αναγκαίου πρόοΟετου προσωπικο\ι. το οποΙο με βάση το σχέδιο που 

ε-Υκρίθηχε Οεωρείται απόλυτα αναγκαίο για την έγκαιρη και Q..ι-τoτελεσματική 

υλοποίηση των στόχων του σχεδίου. 

• 
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3. Σ' ό,τι αqx>ρά το ερώτημα κατά πόσο Εντοπίστηκε στη Μοσφιλωτ ή κήπος 

που προσβλήθηκε από τον ιό. αναφέρεται ότι , από ενδείξεις που υιτάρ
χουν, πιΟο.νόν ένας εοπεριδόκηπος στη Μοσφιλωτή να έχει προσβληθεί 

aπό τον ιό tll; 'Γριoτtζας. ΟΙ αρμόδιες υπηρεο(ες του Υπουργείου Γεωρ

γΙας και ΦUΣικών Πόρων διερευνουν την περίπτωση αυτή περαιτέρω, για 
να εξακριβωΟεΙ κατά πόσο τι πιο πάνω φυτεία είναι πράγματι προσβεβλη
μένη από τον ιό της Τριστέζας. Για το σκοπό OΊJτό προγραμματίζεται 

σύντομα ιολΟΥικός έλεγχος όλων των δένδρων του υπό αναφορά εοπερι
δόκηπου. Σε nEgl.mωoTJ πον Οα δ ιαπιστωθεί από τον έλεγχο αυτό ότι έχει 

σημειωΟεί προσβολή από τον ιό .ης Τριστέζας, τότε το YΠOΊJργείO Γεωρ

γΙας και ΦUΣιχών Πόρων Οα λόβει όλα τα αναγκαία μέτρα για αντιμετώ

πιση '(ου προβλήματος-, 

Απάντηση ημε~oμηνίας 31 Ι ανοιια(!ίο", 1992 τον ΥπονQΎο-u Υγ ε ίας )(. Πανίχου 
ΠαπαγεωQγίου στιιν Εοώτιισιl l.ϊΆ' 196, ημεοομηνίας 9 Δεκ εμβοίου 1991, του 
Κο ινοβονλευτιχο-u Εχποοσώχου του ΣοσιαλιστιχΟ-U Κόιιματο; ΕΔΕΚ κ. Τάχη 

Χατζηδημητοlου . 

"Στις βασιχές αρχές ΠO'U εξήγγειλε η χυβέρνηση για τη μελέτη προς εισαγωγή 

εΟνικού Ασφαλιστικού Σχεδίοu Υγείας στην Κ'ύπρο πράγματι η Οδοντιατρική εξαι
ρείται ωτό ένα τέτοιο Σχέδιο. Ο λόγος της εξαίρεσής της είναι το ότι η οδοντιατρική 

θεραπεία είναι πολνδάπανη και πολύ δ'ύσ)(()λο να ελεγχΟεΙ Από αυτό είναι φανερό 

ότι. αν συμπεριλαμβανόταν στο υπό μελέτη για ειοαγωγή Γενικό Σχέδιο Υγείας. το 

κόστος θα ανέβαινε πολύ ψηλά χαι η αποδοχή του από τους εργοδότες και τους 

εργοδοτούμενους Οα ήταν αδύνατη, 

Παρόλ' αυτά έχουν δοθεί οδηγίες στους εμπειρογνώμονες να εξετάσουν τη 

πιθανότητα να συμπεριληφθεί στο Γενικό Σχέδιο Υγείας προλτιπτική οδοντιατρική 

και nATιρll; οδοντιατρική φροντίδα στα παιδιά μέχρι μίας -ηλικίας". 

Απάντηση ημ ερομηνίας 7 Φ[~ooυαρίoυ 1992 του Υπουργο-u Οικονομικών κ . Γεώο

γ ιου Συοί"ι, στην εQώτιισΙI ΣΤ'Α ' 207, ηιιεροιιιινίας 8 Ιανουαρίο υ 1992, του 
Βουλευtlί εκλογ ικής πεσιφέρε ιας Αειιχωσία; κ . Μάρκου Κυπρια,'ο-u. 

"Σύμφωνα με χατά καιρούς α..-cοφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, στους 

πιο κάτω κρατικούς λειτoυργoUς παραχωρήθηκε νπηρεσιαχό όχημα για την εξυπηρέ

t1l01l των vπηρεσιαχών αναγχώ" τονς: 

Γενικό Εισαγγελέα Τllς Δllμοκρατίας, 

Πρόεδρο Ανώτατου Δικαστηρίου, 

Προ'ίστάμεvo Αναθεώρησης και Ενοποίllση Kιm:ριακής Νομοθεσίας, 

Υφυπουργό παρά τω Προέδρω, 

Γενικούς Διευθυντές, 

Γενικό ΕλεγκηΊ, 

Γενικό Λoγιστfι, 

Επίτροπο Διοικήσεως, 

Αναφορικά με τον περιορισμό στη χρήση του οχήματος κατά τις εργάσιμες 

ώρες μόνο. όπως διαλαμβάνεται στις "Σllμειώσεις~ του Πρώτου Π ίνακα στον Ετήσιο 

Τακτικό ΠΡOUπoλoγισμό (παρ. 16 στον ΠΡOUΠoλoyισμό 1992), το Υποιιργιχό 
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Συμβούλιο λαμβάνοντας υπόψη τη φύση και την έκταση των καθηκόντων όπως και 
τις υποχρεώσεις για επαγγελματικές, αλλά και για κοινωνικές επαφές που απορ

ρέουν από τη θέση και το αξtωμά τους, txeLVf ότι οι πιο πάνω λειτουργοί αποτε
λούν εξαιρετικές περιπτώσεις και χορήγησε σ' αυτούς ειδικ~ άδεια για τη χρησιμο
ποίηση των κυβερνητικών οχημάτων που τους παραχωρούνται και κατά τη διάρκεια 

μη εργάσιμων ωρών. Να σημειωθεί ότι, με εξαίρεση το Γενικό Εισαγγελέα στον 
οποίο παρέχεται ασφάλεια. σε κανένα από τους αναφερόμενους κρα_ικονς λειτουρ

γονς δόθηκε το δικαίωμα χρησιμοποΙησης οδηγον, είτε εντός είτε εκτός ωρών εργα
σίας. 

Στο Γενικό Εισαγγελέα. τον Πρόεδρο Ανώτατου Δικαστηρίου και τον Προ'ί
στάμενο Αναθεώρησης και Ενοπο'ησης Κυπριακής Νομοθεσιας, παραχωρείται 

όχημα με εκτοπισμό μτιχανής 2500-3000 κ. εκ. αξίας f.IS.OOO περl.πoυ, στους υπόλοι
πους δε Κρατικούς Λειτουργούς αυτοκίνητο με εκτόπισμα μτιxαντjς 1900-2100 κ. εκ. 
αξίας f.12,00Q περίπου με βάση τις σημερινές τιμές των προσφορών". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα διακόψΟυμε εδώ και θα συνεχίσουμε το απόγευμα, θα έλεγα στις 3,30 μ.μ. 
θέλω να έχετε υπόψη σας ότι θα προχωρήσουμε περΙ-του μέχρι τις 7.00 μ.μ. 

Η κα Κατσελλή. 

Ρ, ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εισηγηθώ να παρατείνουμε απόψε μέχρι τις 8.00 μ.μ. 
και να μην έχουμε ανριο συνεδρίαση της Βουλής. διότι προβλέπω ότι δε θα έχουμε καν 
απαρτία, όπως έγινε και την προηγούμενη Παρασκευή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα μπορέσουμε να συνεχίσουμε μέχρι τις 8.00 μ.μ., αλλά θα έχουμε απαρτια 
ανριο. διότι, αν δεν υπάρχει απαρτία, όλα τα θέματα που είναι εγγεγραμμένα θα 
διαγραφούν 

θα συνεχίσουμε λοιπόν στις 3.30 το απόγευμα, 

('Ορα διακοπής: 12.15 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης, 3.40 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζουμε τη συνεδρίαση με το Κεφάλαιο Δ'. 

ΤΟ πρώτο θέμα είναι 'Ή αθέτηση κυβερνητικών υποσχέσεων προς _ην πόλη της 

Λεμεσού αναφορικά με το αποχετευτικό. το κυχλοφοριακό και άλλα". Άρχισε η 

συζήτησή του στις 27.2.1992. θα τερματιστεί σήμερα. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Kovτι.δης και μετά ο κ. ΠoυQΎOυριδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κατ' αρχ~ν θα ~θελα να συμφωνήσω με το συνάδελφο Άριστο για τη διαπί

στωση που κάVfΙ όσον αφορά _ην κατάσταση που επικρα_εΙ στην πόλη _ης Λεμεσού 

σε σχέση με το κυχλοφοριακό και την καθυστέρηση που παρατηρεΙται σε σχέση με το 
αn:οχετwτικό. Όμως. παράλληλα, θα ήθελα να διαφωντjσω με το δεύτερο σκέλος των 
διαπιστώσεών του σχετικά με το ποιοι ενθύνovται γι' αυτά. Και για να είμαστε 

πράγματι αντικειμενικοΙ και να μην κινδυνεύουμε να παρεξηΥτιθούμε ότι αρχΙσαμε 

• 
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την αvtιχυβερvητικi) επίΟεοll ενόψει των προεδριχών εκλογών, θα έλεγα ότι ο τίτλος 

τον θέματος Οα f\tav πιο ορθός αν , αντί "Η αθέτηση χιJβερνηnχών \ιποοχέσεων προς 
την πόλη της Λεμεσο\ι αναφορικά με το xUXΛoφoριαχό και το αποχετευτικό", ήταν 
"Οι εuOύνες των αρμοδίων -οποιωνδήπΟΤΕ αρμοδίων- προς την πόλη της Λεμεσον 
για το χνχλοφοριαχό και το αποχετευτικό", 

Στην πορεία Οα πρέπει να εξεtάσOψε σφαιρικά το όλο ζητημα και, αφο'ύ 

διαπιστώσουμε το μέγεθος των προβλημό:cων και τις αιτίες πο\! τα προκάλεσαν. να 
ωτονέμουμε. γιατί όχι. ε:υΟύνες σ' αυτούς που ΕΚ των πραγμάτων είναι uπεiιOvνΟL γι' 

οντή την καθυστέρηση. 

Κατ' αρχήν σνμφωνώ με την εισαγωγή στο θέμα. ότι δηλαδή στις ελεύθερες 

περιοχές της Κύπρον μας. αλλά ειδικά στη Λάρνακα και στη Λεμεσό, μετά το προδο
Ίικό. το εγκληματικό πραξικόπημα, που έφερε την το'ύρχιχη λαίλαπα στο νησί μας 

κα~ έσπειρε τον πόνο και τη σιιμqχ>ρQ στο λαό μας, με τη σιιγκέντρωση του πληθυ

σμού και το διπλασιασμό του από τη μια μέρα στην άλλη σε ορισμένες περιοχές, 
όπως η Λεμεσός -εδώ αναφέρεται ότι πριν από την εισβoλ.iι ο πληOvσμός στη Λεμεσό 
Ί')ταν περίπου πενήντα πέντε χιλιάδες και μετά την εισβολΊ'), σΊ')μερα, είναι πέραν των 

εκατόν είκοσι χιλιάδων·δημιο\lργήθηχαν τόσα προβλήματα ΠΟ\l κανένα κράτος, όσο 

μεγάλο κα~ αν Ί')ταν, σε αναλογία βέβαια. πόσο μάλλον το μικρό μας νησί, δε θα ήταν 

σε θέση να τα ΕΠιλύσει ούτε μετά από δεχάδες χρόνια. Το πόσα προβλήματα, άμεσα 
και ζωτικά, ζητούσαν τότε ΕΠειγόντως τη λύση το\lς είναι σ' όλο\lς μας γνωστό. Το 
ότι αυτό το νησί δεν xattQQruoc και στέκει ακόμα όρΟιο στις ΕΠάλξΕις είναι. κατά 
γενική παραδοχή, ένα Οαύμα και πιστεύω ότι ο καθένας στέκει μπροστά ΤΟ\l με 

έκσταση και ruλάβεια. 

Σ' α\lτά τα πλαίσια λοιπόν εντάσσεται και το κυκλΟQX)ριακό πρόβλημα της 

Λεμεσού, καΟώς και η κατασκεvή του κεντρικο'ύ αποχετευτικο'ύ συστΊ')ματος 
Λεμεσού - Αμαθο'ύντας, 

Εδώ όμως θα ήΟελα να πω πως είναι λάθος -και ακόμα Οα μ..-τορο'ύσε κάποιος 
να παρεξηγΊ')σει το συνάδελφο- που όλα α\lτό; τα ;τροβλΊ')ματα τα απομονώνει και τα 

χρεώνει στα τελE\lταία τέσσερα χρόνια και μό;λιστα εξ ολοκλΊ'ιρου. όπως γίνεται 
προσπάΟεια. στη σημεριν1'ι κυβέρνηση. 

Κ'ύριε Π ρόεδρε. το πρώτο ερώτημα που μπαίνει μπροστά μας, όταν Ο\!ζητο'ύμε 

για αναπτυξιακά έργα ή για οποιαδήποτε άλλα έργα είναι: Υπό;ρχει κ\lβέρνηση ή 

οποιαδ'ήποτε δημoτ~κή αρχΊ') που δε Οα ήθελε στη δική της θητεία να κάμει όσα περισ
σότερα έργα μπορεί; 11 απάντηση ασφαλώς έρχετα~ μόνη της Βεβαίως όχι. Όλες οι 
εκλελεγμένες αρχές Οα ήθελαν να κάμουν όσα περισσότερα έργα μπορο'ύν. για να 
χαρακτηριστο'ύν πετυχεμένες. 

Πο'ύ οφείλεται όμως η αδυναμία στην υλοποίηση τέτοιων έργων; Υπάρχουν 
βέβαια δι.ό.φοροι παράγοντες, διάφοροι λόγοι. όπως φαντασία, προτεραιότητα. 
προοπτικΊ'). προγραμματισμός, φιλοσοφία κ.λπ .. αλλά πρώτα και πάνω απ' όλα είναι 
η οικονομικΊ'ι Ε\ιρωστία κό;Οε κράτους και κατ' επέκταση κό;θε δ1'ιμου Ί') κοινότητας 

χωριστό;. Άρα η οικονομικ1'ι δυνατότητα που έχει η κό;Οε κυβέρνηση. αλλ6 και ο κάθε 
δΊ'ιμος χωριστά κατ' επέκταση. είναι απOφCΙσιστιχός παράγοντας χαι σχεδόν πάντα 

είναι ο βασικός συντελεστής που προκαθορίζει και την εκτέλεση σοβαρών έργων. 
είτε υποδομής είτε αναπτυξιακών. Και χωρίς να Οέλω να γίνω aπoλoγητής της 
κυβέρνησης 1'ι του ΔΊ')μου Λεμεσο'ύ ή οποιουδ'ήποτε δήμου. λtω ότι οι E1JΟύνες που 
υπάρχουν εχεΙ. όσον αφορά τα όρια των δΊ')μων. είναι πρωταρχική ευΟύνη του ίδιου 

του δημοτικού συμβουλίου και του δημάρχου, ως της χατ' εξοχΊ'ιν αρχής αuτ1'ις tTl; 
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είμαι άδικος ο\ιτε με τις τοπικές αρχές, γιατί 6λοι ξέρουμε τις δυσκολίες που υπάρ· 
χουν όσον αq:ιoρά τη διαπλάτυνση των δρόμων, τη διαμόρφωση των κυκλοφοριακών 

κόμβων με τις απαλλοτριώσεις και πολλές ψ:)ρΙς τις κατεδαφίσεις οικοδομών, με 
τις γνωστές προσφυγές στα δικαστήρια κ.λ..ίΤ, Και για να ξεχαΟαρίσουμε τις ruθ"ύνες 
της κάθε αρχής, JtgbtEL να επαναλάβω ότι σε ένα δήμο, εκτός από τα πολεοδομικά 

έργα, που τη βασική οικονομική δα7ιάνη έχει η x\JlβtgVT)(JTt και μικρότερη οι δήμοι, σε 

όλα τα άλλα έργα το οικονομικό κόστος και η ευθύνη βαραΙνουν αποκλειστικά και 
μόνο τη δημοτική αρχή. Αλλά και στα πολεοδομικά έργα ακόμα η ευΟίινη της 

τοπικής αρχής και η αποφασιστική της παρέμβαση δεν είναι μικρότερης σημασίας. 

Και κάτι άλλο, παλ" σωστό και πολν σοβαρό, που δεν πρtπει σε καμιά περί· 

πτωση να μας διαφεύγει είναι το εξής: Η κυβέρνηση, αλλό. και η δημοτική αρχή, 

έστω και αν έχουν την πολιτική Otληση να προχωρήσουν και να εκτελέσουν κάποια 

έργα, αυτά, είτε το Οέλουν είτε όχι, περνούν μέσα από τα γρανάζια της κυβερνητικής 

ή της δημοτικής μηχανής. Βέβαια δεν είναι του παρόντος να μιληοουμε για τον 

τρόπο λΕιτουργίας και τις ελλείψεις της κρατικής ή της δημοτικής μηχανής, γιατί 

είναι ένα πελώριο Οέμα. Αν λοιπόν αυτή η μηχανή για τον άλφα η βήτα λόγο δεν 

κινείται σωστά. είτε γιατί το θέλει είτε γιατί δεν έχΕι την ικανότητα να κινηθεί. 
σωστά, τότε το όλο έργο της αρχής. οποιασδήποτε αρχής. θα έχει σοβαρές δυσκολίες. 

Είναι επΙσrις αλήΟεια ότι rι διάρθρωσrι της κυβερνητικής ή της δημοτικής μrιxανής δε 

γίνεται από τrι μια μέρα στην άλλrι ή στη θητεία μιας κυβέρνησης ή ενός δημοτικού 
συμβουλίου, αλλά είναι αποτέλεσμα μιας ολόκληρης ζωής. 

Έρχομαι τώρα στην καθυστέρηση και στις ατέλειες που παρουσιάζουν 

ορισμένα έργα στη Λεμεσό. όπως η οδός Νίκου Παττίχη και η λεωφόρος Ρούσβελτ, 
που είναι πολεοδομικά έργα, καΟώς και κάποια άλλα, όπως είναι το απOχετεuτικό 

ομβρίων της Λιμνάζουσας, που ταλαLJ-τωρεί εδώ και αρκετά χρόνια όλη τη βόρεια 

πλευρά της Λεμεσού. Εκτός των προβλημάτων που αναφέραμε πιο πάνω. θtλω κι 
εγώ με τη σειρά μου να επισημάνω τις ευθύνες που πρι,-cΕι να καταλογήσουμε στην 

κυβερνητική μηχανή. αλλά και τις εξίσου σοβαρές. αν όχι μεγαλύτερες, ευθύνες τrις 
δημοτικής μηχανής του Δημου Λεμεσού. Και όταν λέω δημοτική μηχανή, εννοώ την 

ηγεσία των τεχνικών υπηρεσιών του δήμου . Η έλλειψη ελέγχου που είχε καΟήκον να 
εξασκήσει η δημοτική αρχή κατά την εκτέλεση των έργων, ακόμα η μη παρέμβασή της 

για διόρθωση κάποιων όρων των συμβολαίων πριν υπογραφούν με τους εργολά. 
βους, όσον αφορά τον τρόπο και το χρόνο διεχπεραΙωσΤ]ς των έργων, αυτά χρεώνο

νται στrιν αδιαφορ{α ή ανικανότητα των υπευθύνων της δημοτικής μηχανής. 

Ο κάΟε Λεμεσιανός, αν ρωτηΟεί, ασφαλώς κάτι έχει να πει γι' αυτό το ζήτημα. 

Αλλά και μια ματιά στους δρόμους της Λεμεσού και στην περιοχή του n εντάδρομου 
και αλλο" είναι αρκετ1'] για να διαπιστώσεις του λόγου το αληθές. 

Υπάρχει λοιπόν πρόβλημα από τις καOuστερήσεις σε σχέση με την κατασκευή 

των λεωφόρων Ρο"σβελτ και Νίκου Παττίχη και Οα πρέπει οι αρμόδιες αρχές να 
βρουν τρόπους να το ξεπ:εράσουν και ακόμα να μελετήσουμε ως κράτος ·στην 

ανάΥΚΤ] να Οεσπίσουμε και νομοΟεσία ως Βουλή. με ποιο τρόπο Οα ανακουφίσουμε 

τα άτομα εκείνα που έχουν EΠI1QEaotEi αίτό τις διαπλατύνσεις αυτών των δρόμων 
και να φροντίσουμε να ανακουφίσουμε ή ακόμα να α..-τοζημιωσουμε τους πληγέντες 

από τις OεOμrιν{ες αυτές που λέγονται κατασκευαστικά έργα. Προς γνώση του 

Σώματος. στη διάρκεια της κατασκευής αυτών των έργων έχουν καταστραφεί νo~κo· 

κυριά και έχουν κλείσει επιχειρήσεις. Άρα. κνριοι συνάδελφοι, πρέπει να δούμε κι 
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εμε[ς ως Σώμα πώς παρεμβαίνοιιμε και πώς βοηΟο'ύμε. Γι' αυτό το λόγο χαραχτ'ή
ρισα θεομηνΙες '{Ο χαταoχεvαστικά έργα. 

Και επειδή ο σννάδελφος ανέφερε xάo'tQLQ έργα με καΟαρές αιχμές προς την 
κυβέρνηση. επειδή τυγχάνουν να είναι πολεοδομικά. για να εΙμαστε αντιχεψενιχοί 
Οα αναφέρω και εγώ κάτι άλλο: Το απoχετεuτιχό ομβρΙων της Λψν(ιζουσας που, 
όπως εΙΠα . τω.αuτώρησε για αΡΧΕτά χρόνια την περιοχή tO'U Τοιρείο" στη Λεμεσό. 
Το έργο οιιτό ανατέθηκε σε εταιρεία. αφού της δόΟηκε η προσφορά από το παρά· 
Οιιρο. Και εξηΥο"ύμαι: Όταν ανοίΧΤτΡιαν οι προσφορές, τι εταιρεΙα avτi! δεν είχε την 
πιο χαμηλή προσφορό. Στην πορεία δέχOrικε το Δημοτικό Συμβούλιο επιστολή Τl1ς 
εταιρεΙας, που την ενσωμάτωσε στην προσφορά Τ11ς, 11 οποΙα έριχνε το ποσό κατά 
αρκετές χιλιάδες λίρες και έτσι της δόΟηκε " εκτέλεση του έργο\). 

Το πόσο ταλαιπώρησε .ην πόλη μας η κατασκευή αυτού του έργου. με τις 

τρομερές καOuστερήσεις που παρουσιάστηκαν, μόνο οι κάτοικοι της περιοχής 
μπορούν να μας το πουν. Ζούσαν. όπως οι Ιδιοι μας έλεγαν, σε μια κόλαση. Και όχι 
μόνο αυτό. Οι συχνές ανακατασκευές, μια και η εταιρεία που το ανέλαβε δεν είχε 
την πείρα που χρειαζόταν γι' αυτό το έργο. δυσκόλευαν ακόμα περισσότερο την 
κατάσταση. Αποκορύφωμα λοιπόν ήταν ότι. όταν κόνtευε να τελειώσει το έργο, ο 

κεντρικός αγωγός στην οδό ΛεOνtίOυ Α' με τα πρώτα νερά έσκασε και έπρεπε να 
ανακατασκευαστεΙ ΟΙ πρόσφατες δε βροχές του Δεκέμβρη του περασμένου χρόνου 

έδειξαν ότι το έργο Οα παρουσιάσει πολλά προβλήματα και οι κάτοικοι Οα φτάσουν 
στο σημείο να ζουν πάλι με το άγχος της πλήμμυρας, όπως ζούσαν τόσα χρόνια. 

Όμως για τις καΟυστερήσεις σε σχέση με αυτά τα έργα, πριν αναφέρω 

κάποιους αριΟμούς, Οα ήΟελα να αναφέρω ενώ:τιον του Σώματος την 'Προσωπική 
παρεμβολή του τέως Υπουργού Σvyκoινωνιι.ί.ιv και 'Εογων κ. Παύλου ΣQββ(.δη και 
να εξάρω τη συμβολή του στην προώθηση και επίσπευση των έργων αυτών. Αυτή 
είναι κοινή παραδοχή, κύριε Πρόεδρε, κάΟε αντικειμενικού παρατηρητή. 

Λοιπόν, με αριΟμούς: Η λεωφόρος ΦραγκλΙνου Ρούσβελτ Οα καOuστερήσει 
τέσσερις. ntvtt τι Ισως χαι έξι μήνες. Η δικαιολογία είναι ότι χρειάστηκε να ανακα
τασκεναστούν τα σχέδια, διότι τα αρχικά σχέδια δεν πρόβλεπαν να μπουν σωλήνες 

για το ωτοχετευτικό της Λεμεσού. Τουλάχιστον αυτή είναι η δικαιολογ(α που 

έδωσαν, Η οδός ΝΙκου Παττίχη Οα καθυστερήσει και αυτή περίπου τέσσερις μήνες. 
Τρίτο ε(ναι το ωτοχετευτικό ομβρίων της Λιμνάζουσας, που ήταν εξ ολοκλήρου 
ενΟύνη του Δήμου Λεμεσού. Αυτό Οα καθυστερήσει δώδεκα μήνες, Αξιζει να 
σημειωΟεί ότι ακόμα ο Δήμος Λεμεσού δεν ξέρη τι έξτρα ποσό Οα πληρώσει. Η οικο
νομική πτυχή δεν έχει ξεκαΟαρίσει ακόμα. Και κάνω έκκληση στο Γενικό Ελεγκτή να 
ε-γκύψει με προσοχή στον έλεγχο αυτών των κoνδυλlων. 

Α γαπητο( συν6.δελφοι. ξέρουμε όλοι ότι τι δημοτική αρχή, τουλάχιστον στα 
όρια που υπάγοvtαι στο δοσμένο δήμο, έχει αποφασιστικό λόγο. ΤΙΠοτα, μα τLπoτα 
σχεδόν, δεν μπορεί να γίνει χωρίς τη σύμφωνη γνώμη της δημοτικής αρχής. Η δημο
τική αρχή λοιπόν. με μια ικανή δημοτική μηχανή, μπορεί από την αιιχή μέχρι το 
τέλος να ελέγχει οτιδήποτε yi.VEtaL στην επικράτειά της. Εξάλλου δεν εί,'Οι τυχαίο 
και πολύ ορΟά, κατά τη γνώμη μου, λέμε ότι, με βάση τα έργα που έκανε ένας 
δήμαρχος ή καλύτερα ένα δημοτικό συμβούλιο. τον χαρακτηριζουμε ότι πέτυχε ή ότι 
δΕν πέτυχε στο έργο του. Για παρ6.δειγμα η Λευκωσία με τον κ. Λέλλο Δημητριό.δη. 

Κύριε Πρόεδρε, το συμπέρασμα που βΥαtνει αβίαστα a.-τό όσα ανέφΕρα πιο 
πάνω είναι ότι, όταν ωτοφασιζουμε να κάνουμε σωστή και εποιΧοδομητική χριτική 
και μάλιστα a.-τό του βήματος της DoυλΤΙς, πρέπΕΙ να την Χάνουμε αντικειμενικά. 
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έτσι που να συμβάλλο'Uμε στη διόρθωση μιας καχής κατάστασης. μακριά από σκοπι

μότητες. κομματικές ή προεκλογικές. 

Έρχομαι τώρα στο απoχετεuτικό σίιστημα Λεμοοού - ΑμαΟούντας. κοινώς 
ΣΑΛΑ. Και εδώ θα συμφωνήσω με το συνάδελφο Άριστο ότι το 4!γο αυτό ε(ναι 

VψΙστης σημασΙας για την πόλη της Λεμεσού. αλλά και για ολόκληρη την Κύπρο. 

ΣUΜφωνώ απόλυτα ότι το έργο αυτό έχει καθυστερήσει πάρα πολύ και ότι η κατα
σκεu'ή to'U Οα έπρεπε να αρχίσει πολύ πιο πριν. Εκεί no'U Οα διαφων'ήσω πάλι, και 
μάλιστα πολύ έντονα. είναι στο σημείο που καταλογιζει ευθύνες για την καΟυστέ
ρηση αυτού to'U tgyo'U στην κυβέρνηση Baotkcfo'U. ιι γνώμη μου είναι. και θα το 

αποδείξω στην πορεία. ότι. αν κόποια κ'Uβέρνηση πρέπει να πιστωΟεΙ όσον αqχ>ρά το 

αποχετευτικό Λεμεσού, αυτ'ή ε(ναι η κυβέρνηση Βασιλείου. για την αποφασιστική 
βοήθεια και την προσωπική παρέμβαση to'U (διου tO'U κ. BaotkE(o'U για την προώ
θηση tO'U όλο'U έργου, 

Ας δούμε όμως πώς έχει και πώς εξελΙχΟηκε το περιβόητο αυτό έργο, που 

ακούει στο όνομα Aπoχετεuτικό Λεμεσού - ΑμαΟούντας. Δε Οα αναφέρω τη δεκαετία 
του 1980. επΙ διακυβέρνησης KuπριανoΊJ , όταν η τοποΟεσία ανέγερσης του εργοστα

oto'U επεξεργασίας των λUΜάτων άλλαξε Οέση, όπως η γάτα μετατοπίζει τα γατάκια 
της, δεκα..-τέντε φορές ή και περισσότερο. Εδώ κι αν μπορεί ένας να καταλογίσει 

εuO'ύνες για καθνστέρηση και χαμένο χρόνο και ακόμα έλλειψη πολιτικής βούλησης 
για την επ(λωη αυτού του προβλήματος. Η καθυστέρηση σ' αυτή την περίοδο δεν 

πρέπει σκόπιμα να ξεχνιέται, κύριοι σ'Uνάδελφοι. 

Κι όταν ανέλαβε το πρώτο αιρετό Δημοτικό Συμβούλιο ΛεμεσOΊJ. το 1986. που 
αποτελεί και την πλειοψηφία του ΣΑΛΑ. ένα από τα πρώτα ζητήματα ΠO'U επιλή
φθηκε ήταν και η τοποθεσία της ανέγερσης του εργοστασΙου επεξεργασίας των 

λυμάτων, Ανέθεσε δε σε οΙκο to'U εξωτερικού, τον Tomes Water Intcmational, τη 
μελέτη του όλου προβλήματος και ζήτησε τη γ\'ώμη to'U για την τοποθεσία που θα 
μπορούσε να ανεγερΟεΙ το εργοστάσιο. Η γνωμάτεuση no'U μας έδωσαν, με μια 

"Σολομώντειο" α..-τ6φαση που μας στοίχισε 43.000 λίρες, ήταν να ytvO'UV δύο μικρό
τερα εργοστάσια. Ένα στην ανατολική πλευρά της Λεμεοο'ύ. στη Μονή, και ένα στη 

δ'Uτική πλΕVρά της Λεμεσού. Το ΣΑΛΑ τότε, μετά από συμβουλή του Υπουργού 

Εσωτερικών, αποφόσισε να γίνει ένα εργοστάσιο ανατολικά της Λεμεσού. στην 

κοιλάδα της Μονής. 

Από την ημέρα της α..-τόφασης για την τοποΟεσία ανέγερσης tO'U εργοστασίου -
ήταν Γενάρης τότε- μέχρι την ημέρα ΠΟ'U αποφασΙσαμε σΕ ποια εταιρεία θα δινόταν η 

εντολή για να κάμει τις μελέτες, πέρασαν τέσσερις ολόκληροι μήνες . Ο χρόνος αυτός 

καταναλώθηΚΕ για να συνταχθούν. όπως μας ελέγετο. οι όροι εντολής! Γι' αυτή την 

καθ1Jστέρηση μέχρι σήμερα δεν έχει δοθεί άλλη εξήγηση. Και ξαφνικ6. το Μάιο. 
τέσσερις μήνες μετ6., με συνοπτική διαδικασία και χωρίς προεπιλογή και 

προσφορές, με τη δικαιολογία ότι βιαζόμαστε, ανατέΟηκε στους Louts Berger. μια 
αμερικάνικη εταιρεία, που στην περιοχή μας την εκπροσωπούσΕ η BolasIIo Jalon. μια 
ισραηλίτικη εταιρεΙα, να εκπονήσει τα σχέδια το\) έργο\}. 

Σ' αυτό το διό.στημα της καθ1Jστέρησης των τεσσάρων μηνών και πριν δοΟεί η 

εντολή της εκπόνησης των σχεδίων, είχε γίνει γνωστή η τοποΟεσΙα της κατασκεvής 

του cgyoστaoίo'U. Και άρχισε τότε η νέα φόοη των κινητοποιήσεων των κοινοτήτων 

τώρα στην ανατολική πλευρά της Λεμεσού. Άρχισαν κινητοποίηση όλες οι κοινό

τητες της περιοχής, με επικεφαλής τους κοινοτάρχες το'Uς. και ζητούσαν επίμονα τη 
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τώρα στην ανατολική JtλC\Jρό της Λεμεσού. Άρχισαν κινητοποίηση όλες οι χοινό
τητες της περιοχής, με επικεφαλής τους κοινοτάρχες τους. και ζητούσαν επίμονα τη 

μεταφορά του εργοστασίου επεξεργασίας λυμάτων 1 l/S χιλιόμετρο ή μ{ιλλον 1 1/4 
χιλιόμετρο ανατολικότερα, μακριά από την κατοικημένη περιοχή, μεταξύ της 
κοιλάδας της Μονής και του ΑγΙου ΓεωργΙΟυ το" Αλαμάνου. 

Στην ιστορική συνεδρίαση του ΣΑΛΑ. όπου Οα αποφασιζόταν τελικά η τοπο

θεσια. υπήρχαν δύο τάσεις. Η πρώτη, που δε δεχόταν τη μετακίνηση και της οποΙας 

επικεφαλής ήταν ο Δήμαρχος Λεμεσού. που εκβιάζοντας το ΣΑΛΑ δήλωσε ότι , αν 

μετακινηθεΙ το εργοστάσιο, αυτός Οα παραιτηθεί. γιατί δήΟεν 11 Διεθνής Τρόπεζα Οα 
μας έκοβε το δάνειο και τότε Οα κινδύνευε το έργο ή θα καθυστερούσε και η δεύτερη 
τάση που έλεγε να δο'ύμε ως θετικό το ότι όλες οι κοινότητες δέχονται το έργο στην 

περιοχή τους και ότι η ικανοποΙηση του αιτήματός τους για μικρή μετακίνηση θα 
έδειχνε πνεύμα συνδιαλλαγής και κατανόησης. Εξάλλου, όπως είχαμε ως ΑΚ ΕΛ 
τότε προειδοποιήσει, μια και οι κοινότητες άρχισαν να ξεσηκώνονται με δΙκαια 

αιτήματα, αργά ή γρήγορα θα αναγκαζόμαστε να προβο'ύμε στη μετακίνηση και όσο 
πιο αργά κάναμε αυτή την ενέργεια, τόσο μεγαλύτερο κόστος θα πληρώναμε. Γι' 

αντό πριν αποφασίσουμε να δώσουμε την εντολή για εκπόνηση των σχεδίων, καλό 
ήταν να δεχτούμε την αλλαγή του χώρου ανέγερσης του εργοστασίου. 

Στην αλλαγή του χώρου αντιδρούσαν μόνο ορισμένοι που είχαν δημιουργήσει 

συμφέροντα στην περιοχή, γιατί αγόρασαν μεγάλες εκτάσεις γης για εκμετάλλευση 

και αξιοποίηση. Μεταξ'ύ αυτών είναι και γ,ιαιστά ονόματα της Λεμεσού. Στη συνέ

χεια το ζήτημα πήρε τη μορφή αντιπαράθεσης χαι έγινε ζήτημα γοήτρου μεταξύ 
Δημάρχου και κοινοτήτων. Ανατέθηκε λοιπόν, με μικρή πλειοψηφία στο ΣΑΛΑ, 11 
εκπόνηση των σχεδίων του έργου στους Louis Bcrgcr. με τοποθεσία ανέγερσης του 
εργοστασίου την κοιλάδα της Μονής. Όμως οι κινητοποιήσεις των κατοίκων της 

περιοχής άρχισαν να κλιμακώνονται και φτάσαμε στα γεγονότα της Μονής. όταν 

• απειλή()ηκε σύΥκρουση των κατοίκων της περιοχής με την αστυνομία. 

• 

Ι' αυτό το στάδιο ζητήθηκε η παρέμβαση της κυβέρνησης και του Προέδρου 

Βασιλείου προσωπικά. Ο Πρόεδρος, αφού έδωσε εντολή να μελετηθεί το όλο 
πρόβλημα α..-τό τα αρμόδια υπουργεία, αποφάσισε τελικά να συστήσει στο ΣΑΛΑ τη 

μεταφορά του εργοστασίου , υποσχόμενος ότι το κόστος της περιπλέον δαπάνης θα 
το καλίιψει 11 κυβέρνηση από τον ΠΡOUπOλOγισμό. Επίσης η κυβέρνηστι ανέλαβε η 
ίδια να πείσει τη ΔιεQνή Τράπεζα για την αλλαγή του χώρου. 

Και εδώ Οα αναφέρω, αγα.ι-τητοί συνάδελφοι, κάτι, για να καταλάβει το Σώμα 

ορισμένα πράγματα. Πριν μεθοδεύσει και πριν προβεί η κυβέρνηση στις ενέργειες 

που Οα έκανε προς Τ11 ΔιεΟνή Τράπεζα για να πετύχει την αλλαγή, κάποιοι πληροφό

ρησαν τη Διεθνή Τράπεζα, ανορΟόδοξα και πονηρά, μπορώ να πω, για την αλλαγή 

του χώρου ανέγερσης του εργοστασίου. πρσδιαθέtoντας τη Διεθν1'ι Τρόπεζα αρνη

τικά έναντι αυτής της αλλαγ1'ις, Βέβαια, με προσωπική παρέμβαση του Προέδρου 

Βασιλείου στη Νέα Υόρκη, 11 Διεθνής Τράπεζα τελικά συγκατένευσε για την αλλαγή 
της τοποθεσίας. 

Το πρώτο ερώτημα λοιπόν που μπαίνει μπροστά μας είναι: Η συμβολή της 

κυβέρνησης σ' αυτό το στάδιο "ήταν θετική 1'ι αρνητική; ΕυΟ'ύνεται η κυβέρνηση για 

οποιαδήποτε καθυστέρηση; Ένας αντικειμενικός παρατηρητ1'ις, ο οποίος είναι 

μακριά από οποιαδήποτε οικονομικά συμφέροντα, Οα κρίνει ότι η παρέμβαση της 

κυβέρνησης και προσωπικά του Προέδρου Ι3ασιλεlο" ήταν σωτήρια για το αποχετευ

τικό της Λεμεσο'ύ . ΓιατΙ αν δε γινόταν στο χρόνο που έστω έγινε η αλλαγή, θα 

αναγκαζόταν σήμερα το ΣΑΛΑ κάτω από την πίεση, από την αποφασιστική πίεση, 
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των κατοίκων της περιοχής να κάμει την αλλαγή σήμερα, πράγμα που οπωσδήποτε 

θα έθετε σε κΙνδνvo το όλο έρΥο. 

Ειναι γεγονός όΌ:Ι το ζήτημα της μεταφοράς του ερΥοστασίον λνμάτων από μια 

περιοχή σε άλλη ΠΡOuπoθέτει και πρόσθετη οικονομική δαπάνη, αλλά και μια σειρά 
αναπροσαρμογές στο σχεδιασμό και μια σειρά ενέργειες, όπως τι διαδικασία της 

απαλλοτρ(ωσης Κ.λπ. εδώ Οα ήθελα να συμφωνfισω με το συνό.δελφο Άριστο ότι, 
παρά το γεγονός ότι σήμερα έχει λυθεί μια σειρά από προβλήματα, όπως η προσΠέ

λαση προς -την περιοχή -υπήρχε ιδιωτικός δρόμος που σήμερα δόθηκε στο δημόσιο

και ότι προχωρούν προς το τέλος τονς οι απαλλοτριώσεις, θέλω λoLΠόν να συμφω

νήσω ότι εδώ η κ"Uβέρνηση ευθίινεται για κάποια καΟυστέρηση. Εδώ μ..-wρονμε να 

καταλογΙσονμε ευθίινες στη γραφειοκρατΙα της κρατικής μηχανής και, για να χρησι

μοποιήσω τα λόγια του Δημά.ρχου Λεμεσοu κ. Χατζηπαuλου, "Δεν αποκλείεται 

υπό.λληλοι να 'UΠoσκωπoυν το έργο της κυβΙρvι}σης κωλυσιεργώντας". Αντό. είπε ο 
Δήμαρχος Λεμεσον. 

KugΙOL συνόδελφοι, συμ..-τερασματιχά μπορούμε να πούμε ότι νπάρχουν 

προβλήματα στην κρατική και στη δημοτική μηχανή και ότι θέλουν βελτίωση οι 

μέθοδοι' και οι τρόποι λειτονργίας τους. Όμως συνάμα η απόδοση ενΟυνών πρέπει 

να γΙνεται με αντικειμενιχότητα και με γνώμονα τη βελτίωση μιας κατάστασης και 

την εξόλειψη των αιτιών που προκαλούν αυτά τα προβλήματα στην εκτέλεση των 

οποιωνδήποτε έργων. 

Κύριε Πρόεδρε, κUρΙOι συνάδελφοι, ε(ναι tίικoλΊ1 Ί1 κριτική, όταν είμαστε απ' 

έξω και όταν ξεκινούμε από αντιπολιτευτική παρόρμησΊ1 . ΕΙναι ακόμα ευκολότερη, 

όταν απλώς αραδιάζονμε τι θέλουμε να γίνει και τι δεν έγινε . Το πιο προσφιλές 

σενάριο αντον του χρόνον ·και 600 πλησιάζουμε στις προεδρικές εκλογές θα είναι 
και πιο έντονο-θα είναι να αρχίσσυμε να ρΙχνουμε τις ευ(h)νες στην κυβέρνησΊ1 Βασι· 

λεΙου για όλα -και το νπογραμμίζω-έστω και αν την ευθίινΊ1 τη φέρει κάποιος άλλος 
ή έστω και αν οι συνΟήκες είναι τέτοιες που ορισμένα πράγματα έχονν {ις αντικειμε

νικές τους δυσκολίες και δεν είναι δυνατό να γίνονν αμέσως ή στο χρόνο που εμείς 
θα θέλαμε να γίνουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης έχει το λόγο . 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κ νριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Ο συνάδελφος Λεόντιος Ιεροδιακόνου. σε μια συνέντευςΊ1 που έδωσε 
πρόσφατα σε χαΟημεριν1') εφημερLδα, έδ<οοε ένα πολύ πετυχεμέVO χαρακτηρισμό της 

διακυβέρνησης ΒασιλΕίου. ΕΙΠε σuyxεκριμένα πως ο κ. Βασιλείου δεν κυβερνά, αλλό. 

διοικό.. Είναι ένας πολύ πετυχεμένος χαραχΤΊ1ρισμός και όλοι γνωρίζουμε πως η 
χυβέΡV1Jση Βασιλείου, για να πάρει κ6.ποια απόφαση, ΕΠιδιώχει την ομοφωνία. 

Όπου νπάρχουν αντιδράσεις. καμιά απόφασΊ1 δε λαμβάνεται. Αυτός ο τρόπος 
διακυβέρνησης εΙχε, όπως όλοι γνωρίζονμε, σοβαρές σννέπειες. Σε πολλό. σοβαρά 

Οέματα καμιά ουσιαστική α.πόφα.σn δε λαμβάνεται και διεξό.γονται σννεχώς συtητή
σεις ή όπου υπάρχουν ιδια{τερα προβλήματα τα παραπέμπουμε σε κάποια ΕΠιτροπή, 

για να τα Ο1.Χ;;ητό. για πολλά χρόνια. Σοβαρές συνι,-τειες από αυτό τον τρόπο διακυ

βέρνησης πλήρωσε και Οα πλnρώνει η Λεμεσός . 11 Λεμεσός, από συμπρωτεύουσα, 
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πάει να γίνΕΙ, αν δεν έγινε ήδη, 11 πρωΤΕύουσα του χυχλοφοριαχον χάοιις, 11 πρωτεύ· 
ουσα της βρωμιάς χαι της δυσοσμίας και ασφαλώς 11 πρωtεOOlJOα των βομβιστών, 
που δεν έχει όμως σχέση αυτό με τα προβλ1'ιματα που έΟιξε ο αγαπητός συνάδελφος 

που ενέγραψε το θέμα. 

ΤΟ αποχετευτιχό είναι γεγονός, και έχει δ{καιο εδώ ο προηγούμενος ομιλητής, 

ότι απoφασίσττrxε ή μάλλον συζητείται εδώ και πολλές δεκαετίες. Λόγος για το 

αποχετευτικό της Λεμεσον έγινε από τα πρώτα χρόνια της ανεξαρτησίας. Ύστερα 

όμως από κ"οφορ(α δεκαετιών αποφασίστηκε 11 οριστική κατασκευή του πριν α:τι:ό 
πέντΕ χρόνια. 'llταν σ' αυτό το έργο που έδωσε ο τωρινός ΔΊ'ιμαρχος Λεμεσoiι άμεση 

προτεραιότητα ευθύς μετά την εκλογή του, πριν από nlvtt χρόνια περΙΠου. Και ενώ 
αρχικι1 αποφασ(στηΚΕ 11 κατασκευή Ίου έργου δυτιχά της Λεμεσού. 11 κυβέΡVTlοη 
ΒασιλεΙου. εφαρμόζοντας κατά τρόπο απόλυτα πετνχεμένο τη Οεωρία ότ~ δεν 

κυβερνά. αλλά δ~oικά. μόλις δέ.χθηκε κάποιες πιέ.σεις από τους κατοίκους των 

χωριών της δυτικής περιοχής της Λεμεσού, χωρίς καμιά οοοιαστική συζήτηση του 

προβλήματος, απλά γιατί υπήρξαν κάποιες αντιδράσεις, αποφάσισε, χωρ[ς να έχει 

τη σiιμφωνη γνώμη του Δημοτικού Συμβουλίου. να μεταφέρη την κατασΚΕ\.!ή του 

απOχετεuτικoύ ανατολικά της Λεμεσού. Και με την απόφαση να μεταφερθεί το 

ωιOXετΕUΤικό ανατολικά της Λεμεσού, η α\ιαποφασιστικότητα της κυβέρνησης Βασι

λείου το μετέτρεψε σε Ανατολικό Ζήτημα. ΤΟ μετέτρεψε σε Ανατολικό Ζήτημα, γιατί 

τότε άρχισαν διάφορες αντιδράσεις. Δεν πρέπει να γίνει εδώ, αλλά εκεί και επειδ~ 
κάποιος κοινοτάρχης είχε αντιδράσεις, έπρεπε να τον ακο\ισουμε και να <ruI;ητή

σ01Jμε μαζί του και άρχισαν να ΣUΖητoύνται για χρόνια ατέλειωτα διάφορα θέματα 

πολ\l επουσιώδη. όπως η μετακίνηση του εργοστασίου ένα χιλιόμετρο. δυο χιλιό

μετρα πιο κάτω, πιο αριστερά. πιο δεξιά. με α.ίτοτέλεσμα να έχει παρέλθει ολόκληρη 

πενταετία και ακόμη να μην έχει αποφασιστεί οριστικά και τελεσίδικα πού πρέπει 

να κατασκευαστεί το έργο. Γιατί, μέχρι σήμερα που μιλάμε. <ruI;TjtotJvtaI θέματα 
μετακίνησl1ς των αγωγών, αν Οα πρέπει οι αγωγοί να είναι στη Οάλασσα. αν θα 

πρέπει οι αγωγοί να εΙναι στον κύριο δρόμο Λεμεσoύ-ΛεuκωσΙας και εδώ. με μια 

προχειρότητα μοναδική. όποιος διαnιπώσει μια άπΟψη καΟόμαστε και συζητούμε 

μαζί του για ώρες ατέλειωτες. ενώ τις αρχικές αποφάσεις τις παίρνουμε επιπόλαια. 

Γιατί επι.π6λαιη, τολμώ να πω. ήταν η απόφαση οι σωλήνες του αποχετευτικού. οι 

αγωγοί του αποχετευτικού να τοποθετηθούν μπροστά στην παραλία. μπροστά από 

μερικά από τα πιο πολυτελή ξενοδοχεία της Λεμεσού, Χωρίς κανένα ουσιαστικό 

προγραμματισμό αποφασίσΤ1)Κε να περάσουν τους αγωγούς δΙΠλα από Τl1 θάλασσα. 

για να μεταφέρουν τα λύματα στο εργοστάσιο επεξεργασίας. Αναβολή πάνω στην 

αναβολή όμως oδ'l'ιγησε το πρόβλημα αυτό στο εξής σημείο: ΕχεΙ που, αν XQtaoxtuQ· 
ζόταν το έργο έγκαιρα, ο Λεμεσιανός θα πλήρωνε ένα ποσό της τάξης των ίΙΟ-ί12 

εκατομμυρίων. Οα πληρώσει σήμερα ένα ποσό της τάξης των ί30 εκατομμυρίων και 

Κύριος ειδε πόσα εκατομμύρια Οα προστεθούν στο ποσό των ί30 εκατομμυρίων. 

μέχρι να αποφασίσει τελεσΙδικα η κυβέρνηση .Βασιλε(ου πού επιτέλους Οα κατασκΕ\.!· 

αστεί το εργοστάσιο επεξεργασίας των λυμάτων. 

Άκουσα με προσοχή τον προηγούμενο ομιλητή ο οποίος προσπάθησε. με τέχνη 

θα έλεγα περισστ'ι, να επιρρίψει τις ευθύνες για την κατάσταση που επικρατεί στ'ιμερα 
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στη Λεμεσό, χαθόσον αφορά το απoχετεvτιxό χαι άλλα αναπτνξιαΧά έργα, όχι ΟΤ11" 

χυβέρνηση, που φέρει το μέγιστο μέρος της ευΟύνης, αλλά στο Δήμαρχο Λεμεσού και 

στο Δημοτιχό Συμβούλιο, στο οποΙο ασφαλώς έχει την πλειοψηφΙα ο Δημοκρατιχός 
Σνναγερμός μαζΙ με το Δημοκρατικό Κόμμα, ΠOΊJ για τον προηγούμενο ομιλητή 

εΙναι τα Χόμματα της αντιπολίτευσης. Η πραγματιχότητα είναι ότι τη μέγιστη 

ΕVθύνη -γιατΙ μέρος της αιΟύνης ασφαλώς φέΡOΊJν και άλλοι- τη φέρει η κυβέρνηση 

Βασιλείου, εξαιτίας του ότι δεν χνβερνά, αλλά διοιΧά. Και γίνεται προσπάθεια να 
μετατοπιστεί η E'UOύνη στο Δήμαρχο Λεμεσού, τον οπο(ο προσπαθούμε να παρoΊJσιά

σουμε ότι δεν άναι τόσο ΠΕΤVΧεμένoς όσο είναι ο Λέλλος. ε. .. τιστρατεύονμε και το 
μύΟο ότι ο Λέλλος είναι πmιχεμένOς Δήμαρχος, για να πλήξονμε τον Αντώνη 
Χατζηπαύλον -γιατΙ περΙ μύθον πρόχειται ότι ο Λέλλος εΙναι ΠΕΤUΧεμένoς 

ΔΤΙμαρχος- αλλά ο λαός της Λεμεσού έχει αντίθετη γνώμη . Ο λαός της Λεμεσού 

βαθμολόγησε χαι έδωσε στον Αντώνη Χατζη;ταύλον ποσοστό πολύ μεγαλύτερο από 

εχείνο πον έδωσε ο λαός της Λειικωσίας στο Λέλλο Δημητριάδη. επομένως, αν ο 

λαός ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΙΤΡΙΟΎ; 

Κύριε Πρόεδρε, να γρ(ιψOΊJμε χαι για τη Λενχωσία; Ει.ναι ενχαιρΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, επειδή υπάρχει σωρεία θεμάτων να περιοριζόμαστε αΊJστηρώς στο 

,>Ιό O\JI;ήτηση Ο/μα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, Χύριε Πρόεδρε. όταν βρίσκεσαι στο βήμα της IJoνλής. σίγOΊJρα δεν 

μπορεΙς να αγορεύεις ωσάν να είσαι ενώπιον τον Ανώτατον ΔιxαστηρίoΊJ . Και είναι 

φυσιΧό επόμενο στον ειρμό της ανάπtνξης των ΕΠιχειρημάτων σOΊJ ελαφρώς να 

εκφεύΥεις τον θέματος, χνρΙως όταν απαντάς σε ΕΠιχειρήματα άλλων συναδέλφων. 

Δέχομαι ευχαρΙστως την παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε ζητώ να μιλάτε ωσάν να είσαστε ενώπιον του Ανώτατον Δικαστηρίον. Με 

ιχανοποιεΙ όπως μιλάτε ενώπιον χατώτερου διχαστηρ(ου . 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΠOΎPΓOYPlΔHΣ: 

Ενχαριστώ. Χύριε n ρόεδρε. Δέχομαι ευχαρίστως τις παρεμβάσεις χαι αν 
βεβαίως μπορούσε να γίνεται διάλογος. Οα ήμουν ο ειιτυχέστερος των ανθρώπων να 

γίνονται όσο το δννατόν περισσότερες παρεμβάσεις . Αλλά φαίνεται ότι, όταν προε

δρεύει ο Πρόεδρος του χόμματός μον, ο αγα.-ιητός κ . Κληρίδης, πρέπει να είμαστε 

όλοι προσεχτικοί στις παρεμβάοεις. γιατί το σφυρΙ της έδρας πέφτει αμέσως, για να 

μας βόλει σε τάξη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. ό,ΤΙ χαι να πούμε η πραγματικότητα είναι μια : Ότι η 

Λεμεσός δεν έτυχε ττις στοργής πον έπΡΕΠΕ σαν η συμπρωτεύονσα από την χνβέρ
νηστι Βασιλείου. Αυτό είναι μια χρα'U"{αλέα πραγματικόττιτα και ό,ΤΙ και να ΠΟ'ύμε 

αντό είναι ένα γεγονός πον στη σννείδηση του Λεμεσιανού δεν πρόκειται να 

αλλάξει. Γι' αυτό καλούμε από το βήμα αυτό την χνβέρνηση Βασιλείον να δεί.ξει 

επ~τέλoνς το απαιτούμενο ενδιαφέρον για την πόλη της Λεμεσού. Η πόλτι της 

Λεμεσού έχε~ ανάγκτι από τα αναπτυξιαΧά έργα, τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα πον 

• 

• 

• 

• 
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βρίσκονται είτε υπό κατασκευ~ t'tt υπό προγραμματισμό. για να μπορέσει να πό:ρει 

τη θέση που της αξίζει και να πάρει το μερίδιο της οικονομιχής βοήθειας που πρέπει 

να παΙρνει από την κυβέρνηση, σαν μια μεγάλη πόλη που συνεισφέρει ουσιαοηκό

τατα στην οικονομία ,ου τόπου. Η Λεμεσός έχει την απαίτηση ενεργότερο" ενδιαφέ
ροντος ΕΧ μέρους της κυβέρνησης. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. Οα ήθελα να κλείσω την ομι)..Ια μου με την εξής θέα,,: Το 

απoxετεuτιχ6 έργο ττις Λεμεσού έπρεπε να ήταν τελειωμένο- δUΣΤΥΧώς δεν [(ναι. 

Δυστυχώς δεν έχουν αχόμα καλά καλά ξεκινήσει τα κατασκεuαoτικά έργα. Καλο'\ίμε 

Τl1ν κυβέρνηση να παύσει να ακούει τους διάφορους ΠΟ\l Εγείρουν διάφορες ενστά
σεις και το ταχύτερο δυνατό να πάρει όλες τις αναγκαίες αποφάσεις, έτσι που το 

αn:oχεmεtιx6 έργο της Λεμεσού να αρχ(σει να κατασκευάζεται το σvντoμότερo. 

Περαιτέρω καλο'ύμε την κυβέρνηση να δε(ξει χαι το απαιτο"ύμενο ενδιαφέρον για τα 
άλλα κατασχευαστιχά αναπnιξιαχά έργα στα οποία αναφέρθηκε ο εγγράψας το θέμα 

και με τα οποία δεν έχω πρόθεση να ασχοληθώ σε έκταση, γιατί πιστεύω ότι τα μηνίt· 

ματα που ήθελα να δώσω τα έχω ήδη δώσει χαι με οτιδήποτε άλλο προσθέσω Ισως 

αφαιρέσω, παρά να προσΟέσω στα ΕΠιχειρήματα που ήδη ανέπτυξα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Με παρακάλεσε ο Χ. Αγαπ(ου, λόγω ειδιχού προβλήματος, να του παραχω

ρήσω τη θέση μου και, αν δεν έχετε ένσταση, εγώ ευχαρίστως του παραχωρώ τη 

σειρά μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. ΑγαπΙου έχει το λόγο, 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συνόδελφοι, 

Δεν είχα υπόψη μου να μιλήσω γι' αυτό το Οέμα το οποίο έχει καλύψει ο 

κ. Κοντίδης. Όμως, μετά την ομιλία του αγαπητού μου συνάδελφου και φίλου 

Πονργουρίδη, Οεωρώ τον εαυτό μου υποχρεωμένο ναπει δυο λόγια. Πρέπει να πω όμως 
ότι εμποδίζομαι από ΕΠαγγελματικό καθήκον, από επαγγελματικό απόρρητο, να 

αναφερθώ σε λεπτομέρειες της κατάστασης ΤΟ1) αποχετευτικού, γιατί συμβαΙνει να 

είμαι ο δικηγόρος του ΣΑΛΑ. Όμως Οα πω μερικά πράγματα τα οποΙα ξέρει όλος ο 
κόσμος και συνεπώς δεν εμπίπτουν στο επαΥγελματικό απόρρητο. 

Εγώ δέχομαι να χαλέσουμε το Δήμαρχο Λεμεσού να μας πει αν συμφωνό. με 

αυτά που είπε ο συνάδελφος Πουργουρίδης. Δηλαδή, αν Ευθίινη για την καOυσtέρηση 

του α,τοχετευτικού έργου φέρει η κυβέρνηση Βασιλείου ή όχι . Και ακόμα να μας πει 

αν δεν είναι ευχαριστημένος, γιατί είναι, που επΙ κυβέρνησης Βασιλείου λήφθηκαν 

αποφασιστικά μέτρα για την έναρξη και τη συμπλήρωση του έργου. Επίσης να μου 

επιτρέψει ο συνάδελφος Πουργουρίδης να κάμω μια μικρή πρόκληση. Είναι γεγονός 
πως η μετακίνηση του MOXEtE1JtLXOίI Λεμεσού από ανατολικά προς δυΤΙΚά, βόρεια. 

νοτιοδυτικά καΙ. ούτω καΟεξής σε δεκαπέντε περιπτώσεις, όπως ανέφερε D συνό.· 
δελφος Κοντίδης, δεν έχει δημιουργηθεί είτε προκληθεί ούτε από οργανώσεις ούτε 

α ... τό υποστηρικτές του κ. Βασιλε(ου. Ο νοών νοεί το . Συνεπώς, με όλο το Οό.ρρος, 
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νομ(ζω b'tL είναι άδικο να επιρρΙπτουμε στην χυβέρνηση Πασιλείου 'tnv ευθύνη για 
οποιαδήποτε καθυστέρηση στην έναρξη αυτού του έργου. Και τώρα αΧόμα εκείνοι οι 

οπο(οι φέρνουν ενστάσεις για το Οέμα των σωλήνων, από πού Οα περάσουν και από 
πού δε Οα περάσουν, καμl.ό. σχέση δεν έχουν με την κυβέρνηση Βασιλείου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ, 

ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

θα ξεκινήσω με αναφορά στην έκκληση του αγαjιητού συνάδελφον ΧρΙστου 

ΠονΡΥονρίδη προς την κυβέρνηση να προχωρεΙ, χωρίς να λαμβάνει uπόψη της τις 

αντιδράσεις. Αν αντή η φωνή ήταν εκτός της Βονλής, θα μου ήταν τελείως κατα

νοητή. Αλλά αυτή η Βουλή αυτή την έκκληση την εφαρμόζει; Είναι το ερώτημά μου. 

Εμείς εδώ δε λαμβάνουμε υπόψη τις αντιδράσεις; Πόσες φορές δεν υποκύψαμε στις 
πιέσεις που ασxoύvται έξωθεν από ενδιαφερόμενα μέρη; Άρα. "όχι δάσκαλε που 
δίδασκες και νόμο δεν εκράτεις~ι αλλά εν πάση περιπτώσει να φρovτίσoυμε και 
εμείς να ακoλoυθoiιμε την τακτική που θεωQOίtμε σωσηΊ. Και πιστεύω είναι σωστά. 

όπως τα εΙΠε ο συνάδελφος ΠουΡΥουρίδης, αν τα εφαρμόζουμε όμως και εμείς. 

Kiιριε Πρόεδρε. φαίνεται ότι από κό:ποιο χρονικό διάστημα μέχρι τις προε

δρικές εκλογές εμείς των κεντρικών εδράνων Οα είμαστε μάρτυρες ενός πιγκ πογχ 

από τα αριστερά προς τα δεξιά και από τα δεξιά προς τα αριστερά. ΦταΙει ο Βασι

λείου, δε φταίει ο ΒασιλεΙov. Αύριο καλός είναι ο Βασιλείον, δεν είναι καλός, Οα 
είναι κάποιος άλλος, που Οα Είναι ανOιmoψήφιoς και λοιπά και λοιπά. 

Δε λέω ότι λέχθηκαν ψεύδη. Όχι. ΛέxOnκαν αλήθειες και από τις δύο πλευρές 

και για έναν που θέλει να σχηματίσει την πραγματική εικόνα της κατάστασης. 
νομ(ζω ότι το ευκολότερο πράγμα για να πEt'ίtXει αυτό το σκοπό Οα ήταν να βάλει 
μαζί τις ομιλίες που ακούσαμε, οπότε, ναι, Οα έχει την πραγματική εικόνα της κατά
στασης. Γιατί ευOUνες υπάρχουν τόσο από πλενράς κυβέρνησης όσο και από 

πλΕVράς δημοτικής αρχής της Λεμεσου. 

Δε σκoπείtω να ασχοληθώ με ολόκληρο το φάσμα του θέματος που έχει 

εγγράψει ο έντιμος συνάδελφος κ . Χρυσοστόμου. θα ασχοληθώ μόνο με εκείνο το 
μέρος που αντιλαμβάνομαι πως είναι και το πλtoν επίμαχο και που αφορά τις καΟυ · 
στερήσεις, την έλλειψη συντονισμού, Οα έλεγα την ανευθυνότητα που παρουσιάζεται 

από πλευράς των αρμοδίων σε ό.τι αφορά την εκτέλεση σοβαρών έργων αναπτ\ιξεως 
μέσα σε αστικές περιοχές. ιδιαίτερα στην πόλη της Λεμεσου. Όπως θα γνωρίζει το 

Σώμα, από τον Ιούλιο του περασμένου χρόνου είχα ζητήσει με επερώτησή μου προς 

το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 'Ερ-Υων να αιτιολογήσει και να εξηΥήσει και να 

δικαιολογήσει τις σοβαρότατες καΟυση.ρήσεις που παρουσιάζονταν στην εκτέλεση 
των έργων της ΦραγκλΙνoΊJ Ρούσβελτ και της Νίκου Παττίχη. Απάντηση μέχρι 

σήμερα δεν έχουμε πάρει. Υποχρεώθηκα και EvtyQa'ljJO. το Οέμα αυτό στην Επιτροπή 
Συγκοινωνιών, η οποία και εκείνη, λόγω κάποιων σκοπιμοτήτων. το ανέβαλε, επειδή 

ήταν οι εκλογές οι δημοτικές και τελικά με τη βοήΟεια του Θεού συζηη'ιθηκε πρι ν 
από μΙα περΙΠου βδομάδα, πριν από 10 μέρες. Τι έχει φανεί σ' αuτή τη συνεδρίαση : 

Σ' αντή τη συνεδρίαση έχει φανεί καθαρότατα ότι η πλευρά της κυβέρνησης δέχεται 

πως υπάρχει αδυναμία συντονισμού των διαφόρων υπηρεσιών οι οποίες εμπλέκο
νται στην εκτέλεση αυτών των έργων. Δέχεται πως υπάρχει κακός σχεδιασμός, 

• 

• 

• 

• 

• 
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ελλι..τής σχεδιασμός σνγ-.φι.ριμένα- αυτό το πρόγμα από επίσημο πρακτικό το οποίο 
• έχει συνταχθεί Q.'tό το Υπουργείο και έχει δοθεί προς πlιντες οι οποίοι παρευρέ

θηκαν σε σύσκεψη που έγινε γι' αυτό το Οέμα- δέχεται πως υπlιΡXoυν καΟυστερήσεις, 
τις οποίες προσπαθεί το Υπουργείο να τις δικαιολσγήσει με διάφορους τρόπους. 

Αλλά το χειρότερο απ' όλα είναι ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και ο δήμος δέχο
νται ως θέμα που δε συζητε(ται το XΡOνoδιlιγραμμα που ορίζεται από τις συμφωνίες 
για εκτέλεση του έργου. Μας λεν π.χ. ό'tι έχουμε συμφωνήσει βciσει εΥΥρόφου ότι η 
ΦραΥχλ(νου Ρούσβελτ ή 11 Νίκου Παττίχτι Οα τελειώσουν μέσα σε 20 μήνες η δεVτερη, 
μέσα σε τρία χρόνια τι πρώτη, Μα από πο'ύ ως πού, κ'ύριοι συνάδελφοι, το δέχεται 
αυτό το πρόγμα; Εγώ λtω χαι ο δήμος από πού ως πο'ύ το δέχεται; Λν για έναν 

υπεραστικό δρόμο, που είναι 60 χιλιόμετρα ή 80 χιλιόμετρα και όχι 2 χιλιόμετρα, 
μπαίνουν XΡOνικlι πλαίσια στα έ'ΥΥραφσ. και στα συμβόλαια για τρία χρόνια. πώς 
μπορσ'ύμε και με βlιση ποια λογική να δεχτούμε ότι έργα των 2 χιλιομέτρων ή του 1 
1/2 χιλιομέτρου χρειάζονται το ίδιο χρονικό διlιστημα για να τελειώσουν; Πιστεύω 
απ' εδώ ξεκι νlι τι ρίζα του καχού, από το γεγονός ότι αδιαμαρτύρητα και οι δτιμο
τικές αρχές ή τουλάχιστον τι δτιμοτική αρΧlΊ της Λεμεσού δέχονται αυτlι τα χρονικά 
πλαίσια. Και δεν μπορούν να μας πουν οι κύριοι του Υποιιργείου Συγκοινωνιών ότι 

έτσι γίνεται. Δεν είναι έτσι που γίνεται παντού. Στη Λεuxωσία για δρόμο με την ίδια 
κ[νηστι, Οα έλεγα, όπως 11 ΦραγκλΙνου Ρούσβελτ ή και τι Νίκου Παττίχη. περίπου του 
ίδιου μήκους, δε XρειlισΤΗXε ο'ύτε το 1/3 του χρόνου που χρειάσΤΠλΕ για τη Φραγ
κλίνου Ρούσβελτ για να τελειώσει. Μιλώ για τη Γρίβα Διγεν1'!. Γιατί; Ι'ιατί εκεί 
υποχρεώθτικαν και έβαλαν όρους για δείιτερτι βάρδια, έβαλαν όρους για αριθμό 
προσωπικού, έβαλαν όρους για μηχανήματα και τήρησαν αυστηρό τα χρονοδιαγράμ

ματα, πράγμα το οποίο δε συνέβη στη Λεμεσό; 

Kατlι τη γνώμη μου, έντιμοι κύριοι συνόδελφοι. 11 ευΟ'ύνη για τις καθυστερή
σεις αυτές -και μιλώ για τα πολεοδομικά έργα, μιλώ γι' αυτά τα σοβαρά έργα-

l' βαρύνει τόσο την κυβέρνηση όσο και ττι δημοτική αρχή. Είναι 50% με 50% τι εuOίινη 
γι' αυτές τις περιπτώσεις. 

J 

• 

Σε ό.τι αφορά το αποχετευτικό. δε θα πω πολλά λόγια, κύριε Πρόεδρε. θα πω 

μόνο ένα πράγμα. Φοβούμαι. φοβούμαι ότι ως ένα βαθμό και από κόπΟLO σημε(ο και 

μετlι οι καθυστεΡlΊσΕις του αποχετευτικού και οι ταλαιπωρίες που υφ{σταται ο 

κόσμος της Λεμεσού πιΟανό να οφείλονται στο Υεγονός ότι έγινε το αποχετευτικό 

σημεΙο πολιτικής αναμέτρησης μεταξΊί κόποιων καταστlισεων. Πολιτικής αναμέ

τρτισης και γοήτρου πολιτικοΊί. Και αυτlΊ την κόντρα, κοινώς, ττιν πληρώνει αυτή τη 

στιγμή, κατά ττι γνώμη μου, ο πολίτης της Λεμεσού. 

Ευχαριστώ. κΊίριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙ},'ΊΌΦΙΑΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. από ττι θέση μου πολΊί πολύ σύντομα. Επειδή όταν ήμουν 
νεότερος στο χωριό μου έπαιζα πιγχ πογκ και όχι και lισxημα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ελπίζω όχι με απόβλτιτα να παίζατε πιγκ ΠΟΥΚ. 

Δ. χlηΣΤΟΦIΑΣ: 

. .. αλλά. επειδlΊ το πολιτικό πιγκ ΠΟΥχ δε μου αρέσει, παρόλον ότι το πραγματικό 
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πιγκ ΠΟΥΚ μου αρέσει, θα 'ήΟελα να πω δυο λόγια σε oχlOll με αυτή την αναφορό: τον 

φίλου Δώρου. Θα ήταν πιγχ πογκ. αγαπητέ μου Δώρο. αν σνναγωνιζόμασταν στην 

εΥΥραφή θεμάτων εμείς της αριστερής nttguyar; τιις Βουλής, για να πλtκoυμε το 

εγχώμιο της κυβέρνησης βασιλείου και 11 δεξιά πλευρά. για να ψέγει και να αντιπο
λιτεύεται ΤΊlV κυβέρvτιση. Από .1] δική μας πλευρά τουλάχιστο δεν έχει εγγραφεί 

κανένα απολ'ύτως θέμα και σας παρακαλώ να κοιτάξετε τον κατάλογο των θεμάτων 

που είναι εγγεγραμμένα, για να δείτε πόσα έχει εγγράψει μέχρι σήμερα το ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις χαι πόσα θέματα έχουν εγγράΨΕΙ άλλες πλενρές .ης 

Βουλής. Μετράς στα δάχτυλα του ενός χεριού Εκείνα που εμείς εγγράψαμε. Δύο . 
τρία Οέματα. ενώ είναι εγγεγραμμένα καμιά σαρανταριά-πεντινταριά θέματα. Και 

ποιο είναι το xaQQxtllgLOΤLx6 γνώρισμα των θεμάτων που έχουν εγγραφεί; ΤΟ θέμα 

που συζητούμε σήμερα γιατί έχει εγγραφεί; Αυτό είναι ερώτημα το οποίο εμείς 

είμαστε υποχρεωμένοι να Q.o-ταντήσουμε. Γιατί J,UtαΙνουμε σε μΙα περίοδο που, αν δεν 

προσέξει αυτή 11 Ooυλt'1, τα τιμήματα και από τα θέματα που εγγράφονται και από 
τον τρόπο που συJ,Utεριφερόμαστε και μέσα στη Βουλή. αλλά και όταν εξωθούμε 

μερίδες του λαού σε κινητοποιήσεις, για να αντιδράσει η κυβέρνηση Μπου διοικά και 

δεν κυβερνά" -εμείς οι ίδιοι εξωθούμε σε κινητοποιιjσεις- θα πλ11ρωθoVν τα τιμή

ματα απ' αυτόν τον ίδιο το λαό και όχι από τη Βουλή των Αντιπροσώ.-των. Και ο 

λαός κρΙ νει τη Πoυλt'1 και από τον τρόπο που σνμ.-τιριφερόμαστε και α.-τό τον τρόπο 

πον εγγράφουμε Οέματα και α.-τό τον τρόπο που συζητούμε αυτά τα θέματα. 

Λνπούμαι να παραΤ11Ρ'l'ισω ότι η εγγραφή αυτού τον Οέματος -φαίνεται και από τον 

τίτλο τον- έχει στόχο προεκλογικό. Αντή είναι 11 πεποΙΟ11σή μου. είναι 11 προσωπική 
μου άπΟψη και με παρρησία τη λέω εδώ. ενώπιον των συναδέλφων, Και αν εγείρεται 

ένας Βονλευτf)ς από την αριστερή πλευρά της βουλής και λέει αυτ'l'ι την αλΊ'ιΟεια, δε 

νoμLζω ότι είναι πιγκ πογκ. Θέλω να καταοηΊσω σαφές ότι, εχεΙ όπου η κυβέρνηση 

ενθύνεται για οτιδήποτε, Q.o-τό δικής μας πλευράς θα της Q.o-τονέμοvrαι ευθύνες, Αλλά 

με την Ιδια σαφήνεια υπογραμμίζω ότι για λόγους συναίσθησης ευθύνης. όπως εμείς 

την καταλαβαίνουμε. θα αντιδρούμε οε οποιαδήποτε περίπτωση εγγράφονται θέματα 

πολιτικής σκοπιμότητας και κομματικής σκοπιμότητας. γιατί έχουμε πρoεκλoγικ'l'ι 

περίοδο. 

Ευχαριστώ πολύ. 

(Οι Βουλευτές φωνάζουν και ζητοίιν το λόγο για να απαντήσουν). 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η διαδικασία της Βουλής προβλέπει ότι Οα τελειώσουν οι πρωτολογίες και 

κατόπιν θα δοθεί λόγος για δευτερολογίες καΙ. σε τρίτο στάδιο θα δοθεί στον ειση

γητή του θέματος ο λόγος. για να συνοψΙσει χαι να κλείσει το θέμα. Αν δεν υπάρ

χουν άλλοι που Οα πρωτολογήσουν. τότε θα δώσω για δευτερολογίες. Αν υπάρχουν 

όμως πρωτολογίες. θα δώσω το λόγο οε πρωτολογίες_ Σημειώνω. Ο κ. Πιττoκo:τίτrις. 

ο κ. Αναστασιάδης ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγγνώμη, είναι Οέμα διαδικασΙας; 

, 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜlιτρlογ: 

Μια μ~κρή παρατήρηση να κάμω. 

(Οι Βουλευτές φωνάζουν) 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Κύριοι, ή τηρο'ύμε τις διαδικασίες της Βουλής ή αρχίζουμε διάλογο ο ένας με 

τον άλλο. Έχετε την ευκαιρία να ζητήσετε το λόγο. όταν θα είναι η σειρά σας να 

μ~λήσετε. Επί Οέματος διαδικασίας; Ναι, ακούω, σ κ. Ανδρέας Γεωργίο". 

Α. ΓΕΩΡΓlογ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο το σεβασμό. ο κ. Χριστόφιας πιστεύω ότι δεν έχει 

μιλήσΗ για το Οέμα πο" είναι εγγεγραμμένο, αλλά έχει μιλήσει για κίνητρα το" 
εΥΥράψαντος το Οέμα Βο"λευτή και επίσ1'lς, γενικε\ιοντας το θέμα, για κίνητρα των 

Βο"λευτών πο" εγγράφο"ν τα θέματα. Και πιστεύω ότι τώρα είναι ο καΤάλλ1'lλος 
χρόνος να δοθεί το δικαίωμα σε μας να απαντήσο"με οτον κ. Χριοτόφια. 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ: 

Η διαδικασία της Βο"λής δεν αλλάσσει ανάλογα με το τι ομιλία έκανε ένας. 

Ούτε έχει σ1'lμασία. αν Οα α.Jταντήοεις αμέσως. αρκεί να σο" δοθεί η ειικαιρία να 

απαντήσεις. Καταγράφω ομιλητές. Παρακαλώ οι Γραμματείς να καταγράψο"ν το"ς 

ομιλητές. Έχω δει ότι Οέλει να μιλήσει ο κ. Χατζηδημητρίου. ο κ. Πιττοκοπίτης, ο 

χ. Αναστασιάδης, ο κ. Αντων(ου, ο κ. Σ"λλούρης. ο κ. Χριστοδο"λίδης, ο κ. Γεωρ-γΙο". 
ο κ. Μιχαηλιδης και ο κ. Καζαμίας. 

ΧΡ. ΣΟΑΩΜΙ-ΙΣ: 

Θα ήταν προτιμότερο να δηλώσουν ποιοι δε θα μιλήσουν, κύριε Πρόεδρε. Εγώ 

δε θα μ~λήσω. 

εγ. εγΣΊΆθ Ι0γ: 

Ούτε εγώ Οα μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ , 

Κύριοι, νομίζω ότι, αν συνεχίσετε με αυτό το ρ"Ομό. ούτε αύριο ούτε μεθαύριο 

Οα τελειώσουμε. Σας προειδοποιώ ότι Οα ορΙσω σ"νεδρία και το Σόββατο το πρωΙ 
και τη Δευτέρα. διότι νομίζω θα μπορούσαν να συνεννοηθούν τα κόμματα να 

απαντήσει ένας από το κάθε κόμμα, αντΙ τρεις από το κάθε κόμμα. Μπορώ να έχω 

τον κατάλογο; 

ΓΡΑΜΜΑΤIΖΑΣ: 

Ναι, ο κ. ΠιττοκοπΙτΤ]ς και μετά ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Δε θα δευτερολογήσετε. κύριε ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜlιτρlOγ: 

Όχι, μια αναφορά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠΡΟlfYε(ται ο κ. ΧατζηδημΤ]τρίο". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙο" τότε και μετά ο κ. ΠιττοκοπίτΤ]ς. 
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Τ. ΧΑΤΖIΙΔΗΜlιτρισΥ; 

Με συγχωρείτε, κύριε συνάδεΛφε, επειδή δε Οα μιλήσω επί του θέματος. Ο 
κ. Χριοτόφιας, κύριε Πρόεδρε, αναφέρθt]χε πραγματικά σε χωtoια φαινόμενα tQlJ 

πολιτικού και του κοινωνικού βίου του τόπου. αλλά έχω την εντνπωση ότι, αν τα 
αποδώσουμε αποκλειστικά σε ανη..-roλιτευτΙΧά φαινόμενα. θα πρό.ξουμε πο)." 
μεγάλο λάθος. Γι' αυτό παρακαλώ να δούμε τα πράγματα σης πραγματιχές τους 
διαστάσεις, γιατί εμείς δΙνοιιμε εντελώς διαφορετική ερμηνεία ο' αυτά τα αρνητιχάι 
φαινόμενα που παροvοιάζονται στην κοινωνία μας χαι που o(γolJρo. Οα τα πληρώ
σουμε πολύ ακριβό ολόκληρος ο κυπριακός λαός. Όμως διακρίνουμε άλλες αιτίες, 
ως προς τις οποίες δε Θα επεκταθώ αυτή τη στιγμή, γιατΙ πράγματι Οα αλλάξω το 

Οέμα. Σίγουρα όμως η lJovλfι είναι ο χώρος για 0"1;1\111011 των προβλημάτων. Διότι. 
αν δε συζητούνται στη Βουλή, δεν υπάρχει πού αλλού να συζητηΟούν. Σε ό,η αφορά 
την έννοια του πιγκ ΠΟΥκ, είναι έννοια αντιπαρόΟεσης και διαφορετικών ωτόψεων, 
όπως σημειώΟηκε από τον κ. Θεοδώρου και μπορεί καλύτερα να το αναλύσει αργό
τερα, όταν Οα έρΟει η σειρά του. παρά υπόΟεση εγγραφής απλώς και μόνο των 
Οεμάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Το λόγο έχει ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. nmOKOnITIII: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Προσωπικά δεν είχα καμιά πρόθεση να μιλήσω σήμερα πάνω στο Οέμα 
το οποίο out;.mEttaL, αλλά δεν μπορώ να μείνω αδιάφορος. όταν ακούω τον 
κ. Χριστόφια να μιλά για τα τόσα πολλά θέματα που έχουν εγγραφεί και να παea
πονείται ότι τα λιγότερα τα έγραψε το ΑΚΕΛ. Είμαι βέβαιος ότι δεν έχΕΙ διαβάσει 
τον κατάλογο όλων αυτών των θεμάτων, γιατί Οα ανακάλυπτε ότι τα λιγότερα τα 
έχει εγγράψει το Δημοκρατικό Κόμμα. Πέραν αυτού ο κ. Χριστόφιας πρoσπάl)ησε 
να προειδοποιήσει, επειδή είναι προεκλογικός χρόνος, να προσέξουμε πολύ, για να 

μην έρθουμε σε αντιπαράθεση. Αλλά πιστεύω ωτόλυτα ότι το μΤ;vυμα το οποίο ήΟελε 
να στε(λει ήταν κάποιο άλλο: να σταματήσουμε να κρίνουμε την κυβέρνηση Βασι
λεΙου. Και αυτό είναι αλήθεια υπό την εξής έννοια: Για πρώτη φορά, μέσα σε οκτώ 
μήνες, με τόση θετικότητα άκουσα τον αγωτητό μου συνάδελφο τον κ. Αγαπ(ου να 
λαμβάνει το λόγο και να υπερασπίζεται την κυβέρνηση Βασιλείου, ωσάν να ήταν 
εκπρόσωπος αυτής της κυβέρνηοΤ)ς, ενώ μέχρι σήμερα τουλάχιστο γνωρLζαμε ότι δεν 
παραδέχονταν ότι ήταν κUΒέρνησT) ή συγκυβέρνηση. 

Εμείς του Δημοκρατικο'ύ Κόμματος Οα παραμείνουμε vπι:ύOυνoι και τα 

προβλήματα τα οποία Οα εγγράφουμε Οα είναι εκείνα τα προβλήματα που είναι 
σοβαρά και έχουν άμεση σχέση με μάζα του λαού ή επηρεάζονν την ποιότητα της 
ζωής του λαού. Αλλά την ίδια στιγμή ε.τίσης Οέλουμε να προειδοποιήσουμε όη η 
κριτική μας, όχι γιατί είναι το 1992 προεκλογικός χρόνος, θα είναι πολύ σκληρή για 
την κυβέρνηση Βασιλείου και να αναμένει να απαντήσει σ' αυτή την πολύ σκληρή, 
αλλά καλόπιστη κριτική και να. μην αναμένtι ότι Οα περάσει πολύ ανώδυνα την 

υπόλοιπη περίοδο η οποία της έχει μείνει. Έχει γίνει πεποΙΟηση για μας μετά την 
τελευταία τηλεοπτική εμφάνιση του Προέδρου της Δημοκρατίας. Δεν μπορούμε να 
δεχτούμε να υποτιμούν τη νοημοσύνη μας ή να μας παραπληροφορούν πάνω σε όλα 
τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει αυτός ο τόπος. 

, 
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σtαμαη'ιooυμε να εγγράφουμε θέματα. αλλά σΙγouρα θέλονμε να περάσοuμε χαι 

εμείς τα μτ'tννμα ότι θα είμασtε πολύ σκλιιροί, όσον αφορά 't1Jv κριτική μας έναντι 
ττις κυβέρνησης Βασιλείου. 

ΕUΧαQι<rtώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λναστασιάδτις. 

Ν. ΑΝΑΣ'ΓΑΣΙΛΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεδΡΕ. χ",ριοι συνάδελφοι, 

Δεν τ'ιταν πρόθεσή μου να μιλ:fισω. αλλά κατ' αρχήν αφορμή έδωσε Ο' 
Χ. Aγaπ(Oυ -δεν ε(ναι σοβαρό. μην ανησυχείτε. κύριε Αγαπ(ου. ενημερωtι.xά Οα 
είμαι πολύ αντιχεψενιΧ6ς- και κατά δείrτεΡO λόγΟ' Ο' χ, Χριστόφιας. ΕχεΙνο που με 

ανησύχησε περισσότερο ήταν του χ. Χριστόφια 11 παρέμβαση. Με ανησύχησε. υπό 
την έννοια ότι γίνεται μια προσπάΟεια να δώσουμε την εντύπωση ότι aut'f) 11 Βουλή 
θα πρέπει να καταργήσει τα Κεφάλαια Δ', όταν έχουμε προεκλΟΥΙΧ1'! περΙοδο ή ένα 
χρόνΟ' προ ΤΤ!ς προεκλογικής περιόδου. γιατί πιΟανόν να ασκείται χριτική. Και 

προβλήΟηκε σαν EΠιxείρrιμα το γεγονός πως f\ Αριστερά ενέγραψε τα oλ~γότερα 
Οέματα. Αυτό ήταν αναμενόμενο, κύριε Χριστόφια. γιατί στο Κεφάλαιο Δ' εγγράφο

νται προς συζήτrισrι προβλήματα ΠΟ1l συνήθως σχέσl έχουν με την κυβέρνllOrι. Δεν 
εγγράφονται λυμένα θέματα, για να ακούσει επαίνους rι κυβέρνllOll, Συνεπώς είναι 
φυσικό να μην εγγράφετε ίσως τόσο αριθμό θεμάτων, yLQ να μην ασκείτε τrιν όποια 

επιβάλλεται κριτική σττιν κνβέρνrισrι. Δεν αμφιβάλλω ότι το κόμμα σας συχνά είναι 

και επικριτικό. αλλά δεν πα'ύει την ίδια ώρα να είναι και ο Πρόεδρος τrις αρεσκείας 
σας εσεΙς τον εκλέξαΤΕ. Σννatώς δε δεχόμαστε ότι όσοι εγγράφουν θέματα το 

κάμνουν γιατί βρισκόμαστε στο 1992. 

ΤΟ πρόβλημα του Κεφαλαίου Δ', για όσους είναι νεότεροι. υπάρχει από τότε 

τουλάχιστον που μπήκα εγώ στη 8ονλή. δηλαδή α.ίτό το 1981, και ίσως από τότε που 
μπήκε ο κ. KλrιρΙδης. α..-τό το 1960. Υπήρχε πάντοτε πληΟωρισμός και συνωστισμός 
στο Κεφάλαιο Δ' είτε εγγράqχ>νtαν τα θέματα από το άλφα. Είτε από το β1Ίtα κόμμα. 
Αυτός είναι ο τρόπος ελέγχου που μ,-τορεΙ να ασκήσει αυτή η Β01lλή. δεν υπάρχει 

άλλος τρόπος, κύριοι συνάδελφοι. Η συζτΊτηση γίνεται κατά τις τοποθεττΊσεις στα 

διάφορα νομοσχέδια. αν και εφόσον τύχει να μπορεί να ασκήσει κάποιος κριτικτΊ, 

και οπιοοδήποτε στο Κεφάλαιο Δ'. Και έχω την εντύπωση όΗ οι εκ Λεμεσού ορμώ

μενοι τουλάχιστον Ουμούνται πως από το 1981 εΙναι rι πρώτη φορά που έρχεται 

θέμα και αφορά τα προβλτΊματα της συμπρωτεύουσας ή του μεγαλύτερου δτΊμου, αν 

Οέλετε. της Κύπρου. επομένως δε νομίζω όΗ είναι ορθό ή δίκαιο να αποδίδονται 
άλλα Ελατήρια από τrιν αγάπη προς μια πόλη από την οποία πρoΈQxovται χάποιοι 

Βουλευτές. 

Τώρα όσον αφορά τον χ. Αγα.-τ(ου, επειδή ο χ. ΑΥαπίον φυσικά διέπρεπε στη 

δΙΚTJYOρΙα. να τον ενημερώσω ότι το θtμα ΤΟ1l αποχετευτικού -και θα είμαι αντικει

μενικός, το είπα, χ'ύριε Αγαπίου- ξεκίνηοε από την πρώτη απόφαση του τότε 

Υπουργού Εσωτερικών κ. Βενιαμίν, επί άλλης κυβέρνησης, να δεχΟεί μετακίνησή 

του από την περιοχτΊ του ΑκρωτηρΙον, των βάσεων. Λπό τότε άρχισε η κακοδαιμονία 

του αποχετευτικο'ύ. γιατί καμιά από τις κοινόΤllτες ή ενορίες δε δεχόταν -από την 

ώρα. που δέχΟηχε ο τότε Υπουργός Εσωτερικών την πίεση της κοινότητας Ακρωτη-
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ρίου και ήθελε να το μετακινήσει αλλού- καμιό. από τις κοινότητες δε δεχόταν να 

ε(ναι στην περιοχή της, γιατί θεωρο'ίισε ότι θα αποτελούσε εστία μόλυνσης, 
ρύπανστις, ό,ΤΙ φανταστείτε. Και συνεπώς είμαι αντικειμενικός ως προς το από πού 

ξεκίνησε. Πώς συνέχισε όμως; Καμιό., μα καμιό. πολιτική πλευρό. δεν υστέρτισε σττιν 

ΊJΠOστήριξη των διαφόρων διαφωνούντων. να είμαστε δ(καιοι. Ούτε εμείς ούτε εσείς 
ούτε αΊJΤOί που 1JΠOσττιρίζoυν τον κ. K1JΠριανoύ ούτε αυτοί που υποστηρίζουν 

σήμερα τον κ. Βασιλείου. 

Συνεπώς αυτή είναι η πραγματικότητα, αυτές είναι οι σωστές διαστό.σεις tO\J 
προβλήματος και πιστεύω ότι . αν σήμερα εγείρεται μια φωνή αγωνίας από τους 

Βουλευτές της Λεμεσού. Είναι γιατί και πό.λι παραΤΊ1ρούνται κό:ποια προβλήματα ή 

κ6.ποια προσκόμματα. Και επιτέλους. αν ΟέλΟ\Jμε να σωθεί όχι τόσο τι Λεμεσός. 

αλλά και Ί1 οικονομία του τόπου -αφού τι Λεμεσός έχει το 26% περίπου του τουρι
σμού και είναι Υνι.οοτό σε όλους μας ποια είναι τα προβλήματα JtO\J ανnμετω..-τ(
ζουμε αξαιτίας της ανυπαρξίας MOxEtt1.JtIKoίI. είναι φυσικό να ακουστούν και 

κό.ποιες φωνές, και λογικό και αναμενόμενο. προς εκείνους οι οποίοι ασκούν ττιν 

Εκτελεστική Εξουσία. Γιατί δεν είναι η ΒΟ\Jλή που ασκεί Εκτελεστική Εξοιισία ούτε 

έχει τη δυνατότητα να συνό.ψει Μνεια ούτε να επισπεύσει διαδικασίες . Συνεπώς 

δέστε το καλόπιστα το Οέμα και να μη γινόμαστε αρνητικοί στις τοποΡετήσεις, έστω 

και αν ασκείται κάποτε και κριτική στους Κ\Jβερνώντες. Εξό.λλου να σας πω και κό.τι 

ό.λλο: Η ιστορία μας λέει ότι -και xόojtOtE. αν κό.μνουμε αυτοκριτική, είναι ωφέλιμο

όποτε έλειψε ο αντίλογος, εΙχαμε κό..-τοια αΊJOo.ιρεσία από πλευρό.ς των κυβερνώ

ντων. Και Ί.ιΠήρξε περίοδος που έλειπε ο αντίλογος και ακολούθησε και η κατα

στQOΨΙ\, ΔΊ1λαδή η αντιπoλίτεuση Είναι αναγκαία. Κατό. την ά.ι-τοψή μου. εφόσον η 
αντιπολ(ΤΕΟΟ11 ασκείται με το Οετικό και τον επιβαλλόμενο τρόπο, είναι όπως τα 

γΊJO.λιό. του μύωπα, όπως το μπαστούνι του στραβού. όπως Οέλετε χαρακτηρίστε το, 

έτσι είναι. Κυβέρνηση η οποία δεν ελέγχεται. παρασύρεται από την εξουσία. Και 

είναι ανθρώπινο φαίνεται να παροοοιό.ζεται έξαρση της κλίσης προς αυθαιρεσία, 
οσάχις δεν υπό.ρχει έλΕ"Υχος. 

Αυτό. ήΟελα να πω, χύριε Π ρόεδρε. και Είμαι βέβαιος ότι δεν εννοούσε ο 

κ. Χριστόφιας και δε Οα ήΟελε αΊJτή 11 Πουλή να φιμωΟεΙ και να μη συζητό. το Κεφ(ι

λαιο Δ'. γιατί πιθανόν να ασκείται κριτική στην παρο'ίισα κUΒέρνηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. ΛντωνίOΊJ. 

Δ. χιηΣΤΟΦIΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Με το πνεύμα που μΙλησε ο συνάδελφος ο Νίκος πρέπει να πω ότι ουδείς Οα 
διαφωνήσει. αλλό. για όνομα του θεού, αν από την παρεμβολή μου εξήξε κανένας το 

συμπέρασμα ότι ο Χριστόφιας καλεί τους Uoυλruτές να μην εγγράφουν θέματα στο 

Κεφάλαιο Δ'. Νομίζω ότι αυτό Οα το χαρακτήριζα παραποΙηση απλό. της πραγματι

κότητας. Δεν έδωσα τέτοιο μήννμα. Ήμουν σαφέστατος. Mtλησα για κά..-τοια θέματα 
και όχι για όλα τα Οέματα βέβαια, για κάποια Οέματα που κατό. τη γνώμη μου έχουν 

εγγραφεί για λόγους σκο:τιμότητας. 

, 
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Και για να ΤΕλειώσω. 'Κύριε Πρόεδρε. ευχαριστώ τον κ. Πιττοκοπίτη για την 
αγόρευσή του και προπάντων Υια τον τρόπο πο\) τέλειωσε την αγόρευσή to'\), ότι 
αυτός ο χρόνος Οα [(ναι πολύ μα πάρα πολύ σκληρός χρόνος για τrιν κυβέρνηση 
θαοι).ε(ου. επιβεβαιώνει έτσι Οριαμβευτιχά τα όσα έχω πει ΠΡΟΙΙΥσυμενα μιλώντας. 

ειιχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΟΧ. Λντωνίου, 

Λ. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι , 

θα εΙμαι πολ'ύ σ(ιvτoμOς. ΔΊJO σημεία Οα θίξω στην παρέμβασή μου. 1'0 πρώτο 
[Ιναι τι EvτUιτωση ~ 1"1 προσπάθεια ::τον έχει γ(Υη να δημιουργηΟεί τι εντώtωση ότι τι 

Κοινοβουλευτική Ομάδα της Αριστεράς αγωνιό. να αποφευχΟεί πάση Ουσία ο' αυτό 
το Σώμα ΟΠΩιαδήποτε συζήτηση τι οποία Οα έχει την τάση να επικρίνει tnv κυβέρ
νηση ΒασιλεΙΟυ. Αγαπητοί συνάδελφCH , η Αριστερά δεν έχει φοβηΟεΙ ποτέ να 

επικρίνει οποιαδήποτε χυβέΡVΗση, περιλαμβανομένης και της κυβέρνησης Βασι
λείου, όταν am:i) η κυβέρνηση έπαιρνε α..οφάσεις οι οποίες ήταν αντίθετες με αm:ά 
που εμείς κρίναμε ως τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του τόπου. Και υπάρχουν 

αρκετές περιπτώσεις που 11 Αριστερά έχει επικρΙνει και έχει επικρίνει με δύναμη την 
κυβέρνηση ΒασιλεΙου και Οα uπενθυμίσω μόνο μια ή δυο περιπτώσεις . Στην περΙ

πτωση της φορολογικής μεταρρύθμισης πιστεύω ότι είναι η Αριστερά που είχε 

εγεΙρει το ανάστημά της και με δύναμη και με σ"νέπεια φρόντισε, ώστε αυτή η φορο

λογική μεταρρύθμιση να τροποποιηθεί όσο γίνεται προς το καλύτερο. Και αν δεν 

έχει επΙΤΕUXθεΙ πλήρως αυτό, είναι γιατί Μέλη αυτού του Σώματος εμπόδισαν να 

γίνο"ν όλες οι καινοτομίες πο" εμείς πιστεύαμε. Το δεύτερο που έχω να πω είναι σε 
ό,ΤΙ αφορά την τόση της κυβέρνησης 8ασιλείο" σε θέματα ιδιωτικοποίησης. Και t..i 
αυτού του θέματος έχο"με σαφώς τοποθετηΟεΙ 

Δε θα προχωρήσω να δώσω άλλα παραδείγματα. αλλ.ό. θέλω να uπoδείξω το 
εξής: Επικρίνουμε εδώ την κυβέρνηση πάνω σε ένα θέμα για το οποίο δεν υπάρχουν 
σαφή, συΥχεχριμένα γεγονότα. πιστοποιημένα και αποδεδειγμένα ότι εδώ βρίσκεται 

η εuOύνη ή εκεΙ Έχουμε ένα θέμα, το ωtOXετειιτικό, στο οποίο εμ.."tλέκονtαι και ο 

δήμος και η κυβέρνηση και Ισως και άλλες uπηρεσίες και εδώ κά.τοιος Οουλευτής 

λέει ευθύνεται γι' αυτή την κατάσταση η κυβέρνηση ΒασιλεΙου, άλλος λέει ευΟύνεται 

ο δήμος κ.λπ . Κατά τη γνώμη μου, αν επρόκειτο να γίνει ορθή και αντικειμενική 
εκτίμηση και συνεπώς ορθή και αντικειμενική E.ι"tixeLon αυτών που ευθύνονται, θα 
έπρεπε το θέμα να εί.χε πάει στην αρμόδια Επιτροπή της Βο\lλής, να κληθούν οι 
αρμόδιοι, να διερε\lνηΟεΙ το θέμα ενδελεχώς και να έρΟει εδώ ένα πόρισμα. βάσει 

του οποίου να μ..-cορεί αυτό το Σώμα πράγματι να ασκήσει εποικοδομητική Τι αντικει

μενική κριτική. 

Θα τελειώσω με ένα τελευταίο σημείο, α\lτό ΠΟ\l ήγειρε ο κ. Πο\lργουρίδης σε 

ό ,ΤΙ αφορά το ότι η κυβέρνηση Οασιλείου διοικά και δεν κυβερνά. Δεν ξέρω αλλά. αν 

εδώ έχουμε την EVt'ίιπωση ότι αυτή η κυβέρνηση ή οποιαδήποτε μελλοντική κυβέρ
νηση θα πρέπει να αγνοεί οποιεσδήποτε αντιδράσεις του πληΟυσμού και αυτό με το 

φόβο ότι Οα είναι διοίκηση και όχι κυβέρνηση, τότε λ:υπονμαι πάρα πολύ. Έχω την 

απαΙτηση η κάθε κυβέρνηση να ακούει -και να ακούει με προσοχή- τις γνώμες και τις 

αντιδράσεις των ευρύτερων λα'(κών στρωμάτων. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

Οχ. ΝτΙνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΙ-ΙΛΙΔΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς για σχοπούς τάξεως σε ό,ΤΙ αφορά το αποχετευτιχό. 
Είχα την εvχαιρία να χειριστώ το Οέμα t01l αoτcoχετειrτικoύ Λεμεσον καθ· όλη τη 
διάρκεια πou "μοuν ΥΠΟUρΥός Εσωτερικών επί κυβέρνησης Kuπριανoν και πιστεύω 

ότι είναι άδικη η εκτόξευση οποιασδήποτε χατηγορίας "υπαινιγμού ότι η κυβέρνηση 

Κυπριανού καΟυστέρησε το έργο. 

Το 1987, κύριε Πρόεδρε, είχαμε πετύχει να εξασφαλίσουμε από τη ΔιεΟν" 
Τρόπεζα το καλώς έχειν σε ό,ΤΙ αφορά την τοποθεσία και το δάνειο, να εξασφαλΙ· 

σOUΜε το καλώς έχειν α.,"ιό τις βάσεις σε ό,ΤΙ αφορά t1}V τοποθεσία και να εξασφαλί .. 
σοuμε επίσης και το καλώς έχειν από τοuς κατοίκους της περιοχής Λσώματο\l. 

επισκέφτηκα, επικεφαΜς Υπο\lργικ"ς Επιτροπής, το Δημαρχείο Λεμεσού, όπο\l 

είχα συνάντηση με το Δ"μαρχο και το\lς δημοτικούς συμβούλους πο\l χειρίζονταν το 
Οέμα. Δυστυχώς ζητήθηκε από την Υπο\lργικ" Επιτροπή να σταμαη'ισει να ανακα· 

τεύεται σε ό,τι αφορά t1}V τοποΟεσία το\l απoxετειrτιxoύ, διότι το θέμα α\ltό αφορά 

aπoκλειστικά το ΣΑΛΑ και δεν είναι θέμα το οποίο η κυβέρνηση Οα αποφασίσει, 

αλλά οι εκλελεγμένοι άρχοντες των κομμάτων στο ΣΑΛΑ Λεμεσού. 

Επίσης θα ή()ελα να υπενθ'Uμίσω ότι στην προσπάθεια της κυβέρνησης να 

επιβάλει την απόφαση που είχε πάρει και σε cruσXετισμό με άλλες επαφές που είχε με 

το Δήμο Αεμεσού αντέδρασαν έντονα στην περιοχή Ζακακί.ου κάποιες ομάδες και, 

εν πάση περιπτώσει, autt; σι ομάδες δεν αν"καν τότε ούτε στο Δημοκρατικό Κόμμα 
οντε ιιποση)ριζαν την κυβέρνηση Κυπριανού, η οποία είχε πάΡΕΙ την απόqxιση, με 

αποτέλεσμα να αποκλείσοuν τους δρόμο\lς και να καταλήξουμε στην επέμβαση της 

αστυνομίας, για να ανοίξοuν οι δρόμοι χαι να μπορέσει ο κόσμος να πάει στη 

θάλασσα. Ίlταν τότε καλοκαίρι του 1987. Γι' αυτό Οα. ι')θελα να ρωτ"σω: Μή,τως 

γνωρίζει χανένας απ' αιπή την aiOouoa σε ποιο κόμμα ή σε ποια οργάνωση ανήκαν 
αντοΙ οι πολίτες οι οποίσι διαμαρτύρονταν; Εν πάση περιπτώσει, μπορώ να πω 

καθαρά ότι δεν ανήκαν στο Δημοκρατικό Κόμμα. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τη σημεριvr'ι φάση του απoxετειrτικoίι, Οα. ή()ελα απλώς να 
αναφέρω ότι, ενώ αρχικά είχε αποφασιστεί η ανtγερση το\l εργοστασίου στην 

Κοιλάδα της Μονής, κατόπιν πολλών επεμβάσεων και κατόπιν πολλών διαμαρτυ· 

ριών επενέβη ο Πρόεδρος της Δημοχρατ[ας, μΕ αποτέλεσμα να οριστεί μια άλλl1 
περιοχή ανατολικότερα, η περιοχή tOU Αγίου Γεωργίον τον Αλαμάνου, πράγμα 
οπωσδή."tΟΤt που σημαίνει μια επι,,"tλέον δαπάντι, την οποία ανέλαβε να καταβάλει 11 
κtJβέρνηση και όχι ο Δήμος Λεμεooiι, Πρέπει να πω ότι έχει ήδη OQχίσει το έργο και 
στο\lς προυπολογισμοίις του 1992 δεν υπάρχει χανένα απολύτως κονδύλι γι' α\lτό το 
σκοπό. Επισημαίνω απλώς ότι Οα UΠάρξει οπωσδήποτε XOO'UotfQTJon στην έναρξη 
tOU έργου. 

επιπλέον Οα ήΟελα απλώς να αναφέρω στο Σώμα, σε ό,τι αφορά τους αγωyoiις 

1tOν οδηγούν τα λύματα προς το εργοστάσιο, ότι η γραμμή η οποία έχει χαρακτεί χαι 

η οποία, όπως έΧΕΙ αναφέρει και ο συνάδελφος Πο\lργουρίδης, καθορίζεται κατά 

μήχος της παραλίας έχει αλλάξΕΙ και έχει γίνει από τους ιΟίινοντες του rραφείοu 

Προγραμματισμού, της Πολεοδομίας ή των Δημόσιων '!Ζργων, 'Εχει χαρακτεί λοιπόν 

μια γραμμή κατά τρόπο όχι tuOV, αλλά έτοι που να βολεύει ίσως ορισμένα κτ"ματα 
ή ορισμένους άλλοuς. Για ορισμένους λοιπόν λόγους δεν είναι ΕUΘεία η γραμμή, 
πράγμα που συνεπάγεται, εν πάση περιπτώσει, και επιπλtoν έξοδα. 
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Από τις διαμαρτυρίες οι οποίες 'ήδη έχουν αρχίσει να Εκδηλώνονται επιση

μαίνω ότι μπορεί να. uπάρξει περαιτέρω χαOuστέρηση, τι οποία οπωσδήποτε Οα έχει 

ως αποτέλεσμα την καταστροφΤΙ Τ1}ς τουριστικής περιοχής Λεμεσού. 

Ενχαριοτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Προτού δώσω το λόγο σε άλλους ομιλητές -και έχω ακόμα εγγεγραμμένους τον 

Χ. Γεωργίο\! και τον κ. ΣυλλOύΡΊl- ο κ. Καζαμίας ζήτησε να απαλειφΟεί "{Ο όνομά το" 

σ...-ι6 τον κατάλογο. 

Δ. ΣγΛΛΟΥΡΗΣ: 

Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, χαλυφtήκαμε α.."'Cό τον κ. Λναστασιάδη. Και ο 

χ. Γεωργίου το ίδιο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Αντί αυτό. Οα έκανα μια μικρή αναqχ>ρά. κύΡΙΕ Πρόεδρε, μετά τον κ. !)ολάνδη , 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΙΙΣ: 

Είχα ζητήσει και εγώ το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

ΣυΥΥνώμη, δε σας πρόσεξα. Ο Χ. Χριστσδουλίδης. Καλυφθήχατε Τι δεν καλ\)

φOΊ'ptατε; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ Λ ΙΔΙ Ι Σ: 

Όχι. δεν καλύφΟηκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Επειδή δεν καλ"υφΟήκατε, για να καλυφΟιίΤΕ όλοι, Οα ήΟελα να νπενOuμίσω ότι 

το θέμα που συζητούμε δεν είναι ποια κυβέρνηση ευΟύνεται για την καθυστέρηση. Το 

θέμα εΙναι εγγεγραμμένο με τον tL:tAo ~H αΟέτηση κνβερντιτικών νποοχέοεων προς 
την πόλη της Λεμεσού αναφορικό με το αποχετευτικό, το κνκλοψ)ριακό και ό.λλα". 

Δεν Είναι θέμα καOuστέρησης. θέλω να αχούσω ποιες ήταν οι υποσχέσεις που 

δόθηκαν και δεν τηρήΟηκαν. Αυτό είναι το υπό σVΖήτηoη θέμα. Και ΕΠομένως παρα· 

καλώ τον εισrιyητή τον θέματος, όταν Οα αγoρεΊJσει, να αναφερθεί σ' α\!τό, διότι 

μέχρι της στιγμής έχω ακούσει ποιος ευΟίινεται για την καΟνστέρηση, αλλό δεν έχω 

ακούσει ποιες ήταν οι νποσχέσεις πον δόθηκαν για τα διάφορα πράγματα και δεν 

τηρήθηκαν. 

Α. χργΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ίσως την περασμένη Πέμπτη αJτονσιάζατε. δεν ακού· 

σατε την ομιλία μο\!. ΚατέΟεσα και έγγραφα πο\! αποδείκνυαν αυτό πο\! λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Η συζήτηση επομένως έ.-τρε.-τε να διεξαχθεί πάνω σ' αυτά τα θέματα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Σίγονρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Νίκος Ρολάνδης. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

επΕιδή έγινε κάποια αναδρομl'ι στο παρελθόν, νομΙΙω ότι πρέπΕΙ και Εγω να 
ενημερώσω το Σώμα, όπως και ο Χ. ΜιχαηλΙδης, για το γεγονός ότι το O~μα αντ6 
είναι πράγματι παλιό Τι τουλάχιστον 11 έντονη δραΟΤη(?ιότητα yUρω από το θέμα 
είναι πολύ παλαιότερη. Όταν ήμουν και εγώ μέλος της κυβέρνησης. το 1980 είχε 
έρθει και με είχε δει μια αvτιπρoσωπεΙα από τη Λεμεσό. την οποία α.."'CοτελοΟΟαν ο 
τότε Δήμαρχος. ο κ. ΚολακΙδης, ο Μητροπολ{της και ό.λλοι. Μετά την ΕΠΙσκεψη 
εκείνη μοιι ζητήΟηχε από το Υπονργιχό Συμβούλιο. αν ήταν δυνατό. να εξείιρουμε 

δάνειο για το αποχετευτικό της Λεμεσού. Πράγμαη, έπειτα α,ι-τό προσπάθειες και 
έπΕιτα από παρέμβαΟll της πρεσβεΙας μας στο ΣτρασβοίιρΥΟ και δική μον συνάντηση 
με τον Πρόεδρο του Resett1ement FronI στο ΠαρΙοι. tςεύραμε δάνειο 100 εκατομμυ

ρίων γαλλικών φρό.γκων τότε. δηλαδl'l περΙΠου 8 εκατομμνρΙων λιρών. και με το 
ποσό εκείνο θα μπορούσε να συμπληρωθεΙ το έργο. 

Δεν μπαΙνω σε λεπτομέρειες ως προς το ποιος ευΟίινεται 1'1 ποιος δεν αιΟίινεται 
γι' αυτό το πρόβλημα. Είναι γνωστό οε όλους ποιες παρεμβάσεις υπl'lρξαν κατά τη 

διαδρομή τη χρονική των 12 1'1 13 ετών από τότε. Το γεγονός είναι ότι η πόλη της 
Λεμεσού παραμένει χωρΙς αποχετευτικό. Αποτελεί ένα από τα κύρια ΤOΊJριστικά μας 

κέντρα -και δεν έχει αποχεταιτικό σύστημα, Πληρώνει τα σπασμένα 11 πόλη και οι 
κάτοικοΙ της και ήθελα να τονΙσω ότι φαΙνιτcιι ότι σ' αυτό τον τόπο αντΙ οι άρχο

ντες να άρχουοιν. κυβερνώνται από άλλους. Αυτό είναι ένα γεγονός. Δεν κατηγορώ 
την άλφα ή τη βήτα κυβέρνηο-η ή OΠOΙOΊJOδήΠOτε άρχοντες αυτή τη στιγμή, αλλά 

φαίνεται ότι δεν μπορούμε να κάνουμε ένα αποχετευτικό έργο πολύ σημαντικό. 
Αυτό είναι γεγονός και πρυτει αυτό το πράγμα να προβληματίσει και την κυβέρνηση 

και τη Βουλή, ανεξαρτήτως του ποιος έφtα~ε μέχρι σήμερα ή ποιος δεν έφταιξε . 
Από το 1980 θέλαμε να προχωρήσουμε. βρ'ήκαμε χρ'ήματα. 8 εκατομμύρια λίρες που 
χρειάζονταν τότε, και δεν κάναμε το έργο. Και. όπως είπε και ο κ. Μιχαηλίδης, το 

Ι987 είχαν γίνει άλλες παρεμβόσεις και οννεχΙζεται αΊJτή η ιστορία χωρίς τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. ΧριστοδουλΙδ'ης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔογΛΙΔI1Σ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνΙΙδΟ.φοι, 

Όπως φαΙνιtα.ι, μερικές παρεμβάσεις και μερικές παρερμηνείες είχαν σε 

κάποιο στάδιο δημιουργf!σει ένταση σε αντή την αΙΟουοα και Οα έλεγα ευruXώς που 
η παρέμβαση το" κ. ΑναστασιΜη, μετά την επΦ-'ιΥηση τον κ. Χριστόφια. κατεύνασε 
τα πνεύματα και μέσά σ' αντό το πνεύμα μίλησαν ο κ . Μιχαηλιδης και ο κ . Αντω

νΙο". Θα 1'ιθε).,α κι εγώ. μέσα στο πνεύμα αντό της η..-τιότητας και της νηφαλιότητας, 
να πω μερικές απόψεις '1:άνω στο υπό σνζήτηση θέμα. 

Ή-ι:αν δUt'λό tO Θέμα, έχω την εντύπωση, Από τη μια μιλούσε για ορισμένους 
δρόμους Τ1'!ς Λεμεσού και α.ι-τό την άλλη για το Συμβούλιο Αποχετεύσεως Λεμεσού. 
Σχετικά με το κυκλοφοριακό. πιστεύω ότι η απόδοση αιθυνών για το εντός Τ1'!ς 
πόλεως X\IΚλoΦOoιαxδ σε 0Πθιαδήποτε κυβέρνηση δε θα είναι κοντά στην πραγματι
κότητα. Ί!χουμε και προσωπική κάΙ ό),λη εμπειρία από τα δημοτικά προβλήματα. 
Όλοι μας είμαστε υπέρμαχοι της μεγαλύτερης ενδυνάμωσης της τοπικής αυτοδιοί
κησης. 

• 

• 

• 
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Ο Δήμος tllI) Λεμεσού εΙνα~ ένας από τους μεγαλύτερους και ισχυρότερους 
δ'ήμους στην Κύπρο και πιστεύω ότι. αν ιmtιρχoυν κάπΟΙΕς ευΟύνες, οι ευθύνες 
αυτές οπωσδή..-ΤΟΤΕ Οα βαρύνουν περισσότερο το Δημοτικό Iuμβo").LO. Δεν ξεχωρίζω 
εγώ Δήμαρχο και Δημοτικό ΣνμβoVλιO. θα βαρύνουν λοιπόν οι εvθUνες περισσό

τερο το Δήμαρχο και το Δllμοτικό Συμβούλιο. Μπορεί να 1)ταν και να ειναι πολεοδο· 
μικό έργο. αλλά εκείνοι οι οποίοι οφείλοιιν να χειρίζονται αυτά τα Οέματα είναι οι 

της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αν ιmάρχει καθυστέρηση, αν VΠό.ρχει άλλο πρόβλημα. 

εχεΙ πρέπει να ζητήσουμε και πιστεύω εκεί θα βρούμε όλοι μας. αντικειμενικά Eρw

νώντες, τις ευθύνες. 

Έχουμε ως παρό.δειγμα τη Λάρνακα. Και 11 Λάρνακα έκανε μεγάλα οδικά έργα. 
Έχω υπόψη μον ένα τεράστιο οδικό έργο το ο:ιοίο. με απαί.ττιοη των κατοίκων και 

με <ruvEQyaota μεταξύ δημοτών, Δημοτικού ΣυμβουλΙου και Δημάρχων, έγινε εντός 
τριάντα ημερών. Kα~ είναι ένα τεράστιο κατασκευαστικό έργο, σε κεντρικότατο 

δρόμο της Λάρνακας. Χρησιμοποιήθηκαν όλα τα σύγχρονα μέσα και χρησιμοποιή

Οηκε και η μέθοδος της 24ωρης a.τασχόλησης. 

Όσον αφορά το δεύτερο στοιχείο του θέματος, το Συμβούλιο Αποχετεύσεως 

Λεμεσού, μια εΙναι η πραγματικότητα, αγaπητoΙ συνάδελφοι: Ότι εκεί που στην 

αντίληψη του κόσμου εμqχ:ινίζεται θέμα UΓεΙας, θέμα αποχετεύσεως λυμάτων, οπωσ

δfιπoτε δημιουργούνται εύλογες και καμιά φορά υπερτονισμένες αvτιδράσης. 
Πιστεύω ότι εκεί πάλι βασίστηκε η μεγάλη ταλαιπωρία των κατο(κων της Λεμεσού, 

διότι κανένας .δικαιολογημένα σε κάποιο βαθμό και κάπου αδικαιολόγητα· δε 

δέχεται στην περιοχή του. κοντά στο σπίτι του να υπάρχει έστω και το τελειότερο 
εργοστάσιο λυμάτων, που αντιλαμβάνομαι Οα ε(ναι EQΎoστάσιo που θα χρησιμοποιεί 

και τριτοβάθμια ε:τεξεργασΙα. Και από επιστημονικής πλευράς σ1'jμερα το προϊόν 

της τριτοβάθμιας fJtεξεργασΙας μπορε( να χρησιμοποιηθεί και για άρδευση συγκε· 

κριμένων ειδών παραγωγής. 

θα ήθελα να κάμω και μια μικρ1'j αναφορά στον τρόπο γενικά της διαχυβέρ· 

νησης, ανεξάρτητα aπό το ποια κυβέρνηση βρίσκεται στην εξουσία. Είναι γνωστό 

ότι εγώ ουδέποτε υπήρξα ή Οα νπάρξω aπoλoγητής της οποιασδήποτε εξουσίας. Δεν 

είμαι aπoλoγητής της κυβέρνησης 8ασιλείου. Τον κ. 8ασιλείο" τον ψηφ(σαμε, τον 
υποστηρίξαμε. αλλά a.τολογητές του δε χρειάζεται να είμαστε, διότι κι εκείνος 

πιστεύω και η κ"βέρνησή του, εκεί που νιώθο"ν ότι χρειάζεται να α..τολογηθούν, 

έχουν και τα μέσα και τις δυνατότητες να το κάνο"ν. Όσον αφορά αυτό που λέχθηκε 

για το αν κυβερνά ή αν διοικεί· δεν το είχα ακούσει από τον κ. Ιεροδιακόνου, 

λυπούμαι' προσωπικά δεν uπι.τεσε στην αντίλ1Νή μο". Το άκουσα a.τό τον κ. πουρ· 

γουρΙδη, τον αγαπητό συνάδελφο εκ Λεμεσού- με βρίσκει απολύτως σύμφωνο η 

fJtε.ξήΥηση που έδωσε ο συνάδελφος κ. ΑντωνΙο". Κι εγώ θα προτιμούσα τη διοί· 
κηση, παρά την κυβέΡV11ση, διότι ο όρος "κυβερνώ" πιστεύω ότι πολλαπλασιάζει 

εκείνο το ποσοστό του εξαναγκασμού, της κάποιας άσκησης βίας στον '\JΠόλoιπo 

κόσμο, ενώ η διο(κηση καλώς ή κακώς είναι συνυφασμένη με κόποιο δημοκρατικό· 

τερο τρόπο άσκησης αυτού το" λειτουργήματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πάλι βρήκατε τρόπο να γίνετε περισσότερο δημοκράτες; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΙΙΣ: 

Τον Πρόεδρο, κύριε Α\,αστασιάδη, ... 
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ΠI>ΟΕΔΙ>ΕγΩΝ: 

Όχι διαλογική συζήτηση. Συνεχίστε παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΙΙΣ: 

... τον Πρόεδρο τον εκλέγει <L-τεuθείας Ο λαός ως Πρόεδρο. Τον έπαρχο ή το 
διοικητή, όπως τον λtγαμε παλιά, τον όριζε η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Επειδή μ.ταΙνετε σε ένα Θέμα που Οα ανοΙξει νέα συζήτηση, Οα το απλoυ~ 

στεύσω. "Κυβερνώ" σημαίνει αποφασίζω, "διοικώ" σημαΙνει εκτελώ τις αποφάσεις 

της κυβέρνησης, χωρίς η κυβέρνηση να επεμβαίνει στην εκτέλεοη. Αυτή είναι η 

έννοια του "κυβερνώ" και του "διoικώ~. 

Δ. ΧΡ Ι ΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε, για την ερμηνεία, συνταγματική και νομική, που 

μου δώσατε. Εγώ την ερμηνεία τη δί.νω από άλλο επίπεδο. 

Τελειώνοντας, οπωσδήποτε ο χρόνος αυτός, ο οποίος πρόωρα, κατά τη γVΩμη 

μας, έχει αρχίσει να γίνεται προεκλογικός, Οα. δώσει κι εκείνα τα στοιχεία στη Βουλή 

τα οπο[α πολύ χαρακτηριστικά μας αναΚΟ(\'(ι)Οε ο συνάδελφος κ. Πιποκοπίτης. 

Εί.ναι μια δικαιολογημένη τακτική. Ι-Ι πλεvρά μας όμως ·και Θέλω να πιστεύω ότι 
aπηχώ και τις απόψεις όλων των συναδέλφων Boυλεvτών του ΑΚΕΛ- Αριστερά

Νέες Δυνάμεις- δε Οα παρασυρΘεί από αυτή την προσπάΘΕια έντονης και σκληρής, 
όπως ονομάστηκε, πολιτικής έναντι της κυβέρνησης Βασιλείου, αλλά Οα συνεχΙσει 

μέσα σε ήπιο κλίμα, επιχειρηματσλογώντας, να πείσει τους πάντες, τους σvναδέλ

φους Boυλεvτές, αλλά και τον υπόλοιπο κνπριακό λαό ότι δεν είναι έτσι που κερδΙ
ζονται οι προεκλογικοί αγώνες, δεν είναι έτσι που κερδίζονται οι εκλογές, αλλά 

είναι με άλλο τρόπο. 

Ευχαριστώ, κύΡΙΕ Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Σολωμής. Από τη θέση σας; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, Οα είμαι πολύ σύντομος. 

ιι αναφορά μου για 30 δευτερόλεπτα έχει κι εμένα σχέση με το παρελθόν και 
υπενθυμίζω ότι δεν έχω υπηρετήσει ως Υπουργός στο παρελΟόν, δώτι μίλησαν δύο 

τέως Υπουργοί. 

ΤΟ 1971 σχεδιάστηκε το aπoχετεvτικό της πόλης της Αμμοχώστου. Το Ι97Ί-73 
εκτελέστηκε και το 1974, ένα μήνα πριν από την τουρκική εισβολή, άρχισε να 
λειτουργεΙ Χωρίς να γίνει συζfrτηση στη Βουλή, χωρίς να αναμειχθεί η κυβέρνηση. 
χωρίς πολλές παρεκτροπές και σκοπιμότητες. 

11 αναφορά μου ε[ναι η εξής: Όταν Οα πάμε στην Αμμόχωστο, ως απλός 
πολίτης, όσον εξαρτάται από εμένα, Οα εμποδΙσω την ανό.μειξη της κ"UβέΡVΗσης ή της 

Βουλ'ής στην επαναλειτουργία του απoXετΕUΤΙXOύ. Αυτό είναι το αποτέλεσμα της 

ΣUζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. 'Αριστος Χρυσοστόμου θα κλείσει τη συζήτηση . Δικαιούται να δευτερολο
γήσει και δικαιούται να κλείσει. Αν θέλετε να τον ακούσετε δύο φορές. ευχαρίστως. 

• 
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r. ΑΓΑΠlOγ: 
ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. έχω την εντύπωση ότι, προτού κλείσΕΙ ο εισηγητής του 

Οέματος, μπορούν να δεmερολογl)σΟ'UV ομιληΤές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς, δε Οα το κλείσΕΙ τώρα. Θα δευτερολογήσει xα~ στη συνέχεια Οα 
δεντερολΟΥ'ήσετε. 

r. ΑΓΑIlΙΟΥ: 
ΕΙ-ταΤΕ όμως ότι θα το κλείσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Μπορεί, αν θέλει ο ίδιος, να το κλείσει. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

επΕιδή εσείς καλέσαΤΕ τον εισηγητή του θέματος να κλείσει το θέμα ·αυτό 
εΙΠατ[- και ο Χ. Κοντίδl1ς ζήτησε το λόγο να δεuτερoλoyήσει , αν Οα κλείσει το θέμα. 

ασφαλώς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αν δεuτεΡOλoyήσει ο κ. Χρυσοστόμου, θα ανοίξει κεφάλαιο δευτερολογιών και 

οποιοσδήποτε θέλει Οα ζτrτ1'ισει το λ&Υο. Α ν Οα κλείσει, δε 00. υπάρξουν δευτερολο
γίες. Στον Χ. Χρυσοστόμου εναπόχ.ειται να αποφασΙσει ποια πορεία θέλει. Αν θέλει, 

μ.."tορεΙ να θυμηθεί ότι ~τo λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν" χαι να το αXOλOΊJθτ'1σει. Αν 
όχι, θα δευτερολογήσετε. 

ΟΧ. XΡΊJσOστόμOΊJ , 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

κνριε Πρόεδρε, Οα ε(μαι πολν σίJντOμOς. θα περιοριστώ στο Οέμα, όπως το 
έχω επράψn: "11 αΟέτηση κ'Uβερνητικών ΊJΠOσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού 
αναφορικά με το α.,"tοχετεντικό. το X1Jκλοφοριακό και άλλα". θα περιοριστώ σε 
τούτο. Δεν είχα κάμει στην ομιλία μου αναφορά στο πότε άρχισε το ωτoχετEΊJΤΙx6 ή 
πότε δημιoΊJργfιOηκε το καιι.λοφοριακό. Σε ό,ΤΙ αφορά το καιι.λ-οφοριακό. είχα πει ότι 

το 1989 ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επισχέφΟηχε την πόλη της Λεμεσού χι έδωσε 
κάποιες υποσχέσεις. Σύμφωνα με εχείνες τις υποσχέσεις, παρακολουΟώντας το 
Οέμα. διωτίστωσα ότι δεν είχε προχωρήσει χανένα έργο και η κριτική μOΊJ περιορί
στηκε ή εντοπίστηκε σ' αΊJτό το σημείο μόνο. 

Ως ΕΠιχειρήματα της αγόρευσής μου κατέΟεσα έγγραφα που αφορούσαν 

πρακτικά ΤOΊJ ΔήμOΊJ Λεμεσού και εκθέσεις του Υπουργείου Συγκοινωνιών χαι 

Έργων. Τα έγγραφα τα έχω χαταΟέσει για να περαστΟύν στα πραχτιχά της Βουλής 

και οποιοσδήποτε σΊJνάδελφoς Otλει μπορεί να πάρει τα πρακτικά και τα έγγραφα. 

για να δει αν ε(χαν δοΟεί υποσχέσεις χαι αν αυτές οι υποσχέσnς υλοποιήΟηχαν ή 
αθετήθηκαν. 

Το ίδιο ισΧύει και για το αποχετευτικό. Δεν είχα επιχρίνει την παρέμβαση του 

Προέδρου της ΔημοκρατΙας. του κ. BασιλείOΊJ, στην αλλαγή του χώρου. ΛντΙΟετα 
εΙΠα ότι μετά τrιν παρέμβασή του ένιωσαν ήσυχοι οι χάτοιχοι της περιοχής χαι 

ιχανοποιήΟηχαν. Με την υπόσχεοη όμως ΠOΊJ είχε δώσει, ανέλαβε ταυτόχρονα και 

την εuO"ύνη ότι τα αποτελέσματα της μετατόπισης του εργοστασίου επεξεργασΙας 
λυμάτων, ΠOΊJ αφορονσαν δαπάνες ή καθυστερήσεις. θα τα αναλάμβανε το κράτος. 
Κατέθεσα μάλιστα στη Boυλt'! [,"tlotoli) του Υπουργού Οικονομικών. ωτoδoxil της 
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επιστολής του Υπουργού Οικονομικών από τον Πρόεδρο του ΣΑ ΛΑ και στΤ) συνέ-

χΕια χατέΟεσα και άλλη επιστολή του Προέδρου του ΣΑΛΑ, που έλεγε ότι σημειώ- • 
νεται σοβαρή καOuστΙρηση γύρω από την ατiλεοη του έργου, η Ο:ΤΟ(Ο Οα επιβαρύνει 

το κράτος με σημαντική δαπάνη. Σύμφωνα με την Έκθεση των εμπειρογνωμόνων 

των κοινοτήτων και των εμπειρογνωμόνων του Γραφε[ο\l Προγραμματισμού. η 

αρχική δα,,-cάνη της μετακΙνησης θα ανερχόταν σε a74.CXX> και για κό.θε τρΙμηνο 
καθυστέρησης θα αυξανόταν το κόστος, έτσι που. αν η καθυστέρηση θα ήταν ένας 

χρόνος, η δαπάνη Οα υπερέβαινε το tl.000.000. Λντιπαράθεσα μάλιστα επιστολή του 
ΣΑΛΑ ότι μέχρι τώρα 1} δαπάνη εξoγκoύtαι στο ποσό των ΙΑ.ΟΟΟ.ΟΟΟ και τόνισα ότι, 

αν από παραλεί'ψΕις '{ης κυβέρνησης α'Uξll0εΙ το κόστος και η δαπάνη της ExttlEOll; 
του 19Y01J. σίγουρα υπάρχουν ειιθύνες. Γι' αυτό είχα καταλήξει με την εισήγηση 

όπως και τα δυο θέματα παραπεμφΟσύν στην Επιτροπή ελέγχου, για να διερευνη· 
θούν κι αν αποδειχτεί όη υπάρχουν ευO'ίtνες. να λογοδοτήσουν οι υπείιO\Jνoι. Α ν η 
δαπάνη από ί674.000 υπερβεί τα f4.000.000. τα οποία θα τα καταβάλει το κράτος, 
σίγουρα υπάρχουν ευO'ίtνες. ΛυΤ11 ήταν 11 τοποΟέηlσή μου και για όλα όσα είχα πει 
κατέθεσα σωρεία εγγράφων. τα οποία είναι οτη διάθεση οποιουδήποτε συναδέλφου 
να τα δει. 

Γι' αυτό. κύριε Πρόεδρε. δε θα προχωρήσω να α..-ταντήσω σε όλα τα σημεία που 

fιyειραν οι συνάδελqx>ι, παρόλο που υπάρχουν απαντήσεις, γιατί Οα τ'ιταν ίσως πλεο· 
νασμός. Αν το θέμα αχθεί ενώπιον της Eπ~τρoπής Ελέγχου. θα δοθεί 11 ευκαιρία σε 
όλους τους συναδέλφους να το μελετήσουν, να πουν τις απόψεις τους κι αν υπάρ

χουν ευΟίινες -διότι προσω:τικά πιστεύω όη υπάρχουν ευOίtνες και στο κuκλOφo
ριαχό και στο αποχετE1Jτικό- να αποδοθούν. 

Σ'ίtμφωνα με έκΟεση του Υπουργείου ΣνΥκοινωνιών και Έργων, κύριε 
Πρόεδρε. είχε εκπονηΟεΕ μελέτη το 1987 από την ΠΡOηγo'ίtμενη κυβέρνηση για το 
κυκλoqχ>ριακό. που πρoνoo'ίtσε βραχυπρόθεσμη, μεσοπρόθεσμη και μακροπρόΟεσμη 

εκτέλεση έργων. Τίποτε από αυτά δεν έχει γ(νει. Έχει εκτελεστεί μόνο ένα μικρό 

μέρος, έξι κυκλοφοριακο( κόμβοι, xallftΠOtE όλλο . 

Είναι αυτά τα Οέματα που θέλω να διερευνηθούν. Μάλιστα η μελέτη αναφέρει 

ότι, αν δεν εκτελεστούν τα έργα. Οα οδηγηθεί το κέντρο της πόλη; και 11 μείζων 
Λεμεσός σε οικονομική καταστροφή. Αν αυιό το σοβαρό θέμα, όπως αναφέρεται 

στην έκθεση του Υπουργείου Συγκοινωνιών, δε μας ανησυχεί και δεν πρέπει να 

αποδώσουμε ευθύνες. αν υπάρχουν, τότε για ποιο Οέμα πρέπει να ενδιαφερόμαστε; 

Αυτά, χ'ίtριε Πρόεδρε. Οα ήθελα να α\-αφέρω και δε Οα μπω σε λεπτομέρειες, 
διότι Οα προχωρήσει η συζήτηση άσκοπα. 

Θα ήΟελα μόνο τελειώνοντας να αναφερθώ στην παρέμβαση του κ . Χριστόφια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι δικαίωμα του συναδέλφου να σχολιάσει, αλλά Οα 
μπούμε σε άλλη συζήτηση. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αναφερόταν προσω.-τικά στον εΥγράψαντα το θέμα και είναι σε προσωπικό 

θέμα που θα αναφερθώ. 

Ο κ. Χριστόφιας μου απέδωσε ελατι'ιρια που σχετίζονται με τις επικείμενες 
προεδρικές εκλογές και αναφέρΟηχε στην εγγραφτ'ι πολλών Οεμάτων. Θα παρακα· 
λO'ίtσα 1'0 συνάδελφο να διαβό.σει τα πρακτικό. της περιόδου 1985-87 κα~ Οα δει τότε 
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πόσα θέματα είχαν εγγράψει οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ. Τότε θα δει τη διαφορά και 
4 θα φανεί γιατί τώρα δεν εγγρΔφουν θέματα οι Βουλευτές το\! ΑΚΕΛ. Νομ(.ζω όμως 

πως α\!τό ΤΟ έχει ήδη αναλύσει ο σννάδελφος κ. Α ναστασιόδης. 

, 

• 

Προσωπικό. έχω εγγράψει το θέμα. διότι ενδιαφέρομαι για την πόλη της 
Λεμεσού. και πιστεύω κι άλλοι σννάδελφοι. δε μονοπωλώ το ενδιαφέρον για την 
πόλη μο\!. Καταλήγοντας Οα ήθελα να πω ότι α.-τό το 1989 χαραχτηρίζω την κυβέρ
νηση Βασιλείο\! ως την κυβέρνηση των ανεκπλήρωτων υποσχέσεων και κό.θε φορά 

που ανέφερα α\!τό το πράγμα παρουσίαζα και αδιαμφισβήτητα στοιχεία. 

Ε\!χαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ι-Ι σ\!ζήτηση του θέματος έληξε. Παραμένει τώρα να αποφασίσει η Βουλή κατά 

πόσο θα παραπεμφθεί. όπως εισηγήθηκε ο εγγράψας το Οέμα. στην Επιτροπη 
ελέγχο\!. για να εξετό.σε ι ένα και μόνο θέμα: Λ ν \!πάρχουν αδικαιολόγητες καθυστε
ρήσεις εκ μέρους της κυβέρνησnς ή του δήμου. φαντό.ζομαι. οι οποίες οδήγ1]Οαν σε 
αύξησΤ] του χόστους του έργου. Αυτή είναι n ειστ'ιγηση του εγγράψαVΤOς το θέμα. 

Υπάρχιι ένσταση να παραπεμφθεί το θέμα στην επιτροπή Eλtγχoυ; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέμα τάξης. Δεν υπάρχει tVQtaon. Έχω όμως την εντ"ύπωση 
πως, αφού έχετε τροποποιήσει την εισήγηση του κ. Χρυσοστόμου. αν ευΟ"ύνεται ο 

δήμος ή η κυβέρνηση. να ε(ναι πλατύτερη η εισήγηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Όχι. δεν την τροποποίησα. την αντελήφθnν να εννοεΙ .. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Καλά. Αν έχετε avtLknφOEt έτσι την εισήγηση. εγώ Οα την τροποποιούσα. ώστε 
να μην περιοριστεί στο δήμο ή την κυβέρνηση. Α ν νπάρχονν ΕUO"ύνες γενικότερα ... 
Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΙ: 

Και ποιοι ευθύνονται τότε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Χρυσοστόμου μπορεί να διατυπώσει καλύτερα ο ίδιος την εισήγησή του; 

Α. ΧΡΥΙΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα, όπως το είχα εγγράψει. ήταν πολύ ξεκάθαρο: Η 

αθέτηση κυβερνnτικών υποσχέσεων προς την πόλη της Λεμεσού και τα επακόλουθα 
αυτής της αθέτησnς ·,ων υ:tOσχέσεων. Εντόπιζα το Οέμα στο ότι MDnxav υποσχέσεις 
για εκτέλεση έργων. δεν υλοποιήθηκαν, αυτό έχει επιπτώσεις στην οικονομία του 

τόπου και να αποδοθούν ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ, 

Ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ. ΕΥΙΊΆθΙΟΥ: 

Επί θέματος διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 11 ε.ί'tLτροπή Ελέγχου. αν δεν 
απατώμαι -και δε διεκδικώ ότι αυτό που θα πω εί"αι ορΟό- κάμνει τον έλεΥΧΟ των 
δημόσιων δαπανών, αν δ1]λαδή καλώς ή κακώς δα.ιτανήθηκαν κονδύλια που αναφέ

ρονται σε σvyκεκριμένα έργα. Εδώ το παράπονο φαίνεται να είναι άλλο, ότ~ δεν 

έγιναν καθόλο\! δnμόσιες δα.ι-τ:άνες. Κατά συνέ.-Τ:Εια είναι θέμα κοινοβουλευτικού 

ελέγχου των κυβερνητικών επαγγελιών και σωστά ο κ. Χρυσοστόμου έθιξε το θέμα, 
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είτε μπορεί να λεχθεί ότι είναι αντιπολίτευση είτε ... Εδώ, στο χώρο αmό, γίνεtαι 
και όλλη ανtΙΠOλίΤE\lOη και όλλη συμπολίτευση. Αmό είναι γνωστό. .. 

Γι' α"τό το λό'ΥΟ, μήπως δεν είναι αρμόδια autTι η EΠΙΤΡOm'ι να ΕΠιληqi)εί 

OUtOίI .ou θέματος; Για να εξετόσει.ι πρόΥμα; Τι να χόμει; Δεν έχω αντ:ιληφθεί. Γι' 
αmό, QΠE'UOuνόμενος προς τον ενπαίδευτο σUΝΌΔελφo, τον οποίο τόσο εκτιμώ, το" 
λέγω να το σκεφΟεί ξανό. Ποια η σκοπιμότητα να πόει στην Επιτροπή Eλέyχou. πο" 

γίνεται έλεγχος των δημόσιων δαπανών των διάφορων ... 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ι-Ι επιτροπή λtγεται "επιτροπή ΠαρακολουΟήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχο" Δημόσιων Δαπανών", Δηλαδή η Επιτροπή δικαιo'ύtαι να παρακολοuθήσει 

χαι τα αναπτυξιακό ... 

εΥ, εΥΙϊΑΘΙΟΥ: 

Μόλιστα. Σε σuνάρτηση με ης δαπάνες, Δηλαδή εΙΠαμε όη αυτό το σχέδιο 

ξεκίνησε με ΠΡOUπoλoγιζόμενo κόσ.ος δέκα εκατομμύρια λίρες, ακόμα βρίσκεται 

στο ένα τρίτο και οι δαπάνες έφθασαν τα δώδεκα εκατομμύρια λίρες. Δηλαδή αmό 
το πρόγμα πώς το αντιλαμβάνεσθε; Ο κ. Πρόεδρος έχει βέβαια το λόγο να σκεφθεί .. , 

ΠΡΟΕΔ Ι)ΕΥΟΝ: 

ΝομΗ;ω ότι δε Οα έπρε..-τε να περιορίσονμε το ρόλο της Ε.ι-τιτροπής ελέγχου. 
Διότι, αν υπάρχει μια καθυστέρηση αδικαιολόγητη -και δε μιλώ γι' αuτή την περί

πτ-ιοοη- η οποία αUςάνει μια δαπάνη σ..--τό δέκα σε είκοσι εκα.ομμύρια λίρες, 

ασφαλώς τι Βουλή πρέπει να δώσει εντολή στην Επιτροπή ελέγχου να .τι διερευ· 
νήσει. Δεν μπορεί αντό.ο Σώμα να.1'1 διερευνήσει, Χρειόζεται κάποια Επιτροπή. 

Και 11 πιο αρμόδια Επιτροπή είναι η Επιτροπή Eλtyxou. 

εΥ. εΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Η ολομέλεια ως σώμα κοιvoβονλευτικού ελέγχου δεν είναι αρμόδια; Ολόκληρο 

αυτό το Σώμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ , 

Κανένα κοινοβούλιο σ.ην ολομέλειά του δεν ερευνά συγκεκρψένα θέματα. 
διότι θα ήτο αδιανόητο. αν έχεις ένα κοινοβούλιο με 400 130υλευτές, να προσπαθούν 
να διευκρινίσουν αν υπήρξε ή δεν υπήρξε αμέλεια. 

εΥ. εΥΣΤΛΘIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έκαμα αυτή .ην παρατήρηση, για να μην ανοίξουμε τους 

ασκούς το" Αιόλου και να κουβαλούμε όλο τον κόσμο εδώ και να ελέγχουμε πράγ

ματα τα οποία ίσως δεν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ι-ι άποψη του Προεδρείου είναι ότι είναι Οέμα που εμπίπτει στην αρμοδιότητα 

της Επιτροπής Eλtyxou. Τώρα. υπό ποια μορφή Οα το παρα.-τέμψετε στην Eπ~τρoπή 

ελέγχου, αυτό θα το συζητήσετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν έχουμε ένσταση να πάει, όπως το έχει ΕΎΎρά"νει ο κ, Χρυσοστόμον, Αν ο 

ίδιος θεωρεΙ ότι το πρόβλτιμα έγκε.ιται στο να δια.."tιοτωΟε.ί κατά πόσο η κυβέρνηση 
δαπάνησε ή δε δα..-τάνησε ποσά που υποσχέθηκε. είναι δικαίωμα .ου εισηγητή. Αν ο 

• 
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σκΟπός της εγγραφής ΤOΊJ θέματος ·χαι εγώ πιοτεύω ότι αυτός είναι Ο OΊJσιαOΤικός 
~ σΚΟΠός· εΙναι να εξευρεΟούν οι λόγοι και οι ευΟύνες γιατί κα&υστερεΙ το ωιοχετευ· 

τιΧό της Λεμεσού και να γίνουν οι εισηγήσεις εκεΙνες που θα βοηΟήσουν ώστε να 
υπερπηδηΟεί η καOuστέρηση, τότε, κάτω από οποιοδήποτε τίτλο και αν πάει το Οέμα, 
θα πρέπει να διερεννηθο'ύν οι όποιες εΊJθίrνες και για την καΟυστέρηση και για tTjV' 
αύξηση οποιωνδήποτε δωτανών. 

• 

• 

Μια και έχω το λόγο όμως. κύριε Π ρόεδρε. να μου επιτρέψετε να αναφερθώ 
και στο θέμα της εγγραφής Οεμάτων από tTjV Κοινοβουλευτική μας Ομάδα. Πολύ 
σ'ύντομα θα Όελα να πω ότι δεν έχει σχέση με το ποιος κυβερνά. Είναι ενσuνε(δTjτη 
απόφασΤ} της ΚοινοβουλE\Jτικής μας Ομάδας να αυτοσυγκρατηθεί στο Οέμα της 
εγγραφής θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ', νooυμένOΊJ ότι συζητείτο μεταξύ των κομμάτων 
ένας τρόπος ρύΟμισης της εγγραφής και σνζήτησης των Οεμάτων. Αν γίνεται καΟαρό 
από τις ομιλίες πολλών σνναδέλφων ότι τέτοια ρνΘμιση δεν πρόκειται να γΙνει. τότε 
να είστε σίγουροι ότι θα εγγρά1.jιOυμε και εμείς σωρεία Οεμάτων στον εναπομείναντα 

χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το Οέμα παραπεμφθεί στην Επιτροπή ελέyXOΊJ; Δε 
φαίνεται να ΊJΠόΡXει αντίρρηση. επομένως το Οέμα παραπέμπεται στην Επιτροπή 
ελέγχου. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα επί τη αικαιρΙα να πω ότι, όπως γίνονται οι 
ΣUΖητήσεις, υπεισέρχονται άλλα θέματα και έτσι, εκεί ΠOΊJ θα μ.ίτορο'ύσε ένα θέμα να 
σνvoψιστεί και να συζητηθεί σε μισή ή μια ή δυο ώρες, μας παίρνει δέκα ώρες. Με 
αΊJτό τον τρόπο δεν πρόκειται να εξαντλ1'1σOΊJμε τα Οέματα που είναι εγγεγραμμένα 
στην ημερήσια διάταξη. Γι' αυτό εισηγοίιμαι να υπόρχει μια OΊJνεννό11σ11 μεταξ'ύ των 
κομμότων, ούτως ώστε, όταν εγείρεται ένα Οέμα για το οποίο ένα κόμμα αισ06.νεται 
ότι πρέπει να απαντήσει, να απαντό δι' ενός Βουλευτή και όχι διό τριών ή 
τεσσάρων, οι οποίοι Οα επανα),6.βουν τα ίδια σημεία. Είναι ο μόνος L-cοικοδομΊ1 -
τικός τρό:roς για να προχωρήσουμε και να καλίιΨOΊJμε την ύλη την οποία έχουμε 
ενώπιόν μας. 

ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κάμνω αυτή την παρέμβασΊ1 για λόγους τάξης, κ'ύριε Πρόεδρε. Είμαι Πρόεδρος 
της Επιτροπής Κανονισμού και η E.."tLtΡOItTι Κανονισμού tχn εγκρίνει σχέδιο για τη 
σΊJζήΤΤΙOη των Οεμάτων ΤOΊJ Κεφαλαίου Δ'. Έχω παρακαλέσει ΤΊ1 Γραμματεία τη; 
Επιτροπής Κανονισμού να στείλει το σχέδιο αυτό σε όλο"ς τους κοινοβουλευτικούς 
αρχηγούς και εκπροσώπους των κομμότων, με την παράκλΊ1ση να το δουν σύντομα, 
για να μπορέσει να τεΟε[ σε εφαρμογή, έτσι που να συσΤΊ1μαΤΟΠΟΙllθεί η συζήτηση 
στο Κεφάλαιο Δ'. Ilιστεύω πως, αν όλοι δείξOΊJν το απαιτούμενο ενδιαφέρον και 

δουν την ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτρο:τt'!ς, προτοίι κατατεΟεί ΟΤΊ1 OOΊJλΊ'ι, 
αυτό το θέμα Οα ρυθμιστεί οριστικά και Οα επιτευχΟεί εκείνο που εσείς έχετε ειση · 
γηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. MOΊJOιoύττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πριν προχωρήσουμε στα επόμενα Οέματα, καλό Οα ήταν να αποφασίσουμε με 
ποιο τρόπο Οα τα χειριστο"ίιμε. Ι?πικροτώ τα όσα είπατε και αν είναι δεοντο),ογικό 
εντάξει, ας αποφασίσουμε εδώ και τώρα αν Οα μιλήσει ένας μόνο Βουλαιτής από 

κάθε κόμμα για το κάΟε θέμα . 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα διακόψω. αλλά πρoτoiι διακόψω, για να γινει μια σiιντoμη ανταλλαγt'! 

απόψεων, θα t'!Οελα να σας πληροφορήσω ότι σχετικά με το δε"τερο θέμα το οποΙο 
είναι εγγεγραμμένο, και εΙναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδεΙας 

για το θέμα που τιτλοφορεΙται ''Ο κΙνδυνος που διατρέχει η κυπριακή νεολαία από 

τη διάθεση των ναρκωτικών και η ανάγκη ύπαρξης ενιαίας πολιτικt'!ς και o'UvτOVL
σμο" των κυβερνητικών 'UΠTJρεσιών για την πρόληψη και καταστολή του κινδύνου 

αυτο"", με πληροφόρησε τώρα ο Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών ότι Οα έχει 

έτοιμο νομοσχέδιο για τα ναρκωτικά την ερχόμενη εβδομάδα. Εισηγο"μαι να συζη

τηθεί και αυτό το Οέμα, όταν Οα συζηΤΟ"με θέματα αρχής για το εν λόγω νομοσχέδιο. 

Διότι άλλως θα τα πο"με σήμερα και θα τα επαναλάβουμε. όταν θα συζητο"με το 
νομοσχέδιο. 

επομένως. αν δεν υπάρχει ένσταση ... 

Ν. ΑΝΑΣ1ΆΣIΑΔIΙΣ: 

Ένσταση δεν ιntάΡXει. κύριε Πρόεδρε, αλλά η ΈκΟεση τι Οα γίνn; Θα διαβα

οτεΙ σήμερα ή την Πέμπτη μαζί με την ΈκΟεση του νομοσχεδίο'U; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι δυο Εκθέσεις Οα αναγνωστο"ν μαζί χαι όταν Οα συζητoiιμε θέματα αρχής 

για το νομοσχέδιο, Οα ΣUΖητηθεί και αυτή η Έκθεση. 

Θα διακόψω -η ώρα είναι S. 31 μ.μ.- Υια ένα τέταρτο και παρακαλώ το'Uς 

Κοινοβουλευτικο,,; Εκπροσώπους να συμφωνήσουν και να μου υποβάλουν κατά

λογο ομιλητών για το τρίτο Οέμα, που είναι "Τα προβλήματα των Κυπρίων 

φοιτητών που σπουδάζουν στο εξωτερικό-ο Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
Βουλευτή Κ. Γιαννάκη Κασουλίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΔΙ-ΙΣγ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Κ iιριε n ρόεδρε. γιατί να διακόνσυμε; Έχω την εντύπωση ότι στο επόμενο 
θέμα πλέον μειώνονται χάΟετα οι ομιλητές. Εμείς έχουμε δυο ομιλητές. α,ίτό δέκα 
λεπτά ο χαθένας. Λ ντιλαμβά\'Ομαι και το Λ Κ ΕΛ ή και τα ι.ιπόλοιπα κόμματα 

σ(γοι.ιρα θα θέλουν να μιλήσουν και Οα μιλήσουν. αλλά είναι διαπίστωση προβλη

μάτων που Οα γίνει. Ελπίζω να μην έχουμε τη σύγκρουση που είχαμε προηγουμένως 

και iιστερα από το ήπιο κλίμα που επικράτησε να πάμε πιο ομαλά στη συζήτηση του 

θέματος. Ο χρόνος Οα βοηθήσει ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η χυρ(α Κατσελλή, 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. πραγματικά σ'Uμφωνώ με το συ\ιάδελφο. Δεν είναι ανάγχη να 

διακόψΟυμε, Να συνεχίσουμε και να είμαστε πιο οικονόμοι στα λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δε Οα διακόψΟυμε λοιπόν. εqόσoν δε Οέλετε συνι:ννόηση. επομένως μπαΙνουμε 
στη συζήτηση του τρίτου Οέματος, που είναι "Τα προβλήματα των κυπριων 

φοιτητών που σπουδάζουν στο εξωτερικό". Καλώ στο βήμα τον εισηγητή του 

Οέματος, για να ανοίξει τη συζήτηση. 

• 

• 

• 
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r. ΚΑΣΟΥΛ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. Χ'υρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα που έχω εγγράψει αφορά τους Κ"ίιπριονς φοιτητές που φ<κ(ο'ύν στο 
εξωτερικό και ιδιαίτερα θα αναφερθώ στOΊJς φοιτητές μας. τη μεγάλη πλΕιοψηφία 
των φοιτητών μας. που σπουδάζουν στην Ελλάδα. 

Ι-Ι Κύπρος διαΟέΤΕΙ, όπως είναι γνωστό. ένα από τα ψηλότερα ποσοστά 

φοιτητών στον κόσμο. ποσοστά που την κατατάσσουν ανάμεσα στις πιο προrrtμένες 

χώρες. Ίσως είμαστε από τις πρώτες χώρες στον κόσμο οε αριΟμό φοιτητών. Είναι 

γνωστό επίσης ότι η συντριπτική πλειοψηφία αυτού του φοιτητικο\ι δυναμικού. για 

λόγους [Ονικούς, οικονομικούς. κοινωνικούς και γλωvοικούς. σπουδάζει στα ελλη
νικά Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα και ΤεχνολΟΥιχά Εκ.ι-τaιδεντικά Ιδρύματα. 

Υπολογίζεται ότι Υίιρω στις έξι με οΧτώ χιλιάδες φοιτητές μας σπουδάζουν στα 

ελληνικά Ανώτερα και Ανώτατα Εκ.-ταιδευτικά Ιδρύματα . 

Το χρόνιο παράπονο ;του εκφράζουν οι φοιτητές μας στην Ελλάδα είναι ότι 
αυτή η σημαvτική πνευματική, εκπαιδευτική και ΕΠιστημονική επένδυση γίνεται 

ΑIlΟΚΑΕΙΣΤIΚΑ και μόVQ με χρήματα του ελληνικο" κράτους, ενώ η Κυπριακή 

Δημοκρατ(α δε συνεισφέρει τίποτα ή. αν θέλετε. προσφέρει ελάχιστα, ένα ελάχιστο 
αριθμό υποτροφιών ή δανείων. 

Στη συνέχεια Θα ήθελα να αναφέρω συνοπτικά τι προσφέρει το ελληνικό 

κράτος, η Ελλάδα ·με τα τεράστια οικονομικά και κοινωνικά προβλιίματα που τη 

μαστίζουν. στους Kίr.τριoυς φοιτητές. 

Η Ελλάδα λοιπόν προσφέρει στους φοιτητές μας: 

1. Όσον αφορά τη σίτιση: 

Όλοι οι φοιτητές μας μ..-τορσυν να σιτίζονται δωρεάν στις φοιτητικές 

λέσχες, σι οποίες λειτουργούν καθημερινό. εκτός από το Σαββατοκυ. 

ρίακο. Για το Σαββατοκυρίακο όσοι από τους φοιτητές μας ·οι περισσό
τεροι δηλαδή· έχουν εξασφαλίσει πιστοποιητικό α:τορίας από το Γραφείο 

Ευημερίας της Κυπριακής Δημοκρατίας παίρνουν a..-τό τις φοιτητικές 

λέσχες χρηματικό βοήθημα. που ανέρχεται σε 25.000 δρχ. Έτσι λοιπόν η 
σίτιση σε μεγάλο βαθμό εξασφαλίζεται από τις χορηγίες της ελληνικής 

κυβέρνησης. 

2. Όσον αφορά τη στέγαση: 

Παρά το γενικότερο οξύ στεγαστικό πρόβλημα που αντιμετωπ!ζει το σύνολο 

των φοιτητών στην Ελλάδα, και στον τομέα αυτό το ελληνικό κρότος 

πeoσφέρει δωρεάν στέγαση σε άπορους Kίι:tριoυς φοιτητές. Στη θεοοαλο· 
ν[κη mόoQXOVV έξι φοιτητικές εστ(ες, οι οποΙες διαΟέτουν :ιερLπoν 2 000 
κρεβάτια, ενω στην Αθήνα υπάρχονν οι φοιΠ]τικές εστ(ες της Καισαριανής, 

με 740 κρεβάτια, τον Ζωγράφου, με 598 κρεβάτια και των Ilατησίων, με 282 
κρεβάτια. ΣVνoλo περLπoν Ι ΠΙΟ ΚQεβάτια. Οι εστίες αυτές καλούνται να 

καλύψOuν τις στεγαστικές ανάγκες και των εκατοντάδων χιλιάδων Ελλα· 

διτων φοιτητων. Κ αι παρόλη την α\'επάρκεια κρεβατιών. η ελληνική κυβέρ· 

νηση :ιαραχωρεΙ σε άπορο"ς Κ'ύπριους φοιτητές ΠEρίnoν το 8% των Οέσεων 
στις εστΙες. 

3. Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη: 

Στονς φοιτητές παρέχεται δωρεάν νΥειονομική περΙΟαλψη. που περιλαμβόνει 
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ιατρική εξέταση, νοοο".ομειοκή εξέται.ιη, φαρμακευτική περΙΟο.λψη, παρακλι. 

νικές εξετόσεις. εξέταση στο οπίτι, τοκιτο\ις, φuσιoOερωτεΙες, οδοντιατρική 

πεeΙOαλψη και Ορθοπεδικό εLδη. 

4. Διαχ( νηση: 

Όσον αqχ>Qό. τη διακίνηση, οι φοιτητές έχουν έκπτωση 25% στις αστικές και 
υΠΕραοτικές συγκοινων{ε:;, όπως ε..,Ισης και στα τρtνα. Μέχρι πρόσφατα f1 

ελληνική κυβέρνηση παρείχε στους κνπριους φοιτητές το Ειδικό προνόμιο 

της δωρεό.ν διακίνησης με τις αστικές σvyκoινωνΙες 

5. Στους φοιτητές παρέχεται μειωμένο εισιτήριο για πολιτιστικές εκδηλώ
σεις, 6:τως Π.χ. θέατρα, ιμ:στιβάλ χ.λπ. Τα ελληνικά ταχυδρομεία Οεωρο'ύν 

το ταχυδρομεΙο για την Κύπρο τα;(Uδρoμείo εσωτεΡΙΚΟύ και έτσι τα ταχ!JδΡO

μικά τέλη για επιστολές, κάρτες, δέματα κ.λπ. που στέλλουν οι φοιτητές είναι 

μειωμένα. 

6. Διδακτικά βοηΟήματα: 

J-I Ελληνική κυβέρνηση παραχωρεί στους φοιτητές δωρεάν τα πανεπιστήμια 
σνΥΥράμματο. Αρκεί να αναqtρω ότι η σχετική δωιΔνη ε(ναι η:ρό.στια. Π.χ. 

σ' ένα φοιτητή της Νομικής Σχολής κατά την διQρκεια της φο(τησης του στο 

πανεπιστήμιο χορηγούνται περLπoυ ενενήντα βιβλΙα. εΙναι μια δαπΔνη 

περΙΠο" 270,000 δρχ., δηλαδή!ΊΟΟ ανά φοιτητή. 

7, Δίδακτρα: 

ιι σημαντικότερη :ιροσφορά της ελληνικής κυβέρνησης στους φοαητές μας 

ε(ναι η IΚl)Qtttv φοΙτηση στα Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικ{ι Ιδρύματα 

της ΕλΜδας. Ε..οιιοοιρ6σθετα η Ελλάδα σε πολλούς τσμεις μας παρtxει δωρεάν 

μετΩΠUΧΙακές σπουδές, με όλα τα ωφελήματα που αναqtραμε πιο πΔνω. 

Δια.ίτιστώvoυμε λοιπόν ότι τερόστια είναι η προσφορό της Ε.λΜδας στους 

Κύπριους φοιτητές, ΜπροστΔ σ' αυττΊ την τεράστια προσφορά το ερώτημα που 

τίθεται είναι τι έχει να επιδείξει η Κ\J.jτριακή κνβέρνηση. Δ"ιιοτυχώς tL-rotE. θεωρούμε 
ότι, από τη στιγμή που οι KίmριOΙ φοιτητές έχονν φύγει από την Κύπρο και σπου

δάζουν στο εξωτεριχό. δεν είναι πλέον διχή μας ενΟύνη για το τι σνμβαΙνει σ' 

αυτούς. Η χωλαίνουοα ελληνική οικονομία έχει επωμισθεΙ μόνη της το βάρος της 

επιστημονιχής χαL πνευματιχής υποδομής της Κύπρου σε έμψυχο υλικό. ΟΙ φοιτητές 

μας πολλές φορές εξέφρασαν προς τους εχάοτοτε Υπουργούς της Παιδείας το παρό
πονο της παντελούς απουσίας της χ"βέρνησής μας χαι της εγκατάλειψής τους στα 

χέρια της ελληνιχής χυβέρνησης, που αγόγγυστα -και είναι προς τιμήν της-ανέλαβε 

και αvτό το βάρος. ΟΙ Υπουργοί μας, με χαμόγελα αμηχανίας, μας αναφέρουν για 
τους μισθούς που δίνουν σε καθηγητές και δασκάλο,,;, για το κτίσιμο σχολείων και 
για τις άλλες δα.-τάνες για την παιδεία. Δα.ι-τάνη όμως για την πανεπιστημιακή 
μόρφωση των δέκα χιλιάδων φοιτητών που ήδη έχουμε, ουσιαστικά στην ΕλλΔδα, 
καμιό.. Αρκούνται οι ταγοί της παιδείας μας να κομ."tάζουν για το ψηλό ποσοστό 

φοιτητών που διαθέtoνμε σε αναλογία πληθυσμΟύ, που μας χατατάσσει διεθνώς 

στην πρώτη πεντάδα. Για ευΟίινες όμως δε γίνεται λόγος. 

Πιστείιουμε ότι ήρΟε ο καιρός να τεθεί τέρμα στην αντίληψη των κυβερνήσεών 

μας και των Υπουργών της Παιδείας μας ότι η α.ι"'tοκλειστική τους ευθύνη είναι να 

δΙΕνεργούν τις προεισαγωγικές εξετάσεις, να βγάζουν τα αποτελέσματα. να τα 

αποστέλλονν στα ελληνικά ανώτερα. εκπαιδευτήρια και από ΕΚεί και πέρα να μην 
ενδιαφέρονται για τους φοιτητές μας. 

• 

• 

• 

• 



, 

• 

• 

1841 

Το πρώτο πελώριο πρόβλημα που έχει να ανtιμετωπίσε~ ο πρωτoεττjς φoιτηττjς 
στον ελλαδικό χώρο είναι εκείνο της στέγασης. 

Το πρόβλημα έχει τρεις συνισταμένες: 

(α) Τον περιορισμένο αριθμό θέσεων που διχαι.ούνται οι Κύπριοι φοιτητές 
στις φοιτητικές εστίες. Εδώ πρέπει να επαναλάβουμε όη γενικά ο 

αριθμός των κλινών στις φοιτητικι!ς εστίες είναι πολύ μικρός σε σχέση 
με τον οριΟμό των φοιτητών και σπουδαστών των ΑΕΙ και ΤΕΙ. 

(β) Την έλλειψη στέ'Υης προς ενοικίαση, που είναι ιδιαίτερα έντονη στα 

μεγάλα αστικά κέντρα της Αθήνας και της θεσσαλονΙΚης. Η ζήτηση 

στέγης είναι σημαντικά μεγαλύτερη από την προσφορά και το πρόβλημα 

δεν αφορό μόνο περιοχές που γητονεύουν με τα πανεπιστήμια. 

(Υ) Η τρίτη συνισταμένη του πQOβλήfιατος. που είναι α.ι"'tοτέλεσμα 111ς 

δεύτεΡΤις. είναι 11 τεράστια άνοδος των ενοικίων. Το κόστος της ενοι
κίασης στέγης διαμορφώνεται περΙΠου ως εξής: Ενοικίαση γκαρσονιέρας 

30-40.000 δρχ. (!75-! ι (0) το μήνα. ενοικιαση σπιτιου με δυο υπνοδω
μάτια 60.000-70.000 δρχ.(!150 με !175), ενώ το τριάρι είναι άνω των 
90.000 δρχ. (Ω25) το μήνα. 

Οι τρεις αυτές συνισταμένtς του στεγαστικου προβλήματος των φοιτητών 

προσδιορΙζουν και την οξύτητα του προβλήματος. Ενώ από χρόνια οι φοιτητές μας 

επισημαίνουν στους ιθύνοντες του Υπουργείου Παιδείας το μέγεθος του προβλή

ματος αυτού. πεισματικά, θα λέγαμε, οι κυπριακές κυβερνήσεις αδιαφορούν 
παντελώς. Η Κύπρος, πέρα από το μεγάλο αριθμό φοιτητών, είναι, πιστείιουμε, και 

διεθνές πρότυπο αδιαφορίας για τους φοιτητές της, με χαρακτηριστική ανυπαρξία 

οποιασδήποτε ουσιαστικής μέριμνας γι' αυτους. 

Οι φοιτητές; μας από χρόνια προτείνουν τρόπους ωτάμβλυνσης του προβλή

ματος. Έχω υπόψη μου εισηγήσεις της φοιτηΗκής παράταξης "ΠρωτοπορΙα" και 

αναφέρομαι στα εξής: 

(α) Σαν βραχυπρόθεσμο μέτρο, καθι.έρωση στεγαστικού ε.-τιδόματος για τους 

φοιτητές που προέρχονται από χαμηλόμισθες οικογένειες και 

(β) Σαν μο.κροπρόθεσμο μέτρο, δημιoUQΎια κυπριακών φοιτηΗκών εστιών 
στα μεγάλα σπουδαστικά κέντρα της Ελλάδας. Επίσης προτάθηκε η ενοι

κίαση ξενοδοχείων από την κυπριακή κυβέρνrιση και η παραχώρηση των 

δωματΙων τους στους φοιτητές μας, με καταβολή κάποιου τιμήματος. 

ΕπισημαΙνQΡμε Εδώ ότι, όταν και η ελληνική κυβέρνηση χρειάστηκε επειγόντως 

φοιτητικές κλίνες, προχώρησε στην ενοικίαση ξενοδοχεΙων, όπως έγινε Π.χ. στη 

θεσσαλονίκη με το ξενοδοχείο "Καψής" και τελευταίως με το ξενοδοχeί.ο "Εγνατία", 

το οποίο τελικά αγόρασε και το έκανt φοιτητική εστΙα. 

Τα αντε.-τιχειρήματα του Υπουργείου Παιδείας στη δημιουργία κυπριακών 

φοιτητικών εστιών ή στην ενοικίαση ξενοδοχείων Είναι δυο: 

(α) το ότι τώρα πάμε να δημιουργήσουμε το δικό μας πανεπιστήμιο' και 

(β) ότι, αν γίνει αυτό για τους φοιτητές που σπουδάζουν στην Ελλάδα, το 
ίδιο θα απαιτήσουν και οι φοιτητές που σπουδάζουν σε άλλες χώρες της 

Ευρώπης και της Αμερικής. 

Τα επιχειρήματα αυτά πιστείιουμε ότι στερούνται λογικής βόσης. Το κυπριακό 

πανεπιστήμιο, με τις ΕλάχιστΕς σχολές και φοιτητές που θα έχει, θα απορροφήσει 

ένα πολυ μικρό ποσοστό των φοιτητών μας. Φοιτητές σχολών όπως της Νομικής, 
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της Ιατρικής, του Πολυτεχνείου, της Θεολογικής, της Κτηνιατρικής Χ.6.. θα συνεχ(· 
σουν να πηγαίνον" για σπουδές στην Ελλό.δα. 

Το δεύtερo επιχεΙρημα. ότι οι φοιτητές μας σε άλλες χώρες θα έχουν παρόμοιο 
αίτημα, διενρύνει τόσο πολύ το πρόβλημα. oUτως ώστε να παρουσιάζεται εξωπραγ

ματιχή η λΟΟΊ1 του. Όμως το πρόβλημα ε(ναι έντονο στα μεγάλα σπουδαστικά 

κέντρα της Ελλάδας -την Αθήνα, τη θεσσαλονίκη- εχεΙ όπου φοιτά πάνω από το 

ήμιαν των φοιτητών μας. 

Επιπρόσθετα a.."tό αυtό u:τάρχει και ένα τρίτο EΠιxεLρημα. το οποίο ανέφερε ο 

Γραμματέας Νέας Γενιάς αυτή tll φορά. ότι τάχα, με το να ιδρ"\ισουμε KUΠριακές 
qχ>ιτητιχές εστίες στην Αθήνα και τη θεσσαλονίκη, θα δημιουργήσουμε τα περιβόητα 

κυπριακά γκέτο. Και αυτό το επιχείρημα δεν ενσταΟεΙ Για.Ι σήμερα στην ΑΟήνα 
υπάρχουν φοιτητικές εστίες των Κρητών, φοιτητικές εστίες των Ηπειρωτών και 
απλο'ύστατα η λύση είναι η ανταλλαγή κλινών. Λυτή τη στιγμή η φοιτητική εστία 
των Κρητών παραχωρεί ορισμένα κρεβάτια στη φοιτητική εστία των Ηπειρωτών 

Π.χ. και σ' αντάλλαγμα οι Κρήτες φοιτητές χρησιμοποιούν κρεβάτια στη φοιτητική 

εστία των Ηπειρωτών. ΤΟ ίδιο. με τη μσρφή αmών των ανταλλαγμάτων, θα 
μπορούσε να γίνει και με την κωτριακή φοιτητική εστΙα. 

Διαπιστώνουμε επομένως ότι οι δικαιολογίες της κυβέρνησης δεν αντωτοκρί. 

νovται στην πραγματικότητα και πιστείκnιμε ότι το Οέμα πραιει να αντικριστεί με 
μεγαλύτερη κατανόηση χαι προσοχή. 

Ένας επιπρόσθετος λόγος ΠOΊJ ενισχύει την πρόταστΊ μας για ίδρΊJση 
χωτριακών φοιτητικών εστιών ή ενοικΙάση ξενοδοχείων ε(ναι η μείωση ΤOΊJ εξαγό· 

μενου συναλλάγματος. Σήμερα για τη στέ'Υαση 100 φοιτητών για ένα χρόνσ απαιτού
νται 36.000.000 δρχ. (.c90,(XX)), ενώ για την ενοικίαση ενός ξενοδοχείου ή και δυο 
των 50 θέσεων Οα ωταιτηθούν λιγότερα από τα μισά. Εννοείται ότι το πιο πάνω 
ποσό δε θα το καλύπτει εξ ολοκλήρου η κυπριαKr'ι κυβέρνηση' ένα ποσό Οα καλύ· 
πτεται ωτό τους ιδιους τους φοιτητές. Η λύση λοιπόν που προτείνουμε είναι σΊJμφέ· 
ρσΊJσα και για την κωτριακή οικονομία. 

Ένα ωτό τα σημαντικότερα προβλτΊματα που αντιμετωπil;.ουν οι Κύπριοι 

φοιτητές στον ελλαδικό χώρο είναι εκείνο της αύξησης των αεροπορικών ναύλων σε 

σημείο εξουθενωτικό. Παρά τις συνεχείς διαβεβαιώσεις των ΥπουρΥών ΠαιδεΙας και 

Συγκοινωνιών ότι τα φοιτητικά ναύλα δε Οα αυξηθούν. παραθέτω σε συντομία και 

ενδεικτικά τα πιο κάτω σχετικά με τις σννεχεΙς αυξήσεις των αεροπορικών ναύλων 
για θεσσαλονΙκη· Λάρνακα · Θεσσαλονίκη: (Αναφέρομαι στο φοιτητικό εισιτήριο) . 

Από το Μάρτιο του 1990. όταν η αξία του τΊταν 26.300 δρχ., το καλοκαίρι του 
1991, μετά ωτό επτά αλλεπάλληλες αυξτΊσεις, μέσα σε μια περίοδο λιγότερη των δυο 
χρόνων, αυξήθηκε σε 51.000 δρχ" ι'ttoι σε ΙΙ36. Δηλαδή αυξήθηκε κατά 94%. Τη 
στιγμτΊ που συντελούνταν οι αυξήσεις αυτές. ο Υπουργός Παιδείας διαβεβαίωνε. 
στις 30 Νοεμβρίου του 1990, το Διοικητικό Συμβούλιο της ΕΦΕΚ Αθηνών ότι δε Οα. 
αυξηθο'ύν τα φοιτητικά ναύλα για την Κύπρο έπειτα από συνεννόηση με το Υπουρ· 
γείο Συγκοινωνιών. (Κυπριακές εφημερίδες, 2/12/1990). Επίσης στις 11 Δεκεμβρίου 
1990 ο Υπουργός ΣυΥχοινωνιών και Έργων και εκπρόσωποι των Κυπριακών Αερο· 
γραμμών ωτοφάσιζαν αύξηση των αεροπορικών ναύλων κατά 8% και από την 
αύξηση δήλωναν ότι "εξαιρούνται τα ναύλα για τους φοιτητές, ώστε αυτοί να διευ· 

κολυνθούν κατά τις γιορτές να έρθOΊJν στην Κύπρο". (Κυπριακές εφημερίδες. 12/12/ 
1990). 

Με λ"πη μας διωτιστώνουμε ότι το μόνο που δεν μπορούμε να πιστώσουμε 

την κυπριακή κυβέρνηση και τους ΥπουΡΥο"ς της στο προκείμενο θέμα είναι η πολι· 

τική τους φερεγγυότητα και η συμφωνία λόγων και έργων. 

• 

• 

• 
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ΠαρόλληΛl1. αλλά με σαφώς ψηλότερη αυξητική τάση, ήταν και" άνοδος των 
αεροπορικών ναύλων για Αθήνα· Λάρνακα - Αθήνα, που το Μάρτιο του 1990 ήταν 
20.000 δρχ. και ανέβηκαν το κα).οχα{ρι του 1991 σε 39.800 δρχ. Αυξήθηκαν δηλαδή 
κατά 99%! ΟΙ δυσβάσroχτες αυτές αuξήΟΕLς των ναύλων πιστεύουμε όη μπορούν να 
υιοθετηθούν από ης Κυπριακές Αερογραμμές. μόνο αν έχουν σαν πολιτική τους να 
"κρατούν" μακριά από την ιδιαίτερη πατρίδα τους τους Κύπριους φοιτητές της 
Αθήνας και της θεσσαλονίχτις. 

Για να γίνει κατανοητό το τερόστιο πρόβλημα των αυξήσεων των ναύλων. 
παράλληλα με εκείνο της αύξησης των ενοικίων της φοιτητικής στέγης, αναφέρουμε 
το eξτjς ενδέικτικό παράδειγμα: 

Κάθε φοιτητής δικαιούται .(2.000 το χρόνο φοιτητικό συνάλλαγμα. Αν υπολο
γίσουμε ότι από αυτές τις ί2.000 οι 1.900 περL-του διαTίθεντα~ για τη στέγαση. 
δηλαδή ένα ποσοστό 45%. και αν υπολογίσουμε ότι απαΗούνται nn (τιμή 
Κύπρου) για τουλάχιστο δυο ταξίδια το χρόνο -η Αθήνα δεν είναι μακριά ή 11 
θεσοαλονΙκη για να έχουν αυτό το δικαίωμα οι φοιτητές μας-ήτοι ακόμα ένα 
ποσοστό 13.5% του φοιτητικού συναλλάγματος , αντιλαμβανόμαστε ότι το μεγαλύ
τερο μέρος του συναλλάγματος εξαvtλείται με τις δυο αυτές υποχρεώσεις των 
φοιτητών μας. 

Επιπρόσθετα α..-τ' όσα έχω αναφέρει σαν παραδείγματα. όπως γνωρίζουμε, το 
Υπουργείο Παιδείας διεξάγει εξετάσεις και για εισαγωγή φοιτητών μας σε νεότερες 
σχολές της Ελλάδας, δηλαδή, πέρα από εκείνες της Αθήνας και της θεσσαλονίκης, 
και γι' αυτές των Πατρών. της Κομοτηνής Κ.ά. Οι φοιτητές μας πηγαίνουν να σπου
δόσουν σ' αuτά τα πανεπιστήμια, παίρνουν τα διπλώματά τους. επιστρέφουν στην 
Κύπρο και υπάρχουν δυστυχώς ημικρατικοΙ οργανισμοί . όπως η Αρχή Ηλεκτρισμού 
Κύπρου, που δεν αναγνωρ{ζουν αυτά τα διπλώματα. Και ο λόγος για τον οποίο δεν 
αναγνωρίζει η ΑΗΚ αυτά τα διπλώματα εΙναι το ότι οι κανονισμοί .ης Αρχής 
θέλουν τα διπλώματα τούτα να αναγνωρίζοvtαι από το Βασιλικό ΚολλέΥΙΟ ή το 
Ινστιτούτο Ηλεκτρολογίας του Ηνωμένου Βασιλείου . 

r .OMHPOV: 

Κύριε Κασουλίδl'!. το κόμμα σας πρέπει να σας πω ότι είχε αρνηθεί να ψηφίσει 
τροποποίηση πριν από μερικά χρόνια στη Βουλή, η οποία Οα έδινε το δικαίωμα 
στους πτυχιούχους των ελληνικών πανεπιστημίων να είναι ισότιμοι υποψήφιοι με 

τους απόφοιτους των αΥγλικών πανε.-τ ιστημίων. Και σας αναφέρω ότι μόνο η ΕΔΕΚ 

και το ΑΚΕΛ είχαν υποστηρίξει αυτή την τροποποίηση. 

r. ΚΑΣον ΛIΔΗΣ: 

Ευχαριστώ για την παρεμβολή σας. αγαπητέ συνάδελφε. και ευχαριστώ διότι 
το επισημαίνετε. Είναι καιρός και το δικό μας κόμμα να αλλάξει την τοποθέτησή 
του επί του θέματος. Όμως θα ήθελα να εξηγήσω και για ποιους λόγους είναι που 
υπάρχει αυτού του είδους η παρεξήγηοη. Λ&,ω του ότι προηγουμένως δεν υπήρχε ο 

οργανισμός ΔΙΚΑΤΣΑ σττιν Ελλάδα. ο οποίος αξιολογεί τα ελληνικά δ~πλώματα. τα 
Πολυτεχνεία. το ΕΟνικό Μετσόβειο Πολυτεχνείο και το Π ολυτεχνείο θεσσαλονίκης, 
αξιολογήΟηκαν. κατόπιν πρόσκληστις των πανεπιστημιακών αρχών της Ελλάδας. 
από το βασιλικό Κολλέγιο ττις Αγγλίας. Από την ώρα που δημιoυρΎJ'tθηκε ο 
ΔΙΚΑΤΣΑ, οι ελληνικές αρχές έκριναν ότι έχουν δικό τους οργανισμό -και με το 
δικαιό τους· ο οποίος θα αξιολογεί τα δικά τους δι.πλώματα. επομένως δεν αισθά· 
νονται την ανάγκη -και πόλι με το δίκαιό τους- να καλέσουν το Βαοιλικό Ινστιτούτο 

Τ11ς ΑΥΥλΙας για να αξιολογήσει τα δl.Jtλώματα. Αναφέρω όμως το παράδειγμα αυτό, 
διόη πιστεύω όη είναι καιρός. οποιοσδήποτε κα~ αν το έχει ψηφίσει -και αν το 

ψήφισε το δικό μου κόμμα. κακώς το έπραξε. να διορθωθεί το λάθος το οποίο έχετε 
αναφέρει. 
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Έχω σκιαγραφήσε~ μερικά μόνο προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι φοιτητές 

μας στο εξωτερικό. Ε'μαι σίγουρος ότι \lπάρXOuν και πολλά άλλα προβλήματα. 
Π ιστEUΩ ότι έχουμε υποχρέωση -οι ευθύνες μας δεν τελειώνο\1V με το κυπριακό 
πανεπιστήμιο- ως κυπριακή πολιτεία. και απέναντι στους φοιτητές και (l.ι-ιέναντι 
στους φορολογούμενους γονιούς τους, να εξετάσουμε με περισσότερη προσοχή τα 
καυτά π~λήματα τα οποία ανημετωπίζουν. Είναι γι' αυτό το λόγο που εισηγούμαι 

το θέμα το οποίο έχω εγγράψει να παραπεμφθεί. μετά τη συζήτησή του εδώ στην 
ολομέλεια. στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής και να κληθούν οι αρμόδιοι φορείς, 
όπως το Υπουργείο Παr.δείας. το YΠOUΡγείO Συγκοινωνιών και οι Kuπριαχές Αερο
γραμμές. για να εξεταστεί το θέμα σφαιρικά και να δοθούν εΙΟ11Ύήσεις για βελτΙωση 
των όσων έχω σκιαγραφήσει. EUΧαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα ήΟελα να διακόψω, αλλά. αν πρόγμαη η πρόθεση είναι το θέμα να παρα
πεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Eπ~τρoπή και να επανέλθει προς συζήτηση 
εδώ. τότε ίσως θα ήταν χρησιμότερο να το παραπέμψΟυμε και μετά που θα κατατεθεί 
η Έκθεση της Επιτροπής να συνεχίσουμε τη συζήτηση. Άλλως θα κάνουμε δύο συζη
τήσεις. Μια προτού το παραπέμψΟυμε και ... 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα 'λεγα ότι θα ήταν χρήσιμο να γίνη μια πολύ σύντομη συζή
τηση. Στη συνέχεια να παρα.-ιεμφθει, όπως εισηγήθηκε ο κ. Κασουλίδης. στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Παιδεαις. η οποία θα ζ.ητήσει και συΥχεκριμένα στοιχεία α..-ιό 
την κυβέρνηση και στη συνέχεια τα πορίσματα της Επιτροπής Παιδεί.ας να σταλούν 
στην κ~ρνηση. στο ΥπουργεΙΟ Παιδείας και ενδεχομένως και σ' άλλα αρμόδια 
Υπουρ-Υεία. με την παράκληση να υλοποιηθούν οι εισηγήσεις της Επιτραιτής 
Παιδείας. Διότι δε νομίζω ότι θα ήταν Ο'..:όπιμο να επανiλθει στην ολομέλεια. Αυτή 
εΙνcιι τουλάχιστον η δική μου, προσωπική άπΟψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. Έχετε το λόγο. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ, 

Κ ύριε Π ρόεδρε, 

Οι Κ"πριοι φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό απο-.:ελο"ν cιναμφlβDλα 
ένα αναπόσπαστο κομμάτι της νέας γενιάς της πατρίδας μας και φιλοδοξούν να 
καταθέσουν τις δυνάμεις τους στη στελέχωση της κυπριακής κοινωνίας και στην 
πρόοδο και την CΙνάπτυξη του τόπου. 

εΙνcιι γεγονός ότι η a..ίουσία πανεπιστημΙΟυ οδηγεί το σύνολο των νέων που 
ενδιαφέρονται για ανώτερες σπουδές και ακαδημα'Ι:κή μόρψωcnl σε χώρες του εξωτε
ρικού. Και βέβαια αυτό θα συνεχ(σει ακόμα και μετά τη λειτουργαι πανεπιστημίου. 
γιατΙ το πανεπιστήμιο, τουλάχιστο για τα προσεχή χρόνια. δεν προβλέπεται ότι θα 
καλύψει τις ανάγκες της κιιπριακής πραγματικότητας. Αλλά. ακόμα κι αν τις 

κάλυπτε. Οα πρέπει να πούμε ότι θα Είναι θετικό να συνtχΙσoυν Κ"Πριοι να σπουδά
ζουν στο εξωτερικό. γιατί η δημιουργία πανεπιστημ(ου δε σημαί.νει ότι θα πρέ.'tει να 
κλειστο"με στο καβούκι μας. Πρέπει να συνεχίσουμε να έχουμε Enaqre; με τον πολι
τισμό και την παιδεία άλλων χωρών και πρώτα και πάνω απ' όλα με την Ελλάδα. 

Πράγματι. η κυπριακή πολιτεία οφείλει να ε.ίιδεικνύει έντονο ενδιαφέρον για 
τα υπαρκτά προβλήματα που αντι~ιετωπίζoυν οι φοιτητές μας και να παρεμβαίνει 
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άμεσα και αποτελεσματικά για την επίλυσή τους. Ιδιαίτερες ευθύνες για την επισή~ 

μανση και αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων πρέπει να επωμ!.ζovται οι κατά 

τόπους πρεσβείες της Δημοκρατίας. Και θα πρέπει να πούμε ότι προς α\lτ'" την 
κατεύθυνση θα πρέπει να λεnοιιργήσουν παντού σε όλες τις πρεσβείες γραφεία 

μορφωτικά. θα πρέπει να διοριστούν μορφωτικοί ακόλουθοι. οι οποίοι θα έχουν 

την ευθύνη της παρακολούΟΊ10ης των προβλημάτων που ανtιμετωπ(ζoυν οι φοιτητές 
μας. Επίσης πρέΠΕΙ να έχουν άμεση και στενή επαφή πρωταρχικά με το Υπουργείο 

Παιδείας, αλλά και με άλλες -υπηρεσίες και φορείς στην Κύπρο. που θα μπορούσαν 
επίσης να βoηθτiσouν στην ανημετώπιση των προβλημάτων των φοιτητών μας. 

Σ' ό.τι αφορά ειδικότερα τα προβλήματα πο\l αντψετωπίζouν ΟΙ Κύπριοι 

φοιοητές που σπουδάζουν στην Ελλάδα. ΠΩ\! σωστά λέχθηκε πως είναι τι μεγάλη 

πλειοψηφΙα των Κυπρίων φo~τητών ποιι σπoUΔάζouν στο εξωτερικό, θα πρέπει 

πρώτα να εκφράσουμε προς την ελληνικτj πολιτεια τις roχαριστΙες μας για τα πολλά 
βοηθήματα και ευεργετήματα που προσφέρονται στους φοιτητές μας από πάρα 

πολλά τώρα χρόνια: Στέγαση σε φοιτητικές εστίες, δωρεάν σΙτιστι, μειωμένα κόμι

στρα στα λεωφορεw και άλλα μέσα συγκοινωνίας. 

Είναι όμως γεγονός ότι μια σειρά από προβλήματα δικαιολογούν πλτiρως τη 
σημεριvιi συζτjτηση του θέματος. Τόσο στην Aθτjνα 600 και στη θεσσαλονίκη 
υπάρχει έλλειψη σπιτιών προς ενοικίαση. Αλλά και στις περιπτώσεις εκείνες ποιι 

υπόρχouν σπίτια προς ενo~κΙαση, τα ενοΙκια ε(ναι τόσο ψTJλά, που καταντούν απρό

σ~τα και απλησWστα. Γι' αυτό θα σιιμφωνiισoιιμε ότι πρέπει να μελετηθεί σοβαρά η 

δυνατότητα δημιουργίας κυπριακών φοιτητικών εστιών και η παραχώρηση στεγα

στικού επιδόματος σ' εκείνους βέβαια τοιις φοιτητές που αποδεδειγμένα προέρχο

νται από 6.πορες οικογένει.ες ή από οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. Βέβαια, για 

να καταλήξουμε σε πλήρεις εισηγήσεις, όπως λέχθηκε και προηγούμενα, θα πρέπει 

να γίνει μια πλτjρης και τεκμηριωμένη έρεuνα. για να έχουμε την πραγματικτj εικόνα 

του όλου προβλήματος και την α..-ταιτούμενη δαπάνη για την αντιμετώπιση αυτού 

του προβλήματος. Γι' αιιτό ζητούμε από το Υπουρ-γείο Παιδείας να ερευντϊσει 

πλήρως το θέμα και να καταθέσει το συντομότερο στην Koινoβoυλroτική Επιτροπή 

ΠαιδεΙας όλα αυτό τα αναΥκαΙα στοιχεΙα. ΒεβαΙως, αν προκριθεί ως μέτρο τι παροχή 

στεγαστικού επιδόματος. θα πρέπει να πούμε ότι η αρχή της ίσης μεταχειeισης και 

της δικαιοσύνης θα επιβάλει την επέκταση παραχώρησης αυτού του επιδόματος και 

σε εκείνοιις τους φοΙ'1ητές που σπουδάζουν σε άλλες χώρες εΚ'1ός από την Ελλάδα. 

Συμφωνούμε επίσης ότι εγειρεται '10 σοβαρό πρόβλημα μιας τρομερής αυξη
τικής '1άσης ο' ό,ΤΙ αφορά '1Q αεροπορικά ναύλα, που αΠΟ'1ελούν απαγορευτικό 
παράγοντα για τη δυνατότητα συχνής διακΙνησης '1ων Κυπρίων φοιτητών από και 

προς την Κύπρο. Γι' αυτό εισηγούμαστε ότι θα πρέπει το αρμόδιο Υπουργείο μαζί 

με τις Κ υπριαχές Αερογραμμές να μελετηqουν το συντομότερο τη δυνατότητα 

με{ωσης 11 έστω καθήλωσης για μερικά χρόνια αυτών των αεροπορικών ναύλων σε 
τέτοια επL-τεδα που θα επιτρέπουν την ομαλή, απρόσκοπτη και άνετη διακίνηση των 

Κυπρίων φοιτητων. 

Κύριε Πρόεδρε. καταλήγοντας εJtαναλαμβόνω την εισήγηση ποιι έχει ήδη κάμει 

ο εισηγητής του θέματος και έχε~ επαναληφθεΙ από εσάς γ~α παρα..-τσμπή τον θέματος 

στην Κοινοβουλειιτική Επιτροπή Παιδείας η οποΙα θα ζητήσει, εΙμαι σΙγοιιρος, από 

την κιιβέρνηση να καταθέσει όλα τα αναγκαΙα στοιχεία, που θα επιτρέψΟιιν στην 
Επιτροπή να προβεί πλέον σε σuyκεκριμένες εισηγήσεις για την αντιμετωπιση των 

προβλημάτων'1ων φοιτητών μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Λ. Λ ΥΣΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριo~ σννάδελφοι. 

Η μικρή μας Κύπρος. σ\l"(ι<ρινόμενη με όλες τις χώρες τΟ'υ κόσμου σε αριθμό 
φοιτητών κατ' αναλογία πληθυσμΟ'ύ. κατέχει μια από τις πρώτες θέσεις. Ταυτόχρονα 

η μέχρι τώρα απουσία πανεπιστημίΟ'υ στον τόπΟ' μας αναγκάζει την πλειΟ'ψηφία των 

νέων πΟ'υ επιθυμΟ'ύν να αποκτήσΟ'υν ανώτατη μόρφωση να καταφεύγει στο εξωτε

ρικό. με απΟ'τέλεσμα να εΙμαστε η πρώτη χώρα στον κόσμο που κατ' αναλoyl.α 

πληθυσμού έχει τόσΟ' μεγάλο ποσοστό φοιτητών που σπΟ'υδάζΟ'υν σε ξένες χώρες. ΤΟ' 

γεγΟ'νός αυτό απστελεί επιπρόσθετο σοβαρό παράγσντα για τα πολλά και διαφορε

τικά προβλήματα πσυ αvημετωπίζουν σι φοιτητές μας. είναι αλήθει.α ότι κατά 

καιρούς καταβλήθηκαν προσπάθειες από τις εκάστστε κυβερνήσεις -και κάτω από 

την πίεση των φοιτητικών Ο'ργανώσεων- για επίλυση ή απάμβλυνση των προβλη

μάτων των φοιτητών και μερικά έχΟ'υν λυθεΙ Όμως είναι κΟ'ινή δΙ(l.-τΙστωση ότι 

υπάρχσυν και προβλήματα τα σπσία για χρόνια τώρα δεν έχΟ'υν βρει ακόμη τη λύση 

τσυς και μαζί με τα νέα προβλήματα που έχουν προκυψει κάνουν τη φοίτηση των 

φοιτητών στΟ' εξωτερικό ακόμα πιο δύσκολη. Είναι επίσης γενική διαπίστωση το 

γεγονός ότι η κρατική μέριμνα προς τους φοιτητές που σπΟ'υδάζουν στΟ' εξωτερικό 

είναι σχεδόν μηδαμινή, Ενώ στις πλείστες ευρωπα'ίκές χώρες ξοδεύονται τεράστια 

πΟ'σά για τη στέγαση, τη σίτιση και τα επιδόματα προς τους φοιτητές. τα ποσά που 

ξοδεύονται για ΤΟ' σκσπό αυτό από ΤΟ' δικό μας κράτος είναι ελάχιστα και καλύ-

πτσυν μόνΟ' μια πάρα πσλύ μικρή μεριδα του φοιτητικΟ'ύ κόσμου. ' 

Ποια είναι όμως τα βασικότερα προβλήματα πσυ σήμερα αντιμετωπίζουν οι 

φοιτητές μας και τι πρέπΗ να γί.νει: Τα σημαντικότερα προβλήματα που αντιμετωπί.

ζσυν σχεδόν όλοι οι φοιτητές, ανεξάρτητα (l.ίό τη χώρα πΟ'υ σπΟ'υδάζΟ'υν, είναι: 

ΠρώτΟ'. η μη ύπαρξη κραηκού Ο'ργανισμΟ'ύ υπστροφιών. Η κυβέρνηση έχει εξαγ

γείλει πρόθεσή της για ίδρυση κρατικΟ'ύ Ο'ργανισμΟ'ύ 1JΠO'τρoφιών. Η θέση του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις είναι όη η κ~έρνηση πρέπει το ταχύτερο δυνατό 
να προχωρήσει στην κατάθεση νομοσχεδίσυ και κανσνισμών για την ίδρυση και 

λειτΟ'υργία τΟ'υ κραηκΟ'ύ Ο'ργανισμού υπΟ'τροφιών. Οι υποτροφίες πρέπει να δίνο

νται με κριτήρια την Ο'ικονομική κατάσταση και την ακαδημα'ίκή επίδοση των 
υΠΟψηφίων. Ε..-τίσης ΤΟ' παρεχόμενΟ' ποσό χρειόζεται να αναπροσαρμόζεται. λαμβα

νομένων υπόψη τΟ'υ ύψΟυς των διδάκτρων και του κόστους ζωής σε κάθε χώρα. Για 

μας καθoρ~στικό για τη σωστή εφαρμΟ'γή αυτών των κρnηρΙων εΙναι η .συμμετοχή 
των αντ~πρoσώπων τσυ φοιτητικού κινήματος στον κρατικό οργανισμό υποτρο

φιών, Βασικό είναι να καθιερωθούν διαφανε(ς διαδικασίες και να γ'νεται πλήρης 
και έγκαιρη ενημέρωση σχετικά με την παροχή υποτροφιών. Παράλληλα θεωρούμε 

επιτακτική την ιδρυση ειδικΟ'ύ ταμείου υποτροφών και βοηθημάτων για άπορους 

φοιτητές και φοιτητές-παιδιά ή συγγενείς αγνοουμένων και πεσόντων. 

Δεύτερο σοβαρό πρόβλημα εΙνα~ η μη 'ύπαρξη μιας υπηρεσΙΟς αξιΟ'λόγησης/ 

αναγνώρισης τΙτλων σπουδών. Η δημιΟ'υργΙα πάνω σε επιστημΟ'νικές βάσεις μιας 
νπηρεσl.ας αξιολόγησης/αναγνώρισης τΙτλων σπουδών σύμφωνα με τη Σύμβαση της 

OuνiσxO', πΟ'υ υπΟ'γράφτηκε (l.-τό την κυπριακή κυβέρνηση το 1984. είναι σήμερα 
επιτακτική ανάγκη. Μια τέτοια υπηρεσία θα μ..-τορέσει να δώσει λύσεις στα θέματα 

της αναγνώρισης τίτλων σπΟ'υδών πΟ'υ (l.-τοχτώνται οπό πανε.-τιστήμια του εξωτε

ρικσύ και θα λύσει ένα οξύτατΟ' πρόβλημα το οποίο υφΙσταται για πάρα πολλά 
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χρόνια. Σημειώνω όη τι Lδρυση και λειτουργία μιας τέτοιας υπηρεσίας εί.ναι σήμερα 

δυνατη. εφόσον θα μπορεί να στελεχωθεί από μέλη του αχαδrιμα'ίxoύ προσωπικού 
του Πανεπιοτημ(ου Κύπρου. που θα λειτουργήσει την επόμενη αχαδημα'ίκή χρονιά. 

η' ο\lτ6 χαλούμε την κυβέΡV11ση να καταθέσει το συντομότερο στη Βουλή νομο
σχέδιο και κανονισμούς για την Ι.δρυση μιας τέτοιας υπηρεσΙας. 

Ένα άλλο πρόβλημα είναι 11 συνεχής α'ίιξηση των αεροπορικών ναύλων, 

πρόβλημα που αντψετωπΙζουν όλοι ανεξαΙρετα οι φοιτητές μας που σπουδάζουν 
στο εξωτερικό. Η άποψή μας είναι ότι. yl.O. να δΙΕυθετηθεί οριστικά το πρόβλημα των 
ναύλων. πρέπει να υιοθετηθεΙ μια γενικότερη πολιτική, που να περιλαμβάνει την 

καθήλωση των τιμών των φοιτητικών εισιτηρίων και την επιχορήγησή τους. Ειδικά 

για τους φοιτητές της ΕλΜδας πρέπει να υλοποιηθεί τι συμφωνία Κύπρου·Ελλάδας 

για ειδικές νυκτερινές πτήσεις και για καθιέρωση φοιτητικών εισιτηρίων στη μιστj 

τιμή των κανονικών. 

Εκτός όμως από τα γενικά προβλήματα υπάρχουν και τα ειδικά πρQβλτjματα 

που παρουσιάζονται σε μια ή σε ορισμένες μόνο χώρες. Το σημαντικότερο πρόβλημα 

για τους φοιτητές στην Ελλάδα είναι το στεγαστικό. το οποίο ολοένα και οξύνεται. 
Η εξεύρεση στέγης είναι δύσκολη, ενώ τα ενοίκια έχουν ανεβεί στα ύψη. ΤΟ 
πρόβλημα μ.ίτορεΙ να λυθεί άμισα με την ενοικί.αση από την κυβέρνηση ξενοδοχείων 

ή πολνν.ατοικιών, όπου να μπορούν οι φοιτητές να στεγαστούν μι χαμηλά ενοΙκια. 

ΕπΙσης μπορεί να παραχωρείται στεγαστικό επίδομα σε φοιτητές που προέρχονται 

από οικογένειες με χαμηλό εισόδημα. Μακροπρόθεσμα θα πρέπει να ανεγερθούν 

κυπρι.ακές φοnητικές εστίες στην Aθτjνα και στη θεσσαλονίκη. 

Ένα οξυτατο πρόβλημα το οποίο αντιμετωπΙζουν οι φοιτητές στις χώρες της 

Ανατολικής Ευρώπης είναι η διακοπή των νποτροφιών. Είναι ένα πρόβλημα το 
οποίο εδώ και καιρό βασανίζει τους φοιτητές και τις οικογένειές τους. αφού σε 

περΙΠτωση που επιβληθούν δίδακτρα, των οποίων το ύψος φτάνει σε ποσά πέραν 

των τεσσάρων χιλιάδων λιρών, αρκετοί από τους φοιτητές θα εξαναγκαστο'ύν να 

διακόψΟυν, εγκαταλείποντας έτσι σπουδές; 3,4 ή και περισσότερων χρόνων. Για το 
πρόβλημα που δημιoUΡγείται θα πρέπει η κυβέρνηση να προβεί. σε διαβήματα προς 
τις πρεσβεLες των χωρών αυτών. με στόχο να αποφευχθεί η επιβολή διδάκτρων 

στους φοιτητές με υποτροφίες. 

Κύριε Πρόεδρε. αυτά είναι σε συντομία τα πιο σοβαρά προβλήματα που αντι· 

μετωπίζουν στjμερα οι φοι τητ!!ς μας που σπουδάζουν στο εξωτερικό. Οπωσδήποτε 

υπάρχουν και αρκετά άλλα ειδικά προβλήματα που αφορούν μικρότερες ή μΕΎαλί!· 

τερες ομάδες των φοιτητών μας, ανάλογα με το τι σπουδάζουν και σε ποια χώρα 

σπουδάζουν. Το γεγονός ότι οι φοιτητές μας αυτο' σπουδάζουν εκτός της Κύπρου 

δεν απαλλάσσει την πολnεία από τις ευθύνες και τις υποχρεώσεις ττις απέναντΙ 
τους ούτε και τις μειώνει. 

Πάγιο αίτημα του ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες Δυνόμεις είναι η υπαρξη φοιτητικής 

πολιτικής, με στόχο την παροχή ουσιαστικής φοιτητικής μέριμνας για όλους τους 
φοιτητές, αλλά ιδιαίτερα γι' α1Jtούς που προέρχονται Q.ι.ό τα χαμηλά και μεσα(α 

εισοδηματικά στρώματα του λαού. Καλούμε την χtlβέρνηση να επιδείξει πιο πολυ 

ενδιαφέρον και να χαταβάλει όλες τις Q.ι.αιτoύμενες προσπάθειες για την όσο το 

δυνατό γρηγορότερη επ(λυση των σοβαρών προβλημάτων που αvτιμετωπΙζoυν 
σιjμερα οι φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αγαπητοί oννάδEAqX,H. 

θα είμαι πολύ σύντομος για δύο λόγους βασικά. Πρώτο. γιατΙ θα πάει το θέμα 

στην Κοινοβουλευτική Ε.-ιιτροπή ΠαιαιΙας, οπότε εκεΙ θα εξεταστούν σε πλήρη 

λεπτομέρεια όλα τα προβλήματα. Αλλά επίσης, διότι πιστεύω πως ήδη έχει καλUφΘεΙ 

ο' ένα τεράστιο βαθμό το Οέμα των προβλημάτων των φοnητών και πιστεύω ότι δεν 

αξίζει τον κόπο να μιλάμε. απλώς και μόνο για να επαναλαμβάνουμε τα ίδια πράγ. 

ματα. από τη στιγμή που ο στόχος όλων μας είναι ο ίδLOς' είναι η βοήθεια των 

φοιτητ<uν για την αντιμετώπιση πλείστων προβλημάτων τους. 

Απλώς σε συντομία θέλω και εγώ να τονίσω από την πλευρά μας ότι και εμεΙς 
πιστεύουμε ότι ένα από τα βασικόΤΕΡΟ προβλήματα είναι τα φοιτητικά ναύλα. τα 

οποία πλΕον έχουν γίνει σχεδόν απλησ[αστα όχι μόνο για την Ελλάδα. που μπορεί 

να το νιώθουμε πιο έντονα. γιατί εί\'αι και πιο κοντά και έχουμε και μεγαλύτερο 
έλεγχο αυτη τη στιγμή λόγω των Κυπριακών Αερογραμμών. αλλά επίσης και για 
πολλές άλλες χώρες. όπου οι φοιτητές πολλές φορές μπορεί να τελειώσουν τις 
σπουδές τους και να μην έχουν εν τω μεταξύ έρθει ούτε μια φορά πίσω στην Κύπρο. 

Άρα αυτό είναι ένα πρόβλημα που πρέJτει σίγουρα να απασχολήσει τους αρμοδΙους, 

ταυτόχρονα με τα άλλα προβλήματο που αναφέρθηκαν, όπως η στέγαση και η σίτιση. 

Υπάρχουν όμως και μερικά άλλα πιο πρακτικά και ίσως πιο δύσκολο να αντι
μετωπωτούν. αλλά εξίσου σημαντικά. Ένα από αυτά είναι η ιατροφαρμακευτική 

περΙΟαλψη σε ορισμένες χώρες, όπου δεν παρέχεται δωρεάν στους φοιτητές κοι 
αναγκάζονται οι ίδιοι οι φοιτητές να κάνουν ιδιωτική ασφαλιστική κάλυψη. Και 

εκεΙ τα ασφάλιστρα βεβαίως αναλόγως μπορεί να είναι και ωτλησίαστο. Μερικά 

πανεπιστημια έχουν προγράμματα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, μερικά δεν 

έχουν. Αυτό επαφίεται αJ'tοκλειστικά στα πανεπιστημια. επομένως και αυτό είναι 

κάη πο" θα ΠΡΙίτει να μελετηθεί α..-τό τους αρμοδίους. 

Ένα εξίσου σημαντικό πρόβλημα εΙναι η επαφή των φοιτητών με την κυπριακή 

πραγματικότητα. Πέρα απ' όλα τα άλλα πρακτικά προβλήματα που tlOlJV 
ι;ιναφερθεί, τα ναύλα. τα δίδακτρα, τίθεται το θέμα ότι σε χώρες μακρινές οι 
φοιτητές ξεκόβοlJν τελείως από την XlJJtQLOXyj πραγματικότητα. Τα πράγματα στην 
Κύπρο εξελίσσονται, oAMOOOlJV. Υπάρχουν δυναμικές τις οποίες οι φοιτητές δεν 
ξέρουν και ουδέποτε μαθαίνουν. Και μετά από αρκετά χρόνια σπουδών έρχονται 
πίσω στην Κύπρο. με όλη την καλτΊ διάθεση να δουλέψουν. να προσαρμοστοίιν και 

βρίσκουν μια Κύπρο που δεν την ξέρουν. Πιστεύω ότι εκε' που είναι πραγματικά 
δύσκολο λόγω οικονομικών προβλημάτων να έρχονται οι ίδιοι οι φοιτητές στην 

Κύπρο, θα πρέπει να οργανωθεί από το κράτος συνεχής επαφή με σεμινάρLO. με 

ομιλητές. με αποστολές. που θα πηγαίνουν να βρίσκουν τους φοιτητές εκεί, να 

περιοδεύουν στις διάφορες χώρες τΊ στα διάφoeα πανεπιστήμιο ή πόλεις. όπου 

βρίσκονται οι φοιτητές, και νο τους ενημερώνουν για τα κυπριακά δεδομένα και τις 

κυπριακές πραγματικότητες, για όλες τις εξελίξεLς που αφορούν τόσο την κυπριακή 

κοινωνία όσο και το εθνικό μας πρόβλημα βέβαια. 

Και μιλώντας για το κυπριακό πρόβλημα, ένα εξίσου σημαντικό σημείο είναι 

ότι πρέπει να δοθούν στους φοιτητές μας τα εφόδια να αντιμετωπίσουν την τουρ. 

κική προπαγάνδα, που είναι τρομερά δυνατή σε πάρα πολλά πανεπιστημια. Έτσι 
ξαφνικά οι δικΟ( μας οι φοιτητές, ενώ αντιπροσωπεύουν το δικαω αγώνα μας, δεν 

• 

, 

, 
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txouv ούτε τα μέσα ούτε την o~κoνoμική δυνατότητα ούτε άλλες πραχτικtς ευκολιες, 
t για να μ.ι"tορέοο\lν να αντιμετωπίσουν αυτή την προπαγάνδα. Αυτό χρειάζεται 

ενίoχuση κα~ σuντoνισμό από το κέντρο. Αλλά πραγματικά. όσα και να ξοδέψΟυμε 

στη διαφώτιση, είνα~ αδύνατο όλα αυτά να οργανωθούν από την Κύπρο. Αντίθετα, 
o~ φοιτητές, με τα κατάλληλα μέσα και την κατάλληλη βοήθεια. μπορούν να αποτελέ· 

OO\JV τους καλύτερους πρεσβευτές μας και να προωθήσουν με τον καλντερο δυνατό 
τρόπο τα προβλήματά μας και το εθνικό μας πρόβλημα περισσότερο απ' όλα τα άλλα 
βιβα,α. 

, 

• 

• 

< 

Τέλος θα ήθελα να θίξω ένα άλλο σημαντικό θέμα. όχι εκπαιδευτικό. Ξέρω ότι 
έχει συζητηθεί και παλιά στη Βο\lλή, αλλά νομίζω είναι καιρός να το αvτιμετωπί· 

σOUΜε ξανό. είναι η άσκηση ΤΟ\l εκλογικού δικαιώματος στο εξωτερικό και ιδιαι.. 
τερο εχεΙ ΠΟ\l \ιπάρχο\ΙV μεγόλες σuyκεντρώσεις φοιτητών. Οι φοιτητές πάντα 

θεωρούνται κάτοικοι Κύπρο\l και βεβαίως ό.τι κάνο\lμε εμείς εδωπέρα. είτε ως 

Βουλή είτε ως κυβέρνηση, άμεσα το\lς επηρεάζει. Και παρόλ' αυτά δεν μπορούν. 

έχουν πρόβλημα να ασκήσο\lν το εκλογικό τους δικαίωμα, με αποτέλεσμα εμείς, τα 

ίδια τα κόμματα. ή και οι Ιδισι οι φοιτητές να ξοδεύο\lμε τεράστια ποσά. για να τους 

φf:ΡO\lμε για δύο μέρες. για μια μέρα. μόνο και μόνο για να ασκήσουν αuτό το δημο· 

κρατικό τους δικαίωμα και να γυρίσουν πίσω στα πανεπιστήμιά τους. Π ιστείιω ότι 

τουλάχιστον μπορεί να γίνει μια αρχή σε ορισμένα μεγάλα κέντρα. όπως στην 

Ελλάδα, και να αρχίσουμε να μελετούμε το θέμα. Δε λέγω ότι είναι εύκολο πράγμα 
και μπορεί να νπάρχουν και κοινωνικά προβλήματα. αλλά πιστεύω ότι θα πρέπει 

επιτέλους η Βουλή και ακόμα περισσότερο η κυβέρνηση να πάρουν την πρωτοβουλια 

και να ασχοληΟούν με αυτό το πρόβλημα. 

Τέλος. κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ΕΙΟ11Ύηθώ, αν είναι δννατό. μαζί με την 
παραπομπή του θέματος . που. αντιλαμβάνομαι. θα γΙνει στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας. να σταλούν και τα πρακτικά της σημερινής συζήτησης. ούτως 

ώστε να μ .. ίορεΙ πλιl:oν η Επιτροπή να ασχοληθεί πρακτικά με τις εισηγήσεις πον 
έχουν γίνει σήμερα και πον κατά την ά;τΟψή μο\l είναι τρομερά σημαντικές. 

Eυχαρ~στω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα διακόψω για πέντε λεπτά ... 
Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Σε δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. θα τελειιίχκnιμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ορίστε. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

EUΧαριστω. κuριε Πρόεδρε. θα είμαι πολύ σύντομος. ΕΙναι γεγονός ότι οι 
Κύπριοι qχ:ιιτητές που σπouδόζovν στο εξωτερικό -και σχεδόν όλοι σπουδάζουν στο 

εξωτερικό· αντιμετωπΙζουν διάφορα προβλήματα, τα κυριότερα από τα σποία είναι 

τι στέγαστι. τα ναΙΙλα. η έλλειψη ιδρύματος κραηκων νποτροφιών (Πην Κύπρο, το 

οποίο να τσ\lς βοηθά. και η αναγνωριση των τίτλων σπσυδών, τους σποίους παίρ-

νουν μετά από κόπσυς στο εξωτερικό. θα 'θελα κατ' αρχήν να τονίσω δύο πράγματα • 
γιατί υπάρχει μια ~ική αvτίληψι1 στην Κύπρο. η οποία δεν είναι σω(Πή. ακριβώς 

διότι το 1975 ήταν η Κύπρος το τρίτο κράτος σε αριθμό φοιτητών κατ' αναλογίαν 
πληθυσμού. Έκτοτε η θέση μας έχει κατέβει πάρα πολύ. Είναι γενικά ακόμα ψηλό το 

ποσοστό μας, αλλά κατατάσσει την Κύπρο γύρω στον αριθμό 25. Δεν είμα(Πε πια η 
τρΙτη χωρο και είναι καιρός να το μάθουμε α\lτό. 
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Το δεύτερο σημείο το οποίο θα ήθελα να θιξω είναι ότι σήμερα ο συνολικός 
αριθμός KuπρΙων φοιτητών είναι neQL"tou δέκα χιλιάδες για όλες τις χώρες, όχι για 
την Ελλάδα. Στην Ελλάδα οι φοιτητές μας είναι περΙΠου τρεις χιλιάδες και κάτι. 
ΒεβαΙως αυτός ο αριθμός εξακολουθεί να είναι ψTJλός και είναι γεγονός ότι η μόνη 
βοήθεια που δέχονται οι φοιτητές μας στην Ελλάδα είναι βοήθεια που δίνει το ελλη. 

νικό κράτος. Και πολύ σωστά τονίστηκε απ' όλους τους ομιλητές ότι αυτη η βοήθεια 

αφορά σίτιση, στέγαση, διακίνηση, πανεπιστημιακά συΥΥράμματα και βεβαΙως 
δωρεάν φοίτηση. 

Για το θέμα των ναύλων θα ήθελα να παρατηρi)σω, γιατί έγινε μια έμμεση 

αναφορά σ; εμένα α.."tό κάποιον εκλεχτό συνάδελφο προηγουμένως, δύο πράγματα. 
Πρώτο, ότι αντιλαμβανόμενος πως το κύριο πρόβλημα των φοιτητών μας που σπού· 

δαζαν και εξακολουθούν να σπουδάζουν στη θεσσαλον{κη ήταν η διακίνηση απευ· 

θείας από τη θεσσαλονίκη στην Κύπρο. μετά από δικi) μου πρόταση στο Υπουργικό 

Σνμβούλιο, την οποία νιοθέτησε ο αρμόδιος Υπουργός, εγκαινιάστηκε γραμμή απευ· 

θείας από θεσσαλονίκη προς Λάρνακα. Και αuτό νομίζω ότι είναι μια E.ι"tLtuxLa, την 

οποία οι φοιτητές αναγνωρίζουν και έχουν προς τούτο υποβάλει τα ευχαριστήριά 

τους. Έγινε μια αναφορά σχετικά με την καθi)λωση των ναύλων σε χαμηλά επίπεδα. 

Βεβαίως είναι σωστό ότι στις 30 NoεμβQΙOυ 1991 οι φοιτητές με είχαν E.ι"tLoκeφTEt 
τότε στο Υπονργείο Παιδείας, όπου ήμονν. και τους διαβεβαίωσα ότι όσο εξαρτάται 
από εμένα, είχα πει τότε. Οα ζητήσω τα ναύλα σας να παραμείvoνν στα ίδια χαμηλά 

επf.πεδα πον ήταν τότε. Και πραγματικά ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων 

νιοθέτησε την παράκλησή μου. Δε γνωρίζω αν αργότερα δεν έγινε αυτή η καθήλωση 

των ναύλων. αν μετά από ορισμένο διάστημα αυξήθηκαν τα ναύλα. αλλά δνστυχώς. 

όπως όλοι γνωρίζουμε. η αύξηση της τιμής του πετρελαίον έχει ως επακόλουθο να 

ανξάνονται συνεχώς τα ναύλα. Και εγώ θυμούμαι ότι :τριν α.."tό ένα χρόνο πλήρωνα 

τριάντα χιλιάδες δραχμές και τώρα. πληρώνω εξήντα χιλιάδες δραχμές, όποτε πάω 

στην Ελλάδα και γυρίσω. 

Νομίζω ότι το σπονδαιότερο θέμα αυτή τη οτιγμτΊ, εκτός από το στεγαστικό, 
που αφορά κνρίως την Ελλάδα, είναι η ανάγκη σύστασης ιδρύματος κρατικών 

νΠOΤQOφιών. Και θα ήθελα με την ευκαιρία αυτή να πληροφορήσω το Σώμα ότι το 

Υπονργείο Παιδείας είχε καταλήξει Επί των ημιρών μον σε πρόταση στο Υπουργικό 

Σνμβούλιο για τη σύσταση αυτού του ιδρύματος. Η πρόταση αυττΊ εγκρίθηκε από το 

Υπονργικό Συμβούλιο κα~ έκτοτε αγνοείται η τύχη της. Δηλαδή νπάρχει νομοσχέδιο 

για τη σύσταση ιδρύματος κρατικών υποτροφιών, το οποίο έχει εγκριθεί από το 

Υπονργικό Συμβούλιο πριν από τις 3 Μαϊου 1990. 

Για το θέμα της αναγνώρισης τίτλων και πτνχίων, που είναι ένα μεγάλο 

πρόβλημα για την Κύπρο. σΙγουρα πρέπει να κατατεθεί νομοσχέδιο. Xρειάζεtαι και 

η Κύπρος το κυπριακό ΔΙΚΑΤΣΑ. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥQΝ: 

Παραμένε~ να παραπέμψω το θέμα στην αρμόδια Κοινοβουλεντική Επιτροπή, 

με την πρόταση τα πρακτικά της συνεδρίας που αναφέροηαι στο ειδικό αυτό θέμα 

να παραπεμφθούν επίσης στην είτιτροπή, για να έχει υπόψη της τα θέματα που εγέρ· 

θηκαν και να ζητήσει διευκρινΙσεις επΙ των εν λόγω θεμάτων. Το Ε.ι"tόμενο θtμα στην 

ημερήσια διάταξη είναι "Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η ακριτικτΊ περιοχτΊ 

Πύργου Τηλλνρίας και η ανάγκη προιuθησής τονς για επίλυση". θέμα εγγραφέν με 

• 

• 

, 



• 

• 

• 

ι85ι 

εισήγηση του Βουλευτή κ. Νίκου Κατσουρίδη. εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

ΟμΜας του ΑΚΕΛ.Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, στις 14.11,1991. 

Παρακαλώ. χωρίς να αποκαλυφθεί ποιος εΙναι ο πρεσβύτερος μετά από 

εμένα 0.0 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα a.,'"tό τον κ. ΜΟ\ΙQιούπα να αποχωρήσει από την 

αΙθouσα. διότι διαισΟάνθηκα πως θα ερχόταν τι σειρά κάποιου να σας αναπληρώσει 

και θα ήταν Ισως τι μοναδική περΙπτωση στη ζωή μου που ο όγδοος σε σειρά ηλιχΙας 

Οα προήδρευε το" Σώματος. Δυστυχώς δε μο\! άκουσε και επομένως θα προεδρεύσει. 

(Γέλιο) 

Ν. ΜονΣΙΟΥΠΑΣ: 

Επειδή εΙναι απαισιόδοξος για το μέλλον ο κ. ΑΥαπΙου. Εισηγούμαι να ανέβει. 
θα βγω να καπνΙσω. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. να πουμε και το λόγο για τον οποίο θα προεδρεύσει όμως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν. ποιος θα έρθει: Μου θυμΙζει. όταν έγιναν τα Οκτωβριανά. που 
κάποιος κάθισε στην καρέκλα του Κυβερνήττι και εΙΠε: "Έλα. μανά. να δης το γιο 

σου Κυβερνήττι". 

(Πλια) 

(Ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Γλαύκος Κλτιριδης αντικαταστάθτικε από το 
Βουλευτή κ. Γ. Αγαπίου). 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

σ. ΑΓΑπlογ) 

Ο u-τόμενος ομιλτιτής είναι ο κ. Κατσουρίδης για το θέμα που έχει ήδη αναγ
γειλει ο κ. Κληρ(.δης. 

Ν. ΚΑΤΣογΡIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι ουνάδελφοι. 

Όταν στις 14 Νοεμβρίου 1991 είχα εΥΥράψΕι το θέμα "Τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει η ακριτική περιοχή Π-UΡγOυ ΤηλλυρΙας και τι ανάγκη προώθησής τους 

για επιλυση\ στόχευα ο..-τλά και μόνο να επαναφέρω στη σκέψη όλων μας. και κύρια 
της κάθε εξουσίας σ' αυτό τον τόπο. μια περιοχή που αντικειμενικά αξLζει της 

προσοχής μας. που δικαιωματιχά διεκδικεί τη συμπαράστασή μας. Παρά το γεγονός 

ότι στις μέρες μας οι λέξεις έχουν χάσΗ ττι σημασία τους. πιστεύω ότι η χρησιμο
ποίηση της λέξης ΜακρΙταςΜ στην περΙ-ττωση των κατοίκων του Πύργου ΤηλλυρΙας 

και της γύρω περιοχής, και μάλιστα με την αρχική έννοια της λέξης. την έννοια που 

της αποδιδόταν στα βυζαντινά χρόνια. εΙναι δικαιολογημένη. αφού οι κάτοιχοι είναι 

πλήρως ταυτισμένοι με το περιεχόμενό της. 

Είμαι βέβαιος ότι όποιος α.ίτό μας έχει διαννσει την απόσταση που χωριζει τον 

Πύργο από την υπόλοιΠη Κύπρο δε θα δυσκολευτεί να συμφωνήσει μαζί μου, όπως 
σίγουρα όλοι θα συμφωνήσετε ότι τα προβλήματα της περιοχής δεν παρουσιάστηκαν 

τώρα ούτε καν τα τελευταία χρόνια, Ούτε ο Πύργος ούτε τα προβλήματά του φυσικά 

ανέμεναν τον υποφαινόμενο να τα σημειώσει ή να τα λύσει. Και εδώ πρέπει να 

αναγνωρίσω ότι συνάδελφοι που δε βρίσκονται σήμερα στην αίθουσα έχουν 

ανQλ<ooει πολλές δυνάμεις για να βοηθήσουν την περιοχή. 
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Φuσ~κά α\lτό 11.0\1 αναφέρω επιβεβαιώνει την ανάγκη να απασχολούν αuτό το 
Σώμα τα προβλήματα της 1reριοχής. Γιατί μόνο η μόν~μη έγνοια κα~ προσοχή μας .. 
είναι η απάντηση στα μόνιμα προβλήματα 11.0\1 εξ αντ~κεφένO\l δημΙO\lργoύvtα~ σrην 
περιοχή. λόγω γεωγραφικής θέσης κα~ όχι μόνο. Δικό μας καθήκον είναι να προωθή-

σο\lμε τα προβλΤ;ματα προς επίλυση, όσο εξαρτάται από τον υποκειμενικό παρά-
γοντα. δηλαδή την Eκτελεσrική και τη Νομοθετική Εξουσία. Και εδώ πρέπει να 

εστιάσουμε τις προσπάθειές μας. 

Κατά συνέπει.α. εΙμα~ της Ct..OψTI; ότι το υπό συζΤ;τηση θέμα δεν προσφέρεται 

ούτε για αμοιβαΙα πολεμικη ούτε για εξοντωτική κριτική. αλλά για δημΙΟUQγικη 
προσέγγιση και αποδοτική κατάληξη. Είναι γι' αuτό η γνώμη μου ότι αυτή η συζή

τηση θα πρέπει να έχει μια ομόφωνη κατάληξη. που να εκφράζει τη θέληση του 

Σώματος να τροχιοδρομηθούν. αν είναι δυνατό άμισα. προς λύση τoυλάχισroν τα 
κύρια προβλήματα της περιοχης. 

Με βάση τα ΠιΟ πάνω θεωρώ αναγκαίο ως πρώτο βημα να παραθέσουμε αυτά 

ακριβώς τα προβληματα και να εξετάσουμε πώς προωθούνται. Είναι η εκτΙμηστ\ μο\l. 
πο\l προκύπτει από τις επαφές κα~ επισκέψεις στην περ~oχή. όη μεταξύ άλλων 

προβλημάτων α\lτά που κύρια αναδύονται για άμεση αντιμετώπ~ση η. για να ακριβο. 

λογώ. αυτά 11.0\1 πρόβαλλαν πολύ έντονα. όταν αρχές του Νιόβρη ενέγραψα το θέμα. 
είναι όσα ακoλoVΘoυν στη συνέχεια. Και στο σημείο αυτό είνα~ δυνατό να προβληθεί 
το ερώτημα: "Καλά. σήμερα εξαφανίστηκαν τα προβλήματα:" Φυσικά όχι. Διαφορε

τικά δε θα συζητούσαμε. Αλλά. και ευτυχώς για τους κατοίκους της περιοχής, τα 

προβλήματά τους βρίσκονται σε μια πορεία εξέλιξης. που είναι ορθό και χρήσιμο να 
εξετάσουμε. 

Τα προβλήματα λοιπόν. κατά τη γνώμη μου, είναι: 

Ι. Βελτίωση του δρόμου Κάτω Πύργο\l- Μανσούρας. 

2. Κατασκευή τοιι δρόμοιι Κάτω Πύργοιι-Κ6:μπου-ΛευκωσΙας. 

3. Παραλιακός δρόμος Κάτω Πύργου. 

4. Λοι.πο( δρόμοι στο χωριό. 

5. Δανειοδότηση νεαρών ζευγαριών. 

6. Δάνεια για πολύτεκνους κατοίκους της περιοχής. 

7. Συμπερίληψη του Κάτω Πύργου στις ακριτικές περιοχές. 

8. Άδειες για κάρβουνα. 

9. ιατρικό Κέντρο. 

]0. Κτηνιατρικός σταθμός. 

Σίγουρα υπάρχουν και άλλα προβληματα. Παρέθεσα αυτά που είναι και 

θεωρούνται και από τους κατοίκους της περιοχής τα κύρια. Σίγουρα κοvtά σ' αυτά 

ένα ζήτημα -δε θα το ονόμαζα πρόβλημα- γεν~κότερης φύσης είναι οι δυνατότητες 

τουριστικής αξιοποίησης της περωχής. μιας περιοχής που τέρπει την όραση xaL 

πρoσφέρετα~ για τουρισμό xaL ψυχική ανάταση. 

Ας τα πάρουμε ένα ένα: 

Ι. Βελτίωση του δρόμου Κάτω Πύργου - Μανσούρας: 

Για το έργο αυτό υπάρχει πρόνοια στο φετινό ΠροιιπολΟΥιομό Ανάπτυξης 

ύψους ί:300.000. Το Τμήμα Δημόσιων Έργων. που εΙναι αρμόδιο για την 

εκτέλεση του έργου. έχει ήδη ζητήσει προσφορές. οι Q.ιίoιες λήγουν στις 27 
Μαρτ(ου 1992. Μετά την αξιολόγησή τους, οι πρoσφoρtς θα κατακυρωθούν 
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από το Κεντρικό Συμβούλιο Προσφορών και οι εργασίες αναμένεται να αρχί

σovν εντός του ΜαΊ;ου. ΑΚριβώς ο' αυτό το σημείο επικεντρώνεται και η 

ουσΙα του θέματος. Ότι δηλαδή θα ληcμJoύν όλα τα αναΥ;ι.αία μέτρα, για να 

αρχίοουν οι εργασίες το Μάιο και το ακόμα πιο αποφασιστικό ότι θα εκτε

λούνται κανονικά βόσει του χρονοδιαγρόμματος που θα εκπονηθεΙ Γιατί 

πραγματικά κάΟΙ! μέρα που παρήλΟε και που παρέρχεται α.τοτeλεΙ άσκηση 

αντοχής για όσους χρeιάζεται να διανύσουν αυτή την α.τόσταση. 

2. κατασκευή του δρόμου Κάτω Πύργου - Λευκωσίας: 

Όπως είναι γνωστό, έχει ήδη κατακυρωθεί συμβόλαιο ύψους εΙ.443.000 για 

την κατασκευή του ενδιάμεσου τμήματος του δρόμου Κάτω Πύργου-Κάμ..του 

και οι εργασιες άρχισαν από τον ΙανoUΆΡΙO του φετινού χρόνου. Παράλληλα. 

το Τμήμα Δημόσιων Έργων προβαίνει στην εκπόνηση των σχεδιων του 

δεύτερου τμήματος του δρόμου. από τον Κάτω Πύργο μέχρι το πιο πάνω 

κατασκευαζόμενο ενδιάμεσο τμήμα. Η κατασκευή του δεύτερου τμήματος θα 

αρχίοει το δεmερο εξάμηνο του χρόνου (υπάρχει σχετική πρόνοια για 

f.300.000). Εδώ ακριβώς πρέπει να τονιστεί η ανάΥ;ι.η να ληφθοίτν όλα τα 
μίτρα. έτσι ώστε να μην υπάρξει καμιά καθuστέρηση. Πιστεύω ότι θα ήταν 

πολύ χρήσιμο οι αρμόδιες Επιτρο.τές της Βουλής να παρακολουθήσουν την 

πορεΙα του έργου. 

3. Παραλιακός δρόμος Κάτω Πύργου: 

ΤΟ έργο αυτό π{ΚΚι>Οείται ως πολεοδομικό. δηλαδή θα έχει πεζoδQόμια και 

από τις δυο πλεUQtς. κόλπους για οτόσεις λeωφορεΙων. υπόγειες υπηρεσίες 

κ.λ..τ. ΤΟ Τμήμα Πολεοδομίας ετοίμασε και παρέbωσε περί το τέλος του Ι99Ι 

τα ρυθμιοτικό σχέδια και τώρα το Τμήμα Δημόσιων Έργων. σε συνεργασία 

με την Αρχή Ηλεκτρισμού και την AρχήΤηλtπικoινωνιών. ετοιμάζει τα κατα

σκeuαστικά σχέδια. τα οποία αναμtνεται να ουμ..τληρωθούν περί τα τέλη 

AπριλΙou-αρχές Μα'ι:ου. οπόταν και θα ζητηθoίrν πρoσφoρtς για την εκτέλεση 

του έργου. Στο φΕΤινό προυπολογισμό Αναπτύξεως υπάρχει. όπως είναι 

γνωστό. πρόνοια για f.100.000. 

Είμαι της γνώμης ότι αυτό το έργο μπορεί και πρtJτει να επιοπευσθεΙ 

ΦQβoίιμαι την αργοπορία των διάφορων αρμόδιων τμημάτων , γι' αυτό 

επιβάλλεται όπως ο αρμόδιος Υπουργός ε.τιβλέψει προσωπικά την πορεία 

αυτού του έρ-rOν. 

4. Δρόμοι εντός του χωριού: 

Κατά τον περσινό χρόνο έγινε fΠάλε~ψη με πρέμιξ ορισμένων δρόμων της 

κοινότητας έναντι δαπάνης f20.000. ενώ προγραμματιζεται για το 1992 η 
επάλειψη όλων των υπόλοι..των δρόμων με δάνειο ύψους f200.000. που ήδη 
έχει εγκριθεί από την κυβέρνηση, Παρόλο που αναμένεται ότι πολύ σύντομα 

θα ζητηθούν προσφορtς και ότι η εργασ(α θα γ(νει !ptΤΟς. εντούτοις πιστεύω 

ότι oρισμtνoι τουλάχιστο βασικοί δρόμοι μ..ΤOΡOίrν να fΠΙOΤρωθoίrν με πολύ 

μεγαλύτερη ταχύτητα. 

5. Δανειοδότηση νεαρών ζευγαριών - Δάνεια για πολύτεχνους κατοίκους 

της περιοχής: 

Μέχρι οτιγμής η κοινότητα καλύΠlεται από το στεγαστικό σχέδιο για τις 

πτωχές εισοδηματικfς τάξεις. που εξαγγέλθηκε πρόσφατα από την κυβέρ

νηση. ΤΟ σχέδιο πQOβλtJτει δάνεια μέχρι ί20.000. περίοδο αποπληρωμής 
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ε{κοσι χρόνιο και επιτόκιο 5%. Τα δάνεια θα παραχωρσύvtαι, όπως εΙνοι 
γνωστό, από τον Οργανισμό χρηματοδότησης Στέγης. 

Από το στεγa.στιx6 σχέδιο για '(ους πoλiιτεκνoυς, που χαλύπtει όλες τις 

περιοχές της ελείιθεQTΊς Κύπρου, καλύπτονται φUΣιχά και οι κότοικοι της 
κοινότητας Πiιρ-yo". Το σχέδιο. μετά την πρόσφατη εςαΥΥελΙο της κυβέρ. 
νησης, βελτιώθηκε από i20.000 σε .t22.000 και καλνπtει οικογένειες που 
έχουν τέσσερα παιδιά και πάνω οντΙ έξι, όπως ήτα .... προηγούμενα. 
Παρόλο που και τα δυο σχέδιο πoρtχoνν πολύ χαλές δι.εuκoλύνσεις και 
κίνητρα. εΙναι τι 6ποψή μου ότι είναι πλήρως δικαιολογημένη η mιμπερΙληψη 
της κοινότητας Κάτω Πύργου στις ακριτικές περιοχές με βάσrι το σχtδιo που 
έχει εξαγγελθεί. 

6. Άδειες για κάρβουνα: 

Το πρόβλημα για q:tτος δΙΕUΘΕΤήθη;ι.ε ικaνo.π.oιητικά. αφού .0 ΥποιιρΥείο 
Εμ.-ιορ{ον ενέκρινε την ΕΙΟΟΥωΥΤι για το πρώτο εξάμT)VO του χρόνου δι.αχό
σιων τόνων χαρβοwων, τους οποΙο\lς και κατένειμε ισομερώς σε πέντε 
παραγωγούς χαρβούνων της περιοχής που ενδιαφέρτηκαν. Η ρνθμιοη αυτή, 

που ικανοποΙησε το αΙτημα των παραγωγών της περιοχής, πρέπει να αποτε· 
λέσει την απαρχή μιας κά..'lοιας μονιμότερης ρΟΟμισης ΤΟΊ) προβλήματος, μια 
και η παραγωγή καρβοίινων αποτελεΙ πηγή εισοδήματος για τους κατOΙΚOUς 

της περιοχής. 

7. Ιατρικό Κέντρο: 

Το ιατρικό Κέντρο της :ιεριoxflς, που για τόσα χρόνια λειτουργούσε με ένα 
μόνο γιατρό, τώρα ULtougyεt με δυο. Εντούτοις η μόνιμη στελέχωσή του με 

δυο γιατρo'Uς δεν εξασφαλLζετo.ι ενκολα, μια και η απόσταση της κoι'llότητας 
από τις πόλεις δημιουργεί ωτΡO!hιμΙα παραμονής των γιατρών στο χωριό. 
Ειναι κι αυτό ένα από τα προβλήματα ΠΟΊ) Οα ωτερπηδηθοίιν πολύ πω 

εύκολα με την κατασκεuή του δρόμου Π"ίΙρΥοU·ΛευΛωσΙας. Βέβαια, παρό τα 
θετικό βήματα που έγιναν, εΙναι φανερό ότι υπάρχουν περιθώρια βελτl.ωσης 
τόσο των κτιριακών εγκαταστάσεων όοο και του εξοπλισμον ΤΟΊ) Κέντρου. 

8. Κτηνιατρικός σταΟμός: 

Ειναι γεγονός ότι οι προσπάθειες για την ανέγερση νtoυ κτηνιατρικοu 
oτaOμou ό.ρχιοαν από το 1982. όταν προτάΟηκε ως χώρος ανέγερσης ο χώρος 
του naAtou oφoytl.ou . Αργότερα, το 1984, διαπιστώΟηκε όη τοντος αποτελεΙ 
ιδιωτική ιδιοκτησΙα και η εκτέλεση του έργοΊ) αναβλή&ηκε μέχρι να εξευρεθεΙ 
νέος χώρος. Κρατική γη που υποδεΙχτΤΡ'.t από το ΣυμβoΊJλιo ΒελτΙωσης 

απορρΙφΟηχε τελικό., γl.OΤΙ βρισκόταν Ι'.οντά σε περιοχή τουριστικής 

ανόπτυξης. Ακολούθησαν προσπάθειες για την εξείιρεση κατάλληλτις ιδιω· 
τικής γης χωρΙς αποτέλεσμα και τελικό. το Συμβο'ύλιο πρότεινε γη που 
απέκτησε για την ανέΥερστι νέου ΟφαΥεΙου, την οποΙα όμως τελικά δε Οα 

χρησιμοποιήσει για τον πιο πάνω οκο;ιό. Τώρα ;ιρσωθεΙται η εξασφάλιση με 
Q.,'lαλλοτρΙωση προσπέλασης πρσς το ;ιιο πάνω τεμάχιο και το Τμήμα Δημό· 

σιων Έργων προβαΙνει στην ετοιμασΙα της σΧΕτικής μελtτης και των αρχιτε· 
κτονικών σχεδΙων, που αναμtνεται να ΟλΟκληρωΟοUν μέσα στο φετινό χρόνο. 

Η ανέγερσή του θα πεQιληq:OεΙ στις προτάοεις για τον προυπολογισμό 
Λναπτ'ύξεως του 1993. 

Είναι λvπηρό το ότι για μια ακόμα χρονιά παραΤl1ρείται xa&uoτterισl1. 
Και είναι πραγματικά δνσκολο να πεισθούν οι κάτοικοι για το ενδια

φέρον μας. όταν το έργο εΚΚΡΕμΕ( για δέκα χρόνια. Εύχομαι να μην 

υπάρξΕΙ άλλl1 κα&uστέΡl1ση. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελφοι, 

Πέρα από τα πιο πάνω βασικά ζl1τήματα ή πιο ορΟά ζl1τήματα προτεραιότητας 
παΊ) έχουν αναφερθεΙ, υπάρχουν και μερικά άλλα. Για παράδειγμα το σύστημα 

, 

• 
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άρδευσης. το καΟό:ρισμα το\! φράγματος του Πύργου, 11 επιδότηση καυσίμων για τα 
αυτοκίνητο της περιοχής και η προστασία της παραλίας του Κάτω Πύργου. 

Το σύστημα άρδευσης προωΟείται, έστω και με κάποια καΟυοτέρηση που 

προκλήΟηκε από αντιδράσεις κυβερνητικών τμημάτων. Άρχισε 11 αντικατάσταση Ίων 
ανοικτών αυλακιών με κλεισtό αγωγό και αναμένεται ότι το 1993 .0 έργο Οα 
ολοκληρωθεΙ Για το σκοπό αυτό έχει εγκριθεί δαπάνη "ψσυς 054.000. Είναι 
ανάγκη όπως το έργο ολοχληρωΟεί στο χρονοδιάγραμμα που τέθηκε. γιατί τι αγρο· 

τική παραγωΥτ'ι α..-τοτελεί βασική ΠτιΥή Εισοδήματος των κατοΙκων. 

Το καθάρισμα του φράγματος δUΣtυχώς δεν έγινε κατορθωτό να εφαρμοστεΙ 
λόγω της ανομβρίας, ενώ παράλληλα δεν έχει προωΟηΟιί και το θέμα της προστα

σίας της παραλίας το\) Κάτω Πύργου. Έχει λυΟεί εντηώς το πρόβλημα επιδότησης 
των καυσίμων για τα αυτοκίνητα της περιοχής. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελqχ>ι. 

Και η απλή παράΟεση των προβλημάτων που αντιμετωπ\ζουν οι κάτοικοι της 

περιοχής και μάλιστα όχι όλων. σε συνδυασμό με το γεγονός ότι η τούρκικη κατοχή 

έχει ουσιαστικά αποκόψει και a..OμovώoEL την περιοχή. οδηγεί στην ανάγκη όπως 

όλα όσα έχουν αναφερΟεί. μαζί με άλλα υπαρκτά προβλήματα και ανάγκες της 

περιοχής που δεν ανέφερα. riιχoυν επεξεργασίας και ενσωμάτιοοης σ' ένα ενιαίο 

σχέδιο ανά..-ιτυξης της περιοχής, που να επικεντρώνει την προσοχή σε δυο άξονες: 

(α) Στενή παρακολούΟηση και κατά το δυνατό επίσπευση των υπό εκτέλεση 

έργων. και 

(β) εκπόνηση ολοκληρωμένου σχεδίου α\'άπτυξης. με έμφαση στον το"ρι

στικό και αγροτικό τομέα. 

Μ' αυτή την εισήγησll Οα Όελα να κλεισω την ομιλία μου και σας ευχαριστώ 

για την προσοχή. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Είδα τον κ. Ευσταθίου πρώτο. Αν δεν υπέχετε Οέση Κοινοβουλευτικο'ύ εκπρο

σώπου, Οα δώσω το λόγο στον κ. Ευσταθίου πο" τον είδα πρώτο. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Ορθώς τον επισημάνατε νωρίτερα. διότι έχει και μεγαλύτερο όγκο. 

(Γέλια) 

εΥ. εΥΣΤΑΘIΟΥ: 

ο κ. Θεοδώρου μου έκαμε την ίδια παρατήρrισl1, κύριε Πρόεδρε, προ ολίγων 

λυπών. 

Κ'ύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελqχ>ι, Οα είμαι πολύ σύντομος στην αναφορά 
μου για την Τηλλυρία. Άλλωστε ΕΠιχείρησα και την ΠΡΟτιΥούμενη Π έμπτη κάτι \'0. 

πω. αλλά ο κ. Κληρίδης με διέκοψε. λέγοντας ότι υπάρχει θέμα προς συζήτηση. Αυτά 

που θέλω να πω είναι τούτα τα λίγα. Αν υπάρχει ένας τόπος που δικαιολογημένα 

πρέπει να ζητά υποστήριξη από την κυβέρνηση και απ' όλους εμάς, αν υπάρχει ένας 

τόπος που πρέπει να riιχει της προσοχής και της μέριμνας αυτού του Σώματος, είναι 
η περιοχή της ηρωικής Τηλλυρίας. Τη λέω ηρωική, αγαπητοί συνάδελqχ>ι. διότι, 
όπως ΥνωρΙζοιιμΕ όλοι μας. με δική τους πρωτοβουλία στάΟηκαν οι κάτοικοι το" 

Πύργου και της περιοχής εχεΙ. μπροστά στα τούρκικα τανκς, όταν τους ζητήΟηκε να 
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εκχενώσουν την περιοχή και να πρoχωρΊjσoυν στο Σταυρό της Ψώκας, με αποτέ-

λεσμα σΊjμερα να υπάρχει ελεύθερη Κύπρος χαι από την Τηλλυρία μέχρι τον ~ 

Ακάμαντα. Αν δεν στΙΧονταν, με διχή τους πρωτοβουλία, οι ίδιοι με τον τότε 
λοχαγό Αριστοτέλη EuσταOίoυ, δε Οα σvyχαταλεγόταν σήμερα ο χώρος ΕΧείνος οτην 
περιοχή της ελεύθερης Κύπρου. Έκτοτε έχουν παραμείνει για τόσα πολλά χρόνια 
κυριολΕΧτικά απομσνωμένοι και αποκομμένοι από την υπόλοιπη Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Κύριε ευσταΟΙου, συγγνώμη που Οα σας διακόψω, αλλά νομίζω ότι οι 

Βουλευτές δεν μπορούν να μετατρέπονιαι σε φωτογράφους εντός της Βουλής. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Νίκο; Αναστασιάδης είχε προοπαΟήσει να φωτογρα

φήσει τον κ. Α γαπίου στην έδρα, την ώρα που προήδρευε του Σώματος). 

Παρακαλώ συνεχίστε, 

ΕΥ. εΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έκτοτε, για να μπορέσουν να επιβιώσουν. πρΙΠει να ξεκινoiιν από τις 2.00 το 
πρωΙ από το χωριό τους. ώστε να μπσρο"ίιν να φτάνουν έγκαιρα στη δουλειά τους 
σΤΊlν Πάφο ή αλλού και να επιστρέφουν μετά τη δύση του ήλιου, για να εξασφαλΙ

σουν ένα απλό μερσκόματο! Αυτό γίνεται για τους κατοΙκσυς των χωριών Πάνω 

Πύργος, Πηγαίνια, αλλά και για τους κατοΙκους του Πύργου και των άλλων 

περιοχών της ΤηλλυρΙας. ΤΙOΊlκε από το συνάδελφο κύριο Κατσουρίδη ως πρώτο 
Οέμα, και σωστά, Ίl ανάγΚΊl της οδοποιίας και Κ"υρΙως ΤΊlς επισπεύσεως ΤΊlς κατα
σκευής του περιβόητου πλέον δρόμου Πύργου Τηλλυρίας - Κάμπου - Λευκωσίας. ο 
οποίος. παρά τις διαβεβαιώσεις, παραμένει για τόσα πολλά χρόνια μια επαγγελία η 

οποία αναμένει την εκπλ'l\ρωσι'ι της. Αλλά όχι μόνο αυτό. 

Όπως γνωρίζουμε όλοι μας, υ:τάρχouν ορισμένες βιοτεχν{ες στην περιοχή, 

ορισμένα κέντρα απασχόλησης των κατοίκων για να συγκρατηθεί ο πληθυσμός, 

όπως Είναι η κατασκευή των καρβούνων και των άλλων σχετικών. Είναι καιρός να 

δοθεΙ και στους ανΟρώπους αυτούς αυτή η πρώτη ύλη η τόσο αναγκαία για η1ν 

εργασΙα τους "αι όχι ό.τι περισσέψει από την προμή()εια του κραΤΙΚΟύ εργοστασίου 
των Δασικών Βιομηχανιών, όπως γίνεται σήμερα. Η ποιότητα της ζωής πρέπει να 

αναβαΟμιοτεί σίγουρα. ο' ένα χώρο όπου για να πάει ο άνOQωπoς πρέπει να το 
σκεφτε[ δω και τρεις φορές, προτού επιχειρήσει το ταξίδι. αφού ο χρόνος που 

χρειόζεσαι για να ταξιδέψεις αιιό τη Λευκωσία στον Πύργο είναι μεγαλύτερος απ' 

όσο χρειόζεσαι για να ταξιδέψεις α. .. τό εδώ στο Λονδίνο. Γι' αυτό το λόγο και οι 

ιατρικές υπηρεσίες και οι άλλες υπηρεσίες οι οποίες βοηΟούν στη δημιουργία 

συνΟηχών υποφερτής ποιότητας ζωής θα πρέπει χωρίς αναβολή να αναβαθμιστΟύν. 

Κύριοι συνάδελφοι. η Τηλλυρία είναι :τραγματικά από ωτόψεως κρατικής 

μέριμνας ο πλέον καΟυστερημένος χώρος της ελείιΟερης Κύπρου. θα πρέπει χωρίς 
χαμιά αναβολή πλέον, χωρΙς να αναβάλλονται ξανά και ξανά. τα προγράμματα τα 

οποία κατά χαιρούς πορανσιόζονιαι να ΕΧπληρωΟούν. Έχω ακούοει παρά..wνα ότι 
χωλαίνει ακόμα και καΟυοτερεΙ σοβαρά η δανειοδότηση των νέων ζευγαριών για την 
απόκτηση κατοικίας στους χώρανς εκείνους. Δε δικαιολογεΙται καμιά απολύτως 

καΟυστέρηση. Τελευταία μάλιστα πληροφορήΟηκα ότι αρχΙζουν και ωταλείφονιαι 

ωtό το σχέδιο χωριά της περιοχής Τηλλυρ(ας με διάφορα προσχήματα. για να μη 

δοΟούν τα δάνεια αυτά, τα οποία είναι τόσο ωταραΙτητα για να συγκρατηθεί ο 

πληΟυσμός. 11 κοινότητα Παχίιαμμου Π.χ. σήμερα έχει ωταλειφΟεΙ ωtό το σχέδιο 
δανειοδότησης για την απόκτηση Ύης για σκοπούς στέγασης και δανειοδότησης για 
την ωτόκτηση κατοικιών. πράγμα το οποίο δημιουργεί ένα κακό προηγούμενο, διότι. 

, 
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ενώ το σχέδιο εξαγγέλΟηκε, αρχ(ζει να τροποποιείται, για να μην εφαρμοστεΙ ίσως 
και σε άλλες περιοχές αύριο. Γι' αvtό το λόγο Οα παρακαλέσω τον Πρόεδρο του 

Σώματος, όταν τελειώσει τι συζήτηση τον Οέματος αυτού, να σταλοvν τα πραχτικό. 

στην Εκτελεστική Εξουσία, με την παράκληση τα έργα στην Τηλλυρ(α. όπως έχονν 

επαΥΥελΟεΙ χαι απ' ό,τι βγαΙνει και α.-τό την παρούσα oΊJζήτΤΙOTI. να πραγματοποιη
θονν χωρίς καμιά καΟυστέρηση. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρχεια της ομιλΙας του Χ. EwταOίoυ ο Προεδρεύων της Βουλής 
κ. Γλαύκος Κληρίδης επαντ'ιλΟε στην έδρα του) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(ΓΑ. KΛHPIΔ ΙΙ Σ) 

Ο Χ. ΚασΟ\Jλίδης. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΙΙΣ: 
Κύριε Πρόεδρε. χ"ρία και κύριοι συνάδελφοι. 

Οι κοινότητες της ελενιh:ρης Τηλλυρίας είχαν '(ην εuruχία κατό. το 1974 να μην 
νπoχρεωθoίtν στον εκτοπισμό και την ΠΡOσφvyιά οντΕ να καταστούν εyχλ~ισμένoι. 
Είχαν όμως τη δυστυχLα να βρεθούν απομονωμένοι και αποκομμένοι τόσο από τη 

δωικητική τους έδρα, τη Λευκωσία. όσο και από την υπόλοιπη Κύπρο. Ολόκληρος ο 

κυπριακός λαός έσπευσε, πολύ ορΟά και κατά τρόπο αξιοθαύμαστο, να συμπαρα
σταθεΙ στους πρόσφυγές μας και να σταθεί στο πλενρό των εΥκλu:43ισμένων μας. 
Διαπράξαμε όμως το τεράστιο σφάλμα να ξεχάσουμε αυτή την ακριτική και απομο

νωμένη γωνιά της Κύπρου που παρέμεινε ελεύΟερη μεν, υπέστη όμως όλες τις ζημιές 

της απομόνωσης και της μεγάλης απόστασης, που έβαζε τους κατοίκους της σχεδόν 
στην ίδια μοίρα με τα άλλα Οίιματα της τούρκικης εισβολής. 

Ο ευσεβής μας πόθος να ανοίξει σύντομα ο δρόμος της Μόρφου και του 

Ξερού. ίσως και το αίσθημα της προσωρινότητας, δικαωλΟΥούσε την κυπριακή πολι
τεία στα πρώτα χρόνια μετά το 1974. Όταν όμως άλλα έργα, που ξεκίνηοαν από το 
δεδομένο της κατοχής μέρους της γης μας -το αεροδρόμιο Λάρνακας, το αεροδρόμιο 

Πάφ:nι. ο νέος δρόμος Λευκωσίας - Λάρνακας και Λάρνακας - Δεκέλειας- έχουν Ί'lδ71 
πραγματοποιηΟεί, πιστεύω ότι εί.ναι α..-τό μέρους μας εγκληματικό το ότι ο δρόμος 

Κάμπου - Πύργου έχει ξεκινήσει μόλις στο τέλος του ΔεκεμβρΙου του 1991. όταν ήδη 
οι περισσότεροι νέοι έφUγαν από αυτή την ακριτική περιοχή και όταν ήδη ΕΠιοωρεύ

θηκαν τόσες ταλαιπωρίες στους κατοίκους της οι οποίοι χρειάζονται πέντε 
ολόκληρες ώρες για να έλΟουν στη ΛEVΚωσία για τις δουλειές τονς. 

11 απόφαση για την έναρξη των εργασιών της κατασκευής του δρόμου λήφθηκε 
τελικά κατά την έγκριση των ΠΡOU:ι:oλoγισμών του 1991, δεκαtξι ολόκληρα χρόνια 
μετά την τουρκική εισβολή. Όμως τα οικονομικά και δημοσιονομικά προβλήματα 
της κυβέρνησης επέβαλλαν την χα(hιστέρηση της έναρξης διαφόρων έργων, που 

είχαν ψηφιστεί στον προυπολογισμό του 1991, μέχρι το τελενταΙο δεκαπενΟήμερο 
του ιδίΟυ χρόνου. Και πάλι ανάμεσα στα έργα αυτά που αποφασίστηκε να καθυστε
ρήσουν φαν ο δρόμος Κάμπον - ΠίιρΥου. 

Ο νέος Υπουργός ΣυΥχοινωνιών κ. Σταυράχης απάντησε σε σχετική ερώτησή 
μου, την οποία υπέβαλα στις 27 Ιουνίου 1991 -αφού ο προκάτοχός του τήρησε σιγή 
όλο αυτό το διάστημα- για να με πληροqx>ρήσει ότι οι εργασίες της πρώτης φάσης 
ξεκίνησαν τελευταία, στις 16 Δεκεμβρί.ου. Με πληροφόρησε ακόμα ότι η πρώτη 



1858 

φάση, 7,5 χιλιόμετρα από τα 37,5 που ε(ναι το σύνολο , Οα περατωΟεί. σε δύο χρόνια. 

Δηλαδή φανταστείτε πότε Οα περατωθεί τελικά το όλο έργο. Έστω όμως. Κό.λλιο 

αργά παρά ποτέ. Μόνο που πληροφορούμαι ότι το πλάτος του δρόμου, αντί για 

εννέα μέ"t"ρα που προέβλεπαν τα σχέδια, για να δοΟεί χώρος για παγκέττα που Οα 

προστάτευαν το δρόμο από τις κατολισΟήσεις των πλευρών του, όπως παρατηρούν 
και με έχουν πληροφορήσει οι κάτοικοι της περιοχής, εΙ ναι μόνο επτά μέτρα. 

Όλα αυτά τα χρόνια μόνη πρόσβαση προς τον Πύργο ήταν ο δρόμος μέσω 

Il αχύαμμου. Όποιος έκανε τον κόπο να επισκεφτεί την περιοχή μέσω το\! δρόμου 

τοντου, θα διαπίστωσε την άΟλια κατάσταση στην οποία βρισκόταν. Και εδώ ο 

Υπουργός Σuyxoινωνιών με έχει μόλις πληροφορήσει ότι εντός το\! 1992 θα. 
ΕΠισκευαστούν τα τέσσερα χιλιόμετρα, από το σύνολο των 23 χιλιομέτρων το\! 

δρόμου τούtου, από τη Μανσούρα. μέχρι τον Πύργο. 

Η ερώτησή μου αφορούσε ακόμα τα έργα βελτίωσης το\! δρόμου εντός της 

χοινότητας που βρίσκεται σε πολύ άσχημη κατάσταση. Μόνο που επ' αυτού δεν έχω 

λάβει ακόμα καμιά απάντlJση και καμιά εργασία δε φαίνεται να ξεκινά, αν χαι από 

ό,ΤΙ έχω πλl}ΡΟQX)ρη(lεί από {ην ομιλία tO\! συναδέλφου μου του κ. Κατσουρίδη -ο 
οπο(ος φα(νεται ότι, ως πλησιέστερος στη σ\!μ."'tολΙτεuση, είναι καλύτερα πληροφο

ρημένος από μένα- ήδη βρίσκεται στο στό.διο {ων σχεδίων. ΟΙ 150 χιλιάδες λίρες 
που είχαν εγκριθεί στον ΠΡOUπoλOγισμό προορίζονταν φαίνεται γι' αυτό το σκοπό. 

Η απομόνωση όμως της κοινότητας είχε πολλές άλλες συνέπειες. Αυτή η χαΟυ

στέρηση στη δημιουργ(α του δρόμο\! φέρνει πολλές άλλες αλυσιδωτές συνέπειες. ΤΟ 

γυμνάσιο του Πύργου, άλλοτε φυτώριο μιας ανΟίζουσας νεολαίας, γίνεται ο τόπος 

εξορίας για τους εκπαιδευτικούς. Όσοι αποδέχονται να τοποΟετηθούν εκεΙ ε(ναι 

μόνο για ένα, το πολύ δύο χρόνια, με τον όρο να δικαιούνται να ταξιδεύο\!ν καΟημε

ρινά από την Πάφο στον Πύργο. Κουρασμένοι α.."tό το μακρινό ταξίδι, με το 

αίσθημα της προσωρινότητας otOV Πύργο, μια και Οα μείνουν μόνο ένα ή δύο 
χρόνια, συνήΟως πολλές φορές καΟηγητές ό.πειQOΙ, σι οποίοι δεν έχουν άλλη εκλογή, 

παρά να δεχθούν το διορισμό στο α.."tομακρυσμένο αυτό σχολείο, είχαν σαν α.ίτοτέ

λεσμα την ουσιαστική μείωση της απόδοσης των μαΟητών της κοινότητας. Τα τελεu

ταία χρόνια, κύριε Πρόεδρε, μετριούνται στα δάκτυλα του ενός χεριού οι μαθητές 
εκείνοι που πέτυχαν στις ELDqyωyLxt; εξετάσεις ανώτερων εκπαιδευτηρίων. Anotl
λεσμα οι γονεΙς να παίρνουν τα πσιδιό. τους από τον Πύργο και να φεύγουν, για να 

αναζητήσουν καλύτερη μόρφωση γι' αυτά. ΕπιπρόσΟετο α.ι"tοτέλεσμα οι λΙγοι 

μαθητές το\! λυκε(ου να μην μπορούν να σχηματ(σουν τμήματα πρακτικού, οικονο

μικού και ούtω καθεξής. με περιορισμένες ε.."tομέvως τις πιθανότητες μόρφωσης και 
ανέλιξής τους. Τα δε φροντιστήρια -διότι πράγματι το Υπουργείο Παιδείας παρα

χώρησε άδεια σtΟυς καΟηγητές που βρΙσκονται στον Κάτω Πύργο να κάνουν 

φροντιστήρια- παρέχουν περιορισμένες πιΟανότητες επιλογής για τους μαθητές. 

Είχα την ευχαιρ(α να συνοδεύσω εκπροσώπους της χοινότητας, της σχολικής 

εφορείας και του συνδέσμου γονέων, τόσο στη Διεύθυνση Μέσης ΕκπαΙδευσης του 
Υπουργείου Παιδείας όσο και στον Πρόεδρο της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας, {ον κ. Κατσελλή. Οφείλω να επαινέσω και τις δύο υπηρεσίες για τις προσπά
Οειες που καταβάλλουν για να κρατήσουν στη ζωή το εκπαιδενττ'lριo μέσης παιδείας 

του Πύργου και αναφέρω ότι κό.ποιες βελτιωτικές ενέργειες έχουν ήδη γίνει, 

Όσον αφορά το νοσοκομείο του Πύργου -στο οποΙο ο αγα.."tητός συνάδελqx:>ς 

κ. ΚατσουρΙδης ανέφερε ότι υπάρχουν δ\!ο γιατροΙ- έχω να αναφέQω ότι πριν 

, 
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a..τό λίγο καιρό κατέθεσα ερώτησlJ. γιατΙ για μια oρισμένΊl περίοδο το νοσοκομείο 
, παρέμεινε με μόνο ένα γιατρό. ο οποίος μάλιστα "ποχρεωνόταν να περιοδεύει σε 

γειτονικά χωριά. με ωτοτελέσμα επείγοντα περιστατικά να κινδυνεύοιιν να μην 

τύχοιιν ;rων στοιχειωδών πρώτων βοηθειών. Ευτνχώς τελικό τοποθετήθηκε και ο 
δεύτερος γιατρός και δε διστάζοιιμε. επί του θέματος, να τονίσουμε ΤΊlν ικανοποίησή 
μας. EπίσΊlς ,,:τοδεικWoυμε ότι, ενώ κτίστηκαν αίΟουσες XΊlμείO" και ακτινολογικού 
τμήματος. παραμένο"ν κενές και δεν προσφέρεται α"τή Ίl εςυπηρέΤΊlση στους κατοί

ΚΟ"ς. ενώ μέχρι προ τι\'Ος δεν υπήρχε ·και δεν ξέρω αν έχει προστεθεί. ο κατάλ· 
λΊlλOς tπιδεινωτής (DefibrillaIor). 

, 

Όσοι γνωρίζουν ΤΊlν περιοχή Κάτω Πiιργoυ, ομολογούν ότι πρόκειται για μια 
από τις πιο όμορφες περιοχές ΤΊlς Κύπρου, με πολλές προοπτικές για τουριστική 

ανl:ιπruξη. Για ΤΊlν ανάπτυξΊl της παραλίας δα.'tανήΟηκαν από το κράτος χιλιάδες 
λίρες. για να κατασκευαστούν πέντε μικροί βραχίονες. Αντί όμως αυτοί οι 

βραχίονες να φέρουν. όπως υπολογιζόταν. άμμο. για να δημιουργηθεί αμμουδιά και 

ωραία παραλία, έχουν φέρει χαλΙκια. φύκια και ακαθαρσίες και έχουν βγάλει στην 
επιφάνεια μεγάλες πέτρες που έκαναν τη Οάλασσα χειρότεΡΊl από πριν για τους 

λουσμένο"ς. 

Παράλληλα. το μικρό λιμανάκι που έχει' κατασκεοο.στεί. λόγω κά,.-τοιας 
τεχνικής βλάβης την οποία οι αρμόδιοι έχουν εντοπίσει. είναι γεμάτο ακαθαρσίες 

και λιμνάζοντα νερά. Όμως, παρόλον ότι το πρόβλΊlμα τούτο έχει εντοπιστεί εδώ 
και χρόνια και παρόλον ότι επισκέφτηκε την περιοχή ο Πρόεδρος Βασιλείου και 
υποσχέθηκΕ να EΠιλη~εΙ τάχιστα του θέματος, δεν έχει γίνει καμιά ενέργεια για τον 

καθαρισμό του. 

Ο Κάτω Πύργος είναι τνχερ6ς σε σύγκριση με άλλες περιοχές, γιατί διαθέτει 

νερό. ΛΠOφασΙσΤΊlκε η δημιουργία ενός κλειστού αγωγού άρδευσης. έναντι δαπάνης 
πέραν των ίΙΟΟ,αΧ). για να μη σπαταλάται το νερό. να μη χάνεται το νερό. Το έργο 
αυτό παραμένει ημιτελές, ενώ πρόσφατα οι σχετικές εργασίες έχονν διακοπεί. 

Τελειώνοντας Οα ήθελα να αναφέρω ότι η ακριτική και απoμoνωμένrι αυτή 

κοινότητα δεν περιλ.αμβάνεται -τουλάχιστον αιιτές τις καταγγελίες έχουμε από τους 
κατοίκους της περιοχής, :ταρόλ.ον ότι έχω ακούση διαφορετικά από τον κ. Κατσου· 

ρίδη, αν πρόσεχα καλά- στο σχέδιο δανεΙOδόΤΊlσΊlς νεαρών ζευγαριών ως κ(νητρο για 

να παραμένουν οι νέοι στην ΚOινόΤΊlτά τους. 

Ν. KATΣOYPLΔΙΙΣ: 

Έχει περιληφΟεΙ 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔlΙΣ: 
Με πλ.ΊlΡOφoΡOύν ότι έχει περιλ.ΊlφOεί. αλλά δράττομαι της ευχαιρ(ας, κύριε 

Πρόεδρε. να αναφέρω ότι. αν πράγματι η πληροφορ(α μου -που Q.ι-τoδεικννεται 
λανΟασμένη. ήταν σωστή ή αν υπόρχουν κ{ι,-τοιοι λόγοι για τους οποίους προηγου· 
μένως ο πυργος είχε ξεχαστεΙ, δράττομαι της cυxαιρΙας να αναφέρω ότι ο αρμόδιος 
Υπο"ργός έπρεπε να είχε την ευγένεια να κάμει τον κόπο να απαντήσει σε σχετική 

ερώτησΊl που υπέβαλ.α από τον περασμένο lούνιο σχετικά μι το θέμα αυτό. Το θέμα 
της καθυστέΡΊlσΊlς ΤΊlς απάντησης Υπουργών σε ερωτήσεις που υποβά:λ.λονν 

... Ooυλ.εvτές νομίζω ότι θα πρέπει να τύχει πιο αυστΊlρής αντΙκρισΊlς από πλ.ruράς της 
BOΊ.lλ.ής των Ανηπροσώπων. 

ΤΕλειώνοντας θα ήθελ.α να συμφωνήσω ότι η αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οα πρΙΠει να αναλ.άβει να παρακολ.οιιθεΙ στενά τις εργασίες για το δρόμο 

Κάτω Πύργου. όπως και όλ.α τα άλ.λα έργα στα οποία έχουμε αναφερΟεΙ 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟ ΕΔΡΕΎΟΝ: 

ΟΧ. MάQκoς Κυπριανο'ύ. 

Μ . ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

Κ"ΡΙΕ Πρόεδρε. αγαπητοί συνάδελφοι. 

Όπως και στην προηγούμΕνη ομιλία μο\!, θα είμαι σύντομος, γιατί πραγματικά 
δεν πιστεύω ότι πρtπει να επαναλαμβανόμαστε. 

θα ήθελα να αρχίσω με ένα σχόλιο προς τον αγαπητό ΣVΝόδελφo Χ. Κατοο\)
ρΙδη διότι. όταν έγινε αναφορό. προηγουμένως O'tTJv εγγραφή κάποιου θέματος από 
την ομάδα μας, από τον Χ. Χρυσοστόμο)) ή ωιό άλλους, λέχΟηκε ότι γράφουμε 
θέματα tEλEUtala, ειδικά για να κάνουμε αντι:πολ(τευοη και κριτική και Ισως άδικα 
προς την κυβέρνηστι. Έχοντας το προνόμιο να διαβ{ισω tllV ομιλΙα του κ. KατσOΊJ
ρΙδτι. την οποΙα είχε την xakOσίIVll να μου δώσει γραπτώς, δεν μπόρεσα να μην 

παραττιρήσω ότι βασικά είναι ένα Οέμα που γράφτηκε. για να παρουσιαστεί ότι 
έχουν λυΟεί όλα τα προβλήματα του Π'ύΡΥου, ότι το μόνο πρόβλTlμα που έμεινε είναι 
τι επΙσπευση των σχετικών εργασιων, ότι έχουν ήδη αντιμετωJtιστεΙ και ότι όλα είναι 
καλά. Κάπου και Ε"Υώ. ίσως πονηρά σκεπτόμενος, δεν μπορώ να πω ότι δεν πήγε ο 
νους μου στις εκλογές. ότι ωραία, ναι, λύθηκαν όλα τα προβλήματα. 

Αλλά πραγματικά με βρίσκει πιο σύμφωνο η ομιλΙα του κ. Κασουλίδη. 
Πιστεύω και Ε"Υώ πραγματικά ότι υπάρχουν πάρα πολλά προβλήματα ακόμα άλυτα, 

ειδικά στην περιοχή του Πύργου που, ό::τως έχει λεχΟεί από όλους τους ομιλητές -
χαι αν υπάρξουν και άλλοι, είμαι σίγουρος ότι θα συμφωνήσουν· είναι από τις πιο 
ιδιόtoυσες περι..-πώσεις της Κύπρου αυτή τη στιγμή, αφού είναι α"ί1:0μονωμένη, είναι 
ξεκομμένη από τον υπόλοιπο τόπο και περικυκλωμένη από τους Τούρκους. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει να αντιμετωπιστεί πιο σοβαρά και από την κ~έρνηση 
και α."tό τη Doυλή το θέμα του Πύργου. Χωρίς να έχω έντονες απόψεις, δεν είμαι 

σίγουρος αν είναι θέμα επιτροπών -αυτό επαφίεται στην ολομέλεια να το αποφα
σίσει. Μάλλον είναι ευΟίινη εμάς, των Βουλευτών της Λευκωσίας. που ι:x:ιtΡOσω
πούμε τους κατοΙκους του Πύργου και την περιοχή αυτή, να παρακολουΟούμε τα 
σχετικά 4}γα. Και αν δούμε ότι υπάρχει πρόβλημα υλοποίησης και ότι xάo"tO" έχουν 
μείνει πίσω -διότι και αυτά που ε(ΠΕ ο αγαπητός κ. Κατσουρίδης είναι οι προθέσεις 
της κυβέρνησης .πρέπει να μελετήσουμε το πως θα νλοποιηΟούν. εξάλλου υπάρχουν 
και τα προβλήματα που είπε ο κ. ΚασουλΙδης και που εΙνα~ εχεΙνα που δεν έχουν 

ακ.όμα αντιμετωπιστεΙ Έτσι λοιπόν, αν εμεΙς οι Doυλειπές της Λευκωσίας δούμε 
ότι δεν έχουν λυθεί τα προβλήματα, πρέπει να εγγράψΟυμε θέμα, να ασκήσουμε τις 

πιέσεις μας και να ασκήσουμε το ρόλο μας ως Βουλευτών. 

Βεβαίως δεν μπορώ να μην αναφερΟώ σε ένα-δυο συγχεκριμένα προβλήματα. 

Το ένα ήδη το ανέφερε ο κ. Κασουλίδης" Το είχα σημειωμένο για να το θίξω και εγώ. 
εΙναι το θέμα του λιμανιού που φαίνεται ότι. όταν κτΙστηχε με την παλιά 
νοοτροπΙα, με βραχίονες δηλαδή, δεν έγινε με το σωστό τρόπο. Υπάρχει νέα μέθοδος 
τώρα και οφείλω και εγώ να πω ότι έχω υποβάλει ερώτηση από το καλοκαίρι. η 
οποία ακόμα δεν έχει απαντηθεί. α.ίτό τον αρμόδιο Υπουργό. Μάλιστα είναι 
περΙεργο, διότι στην ερώτηση αιπή υπήρχαν διάφορα σημεία. Εκείνα για τα οποία 
υπήρχε aj1:dvtTJOTJ ευνο'ίκή για την κυβερνητική πλευρά έχουν απαντηθεΙ Το μέρος 
της ερ<.iπησης που αναφερόταν στο λιμάνι έχει παρα.ίτεμφΟεΙ σε κάποιο αρμόδιο 
τμήμα και ακόμα δεν απανtήOΗXε. Και ε(ναι γεγονός ότι δημιουργείται μεγάλο 
πρόβλημα δυσοσμΙας και ότι υπάρχει πρόβλημα ανανέωσης του νερού. Πιθανότατα 

, 

, 
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είναι κατασκευαστικό το πρόβλημα και δεν είναι τόσο απλό να λυθεί. Δεν είναι 

απλώς ένα τεχνικό πρόβλημα, αλλά θα πρέπει να Υίvoνν μελέτες. να Y(VO\N ΠΡOUπo
λογισμοί χοι να ανημετωπιοτεΙ ανάλογα. 

Ένα άλλο σημείο όμως στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ, που πιστεύω ότι 
είναι τρομερά σημαντικό γι' αΊJτή την κοινότητα και με το οποίο -παρόλο που 

μπορεί να μην είναι από αuτά τα προβλήματα που φαίνονται άμεσα- θα πρέπει να 

ασχοληθούμε, είναι το πρόβλημα που θα αντιμετωπίσουν, το σοχ, αν Οέλετε, όταν 
βρεθούν αντιμέτωποι με μια μεγάλη εισροή επισκεπτών Τι τουριστών που πισtεί.tω 

ότι θα παρατηρηΟεΙ. μόλις ολοκληρωΟεί ο δρόμος. Είναι μια κοινότητα ξεκομμένη. 

Είναι μια κοινότητα και μια περιοχή πο" πολύ λίγοι Κύπριοι δυΣΤUΧώς γνωρΙζοιιν -
αυτό λόγω απόσταΟllς. Όμως ξαφνικά, με το νέο δρόμο, θα βρεOoiιν πραγματικά 

δΟΟ βήματα από την υπόλοιπη Κ"ύπρο και, όπως τους αξΙζει βέβαια, Οα αποκτήσουν 
πολλούς ΕΠισκέπτες, πολλούς τουρΙστες, και Kiιπριoυς και ξένους, ανθρώπους που 

θα θέλουν να εγχατασταΟούν εχεΙ Ί'} να ΕΠισκεφτσύν τrιν περισχΊ'} Ί'} να περάσουν εκεΙ 

τις διακσπές τσυς. 

επομένως Οα πρέπει. πιστεύω, να γίνει κάπσια μtλέτrι από τα αρμόδια 
τμΊ'}ματα και να βorιOrιOoύν σι κάτσικσι να εκμεταλλευτσύν σικονομικά αυτές τις 
ΕΠισκέψεις, αυτΊ'} την ειοροΊ'} ταιι κόσμου. χωρΙς όμως αυτό να γίνει σε βάρος του 

ΠΕριβάλλοντος, σε βάρος Τ1)ς πολιτιστικής τσυς κληρονσμιάς, Τ1)ν σπσία πιστεύω ότι 

έχσυν καταφέρει να διατηρΤιοουν πολύ καλά μέχρι τώρα. Να μη δημιoυρyrιθεΙ 

δΤ)λαδΊ'} -και με τα συμπάθια προς τσυς ΛΕμεσιανσύς Πσυλευτές- μια μικρΊ'} Γερμασό
γεια, ΠΟ'ταμός της Γερμασόγειας, αυτΊ'} τη στιγμ1'! σταν Κάτω ΠύργΟ'. ΠιoτεUΩ ότι 

θέλει κάπσια μελέΤΊl, θέλει κά."tOια προετοιμασΙα, πρέπη να δοθούν σι κατάλλrιλες 
συμβουλές από κΟ'ι νωνισλόγους, από οικονομολόγους, από τσν Κ ΟΤ στους κατοί

κσυς τΟ'υ Κάτω Πύργσυ. ούτως ώστε να μπαρέσουν να εκμεταλλεvτoύν στΟ' μεγαλύ

τερο δυνατό βαθμό. στΟ' μέγιστΟ' βαθμό, τις εξελίξεις και τις βελτιώσεις πσυ Οα 

έχσυν, αλλά ταυτόχρονα να μην έχουν τις αρνητικές επι.,ττώσεις. 

ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔι>εγΩΝ : 

Ο κ. ΣυλλσύΡΊlς. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε. έντιμσι κίιριοι συνάδελφοι. Τα προβλΊ'}ματα της 
περιoX'~ς Τ1)λλυρΙας είναι πολλά και νομ(ζω γνωστά σε όλους τους Βουλευτές, όλων 

των κσμμάτων, που έχουν επισκεφΟεί κατά καιρούς ττιν περιοχΊ'}. 

Αuτό που είναι επΙοης γνωστό. αλλά χωρΙς δυστυχώς να αντιλαμβανόμαστε ΤΊl 

μακρoπρόOεσμrι εΟνικ1'! ζημιά παΊ) προκαλεί, ε(ναι ότι η 'ύπαιθρος βουλιάζει σε έναν 
καταστροφικό μαρασμό. Οι πιέσεις πσΊ) εξασχσύνται από Πoυλεvτές είναι σπωσδΊ'}

ΠΟΤΕ αναγκαΙες, αλλά σίγουρα όχι αρκετές για να ε.-τιλύοουν τα σοβαρά και δυσβά
σταχτα προβλήματα της υπα(θρου, που οδηγούν με μαθηματική ακρίβεια εδώ και 

αρκετά χρόνια σττιν αστυφιλ(α και στΟ' μαρασμό. Όταν ξεριζώσουμε τις αγροτιχές 

μας ρΙζες χαι καταστρέψουμε αυτή την κοινωνικσοικονομικ1j διάταξη. θα ανακαλύ

ψΟυμε ότι θα είναι αργά να πάμε πΙσω και να επα"ορθώσοuμε αυτά που με την αδια
φορία της η κυβέρνηση έχει καταστρέψει. θα έχσυμε όλα τα καλά και κακά στοιχεία 

του παρόντος, χωρ(ς να υπάρχει οποιαδήπστε σύνδεση με τα θετικό στοιχεία ττις 
ιστορικ1'ις και κοινωνικής μας κουλτούρας. Και αν πάψει να υπάρχει αυτή η 

m:ινδεση, θα δημιουργηθούν καταστροφικ6. κοινωνικό, οικονομικό και Εθνικά 
προβλ1jματα. 
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Για το\!ς προαναφερΟέντες σοβαρούς λόγο\!ς, οποιαδήποτε συζήτηση για 

θέματα των κοινοτήτων και των περιοχών ττις UΠαΙOΡOν δεν έχει και ούτε πρέΠει να 

της αποδίδεται οποιαδή."tοτε τοπικιστική σημασία. Σvyκεκριμένα όμως η περιοχή 

του Πύργαu, λόγω τον ιδιάζοντος χαρακτήρα της, της γεωγραφικής θέσης της και 

της ιστορίας της, όπως πολύ σωστά έχn πει ο κ. Κατσο\!ρίδης, έπΡΕΠε να ήταν μια 

ε\!ημερούσα περιοχή χωρίς σοβαρά προβλήματα. 

Η συμπεριq:χ>ρά όμως της κυβέρνησης και του ίδιο\! το\! Προέδροu ανάγκασε 

πολλές q:χ>ρές Βοuλευτές να ασχοληΟούν με τα προβλήματα της περιοχής ΤηλλυρΙας. 

ΟΙ προεκλογικές υποσχέσεις του Προέδρου Βασιλείου έχουν πετίιχn να αυξήσουν 

μόνο τη δuσπιστία και την καχυποψία των κατοίκων της uπαΙθΡOU για οποιεσδή· 

ποτε υποσχέσεις τους δίνονται και αι-τό μας, τη Βουλή. Ελπίζω η σημερινΤι συζήτηση 

να οδηγήσει την κυβέρνηση να ασχοληθεί σοβαρά τόσο με την επίλοοη των προβλη. 

μάτων της Τηλλυριάς όσο και με τον ορθολογιστικό σχεδιασμό της ανώ"τwξης κι 

ενίσχυσης της unaLOρou. 

Για να σκιαγραφήσω την απαράδεκτη ταλαιπωρία του ακριτικού πληθυσμού 

της Τηλλυριάς, θα αναφέρω επιγραμματικά μερικά από τα προβλήματα που αντιμε

τωπίζει, αρκετά από τα οποία ίσως είναι γνωστά. επιτρέψτε μου όμως, έντιμε κύριε 

Πρόεδρε και έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ στα εξής: 

Το δημοτικό σχολείο των Πηγαινιών λειτουργεί με μόνο 14 μαθητές. Στο 

Μοσφ(λι κατοικούν 30 μόνο κάτοικοι. Ο κοινοτάρχης του Πάνω Πύργου δε διαθέτει 
ηλεκτρισμό στο σπίτι. Το μόνο ίσως θετικό γι' αυτόν είναι ότι δε θα. πληρώνη 

εισφορά για το ΡΙΚ! 

Για να πάει κάποιος έγκαιρα στη δουλειά του στην Πάφο από τον Πύργο, 

πρέπει να ξυπνήσει στις 3.00 το πρωί και να γυρίσει πίσω στις 9.00 το βράδυ. 
ΒλέΠει δηλαδή το qxo; του ήλιου στον Πύργο μόνο την Κυριακή. 

Ο δρόμος που επιδιορΟώΟηκε το περασμένο καλοκαίρι είναι ήδη καταστρεμ

μένος. Τα υποτιθέμενα έργα εμπλουτισμού της παραλίας έχουν καταστρέψει την 

πεΡLOχή με φUxια , όπως έχουν αναφέρει και οι προηγούμενοι σννάδελφοι. ΟΙ 

σωλήνες υδροδότησης από τα • Αφροδίσια" στον πνργο, που στοίχισαν ίΙ50.000 
περι.που, σπάζουν συνεχώς. Μήπως uπάρχει οποιαδι'μτοτε σχετική εξήγηση; Νομίζω 

ότι, όταν θα ασχοληΟεί η αρμόδια Ει-τιτροπή της Βουλής με το θέμα, πρέπει να 

εξετάσει γιατί υπάρχει αυτό το πρόβλημα. διότι είναι σίγουρα άδικη σπατάλη δημό

σιου χρήματος. 

ΟΙ κάτοιχοι της περιοχής αναγκάζονται να προσφεύγουν στο νοσοκομείο 

ndφou ακόμα και για την πιο απλή ανάλυση. 

Τώρα που παρατηρεΙται κωtoιo ενδιαφέρον για την περιοχή, το Κτηματο

λόγιο δυσκολεύεται "α ανταποκριΟεί και κάνει περιοδΙΚές μόνο επισκέψεις στην 

περιοχή. Έτσι χιλιάδες στρέμματα γης παραμένουν χωρ(ς τ'τλους ιδιοκτησίας . Με 

αυτές τις σuνOήκες που σκιαγραφούν πολιτική όχι διατήρησης κι εν(ΣΧUσης ττις 

υπαΙθρου. αλλά πραγματικής εξόντω(,,)ς της, 1'1 κυβέρνηση ήρθε να xnmTιorL και τους 

καρβουνοπαραγωΥούς της περιοχής, παρέχοντας άδειες εισαγωγής χαρβούνων. 

Συμπέρασμα, κα~ χωρΙς να επεκταΟώ σε άλλα προβλήματα: Το συμπέρασμα, 

έντιμε κύριε Πρόεδρε. ε(ναι ότι 11 κυβέρνηση παραμέλησε την περιοχή Τηλλυριάς και 
γενικότερα την ύπαιΟρο σε απαράδεκτο βαθμό. 

, 

, 
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ΕιοηΥήοης: Καλούμε την κ"UβΙρνησ1'l να λάβει άμεσα ΣUΓΚεκριμένα διορθωτικά 

μέτρα που Οα υπoβoηθfισo"ν στην ι:πlλυση των προβλημάτων της περιοχής. 

1. Να δoθoUν ορισμένες στοιχειώδεις οικονομικές ελαφρ"ύνσεις, όπως για 
παράδειγμα στον οδικό φωτισμό και στο νερό. 

2. Να βελτιωθεΙ η υποδομή της περιοχής. 

3. Να βελτιωΟεΙ ιδιαίτερα το οδικό δίκτυο και να ΕΠιταχυνθεί 11 αποπερά
τωση του νέον δρόμOΊJ. Ο νέος δρόμος πρέπΕΙ να γίνει, ανεξάρτητα αν θα 

λυθεΙ το Kuπριαχό Τι όχι. γιατί εςιm1'1ρετεί και άλλες περιοχές ΕΚτός από 
τον Πiιργo, όπως το δάσος το" Πύργου, το οποΙΟ θα μπορούσε κάλλισtα, 
με μια σωστή μελέτη, να μετατραπεί σε εθνικό πάρκο. 

4. Να δοθούν διάφορα επαγγελματικά κίνητρα. 

Τα διορθωτικά αυτά μtτρα πρέπει να ληφθούν άμεσα από την κυβέρνηση, 

αν πράγματι δε θέλουμε να θΡΊ1νήσουμε την ολοκληρωτική καταστροφή 
της ακριτικής α"τ1'ις περιοχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

ΟΧ. ΠαπαγεωργίOΊJ. 

π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί OΊJνάδελφoι, θα είμαι πολύ σύντομος. Είναι πραγμα· 

τικότητα ότι από την περίοδο της τούρκικης εισβολής μέχρι σήμερα ο πληθυσμός της 

περιοχής λιγOστΕUH. Και λιγοστεύει, γιατί ιmάΡXOΊJν πράγματι σοβαρά προβλήματα 

για την επιβίωσή του σ' αΊJτή την ακριτική περιοχή. 

Λέχθηκε από συνάδελφο ότι όσοι είχαν την ευκαιρία να ΕΠισκεφθούν την 

περιοχή και να ζήσουν οι ίδιοι την ταλαιπωρία που ιχρίστασαι για να μεταβείς στον 
Πύργο και να ΕΠιστρέψεις μπορούν να καταλάβoΊJν η ιιποφέρει amTι 11 περιοχή και 
πόσο αποχομμένη Είναι από τον υπόλοιπο κόσμο. Γι' αυτούς ΤOΊJς λόγOΊJς, αλλά και 

επειδή το ότι παρέμεινε ο Πύργος και 11 περιοχή της ΤηλλΊJρίας ελεύθερη από τα 
τούρκικα στρατεύματα οφείλεται κατά κύριο λόγο στην amoΘUΣta amiliv των 
ανθρώπων και σΤOΊJς αγώνtς ΤOΊJς, αφού στάθηκαν όλοι αντιμέτωποι στα τούρκικα 
στρατruματα, JtLotruoo ότι η χοινωνία και το κράτος οφείλουν να παρέχουν ειδιΧά 
κίνητρα για ανάπτΊJξη αυτής της περιοχής. 

Λέχθηκε ότι πρέπει να γίνει ένα οργανωμένο πρόγραμμα για την τουριστική 
ανMτΊJξη της περιοχής. Προσθέτω, με ειδικά κΙνητρα για τους καΤOΙΚOΊJς του 

ΠύργOΊJ και όχι για ΤOΊJς ξένOΊJς που έχουν αγοράσει εκεΙ περιοχή και θα την αξιο

ποιήσουν. 

Αναφορικά με τη στέγαση, ΕΠισημαίνω ότι περιλαμβάνονται μέσα στο σχέδιο 

ΤOΊJ YΠOΊJργεΙOΊJ Εσωτερικών για παροχή κιντΊτρων και τα χωριά της Τηλλυρίας, 

αλλά πιστεύω ότι. για ΤOΊJς λόγOΊJς που ανέφεραν οι σννάδελφοι εδώ, πρέπει να 

τύχουν ειδικής μεταχείρισης τα νεαρά ζευγάρια, για να αυξήσουμε τον πληθυσμό της 

περιοχής αυτής. Μάλιστα πιστεύω ότι ένα σημαντικό μέρος ΤOΊJ ποσού που δ(νεται 

για τη στέγαση αΊJτών των οιχογενειών έχουμε υποχρέωση ως κοινωνία να το χορη

γούμε δωρεάν. 

Κύριε Πρόεδρε, νπάΡXOΊJν μικρές βιοτεχνίες πον μπορούν να δημιουργ1"!θοίιν 
στην JtEQLOXTι και να δώσουν εργασΙα σε όλο τον πληOuσμό, για να αναπτυχθεί και 

να αυξηθεΙ το εισόδημό τον. Ένα θtμα το οποίο δεν αναφέρθηκε είναι αυτό της 
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βοήθειας των ψαράδων της περιοχής χαι των κινήτρων πον πρέπει να δ(voνται ο' 

αυτούς τους ανθρώπους. Κι έχουμε αρχετούς ανΟρώποvς στην περιοχή πο\) ασχο· 
)..ouvtat με την αλιεία. 

Αναφοριχά με την εχπαΙδεuση, ανέφερε ο αγαπητός σvνt'ιδελφoς κ. Κασσυ
λΙδης το πρόβλημα του ΕΠιπέδοιι της μόρφωσης που προσφέρεται στα παιδιά της 
περιοχής. Πισταιω 6η το κρότος έχει νποχρέωση να πληρώσει εν ανάΥχη και περισ

σότερα στους χαθηγητές, για να χάνουν ειδιχό. μαΟήματα στα παιδιά. ώστε να 

μπορουν ouτά τα παιδιά να μ.,ίταΙνouν χαι στα εκ.-τ:αιδruτικά ιδρ'ύματα τοιι εξωΤΕ

ρικού, 

θα τελειώσω. Χ'ύριε Πρόεδρε. λέγοντας ότι το βασικότερο πρόβλημα, 11 επιλυση 
1:0υ οπο(ου Οα λ"ύσει ή θα βοηΟήσει να λνθοίιν τα πιο πάνω προβλήματα πο\l αναφtρ

Οηκαν απ' όλους τους σνναδtλφoιις, ε(ναι σι συγκοινωνίες και 11 επίσπευση της 
υλοπο(ησης της ωιόφασης 1:11ς κυβέρνησης για δημιουργί.α του δρόμου Κάμπου -
Πύργου και 'Ιου δρόμου Πύργου - ΠαχΟΟμμου από την άλλη πλευρά. Πιστεύω όη 
παραΚΟλουθώvtας 'Ια έργα αυτά ή βάζοvtας μεγαλίιtερα κονδύλια σ'Ιον ΠΡOUπOλO
γισμό 'Ιου 1993, ούτως ώση να τελειώσουν το 1993, αν είναι δυνατό, ορισμένα από 
τα έργα οδοποι{ας που Οα συνδέσουν αυτή την κοινότητα με άλλες περιοχές, ώσ'Ιε 
να μη χρει6.ζοvtQΙ πέντε ώρες, αγα..-τητοί συνάδελφοι, για να έρθουν αυτοί οι 

άνθρωποι στη ΛευκωσΙα, αλλά να χρει6.ζοvtαι δυο ή τρεις, πισ'Ιε\ιω όη είναι κά'Ιι 
που θα ενισχΊ.ίσΕΙ την ανά.ίττuξη ηις περιοχής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Χα'Ιζηδημητρίου . 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πήρα 'Ιο λόγο με κάποιες τVψε.ις, γιατί ξέρω όη βιάζεση να. 
πάτε να ξεκουραστείη για την εκπομπή σας απόψε. Ας φροντίσουμε να σας διεvκo
λύνουμε, όσο μπορούμε. 

ΟΙ προηγούμενοι ομιλητές έχουν καλΊ1ψει τα Θέματα, ιδια(τερα σε ό,ΤΙ αφορά 
-τα προβλήματα. Εγώ Οα φροvtΙσω να επεχταΟώ μόνο σε ορισμένα σημε(α που συνδέ
ονται με την ανcVt"ruξη σ'Ιον Πύργο -της ΤηλλυρΙας. Πραγμαηκά είναι μΙα περιοχή 

που παρουσιάζει ανάμεικτα τα σημεία της υιιoανάπtυξης, αλλό και της ανάπτυξης. 

Λόγω της εργατικότητας των κατοίκων, λόγω -του ωραίου τοπΙου, η περιοχή -του 

Πύργου -της Τηλλυρίας παρέχει -τεράστιες δυνατότηnς για ανά.ι-τ"tυξη τόσο στο γεωρ

γικό όσο και στον τουριστικό τομέα. Και πάνω σ' αυτό το σημεΙο θέλω να συμφω

νήσω με τον κ. Κυπρια\'Ού, που αναφέρθηκε στα προβλήμα'Ια που δημιουργεί η 

ανάπruξη. Δηλαδή άρχισε να. παρουσι6.ζεται το φαινόμενο -της οικοδόμησης ξενοΟΟ
χεΙων και καταλυμάτων από τη μεριά της Οάλασσας και άρχισε να κόβεται η θέα της 

θάλασσας από ης τουριστικές εγκαταστάσεις 'Ιου Πύργου. Θα πρέπει λοιπόν, όσο 
είναι καιρός, να ληφΟούν κάποια μέτρα. για tTlV προστασία tης περιοχής, για να 
διαφυλαχτεί το κάλλος tn; περιοχής και η τουριστική αξία tης. Για να αποδώσει η 
περιοχή προς όφελος tων χαtο(χων και όσων ασχολοίινται με 'Ιη φιλοξενία ξένων 

σ'Ιην περιοχή 'Ιου Πύργου Δεν ξέρω πώς πρέπει να προωθηθεί αvτό, αλλά είμαι 

βέβαιος όη, αν αναλάβει 'Ιην εξέτασή 'Ιου κάποια Επιτροπή, θα πρέπει να καταλήξει 
σε κάποιες συγκεκριμένες συσ'Ιάσεις. 

Υπάρχει ακόμα ένα πρόβλημα. II κατασκευΊ'ι 'Ιου δρόμου, η ΠΡOOπ-tικΊ'ι της 

σύνδεσης της Λευκωσίας με τον Πυργο της ΤηλλυρΙας έχει κινη-τοποιήσει και τους 

• 
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επενδυτές κα~ τους διάφορους ανOρώπouς που ασxoλoύvtαι με τα ΚΤΊ1ματιΧά, με 

αΥορα..tωλησΙες γης. Έτσι προωθείται 1'1 πώληση χομματιών της περιοχής για αξιο
ποΙηση είτε από ιδιώτες είτε ακόμα και από συνεταιρισμο\ις. Και αν συνεχιστεί αυτή 

η ανεξέλεΥΧΤ" πώληση γης για ανόπruξη, είναι δυνατό στο τέλος ο νέος δρόμος να 
εξελιχτεί όχι σε ευλογία. όπως Οα Οέλαμε, σλλό σε αιτία δημιονργΙας άλλων δυσκο
λιών και ό.λλων προβλημάτων για την περιοχή. η' αυτό Οα πρέπει στη στιμερινή μας 

συζήτηση να προβληματιστούμε επίσης για 10 πώς βλέπουμε τον Πύργο της Τηλ).υ
ρίας και την περιοχή του Πύργο\) της ΤηλλιιρΙας μετά ττιν κατασχΕvή του δρόμου. 
Και αν δεν το πράξουμε έγκαιρα. είναι δυνατό να έχουμε κάποια αποτελέσματα όχι 

ευχάριστα. με τα οποία Οα ασχολείται η Βουλή μελλοντικά. 

Είπαμε "UΠc1Qlouv και σημεία υπoανάmυξης και τεράστια προβλήματα στην 
περιοχή. Αναφέρθηκαν τα χωριά τα άλλα πέραν το'\) Πύργο'\) στον οποίο, μπορώ να 

πω, αυξάνεται ο πληO'Uσμός. Ο Παχύαμμος στί.σης άρχισε να ανα.ττύσσεται αυrή την 
εποχή. Υπόρχουν όμως τα άλλα χωριά, Πάνω Πύργος, ΠηγαΙνια, Μοσφ{λι, τα οποία 

αντιμετωπ(ζουν πολύ σοβαρά προβλήματα ύπαρξης. Αλλά και αυτά άρχισαν να 

μπαίνουν στον κνκλο της κερδοσκοπίας και είναι πιθανό να απωλεσθούν για τους 

κατοίκο'\)ς τους και να γΙ νουν υπόθεση κόποιων οι οποίοι έχονν την ενχέρεια να 

αγορό.ζουν γη στην περιοχή . Έτσι η έντονη ΟέΟII που θα ήθελα να νποστιιρίξω 

σήμερα στο Σώμα είναι η ανάγκη προγραμματισμού, η ανό.γκη μελέτης της 

ανΌΠΤUξης της περιοχής και σωστής αξιοποίησης των έργων τα οποία γίνονται. 

Δε Οα αναφερθώ στη σημασία του δρόμου. τα είπαμε πολλές φορές. σε άλλες 

περιπτώσεις. Αλλά σίγοιιρα οι κιιματοΟραύστες και το λιμάνι είναι δύο έργα που 

αποδείχθηκαν εσφαλμtνα. Είναι δύο κακές κατασκευές που. αντί να αποδώσουν 
προς όφελος τον χωριον και της περιοχής. εξε),ΙχΟηκαν οε μάστιγα, γιατί η εσφαλ

μένη τοποθέτηση των λιμενοβραχιόνων, των κuματοθραvστων μάλλον, σιινέτεινε στη 

διόβρωση, αντί στην προστασία της παραλίας και υπάρχει κίνδυνος από τη 

διόβρωση να καταστραφοίιν και περβόλια και ο κεντρικός ακόμα δρόμος τον 
χωριον. Λέχθηκε ότι γίνεται μελέτη για την αντιμετώπιση σιινολικά του προβλ:t'!
ματος. Δεν ξέρουμε ποίι βρίσκεται. Είναι κάτι πον οπωσδήποτε πρέπει να γίνει. 

επίσης στους ποταμονς, στους χείμαρρους που περνονν μέσα από το χωριό έχουν 

γίνει πΙΙρα πολλές επεμβάσεις και έχουν δημιουργηθεί μεγάλα και τεράστια πρσβλτ'ι
ματα για την ανό.πτνξη των Υύρω εκτάσεων. Δόθηκε η υπόσχεση ότι θα γίνει η ruθυ
γράμμιση της κοίτης και η καταγραφή από το Κτηματολόγιο. Αυτή είναι μία 

υπόσχεση nou εκκρεμεί από καιρό και uJtόoQXOUV άνΟρω:ποι οι οποίοι txouv ζημιωθεί 
απ' όλη aUtTι την κατάσταση. 

Για το νοσοκομείο και τα άλλα έχω καλυφΟεί και δε θα αναφερθώ, όπως 
επίσης και σε όλα τα άλλα Οέματα nou -υπ"ρςε αναφορά από άλλους συναδέλφους. 
Πιστεύω ότι με τη συνεργασία όλων των σιιναδέλφων. όλων των πλευρών, μπορούμε 

να βοηθήσουμε πραγματικά την περιοχή να αναπτuχθεί. Υπάρχουν πραγματικά 
θέματα που oxEttl;ovτaL με την ανάπτυξη των άλλων χωριών, όπως ο Παχίιαμμος, τα 
Πηγαίνια, το Μοσφίλι και ο Πάνω Πύργος, στα οπο(α θα πρέπει να δώσουμε ιδιαί 

τερη σημασία. Είναι θέματα που σΧΕτίζονται με δρόμους, με το δρόμο που ενώνει τα 

Πηγαίνια με τα "Πλατιά Σχοινιά" και το δρόμο που πηγαίνει προς τον Πωμό- ένα 

παλιό αίτημα των κατοίκων nou θα πρέπει να προωΟηθεΙ ΕΙναι η κατασκευή 

δρόμων μέσα στα Πηγαίνια που εΙναι σε άΟλια κατάσταση. ΕΙναι θέματα ύδρευσης 
που παeoυσιάζoυν κά.-τοια μόνιμα προβλτ'ιματα. Και ιδιαίτερα για τον Παχί!αμμο, 
για να κλείσω. κύριε Πρόεδρε, προωΟούνται βέβαια έργα στον Παχύαμμο, όπως το 

θtμα της άρδευσης από το αρδευτικό έργο της Χρυσοχούς, αλλά πρέπει να επιταχυν
θούν. Και πρέπει να σημειώσουμε ότι \JΠΙΙρχει ένας εκκρεμής λογαριασμός για τη 
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χωμάτινη υδατοδεξαμενή, για την οποία ξοδεύττικαν τεράστια ποσά χοι δεν 

απέδωσε, διότι και εδώ έχουμε λανθασμένη κατασκευή, όπως έχουμε και στο δρόμο 
που ενώνει τον Παχύαμμο με τον ΠύQΎo για τον οπο(ο δεν έγινε η αναγχα[α έρευνα, 
που, αν γινόταν, Είμαι βtβαιoς ότι θα α..-τοκάλυπτε κό..τοιο πολύ στιμαντικό σκάν
δαλο. 

Τελειώνοντας. θέλω να πω ότι, αν επιδειχΟεί πνεύμα συνεργασίας από όλους 
μας. Οα μπορέσουμε πραγματικά να βοηθήσουμε προς τη σωστή χατεύθυνση τrιν 
περιοχή της Τηλλυρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μακρίδτις. 

r. ΜΛΚΡΙΔΗΣ: 
Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όλοι είπατε πολύ σύντομα, αλλά τίποτε δεν etvaL σύντομο. 

(Γέλια) 

r. ΜΛΚΡΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σττιν απομόνωστι κανένας δεν μ..-τορεί να μείνει επί πολύ και κανένας επεν-

, 

δυτής επίοης δε θέλει να επενδύσει. Άρα το πρόβλτιμα το βασικό ττις περιοχής ττις ~ 
Τηλλνρ[ας ε[ναι ουσιαστικά οι συγχοινωνίες, με λίγα λόγια τι ανά.πtνξτι οδικών 
έργων. Και εδώ έ'Υχειται το μεγάλο Π{>όβλημα. Λόγω του μεγέΟους των έργων αυτών, 
χαι επιτρέψτε μου να ΧQτισιμoπoιτjσω ξένες λέξεις, το rntc, το return. τι απόσβεστι με • 
λίγα λόγια, θεωρείται εντελώς μηδαμινή και για το λόγο τo'ύto αποκλείονται δανειο-
δοτήσεις από το εξωτερικό για την κατασκευή τέτοιου εΙδους έργων. Για το σκοπό 
αυτό, αν πράγματι Οέλουμε να βοηθήσουμε ττιν περιοχή αυτή, πρέπει να σκεφτούμε 
τρόπους, ώστε να εξευρεθούν οι κατάλληλοι πόροι για τrιν ανάπτυξτι του οδικού 
συστήματος πρώτα, διότι άνευ, όπως είπα, της σωστής συγχοινωνίας απολύτως 

τίποτε δεν μπορε[ να αξιοποιηθεΙ, ούτε τα σχολεία ούτε τα νοσοκομεία ούτε οι γεωρ-
γικές εργασΙες ούτε οι τουριστικές, και απολύτως κανένας δε Οα είναι διαΟέσιμος να 
παραμε[νει στις περιοχές αυτές. Άρα ευΟύντι πρώτα του κράτους και σττι συνέχεια 
εμάς είναι να σκεφτούμε Τρόπους για την εξεύρεστι των μεγάλων ποσών που απαι-
τούνται για ττιν εκτέλεση των αναγκαίων οδικών έργων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω ότι τι συζήτηση του θέματος μπορεί να θεωρτιθεί ότι έληξε. Ο κ. Κατσου
ρ[δης. ο εισηγητής, αν θέλει να κλείσει το θέμα. 

Ν. KAΤΣOYPlΔHΣ: 

Ktίριε Πρόεδρε, 

ο κ. Χατζηδημτιτρίου, που σας σκέφθηκε για απόψε. έκανε δεκαεννέα λεπτά. 

& 

παραπάνω α..-τό όσα έχανε ο ειστιΥητής! θα προσπαΟήσω να τελειώσω σε δέκα λεπτά. ~ 

Ένα σχόλιο μόνο για την αναφορά του κ. Κ υπριανον. Εγώ παρέθεσα γεγο-
νότα. Απ' ΕΧεΙ και πέρα μπορεί να κρίνει ο καΟένας αν έγιναν βήματα ή αν δεν 
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έγιναν β1jματα. ΥπάΡΧΟιΙν προβλτ'ιματα και τα ανέφερα. ανέφερα τα xvQLa. Ίσως 11 
γλώσσα που χρησιμοποιώ. Χ'ίιριοι σννάδελφοι, που σκόπιμα δεν είναι έντονα 

χρωματισμένη με τα χρώματα της πολεμικής και όταν ακόμα συζητούμε μεταξύ μας 

για πολύ πιο axaνOώδll ζητήματα. να δίδει xtι.τoια άλλη εvτUπι,ooT). Εντο\ιτοις εγώ 

θα συνεχίσω να χρησιμοποιώ αυηΊ τη γλώσσα. 

Ένα βασικό θέμα που nρoxmtEL από όλες τις ομιλίες είναι ότι τα προβλήματα 

χρονίζουν. Εγώ δεν έκανα αναφορά σε προβλήματα ποιι ξεκινούν πριν από 17 
χρόνια για παράδειγμα. γιατί Οεωρώ ότι δεν είναι το κύριο τη στιγμή αυτΤι να πούμε 
σε ποια χρονική περίοδο και u:τό ποια διακυβέρνηση λν(}ηκαν ή δε λύΟηκαν χόποια 
προβλήματα. Υπάρχουν αυτά τα προβλήματα. τι περιοχή είναι όντως απομονωμένη, 
οι κάτοικοι νιώΟουν όπως έχουμε περιγράψει όλοι και πρέπει να βρούμε τρόπους να 
τα αντιμετωπίσουμε. Εξ6λλου. κύριε Πρόεδρε. αν το Νιόβρη που είχα εγγράψει το 

θέμα ο κ. Γαλανός το έβαζε να το συζητήσουμε, σίγουρα Οα ήταν πιο αυστηρή η 

κριτική μου. Τώρα, αν στην πάροδο του χρόνου έγιναν κάποια βήματα, υπάρχουν 
κΜοιες προΟέσεις, δεν μπορώ να μην τα σημειώσω. Ας πούμε ότι υπήρχε, όπως είπε 

και ο κ. ΚασουλΙδης, για πάρα πολλά χρόνια ένας γιατρός στο νοσοκομε(ο. Έβαλαν 

και δε"ύτερο, ΛύΟηκε το πρόβλημα; Όχι. Υπάρχει το πρόβλημα της ολοκληρωμέV11ς 
στελέχωσης του κέντρου και της εξασφάλισης του εξοπλισμού που χρειάζεται. 

θα iιOελα να χαιρετΙσω το γεγονός ότι όλοι οι συνάδελφοι συμπληρώσαμε ο 
ένας τον άλλο και συγκεκριμενοποιήσαμε θέματα. Εκείνο που προκύπτει μετά από 
όλη τη συζήτηση, και κλείνω την παρεμβολή μου, είναι η έγνοια όλων για το τι θα 

γΙνει μετά που Οα κατασχευαστεΙ ο δρόμος. μετά ποιι Οα ληφθούν κάποια μέτρα. Γι' 
αντό θα επαναλόβω την κύρια εισήγησή μον. Χρειάζεται επεξεργασία ολοχληρω
μένοlJ σχεδίου, αν πρόκειται όχι μόνο να βοηθήσΟlJμε την περιοχή να λ"ύσει τα 
προβλήματά της, αλλά και να ενταχθεί ομαλά στην vπ6λoιπη κοινωνικοοιχονομική 

ανάπτυξη της ΚύΠΡΟlJ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Αντιλαμβάνομαι ότι ιιπ1\ρξε εισήγηση όπως η Βονλή σιινεχίσει να παρα.κο
λOΊJθεί το θέμα και τίθεται το ερώτημα ποια είναι η αρμόδια Επιτροπή της 
Βοιι).ής ... 

ΒΟΥΑεΥΤΕΣ: 

Εσωτερικών. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔ ΙΙΣ: 

Και ΣΊJyκoινωνιών, κύQιε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΎ ΛΛΟΥΡIΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα εγώ Οα εισηΥούμουν, εκτός από την Επιτροπή 
Εοωτεριχών ΠOlJ μπορεί να το παραΧΟλουΟεί. αΥ μπορούσε ο Πρόεδρος της BOΊJλής 
να στε().ει και μια επιστολή για τα Οέματα αvτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ Οα έλεγα ότι. ε..-τειδή διάφορα Οέματα εμπίπτοιιν σε διάφορα Υπουργεία, 
ίσως Οα ήταν ορΟότερο, για να δώσει ιδιαίτερη σημασία η Βοιι).ή, να σνοτήσει ειδική 
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επιτροπή, στην οποΙα να εxπQOσωπo"νtα~ όλα τα κόμματα με τοuς Koινo6oυ),εuτι

χονς EXΠQOoώπoυς τους και να παραxoλoΊJθoυν τις εξελίξεις. Νομίζω Οα είναι ... 

Ν. KATΣOγPlΔHΣ= 

Κύριε Πρόεδρε, με την εισήγησή σας αυτή εγώ δε διαφωνώ, αλλά θα έλεγα αντί 

οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Βουλευτές από κάθε κόμμα της επαρχίας ΛΕ'υχω

οίας που έχουν ά~Eση σχέοΤ} με το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΟΝ: 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι είναι όλοι από τη Λωκωσία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι όλοι. Ο κ. ΧρίστΟ\! είναι από τη Λεμεσό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιm:ωσeι, αν συμφωνούμε με ττι συοταση Ειδικής επιτροπής, τότε 11 
Επιτροπή 11 οποία καταρτίζει τις επιτροπές, η Επιτροπή Επιλογής, Οα την καταρ

τίσει. 

Τ . ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. υπάρΧΕΙ τι Επιτροπή ΠράΟΙV1lς Γραμμής, στην οποία αvτιπΡO· 

σωπεύονται όλα τα κόμματα. Μπορεί να επεκταθεί Τι να αναλάβει και ειδική εντολή 

να παρακολουθήσει χ«ι τα θέματα της Τηλλ"υρ(ας. Έτσι δε Οα προσθέσουμε αχόμα 

μια επιτροπή, γιατ( εΙναι δυνατό να φορτώσουμε με νέα χαOήχOνtα βεβαρημένους 

Βουλευτές. 'AHCOOtE ε(ναι η πράσινη γραμμή σε μια προέχταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Αν όλοι συμφωνε(τε. δεν έχω ανtίρρηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μην το λύσουμε τώρα. Να δεχΟούμε την πρσηγούμεν1'] σας 

εισΊ'tγηση. Η Επιτρο..τή Επιλογής να απoqχισίσει αν Οα πάει σ' αυηί την Επιτροπή ή 

αν Οα συστήσει άλλη. Να μη βιαστούμε να αποφασίσουμε αυτή τη στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Να το αφήσουμε στην Επιτροπή Επιλογής. 

Κύριοι. η αυριανή σuνεδρΙcι. θα αρχίσει σης εννέα το πρωί χαι θα εισηvoύμουν 

να προγευματΙσετε χαλά. γιατί δε Οα διαχ6ψω. αν δεν τελειώσουμε. μέχρι η ώρα μία. 

Πιθανόν να πάμε χαι σης δυο χαι στις τρεις, για να τελειώσουμε αύριο. Έχουμε 

ακόμα πέντε θέματα στην ημερήσια διάταξΊ! xcι.ι πρόθεσή μου είναι να τελειώσουν 

και τα πένtε αύριο. θα αρχΙσουμε λοιπόν Ί! ώρα εννέα χαι θα συνεχίσουμε χωρίς 

διάλειμμα για μεσΊ!μβρινό φαγητό. Αν θέλετε, φέρτε σάνtOυιτς και να βγαίνεΤΕ έξω 

να τρώ"tε, αλλά Οα συνεχΙσω χωρίς διακοπή. μέχρις ότου τελειώσουμε τα πένtε 

θέματα που εΙ ναι στην ημερήσια διάταξη. 

Κηρύσσω τη λήξη ... 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε. με συγχωρεΙτε που σας διακόπτω, πριν χηρ"όξετε τη λήξη. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προηγούμενου θέματος εγέρθηκε, κατά την 

, 
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άποψή μου, ένα Οέμα το οποίο είναι σοβαρό, το Οέμα της χαOuστέρησης των αQμό

διων Υποιιργών να απαντούν οε ερωτήσεις των Μελών του ΣώμΟΊος avtov και Οα 
ήθελα να παρακαλέσω το Προεδρείο να επιληφΟεΙ του θέματος, γιατΙ είναι σοβαρό. 
Ήδη θα μ..-τοροίισε να απoφwχθεί, αν μια από ης ερωτήσεις που υπέβαλα για το 

θέμα του δρόμου ΛεvχωσΙας-Λεμεσοu απαντάτο έγκαιρα, η σύγκληση σvνεδρίας της 
Επιτροπής Συγκοινωνιών και δε θα καλούνταν από άλλο συνάδελφο εκπρόσωποι 

του Υπονργε[ου Σuyxοινωνιων να δώσουν εξηγήσεις για το [διο Οέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

θα διαβιβαστεί η απαρέσκεια της )]ουλη; για την καΟυστέρηση που σημειω

νεtOL στην από.VΤηση ερωτήσεων. 

Η αυριανή σVΝεδρία λοιπόν ορίζεται για τις 9.00 το πρωι, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΛΙΟ Α': -

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': -

ΚΕΦΑΛΑΙΌ r';-
ΚΕΦΑΛΛΙΌ Δ': 

1) ''Ι Ι διασφάλιση της νοιχοχυρό.ς και η ενΟόρρυνσή Τ11ς να ενταχθεί στο 

εργατικό δυναμιχ6 του τόπoυ~ . 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής χας Ρήνας 

Κατσελλή). (28.11.91). 

2) "1-1 περίπτωσ11 της BCCΙ και η πολιτική της κυβέρνηστις έναντι των 
υπερόκτιων εταιρειών". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Τάκτι Χατζηδτιμτιτρίου). (12.12.91). 

3) ''11 χορήγηστι άδειας σε αΟλητικά σωματεία για χρησψοποίηστι αλλο
δαπών αΟλτιτών στα διάφορα αΟλτιτικά τους τμήματα, οιχονομικές 

επιπτώσεις στον τό:το και στα σωματεία και τι επίδραστι στην ανέλιξτι 

των ΚυπρΙων αΟλητών". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηστι του Βουλευτή κ. Ν. Mo"UQLoiιttQ εκ μέρο"Uς 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΤΟ\l ΔΙΙ.ΚΟ.). (19.12.91). 

4) "Προβλ:ήματα πα06ντων και οικογενειών πεσόντων κ αγvoo\lμένων" . 

(θέμα εΥγραφέν με εισήΥτιση ΤΟ\l Βουλευη1 κ. Κ(κτι Γιάγκου εκ μέρους 

της Κοινοβο"Uλruτικής Ομάδας του ΛΚΕΛ-Αριστερό-Νέες Δυνάμεις). 

(23.1.92). 

5) ''11 ανάΥκΤΙ αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δρασττιριοτ-ήτων μας, έτσι Jto"U να εναρμονιστούν και να σuμπλtο"Uν 
με την εξωτερική πολιτική της Ε"Uρωπα·Ι:κής Κοινότητας". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των l3oυ),εuτών κ. ΧρΙστου Πουργουρίδll 
και Γιαννάκτι Κασουλίδτι) . (6.2.92). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, 
ΑΥνοο\lμένων και ΠαΟόντων Ύια 10 θέμα που τιτλοφορεΙται ϊΌ 

πρόβλllμα που αντιμετωπίζο"Uν τα προσφυγικά αθλητικά σωματεία και 
ιδίως τα οικονομικά ασΟενέστερα από αυτά και 11 ανάΎΚΤΙ άμεσης υποοτή

ριξ-ής το\lς". 
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(ΑυτεπάγγελΤI1 εξέτασl1"ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη) 

(25.10.91). 

Κl1ρ'ύσσω ΤI1 λήξl1 της παροίισας ΣUνεδρίας. 

(Ώρα λήξης, 7.30 μ.μ.) 

Οι αΧόλουβοι Βουλευτές υπέγ~ψαν τον χατάλοΥΟ των παρόντων με αλq;αΡI1 -
τιΧή σει~: 

Α'γΟΠίου Γι.αννάκης 

ΑΥγελΙδου Κλαίρη 

AναστασιάδTJς Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

ΓεωρΥίου Αριστοφάνl1ς 

Γιάγχου ΚΙκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

EυσταθίoΊJ EΊJστάθΙOς 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου ΛάΚl1ς 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚίΚl1ς 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

KατσOυρtδl1ς ΝΙχος 

Κληρ(δl1ς Γλαiικoς 

Kληρ(δoΊJ Κ αΙΤI1 

Κοντίδης Δl1μήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λοοιώτης ΛώΡl1ς 

Λοοσαρίδl1ς Βάσος 

Μακρίδης Ισί.δωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μα\lQOκορδάτος Χρίστος 

Μιχαl1λ ίδης Θάσος 

ΜιχαΊ)λΙδl1ς Ντίνος 

Moυσιoύttας Νίχος 

Μούσκος Ανδρέας 

OμήΡOΊJ Γι.αννάκης 

Παναγίδl1ς ΚΙμων 

ΠO-"tαγεωργίο\l Παύλος 

ΠO-"tαδόπουλος Τάσσος 

ΠO-"tαρές Aιryερινός 

Πιποκοπί.Τl1ς Νίχος 

Πο\lργουρίδ'ης Χρίστος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Xρ~στoς 

Συλλο'ύΡl1ς Δημήτρης 

Φιλiππoυ Ανδρέας 

Χάσικος Σωχρό.Τl1ς 

Xατ!;.ηγιάΝVΗς Σοφοκλής 

Χατζηδl1μ11tρΙου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χριοτόφιας Δημή'tΡl1ς 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμο\l Διόφαντος 

Λντιπ(lύσωποι θ(lησχ ευτιχών Ομάbων : 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΚαλαΤτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

Π ΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεσl1 για το νομοσχέδιο ''0 περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως Νόμος του 1992" και ψήφισή του οε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο 'Ό περί Ειδιχεύσεως Συμπλl1ρωματιχής 

Π ιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. Ι) του 1992", οι αΥορείισεις 

• 

• 
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κα~ η σutτjττιση που ακολούθησαν {Λ . Ιεροδιακόνου, Τ. Πα.-ταδόπουλος, 
Δ. Χριστόφιας, Τ. ΧατζηδημητρΙου . Ν. Ρολάνδης, Ευ. ΕυσταΟΙου. Κ. 
ΚαζαμΙας, Προεδρεύων (Γλ. Κληρίδης)] και ψτjφισ1'ι του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUΠoλoyισμoυ 
Νόμος (Αρ. 2) του 1992", οι αyoρείJσεις και η συζήτηση που ακολο'ίιθησαν 
(Τ. Παπαδόπουλος, Δ. Χριστόφιας, Τ. ΧατζηδημητρΙου, Κ. Κol;.αμίας, 

Ευ. Ευσταθίου, Ν. Ρολάνδης, Δ. Θεοδώρου, Ν. Αναστασιάδης, f . 
ΝΥαπ'ου, Λ. Ιεροδιαχόνου, Χρ. Σoλωμτjς) χαι ψήφισ1'ι του σε νόμο (με 

«ρ. 3 του 1992). 

3α) ΔιεξαγωΥ1'ι σύvtoμης σνζήτησης (Α. ΜαρχΙδης, Γ. Αγαπίου. Ευ. Ευστα

θίου) πάνω σε διαδιχαστιχ6 θέμα μετά από παρατ1'ιρηση του χ. Μαρχίδη 

ότι, γι.α να δεσμεύουν οι αποφάσεις της Boυλτjς των Avτιπρoσώπων, 

πρέπει να λαμβάνονται με απόλντη πλειοψηφία των παρόντων 

Βουλευτών. 

4) ΈχΟεση γ~α το νομοσχέδιο "ο περί ΑΠΟΨUΓi!ς της Ρύπανσης Δημόσιων 
Δρόμων και Δημόσιων Χώρων Νόμος του 1992", οι παρατηρήσεις των κ. 
Χρ. Σολωμή, Ρ. Κατσελλή και Au. Παπαρέ πάνω στο Οέμα και ψήφισή 
του σε νόμο. 

5) ΈχΟεση για τους KανoνισμoUς "Οι περί σδovτιατριχών Υπηρεσιών -
θέση Βοηθού Οδοντιατρείου Α' χαι Βοηθού ΟδοντιατρεΙου (Σχέδ~α 

ΥπηρεσΙας) Κανονισμοί του 1992" χαι έγκρισή τους . 

6) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υγιεινής του Κρέατος (Γροπο
ποιητιχοl') Κανονισμο( του 1992" χαι έΥχρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περΙ Δασών (Τροποποιητιχοί) Κανο
νισμοί του 1992" χαι έγχρισή τους. 

8) Κατάθεση ΝομοσχεδΙων χαι Εγγράφων. 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Doυλεuτών (Η επέχταση της 

λεωφόρου Ποσειδώνος προς την toueLOΤLKi! πλαζ Γεροσχ'ήπου - Η απαλ
λοτρίωση της γεώτρησης με «ρ. 108 στη Γεροσχήπου - Η ολοκλήρωση του 
οδιχού έργου από το Μέσα Χωριό προς τον Α ναβαργό - Το λιμάνι 
Λάρνακας - Η απασχόληση ToUΡχoxύπριων εργατών στην οιχοδομιχή 
βιομηχανία στις ελείJOερες περιοχές - ι-ι εγχατάσταση στηΟαΙου aoq:o.
λείας στο δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού - Μέτρα για αποτροπή της 
εξάπλωσης του ιού της Tρεστtζας στα εσπεριδοειδή - Η εξαίρεση της 

oδoντ~ατριχής από το Εθνιχ6 Ασφαλιστιχ.6 Σχέδιο Υγείας - Η παραχώ· 
ρηση UΠΗρεσιαχOίι οχήματος σε χρατικούς λειτουργούς). 

10) Αγορεύσεις χαι σνζήτηση (Δ. ΚοντΙδης. Χρ. Πουργουρίδης. Γ. Αγαπίου, 
Δ. Θεοδώρου, Δ. Χριστόφιας, Τ. Χατζηδllμητρίου, Ν. Πιττοκοπίτης. Ν. 

Αναστασιάδης, Α. Αντωνίου, Ντ. MΙXαηλLδης, Ν. Ρολάνδης, Δ. Χριστο

δουλΙδης, Χρ. Σολωμής, Ά. Χρ-υσοστ6μου) πάνω οτο Οέμα "Η αθέτηση 
χυβερνητικών υποσχέσεων προς την πόλη της ΛεμεσΟύ αναφοριχά με το 

απOXετΕUΤιχό, το κυκλοφοριακό χαι άλλα" χαι απόφαση μετά από συζή

τηση (Γ. ΑγαπΙου, Προεδρεύων. Ά. Χρυσοστόμου. Ευ. ΕυσταθΙου, Ν. 

ΚατσουρΙδης) για παραπομπτ'ι του Οέματος στην Κοι νοβουλευτιχή 

ΕπΙΤΡΟΠτ'ι Ελέγχου για περαιτέρω εξέταστ'ι του. 
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Ι Ι) Αγορεύσεις Βουλευτών (Γ. Κασουλ.ίδης. r. ΟμΤ;ρου, Λ. Λυοιώτης, 
Μάρκος Κυπριανού, Α. Φιλl.ππoυ) πάνω στο θέμα "Τα προβλήματα των 
κ"πρίων φοιτητών που σπουδάζουν στο εξωτερικό" και απόφαση για 
παραπομπή του θέματος στην KOινoβo"λεuτικΤ; Επιτροπή Παιδείας για 
περαιτέρω μελέτη. 

12) Αγορεύσεις Βουλευτών (Ν. Κατσουριδης, Ευ. EuσταθΙoυ. r. Κασουλίδης, 
Μόρχος Kmτριoνoύ, Δ. ΣυλλούΡllς, Π. ΠαπαγεωργΙΟυ. Τ. ΧατζΤ}δημη-

1Ρ(Ο\l, Ι. ΜαχρΙδης) πάνω στο θέμα 'ία προβλήματα που αντιμετωπΙζει η 

ΟΧΡΙΗκή περιοχή Πύρ'Υου ΤηλλUΡ(ας και η ανάγκη προώθησής τους για 
επΙλuση" και απόφαση για παραπομπή του θέματος σtην αρμόδια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή. 

13) Απόφαση για διQβl.βαση προς την χνβέρνηση της απαρέσκειας της 

Βουλής για την χαθυστέρηστ) που σημειώνεται στην a..-τάντηση ερωτησεΏV 

των Βουλευτών. 

Τ,μή:75σ 

, 

• 

• 
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Πρακτικά της Βουλ'ίς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛεΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 6ης Μαρτίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

('Ωρα έναρξης 9.20π.μ.) 

(Αρ.29) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. Παραχαλoυvται οι 

έντψοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει ωταρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΛΠΛΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

εΙναι ακριβώς δεκαεννέα. κύριε Π ρόεδρε. και νπάρχει απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

επομένως υπάρχει ωιαρτ(α. Το πρώτο θέμα είναι "11 διασφά.λιση 'Ιης νοικο
κυράς και η ενθάρρυνσή Τllς να ενταχθεί στο εργατικό δυναμικό τσυ τόπου" , θέμα 

εΥΥραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής Χ. Ρήνας Κατοε).,λή στις 28.11.91. 
Καλώ την Εισηγήτρια στο β"ήμα. 

Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΙΙ : 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, Χ'ύριοι σvνάδελφoι, 

Για να εγγράψω Q\Jτό το Οέμα, τ'ιταν δ'ύο οι αιτίες: Πρ(:ιτα, μια έρευνα της 

Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως που α,τοκαλύπτει πως ένα μΕΎάλο μέρος των 

γυναικών κάτω των 39 χρόνων μένει στο σπίτι χωρίς άλλη ασχολία ΕΚτός από τις 
δουλειές του σπιτιού και , δεύτερο, τα αιηlματα του Συνδέσμου Οικοκυρών που ήταν 
α,τόρρσια του συνεδρΙου τους που έγινε στις 23 του :τερασμένου Οκτωβρίου με την 
ευκαιρία της ημέρας της νοικοκυράς. Σημειώνω πως σε αυτό το συνέδριο υ:τήρξαν 

χαιρετισμοί απ' όλα τα κόμματα και όλοι οι εκπρόσωποι των κομμάτων είχαν τοπο

Οετηθεί θετικά στο αίΤ11μα των νοικοκυρών για συνταξιοδότηση και άλλα ωφελή
ματα. 

ΤΟ ότι η συνεισφορά της νοικοκυράς με τον τρόπο που λει τουργε( σήμερα η 

κοινωνία μας είναι μεγάλη στο ακαθάριστο εΟνικό προ'ίόν, νομίζω κα"έ"ας λογικός 
άνΟρωπος δεν μπορεί να το αμφισβητήσει. Η νοικοκυρά στο σπίτι ασκεΙ πολλαπλά 

καθήκοντα: οικιακής βοηΟού, μάγειρα, σερβιτόρου, οικονόμου και άλλα για περισ

σότερες α..τό οκτώ ώρες τη μέρα χωρίς καμιά α,τολύτως αμοιβή. 

(1873) 
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Αρκετοί ίσως να μη Οεωρούν καλή έκφραση τη λέξη "αμoιβή~ και πρώτα πρώτα 

οι ίδιες o~ νοικοκυρές, γιατΙ ό,ΤΙ κάνουν ε(ναι προσφορά αγάπης προς την οικογέ

νειά το\lς. Συνεπώς δεν περιμένουν να αμειφΟούν ανάλογα με τους μόχθους που 

καταβάλλουν, για να στηριχΟεί και να προκόψει συλλογικά η οικογένειά τους, που 

αποτελεί τον πυρήνα της κοινωνίας. Και το ότι η κυπριακή κοινωνία δεν παρου

σιάζει τόσο πολλά κοινωνικά προβλήματα, όπως άλλες χώρες, οφείλεται κατά κύριο 

λόγο στην Κύπρια νοικοκυρά. 

Όμως από το να μην αμείβεται μέχρι το να μένει ξεκρέμαστη χωρίς κανέναν 

οικονομικό πόρο και σε κΜως μεγάλη ηλικία να αφήνεται στη γεν\'αιοδωρ(α ή στην 

ελεημοσύνη του συζίryoυ και των παιδιών της υπάΡΧΕΙ μεγάλη διαφορά. Και είναι 

δυστυχώς γεγονός πως σήμερα, εκτός από ης Ι 9 500 συζύγους που παίρνουν από το 

Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων τη νόμιμη σύνταξη γήρατος των εισφορών του 

συζύγου τους που έχει πεΟάνει -και αυτή η σύνταξη χηρείας είναι και μικρότερη από 

τις ανάγκες της σημερινής κοινωνίας- υπάρχουν και 15 500 νοικοκυρές που δικαιού

νται ένα μερίδιο από τη σύνταξη ΤΟ\l σUΖύyoυ τους, αλλά, εφόσον ζει, πηγαίνει α..-ΤΕυ

Οείας στον ίδιο. 

Ζούμε σε μια εποχή κατά την οποία ο συνδικαλισμός ανθεΙ και πολύ σωστά. 

και κατά την οποία ο εργαζόμενος έχει tξασφαλίσα OlJ\'Oήxt; εργασίες και 

απολαβές αξιοπρεπείς. είναι έγκλημα σήμερα να γίνονται α,τεργίες ΕΠΙ απεργιών, 

όταν δεν ικανοποιείται ένα αίτημα για μια μικρή αυξηση σε έναν κλάδο εργατών ή 

υπαλλήλων -πολύ πρόσφατα να θυμηθούμε ότι οι υπάλληλοι ΤΟ\l Τμήματος Μετεω

ρολογίας έκαναν απεργία. γιατί δεν τους δόΟη-..ιε επίδομα γεύματος· και από την 

άλλη να αφήνονται εκτεΟειμένες οι νοικοκ\lρές, ΟΙ μάνες που με αφοσ(ωιιη 

ανέΟρεψαν πολλούς από εμάς. Δηλαδή, η \'Οικοκυρά πρL-τει να περιμένει να πεΟάνει 

ο σύζιryός της. για να πάρει μια σύνταξη, και αυτή όχι τόσο ψηλή όσο είναι το 

βιοτικό μας επL-τεδο σήμερα. Γιατί ιιήμερα εκτός από τη σύνταξη χηρείας τα μόνα 

άλλα ωφελήματα που παίρνει η νοικοκυρά ο' όλη τη διάρκεια t01J βίου τιις είναι το 
βοήθημα μητρότητας Π01J της παρέχεται όταν κάνει παιδιά νωρίς. σε πιο μικρές 

ηλικίες και όχι σε μεγάλες ηλικίες, όπως στο στάδιο της συνταξιοδότησης. 

Φυσικά δεχόμαστε και είναι α.,,·toδεκτή η αΡΧ1) του Ταμείου Κοινωνικών Ασφα

λίσεων πως, για να ενταχΟεί κάποιος σε αυτό. πρέπι:ι απαραιτήτως να πληρώνει, γα 

συνεισφέρει κάτι. Ίl δη έγιγαν α..-τό το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλισεων μερικές 

μελέτες και υπολογίστηκε πως με μια μικρή Εισφορά της νοΙΚΟΚ1Jράς 1:3,50 το μ1')να. 
ποσό ΠΟ\l μπορεί κάΟε νοικοκυρά στην Κ"ύπιχ> να εξοικονομήσει σχετικά άνετα. 

ασφαλίζεται η νοικοκυρά του σπιτιού και, όταν φτάσει σε ηλικία σύνταξης, μπορεί 

να της δοΟεί μια σ"ύνtαξη, έστω και αστεία, των .1:15 που, προστιΟέμενη στο μερίδιο 

που δικαιούται από το σύζυγό της. μπορεί να φτάσει το ύψος των 45 με 50 λιρών με 
την προυπόΟεση ότι Οα. δίδεται απευΟείας σ' αυτή και όχι στο σύζυγο. ΤΟ ποσό είναι 

μηδαμινό. μα είναι βασικό Υιατί. πρώτο, Οα γίνει μια αρχή και, δεύτερο, Οα 

αποκτήσει μια ελάχιστη αξιοπρέπεια η "οικοκυρά. Νομί.ζουμε πως με το ποσό αυτό 

δε θα κινδυνέψει καΟόλου το Ταμείο Κοινωνικών ΛσφαλΙΟεων ούτε τα ταμεΙα της 

κυβέρνησης ΠΟ1J συνεισφέρουν πολυ μεγαλύτερα ποσά για άλλες τάξεις του λαού. 

Γι' αυτό καλουμε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 

μελετήσει κατά προτεραιότητα το Οέμα, να ερεuν1')σει πιΟανές λύσεις t01J και σε 
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συνεννόηση με τις άμεσα ενδιαφερόμενες να 'υιοΟετήσει την πιο κατάλληλη και 

εφαρμόσιμη, που Οα είναι μέσα στις δwατότητες και του Ταμείοu και των νοικο

κυρών. Είναι autoWTJto πως, όταν εφαρμοστεί, ο:τωσδι'Ρτοτε η νοικοκuρά Οα πάρει 
α.:τευΟείας με αξιοπρέπεια και χωρίς να ζητιανε'ύει και το μερίδιό της από τις 

εισφορές tou σιιζύΥου της, όπως ανέφερα πιο πά\'ω. 

Κύριε Ilρόεδρε. κνριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός πως βρίσκεται σε μεταβα
τικό στάδιο 11 κοινωνία μας και πολλά txouv αλλάξει σΤ11ν οικογένεια. η0λλά τα 
αλλάξαμε και εμείς. Γι' αυτό άλλωστε πολλά έγιναν και γίνονται για τον εΚσυΥΧΡΟ

νιαμό του οικογενειακού δικαίοu. Μ.ε autt; τις αλλαγές οπωσδή.τοτε τι τάξη των 
γυναικών που είναι μόνο νοικοκυρές και τL-τοτε άλλο Οα [κλείψ[ι ή Οα μειωΟούν στο 

ελάχιστο μελλοντικά. Και αuτό Οα Ευκολύνει περισαότερο την προσπάθεια για τη 

διααφάλισή της. 

Οι ρυθμοί tOu μεταβατικο'ύ QUtOV αταδίου μπορούν να ΕΠιταχυνΟούν. αν γί.νει 
πρώτα διαφώτιση από το ίδιο το Ταμείο Κοινωνικών Λαφαλίοεων για τα δικαιώ
ματα εισφοράς και α..τολαβών. Il .x. λίγες νοικοκυρές γνωρίζοuν πως. αν εργαστούν 
για κάποιο χρονικό διάστημα, έστω και για ένα χρόνο. ίοως πριν JtavtgEutouv, 
μπορούν να αυνεχίσουν τις εισφορές τους στο Ταμείο. να σuνταξιοδοτηΟούν κανο

νικά και να καλύπτονται από όλα όσα θα tou; παρέχει η ααφάλισή τους. Και 

φυσικά όσες το κάνουν αυτό εΟελοντικά Οα συνεισφέρουν και πιο μεγάλα ποσά. για 

να πάρουν και μεγαλ\'ιτερη σύνταξη και μεγαλύτερη κάλυψη. όπως ε..τιδόματα ασθε

νείας κτλ. 

Κάτι άλλο Jtou είναι α..-ταραίτητο να γίνει [ίναι να ενΟαρρυνΟουν οι νέες νοικο
κυρές να μη μένουν μόνο νοικοκυρές. ιι ισομιοΟία, που ελπίζουιιε να εφαρμοστεί 
από τον ερχόμενο Οκτώβριο, θέμα που μας Q.ι'"t(10χόλησε πριν από λίγο καιρό σ' autTι 

τη l3ουλή. είναι ένα ενOαρρυvτικό μέσο και Οα βοηθήσει, αλλά δεν είναι αυτή μόνη 
αρκετή. Στην αρχή της ομιλίας μου αναφέρθtjΚα σε μια αξιόλογη έρευνα της Λρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως που φανερώνει ότι έ\-ας μεγάλος αριΟμός γυναικών 
κάτω των 39 χρόνων -ηλικίες που είναι πάρα :τολύ α.ίτοδοτικές- :τροτιμά να μένει 

στο σπΙτι, Ίι δη νομικά η οικογένεια η πατριαρχική έχει αλλάξει. Τώρα ισχύ[ι 1\ 
γονική μέριμνα και η ισότητα α\-άμεσα στους συζύγους. Έτσι η Kύ:tρια πρέπΕι να 
βοηΘηΟεί με όλα τα μέσα. ώστε ο νόμος να γίνει και πράξη, δη),. ΟΙ γυναίκες να 

μοιρόζονται ιαότιμα με τους συζύγους τους τα καΟήκοντα της οικογέν[ιας και έτσι 
να γίνουν και οικονομικά δραατήρια μέλη της κοινωνίας. συμβάλλοντας στην παρα

γωγικότητα. ειδικά σήμερα :του έχουμε έλλειψη εργατικών χεριών σε πολλά επαγγέλ· 
ματα και ειδικά στην τουριστική βιομ1}χανίσ στην οποία μπορεί να προσφέρει πολλά 
η γυναίκα, 

Κύριε Ilρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι . πσρατήρησα αρκετή αvτίδραoη ωτό 
πολλονς άνδρες για την εγγραψή του Οέματος. Μ[ρικοί μάλιστα μου είπαν πως έτσι 

βουλιάζει σίγουρα το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Oπωσδrι..-τoτε κάτι τέτοιο 

δεν το Οέλουμε ούτε εγώ :του μιλώ ούτε οι νοικοκυρές. Ζητούμε να γίνει αναλογι
στική μελέτη. με στόχο όμως τη δισσφάλιση αυτής της τόσο οεβαστής οντότητας της 

κοινωνίας μας. και 11 ασφάλιση της νοικοκυράς Οα είναι η πρώτη, πέρα α..-τό ευχο
λόγια, έμπρακτη απόδειξη κσι αι-τότιση [λάxιuτης εVΓνωμooννης προς την ακού

ραστη και αφοσιωμένη εργάτρια της οικογέη:ιας. 

Σκέφτομαι πολύ, αλλά δεν το Εισηγούμαι. \'α παρα.ι-τεμφΟεί το θέμα στην 
Επιτροπή Εργασίας και Κοη'ωνικών Ασφαλίσεων αυτή τη στιγμή, γιατί. πιστεύω 
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πως πρέπει να δοθεί καιρός στο"ς αρμοδίονς να το μελετήσουν με τον αναλΟΥισηΊ. 
Όμως ο:ιωσδή.τοτε τα πραΚΤΙκά αυττ'ις της ΣUΖήΤΊjσης είναι <1οταραίτητο να σταλούν 

στους αρμοδίοιις. για να ληφOoiιν υπόψη όλες οι Εισηγήσεις. f)..-ιίζω να μ1'l χρεια

στεΙ να ξανανε:βοίιμε στο βήμα. για να α .. ταιτήΟΟ\Jμε τη διασφάλιση της νοιχοχιιράς . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Η Χ. Κοίτη Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι οιινάδελφοι, 

11 αναβάΟμιση της Οέσης της νοιχοχιιράς στην χοινωνΙα μας είναι μία από τις 
βασικές πnιχές της πολιτικής του Δημοχρατικο'ύ Συναγερμού για τη γυναίκα. Δεν 

είναι νπερβολή να πω ότι για μας οι "οικοκυρές της Κύπρου είναι οι αφανείς 

ηρωίδες της κοινωνίας μας. Και νομίζω ότι, αν σκεφτούμε για ένα λεπτό. θα δούμε 
ότι κανένας α..τό εμάς δε Οα ήταν εδώ χωρΙς τη φροντίδα κάποιας μητέρας, ΣUΖύyoυ 
ή αδελφής, δηλαδ1'! χωρίς τη φροντιδα κά.ίτοιας νοικοκυράς, χάΡ11 σΤ11ν οποία μπορέ
σαμε εμείς να επιδοΟο'ίιμε α.,τερίσπαοτα στ11ν πολιτιχή μας δραστηριόΤ11τα. Λέγο
ντας α"τό δε Οέλω να παραγνωρίσω το ότι πολλοί άνδρες σήμερα βοηΟούν τις 
γυναίκες το"ς, αλλά εδώ μιλο'ίιμε για τη συνηΟισμένη κατάσταση και δUΣτυχώς η 

πραγματικότητα παραμένει 11 ίδια, γιατί βασικά εί\'Ο.ι η γυναίκα. έστω και αν είναι 
εργαζόμενη, που Ε.ιτιφορτίζεται με Τ11 φροντίδα του σ;τι tιo'ίι. 

Συμφωνούμε με τον Παγκαιριο Σίινδισμο Οικοκυρών που λέει στο ανακοι

ν<άJέν του ότι η \'οικοκυρά. πέρα Q...τό την προσφορά της στην οικογένεια, προσφέρει 

και κοινωνικές υπηρεσίες. Η Κύ:τρια \'ΟΙΚΟΚυρά εργάζεται σκλ11ρά, υ:τοκαΟιστώ

ντας υπηρεσίες που Οα έπρεπε ως ένα σημείο \'0. είχε αναλάβει το κράτος. Με τη 

δουλειά της αναπληρώνει την έλλειψη :ταιδικών σταΟμών, την έλλειψη ωρών μελέτης 
στο σχολείο. τα κενά του εχ.ταιδευτικού μας συστ1'!ματος. την έλλειψη φροντίδας 

των ηλικιωμένων. Γι' α"τό η προσφορά της ξεπερνά τα πλαίσια Τ11ς οικογένειάς τrις. 

αφορά το σύνολο. 

Ο Συναγερμός πιστεύει ότι 11 προσφορά της νοικοκυράς δεν έχει αναγνωριστεί 
στο βαθμό πο" πρέπει και γι' αυτό καΟόρισε τρεις άμεοους στόχους για τη βελτίωσ11 
της Οέοης της. Α"τοί οι στόχοι έχουν δημοσιευτεί και στο μανιq:έστο μας με τις 
πολιτικές θέσεις μας για τη γυναίκα. 

Ο πρώτος στόχος. πον ήδη έχει επιτruχOεΙ με πρωτοβονλΙα του ΔΗΣγ. ήταν η 

θέσπιση τον νόμου περί περιοιισιακών σχέσεων των συζύγων. Με τη νομοθεσία 
αυτ1'! α\'O.γ\WΡίζεται η οικονομικ1'! αξία της προσφοράς της \'οικοκυράς και εξαοφα

λίζεται η oικoνoμικΊi της ανεξαρτησία σε περί:ττωση διαζυγίου. 

Ο δεύτερος στόχος είναι η συνταξιοδότηση της \'Οικοκυράς και εδώ αναμέ. 

νουμε νομοσχέδιο από την κη3έρνηοη. Έχω υπόψη μου ότι το γ:ιουΡΥιίο Εργασίας 

μελετά το όλο Otμα κοι Ouμούμαι ότι, όταν ΊiρOε ο γ:τουργός στην ;τρώτη συνάντηση 

επαφ1'!; με την Επιτρο;τή Εργασίας, Ίον είχα ρωτήσει πον βρισκόταν ΊΟ θέμα και μου 

είχε απαντfισtι τότε 6τι Οα tπQtJ-u: να ήταν έτοιμη 11 νομοθεσία μέχρι το τέλος του 
χρόνου, δηλαδΊi μέχρι το τέλος του 1991. 

Ξέρω ότι το θέμα δεν εί\'αι τόσο 0...'1:).6. διότι το συστημα των κοινωνικών 
ασφαλ(σεων προ'ύποθέτει την πληρωμή εισφορών πριν από Τ11ν καταβολή ωφελη

μάτων. Και το θέμα στην περίπτωση της νοικοχυρ6; είναι ποιος Οα πληρώνει την 

εισφορά: το κράτος, ο σίιζυΥΟ; Ίi ένας σvνδυασμό; των δ'ύο: 
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Από νεότερες πληροφορίες που έχω αντιλαμβάνoμα~ ότι ο αναλογιστής του 

ΥΠΟ'\JQγείου έχει μελετήσει διάφορες εναλλακτικές λύσεις, οι οπο{ες έχovν ήδη O'1Jζη
τηΟεί από τεχνική t.ι-τιτρoπή του Εργατικού ΣυμβουλευΤΙ)(Ού Σώματος και Οα συζητη
Οούν σύντομα, μάλλον στις αρχές του Απριλίου, από την ολομέλεια, Ελι-τίζουμε 

σύντομα \'<1 έχουμε το νομοσχέδιο μ.-τροστά μας, διότι για το Δημοκρατι)(ό Συνα

γερμό η συνταξιοδότηση ΤlJς νοι)(οκυράς a:totthLi τΟν ελάχιστο φόρο τιμής που 
J,UtoΡOίIItE να α.-τοτΙσουμε στη νοικοκυρά για την :ιροσφορά της. ενόψει των εξελί

ξεων αντών όμως συμφωνώ με την κ. Κατοελλή ότι δε χρειάζεται αυτή τη στιγμή να 

π.αραπεμφΟεί το Οέμα στην Επιτροπl\ εργασίας. 

Και φτάνουμε τώρα στο τρίτο σκέλος της πολιτι)(ι\ς μας γκι τη νοικοκυρά, 

δηλαδή στην ένταξή της στο εργατικό δυναμικό του τόπου. Κατά την άποψή μου, 

αυτό το σκέλος είναι )(αι το πιο σημαντικό, διότι Οα δώσει οι)(σνομική ανεξαρτησία 

σε μια μεγάλη ομάδα γυναικών και, κακά τα 'Ψέματα. δεν μπορούμε να μιλούμε για 
ελευθερία του ατόμου χωρΙς οικονομική ανεξαρτησία. 

Όπως εLπε και 11 κ. Κατσελλή, η Αρχή Βιομηχανικής Καταρτίσεως έκαμε 

πρόσφατα μια πολύ καλΊ'! μελέτη για το Οέμα. που μας εφοδιάζει με πολύ ενδιαφέ

ρουσες στατιστικές. ΣΊ'!μερα στην Κύπρο μόνο το 46% του συνόλου του γυναικείου 
πληΟυσμού ηλικίας άνω των 15 χρόνων απασχολείται. Δηλαδή αυτό σημαίνει ότι 
περίπου 60 000 γυναίκες ηλικίας α.-τό 15 μέχρι 59 χρόνων εΙναι οικονομικά αδρανείς 
και το πιο ενδιαφέρον σημείο απ' όλα ι;ίναι ότι από το σvνoλo αυτών των γυναικών 
που δεν απασχολούνται οι περισσότερες. και για την ακρίβεια το 55%, έχουν γυμνα
σιακΊ'! ή πανεπιστΙ1μιαΚ'ή μόρφωση . Δηλαδή αυτές οι στατιστικές μας λένε ότι στην 

Κύπρο χάνουμε ένα τεράστιο ποσοστό του ανΟρώπινου δυναμικού μας, χάνουμε μια 

τεράστια πηγή δημιουργικότητας και ταλέντου. Γιατί; 

Όπως α,'έφερε και η κ. Κατσελλή, σίίμφωνα και πάλι με την έκΟεση της Αρχής, 

τα κυριότερα εJ,Utόδια για την απασχόληση των γυναικών εΙναι το ωράριο σ..-τασχό

λησης, 11 έλλει'\ιιη διευκολύνσεων για τη φροντίδα των παιδιών. το χαμηλό ε..-τΙπεδο 
των μισΟών των γl!\'αικών και ιδιαΙτερα για τις γυναίκες της υπαίΟρου η έλλεΙ'Ψ1] 

απασχόλησης κοντά στο σπίτι. Ι'ι' αυτό πιστείιω ότι Οα πρt..-τει να μελετηθεί ο 

θεσμός της μερικής απασχόληση; και η εφαρμογή του ευέλικτου ωραρίου εκεί που 
αυτό είναι εφικτό. Θα πρέπι:ι να αυξηOoίlν οι βΡEφJκoμικoί σταΟμοί και τα νηπια· 

γωγεία. ιδιαίτερα στην ίιπαιΟρο, και Οα πρέπει να δημιουργηθΟύν βιομηχανικέ; 

μονάδες στην "όπαιΟρο και να α''αΠτυχΟεί ο αγροτουρισμός, για να δοθεί η ευκαιρία 
και στη γυναίκα της υπαΙΟρου να αποκτήσει οικονομική ανεξαρτησία. 

Θα ήθελα να αναφερΟώ περισσότερο στα προβλΊ'!ματα της γυναίκας της \/Πα!:· 

Ορου, διότι είναι ιδιαίτερα έντονα, αλλά επιφυλάσσομαι να uτανέλOω στο Οέμα. 
διότι ο συνάδελφος Ανδρέας Μούσκος έΧΕΙ εγγράψει το γενικότερο Otμα της 

ανάπτυξης της υπαίΟρου και προτιμώ "α μιλΊ'!σω σε έκταση για το θέμα της αγρό
τισσας μέσα στα πλαίσια εκείνης της συζήτησης. 

ηιστεύω ότι Ί1 Αρχή Dισμτιχανικής Καταρτίσεως ως ο αρμόδιος οργανισμός 
για ττιν αξιοποίηση του εργατικού δυναμικού μέσω της κατάρτισης Οα μ.-τορούσε να 

βοηθήσει στην προσέλκυση γυναικων :του Είναι οικονομικά αδρανεΙς με την κατάλ· 

ληλη ενημέρ<.ιJOfΙ και διαφώτιση σε σχέση με τις προοπτικές τους για ε..-ταγΥελματικιί 

σταδιοδρομία. Γι' αυτό υιoOεtoύμε την εισΙ\Υηση ττις εμπειρογνώμονος Μαίρης 

Ντρόγκαν, που αναφέρεται στο παράρτημα 3 της έκθεσης της Aρχiις, να ξεκινήσει 
εκστρατεία σε παγκύπρια βάση για προσέλκυση του γυναικείου δυναμικΟύ, καθως 
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και την εισήγηση στις περιοχές όπου υπάρχει μεγάλος αριΟμός γυναικείου δυνα· 

μικού να εξευρεΟούν εργοδότες που Οα είναι διατεΟειμένοι να Q.ι.ασχoλήσoυν γυναι* 

χείο προσωπικό, εφόσον τους παρασχεθεί βοή()εια Q.ι"τό την Αρχή στο Οέμα της 
κατάρτισης. 

Κύριε n ρόεδρε, τελειώνοντας Οέλω να τονίσω ότι δεν έχουμε χρόνο να 

χάνουμε. 11 οικονομία της Κύπρου ήδη πάσχει σε πολλούς τομεΙς από την έλλι:ιψlJ 
εργατικού δυναμικού και σε πολλούς τομείς γίνονται προσπάΟειες για εισαγωγιί 

εργατικού δυναμικού από το εξωτερικό. Γι' αυτό οπωσδή.ίτοτε Οα πρέ.ι.ι:ι να διερευ· 

ντιΟούν οι δυνατότητες να ενταχΟούν περισσότερες γυναίκες στο εργατικό μας δυνα
μικό. 

Ταυτόχρονα Οέλω να VΠενOυμίσω ότι μtOαύριo Κυριακή, 8 του Μάρτη, είναι η 
Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας και επομένως σήιιερα είναι η κατάλληλη ευκαιρία 

να επαναβεβαιώσουμε την αποφασιστικότητά μQ.; να υλοποιι}σουμε τις υποσχέσεις 

που έχουμε δώσει ως κράτος στις γυναίκες της Κ ύπρου, υπογράφοντας τη Σύμβαση 

.ων Ηνωμένων ΕΟνών για την εξάλειψη κάΟε μορφής διάκρισης σε βάρος της 

γυναίκας. επομένως σήμερα ήταν η κατάλληλη μέρα να προβληματιστούμε για.α 

προβλήματα μιας μεγάλης ομάδας γυναικών της Κύπρου και να διαδηλώσουμε .ην 
αποφα.σισ.ικό.ητά μας να αντιμετωπίσουμε αυτά.α προβλήματα απΟΤΕλεσματικά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΙΙΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΛΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι ουνόδελqΧ>L, 

Από μέρους 111; Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΛΚΕΛ*Λριστερά- Νέες Δυνά

μεις χαιρετίζουμε τη συζήτηση αυτού του Οέματος στη Βουλή και ενόψει της 8ης του 

Μάρ.η, ημέρας .ης γυναίκας, συγχαίρουμε τις κυρίες, Μέλη της Βουλής, και τις 

άλλες κοπέλες που εργάζονται στη Βουλή. 11 8η του Μάρτη, όπως ξέρουμε, εΙναι 
μια ημέρα αγώνα των γυναικών για την ισότητα των δύο φύλων. 

Οι εργαζόμενες γυναίκες Q."totEλoίIv σήμερα το 38% .ου οικονομικά ενεργΟύ 
πληΟυσμού των Ελληνοκυπρίων. Είναι σχεδόν 98 000 και κατ' αναλογΙαν το 45% 
του γυναικείου πληΟοομού άνω των 15 χρόνων. ΊΌ άλλο 55% Τι 110 000 σχεδόν 
είναι οικονομικά αδρανείς και, αν αφαιρέσουμε τις μαΟήτριες και φοιτή.ριες, οι 

κατάλληλες για εργαοία γυναίΚΕς Q.-τ:ό 25 μέχρι 44 χρόνων είναι γύρω στις 35 αχ). Η 
πλειοψηφία των γυ"αικών αυτών ci,'(lL έγγαμες και έχουν συνεπώς οικογενΕιακές 
υποχρεώσεις, είναι νοικοκυρές. 

Για να ενΟαρρύ\'ουμε τις χιλιάδες αυτές γυ\'αίκες να ενταχΟούν στο εργατικό 
δυναμικό του τόπου μας, Οα πρέ..ει να δημιουργήσουμε τις κατάλληλες προ\.lποΟέ. 

σεις που να ης διευκολύνουν να εργαστούν. Θα πρέπει να λυΟεί μια σειρά προβλη· 
μάτων που Οα αντιμετωπίσουν από την πρώτη μέρα που Οα αποφασίσουν να εργα
στούν, προβλήμα.α που αντιμετωπίζουν σημερα χιλιάδες εργαζόμενες γυναίκες, 

ιδιαίτερα οι έγγαμες που έχουν παιδιά, οι νοικοκυρές. 

Θα πρέπει το κράτος να λύσει μια σειρά :τροβλημάτων που αφορούν .ους 

βρεφοκομικούς και παιδοκομικούς σταθμούς, έτσι που να μπορούν οι εργαζόμενες 

γυναίκες να αφήνο\., .:.κεί τα παιδιά τους κατά τη διάρκεια της εργασίας τους. Οι 

ιδιωτικοί σταθμοί είναι πολύ ακριβοί και δε συμφέρου\' με τα σημερινά δεδομένα. 
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Ιδιαίτερα στη βιομηχανία οι μισΟοί είναι !40 με!50 τη βδομάδα και ένας ιδιωτικός 
σταΟμός σήμερα για ένα βρέφος παίρνει γύρω στις ί50 το μήνα. 

Στενά συνυφασμένο με το ΠΙΟ πάνω πρόβλημα είναι το πρόβλημα της ανισομι· 

σΟ(ας μεταξύ αντρών και γυναικών . Θέλουμε να πιστεύουμε ότι με την εφαρμογl] 

του νόμου για την ισομισΟΙα μεταξύ αντρών και γυναικών για εργασία ίσης αξίας Οα 

αρχΙσει να επιλύεται α\lτό το πρόβλημα. Όμως :τρέπι:ι να γνωρίζουμε ότι αυτό το 

πρόβλημα είναι πολύ μεγάλο και πολύπλοκο και η διαφορά μεταξύ της μισΟοδοσίας 

αντρών και γυναικών ι:{ναι πολύ μεγάλη στον ιδιωτικό τομέα. Ο μισΟός της 

γυναίκας είναι μόνο το 53% του μισΟού του άντρα , δηλαδή υπάρχει μια διαφορά 
47%. Έτσι Οα χρειαστι:ί, πιστεύω, σκληρός αγώνας από τις σuντι;χνίες, για να λυθεί 

οριστικά αυτό το πρόβλημα. Σκληρός και μακροχρόνιος αγώνας. 

'Ενα άλλο :τρόβλημα :του είναι ανασταλτικός παράγοντας για την προσέλκυση 

των γυναικών στην εργασία είναι οι συνΟήκι:ς εριιασίας. Λκόμα πολλά εργοστάσια 

στεγάζονται οε υπόγεια, σε παρ6ιικες και σε άλλα παραπήγματα, όπου οι συνΟ,ικες 

εργασίας είναι αν()uγΙΗνές. Δεν υπάρχι:ι η κατάλληλη Οερμοκρασία ούτε το χειμώνα 

ούτε το καλοκαίρι και δε διαΟέτουν τα στοιχειωδη για την εξυπηρέτηση των άμεσων 

αναγκών των εργαζομένων. Υπάρχει επίσης και μια σειρά άλλων προβλημάτων 

άνισης μεταχείρισης των αντρών και των γυναικών από τους εργοδότες. 

Ένας άλλος σοβαρός ανασταλτικός παράγοντας για την ένταξη της γυναίκας 

στο εργατικό δυναμικό είναι η φροντίδα τον σπιτιο"ύ. η φροντίδα των :ταιδιών και η 

εκτέλεση των άλλων δουλειών του σπιτιού πον κάνι:ι ως νοικοκυρά. Για να λυΟεί 

αυτό το πρόβλημα, πρέπει φείς. οι άντρες, "α μοιραστουμε τις δουλειές του σπιτιου 
με την εριιαζόμενη γυναίκα. Πιστεύω ότι δι:ν ι:ίμαστε ακόμα έτοιμοι, γιατί υποφέ. 

ρουμε Q.,<tό πολλές προκαταλήψεις α:τέναντι στη γυναίκα και στις δουλειές του 

σπιτιο"ύ. 

Ένα άλλο πρόβλημα ι:(ναι η συνταξιοδότηση tιις γυναίκας. Μι: το υφιστάμενο 

σύστημα κοινωνικών ασφαλίσεων ασφαλίζονται οι αγρ6τισσι:ς ανύπαντρες γυναΙκες 

διά νόμου, δηλαδή γι' αντές κάπως λύνεται το πρόβλημα. Όσον αφορά τις "ΟΙΚΟ, 

κυρές , αν ο άντρας τους παίρνει σύνταξη, ι:ίναι ασφαλιζόμενος. παίρνουν ένα μέρος 

γ"ύρω σης .ί30 της βασικής σύνταξης. Συμφω,'Ούμε κι εμείς να ιιίνει μι:λέτη, για να 

παίρνονν οι νοικοκυρές μια συμ:τληρωματική σύνταξη. Π ρέπει να γίνει μια πολύ 

καλή μελέτη και έρευνα, γιατί το σύστημα που υπάρχει είναι σύστημα τριμερών 

εισφορών του κράτους, των εριιοδοτών και των ι:ργαζομένων. Θα πρέπι.ι να t:ξΙ:ύ 

ρονμε εκεί\'Ους τους φορείς οι οποίοι να εισφέρουν σε ειδικό ταμι:ίο και να εισφέρει 
και η νοικοκυρά. για να παΙρνι:ι μια συμπληρωματική σύνταξη. 

Για να ενΟαρρύνουμε τις γυναίκες να ι:νταχΟούν στο εργατικό δυναμικό, 

πρέπι:ι να λ"ύσουμε όλα αυτά τα προβλήματα. 11ιυτεύουμε όη μι:ρικά προβλήματα 

άρχισαν να λ"ύνονται με τη νομοΟεσία, αλλά Ί.ιπά{>χουν ακόμη ;τολλά προβλήματα 

πο\! πρέπι:ι να λυΟούν. Πρέπει ως κυβέρνηση, κράτος και Βουλή να λάβουμε τα 

κατάλληλα μέτρα, ούτως ώστε να λύσουμε αυτά τα προβλήματα. 

Σας ευχαριστώ. 

ΙΊ!)ΟΕΔ!)ΕΥΩΝ : 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΛΤ2ΗΔΙΙΜ ΙΙTl,l ΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χυρίες χαι κύριοι συ\'άδελφοι. 

Έχω εν πολλοίς καλυφΟΕί α.,τό τους προηγούμενους ομιλητές και έτσι Οα 

περιοριστώ μόνο σε ένα σημείο. στο σημείο της κοινωνικής ευΟύνης έναντι της 

νοικοκυράς, και Οα δω ιδιαίτερα το Οέμα από την πλευρά της κατανομής του 

εΟνικού εισοδήματος και της ανάγκης προώΟησης μιας τέτοιας κοινωνικής πολι

τικής, που να παρέχει σ' αυτή τα στοιχειώδη τα οποία χρειάζονται σε κάΟε πολίη1 
για την επιβίωσή του. Γιατί πλάι σε όλους τους άλλους αδικημένους της κοινωνίας 

μας σίγουρα πρέπει να προστεΟεί και η \'Οικοκυρά. JI νοικοκυρά που τη βλέπουμε 
στο τέλος του βίου της εγκαταλειμμένη εν πολλοίς σε γηροκομεία. σε τόπους δηλαδ1ί 

όπου η ίδια αιοΟάνεται σ..τόλυτα δυστυχής, όπου αισΟάνεται εγκαταλειμμένη, όπου 
αισθάνεται να στερείται τα πιο βασικά αγαΟά που α.-τολαμβάνουν οι άλλοι πολίτες, 

όταν δεν αισΟάνεται καταπιεσμένη μέσα στον (διο τον οικογενειακό της χώρο. 

Γι' αυτό επιβάλλεται η προώΟηση μιας κοινωνικης πολιτικής Χου να παρέχει 

τη στοιχειώδη οικονομΙΚ1ί άνεσΊ1 σΤΊ1ν ανεπάγγε).ΤΊ1 γυναίκα, ώστε κατά ΤΊ1ν περΙοδο 

που Οεωρείται ολιγότερο παραγωγική ή που βρΙUκεται μοναξιασμένη μέσα στην 
κοινωνία να μην ε(ναι και εγκαταλειμμένη, Ούμα εν πολλοίς της αστοργίας και Τl1ς 

έλλειψης αναγνώρισης και εuyνωμOσύVΗς προς τους ανΟρώπους οι οποίοι διΙΟεσαν 
τη ζωή τους, για να δl1μιουργήσουν οικογένειες και να α\--αστήσουν παιδιά. 

Γι' αυτό κι εμείς \JΠOστl1ρίζOυμε ότι η παροχη κοινωνικής προστασίας και η 

προώθ1]Ο'η ανάλογο" σχεδίο" σ..-τό το Ταμείο Κοινω\'ικών Ασφαλίσεων μέσα στα 
πλαίσια μιας ευρύτεΡΊ1ς κοινωνικής πολιτικής είναι επιβεβλημένες ενέργειες, για να 

μ..-τορούμε να μιλούμε για κοινωνία δικαΙου, για μια κοινωνία της οποίας οι πολίτες 
να είναι διασφαλισμένοι, ιδιαίτερα αυτοί οι οποίοι προσφέρουν τα περισσότερα και 

απολαμβάvoνν τα ολιγότερα από τα κοινωνιχά αγαΟά. 

Ευχαριστώ, χύριε Πρόεδρε. 

nl)OEΔPEVQN: 

Η κ. Κατσελλi]. 

ι). ΚΑΠΕΛΛΙΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οα είμαι σύντομη, για να κλείσω το Οέμα. 

Είναι ευχάριστο που αχούσαμε σ..-ιό όλα τα μέρη Τl1ς Βουλi]ς την ανάΥΧΊ1 για 

διασφάλιση Τl1ς νοικοκυράς και για λήψη μέτρων για την ένταξη των γυναικών στο 
παραγωγικό τμi]μα τι]ς χοινωνίας μας. Νομίζω ότι ύστερα α..-τό auti] τη συζi]τηση 
πρέπει να σταματi]σο"ν τα ευχολόγια χαι να γ(νο"ν σχέδια, ώστε έμπρακτα να 

βοηθηθεί η νοιχοκυρά και να της δοο,ί 11 ασφάλιση πο" Οα της εξασφαλΙζει μια 
ελάχιστα αξιοπρεπή διαβΙωση. 

Τονίστηκε από όλα τα μέΡΊ1 ΤΊ1ς Βουλής ότι, για να ενΟαρρυνΟούν οι ΥυναΙκες 
που μένονν στο σπΙτι, χαι πο" ti.vat ένα μεΥάλο ποσοστό και μάλιστα γυναιχών 
μορφωμένων, να εργαστούν, πρέπει να δοΟούν διευκολύνσεις, και 11 ισομισΟία είναι 
ένα πολύ ενθαρρυντιχό χαι δίκαιο μέτρο. 

Επίσης συνάδελφοι ανέφεραν πολύ σωστά το Οέμα των V1μ-ιιoκoμιχών 

σταΟμών, αλλά χρειάζεται και ενημέρωση αυτου του αδρανούς εργατιχου δuναμιχoυ 
των γ"ναιχών μας, πον Οα τους δείξει τις δυνατότητες που έχο"ν, χαι πολύ σωστά 11 
συνάδελφος κ. ΚληρΙδου ανέφερε ότι 11 Aexi] Βιομηχανικi]ς Καταρτίσεως πρέπει να 
έχει πιο ενεργό ρόλο σ' αυτό. 

Αλλά κάτι το οποΙο δε Οίγηκε και που νομίζω ότι πρέπει να το πω εΙναι ο 
ρόλος ΤΊ1ς εκπαΙδευσης χαι των σχολείων. Από τις νεαρές αυτές ηλικίες πρέπει να 
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πέσουν και τα τελεuταΙα διαχωριστικά που 1.IJtdgxOUV στην εκπαίδευσή μας. Τα 

οικοκυρικά πραιει να διδάσκονται. όπως και οι πρακτικές γνώσεις, και σε μαΟητές 

και σε μαθήτριες, για να καταρριφΟούν πιο γρήγορα οι προκαταλήψεις, και ελπίζω 

την επόμενη φορά που Οα μιλήσουμε να είναι για να μελετήσουμε και να εγκρίνουμε 

ένα σχέδιο κοινωνικών ασφαλίσεων για τη νοικοκυρά. 

Σας ευχαριστώ. 

I1Ρ ΟΕ.ΔΙ>ΕΥΩΝ: 

'Εληξε η συζήτηση αυτού τουΟέματος. επΕιδή ήταν εισήγησηκαι της κ, Κατσελλή 

αλλά και άλλων ομιλητών ότι δε θα έπρεπε το θέμα στο παρόν στάδιο να παΡCΙίτεμ· 

φθεί στην Επιτροπή Εργασίας, διότι βρΙσκοντοι υπό μελέτη σχέδια, θα εισηγούμουν 

όπως παραπεμφΟεί στην Ε .. -τιτροπή μόνο η παρακολούθηση των σχεδΙων αυτών και η 
ενημέρωση του Σώματος για το πώς εξελίσσονται, για να μην υπάΡΧΕΙ καΟuoτέρηση. 

1'0 επόμενο Οέμα είναι "11 περίπτωση της DCCΙ και η πολιτική της κυβέρνησης 
έναντι των υπεράκτιων εταιρειών", Οέμα εγγραφέν 0.1τό το Οουλευτή κ. Τάκη Χατζη

δημητρ[ου. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖIΙΔIΙΜΙΙΤΙ'10Υ : 

Κύριε Πρόεδρε, όπως σας έχω πληροφορήσει. Οα παρακαλούσα να παραμείνει 

το Οέμα στην ημερήσια διάταξη, διότι βρΙUκoμαι σε αναζητηση κάποιων περαιτέρω 

στοιχείων, για να μπορέσω να κάνω μια πληρέστερη παρουσίαση του θέματος 

ενώπιον της Βουλης. Στην προσεχή ή μετοπροσεχή συνεδρία πιΟανώς να είμαι 

έτοιμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε να το αφήσουμε στην ημερήσια διάταξη για την προσεχή 11έμmη. 

ΊΌ τρΙτο θέμα είναι "11 χορήγηση άδειας σε αΘλητικά σωματεία για χρησιμο
ποίηση αλλοδαπών αΟλητών στα διάφορα αθλητικά τους τμήματα. οικονομικές 

επuττώσεις στον τό:το και στα σωματεία και η επίδραση στην ανέλιξη των Κωτρίων 

αθλητών", θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Οουλευτή κ. Ν. Mo\lOιoiιπα εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΊΌ λόγο έχει ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣιονηΆΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Ίσως εκ πρώτης όψεως να φαίνεται πεζό; ο τίτλος του Οέματος με το οποίο 

έχουμε κατα .. τιαστεί. Όμως το πρόβλημα αφορά ένα μεγάλο τμήμα της αθλούμενης 
νεολαίας μας. πλήπει και παραμορφώνει το αΟλητικό πνεύμα. μασκαρεύει την 
εθνική αΟλητική μας εμφάνιση και οκοτώνει την έφεση των Κυπρίων αΟλητών για 

ανέλιξη, ενώ το επιστέγασμα εί\'αι ότι η Κύπρο; πληρώνει ί4.000.000 περίπου το 
χρόνο σαν αυτοχειρία. 

Εκατόν ογδόντα αλλοδα:τοΙ εργοδοτούνται σ...-τό τα διάφορα σωματεία ως 

προπονητές ή παίκτες ποδοσφαίρου. καλαθόσφαιρας. χειροσφαίρισης και πετό· 

σφαιρaς και στοιχίζουν ί3,5-4 εκατομμύρια το χρόνο σε συνάλλαγμα. Σ' αυτά τα 

αΟλήματα είτε πρώτης είτε δεύτερης κατηγορίας επιτρέπεται η συμμετοχή δίιο ξένων 

αθλητών. Έτσι έχουμε δίιο στους έντεκα στο ποδόσφσ.ιρο, δύο στους πέντε στην 
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αθλητών. Έτσι έχουμε δύο στους έντεκα στο ποδόσφαιρο. δύο στους πέντε στην 
καλαθόσφαιρα. δύο στους έξι στην πετόσφαιρα και δύο στους εφτά στη χειροσφαί
ριση. 

Η εργoδότηιJTI όλων «\ιτών ΕΙναι αποτέλεσμα CtΠευOείας διαπραγματεύσεων 

που καταλήγουν σε ΟύμβαΟΊ1 των σωματείων με τους ενδιαφερόμενους αλλοδα.-τοίις 
αθλητές. Δεν υπάρχει κεντρικός φορέας μέσω του οποίου να γίνονται σι πράξεις 
και δεν ασκείται κανένας απολύτως έλεγχος οΙΙτε για τπ'" ποιότητα ούτε προπαντός 

για το χαρακτήρα των αΟλητών. Για το δεύτερο. το χαρακτήρα, χωρίς πρόΟεση γενί

κευσης τολμώ να πω ότι έχουμε εισαγάγει tdt'1JfG(a αρκετά Μφροίιτα", που 11 εν 
γένει συμπεριφορά τους απέχει παρασάΥΥας από το πνεύμα του αOλητισμoίt και 

αποτελεί παράδειγμα προς αποφυγήν. 

Για να γίνω πιο σαφής. παρατηριjOηχαν Τι φημολογήΟηκαν: Χρήση ναρκω

τικών, εξαγορά των αποτελεσμάτων των αγώνων, εγκατάλεt:ψη του σωματεΙου κα~ 

της Κύπρου, αφού εΙχαν εισπράξει το λαβείν τους, και πολλά άλλα. Βλέπετε •• ο 
μέγεΟος και o~ οικονομικές δυνατό.ητες της κνπρου προσελκύουν χαμηλής 1tOιό 
.ητας ξένους αΟληΤές. 'Ομως δεν μί.ορούμε. κύριε IΙ ρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

και δεν πρέπει να τοποΟετούμε επΙΚΕφαλής των ομάδων μας .έτοια ανεξέλεγκ.α 
πρότυπα. 

Δε μηδενίζω με την αναφορά μου τη σημασία της συμμετοχής ξένων αΟλητών 

στις κυπριακές ομάδΕς. Όμως. μεταξύ της ορΟολογισηκής συμμι:τοχής και της 
κατάχρησης. παρόλο που φα~νoμενικά υπάρχει μια λεπτή διαχωριστική γραμμή, 

υπάρχει μέγα χάσμα ουσίας. Σ.ην :τρώτη περίπτωση επιτυγχάνεται το μπόλιασμα 

.ων Κυπρίων αΟλητών σε Οέματα σύγχρονης τεχνικl'ς. Στη δεύτερη περίπτωση 11 
ανεξέλεγκτη συμμετοχή αλλοδα,.-τών παραμορφώνιι και εξαφανίζει τον εΟνικό li 
.οπικό χαρακτήρα της ομάδας. 

Σ' έναν αγώνα καλαΟόσφαιρας λαμβάνουν μέρος πέντες αΟλ ητές από κάΟι: 

ομάδα. Η κάΟε ομάδα διαΤ1']ρεί σ.ον πάγκο άλλους :τέντε, που δικαιούται να τους 
εναλλάσσει με τους αγωνιζομένους. Από τους πέντε στο στίβο οι δύο εΙ\'αι οι ξένοι. 

θΕωρούνται οι βασικοί πρωταγωνιοτές, είναι ακριβoπληρωμένo~ χαι μόνιμα δεν 

αντικαΟίστανται. ιι αριΟμητιχή συμμΕτοχή σΤ1']ν ομάδα μ' αυτό τον τρόπο εΙναι 

40% ξένοι χα~ 60% ντόπιοι, ενώ η συμμετοχή σ.ον αγώνα για ένα έκαστον των 
αΟλητών a..-τό άπΟΨ1'] χρόνου ε(ναι 40 λεπτά για κάΟε ξένο κα~ 1.5 λεπτά για χάΟε 
Κύπριο παίκ.η. 

1'0 στοιχείο .ης χαταγωγής και '1']ς (Oν~κό.ητας είναι, χα.ά '1'1 γνώμη μου, η 
βάση του φυσιολογικού και ruycvolJ; συναγωνισμον και της άμιλλας. Και είνα~ 

τουλάχιστον μ' αυτό το πvt'ύμα που ιδρίΙθηκαν τα διάφορα σωματεία. όπως το 
ΑΠΟΕΛ της ΛευχωσΙας, η ΑΟλητική Ένωση Λχιλλέας Κα·Ι:μακλίου. ο Κεραυνός 

Στροβόλου. ο IltζonoQtxό; Λάρ,ιαχας, η oμt'1δα της Τασούλας lερωνυμίδου . για να 

ημήσουν δηλ. την πόλη χαι την οικογένειά τους. 

Είπαμε στην αρχή πως τι ανεξέλΙΎκτη συμμετοχή ξένων οε μια ομάδα μασκα· 

ρείιει την εΟνικοτοπική αΟλητική εμφάνιση. Μ Ε Μο ξένους στους πέντε και με την 

προοπτική να αυξ1']Qούν οι δύο και να γίνουν τρεις 1\ και τέσσερις ύστερα από την 
πολιτογράφηση που επιχειρείται τελευταΙα, όταν ο αλλοδαπός αΟλητής εργαστεί· 

χωρίς εισαγωγικά- στην Κύπρο για πέντε χρόνια. Οα φτάσουμΕ στο σημείο να 
βλέπουμε για παράδειγμα τον ΑΟλητικό Ποδοσφαιρικό Όμιλο Ελληνων ΛευκωσΙας 
να κατεβαίνει στο γήπεδο με τους Rodney. MoIIαιnIned, VandisIav, SecuJovich και 
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ίσως με πέμπτο κάποιο Γιαννάκη t'1 ΑντωνάΧ1j Κύπριο. Και τότε, μα το Θεό, Οα 

διερωτώμαστε: Τι γίνεται εδώ; Τι παρακο),συΟΟ'ύμε; ΛΟλΙ}tικlί συνάVΤ1j01] 
κυπριακών ομάδων ή καρναβαλ{στικη Οεατρική παράσταση; Και να ακριβοπλ1jρώ

νουμε μόλιστα ακριβά αυτή την παράσταση α;τό τα στραγγισμένα κυριο).εκτικά 

βαλάντια των Κυπρίων οπαδών των oμlι.δων μας, για να διασκεδάζουν μεταξ'ύ τους 
ξένοιl Μα, αν είναι να βλέπουμε ομάδες ξένων να διαγωνίζονται μεταξυ τους, γιατί 
δε φέρνουμε βιντεοκασέτες με αγώνες καλαΟόσφο.ιρας, να καΟόμαστε στο σπΙτι μας 

και να α. .. τολαμβάνουμε με την 1jσυχία μας και χωρίς έξοδα το παιχνίδι τους; 
Και ξαναρωτώ, κυριοι συνάδελφοι: Εί\Χ1Ι t'1 δεν είναι αυτό που γίνεται 

πλαστογράφηση και ακριβοπληρωμένος αυΤΟΕμ.ι-cαιγμός της εΟνικτΊς ταυτότητας και 

t1j; φυσιογνωμίας των ομάδων μας; Και πόση, αλtΊOεια, γνησιότητα έχει 1j χαρά του 
οπαδου μιας ομΜας και τι είδους πεΡ1jφάνια Οα νιώσει Ύια παράδειΎμα ο Κα"ίμα· 
κλιώτης φΙλαΟλος. αν 1j τέτοια "ομάδα του" κερδίσει έναν αγώνα; 

Πριν επιτραπεί 1] συμμετοχτΊ αλλοδαπών αΟλητών στα διάφορα αΟλτΊματα, 

κάΟε κυπριακτΊ ομάδα είχε τον t'1 τους δικους της ΚυπρΙους πρωταγωνιστές. Μετά 

t1jV εισαγωγτΊ του Οεσμο'ύ ο πρωταγωνιστικός τους ρόλος α...-ταλλοτριώΟηκε και εκχω· 
ρτΊOrικε στονς ξένους. ιι άμιλλα, 1j έφεσ1j για ανέλιξη μι στόχο να φτάσει ο κυπριος 
αΟλ1jτt'1ς στο ανώτατο O1jIJciO του :τρωταγω\'ιοττΊ εκ προοιμίου καρατομτ'ιΟηκαν και 
οι Κύπριοι αθλ1jτές είναι καταδικασμένοι να μείνουν συμπληρωματικοί της ομάδας. 
Με τέτοια ψυχολογικτΊ κατάσταση είικολα μπορούμε να προβλέψουμε την πτώση 

του ενδιαφέροντος και τη διοχέτενση της ορμής των Κυπρίων αΟλητών προς μια 
αρνητικτΊ αOληtικτΊ συμ.ι-cεριφορά. 

Δε Οα ξεχάσω μια συγχλονιστική σκΤ]νή ύσΤΕρα από μια νίκη του σωματείου 

μας, του Aχιλλtα Καψακλίου. όταν οι οπαδοί του σωματείου μας πήραν στους 

ωμους τους το νεοφερμένο ξένο πρωταγωνισn\ αντί το μέχρι τότε ντόπιο πρωταγω· 

νιστή. ΠτΊρε ο δεύτερος το κεφάλι του ανάμωα στα χέρια του σε μια γωνιά του 

γηΠέδου και συνταραζόταν πραγματιχά σύγκορμος από σπασμο'ύς, ενώ στο 

πρόσωπό του ήταν ζωγραφισμένη η ωtόγ\'ωση χαι η απορία. 

Κύριε Πρόεδρε, με όσα έχω α\'αφέρει προσ:ιάΟησα να δώσω σε αδρές γραμμές 

την Εικόνα της σημερινής αλγεινής κατάστασης χαι τη μελλοντιχή εικόνα που πάει 

να διαμορφωθεί. αν δι: λrιφOoύν έγκαιρα δραστιχά μέτρα. Εν τω μεταξυ τα αΟλητικά 
σωματεία της κυπρον με την ισχνή ε..-τιχορτΊγτιοη από μέρους του ΚΟΑ και τις δυσα
νάλογες δαπάνες γ~α απόκτηση των αλλοδαπών αΟλητών έχουν κυριολεκτικά χρεο

κοπ'ήσει. Αξίζει όμως να δουμε πώς φτάσαμε σ ' αυτό το χατάvτημα. 

Οι ομοσπονδίες των διάφορων αΟλημάτων -Κυ:τριακή Ομοσπονδία Ποδο

σφαίρου. Κυπριακή Ομοσπονδία ΚαλαΟόσφαιρας και άλλες- προυπήρξαν του 
Κυπριακο'ύ Οργανισμού ΑΟλητισμού. Όταν ιδρύΟηκε διά νόμου ο ΚΟΛ και ΟεσπΙ· 

στηκαν κανονισμοί για τη λειτουργία του, το δικαΙωμα λήψης a.-cόφο.ση; για χρησι

μοποί.ησΤ] αλλoδωtών αΟλητών κακώς αφtOηκε στις :τρολειτουργοuoες, όπως είπαμΕ. 

ομοσπονδίες. 

Στις ετήσιες συνι:λεύσεις των ομοσπο\'διών το καυτό αυτό Οέμα εγε{ρεται. 

γί\'ονται ψηφοφορίες και ψηφίζουν και πλούσια χαι φτωχά σωματεία. Και οι 

φτωχοί χάνουν. Και ε..-ια\'αλαμβάνω με σχολαστικότητα πως το Οέμα δεν είναι μόνο 

οικονομικό. Όπως αρχιχά το περιέγραψα, το Οέμα εΙναι ευρύτατο. καυτό με παρα

μορφωτικές επί του αΟλητισμου προεκτάσεις. Γι' αυτό χαι nQt.-CEL να αντιμετωπι

στεΙ 
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Ως λύση του προβλήματος εισηγούμαι: 

1) Να αφαιρεΟούν οι εξουσίες από τις ομοσπονδίες και να δοΟούν στον 

αρμόδιο κρατικό κεντρικό q::ogta, τον ΚΟΑ. 

2) Ο ΚΟΛ να α.'τα-Υορε"ύσει τη χρησιμοποΙηση αλλοδαπών αΟλητών σι όλες 
ανεξαιρέτως τις ομάδες δεύτερης και τρίτης κατηγορίας. για να 
μετριάσει σε πρώτη φάση το κακό. 

3) Να ΕΠιτρα,τεί η χρησιμοποΙηση δύο ξένων στις ομό.δες ποδοσφαίρου 
πρώτης κατηγορίας και μόνο ενός ξένσυ στις ομάδες καλαΟόσφαιρας, 
πετόσφαιρας και χειροσφαίρισης πρώτης κατηγορίας, όπως άλλωστε 

ισχύει και στην Ελλάδα. 

4) Να ΕΠιτρέπει ο ΚΟΛ τη χρησιμοποίηση εγνωσμένης αξίας συμβασιούχων 
ξένων προπονητών και διαιτητών για μπόλιασμα και εκσυγχρονισμό της 
τεχνικής των διάq::oρων αΟλημάτων. 

5) Να συση)οει ειδική ΕΠιτροπή 11 οποΙα να αναλάβει την ευΟύνη του 
ελέγχου της ποιότητας και του χαρακτήρα των εισαγόμενων αλλοδαπών 
αΟλητών. 

Για σύντομη ορΟοδρόμηση των αΟλητικών μας πραγμάτων οι απαγορευτικές 
κανονιστικές διατάξεις ας ισχύσουν a..-τό την επόμενη αΟλητική χρονιά ή το αργό
τερο. αν υπάρχουν αντικειμενικές δυσκολίες. ας ισχύσουν ε:tιτtλoυς από τη μεθεπο
μένη. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας Οέλω να ε.-τ:ανα).άβω πως 
το στοιχείο της καταγωγής και της εΟνικότητας των αΟλητών μιας ομάδας είναι 

βασικό στην περΙττωση του αΟλητικο'ύ πνεύματος και Οεμελιακό για το φυσιολογικό 
ευγενή σVΝαγωνισμό και την άμιλλα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ομήρου. 

r.OM III>OY; 

Κ'ύριε Πρόεδρε. από τη Οέση μου, γιατί Οα είμαι πολύ σύντομος. 

θα ήΟελα να πω ότι κι εμείς του Σοοιαλιστικου Κόμματος εΔΕΚ πράγματι 
πιστεύουμε ότι η ανά.ι-ττυξη του αΟλητισμού πάνω σε σωστές και υγιείς βάσεις πρέπει 
να αποτελεί Οεμελιακή ΕΠιλογή για μια ισορροπημένη κοινωνία. 

Είναι γεγονός ότι σήμερα ο μεγάλος κίνδυνος που α.τειλεΙ τα αOληtικά πράγ
ματα το\l τόπου, πράγμα που συμβαίνει και σε παγκόσμιο επίπεδο, είναι 11 εμπορευ
ματοποίηση, που οδηγεί στην υποβάΟμιση της αΟλητικτΊς ιδέας, στη δημιουργία 
κυκλωμάτων και τελικά στην αναίρεση των στόχων που Οα πρέπει να έχει ένα σωστό 
αΟλητικό ιδεώδες. Τελικά όλα Ουσιάζονται στο βωμό του χρηματισμού και του 
κέρδους. Εδώ εμπλέκεται βέβαια και η διαφήμιση. 

Είναι γεγονός ότι μια πτυχη αυτής της εμπορευματοποίησης είναι η ανεξέ· 
λφτη και 11 σε υπερβολικά μεΥάλους αριΟμούς εισαγωγτΊ ξένων αΟλητών για συμμε
τοχή στις ομάδες που διατηρούν τα κιr.τ:ριακά αΟλητικά σωματεία. όπως σωστά 
επισήμανε ο κ. Mouσωύττας. 

Συμφωνούμε με τον εισηγητή του Οέματος ότι αυτή η πρακτική και το υφισΤά
μενο Οεσμικό πλαΙσιο που ε..-τιτρέπει τη σε μεγάλους αριΟμούς χρησιμοποΙηση ξένων 
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αθληtών πλήΠΟlJν τελικά και τον αθλητισμό της πατρίδας μας και τα κυπριακά 
αθληtιχά σωματεία. 

Πέρα από το γεγονός ότι με αυτό τον τρόπο και αντή την πρακτική παραγνω

ρίζονται χαι παραγκωνίζονται οι Κύπριοι αθλητές. τα αθλητικά σωματεία της 

ΚύΠΡΟlJ υφ(στανται μια διαρκή οικονομική αιμορραγ{α ως α..-τοτέλεσμα της ανάγκης 

ΠOlJ 1JΠάρχει για όλα τα αθλητικά σωματεία να μ.,ϊαίνouν σ' αυτό το παιχνίδι τον 
ανταγωνισμού. εισάγοντας όλα ξένους αθλητές. Λυτό οδηγεί τελικά σε ένα φαύλο 

χύκλο JtOlJ προΔγει όχι το αθλτrτικό ιδεώδες αλλά ακριβώς τον εμπορικό ανταγω

νισμό και τελικά καταλτ'ιΥει στο να Otτει στο περιθώριο tOlJ; ΚlJπρίονς αθλητές. 
ΣlJνε.ϊώς. σlJμφωνούμε με την ανάγκη μιας νέας προσέγγισης σε ό,ΤΙ αφορά τα 

αθλητικά πράγματα στον τόπο μας. συμφωνούμε με την ανάγκη υιοθέτησης ενός 

xaLVOUQLOlJ θεσμικού πλαισίου. το οποίο ακριβώς θα καταπολεμήσει την εμπορεlJμα
τοποίηση και Οα θέσει νέα κριτήρια και περιορισμούς σε σχέση με την εισαγωΥΙ'! 

ξένων αθλητών, ώστε OlJtfI να μην καταλήγει να πλήττει τον αθλητισμό στον τόπο 
μας. 

π ι>οεΔΙ>ΕγΩΝ: 

Έχω δύο ομιλητές ακόμα. 

Οχ. Ilαπαρές. 

Λ γ. ΠΑΠΛΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Πιστεύω χι εγώ ότι η συμμετοχή τόσο πολλών ξένων αθλητών στα διάφορα 

αθλητικά μας σωματεία ε:τιδρά δυσμενώς στην ανέλιξη των Κνπρίων αθλητών. Μας 

αρέσει βέβαια το καλό Otαμα, α..-τολαμβάνουμε τους καλούς. ομολογΟlJμένως. ξένους 

αθλητές τόσο στο ποδόσφαιρο όσο και στην καλαθόσφαιρα χαι στα ιmόλoιπα αθλή· 

ματα. δεν lJ:τάρχει όμως πλέον ομαδικό άθλημα, σlJμπεριλαμβανoμένων και των 

γνναιχείων. στο οποlο να μη συμμετέXouν ξένοι αθλητές. 

Ασφαλώς σπαταλώνται εκατοντάδες χιλιάδες λίρες για τις νπηρεσίες που 

προσφέΡΟlJν στα αθλητικά μας σωματεία όλοι αυτοί οι άνθρωποι. Θέλω όμως να 

επισημάνω το γεγονός ότι σε μερικά χρόνια δε Οα βρίσΚΟlJμε δικΟύς μας αθλητές. 

για να καταρτΙζουμε τις εθνικές μας ομάδες. 

Αν ρίξΟlJμε μια ματιά στον κατάλογο των σκόρερ. στο ποδόσφαιρο για παρά

δειγμα. Οα δούμε ότι όλοι οι πρώτοι σκόρερ είναι ξένοι. Άρχισαν σταδιακά να μη 

φαίνονται οι Κύπριοι. ενώ στο παρελθόν είχαμε ικανοποιητικές επιδόσεις στις 

διεΟνε(ς μας σlJνανt1iσης. 11 προσοχή όλων των υπενΟι'ινων στρέφεται σννεχώς 
στους ξένους και, αφού οι πρωταγωνιστές σε κάΟε ομάδα είναι οι ξένοι, δε δίνεται 

πλέον μεγάλη προσοχη στους ΚυπρίΟlJς αθλητές. Συνήθως η μι:τεγγραφη ξένων 
γίνεται για τις επιθετικές Οέσεις. ιδιαίτερα στο ποδόσφαιρο. ηώ:; Οα καταρτίσo"Uμ( 

tOlJ; ντόπιους αθλητές γι' αυτές τις θέσεις; 
Ilιστεύω πως μοιραία Οα φτάσουμε κά.ι-τοτε στο σημείο να μη βρίσκουμε κατάλ

ληλους δικΟύς μας αΟλιιτές για τις εΟνικές μας ομάδες. Λφου η αφρόχρεμα. του 

ποδοοφα(ΡΟlJ. fl'1; καλαΟόσφαιρας κτλ. είναι ξένοι. ασφαλώς ποιοτικά οι δικοί μας 

Οα είναι κατώτεροι. 

Πρέπει ασφαλώς οι υπεύΟννοι να μελΕτήσουν το Οέμα και. αν κάίτοτε γίνε ι 

κά..οια τρo:τoπoίΊJOI'1 στη νομοΟεσία, ασφαλώς σταδιακά πρέπει να γίνει. για να 

δοΟεΙ η ενχαιρία στα διάφορα σωματεία μας να μελετ'ήσουν το ενδεχtiμενο να 

σπάσουν τα συμβόλαια των ξένων αΟλητών. 
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Φρόνιμο όμως Οα ήταν το Οέμα να παρα.."tεμπόταν στrιν Il."tιτροπιj Παιδείας ττις 
Βουλής. για να κλτιΟο'ύν οι υπε'ύΟυνοι και να ακoυσtO'ύν και οι δικές τους α.."tό'ΙjJεις. 

όπως και οι a.."tόψεις των σωματείων. πριν προβο'ύμε σε οπσιαδήίτοτε τροποπο(τιση. 

Λυτά, κ'ύριε Πρόεδρε. 

ΠΙΌΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Διόφαντος Χρυοοστόμου έχει το λόγο. 

Δ. Χ)'ΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κ'ύριε Π ρόεδρε, κ'ύρLOΙ συνάδελφοι. 

ΕΙναι γνωστό ότι ο αΟλητισμός είναι μια κοινωνικτΊ δρασττιριότητα, μια εξειδι
κευμένη έκφραστι του γενικότερου πολιτιστικού ι;:n,-τέδου μιας κοινωνίας. 

ε..-τομένως. είναι ένας τομέας στον οποίο πρέ.ι-ΤΗ να παρέχουμε την ευκαιρία όχι 

μόνο να ανα.ττίισσεται. αλλά και να προοδε'ύει γεωμετρικά. Δεν είναι ώρα φUΣικά 
να ανwττ\ιξoυμε το Οέμα ΤΊjς ωφελιμότητας του αΟλητισμού στη ζωή μας, όμως, για 

να τονίσω τη σημασία του, Οα. υπενΟυμίσω το "νους υγιής εν σώματι υγιεί", το ΠΕρί

φτιμο αυτό ρτιτό των αρχαίων προγόνων μας που, λακωνικά μεν αλλά :τολύ εκφρα
στικά, τα λέει όλα. 

Eπι.-τρ6σOrτα καΟτ!μερη'ά, όταν αναζΤΙΤΟύμε κατα.t()ύνσεις. για να προσανατο
λίζουμε σωστά ττιν κοινωνία μας και ιδιαίτερα τους νέους. αναφερόμαστε πάντα και 

πριν απ' όλα στον αΟλl1τισμό βέβαιοι ότι τους προσφέρουμε μια κοΟ' όλα υyLli 

ενασχόλΊjCJΤΙ. Συμ..-τερασματικά λοιπόν, όταν αναφερόμαστε στον αΟλητισμό, κανο

νικά δεν πρέπει να μας a..-τασχολεί το ΟΠΟLOδή;ιυτε οικονομικό κόστος. 

Όμως. κ'ύριε Πρόεδρε και κ'ύριοι συνάδελq;oι, σφαιρικά λαμβα\'ομένων vπ6ψη 

των κυπριακών δεδομένων, είναι γεγονός ότι δημιουργείται πρόβλιιμα και όχι μόνο 

οικονομικό με ττι συμμετοχή ξέ\-ων αΟλητών και προ;τονητών στα διάφορα τμήματ<ι 

των αΟλητικών σωματείων και στα πρωταΟλl)ματά μας. 

Γινεται αντιληπτό ότι η μετάκληστι ξένων αΟλητων και προπο\'ητών, εκτός από 

το ότι μας προσαρμόζει προς τα ευρωπα"Ι:κά διδομένα, πράγμα που, κατά τα άλλα, 

εναγωνίως επιζητούμε. πρέπει να στοχεύει στην άνοδο του αΟλητισμο'ύ μας. 

Άλλωστε γι' αυτό είναι που πολλές χώρες πολύ πιο ισχυρές και πιο προοδευμένες 
αΟλητικά υιοΟετούν μια τέτοια τακτική. Και ri.va~ αλlΊΟεια πως ο αΟλητισμός μας 

μ..-τορεί να εξυπηρετηΟεί μ' αυτό τον τρόπο. αλλά μόνο υπό την προU:tόΟεση ότι οι 

ξένοι είναι αντικειμενικά :τολ'ύ καλύτεροι a..-τό τους Kv:τρίoυς συ\'αδέλqx>υς τονς. 

Μόνο σ' αυτή την πιρίπτιοοτι Οα μπορούσε ο αΟλητισμός μας να ωφεληΟεί, γιατί 

δίπλα σε αναγνωρισμένους πο).'ύ καλούς ξένους οι δικοί μας ταλαντούχοι αΟλητές 

μπορούν να ανελιχΟο'ύν πολύ πιο γρήγορα και να φτάσοvν σε πολύ ψηλότερα 
επίπεδα επίδοσης. Γ:,,-τιΠρόσΟετα οι καλο{ ξένοι μετατρι,"tονται πάντα σε πόλο έλξης 
φιλάΟλων, πράγμα που αλυσιδωτά επενεργεί επίσης Οετικά και βοηθό τον αΟλη. 

τισμό. 

Ενώ όμως αυτή είναι η Οετική πλευρά του Οέματος, η οικονομική επιβάρυνσ!ι 
από την παρουσία των ξένων είναι πραγματικά δυσανάλογα μεγάλη σε σχέση με τις 

οικονομικές δυνατόττιτες του κυπριακού αΟλητισμο'ύ και δικαιολογιlμένα προβλημα
τ(ζει, πολύ περισσότερο γιοτί, χρί\'Οντας με καΟαρά αΟλητικά κριτήρια. η συμβολι) 

τους στην α\'αβάΟμισll του αΟλητισμΟύ μας δεν κρίνεται στο σύνολό της α\'άλογα 

Οετική. ΟΙ λόγοι γι' αυτό είναι πολλοί. 

Κατ' αρχάς, της επιλογής μας δεν προηγείται έρευνα και προβληματισμός σι 

βάΟος. ενώ συνήΟως UtlHyovIίt όχι rov; καλύτερους αλλά τοvς ι.ιχετικά λιγότερο 
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δαπανηρούς. Επειδή δε 11 γνωστή ρηση ότι το ακριβό είναι το καλό εδώ έχει εκατό 
τοις εκατό τη Οέση της. το αποτέλεσμα είναι να πληρώνουμε μεν. αλλά να μην εξυπη

ρετούμε τον αντικειμενικό μας σκοπό. 

ΕπιπρόσΟετα η χρησιμΟΠΟ(ΙΊσΙΊ μέτριων ξένων αΟλllτών και προ:τονΙΊτών διαι
ωνίζει τις ελλείψεις και τις αδυναμίες μας σε συγκεκριμένες Οέσεις και πόστα και 

κρατά τον κυπριακό αΟλητισμό σε χαμΙΊλά επίπεδα. 

11 δυνατότητα ΤΙΊς όσο το δυνατό μεγαλύτερης αξιοποίΙΊσΙΊς της προσφοράς 
των ξένων στον κυπριακό αΟλητισμό μειώνCΤαι ε:τι,,-ΤρόσΟετα και λόγω των 

ανεπαρκών η. πω σωστά. των κακης ποιότητας αΟλητικών εγκαταστάσεών μας. 

ευΟΙΙνΙΊ εγώ προσωπικά καταλογίζω και στη διαιτησία. η οποία δεν προστα

τε"ει πάντα όσο Οα έπρε:ιε το"ς καλούς ξένους αΟλητές, όπως δυστυχώς και τους 
δικούς μας ταλαντούχους, ενώ δεν α,.-τοΧλείω το ενδεχόμεΥΟ κάίΟΙΟΙΟΙ διαιτητές να 

προσπαθούν να ΤΟ"ς εξουδετερώσουν με νομιμοφανή μtσα χάριν κά:τοιων σκοπιμο
τήτων. που σίγουρα δεν έχουν καμιά σχέση με τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του 

κυπριακού αΟλητισμΟύ . 

Εδώ να επισημάνω και μια τακτική η οπο{α ακολουΟείται α,'Ιό τις διάφορες 

δικαστικές ΕΠιτροπές, οι οποίες κρίνουν με διαφορετικά κριτήρια τα παραπτώματα 

των ξένων αθλητών. ενώ στις περιπτώσεις που έχουν να εκδικάσο"ν υποΟέσεις 
Κυπρίων αΟλητών παρουσιάζονται πολύ πιο αυστηρές. 

Ένας άλλος παράγοντας που διαδραματίζει όχι ευκαταφρόνητο ρόλο στη μεγι

στοποίηση της αρνητικής προσφοράς των ξένων είναι και τα κυκλώματα της 

διαφθοράς που ταλανίζουν τον κυπριακό αΟλητισμό. Με άλλα λόγια. κύριοι, 

σκοτώνουμε οι ίδιοι την κότα που φέρνουμε με την ελπΙδα να μας γεννά χρυσά 

αυγά. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι οννάδελφοι . εδώ Οέλω να ΕΠισημάνω μία ακόμη ανησυ

χητική τάση που άρχισε να παρατηρείται τελευtαία. Εννοώ την προσπάθεια που 

έχει ήδη δρομολΟΥηΟεί να πολιτογραφούμε ως Κυπρίους ξένους αΟλητές, πράγμα 

που σημαίνει ότι σύντομα Οα επιβαρννόμαστε με ακόμα περισσότερα έξοδα. δεδο
μένο" ότι τα σωματεία -τονλάχιστον μερικά- βρήκαν τον τρόπο να εντάξουν στη 

δύναμή τονς τρεις ξένον; αΟλητές. 

Ε.ι"[ομένως, κύριοι. αν εξετάσουμε το πρόβλημα σφαιρικά, χρηυιμοποιώντας 
αΟλητικά κριτήρια αλλά προπαντός λαμβάνοντας υπόψη τα oικoνoμ~κά μας δεδο

μένα. καταλήγουμε στο συμ,.-τέρασμα ότι οπωσδήποτε πρέπει να ληφΟούν άμεσα 

μέτρα. ώστε να περιορίσουμε τον αριΟμό των ξένων αΟλητών και προπονητών στον 
κυπριακό αΟλητισμό. 

Συγκεκριμένα. για να έχει ουσιαστικό Q.,"[οτtλεσμα αυτή η κίνησή μας, ειση

γούμαι να επιτρbτ:εται Ί1 συμμετοχή ξένων μό\'Ο οτα πρωταΟλήματα πρώτης κατηγο

ρίας. και μάλιστα ενός μόνο ξένου. αν Οέλουμε να έχουμε, επαναλαμβάνω. ουσια

στικά απΟΤΕλέσματα. Διαφορετικά Οα υπάρχει ο:τωσδψτοτε κά,τοιο όφελος. αλλά δε 

Οα είναι τόσο μεγάλο. ώστε να EξmIJQEtηOtt ο αντικειμενικός μας σκοπός. 

Επίσης εισηγούμαι οι ξένοι -και μάλιστα πρέπει να λαμβάνουμε όλα τα μέτρα, 

ώστε ,'α είναι πραγματικά προσοντούχοι οι προ:tο\'ητές- "α δικαιούνται να εργάζο

νται μόνο σε ομάδες πρώτης κατηγορΙας. Σε όλες τις άλλες κατηγορ(ες πρέπει να 
απαγορευΟεί η συμμετοχή τόσο ξένων αΟλητών όσο και ξένων προπονΊ1τών. Εδώ δε 

να πούμε ότι σε πολλές περιπτώσεις σε ομάδες κατώτερων κατηγοριών. όπως είναι 



1888 

η τρίτη και η τέταρτη κατηγορΙα. συμμετέχουν ξένοι οι οποίοι βρίσκονται στην 

Κίιπρο με το πρόσχημα ότι είναι εργάτες, Ενώ στην πραγματικότητα είναι επαΥΥελ. 

ματίες ποδοσφαιριστές. Και είναι Q,ioτ6 εδώ ακριβως που ξεκινούν και τα πολύ 

μεγάλα προβλήματα, τα οικονομικά τονλάχιστον, που αvtιμετωπ~ζEI ο κυπριακός 

αθλητισμός. 

Ενχαριστώ. 

ΠΙΌΕΔ!)εΥΩΝ: 

ο κ. Λώρης Λυσιώτης. 

Λ. Λ ΥΣΙΩΤΙΙΣ: 

Θα 'μαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Δε θα αναφιρΟώ στην ουσία του προβλήματος που Ο;Ι:(ι)(1δήποτε με βρίσΚΕΙ 

σύμφωνο. Εκείνο που ήθελα να διερωτηΟώ [ίναι αν αυτή τη στιγμή εμείς ως 

l3ουλή έχουμε το δικαίωμα να συζητούμε αυτό το Οέμα και αν είναι αναγκαία αυηΊ 

η συζήτηση. 

Πιστεύω ότι οι ομοσπονδίις ίχουν τη διαδικασία και μΙUω του χo.ταuτατιxoυ 

τους τον τρόπο με τον οποίο Οα έπρεπε να γί.νονταν αυτές O~ αλλαγές. Όμως θέλω 

να επΙΟ1jμάνω ότι δυστυχώς λόγω t1j; δομής ορισμένων ομοσπονδιών αυτές δυσκο
λruoντα~ πραγματικά να ε;τιφέρουν τις αναγκαίες αλλαγές που όλοι αντιλαμβανό

μαστε ότι πρέπει να γίνουν. 

Συγκεκριμένα. οι ομοσπονδίες με την :ιαρouσία σωματείων τα οποία είναι 

ανενεργά παίρνουν Q..-ι:οφάσεις στις οποίες αντιτίθεται η συντριπτική πλεΙΟΊf1jφία 

των σωματείων. που πραγματικά ταλαιπωρούνται με τη σημερινή κατάσταση. 

Γι' αυτό πιστεύω ότι είναι αναγκαία 1j παρα.-ι:ομπή του θέματος στην ΙΞ.:ΤΙΤΡΟπιi 

Παιδείας, ώστε. αφού ακούσουμε τις EL01jyitOEL; τους, με ττ] δικιί μας παρεμβολή και 
με την παρεμβολή του ΚΟΛ να μπορtσουμε να επιφέρουμε εκείνες τις αναγκαίες 

αλλαγές που θα βοηθήσουν τον αθλ1jτισμό να JtΡOxroQilOEL και να μην οπισΟοδρομεΙ 

Ε..-τιπρόσθετα θέλω να t1τισ1jμάνω το επείγον του προβλήματος. Π ιστε\lω ότι 

πρέπει να δοθεί στην αρμόδια Επιτροπή το μιiννμα ότι πρέπη όσο το δυνατό πιο 

νωρίς να καταλήξει σε κάποιο πόρισμα και εμείς πρέπει γα προσπαθήσουμε να 

υλοποιήσουμε αυτές τις αλλαγές και τα μέτρα. ώστε α.-τό φέτος, αν είναι δυνατό. να 

λειτουργήσουν Οι ομοσπο,'δίες με νέες διαδικασίες. Γιατί πραγματικά κάθε χρόνο 

που περνά όλα τα σωματεία αγεξαιρέτως υφίστανται τεράστια ζ1jμιά και κινδυ

νεύουν να καταρρεύσουν. οπότε ταυτόχρονα Οα καταρρεύσει και ο αΟλ ητισμός t1j; 
Κύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Θεωρώ ότι η συζι\τηση έληξε. Αντιλαμβά,ιομαι ότι (,-ι:ιθυμία είναι το όλο θέμα 

να παραπεμφΟε( ot1jV επιτροπή ΙΙαιδείας στην οποΙα να σταλούν και οι ομιλίες που 
έγιναν σήμερα και, αφού η Ε.:ι:ιτροπή ΠαιδΕίας ακούσει όλους τους ενδιαφερομέ

νους. να έλθει με εισήγηση στη Βουλή για το πώς :τ:ρέπει να αντιμετωπιστεί το θέμα. 

Ελέχθη από τον τελευταίο ομιλητή ότι το θέμα είναι επείγον. Γι' αυτό 

μ..-ι:ορούμε να πούμε όη εντέλλεται η Επιτροπή ή παρακαλείται η Επιτροπή εντός 

περιόδου ενός μηνός Q..-ι:ό σilμερα να ολοκλ1jρώσει τη μελέτη του θέματος. 
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Μπαίνουμε τώρα στο τέταρτο Οέμα με ΤΙ1λο 'ΤΙροβλήματα παΟόντων και 

o~κoγενειών πεσόντων κα~ αγνooυμένων~, Οέμα εγγραφέν με εισήγηση του !30υλευτη 

κ. Κίκη Γιάγκου εκ μέρους της Κοι\'οβουλευτικ1'lς Ομάδας του ΛκεΛ-Λριστερά
Νέες Δυνάμεις στις 23. 1.1992. Παρακαλώ τον κ. Γιάγχου να ανοίξει το Οέμα. 

Κ. ΠΛΓΚΟΥ: 

Αξιότιμε χύριε Πρόεδρε, αξιότιμοι Χ'ύριοι σννάδελφοι, 

11 βάρβαρη τουρκική εισβολή με προπομπό το προδοτικό πραξικόπημα της 
xoύvτας των ΛΟηνών και της ΕΟΚΑ Π' συσσώρευσε σωρεία προβλημάτων στον τόπο 
μας: 200 000 πρόσφυγες διωγμέ\'Ο\)ς με τη βία των όπλων από τα σπίτια και τις 
περ~oυσίες τους, χιλ~άδες νεκρούς και α\'CL-τήρσυς και 1 619 αγνοουμένου; που είνα~ 
και η πιο τραγική πτυχή το\) κυπριακού προβλήματος. 

Όπως είναι γνωστό, η κυβέρνηση, σε συνεργασία με τις επιτροπές οι οποίες 

δημωυργήΟηκαν αμέσως μι-τά το 1974, δηλ. την Παγκύπρια EπlfΡUJtli Προσφύγων, 
την Παγχνπρια Οργάνωση l1αΟόντων χαι την ΙΙ αγκύπρια Επιτροπή Λγνοουμένων, 

είχε εyκίιψε~ ευΟύς εξαρχής στα προβλήματα που αντιμετώπιζαν οι εν λόγω τάξεις 

και στα μέτρα των δυνατοτήτων του κράτους τα προώΟησε και τα επέλυσε. 

Δεν παραγνωρίζουμε το γι-γονός ότι στο διάστημα που μεσολάβησε α..-τό το 

1974 μέχρι σήμερα έχουν γΙνει πάρα πολλά. Όμως oφεlλo\)με να παραδεχτούμε ότι, 
όσον αφορά την τάξη των :ταΟόντων και των εγχλωβισμένων, Ι,τρε.-τε να γίνουν πολύ 

περισσότερα, γιατί είναι αυτοί οι άνΟρωποι ιτου πλήρωσαν το μεγαλύΤερο τΙμημα 

της προδοσίας. Έχασαν παιδιά, γονείς, συζύγους, ιτάρα πολλοί έχασαν την αρτιμέ
λειά τους και xattonwav ανά..-τηροι χαι, όπως εΙναι φυσιχό. ανrιμr.:τωπίζουν τα 
περισσότερα προβλιiματα. οικονομικό, στεγαστικό, επαγγελματικής αποκατάστασης, 

σπουδών και σωρεία άλλων προβλημάτων. 11 I l αγχύπρια Οργάνωση Παθόντων μι: 
υπόμνημά της έχει ζητ1'μICΙ από ττιν κυβέΡνΤΙση την άμεση επΙλυσή τους, Ως Boυλt) 

έχονμε υποχρέωση να ανrα..-τoχριOoύμε Οετικά στην παράκλησή τους για βοήΟεια. 

γιατί τα αιτήματα που υποβλήΟ-ηκαν και δίκαια αλλό. και δικαιολογημένα είναι. 

Όσον αφορά το οιχο\'Ομικό πρόβλημα, οφείλουμε \'0 παραδεχτούμε ότι, 

ενόψει των νέων οικονομικών δΕδομένων που παραΤΤΙΡούνται, τα παρεχόμενα 
σήμερα χορηγήματα εΙνα~ πολύ χαμτιλά και δι:ν αντα..-τοκρίνονται στη οτιμαντική 

αύξηση του κόστους ζωής. 

Ειδικά η κατηγορία των οικογενειών που ο προστάτης τους έπεσε μαχόμενος Ii 
είναι αγνοονμενος πρέπει να παραδεχΤΟύμε ότι αδικι:Ιται, γιατί τα μτιδαμινά χορτι
γήμα1:α πον τους παραχωρεί η κυβέρνηση τώρα, δηλ . .(100 για τη σύζυγο και .t40 για 
το τέχνο, τους ι:πιτρέ.-τουν απλώς να φυτοζωούν. Επιβάλλεται η άμεση ανωτροσαρ

μογή τους. ώστε να μπορούν να ζουν aξιoπρεπώς. Έχουν στερτιΟεί τα πάντα και 
έχουμε ΊJΠOχρέωση, Βουλή και κυβέρνηση, \'0. τονς δώσουμε τη δυνατότητα της 

ανΟρώ.-τινης δισβΙωστις, χωρΙς να είναι υποχρεωμένοι να στερούνται βασικά ε(διι 
πρώτης ανάγκης πο\) όλοι εμείς απολαμβάνονμε. 

Της (διας μεταχείρισης πρέ.-τει να τύχουν κοι οι βαριά α\'ά..-τηροι και όποιοι 

είναι ανίκανοι για οποιαδήποτε εργα<ιία. Και οι δύο καΤljγορΙες έχουν στερήσει από 

την οικογένειό. τους το ι:ξ Εργασίας του :τροστάττι μηνιαίο εισόδημα. Πιστεύουμε ότι 
οι δυο αυτές κατηγορίΕς ::τρέπει να τύχουν ττις [διας δίκαιης μεταχείρισης. 

Όσον αφορά τις άλλες κατηγορίες. :τρΙ-τιι \'0 δοΟούν γΕνικές αυξitoι:ι;, ώστι 
να ανέλ.Οουν τα χορηγήματα σε ιχανοποιητικά ι:πί;ιεδα και να μην αναγκάζονται O~ 

J 
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παΟόντες να α.ταιτoiιy. 11 πολιτική της ),ιτότητας :του ΕΠιδιώΚΕΙ να εφαρμόσει 1\ 
κυβέρνηση δεν προσφέρεται για τους παΟόνης. γιατί ήδη φυτοζωούν, πράγμα για το 
οποίο δεν μπορούμε να πεΡllφαvεu6μαστε. 

ιι αναΟεώρηοη των χορηγημάτων πρέπει να γ[ΥΗ βάσει των τιμαριΟμικών 

αυξήσεων και όχι σύμφωνα με τις αυξήσεις των δημόσιων βοηΟημάτων, γιατί στην 
ΤΕλευταία περίπτωση μιλουμε για ελεημοσύνη του κράτοιις. Εδώ πρόκειται για 

υποχρέωση και ύψιστα καΟήχον όλων να συμβάλουμε στην ε;τ[λ"υση του οικονομικού 

προβλήματος των παΟόντων. 

Θα 1.L1τορούσαμε να προτείνουμε κά.1τοιες φοροa.ταλλαγές. όπως έγινε Υια tO'U; 
πολυτέκνους. l1.χ. σι συνταξιΟύχοι γονείς πεσόvtων και αγνοουμένων να εξαιρού. 

νται από τΟ' φόρο για '(ην ό.μννα. 'f-Ιδη έχουν προυφέρη ό.τι πολυτιμότερο είχαν. τα 

ίδια τα παιδιά τους. Επίσης σι σύζυγοι πεσόντων και αγνοουμένων και τα ό,γαμα 

παιδιά τους που εργάζονται να τυγχάνουν σχετικής φοροαπαλλαγής ως μέτρο οικο 

νομικης ενίσχυσής τους. 

Όσον αφορά τους αναπήρους, μετά το Οάνατό τους 1) σνζυγός τους να παίρνει 
επίδομα ίσο με το επίδομα που χορηγείται στις συζύγους πεσόντων και αγναnι

μένων και να τυγχάνουν επίσης όλων των ανάλογων ωφελημάτων, όπως και τα 

παιδιά τους. 

Σήμερα γίνεται ειδική αναφορά στην παροχή έκτακτου βοηΟήματος από το 

Ταμείο Α\'Qκουφίσεως ΠαΟόντων για αγορά ματoγUΑΛιών, το ΟΠΟ(Ο δικαιούνται 

μόνο όσοι ωτό τους παΟόντες t(\'QL συνταξιούχοι των Κοινωνικών Λσφαλίσεων. Ο 
περιορισμός αυτός είναι αδικαιολόγητος. Όλοι οι παΟόντες πρέπει να δικαιούνται 

το πιο πό,νω ευεργέτημα. Παράλληλα έκτακτο β(ΗιΟημα πρέπει να ;caQtxttaL και στα 
παιδιά των πειιόντων και αγνοουμένων που πλrιρώvoυν για απόκτηοη διπλωμάτων. 

Πιστεύουμε πως 1\ ψυχική δοκιμασία των γονιών πεσόντων και αγνοουμένων 
τα τελευταία ι 7 χρόνια δικαιολογεί απόλυτα την ά.-τοψη πως με τη συμπλήρωση του 
6Ck>ίI έτους της ηλικίας τους Οα πρέπει \'0 μ.-τoρoύv. αν το ζητήσOΊJν. να συνταξιοδο

τούνται (L-τό τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις. 

Η επαγγελματική (L-τοκατάσταση εί\'αι ίσω; το πιο σοβαρό πρόβλημα για τον; 

παΟόντες, που δυστυχώς δεν προωΟήΟηκε επαρκώς. Οφείλουμε να ομQλογήσουμι: 

ότι, ανεξάΡΤJlτα από τις εκάστοτε κυβερνητικές διακηρύξεις, ουδεμία πρόνοια έχει 

ληφΟεί για την πρόσληψη παθόντων στη δημόσια υπηρωία, στους ημικρατιχούς 

οργανισμούς, στην Λστυνομία και στην lΞ.Ονική Φρουρά, με αποτέλωμα UL άνΟρωποι 

που πρόσφεραν τα περισσότερα στον τόπο τuυς να παραγνωρίζονται. 

Εισήγησή μας ι:(ναι να κατοχυρωΟεί με νoμoOeτική ρύΟμωη μια αναλογία στις 

προσλήψεις. Στις κυβερνητικές και ημικρατικέ; υπηρεσίες να γί\'Ονται προσλήψεις 

με. ειδικά κριτήρια (L"'tό την τάξη των παΟόντων με προτεραιότητα των παιδιά των 
πεσόντων, αγνοουμένων και ανα..-τήρων, όπως έγινε και με την ΠαιδαγωΥΙΚ1) 

Ακαδημία Κύπρου. Αναφερόμαστε στο ειδικό κριτήριο του 50% της βαΟμολοΥιας 
που απαιτείται. γιατί γνωρίζουμε ότι αυτό, τα παιδιά δεν είχαν (σες ι-υκαιρ(ες 

μόρφωση; με τα άλλα παιδιά που είχαν xα~ του; δύο γονεΙ; τους να τα φροντίζουν 

και να τα βοηΟούν. ΔυσΤΊJχώς, τόσο ψυχολογικοί όσο και ΟΙΚΟ\ΌμικοΙ παράγοντες 

τους στέρησαν το δικαίωμα της άνετης μελέτης. 

ΕΙναι xaOlixov και υ:τοχρέωση του χράτο-υς να μεριμνι)σει για την επαγγελμα
τική (L"'tοκατάσταση των παΟόντων. Με νόμο \'α τους ΟΟΟε( ουσιαστική βοήΟεια και 
προτεραιότητα στις προσλήψεις οτην Αοτυ\'ΟμΙα, στην ΕΟνική Φρουρά, στη δf1μόσια 
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υπηρεσία και στους ημικρατικούς οργανισμούς, καΟώς και στις προσλήψεις έκτα

κτου προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία. 

Ε{ναι γεγονός ότι το Οέμα της στέγασης έγινε οξύτατο μαά την τουρκικti 

εισβολή και κατοχή. Κανείς δεν μ..-ι:ορεί να :ιαραγνωρίσει το γεγονός ότι με τα 
διάφορα σχέδια που εφαρμόζει η κυβέρνηση έχουν γίνει πολλά στον τομέα αυτό 
Ειδικά για τη στέγαση των προσφύγων. 

Όσον αφορά τους παΟόντες, παρόλο που μια μερίδα συζύγων, Ouγατέρων και 
γονέων άγαμων πεσόντων και αγνοουμένων καλ';πτεται σήμερα με τα υφιστάμενα 

κριτήρια , πιστεύουμε ότι μερικοί αδικούνται. ΊΌ δικαίωμα στέγασης πρέπει να 

επεχταOtΙ και στους γιους πεσόντων και αγνοουμένων και στις αδελφές, σε περι

πτωση που ο αΥ"οούμε\'Ος, αν ήταν παρών, Οα ήταν ο προστάτης τους. καθώς και 

στις περιπτώσεις των ά.ι-ι:ορων άστεγων ανα.-ι:ήρων. 

Γ\'ωρ(ζουμε όλοι ότι γενικά η οlκο\'ομική κατάσταοη των παΟόντων μας είναι 

πολ'; κακή, όπως και της πλcιoψηφίας των προσφύγων. και ως ΕΚ τούτου ειδικά για 

τους παΟόντες t::ttXQotoUIλE το αίτημα της οργάνωσΙI; τους για κατάργηση των εισο 
δηματικών κριτηρίων. 

Ο Οεσμός του (.-ι:ιδόματος ενοικίου εφαρμόστηκε με περιορισμούς για τους 

παΟόντες σε αντίΟεση με τους πρόσφυγες. Δικαιούχοι είναι οι γονείς άγαμων αγνο
ουμένων, η σύζυγος και οι ΟυγατΙρες τους. Γι' αυτό και εισηγούμαστε την εφαρμογl\ 

των ίδιων κριτηρίων που εφαρμόζονται και για τους πρόσφυγες. Έτσι το αίτημά 
τους για επΙδομα ε\'οικΙου πρt.-ι:ει \'α επεχταΟεΙ και να καλύψει όλους τους δικαιού
χους στεγαστικών προγραμμάτων. 

Πρέπει να διευρυνΟΟύν τα κριη1ρια, ώστε να xoλuφOouv και τα άρρενα τέκνα. 

Ε.-ι:ίση; πρέπει να συμ...-ι:εριληφΟοUν σ' αυτά τέκνα :τ:εσόντων, αγνοουμένων και 

φλωβισμένων που για εκ..-ι:αιδευτικοUς κυρίως λόγους ε(ναι αναγκασμένα να 

βρίσκονται μακριά Q..-ι:ό τα σπίτια των γονέων τους. 

Όπως γ\'ωρΙζουμε, η κυβέρνl}CJ11 μας, για \'α βοηΟι1σει τους χαμηλά αμειβομέ

νους να αποκτήσουν στέγη, έχει δημιουργήσιι τους Οργανισμούς ΛναπτύξείUς Γης 

και ΧΡllματοδοτήσεως Στtyιις . Να κληΟούν οι δύο αυτοί οργανισμοί, όταν υπάρχει 
αίτηση παΟόντα για εξασφάλιση στέγης ή χαμηλότοκο'\! δανείου για ottyαOll, να του 

δίνουν προτεραιότητα και χάΟε δυνατή βοήΟεια. 

Με βάση τα υπάρχοντα κριτήρια βοήΟημα γάμου δικαιούνται οι OUΓατέρες και 

αδελφές πεσόντων και αγνοουμένων. Με την κατάργηση της :τ:ροΙκας και tllV 
αναγνώριση της ισόΤllτας των δύο φυλων ο περιορισμός αυτός αποτελεί απαρχαιω

μένη αντίληψη και αντίκειται προς υφιστάμε\-ες διεΟνείς συμβάσt:ις που υπέγραψε IJ 
Κ';προς. Εισήγησή μας είναι η :τα(Μ.>χή βοηΟ1)ματος γάμο\! σε όλα ανεξαιρέτως τα 

τέκνα αγνοουμένων και :τεσόντων ανεξαρτήτως φυλου. 

ιι κυβέρνησll :τρέ.-ι:[ι \'α προχωρήσ(ι στην ετοιμασία ειδικού σχεδίου για tllV 
επαγγελματική αποκατάοτασll των τέκ\'ων των αγνοουμέ\'ων, πεσόντων και 

αναπήρων, με βάση το οποίο να παρέχει χαμηλότοκα μακροπρόΟεσμα δάνεια για 

δρασΤllριο:τοίησή τους σε βιώσιμα επαγγέλματα. Ί~να μέτρο f..-ι:Ιλυσης του σοβαρού 
προβλήματος της επαγγελματικής αποκατάσταοης είναι η παροχή στους παΟόντες 

προτι:ραιόΤllτας για την ενοικίασll καντίνων σχολείων. νοσοκομεΙων και κυβερνη

τικών τμllμάτων. 

'Ενα εξίσου σοβαρό :τρόβλημα :τ:ου αντιμ(τωπίζουν οι παΟόντες μας ως αναμ
φισβήτητο (.ο-ι:ακόλουΟο της κακής οικονομικής του; κατάσταοιις είναι και οι 
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σπουδές των παιδιών του; στην τριτοβάΟμια ΕχπαΙδευση, που oι)\'επάγovται τερά
στια έξοδα στα οποία δε Μνονται \'0 ανταποκριΟούν. αν δεν nιχoυν σχετικής 

αρωγής και βοήΟειας. 1I χυβΙρνηαη, όπως γνωρΙζουμε, έχει κάμει το πρώτο βήμα. 
Υπό μορφτΊ υποτροφιών παρέχονται σήμερα χά.."tοιο ποσά. τα ο:τοία δυστυχώς δεν 
avtCL"toxgiνovτaL στο πραγματικό κόστος του σκοπού για τον οποίο παρέχονται, με 

αποτέλεσμα. για να σποιιδάσει ένα παιδί με πατέρα αΥvoouμενο Τι πεσόντα, 
ολόκληρη τι ΟΙΧΟΥένεια να 1JΠoχρcoύται να δuστυχεί. στερούμενη βασικό είδη πρώτης 
ανάγκης. 

Πιοτε'ύουμε στο αναφαΙρετο δικαίωμα αυτών των παιδιών για Ισες ευκαιρίες 

μόρφωσης και χαλούμε ΤΊ')ν κυβέρνηση να αναΟεωρήσει τα σχετικά ποσά. τα οποία 

εισηγούμαστε να παρέχονται από την Ε..-τιτρο:τ'ή Χορηγημάτων. όπως συμβαίνει με 

όλα τα άλλα επιδόματα προς τους παOόνtες. και όχι υπό μορφή υποτροφιών. είναι 
καΟήκον μας \'α συμβάλουμε στη μόρφωσή τους, γιατί συμβάλλουμε έτσι στη μελλο · 
ντική ΠΡΟΚΟΠI) και ευημι:ρία τους. Διότι. όσο και αν μας αJτασχολεί το Οέμα των 

άνεργων επιστημόνων, κανένας μας δεν μπορεί να αμφιυβητήuει το ότι η μόρφωση 

αποτελεί την καλυτερη επένδWη για Πρόοδο και ότι η Κύπρος μας, παρ' όλη τη 

συμφορά που τη βρήκε , αναγεννήθηκε και προοδευιι συνεχώς. 

ΤΟ Οέμα της εξασφό.λισης Οέσης για μεταλυκειακές σπουδές σ..τό τα παιδιά των 

πεσόντων και αγνοουμένων εLναι ένα άλλο πρόβλημα που α\'τιμετω:τίζουν. Απ' ό,ΤΙ 

παρατηρηΟηΚΕ μέχρι σημερα, η πλειοψηφLα των ;ιαιδιών αυτών προτιμά να φοιτά σι: 

τριτοβάΟμιες σχολές της Κύπρου. 

Να αυξηΟούν τα ποσά που παρέχονται. έτσι που να ανταποκρίνονται στη σημε

ρινή πραγματικότητα. [ίναι αδια\'όητο να γίνεται αναφορά σε :τλήρη υ:τοτροφία 

και να δίδεται ποσό 11.200 ετησίως για σ;τουδές στην Αγγλία και την Αμερική. 

Σας ι:uχαριστώ. 

ΠΙ>ΟΕΔ}>ΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΓεωΡΥ(ου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΙΊΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. Οα είμαι πάρα πολύ σύντομος, γιατί δεν 
προτίθεμαι να επαναλάβω τα όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος κ . Γιάγκου, τον οποίο 

επιθυμώ να συγχαρώ για την πολύ εύστοχη και εμπεριοτατωμένη ομιλία του. 

' )-{Οελα απλώς να προσΟέσω δύο σημεία. 

ΤΟ πρώτο είναι ότι τα όσα έχει αναφέρει ισχύουν και για τους παθόντες το" 
αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955-1959 αλλά και του 1963. 

θέλω να σταΟώ ιδιαίτερα στο Οέμα των προβλημάτων πσυ αντιμετω.τίζουν οι 

οικογένειες των αγνοουμένων μας, κύριε Πρόεδρε. οι οποίες έχουν στερηΟεί την 
πηγι) το" εισοδήματός τους, όπως οι πρόσφυγες έχουν στερηΟεί τις εργασίες τους 

αλλά και τα σπίτια τους. Γι' αυτό πιστεύω ότι ως η πιο τραγική πτυχή του 

κυπριακού προβλήματος πρέπει να τύχουν ιδιαΙτερης φροντίδας και μεταχείρισης. 

Για το σκοπό αυτό έχουμε ήδη εγγράψει Οέμα στην Κοινοβο"λε"τική επιτροπι'ι 

Προσφύγων, το οποίο εξετάζεται, και είναι η εισήγησή μας ότι. όσον αφορά το Οέμα 

της επαγγελματικής α..-τοκατάστασης αλλά ιδιαίτερα το Οέμα της απόκτησης κατοι· 
κίας α..τό παιδιά αγνοουμένων, πρbτει να χορηγούνται τα δάνεια και 11 βοήΟεια που 
χορηγούνται στους πρόσφυγες ή σωυς κατοίκους των ακριτικών μας περιοχών. 

ΕυχαQιστώ πάρα πολύ. 

\ 
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ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Α. Χ])ΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, τα προβλτΊματα των παΟόντων και των οικογενειών των πεσό
ντων και αγνοουμένων είναι και πολλά και σοβαρό. 11 κατά καιρούς έκφραση 
συμπάθειας και συμ.."tαράστασης Q..;"tό την κυβέρνηση προς τις ταλαιπωρημένες αυτές 

τάξης δεν ικανοποιεΙ 11 λ1fψη ημίμετρων υποβαΟμίζει το σοβαρό αυτό Οέμα . είναι 

ΕΠιτέλους καιρός να εκπονηθεί ειδιχό σχέδιο για την αντιμετώπιση όλων των 

προβλημάτων που <Lι"taOXOAoίIv αυτές τις τάξεις. 

Γι' αυτό θα τΊταν καλό το θέμα να παραι"tεμφΟεί στην αρμόδια ΚοινοβουλευΤΙΚ11 

ΕπιτροπτΊ. ούτως ώστε να μελετηΟούν όλες οι Ειοηγήσεις. Το Σώμα αυτό αοχολτΊ

θηκε και στο παρελθόν επανειλημμένα με τα προβλτΊματα που <Lι"taOXOAOUV αυτές τις 

τάξεις. Να QVΓKEVΤtyJJDOUV όλες οι ειοηγτΊσεις 1\ χαι οποιεσδή,"tοτc άλλες υποβλη

θούν , ούτως ώση μια χαι καλή να λήξει η ταλαιπωρία των πολυβασανισμένων 

αυτών ανθρώπων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔι)εΥΟΝ: 

Ο χ. Θεοδώρου. Ορίστε . Υπάρχει άλλος ομιλητής μετά τον κ . Θεοδώρου; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε. παρόλο που θα είμαι :το),ύ ο'ύντομος, εντο'ύτοις θέλω να χάμω 

xρήσrι του βήματος λόγω της μεγάλης σοβαρότητας του υπό συζήτηση Οέματος. 

Πρώτο απ' όλα Οέλω να Εκφράσω τα συγχαρητήριά μου προς το Ο'υνάδελφο 
Kίκrι Γιόγκου τόσο για την πρωτοβουλία του για εγγραφή του θέματος αυτού όσο 

και για την πραγματικά πολύ εμ.."tεριστατωμένη παρουσίαση του θέματος. 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα το οποί.ο έχει εγγραφεί έχει προεκτάσεις πολ"; πιο 

βαθιές και πολ'ύ πιο σημαντικές. θα έλεγα, εκτός από την αντιμετώπιση την απαραί

τητη, την αναγκαία, την u"tιβαΗόμενη αντιμετώ;ι:ιση των προβλημάτων των οικογε

νειών που έχουν άμεσα πληγεί από τη συμφορά του 1974. ΊΌ θέμα ά."tτεται των 

εννοιών της φιλοπατρίας και της υπεράσπισης της πατρίδας. Το (διο αυτό θέμα 

κά.'ΤΟΙΟΙ ό.λλοι λαοί το έχουν λίισει διαφορετικά. ΊΌ έχουν λύσει οι ιολαμιστές 

Π.χ. με τις υποσχέσεις για μεταθανάτια πιλάφια και παραδείσους. Στον τόπο το 

δικό μας αυτές οι υποσχέσΕις δεν περνούν και δεν μπορεί να θεμελιωθεΙ. πρακτικά 1] 

φιλοπατρία με τέτοιον είδους υποσχέσεις. ιι φιλοπατρΙα δΕν είναι μόνο μια ιδέα 
αφηρημένη και απροσδιόριστη. Η φιλοπατρία σlιμαΙνει την αγάπη προς την 

πατρίδα, σημαίνει τrιν αγά."tη προς την κοινωνία, σημαΙνει την αγά..-τη προς την οικο

γένεια. Και ουαί και αλΙμονσ, αν μια κοινωνία αφήνει τις οικογένΕιες αυτων των 

. ανΟρώπων εκτεθειμένες μετά το Οάνατο των στυλοβατών τουςl Ποιο παράδειγμα και 
ποιο διδαγμα προσφέρει αυτή η κοινωνία προς τους πολ(ΤΕς της, οι ο:τοίοι πιθανόν 

να κληΟούν σε κάποια φάση να υπερασπιστΟύν με την ίδια τη ζωη τους αυτό τον 

τόπο; 

Δεν :τρέπει, κύριε Πρόεδρε, να αποκρύψοιιμε το ότι σε κάποια φάση άνθρωποι 

απελπισμένοι μπροστά στο ενδεχόμε\'ο μιας νέας τουρκικής επίΟεσης, μιας νέας 

τουρκικής ΕΠιβουλής εναντ(ον της Κύπρου διαδήλωναν απερίφραστα ότι Οα εγκατα

λείψΟυν και το μέτωπο και τον τόπο. Για ποιο σκοπό. έλεγαν, να αγωνισΤΟ'ύμε; Για 

να υπερασπίσουμε τις περιουσίες των μεγαλοκαρχαριών, αφού εμείς δεν έχουμε 
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τίποτε δικό μας να υπερασπίσουμε, και για να αφιίσουμε και τις οικογένειές μας 
απρoστάτεuτες. αν σκοτωΟούμε; 

Εδώ ακριβώς βρίσκεται το σημείο το πολύ σημαντικό που πρέπΕΙ αυτή Ι) 
κοινωνία να προσέξει. Πρέπει να δώσει στοργή, προστασία στις οικογένειες 

εΚΕίνων που έδωσαν ό.τι πολυτιμότερο και ό,ΤΙ σπουδαιότερο είχαν, την ίδια τη ζωιί 

τους. 11 κοινων(α πρέπει να γίνει ο οιχΟΥενειόρχης των οικογενειών χωQίς 

προστότη. 11 χοινωνία πρι,ίΕΙ να προσφέρει ο' αυτές τις οικογένειες όχι μόνο τιμές 
και παρόσημα αλλά άνεση στη ζωή. Π ρέπει ,'α τους προσφέρει μια ζωή καλύΤΕρη 

από άποψη υλική από αυτή που Οα μπορούσε να τους προσφέρει ο νεχρός 
προστάτης το"ς. 

Με αυτή την έννοια ασφαλώς συμφωνούμε και υπερΟεματ[ζο\lμε με τις εισηγή

σΕις που έχει υποβάλει ο σvνάδEλφo; κ. Γι6.γκο" και έχουμε και εμείς την άποψη ότι 
το Οέμα Οα πρέπει να σταλεί στην αρμόδια !Ξ.ι-τιτρσπή, όχι για να συζητηΟεί απλώς 
χαι μόνο, αλλά για να γίνει η αυνεννόηση με τις σχετικές υπηρεσίες του κράτους ως 

προς τη σύνταξη νέας χαι τη συμπλΙ1ρωοη της υφιστάμενης νομοΟεσίας, ώστε οι 
οιχογένειες οι οποίες έχασαν τον προστάτη τους να τύχουν από το χράτος μιας άνευ 

προηγουμένου γενναιόδωρης υποοt1jριξης. 

Ευχαριστώ, χύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκrια της ομιλίας του χ. Δ. Θωδώροιι, ο ΙΙ ΡOεδρruων της Βουλής 
κ. Γλ. Κληρίδης αντικαταστάOιrιtε από τον κ. κ. Ν. ΜουσΙΟύττα.) 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

(Ν. ΜΟΥΣlOΥnΛΣ) 

Οχ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΛΡ. ΓΕΩΙ)Γ10Υ: 

Κύριε Πρόεδρε, α..-ιό τη Οέση μου πολύ σύντομα. 

Για α..-τοχατάσταση της ::τραγματιχότητας Οα l)Οελα να:Σω ότι το Οέμα αυτό είχι: 
συζητη()ε( αιιτεπάγγε).τα α.."'[ό την ΙΞ..-τιτροπή δύο φορές, :τροτού εγγραφι:i. α..-τό άλλο 

συνάδελφο, για να συζητηΟεί στην !Ξ.ι"'[ιτροπή. Και τις δύο φορές είχαν κληΟεί όλες 
οι αρμόδιες υπηρι:σΙες αλλά και οι ενδιαφερόμενοι χαι η Επιτροπή ι:ίχε συζητήσrι 

αυτά τα Οέματα χαι πράγματι είχl: χαταλήξrι σε κάποΙΕς απόψrις. Όμως χαι πάλι 

τώρα το Οέμα εκκρεμεί Ε\'ώπιον της Επιτροπής μΕτά την εγγραφή από συνάδελφο 
και μετά την κατάΟεση δύο προτάσεων νόμου για τα Οέματα της EπαγγελμαΤΙΚ1~ς 
αποκατάστασης των εξαρτωμένων των αγνοουμένων, πεσόντων και α\·απι\ρων. 

ΊΌ δεύτιρο σημείο το οποίο ήΟελα να αναφέρω είναι το γΙΎονός ότι η βασιχή 
τροχοπέδl1 στα Οέματα της επαγγελματιχής α.."'[οχατάστασης όλων όσων έχω προανα

φέρει είναι συσιαστιχά η Ι1ΑΣν Δ V. Και το λtω εδώ στην ολομέλεια. διότι η χυβερ

νl1τική πλευρά συμφωνεΙ με την επαγγελματική τους αποχατάσταση χαι εδώ και 
χρόνια εισηγείται την επαγγελματιχή του; α..-τοχατάσταση. Θα πρέ.-τ:ει να χαταλ6.βει 

η ΓΙΛΣΥΔν επιτέλους ότι πρέπει να ασχολείται με τα μέλη της και με την κατοχύ· 
ρωση των δικαιωμάτων τους και, όταν κά.-τοtoι α..-τ' αυτούς τους ι:ξαρτωμένους 
γίνουν μέλη της Ι1ΑΣΥΔν, τότε να λάβει χαι τιιν ανάλογη μέριμ\-α. Αλλά να μην 

εμ..-τοδίζει χόποιονς άλλον; α.-τό το να ειοέλΟου\' στη δημόσια UΠlιρι:σία. 

ΕπΙσης Οέλω να επισημάνω ότι η διαφορά στις χορηγίες προς τους παΟόντες 

ποιι εγχρίΟηχε από αυτή που προτάΟηχε είναι πολύ IJlxglj, διότι εζητείτο ΙΙ,8 εχ. και 
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δόΘΠλΕ ίΙ.5 εχ. Συνε.-τως Οα πρL-τει '11 κυβέρνηση να δει «"τό το θέμα και νο ικανο
ποιήσει πλήρως τα αιτήματα των παΟόντων. αλλά παράλλllλα πρέπει να ικαvo
ΠΟιΊ'ισει και τη σωσττ'ι αναλογ(α που Οα παΙρνει ο χάΟ[ παΟών, διότι με τον τρόπο 

πον εφαρμόζεται η κλψακωτή παροχή δημιουργΟύνται ανω6τητες μεταξύ των Ιδιων 

των δικαιο'ύχων. 

Αυτά και η ειoΊ'rYnστ'ι μου είναι, εκτός από το ανοιχτό Οέμα πον υπάρχει στην 

Επιτροπή, να παραπεμφΟεί και αυτό το Οέμα :του έχει εΥΥραφεΙ -και σωστά έχει 

εΥΥραφεΙ- και όλες οι ομιλίες να αποτελέσουν αντικεΙμενο μελέτης a..-τό την 

Επιτροπή, για να γίνει η ουμπλτΊρωστι των νομοσχΟΟίων Τι των νtων προτάσεων 

νόμου που ενδεχομένως χρειάζονται. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του Χ. Αρ. Γεωργίου. ο Προεδρεύων Τ1); 130υλτ'ις 

Χ. Γλ. ΚλTlρίδης επανι\λΟε οτην έδρα του.) 

IlΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(ΓΛ. KΛΙ-IPLΔΙ-ΙΣ) 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩι'ογ ; 

Κύριε Πρόεδρε. δεν είναι Οέμα ομιλίας. Παίρνοντας αφορμή α.τό το σημείο 

που ανέφερε ο κ. Λριοτοφόνης Γεωργίου για το πόσα διαOtτει αυτό το κράτος. αντι) 

η χοινωνία γι' αυτούς τους ανOρ<irτoυς -και μίλησι: για (1.5 tκ.- και ενΟυμούμενος 

τον αριθμό που ανέφερε ο κ. Μουσιούττας για το φούρπο. δrιλ. τα 1:4 εκ. το χρόνο, 
λνπούμαι, ντρέπομαι πραγματικά, διότι αυη) rι χοι\'ων(α μεταχειρίζεται με τέτοιο 

τρόπο τονς παΟόντες. του; αγ\'Οουμέvoνς και όλους όσους έχουν πληγεί σ..τό ηl 

λαίλαπα της ΤOύρκικrι; εισβολής. ΔΙνοψε για το φούρπο ί4 εκ. και τσιγκοννενό· 
μαστε να δώσουμε στους ανΟρώπου; που έχασαν τη ζωι! τους. στις οικογένειες 

αιπών των ανΟρώπ(ην. ό,ΤΙ οφείλουμε να τους δώιιουμε1 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Για να ακουστεί το :τραγματικό ποσό, κύριε Πρόεδρε. ήταν ί3 εκ. και γίνονται 

1:4.5 εκ. τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι είναι κοινή επιΟυμία το Οέμα να παραπεμφθεί στην 

Επιτροπή Προσφύγων για εξέταση των εισηγι)σεων οι οποίες έγιναν. επομένως το 

Οέμα παραπέμπεται. 

Το πέμ..ττο Οέμα στην rιμερήσια διάταξrι εΙναι ~ II ανάγκη αναπροσαρμογής της 

εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των δραστηριοτήτων μας. έτσι πον να εναρμο· 

νιστούν και να σνμ.πλέουν με την εξωτερική πολιτική της Ενρωπα'ίκής Κοινότητας". 

Οέμα εΥγραφέν με εισήγηση των l30υλεuτών κ. Χρίστου Πουργουρίδη και ΓιαννάΚll 
Κασουλ(δη στις 6.2.1992. 

Ο κ. Κασονλίδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΙΙΣ: 

Κ ύριε ΓΙ ρόεδρε. το θέμα αυτό ενεγράφη από το συνάδελφο 1l0υργονρίδη και 

εμένα. 11 δική μου συμβολή αφορά μια ειδική :ττυχή των σχέσεων μας με τις χώρες 
10υ τέως ανατολικο'ύ ουνασπισμο'ύ και. επειδή δε Οα τΊΟελα να στερήσω από τη" 

προσεχή συνεδρία της noυλής κατά τη σνζήτηση του Κεφαλαίου Δ' τη ζωντάνια με 
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την οποία ο σvνάδελφος Πουργουρίδης θα χειριστεί το πρώτο και κύριο μέρος του 

θέματος, Οα ήθελα να ο •• 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Αν είναι αυτός ο λόγος, δε Οα το αναβάλω το Οέμα ... 

(Γέλια) 

r. ΚΛΣΟΥ ΛΙΔΙ-ΙΣ: 
ΕιοηΥονμοι όπως το Οέμα παραμείνει στην llμερ1'!σια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

1'0 θέμα Οα αναβληθεί για την προσεχή συνεδρία. Το έκτο Οέμα στην ημερήσια 
διάταξη είναι "1'0 πρόβλημα που αντιμετω:τίζουν τα προσφυγικά αΟλητικά σωμα
τεία και ιδίως τα οικονομικά ασθενέστερα από αυτά και η ανάγκη άμεσης νποστή

ριξής τους", αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή χ. Δ. Ηλιάδη, 

ο οποΙος απουσιάζει με κοινοβουλευτική αποστολ:ι'ι στο εξωτερικό. Επομένως, 

μπορεί να διαβαστεί σήμερα η Έκθεση και 11 συζtΊηlση θα γίνει. όταν ΕΠιστρέψει ο 
εΥΥρ6.ψας το θέμα Οουλεντής, ο οποίος Οα κάμει χαι την εισήγηση . Παρακαλώ όπως 

διαβασΤΕί η 'ΕκΟεση. 

ΛΡ. rEQrrιoy , 

ΕΚθlZΣΗ ΤΙΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠ IΙ Σ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ. εΓΚΑΩΒI

ΣΜΕΝΩΝ. ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ IlΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ 1'0 ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟ

ΦΟΡΙΖΙΤΑΙ 'ΤΟ nl)ODAHMA ΠΟΥ ANTlMETa I1I ZOYN ΤΑ ΠPOΣΦYrιΚA 
ΑθΛΙΙΤΙΚΑ ΣΩΜΑΊΈΙΑ ΚΑΙ ΙΔΙΩΣ ΤΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ ΑΙθΕΝIΖΙΤΕΡΑ ΑΠΟ 

Α ΥΤΑ ΚΑΙ ιι ΑΝΑΓΚΗ ΑΜΕΣΗΙ ΥΠΟΣΤΙΙΙ)!ΞΙΙΣ TaYI" 

Ilαρόνης: 

Αριστοφάνης Γεωργίου, Ilρόεδρος 

Κ(κης Γιάγκου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κλα(ρη ΑγγελΙδου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ι'1'ινα Κατσελλ1'ι 

ΔημτΊτρης IΙλιάδης 

11 ΚοινοβουλευΤΙΚ1' Επιτροπ1'ι Π ροσφύγων, εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιή

Οηχαν μεταξύ 13 Νοεμβρίου και 18 Δεκεμβρίου 1991. Στις συνεδριάσεις αvτές 1'ιtαν 
παρών και ο εκπρόσωπος των Μαρωνιτών στη Βουλ1'ι κ. Ι. 1l0γιατζτΊς. Στα πλαίσια 

της εξέτασης του Οέματος αυτού και με στόχο την χαλύτερη δυναττΊ ενημέρωση της 

Επιτροπής κλτΊΟηχαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός ΠαιδεΙας. ο 

Πρόεδρος του Διοικητικου Ιυμβουλίου και ο ΙΈνιχός ΔιευΟυντής του Κυπριακου 

Οργανισμο'ύ ΑΟλητισμο'ύ, καΟώς και εχ.-τρόσωποι των Υπουργείων Παιδείας και 
Οικονομικών. της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου και των ΠΡOσφUγιχών 

αΟλητικών σωματείων. ΤΟ πιο πάνω Οέμα εξετάστηκε αυτε..-τάΥγελτα από την 

Επιτροπή 'ύστερα α.--τό πρόταση του Βουλευτή του Σ.Κ, Ε.ΔΕΚ κ. Δ, Ilλιάδη. 

KαταOέtoντας ενώπιον της Ε.,-τιτροπής, οι εκπρόσωποι των προσφυγικών 

αΟλητικών σωματείων αναφέρθηκαν στο βέβαιο κίνδυνο αναστολής της αθλητιΧ1'ις. 
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της :rτokLnottx:fI; και της εΟνικής δραστηριότητας των σωματείων τους λόγω της 

δεινής οικονομικής κατάστασης πα\) αντιμετωπίζο\lν. 

Οι Δήμαρχοι Στροβόλου και ΑΥλαντζιάς, καταθέτοντας επίσης ενώπιον .ης 

Επιτροπης, δήλωσαν ότι Οα ουνεχΙΟουν να παρέχουν την υποστήριξή τους προς τα 

πρooφVyικά αΟλητικά σωματεία. 

Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου του Κνπριαχοίι Οργανισμού Αθλητι

σμο" διαβεβαίωσε την Επιτροπή ότι α...ό της πλεvράς του Οργα\Γισμού τι παροχή 
οικονομικής βοήθειας προς τα προσφυγικά αΟλητικά σωματεία Οα συνεχιστεί στα 

πλαίσια των δυνατοτήτων του και των όρων εντολής του. 

Ο Εκπρόσω;τος της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου. καταθέτοντας 

ενώπιον της Επιτροπής, δf\λωσε ότι σι α:τοφόοειζ που έχουν ληφΟεί για Τll διαγραφή 

ορισμένων σωματείων είναι σύμφωνες με το καταστατικό της Ομοσπονδίας. 

I1 Κοινοβουλευτικη Ε..-τιτροπ'ή Προσφίιγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
ΠαΟόντων, αφού διαπίστωσε και επιβεβαίωσε τα οικονομικά προβλ'ήματα που αντι

μετωπίζουν τα προσφυγικά αΟλητικά σωματεία και λαμβάνοντας ωτόψη ότι αυτά 

επιτελούν αξιοσημείωτο έργο με τις αθλητικές, εθνικές και πολιτιστικές δραστηριό

τητές τους, διατηρώντας με τον τρόπο αυτό άσβηστη τη μν'ήμη των κατεχόμενων 
εδαφών μας, Οεωρεί ότι αποτελεί καΟιΊχον όλων των αρμόδιων φορέων να βοηΟ'ή
σουν και να ενισχύσουν τις δραστηριότητες των σωματείων αυτών. 

Ειδικότερα, 11 Επιτροπή πιστεύει ότι πρέπει: 

(α) Να αυξη()εί η χορηγΙα που παρέχιται από τους αρμόδιους φορείς προς 
τα οικονομικώς ασΟενέστερα προσφυγικά αθλητικά σωματεία. Η 

Επιτροπ'ή δεν αποδέχεται το περιεχόμενο της επιστολής του Υπουργειου 
Οικονομικών. που δηλώνει αδυναμία περαιτέρω οικονομικl\ς ενίσχυσης 

των σωματείων, αλλά αντLOετα πιστεύει ότι η οικονομική βοηοεια πρέπει 

να χορηγείται με βάση κριτήρια που αναμένεται να καΟοριστουν ύστερα 

α..τό συνεννοήσεις με τα ενδιαφερόμενα μέρη. 11 Επιτροπή, τέλος, 

ΕΠικροτώντας τις αυξήσεις που προτωεται να δώσει ο Κυπριακός Οργα

νισμός ΑΟλητισμου, αναμένει ότι ο ΤΕλευταίος Οα Εξετάσει ευνο'ίκά το 

αίτημα παραπέρα αύξησης των ΧΟΡτιΥημάτων αυτών. 

(β) Να κατασκευαστούν αΟλητικές εγκαταστάσεις α..τό τον Κυπριακό οργα

νισμό ΑΟλητισμού ή να δοΟεί α..'tό αυτόν μεγαλίιτι:ρη οικονομικη βοήθεια 

για την κατασκ(υ'ή τους. οι οποίες Οα πρέπει να χρησιμοποιούνται κατά 

προτεραιότητα από τα προσφυγικά αΟλητικά σωματεία, 'ή και να δίνο
νται επιχορηγήσεις σε προσφυγικά και πληγέντα σωματεία για την 

απόκτηση ιδιόκτητων αΟλητικών κέντρων. 

(γ) Να γίνουν οι απαραίτητες τρο:τ.ο;ιοιήσεις στο καταστατικό της 

Κυπριακής Ομοσπονδιας Ποδοσφαίρου. ώστε να μη διαγράφονται από 

τη δ'ίιναμή της τα σωματεία εκείνα που δεν παρουσιάζονται στους αγώνες 

λόγω οικονομικών δυσκολιών η διαβό.Ομισης. 11 Επιτροπή tOVU:;.EL ότι 

πρέπει να τροποποιηΟεί το καταστατικό της πιο πάνω Ομοσπονδίας, για 

να ανταποκρίνεται στις σημερινές συνθήκες της κατοχής ενός μεγάλου 

μέρους της Δημοκρατίας και του συνακόλοuOου εκτοπισμού ενός αξιό

λογου αριΟμοίι αΟλητικων σωματείων. Στην προκείμενη περΙΠτωση η 

Koινoβoυλεuτικ'ή Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων. Αγνοουμένων 
και ΠαΟόντων Οεωρεί {l.ι'tαρόδεκτο το γεγονός ότι η Κν:τριακή 

Ι 
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Ομοσπονδία ΠοδοσφαΙρου δεν έχει ακόμα αντιληφΟεΙ ότι στην Κύπρο 
υπάρχει εδώ και δεκαεπτά χρόνιο κατοχή και προσφυγιά. χι αυtό Υιατί. 

παρόλο που εκπρόσω:τός της παρευρισκόταν στη συνεδρία της 

Επιτροπής της 13ης Νοφβρίου 1991 κατά την οποία εξετάστηκε.ο πιο 
πάνω Οέμα και ).ήφΟηκαν οι σχετικές αποφάσεις. δεν ενημέρωσε. όπως 

όφΕιλε. την Επιτροπή για τις ενέργειες της Ομοσπονδίας. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΛΤΣΟΥΡΙΔΙ-ΙΣ: 

Απ' όσες συνεδρίες έχουν γίνει Ilέμπτη και l1 αρασκεuή έχει αποδειχτεΙ ότι η 
Παρασκευή εΙναι αρνητική μέρα: μειωμένο ενδιαφέρον, σοβαρότατες απουσίες. 

Πιστεύω ότι πρέπει να μην οριστεί ξα\'ά Παρασκευή συνεδρία αλλά μόνο Πέμπτη 

και να συνεχίζουμε πιο αργά. Εξάλλου \'Ομίζω ότι η συνήθΕια του I-Ι ροέδρου της 

Βουλής να μας ορίζει διημερες συνεδρίες, όταν απουσιάζΕΙ, πρέπει να τερματιστεί. 

ΠI)ΟΕΔι)εΥΩΝ: 

Λλλό εLναι και η ευκαιρία να πάρω τη ρεβάνς μου και να ορίσω διήμερη συνε

δρία για την ε.)τόμε,ιη φορά που θα ε(μαι εδώ. 

(Πλια) 

κνριοι. μΕ την ανάγνωση της Έκθεσης του τελευταίου θέματος λήγει η σημε

ρινή συνεδρία της Βουλής. 

ΙΙ επόμενη συνεδρία της Βουλής oρL.ζεται για την ερχόμενη Πέμ..-ττη, ' 12 
Μαρτ(ου 1992. στις 4.00 το Q.r-τόγευμα . με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘI31ΊΚII εl'l'ΛΣΙΛ 

1) Ο περί Συμ..τληρωματικον JΊΡO\Jπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 4) τον 1992. 

2) Ο περΙ IΊΡOU:τoλoγισμoυ του Ταμε(ου Θήρας Νόμος του 1992. 

3) Ο περί IΙ ροUπολ.ογισμον τον Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

Νόμος του 1992. 

4) Ο περί Προυπο>'ογισμού tou Ταμείου Δημόσιων ΔανεΙων Νόμος του 
1992. 

5) Ο περ( l1ρου:τολ.ΟΎισμού (Τροποποιητικός) (Λρ. 8) Νόμος του 1991. 

6) Ο περί Χαρτοσήμων (ι'ροποποιητικός) (Λρ. 2) Νόμος του 1991. 

7) Ο περ( Συμπληρωματικού προυπολΟΎιομΟύ Νόμος (Λρ. Ι ) του 1992. 

8) Ο περί !)αδιοφωνικού Ιδρύματος KνΠΡUυ (Επιβολή Εισφοράς) (ι'ροπο· 

ποιητικός) Νόμος του 1984. 

9) Ο περί llροUπολ.ογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος ΚύΠρου Νόμος 
του 1992. 

10) Ο περί ΕγΥυI'ισεως της Χρηματοδότηοης της Εταιρείας "Κυπριακαί Αερο
γραμμαί Λτδ" (Κνρωτικός) (Λρ. 3) Νόμος του 1992. 

11) Ο περί Εyyul'!οεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κυπριακοί Αερο
γραμμαί Λτό" (Κuρωτικός) (Λρ. 5) Νόμος του 1992. 

12) Ο περΙ Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουοιών (Γροποποιη
τικός) Νόμος του 1990. 
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13) Ο περί Συμπληρωματικού llρoUπoλoγισμo\ι του ΠανεπιστημΙο\l Κύ:cρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 1992. 

14) Ο Κυρωτικός του Προαιρετικου Πρωτοκόλλου στο Διε:Ονές Σ'ύμφωνο για 
τα Αστικά και Πολιτικά Δικαιώματα Νόμος του 1992. 

15) ΟΙ περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Κανονισμοί τον 1992. 

16) Οι περί f:.ξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) 
(Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΛ ΙΌ U': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΛΛΛ ΙΌ Γ': ΕρωτιΊσεις. Απαντήσεις. 

ΚΕΦΛΛΑ ΙΟ Δ': 

1) 'ΙΙκΟεοη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής n αιδεΙας για το Οέμα που 

τιτλοφορείται ''Ο κίνδυνος που διατρέχει τι κυπριαΧI\ νεολαία από τη 
διάΟεση των ναρκωτικών και τι ανάγκη ύπαρξης ενιαίας πολιτικιΊς και 
συντονισμού των κυβερνητικών υπηρεσιών για την πρόληψη κα~ κατα

στολή τον κινδύνον αυτού". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της επ~τρoπής). (8.11.91). Λυτό το 
Οέμα Οα. συζητηθεί με το νομοσχέδιο. 

2) "11 ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονιστούν και να OΊJμπλtoυν 
με την εξωτερική πολιτική της Ευρω.:τα·ίκής ΚοινότηταςΜ. 

(θέμα εΥΥραφέν με ησήγηση των l3ονλεντών κ. Χρίστου ΠουΡΥουρίδη 

και Γιαννάκη Κασουλίδη). (6.2.92). 

3) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Ε.-τιτρο:τής ΠροσφύΥων, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων και το Οέμα πον τιτλοφορείται 'Το 

πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά αΟλητικά σωματεία και 

ιδίως τα οικονομικά ασΟενέσΤΕρα α.ι-τό αυτά και η ανάγκη άμεσης υποστή

ριξής τους". 

(ΑυΤΕΠάγγΕλτη εξέταση ύστερα από πρόταση του J30νλευτή κ . Δ . 

Ilλιάδη). (25.10.91). (Συνέχιση της συζήτησης). 

4) "11 αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 
ληφΟούν, για να σταματήσει η αστυφιλία της υπα(θρου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 13ουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλιδη). (20.2.92). 

5) "11 ανάγκη κατασκευής υδατοφράκτη στον ποταμό rι ΕδιαΙο". 

(Θέμα ι:γΥραφέν α.ι-τό το 130υλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρίου). (27.2.92). 

6) "11 ανάγκη αναβάΟμισης και ανάπτυξης του Οεσμού της τοπικής αυτο

διοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού Οωμού διοίκησης 
στην Ευρώπη". 

(Θέμα Εγγραφέν α.ι-τό το Βουλευτή κ. Λ. Κουκουμά εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ·Αρωτερά-Νέες Δννάμεις). (27.2.92). 

7) "11 έλλειψη βασικής υ:τοδομής στηνύ:ταιΟρο και οι κοινωνικές και οικο

νομικές επιπτώσεις". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του l3ουλευτή κ. Α. ΜοΟΟχου). (12.2.92). 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο Βουλευτής κ. Ρένος Πρέντζας ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"1-1 έκθεση του Υπουργε(ου Εξωτερικών των ΗΠΑ προς τις επιτροπές εξωτε

ρικών Υποθέσεων του Κογκρέσου για την κατάσταση των α\-θρώπινων διχαιω

μάτων στην KίnτΡO για το έτος 1991 Μ. Υπάρχα αντίρρηση όπως το θέμα επραφεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρηοεως, το θέμα εγγράφεται. 

Ο χ. Π ρέντζας εωηγείται όπως η συζήτηση του θέματος αρχίσει στην επόμενη 

συνεδρΙα της Βουλης, δηλαδή να χαρακτηριστεί θέμα ΕΠείγουσας φνσης και να τυχει 
προτεραιότητας έναντι όλων των άλλων θεμάτων. Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το θέμα χαρακτηρίζεται θέμα atELyouσa; φύσης 

και τίθεται πρώτο στο Κεφάλαιο Δ' της ημερήσιας διάταξης της επόμενης συνεδρίας 
της Doυλής. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ώρα λήξης: 1 ι.οs π.μ.) 

Οι ακό),ουΟοl Ηου),ι:υτες υ:ι:εγΡUψαν τον κατά),ογο των :tuρόντων με αλφαβη . 
τικ,ί σειρά: 

Αγα..-τίου Γιαννάκης 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίο" Ανδρέας 

Γεωργίο" Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Θεοδο'ύλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ι)ήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλα'ύκος 

Κληρίδου Καίτη 

K01JΚOυμάς Ανδρέας 

Κ υπριανο'ύ Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης lσίδωρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχα'ηλιδ'ης Θάσος 

Μιχα'ηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου ΓιαννάΚ'ης 

ΠαπαγεωργΙου Π α'ύλος 

11 απαρές ΑυγΕρινός 

Ι'ολάνδης Νίκος 

Συλλο'ύΡ'ης Δημήτρης 

Χάσικος ΣωκράΤ'ης 

Χατζηδημητρίου ΤάΚ'ης 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΛνTl:tρόσω:ι:οι θρησκευτικών Ομάδων : 

Μαντοβάντι Μ:τενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕρlεΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αγορεύσεις και παραττιρΊ1σεις (Ρ . Kατσελλiι, Κ . ΚληρΙδου. Α. 

ΚΟ\1Χουμάς, Τ. Χατζηδημητρίο,,) :τάνω στο θέμα "11 διασφάλιση της 

νοικοκ"ράς και η ενΟάρρυνσή της να ενταχθεί στο εργατικό δυναμικό 
του τόπου" και λήξη α"το'ύ. 
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2) Αγορεύσεις και παρατηρήσεις (Ν. Μουσιούττας, r. Oμ'ήΡOΊJ, Λυ. παπαρές, 
Δ. Χρ\lοοστόμου . Λ. Λυσιώτης) πάνω στο θέμα "1-1 χορήγηση άδειας σε 
αΟλητικά σωματεία για χρησιμοποίηση αλλοδαπών αθλητών στα διάφορα 

αθλητ ικά τους τμήματα, οικονομικές επιπτώσεις στον τόπο και στα 

σωμαΤ Εία και η επίδραση στην ανέλιξη των Κυπρ{ων αθλητών" και παρα· 

πομπή του για περαιτέρω εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

3) Αγορεύσεις και παρατηρήσης (Κ . rtciyxou. Αρ. Γεωργίου. Ά. Χρυσο

στόμου. Δ. Θεοδώρου) πάνω στο θέμα "Προβλήματα παθόντων και οικο
γενειών πεσόντων και αyνooυμένων~ και παραπομπή του για περαιτέρω 

εξέταση στην Κοινοβουλευτική ε,τιτροπή Προσφύγων. Εγκλωβισμένων. 

Αγνοουμένων και ΠαΟόντων. 

4) ΈκΟεση για το Οέμα "Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά 

αθλητικά σωματεία και ιδιως τα οικονομικό ασΟενέστερα από αυτό και η 

ανόγκη όμεσης υποστήριξής τους", του οποιου η συζήτηση Οα γί.νει σε 

μεταγενέστερη συνεδρί.αση, 

5) Εγγραφή και παραπομ.'1ή στην ολομέλεια του Σώματος του θέματος " 1-1 
έκθεση του Υπουργείου εξωτερικών των ΙΙΙ Ι Α προς τις J;.πΙΤΡOπές 

Εξωτερικών ΥποΟέσεων του Κογκρέσου για την κατόσταση των ανΟρώ
πινων δικαιωμότων στην Κύπρο για το έτος 1991~, 

(Θέμα εγγραφέν με εισήΥηση του κ, Ι', Πρέντζα), 

Τιμ,j: 7Sσ 



ΠιΙακτικά της Βουλής των ΑνΤΙΠιΙοσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙαση 12ης Μαρτίον 1992 

(Ώρα έναρξης, 4.23 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(AQ.30) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών αΊJτής της σννεδρίας της Βονλής. Παρακα

λούνται οι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει α..-ταρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθεnχή Εργασία. 

Το πρώτο Οέμα στη σημερινή ημερήσια διό:ι:αξτι είναι "ο περί Ιυμπληρωμα

τιΧού ΠΡOUπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 4) του 199'2. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό· 

διας Koινoβo"λεuτιχής Επιτροπής να avayνώoEL την ΈκΟεστι ττις Επιτροπής στο 
Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟlΝοοονΛεΥΤΙΚΗΣ EIlΠ!)QΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΩνΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣχεΔΙΟ ΠΟΥ lΊTΛOΦOI)EITΛΙ "Ο 

Π ΕΡΙ ΣVΜΠΛΗΙ)QΜΑΤ-ΙΚΟΥ ΠPOYΠOΛorιΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΊΌΥ 
1992~ 

ΠαQό",τες:. 

Λεόντιος Ιεροδιακόνο", Πρόώρος 
Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασο"λίδης 

ΝΙκος Κατσο"ρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπο"λος 
Νίκος Μο"οιούττας 

(1903) 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙο" 
Τάσσος Παπαδόπο"λος 
Νίκος ΜΟ\JOιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατ!;ηδημητρΙο" 
Ρένος Πρέντ!;ας 



-
1904 

)-1 Κοινοβο'UλευtLΧτ'ι Επιτροπή Οικονομικών και IlΡ01.Jπoλoyισμoύ μελέτησΕ το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο σvνεδρίες ΤΤ}ς που πραΥματοποιήΟηχαν στις 3 ΦΕβρου
αρίον και στις 2 Μαρτίου 1992. Στις συνεδρίες αυτές κλήΟl1χαν και παρευρέθηκαν 
εκ.τρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο :του προτείνεται. όπως αρχικά είχε χατατεΟεΙ οτη Οουλή, εζητείτο 
η έγκριση πλιιρωμ'ής αιτό το λογαριασμό τον Πάγιου Ταμείο\! της Δημοκρατίας 
ποσού ί66.000 και 11 διάθεσή του για την κάλυψη της δαπάνης που Οα απαιτεΙτο για 
την πραγματοποίηση το 1992 στην Κύπρο της συνάντησης της Επιτροπής για το 
Ρόλο και τη Μεθοδολογία ΤΟ1) Κινήματος των Αδεσμείιτων. 

Μετά την πιο πάνω συνάντηση, η οποία πραΥμαΤΟΠΟΙ1\Οηκε Ott)v Κύπρο τον 
περασμένο Φ(βρουάριο, στάληκε στη lloυλτ'ι 11 τελική κατάσταση των πραγματικών 
εξόδων, σύμφωνα με την οποία η όλη δαπάνη για τη διεξαγωγή του συνεδρίου μειώ

θηκε τελικά στις ί37.600. 

Η Κοινοβου).ευτική επιτροπή Οικονομικών και Π ρOίb'toλoγισμoύ, υιοθετώ

ντας τους σκοπούς και τις αιιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου. σημειώνη με 
ικανοποΙηση τη μεΙιοοη τ ης δα.ι-τ:άνης στο ήμισυ σχεδόν του ποσού που αρχικά 

υποβλήΟηκε για έγκριση, γεγονός που οφείλεται στους αποτελεσματικούς χειρισμούς 

του Υπουργείου Εξωτερικών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως έχει τελικά διαμορφωΟεΙ με τη μείιοοη της 
ζητούμενης συμπληρωματ ικής πίστωσης α.ι'ιό r66.000 σε .f.37.600. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχή;; 

Εφόσον δεν υ:τάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. παρακαλΟύνται οι έντιμοι 
κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποία Οα 
γίνει δι' αναγνώσεως των αριθμών των άρθρων και των πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ροοΙμιο. Συ\'οπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού .07.600 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεχεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Π Ινακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔ,Ρ ΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1.2 και 3 μαζί με τον lΊ ίνακα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Π ίνακα εγκρίνο
νται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη α\'άγνωση του νομοσχεδΙου, η οποΙα θα γΙνει δι' 
αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο :τερί Συμπληρωματικού ΠρoUΠoλoγισμoύ 
Νόμος (Λρ. 4) του 1992. 

ΠΡΟΕΔρ εγΩΝ, 

Υπάρχει αντιρρηση όπως το νομοσχέδιο αυτό θεσπισΟεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Μη υ:ταρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο αvτό ομόφωνα Οεσπu;.ι:ται σε 

νόμο. 
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Το δεύτερο Οέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί ΠροUrtολΟΥΙ

ομού του Ταμείον θήρας Νόμος του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοιvoβουλalnκής Επιτροπής να αναγνώσει την 'ΕκΟεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠ ΙΤ!'ΟΠ IΙ Σ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠPOYΠOΛOrιΣMOY ΊΌΥ ΙΆΜΕΙΟΥ θΗΡΑΣ ΝΟΜΟΣ ΊΌΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος ΜαρκΙδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κaτσουρίδης 

Κίχης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μοοοιούττας 

Μάρκο; Κνπριανο'ύ 

Τάκης Xατζηδrιμητρίoυ 

Ρένος Πρέντζας 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού εξtfασε τον 

πιο πάνω ΠΡOfuιoλoyιoμ6 σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Μαρτίου 
1992. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής παριvρtOηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, οι οποίοι ανέλυσαν τις :τρόνοιες του υπό ψήφιση προ\ίπολογισμον. 

Ο πρoUπoλoγισμός του Ταμείου Θήρας για το 1992 προβλΙίΤει έσοδα υψαυς 
1:1.αχιοοο και δαπάνες συνολικού Ί.ίψους !1.200.6t9. 

ΟΙ δαπάνες πρooρLζoνται να καλύψοuν τις αποδοχές των θηροφυλάκων και 
όλλα λειτουργικά έξοδα του Ταμείο\!. ενώ τα σημαντικότερα κονδύλια του αναπτu
ξιακού προγράμματός του Οα διαηθούν για τη βελτίωση βιότοπων, τη δημιουργία 

και λειτουργία εκτροφείων Οηραμάτων, την αγορά Οηραμάτων από ιδιωτικά εκτρο

φεία. καΟώς και για άλλα ερεuνητικά προγράμματα. 

Τα έσοδα του Ταμείου Οα προέλΟουν από την έκδοση και ανανέωση αδειών 

κυνηγίου και αδειών κατοχής πυροβόλων όπλων. 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικων και Π ρoUπoλoγιoμoύ, λαμβάνο
ντας υπόψη ότι το Ταμείο Θήρας α.η:οβλέπει στην ανά.ιττυξη και προστασία της 

θήρας, συμφωνεί με τις πρόνοιες του πρouπoλoγισμoν του Ταμείου. γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την \ιήφιοη του uπΌ ΣUΖήτηση νομοσχεδίου σε νόμο . 

ΠΙ)ΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές ι;.,τί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν oμιλrιτές επί Οέματος αρχής. παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβο'ύν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 11 οποία Οα 
γΙνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριΟμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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Έγχρωη πληρωμής από το Ταμείο θilρας ποσού ί.l.200.619 για τη χρ1'!ση του 

έτους που λήγει στις 31 ΔεχεμβΡΙOΊJ 1992. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπαVΗOoίιν. ΠΙνακας. ΆρΟρο 3. 

ΧρηοιμοποΙηση του περισσε'ύματος ορισμένων άρθρων για κάλVψη ελλεΙμ

ματος άλλων άρΟρων κάτω από το (διο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΕγΟΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως τα άρθρα 1,2,3 μαζί με τον Πίνακα και 4 εγκριθούν; 

Μη uπαρχo'ίιOης οποιασδήποτε αντιρρήσεως εγχρΙνονται. 

Ι-Ι τρίτη ανάγνωση του VQμοσχεδΙο\l Οα γΙνει δια της αναγνώσεως το\) 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί llρουπολογιομΟύ .ου Ταμείου 

θfιρας Νόμος τον 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο Οεοπιοθεί σε νόμο; 

(Kτmτά τη οφυρα) 

Μη νπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα Oεσπίζεrαι σε νόμο. 

1'0 τρίτο Οέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Γιροtmoλογισμού 
του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέ'γrις Νόμος του 1992. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνιίχιει την Έκθεση της 
Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚθΕΣΙΙ ΤΗΣ ΚΟI.ΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΩ1-ΙΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜο:εΧΕΔlO ΠΟΥ ΤΙΤΑΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

περι ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ OPΓANLΣMOY ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙ-ΙΣΕΩΣ 

ΣΤΕΓΙΙΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992~ 

Παρόντες : 

ΛεόΥηος Ιεροδιαχόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ptvo; Π ρέντζας 

Ο πρoUΠoλoγισμός του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για το 1992 
κατατέθηκε σt1'1 Πουλή στις 20 Φεβροοορί,ου 1992 και παρα..-τέμφΟηκε στην Κοινο
βουλευτική ΕπΙΤΡΟΠή Οικονομικών και πρotιπoλoγισμoύ για μελέτη και υποβολή 
σχετικής 'Εκθεσ1'1ς προς την ολομέλεια του Σώματος. 
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Η επιτροπή μελέτησε τον προυπολογιομό αυτό σε συνεδρία της που πραγμα

τοποιήθηΚΕ στις 2 Μαρτίου 1992. Στο στάδιο Τl1; μελέτης αVΤής κλήθηκαν και 

παρενρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητιχο\ι Συμβουλίου και της 

Διεiιθυνσης του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέyrις. 

Ο ΠΡOUπoλoyισμ6ς αυτός προβλάιει Υια το 1992 έσοδα Uψoνς f:4.242.940 και 
έξοδα νψους L).742.l30. 

Στα πλαΙοια t1j; μελέτης του πιο πάνω πρoUπoλoyιoμoν τι Επιτροπή ενημερω

θτrιιε ε ιδικότερα για το προγραμματιζόμενο αναπτυξιακό έργο του Οργανωμου και 

για την οργανωτική διάQOρ<ιXJη του προσωΠΙΚΟύ τον, όπως αvτικατoπτρίζεται στις 

ΕΠιμέροvς πρόνοιες του ΊιΠό συζ1'!τηση πρoUΠOλoγισμo'ύ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμoύ, αφoiι 

διεξήλθε ης επιμέρους πρόνοιες του ΠΡO\JπOλoyισμO'ύ τον Οργανισμού Χρηματοδο

τήσεως Στέγης και κατανοώντας το σημαvτικό ρόλο που αυτός διαδραματίζει σΤ11ν 

αντιμετώπιση του προβλ1iματος της στέγης, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 

ΠPOEΔIJEYQN : 

Υπάρχουν ομιλητές ε..-cί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ να γίνει η 

δεύτερη ανάγνωση του νομοοχεδίου, η οποία Οα γΙνει δι' αναγνώσεως των αριθμών 

των άρΟρων και των πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τω,ος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

ποσο'ίι .0.742.130 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙου 1992. 
ΆρΟρο2 . 

Ειδίκευση των ποσών που θα οο.-cανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρΟρων κάτω α,7τό το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Ίδρυση νέων Θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Αρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκο'ίιν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Αρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2. 3 μαζί με τον Π ρώτο Πίνακα. 4. 5 
μαζΙ με το Δεύτερο Πίνακα και 6 μαζί με το Συμπλήρωμα εγχριΟούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως τα άρΟρα 1.2,3 μαζί με τον Π ρώτο Πίνακα. 4, 5 
μαζί με το Δεύτερο Πίνακα και 6 μαζΙ με το Συμπλήρωμα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεΙ στην τρίτη ανάγνωση του νομο· 

σχεδίου. η οποία Οα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί. π ρουπολογισμο'ίι του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1992. 
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ΙΙ ΡΟεΔΙ>ΕγΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδψτοτε αvtίρρηση όπως το νομοσχέδιο αυτό ΟεοπισΟεί σε νόμο; 

(κτυπά τη σφύρα) 

Μη νπαρχοΟΟης αντιρρήσεως, το νOμoσχtδιo ομόφωνα θεσπίζεtOΙ σε νόμο. 

Το τέταρτο Οέμα είναι ~o περί Π ΡOiliτOλoγLOμO'ύ του Ταμείου Δημόσιων 

Δανείων Νόμος του 1992~. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ· 

τικής Ει"tLτροπής να αναγνώσει την ΈκΟεση της ε. ... nτρoπής στο Σώμα της Βουλής. 
Α. ΙΕΡΟΔ ΙΛΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΙ ΙΙ ΤΗΣ ΚΟ IΝοηΟΥΛεΥΤιΚIΙ Σ ΕΠΓΓΙ)ΟΠ ΙΙ Σ Ο IΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑ Ι 

llνΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΊΌ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΓΙΟΥ 1ΊΤΛΟΦΟΡΕ IΤΑ I ΜΟ 

π ερι ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΤΟΥ ΙΆΜ ΕΙΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΛΝΕΙΩΝ ΝΟΜΟΙ 

ταΥ 1992" 

Παρό,'ης: 

Λεόντιος Ι εροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδη; 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλ.ος 

Ν(χος Mouσιo\ιττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάχης Χατl;ηδημητρ[ου 

Ρένος Π ρέντζας 

11 Κοινοβουλευτική E"τιτρorι:ή Οικονομικών και Προ\!πολογισμού εξέταοε τον 
πιο πάνω πρouπoλoγισμό οε συνεδρία της που πραγματοποιήΟιικε στις 2 Μαρτίου 
1992. Στlj συνεδρίαση αuτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσω;τοι του Υπουρ

γεΙOΊJ Οικονομικών και του Ταμείου Δημόσιων Δανείων. 

Ο προ\!πολογισμός του Ταμείου προβλέπει για το 1992 έσοδα ύψoΊJς 

U.880.755 και έξοδα ύψους ,[17.219.794. 

Τα έσοδα τOΊJ Ταμείου προέρχονται ΚΊJρίως από το κεφόλαιο και τονς τόκους 

που εισπράττονται από τους δανειζομένους. 

Το Ταμε(ο Δημόσιων Δανείων αναμένεται να χορηγήσει μέσα στο 1992 δάνεια 
συνολικού ύψους 1:16.742.020. Τα δάνεια αuτά προορίζεται να διατεθούν κυρίως 
για τη χρηματοδότηση έργων νδατ ικής ανά:ιτυςης και για την ανάπτνξη του γεωργο

κτηνοτροφικο" τομέα. Άλλα σημαντικά δόνεια Οα χορηγηθούν για τη χρημαιοδό

τηση ξενοδοχειακών μονάδων και για την α\'ά.ττυξη του τονρισμού. Ε."tίσης, σημα

ντικά ποσά Οα διατεθούν για την ανέγερση, ι:τέκταση και βελτίωση σχολείων, καΟώς 
και για τη δανειοδότηση διάφορων δήμων και τοπικών αρχών για την εκτέλεση 

πολεοδομικών έργων. 11 Κοινοβονλευτική ε.-τιτροπή Οικονομικών χαι Προϋπολογι

ομο" . ΊJΙOθετώντας τις πρόνοιες ΤOΊJ ιιπ6 α\'O.q:χ>ρά προυπολογισμού. ομόφωνα ειση

γείται στη OOΊJλή την ψήφιση τον νομοσχεδίου σε \'όμο. 
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ΙΤΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλΙΙΊές Ε.η;ί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί ΟέμαΊος αρχής, πο.ρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποία Οα Ύίνει δι' 
αναγν<ίχJεως των αριθμών των άρθρων και των πλαγιοτίτλων μόνο. 

rIJAMMAΤEAI: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

Έγκριση πληρωμής α,τό το Ταμείο Δημόσιων Δανείων ποσού (17.219.794 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

χρησιμοποίηση το\! περισσείιματος ορισμένων άρθρων για κάλΙΙ'+!l1 ελλείμ

ματος άλλων άρΟρων κάτω α.."tό το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

nrOEΔIJEVON,: 

Υπόρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2. 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 4 
εγχριOoiιν; 

Μl1 \Jπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1,2,3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 
4 εγκρίνονται ομόφωνα. 

11 τρίτη ανάγνωση του \Όμοσχεδίου Οα γίνει δια της αναγνillσεως του τ{τ) .. ου 
μόνο. 

Γι)ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα α"αφέρεται ως ο περί ΠΡOuπoλoγισμoυ του Ταμε[ου Δημό. 
σιων Δανείων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο ΟεσπισΟε( σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρτ'ισεως. το \'OμoσXtδιo ομόφωνα Οεσπίζεται σε νόμο. 

Το υπ· αρ. 5 O~μα στην ημερiισια διάταξη είναι .'0 περί ΠΡOUΠoλoγισμoύ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1991. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
ΚοινοβουλευΗκής Επιτρο:ιής "α α\·αγνώσει την ·ΕκΟεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ. ΙΕΙ)ΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚΘΕΣΙΙ ΤΙΙ Σ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚ ll Σ εΠΙTI>orι ΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

IlPOynOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ η0Υ ΤΙΤΛΟΦΟ l1ΕΙΤΑΙ ''Ο 

I1ΕI)Ι (11)ΟΥΙlΟΛΟI'l2:ΜΟΥ ίlΊ)OllOΙI OΙIIΊϊK02:) (Λ Ι). 8) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

flαρόνtες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Τάσσος Πa..-ταδόπουλος 

Ν'κος Μουσιουττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

11 Koινoβoυλευτιxiι L:.πηροπτ'ι Οικονομικών και ΙΙ ρoU:τoλoγισμoύ μελέτησε το 
πιο πάγω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της που πραγμαΤΟΠΟΙ1iΟηκαν στο διάστημα 
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από τις 24 Ιουνίου 1991 μέχρι και τις 11 Μαρτίου 1992. Σ'ης συνεδρίες αυτές 
κλήθηκαν και ανέλυσαν ης πρόνοιες του νπό συζήτηση νομοσχεδίου ο ΥπονρΥός 
Άμιινας και εχπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών χαι Άμυνας οι οποίοι και 

κατέθεσαν σuμ..-τληρωματικά στοιχεΙα και πληροφορίες που ζητήθηκαν από την 
Επιτροπή σχετικά με το υπό εξέταση Οέμα. Παρών σε ορισμένες συνεδρίες ήταν και 
ο Βουλευτής Χ. Ν. Ρολάνδης. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται είναι 11 αναδρομική από Ιη Ιουνίου 1987 
ίδρυση μιας θέσης Συνταγματάρχη και είκοσι fJtτά θέσεων Ταγματάρχη στον 

Kuπριακ6 Στρατό και ο αναδρομικός διορισμός σ' αυτές αντί.στοιχου αριθμού 

προσώπων για σκοπούς επετηρίδας. 

Όπως κατατέθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους των δύο Υπουρ

γείων, το όλο Οέμα προέκυψε μεtά από α..όφαση ΤΟ1l Ανώτατου Δικαστηρίου σε 

προσφυγή ενδιαφερόμενων αξιωματιχών, με την οποία xηρi1χθηκε άκυρη η επετη· 

ρίδα των αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας. Η κυβέρνηση, ε.ίτανεξετάζο· 

ντας το θέμα αvτό υπό το φως της απόφασης του Διχαοτ-ηρ(ου και ενεργώντας με 

συμβουλή του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, θει.ί.lρησε σκόπιμο να προβεί 

στη διόρθωση της υπό α\'Ο.φορά επετηρίδας συμμορφούμενη προς τη σχετική 

απόφαση, γι' αυτό χαι κατέθεσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με το οποίο δημιουρ· 

γούνται οι πρo\Jπ:oθέσεις για τη συμμόρφωση αυτή με την ίδρυση του αναγκαίου 

αριΟμοίι θέσεων. 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, uπό το φως 

όλων των πιο πάνω και αφού έλαβε υπόψη της τη διαβεβαΙωση της χυβερνητικής 
πλευράς ότι η προτεινόμενη ρίιΟμιση αποτελεΙ την ~πLO ορθή και συμφέρουσα ιπην 

υπηρεσΙα λύση" χαι ότι είναι "η μόνη που μπορεί να αποκαταστήσει τη νομιμότητα", 

παρά το γε-Υονός ότι η ίδια θεωρεί ανορθόδοξη την αναδρομική δημιουργ(α θέσεων, 

θα συμφωνήσει κατ' εξαΙρεση με το υπό συζ1\τηση νομοσχέδιο και αυτό για να 

απoφεuχθoνν σοβαρότερες διαταραχές στην ιεραρχία του Κυπριακού Στρατού. 

Με βόση τις πιο πάνω διευκρινίσεις η Ε..-ι:ιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση τον υπό σνζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφου τροποποιηθεί ο 

τίτλος τσν ώστε να αναφέρεται ως ~O περί ΠΡOUΠOλOγισμO"ύ (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές ε...-ιΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές ει-ιί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 
Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γΙνει δι' 

αναγνιίχJεως των αριθμών των άρΟρων και των πλαγιοτίτλων μόνο. 

rι>AMMAΤEAΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση σ.ην έγκριση των άQOρων 1 και 2; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 



-
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ΓΡΑΜΜΑΙΈΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί προυπολΟΥισμο'ύ (Γροποποιητιχ6ς) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

n pOEΔPEYON: 

Υπάρχει οποιαδήποτε αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ΟεσπισΟεί σε νόμο; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα Οεσπ(ζεται οε νόμο. 

Τα επόμενα δυο θέματα. τα υπ' αρ. 6 και 7, δε Οα συζTJτηΟοίιν οι\μερα, διότι δεν 
έχουν κνχλοφορήσει οι 13χΟέσεις των αQμόδιων Κοινοβουλεντιχών Ε,ίτιτραιιών. 

Σχετικά με το όγδοο Οέμα. "ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ε,. ... nβολή 
Εισφορός) (ΓρσποποιΤ]τικ6ς) Νόμος του 1984" χαι το ένατο Οέμα. ''Ο περί ΠρoUπo

λoγισμoίr του Ραδιοφωνικού Ιδρυματος Κύπρου Νόμος του 1992", επε ιδή τρία 

κόμματα έχουν προτείνει ομοφώνως τροποπο(ιιοη, ο\ιτως ώστε το 50% της προτιθέ
μενης αυξήσεως να ισχύΕΙ από το Μά'(ο ΤΟ δε υπόλοιπο από τον Ιανovάριo και 

επειδή 11 τροπο:τοιησΊ1 μόλις έχει γνωσΟεί, Οα αναβάλω ΤΊ1 σvζήτηση αυτών των 
θεμάτων για μια βδομάδα για να τοποθετηθει και το τέταρτο κόμμα. 

Ο κ. Πα..-ταδόΠOΊJλoς. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ; 

Κύριε Πρόεδρε, το εκλαμβάνω ότι μαζί με το Οέμα της εισφοράς είναι και το 

θέμα του προυπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ασφαλώς και τα δ\lO. Αλλά Οα είναι η τελευταία αναβολή. Και ΤΊ1ν ερχόμενη 

Πέμ..ΤΤΊ1 θα προεδρεύω ΤΊ1ς BOΊJλής και Οα πρέπει ή να τοποΟετηΟείτε ή να συζητηθεί 

το θέμα και να διεξαχΟεί ψηφοφορία. 

Τ. ΠΑ ΓιΑΔοπ ονΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε . βέβαια είμαστε ειryνώμoνες ΠOΊJ σκεφθήκατε και το τέταρτο 

κόμμα. ΠOΊJ δεν έλαβε μέρος στις διαβoΊJλε'ύσεις για ΤΊ1ν αλλαγή και σας ευχαρι

στούμε. Θέλω όμως να. γίνει σαφές ότι δεν είναι εμείς που ζΊ1τήσαμε ΤΊ1ν αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΙ'ΕΥΩΝ: 

Όχι. Το κάνω. διότι είναι ορΜ, εφόσον δεν ήσασταν στις διαβουλείισεις, να 

δοΟεί '11 εΊJΚαιρΙα σΤΊ1ν Κοινοβουλευτική σας Ομάδα να διαβoυλEΊJOεΙ και να τοποΟε

ΤΊ10εΙ 

Ο κ. ΚατσουρΙδΊ1ς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως το έχετε διατυπώσει είναι ακριβώς έτσι όπως έχει γίνει '11 

συνεννόΊ1σΊ1 . Εδώ έχει γίνει ... 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Αγνοήστε εκείνο το κείμενο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Ναι, αλλά ε..-τειδti ενδεχομένως έχει φθάσει στα χέρια του τύπου και μπορεί 
αύριο να δΊ1μισυρΥΊ100ύν διαφορετικές εvτυπώσεις, εδώ που λέει "ΤΊ1ς προβλεπό

μενης στο άρΟρο 4 του παρόντος νόμου διμΊ1νιαίας επιβάρυνσης", πρέπει να γίνει 
"ΤΊ1ς προβλεπόμεV1jς α'ύςΊ1σης σΤΊ1 διμΊ1ν ιαία επιβάρυνΟΊ1" για να είναι καΟαρό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ΤΟ είδα αμέσως. Και εΙναι ακόμα ένας πρόσΟετος λόγος που [ΙΠα να 
αναβληΟεΙ, διότι θέλει δι6ρΟωμα και η ΤΡΟΠΟΠΟΙllΤΙΚΤι εισήγηση . Λεκτικά χρειάζεται 
να διορΟωΟεί. 

Τα υπ' αρ. 10 και 11 θέματα δεν εί,'Ο.ι έτοιμα προς σνζήτηση. 

επομένως μπαίνουμε τώρα στο υπ' αρ. 12 Οέμα. ΠOΊJ είναι "Ο περΙ Ναρκω
τικων Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ονοιών (ΓΡΟΠΟΠΟΙΊ1τιχός) Νόμος ΤOΊJ 1990~. 
Αυτό το νομοσχέδιο Οα συζητηθεί μαζί με το υπ' αρ. 2 θέμα που [(ναι εγγεγραμμένο 
στο Κεφάλαιο Δ', Τα συyχoovruσαμε. διότι πρόΚΕιται για το (διο θέμα ουσιαστικά. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 
την Έκθεση 111ς Επιτροπής στο Σώμα. 

Θα παρακαλούσα τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπονς αν είναι δυνατό να 
ετοιμό.σουν κατάλογο αγορητών από το κάΟε κόμμα. ούτως ώστε να δίδεται ο λόγος 
εναλλάξ. 

εΥ. εγΣΤΑΘΙΟΥ: 

εΚΘΕΣΗ ΤΙΙ Σ ΚΟΙΝΟΟΟΥΛΕΥΤΙΚΙΙΣ ιznlTlJonlII ΝΟΜ ΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΙΧΕΔΙΟ Π ΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΠΑI ''Ο π ερι ΝΛ Ι' ΚΩ1ΊΚΩΝ ΦΛ Ι)ΜΑΚΩΝ ΚΛ Ι 

ΨΥΧΟΤΡΟΠΩΝ ΟΥΣ ΙΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΊΌΥ 1990" 

Παοόντ ι:ς :-

Ευστάθιος Ευσταθίο\!, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλ1'ις Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδο\! 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίο\! 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάνη; Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

11 ΚοινοβουλειιτικΤι Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δέκα συνεδρΙες της πο\! πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 3 ΟκτωβρΙο\! 
1991 μέχρι τις 30 Ιανο\!αρ(ου 1992. Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομο

σχεδLo\! xlf)OTJxav και παρειιρέθηχαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπο\!ργείου 
ΔικαΙOOlJνnς, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις ΕΠιδιώξεις του υπό συζήτηοη 
νομοσχεδίου, των Υπουργείων εσωτερικών και ΥγεΙας, της ΛστυνομικΊ'ις Δύναμης 

κνπρον και τον Γραφείου τον Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Π αρέστησαν 

επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Επίτροπος Νομοθεσίας, ο Γραμματέας της 

Γενικής Γραμματείας Νέας Γενιάς και εκπρόσωποι του ΠαΥκύπριου Φαρμακευτιχού 

Συλλόγον. 

Σκοπός του νόμο\! πο\! προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας περί ναρκωτικών φαρμάκων και ψυχοτρόπων ονοιών, για να συμπληρωθεί και 
να ενΟυγραμμιστεί με τις διατάξεις της Σύμβασης των Ilνωμένων Εθνών κατά της 

Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών Φαριιa>ιων και Ψυχοτρόπων Ουσιών η οποία 

κυρώθηκε από τη οουλή με το Νόμο με Αριθμό 49 τ~υ 199O. 
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Όπως εΙναι γνωστό, με την κύρωση της πιο πάνω Σuμβασης, 11 οποΙα τέθηκε σε 
ισχυ στις 11 ΝοεμβρΙου 1990. 11 Κύπρος ανέλαβε δι.άφορες υποχρεώσεις νομικές, 
δ~oικητικές και οικονομικές. Οι νομικού περιεχομένου υποχρεώσεις συνίστανται 

στη θέσπιση των αναγκαίων νομοθετικών μέτρων και στην πρoσαρμιryτ'ι της υφιστά

μενης νoμoθεσLας, κατά τρόπο που να θεσμοθετούνται στο εσωτερικό δΙχαΙΩ οι 

πρόνοιες της Σύμβασης και να διεvκoλύνoνtoι τα επιβαλλόμενα μέτρα για την 

αποτελεσματικότερη καταπολέμηση των ναρκωτικών. 

Ειδικότερα. με το υπό αναφορά νομοσχέδιο :tροβλέΠbVΤΟΙ, μεταξύ άλλων, τα 

ακόλouQα: 

(ο) Η αύξηση των ποινών που είναι δυνατό να επιβληθούν μέχρι και την 

επιβολή ισόβιας φυλάκισης. 

(β) Η δημιουργία του αδικήματος της προώθησης της χρήσης ναρκωτικών με 

έντυπα και άλλα μέσα. 

(γ) Η παροχή εξουσίας στο Δικαστήρι.ο να αφαι.ρεΙ το δικαίωμα οδήγησης 

από πρόσωπα τα οποία καταδικάζονται για αδικήματα σχετιζόμενα με τα 

ναρκωτικά. 

(δ) Επιβαρυντικά στοιχεία τα οποία το Δικαστήριο μπορεί να λάβει υπόψη 
του κατά την επιμέτρηση της ποιν'ής. 

Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου ενώπιον της Επιτροπής 

εκφράστηκαν εκ μέρους όλων των Βουλευτών·Μελών της Επιτροπής σοβαρές επιφυ. 

λάξεις αναφορικά με την προτεινόμενη Qί,ό την Εκτελεστική Εξουσία αύξηση των 

ποινών για τα αδικήματα που διαπράττονται κατά παράβαση των διατάξεων της 

νομοθεσίας για τα ναρκωτικά φάρμακα και τούτο γιατί η Eπ~τρoπή ομόφωνα 

τάσσεται υπέρ της διαφορετικής μεταχείρισης από το Δικασττ1ριο των χρηστών 

ναρκωτικών από τους εμπόρους ναρκωτικών. 

Με βάση τη θέση της αυτή η Επιτροπή θεώρησε αναγκαΙα την προσθήκη στο 

υπό ψτiφιση νομοσχέδιο διάταξης που να προνοεί ότι, όταν ο κατηγOQOύμενος είναι 

ηλικίας όχι μεγαλύτερης των είκοσι πέντε ετών και ΊΟ αδίκημα για το οποίο καΊηγο· 

ρείται εκδικάζεται συνοπτικά, ΊΟ Δικασττ1ρι.ο δε θα μ ... "'tορεΙ να του f.J"'tιβά).ει ποιν'ή 
μεγαλύτερη του ενός έτους. 

Με σκοπό επίσης την επΙΊευξη διαφoρετικiις μεταχείρισης νεαρών χρηστών 

ναρκωτικών έναντι των εμπόρων ναρκωτικών, η Επιτροπή προσέθεσε στο υπό 

ψήφιση νομοσχέδιο διατάξεις στις οποίες προβλέπονται ελαφρυντικά στοιχεία τα 

οποία μπορεί το Δικαστήριο να λάβει υπόψη του κατά την επψέτρηση της ποινής. 

Τέτοια στοιχεία είναι το αν και κατά πόσο ο κατηγορούμενος διέπραξε το αδίκημα 

παρασυρόμενος από πρόσωπα που μπορούν να ασκήσουν επιρροη σ' αυτόν. ο 

βαθμός εξάρτησής του από τα ναρκωτικά. η aπoδεδειγμένη μεταμέλεια του κατηγο· 

ρούμενου, το ε(δος και η ποσότηΊα των α.."'tαΥορευμένων ουσιών που βρέθηκαν στην 

κατοχή του κ.ά. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική E.."'tLtρoπTι Νομικών υι.οθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορό νομοσχεδίου και ομόφωνα ειση· 

Υείται στη Βουλή την ψτiφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί και 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Ναρκωτικών 

Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 199'2". 
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Στη συνέχεια είχε OΊJνταχθεί και μια σΗ3τρόσΟετη Έκθεση, διότι είχε προκΊίψη 

ένας συγκεκριμένος προβλ:ηματισμός, γι' αντό και Οα διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, και 

τη Συμπληρωματική αυτ1'! Έκθεση. 

ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΑΤΙΚΙΙ εΚΘΕΣIΙ ΊΊΙΣ ΚΟIΝοοσΥΛεΥΤΙΚΗΣ EIlITPo nI-J I 
ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ lΊΤΛΟΦQΡΕIlΆΙ ~O περ ι ΝΑΡΚΩ

ΤΙΚΟΝ ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΚΑΙ ΨΥΧΟΤΡΟΠΩΝ ΟΥΣ ΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟ!) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

ΠαQόvτες;: 

ΕυστάΟιος ευοταΟΙου . Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Χρίστος ΠουΡΥουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπ[ου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδω 

σε συνεδρία της που πραγματοποιtΊ01lχε στις 20 Φεβροναρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εχπρόσω.τοι του Υπουργείου Δικαιοσύνης χαι το\! 

Γραφείου του Γενικο" Εισαγγελέα Τllς Δllμοκρατίας, ο Επίτροπος Νομοθεσίας και 
εκπρόσωπος του n ayxvrcQLou Φαρμαχευτικού Συλλόγου. 

Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο 11 Κοινοβουλευτικ1) 

Επιτροπή Νομικών είχε πραγματοποι-ήσει μεγάλο αριΟμό συνεδριών και είχε ετοι

μάσει σχετική ΈκΟεση προς ττιν ολομέλεια του Σώματος. Ύστερα όμως από έντονες 

παραστάσεις εκ μέρους του nayxUrcQLou Φαρμακευτικου Συλλόγου 11 συζήττιση του 
νομοσχεδίου αναβλήΟllΚΕ , για να ακο\Χ.Πούν στην ΕπιτροπτΊ οι ενστάσεις του 
συλλόγου αυτού. 

Εκφράζοντας τις απόψεις του ενώπιον της ΕπΙΤΡΟΠ1lς, ο εκπρόσωπος του 
Παγκίιπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου εξέφρασε τις επιφυλάξεις και τους φόβους 

του σχετικά με ορισμένες από τις διατάξεις του υπό σ"Uζlί"trιση νομοσχεδΙου, οι 
οποίες καΟιστούν αδίΚllμα tllV α..-τό oJtotoδlircotE πρόσωπο πώλησll αντικειμένων τα 
οποία μπορούν να ΧΡ1l0ιμοποιηΟουν για τη λήψη ή την παρασκευή ελεγχόμενου 
φαρμάκου, ενώ γνωρίζει ή έχει λόγους να. πιστεύει ότι τα αντικείμενα αυτά Οα 
ΧΡllσιμοποιηθο"ύν για τους πιο πάνω σκοπούς 11 Τl1ν σ..-τό οποιοδ1l;tQτε πρόσωπο 

διανομή δοκιμαστ ικών δειγμάτων, ανεξάΡΤl1τα a..-τό το ποσοστό ελεγχόμενου 

φαρμάκου που περιέχουν, με σκοπό Τl1 διό:δοση των ελεγχόμενων αυτών φαρμάκων. 

Ειδικότερα, ο ίδιος εκπρόσωπος υποστήριξε ότι η Οέσπιση των πιο πάνω 

διατάξεων ενδέχεται να φέρει αθώους φαρμακοποιονς σε πολύ δυοχερή Οέση ή να 

τους εμπλέξει σε πολύ δυσάρεστες για το πρόσωπο και Τl1 φήμll τους καταστάσεις, 

αφήνοντάς τους εντελώς ανυπεράσπιστους μ..-τροστά σε οποιεσδήποτε αβάσιμες 

υποψίες των ασruνομικών οργάνων. Υποστήριξε επ(σης ότι η πώλl1σl1 ορισμένων 

αντικειμένων, όπως ε(ναι για παρ6.δειγμα οι σύριγγες, και 11 προμήΟεια δειγμάτων 
που περιέχουν ναρκωτικά και τα οπο(α κάτω από ορισμένες αναλογίες διεΟνώς 

παύουν να είναι ελεγχόμενα φάρμακα αποτελο"ύν αναπόσπαστο μέρος του επαγγέλ

ματος του φαρμακοποιοίι. 
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Τέλος, ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ΦαρμαΚEvτικoύ Συλλόγου ΊJΠOστήριξε 
τη διά νόμου δημιουργία "ΣυμβoυλΕVΤικής Επιτροπής", στην οποΙα να μετέχουν 
γιατροί. οδοντίατροι , χηlνΙατροι και φαρμακοποιοί. που θα συμβουλεύει τον 
Υπουρ-Υ6 Υγείας και κατ' επέκταση το Υπουργικό Συμβούλιο πάνω οε θέματα που 
σχετίζονται με ναρκωτικά ή ψυχότροπες ουσίες . 

Η Κοινοβουλευτική Eι-cLtΡORi! Νομικών, λαμβάνοντας νπόψη όλα όσα εκτέ
θηκαν ενώπιόν της, είναι Τllς γνώμης ότι οι εχφρασθείσες από τον εκπρόσωπο του 
Παγκύπριου Φαρμακεuτικoύ Συλλόγον EΠΙΨUλάξεις δεν ευσταΟσύν. γιατΙ πισtενEΙ 
ότι τα όργανα tll; Αστυνομικής ΔΊΝαμης, προς τα οποία εκφράζει την απόλυτη 
εμπιστοσύνη της. δε θα δρουν ανεξέλεγκτα και χωρίς βάσιμες υποψίες προς την 
κατείιOυvση της καταστολής 1:1]ς: διάδοσης των ναρκωτικών κατά τη διερεύνηση 
αδικημάτων κατά παράβαΟll των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

Ταυτόχρονα χαι με την ΕUΧαιρ(α αυτή, η KoινoβoυλΕUωιή Επιτροπή Νομικών 
συζήτησε και πάλι το Οέμα της διαφορετικής μεταχείρισης από το δ~καστήριo 
νεαρών χρηστών ναρκωτικών έναντι των εμπόρων ναρκωτικών. Θέλοντας να 
διαφoρoπoιήσε~ ακόμα πι:ρισσότερο τη μεταχείριση αυτή, Οεώρτισε αναγκαίο να 
επαναδιατιιπώσει τη διάταξτι εχείνη που αναφέρεται σε κατrιyoρoύμεvoυς ηλικίας 
μέχρι είκοσι πέvτε ετών έτσι που, όταν τα άτομα αυτά δε βαρύνονται με οποιαδή
ποτε προηγούμενη καταδίκτι Ύια αδίκημα που δ~απράχθηκε κατά παρόβαση διάταξτις 
του σχετικού νόμου και το αδίκημα για το οποίο καΤηΥορούνται αφορά α..τοκλΗ
στικά προοωπιχή χρΙ;ση ναρκωτικών, το αδίκτιμα αυτό να εκδικάζεται πάντοτε 
συνοπτικά και το δικαστήριο να μην μ.ιτορεί να επιβάλει ποινή μεγαλύτερτι του ενός 
έτους. 

Υπό το φως των πιο πάνω η KoινoβoυλΕVτική Επιτροπή Νομικών υιοθετι:ί 
τους σκοπούς και τις ΕΠιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα ειση
γείται στη 8ουλή την ψήφισή του οε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 
Ταυτόχρονα, η Ε.-τιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να μελετήσει την εκφρα
σθείσα ενώπιόν της εισήΥτιση για καθίδρυση Συμβoυλεuτικής Επιτροπής κατά το 
πρόΤ1JΠo ξένων χωρών η οποία να ενημερώνει 'ΚΟ.ι να παρέχει πληροφορίες στον 
Υπουργό Υγείας πάνω σι Οέματα ναρκωτικών φαρμάκων και να επανέλθει ενώπιόν 
ττις με τις Οέσεις ττις πάνω στο όλο Οέμα, 

ΠΡΟΕΔρπγΩΝ, 

Επειδή το Οέμα είχε εξετασΟεί από την ε.-τιτροπή Παιδείας αυτόβουλα και 
επειδή υπάρχει και 'ΕκΟεση της Επιτροπής Παιδείας, παρακαλώ να α,,«γνωσθεί τι 
'EκOεσrι αυτή στη noυλή. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε Μέλος της 
Ε.ι-τιτροπής Παιδείας "α αναγνώσει την 'ΕΧθεοη ττις Ε.τιτροπής στο Σώμα. 

Μέχρι της στιγμής έχουν εγγραφεί δέκα αγορητές για να πρωτολογήσουν επί 
του θέματος. Αμέσως μετά την ανάγνωση της Έκθεστις, Οα δώσω το λόγο στους 
ζητήσαντας να αγορεύσουν [..-ιτί του Οέματος. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΙΉΣ ΚΟΙΝΟΟΟΥ ΛΙ;ΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟIlΗΣ ΠΑ ΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 
ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ -ο ΚΙΝΔΥΝΟΣ ΠΟΥ ΔΙΑΤΡΕχει Η ΚΥΠΡΙΑΚΗ 
ΝΕΟΛΑΙΑ ΑΠΟ ΤΙΙ ΔΙΑΘΕΣΗ ΤΩΝ ΝΑ!>ΚΩΤιΚΩΝ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ 
ΥΠ ΑΡΞΙΙΣ ΕΝΙΑ ΙΑΣ ΠΟΑΙΤιΚΗΣ ΚΑΙ !ΥΝΤΟΝΙΣΜον ΤΩΝ κνΒΕΡΝΗ
ΤΙΚΩΝ ΥΠΗΙ'ΕΣ ΙΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ Π Ι>ΟΛΙΙΨΗ ΚΑΙ ΚΑΙΆΣΊΌΛΗ τον 
ΚΙΝΔνΝΟΥ Αντον" 

ΠαρόνΗς:-

ΝΙκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 



Λώρης Λυσιώτης 

θόσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

1916 

Η Κοινοβουλευnχή Ει-τιτροπή Παιδείας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω 

Οέμα υσηρα από τη δήλωση ΤOΊJ ftVLXQU Γραμματέα Νέας Γενι.άς σε ό.λλη Επιτροπή 

της Βουλής πως τα αποτελέσματα σχεtικής έρευνας που έγινε στα σχολεία 

απέδειξαν πως ένα ποσοστό των μαθητών μας έχει επαφή με τα ναρκωτικά και μετά 
που η δήλωση αιιtή έτυχε ευρείας προβολής και σχολιασμού στον κυπριακό τύπο. με 

αποtέλεσμα να προκληθεί σύγχυση και ανησυχία τόσο ο.ους ίδιους τους μαθητές 
όσο και στους γονείς και το κοινό γενικότερα. . 

Για τους σκοπούς της εξέτασης το" Οέματος αιιτού η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας συνήλθε σε ΤΡΗς συνεδρίι:ς που πραγματοποιήθηκαν στις 

12 Νοεμβρίου 1991 και στις 14 laνouaQtotJ και 4 Φεβρουαρίου 1992. Στις συνεδριά

σεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους οι Υπουργο[ Παιδείας ΜΙ 

Υγείας, ο Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς, εκπρόσωποι του Αρχηγού της Αστυνο

μΙας και ο ΥΠεύΟυνος Δίωξης Ναρκωτικών του Σώματος, εκπρόσω.-ιοι της Συνομο

σπονδίας Συνδέσμων Γονέων Μέσης ΕκπαΙδευσης, ο πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ, 

εχ,,-τρόσω:τοι της Εθνικής Επιτροπής για την Πρόληψη της Διακίνησης και Χρήσης 

Ναρκωτικών και της ΣυνtOνιστικής Επιτροπής Μαθητών. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς 

ανέφερε πως η ΕΟνική Επιτροπή για την Πρόληψη της Διακίνησης και Χρήσης 

Ναρκωτικών, μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της και για την επίτευξη των 

στόχων της, προγραμματίζει μια σειρά ερευνών, τα α.-τοτελέσματα των οποίων θα 

αξιοποιήσει για την κατα..-τολέμηση της διακίνησης και χρήσης των ναρκωτιχών 

γενικά στον τόπο μας. Μέσα στα πλαίσια του προγρό.μματος αιιτσύ η έρεuvα Οα 

περιλάβε~ μαΟητές, φοιτητές, καθηγητές Μέσης ΠαιδεΙας, εργαζόμενους ηλικίας 
15-30 χρόνων, στρατιώτες και φυλακισμένους. 

ΙΙ επιτροπή αυτή, σύμφωνα με το Γενιχό Γραμματέα Νέας Γενιάς, έκαμε 

έναρξη των ερευνών ττις με τους μαθητές, με στόχο τη διαπίστωστι των ψυχοκοινω

νικών ιδιομορφιών της κυπριακής μαθτιτιώσας νΕσλαΙας σε σχέση με τα ναρκωτικά. 

Από τα αποτελέσματα ττις έρευνας αυτής Οα δτιμιουργτιθούν προγράμματα διαπαιδα

γώγl1στις και διαφώτισης μέσα στα σχολεία για ττιν αποφυγή ττις χρήaτις των ναρκω
τιχών. 

Η έρευνα περιέλαβε 3,037 μαθητές ωcό 27 λύκεια της Κύπρου από σύνολο 29 
λυκεΙων και 12,687 μαθητών, αριθμό που αποτελεί τσ 20% του συvoλιxotι αριθμού 
των μαθητών των λυκείων. Τα σχσλεία ε..τιλέγησαν από όλτι την κωτρο, περιελάμ

βαναν 21 αοτικά και 6 αγροτικά λύκεια και κατά τη διεξαγωγή της έρευνας τηρή
Οηκαν όλοι οι κανόνες της στατιστικης Ε.ιτιστήμης. 

11 μεθοδολογία της έρευνας βασίζεται, σύμφωνα με το Γενικό l'ραμματέα Νέας 

Γενιάς, σε επιστημονικές μεθόδους και χρησιμοποιήθηκαν οι καθοδηγητικές οδηγίες 
δ'ύκαΟηγητών-εμπειρσγνωμόνων της Π.Ο.Υ. και ενός 'Ελληνα καθηγητή, που είναι ο 
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Πρόεδρος του Κεντρικού Συμβουλίου Καταπολέμησης Nαρκωtαών του Υπουρ
γείου Υγείας και Κοινωνικής Πρόνοιας της Ελλόδας και ερευνητής ΤΊ1ς Ομ6.δας 
Πομπιντού του Συμβουλιου της ΕυρώπΊ1ς στην Ελλόδα. 

Τα αποτελέσματα της έρευνας κατέδειξαν ότι ποσοστό Ι. Ι% ωτό τους ερωτηθέ
ντες είχε επαφή με τα ναρκωτικά, ποσοστό που, αν μεταφραστεί σε απόλυτους αριθ
μούς, σημαίνει πως 43 μαθητές από τους 3,037 που ρωτήθΊ1Χαν έκαμαν χρήΟΊ1 ή εί.χαν 
έστω κάποια uταφή με τα ναρκωτικά. 

Τέλος, ο Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς δήλωσε σΤΊ1ν Επιτροπή πως τα 

αποτελέσματα ΤΊ1ς έρευνας ακόμα αξιολογούνται και αναλύονται δΊ1μογραφικά 
(φύλο. ηλικία, οικογένεια, κ.λπ.), αυτός δε ήταν και ο λόγος που δε δ60Ί1Χε αντί
γραφο της έρευνας αυτής οε όλους τους ε\-διαφερόμενους κρατικούς φορείς. Τα 

τελικά επιστΊ1μονικά αποτελέσματα θα είναι γνωστά μετά την ολοκλήρωσΊ1 και των 

όλλων ερευνών που έχουν προγραμματιστεί και αναμένεται να ολοκλΊ1ρωΟούν μέχρι 
τον Ιούλιο του 1992. Ί1 δε τελιχή έκΟεσΊ1 Οα ετοιμαστεί το 1993. 

Ο Υπουργός Παιδείας πλΊ1ροφ6ρησε την επιτροπή πως το Οέμα δημιουργή
θΊ1Χε μετά που ο Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς μΙλΊ1σι: υΤΊ1ν Επιτροπή Νομικων 

της Βουλής για κό.ποω σΊJμπεράσματα σχετικής έρευνας για το θέμα των ναρκω
τικών στα σχολεία, όπου και ανέφερε και κάποια ποσοστά που κατέδειξε Ί1 έρευνα 
αυτή σχετικά με ΤΊ1ν επαφ1'ι των μαθητών με τα ναρκωτικά. Ο ίδιος χαρακτήρισε τα 

συμπεράσματα που εξήχθΊ100ν διογκωμένα και δεν τα ωτοδέχεται, δηλώνοντας πως 

δεν πιστεύει πως υπάρχουν μαθητές χρήστες ναρκωτικών στα σχολεία μας, αλλό. 
ομόδες μαθητών UΨΊ1λOύ κινδύνου ή μερικοί που τα έχουν δοκιμάσει. Ο κ. Υπουργός 

δήλωσε ακόμα πως δεν πήρε τη σχετική έκθεση στα χέρια ΤOΊJ και πως το Υπουργείο 
του θα τη μελετήσει, όταν αυτή Οα είναι ολοκληρωμένΊ1 και τεκμηριωμένη. Ανεξάρ

τητα όμως από τα αποτελέσματα της έρευνας αυτής. δήλωσε πως το Υπουργείο του 

εφαρμόζει σφαιρικό πρόγραμμα αντιναρκωτικής αγωγής και πλΊ1ροφ6ΡΊ1σΊ1ς προς 
ΤOΊJς μαΟΊ1τές και πως υπάρχει πρόΟεσΊ1 να εισαχΟεί στα σχολεία ως διδακτικό 

μάθΊ1μα. 

Ο Υπουργός Υγείας δήλωσε στην Επιτροπή πως ήταν γνώστης της διεξαγωγής 

της πρωτοποριακής, όπως τη χαρακτήρισε. έΡΕU\'Oς που έγινε σε συνεργασία με 't'fl\' 
Π.Ο.Υ. και τα απoτελtσματά της Οα μελετιιΟούν μετά ΤΊ1ν τελική διαμόρφωσΊ1 και 

ανόλυσή ΤOΊJς. Ο ίδιος δήλωσε πως τα στατιστικά που κατέδειξε η έρευνα είναι 

κατά ΤΊ1 γνώμΊ1 του σωστά. ενώ οι αριθμοί που δημοσιεύτηκαν ήταν λανΟαμένοι. 
Ανεξάρτητα όμως από αυτό, υπάρχει πρόβλΊ1μα για το οποίο πρέπει να ληφθούν τα 
αναγκαία μέτρα. Ο Υπουργός Υγείας δήλωσε επίσης πως ΤΊ1ν έκθεσΊ1 ΤΊ1ν παρέλαβε 
μετά τις σχετικές δηλωσεις του Γενικού Γραμματέα Νέας Γενιάς σΤΊ1 Βουλή για το 

θέμα και δεν t'!tav σε Οέση να ΤΊ1 μελετήσει σε βό.Οος. Τέλος. δήλ.ωσε πως ο ρόλος του 
Υπουργείου του είναι μάλλον θεραπευτικός. παρά ΠΡOλψttικός και ανέφερε πως 
μέχρι τώρα χρειάσΤΊ1κε να εφαρμοστεί Οερ<1Πευτιχή αγωγή μόνο σε τρία περιστατικά 

που αφορούσαν μαΟΊ1τές. 

Η εκπρόσω:cOς της Σννομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Μέσης Eχπαίδε\JσΊ1ς 
εξέφρασε την ανησυχία τφ; για το ενδεχόμενο μαθητές των σχολείων μα; να είναι 

Χρt'!οτες ναρκωτικών. Όσον αφορά το ποσοστό των χρηστών αυτών. δήλωσε ότι 
αυτό δεν έχει σΊ1μασία όσο το πραγματικό αυτό γεγονός, έστω κι αν ο αριθμός των 
ΧΡΊ1οτών είναι μικρός. 11 ίδια εκπρόσωπος ζtΊτησε ακόμα να συνεργαστούν όλοι οι 
αρμόδιοι φορείς για ΤΊ1ν καταπολέμΊ1σΊ1 του προβλήματος, που πρέπει να αντιμετω· 
πιστεί προληπτικά και όχι θεραπευτικά, για να μην είναι πλέον αργά. 

Εκφράζοντας τις θέσεις ΤΊ1ς οργά"ωσής του, ο πρόεδρος ΤΊ1ς ΟΕΛΜΕΚ δήλωσε 
άγνοια για ΤΊ1ν έρευνα που διεξήχθηκε και διερωη'ιΟΊ1Χε ποιο ήταν το περιεχόμενό 
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της, παρατηρώντας συνάμα πως ποτέ δε ζητήUrιxε 11 οννεργασία Τ1]ς οργάνωσης το" 
όχι μόνο για το υπό συζήτηση Οέμα, αλλά οίπε και για οποιοδήποτε πρόβλημα 

νγείας μέσα στα σχολεία. Τέλος. ο πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ εξέφρασε την ανησυχία 
τον Υια το ενδεχόμενο μαθητές να είναι χρήστες ναρκωτικών γιατί, όπως [ΙΠε. οι 
αριΟμοί. έστω κι αν εί ''σΙ μικροι. έχουν σημασία χαι όχι τα ποσοστά. 

Οι εκπρόσω."tοι της AOτvνoμ(ας δήλωσαν στην Επιτροπή πως για την 
προστασία των μαΟητών από τα ναρκωτικά το Σώμα εφαρμόζει Ειδικές διαδικασίες, 
έρχεται σε επαφή με τα σχολεία και δημιούργησε "χοι νωνΙα μαΟητών". με την οποία 

έρχεται σε συχνή [."tοφή για την προστασία τους. Γίνεται όσο είναι δΊJνατόν έλεγχος 

για .ην προστασία των σχολείων. όπως και αιφνιδιαστικοί έλεγχοι οε χώρους όπου 

συχνάζουν ό:τομα νεαρής ηλικίας. Τέλος, οι ίδιοι εΚι"tρόσωποι δήλωσαν πως μια πιο 

επαρκής επάνδρωση των ειδικών υπηρεσιών της Αστυνομίας Οα βoηθoUσε περισσό

τερο στην πρόληψη της δι6.δοσης των ναρκωτικών, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι τώρα 

η Αστυνομία αισθάνεται ότι εκτελεί ανεπαρκώς τα καΟήκοντά της. 

Εκφρ6.ζοντας τις απόψεις της Συντονιστικής Επιτροπής Μαθητών. ο πρόε

δρός της δήλωσε στην Ε,'τιτροπή πως δεν έ.ι"tρεπε να γίνουν δημόσιες δηλώσεις απρο

γραμμάτιστα για το Οέμα, γιατί, λόγω και του ευαίσθητου του χαρακτήρα των 

μαθητών, αυτό ΟεωρήΟηκε "διαφήμιση" των "αρκωτικών μέσα στα σχολεΙΟ. με 
κίνδυνο οι μαθητές να μπουν σε πειρασμό να τα δοκιμάσουν. Ο εκ."tρόσωπος των 

μαθητών δήλωσε ακόμα πως δεν παραβλέπει t'l}v "ύπαρξη του κι νδύvoυ, όμως χαρα
κτήρισε αδικία το να λέγεται ότι μαΟητές εί\'αΙ χρήστες ναρκωτικών. Τέλος, ο 

μαθητής. αφού αμφισβήτησε την αξιοπιστία της έρευνας λόγω του τρόπου που διεξή

χΟηκε, κάλεσε όλους τους αρμόδιους φορείς να συντονιστούν μεταξ"ύ τους και \'0. 

εφαρμόσουν προγράμματα προστασίας των μαΟητών από τη διάδοση και χρήση των 

ναρκωτικών. 

Η Κοινοβονλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού μελέτησε όλα τα στοιχεία και 

τις απόψεις που τέΟηκαν ενώ:τιόν της, κατέληξε στα ακόλουθα συμπεράσματα. 

(1) Οι κίνδυνοι που διατρέχει η σημερινή νεολαία μας από τα ναρκωτικά δεν 
εΙναι Q.ι"tομακρυσμένοι, ιδιαίτερα αν ληφΟεΙ υπόψη η γεωγραφική Οέση 

της Κ"ύπρου που την καΟιστά κατάλληλο διαμετακομιστικό σταΟμό. 

καθώς και το γεγονός πως η Κύπρος έχει γίνει ένα μεγάλο κέντρο τουρι
σμού. 

(2) Παρόλο που η Ε.."tιτρσπή δεν πισιείιει ούτε και έχει στοιχεία ότι το 

πρόβλημα των ναρκωτικών στην κυπριακή μαΟητιώσα νεολαία είναι 
μεγάλο. εντούτοις δεν μπορεί να υποστηρΙξι:ι ότι είναι αννπαρκτο. αφα"ύ 

από στόματος Υπουργού Υγείας αναφέρOrικαν περιστατικά μαΟητών που 
έτυχαν Οεραπείας λόγω χρήσης ναρκωτικών. 

(3) 11 πρωτοβουλία του Γενικού Γραμματέα Νέας Ι'ενιάς να δώσει τα στατι

στικά απoτελtσματα της ειδικής έρευνας δrιμόσια σε Επιτροπή της 

Οσυλής πριν αυτά αξισλoγrιOo"ύν. όπως ο ίδιος ανέφερε, ήταν τουλάχι+ 
στον ατυχής, αφο"ύ rι πράξη αυτή έδωσε τrιν ευκαιρία παρερμrινείας και 

πρόκλησης σύγχυσης τόοο στους μαθητές όσο και στους γονείς, αλλά και 

στο κοινό γενικότερα. 

(4) ιι E,."tLtΡOitI) θεωρεί ότι αξιόπιστα στοιχεία ως προς την ύπαρξη και την 

έκταση του προβλήματος μπορούν να εξαχΟούν μόνο μι: tl1 διεξαγωγή 
επιδημιολογικι\ς έρευνας, πράγμα που δεν έγινε. 
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(5) Όπως διαφάνηκε κατ{ι τη συζήτηση δεν υπάρχει μεταξύ των αρμόδιων 
φορέων ο (L-ΤQιτούμεvος συντονισμός και αλληλοενημέρωση. αφού ')ιαι οι 

αρμόδιοι ΥΠΟllΡΥοί που εξέφρασαν τις απόΨΕις τους ενώπιον της 

Επιτροπής δnλωσαν άγνοια για το περιεχόμενο της σχετικής έκΟεσης, οι 

δε οργανώσεις των καΟηγητών, των γονέων και των μαΟητών βρίσκονται 

σε Π).1'!ρη άγνοια τόσο για ττιν έρευνα όσο και για την έκθεση και για το 

πώς αντιμετωπίζεται α,;τοτελωματικά το όλο πρόβλημα. 

Ενόψει όλων των πιο πάνω η Ε..-τιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

δώσει τις σωστές οδηγίες για τον καλύτερο σuντονισμ6 των αρμόδιων υπηρεσιών 

της για τον προγραμματισμό της αντιμετώ:nσης του υπό ΣUΖήτηση Οέματος, αλλά 

και επί της ουσίας του προβλήματος να πάΡΕΙ όλα τα αναγκαία μέτρα για να 

προστατεύσει τη νεολαία μας από το μεγάλο κίνδυνο των ναρκωτικών. λαμβάνοντας 

κυρίως τα ορθά προληπτικά μέτρα.. 

IlΡΟΕΔΙ' ΕΥΩΝ : 

Επειδή η συζήτηση δεν είναι μόνο πάνω στο νομοσχέδιο αλλά ταυτόχρονα και 
πάνω στην Έκθεση του Κεφαλαίου Δ" αγορητές μ..-τορούν να μιλήσουν και από 
χειρόγραφα. Α ν ήταν μόνο το νομοσχέΔιο δε Οα επέτρεπα αγορεύσεις από χειρό

γραφα. Αλλά είναι συνδυασμός δύο θεμάτων. Πρώτος αγορητής είχε εγγραφεί ο 

κ. Κασουλ.ίδης . 

Του δίνω το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙΙΣ : 

Κύριε Πρόεδρε. θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΙ'ΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΚατσουρΙδης . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙΙΣ : 

Έχει περί..-του, δεν ξέρω, πόσα λεπτά που αναγίνωσκε ο κ. ΚασουλΙδης την 

Έκθεση και δεν ξέρω :τόσοι προσέχαμε. Εισηγούμαι ότι, από τη οτιγμi] που οι Εκθέ
οεις διανέμονται, εκείνο που Οα πρέπει να διαβάl;εtαι εδώ πρέπει να είναι είτε εξ' 

υπαρχής η Έκθεση πολύ πιο συντομευμένη ή τα βασικά της σημεία. Δεν εξυπηρετεΙ 

τΙΠΟτε ούτε την Ι!.ίτιτροπή που την 1JΠoβάλλcι ούτε το σκοπό της συζήτησης, η 

ανάγνωση πέντε και έξι σελΙδων Έκθεσης. 

ΠΡΟΕΔι)εγΩΝ: 

l-I κα Κατσελλή. 

Ι> . ΚΛΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η ΈκΟεση δεν είναι μόνο για να διαβαστεί από το Βήμα. l-I ΈκOcση αντικα
τοπτρίζει και όλη την εργασία της αρμόδιας Koιvoβoυλεmικής Επιτροπής, κατό. 

πόσο μελέτησε εις βάΟος το θέμα. Αποτελεί τις κύριες συντεταγμένες των θέσεων 

όλων των κομμάτων και γίνεται yνωoτi] στους πολιτες όλους μέσω του τύπου και 

του ραδιοφώνου. [πΙσης βοηθούνται όταν αναγνωστεί η Έκθεση από το βήμα και οι 

Βουλευτές στο να ξαναΟυμlιΟούν τι έγινε και να αγορεύσουν πιο καλά και πιο σφαι
ρικά. 

Έτσι νομίζω ότι είναι απαραίτητο η Έκθεση να είναι εμπεριστατωμένη και ,'α 
διαβάζεται . άσχετα από το πόσες σελίδες είναι. Τώρα, αν είναι να θεωρηΟεΙ αναγνω

σθεΙσα Τι όχι από το βi]μα της Βουλτ'ις, αυτό είναι διαφορετικό. Αλλά το να είναι 
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εμπεριστατωμένη απασχόλησε και ΠΡΟΤΝονμένως τη Βουλή και όλοι ομόφωνα 

δέχτηκαν ότι πρέ.τει να είναι εμπεριστατωμένες οι Εκθέσεις. για να δίνονται και 
στονς Boυλεuτές και στον τύπο για καλύτερη πληροφόρηση όλων των πολιτών 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

ο κ. ΕυσταΟίου. 

ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δε Οα μπορούσε κανείς να τα πει χαλύτερα α.ίτό ότι τα είπε η χα ΡI\να 
Κατσελλή, κύριε Πρόεδρε. με την οποία συμφωνούμε. Αλλό νομίζω. και α.τευOίt· 
νομαι χαι προς εσάς, κύριε Πρόεδρε. όrι είναι ζήτημα και χανονιομών οι Ο:ΤΟΙΟL 
υπάρχουν και οι οποίοι επέχουν Οέση ισχυρσύ νόμον. νόμOΊJ μάλιοτα αυξημένης 

ισχύος, τον οποίο δεν μ.τορούμε να παρακολουθήσουμε. Λλλά τι χα Κατσελλή 

ανέλυσε το βάΟρο της φιλοσοφίας της αναγνώσεως τόσο ωραία που δε Οα μπορονοε 

κανένας να προσΟέσει τΙ:τοτε άλλο. παρά ότι χα\. δυνάμει των Κανονισμων είναι 

επιβεβλημένο να διαβάζονται οι Εκθέσεις. 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ : 

Ο κ. Κατοονρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ είπα ότι εκείνο που διαβάζεται εδώ να εί.ναι πιο συντο

μευμένο από την '1Ζκθεση. Δεν ξέρω αν μας ενδιαφέρει ο τ'ίιπος 1\ η ουσία. Δηλαδή 
και το ότ ι στέλλουμε μεγάλη ΈκOtση προς τον τύπο ή αλλού. έχουμε την εντ'ύπωση 

ότι κάθεται κανένας και τα α\'(lγινωσκει και τα παρουσιάζει όπως εί.ναι; Και οι 

Κανονισμοί αλλάζουν. Συγγνώμη, η Οουλή τσυς 'Ψήφισε. η Βουλή τους αλλάζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Κασουλίδης . 

r . ΚΑΣΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς είμαι σi.γουΡΟ; ότι ο συνάδελφος Κατσουρίδης ήΟελε 
να κάμει πρακτική εισήγηση. διότι είναι γεγο\'ός ότι πολλοί συνάδελφοι, όταν διαβά· 

ζονται οι Εκθέσεις. δεν παρακολουθούν πιΟανότατα. διότι, επειδή διανεμήΟηκαν. τις 
έχουν ήδη διαβάσει. Από την άλλrι μεριά αρχίζουμε να δίνουμε τrιν εντύπωση ότι 

εδώ ερχόμαστε και προσπαθούμε με κάθε τρόπο να βρούμε τρόπους πώς να συντο
μεύσουμε το χρόνο μας, για να φύγουμε και να πάμε στα σπΙτια μας. Δε λέω ότι 

είναι αυτό που εισηγείται ο κ. Κατσουρίδης και παρακαλώ να μrι με παρεξrιγήσει. 

Αλλά σιγά-σιγά αφαιρούνται α,,-ιό τη συζήτηση αυτού του Σώματος διάφορα θέματα 
όπως Π.χ. οι Ερωτήσεις και Απαντήσεις, όπως έγινε στο παρελθόν, όπως η συζήτησrι 

των προυπολογ.σμών την οποία UΠOχρεωOήκαμε να συντομεύσουμε και ούτω 

καΟεξής. Δε νομίζω ότι αυτή είναι η σωστή εικόνα που θα πρέπει να δίνουμε ως 

αντιπρόοωποι του λαού. ότι δηλαδή επιθυμούμε \'α συντομεύουμε τις συνεδρίες μας. 

Αν όμως ο κ. Κατσουρίδης εJτιμtνει στην εισήγησιί του, τότε αυηί rι εισ1'1yησrι 

πρέπει να παρα..-τεμφΟεί στην Επιτροπή Κανονισμών. Δεν είναι εδώ στην ολομέλεια 
που θα το αποφασίσουμε . 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Φαντάζομαι ότι ο κ. Κατσουρωης έκα"ε την εισήγησή του, διότι είδε ότι την 
ώρα που αναγινώσχονταν οι Εκθέσεις, ουδείς επρόοεχε το τι περιείχε τι Έκθεση. 

Είναι γεγσνός ότι για να γίνεις Βουλευτής, τουλάχιστον πρέπει να γνωρίζεις 
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ανάγνωσΊ1 και γραφή, Ε.-τομένως, εφόσον οι ΕκθέΟΗς κυκλοφορούν νωρίτερα και 

επειδή οι Βο"λευτές είναι φιλόπονοι, τις αναyινώσχouν ΠΡΟΤΟύ έλΟοuv στην ολομέ4 

λεια. Ως εκ τούτου γνωρίζOΊJν το περιεχόμενό τους και γι' αυτό δε δίνουν προσοχή 
την ώρα που αναγινώσΚΕται οι Έκθεση. Αλλά φαίνεται ότι δίνουν προσοχή την ώρα 

που γίνονται οι αγορεύσεις, αν κρίνω α,'τό τον αριθμό που εγγράφονται, για να 

απαντήσουν ο ένας στον άλλο. 

Οχ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΙΙ Σ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, απλώς fιOελα να υποδείξω ότι σύμφωνα με το Σύνταγμα. 
νομίζω δε χρειόζεται να γνωρίζΕις ανάγνωση και γραψή για να γίνε ις [Jouλευτής. 

IlΡ ΟΕ.ΔΙ) ΕΥΩΝ: 

Δεν είναι μέσα στα αναγκαία προσόντα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔ ΙΙ Σ: 

Μπορείς να γΙνεις και χωρίς αυτά. 

Π I) ΟΕΔρ εΥΩΝ: 

Νομίζω ότι Οα είναι δύσκολο να αναγινώοχεις τα νομοσχέδια, αν δε γνωρίζεις 
ανάγνωση. 

Ο πρώτος αγορητής είναι ο κ. Κασουλίδης. 

ΑΡ. ΓEΩPΓ ιoγ~ 

Κ"ύριε Π ρόεδρε. 

ΠPOEΔP EγON~ 

Ναι. 

ΑΡ. ΓEΩPΓlOY: 

Μια διαδικαστική πρόταση. Επειδή το θέμα το οποίο Οα ξεκινήσουμε τωρσ. 
αφορό και θέμα του Κεφαλαίου Α' και θέμα του ΚεφαλαΙου Δ', ::tιστε1ιω θα ήταν 
φρονιμότερο να εξα\τλήσουμε τη νομοθετική εργασία την οποία έχουμε να κάνουμε 

και εξ όσων γνωρίζω μόνο ένα θέμα παραμένει εκκρεμές , να χαλυφΟεί αΊJtό το θέμα 

και μετά να μπούμε στη συζήτηση που άπτεται και fOυ ΚεφαλαΙου Δ'. 

Π ΡΟΕΔ Ι'ΕΥΟΝ: 

Νομίζω θα το εξαντλήσουμε και αΊJtό το θέμα και το άλλο θέμα και το Κεφά
λαιο Δ', διότι πρόθεσή μου είναι να διακόψω στις 8.00 μ.μ. Θα δώσω μια ώρα για 
να πάτε να φάτε και Οα επανέλθουμε και Οα συνεχίσουμε μέχρις ότου εξαντλήσουμε 

όλη την ημερήσια διάταξη η οποία υπάρχει ενώπιόν μας. 

Ο κ. Κασουλίδης έχει το λόγο και αν έχουμε λιγότερες διαδικασΤΙΚές ενστά

σεις ή υποδε(ξεις, Οα προχωρήσουμε στην ουσία το ταχύτερο. 

Ι", ΚΑΣΟΥ Α ΙΔ ΙΙ Σ: 

Κ ύριε Πρόεδρε, κυρ{ες και κύριοι συνάδελqχ:ιι. 

Δεν ξέρω αν πρώτα Οα έπρεπε να τονΙσω ότι σήμερα στο ακροατήριο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων βρίσκεται χαι ένα αριθμός μαθητών. Δεν ξέρω αν 

ΤVΧαΙα παρσ,ΧΟλουΟούν τη συζήτηση του θέματος το οποίο τους αφορό ιδιαi.τερα. 

Πάντως τους καλωσορίζουμε στη Βουλή. 

ΤΟ θέμα των ναρκωτικών το onoi.o συζητεί τα.ι έχει δύο ουσιαστικά όψεις. Η 
μια είναι η νομική του πλευρά. την οποία Οα χειριστούν εκ μέρους της Κοινοβουλευ

τικής μας Ομάδας άλλοι συνάδελφοι. έγκριτοι νομικοί. Υπάρχει και η πλευρά της 
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αντίκρισης του θέματος αναφορικά με την πρόληψη και τον κατάλληλο χειρισμό της 

νεολαίας μας. 

Νομίζω ότι μπορούμε να πούμε ότι στη διχ~ μας κοινωνία, όπου ο Οεσμός της 
οικογένειας βρίσκεται ακόμα καλό. διαΤIlΡllμένος -και αυτό ε(ναι ειιτύχημα γι' αυτό 

τον τόπο- το πρόβλημα των κρουσμάτων ναρκωτικών δεν είναι τόσο μεγάλο όσο 
παροuoιάζεται σε ό.λλες χώρες της Ευρώπης 1'ι της Αμερικής. Δεν είναι αχ6μα τόσο 

σημανnκό όσο παρoυσιάl;εται σ.ην Ελλάδα. ΤΟ γεγονός όμως ότι έχουμε να αντιμε

τωπίσουμε πoλίt μικρούς αριθμούς κρουσμάτων χρήσης ναρκωτικών από τους νέους 

μας. καθόλου δεν πρέπει να μας εφηΣUΧόζει. Απεναντίας, υπάρχει ανόγκη να 

λό.βουμε έγκαιρα τα μέτρα μας. για να α..τοψιίΥουμε στον τόπο μας 111 διάδοση αυτού 
του τρομερού προβλήματος. 

Δε Οέλω να επαναλάβω τα όσα εί \'{Χι εγγεγραμμένα και ανέΥνωσα στην' ΕκΟεση 

ΤΊlς Eπ~τρoπής Παιδε(ας. Αλλά εκτός από ΤΊlν καταστροφή ΤΊ]V οποία μπορούν να 

προκαλέσουν τα ναρκωτικά στο πρόσωπο των ίδιων των νέων, δυστυχώς εΙναι και Ίl 
αλυσίδα όλων των συνεπακόλουΟων EγxλΊlμάτων τα οποία προκαλούνται από ΤΊl 
διάδoσΊl των ναρκωτικών. Υπάρχει το Κ(VΗτρo του μεγάλου κέρδους και επειδή τα 
ναρκωτικά ε(ναι παράνομα, υπάρχει το έγxλΊlμα. Κάποιος για να αγοράσει ΤΊl δόσΊl 

του χρειάζεται ε(τε να διαπράξει μια διάρρηςΊl, είτε να διαδώσει το ναρκωτικό 

στους φίλους του, να τους πείσει να γίνουν και εκείνοι χρήστες, για να δημιουργηθεί 

πελατεία, ώστε να αποκτήσει χρτΊματα για να αγοράσει τη δικτΊ του δόOΊl. Όλα αυτά 
τα φαινόμενα και συνεπακόλουθα, ας ελ.,τίσουμε χαι ας ΕΥXΊlOOυμε με τον κατω.λτιλο 

χειρισμό και με ΤΊlν κατάλλτιλτι σοβαρόττιτα, με ττι συστράτευσΊl όλων των αρμόδιων 
φορέων. με ΤΊl βοήΟεια των εκπαιδευτικών, με ΤΊl βοήθεια της οικογένειας, με τη 

συνεργασία των νέων μας και της μαθητιώσας νεολαΙας μας, θα τα απoφίtγoυμε και 

θα προλάβοlJμε αυτή τη λα().απα για τον τόπο μας. 

Η Επιτροπή ΠαιδεΙας, εξ' όσων OlJμOύμαι, παρορμτΊθηχε να ξεκινήσει ττιν 

εξέταση του Οέματος αυτού, όπως αναφέρεται και στην ΈκΟεση. ύστερα από 

ορισμένες δηλώσεις στις οποίες προέβη ενώπιον των Επιτροπών της 80lJkTις ·ττις 

Επιτροπής Νομικών και ττις Επιτροπής Οικονομικών. ο Γενικός Γραμματέας Νέας 

Γενιάς χ. Λιλλήκας. Εγώ Οα έλεγα ότι εκεί\'Ο το οποΙο ξεσήκωσε την ανησυχία και 

ΤΊlς κοινής γνώμτις και του τύπου και των l3ουλευτών περισσότερο δεν ήταν τόσο τι 

δήλωση του κ. Λιλλήχα OlJti) καθεαυτή, όσο η δήλωση JtOlJ ακOλOύθΊlOε σ' αlJτό το 
Σώμα α.,,"tό τον Ιδιο τον Υπουργό Παιδείας κ. Χριστόφορο XρισΤOφίδΊl. Ο κ. Χριστο· 
φΙδης, αν Οιιμάστε. εξέφρασε ΤΊlν έκπληξή tOlJ για την ύπαρξη τέτοιων κρου· 
σμάτων στα σχολεία ·εφόσον είναι ο καΟ' ύλην υπε'ύθυνος· και μάλιστα όρισε 

και δημοσιογραφική διάσκεψη για ΤΊlν επομένη, για να καταγγείλει δημόσια το 

γεγονός ότι εν αγνοία των 1JΠΊlρεσιών tOlJ Υπουργείου του έγινε Ίl πιο πάνω δήλωση. 
Μάλιστα ΘUμoυμαι ότι δήλωσε ότι έχαμε και μια σύντομη έρευνα, αφού επικοινώ

νησε τηλεφωνικώς και με τους ΕΙΚΟΟΙΕΠτά λuχειά.(ιχες της Κύπρου, tOlJ; οποίους 
ρώτησε αν εΙναι σε γνώσΊl τους οποιαδήπΟΤΕ κρούσματα χρήσης ναρκωτικών μεταξύ 

των μαθητών και είχε Εικοσιεπτά αρνητικές απαντήσεις. Είχε κατόπιν εχφράσει ττιν 

έκπληξή tOlJ, διότι από πλευράς του Γραμματέα Νέας Γενιάς έγιναν αυτές οι δηλώ
σεις ενώπιον της Πουλής των Αντιπροσώπων. 

Θα Ουμάστε ότι μετά από την προαναγγελΟεΙσα δημοσιογραφική διάσκεψη του 

κ. Υπουργού Παιδείας αποφασίστηκε κατόπιν αναΚOίνωσΊlς του Κυβερνητικού 

ExπeooώπolJ να γίνει σύσκεΨΊl όλων των ενδιαφερομένων στο Προεδρικό Μέγαρο 

υπό την προεδρία του ΠροέδΡΟlJ BaotkELOlJ. Τότε, ξαφνικά η δΊlμooιoyραφική 
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διάσκεψη του Υπουργού Παιδείας ματαιώθηκΕ. Στ'!) ouνέχεια όλα τα μέλη της 
κυβέρνησης. μετά από τις διαφορές τις οποίες μας εξέφρασαν κανονικότατο και 

ενώπιον της Βονλής και από τα ραδιόφωνα και τις εφημερίδες την ΠΡOηyoίtμενη 

μέρα, τ1λθαν σαν μια χορωδία για να καλύψουν εκείνα το οποία την προηγο'ύμενη 

μέρα tou; είχαν ήδη εκΟέσει ανεπανόρθωτα. 

ΠροτΙΟεμαι α..-τό του ΒτΊματος ουτού, με κό.Οε συνέχεια προς τονς λόγους τονς 

οποίους Οα αναφέρω και με όλο το σέβα.ς για τη θέση την οποί.α κατέχει. να ασκήσω 
χριτιχ'fι στον Πρόεδρο tllI) Δημοκρατίας για τον τρόπο με τον οποίο χειρίστηκε αυtό 
το λεπτό και ουσιαστικό Οέμα το οποίο δημΙΟ1JΡΥήΟηκε μεταξύ των μελών της δικής 
τον κυβέρνησης. Διότι είναι απ' εδώ που αντιλαμβανόμαστε και είναι γι' αυτό που 

εγέρΟηκαν και ορισμένες αμφιβολίες για το Νόμο περί Γενικής Γραμματείας Νέας 

Γενιάς. Όταν λέμε ότι δvστυχώς υπάρχει ο κίνδυνος αφαίρεσης βασικών CtQμοδιο
τήτων από Υπουργε{α, όπως ιδιαίτερα ε[ναι Οέματα για τα οποΙα κύρια αρμοδιό
τητα και ειιΟίινη έχει το ΥπουργεΙο Παιδείας tΊ όπως στο Οtμα των ναρκωτικών και 
της πρόληψ11ς εξάπλωσής τους, όπου αρμοδιόΤ11τα έχει το ΥπουργεΙο ΥγεΙας, το 

εννοVμε απόλυτα. Αν τελικά συμβεί κάτι τέτοιο, Οα έχουμε στο τέλος τα αποτελέ
σματα και την παρωδΙα Τ11ν οποία είχαμε εκείνες τις ημέρες, ΠΡΟΤΟύ σννέλΟει 11 
Επιτροπή Παιδείας. 

Είναι αυτούς τους φόβους που εκφράζουμε πιστευοντας ότι 11 Γραμματεία 
Νέας Γενιάς υπάρχει κίνδυ"ος να μετατραπεί οε υπεΡ-UΠOυργείO και μάλιστα οε 
υπεΡ-UΠOυργείO που δε Οα μπορεί να συντονιστεί με τα άλλα υπουργεία χοι κυβερ
ν11τικά τμήματα. 

Όμως ο Πρόεδρος Τ11ς Δ11μοκρατίας. όταν κάλεσε Τ11 ΣUΣΚEψ11 στο Προεδρικό, 
τ,ρΟε να αναγγείλει ότι μελέτησε τrιν έρευνα 11 οποία είχε γίνει και δέΧΤ11Κε τrιν 
ΕΠιστημονική της βάσ11. Τη δέχτrrιl.ε :ταρόλον ότι 11 έρευνα αΊJτή δεν ε(ναι επιδ11μιο
λογική. Διότι αν ένας Οέλει να μάΟει πόσοι μαΟητές είχαν ή έχουν οποιαδήπΟΤΕ 

σχέσ11 με ναρκωτικά είτε ως χρήστες είΤΕ διότι τα δοκΙμασαν περιπτωσιακά, οι 

ερωτήσεις που υποβάλλονται, οι ΕΠιδ11μιολογικής φύσεως ερωττ,σεις, δΕν είναι 

150 - 200. όσες δ11λαδή :τεΡΙΕΙχε 11 έρευνα εκείνη,αλλά δ'ίιο, ΤΡΕις. τέσσερις το πολύ 
και αυτός εί,'αι ο τρόπος και η μορφή μιας σωστής ΕΠιδημιολογικής έρευνας. 

Επομέ"ως η όλη προσέγγιση ήταν λάΟος. Εγώ. από Τ11ν ιατρική μου γνώση itQL 
κατό.ρτισ11, εξακολουΟώ να πιοτεύω ότι Είναι λάΟος να χρησιμοποιούμε αριΟμούς, 
ακόμα και να λέμε ότι 1.1% των μαΟητών έχουν κατό. κάποιο τρόπο έρΟει σΕ επαφή 
με τα ναρκωτικό.. Και δυστυχώς για μας Τ11ν πολιτεία χρειάστηκε 11 μαρτυρία ενός 
μαΟ11τή , του Προέδρου της Συντονιστικής Επιτροπής των ΜαΟητών, ΟΤ11ν Επιτροπή 

Παιδείας , για να περιγράψει με ποιο τρόπο σωστό δήΟεν και σοβαρό και tπισΤ11μo
νικό διεξαγόταν 11 έρευνα μέσα στα σχολεία, όπου οι μαΟιlτές μεταξύ ΤOΊJς, για Τ11ν 
πλάκα. απαντούσαν ό,ΤΙ ήΟΕλαν και ο ένας έβλεπε και σύγκρινε τις απαντήσεις τ ις 

οπο[ες έδινε με τις απαντήσεις των άλλων. Σκέτη δ11λαδή γελοιοπο(ηση της λεγό· 

μενης έρειινας. 

Επικρίνω όμως χαι τον Υπουργό Υγείας, διότι στην προσπάΟειά του να 

ακολονΟήσει τα όσα αποφασΙστ11Καν την προηγούμενη νίιχτα στο Προεδρικό και να 
καλUψEΙ το ΓΕνικό Γραμματέα Νέας Γενιάς ήρθε να μας πει ότι σωστά ασχολείται 11 
ΓραμματεΙα Νέας Γενιάς με το Οέμα των ναρκωτικών και όχι το ΥπουργΕίο του, 

διότι το Υπουργείο του ασχολείται μό.λλον με τη Οεραπεία παρό. με τrιν πρόληψη. 

Για όνομα του θεού. X'ίιριo~ συνό.δελφοι! Αν η υγεία αυτού του λαού ε(ναι μόνο 11 
θεραπεία, τότε νομίζω είναι ντροπή μας να σκεφτόμαστε να ζητούμε χαι έντας11 στην 

Ευρωπα'ίκΊ'! Κοινότητα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μην το επαναλαμβάνω. Εκκλήσεις προς τον Ύψιστο δεν πρέπει να γΙνο

νται από το Β1'!μα της Βο\ιλής. 

Γ. ΚΛΣΟΥ ΛΙΔΙΙΣ: 

Δεν είχα υπόψη μου τον Ύψιστο. κύριε Πρόεδρε. Είναι η ρύμη ΤOΊJ λόγου που 
το έφερε. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Να κάνουμε παΡΕΚκλήσι για τις εχκλiισεις, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΙΙΣ: 

η να πούμε για όλες εκείνες τις ενέργειες τις οποίες είναι υπόχρεο το κράτος 

να κάμνει, όπως η :τρόληψη των καρδιακών νοσημάτων, τι πρόλ:ηψη και έγκαιρη 

διάγνωση των κρουσμάτων του καρκίνου. η ;ιρόληψη του διαβljtη και τόσων 'αλλων 

ασΟενΕιών με τις οποίες ασχολείται το Υπουργι:ίο Υγείας, αλλά βρΙΟηκε να νίπτει 

τας χείρας του στο Οέμα της ::τρόληψης των ναρκωτικών; 

Όμως ήρΟε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, μετά Q..τcό τη σύσκεψη η οποία έγινε 

στο Προεδρικό, να μας α,·αγγεΟ.ει ότι ευτυχώς ήταν λανΟασμένοι οι αριΟμοί που 

δόθηκαν και ότι το πρόβλημα είχε διογκωΟεΙ Εκείνο όμως το οποίο αντισνχεί 

περισσότερο δεν είναι το ποοοοτό του 1.1% των μαθητών που "ήρθαν σε επαφ"ή με 
ναρκωτικά. αλλά το γεΥο\'ός ότι υπάρχουν ολόκληρες κατηγορίες μαθητών. οι 

οποίες κατατάσσονται στην ομάδα υψηλού κι\,δ"\·ου. Και ποιες είναι οι κατηγορίες 

των μαθητών οι οποίες κατατάσσονται στην ομάδα υψηλού κινδύνου; Είναι οι 

μαθητές οι οποίοι στο σπίτι τους έχουν ένα γονιό, διότι οι γονείς τους έχουν 

χωρίσΗ "ή οι μαθηΤές που έχουν προβλlίματο στο σΧίτι ή οι μαθητές που είναι 

ορφανοί ή που έχουν συλληφΟεί για από:τειρες διαρριιξεων lί που έχουν σχέση με την 

αστυνομία. Δηλαδή με λίγα λόγια διά στόματος του Προέδρου της Δημοκρατίας, τι 
έχουμε ΠΗ δημόσια: 'Εχουμε πει ότι εσείς 0\ μαθητές που έχετε ένα γονιό. εσείς οι 
μαθητές που έχετε κοινωνικά και οικογενειακά προβλήματα. εσείς οι μαθητές που 
είχατε :τροβλήματα με την αστuνoμία. εσείς όλοι είστε εκείνοι που θα πάτε να. 

πάρετε και ναρκωτικά. αν θέλετε! Μια έμμεση πρόκληση που χωρίζει τη μαθητιώσα 

νεολαία σε ερίφια και πρόβατα. 

Ερχόμαστε τώρα και στην άλλη κατηΎορΙα. Τι εL-τε ο Π ρόεδρος; Είπε όη 

σκέφτεται η κυβέρνηση. με όλα Εκείνα τα μι:Υαλι:.τήβολα ΠΡΟΎράμμοτο που ετοιμάζει 

ο Γραμματέας Νέας Γινιάς, να δημιουΡΎI\σα ομάδες αντΙΟτασης από μαθητές -οι 
οποίοι φυσικά δε θα ανήκουν στις ομάδες του 'Ψηλοίι κι\"δίινου· οι οποίοι Οα νουΟε
το'ύν, Οα οδηγο'ύν στο σιοοτό δρόμο τους συμμαθητές τους οι οποίοι ανήκουν σης 

ομάδες του ψηλο'ύ κινδύνου. 

Μα είναι με αυτό το διαχωρισμό που Οα λύσοuμε το πρόβλημα; Εγώ τουλάχι

στον :ιροσωπικά δε βλέ.-τω να έχει [..;-τιοτημο\·ική βόση ένας τέτοιος τρόπος, να 

διαχωρίζοuμε δηλαδή τονς vtou; μας σε κατηγορίες και να υποβάλλουμε στους μεν 
ότι είναι επιρρεπείς να χριισιμο:τοιήσουν ναρκωτικά, ε\'ώ στους δε να αναθέτουμε 

το ρόλο του Δον Κιχώτη για να oώoouv τους συ"ομήλικούς τους από τα ναρκωτικά! 

Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι αυτά τα πρόΎματα ιίναι προχειρότητες, διν είναι 

σοβαρά πράγματα. Φυσικά δεν ανέμενα τέτοιο χειρισμό του θέματος αυτο'ύ με τον 

τρόπο που έγινε ωτό την κυβέρνηση, συμπεριλαμβανομένου του Π ροέδρου. του 
Γενικού Γραμματέα Νέας Γενιάς, tOU Υπουργου Παιδείας και του Υπουργού 

Υγείας. 
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Πιστεύω ότι ο πιο έντιμος και σωστός τρόπος ήταν να παραδε:xτotιν όλοι ότι έγινε 
ένα λό.Οος. Πιστεύω ότι ο Υπουργός Παιδείας την ώρα που διαμαρτυρήΟηκε είχε 
δίκαιο να διαμαρτυρη()εί. αλλά σ.."tώλεσε το διχα{ωμα να έχει δίκαιο από την ώρα 
που την άλλ.η μέρα ήQOε εδώ και έ:τρe::τε με το ΤΟΙγΥέλι να του βγάλουμε δω κουβέ· 
ντΕς ότι δεν ήταν ενΤιμερο; της έρευνας. ότι δε γνώριζε περί της έΡΕV\'O.ς και ότι 
εξαχολουΟοίισε να πιστεύει ότι δεν ιιπάρχει κί"δυ"ος στα σχολεία. 

Εν πάΟΊ1 περιπτώσει δε Οα 1iOεAa να ον\'ιχίσω πιριuιl ιΊnιx> Ί lΟιλα α,..λώς να 

ΨΙξω αυτού του είδους την αντιμετω:nση σοβ(ι ικ'>τωων κιιι :το>. λl~-ιtών Οεμάτων 
για την κοι \'ων[ο της Κ ύ:τρου και δεν πιστεί:ω όη ι:.ί να ι αυτό; ο '(ρU;ΙOς αντιμετώ

πισής τους α.ί·τό τους αρμόδιους Υπουργονς και τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στην 
προχε[μενη περίπτωση, 

ευχαριστώ. 

ΠΙ)ΟΕΔΙ'!ΖγΩΝ: 

1'0 λόγο έχε~ ο κ. Θάσος ΜιχαηλΙδης του Λ ΚΕΛ. 

Θ. ΜΙΧΛ ΙΙΛΙΔ ΙΙ Σ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αναλύοντας το u:τό συζι)τηση νομοσχέδιο για αύξηση των Ποινών για τα 

ναρκωτικά και την ανησυχία της κσινής γνώμης γύρω ωτό το διωγκούμενο 

πρόβλημα της διακίνησης και χρ1)σης ναρκωτικών στην Κύπρο. μπορούμε \'α 
κά\'Ουμε τις ακόλοuOες δια.ϊ:ιστώσnς: 

Λόγω της ιδιομορφίας του Οέματος και της αvτίOεσης :τρος τους νόμους τιις 
πράξης. η οποία είναι συνδΕδεμένη τόσο με τιι διάδοοη όσο και με τη χρήση \'Ο.ρκω
τικών ουσιώ". σε καμιά χιί:ιQα του κόσμου δεν είναι δυνατό να υπάρξουν απόλυτοι 
αριΟμο( για τη έκτασιl αλλά σχετικές ε"δείξεις που δείχνουν το μΙγεΟος αλλά περισ
σότερο τις τάσεις και προοπτικές της αύξησης του προβλήματος. Τα στοιχεία που 
έχουν δώσει οι υ:τιιρεσίες του κράτους και αυτό ro ο:τοίο βλΙ-τουμε και νιώΟουμε 
και εμείς δείΧ"ουν :τως η έκταση του :ΤΡOβλι'jματoς εί,'Ο.ι μικρή σε σύγκριση με άλλες 
χώρες, αλλά οι προο:ττικές της εξά.ϊ:λωσής του εί,'αι τι:ράστιες. Οι παράγοντες ε[ναι 
αρκετοί και έχουν ο\'αλυΟεί λεπτομερειακά στις διάφορες συνεδρίες των κσινοβου
λευτικών επιτροπων, αλλά σ :τιο βασικός ωτό όλους είναι τα μεγάλα και σχετικά 
εύκολα οικονομικά κέρδη που μ..-τορεί \'α αποφέρει το βρώμικο εμπόριο \'αρκωτικων, 
κάτι που μπορεί εύκολα να δελεάσει και 'οα Οολώσει τα μυαλά των νέων αλλά και 
άλλων στρωμάτων του λαού και να τους παρασύρει να γίνουν πλασιέ του λευκού 
Οονάτου. 

Τα μέτρα που επιβάλλεται να παρθούν έχουν ως βασικό στόχο κατά πρώτο 

λόγο την πρόληψη του κακού και περιλαμβά,οουν πρόνοιες χαταστολής και 
αποτροπής της συμμετοχι)ς στο οργανωμένο εμ..-τόριο και δεύτερο στοχεύουν στην 
ενημέρωση των γονιών και εκπαιδΕυτικών και διαπαιδαγώγιιση των νέων, ώστε να 

αποκτήσουν τα ανάλογα ψυχικά αvτωώματα για να μπορούν να πουν καΟοριστικό 
όχι στα ναρκωτικά. 

ΊΌ Οέμα της πρόληψη; στο στάδιο :του βρίσκεται το Οέμα αυτό στον τόπο μας 
έχει ως στόχο να μην επιτΡΙVει τη δημιουργια αγοράς ζήτησης. 11 αύξηση των 
ποινών και η παροχή νέων δυ\'Ο.τοτήτων τιμωρίας των εμπόρων Οα καταστήσει την 

Κύπρο έ,οα ασύμφορο κέντρο για τιι διάδοση και αuτoύ του καταναλωτικΟύ προ'(ό
ντος και Οα μειώσει την ανάγκη προσφοράς. 

11 διό.δοση των ναρκωτικών και η εξάρτηση που δημιουργούν στο χρήστη, η 
οποία τον καταστρέφει σαν προσωπικότητα, αργά ή γρήγορα Οα τον αναγκάσουν \'α 
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καταφύγει σε άνομα και εγκληματικά μέσα για να εξασφαλίσει την ονσία πο\l έχει ο 
οργανισμός του ανάγχη. Είναι τότε που ο \'αρχομανής προσφέρεται και χρησιμο

ποιείται και ως δόλωμα από τους εμπόρους, για να τους βρίσκει και νέους πελάτες 
και να τους διοχετενει με ασφαλισμένο τρόπο τις τοξικές τους ουσίες. 

Τα τελευταία γεγονότα στη Λεμεσό. όπου μια a..τό τις βομβιστικές επιθέσεις 

και αρκετές υπό διαλεύκανση υποΟέσεις διαρριΊξεων και κλοπων έχουν άμεση σχέση 

με τη διάδοση ή την εξασφάλιση μέσων για ναρκωτικά. βεβαιώνουν τα πω πάνω. 

ΕΙνοι γι' αυτό που 11 διάκριση μεταξύ εμπόρου και χρήστη και η παραπέρα μεταχεί. 
ρισή του, Οφ1iνετοι στη διακριτική ευχέρεια του δικαστηρίου, διότι αρκετές φορές 

ένας xeήotl'1; μπΟΡΕί να είναι ταυτόχρονα και ένας μεγάλος έμπορος. 

Αναφορικά με τα μέτρα τα ο:τοία πρέ.τει να ληφθούν για την οργάνωση α..τοτε

λεσμαΤΙΧΟύ αγώνα κατά της διάδοσης και χρήσης ναρκωτικών, πιστεύω πως η 

ίδρυση της εΟνικής Επιτροπής με τη συμμετοχή κρατικών και άλλων παραγόντων 

ήταν μια σωστή και έrι<αιρη πράξη της κυβέρνησης, την οποία πρέπει να επικροτή

σουμε και να ενισχύσουμε. 

Από τη μέχρι τώρα δραστηριότητα και τον τρόπο λειτουργίας της ΕΟνικής 
Επιτροπής και από ότι έδειξε και το τελευταίο (;τιστημονικό εργαστήρι της εΟνΙΚ1)ς 

Επιτροπής και το δήλωσε στη δημοσιογραφική διάιικεψη ιιτις ΙΟ του ΙΈνάρη 1992 ο 
Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς, υπάΡΧΟ\Jν αρκετές δυσκολίες και ζητείται η 
αλλαγή της δομής της Επιτροπής για πιο α..τοτελεσματική δραστηριότητα, τόσο των 

επιοτημονικών ομάδων που εργάζονται για τη διαμόρφωση πολιτικής όσο και των 

υποεπιτροπών πο" έχουν ή ΠOΊJ Οα πρέ..τει να έχουν το καΟήκον της ενημέρωσης, 

διαφώτισης και διωταιδαγώγησης. 

Το ρόλο του σΊJ"ΤOνιστή της ΕΟνικlις Επιτροπής είχε αναλάβει η Γενική Γραμ

ματεία της Νέας Γενιάς, η οποία βασίζει τη δημιο"ργία των :τρογραμμάτων της 

πρόληψης αποκλειστικά στην εΟελοντική χροοφορά και ο"νειοφορά. Και αυτό 

γίνεται τη στιγμη πο" ζητείται και η κατάργησή της. πράγμα που δε συνάδει με 

αρκετές από τις διαχηρuξεις που όλοι κάνουμε για ενίσχυση του αγώνα. χατά των 

ναρκωτικών. 

Χωρίς να ωτοχλείω την εOελovτιχή προσφορά και την εξασφάλιση πόρων από 

όλο το λαό, ΠOΊJ ωτό την πράξη έδειξε πως είναι έτοιμος να δώσει αρκετά για να 

συμμετέχει σ' αυτή τη σταυροφορία, πιστεύω πως είναι καΟήκον της κυβέρνηιιης χαι 

της Βουλής να ασχοληθούν χαι με αυτές τις πτυχές ΤOΊJ προβλήματος που αναφέρο

νται στο συντονισμό και την οικονομική αρωγή, πράγματα που είναι βασικά για την 

επιτυχία του αγώνα αυτού και Οα (ιιτοτελούν έμπρακτη βοl)Οεω χαι όχι μόνο ει.ιχές. 

Όλα αυτά Οα βοηθήσουν στη χρησιμοποίηση ΕΠιστημονικών με06δων για τ" 

διωτίστωση των ιδιομορφιών ΤΟ\l προβλήματος, τη σωστή χρησιμοποίηση των 

διεθνών εμπειριών και την εφαρμογή προγραμμάτων πρόληψης, διότι μόνο εκεί 
βρισκεται η θερα..τεΙα του προβλήματος. Οι εμ.τειρίες των άλλων χωρών και ιδιαί

τερα ττις Ελλάδας ας α..τοτελέσο\lν για μας παράδε~γμα για α..τοφυγ1) των δ~κών τους 
λαΟών στην έγκαιρη και Q.ιτoφασιστική αντιμετώπιση ΤΟ\l προβλήματος. 

Οι διαπιστώσεις που txo'Uv γίνει α..;:ό την Κοινοβο\lλt1Jτική Επιτροπή 

Παιδείας σχετικά με το θέμα των ναρκωτικών ακόμα μια φορά πιστοποιούν όλα όσα 

αναφέρΟηκαν πιο πάνω. θα είναι όμως άδικο να αφήνονται αιχμές για τον τρόπο 

λειτο\lργίας των φορέων και για το συντονισμό που κάνει 1J κυβέρνηση, αν δε δο\ιμε 

και ποιες δυνατότητες υ:τάρχονν γι' αΊJτό. 
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Χωρ(ς νο Οέλω να γίνω συνήγορος κανενός, πιστενω πως για να κρi.νοvμε 
σωστά μια κατάσταση πρέπει να δούμε συνολικΔ το Οέμα. n ισΤΕύω πως η Γραμμα
τε(α Νέας ΙΈνιάς με το δυναμικό ΠO\J έχει -μό\'Ο με πέντε αποσπασμένους από άλλες 

υπηρεσίες λειρουργούς και α..τό ο"τούς μόνο ο ένας ασχολείται με τα ναρχωτιχά

έχει ΕΠιτελέσει ένα μεγάλο έργο το οποίο χαλο"μαστε και να αναγνωρίσΟ1Jμε και να 

ενΙOχ'ίιOOΊJμε. 

Το θέμα ττις αντιμετώπισης της ναρκομανίας πρέπει να παραμείνΕΙ μακρυά 
από πολιτικές και κομματικές διαφορές , διότι όπως απέδειξαν οι μελέτες και 

έρεννες δΙΕΘνώς. η ναρχομανία δεν αναγνωQίζη τάξεις και κοινωνικά στρώματα. 

Χτυπά παντού. 11 αναγκαιότητα λοιπόν σωστής δομής της εΟνικής Επιτροπής, κάτι 
που ζητά χαι η Ιδω η Γραμματεία Νέας Γενιάς, πρέπει να προωΟηΟεί και με τη δική 
μας βοήΟεια να ενισχυΟεΙ η όλη προσπάΟεια. 

Ο πρόσφατος Οάνατος νέου από τα ναρκωτικά και οι καΟημερινές δημοσιεύ
σεις κατά ης τελευταίες μέρες επιβεβαιώνουν δυστυχώς αρκετές από ης δηλώσεις 

που έγιναν από αρμόδιους για τον κίνδυνο που έρχεται και αποδείχτηκαν πως δεν 

εΙ,'αι σκέτη κινδυνολογία αλλά σοβαρή προειδοποίηση. η οποΙα αν δε ληφΟεί σοβαρά 

υπόψη. Οα έχει ως αποτέλεσμα στο μέλλον να κλά'+!Ουμε αρκετούς νέους και πιΟανόν 
σε άλλη συνεδρία του Σώματος να μη μιλούμε για πρόληψη αλλά για Οεραπεία και 
αποκατάσταση ναρκομανών. 

Εuχαριστώ. κύριε Jl ρόεδρε. 

ΠΙ)ΟΕΔΙ)ΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡIΛΝον; 

Κύριε Πρόεδρε. κUριoι συνάδελφοι. 

θα είμαι σύντομος. και νομίζω το έχω α."tOδείξει μέχρι τώρα. αφού σχεδόν σε 

όλες τις ομιλίες μου είμαι σνντομος. 'Ηδη έχει γίνει μεγάλη κάλVΨη του Οέματος 
από τις δύο ΕκΟέσεις. Ταντόχρονα πιστεύω ότι ο συνάδελφος κ. Κασουλίδης έχει 
καλύψει με μεγάλη λεπτομέρεια και ορισμένα πράγματα τα οποία δεν έχουν περιλη
φΟεί στις ΕκΟέσεις. Αλλά αυτό που θα ι'ιθελα να τονίσω είναι ότι υπάΡΧΕΙ μεγάλη 
σημασία που μπΟΡΕί να μην αντιλαμβανόμαστΕ στη σημερινή Οέσπιση της πρώτης 

νομοΟεσίας σχετικά μΕ τα ναρκωτικά και να επανατονίζω ότι αuτό είγαι ένα από 
τρία νομοσχέδια που εκκρεμούν αυτή τη στιγμή και αφορούν τον εκσυγχρονισμό της 

νομοΟεσίας σχετικά με τα ναρκωτικά. 1'0 πρώτο νομοσχέδιο βεβαίως εΙναι αυτό που 
έχουμε εγκρίνει σl1μcρα και αφορά τις ποινές. ΕκκρεμεΙ ακόμα ένα. το οποΙο εΙναι 
σχεδόν έτοιμο. στην Κοι,'οβουλευτική Ε..-τιτροπή Νομικών και Οα έλΟn πολύ 
σνντομα στην ολομέλεια και αφορά την κατάσχεση των κερδών που προκύπτουν 

από 1rιν εμπορΙα και διακίνηση ναρκωτικών. Όπως αντιλαμβάνεστε. αυτό θα είναι 
ένα μέτρο πολ" πρωτοποριακό και Οα κτυπi!σει ΤΟΊ1ς εμπόρους ναρκωτικών 
ακριβώς εκεΙ που τους πονάει. Το τρίτο νομοσχέδιο αφορά την περΙθαλ1fη των 
ανήλικων τοξικομανών και αποσκοπεί στη ρύθμιση της αδικίας που υπάρχει αυτή τη 
στιγμή σχετικά με τον τό;ιο περ(Oαλψrις είτε αυτός λέγεται ψυχιατρείο ή νοσοκομείο. 

άνκαι xάo'totE βρίσκονται κατευθείαν στις φυλακές χωρίς να πρoτrνrιOεί περίθαλψη. 
Με το τρίτο νομοσχέδιο. όταν Οα έρθει. Οα γίνεται πρόνοια ούτως ώστε αντί ποινής 
να γίνεται απoτoξίνωorι. 

ΤΟ νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας επίσης εισάγει το Οωμό του xρήστrι. 
Τον ξεχωρΙζει από τα Ί1πόλ.οιπα αδικήματα. κάτι πάρα πολύ σημαντικό. διότι δίνο
ντας ελαφρότερες ποινές για τους χρήστες tou; ενΟαρρίινει ούτως ώστε να έρθουν 
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μπροστά και να Ι;;ητήσουν να τους γίνει αποτοξίνωση, να τους γ{νει Οεραιτεία, χωρίς 

να φoβoiινται την ποινή τη μεγόλη, τη βαριά. η οποία τους αναγκάζει να κρύβονται 
και σε κά.ιοιοιο 011μείο πλέον να είναι πολύ αργά για οποιαδή.-cοtt αποτοξίνωση. 

Η Ομό.δα μας βtβαΙως είχε δύο επιφυλάξεις πάνω σε σuy,ιεχριμένα σημεία του 
νομοσχεδίου τις οποίες ΕΚφράσαμε στην ΚοιvQβoΊJλruτιχ'f! Ε.ίτιτροπή Νομικών. Δεν 

ήταν τόσο έντονη η <ΙΠοψή μας . ούτως ώστε να προτι:Ινο"με τροποποίηση, αλλά 

πάνω στο Οέμα της ηλικίας των 25 χρόνων το Οεωρήσαμε ότι είναι αρκετά ψηλό. για 
να Οεωρείται xάo"toιo; ότι μπορεί να παρασύρΟηκε και είχαμε προτείνει να ΟεωρηΟεΙ 
η ηλικία των 21 ετών ως το όριο. 11 πλειοψηφία της Επιτροπής προτίμησε πι" 
ηλικία των 25 ετών. Δεν είχαμε έντονη άποψη, αλλά πιστενουμε ότι πραγματικά οε 
κάποιο σημείο θα πρέπει να το αναΟεωρήσουμε , αν σκεφτούμε ότι ένας 25 χρόνων 
είναι οικογενειάρχης, μπορεί να εί.ναι γιατρός, να εί.ναι δικηγόρος, επομένως δεν 

μπορεί να. έχει και το δικαιολογητικό ότι έχει παρασυρΟεΙ Επίσης είχαμε εκφέρει 

και την όποψη ότι πιΟανότατα. να πρέπει τα ελαφρυντικά στοιχεία να αφεθούν στη 

διακριτική ευχέρεια του δικαστηρίου , αλλά και εδώ η πλειοψηφία της Επιτροπιiς 

Οεώρησε ότι Οα ήταν καλύτερο να :τεριληφΟούν μέσα στο νομοσχέδιο και σ' αυτό 

επίσης δεν είχαμε καμιά έντονη ά:toψη, ούτω; ώστε να ζητήσουμε οποιαδήποτε 

τροποποίηση. 

Το πρόβλημα των ναρκωτικών, κύριοι συνάδελφοι, εΙναι πολύ σοβαρό στην 

Κύπρο και πιστεύω ότι Οα πρέπει να αντιμΕτωπιστεί με σοβαρότητα και E.'taexTι 

απΟτΕλεσματικότητα, κό.τι που δυστυχώ; δεν έχει :ταρατηρ,)Οεί μέχρι τώρα. Αυτό 

που έχουμε δει είναι ότι υ:τήρχε μια τρομερή ασυνεννοησία και ένας ανύπαρκτος 

συντονισμός μεταξύ των κUΒερνητικών τμημάτων. Υ:τήρχε μια διαφορά α..-ιόψεων. 

διαφορό: :τροοέγγισης, διαφορετική παρουσίαση των στοιχείων. Άλλοι παρου

σίαζαν ότι ΊJπάρχει σοβαρό πρόβλημα και όλλοι ότι δι:.ν Uiτάρχει πρόβλημα. ιι αστυ· 

νομία αντλούσε τα στατιστικά της στοιχεία βάσει του πόσες καταδΙκες έχουν κατα

γραφεί και όχι βόσει του πόσες υποΟέσεις έχουν ερευνηΟεί. ('ιατί μ.-ιορεί να. 

υπάρχουν ναρκομανείς και έμποροι και για κά..-ιοιους τεχνΙΚΟ'ύς λόγOΊJς να μην 

μπορούν να καταδικαστούν. Ταυτόχρονα το Υπουργείο Υγείας ένιψε τας χείρας 

του από την πρόληψη των ναρκωτικών, όπως είπε ο Χ. Κασουλίδης, και είπε: "Εγώ 

θα θεραπεύω μέσα. στα. νοσοκομεία, αλλά δεν ασχολούμαι περισσότερο με αυτό το 
θέμα", ενώ το Υπουργείο Παιδείας για κά.,-τοιο λόγο έδειξε πλήρη άγνοια πάνω στο 

θέμα των ναρκωτικών. Και μάλιστα. για μένα ήταν πολύ χαρακτηριστικό ότι ήρΟαν 
οι εκπρόσωποι των διευΟυντών και είπαν: "Μα, αν υπήρχε πρόβλημα ναρκωτικών 

στα σχολεία. εμείς Οα liILaotav οι πρώτοι που Οα το ξέραμε". εδώ δεν μπορώ να μην 
κάνω παρομοίωση με τον απατημένο σύζυγο -ας μου επιτραπεί αυτή η παρομοίωση

που είναι πάντα ο τελευταίος που το μαΟαίνει. Έτσι λένε. κύριε Λγωτίο\!. 

r. ΛΓΑΠΙΟΥ : 

Δεν έχει καμιά σχέση με τους α..-τατημένους; ο κ. Αγωτίου. 

Μ. ΚΥΠΡ(ΛΝΟΥ: 

Πάνω στο θέμα πόΤΕ λαμβάνει πληροφορία. κ"ύριε Αγα..-τίου, νομίζω υ:τάρχει 

σχέση. Και πιστείιω γενικά ότι οι διευOuντές Οα ήταν οι τcλευταίoι που Οα 
μπορούσαν να αντιληφΟΟ'ύν το θέμα κατά πόσο υπάρχει πρόβλημα στOUς μαΟητΙς ή 
όχι. Ταυτόχρονα είναι εξίσου σημαντικό το ότι μας περιγράφηκε α..-.ό μαθητή ο 
τρόπος που συμ..-τ:ληρώΟηκαν τα διάφορα στοιχεία στην έρευνα που κάθε άλλο :ι:αρό: 

την χάνουν αξιόπιστη και μόλλο\' ητα\' ένα αστείο μεταξυ μαΟητών παρά μια 
σοβαρή επιστημονική teruva :τάνω στην οποία Οα βασισηί το κράτος και τα κυβερ
νητικά τμήμα:α για να χαράξουν πολιτική. Και πραγματικά ι:Ιναι ανησυχητικό 
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αυτό το πράγμα. διότι, αν με αυτΤΙ την προχειρότητα μcιζενovται όλα τα στοιχεία. 
διερωτώμαι χατά πόσο η πολιτική πο" ακολουΟούμε και τα προγράμματα που 
χαράσσουμε πραΥματικά Οα μπορΙσονν να αποδώσουν. 

Πιστευω ότι Οα aet.."tH να αφήσΕΙ το κάθε Υπουργείο το σίισττιμα να χλωτσό. 
την μπλλα αλλού και να στέλλει χά,''[Ο1) αλλού την ευOUνη και θα πρέπει τα τρία 

βασικό. Υπουργεία. 11 Αστννομία-Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Υγείας και 
το Υπουργείο Παιδείας να συντονιστούν πάνω στη θεραπεία, πάνω σττιν πρόληψη 
και αντιμετώπιση του προβλήματος των ναρκωτικών και βεβαίως την τιμωρία των 
εμπόρων και των διακινητών. Ταυτόχρονα πιστευω ότι χαι το ΥΠΟΙΙΡΥε[ο Άμvνας 
θα πρέπει να αντιμετωπίσει το πρόβλτιμα, γιατί ΊJΠάρχει σοβαρό πρόβλTlμα και μέσα 
στο στρατό. Επομένως δεν μ.-τορώ να μΤΊν υιoOετ~σω και να επιχροτ1'!σω χαι να 
υπερτονίσω, αν θέλετε, την κατάληξη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδεΙας, 
ότι δηλαδή υπάρχει μια πλήρης ο"ύγχυση και χάος στην κυβερνητική vrcηρεσΙα 
γενικά. Εγώ δε θα αναφερΟώ μό\·ο στη Γενική ΓραμματεΙα Νέας Γενιάς. Αναφέρο
νται, απ' ό,τι εΙδα, τα συμπεράσματά μας, πάνω σε όλο τον κυβερνητικό μηχανισμό, 
γιατΙ υπάρχει μια πλήρης σύγχυση πάνω στο θέμα αντιμετώπισης και επ(λοοης του 

προβλήματος των ναρκωτικών. 

Πιστενω ότι πρέπει να γίνει ένας ονντονισμός των κυβερνητικών τμημάτων 
και των ΥπονργεΙων πον έχω αναφέρει μαζί με τονς μαΟητές, επειδή οι μαΟητές και 

οι επιτροπές τονς και τα όργανά τονς θα είναι οι πρώτοι πον θα μπορέσονν να 
δώσονν βοt'\Oεια για την αντιμετώ.-τιση και πρόληψη τον προβλήματος, διότι είναι 
αυτοί πον Οα μπορέσουν να προσεγΥίσονν όσονς έχουν πραγματικά πρόβλημα ή 
όσους είναι ιπιρρεπεΙς σε αυτό το πρόβλημα και ταυτόχρονα Οα πρέπει να ΠεQιλη
φΟο'ύν και οι γονείς μέσα ο' αυτό το θέμα. Βεβαίως εγώ είμαι από εκείvoνς πον 
καμιά φορό λένε ότι εΙναι καλiιτερα να υπάρχει αχρείαστος 06ρνβος και καλύτερα 
να v:ttiρXEL κάποια περισσότερη ανησυχία, ας είναι και αδικαιολόγητη, οντως ώστε 
να λάβουμε προληπτικά μέτρα παρό να έχονμε εφησυχασμό και τελικά να μην 
πάρουμε κανένα μέτρο. αεβαΙως ~Παν μέtραν άριστoν~ και πρέπει όλα πλέον να 
αντιμετω:τιστούν με ε.ίτιστημονικό τρόπο. 11 1J0υλή α..-τό τη δική της πλενρά 

προχωρά, μελετά τις νομοΟεσίες. Έστειλε σήμερα το πρώτο νομοσχέδιο. Το στέλλει 
για ψήφιση. εΙναι έτοιμο το δεύτερο και Οα ακολσνΟήσει σ'ύντομα και το τρίτο. 
Πιστεύονμε ότι πρέπει και από κυβερνητικής πλευράς να δοΟεΙ η δέουσα σοβαρό

τητα και να ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα. Οετικά και πρακτικά, για να αντιμετωπι
στεί το πρόβλημα. 

Ενχαριστώ. 

ΓιΡΟΕΔΙ)ΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου εκ μέρους της ΕΔΕΚ. 

Γ.ΟΜΙΙΙ)ΟΥ: 

Όχι. δε ζήτησα το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυσταΟίου. Έχω δύο ομιλητές τον κ. Oμnρoν και τον κ. Ευσταθίον. 
Διαγράφω τον κ. Ομήρου και μένει ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Η βασική και ουσιωδέστερη πρόνοια του \'ομοΟετήματος που καλούμαστε να 
ψηφίσουμε σήμΕρα είναι η αύξηση των ποινών για το αδίκημα της εμπορΙας των 
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ναρχωτ~κών. ώστε να φτάνει μέχρι και ισόβια δεσμό. Με τον τρό;το αυτό τι έννομτι 

τάξτι εκφράζει την αποδοκιμασία ττις για ένα από τα πλέον αποτρόπαια εγκλήματα 
που έχουν παρουσιαστεί στο δι.εθνές προσκήνιο μετά το Β' παγκόσμιο πόλεμο. 
Πρόκειται περί ολέθρου ο οποίος συνεχώς περιτυλίγει και πλήΤΤΕΙ την ανθρωπότητα 

και ιδΙως τους νέους ανθρώπους με τις μεθόδους που χρησιμοποιούν οι έμποροι 
σττιν εξεύρεστι της πελατείας τους διό του εθισμού των νέων στην ολέθριο αυτή 

συνήθεια, τι οποία ως κατάληξη έχει σε πλείστες περιπτώσεις το θάνατο τον χρ'ήστη. 

Γι' αυτό το λόγο και τι Κύπρος εναρμονιζόμενη προς τη διεθνή και ι.δΙως την ευρω

πο"κή προσέγγιση του θέματος θεώρησε σκόπιμο. μετά την επιψήφιση της σχετιχης 

διεθνοίΙς συνθήκης, να προβεί και στην ψήφιση του νομοθετήματος τούτου. Δε 

διέλαθε όμως της προσοχής της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών ότι θα 

έπρεπε σίγουρα να γίνει διαφοροποίηση στην αντιμετώπιση των θυμάτων των 

ναρκωτικών, γι' αυτό το λόγο και θεσπίστηκε η πρόνοια της συνοπτικής εκδικόσεως 

των υποθέσεων από τα δικαστήρια αφενός και της ηπιότερης αντιμετώπισης του 

αδικήματος από τα δικαστήρια με τη θέσπιση της ποινής της μονοετούς φυλάκισης 
από την άλλη. 

Θέλω να πω στο Σώμα και να το διαβεβαιώσω ότι η άπΟψη την οποία έχω ·και 
έχουμε πολλοί ως Μέλη της Επιτροπής- είναι ότι η νεότητα της Κύπρου ευτυχώς δεν 

έχει εμπλακεί στα πλοκάμια του ολέθριου αυτού σχεδίου στον ίδιο βαθμό που 

συμβαίνει σε άλλες χώρες και ιδίως στην Ευρώπη. Αλλά δε θα πρέπει να μας κάνη 

να εφησυχάζουμε το γεγονός τούτο και να μην επαγρυπνούμε, ώστε να εμποδίσουμε 

τη διάδοση των ναρκωτικών και μέσα στις τάξης των νέων οι οποίοι όχι κατά 
πλειοψηφία αλλά όλοι ΣVνήOως φοιτούν σε σχολές μέσης παιδείας. Γι' αυτό το 

λόγο, ενώ πιστεύω ακράδαντα πως δeν αντιμετωπίζουμε τον κίνδυνο που επιζητή

θηκε να προβληθεί και κατά συνέπεια δεν πιστευουμε στη διακηρυχθείσα κινδυνο

λογία της εποχής, θέλουμε να πούμε ότι πρέπει να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα για 

την καταστολή και για την παρεμπόδιση της μετάδοσης των ναρκωτικών. 

Π ιστεύω ότι με το νομοθέτημα τούτο, καθώς και με τα άλλα νομοθετήματα τα 

οποία είναι σχεδόν έτοιμα και θα έρθουν εδώ, η Κίιπρος εναρμονίζεται με την 

Ευρώπη. Με τον τρόπο αυτό θα βοηθηθούν εκείνοι μεν οι οποίοι θέλουν να αποτο· 

~ινωθoύν, να απαλλαγούν από την ολέθρια συνήθεια, οι δε έμποροι θα το σκεφτούν 

ακόμα μια φoeό ή πολλές φορές. προτού εμ;τλακούν και προτού επιδοθούν στις 

παράνομες διεργασίες ης τόσο όμως κερδοφόρες, όπως παρουσιάζονται σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Νικος Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Και εγώ, κUριε Πρόεδρε, θα πω λιγα λόγια. γιατί το θέμα έχει καλυφθεί οτην 

πραγματικότητα από τους πρσλαλήσαντες. Συμφωνώ α..όλυτα σε ό,ΤΙ αφορά το 

νομοσχέδιο το οποίο άλλωστε ευθυγραμμίζει την Κύπρο με τη Σύμβαση των 

Ηνωμένων Εθνών. με διεθνε(ς διατάξεις. Και επίσης είμαι σύμφωνος με τη διαφο

ροποίηση που γίνεται μεταξύ χρηστών ναρκωτικών και εκείνων που τα εμπορεύο· 

νται. Παρόλο που ο κ. Κασουλίδης έχει καλύψει επαρκώς το θέμα. θα ήθελα όμως 

και εγώ να υπογραμμίσω το εξής: Ότι πάνω σ' ένα τόσο σημαντικό θέμα που αφορά 

τη νεολαία της Κύπρου, που αφορά το μέλλον αυτού του τόπου. διότι τα παιδιά μας 
είναι το μέλλον αυτού του·τόπου. η Εκτελεστική Εξουσία η οποία στην πραγματικό

τητα α.-rοtελεΙ έναν ενιαίο φορέα ·τι Εκτελεστική Εξουσία δεν μπορεί να αποτελείταL 
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από διάφορο. κομμάτια' είναι κατά ενιαίο τρόπο που ενεργεί και αποφα.σΙζει- εμφα
ν(.ζΕΊαι τ6σο ασυντόνιστη και τόσο ασυνάQτητη ίσως στο πιο μεγό.λο θέμα που 
αφορά τη νεολαία μας. Μια απ).:ή ανάγνωση πράγματι της Έκθεσης που έχει κατα
τεθεί από την Κοινοβουλευτική EπΙΤΡOπΊ'j Παιδείας οδηγεί σε αυτό το συμπέρασμα. 

'Εχοuμε το ΓΕνικό Γραμματέα Νέας Γενιάς να διεξάγει μια έρεννα. να ωχυρί· 

ζεται ότι έχει χρησιμοποιήσει τη σωστη μεθοδολογία. ότι έχει συμβουλευτεί την 

Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας και ότι τα αποτελέσματα αυτής της έρευνας είναι 

σωστά. Έχουμε μετά τον Υπουργό Παιδείας, τον αρμόδιο ΥΠΟUQγό, ο οποίος 

έρχεται εδώ και ouσιαστιχά διαφωνεί. Προσποιείται όγνοια -δεν ξέρω αν 
προσποιεΙται ή αν "πήρχε πραγματική άγνοια- για γ' ανακαλέσει αυτά που είπε τη 

μια μέρα την επόμενη μέρα. Έχουμε τον Υπουργό Υγείας, ο οποίος συμφωνεί με το 

Γενικό rραμματέα Νέας rενιάς και διαφωνεί με το συνάδελφό του. Πράγματι 

υπ1\ρξα και εγώ μέλος της Εκτελεστικ1\ς Εξουσίας και πρέπει να πω ότι σχεδόν ποτέ 

δεν υπ1\ρξα μάρτυρας τέτοιας ασυνεννοησίας και τέτοιας έλλειψης συντονισμού. 

Πέραν δε των κυβερνητικών φορέων έχουμε άλλους φορείς οημαντικο"ύς οι 
οποίοι σχετίζονται με αυτά τα γεγονότα. Έχουμε την ΟΕΛΜΕΚ η οποία δηλώνει 
άγνοια. Έχουμε τους μαθητές τους ίδιους οι οποίοι λένε ότι διαφωνούν, δηλαδ1\ 

βρισκόμαστε εδώ με τέσσερις, πέντε φορείς, άλλους κραΤΙΚΟύς και άλλους εξwκυ
βερνητικούς οι οποίοι βρίσκονται σε σύγκρουση και αντιπαράθεση πάνω ίσως στο 
σημαντικότερο θέμα που αφορά τη νεολαία. Πέραν δε τούτου, ενώ ο Γενικός Γραμ· 
ματέας Νέας Γενιάς λέγει ότι χρησιμο;τοιεί μεΟόδους εγκεκριμένες από την Παγκό

σμια οργάνωση Υγείας, η Ε.--τιτρο;τή αυτ1\ς της IJoυλ1jς, 11 αρμόδια τουλάχιστον. 
έρχεται και λέγει ότι αυτ1\ η μέθοδος δεν είναι η σωστΤι και ότι χρειάζεται -δεν είμαι 

ειδικός εΥώ- η μέθοδος της ε..-τιδημιολογίας. Κατά συνέπεια το μόνο συμπέρασμα 
στο οποίο μπορεί να καταλήξει ένας λογικός άνθρω;τος είναι ότι αυτοί που χειρΙΙ;ο

νται (σως το σοβαρότερο θέμα που α.-τασχολεί τη νεολαία μας δεν ξέρουν τι κάνουν. 
Δε συντονίζονται, δεν έχουν σειρά, δεν έχουν συνέ:tεια σκέψης. Και αναμφίβολα 

αυτό το Σώμα πρέπει να εκφράσει βαΟίιτατη ανησυχία μέσα απ' αυτό το χαρτί το 

οποίο έχει διαβαστεί ενώ:τιόν μας και μόνο. χωρίς να πάω πιο μακριά. Έχουμε το 
πιο σοβαρό θέμα και έχουμε τους κυβερνητικούς φορείς και άλλους ημιεπίσημους 
φορείς να βρίσκονται σε αντιπαράθεση και σνγχρουση. 

ΝομΙζω ότι αυτό το θέμα, κύριοι συνόδελφοι, πρέπει να μας οδηγήσει σε 

σωστό προβληματισμό και το μήνυμα που πρέπει να στεΙλουμε στην ΕκτελεσΤLκ1\ 
Εξουσία είναι ότι το λιγότερο που περιμένουμε και σε άλλα θέματα, αλλά ιδίως 
πάνω ο' αυτό το πολύ σοβαρό θέμα , είναι περισσότερη οοβαρότητα και περισσότερη 

συνέπεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Λ\JOιώτης. 

Λ. Λ ΥΙΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα απ' όλα Οα ήθελα να αναφερθώ ΌΤΟ τροποποιητικό νομοσχέδιο που 
αναφέρεται στα ναρκωτικά και τις ψυχοτρόπες ουσίες. θέλω να τονίσω ότι υιοθετώ 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του και Οα ψηφίσω θετικά. Όμως σχετικά με τη μη 

ύπαρξη σvμβοuλευτικής ε..-τιτροπής οε ολόχλ-ηρη τη νομοθεσία περί Ναρκωτιχών χαι 
Ψuχοτρόπων OuOLiliv, θέλω να σημειώσω ότι η νομοθεσΙα αυτ1\ ΠΟ" η αρχικ1\ της 
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είναι ο Νόμος 29 τσυ 1977 βασίστηκε πάνω στη νoμoOιuία του lΙ\'ωμένου ΙJασιλε(ου, 
η οποία περιλαμβάνει αχριβώς την ΙΙπαρξη συμβουλευτικής ε"τι τροπής. Λυτή η 

συμβουλευτική Ε:ΠιτροπΊ'ι. που αποτελείtQΙ Q..ιτό γιατρου:;. οδοντίατρου:;. φαρμαχο· 
ποιούς και κτηνίατρου:; έχει σκοπό να ΟιΙμβουλεύΕΙ τον YπoΙΙQΎό και κατ' επέκταση 

το Υπουργικό Συμβούλιο στην έκδοση κανονισμών και διαταγμάτων βάση του 
νόμου για την υλοποίηοΤ) των οδηγιών του δΙΕΟνούς οργανισμού για τα ναρκωτικά. 

Το δεύτερο οημεΙΟ που Οέλω να Οίξω είναι σχετικά με το άρΟρο 5(0.). ΊΌ άρΟρο 
5(0.) αναφtρεται οε ουσίες οι οποίες. ενώ δεν Ε(ναι \'(1ρκωτιχά, χρησιμοποιούνται 
για την παρασκευή ναρκωΤΙΧών. Θέλω να το τονίσω αντό, ότι. Ενιυ διν [{ναι \'Ο.ρκω

τικά. χρησιμοποιούνται για την παρασΚΕυή ναρκωτικών. Γιατί δυστυχώς στο 

τροποποιητικό αυτό νομοσχέδιο τοποθετούνται στον Τέταρτο Πί\'ακα. Μέρος 1 και 
11 ο οποίος έχει ως επικεφαλίδα ΜΠεριορισμοΙ αναφερόμε\'οι εις ελεγχόμε\'α 

φάρμακα κτλ.". είναι η γνώμη ιιου ότι αυτές οι ουοίες t..-τρεπε να α\'αφέρονταν σε 

ξεχωριστό μέρος του Νόμου κάτω α,tό την ,,""'[ικεφαλίδα "Ουσίες που χρησιμοποιο,,

νται σνχ\'ά στην παράνομη κατασκευή ναρκωτικών ή ψυχοτρόπων ουσιών". πράγμα 

που σνμβαίνtι και στη διεΟνή σνμβαση την οποία υπογράψαμε και πάνω στην οπο(α 

βασΙζονται οι τροποποιήσεις που γίνονται σήμερα. Ει-τίσης στο ίδιο άρΟρο το 
σχετικό με αυτές τις ουσίες, οι οποίες δεν είναι ναρκωτιχά, πιστεύω ότι υπάρχει μια 

έλλειψη που δημιουργεΙται από το γεγονός ότι δε δηλώνονται \ιποχρεωτικά αντΙς οι 

ουσίες. είμαι της ό...-τοψης ότι έπρεπε να προστεΟεΙ ένα νέο εδάφιο στο νόμο βάσει 

του οποΙον να δηλώνονται υποχρεωτικά και με αυτό τον τρόπο Οα καλυπτόταν το 

κενό πον παρονσιάζεται στο Νόμο για τις ελε1ιΟερες Ζώνες εμπορίου και τα Ελε"ίι

Οερα Λιμάνια. το Νόμο Ι75 τον 1989. σύμφωνα με τον οποίο δε δηλώ\'εται κανένα 
εμ.. .. τόρευμα. Λντά σχετικά με τη \'ομοΟεσία. 

Σχετικά με την ΤκΟεση της Κοινοβουλευτική; Ει-τιτρο:τή; ΙΙαιδεΙας, πριν 

αναφερθώ στην ουσία του Οέματος πσν έχουμΕ μπροστά μας. Οα ήΟελα να δώοω σε 
συντομία τις δικές μου Οέσεις και τα συμ...-τερό.σματα στα σημεία που δεν ταυτίζονται 

με τα σνμπΕράσματα της Ί;κΟεσης της Κοη'Οβονλευτικής ~-τιτρoπής Παιδείας. της 

οποίας Είμαι Μέλος. Και πρωτα σχετικά με τη Οέση της 'ΕκΟεσης που Οεωρεί ότι η 

πρωτοβουλία του Γενικού Γραμματέα Νέας Γενιό.ς να δώσει τα στατιστικά αποτελέ
σματα της ειδικής έρευνας στην Κοινοβονλεντική Επιτροπή Νομικών. πριν αυτά 

αξιολογηΟο'ύν. ήταν τουλό.χιστον ατυχής, γιατί η πράξη αυτή έδωσε την ευ,(αιρία 

παρερμηνείας και :τρόκλησης σύγχυσης. Πράγματι ο Γενικός l"ρομματέας Νέας 

Γενιό.ς, όταν κλήΟηκε στην Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή Νομικών για τη συζήτηση 

του νομοσχεδίου σχετικά με τα Ναρκωτικά ΦΔρμακα και τις Ψυχοτρόπες Ουσ(ες, 

Οέλοντας να δώσει έμφαση στην αναγκαιότητα της "ψήφισης του νομοσχεδΙου που 

έχει ως σκοπό την τροποπο(ηση της βασικής \'ομοΟεσίας περΙ Ναρκωτικών 

Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών, για να ουμ,,;,τληρωΟεί και να cuΟuyραμμιοτεί με 

τις διατάξεις της Σύμβαση; των Ηνωμένων ΙΖΟ\ών κατά της Παρά\'Ομη; Διακίνησης 

Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών, η οποία κυρώΟηκε και από Τ1'1 

Οουλή με το Νόμο με αριΟμό 49 του 1990, α\'αφέρθηκε στα απoτελtσματα έρευνας 
που έγινε με μαΟητές των λυκείων Q.-cό την Εθνική Ε..""Cιτροπιl για την Πρόληψη της 
Διακ(νησης και Χρήσης Ναρκωτικών. Από τα πρακτικά της συνεδρίας αυτής 
φαίνεται ότι του νποβλήΟηκαν ερωτήσεις από τα Μέλη Τ1'1ς Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών σχετικά με την έρευνα και έδωσε απαντήσεις. Δε νομίζω ότι ο 

Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς ή ο:τοιοοδή:τοτε άλλος έχει δικαίωμα να μη δώσει 
σε οποιαδιΡτοτε Επιτροπή της Βουλής στοιχεία :του κατέχει και :του Οα βorιQήσoυν 
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στην καλύτερη αντίληψη ενός προβλήματος, πολύ δε περισσότερο όταν το Οέμα [(ναι 
τόσο σοβαρό. όπως τα ναρκωτικά. Το γεγονός ότι στη συΥΧΕχρψΙνη συνεδρία ήταν 

παρόντες, όπως σννrιOίζετα~ άλλωστε. και δημοσιογράφοι δε δικαιολογεί την ε.τίρ
ριψη ευθύνης στο Γενικό Γραμματέα Νέας Γενιάς, χαΟώς και την πρόσαψη χατηγο

ρΙας ότι έδωσε τα στοιχεία της έρευνας δημόσι.α. 11 άποψή μου είναι ότι 11 oίImOTl 
χαι 11 ανησVΧία που προΧλήΟηκε στους μαΟητΙς, στους γονείς τους και γενικότερα 
στο κοινό ΤΙταν το απoτ~λεσμα του τρόπου προβολής και σχολιασμού από τον 
κυπριακό τύπο και τους ραδωφωνιχούς σταΟμΟύς αυτής της είδησης. που έδωσε την 
εvτύπωση ότι τα σχολεία έγιναν t6:ro; διαχι\ιησης και χρήσης ,'Ο.(Ικωτιχών. Γι ' αυτό 

ΟΕωρώ ό.διχο να φορτώσοιιμε την όλη αναταραχή και σύγχυση που δημιουργήθηκε 
στο Γενικό Γραμματέα Νέας Γενιάς και να χαρακτηρίσο"με δοομενώς με οποιοδf!
ΠQτε τρόπο την κατάΟεσή το" στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Το άλλο σημείο της 'ΕκΟεοης της Κ οινοβουλειτηκ ιί; Ε..-τιτροπής Παιδείας που 

Οι. με βρισκει σύμφωνο είναι η διαπίστωση για μη νπαρξη μεταξύ των αρμόδιων 
φορέων του απαιτούμενου συντονισμού και αλληλOενημέΡ(ιJ(Jης και αυτό ως αποτέ

λεσμα της άγνοιας από ορισμένους φορεΙς των αJτοτελεσμάτων της σχετικιίς 

έΡEΊJνας. n ραγματικά δε Οεωρώ σ(ιJ(Jτό μόνο λόγω της άγνοιας της έκΟεοης της 
έΡEΊJνας α.-τό κάποιο,,; φορείς και μάλιστα πριν α.-τό την αξιολόγηση των α.-τοτελε

σμάτων της . να καταλήξω στο σuμ.ίέρασμα ότι γενικά δεν υπάρχει μεταξύ των αρμό

διων φορέων ο απαιτονμενος συντονισμός και αλληλοενημέρωση. όταν μάλιστα το 

σώμα που προγραμμάτισε και εκτέλεσε την έρευνα 'ήταν η Εθνική Επιτρο:τι) για την 

Πρόληψη της Διακίνησl1ς και Χρήσης Ναρκωτικών σΤl1ν οποία ~-ΤΙΤΡOmΊ σuμμετέ

χο"ν όλες οι εμπλεκόμενες με το Οέμα uπηρεσίες και σώματα. 

Τώρα σχετικά με την ουσία το" Οέματος. αν διατρέχΕι Τι όχι κινδύνους η 

xuπριακή νεολαΙα από τη διάΟεσl1 των ναρκωτικών. 11 απάντησή μας είναι καταφα
τική. ΔυσΤUΧώς α.'τό τα uπάρχoντα σΤΟΙΧΕ(α της αστuνoμίας και των άλλων εμπλε

κόμενων τμημάτων η κατάσταση με τα ναρκωτικά στον τόπο μας τα τελEuταία 
χρόνια άλλαξε. Σνγκεκριμένα παρατηΡΕίται μια πολ" ανησ"χητικιί αύξηση των 

προσώ:ιων πο" είναι αναμεμΕιγμένα ΟΕ υ;τoOέtιιις χρήΟl1ς και εμ.-τορίας ναρκωτικών. 
Τα τελεuταία χρόνια τα άτομα :το" ο"λλαμβάνονται αλλά και οι ύποπτοι αυξάνο
νται α..-τ6 χρόνο σε χρόνο. Λν και οι αριΟμοί autoi είναι μικροί και σΕ α\'αλογία η 
Κύπρος συγκρινόμΕνl1 με άλλΕς χώρΕς του κόσμου βρίσκεται σΕ χαμηλά ε:τΙ-τεδα. το 
πρόβλημα δεν παύει να νπάρχει. Στα ναρκωτικά 11 iι:n:αρξη σοβαρού 'ή μη προβλή

ματος δεν πρέπει να εκτιμάται από το μικρό ι'ι μεγάλο αριΟμό των τοξικομανών. 

όταν μάλιστα γνωρίζουμε ότι στον τομέα αυτό η εγκληματικότητα είναι λανθά

νονσα. 

ι-ι γεωγραφική Οέση της Κύπρου -βρΙσκεται στο σταυροδρόμι των χωρών 

παραγωγή;, διακίνησης και κατάχρησης των ναρκωτικών- την καΟιστά κατάλληλο 
διαμετακομιστικό κέντρο. Το ότι η Κύπρος ίχει γίνει ένα μιγάλο κέντρο το"ρισμοΙΙ 

και οι πολύπλευρες ε..-τιδράσεις και αλλαγές ΠΩ" ε.ι'τιφερε ιι εισβολι\ και η συνεxιl;.ό

μενη κατοχ'ή οε όλο τον πληΟυσμό είναι αιιπλtoν παράγοντΕς που ε.,-τιβάλλουν να 

ενεργΟΠΟΙIjΟούμε ακόμα πιο πολύ. κυβέρνηση και λαός. αν Οέλουμε να μη βΡΕΟούμε 
στην ίδια μο{ρα που βρέΟηκαν και άλλες χώρες. Ο στόχος μας πρέJ'tει να είναι ένας 

και μοναδικός. Να προλάβουμε όσο είναι ακόμα καιρός. Δεν πρέ."'tει να μας 
διαφεύγει το γεγονός ότι σε χώρες που υπάρχει σοβαρό πρόβλημα η κατάσταση εΙναι 

εκτός ελέγχου και τα μέτρα που αποσκοπούσαν στον έλεγχο της χρήοης ή διακΙ

νησης ναρκωτικών δε φαίνεται να έχο"ν επιτύχει. Επειδι'ι ακριβώς τα α:n:<>τελέσματα 
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από τα διάφορα νομοΟετlχό. μέτρα για Τl1 δίωξη και Οι:ρα.-τευτιχτ'ι αντιμετώπιorι ΤOΊJ 
προβλήματος οε όλες ανεξαίρετα τις χώρες α,ιοδείχτηκαν φτωχά και δε φαίνεται γα 
υπάρχει μεί(ΟΟη ούτε στην παραγωγή ούτε στη διακίνηση Τι χρήση ναρκωτιχων. ως 

ουσιώδες πλέον μέτρο δε μένει άλλο παρό 11 π!,)όληψη. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Λριστι:ρΙΙ-Νέες Δυνάμεις ΟεωρεΙ ουσια
στικό βήμα προς τη σωστή χατείιOuνΟl1 τη δημιουργία και Ίίπαρξη της εΟνΙΚ1ϊς 
ΕΠιτρο:τής για την πρόλη'Vll της διακίνησης και χρτΊσης ναρκωτικών. Είμαστε της 
άποψης ότι 11 εθνική αντή ΕΠιτροπή για την πρόλllΨΤΙ της διακίνησης και χρήσης 
ναρκωτικών μ..-τορεί να αποτελέσει το φορέα tll; ενιαίας πολιτικής και το συντο
νιση'! όλων των κυβερνητικών νπηρεοιών για τον προγραμματισμό και την αντιμε

τώπιση tou προβλήματος. Αν δεν μ.τορεί να ανταποχριΟε(, καλούμε την Εκτελε
στική Εςουσία να δημιουργήσει τον κατό.λληλο μηχανισμό για τον καλύτερο 

συντονισμό των αρμόδιων υπηρεσιών. Ταυτόχρονα καλούμε την κυβέρνηση \'0. 

συνεχίσει και να εντεί'·n ακόμα περισσότερο τις προσπάΟειές της και να πό.ρει όλα 
τα αναγκαία μέτρα, κυρΙως τα ορΘά προληπτικά μέτρα. για να JtρoutatEίιoEl τη 

νεολαία μας από το μεγάλο κίνδυνο των ναρκωτικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΙ>ΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ακόμα ΕΎΥεΥραμμένοι οι αχόλουΟοι ομιλητές: Αριστοφάνης Γεωρ

γίου, ΧρΙστος Πονργονρίδης, Κώστας Κωνσταντίνου, !'ιαννάκης Αγαπίου και 

Δώρος ΧριστοδουλίδTlς. 

Υπάρχουν μήπως αγΟΡTlτές οι οποίοι νομίζουν ότι καλίιφΟlικαν απ' όσα έχουν 

λεχθεί; 

Δεν υπάρχουν. 

Ο κ. Κωνσταντίνου έχει το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣ1ΆΝΤιΝΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρι . κύριοι συνάδελφo~. 

Πράγματι το πρόβλημα είναι πολύ σoβαQό κι' έχει πάρει ανησυχητικές διαστά
σεις τον τελευταίο καιρό. Dλέ.-ιουμε καΟημερινά στον τύΠο τα κροίισματα τα οποία 

υπό.ρχουν και οπωσδήποτε η κυβέρνηση χαι οι άλλοι αρμόδιοι ψ>ρε(ς οι οποΙοι οε 

κάποιο στάδιο προσπάΟησαν να τα σuyχαλύψoυν ή να μη δώσονν τις σωστές 

διαστάσεις παρα."tληροφορώντας και το λαό αλλά και άλλους αρμόδιους ψ>ρείς, 
σίγουρα σε καμιά περίπτωση δεν προσπάΟησαν να Επιλίιοουν ή να προωΟήσουν 

επίλυσTl αυτοίι του σοβαρού προβλήματος αλλά να ΕΠιφέρουν περαιτέρω σύγχυση. 

Και σίγουρα μας προκαλεί απορία το γεγονός ότι ο συνάδελφος κ. Λυσιώτης μας 

ανέφερε ότι σε καμιά περίmωση δεν υπήρχε από πλευράς Γενικού Γραμματέα Νέας 

Γενιάς οποιαδήποτε cυOύνη τη στιγμή :του ο Υπουργός ο οποίος άκουσε από τον 

ίδιο το Γραμματέα Νέας Γενιάς να α\'(lφέρεται στο σοβαρό πρόβλημα που υπάρχει 

με συγ-..ι.εκριμένα στοιχεία εντός των σχολείων μας. ο ίδιος ο Υπουργός δήλωνε 

ταυτόχρονα άγνοια. Είναι πράγματι απορίας άξιο αντό το φαινόμενο. 

Τα σημερινά παγκόσμια προβλήματα, η κρίση αξιών. η ανασφάλεια και το 

άγχος οδηγούν στην αναζήτηση σίγουρα εύκολα λύσεων. Οι νέοι, περισσότερο εναί

σΟτιτοι και με μεγαλύτερα προβλήματα που έχουν σχέση κυρίως με το μέλλον. γίνο
νται πιο ευάλωτοι στις απατηλές και καταστρεπτικές λ'ύσεις. Τέτοιες λ'ύσεις 

πιστεύονν πως βρΙΟκουν και στα ναρκωτικά. Οι λ'ύσεις όμως για το μέλλον βρίσκο

νται σίγουρα μακρνά α..-τό τα ναρκωτικά. Στον τόπο μας ε(\'αι κοινή ΤΙ διαπίστωση 
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πως το πρόβλημα των ,ιαρχωτικών παρουσιάζει τελwtα(α μια αυξητική τόση. Όμως 

όλες οι μέχρι σήμερα εκτιμτ'ισεις γι' αυτό το Οέμα βασίζονται οε χαΟαρά EILJ"tELgLχit 

δεδομένα και όχι σε επίσημα στατιστικά στοιχεία. 

Πιστεύουμε πως η άμεση διεξαγωγή μιας επιστημονικιί; ΕΠιδημιολογΙΚ1Ι; 

έρευνας, 11 οποία Οα φέρει στην ει1:ιφό,νεια το πραγματικό μέΥεΟος του προβλήματος, 
είναι άμεση και επιτακτική ανάγκη, 

Μεγαλ:ύτερη σημασία Οα rcgt."tEι να δοΟεί στον τομέα της πρόλ1l'+'ης, γιατί πιο 

εύκολα προλαβαίνει κανείς 10 κακό παρά 10 Οεραπεύει. 11 δίωξη των λαθρεμπόρων, 
η καταστολή 10" εγκλήματος και η Οεραπεία και 11 κοινωνική επανένταξη των 
ασθενών είναι κι αυτά σημαντικά Οέματα στα οποία ο Δημοκρατικός Συναγtρμός 

προτείνει λνσΕις. Στα πλαίσια της πρόλ1}ψης πιστεύουμε στη δrιμιoυρyΙα ΝUΧoπ:αι
δαγωΥικών κέντρων στα σποΙα οι νέοι και οι γονείς Οα μπορούν να πα{ρνουν πληρο

φορίες ή και Οερσπευηκή αγωγή δωρεάν και ανώνυμα. Απώτερος στόχος είναι η 

ενίσχυση του ρόλου και της λειτουργίας της οιχογένειας. Πιστεύουμε ότι η καλύ

τερη πρόληψη είναι η λειτουργιχή οικογένεια. 

Βασικός παράγοντας για την πρόληψη των ναρκωτικών είναι 11 διαφώτιση. 
Μ έχρι σήμερα γινόταν α..-τρογραμμάτωτα, ασυντόνωτα και περιστασιαχά . Οι 

σίryχρoνες τάσεις και μέΟοδοι στο Οέμα αυτό σίγουρα συγχλίνουν επιγραμματικά 

και είναι οι πιο χάτω: 

( Ι ) Διαφώτιση του ενήλικου πληO"UOμού, επιστημονιχή δΙQ."'tαιδαγώγηση τσυ 

ανήλιχου πληΟυσμού στην πρωτοβάΟμια και δευτεροβάΟμια εκ."'tαίδευση 

και συνεχής επιμόρφωση εχπαιδευτικών λειτουργών. " διαφώτιση του 
ενήλικου πλ"ουσμού μ.-τ:ορεί να πραγματοποιηΟεί με ανοικτές διαλέξεις 

ειδικών σε συνεργασία με το ΨUXOπαιδαγωγιχό κέντρο που αναφέραμε 

πιο πάνω, με συντονωμένες ενέργειες ομάδων, χοινοτήτων, δl\μων και 

άλλων φορέων αλλά και με τη μεγαλύτερη εμπλΟΚI\ των μέσων μαζικl\ς 

επικοινωνίας. 11 επιστημο\'ική δια.,αιδαγώγηση/διαφώτιση του ανήλικον 
πληΟυσμού πρέπει να γίνεται στα πλαίσια αναλντικού [κ.-ιαιδευτικού 
προγράμματος με τη μορφή μιας αντιναρκωτιχής αγωγιις που Οα αρχίσει 

με τα παιδιά της προσχολιχής ηλικίας και η οποΙα Οα αναβαΟμίζεται 

σταδιακά στην πρωτοβάΟμια και δεVΤεΡOβάOμια εχπαίδευση. ιι διαπαι

δαγώγηση να γίνεται ωιό δασκάλους που Οα έχουν πάρει ειδική εκπαί

δευση - επιμόρφαιση και Οα έχουν τον τρόπο \'0. προσεγγίζουν τους 

μαΟητές και να κερδίζουν την εμπιστοσύνη τους τόσο σε ομαδική αλλά 

και σε ατομική βάση. Μέχρις ότου ολοχληρωΟεί η πλήρης επιστημονική 

επιμόρφωση των δακάλων, η διαφώτιση πρέπει \'0. γίνεται μόνο από 

ειδικά καταρτισμένο επιστημονικό προσωπικό. 11 επιμόρφωση (;)(..;,αιδευ
τικών λειτουργών, "\j11JXiat Qrov, σχολίατρων, σχολιατρικών και κοινω· 

νικών λειτουργών, συμβούλων ΜΙ άλλων παραγόντων Οα πρέπει να 

γίνει σε πρώτο στάδιο είτε με εργαστηριακά οεμινάρια υπό την καθοδή

γηση ειδικών επιστημόνων είτε με υποτροφίες σε πανεπιστnμια ή εξειδι
κευμένα κέντρα κατάρτισης επιστημόνων. Εχσυγχρονισμός της νομοθε

σίας και αυστηρόΤCΡEς ποινές στους λαΟρέμπορους ναρκωτιχών σίγουρα 

είναι μέσα στο πρόγρα~μα για δΙωξη και καταστολή. 

(2) ΝομοΟετική ρύOμισrι που να διαχρΙνΕΙ το χρήστη των ναρκωτικών από το 

λαΟρέμπορο. 
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(3) Ενίσχυση της Υπηρεσίας Δίωξης Ναρκωτικών σε έμψuχo και άψuχo 

υλικό. Θα πρέπη να προσληφθεί ειδιxεvμένo προσωπικό. να αγοραστεί 
σύγχρονος εξοπλισμός για την ανίχνευση και ΕΠισήμανση λαΟραίων 
πλοιαρίων που προσεΥΥ(ζουν τις ακτές της νήσου και να αναβαΟμιστεί 11 
ακτοφυλακή. 

(4) Ειδική μεταχείριση των ανήλικων καταδ(χων και διαχωρισμός τονς Q.i"c6 
tO\J; ενήλικες. 

(5) ΠλήΡllς εναρμόνιση με τη διεθνή νομοθεσία και οι χρήστες ναρκωτικών 
να ανtψετω.ίτίζOνται ως ασθενείς και όχι ως παραβό.τες. 

(6) Όσον αφορά τη θεραπεία πρέ:tει να σταματήσει 11 αποθεραπεία των 
ναρκομανών οε ψυχιατρε(α, διότι αυτό anotgέo"'CCL τους χρήστες απο του 

να aπoτείνoνται για βοήθεια και αποτοξίνωση. Θα πρέπει να ιδρυθούν 
κέντρα αποτοξίνωσης με πλήρη Εξοπλωμό. εξειδικευμένους γιατρούς και 
συγκεκριμένα προγράμματα. 

Τέλος, το κρότος Οα πρέπει να ενΟαρρύνει τη δημιουργΙα κέντρων αποτοξΙ

νωσης με ιδιωτικ~ πρωτοβουλία όπως λειτουργεί το κέντρο ΙΘΑΚ Η στην Αθήνα, 
που δημιουργήθηκε με δωρεές ιδιωτών και με ΕΠιχορήγηση του δημοσΙου. 

Σίγουρα ως Δημοκρατικός Συναγερμός δίνουμε μεγάλη σημασία στην κοινω

νική επανένταξη όλων όσων για οποιοδήποτε λόγο γίνονται χρ-ήστες ναρκωτικών. 

Η κοινωνική επανένταξη χρηστών ναρκωτικων Οα πρέπει να γίνεται με σωστά 
προγράμματα επαγγελματικής και κοινωνικής μέριμνας, έτσι ώστε ο χρήστης να 

γίνεται πλήρες, ισότιμο και δυναμικό άτομο της κοινωνΙας. Ως Δημοκρατικός 
Συναγερμός πιστεύουμε ότι η προώθηση αυτων των προτάσεών μας Οα διίχJει λύσεις 
τόσο για το σήμερα αλλά και για το αύριο, για \'(1 φτιάξουμε όλοι ένα μέλλον χωρίς 
ναρκωηκά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔι)εΥΩΝ: 

ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ . ΓΕΟΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελqχ>ι, 

Π ράγμαη το Οέμα το οποίο συζητούμε ε[ναι πολύ σοβαρό όσο σοβαρή είναι 

και η μελλοντικ-ή πορεΙα της κυπριακής νεολαίας αλλά και της κυπριακής κοινω
νΙας. Είναι γι' αυτό το λόγο που εμείς ως ΑΚ ΕΛ-Λριστερά-Νέες Δυνάμεις τοποθε

τ ηθήκαμε θετικά στο υπό ψηφιση τροποποιηηκό νομοσχέδιο, γιατί πραγματικά οι 
διατάξεις οι οποίες έρχονται να t;κσυγχρονίσουν το Κ υπριακό Δίκαιο στο θέμα αυτό 

με βάση τη διεθνή σύμβαση είναι τέτοιες , ώστε πραγματικά εντάσσονται μέσα στα 

πλαίσια των θέσεων μας για την απαγόρευση της διαφήμισης των ναρκωτικών σε 
κάΟε βαθμίδα και με κάθε τρόπο. Α νυπαρξΙα τέτοιας απαγόρευσης ενδεχομένως Οα 
οδηγήσει στην παρότρυνση o:τoιoυδtΊzτoτε νέου ή με-γαλίττερου σε ηλικία σε χρήση ή 
εμπορία τέτοιων ουσιών. Παράλληλα θα θέλαμε να επισημάνουμε ότι οι νέοι μας 

πρέπει πάντοτε να είναι ανtOί πον Οα ΤUΓΧάνoνν και της με-γαλύτερης μέριμνας a..-τό 
την κοινωνία. Και είναι γι' αυτό το λόγο πον Οα πρέπει να διαφοροποιούνται τόσο 
οι διατάξεις πρόληψης όσο και οι διατάξεις καταστολής γι' Q\ltl; τις ηλικίες, έτσι 

που να μπορέσουμε το νέο άνΟρω.-το , σύμφωνα και με τη νομολογία nO\l σι:ικρατεί 
στην Κύπρο. αλλά και με τα Οέσμια πον txO\lV επικρατησει, αλλά και σύμφωνα με 
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τ~ς Οέσεις το\! Φορέα Νεολαίας, να τον οδηΥήσουμε οννετό., ώριμα και χωρίς ποινές 

οι οποίες Οα είναι μεγάλο βάρος στην κατοπινή του ζωη να επανέλΟει ως κανονικός, 
συνετός και ωφέλιμος πoλlτης σ' αυτή την κοινωνία. 

είναι γι' αυτό το λόγο που ΕμεΙς υποσΤ'ηρΙξαμε και υποσΤllρΙζουμε τη διαφοΡΕ
τική αντιμετώπιση των ΧΡΊlOτών, όταν αυτοί προέρχονται μέσα από τις τάξεις της 

νεολαΙας και γι' αυτό υποστηρίξαμε ότι τι ηλικΙα των 25 ετών δεν είναι υπέρμετρα 
μεγάλη ούτως ώστε να μη θεωρηΟεί ως ένα νοητό όριο, για το ο:τοίο Οα πρέπει να 

υπάρχει αυτή τι ιδιαtτερη μεταχείριοη. 

Τα ελαφρυντικά στοιχεία τα οποία πράγματι nQL"tEL να υπάρχουν στο νόμο 
[(ναι τέτοια που δεν EJ"'tLτρέπουν στις διαΟέσεις κάΟε σεβαστού δικαστή, και ανόλογα 

με το τι είχε και τι έΧΗ να αντιμετω::τίσει ή ανάλογα με τα γεγονότα της υποΟέσεως, 
να κρίνει κα~ να ε(ναι στην απόλυτη διακριτική του ευχέρεια να ΕΠιβάλει την ποινή 

που αρμόζει στον άλφα ή στο βήτα νέο, Η\'αι γι' αυτό το λόγο :ιου πιστείloυμε ότι η 

τοποΟέτιlση στο νόμο αυτών των στοιχείων είναι τέτοια που Οα υποχρεώνει το 

δικαστή και όποιο βρίσκεται στη δικαστική έδρα να κρίνει με αυτό τον τρόπο με τον 

οποίο ο Κ'ίιπριος νομοΟέτη; Οα 'ήΟελε. \'α κρίνει και όχι μόνο σ'ίιμφωνα με το δικό 

του μυαλό, 

Τα Οέματα α'ίιξησης των ποινών και τα Οέματα της εμπορίας ε.ίναι εκείνα 

ακριβώς τα σημεία που Οα αποτελέσο"ν τη βασικότερη προστασΙα για την κυπριακή 

κοινωνία, διότι έρχονται να Οέσουν μπροστά σ' αυτΟ'ίις του; επίδοξους καταστρο

φείς της κυπριακής κοινωνίας και της νεολαίας μας. τους εμπόρους ναρκωτικών, 

εκείνο το στοιχεΙο που Οα τους λέει "αν μετρήσετε τον κίνδυνο και μετρήσετε και το 

κέρδος που θα έχετε. ο κίνδυνος να πάτε ισόβια είναι τόσος που Οα πρέ:τει να σας 

αποτρέψει από του να γ'νετ[ έμ."tοροι", Avτός είναι ο σκοπός του νoμoOtτη, Με 

αυτό τον τρόπο Οέλο"με να κάμουμε και μια διάκριση, Ο χρήστης με την πάροδο 

το\l χρόνου. και αν προέρχεται α."'Ι:ό χαμηλές εισοδηματικές τάξεις, μπορεί \'(1 

οδηγηΟεί να γίνει το λεγόμενο "βα."tοράκι", να οδηΥηΟεί στην εμπορία ή να 

προσφέρει κάτι περισσότερο, 

Είναι γι' αυτό το λόγο που κι εδώ πρέπει να υπάρχει διάκριση μεταξ'ίι του 

πραγματικο'ίι εμ..ι"tόρου και του ονματος εμπόρου. Μετά αιτ' αυτά τα ζητήματα τα 

οποία έχω αναφέρει σε σχέση με τη νομοΟετικ'ή πλευρό, θα ήΟελα προς αποκατά

υταση της πραγματικης αλήΟειας και της εικόνας που είχε δημιουργηθεί να 

αναφερθώ ο' ένα περιβόητο Οέμα στη δημιουργία το" οποίου πιστεύω ό'tι και μια 

Επιτροπή της 130υλή; συνέτεινε με τη μεΥάλη σπουδή την ο:τοία ΕΠέδειξε στο να 

ΕΠιλ ηφΟεί του Οέματο; αμέσως και να Οέσει ενώπιον των (υσυνών τους τους 

οποιουσδή;τοτε , ε\οώ το Οέμα εκκρεμούσε σε μια άλλ1] Επιτροπή της Οουλής η οποΙα 

το συζητο'ίισε . στην οποία και προέκυψαν τα κάποια στοιχεία. Θα έπρεπε όμως η 

δε'ύτερη Επιτροπή της Βουλής να αναμένει αυτή την ε,'τιτρο:ι'ή η οποία 'to χειριζόταν 
να βγάλει τα πορίσματά της και αν τότε δεν ήταν ικανοποιημένη και δεν εξέφραζαν 

τις Οέσεις όλων των πλευρών, τότι Οα 'ήταν φρονιμότερο να αναλάμβανε και αυτή η 

Επιτροπή για να δώσει τα περισσότερα μηννματα τα οποία πίστενε ότι δεν είχαν 
δοθεί από την πρώτη Επιτροπή στην οποία όλΕς οι πλευρές και πάλι συμμετείχαν 

και στην οποία όλοι οι αρμόδιοι και ΟΙ υ;τεύΟυ"υι είχαν έλΟα για \'α δώσουν τις 

εξηγήσΕις τους. 

Όμως Εδώ γίνεται μια προσπάΟεια, πιστε'ίιω, να δικαιολογ1jσουμε κάτι το 

οποίο σ'tηρίζεται και λΙγο σ' αvτά τα οποία κατ' επανάλf11+lη το ΛΚ ΕΛ .Λριστερά έχει 
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επισημάνει, ότι πολλά Οέματα έχουν την προεκλογική τους υφή και δεν είναι τυχαίες 
οι χά."Ioιtς προτάσεις για μεΙωσl1 του ρόλου του Φορέα Νεολαίας. Διότι για μας το 
Οέμα δεν είναι Οέμα προσώ:του είναι Οέμα οντότητας, είναι Οέμα ενός Οεσμού. πο\! 
για να είμαστε όλοι ειλικρινείς, μέσα στα προγράμματά μας και μέσα στις επιδιώ· 
ξεις μας ήταν να εκσυγχρονίσουμε αυτούς τους Οεσμο'ύς και να δημιουργήσουμε 
εκείνο το συντονιστικό όργανο που Οα έ\'ωνε την κυπριακή νεολαία σ' αυτό τον 

αγώνα που έΧΕΙ να διεξαγάγει ο κυπριακός λαός. 

Αλλά προς τι αυτές οι προτ6:σεις που υπάρχουν σήμερα για αποκοπτΊ των 
οποιωνδή.'ιτοτε κονδυλίων Τι για ειινουχισμό αυτού του Οεσμού; 

Βον ΛεΥΤΕΣ Δ ΙΙΣΥ: 

Τι σχέΟll έχει; 

ΑΡ. ΓEΩPΓlOY: 

Έχει απόλυτη σχέση, γιατί κά.τοιοι άλλοι συνάδελφοι το σύνδεσαν και ειδικά 

ο πρώτος ομιλητής που άνοιξε αυτό το Οέμα. Λυτό το οποίο λέχΟηκε στην Ε!ιιτροπή 

Νομικών είναι ότι ο κ. Λιλλήκας ως Γραμματέας Νέας Γενιάς σ.."'[ό μόνος του ζήτησε 

να έλΟει στην Επιτροπι\ Νομικφν και να ΕΚφράσει τις κάποιες απόΨΕις που υΠI)ρχαν 

από το Φορέα Νεολαίας σ' αυτά τα ζητήματα και είπε ότι βρισκόταν σε εξέλιξη 
εκείνη η έρεvνα την οποία έχουμε αναφέρει κατά κόρο εδώ. Κι είπε ότι τα συμπερά

σματά της δεν είναι έτοιμα ακόμα για να δοΟούν είτε προς τις κυβερνητικές υπηρε

σίες είτε προς οποιουσδή."'[οτε τρίτους. Και είναι κατόπιν των δικών μας ερωτή

σεων που αναγχάστηκε να δώσει αριΟμούς και στοιχεία. Συνεπώς Οα είμαστε άδικοι 

και Οα εΙμαστε μακρυά σ.."'[ό την πραγματικότητα αν αποδΙδαμε αυτά τα οποία έχουν 

αποδοΟεί και a.."'[' αυτό το βήμα και από αλλού στο Γραμματέα Νέας Γενιάς . Με 

αυτό δε Οέλω να ΟεωρηΟώ ότι είμαι υποστηρικτής είτε του κυρίου Λιλλήκα είτε 

οποιουδήποτε. Είμαι υποστηρικτής της αλήθειας και της πραγματικότητας. 

Επίσης εδώ έχει αναφερθΕ( ότι υπάρχει χαώδεις κατάσταση, υπάρχει ασυνεν

νοησία, υπάρχουν, υπάρχουν, υπάρχουν. Και έχω να Οέσω το εξής ερώτημα: Ποιος 
επιτέλους έχει στείλει αυτό το "ομοσχέδιο :του συζητούμε σήμερα στη l1ουλή; Ποιος 

έχει στείλει το επόμενο νομοσχέδιο και το μεΟε."'[όμΕVO που συζητουμε σ' αυτή τη 

Βουλή: Δεν είναι η πλWΡΆ της Εκτελεστικής Εξουσίας; Είναι αυτή η πλευρά. 

Συνεπώς για να φτάσουν στο ΣUμ."'[έρασμα ότι χρειάζονταν αυτές οι και"οτομΙες και 

αυτές οι αλλαγές, είχαν κάμει τις δικές τους μελtτες, τις δικές τους έρευνες οι 

οποΙες ανταποκρίνονται στα δικά μας αισΟliματα και στις δικές μας διαπιστώσεις. 

Συνεπώς οι διαπιστώσΕις της κυβέρνησης ο' αυτό τον τομέα δεν είναι μακρυά από 

τις διαπιστώσεις όλων των κομμάτων. 

Επίσης την ΕΟνική Ε."tιτροπή για τα Θέματα των Ναρκωτικών ποιος την έχει 

συστήσει; Δεν είναι αυτή η χυβέρνηση; Όταν Οέλουμε να κάνουμε κριτική πιστεύω 

ότι πρέπει να την κάνουμε και είναι μια ο."'[ό τις αρχές που πρέπει να έχουμε, όμως 

Οα πρέπει να αποδΙδουμε τα του Κα(σαρος τω Καίσαρι . Εκεί που ευΟίινεται να την 
ψtξoυμε, να την κριτικάρουμε και να ζητι'ισουμε να βελτιωΟεί. Όμως ΕΚΕί που 

επέδειξε κάποια δραστηριότητα, Οα πρέπει επίσης \'α το λέμε και να το εκτιμούμε 

Οετικά. 

Τέλος, Οα l)Οελα να πω ότι. πέραν των προτάσεων που έχουν αναφερθεί για 

μέτρα που πρέπει να ληφΟούν, πολλές από τις προτάσεις ή αν Οέλετε όλες, όπως 

ανέφερε ο κ. ΚωνσταντΙνσυ, μας βρίσκουν α..ϊόλυτα σύμφωνους και Είναι μέσα στα 

προγράμματα και του ΛΚΕΛ-Αριστερά και της ΜΟΝ' Οα ήΟελα όμως επιπλέον να 
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προσθέσω και κάποια άλλα στοιχεία . ότι δηλαδή Οα πρέπει να γίνεται επί συστημα· 
τικής βάσεως τι επιμόρφωση τόσο στα σχολεία όσο χαι οε άλλους χώρους μαζικής 

προσέλευσης. όπως μέσα στα κέντρα νεόττιτας. μέσα στις οργανώσεις κτλ. Π ρέΠΕΙ να 

ΧΡ'ηοιμοποιεΙται IJ ΤΊ1λεόραση για τέτοια μαΟήματα, όπως και ΧΡ1l0ιμοποιείΤΟL, 
καΟώς και το ραδιόφωνο. ενώ τι ιδιωτική ραδιοφωνία Οα έλεγα να δίνει περισσότερο 

βάρος σ' αυτό το θέμα. 

Θα ήθελα να επΙΟΊ1μάνω το Οέμα της εχεμυΟειας για όσους αποκαλύπτουν στοι
χεία ή για τους χρήστες που αναζητούν βοήθεια. Αυτό Οα βοηΟήσει εκείνες τις περι

πτώσεις που έχουν πάΟει οπσιαδι'μτοτε ζημιά α,τ6 τα ναρκωτικά και Οα το"; ενΟαρ

ρύνει να οδηΥηΟούν στη Οερα.-τε{α. Επίσης Οα πρέπει να μελετηΟούν τρόποι 

δημιουργίας κινήτρων γι' αVΤOύς που γνωρίζουν για τα διάφορα δίχτυα που λέγεται 

ότι υπάρχουν, για αποκάλυψη ειδικά τέτοιων δικτύων ναρκωτικών. Με βάση 

κάποιες απαντήσεις που είχε δώ<!Ει η αστυνομία στην Επιτροπή Νομικών θα πριπει 

να δούμε ακριβώς αυτά τα κίνητρα τα σποία είναι α,τολύτως αναγκαία, για \'α 
βοηΟήσουν και την αστυνομία και τις δυνάμεις καταστολής στο ανακριτικό τους 
έργο αλλά και στο διορΟωτικό τους έργο. 

Κάτι άλλο το ο:τοίο ε;ιίσης είναι ενδεικτικό είναι η ύπαρξη κά:τοιων στεκιων 

διαφθοράς της νεολαίας μας. Και αυτά μπορεί ''Ο. είναι cafc, μ..ορεί να είναι 
υπόγεια, μπορεί να είναι δισκοΟήκες, μπορεί \'0. είναι κάτι άλλο. Εξ όσων έχει 

αναφέρει η αστυνομία έχουν εντοπιστεί κά..οια τέτοια στέκια. θα ngL.EL σ' αυτά τα 
στέκια άμεσα ο έλεγχος ''Ο. αυξηΟεί και να φτάσει σ' (κείνο το σημείο που είτε Οα τα 

κλείσει είτε θα τα κάμει καλόφημα κέντρα και όχι κακόφημα. 

Με αυτά πιvτενω ότι έχω προσθέσει στη συζήτηση. 

Ευχαριστω. 

ΠΡΟΕΔι)εΥΟΝ: 

Ο κ. Λναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΛΣΤΛΣΙΛΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν ήταν καΟόλου. μα καΟόλου πρόΟι:σή μου να μιλήσω στο Οέμα, γιατί με 

έχουν υπερκαλύψει και Οα με καλύψουν οι συνάδελφοί μου. Όμως καμιά φορά 

διερωτάται κανένας αν κά..οιοι των συναδέλφων t:tιδιώκουν. με πρόOεuη ή χωρίς, 

τις συζητήσεις μέσα ο' αυτό το Σώμα. 

Άκουσα με λύ;τη μου ωιό τον :τροηγουμενο ομιλητ ή να αναφέρεται αντί. στην 

ουσία του προβλιίματος ;του πρέ:τει να μας α.ιτασχολεί -έκαμε :τεριvτασιακά και 

αναφορά στο πρόβλημα- στην ενόχληση που είχε όχι από το :τρόβλημα. όχι α.ι.ό τα 

μέτρα που πρέπει να λαμβάνονται fι έχουν ληφ)εί έστω, αλλά στην ενόχληση που 

δοκίμασε γιατί τάχατες η Επιτροπή Παιδείας ασχολήΟηκε με το θέμα των παιδιών 
των σχολείων. Φαίνεται όμως ότι ο συνάδελφος είναι αλλοδα...ός ή πρόσφατα έχει 

αφιχΟεί στην Κύπρο. 'ΙΙταν μετανάστης! Διαφορετικά αν πρόσεχε τι είχε συμβεί ή 
τουλάχιστον τι είχε προηγ1jΟεί της συζήτησης στην l1.ιτροπή l1αιδείας δε Οα διερω

τάτο γιατί η ΕπΙΤΡΟΠI) Παιδείας ασχολήΟηκε μΕ το Οέμα των ναρκωτικών. 

Η Επιτροπή Παιδείας, κυριοι συνάδελφοι, μΕταξυ άλλων ασχολΕίται με 
Οέματα που αφορούν την παιδε{α ή και τα παιδιά στα σχολΕία. δηλαδή τις ουνΟήκες 

μέσα στα σχολεία. Κ αι όπως Οα έχετε υπόψη σας το Οέμα ηγέρΟη. όταν ΕσυζηΤΕίτο 

ένα νομοσχέδιο στην ΙΖ..ιτροπή Νομικών που δεν αφοροΟΟΕ τα μέτρα που λαμβάνΕΙ 
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η κυβέρνηση για την πρόληψη, την καταοωλή κτλ. των ναρκωτικών αλλά την τροπο
ποίηση του Ποινικού Κώδικα. Και όλως αιφνίδια εγέρΟτικε t\'O. θέμα που προκά

λεσε τέτοια μήνιν στον Υπουργό ΠαιδεΙας που α..ό το πρωί μέχρι το μεσημέρι όλοι 
οι ραδιοσταθμοί, ΡΙΚ λεγόταν 1ί ελεύΟερη ραδιοφωνία. δε μετέδιδαν τίποτε άλλο 

εκτός από τους διαπληκτισμούς του κ. Λιλλήχα και του Υπουργού Παιδείας. Και 11 
Επιτροπή ΠαιδεΙας άχουε το πρόβλημα. ότι περΙΠου 6% έκαμ\'αν χρήση ναρκωτικών 
στα σχολεία. ενώ ο Υπουργός Παιδείας που ήταν ο αρμόδιος Υπουργός δε γνώριζε 

για την έρευνα και το διατυμπάνιζε α..-τό ραδιοφώVO\1 και κάκιζε τον κ. Λιλλήκα. 

Μήπως 11 ΕπιτροΧή Παιδείας της l3ουλής έ:τρcπε να vποψιάζΗαι ότι κάποια 

Επιτροπή Νομιχών ή οποιαδήΠΟΤΕ άλλη που ασχολείτο με νομοθετικό έργο για 

ρυθμιση ποινών ήταν η αρμόδια και την ίδια δε Οα έπρε,τε να την αjτασχσλι'ισtι αν 

ποσοστό 10% των μαΟιιτών μας κάμνουν χρήση ναρκωτικών 11 αν στα σχολεία 
επικρατούν άλλες απ' ό,ΤΙ πρσΙ:EL συ\'011κες; Μή.-ιως έπρε."tε \'0 :τάρουμε την άδεια 
του κ. Λριστοφάνη, διαφορετικά (σως Οα είχαμε πρόβλημα ως f.,-ΤΙΤΡU:τή να ασχολη

Οούμε με όσα ε.,'τιβάλλεται εκ καΟήκοντος να ασχολείται η I1-ΙΙΤΡΟπή Παιδείας; 

Λυπούμαι ειλικρινά, διότι Οα έπρε.ηε να είμαστε:τω προσεκτικοί. 

Το αν υπήρχε πρόβλημα ή δεν υπήρχε πρόβλημα αποδεικνύεται απερίφραστα 

από τους όλους δΙ(L;'"(ληκτισμοίις Υπουργοίι ΙΙαιδείας και rραμματέα Νέας Ι'ενιάς. 

Το γεγονός ότι δημιουργήΟηκε πρόβλημα από τον καυγά είναι διότι την επομένη ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας για αννπαρκτο πρόβλημα συγκάλεσε σύσκεψη στο προε

δρικό για να ε)τιληφΟεΙ αυτου του προβλήματος. Και ξέρετε πότε; Όταν ακόμα τα 

πορίσματα της ΈκΟεσης δεν lίταν γνωστά! 'u.tOI διαφάνηκε τουλάχιστον ωιό την 

κατάθεση ενώπιον της ~ΙΤΡOJηlς IΙαιδείας. κάτι που δε διαφάνηκε τουλάχιστον 

στην επιτροπή Νομικών. Όχι διότι δΕν ενδιαφερ6ταν η επιτροπή Νομικών. αλλά 

διότι απλούστατα κατατtOη-.<αν κάποια στοιχεία. δημιουργιίΟηχε κάποιος σάλος και 

φυσικότατα τι επιτροπή δε γνώριζε. διότι είναι νομοΟεΤΙΚll εργασία που διεξήγαγε, 

ελέγξαμε με το Γραμματέα της Επιτροπής Παιδείας αν υ:τήρχε. oπoιαδipτOΤE άλ).η 

Επιτροπή που ασχολείτο στο Κεφάλαιο Δ' με το Οέμα και δεν υπι1ρχε και κρίΟΤΓλε 

ομόφωνα από την Επιτρο:τή Παιδείας. των δικών σας βουλευτών μη εξαιρουμένων, 

ότι είχαμε αρμοδιότητα να ασχοληΟοίιμε με το Οέμα και ασχολη()ή'λαμε, Και ορΟά 

πράξαμε. Διότι έγινε η διάγνωση και της έκτασης και του βαΟμοίι όχι μόνο του 

προβλήματος αλλά και της επι..-τολαιότητας με την οποία χειριζόταν η κυβέρνηση το 

όλο Οέμα. Διότι Οα πρέπει τουλάχιστον. άν ΟΙλουμε στα σοβαρά να δΟύμε ηlν 

έκταση του προβλΊ'ιματος. να γίνει Lί'ιιδημιολογικι) έρευνα. Και δεν έγινε, κύριε 
συνάδελφε. Έγινε μια :τεριστασιαΚ11 έρευνα από κά.-τοιο άλλο αρχικά u οποίος ξεκί
νησε ύστερα από τις διασυνδέσεις του με τη ΔιεΟνΊ'ι Οργάνωση Υγείας. την παρέλαβε 

χώτοιος άλλος -δε Οα αναφέρω ονόματα- ο οποίος ήΟελε να κάμει διδακτορική 

διατριβή, χρηματοδοτΊ'ιΟηκε για \'α κάμει τη διατριβη του από το Φορέα Νεολαιας ή 

τη Γραμματεία Νέας Γενιάς και εκεί\'Ο το πόρισμα το ο:τοίο προσπαΟοΟΟε νά κάμει 
ως μελέτη το παρουσίασε και ως έρευνα. Λ ν μάλιστα ακούατε τον τρό:το που έγινε η 

έρευνα από τα στοιχεία που κατατtOηχαν ε,'ώπιον της Ε.-τιτροπής, τότε Οα είχατε 

διαγνώσει για δείιτερη 1j πολλοστή qx>Qd πόσο δlκαιο είχε η I1-ΤΙΤΡΟΠ1i να ασχολη()εί 
με το Οέμα. l"ιατΙ το Οέμα των ναρκωτικών δεν ιιναι για δημαγωγία ούτε για μας 

οίιτε για σας. Και δε γίνεται όποιος ασκεί εδώ κριτική στην κυβέρνηση να ανέρχεστε 

στο βΊ'ιμα να τον κακίζετε. l"ιατί; IΙ ρος Θεο\.!! Ο 'Λης Ι 'ιώργης είναι εκεΙ Ο από 
μηχανι'ις Οεός είναι σιο ιι ροεδρικό. εσείς γιατί τον επικρίνΕτε ιί τον κρίνεΗ; Τα 

πάντα είναι τέλεια, Διερωτώμαι :τότε ασκήσατι. κριτική στην κυβtρνηση, αφού λέτε 
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πως δεν ε(οτε δεσμευμένo~. Και γιατί αισΟάνεστε Οιγμένοι, όταν όντως ΕΠιβόλλεται 
και πρέπει να γίνει κριτική; Γιατί όταν αύριο το παιδΙ σας. το παιδί μου, το\! 6ΠOLQ'U 

το παιδ~ θα πάσχει. θα υποφέρει a...-τό Τl1ν κακή συνήΟεια τnς χρήσης των ναρχω
τικών, ε, τότε δε Οα γυρευω ούτε Λιλλήχα ούΤΕ κύριο Χριατοφίδη ούτε φυσικά τον 

Πρόεδρο Παοιλείσυ για να αποδώσω ευθύνΕς, αν, κακώς, δεν ενήργησαν ως όφηλαν 

να ενεργήσοιιν. 

Αν 11 Επιτροπtl συνεπώς ασχο).:ήΟηχε με το Οέμα. ορθότατα και εκ χαΟήχοντος 
το έπραξε, χωρίς με κανένα τρόπο να Οέλει να πλήξει το έργο οποιασδήποτε άλλης 

Επιτροπής. Και δεν έπρεπε να σας ενοχλήσει αυτό. γιατί αυτό είναι το .ελεντσίο 

που θα έπρεπε να σας απασχολει. Η ουσία Είναι ότι τα πορίσματα της Επιτροπής 

ήταν πολύ αντικειμενικά και δε νομίζω να ιιπάρχει κανένας καλόπιστος πον Οα 

διαφωνούσε με τα πορΙσματα. πως δηλαδή βεβιασμένα δόθηκαν στo~xε(α σε μια 

Επηροπή. πως έγινε διαφήμιση και όχι έκθεση του προβλήματος, μέγιστο κακό αυτό 
και όποιο ψυχολόγο ρωτήσετε θα οας το πει ... 

Με συγχωρείτε. κύριε, είπεΤΕ κάτι. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΙΊΟΥ; 

Γιατί το φέρατε στη Βουλή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι διαλογική συζήτηση, 

Ν, ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΙΙΣ: 

Γιατί το φέραμε στη Βουλή; Γιατί την προτεραία και επΙ μέρες ο Υπουργός 

Παιδείας με το Λιλλήχα διαπληκτίζονταν και δ~ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
που δεν ήΟελε τη διαφήμιση συγκάλεσε ενώπιον τηλεοράσεως. δημοσιογράφων κτλ, 

σύσκεψη, για να πει ότι έλυε εκείνη την ώρα τσ πρόβλημα, χωρίς καν να έχει έκΟεση, 

Και αυτή είναι η σι$αρή αντίκριση του προβλήματος και Οίγεστε. γιατί κάποια 

Επιτροπή επιλήφθηκε του προβλήματος, ε. βέβαια. έπρε..-τε να μείνει χουχουλωμένο. 
Έ.ίτρεπε να φανεί ότι ο Άης Γιώργης έλυσε και το πρόβλημα των ναρκωτικών! 

Είναι καιρός. κύριοι συνάδελqχ>ι. να καταλάβετι κάτι. Μπορεί οπωσδήποτε 

να υπάρχει και ανοχή, να υπάρχει και ήrtιo κλίμα, αλλά όταν θέλετε να ασκήσετε 

κριτική για όσους κρΙνουν, Οα πρέπει πρώτα "α ασκείτε αυτοκριτική. Και εκείνο 

για το οποίο τουλάχιστον Οα έπρεπε να διερωτηΟείτε πριν ανέλθετε στο βήμα 'ήταν 

για τους συναδέλQX)υς σας που συμμετέχουν στην Επιτροπή, αν οποιοσδήποτε έφερε 

ένσταση, κατά πόσο εξετάστηκε αν το Οέμα ήταν γραμμένο ή παραπέμφθηκε σε άλλη 

Επιτροπή. Αλλά και πέραν τούτου οας ρωτώ, με τις συνΟήκες στα σχολεία, ποιοι Οα 

ασχολούνται επιτέλους; 11 Ε.ι-τιτροπή Υγείας, η Ε.-τιτροπή Πι:ριβάλλοντος, η 
.Ειτιτροπή Συγκοινωνιών, η Ε..-τιτροπή Νομικών ή η Επιτροπή Εξωτερικών; Αν τι 

Επιτροπή Παιδείας δε δικαιο"ται \,α ερευνTIσει τις συ,-Οήχες μέσα στις οποίες Ι;.ουν 

και διαπαιδαγωγo"vται τα παιδιά μας. τότε διερωτώμαι τι ρόλο έχουμε να διαδρα· 
ματίσουμε. Και δε δέχομαι συνε..-τώς ο"τε τις χατ' ευΟείαν o"tE τις έμμεσες βολές. 
Πράξαμε στο ακέραιο το καΟήκον μας ως οφεΙλαμε. Εκείνοι που δεν το έπραξαν 

είναι όσοι για λόγους εντυπωσιασμού εμφανίστηκαν σε μια Επιτροπή, και πιο 

συγκεκρψένα στην Επιτροπτ'ι Νομικών, και όφησαν να νοηΟεί ούτε λίγο ούτε πολύ 

όΤL περίπου το 10% των μαΟητών της Κύπρου δεν κάμνουν άλλη δουλειά από του να 
είναι χασικλήδες τ'ι από του να χρησιμοποιο"ν άλλα ναρκωτικά. Σε τέτοιο βαΟμό 
υπήρξε παραποίηση, τόσο ασυντόνιστη ήταν η όλη έρευνα που έγινε, -μάλιστα την 
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ημέρα Εκείνη ο Υπουργός εξήγγειλε ότι Οα. δώσει και δημοσΙΟΥραφικιί διάσκεψη και 

ύστερα α,ιό παρέμβαση του προέδρου CΙίτοφεύχΟηκε μεγαλύτερο ρεζίλεμα· κι εσείς 
λέτε ότι κακώς ασχολήΟηκε τι I1"tLτροπή Παιδείας. Εγώ δεν έχω να προοΟΙσω τίποτε 

παρό τη λύπη μου, γιατ( δε βλέπετε το πρόβλημα. όπως Οάπρε..1:Ε να το δείτε. 

Α Ι). ΓεΩΡIΊΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε . επί ΟΙματος προσω.-τ ικοίι. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ναι, έχετε το λόγο. 

ΑΡ. ΓεΩΡΓιΟΥ: 

ο κ. Αναστασιάδης ωτοχάλεσε κάποι.ο συνάδελφό του ~αλ.λoδαιtό~. Ι1 ιστruω 

ότι πρέπει να ανακαλέσει, κύριε Πρόεδρε . διότι εδώ, όταν παίρνουμε το λόγο. Οα 

πρέπει τουλάχιστο να σεβόμαστε τους συναδέλφους μας και να ξέρουμε τοvλάχι. 

στον πού ζουν και πού βρtσκoνται. 

Ν. ΑΝΑΣΊ'ΑΣ ΙΑΔ ΙΙ Σ: 

Κύριε Πρόεδρε. Οα (l.ι-ταντlίσω γιατί πρέ,jτει να αναχαλέσω, αφού έτ(ιι cκλή
φΟηκε. 

Είπα, ~ε-Λτός αν ο συνάδελφος ήταν αλλοδαπός ή μετανάστης", Δεν είπα 

"είστε", Ί-IΟελα να τονίσω ότι έπρεπε να γνωρίζετε ύστερα α.ίτό εκείνες όλες τις 

ραδιοφωνικές εκ.'"[ομ..-ιές ό,ΤΙ συνέβησαν. Και επομένως δε σας Q.ι'"[oκάλεσα ούτε 

αλλοδαπό οντε μεταναοτάοτη. 

Είπα, "εκτός εάν είoτε~, Αν το εκ λάβατε ότι σας Οεώρησα αλλοδαπό -οας 

θεωρώ πολύ Κύπριο - που δεν είπα κάτι τέτοιο. Επαναλαμβάνω. ανακαλώ την ταυτό
τητα που αποδεχt1iκατe, χωρΙς να σας την αποδώσω. 

ΠΙ'ΟΕΔΙ) ΕΥΩΝ: 

Ο κ, Π ουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥ Ι) ΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εγώ έχω καλυφΟεί πλήρως και δε Οέλω \'α μιλήσω επί του 

Οέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία, σας διαγράφω Q.ιτό τον κατάλογο και το λόγο έχει ο κ . ΓιαννάΚ11ς 
Aγaπ(oυ. 

r , ΑΓΑΠΙΟΥ: 
κνριε Πρόεδρε. 

Φαίνεται ότι εμείς της αριστεράς πρέπει να κάμνουμε αίτηση για να μιλούμε 

στη Βουλή. Εμείς δε δικαιούμαστε, κατά κά"τοιους, \'0 ανοίγουμε το στόμα μας να 
μιλούμε. ανεξάρτητα αν είναι κά,.-ιοιοι άλλοι που δημιουργούν και την ένταση τόσο 
με το ρητορισμό τους όσο και με τα κοσμητικά επίΟετα και τους χαρακτηρισμούς 

τους οποίους Q,τό το βήμα της Βουλής δεν παύουν να εκστομίζουν κάΟε φορά που 

το χρησιμοποιονν. Ο Άγιος Γεώργιος προφανώς αναφερόταν στον Π ρόεδρο της 

Δημοκρατ'ας και νομίζω ο χλευασμός και του Αγίου και του Προέδρου της Δημο

κρατ(ας δεν πρέπει να χαρακτηρίζει για πολλή σεμνότητα τη Βουλή μας, 

Εδώ συζητούμε ένα Οέμα το οποίο έχει ως τΙτλο το θέμα των ναρκωτικών, ο 
κίνδυνος για τη νεολαία μας Q,τό τα \'Ορκωτικά και η έλλει1.jlη συντονισμού από 
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μέρους των κυβερνητικών τμημάτων. Φαίνεται ότι ΕΚΙ(\'ΙΗ :του έχουν γράΨΕΙ το 
Οέμα στερούνται συντονισμού και μεταξύ τους . Και εξηγονμαι. Ο κ. Κασοuλίδης 

μας ανέφερε εδώ, μας παραπονέΟηκε ότι ο κ. Λιλλήχας με το να αναφερθεί σε 

διάφορα στοιχεία στα οποία αναφέρθηκε έχει δημοσιοποιήσει το θέμα των ναρκω

τικών ασυλλόγιστα, χωρίς λόγο και δεν έπρεπε να το κάμει. Ο κ. Κωνσταντίνου 

παρα..'"tονέθηχε ότι. ενώ υπάρχει πρόβλημα ναρκωτικών, κάποιοι μας το αποκρύ

βουν. Ασφαλώς δεν το απέκρυψΕ ο Λιλλήκας εν τοιαύτη περιπτώσει. Συνεπώς 

ποιος έχει δίκαιο από τονς δΟΟ; Εκείνος που παραπονείται ότι δημοοιοποιεί.tαι το 

θέμα ή εκείνος ο οποίος παραπονείται ότι κάποιοι μας το αποκρύβουν; 

Κύριε Πρόεδρε. παρόλο που το θέμα έχει ξεχοΟαρίοει, αξίζει τον κόπο να 
ξαναπούμε πώς δημιουργήθηκε. εδώ συζητούσαμε το Οέμα των ναρκωτικών και 

αντί για Οέμα ναρκωτικών καταλήξαμε να O'\Jζητoύμε τη συμ:τεριφορά του Λιλλήκα, 

τη συμπεριφορά του Προέδρου της Δημοχρστίας, τη συμπεριφορά του Ynouρyot) 
Παιδείας, του Υπουργού Εσωτερικών χαι ούτω χαΟεξής. Δηλαδή αφήσαμε τα Οέρη 

μας και ξικανναουρίζουμε, κατά τη λα'ίκή παροιμία. Πώς δημΙΟUΡΥήΟηΧΕ όμως το 
Οέμα: Ο κ. Λιλλήκας ο οποίος προσήλΟε στην Επιτροπή Νομικών, όπως ανέφεραν 

και ΠΡΟΤ1Υούμενοι σuνάδελφοι, ανέφερε μερικά στοιχι:ία που η εθνική Επιτροπή 

εναντίον των ναρκωτικών έκαμε, προσθέτοντας πως αυτά τα στοιχεία χρειάζονται 
να ελεΥχΟο"ίιν, χρειάζονται να τα προσέξουμε περισσότι:ρο. αjτλώς τα ανέφερι: εκεΙ 
Έχουμε όμως εμείς αναγνωρίσει και την ευΟ\ιντι μας. ότι σUΖτιτoooαμε ένα Οέμα στο 
οποΙο Οα αναφέρονταν Οέματα εχεμύΟειας όπως αυτό, για να πούμε στους δημιοσιο

γράφους "φύγετε α..-τό την αΙΟουσα της l3ουλής αντή τη στιγμή ή από την αίθουσα 1ης 

συνεδρίας", για να μην το κάνουν την άλλη μέρα πρώτη ε[δηση, όπως και το έκαναν 

και έγραφαν ότι ήθελαν και δημιoυργτiOηκε ο Οόρυβος, με ωιοτέλεσμα να καταλήξει 
το θέμα και στην Επιτροπή Παιδείας; 

Τώρα εδώ κακίσαμε όλους εκείνους που αναφέρθηκαν σε στοιχεία που 
δτιμιονργησαν Οόρυβο εχεί πο"\! δεν υπήρχε και ούτω καΟεξής. Νομίζω τι Επιτροπή 
Παιδείας είχε το δικαίωμα να συζηττ']σει ένα Οέμα, παρά το γεγονός ότι το ίδιο θέμα 

εσυζητείτο και σε κά.-τοια άλλη Ε..-τιτροπή . θα μπορούσε να ζητήσει να πάρει μέρος 

στη συζήτηση της άλλης Επιτροπής και σε μια κοινή συνεδρία "α εξεταστούν οι ίδιοι 
οι άνθρωποι, να ακουστούν τα ίδια στοιχεία χαι ούτω καΟεξής. Θυμάστε, χύριε 
Αναστασιάδη, εγώ δημιούργησα και Οέμα μάλιστα γιατ( η Επιτροπή σας πήρε το 

θέμα α..-τό την Επιτροπή Νομικών και εσείς είπετε ότι δε Υνωρ(ζατε ότι εσυζητείτο 
στην επιτροπή Νομικων. Ει.πετε ότι το πληροφορηΟήκετε από τον τύπο το 

πρόβλημα. Εν πάση περι.-ττώσα ποιος έχα δημοσΙΟΠΟΙI\ΟΈΙ περισσότερο το Οέμα 
αυτό; ο Λιλλήκας (για να ε(μαστε δίχαιοι έναντί του) ή Ij τηλεόραση IJ οποία 
πρόβαλε επί μία ολόκληρη ώρα τη συζήτηση που γινόταν στην Επιτροπή Παιδείας 

και σtην ο:ιοία κάΟε μ"\!οτικό σε οχέστι με την αvτιναρκωτική δράση, κάΟε εχέμuOη 
πληροφορία της αστυνομίας. κάθε έρευνα την Q.-cοία έκαμε η Ε.-τιτρσπή Avτιναρκω
τικής Δράσης αχούστηχε και από τον τελε:vταίo Κύπριο που παραxoλoύQησε τηλεό

ραση για μια ολόκληρη ώρα α..-τό τη Βουλή των Αντι:τροσώπων; Επομένwς αντί να 

επιρρί.πτουμε ευΟίινες στο Λιλλ1'ικα, ο οποίος στο κάτω κάτω μας έ&χιε ορισμένα 
στοιχεία τα οποία έπρεπε να χρησιμοποιήσουμΕ στην tgWvd μας και σtην εξέταση 
ενός πολ ν σοβαρού Οέματος, έπρεπε να του πούμε πού είχε λάΟος, να του πούμε πού 
χρειαζόταν περισσότερη επωτημονική έρευνα και όμως, μετατρέψαμε το Οέμα αντί 

από θέμα ναρκωτικών 1~ των κινδύνων που αντιμετωπίζει η νεολαία μας από τα 
ναρκωτικά σε Οέμα Λιλλήκα. λες και τα ναρκωτικά δεν κτυπούν την πόρτα μας, λες 
και τα ναρκωτικά δεν χτυπούν την πόρτα των σχολεΙων μας ή δεν έχουμε πρόβλημα 
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ναρκωτικών στην Κύπρο. Ιδιαίτερα μα{ι την e.LDβokil, ιδιαίτερα μετά τον κατα· 

κλυσμό της χώρας μας απ' όλους τους εμ.-cόροuς των ναρκωτικών της Μέσης 

Ανατολής και μετά από τόσες συλλήψεις, μετά από τόσες ανακαλύψεις που έχει 

κάμει η αστυνομΙα μας και τα σώματα ασφάλΕιας που δείχνουν ότι νπάρχει 

πρόβλημα. 

Ο συνάδελφος Κασουλίδης είναι ο πρώτος που έριξε το λίΟο. κατά τη γνώμη 

μου, ο' αυτό το Οέμα μετατρέποντας τη σιJtήτηση σε θέμα Λιλλήχα και όχι θέμα 
ναρκωτικών. Δεν άκουσα όμως από το συνάδελφο Κασουλίδη -ο οποίος ΟμΟ).,ΟΥοv

μένως ήταν απίθανος στη ρητορεία. είχε ευruχώς και πολνπληΟέστατο ακροατήριο 

το οποίο εγώ δεν έχω τώρα και μετά την ομιλία του, αφού ιχανοποιήΟηχε ότι 
άκουσα μια Οαυμάσια ομιλία στη Βουλή, απoxώQησε- δεν άκουσα, λέω. από το συνά· 

δελφο ΚασουλΙδη ο οποΙος μετέτΡΕψΕ το Οέμα των ναρκωτικών , .. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Για λόγΟ\Jς ακρίβειας, το ακροατήριο αποχώρησε μετά πον άκουοε πολλονς 
ομιλητές. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Δεν άκονσα όμως από το συνάδελφο Κασουλίδη, ο οποίος μετέτρεψε το Οέμα 

σε θέμα Λιλλljκα, οντε μια εισήγηση πώς αντιμετωπίζουμε το Οέμα των ναρχωτικών 

και τον κίνδυνο που αντιμετωπίζει η χυπριακή νεολαία και ιδιαίτερα οι μαΟητές 

μας από την εξάπλωση των ναρκωτικών. 

Ο συνάδελφος Λριστοφάνης Γεωργίο'l) νομίζω έδωσε μια αjτάντηση. Τρία 

νομοσχέδια που συζητούνται στη Βουλή, στα οποία αναφέρΟηκε ο συνάδελφος 

Μάρκος Κυπριανού, κατατέΟηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. Και τα τρία νομο

σχέδω ασχολούνται και με την πρόληψη και με τη δίωξη και με τη ΟεραπεΙα ακόμα 

των ναρκομανών. Αν η κυβέρνηση δεν είχε ενδιαφέρον, τότε να την χαΤηΥορ1'ισουμε 

ότι παρέλειψε να αναλογιστεί τους χινδννους που αντιμετωπίζει η νεολαία μας και 

δεν κατέθεσε ειδικά νομοσχέδια γι ' αυτό το σχοπό. Έχουν όμως καtατεOtί τρία 

νομοσχέδια και το ένα είναι αυτό που σu!;ητοuμε σήμερα στη Βουλή. Άλλα δύο 

έρχονται, συζητoυvται στην Επιτροπή Νομικών. Συνε..-ιώς δε νομίζω ότι δικαιολο

γείται η XQLtLxf! μας. Δε λέω ότι η κυβέρνηση έκαμε το άπαν, δε λέω ότι οι κυβερνη

τικές υπηρεσίες έχουν κάνει ότι χρειαζόταν να κάμουν, για να συντονίσουν τις 

δραστηριότητές τους και ασκούμε και κριτική γι' αυτό. Όπου η κυβέρνηση έχει 

ελλείψεις, όπου η κυβέρνηση έχει παραλείψεις την κατακρίνουμε και δεν παραλεί

ψαμε ποτέ να κατακρίνουμε την κυβέρνηση, οποιαδήποτε κυβέρνηση, συμπεριλαμβα· 

νομένης και αυτής της κυβέρνησης πον είναι στην εξουσία τώρα, όταν διαφωνον

σαμε είτε με την τακτική της είτε με την προσέγγιση οποιωνδήποτε Οεμάτων 
παρouσίασης στη Βουλή. Γι' αυτό δεν είναι σωστή η διαπίστωση του κ. Λνοστα· 

σιάδη ότι εμεΙς κοπτόμεΟα. διότι γίνεται κριτική εναντίον της κυβέρ,ιησης και γι' 

αυτό όλοι μας μιλουμε. Και κριτιχή εναντίον της κυβέρνησης κάνουμε εκεί πον δεν 

προώθτιοε τα αναγκαία μέτρα για οποιοδή.-toτε Οέμα. αλλά α..-ιό την άλλη νομίζω ότι 

έχουμε το δικαίωμα να επαινονμε την κυβέρνηση όχι μόνο αυτή αλλά οποιαδήποτε 

κυβέρνηση για οποιοδ1'ΠΟτε Οετικό βήμα ή Οετικά νομοσχέδια φέρνει σ' αυτ ή τη 
οουλή. 

Θέλω να αναφερΟώ σ' ένα τελευταίο Οέμα που αφορά το ίδιο το νομοσχέδιο. 

Όπως Οα προσέξατε, γίνεται μια διαφοροποίηση στις ποινές που αφορουν τους 
νέους. χωρ(ς προηγΟ'ύμενες καταδίκες, μέχρι 2S χρονών. Έχουν εξηγήσει ό).οι οι 
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συνάδελφοι α,ίΤ' όλες τις πλεuρές της Οουλής τη σημασία αυτής της ι.δLαιτερότητας, 

ότι δηλαδή δε Of:λουμε να καταδικάσουμε, δε Οέλουμε να δώσουμε μια σοβαρότατη 

καταδίκη σ' ένα νέο μέχρι 25 χρονών. μάλιστα ''Ο. του δημιουργήσουμε τον κίνδυνο 
πολυετούς φυλάκισης στέλλοντάς τον στο χακουργιοδιχεΙο ή ακόμη αφήνοντάς τον 

στη διακριτική ευχέρεια ενός επαρχιακού δικαστή που μπορεΙ να τον στείλει φυλακή 

μέχρι τρία χρόνια. Από μεγαλοψυχία τι Doυλή και ενεργώντας ψυχολογικά, Οα 

έλεγα. δίνει την ruxaLQta ο' ένα νΙο μέχρι 25 χρονών που δεν έχει πρoτιyoύμεvτι 
καταδίκη να αναγνωρίσει το λάΟος του και να το διορΟώοει. θέλω με auτό "0. 

προειδοποιήσω τους νέους από το βήμα της Οουλής ότι αυτός ο λόγος, αυτός ο 

τρόπος δεν τους δΙνη το δικαΙωμα να γίνουν ναρχομανεΙς. Αν περιπέσουν ο' ένα 

λάΟος στη ζωτ'ι τους. δε θα τιμωρηΟοίιν μια φορό.. Την επόμενη φορά Οα πάνε στο 

χαχουργιοδιχεΙΟ. Έτσι είναι η πρόνοια του νόμου. ΔηλαδτΊ εχείνος που έχει τ'ιδη 

μια χαταδίκη, ανεξάρτητα :τοιας ηλικίας είναι, Οα ;τάει στο κακουργιοδιχεΙο και Οα 

υποοτεΙ τις συνέπειες του νόμου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο Χ. Δώρος Χριστοδουλίδης. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κ"ίιριε ΠρόεδρΕ, μια παραττΊρηση. Βεβαίως, πιΟανό να μην είναι θέμα τάξεως, 

αλλά Οα τΊθελα να την Χάμω σ' αυτό το στάδιο. Νομίζω ότι υπήρξι μια άδικη 

επΙΟεση και μομφή από τον Χ. Αγαπίου σε βάρος των δημοσιογράφων, ότι έγραψαν 

ό,ΤΙ τΊθελαν την επόμενη μέρα στις εφημερίδες. Αυτή δεν είναι η πραγμαΤΙΧόπrτα. 

Οι δημοοιογράφοι xαttYQα"l+κxv εχεί\'α τα οποία άκουσαν και η τηλεόραση κατέ
γραψε στο φακό εκείνα τα οποία διαδραματ(υτηκαν στις l1-τιτρο:τΙς. ΣυνL-τώς 

νομίζω είναι μια άδιχη ε.-τίΟεση να παρουσιάζονται οι δημοσιογράφοι ως οι πλέον 

ανεύΟυνοι άνΟρωποι οι οποίοι περίπου σέλουν να πλήξουν την κυ:τριακiι χοινωνία 

χαι τους Οεσμοίις χαι νομίζω ότι θα ήταν ορΟό να aπoκατασταθεί η αλήΟnα. 

Άλλωστε ολόκληρη 11 Κίι:τρος την επομένη το πρωί έκπληκτη παρακολούθησε από 

τους ραδιοφωνικοίις σταθμοίις τους δημόσιο\lς διaπληκτισμoίις μεταξίι tO\l 
Υπουργοίι Παιδείας και tO\l Γενικοίι Γραμματέα Νέας !'ενιός. 

Ι', ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Επί προσωπικοίι θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟεΔΡΕΥΩΝ: 

θα ήθελα πρώτα να παρατηρήσω ότι οι κανονισμοί της Βουλής επιτρέπουν να 

αμυνθεί ένας Boυλεuτής, αν του γίνει προοω:ιική ε..-τi.Oεση. Στην παροΟΟα περί. 

πτωση δεν αμυνΟήκατε για προοωπική επίθεση αλλά για επΙΟεση κατά του Μου, 

Μποροίισατε να ζητήσετε το λόγο χαι Οα σας έδιδα το λόγο και Οα aπαντoίιoαΤE. 

Δεν ήταν όμως η σωσηj διαδιχασία που αχολουθή()ηκε, διότι εί.χα την εντίιπωση ότι 

Οα υπεραμ"ίινεστο κάποιας JtΡOoumLxf!; επΙΟεσης που σας έγινε. Δε Οα σας δώσω το 

λόγο τώρα, κ"ίιριε Λγα..-τίου. διό'η δεν υπήρξε προσω:τική επίθεση εναντίον Doυλεuτή. 

Λ ν Οα δεuτεΡOλoγήσετε, μετά πον 00. τελειώσονν οι πρωτολογίες. 

Γ. ΑΙΆI1ΙΟΥ: 

θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε. Επειδή τώρα απ' εδώ οι δ1}μο

σιογρό:φοι θα qnίγoυν. ο Χ. Oμ~ρoυ ... 
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ΠΡΟΕΔ Ι)ΕΥΩΝ: 

Οι κανονισμοί της Βονλής δεν αλλοιώνονται ανόλογα με το :τότε Οα ψύyovv οι 

δημοσιογράφοι από το Σώμα. 

r . ΑΓΑΠΙQV: 
Ο κ. Ομήρου ήδη πήρε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε σας έδωσα το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔ ΙΙ Σ: 

Κύριε Πρόεδρε. 0.0 

ΠΡΟΕΔΙ' ΕΥΟΝ; 

Ούτε και σε σας Οα δώσω το λόγο. θα προχωρήσει ο ομιλητής ο οποίος στέκει 

στο βήμα και αν Οα υπάρξουν δευτερολογίες, Οα δώσω το λόγο. Είναι Οέμα διαδικα

σίας; Ωρα(α, έχετε το λόγο, χiιριε ΚατσονρΙδη; 

Ν. ΚΛΤΣΟΥΡ ΙΔΙΙΣ: 

κνριε Πρόεδρε. είχα βγει για ένα λεπτό α;τό την αίΟουσα και απλώς Οα ήΟελα 

να ρωτήσω, ο κ. Ομήρου πήρε το λόγο βάσει ποιας πρόνοιας; Ι;:'-τηδή δεν ήμουν 

εδώ. 

ΠΙ'ΟΕΔΡ ΕΥΩΝ: 

Ί Ιδη εξήγησα. Α\'αφέρΟηκε σε επΙΟεση και Οεώρησα ότι Οα αναφερόταν σε 
επΙΟεση εναντΙον Βουλευτή και εξΊ\Υησα ότι κακώς μίλησε και δε Οα του έδιδα το 

λόγο. Αν i]tav για να υπερασπιστεί τον τύπο, Οα του έδιδa το λόγο μετά και θα 
ερχόταν στο βήμα. 

Ν. ΚΛΤΣΟΥιηΔIlΣ: 

Ευχαριστώ. 

f.OM IlIJOY: 

Για )..όγονς συζήτησης εL-τα ότι πιΟανό να μην είναι Οέμα τάξεως, αλ>..ά νομίζω 

ότι σ' αυτή τη φάση ίσως Οα ήταν ... 

ΠΡΟΕΔΙ)ΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει δεν ήταν Οέμα τάξεως. ΟΙ κανονισμοί δίνουν το 
δικαίωμα οε lJoυλεντή να ::ταρέμβrι, όπως έγινε στην προηγούμενη :τερL-ττωση, όταν 

νποστεί προσωπική επίΟεΟΙ1. Ναι, ορΙστε, κύριε Χριστοδον)"ίδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛ ΙΔ ΙΙ Σ: 

Ενχαριστώ, κύριε Π ρόεδρε. Εκ προοιμίου Οα ιjΟελα να απολογηΟώ και για τον 

τόνο και για το ύφος της φωνής μου σήμερα. Ι Ιάσχω από μΙα βραχνάδα λόγω της 

"μάππαςΜ προχΟές ΤΟ Σόββατο. θα προσπ.αΟήσω να είμαι όσο το δυνατό πιο 

σύντομος. 

Πιστεύω ότι ο κ. Ομήρον παρερμήνενσε τα όσα είπε ο κ. Λγαπίον. Ίlταν σε 

μια E...-ΤΙΤρDπή στην οποία αναφέρθηκαν εμπιστευτικά πράγματα και σε πάρα πολλές 

Κοινοβουλευτικές επιτροπές ΕΚΕΙ πον αναφέρονται ορισμένα στοιχεία είτε πρόωρα 

εΙτε νπό μορφή συζι)τησης Είτε εμπιστευτικά, Οα ήταν δυνατόν πιστείιω και ο δημο

σιογράφος να μην προχωρούσε στην αναγραφή τους ή Οα ήταν δννατό ο π ροε

δρείιων εκείνη την ημέρα της Ε...-τιτροπής γα παρακαλούσε τονς δημοσιογράφους \'α 
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ωτοχωρήσουν. Είναι σ' αυτό το σημείο που α\'(1φέρΟηχ[ ο Χ. ΛΥα..ίου και πρόΟεσή 

του. όπως και πρόΟεση το" ΛΚΕΛ. ουδέποτε ήταν ή είναι ο πόλεμος ενάντια στους 
δημοσιογράφους. Οι δημοσιογράφοι ασκούν το λειτούργημά τους και βάσει των 

ικανοτήτων τους και βάσει των πολιτικών τους τοποΟετι\οεων και αυτά όλα είναι 

κατανοητά από μας. 

Ένανσμα σ' αυη' την ένταση τη σημερινή πιστευω έδωσε η αγόρευση του συνα

δέλφου κ. Κασο"λιδη ο οπο(ος έδωσε ένα διαφορετικό τόνο και ένα διαφορετικό 

πνεύμα α..-τό το πνευμα το οποίο αναμενόταν. 11 ουσία 1'ιταν 11 συζήτηση ενός νσμο
σχεδίον βασικά για τα ναρκωτικά και 11 m)ζευξή του με Οέμα που είχε εγγραφεί στο 
Κεφάλαιο Δ'. Περισσότερο ο Χ. Κασουλίδης πιστεύω πως μίληοε προεκλογικά. 

Φuoικά είναι δικαίωμά το\). δικαίωμα το" Σuναγερμoύ και οποιασδή;τΟΤΕ άλλης 
πολιτικής δύναμης σ' αυτή τη ΙJουλή , να βρίσκει οποιαδήποτε πρόφαση, οποιοδή

ποτε δικαιολογητικό για να ασκεί την πολιτική του, την έντονη κριτική του, ΤΙ1ν 

προεκλογική επΙΟεσή του ενάντια στην κυβέρνηση, ενάντια στον Πρόεδρο. Λυτό 

είναι κατοχυρωμένο δικαίωμα. Ουδείς φΟόνος και γι' αυτό εμείς δεν έχουμε τίποτε 

να πούμε. Αλλά (ί\'αι δικαίωμα και του ΑΚΙΞΛ 1\ oJtOtaoMl;"tOtE άλλης πολιτικιjς 
δύναμης να υπενΟυμίζει αυτή την πολιτική του Συναγερμού, να ασκεί την κριτική 

του σ' αυτή την κριτική που νομίζει ότι καλώς 11 κακώς κάμνει ο Δημοκρατικός 
Συ\'αγερμός. Ε.ι-.:ομέ\'ω; να μην ξενΙζεστε. φίλτατε κύριε Λναστασιάδrι, αν, όταν 

εσείς επιτίΟεστε για το πιο ουσιώδες ή πιο ΕΠουσιώδες Οέμα εναντίον της κυβέρ

νησης. κάποτε και οι Βουλευτές του ΑΚ Ελ σας το υπε\-Ουμίζουν ότι εί\'Ο.ι ολίγον τι 

πρόωρο ακόμη για τις προεδρικές εκλογές. Όμως δικαιούστε να προπονείστε. όπως 

λέει και ο κ. Σολωμής, στους 12 με 13 μήνες, ώστε να είστε έτοιμοι για ικείνη την 
ημέρα που Οα κριΟεί ο νέος Πρόεδρος της Κυπριακι\ς Δημοκρατίας. Πράγματι ο 

συνάδελφος κ. Κασουλίδης, συνάδελφος και στην επιστήμη, συνάδελφος και σ' αυτή 

τη lloυλή, νομίζω ότι άφησε ορισμένα υπονοούμενα ένανη της επιοτημονικότητας 

συναδέλφων οι οποΙοι καΟοδήγησαν την έρευνα η οποΙα είχε γίνει στα σχολεία. Με 

ξενίζει η εμμονή ότι η μόνη ορΟή στατιστική έρευνα. η μόνη ορΟή έρεννα είναι η 

επιδημιολογική. Πέριιν της επιδημιολογικής έρευνας. χωρίς να είμαι καν στατιστι

κολόγος υπάρχουν και άλλων ειδών, υπάρχουν και άλλων μορφών έρE\lνες. Ιδιαί· 

τερα ο υπεύΘU\'Oς αυτής της έρευνας, ο UΠεύOu"Oς συ .... άδελφος γιατρός. πιστεύω ότι 
χαίρει της εκτίμησης του επιστημονικού ιατρικού κόσμου. Είναι ένας εκ των δύο 

γιατρών οι οποίοι από μακρού χρό\'Ου ασχολούνται με το Οέμα των ναρκωτικών. 

Ουδεμία πρόΟεση από πλε:uράς του υπήρξε να αλλοιώσει το ο:τοιοδ,Ρτοτε αποτέ
λεσμα. Μπορεί να μη ουμφωνούμε στο Οέμα χειρισμΟύ. στον τρόπο που έγινε. 

Μάλιστα. ΜπορεΙ να μη συμφωνούμε στον τρόπο που προσπάΟησαν να δικαιολογή

σουν ορισμένα a..-.:οτελέσματα. Μάλιστα. Αλλά πιστεύω η αμφισβήτηση της ΕΠιστη

μονικότητας της έρευνας, η αμφισβήτηση της σοβαρότητας: ή της εγκυρότητας των 

σνναδέλφων που καΟοδήγησαν αυτή την έρευ,'α, πιστεύω ότι είναι λανΟασμένη. Με 

ξενίζει το γεγονός ότι και από τηλεΟράσεως και εδώ στη ΙJουλή και στην αρμόδια 
Επιτρο..ή αναφέρΟηκι a..-.:ό μαΟητές ή μαΟητή εκ..-τρόσω:το των μαΟητων ότι οι 

μαΟητές κορο'ίδεψαν αυτή την έρευνα, υποτίμηυαν αυτή τrιν έρευνα, αντέγραφαν ο 
ένας από τον άλλο τι Οα έγραφαν, συνεννοήΟllκαν ο ένας με τον άλλο κα~ δε βρέΟlικε 

ένας χριστιανός Τλληνας ΟρΟόδοξος να κακίσιι τη οτάση αυτή των μαΟητών, των 

δεκαοκτάχρονων 1\ δεκαεπτάχρονων, γιατί νομίζω η έρευνα έγινε σtις μεγάλες 
τάξεις του Λυκείου. Και οι μαΟητές μας οι οποίοι έχουν και ωριμότητα πιστεύω, 

έχονν και κριτήριο, οι ίδιοι λεν ·και αυτό το ε;τιχεΙρημα χρησιμοποιείται για να 
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αμφισβητηθεί η ΕΠιοτημονικ6Τ1]τα της έρευνας- ότι το έριξαν στο σορολόπ. επιτρέ
ψετέ μο" να χρησιμοποιήσω τη λέξη. Και δεν τους είπαμε: "Ρε παιδιά. εσείς οι δεκα

οχτάχρονοι, αύριο παίρνετε και δικαίωμα ψΊ')φου, έτσι στο σορολόπ θα ψηφίζετε και 

Οα EΠιλέyεtε τους Δημόρχους προς τΟ' παρόν Ί'ι αύριΟ' θα ΕΠιλέγετε και τους 

Boυλεvτές και τον Πρόεδρο της Kwτριαχής Δημοκρατίας; Εγώ τολμώ να καχίσω 
αυηΊ τη δΊ'ιλωση που λέχΟηκε και από τους ίδιους τσυς μαθητές αλλά και επαναλή
φθηκε και τονίστηκε απ' αυτό το βήμα ττις Βουλής προηγουμένως, για να τονιστεί η 
προχειρότητα της έρευνας και όχι για να χακιοτεί αυτή 11 ενέργεια. αν έγινε, των 
μαθητών. 

Επίσης αμφισβητώ ορισμένους αριΟμούς παυ αναφέρθηκαν. Απ' ό,ΤΙ έχω 

νπόψη μου και α.."t' ό,ΤΙ είδα στην ΈκΟεση της Ε:rnτροπής, ο συνολικός αριθμός των 

ερωτηθέντων ήταν κάπου 3 200 και το ποσοστό που δινόταν αντιστοιχούσε yiιρω 
στους πιθανώς 40 με 47 μαΟητές χρήστες ή ιι% νομίζω, αν δεν με απατά η μνήμη 
μου. 

Αγαπητοί συνάδελqχ:ιι. γιατί μας ξενίζει αντό το πράγμα; είναι αδύνατο. χωρίς 
να δέχομαι ότι αντή είναι η πραγματικότητα. ε(,'αι μήπως αδύνατο στους 3 200νέoUς 
των 16, των 17, των 18 χρόνων να ΊJπάρΧOυν πιθανοί χρήστες -δε λέω όη ΊJπάρΧOυν 
χρήστες- 40 ή 47 άτομα; Εγώ το θεωρώ όχι αποκαρδιωτικό. αν αυτό είναι έτσι. ΤΟ 
θεωρώ αρκετά καλό συγκρινόμενο με την υπόλοιπη κυπριακή κοινωνία. την 

κυπριακή πραγματικότητα και συγκρΙνοντάς το με χώρες του Ιδιου με μας επιπέδου. 

Αλλά οι μαΟητές μας πρέπει να προστατευτούν. η νεολα(α μας πρέπει να προστα

τευτεί και γι' αΊJτό και πιστείιω στο νόμο τον οποίο συζητούμε και όλα τα άλλα τα 

xotVWVLXci μέτρα. τα προλrptΤΙΚά μέτρα όχι μόνο του Υπουργείου Υγείας αλλά τα 

μέτρα ολόκληρης της κοινωνίας, αστυνομικά μέτρα και λOLιoιά τα οποία JtQL"'tEL να 

ληφθΟ"ύν, ώστε να μειωΟεί αυτή η φθορά, να κατωιολεμιιΟεί στο βαθμό ΠOΊJ μπορεί 

να καταπολεμη()εί αΊJτή η μάστιγα των ναρκωτικών. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι το πρόβλημα των ναρκωτικών, το 

πρόβλημα του αλκοολισμου το οποίο αυξάνεται το τελωταΙο διάστημα στην Κύπρο 
πρέπει πραγματικά να μας προβληματίσουν, πρέπει πραγματικά να μας ανησυχή

σουν και όλοι μαζί από κοινού να λάβουμε όλα εκείνα τα μέτρα, για να πρσστατευ

σουμε και τη νεολαία μας και την κυπριακή χοινωνία απ' αυτές τις δύο μάστιγες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠΡΟΤΟl1 δώσω το λόγο σε δευτερολογίες, υπάρχουν άλλοι που Οέλοιιν να 
πρωτολογήσουν; Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης έχει το λόγο. Αν δεν υπάρχουν άλλοι 
που Οα πρωτολογήσουν -μη σηκώνετε το χέρι σας κύριε Κασουλίδη, μιλήσατε ήδη

όσοι Οα απαντήσουν Οα είναι δευτερολογία. 

r. ΚAΣOYΛIΔΙΙΣ: 
Κύριε Πρόεδρε. δε σκοπεύω ο"ίιτε να απανττΊσω ούτε να δευτερολογήσω. 

Σκοπεύω κάτι να εξηγήσω επί κάποιου θέματος για το πρόσωπό μου το οποίο 

θεωρτΊθηκε ότι δεν είναι σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δε διέγνωσα να σας έγινε προσωπική επΙΟεση. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Έγινε κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Αγωιίου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

ΜπορεΙ να υπfιρξε επίχριση των όσων εΙ-τετε. αλλά δεν υποστήκατε προσωπιχή 

επίθεση. 

r. ΚΑΣΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Όχι. ΕΙναι για όσα δεν εΙΠα ΠOΊJ έγινε επίχριση, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν Oέλεtε να εξηΥήσετε. θα εξηγήσεΤΕ από το βήμα δευτερολογώντας. ο 

Χ. KαΤOOΊJρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, Οα είμαι πολύ Όiινtoμoς. Πιστεύω 6tL, 
μετά απ' όσα έχουν λεχΟεί, η ουσία είναι να σοαλει, τι ουσ(α [(ναι να φύγη ένα 
μήννμα απ' αντή τη σuζτ'ιτηστι προς τη νεολαία αλλά και προς όλους ΤOΊJς αρμοδίους 
ότι υπάρχει πρόβλημα. υπάρχει πρόβλημα οε εξέλιξη και χρειόζεται τι μέγιστη 

επαγρύπνηση απ' όλες τις πλευρές. 

Το δεύτερο πο\) θα ήθελα να πω είναι ότι κανένας δεν ισχυρΙζεται ότι δεν 
υπάρχουν ελλείψεις tι δεν υπάρχουν κενά στην κυβερνητική δραστηριότητα. στη 
δραστηριότητα της παρούσας κυβέρνησης πάνω στο θέμα που αναφέρεται στα 

ναρκωτικά. Σίγουρα όμως ένας που αντικειμενικά θα. εξετάσει το ζήτημα θα διαπι
στώσει ότι δεν vπάρχει αδιαφορία. Το αντίθετο . θα διαπιστώσει ότι urτάρχει ένα 
αυξημένο ενδιαφέρον σε σίryκριση με προηγούμενα χρόνια. Η επΙδει.ξη αυτού του 
ενδιαφέροντος μπορεί να παρουσίασε κενά, μπορεί να παρουσίασε και αντιφάσεις 
οι οποίες έ~υν επισημανθεί κατά καιρούς και αυτό είναι δεκτό . Αλλά όντως έχει 
τουλάχιστον ξεκινήσει μια προσπάθεια. Γι' αυτό το λόγο προσωπικά δε με ενοχλεί 
να VΠάρχει και υπερβολή αχόμα στην παρουσίαοη του θέματος παρά να υπάρχει 
υποτίμηση. Γιατί μιλούμε πράγματι για έναν Χίνδυνο που μπορεί κάλλιστα να 
εξελιχτεί σε εθνιχό κίνδυνο ισότιμο με την κατοχή. 

Για ό.τι αφορά τον τύπο η αναφορά του συναδέλφου για μένα "ταν καθαρή, 
ανεξάρτητα αν μπορεί κάποια λέξη να μην ερμηνεύτηχε σωστά. Η αναφορά ήταν ότ ι 
δημοσίευσαν ό.τι ήθελαν με την έννοια τη σαφή και ήταν πασιφανές από την 
υπόλοιπη ομιλΙα ότι παρουσίασαν εχείνο το μέρος από τις συζητήσεις τις πολύωρες 
που έκριναν σχόπψο και ήταν φυσικά δικαίωμα των δημοσιογράφων. Αδιαμφισβή
τητα όμως στην παρουοίαση θεμάτων από τον τ\ιπο, από τους Βουλευτές, από τους 
Υπουργούς, από τον οποιοδήποτε, υπεισέρχεται και η υποκειμενική εκτΙμηση για τις 
προτεραιότητες, για τrι σrιμασΙα. για το μέγεθος ή όχι κάΠοιου ουΥχεχρψένου ζπτή
ματος. Σίγουρα όμως δεν ευθύνονται οι δrιμoσιoγράφoι αν κάΠοιες εργασίες της 
Βουλής δεν παρουσιάζονται όπως θα έπρεπε να παρουσιάζονται. ΤΟ μεγαλύτερο , το 

κύριο μέρος της ευΟύνης το φέρουμε εμείς οι ίδιοι . 

Οπωσδήποτε. κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα και εγώ με τrι σειρά μου να πω ότι είναι 
χαλό, συμφωνώντας πλήρως με τον συνώνυμό μου, να αποφεύγονται ο ι xαρακτrιρι

σμοΙ να είμαστε προσεχτικοί και μεταξ"ίι μας αλλά και στις αναφορές μας για 

άλλους και ιδιαίτερα για όσους εκπροσωπούν θεσμούς σ' αυτό τον τόπο. Κατανοώ 
ότι η αναφορά είχε μέσα της το στοιχείο του χιούμορ και υπονοούσε αυτό που ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε πει ότι και ο Άης Γιώργης δε Οα μπορούσε να 
αλλάξει την αμερικανιχή πολιτική. Αλλά μέσα σε συνθήκες μιας ένtoνrις αντuταρά
Οεσης απόψεων και μιας έντονης κριτικής προς την κΊJβέρνησrι είναι δυνατό να ερμη

νευθεί διαφορετικά. Γι ' αυτό καλύτερα να είμαστε πιο προσεκτικοΙ 
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Το τε).εΊJτα[o οΤ]μείο που Οα ήθελα να αναφέρω ε[ναι το εξής. Έχει παρουσια

στεί περίπου το Α ΚΈΑ ότι έχει αλλεργία. όταν κάποιοι χlιμνouν χρι τιχή στην κυβέρ
νηση και ότι το ίδιο δεν έΧΕΙ κάμει καμιά XΡLtLxt'!. Δε νιώθουμι την ανάγκη να 
απολΟΥηΟοίιμε σε κανένα σΊJνόδελφo και σε κανένα άλλο κόμμα πάνω στο Οέμα. θα 
ήθελα μόνο ένα παράδειγμα να αναφέρω. έτσι αφού μας αχο'ύουν και (ιλλοι εκτός 

από τους noιιλεvτές. για το οποίο η δική μας εναντίωση στις κυβερνητικές θέσεις 
κράτησε ένα ολόκληρο χρόνο. Τη φορολογιχή μεταρρίιΟμιση. Γι' αυτό. όταν μας 

κρίνετε. χρΙνετέ μας λίγο πιο προσεχτικά επίσης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πρωτολογίες, δε φτάσαμε στις δευτερολογΙες. 

Ο κ. Χατζηγιάννης έχει το λόγο. 

Σ. ΧΛΤΖΙΙ ΓΙΛΝΝΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. κυρΙες κοι κύριοι συνάδελφοι. 

Πράγματι ούτε χαι εγώ είχα πρόθεση να μιλήσω αλλά θέλω να πω χάτι otll 
Βουλή για ένα ακριβώς Οέμα που έχει σχέση με τα ναρκωτικά που εδώ και είκοσι 

δύο αν θέλετε. χρόνια το έχω στη σκέψη μο\). Οποιαδήποτε, κατά την ταπεινή μου 
άποψη. προσπάθεια με[ιοοης της έκτασης του προβλήματος της χρήσεως ναρκω

τικών στον τόπο μας. προσωπικά δε με βρίσκει σ"ύμφωνο. γιατί πιστενω ότι για την 

κοινωνία την Κυπριακή. με τα δικά της δεδομένα ένας αριΟμός χρηστών έστω και 

επιπέδου 2% ή 3% δεν πρέπει να μας ικανοποιεΙ αν λάβουμε υπόψη τη φύση της 
κοινωνίας μας και συγκρίνοντάς την με άλλες χώρες. 

Και Οέλω να σας πω μόνο ότι εν έτει 1970 ή 1971. αν δε με απατά η μνήμη μου. 
σε μια κοινωνία κοινότητας όχι πόλεως καταμετρήσαμε 30 χρήστες ναρκωΊικών. 
Δηλαδή σε μια κοινότητα με γίJρω στους 2000 περίπου κατοίκους. το έτος επανα
λαμβάνω 1970, καταμετρήσαμε τριάντα ανΟρώπους που τους γνωρίζαμε, όχι με 
έρευνα που να είναι μυστική και να απαντο'ύν αν είναι χρήστες ή όχι, αλλό. πρόσωπα 

τα οποΙα ήταν τοις πάσι γνωστά, τριάντα συνολικά άτομα που χρησιμοποιούσαν 

ναρκωτικά. Αν λοιπόν. συνάδελφοι. πριν 22 ολόκληρα χρόνια παρουσιαζόταν ένα 
τέτοιο φαινόμενο σε μια κοινότητα. επαναλαμβάνω. 2 (Χ)() ατόμων όπου ούτε οι 

μισοί δεν ήσαν άνδρες αφαιρουμένων των νηπίων και των γυναικών, πρέπει να 

αντιλrιφOoύμε ότι onILEQα. με την έλευση και των γνωστών καταστάσεων από την 
κάΟοδο αλλοδαπών, η Κύπρος έχει γίνει πλέον ο διαμετακομιστικός σταΟμός των 

ναρκωτικών και το πρόβλημα πρέπει να έχει μεγεΟυνΟεΙ σε μεγάλο βαΟμό και πρέπει 

η κυβέρνηση και γενικά όλοι όσοι ασχολούνται με το πρόβλημα να εγκVψoυν σοβαρά 
επάνω του, για να προστατεύσουν τη δική μας την κοινωνΙα. Οποιαδήποτε άλλη 
προσπάθεια δεν προσφέρει πιστενω υπηρεσΙα στον Κυπριακό Ελληνισμό και δεν 

αναφέρομαι στο πρόβλημα με διάθεση αντι,.!τολιτευτική ή άλλως πως, αλλά πιστεύω 

ότι ναι. υπάρχει σοβαρό πρόβλημα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ : 

Προτού δώσω το λόγο για δευτερολογίες και επειδή εγώ υπέφερα τις ομιλίες 

σας, Οα υποφέρετε και εσείς Ίη δική μου, διότι Οα πρωτολογήσω. παρακαλώ να με 
αντιxαταστ1'tσει ο πρεσβύτερος στην ηλικία. 

(Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου αντικατέστησε τον κ. ΚληρΙδη στην έδρα και ο 

κ. ΚληρΙδης κατήλΟε στο βήμα για να αγορεύσει). 



IlΙ>ΟΕΔΡΕγΟΝ: 

(Λ. ΑΝΤΏΝ ΙΟΥ) 

Ι 95Ι 

Κύριε Πρόεδρε, να τους βασανίσεις Τι να μας βασανίσεις όλους εξίσου, 

ΓΑ. ΚΛΙΙΡΙΔ ΙΙ Σ: 

Αλληλων τα βόρη βαστάζετε. 

Κύριε Πρόεδρε. έντιμοι Ο'υνάδελφοι. 

Ασφαλώς τι Βουλή συζητά ένα εξαιρετικά σοβαρό θέμα και παρά το γεγονός 

ότι τι σνζήτηση παρατάΟηκε. εvtούτοις το Οέμα ήταν {ιξιο συζητήσεως. Κατά τη 

ΣVζήτηση όμως αυτού του Οέματος γεννιiOηκε και μια αντιδιχία ως προς τον τρόπο 

με τον οποίο ενήργησε 11 κυβέρνηση για να το αντιμετωπίσΕΙ, Τι τουλάχιστο κατrιyo

Ρ1'1Οηκ[ το ασυντόνιστο των ενεργειών της. όπως ισχυρίζεται μια πλευρά. στην αντι

μετώπιση ενός τόσο σοβαρού Οέματο;. 

Θα ήΘελα να εγκύψω πάνω σ' αυτό το Οέμα, όχι από διάΘεση αντιπολΙΤΕυτική 

αλλά γιατί λόγω της σοβαρότητας ΤOΊJ Οέματος Οα ανέμενε κανείς και εξίσου σοβαρή 
και ενδελεχή αvτιμετώπιση α...ό το κράτος. 1'0 πρόβλημα των ναρκωτικών δεν είναι 
μόνο πρόβλημα .ης νεολαίας. Ασφαλώς η νεολαία μπορεί να έχει μια ιδιαί.ερη 

ΕUΠάθεια. αλλά είναι ένα γενικό.ερο πρόβλημα που ασφαλώς εμπλέκει ναρκομανείς 

απ' όλες τις ηλικίες. Το γεγονός και μόνο όη η κυβέρνηση κα.έθεοε νoμoσχtδω ο.η 

Βουλή το οποίο tξετόζετo σ..-ι:ό την ε,τιτροπή Νομικών, το οποίο ζητούσε την αύξηση 
των ποινών -και κανείς δε ζητά .ην αύξηση των ποι,'ών αν δεν υπάρχει ουσιαστικός 

λόγος- σημαίνει ότι υπήρχαν ενδείξεις από ης αρμόδιες υπηρεσίες είτε του Υπουρ

γεί.ου ΕσωτεΡLκών εΙτε από άλλες κρατικές υπηρωίι:ς ότι χρειάζεται να αυξηθούν οι 
ποινές, γιατί υπάρχει αυξημένο πρόβλημα και πρέπει να αντιμετωπιστεί. 

Κ αι απ' εδώ πρέπιι να αρχίσει το νήμα της σκέψεώς μας. είναι εύκολο κάθε 

φορά που Επικρίνεις την κυβέρνηση. αν λεΙ-ι:ουν τα επιχειρήματα. να σου λtνε ότι 

είναι προεκλογική περίοδος. Αλλά εδώ Οα μιλήσOUΜε μι ε:nχειρήματα. Εν γνώσει 
λοι..-ι:όν της κυβερνήσεως ότι υπήρχε σοβαρό πρόβλημα που α .... αιτούσε τροποποίηση 
της νομοθεσίας και ε..-ι:ιβολή αυστηρότερων ποινών, ας δούμε τι έγινε. 

Πρώτο, οι υπεύΟυνοι του Φορέα Νεολαίας αρχίζουν μια έρι",'Ο.. Δεν πληροφο

ρούν το Υπουργείο Παιδείας ότι η έρευνα γίνεται μέσα στα σχολεία για να ζηη)σουν 

τη βοήθεια των καθηγητών. των εκπαιδευτικών, για να γίνει σωστή διαφώτιση προς 

τους μαΟητές όη εδώ πρόκι:ιται ΠΕΡί. μιας πολυ οοβαρης υπόΟεοης XQL πρέπει να 
συμπεριφερθούν υπεύθυνα. Αγνοεί το Υπουργείο ότι γίνεται αυτη η έρευνα. Δε 

ρωτούνται οι καθηγητές αν έχουν διαπιστώσει οποιαδήποτε συ\.L-ττώματα στους 

μαΟητές. ΊΌ Υπουργείο ΥγεΙας έχει ορισμένες περιπτώσεις υπόψη, αλλά δεν πληρο

φορεί το Υπουργείο Παιδείας και ο Υπουργός λtει δεν έχουμε καμιά περίπτωση 

μαθητή, ενώ ο Υπουργός ΥγεΙας λtει έχουμε. Και προχωρώ ακόμα ένα βήμα. 

Γίνεται αυτή η εισήγηση στην Ε..-τιτροπή Νομικών και υποτίθεται ότι τα στοιχεία 
είναι εμπιστευτικά. Και εκεΙνος ο οποίος δίδει τα εμπισΤΕ\:τικά στοιχεία και είναι 

εκείνος ο αρμόδιος να ζητήσει να γίνει κεκλεισμένων των Ουρών δεν το ζητά. Ούτε 

και λέγεται προς τον τύπο "αν Οέλετε να με(νετε μέσα ναι, αλλά αυτά τα οποία λέγο

νται δεν πρέπει ,'α δημοσιευτούν", όπως κά,'αμε σε άλλες συνεδρίες της ι;.πιτροπιiς 

στις οποίες παρευρέΟηκα και εγώ , όταν συζητούσαμε το θέμα των εγκλ~ισμένων. 

Είπαμε ορισμένα πράγματα ενώπιον της l1-ι:ιτροπής, είπαμΕ στον τύπο δεν είνα~ 

προς δημοσίευση και ο τύπος συμμορφώΟηκε και το εκτιμούμε αυτό το πράγμα. 
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Αλλά προχωρώ ακόμα ένα βήμα. βλέπουμε τον Υπουργό Παιδείας να κάμνει 

27 Τllλεφων"'ματα , αμέσως μετά που δrιμoσίευOE ο τύπο; αυτά τα οποία δημοσίευσε. 
Είκοσι επτά τηλεφωνήματα σε 27 λιικειάρχες. για να μάθει αν γίνεται έρευνα στα 
σχολεία του, αλλά δεν κάνει ένα τηλεφώνημα στο Γραμματέα Νέας Γενιάς, για να 

του πει τι γίνεται και πού βρήκε εκείνα τα σωιχε(α. Βγαίνει όμως στο ραδιόφωνο 
να διαψενσει δημόσια τα στοιχεία τα οποία κυκλοφόρησαν με α:ιοτέλεομα να 
καλείται ο Πρόεδρος. να αναγκάζεται ο Πρόεδρος να καλέσει σύσκεψη για να αvτι
μετω:ιίοει αυτό το χάος το οποίο δημιονργήΟηχε. Όσο καλόπιστα και αν θέλω "0 
το κρίνω αυτό το πράγμα. όσο και αν δε Οέλω να ΕΠικρίνω την κυβέρνηση, διότι δε 

θέλω να Oεωρη(lεί ότι κά\'ω προεκλογικούς, δεν άρχισα ακόμα τους προαλογικούς. 
δε νομίζω ότι οποιοσδήποτε λογικός άνΟρω:τος Οα μ..-τορούοε να πει ότι σ' αυτή τη 
μrιxανή, αν είναι εξακύλι\-δρη, δουλεύουν και οι έξι κύλι\'δροι συγχρονισμένα. 

Είναι φανερή η σύγχυση, είναι φανερή 11 προχειρότητα της αντιμετώ:tισης ενός 
σοβαρότατου θέματος. Ι'ιατί δεν μπορώ να πειστώ ι::γώ ότι μω κυβέρνΙlσl). έ\'α 

Υπουργικό Συμβούλιο, εγκρίνει νομοσχέδιο το οποίο στέλλει στη 1J0ukIi, για \'0. 

αυξηθούν οι ποινές χωρίς πρώτα να έχει στοιχεΙα . Μα υπάρχει λόγος να αυξήσουμε 

τις ποινές; Υπάρχει πρόβλημα; Σε ποιες τάξει; βρίσκεται αυτό το πρόβλrιμα; Και 

αν είναι στις τάξεις της νεολαίας, δε Οα btQtJtt να πούμε στον Υπουργό 11 αιδε~ας 

~κoίταξε τι γίνεται μέσα στα σχολεία σου;" ή "κά\'ε μια έρευνα μέσα στα σχολεΙα 

σoυ;~ Το ότι δεν υπή(lξε συντονισμός επί ενός σοβαρότατου Οέματο;. ουδεΙς μ..-τορεί 

EWVtL αυτών των σΤΟΙΧΕίων να το αρνηΟεΙ Και :τιστεύω η Ι30υλή αυτή κατανάλωσε 

πολύ χρόνο σε διαξιφισμούς :τά\'ω σ' έ\'Ο. Οέμα :του rι κοινή λογική δεν μπορούσε 

παρά να πει, ναι, υπήρξε κάτι το πολύ ασυντόνιστο και ότι πρι,-ΤΗ αυτή η κατά

σταση να διορΟωΟεί, ειδικά όταν ο τόπος αντιμετωπίζΗ σοβαρό πρόβλημα αύξησης 

της χρήσης των ναρκωτικών, της εμπορίας των \'αρκωτικών κάτι που ΕΠιβάλλει σε 

μια κυβέρνηση να πάει στη Πουλή και να πει "κύριοι 1J0υλευτές, ζητώ να μου αυξή

σετε τις ποινές, διότι κάτι σοβαρό συμβαίνει: 

Ευχαριστώ. 

(Ο κ. Κληρίδης επανήλOt στην έδρα του και ο κ. Λβραάμ Αντωνίου κατήλΟε 
στη Otση του). 

ΠΡΟΕΔι)εΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛIlΡIΔIIΣ) 

Ο κ. Λναστασιάδης. 

Ν. ΛΝΑΣΊΆΣΙΛΛ ΙΙ Σ: 

Κύριε ΙΊρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. 

Όταν ανέβηκα στο βήμα. (ίχα υΠΕρτονίσει ότι δεν είχα καμιά πρόΟΕση να 

μιλήσω και μάλιστα βρισκόμουν εκτός αίΟουσας. όταν ο κ. Αριστοφάνης l'εωργΙοιι 
ανήλθε στο βήμα. Εκείνο το ο;τοίσ με ενόχλ ησι ει ναι ότι :ταίδευε τον Εαντό τον "α 
βρει κά..-τοιους που κάνουν αντL-ΤΟλίτευση, Παίδευε τον εαυτό του, γιατί η !1-τιτροπή 

Π αιδείας, και εΙ\'Ο.ι εκεί ποιι δόΟηκε η αφορμή ... δεν v.tljQxt καν λόγος να κάνετε 
αναφορά. Και δεν είχα πρόΟεση να ασκήσω κριτική σας βεβαιώ και Otλω να διαβε

βαιώσω και τον κ. Χριοτοδουλίδη ότι, όταν Οα αρχίοω να ασκώ κριτική θα το 

αισθανΟεΙτε πολύ πιο έντονα, Οα υπoφtρετε πραγματικά από την κριτική μου, ΕχεΙ 
τότε θα θέλετε νεύρα. διότι ακόμα δεν άρχιυα. 

Εκείνο που Οέλω να πω και Οέλω να διαβιβάσω και προς το φίλο μου τον 

κ. Αγαπίου είναι κάτι άλλο. Εαιε ότι ο χλευασμός του Αγίου Ι'εωργίον -και είναι 
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και σαραxoστtι xα~ έχει δίκαιο να θρησχευεται και να είναι ευαίσΟητος- και το\! 

Προέδρου της ΔTlμoκρaτίας μειώνει τ" Βουλή. ΚύΡΙΕ Λγαπ[oιJ. για όνομα τον Θεούl 

Δεν είμαι εγώ που από τηλεοράσεως είπα tι που παραλλήλισα τον εαυτό μον με τον 

Άγιο Γεώργιο. Άλλοι το έπραξαν. Εγώ απλώς έχανα αναφορά στrιν αναφορά το\) 

Προέδρου. Ούτε κι εγώ, κύριε Αγαπίο\!. είπα ότι είμαι ο από μιιχανής Θεός. Ο 

κ. Πρόεδρος το εΙπε σε συνέντευξή ΤOΊJ και είναι καταγραμμένο. Ότι ήταν ο α..-τό 

μηχανής Θεός και μας έσωσε! Αυτά τα πράγματα μειώνουν το κ'ύρος της Βουλής ή 

το κύρος του προέδρου που τα λtει; Καλύτερα θα ήταν αν ασκούσατε κριτική :τρος 

εκείνο που τα είπε και όχι προς φέ που τα επανέλαβα. 

Τώρα το Οέμα της δημοσιοποίτισης και το Οέμα της κριτικής που την ασκεΙτε 

μάλιστα. όταν επιβάλλεται. Επικρίθηκε το ΡΙΚ και ο τύπος, γιατί δημοσίευσαν όσα 

άκουσαν. Δεν επικρίΟηκε καν, ούτε διανοήθηκε ο κ. Λγα.-rτίoυ να κακίσει, όσους 

βγήκαν στον αέρα και αλληλo\lβρLζoνταν, ο ένας λειτουργός της νεολαίας και ο 
άλλος Υπουργός Παιδείας. Έφθασε ο Υπουργός Παιδείας να δηλώνει "συγκαλώ η 
ώρα 12.00 το μεσημέρι δημοσιογραφικι) διάσκεψη" και τη συγκάλεσε και πήγε το 
πλήθος των δημοσιογράφων, φuoικότατα όταν μυρΙστηκε ότι υπήρχε είδηση. Η 

είδηση δηλαδή ήταν ο καυγάς και η διαφήμιση, αν Οέλετε . Όταν πήγαν έξω από την 

πόρτα του κ. Υπουργον. τους εL-rτε: "Ξέρετε μετάνοιωσα τώρα, μας κάλεσε ο 

κ. Πρόεδρος στο Προεδρικό." Και δε σας άκουσα ,'α επικρίνετε ούτε τον Υπουργό 

Παιδείας για τα όσα διαλαλούσε 24 ώρες εκείνη την ημέρα ούτε τον κ. Λιλλήκα που 
του αντωιαντούσε, αλλά ούτε και τον Πρόεδρο που συγκάλεσε στο Προεδρικό 

σύσκεψη και παρευρέΟηκε το ΡΙΚ. κύριε Λγαπίου. και α,τοθανάτησε [Κείνα τα μέτρα 
που Οα λαμβάνονταν. 

ΕνοχληΟήκετε διότι το Ρ Ι Κ ljgOE πράττοντας ευnιχώς το xaOljxOV του -τώρα 
πράττουν και το καΟήκον τους εξ' ον και τους εγκρίνουμε και κά.ι-τοια ποσά για να 
Ε.ι-τιβιώνουν- και πήρε κάποιες σκηνές, όπως και οι δημοσιογράφοι. Δουλειά δική 

τους. Και δίκιο είχε ο Προεδρεύων της Βουλής προηγουμένως που ανέφερε ότι αν 
υπήρχε οτιδήποτε που δε Οα έπρεπε να λεγόταν, θα έπρεπε να ζητηθεί α.ι-τό τις υπηρε

σίες. οι οποίες έπρεπε να :τουν "κύριοι Βουλευτές, αυτά δε δημοσιεύονται και παρα

καλούμε. αν είναι δυνατό ή κεκλεισμένων των Ουρών να γίνει η συνεδρία ή κύριοι 
δημοσιογράφοι παρακαλούμε μην τα δημοσιεύσετε, διότι υπάρχει κίνδυνος". Αντί 
να ασκηΟεΙ κριτική για το ΡΙΚ, ασκήΟηκε κριτική για την Ε..-τιτροπή Παιδείας. επειδή 

την κάλυπτε το Ι'(Κ. ΕΙναι κι αυτό μια μορφή κριτικής της κυβέρντισης . Πρωτο

φανές και παράδοξο φαινόμενο. αλλά το δεχόμαστε κι αυτό. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχετε δικαίωμα και την κυβέρνηση να υπερασπίσετε και να 

την κρίνετε και να την ΕΠικρίνετε. Εμείς δεν έχουμε κανένα πρόβλημα, αλλά δεν 
είναι ανάγκη προκειμένου να προστατεύσουμε ή αμυνόμενοι κά,.-τοιων πιΟανών 

σφαλμάτων ή παραλείψεων να βγαίνουμε ... και είναι και προεκλογική περίοδος. Αν 
είναι κάτι που κατηγορούμαστε. κύριοι συνάδελΙΙΧΗ. είναι ότι δεν ασκήσαμε. όπως 
οφείλαμε \'0. πράξουμε. το ρόλο μας ως αξιωματικι'ι ανΤL.;-τολίτεuoη. Συνεπώς μη μας 

κατηΥορεί,τε ότι σήμερα κάνουμε κριτική. Έπαψε γα νπάρχει ανοχή. ασκείται 

κριηκι'ι και Οα ασκεΙται εκεΙ όταν και όπου L"tιβάλλεται. Με την υπευθυνότητα που 
μέχρι σήμερα την ασκήσαμε και ε(στε οι ΤCλtυταίoι που πρέπει να ψέγετε .0 Δημο

κρατικό Συναγερμό για την κριτική που ασκεί στην κυβέρνηση. 

Ε..-τομένως καλό ε(ναι. κύριοι συνάδελφοι. και για να τελειώνουμε. διότι 

υπήρξε και κάποια όξυνση χωρίς λόγο και διν εΙμαι εγώ που την προκάλεσα, να 

ε(στε πιο προσεκτικοί. όταν προκαλείτε, για να μην παίρ,'ετε ωταντήσεις. Εκείνο το 
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οπο(ο λέω [(ναι ότι με την ευκαιρία της συζΊ\τησης του Οέματος αυτού δωσαμε το 
μήνυμα ότι καλό [[νοι a..τό τώρα και στο εξής χά.τοιοι συνάδελφοι, αντί να πάσχουν 
από το σύ\'δρομο ότι χά:τοισι που ασκούν κριτική το χά\'ουν για ΠΡΟΕκλογικούς 
λόγους, \'0 συνειδητοποιήσο"" ότι εδώ είμαστε και για να ασκούμε χριηχή και για 
να αντψετωπ(ζουμε με Οετικό φακό τις όποιες καλές ενέργειες η κυβέρνηση, 11 όποι.α 
κυβέρνηΟl1. πράττει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λ γα..-τίου και μετά ο χ. Αριστοφάνης Γεωργίου και ο χ. Κασουλίδης. 

Γ. ΛΓΛΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που είχα δνο δικηγόρους ως τώρα σε ό,τι αφορά την 
φράση που είπα για τους δημοσιογράφονς, ότι "ό,τι [Οέλαν εγράφαν" εντούτοις 
πρέπη να επαναλάβω χι εγώ αυτά που είπαν οι δικηγόροι μο'\). Δεν είχα καμιά 
πρόΟεση ούτε εννοούσα ότι σι δημοσιογράφοι έγραψαν πράγματα από το νου τους. 
Λυτό που εννοοΟΟα 1'1ταν ότι επέλεξαν να γράνουν ό.τι κατά την κρίση τους 1'1Οελαν 
από όσα είχαν ακούσει στη συζήτηση. 

Λέχθηκε. κύριε Πρόεδρε. ότι κατατέΟηκε νομοσχέδιο για τις ποινές. χωρίς \'α 
υπάρχει ανάλογη επεξi1Ύηση. Νομίζω ότι δεν είναι ορΟό αυτό το πράγμα. Όταν 
κατατέΟηκε αυτό το νομοσχέδιο δόΟηκε επεξηγηματικό σημείωμα γιατί είχε κατα
τεΟεΙ Στην πραγματικότητα έ.;τρεπε να υπάρξει εναρμόνιση των ποινών της 
Ευρώ.-ι::ης με τις δικές μας. Αυτός ήταν ο κύριος λόγος της κατάΟεσης του νομοσχε
δίου και φαίνεται καΟαρά και στο ε.-ι::εςηγημαnκό σημείωμα. 

Ο Κύριος Πρόεδρος στην ομιλία του είπε :τως εκείνος :του έφερε τα στοιχεία 
όφειλε να ζητ1'1σεl (l.ίτό τους δημοσιογράq',Qυς να φύγουν από την επιτροπή, γιατί το 
θέμα ήταν εμπιστευτικό_ Με όλο το σlβας και με όλο το Οάρρο; νομίζω πως δεν 
είναι ο προσκεχλημέ\·ος στην [Ξ.-ι::ιτροπή τη; l3ουλής :ιου :ιρL-c:ει να :τει αυτό το 
πράγμα αλλά ο Πρόεδρος της Ε..-c:ιτροπής. 11 ίδια η Επιτροπή L-c:ρε.-ι::ε να αποφασίσει. 
Δεν αποφασίζει ένας που καταΟΙτει ενώπιον τη; ΙΖ.1τιτροπής της Βουλής αν πρέπει 
να φύγουν οι δημοσιογράφοι από εχεί 1\ αν Οα πρέπει να μεί\'ουν. 

Επειδιί, κύριε Πρόεδρε. έχουμε ωtειληOεί ότι η κριτικι) που Οα αχολουΟήσει Οα 

είναι τέτοια που φα"τάζομαι Οα μας τρομάξει, Οα ζητήσω προστασία από το Προε
δρείο της Πουλής και παρακαλώ να μας βάλετε κά'Γλ.ελλα μπροστά από τα έδρανά 
μας, μ1'lπως από τα βέλη του Χ. Ανασταοιάδη σπάσουμε κανένα χεφόλι. 

Σας ευχαριστώ. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ Ι ΛΔΙΙΣ: 

Τα χάγκελλα είναι για άλλο λόγο ;του Οα οας τα βάλουν. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΙ;ΥΩΝ: 

Κάγχελλα (J\J\'iJOω; βόζΟ'υν γύρω από τα λιοντάρια. Αν είσαστε λιοντάρι Οα 
σας έβαζα κάγκελλα. αλλά δε σας βλt:tω για λιοντάρι. Ο κ. Χατζηδημητρίου για 
Οέμα διαδικασίας. 

Τ. ΧΑΤΖIΙΔIJΜIΙΊΊ'ΙΟΥ: 

Και Οέμα διαδικασίας. Νομίζω ότι ακούστηχαν όλες οι ο,"tόψεις, κύριε 
Πρόεδρε, χαι κάνω πρόταση να τερματιστεί 11 ουζήτησιι. Υπήρξε σκλι\ρυνση τιις 
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συζήτησης και μάλιστα όχι πάνω στην οοοΙα του Οέματος. διότι δεν υπάρΧΕΙ ανηκεΙ

μεvo. Δεν υπάρχουν εδώ οπαδοί και αντΙπαλοι των ναρκωτικών. Όπως εξελΙσ

σεται Τ] συt'f!t1l0Tj νομΙζω ότι ε(ναι σε βάρος του ίδιον του Οέματος και Ι;.ητώ να μπει 
σε ψηφοφορία ο τερματισμός της συζήτησης, για να προχωρήσουμε σε ψήφιση της 

νομοΟεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ : 

Ο κ. ΚασουλΙδης. 

Από τη θέση σας αν είναι επί θέματος διαδιχασίας. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε. συμφωνώ κι εγώ με τον κ. ΧατζηδημητρΙου ότι η ουσία του 

θέματος έχει εξαντλη()εΙ 

Ο λόγος για τον ΟΠΟ(Ο προσωπικά εγώ Οέλω να παρέμβω δεν είναι για να 

επανέλΟω με κάποιο ΕΠιχε(ρημα επΙ της ουσίας ούτε να αντιδικtΊσω, αλλά για να 

διορθώσω δ'ύο σημεΙα, ένα του αγαπητού κ. Αγαπίου και το άλλο του αγαπητού 
κ. ΧριστοδουλΙδΊΙ. Τίποτε περισσότερο. Γι' αυτό σας παρακαλώ να μη λήξει, αν δε 

διορθώσουμε autl; ης εσφαλμένες εYtυπιiκJεις. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΤΟ αφήνω otTJV κρίση tOU Π ρotδρoυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει η πρόtαση tOU χ. Χαtζηδημηtρίου. 

11 άποψη η δική μου είναι όη η συζήηιοη έχει εξαντληθεί χαι η περαιtέρω 
συζήtηση δεν προσφέρει οtιδή.-τοtε. Αν όμως υπάρχουν εκείνοι οι οποίοι θέλουν να 

συνεχίσουν. είμαι υποχρεωμένος να tους δώσω tO λόγο. Εχtός χι αν tO θέσω σε 
ψηφοφορία και η πλειοψηφία α..-τοφασίσει ότι πρέπει να θεωρηOfί λήξασα η συζή

tTIOTI· 

ο Χ. Καtσουρίδης. 

Ν. KATΣOYPlΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. συμμερίζομαι την εισήγηση του κυρΙου Χατζηδημητρίου. 

Παρόλο που γράφτηκα για να δευτερολογήσω, δέχομαι την εισήγηση. Θα επανέλ
θουμε ουσιαστικά πάνω στα ίδια σημεΙα και πράγματι. όπως είπε και ο κ. Αναστα
σιάδης, θα έχουμε την ευκαιρία να υποφέρουμε α).).1')λους. 

Π Ι)ΟΕΔρεΥΩΝ: 

Πιστεύω ότι ΤΟ γενικό αίσθημα της Βουλ1')ς είναι ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση 

του θέματος και επομένως δε θα δώσω το λόγο σε οποιοδΨΤοτε άλλο ομιλητή για 
δευτερολογίες. 

Θα μπούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχι:δίου και θα ακολουθήσει 

η ψήφιση. 

ΓΡΑ Μ ΜΑ ΤΕΛΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Αντικατάσταση του άρθρου 5 το" βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τρόποποίηση το" βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρο". Τέταρτος 

Πίνακας. Μέρος 1 και 11. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση tO" άρθρου 6 του βασικου \'όμο". 'Αρθρο 4, 
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Τροποποίηση του άρΟρον 7 του βασικού \'όμου. ΆρΟρο 5. 
Τροποποίηση του άρOΡOΊJ 9 του βαοικο'ίι νόμου. ΆρΟρο 6. 
Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 7. 
Τροποποίηση του βασικού νόμου με την :τροσΟήκη νέου άρΟρου. ΆρΟρο 8. 

Τροποποίηση του όρΟροu 23 του βασικού νόμον. ΆρΟρο 9. 
Ί'ροποποΙηση του άρΟρου 24 του βασικού νόμΟ1J. ΆρΟρο 10. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσΟήκη νέου άρΟρου. 'ΑρΟρο 11 . 

Α ντικατάοτοση του άρΟρου 25 του βασικού νόμου. Τρίτος n ί νακος . ΆρΟρο 12. 

ΤροποποΙηση του άρΟρου 30 του βασικού νόμου. ΠΙνακας. ΆρΟρο 13. 
Τροποπο{ηση του βασικού νόμου με την προσΟήκη νέου άρΟρου. ΆρΟρο 14. 
Λντικατ6.στασl} το" ΤρίΤOΊJ Πίνακα του βασικού νόμου. Παράρτημα. Άρθρο 15. 
Τροποποίηση του βασικο'ίι νόμου με την προσΟI'κη νέου Π ίνακα. Παράρτημα. 

Άρθρο 16. 
ΠΙΌεΔ!)ΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταοη για την έγκριση όλων αυτών των άρΟρων; 

εφόσον δεν υπάρχα ένσταση, όλα τα άρΟρα εγκρΙ νονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχο
τρόπων Ουσιών (Ι'ροπο:τοιητικός) Νόμος του 1992. 

IlPOIZΔIJΙZY QN: 

Υπάρχει ένσταση για την \ιήφιση του \'Ομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτmά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν u:τάρχει ένσταση. το \'Ομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

Το ΕΠόμενο Οέμα είναι "ο περί l."'υμπληρωματικού ΠΡOUΠ:OλOγισμo'ύ του Πανε
πιστημίον Κύπρου Νόμος (Λρ. 1) τον 1992". Παρακαλώ τον Π ρόεδρο της Κοινο

βουλευτικής EπLTΡOn1i; Παιδείας να διαβάσα την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Ν. ΑΝΛΣΤΛΣ ΙΛΔ ΙΙΣ : 

ΕΚΘεΣIΙΤΙΙΣ ΚΟΙΝΟΑΟΥΛΕΥΤιΚ IΙ Σ ΕΠΓIΊ)ΟΠl1Σ IlΑΙΔΕ IΛΣ ΙΊΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΙ)ΕIΤΛ Ι ''Ο πει" rYM IlAllIJO MATI KOY ΠΡΟΥΠΟ

ΛOΓlΣMOY ΤΟΥ ΠΛΝΕΠΙΣΤΙ ΙΜΙΟΥ ΚΥΠΙ)ΟΥ ΝΟΜΟΣ (Λ Ι) . 1) ΊΌΥ 1992" 
Ilαρό\'ης: 

Νίκος Λναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη ΛγγελΙδου 

Γιαννάκης Κασονλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

!)ένος lΊ ρέντζας 

11 Κοινοβουλευτική Ε,-τιτροπή Παιδείας μελέτησι το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήΟφιε στις 3 Μαρτίου 1992 στην οποία κλήθφιαν και 
εξέφQOOαν τις ωτόψεις τονς εκπρόοωποι του Υπουργείου Παιδείας και του Πανε)τι

οτημίου Κύπρου. 
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Σκοπός του νόμου :του προτείνεται (ίναι η έγκριση πληρωμής a.."tό το λογα

ριασμό του Πανε:τιοτημίο" Κύπρου ποσού "ύψους ί.lOO.OOO και 11 διάΟεσή του για 
την αγορά κτιρίου για την προσωρινή στέγαση του ακαδημα"ίχού προοω:τικσύ τον 

ΠανΕΠιοτημίο" Κύπρου. το οποίο αναμένεται να λι:ιτουΡΥήοει το Σεπτέμβριο του 

1992. 

Όπως είναι γνωστό, στον προυπολΟΥιομό του IΙ ανmιστημίου Κύπρου για το 

αxαδημα'~xό έτος 1991 - 1992 είχε συμπεριληφΟεί κονδύλι ύψους 1:100.000 για την 
αγορά κτιρίων για tou; πιο πάνω σκοπούς, ύστερα όμως Q..;1:6 εισήγΤ)Οη της 

Επιτροπής Ω αιδείας, :to'U υιοΟετήΟηκε και α..τ6 την ολομέλεια της Βουλής, το 

χονδ'ύλι αυτό μειώΟηκε στο συμβολικό ποσό των ,(10 με παράλλιιλη δήλωση της 
Επιτροπής, που περιλαμβανόταν στη σχετική ΈκΟεσή ΤΊ]ς. ότι δεν απέκλΕιε t'l1V 

επανεξέταση του όλου Οέματος στα πλαίσια συμ.-cληρωμαηκοΊJ :τρουπολογισμού που 

Οα χατεtίOετo αργότερα, δεδομένου ότι η ζητούμενη πίστωση Οα τεκμηριωνόταν 

αναλυηκότερα και Οα προσκομίζονταν περισσόtερα στοιχεία γι' αυτή, 

Ενημερώνοντας την Επιτροπή για το όλο Οέμα, οι ΕΚ.-cρόσω:τοι του Υπουρ

γεl.ου Παιδείας και του Πανεπιστημίου Κύπρου ανέφcραν όη ύστερα από τη διερεύ

νηση όλων των δυνατοτήτων αναφορικά μc τη στέγαοη του l1ανε..-cιστημ(ου 'ΚΟΙ όλων 

των διαθέσιμων χώ(lων κοντά OtTjV Παιδαγωγικι\ Λκαδημία Κύπρου. το ΠανΕΠΙ
στήμιο Κύπρου, στην προσπάθειά του να αvτψετω.-cίσει ης στεγαστικές του ανάγκες 

που προέκυψαν από την αναμενόμενη λειτουργία του το Σεπτέμβριο του 1992, 
συνήψε προκαταρκτική συμφω\,Ια για την αγορά δύο ορόφων πολυκατοικίας η 

οποία σχεδόν εφό.ιτtεται τον χώρου tTj; ΠαιδαγωΥικι\ς Λκαδημίας. 1Ό ζητούμενο 
για κάθε όροφο ποσό είναι ίΑο.οοο και. με βό.ση τις εκτιμήσεις :του έγιναν τόσο από 

το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Λcυκωσίας όσο και από ιδιώτη εκτιμητιί, η τιμή 

αγοράς κρΙνεται πολύ λογική. Εκτός από το κόστος αγοράς των ορόφων αυtών, Οα 

απαιτηθεί πρόσθετο ποσό ύψους ί.'20.000 για τα έξοδα μεταβίβασης, για την εγκατά

σταση σ' αυτoΊJς συστήματος κλιματισμΟύ και φωηστικών, καΟώς και για τον 

εξοπλισμό τους. 

ΙΙ Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας με βάση ης εξηγήσεις που της 

δόΟηκαν υιοθετεί τονς σκοπούς και ης εηιδιώξεις τον Π(ΧΗει\'6μενου νόμου, γι' 

αυτό και ομόφωνα cIoηycitaL στη Βονλή την ψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Μάρκος Κυ1tρια"ού. 

ΜΛΡΚΟΣ ΚΥI1ΡIΛΝΟΥ : 

Από τη θέση μου, κύριε Π ρόεδρε , γιατΙ. Οα είμαι πολύ σύντομος. 

Αυτό πον ήΟελα να πω είναι μια γενική παρατήρηση που έγινε στην l1-cιτροπή 

και πιοτruω αξίζει τον κόπο να αναφερθεί και στην ολομέλεια. ΊΌν ΙΎκρί.νουμε 

ομόφωνα και δεν υπάρχει ένσταση πά\'ω στον :τρου:τολογισμό αυτό. αλλά εκεί\'ο 

που πρέπει να έχουμε υπόψη μας είναι ότι υπάρχει ένας προυπολογισμός του Π ανε

πιστημ[ου .Ε20.000.000 περίπου και υπόρχει ένα μακροχρόνιο ;tρ6γραμμα για το 

Πανε.-cιστήμιο. Λυτό που εΙχε πει η ε..-cιτρο:τή και αιλω να το τονίσω ακόμα μια 

φορό εί\'αι ότι Οα ;tρέ;t.Eι \'0. μας έρΟει μια ολοκλtlρωμένη με).έτη για όλες τις 

κτιριακές ανάγκες μέχρι να ολοκληρωθούν τα τελικό κτίρια του Ι Ιανεπιστημίου. 

oΊJτως ώστε η επιτροπή να έχει νπόψη τι εγκρίνει κάΟε φορά. Μας έχει τονιστεί 
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α..-τ6 τη Διοικούσα Επιτροπή ότι δε Οα τελειώσουν μάλλον εδώ και πιΟαν6 να χρεια
στούν κι άλλα χτίρια. 

Απλώς κάνουμε την παρατήρηση ότι εγκρίνουμε μεν αλλά ελ.."tίζοuμε ότι Οα 
έρθει ολοκληρωμένο πρόγραμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ilροοι.μιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από την εγκεκρψένη κρατική χορηγία ποσού {100.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Αυγούστου 199'2. ΆρΟρο 2. 

Ειδί.κευση των ποσών που Οα δαπανηΟο'ύν. Π ρώτος Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

Λειτουργοί που ασκαύν έλεγχο πάνωσταχο"δύλια. Δείιτερος ΓΙ ί νακας. ΆρΟρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση και τα τέσσερα άρΟρα εyxρί\ιovται. Τρίτη 
ανάγνωση, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Π ρο\)πο).ογισμού 
του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ : 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοοχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. 

ΊΌ επόμενο Οέμα είναι ~o Κυρωτικός του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου στο 
ΔιεΟνές Σύμφωνο για τα Αστικά και Πολιτικά Δικαιώματα Νόμος του 1992". Παρα
καλώ τον Π ρόεδρο της Κοινοβονλευτικής Ε,τιτροπής 1Ζξωτερικών να διαβάσει την 
Έκθεση στο Σώμα. 

Τ.ΠΛΙ1ΛΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι η Κοινοβουλευτικl' Ομάδα του ΛΚΕΛ Οέλει να 
αναβληΟεί το νομοσχέδιο. Εγώ Οα διαβάσω την 'ΕκΟεση και αν βρείτε ότι έχετε λόγο 
να ζητήσετε αναβολή, να το κάνετΕ. 

Τ. ΠΑΠΛΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

ΕΚΘΕΣlΙ 1ΊΙΣ KOIN0130YAEYlΊKIII εΠ ΠΊ}ΟΠ ΙΙΣ ΕΞΩΊΊ2ΡΙΚΩΝ r JA το 
ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ Π ΟΥ ΊΊΤΛΟΦΟ Ι'Γ::I1ΆΙ 'Ό ΚΥ Ι1 ΩΊΊ ΚΟΣ ΊΌΥ ΠΙ'ΟΛΙΡΓ::
ΤΙΚΟΥ ΠΙ'ΩΊΌΚΟΛΛΟΥ ΣΤΟ ΔΙΕΘΝΕΣ ΣΥΜΦΩΝΟ ΓΙΑ ΤΑ ΑΣ1ΊΚΛ ΚΑΙ 

ΠΟΛΙΊΊΚΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΊΆ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντει;;: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

ΝΙκος Λναοτασιάδης 

Καίτη Κληρίδον 

Τάκης Χατζηδημητρίου 
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11 Κοινοβουλευτική επιτροπή Εξωτερικών μελέtησε τ() πω πάνω \'ομοιιχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 ΜαρτΙο" 1992. Στη σΊJνεδρίαση αυτή 

χλή()ηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου εκ..τρόσωποι του γ:ΤOνQγε[oυ 

Εξωτεριχών. Στην ίδια συνεδρίαση ήταν παρών και ο J30υλεuτή; χ. Ν. Ρολάνδης . 

Με το νόμο πον προτείνεται σχοπείται η κυρωση ΤΟΙΙ Π ροαιρετιχοίι Πρωto+ 

χ6λλου στο Διεθνές Σύμφωνο για τα Αστικά και Πολιτικά Διxaιώματα, το οποίο 
υιοΟετήΟηΚΕ α..-τό τη Γενική Συνέλεuση των ΙΙνωμένων εθνών στις 16 ΔεχεμβρίOΊJ 
1966 και επικυρώΟηκΕ αί'τό την Κυπριακή Δημοχραtία με την Απόφαση τσυ Υπουρ+ 
γιχού Συμβουλίου μεαριΟμό 35.782 και ημερομηνία 14 lουλΙο" 1991. 

Στόχος του υπό αναφορά Πρωτοκόλλου είναι 1J πληρέστερη διασφάλιση των 
ανΟρώπι ναιν δικαιωμάτων με ττιν χατοχύρωση του δικαιώματος ατομοο)ς 

προσφυγl)ς στην lΖπ:ιτροπή ΛνΟρωπίνων Δικαιωμάτων των Ηνωμένων ΕΟνών στην 

οποία τα ενδιαφερόμε,'α άτομα μπορούν να προσφύγουν, αφού εξαντλήσουν όλα τα 
έννομα μέσα προστασίας που τους παρέχει η χώρα τους. 

11 ΕΠιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 
την ΕΠικύρωση του υπό αναφορά Πρωτοκόλλου. ιι Κοινοβουλευτικt) !iπιτρoπτΊ 
Εξωτερικών, επικροτώντας τους σκοπούς και τις ΕΠιδιώξεις του υπό αναφορά 
Πρωτοκόλλου. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψl)φιση σε γόμο του υπό συζl)
τηση νομοσχεδίου για την κύρωση του ΙΙρωτοκόλλου. 

ΠΙ)ΟΠΔΡΕΥΟΝ : 

11 συζήτηση του Οέματος Οα αναβληΟεί για τΤ)ν προσι:χ-η εβδομάδα, διότι η 

'ΕκΟεση δεν έχει κvκλοφορi'!σΕι έγκαιρα. 

Ν. KΛΤΣOYPlΔΙΙΣ : 

Κύριε Πρόεδρε. για το Οέμα :του διαβάστηκε τώρα δεν υπάρχει πρόβλημα. 
Αντιλαμβάνομαι ότι ε(,'αι μια διι:Ονής σύμβαση. Είναι το Οέμα υπ' αριΟμό 16 στην 
ημερήσια διάταξΤ) που Οέλουμε να αναβληΟεί. 

ΠPOEΔP~γΩN , 

Μάλιστα. 

Υπάρχουν ομιλητές [.-τί Οέματος αρχής για το Οέμα που μόλις διαβάστηκε η 
'ΕκΟεση; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωσ'η του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

Συνοπτικός τίτλος . ΆρΟρο 1. 

Ερμηνεία. Πίνακας. Μέρος Λ'και ο'. ΆρΟρο 2. 

Κ'ύρωση του Πρωτοκόλλου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , και τα τρία άρθρα εγκρίνονται . 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΙ)ΑΜΜΑτεΛΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός του ΙΊ ροαιρετΙΚΟύ Πρωτο

κόλλου στο ΔιεΟνές Σύμφωνο για τα Αστικά και 11 0λιτικά Δικαιώματα Νόμος του 
1992. 

Ι 
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ΠΡΟΕΔΙ'ΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση τσυ νομοσχεδίου οε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν v.τάρχει ένσταση, το \'Ομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο. Το ε.."tόμενo 
θέμα είναι ~Oι περί τουρκοκυπριακών περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα θέματα) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Κανονισμοί tO\J 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό

διας Κοινοβονλευτιχής Ε.."tιτροπής \'α διαβόοει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓ ΙΟΥ: 

EKΘEΣlIlΊΙΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚIΙΣ εΠllΊ'OΠ ΙI Σ ΠΡΟΣΦΥΙ'ΩΝ, εΓΚΛΩIJI

ΣΜΕΝΩΝ, ΛΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ IlΛθΟΝΤΩΝ Ι' Ι Α ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ 
ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΊ'ΛΙ ΩΣ ''ΟΙ περ! ΤΟΥ Ι'ΚΟΚΥπιηΑΚΩΝ JlEIJIOVIION 
(ΔIΑχεIΡΙ ΣI I ΚΑΙ ΛΛΛΛ ΘΕΜΛΤΛ) (ΠΙ'ΟΣΩlηΝΕΣ ΔΙΛΙΆΞΙΖΙΣ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟIΙΌν 1992" 

Παρόντι:ς:: 

Αριστοφάνης Γεωργίου. Πρόεδρος 

ΚΙχ"ς Γιόγκα\! 

Λ νδρΙας Κουκουμάς 

ΚλαΙρη Λγγελίδοιι 

Ισ ίδωρος Μακρίδης 

Σ<ιr,(ράτης Χάσικος 

Ι)ήνα Κατσελλή 

Δημήτρης ΙΙλιάδης 

11 Κοι\'Οβουλειιτική Ε..-τιτροπή Πρoσqτύyων. Εγκλωβισμένων. Αγνοουμένων και 
ΠαΟόντων εξέτασε τους πιο πάνω Κανονισμονς σε τρεις συνεδρίες της που πραγμα
τοποιήΟηκαν στις 12 και 26 Φεβρουαρίου και στις 4 Μαρτίου 1992. 

Στην πρώτη συνεδρΙα της Ε.-τιτρο:τής κλήΟιικαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες των 
Κανονισμών ο Υπουργός και ανώτεροι λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών. 
Στη συνεδρία αυτή παρέστησαν ε..-τίσης εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικον 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και της ΙΊαγκ'ύ:τριας ι:...-τιtροπής Προσφύγων. Στην 
(δια συνεδρία ι)ταν παρών και ο εκπρόσωπος των Μαρωνιτών οτη !Joυλ1j κ. Ι . 
Πογιατζής . 

Μ ε τους υπό αναψQρά Κανονισμούς, :του εκδΙδονται με βάση το άρΟρο 16 του 
περί ΊΌυρκοχυπριακών Περιουσιών (ΔιαχείρlOl] και Άλλα Θέματα) (Π ροσωρινές 
Διατάξεις) Νόμου του 1991, σχοπείται Ι] ρUOμlOη ΤΙ1ς διαχείρισης και της αξιο
ποίησης των τουρχοχυπριακών περιουσιών. 

Ειδιχότερα, με τους Κανονισμούς που προτείνονται καΟορίζονται, ανάμεσα σε 
άλλα, χαι τα ακόλουΟα: 

(α) 11 αξιοποίηση της Τ/Κ περιουσίας από τον Κηδεμόνα με την ανέγερση 
χτιριαχών μονάδων ή με οποιοδήποτε άλλο ε(δας ανά..-ττυξης, με στόχο 

την εξυπηρέτηση των προοφύγων ή του δημόσιου συμφέροντος. Ο Κηδε
μόνας, μέσα στα πλαίσια της ;τροσ:τάΟειάς τσυ για καλύτερη αξιοποίηση 
των Τ/Κ περιουσιών. Οα μ.-τορεί να συνά..ττει δάνεια και να π(lOβαίνη σε 

πώληση Τ/Κ περιουσίας και σε κατεδαφίσεις υφιστάμενων κτιριακών 
μονάδων. 
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(β) Τα χριη;ρια διάθεσης των ΤΙΚ περιουσιων, τα οποία αΧολουΟο\ιν τις πιο 

Χότω αρχές: 

ω Οι κατοικίες θα δΙOτΙOεVΤOI σε οικογένειες πον το ένα μέλος 

τους το"λάχιστον είναι πrόσφuyας, με προτεραιότητα στις περι

πτώσεις που και σι Μο ,ιύζυΥΟΙ είναι πρόσφυγες. Επίσης Οα 
λαμβάνονται υπόψη τι οικονομική κατάσταση της οικογένειας, τι 

σύνΟεσή της, ο αριθμός και τι ηλικία των μελών ττις. Επιπρό

σΟετα. οι υποψήφιοι για αJτόκτηση ΤΙΚ κατοικίας δεν πρέπει να 

έχουν ιδιόκτητη κατοικία Τι να είναι κάτοχοι άλλης σημαvτικτΊς 
αξίας περιουσίας στις ελεύθερες περιοχές Τι να έχουν ωφελτιΟεί 

με άλλα στεγαστικά προγράμματα της κυβέρνησης. 

(ίί) 11 γεωργική γη Οα διατΙΟετοι σε πρόσωπα που χατοιχο'ίιν στα 
χωριά στα οποία βρίσκεται τι ΤΙΚ περιουσία ΜΙ :tO" έχουν ως 
κύριο επlιγγελμα τη ΥεωργοκττινοτροφΙα. 

(ίίί) 11 επαγγελματική στέγη Οα διατίΟεται σε πρόσφυγες που δε 

διαOέtouν ιδιόκτητη επαγγελματική στέγη. Ουσιώδεις παράγο

ντες στη διάΟεση επαγγελματικής στέγης είναι η οικονομική 

κατάσταση της οικογένειας. η σύνΟεσή της. ο αρι Ι ' ός και η 

ηλικία των μελών της. Ε..-τι...-τρόσΟετα. Οα λαμβάνονται υπόψη ο 

βαθμός δραστηριοποίησης και η οικονομική κατάσταση των 

αιτητών. 

(γ) Ο τρόπος διάΟεσης ΤΙΚ περιουσίας σε μη πρόσφυγες στις περιπτώσεις 

που: 

(i) οι δικαιούχοι πρόσφuyες δεν ενδιαφέρονται για τη συγκεκριμέντι 

ΤΙΚ περιουσΙα. 

(ίΙ) 11 ΤΙΚ περιουσί.α ε(ναι πέραν των αναγκών των ενδιαφερόμενων 
πρoσφίryων. 

(ίiί) η ΤΙΚ περιουσία Q.-cotEht(tQL από μικρά τεμάχι.ι.l περ(κλεισΤΌ 
από Ε!Κ περιουσΙα. 

(ίν) οι μη πρόσφυγες ε(ναι κάτοικοι ακριτικών πε~ιoχών και το 

πλείστο μέρος της περιοuoίας τους είναι απροσ:ι:έλαστο λόγω 

της tougXLKIl; εισβολής και κατοχής. 

(ν) ο Κηδεμόνας κρί.νει ότι εΙναι προς το δημόσιο συμφέρον. 

(δ) 11 γρα..ττή άδεια χρήσης της ΤΙΚ περιουσΙας που Οα ΧΟΡηΥείται πάνω σε 
προσωρι νfι βάση με απόφαση του Κηδεμόνα και Οα περιλαμβάνει: 

(ί) περιγραφή της περιουσ(ας. 

οΙ) καΟορισμό του σχοποί! και του χρονικού διαστήματος που χορη

γείται η περιουσία. 

(ίii) το χρηματικό ποσό που Οα καταβάλλεται από τους δικαιούχους 

της περιουσίας. 

(ίν) τους όρους που επιβάλλονται στονς αδειούχονς αναφορικά με 

τη χρήση τ-ης περιουσίας. 

11 Κοινοβουλαιτική Επιτροπή Προσφύγων. Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων. με διαφωνία των Μελών της-βουλευτών του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
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ιJιoθε:τει τους σχο:τούς και τις Ε.,·τιδιώξεις των:τω πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και 

Εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την έγκρισή τους. όπως έχουν τελικά διαμορ

φωΟει. 

ΠΡΟΕΔΙΙΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; Πλέπω δυο ομιλητές. 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Για λόγους αρχής ο Δημοκρατικός ΙνναΥερμός. όπως πολύ χαλά γνωρίζετε. 

καταψήφισε τον αρχικό νόμο, ΟΙ λόγοι αρχής που επέβαλαν τότε την καταψήφιση 

του νόμο\! σίγονρ<ι δεν αίρονται με τους σημερινούς χαvoνισμους. Avτωετα με 
τους ανα χείρας κα\'ονισμο'ύς ο κηδεμόνας, Q οποίος με το νόμο κατέστη ο μονα

δικός, ο ουσιαστικός διαχcιριστής των τουρκοκυπριακών περιουσιών, UljjLEQO. ι:νδυ
ναμώνεται περισσότερο. Οι εξουσίες και οι αρμοδιότητΕς που είχε 11 συμβουλευτική 
ΕΠιτροπή, τι οποία δια νόμου Οεσ:ιίστηκε ουσιαστικά για να ασκεί itάo'"toιo έλεγχο, 
Ί10ιχό κατ' εμένα, πάνω στις αποφάσεις του κηδεμόνα, σι\μερα με τους κανονισμούς 

αποδυναμώνεται περισσότερο, Δηλαδή προστέΟηκε στους κανονισμονς '11 δυνατό

ΤΊ1τα ο κηδεμόνας να διορίζει ειδικές επαρχιακές επιτροπές τις οποίες Οα μπορεί να 

χρησιμοποιεί κατά το δοκονν και σε τελευταία ανάλυση να αποδυναμώνει ΤΊ1 

συμβουλευτική επιτροπή η οπο[α, έστω και ηΟικά. μ,.'"tορο'ύσε να ασκε( μια μορφή 

πίοεσΊ1ς πάνω στις αποφάσεις του, 

Ενδεικτικά Οα μπορονοε να αναφέρω μερικά από τα άρΟρα, πολν ενδεικτικά. 

Στο παράρτημα των κανονισμών εξουσίας του κτιδεμόνα. αναφέρεται ότι ο κηδε

μόνας Οα μπορεί σε :τεριπτώσεις :του κρίνει ο ίδιος σκόπιμο να παραχωρεί τουρκο

κυπριακή περιουσία και σε μη πρόσφυγες νοουμt\'ου ότι η ΤOυΡΚOκΊJ1tριακή 

περιουσία είναι πέραν των αναγκών των ενδιαφερόμενων προσφύγων, Τώρα πώς 

εξηγείται το "πέραν των αναγκών των ενδιαφερόμενων προσφύγων" πουθενά δεν 

αναφέρουν οι κανονιομοί. Θα μ:τορονσε είιλογα να πει κάποιος ότι συγκεκριμένο 

τεμάχιο γης Π.χ. ΟΤΊ1 Λεμεσό ή στα παράλια της Λάρνακας, ενώ ζητείται από 

πρόσφυγα -και προηγείται ο πρόσφυγας του μη πρόσφυγα- μπορεί να μη του δοΟεί. 

επειδή σύμφωνα με τους κανονισμούς Οα μπορο'ύσε ο κηδεμόνας \'0 του απαντήσει 

"δεν το δικαιούσαι, δεν μ..'"tορώ να σου το :ταραχωρήσω. γιατί αχριβώς εί\'Οι πέραν 

των αναγχών σου εσένα του πρόσφυγα", Με τη λογική αυτή δίδεται το δικαίωμα 

στον κηδεμόνα να δινει τουρκοκυπριακή γ11 και σε μη πρόσφυγες και με τον τρόπο 
αυτό ουσιαστικά να προάγn X(LiΤOlOU; ανθρώπους. Και βεβαίως Οα μπορούσε \'0. 

πει κά.ι'"tοιος ότι το κάνει χάριν του ρουσφετιΟύ. σε βάρος των προσφύγων, 

11 παράγραφος 5 του ίδιου άρΟρου. μιλώ πάντοτε για το άρΟρο 2, λέει. ''ο 
κηδεμόνας Οα. μπορεί. νοουμένου ότι κρίνει ο ίδιος σκό:τιμο. να παραχωρε( τουρκο
κυπριακή περιουσία αν ο ίδιος κρίνει ότι είναι συμφωνα με το δημόσιο συμφέρον", 

Τώρα, τι εστί δημόσιο συμφέρον, ένας Θεός ξέρει. Είναι μια έννοια ευρύτατη. αν 
θέλετε, εΙναι μια ομ.'"tρέλλα κάτω σ--τό την σm>ία, ανάλογα με το πώς αισΟάνεται ή 
ποια πολιτική Οέλει να ΕΠιβάλΕΙ 1\ \'0. ΠΕράοεl ο κηδεμόνας, βάλλει από κάτω τους 

ανθρώπους τους δικούς του και τους παραχωρε(, :τάντστε εν ονόματι του δημόσιου 

συμφέροντος. γη και ;tεριουσία. 

Καταλ11γοντας Οα ήΟελα να πω το ες 1iς: Οπωσδ1iποτε συγκεντρώνεται μια 

απεριόριστη εξουσίοα στα χέρια ενός ανΟρώ:του και δεν υπάρχει ο μηχανισμός ο 



1963 

οπο(ος θα μπορεί να ελέγχει τις αποφάσεις του ανΟρώπου αυτού. θα μπορούσαμε 

να πιcπώσoυμε, αν θέλετε τον εκάστοτε Υπουργό Εσωτερικών με καλή διάθεση. Θα 

μπορο'ύσε ακόμη κά.ι-τοιος να πιστώσει και το σημερινό Υπουργό με καλή θέληση ή 
τέλος πάντων με διάΟΕσTl χρηστής διοίκησης και παραχώρησης της τουρκοκυπριακής 

περιουσίας κατά τρόπο ακριβοδίκαιο. Ουδείς όμως μας εΥΥυάται με το νόμο, αλλά 

και με το\lς κανονισμούς που είναι ιιπό ψήφιση σήμερα, ότι ο αυριανός Υπουργός 
Εσω.ερικών Τι ο μεΟαυριανός δε Οα χρησιμοJtOLοίισε ττιν εξουσια που του παρέχει ο 

νόμος και οι κανονισμοί για προαγωγή της δικής του πολιτικής και ουσιαστικά ούτε 

Λίγο ούτε πολύ να καλλιεργεί το ρουσφέτι και να προβαίνει σε παVΤός είδους ψηφο

OTlQiD. 

Και ένα τελευταίο ερωτηματικό που έχω είναι το κατά πόσο με την παραχώ

ρηση τουρχοχνπριαχής περιουσίας σε μη πρόσφυγες δε γεννάται σε τελενταία 

ανάλυση πολιτικό θέμα. Κατά πόσο δε νομιμοποιούμε oΊJOιαστικά τα στρατεύματα 
κατοχής ή τον Ντενκτάς τον ίδιο. ο οποίος παραχωρεί τη γη μας σε έποικους και 

άλλους. Διερωτώμαι, τελειώνοντας, κατά πόσο η όλη lJπ6θεση δεν είναι ένα τερά

στιο πσλιτικό θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Α γαπίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο κ. Παπαδόπονλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Παπαδόπονλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπ ογΛΟΣ: 

Νομίζω ότι πρέπει να αναγνωρίσει ο Πρόεδρος ότι προηγούμαι, αλλά Οα είμαι 
και πάρα πολύ σύντομος. 

Μερικά από τα θέματα πον έχει θίξει ο συνάδελφος είναι θέματα πον αφορούν 

τη νoμoθt:σία. η νομοθεσία έχει εγκριθει. Αυτοί ε(να κανονισμοί για εφαρμoγ~ της 
νομοθεσίας η οποία ήδη νπάρχει, γι' αΊJτό αν ο σννάδελφος νομίζει ότι ΊJΠάΡXει 

πρόβλημα, αυτό είναι θέμα τροποποίησης τον νόμον. 

Π ιστεύω όμως ότι όσον αφορά το rtkE1JfaiO επιχείρημα, ακριβώς το αντίθετο 
επιτυγχάνει. Αντί από τη διανομή και εκμετάλλruση της περοοοίας ΠOΊJ γινόταν 

προηΥονμένως -και δε Οα αναφερθώ αν ο προηγούμενος τρόπος ήταν εγΚΊJρότεΡOς ή 

πιο ελεύθερος από τνχόν ευνοιοκρατική μεταχείριση μερικών ανθρώπων, νομίζω ότι 
'ήταν- αντί, λέω, να γίνεται αΊJτή η διαχείριση, έχει δημιουργηθεί ο νομικός θεσμός 

του ε.τιτρόπον πον κατέχει και χειρίζεται αυτή την πεΡΙOΊJσία εν ονόματι των πραγ

ματικών ιδιοκτητών. Πιστεύω, όσον αφορά το τελευταίο σχόλιο σχετικά με τη 

λειτουργία του θεσμού ΤOΊJ κηδεμόνα, ότι δηλαδή είναι δυνατό να δημιουργηθεί η 

εντύπωση ότι κάνονμε τα ίδια ΠQ\l κάνει ο Ντενχτάς για την περιουσία των Ελληνο

ΚΊJΠρΙων, ότι ε(ναι ακριβώς το αντίθετο που πράπουμε. Έρχεται να α.."tοτρέψει 

αΊJτή την κατηγορία ότ ι εμείς διανέμουμε περιουσίες. Ο κηδεμόνας τις διαχειρίζεται 

μέχρις ότου χαταστεΙ δυνατό να επανέλθουν οι νόμιμοι ιδιοκτήτες τονς. 

Θέλω να πω ότι xάo"tOLO; πρέπει να ερμηνεύει και να εφαρμόζει το δημόσιο 
συμφέρον, τι να γίνει ; Π ροηγουμένως το εφάρμοζαν επιτροπές -να μην πω πώς 
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ιδρ'ύΟηχαν ή από ποιον; διορίζονταν- σήμερα Οα το εφαρμόζει ένα μέλος της κνβέρ
νησης που είναι και εντεταλμένο να αποφασίζει για το τι είναι το δημόσιο 

ουμιμρον. 

Τελιχci. Οέλω να πω ότι εμείς Οα υποστηρίξουμε τον; κανονιυμούς. 

ΠΡΟΕΔι'ενΩΝ; 

Οχ. Λγα.-cίοu, 

r. ΛΓΑΠlOΥ: 
Αν μπορώ από τη Οέση μου, χiιΡΙE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από τη Οέση σας, βεβαίως. 

r. ΑΓΛΠΙΟΥ: 
Κύριε Π ρόεδρε. νομίζω ότι ο uυνάδελφoς Χάσικος έχει άδικο, όταν λέει ότι ο 

κηδεμόνας όταν κρίνΕΙ σκό:τιμο μπορεί ,'« παραχωρεί σε μη πρόσφυγες τουρχοκυ
πριαί1:ές περιουσίις. '1Ζχει άδικο. γιατί έμεινε μέχρι εχεΙ Ο κανονισμός προχωρεί 

πέραν από αυτό και λέΕι πότε. Και λέει συγχεχριμέ"α: Νοουμένου ότι (α) δεν υπάρ
χουν δικαιούχοι πρόσφυγες. (β) η περιουσία είναι πέραν των α\-αγχών των ενδιαφε
ρόμενων προσφύγων. Π έραν των α,'αγκών δε σημαίνη να δοΟεί σε μη πρόσφυγα, 

γιατί είναι κaλντεΡOς σ...-τό τον πρόσφυγα. Σημαίνει πρέπει να ικανοποιηθοίιν οι 
ανάγκες του πρόσφυγα πρώτα. και αν uπάρχοuν περιουσίες Πέραν των αναγκών. 
τότε μ..-τορεί να δοοον\, σε άλλο. 

Σε ό,ΤΙ αφορά την τελεuταία παρατήρηση νομίζω όη αν έχουμε roUQXoxu
πριακές περιουσίες οι οποίες είναι ακαλλιέργητες. δεν μ.πΟΡCΗΙν να καλλιεργηΟοίιν 

a..-τό τους πρόσφυγες, δεν μ.'tορούν \'<1 κατoικηOoνv Q.,-τό rou; πρόσφυγες, δε νομίζω 
ότι ε(ναι κολάσιμο πρό,γμα να ης ;ταραχωρήσοuμε προσωρι\'ά σε μη πρόσφυγες, για 

νι ης καλλιεργήσουν και \'<1 τις περιποιηΟούν. 

Ευχαριστω. 

ΠPOf.ΔPΙZYΩN: 

Ο κ. ΙΙ λιάδ'l1ς. 

Δ. ΙΙΛΙΑΔΙΙ Σ: 

Κύριε Π ρόεδρε, αυτι) '11 νομοΟεσία που ψηφίστηκι: α..-τό την περασμένη Βοuλή 
τίθεται OυσLασηκά σε ισχύ με t'l1V ψήφιση των σημερινών κα\'ονισμων . Δηλαδή, 

έχουμε κάνει δεκαοκτώ ο).όκλ'l1ρα χρόνια κατά τα οποία δεν υπl)ρχαν νομικις διαΤά
ξεις, δεν ιιπήρχε τάξη στη διαχείριση τω\' τουρκοκυπριακών περιουσιών. Αυτή η 
ασάφεια που ε.-τικρατσνσε ήταν φυοικό να ε;ιιτρέπει, να εξωΟεί αν Οέλι:τε, σε κατα

στάσεις οι οποίες πραγματικά έχουν προκαλέσει την κατακρσ:υγή του συνόλου του 

προσφυΥικον κόσμου. Και όσοι συνάδελφοι έχουν ε.-ταφή με τους πρόσφυγες, ιδίως 
εκείνους που κατοικούν σε ΤOυΡΚOκuπριακές χοι\'ότητες ή που ιίναι σε περιοχές 
που υπάρχουν τoυρκoκuπριακές περιουσίες, Οα έχουν παρατηρήοει ότι δεν υ:ι:άρχει 

οντε μια περΙττωση Αου το πρώτο πρόβλημα που Οα Οέοουν \'<1 μ11ν είναι '11 ανάγκ" 
ανακατανομής της γης. Μιλούν για αδικίες, μιλούν για εκτάσεις πολλές σε εκείνους 

που δεν έχουν ανάγκη, καΟόλου σε εκείνους ;του έχουν . υπάρχουν συνταξιούχοι 
εβδομήντα ετων οι οποίοι έχουν μεγάλες ΕΚτάσεις, τις ε\'Οικιάζουν σε άλλους και 
νεαρά ζευγάρια δεν έχουν τΙ-τοτε και ούτω χαΟεξής. Kωroτε έπρε:τε \'0. ξεκινήσοuμε 
και έστω με αυτι) την καΟυστέρηση ήταν καιρός \'Q μπει μια τάξη. 
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Έχουν επισημανΟεί από προηγούμενο συνάδελφο ορισμένες αδυναμίες και 

έXOΊJν γίνει ορισμένες παρατηρήσεις τις οποίες εγώ προσωπικά δε θεωρώ ότι [{ναι 

ό.στοχες. 'Ομως κό.ποτε θα 'πρεπε να ξεκινήσουμε. Αντά που έχει επΙΟl)μάνει ο 

Χ. Χάσικος είναι δυνατόν, είναι ενδεχόμενο να αποδειχθούν ως ένα βαθμό πραγμα
τικο( κίνδυνοι. ε. τι σημαίνει; Να μην κάνουμε νομοΟεσία. να αφήσονμε την 

ασάφεια. την ανΟαιρεσία. τη δυνατότητα της αυΟαιρεσΙας γα λειτουργεί, γιατί είναι 

δνν016 να υπάρχει αδυναμία σε μια νομοθεσία; Αναλαμβάνουμε την ενΟύνη μας και 

αν υπό.ρχει χενό. αν υπάρξει αδυναμία στο νόμο. εδώ είμασΤΕ να τη διορΟωσοιιμε. 

Πολιτικό επιχείρημα δεν υπάρχει. Ακριβώς είναι σωστή τι παρατΊjρηση του 

κ. ΠαπαδόΠOΊJλo". Το αντΙOεtO μάλιστα. αφού ο κηδεμόνας λειτουργεί εν ονόματι 
των ιδιοκττιτών. Οι συμπατριώτες μας Τουρχοχύπριοι που έχουν τις περιouσΙες 

τους ε'ναι άνΟρωποι και ήταν καιρός αυτό το κράτος υπεύΟυνα με την κυβέρνηοη 

και τον αρμόδιο Υπουργό να αναλάβει τη διαχείριση εξ ονόματος εκείνων οι οποίοι 

δεν μπορο'ύν να ασχήσουν τα δικαιώματά τους ως ιδιοκτήτες. Πρbτει να υπάρξει 

διαχεΙριση, αξιοποίηση, εχμετάλλευση και προστασία των περιουσιών των Τουρκο

κυπρίων συμπατριωτών μας. Είναι γεγονός ότι εμεΙς οι πρόσφυγες αισΟανόμαστε 

πολ'ύ έντονα ότι αυτές οι περιουσίες δεν πρέπει ποτέ και σε καμιά περίπτωση να 

παραχωρο'ύνται σε μη πρόσφυγες. Όμως οι α..-τόλυτες τοποΟετήοεις δεν IU"tOΡOVV να 

ευσταΟο'ύν πάντοτε. ίσως ποτέ. Α ν σε μια χοι νόττιτα δεν υπάρχουν ενδιαφερόμενοι 
πρόσφυγες τι πρέοττει να κάνουμε; Να μεί.νει ακαλλιέργητο ένα κομμάτι γης ή να το 

παίρνει αυΟαίρετα κάποιος και να το καλλιεργεί ή να πο'ύμε, αφού δεν υπάρχουν 

πρόσφυγες, ας το πάρει ένας μη πρόσφυγας φτωχός, ταλαίπωρος οικογενειάρχης να 

το χαλλιεργήοει για την οιχΟΥένειά του; Είναι με αυτό τον τρόπο χαι με αυτό το 

πνεύμα που Οα πρέπει να βλέπουμε αυτά τα προβλήματα. 

Αν χάποιος πρέπει να tlΠOστεΙ χριτική. αυτός είναι η Boυλi! η οπσία χαΟυστέ

ρησε να ρυΟμίσει το Οέμα και Οα πρέπει να θυμίσω ότι στην προηγούμενη Doυλή για 

δυόμισι χρόνια σχεδόν περιμέναμε τις προτάσεις του Δημοχρατικο'ύ Συναγερμού 

πάνω στη νομοΟεσία αυτή που ποτέ τελικά δεν έφΟασαν. Και ΤΙταν εκεΙνη η καΟυστέ

ρηση, η οποία έφερε τα πράγματα πίσω. Και έτσι τώρα με όλες τις ενδεχόμενες 

αδυναμίες που μπορεί να προκύψουν, πολύ σωστά πράττουμε και ψηφίζουμε αυτούς 

τους κανονισμούς με την πρόΟεσή αν, ό;(ου και εκεί που, υπάρχουγ αδυναμΙες να τις 

επανορθώσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΙ)ΟΕΔρεΥΩΝ: 

ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΙ>Ι'ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αναφερόμενος στη βελτίωση για την οπο[α έχει μιλΤΙσcι ο 

κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, εγώ Οα πω ότι Οέση μας είναι ότι είναι μια φαινομενική 

βελτίωσ-η μιας συγκεκαλυμμέν-ης αυΟαιρεσίας με αόριστα κριτήρια που ΧΡ11Οψοποιεί 
και πάλι τ-ην παeε.ξηγημένη φράο-η Μδ-ημόσιο συμφέρον". Ανοίγουμε. κύριε ΗλιάδΤ1 -
είμαστε εδώ.εΙΠατε. για να ελέγχουμε- πολλή δουλειά. χωρίς συγκεκριμένα κριτήρια 

και για τα γραφεία μας ως Οονλευτές και για τη Boυλi!. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΕΥΟΝ: 

Ο κ. ΠαπαΥεωργίου. 
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Π. ΠΛΠΛΓEΩPΓJOY: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Η Βουλτ'ι αυτή έχει περάση το νόμο περί κηδεμόνα πρόσφατα για να μπει μια 

ορθολογιστική τάξη OΤTl διαχείριση των τονρχοκυπριαχών περιουσιών. Σήμερα 

ερχόμασΤΕ να ψηφίΟΟlJμε τους σχετικούς κανονισμούς. Ο αγαπητός φίλος κ. Χάσικος 

να μTJV έχει έ'Υνοια. γιατΙ δε θα υπάρξουν περιονοίες που δε Οα ζηΤΤιΟο'ύν από 
πρόσφυγες και μέσα ο νόμος προνοεί και δΙ νει προτεραιότητα στους πρόσφυγες. 

Κάτι άλλο :του πρέπΕΙ να φύγει από αυτή τη Πουλή είναι μήννμα στην κυβέρ

νηση για εκείνες τις περιουσίες οι οποΙες κατέχονται μέχρι στ'ιμερα με διάφορα μέσα 
και διάφορα κόλπα από πλούσιους Υαιοχτήμονις της Λεμεσο'ύ και των άλλων 

πόλεων παν δεν εί.ναι πρόσφυγες. Αυτές οι περιουσίες πρέπει να έλθουν στα χέρια 
τον κηδεμόνα για να διατεθούν οε εκείνους που πρέπει. 

Όσον αφορά οποιοδήποτε δυσμενή πολιτικό αντίκτυπο από την ψήφιση των 

κανονισμών, ακριβώς το αντΙΟετο Οα σuμβεί. Εδώ υπάρχει ταμείο τουρκοκυ
πριακών περιουσιών το οποίο δημιουργήΟηκε από τη διαχείριση αυτών των περιου

σιών και είναι σι' ονόματι των Τουρκοκυπρίων, ενώ τις δικές μας περιουσίες όχι 

μόνο τις έχουν δώσει. αλλά τους έχουν εκδώσει και τίτλο ιδιοκτησίας στο όνομα 

άλλων. ΑντίΟετα, εμείς ως κράτος διαχειριζόμαστε αΊJτές τις ΤOΊJρχoκυπριακές 

περιουσΙες και τις αξιοποιούμε προς όφελος των πραγματικών τους ιδιοκτητών. 
ΤΙποτε άλλο. 

I1ΡΟΕΔΙ)ΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Μια διευκρίνιση θα ήθΕλα να χάμω αναφορικά με ΤOΊJς κινδύνους που μ."tOΡΕί 

να ΠΡOκύψoΊJν aπό τη διάΟΕση των τουρχοκ\lπριακών περιο\lOιών. Σύμφωνα με 
τους κανονισμούς που Οα ψηφΙσουμε -όσοι Οα ψηφίσετε- αναφέρεται μέσα σαφέ

στατα ότι έχει δικαίωμα ο χηδεμόνας να πωλεί, να μεταβιβάζΕΙ, να χαλά, να \ΙΠοΟη
κείιει. Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό σημαίνει aποξένωση κυριότrrτας. Δικαιούται 
δηλαδή να παίρνΕΙ την το\lρκοχυπριακή γη 00\1 είναι κ\lριότητα Το\lρκοκυπρΙου και 

V(t τη μεταβιβάζει σε Ελληνοκύπριο. Δικαιούται δηλαδή να aπoξενώνει την ιδιο

κτησία από τον Τουρκοκύπριο και να τη δίδΕΙ στον Ελληνοχίιπριο . ΔΕ νομίζω να 

είναι το ίδιο με το ''ουντηριίι'' . Άλλο το ΣUνττιριίι μια περιουσία η οποία βρίσκεται 
σε χακά χάλια -και δυστυχώς είναι τεράστια η περιονσία αυτή, τη βλέπουμε καθημε
ρινά στη Λεμεσό, ιδιαίτερα στην το\lρκοκιιπριακή συνοικΙα- και άλλο το χαλώ από 

γης και πονλώ. 'ΕΧΕΙ μεγάλη διαφορά. Τίποτε άλλο' αυτή τη διε\lκρΙνιση ήΟελα να 

κάμω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

11 κα. Κατσελλή, 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Από τη Οέση μOΊJ , κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομη. Νομίζω ότι ο κηδε
μόνας έχει ένα τεράστιο έργο να κάνει και ήταν καιρός, έστω και αργά, να μπο\lν 
αυτοί οι κανονισμοί, για να τεθεί μια τάξη, γιατί ιmάρχoυν πολλές εχχρεμότητες, 
ε."tειδή δεν ΊJΠάρχει νομική κάλυψη, ούτως ά:ιστε η Εκτελεστική Εξουσία να πράξει τα 
δέοντα. Αναμένουμε πάρα πολλά α.-cό τον κηδεμόνα των ΤOυΡΚOΚΊJΠριακών περΙΟ\l
σιών, ο οποίος δε Οα επέμβει σαν ιδιοκτήτης αλλά σαν κηδεμόνας, για να ε.-τιληφΟεΙ 

αυτών των εκκρεμοτήτων, ώστε να παύσονν να υπάρχουν. Και επίσης με αυτό το 
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αυτών των εκκρεμοτήτων, ώστε να παύσουν να υπάρχουν. Και επίσης με αυτό το 

νόμο Οα Oερ<Lι-τευOεί και η α,-άγχη των προσφύγων για επαγγελματικές στέγες στα 

αστικά κέντρα. όπου υ:τάρχει πάρα πολύ μεγάλη έλλειψη. Και όσον αφορά παρατu
πίες ή νπcρβάσεις Εξουσίας νομί!;ω ότι η Εχτελεοτιχή Εξουσία Οα εφαρμόσει σωστά 

το νόμο γι' QUΤO-U; τους κα\ιονισμοίις που ψηφίζουμε σήμερα και η Βουλή είναι εδώ 
για να ελέγχει υπεύΟυνα. αν τvχόν γίνουν παρατιιπίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ.Δι)εΥΩΝ: 

ο Χ. Ηλιάδης. 

Δ. ΙΙΛΙΑΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση σε ό,ΤΙ έΧΗ λεχΟεί από τον χ. Χάσικο. Ο 

νόμος δε δίνει εξουσία στον κηδεμόνα να πωλι:ί τουρχοχυπριαχιί περιουσία. αλλά 
όντας αυτός ο οποΙος με βάση το νόμο ασκεί τα δικαιώματα του ιδιοκτήτη έχει την 

εξουσία να επιτρέψει στον ιδιοκτήτη, τον πραγματικό εννοώ, να αποξι:νώσει την 
περιουσία του δια αντιπροσώπου τον οπο(ο μπορεί να στείλει από το εξωτερικό 

κτλ. Αυτή είναι η περίπτωση η οποία ορΟά καλύπτεται από το νόμο και δεν παρέ
χεται δικαίωμα σε κανένα κηδΕμόνα να πωλ*'ΕΙ κανένα κομμάτι τουρχοκυπριακης 
γης, για να είμαστε σαφείς ποιο ε(ναι το περιεχόμενο του νόμου που ψηφίζουμε. 

Γιατί αν υπηρχε τέτοιο ενδεχόμενο. κανείς σ' αυτή την αίΟουσα δε θα το ψήφιζε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, αντιλαμβάνομαι. 

Πρόκειται περί κανονισμών και επειδη αντιλαμβάνομαι ότι θα τους καταψη

φίσει μια ομάδα. Οα θέσω τους κανονισμούς σε "ηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισιι; των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17, κύριε 11 ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΙ'ΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

(Κτυπά τη σφίJρα) 

1'0 160 θέμα ''Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατία; (Ειδικές Διατά
ξεις) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" δε θα συζητηΟο'ύν σήμερα. γιατί 11 
Έκθεση δεν έχει κυχλοφορι)σει εγκαίρως. 

θα προχωρήσουμε τώρα. στην κατάΟεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

ΓΡΛΜΜΑΙΈΑΣ: 

1) Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 

(Γρο:τοποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟηκε ωtό το Υπουργείο Εμπορίου και []ιομηχανίας . 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και Βιομηχανί.ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ προυπολογισμοιί του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρσυπολο

Υιομού. 

3) ΕΥΥραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον θΟΚ 
δννάμει του άρθρου 3{l)(α) του περί προσληψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθl1κε από το Υπουργε[ο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική E."tLtΡOxή Οικονομικών και Πρσυπολο

γιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον κατ 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περι Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου ΔικαΙΟυ Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ...-ΙΕται στην Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) ΕΥΥραφα που αφορούν: (α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκποιδευnκή υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(0) του περί Προσλή
ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Παραπέμφθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραίοιέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. για το θέμα της κατάθεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ναι. ορίστε. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙΙΣ: 

Όπως σας έχω ήδη αναφέΡΕΙ έχει κατατεΟεί στην Ετητροπή Εσωτερικών σχέδιο 
νόμο\! του συνάδελφου κ. ΠΟUΡΥοιιρΙδη για το Οέμα αλλαδαπών και μεταναστεύσεως 

και μετά το θέμα αποσύρΟηκΕ από το σννάδελφο και μεταφέρθηκε στην Επιτροπή 

Νομικών. Π ιστευω ότ ι δεν μπορεί να ΥίνξΙ αυτή η διαδικασία, γι' αυτό ζητώ 11 
πρόταση νόμου τσυ συναδέλφου να παραμείνει στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ.Δρε.ΥΩΝ: 

ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΙιΡΟΥ; 

επειδή απουσιάζει ο κ. ΕυσταΟίου με τον οποίο είχα μιλήσει σχετικά με αιιτ6 
το θέμα. το\! οποίου την ύπαρξη πληροφορήΟηκα στTl σύσκεψη Αρχηγών και ΕκπΡΟ+ 

σώ:ιων κομμάτων, Οα ήΟελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι νπάρχει σχετική σuyχo

τάθεση από τον Πρόεδρο της Βουλής. Λυτό μου λέχOt]κε από τον Χ. Ευ,?ταΟίου. 

Απουσιάζει και ο Χ. Π ουΡΥουρΙδης για να το ΕΠιβεβαιώσει. Εν πάση περιπτώση 

νομίζω ότι Οα πρέπει να ερενντrOεί περαιτέρω, για να μη ληφθεί απόφαση σ' αυτό το 
στάδιο. 

ΠΡΟΕΔΡ[ΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥιηΔΗΣ: 

Εφόσον έγινε λόγος στη σύσκεψη, τόσον εσείς, κύριε Πρόεδρε, όσο και ο 

κ. Γαλανός είπατε ότι από Ίη σtιγμή 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μη με ΕΠικαλείσΤΕ ως μάρτυρα. 

Ν. KATΣOYPlΔ IIΣ: 

... πρόtαση νόμου δεν μπορεί, εφόσον καtαΊέθηκε σε μια Επιτροπή να 

αποσυρθεί να πάει σε άλλη. Ο κ. Γαλανός αρνήθηκε εκεί στη σύσκεψη ότι... Εν 

πάση περιπτώσει σας ρωτώ -εΙσαστε ο πιο έμπειρος εδώ- αν μπορεί να γίνει αυτό 

που έγινε. 

Π ΡΟΕΔ Ι'ΕΥΩΝ: 

Αν παρα.τέμφΟηκε από το Προεδρείο με τη συγκαtάΟεση _ης Βουλής και 

εφόσον η Βουλή δεν έφερε ένσταση, _ότε χρειάζεται απόφαση της Βουλής για να 

αλλόξει EπttΡOnTι. Αυτή είναι η σωστή διαδικασία. 

Ν. KATΣOYPlΔ I1 Σ: 

Μα, δεν _έΟηχε εδώ αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔ!)[ΥΩΝ: 

Λέω, αν. Για να αλλόξει Ε.ι-τιτροπ1'! Οα χρεια1;.όταν απόφαση _ου Σώματος. Δεν 

υπήρξε απόφαση του Σώματος, επομένως κανονικώς εχόντων των πραγμάτων 

πρέπα να μείνει στην ίδια Επιτροπ1'!. Ο ΙΙ ρ6εδρος της Ε.ι-τιτροπής Νομικών αν 

"ομίζει ότι πρέπει να παραπεμφΟεί και στη δική του Επιtροπή, να το εγείρει την 

επόμενη φορά και Οα αποφασίσει η Βουλή αν Οα πάει σε δυο επιτροπές. 

Γ.ΟΜ ΙΙΡΟΥ: 

Εκ μέρους Ίου Προέδρου της Ε.ι-τιτροπής Νομικών, ως Αναπληρωτής Π ρόεδρος 

της Επιτροπής, πρέπει να παραπεμφθεί, γιατί υπάρχουν νομικές παράμετροι, 

ι 
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υπάρxε~ θέμα δημιουργίας δεl.lτεροβάΟμιυυ οργάνου. uπάρχει Οέμα παρέμβαΟ11ς 
δικαστηρίου. συνεπώς Οα ήταν χρήσιμο να παρα.;rτεμφΟεΙ και στην επιτροπή 

Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο χ. Πωταδόπουλος. 

Τ . ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε . να σας πληροφορήσω ότι Ί'ιδη σήμερα έγινε συνεδρίαση της 
&ητροπής Νομικών και εξετάστηκε το Οέμα. 'I Ι μουν παρών στη συνεδρία. 

r . ΑΓΛΠ ΙΟΥ: 

Δεν εξετάστηκε. 

Τ. ΠΑ IlΛΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΛναφέρΟηκε. cv πάση ;ιερι."ΠιΟΟει. Άρα είναι ήδη στην Ε..,ιτροπή Νομικών. 
Π ροκειμένου πρέπΕΙ να επανέλΟει στην αρχική ΕΠΙΤΡΟΠI1 . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥ ΙJ ΙΔ ΙΙ Σ: 

ΜεταφέρΟηκε αυΟαίρετα. ).υ;τoiιμαι δηλαδή. ΙΞ..1:ιμένω. γιατί το Οεωρώ Οέμα 
τάξης και δε νομίζω ότι v.ιάρχει νομοσχέδιο :του δεν έχει νομικές πλευρές. Με αυτή 

ΤΙ1 λογική πρέπει να ΠΊ1Ύαίνουν τα πάντα στην επιτροπή Νομικών. 

ΠΙ)ΟΕΔρεΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση να παρα..-τεμφΟεί και στις δοο Γ:..:-τιτρο:τές; Εφόσον δεν 

υπάρχει αντίρρηση ... 

Ν. KATΣOYPIΔΙΙ Σ: 

Θα χάσουμε χρόνο. κυριε 11 ρόεδρε . 

Ι1ΡΟΕΔΡ IΞ.Υ ΩΝ: 

Ο χ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΛΝΑΣΊΆΣ IΑΔ II Σ: 

κυριε Πρόεδρε, αν δε νιώΟει πολ.υ Μο\'α ο χ, Κατσουρίδης. και αντιλαμβά

νομαι εγείρει θέμα α..-τλ.ώς τάξη;, όχι τίποτε ά>..λο. να α..-τοφασίσουμε να παρα..-τεμφΟεί 

στην Ε.ι-τιτρο:τή Νομικών. να εξεταστεί και να τελειώνει. ΔοΟέντος ότι βρίσκεται ήδη 

ενώπιον της Επιτροπής Νομικών, [ί\'αι άστοχο και άσκοπο να συζητούμε τωρα γιατί 

να φύγει και πού γα πάει, Κακώς Ιγινε. αν με ρωτάτε, χωρίς την έΥ,<ριση της 

Βουλ.ής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔ ΙΙ Σ: 

Δεν ΤιΟελα να το αναφέρω, αλλά υπάρχει ακόμα ένα θέμα, 11 παραπομπή, 
όπως λ.έγεται ότι έγινε -ρώτησα και τον κ. Ι10υργουρίδη- έγινε και προς τις δυο 
επιτροπές. Και η δεύΤΕρη παρατυπία Είναι ότι η J:.-τιτροπή Νομικών προχώρησΕ 

χωρίς χαν να μας πληροφορήσει ότι προχωρεί. 

ΠΡΟΕΔΡΙΞ.ΥΩΝ: 

Εξ ου δισρΟώνεται το θέμα, αν παραπεμφθεΙ και στις δυο επιτροπές. Νομίζω 

το Οέμα a...-τλοποιείται. αν το παραπέμ'ljJOυμε και στις δω Ε.ι-τιτροπές. 

ΧΡ . ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΛΤΟΣ: 

Κύριε Π ρόΕδρε , υπάρχει ένα παρόμοιο θέμα. Ένας κυρωτικός νόμος για το 
όζον που έχει παραπεμφΟεί στην Ε.-τι τροπή Γεωργίας, ενώ Οα L-ΤΡΕΠε να παραπεμ

φθεί στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. Οα παρακαλο'ύσα και γι' αυτό γα γίνει αλλαγή 

της Επιτροπής. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή το περιβάλλον είναι φιλικό. να παρα1τψφΟεί και στις δυο επιτροπές. 

ΧΡ . ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΛΤΟΣ: 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε . 

ΠΙ)ΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Κ εφάλαιο r ': Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 

(Λυτές δόΟ'ηκαν ήδη γρα.-cτώς) 

Εl!ώτησll μ ι: αρ. ΣΤ'Α ' 265 :1:0\/ \/:τοβλ ιίθιικε «:τό το Μ έλος τι" 1I0uli" ι:κλογ ικ ιίς 
:τεριφι!ρε ιας Κερίινειας κ. Ριίνα Κατσελλιί κα ι α:τό το Ηουλευτιί εκλΟΥικ ιί ς :τ ερι

ιρ ι! (!nαι; Λεuχωσίας κ. Μ ά(!κο Κυ:Τ(Ηα\'Οίι στις 6 Φεβρουα(!ίου 1992. 

"Ερωτώνται. οι αρμόδιοι πώς συντονΙζο"ν τη διάΟεο η επιστημονικών και 
άλλων εκδόσεων των διάφορων Υπουργείων και των τμημάτων τους και πώς προτΙ
Οενται να προωΘήσουν την έκΟεση και διάΟΕση των κu:τριακών βιβλίων στην Κύπρο 
και στο εξωτερικό με ;ι:ρώτο βήμα την l3λλάδα." 

Ερώτιισ ιι με αρ. ΣΤ'Α ' 266 :του υ:τοβλlίθηκε α:τό το Μ έλος τ η; Βουλή; εκλογικ ιίς 
περιφέρειας Κερίι\' ε ι ας κ. Ρι'ι\'α ΚατσεΗιί στ ις 6 Ψεβ(!ουαρίο υ 1992. 

"Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πότε Οα καταΟέσει στη Βουλή τους Κανονι
σμούς για τους όρους εργασίας και τη μισΟοδοσία των σχολικών βοηΟών. σύμφωνα 

με το νόμο που ρυΟμίζει τα Οέματα αυτά και τον οπο(ο η ΠΡOιιyoiιμενη Βουλή 
ομόφωνα ψήφισε το 1991 ". 

Ερώτησιι μ ε αρ. ΣΤ'Λ' 267 :του u:το~λ ιίθ ιικε «:τό τον κοl\'οβοu), ευτικό 1;:Κ:τρόσω:το 

'10\1 Σοσι αλ ιοτιχοίι Κόιφατοι; ΕΔΕΚ κ . Τάκ ιl ΧατζΙΙΙΗι ιιιι τ(lίου στις 6 Φεl,ρουα
(ιίο\/ 1992, 

''Το Νοσοκομείο Πύργου πάσχει από μόνιμη σχεδόν έλλειψη έστω και στοι
χειώδους ιαΤΡΙΚΟύ προσωπικοίι. ΊΌ κακό έχει ε;τιδεινωΟεί με τη μετάΟεση του ενός 
α..-cό τους δύο γιατροίις που υ:τήρχαν στην κοινότητα, ενώ αυτός που απέμεινε είναι 
υποχρεωμένος να εξυπηρετεί και άλλα γειτονικά χωριά, Έτσι, μια πυκνοκατοικη

μένη και απομονωμένη κοινότητα παραμένει χωρΙς την αναγκα{α ιατρική παρακο

λοίιΟ'ηση. 

Κ αλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφοριjσει ;ι:ότε και πώς Οα αντι
μετωπίσει το σοβαρό αυτό πρόβλ ημα, ~ 

Ε(ιώηισιι ιι ε αρ. ΣΤ'Λ' 268 ;του υ:τοβλ ήΟηκε α:τό το Ηουι.ι:υηί ι:)(λογ ικ ιί ς περ ι φέρε ι ας 

Λ ευκωσίας κ. Παύλο Πα:ταγεωργ ί ου σης 7 Φrβρουαρίο\l 199 2. 

"Οι διό,φορες υπηρεσίες του Τμήματος Οδικών Μεταφορών στη Λευκωσ{α 
στεγόζονται σε ακατάλληλα και πολΊJδά.-cανα κτίρια που εΙναι διασπαρμένα σε 
τέσοερις διαφορετικές περιοχές της πρωτt'ίιoυσας. με α..'"[οτέλεσμα αφ' ενός να ξoδεiι
ονται ετησΙως πολύ μεγάλα ποσά σε ενοίκια (περίπου f20.000) και αφ' ετέρου να 
ταλαιπωρείται το κοινό πηγαινοερχόμενο από το ένα γραφείο στο άλλο. 

Δεδομένου ότι 11 x:UΒέρνηση ανήγειρε προ μερικών ετών νέα γραφεία στην 
ΑΟαλάσσα για την επιΟεώρηση των οχημάτων, τα οποία δεν αξΙΟΠΟΙΟίινται πλήρως, 
και δεδoμένOΊJ ότι υπάρχει η δυναι6τητα ανέγερσης δύο επιπλέον ορόφων οι οποίοι 
μ_i'tOρούν να στεγάσουν όλες τις υπηρεσίες του Τμήματος Οδικών Μεταφορών. ενέρ

γεια που Οα έχει ως αποτέλεσμα \'0 μην καταβάλλονται ενοίκια και να μην ταλαιπω
ρείται το κοινό, καΟώς και την (1.ι'"[οσνμφόρηση τ ης τροχαίας κίνησης και τη 
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βελτίωση των ουνΟηχών εργασίας των υπαλλήλων, χαλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός 
να πληροφορήσει Τ1] [)ου).,:ή των Αντιπροσώπων αν έχει μελετηθεί το ενδεχόμενο 
αυτό," 

Ερώτηση με αρ. l."Ά' 269 πον υ;tοβλl'IΟl1κε από το IΙοιιλευτιί εκλογιχιίς περ ιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παiιλo llαΠ«Υεωργ ίου στις 6 Φεβρουαρίου 1992. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι έχει ληφΟεί απόφαση για τη δημιουργία περιφε· 

QnQκoiJ παιδοκομικΟύ σταΟμού στο χωριό Κλήρου για την ικανοποίηση των QUξα

νόμενων αναγκών των εργαζόμενων μητέρων της κοινότητας και των Υύρω χωριών 
και του γεγονότος ότι για το σκοπό αυτό 11 κοινότητα έχει ήδη αγοράσει 5 οικόπεδα 
αξίας πέραν των ί30.000 και δεδομένου ότι το Υπουργείο Εργασίας σε συοκεψη που 
έγινε το περασμένο καλοκαίρι στο χωριό Κλήρου με τη συμμετοχή όλων των ενδια

φερόμενων κυβερνητικών τμημάτων, της χωρnικής αρχής και άλλων παραγόντων 

ανέλαβε συντονιστικό ρόλο για την προώΟηση και υλοποίηση του έργου, καλείται ο 

αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1) Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδιχασίες για την εκτέλεση του έργου; 

2) Έχει αποφασίσει η κυβέρνηση πόση Οα είναι η συνεισφορά της τόσο για 

την ανέγερση όσο και για τη λειτουργία του παιδοκομικΟύ στο.ΟμΟύ; 

3) Τι ποσό προτίΟεται να χορηγησει η κυβέρνηση για το σκοπό αυtό από το. 
σχαικά κονδύλια του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής ΕυημερΙας για 

τσ έτος 1992;" 

E~ώτησll μ ε α~, ΣΤ'Λ' 270 που υπo~λήθηxε από το Μi:λοι; τηι; Βουλιίι; εκλογική ι; 

περιφi:ρειαι; Λμμοχώστου κ, Κλαίρη Λγγελίδο\l στις 6 Φεβρουαρίο\ll 992. 

'Ή προδημοηκή εκπαίδευση είναι πολύ σημανtιχή. αφο'ίι είναι η βάση για την 

παραπέρα παιδεία. ΕντοΊΊτοις αφήνεται στα χέρια των συνδέσμων γονέων. οι 

οποίοι μέχρι σηγμής δεν έχουν καν νομική υπόσταση και οι οποίοι διορίζουν το 

προσωπικό (νηπιαγωγούς και βοηθο'ίις νηΠιαγωγΟ'ίις) και καΟορΙζουν αυΟαίρετα τη 

μισθοδοσία και τους όρους εργασίας των υπαλλήλων, χωρίς να γίνεται κανένας 

επίσημος έλεγχος. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς προτί

θεται να λύσει το επίμαχο Οέμα της :τροδημοτικής εκπαίδευσης και πότε. ΙΙ μετατό

πιση των ευθυνών δεν είναι λύση." 

Ερώτησll μ ε αρ. ΣΤ'Λ' 271 ΠΟ\l \Ι:τοβλήΟηκε από το Μέλος της Ho\lAlj; εκλογ ικής 
περιφέρειας Λμμοχώστο\l κ. Κλαίρll ΛΥγελίδο\l στις 6 Φεβρο\lαρίο\l1992. 

"Από πολλών χρόνων ο πνευματικός κόσμος της Κύπρου αναμένει την έκδοση 

του ιστΟΡΙΚΟύ λεξικο'ίι της ελληνικής γλώσσας της Kίntρoυ και είναι σε όλους 

γνωστό ότι από της ίδρυσης του Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών έχει διοριστεΙ 

εξαίρετος γλωσσολόγος, για να αναλάβει αυtό το επιστημονικό και επάναγκες για 

την απειλο'ίιμενη ωτό τους Τούρκους πολιτιστιχή και γλωσσιχή μας παράδοση έργο. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορησει τη Βουλή: 

Ι) Γιατί δεν περιλαμβάνεται ούτε και φέτος στα προγράμματα αναπτίιξεως 

του Κέντρου το έργο αντό; 

2) Ποια έργα αξιολογότερα της διάσωσης της γλώσσας μας προηγο'ίινται; 

Παρακαλώ να δοΟεί κατάλογος των προγραμματιζόμενων εκδόσεων. 

3) Πότε προτΙΟεται το Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών να προχωρήσει 
στην έκδοση του προαναφερθέντος λεξιχού και σε ποιες ενέργειες προέβη 
μέχρι σήμερα; Μ 
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Ερώιησll μ ε UQ.l.ϊ'Λ' 27 2 :το\) ν:τo~ί.lίθ ιlκε «:ιό το 11 0\)),1:\1,1 ~1 ι:κ).ογ ι κιί; :tι:ριφεΡΣιας 

Λφεσου κ. Γιαννάκη Aya:t iou στις 7 ΦεβΡΟ\Ju(!ίCΗΙ 1992. 

~To χωριό Κάτω Πλάτρες. έ\'α α..-τό τα πιο τουριστικά χαι φρουτοπαραΥωγιχά 

χωριά της επαρχίας Λεμεσο'ύ. αντιμετω:τίζει πρόβλημα Ο,λειψης νερο" παρά το 

γεγονός ότι βρίσχεΊΟΙ οε περιοχή :του χανονιχά Οα έ..-τρε:ιε να έχει πάρα πολύ νερό 

τόσο για άρδruοη 6σο και για ύδρευση. Φαίνεται όμως πως δε γίνεται σωστή χρήση 
των υφωτάμενων διατρήσεων, με αποτέλεσμα μΙα από τις διατρήσεις που προορι

ζόταν για χρήση από τους κατοίκους να αποδειχθΕί ότι δεν έΧΕΙ ΤΟ νερό που αναμε
νόταν. 

ΠαραχαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 130υλή τι προτί

Οεται να κάνει για τον εμπλουτισμό των υφιστάμενων διατρήσεων ή την αύξηση της 

παροχής νερού στο χωριό κα~ γενικά τι έργα προτΙΟcται να εκτελέσει για την απάμ

βλΊJνση του προβλήματος που αντιμεrωπίζει το χωριό." 

Ερώτιι σ ιι μ ε αρ. ΣΤΆ' 273 :ι:ου υ:ι:οβ λήΟlικι; α :ι: ό το ΙΙουλι:υτι'ι ι:κλογ ικιίς :ι:ι:ριφέρι: lας 

Λφι:σού κ. Γιαν\'άκ ιι Λγα:ι:ίου στι ς 7 Φι:βρουαρίου 1992. 

'Ό δρόμος Μα,ιδριών - Πλατρών βρίσκεται σε πολύ κακή κατάσταση και 
μπορώ να πω ότι είναι σχεδόν αδιάβατος. 

ενόψει της τουριστικής σημασίας που έχει αυτός ο δρόμος, αφού χρησιμο

ποιεί.ται ωτ:ό χιλιάδες τoυρίστcς κάΟε χρόνο. και της σημασίας που έχει για την 
περιοχl\ και ιδιαΙτcρα για τους κατοίκους των χωριών νοτιοδυτικά των Πλατρών 
αλλά και για τους ίδιους τους κατοίκους των Κάτω Ilλατρών . καλε(ται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο ο δρόμος αυτός πρόκειται να 

διαπλατυνΟεΙ να εuOυyραμμιστεί. και να ι;πιδιορΟωΟιί για εξυ;τηρίτηση όλων των 
πιο πάνω και πότε." 

Ερώτηση ,ι ε Ql.!. ΣΤ'Λ ' 274 :ι:ου υ:ιοβλ ιίθ ιι κι: α:ιό το ΙΙ ο\lί.ι:υτ ιί εl'.ί.ογ l l'.ιίς :ι:[ρ ιφέρειας 

Λευκωσ ί ας χ. !\1 lχα).άκlι Κυ:ι: ρια\'ού στ ις 7 Φιβρουαρίου 1992. 

"Κατά τη διάρκεια των τελευταίων πολύ κρύων Ilμcρών ήλΟε στην επιφάνεια 

το Οέμα της Οέρμανσης των σχολείων, όταν με έντονο τρόπο οι μαΟητές συγκεκρι
μένου σχολείου της Λευκωσίας διεκδίκησαν το δικαΙωμα της Οέρμανσης των 

αιθουσών διδασκαλίας. 

Στο Λύκειο Μακαρίου στη Λευκωσία ούΤΕ μια ηλεκτρική Οερμάστρα δεν 
μπορεί να συνδcOcί με το δίκτυο της Α. ΙΙ .Κ., γιατί διακόΠΤΕται αυτόματα το ρεύμα 
λόγω κακοτεχνίας στην ηλεκτρική εγκατάσταση, ενώ αρκετοί μαΟητές έχουν γεμίσει 

με χιονίστρι:ς και με δυσκολία μπορούν να γράφουν. Εξαιτίας της προβληματικής 

ηλεκτρικής εγκατάστασης έχει διακοπεί η παροχή του ηλεκτρικού ρΕύματος σε όλες 

τις πρί.ζες του σχολείου. 

ενόψει των πιο πά"ω καλεί.ται το αρμόδιο γ;τουργείο να ενημερώσει τη 
Βουλή: 

(α) Κάτω ιL"tό ποιες συνΟήκες γίνονται τα μαΟlίματα στα σχολεία τις κρ'ύες 
μέρες του χειμώνα; 

(β) Πού οφείλονται οι κακοτεχνίες στην κατασκευή του Λυκείου Μακαρίου 
της Λευκωσίας; 

(γ) Τι μέτρα προτίΟεται να πάρει, για "α Oέσε~ τ έρμα στο ς[;"tάγιασμα διδα
σκόντων και διδασκομένων στα σχολεία της Κύπρο"; Η 
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ΕjJώτησιl με ul!. ΣΤ 'Λ ' 275 :'[ou υ:ιοt!l.ήθηχε «:ιό το 110υ).ευτή [Κ).ΟΊιχ ιίς :tf(!IIfi:(!EIa; 
nit(fo\J Χ. Λάκη Θεοδούλου στις 10 φιrιρo\IQρίo" 1992. 

Μ Η χωριτική αρχή της κοινότητας Τίμης υπέβαλε γρα:ττως σης αρχές Νοεμ

βρίου 1991 αίτημα για ελαφριά μετατόπιση του νέου QυτοχιντιτόδQOμο" Πάq:ιoυ -
Λεμεσοίι, ώστε να μην επηρεαστούν τα οικόπεδα αυτοστέγασης των προσφύγων, 

καθώς και ένα σπίτι. αλλά μέχρι τώρα δε λήφΟηχε οποιαδήΠΟΤΕ απάντηση από το 

αρμόδιο Υπουργείο ή από το Τμήμα Δημόσιων Ί~ργων. 

Επειδή το πρόβλημα ΟεωρεΙται από την κοινότητα πολύ σοβαρό. παραχαλεΙται 

το αρμόδιο Υπουργείο να ενΊ1μερώοει τη Βουλή αν το έχει μελετήσει και αν σκοπεύει 

να ικανοποιήσει το πιο πάνω αίτημα", 

Ερώτηση με ορ. ΣΤ'Λ' 216 :tou lJποβλι"llJηκε u:tό το IΙου},ειιτή εχ).ογΙΥ.lίς :τερlφέρειας; 
nitff0ιJ Χ. Λάκη θεοδού),ο\l στις 1 Ο Φι:~ρoυαρίoυ 1992. 

"εδώ και αρκετό καιρό έχει δια:τιοτωΟεί από τις αρμόδ~ες υπηρεσίες ότι το 
υδρευτικό δίκτυο τη; κοινότητας Τίμης ε(να~ πλέον ακατάλληλο και χρειάζετα~ 

άμεση αντικατάσταση. 

Παρ' όλα αυτά στου; κρατικoiις ΠΡOUπo),oyισμoiις του 1992 δεν περιλήφθηκε 
πρόνοια γι' α\!τό το έργο, με αJτοτέλεσμα να κινδυνεύει η υγεία των κατοίκων και να 

καθυστερεί η εκτέλεση και μερικών άλλων αναπτυξιακών έργων, αφού πρέπει να 

προηγηΟεί η αντικατάσταση το\! υδρευτικού δικτύου, 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πλ11ροφορήσει τη Βο\!λή γιατί καΟυ
στερεί αυτό το έργο και πότε προγραμματίζεται η ΕΚτέλεσή του," 

Ερώτιισιι ΙΙΕ αρ, ΣΤ'Λ' 277 ;10" υ;10βλήθηΚΕ α;1ό τους ΒουλΕ"τές Εκλογικής περιφέ
ρΕιας Λάρνακας κ, Ανδρέα Γι:ωργίου και Ανδρέα Μούσκο σης 13 Φεβρθυα.ρίοu 

1992. 

"Οι λεωφορειούχοι που μεταφέρουν τους μαΟητές των κοινοτήτων της υπαί

θρου παραπονουνται ότι έχει καΟυστερήσΗ αδικαιολόΥητα η πληρωμή των κομί

στρων τους από την κυβέρνηοη. 

Ι-Ι xaOυoτfgItoΊI αυτι\ παρατηρείται κάΟε χρόνο. με αJτοτέλcσμα οι λεωφο· 

ρειούχοι να αντιμετω.\τίζουν σοβαρά οικονομικά προβλήματα και να ταλαιπωρου

νται. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων: 

α) ΠροτίΟεται να προβεί στην πληρωμΙI των κομίστρων στους λεωφορειού · 

χους και πότε: 

β) Τι μέτρα :τροτίΟεται να λάβει. ώστε να λuOεί οριστικά το πρόβλημα;" 

Ερώτιισιι μΕ αρ. ΣΤ'Λ ' 271'1 που υπo~λlίσψιε απιί το Ηο\l),ειι τιί εκλογικής περιφέρειας 
Λε\lκωσίας κ . Μάρκο Κυπρια"ού σης Ι 1 Ψεβρο"αρϊου 1992, 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο 

αληΟευει το ότι η λατόμηση στην περιοχή 'Νικολήδες' και ' Καυκαλιά' του Αγίου 
Σωζομένου Οέτει σε κίνδυνο αρχαίους oικισμoiις του 1700 Π.Χ , και, αν ναι. τι μέτρα 

προτΙΟεται να λάβει. Η 

Ερώτησll με αρ. ΣΤ'Λ' 279 ;10ΙΙ ιι:'lοβJ..ήΟιικt α:'lό το IJΟΙJλειιηί εκλογική!> :'ΙερlφέΡΕlας 
Λεμεσού χ . Α"γερ,,'ό nα:tαρέ σης 14 Φε~(IOιιαρίo,,1992 , 

"Το Φεβρουάριο του 1986 η διοίκηση των αγγλικών βάσεων δημιουργηοε 

α.ι-ταΥορευτική ζώνη γύρω από την κοινότητα Ακρωτηρίου. Με την ενέργειά τους 
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αυτή οι Άγγλοι α..-cέΚ).Ειοαν ολόκληρη σχεδόν την ΟΙΧΙΟΤΙΧΙ) περιοχή του χωριο'ύ, με 

αποτέλεσμα να μην υπάρχουν άλλοι κατάλληλοι χώροι. για να χτΙσovν οι κάτοικοι 

τα σπΙτια τονς. 

Έκτοτε έγιναν αρκετά διαβήματα για κατάργηση ή περιορισμό της ζώνης αντής 

χωρίς όμως αποτέλεσμα. ΟΙ ΆΥγλοι προβάλλουν '(11 δικαιοΛογ(α ότι 11 απαγορευ
τική ζώνl1 επιβλήΟηκε στο χωριό δήΟεν για λόγους ασφαλείας και αρνoUΝται να 

tΠιτρέψoιιν στονς κατοίκους να χτίσουν στην περιοχι) πο" απέκλεισαν. 

εν τω μεταξύ τα νέα ζευγάρια που δε βρίσκουν χώρο για να χτίσουν τα σπίτια 

τους άρχισαν να εγκαταλείπουν το χωριό και να εγχαΟίστανται στην πόλη. 

Κ αλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλτ'ι αν έγιναν 

διαπραγματεύσεις με τις αρχές των βάσεων για την επίλυση των πιο πάνω προβλη
μάτων και , αν ναι, ποι α ε ίναι τα α.ίτoτελtσματά τους." 

ΕρώΤ'1ΠI1 μΕ αρ. ΣΤ'λ' 280 :ιου υ:ιοβ>'lίIlIΙΚΕ u:ιίι το l~oυλEυτιί αλογ ικ ι'ι; :ιι:ριφέΡΕιας 

λ""οχώστιιυ κ . ΔΙllιιlτρlllΗιάδl] σης 14 Φι'βρο υαρίου 1992. 

"Μ ε αφορμή το Οέμα που προέκυΨΕ πρόσφατα με τις Εξαγωγές τεράστιου 

αριΟμο'ύ αρχαιοτητων α.-τό την Κ 'ύΠ(lO διαφόνlΤ~E ότι ΟΙ αρμόδιες υπηρεσίες δε χειρΙ

ζονται πάντοτε κατά τον καλiιtεΡO τρόπο τα Οιματα που ΙΙΧΕτίζονται μι: τις ιδιω
τικές συλλογές αρχαιοτήτων. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορl)ιιει τη OOΊJλή: 

1) Πόσες ιδιωτικές συλλογές υ:τάρχουν και ποιοι τις κατέχουν; 

2) Ποιος, πότε χαι με ποια διαδιχασία παραχώρησε τη σχετιχή άδεια; 

J) Πότε και :τώς Q,-τοχτιίΟηκε η καΟεμιά Q."tό αυτές; 

4) ελέΥχονναι οι ιδιωτικές συλλογές από το αρμόδω τμήμα και κάΟε πόσο; 

5) Πότε και σε ποιες περιπτώσεις Q.'1ό το 1960 μέχρι σήμερα το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων κατέσχε αρχαιότητες και ποια ι)ταν η κατά).ηξιl καΟεμιάς 

από τις περι:ττώσεις αυτές; 

Π αρακαλο'ύμε να μας δοΟεί λεπτομερής κατάΛογος," 

Ερώτιιση μ Ε «ρ. ΣΤΆ' 281 :tou υ:tοβλιlθljκε u:tό το Οουλl! υτι'ι εκ λογ ικ ιί ; :tΕQιφέρειας 

Πάφου κ. λάκιl Θtιιδoiιλoυ στις 18 Φε~ρoυα ρί() υ 1992, 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 11 0υ).1'ι κατά πόσο 

σκοπε'ύει να προχωρήσει μέσα στο 1992 στην αναΥ,ιαΙα ουνηιρηση-επιδιόρΟωση του 
χνΡΙOΊJ δρόμου που οδηγι:ί ιιτην κοινότητα Λσπρογιάς." 

Ε(ιώτιισll ,ι l! ΙX Q. ΣΤ' λ ' 282 :tov υ:tοβλιίlΙllκε u:tό το ΙΙουλΕυτιί ι:κ λογ ,κ 11; :ιι:ριφέρl:ιας 
Πάφου κ . λάκη θεoδoiιλoυ στις 1 Κ Φrtll!ουuρίιnl 1992. 

'Ή κοι ν6τητα ΛσΠΡΟΥιάς ζιμησε εδώ και αρκcτό χαιρό βο1'ιΟεια, γ ια να μπορέ

σουν τα κτηνοτροφικά "ποστατ ιχά να μαακινηΟο'ύν ατός της κοινότητας , 

Συγκεκριμένα ζι)τησε να παραχωρηΟΕί στους κτη\'Οτρόφο"ς χαλίτικη γη στην 

οποία \'0 μεταφερΟεί και νερό , καΟώς χαι ικα\'ο;ιοιητικά και χαμηλότοκα δάνεια, 

γι.α να μπορέσο"ν οι κτηνοτρόφοι να μετακινηΟούν, 

Παρακα).Είται το αρμόδιο Υπουργείο \'{1 :τληροφορι'σcι τη BOΊJλή κατά :τόσο 

σκοπείιει να βοηΟήσει στην επίλυση αυτού του προβλήματος και, αν ναι, πότε και 

πώς,·' 
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E~ώτηση με αο. ΣΤ'Λ' 183:του νποιη.ήθηχε από 1:0 80υλΕυτή εκλογική; :ttQItfieEIa; 
Πάψο\! χ. Λάκη Θεοδούλου στις 18 ΦεΡeοuαeίΟ1J 1992. 

"ΠαρακαλEΙτα~ το αρμόδιο ΥπουΡΥε(ο να ενημερώσΕΙ τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων για τα ακόλουΟα: 

Ι} Πότε θα αρχίσει 11 λειτουργ(α του νέου σταθμού αναμετάδοσης των τηλΕ
οπτικών προγραμμάτων του ΡΙΚ. ο οποίος εγκαταστάθηκε πριν από έναν 
περΙΠου χρόνο στην περιοχή των χωριών Μαραθούντα και Άρμου. για 
να καλύψει τις ανάγκες αρκετών κοι νOtΊ'ιτων της γύρω περιοχής; 

2) Πόσες άλλες κοινότητες της Πάφου αντιμετωπίζουν πρόβλημα στη λ~η 
των προγραμμάτων της τηλεόρασης και πότε θα ΕΠιλυθε( αυτό το 
πρόβλημα;" 

Εοώτηση μι. αο. ΣΤ'Λ' 284 :του ιι:τοΡλlίθllκε από το 110\l)..["1:ι'1 εΧλογικιί; πεοιφέΟΕιας 
Πάφοιι κ. λάκll Θεοδούλου στις 18 ΦεΡeοοοeίο" 1992. 

'Ή κοινότητα ΛσΠΡΟΥιάς, η οποία αριθμε( γύρω στους 62 κατοίκους, είναι από 
τις κοινότητες που, παρ' όλον ότι βρίσκονται ο'ένα εξαίρετο περιβάλλον, έχουν 
πληγεί σοβαρά από την ασt1Jφιλ(α. Με αυτά τα δεδομένα η κοινότητα διεκδικεΙ την 

ένταξή της στο σχέδιο αγροτουρισμού. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλ1'1 των Αντιπρο

σώπων για τη Οέση του έναντι αυτού του αιτήματος . 

E~τηση με αρ. l.'·Ά' 285 ΠΟ", "':tοιn.ήθιικε από το Βο",λε",τή εκλογική; περιφέρειας 
Πάq;ο", κ. Λάκη θεοδο-uλο", στις 18 Φερροοορίου 1992. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορ1'1σει τη Βουλή πότε 
σκoπεVEΙ να προχωρήσΕΙ στην νλοποίηση της υπ6σχεσής του για την ανέγερση 
κτηνιατρικής κλινικής στην κοινότητα Παναγιάς. πον θα ικανοποιεί ης ανάγκες της 
γύρω περιοχής." 

Ερώτιιση με αρ. l.ϊΆ' 286 ΠΟ\l ",ποβλιίθιικε από το 110",λε",τιί [κλογΙΚI,; περιφίρειας 
Λεμεσο-u κ. Άριστο ΧΡ1Jσοστόμου στις 18 φ[βρο",αρίοΙ) 1992. 

"Η μη εφαρμογή \JΠoχρεωτιχoύ προτίιπου για το ελαιόλαδο αμβλύνει μεν το 

πρόβλ1')μα της διάθεσης του προ·ίόντος. αλλά αυξάνει την κατανάλωση προσμείξεων 
πυρτινέλαιου σε βάρος του γνήσιον ελαιόλαδου και γενιχά ενΟσ.ρρύνει τη νοΟεία . 

Παρά το γεγονός ότι 1') αρμόδια υπηρεσία cτoίμασε το υποχρεωτιχό πρόnm:ο 
CYS 82/1985 για το ελαιόλαδο. του οποίου κατέχω αντίγραφο. εντούτοις αδιχαιολό· 
γητα παρέμεινε για τόσα χρόνια σε αχρησία. 

Λόγω Τ1')ς σοβαρότητας του θέματος καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημε
ρώσει τη Οουλ1'1 για τους λόγους που εμ.."tοδ(ζουν την προώθηση των σχετικων Κανο
νισμών για έγκριση." 

Ερώτηση με αρ. l.ϊΆ' 287 :του ",:τοβλήΟlικε από το Βου),ευτή εκλογική; :τεριφέρειας 
nάq:ο\l κ. Γιαν\'άκ ll Οll1ίΡΟ\l στις 17 Φεβρουαρίου 1992. 

"1-1 κοινόΤ1')τα Άρμου εγείρει αίτημα για τη δημιουργi.α μικρού φράγματος στην 
τοποθεσία 'Καλαμιά" ώστε να εμπλουτιστούν τα υδροφόρα στρώματα των περιοχων 
Άρμου και ΜαραΟούντας. 

Ποια η επί τούτου Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. l.ϊ'A' 288 :του υ:τοβλήΟlικε από το Ηουλευτιι εκλογιχιί; πε(μφεQειας: 
Ωάφου χ. Γιαννάκι) Ο.ιιίρου στις 17 Φ[βρουαρίου 1992. 

Η κοινόΤ1')τα Άρμου ενδιαφέρεται να ενταχθεί στο πρόγραμμα ανάπτυξης 

του αγροτουρισμού. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο ΥπουργεΙο αυτό το αίτημα;·' 
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Ερώτηση ,ιε αρ. ΣΤ'Λ' 289 που υ;tοβλιjθφιε από το IΙουλευηί [Υ.ί.ΟΥΙΥ.lί; περιφέρειας 
Πάφου Υ.. ΓιαννάΥ. ΙΙ Ο,ιιίρου στις 11 Φεβρουαρίου 1992. 

"11 κοινότητα Άρμου εγείρει αίτημα για επιτάχυνση της κατασκευής του κοινο

τικού κέντρου με τη διάΟεοη των σχετιχών πιστώσεων. 

Ποια η επί τούτου Οέση του αρμόδιου Υπουργε(ου;" 

Ερώτιιση με αρ. ΣΤ'Λ' 290 που υποΙΗ.ιίΟηΥ.ε από το IΙουί.ευηί εΥ.λΟΎΙΥ.ιίς περιφέρειας 
Πάφου Υ.. Γlαν\'άΚIΙ Ομιίρου στι; 17 CΙΙεβΡOυαρίoυ 1992. 

"11 κοινότητα Άρμου Εγείρει αίτημα για αντικατάσταση των σωλήνων τον 
πόσιμΟΊ) νερού. 

Καλείται το αρμόδιο Υ::ι:ουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ::ι:ώς αντιμετω

πίζει αυτό το αίτημα.~ 

Ερώτιιση με «ρ. ΣΤ'Λ' 291 Μυ υποβλιίθφιε από το lJουλευ τή ε>:λΟΎΙ>: ιί; περιφέρεια; 
Ι1άφου >:. Για\' \'ά>: ιι Ο"ιιρου στι; 17 Ψεβρουα(lίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργι:ίο να πληροφορήσι:ι τη Βουλή ::ι:ότε Οα τι:ΟεΙ σΕ 

λειτουργΙα η κεραία λl)ψης των εκπομπών της τηλεόρασης που έχει Ι-Υ,ιατασταΟεΙ 

εδώ και ένα χρόνο, για να εξυπηρετεί τις κοι,ιότητες Άριωυ χαι Μαραθούντας." 

Ερώτηση με «ρ. ΣΤ'Λ' 292 που υποβλήθηκε από το Βου),ευηί ε)(λΟΎι>: η; περι φέρειας 

Ilάφου κ. Γι«η'άκ ιι Ομιίρου στις 17 Ψεβρουαρίου 1992, 

"Καλείται το αρμόδιο YjtOugyci.o να πληροφορήσει τη lJουλή πώς αντψετω

πΙζn το αίτημα της κοινότητας Επισκοπής για την κατασκευή δρόμου, που θα 

ΕΠιτρέπει την προσπέλαση προς τις αγροτικές ::ι:εριουσ(ες που βρΙσκσνται κοντά 

στον ποταμό που διέ(ιχετcιι α..-rό την κοινότητα." 

Ερώτιιση με αρ. ΣΤ'Λ' 293 που υποβλιίΟφιε από το Βουλευτή ε>:).ΟΥ ι>:ης περιφέρειας 
rιάφoυ >:. Γιαη'ά>:ιι Ομι'ιρου στις 17 Φεβ(lOυαρίου 1992. 

''11 κοινότητα E.,'tloxojtIi; ΙΎείρει αίτημα για διαγραφή χρέους ιnγoυς 15.000 
λιρών ::ι:ου οφείλn στην κυβέρνηση, η οποία διΙΟεΟΕ το ΠQuό αυτό για την κατασΚΕυιj 

δρόμων εντός του χωΡΙΟύ, λόγω οικονομικής αδυναμΙας. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πότε προτίΟΕται να ικανοποιιίuει το δικαιο
λογημένο αυτό αίτημα. ~ 

E~ώτιισιllιε αρ. ΣΤ'Λ ' 294 που υπo~λlίOII>:ε α:τό το Βουλευτή α),ογι>:ιίς περιφέρειας 
Πάφου χ, Γιαη'άΧ ιl Ομιίρου στις 18 Ψεβ(l<Ηιαρίου 1992. 

"Επειδή α..τό πολλά χρόνια η κοινότητα [Ξ..'tιοκοπής εγείρει Οέμα )(ατολισΟή
σεων και αστάΟειας του εδάqχnις, οι ο;ιοΙες προκαλούν ρωγμές στα σπίτια και ως εκ 

τούτου αιοΟήματα ανασφάλειας, που οδΙ1γούν τσν πληθυσμό οε συρρίκνωση, και 

επnδή α,ί'tό πoλλoίt χρόνου εξετάζεται α..-τό τη,' κυβέρνηση το Οέμα της μετακίνησης 

.ης κοινότητας, χωρίς μέχρι τώρα να έΧΕΙ ληφΟεί ο::ι:οιαδήποτε α.-rόφαση, καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη (}ουλή, καταθέτοντας και όλα τα σχετικά 

σ.οιχεΙα, για τα εξής: 

1) Ποια είναι τα πορΙσματα του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης οε 
σχέση με τη σταΟερότητα του εδάφους και ΤΤΊ στατική ασφάλεια της τοπο
Οεσίας σηιν οποία βρίσκεται σήμερα η κοl\'ότητα Επισκοπής; 

2) Ποια άποψη έχει διαμορφώσει και τι εισηγήσεις υπέβαλε στο Υπουργικό 
Συμβούλιο σε σχέση με τη μετακίνηση της κοινότητας; 

3} Πό.ε Οα προωΟηΟεΙ η υλοποΙηση ενδεχόμενης α.'τόφασης για μετ,ακίνηση 
της κοινότητας;" 
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E~ώΤlJσlι ,ιε αρ. 1.I' 'Λ' 295 :Το\! ν;'(οβλιίΟllχε «:ιό το 110\11.[\11'11 α),ογ ι κ ιίς περιφέρειας 

Λφεσοίι χ. Ντί,'ο Μιχαιιλίδιl σης 19 Φερρο\lαυίου 1992. 

"'Δε θα κοιμάμαι ήΟ\1Χος, όταν ένας τυφλός εργάζεται στα Ψυχιατρικά Ιδρύ
μαtα'. 11 σ...-τάντ1l0rι αυτή δόθηκε α:ιό επώνυμο ηγετικό στέλεχος του ΥπουρΥείου 

Υγείας οτο Χριστάκη Νικο).α'(δη, ο οποίος περάτωσε με [;"[ιτυχία τις σπουδές του 

σΤ1lν κλινική ψυχολογΙα. ;ταίρνοντας α..-ι6 το n ανεπιστήμιο MARBURG της Γερμα
νίας δίπλωμα ισοδύναμο του Mastcr of Scicncc. 

Τι άλλο εκφράζι:ι συΤ1; η άποψη παρά αναχρονισμό και :τροκατάληψη απέναν'n 

στους τυφλο'ύς γενικά. αλλά ιδιαίτερα απέναντι σε έναν ε.τιστΊ')μονα που έΧΕΙ 

αποδείξει ότι Ε.'tάξια διεκδικεί τη Οέση του κλινικού ψυχολόγου στις ΨVΧιατριχΙς 

ΊJΠllρεσίες; 

Ενόψει λοιπόν της δια..-τραττόμενης αδικίας σε βάρος μιας κοινωνικής ομάδας, 

καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τιι Boυλ~ αν η ίδια υιοΟε.τεί αυτή τιl Οέσll." 

Ερώτιισιι,ιε αρ. ΣΤ'Λ' 296 :tou ιι:tοβλ ιίUφ~ ι: «:tό ΤΟ Hoιιl.ι:ιι tιί ι:κ).ογ ικΨ; :tι:ριφέρι:ιας 

Λεμι:σοίι κ. Ντί,'Ο Maz«rj).ibIj στις 19 Φι:Ρροιιαιιίου 1992. 

"11 κοινότητα Λγίου Λμβροσίου ζητεί την (.jτίσπευση των εργασιών για το 

διαχωρισμό οικοπέδων. που αδιχαιολόγητα xaOuotEΡOUV εδώ και πάνω α.'1'ό πέντε 

χρόνια. με αποτέλεσμα μερικοί α..'1'ό τους δικαιούχους \'(1 έχουν ήδη εΥκατασταΟι[ 

στην πόλη και να μην ενδιαφέρονται πλέον να επιστρίvoυν στην κοινότητά τους. 

Εξάλλου. λόγω της υπερβολικής αυτής καΟυστέρησlις η αρχική αξία των οικοπέδων 
έχει σήμερα διαφοροποιηΟεΙ και έχει ανέλΟει σι: α:τρόσιτες τιμές. 

Είναι εμφανές ότι 11 καΟυοτέρηση αυη) καΟαυτή προκαλεί σοβαρότατα προβλή

ματα στην κοινότητα Λγίου Λμβροσίου και γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο 

να ενημερώσει τη lJoυλή των Αντιπροσώ.-των ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα ολοκλή

ρωσης των σχετικών εργασιών. ~ 

Ερώηισιι ,ι ( «ρ. ΣΤ'Λ' 297 :lOU u:lο,ι).ΙιΟφιε α:ι:ό ,ο Ι~oιι).ευtιί ι:χλογ ικιίς :tεριφέρει«ς 

Λφεοοίι χ. Ντ, ι\'ο ΜlχαιιλΙδlι στις 19 Φιβροιιαρίοιι 1992 . 

"εξαιτ(ας των ασχl'ισεων που πραγματοποιούν οι Άγγλοι στρατιώτες οτην 

περιοχή Αγίου Αμβροσίου προκαλούνται ζημιές στους κτηνοτρόφους. Συγχεκρι

μένα, λόγω του Οορίιβου των ελΙΚΟ:ΤΤέρων αρκετά πρόβατα στην προσπάΟειά τους 
να εξέλΟουν α..ό τα υποστατιχά τραυματίζονται ή και Οανατώνονται . 

Ζητείται CL-τό την κυβέρνηση να πληροq:oρl)σει τη Βουλή πώς Οα μεριμνήσει. 

ώστε να διασφαλιστούν κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο τα συμφέροντα των 
ΚΤI1\'οτρόφων της περιοχής." 

Ερώτ ησ ll ιιε αρ. ΣΤ'Λ' 298 :lOU u:tοf\).ήΟφι[ «:ιό τll Ilo uJ.t\JtIj εκ),ογ ικ ιί; :τι:elφέρε ιας 

Λι:μεσού κ. Ντι ,'Ο Μιιαιιλίδ,ι στις 19 tIJrfSeo\Jueiou I992. 

"11 χοινότητα Αγίου Λμβροσίου εγείρει αίτημα για αντικατάσταση των υδρευ

τικών σωλήνων τη; κοινότητας. διότι οι κάτοιχοι φοβΩύ\'tαι ότι Οα τους Αροχαλέ

σουν προβλήματα υγι:ία; λόγω τl1; xαXlj; χατάσταοής τους που οφείλεται ιιτη φΟορό 
του χρόνου. 

Ποια είναι η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Εeώτιισιιιι ε «e. ΣΤ'Λ' 299 :οιο\! u:tofSI.ljO IIxt «:tό το Bou),E1Jti! n:).ΟΥ ι χ ιί; :ι:te ι φέρειας 
Λι:μεσοίι κ. Ντι,'Ο MII«IjAibI! στις 19 ΦrlSelιuuρiΟ\J 1992 . 

.. 11 κοινότητα Μανδριών εγείρει αίτημα για την xatcιQXruTι νέου δρόμου ο 
οποίος να συνδέει το χωριό με τον κύρια δρόμο. Ο υφιστάμε\'Ος στο σημείο που 
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καταλήγει στον κύριο δρόμο, λόγω τη; κλίσης του εδάφους, είναι ιδιαίτερα επικίν

δυνος για την οδική ασφάλεια και ήδη έχουν σημειωΟε( αρκετά δυσruχήματα. 

Ποια είναι η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου t."tt του Οέματος;Μ 

Ερώτηση με «e. ΣΤ'Λ' 300 ;του \I:ιo~), ήθιιxε από το Hov).tvTIj εχλογ ική; :t tριφέ CΙΕιας 

Λεμεσο\ι Χ. Ντίνο Μιχαηλ ίbll στις 19 ψι:μρουαρίου1992. 

"11 κοινότητα Μανδριών εγείρει αίτημα για ευOUΓράμμιση χαι διαπλάπνση 

ΤΟ11 δρόμου Μανδριών-Πλατρων. 

Ποια είναι η Οέο1'] του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Eρώtιιση με αρ. ΣΤ'λ ι 301 που ιι:ιοβλιΊθιιχ ε «:ιό το OOlJlt \!TIj [κλογιχιί; :tt(!Ιφέρειας: 
Λεμεσού Χ . Ντίνο l\1ιχαιιλί611 στις 19 ψcμροιιαρίο\l1992. 

"1 1 κοινότητα Μανδριών εγείρει αίτημα για ενίσχυση της υδατοπρομήθειάς της 
από την πηγή Άρκολαχανιά' ή από υφιστάμενες διατρήσεις που βρίσκονται στο 

Μέσα Ποταμό. 

11 σημερινή ποσότητα νερού δεν αρκεί για να ικανοποιεί τις υδρευτικές 
ανάγκες της κοινότητας, ενώ τους καλοκαιρινούς μήνες το πρόβλημα καΟίσταται 

οξύτερο, 

Ποια είναι 11 Οέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του Οέματος;" 

ΕQώTlισιι με aQ, ΣΤ'Λ' 302 που υποβλήθιικ( α:ιό το IΙουλευτl1 ι:χλΟΥ ΙΚ Ψ; π(ρι φtρειας 

Λ(ιιεσον χ , ΝτΙ,'ο Μιχα,ιλίδιl στις 19 Φ(βρο\ΙUρί ου 1992. 

~ II κοινότητα Αγίου Θεράποντος εγείρει αΙτημα για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου που συνδέει την κοινότητα με το φράκτη Άλασσας. Ο δρόμος αυτός εξυπη

ρετεί σuγxoινωνιακά και αρκετές άλλες κοn'ότητες, όπως τον 'Λγιο Αμβρόσιο, το 

Κοιλάνι. το Πέρα Πεδί, τ η Λόφου κ,ά. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληροφορήσει τ η 130υλιί αν υπάρχουν 

σχετικές μελtτες ή οχέδια και . αν όχι. αν προτΙΟεται η κυβέρνηση και με βάση ποιο 
χρονοδιάγραμμα να ικανοποιήσει το αίτημα της κoινότrrτας.~ 

Εeώτιισιι με αρ. l.ϊΆ' 303 που υ:ιοβλιίΟιlκ ( α:ιό το Boυl,(υτή εκ l,ογ ικής :ι εριφtρειας 

Λφεσον κ. Ντί\'ο Μιχαllλίδιl στις 19 Φ(βροιια(! ί ου 1992. 

"1-1 κοινότητα Αγίου Θεράποντος εγείρει αίτημα για ευOuγράμμιση και δια.-τλά
τυνση του δρόμου Αγίου Αμβροσίου - Αγίου θεράποντος. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν υπάρχουν 

σχετικές μελέτες ή σχέδια και, αν όχι, αν προτΙΟεται η κυβέρνηση και με βάση ποιο 

χρονοδιάγραμμα να ικανοποιήσει το αίτημα της κοινότητας." 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Λ' 304 που υ:ιοβλlίθηκε (Ι:'(ό το UουλΙ:\Jτιj εκ λογ ικής π εριφtρειuς 
Λεμεσοίι Χ. Ντί\'ο Μιχαηλίδη στις 19 Φεf\eΟ\Jαρίου 1992. 

" ιt κοινότ ητα Αγίου Θεράποντος εγείρει αίτημα για ανόρυξη διάτρησης στην 

περιοχή Άποριτζιά' και ζητά να γίνει η αναγκαία διασωλήνωση για εμ.-τλουτισμό 

του υφιστάμενου αρδευτικού συστήματος. 

Ποια εί\'αι η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του Οέματος;" 

Ε(!ώΤ,lσιι με α(l . ΣΤ'Λ' 305 :ΙΟ\J υποβλιίtlιικε από το ΗουΙευτιί εκ λογ ικ ιίς π εριφέρειας 

Λεμεσοίι κ . Ντί,'ο ΜιχuιlλΙblι στις 19 Φ(β(ιοοορίflυ 1992, 

'"11 κοινότ ητα Αγίου θεράπο"τος εΥεΙρει αίτημα για την κατασκευή γεφυριο" 

στην περιοχή Όασιλού", ωστε να δημιουργηΟεί :τ:ρόσβαση προς κτήματα της κ.οινό
τητας. 

Ποια είναι η Otση του αρμόδιου Υπουργείου επί του Οέματος;" 
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Eρώtιιση lι ε αρ. ΣΤΙΑ Ι 306 που υποβλιίθιιχε από το ΒουλειΙtlί εχ).ογ ιχ ιί!; περιφέρειας 
Λ εμεσού χ. Ντί ,'Ο Μιχαιιλίδη στις 19 ΦεβροοορίΟ\J 1992. 

" Η κοινότητα Αγ(ου Θεράποντος εγείρει αίτημα για επίσπευση των εργασιών 

για διαχωρισμό οικοπέδων. Τα οικόπεδα έχουν ήδη οροθετηθεί και αυτό που 
απομένει είναι η διάνοιξη δρόμων και η παροχή ηλεκτρικο'ύ ρεύματος. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Ερώτηση μ ε αρ.l.ϊΆ ' 307 :του υ:τ οβλήθηχ ε από το Οου).ευ tlί εχλογ ιχιίς περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 19 ΦεΡροοορίο\l 1992. 
" Η κοινότητα Ομόδους ζητεΙ ωτό την κυβέρνηση να καταθέσει στη Βουλή 

συμπληρωματικό πρoU:τoλoγισμό. ώστε \'α καταστεί δυνατή η αποπεράτωση του 
δρόμου Ομόδους • Μανδριών. Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιείται α...ό τους κατοί· 
κους αρκετών χωριών της περιοχής, καθώς και από λεωφορεία που μεταφέρουν 
μαθητές από και προς το Γυμνάσιο Ομόδους. 

Ποια είναι η QtOTl της κυβέρνησης;" 

ΕρώTllση με αρ. ΣΤΆ' 308 που υποβλήΟφιε από f() 1I0υλευ Tlί ι:χ).ογ ικ ιίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντί\'ο Μιχαιιλίδll στις 19 ΦεΡρουαρίου 1992. 

" Η κοινότητα Ομόδους εγείρει αίτημα για ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του 
δρόμου Ομόδους-Αγίου Νικολάου. Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιείται α...ό λεωφο
ρεία που μεταφέρουν μαθητές στο γυμνάσιο και λόγω της καΚ'ής κατάστασης στην 
οποΙα βρί.σκεται σήμερα υπάρχει μεγάλος κίνδυνος για Πρόκληση δυστνχημάτων. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου; " 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 309 που υποβ).lί Οllχε α:τό το ΒουλευTlί εκλογιχιίς περιφέρε ιας 

Αφεσοίι Χ. Ντίνο Μιχαιιλίδll στις Ι9 Φεβ(.lοοορίοu 1992. 
"Η κοινότητα Ομόδους εγείρει αίτημα για τη δημιουργία "οσοκομειακής 

μονάδας και την επάνδρωσή της με έναν τουλάχιστον γιατρό και μια νοσοκόμα, οι 
οποίοι να προσφέQOlJν τις υπηρεσίες τους καθ' όλη τη διάρκεια της r.βδoμό.δας. 

Για το σκοπό αυτό η κοινότητα έχη παραχωρήσει την αναγκαία έκταση γης και 
!lO.OOO σε μετρητά, καθώς και σπίτι για τη δωρεό:ν διαμονή του ΠΡOσωπικo'iι. 

Κ αλεί.ται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώση τη Βουλή αν έχουν ληφθεί 
σχετικές αποφάσεις από την κυβέρνηση ή αν έχουν γίνει μελέτες για την ικανο
ποΙηση του δικαιολογημένου αυτο'ύ αιτήματος της κοινότητας Ομόδους." 

ερώτιισιl .ιε αρ. Σ'ΤΆ' 31 Ο :τοιι υ:τοβλ ι'ιΟφο: ε α:τό το ΙΙο υλιυτιί εχλογ ιχιίς ΠΕ{!ιφΕρι:ιας 
Αφεσοίι χ. Ντίνο Μιχα ηλίδ ιι στις 19 Φι:βρουαρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ομόδους εγείρι:ι σχαικά με το αμπελουργικό τα ακόλουθα αιτή
ματα: 

α) Να δοθούν άδειες για ανανέωση των αμπελιών που έχουν καταστραφεί, 
ενώ οι άδειες που έχουν ήδη δοΟεΙ \'0. ισχ'Uoυν χωρίς ημεQOμηνία λήξεως. 

β) Όλα τα παραδοσιακά αμπελ.ουργικό: χωριά να ενταχθούν στην Αμπε
λουργική Ζώνη Α'. 

γ) Να αυξηθεΙ η στρεμματική ΕΠlχορηγηση . 11 σημερινή ΕΠιχορήγηση των 
εννέα λιρών ανά σκάλα δεν ικανοποιεί τους αμπελουργούς. Ποια είναι η 
θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτιισιι με αρ. ΣΤ'Α' 311 που υ:τοβ ). I'IΟllκε α:τό το Βουλευτιί εχλογιχlίς περ ιφέρειας 

Λφεσού κ. Ντίνο !\1ιχαιιλίδll στις 19 Φεβροιιαρίου 1992. 

" Η κοινότητα Αγίου Αμβροσίου εγείρει αίτημα για παραχώρηση ποσού ύψους 

f.8.000 για την ΕΠιδιόρΟωση του δημοτικού σχολείου της κοινότητας. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου:" 
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Ερώτιισιl με α@. ΣΤΙΛ' 312 που υ:τοβλήΟηκε από το "ουλευτll εχλογιχΨ; πε(!ιφερειας 
Λ εμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 19 Φεl\ροοορίου 1992. 

"Η κοινότητα Ομόδους εγείρει αί.τημα για κατασκευή φράγματος στην περιοχή 
για σκοπονς άρδευσης. Όπως αναφέρει ο κοινοτάρχης, ο ποταμός που περνά έξω 
α,ίτό την κοινότητα έχει τεράστια ροή νερού για 11 σχεδόν μήνες και θεωρεί ότι Είναι 
άδικο οι κάτοικοι να μην ωφελούνται καθόλου από το μεγάλο αυτό πλεονέκτημα της 

περιοχής τους. Ο Υπουργός Γεωργί.ας σε ιπίσκεψή του στην κοινότητα κατά τη 
διάρκεια των εκδηλώσεων 'Λήναια 1991', όπου ήταν και ο κύριος ομιλητής, έδωσε 
σχετιχη υπόσχεση στους εκπροσώπους της κοινότητας, δηλώνοντας με την παρουσΙα 

Βουλευτών και άλλων ΕΠισήμων ότι η κυβέρνηση Οα προωΟl\σει την κατασκευή του 
φράγματος. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν ιnτάρχει οποιαδι\. 

ποτε μελέτη ή σχέδια για την κατασκευή τον φράγματος και. αν όχι. αν η κυβέρντιση 
έχει την πρόΟεοη να υλΟΠΟΙ1\Οει αυτό το έργο και με βάση ποιο χρονοδιάγραμμα," 

Ερώτιισιι με αρ. ΣΊ"Α' 313 που υποβλιίθηκι: από το 80υλευτή εκλογικιί; πε(!ιφέρειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιι«lιλίδιι στις 19 Φι~ρoυα(lίoυ 1992. 

"11 κοινότητα Αγίου Αμβροσίου εγείρει αίτημα για μείωση της κοινοτικής της 
συνεισφοράς από το 1/3 στο 1/6. Ο κοινοτάρχης τοποθετεί το αί.τημα αυτό στις 
βασικές προτεραιότητες της κοινότητας, γιατΙ η ικανοποίησή του θα συμβάλει 
αποφασιστικά στην επιτυχία των προσπαΟειών που καταβάλλει η κοινότητα για την 

πρόοδο και την ανάπτυξή της, 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτησιl με αρ. ΣΤ'Λ' 314 :του υ:ιοl\λήθιι>:ε α:τό το Ηουλευτή ι:>:λογι>: ής πε(!lφέρειας 
ΛεμεσοίΙ Χ. Ντίνο Μιχαιιλίδιl στις 19 Φιl\(ΙΟυα(!ίου 1992. 

"11 >:οινότητα Αγίου Αμβροσίου εγείρει αΙτημα για διάνοιξη δρόμου που Οα 
οδηγεί από την κοινότητα προς την περιοχή όπου διαχωρίζονται οικόπεδα. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

ΕQώτησl1 με α(!. :Ι"')" Λ' 315 που tι:tοβλ,jΟιι>:( από το Ηουλειιτιί ι:>:).ογι>:ι'ις πε(!ιφέ(!ειας 
Λ εμεσοίΙ >:. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 19 ΙJ)εβ(!ουα(!ίου 1992. 

"Η κοινότητα Αγίου Αμβροσίου αλλά και άλλες κοινότψες της επαρχίας 
Λεμεσού ζητούν τη διαφοροποίηση των >:ριτηρίων που ισχύουν σήμερα σχετικά με 

τη δανειοδότηση νέων ζευγαριών. ώστε \'α έχουν πρακτική αξία. 

Ειδικότερα ζητούν: 

α) Να καλύπτονται και ζευγάρια που έχουν παντρευτεί πριν από το 1990. 
(Αν το μέτρο αυτό καΟιερώθηκε πράγματι για \'α βοηΟllθεί 11 ύπαιΟρος, δε 
δικαιολογΟύνται οι χρονικοί περιορισμοί που σήμερα τίθενται,) 

β) 1Ό σχέδιο δανειοδότησης να καλύπτει οικογένειες με εισόδημα κάτω των 

.t8.ooo και όχι >:άτω των ί5.500, όπως συμβαίνει σήμερα. 
Ποια είναι η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου στο δικαιολογημένο αυτό 

αΙτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 3] 6 που υποβ>'ι'ιΟιι>:ε απι') το Ηου).ευτιί ε">:λογικιίς π ε(! lφέρειας 
Λφεσοίι κ. Ντί\'ο Μιχαηλίδιι σης 19 ΨεβροuαρiΟ\J 1992. 

"11 κοινότητα Αγίου Αμβροσίου εγείρει αίτημα για επιστροφή ποσού ύψους 
1:4.000 το οποίο κατέβαλε για την επιδιόρθωση των ζημιών που ιnτέστη ο δρόμος 
που οδηγεί προς τα οικόπεδα μετά τη διείιλευση μηχανημάτων της επαρχιακής διοί· 

κησης. 

Ποια είναι IJ Οέση του αρμόδιου Υπουργε(ον;" 
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Ερώτηση μ ε αρ. 1..'Λ' 317 που υ:τοβλήθηχε από το Βου),ε\ιτή [κλOγ ι χιjt;: :tερtφέρ[ ια~ 

Λεμεσού κ . Ντίνο Μ ιχαηλίδη στις 19 ΦεΡοουαρΙου 1 992. 

'Ή κοινόηπα Μανδριών εγείρει αίτημα για επέκταση της οικιστικής ζώVTlς, 

διότι. αν και UΠ{ιΡXEI ενδιαφέρον για αγορά γης με σκοπό την ανέγερση κατοικιών. τι 
έκταση τrις υφιστάμενης οικιστικής ζώνης δεν παρέχει αυτή τη δυνατότητα. 

Ποια είναι τι Οέση του αρμόδωυ ΥπουργεΙου επΙ το\! Oέματoς;~ 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ, 

Κύριοι, υπάΡXOΊJν ορισμένα Οέματα στο Κεφάλαιο Δ'. Αν αLOΟάνεστε ακμαΙοι 
θα διακόψΟυμε για μια ώρα και θα επανέλΟουμε . Αν αισθάνεστε χουρασμένοι. τότε 

να διακόψΟυμε 0.0 

Ν. KATΣOYPIΔIIΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επΕΙδΊ'1 εμείς έχουμε κάποια ηλικία δεν μπορούμε να συνεχΙ. 
σουμε και παρακαλούμε να αναβληΟεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή έχετε κάποια ηλικία. 

(Γέλια) 

θα δείτε καλύτερα τα πράγματα, όταν ενηλικιωΟείτε. 

Λoι.."tόν, κύριοι. θα διακόψω. 

Η τιμερΊ'!σια διάταξη για την προσεχΊ'! συνεδρία, και σας πλτιροφορώ α)τό τώρα 

ότι η προσεχΊ'!ς συνεδρία Οα είναι την Πέμπττι. αλλά Οα συνεχίσουμε και ττιν Παρα· 
σκευΊ'! πρωί και απόγευμα ·αυτό να το έχετε υπόψη σας- γιατί ΊJπάρχει σωρεία 

θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ' και δε νοείται να γράφονται θέματα τα οποία να μην 
προλαμβάνονμε να σΊJζτιτήσOυμε. επομένως τι ημερήσια διάταξη για τη συνεδρία της 
προσεχούς Πέμπτης. η οποία Οα OQltOEL την 4η απOγεΊJματινή ώρα, Οα έχει στο 
Κεφάλαιο Α' τα ακόλουθα Οέματα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΙΆΣΙΛ 

1) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς (Γροπο

ποιητικός) Νόμος του 1984. 

2) Ο περί ΠΡOUπoλoγισμoύ του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 
του 1992. 

3) Ο περ~ Συμπληρωματικού ΠρotJπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 8) του 1992. 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικιις Πιστώσεως (ΤαμεΙο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

5) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 3) του 1992. 

6) Ο περί XαQΤOσήμων (Γροπο:τοιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991-

7) Ο περί Συμπληρωματικού ΠρoIJΠoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 1) το\! 1992. 

8) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας Κυπριακαί Αερο

γραμμαί Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

9) Ο περί Eyyυtισεως της Χρηματοδότηστις της Εταιρείας Κυπριακαί Αερο

γραμμαΙ Λτδ (KΊJρωτικός) (Αρ. 5) Νόμος ΤΟ1) 1992. 

10) Ο περί του Πρωτοκόλλου Προνομίων και Ασυλιών του ευρωπα'ίκού 
Οργανισμού Δορυφορικών 

Τηλεπικοινωνιών (ΕUΙΈΙSΑΤ) (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 
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11) Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (l'ρoπoπoιηtικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1991. (Πρόταση νόμου). 

12) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (ΔιακατοχΤι. Εγγραφή και Εκτίμησις) 
(τροποποιητικός) Νόμος του 1991. 

13) Ο περί του Ελάχιστου Ποσοστού Εμ..τλΟ\JτισμοU με Έργα ΤέΧVTJς των 
Δημόσιων Κτιρίων Νόμος tO\l 1991. (Πρόταση νόμου). 

14) Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί ΤOΊJ 1992. 

15) ΟΙ περΙ K1JΠριαxo'ύ Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) Προποποιητικοί.) Κανονισμοί του 1992. 

16) Οι περί ΕξαγωγτΊς Γεωργικών ΠροΊ:όντων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992. 

11) ΟΙ περί ΝοΟείας Γεωργικών Προ"ίόντων (Γροποποιητιχο() Κανονισμοί 

του 1992. 

18) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (ΓΡOΠOΠOΙΙΤCΙXOί) Κανονισμοί του 1992. 

19) ΟΙ περί Κυπριακών Προτύπων και ελέγχου Ποιότηtος (Τροποποιητικοί) 

(Άδεια διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992. 

20) Οι περΙ Εταιρηών (Π ληρωτέα Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 

1992. 

21) Οι περί εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διαtάξεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί τον 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ D'; ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'; Eρωtήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) "Η έκθεση του Υπονργείου Εξωτερικών των ΗΠΑ προς τις επιτροπές 
Εξωηρικών ΥποΟέσεων _ου Κογκρέσον για την καtάσταση _ων ανΟρώ

πινων δικαιωμάtων στην κνπρο για το tro; 1991". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση _ου Boυλεuτή κ. Ρ. Πρέντζα). (6.3.92). 

2) "Η ανάγκη ανωτροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δραστηριοtήτων μας, έτσι που να εναρμονιστονν και να συμπλέουν 

με _ην εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας" . 

(Θέμα εΥγραφέν με εισήΥηση _ων Βουλεντών κ. Χρίστου Πουργουρίδη 

και Γιαννάκη Κασουλίδη). (6.2.92). 

3) ΈκΟεση της Κοινοβονλευτικής Ε..-τιτροπής Προσφίιγων, Εγκλωβισμένων. 

Αγνοουμένων και Παθόντων για tO Οέμα που τιτλοφορείται ίο 

πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά αΟλητικά σωματεία και 

ιδίως τα οικονομικά ασΟενέστερα από αυτά και η ανάγκη άμεσης \ιΠοστή
ριξής _ους" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση "ίισηρα «-ττ:ό πρ6tαση του Duuλεutή κ. Δ . 
Ι-Ιλιάδη) . (25.10.91). (Συνέχιση Τ11ς συζήτησης). 

Δεν το έκλεισα. γιατί έλειπε ο κ. Ι-Ιλιάδης στο εξωτερικό. Θα είναι 

παρών. για να κλεΙσει 11 συζitτηση αντού "ου Οέματος. 

4) ''11 aYΡOtLKTι πολιτική της κΊJβέρνησης και _α μέτρα που επιβάλλεται να 
ληφΟούν για να σταματήση η αστυφιλία _ης νπαίθρον". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση τον Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 
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5) "11 έλλι:ιψη βασικής ν:tοδομής στην υ:ταιΟρο και οι κοινωνικές και QtXl) 

νομικές επι..ττωσεις". 

(Θέμα εΥγραφέν με εισηγηση του Βου),ευη'! κ. Α. Μο'ύσκου). (l2.2.92). 

Λ υτό. τα δuo Οέμαtα νομίζω μ..-τορούν \'α σιιζητηOoUΝ ως ένα Οέμα. 

6) "1-1 ανάγκη χατασΚE\JΊ'1; υδατοφράκτη στον ποταμό Il εδιαίο", 
(Θέμα εγΥικιφέν α.."tό τον Κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της Ι?ΔΕΚ κ. Τ. 

Χατζηδημητρlου). (27.2. 92). 

7) "11 ανάγκη αναβάΟμωης και ανά.ιτroξης του ΟωμΟύ της τοπικής αυτο
διοίκησης ι1την Κ'ίιπρο ως σύγχ(>Ο\'Ου προοδευτιχού Οωμού διoίxnσης 
στην Ευρώπη". 

(θέμα εΥΥQ<lφέν α.ίτό το Βουλευτή κ. Λ. Κουι<ουμά εκ μέρους της Κοινο

βουλευτικής Ομάδας του ΛΚ ΕΛ-Λριστερά-Νέες Δυνάμεις). (27.2.92). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ιι εριβάλλοντος για το Οέμα 

που τιτλοφορείται " Π ροβλήματα α..-τό ΤΊ] λατουργία του Βαφείου 

Υφασμάτων (Rainbow) στο Λκ6.κι", 

Όλα τα Οέματα του Κεφαλαίου Δ' Οα εξαντληΟΟύν μέχρις ότου ~ξαvτληOoύμε, 

Ναι, 

Τ. ΧΛΤΖΙΙΔ IΙΜIΙΤιηΟΥ: 

Kiιριε Π ρόεδρε , υπάρχουν και Οέματα που ι"ΚκρεμOiιν ωτό την προηγΟύμενη 

συνεδρίαση τα οποία Οα σνμπερι).ηφΟούν και εκείνα, όπως για παράδειγμα η 

υπόΟεση των υπερόχτιων εταιρειών που είχα εγγράψει, 11 οποία ελπίζω \'α είναι εχεΙ 

ΠΡΟΕΔΙ'!3ΥΩΝ: 

Λυτά Οα προστεΟούν αυτομάτως, γιατί ιί,'οι συνέχιση συζητι}σιως. 

Τ, ΧΛΤΖ ΙΙΔ ΙΙΜΙΙΤΙ' Ι ΟΥ: 

Το άλλο Οέμα που αναφέρατε για τον Il εδιαίο ποταμ(), οελω να παραχαλέσω 

να μεΙνeι στην ημεΡΙlσια δι6.τaςη, γιατί ε;τίχΕιται μια συνάVΤηoη όλων των 

Βουλευτών Λευκωσίας με κοινοτ6.ρχες της περιοχιjς μαζί με το Υπουργείο χαι μετ6. 

να ακολουΟι'ιοει η συζήτηση. θα πληροq:oρήοο'Ulιε το Π ροεδρείο. 

ΠPOf,ΔP εYΩN: 

Μάλιστα. 

Κ ηρύσσω τη λιΊξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

('Ωρα λliξιι;: 8.15 μ.μ.) 

Οι uχόJ.ουθοl l~oυ ).ευτ έι; υ:r[γιΚtψαν 1'0" Jo!.ιιτάJ.ΟΥΟ τω\' :rαιΚ> ,' τω,' ΙΙ[ uJ.q-αβιl 

τιχιί σειρά :-

Αγα..τίου ΙΊαννόκης 

Λναστασιάδης Νίχος 

Αντωνίου Λ βιχιάμ 

Γεωργίου Λ \'δρΙα; 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΥ,ωυ Κίκης 

ΕυΟυμίσυ Ττίμης 

ΕυσταΟίου ευστάΟιος 

Ilλιάδιις Δημητρης 

Θεοδώρου Λώρος 

Ι εροδιακόνου Λιόντιος 

Κασουλίδης I'Ια\'νάκης 

ΚατσελλΙI I'ήνα 

Κατοουρίδιις Νίκος 

Κ ληρίδης Ι 'λαυκος 

Κληρίδου ΚαΙτη 



Κοντίδης Δημήτρης 

Κουχουμάς Α\-δρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Λυσιωτης Λώρης 

Λυσοαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ιοίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

ΜιχαηλΙδης Θάσος 

M~χαηλίδης ΝτΙνος 

Μο\.lOιο'ίιττας Νίκος 

Ομήρου rtavvdXTj; 
Il αναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Π α..-ταδό;τουλος Τάσσος 

1985 

Πωταρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης ΧρΙστος 

11 ρέντζας Ρένος 
Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλο'ίιρης Δημήτρης 

ΦιλΙππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

ΧρΙστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημι\τρης 

Χρυσοστόμο\.l 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Λντι:tρόσω:το ι θριισκ[\!τικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

ΠΙ ΝΛ ΚΛ Σ ΠΕι)ιεΧΟΜΕΝΩΝ 

1) 'ΕκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο ;τερι Συμ.-τληρωματικου Ilρουπολογισμού 

Νόμος (Λρ. 4) του 1992~ και ψήφιοη αυτού σε νόμο. 

2) 'ΕκΟεοη για το νομοσχέδιο ''Ο περί IlΡO\Jπoλoγισμoύ του Ταμείου θήρας 

Νόμος του 1992" και ψήφιση α\.lτού οε νόμο. 

3) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο .'0 περί ιιρουπολογιομού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1992" και ψήφιοη αυτού οε νόμο. 

4) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ llρo\Jπoλoγιoμoύ του Ταμείου Δημό
σιων ΔανεΙων Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτο"ύ σε νόμο. 

5) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ilρουπολογισμού (ι'ροποποιητικός) 
(Λρ. 8) νόμος του 1991" και ψήφιση αυτού σε νόμο (με αρ. 2 του 1992). 

6) ΈκΟεοη και σ"μπληρωματική ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ναρκω
τικών Φαρμάκων και Ψ"χοτρ6πων Ουσιών (τροποποιητικός) Νόμος το" 

1990" και 2) Ί:-:κΟεση για το Οέμα ··0 κίνδ"νος που διατρέχει η Κυπριακή 
νεολαΙα από τη διάΟεση των ναρκωηκών και η ανάγκη ύπαρξης ενιαίας 

πολιτικής και συvτονισμοiJ των κυβερνητικών υπηρεσιών για την 

πρόληψη και καταστολή του κινδννου αυΤΟύ·', οι αγορεύσεις και η συζή· 

τηση που έγιναν [r. Κασουλίδης. θ. Μιχαηλίδης. Μάρκος Κυπριανο"ύ, Ε. 
ΕυσταΟΙου. Ν. Ι)ολάνδης , Λ. Λυσιώτης. Κ. Κωνσταντίνου. Λρ. Γεωργίου, 

Ν. Λναοτασιάδης, Γ. Λγαπίο", Δ. ΧριστοδουλΙδης, Ν. Κατσουρίδης, Σ. 

Χ"Γιάννης . Προεδρεύων (Γλ. Κληρίδης) και Τ. Χ"ΔημητρΙου] και 

ψιΊφιση τον νομοσχεδΙου σε νόμο ως ~O περΙ Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών [Γροποποιητικός) Νόμος του 199Z~ 
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7) ΈχΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπλ.:ηρωματιχού Γiρoυπoλoγισμoύ 
του Πανεπιστημ(ου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1992", τι σ\ιντομη 

αναφορά στο θέμα 0,)τ6 το Βουλευτη κ. Μάρκο Κυπριανού και έγκριση 

αντο'ύ σε νόμο. 

8) Έχθεση για το \'Oμoσχtδιo "Ο ΚυρωτιΧ6ς του Π ροαΙΡΕτικού Πρωτο

κόλλου στο Διεθνές Σύμφωνο για τα Αστικά και Πολιτικά Δικαιώματα 
Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

9) 'εκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί τουρχοκυπριαχών περιουσιών 

(Διαχείριση και άλλα θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Κανονισμο( του 

1992", οι αγορεύσης και τι συζήτηση που έγιναν (Σ. Χάσικος, Τ. Παπαδό

πουλος, r. AyαπίOΊJ, Δ. ΙΙλιάδης, Δ. ΣυλλοίιΡΤις. Π. Γ1απαγεωργίο" και 

Ρ. Κατοελλ1'!) και έγκριση αυτών. 

10) Κατάθεση νομοσχεδΙων. εΥΥράφων και κανονισμών. 

1 Ι) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η προώθηση και διάθεση των κυπριακών βιβλίων 
στην Κύπρο και στΟ' εξωτερικό - ΟΙ όροι εργασίας και η μισθoδoσi.α των 
σχσλικών βοηΟών - 11 έλλειψη ιατρικσ'ύ προσωπικσ'ύ στΟ' νσσσκσμείσ 
Π'ύργου - Η στέγαση των υπηρεσιών τσυ Τμήματος Οδικών Μεταφορών 
στη Λευκωσία σε ακατάλληλα και πολυδάπανα κτίρια - 11 δημιουργία 
περιφερειακο'ύ σταΟμο'ύ στο χωριό Κλήρου - 11 προδημοτική εκπαίδευση 
στην Κ'ύπρο - Η έκδοση του ιστορικο'ύ λεξικού της ελληνικής γλώσσας 
της Κύπρου - 11 έλλειψη νερού στις Κάτω Πλάτρες - 11 διαπλάτυνση και 
ευθυγράμμιση τσυ δρόμσυ Μανδριών-Πλατρών - 11 εγκατάσταση θερμά
στρων στα σχσλεία -1'0 αΙτημα της κοινότητας Τίμης για μετατόπιση του 
νέου αυτσκινητόδρομσυ Πάφου-Λεμεσού - Η αντικατάσταση του υδρευ

τικού δικτύσυ της κοινότητας ημης - Τα παράπονα των λεωψ)ρειούχων 
που μεταφέρουν τους μαΟητές των κοινοτήτων της υπαίθρου για αδικαι

ολόγητη καOuστέρηση πληρωμής των κΟ'μίστρων τους α..-τό την κυβέρνηση 

- Η λατόμηση στην περιοχή 'Νικολήδες' και' Καυκαλιά' τσυ Αγίου Σωζσ
μένου - 1-1 δημισυργία από τη δισίκηση των αγγλικών βάσεων απαγορευ

τικής ζώνης -γύρω από τΟ' Ακρωτήρι - Οι εξαγωγές τεράστισυ αριθμΟύ 

αρχαιοτήτων α."tό την Κύπρο - 11 συντήρηση-επιδιόρθωση του κύριαυ 
δρόμαυ πσυ σδηγεί σtην κοινότητα ΑσπροΥιάς· Η μετακίνηση κτηνοτρο

φικών υπσστατικών στην κοινότητα Ασπρογιά - Η λειτσυργία του νέσυ 
σταΟμσύ αναμετάδοσης τηλεοπτικών προγραμμάτων στην επαρχία 

Πάφου - 1-[ ένταξη της καινότητας Ασπρογιάς στΟ' σχέδιΟ' αγροτουρισμσύ 
- 11 ανέγερση κτηνιατριαχής κλινικής στην κσινότητα Παναγιάς - Η μη 
εφαρμσγή υποχρεωτικσύ προτύπου -για το ελαιόλαδο - Η κατασκευ1~ 
μικρού φράγματος στην Άρμου - Το αίτημα της κοινότητας Άρμαυς για 
ένταξή της στΟ' πρόγραμμα ανά.τtυξης τσυ αγροτουρισμσύ - Η επιτά

χυνση της κατασκενής κοινοτικαύ κέντρου στην Άρμσυ - lΙ αντικατά

σtαση των σωλ1)νων τσν πόσφου νερού στην Άρμου - ι--ι λειτουργία της 

κεραίας λήψης των εκΠΟJ,Utών της τηλεόρασης στις κοινότητες Άρμσυ 

και Μαραθσύντας · Το αίτημα της κσινότητας ρ ... -τισκοπής-Πάφου για την 
κατασκενή αγροτικών δρόμων - Τα αίτημα της κοινότητας ΕπισκσΠ1Ις
Πάφου για διαγραφ1'ι χρέους της ίιψονς 15.000 λιρών που σφεΙλει στην 
κυβΙρνηση - ΙΙ μετακίνηση της κοινότητας Επισκοπής-Πάφαυ- Τα 
προβλήματα επαγγελματικής απσκατάστασης των τνφλών - Ο διαχωρι
σμός οικΟ'πέδων στον ΆγιΟ' Αμβρόσιο - Οι ζημιές που προκαλούνται 



1987 

στο"ς κτηνοτρόφους εξαιτίας των ασκήσεων που πραγματοποιούν οι 

Άγγλοι στην περιοχή Αγίου ΑμβροσΙο\! - Η αvτικατάσταση των υδρευ
τιχών σωλήνων στον Άγιο Λμβρόσιο - ΊΌ αίΤllμα της χοινότιπας 
Μανδριών γιο κατασκευή νέου δρόμου ο οποίος να συνδέει το χωριό με 
τον κύριο δρόμο - Η ευOuγράμμιση κοι διαπλάτυνση τον δρόμου 
Μανδριών-Πλατρών - ΤΟ υδρευτικό πρόβλημα στα Μανδριά - ΊΌ αίτημα 
της κοινότητας ΑγΙο-υ θεράποντα γιο ασφo.λτόσtρωστι του δρόμου πα" 
συνδέει την κοινότητα με το φράχτη Άλασσας - Η ruOuyράμμιση και 
διαπλάτυνση tQ'U δρόμου Αγ(ου Aμβρoσ(oυ-AγίoΊJ Θεράποντα - Το 

αρδευτικό πρόβλrιμα στον Άγιο Θεράποντα - Το αίτημα της κοινότητας 
Αγίου θεράποντα για την κατασκευή γεφUΡΙo'ύ στην περιοχή 'Βασιλο'ύ'

Ο διαχωρισμός οικοπέδων στον Άγιο Θεράποντα - Η αποπεράτωση του 
δρόμου Ομόδους-Μανδριών - Η ΕυOuγράμμιση και διαπλάτυνση του 

δρόμου Ομόδους-ΛΥίου Νικολάου - Η δημιουργια νοσοχομειαχτΊς 

μονάδας στο Όμοδος - Το αμπελουργικό πρόβλημα στο Όμοδος • Ι-Ι 

επιδιόρθωση του δημοτιχοίι σχολεΙου Λγίου Αμβροσίου - Η χατασχευτΊ 
φράγματος στο Όμοδος . Το αίτημα της κοινότητας Αγίου Αμβροσίου 
για μείωση της συνεισφοράς της από το 1/3 στο 116 - Το οδιχό δίκαιο 
στον Άγιο Αμβρόσιο • ΤΟ αίτημα της κοινότητας Αγίου Αμβροσίου για 
διαφοροποίηση των κριτηρίων που ισχυουν στΊμερα σχετιχά με τη 

διανειοδότηση νέων ζευγαριών - Η εrτιστρoφt'1 του ποσού των 4,000 
λιρών στην κοινότητα Αγίου ΑμβροσΙου το οποΙο χατέβaλε για την 

επιδιόρΟωση των ζημιών που υπέστη ο δρόμος που οδηγει. προς τα οιχό

πεδα μετά τη διέλευση μηχανημάτων της επαρχιακής διοίκησης - Η 

επέκταση της οικιστιχτΊς ζώνης στα Μανδριά), 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡ ΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρi.αση 19ης Μαρτίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

('ΩQO έναρξης: 4.16 Π.μ.) 

(Αρ.31) 

Κηρύσσω την έναρξη της εργασιών της παρούσας συνεδρίας της Βουλής. 
Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσOΊJν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛ ΙΔΟΥ) 

Υπάρχει α..-ταρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχ6μεθα στο Κεφάλαιο Α', ΝομοΟετική ΕργασΙα. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι "ο περί Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματο; Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1984", Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koιν<:ιβoυλεuτικής Ε.ιτιτροπής να αναγνώσει την 
Έκθεση στο Σώμα, 

Λ, ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΚΑΙ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝικον ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ ΚΥπρον 
(ΕΠΙΒΟΛΗ ΕΙΣΦΟΡΑΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1984" 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και ΩΡOUπoλoyισμo\ι 

Λεόντιος ΙεριoδιακόνOΊJ, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νlκος Μουσωύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάχης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Ανδρέας reωρyl.ou 

ΓLαννόκης ΚασουλΙδης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

Αβραάμ Avτωνίoυ 

Κίκης Καζαμίας 

(1989) 
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KoLvo6ouArvtιy.lj Eπ~τooπή 

ΕσωΤΕρικώΥ 

Πα(!όVΤες: 

Νίκος Κατσουρίδης. Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουοιουπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Οι Κοινοβουλευτικές EnnΡOnl:; Οικονομικών και προυπολοΥισμού και 

Εσωτερικών μελέτησαν Q.ιτό κοινού το υπό α,-αφορά νομοσχέδω σε τρεις σuνεδριες 

τους που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 26 ΦεβρουαρΙον και στις 2 Μαρτίου 1992. 
Στις σuνεδριάσεις των Επιτροπών χλήθηκαν και παρενρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και εκπρόσωποι του Διοικητικού ΣυμβουλΙου και 

της Διεύθυνσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. οι οποίοι ανέλνσαν τις 
Πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου κοι κατέθεσαν στοιχεία και πληροφορίες 

που σχετίζονται με το όλο θέμα. Στις συνεδρLeς αυτές παρευρέθηκαν επίσης και 

εξέθεσαν τι,ς θέσεις τους εκπρόσωποι του ιδιωτικού ραδιοσταθμού ΡΑΔΙΟ ΠΡΩΤΟ. 
του Παγκύπριου Συνδtσμοu Ξενοδόχων, tTl; Έ,'ωσης Σuντακτων Κύπρου. των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, ΤΤις αγροτικής οργάνωσης ΕΚΑ. tTl; 
ΠΟΒΕΚ. του ΚΕΒΕ. ΤΤις ΟΕΒ και του Κυπριακού Συνδέσμρυ προστασίας Κατανα
λωτών. Δεν προσήλθαν στις OUV1:δριάσεις Τ11ς Επιτροπής. παρόλο που είχαν 

προσκλ11θεί. οι εκπρόσωποι Τ11ς Ένωσης Δήμων Κύπρου, της ΠΕΟ, Τ11ς ΠΕΚ. 1:Τ1ς 
Αγροτικής και του Παναγροnκού. Κατά Τ11ν εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδιου 

ήταν παρόντες και o~ Βουλευτές κ. Ν. Ρολάνδl1ς και Δ. Ηλιάδης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι 11 αύξηση του ύψΟυς της εισφοράς 

υπέρ του ΡΙΚ στα πλαίσια των προσπαθειών που το ίδρυμα καταβάλλει για 
ενίσχυση των οικονομικών του με απώτερο στόχο τη συνέχιση της λειτουργΙας του 

και την εκπλήρωση της κοινωνικής του αποστολής. 

Με βάση τα στοιχεΙα που κατατέθηκαν ενώπιον των Ε:rnτροπων. τα σημερινά 
έσοδα του ΡΙΚ από την εισφορά αυτή, που, όπως είναι γνωστό. υπολογίζεται με 
βάση τη διμ11νια(α κατανάλωorι 11λεκτραής ενέργειας, ανέρχονται γύρω στα η,2 εκ., 
ενώ με το νομοσχέδιο που προτείνεται αναμtνεται ότι αυτά θα αυξηθούν )(!lτά 

Ω,5-ί4 εκ. Όπως επΙσης δηλώθηκε στις Επιτροπές από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Εσωτeρικών και του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, το ύψος της 

εισφοράς που προτείνεται θα ήταν σκόπιμο να συνδεθεί με τον τιμαριθμικό δείκτη, 

για να συνάδει με τα οικονομικά μεγέθη που ισχύουν κάθε φορά, πρακτική που 
εφαρμόζεται και ΟΤ11ν Αγγλία για το BBC. Η αναOεWρ11OΤΙ της εισφοράς για το 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. υποστήριξαν ΟΙ ίδιοι eκπρόσωποι, που ανέρχεται 

σήμερα σε ί12 περίπου το χρόνο κατά μέσο όρο -για κάθε νοικοκυριό. είναι 

αναγκαία, για να μπορέσει το ίδρυμα να αντιμετωπίσει α..-τό τη μια τα οικονομικά 

του προβλήματα και από Τ11ν άλλ11 την πρόκληση της διασυνοριακής τηλεόρασης. 

Τέλος, δηλώθΤ)Κε ότι 11 αύξηση που προτείνεται με το υπό εξέταση νομοσχέδιο δε 
ζητείται για να καταστεί δυνατή η λειτουργία του δεύτερου τηλεοπηκού καναλιού 
του ΡΙΚ, αλλά για να βεληωθεΙ η ποιόΤ11τα ΤΤ]ς προσφοράς του Ιδρνματος στο 
σύνολό της. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ. !11ς ΔΕΟΚ, της ΣΕΚ και ΤΤ]ς ΕΚΑ 

τάχθηκαν υπέρ τΤ]ς αύξηοΤ]ς της ε ισφοράς για το ΡIΚ. δεδομένου ότι αυτή καθορί
στηκε για τελευταία φορά το 1979. 
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Ο Πρόεδρος της Ένωσης Σuvτoχτών Κύπρου τάχθηκε υπέρ της αύξησης Τ1Ις 

εισφορός, αλλά ταυτόχρονα εισηγήθηκε 6η είναι ανάγκη να εξασφαλιστεΙ η ίση 

μεταχεLριση όλων των μέσων μαζικής επικοινωνίας. δημόσιων και ιδιωτικών, έτσι 

που να διατηρηθεί και να ενLOχUΘεί τι πολυφωνία και ο νγιης ανταγωνισμός. Για το 

σκοπό αυτό εισηγήθηκε η εισφορά να κατατίθεται σε κοινό ταμε{ο και να επιμερΙ. 

ζεται σε όλα τα μέσα μαζικής επικοινωνίας. 

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριο" Συνδέσμου Ξενοδόχων εισηγήθηκε την εξαί
ρεση των ξενοδοχείων από την υποχρέωση καταβολής εισφοράς υπέρ του ΡΙΚ. δεδο
μένου όη οι τουρΙστες δεν παρακολουθούν συνήθως τα προγράμματα του ΡΙΚ. 

Εκ μέρους του Κ υπριαχού Συνδέσμου Καταναλωτών υποστηρίχθηκε τι ανάγκη 

εξασ(flάλισης πολυφωνίας και διεξαγωγής έρευνας σε βάθος σχετικά με την 

προσφορά και το ρόλο του ΡΙΚ , προτού εγκριθι:ί οποιαδήποτε εισφορά υπέρ του 

Ιδρύματος. 

Ο Διευθυvτής του ιδιωτικού ραδιοσταθμού ΡΑΔΙΟ ΠΡΩΤΟ εισηγήθηκε την 

κατάργηση της εισφοράς υπέρ του ΡΙΚ και τη διεξαγωγή δημόσιας έρευνας αναφο

ρικά με το ρόλο του Ιδρύματος. 

Στο στάδιο της μελέτης του υπό εξέταση νομοσχεδίου κατατέΟηκαν στι.ς δύο 

Επιτροπές αι-τό το ΡΙΚ νέες εισηγήσεις για την αναθεώρηση του ύψους της εισφοράς 

με στόχο να επιβαρυνθούν λιγότερο τα μικρά και μεσαία νοικοκυριά, 

ΟΙ Κοινοβουλευτικές επιτροπές Οικο''Ομικών και ΠροUπολογισμoU και 

Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλες ης θέσεις που εκφQόστηκαν ενωπιόν τους, 

τα στοιχεία που κατατέθηκαν ωτό τους αρμοδ(ους και ης νέες Εισηγήσης που 

υποβλήθηκαν από το ΡΙΚ για τα ύψος της προτεινόμενης εισ(ροράς. έχουν καταλήξει 

κατά πλειοψηφία στα πιο κάτω:-

(α) Τα νοικοκυριά που καταναλώνουν αιίό 41 μέχρι 250 κιλοβάτ τη διμηνία. 
δηλ. ποσοστό 45% του συνόλου των νοικοκυριών παγκύπρια. θα κατα
βάλλουν ως ησφορά uπέρ του ΡΙΚ από 0.60 σεντ μέχρι f4.00 τη διμηνΙα. 

(β) Τα νοικοκυριά που κατω'αλώνουν από 251 μέχρι SOO κιλοβάτ τη 

διμηνία. δηλ. το 38% των νοικοκυριών παγκύπριο. θα καταβόλλουν ως 
εισφορά υπέρ του ΡΙΚ από Β,67 μέχρι ί8.00 τη διμηνία. 

(γ) Τα νοικοκυριά που καταναλώνουν πάνω από 501 κιλοβάτ τη διμηνία. 
δηλ. το 17% των νοικοκυριιί)ν παγκύ:τρια. Οα καταβάλλουν ως εισφορά 

υπέρ του ΡΙΚ από ;(8.67 μέχρι ΕΙ 1,50 τη διμηνία. 

(δ) Για κάθε άλλη διατίμηση εκτός των νοικοκυριών θα καταβάλλεται ως 

εισφορά υπέρ του ΡΙΚ ποσό αιί6 Ω.ΟΟ μέχρι ;(25,00 τη διμηνία. 

(ε) Η εισήγηση για σύνδεση της εισφοράς με το δείκτη τιμαριθμικών αναπρο· 

σαρμογών δεν υιοθετείται. 

Με βάση τις πω πάνω θέσεις τους οι επιτροπές επαναδιατύπωσαν το υπό 

σUl;ήτηση νομοσχέδιο. του οποίου η ισχύς καθορίζεται ότι αρχίζει την lη Μα'ίου 

1992. και εισηγούνται κατά πλειοψηφία στη Βουλη την ψήφισή του σε νόμο. όπως 
έχει τελικά διαμορφωθεΙ 

Οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος. οι οποΙοι διαφώνησαν με την πιο 
πάνω θέση, δήλωσαν ότι θα ήταν διατεθειμένοι να εισrryηOoύν αύξηση της εισφοράς 

για το ΡΙΚ από 25% μέχρι και 75% υπό την ΠΡΟΙ:Ιπόθεση ότι το ΡΙΚ δε θα προχω
ρούσε στη δημιουΡΎία δεύτερου τηλεοπτικού καναλιού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής: 

Ο κ. Τάσσος Πα...-ταδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Θα μιλήσω Επί θέματος αρχής ΟΡΥ6-τερα, αλλά θέλω πρώτα να ΕΥεΙρω ένα θέμα 

δ~αδικασίας. Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, να αναγνωσθεί. και τι Έκθεση του υπ' αρ. 2 
θέματος, που εΙναι ~o περΙ προυπολΟΥισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρυματος ΚΊ1πρου 
Νόμος του 1992", γιοτ! πιστεύω όη τα δυο θέματα εΙναι αλληλένδετο. Τουλάχιστον 
εγώ έτσι θα τα εξετάσω, ως αλληλέ"δετα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι. κύριε Πρόεδρε. είναι καλύτερα \'« συζητηθoUΝ μαζι. γιατί εί.ναι (ιλληλέν

δετα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε παρακαλώ τον Πρόεδρο της Ertιτροπής να α,-ογνώσει στο Σώμα και την 

Έκθεση για τον προυπολΟΥισμό του ΡΙΚ και θα σUΖητηθoiιv και τα δυο θέματα 
ταυτοχρόνως. 

Λ. Ι ΕΡΟΔ IΑΚΟΝον; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙQ ΠΟΥ T1TΛOΦQPEITAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΤΟΥ PAΔIQΦΩNIKOY ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Oα~vτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκrις Kασoυλιδrις 

Νίκος Kατσoυρίδrις 

Αβραάμ Α νtωνΙOυ 

Kίκrις Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΕκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Tάκrις Xατζrιδrιμrιτρ(oυ 

Ρένος πρένtζας 

Ο προυπολογισμός του Ραδιαρωνικού Ιδρύματος Κύπρου για το 1992 κατατέ
θηκε στη Βουλή στις 30 lανouαρΙOυ 1992 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευnκή 
Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 
Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος, 

Η ε..τιτροπι; μελέτησε τον προυπολογισμό αυτό αι δiιo συνεδρΙες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 24 Φεβροιιαρίου 1992. Στις σuνεδριάσε~ autt; 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και τrις Διεύ
θυνσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Στ~ συνεδρLό.σεις αυτές ήταν παρών 

και ο Βουλευτής κ. Ν. Ρολάνδης. 

AναλύOνtας την πολιηκή του ιδρύματος, όπως αυτή ανηκατo:πτρΙζeται στον 

προυπολογισμό του 1992, ο Πρόεδρος του Διοικητικού του Συμβουλιο\l αναφέρθηκε 
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στον έντονο αναπηιξιαχό χαρακτήρα που παρoυσιάζε~. για να μπορέσει το Lδρυμα 

να ανταποκριθεί στη oύyχΡOVTJ πραγματικότητα που δημιουργεΙται με την τερόστια 

ανάπτυξη της ραδιοτηλεόρασης στην Κύπρο και διεθ'l'ώς. Από την άλλη, όπως ο 
ίδιος δήλωσε. ο ΠΡOίJΠO).,oyισμός διακρίνεται α.π:6 λιτότητα. με την ΠΕρίληψη νέων 

θέσεων σε μεμονωμένες περιπτώσεις κοι μόνο ως αποτέλεσμα συμβατικών \ιJtοχρεώ

σεων του ιδρύματος. Επίσης ο Πρόεδρος του ΡΙΚ αναφέρθηκε Ο'ης προσπάθειις 
που καταβάλλονται για αναδόμηση των υπηρεσιών του, ώστε να αξιοποιηθεΙ καλύ

τερα το ανθρώπινο δυναμικό τον κοι να αυξηθεί τι παραγωγικότητά του. Τέλος, 

έγινε αναφορά στο σημαντικό ρόλο που έχει "ο υητελέσει το (δρυμα και στην 

ανάγκη για ση'!ριξiι του με την έγκριση του πρου;ΥολΟΥισμού του. όπως προτεί.νεται. 

Η Επnροπή, αφού διεξήλθε λεπτομερεωκά τις επιμtρoυς πρόνοιες του υπό 

συζήτ"σ" προυπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, αποφάσισε να 

ειση'(Τ1θεΙ τις πιο κάτω τροπολογΙες: 

(α) Τ" μείωσ" κατά 15% των δικαιωμάτων γω υπερωρίες για τις οποίες 
προβλέπεται συνoλ~κό ποσό ύψους f5oo.000. και 

(β) Τη μείωση κατά Ι 0% των δα,-τανών για οδοιπορικά-έξοδα διακΙνrισης. 

Τα Μέλ" -της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ ΚΟ. 

διαφωνώντας με Τ1] θέσ" -της πλεΙOψTJφwς, nσηγούνται περαιτέρω τ"ν καταψήφισ" 
των κονδυλιων που αναφέρονται στην (δρυση Β' ΤηλεοπτικοίΙ Καναλιού από το 

ΡIΚ, την οπο(α θεωρούν aXQeEaot" και εσπευσμένη, με μοναδικό στόχο να συναγω
νιστεί τον ιδιωτικό τομέα. Ειδικότερα. οι πιο πάνω Βουλευτές ΕισηγοίΙνται 

oπάλtL'IjnJ του κονδυλίου, ύψους (1.670.000. που αφορά τις λειτουργικές δα..-τάνες 
του Β' καναλιού. καθώς και την περικαι-τή ποσού ί 1.000.000 το οποίο θα διατεθεί για 
τον τεχνικό εξοπλισμό το\! καναλιού απου. Σαν αποτέλεσμα της πιο πάνω θέσης 

τους οι ίδισι Βουλευτές εισηγούνται τ"ν περικοπή και οποιουδήποτε άλλου κονδυ
λίου σχετίζεται έμμεσα με την ίδρυση και λωουρΥ(α του Β' καναλιού. επL.."'tρόσθετα 

οι Βουλευτές του ΔΗΚΟ εισ"γούνται τις ακόλουΟες επιμέρους τροπολογίες. 

(α) Mεi.ωση κατά Π.ΟΟΟ του ποσού. ύψους !30.000. που προορίζεται για 
σννέδρια. 

(β) Συμβολική πρόνοια f:ΙO έναντι του άρθρου που αναφέρεται στα έξοδα 

μετεκπαίδευσης προσωπικού. ύψΟυς r. ι Ο.αχ>. 
(γ) Μείωση κατά !ΙΟ.ΟΟΟ του ποσοίΙ, ύψους Ω0.αχ>, που προοριζεται για 

συντήρηση, επισκευή και διαρρύθμιση κτιρίων και δρόμων. 

(δ) Μείωση στις !120.<ΧΧ) του ποσού. ύψους.Ω36.<ΧΧ), για συντήρηση μ"χα· 

νrιμάτων. 

(ε) Απάλειψη της Πρόνοιας, ύψους f50.(xx), για "Μasιer Plan" και άλλες 
μελέτες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού , αφού 

διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τις θέσεις που συγκέντρωσαν την 
ομοφωνΙα ή την πλειοψηφ'α των Μελών της. ε ισηγεί.ται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο. Εγκρίνοντας τον πιο πάνω προυπολοΥισμό " πλειοψηφΙα της Επιτροπής 
πιστευει και αναμένει ότι το ΡΙΚ θα ε(ναι σε θέση να ανταποκριθεί σης υ:τοχρεώ

σεις του και ότι " διοίκησ" και διεύθυνσή του θα εφαρμόσουν την αναγκαία πολι-
τικ" λιτότητας και περισυλλοYl1ς, ιδιαίτερα στην πλήρωση των κενών θέσεων που 
υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχή;; 

Ο κ, Τάσσο; Παπαδόπουλος έχει το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφOL. 

Aι.σθάνoμα~ κά,i'tοια αμηχανία. -Υνωρ(ζοντας ότι μιλώ μπροστά οε Βουλευτές 

που ήδη έχουν πάρει την απόφασή τους. να εγκρίνουν δηλαδή την αυξημένη εισφορά 

και τον προυπολΟΥισμό. Όμως έτσι χι αλλιώς πρέπει να λεχθούν μερικά πράγματα. 

Πρώτο. για να σας αφαιρεθεί το άλλοθι. όταν Ίου χρόνου θα κληθείτε να ψηφίσετε 

ξανά το !.διο Τι και αυξημένο ποσό και δεύΤΕρο. γιατί εγώ Οέλω να :ιnστεύω ότι η 

Βουλή και οι Βουλευτές της συνεδριάζουν και συνέρχονται. για να βoΊJλεoovται. για 

να κρΙνouν. για να αποφασίζουν με βόση τα όσα ακοUOυν και όχι προδιατεταγμένα. 

όπως αποφασίζετε και με άλλα κριτήρια. 

Το Δημοκραηκό Κόμμα θα καταψηφίσει και το νομοσχέδιο για την εισφορά 

και τον προυπολΟΥισμό, όπως έχουν υποβληθεΙ και θα υποβάλει πρόταστι για 

επιβολή άλλων επιπέδων εισφοράς, που συνΟψ(ζεται σε επιβολή αύξηστις κατά 25% 
στους καταναλωτές ηλεκτρισμοu α.-τό Ο μέχρι 250 κιλοβάτ, που αποτελούν το 46% 
των καταναλωτών, κατά 50% στους καταναλωτές ηλεχτρωμού α..-τό 251 μέχρι 500 
κιλοβάτ, που etVOL το 4] % των καταναλωτών, και κατά 75% στους καταναλωτές α..-τό 
501 κιλοβάτ και πάνω. Η πρόταση του Δημοκραηκού Κόμματος, όπως έχει υπολο
γιστεί από την Επιτροπή Μελeτών του Δημoκρατικoiι Κόμματος, θα αποφέρeι στο 

ΡΙΚ !2.456.αχ:ι. Αν αυτή η :ιρόταση γίνει δeκτή μαζΙ μΙ!: τη συμ..-τληρωμαηκή 

πρόταση για δέσμευση του xufJeQYηTιXoiι ραδιοφωνικού ιδρiιματoς να μην ιδρiισει τσ 

δεiιτερo κανάλι, το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει αυτές τις αυξήσεις. Αν όχι, θα 

καταψηφίσει και την αύξηση της eισφοράς και τον προίΙπολογισμό του κυβξ:ρνη. 

τικού ραδιοφωνικού ιδρύματος. Η θέστι μας δεν εΙναι να πλήξουμε το κυβερνητικό 

ραδιοφωνικό ιδρυμα. Η θέστι μας είναι να το στηρίξουμε. Η θέστι μας είναι να το 

σώσουμε από την κατολίσθηση στη χρεοκοπία. Γιατί η ίδρυση του δεύτερου κανα· 

λιού, ενώ σε τίποτε δεν εξυπηριτεί ·και, όπως σωστά έχει περιγραφεί από ένα συνά

δελφο, πρόκειται γι.ο. ένα βίντεο κλαμπ-θα οδηγήσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

KunΡOU σε νέες περιπέτειες όσον αφορά το οικονομικά του χαι στην αδήριτη 
ανάγκη του χρόνου να ζηηΊσει νέα αuξηση της εισφοράς που ήδη εμείς θεωρούμε ότι 

έτσι και αλλιώς εΙναι ανεφάρμοστη, είναι καταθλιπτική. 

Έχει καταβληθεί όλες αυτές τις μέρες που έχουν περάσει στην εξέταση του 

θέματος μεγάλη προσπάθεια a..""tό το κυβερνηnκό ίδρυμα, για να μας πείσει ή να 

πείσει το λαό ότι η πρόσθετη, κατά τη γνώμη μου καταθλιπτική , επιβάρυνση που 

επιβάλλει στο λαό είναι ίση με κάποιους καφέδες. Δεν ξέρω πόσοι είναι οι καφέδες. 

Όμως πιστεύω ότι η όλη πρόταστι βασίζεται σε παραπλάνηση ή σε ηθελημένη παρα

ποίηση της αλήθειας από το ίδρυμα. Όσον οφορά τους καφέδeς, δεν είναι ένας 

καφές, είναι πολλές δεκάδες καφέδων. Και όπως όλοι ξέρουμe, ο ασφαλέστερος και 

πειστικότερος ε.ι-τιφανειακά τρόπος για να παραπλανήσουμε είναι η χρησιμοποίηση 

των στατιστικών. Είναι γνωστή άλλωστε η ιστορία ότι εγώ και ο διευθυντής μου 

nσπράσσουμι!II.ΟΟΟ. ΕκεΙνος τις !ιο.οοο και εγώ τις !Ι.ΟΟΟ! Έτσι συμβαίνει και 

με τους καφέδες: μέσος όρος. Δεν υπάρχει όμως μέσος όρος. Υπάρχουν άτομα. 
Υπάρχουν καταναλωτές. Υπάρχουν πολίτες για τους οπο(ους θα διπλασιαστεί η 

επιβάρυνση. Ύστερα, τον καφέ Τι το τσιγάρο αν θέλω τον πίνω. 'ExeL επιλογή ο 
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πολίτης. Διαλέγει αν θέλΕΙ να πιη πρόσθετους καφέδες ή πρόσΟετα τσιγάρα. Εδώ 
δεν έχει επιλογή. Είτε το θέλει είτε όχι, ε'ναι υποχρεωμένος να πληρώσει. Ε(ναι 
υποχρεωμένος, έστω χι αν την "υπηρεσία" δεν τη θέλει ή τη θεωρεί προκλητική ή έχει 
όλλη επιλογή. Και αυτή είναι δUΣΤΥΧώς τι πραγματικότητα, όσον αφορό. την επιβά· 
ρυνση που σήμερα cn.ιζητoύμε. 

ΑΥαπητοΙ οιινάδελφοι. αν αυτά που λέγω είναι αλήθεια και είναι σωστά. όχι 
μόνο πρέπει να καταψηφίσετε την πρόταση, αλλά να διατάξετε και έρευνα. Γιατί θα 
οας πω ότι τι Βουλή οδηγείται με παρα..ίλονητικά δεδομένα και με παρόθεση λανθα· 
σμένων γεγονότων στο να ψηφίσει αυτή τη φοβερή επιβάρυνση πάνω στο σύνολο 
των καταναλωτών. Και δύο διχαωλογίες υπάρχουν: είτε ο Πρόεδρος ΤΟ\l κυβερνη
τικού ραδιοφωνικού ιδρύματος και το Συμβούλιο αγνοούν τα γεγονότα είτε fJOehfI' 
μένα προσπαθούν να παραπλανήσουν τη Βουλή. Και στη μια όμως και στην άλλη 

περΙπτωστι η Βουλή πρέπει να καταψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο. Και ο Πρόεδρος 
και το ΣυμΒούλιο κατέρυΟροι από αισχύτη πρέπει να παραιτηθούν. 

'Ε'να από τα σοβαρότερα ΕΠιχειρήματα που έχουν λεχθεί είναι όη τι επιβολή 
της εισφοράς έχει παραμεLνει αμετάβλητη και δεν έχει αλλάξει από το 1979, όταν 
επιβλήθηκε. και ότι η εισφορά που μας ζητούν να εγκρίνουμε αποβλέπει, αν μη η 

άλλο. στο να καλύψει το αυξημένο κόστος τον ιδρυματος από την αύξηση του τιμα
ριθμικού δείκτη. Είναι σοβαρό επιχείρημα αυτό. Ομολογώ πολύ μας έχει προβλη

ματίσει cιυτό το επιχείρημα. Κι αν έτσι είναι τα πρόΥματα, πρέπει να ψηφιστεί 

κάποια αύξηση. Και είμαι σίγουρος ότι όλσι σας έτσι πιστεύετε, αν αυτά είναι 
αληθινό. Αν αυτά δεν είναι αληθινά. τι θα πείτε: θα προχωρήσετε να ψηφίσετε, με 

βάση το ότι πρέπει να καλύψουμε το αυξημένο κόστος; 

Πέρα όμως α.ι·τό τους μέσους όρους και τouς καφέδες, ας δούμε τα γεγονότα. 
Η πρώτη εισφορό: είχε εοίιβληθεί με σύνδεση προς την κατανάλωση ηλεκτρικού 

ρεύματος το 1979. θέλω να πω -όχι ότι έχει σημασία, αλλό για να xetvttt! έτσι αντι
κειμενικά αντά που λέγω-ότι αυτή τη μέθοδο της σύνδεσης της εισφοράς προς το 

κυβερνητικό ραδιοφωνικό ίδρυμα με την κατανάλωση ρεύματος εγώ την υποστή

ριξα, όταν τότε ήμουν στη Βουλή. όταν ήμουν Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και προυπολογισμού. Τότε, όταν η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμού ήταν εννιαμελής και πέρασε αυτό το 

σύστημα με ψήφους πέντε έναντι τεσσάρων. η πέμ..-ττη ψήφος ήταν η δική μον. ΤΟ 

1980. που ήταν το πρώτο έτος πλήρους επιβολής της εισφοράς με σύνδεσή της προς 
την κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος, τα έσοδα του κυβερνητικού ραδιοφωνικού 

ιδρύματος ήταν ί l .551.233. ΠαραλεΙπω τα μιλς που υπήρχαν τότε. Στις 31 Δεκεμ
βρίου 1990 τα έσοδα από την εισφορά ήταν ί3.212.153. ΠαραλεΙΠω τώρα τα σεντ. 
Στις 3 1 ΔεκεμΒρίου 1991 κατά τους υπολΟΥισμοίκ; -γιατί ακόμα δεν έχουν ελεγχθεί 
οι λoyαρ~ασμoΙ- τα έσοδα ήταν ί3.365.000 από την εισφορά σε σύνδεση με την κατα
νάλωση rιλEχΤΡ~ΚOύ ρεύματος. Δηλαδή, a..-τό το 1980 μέχρι σήμερα η αύξηση των 
εσόδων του κυβερvητικoύ ραδιοφωνικο\ι ιδρύμαtος από την εισφορά σε σύνδεση με 
τον rιλεκτρισμό είναι 142%. 

Ας δούμε και τον τιμαριθμικό &Ικτη. Το 1980 ο τιμαριθμικός δείκτης ήταν 
21 %. ItL; 31 Δεκεμβρίου 1991, σύμφωνα με την ανακοίνωση τrις Υπηρεσίας Σtατι
στικής της κυβέρVΗσης. ο τιμαριθμικός δείχτης ήταν 127%. Δηλαδή. η διαφορά 
ανάμεσα στην αύξrιση των εσόδων του κυβερτητικού ραδιοφωνικού ιδρύματος από 

τrιν εισφορά και την αύξηση στην αντίστοιχη περίοδο του tιμαριθμικού δείκτη είναι 

μεταξύ του 142% και του 106%. Δηλαδή, τα έσοδα αuξήθrικαν κατά 28% περισσό
τερο απ' ό,ΤΙ αυξήθηκε ο τιμαριθμικδς δείκτης. Είναι κανένας από εσάς που έχει 
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διαπιστώσει αυτή tTJV αντίφαση ανάμεσα στα δεδομένα που έθεσε ο Πρόεδρος και το 
Συμβούλιο του κυβερvτιτικoύ ραδιοφωνιχού ιbρύματoς μπροστά σας και αυτών που 

αντα.ι-cοκρίvονται στην πραγματικότητα; Και στο μεταξύ έχει δοθεί στο ΡΙΚ το 
λαχείο που, κατά τους υπολογισμούς που το Συμβούλιο μας έχει δώσει στη ΒΟ1.lλή. 
αποφέρει περΙπου i:. ι .500.000 το χρόνο. Και έχουν OΊJξηθεΙ και οι διαφημίσεις. 

Δυστυχώς δεν υπάρχει αριθμητική ανάλυση του ποσοστού αυξησης των διαφημί4 

σεων, γιατί συνδέεται με πολλούς όρους, όπως είναι η <Ορα που μπαίνουν, τα 

προγράμματα. οι πελάτες, οι εκπτώσεις, και δεν μπόρεσα να βρω την ποσοστιαία 

αλλαγή. Βέβαια αυτή την αλλαγή στα τέλη των διαφημΙσεων το κυβιρνητικό ραδιο

φωνικό !.δρυμα την ονομάζει νέα εμπορική πολΙΤΙ)'.ή. Και. aYMTlto( σuνάδελφoι, 
έχει πληρώσει μερικές εκατοντάδες χιλιάδες λίρες σε εμπειρογνώμονες, για να του 

πουν το αυταπόδεικτο, ότι δηλαδή η παρεμβολή σφηνών στις ειδήσεις αποφέρει 

περισσότερα! Αλίμονο, Όποιος έχΗ ταξιδέψει ξέρει ότι αυτό είναι που γίνεται σε 

άλλες χώρες. Δε χρειάζονταν οι εκατοντάδες χιλιάδες λίρες, αν αυτή είναι η συνο

λική πολιτική όοον αφορά τη νέα εμπορική πολιτική του ιδρύματος. 

Αγαί1:ητοί κύριοι συνάδελφοι, Εδώ έχουμε ένα ραδιοφωνικό ιδρυμα που εΙναι 

χρεοκοπημένο και ζητά από τη Βουλή, με βάση λανθασμένα οικονομικά δεδομένα, 
να του εγκρίνει αυξήσεις που είναι καταθλιπτικές για το μέσο καταναλωτή. για ν' 

ανα.."tληρώσει τάχα τη διαφορά που υπήρξε στο κόστος και στον τιμαριθμικό δείκτη 

από τότε που t.ι"tιβλήθηκαν μέχρι σήμερα. Αν έχετε επηρεαστεί (lι"tό αυτά τα δεδομένα 

-πιθανότατα πάρα πολλοί να μην έχετε επηρεαστεί. γιατί είναι με άλλα κριτήρια που 

αποφασίζεται τι αύξηση της εισφοράς-νομίζω ότι τουλάχιστο δικαι.ολογεΙται η 

επανεξέταση της θέσης σας. Διαφορετικά ψηφίζετε με βάση λανθασμένα δεδoμiνα 

που έχσυν υποΒληΟεί στη Βουλή. Α ν δε σας ενδιαφέρει, βεβαίως η απόφαση εναπό

κειται στη Βουλή και μ.πορεΙ να αποφασίσει. 

Γιατί εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος λέμε ότι θα συνδέσουμε την κάποια 

αύξηση της εισφορός με τη λειτουργία του δε"τερου καναλιού; ΤΟ δεiιτεΡO κανάλι 

θα στοιχίσει. λένε. ίΙ.650.000. Εγώ σας λέγω. για να καταγραφεί και να το θυμάστε. 
πως θα στοιχίζει ί2.ΒΟΟ.ΟΟΟ το χρόνο. Άλλωστε σας λέγω ότι η πρώτη εκτίμηση των 

δαπανων που εί.ναι καταγραμμένη στα πρακτικά του ΡΙΚ είναι ί2.000.00Q. Και 

τελικά αποφάσισαν ότι δεν ηχεί καλά και γι' αυτό το μείωσαν για σκοπούς προυπο

λογισμού. ί2.800.(ΧΧ) για το δεύτερο κανόλι! Μιλώ για τα λειτουργικά έξοδα. Και 

f800.000 για να ytV1!L στούντιο. όταν η ΠOQξία διεθνώς και στην Ευρώπη.ο.ναφέρω 
μόνο το BBC. είναι η κατάργηση των μεγάλων στουντιο. Γιaτι. όταν μιλουμε για 

στούντιο. μιλούμε για τέσσερις τοίχους και φωτισμό που μ.."tOQεί να γίνει με πολύ 

μικρότερη δα.πάνη. Άλλωστε ο δικός τους ο εμπεΙΡΟΥνώμονο.ς -όχι εγώ. ο δικός 

τouς ο εμπειρογνώμονας-εισηγείται την κατασκευή ενός μικρού στούνnο για την 

ομαλή ροή των νέων. Και εκεί που κάμνουν στούντιο μικρά. τα ενοικιάζουν στον 
ιδιωτικό τομέα για να κάνει παραγωγές. Όχι κτ(ριο που είναι περίπου όσο ένα 

ξενοδοχείο ΧΊΛΤΟΝ. γιατί έτσι γινόταν πριν από τριάντα χρόνια. Αυτά ξέρουν, 

αυτά εφαρμόζουν! 

Εμείς δε θέλουμε κατάργηση του ΡΙΚ. θέλουμε λειτουργία ενός κρατικού 
ραδιοφωνικού ιδρύματος. Όχι ενός κ\Jβερνητικoυ ραδιοφωνικού ιδρύματος. Και 

πιστεύουμε ότι τα ποσοστά αύξησης που εμείς εισηγούμαστε είναι ο.ρκετά και για τη 

λειτουργ(α ενός τέτοωυ ιδρύματος και για τη βελτίωση της προσφοράς του στο 

κοινό και ακόμα για την Q.ι"tόojkoη των χρεών που έχει. Και βασίζω αυτή την άπΟψή 

μου πάνω στην έκθεση των εμπειρογνωμόνων που έχει μετακαλέσει το ΡΙΚ και που 
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έΧΕΙ υποβληθεί στις αντίστοιχες Ε.,τιτροπές της Βουλής. θέλω να πω εδώ προς 

πρόληψη οποιασδήποτε παρεξήΎTIOης. Εγώ ξεκΙνησα με το συλλογισμό ότι το ΡΙΚ 

προσπαθεί και εισηγεΙται να δημιουργήσει το βΙντεο κλαμπ. πο" κατ' εUφΤΙμισμ6 
ονομάζει δευτερο κανάλι, για να φποδΙσει τη λειτουργία τυχόν ιδιωτικών ραδιοτη. 

Λεonτικών σταθμών. Και όταν λέγω ξεκίνησα από αυτό το συλλογισμό, μη νομίσετε 

ότι είναι μόνος μου που το σκέφτηκα. Ξεχ(νησα a.ίό τη σκέψη ότι επινοήθηκε amό. 

μόνο και μόνο για να εμποδίσουν άλλους, να προκαταλόβουν άλλους από τσυ να 

ιδρύσουν βιώσιμο ραδιοτηλεοπτικό σταθμό. Και δεν το λέγω εγώ πάλι. ΤΟ λέγει η 

έκθεση των εμπειρογνωμόνων τους. όταν αποκαλεί σε 14 παραγράφους την ιδ ιωτική 
ραδιοτηλεοπτική υπηρεσία "CLιίEιλή", Και γράφει ο εμ..-τιιρογνώμονός τους: "Για να 

απoτρέψoUΜε την απειλή , πρέπΗ να λάβουμε νέα μέτρα κα~ να εφαρμόσουμε νέα 

εμπoρ~κή πoλιτιχή~, αυτή για τις σφήνες που σας ε(.πα. "Πρέπει να φροντΙσουμε για 

τους μεγάλους διαψημιστές. παραγνωρίζοντας τους μικρούς. Γιατι. άμα εμείς 

πάρουμε τους μεγάλους" . λέγει η έκθεση. ~τότε μποροίΙμε να επιβιώσουμε και να μη 

χάσουμε τη διαφήμιση από αυτούς τους οργανισμούς". Και άμα θέλετε, θα σας πω 

την παράγραφο όπου τα λέγει. Και πρέπει εδώ να πω ότι είμαι ευγνώμων στον 

Πρόεδρο και στα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου του κυβερνητικού ραδιοφω· 

νικοίΙ ιδρύματος για τα έγγραφα που μας έδωσαν, γιατί. ενώ έτσι άρχισε ο συλλογι

σμός μου. μετά. διαβάζοντας τα έγγραφα που μας έχουν δώσει. πείστηκα ότι είναι 

εντελώς άχρηστο το δείΙτερο κανάλι. Είναι άχρηστο και επικίνδυνο οικονομικά. 

Άχρη<πο από πλευράς του σκοπού και των επιδιώξεων που πρέΠΕΙ να έχει μια 

κρατική ραδιοτηλεόραση και επικίνδυνο όσον αφορά την επιβάρυνση του κόσμου. 

Γιατί δεν είναι επιβάρυνση μόνο για φέτος αυτό τα !4.000.000 που θα επιβάλουμε 
στον κοσμάκη. Είναι ετήσια και επαναλαμβανόμενη δαπάνη. Και μια και αρχίσει. 

θα πρέπει. για να μην το κλείσουμε. κάθε χρόνο να την αυξάνουμε. 

Λένε στην παράγραφο 1.2 της έκΟεσης οι εμ.,;εΙΡΟΥνωμονες και πρέο,;ει να τους 
πιστέψουμε. Εισέπραξαν f400.000, άρα πρέπη τα πορίσματά τους να είναι 

ανάλογα. Λέγει: "Πρέ.Jτει να ιδρυθεΙ ένα ιδρυμα -το ονομάζει κρατικό· ικα\'ό να 

λειτουργεί ανεξάρτητα και προσοδοφόρα στην ελεύθερη οικονομία. με τους κανόνες 
της ελεύθερης οικονομίας και να προωθεί την κυπριακή κουλτούρα. και την 

κυπριακή ταυτότητα". ΦΙλοι μου. δεν πρόκειται εδώ. γιατί δεν είναι αutός ο σκοπός 

της συζήτησης. να εξετάσω αν υπάρχει κυπριακή κουλτούρα. Αυτά τα λένε οι Νεοκύ

πριοι. Άμα συζητούμε θέματα Νεοκυπρίων, θα το συζητήσουμε. Εγώ λέγω υπάρχει 

ελληνική κουλτούρα και ελληνική κυπριακή ταυτότητα. Όμως δεν έχει σχέση αυτό 

το πράγμα. Έστω για λόγους της τωρινης συζήτησης, για να μην παρεξηγηθώ. ας 

πούμε για την κυπριακή κουλτούρα. Και λ.tγει ακόμα η έκθεση των εμπεΙΡΟΥνω· 

μόνων, παράγραφος 1.8: 

"Βραχυπρόθεσμοι στόχοι" ... θα τα πείτε UΣτερα, κύρι.ε συνάδελφε. Ξέρω ότι οας 

ενοχλεί. όταν λέμε ότι υπάρχει ελληνική κουλτούρα. Αλλά τι να κάνουμε: Έτσι 

πιστεύουμε. Εδώ έχουμε ελληνική κουλτούρα με κυπριακές προσθέσεις πάνω στην 

ελληνικ~ κουλτούρα. Είμαστε μέρος του ελληνισμού. Πώς να το κάνουμε το 
πράγμα; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ; 

Έφερές τα βόλτα. κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΔΕν τα έφερα βόλτα. κύριε Χριστόφια. ΛυποίΙμαι. Έτσι ε(ναι η πραγματικό· 
τητα. Έτσι εΙναι η ιστορική αλήθεια. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παρακαλώ. να μη διακόπτετε τον ομιλ.ητή ούτε και να γίνεται διαλογική συζή
τηση μεταξύ ομιλητού και Βουλευτών. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ευχαριστώ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. για την προστασία, αλλά δε με ενοχλεΙ ειλικρινά. 
Το μόνο που θα γίνει εΙναι να παραταθεί περαιτέρω 11 ομιλΙα μου. "Βραχυπρόθε
σμοι στόχοι", λένε ΟΙ εμπειρογνώμονες, παράγραφος 1.8: Ένα μικρό χωριστό στού
ντιο για τα νέα. Όχι το ΧΙΛΤΟΝ που σας είπα. Έτσι [ΙΟ11γ[(ται. Και να Υ(νει και 

αναβάΟμιοTl των τηλεοπτικών προγραμμάτων. Και ότι το δεύτερο κανάλι εΙναι 
μεσοπρόθεσμος στόχος. Και 11 επαύξηση σε τρΙτο κανάλι και άλλα πρόγματα. που 
εισηγούνται ή έχουν πει στους αρχηγούς των κομμάτων που τους παίρνουν στο ΡΙΚ 

για να τους εξηγήσουν το πρόγραμμα. προβλέπεται για το 2000. 'Αξιος που θα 

ζήσει. Όμως το μεσοπρόθεσμο στόχο του δεύτερου καναλιού θέλουν να τον κάμουν 
τώρα. χωρίς να έχουν λεφτά. Εγιί} δεν έχω ακούσει καμιά επιχείρηση. αφού λένε οι 

εμπειρογνώμονες πως πρέπει να διοικείται πάνω σε ε~ι.ίτoρική οικονομική βάση. με 
τις αρχές της ελεύθερης οικονομίας. που να είναι χρεοκοπημένη και να μιλά για 

μεγαλεπίβολα προγράμματα δεκαετίας με δαπάνη εκατομμυρίων λιρών σε βάρος 

άλλων. ξένων καταναλωτών. Πρέπει να εισάξει. λέγει η παράγραφος 1.10. νέα 
τεχνολογία. Όμως μαζί με τη νέα τεχνολογία τι ονομάζει ο εμπειρογνώμονας 

πληγές της σημερινή; κατάστασης του κυβερνητικού ραδιοφωνικού ιδρύματος: 

Πρtπει. λέγει. να επέλθει βελτίωση της πειθαρχίας στα στούντιο. Πρέπει να υπάρξει 
νοικοκυρεμένη διοίκηση. Πρέπει να υπάρξει εισαγωγή πολυδιάστατων εργασιών. 

και για να ακριβολογώ ~multi discίp1inaτy" το ονομάζει κι εγώ το μεταφράζω πολυ-. 

διάστατες εργασίες. Δηλαδή να γ(νουν πολυτεχνίτες. να μπορούν να κάμνουν και το 

ένα και το άλλο. Όχι μια συντεχνία να ληει "δεν επιτρέπεται να γίνεται το άλφα ή 

δεν επιτρέπεται να γίνεται το βήταW • Και πρέπει να υπάρξει κατάργηση των κλει

στών Κ\1Χλωμάτων. Τώρα ποια είναι τα κλειστά Κ\1Χλώματα. επειδή εμένα δε με 
κάλεσαν εχεΙ δεν ξέρω. Άλλοι μ..'tορεί να ξέρουν. Στην παράγραφο 1.14 λέγει 

~Δεύτερo και τρί.το κανάλι εντάσσονται μέσα στα πλαίσια του μεσοπρόθεσμου 
σχεδίου. Το δε τρίτο κανάλι πρέπει να γίνει μακροπρόΟεσμα, στο χρόνο 2<ΧΧ>". 

Ωραία λόγια! Εγώ σας ρωτώ: ΣκεφtεΙτε ο καθένας: Τα κάνει όλα αυτά το 

κυβερνητικό ραδιοφωνικό ίδρυμα: ΠροωθεΙ lιε την επεξήγηση που έχω πει προη

γουμένως, την κυπριακή κουλτούρα: προωθεί την κυπριακή παράδοση; Μας 

προστατεύει από τη διασυνοριακή τηλεόραση; Αν τα κάμνει, τότε δικαιούται να 
έρχεται εδώ και να ζητά λεφτά. Α ν με το δεύτερο κανάλι θα τα κάμει, εγώ θα έλεγα 
πάλι ότι δικαιούται. Ας γίνει. Όμως ποια είναι τα επιχειρήματα ή οι μύθοι. γιατί 
για μύθους πρόκειται. που μας λένε για να δικαιολογήσουν τώρα, τώρα που είναι 

χρεοκοπημένοι, την tδρυση του δεύτερου καναλιού: 

εl.πα στην αρχή ότι άρχισα σκεπτόμενος ότι ο σκοπός της επινόησης του 

δεύτερου καναλιού είναι η εμπόδιση ή η παρακώλυση της δημιουργίας ιδιωτικού 
ραδιοτηλεοπτικού σταθμού. Έτσι λένε οι ίδιοι στην έκθεσή τους, στην έκθεση που 

έχουν υποβάλει στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και προυπολογι. 

σμού και Εσωτερικών της Βουλής. στην oπotα λένε ότι, για να μπορέσουν να διατη. 

ρήσουν τη διαφήμιση που έχουν στο ύψΟς των n.soo.ooo. πρέπει να ιδρυθεί το 
δεύτερο κανάλι. Ε! θα ιδρυθεί το δεύτερο κανάλι. Όμως πολύ φοβούμαι ότι δι θα 
διατηρήσουν τη διαφήμισή τους. γιατί η διαφήμιση πάει εκεί που η παραγωγή είναι 
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ζωvtανή, εκεΙ που τα προγράμματα είναι νέα. Εκεί που έχουν ακροαμαηκ6τΤ)τα. 

Και αυτοί δεν μπορούν να κάνουν νέα προγρόμματα με ακροαματικότητα. θα 

πάθο"ν ακριβώς ό,ΤΙ έπαθαν με το τρίτο ραδιοφωνικό πρόγραμμα. όταν το ίδρυσαν, 

για να μη χάσουν τόχατες τη διαφτ;μιση. 

ΞέΡΕτε. αγαπητοί συνάδελφοι, τι έχει γίνει κα~ μας λένε ότι κερδίζει; Δεν ξέρω 

πόσα κερδίζει. άκουσα από το ραδιόφωνο κάτι αριθμούς. Εγώ βλέπω τα γραπtά το 

δικά τους στο επισυνημμένο έ'ΥΥραφο με αρ. 17 που μας έχουν δώσει οι ίδιοι οι 
κύριοι στην Επιτροπή. ΤΟ 1990 το Πρώτο Πρόγραμμα είχε έσοδα από διαφημίσεις 
ΙI.240.ΟΟΟ. Μιλιί.ι για το ραδιόφωνο. Το Τρίτο Πρόγραμμα είχε ίl 13.000. Σύνολο 
εσόδων από διαφllμΙσεις (1.353.000. ΤΟ 1991 τι έγινε; Το μεν Πρώτο Πρόγραμμα 

Q.ι.ό .ε 1.240,000 έπεσε στις ί279.000 και το Τρίτο Πρόγραμμα ανήλθε από tI13.<XX) 
σε 1:482.000. Όμως σύνολο εσόδων από διαφημίσεις (761.000. Έπεσε περΙπου στα 
μισό. Δηλαδή. για να χρησιμοποιήσω την περιγραφική φρόση του Υπουργού 

Παιδείας 'Όκιακλ{ζουν τα ριόλια τoυς~. Από το ένα πρόγραμμα τα παΙρνουν στο 

όλλο. Το ίδω θα γίνει και με αυτό. Με το δεύtεΡO κανάλι θα τα "θκιακλίζονν". 

Αλλό:. όπως γΙνεται πάντα με το ~θκιάκλισμα", ένα ποσοστό νερού χό:νε,ται. Αυτό Οα 

κάμουν και τωρα. Γι' αυτό σας λέγω πως του χρόνου. όταν τα έξοδα του δεύτερου 

καναλιού θα ε'ναι ί2.800.000 -λεπουργικό έξοδα. κύριε ΜαρκΙδη. για \'0. μη ρωτάς 

αν είναι μόνο για τα κεφαλαιουχικά- θα χρειαστε[ να επιβάλετε ξανά νέα φορολογ[α 

στον καταναλωτή, που ο δυστυχής δεν έχει ούτε Uί1εράσπιση ούτε τρόπο να αντι

δράσει. εκτός βtβαια αυτοί που θα αποφασίσουν να πάνε στο Συνταγματικό Δικα

στήριο και να κηρύξουν πιθανώς αντισυνταγματική την επιβολή αυτής της επιβά

ρυνσης. 

Ο λόγος της tδρυσης δεύτερου καναλωύ φαίνεται στα χρήσιμα έγγραφα που 

μας έδωσε το ΣυμβούλLO του κυβερνητικού ραδιοφωνικού ιδρύματος. στο έγγραφο 

με αρ. 17: "Σε περl.πtωση που δε θα λειτουργήσει το δεύτερο κανάλι, υπολογίζεΈαι 

όη το {δρυμα θα απoλtσει έσοδα από διαφημίσεις της τάξης των Ε2.500.000 

neelJtOtt". Οι Ιδιοι το λένε. Όμως να θυμάστε το παρό:δειγμα του Τρίτου Προγράμ

ματος. 

Όμως μας λένε και μερικοΙΙς άλλους μύθους. Πρέπει. λένε, για να προστατεύ

σουμε την κουλτούρα μας -κυπριακή, ελληνική. δεν έχει σχέση- από την εισβολή της 

διασυνοριακής τηλεόρασης. να γίνει το δεύτερο κανό:λι. Μα για ποια a..-τειλή 

μιλούμε; Ποια είναι η απειλή της διασυνοριακής τηλεόρασης που απειλεί την κουλ

τούρα; Στην Ελλάδα η διασυνοριακή τηλεόραση -είναι το κοντύτερο παράδειγμα

λnτουργεί εδώ και αρκετά χρόνια -δεν ξέρω πόσα- και λέχθηκε ότι και το Ράιχ και η 

γερμανική τηλεόραση και η γαλλική και η εγγλέζικη έχουν σε όλα αυτά τα χρόνια 

πετύχει να πάρουν το 3% της ακροαματικότητας. Δέχομαι ότι. όταν μεταγλωπι

στούν τα προγράμματα. θα αυξηθεΙ Δέχομαι ότι εμείς. οι κοσμοπολίτες οι Κύ.ι-ι:ριοι, 

ξέρουμε παραπάνω ξένες γλώσσες. Όχι βέβαια ιταλικά. όχι γερμανικά. όχι πολλά 

Ύ(lλλικά. Ξέρω. Όμως παρά το μεταγλωττισμό των προγραμμάτων και παρά το ότι 

εμείς είμαστε πιο κοσμοπολίτες από τους Έλληνες. δε νομίζω ότι αυτή η αύξηση θα 

εΙναι πoλiι μεγαλύτερη από το 3%. Να είναι 10%, να εΙναι 15%, να [(ναι 20%. 
Παρα.-ι:ό:νω; Και πως θα προστατευθούμε α.ίτό αυτή τη φοβερή διασυνοριακή a..-ι:ει).ή; 
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Με τα προγράμματα του δεύτερου καναλιού. που θα μας σώσει. θα εΙναι τι ασπιδα 
μας έναντι αυτης της εισβολής της ξένης χουλτονρας. Και με ποιο πρόγραμμα; Με 

τούτο. (Ο κ. Παπαδόπουλος καταθέτει στη Γρσμματεια αντίγραφο του δημοσιευ

μένου προγράμματος του δεύτερου καναλιού του ΡΙΚ). Έχω χρωματίσει χΙτρινα 
όσα προγράμματα είναι ξένα. Σας διαβεβαιώ tχω κάμει τον υπολογισμό των ωρών. 
ΤΟ 94% των ωρών ε(ναι ξένα προγράμματα. Να σας διαβάσω μερικά. Δηλαδή, το 
καταθέτω στη Γραμματεία για να φαίνεται. Είναι ιστορικό κεΙμενο αυτό. Αυτή 
είναι τι ΙΙμυνά μας. τι ασπίδα μας ενάντια στη φοβερή απειλή της διασυνοριακής 
τηλεόρασης, τι προστασΙα της κονλτουρσς μας! Είναι τι "Μπονάνζα". Είναι το 
"Απλό ΜαρΙα". Ε(ναι τι "Μαγειρική", σειρά προγραμμάτων μαγειρικής από το 

εξωτερικό. Ε(ναι" Ο κόσμος στην αγγλική". Εί.ναι το "Τόλμη και Γοητεία". Είναι 

τα "Μεγάλα Ταξίδια". Είναι οι "Αισθηματικές ιστορίες". Είναι 'Ή Οικογένεια". 

Είναι" Ο Κόσμος". κοινωνι)'.ή σειρά. Κι αυτά κάθε μέρα' όχι μια μέρα. Αυτό είναι 

το πρόβλημα. Αυτά είναι η ασπίδα μας, η ασπΙδα σας ενάντια στη φοβερή απειλή! 

Το καταθέτω στη Γραμματεία για να το θυμηθείτε του χρόνου. όταν Οα πληρώνετε τα 

αυξημένα τέλη. θα πληρώνει ο κόσμος. Να θυμάστε κάθε φορά που πληρώνετε τον 

)(αφέ σας. όπως λένε. ότι πληρώνετε τον :τρόσθετο καφέ ή το πρόσθετο τσιγάρο για 

τούτα τα οποία παίρνετε σήμερα ή για τη σειρά των τουρκικών προγραμμάτων για 

τους συμπολίτες μας στην άλλη πλfυρά. Έχουν αγοράσει σειρά για \'α .η δείξουν 

στους TouρκoxύΠΡΙOυς, που την έχει δείξει η τουρκική .ηλεόραση εδώ και δύο 
χρόνια. Αυτή εΙναι η σειρά που αγόρασαν! 

Λένε όη με .0 δεύτερο κανάλι και το στούντιο -αυτό το μεγάλο που σας είπα
θα μ.\ΤOρέσOUΝ να κάνουν ντόπιες παραγωγές. Μακάρι. Πάλι στην έκθεση των 
εμ.-ι:ειρογνωμόνων γράφει ότι "τι χρυσή τομ'ή για ίδιες παραγωγές, own productions, 
όπως λέγονται, είναι το 40% των ωρώνn. Μετά από αυτό το όριο. τα έξοδα είναι 

δι.πλά σε ηθοποιούς. παραγωγούς και προγράμματα παραγωγής. Σαράντα τοις 
εκατό . λένε οι εμπειρογνώμονες. θα σας πω τη σελίδα και την παράγραφο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. δε με ενοχλεί να βλέ.τετε το ρολόι σας. για να κρίνετε πόση 
ώρα μιλώ. Όπως είπε κάποτε και ο Τσώρτσιλ, εκείνο που με ενοχλεί εΙναι να τα 
βάλετε στο αυτί σας. για να δείτε αν σταμάτησαν. διότι θα πω ακόμα αρκετά. 
Σύμφωνα με τους εμπειρογνώμονες. οι σημερινές παραγωγές του κυβεΡVfJτικού 
ραδιοφωνικού ιδρύματος είναι μεταξύ 32% και 35%. περιλαμβανομένων των διαφη
μίσεων και των νέων, που είναι ίδιες παραγωγές. Άρα. εκτός αν η εισφορά .ου 

130% ή του ]00% κατά μέσο όρο που θα εγκρίνουμε σήμερα, που θα εγκρίνουν 
μερικοί συνάδελφοι. δεν αυξηΟεί σε 260% του χρόνου. δεν μ..-τορούν να νπερβούν .0 
όριο του 40%. Ούτε μπορούν να πουν ότι θα παΙρνονμε ιδιωτικές παραγωγές. 

Μιλούμε για την Κύπρο. Ξέρουμε και ποιοι παράγονν. ξέρουμε και πόσες είναι οι 

τεχνικές διευκολύνσεις. ξέρονμε και πόσοι είναι οι ηθοποιοί μας. Άρα από.ο 32% 
οι ίδ ιες παραγωγές. πον θα μας προστατεύσουν από τη διασυνοριακή τηλεόραση. θα 
ανέλθουν κατ' ανώτατο όριο κατά 8%. Αν όλα θα πάνε στο ένα κανάλι. είναι 8%. 
Αν θα μοιραστούν. είναι 4% και 4%. Αν εσείς αισθάνεστε άνετα ότι η άμυνά μας και 
η ασπίδα μας θα ενισχυθεί από το 4% των ;τρόσθετων oιχεt.ων παραγωγών, των 
δικών μας παραγωγών. ψηφίστε αυτή την αύξηση. Αφήνω κατά μέρος που η αύξηση 

δε θα πάει σε ίδιες παραγωγές. 

Βέβαια έχουμε ακούσει και πολλά άλλα γενικά και ωραία. Έχουμε ακούσει 

Υια τη σημασία της κρατικής. δημόσιας τηλεόρασης. θα προσέξατε. αγα;πrτoί φίλοι . 
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ότι σε όλη τη διάρκεια της ομιλιας μου αναφερόμουν στο ραδιοφωνικό ίδρυμα ως 

στο κυβερνητικό ραδιοφωνικό {δρυμα. Δεν είναι λ.άθος της γλωσσας. Είναι ηθελη

μένα, γιατί. άλλο είναι το κυβερνητικό ραδιοφωνικό ίδρυμα και άλλο είναι 11 
δημόσια ραδιοτηλεόραση, 

Στα πολύτιμα χαρτιά που μας έχΗ δώσει το κυβερνητικό ραδιοφωνικό ίδρ\lμα 

περιλαμβάνονται διάφορα όρθρο -δεν ξέρω πόσοι από τους συναδέλφους τα 

διάβασαν. εγώ τα διάβασα- μεταξύ άλλων αντΙγραφο της ομιλιας του Κ. Alben Sha.rf. 
Ειναι αυτός Πρόεδρος της Ευρωπα'ίκής Ένωσης Ραδιοτηλεόρασης. Είναι πολύ 

χρήσιμο άρθρο πραγματικά. προπάντων σε α..-τάvτηση επιστολής που μας έχει 
αποστείλει ο Πρόεδρος του κυβερνητικού ραδιοτηλεοπτικΟύ ιΔρύματος στις 

14 ΦεβρουαρΙου 1992. θέλω να πω μια ρήση ΤΟ\l μακαρίτη του Τζων Κέννετυ, 

επειδή μας έχει συνηθίσει το κυβερνητικό ραδιοφωνικό ίδρυμα σε πομπώδεις γενικό

τητες, κενές περιεχομένου. Ο μακαρίτης ο Κέννετυ εΙ-.:ε: "Οι γενικότητες είναι το 

βάθρο, πάνω στο οποίο στηρίζεται η σαθρή ΟΧέψη και το πλαίσιο, πίσω από to 
οποίο καλύπτεται η έλλειψη ουσιαστικών επιχειρημάτων". 

Λέγει το γράμμα: "Όπως είναι γνωστό," διαβάζω από το γράμμα Μλόγω των 

δυνατοτήτων που πρoσφtρει η διασυνοριακή τηλεόραση και η πρόσφατη προσχώ

ρηση της Κύπρου στη σχετική σύμβαση του Συμβουλίου της EUΡΏΠηςM -παρένθεση 

δική μου. τ(ποτε δε λέγει γι' αυτά τα πράγματα αυτή η σύμβαση- Μτα εθνικά δίκτυα 

των πιο πάνω χωρών θα βρίσκονται μεθαύριο σε σχέση ευγενούς άμιλλας και συνα

γωνισμού με το δικό μας εθνικό δικτυο, το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου. 
Π ιστεύω ότι τα στοιχεία αυτά μ..-τορούν να α.-τοτελέσουν χρήσιμο βοήθημα στον 

προβληματισμό μας για μόρφωση μιας ολοκληρωμένης γνώμης γύρω α.-τό το θεομό 

της δημόσιας ραδιοφωνίας. που α..-τό τη φύση του προορίζεται να επηρεάσει. 

πιστεύω. σημαντικά την προοπτική ανέλιξης της κuπριακής κοινωνίας". Ακούστε 

παρακάτω: "Στην ε..-τοχή των κοσμο"ίστορικών αλλαγών και της μαζικής δημοκρα

τίας ποιι ζουμε. δύο θεσμοί πιστεύω θα αναδειχθούν καθοριστικοί της τίιχης των 

ανθρώπινων κοινωνιών. Η παιδεία και τι δημόσια ραδιοφωνία/τηλεόραση". 

Και παρακάτω: ", Αρα να προσεγγίσουμε το θεσμό της δημόσιας ραδιοφω

νίας/τηλεόρασης της πατρίδας μας με ανανεωμένο τρόπο. παρόμοιο με εκείνο των 

αυριανών μας εταίρων σι:ην εUΡΩπα"ίκή οικογένεια. τουτο μπορεί να αποδειχθεί 

εξαιρετικά σημαντικό στην προσπάθειά μας για στήριξη και διαφυλαξη της ιστο

ρικής και πολιτιστικής μας φυσιογνωμίας στον αυριανό. τόσο αλλιώτικο κόσμο που 

με σιγουριά έρχεται". Ωραία λόγια! Όμως αφορούν άλλο ανέκδοτο. Αφορούν 

δημόσια ραδιοφωνία. Και δε θα σας πω εγώ ποια είναι τι δημόσια ραδιοφων(α. θα 
σας το πει το έγγραφο που μας έχει στείλει το κυβερνητικό ραδιοφωνικό Ι.δρυμα, η 

ομιλία του κ. Albert 5harf. Λέγει ότι: "Ένα δημόσιο ραδιοφωνικό ίδρυμα πρέπει να 
διέπεται και να χαρακτηρίζεται". διαβάζω από τη σελιδα 7, "από δημιoUQΎικότητα. 
φαντασία. πρωτοτυπία και υπέρτατη ποιότητα τελειότηταςΜ. Βέβαια όλοι ξέρουμε 

ότι το κυβερνητικό ραδιοφωνικό !.δρυμα έτσι είναι! Λέγει όμως και παρακάτω τι να 

αποφεύγουν. μάλιστα τι πρέπει να αποφεύ-(ει ένα δημόσιο ραδιοτηλεοπτικό ίδρυμα. 

και ονομάζει "θανάσιμο αμάρτημα" την παράβασή του. Λέγει: "Πρέπει να αποφεύ

γουν οποιαδήποτε προβολή των νέων ή των ειδήσεων ή των προγραμμάτων που έχει 

ίχνος πολιτικού ΕΠηρεασμού. Πρέπει να προβάλλουν τα προγράμματαΜ , λέΥεΙ. 

"χωρίς πολιτική προκατ(ιληψη και χωρίς α..-ΤOκ(ιλUψη ή π.ροβολή προσωπικών. πολι

τικών πεποιθήσεων. που και τα δύο είναι θανάσιμα αμαρτήματα για τη δημόσια 

ραδιοτηλεόραση". Αυτό είναι από τη σελίδα 7, παράγραφος 3. θανάσιμα αμαρτή
ματα. Το δικό μας βέβαια δεν είναι ένοχο τέτοιων επιρροών! Και παρακάτω: "στο 
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συναγωνισμό της πολυφωνίας κα~ της πo~κιλΙας των προγραμμάτων που πρoσφtρo· 

νται <Ι."'tό τους ιδιωτικoUς ραδιοσταΟμοΙΙς δεν μ..."'tορεί. να επιβιώσει η ιδιωτικ'ή ραδιο

φωνία με προσήλωσή της στα παλιά καλά προγράμματα και τις παλιές ΣUνήθει.ες 

αντιγράφοντας τη δημόσια. Σε πολλές χώρες ο όρος 'κρατική Τι δημόσιο ραδιο

φωνία' χρησιμοποιείτω με παρεξηγήσιμη έννοια". Και αναφέρει και τις λέξεις στα 

γαλλικά "servlce publlque" και στα γερμανικά. που δεν ξέρω καν να τις προφέρω. 
''offentlicher dienst~. "Στην πραγματικότητα όμως παρά αυτούς τους χαρακτηρι..

σμούς, λέγει ο κ. Sharf, είναι κυβερνητικές υπηρεσίες Τι το\lλάχιστο βρί.σχονται κάτω 
από την αιγίδα και τον έλεγχο του κράτους", 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εγώ θεωρώ ότι εΙναι πολύ σοβαρά αυτά που λέγω. 

Πρόκειται για θεσμικό νόμο. Πρόκειται για ένα άνοιγμα που θα προκαθορίσει την 

πορεία του τόπου. όσον αφορά και την κυβερνητική ραδιοφωνία. αλλά και την ιδιω

τική. Λέγοντας επομένως ο κ. Sharf ότι σε πολλές χώρες. παρά τη χρτΊση του όρου 
"δημόσια ραδιοφωνία", στην πραγματικότητα αυτές είναι κυβερνητικές υπηρεσίες ή 

τουλάχιστο βρίσκονται κάτω από την αιγιδα και τον έλεγχο του κράτους, προσθέτει: 
"Κάτι τέτοιο είναι ασυμβίβαστο με την έννοια του όρου "κρατική ή δημόσια ραδιο. 

φωνίαΜ . Και όπως λέΎει ο Sharf παρακάτω στο άρθρο του, κάτι τέτοιο δεν πρέι"'tει να 
γίνεται ποτέ. Τονίζω τη λέξη ποτέ. ΜΈνα από τα θεμελιώδη συστατικά της δημό· 

σιας ραδιοφωνίας είναι η αυτονομία και η αποστασιοποίηση από τις κρατικές αρχές 

και η ανεξαρτησία από κάθε εξωτερική επιρροή". Αυτά στη σελίδα 9. 

Άρα, αγαπητοί μου συνάδελφοι, αν αυτά τα ανα."'tόφευκτα συστατικά τα έχει η 

κυβερνητική ραδιοτηλεόραση της Κύπρου, κρίνετε μόνοι σας. Κι ας κρίνει ο 

καθένας. Και προτού οι φίλοι μου του ΑΚΕΛ σπεύσουν να με κατηγορήσουν ότι 

επικρίνω τον Πρόεδρο Βασιλείου. λόγω προεκλογικής περιόδου, σπεύδω να τους 

διαβεβαιώσω όη εγώ δεν αποδίδω ούτε διάθεση ούτε απόπειρες επέμβασης του 

Προέδρου στο τι πράπει το κυβερνητικό ραδιοφωνικό ιδρυμα. Δε λέγω καν ότι 

είναι τώρα που παρουσιάζεται το qχ.ιινόμενo. Πo.ρoυσιάσnrιι.ε και στο παρελθόν. 

Και όταν εγώ ήμουν Υπουργός, επί προεδρίας Μακαρίου. που τουλόχιστον είχε το 

ελαφρυντικό ότι είχε το 97% της υποστηριξης του λαού, και αργότερα, όταν ο 
κ. Μάριος Ηλιάδης, σημερινός Πρόεδρος του κυβερνητικού ραδιοφωνικού ιδρύ· 

ματος. ήταν Υπουργός και σήμερα. Άρα δεν είναι αιχμή κατά του Προέδρου. Δεν 
είναι αιχμή. Όμως αυτό είναι σημαντικό για κάη άλλο. Αφού ο Πρόεδρος -εγώ 

λέγω μ.."'tορεΙ να κάμνω λόθος' δεν ξέρω· δεν επεμβαίνει, πώς συμβαίνει να γίνεται 
αυτή 11 επιλεκτική προβολή πάντοτε όλων των καλών ή η απάμβλυνση των επικρί
σεων που κάνουν άλλοι τΊ η επιλεκτική μετάδοση ειδήοεων, που είναι δυνατό να 

αποδειχτούν ότι προκαλούν αμ1]"..<ανία στην κυβέρνηση. Αυτός είναι ο κίνδυνος, 

αγαπητοί μου φίλοι. Είναι η νοοτροπία της δουλοφροσύνης που υπάρχει εκεΙ 

Κακώς ο Πρόεδρος και το Συμβούλιο και μερικοί από τη διεύθυνση του ιδρύματος 

νομΙζουν ότι εξυπηρετούν τον Πρόεδρο, όταν έτσι προβάλλουν και υποβάλλουν τα 

νέα. Ζημιά του κάνουν. όχι καλό. Και όμως το κάνουν. Και αντί που έχουν δαπα· 

νήσει ίΙ50.000 για τα λεγόμενα σεμινάρια, δεν ξέρω πού. νομίζω στην ΑγΙΟ Νάπα, 

ας δα.ιwvήσουν ίΙ5.000 τώρα και να στείλουν μερικούς Q."'tό τους λειτουργούς τους 

στην Αγγλία να παραΚOλOuOτ\σOυν πώς προβάλλονται τώρα οι εκλογές στην ΑΥγλΙα 

από το κυβερνητικό ραδιοφωνικό tδρυμα της Αγγλίας, που κατάφερε να βελτιωθεΙ 
και να αναπτυχθεί σε κρατική ραδιοτηλεόραση. Τα λέγω αυτά. γιατΙ μόλις 

πρόσφατα έτυχε να δω τα προγράμματα όλη μερο για την προεκλογική περίοδο. 
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Όχι με την αριθμητ~χή LOol;.uyl.α πο\! ακολουθούν στην Κύπρο: Τέσσερα λεπτά το 
ένα κόμμα, τέσσερα το άλλο, τέσσερα το άλλο και ένα για τους Φιλελεύθερους ... 

(Γέλια) 

Τα νέα. αγαπητοΙ μου φ(λοι, δεν εΙναι γεωμε.τρΙα. Έχω δει πρόγραμμα όλη τη 
νύκτα. ενάμιση ώρα, για την οικονομική πολιτική των ΣυντηΡΊ1τικών. Ενάμιση ώρα, 
χωρ(.ς να αναφερθεί το oικoνo~Hxό πρόγραμμα των Εργατικών. Αναφέρθηκε την 
άλλη μέρα. Όμως τι u.Ικριση γίνεται από το ιδρυμα. Σ' εμάς ποια επίχριση της 
κυβέρνησης έγινε ποτέ από το ίδρυμα; Γινεται από μερικούς αρχηγούς κομμάτων 
που χαλουνται ΕχεΙ να ~Hλήσoυν. Γίνεται από εκπροσώπους ττις αVΤΙΠOλΙτευOl1ς . 

από εκπροσώπους οργανώσεων. Ποτέ. ποτέ από το κυβερνητικό ραδιοτηλεοπτικό 
ίδρυμα της Κύπρου. Όλες οι επιχρίσΕις είναι από άλλους, από ξένους. για να έχουν 

και την ασφόλει.α όη ''ΕμεΙς δεν είπαμε τLπoτε. Εκείνος τα εΙ-τε και δεν μ.πOQOίισαμε 
να μην τον καλέσoυμε~. Άρα, οι αναφορές κατά τις ομιλίες μας στην κρατική 

ραδLOτηλεόραση της Κίιπρου ειλικρινά νομιζω ότι είναι από άλλο ανέκδοτο. Είναι 

η γνωστή ιστορια 'Ή Α ννεζού τον άvτρα της με τους πραματευτάες". 

Δώστε μου ακόμα λίγα λεπτά, αγαπητοί συνάδελφοι. θέλει επομένως το 

κρατικό ραδιοφωνικό [δρυμα αλλαγή νοοτροπίας. θέλει ανανέωση. Δεν είναι 

δείιτερο κανάλι που θέλει. Και ποια ανανέωση; Ένα ραδιοτηλε.-ττικό Ιδρυμα που 
εδώ και τριάντα χρόνια -μικρό παράδειγμα σας δίνω- παρουσιάζει τις εθνικές 
επετεΙους,25 του Μάρτη και Ιη του Απρίλη, στερεότυπα. Να σας πω το σενάριο. 
Πρώτα μια φωτογραφία του Αρχιεπισκόπου στο θρόνο. Μετά μια φωτογραφία του 

Προέδρου της Βουλής ή του ΠΡOεδρεOOVΤoς. Μετά οι Υπουργοί κατά σειQά. Μετά ο 

πoλUΈλαιoς -σημαντικός ο πολυέλαιος, δίνει χρώμα- και μ"ά μια γενική σκηνή του 

κοινοίι. Αγαπητοί συνάδελφοι. υπερβάλλω: Για τριάντα χρόνια δεν είναι ίδια η 
παρουσίαση: Και ρωτώ: Γιατί να ξοδεύουν λεφτά να στέλλουν κάθε φορά 

ολόκληρο fΠιτελείO, για να καλύψει αUΤΉ τη σκηνή; Ας δείξουν την περσινή ταινία, 
προπαντός όταν δεν έχουν αλλόξει οι ΥπουργοΙ οι Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καμιά φορά θα δείχνουν και μακαρίτες όμως, διότι εν τω μεταξύ υπάρχουν 
και θάνατοι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

ΤΟ ξέχασα, κίJριε Πρόεδρε. Δέχομαι την εξαίρεση. Να είστε βέβαιοι ότι 25 του 
Μάρτη φέτος θα είναι άλλη η παρουσίαση, μετά απ' όσα εΙΠα. Ποια ανανέωση, όταν 

το Συμβοίιλιο του κυβερνητικού ραδιοφωνικού ιδρίιματος έχει αλλάξει -ξέρω πόσοι 

το ξέρετε- τα σχέδια υπηρεσίας του Γενικού Διευθυντή: Η θέση είναι κενή, για να 

επιτρέπει διορισμό συνταξιούχου. Ήρθαν μεν στη Βουλή, αλλά για να μας ρωτή

σouν -και νομιζω ότι η αρμόδια Επιτροπή, η Ει-τιτροπή Νομικών, το εξέτασε- αν 

επιτρέπουμε το διορισμό επί συμβολαίω. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Όχι, δεν ήρθε το σχέδιο υπηρεσίας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αν δεν ήρθε, είναι Ύιατ( ζήτησαν νομική γνωμοδότηση, να τους πουν κατά 

πόσο είναι υποχρεωμένοι να στεΙλουν τα σχέδια υπηρεσ(ας στη Βουλή. Και θέλω 

απ' αυτό το βήμα να τους προει..δοποιήοω. Ας μην προχωρήσουν σε δημοσίευση 
σχεδίων υπηρεσ(ας, ανανέωσής τους. που να επιτρι,ίουν το διορισμό συνταξιούχου. 

rLatίo αν ως αύριο δεν υπάρξει δήλωση, δέσμευση του Συμβουλl.oυ ότι δεν πρόκειται 
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να ΕΠιτρέψει διορισμό υπαλλήλου που είναι πάνω από το όριο σuνταξιoδότησης. θα 
καταθέσω πρόταση νόμου στη Βουλή που και να τους υποχρεώνει να φέρνouν τα 

Ο",(έδια υπηρεσΙας ·και με βαριά καρδιά το λι!γω. γιατί έχω καταθέσει πρόταση να 
μην έρχονται εδώ τα σχέδια υπηρεσΙας·κοι να απαγορεύει το διορισμό συντα

ξιούχου. Όχι γιατί έχω τίποτε εναντίον των συνταξιούχων. Αλίμονο. Αλλά δεν 

μ .. ί"ορούν με την ίδια αναπνοή να μας μιλούν για ανανέωση και ταυτόχρονα να μεθο
δεύουν διορισμό συνταξιούχου. Δεν nelθouv. Παρόλα πο.υ εγώ προσωπικά πιστεύω 

όη ως συνταξιούχος μπορεί να είναι δέχα σχαλιά καλύτερος από τον άλλα. δεν 

πείθουν. Και πώς να το. κάνουμε; Μιας και θέλουν τα λεφτά μας. μιας και θέλουν 

τη συ'fι!Oτάθεση των Βουλευτών για να πάρουν πρόσθετα λεφτά. που θα τα ρ(.ξουν 
στον πίθο των ΔαναΊ:δων -θα πάνε άδικα- τουλάχιστον ας κάνουν χει.ρονομΙες που 

να μας πεΙθουν. 

Ηπα πριν ότι άρχισα την ένστασή μου στη δημιουργlα του δεύτερου καναλιού. 

από την ιδέα ότι όλη η προσπάθεια του δεύτερου καναλιού ήταν να εμποδιστεί η 

δημιουργία του ιδιωτικού τηλεοπτικού σταθμού ή ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθμών. 

Μάλιστα, γι' αυτό το λόγο, επειδή παρατηρείτο κωλυσιεργία στην κατανομή των 

καναλιών -παρένθεση κάνω εδώ- έβγαλαν και ανακοίνωση. Σκεφτείτε, αγαπητοί 

συνάδελφοι. την τακτική της παραποίησης της πραγματικότητας. Δεν ε[ναι αλήθεια 

ότι είναι τέσσερα τα κανάλια. Είναι είκοσι έξι τα κανάλια και είναι όλα ελεύθερα ή 

αρκετά είναι ελείιθερα. Έχει αρκετό χώρο και η χρήση από ιδιώτη όλλων καναλιών. 
από τα τέσσερα που εΙναι διαθέσιμα στο Τρόοδος, δε συνεπάγεται, όπως μας εΙΠαν, 

μια δαπάνη περΙπου ί4.0Q0.ΟΟΟ. Έτσι μας είπαν στην Επιτροπή. Ειναι σημαντικό ή 

δεν είναι σημαντικό; Εl.παμε ν' αντιγράφουμε το BBC, αλλά όχι να το αντιγράφουμε 
στο να λέμε ψέματα, λέγοντας τη μισή αλήθεια. Διότι, όταν ένας ξέρει ότι η χρήση 

των άλλων ιδιωτικών καναλιών που υπάρχουν συνεπάγεται δαπάνη f:4.000.α.x> δεν 

είναι το (διο μήνυμα που δίνετοι στον ακροατή ή τον αναγνώστη της δήλωσης -δεν 

ξέρω ποιος την έβγαλε. το ΡΙΚ την έχει βγάλει- ότι υπάρχουν διαθέσιμα τάχατες 26 
κανάλια. Υπάρχουν διαθέσιμα. αλλά σε απαγορευτική τιμή χρήσεως. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. λυπούμαι, γιατί πήρα τόση ώρα από το χρόνο σας. 

Λυπούμαι διπλά. Με καταλαμβάνει απελπισία ειλικρινά. διαισθανόμενος ότι 
nEgL"'tov μιλώ σε Ηώτα μη ακouόντων~. Όμως τρέφω την ελπίδα και την πεποίθηση 
ότι οι Βουλευτές βουλεύονται, προβληματ(ζονται α.."'tό αυτά που ακούνε. Καθένας 

έχει προσωπική ευθύνη. συνείδηση και λόγο σε θέματα που δεν είναι κομματικά. σε 

θέματα που δεν είναι πολιτικά. Και θέλω να σας διαβεβαιώσω, όσο έντονα μπορώ, 

ότι εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος δε θεωρούμε αυτό το θέμα. αυτή την 

πρόταση, αυτό το νομοσχέδιο, την πρόταση που θα υποβάλουμε ότι έχει οποιαδή
ποτε κομματική χροιά. Μόνο οικονομικό λόγο έχει και μόνο θεσμικό, γιατί πιστεύ

ουμε πως θα δώσουμε λεφτά για ένα δεύτερο κανάλι που ο τόπος δεν το χρειάζεται. 
Δίνουμε αυτά τα λεφτά. για να βελτιωθούν τα υφιστάμενα προγράμματα του ΡΙΚ. 

Μόνο έτσι θα κρατήσουν τη διαφήμισή το"ς. Μόνο έτσι δε θα χάσουν διαφήμιση. 

Αν τα βελτιώσουν. Αν καθιερώσο"ν για παράδειγμα πρωινά προγράμματα, όπως 

γίνεται στην Αμερική, στη ΓαλλΙα, στην ΑΥΥλια, που έχουν κατακτήσει τη δεύτερη 

θέση στην ακροαματικότητα μετά τα δελτΙα ειδήσεων. Γιατί δηλαδή εμείς είμαστε 

εξαιρετικοί: Και σας λέγω. αγωίητοΙ συνάδελφοι. αν πράγματι αυτά που είπα σας 
δημιουργούν προβληματισμούς, ας σταθμΙσετε. Αποφασ(ζετε να ψηφΙσετε ό.τι θα 
ψηφίσετε. για να αναπληρώσετε τάχατες την απώλεια που προήλθε από την αύξηση 
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το" τιμαριθμικού δείκτη, όταν σας δίνω αριθμούς που MoδELXVoouv ότι έχουν 

αυξηθεΙ τα έσοδά τους από την εισφορά. που υπoλoyΙζετα~ με βάση την κατανάλωση 

ηλεκτρισμού, κατά 26% περισσότερο από την αύξηση του τιμάριθμου. λόγω του όη 
έχουν αυξηθεΙ οι καταναλωτές και έχει αυξηθεί το πλαΙσιο καταναλωτών μι την 

άνοδο του βιοτικού επιπέδου; Και μας εΙΠαν στην Ε..-τιτροπή -και διερωτώμαι πού 
πάει αυτός ο νόμος που έχει ψΤ)φΙσει 1'1 Βουλή για ποινική ευθύνη αυτών που δίνουν 

ψευδείς πληροφορΙες- όη έχουν αύξηση ί300.000, ενώ [(ναι t:3.000.000. 

ΑγαπητοΙ μου συνόδελφοι. δtν ισχυρίζομαι ότι αυτά που λέγω είναι 1'1 πραγμα
τικότητα. Δεν απαιτώ να δεχτεΙτε ότι τα επιχειρηματα πα\! σας εΙ-τα είναι πειcn:ικά. 

Δεν το απαιτώ. Εγώ πιστεύω ότι εΙναι αρκετά βάσιμα και αρκετά σοβαρά. ώστε να 

σας προβληματίσουν, ώστε τουλάχιστο να δημιουργήσουν σε εσάς τη σκέψη ότι δεν 

μπορούμε να ψηφίσουμε σήμερα τέτοιο νομοσχέδιο. προτού διερευντΊσουμε αν αυτά 

που λέγω είναι βόσιμα ή όχι. Αυτό σας ζητώ. θέλω να πιστεύω ότι οι συνάδελφοι 

θα δεχτούν τη διαβεβαίωση ότι δεν πρόκειται για κομματικό θέμα. Δεν είναι αντιπο

λιτευτικό μέτρο. Εγώ πιστεύω. αν βελτιωθεί το πρώτο κανάλι που έχουν τώρα, θα 
μπορεί πιο καλά να εχ..-τληρώvιι τους σχοπούς του ως κυβερνητικού ραδιοτηλεο

πτικού δικτύου. ΠΙΟ καλά. ΠΙΟ αποτελεσματικά. Πιο πειστικά. θα γίνει που θα 
γίνει η ιδιωτικη τηλεόραση. Έχω λόβει γνώση ότι έχουν ήδη εκχωρήσει τα κανάλια. 

Άρα θα γίνει που θα γίνει. Ας βελτιώσουμε αυτό που έχουμε, προτού σκεφτούμε για 

δεύτερο κανάλι. που. επαναλαμβάνω. θα αποδειχθεί πίθος των Δανα'Wων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. που όλους σας σέβομαι και όλους θέλω να σας εκτιμώ, 
σκεφτείΤΕ. Αν αυτά που λέγω δημιουργούν βάση για προβληματισμό, ψηφίστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ[ου ως Κοινοβουλευτικός Εχ..'1ρ6σωπος txeL το :τροβόδισμα. 

Παρόλον ότι το θέμα είναι eνδιαφέρον, θα παρακαλέσω τους έντιμους κύριους 

αγορητές να είναι ολίγον φειδωλοί στο χρόνο. διότι έχουμε 16 θέματα να συζητή
σουμε και ήδη στο πρώτο θέμα η πρώτη ομιλ{α πήρε πέραν της μιας ώρας. 

ΔIAΦQPOI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μιάμιση ώρα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιάμιση ώρα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. αυτή τι παρατήρηση έπρεπε \'α είχε γίνει στην 

ώρα. της είναι λίγο εκπρόθεσμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρώτο. όταν οι ομιλητές cι.'1ευθύνOνται προς τον Πρόεδρο. εγείρονται και δεν 
ομιλούν καθήμενοι. 

(Γέλι.α) 

Δεύτερο. ο l1ρόεδρος δεν έχει το δικαίωμα - εκτός εάν έχει προσυμφωνηθεί 

περιορισμός χρόνου - να διακόψει οποιοδήποτε ομιληη;. Εκτός εάν πιστεύει ότι η 
γενική συζήτηση έχει εξαντληθεΙ και σ' αυτή την περίπτωση δεν μπορώ να πω ότι 

εξαντλήθηκε η συζήτηση, διότι μόλις άΡΧΙCιε. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ έχει το λόγο. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Όταν άκουα τον κ. Παπαδόπουλο. στο νου μου ήρθαν τα λόγια της γιαγιάς: 

Μια φορά κι ένα καιρό είχε κάποιο λύκο, εΙχε χάποιο δάσος, είχε και κοκκινοσκαυ

φΙτσα. Και ξέρετε τι έπαθε τι φτωχή κοκκινοσχουφΙτσα. 

Μόνο που άλλαξαν τα λόγια. Και παρουσιάστηκε ότι ωσάν τώρα. αυτή τη 
στιγμή να πλάστηκε ΡΙΚ, ωσάν το ΡΙΚ σήμερα να παρouσι.άστηκε. ωσάν τα προβλή· 

ματα του ΡΙΚ να παρουσιάστηκαν χθες και εκτέθηκαν σήμερα. Και μας κατέλαβε 

όλους ο κ. Παπαδόπουλος εξ αlτροόπτου. Υια να μας Χ6.μει τη μεγάλη a..-τοκάλνψη 

ότι. ξέρετε. υπάρχει χό..ι-τοιο ΡΙΚ και τούτο το ΡΙΚ είναι και χρεοκοπημένο. EUJ.aQL
στούμε πάρα πολύ για την πληροφορία. 

A\Jnj είναι τι τραγωδία της υπόθtσης. Αλλά αυτό το ΡΙΚ υπάρχει εδώ και μια 
τριακονταετία. Υπήρχε στα 10 χρόνια nO\J ήταν Ο κ. Παπαδόπουλος Υπουργός, 
υπήρχε στα 6 χρόνια που ήταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ενιαίου 

Κόμματος, υπήρχε στα 10 χρόνι.α της διακ~ρνησης Κυπριανού και υπάρχει και 
στα uπόλoι.,.α χρόνια της διακυβέρνησης Βασιλείου. 

Ναι, υπάρχει μια συσσώρευση προβλημάτων που πρέ.οει πραγματικά να την 

αντιμετωπίσουμε, Αν υπάρχουν προβλήματα: Εγώ να αναφέρω ακόμα περισσότερα 

προβλήματα από αυτά που ανέφερε ο κ. Πα...αδόπουλος. Να θυμηθώ το πώς ήταν 

το ΡΙΚ τα προηγούμενα χρόνια, να θυμηθώ τον πρώτο καιρό τΊ να θυμηθώ τη μαύρη 

περίοδο της χούντας όταν πειθαρχούσε σΗς εντολές της, όΊαν δεν ακούστηκε ποτέ η 

λέξη δημοκραΊία. όταν δεν υπήρξε ποτέ επιτροπή για την απoκατάσtαστι της δημο

κρατίας, όΊαν δεν υπήρξε κάλυψη των γεγονότων που συγκλόνισαν την Κύπρο. το 
πανελλήνιο και τοιις Έλληνες. όπου και αν βρίσκονταν, και δικαιολογούνταν μέσα 

σ' αυτή τη Βουλή και δεν υπηρχε αγα,οάκτηση εναντΙΟν του ΡΙΚ; Να θιιμηθούμε όλες 

ης παλαιότερες εποχές της μονοκρατορίας; Να θυμηθούμε Ίους λόγους για τους 

οποίους εξαναγκάστηκε αιπή η ΒουλτΊ να ψηφίσει κανονισμούς για το πώς θα 

πρέπει να καλύπτονται τα κόμματα α,,-τό το ΡΙΚ: Να θυμηθούμε όλη αυτή την 

περίοδο του ΡΙΚ; Ναι, να τη θυμηθούμε. Να τη θυμηθούμε και να την καταδικά

σουμε και να τη ρίξουμε στον κάλαθο των πιο άχρηστων στοιχείων της κυπριακης 

ιστορίας. Διότι πραγματικά ήταν μία ντροπή. 

Όμως θα ήΊαν λάθος να τα μηδενίζαμε και όλα. Να πούμε όη δεν υπήρξαν 

και άνθρωποι που πρόσφεραν. να πούμε ότι δεν υπήρξε και έργο, να πούμε όΗ δεν 

υπήρξαν και κάποιες στιγμές που τιμούσαν την Κύπρο μέσα a..-τό αυτό το ραδιοφω

νικό ίδρυμα. Και νιώθαμε όλοι περήφανοι. όταν ακούγαμε ότι κάποιες ταινίες του 
ΡΙΚ είτε διακρίνονταν είτε τέλος πάντων παρουσίαζαν τα θέματα του πολιτισμού 

κατά τρόπο πολύ σημαντικό. 

Προβλήματα υπήρχαν πολλά και υπάρχουν και σήμερα. Αλλά μόνο το ΡΙΚ 

έχει προβλήματα: Έχει και η παιδεία προβλήματα. Τότε να κλείσουμε και τα 

σχολεία. Να κόψΟυμε και τον προυπολογισμό της παιδείας. Έχοιιν και τα νοσοκο

μεί.α προβληματα. 'Εχει και η άμυνα προβλήματα. Δεν υπάρχει τομέας της δημόσιας 

ζωής δυστυχώς που να μην έχει προβλ1jματα, μέσα σε αυτή τη Δημοκρατ(α με τον 
ελαττωματικό τρόπο της λειτουργΙας της και με την tλλειψη συνείδησης κρατικής 

ευθύνης. 

Διότι υπήρξε και αυτό το σημείο πάνω στο οποΙο πράγματι θα πρέπει να τοπο
θετηθούμε, αν υπάρχει δηλαδη κυβέρνηση 1j κράτος σ' αυτό τον τόπο. ΕΙ βέβαια. 
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όταν όλοι β~αιoπραγoύμε εναντίον αυτού του κράτους, όταν όλo~ υπονομεύουμε 

αυτό το κράτος, όταν κλονίζουμε την εμπιστοσύνη και όταν ακόμα και σήμερα συζη· 
τούμε σ' αυτή τη Βουλή περί κυπριακής και ελληνικτjς κουλτούρας, ναι. είμαστε σε 
πολύ λάθος δρόμο όλοι μας. Γιατί. αν υπάρχει κάτι το οποΙο πλllρώνουμε ακριβά, 
είναι ακριβώς αυτή 11 παραγνώριση της έννοιας "Κύπρος". Όλοι ξέρουμε 10υς ελλη· 
νικούς χορούς δεν ξέρουμε τους κυπριακούς χορούς. Όλοι ξέρουμε την ελληνική 
ιστορία- δεν ξέρουμε την κυπριακή ιστορΙα. Και είναι ένα από τα πιο σημαντικά 
μέρη της. Και 11 ελληνική ιοτορί.α εΙναι 11 ιστορ(α της Αλεξάνδρειας, είναι 11 ιστορια 
της Σμύρνης, είναι τι ιστορία της Κωνσταντινο\ιπολης, είναι 11 ιστορία της Κύπρου. 
Και όταν ρωτάς έναν Κρητικό. σου μιλά για Κρήτη κα~ σου μιλά για κρητικό πoλ~
τ~σμό. ΕμεΙς γιατΙ ντρεπόμαστε να μιλόμε για κ\!πριακό πολιτισμό. όταν προπά

ντων, ναι, έχουμε ανάγκη α,,-τό ένα Ραδιοφωνικό Ίδρ\!μα Κuπρου που να ε(να~ 

~σχ\!ρό και του οποίο\! να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα, για να μπορέσΗ να 

ενισχ\!θεΙ και η έννοια της κρατικής μας οντότητας ; 

M~λoύμε για δαπάνες. κuριοι συνάδελφοι. και για στοιχεία. Έχω και εγώ 
μαζί μου τις εκθέσεις των εμ..-ι:ειρογνωμόνων. Και έμεινα έκπληκτος. όταν τις 

διάβασα. Αλλά γιατί έμεινα έκπληκτος ; Γιατί πρώτη φορά είδα εκθέσεις εμπει.ρο

γνωμόνων. που μας δίνει το ίδιο το ίδρυμα, που να παρο\!οιάζουν με τόσ1} οξύτητα 

το πρόβλημα του κυπριακού ραδιοφωνικού ιδρύματος. θα μ..ι-τορούσα και εγώ να 

διαβάσω ένα σωρό σελίδες από όλες τις εκθέσεις που έχο\!με εδώ και είμαι βέβαιος 
ότι θα τις δουν στη συνέχεια οι αρμόδιες επιτροπές. Και είμαι βέβαιος ότι θα τις δει 

και το Διοικητικό Συμβοuλιο του Ραδιοφωνικοu Ιδρύματος Κύπρου και είμαι 

βέβαιος ότι θα τις δει και η διεύθυνση και είμαι βέβαιος ότι θα τις δουν και οι υπάλ
ληλοι. προπάντων οι \!πάλληλ.οι του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Και οι 

υπάλληλοι που κρίνουν και οι υπάλληλοι που κατακρίνουν και οι ιιπάλληλοι που 

θέλουν μια πορεία και σι υπάλληλοι που \!πονομεύουν την πορεία. Διότι όλα τα 
φρούτα υπάρχουν μέσα στσ πανέρι, δ\!στυ,(ώς, αυτού που λέγεται κρατικό ραδιοφω

νικό ίδ\?υμα της Κύπρου. Έτοι αυτές ακριβώς οι εκθέσεις μ..-τορώ να πω ότι είναι το 
όπλο για να αντιμετωπΙσο\!με την περαΙΤέρω κατάσταση. Η μόνη έγνοια είναι αν θα 

μ..-ιορέσο\ΙV πραγματικά α\!τές οι μελέτες να διαβαστούν και να αξιοποιηθούν με το\' 
τρόπο με τον οποίο πρέπει, για να μπορέσει να εξιιγ ιανθεί το Ιδρ\!μα. Γιατί έχει 
ανάγκη από εξιιγΙανση το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

Και ακόμη κάτι περισσότερο. Αυτό είναι ε\!θύνη της ηγεσίας, πέρα για πέρα 
της ηγεσίας το\! ραδιοφωνικού ιδρύματος. Και αν δεν μπορέσει να προχωρήσει 
προς την κατεύθυνση της εξιιγί.ανσης, εΙναι καλύτερα πραγματικά να παραιτηθεί εκ 
των προτέρων. Ή αν πράγματι δεν έχει πρόθεση να προχωρήσει προς την πορεία 

της εξ\!γίανσης, τα χρήματα που το\! δίνουμε σήμερα, ναι, θα είναι χρήματα κακά 

διατεθειμένα. θα εΙναι χαράμι του Pαδ~oφωνικoύ Ιδρύματος Κύπρο\!. Ελ.,τί.ζουμε 
όμως ότι \!πάρχο\!ν σ' αυτό τον τόπο άνθρωποι πο\! πάσχουν και ε\'διαφέρονται για 
το ραδιοφωνικό ιδρυμα, που πάσχουν και ενδιαφέρονται για το δημόσιο χρήμα, που 
πάσχο\!ν και ενδιαφέρονται γι' αυτά τα χρήματα τα οπο(α πρόκειται να πάρουν. 

Και να ενδιαφερτούν και τα μέλη του προσωπικού τσυ Ραδιοφωνικού Ιδρύ

ματος Κύπρο\!. Γιατ' πραγματικά έφτασε και η έννοια της σ\!ντεχνιακής οργάνωσης 
σε κάποια αδιέξοδα. Διότι auQLo καμιά απεργtα δε θα σώσει κανένα, με την πολυ

φωνία πο\! πράγματι θα \!πάρχει. Και εδώ θα. πρέπει να επαινέσουμε το άνοιγμα 

προς την ιδιωτικη ραδιοφωνία και την ιδιωτική τηλεόραση. Ε(ναι κάτι πο\! ανανε

ώνει την πορεία μας, την προσέγγιση μας στο\!ς νέους καιρούς, την αντιμετώπιση 
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των νέων προκλήσεων που δέχεται και 11 Κύπρος και ο κόσμος ολόκληρος. Υπάρχει 
τι μεγόλrι πρόκληση. Καμιά απεργία λοιπόν δε Οα σώσει κανένα σύρLO. ΌΠΟLOς 

απεΡΥεΙ. Οα χλεΙνει και το μαγαζΙ Ήρθε 11 ώρα που θα πρέπει να συνεννοηθούμε και 
να βρούμε τους νtoνς δρόμOUς. Ήρθε 11 ώQα που είτε ΠΡΙι'τει να αξιοποιηθούν τα 
χρήματα του δllμοσ(ου είτε πράγματι να πάνε σπίτι τους. Και δε θο. χρειασιεΙ να 

ξαναέρΟουν εδώ. Δε θα υπάρχει Ραδιοφωνικό Ίδρυμα KuTtΡO" στην επόμενη 
σύνοδο! Και αυτή είναι και 11 χρησιμότητα και των ιδιωτικών ραδι.οσταθμών και 
της σίινδεσης με tllV ελληνική τηλεόραση. Και εχεΙ ακριβώς δείξαμε ότι ενδιαφερό

μαστε για την ευρύτερη ελληνική κουλ τούρο με τα τρία εκατομμύρια λΙρες του 

κυπριαΚΟύ λαοίι. 

Χρήματα; Τι να χάνο\lμε; Τα ~μαUΡOγέρημαM χρnάζovτaι. Χρειάζονται μόνο 

σε μας: Ο Ντελόρ λέει ότι χρειάζονται χρήματα. για να βελτιωθεί και για να αντιμε

τωπίσει η ευρωπα'~κή τηλεόραση την αμερικανική τηλεόραση. Και το πρώτο κονδυ

λάκι το οποίο καταθέτει - πρέπει να βάλουμε τα γυαλιά εδώ - εΙναι 250 εκ. ECU για 
φέτος. Διότι πραγματικά υπάρχει πλέον ο μεγάλος ανταγωνισμός. Και όταν 

μιλούμε πια για τη νέα εποχή της ραδιοφωνίας και της τηλεόρασης. δε μιλούμε ούτε 

για ΡΙΚ ούτε για ιδιωτικούς σταθμούς ούτε για οτι.δήποτε άλλο. Μιλούμε για μια 
τέτοι.α έκταση πολυφωνίας που είναι δννατό ο καθένας αύριο να παίΡνfΙ ακριβώς 

το πρόγραμμα το οποίο τον ε"διαφέρει. 

ΟΙ δε οδηγίες της ΕΟΚ. πον μου δόΟηκε η ευκαιρία να τις διαβόσω, όλες είναι 

πραγματικά κάτι το εκπληκτικό. Περίμενα ότι θα έβλε.ιία φιλολογία. περίμενα ότι 
θα έβλε.ιία θεολογία γύρω από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας. Και είδα αριθμούς 
και ορολογίες και ότι το μέλλον της ραδιοφωνίας. το μέλλον της τηλεόρασης είναι 

οι τύποι των μηχανημάτων. είναι οι τηλεπικοινωνίες. είναι οι συμφωνίες κυβερ~

σεων, είναι οι κρατικές υπηρεσΙες, είναι οι διάφορες τεχνικές υΠ11ρεσίες. είναι τα 

εργοστάσια. είναι οι τύποι των νέων τηλεοράσεων. Όλα αυτά είναι οι οδηγίες της 

ΕΟΚ για την αυριανή ραδιοφωνία. την αυριανή τηλεόραση. Και εκεί είναι πον θα 

πρέπει όλα να προσαρμοστούν αύριο μέσα σε εντελώς καινούργιες συνθήκες. 

Έτσι αυτό το οποίο ΣUΖητo"ίιμε σήμερα, αν θα έχονμε κρατική. δημόσια και 

σίγουρα όχι κυβερνητική ραδιοφωνία και τηλεόραση είναι άσκοπο. Διότι είναι 

άχρηστη και διότι μόνη της θα καταρρεύση. διότι μόνη της θα εξαφανιστεί. Δεν τη 

σώζει κανένας ούτε οι εισφορές ούτε τίποτε, εάν δεν μπορέσει να προχωρήσει παρα

κάτω. Και αυτή είναι και η έννοια της αναγνώρισης από μέρους μας του δεύτερου 
καναλιού της τηλεόρασης. 

Αρνητικά στoιχεtα σίγουρα υπάρχουν. Μπορεί να είναι και υποτυπώδες ΊΟ 
πρόγραμμα. Όμως ξέρω τι θέλω ο.'"1ό την κυπριακή ραδιοφωνία και την κυπριακή 

τηλεόραση. Και αύριο θα ασκήσουμε κριτική σ' αυτή τη ραδιοφωνία. σ' αυτή την 

τηλεόQaση. 

Και το μήνυμα που σήμερα δίνουμε είνα~ ότι δε θέλουμε σΙγουρα το δεντερο 
κανάλι να 'ναι βΙντεο κλαμπ. Και να το πάρουν το μήνυμα το Διo~κητικό 
Συμβούλιο. η Διεύθυνση και οι υπάλληλοι το\! ΡΙΚ. Δε θέλουμε βίντεο κλαμπ. Δεν 

ξέρω πόσο και τι μ.ίτορούμε να παράξουμε οι ίδιοι. δεν ξtρω τι μ.ίορούμε να 
δώσουμε. αλλά εκείνο το οποίο ξέρω είναι ότι μ.ίτορείτε να δώσετε. κύριοι του ΡΙΚ. 

κCι.ίoια προγράμματα με πιο ζωντα~ και πιο άμεση σχέση με την Κύπρο. με τον 

κυπριακό λαό, με τα προβλήματα. με τον αγώνα του και όχι αυτά που για τόσα 
χρόνια κοίμιζαν τον κυπριακό λαό. Αυτή τη στιγμή. ναι, πρέπει να ΕκφραστεΙ ο 
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παλμός του κυπριακού λαού μέσα ο,τό τα μέσα μαζ~χής υnκοινωνΙας. Και θα 

πρέπει αυτό πραγματικά να είναι ένα βασικό, ένα κεντρικό σημείο που θα πρέπει να 

μας α.."tοσ-,<ολήσει και να σας απασχολήσει. 

Εφόσον τέθηκε το θέμα των χρημάτων. σΙγουρα παίρνουμε την πολιτική 

ευθύνη ,,« εγκριθούν κάποιο χρήματα με τους όρους που ανέφερα προηγουμένως, 
για να λειτουργήσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ ύπρου. Αλλά ξέρω και κάτι άλλο. 
Ότι δεν υπάρχει ραδιόqχύνo και δεν υ:τάρχει τηλεόραση που δε θα χρειαστεί 

χρήματα. Και όλα αυτά τα χρηματα. με τον έναν ή τον άλλο τρόπο. από τον 

κυπριακό λαό θα προέλΟουν. Στον i-διωτικό τομέα μέσω των διαφημίσεων. το 

κόστος των οποίων θα προστίθεται στην τιμή των προΊ:όντων. Και η fΧκλησ(α όμως 

etvaL α..."tό τον κυπριακό λαό που θα αντλήσει τα κεφόλαιά της για να προχωρήσει 

στο ραδιοφωνικό και τον τηλεοπτικό της σταθμό. Και καλά κάνει και καλά θα τα 

πάρει τα χρήματα και είναι χρήσιμο. για να μπορέσει να προχωρήσει παρακάτω. 

Αλλά δεν νπάρχουν ραδιόφωνα και τηλεοράσεις στην Κύπρο πον θα επιβαρύ

νουν το λαό και ραδιόφωνα και τηλΕορόσΕις που δε θα επιβαρύνουν τον κυπριακό 

λαό. Όλα είναι από την κυπριακή οικονομία πον θα προέλθουν. Όλοι εμείς είναι 

που θα τα καταβάλουμε με τον έναν ή τον άλλο τρόπο. Και τουλάχιστον ως προς τη 

δημόσια ραδιοφωνία και τηλεόραση θα μ.ί'(ορούμε να ζητούμε λόγο. να διεκδικούμε. 

να κάνουμε κριτική και να r.dvoUfLE προτάσεις. ενώ αλλού φοβόμαι ότι δε θα 

μ...,.ορούμε να το κάνουμε. 

Φυσικά υπήρξαν πάρα πολλές αναφορές από τον κ. Παπαδόπουλο και στα 

οικσνομικά και μάλιστα σε Ε.-τιμέρονς ποσά. Επειδή η υπόθεση των ποσών εΙναι 

ακριβώς όπως και η υπόθεση των στατιστικών, ούτε στις στατιστικές θα αποδώσω 

σημασία ούΤΕ στα νούμερα, διότι μπορεί να υπάρξει αλχημεία και προς τις δύο 

πλευρές. Έτσι δεν είναι κάτι που αλλάζει την τοποθέτησή μας. 

Και υπάρχει ακόμα ένα σημείο εδώ πον χρειάζεται απάντηση. Έδωσε ιδιαί

τερη βαρύτητα ο κ. Πα..-ταδόπουλος στο ότι μιλά σε ώτα μη ακονόντων, ότι ήρθαμε 

όλοι περίπου με προαποφασισμέντ] τοποθέτηση να καταδικάσουμε κά.,.οιον αθώο. 

Εμείς όλοι, οι απαράδεκτοι, εμείς όλοι που μας σέβεται . ε(,πε στο τέλος ο κ. Παπα

δόπουλος. Όλοι εμείς οι οποίοι δε λαμβάνουμε υπόψη οτιδήποτε όλλο. Μα, αν ο 

προβληματισμός μας πράγματι ήταν υπόθεση τωρινή. σίγουρα και δε θα είχαμε 
καμιά ά..οψη επΙ του θέματος. Δε θα είχε ούτε ο κ. Πα.."ταδόπονλος άποψη. Όμως 

και εκεί.νος είχε άποψη και εμεΙς έχουμε άποψη και εδώ συζητούμε τις απόψεις μας 

και εδώ βάζουμε τα Επιχειρήματά μας. Και μέσα στη Βουλή ο διάλογος, ναι. είναι 

διάλογος επιχειρημάτων. Και είναι η πειστικότητα των επιχειρημάτων και η έκταση 
των επιχειρημάτων αυτή που θα καθορίσει στο τέλος και την πειστικότητα της 

ψήφου και σ' ό,ΤΙ αφορά το δεύτερο κανάλι. που φαίνεται ότι είναι το επίμαχο 

σημείο. Και πρέπει να το ομολογήσουμε ότι είναι το επίμαχο σημείο και πως συνδέ

εται με μια αντίληψη γενικά γύρω από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ ύπρου. Θέλουμε 
ένα Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου που θα παρουσιάζει μόνο τα προγρόμματα τα μη 
ενδιαφέροντα ή αυτά που απευθύνονται σε κάποιες μειονότητες ή σε περιορισμένους 
κύκλους ανθρώπων; Μα ένα τέτοιο πρόγραμμα, ένας τέτοιος σταθμός θα ήταν 

καταδικασμένος. Και εφόσον μας διάβασε αποσπόσματα από το κείμενο που μας 

έδωσε το ΡΙΚ - και πιστεύω ότι και άλλοι συνάδελφοι το διάβασαν - ακριβώς αναφέ. 
ρεται σε εκε(νο το σημείο με μεγάλη σαφήνεια ότι δεν είναι ποτέ δυνατό ένα 

πρόγραμμα κρατικό να μην προχωρήση μέσα στον ανταγωνισμό το σύγχρονο που 

υπάρχει. Και θα πρέπει να του δώσουμε όλα τα εφόδια. για να μπορέσει και αυτό, 
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μέσα στα πλαίσι.α της ανοικτής αγοράς, να μπορεί να συναγωνιστεΙ για να μπορεί να 
αντιμετωπίσει την κατάσταση. 

Έτσι ένα πρόγραμμα, ένα ραδιοφωνικό (δρυμα. ένας δημόσιος ραδιοφωνικός 
σταθμός α.<τευθύνεται στις πλειοψηφίες. o.."'CEuBίIvnaL και στις μειοψηφίες. 

Δημιουργεί προγράμματα πολιτιστικά. δημιουργεί και προγράμματα αναψυχής, για 
να μ.."'tορεΙ να έχει μια πλήρη ΊοποθέΊηση. Πράγματι, κύριε Πρόεδρε. δε νομίζω όΊΙ 
χρειάζεται να μακρηγορήσω ακόμη περισσόΊερο, παρόλο Ίον όγκο Ίων στοιχεΙων 

που έχω πει. 

Έχω λοιπόν την εντύπωση ότι ξεκίνησε με αυτή τη συζήτηση μια διαμάχη που 

Ίη Οεωρώ άχρηστη. Η διαμάχη στην πραγματικόΊηΊΟ που κρύβει η συζήτησή μας 

είναι μεΊαξύ δημόσιας και ιδιωηκής ραδιοφωνίας ή Ίηλεόρασης. Άχρηστη, διότι 

όλα χρειάζονται. Και το κράΊσς, ναι, Οα πρέπει να βοηθήσει και την ιδ ιωηχή ραδιο

φωνία και Ίην ιδιωηκή Ίηλεόραση, στο βαθμό που ΊΟύτο είναι ΕΠιτρεπτό. Και λέΥο
νται και αιπά μέσα στα κείμενα Ίου ΡΙΚ τα οποία μας έδωσαν, διότι πραγματικά 

πρέπει να βοηθηθούν οι ιδιωηκοΙ σταθμοί να απΟΚΊήσουν και αυΊοί μέρος της 

αγοράς. 

Και σ' αυΊό το σημείο ιιπάρχει ακόμα μια εντολή την οποία δΙνουμε προς ΊΟ 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ ύπρου και Ίους υπεiιθuνoύς ΊΟιΙ. όη θα πρέπει να αΎΧαλιά

σουν με στοργή και όχι με αηαγωνιστικόΊητα και με α\'Τιπαλότψα Ίην έννοια της 

ιδιωτικής ραδιοφωνίας και Ίης ιδιωΗκής τηλεόρασης. Και αν μπορούσαμε να 

προχωρήσουμε πραγματικά μέσα στη νέα αντΙληψη της πορείας Ίων πραγμάτων, 

ΊόΊε θα έπρεπε η σημερινή συζήτηοη να ειχε μάλλον έναν άλλου ε(δους προβλημα

ησμό: την αναζήτηση της συνεργασίας μεταξύ των δημόσιων μέσων και των ιδιω

ηκών για ΊΟ αμοιβαίο όφελος, για να μJτορέοουμε να έχουμε και σωστόΊερη ιδιω
ηκή Ίηλεόραση και σωστόΊερο δημόσιο τομέα. 

Euχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Αλέκος Μαρκίδης είχε ζητήσει το λόγο και κατόπιν ο κ. Νίκος ΚΟΊσου

ρίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Άρχισα να παΙρνω σημειώσεις καΊά την έναρξη της ομιλίας του πρώτοιι 

ομιλψή, αλλά ήΊαν τόσο συναρπαστική που σro τέλος σταμάτησα να κραΊώ σημειώ

σεις, διότι πραγματικά με είχαν απορροφήσει και με είχαν προβλημαΊίσει τα όσα 

ελέγοντο. Και ΊΟ (διο ισχύει και για τον Κοινοβουλευηκό Εκ."'Cρόσωπο Ίης ΕΔΕΚ, 

Ίον κ. Χατζηδημητρίου. Αλλά, έχοντας σκεφτεΙ σοβαρά τα όσα έχω ακούσει, δε 
νομίζω ότι υπάρχει βάσιμος λόγος εΙΊε ο Δημοκρατικός Συναγερμός εΙτε εγώ να 

αλλάξουμε τη θέση που ήδη έχουμε καθορίσει σrα πλαίσι.α της Έκθεσης της Κοινο
βουλευηκής Ε.."'CιΊροπής Οικονομικών. Ίην οποία ανέγνωσε ΟΊην αρχή αυτης της 

σιινεδριάσεως ο κ. Ιεροδιακόνου. 

θα. ήθελα να αρχίσω με μια πολύ μικρή ιστορική διόρθωση. Επειδή το θ~μα 

Ίου 97% του AQΧιεπισκόπoιι Μακαρ(ου συνδυόστηκε με Ίην εποχή που Ο κ. Παπαδό
πουλος ήταν Υπουργός, θα ήθελα να 1JΠενθυμΙOω ότι στις πρώΊες εκλοytς δεν είχε 

Εκλεγεί με 97%, αλλά είχε Εκλεγεί με 66.5% ο Μακάριος, διόη ο ανθυπaψήφιός του 
Ιωάννης Κληρίδης είχε πάρει το 1/3 Ίων ψήφων. Και είναι από τόΊε , από την προε

κλογική εκστραΊεία της εποχής εκείνης, όταν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπροιι ελ~y

χεΊΟ a.."'Cό την οποικι.οκρατική ακόμα κυβέρνηση, που υπήρχε ΊΟ παράπονο ότι δεν 
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ακούετο από εκείνο το lδρυμα η φωντΊ της αντιι-τολίτευσης. Δε διαδραμάτιζε 
κανέναν απολύτως ρόλο το αν ο Ι ωόννης ΚληρΙδl1ς εΙχε 3%, 20% ή 50%. Ρόλο 
διαδραμάτιζε το ότι 11 φωντ; του δεν ακουόταν στις ειδήσεις, ότι προεκλογικές 
συγκεντρώσεις δεν αναμεταδι.δονταν. Αυτό είχε σημασΙα. Και σημασία σε μια δημο
κρατία δεν έχει με πόσο ποσο<πό εκλέγεται ένας πρόεδρος. Σημασία έχει πόσο σεβό

μεθα όλοι το δικαίωμα της ελευθερίας εκφράσεως, το οποίο κατοχυρώγει στο άτομο 
το άρθρο ] 9 του Συντάγματος. Σημασία έχει πόσο τα άτομα σ' αυτό τον τόπο αισθά
νονται ελείιθερα να εκφραστούν, χωρίς να φοβούνται ότι θα υποστούν κυρώσεις εκ 

μέρους του κράτους. Αυτά εΙναι που έχουν σημασία σε μια δημοκρατία. 

Και ακρlβιi>ς ένας από τους βασικούς λόγους που ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

αποφάσισε να ψηφίσει αυτό που θα ψηφίσει σήμερα, είναι το ότι έχει δι.α...ιστώσει 
ότι στα τελευταία χρόνια στα θέματα δημοκρατίας κα~ πολυφωνίας υπήρξε πρόοδος 
στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και στη νοοτρα,τΙα του Ραδιοφωνικού Ιδρύμα'tος 
Κύπρου. Και μιλώ εκ πείρας , διότι υπήρξα εκ των πρωταγωνιστών της νομοθεσίας 
που έβαλε καλούπια σ' αυτό '10 ιδρυμα, προκειμένου να καλύπτει σωοτά τις προε
κλογικές εκστρα'tεΙΙς είτε των κομμάτων είτε των υπoψηφΙWν προέδρων. νπηρξα εκ 

των συνυπογραψάντων τη σχετική νομοθεσία. που με ευρωπα'cκά κριτήρια δεν εί.ναι 

καλή νομοθεσία. Δεν είναι χαλτ; νομοθεσία. γιατί ορισμένα πράγματα έ.ίρεπε από 

τους εκάστοτε κρατούντες να θεωρούνται δεδομένα. Δεν έπρε.-τε ποτέ αυΤ"ή 11 Βουλή, 
δεν έπρεπε ποτέ τα πολιτικά κόμματα να έρθουν στην ανάγκη να επιβάλουν την 

κάλυψη των προεκλογικών εκστρατειών 'tων κομμάτων, διότι είχαν την πικρή πείρα 

του 1976. του 198], του ]983. 

Και ποια ήταν η αντίδραση της τό'tε κυβέρνησης στη νομοθεσία που πρότεινε η 

Βουλή. προκειμένου να υπάρξει σφαιρική κάλυψη των προεκλογικών εκστρατειών 

από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ"ύπρου; Η ανα.-τομπή του νόμου στη Βουλή, με τη 
δικαιολογία ότι δiιθεν η Βουλή επεμβαίνει στα Τl1ς εκτελεστικής εξοuσwς και 

επoμtνως παρε~-τoδίζει την αρχή της διάκρισης των εξουσιών. Τη ]4η ημtρα , 

αγαπητοί συνάδελφοι. ανεπέμφθη η νομοθεσία στη Βουλή, την ίδια ημέρα η Βουλή 

ψήφισε εκ νέου το νόμο. αλλά τη 14η ημέρα μετά την εκ νέου ψήφιση του νόμου 

εκεΙνου ανΕπέμφθη στο Ανώτατο Δικαστήριο, με το ερώτημα αν είναι αντισυνταγμα

τικός Τι όχι ο νόμος. Και το αποτέλεσμα είναι ότι Εκείνος ο νόμος, που ::ι:ροέβλε...ε 
κάλυψη για τα κόμματα και τους υποψηφίους για 6 μήνες προ των εκλογών, στο 
τέλος εφαρμόστηκε, Αλλά μόνο για 3 1/2 μήνες ή 2 1/2 μήνες -δε θυμούμαι ακριβώς 
πό'tε έβγαλε απόφαση το Ανώτατο, πιθανό να ήταν και το Δεκέμβριο που έβγαλε 

απ6qχ:ιση το Ανώτατο. 

Και επομένως, όταν ακριβώς έχουμε υπόψη αυτά χαι επειδή πιστε"ύω σ' αυτό 

που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, ότι πρέπει να λέγεται όλη η αλήθεια και επειδ,j 

πιστεύω και σ' αυτό που λtχθηκε. ότι το Ραδιοφωνικ.ό Ίδρυμα Κύπρου είναι χρεοκο

πημένο, ε! μα από την ώρα που λέγουμε ότι εΙναι χρεοκοπημένο. γεννώντα~ δύο 

θέματα: Πρώτο. τις πταΙει; Σε μια δημοκρατία, όταν μιλούμε για τη χρεοκοπία ενός 

δημόσιου οργανισμού, το πρώτο ερώτημα είναι τις πταίει. Το δεύτερο ερώτημα είναι 

τι δέον γενέσθαι. Και ως προς το τις πταίει, δεν μπορώ να πω ότι πταΙει ο Μάριος 

Ηλιάδης, οσοδήποτε και αν δεν ανήκει στο Δημοκρατικό Συναγερμό. Δεν μπορώ να 

πω ότι πταίει ο αεΙμνηστος Χρύσης Δημητριάδης, που ανέλαβε Πρόεδρος του ιδρύ
ματος το Μάρτιο του 1988, διότι η χρεοκοπί.α υπήρχε ήδη. Ήταν εκει. δεδομένη. 
Και ίσως, αγι:ιπητοΙ συνάδελφοι, να πρέ..ει να αναγνώσουμε και ένα ιστορικό 

κείμενο: "Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η αύξηση του ποσού των 
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εισφορών υπέρ του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Η αύξηση αυτή εντάσσεται 

στα πλαίσια της προσπάθειας για ενίσχυσ1J των οικονομικών δυνατοτήτων του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. για την απρόσκοπτη συνέχιση της λειτουργ(ας 

του και την εκπλήρωση της κοινωνικής α\lτού αποστολής." Και αυτό το κείμενο για 

την αύξηση των εισφορών. χάριν της απρόσκοπτης συνέχισης της λειτoυργt.ας του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και της εκπλήρωσης της κοινωνι)'.ής αυτού 

αποστολής. φέρει την υπογραφή του κ. Λουχή Λουκα·ίδη. Βοηθού Γενικού Εισαγγε· 

λέως. αλλά έχει η~ιερoμηνΙα 1984. Δηλαδή, ζΤ1τήθηκε t.ι"tL διακυβέρνησης Κυπριανού 

η αύξηση της προς το ΡΙΚ εισφοράς εν έτει 1984. Και τι ήθελαν το 1984. χωρΙς καν 
να έχουν σχέδια για δεύτερο κανάλι: Να το διαβάσουμε τι ήθελαν. Εισφορά προς 

το ΡΙΚ σήμερα: Για όσους καταναλώνουν Οι'tό 4 Ι μέχρι Ί5 κιλοβάτ fl.80 σεντ το 
χρόνο. Τι θα ψτιφΙσει η Βουλή σήμερα; Το fl.80 σεντ το χρόνο να γΙνει Ω.ΊΟ και 
από του χρόνου το Ω.ΊΟ να γΙνει n.60. Τι ήθελε η κuβlρνηση του ΔΗΚΟ από το 

1984; n.65 . n.65 από το 1984. Αυτό αφορά την πρώτη κατηγορία. Αν θα αρχίσω 
να διαβάζω όλες τις κατηγορΙες, θα δε[τε ότι, αν εξαιρέσουμε την τελευτα[α κατη· 

γορία, δηλαδή εκείνη με την πολύ μεγάλη κατανάλωση ηλεκτρισμού, για την οποΙα 

το ΔΗΚΟ και η κυβέρνησή του a.."tό το 1984 ηθελαν να επιβάλουν ΊS8 ετησΙως, ενώ 
τώρα ε~ιεΙς επιβάλλουμε .(.49, για να γίνουν οι ΕΑ9 ί69 a...ό του χρόνου, αν εξαιρέ

σουμε λOL.ι-τόν αυτή την κατηγορία, σε όλες τις υπόλοι.πες πεΡL.ιτtώσεις αντά τα 

οποΙα πρότειναν το 1984 ήταν πολύ μεγαλύtερα. Μεγαλύτερα ' αφήστε το πολύ. 

Ήταν μεγαλύτερα τα ποσά a...ό αυτά που Οα ψηφιστούν σήμερα, εν έτει 1992. 

Και θα μου πεΙτε: ΓιατΙ δεν ψήφισε τότε ο Δημοκρατικός Συναγερμός αυτή τη 

ζητηθείσα αύξηση: Μα η απάντηση εΙναι απλή και λέχθηκε προηγουμένως. Διότι 

δεν υπήρχε σννεΙδηση πολυφωνίας στα πλαίσια του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου. Γι' αυτό το λόγο δεν ψηφΙστηκε εκείνο το νομοσχέδιο το 1984. Και αν 

σήμερα ψηφίζεται, ε(ναι διότι διαπιστώθηκε ·και αφήσαμε αρκtΊό καιρό για να 

δια.ί'tιστωθεί· ότι το ΡΙΚ άρχισε ·κα~ τονίζω τη λέξη άρχισε. την πορεία προς την 

πραγματικά σφαιρική μετάδοση ειδήσεων και πληροφοριών. 

Ασφαλώς ζηλεύουμε τον τρόπο με τον οποίο το BBC παρουσιάζει τις εκλογές. 
Δεν είναι μόνο ο κ. Παπαδόπουλος που είχε πρόσφατα την ευκαιρία να παρακσλου· 

θήσει τον τρόπο που μεταδίδει το BBC τις εκλογές. Αλλά βέβαια δεν είναι μόνο το 

BBC, είναι και τα άλλα κανάλια, και το Κανάλι 4 και η Ανεξάρτητη Τηλεόραση του 
Λονδίνου και γενικά όλα τα κανάλια. Αλλά και εγώ δε διστάζω να πω ότι, παρακο

λουθώντας τη συνάντηση στην τηλεόραση πρόσφατα του Προέδρου του Δημοκρα· 

τικού Συναγερμού και του Γενικού Γραμματέα του ΑΚ ΕΛ και βλέποντας ότι για 

πρώτη φορά • ή Ισως μου εφάνη εμένα πως ήταν για πρώτη φορά - ο συντονιστής 

του ΡΙΚ δεν είχε διάθεση να χαριστεί κανενός, αλλά απεναντίας πήγε εκεί με 

διάθεση να δυσκολέψει και τον έναν και τον άλλο, εΙΠα "μάλιστα, δικαιολογείται η 

ψήφος μου". Διότι έτσι θέλουμε το ΡΙΚ. Να παίρνει εκεί πολιτικούς όχι για να τους 

προβάλει κατά τρόπο δουλικό, αλλά πραγματικά για να τους υποβάλει σε δοκι· 

μασία, προκειμένου ο λαός να κρίνει κατά πόσο πρέπει να τους ψηφίσει ~ δεν 

πρέπει να τους ψηφίσει. με βάση τα όσα ltyouv και όχι με βάση το πόσο όμορφοι 

είναι ~ πόσο όμορφοι φαίνονται από της τηλεορό:σεως. 



-

2013 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελπίζω τι ομορφι.ά να μην ei.vaL χριτι,!ριο. διότι μεριχοΙ από εμάς δe θα εκλε
γούμε. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Υπάρχει όμως και κάτι άλλο. κύριοι συ,,-άδελφοι. Να το αναγνώσουμε, να το 
αναγνώσουμε. διότι είναι πιο πρόσφατο: Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και ΠΡOUπoλoyιoμoύ για το νομοσχέδιο που τιτλοφορεΙται ''Ο περΙ 
προυΠΟ).ΟΥισμού του Ραδι.οφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του Ι991 ~. ~Στα 

πλαίσια της μελhης του πιο πάνω προυπολΟΥιομοίι τι Επιτροπή ενημερώθηκε ειδι

κότερα για την προγραμματιζόμενη αναβόθμιση των προγραμμάτων του l.δρUματος 

υπό το φως των νέων αναγκών - προσέξτε - υπό το φως των νέων αναγκών 1[OΊJ 

δημιούργηοΙ!: τι νέα νομοθeοΙα για την ελεύθερη ραδιοφωνία. καθώς επίσης για tllV 
οργανωτική διάρθρωση το\l προσωπικού του, όπως ανηχατοπτρ{.ζετοι στις επιμέ

ρους προτάσεις για τrι δημιουργια αριθμού νέων θέσεων στον \ιπό σuζ1\ττιση πρου
πολογισμό. Με βάση τις πιο πάνω θέσει.ς η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα 

τον \ιπό ΣUΖήτrιση προυπολογισμό." Έχανε ορισμένες τρο.ίτοποιήσεις και μικροδια
γραφές και ομόφωνα, ομόφωνα εισηyήθrικε σττι Βο\lλή την ψήφισή του σε νόμο. Και 

μέσα σ' αυτή τrιν ομοφωνία ήταν οι κύριοι θαλής Μιχαηλίδης και Νίκος 

Mouσιoύtτας, με άλλα λόγια οι εκπρόσωποι του Δημοκρατικού Κόμματος στην τότε 

Επιτροπή Οικονομικών του 1991, εκ των οποίων ο ένας είναι σήμερα μαζί μας σττι 
Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Και ο κ. Γαλανός. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και ψήφισε και Ο χ. Γαλανός. λέει. ΕχεΙνος πλέον έχει ανέλθει σ' άλλο 

επί.ι-τεδο. γι' αυτό το λόγο δεν υπήρχε λόγος να τον αναφtρω. 

(Γέλια) 

Και κοιτάξτε τη φράση - διότι θέλω να την τονΙσω - ενόψει, λέει, των αναγκών 

που δτιμιούργησε τι νέα νομοθεσία για την ελεύθερη ραδιοφωνία. Δτιλαδή τι μας 

έλεγε πέρσι το ΔΗΚΟ μαζί με τα άλλα κόμματα: Ναι σtτιν ελεύθερτι ραδιοφωνία, 
ναι σττιν ιδιωτική ραδιοφωνία, αλλά έτερον εκάτερον, 

Δεν μ..-τορεί το κρότος α,,-τό την ώρα που αποφόσωε να έχει κρατικό ραδι.όφωνο 

να το αφήσει στο έλεος το\l θεού. Διότι, όπως εΙΠα και προηγουμένως, εκτός από 

το ερώτημα τι.ς πταίει. όταν διαπιστωθεί η χρεοχοπια χό..ίτοιας δημόσιας \ιπηρεσίας, 

το δεύτερο ερώτημα είναι το -τι δέον γενέσθαι. Και ει-τειδή ό,τι δε λύεται κόπτεται. 

ίσως μπορεί να λεχθεί να το χλείσοι'με. Διότι αν παραδεχόμεθα ότι εΙναι χρεoxomι· 

μένο και το αφήνουμε να χρεοκοπήσει για να είμεθα ΕUΌρεστoι στην κοιντΊ γνώμrι 

που λέγει ότι δεν ανέχεται να πληρώσει περισσότερα -διότι έτσι νομΙζο\ΙV ορισμένοι

τότε γιατί δε λέγουμε καθαρό ότι πρέπει να κλείσει. Μα διότι ασφαλώς δε θα κάμει 
χαλ1\ εντύπωση ένα κόμμα, αν έρθει να μας πει ότι πρέπει να κλείσει το Ραδιοφω

νικό Ίδρυμα Κύπρου. Αλλά, όταν το αφήνουμι να χρεοκοπήσιι. διότι τσu αρνού

μεθα την ένεση που χρειάζεται fX των πραγμάτων. αφού χριοκόπησι. τότε πού το 

oδηyoUΜε: Και 'ΙΙ ειδoUς ~ιτιxiι ιΙναι aVl'l\; 
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Αυτό είναι το βασικό ερώτημα το οποιο αίτε'Uθύνtται προς ολόκληρο τον 
)ι.υπρι.ακό λαό. θέλουμε ή δε Οέλουμε να έχουμε κρατική ραδιοφωνία; Και τονίζω 
τη λέξη κρατική. διότι ο νομοθέτης υιοΟέτησε εν τη σοφία του τη μορφή ΤΟ\l ημικρα

ΤΙ)ι.ού οργανισμού, διότι έκρινε ότι είναι η μορφή [κείνη του ημικρατικου οργανι

σμού ΠΟ\l μπορεΕ να φέρr:ι καλύτερα σε πέρας την όλη α..-coστoλή και το όλο έργο. 

θα μποροίΙσε κάλλιστα ο νομοθέτης να πει ότι το Υπουργείο Εσωτερικών θα έχει 
στη διάθεσή του την κρατική ραδιοφωνία ή ο τό.δε YπoUΡyός. Δεν το εΙΠε. Το ότι 

όμως εΙ-τε ότι κάνει ημικρατικό οργανισμό. δε σημαίνει ότι έπαυσε να είναι κρατική 

η ραδιοφωνία. διότι περί κρατικης ραδιοφωνίας πρόκειται και επ' αυτο':' του 
θέματος \ιπάρχει και απόφαση το\l Α νώτατο\l Δικαστηρίου. ΤΟ κράτος απλώς 
εΠέλεξε στον τομέα αυτό να ασκήσει κρατική εξουσία δημιουργώντας ημικρατικό 

οργανισμό. Και λέγουμε, \ιπό τις συνθήκες μάλιστα που βρίσκεται σήμερα η 

Κύπρος, ότι. ακριβώς όταν πρόκειται περί κρατικής ραδιοφωνίας, δεν aπoβλέπoυμε 
πάντοτε στα προγρόμματα τα δημοφιλή που προσελκύουν τις διαφΤ1μΙσεις. αλλά 

δαπανούμε χρήματα -και πρέπει να δα.ι-τανουμε χρήματα- και για άλλες εκπομ.-τές 
που δεν προσελκύουν διαφημίσεις δυστυχώς ακόμη. διότι έτσι είναι ο ανθρώπινος 

χαρακτήρας. 

Δεν μπορούμε να εγκαταλείψΟυμε αυτό που λέγεται κρατική ραδιοφωνια και 
ούτε μπορούμε με τόση εuκoλ(α να ειρωνευόμεθα το επιχεlρημα περί διασυνοριακής 
τηλεόρασης και περί της εισβολής που θα επέλθει. όταν θα έρθει η ώρα tης. Διότι. 

αγαπητοί φιλοι. αν ο\!δ' ε.-τί στιγμή κινδύνεuσε πέρσι ο πόλεμος στον Κόλ..ι-το να 

μετατραπεί οε νέο Βιετνάμ . είναι διότι ελtyχθηκαν οι ειδήσεις στην πηγή .ους. 

Είναι διότι οι Αμερικάνοι έμαθαν το μάθημα του Βιετνάμ και το τι σημαίνει να 

πηγαίνουν τα κινηματογραφικά συνεργεία και οι σταθμοί τηλεοράσεως επί τόπου 

και να παίρνουν τις σκηνtς των αποτελεσμάτων του βομβαρδισμού. συνεντεύξεις 

α..-τό τους κατοίκους. oυνεvτr:UΞn; α.ίτό το\lς στρατιώτες, συνεvτεuξεις aπό τους 

τραυματιες των νοσοκομείων. ΕΙ,'αι διότι έμαθαν εκείνο το μάθημα. Και όλος ο 
κόσμος πίστεψε ότι ο πόλεμος εκερΜθη την πρώτη νύκτα. Διότι το CNN αυτη την 
εντύπωση έδωσε και διό.ι ουδέποτε επέτρεψε σε οποιαδήποτε άλλη άιίΟψη να βγει 

στο φως. 

Και λέμε ότι πραγματικά δεν κινδυνεύουμε. εάν έρθει μια συστηματική προπα

γάνδα εναντίον του κράτους μας μέσω της διασυνοριαΚ11ς τηλεοράσεως; Έλειψαν 
οι εχθροί ή μήπως τους έχουμε θρ\lμματίσει και δεν υπάρχει λόγος πλέον να τους 
λαμβάνουμε υπόψη; Μα όλα αυτά εΙναι επιχειρήματα που καθιστούν καθήκον όλων 

μας, οσοδήποτε δυσάρεστοι και αν γίνουμε προς τους ψηφοφόρους - χαι ιδιαΙτερα 
εμεΙς του Δημoκeατικo,:, ΣυναΥερμο':' θα γίνουμε ιδιαίτερα δυσάρεστοι στους ψηφο
φόρους μας. διότι είναι οι δικοί μας ψηφοφόροι που είχαν αγανακτήσει με το μονό

πλευρο κυβιρνητικό κατεστημένο που κυριαρχούσε στο ΡΙΚ - να καθοδηγήσουμε στο 
σημεto αυτό την κοινή γνώμη, Και αν την πείσουμε. την πεΙσαμε. Αν δεν την 

πε(σουμε, να υποστούμε τις συνέπεLEς της πράξεώς μας, όταν θα έρθει η ώρα να 

κριθούμε από το λαό. Αλλά αυτό είναι σήμερα το καθήκον μας. εάν δε θέλουμε να 

μετατρέψουμε τη Βουλή σε λαϊκή συνέλευση, αλλά να τη διατηρήσουμε ως Βουλή 

βουλεuoμένη των πραγματικών αVΤwίρσσώπων του x\lrtQIaxOu haou. 

Και επιπλέον κάτι για το δεύτερο κανάλι. Γιατί ε"οχλεί; Ποια εΙναι η λογική 

του να ψηφίζεται προυπολογισμός. να δαπανείται ΕΙ εκ. για να δημιουργηθεί το 

δείΙτερο κανάλι και να ερχόμεθα uoτtρo. α.ιτό 12 μήνες και να λέμε. "δεν πειράζει, δεν 
πειράζει αν δαπανήσατε νόμιμα το .ΕΙ εκ .. διότι εμεΙς σας δώσαμε την εξουσιοδό
τηση. όμως δε θα κάμετε δεύτερο κανάλιR • Ε! αυτό κάπου σημαίνει ότι κάποιο 
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κόμμα άλλαξε γραμμή. τoυλtιxιoτoν καθ' όσον αφορά το δεύτερο κανάλι. Αφού 

στον περσινό προυπολογισμό του ΡJΚ ομόφωνα τα κόμματα έδωσαν τη συγκατά
θεσή τους για τη δα..,-τάνη του f Ι εκ., τότε ένα κόμμα φtτoς αλλάζει και λέει, "σας 

απαγορεύω να δαπανήσετε το υπόλοιπο εκατομμύριο που χρειάζεται για να συμ..-τλη
ρωθεί η εργασια. διότι άλλαξα πολιτική". Και αν εν τω μεταξύ κάποιος κάπου 

έχασε ΕΙ εκ., δεν πειράζει κοντά στα τόσα που συμβαίνουν σ' αυτό το κράτος. Είναι 

το.(1 εκ. πλέον σταγών εν τω ωκεανό! 

Και δεν έχω αντlλη~ε' ούτε το επιχείρημα των διαφημΙσεων. διότι. επειδή 
ακριβώς πρέπει να αποκτούμε όλοι σφαιρική εικόνα. η εικόνα που μας εδόθη έχει ως 

εξής: Πέρσι, λέει. το 1990. το Πρώτο Πρόγραμμα πήρε ΕΙ .240.000 από διαφημίσεις 
και το Τρί.το Πρόγραμμα fll3.000, δηλαδή σύνολο εσόδων από διαφτιμίσεις 

.(1.353.(ΧΧ). Τώρα. λέει, πήρε τις f482.00Q το Τρίτο και τις f279.000 το Πρώτο. άρα 
αφαιρέσαμε από τη μια toέoi'tTJ και βάλαμε στην άλλη τσέπη. Δεν είναι καθόλου έτσι. 

Ποιο εί.ναι το σίινολο των εσόδων του κρατικού ραδιοφώνου από τις διαφημίσεις; 
Το 1990 ήταν ΕΙ.353.000, το 1991 ήταν Π6Ι.ΟΟΟ, δηλαδή μισό εκατομμύριο λίρες 
λιγότερα. Πού πήγε. κύριοι. το μισό εκατομμύριο λίρες: Υπάρχει η πιθανότης να 
πήγε στην ιδιωτική ραδιοφωνία. Το σύνολο δηλαδή της διαφημίσεως παρέμεινε ως 

είχε. δηλαδή στο επίπεδο του ίl.300.000, αλλά τι ιδιωτική ραδιοφωνία. ως ανεμέ
νετο, φυσιολογικά απορρόφησε μέρος της πίτας που λέγεται διαφήμιση, εξ ου και το 

κρατικό ιδρυμα από f 1.300.000 βρέθηκε με f760.000. Αυτό δεν είναι λόγος αυξή

σεως της εισφοράς; Αυτό δεν είναι πλήρης I!-'tιβfβαίωoη του επιχειρηματος που το 

Διοικητικό Συμβοίιλιο του ιδρύματος είι-τε προς την Ε,-τιτροπή Οικονομικών. ότι. 

"κύριοι. μάλιστα, aVTJoνχoUfLe ότι, εάν γίνει και όταν γίνει ιδιωτική τηλεόραση. 

κατακόρυφα θα μειωθούν τα έσοδά μας από τις διαφημΙοεις; Γι' αυτό εμείς, ως 

καλοΙ διαχειeιστές του ιδρύματος αυτοίι. εμείς. τα άτομα στα οποία η πολιτεία 
ανέθεσε αυτή την ευθίινη και αυτό το βάρος. εμείς. τα άτομα που το καθήκον μας 
ε(ναι να προστατεύσουμε το !.δρυμα του οποίου τι πoλιτεtα μάς εΙΠε να ε(μεθα διοι

κητικοί σύμβουλοι. προτιμούμe δeύτερσ κανάλι. Διότι δε βλέπουμε ποιος άλλος 
τρόπος υπάρχει. για να προοτατεύσουμε αυτό το ίδρυμα από τη δραματική πτώση 

των εσόδων του". Ε! και εμεΙς τι λέγουμε προς αυτούς τους ανθρώπους; Όη κακώς 
σκέπτονται: Ή μήπως ο τρόπος που έχουν σκεφθεί σημαίνει όη σκέφθηκαν όπως οι 

διοικητικοί σίιμβουλοι των ημικρατικών οργανισμών. καθενός a..-τό τους ημικραη

κούς οργανLOμο\ις πρέπει να σκέπτονται: 

Και επιτέλους έχει απόλυτο δ(καιο ο κ. ΠQ.ι-ταδόΠOυλOς. όταν λέγει ότι δεν 

μπορεί ποτέ να ορθοποδήσει το ίδρυμα. ότι είναι θέμα ζωντάνιας των προγραμ

μάτων. Τώρα. εάν εΙναι το ΔΗΚΟ οπαδός της θεωρίας ότι πας κρατικός οργανι

σμός εκ δόγματος, εκ προυποθέσεως και εξ ορισμού θα χρεοκοπήσει, τότε εΙναι μια 

φιλοσοφΙα που θυμίζει τον Adam Smith' πάντως δε θυμ(ζιι κέντρο. θα συμφωνεΙτε. 
κίιριοι. φαντάζομαι εσείς από το ΑΚΕΛ. δεν ε(ναι: 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Και οι Νέες Δυνάμεις. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και οι Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είτε υπάρχουν Νέες Δυνάμεις είτε όχι, δε θα υπάρξουν αδυναμίες στην εφαρ

μογή των κανονισμών. Γι' αυτό σας προειδοποιώ. μην κάνετε διαλογική συζήτηση. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΑπολοΥο'ύμαι, κύριε Πρόεδρε. 

Δε θα είνα~ ο λαός κριτής του δεύτερου καναλιού; Δε θα ψηφίζει κάθε νύκτα ο 
λαός ποιο κανάλι θα βλέπει, ανοίγοντας το κουμπί που θέλει; Γιατί δεν εμπιστευό

μαστε και λίγο την κρίοη του κυρί.αρχου σώματος: Μπορεί πραγματικά να αποδει

κτεΙ ότι το δεύτερο κανάλι ε(να~ αποτνχία. Ουδείς το θέλει. όμως. εάν δια..-cιστωθεί 
κάτι τέτοιο. ουδείς λόγος θα υπάρχει να μην κλείσει. Αλλά μπορεί να διαπιστωθεί 

το άλλο. Όη δηλαδη υπάρχουν και άνθρωποι που αι.σθάνονται κάποια α..1:ελ..-cισία. 

όταν ανοίγουν την τηλεόραση και βλέ.-cουν ποδόσφαιρο -και δεν είμαι εξ εκείνων 

που αισθάνονται απελπισία. διότι είμαι ποδοσφαιρόφιλος- και γυρίζουν στο άλλο 
κανάλι -τώρα που έχουμε σύνδεση με την ελληνικη τηλεόραση- και βλέπουν πάλι 

ποδόσφαιρο. Και όχι άλλο ποδόσφαιρο. το ίδιο ποδόσφαιρο! 

(Γέλια) 

Όχι όλλο ποδόσφαιρο. το (δι.ο ποδόσφαιρο! Τι πρέπει να κάμουν οι 

άνθρωποι αυτο[; Να γυρίσουν στον Μπαυράκ: Μα και στον Μπαυράκ να γυρι. 
σouν. οι πιθανότητες είναι να δουν και πάλι ποδόσφαιρο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι να γυρίσουν στον Μπαυράκ' να σηκώσουν μπα·ίρό.κι. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. ΦαΙνεται, χύριε Πρόεδρε. ότι, όταν χάποιος είναι 

Πρόεδρος. του επιτρέπονται και οι διακοπές, κατά παράβαση των κανονισμών της 

Βουλής. 

(Γέλ,α) 

Με όσα εΙΠα ελπίζω να σας έχω πείσει, κύριε Παπαδόπουλε. ότι πρέπει να 

αλλάξετε στάση. 

(Γέλια) 

Διότι. εδώ που τα λέμε. μας λέτε και το εξης- το ΔΗ ΚΟ μας εΙΠε το εξής: Στο 

κάτω κάτω δεν μπορεί, λέει. να γίνεται σύγκριση με τις εφημερίδες και την αύξηση 

των τιμών των εφημερίδων. που ΤΡLΠλασιάστηκε α;τό το Ι 979 μέχρι σήμερα. α..1:ό δύο 
σελίνια έγιναν έξι σελίνια. δηλαδή από ΙΟ σεντ πήγαν 30 σεντ. διότι εκεί έχει 
επιλογή ο λαός. Α ν θέλει αγοράζει, αν δε θΗει δεν αγοράζει. Διερωτώμαι τι 
επιλογή έχει. όταν όλες μαζί οι 5 ή οι 4 ή ΟΙ 6 εφημερίδες που έχουμε αποφασίζουν 
εν μί.α νυχτί να αυξήσουν την τιμή. Δηλαδή θέλουμε λαό που δε θα διαβό.ζει εφημε

ρι.δα: Εάν πιστεύουμε ότι τι ανάγνωση των εφημερίδων είναι λα'(κή ανάγκη. και 

είναι ανόγκη, τότε. όταν όλες μαζΙ οι εφημερΙδες αυξάνουν την τιμή. δεν μπορούμε 

να λέμε ότι "μα. στο κάτω κάτω ο λαός έχει επιλογή, αν θέλει αγορό.ζει. αν δε θtλει 

δεν αγοράζει". Διότι. με αυτή τη λογική, γιατΙ δεν προχωρούμε ένα βήμα παραχάτω 

και να πούμε. "μα, αν θα έχει επιλογή ο λαός. γιατί του ε.ι-τ:ιβάλλουμε έστω χαι την 

εισφορά που του επιβάλλουμε τώρα και γιατί δεν την καταργούμε να πάει 010 

καλό": Και τι λογική είναι το να υποστηρ(.ζουμε αύξηση 25%. 50%. 75%. αυτό λέει 
το ΔΗΚΟ. νοουμένου ότι δε θα γΙνει δεύτερο κανάλι. Υπάρχει καλύτερη δικαιο

λογια για το ότι πραγματικά αυτό το ίδρυμα χρειάζεται την αύξηση της εισφοράς 

από το γεγονός πως έρχεται το κόμμα που αντιδρά και λέγει. "εγώ σας δίνω την 
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αύξηση της εισφοράς, 25%. 50%, 75% αύξηση". Τότε η σημαίνει αυτό, παρά παρα
δοχή, παραδοχή ότι πράγματι η εισφορά και η αύξηση της εισφοράς είναι αναγκαία. 

Όταν μάλιστα καλύπτεται αυτή η θέση με το επιχείρημα, "σας δίδουμε την άύξηση, 

νοουμένου ότι δε θα γΙνει δεύτερο κανάλι". Άρα το ΔΗΚΟ δέχεται ότι υπό την 

προυπόθεση ότι η θέση ότι πρΙτει να γίνει δεύτερο κανάλι ε(ναι ορθή. τότε όχι μόνο 
δικαιολογείται η αύξηση που θα ψηφίσουμε εμείς σήμερα. αλλά ίσως θα δικαιολο

γεΙται και μεγαλύτερη αύξηση, διότι εμείς ψηφίζουμε την αύξηση όχι για να μείνει το 

ΡΙΚ όπως έχει. αλλά ακριβώς για να αυξηθεί η :τοιοτική προσφορά του ΡΙΚ. Και 
γνωρΙζει το ΡΙΚ • αλλά. για να μην υπάΡ-,(εL καμιά παρεξιtyηση, ας το Ι!.ιταναλάβουμε 
• πως δεν πρόκειται να μείνουν μόνοι. δεν πρόκειται να τους αφήσουμε μόνους. 
χωρίς να τους παρακoλouθoύμε καθημερινώς στο τι κάμνουν. Δεν πρόκειται να 

μείνουν χωρίς έλεγχο. Και ασφαλώς ας φροντίσουν να μην αμαρτήσουν ως αμάρ

τησαν παλαιότεροι. Ας φροντίσουν να αυξήσουν την ταχύτητα της εισόδου της 

πολυφωνίας σε αυτό το ίδQυμα. Τους χειροκροτούμε για την απολογΙα που έδωσαν 
σήμερα. διότι απέκοψαν χθες '[('l "Καημένε μου Ραγιά" από την τηλεόραση. Αλλά 

πόσοι μας σUΝΉθισαν σε απολογίες και παραδοχές σφαλμάτων: Όμως τους λέγουμε 

ταυτόχρονα ότι πρέπει και οι υπάλληλοι. η υπηρεσία τους, η ιεραρχία τους να διδα

χθούν ότι υπάρχουν ώρες και στιγμές που δε σηκώνουν ΤUφλ'ή τήρηση των κανονι

σμών. Μπορεί να υπάρχουν κανονισμοί ότι το τάδε πρόγραμμα θα τελειώσει την 

ώρα που τελειώνει το συλλαλητήριο. αλλά. αν εκείνη την ώρα συμβεί κάτι στην 

πλατεία το οποίο αποτελεί είδηση ή αν συμβεΙ κάτι το οποίο αποτελεί συναισθημα

τική έκρηξη ενός ολόκληρου λαού. ε! τότε και ο παρεUΡισκόμενoς εκεΙ υπάλληλος 
πρέπει να μάθει ότι δε Οα τιμωρηθεί, αν παραβιάσει και λίγο τους κανό\'ες ή τους 

κανονισμούς. Και είναι εδώ που θα δούμε αν το Διοικητικό Συμβοίιλιο του ΡΙΚ θα 

προχωρήσει να εμ..τοτΙσει τους υπαλλ'ήλους του ιδρύματος και τους αξιωματούχους 

του ιδρύματος με τη συνείδηση της ανεξαρτησίας και με τη συνείδηση του τι πρέπει 

να κάμ'\'ουν στα πλαίσια μιας δημοκρατίας σωστά οργανωμένης και καλά λειτουρ. 

γούσας. 

Eυχαeιστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου έχει το λόγο. 

Α. ΧΡΙΣΙΌΥ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εάν δίδετε τη θέση σας ως κοινοβουλευΗχού εκπροσώπου. τότε ο κ. Κατσου

ριδης έχει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι αρκετά πράγματα που έχουν λεχθεΙ από προηγούμενους συναδέλφους, 
αλλά είναι και μια σειρό άλλων θεμάτων που θα 'θελα να σχολιάσω. 

Λυπούμαι. γιατί το πρώτο που νιώθω την ανάγκη πραγματικά να σχολιάσω 

είναι το ύφος της ομιλίας του κ. Παπαδόπουλου. Ης βαριές φράσεις και την προσ
βλητική αμφισβήτηση της ΕΠιθυμίας μας και της ικανότητάς μας να βουλευθοίιμε και 

να σκεφθούμε. Το θεωρώ πραγματικά απαράδεκτο! Τι σημαίνει με προδιαγεγραμ
μένα κριτήρια, με άλλα κριτ'ήρια: Δηλαδή μόνο ο ίδιος έρχεται με ανοιχτό μυαλό 
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και με κριτήριο το δημόσιο ή το εθνικό συμφέρον: Η αμηχανtα που δήλωσε ότι 
νιώθει, γιατί τάχα μιλά μπροστά σε μια :τροαπόφαση, πιστεύω είναι το αποτέλεσμα 

των τόσων και τόσων συζητήσεων μέσα στις Επιτροπές. όπου πραγματικά διαβου
λευθήκα~ιε και καταλήξαμε ο κάθε Βουλευτης και η κάθε πλευρά στα δικά της συμπε

ράσματα, με την ίδια έγνοια και τον (διο στόχο. Νομ[ζω ήταν αχρείαστη μια δικ1}'fΟ

ραή ομιλΙα πάνω σε ένα τόσο σοβαρό θέμα. με αποστροφές, με υποβολη, με 

επίκληση της εθνικής ευαισθησΙας. ακόμα και με μια προσπάθεια διαχωρισμού των 

πολιτικ(ίιν χώρων, γι.α να εοοισΟητοποιήσουμε κcXιίoιες πτυχές και κάποιες χορδές. 

Μέσα από rnv ομιλία της μιάμισης ώρας του κ. Παπαδόπσυλου διέκρινα τρία 
πράγματα: Π ροσπάθεια να παρουσιαστεί το οικο\'ομικό πρόβλnμα του ιδρύματος. 

αναφορό στο δεύτερο κανάλι και κατηγορηματική δήλωση όη n ομιλΙα -του δεν έχει 
σχέση με αντιπολιτευτική διάθεση - εμείς δεν τον πιστώνουμε με αντιπολιτευτική 

διάθεση. δε χρειάζεται \'α το δηλώνει κάθε φορά που θα μιλά- και ότι κανένας πολι

τικός λόγος δεν υπάρχει στο σκεπτικό του. παρά μόνο οικονομικοί λόγοι. Εγώ ειλι

κρινά δεν έχω ακούσει κά,τοιο επιχεΙρημα πάνω σ-την οικονομική muχti -του προβλή

ματος. παρό μόνο μια αναφορά στη διαφημιΟ'η, που ήδη απαντήθηκε από συνάδελφο 
ότι πήρε και το μερίδιό της η ιδιωτική ραδιοφωνία, Κατά τα άλλα έχω ακούσει 

προφητείες. "θα τα δώσετε. αλλά θ« χρεοκοπήσουν. Του χρόνου θα αναζητεΙ-τε 

άλλοθι για τη συνείδησή σας". μας είπε. 

'Ακουσα για -το δεύτερο κανάλι. Ο συνάδελφος Αλέκος Μαρκίδης είπε ότι η 

θέση του κ. Παπαδόπουλου ήταν όχι στο δεύ-τερο κανάλι και τότε δινουμε την 

εωφορά. Άρα το θέμα δεν εΙναι η εισφορά. Το θέμα εί\'αι το δεύτερο κανάλι. Μα 

και για το δεύτερο κανάλι θα ήταν σύμφωνος ο κ. Παπαδόπουλος, αρκεΙ να εξασφα

λιζόταν το ιδιωτικό Ι'.«νάλι. Και δεν τα λέω εγώ αυτά τα πράγματα. Τα λέει η 

επιστολή του προς τρεις Προέδρους E.τt~-ΤΡOπών της Βουλής στις 20 Φεβροοορίου 
1992. Τότε οι όροι που έμ..ίαιναν α.-τό -τον κύριο Παπαδόπουλο ήταν: "θα ψηφί

σουμε την εισφορά και -το δεύτερο κανάλι" ή μάλλον "να μην προχωρήσει η Βουλή 

να εγκρίνει" -για να πω τι ακριβώς γράφει- "τη λειτουργία του δεύτερου κσνaλιoύ 
της τηλεόρασης -του Ρ Ι Κ, να μην εγκρίνει οποιαδήπο'tE αύξηση στην εισφορά των 

πολιτών προς το ΡΙΚ. προτού: 

(α) το αρμόδιο τμήμα της κυβέρνησης γνωστοποιήσει ποιες συχνότη-τες είναι 

διαθέσιμες για την ιδιωτική τηλεόραση. 

(β) εγκριθεί νόμος ή κανονισμοί για τη λειτουργία της ιδιωτικής ραδιοτηλεό

ρασης. 

(γ) εκδοθεί άδεια AELtoUQyi.a; σε καθορισμένες συχνότητες για την ιδιωτική 
ραδιοτηλεόραση' και 

(δ) διασφαλιστεί η ταυτόχρονη -και το λέω δυνατά, γιατί -το έχει υπογραμμι

σμένο στην επιστολή το\!- λειτουργία ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης με -το 

δεύτερο κανάλι μετά από δημόσια έρευνα και συζήτηση κατά πόσο η 

σuχνότητα από τις εκπομπές του δεύτερου καναλιού του ΡΙΚ στο 

Τρόοδος πρέπει να παραμεΙνει στο ΡΙΚ ή να δοθεί στον ιδιωτικό τομέα". 

Ένα είναι το συμJtέρασμα: Ο στόχος eL\'QL να εξ«σφαλιστεΙ ότι θα λειτουρ

γήσει κ«ι θα πετύχει ιδιωτικό κανάλι και μάλιστα ότι θα πάρει τη μοναδική προσφε

ρόμενη συχνό-τητα από το Τρόοδος. Και. μιλώντας για πoλυφωνtα, διερωτώμαι 

εγώ: Δε μας ενδιαφtρει αν με το να δώσουμε σε ένα συγκεκριμένο ιδιωτικό κανάλι. 

κλεΙνουμε το δρόμο για όλα τα άλλα κανάλια: Και από το Τρόοδος. που είναι λιγό
-τερο το κόστος -γιατί έγινε αναφορά και στο κόστος- θα το πάρει το άλφα συγκεκρι
μένο ιδιωτικό κανάλι ή θα πρέπει να δούμε πώς οι διευκολύνσεις προς την ιδιωτική 
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ραδιοτηλεόραση θα είναι ισότιμες για όλους τους ενδιαφερομένους, ανεξάρτητα α.'tό 
την ημερομηνία υποβολής της αίτησής τους; 

Εκτός από αυτό τα δυο σημεία, όλη η άλλη ομιλία ήταν μια πολιτική ομιλία, 
Και βασικό εί.ναι πολιτικοί οι λόγοι. Αμφισβητήθηκε η αντικειμενικότητα του ιδρύ
ματος. ΑμφισβηΤ11θηκε η διάθεσή του και η ικανότητά του να προοδεύσει και να 

αναβαθμιστεΙ 

Έγινε αναφορό σε καφέδες και σε ouνειδητή προσπάθεια παραπλάνησης α:τό 

το Διοικητικό Συμβούλιο και ότι "καlέρuθρoι α..'tό αισχύνη θα έπρεπε να παραιτη

θούν" και πολλές άλλες α\'Οφορές στο Συμβούλιο και ιδιαίτερα στον Πρόεδρο του 

Ιδρύματος. Δεν έχω λόγο ούτε να τον υπερασπιστώ ούτε να του κάνω το δικηγόρο. 
Κάλλιστα θα ~Lι"tΟΡΟύσαν οι δυο να συζητήσουν στο "ΔιάλογοΜ γύρω από τα θέματα 
αυτά. Αλλά με εκπλήσσει το γεγονός ότι από αυτό το βήμα ο κ. Πα."tαδόπουλος εΙχε 

εξαπολύσει μύδρους σε συναδέλφους. όταν έκαναν έντονη κριτική σε κάποιο άλλο 
πρόσωπο με δημόσια θέση και είχε πει τότε ότι δεν μπορεί να χρησψοποιείται αυτό 

το βήμα για προσωπική ε.πιθεση και προσπάΟειο μείωσης ανθρώπου που δεν μπορεί 

να απαντήσει, ενώ σήμερα ο ίδιος έκαμε πλεΙστες Ειρωνικές και υποτιμητικές 

αναφορές στον Πρόεδρο του Διοικητικού Συμβουλίου του ΡΙΚ. 

Μου κάμνει έκπληξη όμως και κάη άλλο. Αν θεωρείται παραπλάνηση η σημε

ρινή πρόιαση του Διοικητικού Συμβουλίου του ΡΙΚ. τι πρέπει να ΟεωρεΙται η 

πρόταση του 1984, στην oπoLα αναφέρθηκε ο συνάδελφος Aλtκoς Μαρκίδης: 

Για ό.τι αφορά τον τιμάριθμο και το συνδυασμό της αύξησης. θα μιλήσουν 
άλλοι συνάδελφοι από την ομάδα μας. Εγιί! δε θυμούμαι το ΡΙΚ να μας εLπε ότι 

ζητά μόνο 'όση είναι η διαφορά στην α\1ξηση του τιμάριθμου. Ζήτησε ποσό για 
συγκεκριμένους λόγους. Και μέσα στους λόγους -είτε συμφωνεί είτε διαφωνεί ο 

κ. Παπαδόπουλος-εΙναι και το δεύτερο κανάλι. 

Έγινε επίσης μια προσπάθεια, όπως είπα, να Οιγούν λεπτές χορδές της εθνικής 

ευαισθησίας με την αντιπαράθεση . περί.'tο\l στην αρχή. κυπριακής και ελληνικής 
κουλτούρας. αλλά ΊJστερα από παρεμβάσεις Βουλευτών που έγιναν από κάτω εγινε 

μια διόρΟωση. Και ειδικά έγινε αναφορά στην πλευρά του ΑΚΕΛ. Δε νιώθουμε 
ούτε είμαστε λιγότερο Έλληνες από τον κ. Παπαbόπoυλo, αλλά ταυτόχρονα 

νιώθουμε και περήφανοι που είμαστε Κ\1πριοι. Και δε νομίζω ότι το ένα αντιπαρα

τίθεται στο άλλο ή πρέπει έστω. στην προσπάθεια να πείσουμε για το επιχείρημά 

μας. να βάζουμε το ένα στη μια και το άλλο στην άλλη πλευρά. Και λυπούμαι, γιατί. 

αν εμείς δεν είμαστε τόσο Έλληνες. σημαίνει ότι κάποιοι άλλοι είναι περισσότερο 

από εμάς. άρα συνεχίζει να λειτουργεί το σύνδρομο του υπέρ. Ο\1τε θεωρώ ορθή. 

όπως έγινε, την ειρωνική αναφορά στους αρχηγούς όλων των κομμάτων: ''Τους 

παίρνουν στο ΡΙΚ για να τους εξηγήσουν'" Μ' αυτό το ύφος! Δηλαδή δεν μπορούν 

να καταλό.βουν. όταν πηγαίνουν στο ΡΙΚ; 

Έγινε λόγος και για κλειστά κυκλώματα· έγινε λόγος χαι για χρεοκοπίες. Και 

τελικά όλη η ομιλία στο οικονομικό της μέρος. όπως πολύ σωστά είπε ο συνό.δελφος 

κ. Χατζηδημητρίου. ήταν για να αποδείξει ότι το Ιδρυμα είναι μ..""1ροστά στη χρεο
κο:τΙα. Μα αυτό μας το ε(.παν από την ημέρα που ήρθαν μπροστά μας οι tδιoι! Να 
πάμε πίσω, όταν θα εξετάσουμε τα ζητήματα. Να πάμε και σε βάθος. να πάμε και 
πίσω και νο αποδώσουμε ευΟύνες. Διερωτώμαι αν σημερινοί τιμητές του ΡΙ Κ δε θα 
βρεθούν προ εκ.'tλήξεων, όταν θα γίνει αυτός ο έλεγχος. Και δεν υπονοώ τον 
κ. Παπαδόπουλο ή κανένα Βουλευτή. Κάποιους άλλους υ:τονοώ που παρουσιά

στηκαν και στις επιτροπές. 
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Επειδή μειώθηκε η διαφήμιση ·χαι δόθηκαν εξηγήσεις για το πώς μειώθηκε από 
άλλο συνάδελφο· σημαΙνει όη είναι αΠOΤUΧημένO το Τρίτο Πρόγραμμα του ΡΙΚ: 

Εγώ το ανnοτρέφω. Αφού έχει την πιο ψηλή ακροαματικότητα. σημαίνει πως 

πέτυχε. Ούτε το ένα ούτε το άλλο. Έχει καταφέρει κάη, αλλά χρειάζεται αρκετή 

βελτίωση. 

Υπήρξαν και κά..τοιες αντιφάσεις. Οι α.-τόψεις κάποιου εμπειρογνώμονα- για 

τον οποίο έγινε Εκείνη η ειρωνική αναφορά ότι, αφού πήρε :Ε400.000, άρα ό,τι λέει 

πρι,"'tΕΙ να είναι καλό και σωστό- αντιμετω:τΙστηκαν με έναν τρόπο. ενώ μετά οι 
απόψεις κάποιου άλλου εμ..τεΙΡΟΥνώμονα σε Ι"α άρθρο και μό\'ο θεωρήθηκαν βάση 
και τεκμήριο για επιχειρηματολογία! Ή δεχόμαστε όλους τους εμmι.ρoγνώμoνες ή 

δεν τους δεχόμαστε. Επειδή όμως ΕχεΙ έκαμε μια αναφορά ο εμ.ίτεΙΡΟΥνώμσνας στο 

6η η δημόσια ραδιοφων(.α δεν πρέJτει ούτε κατ' ελάχιστο να βρ(σκετα~ υπό κυβερνΤ1-

τικό έλεγχο και )'.lJβeΡνΤ1τικές υπηρεσίες. θέλω να πω πως εδώ στην KίJπρo υπάρχει 

μια διαφορά. Δεν eLvaL απλά lJπό κυβερνητικό έλεγχο. Είναι κάτω και από τον 

έλεγχο της Βουλής. Και η Βουλή είχε παρέμβει χό.ποτε -και καλά έκαμε- πολύ 

περισσότερο από την Κ~ΡνT1ση. για να διoρ(ki)σει μια συτκεκριμένη κατάσταση. 

Και πραγματικά σε κάποιες πιυχές θα αποδεχόμουνα την ομιλία του κ. Παπαδό

πουλου. αρκεί να άλλασσε τη χρονολογία. Μου ΘUμισε κόποια άρθρα και αναλύσεις 

ΤΟlJ "Κήρυκα" πριν από μερικά χρόνια. 

Έγινε λόγος για παρόδειγμα όη πρoβάλλeται πολύ η οικονομική πολιηκή της 

κυβέΡνΤ1σης. Ειχε δοθεί μια πολύ καλή ευκαιρία και σuζητηθτικε η οικονομική πολι

τική της κυβέρνησης με αρκετούς παρισταμένους. Αν οποιοσδήποτε νιώθει ότι δεν 

πέτυχε να παρουσιάσει εκείνο που ήθελε εκείνη τη νύχτα. δεν ευθύνεται το Ραδιοφω

νικό Ίδρυμα KίJπρoυ. εΙμαι όμως βέβαιος όη σήμερα υπάρχει πολύ λιγότερος -αν 

υπάρχει- επηρεασμός. Και υπάρχουν στο συμβούλιο εκπρόσωποι όλων των χώρων 
και μπορεί ο καθένας να αποφανθεί και να ρωτήσει. Πότε, για παράδειγμα. τα 

τελευταΙΟ χρόνια δόθηκε τι ευκαιρία από ττιν τηλεόραση -ττιν κυβερνητική, όπως 
αναφέρθηκε. εγώ δεν το συμμερίζομαι. αλλά θα το χρησιμοποιήσω αυτή τη στιγμή 

για σκσπούς συζήτησης- να :rαρονσιαστεί άνθρωπος ο οποtoς ΕΠιχειρηματολόΥησε 

και προσπάθησε να περάσει την αντίθετη από την επίσημη πολιτική όχι μόνο της 

κυβέρνησης, αλλά και τον συνόλον της πολιτικής ηγεσίας; Και μιλώ για το 

πρόσφατο παράδειγμα στο "Διάλογο". Πότε στο παρeλθόν έγινε κάτι τέτοιο; Β"';κε 

και επιχειρηματολογούσε ενάντια στην ομοσΠΩ\'δΙα ένας συμπατριώτης μας. Και 

κατ' εμένα και όλους μας εδώ, αλλαγή αυτής της θέσης θα είναι καταστροφική. 
Εντούτοις του εδόθη η ευκαιρία. 

Επειδή δημιουργήθηκε και μια Εντύπωση ότι προχώρησαν a..-τό μόνοι τους να 

υιοθετήσουν την περίπτωση πρόσληψης διευθυντή από έξω. πρέπει να θυμίσω ό'tι 
μπορεί να μην πήγε στην ε.-ητροπή Νομικών, πέρασε όμως από άλλη Επιτροπή και 

ψήφισε αυτή η Βουλή τη δυνατότητα να προσλαμβάνουν διεUΘΥντή και Q.ι-τό έξω. 

Το ερώτημα το οποΙΟ έχουμε μ.ι-τροστά μας δεν είναι αν έχει ή αν δεν έχει 
προβλήματα το ΡΙΚ. Το ερώτημα, όπως σωστά ετέθη και a..-τό άλλους, είναι αν 

θέλονμε δημόσια ραδιοφωνία. Και όλοι λέμε ναι. Και επειδή όλοι λεμε ότι δεν 

πρέπει να αντικρίσουμε τα προβλήματα μόνο μέσα στο χώρο της Κύπρου. μας έχουν 

δοθεΙ στοιχεία και ας πούμε τι λένε αυτά τα στοιχεία για τις άλλες χώρες. Σε πόσες 
χώρες δίνεται βoTiOeLQ για να κρατηθεΙ η κρατική ραδιοτηλεόραση και πόση βοήθeια 

δινεται; Ακόμα πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη και τι μας λένε άλλοι οργανισμοι. Τι 
μας είπαν οι οργανώσεις που ήρθαν στις Ε..-τιτροπές της Boυλτjς; Σχεδόν όλες -ίσως 
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με εξαίρεση μιας- μας [!.παν ότι πρέπει να κρατηθεί το ΡΙΚ. Πρέπει να δοθεί 
αύξηση. Μ:τορεί να υπτΊρχαν διαφορετικές απόψεις ως προς το 'ύψος tTjς αύξησης, 

αλλά σΙΥουρα η αύξηση δεν ΠρέπΕΙ να [[ναι τέτοιο που να λέει απλά θα σου δώσω 
αύξηση, αλλά τι αύξηση θα είναι τέτοια που δε θα μ,τορείς να λειτουργήσεις. Και 

ουσιαστικά, κατ' εμένα. η πρόταση του Δημοκρατικού Κόμματος αυτό λέει. Να μην 

κλείσετε. αλλά να μην μπορέσετε και να !.ι"tLβιώσετε. 

Υπάρχοιιν προβλήματα και χαχοδιαχείριση; Υπάρχουν. Εδώ συζητούμε όμως 

κατά πόσο θα λύσουμε τα προβλήματα του ΡΙΚ; Αν oυτrι τη στιγμή απορρΙψΟυμε 

και τους προυπολοΥισμούς και την αύξηση της εισφοράς, γι.α να έρθουμε ύστερα 
από τρεις μήνες, πέντε, έξι μήνες, να ολοκληρώσουμε την απόδοση των εVΘVΝΏν, σε 

ΤΙ εξυπηρετούμε; Η σ.."'tόδοση των ευθυνών δε θα φέρει λεφτά' α..-ιλώς θα υποδειξει 

ποιος είναι που ευθύνεται γι' αυτή την κακή κατάσταση. Και τότε θα πουν "τώρα 

έχουμε και όλλα χρέrι. άρα rι αύξrιστι θα πρέπει να εΙναι μεγαλύτερrι, για να μ.ιτορέ
σουμε να καλ1.hjlOυμε τrι διαφορά". Δεν πωτεύω όη κανένας από εμός έχει στόχο να 

τιμωρήσει. ας πούμε, το παρόν συμβούλl.<>. γιατί δεν του εΙναι αρεστό. Ούτε και να 

κλείσει το (δρυμα. 'Αρα πρέπει να δώσουμε εκείνη την οικονομική βοήθεια, για να 
μπορούν τα πορίσματα που θα βγάλουν οι επιτροπές της Βουλής, που πρέπει να 

συζrιτήσoυν τα κακώς έχοντα στο ΡΙΚ, να υλοποιτιθούν, Αν δεν ορθοποδήσει το 

ίδρυμα, πώς θα υλοποιήσει τα οποιαδήποτε πορΙσματα; Και εγώ πιστεύω ότι έχουν 
ττιν πρόθεσrι για πρόοδο, συνάδελφοι. 

Έγινε εδώ αναφορά, για παράδειγμα, στο δεύτερο κανάλι και του δόΟτικε ένας 

χαρo.κτrιρισμός. Αυτό ήταν το πρόγραμμα που είχε δτιμοσιευτεί 010 "Ραδιοπρό
γραμμα" την πρώτη φορά που το εξήγγειλαν και μετά σης εφrιμερΙδες. Στις 

15.2.1992 όμως, εισακούοντας τις απόψεις .ων Μελών της Βουλής μέσα στις 

Επιτροπές. μας έφεραν ένα άλλο πρόγραμμα, Εγώ, βλέποντας αυτό το νέο 

πρόγραμμα, πέραν του όη διαπιστώνω ακριβώς την καλή πρόθεση να εισακούσουν 

τις απόψεις ττις Βουλής, βρίσκω μια σειρά ΠΡοΥράμμα.α σε όλες τις μέρες. Δε θα 

σας πάρω χρόνο για να τα διαβάσω, θα πω όμως ένα - δυο μόνο: "Προγράμματα για 
τους Κύπριους καλλιτέχνες" - και παίρνω μόνο μια μέρα, τη Δευτέρα - "Πρόγραμμα 
με .αξιδιωτικά ντοκυμανταιρ", που είναι επιμορφωτικά. "Πρόγραμμα για τις 

σχέσεις Κύπρου και Ευρώπης". Αν το κοιτάξετε, θα βρείτε και πολλά άλλα. ΕΙΠα 

δε θέλω να πάρω χρόνο, για να κάμω πλήρrι αναφορά. Το ουσιαστικό όμως ήταν 

ακριβώς τι έμπρακτη διόθεση για βελ τΙωση και τι έ,ιπρακτrι α.-τόδειξτι της πρόθεσης 
να εισακουστεί και" άποψη ττις Βουλής για ποιόττιτα. 

Τα οικονομικά προβλήματα του Ρ1Κ έχουν άμεση σχέση και με το ψηλό κόστος 

του ανθρώπινου παράγοντα 010 (δρυμα. Και τίθεται το εξής ερώτημα για μένα: 

Όταν υποβάλλουν αιτήματα και διαπραγμα.εύονται οι cruντεχνίες με το PIK, με ττι 
Σγτ Α, με την κυβέρνηστι. αυη'ι τι Βουλή λέει ότι είναι μια ελεύθερτι διαπραγμάτευστι 

στα πλαΙσια των εργατικών σχέσεων κα~ ό.τι συμφωντιθεί και αποκτηθεΙ, καλώς 

κεκτημένο. Ό.αν όμως το Ιδρυμα πάει να. κάμει κίνηση, για να εξασφαλΙσει ττιν 
οικονομική του ανεξαρτησΙα, να μπ.ορεί να δίνει αυτά που δΙνει στο προσωπικό του , 

που είναι βασικά π.ροσωπικό με ποιότητα και ικανότητες. λέμε όχι. δε γίνεται. 

Ε(ναι μια λανθασμένη αντίληψη για την κρατική ραδιοτηλεόραση. Εγώ λέω όη θα 
ήταν λάθος να καταδικάσουμε το ίδρυμα σε οικονομικό αφανισμό από μια λανθα

σμένη αντίλτιψτι όη έτσι βοηθούμε την ιδιωτική ραδιοτηλεόραστι. Και δε δέχομαι 

ττιν άποψη ότι υπάρχει δουλοφροσύνη 010 ίδρυμα. Μπορεί να υπάρχουν κάποιες 

νοοτροπΙες. Όλοι έχουμε κάποιες νοοτροπίες με το πέρασμα του χρόνου. Υπόρχει 
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πρόοδος; Να το ερώτημα που πρtπε~ να ωταντηθεΙ Και έχουν κάμει πολύ καλό 

πρoyρCιμματα. Διάβαζα επί μέρες επαίνους για το πρόγραμμα για το Μάτση, γ~α 
τον Αυξεντίου και μια σειρά άλλα. τα οποία βραβεύτηκαν κοι διεθνώς. 

Θα βοηθήσουμε το ιδρυμα, αν κόψουμε το δευτερο κανάλι; Είναι αξίωμα στην 

οικονομία ότι όποιος οργανισμός δεν α\'ωtτύσσεται, δεν μπορεί να μείνει στο 

σημεΙΟ που είναι. θα πάει πίσω. Και έρχεται το ίδρυμα και προσπαθεί ~και καλά 
λένε οι εμπειρογνώμονες. να αντιμετωπίσει την απειλή, τη σuναγωνισηκή απeιλή, 

α.τό κάποιους άλλονς ραδιοσταθμούς που βγαίνουν. Και nQoα.ι"toφαQ~ζe.L να κάμει 

το δεύτερο κανάλι. Λ~ει μια άποψη: "Ας βελτιώσουν το πρώτο κανάλι και μeτά να 

προχωρήσουν." Όσο και να βελτιωθeι. το πρώτο κανάλι είναι μια φωvτ\, είναι ένα 
εtδoς καναλιού και δε θα ελκύσει πεΡΙOσόΤEρrι ακροαματικότητα. Αλλό υπάρχει και 

χάη άλλο. Παίρνοντας κάποια προγράμματα το δεύτερο κανάλι, δ(νει τη δυνατό* 

τητα στο πρώτο κανάλι να σνμπληρώσει τις ώρες του με κάποι.α άλλα προγράμματα. 

τα οποια και το ίδρυμα βλέπει και εμεΙς βλέ..τουμε ότι θα έπρεπε να μπουν. 

Δεν πιστεVω ότι θα σώσουμε την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση ή Οα την εξασφαλ(... 

σουμε. αν παρεμ..-ιοδίσουμε το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. θα τη βοηθ1;σουμε με 

εκείνες τις διευκολύνσει.ς που πρέπει να της δοθούν. Και εδώ θέλω να υπενθυμίσω 

ότι. ναι μεν έyινt η αναφορό ότι το κόστος για να λειτουργήσει η ιδιωτική ραδιοτη

λεόραση είναι τέτοιο που είναι αποτρεπτικό. αλλά ομόφωνα η Επιτροπή Οικονο
μικών, ούτε του κ. Παπαδόπουλου eξαιρσυμένου. όταν μάθαμε. ακούσαμε ότι η 

κυβέρνηση είπε πως θα δώσει κά.ιίοιες διευκολύνσεις στην ιδιωτική ραδιοτηλεόραση. 

είπαμε: "Α! να προσέξει η κυβέρνηση. Και θέλουμε στοιχεία. Δε δεχόμαστε να 

δοθεί δημόσιο χρ'ήμα στην ιδιωτική ραbιοtηλεόραση~. Να βοηθηθεί λοιπόν λογικά 

και να σταθεί με την αξία της, όπως στάθηκε σε τόσες χώρες και σαν αποτέλεσμα 

πέρασε η δημόσια ραδιοτηλεόραση. που δεν άντεξε, στ,., δεύτερη και τρίτη θέση. 
Σίγουρα όμως εμείς δε θέλουμε φαινόμενο MπερλoυO"ιi.όνι στην Κύπρο, που ελέγχει 

το 70 • 80 τοις εκατό των μέσων μαζικής ενημέρωσης στην lταλ(α. 

ΤΟ Ραδι.οφωνικό Ίδρυμα κνπρου. κατά τη γνώμη μας, πρέο-τει να ορθοποδllσει. 

Και πρέπει να το βοηθήσουμε να ορθοποδήσει. Και δεν μπορεί να αντικρ!ζε-rαι 
ακριβώς όπως όλα τα άλλα κανάλι.α. γιατί έχει μια LbwLTEQTJ αποστολ'ή. ι Όσο και αν 
ειρωνευτήκαμε τα υποτιθέμενα μεγάλα λόγια και τι.ς γενικολογΙες. θέλουμε να 

ΕΠιτελεί και εθνική αποστολή. θέλουμε να αναβαθμίσει το πολιτιστικό και μορφω

τικό επΙ;τεbo αυτού του λαού. θέλουμε να δώσει σωστή ψυχαyωγi.α. θέλουμε να 

περόσει τα σωστά μηνύματα. Ναι, θέλουμε, όπως Οα έλεγε και ο Aρχιεπί(T'ιi.OJtOς. να 

αντιμετωπΙσει τις ψυχοφθόρες τάσει.ς που έρχονται α,τό κάποιους χώρους του 

εξωτερικού. ΤΟ θέλουμε να περάσει μηνύματα φιλίας μεταξύ των κοινοτήτων της 

Κύπρου και ιδι.αΙτερα προς τους Touρκoκύπριoυς. Το θέλουμε να αντιμετωπίσει 
και τη διασυνοριακή τηλεόραση, αλλά και τον Μπαυράκ. ο οποίος προσπαθεΙ να 

κάμει 4 . 5 τόσα κανάλια, όπως μας έχουν πληροφορ'ήσει επΙσημα. Και ακριβώς εδώ 
xρειό:ζετα~ ένα κανάλι του ΡΙ Κ το οποίο θα δίνει ένα σuνδυασμένo πρόγραμμα. Ένα 

πρόγραμμα το οποίο θα έχει εκείνο το ελκτικό στοιχεLo. με τον αθλητι.σμό. με την 

ψυχαγωγία, που θα τραβήξει τον ακροατή, που θα τραβήξει τον τηλεθεατή, για να 

μπορέσεις να δώσεις και τα σωστό. πολιτικά μηνύματα. Και πιστεύω ότι η βελτίωση 

θα έρχεται συν τω χρόνω. Δεν μ .. "tOρεΙ αυτόματα να ξεκινήσει και να είναι άριστο. 
Και σίγουρα όλα αυτά τα πράγματα πρέπει να δίδονται μέσα στα πλαίσια μιας αντι

κειμενικής, ισότιμης πληροφόρησης. 

Για να πετύχει όμως αυτή την αποστολ'ή, προυποτίθΗαι ότι θα. υπάρχουν και 

προγράμματα με χαμηλ'ή οικονομικη ανταιtόδωση ή με μηδενική οικονομική ανταπό* 

δωση. Τι εισόδημα φέρνει το πρόγραμμα που (L.wθύνεται στους Touρκoκύ.ίΡΙoUς ή 
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τα προγράμματα που απεUΘiινoνται στους ξένους; Επειδ'ή δε φέρνουν εισόδημα. 
πρέπει να το κλείσουμε; Ή πρέπει να το επιχορηγήσουμε. για να μπορεί να σvνε

χ(σει αutά τα προγράμματα; Ειλικρινά πρέπει να αποφασΙσουμε. Νομίζω με την 
ψήφο μας σήμερα Οα a..-τοφασΙοουμε τι θέλουμε a..-τ:6 το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου. 

Έχει αχουστεΙ ότι πρέπει εμείς περLπoυ να χαθορΙοουμε και τα ΠΡΟΥρόμματα, 
εμείς και τη μισθοδοσΙα και :'tολλά άλλα. Αν θέλουμε να το διευθύνουμε, να ΤΟ 
πούμε. Εγώ πιστεύω όη αυτοί που σήμερα το διευθύνουν και το Διοικηηκό 

Συμβούλιο. θα δεχθούν με ευχαρίστηση να μtΊOτραπoυν σε σ..-τλ.oUς ιιπαλλήλOUς της 
Βουλής. Αλλά σΙγουρα δεν είναι αυτός ο ρόλος της Βουλής. Γιατί τότε να μην 
κάνουμε το ίδιο με όλους τους άλλους ημικρατικοίις οργανισμούς; 

Ένα όλλο σημεΙΟ στο οΠο{ο, κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να αναφερθώ. είναι ο 

ρόλος του ΡΙΚ στην πoλUφΩνΙα. AναφtΡΘΗXε α.τό προηγούμενο συνάδeλφο ότι, 

όταν το 1984 απεκόΠTI η πρόταση εκείνη γ~α αύξηση της ε~σφoράς. αιιτό έγ~νε γ~ατί 
τότε το ίδριιμα δε σιινέβαλλε στην πολιιφωνία. Σήμερα ΠLστεύω ότ~ σιιμβάλλει στην 

πολυφωνία και μάλιστα προς τρεις κατnιθUνσεις. Πρώτο. γιατί είναι ακόμα μια 
φωνή. κοντά σε όλες τις άλλες φωνές που υπάρχουν. τις ιδιωτικές. Μια φωντj 
μάλιστα η οποία λΕιτουργεί μέσα στα πλαίσια εκείνης της απoστoλ'riς ποιι προηγού

μενα ανέφερα. Η δεύτερη κατεύθυνση είναι η πολυφωνία μέσα στο ίδιο το ίδριιμα. 

Η δυνατόΤllτα δηλαδή ποιι δινεται σε πολΜς οργανώσεις. σε κόμματα. σε άτομα. 
στον απλό πολίτη. να ποιιν Tll" άποψ'ή τους. Και ιιπάρχει και η εξής διαφορά του 

ΡΙΚ από τους άλλους: είτε το θέλει είτε δεν το θέλει, το όποιο Διοικητικό 
Συμβούλιο είναι δεσμευμένο με νόμους και κα"ονισμούς να έχε~ μια ισότιμη μετα
χείριση όλων των οργανώσεων και όλων των πλευρών. 

Και Οα 'θελα εδώ να υπενθυμίσω ότι σίγουρα θα πρέπει να εξετάζουμε αν 

ιιπάρχει πρόοδος στον τομέα της αντικειμενικότητας και της ισότιμης μεταχείρισης. 

Και απαντώντας σ' αυτό το ερώτημα να φέρουμε στο νου μας τις επιστολές, τις 

συγχαρητήριες επιστολές, που όλα τα κόμματα έχουν αποστείλει στο ίδρυμα για την 

κάλυψη των τελευταίων 3 - 4 προεκλογικών εκστρατειών. Πότε στο παΡΕλθόν 
είχαμε τόση προβολή, και ισότιμη προβολή, των διάφορων θέσεων σε διάρκεια προε

κλογικού αγώνα; Πότε εδόθη χρόνος που να τον κάνουν τα κόμματα ό,τι θέλουν: 

Υπάρχει ακόμα ένας τομέας στον ο;rοίο συμβάλλΕΙ αποφασιστικά το ΡΙΚ στην 

κατοχύρωση της πολυφωνίας. Ποιος εΙνο.ι αυτός: Από τη στιγμή που, για τους 

λόγους που αναφέρθηκαν. το ΡΙΚ είναι υπoχρεωμtνo -εγώ λέω Oέλε~, αλλά είναι και 

υποχρεωμένο- να δίνει το λόγο σε όλους, δεν μπορεί και να ήθελε -και δε λέω ότι 
θέλει, αλλό και να ήθελε- το οποιοδήποτε ιδιωτικό ραδι.οφωνικό ή τηλεοπτικό 
κανάλι να μη δώσει το λόγο στο ΑΚΕΛ. Γιατί θα το δώσει το ΡΙΚ με την ακροαμα

τικότητα που έχει -ή στο ΔΗΚΟ, συνάδελφε- και τότε η προσπάθεια να απομονωθεί 

μια φωνή δε θα μετρήσει. Και δεν τα λέω έτσι, συνάδελφοι. Σης πρόσφατες δημο
τικές εκλογές ιιπήρξε ιδιωτικό ραδιοφωνικό κανάλι που δεν παρουσίασε ούτε μια 

φορά υποψήφιο δτιμαρχο ή υποψήφιο δημοτικό σύμβουλο ΤΟ\l ΑΚΕΛ και άλλων 

κομμάτων. Σίγουρα είμαστε ενάντια στην οποιαδήποτε ελλιπή πληροφόρηση γ'νετα~ 

από πλευράς του ΡΙΚ και ενάντια σε προγράμματα που στοχεύοιιν απλά να γεμί

σουν το χρόνο. Και αυτά τα έχοιιμε αισθανθεί ως αριστερά πάνω στο πετσ( μας για 

πάρα πολλά χρόνια. Και μπορούν να μιλήσουν και να μαρτυρήσουν οι παλιοί 

υπάλληλοι του ιδρύματος για το αν γίνονταν παρεμβάσεις, για να μην ακoύετα~ η 

φωνή του ΑΚΕΛ. 
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Αλλά. εξετάζοντας αυτό 1"0 θέμα. είμαστε υποχρεωμένοι να θέσουμε κι ένα 

ερώτημα σχετικά με έναν πολύ μεγάλο κΙνδυνο. Αν δε βοηθήσουμε να σταθεΙ το ΡΙΚ 

και έχουμε αύριο ολιγοπώλιο ή μονοπώλιο στον ,ομέα των μέσων μαζικής ενημέ· 
ρωσης. δεν εΙναι σαν να εχχωρούμε 10 δικαίωμα σε 5·10 άτομα που κρατσύν λεφτά 
να ελέγχουν την κοινή γνώμη και κατ' επέκταση να ελέγχουν ί11ν πολιτική και οικο

νομική ζωή σ' αυτό τον τόπο: Και όποιος δε θα έΧΗ τα λεφτά. γLα να αγοράζει 
ραδιοφωνικό 11 τηλεοπτικό χρό,·ο, όπως γίνεται, ας πούμε, στις Ηνωμένες Πολι
τε~ες. δε θα μπορεΙ καν να παρουοιαστεΙ Δε θα μ..-cορεΙ καν να διεκδικήσει το 
βουλευτικό ή οποιοδήποτε άλλο αξΙωμα. Και να μας προβληματΙσει ακόμα κάτι, 11 
δννατότητα αυτών των μoνoπωλΙWν ή oλιyoπωλt.ων να επεμβαΙνουν και στα εσωτε

ρικά των κομμάτων. Αύριο θα λέει: Εγώ εΙμαι με τον Κατσουρίδη και τον 

προβάλλω και δεν προβόλλω το Χριστόφια. Και έτσι τον βοηθώ να εχλεγεΙ Σε ένα 

σημείο το ζούμε και μέσα α..-τό κά..-τοιες εφημερΙδες στjμερα αυτό το πράγμα. 

Για ό.τι αφορά την παρούσα πρόταση -και κλείνω~ την πρόταση δηλαδή για 

τους προυπολογισμούς και την εισφορά. συμφωνουμε με όσα λtγει η Έκθεση. Και 

πιστεύω ότι μέσα α..-τό την Έκθεση γί.νεται καθαρό ότι μπορεί ποσοστιαία να ακoύ~ 
ε"αι μεγάλη και καταθλιπτική η αυξηση. αλλά στην πράξη δεν είναι τόσο μεγάλη. 
Έχουμε εκεΙ βρει με αριθμοίις ότι το μάξιμουμ που θα πληρωνει ένα νοικοκυριό 

είναι ί66 - ί67 το χρόνο. 

θα 'θελα όμως να υπενθυμίσω ακόμα μερικούς λόγους για τους οποίους το 
AKEΛ~Aριστερά-Nέες Δυνόμεις ψηφΙζει αυτή την πρόταση. Ότι δtχθηκε το [δρυμα 

~πέρα από το σημεLo που ανtφερα~ και έκανε αλλαγή στη βάση του 1Jπολογισμοu 

των διάφορων κλιμάκων. Με το προηγούμtvο καθεστώς η επιβάρυνση fιταν στις 

μεσαΙες κλίμακες. Τώρα έχει γίνει κλιμακωτό και επιβαρυνει την ψηλή κατανάλωση 

ρευματος που. εξ αντικειμένου. κατά τεκμήριο -υπάρχουν και οι εξαιρέσεις- βαρύνει 
πιο ψηλά εισοδήματα, Ότι έγιναν περικοπές στους προυπολογισμούς. Ότι έγινε 
αλλαyιi στο ύψος t01J ποσοστού της εισφοράς που εζητείτο και έγινε τώρα και 11 
αλλαyιi στο χρόνο επιβολής. Ότι α..-τοσυνδέθτικε από το τιμαριθμικό. που είχε 

ζητήσει αρχικά το ίδρυμα. και ότι η Βουλή εΙχε και έχει τη δυνατότητα να ελ1γξει 

αυτό το ίδρυμα. 

Έχοντας την πεποίθηση ότι το ΔΙΟΙΚl1τικό Συμβούλιο του ιδρύματος, οι διευ

θύνοντες και οι υπάλληλοί του. Οα εργάζονται για μια συνεχfι βελτίωση της 

προσφοράς του. έχοντας την :τεποίθηση ότι θα λειτουργήσουν ομαλά και οι 

διάφορες επιτροπές που υπάρχουν για επαφή και των κομμάτων και των οργανώ

σεων και των ατόμων με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ υπρου, που έχουν λόγο ακόμα 

και στον καταρτισμό των προγραμμάτων. και έχοντας κατά νουν ότι η Βουλή 

μπορεί και στο μέλλον να επιβραβεύσει ή να παρέμβει, αν διαπιστώσει ότι κάτι δεν 

πάει καλά στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 11 δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα 
θα ψηφίσει και τους προυπσλογισμούς και την πρόταση για αύξηση της εισφοράς. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυριοι συνάδελφοι, 

θα ήθελα κι εγώ με τη σειρά μου να εκφράσω Τl1ν έκπληξή μου για την 

αναφορά του φίλου Τάσσου Παπαδόπουλου στην προσπάθεια των συναδέλφων του 
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να καταλήξουν στα σωστό συμπεράσματα σε ό,ΤΙ αφορά το νομοσχέδιο για την 

εισφορά και τον προυπολΟΥισμό Το\! ΡΙΚ. Όλοι αναλώσαμε πολύ χρόνο. μελετή

σαμε το θέμα , παρέστημεν σε πολλές συσκέψεις Επιτροπών της Βουλής. ε(ΤΕ 

ανήκαμε σ' αυτές είτε δεν ανήκαμε. για να καταλήξουμε στα δικά μας συμ...ερά

σματα. Και πιστεύω ότι όλα τα Μέλη της Βονλής βoυλεiιoVΤαι και δε βολεύονται. 

Επίσης με ξένισε 11 υπερβολή του κ. Παπαδόπουλου οε ό,ΤΙ αφορά αυτό το 
θέμα. Ψηφίσαμε πριν α:τό λΙγες μέρες προυπολογισμό που προνοε( έξοδα ύψους 
ενός δισεκατομμυρίου λιρών Ύια το κράτος και εμφανΙστηκε αυτό το θέμα του ΡΙΚ 

σαν να είναι τι τρίτη εισβολή στην Κύπρο ή σαν να καταρρέει 11 οικονομία της. Ποιο 

είναι το θέμα στην πραγματικότητα; Ο Κύπριος πληρώνει αυτή τη στιγμή κατά μέσο 

όρο μια εισφορά ύψους 12 λιρών ετησίως. 12 λιρών ετησΙως. το επαναλαμβάνω. γι' 

αυτό που ονομάζουμε Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ ύπρου. Δεν έχω πρόθεση οίΙτε θα 

ήθελα να καταστώ συνήγορος του Ρ Ι Κ , αλλά αναγκάζομαι εκ των πραγμάτων να 

εκθέσω αντικειμενικά ορισμένα γεγονότα. Αυτό είναι το ποσό το οποίο πληρώ
νουμε. ΤΙ πληρώνουν όμως άλλες χώρες γι' αυτή την υπηρεσία; Η Δανία πληρώνει 

88 λίρες. εμείς πληρώνουμε 12. η Γερμανία πληρώνει 54 λίρες, η Γαλλία 43, το 
Βέλγιο 79. η Ιταλια 45, η Ολλανδία 39, το Ηνωμένο Βασίλειο 54, 11 Ιρλανδία 45, η 
Ελβετία 59, η Φινλανδία 8 1, 11 Σουηδία 89, η Νορβηγία 78, η Αυστρια 94, το Ισραήλ 
49, η Γιουγκοσλαβία 49. Αυτά είναι τα ποσά τα οποία πληρώνουν τα νοικοκυριά 
στις χώρες της Ευρώπης που έχω αναφέρει. Εμε(ς πληρώνουμε 12 λιρες και μιλούμε 

για μια αύξηση η οποία θα πάρει κατά μέσο όρο τις 12 λίρες στις 27 λίρες, όταν και 
αν ψηφιστεί αυτός ο νόμος, στην ολότητά του μάλιστα. όταν δηλαδή φτάσουμε στο 

Γενάρη του 1993. TL σημαίνει το ποσό των 12 λιρών που πληρώνουμε; Κανείς δε 
θέλει να επιβάλει φορολογίες στο λαό, αλλά αυτή τη στιγμή βρισκόμαστε σε μια 

χώρα η οποία έχει κατά κεφαλήν εισόδημα, καλά ή κακά. πέντε χιλιάδες λίρες και 

πάνω και μιλοίΙμε γι.α ένα έξοδο πέντε λίρες κατά κεφαλήν αυτή τη στιγμή, δηλαδή, 

από ης πέντε χιλιάδες που εισπράπουμε. λέμε να πληρώσουμε άλλες πέντε ή 

έξι - επτά λίρες κατά κεφαλήν, για να συνεχίσει το ΡΙ Κ να υπάρχει και να 

προσφέρει τα προγράμματά του. Είναι αυτό το τέλος του κόσμου πράγματι; Σε μια 

χώρα που βλέπεις το καλοκαίρι πενήντα χιλιάδες αυτοκίνητα να φεύγουν από τη 

Λευκωσία για να πάνε στα παραθαλάσσια. που στο κάθε νοικοκυριό εκείνη 11 έξοδος 
ΠΡΙί1ει να στοιχιζει δέκα με δεκαπέντε λίρες -αυτά είναι τα δεδομένα- φωνάζουμε, 

επειδή θα βάλουμε ακόμα πέντε λιρες , για να επιβιώσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της 

Κύπρου: Να το αφήοουμε να καταρρεύσει; 

θα έρθω όμως τώρα στα οικονομικά δεδομένα, τα καθαρό οικονομικά δεδο
μένα. Είναι γεγονός ότι το ΡΙ Κ βρΙσ.ι.εται σε άσχημα χό.λια αναμφίβολα. Αν δοίΙμε 

τους οικονομικούς δείκτες, είναι ένας οργανισμός οικονομικός, ο οποΙος έχει μια 

βάση κεφαλαίου περL-του ενάμισι εκατομμύριο λΙρες και στο τέλος του 1992. αν δεν 
τον ενισχύσουμε, θα χρωστά δεκαεφτάμιοι εκατομμύρω λΙρες. Δηλαδή υπάρχει μια 
αναλογία κεφαλαΙου - χρέους ένα προς δέκα. tva προς έντεκα. Για οποιοδήποτε 

καταλαβαί" ε ι έστω και ελάχιστα από οικονομικά δεδομένα, είναι ηλίου φαεινότερο 
ότι αυτό δεν μπορεί να συνεχίσει για πολύ. Δεν μπορεΙ να συνεχΙσει να υπάρχει 

ένας οικονομικός οργανιομός με έ"αν τέτοιο συσχετισμό κεφαλαιουχικής βάσης και 

δανεισμού. 

Γιατί έφθασε το ΡΙΚ μέχρι εδώ: Να σας πω ποια είναι η 6:ποψή μου; Να το 
συγκρίνουμε μάλιστα το ΡΙΚ με άλλους οργανισμούς , όπως είναι η ΣΥΤΑ, όπως 

είναι η Αρχή Ηλεκτρισμού. Στην περΙ'Πωση των ό.λλων δύο οργανισμών υπάρχει η 
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ευχέρεια αναπροσαρμογής της τιμής α..-τό τους οργανισμούς αυτούς, χο-ι:ά τρό;το που 

δεν υπάρχει στο Ρ Ι Κ. Αυτά ε(ναι τα δεδομένα, γι' autό αναγκαστήκαμε 
ν'αγκιστρώσουμε το ποσό που εισπράττει, την εισφορά δηλαδή του ΡΙ Κ, πάνω στην 

ΑΗΚ. Αυτός εΙναι ο λόγος. Η ΣΥΤΑ μπορεΙ κάλλιστα να υπολογίσει το κόστος 

της, το οποίο ~utOget μάλιστα να είναι ψηλό -δεν χαΤΤΙΎορώ τη ΣΥΤΑ αυτή τη 

στιγμή, ποιος το ελέγχει όμως;~ τους 2 000 υπαλλήλους που έχει και από [""εΙ να πη 
cost plus. αυτό το οποίο λεν στην οικονομία, δηλαδή προσθέτω πάνω στο κόστος και 
βγάζω το κέρδος μου. θα μας κόψει το τηλέφωνο. αν δεν πλllρώσουμε. θα μείνουμε 

χωρΙς τηλέφωνο ή, ανάλογα, θα μεΙνουμε χωρίς ρεύμα. Κατά συνέπεια αυτοί οι 
οργανισμοΙ έχουν τρόπο. οικονομικό "[ρόπο . να Ειοπράττουν ποσά τέτοια που να 

τους εξασφαλΙζουν την οικονομική επιβιωση. 

Τι συμβαΙνει όμως με το ΡΙΚ; ΤΟ ΡΙΚ, αν κοιτάξουμε την ιστορία του των 
τελευταίων ετών, εξασφαλίζει τα εισοδήματά του κατά πέντε με έξι.εξΙμισι εκατομ· 

μύρια λΙρες από τη διαφήμιστ1. περίπου ένα εκατομμύριο από το λαχείο. κάπου 

τρΙα·τριάμισι εκατομμύρια α.ϊτό την εισφορό: και κάπου μισό εκατομμύριο λΙρες από 
την κρατική χορηγία. Ένα ποσό στατικό ύψους δώδεκα· δεκατριών εκατομμυρίων 

λιρών περίπου. Πώς θα αυξηθεί αυτό το ποσό; Από πού: Αν η εισφορά μείνει 

στατική, από πού θα αυξηθεί: Η Κύπρος ε~vαι μια μικρή αγορά ...σ.υτό είναι γνωστό· 

και το ΡΙΚ δεν έχει ευχέΡΕια αύξησης των εσόδων του από τη διαφήμιση. Αντίθετα, 

τώρα με την πολυφωνία, την οποία όλοι ΕΠικροτούμε και την οπο[α όλοι ενθαρρύ-

νουμε, αυτό το ποσό σιγά σιγά ίσως θα μειώνnαι, διότι θα διασπαρεί σε περισσότε· 
ρους οργανισμούς από έναν. Τι πρέπει λΟ\,ίτόν να κάνει το ΡΙΚ ; θα κάμει θαύματα; 

θα πολλαπλασιάσει τα έσοδά του με την ευλογία: Πώς Οα γίνει αυτό το πράγμα: Η 
μόνη πηγή 11 οπο[α μ..-.:ορεί να του δώσει κάJΤΟΙΟ πρόσθετο εισόδημα είναι ακριβώς 

αυτή η εισφορά. δεν υπάρχει τlJtοτε άλλο. είτε δηλαδή καλοδιοικείται είτε κακο· 

διοικείται το ΡΙ Κ , πριν μ.ι-.:ω στη λε..-πομέρεια αυτή, το ΡΙΚ είναι γεγονός ότι Εχει 

στεγανά. έχει οροφές σ' ό,τι αφορά τα έσοδά του. Δεν έχει άλλο τρόπο να αυξήσει 

τα έσοδά του, διότι οι δl.αφημΙζοντες είναι γνωστοί, τα έσοδα από τη διαφήμιση δεν 

μπορεί να πολλα..-.:λασιαστούν ως εκ θαύματος και έτσι μένει εκεί κατ' ανάγκη. μtσα 

σε κάποια όρια εισοδήματος τα οποία δεν ανταποκρίνονται στα έξοδά του. 

Άλλωστε. αν έρθουμε στο θέμα του προυπολογισμού του ΡΙ Κ. θα δούμε και το εξής: 

Ήρθε μΠρ<ΧΠά μας ο προ\l:;τολογισμός του 1992 και συνήλθε σε δυο σUΝΕδρ(ες η 
Επιτροπή Οικονομικών. Από τα είκοσι ένα εκατομμύρια λίρες, τι βρήκαμε να 

a..-τοκόψουμε; Τα τέσσερα κόμματα τα οποία διαφωνούν με το ΔΗΚΟ βρήκαν εχατό 

χιλιάδες λιρες περΙΠου, απέΚΟψαν 15% πάνω στις υ;ιερωρίες χαι ένα άλλο μικρό 
πάνω στα οδοιπορικά ποσό, εχατό • εκατό δέκα χιλιάδες λΙρες. Από τα είκοσΙ. ένα 

εκατομμύρια βρήκαμε να κόψουμε εχατό χιλιάδες λίρες! Το ΔΗΚΟ, εκτός από το 
δεiιτεΡO κανάλι, εκεΙνο το αφήνω κατά μtρoς. έκΟψε αχόμα ένα ποσό rι97.000, από 

το οπο{ο οι ,(120.000 ήταν για συντήρηση μηχανημάτων ·και διερωτώμαι αν εΙναι 
ορθό για έναν οργανισμό να μειώνεις τη συντήρηση των μηχανημάτων - και άλλες 

.(50.000 από ένα master plan που το ΡΙΚ σκοπεύει να κάμει! 

Κατά συνέπεια. εμείς ως Βουλή ερχόμαστε. και ως Επιτροπή Οικονομικών, 

και >.ιμε στο ΡΙΚ ότι: Μ KiιριOΙ. ο προυπολογισμός σας ruρι..-.:ου εΙναι εντάξει. 
θέλουμε μεν να τον ερευνήσουμε παρακάτω, αλλά τον εγκρΙνουμεΜ • Και με τον (δια 
τρόπο εγκρΙναμε αυτό τον προυπολογισμό και όλα τα προηγούμενα χρόνιο. 

Μπορούμε λοι..-.:όν με σοβαρότητο. πράγματι με οοβαρότητα. νο έρθουμε σήμερα και 
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να πούμε στο ΡΙΚ, "όχι. να κλεLσει.ς", αφού βλέπουμε τα οικονομικό. δεδομένα τσυ. 

τη στιγμή που εγκρίναμε τόσα χρόνια τους ΠΡOί.lπo).oyισμoύς του; Και τη στιγμή 

που φέτος μάλιστα. το 1992. δεν έχουμε να εισηΥηθούμε αποκοπίς ο\ιτε και εισηγη
θήκαμε aπoκoπές ουο(ας. πέραν ποσών μηδαμινών σε σύγκριση με το ύψος των 

ΠΡOί.lπo).oγισμών ΤΟ\l ΡΙΚ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Έφιryε ο ΠρόεδQoς. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ 

Έβαλε αυτόματο πιλότο: Ε"τάξΗ. έφUΓέ μας. 

(Γέλια) 

(Στο σημεΙο αυτό ο κ. Αβραάμ ΑντωνΙο\l κατέλαβε την έδρα του Προέδρου). 

Έγινε αναφορά από τον κ. Παπαδόπουλο στο θέμα της εισφοράς και λέxθYJκε 
ότι το ΡΙΚ παραπλάνησε το Σώμα σε ό,ΤΙ αφορά αυτή την εισφορά, διότι μας εΙΠι 

ότι η εισφορό: αυτή δεν αυξήθllκε. ενώ αυξήθηκε. Πιστεύω ότι ο τρόπος που ετέθη το 

θέμα ε(νοι από οικονομικής πλευράς τελεΙως λανθασμένος, διότι 11 τιμτΊ μονάδας 
που εισπράΤΤΕΙ το ΡΙΚ δεν αυξiιθηκε. είναι στατική. Ανξήθτ)κε ο αριθμός των 

μονάδων. Είναι γι' αυτό που το ΡΙΚ εισπράπει παραπάνω. Και επειδή η είσπραξή 

του είναι συνδεδεμένη με το ει.σόδημα άλλου οργανισμού, ανέβηκε και η εtσπραξή 
του. Δηλαδ'ή, όπως η Αρχή Ηλεκτρι.σμού, παρέχοντας περισσότερες μονάδες ηλεκ
'τρισμού, ανέβασε το εωόδημά της και καtά συνέπεια tO ανέβασε και 'τΟ ΡΙΚ, με τον 
ίδιο 'τρόπο και το ΡΙΚ δινει αυξημένες μονάδες εξυnηρέtησης σ...-τό 'τΟ 1981 και κατά 
oυ"VtneLa αυτή η αύξηση εΙναι αύξηση των μονάδων και όχι της πραγματικής τιμής 

που χρεώνει κατά μονάδα. Από καθαρώς οικονομικής πλευράς έτσι έχει το θέμα και 

ο τρόπος που το παρουσίασε πιστεύω ο κ. Παπαδόπουλος δεν ανταποκρίνεται στην 

πραγματικότητα. Το ΡΙΚ εισπράττει πάνω στην ιδια βάση κατά μονάδα. από το 1979. 
Αυτη είναι η πραγματικότητα. 

θα ήθελα κι εγώ να αναφερθώ στο νομοσχέδιο το οποίο είχε κατατεθεί το 1984 
ο..-τό την κυβέρνηση. στην ουσία α..-τό το κόμμα του κ. Παπαδόπονλου, που ήταν το 
κυβερνών, που προνοούσε αυξήσεις εισφοράς μεγαλύτερες από αυτές πο\l θα δοθούν 

σήμερα. αν θα δοθούν, στο ΡΙΚ, αλλά αυτό έγινε προηγονμένως από άλλους 
ομιλητές και δεν πρόκειται να επιχειρηματολογήσω πάνω σε αυτό το θέμα. θα 
επανέλθω σε ορισμένα οικονομικά θέματα, αλλά επειδή ηγέρθη και το Οέμα της 
κυπριακής κουλτούρας ή της Κύπρου. ας το βόλουμε έτσι. σε σύγκρισll με την ελλη
νική και επειδή η ηγεσία του ΡΙΚ είναι εδώ και ακούει τι λέει η Βουλή, Οα ήθελα να 

υποβάλω στον εαυτό μου ορισμένες ερωτήσεις: θέλουμε πράγματι να διαγράψουμε 
την Κύπρο; Αυτός ο θυρεός ο oπot.oς είναι από πάνω μας δε μας βρίσκει σύμφω
νους: Να τον ρ(.ξουμε: Αυτή είναι η θέση μας: Και το γεγσνός ότι ασφαλώς όχι 
μόνο δεν αρνούμαστε την ελληνικότητά μας. αλλά την υπογραμμίζουμε και είμαστε 
περήφανοι γι' αυτή, αυτό το γεγονός και μόνο σημαίνει ότι πρέπει να μηδενίσουμε 
την Κύπρο και την κυπριακή μας υπόσταση. Μιλούμε για προσφυγή στα Hνωμtνα 

Έθνη -δεν ξέρω αν ενδείκνυται ή αν πρέπει να γίνει, αλλά μιλούμε γι'αυτη- και 

πρέπει να σας πω το εξής, ότι το 1978 πήραμε το χειρότερο ψηφισμα στο Συμβoiιλιo 
Aσφαλεtας που πήραμε ποτέ. Ήμουν εγώ εκεΙ τότε μαζΙ με τον κ. Κληριδη, που δεν 

εΙναι τώρα εδώ για να το ε.ι-τιβεβαιώσει -είναι εδώ! πολύ καλά. Και πήραμε το χειρό
τερο ψήφισμα που πήραμε ποτέ, διόη ο Ντενκτάς έφερε μαζΙ του ένα σωρό έγγραφα 

σ...-ι:ό το έδαφος ως τον ώμο μου και αγόρευε επ( έξι ώρες και αποδείκνυε όη οι 
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Κ iιπριo~ διέγραφαν το κυπρwχ6 χράτος xα~ μιλούσαν μόνο χ.αι συνεχώς για ένωση 
επί δεκαετίες. Και ορισμένα πράγματα το οποίο. χάνουμε -και αναφέρομαι σε μια 

σuyκέντρωση 11:0\1 έ'yινe χθες- μόνο amά να εχμπαλλευτεΙ ο Ντενκτάς, χωρίς εχιχει.. 

ρημα. αν είχε μόνο ένα ιaρe recorder να τα 'YQάφει, θα αποτύγχανε οποιαδήποτε 
προσφυγή μας. διότι ΟΙ ξένες κυβερνήσεις βασιζονται συνεχώς πάνω στη συvtπει.ά 

μας σε ό,τι αφορό: την κρατική μας οντότητα. Αν εμεις οι Ιδ\.Οι τη διαγράφουμε και 

φοβούμαστε να μιλούμε για την Κύπρο •• ότε γισ:ιΙ πάμε σε άλλους και μιλούμε για 
την Κύπρο; Κατά σννέπεια. χωρις ασφαλώς να υποτιμώ τον ελληνικό χαρακτήρα 
που πρέΠΕΙ να δίνουμε στις πράξεις μας, πρtπει να έχουμε υπόψη μας όη 000' επί 
στιγμή πρέπει να τολμούμε να διαγράφουμε την Κίιπρο. την κουλτούρα της, το 

παρελθόν της, την ιστορία της, ΠΩ" στο κάτω κάτω είναι μια ιστορία εννέα χιλιάδων 
χρόνων. Και δεν πρέπει ποτέ να πάει τέτοιο μήνυμα στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της 
Κύπρου πιστεύω. 

Σε ό.τι αφορά το δεύτερο κανάλι, ασφαλώς το ίδρυμα. το οποίο βρίσκεται σε 

έναν εμπορικό ανταγωνισμό σήμερα λόγω της πολυφωνίας, δεν μπορεί παρά να 
αμυνεται. Όταν μιλούμε για δι.αψτ'ιμισrι. όταν μιλούμε για εμπορική επιβίωση, 

ασφαλώς πρέπει να πάρουμε τα ενδεικννόμενα μέτρα για να επιβιώσουμε. Ανέφερα 

και προηγουμένως ότι η διαφήμιση στην Κύπρο είναι περιορισμένη. :Σης Ηνωμένες 

Πολιτείες μΙα μόνο εταιρεία φθάνει σε διαφημίcreις το ένα δισεκατομμύριο δολάρι.α. 
Ένα δισεκατομμύριο δολάρια μια εταιρεια! Η Κύπρος όλη έχει διαφημΙσει.ς δεκα
πέντε εκατομμυρίων δολαρίων. σε σύγκρι.ση με ένα δισεκατομμύριο που έχει μι.α 

εταιρεία exeL! Αντιλαμβανόμαστε το μέγεθός μας και ποιος είναι ο πόλeμος, ο εμπο

ρικός. δίπλα μας, αν θέλουμε να ε;τιβιώσουμε. Τι θα κάμει το ΡΙΚ από αυτη την 

πλευρό; θα πρέπει να μείνει εκεί; Να μην ανανεώσει την ύπαρξή του; Όλες οι 
χώρες έχουν και δεύτερο και τρίτο κανόλι. Πρέπει να το υποχρεώσουμε να μείνει 

στο ένα κανάλι. να μην αντιμετωπίσει το συναγωνισμό -ο οποίος σωστά υπάρχει. 
και πρέπει να υπάρχει και είμαστε υπέρ της πολυφωνίας- να του κλείσουμε την 

πόρτα του δεύτερου καναλιού και να βόλουμε όρο στο ΡΙΚ ότι, για να επιβιώσeι.ς, 
να μ1')ν κάνεις δεύτερο κανάλι. Είναι βάση. είναι αρχή αυτή; 

θέλω κι εγω με Τ1') σειρά μου να πω πως βρίσκω ότι οι ειδήσεις παρουσιάζο
νται κατά τρόπο βελτιωμένο και ότι γενικά τα πολιτικά προγράμματα του ΡΙΚ είναι 

σήμερα καλύτeρα απ' ό,τι ήταν στο παρελθόν αναμφίβολα. Μπορεί να έχουμε όλοι 
τα παράπονά μας. πάρα πολλές φορές δικαιολογ1')μένα. Α ν θέλουμε όμως να 
εΙμαστΙ! avτLxetfLeVLXO(. πρέπει να πούμε ότι, αν συγκρίνουμε το σημερινό ΡΙΚ με το 

ΡΙΚ πριν Χ αρωμό ετών, δε λέω πόσα χρόνια, σΙγουρα σήμερα η εμφόνιση είναι πιο 

σωστή. πιο αντικειμενική και από πολιτικής πλευράς πιο κοντά σ' εκείνο το οποίο 

ενδείκνυται. Αναμφίβολα δεν έχουμε φτάσει στο optimum, δεν έχουμε φτάσει στ1')ν 
καλύτερη πιθανη θέση. αλλά πιστεύω πως είμαστε στο δρόμο. έχουμε ήδ1') δρομολο
γ1')θεί προς αυτή Τ1')ν πορεία. Υπάρχουν χώρες στις oπot.ες ασφαλώς. λόγω ακόμα 
ολοκληρωτικών συστημάτων. 1') πλ1')ροφόρηση είναι μονόδρομος. Εδώ σίγουρα δεν 
είναι πλέον μονόδρομος. Υπάρχουν περισσότερες φωνές. Υπάρχουν πολιτικοΙ οι 
οποΙοι παν στο ΡΙΚ για να γωνιαστούν πραγματικά, όπως ελέχθη προηγούμενως. 

Και πιστεύω ότι εΙναι σε πΙστ1') του ιδρύματος και των ιθυ\'όVΤων του το ότι έχει 

φτάσει σ' αυτή τη θέση. Και σίγoUΡΑ θα παρακολουθήσουμε την πορεία του για 
βελτιώσεις στον τομέα αυτό. 

Τα επόμενα θέματα που είχα, κύριε Πρ6εbρε. έχουν καλUφΘεΙ θα ήθελα μόνο, 

προτού κλείσω. να αναφερθώ σύντομα και στο θέμα της ιδιωτικής ραδιοφων[ας! 
τηλεόQασrις. διότι πιστεύω ότι εδώ υπάρχει ένα πραγματικό πρόβλ1')μα. Φωνάζουμε 
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όλοι γι' αυτή την περΙφημη πολυφωνία. Χρόνι.α τώQα. Και το ερώτημα είναι πώς 

επιτυγχάνεται αυτή τι περίφημη :ιολυφωνία. σε ιιι.α χώρα που έχει σοβαρο'ύς οικονο

μικούς περιορισμούς σε ό,ΤΙ αφορά τα έσοδα των ηλεκτρονικών μέσων πληροφό

ρησης. τα οποία εΙναι ασφαλώς και τα σημαντικότερα. Ας πάρουμε το ραδιόφωνο. 

ΛέχθηΚΕ σωστά ότι τι διαφήμιση που είναι διαθέσιμη στον εμπορικό χώρο εΙναι 
Ι.3 εκατομμύρια λ(ρες. Και δε νομίζω να αυξηθεί και δεν αυξήθηκε πολύ τα .ελεu

ταΙα χρόνια. Το ΡΙΚ, το οποίο είναι ασφαλώς ισχυρότερο από τα άλλα. έχει 

επιτύχει αρκετά με τα προγράμματά 1'0\1. Τραβά μέχρι στιγμής τι.ς L700.000 • 
(800.000 από αυτή τη διαφήμιση και α.'10μένουν περLπoυ ,(400.000. Από την άλλη 

φωνάζουμε για πολυφωνία. Ιδρύθηκαν τρεις σταθμοΙ, ο ένας ήδη γονάτισε, πληρο· 

φορούμαι ότι και ο άλλος πάει να γονατίσει και ο τρι.τος ζημιώνει. Και δεν ξέρω 

πόσο καιρό μπορεί να ζημιώνει . 

Αυτό το Σώμα κάποια στιγμή αναμφψολα θα αντιμετωπίσει αυτό το ερώτημα, 

διότι δεν μπορεί να γ[νοιιν θαύματα στην οικονομία. Τα έξοδα ενός σοβαρού 

σταθμού. ραδιοφωνικού σταθμού -και όταν μιλούμε για πολυφωνΙα. δε μιλoiιμε για 

κάποιον που έχει έναν disk jokey και βάζει κασέτες εκεί' μιλούμε για κάποιον ο 
οποίος έχει κάποια προγράμματα σοβαρά- για να υπάρχει πραγματική πολυφωνία 

τα έξοδό του είναι t250.000 - .ϊ.450.000 τουλάχιστον. Αν λοιπόν τα ποσά που διατί

θενται ως έσοδα είναι ακριβώς αυτά. πoiι είναι η πολυφωνία και πώς θα υπάρξει 

πολυφωνία; Και αυτό το οποίο λέγω για το ραδιόφωνο. αν το πολλαπλασιάσουμε 

ίσως επΙ πέντε ή επί δέκα. αφορά την τηλεόραση. διότι εκεί είναι πενταπλάσια ή 

δεκαίτ).6σια τα έξοδα και τα εισοδήματα και πόλι θα είναι ανiιπαρχτα. Δηλαδή με 

δω λόγια. σε μια χώρο η οποία δεν έχει έσοδα διαφημιστικά εκ των πραγμάτων. 

λόγω του ότι είναι μια μικρή αγορά και δεν μ.'tορεΙ \-'0. μεγαλώσει. διότι είμαστε μισό 

εκατομμύριο άνθρωποι και δε θα γίνουμε δυο εκατομμύρια. για να μεγαλώσει η 

αγορά και κατά συνέ.ίτεια οι διαφημίσεις, θέλουμε πολυφωνία. Και το ερώτημα 

είναι πώς θα τη δημιουργήσουμε. Και πρέπει να πω ότι αυτό είναι tνα σημείο το 

οποίο εμένα προσωπικά με προβληματίζει. Ίσως είναι το μόνο σημείο (πο οποίο 

κατά κάποιο τρόπο αισθάνομαι μια ιδεολογική συγγένεια ή συμπάθεια προς αυτά 

που εΙΠε ο κ. Π απαδό:τουλος. Είναι γεγονός ότι δεν έχω φόρμουλα. Και επειδή δε 

μου αρέσει να λέω απλώς λόγια, να λtω απλά και μόνο ότι είμαι υπέρ της πολυφω

νίας ή της δημοκρατίας, χωρίς να βλέπω πώς πρακτικά θα υπάρξει αυτό το πράγμα, 

ήθελα να θέσω αυτό _ον προβληματισμό ενώπιον του Σώματος. Από τη στιγμή που 

τα οικονομικά μέσα για να κρατήσουν την πολυφωνία δεν υπάρχουν. διότι ασφαλώς 

πρέπει να ενισχύσουμε το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. για να κραtηθεΙ η φωνή 

του και αφού για να το κρατήσουμε χρειάζεται ένα μ.εγάλο μέρος των εσόδων από τη 

διαφήμιση πώς θα κροτήσουμε αυτό το περίφημο πράγμα. αυτό το ζηλευτό, το οποίο 

θέλουμε να διαφυλάξουμε μ.ε όλους τους τρόπους. σαν κόρη οφθαλμου που λένε. 

που ονομάζουμε πολυφωνία. Πώς θα το επιτύχουμε αυτό το πράγμα; Δε βλέι,ω 

τρόπο. για να είμαι ειλικρινής. Αν δεν αλλάξουν κάποιες ισoΡΡOπLες και κάποιις 

δομές, νομ(ζω ότι δε θα υπάρξει τρόπος. 

Με αντά ήθελα να τελειώσω . κύριε Πρόεδρε, και να επαναλάβω το εξής. ότι 

προσωπικά, αν το δω αj"tό καθαρά οικονομικής πλευράς, θα εΙχα μια τόση να 

ψηφΙσω ολόκληρο το ποσό ΜΟ την Ιη Μα'ίου, γιατΙ πιστεύω ότι αυτή εί\-'αι η 

ανόΥκη του Pαδιoφωνικoiι Ιδρύματος Κύπρου. Αυτή η λiιση που υιoθετoiιμε δεν 
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ε[να~ η σωστή λύση από οικονομικτΊς πλευράς. Η σωστή λύση με βάση τους αριθ

μούς θα ήταν να αρθούμε στο ύψος των θέσεών μας και να μτιν φοβηθούμε ης 

επικρίσεις, εφόσον κάμνουμε το καθήκον μας. εφόσον κάνουμε αuτό που είναι 

σωστό και να ψrιφΙσoυμε από σήμερα ολόκληρο το ποσό. για να μειώσουμε το 

πρόβλημα το οποίο Οα ακολουθήσει. Εγώ συμψω'\'ώ με τον κ. Παπαδόποuλο ότι με 

αυτά που δίνονται στο ΡΙΚ θα έχει πρόβλημα το ΡΙΚ. χωρίς να φταίει το [διο, διότι 

τα έσοδά του δεν μπορεί να πολλαπλασιαστούν, αν θα εφαρμόσει το αναπτυξιακό 

πρόγραμμα. Και πρέπει να το εφαρμόσει και πρέπει να παρακολουθήσουμε πώς Οα 

το εφαρμόσει. Το ΡΙΚ πιθανό να έχει πρόβλημα. Γιατί να έρΟονμε λοιπόν να 

κουτσουρέψουμε από τώρα τη δυνατότητά του να σταθεί στα πόδια του και να 

παρουσιάσει την Κύπρο. όπως πρέΠΕΙ να ,ην παρουσιάσει -και θα το ελέγξουμε 

αυτό το πράγμα· και να δώσει τα μηνύματα που πρέπει να δώσει στο λαό; Αλλά, 

εφόσον η μεγάλη πλειοψηφία του Σωμάτος tχιι επιλέξει να ψηφίσει το 50% {lJ"tO την 
Ιη Μα'ίου, καταθέτοντας τη δική μου επιφύλαξη γι' αυτό τον τρόπο ψηφοφορίας, θα 

ακολουθήσω την ψηφοφορ(α των άλλων, διότι δεν έχει έννοια ένας εγώ να ψηφίσω 

για ολόκληρο το ποσό από την 111 Μα'ίου. 

Ευχαριστώ, 

(Κατό τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ρολόνδη, ο κ. Κληρίδης επανήλθε στην 

έδρα και ο κ. Αβραάμ Αντων(ου επανήλθε στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

(ΓΛ, ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

θα είμα~ πολύ σύντομος, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας έχω γραμμένο στον κατάλογο, κύριε ΣυλλούΡ11, αλλά έχει αρκετούς πριν 

από εσ6ς. 

Δ, ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχουν αναφερθεί δυο συνάδελφοι σ' ένα αΙσθημα αμηχανίας, όταν έλαβαν το 

λόγο από αυτό το βήμα προηγουμένως κι εγώ θα είμαι ο τρίτος που θα κάμω 

αναφορά στο αίσ&ημα αμηχανΙας που νιώθω για δυο λόγους. Ο πρώτος είναι ότι 

σΙγουρσ. η μεγάλη πλεΙΟψηφία του Σώματος είναι διαμορφωμένη -δε λέω προκατα

σχευασμtνη, λέω διαμορφωμένη- όπως ΠΡOΚiιπτει από την Έκθεση της αρμόδιας 

Κοινοβουλευηκής Επιτροπής και δε βλέπω να διαφοροποιείται, Ο δεύτερος λόγος 

εί.ναι γιατί. διαφωνώ με την πλεΙΟψηφία και διαφοροποιούμαι από την επίσημη Οέση 
του κόμματός μου πάνω σ' αυτό το θέμα. Και Οα εξηγήσω το γιατι. 

Τα θέματα της ραδιοφωνίας, της ραδιοτηλεόρασης πιο σωστά, τα παρακο

λouθω και τα μελετώ όσο μπορώ και όσο μου EΠιτρtπOυν ΟΙ δυνατότητες οι δικές 

μου, οι περιορισμένες σ' αυτό τον τομέα, ομολογώ. από Ηιν κοινοβουλευτική σύνοδο 

87 - 88, όταν μαζί με τον κ, Αλέκο Μαρκίδη και τον κ. Πέτρο Στυλιανού είχαμε 
πρωτοστατήσει, αφήνοντας πίσω την κυβέρνηση που κωλυσιεργούσε, στην εισαγωγή 

του θεσμού της ελεύθερης ή της ιδιωτικής ραδιοφωνίας. 
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Επίσης λυπoύμα~, κύριε Πρόεδρε, γιατ' αρΥΤ;οατε λ(γο να μοιΙ δώσετε το βήμα, 
γιατΙ θα ανέΠΤιΙσσα απόψεις ποιι θα προσφέρονταν γ~α διάλογο, Ισως κα~ στόχους 

γ~α επ~θέσει.ς πάνω στην αντuιαρόθεση αιΙτών των απόψεων. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Πάντα υπάρχε~ χρόνος. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Πάντα υπάρχει χρόνος και αυτό είναι ευχάριστο. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω παρακOλOuθ'ήσει με πoλλiι προσοχή τη συζiιτηση και πλην 

του κυρΙοιι ΠαπαδόΠΟιΙλου ·με τον οπο(ο εν μέρει συμφωνώ και σε πολλά θέματα 

έχω διαφoρετικiι αφετηρία. οι άλλες απόψει.ς είχαν πολλά ενδιαφέροντα και σοβαρά 

επιχειρήματα. Δεν μπορώ βέβαια. παρό να σημειώσω ότι ιδιαΙτερα αποδίδω βαρύ
τητα στις απόψεις του κ. Αλέκου Μαρκ(δη, με τις οπο'ες διαφωνώ βέβαια. 

Σήμερα Ισως στην ιοτορΙα του ραδιοτηλεοπτικού οργανισμού της Κύπρου. τοιι 

κρατικού. είναι η σημαντικότερη συζiιτηoη που έγινε ποτέ από το κοινοβούλιό μας. 
Γιατί; πριν ενάμιση-δuo χρόνια είχαμε το μονοπώλιο του ΡΙΚ. το θλιβερό μσνο

πώλιο τοιι ΡΙΚ, του οποΙου όλοι έχΟιΙμε γνώση και το οποίο όλοι, λΙγο iι πολύ, 
στηλίτειΙσαν προηγουμένως. Ύστερα. μόλις πριν αιτό έναν-ενάμιση χρόνσ, iιρOε η 

ιδιωτικiι ραδιοφωνια. Δεν iιρθε μόνη της ούτε την έφερε καμt.ά κυβέρνηση. ΕΙναι 
αιΙτη η BoιIλiι που με δική της πρωτοβουλΙα άφησε πΙσω την κωλυσιεργούσα κυβέρ

νηση και με προτό.σεις νόμου τριών Βουλευτών της τι προηγούιιενη Βουλή πρόσφερε 

αιΙτό τον καινούργιο θεσμό στην κοινωνΙα μας. Έτσι ήρθε τι ιδιωτικiι ραδιοφωνία 
και όχι από καμιά κυβέρνηση. Ύστερα, πάλι με αιχμή αυτή τη Βουλή στην προηγού

μενiι της θητεία. είχαμε τη σ'ύνδεση με την Ελληνική Τηλεόραση 1 για πολλούς 
λόγους. με πρώτους τους εθνικο'ύς, όπως είχε τονιστεί τότε και από αυτό το βήμα. 
Και δεύτερο σπάσιμο στο μονοπώλιο δηλαδή. Ερχόμαστε πολύ σ'ύντομα να αναμέ

νΟιΙμε την έλευση και της ιδιωτικής τηλεόρασης. ΤρΙτο σπάσιμο. Διάτρητο το μονο

πώλιο! Και 'ύστερα από λΕγο θα έχουμε την εισβολή κυριολεκτικά της διασυνοριακής 

τηλεόρασης. Λοιπόν, πλήρης η κατάργηση σε το:τικό, ευρ'ύτερο ελληνικό, εΟνικό και 

διεθνές επΙπεδο του μονοπωλΙΟιΙ. Τέρμα από κάθε 6.."'[Οψη σ' εκείνο το aπεχθές 
κρατικό μονοπώλι.ο. 

Έχουμε μπροστά μας δυο βασικά νoμoθετiιματα, τα οποία ουσιασηκά είναι 

ένα: Ο προυπολογισμός του ΡΙΚ γι' αυτή τη χρονιά του 1992 και η εισφορά προς το 
ΡΙΚ, η οποΙα ζητήθηκε να αυξηθεί κατά 150% και αυξάνεται κατά 100-130%, 
ανάλογα με το επΙΠεδο της κλιμάκωσης για κάθε περΙπτωση. Eίνα~ μια σημαδιακη 

στιγμή. η πιο σημαντική από την Ιδρυση της κυπριακής ραδι.οτηλεόρασης. 

ΤΟ BBC λειτουργεί με νομοθεσΙα που ΟΥσμάζεται Καταστατικός Χάρτης και 
όχι νομοθεσία και έχει καταληκτικη ημερομηνία. ώστε την ημέρα που λήγε~ να 

μ..τορεί το κοινοβούλιο και η κοινωνία ολόκληρη να αναθεωρήσει ης απόψεις της. 

Το 1996 θα ξανασυζητηΟεΙ στο βρετανικό κοινοβούλιο. Και η γίνεται; ειμαστε στις 
αρχές του 1992 και σχεδόν καθημερινά δεν υπάρχει σσβαρη βρετανική εφημερtδα 
που να μην έχει σοβαρότατα άρθρα, μελέτες. απόψεις για το τι θα κάμουν το 1996! 
Και δεν υπάρχει κανένα σοβαρό περιοδικό, "Time". "ure", ''Economlst'', "News 
Week. ... που να μη γράφει σε κάθε έκδοσή του μια, δυο. τρεις. πέντε μελέτες ειδικών 
εμπειρογνωμόνων πάνω στο τι μέλλει γενέσθαι με το περιφημότερο ραδιοτηλεο
πτικό δίκτοο της υφηλίου. το BBC! 
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Έτσι πωτείιω και αυτή μας η συζήτηση εΙναι ανε.'"tαρκής. θα έ,ί'tρεπε να εΙχε 

προκληθεΙ από το ΡΙΚ. από το κράτος. από το κοινοβούλιο. από όποιον ενδιαφερό~ 
μενο φορέα μια δημόσια συζ'ήτηση μ.,I,ρoσtά σε όλο 1'0 λαό, που να την καλύπτουν 

όλα τα μέσα μαζικής επικοινωνΙας. ώστε να μπορέσουμε να πάρουμε την καλύτερη 
δυνατή απόφαση σήμερα μέσα από έναν Ευρύτερο. αλλά και πιο διεισδυτικό προβλη

ματωμό. Κάτι που δεν έγινε και έτσι αναγκαστικά δεν υπάρχει το βάθος στη συζή
τησή μας το οποίο θα tnQEΠE να υπάρχει. Δεν είναι με σημειώσεις σ' απάντηση 
λεχθέντων που αντιμετωπίζεtαι αυτό το θέμα. αλλά με απόψεις ύστερα από μελtτη 

πάνω οε όλες τις Rtv"..<t; αυτού του θέματος. 
Έχω μερικές παρατηρήσεις πρώτα πρώτα πάνω στην Έκθεση της Ε;ιιτροπής 

Οικονομικών της Βουλής, και στις δοο Εκθέσεις. Στις Εκθέσεις της Επιτροπής, στις 

συνεδρίες της οποίας ήμουν παρών, σε όλες ανεξαιρ~τως, αλλά δεν ήμουν μέλος της 

για να τοποθετηΟώ εκει. παρατΙθενται οι σ..-τόψεις του Pαδιoφωνικoiι Ιδρiιματoς 
Κύπρου, οι απόψεις όλων των κληθέντων και μάλιστα όχι με ακριβει.α. Για παρά

δειγμα, στην Έκθεση για την εισφορά, εκεΙ που λέει όλες τις οργανώσεις που παρέ

στησαν, λέει κάτι το οποίο δεν είναι ακριβtς και εΙναι παραπλανητικό κατά τη 

γνώμη μου. ΛέΕΙ ότι οι οργανώσεις τάχθηκαν υπέρ της αiιξησης της Εισφοράς για το 

ΡΙΚ, δεδομένου ότι αυη1 καθορΙστηκε για τελευταία φoeά το 1979. Δε λέει ότι 
καμιά δε συμφώνησε με το προτεινόμενο ύψος και δε λέει ότι οι περισσότερες είπαν 

ότι πρέπει να περιοριστεί δραστικά και δε λtει ότι εLπαν ότι πρt..-ι:ει να γίνει και 
έλεγχος στα οικονομικά του ΡΙΚ, πώς χρησιμοποιήθηκαν και πώς θα χρησιμοποιη
Οούν οι πόροι που παρέχει το κράτος. Και ύστερα από το τι παρουσιόζει ότι eL"'tQV 
οι διάφοροι κληθέντες, η Έκθεση, χωρί.ς καμιά αξιολόγηση της προσφοράς του ΡΙΚ 

με τα θετικά και τα αρνητικά της, δεν προχωρά σε καμιά τοποθέτηση, σε κανένα 
σχόλιο, σε καμιά κατεύθυνση που να εκφράζει την πολιτική βούληση του Σώματος 

και της Επιτροπής στο τι πρέπει να γίνει με το ΡΙΚ, με την κρατική μας ραδιοτηλεό

ραση. Και κάνη ένα πηδημα από το τι είπαν οι άλλοι στο τι θα προσφέρουμε εμείς 
στο ΡΙΚ, ωσάν να είναι μια νπόθεση οικονομικής δοσοληψίας, χωρίς καμLό άλλη 

διάσταση, χωρίς χανtναν προβληματισμό, σαν να μην είναι ένα κομμάτι μέσα στην 

κοινωνική ζωή αυτού του τόπου η υπόθεση της κρατικής ραδιοτηλεόρασης. Γι' 

αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, διαφωνώ συνολικά με τις δυο Εκθέσεις της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

Είναι μια σειρά από θέματα στα οποία Οα έπρεπε να είχε τοποθετηΟεί η 
Επιτροπή και μερικά από τα οποία θα πρέπει να αναφέρω. Πρώτα πρώτα Οα έπρεπε 

να μας πει και η Επιτροπή πώς θέλουμε το ΡΙΚ, πώς πρέπει να εΙναι το ΡΙΚ σήμερα. 
Ο στόχος μας, κατά την άποψή μου, πρέπει να είναι ένας δημόσιος ραδιοτηλεο

πτικός οργανισμός, θεσμικά κοινωνικοποιημένος, αυτόνομος, ανεξάρτητος. που να 

εκ..ι"'tληρώνει την εθνική και την κοινωνική του αποστολή μέσα στις συνθήκες της 

ημικατοχής και όχι μια κυβερνητική υπηρεσία φερέφωνο και εξάρτημα των εκάστοτε 

κρατούντων, όπως πάντοτε υπήρξε το ΡΙΚ. Πρέπει το ΡΙΚ να συμβάλει με τα μέσα 

του στη διατήρηση της εθνικής μας φυσιογνωμίας, του πολιτισμού και της λα"κής 
μας παράδοσης. Η δημιουργία μιας αγωνιστικής κοινωνίας μέσα από την πολυφω

νική προβολή των υπαρξιακών μας προβλημάτων Οα πρέπει να είναι ο στόχος, Και 

βέβαια όχι η δημιουργΙα μιας κοινωνίας που αποστρέφει το πρόσωπο από τα πραγ
ματικά της προβλήματα και κατευθύνεται σ' έναν άκρατο καταναλωτισμό, μια τάση 

την οποΙα το ΡΙΚ υπηρετούσε και υπηρετεί και για την οποΙα όλοι ή τουλάχιστον η 

μεγάλη πλειοψηφία σ' αυτή τη Βουλή επανειλημμένα το έχουμε κατακρίνει. 
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Όμως ήθελα να τα κάμω σαφή αυτά. όη θέλουμε το ΡΙΚ και να επιβιώσει και 
να είναι σωστό, σνμφωνα με αυτές τις αντιλήψεις , γιατί είναι εύκολο να α"τοδοθεί σ' 
αυτούς που ασκούν κριηκή στο ΡΙΚ ότι θέλουν να κλείσουν το ΡΙΚ. θέλουν να 

κάμουν μερικοί ένα πιο σωστό ΡΙΚ. Αυτή είναι η απάντηση στο γιατί γίνεται 

κριτική. Μερικά παραδείγματα για τις αντιλήψεις που επικρατούν στο ΡΙΚ και με 

τις οπο(ες διαφωνούμε: Έκανε το Τρίτο Πρόγραμμα όχι ύσtερα α..-cό σοβαρό 

προγραμματισμό, παρόλον ότι υπήρχε παλιά απόφαση, και σύμφωνα με τον εκ των 

Διευθυντών του λειτουργησε σπασμωδικά και εν τάχει, συμφωνα με τον κ. Χαρίλαο 

Παπαδόπουλο. και λειτουργησε πρόχειρα σε βάρος του επιπέδου. σε βάρος της ποι.ό
τητας, φέρνοντας την προχειρότητα, το λαΊ:κισμό και μια κακοποίηση της ελληνικής 
γλώσσας η οποία συνεχίζnαι καθημερινά μέχρι σήμερα. Και αυτό είναι ένα μήνυμα 

ότι θα πρέπει να προσέξει το ΡΙΚ αυτό το φτηνό λα·ίκισμό. την προχειρότητα του 

Τρίτου και την κακοποΙηση της ελληνικής γλώσσας η οποΙα, συμφωνα και με τα 

γραφόμενα σοβαρών λειτουργών του ΡΙΚ, επεκτείνεται και στο Πρώτο, το οποίο 

θεωρείται εν πάση περιπτώσει ότι είναι πιο σοβαρό. Αυτά εΙναι μηνύματα που 

πρέπει να παν στο ΡΙΚ. 

Τα οικονομικά ΤΟ\l τρίτου Προγράμματος δημιουργούν κάποιες αJτορίες και 

στα γραφόμενα, αλλά και στο,' τρόπο με τον οποίο παρουσιάζονται, παρά τη διαφτΊ

μιση στην οποία έχουν υποβληθεί και την επεξεργασία υπό 'Τη μορφή του σύγχρονου 

marketing. Μας είπαν οι αρμόδιοι του ΡΙΚ, όταν βλέ.ι-cαμε στι.ς δυο επιτροπές, 
Εσωτερικών και Συγκοινωνιών, τα έσοδα και τα έξοδα του ΡΙΚ, ότι έσοδα είναι 
όλες οι διαφημίσεις. έξοδα. λέει. είναι οι συνεργάτες. Και υπολογίζαμε ότι. ήταν 

τότε 31.10.91, μέχρι το τέλος του '91 θα στοίχιζαν .(270.000 οι συνεργάτες μόνο. 
Όταν τους εΙΠαμε. Μμα καλά. κυριοι. σ' αυτό το Τρίτο Πρόγραμμα, εκτός α.ι1:ό τους 
συνεργάτες που δουλευουν με την ώρα. δεν έχετε και μόνιμους υπαλλήλους, δημο

σιογράφους, τεχνικονς. που να απασχολούνται; Αυτους δεν το\lς βάζετε μέσα στα 

έξοδά σας. για να δονμε ποιο είναι το πραγματικό υψΟς των εξόδων;" μας εΙΠαν, 

"θα σας απαντήσουμε". Και μας έφεραν μια άλλη κατάσταση μeτά το τέλος του '91 
και μας εΙΠαν ότι πρόσθεσαν και τους μόνιμους υπαλλήλους και βρήκαν f:270.927. 
Α ν είναι δυνατό να δεχτούμε ότι καθόλη τη διάρκεια του '91 οι μόνιμοι δημόσιοι 
υπάλληλοι του ΡΙΚ, τεχνικοί και δημοσιογράφοι. στοίχισαν στο Τρίτο Πρόγραμμα 

μόνο ί927! Και ασφαλώς πρέπει να αναφέρουμε και τα έξοδα για τη διαφήμιση του 
Τρίτου και τα έξοδα τα διοικητικά και τα έξοδα του λογιστηρίου! 

Λοιπόν, εδώ δε μιλάμε eμείς , εδώ είναι τα στοιχεία του ΡΙΚ τα οποία όχι μόνο 

δεν ικανοποιούν, αλλά διερωτάται κανένας μήπως πρόκειται ακόμα και για προσπά

θεια παραπλάνησης. Και δικαιουμαστε να ρωτουμε. γιατί αυτά μας λεν οι αριθμοί 

που μας δίνουν. 

Έγινε πολυς λόγος σ' αυτή τη συζήτηση και για το περίφημο προγραμματιζό
μενο και μtχρι στιγμής μη εμφανιζόμενο δεύτερο κανάλι του ΡΙΚ. Και λέμε μη 

εμφανιζόμενο. όχι γιατί 1jΟeλε το ΡΙΚ να μην το εμφανίσει. ΤΟ ΡΙΚ προανάγγειλΙ! 

πριν από δυο μήνες την εμφάνισή του, αλλά ορθώς του υποδείχτηκε από συνάδελφο 
σε συνεδρία των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Επιτροπών ότι παρανομούσε. διότι 
προέβαινε σε μη εγκεκριμένες δαπάνες, γι' αυτό θα έπρεπε να σταματήσει την παρου

σίαση του δεύτερον του προγράμματος. Και εξ αυτού δε βγήκε το δευτερο το οποίο 

προαναγγέλθηκε, του οποίου το πρόγραμμα δημοσιεντηκε με κάθε λε.ττομέρεια για 

συΥκεκριμένη ημερομηνΙα μέσα στο "Ραδιοπρόγοαμμα" του ΡΙΚ. ΛOLΠόν, αυτή ήταν 

η πρόθεση εν παρανομία. 
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Τι εΙνα~ το δεύτερο κανάλι; Δε θα. πούμε εμεΙς η ήταν. Τον πρώτο λόγο τον 

έχουν (xeLVOL οι οποίοι το προγραμμάτισαν όχι το 1992. όταν θα έβγαινε στον αέρα, 
αλλά άρχισαν να μας λεν από το 1987 οι ιθύνοντες του ΡΙΚ και συνέχιζαν να τα λεν 
μέχρι την ημέρα που μας έδωσαν το πρόγραμμα. γιατί εκείνη την ημέρα δεν 
μπορούσαν να σuνεχΙσouν να λεν πια τα ίδια πρό.γματα. Μας έλεγαν -δηλώσεις του 

Σεπτεμβρίου ΤΟ\l '89 ε..[αναλαμβανόμενες από τότε μέχρι το τέλος του '91· ότι θα 
δώσουν δεύτερη επιλογή στους τηλεθεατές, για ευρύτερη πληροφόρηση και αναβάθ· 

μιση ολόκληρου του εΙΙΡOUς 111; προσφοράς του ιδρύματος. Μας έλεγαν όtL θα αντ .... 
μετωπ[σουν τους κινδύνους της διασυνοριακής τηλεόρασης, θα προσφέροιιν περισ

σότερη επιμόρφωση, πληροφόρηση και ψυχαγωγία, θα αντιμετωπίσουν την 

προπaγόνδα από πλευρός του τούρκικου καναλιού. 10υ παράνομΟ1J Μπαυράκ. Μας 

ε(παν όη θα προάγουν την πολυφωνΙα, τις τέχνες, τις επιστήμες και την κυπριακή 

πνευματική, επιστημονική, πολιηστική, καλλιτεχνική παραγωγή. Και αυτά ήταν 

πολύ ωραΙα πράγματα. Και έχοντας αυτά τα πράγματα υπόψη είναι που ψήφισε η 

Βουλή πέρσι τη δημιουργία του δεύτερου καναλιού. Αντά μας έλεγαν και δικα{ως 
ψηφΙοαμε. Κι εγώ δεν aπoλoγoύμαι' γιατί ψήφιοα το δεύτερο κανάλι πέρσι με αυτά 

τα ΟΠΟΙα μας έλεγαν. θα απολογούμονν όμως, αν συνέχιζα να το ψηφίζω με αυτά 
τα οποία έκαμαν. Μας έδωσαν ένα δεύτερο κανάλι, :του πραγματικά, αν οποιοσδή

ποτε από σας επισκεφθεί το βΙντεο κλαμπ της σνvoικιας τον και σνναρμολοΥήσει 

διάφορες ταινΙες, είναι ενδεχόμενο να κατασκευάσει "αι καλύτερα προγράμματα και 
μάλιστα της αρεσκεως τον. 94% ξέvtς παραγωγές! Και με αυτές θα αντιμετωπί

σουμε τη διασuvoριακή τηλεόραση! Διαφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο ότι δεν είναι 

κίνδυνος η διασννοριακή τηλεόραση και συμφωνώ με τον κ. ΜαρχΙδη ότι είναι 

κίνδυνος, γιατί η πληροφόρηση με έλεγχο των ειδήσεων μέσα στην πηγή τους 

διαμορφώνει κοινή γνώμη σε παγκόσμιο πλέον επίπεδο. Πώς όμως το αντιμεΊ:ωπΙ

ζουμε; Μ' ένα βίντεο κλαμ..-τ: συνοικιακού f>"tιπέδου Τι μ' ένα πρόγραμμα που θα δίνει 

ευρύτητα πληροφόρησης, τη δική μας τη φωνή, τη δική μας την πολιτιστική κληρο

νομιά. τη δική μας την πολιτική αντίληψη και ως κνβέρνΤ]Οης και ως Βουλής και ως 

πολιτικών δυνάμεων; Ε(ναι με αυτό τον τρόπο πον αντιμετωπίζονμε τη διασuνo
ριακή τηλεόραση; Π ιστεύω όχι . 

AtXellxav και άλλα στην πορε(α, ότι είναι άμννα, όπως και η Εθνική Φρουρά. 
Ναι, συμφωνώ απόλντα ότι ασχεί αμνvτικό ρόλο και λόγο η ραδιοτηλεόραση. 
συμπληρωματικό προς εκείνο της στρατιωτικής μας άμυνας. Αυτό εΙναι αλήθεια. 

Όμως πώς το επιδι.ώχουμε και κυρίως πώς το επιτυγχάνονμε; Με τα λόγια και τις 

ωραίες γενικόλογες εξαγγελ(ες ή με τα σ\rf'"εκριμένα προγράμματα που δεν κάνει 

καμιά διαφορά, αν θα δει ένας ένα σήριαλ στο ΡΙΚ , στον Μπαυράκ, στην ΕΤ t ή στη 
διασυνοριακή; Πώς; 

ΕμεΙς, ιδιαίτερα εμεLς πον ανήχουκε στον ενρύτερο αριστερό χώρο. δεν είναι 

λ(γες οι φορές που κατηγορήσαμε και στηλιτεΟΟαμε το ΡΙΚ. γιατί μας σερβίρει τα 

υποπρο'ίόντα της δυτικής και ιδιαΙτερα της αμερικάνΙΚllς \JΠoκoυλτoύρας. Αυτές 
ήταν και οι εκφράσεις μας. Λοι.πόν, πώς αντιμετωπίζουμε αυτή την υποκουλτούρα; 

Δl.δοντας ψήφο για να μας κάμουν ένα κανάλι που θα μας δΙνει ολόκληρο το φάσμα 
των νποπρο'ΟΟντων Τ'ης νπoxoνλτoUρας; Αυτά είναι ερωτήματα. Αυτά εΙναι ερωτή

ματα στονς δικούς μας τους χώρους και είναι βασικά σημεΙα διαφωνΙας προσω

πικής. 

Λέχθηκε ότι δώσαμε έγΚΡΙΟll για ένα εκατομμύριο και δαπανήθηκε. Όμως 
υπάρχουν πληροφορΙες ότι δε οο.τανήΟπ"ε ένα εκατομμύριο λίρες για κεφaλαιoν
χικές δαπάνες για το δεύτερο τηλεοπτικό κανάλι του ΡΙΚ. γπόρχονν πληροφορίες 
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για υπερδw-τλάσιες δα.-τόνες και μάλιστα ορισμένες χωρίς ης νενομισμένες διαδικα
σίες των προσφορών. Δεν είμαι σε θέση ούτε να επιβεβαιώσω ούτε και να διαψεύσω 

αυτές τις πληροφορίες. Σίγουρα έγιναν δαπάνες λειτουργικές για ,;ην οργάνωστι. 

την ΠΙόOπαρασκειrή ΚQΙ ';1] διαφήμιση. Και όλες αυτές οι δαπάνες οι λειτουργικές. 

και αν ακόμα έγιναν κεφαλαιουχικές, πέραν του ενός Εκατομμυρίου σίγουρα εΙναι 
παράνομες. Γιατί, αν έτσι έγιναν τα πράγματα, απΟΤΕλούν παράβαση του Νόμου 

194 του '87, βάσει του οποίου οι προίΙπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσι.ου 
δικαίου, ανάμεσα στα οποία και το ΡΙΚ, πρέπει να ψηφ{ζονται Cι..ί'τό τη Βουλή. Και 
αν έγιναν αυτά τα πράγματα όντως -γι' αυτό χρειάζεται έρεuνα-σΙγoυρσ. προκύπτουν 

και ποινικές ευθύνες βάσει του άρθρου 136 του Ποινικοίι Κώδικα. Και εΙναι 

σοβαρές αυτές οι ποινικές ευθύνες, αν πράγματι αποδειχτούν κάποια παρόμοια 
γεγονότα. Τώρα μας ζητούν ένα εκατομμύριο για κεφαλαιουχικές δαπάνες και 

!1.670.000 για λειτουργικές. Η προσωπικη μου απάντηση εΙναι όχι. Να αναπτύξουν 
πρώτα το πρώτο κανάλι του ΡΙΚ, να εκπληρώσει τον προορισμό του. Μάλιστα. 

Έχει πολλές αδυναμίες το πρώτο κανάλι. υστερεί και οι ίδιοι το παραδέχονται. Και 

αν το κάμουν να φτάσει σ' ένα ικανοποιητικό επίπεδο, τότε, ναι, να εξετάσουμε και 

το δεύτερο κανάλι, τότε, ναι. να κάνουμε και τα δεύτερο κανάλι, ένα σωστό δεiJτεΡO 
κανάλι που να είναι άμυνα για τον τόπο μας, που να α\"[ιμετωπ(ζει τη διασυνοριακή 

,;ηλεόικ.ιση, που να δίνει τον προβληματισμό μας, τα προβλήματά μας σ' αυτό το 

λαό. Μόνο τότε όμως. Όχι όπως γίνεται τώρα, που γίνεται δυστυχώς και με την 
ψήφο της μεγάλης πλειοψηφίας της βουλής. Λέμε, και λέχθηκε και από πολλούς 

συναδέλφους, ότι δε θέλουμε βίντεο κλαμπ. Ναι, δε θέλουμε βίντεο κλαμπ, αλλά θα 
ψηφίσουμε για να γίνει το βίντεο κλαμπ. Με παια δικαΙOλoγι.a; 

Ένα άλλο κεφάλαιο στη συνολική πολιτική και συμπεριφορά του ΡΙΚ, κύριε 

Πρόεδρε -γιατί προυπολογισμός σημαίνει εφ'όλης της ύλης συζήτηση, επί του 

θέματος βέβαια- είναι η σχέση του ΡΙΚ με την ιδιωτική ραδιοφωνία και η συμπερι

φορά του ΡΙΚ στο πλαΙσιο αυτών των σχέσεων. Μας αφορά και μας ενδιαφέρει η 
συμπεριφορά του ΡΙΚ και σ' αυτό τον τομέα. ΤΟ ΡΙΚ είναι γεγονός ότι παρouσιάζη 

τον τελευταίο καιρό μια βελτίωση και στην ποιότητά του και στην πολυφωνία ταυ. 

Και αυτό είναι σε πίστη και των διοικο\ιντων και των διΕUΘUΝόντων. Πού οφείλεται 

αυτό το πράγμα; Εν μέρει στους ανθρώπους- και τους πιστώνω μ' αυτό το πράγμα
εν μέρει στη συνολική κίνηση των μέσων μαζικης επικοινωνίας σε πολυφωνικότερες 

καταστάοεις, αλλά κυρΙως έχω τη γνώμη ότι οφείλεται στην κατάργηση του μονοπω

λίου και στην παρουσία της ιδιωτικής ραδιοφωνίας, της ΕΤ Ι, ,;ης ιδιωτικής τηλεό

ρασης που έρχεται. Βρέθηκε αναγκασμένο το ΡΙΚ να ανοίξει μικρόφωνα, λίγο υστε

ρότερα θα ανοίξει περισσότερο και τις οθόνες του υπό την πίεση της παΡOυσι.aς 
άλλων ραδιοοταΟμών. Η έλευση της ιδιωτικής ραδιοφωνίας, αύριο και της τηλεό

ρασης αποτελεί πια συστατικό στοιχείο του κοινωνικού και του πολιτικού μας 

συστήματος και διεύρυνση της πλουραλιστικής lιας δημοκρατίας. Η στάση του ΡΙΚ 
απέναντι στο νέο θεσμό, τον οποίο αυτή τι Βουλή εισήξε, ήταν πάντα ειδυλλιακή στα 
λόγια , αρμονία στη συνύπαρξη, συνεργασία στη δημιουργία, αλλά στην πράξη 

υπήρξε αυτό που ΣUΝΗOΙζεται στην καθομιλουμένη να λέμε, "κτυπήματα κάτω από τη 

ζώνη". Εδώ και δυο - δυόμισι χρόνια διαπραγματεiιεται το ΡΙΚ -χαρακ,;ηριστικό 

παράδειγμα- τη χρήση των εγκα:rαστάσεών του στο Τρόοδος από τους ιδιωτικούς 

σταθμοίις. Αρχικά τους είπαν ότι θέλουν ί78.000. 'Υ οτερα τους είπαν ότι θέλουν 

!25.000. Και ήταν έτοιμα τα συμβόλαια και ήταν περίπου έτοιμοι και να τα υπογρά
ψΟυν και υπαναχώρησαν και είπαν άλλους αριθμούς και παρενέβη τελευταLως και ο 
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Πρόεδρος της Δημοκρατίας και τώρα συζητούν γύρω στις .ε67.<ΧΧΙ και δεν ξέριι 
κανένας αν, πού και πώς θα καταλήξουν. 

Είναι χαρακτηριστική η πολιτικ'ή των διαφημίσεων του ΡΙΚ. Σε περLπτωση 
αποκλειστικής παραχώρησης στο ίδρυμα των διαφημίσεων, δίνει ιδιαίτερες εκπτώ
GεLς. για να σπάσει την αΥΟρό: και να εξουδετερώσει τους άλλους μικρούς συΥχΡΙ
τιχά ιδιωτικούς ραδιοσταθμούς. Οι ιδιωτικοί ραδιοσταθμοί και η ιδιωτικη ραδωτη
λεόραση είναι με βάση τον ορισμό στο νόμο περί ιδιωτικής ραδιοφωνίας -και 
συνειδητά τοποθετήσαμε αυτό τον ορισμό-ΟρΥανισμοΙ δημόσιας ωφtλειας, όπως 
είναι και ο τυπος, που ασκεί δημόσιο λειτούργημα, και ο δημΟΟLOΥρ6.φος της εφημε
ρίδος και ο δημοσιογράφος του QabLoφώvO\l και της τηλεόρασης, οποιουδήποτε 
ραδιοφώνου. οποιασδήποτε τηλεόρασης. θέλουμε να επιβιώσει το ΡΙΚ. έχει το λόγο 
του και έχει και το ρόλο του. θέλουμε όμως να επιβιώσει και η ελεύθερη. η ιδιωτική 
ραδιοφωνία και τηλεόραση. 

Υπάρχει ένα ερώτημα το οποίο μπαίνει στις συζητήσεις, κάποτε καλόπιστα, 
μερικές φορές κακόπιστα. E~ναι τα συμφέροντα των επιχειρηματιών. Τι μας ενδια· 
φέρει εμάς; Είναι ιδιωτικές επιχειρήσεις. Βεβαίως. Οι επιχειρηματίες οι οποίοι 
βάζουν τα λεφτά τους, είτε είναι η εκκλησία είτε είναι ιδιωτικές εταιρείες, σίγουρα 
διακινδυνεύουν τα λεφτά τους και είναι ιδιωτική τους υπόθεση και δε μας ενδι.ο.φέ· 
ρουν ούτε οι ζημιές ούτε τα κέρδη τους. Τι μας ενδιαφέρει όμως; Μας ενδιαφέρει η 
διαφύλαξη της πολυφωνίας σ' αυτό τον τόπο ή όχι; Αν μας ενδιαφέρει αυτό το 
πρόγμα. σίγουρα θα πρέπει να Υνοιαστοίιμε και να μελετήσουμε τον προβληματισμό 
που έθεσε και ο κ. Ρολάνδης προηγουμένως, πώς θα διαμορφώσουμε δηλαδή όρους 
επιβίωσης και των ιδιωτικών ραδιοσταθμών. Σαφώς όχι με τη χρηματοδότηση, αυτό 
,'α είναι σαφές, αλλά με όρους λειτουργίας πο\! να μπορούν να επιβιώσουν. Γιατί. 
τι σημαίνει πoλνφωνιa.; Η ;τολυφωνια βQίσκεται σε δυο EΠL""teM: Μέσα σε κάθε 
σταθμό, ώστε να δίνει όλες τις α.1:όψεις και με την παρουσια πολλών ραδιοσταθμών 
σε μια κοινω,'(α. Αλλά χωρίς την ύπαρξη πολλών ραδιοσταθμών δεν μ..-τορεί να 
υπάρξει πολυφωνία ούτε στον ένα. ΓιατΙ αν μείνουμε στο μονο..1:ώλιο του ΡΙΚ, 
σίγουρα θα υπάρχει ο πει.ρασμός των εκάστοτε της εξουσίας να επιβάλλουν με τον 
έναν ή με τον άλλο τρόπο τις α.1:όψεις τους και τις πολnικές τους θ~σεις. 

Άρα, για να διατηρήσουμε την πολυφωνία στην κοινωνία μας, για να διατηρή
σουμε την πολυφωνία και μέσα στο ίδιο το ΡΙΚ είναι αναγκαιότητα κοινωνική και 
πολιτική για τη δημοκρατία μας να βρούμε τρόπο να επιβιώσουν και οι ιδιωτικοί 
ραδιοφωνικοί και αύριο τηλεοπτικοί σταθιιοΙ Και να μην υποτιμούμε την 
προσφορά. Το ΡΙΚ σίγουρα σήμερα είναι λιγότερο φερέφωνο από ό,ΤΙ ήταν στο 
παρελθόν. Σίγουρα έχει περισσότερη πολυφωνια απ' ό,ΤΙ στο παρελθόν, για τους 
λόγους που αναφέραμε προηγουμένως. Όμως λειτουργεί πάντα σωστά ή μήπως οι 
μικροί ιδιωτικοί ραδιοσταθμοί μερικές φορές του βάζουν γυαλιά; Έγινε το 
Μάαστριχτ, ένα μεγάλο ιστορικό γεγονός που προκαθορίζει τη μοίρα της Ευρώπης, 
μαζί και της Κύπρου. Έγινε η συνάντηση Ντεμιρέλ-Μπους, που εκείνη τη στιγμή 
θεωρείτο κορυφαίο γεγονός γι.ο. τις εξελίξεις του κυπριακού προβλήματος. Οι ιδιω
τικοί σταθμοί έστειλαν α....εσταλμένους και κάλυψαν και τα δυο αυτά γεγονότα. Το 
ΡJΚ δεν έστειλε απεσταλμένους, ενώ σε Ε.ι1:ισχέψε:ις ρουτίνας του Προέδρου της 
Δημοκρατ!.ας στέλλει ολόκληρα συνεργε{α να τον συνοδεύσουν για να έχει όμεση, 
πλήρη χά).UΨΗ. ραδιοφωνική και τηλεοπτιχή. Αυτή είναι ορθή εκτ(μηση και ορθό 
ζύγισμα και αξιολόγηση των ειδήσεων ή μήπως εΙναι είτε επιβολή από την κυβέρ. 
νηση στο ΡΙΚ είτε κολακεία α...Ί:ό το ΡΙΚ προς την κυβέρνηση; ΛΟ1.Πόν, στη μ~α περΙ
πτωση είναι κόλακες, στην άλλη είναι υποτακτικοΙ Μπορούν να δι.αλέξουν τι είναι. 
Πάντως σωστό σ' αυτές τις περΙΠΤώσεις δε λειτουργεί το ΡΙΚ. 
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Εξετάστηκε και πήρε πολύ χρόνο στις μαXQότατες συνεδριάσεις των 

Ε.."'tιτροπών και το θέμα των εργασιακών σχέσεων, της αξιοποΙησης του προσωπικού 

1'..0.1'.. Πρέ.."'tε~ να κάμω σαφές το εξής: ΤΟ ΡΙΚ διαθέτει εξαιρετικό προσωπικό στη 
μεγάλη του πλειοψηφΙα και τεχνικό και δημοσιογραφικό και διακεκριμένους καλλι

τέχνες και διακεκριμένους πνευματικούς ανθρώπους, που τιμο'ύν όχι μόνο το PIK, 
αλλό τον τόπο μας, καμιά φορά και με εκτόπισμα στον ευρύτερο ελληνικό χώρο. 
Ποιες εΙναι οι σχέσεις αυτών των ανθρώπων, όταν τους εντάξουμε μέσα στη δομή 
του ΡΙΚ και πώς περιγράφονται αυτές οι σχέσεις από τον αρμόδιο εμ...-τιιρογνώμονα: 

Με τα μελανότερα χρώματα! Παίρνω μόνο τρεις γραμμές: "Το ΡΙΚ κυριαρχείται 

από φατρίες μέσα στα τμήματα. μεταξύ των τμημάτων. μεταξύ των νπαλλήλων και 

μεταξύ ομάδων υπαλλήλων". Και αναφέρεται σε ένα σωρό :ταρόμOΙOUς χαρακtηρι.

σμούς. οι ΟΠΟ(ΟΙ είναι απ:ογοητευτικοΙ Λοιπόν. μήπως δε θα έπρεπε η Βουλή. 
έχοντας υπόψη αυτά τα οποία δέχτηκαν και οι ιθύνοντες του ΡΙΚ στις Κοινοβουλευ

τικι!ς Επιτροπές, αυτά τα οποία Q.ι"tοτελούν και διαπιστώσεις του εμπειρογνώμονα. 

να επιστήσει την προσοχή και να πει ότι αυτό το πράγμα, αυτη η κατάσταση κάποτε 

πρέπε~ να τελειώσει; Δεν εΙναι δυνατό να επι.βe:βαιώνεται, και να έχουν κατατεθεΙ 

και τα σχετικά έγγραφα. ότι ανώτατα διευθυντικά στελέχη ανάλωναν ατι!λειωτο 

εργάσψο χρόνο. για να στέλλουν ο ένας στον άλλο επιστολές και να επιτΙθενται ο 

ένας στον άλλο με χαρακτηρισμούς και κριτικι!ς. με επουσιώδεις υποθέσεις ασχο

λούμενοι κό:θε φορά. 

ΕΙναι κι ένα άλλο θέμα που σχετίζεται με το προσωπικό και που συνήθως 

παρακάμπτεται ή το αγγίζουμε ακροθιγώς, γιατί Ισως εΙναι ένα απ:ό τα κάρβουνα 

του προβλήματος. Είναι ο ρόλος των συντεχνιών του ΡΙΚ. ΑγαΠηΤΟΙ συνάδελφοι. 
ποτέ κανένας δεν έχει κάμει σκληρότερη και αυστηρότερη ΚΡΗική στο ΡΙΚ, στο 

Συμβούλιο και στη Διεύθυνσή του εδώ και χρόνια πολλά από τις συντεχνίες του 

prK. Κανένας. Και αν καθίσουμε όλοι μας μαζί από τώρα μέχρι αύριο το πρωΙ και 

εφευρΙσκουμε επίθετα, χαρακτηρισμούς για τη διοίκηση και το Συμβούλιο του ΡΙΚ, 

δε θα καλύψουμε ούτε μια σταγόνα {L"tό τον ωκεανό του μελανιού τον ΟίΤΟΙΟ έχουν 

διαθέσει οι συντεχνίες του ΡΙΚ γιο. τις διευθύνσεις και τα συμβούλια του ΡΙΚ όλα 

μέχρι και το σημερινό: φατρίες, ημετεροκρατία, αναξιοκρατία, σuyκεντρωτισμός. 

γραφειοκρατία. αυταρχισμός, κ.λ.ι"'t. κ.λ.ι"'t. κ.λπ. Κι αυτά τα πράγματα οι συντεχνLες 
τα εκσφενδονίζουν κάθε φορά που διεκδικΟύν αιτήματα. τα οποία επενδύουν με όλα 

αuτό: τα πράγματα. Όταν όμως ήρθαν ΟΙ σuντεχνΙες του ΡΙΚ στις αρμόδιες Κοινο

βουλευτικές επιτροπές και όταν μιλούσε ο Πρόεδρος του ΔΙΟΙΚ1"!τικού Συμβουλίου 
περΙπου μονοπωλιακά για ώρες πολλές, σε κάποια φάση, όταν τελεΙωσαν όλοι, 

υπέβαλα και μια ερώτηση προς τις συντεχνίες: "Έχετε τΙΠοτε να μας πείτε κι εσεΙς 

για τα προβλήματα του ΡΙΚ;" Και η απάντηση που έλαβα κατά λέξη ήταν: "Συμφω

νούμε με το Συμβούλιο και τη Διεύθυνση". Ενώπιον της Βουλής δηλαδή είτε 

σιωπούσαν είτε σuμφωνoύσαν. Και όμως θα ήταν μια καλή εuκαι.ρια να ανοίξουν 

τα χαρτιά τους και να συζητήσουμε όΙοι γόνιμα ποια είναι τα προβλήματα επιτέ

λους και πώς τα βλέπουν οι άνθρωποι {L"'tό μέσα, γιατί εμεΙς ούτε εμπειρογνώμονες 

είμαστε ούτε εργαζόμενοι είμαστε ούτε και διαΟέτουμε χρόνο, γνώσεις και ικανό

τητες για να ενδιατρίψσυμε στο θέμα, γι' αυτό και θα μας ήταν ιδιαΙτερα πολύτιμη η 

συμβολή. η ελάχιστη έστω. των υπεύθυνων Ο\!ντεχνιακών του PIK. την οποία 
σμσλογώ δε μας πρόσφεραν. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν κάμω μια σύντομη αναφορά στα οικονομικά του ΡΙΚ. 

ήθελα να παρατηρήσω κάτι το οποίο είναι πρωτοφανές στην κυπριακή δημόσια ζωή. 
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Το ΡΙΚ ενόψει αυτής της συζήτησης στη Βουλή πλήρωνε για διαφημΙσεις, και τις 

είδαμε όλοι αρκε.ές φορές, πο" προπαγάνδιζαν και διαφήμιζαν ότι η αiιξηση της 

Εισφοράς την οπο(α ζητά πρέπει να δοθεΙ Και υποβάλλω το εξής ερώτημα: Ε(ναι 
αποδεκτό. θεμιτό και νόμιμο ένας ημιχραηκός οργανισμός να χρησιμοποιεΙ δημόσι.ο 

χρήμα που προέρχεται από φορολογία για να διαφημίζει, με μόνο σκοπό να επηρε· 

άσει την κοινή γνώμη υπέρ των απόψεών του, για την επιβολή φορολογίας: Για να 
ασκήσει δηλαδή μέσα από τη διαμόρφωση κoιVΗς γνώμης πολιτική πίεση πάνω στο 

κέντρο λήψης αποφάσεων, δηλαδή πάνω στη Βουλή. Διερωτώμαι αν αυτη εΙναι νέα 

μέθοδος mark.eting Τι αν είναι μια φοβερή παρεξήγτιση του ρόλου του ιδρύματος α.."t6 
εκείνους οι οποΙΟι το δι.ιUΘΊΊΝOυν σήμερα. Αν αυτό ιπιτρέ."'tΕται, τότε. ayanTltOL 
συνάδελφοι. θα πρέπει λογικά να υποθέσουμε όη πρέπει να επιτραπεΙ στην Αρχή 
Τηλεπ~κo~νωνιών και σtην Αρχή Ηλεκτρισμού, αν έτσι νομ(ζουν, από αύριο να αρχί

σουν μια δική τους εκστρατεLα για την αύξηση των τελών του τηλεφώνου και του 

ρεύματος. Έτσι δηλαδή πού πάμε; ΟΙ κρατικοί οργανισμοί θα κάμνουν πολιτική 

παρέμβαση ξοδεύοντας δημόσιο χρήμα. για να επηρεάσουν πολιτικές αποφάσεις. 
Δηλαδή δε θα κάμνουν τη δουλειά τους. θα κάμνουν πολιτική. Και με αυτό τον 

τρόπο πού οδηγούμαστε. πού εκτροχιαζόμαστε ως δημόσιος τομέας και πού θα 
φτάσουμε; Αυτά είναι πραγματικά σοβαρά ερωτήματα τα oπoLα πρέπει να μας 

απασχολήσουν. 

Για τα οικονομικά έχουν λExeet πάρα πολλά. Ο κ. Πα.ι-ταδόπουλος έκαμε ένα 

λάθος. Είπε ότι, αν συγχρΙνουμε την αύξηση των εσόδων της εισφορός και του τιμά

ριθμου. προηγούνται τα έσοδα με 26%. Είναι λάθος. κύριε Πα..-ταδόπουλε. Ο τιμά

ριθμος δεν ανέβηκε 106%, όπως εσείς λέτε. Ανέβηκε μόνο 92% από το '79 μέχρι 
σήμερα. σύμφωνα με στοιχεΙα τα οποΙα επαλήθευσα σήμερα το πρωΙ από το Ύπουρ

γεΙο Οικονομικών. Άρα η δLαφορά δεν εΙναι 26%+, αλλά είναι 40%+. αν δεχτούμε 
ότι δεν είναι 106%. Και είναι πιο σωστό το ΥπουργεΙο Οικονομικών από εσάς, άρα 
είναι 92%. 

Κύριε Πρόεδρε. και ο κ. Πα.ίwδ6πουλος και ο κ. Ρολάνδης έχουν διεκτραγω

δήσει τα οικονομικά του ΡΙΚ. ΤΟ() ίδιο έκαν! και το Συμβούλιο που. με τον Πρόεδρό 

του, μας είπε ότι είναι πολύ δύσκολα. Σε ερώτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή πού a.-τοδιδονται τα προβλήματα έθεσε σαν πρώτο παράγοντα τις 

εκάστοτε ατυχεΙς κυβερνητικές παρεμβάσεις. Αυτή ήταν κατά λέξη η απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΧωρΙς να θέλω να διακόψω τον έντιμο αγορητή, θα ήθελα να ξέρω πqση ώρα 

θα πάτε ακόμα, γιατί πρέπει ή κάποιος να με αντικαταστήσει αν θα συνεχίσετε ή να 

αναβάλω τη ΣUΖήτηση για αύριο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Τελειώνω σε δέκα λεπτά: κύριε Πρόεδρε. 

Λέχθηκε ότι υπάρχουν προβλήματα και ουδείς αμφισβήτησε το ενδεχόμενο 

κακοδιαχείρισης και έγινε και αναφορό στον πίθο των Δανα·ίδων. Δεν εΙμαι σε θέση 
να κρΙνω αν αντα..-τοκρίνεται στην πραγματικότητα η παρομοίωση αυτή. Όμως. αν 

υπάρχουν προβλήματα κι εμεΙς συνεχίσουμε να δίνουμε λεφτά, χωρίς να θεραπεύ

σουμε τους λόγους που προκαλούν αυτά τα προβλήματα, τότε με μαθηματιχή ακρί
βεια σε δυο. σε τρία χρόνια θα είμαστε εδώ για να συζητούμε τα (δια πράγματα και 
να δούμε πώς θα τα λύσουμε. Δηλαδή θα δώσουμε την αφεΊηρία. την εκκΙνηση, αν 
θέλετε, για την αναπαραγωγή των ίδιων προβλημάτων. αλλά αυτή τη φορά με τη 
δική μας κυρίαρχη ευθύνη ως Βουλής. 
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Χαιριτίζω το γεγονός ότι η Επιτροπή Οικονομικών δε συνέδεσε την αύξηση 

ττις εισφοράς με τον τιμάριθμο, διότι αυτό θα σήμαινε πλήρη κατάργηση ή, αν 

θέλετε, αυτοκατάργηση του δικαιώματος ή της εξουσίας της Βουλής να ασκεί κοινο· 
βουλευτικό έλεγχο, διότι θα πήγα~ναν τα λεφτά χωρίς να μας πέφτει λόγος. θα 

δίναμε δημόσιο χρήμα, έχοντας απαλλοτριώσει το δικαίωμα \'0. ασκούμε xoLVoβou· 
λευτικό έλεγχο. 

Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, η αντΙληψη ενός κρατισμού κακώς νοούμενου, εγώ 
θα έλεγα ενός κρατικισμού ... Κύρι..ε Πρόεδρε, παρακαλώ να γίνει ησυχία στην 
aLθouoa. διότι Υνωρ(ζετε ότι ένας ομιλητής όταν ακούει θoeiιβou; δεν μ.ίτορε( να 
σuyκεντρωθεί για να πει αuτά που θέλει να πει Παρακαλώ πολύ. Υπάρχει ένας 

κρατισμός, κακώς. ΠΟι) δεν εξυπηρετεί την κρατική μας ραδιοτηλεόραση. Της κάνει 

ζημιά. Η αντιληψη είναι η εξής: Το ΡΙΚ είναι κρατικό. Μπορούμε και να το ελέγ

χουμε, ό.ρα πρέπει να το χρηματοδοτούμε, για να μπορεί να επιβιώσει. Εγώ 
συμφωνώ. Πρέπει να το χρηματοδοτούμε, για να επιβι.ώοει. Άλλά υπάρχει κι ένα 

άλλο αιι;έλος. Μπορούμε να το ελέγχουμε. Πού εΙναι ο έλεγχος; Πώς το ελέγχουμε; 

Πότε θα το ελέγξουμε: Με ωραΙες δηλώσεις; Με δικανικο'ύς; Πώς; Να το χρηματο
δοτήσουμε. ναι, αλλά, αν δεν -το ελέγξουμε την ώρα που ζητά χρήμα-τα, αν δεν του 

"θέσουμε όρους, προυποθέσεις για το τι θα κάμει αυτά τα χρήματα, είναι ανούσιο και 
ανώφελο να έλθουμε εκ των υστέρων να του κάμOUΜε κριτική ότι μας δίνει υποκουλ· 
τούρα, ότι δεν προβάλλει καλή τηλεόραlJ11, ότι κάμνει λαΙκισμό στο Τρίτο 

Πρόγραμμα κ.ο.κ. Πού είναι οι όροι τους οποίους εμει.ς ως Βουλή θέτουμε γι.α να 

λειτουργήσει σωστά. όπως όλοι μας πιστεύουμε, η κρατική μας ραδι.οτηλεόραση; 

Είναι σ' αυτό το σημείο. κύριε Πρόεδρε. που οι διαnιπώσεις ότι ελπΙζοuμε πως το 

ΡΙΚ θα κάμει καλή χρήση ή ότι το nLotείιouμE και ότι θα είμαστε εδώ να το ελέγ
ξουμε στο μέλλον δεν ικανοποιούν. Γιατί δεν ασκούμε σήμερα έλεγχο και να πούμε, 

"κόνε μας ένα καλύτερο Πρώτο Πρόγραμμα, κόνε μας ένα καλύτερο :τρώτο κανάλι 

τηλεόρασης και να σου το ψηφίσουμε και να σου δώσουμε περισσότερα. αν εξυπη

ρετεΙ τους σκοπούς αυτού του λαού, αuτού του κράτους". 

Μας λέχθηκε επίσης ότι υπόρχουν μεγάλα περιθώρια για οικονομική περισυλ

λογή και νοικοκύρεμα αιτό τους ιθύνοντες του PIK. Αλλά για τα οικονομικά -του 

ΡΙΚ και για τη διαχείρισή του υπόρχουν αρκετές πληροφορίες τις οποίες ασφαλώς. 

επαναλαμβάνω, δεν είμαστε σε θέση ούτε να τις επιβεβαιώσοuμε ούτε να τις δι.ο.ψεύ. 

σουμε. Πρέπει όμως να τις ελέγξοuμε. θέλω να αναφέρω μόνο ένα παράδε~γμα γι' 

αυτό που λέω και που δημιουργεί την ανό'('Λη να γίνει ένας ουσιαστικός έλεγχος. 

Ένας λειτουργός του ΡΙΚ. αρκετό ψηλά στην κλίμακα, κατό τη διόρκεια -των συνε· 

δρι.ών των Επιτροπών για τον προ'ύπολογισμό του ΡΙΚ έστειλε ένα επώννμο- ΠΟι) 

σημαίνει ότι αναλαμβάνΕΙ κα~ τις ευθύνες των γραφομένων του- υπόμνημα σε όλα τα 

Μέλη της Βουλής και λέει: ΜΜπορεί οι οικονομικοί προυπολογισμοΙ ως αριθμοί να 

δίνουν δικαιολογημένες δα .. ίτόνες και να πείθουν πως τα πόντα λειτουργούν στην 
εντέλεια, όμως μια σε βόθος έρευνα και ανάλυση όλων αυτών των δΕδομένων 

σίγουρα θα αποδείξει πως μέσα από παραπλόνηση και παραπληροφόρηση σχηματί

ζεται CtUtiI η εικόνα. που στην πραγματικότητα πόρρω απέΧΕΙ από την πραγματική, 
ποΙ) είναι οδυνηρή. Και επειδη 11 κατηγορία αιιτή είναι πολύ βαριό, χρήζει Q.ι"'to6εE
ξεων ης οποίες είμαστε πρόθuμοι να δώσουμε σε μι.α ερευνητική επιτροπή, uJtoδεL

κνύοντας σαφώς περι .. "ττώσεις και τομεις που ενδείκνυται να )'ίνει εμπεριστατωμένη 
μελέτη και έρευνα και που θα έχουν σαν αποτέλεσμα να αποδειχθεί πέρα από κόθε 
αμφιβολία -τοι) λόγου το αληθές". 
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Αυτό εΙνα~ προχθεσινό έγγραφο που μας δόθηκε από ανώτερο λειτουργό του 

ΡΙΚ. Άρα. κύριε Πρόεδρε. αν δεν κόμουμε υπομοV1i ένα. δυο. τρεις μήνες να γίνει 

αυτός ο έλεγχος, αυτή rι έρευνα. να δούμε η γίνεται. αν γίνεται καλή διαχείριση . αν 

αληθεύουν Τι αν δεν αληθεύοιιν όλα αυτά τα θέματα. όλες αυτές οι εντυπώσεις. όλες 

α\Πές οι επώνυμες καταγγελίες, γιατί θα πρέ.-τει αυτή η Βουλή να δώσει λεφtά για να 

συνεχίσει η ιδt.α κατόσταση; Αυτό είναι ένα ερώτημα. Και είναι γι' αυτό που είναι 

ορθή η ενέργεια του συνάδελφου κ. Μάτση που έχει εγγράψει στην Κοινοβουλευηκή 

Επn:ροπή Ελέγχου θέμα ΎΙΟ να γίνει έλΕΗCoς στα οικονομικά του PIK. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για όλους αυτούς τους λόγους που έχω αναφέρει. πιστεύω ότι δεν μπορεί να 

δοθεί αύξηση πριν από την έρευνα και τον έλεγχο. Για όλους αυτούς τους λόγους 

Οα καταψηφίσω τα κονδύλια που αφορούν το δεύτερο κανάλι της τηλεόρασης του 

ΡΙΚ, ενώ θα ψηφίσω τα υπόλΟLJtα κονδύλια του προ\lπολογισμού για να συνεχίσει 

το ίδρυμα τη σημερινή του λειτουργια. Ουδέν πέραν αυτού. ΕπΙσης για τους λόγους 

που έχω προαναφέρει θα καταψηφίσω την προτεινόμενη αύξηση. η οποία είναι του 

ΕΠLJtέδου 100 - 130% και ολοκληρώνεται την Ιη ιανοοοριου 1993. 

πριν τελειώσω, κύριε Πρόεδρε , θα ήθελα να κάμω μόνο μια τελευταΙα 

αναφορά. Δεν ισχυριζομαι ότι οι σ..-τόψεις μου ιΙναι ορθές. Εξάλλου δεν είμαι εγώ 

που θα το κρίνω. Όμως είναι απόψεις και τοποθετ'ήσεις που mιγάζouν από αρκετ'ή 

προσπάθεια, μελέτη και έρευνα. Δεν επιχειρώ να διαφοροποιήσω την άπΟψη 

χανtνός συναδέλφου. α.ι-τλώς διατυπώνω τη δική μου. Όμως θέλω να αναφέρω ένα 

γεγονός που πιστεύω όη δεν απ.οτελεί κανόνα στο ΡΙΚ. Πρόσφατα δυο λειτουργοί 

του ΡΙΚ, όχι από τους κατώτερους, σε δυο διαφορετικές περι.πτώσεις ο καθένας και 

αναφερόμενοι σε ορισμένους Βουλευτές που κάνουν κριτική έντονη στο ΡΙΚ, εΙ-ταν 

ο ένας έμμεσα και ο άλλος άμεσα. αυτολεξεί περι.που ότι ~τoυς έχουμε κομμένους 

από τα μικρόφωνα και τις οθόνες μας". Σημηώστε το κτητικό Hμας~! Δε θα το 

σχολιάσω. θέλω να πιστεύω ότι δεν εκφράζουν όλ.λες ευρύτερες καταστάσεις. 

Απλώς το αναφέρω, για να είναι εν γνώσει των συναδέλφων, με την παραπjρηση ότι 

εμείς οι Βουλευτές, ανεξάρτητα από τις μεταξ'ίι μας διαφορετικές απόψεις, λειτουρ

γούμε και θα συνεχίσουμε να λειτουργούμε κατά συνείδηση, υπηρετώντας εκείνο 

που για τον καθένα aπό μας αποτελεί δημόσιο συμφέρον. Και ασφαλώς, όπως θα 

λειτουργούμε κατά σ1.lνε[δηση, θα ψηφΙζουμε ε..-τ(σης κατά συνείδηση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Π ρόεδρε, και aπoλoγoύμαι αν σας ταλαι.πώρησα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Κύριοι Βουλευτές, έχω ακόμα εηιεγραμμtνoυς έξι ομιλητές για πρωτολογΙες 

και είμαι βέβαιος ότι θα υπάρξουν και δευτερολογίες. Είναι φανερό ότι η σUΖ'ήτηση 

δεν μπορεί να περατωθεί απόψε, γι' αυτό θα συνεχίσουμε αύριο το απόγευμα, στις 

4.00. 
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Κηρύσσω τη λiιξrι των εργασιών της συνεδρΙας αυτ'ής. 

('Ωρα λ'ήξης 8.18 μ.μ.) 

ΟΙ ακόλουθοι Βουλευτές υπέγ@<lΨ«Υ ΤΟΥ χα.τάλογο τωΥ πα~όyτωy με αλφ<ιβη

τιΧή σειι!ά: 

Αγαπ(ου Γιαννάκης 

ΑγγελΙδου ΚλαΙρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφό.νης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου ΤΤίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημ'ήτρης 

Ηλι.ό.δης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλ'ή Ρ'ήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Koντίδrις Δημ'ήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης ΙσlδωΡOς 

ΜαρκΙδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

Μιχαηλ{δης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομ'ήρου Γιαννάκης 

Παναγ{δης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

ΠητoκoπΙτrις Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμ'ής ΧρΙστος 

Συλλούρης Δημ'ήτρης 

ΦIΗππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλ'ής 

ΧατζrιδJlμητρΙου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημ'ήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑΥτιπ"όσωποι θ"ησχευτικtiw ΟμάδωΥ: 

Πογιατζ'ής Ιωάννης 

καλα·ι:τζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη ΜπενΙτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Εκθέσεις για τα νομοσχέδια ~o περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος KunQou 
(Επιβολή Εισφοράς) (ΤΡΟΠΟΠΟΙl1τικός) Νόμος ΤOιJ 1984" και ''Ο περί προυπολογι
σμο"ύ του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1992" και οι αΥορεΟΟης που 

ακολούθησαν (f. Παπαδόπουλος, Τ. ΧατζηδημΤ}τρίου. Α. Μαρκ{δης, Ν. Κατσου
ρίδτις, Ν. Ρολάνδης, Δ. Ηλιάδης). 

Τιμιί: 7Sσ 







Πρακτικά της Βουλ'ίς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΠΟΥ ΛεΥΤιΚΗ n ΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Σvνεδρίαση 2Οής Μαρτίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναeςης, 4.20 μ.μ.) 

(Αρ.32) 

ΚΤιρυσσω την έναρξη '(ης σημερινής συνεδρι.ας της Doυλής. παρακαλώ τον 

κ. Γραμματέα νο. εξακριβώοτι αν υπάρχα απαρτία και ΠαQ<1xαλώ να σταματήσουν 

τα πηγαδάκω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΠΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Συνεχίζουμε τη συζήτηση των δύο πρώτων θεμάτων του ΚεφαλαΙου Α', Νομο 

θετική Εργασία. που είναι ''Ο περί Ραδωφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή 

Εισφοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1984" και "0 περί ΠΡOUπO)"oyιoμoύ του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1992~. Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν 

από το χθεσινό χατάλοΥο ακόμα έξι ομιλητές, επτά με τον κ. Ντίνο Μιχα-ηλΙδη. θα 

παρακαλέσω. αν υπάΡΧΗ οποιοσδήποτε άλλος που EΠιθ'uμεΙ να πρωτολογ1'ιοει, να το 

αναφέρει. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΙΙΣ: 

Θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι. κύριε Κληρίδη, Οέμα διαδικασίας. Μάλιστα. 

ΓΛ. KΛHPlΔI-IΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι, λόγω της μεγάλης οε έκταση συζήτησης που έγινε 

χΘες, να μιλήσει μόνο ένας α.-τό κάθε κόμμα για είκοσι λεπτά, να δοθούν δέκα λεπτά 
σε έναν από κάθε κόμμα για δruτερολογίες και να προχωρήσονμε στην ψηφοφορία. 

Αλλιώς, θα επαναλαμβάνουμε τα (δια και τα ίδια. 

(20431 
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ΠΡΌΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε διαφορετική άποψη; 

Οχ. ΧρΙστο\). 

Α. ΧΡΙΣΊΌΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. αυτό θα μπορούσε να γΙνει από χΟες, πριν χλεΙσοιιν οι εργα

σίες της Βονλής. AVΙ:'I\ ττι στιγμή όμως ήδη στον χατάλοΥο. από την πλενρό. μας "y1.O. 

παράδειγμα, ε(ναι γραμμέvoι τρεις Βουλευτές. Εγώ Οα έλεγα ότι θα ήταν πιο απλό 
για όλους να μπει χρόνος για την κάθε ::τ:λευρά. παρά να πούμε ένας από κάθε 
πλευρά ή είκοσι ένας. Να μπει σιιγχεκριμένος χρόνος και να βιαστεϊ. ο καθένας από 
εμάς να προσαρμοστεΙ στο χρόνο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΚύΡΙΕ XQtotO'U. εγώ Οα έλεγα ότι, εφόσον τα βασικά ΕΠΙΧΕιρήματα δεν μπορεί 
παρά να αναφέρΟηκαν χΟες στη συζήτηση, δε Οα έπρεπε ο χρόνος να Ί'ιταν περισσό
τερος των δέκα λεπτών για κάθε ομιλητή. Αν έχΟ'υμε επτά ομιλητές -και θα νπάρ
ξουν και δευτερολογίες- τότε, ακόμα και αν είναι των δέκα λεπτών οι ομιλίες, Οα 

πάρει 11 συζήτηση ακόμα δύο ώρες. Γι' αυτό 00. έλεγα να καθοριστεί ο χρόνος στα 
δέκα λεπτά, εκτός αν πρόΚΕιται ΠΕρί Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ή αναπλη

ρωτών που δικαιούνται να μιλήσουν περισσότερο. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΙΙΔΗΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

κ-υριε Πρόεδρε, είναι πραγματικά τέτοιο το θέμα, που θα ήταν δύσκολο να 
περιοριζαμε τον αριθμό των ομιλTlτών, διότι ο καΟένας έχει τη δική του προσέγΥΙΟl1 

που Οα ήταν χρήσιμο να κατετί.Οετο σ' αυτή τη συζήτηση. 1-1 tLDήyηoTl του κ. Χρίστου 
μας βρίσκει σiιμφω"oυς. Όμως Οα παρακαλονσα \'0. υπάρχει τουλάχιστον μια 

ελαστικότητα μέχρι ένα τέταρτο και φυσικό., αν UΠάρχει 11 δυνατόΤTlτα αυτοπεριορι
σμο-υ στα δέκα λεπτά, τόσο το καλύτερο. Αλλά μέχρι ένα τέταρτο να είναι ο χρόνος 

μέσα στον οποίο θα μπορεί να κινηθεί ένας ομιλητής. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ.I1ΑΠΑΔΟI10ΥΛΟΣ: 

Εμείς δεχόμαστε tTlV noTΊyTlOTl του κ. ΚλTlρΙδη, σεβόμενοι απόλυτα όμως τις 
απόψεις των άλλων κομμάτων ότι πρέπει να μιλήσουν περισσότεροι ομιλητές. 
ΕκεΙνο ΠΟ\l σίγουρα δε δεχόμαστε είναι την ΕΠιβολή περισριομού στη διάρκεια της 

ομιλιας. 

Λυπο\ιμαι που δεν είναι εδώ ο κ. Χριστόφιας, γιατΙ ήθελα να του απαντήσω 

όσον αφορά το σχόλιο που έκανt χθες, λέγοντας στον κ. Κλιιρίδη, όταν τέλειωσα την 

ομιλία μου και μετά την παρατήρηση του κ. ΚληρίδTl ότι έπρεπε να συντoμε"Uθo11ν Οι 

ομιλίες, ότι έπρεπε να το πει δήθεν προηγουμένως και ότι ήταν καΟυστερημένη η 
παρατήρησή του. 

ΤΟ Σ-υvταγμα είναι σαφές. Εφόσον αγορητής μιλά εντός των πλαισίων ΤΟ\l 
Οέματος, δεν ΕΠιτρέπεται διακοπή. Εγώ πιστ(1)ω ότι μ(λησα μέσα στα πλαίσια ΤΟ\l 

θέματος χωρ(.ς καμιά παρέκβαση. επομένως ήταν άτοπη, άστοχη και, κατά τη γνώμη 

μου, αχρείαστη η naρotTΊgllDTl ότι έπρεπε δήθεν να διακοπεΙ η ομιλία μου. 

Γι' α\lτό δέχομαι την ELoήyllOTl του κ. Κληρίδη να μιλήση ένας αγορητής από 

κάθε κόμμα πρόσΟετα α.\τό τις δευτερολογΙες, αν υπάρχο\lν, αλλά νομίζω ότι Είναι 
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άτοπο να φανεί ότι η Βουλή -να φανεί. δε λέω ότι αυτή είναι 1'J πρόθεσή της- έρxετα~ 
να φφώσει Βουλευτές που θέλουν να μιλησουν στην έκταση που θέλoνv να μιλή

σουν μέσα στα πλα(ol.α του θέματος και όχι εκτός των πλαισΙWν του θέματος όση 

ώρα νομίζουν ότι τους χρειάζεται, για να εξηγήoouν τα u"tιχειρήματά τους. Μερικοί 

από εμάς τα καταφέρνουν να είναι πιο σαφείς και να είναι ο λόγος τους λΗός. 
Μερικοί από εμάς δεν έχουμε αυτή την ικανότητα και χρeιάζετοι να μιλήσουμε 

παραπάνω. για να αναλύσουμε με κάποια σαφήνnα και πειστικότητα τα επιχειρή

ματά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. θα δώσω το λόγο πρώτα στον κ. Χρίστο)) και μετά στον κ. Ευστο

Β(ο\!. αλλά θέλω να κάμω το εξής σχόλιο: Δεν υπήρξε πρόθεση φίμωσης οποιουδή

ποτε OUte πιστεύω ότι αυτη 'ήταν η πρόθεση του συναδέλφου. του κ. Χρίστου, ούτε η 
δική μου. όταν ανέφερα τα δέκα λεπτά. Γνωρ{ζω πολύ καλά τι λέει το Σύνταγμα. 

Το θέμα εΙναι αν εμείς οι ίδιοι επιθυμούμε να θέσουμε περιορισμό στον εαuτό μας. 

Αν υπάρχει έστω και ένας ο οποΙος διαφωνεί, τότε έχει το δικαίωμα να μιλήσει 

περισσότερη ώρα. Από την άλλη πλευρά έχω την εντύπωση πως, όταν ένα θέμα έχει 

εξαντληθεί, αντί να φιμωθεί ο οποιοσδήποτε, αν αισθανθώ εγώ ή οποιοσδήποτε 

συνάδελφος ότι θέλει να εισηγηθεί να γίνει ψηφοφορία για το όη εξαντλήθηκε το 

θέμα, θα γίνει. 

ΤώQα έγιναν δύο ειοηΥτ'ισεις. θα ήταν σωστό, νομίζω, εφόσον θέλουμε να 

εξαντληθεί η συζήτηση, να γίνει σεβαστή η άπΟψη, παρόλο που και εγώ θα σιιμφω

νούσα με την 'uτoψη ένας από κάθε κόμμα, να μιλήσουν όσοι έχουν εγγραφεί τουλά· 
χιστον. Να μη μείνουν τρεις σιινάδελφοι έξω που μπορεί να αισθάνονται πως 

πρέπει να απαντήσουν σε κάτι από εκείνα που λiχθηκαν χθες. Γι' αυτό δε νομίζω 

ότι. είναι θέμα που μπορώ να το βάλω σε ψηφοφορία. Εγώ τουλάχιστον θα σεβαστώ 

την άπΟψη έστω της μειοψηφίας. δι.όη έχει το δημοκραηκό δικαίωμα να μιλήσει, 

εφόσον έγινε τόση συζήτηση χθες και εφόσον υπάρχουν διαφωνίες με την ά.JΤΟψη του 

κ. Κληρίδη, και θα δώσουμε αυτή την ευκαιρία σε ακόμα τρεις ομιλητές. Όμως 

τουλάχιστον στο θ~μα των δευτερολογιών θα έλεγα να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα. 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εγώ θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. ότι ο κ. Χριστόφι.ας χθες δεν υπέδειξε 
στον Προεδρεύοντα ότι έπρεπε να διακόψει οποιοδήποτε ομιλητή. Απλώς, αντιδρώ-

ντας στην υπόδειξη του κ. Κληρίδη προς του επόμενους ομιλητές να είναι πιο 

σύντομοι, είπε. ευΡΙΟΧόμενος εν δικαίω: "Αν είναι ορθή αυτή η υπόδειξη του προε
δρείου, δεν ξέρω, έπρε..-rε να γίνει για όλους ευθύς εξαρχής". Αυτό ήταν 10 νόημα 
της παρέμβασης του κ. Χριστόφια και έχω την ά..ίΟψη ότι φίμωση δεν eπιδιώκeται. 

Αν είναι φίμωση η πρότασή μας να είναι καθορισμένος ο χρόνος, το ίδιο φίμωση 

είναι και η πρόταση να μιλήσει ένας ομιλητής. Νομ(.ζω ότι ο αυΤΟΠΕριορισμός και ο 

αυτοέλεγχος σε τέτοια θέματα είναι και αναγκαίοι και υποδειγματικοΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ. ΕΥΙΤ ΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν τέθηκε θέμα φιμώσεως ή θέμα ε..-ι:εμβάσεως σης ομιλΙΙς. 

Το Σύνταγμα είναι σαφές. θα διαβάσω το σχετικό χωρίο. Λέει εδώ ότι "ο τηρήσας 
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την διαγραφομέντιν διαδικασίαν Βουλευτής δικαιούται όπως επί ενλόγως επαρκή 

χρόνον ... Μ • Κατά συνέπεια. τίθεται το Οέμα αν ο χρόνος που αναλίσκεται είναι 
ευλόγως επαρκής ή εκτεταμένος και αν το nροεδρείο μπορεί να επέμβει. Δηλαδή 
δεν μπορεί να κάθεται ένας και να μιλά τρεις ώρες για ένα Οέμα. Αν εξαντλήθηκε το 
θέμα σε πέντε _ δέκα λεπτά, Οα του πουν Μως εδώ ήταν και τέλειωσες". Λυτά, για να 
εξηγήσονμε και την επέμβαση του κ. Χριοτόφια. :του δεν είναι εδώ, για να εξl1Υήσει 
το σημείο του Ινντάγματος το ΟΠΟ(Ο Οα έχει δει. αλλά δεν εΙχε την ετοιμότητα να 
αναφtρει χθες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Σίγουρα δεν καλuπτεται από το Σύνταγμα αυτό το οποίο γίνεται στις 

Ηνωμένες Πολιτείες και ονομάζεται filibustcr. Αν συμβαίνει τέτοιο πρόγμα, τότε 

έχει το δικαίωμα ο Πρόεδρος να διακόψει τον ομιλητή, 

Ο χ. Κληρίδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΙ)ΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και πάλι έχουμε ξεφύγει α.τό το θέμα που έθεσα προς ΣUΖή

τηση. Ό,η έγινε χθες rtvaL χθες. Εγώ μιλώ για στΊμερα και για σήμερα εγώ 

προτείνω να καθοριστεΙ ακόμα ένας ομιλητης από το κάθε κόμμα. για να :ιρωτολο, 
γήσΗ. και για τις δεvτεΡOλoγίες να δευτερολογήσει ένας από το κάθε κόμμα. 
Υπάρχει όμως μια διαζευκτική εισήγηση: Αντί ένας. να καθοριστεί χρόνος, εύλογος 

χρόνος. αν θέλετε. Και μπορούμε να ΠΟύμε ότι υπήρξε η εισήγηση ότι εύλογος 

χρόνος για το κάθε κόμμα. ενόψει του ότι εξαντλήθηκε το θέμα, είναι τα δεκαπέντε 

λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έληξε αυτό το θέμα, κύριε Κληρίδη. Προχωρούμε τώρα. ΣυμφωΎήσαμε. 

πιστεύω. όλοι ότι θα μιλτΊσουν οι επτά που έχουν εγγραφεί. και Ο κ. Μιχαηλίδης, το 
μάξιμουμ για δεκαπέvτε λεπτά και ελπίζω ότι ... 

ΓΑ. ΚΛHI)lΔI-IΣ: 

Ένας η δύο από το κόμμα. Ας διαιρέσει το κόμμα το χρόνο του. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Όχι, όχι, ο κάθε ομιληΤ1iς θα δικαιούται μέχρι δεκαπέντε λε.ι-ττά και θα αντα

μειφθούν ηθικά εκείνοι που θα μιλήσουν λιγόΤΕρο. 

ΓΑ. ΚΛΗιηΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. τότε εγω εισηγούμαι να το αφήσουμε ως έχει. Διότι υπάρχουν 

έξι ομιλητές και Οα υπάρξουν και άλλοι έξι με ε.ιττά που θα δευτερολογήσουν και 
εισηγούμαι να τεθεί το θέμα σε ψηφοφορία. Να μιλήσουν a..-τό το κάθε κόμμα :ιερί 

τα είκοσι λεπτά. αν θέλετε. αλλά ένας ή δύο. όπως θέλει το κόμμα. και να τελειώ· 
νουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΚληρΙδη, δε Οα βάλω το θέμα οε ψηφοφορία για τον εξής λόγο: Χθες 
διακόψατε η ώρα 8.30 μ.μ. και ενεγΥρ(ιφησαν έξι ομιλητές. Αυτοί μπορεί να έχουν 
προετοιμαοτεί. Τώρα έχει :τροοτεθεί μόνο ένας. Δεν το θεωρώ δίκαιο να γίνει οτιδή· 
ποτε άλλο, εκτός αν όλοι συμφωνούν, διότι με βάση αυτά τα οποία λέχθηκαν χθες 
έχουν ήδη προετοιμαστεϊ. αυτοΙ οι έξι. 

Γι' αυτό δεν προτίθεμαι να βάλω το θέμα σε ψηφοφορία και δίνω το λόγο στον 

κ. Χρίστου. Πιοτεύω ότι έχουμε συμφωνι'ισει ότι δε θα μιλησουν πέραν των δεκα
πέvτε λεπτών εκείνοι που Οα μιλήσουν. 
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εΥ, ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ : 

Νομίζω ότι ήμουν ο πρώτος ομιλητής. Λυτή την εντύπωση έχω. κύΡΙΕ 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΚύΡΙΕ ΕυσταΟίου. για να μην υπάρξει καμιά παρεξήγηση, έχω την εξής σειρά 

την οποία έχει γράψΕΙ ο χ. ΚληρίδTlς: Χρίστου. ΕυσταΟίου. Avτωνίo\). Καζαμίας, 

ΠΟΙΙΡΥΟ'υρΙδης, Συλλούρης:. Βασίζομαι στη σειρά την οποία καθόρισε ο κ. Κληρίδης. 

εΥ, EYl."'TAeIOY: 

Εντάξει. κύριε Πρόεδρε. όπως μας έγραψε ο κ. Κληρίδης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι και ο χ. Μιχαηλίδης. 

ΠI>ΟΕΔΡΟΣ: 

Στον κ. Μιχαηλίδη Οα δώ<ιω το λόγο μετά τον κ . Ευσταθίου. για να υπάρξει 

μια αναλογία στονς ομιλητές από κάθε κόμμα. 

Ι> , ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Είχα ζητήσει και εγώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΝΤ. ΜαΑΗΛΙΔΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι , κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Δεν έχω ένσταση να μιλήσω. όταν Οα είναι η σειρά μΟυ' αιχαριοτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ, 

Είχα ζητήσΕΙ και Εγώ, κύΡΙΕ ΠρόΕδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΔΕ σας έΧΕΙ γράψει ο κ. Κληρίδης. θέλΕτε να σας γράψω; 

Ι) . ΠΡΕΝΤΖΑΣ : 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Να σας γράψω. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ε'υχαριστώ. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σtιOυμώ και εγώ τότε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να 

εγγραφώ. ΔΕ δεσμευομαι με χρόνο και σας πληροφορώ ότι Οα μιλώ για δυο ώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δικό σου πρόβλημα, κυΡΙΕ Κληρίδη. 
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ΓΑ. ΚΛΙ-ΙΡΙΔΗΣ: 

Δεν είναι δικό μου πρόβλημα. κύριε Πρόεδρε. είναι πρόβλημα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Διότι τώρα μας δηλώνεις ότι Οα κάνεις rιlibustcr και θα ΟΕ διαχόψω. 

ΓΑ. ΚΛΙΙΡΙΔΗΣ: 

Είναι πρόβλημα της Βουλής. Και, όπως σας είπα, αν δεχόσασταν την Ειοήγηοή 

μου, δε Οα γράφονταν νέοι ομιληtές. 

Γ.ΑΓΛπroΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. με συγχωρείτε, θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Λγαπίο\). 

r. ΑΙΆΠΙΟΥ: 
Έχω την εντύπωση ότι. εκεί όπου το Σύνταγμα είναι απόλυτο. δεν μπορείτε, 

ενόσω υπάρχει έστω και ένας Boνλεuτής που διαφωνεί. να θέσετε το θέμα σε ψηφο. 

φορία. ΊΌ Σ\rνταγμα είναι σ..-τόλιrto στο δικαίωμα να μην ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα ποιος σας rL""tE ό"tι Οα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία; 

r. ΑΓΑIlIOΥ ; 

Απαντώ στον χ. Κληρίδη, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Όμως εγώ ήδη εΙ-τα πως δε θα το Οέσω. Δηλαδή συζητοίιμε υποΟετιχά πράγ 

ματα τα οποία έχουν λ ήξε~; 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖI-ΙΔΗΜIIΊΊηΟΥ: 

Kύρ~ε Πρόεδρε, πραγματικά \'ομΙζω ότι διεξάγουμε μ~α άσκοπτι συζήτηση. Τα 

θέματα διαδ~κασίας Οα μπορούσαμε να τα εΙχαμε συζητήσει ως KoινoβoυλεΊ1tικOΙ 

Εκπρόσωποι και να έρΟουμε με μια πρόταση. Δ οοτυχώς, και όλοι κατανοο'ύμε τους 

λόγους, ήταν περιορισμένο το χρονικό διάστημα της συζήτησης χθες το βράδυ . Αν 

μπορούσε να συνεχιστεί η συνεδρ(αοη, Οα συνεχιζόταν απρόσκοπτα μέχρις Εξάντ

λησης της συζήτησης. 

Επειδή λοιπόν διακόπηκε η συζήτηση κοιν'ή συναινέσει, νομίζω ότι μας 

δημιουργείται η ιm:OXρέωση της συνέχισης απρόσκοπτα της σιιζήτησης μέσα οτα 
πλαίσια των περιορισμών που ΕίπαμΕ, κύΡΙΕ ΠρόεδΡΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΤΟ διαδικαστικό Οέμα έχει λήξει και δίνω το λόγο στον κ. Χρίστου. 

Α. Χ!) Ι ΣΤΟΥ: 

ΚύΡΙΕ ΠρόΕδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

θα προσπαΟ'ήσω να είμαι σύντομος και επειδή σέβομαι την ε.."'[ιΘVμία του 

Σώματος να τερματιστεί το συντομόΤΕΡΟ δυνατό αυτή η συζήτηση και ΕΠειδή πολλά 

έχουν Οιγεί στις χΟεσινές ομιλίες και επΕιδή πιστεύω ότι το Σώμα, εφόσον μια 

τουλάχιστον Επιτροπή του συζητά Οέμα ΡΙΚ, Οα επανέλΟει και σ' αυτή τη νέα συζή

τηση θα τοποθετηΟούμε ευρ'ύτερα και γενικότερα. 
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Και. όταν θα ξανασυζητούμε αυτά τα θέματα. τότε ο συνάδελφος, ο χ. Ηλιάδτις, 
θα διαπιστώσει όη και τι δική μας τι θέση, όσον αφoρlι τrιν προστασία και τη 

λειτουργία της ι.διωτιχής ραδιοτηλεόρασης, δε θα διαφέρει σχεδόν σε τι.ποτε από 
τη δικτ\ "(συ θέση. Πιστειιω ότι δε θα δι.αφέρει και στο εξής σημείο. το οπο(ο Ο ιδιος 

δεν έθιξε. αλλά το οποίο εγώ θέλω να θίξω, ότι δτιλ. [μεΙς δε θα δεχθούμε ποτέ 
κάποιοι που έχουν χρήματα τi που έχouν πολΙΤΙΥ.ές φιλοδοξιες ή που έχουν ηΥεμο

νιχές διαθέσεις Τι που έχουν τάσεις βονα.."tορτισμού. δε θα δεχθο\ιμε. επαναλαμβάνω, 
να αοχ';οουν εΙτε πνευματική τρομοκρατία είτε πολιτικό λαθρεμπόριο σε βόρος 

αυτού του λαού. 

Το πρώτο σημεΙο που θα iιθελα να σχολιάσω είναι τι αύξηση, όπως λέχθηκε 

χθες, κατά 140% των εσόδων που Εισπράττει το ΡΙΚ από τους συνδρομητές, από 
τους καταναλωτές. Ενάμισι εκατομμύριο λίρες πήρε το 1980. 3.3 εκατομμύρια το 
1991. Kα~ επ~χε~ρήθrικε να εμφανιστεί όη αυτή η αύξηση είναι αύξηση που υπερ

βαΙνει το τιμαρωμικό και ότι εδώ υπάρχει αυξημένο έσοδο' άρα γ~ατΙ το ιδρυμα 

ψεύδεται; 

Τι είναι αυτή η αύξηση, κUριo~ συνάδελqχ>ι; ΤΟ ΡΙΚ το 1980 πήρε ενάμισ~ 
εκατομμύριο λίρες από 140000 περίπου καταναλωτές. ΤΟ 1991 πήρε 3,36 εκατομ
μύρια λίρες από 270 000 καταναλωτές. Το 1980 πήρε δtκα λίρες. αν διν έκαμα 
λάθος στη διαίρεση, από τον κάθε καταναλωτή, από τον κάθε μετρητή και το 1991 
πήρε κάπου δώδεκα λίρες και κάη. Η αύξηση άρα δεν προήλθε από τίποτε άλλο 
παρά από την αύξηση των συνδρομητών. από την αύξηση των νοικοκυριών στα 

οπο(α παρέχε-ται αυτή η υπηρεσία η οποία ονομάζεται ραδι.όφωνο και τηλεόραση και 

την οποία αύξηση δικαίως, νόμιμα και φuσιoλoγιχά εισέπραξε αυτό το ιδρυμα. 

Άρα δε συνδέε-ται αυτή η αύξηση με οποιαδή.ί'ι:οτε τιμαριθμοποίηση των εισοδη
μάτων του και δεν είναι σωστό να συγκρίνεται με τον τιμάριθμο και να εξάγεται το 

συμπέρασμα ότι ναι, έχουν αύξηση, είναι περισσότερη από τον τιμάριθμο και άρα το 
ΡΙΚ έχει αυξήσει τα έσοδά του, για να καλύψει τις τιμαριθμικές αυξήσεις του 

προσωπικού ή δεν ξέρω πού αλλού μπορεί να πηγαίνει η σκέψη. Πέρα από ΊΟ 
γεγονός ότι το να εισπράπεις μόνο τον τιμάριθμο. αν εισπραΗόταν ο τιμάριθμος, 

πόρρω απέχει από το να μπορείς να καλύψεις τα αυξημένα έξοδα τα οποία δεν είναι 
μόνο τιμάριθμος είναι και οι ετήσιες προσαυξήσεις του προσωπικού, είναι και οι 

αυξανόμενες με γεωμετρική πρόοδο δαπάνες για την αγορά νέου εξοπλισμού, είνα~ 
και ο εισαγόμενος πληθωρισμός. είναι και μια σειρά άλλων παραγόντων. 

Ονομάστηκε η φορολογtα την οποία θα ψηφίσουμε σήμερα φοβερή qχ:ιρoλoγΙα. 
Και διερωτώμαι. αγαπητοΙ συνάδΕλφοι, γιατί τώρα αυτή η φορολογία των 25 ή 27 
λιρών είνα~ φοβερή -ο κ. Ρολάνδης είπε 27 λίρες, αλλά μπορεί να είναι κάπως λιγό
τερα- και δεν ήταν φοβερή η φορολογία του 1979, που ήταν δέκα με έντεκα λίρες 
κατά μέσο όρο. Γιατί τώρα είναι φοβερή, τη σηγμή που ο μέσος μισθός, βασικός 
συν τιμάριθμος. από το 1979 μέχρι σήμερα έχει αυξηθΕί κατά 280 - 300%. και δεν 
ήταν τότε φοβερή: Γιατί τότε αυτή η φορολογΙα θεωρήθηκε αναγκαία και φuσιoλo
γική και τώρα είναι σπάθη που επικρέμαται επί της ΚΕφαλής μας: 

Κατά κόρον ονομάστηκε το ίδρυμα κυβερνητικό, Και πάλ~ είμαι αναγκα
σμένος να κάμω μια αναδρομή στο παρελθόν. Αν τώρα το ίδρυμα ε(ναι κυβερνη
τ~κό, το 1979 τι ήταν: προσωπικό: Οικογενειακό: Τότε που σύζυγος Υπουργού 
πήρε τις φιλενάδες της στο ΡΙΚ. για να παρακολουθήσουν κατ' ιδ(αν ταινΙα 

επίσκεψης του συζύγου της στο εξωτερικό: Τότε που Βουλευτής από το γραφείο του 
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υπαγόρευε ειδτ'ισεις προς το ίδρυμα: Τότε που Υπουργός ζήτησε και πήρε τα δελτί.α 
ειδήσεων, για να ελέΎξΕΙ αν ορθώς αποδόθη-ι<ον κάποια πράγματα: 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μα πότε; 

A.XPIΣTOY: 

ΤΟ 1979. Αυτό., αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι δικά μου ευρ'ήματα. [[ναι από 

αγόρευση Βουλευτή που έγινε ο' αυτή τη Βουλή στις 8(1.11979' είναι πράγματα τα 
οποία λέχθηκαν και δε διαψεύσθηκαν. 

MO\J προκάλεσε ειλ ικρινά λύπη και κατάπληξη η αναφορά που έκαμε χθες ο 
Χ. Παπαδόπουλος στην ελληνικότητα, στην ελλrινιχή κουλτούρα κατ' αντιδιαστολή 

προς την κυπριακή κουλτούρα ή την κυπριακή παράδοση και σε σχέση με το ΑΚΕΛ. 

Μου προκόλεσε λύπη, λέω. διότι ο Χ. Παπαδόπουλος προέρχεται από μια παράταξη, 

τη μακαρι.αχη παράταξη, η οποία λοιδορήθηκε και της οποίας τα μέλη κατασυκοφα

ντήθηκαν ως ανθέλληνες και ως προδότες. Αιιτή η παράταξη το υπέστη αυτό στην 

πρoσπάθεl.ά της ακριβώς να υπερασπίσει την κυπριακή ανεξαρτησια, την Κυπριακή 

Δημοκρατία, να υπερασπίσΕι τις παραδόσεις , τα ήθη, τους θεσμούς αυτού του τόπου 
και αυτού του λαού που ονομάζεται Κύπρος και ονομάζεται κυπριακός λαός. θέλω 
να πιστεύω ότι ήταν λάθος της γλώσσας και ότι ο λόγος του δεν ανταποκρινόταν 
πλήρως προς τις πραγματικές του σκέψεις. 

Λέχθηκε από αυτό το βήμα ότι το ΡΙΚ ετοιμάζεται να κάμει ένα μεγάλο οτού
ντιο, ένα θεόρατο στούντιο με λίγα λόγια. Και αυτό εμφανίστηκε ως ένα υπερβο

λικό και παράλογο έξοδο. Ποια όμως είναι 11 πραγματικότητα όπως εγώ την έχω 
διαπιστώσει: 

Έχει το ΡΙΚ όντως ένα στούντιο, ένα κοινής χρήσεως, όχι πολλα..-τλής. αλλά 

ένα κοινής χρήσεως στούντιο για όλες τις δουλειές. Και υπάρχει η εισήγηση του 

εμπειρογνώμονα, ο οποίος, ειρήσθω εν παρόδω, είναι t90.CMX> που πήρε και όχι 
(400.000, να γίνει ένα άλλο στούντιο παραγωγής τηλεοπτικών προγραμμάτων και το 
υφιστάμενο να χρησιμοποιείται για τη μετάδοση των ειδήσεων. 

Αν αυτό είναι πολυτέλεια, αγαπητοί συνάδελφοι, ή υπερβολή ή αν είναι 

αχρείαστο, τότε τι πρέπει να πούμε για τον Μπαυράκ, ο οποίος έχει τέσσερα στού

ντιο πολύ σύγχρονα και πλήρως εξοπλισμένα για την παραγωΥτΊ τηλεοπτικών 

ταινιών. οι οποίες μόλιστα μεταδίδονται και ο.πό δορυφόρου στον ευρύτερο ευρω

πα'ίκό χώρο: 

Ακούστηκαν εδώ βαριές κατηγορίες κατά του Διοικητικού Συμβουλί.ου του 

ΡΙΚ και κατά υπαλλήλων του ιδρύματος ανώτερων και κατώτερων. Κόλακες, 

υποτακτικο(, δουλόφρονες. Λέχθηκε ότι ο Πρόεδρος του ιδρύματος εξαπάτησε αυτή 

τη Βουλ'ή, Κύριοι συνάδελφοι, οι άνθρωποι του ΡΙΚ, ο Πρόεδρος και τα μέλη του 

Διοικητικού Συμβουλίου, ζήτησαν οι ίδιοι με δική τους πρωτοβουλια αυτή η Βουλή 

να κάμει επιτροπή ελέγχου και μελέτης των πραγμάτων του ιδρύματος και ει .. ταν: 
"Ελάτε να συμπάσχετε μαζί μας σ' αυτό το μεγάλο πρόβλημα". Και η Βουλή προχώ
ρησε και μελετά το θέμα και, αν α..-τοκαλυφθούν σκάνδαλα και παραβl.άσεις της νομι

μότητας, τότε θα πρέπει να παραιτηθούν. Αν όμως αυτή η έρευνα δεν αποδείξει 

κάτι τέτοιο, θα πρέπει κάποιοι από αυτό το βήμα δημόσια να απολογηθούν προς 
αυτούς που θίΥηκαν ε~τε έτσι είτε αλλιώς με τη χθεσινή φρασεολογία. Διότι κατ' 

εμένα. α-γαπητοί συνάδελφοι. είναι άνανδρο να μοιράζει κανένας κατηΥορί.ες. χωρίς 

να υπάρχουν a.."tοδε(ξεις και τεκμηρια. 
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Με τις τοποΟετήσεις πο\) έγιναν χΟες αναφορικά μι:. το τι προσφέρει το ίδρυμα. 
κατά τη γνώμη μο\), υπ1'ιι>ξε μια ισοπέδωση, ένας μηδενισμός, μια άρνηση που δεν 

πρέπει να χαρακττιριζει μια δημόσια συζήτηση ούτε τοποΟετήσεις σε τόσο σοβαρά 
Οέματα. Εμείς είμαστε οι πρώτοι που έχουμε παράπονα από το ίδρνμα. κύριοι 

συνάδελφοι. εΙμαστε οι πρώτοι που έχουμε υποστεί και τις διακρίσεις του παρελ. 
θόντος και κωτοιες διακρίσεις μέχρι σήμερα. Γι' αυτές Οα μιλήσει ο συνάδελqx>ς, ο 

Αβραάμ Αντωνίο", Είμαστε οι πρώΊΟΙ που διαφωνήσαμε και διαφωνούμε με το 
περιεχόμενο πολλών προγραμμάτων τσυ. Είμαστε οι πρώτοι που έχουμε εκφράσει 

παράπονα για την αντικι:ιμενικότητά του, γl.α την ακρίβεια των προσεγΥίσεών του, 

για την άνΙΟΊ1 μεταχείριση. 

Όμως αυτό το πράγμα δε μας κά\ιει. δεν πρέπει να μας κάνει να ισοπεδώνουμε 

και να μηδενίζΟιΙμε το καΟετί. Έχουμε την εντimωση ότι το ίδρυμα με πλήρη σιIνt(

δηση της αποστολής τοιι για χρόνια, ιδιαίτερα μετά το 1974, μετά το πραξικόπημα 
και την εισβολή, συστρατεύτytΚE μαζΙ με αυτό το λαό, και για να τον στnρίξει στα 

προβλήματα που είχε στο εσωτερικό και για να προβό:λει το δράμα της Κύπρο\l στο 

εξωτερικό. Πολλές ταινίες-ντοκουμέντα του Ι'ΙΚ με α\lΟεντικά στοιχεία στάληκαν 

στο εξωτερικό. έκαμαν το γύρο του κόσμο\l και αποτέλεσαν τεκμήρια σε επιτροπές 

και σε σώματα όπου το κυπριακό προβλήΟηκε και από τα οποία πήραμε θετικές και 

ενισχυτικές aπoφάσεις. 

Από το ραδιόφωνο έχουμε προγράμματα και για τους αποδήμους και για τους 

Κύπριους Έλληνες και για τους Τούρκους και για το\lς Λρμενίους χαι για άλλες 

μειονότητες. Έχουμε προγράμματα ειδικά για τα θέματα των εχτoπισμtνων. 

Έχουμε προγράμματα που αποστέλλονται σε σαράντα σταθμΟ'ίις του εξωτεριχού. 

Έχουμε τnλεοπηχές παραγωγές που τιμήΟnκαν και Qtnv Κ'ίιπρο και στο εξωτερικό -
ιδιαίτερα στο εξωτεριχό- με διεΟνή βραβεΙα. 'εΧOUΜε δηλαδή ένα μεγάλο φάσμα 

προσqx>ρό.ς, πολιτικής ΠΡΟσqx>ράς και εΟνικής προσφοράς, tnv οποία δε δικαιού
μαστε να μηδενίζουμε, όπως δε δικαιούμαστε ''Ο μnδενίζο\lμε και tnv προσqx>ρά των 
Ιδιων των παραγωγών. των δnμιουργών. 

'ετσι εγώ προσωπικά. όταν ονομάζεται το Ι'ΙΚ aπεxθές κρατικό μονοπώλιο. 
δεν μπορώ παρά να φέρω στη μνήμΤ] μου αυτή την πλούσια. ττ] μεγάλη, πλnν όχι 

σλοκλτιρωμένTl- και ποτέ δε Οα είναι ολοκληρωμΙνη- προσφορά σ' αιΙτό τον τόπο, 

Με το νομοσχέδιο που έχουμε μ.ι-ιροστά μας γίνεται λοι.-ιόν μια προσπάθεια 

για επίλυση των οικονομικών προβλnμάτων του Ι'αδιοφωνικο'ίι Ιδρύματος, χωρίς να 
επηρεάζονται δυσμενώς οι φτωχές εισοδηματικές τάξεις, θα πρέπει να τονίσουμε 

ιδιαίτερα ότι το προτεινόμενο σύστημα βασίζεται atTlV αντίληψTl ότι στο συγχρονο 
κράτος η λήψTl χαι μετάδοση πληροφοριών δεν αποτελούν μόνο Οεμελιώδες 

δικαίωμα του ατόμου συνταγματιχά κατοχυρωμένο και διεΟνώς αναγνωρισμένο. 

αλλά ταmόχρονα αποτελο'ίιν και κύριο μέλημα τοιι κράτους που με τα σίιγχρονα 

μέσα μαζικής ε..-τικοινωνίας παρέχει τις αναγκαίες πληροφορίες στο κοινό πάνω σ' 

όλα τα ζTlτήματα της ημέρας και την a..-ιαραίτnτη ψιιχαγωγία και σvyχρόνως 

φροντίζει και τη μορφωτική του ανΆΠΤUξTl. 11 τελευταΙα γενική συνέλευση της 

UNESCO έχει αποδεχθεί ομόφωνα ότι δε νοείται ανάπτUς11 σε κανέναν τομέα. 

παιδεία, πολιτισμό, επιστήμη, τεχνολογία . οιχονομία. χωρΙς ανάπτυξη που να nρon

γείται κιόλας στον τομέα των ε.-ιικοινωνιών, 

Σήμερα. αντιμετωπΙζουμε πρόβλημα. Ποιο πρόβλnμα; Κατά πόσο θέλουμε να 

συνεχίσει να λειτουργεί το ΡΙΚ και να προσφέρει cviOXUDTl ή κατά πόσο δεν πρέπει 
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να του δώσουμε τις αυξημένες δυνατότητες, για να συνεχίσει τη λειτουργία του. Στο 
σύγχρονο κράτος θεωρείται ξεπερασμένη, κύριε Πρόεδρε. τι αντίληψη ό'n 11 ραδι.οφω.. 
νικ" και τηλεοπτική ΌΠΤ1ρεσία μιας χώρας πρtπει να σvvτηρoύvtαι μόνο από τους 
κατόχους ραδιοφώνων 'ή τηλεοράσεων, ακριβώς όπως είναι ξεπερασμένη και 11 αντί~ 
ληψη ότι τι παιδεία μιας χώρας θα πρέπει να OUVΤllQettaL μόνο από όσους 10 παιδιά 
τους φοιτούν στο σχολείο. 

θα ήθελα να 'Ιονίσω ότι εμεΙς ως κόμμα βλέπουμε τη ραδιοφωνία και την Τ1'lλε
όραση όπως βλέπουμε όλους τους άλλους δημοκρατικούς θεσμούς στον τόπο. 
Πολλό πρέπει να γίνονται , πολλά αναμένονται. Πoλλtς qχ:ιρές γίνονται και λάθη 
και παραλείψεις. Πιστεύουμε όμως ότι με την εποικοδομητική χριτιχΤ; μας για λάθτι 
και παραλείψεις, tllv κριτική μας αϊταλλαΥμένη από μικροκομματικές βλέψεις και 
σκοπιμότητες. με τον υπεύθυνο διάλογο και οιινεχή προσπόθει.α για βελτίωση και 

προσαρμογή στα δεδομένα της πολπικής. κοινωνικής και οικονομικής ζωής του 

τόπου πολλά μπορεΙ και πρέπει να γΙνουν. 

Οι τελευταΙες τρεις παράγραφοι. αγαπητοί φιλοι. αγαπητοί συνάδελφοι. δεν 
είναι δικές μου' είναι από την ομιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΔΗΚΟ που έγινε α..-τό αυτό το βήμα το Φεβρουάρω του 1979. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Κληριδης. αν επιθυμεί να μιλήσει. ως αρχηγός κόμματος έχει σtιρά. έχει 
προτεραιότητα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΙ: 

Αν είναι κάτω από δύο ώρες η oμιλl.α το\). θα κάνουμε θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ελπίζω να μη βάλει τον αυτόματο πιλότο για δύο ώρες ο κ. Κληρίδης! 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ένtιμoι συνάδελφοι. 

Άκουσα επί μακρόν από τη θtση του Προέδρου της Βουλής την πολύπλευρη 

επιχειρηματολογία που ανέπτυξαν εκείνοι που υποστηρίζουν ότι θα netm:L να δοθεί 
οικονομική ενίσχυση στο ΡΙΚ και να του επιτραπεί να λειτουργήσει δεύτερο κανάλι 
κι εκεΙvoυς οι οποίοι αντιτάσσονται σε αυτιΊ τη σχέψη iι μάλλον σε αυτή την 

πρόταση. 

Για μένα υπάρχουν βασικά ερωτήματα τα οποία θα έπρεπε το Σώμα να 

εξετάσει, για να δώσει τις απαντ'ήσεις του. ΤΟ πρώτο ερώτημα είναι: Χρειάζεται το 

ΡΙΚ; Και το δεύτερο ερώτημα είναι: ΕΙμαστε διατεθειμένοι να στηριξουμε τη 

διαφώτιση του κυπριακού λαού μόνο σε ιδιωτικούς σταθμούς οι οποίοι δεν 
μπορούν να γίνουν από οποιοδήποτε. αλλά θα γίνουν φανερό από ισχυρά ΟΙΚονο
μικά συγχροτήματα: 

Μπορεί μερικοί να θεωρούν ή να τους αρέσει να θεωρούν ότι ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός είναι κόμμα καπιταλιστικό. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι κόμμα 

που πιστευε και πιστεύει στην πλουραλιστική δημοκρατία και στην ιδιωτική πρωτο
βουλία. αλλά ταυτόχρονα δε δέχεται να αφήνει μόνο σε ισχυρό οικονομικά ΣUΓΧρo
τήματα τη δυνατότητα πληροφόρησης _ου λαού. Καταλήγω επομένως αβΙΟστα στο 
συμπέρασμα ότι χρειάζεται να υπάρχει το ΡΙΚ, ότι χρειάζεται να υπάρχει ένας 
κρατικός σταθμός. 
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Αν με ρωτάτε κατά πόσο το ΡΙΚ καλύπτει τις ανάγκες τον τόπου Τι αντα..-ιοκρΙ. 
νεtOΙ στο ρόλο ενός κραΤΙΚΟύ σταΟμο'ίι. θα πω ότι άρχισε και συνέΧLOΕ να ).ειtOνρyε{ 

επΙ σειράν ετών ως κυβερνητικός πομπός χι αυτό δεν μπορεί χανε(ς να το αρνηθεΙ, 

ότι δηλαδή νπήρξαν περίοδοι που 11 φωνή Τ1Ίς αντι..1:0λΙτευσης δεν αΧΟνΥόταν από το 
ΡΙΚ. Κό.θε φορά γινόταν προβολή των κυβερνήσεων. μέχρι παν χWtoΤΕ, Ottμάμαι, 
εΙΠα στον χνριο ΧριστοφΙδη, όταν ήταν ΔΙειι&υντfις. ότι βαρέθηκα. μόλις αρχίζω να 

ακούω τα νέα. να μου λtνε τι έχαμε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Ο Πρόεδρος της 

Δημοχρα.τΙας έχαμε το χαΟήχον του. Είδε πρεσβευtές, [{δε Βουλευτές. Δεν είνοι 

θέμα όμως που πρέπΕΙ να προηγείται Τι να ανακοινώνεται στα νέα. Υπήρξε μια 

ΠΕρίοδος πον το ΡΙΚ δεν ήταν πράγματι κρατικός σταθμός υπό ττι σωστή έννοια. 

αλλά ήταν χνβερνητιχό:; πομπός. 

Πιστεύω όμως, ΚΙ εδώ Οέλω να είμαι πολύ αντικειμενικός, ότ~ τα tEAE'Utata 
χρόνια υπήρξε μ~α βΕλτ(ωση και δεν αποδίδω αυτή τη βελτίωση μόνο στο όη 1JΠάρ

χουν νέα διοικηηκά συμβούλια -πρέ.-τει να πω όη κι αυτά συνέβαλαν- αλλό και στο 

γεγονός ότ~ έχουν σήμερα ανδρωθεί κόμματα και κόμματα τα οποΙα μποροuν να 

ψηφίσουν, αλλά κα~ να μην ψηφΙσουν αυξήσεις για το I>JK, αν δε λαμβόνονται 
\!πόψη κα~ οι δικές τους Οέοεις, καΟώς και η ανάγκη να πρoβόλλετα~ κα~ η αντιπολί
τευση. 

Η απάντηση στο πρώτο μο\! ερώτημα είναι ότι χρειάζεται το ΡΙΚ . 'Εχει δείξει 

μια βελτίωση. 'Εχει ακόμα αρκετές ατέλειες στην εσωτερική του διο(κΤ)Οη που πρέπει 

να διορΟωΟούν. Όμως, μεταςν του να κλείσει το ΡΙΚ, ι:nειδή έχε~ ατέλειες και δε 

μας ικανοποιεί πλήρως, και του να ενισΧUΘεί. για να παραμείνει, τάσσομαι uπέρ του 

να ενισχνΟεΙ για να παραμείνει. 

Το δεύτερό μου ερώτημα είναι: Ζητά αύξηση το PJK, διόη πρόκε~τα~ να κάμει 
δε(ιτερο κανάλι; Α ν ναι, πρέ.-τε~ να δονμε κατά πόσο Οα έπρεπε να αναβάλει αυτή τη 
στιγμή τη δημιουργία δεύτερου καναλιον. αφον χρειάζεται αύξηση εσόδων. 

ι-ι απάντηση δίδεται όχι aπό εμένα αλλά από τα έδρανα του ΔΗΚο. Διότι ένα 

κόμμα πρέπει να έχει συνέπεια και δεν μπορεί να αλλάζει τη Οέση του ανάλογα με το 

αν κυβερνά ή αν ε(ναι εκτός κυβερνi]σεως και είναι αντιπολίτευση. ΊΌ 1984 η κνβέρ
νηση Κυπριανού, ορΟώς πράττουσα, αντιλήφΟηκε ότι το J)IK δεν μπορούσε να σννε
χίσει χωρίς αύξηση των εσόδων τον χα~ κατέΟεσε την υπό σνζήτηση πρόταση, η 

οποία δεν ψηφίστηκε από εμάς, και Οα πω το λόγο. τι οποία όμως πρotβλεπε αυξή
σεις περΙΠον ης Ιδιες με ης σημερινές ή και JtoAu μεγαλύτεοες. επομένως, αν το 

1984 το ΡΙΚ χρειαζόταν οικο,'ομική ενίσχυση, γιατί σήμερα να λέμε όη δε χρειά
ζεται α\!τή την οικονομική ι-νίσχυση; Τότε δεν νπήρχε ιδιωτική ραδιοφων(α, τότε 
δεν υπήρχε Οέμα δεύτερον καναλιον. αλλά ήταν φανερό ότι χρειαζόταν οικονομική 

ενίσχυση. Αν του τη δίναμε τότε, ίσως η οικονομική τον κατάσταση να μην ήταν η 

σημερινή. 

Αλλά κι εμεΙς έχονμε να εξηγ-ήσονμε γιατί δε δώσαμε την οικονομική ενίσχυση 

τότε. Ακριβώς για τους λόγους που ανέφερα στην αρχή της ομιλίας μου, ότι δηλαδή 
το ΡΙΚ δε μας ικανοποιούσε , γιατί δεν ήταν σταΟμός που ενεργσύσε όπως θα έπρεπε 

να ενεργεί σε μια πλονρα),ιστική δημοκρατία, ενώ σήμερα βλέπονμε μια ονσιαστική 

βελτίωση και γι' αυτό είμαστε έτοιμοι να το ενισχνσονμε. 

Τίθεται όμως ακόμα ένα ερώτημα: Κάναμε ανάλοοη του !)ΙΚ . κατά πόσο δηλ. 

αντaπoκρΙνετα~ στο ρόλο του και μας ικανοποιεί, δεν άχονσα όμως κανέναν να έΧΗ 

εξετάσει κατά πόσο οι ιδιωτικοί σταθμο( μας ικανοποιούν, κατά πόσο οι ιδιωτικοί 
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σταθμοί ανταποκρίνονται σε κά..OΙOuς στόχους που θέλουμε 1i αν ο καθένας κάνει 
τη δική του πολιτική και προβάλλει τη δική του πολιτική. Είναι αρκετό να παρακο

λoUΘήσετε μερικούς από τονς ιδιωτικούς σταθμούς, yLO να ακούσετε ττιν πολιτική 
που προβάλλουν, πολιτική τι οποΙα ε(ναι τελείως διαφορετιχ"ή από εκείνη πο" έχει 

χαραχθεί ως κοινή πορεία ή ως κoινi) πολιτική από το Εθνικό Συμβούλιο. Δε 
διαμαρΤUρόμαστε' είναι δικαίωμά τους. n ιστεύουμε στην ελευθερία της έκφρασης 
και στην ελεUΘερία ΤΤις διατύπωσης απόψεων, αν και κάποτε χρησιμοποιούν και 

ιJΠOνOOίιμενα καθόλου κολακευτικά γι.α τις πολιτικές αρχές του τόΠΟ1J. Αλλά αυτό 

δε μας ενοχλεΙ Δεχόμαστε ότι πρέπει να υπάρχουν και δεχόμαστε ακόμα ότι πρέπει 

να τους βοηΟήσουμε να υπάρχουν. 

Επειδή ο Χ. Ρολάνδης έθεσε ένα ερώτημα πολίΙ ορθό. πώς δηλ. θα βοηθήσουμε 

χαι τους ιδιωτικούς σταθμούς, εγώ προτείνω α..-τό το βήμα της Βουλής να έρθει το 

κράτος με συμπληρωματικό προυπολΟΥισμό, τον οποίο να ψηφίσουμε, ώστε να 

καλυφθούν οι δαπάνες που χρει.άζεται 11 Αρχή Τηλεπικοινωνιών, για να τους παρα
χωρήσει διευκολύνσεις και να εκπέμπουν σε όλη την Κύπρο από τις αντένες που 

έχει το ΡΙΚ στο Τρόοδος. Μας εL-ταν χθες όη τους ζητούν ί70.000 και ότι είναι 

καταχρεωμένοι. Εγώ λέω να έρθει συμπληρωμαηκός προυπολογισμός τον οποίο 

να ψηφίσουμε, για να δείξουμε αυτό το οποίο είναι γνωστό σε όλους, ότι θέλουμε να 

υπάρχει και ιδιωτική τηλεόραση και ιδιωτική ραδιοφωνία. 

θέλω να τονίσω α..-τό αυτό το βήμα ότι δεν έχω κανένα προσωπικό συμφέρον 

σε οποιοδήποτε ραδιοφωνικό σταθμό και ότι είναι καιρός, όταν μιλούμε a..-τό αυτό 

το βήμα, να δηλώνουμε αν μιλούμε για θέμα στο οποΙΟ έχουμε οποιοδήποτε 

συμφέρον ή όχι. 

Δεν έχει διαφύγει της προσοχής μου και κάτι άλλο άτοπο το οποίο κάνουν 

μερικοΙ ραδιοφωνικοί σταθμοί: ΠροσΕΎΥίζουν Βουλευτές διάφορων κομμάτων και 

σε άλλους μεν, όπως λέχθηκε χθες α.."tό έντιμο συνάδελφο, προτείνουν να τους 

αναδείξουν στην πολιτική, ενώ σε άλλους, οι οποίοι δεν τους ακούνε. λένε ότι θα 

τους εξοντώσουν. Αυτό το Σώμα, και το λέω με όλη τη σοβαρότητα από αυτό το 

επίσημο βήμα, δεν μπορεί ποτέ να τοποθετείται ανάλογα με τις υποσχέσεις ή τους 
εκβιασμούς των διάφορων ιδιωτικών ραδιοφωνικών σταθμών. 

θέλω ακόμα να είμαι σαφής και σε ένα άλλο θέμα πον α<ρoQά το ΡΙΚ. θα 

είμαστε εξΙσου σκληροί με το ΡΙΚ και προειδοποιώ ότι το δεύτερο μέρος το οποίο 
ψηφLζoνμε. για να ισχύει αιιό την Ι η Ιανouαρ(oυ τον νέου χρόνου, τουλάχιστον εγώ 

θα ζητήσω να μην ψηφιστεί. να αναθεωρηθεί η θέση μας, να το καταργήσουμε, αν 

δια..-τιστωθεί ότι το ΡΙΚ κωλuσιεργεΙ ή παρεμβάλλει οποιαδήποτε εμπόδια στο να 
δοθούν όδειες. για να λειτουργήσει η ιδιωτική τηλεόραση. Διότι λεχθηκε α..-τό αυτό 

το βήμα ότι γίνονται προσπάθειες να παρεμποδιστεί η ι.δρυση ιδιωτικής τηλεόρασης. 

Είχα ζητήσει από το ΡΙΚ και μον δόθηκαν διαβεβαιώσεις ότι υπάρχουν συχνότητες 

που μπορούν να δοθούν στην ιδιωτική τηλεόραση και μου δόθηκε επίσης η διαβε

βαιωση ότι δεν υπάρχει καμιά πρόθεση εκ μέρους τον ΡΙΚ να καθυστερήσει η έκδοση 
άδειας για την ιδιωτική τηλεόραση. 

θεωρώ ότι αυτές οι διευκρινίσεις που μου δόθηκαν είναι αρκετές. για να 
τερματιστεί αυτή η διαμάχη, γιατί πράγματι πρόκειται περί διαμάχης που βασ(ζεται 

σε καχυΠΟψίες όη το ΡΙΚ θα βρει τρόπους να επηρεάσει την κυβέρνηση ή όη η 
κυβέρνηση θα επηρεάσει το ΡΙΚ, ώστε να μην εκδοθεί άδεια για τη λειτουργία ιδιω
τικής τηλεόρασης. Σε αυτό θα μας βρείτε πολέμιους, κύριοι του ΡΙΚ, αν δηλαδή 



2(lSS 

δ~απιστώσoυμε ότι υπάρχει oπoι.cιδήπoτε συμπαιγνία μεταξύ κυβέρνησης και ΡΙΚ, 
Υια να καθυστερήσει η έκδοση άδειας για την ιδιωτική τηλεόραση. Προειδοποιώ. και 

πρέπει να το πω, για να είμαι τελείως ειλικρινής, ότι δέχομαι τις διαβεβαιώσεις που 

δόθηκαν. αλλό θα ε[μαστε άγρυπνοι φρουροί και θα παραxoλo\lθoυμε αν υπάρχει 
οποιαδήποτε συνεργασία μεταξύ κυβερνήσεως και ΡΙΚ ή ΡΙΚ και κυβερνήσεως, για 
να παρεμ..-τοδιστεΙ η λειτουργία ενός ι.δLωτικo'ύ σταθμο'ύ τηλεόQασης. 

ΕΙΠα ότι θα μιλούσα δυο ώρες. Έχω ακόμα αρκετό χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

ΚίΙριε Κληρίδη. επειδή μας προειδοποιήσατε ότι θα μιλούσατε δύο ώρες, 

ελπίζω να είστε σUΝεπής, για να μη φανεΙ ότι όλλες προειδοποιήσεις που κάνετε δεν 

τηρούνται. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

θα μπορούσα να απαντήσω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν έχει δώσει 

δείγματα ότι χάνει πομπώδεις προειδοποιήσεις. Έχει δώσει δεΙγματα ότι εκείνο που 

λέει το εννοεί και το πράττει. Τώρα, αν εννοείτε προσωπικές δτιλώσεις, η απάvττιστι 

είναι ναι. Όταν χρειάζεται, μπλοφάρω και η τέχνη του πολιτικού είναι να ξέρει 

πότε πρέπει να μπλοφάρει και να μπλοφάρει. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα κάπΟΙΟΙ όμως βλέ.ίτουν την μ,τλόφα. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Τη δική μου όχι' τη δική σας μποριί. 

θα ε..-τανέλθω στο θέμα μου. 

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέ.-τει να εξετάσουμε με κάθε σοβαρότητα και μια 

άλλη πτυχή του όλσυ θέματος. Δε θα αναφερθώ στις κουλτούρες, γιατί είμαι 
βξβaιoς ότι υπάρχει ελληνική κουλτσύρα στην Κύπρο και υπάρχουν και οι ιδιαιτε· 

ρότητες της κυπριακής κσυλτούρας, όπως υπάρχει και η διάλεκτος τι κυπριακή. 

Αυτό δε μας κάνει λιγότερο Έλληνες ή περισσότερο Έλληνες. 

θα ήθελα να εξετάσω ένα άλλο θέμα, το θέμα των προγραμμάτων του ΡΙΚ. 

Πρέπει να ομολογήσει κανείς, όσον αφορά το θέμα των προγραμμάτων ειδικά της 

ττιλεόραστις, ότι, αν γίνει δεύτερο κανάλι. που πιστεύω ότι πρέπει να γίνει. σκοπός 

του πρέπει να είναι η προσφορά δύο διαφορετικού ΕΠι.πέδου προγραμμάτων. 

Πρέπει να υπόΡΧΕΙ ένα επίπεδο που να το δίνει το ένα πρόγραμμα το οποίο μπορεΙ 

να είναι πιο εκλα"κευμένο και να αρέσει στις μάζες περισσότερο. αλλά χρειαζό

μαστε και ένα κανάλι του ΡΙΚ σοβαρότερο, με σοβαρά προγράμματα μορφωτικής 

φίιστις και πολιτικής διαπαιδαγώΥηστις. Γι' αυτό πιστεύω ότι θα πρέπει να προσε
χθοίιν τα προγράμματα του δεύτερου καναλιού και να έχει ο ακροατής ή ο τηλεθε
ατής την ευχέρεια να πει: "Εγώ δε θέλω να δω ποδόσφαιρο. αλλά θέλω να ακούσω 

σοβαρή μουσική". θα μπορεί να δει μια ouγαυλία ή να ακούσει μια συζήτηση 

υψηλού ΕΠι.-τέδου ή θα μπορεί να ακούσει μια επιστημονική διάλεξη για ένα θέμα 
που τον ενδιαφέρει. Πρέπει να διαχωρίσουμε τα δύο κανάλια. ΤΟ ένα κανόλι θα 
είναι απλως για εκείνους οι οποίοι θέλουν ξεκOιίQα.στι. θέλουν να δουν κάτι για να 

περάσει η ώρα και το άλλο θα είναι για εκείνους οι οποίοι θέλουν όχι απλως να 
ξεκουραστούν, αλλά να παρακολουθήσουν κάτι που τους ενδιαφέρει. Και είναι 
αυτό το οποίο πιστεύω ότι λείπει βασικά σήμερα από τα προγράμματα της ττιλεό

ρασης. 
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Δε θα ασχοληθώ επΙ μακρόν με τα προγράμματα, αλλά πιστεύω πως θα ή.αν 
πολύ χρήσιμο να ακούμε κάποτε και κλασική μουσική. Υπάρχουν ταινΙες οι οποίες 
δείχνουν μεγάλες ορχήστρες διεθνούς φήμης και θα ήταν πολύ χρήσιμο να μεtαδί.δo
νται από το σοβαρό κανάλι της τηλεόρασης. 

Γινεται όμως και Χάη άλλο. Κατά τη συζητηση που διεξήχθη ενώπιον αυτού 
του Σώματος διαβάστηκαν πολλά αποσπάσματα μελετών που έ'Υιναν από τους μεν 

και (ι.ίτό τους δε εμΠΕιρογνώμονες και ε[ναι φανερό ότι το ΡΙΚ πρέπει να χάμει μια 

βαθι.ά τομή στον τρόι.Ο δωΙκησης και λειτουργίας του. 

Πιστεύω ότι το διάστημα από τώρα μέχρι τον Ιανουάριο είναι ο καιρός κατά 

τον οποίο θα ΠΡΙίΤΕΙ το ΡΙΚ να αποφασίσει ποι.α σοβαρά μέτρα θα πάρει. για να 

διορθώσει τα κακώς έχοντα. και πιστεύω ότι θα πρέπει οι αρμόδιες Κοινοβουλευ
τικές E."tLtρont; να παρακολουθούν από κοντά το θέμα και να κραηούνται πλήρως 
ενήμερες των διαρθρωτικών αλλαγών rrou θα κάμει το ΡΙΚ, για να εξασφαλίσει μια 

πιο χρηστή και συνετή διοίκηση και να περιορίσει τις δαi-τάνες του. Yπό.QΧOυν όμως 

και oρισμtνα άλλα ερωτ'ήματα τα οποία πρέπει να μας απασχολήσουν και ίσως 

nQt1tEL να arraoχoλiιoouv όλους εκείνους οι οποl.oι αισθόνovται, και σε αιιτ'ή την 
τάξη κατατάσσω και τον εαυτό μου, ότι υπάρχουν περιθώρια βελτΙωσης του ΡΙΚ 
όσον αφορά την αvτικειμενικ'ή παρουσίαση των πραγμάτων, την προώθηση της 

πολυφωνίας και την ΠCIQOΧ'ή της ευκαιρίας σε αντιπολιτευόμενα κόμματα να εκφρά

ζουν τις απόψει.ς τους. 

Πιστεύω ότι μια ouveQyaota μεταξύ του Διοικητικού IuμβouMou tOU ΡΙΚ και 

της αρμόδιας Κοινοβουλειιτικής εί-τnροπής θα μπορούσε να οδηγήσει σε έναν 

κώδικα συμπεριφοράς. ο oπoWς δεν πρέπει να χαρακτηριστεί επέμβαση στο ΡΙΚ, 

διότι δε θα πρόκειται περί νoμoθεσLας αλλά περί κώδικα συμπερι.φορός, ο οπο(ος 

θα εξασφαλίζΕι και θα ικανοποιεί τους πάντες ότι επιτέλους φτάσαμε σε εκείνο το 

στάδιο που μπορούμε να λέμε άνετα ότι το ΡΙΚ δεν είναι κuβEΡ"'1'1ικός σταθμός 
αλλά κρατικός σταθμός. 

θα μπορούοαμε Π.χ. στον κώδικα αυτό να συμπεριλάβουμε και το εξής: Αν 

τουλάχιστον έξι μήνες προ των προεδρικών εκλογών ένας Πρόεδρος βγαίνει έξω και 
περιφέρεται στην ύπαιθρο και λέει wna από 4 ή 5 χρόνια που είναι Πρόεδρος ότι 
γυρίζει για να μάθει τα προβλήματα του λαού, τότε θα πρέπει να πάει να τα μάθει 

μόνος του, διότι θα έπρεπε να τα ξέρει, χωρίς να συνοδεύεται από τις κάμερες του 

ΡΙΚ. 

θα μπορούσαμε ακόμα να πούμε ότι υπάρχουν σοβαρά γεγονότα τα οποιο. θα 

έπρε.."tε να απασχολήσουν το ΡΙΚ και στα oι"toιo. μερικοί αναφέρθτικαν χθες. Π.χ. ο 

συνόδελφος από την ΕΔΕΚ είπε ότι κάποιο συνέδριο δεν καλύφθηκε, ενώ. όταν 
εξέλθει ο Πρόεδρος για έναν περίπατο, περίπου ακολουθείται κατά πόδας από τις 

κάμερες του ΡΙΚ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι για το Μάαστριχτ, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Γι' αυτό πιστεύω ότι μπορούμε να βρο'ύμε έναν πολύ καλό κώδικα συμπερι-

φοράς του ΡΙΚ που να μας ικανοποιεί όλους. 

Παρά το ότι θα μου υπενθυμΙσει ο Πρόεδρος πως απείλησα ότι θα μιλώ δύο 

ώρες, δε θα το πράξω, γιατί ουκ εν τω πολλώ το ευ αλλά εν τοις ολίγοις. 
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Π ~στεύω ότι. αν Οέλο\lμε να προχωρήσουμε. Οα πρέπει όλοι να περιορΙσΟ1lμε 

τις ομιλίες μας. διότι το Οέμα έχει ήδη εξαντληOtί. τα ερωτήματα έχουν τεθεΙ. τα 
κόμματα έχουν τοποθετηΟεΙ κι εκείνο το οποίο ο..τομένει είναι να ψηφίσοuμε υπέρ 
εκείνοι που Οα ψrιφίσoυμε UΠέρ και να καταψηφίσουν εκείνο Ι. που 00. καταψηφίσονν 
και το δεύτερο κανόλι χαι τις αυξήσεις. Εγώ το\lλάχιστον Οα ψηφίσω υπέρ και των 

Μο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης μπορεΙ να μη μίλησε δύο ώρες, αλλά μίλησε 25 λε..οιτά, δηλαδή 

10 λεπτά περισσότερο από τα 15 λεπτά που είχαμε θέσει ως περιορισμό. Θα παρα
καλέσω. αν εΙναι δννατό. να ΠαQOμείνoυμε εντός των 15 λεπτών. 

Ο επόμενος ομιλητής εΙναι ο χ. ΕυσταΟίον. 

εΥ, εγΠΑΘΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε και κύριοι ΣUνάδελφoι. 

Αντιλαμβάνομαι τη δυσφορ(α όλων. όταν βγαίνΕΙ ο χάΟε ομιλητής, διότι ο 

καθένας κοιτό.ζη το ρολόι Ίου , για να δει πότε Οα Ίελειώσει, αλλά είναι Οέμα που 
πρέπει να σιιζηΊ1}ΟεΙ 

Εκείνο που Οέλω να αναφέρω ει.ιOUς εξαρχής είναι ότι οε σπάνιες περuπώσεις 
έχει χλευαστεί. και έχει γίνει απόπειρα να γΕλοιοποιηΟεί ένα ίδρυμα που προσφέρει 
για πολΜ τώρα χρόνια \ιΠΤ}ρεοίες ο' αυΊό τον τόπο, που για δεκαετίες υπήρξε Τ} 
μόνη πηγή ψυχαγωγίας της μεγάλης μάζας του λαού αυτού. ο μόνος τρόπος και η 

μόνη πΤ}γή πληροφόρηοΤ}ς για εκείνους που δεν είχαν τον τρόπο να εV1\μερωθούν 

διαφορετικά. αλλά και ο μάρruρας της χαράς και της λύπης αυτού το\) κόσμου μέσα 
στην ταραγμέV1j ιστορία των τελευταίων τριάντα χρόνων, όπως τη Ουμούμαστε εμείς 

που είμαστε οι νέοι Ίης δεύτερης γενιάς. 

Δεν είναι σωστό. ο\)νάδελφοι, να μιλούμε τόσο <L-roAuta ή να εx~oυμε και 
να ΕΚΊοξεύσυμε τέτοιους αφορισμούς λεκτικούς και τέτοιες αμετροέπειες για ανΟρώ

πους οι οποίοι είναι σε συμβούλια που έχουν μια αποστολή, Ίην οποία αποστολή 

εκπλΤ}ρώνουν κατά τΤ}ν αντικειμενική τους κρίση και όχι χειρότερα πάντως απ' ό,ΤΙ 

Ίόσα άλλα συμβούλια και υπΊ1ρεσίες στον τόπο αυτό. 

Ειδικά όμως για το Συμβούλιο Ίου !'ΙΚ Οα ήμουν άδικος, αν δεν έλεγα ότι 

είναι το Συμβούλιο εκεΙνο που επί των Τ}μερών του, και αυτό είναι εις πί.στιν του, 

εισήχθΤ} και στην Κ\ι..τρο μία μεγαλύτεΡΊ1 δυνατότητα και μία καλύτερη ποιότΤ}τα 
πλΤ}ροφ6ΡΤ}ΟΊ1ς. όπως και ευκαιρίες για την καΟιέρωση της πολυφωνίας στο χώρο 
όπου ζούμε. Και, όπως είναι ΕΠιτρε:ττό ,'α κρί,'Ουμε αυστηρά και να [.τικρίνουμε , 

είναι εξίσου επιβεβλημένο. πιστεύω, όταν ένα έργο δείχνει σημεία βελτίωσης και 

ανόδου να απο,'έμεΊαι ο έπαινος οε εκείνους τους φορείς οτους οποίους οφείλεται 
αυτή η αναβάθμιση και βελ Ίίωση. 

Κύριοι οννάδελφοι, το Οέμα τον ιη κ δεν είναι ένα Οέμα τόσο πολύ απλό, όπως 
έγινε προσπάΟεια χΟες, ΟΟτερα από ορισμένες αναφορές που έγιναν, να πιστέψΟυμε. 
Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρο\) είτε το Οέλουμε είτε δεν tO Οέλονμε θα συννπάρχει 
με τΤ}ν Κυπριακή Δημοκρατία, διότι είναι ένας οργανισμός ο οποίος προβλέπεται, ο 

οποίος λειοΟ'υργεί σύμφωνα με ης διατάξεις οον Σ\)vτάyματoς οτ}ς χώρας αυτής. Αν 

σε οποιαδήποοε χώρα το\) κόσμου εΙναι επιτρεπτό να καταργείς ένα ίδρυμα διά 

νόμου. ο' εμάς αντό α,ταγορεύεται· το λέει το Σύνταγμα και το κατοχνρώνει. 

Οι υπάλληλοΙ του είναι δημόσιοι υπάλλrιλoι, λέει το άρΟρο 122 του Συντάγ· 
ματος. απολαμβόνουν μονιμότητας, έχουν όλα τα εχtγγνα. για να ασκούν το 
λειτούργΤ}μά τους, χωρίς να φοβοίινταl όη Οα τους διώεουν α.-ro εκεί που είναι, 
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πρΙΙγμα βεβαίως που δε συμβαίνει με την ιδιωτική ραδιοφωνία, αλλά Οα αναφερθώ 
υστερότερα και Οα πω απλώς τώρα ότι κά.ί10ιος. λtει, υπάλληλος ιδιωτικού σταΟμού 
πήγε να κάμει μια επίΚΡΙΟ11 κάποιου προσω:tΟ1J και τον έδιωξαν. Ούτε απεργία 

έγινε ούΤΕ και μ.,τορουσΕ να γΙνει. διότι δεν μπσρoiιμε να τους ελέγξουμε εμείς εδώ 

που χαΟόμαστε και ελέγχουμε. Κ αι το γεγονός ότι ελέγχουμε το 1) 1Κ , '(ο γεγονός ότι 

παρακολονθούμε βήμα :τρος βήμα το τι κάμνει δείχνι:ι και τη σ:τουδαιότητα Ίου 

θεσμού και την αναγκαιότητα του Οεσμού αuτo\ι. Ο Χ. Ιεροδιακόνου . νομίζω, έΧΗ 

ελέγξει , εΙχε την ευκαιρΙα να ελέγξει φέτος ΤΟ1)ς ΠΡOUπO).oyιoμoύς και να ρωτήσει, 

όπως και οι συνάδελφοι της Επιτροπής Οικονομικών. το τάδε κονδύλι γιατί εκεΙ και 
γιατ! εδώ. Avτό Οα μ..-τορονσαμε να το χάνουμε οπουδιίΠοτε αλλού; Όχι. δεν έχουμε 
το δικαίωμα, διότι αλλού υπάρχει το δικαίωμα το ιδιωτικό στο οποίο κανένας δεν 

πρέπει να ΕΠέμβει. 

Επίσης, κύριοι συν6.δελφοι. όχι στο 122 αλλά στο 171 του Συντάγματος 
yiVEtat αναφορά ακόμα και στο πόσες ώρες Οα διαθέτει η ραδιuφωνία και πόιιες 

ώρες η τηλεόραση. Κατά συνέπεια, δεν τίΟεται ζήτημα περΙ του αν θα πρέπει να 

λειτουργεΙ ή όχι το Ι> Ι Κ. ΤΟ lηκ θα υ:τάρχΕι και. εφόσον είναι αναγκαία η ύπαρξή 

του. ας το κάνουμε καλύτερο. Αυτή είναι η απάντηση. Μια και Οα είναι εχεΙ ας 
φροντίσουμε όλοι μας \'0 το κάνουμε καλύτερο. l 'ι' αυτό το λόγο δεν είναι σ(ΟΟτό 

να μηδενίζουμε και την προσφορά του και τις προσδοκίες που αναμένουμε να 
εκπληρωθούν από την προσφορά αυτή, μια και ο Οωμός αυτός εΙ ναι ένας αναγκαιό

τατος θεσμός. 

ΕκεΙνο κατά συνέπεια που προέχει σήμερα είναι να δούμε πώς θα βελτιώσουμε 

τα προγράμματά του, αλλά εξίσου σημαντικό και σπουδαιότερο είναι το πώς Οα 

αξιοποιήσουμε την ύπαρςιί του και την προσφορά του, για να πετύχουμε να αντεπε

ξέλθουμε στις φοβερές μας δυσκολίες σ' αυτό τα δύσκολα χρόνια που περνούμε. 
Γιατί, κύριοι συνάδελφοι -ήδη το είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ

σl)μερα ο Μπαυράκ είναι συνδεδεμένος με δορυφορικό σταΟμό και εκπέμπει τα 

παραπλανητικά του προγράμματα στην ενρώ."tη και μας νπονομεύει και δεχόμαστε 

χτυπήματα που δεν αντιλαμβανόμαστε πως τα δεχόμαστε αυτή τη στιγμή που 

μιλούμε εδώ. ιι ΤουρκΙα είναι συνδεδεμένη με εφτά δορυφόρους -με εφτά, όχι έναν

η Ελλάδα με κανέναν και η Κύπρο; με κανέ,'Ον. Και μεταδίδει ό.τι μεταδίδει σε 
βάρος μας, ενώ εμείς συζητούμε περί τον αν Οα πρέπει να ενισχύσουμε το υφιστ6.
μενο ίδριιμα. το κρατικό. το Ι)αδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, και αν Οα ΕΠιτρέψονμε 

σ' αυτό να κάμει δεύτερο κανάλι και να συ"δΕΟεί με την ελληνΙΚI) ραδιοτηλεόραση, 
ώστε να μπορέσΕΙ να εκπληρώσει την αποστολή του. Αυτό όμως :του Οα t."tgt:,"tt να 
μας απασχολεί και που Οα έπΡΕΠε να ρωτήσουμε να μάΟουμε είναι τι Οέλει, τι μέσα 

χρει6.ζεται. ώστε να μ..-τορέσουμε και εμείς να διαφωτίζουμε όχι μόνο το cσωτερικό -
την εσωτερική διαφώτιση την έχουμε πετΟχει μι τον άλφα ιί βήτα τρόπο- αλλά και τιι 

διεθνή κοινή γνώμη με τα προγράμματα τα οπο(α Οα ΠΡέπει να εχ.."tέμπουμε, για να 

αντΙΚΡOΊJoυμε. αν μη τι 6.λλο. τη\' τουρκική παραπληροφόρηση. 

Είπα ότι το ~ύνταγμα προβλέπει το ΡΙ Κ. Λλλά. και να μη" το προέβλεπε. 
είναι δννατό να δεχτούμε πως δεν πρέπει να αιάρχει κρατική ραδιοτηλεόραση, δεν 

πρέπει να υπάρχει κρατικό ραδιόφωνο και τηλεόραση; Δεν ξέρω καμιά χώρα στον 

κόσμο, ούτε μΙα, atl1V οποία να μην υ:τάρχει κρατική τηλεόραση και κρατικό ραδιό
φωνο εκτός α.'tό την Αμερική. Μα. εκεί στην Λμερική υπάρχουν τόσες χιλιάδες 

σταθμοί, ακούω. που δε Οα ήταν αναγκαίο να υπάρχει, διότι εκφράζονται όλες οι 
τάσεις! Δεν ξέρω όμως καμιά χώρα στον κόσμο στην οποία επ(σης να υπάρχει ένα 
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μόνο κανάλι. Και ρωτώ πραγματικά εκείνους που μελέτησαν το θέμα: Υπάρχει 

καμιά χώρα στον κόσμο στην οποία να υπάρχει ένα μόνο κανάλι τηλεοράσεως; Δεν 

ξέρω καμιά εΥω. Μπορεί να κόμνω λάθος. μπορεί οι πληρoφoeΙες μου να μην είναι 

ακριβεΙς. Όμως το μοναδικό κανάλι που υπάρχει ας διπλασιαστεί, με την προσ

δοκία ότι με τον -τρόπο αυτό θα βελτιωθεί. και τι ποιότητα των προγραμμάτων. αλλά 
θα δοθεί και τι ευκαιρία σωστότερης πληροφόρησης αλλά και πληροφόρησης της 
διεθνούς κοινής γνώμης για το θέμα το οποίο σήμερα μας απασχολεί έντονα και για 

τους κινδύνους, τους θανάσιμοιις κινδiινoυς που εμείς διατρέχουμε. 

Κύριοι σννάδελφοι. έγιναν και λέχθηκαν πολλά. τ6σο πολλά. που καμιά φορά 
φτάσαμε στο σημείο να μικρολογοΙΙμε. θα ασχοληθώ πολύ ΕΠιγραμματικά με 

ορισμένα σημεΙΟ. όπως τι σύγκριση της τηλεόρασής μας με 10 BBC. Μα είναι δuύατό 
να γίνονται τέτοιες ΣUΓΧρισεις: Για όνομα του θεο,,! είναι δυνατό να σuyκριθεΙ η 
ποιότητα των υπηρεσιών του BBC που na(.Qvn rI.400.000.000 επιχoρηγήσε~ το 
χρόνο με το ΡΙΚ στο οποίο διδουμε εμεΙς n.ooo.ooo; Μα εδώ παραβιάζονται οι 
κανόνες της λογικής, η αρχή της αναλογικότητας και του μέτρου! Τα n.ooo.ooo που 
δίδουμε για 365 μέρες εμείς στο ΡΙΚ είναι όσα κοστιζει ένα πρόγραμμα μί.ο.ς ή δυο 
ωρών μιας ημέρας του χρόνου στο BBC, το οποίο ξοδεύει r1.400.000.OOO το χρόνο. 
Δεν μπορο"με να κάνουμε αυτές τις ΣUΓXρίσεις. 

θα κάμω όμως μια σVγxριση. θα πω ότι έγινε σύγκριση της ποιότητας των 

δικών μας των προγραμμάτων και βρέθηκε ότι είναι καλύtερη και ότι υπάρχει μεγα· 

λύτερη ακροαματικότητα εδώ σε σύγκριση με άλλους σταθμο"ς, και δε σταματώ, 

αλλά θα το πω, σε σύγκριση με το πρόγραμμα της ΕΤ 1 το οποίο βλέΠO\Jμε στην τηλε· 
όρασή μας εδώ στην Κύπρο. Ειδα.με ότι υπερέχουμε εμείς. Στην Ελλάδα πληροφο. 

ρούμαι ότι καλύτερη ποιότητα υπάρχει στα ΠΡΟΥράμματα των ιδιωτικών σταθμών. 
Γι' αυτό το λόγο δε θα ήταν σωστό να ΕΚτοξεύονται αυτοί οι αφoQισμo" 

ΑκοΟΟαμε Υια τη χρεοκοπία που αντιμετωπίζει το tδρυμα. Μα ένα Ι.δρυμα 
χρειάζεται οικονομική ενίσχυση, για να πάψει να χρεοκοπεί, Υια να ξεχρεοκοπήσει! 

Α ν υπάρχει παράπονο ότι η ποιότητα του άλφα ή του βτΊτα προγράμματος πρέπει να 

βελτιωθεί, χρειάζεται χρτΊμα να ξοδευτεί, για να βελτιωθεί, χρειάζονται μέσα, χρειά
ζονται τεχνικά μέσα, χρειάζεται να κάνουμε τα μισά στούντι.ο από όσα έκανε ο 

Mπα\)Qάκ. που έχει τέσσερα, άκουσα, πολύ μοντέρνα στούντιο, για να μεταδtδει τις 

εκπομπές του. Ας έχουμε και εμε(ς ένα δεύτερο στούντιο , για να μπορέσουμε να 

βελτιώσουμε και εμείς την παραΥωΥή και τις εκπομπές. Επίσης έχω πληροφορηθεΙ 
ότι υπάρχει η πρόθεση, αν ενισχύσουμε το ίδρυμα, να σvνδεθε[ με το πρακτορείο 

ειδήσεων EURONEWS, ώστε να εκπέμπουμε και εμείς καθημερινά στην Ευρώπη και 
να μπορέσουμε έτσι να αντιμετωπίσουμε και εμείς αυτο"ς τους κινδύνους τους 
οποίους έχω αναφtρει. 

Η ανόλυση η οικονομική που έΥινε περί του ότι η απόδοση του ΡΙΚ από 

απόψεως εισπράξεων από τις διαφημΙσεις μειώθηκε i] θα μειωθεί δε με εντυπω. 
σιάζει, διότι δε θα τΊθελα ποτέ ένας οργανισμός κοινής ωφελείας να κάμνει κέρδη. Η 

αποστολτ\ του δεν είναι να κερδίζει' η αποστολή του είναι να παίρνει το δίκαιο 

εκείνο ποσό που πρέπει να παίρνει, για να λειτουργεί. και ας αφτΊσει την κερδο· 

σκαιι:ία στους ιδιωτικούς ραδιοσταθμούς. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι και η ιδιωτική τηλεόραση πρέπει να ενισχυθεί. 

διότι είναι δικαΙωμα, αποτελεί δικαίωμα σuνταγματικό του κάθε πολίτη να εκπέ

μπει, να μεταδίδει τις ιδέες του, αλλό και δικαίωμα του κάθε πολίτη να έχει τη δυνα· 
τότητα να επιλέγει και να ακούει ιδέες κατά τη δική του κρίση κα~ aπόφαση. Αλλά 
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το Οέμα είναι ότι αυτό το δικαίωμα δε Οα πρέπει να αποβεί οε βάρος των δικαιω
μάτων του συνόλου 10ν λαού. διότι. XiJQLOL σννάδελφοι, το κράτος το αντιλαμβά
νομαι ως τον εκφραστή της λαΊ:κής κυριαρχίας και τα ιδρίΙματα το" κράτους είναι 
ιδρύματα που ΠΡΙίΤει να εκφράζουν και να ενσαρκώνουν το πνεύμα της παρονσΙας 

του λ.αού και να ενισχύουν με τον τρό;ro ουτό και την ιδέα της δημοκρατίας και την 
ιδέα της λο'(χής κυριαρχίας. 

1'0 Διοικητικό l.νμβοίιλιο το οποίο κατηγορήΟηΧΕ ότι παραπλάνησε το Σώμα 
είναι εδώ κοι οι αναφορές που έγιναν Λ.1\φΟηκαν από τα έγγραφα. που έδωσε το Διοι

κητικό Συμβούλιο στους ΟΎορητές, οι οποίοι διόβασαν δι6:φορα 01lμεία τα οποία 

στρέφονταν εναντίον του. ΤΟ Διοικητικό Συμβούλιο. λέγω. εΙναι εδώ χαι, πριν 
χατεβώ από το βήμα. Οα ήΟελα να πω ότι του εύχομαι κό:θε πρόοδο στα σχέδια τα 

οποία έχει σχεδιάσει και δρομολογήσει και τι μόνη ωταΙτηση ττιν οπο(α έχουμε ως 
Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ είναι το ίδρυμα αυτό να φανεί αντάξιο των προσδο

κιών του λαού και να εκφράζει πράγματι τη λα'ίκή αρετή και ττιν ιδέα ττις λα'Ι:κής 

κυριαρχίας και ττις δτιμοκρατίας όπως την εννοούμε εμείς. 

ΠPOI!ΔPOΣ: 

Θα δώσω το λόγο σΊον κ. ΝΊίνο Μιχαηλίδη, για να υπάρχει μια πεΡΙΊροπή Ίων 

διάφορων κομμάΊων, 

Ν'Γ. ΜΙΧΛΙ-ΙΛ ΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Δεν είχα την πρόΟεση ούτε και τώρα έχω σκοπό να μιλήσω επί Ίης ουσίας. 

Ζήτησα το λόγο. για να σχολιάσω όσα χΟες ο αγαπητός συνάδελφος του Δημοκρα· 

τικού Συναγερμού. ο κ. Μαρκίδης. ανέφtρι: σε σχέστι με την προοπάθεια που Ei.XE 
καταβάλει τότε η κυβέρ,'ηοτι Κ υπριανού για αύξηση τόσο της εισφοράς όσο και της 

κυβερντιτικής χορηγίας προς το Ραδιοq:;ωνικό Ίδρυμα Κύ:τρου. Γιατί είχε πράγματι 

επισημάνει η κυβέρντιση Κυπριανού ΊΟ οικονομικό πρόβλημα του ιδρύματος και την 

ανάγκτι αναδόμτισης και αναβά.θμισης των προγραμμάτων του και YI:.VlIld του προ·(ό· 

ντος που το Ιδρυμα προσέφερε στο λαό. 

Ως αρμόδιος τότε Υπουργός ε(χα προσωπικά διαπιστώσει ότι το ίδρυμα Οα 

έκλεινε, αν δεν ενισχυόταν οικονομικά και αν η κυβέρνrιστι και η Ilουλή δεν "ιο περιέ. 
βαλλαν με την Ε.ίτιβαλλόμενη φροντίδα και με ττι" καtάλλτιλτι προσΊασία. 'Ηταν και 

τότε. όπως είναι και σήμερα, έντονη η ανάγκη να υπάρχει το Ι'ΙΚ ως κρατικό ίδρυμα 

και δεν προτΙΟεμαι να σχολιάσω τους λόγους για τους οπο(ο\lς το ίδρυμα πρέπει να 

υπάρχει και να O\lV\J1tttQXEL. Οα έλεγα, με την Κ\ιπριακή Δημοκρατία. 

Είχα έρΟει τότε εδώ στη l3ουλή και είχα μιλήσει με τα ίδια ακριβώς λόγια με τα 
οποία μΙλησε ο κ. ΙΙλιάδης πρόσφατα, όταν ήρΟε ο ίδιος στη Οουλή και ανέφερε ττιν 

ίδια ακριβώς επιχειρηματολογία που είχα αναφέρει και εγώ τότε και που οι σημε

ρινοί υποσΤl1Qιχτές της στη Οο\lλή, της ΕΠιχειρηματολογίας δηλ. του κ. Ηλιάδη που 

ήταν τότε και δική μου, τότε την καταψήφιζαν, ενώ σήμερα την εγκρίνουν και την 

υποστηρίζουν. Λυπούμαι. γιατί Οα. πρέπει οτη ούντομη παρέμβασή μου να υπενΟυ
μίσω τους λόγους για τους οποίους η αύξηση της εισφοράς και ττις χορηγίας που 

είχε ζητήσει η τότε κυβέρνηση δεν ΈΤUΧε της ίδιας υποδοχής α."'tό τα κόμματα που 
σήμερα νποσΤllQίζουν την εν λόγω α\!ξllση. 

ΕΙναι κάτι που ωτοτελεΙ, αγαπητοί συνάδελφοι, ιστορική πραγματικότητα και 

η ιστορία στον τόπο μας δεν πρέπει να αφήνεται να πλαστογραφείται. Παρόλο που 
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είχε επιοημανΟεΙ στη Βονλή τότε ότι. αν δεν αυξανόταν η ασφορά και 11 χορηγία. το 
ΙδΡΊJμα θα έκλεινε, τι Πουλή δεν ενέκρινε το σχετιχ6 νομοσχέδιο και δεν το άφησε να 

περάσει . ενώ ιr.ιήρχε ο χίνδuvoς να κλεΙσει . ΊΌ Υπουργείο Εσωτερικών είχε 
εγκρίνει εισήγηση Τ11ς τότε δΙΕύΟυνσης του ιδρύματος για τη λειτουργία λαχείου στο 

ίδρυμα. πράγμα το οποίο αποδείχΟηχε σωτήριο για το ιηκ , γιατί με το (1.500.000 
και πλέον που αποφέρει μπόρεσε να χρατηΟεΙ και να καλ\lτερευσει, θα έλεγα , και το 

προ'ίόν αλλά και τα οικονομικά του, όπως Οα αναφέρω πιο κάτω, σε σημείο ποιι οι 

τότε επικριτές μιλο'ύν σήμερα για αρκετά βήματα προόδου και γενικά για καλυτέ

ρευση. Είναι με τα χρήματα τοι! λαχείου που μπόρεσε το ΡΙΚ να κρατηΟεί. χαΟώς 
επίσης και με μερικές αλλαγές που αφορούσαν την εμπορική διαφήμιση α.-τ:ό το 

ραδιόφωνο και την τηλεόραση. 

Οι πρόσΟετες πηγές εσόδων που δrιμιoύργησε το ίδρυμα στrι διάρκεια της δικής 
μας διακυβέρνησης απέφεραν σ' αυτό καΟαρές εισπράξεις ύψους ίΙ.659.634. ΊΌ 

ίδρυμα επίσrις ανέπτυξε ης δραστηριότητές του γύρω από τη διαφήμιση και ως 

αποτέλεσμα αυτής της δραστηριότητας τα έσοδά του από τη διαφήμισrι ανήλθαν 
μέχρι το 1989 σε ί6.688.000. Στο μεταξύ τα έσοδά του Q."tό την Εισφορά αυξήθηκαν 

από το 1980 μέχρι το 1990 κατά 107%, δηλαδή από ΕΙ.55 l.αxJ σε n.212.000, ενώ την 
(δια περίοδο η αύξηση στον τιμαριΟμικό δείκτη ήταν γύρω στο 80% :τερL-τ:ου. 

Παράλληλα, αΥa..τητοί συνάδελφοι, το Ι'lΚ :τεριόρισε τα έξοδό του σε βαΟμό 
που κατά τη διάρκεια των ετών 1985·1988 ο μέσο; όρος αύξησης των δαπανών ήταν 
8,5% σε σύγκριση με το μέσο όρο αύξησης των εσόδων που ήταν περίπου 12%. Την 
ίδια περίοδο της δικής μας διακυβέρνησης το Ρ1Κ μείωσε σημαντικά τον αριθμό του 
προσωπικού του, δηλ. από 503 σε 420 ιιπαλλήλους, και αύξησε παράλληλα την 
παραγωγικότητά του. 'Εκτοτε όμως άρχισε και πάλι η αύξηση του προσωπικού και 

πολύ φοβούμαι ότι εντός του έτους το ΡΙΚ Οα ξιπεράσει τους 503 υπαλλήλους που 
είχε το 1984. 

Σύμφωνα με μια άλλη ανακοίνωση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου της 

15ης Ιανουαρίου 1991, κατά το διάστημα μέχρι τΟ τέλος του 1990 το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου αντιμετώ:'τισε και έκτακτες δα.τάνες 'ύψους Π00.αxJ περi..-τ:ου το 

χρόνο που δημιονΡΥησΕ ο περί Συντάξεων Νόμος που ψήφισε η Βουλή. Πρόσθετα, 
σύμφωνα πάντα με την ίδια ανακοί.νωση του Ρ ΙΚ , πλήρωσε !.4.500.000 περί.που 
έναντι οφειλόμενων δανείων και τ ιΊκων τα οποία είχε συνάψει για αναπτυξιακά 

έργα, όπως για την ανέγερση σταΟμών FM, για την ενίσχυση σταΟμών μεσαΙων 

κυμάτων στη Λεμεσό και στην Πάφο, για την αντικατάσταση πομπών μεσαίων 

κυμάτων στην ΛΟαλάσσα και τα λοιπά. Πλήρωσε επίσης ί5.αχωοο έναντι οφειλό· 

μενης αναδρομικής υποχρέωσης στο ταμε(ο σύνταξης. Γενικά, Θα έλεγα ότι η οικο· 
νομική κατάσταση του ιδρύματος βελτιώΟηκε σημαντ ικά, αφού το συνολικό του 
λογιστικό έλλειμμα μειώΟηκε από ί5.00Q.QOO το 1984 σε ίι.ΟΟΟ.ΟΟΟ το 1989. 

Έγνοια της αντΙΠOλΙΤEΊJσης, αγα.-τ:ητέ κύριε συνάδελφε, την οποία ο Δημοκρα· 

τικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ ασκούσαν έναντι της κυβέρνησης Κυπριανού, ήταν 

να κλεί.σει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ ύ:τρου. για να σταματήσει ενόψει των ε.;"[ερχό · 

μενων εκλογών να μεταδίδει το κυβερνητικό έργο και να προβάλλει τα κυβερνητικά 

επιτεύγματα. Τι να γίνει όμως. κύριε συνάδελφε, μια και 11 τότε κυβέρνηση είχε στο 
ενεργητικό της σωρε(α έργων, τα οποία το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και η τηλε· 

όραση είχαν ιιποχρέωση, βάσει του κώδικα που η (δια 1J Βουλή ψήφισε, να μεταδί

δουν; Μήπως Οα μτρεπε η κυβέρνηση να σταματήσει να κάμνει τα αναπτυξιακά 

αυτά έργα , τα οποία ε(χε άλλ(ΟΟτε στο πρόγραμμΔ της, για να μην τα μΕταδίδει το 

ΡΙΚ και η τηλεόραση και έτσι να μην προβάλλεται η κυβέρνηση; 
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Μια και αυτό δεν ~ιπoρoύσε να γίνει. έπρεπε να βρεθεί ένας άλλος τρόπος: Να 
κλείσει το ΡΙΚ, να περωριστεί η τηλεόραση. Και αρνηθήκατε τόΤΕ την αύξηση της 
εισφοράς, ενώ σήμερα μι τα ίδια σχεδόν αιδομένα ·λέω σχεδόν, γιατΙ υπόρχει μια 

διαφορά· την εγκρίνετε. Και βέβαια σήμερα ίσως να μην πeoβάλλεται τόσο Τι να μην 

προβάλλεται καθόλου το κυβερνητικό tQYO. Αλλά γνωρu;,οuμ.ε όλοι γιατί δεν 
πρoβ(tλλεται. Γιοτί απλούστατα δεν υπάρχει κυβερνητικό έργο που θα άξιζε να 

προβληθεί από την τηλεόραση. 

Το νομοσχέδιο για αύξηση της εισφοράς του 1984 είχε κατατεθεί από την 

κυβιρνηση Κυπριανού σε συνδυασμό με το νομοσχέδιο περί συντάξεων των υπαλ· 

λήλων του ΡΙΚ. που επιφόρτιζε το ίδρυμα με δα..άνη ύψους !15.000.QOO για τις 
συντάξεις αυτές. Υπήρξε τότε συμφωνία ΙΙΕ το ΑΚΕΛ -ήταν τ6τε η περίοδος της 

δημοκρατικής συνεργασίας- να ιιποστηριχτονν από αυτά τα κόμματα, ΔΗ ΚΟ και 

ΑΚΕΛ, και τα δύο νομοσχέδι.α ταυτόχρονα. ΤΟ ΑΚΕΛ όμως υπαναχώρησε. πρoτεί~ 

νοντας να ψτ]φιστεί τον Ιούνιο το νομοσχέδιο περί συντάξεων και το Σεπτέμβριο 

αυτό για την αύξηση της εισφοράς. Εν τω μεταξύ όμως διαλίιθηκε η δημοκρατική 

συνεργασία, το ΑΚΕΛ ταυτίστηκε τότε στην αντιπολιτευτική -ι:ου προσπάθεια με-ι:ο 

ΔΗΣγ και έτσι υπαναχώρησε τελεσίδικα στην έγκριση -ι:ης εισφοράς, που απo-ι:ε~ 

λούσε, όπως είπα. πακέτο μαζί με την ψήφιση των συντάξεων. 

Κάναμε, κύριε Μαρκίδη, λάθη. Πολλά ή λίγα δεν έχει σημασία· άλλωστε 

κανένας δεν είναι αλάνθαστος. Δέκα χρόνια στην κυβέΡVfjση δεν μπορούσαν παρά 

να γίνουν και μερικά λάθη και οπωσδήποτε η κυβέΡVfjση τότε. η κυβέρνηση 

Κυπριανού, τα αναγνωρίζει. Το μεγαλύτερο όμως λάθος το οπο(ο μας καταλoγ(~ 

ζουν σήμερα είναι η πολλή δημοκρα-ι:ία που αναπτύχθηκε -ι:ό-ι:ε. ιδιαίτερα η δημo~ 

κρατία που Ει""tικράτησε όλα αυτά τα χρόνια ακριβώς χάριν της πολυφωνίας και της 

ωότιμης κάλυψης των κομμάτων από το ΡΙΚ και (lι""tό την τηλεόραση. Τέλειωσε η 

κυβέρνηση Κυπριανού το φράγμα του Κούρρη. έργο μεγάλο και πολύπλευρα 
χρήσιμο για όλο το λαό. και μας υποδείχτηκε τότε από το ΡΙΚ ότι μπορούσε να μην 

παραστεί και να μην πρ0β6.λει τα εγκαίνια. γιατί αυτό μπορούσε να ήταν αντίθετο 

με -ι:ον κώδικα τΤ]ς προεκλογικής εκστρατείCΙς τον οποίο είχε ψηφίσει η βουλή. Και 

δεν έγιναν τα εγκαίνια. Τα εγκαίνια έγιναν μετά από -ι:ην κυβέρVfjση Βασιλείου' 

μετά 20 μέρες. 

Ένα επιχείρημα που αναφtρθηκε είναι ότι η χορηγία εγκρίνεται σήμερα από 

εσάς. γιατί σήμερα υπάρχει πολυφωνία. ενώ τότε. λέτε. δεν υπήρχε· υπήρχε φίμωση 

τότε. Ξεχνάτε βέβαια ότι στο Διοικητικό Συμβούλω του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου ο ΔΤ]μοκρατικός Συναγερμός. όπως και τα άλλα κόμματα της Βουλής, 

με-ι:είχαν με πρόσωπα τα οποία τα ίδια τα κόμματα είχαν υποδειξει στον 

κ. Κυπριανού. Κανένας απολύτως, μα κανtνας απολύτως από αυτούς που συμμε· 

τείχαν στο Συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρίιματος Κύπρου δεν είχε εκφράσει ποτέ 

-ι:Τ]ν άποψη ότι καταπατούνταν τα δικαιώματα -ι:ων κομμάτων από το ΡΙΚ και ότι 

φιμωνόταν τι ιΡωνή των κομμάτων και της αντι.πo).ίτεVΣΗς. Και κανένας δεν 
υπέβαλε βέβαια την παραίτησή του για -ι:ο λόγο που εσεΙς σήμερα επικαλείστε. 

Η πολυφωνία και η ισότιμη κάλυψη των κομμάτων -ι:ων υποψήφιων Προέδρων 

κατά τις προεκλογικές περιόδους εφαρμόστηκαν πλήρως επί διακυβέρνησης 

Κυπριανού. Τόσο στις εκλογές του 1983 όσο και στις βουλευτικές του 1985 και στις 
δημοτικές του 1986 λειτoUΡγoooε διακομματική επιτροπή που r:νέκρινε αυστηρούς 
κώδικες κάλυψης -ι:ης προεκλογικής εκστρατεΙας από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου. Οι κώδικες και οι συμιΡωνίες αυτές λειτούργησαν άψΟγα, με αποτέλεσμα 
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τα κόμματα όλα ίιστερα α..-ι:6 κάΟε προεκλογική περίοδο να συγχαιρουν το ΡΙΚ για 

την αμερόληπτη κάλυψη των εκλογών. Οι Κανονισμοί που ψήφιζε η Οουλή κατά 

την προεκλογ ική περίοδο που ΠΡΟΤΙΥτ'!Οηχε των προεδρικών εκλογών του 1988 ήταν 
στην ουσ(α σι κώδικες που ανέφερα πιο πάνω με τη διαφορά ότι τους έδιδαν χροιά 

νόμου με προφανή στόχο την τρομοκράτηση των λειτουργών του ιδρύματος κατά 

την ενάσκηση των καΟηκόντων τους, που ούτως Τι άλλως εκτελούσαν αμερόλφcτα 

βάσει των προεκλογικών κωδίκων που συμφωνονσαν τα ίδια τα κόμματα. Με μiα 

διαφορά: Π ροχώρησε τότε η Βουλή -συνεργασία ΑΚΕΛ-ΔΗΣγ-ΕΔΕΚ- σε κάτι το 

πρωτοφανές για τα πα-Υκόσμια Οέσμια που ιo;ciισυν για τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 
δηλ. καθόρισε με νόμο τι είναι "είδηση~. Γι' αυτούς τους Κανονισμούς βαυχαλίζεται 

ο κ. Μαρκίδης και περηφαναιΕται ότι πρωτοστάτησε στον καταρτισμό αντής της 

νομοθεσίας , αντί τουλάχιστον να το αποκρύψει! 

Θέλετε μήπως. αγαπητοί συνάδελφοι, να σας υπενΟυμίσω τα πεντάλεπτα, τα 

δεκάλεπτα, τα εικοσάλε:ττα του Ραδιοφωνικου Ιδρύματος Κύπρου και της τηλεό

ρασης κατά την ΠQO(Κλογική ΠΕρίοδο; Θέλετε μήπως να σας υΠΕνΟυμΙσω την 
απόφαση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου να καλέσει τους τέσσερις υποψη

φίους των προεδρικών εκλογών σε κοινή σνζήτηση κατά την προεκλογική περΙοδο. 
πράγμα το οποίο και έγινε και υπήρξε ο λαός μας μάρτυρας το βράδυ εκείνο μιας 

εξουθενωτικής πάλης των τριών εναντίον του ενός χάριν της δημοκρατίας και της 
ελευθερίας του λόγου; l'ιατί να μη μου πείτε ότι ήταν έμ..-τνεuση, αγωιητέ κύριε 

Μαρκίδη. του κ. Κυπριανού να γίνει αυτή η συνάντηση, επειδή ήλεγχε τότε το ΡΙΚ Ι 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΜιχαηλΙδη, Οα σας παρακαλέσω να μιλάτε στο τρίτο ενικό για τους 

Βουλευτές, γιατί αυτό λέει ο Κα,ιονισμός. 

ΝΤ. Μ ΙΧΛΗΛΙΔ ΙΙ Σ: 

Ούτε ο κ. Κυπριανού μποροίισε να αρνη()εί να συμμετάσχει σ' αυη) τη συνά

ντηση. πράγμα που, αν το έκανΕ, Οα ήταν α.:tόλυτα δικαιολογημένος. 'Ηταν μια καλά 

οργανωμένη και άριστα σχεδιασμένη Ε."tίΟΕση των τριών Εναντίον του τότε Προέ

δρου της Δημοκρατίας . Είμαι σε Οέση να γνωρίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, και γνωρί

ζετε και εσείς ή οι περισσότεροι ωιό εσάς ποιου έμπνευση ήταν η συνάντηση Εκείνη, 

όπως επίσης γνωρίζετε και σε βάρος ποιου κατέληξε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΙΤΙ'ΙΟΥ: 

Σε βάρος ποιου κατέληξε; Δεν ξέρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. μη διακόΠΤΕΤε, παρακαλώ, τον ομιλητή. Κίιριε Χατζηδημητρίο\). 

αν θέλετε, μπορείτε να δευτερολογήσετε. Κύριε Μιχαηλίδη, συνεχίστε. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΙΙΣ: 

Δεν ξέρετε; Είναι κρίμα που δ~ν ξέρεις, φίλε μο\). 'Ε.πρεπε να γνωρίζετε. 

Το σπάσιμο άλλωστε του μονοπωλίου του !' Ι Κ και την καΟιέρ<οοη της πολυ
φωνίας στα ηλεκτρονικά μέσα μαζικής ενημέρωσης είναι το Δ ΙΙ ΚΟ και η κΊ,ιβέρνηση 

Κυπριανού πρώτη που προσπάΟησε να επιτύχει. 

Το 1983-1984 ενΟάρρυγε το !" Κ να προχωρήσει σε συμφωνία με ιδιώτη ΕΠιχει
ρηματία που Οα δημιουργούσε δεύιερο κανάλι τηλ[όρασης. 1'0 Ι' ΙΚ Οα αποκόμιζε 

από τη συμφωνία αυτή εισοδήματα εκατομμυρίων λιρών. πετυχαίνοντας έτσι το 
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διπλό στόχο: και τι πoλuφων(α θα καθιερωνόταν και τα οικονομικά του ΡΙΚ θα 
βελτιώνονταν, ώστε να μπορούσε να αντιμετωπΙσει και τον ιδιωτικό ανταγωνισμό. 
Είναι όμως τα κόμματα ΑΚΕΛ και ΔΗΙΥ που με απόqχ:t011 της Βουλής απαγό· 

ρεuσαν στο ΡΙΚ να προχωρήσει στην υπογραφή της συμφωνίας εκείνης. Ο ιδιώτης 

επιχειρηματίας ήρθε τότε στο YnouQΎelO με την επιταγή των L500.000 της εγγύησης 
που είχε τότε αποφασιστεΙ από το Υπουργικό Συμβούλιο. Ξαφνικά όμως τι Βουλή 
με αστραπιαία κίνηση απiκλεισε από αυτή την εξέλιξη το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου με σχετική νομοΟεσία. 

Προτού τελειώσω, αγαπητοί σuνόδελφoι, θα πρέπει να πω ότι το Δημοκρατικό 

Κόμμα δεν είχε ποτέ ούτΙ!: τότε που ήταν στην κυβέρνηση ούτε τώρα που βρίσκεται 

στην αντιπολιτευση την ξεχωριστή συμπάθεια της μεγάλης πλεΙOψηφLας των δι.εuθυ· 
ντών και των τμηματαρχών του ιδρυματος. Και τότε και τώρα το ΔΗ ΚΟ βρίσκεται 

στα σκαλοπάτια του ιδρύματος σαν ο φτωχός σuyγενής, ενώ όλλοι και τότε που 

ήταν αντι.πολιτε\lση και τώρα που είνα~ συγκυβt!ρνηση ή κυβέρνηση φιλοξενούνται 

καθημερινά στις πολυθρόνες των δι.άφορων διευθυντών και τμηματαρχών και τους 
περισσότερους α.;"tό αυτoUς τους βρΙσκει κανένας στα γραφε(α oπoιoUΔiμτoτε όλλου 
κόμματος παρό στα γραφεία του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Με αυτή τη σύντομη παρέμβαση ήθελα να κάμω, τελειώνοντας, την ερώτηση: 

Πού βρίσκεται η δηκοποΙηση στο ΡΙΚ και πού βρΙσκεται η κυβt:ρνητική παρουσία 

στην επιλογή των προγραμμάτων ή η φ(μωση των κομμάτων που ανέφερε ο 

κ. Μαρχ(δης στην πρωτολογία του; 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αντων[ου είναι ο επόμενος ομιλητής. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοΙ συνάδελφοι, 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι το υπό συζήτηση θέμα ε[ναι και σοβαρό και πολύ 

σημαντικό. Είναι σοβαρό, διότι διά του προτεινόμενου νόμου επιβάλλεται μια 

πρόσθετη οικονομική επιβόQ\lνση στο κοινό υπέρ το\l ΡΙΚ. Από την όλλη η σημασΙα 

το\l έγκειται στο όη από αυτό το νομοσχέδιο εξαρτάται σε πολύ μεγόλο βαθμό η 

λειτουργΙα και ο εκσυΥχρονισμός της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης σε επl.πεδo που να 

ικανοποιεΙ όσο γΙνεται καλύτερα τις απαιτfισεις των ακροατών και των τηλεθεατών, 

αλλά και να εξυπηρετεΙ πληρέστερα τα ευρύτερα συμφέροντα του τόπου. 

Υπόρχουν οι α.;.όψεις εκείνων που υποστηριζο\ΙV όη η δημόσια ή. ακριβέ

στερα. η κρατική τηλεόραση μπορεΙ να εκπληρώσει την αποστολή της χωρίς να 

χρειάl;ε'ται πρόσθετα έσοδα. αλλά και ότι η δημιουργ(α νέων ραδιοφωνικών 

προγραμμάτων και πολύ περισσότερο δεύτερου καναλιού ..αυτό το δεύτερο κανόλι 
πήρε πάρα πολλή συζήτηση- δεν εΙνα~ απαραίτητη Τι δεν είναι καν χρήσιμη. κατά την 
άποψη μερικών. 

Μεταξύ αυτών που αντιτάχθηκαν στη δημιουργία δεύτερου καναλιού ήταν και 
ο αγαπητός συνάδελφος κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. Με μεγάλη. εκπληκτικά μεγάλη, 

θα έλεγα . φραστική δύναμη υποστήριξε ότι δε χρειάζεται η δημιουργία δεύτερου 
τηλεοπτικού καναλιού. Είναι πράγματι με σχετική δυσφορία που θα αντιδικήσω με 
το φΙλτατο κ. Παπαδόπουλο. Τον Υνωρ(ζω πάρα πολλά χρόνια και κατά τη δι.άρ· 
κει.α της σταδιοδρομίας του ως Υπουργού Εργασίας και εμένα ως συνδικαλιστή 
είχαμε πάρα πολλή συνεργασία και ομολογώ ότι μΟ1J έκανε τότε εντύπωση η δύναμη 

της επιχειρηματολογίας του. 
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Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω πως η ε,,-tιχειρηματoλoyί.α toυ που 6.)(0\100 
χθες δεν ήταν ανάλογα δυνατή προς τη φραοτική δύναμη αυτών που έλεγε. ο 

Χ. Παιιαδόπο"λος νποσττ'ιριξε ότι με το ένα κανόλι είναι δυνατό να LXανoΠOΙΊlθOίιν 
οι απαιτήσεις το\l χ"πριαχοίι χοιvoν. των τηλεΟεατών. Και Είπε ότι \JπάρΧΟΊJV οι 
δυνατότητες το πρώτο κανάλι να διαμορφώσει σωστά τα προγράμματά ΤOΊJ και τόΤΕ 
θα εΙναι αρκετό. Μάλιστα. στους χαρακτηρισμούς που χρησιμοπο(ησε, για να 
υποβιβάσει ή για να αμφισβ1Ίτήσει τη σημασία του δεύτερου καναλιοίι. είπε ότι Οα 

πρόκειται απλώς περί ενός vidcocΙUb και ανέφερε ότι, με βόαll το πρόγραμμα που 

έχει δημοοιευτεΙ. αυτό Οα είναι ένα videodub. 

Δεν έχω πράγματι δει το συγκεκριμένο πρόγραμμα του δεύτερου καναλιού. 
αλλά. και αν ακόμα δεχΟώ amQ που εL-ΤΕ ο χ. n απαδόπουλος, ότι δηλ. πρόκειται να 
προβάλλει μόνο κινηματογραφικές ταινίες, και πάλι. κατά την αντίληψή μου ή κατά 

μια λογική συνάρτηυll των δυο προγραμμάτων, αυτά είναι αναγκαία. 

Γι ιστεύω ότι το δευτερο κανάλι δεν μπορεί να εξιταστεί μόνο του. ll ρέπει να 

εξεταυτεί σε συνάρτηση με το πρώτο κανάλι . διότι και τα δυο κανάλια ακριβώς Οα 
φτιάχνουν τέτοια :τρογράμματα, ώστε να δίνουν αυτό που ο λαός. αυτό που το 

κοινό. αυτό που οι τηλεΟεατές Οα ήΟελαν. Συνεπώς. κατά τη γνώμη μου, τα δυο 

κανάλια αλληλοσυμπληρώνονται και. επαναλαμβάνω. τα δυο κανάλια δεν μ1Cυρoυν 

να εξετόζονται χωριστά το ένα Q,Jτό το άλλο. 

Ύστερα, είναι ή δεν είναι γεγονός ότι το κυινό ζητά νο. έχιι u"tιλογή; Ακόμα ο 

καθένας από εμάς στο o:titt του. οσάκις :tρόκειται να ανοίξει την τηλεόραυη, βλέ.<tει 
ότι δεν του κάνει το πρόγραμμα και την κλείνι,ι . Δοκιμάζιι το άλλο κανάλι. της 

ελληνικής τηλεόραση;. και πάλι δε βρίσκει αυτό που Οέλει. Συνεπώς, πώς ικανο· 

ποιείται. και είναι εδώ το ερώτημα, η Q,J"tQtt TlOTl του κοινού για επιλογή; 

Υπάρχει ακόμα ένα ε:ιιχείρημα το οποίο ανέ:πυξε ο κ. IΙ απαδόπουλος και το 
οποίο λέει: Αν η τηλεόραση μείνει με ένα κανάλι, τότε το Δ ΙΙ ΚΟ προτείνει αύξηση 

μεταξυ 25 και 75% των εισφορών. Μα, με βάση τη λογική ένας Οα έλεγε: ΜΠ ροτι. 

μουμε να έχουμε κι ένα δείιτερο κανάλι . να έχουμε μια δεύτερη L"tιλογή και συνεπώς 
αξιζει να πληρώσουμε μια μεγαλύτερη επιβάρυνση". Νομίζω λοιπόν ότι είναι 

αναγκαίο. είναι χρήσιμο να λειτουργήσει το δεύτερο κανάλι. 

Κ αι εδώ και υτι; αρμόδΙΕ; Κοινοβουλευτικέ; Ε.ίτιτροπές ακουσαμε και τις 
απόψεις εκείνων που υποστηρίζουν ότι δεν είναι δυνατό να αποτραπεί 11 αίιξηση της 
εισφοράς προς το I>JK. χωρίς να τεΟεί. σε πραγματικό κίνδυνο η t:Πιβίωuη του ιδρύ. 

ματος και χωρίς να ματαιωΟεί το πρόγραμμα εκσυγχρονισμού. 

Εγώ. κύριε Π ρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι. Οεωρώ αυτονόητο ότι. όταν 

πρόκειται να ψηφtσoυμε αυξημένους φόρους 1\ αυξημένα τέλlι, είναι φυσικό να 

διακατεχόμαστε α.οτό μια αυξημένη περίσκεψη και ευαισΟησία. Σας λtω ότι η κοινο· 

βoυλευrική μας ομάδα δεν είναι με ευκολΙα που έχει καταλήξει στο να ψηφ(οη υπέρ 

της πρότασης για αύξηση της εισφοράς προς στο Ι) ΙΚ , όπως αυτή τί.Οεται στη σημε· 

ΡιvΉ σννεδρ(α της Οονλής. 

Αλλά υπάρχει και μια άλλη :ττυχή για την ο:τοία Οέλω να πω δυο λόγια. Ήταν 

πολλές οι περιιοττώσΕις όχι στο :τολύ μακρινό :ταρελΟόν. και τολμώ να πω και 
μερικές περιπτώσεις και υτο παρό". που ιr.τoxρεω01ίκαμε να ε:ιικρίνουμε το Ρ Ι Κ για 

διακρΙσεις σε βάρο; μας σε ό,ΤΙ αφορά δραστιιριότητες και εκδιιλώσεις της 

Αριστεράς. ΕΙναι επίσης γ\,{ικηιί η στάση της διεύOuνσης και του Διοιχητικσυ 

Συμβουλίου του Ι'ΙΚ σε ό.τι αφορά την παρα6ίαση συνδικαλιστικών ελευΟεριών και 

τις καταφανείς διακρίσεις σε βάρο; μελών της ΓΙ ΕΟ στο ίδρυμα. 
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θέλουμε να ελJτίζouμε όη τι διεύθυ\'οη και το Διοικητικό Συμβούλιο ΤΟ\l ΡΙΚ 

θα ενεργήσουν με τέτοιο τρόπο. ώστε να εξαλεlφΟι:ί κιι.Οε ε{δονς διΙΙκριση, καθώς και 

ότι Οα υ:τάQξει πληρης σεβασμός των συνδικαλιστικών δικαιωμότων και ελεuOεριών 
όλων, και το τονίζω. όλων των εργαζομένων στο ίδρυμα. 

ΠαραμερΙζovτας λοιπόν τα αισθήματα που μας δημιουργεί αυτή τι κατάσταση, 

που είναι αισΟήματα πικρίας, και το λέω. και χωρίς οποιαδή.:ιοτε ιδιοτελή κριηΊρια 

αλλά με γνώμονα μόνο τα γενικότερα ΣVμφέΡOντα του τόπου. τασσόμαστε με ης 

απόψεις Εχε(νων που υποσττιρίζοιιν ότι τι αύξηση της εισφοράς προς το Ρ Ι Κ είναι 

υπό τις περιστάσεις και αναγκαία και επιβεβλημένη. 

TllV ίδια στιγμή όμως στέλνουμε χαι ένα μήνυμα προς το Διοικητικό 

Συμβούλιο για τη λ:r'ιψη όλων των αναγκαίων μέτρων, ώστε να γίνεται τι χαλύτερη 

δυνατή αξιοποίηση των οικονομικών πόρων του ιδρύματος, αλλά και να βελτιωθούν 
και να εκσυγχρονιστούν τα προγράμματά του. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΙ)ΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Ο κ. Ομήρου εί,'αι ο επόμενος ομιλητής, 

Γ.ΟΜΗΙ)ΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, 

Φοβο"ύμαι ότι Οα είμαι λίγο πληκτικός, γιατί είναι γεγονός ότι τα εjτιχειρήματα 

αeΧ~Oνν να εξαντλούνται, γι' αυτό και Οα είμαι :τoλί,t σίιντομος. θα Ε.1ταναλάβω 

απλώς ότι το ερώτημα :ro" εγείρεται σε σχέση με τα νομοΟι-τήματα που έχουμε 
μπροστά μας ε(ναι πoλί,t αJτλό και συΥκεχριμέ,'Ο: Χρειάζεται το Ι'αδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου; '11 ακόμα ευρuτερα χρειάζονται κρατικά ραδιοτηλεοπτικά μέσα 
στην Κίι:τρο; Σ' αυτό το ερώτημα είναι που αυτό το Σώμα οφείλει να δώσει μια 

καθαρή και συγκεχριμΙνη α..-cάντηση χωρίς υπεκφυγές και μισόλογα, 

Κ"ύΡΙΕ nρόεδρε, εμείς του Σoσιαλιστικσiι Κόμματος ΕΔΕΚ είμαστε ωτό τους 

πρώτους που με Οέρμη υποστηρίξαμε την α .... 'άγκη εισαγωγής της ιδιωτικής ή ελεύ
θερης ραδιοφωνίας που ως ένα nλεκτρονικό, όπως λέγεται, μέσο μαζικής επικοινω

νίας θα εμ.-cλούτιζε την κυπριακή κοινωνία. Να Ouμωω ακόμα ότι ο ομιλών είναι 

αυτός που ενέγραψε σ' αυτή τη Οουλή Οέμα για τη σί,tνδεση της ελληνικής τηλεό

ρασης με την Κύπρο, ενώ αργότερα συνυπέγραψε αuτό το Οέμα και ο κ, Χρυσο

στόμου, για να πείσουμε, αφού Ι1ταν ήδΙ1 πεπειομέVTl η χυπριαχι1 κοινωνία, και τη 

Βουλή και την πολιτεία ευρύτερα ότι λόγοι εΟνικοί, και όχι μόνο, επφαλλαν τη 

σύνδεση της ελληνικής τnλεόρασης με την KiιπΡO, Και βέβαια. πέρα από το γεγονός 
ότι εξυπηρετούνταν και εξυπηρετoiινται εΟνικοί λόγοι με αυτή τη σύνδεση, είχαμε 

την ά.ι-cοψη ότι αυτή η σύνδεση Οα μ_7toρούσε να αποτελέσει και το πρώτο βήμα για το 

σπάσιμο των τηλεο:ττικών συνόρων της Κύπρου, για να σπάσει, αν Οέλετε, και το 

κρατικό μονοπώλιο του ιηκ και για να εμπλουτιστεί με αυτό τον τρόπο η διακίνησΤ] 

ιδεών, απόψεων και ψυχαγωγίας, 

Πράγματι οι εξελίξεις αυτές έχουν φtρει μια νέα αvτ{ληψη και μια νέα 

νοοτροπί.α οε ό,ΤΙ αqχ>ρά τα μέσα μαζικής t.-τικοινωνίας και αυτές οι εξελίξεις Ei.vat 
φυσικό ότι 00 προχωρήσουν και με την ιδιωτικιj τηλεόραση στο σύντομο μέλλον και 
με την εισαγωγή της διασυνοριακής τηλΕόρασης :tO" έρχεται. 

Βρισκόμαστε στο προστάδιο της ένταξής μας σ' αυτό το :ταγκόσμιο πλα(σιο 

των επαναστατικών αλλαγών σε ό,ΤΙ αφορά τον τομέα της πληροφόρησης, που 
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στονς καιρούς μας ανα..mσοεται με κινηματογραφική ταχ\ιτητα. Και θέλω να 

δηλώσω την ετοιμόΤllτά μας. την a..-τοφασΙΟΤLκότητά μας, την πολιτική μας βο'ίι).:ηση 

να ανταποκριΟούμε ο' αυτές τις νέες ανάγκες, σ' αυτές τις νέες αντιλήψΕις για την 

πολ"φωνΙα στο ραδιόφωνο. στην τηλεόραση και γενικά στα μέσα μαζικ1'ις επικοινω

νίας, γι.α να δώσουμε και στο λαό μας. γιατί όχι. 'tll δυνατότητα μιας πολύ πιο 
μεγάλης επιλογής από αντή που είχε ως τα σήμερα, 

Όμως, αγα.πτιτοΙ συνάδελφοι, αuτ6 δε σήμαινε και δεν πρέπΕΙ να σημαΙνΕΙ, το 

όη δηλαδή μ.τήχαμε ο' αυτό το νέο στάδιο σε ό.τι αφορά τα μέσα μαζικής ενημέ. 

ρωσης. ότι θα πρέπει να ατραφούμε προς tτlν αποδυνάμUXJη και ακόμα χειρότερα 
προς την κατάργΤΙΟll των κρατικών ραδιοτηλεοπτικών μέσων. ΊJΠoβαOμίζOντας ή 

καταστρέφοντας το ρόλο και την αποστολή ΤΟ1Jς. ΛvτΙOετα. είναι τι ΠEΠOίOrισή μας 

ότι όσο χρειάζονται τα ιδιωτικά μέσα μαζικής ενημέρωσης άλλο τόσο χρειάζονται 

και τα κρατικά μέσα μαζικής ενημέρωσης. Γιατί; rLa να στηρίζουν την ώιοψη του 
κράτους, της πολιτείας και όχι βέβαια της οποιασδήποτε κυβέρνησης, όπως είπε ο 

κ. Πωταδόπουλος, αλλά και για να υπηρετoiιν τα ευρύτερα εΟνικά σΊJμφέρoντα, 

πράγμα το οποίο δεν ίΧOΊJμε εγγύηση ότι Οα OΊJμβαΙνει με τα όποια ιδιωτικά κανάλια 

και πολύ περισσότερο βέβαια με την ξένη διασυνοριακi) τηλεόραοη, όταν Οα έρθει. 

Και, αν είμαστε υπέρ της πολυφωνίας, υπέρ του πλoυραλισμoiι, όπως λέμε, υπέρ 

του ανοίγματος της Κύπρου προς τη διασννοριακi) τηλεόραση, Οα frταν αντιφατικό 

και ανορθόδοξο την ίδια στιγμή να μη στηρίζουμε και να μην ενισχύουμε την 

κρατική ραδιοφωνία και την κρατική τηλεόραση, ώστε να μΠOρέσOΊJν να ανταποκρι

Οούν, ναι, και στον ανταγωνισμό που είναι φUΣικό ότι Οα υπάρξει σ' αυτό το νέο 

στάδιο της nxνoloYLKi); α.ναβάθμισης )(αι της εισαγωγής όλων αυτών των ξένων 
τηλεοπτικών καναλιών που μας έρχονται. 

Έχει προβλτΊματα το ΡΙΚ; Έγινε συζήτηση κατά κόρον. Εγώ λέω ότι έχει 

προβλτΊματα το Ι) JΚ και μάλιστα μεγάλα :τροβλτΊματα. Χρειάζεται εξυγίανση, χρειά

ζεται ανασυγκρότηση, χρειάζεται αναδιοργά\'ωση, χρειάζεται ανανέωση σε ό.ΤΙ 

αφορά τον εξοπλισμό και τα μέσα του, τα οποία παραμένουν πεπαλαιωμένα εδώ και 

δεκάδες χρόνια. Και συμφωνούμε ακόμα και λtχOηκε και από τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής EHYΧOΊJ και νομίl;ω ότι όλες οι πολιτικές δΊJνάμεις σ' αυτό το Σώμα 

συμφωνούν ότι Οα :τρέπει να γίνει και ένας έλεγχος οε βάθος και εγώ ξέρω ότι το 

Διοικητικό ΣΊJμβoύλιo πρώτο, δηλ. ο Πρόεδρος του Διοικητικού ΣυμβQΊJλίOΊJ, έχει 

δηλώσει ότι το Ι}ΙΚ είναι πρόθΊJμO να συνεργαστεΙ ο' αυτή την έρευνα. για να 

αποδειχθεί αν ΊJπάΡΧOΊJν οποιεσδήποτε ευΘUνες για τα κακώς έχοντα και βΕβαίως για 

να βοηθηθεί και το (δρυμα να ξεπεράσει τις όΠΟΙΕς σημερινές δυσκολίες και να 

ανοίξει ένα νέο δρόμο που Οα οδηγήσει στην αναβάθμιση των κρατικών ραδιοτηλεο

πτικών μέσων. 

Ακόμα Οα πρέπει να "Πάρξει προβληματισμός σε ό.τι αφορά τη βελτΙωση των 

προγραμμάτων το" Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου με εκδημοκρατικοποίηση, με 

περισσότερο διάλογο. με αποφυγή της α"τολογοκρισίας, που εγώ πιστεύω ότι 

αποτελεί το μεγαλύτερο παράγοντα της κακοδαψο\'ίας του ιδρύματος. Γιατί αυτή η 

α"τολογοκρισία που λειτουργεί από το 1%0 μέχρι τις μέρες μας εμποδΙζΕΙ τους 
δημοσιογράφους και τους ανΟρώπους που εργάζονται στο I'lK να αναπτύξουν τις 
δημΙOΊJργικές τους πρωτοβουλίες και τη φαντασία τους. Και εγώ είμαι σίγOΊJρoς ότι 

και φαντασ{α διαΟέτουν και δημιο"ργικές πρωτοβουλΙες και ότι πράγματι, αν απαλ
λάσσονταν από αυττΊ t11 μορφ1) της λογοκρισίας, Οα μ.-τορούσαν να κάνο"ν Οαύματα. 
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Και αυτό που λέχθηκε, ότι δηλ. πραγματικά οε διεθνείς διαγωνισμοίις κάποια έργα 
10\1 Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρον έχουν βραβευτεί, χαι τελευταία πληροφορή· 
θηκα από το CNN. απoδεικvUει ότι πραγματικά ιmάρχoυν τεράστιες δυνατότητες 
που θα πρέπΕΙ να αξΙΟΠΟΙΤιΟΟ'ύν. 

Όλα αlJtά λοι.ι-τό\' Οα πρέπει να γίνουν, με παράλληλη όμως στήριξη του Ρα.διο
φωνιχο" Ιδρύματος Κύπρου. 11 Εξυγίανση, η ανασυγκρότηση, η ανανέωση θα πρέπει 
να συνδυαστούν κrιι να προχωρήσουν παράλληλα. για να μιλήσουμε για ης πεο(, 
φημες παeάλληλες πορείες πο'\) Οα πρέπει να αχολοvOηΟούν και σ' αυηΊ την περί. 

πtωση. θα πρΙΠει να αχολουΟ'ηΟούν παράλληλες πορείες. για να νπάρξει μια πραγ
ματική βελτίωση του !)αδιοφωνιχού Ιδρύματος Κύπρου και για να αναβαΟμιστεί και 
το προ"(όν το οποίο διατίΟετοι από αυτό το ίδρυμα προς τον XΊJΠΡΙOκό λαό. 

Πρέπει να πούμε ότι νπήρξαν τους τΕλευτα(ο"ς καιρούς εξελίξεις προς το 
καλύτερο. Υπήρξαν βελτιώσεις στα προγράμματα του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου. Υπήρξαν ανοΙγματα δ1lμοκρατικά τα οποία όλοι έχουμε παρακολουθήσει. 
Δειλά δειλά αναλαμβάνονται πρωτοβο"λίες προς Τl1 σωστή κατεύΟυνσl1. Εμείς λέμε 
ότι πρέπει να βο1]Οήυουμε προς αυτή την κατενΟυνυη, ώστε να μην παραμείνουν 

φωτεινά διαλεΙμμαΤQ αυτές οι πρωτοβουλίες και αυτά τα ανοίγματα, αλλά να 

γίνουν ο κανόνας και όχι 11 εξαίρεση. 

θα πρέπει ακόμα να πούμε ότι ίσως Ύια πρώτη φορά wτάρχει ένας Πρόεδρος, 
ένα ΔιοΧ'ητικό Συμβούλιο. το οποίο δεν παρακολουΟεί εκ του μακρόΟεν. δεν κατο

πτεiιtι εκ του μακρ60εν το τι συμβαίνει στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. όπως 
συνέβαινε πι.ο παλιά. Σήμερα υπάρχει μια πιο στενή παρακολούθηση, απ' ό,ΤΙ ξέρω, 
α..τό τον Πρόεδρο και το Διοικητικό Συμβο"ύλισ και υπάρχει ενδιαφέρον για τον 
εκσυγχρονισμό του ιδρνματος, ώστε να μπορέσει να ανtαtcOκριOεΙ στις νέες προκλ ή
σεις της τεχνολογίας, σης νέες ΠΡUκλήσεις του ανταγωνωμού που έρχεται. 

Όμως, για να μ:τορέσει το Ρ Ι Κ να ανταποχριΟεί πράγματι σ' αυτές τις προκλή

όεις, για να ανταποκριΟεί στο ρόλο και στl1ν αποστολή του, είναι φυσικό ότι χρειά
ζεται οιχονομικΙ; στήριξl1. Και αυτή 11 ιστορΙα της οικονομικής του στήριξης δεν 
είναι επινόηση Τl1ς κν:τριακής l3oukit; των ΑVΤL"tροσώπων ή της κυπριακής πολι
τείας, αγαπl1τοί συνάδελφοι. Οικονομική στήριξη δίδεται σ' όλες τις χώρες του 

κόσμου προς τα κρατικό. ραδιοτηλεοπτικό. μέσα. για να μπορέσουν να απoτελέσovν 
πράγματι Τl1ν έκφραυl1 του κράτους, Τl1ς πολιτείας στο χώρο των μέσων μαζικής 

ενημέρωσl1ς. Ο κ. Ι'ολ6νδης έδωσε μια αναλυτική, και μό.λιστα σuyκριτική, κατά

στασl1 του τι πληρώνουν οι πολίτες άλλων χωρών και νομΙζω ότι οι συγκρίσεις 

μιλούν από μόνες τους. Ι Ι συ,'εισφορά που προτείνεται να δίδεται από κάθε 

κυπριακό νοικοκυριό είναι πολύ χαμηλότερη ακόμα και με τις αυξήσεις που αυτή η 
Βουλή πιθανότατα απόψε Οα εγκρίνει. Και δε Οα αναφέρω, γιατί 1'ιδ11 αναφέρΟτ!καν. 
τα επιχειρήματα εκείνα τα οποία λένε ότι Είναι αδιανόητο να ;ταρακολουΟούμε με 
απάθεια τις δυνατότητες του Μπαυράχ, του κατοχικού ραδιοσταΟμού, ο οποίος 
αυτή Τl1 στιγμή διαΟέτει, όπως λέχΟηχε, τέσσερα υπερσΊίΥχρονα στούντιο τα οποία 
συνδέει με δορυφόρο, για να μεταφέρουν διεθνώς Τlιν προπαγάνδα του κατοχικού 
καθεστώτος, όταν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου παραμένει με πεπαλαιωμένα ή 
μό.λλον με πεπαλαιωμένο στούντιο. γιατί ακοίισαμε ότι ένα είναι. 

Ο κ. Παπαδόπουλος ζήτησε από όλους τους 130υλευτές με αίσθημα εΊJ%νης να 

τοποθεΤl100ύν πάνω σ' αυτό το θέμα. Και η απάντηση είναι Q.,-τλή: Εμείς με αίσθημα 
σοβαρότητας, με αίσθημα υπευθυνότητας κρΙνουμε ότι έχουμε εΟνικό καΟήκον να 
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στηρ(ξουμε το κρατικό ραδιοφωνικό ίδρυμα. για να σtηρ(ξoυμε, αν θέλετε, και .ην 
κρατική μας υπόσταση αλλά και 11'1 δυνατότητα του Κρ(ιOOuς να επικοινωνεί και να 
παρεμβαίνει τοπικά αλλά και διεθνώς. 

Και νομίζω ότι δεν πρέπει να ξεχνο'ύμε και το εξτ'ις σημαντικό: Σε μια εποχή 
που ανα..-τtύσσσVΤQΙ το μέσα μαζικής ενημέρωσης και μέσα από την παραγωγή και τη 

διακίνηση πληροφοριών και ψυχαγωγίας διαμορφώνουν αξίες ζωής, πρόtνπα 

συμπεριφοράς και δημιουργούν κινδύνους χειραγώ'Υησης συνειδήσεων και ισoπέ~ 

δωσης του ανθρώπου αλλά ακόμα και των εθνικών πολιτισμών, δεν έχουμε άλλη 
επιλογή α..-τό το να προτάξουμε χόπoιouς μηχανισμο'ύς άμυνας, ιδιαίτερα σε μια 

na"tQtδα 1'1 ΟΠΟιο. βρΙΟΚεται υπό σιινθήκες κατοχής. Και δεν έχουμε άλλη δuνατότητα 
να ενισχύσοιιμε αυτή την άμuvό μας παρά μόνο μέσα από 'Την ενίσχυση '(ων 
κρατικών ραδιοτηλεοπτικών μας μέσων. Με αυτές τις σκέψεις, κVριε Πρόεδρε. είναι 
πον εμεις θα ψηφίσουμε τα σημερινά νομοθετήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Πουργουριδη, μήπως υπάρχει πλειOψτJφια που 
θεωρεΙ ότι εξαντλήθηκε το θέμα; Αν υπάρχει αvtή η άποψη και αν γίνει εισήγηση 

από δυο κόμματα, θα τη βάλω σε ψηφοφορία. Έχω την εντύπωση, επειδή μου 
ζή",ησαν το λόγο και όλλοι ομιλητές, ότι ό,τι λεχθεί από τώρα και στο εξής δι θα 
προσθέσει τLπoτε και, επειδή έχουμε ακόμα δέκα νομοσχέδια στην ημερήσια διάταξη 
και άλλα οχτώ θέματα στο Κεφάλαιο Δ', νoμLζω ότι θα ήταν σώφρον να γινόταν 

ψηφοφορία. Δε νομ(.ζω ότι θα προσθέσουμε στα επιχειρήματα· απλώς θα απαντούμε 
ο ένας (Πον άλλο στα (δια επιχειρήματα τα οποΙα θα ακούονται. Γι' αυτό θέτω το 

θέμα σε ψηqχ>φOρΙα ... 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

θέμα διαδικασίας, κύριε πραιδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ νoμLζω ότι αυτή τη στιγμή κάμνετε αυτό που αρνηθήκατε 

να κάμετε στην αρχή της συνεδριασης, γιατί έπρεπε να ακoλoUΘΤΙθεΙ η σειρά όπως 

ξεκtνησε και δεν μπορούσε να γΙνει αλλαγή όπως "'ην εΙχε εισηΥηθεΙ ο κ. ΚληρΙδης. 
Αυτή "'η στιγμή είμαστε στο στάδιο που αντιλαμβάνομαι ότι έχουν απομεΙνει δuo ή 
τρεις ομιλητές για να πρωΤOλoγήσouν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, είναι πέντε, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Έστω πέντε. Αν ακολουθείτο στο θιμα της διαδικασLας η εισήγηση του 
κ. Kληρtδη, θα είχαμε ήδη τελειώσει τώρα, και όμως εσε[ς για λόγους τάξης αρνηθή
κατε να τη βάλετε σε ψηφoφoρtα. Εγώ έχω την έντονη άπΟψη ότι πρέπει να μιλήσω 
και ο κυριότερος λόγος εΙναι ότι θέλω να aπoδείξω ότι μπορο'ύμε να μιλούμε και 

σύντομα, όταν θέλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Συλλο'ύρη, όταν επρόκειτο να αρχίσει η συζήτηση, η θέση την οποία 

πήρα ήταν ένας από κάθε κόμμα και να συνεχιστεί η συζήτηση. Όμως υπάρχει 
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κάποιο στάδιο :tOu φτάνη κανείς στο συμ.."'tέρασμα πως εξαντλήΟηκε το όλο θέμα. 
Δεν πρόκειται οπωσδή.:τοτε να αδικήσω κανέναν, εκτός αν υπάρχει η γενιχή ό..-roψη 

πως το θέμα εξαντλiιOllχε. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΛ. ΚΛΙΙΡΙΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στον Κανονισμό της Βουλής υπάρχουν δυο διατόξεις. Η μw 

λέει ότι οποιοσδή.:τοτε ΒουλευηΊς πιστεύει ότι εξαντλήΟιlκε το Οέμα μπορε[ να εωη

γηΟεί. ότι πρέπει να τεΟεΙ σε ψηφοφορία και τότε δίδεται ο λόγος σε ένα Βουλευτή 

που υποστηρα;.ει την άποψη ότι πρέπει να τεΟεί σε ψηφοQX)ρία και σε έναν άλλο που 

αντιτΙΟεται -δίνονται μέχρι 15 λεπτά στον χαΟένα-και ανάλογα με την απόφαση της 
πλειοψηφίας διεξάγεται η συζήτηση. Υπάρχει όμως και μια άλλη διάταξη η οποία 

δΙδει στον Πρόεδρο το δικαίωμα να Οέσει το Οέμα σε 't1IlφoφoQLa. Εγώ προτιμώ τη 

δεύtερη διάτας'f]. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εγώ αυτό είχα την πρ60εση να κάνω. 

ΓΛ. ΚΛΗΡIΔIIΣ: 

Και κάνω εγώ την Εισήγηση ότι το Οέμα έχει ι:ξαντληθεί και πιστεύω ότι πρέπει 

πλέον να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία, γιατί αυτό το οποίο συμβαίνι;ι είναι 

επανάλΊΤΨη των όσων λέχΟηκαν, αφού τα Ιδια λέγονται και ξαναλέγονται. Εγω 

μίλησα υπέρ. τωρα, αν υπάρχει και xάo-roLo; που Οα μιλήσει κατά, να του δώσουμε 

το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρlον. 

Τ. ΧΑΤΖΙΙΔΗΜ ΙΙΤΙ' ΙΟ Υ: 

Κύριε Πρόεδρε, "ομίζω ότι η συζιΊτηση προχωρεί κανονικά. Έμειναν λΕγοι 
ομιλητές χαι Οα πρέ,\τει "α τους δωοουμε την ΕUχαιρία να μιλήσουν. Φuσιxά, υπόρ
χουν επιχειρήματα τα οποία επαναλαμβάνονται, αλλά ας μην Q.ι-τoκλε(σoυμε το ενδε

χόμενο να ακούσουμι: και και\'ούριες ωτόψεις είτε υπέρ είτε κατά του νομοσχεδίου 

το οποίο συζητούμε. 'ιΖτσι, Οα παραχαλέσω η συζήτηση να συνεχιστεί με νέα 

έκκληση για συντόμευση των ομιλιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν συνεχιστεί η συζήτηση, δε Οα αποκλείσω και τις δευτερολογίες. Δεν είναι 

μόνο το θέμα των πέντι: ομιλητών που υπάρχουν- ι:Ιναt και το Θέμα των δευτερολο

γιων. 

τ. XATZHΔΙΙMΙΙlΊ' I Oγ: 

Να γίνουν και δειιτερολογίι:ς, χύριε Πρόεδρι:, γιατί το Οέμα πράγματι εΙναι 
πάρα πολύ σημαντικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν Q."tοφασίσω αν Οα Οέοω το Οέμα οε ψηφοφορία, Οα ήΟελα να ακούσω 

απόψεις και α."tό τα άλλα δυο χόμματα. 

Ο κ. Πωταδόπουλος. 

Τ. ΠΛΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν ξέρω τι θα α.-τοφο.σίσει το Σώμα όσον αφορά το αν εξαντλήΟηχε το Οέμα ή 

όχι' δεν εκφράζω ά.-τοψη τώρα. Όμως, επιμένω ότι δεν μ..-τορείτε να αφαιρέσετε το 
δικαίωμα της δευτερολογΙας χαι αναφέρομαι ειδικά στον εαυτό μου. Ε.δι() ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριι Πα,ί"tαδόπουλε. για όνομα του θεού ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Παρακαλώ. κύριε Πρόεδρε. να με αφήσετε να τελειώσω' παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

... δεν τέθηκε θέμα να αφαιρέσω αυτό το δικαίωμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αφήστε με να τελειώσω και μιλήστε μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να τελειώσετε. αλλά δεν τέθηκε τέτοιο θέμα. 

Τ. Π ΑΠ ΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Εδώ τώρα δεν ξέρω πόσες ώρες, Ισως για 12 ώρες που γίνεται αυτή τι συζή· 
τηση. όλοι οι ομιλητές απαντούν σε αυτά που υποτίθεται όη εΙΠα εγώ, και μερικώς 

ο συνάδελφος, ο κ. Ηλιάδης, που βέβαια δεν τα είπα. Απαντούν σε πράγματα που 
εγώ δεν είπα και δε νομίζω ότι με οποιαδήποτε ψήφο της Βουλτ\ς είναι δίκαιο να 
διακοπεί 11 σuζrιτηση και να μΊ1 συνεχιστεί μέχρι την κατάληξή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

θα ήθελα τις απόψεις του ΑΚΕΛ επΙ του θέματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. πιστεύω ότι το θέμα έχει εξαντληθeί, αλλά, όπως έχει εξελι· 
χθεΙ και όπως στην αρχή το θέσατε ·και εδώ διερωτώμαι αν στην αρχή που τέθηχε 
θέμα περιορισμού και είπατε να (J\J\'f.χίσουμε έπρεπε αυτό "{ο πράγμα να είχε τεθεί 
"{ότε σε ψηφοφορία. και επειδή αντιλαμβόνομαι ότι έχουν μείνει "{ρεις με τέσσερις 

συνόδελφοι. εγώ θα ΕΙσηΥούμουν. αν και οι ιδιοι οι ομιλητές συμφωνούν. να μιλή. 
σουν, αλλά να μην υπερβεί. κανένας τα δέκα λεπτά, και να κλείσουμε το θέμα κανο· 
νικά και να αυτοπεριοριστουμε και στις δευrερoλoγΙες. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, aπoσύρω ττιν Εισι1ΎΤ1σή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε KληρLδη, για να μην υπάρχει καμι.ά παρεξήγηση, θέλω να τονίσω ό ,ΤΙ 
ανέφερα προηγουμένως. Ή θα γίνει ψηφοφορία τώρα για "{ο ότι εξαντληθrιxε τι 
συζήτηση και θα κλείσει το θέμα η θα προχωρήσουμε, είπα, CJt"f! συζήτηση και θα 
δοθεΙ η ευκαιρ{α και για δευτερολογΙες. Αυτά, για να μην υπάρχει καμιά παρεξή· 
γηση. 

Δίνω το λόγο στον κ. ΠουρΥοιιρίδη. Η συζήτηση συνεχίζεται. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πιστεύω ότι το θέμα εξαντλήθηκε. θα μιλήσω από τη 
θέση μου για δυο λεπτά μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αν είναι μόνο για δυο λεπτά, από τη θέση σας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΙ: 

Ασφαλώς. Έχω την αίσθηση του τι είναι δυο λεπτά' θα πρέπει να πω ότι 
συμμεt"εΙχα σε όλες τις συνεδρί.ες των ε.. .. ητροπών που εξέτασαν τα δυο νομοσχέδια 
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και σε κανένα σtάδΙO δεν αντιλήφθηκα να εΠΙΧEιρήθ1'Jχε αίτό οποιονδήΠΟΤΕ 11 παρα
πλάV1lmί τους. Τα στοιχεία που μας δόθηκαν ηταν tttoLa. που ένας καλόπιστος 
άνθρωπος πεΙθεται χωρίς ιδιαίτερη προσπάθεια ότι πρέπει να ψηφΙσει υπέρ και των 

δύο νOμoσχεδtων, και αυτό προτίθεμαι να πρόξω. 

Είμαι της γνώμης όη σίγουρα το παρελθόν του ΡΙΚ ιιπήρξε αμαρτωλό. (ι.α το 

πόσο αμαρτωλό ήταν θα μπορούσα να μιλώ δυο ώρες. Είμαι όμως σίγουρα βέβαιος 
ότι το τωρινό Διοικητικό Συι.Lβoύλιo βρΙσχεται στο σωστό δρόμο. Προσπαθεί να 
β(ιλει μια τάξη στα οικονομικά του ΡΙΚ, όσο δίισχολο χι αν είναι αuτό εξαιτιας των 

σφαλμάτων του παρελθόντος, ενώ εισήγαγε επΙσης την ΠOλUφΩVΙα -μ' αυτό εννοώ τη 
σωστότερη τοποθέτησή του lVΑvtL προσώπων και καταστάσεων- όσο ΧΙ αν αuτ6 

ήταν δύσκολο εξαιτΙΟς του ότι μέχρι πρόσφατα λιβό.νιζε τον εκάστοτε Πρόεδρο και 
την κυβέρνησή του. Επομένως, αφού βαδ(ζn στο σωστό δρόμο και αφού επηελεΙ 
εθνικό καθήχον χα~ εθν~χή α,ίτοστολή, έχουμε υποχρέωση να του δώσουμε το οικονο

μ~κά μέσα, για να εκπληρώσει σωστά αυτή την αποστολή. Και, επει.δή με το δυο 
α"τά νομοσχέδια. τοιι διδονται αυτά τα οικονομιχά μtσα. εγώ θα ψηφLσω και τα δυο 
νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βαρέθηκα όμως να ακούω την απειλή ότι θα μιλήσει κάποιος δυο ώρες. επιτέ

λους, ας βρεθεί κάποιος να μ~λτlσει δυο ώρες. Ο κ. Καζαμιας. ΕUΧαριστώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κατ' αρχό.ς σΙγουρα αισθάνομαι πολύ όβολα που παΙρνω το λόγο μετά τη 

συζήτηση που προηγήθηκε. Όμως πρέπει να πω όη αυτή ήταν η τέταρτη φορά που 

πιθανόν να Μοχρεωνόμουν να πω ότι αποσ'ύρσμαι και θέλω να σας ιιπεΝΘUμΙσω ότι 

σήμερα μιλησαν τέσσερις συνάδελφοι οι οπο[οι δήλωσαν σήμερα συμμετοχή και 

πιθανώς να καλούνταν δυο ή τρεις συνάδελφοι που ήταν έτοιμοι από χθες να 

αποσυρθούν. Και δεν πρέπιι να πα(ζοιιμε με τη μετριοφροσύνη μερικών συνα
δέλφων, αν θέλο"με να εΙμαστε πάντοτε σωστοΙ Aυtή η παρατήρηση δεν είναι για. 

το προεδρείο της Βοιιλής είναι για όλους το"ς συναδέλφους. Και, αν θέλο"με να 
κάμνο"με δι.εUΘεττ;~εις, θέλω να "πενθυμtσω ότι η δική μας η παQό.ταξη ήταν από 
ης πρώτες, αν όχι η πρώτη, που στην αρχ'ή αυτ'ής της βουλευτικής περιόδου έδειξαν 

όλη την καλή διάθεση να γίνουν κάποιες διευθετήσεις επΙ αυτού του θέματος. Και 

Ισως να είναι καλό να προβληματιστούμε αν χρειάζεται να επανέλθουμε. 

Κύριε Πρόιδοε. λέχθηχα.ν πολλά, μεταξύ άλλων και για την ι.διωτική ραδι.ο
φωνΙα και για. την ι.διωτική τηλεόραση, αλλά και για το κατά πόσο "πάρχουν κακώς 

έχοντα στο ΡΙΚ. Περί αυτού ας μη συζητήσο"με περαιτέρω, γι.ατΙ "πάρχιι θέμα 
γραμμένο στην Επιτροπή Eλtrxo\l και "πάρχει και νομοσχέδιο στην αρμόδια. 
Επιτροπή περί ι.διωηκής τηλεόρασης και ας εκΦQά.σo-υμε (κιΙ τις απόψεις μας. 

'Εχει μόνο λΕΧ!π' από προηγούμενο συνάδελφο, νομίζω από τον κ. Ηλι.άδη και 
η τοποθέτηση τ'ιτον απόλυτη, ότι το Ραδιαρωνικό Ίδρυμα Ku1tQO" \ιπήρξε πάντΟΤΕ 

Ι το φερέφωνο της εκάστοτε κ'Uβέρνησης και γι' αυτό ο Ιδιος δεν μπορούσε να τοποθε

τηθεί θετικά επί το-υ νομοσχεδ(ου για αύξηση της εισφοQ6.ς. Σίγouρa. όμως στον 
επlλoγo της ομιλίας το\l και ο ίδιος είχε αναγνωρίσει ότι υπάρχει μια βελτίωση στο 
ΡΙΚ. Το ένα σίγουρα έρχεται σε αντίθεση με το άλλο. Και εμείς . επειδή συμφω
νούμε με τη δεύτερη διαπίστωση, γι' αυτόν ακριβώς το λόγο ψηφιζουμε \ιπέρ των 

δυο νομοσχεδιων. 
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Διερωτήθηκε κα~ ο συνάδελφος. ο κ. M~xαl1λίδης, χατά πόσο είναι σωστό να 
θεωροίιμε ότι το ΡΙΚ βελτιώνtται σήμερα, τη σηγμ'ή που ο αριθμός τωv απασχολου
μένων σε αυτό είναι της τάξης των 520 τόσων υπαλλήλων και έψrασε. όπως μας 
ανέφερε. τον αριθμό no'U είχε το ΡΙΚ το 1984. αφο\! στο μεσοδιάστημα ωτήρξε μια 
κάμψη ο\Πού του αριθμoiι. 

Πιστεύω ότι είναι λάθος να κάνουμε αυτή τη σύγκριση. Γι.ατΙ. αν την κάνουμε, 
θα πρέπει να κάνονμε σύγκριση και με την ολική προσφορά ΤΟ\l ιδρύματος και .ότι 

θα διαπιστώσουμε χωρις καμώ. δuoκολια ότι οι 520 σήμερα υπάρχουν, γιατί έχοuμε 
βελτιώσεις σε μια σειρά ΠΡΟΥ.ραμμάτων, όπως ε(ναι τα δελ.ία ειδήσεων. όπως είναι 
τα καθημερινά αθλητικά ΠQOΎρ{ιμματα, ό.-τως είναι 11 παροuoι.ο των σuνεργείων 10υ 
ΡΙΚ από Παρo.σχεUΉ μέχρι KueLOxTj σε δέκα αθλητικά ΎΨtεδα ποδοσφα(.ρο". πετό
σφαιρας. καλαθόσφαιρας, xειeoσφαΙρι.σης σε αντι.παράθεση με 600 παρουσίες t.σως 
το 1984. εκτός του Πάσχα. των Χριστουγέννων, των εθνικών εορτών, Τl1ς Καθαράς 
Δευτέρας και δεν ξέρω κι εγώ ποιων άλλων περιπτώσεων κατά τις οποίες δεν 
παρουσιάζονται οι κάμερες του ΡΙΚ σ' αυtά "α -γήπεδα. Επίσης, δεν πρέπει να 

ξεχνούμε όtι στις εκλoytς tautόxΡOVQ μεταδιδονται ta αποτελέσμαtα από όλες tις 
Ε.ι-ταρχΙες και ttOL μιλούμε για άμεση πλl1ροφό(111Ο11 του λαού. 

Και δι.ερωτηθήκαμε γιαtί to ΡΙΚ δεν έστιιλΕ ανταποκριτή στο Mάαστριχt. 
Είμαι σίγουρος, Είμαι ΠΕΠΕισμένος It::IO% όη, αν tO έκαμνε, ίσως να βρΙσκoνtαν 
επικρηές και από αυτό εδώ tO βήμα. Δεν έστ;ειλε το ΡΙΚ, γι.αtΙ απλούσταtα έχει 
μόνιμο ανταποκριτή στην Ευρώπη που καλύπτει σχεδόν καθημερινά τα πιρί ΕΟΚ, 

εκtός κι αν δΕν ακούμΕ τα προγράμματα του ΡΙΚ και δεν tO έχουμε δι.απιοτώσει. 

Είμαι σίγουρος όtι η αναφορά του αγαπητού κ. Τάσσου ΠαπαδόJtoυλoυ ότι 
μιλούσΕ σε ώτα μη αΚOυόνtων ήταν μι.α. άtuχη στιγμή. Σίγουρα ως δl1μοκρατικοΙ 
άνθρωποι Είμαστε σε θέση να ακούμΕ όλΕς τις απόψΕις, όπως είμαστΕ ταυτόχρονα 

σίγουροι ότι και ΠΡΟl1γουμένως και tώρo που ακούγεται η αντΙθεΤl1 άπΟψη εμείς δε 
μιλούμΕ σε ώτα μη ακοΟΟντων' σίγουρα μιλούμε σε ώτα ακουόντων και σίγουρα θα 
υπάρξει και υπάρχει πάντΟΤΕ 11 δωβούλευση και ο καθένας με βάση τη δική του 
ΚΡΙΟΤΙ παίρνει τη δική του την απόφαση. 

Όμως θα. πάρουμε τις απόψεις του κ. Παπαδόπουλου, αν και διαφωνούμε, 
από t1) θετική tους πλευρά. Είναι και αυτό ακόμα ένα μήνυμα προς ΤOuς ιθύνοντες 

του ΡΙΚ. ότι δηλαδή, εκτός από Τl1 συμπαράσταση προς το ΔΙΟΙΚl1τικό Συμβούλιο 
και τους ιθίινοντές του, υπάρχουν και οι άκρατοι επικριτές του και έτσι βρίσκονται 
συνεχώς στο στόχαστρο, στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος. Κάθε βήμα και κάθε 

ενfργειά τους είναι σίγουρα υπό παρακολούθηση, γι' αυτό κατά τον προοι::χή χρόνο 

μέχρι και tOV προσεχή ΓενάΡl1 θα πρέπει σίγουρα να προσέξουν να μl1ν κάνουν 
κάποιο ολισθl1μα. γιατί σίγουρα αυι:ό το Σώμα είναι τόσο υπεύθυνο, που δεν έχει 
χανfνα πρόβλl1μα να επανατοποθεττιθεί, αν αmό είναι αναγκαίο. 

Δε θα ασχοληθούμε με την αναγκαιότητα των μικρών ή των μεγάλων στούντιο. 
Σίγουρα υπάρχει 11 άποψη του BBC ότι της μόδας είναι το μικρά στούντιο. 

Υπάρχει όμως και 11 άπΟψη του ARD κοι του ZDF Τl1ς Γερμανίας που είναι 11 οντ(.. 
θετη. Άρα η θέση ο' αυι:ό εμάς των βουλευτών δεν μπορεί να είναι τίποτε άλλο 

παρά υποκειμενική και είναι καλύτερο να την αποφύγουμε. 

ΈΧΕΙ λεχθεί όtι οι αυξήσεις ης οποίες προτιθέμεθα να ψηφLσΟlJμt είναι κατα
θλιπτικές. Όμως εδώ θα επαναλάβω ότι αυτές είναι σίγουρα πολύ χαμl1λόtερες από 

αυι:ές που είχαν προταθεί το 1984 από "l1ν τόtε κιJβέρνηση του ΔΗΚΟ. Σίγουρα η 
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στατιστική δεν παραιτλανεί. Η στατιστική είναι Eκείvη η orroia δίδει 11'1 γυμνή πραγ
ματικότηtα και είναι μια ολοκλl'l{!Wμέvη δήλιοοη. Γιατί, αν 1'1 στατιστική παρα
πλανεί, όπως λέχΟlικε ΠQOΊlΎOυμένως. σίγουρα και 1'1 σVyκΡΙOΊl με το γεγο\'ός όη ΊΙ 
επιβάρυνσΊl διπλασιάζεται βρίσκεται στα ίδια επΙ-ι:εδα. Απλώς Οέλω να υπενθυμίσω 

και να πω ότι οι αυξήσεις αυτές σίγουρα Οα είναι ανE.ι-ι:αίσOΊlτες για το καOrιμι:ρινό 

μας βαλάντιο. 

Η σύγκριση με τους καφέδες, ό..τως εΙ-cε και ο κ. 1l α.-ι:αδόπουλος με τον Q."tOlo 
συμφωνώ απόλυτα, πιΟανώς να είναι ατυχής για τον α.τλοίιοτατο λόγο ότι ΊΙ καθημε
ρινή αύξΊlση της ΕΠιβάρυνσής μας είναι πολύ μιχρλότερη από τrιν αξία του χαφέ. 

Και πρέπει να πούμε ότι ΊΙ συντΡL-ι:τική πλεΙΟψηφία των καταναλωτών Οα κληθεί να 
πληρώσει, εκτός α.-ι:ό το 9% του :τλrιOυσμoύ που δεν πλi1ρωνε χαι ούτε θα πλrιρώνει, 
από ένα μέχρι δεκατρ(α σεντ την ημέρα και αυτιj αποτελεί το 75% του λαού. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

(Κτυπά το χέρι πάνω στην έδρα) 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΛΣ: 

Αν το κτύπημα είναι για μένα, κύριε Πρόεδρε, να σταματήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Όχι, είναι για τον χ. Mαρκίδrι, ο οποίος σηκώΟηχε κιόλας για να συζητήσει . 

Α . ΜΑΡΚIΔIIΣ: 

Βεβαίως. κύΡΙΕ Πρόώρε. με την άδειά σας. αλλά ακσύεοn α.-ι:ό τα μικρόφωνα 

auti1 τη στιγμή χαι οας ακο\ιει όλη η Κυπρο;, η οποία όμως, επειδή δε βλέπει τη 
φυσιογνωμία σας, δεν αντιλαμβάνεται ότι πρόκειται περί αστείου και το παίρνει για 

σοβαρή παρατήρηση σε βάρος μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Μαρκίδη, Οα παρακαλέσω ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙΙΣ: 

Να έχετε υπόψη σας τη φίιση ... 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

11 ρώτα πρώτα δε σας έδωσα το λόγο. 

Α. ΜΑΙ)ΚΙΔΙΙΣ: 

... των μέσων μαζικής επικοινωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΔEύrερo, σας παρακαλώ, δε γίνεται ούτε αστείο ούτε σοβαρό. Όταν ένας 

συνάδελφος μιλά, νομίζω ότι πρέπει να τον παραχολουΘούμε. Και, όταν γίνεται 
Οόρυβος στην αίΟουσα, δεν αχούμε μεριχοί τι λέει. 

Συνεχίστε, χύριε συνάδελφε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ευχαριστώ. 

θα χάμω αχόμα μια πολύ σύντομη σύγκριση, χρησιμο:ιοιώντας αχριβώς το 

ίδιο επιχείρημα όλων ('λεί"ων που είναι ένθερμοι υ:τοστηρικτές της σύνδεσής μας με 
την ΕΟΚ, χωρίς να Οέλω cδώ να τονίσω Τl1 δική μας αντίθεση ' όχι . Α:τλώς, Ε.ι-ι:ειδή 

ε[ναι πολύ δημοφιλή; πάντα η σιJyxριση των κυπριακών με τα ιυρωπα '(χά δεδομένα.. 
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θα πρέπει εδώ να σας \ιπενθυμίσω ή να υπoδe(ξω σε XMowuς που δεν είχαν την 

ενχαιρία να τα μελετήσουν πως και με την αυξημένη εισφορά η Κ ώτρος θα 
βρίσκεται πολύ πιο κάτω από το χαμηλότερο ύψος εισφοράς στον ευρωπαΊκό χώρο. 
Και σίγουρα δεν μπορώ να δεχθώ το επιχείρημα ότι είτε το βιοτικό μας επίπεδο είτε 
η ποιότητα της ραδιοτηλεόρασής μας βρίσκεται κάτω από το μέσο επίπεδο στην 
Ευρώπη. αν τα συγκρίνουμε συνολικά. 

Δεν μ...ορούμε να παραγνωρίσουμε σίγουρα το γενικότερο αισθημα του κοινού 

ότι το ΡΙΚ έχει βελτιωθεΙ Πρέπει σ' αυτή την προσπάθεια όλοι να συμβάλουμε και 
σίγouρα. σ' αυτή μας την προσπάθεια δεν μπορούμε να αφήσουμε έξω την οικονομική 

του ενίσχυση. Δίνεται πάντως η εντύπωση από κάποιους ·και δεν εννοώ ότι αυτοί 

είναι Μέλη αυτού του Σώματος- όfΙ θα επιθυμούσαν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου όχι μόνο να μείνει στάσιμο· και έχουμε όλοι διαπιστώσει μια βελτίωση 

τελευταία- αλλά και να οπισθοδρομήσει. να πάει πίσω, να γίνει όπως ήταν προηγου· 
μένως και ακόμα χει.ρότερο , να γ'νει μονότονο, να γίνει μονοφωνικό, να μην 

εκφράζει τη σημερινή πραγματικότητα για τον ωτλούστατο λόγο ότι θέλουν να ενδυ

ναμώσουν τα ΕΠιχειρήματά τους και να επιδε(.ξουν την καλύτερη εικόνα πο" έχει 

πιθανόν η ιδιωτική ραδιοφωνία και μελλοντικά ίσως και η ιδιωτική τηλεόραση 

έναντι των κρατικών ιδρυμάτων. ΣΙγουρα με την ιδιωτική ραδwτηλεόραση κανένας 
δε μας εξασφαλιζει. κανένας δεν έχει την υποχρέωση να μας εξασφαλίσει ίση μετα

χείριση. Για το ΡΙΚ σίγουρα αυτός είναι χρόνος δοκιμασίας. Εμείς θα είμαστε 

συνεχώς σε tπιφυλακή και, αν μας δοθεί η ευχαιρία και υποχρεωθούμε να t.ι.ανατo

ποθετηθούμε, αυτό το πράγμα θα το κάνουμε χωρίς καμιά δυσκολία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έμειναν για πρωτολογΙες ο κ. Συλλούρης. ο κ. Π ρέντζας και ο κ. Μουσιούττας. 

ο οποίος μου ε{.πε ότι θέλΕι να πει δυο λόγια a...ό τη θέση του. 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ λλΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Ένιωσα πλήρως το συνάδελφο Καζαμία. όταν είπε ότι ένιωθε όβολα. και 
πιστεύω ότι θα νιώσουμε όλοι πολύ πιο βολικά. αν μπορέσουμε να είμαστε λίγο 

συντομότεροι. Δεν είναι ωταίτηση δική μου, αλλά νομίζω όn πρέπει όλοι οι συνά

δελφοι να κατανοήσουν ότι είχαμε υπομονή και ακούσαμε πολλά και ότι ΧΡΕιάζεται 
και αυτοί με λίγη υπομονή να μας ακούσουν Μγο. 

Δε θα μιλήσω για το παρελθόν' θα μιλήσω για το τι κάνουμε στο παρόν. ώστε 

με έμφαση να δοθούν τα σωστά μηνύματα προς το Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ. 
αλλά και για να ξέρουμε τι αναμένεται στο εγγύς μέλλον. Στο παρόν αποφασίζουμε 

μέσα σ' ένα κλΙμα το οποΙο έχει δημιουργηθεί με τρωτά επιχειρήματα. με σωστά 

επιχειρήματα. με κάποιες υποθέσεις και με βάση το ότι δε θα πληρωθούν σήμερα 

όλες οι αμαρτίες του παρελθόντος. 

Αυτό όμως που εΙναι κοινή διωτίστωση όλων ε'ναι ότι το ΡΙΚ -και αφτ;νω ~ξω 

τον τόνο με τον οποι.ο αυτό έχει λεχθεί από όλες τις πλευρές, όπως και τους συναι-

σθηματισμούς- έχει στο παρελθόν αμαρτήσει. Ψηφίζουμε με το ελαφρυντικό ότι 

σήμερα οι ιθύνοντες του ΡΙΚ έχουν καλές προθέσεις. 

'Ακοοοα με προσοχή τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο και δεν είναι σ' εκείνον που 

θα κάνω παράπονο για τον τρόπο με τον οποίο έχει εκφρσ.σtεΙ. διότι αυτή η Βουλή 



2076 

με τον τρόπο που λειτουργεί μ.."tορε( να μην έχει δώσι:ι στο παρελΟόν πολλά παρα· 
δείγματα αλλοιώσεως Οέuεων οοτερα από τέτοιες συζητήσεις. Τον άκουσα με 

προσοχή και έχω επηρεαστεΙ όχι μέχρι του βσ.Ομοίι να αλλάξω τον τρόπο με τον 

οποίο θα ψηφίσω, αλλά σΙγουρα έχω επηρεαστεί, ώστε να Οέλω να δώσω μεγαλύτερη 
προσοχή στην έρευνα που Οα γίνει από αυτό το Σώμα για το ΡΙΚ και μεγαλίιτερη 

προσοχή στην πρόοδο που α..-rτό μόνο του το Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ είναι 

υποχρεωμένο να επιφέρει. 

Έχει λεχΟεί ότι το ΡΙΚ έχει βελτιωΟεΙ Εγώ λέω ότι έχει βελτιωθεί πολύ λιγό· 
τερο απ' όσο έχουν βελτιωΟεί οι πολιτικές συνΟ-ήκες αυτοίι του τόπου. Έχουμε 

αναφερθεί στον προεκλογικό κώδικα ο οπο(ος έγινε κατόπιν πιΙσεως από κόμματα. 

Τι κάνει όμως το ΡΙΚ εκτός προεκλογικής περιόδου και εκτός ΠρQεxλoγικoίι 
κώδικα; Είναι κάτι το οποίο πρέπει να προβληματίσει το παρόν Σuμβo'ύλιo του ρικ 

και η πρόοδος η οποία πρΙπει να ε.'τιτειιχΟεί δεν μπορεί να συγκρίνεται με το 
παρελθόν. πρέπει να συγκρίνεται με το σήμερα, με τις σημερινές συνΟήχες και με το 

τι γίνεται γύρω μας. στις άλλες χώρες. Και όλη αυτή η εuO'ύνη ανήκει στο Διοικη· 

τικό Συμβοίιλιο του })(Κ και το Ι'ΙΚ πρtπει να νιώσει ότι έχει την ευΟίινη μέχρι τον 
Ιανο"άριο να δώσει α.,τοδε(ξεις προόδου και όχι μεμονωμένα δείγματα. 

Το ΡΙΚ οτην περίοδο της Q.,"tουσίας της ελεύθερης ραδιοφωνίας απέτυχε. 

Σήμερα uπάρχει η πρόκληση α"τη και τον δίδεται η ευκαιρία με τον τρόπο πο" 
ψηφίζουμε σήμερα γα neruXEL μέσα στις σημερινές συνΟήκες. Αν όμως η φιλοσοφία 
και η τακτική του ΡΙΚ ε(ναι να Ε."tιβιώσει δυσκολείιοντας ή εξουδετερώνοντας την 

ελε\ιθερη ραδιοφωνία, η ΠΡOσurι:ική μο\! άποψη είναι ότι αυτή είναι λανθασμένη 
τακτική . Αν η φιλοσοφία η οικονομική του ΡΙΚ rL\'QL ότι Οα καλύψει τα ελλείμματα 

με την εύκολη λύση της αύξησης των συνδρομών, α\!τός είναι ένας λανθασμένος 

τρόπος και σίγονρα το ίδρυμα πρέ."Cει να κοιτάξει την κακοδιαχείριση για την οποία 
όλοι έXOΊJμε μιλήσει. 

Κίιριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, tδώ τελειώνω. λέγοντας ότι πιο χρήσιμα 

για το ΡΙΚ είναι τα επιχριτιχά σχόλια. Αν θέλουμε να ΠΡOOδεOOOΊJμε, πρέπει να 

χινηθοίιμε στο"ς ορίζοντες της σημερινής πεπατημένης χαι των ο,ψερινών γνώσεων 

βελ τιώνοντάς τες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κίιριε Π ρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Πρόθεσή μο\! είναι να είμαι πολίι επιγραμματικός και να απoφίryω όσο είναι 

δΊJν«τό τις επαναλή'fεις. 11 προσέγγισή μο\! στο Οέμα των δ'ύο νομοσχεδίων παν 
έχο"με μπροστά μας είναι πολύ απλή. Οα έλεγα ότι είναι σχεδόν CI.."tλο·(κή . 

Το πρώτο βασικό ερώτημα είναι αυτό πο" τέθηκε από αρκετούς άλλο"ς συνα· 
δέλφους, κατά πόσο δηλ.αδή χρειαζόμαστε ή όχι το ΡΙΚ. Και βεβαίως 11 Q.,"tάντηση 
πο" όλοι δΙνOΊJμε είναι ότι όντως το ΡΙΚ το χρειαζόμαστε. 

Η δείlτερη ερώτηση είναι αν τα οικονομικά μΙσα που έχει στη διάθεσή ΤOΊJ το 

ΡΙΚ επαρκούν. για να ανταποχριΟεί στην αποστολή ΤOΊJ. ιι απάντηση ΠOΊJ δίνεται 

με βάση τους λογαριασμούς ΤOΊJ και όχι α"Οα{ρετα με βάση την "ποκειμενική κρίση 
ΤOΊJ οποιο"δήπΟΤΕ είναι ότι πραγματικά δεν επαρχοίιν τα μέσα πον έχει στ'!) διάΟεσή 
ΤΟ", διότι έχει επισημανθεί και έχει τεχμηριωΟε{ με βάση ΤOΊJς αριΟμούς ότι 
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'Uφίστατα~ κίνδυνος μέχρι και πτώχευσης του ιδρύματος. Βεβαίως το ερώτημα που 
μπαίνει είναι αν :τρέπει να αφεΟεί να βαδίσει προς το βάραΟρο το ΡΙΚ 1) αν πρέπει 
να έχει την οικονομικι) στ1)ριξη που χρει{ιζεται . ΊΌ ερώτημα που μ..-τορεί να τι:θεί 
πάλι εδώ είναι: Αν αφεΟεί να καταρρεΟΟει, ποιος Οα πληρώσει τη ζημιά; 

Όταν οι προηγούμενες Boυλtς από το 1984 μέχρι σ1)μερα αρνούνταν να αυξή
σουν την εισφορά προς το I>JK, ΠΟLO ήταν το αποτέλεσμα; ΜειώΟηχαν οι δα.ι-τάνες 

του ΡΙΚ ; Όχι. ΑuξτΊΟηκαν τα χρέη του. γιγαντώΟηκαν τα χρέη του και συνεπώς ο 

λαός Οα κληθεί να πληρώσει τα χρέη αυτά μαζί με τους τόκοuς στΊμερα, ετεροχρονι

σμένα. αλλά πρι,-τει ,'α τα πληρώσει, διότι πάντοτε ο λαός είναι rcou πληρώνει για 
ζημιές και χρέη δημόσιων οργανισμών. 

ΊΌ ερώτημα είναι πάλι: Τι συμφέρει καλύτερα; Να έχουμε ένα ΡΙΚ που να 

λειτουργεί επΙ πιστώσει τΊ ένα Ρ Ι Κ που να έχει πόρους και να μη χρειάζεται να χρεώ

νεται ; Νομίζω ότι είναι α\1tονόητο ότ~ τα χρέη είναι βαρύτερα από τις άμεσες 
πληρωμές και είναι καλύτερα να εχ.-τληρώνOVΜε στην ώρα tou; τις υποχρεώσεις μας. 

Άλλο ερώτημα :του Οέτω στον εαυτό μου είναι αν είναι δίκαιο το σύστημα της 
ε ισφοράς όπως υφίσταται. Αλλά η απάντηση είναι ότι δεν είναι αυτό το ζητούμενο. 

Το σύστημα της εισφοράς καΟορίστηκε πριν αιτό 15 ή περισσότερα χρόνια. έχει 
κριΟεί αrtό τη Βουλη, έχει κρισεί α.-τό τα δικαστ1)ρια, τα δικαστήρια το βρήκαν 

νόμιμο. ενώ η llouAti το βριiκε και δίκαιο. Εγώ :τροσωπικά έχω αντίρρηση για το ότι 
είναι δίκαιο. αλλά εν πάση περιπτώσει είναι το υφιστάμενο σύοηιμα και αυτό που 

συζητούμε δεν είναι βεβαίως η ορΟότητά του ή το αν ι:(ναι δίκαιο αλλά απλώς η 

αναπροσαρμογ1) των αυξ1)σεων που προτείνονται ως επιβόρυνση. 

Η α'ύξηση που προτείνεται ε(ναι βαριά; Η απάντηση είναι ότι δεν είναι βαριά, 

αλλά ο κόσμος διαμαρτυρι'ιΟΗΧε. Και βεβαίως εδώ πρέπει να ε;τισημάνω ότι στην 
Έκθεση για το Οέμα αιιτό υπάρχει μια ανακρίβεια που έχει επισημανθεί και ωτό 

άλλο συνάδελφο, ΟΙ συνδικαλισΤΙΚές oργανΏUεις έχουν ταχΟεί urctQ μίας λογικής 
αύξησης -αυτή litav η έκφρασή τους- κα~ όχι υπέρ της αύξησης. ΔιαμαρτυρήΟηκε εν 

πάστι περιπτώσει ο κόσμος και δε νομίζω ότ~ ήταν άδικη η διαμαρτυρία. Αλλά δεν 
ήταν αποκλειστική και μεμονωμένη για ένα αποκλειστικό και μεμονωμένο γεγονός. 

Ζούμε σε μια περίοδο κατά την οποία από αuτό το Σώμα 'Ψηφίστηκε μια σειρά φορο
λογικών νομοσχεδίων. επιβλ1)Οηκαν κι άλλες φορολογικές ΕΠιβαρύνσεις στον κόσμο, 

έχει ενσκήψει ένα κύμα ακριβειας και υπόρχει ο φόβος ότι aut1) είναι ακόμα μια 
φορολογία πον προστίΟεται στις προηγούμενες και που προηγείται των [,Jτομένων_ 

Έτσι το Οέμα δεν είναι αν ο κόσμος ενοχλήΟΤΙΚΕ από την αύξηση της εισφοράς ιιπέρ 

του Ρ ΙΚ . αλλά το θέμα και το μήνυμα που δΙ,'εται σε όλους μας είναι ότι ο κόσμος 

θέλει να προσέξουμε τα Οέματα φορολογίας. ώστε να δίνεται η αίσΟηση ότι η φορο

λογία ε(ναι δΙκαιη ή ότι προσπαΟο'ύμε τουλάχιστον να είναι δίκαιη , θα έχουμε σε 

λtγες μέρες κάποια νομοσχέδια για τη vauttAia. για τις υπεράκτιες εταιρείες και 
εκεΙ είναι που Οα κριΟούμε αν νοιαζόμαστε όχι μόνο για το κόστος ενός καφέ του 

κοσμάκη, αλλά αν νοιαζόμαστε να μην είναι η πατρίδα μας φορολογικός παρά

δεισος. 

Αλλά είναι και ένα τελευταίο ερώτημα που με απασχόλησε: Τα μέτρα που 
πάρθηκαν από το ι984 μέχρι σήμερα εναντίον tOu Ι)ΙΚ. τα οικονομικά μέτρα, εννοώ, 
η μη ψι'jφιση της αύξησης των τελών, αυτά είναι που έδωσαν το επιθυμητό αποτέ

λεσμα; 11 Βουλή ήΜι αλλαγές στη νοοτροπία, αλλαγές στα προγράμματα, αλλαγές 
στις προσεγγίσεις του Ι) I Κ. Μή:τως απέδωσε το ότι IJ Βουλ1) ιιτέρησε auτou; τονς 
πόροιις από το ΡΙΚ; 
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Νομίζω ότι δεν είνοι αυτό που α:rτέδωσε, διότι οι αλλαγές στο j1 1K ήρθαν όχι 
γιατΙ το 1984, το 1985, το 1986, το 1988 ή σήμερα η Βουλή δεν έδωσε το λεφτά. Αν 
χαι σήμερα ακόμη δεν τα δίναμε. αυτό δε θα έφερνε πάλι κανέ\'α αποτέλεσμα. ΊΌ 

αποτέλεσμα των αλλαγών που είδαμε στο ΡΙΚ ήρθε. πρώτο, διότι υπήρξε πολιτικό 

ωρίμασμα όλης της ΚΌινωνΙας μας. ανωττύχΟηκε η πολιτική ζωή, έγινε αίτημα κοι 

συνεΙδηση η ανάγκη για πολυφωνΙα. ήρΟε σ ανταγωνισμός μέσα από την ιδιωτική 
ραδιοφωνία και μέσα από την ελληνική τηλεόραση και το άνοιγμα στον ανταγω· 

νισμό είναι που α\'άγκασε το Ι'ΙΚ να επιταχίινει τις ενέργειές του, "α ΕΠισπεύσει τις 

αλλαγές προς το καλύτερο και να σκέφτεται πώς Οα γίνει ένα Ιδρυμα όσο γίνεται 

λιγότερο εξαρτημένο α.7tό την κυβέρνηση και λιγότερο εξαρτημένο από τις εισφορές 

που Οα του εγκρΙνει η Πουλή. Αν Οέλουμε ένα καλύτερο Ι' Ι Κ, Οα πρέπει να διασφα

λίσουμε περισοότερο τον ανταγωνισμό μέσα στην κοινωνία μας. 

Τέλος τίΟεται το ερώτημα: Είναι καλό το I1JK ; είναι καλύτι:ρο α."t' ό,ΤΙ ήταν, 

αλλά δε νομίζω ότι είναι στο Ε."Ιίπεδο Jtou το Οέλουμε. Ι1αραμένει ένα ίδρυμα που 

εξυπηρετεί την κυβέρνηση. Δείχνει L-uvoi.a προς την κυβέρνηση στα προγράμμαΤά 
του και στον τρό:ιο με τον ο:τοlΟ παρουσιάζει το κυβερνητικό έργο και την κυβερνη

τική πολαική. Εί\'αι βέβαια σοφότερο σε σχέση με τις προηγούμενες E."tLMOEL; του, 
διότι απλοίιστατα προσαρμόστηκε στα νέα δεδομΙ\'α, αξιοποιεί τους μηχανισμούς 

και τους τρόπους του μάρκετιγχ, κάμνει καλύτερη προσέγγιση με πιο έμμεση 

προβολή της κυβερνητικής :τολιτικl\ς ποιι Είναι έτσι και πιο α.-τοτελεσματική. 

Αλλά η αντικειμενικότητα, η δίκαιη μεταχείριση, η TtOλυφWνία είναι σε τελευ

ταία ανάλυση πολιτιστικές κατακηΊσεις, είναι κατακτήσεις που πηγάζουν πρώτα 

από το αίσΟημα επαγγελματικής ασφάλειας των συντελεστών, των ανΟρώπων που 

εργάζονται στα μέσα μαζι>ιής L-τι>ιοινωνίας. Πηγάζονν ο,"Ιό Τιjν ακεραιότητα >ιαι τον 

αυτοσεβασμό που α\'αΠτύσσονται στους σιιvτελεστές της ραδιοφωνίας και της τηλε

όρασης και πηγάζουν α.-τό την ε:ταγγελματι>ιή τους επάρκεια και σήμερα έχουμε και 

στα τρία αυτά Οέματα σημαvτικl) πρόοδο, ιδιαίτι:ρα σε ό,ΤΙ αφορά την ωριμότητα 
των παραγόντων του j' Ι Κ. οι οποίοι μπήκαν σ' αυτό νέα παιδιά χωρ(ς σπουδές οι 

πιο πολλοί στο εξωτcρικό, χωρίς εμπεlρlες και χωρίς το πολιτικό ωρίμασμα που 
όλοι δεν είχαμε. όταν ξεκινούσαν τα σημερινά μεσαία και ανώτερα σΤΕλέχη του ΡΙΚ . 
Λυτές οι κατακτήσεις και αυτή η πρόοδος είναι που έχουν οδηγήσει σε μια καλύ· 

τερη ποιότητα ραδιοφωνίας. 

Αλλά, αν Οέλουμε ακόμα περισσόΤCΡI1 πρόοδο. ακόμα περισσότcρη αντικειμενι
κότητα, ακόμα πιο ανο,-ττυγμένη πολυφωνία. αυτό που οφεΙλουμι να κάμουμε είναι 

να στραφούμε ΠΡ"ς την εγκαΟίδριιση και την Εδραίωσιι Οωμών τέτοιων, που πραγ

ματικά να >ιάμνουν τη ραδιοφωνία >ιαι την τηλεόραση είτε ε(ναι >ιρατικές είτε είναι 

ιδιωτικές πραγματικά ελtύOερες. ώστε να μην έχουμε το φαινόμενο από τα μέσα 
μαζικής Ε."tικοινωνίας. και τα έντυπα και τα ηλεκτρονικά, να χάνουν τι} δουλειά 

τονς δημοσιογράφοι. γιατί έχουν εκφράσΕΙ την άλφα άποψη ή διότι ακόμη ε[παν 
κάποια χονβΙντα 1) ο;τοία δεν ήταν αρεστή στους ιδιοκτήτες ή στους διευOuντές ή 

στονς διαχειριστές αυτών των μέσων. 

Με αυτές τις σκέψεις τάσσομαι υπέρ της αύξηση; της εισφοράς και υπέρ της 

ψήφισης του προυπολογισμού. Σε ό.τι αφορά βέβαια το δεύτερο κανάλι, δε νομίζω 

ότι οποιεσδήποτε συμβουλές δίδονται απ' αυτό το βήμα Οα έχουν οποιοδήποτε 
αποτέλεσμα, διότι ούτε οι συμβουλές ούΤΕ οι ο,-τειλές ο,"tοδίΟΟυν. Είναι η θέληση 
του Διοικητι>ιού ΣυμβουλΙου να κάνει ένα καλό ή κακ6 δι"ίιτερο κανάλι, είναι 11 αντί
ληψη που έχει η αισθητική και η πολιτική και η πολιτιστική και ειναι βεβαίως. πέρα 
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από το Συμβούλιο, οι άνΟρω:τοι που Οα αναλάβουν να υλοποιησουν αυτό το 
πράγμα. Γιατί ξέρουμε όη πολλές <jX)Qt:; δίδεται μια κατεiιOυνση, προτείνεται μια 
πολιτική που χειροκροτείται από όλους, αλλά που εφαρμόζεται με εκατό διαφορετι

κούς τρόπους, γιατί ο καΟένας που αναλαμβάνει να την εφαρμόσει την εφαρμόζει 

όπως την αντιλαμβάνεται ο ίδιος και με τρόπο nO\J οδηγεί προς την αντωετη κατεύ · 
θυνση από εκεΙ που είναι ο στόχος που έχει τεΟεΙ Άρα ε(ναι πιο πολύπλοκα τα 
ζητηματα, δεν είναι τόσο απλά, για να μπορούμε με μια μονοκοντυλιά να λέμε 
"μπράβο" τι "α(σχος", ΕΙναι Οέμα βαΟύτερων και ουσιασηχότερων προσεγγίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Mouσιoύττας 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΛΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι έχετε πΕι από τη Otυlj μου, κύριε I Ι ρόεδρε, και Οα 

φροντίσω να είμαι σύντομος. ΙΊ' αυτό αντιπαρέρχομαι μερικούς χαρακτηρισμούς 
για το κόμμα μας. γιατί το"ς έχω ήδη καταχωρίσει στη σελίδα των καταλοΙΠων μιας 

παλιάς νοοτροπίας παΟο),ογικΤΙς εναντίον rou κόμματός μας. Όμως, για να είμαι 
ηλικρινΤΙς, νοσταλγήσαμε να ξαναχούσουμε κά."tοια παλιά ρεφρέν, ΤέΟηκε από 

πολλούς το ερώτημα αν χρειαζόμαστε κρατική τηλεόραση. Ναι ανΕΠιφύλακτα. 
χίλιες <jX)Qt:; ναι. Αν μια κρατικΤΙ τηλιόραση Είναι χρήσιμη για έ,ιαν τόπο, για έναν 
κατεχόμενο τόπο εΙ,ιαι a.."taQOitntn, κύριε Πρόεδρε. και εδώ, χωρίς να μέμ<jX)μαι 

οποιοδήποτε Διοικητικό Συμβούλιο ή διεύΟυνση, διερωτώμαι αν αυτή η τηλεόραση 

διαδραμότισε ποτέ το ρόλο που όφειλε να διαδραμCΙτίση, γιατί πωτι.'ύω στη δύναμη 
της τηλεόρασης, πιστεύω ότι μια σωστά διευOu"όμενη ραδιοτηλεόραση Οα μπορούσε 
να διαμορφώσει το σωστό κλίμα χαι να συμβάλει σΤΙ1ν ανύψωση του αγωνιστικού 
φρονήματος αυτού του λαού. 

Ακούστηκαν πολλά για ώρες :ιολλές. Κοντά σ' εκείνα ας QXUUOTEi και αυτή 11 

νότα και ας ξανασκεφτούμε όλοι μαζί, ι:νόσω είναι ακόμα καιρός, ότι πρέπει αυτό 
το μέσο να στρατευΤΕί στον αγώνα της K'im:ΡO\J . I 'tατί οε τ(ποτε δε Οα χρησιμι.'ύσουν 

ούτε τα άρματα μt)τε οπ()ιαδιί:τοτε άλλα οπλικά συσTlίματα, αν δεν αλλάξει το χλίμα, 

αν δεν αναστηλωΟεί το φρόνημα αυτού του λαΟύ, και η τηλεόραση είναι το μέσο που 

μπορεί να συμβόλει Οετικά προς αυτή την κατεύΟυ,·ση. Μέσα στα τόσα άλλα ήθελα. 
κύριε Πρόεδρε, να πω κι εγώ αυτά τα λόγια. 

ΠΡΟΕΔ Ι'ΟΣ: 

ΕωερχόμεΟα στις δευτερολογίες. Υπήρξε ι:ισlΊγηση να δευτερολογήσΕι ένας 
από κάθε κόμμα και βέβαια Οα δοΟεί ο ανάλογος χρό,'Ος. Δεν υπάρχι:ι πρόθεση να 
φιμωΟεί κανένας. 

Ο κ. Ι)ολάνδης . Εννοε(ται, χύριε Ρολάνδη, ότι Οα έχετε το λόγο. 

Ν , Ι>ΟΛΛΝΔΙΙΣ 

Ναι, αυτό Οα έλεγα κι εγώ. 

Δ, Ι-!Λ ΙΛΔ Ι ΙΣ: 

Παρακαλώ να μου δοΟι:ί ξεχωριστά ο λόγος, πολύ περισσότερο που ήταν 
σωστή πλημμύρα η πλειοψηφία των αντLOετων JtQO:; τις δικές μου a.."(όψεων, για 

λόγους (σης μεταχείρισης όλων όσων έχουν ακο\.lOτεΙ 

ΠΡΟΓ:.Δ Ι>ΟΣ: 

Μάλιστα. Ποιοι (,"(ιΟυμούν να δευτερολογήσου\': 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΚίΙρι.ε Πρόεδρε, κUρι.oι συνάδελφοι, 

'Εχω παρακολουθήσει ης ομιλίες των συναδέλφων και διερωτώμαι αν amόo 
που ε{.πα κατάφερα να 1"0 μεταδώσω σωστό ή αν πράγματι ε(ναι εγώ που μίλησα. 
θεωρώ ότι ΟΙ πιο πολλές από τις απαντiισεις απεν&ύ'νovταν σ' εμtνα γι' αυτά ΠΟ\l 

κυρίως έχω πει εγώ. αφού τι δική μο" ήταν η μόνη φωνή εναvτΙov της ομοφωνίας 
των άλλων μαζΙ με τον Χ. ΗλιάδTl. Και δι.ερωτώμOUΝ όλτι αυτή την ώρα που παραχο
λουθοίισα 'Ης ομι).ιες αν εγώ ειπα τέτοια πράγματα. Για παράδειγμα. εt.πα εγώ ότι 
είμαι παρωτάνω πατριώτης από όλλOUς; ΕΙπα εγώ ότι αρνοίιμαι την ύπαρξη του 
πολιτισμού και της παράδοστις της Κύπρου; Ε(πα εγώ να κατεβάσω am6 το θυρεό 
από πάνω; εΙΠα t'Yili να δι.αΥράψΟυμε όλους τους ημιχραΤLχο'ός οργανισμούς; Ας 
θυμηθούν μερικοΙ τoυλάχισtOν ότι είμαι από amou; που εργάστ\1χαν, για να σtηθεΙ 
αmός ο θυρεός εδώ πάνω, και όη. 6"αν στηνόταν. εγώ ήμουν εδώ' άλλοι ήταν οι 
απόντες. Δεν εΙΠα εγώ τέτοια πράγματα. Δεν εΙΠα εγώ ότι η Κύπρος δεν έχει το 
δικό της χαρακτήρα και τη δική της συμμετοχή και συμβολή στον εμπλουτισμό της 

γενικής ελληνικής κουλτούρας και παράδοσης. Και καμιά σχέση δεν έχουν όλα όσα 
εΙΠα με την ταξινόμηση σε πατριώτες ή με την υποβάθμιση της πατριωτικής 

διάθεσης άλλων. 

ΤΟ κύριο επιχειρημα το οποίο εΙΠαν εδώ πάρα πολλοί ομιλητές και το οποίο 
έθεσαν σαφώς. αυτό που συζητούμε σήμερα. λtvε, το ερώτημα που έχουμε να 

απαντήσουμε, λένε, είναι: "θtλoυμε κρατική τηλεόραστι ή όχΙ;~ Μα εΙΠα εγώ να μτιν 

έχουμε κρατική τηλεόραση; Ε-Υώ είμαι ο πρώτος που υπερθεμάτισα και εLιτα: 
"Μάλιστα. θέλουμε κρατική τηλεόραστι. θέλουμε κρατικό ραδιοτηλεοπτικό σταθμό 
και να πληρώσουμε όσα πρέπει και αυτά και περισσότερα, έτσι που να μπορεί το 

ΡΙΚ να επιtελεΙ το ρόλο και να εκπληρώνει την α.ίτοοτολή μιας κρατικής ραδιοτηλε

όρασης και όχι ενός κυβερντιτιχού ραδιοτηλεο.τnκού ιδρνματος". 

Λέτε για τις βελτιώσεις. Βεβαίως, μερικές επιβλήθηκαν με νόμο, άλλες επιβλή

θηκαν, για να ΕΠιβιώσει το ιδρυμα λόγω της Lδιωτικής ραδιοφωνί.ας, και κάποιος 

συνάδελφος πολύ σωστά εl.πε ότι αυτές οφείλονται στην αναβάθμιση της πολιτικής 
ζωής του τόπου, Δεν μπορούν να αγνοούνται σήμερα τα κόμματα από κανέναν και 
αυτή εΙναι η βιλτΙωση. 

Γίνονται ΕΠιχρίσεις της κυβέρνησης, επαναλαμβόνω, από αυτούς που είναι 

υπόχρεοι να καλούν για να επικρίνουν την κυβέρνηση: Εγώ δεν έχω ακούσει -και 

προκαλώ οποιονδήποτε να μου ΠΕΙ- πρόγραμμα δικό του, του ΡΙΚ, με υπαλλήλους 

του ΡΙΚ που να έχει ποτέ επικρίνει την κυβέρνηση! Γιατί παρεξηγημένα έχουν τη 

νοοτροπία ότι δεν πρέπει να λtyoνται αντ'θετες θέσεις, αν αυτές Οα έχουν αντανά
κλαση στην κUΒΈρνηση. 

Η δική μας η πρόταση γΙνεται ίσα ίσα για να βοηθήσει την επιβίωση την οικο
νομική του ραδιοτηλεοπτικού ιδρύματος της κνΠQOυ. Αυτό που θέλουν να κάνουν 
είναι να υποσκάψΟυν το (δρυμα και να εκμηδενίσουν τη δυνατότητα να επιβιώσει. 
Δηλαδή, θtλoυμε να έχουμε δυο μισά κανάλια; Εγώ λέω να έχουμε ένα καλό. Και 
όταν αυτό σταθεί, να γίνουν δυο. Αυτό που θα κάνουν τώρα είναι δυο μισά είτε το 
θέλουν είτε όχι. Τα χρήματα που τους δίνετε είναι για να κάνουν δυο μισά κανάλια 
και να σας πω το γιατί, για να μη μιλούμε ΕΚτός πραγματικότητος. 

Μιλούμε για ανύπαρκτο πρόβλημα. θέλουμε να δώσουμε τα οικονομικά μέσα 
στο ΡΙΚ. για να αναπτ"ύξει τα προγράμματά του και να επιβιώσει; Εγώ θέλω. Οι 
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άλλo~ θέλουν; Τα ποσά τα οποία προτείνει το νομοσχέδιο ::t01J βρίοχεται μ.ί'τροστά 
σας. αΥαππτοί συνάδελφοι, κατά τους νπολογιομους του ίδιον του ΡΙΚ και της 
Βουλής Οα απ.οδώιιουν στο ΡΙΚ Ω.276.100 σ' ένα χρόνο. Αυτή είναι η απόδοση. 
Προτείνετε να εφαρμοστεί από την 11'1 Μαίο" αuτ6 το νομοσχέδιο. Άρα. για επτά 

μήνες, επειδή δεν είναι πολύ χαλά τα μαθηματικά μου, λοΥαριδζω 11.100.000. αν 00. 
ήταν όλη 1'1 εισφορό:. Όμως επιβάλλεται τι μισή εισφορό. άρα Ι500.000. Όμως,.Ο 
δείrτξQO κανάλι θα στοιχίσει LΙ670.000. λένε, Εγώ λtω n.800.000. Άρα στο μισό 
χρόνο που Οα δουλέψει Οα στοιχίσει περL"tο'U .(900.000. Άρα cι.-cό σήμερα ως το 

Δεκέμβριο δε δίνΕΤΕ στο ΡΙΚ τα λεφτά για τη νέα δαπάνη του δεύτερου χavalLQu. 

Αφήνω κατά μέρος το να του &ίχJετε χρήματα για την επιβίωσή του, για το ξόφλημα 

των χρεών, για τη βελτίωση των υπαρχουσών υπτιρεοιών. Μα σε ένα χρόνο. όταν 

εφαρμοστεί από την Ιη του Ι'ενάρη, θα πάρει ί2.276.100. Δεν είναι συνδεδεμένο με 

τον τιμάριΟμο! 1Ό κανάλι το δεύτερο, κατά τους δικούς μου υπολογισμούς, Οα στοι
χΙσει .t2.800.()(x) τσ χρό,'ο μαζί με τα συγκαλυμμένα έξοδα που έχουν για άλλες 
δαπάνες. Άρα η Βουλή απλώς δίνει αρκετά χρήματα για ΤΤ) νέα υπηρεσΙα. δε δίνει 
για τΤ)ν αναβάΟμιση, δε δίνει για να ξoφληOoUν -τι νομίζετε- τα ί2.000.()(Χ) τόχοι των 

χρεών το χρόνο. 'Λρα. ί21.000.1ΧΧ> είναι χρέη. 

Άρα, ποιος α.."tό αυτό το βήμα υποστήριξε την οικονομική ε."tιβίωσΤ) χαι την 

αναβάθμιση της κρατιχής ραδιοτηλεόρασης; Εμείς. μόνο εμείς . Όλοι οι άλλοι λέτε 
να yEvO\1V δυο μισά χανάλια. όχι ένα σωστό και χαλό. Λυτή εΙναι η πρώτη παρα

νόηση των όσων έχω πει. ΣΙγουρα Οέλουμε την οιχονομική επιβίωση του ΡΙΚ. 
Σίγουρα εγώ δεν έχω οχοΟΟει κανέναν να λέει όη δεν jfeL"tEL να βοηΟηΟεί οικονο
μικά χαι να δοΟούν όλοι οι πόροι που χρειάζονται για την οικονομιχή επιβίωση του 

ΡαδιοφωνικΟύ Ιδρύματος Κ'ύπρου. Άρα, δε δέχομαι το διαχωρισμό που λέχΟηκε 
στη Βουλή μεταξύ αυτών που θέλουν την ύπαρξη του κρατικού ραδιοτηλεοπτιχού 

ιδρίιματος και αυτών που Οέλουν να τα δώσουν όλα στους ιδιωΤΙΚΟύς ραδιοσταθ
μούς με όλους τους κινδύνους που σωστά έχουν αναφέρει οι ομιλητές που μίλησαν 
γι' αυτό το Οέμα. 

Αν όμως, αγαπητοί φίλοι, η αύξηση που σν!;,τιτούμε χαι που χαρακτηρίστηκε 
μικρή, έτσι είπαν, και ασημαντη -εγώ δεν το συζητώ, γιατί δε σχετίζεται σίγουρα με 

τους χαφέδες και δεν είναι εγώ που έκανα το συσχετισμό, το (διο το ΡΙΚ τον έχει 

κάνει- λέω, αφού είναι τόσο μικρη, γιατί δεν προτείνεται η έγκριση όλης της 
αύξησης από τώρα; Τουλάχιστον ο κ. Ρολάνδης έτσι είπε: "θεωρώ ότι είναι 

αναγκαία αυτή η αύξηση. είπε, και υποστηρίζω ότι πρέπει να εγκριθεΙ από τώρα", 

θέλω κάποιος να μου εξιιγl\σει , αφού είναι μικρή -μερικοί Είπαν και ασημαντη- η 

αύξηση, η επιβάρυνση, γιατί επιβάλλεται η μισή τώρα και το άλλο 50% a.-τ.6 την lT) 
του Γενάρη. Για ποιο λόγο; Μήπως -μ)"[ορεί ''Ο κάμνω λ.ό.Οος· είναι βάσιμη η 

υποψία μου ότι ΟέλεΤΕ να α..-ταμβλύνΕΤΕ το πληγμα σε βάρο:; του λαού; Mι'ptως Οέλετε 
να γ(νε~ όσο είναι δυνατό πιο αδιόρατη και ανεπαίσΟητη η νέα επιβάρυνση; Μα 
εΙναι αυτά σωστά πρόγματα; είναι στάση που Είναι συνε.-τη:; με τη βQύληση της 

noυλή:; να δώσει οιχονομιχή βοlϊΟεια στο !)!Κ, 10 να μεταΟέσει δηλ. την πληρωμή 
της άλλης μΙΟI\ς δόσης; 

ΛέχΟηκε ότι αυτό γίνεται, για ''Ο. παραχο),ουΟούν, θα επαγρυπνOiιμE, Οα 

κρ{νουμε και να πάρο\1V οι κύριοι, εLπαν, του Διοικητικού ΣυμβουλΙου το μήνυμα 

ότι αυτή η Βουλη Οα επαγρυπνεί και εν ανό:Υχη Οα αλλάξει τη Οέση της. Μα, αν έτσι 
είναι. υπάρχει α..-τλοί:στερη λΊJOη: ΨηφίσΤΕ τώρα τη μισή μόνο και πέστε ότι. αν 



2082 

ικανοποιηθείΤΕ α..-W τη συμπεριφορά του Συμβουλίου και του ιδρύματος, Οα ξαναε. 
ξεταστεΙ 11 {ιλλη μισή αuςηση τη; εισφοράς την Ι11 του Γε\'άρη. Λντή είναι 11 
συνεπής, η λογική Οέση. Όχι να λέτε ότι 'Ψηφίζετε a...-τό τώρα, αλλά. επειδή διαισθά
νεσΤΕ τη λαΥχή αVΤΙδραση ή ότι η επιβάρυνση [{ναι μεγάλη, την αναβάλλετε! 

Δυο λtξεις για τον κώδικα. Αυτό; ο κώδικας υπάρχει. Αυτός ο εμποτισμός 

της προβολής τον προεδρικού έργου. του κυβερντιτικού έργου, των προεδρικών 
δραστηριοtl'lτων υπάρχει. Όχι επειδή το έκαμε το ΡΙΚ, αλλtι γιατί επιβλ1'ιθΤΙΧΕ με 
νόμο. 

'Εχονμε ακούσει για την ανάγχη να κάvoυμε δω μισά κανάλια, γιατΙ τάχατες 

πρέπει να αντιμετωπίσουμε και την Q..ι"tΕιλή των τεσσάρων τουρκικών στoiινΤΙΩ πον 

ε(ναι ενωμένα με δορυφορικούς σταΟμούς και μεταδΙδουν τα μηνύματα και την 
προπαγάνδα τους στα πέρατα της γης. 

Μα. αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούμε τέτοιο πράγμα; Δηλαδή, συζητουμε αν 
τώρα με την αύξηση της εισφοράς το !)αδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου Οα μεταδιδει την 

προπαγάνδα του στα πέρατα της οικουμένης, όπως πράττει η Τουρκία; Τχουμε 

τέτοιο Οέμα ενώπιόν μας; Δ1}λαδ1ί, Οα κάνει προπαγάνδα το κανάλι του οποίου έχω 
περιγράψει το περιεχόμενο; Και. παρόλο :του αναφέρΟηκε συνάδελφος ιΙτη δήΟεν 

νέα έκδοση. λtω ότι και τα τέσσερα νέα προγράμματα που αναφέρει στη δήΟεν νέα 

έχδΟQη περιέχονται στην παλιά . Μιλώ για τις Μπονάντζες, το Λιβάδι -επειδή δεν 

τα παρακολουΟώ δεν τα ξέρω wι' έξω. Ξέχασα τις "XΡUΣτάλλες" και ι",χ.αριστώ για 

την υπεΝWμιση. Δηλαδή, ειλικρινά έχουμε δίλημμα για το αν Οα ψηφίσουμε την 

αυξημένη εισφορά ή αυτά που λέει το Δημοκρατικό Κόμμα στη διαζειικτική του 

πρόταοη; Μιλούμε για μέΟοδο και για μέσα αντιμετώπισης της δορυφορικής 

σύνδεσης των Toυρκoκu:τρίων; Ας τα λέμε τα πρό.γματα όπως είναι, αγαπητοί συνά
δελφοι, και όχι να περιγρό.φουμε Οεωρητικούς κινδύνους. όπως ο γραφικός ήρωας 
του Θερβάντες που πολεμούσε εγαντίον ανύπαρκτων εχΟρών! 

Μιλούμε ακόμα για τη διαιΙ,,\'Οριακή τηλεόραση πο" έρχεται, είπε συνάδελφος. 

Μα 'ήλΟε, αγαπητοί συνάδελφοι. η διασυ\'Οριακή τηλεόρασηΙ Υπάρχει! Όποιος 
αγορό.σει δορυφορική αντένα την έχει -Εγώ δεν έχω- αλλά. λέω, όποιος αγοράσει την 

έχει. Δεν είναι κάτι πο" Οα έλΟει σε μια καθορισμΙνη ημι:ρομηνία, ώστε να προε

τοιμαστούμε από τώρα. Και, αν είναι να έλΟει, επαναλαμβάνω -και ocootd 
υπέδειξε σ' εμένα x6..i"tOLO; από τους προηγουμεvoυς ομιλητές ότι δεν πρέπει να 
υποτιμουμε την εισβολή της διασυ\'Οριακής τηλεόρασης και δΕ λέω ότι την υποτι

μουμε- εκείνο που είπα, ότι σίγουρα το πρόγραμμα. το οποίο έχω καταΟέσει οτη 
Γραμματεία, δε δέχομαι και κανΙγας Qας δεν μπορεί να δεχΟεί ότι αποτελεί ασπίδα 

έναντι αυτής της εισβολής, άσχετο αν μερικοί από εμάς τη Οεωρουν λιγότερο ΕΠικίν

δυνl1 και άλλοι περισσότερο Ε.ι"tικίνδυνη. Σίγουρα δΕν είγαι. 

Και επαναλαμβάνω για κσ.."tοιον α."tό τους ομιλητές που είπε σήμερα ότι τα δ"ο 

κανάλια πρέπει \'α συνδυαστούν και ότι Οα απελευΟερωΟούν ώρες. λέει. από το ένα 
για να πάνε στο άλλο, ώστε να !1'''tOΡOlJV να ε(\'Οι περισσότερες οι παραγωγές. Είπα 

λοιπόν και επαναλαμβάνω +και αυτά είναι γνώμη εμ.-ΤΕιρογνωμόνων που λέχθηκε 
στην E.."tLtΡOitτl, όχι δική μου- ότι σήμερα οι ίδιες παραγωγές είναι 32% με 35% ·έτσι 
λένε οι εμπειρογνωμονες- και δΕν μπορεί να παραχΟεί πάγω α.."tό ένα άλλο 8%. 
Άρα. όταν φύγουν προγράμματα α;τό το ένα κανάλι κατ' ανώτατο όριο Οα πάει στο 
άλλο αυτό το 8%. ο::τότε πάλι το άλλο 92% των προγραμμάτων 'Ja είναι φιλμ ξένα 
και όχι κυπριαχά. Δεν ξέρω. έχει αναφερΟεί ο κ. Κλl1ρίδης στη , ::tCδoσl1 μουσικών 
ταινιών. ΔΕν ξέρω, στο πρόγραμμα αυτό του vidcocIub υπάρχει μια ώρα τη βδομάδα 
κλασική μουσική, 
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Λέχθηκε από έναν ομιληηΊ -και αυτό είναι το κύριο θέμα, νομιζω, ΠOΊJ πρέπει 

να μας απασχολήσει- ότι ο ΠΡOUπoλoyισμός είναι εντό.ξει, γιατί. λέει. όλη τι 

Επιτροπή της Βουλής και η ολομέλεια της Βουλής δε βρήκαν να περιχόψOΊJν παρό. 

LSO.OOO. Σωστά, γιατί ε(ναι δεδομένες ανελαστικές δαπάνες έναντι ανειλημμένων 

δεσμεύσεων και uπoχρεώσεων. Κι εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, δε θέλω να ΒρεθοΊίμε 

του χρόνου Ottj θέση, λόγω αυτών των ανεΛαστικών δαπανών που θα δημιουργη

θούν λόγω της ίδρυσης δεύτερου χαναλιcn). να μην έχουμε άλλη ΕΠιλογή παρά να 

ψηφίσουμε όχι μόνο αυτά τα χρήματα, που όχι μόνο δεν αρκονν για τη λειτουργί.α 

δείrtερoυ καναλιού. αλλά που σίγουρα δε συμβάλλουν και στην αναβάθμιση του 

ΡΙΚ. αλλά και πρόσθετα ποσά -αΊ./τό είπα στην πρώτη μOΊJ ομιλ(α. Υι.α να μπορέσει 

να συνεχίσει να επιβιώνει. 

Και πού είναι αυτό το επιχείρημα τότε. πού οδηγεί, ποια είναι η λογική κατά

ληξη του επιχειρήματος που ακούσαμε α.τ' ώω; Γ:..-τειδlί πρέπει να έχουμε κρατική 

τηλεόραση -και λέω ξανά προς άρσιν οποιασδήποτε παρανόησης ότι, ναι, πρέπει 

έναντι οποιασδήποτε δαπάνης να έχ01JμE κρο:nκή ραδιοτηλεόραση, λέω- και επειδή 
αυτό το επιχεΙρημα είναι βάσιμο. τι σημαΙνει: Σημαίνει να (,τιτρέψουμι: νέα χοάνη. 

νέο πίθο των ΔαναΊ:δων. νέο απορροφητήρα των πόρων που δίνει η Οουλή και ο 

λαός, για να εΙμαστε υποχρεωμένοι να συνεχιζουμε να ρίχνουμε μέσα σ' αυτό τον 

πίθο των Δανα'(δων όσα ποσά απαιτη()ούν; Και αυτή είναι η βασική μας Οέση. Ας 
περιορίσουμε τα έξοδα σε λογιχά, στα πιο δυνατά χαμηλά ΕΠίπεδα, για να επιτευχθεί 

η αναβάθμιση των σημερινών προγραμμάτων έναντι της λογικής δαπάνης που 
προνΟΟύν οι δικές μας οι προτάσεις του 25%, του 50%, του 75% και, αφού αναβαθ
μιστεί αυτό το κανάλι, τουλάχιστον να μπορέσει να αντέξει την απώλεια που αναμέ

νεται να υποστεΙ από τις διαψημ(σεις που Οα απορροφήσουν τα ιδιωτικά ραδιοτηλε

οπτικά κανάλια. Δε νομίζω ότι τα δοο μισά κάνουν σ' αυτή την περΙΠΤωση ένα 

σωστό. Τα δοο μισά δυστυχώς Οα είναι το ένα φτηνό κακέκτυπο του άλλου κανα

λιο"ύ και γι' αυτό είμαστε ι:ναντίον. Είμαστε εναννίον, γιατί σήμερα. έρχεται τι Βουλή 

έναντι μ"ύΟων, έναντι ανύπαρκτων στόχων να δεσμε'ύσει όχι αυτή τη ΠOΊJλή, αλλά να 

δεσμε'ύσει όλες τις επόμενες Οουλές, ώστε να ψηφίζουν κάΟε χρόνο συνεχώς α"Uξανό
μενες εισφορές, για να καλύπτουν τη συνεχιζόμενη διασπάΟιση των εισφορών. 

Τα υπόλοιπα. Χ"ύριι: Πρόεδρε. κ"ύριοι συνάδελφοι, Οα τα α.-ταντώ μόνο ΕΠιγραμ

ματικά λόγω της στενότητας ΤOΊJ χρόνιιυ. Εκτός αν χρι:ιαστεί να απαντήσω ξανά σε 

άλλες ΔWτεΡOλoγίες. Βέβαια. δεν μπορώ να απαντl\σω στο συλλογισι-:-ό για την 
Κοκκινοσκο-υφ(τσα και τους λύΚOΊJς, γιατ{ ομολογώ ότι το βάΟος ΤOΊJ συλλογισμού 

εχφεύγει της δικής μου νοητικής ικανότητας και δεν κατάλαβα τι ήθελε να πει ο 

συνάδελφος, εκτός αν εννοούσε εμένα για λύκο και το !)JK για KoκκινooΚOΊJφίτσα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Να το ξαναπεί. 

Τ. ΠΑΠΛΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Άμα το ξαναπεί, Οα α..-ταντήσω. Τώρα όμως λέω ότι το βάΟος ΤOΊJ συλλογισμού 

είναι τέτοιο, που εχφε(ιγει της δικής μου νοητικής ικανότητας. και έτσι δε Οα 

απαντήσω. 

Αφού υπήρΧΕ χρεοκοπία. τι το νέο αποκάλυψα; Ξέρονμε τους κινδύνOΊJς του 

ΡΙΚ, λέχθηκε. AYMrιτOL φίλοι, δεν ιr.t1\ρχε χρεοκοπία. Πόσοι από εσάς ξέρετε ότι 

το 1990. πριν από δΊJQ χρόνια. το ΡΙΚ πραγματοποίησε πλεόνασμα (ι.ΟΟΟ.()(Χ); 
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ΕΙναι γραμμένο μέσα στους ΠΡOUπoλoγισμoυς: .ε1.000.000. Τι σvνέβη από το 1990 
μέχρι το 1992 και έχει το έλλειμμα πον παρουσιάζεται σήμερα; Εγώ δεν ξέρω. 

Είναι πραγματικό ένα από τα επιχειρήματα που έχουν λεχθεί κατά κόρον και εδώ 

θέλω πράγματι να υπενΟυμίσω τα όσα έχει πει ο συνό.δελφος κ. Μουσιούττας για τα 
κατάλοιπα των παλαιών ρεφρέν. Επειδή το 1984 χατατέΟηχε νομοσχέδιο από την 
κυβέρνηση Κυπριανο"ύ που πρότεινε ακόμα πιο μεγάλες από τις τωρινές ανξ'fισεις, 
είναι λόγος αντός να ΟΊΕρε(τε από εμάς σήμερα το επιχείρημα ότι οι αυξήσεις που 
σήμερα uπoβόλλoνται, συνδυασμένες μΕ τη δημιοιιργ(α νέο\! αΥωΥΟΙΙ εκροής πόρων 

του ιδρύματος , του περιβόητου άχρηστου δεύτερου καναλιού, είναι '\1Περβολιχές και 

να λέτε ότι δεν έχουμε t."tιχείρημα; Μακάρι 11 Βοιιλή να είχε εγκρίνει το 1984 ΕχεΙνα 
τα τέλη. Θα μπορούσε σήμερα να είχε ορΟοποδήσει οικονομικά το }J(K και Οα 
μπορούσε να κάνει και δεύτερο και τρίτο κανάλι και όχι χοάνη για εκροή των λιγο
στών εσόδων ΠΟ'U έχει. Και λέχΟηκε -και δεν ξέρω γιατί δεν αναφέρεται και νομίζω 

ότι α'Uτό είναι ένα απτό παράδΕιγμα ότι λέγεται η μισή αλήΟεια- ότι εκείνες οι α'Uξή

σεις ήταν σ'Uνδ'Uασμένες με την πρόταση για τη χρηματοδότηση to'U ταμείο'U σ'Uντά
ξεων των 'Uπαλλήλων, rtO'U είναι μερικά εκατομμύρια, 

Λέχθηκε ακόμα ότι κριτής στο κάτω κάτω για το αν Οα ε[ναι καλό ή όχι το 

δεύτερο κανάλι Οα είναι ο λαός. Ναι, αλλά στο μεταξύ Οα έχει εγκριΟεί απόψε το 
νομοσχέδιο για την ι::ι:ιβολή O'UTUIV των τελών. 

Λέχθηκε επίσης ότι οι o'UsήoEt; TO'U 25%, TO'U 50% και του 75% που προτείνει 
το Δημοκρατικό Κόμμα συνιστούν α.."tό μόνες τους, λέει, παραδοχή ότι είναι 

αναγκαία η αύξηση. 110τέ, αγαπlιτοί συνάδελφοι, δεν έχω υποστηρίξει ούτε εγώ ούτε 

κανένας από τους ουναδέλφοv.; rto'U μιλησαν ότι δεν είναι αναγκαία η α'ύξηση. 
ΑντίΟετα είναι αναγκαιότατη η αύξηση. Λλλά λέω ότι αυτές οι λογικές αυξήσεις του 
25%, to'U 50% και του 75% για τις τρεις καΤΊΤ'(ορίες των συνδρομητών μπορούν 
επωφελέστατα -ε.-τωφελέστερα έστω, γιατί έχω αμφιβολίες για το αν μπορούν επωφε

λtστατα να χρησιμοποιηΟούν- επωφελtστερα λοιι-τόν μπορούν να χρησιμοποιηθούν 

για τη βελτίωση του ενός καναλιού και όχι για τη δημιουργία δυο μισών. 

Ισότιμη προβολl\ των κομμάτων α.-τό το Ρ Ι Κ. Με εnστολή τους τα κόμματα το 

ευχαριστούν. Ε.."tαναλαμβάνω ξανά ότι αντό επιβάλλεται διά νόμου. θα συνεργα

στεί, λέχθηκε, και πρέπει να το εκτιμήσουμε αυτό, το Σνμβούλιο στην έρευνα των 

αρμόδιων Ι:.πιτροπών. Μα, αν δε οννεργαστο\ιν. δΙQ.;-τράττουν ποινικό αδίκημα! 
Είναι το ελάχιστο :του μ."tορο'ίιν να κάνονν. Θέλουν δΕ Οέλουν , Οα κληΟο'ύν στην 

Επιτροπή και θα δώσουν ακριβείς και :τλήΡΕις πληΡOφUΡΙEς, διαφορετικά παραβαί
νο'\)ν το νόμο και διαπράττουν ποινικό αδίκημα. Δηλαδή, πρέπει να το'\)ς ευχαρι

στο'ύμε ΕΠειδή κάνο'\)ν α'\)τά που υποχρεο'ύνται να κ6.μουν; Π ρέπει να το'\)ς ευχαρι

στο'ύμε ΕΠειδή εΙ-ταν Μεμείς καλωσορίζουμε την tgE'UVQM

; ε, τι Οα έλεγαν! Δεν τη 

θέλο'\)με; 

Δεν είπε κανένας, oyOΠTltOL συνάδελφ:ιι. ότι εμεις θέλουμε να διενΟύνουμε το 

ΡΙΚ, γιατί λέχθηκε ότι θέλουμε εμείς \'0. διru<h.tνονμε τα προγράμματα και τους 

υπαλλήλους και τότε να γίνονν δημόσιοι 'UπάλληλΟt. Όχι, δε Οέλουμε να διευθύ
νουμε το ΡΙΚ. Δε Οέλο'\)με εμείς να καΟορίζοψι τα προγράμματα πο'\) συνθέτει η 

σοφία και η γνώσTl και rι πείρα των υπαλλήλων τον !'αδιοφωνικού !δρ'ύματος 
KvrtΡO'U, όχι. Λλλά. άμα τα συνΟέσουν και μας τα υποβάλουν, για να μας πείσουν 

γι' αυτή την τρομερή, την :τρωτοφανέρωτη αιηιίδα προστασΙας έναντι της εισβολής 

της δΙQO'Uνοριακής τηλεόρασης και προστασΙας της κουλτο'ύρας και του πολιτισμού 
μας, το ελάχιστο δικαίωμα που έχουμε είναι να πούμε ότι αυτή η ασπίδα εΙναι 
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δ~άτρητη, κιτρινισμένη, όπως σας έδειξα χΟες. Μπορο'ύμε να το πο'ύμε αυτό' 

δικαίωμά μας είναι. Δε θtλouμE οι υ:tάληλOΙ τον Ι>ΙΚ να γίνουν δημόσιοι 'UΠάλ
ληλοι. Άλλωστε δεν ήμουν εγώ ο' αυτή 11) Βουλή, όταν ψήφισε το νόμο για το τι 

είναι ·ΈΙδηση~. Άλλοι τον ψήφισαν. Όμως σίγουρα εγώ δε συμφωνώ ότι αυτή η 

Βουλή πρέπει να ασχολτιΟεί ή ότι έχει αρμοδιότητα όσον αφορά τα προγράμματα. 
Μπορεί να τα ΕΠικρίνει και αυτό είναι καθήκον και υποχρέωσή της. 

Με λίγα λόγια. αγαπητοί σιινάδελφοι. όλοι εσείς που rL-catt ότι χρει6.ζεται 
οικονομική ενίσχυση το ΡΙΚ, για να βελτιώσει τα προγράμματά τον και για να 
διασωΟεί η κρατική μας ραδιοτηλεόραση, νομΙζω ότι δεν έχετε άλλη επιλογή παρά 

να ψηφΙσετε τη δική μας πρόταση. για τη βελτίωση δηλαδή των νπαρχόντων 

προγραμμάτων και για την οικονομική ΕΠιβίωση του ΡΙΚ και όχι για το άνοιγμα 

χοάνης που Οα απορροφήση το σύνολο της αυξημένης εισφοράς ΠOΊJ ψηφίζετε 

σήμερα. Επίσης εσείς ΠOΊJ είστε πεπεισμένοι ότι αυτό το δεύτερο τηλεοπτικό 

κανάλι, όπως έχει σχεδιαστεί, Οα είναι η ισχvρή μας ασπίδα έναντι των επεμβάσεων 
κτλ., κτλ. δεν πρέπει να έχετε κα\'ένα δισταγμό να ψηφ[σετε από σήμερα ολόκληρη 

την εισφορά, ιδιαίηρα αφού τόσο πολλοί από εσάς έχετε πει ότι Οα είναι ασήμαντη 
και ανεπαίσΟητη και άρα γιατί να μην την πληρώσουμε. Όσοι α..-τό εσάς Οέλετε να 

χωριστεί σε δόσεις η εισφορά, για να επαγρυπνείτε και για να γνωρίζη το 
Συμβούλιο ότι επαγρν:τνείτε, πάλι \'Ομίζω ότι η μόνη Ε.ι-τιλΟΥή σας είναι να ψηφίσετε 

σήμερα τη μισή εισφορά και να επιφυλαχΟείτε να vηφίσt-τε την άλλη μισή εισφορά, 

αφού επαγρυπνήσετε και ελέγξcτε τι χρήση Οα κάμει αυτών των χρημάτων το 

Συμβούλιο, στις 31 ΔΕκεμβρίου 199'2. 

Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω να δεχΟείτε ότι τήρησα τη σύστασή σας και περιόριοα 

το λόγο μου όοΙ.) πιο πuλύ μiτuρο"ύοο. 

ΠΡΟΕΔ1)ΟΣ: 

Τις άλλος βούλεται αγορεύειν; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜlIΤΡIΟΥ: 

Κύριε l1ρόεδρε, είναι γεγονός ότι διακατέχομαι α)τό την α..-τορία από ποιο 

σημείο να αρχίσω την ομιλία μου, τη δευτερολογία μου. 

ΠΙ)ΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Από την Κοκκινοσκουφ{τσα, Κύριε Χατζηδημητρίου, από την Κοκκινοσκου

φίτσα. 

Τ. ΧΑΤΖΙΙΔIΙΜΙIΊΊηΟΥ: 

Να λύσω την ωτορία του κ. Πα.-ταδόπουλου ή να δικαιολογήοω πρώτα το 

επιχείρημα και να καταλήξω και σε εκείνο το σημείο; Διότι και τώρα. ο κ. Παπαδό

πουλος, στη δευτερολογία του, επικέντρωσε όλη την επιχειρηματολογία ΤOΊJ οτο ότι 

χρηματοδοτούμε ένα χρεοκο;τημένο ίδρυμα, ότι παγιδεύουμε και τις μελλοντικές 

Βουλές, ότι j!>-ταίνουμε και εμεΙς μέσα σε ένα αδιέξοδο συνεχούς επανάληψης, συνε

χούς κάλυψης δαπανών και χρεών. Ι' αυτή την )(ινδυνολογία του κ. ΠαπαδόΠOΊJλOΊJ 

είναι που στηρίζεται και 11 όλη λογική την ΟΠΟΙα Οα φροντίσω να ερμηνεύσω. στη 
διαπίστωση που έκαμα και στην πρωτολογία μου ότι τα προβλήματα ΤOΊJ PIK είναι 
τεράστια και μεγάλα. 

Κι αν δίνουμε κάποια )(αλή ;τίστη ο' αΊJΤOύς ;του ήρΟαν να μαρτυρήσουν και να 

μας πουν την ά..-τοψή τους, ο )(ίνδυ\'ος της χιι(Ο)(οπίας είναι φανερός και επικεί

μενος. Διότι δεν υπάρχει κανένας που να μας εί:ιε ότι ανΟεί το ίδρυμα ή ότι όλα 
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πηγαΙνοιιν χαλά. 11 πιο φανερή απόδΕιξTl είναι σι εκθέσεις πον έχουμε των εμπειρο
γνωμόνων που. κοντά σε όσα μας έχοιιν ΠΕΙ, περιλαμβάνουν πολν περισσότι;ρα για 
την κρΙαΤΊ που υπάρχει στο ΡΙΚ και Εμε'ς από του β1'!ματος αντο" δεν ε(μαστε 
ωto).oyητές "{ον ΡΙΚ ούτε μ.."'Cορούμε να ΥΙνονμε aπoλoγητές του ΡΙΚ . 

ΕμεΙς δικαιούμαστε. νομΙζω. να οραματιζόμαστε ένα άλλο Ι)ΙΚ. Δικαιούμαστε. 
πιατΕUΩ, να εμπιστεντoΊJμε και κάποιους που διαβεβαιώνουν ότι το ΡΙΚ είναι 

δυνατό να βα.δΙσει κάπου αλλού. Είναι δννατό να δικαιωθούμε. Είναι δννατό να 
διαψευσΟούμε. Τι να κάνουμε; Λυτά είναι τα χαλά χσι τα κακά Τllς δημοκρατίας. 

Ή πορε\ιεσαι σuνεχως με το αΙοΟημα της δυσπιστίας και αρνείσαι 'Ια πάντα. οπόΤΕ 

δεν [(σαι εποικοδομητικός. ή δείχνεις κά.ιοτε ψπιστοσ'ύντι. και δυστυχώς ή ευτυχώς 

(Πην πολιτιχή [(σαι υποχρεωμένος JtoAu περισσότερες φορές να εμπιστευτείς παρά 
να αρνηθείς καλή :ιίστη στο\lς ανΟρώ:το\lς. έστω και αντιμετωπίζοντας το φανερό 

κίνδννο της απογοήτεοοης. 

Όμως εδώ δεν παΙζο\lμε. εδώ δε μιλούμε για μια δευτερεΟΟ\lσα υπόθεση. ΙΥ 

αυτό, κύριε Π~εδρε. στις επανειλημμΙνt:ς εκκλήσεις σας για συντόμruση της συζή. 

τησης, εγώ επέμενα και έλεγα όχι, ζητώντας διεύρυνση της συζήτησης, έστω και 

επανάλτιΨη, έστω και τονισμό των Ιδιων επιχειρημάτων. Ναι. διψά ο κόσμος, 
διψά ο λ~ διψά η Βουλ1'ι για [.."tιχειρηματολΟΥία ακόμα χαι ταυτόσημη . 

Etvαt λΟL."tόν η εμφάνιση του Οέματος από τον κ. Παπαδόπουλο ένα καλο· 
στημένο παραμύΟι: Το ΡΙΚ κινδυνεύει. Το ξέρουμε ότι κινδυνενει. ΔιερωτήΟηχε 

ο κ. Παπαδόπουλος πώς ταιριάζει το παραμύΟι. Θέλει ο κ. Παπαδόπουλος να μας 
σώσει από το !'ΙΚ. ΊΌ IJJK είναι ο μεγάλος λίιχος που Οα φάει και τη Βο\lλή. 

θα φόει και την Κύπρο, Οα φόει το σύμ.1ταν, δε Οα μείνει τίποτε και θέλει να μας 

σώσει, τους Goυλι"τές, α.-ι:ό αυτό το λύκο. Και η Βο\lλή είναι η ΚοκκινQOΚΟ\l· 

φίτσα και ο κ. Παπαδόπουλος είναι η καλή γιαγιό . για να πούμε το πιο αθώο που 

μπορο"ύμε να πούμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

KuQtE Χατζηδημητρίου. παρακαλώ. Δεν είμαστε η Κοκκινοσκ.ουφίτσα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙ-ΙΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο κ. Παπαδό:ιουλος Οεώρησε τα όσα λέχΟηκαν από αυτόν μέσα στη Βο\lλή ως 

το επίκεντρο της συζήτησης. Δεν ήταν, κύριε Πσ..-ι:αΟΟπο\lλε. ο\lτό που εL-ι:ατε το 

επίκεντρο της συζήτησης. Ο κόΟε άνΟρωπος εδώ έχει τα δικά του επιχειρήματα. 

Είναι ένα πλέγμα επιχειρημάτων, ένα πλtγμα οπόψεων. Νομίζω ότι ο κ. Σ\ιλλούρης 

ΤΟ\l Δημοκρατικού Συναγερμού είπε ότι όλα όοα λέχΟηκαν είναι πολύτιμα. Και δεν 

είμασΤΕ εμείς που βγαΙνουμε σ' αιιτό το βΊ'ιμα. για να κατακεραιινώσουμε την αντί· 

παλη άποψη κοι να πούμε ότι δεν ισχύει. Όχι. lδιαί.τερα τα νούμερα και οι μαθημα
τικοί. υπολογισμοί που κάνατε. παρόλο που είπατε ότι δεν είστε καλός στα μαθημα

τικά. ομολογώ ότι εί\'αι αξιόλογο. σημείο. Δεν μπορώ να τα κρίνω. Δεν μπορώ να 

τα αξιολογήσω. θέλω να τα πιστέψω και καλώ τους ανθρώπους πou τα άκουσαν να 
τα μελι-τΊ'ισουν uπeύOuvα, να τα Aάβouv uπό'\tlη τοuς, γιατί είναι κουβέντες της 

Βοuλής που υπεύOuνα λέγονται μέσα σ' αιιτή την αίOouσα. Και εγω ως τέτοια εΙναι 

που δέχομαι, κύριε nα.ταδόπουλε. όσα α,-αφέρατε μέσα οτη Βουλή και είναι με αυτό 
το πνενμα και με αυτό το πρίσμα που αντιλαμβόνuμαι και τη συζήτηση. 

Πο"ύ βρίσκεται όμως η διαφορό των α.τόψεων: Λέτε και διαβεβαιώνετε ότι 
σίγουρα δεν είστε Εναντίον του κρατικο"ύ ραδιοφώνοu. Όμως υπάρχη η διαφορά 
στην αντίληψη. Θα αφήσουμε το ραδιόφωνο και την τηλεόραση ελι"ύΟερα να ανοί

ξΟ\Jν τα δικό του; φτερά και να κάνου,' κάποιες προοπάΟειες με τα λι γοοτά μέσα 
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ποιι τους δίνουν; Εσι:ίς λέτε για λιγοστά μέσα και ε[ναι αιιτά τα λιγοστά που 

ψηφίζει η Βουλή, την οποία χαιε(τε να νηφίοει περισσότερα. όταν εσείς ψηφίζετε 

λιγότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε. Οα σας παρακαλέσω στο τρίτο πρόσω:το. διότι έτσι λέει ο 
Κανονισμός. 

Τ. ΧΑΤΖΙ-ΙΔΗΜΙΙΤΙ'ΙΟΥ: 

Έτσι αντιλαμβάνεται ο κ. 11MαMnoUAo; ότι μιλώ. σε τρίτο πρόσωπο. χύριε 

Πρόεδρε. 

εΙναι σίγουρα με αυτό το σΚΕΠτικό που κρΙνουμε και τις Οέοεις που εκτέθηκαν 

από τον Κοινοβουλευτιχό Εκ.."tρόσωπο του ΔΙΙ ΚΟ. ότι δηλαδή Οέλει λίγο ιηκ, λιγο 

σταΟμό. λίγα μέσα. Με αυτή ΤΤΊν αντίληψη δε οuμφωνοίiμε. ΊΙ Οα του δώσουμΕ 
κάποια μέσα τα οποία μ:τορούμε να δώσουμε αντή τη στιγμή ή το χαταδικάζουμε σε 

ατροφία και σε Οάνατο. Διότι, όταν του πούμε ότι δε Οα μεταδίδει ψUχαyωyιχά 
ΠΡΟΥρόμματα, όταν του πούμε ότι δε Οα μπορεί να ανταγωνιστεί τους ανταγωνισtές 
ΤΟ", όταν του πoiιμε ότι αυτή τη στιγμή του χόβουμε τα χέρια, για να υπάρξn η Ευχέ

ρεια για οποιονδήποτε αύριο να χαταχτήσΕΙ την αΥορό, σίγουρα όλα αυτά τα επΙΧΕΙ ' 

ρήματα έχουν κάποιο ανΤΙΧΕίμΕ\,Ο. κόποιο ΊΙπ6βαΟρο και δεν μ..-τορο'ύμε να μην τα 

λάβουμε σοβαρά ιr.τόψη μας. 

Ei.πε και ο κ. MOΊJσιo\ιττας, αναφερόμενοΙ) στον προορισμό και τη Οέση ΤΟΊΙ 

ΡΙΚ -χαι απόλυτα σΊΙμφωνώ με τον κ. Μο\lOιο'ίιηα- ότι έχει να διαδραματίσει ένα 

ρόλο, να δώσει μια πνοή, μια άλλη αντίληψη για την χοινωνία, για το λαό, για το 

φρόνημα το" λαΟύ, αλλά έχω να προσΟέσω κάτι παραπάνω: ΑΊΙτά δεν είναι το ΡΙΚ 

που θα τα δώσει ' εί,ιαι η τryεσία του τό:του, είναι η πολιτική ηγεσία και η κομματική 

ηγεσία, είναι αυτοί που πρέπει να είναι φορείς και ε'Α-φραστές το" αγωνιστιχού 

πνεύματος και φρονήματο;. Φαίνεται ότι όλοι ως κοινωνία έχουμε uστερήσει σ' 

αυτό το σημείο. 

Είπα ότι δε Οα αναφερΟώ στα επιμέρους χρήματα, σtα οικονομικά, ούτε στον 

πίθο των ΔαVft'ίδων, διότι ήδη έχω καλύψει το Οέμα μοΊΙ. Και φτάνω και εγώ σε 

κάποια συμπεράσματα, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνει η ΣUΖήτrιση, αλλά δεν τελειώνει το 

Οέμα ΡΙΚ. Λρχίζ,ει η έρευνα όχι με διάΟεση για παρελΟοντολογία και σ"μφωνώ με 

τους συναδέλφου; που μίλησαν ενάντια στην ΠαQελOoντoλoγική αντιμετώ.-τιση του 

ζητήματος όσον αφoQό την αναl;ήτηση L'\JOu"ili". γιατί ιr.τάρχcι και δίχαιο στην 
άποψη ότι το 1984 κατατέΟηκαν προτάοεις Υια περισοότερες εισφορές και uπάρχει 
και βάση στο [.ι-τιχείρημα :του ανΙ-τruξε ο κ. Μιχαηλίδης ότι, αν ψηφίζ,ονταν τότε. Οα 
ήταν πιΟανώ; διαφορετική η κατάοταοη. και αυτό το επανέλαl3ε και ο κ. Ρένος πρέν

τζ,ας. 

Έτσι αρχίζ,ει η έρευνα για τις ενοχές και για τις παραλείvεις και εκείνο ooυ 

ονειρεύομαι να δω, για να μάΟω τι γίνεται στο lηκ, Είναι το ημερολόγιο ενός uπαλ

λήλου, αν μ..-wρούσε κά:τοιος ειλικρινής υπάλληλος να γράψΕΙ πόσες φορές παοε

νtβη, πόσες φορές έκαμε λογοκρισ(α, πόσες φορές δόΟηχαν εντολές για λογοκρισία. 
πόσα κείμενα χόπηκαν. πόοοι άνΟρωποι 1<όπηχαν και γιατί. [(ναι δυνατό να 
φωτίσει χάτι τέτοιο την κατάσταση που Οα. neL"tEL πραγματικά να καταδικό.σΟΊΙμε. 
για να ανoΙξouμε τοι:ς νέους δρόμους ΠΟ" Οέλουμε στο lηκ. θέλουμε ειλικρίνεια 
και διεΙσδυση σε βάΟο; χατά τη μελλOVΤI.X1) έρευνα που Οα πρέ:τn να γίνει. Και λέω 

αυτά τα λόγια, γιατί γνωρ[ζω ότι έγιναν παρεμβάσεις και λογοκρισίες σε θέματα. 
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απόψεις XQL ανΟρώπσuς. Τραγικές παCΑλείψεις, τραγικές λογοκρισίες που πoλλtς 
φορές μπορε( να :τρόδιναν και μείωση της [Ονικής συνείδησης και τσυ cevLXOu 
φρονήματος. Και είναι αυτό τα παρά."tο\Ό μου που είχα με τον χ. Π απαδόπουλο. 
γιατί τότε τις περισσότερες φορές μ:τορεί να ήταν και Υπουργός και όμως δεν εξανί
στατο Oίn:E τον ενοχλούσε 11 συνείδησή τσυ. 

Με τα διεOVΉ δεδομένα και με τη σημασία πο\! έχουν τα μέσα μαζL>οiς επικοι 

νωνίας σίγουρα neL"tH να πάρουμε τα πράγματα πολν πια σοβαρά. Μπορεί να μη 
δίνo1JμE σήμερα τα μέσα στα ραδιόφωνα και την τηλεόραση για να αvtmεξέλΟοuν. 
Όμως επιβάλλεται και πρέπει να αντεπεξέλθουμε, Γιατ(, αν δεν αvτcπεξέλθοuμε. θα 
συναvtήσουμε ΤΕρόστιες δυσκολίες καταστροφικές -για τον τόπΟ'. γιατί δεν ιmάρχει 
χανένας να μας φΕιοΟε[ , δεν 1JΠάρχει χανένας :το\) να μας αγαπά ούτε τα DBC. 
ΠαρακολουΟώ το BnC κάΟε μέρα και ακούω τις παγκόσμιες ειδήσεις και εντυπωσιά
ζομαι από τον τρόπο :του καλύ:πονται. 'ι:Ξρχεται όμως πάντα μια στιγμή που διερω
τώμαι τι μου λέει το BBC, όταν μεταδίδει ειδήσεις για την Κύπρο . Κ αι εκεί βλέπω 

τη διαστρέβλωση και Εκεί βλέπω τη Qκοπιμότητα και εκεΙ βλέπω το fΌreίgn Office 
και την πολιτική της Βρετανίας και αρχίζω να διερωτώμαι: Τέτοιες εΙναι οι ειδή
σεις που ακούω κάΟε μέρα; 

Αν δεν έχουμε φωνή δική μας. αν δεν μπορέσο"με αυτή τη φωνή τη δική μας να 
την ισχυροποιήσουμε και να την παρουσιάσουμε υτο μεγαλντερο δυΨιτό βαΟμό, 

σίγουρα δε Οα πάμε καλά, γιατί και οι δημοσιογράφοι είναι δυνατό να μην κάνουν 
καλά τη δουλειά τους και οι δημοσιογράφοι εί\'Ο.ι δυνατό να εξαγοράζονται α."tό τον 
Ντενκτάς και τα μέσα μαζικής Ε..-τικοινω\'ίας α.-τό την Τουρκία. Ξέρουμε τις μεΟό

δο"ς και το"ς τρόπο"ς και πρέπει και εμείς να είμαστε σε κάτασταση άμυνας με τα 
μέσα που διαΟέτουμε. με το Kιr.τριακό Πρακτορείο Ειδήσεων, με το ραδιόφωνο και 

την τηλεόρασή μας την κρατική. με τους ιδιωτικΟύς σταOμoUς, με τις εφημερίδες. με 
όλους όσους τ έλο; πάντων εντάσσονται σ' αυτό το χώρο. 

Ναι. Οα πρέ.-τει \'0. το παραδεχτούμε. Μέσα σ' αυτή τη l3uυλή έγινε μια αφανής 
σύγκρουση μεταξύ δημόσιας και ιδιωτικής ραδιοφωνίας και τηλεόραση;. Και 
πρέπει να είμαστε ειλικρινείς και να το παραδεχτούμε. Και χρειάζονται επιχειρή

ματα, γιατί. εδώ που τα λέμε, ο κρατικός τομέας έχει αποτύχει, το IΙαδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου έχει αποτύχει. 'Εχει πολύ σοβαρές αποτυχίες στην ωτορία του 
όσον αφορά τις εuOύνες τσυ. Όμως εκείνο που έχω να πω εΙναι ότι Οα ήταν μεγαλύ

τερο λάΟος ο άκρατος φιλελενΟερισμός ή το laisser faire και Οα πρέπει να προσέ
ξουμε. γιατί είναι δυνατό να οδηγιiσει το\' τομέα της παροχής πληροφοριών σε πολύ 

άσχημους δρόμους. Όπως ακριβώς έχουμε τους ιδιωτικούς Οιάσους, αλλά έχουμε 
και κρατικό Ο'ασο. όπως έχουμε τα αΟλητικά σωματεία. αλλά έχουμε και την εθνική 
μας ομάδα, όπως έχουμε του; φ:τόρους μας, αλλά έχουμε και το Υπουργείο Εμπο
ρίου , όπως έχουμι: τις τράπεζέ; μας τις εμπορικές. αλλά έχουμε και την Κεντρική 

Τράπεζα. έτσι και στα μέσα μαζικής ε:cΙΚOινωνίας χρειαζόμαστε και τον ιδιωτικό 
τομέα και χρειαζόμαστε και τον κρατικό τομέα στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. 

Είπε κάτι ο κ. Κ ληρίδης που Οέλω και εγώ ,'α το τονίσω, ότι δηλ. τα μέσα 
μαζικής επικοινωνίας εί\'Ο.ι και αυτά πειρασμός και κίνδυνος. ΛναφέρΟηκε επίσης 

και από τον κ. Ομήρου ο κίνδυνος χειραγώγησης των συνειδήσεων. ακόμα και κατα
στροφής και ισοπέδωσης του ανΟρώ:του ή των εΟνικών πολιτισμών. Υπάρχουν όλα 
αυτά μπροστά μας και δεν υ:τάρχει κανένας κα\'ονισμό; που να είναι δυνατό να μα; 

σώσει και δεν υπάρχει κανένας νόμος που να είναι δυνατό ποτέ να μας σώσει παρά 
μόνο ένα πράγμα: η ακεραιότητα και η εΟνική ειιΟύνη και συνείδηση του καθενός 
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από εμάς μέσα ο' 01JtIjv εδώ την αίΟουσα. ώστε να μην υποκύψουμε σε κανέναν 
πειρασμό ποτέ. να μll γίνουμε ποτέ όργανα κανενός ούτε του Ρ Ι Κ οντε οποιουδή. 
ΠΩτε ιδιωηχου ραδιοσταΟμού. όσο ισχυρός και αν είναι. Τότε είναι που Οα 
δώσOΊJμε δε(γματα του αναστήματός μας ο καΟένας μέσα σ' αυτή τη Βουλή και σε 
σχέση με το μέλλον του τόπου. διότι οι κίνδυνοι αιωρούνται, χίιριοι σvνάδελφoι. 
Και πρέπει να έχοuμε ιδιαΙτερη ευαισΟησία και συνείδηση, για να φανούμε υπεύ
θυνοι έναντι της ολότητας του λαού και ουνεπε(ς με τις απόψεις τις οποίες εχφρά
ζOΊJμε χωρ(ς φόβο και πόΟος. 

Και, ενώ τα λέμε αυτά. ήδη έχουμε σήμερα δείγματα του πώς καλύφθηκε η 

χθεσινή συζήτηση χαι lίτον άνιση η κάλυψη της χΟεσινής συζήτηση;. Δεν ήρΟαν τα 
μέσα μαζικής επιχοινωνΙας .Τ'ίιπος και ραδιόφωνο- να καλύψουν ισότιμα τη xOrotV1i 
συζήτησl1. Δε Οα τη χαρακτηρίσω, αλλά η κάλιιψη σίγουρα δεν ήταν δίκαιη και δημο
κρατική και ισότιμη. Ί !ταν όπως συνέφερε στον καΟένα που εμφανίστηκε. ανεξάρ
τητα προς ποια κατεύθυνση πoριiιεται. 

ΊΖτσι, υπεύΟυνα πρέ:τει να τοποΟετούμαοτε και δεν πρέπει να υπάρχουν 
εκείνοι που τοποΟετούνται υ:τέρ της μιας ά."tοψης και έχουν κάλυψη και οι άλλοι 
που δεν έχουν κάλυψη. Ναι. μπορεΙ όλοι να διατρέχουμε περίπου τον ίδιο κίνδυνο 
και είναι κάτι που πρέπει να το πούμε. Υπάρχει και βιβλιογραφία και αυτή τη 
στιγμή είναι ένα από τα σοβαρότερα Οέματα :του διεΟνώς προβληματίζΟlJν και σε 
χώρες με μεγάλη παράδοση. ακόμα και στη Γαλλία. επΙΟεση νπέστη πρόσφατα ο 
Michei Rocard, αυτή η μεγάλη μορφή του σoσιαλισμoiι. όταν τόλμησε να μιλήσει και 
να κρίνει αυτό τον τρόπο αντιμετώ.τισης των :τραγμάτων από τα μέοα μαζικής 
επικοινωνίας. Υπάρχει πρόβλημα. XlJgic; και κύριοι σlJνάδελφοι. 

Και Οέλω να καταλτΊξω στο Οέμα το φορολογικό κατά τον τρόπο που εγώ το 
αντιλαμβάνομαι και στο κατά πόσο σψ,;τ:ορεύεται και με άλλες Οέσεις της ΕΔΕΚ, 
'Ηταν η υπόΟεση της άμlJνας και σηχώOτrλαν σlJ\'άδελφοι με τα επιχειρήματά tOlJ; 
και είπαν ότι επιβαρύνεται ο λαός. Έχονν δίκαιο ότι επιβαρύνονται τα πλατιά 

λα'(κά στρώματα. Και αντέτεινα τότε το επιχείρημα ότι είναι το μεγάλο προνόμιο 
και η μεγάλη τραγωδία στα μεγάλα Οέματα είτε άμυνα είναι είτε πολιτισμός είτε 
αγώνες είτε Ουσίες πράγματι να παίρνει το μεγαλύτερο μερίδιο ο λαός, για να 
μπορέσει να υπερασπίσει και να σώσει μια πατρίδα. Και αυτή η φορολογία που 
σήμερα ψηφίζουμε έχουμε συνείδηση, ότι όποια και αν είναι. βαραίνει τα λα'ίκά 

στρώματα, Έχουμε συνείδηση αυτού του γεγονότος, γιατί, όταν η φορολογία είναι 

περίπου Ωσ για το μΙΎαλύτερο ποσοστό, το 80.85%. και Ι60 για τα μεγάλα σπίτια, 
αυτά που τέλος πάντων πρέπει να Οεωρούνται τεκμτΊριο μεγάλου πλούτου, δεν 
μπορεί αυττΊ η διαφορά να φανερώνει -αν τα μαΟηματικά μου είναι καλά και οι 
υπολογισμοί μου, αλλά, ας μου συγχωρεΟεί. αυτό είναι το παράδειγμα που Οέλω να 
δώσω- ότι περ(που μόνο κατά τρεις φορές περισσότερες είναι πλουσιότερος ο πιο 
πλούσιος Κύπριος tvuVTL τσυ πιο φτωχού τΊ τουλάχιστον των συνηΟισμένων εργαζό
μενων στρωμάτων του λαού μας. Όμως και πάλι την ψηφίζουμε, Είναι μεγάλη η 

επιβάρυνση για το λαό και με αυτή τη φορολογία, Και πάλι την ψηφίζουμε, για να 
εξυπηρετήσουμε έναν εΟνιχό σκοπό, 

Όμως αυτό ι:ί ναι και για το λαό ένα Οέμα που κά.τοn Οα πρέπει να τον 
προβληματίσει, γιατί κά.ιτοτε Οα πρέπει να μετατtOούν τα βάρη μέσα στο ευρύτερο 
φορολογικό σύστημα προς τα ανώτερα εισοδηματικά στρώματα. για να υπάρχει μια 
δικαιότερη κατα\'ομl) τους. Να μη γίνεται πάΥΙα επίχληση του πατριωτισμού των 
Κυπρίων. Πάντα Οα υ:τάρχει η αντα."tόκριση η Οετική, γι' αυτό να μη γίνεται κατά
χρηση από τους ασκο"ντες Τ1]ν ι:ξουσία. Και γί\'εται δυστυχώς κατάχρηση. 

Ευχαριστώ, κύριε Π ρ6εδρε, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Από πλευρός Δτιμοχρατιχοίι Συναγερμου θέλει oπo~oσδή:τoτε να δειιτερολο· 
γήσΗ; 

Α. ΜΑΡΚJΔΗΣ: 

Εγώ αλλά στο τέλος, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τώρα Οα γΙνει σvναyωνισμός για το ποιος Οα μιλήσει στο τέλος; 

Ο κ. KατσoυρΙδrις. Θα παρακαλέσω, αν είναι δυνατό. να συντoμε'Uooυμε. διότι 
δε Οα δεχΟώ oπoιαδipτoτε ELotyTJOT) αργότερα να μην προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο 

Δ'. Απόψε τελειώνουμε τα μεσάVUΧτα . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡιΔΙ-ΙΣ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε. κύριοι σννάδελφοι. 

Θα προσπαΟήσω να εΙμαι ονντομος και Οέλω να ξεκινήσω τη δεντερολΟΥία μο'\) 
όπως ακριβώς ξΕκίνησα χΟες την :τρωτολογΙα μου. Χθες ξεχίνησα fΠΙXρΙνOVΤας το 

ύφος του KOιvoβoυλευtικO'ύ Εκπροσώπου του Δημοκρατικού Κόμματος και .ον 

'tρόπο με τον οποίο μίλησε αναφερόμενος στους υπόλοιπους Βουλευτές. Σήμερα 
θέλω να χαιρετίσω το διαφορετικό ύφος μΕ το οποίο προχώρlluε στη δεVΤr.ρoλOγία 

του. 

Υπάρχουν ένα-δυο σημεLα τα οποία ανnπαρέρχομαι, γιατί λέχΟηκαν εν τη 
ρ'ύμη του λόγου . Λέχθηκε ακόμα μια φορά από τον κ. Πa.."'[αδόπουλο -γιατί η δευτε· 

ρολογία του 'ήταν oooιαστικt'ι cπανό.λιτΨη των κ'ύριων σημείων της πρωτολΟΥίας του 
εκτός από ένα- ότι θέλει κρατική ραδιοτηλεόραση. Κανένας δεν το αμφισβήτησε 
χθες. Χθες είπαμε το εξής: Τη θέλει μεν, αλλά με την πρόταση την οποία υποβάλλει 

της αφαιρεί την οικονομική δυνατότητα να επιβιώσει. Και σήμερα έχω αντιληιΡ)εί 
ότι αυτό το πράγμα δε γίνεται σκόπιμα . Έτσι τα υπολόγισε και έχει πεισθεί ότι με 
τους \ιΠολογισμούς του και με την πρόταση τη δική του βγαίνουν τα ποο6.. Πιστεύω 

όμως ότι πολν σωστό. ο ίδιος ανέφερε ότι δεν είναι τόσο καλός στους μαθηματικο'ύς 
υπολογισμούς. 

ΛέχΘηκε ότι έγιναν βελτιώσεις, αλλά ότι αυτές οι βελ τιώοεις οφείλονται στο 
ότι υπάρχει νόμος, πρώτο -και αυτό είναι γεγονός- και, δεύτερο, γιατί ωρίμασαν οι 

πολιτικές σvν01'jxt; και κανένας δεν μπορεί πια να κάνει διακρίσεις σε β6.ρ0ς των 
κομμάτων, Είχα κατ6. νου να πω αυτό Jto'U είπε ο κ . Χατζηδημητρίου και Οα το 
επαναλό.βω. ))ωτώ αν σήμερα η κt'ιλυψη εδώ από την ιδιωτική ραδιοφωνία έγινε 

ισότιμα. Αν δόθηκε ή δε δόθηκε διπλάσιος χρόνος ο' εχεΙνους οι οπο(οι μίλησαν 
εν{ιvτια στα υπό συζ1'1τηση νομοσχέδια. Αν έγιναν 1'1 δεν έγιναν και εισαγωγές υποτι· 

μητικές για μερικο'ύς α.."'[ό εμάς. Αλλά το ανέφερα χαι χθες χαι θα το επαναλάβω και 
σ1'jμερα: Στην περίοδο προ των δημοτιΧών εκλογών παρά τις ώριμες πολιτικές 

συνθήχες ΣVΓxεκριμένoς ραδιοσταθμός δεν εμφάνισε ο'ύτε έναν υποψήφιο δήμαρχο ή 
δημοτικό σνμβουλο του ΛΚΓ:.Λ-Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις. Άρα οι λόγοι δεν είναι 

μόνο ότι υπάρχι:ι νόμος και ότι υπάρχουν ώριμι:ς πολιτικές συνΟήχες. που τους 
υιοθετώ, αλλά υπήρξε και μια πρόοδος α:"[ό την πλευρά αυτών των ίδιων των διοι· 
χο'ύντων το )Jαδιοφωνικό Ίδρυμα Κ 'ύ:τρου. 

Υπάρχει λανθασμένη νοοτροπία στο ΡΙΚ; Υπάρχει αΧόμα. Αλλά ας διερωτη· 

Θο'ύμε πώς, γιατί και από ποιους καλλιεργήθηκε. Σίγουρα όχι από την πλευρά μας. 
ΊΌ θέμα ε(ναι ότι έγινε πρόοδος. ΛέχΟιτχε: "Μα. γιατί μιλάτε για αντικειμενικό· 
τητα; Ακούσατε καμιά φορά το ))!Κ να cπικρίνει την κυβέρνηση,''' Και ρωΤώ: Avτι

χειμενικό είναι ένα ίδρυμα αν ΕΠικρίνει την κυβέρνηση ή αν παρουσιάζει τα γεγο

νότα; Διότι κατά τον ίδιο τρό:ιο Οα ρωτήσω: Γιατί να μην είναι αντικι:ιμενικότητα 
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το να ε.-τικρΙνει και τα κόμματα και τη Βουλή; Παρόλειψη να γΙνΕΙ σε βάρος της 
Βουλής, και δι.αμαρτυρόμαστε αμέσως και aπειλoύμε να περικόψΟυμΕ κονδύλια. 
μερικοί. Σκεφτείτε πού ανήκουν και ποιοι εΙναι αυτοΙ που κάμνουν τις δηλώσεις. 

Κατά συνέπεια για μένα είναι λανθασμένο να λέμε 6n κριτήριο της αντικειμενικό
τητας είναι το αν κριτικάρει την κυβέρνηση. Και όμως υπάρχουν και τέ-ι:οια 

προγράμματα. Εγώ θα αναφέρω μόνο ένα που μπορε( να μη λέγει τη λέξη "κυβέρ
νηση", αλλά λέγει "οι αρμόδιοι". Ποιοι ε(ναι οι αρμόδιοι σε αυτό τον τόπο; εΙναι 

αυτοΙ που κυβερνoUΝ. Παράδειγμα το πρόγραμμα για τον Άγιο Σωζόμενο. Και 

ιιπάρχouν και άλλα. Ίσως κάποιοι να μην παραxoλouθoύν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου. 

Δεν μπορώ να δεχθώ ότι ψηφίζουμε όπως ψηφίζουμε, γιατ~ φοβηθτ'ιχαμε Τι 

γιατΙ πάμε να ξεγελάσo\lμt το λαό. Όχι. Σίγουρα ψηφίζουμε όπως ψηφΙζουμε, 

γιατί το σκεφτ'ήκαμε. Και θα επαναλάβω αυτό που λέχθ1]κε από ομιλητές της ΕΔΕΚ: 

Ιδού 1] Ρόδος, ιδού και το πήδ1]μα και, όταν θα συζψοίιμε πιο σοβαρά οικονομικά 

tητ'ήματα. τότε να θυμηθοίιμε όλοι τα μεσαία και τα φτωχά στρώματα και να δοίιμε 

πώς θα ψτtφίσει ο καθένας, 

Λέχθηκε από τον κ. Συλλοίιρη ένας σοβαρός λόγος, για να υπάρχει περιθώρι.ο 

ελέγχου. Και λtyει Ο κ. Παπαδόπουλος: "Καλά, αφοίι εΙναι αυτός ο λό'Υος, γιατί δε 

μένετε το Γενάρη, για να το ξανασυζηττΊσουμε:" Για δύο λόγους, κατά τη γνώμη μου: 

Ο ένας είναι ότι. εφόσον υπάρξει πρόοδος, θα είναι αχρεί.αστο να αναλώσουμε 

ξανά τόσες ώρες συζήτησης, γιατί εγώ είμαι σίγουρος. όη θα χρειαστεί να αναλώ-. 

σουμε πολλές ώρες συζήτησης, και ο δεύτερος εΙναι ότι σίγουρα ένας οργανισμός 

μπορεί να προγραμματίσει καλύτερα και ενιαία, αν δεν έχει _η μισή κάλυψη απ' όση 

θεωρεί όη χρειάζεται για να προχωρ'ήσει. Και μάλισtα δεν του δώσαμε όση θεωρεί 
ότι χρειάζεται. Του δώσαμε αυτή που εμείς θεωρησαμε αρκετ'ή. Κατά otM:neιo εγώ 

δε βλέπω να υπάρχει άλλος λόγος εχτός από αυτόν που λέμε. Και νομίζω ότι δε θα 

ήταν καλό σήμερα που κλείνουμε να αρχίσει να υποψιάζεται ο καθένας ΤΟ1Jς λόΥο1Jς 
για τους οποίους κάποιος άλλος ανητίθεται η υπερασπίζει κάποια σημεία. 

Υπάρχει f.>"tιμονή το δεύτερο κανάλι να κρίνεται από την αρχική δημοσίευση 

του προγράμματός _ου. Και έ'Υινε αναφορά χωρίς όνομα, αλλά υπονοεΙτο ο ομιλών 
για τη χθεσινή του αναφορά στο δεύτερο κανάλι. Επαναλαμβάνω: Υπηρξε αλλαγή 
στο πρόγραμμα του δεύτερου καναλιοίι και μας το έστειλαν στι.ς 15 ΦεβρουαρΙΟυ 
199'2. Και η αλλαγή δεν αφορούσε το αν θα αφαιρεθεί ή δε θα αφαιρεθεί η 
"Μπονάντζα", αλλά το ότι προστέθηκαν κάποια επίκαιρα επιμορφωτικά προγράμ

ματα. θα επαναλόβω όμως και το χθεσινό: Ναι. έχει δίκαιο ο συνάδελφος που εl.πε 

σήμερα ότι πρέπει να τα βλέπουμε συνδυασμένα. Ναι, είναι σωστό όη το δεύτερο 

κανάλι Τι το κανάλι εκείνο μέσω του οποίου θέλουμε να απευθυνθούμε και προς 

άλλους, και συΥχεκριμένα προς τους τηλεθεατές του Μπαυράκ, πρέπει να έχει 

ένα λογικό συνδυασμό ελκυστικών ψυχαγωγικών προγραμμάτων μαtί με 

προγράμματα τα οποία θα απευθύνουν εκείνο που εμείς θεωροίιμε σωστό για την 

πατρίδα μας -εννοώ η δική μας πλευρά. 

Τη λογική του ενός κανaλι.oίι -το εΙΠα και χθες, αλλά θα το επαναλάβω και 

σήμερα σύντομα- αν ήταν σωστή -και δεν είναι γιατί δεν προσφέρει επιλογή και δεν 

μπορεί να παιξει αυτό το ρόλο Jt01J πριν από λΙγο ανέφερα- θα την είχαν tJLoθetTιOEL 

και στο εξωτερικό. Γιατί στο εξωτερικό παντού. αφού θέλουμε να συΥκρΙνουμε , 
όπως εΙΠε και ο κ. Γιάγκου. με την Ευρώπη, έχουν και δEineρo και _ρΙτο κανάλι; 

Και θέλω να πω το συγκεκριμένο παράδΕιγμα της ελληνικής τηλεόρασης: Η ελλη

νική τηλεόραση, η οπο(α εΙχε πάει στον πάτο από άπΟψη ακροαματικότητας, έκανε 
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παρ' όλα αυτά κα~ δεύτΕΡΟ και τρί.το πρόγραμμα -toιoς και τέταρτο. δεν είμαι 

βιβαιος- και τι τελευταία δημοσκόπηση που δl1μoσΙEiιτηχε στην Aθτjνα την παρου
σιάζει να έχει σημειώσει θεαματική άνοδο. 

Η πρόταση του 1984. Μα. 11 αναφορά στην πρόταση το\l 1984 απλώς θέλει να 
υποδειξει ότι τότε που δεν uπι'tρχε. φαΙνεται. κανένας λόγος το x~ρνών κόμμα 

έκαμε μια πρόταση. Την ίδια συζητούμε και σήμερα μέσα σε πολύ πιο δύσκολες 

ΣUΝΘΉΚες για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ υπροΊΙ. Δεν ψηφίστηκε και δεν ψηφίστηκε 
για τους λόγους που λέχθηκαν. Και αμψισβητηθηχε κατά πόσο τότε υπήρχαν επεμ
βάσεις. Οχ. Χατζηδημητρίου είπε: "Γνωρίζουμε ότι υπήρξαν". Εγώ θα γίνω πιο 
σuyκεκριμένOς. Πρώην κυβερvητικός εκπρόσωπος, στέλεχος το\l Δημοκρατικού 

Κόμματος, δημόσια παραδέχθηκε παρεμβάσεις. Πρώην τμηματάρχης ειδήσεων του 
Ραδιοφωνικο"; Ιδρύματος Κ ύπρου ενυπόγραφα αρκετές φορές ανέφερε πολλές 

cnryκεκριμένες περιπτώσεις και ονόματα Υπουργών, τα οποία οε αυτό το στάδ~o θα 

αποφύγω να αναφέρω, που παρενέβτισαν, που απαγόρευσαν να προβλτιθούν εκδτιλώ
σεις, εκδτιλώσε~ς για τις οποίες σήμερα πρωτοστατεί μαζί με άλλους και το Δτιμο
κρατικό Κόμμα. Και εγώ προκαλώ αξι.ωματo\ιχOUς του ιδρύματος και υπαλλήλους 

του ιδρύματος να μιλήσouν. Και θα ζτιτήσω να έρθouν στις επιτροπές που συζτι
τούν, γι.α να καταθέσouν στη Βουλή αν έγιναν ή δεν έγιναν παρεμβάσεις, καθώς 

και από ποιους έγιναν ονομαστικά. 

Αλλά υπάρχει και αuτό που ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος. 
Δε θα σας πάρω χρόνο' είναι πολύ το κείμενο. Απλώς λέΎω ότι ήταν στις 8 

Φεβρc:>uαρΙOυ 1979 και διαβάστε το. Είναι αναφορά Βουλευτή που εκλέΧθτικε με 
το Δημοκρατικό Κόμμα και σττι σuνέXει.α προσχώρτισε στην Ένωση Κέντρου που 

ιδρυσε ο κ. Παπαδόπουλος. Υπήρξαν όμως και επίστιμες διαμαρτυρίες με ΕΠιστολές 

τουλάχιστον από το ΑΚΕΛ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όνομα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να το διαβάσετε. αν θέλετε, γι.ατΙ πQΈπει να πω και τα προτιγούμενα ονόματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ, κύριοι, μη διακόπτετε τον oμιλτιτiι. θα σας δώσει το κείμενο και 
το όνομα θα το δείτε ττιν κατάλλτιλτι ώρα. Λοιπόν, OUΝεχΙστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Στις 8 ΦεβρDuαρΙoυ 1979, επαναλαμβάνω. Δε θο το πω, xiJQLOL. Ζητήστε το 
από το αρχεΙΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ, μη δι.ακόψεtε ξανά τον ομιλτιτή. Αν αν υπάρχει. τότε θα μείνει ο 
ίδιος εκτεθεψένος. Γι' αuτό το λόγο θο συνεχίσει και έχει κάθε λόγο να μη θέλει να 

δώσει το όνομα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ; 

Λέχθηκε: "Πώς είναι δυνατό πριν από δύο χρόνια να είχε κέρδη το ίδρυμα και 

τώρα να παρουσιάζει αυτή ττιν εικόνα που παρουσιάζει;" Έμμεσα δrιλαδή έχει 

υποβληθεί προς τη Βουλή ότι όλα αuτά τα χρέη έγιναν μtσα στα τελευταΙα δύο 

χρόνι.α. Είμαι σίγουρος ότι και ο ΣUΝΆαλφoς που το εΙΠε γνωρίζει πολίΙ καλά ότι 
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τα χρέη δε δημιoυρytΊOηχαν μετά το 1990. Φαίνεται όμως ότι του διαφεύΥΕΙ η 
εξήγηοη που δόΟηχε σης Επηροπές ότι δι: λογίστηκαν τα ποσά και ΟΙ δόσεις για το 
ταμείο συντάξεων -και πολύ σωστά Είπε ο κ. Μιχαηλίδης ότι το αποφάσισε η [)ουλή 
και ότι 'ήταν ΤEtκιoτιO το κόστος, αν δεν κά\'U) λάΟος, ήταν (15.000.000- ΠO'U δεν 
πληρώνονταν μόνο την περίοδο που ήταν κυβέρνηση 10 ΔΙΙΚΟ' συνέχιζαν να 
πληρώνονται και μετά. Δεύτερα. την u.όμενη χρονιά έγιναν μεγάλες κεφαλαιου
χικές δαπάνες για το υφιστάμενο κανάλι του !'αδιοφωνιχο" Ιδρύματος KιmΡOυ. 
Και διαφωνώ ριζικά ότι το I>JK δεν μπορεί να παραγάγει 6.λλα προγράμματα από 
οντά που παράγει και άρα Οα έχουμε δοο μισά κανάλια. ΜπορεΙ για παράδηΥμα 
χωρίς πολλά έξοδα να παΡOUΣιάζη ΕΠίκαιρα προγράμματα. 

ΥπάΡΧΕΙ ακόμα ένα σημείο πον αφορά τις απόψεις ξεχωριστών υπαλλήλων 

που χρησιμοποιήΟηχαν από αυτό το βήμα. για να τεκμηριωΟε( ότι τα πάντα ε(ναι 
σαθρά στο Ρ Ι Κ. Ε(ναι καλό κάΟε ξεχωριστή περ(πτωση να την ερευνούμε κιόλας. 
Πήρα και εγώ τέτοιι:ς επιστολές και μπήκα στον κόπο να ερευνήσω λΙγο. Αλλά 
πέραν toutou μου προξενι:Ι κατάπλrιξη το ότι η ξεχωριστή μαρτvρία πο" είναι αρνη
τική γΙνεται αποδεκτή. 11 τοποθέτηση των συντεχνιών tou ιδρύματος. όταν είναι 
επικριτική, γίνεται αποδεΚΤή, ενώ. όταν οι ouvttxvie; tou ιδρύματος διαπιστώνοuν 
και δrιλώνο'Uν στις ι:.πιτροπές τrις Ποuλής την πρόοδο και τη σuμφωνία τους με τις 
ενέργειες τον Διοικητικού Σ-υμβουλίου. αντό δε γ{νεται αποδεκτό και δέχονται 
επ(θεσrι. 

Κλείνω. κύριε Πρόεδρε. Ε.ι"tαναλαμβάνοντος με μΕγάλη ταxυτrιτα γιατί εμείς 
ψrιφιζoνμε αυτό τον :ΤΡOtiπoλOγισμό και την εισφορά. Για να jL.ι"toetotL το ΡΙΚ να 
ανταποκριΟεί στην αποστολή του, όπως την είπαμε χΟες. και, ναι, να αντιμετωπίσει 
και τον MπαUρ{ικ. Και αυτή ήταν και η επίκληση του κ. Μονσιούπα rι οποία μας 
βρΙσχει σύμφωνοuς. Για να jL.ι"toeέoEL να έχει ακόμα καλύτερη σύνδεση με τους 
αποδήμονς, γιατί και ο\lτά τα προγράμματα τα ξεχόσαμε . Για να μπορέσει να απευ
OuνΟεί πειστικά προ; του; ΙΌ\ιρχοκνπρίο\l;. Εμείς τα ψηφίΙουμε, γιατί νπόρχει 
αλλαγή στη βάση της κλίμακας. Τώρα. υπόρχει χλιμακωτή αύξηση ανόλογο με την 

κατανόλωση ρεύματος, που κατά τεκμήριο είναι ανάλογη με τα εισοδήματα. Και 
εδώ πρέπει να πω το εξής: Το 85% των νοικοκυριών Οα πληρώνει από ί7 μί.νιμοuμ 
το χρόνο μέχρι.t48 μάξιμο\lμ το χρόνο. l'ιατΙ επιμέvoιιμε να λέμΕ ότι είναι φοβερή η 
επιβάρυνση; ΛΠΟ<1υνδtOηχε α:τό τΟν τιμάριΟμο. 

ΥπόΡΧΕΙ μέσα στον πρo\J:τoλoγισμό σαφής η ένδειξη τη; ετοιμόΤlμος για 
τεχνολογιχή και τεχνική αναβάΟμιση. καθώς και για ΠΟΙΟΤΙΚI) αναβάΟμιση tOu 
προσωπικού. Υπάρχει βελτίωση στην αντικειμενικότητα και, επαναλαμβάνω. το 
ΡΙΚ σuμβάλλει στrιν πολυφωνία. Ι-Ι ύπαρξη ενός ισχυρού ΙΙΙΚ Οα εμποδίσει να 
εμφανιστεί στην Κύπρο το φαι\ιόμενο της κηδεμόνενση; της οικονομικής και πολι
τικής ~ωής από πέντε ή δέκα πολ'Uι-κοτομμ\lριούχου;. Και \'α μη φτόσουμε ποτέ στο 
σημεΙο να εγκαταλείψΟυμε χάποια προι:κλογιχή εκστρατεία. όπως έκανε ο fιωλ 
Τσόγκας, επειδή δεν είχε λεφτά. Και υπήρξε α....:όπειρα. Τώρα πρlπει να το πω. 
Υπήρξε α....:όπειρα στην Κύπρο πέρσι να ι.ι:τΟΧΡΕωΟούν τα κόμματα -πρέπει να 
θιιμάται και ο κ . Χατζ-ηδημητρίου, γιατί ήταν παρών μαζΙ μου- να ayooάoouv ραδιο
φωνικό χρόνο. Και. όταν στείλαμε xcL"tOLa :τρογ(l6μματα που μας ζητήθηκε να τα 
στεΙλουμε, για να :τροβάλο'Uν την πoλιιq;ωνΙα, μετά μας έστειλαν λογαριασμό. Και, 
επειδή και τα τέσσερα κόμματα κατηγoρrιματικά αυτό το Q,"tορρίψαμε. ιιποχρεώ
θηκαν να τραβήξουν πίσω. 

Δεν μπορούμε να τα αγνοούμε όλα αυτά. Και επειδή δεν τα αγvoονμε, Οα. 
ψηφίσουμε τον ν:τό σuζήτηση πρoUΠoλoγισμό και την εισφορά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα δώσω το λόγο κατά σειρά σε όσους Οα δευτερολογήσουν και ελπίζω να 

κλείσουμε. Ο κ. Ρολά"δης, ο κ. ΙΙλ ιάδης και ο κ. Μαρκίδης. ο οποίος έχει μεν το 
προνόμιο να είναι τελευταίος, αλλά Οα πρέπει να είνα ι και σUvτoμoς. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

κυριε Π ρόεδρε. παρακαλώ να μεΙνω τελεuταίOς. Να μιλήσουν οι εκπρόσωποι 

των κομμάτων και οι αιρετικοί τελευταίοι. Αυτή είναι η σειρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Παρακαλώ, κυριε Ι>ολάνδη. κυριε Μαρκίδη, περίπου ΠΕριορίστηκαν οι δΕυτΕ

ρολογ(ες στο δεκαπεvτάλε..-ττo. Όταν φτάσετε τα δεκαπέντε λεπτά. Οα ανάβουν 

διαρκώς τα φωτάκια και έτσι Οα χάσετε τον ειρμό σας και Οα καΟίσετε κάτω. 

Ο κ. l)ολάνδης παρακαλώ. 

Ν. Ι)ΟΛΛΝΔΙΙ Σ: 

Δεν μπορώ. κυριε Π ρόεδρε. παρά να αναφερΟώ έτσι συντομα σε αυτό το Ουρεό 

από πάνω που ανέφερε ο κ. Π α;ταδόπουλος , δ ιότι εγώ ανέφερα το Ουρεό χΟες. Δεν 
εννοουσα ασφαλώς ότι ο κ. ΓΙ α.-ταδόπουλος κατ' ανάγκην Οέλει να κατεβάσcι το 

θυρεό a...-τό -τη !1ουλή. Αλλά -το είπα, διότι πράγματι με ξένισε το γεγονός ότι 

εχολώΟη κάπως ο κ. ΙΙα.ταδόπου).ος, όταν έ"Υινε αναφορά υτην κυπριακή κουλ

-τούρο_ Κ ι αν q:;oβoύμαυτε ή μας χολώνει η κυπριακή κoυλτOVQα, η ιοτορία, 1'1 παρά

δoσrι, 1'1 αρχαιολογία αυτού του τόπου, διερωτώμαι πράγματι αν κα-τά κάποιο -τρόπο 
δε συμβάλλουμε έτσι στο να σείεται και αυτός ο Ουρεός εδώ πάνω έστω και αθέλητά 

μας. Και δεν -το λέγω προσωπικά ασφαλώς για τον κ. Πα.ί'ταδόπουλο_ 1'0 λέγω ως 
μια Oέσrι, μια πολιτική Οέση, μια ευρεία πολιτική Oέσrι. 

Αλλά ο κ. Ilαί-ιαδόπουλος :ιήγε και λίγο :ταρα..-τέρα και είπε ότι όχι μόνο δε Οα 

καηβό.σει -το Ουρεό. αλλά ότι εκεΙνος ήταν εδώ. όταν ανέβαινε ο Οι.ιρεός. ενώ άλλοι 
έλειπαν από εδώ. Και ενδεχομένως πάλι να εννοούσε εμένα, ότι έλειπα εγώ. διότι 

εγώ δεν ήμουν σ -τ ην πολιηΚ1), αλλά ήμουν υε ε,,;:ιχειρήσεις. Μπορεί να εννοοΟΟε και 

τον Π ρόεδρο της 130υ},ής. που ήταν Μι εκείνος σε επιχειρήσεις. 

ΠΙ>ΟΕΔ Ι>ΟΣ;. 

εγώ δεν πειράχτηκα, κυοιε !)ο).άνδη. 

Ν. Ι}ΟΛΛΝΔ ΙΙ Σ; 

Δεν είπα ότι πειραχτήκατε. 

(Γέλια) 

Λπλώς είναι ένα συμπέρασμα. 

ΕΙναι λανΟαυμένη η Οέση ότι οι άνθρωποι οι οποίοι είναι στρατευμένοι αλλου, 

ίσως σε επιχειρήσεις. Ισως σε κάτι όλλο, δεν είναι εδώ. είναι ασφαλώς και εκείνοι 

εδώ. 1'0 γεγονός ότι τότε , τη δεκαεtία του '60, ήμουν ΕΠικεφαλής επιχειρήσεως που 

εργοδοτουσε 300 πρ6σω:τα δε Οεωρώ ότι με βγό1;.ει α..-τό μια OέιJrι o-τrιν Κύπρο ίιαι 

σ-τον αγώνα της ουτε Οεωρώ όη συνετέλεσα λιγότερο εγώ στο ν' ανέβει αvτός ο 

θυρεός ΕΚΕί πόνω. };το κάτω κότω εμείς, οι άνΟρωποι των Εj-ΤΙΧΕιρι\σεων -και το λέγω 
και πάλι αντικειμενικά- :ταραλάβαμε ηlν κυπρο με κατό κεφαλήν εισόδημα ίlOO και 

τrιν παραδίνουμε σήμερα με ί5500, ενώ οι πολιτικοί στους οποίους ανήκω χαι εγώ -
και μέμφομαι και τον εαυτό μου- παραλάβαμε την ΚύΠρο ολόκληρη ... 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τι μας φταίει τώρα ο Ουρεός; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΙΙΣ: 
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ο •• και τrιν κρατούμε μισή αυτή τη στιγμή. Κατά συνέπεια πρέπει να προσέ

χουμε λίγο και τα συμπεράσματό. μας και αυτά τα οποία λέγουμε. 

Π ρέπει να πω. κύριε 11 ρόεδρε, ότι με ξενίζει αυτή η συζήτrιση πράγματι. 
Απλώς δε θα μιλήσω εκτενώς. Ί-IΟελα να διαβάσω έναν απλό υπολογισμό που έκανα 

-γιατί εμένα τα μαΟηματικά μου είναι καλά- για ορισμένες χώρες της Ευρώπης. Να 

πω σε τρεις μεγάλες χώρες και σε ΤΡΕις μικρές χώρες τι παίρνουν τα κρατικά δίχt1,lο 

τηλεόρασης και ραδιοφωνίας με βάση τα στοιχεία τα οποία μας έδωσαν και τα 

νοικοκυριά ΠOΊJ υπάρχουν. Στη Γερμανία παίρνουν ίl .900,OOO,OOO. Στο Ηνωμένο 

Βασ(λειο -το ανέφερε. νομίζω. ΠΡΟΤΝουμένως και ο Χ. EuσtQOio\l- ίι.400.(Χχιοοο. 

Στη ΓαλλΙα ΙΙ200.000.000. Λυτές είναι οι τρεις μεγάλες χώρες. Στις τρεις πιο 

μικρές πάλι με βάση τον ίδιο υπολογισμό ι:ισπράττουν ΙΙ88.000.000 στην Αυστρία. 

στη Φινλανδία ί243.(Χ)().ΟΟΟ και στη Σουτιδία ί267.(Χ)().ΟΟΟ. Δηλαδή, στην πιο φτωχή 

από αυτές σε εισόδημα παίΡVOΊJν περίπου αιΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ και το ΡIΚ παίρνει 

.εJ.OOO.OOO και λtμε τα n.<XX}.OOO να τα κάνουμε Ω.ΟΟΟ.ΟΟΟ. να δώσουμε δηλ. ακόμα 
!3.000.000. 

Ασφαλώς είμαι ενήμερος. Είναι πιο μικρή ειτιχείρηση εδώ. Εκείνες είναι πιο 

μεγάλες. έΧOΊJν μεγαλύτερα έξοδα. Ί;νας :tαρονσιαση'ς, ένας Mchorman, όπως 
ονομάζεται, στις χώρες αυτές μπορεί να Ειο:ι:ρό.ΤΤΕΙ δύο εκατομμύρια δολάρια το 
χρόνο μισΟό. Είναι μεγαλύτερα τα έξοδα. αλλά πρέπει να ξέΡOΊJμε ότι ένας 
οργανισμός ο οποΙΟς κινείται με n.ooo.ooo ειυφορά σε σίιγκριση με έναν άλλο 
που κινείται με 1:1.9OQ.OOO.OOO δεν υπάρχει. Και αύριο Οέλουμε ·και σωστά 

εαιε ο κ. Χατζηδημητρίου- να ακουστεί κάποια φωνή δική μας και στον έξω κόσμο. 

Δε λέγω ότι. αν μ..ορέσουμε καμιά φορά να μ.1'tούμε σι: δoρυφόΡOΊJς, Οα τρέχουν οι 

Εγγλέζοι και οι Γάλλοι και οι Ελβετοί να βλι,-τουν τις -Χρυστάλλες" ιι οτιδι'ιποτε Οα 

παράγσυμε εδώ στην Κύπρο, Λλλά. αν μπορέσουμε και εμείς να στείλουμε τη φωνή 

μας εκτός Κύπρου με κά.-τοιο τρόπο, με κά..-τοια προγράμματα, ασφαλώς αΊJτό θα 
αποτελεί μια συμβολή στον αγώνα μας. αναμφίβολα, Και τα 1:3.000.000 κοντά οτο 
1:1.900.000.000 δεν είναι επαρκ'ή. Και δε \'ομίζωότι ο μέσος Κύπριος. πληρώνοντας 

ακόμα 1:6 κατά κεφαλήν το χρόνο α:τό τις ί5.α:xJ ΠOΊJ παίρνει -και μιλώ για μεσαία 
εισοδήματα amn τη στιγμ'ή- Οα χαΟεί. Αε Οα χαΟεί επειδή Οα δώσει αυτό το 

πρόσθετο ποσό. για να σωΟι:ί η κραΤΙ:(1) ραδιοφωνία και τηλεόραση. 

Πράγματι δεν μπορώ να καταλάβω YIo'ti έχουμε περuτλακεί ο' αιJtό το λαβύ
ρινΟο των επιχειρημάτων και σ' αυτ'ή τη λεκτική περιπέτεια, Πάντως. αν ο λόγο; 

είναι -ο Λόγος-' ένας τέτοιος λόγος είναι παράλογος. 

( I'έλια) 

ΠΡΟΕΔΙ'ΟΣ: 

Είναι η λογικι) του παραλόγου. κύΡΙΕ Ι)ολάνδη. 

Ο κ. lΙλιάδης . Δεκσ..-τέντε λε:ιτά. κύΡΙΕ IΙ λιάδη, ΤΟ μάξιμουμ. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔ ΙΙ Σ: 

Θα προσπαΟι'σω. κύριε Π ρόεδρε. αν και πιστtύω ότι Οα πρέπει να έχω την 

ΕΠιείΚΕιά οας. δεδομένου ότι όλοι έχουν μία άποψιι και μόνο δίJo επιχειρημα'tΟ).,Ο
γο'ύν εναvτΙoν. Άρα έχουμε να α...-τανττ1σoΊJμε σε πο>..ύ ΠEQισσότερους από ό.τι έχουν 
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να απαντήσουν οι της αντ(lΠΣης απόψεως. Γι' αuτό επικαλούμαι την επιείκειά σας 

και την υπομονή του Σώματος, αν Εοορεστείσθε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε νοείται, αν οι 52 είναι UJtέρ και οι 2 κατά, οι 2 να !χουν τον (h1.O χρόνο που 
θα έχουν οι υπόλοιποι 52. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δε θα μιλήσω για 52. Απλώς ζητώ την κατανόησή σας. αν 

είναι δυνατό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα προσπαθήσω. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. είχαμε μια μακρά συζήτηση 2 απΟΥεiJματα και 2 βράδια ο' 
αυτό το Σώμα. Λέχθηκαν πολλά' άλλα που χρειάζονταν, ίσως και μερικά που δε 
χρειάζονταν. Είναι γεγονός όη, όταν ανεβαίνει ένας σtO βήμα και αισθάνεται όη 
ομιλεί εκ του ασφαλούς, έχοντας ήδη μια προεξασφαλισμένη σνvτρι.πηX'ή πλειο

ψηφία, αισθάνεται μια διαφορετική άνεση 'yw να διατυπώσει τις απόψεις του. 

Όμως αποτελεί και μια πρόκληση ένας να αισθάνεται όη ομιλεΙ εκφράζοντας 
διαφωνία με τη σuvτριπτιχ'ή πλεΙΟψηφ(α μέσα στην οποίο. περιλαμβόνεται και 1"0 
(διό του το κόμμα. Γι' α\Πό 1"0 λόγο έχει και τι αιρεηκή 'tonoθttηoη τη γοτιτεία της, 
αν θέλετε, και εγώ δε θα αποστρέψω το πρόσω.."[Ο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχει και το κόμμα τη ΥοτιτεΙΟ του. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Kiιριε Πρόεδρε, παρακαλώ να μτι δι.αχόmομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι. Κοιτάξτε. κύριε Ηλιάδη, έχετε δίκαιο. αλλά και το κόμμα σας το ίδιο 
μερικές φορές θεωρείται αιρεηκό. Επομένως δεν πειράζει να είστε αιρετικός μέσα 
στους αιρετικούς. 

(Γέλ",) 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι όλοι Υοτιτευτικοί. κύριε Πρόεδρε. για να μην υπάρξουν 
αμφιβολίες. 

Όλη η eπιχει.ρηματoλoγω στηρίχτηκε σε μια υπόθtση, την οποία έχει αναφέρει 

και ο κ. Παπαδόπουλος. ότι οι διαφωνoiιντες δε θέλουν δημόσια ραδιοτηλεόραστι. 

ότι οι διαφωνούντες θέλουν να καταστρέψουν το ΡΙΚ, όη οι διαφωνoUνtες είναι 

κακόπιστοι και εξ ορισμού έχουμε παίξει το παιχνίδι των καλών και των κακών' 

άρα απ' εδώ είναι οι καλοί, απ' εδώ οι κακοί και, κακοί είναι. ό.τι πούνε κακό είναι. 

Είναι μια απλο'ίκή αλλά οποτελεσμαηχή προοέΥΥιση προπαγάνδας. 

Το ερώττιμα είναι: Να υπάρχει δτιμόσια ραδιοτηλεόραση και άρα να υπάρχει 

ΡΙΚ ή όχι; Ναι. να υπάQχει και μάλιστα \.Οχυρή και αποτελεσμαηκή. Αυτή είναι η 

έγνοια χοι αυτή είναι η προσπάθεια και οι αντίθετα πράποντες σήμερα κακ:η 

υπηρεσΙΟ προσφέρουν. πιστεύω. σ' αυτό τον τ6..,ο. 
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ΕΚΕίνο που. ξεκινώντας την ομιλία μου. είπα χοεςΟέλω να το επαναλάβω, ότι 

κατά την άποψιj μου στόχος μας πρέ.-cΕι να ((ναι ένας δημόσιος ραδιοτηλεοπτικός 

οργανισμός ΟεσμΙΧά κοινωνικοποιημένος, αυτόνομος και ανεξάρτητος, ΠOΊJ να 
εκπληρώνει την εθνΙΚή χαι κοινωνική του αποστολή μέσα στις συνθήκες της ημιχα

τοχής, και όχι μια :ιUΒερνητιxή υπηρεσία, φερέφωνο των oιωνδfι;toτε ΕΚάστοτε 

κρατούντων. με στόχο τη διατήρ,)Ο1ι της εΟνικής φυσιογνωμίας, του πολιτισμού και 

της λα'ίχής μας παράδοσης και -οιιμπίπτω με τον κ. Mouσιo"ττα- τη δημιονργία 

μιας αγωνιστικής κοινωνΙας μέσα από την πολυφωνική προβολή των wtαρξιαχών 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει αυτός ο λαός. Είναι στην χρΙση του καΘενός το αν 

αυτή τι πολιτική υπηρι,είται Τι υπηρετείται στο βαθμό που Οα έπρεπε ή που πρέπει ή 

που μπορεί να υπηρετηΟεί από το Ι'αδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σήμερα. 

Κύριε Πρόεδρε. έΟεσα ένα σωρό επιχειρήματα και δεν πήρα όχι μόνο 

απάντηση, αλλά, αν Οέλετε , ούτε τoπoOέtηση δεν έγινε σε ένα σωρό Οέματα, όπως οι 

δομές του ΡΙΚ, οι νοοτροπίες, οι σχέσεις με τους ιδιωτικούς σταΟμούς, οι σχέσεις 

του προσωπικού, το ξεπέρασμα των αιτίων της οικονομικής κρίσης - για να μην 

έχουμε πΙΟους κω ΔαναΙδες - ο ρόλος των συντεχνιών, οι κυβερνητικές παρεμβά

σεις, τα κυκλώματα, η γραφειοκρατία, ο αυταρχισμός και ένα σωρό άλλα πράγματα. 

Και δεν υπήρξε α.\τάντηση. Υπήρξαν μόνο αφορισμοί ή αποφυγή τον Οέματος. 

είπε ο κ. Κατσουρίδης γιατί δεχόμαστε τα αρνητικά και σ..-ΤOQρίπτουμε τα 

θετικά που λένε. Γιατί δε δέχΟηκα τίποτε. Είπα ότι υπάρχουν επώννμες και ενυπό
γραφες καταΥΥελ(ες για κακή οικονομική διαχείριση και είπα ότι ούτε τις υιοθετώ 

ούτε τις απορρίπτω. Ζητώ να ερευνηΟο"ίιν, για να μπορέσουμε να τοποθετηΟο"ίιμε 

όλοι μας . 

ΛέχΟηχε υπό μορφή ελ.'"[ίδας ή νουΟεσίας, αν Οέλετι:. ότι πρέπει να υπάQΧOυν 

αρμονικές σχέσεις μεταξν δημόσιας και ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης και λέχθτικε ότι 

υπό.ρχει και μια υποβόσκουοα σύγκρουση μιταξ"ίι ιδιωτικής και δημόσιας ακόμη και 

στη Βουλή. Αντί να φανταζόμαστε aνiιnagxto\J; ανεμόμυλονς σαν εκείνους τους 

γραφικούς ήρωες. είναι προτιμότερο να δούμε τη σύγκρουση η οποία γίνεται στην 

κοινωνία. να τοποθετηΟο"ίιμε - που κανείς δεν τοποΟετήθηκε - Ύ"ίιρω από το ποια 

είναι η στό.ση του Ι'ΙΚ σ' αιιτή τη συγχρουση πον γίνεται και να πο"ίιμε αν είναι η 

πρέπο\lOα Τι όχι. Κανένας δεν τοποΟετηοηχε σε α\Jτό το Οέμα. 

Ακόμη πρέ.:τει να πάρω ένα-δuo σημεία. ΛέχΟηκε ότι ένας καλόπιστος πείθεται 

απ' όσα ελtXOηOαν χαι Οα ψηφίσει υ:τέρ. Αγαπητοί συνάδελφοι , δεν αμφισβητώ ο"ύτε 

την καλοπιστία ούτε την κατά συνείδΙ1ση τοποΟέτηση oιo\Jδήπoτε Μέλους αυτο"ίι του 
Σώματος. την κατά συνείδηιιη διαμόρφωση της γνώμης του και κατάΟεση της ψήφου 

του. Όμως Οα παρακαλο"ύσα πολύ να μη xeEώvttt με κακοπιστία εκείνους που 

διαφωνονν. Ίσως, όπως εσεΙς xatόo O\Jνείδηση καταλήγετε στα συμπεράσματό. σας, 
θα έπρεπε να δεχΟείτε ότι και οι διαφωνο"ύντες, έστω και εν μειοψηφί.α ευρισκό

μενοι, κρίνουν με τη λογική τους και με τη συνείδησή τους. [tQti λέχθηκαν και 
ορισμένα πολν πιο βαριό. λόγια -τα οποία αποφεύγω ακόμα και να αναφέρω και να 

σχολιάσω και που δεν έπρε;τε να λεχΟούν. ιδιαίtΕρα από ορισμένους. 

ΕνοχλήΟηκε συνάδελφος, γιατί ωtOκάλεσα Q,"'tExOt; -το μονοπώλιο το οποίο 

υπflΡΧε στο ΡΙΚ, το οποίο υπήρχε, όταν ήταν μόνο -του το ΡΙΚ. και το οποίο xαtag

γήθηκε με την ιδιωτική ραδιοφωνία, με την Ε1Ί. με τη διασυνοριακή τηλεόρασ-η και 

ο"ύτω καΟεξής. Γιατί να ι:νoχλoiινται οι συνάδελφοι; Πραγματικό. έτσι Οεωρώ όλα -τα 
μονοπώλια εξουσίας ε(τε μονοκομματικό. καΟεστώτα εί\'αι. είτε υoυλtς με εκλογές με 
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ένα κόμμα μόνο. όπου γίνονταν τi όπου ίσως γίνονται, και σίγουρα καμιά μονό

χνωτη κατάσταση επιβολής μονοπωλιακής εξουσίας οιασδήποτε μορφής δεν μπορεί 

να γίνει δεκτή. Και είναι απεχθή και φαίνεται ότι την απέχθεια την έχουν αισθανθεί 
οι άνθρωποι σε όλο πλέον τον κόσμο και γι' αυτό έχουμε ι.στορικές αλλαγές, 

ακριβώς γιατΙ ελαύνονται από αυτή την ωιέχθεια την οπο(α εγώ σvμμερ(.ζoμoι. 

Λέχθηκι:: ότι θα καταψηφίσω λέγOΎtOς όη το ΡΙΚ υπήρξε φερέφωνο, παρόλο 

που αναΥνωριζω ότι υπάρχει κάποια βελτίωση. Ναι. είναι γεγονός ότι υπάρχει 
κάποια βελτίωση στο θέμα της πολυφωνίας και ότι το ΡΙΚ είναι ολιγότερο φερέ

φωνο σήμερα. Παραμένει όμως φερέφωνο. Όμως είναι μόνο γι' αvτό το λόγο που 
θα καταψηφίσω: Ανέφερα προηγουμένως ένα μέρος των σημείων τα οποία έθιξα. 
Γιατί aπoμoνώνετε μόνο ένα σημείο; Υπάρχουν πολλό:. 

Λέχθηκε ως δΙΚΟLOλογw ότι δεν πήγε στο Μάαστριχτ Q.ι"'tEotMμAvoς του ΡΙΚ, 

διότι έχουμε αντιπρόσωπο στις Βρυξέλλες. Έχουμε και στις Βρυξέλλες, έχουμε και 
στην Αθήνα. έχουμε και στην Ουάσιγκτον και όμως, όταν ο Πρόεδρος ΒασιλεΙΟυ 

πηγαΙνει εχει. το ΡΙΚ στέλνει ολόκληρα συνεργεία. Συνεργεt.α. Και όταν γίνονται 

ιστορικά γεγονότα, όπως η σίινοδος του Μάαστριχτ ή η συνάντηση Ντεμιρέλ-Μπους, 

δε στέλνει ούτε έναν απεσταλμένο. για να καλύψει το θέμα. λυτή είναι σωστ'l\ αξιο
λόΥηση; 

Τέθηκαν και θέματα δεοντολογίας του ΡΙΚ. Υπάρχουν. Κανένας από αυτή 

την αίθουσα δεν Q.ι.άντησε για παράδειγμα αν είναι επιτρεπτό. θεμιτό και νόμιμο, -
και επαναλαμβάνω αυτό που είχα πει χθες- το ΡΙΚ να δίνει πληρωμένες διαφημί

σεις. για να προπαΥανδιζn και να στρtψει την κοινή γνώμη υπέρ των αυξήσεων. 

Και ρώτησα -και δεν π,l\ρα απάντηση- γιατί, αν έτσι μπορεί να κάνει. και η Αρχή 

Ηλεκτρισμού και η Αρχ,l\ Τηλεπικοινωνιών να μην κάνουν πολιτική παρέμβαση μΙ! 

λεφτά του δημοσίου, για να διαμορφώνουν την κοινή γνώμη και να ασκούν πολιτική 

π[εση πάνω στα κέντρα λήψης αποφάσεων είτε είναι η κυβέρνηση είτε είναι η Βουλή, 

όπως σε αυτή την περl.πτωση. Ε[ναι επιτρεπτό, είναι θεμιτό αυτό; Ποια πόρτα 

ανοίγουμε; Ουδείς απάντησε σε αυτό το ερώτημα και είναι σημαντικό για το 

δημόσιό μας βίο και είναι σημαντικό για το δημόσιο τομέα και -την πολιτική την 

οποία θα ασκήσει. Απάντηση δε λήφθηκε. 

Ποια είναι η συμπεριφορά του ΡΙΚ; Λέχθηκε ότι οι ιδιωτικοί ραδι..οσταθμοΙ 

και οι εφημερίδeς δeν έδωσαν αντικειμενικά τις ειδήσεις, αλλά ο καθένας τις έδωσε 
όπως τον ouvtφEQe. Μ6.λιστα. αυτό είναι αληθές. Δeν υπήρξε αντικειμeνική ή δεν 

υπήρξε αντικe.ιμενικτ\. αν θέλετε, η παρουσίαση του θέματος. Ερωτώ: Από πλευρ6.ς 

ΡΙΚ υπήρξε: θέλω να πω ότι εις εκ τιις τριμελούς διευθυντικής επιτροπής το\! ΡΙΚ 

απελοΥήθη σήμερα για την παρουσίαση τη χθεσινή την οποία έκανε το ΡΙΚ. Παρου

σίασε όλους σχεδόν πλην ενός. ο οποίος ήταν αντίθετος με τις απόψει.ς του ΡΙΚ. 

Και λέχθηκε ότι δεν 'ήταν σκόπιμο' ήταν tUΧaLc. ήταν ανθρώπινο λάθος, ήταν 

τεχνικό το θέμα κτλ. Δεν ξέρω τι aπ' όλα αuτά ήταν. Όμως αντικειμενική nαρou

σίαση από -το ΡΙΚ δεν ήταν. Και την τηλεόραση του ΡΙΚ την παρακολουθεί όλη η 

Κύπρος όσο τUτoτε άλλο, ιδιαίτερα στις 8.30 μ.μ. που είναι οι ειδήσεις. Λοιπόν. 

υπήρξε αντικειμενική η κάλυψη aπό πλευράς ΡΙΚ χθες; Αν δεν υπήρξε. τότε δεν 

υπήρξε Q.ι.ό xavtvav. Και να μην aπομονώνουμε μόνο μια πλευρά, για να λέμε 

εκείνα τα οποία eν~σχύουν τις απόψεις μας. Από κανέναν δεν υπ~ρξε' αυτό το 

δέχομαι, αλλά δε λέχθηκε. Kα~ ο κ. Παπαδ6..1:0υλος μπορεί να ερωτηθεί αν aπελo

γήθη σήμερα το πρωΙ στον ομιλοUvtα. 
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Τ. ΠΑΠΛΔΟIlΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι εγώ. 

Δ. ΗΛ ΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε . ο κ. Παπαδόπουλος Χαρίλαος. 

θέματα δοοντολογΙας και σεβασμου αυτή; ΤΊ1:; lJουλ ιjς. Είχε το Ρ Ι Κ ένα 

πρόγραμμα είΤΕ την Πέμπτη το α"τόγεuμα είτε την επομένη μέρα με ρεπορτάζ από τις 

συνεδρίες αυτού του Σώματος. Και καταρyΊ'ιOrιχε. ενώ όλες οι Boυλtς της Ευρώπης 

έχουν άμεση χά)..υψη tΊ ευρεία κάλυψη με αποσπάσματα Εκτενή α..-τό τις ΟlJvεδριάΟELς 

τους. Το ΡΙΚ είχε και το έκοψε , το κατάργησε. Γιατί; 

Κύριε Πρόεδρε, πήγε η αντιπροσωπεία αυτού tO\l Σώματος στις Πρυξέλλες για 
1η συνάντηση 11')ς Μεικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Κύπρου- ΕΟΚ. Και η 

παρουσίαση του Ι'ΙΚ έλεγε ότι ο Υπουργός Εξωτερικών και ο 11ρόεδρος της Βουλής 

είχαν επαφές και [(χαν διαβουλεύσεις ιχ(ί και έδινε την εντύπωση ότι πήγε ο 

Υπουργός εξωτι:ριχών και τον ακολουΟούσε ο 11ρόεδρος της l1ο"λής. Αυτή ήταν η 

Εντύπωση. Και ήταν μια παρα.,'τλ6.νηση. Γιατί και ιι:ραρχιχά ο Π ρόεδρος αυτού του 

Σώματος είναι ο δεύτερος τη τάξει χαι ΠΡΟηΥε{ται του οιουδήποτε Υπουργού. αλλά 

και στην ουσία ήταν αντιπροσωπι:ία ΤΊ1ς Οουλής την οποία Q.ι"tλώς συνόδευσε και 

υποβοήθτισε ο Υπουργός των !Ξ.ξωτερικών. 

Α. ΜΛΡΚ ΙΔΙΙΣ: 

Δεν ήταν έτσι. 

ΠΡΟIZΔΡΟΣ: 

'lΖτσι ήταν. χύριε Μαρκίδη. 

Δ. I-JΛ Ι ΑΔln:: 

Ακόμα. κύριε l1ρόεδρε . ήΟελα να αναφέρω ότι ένα σωρό συγκεκριμένα ερωτή
ματα δεν α,."tαντήΟηκαν. Δεν πρόκειται \'(1 επαναλάβω εκείνα τα ο:τοία ανέφερα χθες 

μιλώντας για μια ώρα. εί\'αι δυνατό να είναι σωστές ή λανΟασμένες οι απόψεις 

μου. Όχι μόνο δε διεκδικώ το μονοπώλιο. αλλά ούτε έστω ΤΊ1 σχετικότητα της ορθό
τητας των α,."tόψεών μου. Όμως αυτές οι α,.-ι:όψεις διαμορφώΟηκαν μέσα στα τελευ

ταία 3-4 χρόνια μελέτης. έρευνας χαι ενασχόλησης. όσο μου ήταν δυνατό. με αυτό το 
χώρο των μέσων επικοινωνίας χαι μέσα από τις δραστηριότητές μου ως Βουλι:υτιj. 

Σωστή ή λανΟασμένΊ1. αυτή είναι IJ χατά σιινείδΊ1ΙΙIΙ τοποΟέΤΊ1<ηΊ μου και σίγουρα Οα 
παρακαλούσα όλους τους συναδέλφους να αναλογωτούν πόσο χρόνο διέθεσα μελε

τώντας αυτά τα Οέματα πριν ΤΟΠΟΟΕτηθώ. 

'Εχω την όποψη. κυριε IΙρόεδρε. ότι η σημερινή ψηφοφορία Οα προσφέρει κακή 

υπηρεσία προς την κατεύOuνσΊ1 της ε\'ίσχυυης και της βελτίωσης της δημόσιας 

ραδιοτηλεόρασης. 'ΙΖχω την ά.!τοψη ότι η Βουλή αυτή αναλαμβάνει μεγάλες εuOύνες 

σ' αυτό το κεφάλαιο. τέτοιες, ώστε όποιος αύριο κΙΙνει κριτική για το Ρ Ι Κ δικαιολο

γΊ1μένα θα κoιτιtζει προς την κατεύΟυνση της l3ουλής. για να πιιρει απαντήσεις. 

ΠιστΕVω δηλαδή ότι αυτή 11 Boυλ1j Οα μποροΟΟε. πέρα από τις νουΟεσίες. ης ελπ[δες 
που εξέφρασε και τις Οεωρητικές από"ψεις που διατυπωσε. να ασκήσει έναν πιο 

ουσιαστικό και :τω αποτελεσματικό έλεγχο. αλλά κατά πλειο"ψηφία δεν το έκανι. 

ΙΖυχομαι η πλειοψηφ[α να μη μετανιώσΕΙ για 1'11 υημερινιί απόφαση που παίρνει. 

Ευχαριστώ. κύριε I Ιρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Χ. Μαρκίδης έχει το λόγο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι Βουλευτές, μη φοβάστε. δεν είναι πολλά. δεν ε{ναι 
πολλι1. Φα(νονται πολλά. διότι είναι ατάκτως ερριμμένα. Λλλό δεν είναι πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

παραχαλώ μη διακόπτετε τον ομιλητή. Όπως και ο ίδιος κανονικά δεν πρέπει 
να διακόπτει τσυς άλλο"ς, να μην τον διαχόπτονμε ούτε εμείς. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Πόσα; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όσα και οι άλλοι, κύριε υυνάδtλφε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΚύΡΙΕ ΜαρκΙδη, ξεκινήσΤΕ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙΙΣ: 

Είναι πραγματικά δικαίωμα του Χ. Ντίνον MιχαrιλΙδη να προβάλλει και να 
είναι υΠΕρήφανος για τα επιτεύγματα και της δικής τον ιr.coνργίας και της κυβέρ

νησης στην οποία ανήκε. Λλλά βέβαια. όπως εxε~νoς έχει αυτό το δικαίωμα. και η 

άσκηση αvτo\ι του δικαιώματο; α..-τό 6.λλους δεν πρέπει να ενοχλεί κανέναν. 'Eχovν 

και οι άλλοι δικαίωμα να πουν για ττι δική τους συμβολή και το δικό τους ρό).,ο και 

να είναι και εΧείνοι υπερι'ιφανοι για το πως συνέβα).,αν, ωστε σήμερα να έχουμε σττιν 

Κύπρο την εσωτερική πο).,ιτική ζωή :του έχουμε. 

ΑνεφtρΟη σωρεία νόμων. ΑνεφέρΟη Q."tό τον κ. Τάσσο l1απαδόπουλ.ο ότι είναι 

υποχρεωμένο το Διοικτιτικό Συμβούλιο του ΡΙΚ να δώσει σωστή πληρoφόρrιστι, 

διότι, αν δε δώσει σωστή πλ.TJQOφ6ρησrι. διαπράττει ποινικό αδΙκημα. Βεβαίως. 
Βεβαίως και δΙ(L"(ράττει ποινικό αδίκημα. Διότι avtTι τι Βουλή με κά.,"(οια πλ.ειο· 

ψτιφία ψήφισε το σχετικό νόμο, σύμφωνα με τον οποίο όποιος παραπλ.ανεί τη Βουλή 

διαπράττει ποινικό αδίκημα. Και αυτή η νομοθεσία Oεωρτ'ιOrικε αντισυνταγματική 
και παραπέμφθηκε για γνωμoδότησrι στο Ανώτατο Δικαστήριο. διότι διαφωνούσε ο 

τότε Πρόεδρος. Αλ.λ.ά κρίΟηκε συvταγματικη και γι' αυτό σήμερα είμεθα εδώ και γι' 

αυτό σήμερα πολ.ύ σωστά ο κ. Παπαδόπουλ.ος την ΕΠικαλ.είται. 

Σήμερα συζητούμε δνο νομοσχέδια. Το ένα περί ανξήσεως εισφοράς χαι το 

άλλο περί προυπολογισμού των εξόδων του Ραδιοφωνικου Ιδρύματος Κώτρου. Και 
με ποιο δικαίωμα και ποια εξονσία α"τή η Doυλή συζητά τον προllitoλογισμό τον 

Ραδιοφωνικου Ιδρυματο; κυπρου; Τον συζητά με εξονσία τrιν οποία τι ίδια η βουλή 

έδωσε στον Εαυτό της. Και έδωσε στον εαυτό της αυτή τι Βουλή avtTι την εξουσία εν 
έτει 1987 με κάποια Π).,Ειοψηφία διαφωνO'ύνtOς κάποιου κόμματος και κατόπιν 
αναψ:lράς του τότε Προέδρου της Δημοκρατίας στο Συνταγματικό Δικαστήριο, 

επειδή τι ψ1ιφιση από τη Που).,ή των ΠΡOUπoλoγισμων των ημιχρατικων οργανισμων 

Οεωρήθηχε αντισυvταγματική, διότι ΟεωρήΟηκε Οέμα ττις Εκτελεστικής Εξουσίας . 
Άρα σήμερα. κύριοι συνάδελφοι, ευριοκόμεΟα εδω και βουλευόμεΟα για τα έξοδα 
του ΡΙΚ, διότι κάποια πλειοψηφία σε κάποια ιστορική στιγμή έκρινε ότι είχε έλθει η 

στιγμή ή είχε ωριμάσει, αν Οέλετε, ο δτιμοχρατικός βίο; σ' αιιτή τη νήσο, ώστε 

ακριβώς τα θέματα των εξόδων να ελέγχονται και να ψηφίζονται C1JW ττι Βουλή. 
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Αλλά από την ώρα που η Βουλή εν τη σοφΙΟ της εθεώρησε ότι nQWL να έxε~ η 
(δια την αρμοδιότητα της tγxρ~oτις των δαπανών, ας μην αυταπατώμεθα, είμεθα 
σuvuπεύθυνoι γι' αυτές τις δαπάνες τις οποίες ψηφίζουμε. Όσοι ψηφ(ζουν δαπάνες 
χρατι.χών πρoυπoλoγ~σμών ή προu.-τολογισμών ημικρατιχών οργανωμών έχουν 

μέρος της πολιτικής ευθύνης αυτών των δαπανών. Και στη συΥχεχριμένη περί

πτωση υπόρχει κάποι.α δι.αφορό:. Αν ψηφΙΟουμε δαπάνες, γι.α να γίνει μια επένδUΣΗ 
για δεντερο κανόλι του ύψους των δυο εκατομμυρίων λιρών και τα δυο εκατομ· 
μύρια λίρες χρησιμοποιηθούν για ταξιδι.α. δε θα έχει εvθiινη η Βουλή. θα ωtά.ρχει 

θέμα ποινικού αδικήματος και θα είναι θέμα Γενικο'ύ ΕισαΥΥεΛ1α. Αλλά η Βουλή θα 
έχει ιυθ'ύνη, αν όντως αυτά τα δuo εκατομμ'ύρια λl.ρες δαπανηθούν για το δεirtεΡO 
κανάλι. θα είμεθα σννυπι'ύθuνoι. Γι' αυτό ψηφ~υμε σήμερα. 

Η αλήθεια στη σuyxεχριμένη περίπτωση είναι ότι για Ιναν ΠΡOUπOλoγωμό 

εξόδων είκοσι περΙΠου εκατoμμυρLων λιρών, αν εξαιρέσουμε τα του δεύτερου κανα

λιο'ύ. η διαφορά απόψεων που υπόρχει μεταξίΙ του κόμματός μας και του Δημοχρα

ηχο'ύ Κόμματος είναι 1%. Με άλλα Λ6γι.α το Δημοκρατικό Κόμμα σήμερα ψηφίζει 
το 99% των εξόδων που ψηφιζουμε εμεις, αν εξαιρέσουμε το δεύτερο κανάλι για το 
οπο(ο διαφωνεί ·και είναι δικα(ωμό: του να διαφωνεί· για λόγους αρχι'ις ή για τους 

λόγους που έχουν τόσο εκτενώς επεξηΥηθεΙ Ψηφίζουν τον ιδιο προυπολογισμό που 
ψηφίζουμε εμείς με (193.000 λιγότερες. Και ποίι είναι τι διαφορό: των (193.000; 
Μειώνουν το ποσό που προορίζεται για μετεxπαιδεUΣΗ προσωπικού aπό ΙΙΟ.ΟΟΟ 

στο συμβολικό αριθμό των !ΙΟ. Κατά τα λοιπά σuyxρΙνoυμε το ΡΙΚ με το BBC, 
αλλά δεν ε-ΥχρΙνουμε μετεχπαιδεύσεις υπαλλήλων στο εξωτερικό. Απαλείφουμε την 

πρόνοια των !50.0CI0 για master ΡΙΜ και άλλες μελέτες, αλλά κατά τα λouτά συΥχΡΙ
νουμε το ΡΙΚ με το BBC. Και hOL στην πραγματικότητα βλέπιτε ότι όλοι σ' aυτή τη 
Βουλή, αφοί) υποτίθεται ότι είχαν καθήκον να το κάμουν -και εγώ δέχομαι ότι εξετέ

λεσαν αυτό το καθήκον- έκριναν Μι όλα αυτά τα έξοδα τα οποία μας έφερε το ΡΙΚ 

για να ψηφίσουμε είναι δικαιολογημένα. Και γι' αυτή την ψήφο τους έχουν όλοι 
ευθ'ύνη, χαι εμείς και εκείνοι που φαίνεται ότι δι.αφωνούν μαζΙ μας. Διότι, καθόσον 
αφορά το σκέλος των εξόδων, ας έχει υπόψη η κοινή γνώμη ότι η διαφωνια εΙναι του 

ύψους του Ι %. 

Και Ιρχομοι τώQα και σε κάτι άλλο που ελέχθη. Διότι υπέστην και εγώ 
προσωπικά επΙχριση από τον κ. Μιχαηλίδη ότι εΙμαι υπερήφανος, διότι εψήφισα ή 
επρωτοοτότησα στην ψήφιση νόμου που ορ(ζει τι εΙναι "είδηση". Δεν εΙμαι καθόλου 

υπερήφανος γι.ατΙ επρωτοοτάτησα στην ψήφιση του νόμου που ορ(ζει τι είναι 

"ειδηση". Και, όπως ε(.πα χθες, ε(ναι με λύπη μου που ανα-Υχάσπιχα να ψηφΙσω 

εκεΙνο 10 νόμο, διότι η ατμόσφαιρα εχεΙνης της εποχής επtβαλλε την επιβολή επΙ της 
Εχτελεστικής Εξουσίας, η οποιο. έγινε με εχεΙνο το νόμο. Αν καθ' οι.ονδήποτε χρόνο 

χριθεΙ ότι η νooτρoπi.α έχει πλέον αλλάξει ριζικά, ώστε να μη χρει.(ιζονται νόμοι και 
καταναγκασμοί και να μη χρειάζονται καναλι.ό:σματα από νόμους προκειμένου να 

γΙνεται σωστή πληροφόρηση, τότε θα εΙμαι ο πρώτος που θα ζητήσει και την κατάρ
γηση εκεΙνου του νόμου και την κατάργηοτι των oπoLω\lδήπoτε κωδίκων. 

Υπόρχει και κάη άλλο. ελέχθη ότι με αυτό το οποΙΟ ψηφιζουμε σήμεοα 

δεσμεύουμε μελλοντικές Βουλές. Διαφωνώ οι!;ιΧά. Δεν ψηφtζoυμε σύνταγμα' ψηφ(... 
ι;,ουμε νόμο. Και ούτε καν τον εαυτό μας δε δεσμε'ύουμε. Διότι το πρώτο και το 
κύρι.ο που ισχ'ύει σχετικό με τη βουλή είναι ότι τι βουλή δεν έχει δικαίωμα να αUΤo

δεσμευθει. Η Βουλή ψηφ(ζει νόμους τη μια μtρα και έχει πλήρως το δικαΙωμα να 
τους καταργήσει ή να τους τροποποιήσει την επαίΙριο. Διότι αυτό σημαίνει Βουλή 
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και αυτό σιιμα(νει ΝομοΟι:τικιί !Ζξουσία. Άρα δε δωμε1ιουμε κανέναν. Αν και 

εφόσον αποδειχΟι:ί ότι αυτό το οποίο κάναμε είναι λανΟασμένο. αρκεί να έχουμε το 

Οάρρος ττις γνώμης μας για να το :ταραδεχΟοίιμε. Και αν έχουμε αυτό το Οάρρος, 
τότε δεν είμεΟα δεσμευμένοι και μ.1:0ρούμε να το καταργήσουμε. 

Βέβαια Οα μου πείτε ότι εν τω μεταξύ Οα γίνουν ακόμα ένα εκατομμίιριο λΙQΕς 
κεφαλαιουχικές δαπάνες. ε, μα έγιναν και πέρσιl Και όπως οι συνάδελφοι του 

Δημοκρατικού Κόμματος πέρσι εψήφισαν το ένα εκατομμύριο λίρες και φέτος δΙΕΚ
δικούν το προνόμιο να αλλ6ςouν γνώμη, οπότε στιμαίνει 6η το ένα εκατομμύριο 

λίρες κακώς εδαπαν1ιΟτι. ε, Οα έχουμε και εμείς το lδιο προνόμιο! Διότι περί προνο

μΙου πρόΚΕιται και δεν πρέπει να παρεξηγείται. 11 Ι30υλή έχει αυτό το διχα{ωμα, 
διότι ακριβώς είναι Πουλή και διότι δεν ψηφίζει σύνταγμα' ψηφί.ζι::ι νόμους. Και ο 

νεότερος νόμος υπερισχύει και υ:τερίσχνε πόντοτε των :ταλαιοτέρων. 

Δεν μπορεί να αμφισβητη()εί ότι υ:τόρχει μια τεράστια πρόοδος οε Οέματα 

δημοκρατικότητας και μου αρέσCΙ \'0. μιλώ με παραδείγματα. 'Ημο\)ν λοιπόν παρών. 

όταν βίαια έγινε α,.-τ6:τειρα με πολυβολισμούς να διακοπεί ειρηνικiι προεκλογική 

συγκέντρωση του Δημοκρατικού Συναγερμού στην Λραδίππου τον Αύγουστο του 

1976. Πολυβολισμοtl Δε μετεδόΟη! Δεν ι\ταν εΙδιwη! Τι Οα έκαμνε το ΡΙΚ σήμερα; 

Πιστεύω ότι και ΤΙ}\' είδlWI1 Οα μετέδιδε και συνεντεiιςεις Οα έπαιρνε. Τι Οα έκαμvt:; 
Τι θα ι,-τρεπε να κόμει; Θα έπρε--τε να ανακρίνει τον Υπουργό Εσωτερικών και τον 

Αρχηγό της Λστυνομίας για το πώς και γιατί δε σνναiιφOησαν και για το πώς και 

γιατί δεν εδιώxOrισαν ποινικό οι οποιοιδή;τοτε ένοχοι της ενέργειας εκείνl1ς. Λυτό 

το 1976. 

1978, lούλιο; του 1978. Στις 10 lουλίου η πρώτη δημoσιoγραφικiι διόσκεψη 
του Προέδρου του Δημοκρατικού ΣυναγερμΟύ ΕχαλύφΟη α.'tό όλο τον τύπο σε 

πρωτοσέλιδα, διότι για πρώτη φορά ο Δημοκρατικός Συναγερμός, που (JfL; εκλογές 

του 1976 είχε πάρει το 26%. εδllλωνε ότι αυτοτοποΟετεLται ως αξιωματικιί αντιπολ(
τευση του τόπου. Δεν ήταν είδηση αυτό; Τρίλεπτη περίληψη των ηπιότερων σημείων 

της τρίωρης δημoσιoγραq;ικης διάσκεψης, χωρΙς να μεταδοθεί Εικόνα από την τηλεό

ραση τη νύχτα. 

1992. ΙΊολιτικό ('ραφείο του Δημοκρατικού Συναγερμού στην Αγία Νώτα και 

όσφρηση δημοσιογραφικ1'ι ότι :τιΟο.\'όν να υπήρχε είδηση και έτσι 11ταν όλοι εκεί: και 

τύπος και τηλεόραση. Χωρίς \'0. γνωρίζουν εκ των :τροτιρων αν Οα ιr.τήΡXε ή δε Οα 

υπήρχε ε(δηση. εΙναι πρόοδος αυτή ή δεν είναι; Και σ' αυτή την πρόοδο δεν έχουμε 

μερίδιο χαι εμείς με τηυς νόμους για τους οποίους επρωτοστατήσαμε; 

Αλλά. τούτων λι;χΟέντων, Οα είναι αδικία να μην αναγνωρίσουμe "ή Οα είναι 

αδικία να μηδενίσουμε ό,ΤΙ έγι\'ι; χατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης Κυπριανού. 

Διότι χθες η συζήτησή μα; ήταν για το I>ΙΚ , Ι1ταν εντο:τισμένη στο Ι>/Κ , Ι'ια τίπΟΤΕ 

άλλο δε μιλl)σαμι:, ΙΊ' αυτό, αν έδωσα ::ταρεξηγημένη εικόνα σ..-ταντώντας στην 

πρόκληση, αν Οέλετε, του κ. Μιχαηλίδη. δε διστάζω να πω ότι, συγκρίνοντας τη 

δημοκρατικότητα της ι:σωτεριχής πολΙΤΙΧ11ς ζωής πον υπήρχε, όταν ανέλαβε την 

προεδρία ο κ. Σπύρος Κυ:τρια\'Ού. με τη δημοκρατικότητα πον υπήρχε όταν την 

παρέδωσε, δια.-τιστώνουμι ότι υ:τήρξε τερό:στια πρόοδος κατά την περίοδο εκείνη . 

Λυτή είναι η αντικιιμενΙΚI\ Οεώρηση των πραγμάτων. Δεν μ..-τορεΙ να λεχΟεΙ ότι ο 

Πρόεδρος της ΔημοκρατΙας της ε:τοχής εκεΙνης δε ου"έβαλε σ' αυτή την πρόοδο. 
Ασφαλώς και συνέβαλε. Αλλά, όπως εμείς δεν πρέπει να μηδενίζουμε τη συμβολή 

άλλων πολιτικών χώρων, έτσι και εσείς δεν πρέπει να μηδενίζετε τη δική μας αξιό

λογη. κατά τη γ\'ώiιη μου, σιιμβολιί στην εξέλιξη των δημοκρατικών Οωμών αυτού 

ΤOΊJ τόπου. 
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(Λ νάβει το φωτάκι που ιr.ιάρxει πάνω στο βήμα) 

Ε[ναι για να μη μηδενίσω που το άναψα! 

Α. ΜΛΙ>ΚΙΔΙΙΣ: 

Και Οα καταλljξω και Οα τελειώσω, κύριε rlρόεδρε, με κάη το ανιαρό. Διότι 

ύστερα α.-ι:ό όλα αυτά 11 γλώσσα των αριΟμών είναι ανιαρή. Αλλά δε συμφωνώ ότι 

το Ρ!Κ έχει τώρα 503υπαλλιjλouς. ΊΌ !>!Κ έχει 435 υπαλλήλους αυτή τη σηγμή που 
μιλούμε. Και δε συμφωνώ με τους αριΟμούς που δόΟηκαν από τον κ. Τάσσο Παπα

δόπουλο σχετι:ιά με το δεύτερο κανάλι. Λέγω όη το συνολικό ποσό που ειι.ιπράπει 
αυτή τη στιγμή το Ρ!Κ από την εισφορά είναι ί3.300.000. Λέγω ότι το 50% της 
αύξησης που Οα ψηφΙσουμε Οα αποφέρει κάη περωι.ι6τερο a..-ι:6 τα μιι.ιά. Δι6η στις 
άνω κλίμακες η αύξηση δεν ε[ναι 50%' είναι κάτι παραπάνω. Άρα Οα αποφέρει 
πέραν του !Ι.800.αxJ EtI)(Jiw; και επομένως, αν τα λειτουργικά έξοδα του καναλιού 
Οα είναι !I.600.αxJ και η είσπραξη οπό την εισφορά Οα είναι .(1.800.000 ι.ιε δώδεκα 
μήνες, σε επτά ή ι.ιε οκτώ ή σε εννιά μήνες, από την πρώτη Απριλίου όλα μειώνονται 

αναλογικά, εΙναι φανερό όη και η αύξηση που δίνεται από φέτος υπερκαλύπτει τα 

ΕΠιπλέον λειτουργικά έξοδα του δεύτερου καναλιού . 

Λλλά από την Ιη lανουαρίου 1993 αυτό :του ",ηq;ίζουμε Οα αποφέρει αύξηση 
τεσσεράμισι εκατομμυρίων λιρών. Με αύξηση τεσσεράμισι εκατομμυρίων λιρών 

λόγω της οιιξήσεως που ψηφίζουμε και μι !Ι.600.<ΧΧ) ΠΡOUπoλoγιζόμεν11 δαπάνl1 για 

τα λειτουργικά έξοδα του καναλιού είναι φανερό ότι όχι μόνο καλύπτουμε τα έξοδα 

του δεύτερου καναλιού, αλλά ενιοχύουμε οικονομικά το I>JK, έστω και αν δεν 
έκαμνε δtίιτερo κανάλι. Και είναι γι' αυτό ΠΟ" στη συγκεκριμένl1 περίπτωση είναι 
απλό σύνQημα το να λtμε ότι κάνο\Jμε δυο μισά κανάλια. Δεν κάνουμε καθόλου δuo 

μωά κανάλια. Ενισχύουμε το κρατικό Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, για να κάνει 

καλά τη δουλειά του. Και βέβαια έχει ουσία και βάση το επιχείρημα του κ. Κατσου

ρίδη ότι από τώρα πρt.-ι:ει να γνωρίζει το !'ΙΚ ποια Οα είναι τα έσοδά του για το 

1992 και ποια Οα εί\'αι τα έσοδά του για το 1993, για να μπoρέσtι να προγραμμα
τίσει μακρσπρόΟωμα, εκτός αν έχουμε απαίτηση από τα διοικητικά συμβούλια των 

ημικρατικών οργανιυμών γα κάμνσυν και να προγραμματΙζουν εική και ως έτυχε, 

περιοτασιακά και βραχυ:τρόΟεσμα την εργαοία τους. 

Αλλά εγώ 00. προσΟέσω και ένα άλλο επιχείρημα. Δεν αντέχω στον πειρασμό. 
Θα το προσΟΙσω και κλ.είνω, κύριε ΠρόεδΡf. Υπάρχουν δυο συστήματα δικαιο
σύνης. 1'0 ένα λέγει ότι ο κατηγορούμενος είναι ένοχος, εκτός εάν αποδείξει την 
αΟωότητά του. ΊΌ άλλο σύστημα i,lYEL ότι ο κατηγορούμενος είναι αΟώος, εκτός εάν 
άλλος αποδείξει την ενΟΧlί του πέραν πάσης i:υλόγου αμφιβολίας. Και εγώ πιστεύω 
στο δεύτερο σύστημα. Και. επειδιί :τισπ:ίιω σω δεύτερο σύσΤl1μα, δεν υιοΟετώ αυτό 

που εΙΠε ο κ. JΊσ..-ι:αδόπoυ;'oς, το ότι δηλ. ας ψηφίσουμε τώρα τη μισή αύξηση, ας 

δούμε τι Οα κάμουν, για να ψηφίσουμε νέα αύξηση τον lα\'οΟΟ(lιο του 1993. Όχι. 

Εγώ αρχίζω με το τι;χμήριο αΟωότητος . Αρχίζω με το τεκμήριο ότι αυτοΙ οι 

άνΟρωποι -που δεν είναι κατηγορούμενοι εν πάση περιπτώιιΕι και κατ' αναλογίαν 

μιλώ- Οα κάμουν καλά τη δουλειά τους. Τους α.-ι:οδίδω καλή πΙστη και γι' αυτό το 

λόγο ψψρίζουμε αυτό το οποίο ",ηφίζουμε, για να υπάρχει και να είναι ιν γνώσει 

τους ότι υπάρχει η σ:τ:άΟη του Δαμoκλtoυς και ότι ακριβώς, εφόσον προειδοποιού

νται ΕΠίσημα a..W το βήμα αυτής της Ι30υλής, ας μην έχουν αυταπάτες: Αν δεν 

εκπληρώσουν αυτά τα οποία είπαν ότι Οα κάμουν. αν δε βελτιώσουν ακόμα περισσό
τερο τον τρόπο σφαιρικής κάλVΨl1ς της πολιτικής ζωής του τόπου, της πολιτιστικής 
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ζω"ής του τόπου και γενικά οτιδήποτε Ενδιαφέρει το δημόσιο συμφέρον, τότε αuτrι 11 
Βουλή και ο ΔημΟΧQO.τικός Συναγερμός θα επανέλθουν επί του θέματος, όχι Υια να 

ψηφίσουν α"ύξηση, αλλά για να χαταργήσουν τη δείιτεΡl1 αύξηση που από τώρα καθο

ρίζεται ότι θα ισχύει από την Ιη ιανουαρίου 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μου επιτραπεί ένα πολύ σύντομο σχόλιο των δέκα δευτερολέπτων. Εκείνοι 
που Ελέγχουν τα ηλεκτρoμαyvτιτιχά κύματα σήμερα έχουν στα χέρια τους μια τερά

στια δύναμη, δύναμη ισοδίιναμ1) Τι και μεΥαλύτερη από ένα στρατό. δ"ύναμη πον 
μπορεί να ανεβάζει και να χατεβάζει κυβερνήσεις. Γι' αυτό χρειάζεται από πλευράς 

δικής μας μεγάλη ευαισθησία, πολύ στενή παραχολούΟηση και μεγάλη υπαι0uν6-

.ητα. 

Πιστεύω ότι αυτό μπορεί να ε{ναι το γενικό συμπέρασμα της 0νζ"ήτησης που 

δικαιολογεί και το γεγονό; ότι συζητούσαμε CΙντό το θέμα για δέχα ολόκληρες ώρες 
χθες και σήμερα. 

Νομίζω ότι φτάσαμε αισίως στο τέλος ΤΊlς συζήΤΊlσΊlς. Ilροχωρούμε υΤΊl 
δεύtερη ανόγVfΙ:ΙΟΊl του πρώτου νομοσχεδίου. διότι Οα \ιηφίσουμε ξεχωριστά τα δύο 
νομοσχέδια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διαβάζω πρώτα τα άρΟρα του νομοσχεδίου για την Εισφορά. κύριε Πρόεδρε. 

όπως είναι γραμμένα στην ημερήσια διάταξη . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο άρΟρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρΟρο ΕΎΚρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

Τροποποίηση του άρΟρου 3 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μιλούμε για το Οέμα ΤΊlς επιβολής της εισφοράς; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

'Εχω tΡO;tOΠOLTIttxn εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΙ)ΟΕΔ1)ΟΣ: 

ΕπΙ του άΡΟQOυ 2; 

Τ. ΠΑΠΛΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Επί των άρΟρων 2, 3 χαι 4. Αλλά για να μην ταλαιπωρούμε τη Βο\lλή, η 
τροποποίησή μου είναι 11 εισφορά να ε:τιβληΟεί, όσον αφορά τα κιλοβάτ, στις τρεις 
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χοτηγορΙες που είναι διαχωρισμένες στο νομοσχέδιο σε ποσοστό 25%. 50% χαι 75% 
και να προοτεΟε( ο όρος ότι κανένα ποσό αυτής ττις εισφοράς ή του ΠΡOuπo).oyι

σμoΊJ δε Οα διατεΟεΙ Υιά ττι λειτουργία δεύτερου χαναλιο\ι. Αν Οέλετε να τα λέω κατ' 

άρθρο, όταν Οα διαβάζεται. να τα λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ εισηyoίtμαι να διαβάσει ο Γραμματέας και τα τέσσερα άρΟρα και να γΙνει 

μια ψηφοφορία ΠΩ\! να καλύπτει χαι τα τέσσερα άρΟρα, για να μη γίνεται ξεχω

ριστά. 

Προχωρήστε. κύριε Γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποπο(ηση του άρΟρου 3 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

Τ. ΠΑIlΑΔοηΟΥΛΟΣ: 

Κύριε 11 ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, κύΡΙΕ Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Η τροπολογΙα ψηφίζεται πρώτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. Οα μπει ως σύνολο, κύριε IlanαMnQuAE. Αφού διαβασΤΟ'ύν και τα 

τέσσερα άρΟρα, Οα γίνει για το σύνολο τι ψηφοφορία, για να μην ψηφίσουμε τέσσερις 

διαφορετικές φορές, 

Προχωρήστε, Κ''ιριε Γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του άρΟ(Κ>υ 4 του βασιχού γόμου , Άρθρο 3, 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου, ΆρΟρο 4, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, τίΟΕται :τρώτη, ως είΟισται. η τροπολογία του κ , Παπαδόπουλου του 

ΔΊ'1μοχρατικού Κόμματος. 

Πόσοι ΨΊ'1φίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤεΑ.Σ: 

Οκτώ, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΙΈΛΣ: 

Είκοσι Εννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

Μία αποχή. 
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ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Με είΧοσι Εννέα ψήφους υπέρ. οχτώ εναντίον και μΙα σ..-τοχτΊ η ΤΡOπoλoyLα 
απορρίπτεται. 

Τα όρΟρα 2, 3 και 4 εγκρίνονται ως έχουν. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΛΤΙΖΛΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο ΠΕρί Ραδιοφωνιχο'ύ Ι δρύματος Κύπρου 

(Επιβολή εισφοράς) (l'ροποποιητIΧ6ς) Νόμος του 1992. 

ΠΙ)ΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου ως έχει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τριάντα. 

ΠΙ)ΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΛΜΜΑΤι3ΛΣ: 

Εννέα. 

Π ΡΟΕΔΙ'ΟΣ: 

Αποχές; 

ΓI)ΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

Ουδεμία. 

ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

(Kτιr.τά τη σφύρα) 

Με τριάντα ",,!\qχ>υς u:τέρ. εννέα εναντίον και καμιά απOΧr'ι το νομοσχέδιο 

[ΎΧρΙ νεται ως έχει. 

Προχωρούμε στην ψήφιση του επόμι:\ιου νομοσχεδίου , πον είναι ~o περί 

ΠΡOUπoλoyιυμoύ του l'αδιoφωνιxOί.t lδρύμαως κνπρου Νόμος του 1992", και 

παραχαλω το Γραμματέα να προβεί στη δεύτΕρη ανάγνωση του νομοuχεδίου που 
έχη έξι άρΟρα και τρεις πίνακες, πρώτο. δεύτερο και τρίτο. 

σ κ. I Ια..,ταδόπουλος. 

Τ. ΠΑ ΠΛΔσΠΟΥ Λσ};: 

Κύριε Π ρόεδρε , πρόκειται για τον πρo\iΠoλoγισμό. Κ αι για να διευκρινίσω 

κάτι που λανΟασμένα το αντελήφθη και το λέει ο κ. Μαρκίδης, εμείς Οα καταψηφί. 

σουμε τον προυπολογισμό και έτσι ΗχΟηκε και στην ε..-τιτροπή. Παρά το ότι κατα· 

ψηφίζουμε το σύνολο του προtiπολογισμο'ύ ·και αυτό δεν αναφέρεται σαφώς στ ην 

ΈκΟεση· είναι δικαίωμά μας ·και το ασκιiσαμε· να ΕΠιφέρουμε και επιμέρους περι· 
κοπές στα ειδικά κονδ'ύλια που είναι αυτό το 1%, αν είναι oω<Jτo( οι \)πολογισμοί 
εκείνων πο\) τις ήλεγξαν. Λυτιϊ είναι η διαφορά μας και όχι ότι ψηφίζουμε τον 

ΠΡOUπoλoγωμό και άρα η διαφορά μας είναι 1%. 

σ λόγος, όπως λέχΟιικε και σtΊιν ΕπΙΤQO:Ιlϊ. εί\'αι ότι είναι αδύνατο να διαχω· 

ριοτούν τα κονδύλια το" :ιρο\i;tολογισμού α.τό τις δα."tάνες που οφείλονται στη 
λειτουργία δε'ύτερου καναλιυ'ύ και διοικιιτικά και κεφαλαιο\)χικά και επιμέρο\)ς 
κανάλια. Δεύτερο. εμείς Οεωρούμε λανOασμΈVo να εγκρίνεται ο ΠΡOuπoλoγισμός, 
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για να μη λεχΟεί και του χρόνου. και αυτό το εί:τα και στη δευτερολογία μου: Μ Αφού 

είστε υποχρεωμένοι!" Όχι, δε Οα βρεΟούμε στη Οέοη να είμαστε ν:τοχρεωμένοι να 
ψηφίσουμε πρόσθετες δαπάνες λόγω τη~ δημιουργίας δεύτερου καναλιού. Γι' αυτό 

θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δε σας διέκοψΟ. κύριε Παπαδόπουλε, αλλά αυτό ήταν δικαιολόγηση της ψήφου 

και μπορούσε να λεχΟεΙ στο τέλος μετά ΤΊlν 'Ψηφ<>qχ>ρία. Οπωσδήποτε έχετε κάνει 

δικαιολόγ1Ίσιι της ψήφου και προχωρώ σΤΊlν ψήφισΊl και των έξι άρΟρων, δηλαδή στη 

δεύτερη ανάγνωσΊl το" νομοσχεδίου. 

Ο κ. HλιάδΊl~. 

Δ. ΗΛΙΑΔΙJΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να τεΟούν σε ξεχωρισn) ψηφοφορία τα κονδύλια τα 

οποία αφορούν το δεύτερο τηλεοπτικό κανάλι, διότι εγώ Οα καταψηφίσω εκείνα τα 
χονδύλια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι άρΟρο προς άρΟρο και δεν μπορεί να γίνει η ψΙtΦQφoρία όπως λέτε. 
Εισηγούμαι να 'Ψηφίσετε όπως νομίζετε και 0'(0 τέλος να δικαιoλoγτ'ισεtε '(ην ψήφο 

σας. Θα ει.ναι πιο ορΟόδοξο. διότι δεν υπάρχει ξι:χωριστό εδάφιο. 

Θεωρώ ότι δεν υπάρχουν ομιληΤές επί Οέματος αρχής. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑ};: 

Προοίμιο. Συ\'oπτιxό~ τίτλος. 'ΛρΟρο Ι. 

'EγκρισΊl πληρωμή~ από '(ο ταμείο '(ου 11ΙΚ ποσού (20.129.720 για τη XρήσΊl 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 199'2. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δα.-cανηΟούν. Ilρώτo~ Πίνακας . ΆρΟρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρΟρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρΟρων κάτω α.-ι:ό το ίδιο κεφάλαιο. ΆρΟρο 4. 

Ίδρυση και κατάργηση Οέσεων. Πρώτος Ιlίνακας . Πρώτο Μέρος. Δεύτερος 

Πίνακας. Δεύτερο Μέρος. 'ΛρΟρο 5. 

Λειτουργοί :του ασκούν έλι:γχο πάνω στα κονδύλια. Tρίτo~ ΙΙ ίνακας. 
Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3 μαζί με τον Π ρώτο Πίνακα. 4. 5 μαζί 
με '(ον Πρώτο Π (νακα. ΙΙ ρώτο Μέρος, Δεύτερο Mέρo~ και 6 εγκριΟοίιν; 

Μη νπαΡXOύσΊlς ενστάσεως, τα άρΟρα 1. 2. 3 μαζί με τον ΙΙ ρώτο Πίνακα, 4, 5 
μαζί με τον Π ρώτο Πίνακα. Πρώτο Μέρος, Δεύη:ρο Μέρος και 6 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωtιη του νομοσχεδΙου, η οποία Οα γίνει δι' 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Ι Ιρσυ;ιολογισμο'ύ '(ου Ι)αδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υ:τέρ του νομοσχεδίου ως έχει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συντριπτική πλειοψηφ{α. 1 16σοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΛΣ: 

Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με τριάντα ψήφους ν:τέρ, εννέα εναντίον και καμιά αποχή το νομοσχέδιο 

ψηφίζεται σε νόμο. 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο Χ. Ηλιάδης Οα l'ιΟελε νο δικαιολογήσει την ψήφο του . 

Δ. ΗΛ ΙΑΔ Ι-Ι Σ: 

Μάλιστα. κύριε Il ρόεδρε. ευχαριστώ. 

Κύριε Π ρόεδρε. ακριβώς t:Πηδή, όπως έΧΗΙ: τovίoct, δεν είναι δυνατό να ξι:χω
ρΙσουμε τα κονδύλια τα οποία αφορούν το δεύn:ρο κανάλι του !) ! Κ , είμαι υποχρεω
μένος να καταψηφίσω τον ΠΡOtt.τoλoyισμό για λόγους αρχής, επειδή διαφωνώ ριζικά 
για τους λόγους τους οποίους εξέΟεοα κατά την πρωτολογ!α μου με τη δημιο\lργία 
του δεύτερου καναλιού του lηκ και γιατί, κατά τη γνώμη μου Οα Οεωρούμαι, και δε 
θέλω, Ου\'1JΠcVOυνΟς για την α:τόφαση αυτή μΕ την οποΙα ριζικά διαφωνώ. 

Ευχαριστώ. κύριε I lρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΙ'ΟΣ: 

Το νομοσχέδιο έχει 'Ψηφιστεί σΕ νόμο. Αντιλαμβάνομαι ότι οι εννιά α.,τό τους 

Βουλ.ευτές στο Σώμα αυτό δεν ... 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΙΩ:: 

Θέλω να αναφέρω και εγώ κάτι για την νήφο μου. Το ανέφερα σύντομα χθες, 

αλλά πρέπει να το πω και τώρα ότι Οι'"[ό πλευράς οικο\'Ομικών δεδομένων πιστεύω 

όη αντικειμενικά το ποσό θα έ.'"[ρεπε να χορηγηθεΙ στο Ι' ΙΚ ολόκληρο από το Μάιο, 

αλλά υπό τις συνΟήκες ήμουν διαΤΕΟειμέ\'Ος να ακολ.ουθήσω την ψήφο της πλειοψη

φΙας. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Μάλιστα . Εννέα από τους Βουλευτές μας δε Οα βλέ.ι'"[ουν το δεύτερο κανάλι. 

όπως αντιλαμβάνομαι . 

Ι). ΚΑΤΣΕΛΛ ΙΙ : 

Θα πληρώνουμε. κύριε Π ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λλλά Οα πληρώνουν. 

Προχωρούμε στην υ:τόλοι.-cη νομοΟετική εργασία. 

Αν συμφωνείτε. λόγω ττις :τροχωρημένης ώρας να Oεωρo'ύvται οι Εχθέοης 
αναγνωσθείοες, για να προχωρήσουμε κάπως πιο YQiJyoρo. 

1Ό επόμενο νομοσχέδω είναι ''Ο περί Συμ,ίτληρωμαΤΙΧΟύ ΠΡOUπoλoγιoμoυ 

Νόμος (Αρ. 8) του 1992", 

(Η 'εχΟεση Οεωρείται αναγνιοοΟείσα.) 

ΕΚθΕΣIl ΤΙ)Σ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚ lΙ Σ εrιΓΓΙ)OΠΙ-Ι Σ ΟΙΚΟΝΟΜ Ι ΚΩΝ ΚΑΙ 

nPOyn OAOr lIMOY ΓΙΑ ΊΌ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΊΤΙ'ΛΟΦΟΙ)ΕΙΤΛΙ ''Ο 

ΠΕΡ( ΣYMΠΛIII)ΩMΛlΊKOY Π Ι1oyrιOΛOIΊΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 8) ταΥ 
1992" 

ΠαQό,"ιις: 

Λεόντιος Ι εροδιαχόνο\). Πρόεδρο; 

Αλέκος ΜαρκΙδllς 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Kατσoυρίδrις 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Τάσσος n α..-ταδόπουλος 
Νίκος Μοuoιο'ύττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙο" 

I1 KoινoβoυλtυτικτΊ Ε.:τιτρο:η) Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγιoμoύ μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιΤιΟηχε στις 11 ΜαρτΙΟυ 
1992. Στη συνεδρίαση αυη1 κλτ')Οηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οιχονομικών. 

Σκοπός του νόμου :του :τροτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό τον Πάγιον Ταμείου της ΔημΟΚΙ)Q.τίας ποσού ίΑΟ.ΟΟΟ και η διάΟεστ') του για 

την κάλνψη των δα.τανών αυΥΥραφής. εικονογράφησης και εκτίι:τωαrις βιβλίων για 

τα σχολεία ης κυ:τριακιΙ; παροικΙας τrι; Αγγλίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που χατατtOηχαν στην επιτροπή από τους εχπροσώ

πους του Υπουργείου Οικονομικών. στις {j Αεχεμβρίου 1990 προκηρύχΟηκι: διαγω,'ι
αμός τόσο για τη συγγραφή όαο και για την εικονογράφηση βιβλΙων για τα παροι

χιακά σχολεία της Αγγλίας. Τα βιβλία προορίζονται για όλες τις τάξεις του 

δημοτικού σχολείου. 11 Κοινοβουλευτι,οί Ε..,ιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπOλOγι
σμού υιοΟετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηαη ΝUμOσχεδίOυ. γι' 
αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Dουλή την ψήφισή του σε νόμο. αψ)ύ τροπο

ποιηΟεί ο τίτλος του. ώστε να αναφtρεται ως 'Ό περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπOλO
γισμοίι Νόμος (Αρ. 5) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητ ές επί Οέματος αρχιiς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δι"ύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικό; τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής α)τό το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσοίι ί.40.000 

για τη χρήση του έτους που λ1')γει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δα.n:ανηOoίιν. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

TQL'tTl ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΛΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Συμn:ληρωματικοίι π ρουπολογιομοίι 

Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 

ΠΡΟΕΔ ΙΙΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την 1fήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτιιπά τη σφίιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί ειδικεύσεως Συμπληρωματικιίς Πιστώ
σεως (Ταμείο Λ\'ο..-ττύξεως) Νόμος (Λρ. 2) του 1992". 

(11 'ΕκΟεση Οεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚθΕΣΗ Τιn: ΚΟΙΝΟIJΟΥΛΕΥΤιΚ ΙΙ Σ ΕΠΙΤΙ'ΟΠ lIΣ Ο Ι ΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

Π ΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΙΙ ΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι ''Ο 

π ερ, ε ΙΔι κ εΥΣΕΩΣ ΣΥΜ Π Λ I Ι ΡΩΜΛΤιΚ lI Σ π n:ΤΩΣεΩΣ (ΤΆΜΕΙΟ 

ΑΝΛΠΙΎΞεΩΣ) ΝΟΜΟΣ (Λ Ι'. 2) ΊΌΥ 1992" 

ΠαjJόvτες; : 

Λεόντιος Ι εροδιακόνου, Π ρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Λβραάμ Λ ντωνίου 

Τάσσο; ΓΙ απαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κ υπρια\'ού 

Τάκη; Χατζηδημητρίου 

11 Κοινοβουλευτική ε,.-ΤΙΤΡΟΠΙ' Οικο\'Ομικων και ΓΙ ρo\Jπo).oγιoμoύ μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της :του πραγματοποιήΟηχε στις 11 Μαρτίου 

1992. I'tTl συνεδρΙαστι αυτή κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εχπρόσω.. ... ωι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου :του προτείνεται είναι τι έγκριση πληρωμής α,,:ό το λογα

ριασμό του Ί'αμι:ίου Λνo..-ιτuςεως ποσού ίΙ.500.000 και η διάΟεσή του για την έναρξη 
των εργασιων εγκατάσταση; στη(}αίου ασφαλείας και [ιδικού παΙΚL-ιιτάσματo; στη 
διαχωριστική νησίδα του ουτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού. 
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Όπως ανέφεραν σΤ'ην Επιτροπή οι εχπρόσω:tοι του Υπουργείον Οικονομικών, 

ο αυτοκιν'ητόδρομος ΛE\Jκωυίας·Λεμεσού είναι ο πιο πολυσύχναοτος δρόμος Τ'ης 

Κ'ύπρου και ο μόνος που δε διαΟέΊει διαχωριστικό υτηΟαίο ασφαλείας, το οποίο να 

παρεμποδίζει τα παρεκκλ(νοντα ΟΧ1iματα από το να εισέρχονται υτο αντίΟετο ρεύμα 

κυχλοφορίας, πράγμα που έχει oυV1iOω; ως αποtέλεσμα την πρόκλ'ηση Οανατηφόρων 

δυστυχημάτων. Με οτόχο _ην αναβό.Ομιση της οδικής ασφόλειας στον πιο πάνω 

αυτοκινητόδρομο. ορίστηκε (L"'tό το Υπουργικό Σ'1Jμβoύλιo τεχνική EΠLtΡOJtfJ, η 

οποία. αφού μελέΊησε διάφορους τύπονς στηθαίων ασφαλείας, εισηγ1'ιθηχε _ην εγκα

τάσταση του συνηΟιυμένο" χολι"tρωΤΟύ μι-ταλ).ικον JtρoototE\JtLΚOV υτηΟαίου. 

θεωρώντας το την χαταλληλόη:ρη υπό τις περιστάσεις τεχνική λύση αλλά και την 

πιο οικονομική. Παράλληλα για την αυξηση του βαΟμού αυφαλείας κατά τη ννχτα η 

ΤΕχνική επιτροπή εισηγήΟηκε την τοποθέτηση πάνω στο μεταλλικό προστατευτικό 

στηθαίο Ειδικών παραπετασμάτων, ώσΤΕ να α:τοτρέπεται η στιγμιαία τύφλωση των 

οδηγων από τα φωτα των αυτοκινήτων που κινούνται στο αντίΟετο ρεύμα κυχλοφο, 

ρίας. 

Για την εγκατάσταοη του μεταλλικον στηOcι.ίOυ ασφαλείας και την τοποΟέτηση 

του ειδικού παρα:nτάσματος υπολογίζεται, ουμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση, 

ότι Οα απαιττιΟονν n.αχιοοο περL"'tου. 

1-1 ΚοινοβουλE\Jτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμoύ συμφωνεί 

με τους σχοπο'ίις για τους οποίους πρόκειται να διατεΟεί η ζητούμεντι συμπλτιρωμα

τιχή πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα tLOTJ'(EitOL στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή
ττιοη νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηΟεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως ''0 περί Ειδικε'ύσεως ΣυμπλτιρωμαηΧής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύ
ξεως) Νόμος (Λρ. Ι) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλτιτές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλτιτές, προχωρούμε σττι δε'ύτερη ανάγ\'(ύ(Jη του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

Προοίμιο. }:υνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριστι πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου ΛναπτυξΕως ποσού 

ίΙ.500.000 για tl� χρ'ήση του έτους πσυ λήγει σης 31 ΔΕκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσων που Οα δαπανηΟοΙΙν. Ilί,'ακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για Τ'ην έγκριση των άρΟρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει fvotaotj, τα ό:ρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΛΣ : 

Ο Νόμος α.υτός Οα αναφέρεται ως ο ΠΕρί Ειδικεύσεως }:υμ."tληρωματικής 

Π ιστωσεως (Ι'αμείο Λ \,QΠτύξεως) Νόμος (Λρ. 1) το" 1992. 
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ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμσ; 

(Κτυ:τό. τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπό.ρχει ένσταση. το νομοσχέδιο ψηφίl;εται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι ~o περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ
σεως (Γαμείο Λνα..-τn)ξεω;) Νόμο; (Αρ. 3) του 199'2". 

(Η Έκθεση ΟεωρεΙται αναγνωσθε(σα.) 

ΕΚθΕΣ Ι-1 ΤΙΙ Σ ΚΟΙΝΟIJΟΥΛεΥl'ΙΚ IΙ Σ εΠ llΊ)OΠIIΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓ ΙΣΜΟΥ Γ ΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Ί'ιΊ'ΛΟΦΟI)ΕIΤΑ Ι 'Ό 

ΠΕΙ'! ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣYM ΠΛ I-II)QMAT1KIIΣ Π ΙΣΤΩΣΕΩΙ (ΙΆΜΕΙΟ 

ΑΝΛΠ1ΎΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (Α Ι). 3) ΊΌΥ Ι992~ 

Παeόvn:r;: 

Λεόντιος l εροδιακό\ιου. I l ρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

l'ιαννό.ΚΙ1ς Καυουλιδη; 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραό.μ Α ντωνίου 

Τάσσος Πa..-ταδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μό.ρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατl;ηδημητρίου 

Η Ko~νoβoυλευτικι) Γ~-ΤΙΤΡO;(1) Οικονομικων και I1ΡOlJ:ιoλoγισμoύ μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχΙδιο υ[ συνεδρία τιι; που :τραγματοποιήΟηχε στις 11 Μαρτίου 
1992. Στη συνεδρΙαυη αυτή κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις a..-τόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικοχομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριυη πληρωμής από το λογα
ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσοίι f21O.000 και η διάθεσή του για την κάλυψη 
της δαπό.νης που απαιτείται για την εκτέλεση των αναγκαίων διαρρυΟμίσεων στο 
ιδιόκτητο οΙκημα της Κυπριακής Δημοκρατίας στις Βρυξέλλες που στεγάζει τα 

γραφεία της πρευβεΙας-μόνφης αντιπροσωπείας της Κύπρου, καΟώς και για την 
αγορά επίπλων και άλλου εξοπλισμού. 

Όπως είναι γνωuτό. η Κυπριακι\ Δημοκρατία, ΟΟτι:ρα από α..-τόφααη του 

Υπουργικού Συμβουλιου και ΈΥκριιιη των σχετικών :τιστώο:εων από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, απέκτησε ιδιόκτητο σίκημα ΙΙΗς Βρυξέλλες για τη υτέγαυη των 
γραφε(ων της :τρεσβείας-μόνιμης αΥιιπρουωπείας μας έ\'αντι του ποσού των 
111.000_000 βελγικών φράγκων (Ω.471.563). Ι 'ια να καταστεί το οίκημα αυτό 
λειτουργήσιμο. ε:ι:ιβό.λλεται να εκτελεστούν 0\ αναγκαίες εργασίες διαρρύθμισης και 
να αγοραστούν τα κατάλληλα έπιπλα και Ο α\-αΥκαίος εξοπλισμός. 

Η ΚοινοβουλEUτική Ε..-τιτρο:τιί Οικονομικών και ΠΡOU:τoλoγισμoύ lJLOOttEL 
tOlJ; σκοπούς και τις ε.ι-τιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη RΟlJλή ττιν ψήφισή του σε νόμο. αφού ΤΡΟ7tOποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ~O περί Ι;:ιδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ
σεως (Ι'αμε{ο Λναπn)ξεως) Νόμος (Αρ. 2) το-υ Ι992~. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπό:ρχοιιν ομιλl}τές ε..τί Οέματο; αρχή;: 

Εφόσον δεν νπάρχουν ομιλητές, προχωρουμε στη δευτερη ανάΥνωση του νομο
σχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

ΠροοΙμιο. Συvo:ετικός τίτλος. 'ΛρΟρο 1. 

Έγκριση πληρωμή; αί'tό το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

.t210.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

ΕιδίΚE\Jση των ποσών ποu Οα δαπανηΟούν. Πίνακας. 'ΛρΟρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρΟρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα εγκρίνονται . 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτό; Οα αγαφΙρεται ως ο περί ειδικεύσιως ~υμπληρωματικής 
Πιστώσεως (ΓαμεΙο Αγα.·τrύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΙ'ΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την "ΙtΙlίφιση του νoμoσχεδίιlιι σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση. το νομοσχέδιο ψηφίζεΤΌ.ι σε νόμο . 

Τα επόμεγα \'Ομοσχέδια για τα ο:ι:οία υπάρχει κοινή ΊΖκΟεση είναι (1) Μ Ο περί 
Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 'Κυ:τριακαί ΛερογραμμαΙ Λτδ' 

(K"ρωtικός) (Λ(Ι. 3) Νόμος του 1992Μ και (2) ''Ο περΙ Εγγυήοεως της Χρηματοδό
τησης της Εταιρείας 'Κυπριακαί ΛεΡΟΥραμμαί Λτδ' (Κυρωτικός) (Αρ. 5) Νόμος tou 
1992", 

(11 'ΕκΟεση Οεωρείται αναΥνωσΟείοα.) 

εΚθΕΣΙΙ τω: KO!NOBOYΛEYΊ'lKII~ IΖΙΙΙΤΙ'ΟI"lΙΙΣ Ο ΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΙ' ΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΑ ΠΟΥ Τ/'Ι'ΛΟΦΟΙ'ΟΥΝΤΛΙ (1) 
''0 ΠΕΙ'! ΕΠΥΙΙΣεΩΣ Ί'ΙΙΣ χΙ'lJΜΑΤΟΔΟΤIΙΣIΙΣ ΤΙΙΣ 1';:ΤΛΗ)ΕΙΛΣ 

'ΚΥΠΡΙΑΚΛ! ΛΙΨΟΙΊ'ΑΜΜΑΙ ΑΤΔ' (ΚΥΙ'ΩΤιΚΟΣ) (Λ Ι' . 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1992" ΚΑΙ (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΙΙΣΕΩΣ lΊlΣ xlηΙMΛΊΌΔOTl l ~ IΙ Σ ΤΗΣ ΕΊΆΙ
Ι)Ε ΙΑ); 'ΚΥ IΙI'ΙΛΚΑ Ι Λ!ΖΙ'ΟΓΡΛΜ ΜΛΙ ΛΤΔ' ( ΚΥΙ'ΩΊΊΚΟΣ) (Α Ι' . 5) ΝΟΜΌΣ 
ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντες: 

Λεόντιος Ι ι:ροδιακόνοu, 11 ()όεδρος 

Γιαννάκης Κασοιιλίδης 

Αβραάμ Λ ντωνίοu 

Κ{Κljς ΚαζαμΙας 

Νίκος ΜΟ\ιΟιούττας 

Ρένος 11 ρέντζας 

11 Κοινοβοuλευτική ε."ΤΙΤΡΟΠlί Οικο\'ομικων και προυπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια ΟΕ δύο σννεδρίες της που πραΥματο:ι:οιήΟηκαν στις 24 
ΦεβρouαρΙoιι και στις Ι6 Μαρτίοιι 1992. Στην :ερtuτη οννεδρίαοη της Επιτροπής 
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κλήOrικαν και παρευρέΟηκαν εiU-τρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και .ων 

κυπριακών Αερογραμμών. 

Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κύρωση των σuμφωνιών παροχής 

κυβερνητικής εγγύησης προς τις Κυπριακές Αερογραμμές για την a..-τοπληρωμή δύο 

δανείων, ύψους 30 εκ. δολαρίων .0 καΟένα, που οι Κυ:τριακές Αερογραμμές έχουν 
συνάψει με όμιλο ξένων τραπεζών. Τα πιο πάνω ποσά Οα διατεΟούν για τη ΧΡΊ1μα

.οδότηση του υπολοίπου της αξίας αγοράς του έκτου και του όγδοου αεροσκάφους 
τύπου Λ 320 που έχουν παραγγελΟεί από την εταιρεία. 

Τα αεροσκάφη αυτά είναι δω a..-τό τα τέσσερα νέα αεροσκό,φη τύπου Α 320 
που οι Kuπριακές Αερογραμμές έχουν αγορό:σει και που σύντομα Οα παραδοθούν 

στην εταιρε[α. Οι κυβερνητικές εγγυήσεις για την αγορά των όλλων δ"ύο αερο

σκαφών κυρώΟηκαν πρόσφατα α."tό τη 1J0υλή . 

Σημειώνεται ότι τον lοννιο του 1987 και το Δεκέμβριο του 199011 κυβέρνηση 
είχε παραχωρήσει δύο εγγυήσεις. 'ίιψους 12 (κ. δολαρί.ων ΙΙΠΑ και 5,25 εκ. ευρι(J

στερλινών αντίστοιχα. τις οποίες η Πουλή κύρωσε με νόμους. για ανάλογα δάνεια 

που Ί1 εταιρεία είχε συνάψει και τα oπoi.a κό,λνψΟ.ν τις δω προκαταβολές για την 

αγορά των πιο πάνω αεροσκαφών. 

Το συνολικό ύψΟς των κυβερνητικών εγγυήσεων που Οα δοΟο'ύν για την 

κάλVψη του υπολοίπου της αξίας αγοράς και των τεσσάρων αεροσκαφών ανέρχεται 

σε 118 εκ. δολάρια ΙΙΠΑ, 

11 Κοινοβουλευτική ε.."tιτρο:τΊ'j οικονομικών και προυπολογισμο'ύ. αφον πήρε 

τις πρόσΟετες πλrιρoφoρ{ες και τα στοιχεία πο)) είχε ζητήσει σ..-τό την εταιρεία να 

καταθέσει κατά ΤΊ1ν :τρώτη cruζήτησrι των πιο πάνω νομοσχεδίων, συμφωνεί με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του;, γι' αυτό και ομόφωνα εΙΟΊ1γείται στη l3ουλή την 

ψήφισή τους σε νόμονς για την κατά νόμο κ'ύρωση των συμφωνιών πο)) αναφέρο

νται σ' αυτά, αφού τρoπoπoιrιOεΙ ο τίτλος του πρώτον νομοσχεδίον, ώστε να αναφέ. 

ρεται ως ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 'Κυπριακαί Λερο

γραμμαΙ Λτδ' (Κυρωτικός) (Λρ. 4) Νόμος του 1992", 

ΠI)ΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχουν oμιλrιτέ; ε:τί Οέματος αρχΊ'j;; 

Εφόσον δεν uπάρχoυν ομιλητές, προχωρούμε στη δε'ύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος, ΆρΟρο Ι , 

Ερμηνεία, ΆρΟρο 2, 

Κύρωση της σuμφωνίας. ΆρΟρο 3. 

ΠΙ)ΟΕΔ!)ΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρΟρων; 

Εφόσον δεν υπάρχcι ένσταση, τα άρΟρα ι:γχρίνονται, 

Τρίτη ανάΥνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο ΠΕΡΙ Εγγνήσεως της Χρηματοδότησης της 

Εταιρ[ίας "KuπριακαΙ Λερογραμμαί Ατδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 4) Νόμος το)) 1992. 



2115 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπόρχει ένστασl1 γ~α Τl1ν ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπό Τl1 σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση. το νομοσχέδιο ψηφίζεται οε νόμο. 

π ροχωρούμε τώρα σΤl1 δεύτεΡl1 ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμl1νεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφων(.ας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για Τl1ν έΎΧΡιση των όρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασl1. τα όρθρα εΎΧρΙνονται. 

ΤΡΙΤl1 ανόΥνωστι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρετα~ ως ο περί ΕΥγυήσεως Τl1ς ΧΡl1ματοδόΤΤΙΟl1ς της 
Εταιρείας "Κυπριακαί Αερογραμμαί Ατδ" (Κυρωτικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για Τl1ν ΨΤ;φιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κ τυπό Τl1 οφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένστασl1. το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι "Ο περί του πρωτοκόλλου Προνομίων και 

Ασυλιών του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Δορυφορικών Τl1λεπικοινωνιών 

(EυΤEΙSAT) (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναyvωo6εΙOα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛQΦOPEITAI"O ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΠΡΩΤΟ

ΚΟΛΛΟΥ ΠΡΟΝΟΜΙΩΝ ΚΑΙ ΑΣΥΛΙΟΝ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΔΟΡΥΦΟΡΙΚΩΝ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ (EυΤEΙSAT) (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

Πα(tόντε,: 

Ντίνος Μιχαl1λΙδl1ς. Πρόεδρος 

Νίκος ΠΙΤΤΟΚΟΠ(Τl1ς 

Ανδρέας Μούσκος 

Ιοίδωρος Μαχρίδης 

Ττίμl1ς Ευθυμίου 

ΚΙΚl1ς Καζαμίας 

Θάσος Mιχαl1λtδl1ς 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία Τl1ς που πραγματοποιήθηκε στις 3 Μαρτίου 1992. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοι.
νωνιών και Έργων οι οποίοι ανtλυσαν τους σκοπούς και τις tπιδιώξεις του υπό 

συζήΤl1Ol1 νομοσχεδίου. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι κύρωση 'fou Πρωτοκόλλοu Προνσ. 
μίων και Ασυλιών το", Εuρωπα'~κού Οργανισμού ΔOρuφoρικών Τηλεπικοινωνιών 

(EυΤEΙSAT) που εγκρίθηκε από το Υπο\lργικό Σ"μβούλιο με την απόφασή το" με 

αρ. 36.229 και ημερομηνω 11 Οχτωβρίο\l 1991. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του πιο πάνω νομοσχεδίου απαιτείται για την κατά 
νόμο κύρωση το" πιο πάνω πρωτοκόλλου συμφωνα με το άρθρο 169(2) του Σuvτάγ
ματος της Κυπριακής Δημοκρατ!.ας. 

Όπως είναι γνωστό, η ολομέλεια to\l Σώματος έχει ήδη κυρώσει τη συμφωνία 

ίδρυσης του Ευρωπα'ίκού Οργανωμού ΔOΡuφoρικών Τηλεπικοινωνιών 

(EυτEΙSAT) και την προσχώρηση της Κύπρου σ' αυτό με το Νόμο Αρ. 39 του 1980. 

ΤΟ υπό επικύρωση Πρωτόκολλο του EυΤEΙSAΤ, όπως έχει καταρτιστεί, 

αφορά τα προνόμια και ης ασυλt.ες του οργανισμού αντού, καθώς και διεθνή 

θέματα νομικής δικαιοδοσίας και εκτέλεσης, το απαραβίαστο των αρχείων το" οργα

νισμού και δημοσιονομικές και άλλες τελωνειακές διατάξεις. 

Η Κοινοβονλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας το"ς 

σκοπούς και ης επιδιώξεις τον υπό σUΖήτηση νομοσχεδίον , ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση το" πιο πάνω Πρωτσ. 

κόλλοu. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν νπάρxouν ομιλητές. προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Πίνακας. Μέρος Α'. Μέρος Β'. Άρθρο 2. 

Κύρωση τον Πρωτοκόλλον. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθQσ. εγκρί.νονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί τον πρωτοκόλλον Προνομίων και 

Ασυλιών το" Ε"ρωπα'Ικού Οργανισμού Δορυφορικών Τηλεπικοινωνιών 

(EυτEΙSAT) (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίον σε νόμο; 

(Κ τ"πά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και -το Πρωτό

κολλο ΕΠικυρώνεται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ''Ο περί Συνεργα-τικών E-ταιρtιών 

(ΓQO.ι.oπoιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199 Ι ~ (πρόταση νόμου). 
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(Η Έκθεση θεωρeίται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ
ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΝΕΡΓΑΤΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1991" 

ΠαQόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού. Πρόeδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Aλtκoς Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

ΚΙχης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας μfλέτησε την υπό 
eξέταση πρόταση νόμου. που κατατέθηκε στη Βουλή σ...-τό το Βουλeuτή κ. Ευ. Ευστα
θΙΟυ. σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηχαν στις 30 Ιανουαρίου και στις 27 
ΦεβρουαρΙΟυ ι 992. Στις σuνeδριάσεις ΤTlς Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ΕμπορΙΟυ και Βιομτιχανίας. ο Έφορος Συνεργατι).ών 
Εταιρειών και Συνεργατικής Ανά.ιττυξτις και ο Γενικός Εισαγγελέας της ΔημοκQO

τίας. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής ήταν EΠiOTlr; παρών και ο εισηΥ71τής της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ε.."tέκταση της εφαρμογής των 

προνοιών της νομοθεσίας για την εκκαθάριση εταιρειών και στις σuνεργατικές εται
ρεl.ες που τίθενται υπό εκκαθάριση , όσον αφορά την προτ-εραιότητα καταβολής των 
οφειλών που αφορούν μισθούς ή άλλες απoλαβtς του προσωπικού τους, με τελικό 
στόχο την κάλυψη ενός προφανο\ις νομικού κενού που υπάρχει στην περί ΣUΝΕΡΓo
τικών εταιρειών νομοθεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτρο.ι-τή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό εξέταση πρότασης νόμου, γι ' αυτό και ομόφωνα 
εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της. ώστε 

να αναφέρεται ως ''Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχουν ομιλητές ε.-τΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωσTl της 
πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου. ·Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση αυτών των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ο Νόμος αυτός Οα α\'Οφέρεται ως ο περί ΣυνεργατιΧών εταιρειών (Γροπο, 

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση της πρότασllς νόμου σε νόμο: 

(Κτυπά tll σφύρα) 

εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο Οέμα ''Ο περί του Ελάχιστου 1Ι 0σοστού lΖμπλουτισμού με Ί~ργα 

Τέχνης των Δημόσιων Κτιρίων Νόμος του 1991" (πρόταση γόμου). 

Ο χ. Ι)ολάνδης Οέλει κάτι να ;τει. 

Ν. ΡΟΛΛΝΔΙΙ Σ: 

Κύριε Πρόεδρε, στην πρόταση νόμου λέει πως ο όρος "δημόσιο κτίρω" 
σllμαίνει κτίριο που ανήκει στο δημόσιο 11 σι:: νομικά πρ6σω:τα δημόσιου δικαίου. 

Αυτό σημαΙνει ότι είτε α,,-τοΟήκη σιτηρών κτιστιί είτε αντλιοστ6.σιο ι:Ιτε ακόμα και 
δημόσια αποχωρητήρια πρέ;τει να αναρτήσουμι u' αυτά έργα τέχνης. Λυτό λέει ο 

ορισμός του "δημόσιου ΚΤΙ(,1ίου" όπως Ei\'OL στην :ιρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Μιλούμε για ι:λάχιστο :ιοσοστό ι:μ:ιλουτιομο\ι ο u:τοίος Οα εξαρτάται από τον 

τόπο και Οα. γίνεται με το ανάλογο ίργο Τέχνltς. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΙΙΣ: 

Κ"ριε Ilρόtδρε, 11 ι:.-τύμενη παράγραφος μιλά για υ:τοχρεωτική αγορά και τοπο
Οέτηση η οποία Οα έχιι αξία 1% αϊ tιtς αξίας του κτιρίου. Θα βάλουμε μέσα στις 
αποθήκες έργα τέχνης; Λ:τλώς να διορΟωΟεί ο ορισμός του όρου "δημόσιο κτίριο". 

ΠPOJZΔ,Ι>OΣ: 

Επι:ιδ1j δεν είναι εύκολο αυτιί τη στιγμή να αλλάξει ο ορισμός, διότι μπορεί να 
υπάρχει μια ορισμένη νομολογία. εισηγούμαι να αναβληΟεί η ψl\φιση, για να 

μπορέσει η Ι:.ι-ΤΙΤΡΟπι1 να δώι1ΕΙ το σωστό ορισμό. 

Ο κ. Χατζηδημι]τρίοιι. 

Τ. ΧΑΤΖΙΙΔΙΙΜΙΙΤΙ' Ι ΟΥ: 

Κατ' αρχάς. ;τρέπει να συγχα()Ούμι τους συναδέλφους του Λ Κ ΕΑ :του είχαν 

την πρωτοβουλ{α για την κατάΟωη αυnίς της πρότασης νόμου. Είναι μια απόφαση 

που Θα δώσει την ιυχέριια για :τολιτιστική α\'ά:11υξη του τόπου. 

Λυτό που έΟεσι:. ο κ. Ι'ο).ό\,δης νομίζω ότι μ ... -τορι:.Ι \'f1 α,,-ταντηΟεί. γιατί αναφέ

ρεται στην επιλογιί των κατάλληλων έργων τέχνης που δε σχι:.τίζεταl με τους τόπους 

που ανέφερε. αφού στη συνέχεια αναφέρι:.ται ότι η είτιλογιί έργων τέχνης που Οα 

τoπoOι:.τoύvται σε κάΟε ανεγειρόμενο δημόσιο κτίριο Οα γίνΕται ύστερα από δημόσιο 
διαγωνισμό. 'Ετσι 00. γίνεται ΕΠI).ογl; των δημόσιων χώρων. 
ΠΡΟΕΔ Ι)ΟΣ : 

Κύριε Χατζηδηιιητρίου, μι: όλο το οεβασμό, :ιιστευω ότι δεν πρέπει να μένει 
οποιοδήποτε σχέδιο \'όμου α\'Οικτό σε παρερμηνιίες. Ι'ια το λόγο αυτό και για να 
δοΟεί ο σωστός ορισμός. αλλά και ι:.-τειδή δι Υομίζω ότι μια; βδομάδας καΟυστέρηση 

00. έχει τόση ζημιά. αλλά αvτίOπα Οα μας δώιlιι την εuκαιρία \,α ΔΏUoυμι ω οωστό 
ορισμό, το Οέμα αναβά>.λι:ται. 

Ο κ. Ρολάνδη;. 
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Ν, I)OΛΛNΔII~ : 

ΥπΔρχει ακόμα ένα σημείο που πρέπει να διορΟωΟε( σε αυτή την πρόταση 

νόμου, Να το πω κι αυτό, για να διορΟωΟεί. 

1'0 όρΟρο 3 λέει ότι ποσό 1% του σννολικού κόστους Οα διατίΟεται για έργα 
τέχνης, Δεν είναι αντό που εννοούμε. Ενοούμε ποοό ίσο προς το 1%, Δηλαδή, αν 

είναι !ΙΟ.ΟΟΟ,ΟΟΟ και Οα βάλουμε ί100.000, δε Οα κόψουμε από τα ί10.000,ΟΟΟ που 
είναι η εργολο.βία αλ>.ά ποσό Ισο προς το 1%. 11 ρέπει κι αυτό λεκτικά να διορΟωΟεΙ 

ΠI'ΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλέσω, κύΡΙΕ Ι'ολάνδη, να αναφέρετε την παραniρησή σας στον 

Προ'ίστάμενο των Κοινοβουλευτικών Ι:,;τιτρο:τών. 

Το Οέμα αναβάλλεται για την ερχόμι:νη σννεδρΙα. 

Οι Κανονισμοί με αριΟμούς 14, lS, 16, 17, 18, 19 και 20 στην ημεΡI\σια διάταξη 
έχουν αποσυρΟεί. 

Το τελευταίο Οέμα της νομοΟετικής εργασίας είναι "Οι περί Εξωτερικής 

Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) (Ι'ρσποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992". 

( 11 ΈκΟεση Οεωρείταl αναγνιοοΟε(σα,) 

ΕΚθΕΣ ΙΙ ΤΙ-Ι Σ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΙΙΣ ΕIΙIΤI'ΟIII I Σ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΒΟΥ ΛΝΛΦΕΙ'ΟΝΤΑΙ ω: ''Ο ΙΙΙ !:Ι'Ι ΕΞQΊΈlηκll~ YI1HPE
Σ ΙΛΣ ΤιΙΣ ΔΙΙ""ΙΟΚΙ'ΛΊΊΛΣ (Ε ΙΔΙΚJ..:Σ ΔΙΛTΛΞEI~) (Ι,I'OIIOIΙOIIIΊΊKOI) 

ΚΛΝΟΝΙΣΜΟΙΙΌΥ 1992" 

ΠαρόνΤες : 

Τάσσος IΙQ.;-τΟΟ6:τουλος, ΙΙρόιδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

ΝΙκος Αναστασιάδης 

Καίnl Κληρίδου 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

ιι Κοινοβουλι-υΤΙΚ 1) Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της :του πραγματωτοιήΟIIΚΙ: στις 4 MαρτίιJν 1992. Στη συνε· 

δρίαση αυτή κλήΟηκαν και Εξέφρασαν τις αjτό1ι1cις τους ο Ι'ενικός ΔιεuOυντής του 

ΥπουργεΙου ι:ξωτcρικών, καΟώς και Εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 

του Κλάδου Υπαλλ1)λων του ΥπουργΕίου Lξωτcρικών. Στη συνι;δρίαση αυτή ήταν 
παρών και ο ΒουΛενη)ς κ. Ν. Ι'ολάνδης, 

Με τους υπό α\'αφορό Κανονισμούς, πο\} Εκδίδονται με βάση το άρΟρο 8 τον 
περΙ Εξωτερική; Υπηρεσίας της Δημοκρατίας Νόμου, σκοπείται η βελτίωση των 

ωφελημάτων των uπαλλιjλων της Γ.:.ξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

Ειδικότερα, με τους Κανονισμούς αυτούς:τιχ>βλέ."tοvται τα ακόλουθα: 

(α) Διευρύνεται ο όρος ''οικογένεια'', ώστε να περιλαμβάνει και τους δύο 

συζύγους, ενώ :ταράλληλα εξισώνονται τα άρρε\'Q και Οήλεα ανήλικα 

τέκνα του u:ταλλήλoυ. 

(β) Τα έξοδα μετακινήσΕως λόγω γάμου καλύ:ττουν τόσο άντρες όσο και 
γυναίΚΕς υ:tαλλΙiλους. 
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(γ) ΤΟ επίδομα tgYOMtllQll; ιιπl)ρετικυύ προσω.τικου , πο" καΟορίζεται από 

το"ς Yπouργoυς Οικονομικών και Εξωτερικών, XOQ1lYEltat και σε 

ΠλllρεξοιJσιους Υπουργους πο" ,,:tllQEτOuV ως δεύτεροι tll τάξει σε 

διπλωματικές αποοτολές. 

(δ) Παρέχεται εξουσία στο"ς Υπουργους !Ζξωτερικών και Οικονομικών να 

χαλαρώνο"ν τις προΟεσμίες πον αναφέρονται στους υπό ΤΡΟΠΟΠΟΙΊ!ση 

Κανονισμους λόγω ανωτέρας βίας 1'] σιιΥχεκριμένων ειδικών σuνOηκών. 

(ε) ΟΙ νπάλλτιλοι δικαιούνται να ζητήσουν επιστροφή των διδόκτρων πον 
κατέβαλαν για την εκμάΟησll ξένης γλώσσας. 

Η Κοινοβονλεντικ1'] Επιτροπή Εξωτερικών νιοΟετεί τους σκοπούς και τις 

ΕΠιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Doυλή 

την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωΟεί. 

IlΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλ1\τές [.-ι:ί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν ιιπάρχουν ομΙ}.llτές, ,,:τάρχει ένσταση για την έγΚΡΙΟΊ! outiliv των 
Κανονισμών; 

(Κ τιι:τά τη οφύρα) 

Εφόσον δεν ιιπάρχει ένσταση, οι Κανονιομοί εγκρί\'Ονται. 

Φτάσαμε στο τέλος της \'ΟμοΟετικής εργασίας. 

Προχωρούμε οτο Κεφάλαιο Ο', πο" είναι η κατάΟεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων. και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατάΘεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΙ::'ΛΣ: 

1) Ο περί IlΡOUπoλoγισμoύ του ΚlJπριακού Οργανισμού Λναπτύξεως ΓΊ!ς 
Νόμος του 1992. 

ΚατατέΘηκε αί,ό το Υπουργείο εσωτι:ρικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώ:nον της Κ οινοβουλΙϊιΗκής ~ιτρo:ιής Οικονομικών και 

Π ρουπολογισμού. 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΛΣ: 

2) Ο περΙ Συντάξεων (ΤΡΟΠΟΠΟΙllτικός) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΘηκε a.-ι:ό το ΥπουργΕίο Οικονομικών. 

ΠPOIZΔPOΣ: 

Παρσ..-ι:έμπεται ενι.ir.τιoν της ΚοινοβουλΕυτικής επιτροπής Οικο\'Ομικών και 

προυπολογισμου. 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΛΣ: 

3) Ο περί ΣυντάξΕων ΚαΟηγητών (Ι'ΡΟ;ΤΟΠΟΙllτικός) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Παραπέμ.ι-ι:[ται ενώπιον ΤΊ!ς Κοινοβουλε\ltικής Ε..ι-τ:ιτροπής Οικονομικών και 

ΠΡOUπoλoγισμoύ . 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδευοεως (ι'ροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟηκε α..-τό το Υπουργείο Οικονομικων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώ:τιον της Κοινοβουλευτικ1'ις επιτροπής Οικονομικών και 

Προ\1πολοΥισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Κατα\-αλώσεως (Γροποποιη
τικός) (Λ(Ι. 3) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟl1κε αι-τό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής ε.-τιτρο:της Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

6) Ο περί ειδικcίtσεως Συμ.ίτληρωματικής Ilιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 

Κατο.τέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλειιτ ικής Ε.-τιτρο:τής Οικονομικών και 

ΠΡO\1πoλoyιoμoίt . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

7) Ο περΙ Συμπληρωματικού flΡOUΠoλoγισμoύ Νόμος (Λρ. 11) του 1992. 

ΚατατtOηκε α.."tό το Υ:τουργείο υικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ.-ΙΕται ενώ. .. τιον της Κοινοβουλευτικής επιτρο:τής Οικονομικών και 
ΠΡOlJπoλoγισμoίl. 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΛΣ: 

8) Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης - θέσ'η Συvτηρητή Εγγράφων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατtOηκαν α.-τό το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραι-τέμπονται ενώ:τιον της Κοινοβουλευτικιjς ε.-τιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Ku:τριακoύ Οργανισμο'\) ΛΟλl1τισμού (Γενικές Διατάξεις και 

ΠειΟο.ρχία) ζΙ'ρο:τοποιητικο(} ΚανονισμοΙ του 1992. 

ΚατατέΟ'ηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπovται ενώ:τιον Τ'ης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας . 

ΓΡΑΜΜΑΤ!3ΛΣ: 

10) Οι περί ΛεροδρομΙων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
ΠροllitoλΟΥισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί εταιρειών (Πληρωτέα Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 
1992. 
ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Οιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί εξαγωγής Γεωργικών Προ'ίόντων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 
ΚατατέΟηκαν α,τό το Υπουργείο εμπορίου και οιομηχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώ:τιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμ..""tορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί ΝοΟείας Γεωργικών Προϊόντων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

ΚατατέΟηκαν οπό το Υπουργείο Εμ,τορίου και Βιομηχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Ει-τιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

rPAMMATEAI: 

14) Οι περί Μέτρων και ΣταΟμών (ΓΡΟ:ΤΟΠΟΙllτικοί) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατέΟηχαν α."τό το Υπουργείο Εμ..""tορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίο" και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Κυπριακών Προτύπων και ελέγχου Ποιότητος (l'ροποποιητικοΙ) 
('Λδειαι διά Ilρόruπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992. 
ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο ΕμπορΙου και Οιομηχανίας. 

ΠΡΟ!:.ΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται ενώ:τιον της Κοινοβουλεντικής Επιτροπής Εμπορίο" και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΛΣ: 

16) Έγγραφα πο" αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 
υπηρεσία χαι 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη άτακτων νπαλλήλων στη δημόσια χαι 
εκ..-ταιδευτική νπηρεσία δυνάμει το" άρΟρου 3(1)(0.) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία χαι Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Λρ. 99 ΤΌ" 1985). 

Κατο.τέΟηκαν α.-τό το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.."tέμ..-τονται ενώπιον τη; Κοινοβου),ευτικής Ε."tιτροπής Οικονομικών και 

Πρo1JΠoλoγισμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

17) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρΟρου 3(1)(α) του 
περΙ Προσλήψεως Εκιάκτων Υπαλλ1\λων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Λρ. 169 του 1985). 

ΚατατέΟηκε από το Υ:τουργείο Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλωτικιίς Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού . 

ΓΡΑΜΜΛΤΙΖΛΣ: 

18) ΈκΟεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από το 
Διοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού. σύμφωνα με το εΜφιο (3) του 
άρΟρου 4 του :τερί Προϋ:το),ογισμού Υου Οργανισμού ΧριιμαΥοΟΟτήσεως 
Στέγης Νόμου του 1991 (Λρ. 9S του 1991). 

ΚατατtOηκε α..-τό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.-τέμ.πεται ενώ;τιον τη; κοι"οβουλωΥΙΚΨ; ιΖ..-τιτρο:τιi; Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΛΙΈΑΣ: 

Ι 9) 'ΕκΟεΟ'η όσον αφορά τιιν παραχώρηυη εγκρίσεων πυυ δόΟηκαν από τον 

Υπουργό Εμπορίου και Dιομηχανίας προ; την ΛρχΤΙ Ηλεκτρισμού 

Κύπρου. υύμφω,'<l με το εΜφιο (3) tuu άρΟρου 4 του περί fιρουπολογι
σμού nl; Λρχι\; Ilλεκτρισμού Κύ;τρου Νόμου του 1991 (Λρ. 15 του 
1991). 

ΚατατέΟ,ικε α.ι-τό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρωτέμ.πεται ενώπιον ην; ΚοινοβουλΕυτικής ιΖ..-τιτροπή; Οικονομικών και 

προυπολογιομοlJ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΖΑΣ: 

Π ροτάσεις νόμου: 

20) Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικό;) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟηΚΕ από το,, κ. Ε\,.στάΟω ΕυσταΟίου ι:κ μέρου; τη; Κοινοβουλευ

τικής Ομάδα; του Σοσιαλιστικού Κόμματο; CΔΕΚ. 

ΠΙ>ΟΕΔΙ)ΟΣ: 

Παραπέμ..-τεται ενώ:τιον τη; Κοινοβουλευτική; 11-τιτροπΤΙ; εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΖΛΣ: 

21) Ο περί Ενοικιοστασίου (ι'ρο:ιοποιητικός) Νόμο; του 1992. 

ΚατατέΟηκε α.-τό ων κ. ΙΖ,ιστάΟιο ΕυσταΟίου. Βουλευτή Εκλογική; περι
φέρειας Λευκωσία;. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα."'Cέμ."'tεται ενώπιον τη; Ko~νoβoυλι:υτικlίς επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

22) Ο περΙ Συνδέσμων Γονέων Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου, Ι30υλruτή εκλογικής περι

φέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται ενώ .• τιον τη; Κοινοβουλruτικής ι:.πιτροπής Παιδείας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

23) Ο περί !}αδιοφωνικσύ Ιδρύματος Κ'ύπρου (Σχέδια Υπηρισίας Γινικού 
ΔιιυΟυντή) Νόμος του 1992. 

ΚατατtOηκε (L"'C(ι τον χ. Τάσσο !Ι α.-ταδι.}:τουλσ, Βουλι:υττi εκλσγικιίς περι 

φέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ."'Cεται ενώ:τιον της Κοινοβουλευτικής ε,-ητρο:τής Νομικών, 

ΠερατώΟηκε η κατάOrση νομσαχώίων και εγγράφων. 

Για το Κεφάλαιο Δ' βλbω ότι αχεδόν δεν υ:τάρχιι απαρτία. Δι γνωρίζω αν 

θέλετι να μπούμι ατο Κιφάλαιο Δ'. 11 διαπίατωalί μου είναι ότι, παρόλο που αυτή 

τη βδομάδα μπήκαν δύο συνεδρίες, Π έμ.τtη και Παραακι;υή, για να συζητηΟεί το 

Κεφάλαιο Δ' και για να κόψουμε κάποιο δρόμο, δυσruχώς ένεκα της αυζήτησης για 

το ΡΙΚ δεν έχουμε συζητήαι:ι καΟόλου το Κεφάλαιο Δ'. 

11 εισl'rνησl~ μου Είναι να oυζIJtIJOci το Κι:φάλαω Δ'. εφόσον δι:ν μπορέσαμι: 

αυτή την Παρασκιυiι, τιιν επόμενη I I έμπτη και Ilαραακι:υή. εκτός αν επιΟυμιίτε να 

μείνουμε εδώ και να συνεχίαουμι: ως αργά. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕ.ΛΣ: 

Να μείνουμε, κύριε ΙΙρύιδρε, να μείνουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΙ'ΙΔJΙΣ : 

Να μείνουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ναι, να μείνουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΙΙΣ: 

Μπορεί να μείνει ο Il ρόεδρος τιις ΒουΜς, για να ανακοινώνει τους τίτλους 

και να κλείνει μόνος του τα ΟΙματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παρακαλώ, δεν έχει τελειώσει ακόμα η συνεδρίαση. ΙΙ Ε.ι1:όμενη συ\'εδρΙα της 
Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη ΙΙέμ..-τ:η1, 26 t.laQrLou 1992, και για την ερχόμενη 
ΠαραΟ",(ειιή, 27 Μαρτίου 1992, ατις 4.00 το α.."'Cόγεuμα και τις δύο μέρες, με την 
ακόλοιιΟη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Λ': ΝΟΜΟΘΕTlΚΙΙ ΕΙ'ΓΛΣ Ι Α 

Ι) Ο περί Συμπληρωματικού ηρου:τολογιομού Νόμος (Αρ. 1) του 1992. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού πρου:τολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 1992. 
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3) Ο περί Συμπ>..ηρωματικού llΡOUπo>.oγισμoύ Νόμος (Λρ. 9) το" 1992. 

4) Ο περί Χαρτοσήμων (Γρο=τοπσιητικό;) (Λ (Ι. 2) Νόμος του 1992. 

5) Ο περί Γιαγκυπριας ΟργάνωσΊ]ζ Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομι\. Σκοποί. 
Αρμοδιότητες και Συναφιi Θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της Παγκύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991 . 

7) Ο περί ΙΙαΥΧύπριας Οργάνωσης εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Συ\'(tφή θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της ΠαΥκύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί του ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των 
Δημόσιων κτιρίων Νόμος του 1991 . (Π ρόταση νόμου). 

ΙΟ) Οι περί Ξt\'οδοχείων και Τονριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Ι·ροπο. 

ποιητικοί) Κ ανονισμοί του 199'2, 

11) ΟΙ περί Ξενοδοχιίων και ΤουΡΙΟΗκων Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά ΧωQιά) Κανονισμοί του 1992. 

12) Οι περί Ξενοδοχείων και ΤουρισΗκων Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
τουριστικων Ε ... -ιαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

13) Οι περί Ξενοδοχείων και ΤουρισΗκων Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 

Οικοδομές) κανο\'ισμοί του 1992. 

14) Οι περΙ ΜεταλλεΙων και Λατομείων (ι'ροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992, 

ΚΕΦΑΛΛΙΟ Ο'; ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΛΛΛΙΟ r '; Ερωτιiσεις. Απαντήσεις. 
ΚΕΦΛΛΑΙΟ Δ': 

1) *11 έκΟεση το\! Yπouργείoυ lΞξωτερικων τω\' ΗΠΑ προς τις Γ: ... ίτιτροπές 
Εξωτερικων Y;roOtOEWV του ΚΟΥκοέσου για την κατάσταοη των ανθρώ· 
πινων δικαιωμάτων στην Κύπρο για το (τος 1991*. 

(Θέμα εΥγοαφέν μι Ειοήγηοl1 του ΒουλΙ\JΤ I\ κ, Ι ', Ilρέντζα). (6.3.92), 

2) '(Ξ.κΟεοη η1ς ΚοινοβουλευΤΙΚ1iς Επιτ(lOπι\ς Ilροοφίιγων, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και ΠαΟόντων για το Οέμα που τιτλοφορείται '1Ό 

πρόβλημα που α\'τιμετωπίζουν τα προοφυγικά αΟλητικά σωματεία και 

ιδίως τα οικονομικά αοΟενέοτεοα α:τό αυτά και η ανάγκη άμεοης uπooτή· 

ριξής τους*. 

(ΛυΤΕ.ίάΥγε).τη εξέταση ύοτερα α...τό πρόταση του Βοιιλευτή κ. Δ. 

II)..ιάδη). (25.10.91). (Σιινέχιση της συζήτησης). 

3) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Ε,,'τιτρο;τής Περιβάλλοντος για το Οέμα 

που τιτλοφορείται " Ilροβλήματα α....ό τη λωουργία του βαφείου 

υφασμάτων 'Kainbo\v' QtO Λκάκι", 

4) "11 ανάγκη ανα...'t(lOuαρμuγl\ς της Εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δραστηριοη\των μας, έτσι που να ιναρμονιστούν και να ουμπλtoυν 

με την εξωτερική πολιτική της Ευρω:τα'ίκής Κοινότητας", 

(Θέμα εΥγραφέν με εισήγηση των Πουλευτών κ. Χρ, Πουργουρίδη και r . 
Κασουλίδη), (6.2.92). 
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5) ''11 αγροτική :τολιτικιί της κυβέρνησης και τα μέτρα που ΕΠιβάλλεται να 
ληφΟούν. για να σταματήσει η αστυφιλία της u:ταΙOρoυ". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση τον !3ουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

6) Μ Ι Ι ιηειψη βασικής u:τoδoμή; στην ύπαιΟρο και οι ΚΟΙ\'ωνικές και οικο

νομικές επιπτώσειςΜ. 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Λ. Μοίισκου). (12.2.92). 

7) 'ΊΙ ανάγκη κατασΚΕ\ΗΊ; υδατοφράκτη στον ποταμό Πεδιαίο". 

(Θέμα εγγραφέν Q...-τό το Ηουλευτή κ. Τ. Χατζl1δημl1τρίου). (27.2.92). 

8) .'1 Ι α"άΥλη αναβάΟμισης και ανά.-ττυξης του Οεσμού της τοπικής αυτο

διοίκηση; στην Κύπρο ως σύγχρο\'Ου :τροοδευτικού Οωμού διοίκησης 

στην Ευρώπη". 

(Θέμα εγγραφέ" από το Ηουλευτή κ. Λ. Κουκυυμά ι:κ μέρους της Κοινο

βουλευτική; Ομάδας του ΛΚ12Λ-Λριστερά-Νέες Δυνάμεις). (27.2.92). 

9) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτική; 12."tιτρο:τής Ι'εωργίας και Φυσικών ] Ι όρων 
για το Οέμα που τιτλοqx>ρt:ίται "l1ροβλιιματα που σΧΕτίζονται με την 

αγελαδοτροφία. την πτηνοτροφία και την αλιεία". 

(Λυτι:..-τάΥγελτη εξέταση με απόφαση της lΖπιτρο:τής). (28.11.91). 

10) "11 περί:ττωσ1] η1ς BCCI και 1] :τολιτικιΊ Τ1]; κυβέρνησης έναντι των 

\/περάκτιων εταιρειών". 

(θέμα εγγραφέν Q...-τό το Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρίου). (12.12.91). 

11) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικιίς E .. -τιtρo:τής Ilαιδείας για το Οέμα που 
τιτλοφορείται Μ ΙΙ ελ.λ.1]νική γλώσσα χλιίττεται ανε..-τανόρΟωτα και επικίν

δυνα με την παράλειψη Eq:αρμOγής των αποφάσεω\' για εισαγωγή του 

ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γΙ:ωΥραφικά τοπωνύμια της 

Κύπρου". 

(Λυτt.'tάγγι:λτη ι:ξέταση ύσΤΕρα από πρόταση του Μέλους της Βουλής 

κ. Κλ. Λγγι:λίδου). (15.1.92). 

Θέλω να επιστήσω την προσοχή σας στο ζιjτημα των ΕκΟέσι:ων :του έρχονται 

στην ολομέλεια για Οέματα για τα ο;ιοία έχει γίνΗ αυτεπάγγεληl συζήΤllση στις 

επιτροπές. Εγώ Οα βάλω σε ψηq:οφορία το Οέμα αν ιπιΟυμούμι: να συζητούνται 

αυτές οι !ΖκΟέσει ς, διότι, αν αρχίσουμε να φέρ"ουμc τα αυτε:τάγγελτα Οέματα για 

συζήτηση εδώ, δε\' πρόκειται να τελειώσει ποτέ το ΚεφΊλαιο Λ', Θα γράφονται τα 

θέματα και Οα συζητουνται ίιστερα a.-tό τρία χρόνια ή ποτέ. γιατί στο μεταξύ Οα 

τελειώνε~ η Οητεία της Βουλής. Γι' αυτό είμαι υ:ΤΟΧ(ιΕωμένο; να κάνω την εισήγηση 

o~ ΕκΟέσεις γι' αυτά τα Οέματα τα ο:τοία συζl1τοιl\οται ιJτις Ε .. -τιτροπές -γ(νΕται πολλή 
συζήτηση στις J:.,-τιτροπές και είναι ομόφωνες οι ΕκΟέσεις- να κυκλοφορούν. αλλά δε 

χρειάζεται να γίνεται συζliτηση. Λυτή Είναι η ά..-τονη του I lροέδρου της Uoυλής. 

Βάζω όμως το Οέμα σε ",ηφοφορία. 

Πόσοι υποστηρίζουν "α εγγράφονται αυτά τα Οέματα στο ΚΕφάλαιο Δ' και να 

γίνεται oνζi]tnOIJ: 

Λ. ΧΡΥΣΟΣΙΌΜΟΥ: 

Δεν είμασΤΕ aπαρτία' για \,α a.-τοφασίσουμε, κύριε Ι Ι ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά oν"tπεια. δε θα βάλω τα 01lμερι νά Otματα OtllV llμερ1'jσια διάταξll. θα τα 
αφήσω για tllV επόμενη βδομάδα. για να γίνει 'Ψηφοφορία και να γίνουν κάποιες 
τοποθετήσεις. 

Κηρνσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης, 9.05 μ.μ.) 

ΟΙ ακόλουθο ι ΙΙουλευ '( ές υ:τέyρα~αν '(ον κατάλογο των πα~ν'(ων με αλq:αβη. 
τική σεΙQά: 

Αγαπίον Γιαννάκης Μαρκίδllς Αλέκος 

Αναστασιάδης Νίκος Μανροκορδάτος Χρίστος 

Α ντων(ο)) Αβραάμ ΜιχαηλΙδllς Θάσος 

Γεωργίον Α "δρΙας Μιχαllλίδης Ντίνος 

Ι'εωργίον Αριστοφάνης Μουοιουττας Νίκος 

ΙΊάγκου Κ ίκης Μούσκος Λ νδρέας 

ΕυΟιιμίου Ττίμllς Ομήρου ΓιαννάΚ1]ς 

Ευσταθίο)) ΕυστάΟιος Πα..-ταγεωργίου Παύλος 

Ηλιάδης ΔllμήΤΡllς Π α.-ταδόπουλος Τάσσος 

Ηλιάδllς Κώστας 11 απαρές Α υγερι ... 'ός 

θεοδούλο)) AfiXll; ΠΟl.lQγουρίδης Χρίστος 

Ι εροδιακόνου Λεόντιος rι ρέντζας I)ένος 

Καζαμίας KEXll; Ι)ολάνδης Νίκος 

Κασοuλίδllς I'LovvfiXll; Συλλούρης Δημnτρης 

ΚατσελλτΊ !)ήνα Φιλίππου Λ "δρΙας 

Κατσουρίδllς Νίκος Χάσικος ΣωκράΤllς 

Κλllρίδllς Γλαύκος Χατζηγιάννllς Σοφοκλής 

Κληρίδου ΚαίΤll Χατζηδημllτρίοu ΤάΚllς 

Κοντίδης Δημήτρης Χριστοδουλ(δης Δώρος 

Κυπριανού Μάρκο; Χρίστο'\! Ανδρέας 

Κ'\!πριανού Μιχαλάκης Χ ρυοοστόμον Άριστος 

Λοοιώτιις ΛώΡ1]ς Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Μακρίδης l σίδωρος 

Α\''( I :Τ(Ηίσω:το ι Θριισχι:υηκών Ομάδω \': 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙ ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Διεξαγωγή σuζιίΤllOllς πάνω οε διαδικαστικό Οέμα (Γλ. ΚληρΙδllς, Α. 
Χρίστου, Πρόεδρος, Τ. Χατζηδllμlltρ{ου, Τ. Παπαδόπουλος, Ευ, Ευστα. 
Οίου, Γ. Αγαπίου) UΣτερα από εισι'ιγηση του κ. Κληρίδη αναφορικά με 
τον τρόπο με τον οποίο Οα πρtπ:ει να συνΕχιοτεί 1] συζήτησll για τα νομι). 
σχέδια (1) ''Ο περί ΡαφιοφωνΙΚΟύ Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή 
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Εισφοράς) (ι'ροπ:οποιητικός) Νόμος του 1984~ και (2) ''Ο περί ΠρoUπ.o

λογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1992-. 

lα) Συνέχιση των αγορεύσεων (Λ. Χρίστου, Γλ. Κληρίδης, Ευ. ΕυσταθΙου. 

Ντ. Μιχαηλίδης, Α. Αντωνίου, ΙΌ Ομήρου, Χρ. ΠουρΥουρίδnς, Κ. Κα.ζα

μίας, Δ. Συλλο'ύρnς, Ρ . Πρέντζας, Ν. Μοοοιούττας. Τ. Παπαδόπουλος. 

Τ. Xατ~ηδημητρΙoυ, Ν. ΚατσουρΙδης, Ν. Ρολάνδης, Δ. Ηλιάδnς, Α. 

Μαρκίδnς) χαι ψήφισn σε νόμους των νομοσχεδί.ων "ο περι Ραδιοφω

νικού Ιδρύματος Κύπρου (επιβολή Εισφοράς) (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1984" και ΜΟ περί ΠΡOUπoλoγιoμoύ του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου Νόμος του 1992
Μ

. 

Ιβ) Σύvτομn συζήτηση πάνω σε διαδικαστικό Οέμα (Δ. Συλλούρης, Π ρόεδρος, 

Γλ. Κληρίδης, Τ. ΧατζηδημnτρΙου, Τ. π ωταδόπουλος, Ν. ΚατσουρΙδnζ) 

ύστερα από naρotTιgnOΊI του κ. Συλλούρn ότι η συζήτηση δε θα πρέπει να 

τερματιστεί, διότι δεν έχουν ακόμη τΕλειιΟΟει οι πρωτολογίες. 

ιγ) Δικαιολόγηση από τους κ . ΊΌ Πα!ταδι:iπουλο, Δ. ΙΙλιάδη και Ν. Ι)ολάνδη 

της ψήφου τους. 

2) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο "ο περί Συμ.ιίληρωματικού IΊΡOUπoλoγισμoυ 

Νόμος (Λρ. 8) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5 του 1992). 

3) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''0 περί Ειδικεύσεως Συμπλrιρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Λρ. 2) του 1992Μ 

και ψήφισή 

του σε νόμο (με αρ. 1 του 1992). 

4) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''0 περί Ειδικεύσεως ΣυμπληρωμαΤΙΚlίς 

Πιστώσεως (Ταμείο Λνα.ττίιξεως) Νόμος (Λρ. 3) του 1992- και ψήφισή 

του σε νόμο (με αρ. 2 του 1992). 

5) 'EκOεσrι για τα νομοσχέδια (l) ''0 περί εγγυήσεως της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας 'Κυπριακαί Λερογραμαί ΛΤΔ' (Κυρωτικός) (Λρ. 3) Νόμος 

του 1992'" και (2) ΜΟ περί Εγγυήσεως τη; Χρηματοδότησης τrις Εταιρείας 

'Κυπριακαί Αcρογραμμαί ΛΤΔ' (Κυρωτικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992" και 

Ψ1'ιφισ1'ι τους σε νόμους (με αρ. 4 το)) 1992 για το πρώτο νομοσχέδιο). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ το)) πρωτοκόλλου ΠρονομΙων και 

Λσυλιών του Ευρωπα'ίκον Οργανισμού Δορυφορικών Τηλεπικοινωνιών 

(EUTELSAT) (Κυρωτικός) Νόμος του ι992Μ 

χαι Ψi!φισΊ'! του σε νόμο. 

7) ΈκΟεση για τrιν πρόταση νόμου "Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Γροποποιητικός) (ΑΡ. 2) Νόμο; του 1991"' και ψήφισή της οε νόμο. 

8) Σύντομες παρατηρήσεις (Ν. Ρολά\'δη;. IΙ ρόεδρος, Τ. Χατζηδημητρίου) 

πάνω στην πρότασrι νόμου ''0 περί του Ελάχιστου Ποσοστού Εμπλουη. 

σμού με ' [~γα Τέχνης των Δημόσιων Κτιρίων Νόμος του 1991" και 
ανσ.βολ1'ι του Οέματος για την ι:τ:όμενη συνεδρίαση . 
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9) 'εκΟεση για τους Κανονισμούς ΜΟι περί Εςωτερικής Υπηρεσίας της 

Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξει ς) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1992 ~ και έγκρισή τους. 

10) ΚατάΟεση ΝομοσχεδΙωνκαι ΕΥΥρό.φων. 

Τιμή: 7Sa 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' BOYΛEyτrKH ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 26ης Μαρτίου 1992 

(Ώρα έναρξης, 4.09 μ.μ.) 

(Αρ.33) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της παρούσης συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ τους εντίμους ΚUΡΙOυς Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
a..το.ρτΙα. 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει a..-ταρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α, Νομοθετική Εργασία. 

ΤΟ πρώτο έτοιμο θέμα στο Κεφάλαιο Α', το υπ' αριθμό 2 στη σημ.ερινή 
ημερήσια διάταξη, εΙνα~ ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) 
του 1992. παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠJΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

πεΡJ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΎ ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουριδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 
Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσl.Oύττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Οικονομικών και ΠροU;τολογισμού μελέτησε 

το πι.ο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 

17 ΦεβQoυαρΙOυ και στ ις 2 και 16 Μαρτίου 1992. Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο 

(213 1) 
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πάνω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών και της Μορφωτικής Υπηρεσίας του Υπουργείου 

Παιδείας. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού ί25.000. το οποίο θα παραχωρηθεί στους Συνδέ· 

σμους Αγωνιστών ΕΟΚΑ 1955·1959 για την αγορά έργων τέχνης εμπνευσμένων από 
τον απι:λεUΘερωτικό αγώνα του 1955-1959. 

Όπως επεξηγήθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους της κ~σης, _α 

πω πάνω έργα ΕΠιλέχθηκαν σε παγκυπριο καλλιτεχνικό διαγωνισμό έργων τέΧVJ]ς 

εμ.'ΤΝΕUσμένων από τον αγώνα το" 1955-59. Η πραγματοποίηση του διαγωνισμου 

αυτου αποφασίστηκε από _ους Συνδέσμους Αγωνι.στών ΕΟΚΑ 1955-1959 και από 
τον Υπουργό Εσωτερικών με _ην ευκαιρία της συμπλήρωσης τριάντα πέντε χρόνων 

από την έναρξη του απελευθερωτικου αγώνα. Τα εκατό έργα που επιλέχθηκαν έχουν 

ήδη παρουσιαστεί σε δύο εκθέσεις στην Κύπρο και σηιν Αθήνα. Από αυtά θα 

αγοραστούν τα τριάντα xoλUteρo. από τους Συνδέσμους Αγωνιστών και θα extLee· 
νται μόνιμα σε κατάλληλο χώρο στη Λεμεσό που έχει ήδη εξευρεθεί σε συνεργασία 

με tO Δήμο Λεμεσου. 

Στην πρώτη συνεδρίαση για το πιο πάνω θέμα η EπιtQOπή εξέφρασε τη θέση 

όη ορθότερο θα ήταν το προtεινόμενο κονδίιλι να διατεθεί για την αγορά από την 

ίδια την κυβέρνηση των έργων αυτών αντΙ \'0 δοθεί ως χορηγία στους Συνδέσμους 

Αγωνιοτών. Με τον τρόπο αutό οι πίνακες θα αποτελουν περιουσία της κυβέρ

νησης. η οποία θα έχει _η δυνατότηtα να τους χρησιμοποιήσει μελλοντικά. για να 

εμπλουτίσει την εθνική πινακοθήκη που θα δημιουργηθεί ή το Μουσείο Αγώνος. 

ItO μεταξυ η κυβέρνηση θα τους παραχωρήσει προσωρινά στους Συνδέσμους 
Αγωνιστών, για \'0. ExteθoUv. όπως έχει προγραμματιστεΙ 

Η κυβερνηηκή πλευρά. αφου εξέτασΕ την πιο πάνω πρόταση σε συνεργασία με 

τους Συνδέσμους Αγωνιστών, κατέθεσε στην Επιτροπή Οικονομικών ανάλογη 

τροπολογία για _ην υλοποίηση της πιο πάνω εισήγησης. 

Η Κοινοβουλευτική EπιtΡOπή Οικονομικών και προυπολογιομου, αφου ενσω

μάτωσε την πιο πάνω τροποποίηση στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. ομόφωνα εισTl

yEttaL στη Βουλή την ψήφισή "ου σε νόμο, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιληtές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλTlτές επί θέματος αρχής. παρακαλώ την έντιμη 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποια θα γίννι δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοtΙtλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός .Ιτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγ~oυ ΤαμεΙου ποσού f:25.000 
γ~α τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 Ι Δεχεμβρ'ου 1992. Άρθρο 2. 
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Ειδίκενση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο •. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 4 

μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εΥχριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. τα άρθρα 1,2.3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 
4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εΥχρίνονται ομόφωνα. 

Παρακαλώ την ένημη Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο· 

σχεδίου, η οποΙΟ θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 6) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 3 στη σημερινή ημερήσια 
διάταξη, που είναι ~o περί Συμπληρωμαηκού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 
1992. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής του στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 
1992" 

ΠαQόvtες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ ΑντωνΙΟυ 

Νίκος Μουσιοίιττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στι.ς 16 Μαρτίου 
1992. Στη συνεδρΙΟση αυτή κλήθηκε και παρευρtθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού !2.050 και η διάθεσή του για την ίδρυση μιας νέας 
θέσης Γραφέα Καταγραφής Οχημάτων στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών. 
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Η Ko~νoβoυλευτιxή Ε..-ι:ιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμο\ι συμφωνεί 

με τους σκοπούς διόθεσης της ζητoύμενrις συμπληρωματικrις πίστωσης. γ~' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφση του υπό συζήτηση νομοσχεδιου οε νόμο. 

αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί 

Σνμπληρωματιχού προυΠΟ)..ΟΥιομού Νόμος (Αρ. 7) του 1992", 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής. πρoχωρoiιμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. τι οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγωτ~τλων και 

των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

ΈγκΡΙΟl1 πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί2.050 για 

τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2. 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 4 

μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρ"ήσεως τα άρθρα 1.2,3 μαζί με τον Πρώτο ΠΙνακα και 

4 μαζί με ΊΟ Δεύτερο ΠΙνακα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην Ίρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως του ΊίΊλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 7) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομΟ(f',(έδιο θεσπισθεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρ"ήσεως. ΊΟ νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 4 θέμα στην ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμο για σήμερα. 

Τα υπ' αριθμό 5. 6. 7 και 8 θέματα που σχετίζονται με την ΠΕΠ αποσύρθηκαν 

από την εκτελεστική εξουσί.α. 

ΤΟ υπ' αριθμό 9 θέμα εί.ναι "Ο περι ΕλαχΙστου Ποσοστού Εμπλουτισμού με 

Έργα Τέχνης Ίων Δημόσιων Κτιρίων Νόμος Ίου 1991. (Πρόταση νόμου). Παρα· 

καλώ Ίον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικ"ής EΠLΊΡOπής να καταθέσει την 

Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΠΑI ''Ο ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΕΛΑΧΙΣΤΟΥ 

ΠΟΣΟΣΤΟΥ ΕΜΠΛΟΥΤΙΣΜΟΥ ΜΕ ΕΡΓΑ ΤΕΧΝΗΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 

ΚΤΙΡΙΩΝ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 199I Μ • 

Πα~όvτες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη ΑΥΥελίδου 

Γιαννάκης Κασουλί.δης 

Λώρης Λ υσιώτης 

Βάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδειας μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση 

νόμου σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηχαν στις 25 ΦεβρουαρΙΟυ και στις 
3 Μαρτίου 1992. Στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευ
ρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας. του Yπoυργt(oυ 

Οικονομικών. του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του 

Επιμελητηρίου Καλών Τεχνών Κύπρου. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. που ".ατατέθηκε στη Βουλή από 

τον κ. Α. Χρίστου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του AKEΛ-Aριστερtι

Νέες Δυνάμεις. είναι η θέσπιση νομοθεσίας που να δι.tnει την υποχρέωση τοποθέ

τησης έργων τέχνης σε δημόσια κτίρια που θα ανεγερθούν. αξίας τουλάχιστον 1% 
του συνολικού κόστους της δαπάνης για την ανέγερσή τους. 

Αναλύοντας τους στόχους της εν λόγω πρότασης νόμου ενώπιον της 

Επιτροπής, ο Βουλευτής κ. Λ. Λυσιώτης δήλωσε ότι η θέσπιση τέτοιας νομοθεσίας 

θα συμβάλει στην αισθητική αναβάθμιση των δημόσιων κτιρίων που ανεγείρονται 

στον τόπο μας, ενώ από την άλλη θα ικανοποιήσει οικονομικά και ηθικά τους καλλι

τέχνες δημιουργούς. 

Επικροτώντας τους σχοπούς της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, οι εκπρό

σωποι του ΥπουργεΙΟυ Παιδείας και του Ε..-τ lμελητηρΙου Καλών Τεχνών Κύπρου 
δήλωσαν ότι οι πρόνοιές της θα πρέπει να διαμOQφωθoύν. έτσι που να διασφαλί

ζεται ότι τα έργα τέχνης που θα τοποθετούνται στα δημόσια κτίρια που θα ανεγείρο

νται θα είναι καλλιτεχνικής αξίας, ενώ ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονο

μικών δήλωσε ότι το YπoUQΎείO του δε φέρει ένσταση Υια τη θtσπιση σε νόμο της εν 

λόγω πρότασης νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιδεΙΟς. α<ρΟ\! έλαβε υπόψη την ομόφωνη θέση 

τόσο της κυβερνητικής πλευράς όσο και του Ε..-τιμελητηρίου Καλών Τεχνών Κύπρου, 

καθώς και το γεγονός ότι παρόμοιες νομοθεσίες εφαρμόζονται και σε άλλες χώρες 

του εξωτερικού. υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση 

πρότασης νόμου. Με βάση τη θέση αυτή η Εj'τιτροπή διαφοροποίησε τις διατάξεις 

της προτεινόμενης νομοθεο(ας, έτοι που να προβλεφθεί ότι η επιλογή των κατάλ

ληλων έργων τέχνης που θα τοποθετούνται στα ανεγειρόμενα δημόσια κτίρια θα 
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γίνεται ύστερα από δημόσιο διαγωνισμό. που θα διεξάγει Ειδική εί'τιτροπή πσυ 
εΥκαθι.δρυεται για το σκοπό αυτό. Η σύνθεση της Επιτροπής αυτής και οι όροι του 
διαγωνισμου θα καθορίζονται με Κανονισμούς που θα εκδίδονται με βόση τον 
ΠρoΤεLνόμενo νόμο. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο της υπό cruζήτηση πρότασης νόμου. όπως έχει τελικά διαμορφωθεί 
και αφου τροποποιηθεί ο τίτλος της. ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί του Ελάχιστου 
noσoatou Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των Δημόοιων Κτι.ρΙων Νόμος του 1992". 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Την περασμένη Πέμπτη, κυριε Πρόεδρε, αντιλαμβόνομαι ότι cruζητώντας το 

θέμα είχε προταθεί μια προσθήκη στην παράγραφο 2, ουτως ώστΙ! να είναι ξεκάθαρο 
ότι πρόκειται γι.a έργα Κυπρίων δημι..ουργών. Και, από ό,τι προσέχω, αυτή 11 
προσθήκη -από λάθος αντιλαμβόνομαι- δεν έχει περιληφθεί στον όρο "έργο τέχνης". 
Είναι 11 δεuτεΡ11 περι.οδος της μεγάλης παραγράφου 2, και νoμi.ζω θα τ'ιταν σωστό 
εδώ, στο "έργο τέχνης σημαίνει καλλιτεχνικό έργο", να ΠΡOστεθoiιν οι λέξεις 
"KυπρLων δημιουργών οποιασδήποτε από τις εικαστικές τέχνες". 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Καμιά ένσταση από πλεUΡΌς μας. ΦαΙ'νεται μάλλον να είναι λεκτικό 11 
φραστικό Τι γραφικό το λάθος. Συνεπώς (J1Jμφωνουμε απόλυτα με την πρόταση του 
κ. Χρίστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Και εμείς σuμφωνοUμε. θέλω να ερωτήσω το συνάδελφο αν εννοεί Κυπρίων 
πολιτών. Κυπρίων κατοίκων της Κύπρου ή κυπριακής καταγωγής. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ακριβώς "Κυπρίων δημιουργών" σημαίνει Κυπρίων που κατoικoiιν είτε στην 
KuJtQO είτε στο εξωτερικό. Είτε είναι πολίΤΕς της Κυπριακής Δημοκρατίας είτε 
είναι πολιτες άλλης χώρας, αλλά είναι Κύπριοι στην καταγωγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ . Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Και η δική μας η πλευρό συμφωνεί, κtιQιε Πρόεδρε, με τη διατύπωση, όπως 
έχει γίνει από τον κ. Χρίστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνείτε με τη διαηίπωση "Κυπρίων". 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

θα ήταν καλυτερα αντί ~Kυπρίων", να γραφεί "πολιτών της Κυπριακής Δημο
κρατίας", κύριε Πρόεδρε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Όχι, δεν είναι το ίδιο. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχ~. κύρωι. Μπορεί να είναι πολίτις ττις κυπρι.αχτ\ς Δημοκρατίας διαμένο

ντες στο εξωτερικό. ΠολΙΤ!lς είναι κάθε άνθρωπος της Κυπριακής ΔημΟ'ι<ρατιας, ο 

οπο(ος έχει την ιθαγένεια, την υπηκοότητα το\) κυπριακού κρότους. Μπορεί να 

διαμένει στην Κ"ύπρο, μπορεί να διαμένει στο εξωτερικό. Κυπριακής καταγωγής 
είναι αόριστο. Πολίτης ττις Κυπριακής Δημοκρατίας, για το όνομα του θεού. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Κύριοι. αν τι θέση είναι ότι θέλετε να περιοριστεί σε πολίτες της Κυπριακτ'ις 
Δημοκρατίας. πρέΠΕΙ να λεχθεί. Αν θέλετε να μην περιοριστεί και να είναι Κύπριοι 
το γένος. ανεξάρτητα από το αν είναι Κύπριοι πολίτες, αν έχουν την ... 

α κ. Τάσσος Πα."tοδόποuλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Αν μείνει ο όρος "Κύπριοι" δε σημαίνει II.πOΤE. είναι όρος χωρίς νομικό 

νόημα. Όμως, α~ξαρτήτως από τη νομική διατύπωση, νομίζω ότι είναι σωστή η 

διατύπωση που έΧΕΙ κάμει ο κ. Αναστασιάδης. Αυτά είοναι χρήματα του κυπριακού 

λαού. Προέρχονται από φόρους που πληρώνει ο κυπριακός λαός. Άρα πιστεύω το 
σωστό είναι να λέγεται "από πολιτες της Κυπριακής Δημοκρατίας"και όπου θέλουν 

ας κατοικούν. Και θα υποστηρίξουμε αυτή την τροποποΙηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Νομιζω ότι δεν υπάρχει διαφωνία, κύΡΙΕ Πρόεδρε. Με το "πολίτες της 

Κυπριακής Δημοκρατίας" γίνεται πιο σωστή, κατά τη γνώμη μοιι, σιιγκεκριμενο

ποίηση πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώση: θα προστεθεί στη δεύτερη παράγραφο: 

"'έργο τέχνης' σημαίνει καλλιτεχνικό έργο οποιασδήποτε α..ό τις εικαστικές 

τέχνες, δημιουργίας πολιτών της Κυπριακής ΔημοκρατΙας". 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, η διόρθωση γίνεται. 

Παρακαλώ να προχωρησουμε με τη δεύtερη ανάγνωση της :τρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Υποχρεωτική τοποθέτηση έργων τέχνης σε δημόσια κτίρια. Άρθρο 3. 

Εγκαθίδρυση Ειδικής Επιτροπής. Άρθρο 4. 

Έκδοση Κανονισμών. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1.2 με την τροποποίηση που έγινε. 3.4 και 
5 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ανηρρήσεως, τα άρθρα Ι, 2 με την τροποποίηση που έγινε, 3, 
4 και 5 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αuτός θα αναφέρεται ως ο περί του Ελάχιστου Ποσοστού Eμ.ίτλouτι· 

σμού με Έργα Τέχνης των Δημόσιων Κτιρίων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπισθεί σε νόμο; 

(Kruπά τη σφίιρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήοεως, η πρόταση νόμου ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

ΟΙ υπ' αρ. 10. 11 , 12, 13 και 14 Κανονισμοί, που είναι εγγεγραμμένοι στη σημε· 
ρινή ημερήσια διάταξη, Q.ι-τoσύρoνται από την εκτελεστική εξουσία. 

Έληξε η συζήτηση των θεμάτων που είναι εγγεγραμμένα στο Κεφάλαιο Α'. 

Νομοθετική Εργασία, για τα οποία είχαν κυκλοφορήσει έ'Υκαιρα οι Εκθέσεις των 

αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Ε.ι-τιτροπών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρα· 
καλώ τους εντίμους Γραμματείς να προβούν στήν Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992. 

Κατατέθηκε Q.ι-τό το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Π αραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε..,ιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.ι,έμπεται στις Κοινοβουλευτικές επιτροπές Εσωτερικών και ΣUYΚOινω. 

νιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδια κατατέθηκαν (L,ό το Υπουργείο Οικονομικών: 

5) Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 
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6) Ο περί Σ\!μπληρωμαηκού πρoυπoλoγ~σμoύ Νόμος (Αρ. 12) το\! 1992. 

7) Ο περί Σ\!μ...ληρωμαηκού Προί\πολογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 1992. 

8) Ο περί Σ\!μπληρωματικού προυπολοΥισμού Νόμος (Αρ. 14) το\! 1992. 
9) Ο περί Σ\!μπληρωμαηκού Προί\πολογισμού Νόμος (Αρ. 15) το\! 1992. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1992. 

11) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUι.oλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 17) του 1992. 
12) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 18) του 1992. 

13) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 6) το\! 1992. 
Κατατέθηκαν όλα α".ό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοι) ΚανονισμοΙ Κάτω Πολεμιδιών του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Υπαξιωματικών τσυ Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικο() Κανονισμοί 

του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία, Προογωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και Συγκοινω
νιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) ΟΙ περί Μεταλλείων και Λατομείων (ΤροποποιηΤΙΚΟί) Κανονισμοί Ίου 
1992. 

κατατέθηκαν από το Yπouρyε(o Eμ..-roρίoυ και θιομηχανιας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το νπουρ-γείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και ToUΡισηκό Χωριά) Κανονι.σμοΙ του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και ΒLOμηχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ΕΠΗΡΟπή Εμπορίου και Βι.ομτιχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί ΞενoδoXεLων και τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στη .... Κοινοβουλευτική ΕΠΗροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακοί 
Οικισμοί) Κανονισμο( του 1992. 

Κατατέθηκαν a..-τό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορi.oυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία- και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική unTJQfoLa. δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροlJπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προτάσεις νόμου 

24) Ο περί Δημόσιας Εκπαι.δευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παι.δείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο περί Παράτασης της Χρήσης Σχολικών Κυλικείων (πρoσωρινfς 

Διατάξεις) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τους συναδέλφους: 

Γι.aννάκη Ομήρου. Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, Νίκο 
ΚατσουρΙδη, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, Σωκράτη 

Χάσικο. Βουλευτή εκλογικής ΠΕριφέρειας Κερύνειας, και Ευστάθιο 
Ευσταθίου. Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας ΛΕυκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην KOιvoβoυλευτι)('ή ε., .. nτραιτή Παιδεί.ας. Έληξε τι Κατάθεση 
ΝομοσχεδΕων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσει.ς .. Απαντησεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Et«π"ιιση με 8.Q. ΣΤ'Α' 318 που υπ~λή6ηxε από -το Βουλευ-τή εκλογικής πεQιφέQειας 
Λενxιooiας Χ. ΜάοΧο Κυποιανο'; σης 2S Φε~QουαQί.ου 1992. 

RΠαρακαλεΙται ο αρμόδι.ος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλη σε ποιο στάδιο 

βρkrxεται η διαδιχασια κατασκευής εργοστασίου αφαλάτωσης, πσύ οφε(λεται η 

μtχρι τώρα χαΘUΣΤέρηση στην έναρξη -των EQΎασιών κατασχεUΉς και βάσει των ΟΙΚΟ .. 

νομικών εχημήσεων ποια η διαφορά τιμης κατά κ~ικό μέτρο νερού από αφαλά. 

τωση και νερού από τους υδατοφράκτες." 

Σιιίι ...... Ι" σο. ΣΤ'λ' 319 πο" vπoJAήlhιxe από το Βουλευτή εΧλογιχής πειιιφέοειας 
M,.noV Χ. rLaV'YbII ΑΎα.πίου στις 2S Φ~Qοναοίου 1992. 

"Τα χωριό Όμοδος διαθέτει ιατρείο με ένα γιατρό ο οποίος δε διαμένει στο 
χωρώ. Ταυτόχρονα στο ιατρεΙΟ δεν υπάρχει ούτε μια νοσοκόμα για εξυπηρέτηση 

του γιατρού και των ασθενών και υπάρχει τι εντύπωση πως το ιατρείο υπολειτουργεί 

χαι έχει άμεση ανόγχη τουλάχιστο μιας νοσοκόμας. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα: 

1. Προτίθεται να τοποθετήσει γιατρό στο ιατρεΙΟ πο\! να χατοικεΙ στο 

χωριό. tτOL που να εξυπηρετΟύνταL οι ανόγχες του xωeιoύ χαι της 

περιοχής επί εΙΚΟΟLτετράωeης βάσης; 

2. προτίθεται να διορίσει αμέσως νοσοκόμα, που είναι απολύτως απαρα(,. 
τητη για την εξυπηρέτηση και τη λειτouργια το\! aatgetou;" 

EQώ-tηση με αο. ΣΤ'Α' 320 που υπo~λι)θηxε από το Βουλευτή εχλοΥιχής πεοιψέοειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη ΑΥαπίου στις 2S Φεβοουαοίο" 1992. 

''Το χωριό Όμοδος έχει καθοριστεί ως παραδοσιακή περιοχή σταφυλιών, 
γεγονός που σημαίνει πως Θα πρέπει να ενθαρρύνεται και η ανάλογη αμπελοκαλ· 
λιέργεια. 
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Υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που εγκαταλειμμένα αμπέλια δεν έχουν 

δτιλωθεΙ μέχρ~ σήμερα. με αποτέλεσμα. σύμφωνα με τους υφιστάμενους κανονι· 

σμούς, η γΙ'} στl'}ν οποία βρίσκονται να μην μπορεί να χρησιμοποιl'}θεί για την αμπε· 

λοκαλλιέργεια. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο κατά πόσο θα δοθεί Ι'} δυνατότητα στους 

κατοίκους που δεν έχουν δηλώσει αυτά τα αμ...έλια μέχρι σήμερα να χρησιμοποιή· 

σουν το δικαίωμα ττις αναμnέλωσης γι' αυτά τα κτήματα. ενόψει και της σημασίας 

που δίνεται στις παραδοσιακές αμ..-εελουργικές περιοχές." 

Eριίnηση με αρ. ΣΤΆ' 321 nov vποΙSλήθηχε από το Βοvλεvτή ε~λoyι~ής :τε@ιφέρειας 
Λεμεσού ~. Γιαννά.~η Αγα.πίου σης 2S ΦεΡQOuαρίοv 1992. 

"ΣυνεπεΙα της αποκοπής της ροής του νερού από τον ποταμό KoύQρη προς το 

Ακρωτήρι. τα πηγάδια σττιν περιοχή του χωριού ΑκρωτηρΙΟυ νοτιοδυτικά του Αγρο· 

κτήματος ΦασουρΙου. όπου βρίσκεται και όλη σχεδόν η αγροτική γτι του χωριού. 

έχουν επηρεαστεί σημαντικά και υπάρχει κίνδυνος αποξήρανσής τους. 

Γι' αυτό υπάΡΧΕΙ ανάγκη δημιοvργΙας υδατοδεξαμενής στην περιοχ'; για 

εμπλουσμό των υπόγειων υδάτων και ιΔιαίτερα των φρεάτων που αναφέρονται πιο 

πάνω. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο νΠOυργtίO να πληροφορησει τη Βουλή αν έχει προγραμ. 

ματίσει την κατασκευή τέτοιου έργου ή τι προτΙθεται να κάμει για τον εμπλουτισμό 
των υπόγειων νερών της περιοχής. 

" Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 322 ποv uπoΙSλήθφι.ε από το BovAεuτTΊ εχλοΥικής περιφέ. 
ρειας Λεμεσoiι κ. Γιαννά~η ΑΥα:π:ίου στις 2S Φε~"oυα"ίoυ 1992. 

"Στο χωριό Ακρωτήρι έχουν παραχωρηΟεί δέκα άδειες ταξί που προφανώς 

σκοπό έχουν την εξυπτιρέτηση όχι μόνο του χωριού. αλλά βασικά των στρατιωτών 

και των οικογενειών τους στην περιοχή της βάσεως του Ακρωτηρίου. 

Όπως πληροφορούμαι, τι Αρχή Αδειών έχει παραχωρ';σει τελευταία άδειες 
χρήσης MInI Bus στις αρχές των βρετανικών βάσεων στο Ακρωτηρι. Τα μικρά αυτά 
λεωφορεία χρησιμοποιούνται για τη μεταφορά επιβατών από το Ακρωτήρι στη 

Λεμεσό και πίσω κι έτσι δημιουργείται και αθέμιτος ανταγωνισμός. αλλά και 
πρόβλημα στους επαγγελματίες οδηγούς του χωριού. στους οποίους έχουν παραχω

ρηθεί οι προαναφερθείσες άδειες. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο 

οι πιο πάνω ισχυρισμοί αληθεύουν και, αν αληθευουν, τι προτίθεται να κάμει. για 

να σταματήσει αυτ'; η κατάσταση σε βάρος επαγγελματιών Κυπρίων κατοίκων της 

περιοχής. 

" ΕQώτηση με UQ. ΣΤΆ' 323 που u:π:OΡλήθιpι.ε από το BO\1λεvτή εxλoy,~ήι; ΙΤΕ(!'φέ. 
Qειας Αμμοχώστου ~. Δημήτρη Ηλιάδη στις 24 ΦεΙSQοuαQίοv 1992. 

''Ο Γερμανός αρχαιολόγος FRANZ GEORGE MAIER σε βιβλίο του που εκδό
θηκε στα γερμανικά το 1964 και μεταφράστηκε στα αγγλικά το 1966 με τον τίτλο 
'CY PRUS FROM EARLIEST Τ1ΜΕ ΤΟ ΤΗΕ PRESENT DAV' εξυβρίζει με τον πιο 
ανιστόρητο και αντιεπιστημονικό τρόπο τον κυπριακό ελληνισμό. 

ΑμφισβητεΙ την εθνική ελληνική μας υπόσταση (καθώς και των Ελλαδιτών) και 

μας παρουσιάζει σαν ένα συνονθύλευμα φυλών που πέρασαν από την Κ ίιπρο. 

Περιγράφει το ενωτικό δημοΨτΊφισμα του 1950 σαν ανελεύθερο και ισχυρίζεται 
ότι διεξτΊχθη υπό τις πιέσεις της εκκλτισίας κ.λπ. 
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Παρουσιάζει τον απελευθερωτικό μας αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955-59 σαν μια 
ιστορία τρομοκρα-τί.ας. 

Αρνείται το δικαίωμα αυτοδι.άθεσης του κυ:rριαχού ελληνιομο'ύ και χαρακτη

ρίζιι τους Τοuρκοχύπριοuς σαν δεύτερη εθνότητα και όχι μειονότητα. 

θεωρεί ότι η αντίδραση των Τουρκοκύπριων στο Μακάριο (το 1964) βασίζεται 
στην πείρα των τουρκικών μειονοτητων στην Ελλάδα, ενώ εΙναι γνωστή η ισότιμη 

διαβίωση και ανάπτυξη της τουρκικής μειονότητας στην Ελλάδα. τη ΟΤΙΥμ'ή που 11 
ελληνική μειονότητα στην τουρκία εξοντώθηκε με τις πιο βάρβαρες μεθόδους. 

Οι απόψεις τον κ . MAIER έχουν από ετώνχαρακτηριστεΙ ως 'τμήμα τσυ ιδεο
λογικού εξοπλισμού του τουρκικού ιμπεριαλισμού' (Κώστας Kiιρρης, Κυπρι.αχός: 

Λόγος, τεύχος Ιουλ-Οχτ.1974). 

Παρόλ' αυτά και από το 1966 μι:χρι και στΊμερα, οι εκάστοτε διευθυντές του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων παραχωρούν στον κ. MAIER άδει.ες για ανασκαφές στην 
ΠαλαΙπαφο! Και όχι μόνο αυτό. Η Διοικούσα Επιτροπή του Κυπριακού Πανεπι

στημίου τον έχει πρόσφατα διορίσει μέλος του Εκλεκτορικού Σώματος Ελληνικών 
Σπουδών. για να επιλέξει δηλαδή εκείνους που θα διδάσκουν τα παιδιά μας ελλη
νικές σπουδές!! 

Αλλά. ενώ τα πιο πάνω καταγγέλθηκαν από το βήμα της Βουλής από τις 

13.2.92. ούτε το Τμήμα Αρχαιοτήτων ούτε τι Διοικούσα Επιτροπή του Πανεπιστη

μΙου επέδειξαν μέχρι στιγμής την πρέπουσα ευαισθησία να δώσουν τις αναγκαίες 

εξηΎτ'ισεις. 

Γι' αυτό. και επειδή τίθεται θέμα στοιχειώδους εθνικού και κρατικού αυτοσε

βασμού, καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή κατόπιν εισηγήσεως ποιων 

και με ποια κριτήρια παραχωρούνται άδειες ανασκαφών και διορΙζεται εκλέκτορας 

στο πανεπιστήμιό μας ο υβριστής του κυπριακού ελληνισμού κ. FRANZ MAIER." 

E~τηση με Ojl. ΣΤΙΑ Ι 324 που ",ποl,λήθηχε α:τό το Βοvλει.ιτή εκλογικής πεQιφέ-

QELa!> Πάφο", κ . Λάκη θεοδούλο", στις 26 Φεl'llοvαQίοv 1992. 

"Στα πλαίσια του σχεδίου πρόσθe.της υδατοπρομήθειας από τη γεώτρηση με 
αριθμό 93Π8 για το σίι~Lι.λεγμα ΞεροπηΥής. το οπο{ο θα στοιχίσει 2 1 1.700 λίρες. o~ 
πέντε κοινότητες (Σίμου . Δρύμοu. Δρυνιά. Φιλούσα. Περιστερώνα) καθορίστηκε να 

συνεισφέρουν το 1/3 της δαπάνης. 

Νοουμένου ότι οι κοινότητες αυτές σuyxαταλέ'Υοvtαι μεταξύ των πιο μικρών. 
οικονομικά αδύναμων και απομακρυσμένων κοινοτήτων της Πάφου, παρακαλείται 

το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

Ι. Ποιο εί.ναι το συγκεκριμένο κονδύλι που αναλογεί για την κάθt κοινό

τητα; 

2. Πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα των κοινοτήτων για μείωση της οικονο
μικής συνεισφοράς τους στο 1/4 της όλης οο...άνης;" 

EQώτηση με Ojl. ΣΤ'Α' 325 που υποl,λήβηχε από το Βουλευτή Εκλογικής πεQιφέIlΕlας 
Πάφου χ. Λάχη θεο60ύλου στις 26 Φεl'QουαQίου 1992. 

'Ή κοινότητα Φύτης έχει πάρει διαβεβαιώσεις από κυβερνητικούς παράγοντες 

για επιδιόρθωση του δρόμου φυτης - ΑΥ. Δημητριανού . καθώς και για αντικατά
σταση - μετακί.νηση του υδρευτικού αγωγού :του διέρχεται απ' αυτό το δρόμο. 

Επει,δή ο δρόμος θεωρεΙται ζωτικής σημασίας για την ανάπτυξη της κοινό
τητας. αλλά και η ανnκατάσταση·μετακίνηση του υδρευτικού αγωγού επιβάλλεται 
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για την προστασΙα της υγείας των χοινοtήτων πον νδρoδoτoύvtαι απ' αυτόν, παρα
καλείται το αρμόδιο YπouρyεΙo να ενημερώσΕΙ τη Βουλή ποιοι είναι οι λόγοι της 

καθυστέρησης που παρατηρείται χαι πότε ΠροΥραμματ(ζε:ται 11 εκτέλεση αυτών των 
έρyων.~ 

E~rιση με a/l. ΣΤΙΑ' 326 που urtoJ)"ήBηxe από το Βουλεντή ε)C)"ΟΥική; πε(lιφiQΕιας 
Αμμοχώστου Χ. Κίχη r,άΥΧΟ\J στις 27 ΦεβQcnΙQQΙΟU 1992. 

"Όπως είναι γνωστό. μι την ανάmvξη το" τουρισμού πολλό: σκόφη εκτελούν 
παράκτιες το\lριοτικές κρουαζιέρες και μεταφέρουν χιλιάδες άτομα. Καλείται το 
αρμόδω Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποια προσόντα πρέΠΕΙ να έχει ο 

χαιιετόνιος του σκάφους." 

Εοώτηση με 0(1. ΣΤΙΑ' 327 που υποΙΙλήθηκΕ από το Βουλευτή εκλοΥική, ΙΙ:ΕQιφέQΕιας 
Πάφου Μ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 27 ΦεβΡουαQLΟU 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο. 

σωπων ποιες είναι οι προθέσεις 10υ ΥπουργεΙου και αν υπάρχουν μελέτες και 
χρονοδιάγραμμα για την παροχή νερού από το φράγμα της ευρέτου στις περιοχές 

.ης κοινότητας Γιόλου Πάφου." 

EQώτηση με α". ΣΤ'Α' 328 Χου υποΡλήθηκε από το Βου).εντή εκλογικής πεοιφέοιlας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 27 ΦΙPPOUΑOίoυ 1992. 

"ΚαλεΙ.αι .0 αρμόδιο YΠOUΡγεΙO να πληρoφoQήσει ''1 Βουλή των Αντιπρο.. 
σώπων αν έχουν αποπερα.ωθεί. οι μελtτες για κα.ασκεUΉ φράγματος στην Αγιά, 
ποιες κοινότηοες και .ι εκτάσεις θα καλύψει και ποιο εΙναι το χρονοδιάγραμμα για 
.ην κα.ασκεUΉ του φράγματος αυτού." 

EQώτηoη με αο. ΣΤΆ' 329 που υποΡλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εχ).οΥικής 
πε"ιφέ"ειας KeOUYEIas; κ. Ρήνα Κατσελλή στις 27 ΦεΡοοοοοίου 1992. 

"Ερω10ύνται οι αρμόδιοι βάσει ποιων περιβαλλοντικών δεδομένων σχεδιά· 
!;ουν διάνοιξη λεωφόρου διαμέσου του δάσους .ης Aκαδημι.a.ς Ο1ην ΑΥλαντζιά, 

εφόσον κάτι τέτοιο θα σημάνει οπωσδήποτε .ην καταστροφή ενός από τους ελάχι

στους πνεύμονες πρασίνου της ΛευχωσΙας." 

Ε"ώτηοη με αο. ΣΤΆ' 330 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοlφέοιιας 

Πάφο\l κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 29 Φεροουαοίου 1992. 

" ΚαλεΙ1αι .0 αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο· 
σώπων γιατί δεν έχει ανορύξει νέα διάτρηση για αντικατάσταση της υφιστάμενης 

στην περιοχή 'Ξύλα' Λεμώνας, παρά τις επανειλημμένες υποσχέσεις του ιδΙου του 

Υπουργού Γεωργίας σε περιφερειακή σύσκεψη στη Λεt1ιμπoυ το καλοκαΙρι του 

1991. " 

E~ηση με α(l. ΣΤΆ' 331 που νποΡλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής πε(lιφέΟΕlας 
Πάφου χ. Νί.κο Πιττοκοπί.τη στις 29 ΦεΡοοuαοίοu 1992. 

"Οι κοινότη.ες Χούλου και Λεμώνας Πάφου είναι ανόστατες από πλ,.,ροφο

ρΙες χαι στοιχεία που υπάρχουν ότι δε θα καλυφθούν από .0 φράγμα της Αγιάς οι 
αρδευτικές .ους ανάγκες. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σωπων αν tχoυν ολοκληρωθεΙ οι μελέτες για την κατασκευή του φράγματος, αΥ αυτό 

θα καλύψει και ης ανάγκες των δύο αναφερόμενων κοινοτή.ων και πόσες εκ.ά· 

σεις." 
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Εοώ'τ:ηση με αο. ΣΤΆ' 332 που υπo~λήθηxε από το Βουλεvτή εΧ).,οΥικής πεοlφέοεια!ί 
Πά.φου κ . Γιαννάκη Ομήοου στις 29 Φεβ(lουα(lίΟ\1 1992. 

"Στην πεΡIOΧ~ σύνδεσης του δρόμου του N~o\J Νοσοκομείου Πάφου με το 
δρόμο ΠόqΧ>ΙΙ • Κονιών συμβαΙνουν τελευτα(α πολλά τροχαία δυστυχ:ήματα με 
νεκρούς και τραυματίες. 

Επειδή είναι φανερό ότι πρόκειται για οδικό κόμβο ψηλού κινδύνου χαι 

επειδή είναι προφανώς αναγκαία η κατεπείγουσα τοποθέτηση φώτων τροχαίας, 
καλείται το CIQμόδιο YπoυρΎf(o να πληροφορήσει το Σώμα: 

Ι. Σε ποιες ενέργειες και μελέτες έχει προβεί για την αντιμετώπιση του πιο 

πάνω προβλήματος; 

2. Πότε προγραμματίζει την προφανώς ανα-ΥχαΙα εγκατάσταση φώτων 

τροχα[ας;" 

Εοώ-ιηση με σο. ΣΤ'Α' 333 που υποβλήθηκε από '(Ο Βουλευτή εκλογικής πεQlφέQεl~ 
Λεμεσο\ι Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 3 Μαοτίου 1992. 

"Στην κοινότητα Πάχνας υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με τους τω.ους ιδιοκτη

σίας. Συγκεκριμένα, εμφαν(.ζονται ως ιδιοκτήτες άτομα τα 011:0(0 δε βρίσκονται στη 
ζωή, με αποτέλεσμα οι πραγματικοί ιδιοκτήτες να μην μπoρoUΝ να μεταβιβάσουν τις: 
περιουσίες τους. 

Επιπλέον, δρόμοι που βρίσκονται εντός της κοινότητας, όπως και οι αγρο
τικο( δρόμοι, δεν έχουν ακόμη εΎΥραφεΙ 

Γι' αυτούς τους λόγους ζητείται η αποστολή στην κοινότητα υπαλλήλων τοιι 

Κτηματολογίου και της Επαρχιακής Διοίκησης για επίλυση της εκχρεμότητας ποιι 

ταλαιπωρεΙ τους κοτοl.κοιις και ερωτάται ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουρ
γείου . " 

E~ώτηση με α~. ΣΤΆ' 334 Π01l1lποΙSλήθηκε από το Β01lλε1lτή εκλογική;; πε~ιφέ~ειας 
Λεμεσού κ. ΝτΙνο ΜιχαηΗ6η στις 3 Μα~τί01l 1992. 

"Η κοινότητα Πάχνας εγείρει αίτημα για δημιουργ[α μόνιμης έδρας γεωρΥΙΚο\ι 

λειτoUΡγOΙΙ, καθώς και κτηνιατρικής υπηρεσίας μΙ! το αναγκαίο βοηθτ]τικό προσω

πικό. Αυτό επιβάλλεται λόγω της ανωnυξης της κοινότητας στο γεωργικό και 

κτηνοτροφικό τομέα. Η r:Loήyηoη της κοινότητας είναι να δημιουργηθεί στην Πάχνα 

γεωργικό περιφερειακό κέντρο το οποίο να εξυπηριτεί ολόκληρη την περι.φiρεια. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν η κυβέρνηση 

θεωρεί ανα)'καία την προώθηση του πιο πάνω αιτήματος και, αν ναι, σε ποια συγκε

κριμένα μέτρα θα προβεί για την ικανοποίησή του . -

ΕQώτηση με aQ. ΣΤΙΑ Ι 335 πο" 1IπoΙSλήθηκε από το Βοιιλειιτή ΕJCλογΙJCής πεQιφέQειcις 
Λεμεσού JC, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 ΜαQτίοιι 1992. 

"Η κοινότητα Πάχνας ζητεί να τηρηθεί η (J\)μφωνία σχιτικά με το αρδευτικό 

έργο AUΔΉμoιι, η οποία προβλέπει γι.α την Πάχνα JCat την Αυδήμου 71 % και )'Lα το 
Παραμάλι 29%, και ταυτόχρονα να )'Ινει διευθέτηση, ώστε μερικό aμo-ctlLG που 
βρίσκονται στην περιοχή 'ΣιΙΙλλες' να καλΙΙπτονται από το αρδευΤΙJCό έρ)'Ο Αυδήμου. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργε(.ου επΙ του θέματος;" 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 336 πο" \lπoΙSλήθηκε από το Βοιιλειιτή εκλογικής πεQιφtQειcις 
Λεμεσού 1<. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 3 ΜαQτίου 1992. 

"Α ν και βάσει συμφων[ας οι αρχές των βρετανικών βάσεων έχουν δεσμευτεΙ να 
απασχολούν πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, τελευταία με διάφορες δικαιο).ο.. 

γίες χαι μεθοδεΙΙσεις παραβαίνουν αυτή την υποχρέωση, εργoδoτώvτας Ayyλιδr:ς 
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στην περιοχή Επισκοπής και Ακρωτηρίου χαι απολύοντας παράλληλα Κύπριες 

εργαζόμενες. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο YΠOUΡγε{o να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 

προτ(θεται η κUΒΈΡνηση να πάρει. ώστε να εξασφα).Ισει τα συμφέροντα των πολιτών 
της Κνπριακής ΔημοκρατΙας που εργάζονται στις βρετανικές βάσεις." 

E~ώτηση με af2. ΣΤΙΑ' 337 πο\! uπo~λήθφ:ε από το Βουλεντή Εκλογικής πι"lφέρειας 

Λεμεσoiι κ . Ντίνο ΜιχαηλίιΊη στις 3 Μαοτίου 1992. 

'Ή χοινότητα Πάχνας εγείρε ι αΙτημα για ένταξή της στα σxέδιc. του ΚΟΤ για 

την προώθηση του αγροτουρισμού. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του Οέματος;" 

Εοώτηοll με BQ. ΣΤΆ' 338 που υΠΟΙΙλήθηκε από το Βουλι\lτή εκλογική; ΠΕQιφέQειας 
Λεμεσoiι κ. Ντ,νο ΜιχαηλίιΊη στις 3 Μαοτίου1992. 

'Ή κοινότητα Πάχνας εγείρει αίτημα για δημιουργία μικρής βιομηχανικής 

περιοχής στην οποία με τα κατάλληλα κίνητρα και με τις επιδοτήσεις της κυβέρ

νησης να εγκατασταθούν βιοτεχνίες κα~ βιομηχανίες, ώστε να δημιουργηθούν 

συνθήκες ανάσχεσης της αστUφιλ(ας για ολόκληρη την περιοχή. 

Δεδομένου ότι η εκτέλεση του έργου αvτoύ θεωρείται πρωταρχικής σημασίας, 

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν ιιπάQχει εκ μέρους 

της κυβέρνησης η βούληση να προωθήσει το έργο και με βάση ποιο χρονοδιά
γραμμα. " 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤΆ' 339 που υποβλήθηΚΕ από το Βουλευτή ΕκλοΥιΧής ΠΕQlφί:QΕιας 

ΛΕμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 ΜαQτίοιι 1992. 

" Η κοινότητα Πάχνας εγείρει αίτημα για επ(οπειιση των εργασιών χατασκευής 

του παρακαμπη'ιριοιι δρόμου, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν τα υφιστάμενα 

σχέδια, ώστε να εξυπηρετηθεί καλύτερα η κοινότητα. Η κατασκευή της αρτηρίας 
Πάχνας-Ανδήμοιι επείγει χαι είναι ζωτικής σημασίας για την κοινότητα. 

Καλείται το αρμόδιο Υποιιργε(ο να πληροφορήσει τη Βουλή σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται η εκτέλεση του πιο πάνω έργου και ποιος είναι ο προγραμματισμός του 
Υπουργείου για την ολοχλήρωσή του." 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 340 n:ou υποβλιίθηκε αn:ό το Βουλευτή ΕΧλογιχής πε(lιφεQειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 3 ΜαQτίου 1992. 

'Ή κοινότητα Πάχνας εγείρει αίτημα για τη διενέργεια χωροταξικής μελέτης 

σχετικά με τη διάνοι.ξη νέων δρόμων και την αξιοποίηση χατάλληλων χώρων για 
οικοπεδοποίηση. 

Ποια είναι η θέση τοιι αρμόδιου Υπουργείοιι επΙ. τοιι θέματος;" 

ΕQώτηση με O(l. ΣΤ'Α' 341 πο\l υπo~λή&φCε αn:ό το Βουλευτή ΕκλοΥιΧής πεQιφtQΕιας 
Λεμεσοu χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 3 ΜαQτίου 1992. 

" Η κοινότητα Πέρα Πεδίου εγείρε ι αίτημα για παροχή του ηλεκτρικού 

ρεύματος για επαγγελματικούς σκοπούς σε ακόμη πιο μειωμένη τιμή, ιδ ιαίτερα στις 

αγροτικές περιοχές, σε ένδειξη στήριξης του αγροτικού πληθυσμού. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 
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E~τηση με αρ. ΣΤ'Α' 342 που υπoCΙλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Mα~τίoυ 1992. 

"Κάτοικοι της κοινότητας Πάχνας και ιδ ιοκτήτες αμπελιών που Ύια οποιοδή
ποτε λόγο τα έχουν εγκαταλείψει προσωρινά ζητούν να διατηρήσουν το δικαίωμα να 
τα ξαναφυτέψουν στο ίδ ιο ή σε άλλο κτήμα στην ίδ ια αμπελουργική περιοχή. 

Π οια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 

EQώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 343 που 1moCΙAήBqXE από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 !\1αρτίου 1992. 

~ H κοινότητα Πέρα Π εδίου εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Π έρα Πεδίου-Πλατρών. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουρ-ΥεΙου επΙ του θέματος;" 

EQώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 344 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή f)CAoyl)CTis περιφέρειας 
Λεμεσον Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 ΜαρτίΟ\l1992. 

'Ή κοινότητα Πέρα Π εδίου εγείρει αίτημα για ανάθεση σε εργολόβους των 

έργων που εκτελούνται στην κοινότητα για σκοπούς πιο αποτελεσματικής και ορθο

λΟΎιστικής αξιοποΙησης των σχεηκών κονδυλίων . 

Π οια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Ερώτηση με «ρ. ΣΤ'Α' 345 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε"lφέ"ειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαρτίου 1992. 

~ H κοινότητα Πέρα Πεδίου εγείρει α[Τt]μα για oξIOΠOtt]oq της χυβερνητιχής 

διάτρησης που βρίσκεται oτt]v περιοχή 'Mt]AAoνtQL' για σκοπούς άρδευσης και 

ύδρευσης. 

Ποια είναι η θtση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

EQώτηση με αρ. ΣΤ'Α ' 346 που υπορ,λήθηχε από το Βουλευτή Εκλογικής ΠΕριφέρειας 

Λεμεσον κ . Ντίνο MΙXαηλiδη στις 3 Μαρτίου 1992, 

'Ή κοινότητα Πέρα Πεδίου εγείρει το αίτημα να ελέγχονται πιο αυστηρό τα 

φυτοφόρμακα που εισάγονται ως προς την αποτελεσματικότητά τους. 

Entat]; είναι ανάγκη λειτουργοί του Υπουργείου Γεωργίας να επισκέπτονται 

κατά περιόδους αγροτικές κοινότητες ης οποίες να ενημερώνουν σχετικά με αγρο
τικά θέματα. παρέχοντάς τους και τις σχετικές οδt]γ ίες, 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου γπoυργεί.oυ;~ 

Ερώτηση με σο. ΣΤ'Α' 347 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή ΕκλΟ"(lκής περιφέρειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαρτίου 1992. 

'Ή κοινότητα Βουνίου εγείρει αΙτημα για Επέκταση του κοιμητηρίου με 

δαπάνες της κυβέρνησης. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 348 που υπoρ,λήθΨCε από το Βοuλευτή εκλογικής πε"ιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μα"τ'ου 1992. 

'Ή κοινότητα ΒουνΙου εγεΙρε~ αίτημα για επιχορήγηση του ιδιοκτητη του 

λεωφορεΙου που μεταφέρει εργάτες στη Λεμεσό. Λόγω του μικρο'ύ αριθμού των 

επιβατών είναι ασύμφορο στον ιδιοκτήτη του λεωφορείου να εκτελεί αυτό το δρομο· 
λόγιο. 

Π οια είναι η θέσΥ] του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 
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Ejlώτ:ηση με aQ. ΣΤΆ' 349 ΠΟ\l \Ι:ιοΙΙλήθηχε από τ:ο Boιιλεvτ:ή εxλoyιxή~ πεοιι#οειας 
AEpεoo\J Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στ:ις 3 Μαοτ:ίο\l 1992. 

"Τον Οκτώβριο του 1991 η ε..αρχιακή ΔΙΟΙΚ1]ση Λεμεσού κατασκεύασε δρόμο 
στην κοινότητα ΒουνΙου. Λόγω κακής κατασκευής όμως έχουν προκληθεί ζημιές σε 
παρακεΙμενες κατοικίες ύψους ί2.000 περίπου. Η κοινότητα ζητεί από την κυβέρ
νηση να αποζημιώσει όσοιις έχουν επηρεαοτεΙ 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Ejlώτηση με 00. ΣΤ'Α' 350 που υπoΙΙλήθtpε οπό το Βουλευτ:ή εχλογικής rιεOιφέOειας 
AEpεoo\J κ. Ντ:ίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαοτ:ίου 1992. 

~H κοινότητα Βουνίου εγείρει αίτημα για αξιοποΙηση των διατρήσεων που 
ανόρυξε η κυβέρνηση το ι 985 στις περιοχές 'Κλ6χχαρος' και 'Τερτζιό'. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 

E!lώτ:ηση με σο. ΣΤ'Α' 351 που υπσιιλήθφCε από τ:ο Βοιιλευτ:ή εκλογικής πεοlφέοειας 
AEpeoo\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στ:ις 3 ΜαQτ:ίου 1992. 

'Ή κοινότητα ΒουνΙου εγεΙρη αίτημα για διάνοιξη αγροτικού δρόμου στην 
περιοχή Άμολάδες'. Αν και όλοι οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες έχουν υπογράψει, 

δίνοντας τη συΥχατόθεσή τους. από το 1986 δεν έχει σημειωθεί καμιό εξέλιξη. 

Ποια είναι 11 θέση του αρμόδιου Υπουργεί.ου επί του θέματος;" 

EQώτηση με αο. ΣΤ' Α' 352 που υΠΟΙΙλήθηχε α:ιό τ:ο Βοιιλειιτ:ή εκλογικής πεΟιφi:Qειας 
Atptoo\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαοτίου 1992 • 

.. Αμ.."tελουρΥΟ( της κοινότητας Βουνίο" ζητΟύν: 

(α) Να εξακολουθήσουν να παρέχονται όδειες για φύ"tευση αμπελιών οε !.διο
κτήτες κτημότων ΠOΊJ βρίσκονται εντός των υφιστάμενων αμπελουρ· 
γικών ζωνών. 

(β) Η σημEΡΙVΉ αμπελουργική ζώνη Β' και αμπελουργική ζώνη Γ' της κοινό· 
τητας να αναθεωρηθούν και να γίνει ένταξή τους στη ζώνη Α'. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου YΠOΊJρyεΙoυ επί του θέματoς;~ 

E~τ:ηση με αο. ΣΤ' Α' 353 που υπOΙSλή8φcε από το Boυλεvτ:ή εκλογικής πεοιφέοειας 
ΛεμεσΟ\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στ:ις 3 ΜαQτίου 1992. 

"Η κοινότητα Βουν(ου εγείρει αίτημα για επιδιόρθωση δρόμου που βρΙσκεtαι 

εντός της κοινότητας ο οποΙος λόγω των βροχών έχει υποστεί καθίζηση, μι αποτέ

λεσμα να αποτελεΙ σοβαρό κίνδυνο για την ασφόλεια των διερχόμενων τροχοφόρων. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργε(ου επΙ του θέματος;" 

ΕQώτ:ηση με αο. ΣΤ'λ' 354 JτOυ υποΙΙλήθηκl! από τ:ο Βουλευτ:ή εΧλογlκής ΠΕοιφέΟΕιας 
Atpεoo\J κ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στ:ις 3 Μ<tQτ:ίοιι 1992. 

~H κοινότητα Βοιινίου εγεtρει αίτημα για εUΘυγρόμμιση και διαπλάτυνση του 
δρόμου BoυνίoΊJ • Aγί.oΊJ Αμβροσί.ου. Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιείται από αρκΕτές 
κοινότητες της περιοχής. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιΟ\! ΥπουργεΙου επί του θέματος;" 

ΕΡώπιση με <to. ΣΤΆ' 355 που tι1Iσιι).ήθηχε από τ:ο Boιιλεvτή εκλΟΥικής πεοlφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντ:ίνο Μιχαηλίδη στ:ις 3 ΜαοτΙου 1992. 

"Η κοινότητα ΒοννΙου εγείρει αίτημα για επιδιόρθωση του δημοτικού 

σχολεί.ου με σκοπό να μετατραπεί σε πολιτιστιχό κέντρο. Οι απόδημοι κάτοικοι της 
κοινότητας έΧOΊJν ήδη συνεισφέρει Π.ΟΟΟ γι' αυτό το σκοπό. 

Ποια είναι η θέση του aepόδLOU Υπουργείου επί του θέματος:" 
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E~τηση με α@.ΣΤ'Α' 356 που υποfj,λήθηκε από το Βουλευτή εΧλογιχής πεQιφέQειας 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 ΜαQτί.Ο"Ι992. 

'Ή χοινότητα Κοιλαν[ου ζητε( την παραχώρηση 10 συντομότερο χυβερνητικού 
εκσκαφtα για σκοπούς αναμπέλωσης. Αρχετο[ αμπελουργοί έχουν ήδη εξασφαλΙΟει 

τις σχετικές άδειες και ΤVXόν καθυστέρηση α.-ΤOCΠOλής εκσκαφtα θα έχει ως συνέπεια 

να μην μπορέσουν να ΠΡOχωρτ;σOUΝ στην αναμπtλωση των κτημότων τους. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Ύπουργεtoυ επί του θέματος;" 

E~τηση με α@.ΣΤ'Α' 357 πο" "ποfj,λήβηκε από tO 80υλwtή εΧλογιχής πε@ιφέQιιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχιιηλίδη στις 3 Μα@τίο"Ι992. 

"Η κοινότητα ΚοιλανΙΟυ εγείρει αίτημα για με[ωση της κοινοτικής της συνει

σφοράς από το 1/3 στο 1/4. 

Ποια είναι η θέση 10υ αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Εοώτηση με <lQ. ΣΤ'Α' 358 που υποfj,λήθηκε από το 80"λε"τή εκλογιχής περ ιφέ@ειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαοτίο" 1992. 

'Ή κοινότητα Κοιλανίου εγεΙρει αΙτημα: 

(α) Για συνέχιση των αvτιπλημμυρικών έργων που εχτελoiινται στην 

κοινότητα. 

(β) Για καταβολή αποζημιώσεων στους κατοίκους που έχουν υποστεί ζημιές 

από τις κατολισθήσεις. 

Ποια είναι η θtση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος:" 

EQώ1:ηση με αο. ΣΤ'Α' 359 πο" υπoΙSλήθηκε από 10 Βουλεvτή εΧλογιχής πεQιφέQειας 
Λεμεσoiι Χ . Ντίνο Μιχιιηλίδη στις 3 ΜαQτίοv 1992. 

"Η κοινότητα Κοιλανίου εγείρει αΙ~μα για αξιοποίηση της κυβερνητικής 

διάτρησης που βρΙσκεται στην περιοχή ·Βρσ.τζιά' χαι μεταφορό: του νερού στο ντεπό

ζιτο της κοινότητας για σκοπούς ύδρευσης. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙου επΙ του θέματος;" 

E~τηση με <lQ. ΣΤ'Α' 360 που υπo~λήθηκε από tO 80"λε"τή εχλογιχής πεQιφέ"ειας 

Λεμεσoiι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαρτίο" 1992. 

'Ή κοινότητα ΚοιλανΙου εγείρει αίτημα για κατασκευή υδατοφράκτη σΕ 

περιοχή που έχει υποδειχθεί στις Πλάτρες και ζητεί. να γίνει διασωλήνωση μtχρι την 

περιοχή της Αγίας Μαύρης. Αν τεχνικώς είναι αδύναΤ1111 κατασκευή υδατοφράκτη, 

θα πριmEΙ να ανoρυχθoiιν διατρήσεις στην περιοχή για εμπλουτισμό του υφιστά

μενου αρδευτικού συστήματος. 

Νοουμένου ότι το αίΤ11μα αυτό ηγέρθη και παλαιότερα. καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή ποια είναι 11 θέση του ιδίου και σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η προώθησή του από την κυβέρνηση," 

Ερώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 36LΠΟ\J υπofλήθηκε από '(ο Βοvλεuτή εΗλογιιιιής περιφέοειας 

Λ2μεσoiι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 ΜαQtίΟ\J 1992_ 

~H κοινότητα ΚοιλανΙΟυ εγείρει αΙΤllμα για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Κοιλανίou - Μανδριών. 

Ποια είναι η 8f:oη του αρμόδιου Υπουργείου επί του θtματoς;~ 
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Εllώτηση με α~. ΣΤ'Α' 362 που υΠΟΙSkήθtp<ε από το Βουλευτή εκλοΥιχής πεQιφέll ειας 

AEFIEoo\J χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 3 Μαρτίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κοιλαν{.ου εγειρει αίτημα για αποπεράτωση του κοινοτικού 

γηπέδου με την παροχή οικονομικής βοτΊθει.ας (L..ό την κυβέρνηση. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου YπoUQΎείoυ επί του θέματος;" 

Ερώτηση με σρ. ΣΤ'Α' 363 που υΠΟΙSkήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέοειας 

AEFIEoo\J κ. Ντίνο Μιχσηλιδη στις 3 ΜαQτιου 1992. 

'Ή κοινότητα Κοιλανίου εγεΙΡει αίτημα για ευθυγράμμιση και ασφαλτόστρωση 

του δρόμου Συλίκου - Λόφου . ' Αγίας Μαύρης. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

EQώτηση με α ~. ΣΤ'Α' 364 που υπoΙSλήθηχε από το Βουλευτή εχλοΥιχής πε(!ιφ f:Qειαι; 

AEFIf oo\J χ . Ντί.νο Μιχαηλί.δη στις 3 ΜαQτίοu 1992. 

''Ο εποικισμός των κατεχόμενων εδαφών μας με κoUΒΑΛηΤOύς από την 

Τουρκία αποτελεί καταφανως σκόπιμη ενέργεια και μεθόδευση της Τουρκίας. η 

οπο(ο Ε.ι.ι.διώχει την αλλο(ωση του δημογραφικού χαρακτήρα της Κύπρου και την 

παραχάραξη της ιστορίας με απρόβλεπτες συνέπειες για την ασφάλεια και το μέλλον 

του ελληνισμού. 

Γι.a ανεξτΊγητους όμως λόγους ακούονται σε επίσημα β'ήματα από κρατικούς 

αξιωματούχους τοποθετ'ήσεις 'ή απόψεις επΙ του θέματος που ΕΠιχειρούν μια 

προσέγγιση με διάσταση ανθρωπιστική για τους κουβαλητούς και όχι για τους νόμι

μους ιδιοχτ'ήτες, τους συμπατριώτες μας Ελληνοκυπρίους. Παραθέτω σχετικά τις 

ακόλουθες δημοσιογραφικές πληροφορίες: 

Αναφερόμενος στο θέμα του εποικισμού. ο σκιώδης Υπουργός Εξωτερικών 

κύριος KάOUφμαν σε ομιλία του στο Bctghton μεταξύ άλλων εΙΠε: 'θα υπάρξουν 

προβλήματα με μερικούς από τους εποίκους. Μερικοί από αυτούς παντρεύτηκαν 

Τουρκοκυπρf.ες και δε νομίζω ότι Q..ι.ό ανθρωπιστικ'ής πλευράς θα πρέΠΗ να τους 

βάλουμε στα πλοία'. 

Εξάλλου. στη δική του ομιλία ανώτατος αξιωματούχος "ης κυπριακής κυβέρ

νησης ανέφερε: 'θα ήθελα να υπογραμμίσω την απάντηση tO'U κ. KάoUφμαν για τους 
εποίκους , γιατί. αν ήθελε να πουλήσει ρηΤOΡεf.ες, θα μπορούσε απλώς να πει ότι 

όλοι οι έποικοι θα πρέπει να φύγουν. Αλλά νομίζω ότι απάντησε με 'Uπε'ύθυνο και 

πρακτικό τρόπο και πιστεύω ότι αυτά που είπε βασίζονται σε αρχές'. 

Ενόψει των πιο πάνω καλώ την κυβέρνηση: 

(α) Να τοποθετηθεί επί τσυ θέματος του εποικισμού. 

(β) Να μας δώσει ακριβ'ή στo~χεία για την έκταση του προβλήματος. 

(γ) Να μας πληροφορήσει ποια συγκεκριμένα μέτρα λαμβάνει 'ή σε πoι.a 

διαβήματα πρoβαΙνε~ , ώστε να καταδειχθεί. διεθνώς το άτοπο της τουρ· 

κικής ΕΠιχειρηματολογ(ος. 

(δ) Να μας πληροφορήσει αν συμμερίζεται τις απόψεις του ανώτατου 

κρατικού αξιωματούχου και , αν όχι . τ ι μέτρα προτίθεται να λάβΗ. ώστε 

να μην επαναληφθεί παρόμοιο ολίσθημα σε βάρος των συμφερόντων του 

κράτους και του λαού." 
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EQώτηση με {lQ. Π'Α' 365 που υπο&λήθηκε από το Boυλευ~ή εκλογικής πεQιφέQειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομή(lου στις 3 Μα(lτίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προτίθεται 
να ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα των αθλητικών σωματείων που δημιουργήθηκαν 
από εκτοπισθέντες μετά την τουρκική εισβολή για επέκταση και σ' αυτά της οικονο* 

μικής χορηγίας που παραχωρείται στα προσφυγικά σωματεία που υφίσταντο προ 

της τουρκικής εισβολής. ~ 

ΕQώ~ηση με αρ. ΣΤΆ' 366 που υΠΟΙΙλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
ΠΕQιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσεnή στις 5 Μα"τίου 1992. 

"Είναι γνωστό ότι τώρα, αρχές της άνοιξης, πολλοί δήμοι ψεκάζουν τους ανοι· 

χτούς χώρους που βρίσχονται μέσα στα δημοτικά όριά τους με ζ,ιζανιοκτόνα. για να 

μη βλασηjσουν αγριόχορτα και να χρειαστεί αργότερα, όταν Οα ξεραθούν, να τα 

καθαρίσουν. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο, καθώς και η Επιτροπή Περιβόλλοντος του 

Υπουργείου Γεωργίας. αν έχουν γνώση αυτής της πράξης, αν ξέρουν τι δηλητήρια 

χρησιμοποιοΙΙνται για τους ψεκασμούς αυτούς και γενικά αν συμφωνούν με αυτή 

την τακτική, νooυμtνoυ ότι ακόμη και η άγρια λαψάνα στολίζει με τα λουλοίιδια της 

αστικές και μη περιοχές, ενώ επιπλέον κάθε είδους πράσινο εί.ναι μια ανέξοδη 

μηχανή που μειώνει τη ρύπανση που προχαλοΙΙν στις πόλεις και κωμοπόλεις μας τα 

αυτοκίνητα που είναι αυξημένα εντός των δημοτικών ορίων." 

EQώ-cηση με aQ. ΣΤΆ' 367 που υπο&λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας 
Πάψου κ. Για.ννάκη Ομήρου στις 6 Μαρτίου Ι992 . 

"ο Ναυτικός Όμιλος Πάφου. ένα αθλητικό σωματεt.o με πλοΙΙσια προσφορά 

χαι παράδοση στο ναυταθλητιομό. κινδυνεΙΙει να διαλυθεί ως αποτέλεσμα των 

σοβαρών οικονομικών δυσχερειών που αντιμετωπ{ζει Uστερα από την έξωσή του 
από το οίκημα στο οποίο στεγαζόταν στο λιμανάκι της Κάτω Πόφου και την 

πώληση της κινητής του περιουσίας σε δημόσιο πλειστηριασμό. 

Επειδή διακηρυγμένη θέση της κυβέρνησης είναι η προαγωγή του αθλητισμοΙΙ 

σε όλα τα επl.πεδα και επειδή μέχρι τώρα κανένας κρατικός φορέας δεν επέδειξε 

οποιοδήποτε ενδιαφέρον για τη σωτηρία του ΝαυτικοΙΙ ΟμΙλου Πάφου. καλεΙται το 
αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πού οφείλεται η μέχρι τώρα κυβερ· 

νητική αδιαφορΙα για το αθλητικό αυτό σωματείο και ποια άμεσα μέτρα προτίθεται 
να λάβει η κυβέρνηση για τη στήριξή του." 

EQώ-cηση με aQ. ΣΤΆ' 368 που υπο&λήθηκε από το Βουλε\lτή εκλογικής πεοιφiQειας 
Λεvκωσίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη στις 6 Mα~τίoυ 1992. 

"Καλείται η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου διά μέσου του αρμόδιου 

Υπουργού να πληQO<ιXlρήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προωθεί τις 

αιτήσεις των γιατρών·συνδρομητών της για εγχατάσταση και μεταφορά τηλεφώνων 

με την αρμόζουσα ταχ(πητα, δίδοντάς τους την προτεραιότητα που επιβάλλει το 

λειτοΙΙργημά τους προς όφελος της υγείας του λαού." 

EQώτηση με aQ. Π'Α' 369 ΠΟ\l \ιποj}λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέQειας 
Λεvκωσίας κ. ΛεόΥ'ΤΙΟ Ιεοοδια.χόνου στις 10 Μαοτίου 1992. 

"Πρόσφατα δημοσιεύtηκε στον κυπριακό τΙΙπο ότι στις 5 Μαρτίου κατατέθηκε 
στην Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων των Ηνωμένων Εθνών ένα ψήφισμα που 

αναφέρεται στην καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κίνα. με ειδική 
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μνεία στα επεισόδια πο\l έλαβαν χώρα στην πλατεtα το\l Πεκ(νου Τι.άν Αν Μεν, 
όπου. όπως είναι γνωστό, σχοτώθηκαν εκατοντάδες Κινέζοι πολίτες και φοιτητές. 

Σίιμφωνα με τα (δια δημοσιεύματα, που δεν έχουν διαψευσθεί,η ΚUΠQιακή 

κυβέρνηση τάχθηκε εναντίον το\l καταδικαστικο\ι α\lτοίι ψηφίσματος. 

Επειδ'ή δuσxoλεiιoμαι να κατανοήσω και να πιστέψω μια τέ"toι.α είδηση. καλώ 
τον αρμόδιο Υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(1) Πρόγματι η κυπριακ'ή κυβέρνηση καταψήφισε το εν λόγω ψήφισμα; Αν 
ναι, τότε: 

α) Σε ποιες αρχές του διεθνούς δικαίου βασίστηκε η θέση μας αυτή; 

β) Η θέση αυτή ΣUμβάλλει στην ενίσχυση του ευρωπο'ίκού πνεύματος 
και \ιποβοηθεί την πορεία ένταξής μας στην Κοινότητα; 

γ) Α ν η θέση μας δε βασίστηκε σε αρχές και αν σUYΚΡOύεται με το ευρω
πα"κό πνεύμα. τότε ποια άλλη σκοπιμότητα εξυπηρετεί; 

2) Ποια άλλη χώρα της Κοινότητας καταψήφισε το εν λόγω ψήφισμα;" 

EQώτηση μΕ {lQ. ΣΤ'Α' 370 που \1Ποβλήθηκε από το Βουλευτή εχλΟΥιχής ΠΕQιφέQειας 
ΛάQναχαι; χ. ΑνδQέα Μονaxο στις 10 Mα~τίoυ 1992. 

"Στα νέα κτίρια του Κτηματολογίου Λάρνακας υπάρχει μόνο μία γραμμή τηλε
φώνου, η οποία εξυπηρετεί όλΟιΙς τους υπαλλήλους του ΚτηματολογΙοιΙ. με α...οτέ

λεσμα να αντιμετωπίζουν δuσxoλίες και να παρατηρείται καθυστέρηση στη δΙΕΚΠε· 
ραίωση των εργασιών τους και στην εξυπηρέτηση του κοινού. 

Παρακαλείται ο αρμόδιος Yπouργ6ς να πληροφορήσει το Σώμα πώς και πότε 
προτίθεται να επιλίΙσει το μεγάλο πρόβλημα της έλλειψης τηλεφωνικών γραμμών 
και συσκευών που αντιμετωπίζει το Κ τηματολόΥιο Λάρνακας." 

ΕQώτηση με {lQ. ΣΤ'Α' 371 που υπoIIλήθΨCε από το Βουλευτή ΕχλοΥιχής ΠΕQιφέQΕιας 
Πάφου χ. Γιαννάχη ΟμήQου στις 12 ΜαQ"ιίΟ\J 1992. 

"Προ διετίας. κατά την επίσκεψη ΤOΊJ Προέδρο\l της Δημοκρατίας στην κοινό· 
τητα Τσάδας, δόθηκε \ιπόσχεση ότι η κυβέρνηση θα αναλάμβανε τη δαπάνη για την 

επέκταση το\l κοινοτικού κoιμητηΡ[OΊJ. Π αρόλ' αυτά και παρά τις επανειλημμένες 
παραστάσεις της χωριτιΚ'ής αρχής, το θέμα αυτό δεν προωθήθηκε. 

Γι' ,,"υτό καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει το Σώμ.α πόtε θα 
\ιλοποιηθεί η πιο πάνω \ιπ6σχεση." 

ΕQώτηση με {lQ. ΣΤ'Α' 372 που 1ΙποΙΙλήθηχε από "10 Βου1Ευτή εχλoγιχή~ πεQιφέQΕιας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~oυ στις 11 ΜαQ"ιίοu 1992. 

"Στον κύριο δρόμο Τσάδας-Καλλέπειας.Λετύμπο\l δεν \lπάρχOUΝ ννχτερινο( 
σηματοδότες, με αποτέλεσμα να ωιάρχει πρόβλημα στην ασφαλή διακίνηση των 
οχημάτων. 

Πότε το αρμόδιο ΥΠΟ\lΡΥε(ο θα επιληφθεΙ χαι θα λίισε ι το σοβαρό αutό 
πρόβλημα;Μ 

EQώτηση με {lQ. ΣΤ'Α' 373 Jιoυ υπΟΡ1ήθηχε από "10 Βουλε1lτή εχλoyιχή~ πεQι,έQειας 
Πάφου κ, Γιαννάκη Ομή/lO\J στις 11 MOQtio" 1992. 

"Ο δρόμος εισόδου στην κοινότητα Τσόδας από την ανατολική πλε\lρά είναι 
εξαΙΡΕ1ικά επικΙνδ\lνος, λόγω λανθασμένης κατασκειn1ς καιjή λόγω κακής κατά την 
εΙσοδο ορατότητας. 
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Eπει.δτi το πρόβλημα έχει Ε."'tανεr.λημμένως τεθει, χωρίς μέχρι στιγμής να γίνει 
οποιαδήποτε ενέργεια για E.ι"tWLόρθωoη το\l σημεΙΟυ αυτού, καλεΙται .0 αρμόδιο 
Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα Ε.ι"'tιληφθεί ΤΟ\l πιο πάνω θιμαΊος." 

EQώ'tηση με oQ. ΣΤΆ' 374 πο" υπo~λήθηxε από "Co BOIJλειrτή εΚ).οΥ,χής nΕQιφέQΕιας 
Πάφοιι Χ. Γιαννάκη Ομήοου στις 11 ΜαQτίο\l 1992. 

'Ή νεολα(α της κοινότητας Τσάδας, η χωριτικΤι αρχή χαι το Συμβοίιλιο 

Βελτιώσεως Τσόδας ζΊ1τούν από την κυβέρνηση να E.ι"'tLonWOEL την παραχώρηση, 

μέσω του Φορέα Νέας Γενιάς. του απαραίτητσυ κονδυλίου για tην ανέγερση 
Κέντρου Νεότητας." 

ΕQώtηση με OQ. ΣΤ'Α' 375 που υπoΙSλή8ηκε από το Boυλεuτιί εκλογικής πεοιφέΟΕιας 
Π«φου Χ. Γιαννάκη Ομήοο\l στις 11 Μαοτίου 1992. 

''Οι αμπΕλουργοί Τσάδας των σποί.ων οι αμπελώνες έχουν ξηρανθεΙ ζητούν 

εΠΕιγόντως από το αρμόδιο Υπουργείο τη μέσω του ΣΑΠ παραχώρηση άδει.ας 
αναιιπέλωσης για εκεΙνα τα αμπέλια που έχουν ξηρανθεΙ λόγω της ανομβρίας. 

KαλεΙτα~ συνεπώς το Υπουργε(.ο να πλ.ηροφορήσει το Σώμα για τα εξής: 

1. Γι.ατί επι.δε~κνύει μέχρι τώρα μια ακατανόητη άρνηση να αντιμετωπίσει 

θετικά αυτό το αΙτημα που έχουν εγεΙρει και άλλες κοινότητες; Ποια 

είναι η εισήγησή του; Να εγκαταλείψΟυν o~ αμπελουργοί την παραδο

σιακή αγροτική τους απασχόληση και σννόμα την ύπαιθρο; 

2. Πότε επιτέλους η κυβέρνηση θα αντιμετωπίσει το λογικό και δίκαιο αυτό 
αίτημα με την παραχώρηση αδειών αναμπέλωσης;" 

EQώτησ,l μΕ QQ. Π'Α' 376 πο\l \lΠO~λήθqχε από το 80\llε\lτή Εκλογικής nEQItfiQEIar; 
Πάψο\l κ . Γιαννάκη OpιIQO\I στις 11 Μαιιτίο" 1992. 

''Ο παλιός δρόμος Πάφου - Μεσόγης - Τσάδας στο σημείο 'κο"ρκά" όπου 
ενώνεται με τον καινούργιο δρόμο, έχει καταστεί εξαιρετικά επικίνδυνος και χρειά

ζεται διεύρυνση καL!ή μετατόπιση του σημείου σύνδεσής του μ' αυτόν. Καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε ΠΡOτt.θεται να ε.ί1:ιληφθεί του 
πιο πό.νω θέματος." 

Ειιώ-ιηση ρε αιι. ΣΤΆ' 377 πο" \lπo~λήθ,lκε από το Boυλεuτή εκλοΥΙΚιΚ neQIqJtQetar; 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 12 Μαιιτίο" 1992. 

''Οι κό.τοικοι της κοινότητας Πεντάκωμου διαφωνούν έντονα με την επιλογή 

τοποθεσίας σε περιοχή του χωριού τους για ίδρυση βαριάς βιομηχανικής ζώνης και 

έχο"ν υποδείξει ό.λλη περιοχή της κοινότητας για το σκοπό αυτό. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

ΕQώτηση ρε QQ. ΣτΆ' 378 πο" υπo~lήθqχε αιτό το Boυλεuτή εκλογικής ιτειιιφέ
(Ιειας Λεμεσο\! κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 12 Μα(lτίο" 1992. 

"Η κοινότητα Πεντάκωμου εγεLρει αίτημα για επίσπευση των εργασιών πο\! 

απαιτούνται για ένταξη της κοινότητας στο σχέδιο το\! Νότιο\! Αγωγού. 

Πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν οι εργασLες, σύμφωνα με τις ΕΚτιμήσεις 

του αρμόδιο\! ΥπουργεΙο\!: Μ 

EQώτηση με QQ. ΣΤΆ' 379 πο" \ιπο,lήθηχε από το Bo\llE\ltιI εκλογικής neQItFiQetar; 
Λεμεσον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 12 Μα(lτίου 1992. 

'Ή κοινότητα Πεντό:κωμου εγεLρει αΙτημα για εβδομαδιαΙα επ(σκεψη κυβερνη. 

τικου γιατρού. ΑρκετοΙ υΠΕρήλΙΚΕς, που δεν μπορούν να μετακινηθούν στην πόλη. 
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αντιμετωπΙζουν σοβαρό πρόβλημα, γιατί πολλές φορές μένουν ένα μήνα ή και περισ
σότερο χωρίς γιατρό. αν για κά,τοιους λόγους ο χυβερνηnκός γιατρός δεν επισΚΕ
φθεί την κοινότητα στο καθορισμένο δεκαπενθήμερο. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο γποιιργεΙο να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 
προτίθεται να πάρει, για να ικανοποιήσει το αίτημα των κατο(κων της κοινότητας 
Πεντάκωμου." 

ΕQώτηση με «ρ. ΣΤΙΑ' 380 πο\! υπο&lήθηχε από το Βουλευτή εχ).ΟΥι)(ή; ΠΕQιφέQΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 12 MaQtLou 1992. 

'Ή κοινότητα Πεvτάκωμoυ εγε{ρει αίτημα για ασφαλτόΟ1ρωση του δρόμου που 
συνδέει την κοινότητα με οικοδομές που έχουν ανεγερθεί βόρεια του χωριού για 
στέγαση προσφύγων. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδι.ου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 

Απάντηση ημεQομηνίας 5 McιQTio\l 1992 του Yπoυιryo\ι Εμποοίο" και Βιομηχανίας 
κ. Τάκη Νέμιτοα στην εοώτηση ΣΤ'Α'75, ημερομηνίας 3 OκτωΙSρlo" 1991, το" 
Βο"λε"τή εΧλοΥικιίς ιτεριιιέρειας Πάφο" κ. Λάκη θεοδουλου. 

"Σχετικά με την ηλεκτροδότηση υδραντλίας της κo~νότητας Χλώρακας σας 

πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Η ΑΗΚ έχει ήδη προβεί σε εκπόνηση της σχετικής τεχνοοικονομικής μελέτης, 
το δε όλο θέμα βρίσκεται τώρα στο στάδιο της εξασφάλισης των αναγκαίων από το 
Νόμο εγκρίσεων και διατυπώσεων. Έχουν ήδη εξασφαλιστΕί o~ συγκαταθέσεις των 
Επηρεαζόμενων ιδιοκτητών γης. Αναμένονται mJντoμα οι απόψεις των Κιιβερνη· 
τικών Τμημάτων. 

Εφόσον ολοκληρωθούν οι υπόψη πραιργασίες θα ειδοποιηθεί ο αιτητής (το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων) να καταβάλει στην ΑΗΚ την αναγκαία συνε~σφoρά του 
έναντι της συνeπαγόμενης δαπάνης, οπόΤΕ η ΑΗΚ θα προγραμματίσει εκτέλεση του 
έργου δίνοντας σ' αυτό κάθε προτεραιό.ητα." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Φεj3,QO"αρίοιι 1992 του YπoΙΙQΎoυ ΣιιΥχοινωνlών και 
'EQΎων κ. Ρένοιι Σταυράκη στην ερώτηση Σ'f'A'79, ημεοομηνίας 4 OKτωΙSρίo" 
1991, το" Βο"λεντή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο\ι κ. Ντίνου Μ\χαηλίδιι. 

"Σχετικά με τον ισχυρισμό των λεωφορειούχων ότι τα έσοδά τους από τη μετα· 
φορά των μαθητών σε διάφορα εΥ..παιδευτήρια έχουν μειωθεί λόγω της εφαρμογής 
της πενθήμερης εβδομάδας εργασίας στη δημόσια εκπαίδευση σας πληροφορώ ότι 

δεν είναι ορθός. 

Αυτό που στην πραγματικότητα έγινε είναι η αφαίρεση από το συνολικό 
ετήσιο ποσό της αμοιβής τους του ποσού που αντιπροσωπεύει τα μεταβλητά έξοδα 
κυκλοφορίας ενός λεωφορείου για μια μέρα την εβδομάδα (καύσιμα, λιπαντικά, 
ελαστικά, συντήρηση/επισκευές) λόγω της μη εκτέλεσης δρομολογίων κάθε Σάββατο. 
δηλαδή οκτώ σεντ για κάθε χιλιόμετρο. Διευκρινιζεται ότι τα σταθερά έξοδα το\l 
λεωφορεΙΟυ (μισθός οδηγού. α"τόσβεση, ασφάλιστρα κτλ.) τους καταβάλλονται." 

Αιτάντηση ημεοομηνίας 13 ΦεΙSρouαρίoυ 1992 του YnotJQΎou rεωQΎίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Av6Qfa ΓαΙSρlηλίδη στην εQώτηση ΣΤ'Α'188, ημεοομηνίας 21 
NoeμIJQLo" 1991, του Βο"λε\lτή εκλογικής π[ρlφέQΕιας Λεμεσο\ι κ. AνyeQlvoiJ 
ΠαπαQέ. 

"Σχετικά με την Ε.ι-τιδόττιση των αεροψεκασμών. σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Μέσα στα πλαΙσια της γενικότερης δημοσιονομικής πολιτικής της Κυβέρνησης, 

η επιδότηση στους Συνδέσμους Προστασίας Φυτών που χρησψοποιοίιν ιδιωτικά 
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ψεκαστικό μέσα, όπως εΙναι η περΙΠΤωση του Σuνδέσμoυ της περιοχής Γερμασό

γειας, μειώθηκε από το 1990 από 15% σε 10%, ενώ για λόγους δικαιότερης μεταχεί

ρισης όλων των Συνδtσμων καταργήθηκε η επιδότησrι των Συνδέσμων που χρτισιμο

πoιoiίν κυβερτητικά ψεκαστικό αεροπλάνα, αφου αυτό χρεώνονται ήδη σε πoλiί 
χαμ.ηλή τιμή σε σiίγκριση μ.ε το υπολογιζόμενο κόστος. 

Λαμβάνοντας υπόψη τα αποτελέσματα καθώς και όλα τα δεδομένα από τη 

μέχρι σήμερα εφαρμογή του Σχεδίου για αερoψtκασμoύς, δεν προγραμματίζεται στο 

παρόν στόδιο οποιαδήποτε διαφοροποίηστι των προνοι.ών του, γιατί τoiίτo ικανο

ποιεί τους βctσικoiίς στόχους για αποτελεσματική προστασία των καλλιεργειών από 

ζημιές που προκαλούνται από εχθρούς και ασθένειες και για ίστι μεταχείριση όλων 

των Συνδέσμων. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 1992 του YπoυQΎoύ Eμπo~ίoυ χαι Οιομηχα
νίας κ. Τάχη Νέμιτσα στην εQώτηση ΣΤ'Α '190, ημεQOμηνίας 27 ΝοεμΒρίου 1991, 
του Boυλεuτή εχλοΥιχής περιφέρειας Πάφου χ. Γιαννάχη ΟμήQOυ. 

"Σχετικό με τα αμπέλια πο\! έχουν ξηρανθεί ένεκα της ανομβρίας σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

Το Υπουργικό Συμβoiίλιo, στη συνεδρία του στις 22.8.1991, αποφάσισε. 
μεταξiί άλλων, όπως τα αμπέλια που καταστράφηκαν από την ανομβρία επαναφυ

τεuθoύν με επιθυμητές ποικιλ(ες μόνο αν βρίσκονται στις περισχές των εκλεκτών Α' 

και Β' σταφυλιών. Τα G~Li"ttlaa που βρίσκονται στις ζώνες εκριζωσης και καταστρά

φηχαν λόγω ανομβρίας να μη επαναφυτευθούν αλλά να ενταχθoiίν στο Σχέδιο Εκρί

ζωσης. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φε~Qοιια~ίΟ\J 1992 του Υ:ι:ουgyού Υγείας Χ. Πανίχου 
Παπαγεωgyίου στην ερώτηση ΣΤΆ'199, ημερομηνίας 10 Δεκεμ~QίΟ\J 1991, του 
OotJlrvtTι εχλΟΥιχής πεQιφέQειας Λεμεσού Χ. X(liotov ΠoυQΎoυ~ίδη. 

"Σχετικό με ΊοποθέΊηση νοσοκόμας στο Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο 

Ομόδους, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το ΥπουργεΙΟ Υγείας καταβάλλει προσπάθειες για Ίην προσέλκυση νοσηλευ

τικού πρoσωπικoiί για την κάλυψη των αναγκών σε όλα τα νοσηλευτικά ιδρiίματα. 

Παρ' όλον τούτο εξακολουθεΙ να υφίσταται έλλειψη προσοντούχου ΠΡOσωπικoiί για 

κατάληψη των κενών θέσεων και υπό τις περιστάσεις αυτές κρίνεται ότι δεν είναι 

δυνατή η ικανοποίηση του αιτηματος της Ko~νότηΊας Ομόδους. ~ 

Απάντηση ημεQOμηνίας 12 MaQtiou 1992 τον YπoνQΎoύ Παιδείας κ. ΧριστόφΟQου 
ΧQιστοφίδη στην εQώτηση ΣΤΆ'211, ημεQομηνίας 16 IavouaQiou 1992, του 
μέλους της Βουλής εΧλοΥικής περιφέρειας Αμμοχώστου κας. Κλαί"ης Αγγελίδου . 

"(1) Τα έργα που περιλαμβάνονται στους Προυπολογισμο'ύς του 1992 προω-
θούνται χωρίς καθυστέρηση, μέσω των κανονικών διαδικασιών. από τι,ς 

αρμόδιες Υπηρεσιες του Υπουργείου Παιδείας. 

(2) Για τα έργα. τα οποία εΙχαν κριθεί απαραίτητα να εκτελεσθούν κατά το 

1991 και για τα οποία δεν προβλέπονταν ΟΙ απαραΙτητες πιστώσεις 

στους Προυπολογισμο'ύς. ζητήθηκε μι συμπληρωματικό προυπολογισμό 

από τη Βουλή των Αντι.προσώπων η έ'Υκριση πρόσθετων πιστώσεων. 

Δυστυχώς OL πιστώσεις εγκρΙΟηκαν στις 12.12.1991 με αποτέλεσμα μέρος 
των έργων να μην εκτελεσθεί λόγω του περιορισμένου χρόνου που ήταν 

διαθέσιμος (δηλαδή μέχρι τις 3 Ι. 12. 1991) 
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(3) Το YπoυρΎtOΙO Παιδείας, αφού μελέτησε κα~ διαπίστωσε ότι και άλλα 
έργα, εκτός από αυτά που nQoβhbtoV'tQL (Πους προυπολογισμους του 

Im. κρΙνονται ως άκρως απαραίτητο. προτίθεται να προχωρήαιι. 

σύμφωνα με τις καθLξρωμένις διαδικασίες, στην εκτέλισή τους με δό.νεια 
που θα συνάψouν οι Σχολικές Εφορείες και τα οποία Οα αποπληρωθούν 

σταδιακά με πιστώσεις του Κρατικού προυπολογισμού.Μ 

Απαντηση ημεjίΚ)μηνίας 1% Mα@~ίo" 1992 το" YnouιryoiJ Υγείας κ. Πανίxotι Παπα
Υεωty,οu στην εQώ'tηση Σ'Ί''Α'113, ημεQOμηνίας 16 IaYO"QQiO\l 1992, του 
ΒουλΕυτή εκλοΥιχής ΠΕQιφέQΕιας Λενχωσίας κ. Γιανν6.χη Κασο\l).ί6η 

"Σχετικό. με την επάνδρωση ΤΟ\l Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Κάτω 

ΠίιQγoυ σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο ένας από τους δύο γιατρούς που ήσαν τοποθετημένοι στον Κάτω Πύργο 

κατέστη αναγκαίο να προσφέρει ης υπηρεσίες του σε άλλη περιοχή. Ήδη έχει γίνει 

11 αντικατάστασή του με άλλη γιατρό ο.."'Cό τις 5 Φεβρouαρίoυ 1992.Η 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Δ', 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Kύρι.e Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Στις 13 ΦΕβρουαρ(ου 1992. με ομόφωνη απόqχιση τ"ς ολομέλειας 'Ιου 

Σώμα'Ιος. είχε παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοvrος ως 

κατεπείγον θέμα η εξέταση 'Ιων προβλ"μά'Ιων που 1tQOxiιmouv από τη λεΗουργ[α 

του εργοστασLoυ Ralnbow στο Ακάκι. Η Επι'Ιροπή Περιβάλλοvrος μέσα σε είκοσι 
μέρες είχε αποπερατώσει 't1'\v ακροαμαηκή της διαδικασία σε ntvre σvνεδριtς και 
δυο επΙ τόπου επισκέψεις. Η Έκθεση έχει ήδη κυκλοφορήσει εδώ και οκ'Ιώ μέρες. 

ΕΙναι σ'Ιην "μερήσια διάτας". κύΡΙΕ Πρόεδρε. το 'Ιρίτο θέμα στη σειρά. Να μου 

επι'Ιραπε{ όμως να εισηγηθώ όπως ΣVΖητηθε[ σήμερα ως κο'Ιεπείγον. ως πρώτο θέμα. 
για'ΙΙ εκκρεμεί -είναι γνωστά και ορισμένα άλλα γεγονότα που είχαν ακολουθήσει 

'tελεvtαtα- και υπάρχει ο κίνδυνος της κάποιας πάλι αναβολής της συζήτησης. 

Είναι λοιπόν παράκλησή μου να συζηηtθεί ως πρώτο θ~μα 'Ιώρα. στο Κεφάλαιο Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει θέμα του οποίου τiρxισε η ΣUΖτiτηση και αV1!βλήθη. διότι απουσίαζε ο 

εΥΥράψας το θέμα. θα κλείσουμε πρώ'Ια με 'Ιη συζτiτηση αυ'Ιού 'Ιου θέμα'Ιος. 

Ο κ. Ηλιάδης ~xει το λόγο. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Έχω ένα θέμα αρχής. κύριε Ηλιάδη. Αλλά σuμ."'Cληρώστε. αν θ~λεtε. και μεtά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρbτετε . Κύριε Πρόεδρε. αν υπόQxει σοβαρότερο Τι περισσότερο 

επείγον θ1!μα. δεν έχω καμιά tv<naoη να ΠροηΥηθεΙ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όλα τα θέματα που έχουμε είναι σοβαρά. Πρέπει όμως να κλείσει το θέμα το 

δικό σας και μετά να συννχΙσουμε. Νομ(ζω μόνο εσείς θα μιλήσετε. Όλοι οι άλλοι 

έχouν μιλήσει. Ειχα την εvriιπωση ότι είχαν τελειώσει οι πρωτολογΙες. Υπάρχει 

όμως το θέμα του κ. Πρένtζα, για το οποto η Βουλή αποφάσισε να έχει προτεραιό

τητα. επομένως θα αρχΙσει η συζήτηση. 

Ρ. ΠPEJ'lΠZAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι η συνεδρίαση της Βουλής θα είναι σήμερα 
και αύριο. Αν αυτό ισχύει, υποθέτω ότι προλαβαίνουμε να καλύψουμε και τα δuo 
θέματα σήμερα και αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχική μου πρόθεση ήταν να βάλω και αύριο συνεδρία. Αλλό επληροφορήθην 
από το Δημοκρατικό Κόμμα ότι αύριο έχει συνεδρία το ανώτατό τους όργανο και 

ότι οι Βουλευτές ανήκουν σ' αυτό το ανώτατο όργανο και πρέπει να παρευρεθούν . 
Ενόψει τούτου, δε νομιζω ότι θα μπορούσαμε να συνεδριάζουμε με όλους τους 

Βουλευτές ενός κόμματος να απουσιάζουν από τη Βουλή. Γι' αυτό δε θα βάλω σvνε· 

δρία για α"ΡΙΟ. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠPEJ'lΠZAΣ: 

Τότε θα εισηγΟ"μουν, κύριε Πρόεδρε, να ανο(ξει το θέμα των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων, που κηρύχθηκε ως επείγον, να μείνει στην ημερήσια διάταξη και να 

προχωρήσουμε αμέσως μετό στη ΣUΖήτηση του θέματος του Rainbow. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές για σήμερα πόνω στο θέμα, θα ακούσουμε 
την εισήΥτισή σας και θα το αφήσουμε για την άλλη συνεδρΙα της Βουλής. 

Ο κ, Νίκος Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα αρχής, το οποΙΟ ήθελα να θιξω, Ίσως θα 
έπρεπε να το θ(ξω από το βήμα. 

(Ανεβαίνει στο βήμα) 

Είναι ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε: το οποίο αφορά το Κεφάλαιο Δ'. Χωρίς να 

θέλω να εισαγάγω καινά δαφόνια, πρέπει να πω ότι άρχισε να με ανησυχεί τι 
πληθώρα θεμάτων που εγγράφονται στο Κεφάλαμ> Δ' πον βρίσκονται, πιστεύω, 

εκτός των σννταγματικών δικαιωμάτων της Βουλής. Αυτή εΙναι η δι')(1'ι μου θέση και 

ήθελα να αναφέρω αντή τη θέση, για να προβληματιστεί το Σώμα. 

Πολλό από τα θέματα πον εγγράφονται προσλαμβάνουν στο τέλος του δρόμου 
εκτελεστική μορφή. Δηλαδή έρχεται η Βουλή και παίρνει θέσεις f')(teMotLxoίI χαρα· 
')(τήρα. Περίπου καλεί την κυβέρνηση να κάμει το άλφα ή το βήτα. που δεν είναι 
αρμοδιότητα της Βουλής να το κάμει. τουλόχιαιο με τον τρόπο που γίνεται. Και 

εγώ το έχω κάμει, αλλά πρέπει να προβληματιστούμε. Για παράδειγμα: Είχαμε το 

θέμα του πανεπιστημ(ου για το οποίο η κυβέρνηση αποφάσισε. καλά ή κακά, να γίνει 

στο ΒΜΗ. Εμε(ς αποφασ(σαμε ότι πρt."ttL να γίνει στην Αθαλάσσα. Και απεφάσισα 
και εγώ και πήρα και εγώ αυτή τη θέση. ΤΟ ερώτημα είναι: Εφόσον το Άρθρο 61 
του Συντάγματος nρoνoεΙ σαφώς ότι η Βουλή t.ι-τιλαμβάνεται νομοθετικής εργασίας 
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και μόνο, και κατά προέκταση λέμε ότι μπορεΙ να κρίνουμε και την κυβέρνηση σε 

ορισμένες πράξεις της, έχουμε άραγε το δικα(ωμα να καθιστούμε τη Βουλή ουσια

στικά εφετείο των α..-τοφάσεων της κυβέρνησης; Δηλαδή κάθε ομάδα πίεσης, η οποία 

δεν είναι ικανοποιημένη από την εκτελεστική απόφαση της κυβέρνησης, έρχεται εδώ, 

βρίσκει Βουλευτές, εγγράφει θέματα για να υπάρξει έφεση, ουσιαστικά για να εφεσι.

βάλουν αποφάσεις της κυβέρνησης, εκτελεστικής μορφής αποφάσεις. Και ο τρόπος 

που διατυπώνονται ορισμένα θέματα, δείχνει την ExteλEOΤLxTί φύση αυτών των 

προβλημάτων. Πα(ρνω ορισμένα στην τύχη, χωρίς να παίρνω θέσεις. Λέμε τα οικο

νομικά των προσφυγικών αθλητικών σωματείων. Η κυβέρνηση πρέπει να πληρώσει 

ή ο ΚΟΑ πρέπει να πληρώσeι. Τι σημα[νει αυτό: Καθοδηγούμε την εκτελεστική 

εξouoL.α πώς να κάμει τη δουλειά της. Δεν της λέμε "δεν την έκαμες καλά και σε 

κρίνουμε" της λέμε τι να κάμει . 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Την έκαμε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Με συγχωρείτε. Την έκαμε και ερχόμαστε να της πούμε εμε[ς τι να κάμει. Δεν 

την κρΙνουμε. Ας το βάλουμε ανάποδα. Την κρίνουμε λέγοντας "κύριε, κακώς εΙΠες 

στο ΒΜΗ". Έρχομαι στο άλλο παράδειγμα. όπου χωρίς να πάρουμε θέση, τότε 

κρίνουμε τη θέση της κυβέρνησης. Από την ώρα όμως που πα(ρνουμε εμε(.ς θέση, 
ουσιαστικά αποφασίζουμε και εμείς. Ή προτρέπουμε την κυβέρνηση πως να κατευ

θύνει την εκτελεστική εξουσία. 

Π ιστεύω ότι πολλά θέματα που εγγράφονται εδώ, με τον τρόπο που εγγράφο

νται, με τον τρόπο που συζητούνται και με τον τρόπο που καταλήγουμε σε συμπερά
σματα, μας μετατρέπουν σε οιονεί εκτελεστική εξουσία, αν όχι σε εκτελεστική 
εξουσία. Και ουσιαστικά καθιστάμεθα εφετεΙο. ΤΟ Κεφάλαιο Δ' εν πολλοΙς έχει 

γίνει εφετείο των αποφάσεων της εκτελεστικής εξουσίας. 

Δεν ξέρω, πιστεύω ότι από πλευράς Συντάγματος είμεθα εκτός τάξεως και δεν 

ξέρω αν έπρεπε πάνω σ' αυτό το μεΙζον θέμα, όπως κάμνει και η κυβέρνηση πάνω σε 

μεγάλα συνταγμαnΧά θέματα, να ζητήσουμε μια συνταγματική σνμβουλή. Νομ!.ζω 

ότι σε ορισμένα θέματα τουλάχιστον η Βουλή εκτρέπεται, βγαίνει έξω από το 
πλαίσιο των δικών της δικαιωμάτων βάσει του Σνvτάγματoς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, ο Χ. Ανασταοιάδης και ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Αλλά. κύρι.οι . αν αρχίσουμε Ίη συζήτηση τώρα αυτού του θέματος, ασφαλώς δε θα 
μ.-τούμε <πην O\lOL.α των θεμάτων που έχουμε εγγεγραμμένα. Γι' αυτό Εισηγούμαι να 

εγγραφεί. αν θέλει ο ομιλητής ... 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μου δώσαΊε το λόγο, αν δεν κάμνω λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι . σας έδωσα το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Επειδή θα πω κάτι σαν αυτά που ΗΊε. Σε πολλά σημεΙα συμφωνώ με όσα έχει 

ΠΕι ο Χ. Ρολάνδης. όχι ΥWΤΙ είμαστε εφεΤΕίο. αλλά γιατί εγγράφονται θέματα. 
πι<πεύω, που δεν ε(ναι από τα θέμαΊα που παραδοσιακά πρέπει να απασχολούν τη 

ι 
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Βουλή στο Κεφάλαιο Δ', που πρέπει να etvaL θέματα γενικότερου ενδιαφέροντος, 
για όλο το λαό, όχι τοπικά, όχι μικρής σημασίας. 

Όμως θα ήθελα να πω στον κ. Ρολάνδη και στα Μέλη του Σώματος ότι αυτό 

είναι ένα πoλυσυζητημ~νo θέμα, έχει a..-τασχολήσει ειδικά την Επιτροπή Κανονισμού 
της Βουλής και ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ. ΑγαπΙου, νομ(.ζω έχει ήδη ετοι
μάσει ένα προσχέδιο όσον αφορά τη διαδικασία εγγραφής στο Κεφάλαιο Δ'. Έχει 

μάλιστα απασχολήσει τη συνεδρία των εκ..-τροσώπων και αρχηγών των κομμάτων 

μόλις σήμερα το πρωί και το θ~μα θα συζητηθεί την επόμενη βδομάδα. Γι' αυτό 

επειδή συμφωνώ μαζί σας, έχουμε τουλάχιστο δύο θ~ματα που η ολομέλεια της 

Βουλής έχει καθορίσει ότι είναι επείγοντα και χρήζουν προτεραιότητας. Ας μην 

επεκταθούμε ούτε με απόψεις ούτε με σχόλια πάνω στα όσα έχει πει ο χ. Ρολάνδης, 

τα οποία είναι ένα σοβαρότατο θέμα, αλλά πιστεύu.l χρειάζεται ευρύτερη συζήτηση 
στα αρμόδια όργανα των κοινοβουλευτικών ομάδων από τα διάφορα κόμματα και 

τελικά από την ολομέλεια της Βουλής. Η εισήγησή μου είναι να μη συνεχίσουμε 
ούτε το σχολιασμό ούτε την αναφορά πάνω στο θέμα και να προχωρήσουμε στα 

θέματα που έχετε καθορίσει ότι έχουν προτεραιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Αν όλοι συμφωνούν. Ο κ. Χατζηδημητρ'ου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ βασικά με την πρόταση να παραμείνει να συζητηθεί 

ως ε!.δικό θέμα πάνω στο οποίο θα πρέπει να τοποθετηθούμε. Όμως επειδή εκπέ· 
μπονται και κάποια μηνύματα, θέλω να προσθέσω ότι, ναι. να συζητηθεί αλλά με την 
προοπτικη ότι η Βουλή δεν παίρνει νομικές συμβουλές στο πώς θα λειτουργεΙ Η 

Βουλή είναι ~κφραση του λα·ίκού αισθήματος, είναι έκφραση της λα·ίκής θέλησης και 

είναι απεριόριστα τα περιθώρια δραστηριότητάς της. Σε ό,ΤΙ αφορά το Κεφάλαιο Δ' 

είναι ο βασαότερος τρόπος άσκησης κοινοβουλευτικού ελέγχου με βάση τον οποίο 

θα πρέ.ι-τει να διαφυλάξουμε τη λειτουργ(α της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο χ. Α ναστασιόδης. 

Ν. ANAΣf ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα διαφωνήσω ούτε με τον κ. Ρολάνδη ούτε με τον κ. Παπα· 
δόπουλο αλλά ούτε και με τον κ. Χατζηδημητρίου. Όλοι κάπου έχουν ένα σημεΙΟ. 

Εκείνο όμως που θα ήθελα να πω, και είναι ίσως ακριβώς το σημείο που πιθανό να 

αφήσει εντυπώσεις, είναι πως στον έλεγχο ή καλύτερα μέσα στα συνταγμαΗκά 

δικαιώματα της Βουλής είναι και ο έλεγχος. Υπάρχει μια βασική διαφορά που 

ίσως ο κ. Ρολόνδης δεν είχε προσέξει, κατά τη διαruπωση της άπΟψής του. Οσάκις 
η Βουλή αποφαίνεται διά ψηφίσματος ή αποφάσεως, τότε, ναι, πιθανόν να εισέρ

χεται, αν το πράττει, σε καθήκοντα της Εκτελεστικής Εξουσίας. Αν όμως είναι 

απλώς έκφραση άποψης που εκφράζουν οι πολιτικές δυνάμεις είναι την άπoψl'ι της 

εν τη ενασκήσει του συνταγματικού δικαιώματος του ελέγχου που εκφράζει η Βουλή 

και η κυβέρνηση δε δεσμεύεται να την εφαρμόσει. Έτσι στην περίπτωση π.χ. του 

πανεπιστllμίου. ενώ η πλειοψηφ(α του Σώματος aπoφάνθηκε διά των διαφόρων 
ομιλητών ότι ορθότερη είναι η τοποθεσ(α του ΒΜΗ δεν ψήφισε ούτε ψήφισμα ούτε 

a..-τόφαση, ώστε να υποχρεώνει την Εκτελεστική Εξουσία να υπακούσει. Στην Εκτε· 

λεστική Εξουσία Εναπόκειται. στη σοφία της ΕΚΤΕλεστικής Εξουσίας, να ΤΕίνΕΙ 
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εύηχοον ους στις απόψεις που εκφράζονται στη Βουλή, ώσtε να μη βρεθεί σε αντι

παράθεση. Όμως, ε.."'tειδή δε δι.αφωνώ και με 1'1 θέση 10υ Χ. Παπαδόπουλου ότι είναι 

ουσιώδες και πελώριο το θ~μα και εΠΕιδ'ή γνωρίζω πως ο Πρόεδρος της Επιτροπής 

Κανονισμο\ι και η Επιτροπή Κανονισμού έχουν τiδη προχωρτ'ισει αρκετά σε σημείο 

που είναι έτοιμοι με εισήγηση να προτείνουν τον τρόπο διεξαΥωΥτΊς των ΣVΖητησεων 
10υ Κεφαλαίου Δ', θα έλεγα πως ορθά λέχθηκε πως η ευρύτερη mιζήτηση 10υ 

θέματος δε θα ήταν άσχημο αν αναβαλλόταν σε άλλη συνεδρία , οπότε όλες οι 

πλευρές θα είναι και ενήμερες για την Έκθεση της Επιτροπής Κανονισμού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν . ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς δυο λόγια. κύριε Πρόεδρε. Εφόσον ξεκ(V1l0α αυτό το θέμα. θα ήθελα 
να κάμω στο φ(λο Νίκο Αναστασιάδη τον εξής διαχωρισμό τουλάχιστον σε ό,η 

αφορά τη δική μου εκτΙμτιστι το\l θέματος. Συμφωνώ με 'tov έλεγχο. Το ερώτημα 

είναι πού ξεκινό και πού σταματά ένας έλεγχος. Ελέγχοντας, δικαιούσαι να προβό

λεις άλλη θέση; Αυτό είναι ένα καίριο ερώτημα το οποίο πρtπει να απαντήσουμε. Ή 

ελέγχοντας, απλώς κρίνεις εκείνον που ελέγχεις. Είναι ένα σημείο '10 οποίο ενδεχο
μένως να εΥερθεΙ, όταν θα συζητηθεί '10 θέμα. 

Από της άλλης πλευράς πρέ.-τει να πω όη διαφωνώ με τον κ. ΧατζηδημητρΙΟυ 

-δικαίωμά μου κύριε Χατζηδημητρίου να διαφωνήσω- ό"tι '10 πλαίσι.ο ή '10 φάσμα 
των δικαιωμάτων της Βουλής είναι απεριόριστο. Δεν είναι απεριόριστο. Υπάρχει 

Σύνταγμα '10 οποίο πρέ.ι-τει να σεβόμαστε. Κατά συνέ.ι-τει.α περιοριζόμαστε από το 

Σύνταγμα και αν κάη το οποΙΟ κάνονμε από πλενράς σννταγμαηκής είναι αντίθετο 

προς '10 Σύνταγμα, δεν μπOQOύμε να '10 κάνονμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα επιτρέψω να μπούμε στην 01.lO(α 'tov θέμα'tος, διότι όλοι συμφωνούμε 
ότι εΙναι θέμα πον θα '10 συζητήσονμε, αφού δούμε και '10 η έχΗ ετοιμάσει η 
Επιτροπή Κανονισμού. επομένως η σιιζήτηση τον θέματος διακόπτεται. θα μπει 

σι:ην ημερήσια διάταξη, όταν είναι έτοιμη η Βονλή να το συζητήσει. Και καλώ τον 

κ. Πρέντζα ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, είχα υποβάλει μια εισήγηση στο Σώμα και θα ήθελα να μον 
δοθεί η ευκαιρία, αν επιμένει ο κ. Πρέντζας να ανο!.ξε ι το θέμα του , να δεντερολο

γήσω. Γιατί ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Πρέντζας εισηγήθηκε και θα χάσουμε περισσότερο χρόνο αν συζητήσουμε 

ποιο θα έχει προτεραιό'tητα. Ο κ. Πρέντζας ειστrrήθηκε να ανοί.ξει '10 θtμα 'tou με 
μΙα ομιλ(.α και μετά το θέμα του να παραπεμφθεί για την επόμενη συνεδρΙα και 

επομένως να μπούμε στο θέμα το οποίο θέλε'tΕ εσεΙς. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τι θα εξυπηρετήσει; Αν υπάρχουν και άλλοι ομιλητές, κύριε Πρόεδρε. με 

συγχωρείτε που σας διέκΟψα, αν σας διέκοψα, τι εξνπηρετεί τότε; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα επιφυλαχθούν να ακούσουν την εισήγηση και 

να ~HλήσOUΝ μια άλλη μέρα. Αν θέλετε να ανο(ξουμε τώρα τη συζήτηση, θα φάμε 

όλο το απόγευμα συζητώντας ποιο θέμα θα συζητηθεί πρώτο και ποιο δεύτερο. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεδρΕ, λυπούμαι αλλά φαί.νηοι ότι ο χ. Σολωμής έχει δΙκαιο. 

Δηλαδή αφού Μάρχει ανοικτό το θέμα, να συνεχίσουμε τη συζήτηση του θέματος 

tQU οπο(ου έχει διαβαστεΙ η Έκθεση, αφήνοντας τις εντυπώσεις που θα δημιουργη
θούν από την ανάγνωση της Έκθεσης. ΔημιουΡ-ΥεΙται ένα πελώριο θέμα. Δηλαδή 

αφήνουμε κλειστό το θέμα και αφού ακούστηκαν οι απόψεις της μιας πλευράς, δεν 

ακούουνται οι απόψεις των άλλων πλευρών, ενώ υπάρχει θέμα ήδη που έχει ακου· 

στεΙ η Έκθεση και μπορεΙ να συνεχίσει να κλείσει η συζήτηση πάνω στο θέμα και στη 

συνέχεια να γίνει ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, για το θέμα για το οποίο αναφέρεται ο κ. Πρέντζας δεν 

υπάρχει Έκθεση. Είναι θέμα το οποίο ενέγραψε ο ίδιος και ζήτησε απόφαση της 

Βουλής, ότι δηλαδή έχει προτεραιότητα και η Βουλή αποφάνθηκε ότι έχει προτεραι

ότητα. Αν ο κ. Πρέντζας επιμένει, είμαι υποχρεωμένος να του δώσω την προτεραιό

τητα που αποφάσισε το Σώμα. 

Ο κ. Χριστόφιας και κατόπιν ο κ. Παπαδόπουλος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που οι φίλοι-κάτοικοι του ΑκακΙΟυ είναι η δεύτερη 

βδομάδα που μαζεύονται εδώ για να ακούσουν τη συζήτηση καθώς και οι βι.ομή

χανοι, οι ενδιαφερόμενοι, νομ(.ζω ότι δεν πρeπει να δώσει η Βουλή την εντύπωση 

και έχει σχέση με το προηγηθέν θέμα που ήγειρε ο κ. Ρολάνδης ότι θα αποφανθεί ως 

Σώμα αν θα φύγει από το Ακάκι το "Ralnbow· ή αν θα γίνει στο Ακάκι το 
"Rainbow". θα ασκήσουμε ένα κοινοβουλευτικό έλεγχο και θα ασκήσουμε την πολι
τική μας κρίση πάνω στα τεΚtαινόμενα. Κατά συνέπεια ας μη γΙνει θέμα 

αρχής ποιο θέμα θα συζητηθεί πρώτο. Εμείς δεν έχουμε καμιά αντίρρηση εΙτε 
• 

το θέμα του κ. Π ρέντζα να συζητηθεΙ εΙτε το θέμα του "Ralnbow" να συζητηθεΙ 
Αλλά θα εΙχαμε διαφορετική άπΟψη από την ό..-τοψη που λέει ότι: Ας καταθ~σει την 

εισήγησή του ο κ. Πρέντζας, να το αφήσουμε 10 θέμα και με1ά να πάμε στο επόμενο 
θέμα. Η γνώμη μου είναι ότι. εφόσον θα κριθεί ότι ο κ. Πρέντζας θα καταθέσει την 

εισήγησή του. πρέ.ι-τει να δοθεΙ στους Βουλευτές η δυνατότη1α να μιλήσουν πάνω στο 

θέμα στο οποίο θα κατα1εθεΙ η εισήγηση χα~ με1ά να συζητηθεί το επόμενο θέμα. 

Διaφoρεηκά η επιλογή μπορεΙ να elVOL το MRainbow" και αρχίζει η συζήτηση για το 
"Ralnbow". Αυτή εΙναι η άπΟψη και η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Σuyyνώμη, κύριε Πρόεδρε. μου δώσετε το λόγο προηγουμένως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΣυΥΥνώμη. Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μπορεί να λύσω το πρόβλημα, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Και εγώ θα το λύσω. Κύριε Πρόεδρι, θέμα διαδικασίας εγώ θα εγείρω 
και επειδή είναι θέμα διαδικασίας, ίσως θα έπρεπε να μιλήσω και πριν από 
τον κ. Χριστόφια με όλο το σέβας. Ο Πρόεδρος της Βουλής αποφασίζει για τη 
διεξαγωγή των εQΎασιών. Εκάμετε σχόλια, eL"tEtE τι σκοπεύετε να κάμετε, πιστεύω 
ότι ο Πρόεδρος της Βουλής θα αποφασίσει τι θέλει να κάμει. Εκτός αν κάποιος από 
τους συναδέλφους θέσει θέμα για ψηφοφορία και η Βουλή αποφασίσει άλλως πως. 
Αλλά πιστεύω η διαδικασΙα είναι δικαίωμα δικό σας και αυτή η συζήτηση απλώς θα 
καταναλώσει χρόνο και ξέρω ότι έχετε μερικούς περιορισμούς, αλλά χαι άλλοι 
συνάδελφοι έχουν περιορισμούς χρονικούς. Πρέπει να τελειώσει η Βουλή, γιατί θα 
φόμε το χρόνο συζητώντας τα διαδικαστικά θέματα. ενώ θα μπορούσαμε χρήσιμα να 
προχωρήσουμε όπως εσείς έχετε υποδείξει και προτίθεστε να κάμετε. εισήγηση την 
οποί.α εγώ προσωπικά υποστηρ[ζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. να δώσουμε προτεραιότητα στο θέμα του "RalnbowN 

και στη 

συνέχεια, αν μείνει χρόνος, συνεχίζουμε με 10 άλλο ή παραμένει το θέμα της 
Έκθεσης του Στέητ Ντηπάρτμεντ για την προσεχή συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνεί ο κ. Πρέντζας; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ναι, συμφωνεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον συμφωνε~. τότε το θέμα λύεται και μπαίνουμε στο θέμα του 
"Rainbow". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΊΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 
θΕΜΑ ΠΟΎ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΑΠΟ ΤΗ ΛΕIΤΟΥΡΓιΑ 

ΤΟΥ ΒΑΦΕΙΟΥ ΥΦΑΣΜΑΤΩΝ 'RAINBOW' ΣΤΟ ΑΚΑΚΙ" 
Πα{tόvι:ες: 

Χρ((πος Σολωμής, Πρόεδρος 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Κλα(ρη Α γγελίδου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Νίκος Μουοιούττας 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε 

τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από ης 18 Φεβροuo
ρίου μέχρι τις 5 Μαρτ(ου 1992. Στις σuνεδρίε; αυτές κλήθηκαν χαι εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εΧίτρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, Υγείας, 

Εμ...-τορίου και Βιομηχανίας, Εσωτερικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφο.λΙ

σεων. Επίσης κλήθηκαν και παρεvρέθrιxαν εκπρόσωποι της κοινότητας Ακακίο". 

της Ομοσπονδ[ας Εργοδοτών και Βιομηχάνων Κύπρου, του Συνδέσμου Βιομηχάνων 

Ενδύσεως Κύπρου. του ΚΕΒΕ και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολο

γικών Οργανώσεων Κύπρου. Η Ένωση Χημικών Κύπρου διαβΙβασε τις απόψεις της 

προς την Επιτροπή με υπόμνημά τη;. Σης σuνεδρLες αυτές παΡΕVρέθηκε και σ 

Βουλευτής κ. Ρ. Πρέντζας. 

ΤΟ πιο πάνω θέμα κηρύχθηκε επείγον από τον Πρόεδρο του Σώματος κατά τη 

συνεδρία της ολομέλειας της 13ης ΦεβρouαρΙoυ 1992 και παραπέμφθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντο; με όρους εντολής τη μελέτη του και την 

υποβολή Έκθεσης προς το Σώμα το ταχύτερο δυνατό. 

Όπως είναι γνωστό. το θέμα των προβλημάτων που προκαλεί η λειτουργΙα του 

βαφείου υφασμάτων "Rainbow" στο Ακάκι είχε απασχολήσει την Επιτροπή Περιβάλ
λοντος της προηγούμενης Βουλής από το Μάιο μέχρι και το NoέμβQιo του 1990. η 
οποία είχε ετοιμάσει και σχεηκη Έκθεση. Η Επιτροπή εκείνη είχε ταχθεί υπέρ της 

μετακίνησης του εργοστασΙΟυ "Rainbow" σε <:ιλλη περιοχη και είχε υποστηρί.ξει την 
ανάγκη δι.ενέργειας μελέτης για ης περιβαλλοντικές επι.πτώσεις, πριν ληφθεί οποια

δήποτε απόφαση για τη λειτoVΡγία του εQΎOOtασΙoυ αυτού σε οποιαδηποτε <:ιλλη 

περιοχή. Τις θέσεις αυτές της Επιτρο..-τής ε.."tικρότησε στη συνέχεια η ολομέλεια της 

aπελθoύσας Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Περιβάλλοντος ζήτησε απο όλες τις πλευρές να 

την ενημερώσουν για την κατάσταση που σήμερα επικρατεί και που έχει δημιουρ

γηθεΙ από τη μέχρι τώρα λεΙΤOVΡγία του εργοστασΙου "Rainbow" στο χωριό Ακάκι, 
καθώς και για τους λόγους που οδήγησαν την κυβέρνηση στην αναθεώρηση της 

προηγούμενης απόφασής της για μετακίνηση του εργοστασίου. 

Οι εκπρόσωποι της Εκτελεστικής Εξουσίας που παρέστησαν στις συνεδρίες 

της Επιτροπής εξήγησαν τους λόγους στους οποίους βασίστηκε η πρόσφατη 

απόφαση του YπoVΡγΙΚOύ Συμβουλίου για παραμονή του εργοστασίου στην περιοχή 

στην οποΙα βρίσκε.ται σήμερα και κατέθεσαν στην Επιτροπή σημεΙωμα στο οπο(ο 

αναφέρονται οι θ~σε~ς και χειρισμοΙ της κυβέρνησης που έχουν ως εξής: 

1. Η κυβέρνηση κατέβαλε σύντονες προσπάΟει.ες για την εξεύρεση κατάλ
ληλης περιοχής στην Μοία να μετακινηθεί το βαφείο. Από τις διάφορες 

υπαλλακτικές λύσεις που μελετήθηκαν για τη μεταφορό. και εγκατάσταση 

του "Ralnbow" επιλέχθηκε τελικά ως προσφορότερη η περι.οχη του 

Παλαιού ΣφαγεΙου-Σοπάζ για την οποία ηινt λ.επτομερέστερη μελέτη. η 

οποία δυστuχως απέδειξε ότι το κόστος επεξεργασίας του υπόγει.ου 

νtΡOύ της πιο πά\'ω περιοχής για τροφοδότηση του εργοστασίου θα καθι

στούσε τη βιομηχανία μη βιώσιμη 

2. Η μόνη λύση ;του α..-τέμεινε. εκτός QJ'to το κλεΙσιμο του εργοστασΙου, ήταν 
η παραμονή και η λειτουργία του στον τόπο στον οποίο βρΙοχεται 
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σήμερα. υπό συνθήκες όμως που θα mernt να καθοριστούν με γνώμονα 
την προστασΙα της δημόσιας υγεΙας και του περιβάλλοντος της περι.οχής. 

Γι' ouτ6 11 κυβέρνηση αποφάσισε να επιτραπεί η συνέχωη της λειτουρ
γΙος του υπό τους πιο κάτω όρους: 

α) Οι ιδιοκτήτες του βαφεΙου να εγκαταστήσουν μέσα σε 12 μήνες 
σiίστημα επεξεργασιας των νΥρών αποβλήτων του και μηχανή

ματα που θα μειώνουν την ποσόΤllτα νερού ΠΟ\l καταναλώνη το 

βαφeΙo από 1.200 κνβ,μ. σε 500-700 κιιβ.μ. την ημέρα. 

β) ΤΟ σiιστημα επεξεργασίας των απΌβλ'ήτων να ανεγερθεΙ πλησίον 

του βο.φεΙου, ώστε να εξασφαλιζεtαι η συνεχής και α.."tοτελ.εσμa
τική VΤιτηρησή του και ο έλεΥχος της λειτουΡΥ(ας ΤΟ\l. 

Υ) Τα επεξεργασμένα νγρό: απόβλητα που θα έχουν ψηλή περιΕΧΤι,.. 

)(6111ΤΟ σε όλατα amci και μόνο να μεταφέρονται και να oπoρρL.
ΠΤOνtαι στον ποtαμ6 Αλμυρό. 

δ) Μέχρι.ς ότου το σύστημα επεξεργασtας αποβλήτων εγχατα

σταθtι. να γ'νει προσωρινή δίευθέτηση, ώστε τα υΥρά απόβλητα 
να μεταφtρoντα~ με αγωγό και να απOQρl.πτoνται στον ποταμό 

Μέρικα. Mέχρt.ς ότο\l τοποθετηθε( ο αγωγός μεταφοράς των 

υΥρών αποβλήτων στον ποταμό Mέρ~κα. τα απόβλητα να απορ

ρίπτονται σε χώρο πλησ(ον το\! εργοστασ(ο\l στον οποΙΟ θα 
γίνOtιν έργα για αύξηση της απορροφητικότητάς ΤΟ\!. 

ε) ΟΙ ιδιοκτήτις το\l βαφε(ο\l να συνεισφι!ρotιν στη δαπάνη για την 

εκτέλεση των εργασιών καθαρισμού και επαναφοράς της 
περιοχής πο\l έχει επηρεαστεί από τα απόβλητα το\! βαφείου 

στην αρχική της κατάσταση. 

στ) Οι ιδιοκτήτες το\l βαφεΙΟ\l να ΣUμμOρφωθoύν προς οποιεσδή

ΠΟΤΕ \ιποδε(.ξεις γίνOtιν από τις αρμόδιες υπηρεσίες σχετικά με 

την εφαρμογή των ΠΙΟ πάνω όρων. 

Αναφορικά με το βαθμό ρύπανσης της περι.οχής Ακακίο\l από τη μέχρι τώρα 

λειτoUΡγιo. τσ\l εργοστασΙΟυ "Rainbow" και την τοξικότητα των λ\lμάτων του. οι 
εκπρόσωποι των τεχνικών υπηρεσιών των εμπλεκόμενων Υπουργείων, καθώς και οι 

άλλοι ενδιαφερόμενοι. κατέθεσαν τα ακόλουθα:-

(1) ΤΟ εργοστάσιο "Rainbow BleechIng and DyIng" άρχισε να λειτο\lργε( στην 
περιοχή αυτή το 1975. αφού του παραχωρήθηκε σχετική άδεια. δηλ. σε 
χρόνο κατά τον οπο{ο δεν είχαν συνειδητοποιηθεί οι κίνδυνοι για το 
περιβάλλον. ΤΟ εργοστάσιο αυτό βρίσκεται σε αγροτική ζώνη και κοντά 

σε αρδευτικές γεωτρήσεις και uδρoφόρa. στρώματα. Όλο αυτό το 

χρονικό διόστημα λειτουργούσε χωρίς να διαθέτει σταθμό ε..-τεξεργασwς 

για τα λύματα του. τα οποία μέχρι τον Ιανουάριο το\l 1992 διοχετεύο
νταν μέσω ενός σωλήνα σε παρακείμενο α\lλάκι που καταλήγει στον 

ποταμό Μέρικα. Για να εμποδίζεται η δΙΟΧέtε\lση των anoβMtrov στον 
ποταμό. ανοίχτηκαν από τον ιδιοκτήτη του εργοστασΙΟυ δύο απορροφη

ηκές δεξαμενές σε δύο σημε(.α κατά μήκος του αυλακιού. Μετά την 

πάροδο όμως κά.ποι.ο\l χρόνου οι δεξαμενές αυτές mτερxε().ισαν και τα 

απόβλητα πριν από δύο περίπου χρόνια έφτασαν μέχρι τον ποταμό 
Μέρικα παρά το γεφνρι της Δένειας. Από τον Ιανουάριο 't01J 1992 και 
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ύσι:ερα από το κλείσιμο του αυλακιού από κατοίκους το" Ακακίο", Ο 
ιδιοκτήτης με νποδειξεις της κυβέρνησης δl.άνOι.ξε χωμάηνη απορροφη

τική δεξαμενή δ(.πλα στο εργοστάσιο, χι αυτό ως μία πολύ προσωρινή 

διευθέτηση, μέχρι να εΥκατασταθεΙ διασωλήνωση για τη μεταφορά των 

αποβλήτων σtOV ποταμό Μέρικα. όπου θα απoρρLπτoνται προσωρινά. 
και μέχρι να εγκατασταθεί και λειτουργήσει το σύστημα ΕΠΕξεργασίας 

των αποβλήτων. 

(2) Τα απόβλητα β<Ιφειων, ό,'tως αναφέρεται στην έκθεση της Διενθύvtριας 
του Γενικού Χημείου. περιέχουν πολύπλοκα μείγματα ανόργανων και 
οργανικών ουσιών. Πολλές από ης ουσίες αutές είναι τοξικολογικά 

σημαντικές και δυνητικά επικίνδυνες για τον άνθρωπο και το περι

βάλλον. Με την επεξεργασία όμως των αποβλήτων είναι δυνατό να 
παραχθούν απόβλητα δι.άφορου βαθμού καθαρότητας. Η επιλογή του 

κατάλληλου συστήματος επεξεργασίας πρέπει να γίνεται σε συσχετισμό 

με τον προβλεπόμενο χώρο και τον τρόπο διόθεσής τους. Από αναλύσεις 
που έγιναν διαπιστώθηκε μια αυξηηκή τόση σης ποσότητες των 

διόφορων οργανικών ουσιών στις συγκεκριμένες γεωτρήσεις από τις 

οποίες έγιναν οι δειγματοληψίες. Η έρευνα αυτή, τονίστηκε από τη Διευ

θύντρια του Γενικού Χημείου. ήταν μια προκαταρκτική μελttη, ενώ για 

μια πιο ολοκληρωμένη εικόνα θα έπρεπε να γίνει μεγαλύι:ερης ~κτασης 

έρευνα. Τέτοια έρεννα δε διατόχθηκε από την κυβέρνηση να γίνει παρό 

το γεγονός ότι σχετική εισiryηση είχε υποβληθεί (L.ό το Γενικό Χ ημε(ο. 

(3) Πρόσφατα έγινε δοκιμή της τοξικότητας ενός δείγματος από τα μη 

επεξεργασμένα απόβλητα του βαφείου "Rainbow", τα αποτελέσματα της 
οποίας, σύμφωνα με την αξιολόγηση τόσο του Γενικού Χημείου όσο και 

του Ολλανδικού Εργαστηριακού KtvtΡOu. όπου στόληκε μετά, είναι ότι 

τα συγκεκριμένα απόβλητα έχουν ιΙπολογΙΟιμη οξεισ. τοξικότητα. Η (.δια 

δοκιμή εφαρμόστηκε και μετά την ε.."tEξεΡΥοσία του δε'γματος και τότε 
διαπιστώθηκε ότι το δείγμα δεν είχε οξεία τοξικότητα. Στο σημείο αυτό 

πρέπει να τονιστεί ότι όλοι ΟΙ αρμόδιοι τεχνικοί υποστήριξαν ότι κατά 

τη δοκιμή της τοξικότητας πρέπει να εφαρμόζονται τρεις διαφορετικές 
μέθοδοι. δηλαδή με μικροοργανισμούς, με ντάφνια και με ψόρια, και ο 

συντελεσπjς ασφαλείας να εξάγεται με βάση την πιο ευαίσθητη δοκιμή. 
Στη συγκεκριμέΎη περLπtωση κατά την oπoLα έγινε μία μόνο δοκιμή με 

μικροοργανισμούς ο σνντελεστής ασφαλείας πρέπει να είναι πολύ πιο 

αυστηρός. 

(4) Από ΤΟ Νοέμβριο του 1989 παρακoλouθoύνται συστηματικό όλες οι 
γεωτρήσεις της περιοχής και ειδικότερα το νερό των γεωτρήσεων που 

γειτνιάζουν με το αυλάκι στο οπο{ο απορρι,.τονται τα υγρό απόβλητα 

του βαφεΙΟυ, καθώς και το έδαφος των κτημάτων nou ποτίζονται με νερό 
των διατρήσεων. Πιο συγκεκριμένα και στα πλαίσια της παρακολΟύ
θησης αυτής διενεργήθηκαν τα ακόλουθα:-

α) Λήφθηκαν δεLγματα νερού από το Τμήμα ΓεωλΟΥικής επισκό
πησης με την παρουσία των ιδιοκτητών των Υεωτρήσεων και 

έγιναν ταυτόχρονα αναλύσεις στο Γενικό Χημείο. στο Χημείο 
του Τμήματος Γεωλογικής ΕπΙΟΧόπησης και στο Χημε{ο του 
Τμήματος Γεωργίας. Παρ' όλον ότι υπάρχουν μικρές διαφορές 
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σε α,ί"tόλuτοuς αρ~θμoύς στα α...οτελέσματα των τριών εργαστη

ρίων, εντούτοις τα αποτελέσματα και των τριών εργαστηρίων 

σαφώς καταδεικνύουν ότι οι βασικοί ρύποι των αποβλήτων του 

βαφείου, δηλαδή το νάτριο (Να) και τα θειικά (504), βρίσκονται 
σε πολύ χαμηλότερα επι,.εδα από τα επιτρε...όμενα όρι.α της FAO 
για άρδευση. Συνtπώς. όπως υποστήριξαν οι κυβερνητικοί 

αρμόδιοι, η καταλληλότητα του νερού του υδροφόρου στρώ

ματος Υια άρδευση δεν έχει επηρεαστεΙ Όσον αφορά τα 

μέταλλα, έγιναν και γι ' αυτά συστηματικές αναλύσεις των (διων 

των αποβλήτων του εργοστασΙου και διαπιστώθηκε ότι η στάθμη 

των διάφορων βαρέων μετάλλων ήταν σε πολύ χαμηλά ε...ΙΠεδα. 

β) Έγιναν αναλύσεις του εδάφους στο Χημείο του Τμήματος 
Γεωλογικής Ε...ιοχόπησης για τον εντοπισμό ΡCΒς ή άλλων 

χλωριωμένων ενώσεων (τα ΡCΒς είναι πoλυχλωριωμ~να διφαι

νύλια τUπoυ Ασκαρέλ). Οι αναλύσεις αυτές κατέδειξαν ότι το 

έδαφος δεν περιέχει ΡCΒς σε ανιχνεύσιμα επίπεδα. επιπρό

σθετα. όπως τονίστηκε. στοιχεία όπως τα ΡCΒς χρησιμοποιή

θηκαν ευρέως μέσα στους μετασχηματιστές της Αρχής Ηλεκτρι

σμού και μέσα σε πυκνωτές λόγω των ειδικών ιδιοτήτων τους. 

Γι' αυτό. παρά το ΥεΥονός ότι απαγορεύτηκε η χρήση τους πριν 

από δεκαπέντε περΙΠου χρόνια, υπάρχει κάποια ποσότητα 

αυτών των στοιχείων σε όλη την Κύπρο, ενώ σε μερικές περιοχές 

η ποσότητα αυτή είναι δυο-τρεις φορές πιο ψηλή από αυτή που 

διαπιστώθηκε ότι u,,'tQΡXEL στην περιοχή του Ακακίου. 

γ) Από εξέταση των γεωλογικών και γεωφυσικών στοιχείων της 

περιοχής διαπιστώθηκε ότι το υδροφόρο στρώμα στην περιοχή 

του βαφείου προστατεύεται από ένα στρώμα αδιαπέραστης 
μάργας. πάχους 25 περίπου μέτρων, το οποι.ο περιόρισε στο 
ελόχιστο την Ε.ι.ι.δραση των διάφορων ρύπων των α..'tοβλήτων 

του βαφείου στο υδροφόρο στρώμα. 

Σύμφωνα με τα πρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, ανάμεσα 

στις άλλες ενέργειες στις οποίες προέβησαν τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα στην 

προσπάθειά τους να αντιμετωπίσουν και να επιλuσουν το πρόβλημα ήταν και η 

ανάθεση στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας της άσκησης ποινικής δίωξης 

εναντίον της εταιρείας "R8Inbow~. Όμως, η όλη διαδικασία προσέκρουσε σε αποδει

κτικές δυσκολιες, γιατί τα αρμόδια τμήματα δεν ήταν σε θέση να προσκομίσουν 
επαρκή αποδεικτικά στοιχεία. όπως τους ζητήθηκε. Ειδικότερα. σε επιοτολτ; του 

Γενικού Χημείου. ημερομηνίας 21 Μαρτι.ου 1989. προς το Γενικό Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας αναφέρεται ότι με βάση τα υπάρχοντα ευρήματα προκαταρκτικής 

εΡΥασίας του Γενικού Χημείου η εξαγωγή συμπερασμάτων για τον επηρεασμό του 

υδροφόρου στρώματος της περιοχής σtερεΙται επαρκοuς Επιστημονικής τεκμη

ρΙωσης και συνεπώς τα ευρήματα αυτά δεν μπOρoUΝ να χρησιμOΠOιηθoUΝ ως αποδει.
κτικά στοιχεΙα της ακαταλληλότητας των γεωτρήσεων για την προβλεπόμενη χρήση 

τους, σύμφωνα με τις σχετ~κές άδειες ανόρυξης. Επεξηγηματικά σημειώνεται εδώ 
ότι οι συναφείς άδειες πρoβλtπoυν τη χρήση των εν λόγω γεωτρήσεων για αρδευτι
κούς σκοπούς. 

Σχεδόν όλοι οι κUΒερνητικoΙ αρμόδιοι που παρέστησαν στις συνεδρ(ες της 

Επιτροπής δήλωσαν ότι με βάση την εκτίμηση των πιο πάνω δεδομένων είναι σε 
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θέση να διαβεβαιώσουν υπεύθυνα ότι δε διατρέχει κί.νδυνο η δημόσια υγεία εξαιτίας 

των αποβλήτων και ότι μόνο περιβαλλοντικά προβλήματα δημιουργοirvtαι εξαιτίας 

της ο..πόρριψης στην m:eιoxri των μη επεξεργασμένων αποβλήτων του εργοστασίου. 

Για λόγους προστασίας του περιβάλλοντος, υποστήριξαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, 

επιβάλλεται να εγκατασταθεί το σvντoμότερσ δννατό σταθμός χ"μικής και βι.ολο
γικής επεξεργασίας των α..-ι:οβλήτων και να συμμορφωθεί το εργοστάσιο προς τους 

όρους που ετοίμασε το Τμήμα Πολεοδομίας και Χωροταξίας και οι οποίοι υιοθετή
θηκαν ομόφωνα από τεχνική επιτροπή υπό την προεδρΙα του Επάρχου Λευκωσίας. 

Αντίθετα ΟΙ εκπρόσωποι του Γενικού Χ"με(ου επέμειναν ότι με βόσ" ης αναλύσεις 
τους πιθανόν να υπάρχει κίνδυνος για τη δrιμ6σια υγεία. την ύπαρξ" του οποίου 

μόνο μΙα πλήρ"ς και ολοκληρωμένη έρευνα μπορεί να αποδείξει, η οποία όμως 
παρό. τη μακρά εκκρεμότητα του προβλήματος δεν έχει ακόμη γίνει. 

Αναφορικά με το σύστημα επεξεργασίας των αποβλτ'ιτων του βαφείου 

"Rainbow" που προτείνειται από την προμηθεύτρια εταιρεία "BayerR
, οι δύο εμπει

ρογνώμονες που μετακλτ'ιθηκαν και μελέτησαν το σύστημα κατέληξαν στα πιο κάτω 

συμπεράσματα:-

(α) Το σύστημα που προτείνεται είναι κατάλληλο για επεξεργασία των 

λυμάτων του βαφείου "Rainbow". 

(β) Τα επεξεργασμένα λύματα από άποψη τοξικότητας, βαρέων μετάλλων 

και βλαβερών οργανικών ενώσεων θα είναι ακίνδυνα για την υγεία του 

κοινο". 

Το θέμα ηις καταλληλότητας των επεξεργασμένων αποβλήτων για απευθείας 

άρδευση και της διοχέτευσής τους για απορρόφηση από υδροφόρα οτρώματα αντιμε

τωπιζεται διαφορετικά από τους εμειρογνώμονες και την εταιρεία "Bayer". Ειδικό

τερα: 

α) Η εταιρεία "Bayer" δε συστήνει τη χρησιμοποίησή τους για όρδευση 
φυτών προς βρώση ούτε τη διοχέτευσή τους σε περιοχές με υδροφόρα 

στρώματα. 

β) Ο Γόλλος εμπειρογνώμονας κ. Hobelca της εταιρείας $.Ε.Ε. (SCHAFFER 
ENGINEERJNG ENTERPRI$ES) εξέφρασε την άιτοψη ότι πρώτα πρέπει 
να γίνουν πειράματα σε ανθεκτικά φυτό για το λόγο όη δεν έχει υπόψη 

του τη χρησιμοποίηση τέτοιων αποβλήτων για σκοπούς άρδευσης. Δε 

συζήτησε όμως το θέμα της διοχέτευσης των αποβλτ'ιτων σε νδρoφόQα 

στρώματα. 

γ) Ο Αμερικανός καθηΥΤ1τής κ. Wειrd πιστεύει ότι η χρησιμοποΙησή τους για 

αρδευτικο"ς σκοπούς δεν είναι δυνατή, επειδή οι φυτεΙες δεν μπOΡOiιν να 
αντέξουν την ψηλή ποσότητα αλάτων που περιέχουν τα απόβλητα αυτά. 

Όσον αφορό. τη διόθεση των aπoβλήτων σε περιοχές με νδρoφόQα στρώ

ματα, ο Ιδιος εμπειρογνώμονας πιστεύει ότι αυτό μ..-Ι:OΡOiιν να διοχετευ
θούν σε υδροφόρα στρώματα στα οποΙα υπάρχει αρκετό ψηλό ασβεστολι
θικό υλικό. 

Υπό το φως των πιο πόνω η KoLvoβouλEunxi) Επιτροπή Περιβlι).λoντoς 

δια..-ι:ιστώνει την ανάγκη σοβαρτ'ις αντιμετώπισης του όλου θέμαι:ος του εργοστασΙου 

"Rainbow" α..-ι:ό μέΡOUς όλων των πλευρών. Η Επιτροπή δέχεται την ά.ι-ι:οψη ότι κατό 
το χρόνο που δόθηκε άδεια για τη λειτουργ(α του εν λόγω εργοστασΙου οτο Ακόκι 

δεν υπήρχε περιβαλλοντικτ'ι συνε(δηση ούτε και οι αρμόδωι fLXav τις απαιτούμενες 
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γνώσεις για την αντιμετώπιση των κινδύνων που προκαλούν για το περιβάλλον τα 
απόβλητα βαφεΙων. Η Επιτροπή επισημαΙνει τη μεγάλη καθυστέρηση της κVΒΈρ

νησης στην αντιμετώπιση του πρσβλτΊματος, παρόλο που από όλες τις αρμόδιες 
κυβερνητικές υπηρεσίες και τα τμήματα που ασχολήθηκαν με το θέμα αm:ό γΙνεται 

παραδεκτό ότι. όπως λειτουργεί σήμερα το βαφείο. δηλ. χωρίς σίιστημα επεξεργα
σΙας των λυμάτων του, προκαλείται επιβάρυνση στο περιβάλλον από τους ρύπους, 

καθώς και κίνδυνοι από τον τρόπο διοχέτευσης των αποβλήτων του. Επίσης η 

Επιτροπή έχει τη γνώμη ότι στο\lς χειρωμούς της κυβέρνησης παρουσιάστηκαν 

ό.σχοπες παλινδρομησει.ς και ότι α"τη ενεπλάκη σε αχρεΙΟστες διαδικασΙες στις 
οποίες δεν έπρεπε να εμπλακει. 

Μετά την όλη διερεύνηση του θέματος και με βάση τα νέα δεδομένα και ης 

εξελίξεις η Επιτροπή έχει πεισθεΙ ότι με τα μέσα που διαθέτει η σύΥχρονη τεχvo

λογ(α εΙναι δυνατό να φατασταθούν κατάλληλα συστήματα εξεπεργασίας γ~α τα 

απόβλητα "(όσο των βαφεtων όσο και άλλου εΙOOUς εργοστασ(ων. Τέτοιος χημικός 

και βιoλoγ~κός σταθμός λειτουργεΙ στο βαφείο 'Ά. Kn ining" στη Λάρνακα, το οποΙο 
η Επιτροπή επισκέφθηκε στα πλαίσια της μελέτης του υπό συζήτηση θέματος. 

Κατά την επΙσκεψη αυτη η Επιτροπή διαπίστωσε ότι στη βιομηχανική αυτή 

μονάδα γΙνεται με τη χρήση της σωστής τεχνολογίας και υπό την καθοδήγηση του 
ΥπουργεΙου Εμπορίου και Βιομτιχανίας χημική, βιολογική κα~ τριτοβάθμια επεξερ
γασΙα με την οποία εί'ι:ιτuγxάνtται η aπoφυγή της ρύπανσης του περιβάλλοντος, 

καθώς χαι οποιοσδήποτε άλλος άμεσος ή έμμεσος κΙνδυνος για τη δημόσια υγεία. 

Από τις αναλύσεις των επεξεργασμένων λυμάτων του σuyχεχριμένoυ βαφεΙου, :του 

γίνονται εδώ και ενάμιση χρόνο από το Τμήμα Γεωργίας, διαπιστώθηκε ότι το νερό 

τον ε(ναι κατάλληλο για άρδευση. Επιπρόσθετα, αρμόδιος του Τμήματος Αναπτύ

ξεως Υδάτων διαβεβαΙωσε την Επιτροπή ότι το σύστημα επεξεργασίας λνμάτων πον 

προτεΙνεται aπό την εταιρεία "8aye!'" γ ια το βαφείο "Rainbow~ περιλαμβάνει, εκτός 

από τα πι.ο πάνω στάδια επεξεργασίας, και ορισμένα άλλα επιπρόσθετα στάδια και 

ότι η τεχνολογία που προτεΙνεται για το "Rainbow~ θα εΙναι και αυτή ανώτερη από 

αυτη που χρησιμοποιεί το εν λόγω βαφεΙΟ στη Λάρνακα. Ωστόσο απαιτείται και 

στην περίJ'tτωση αντη η διενέργεια επιστημονικής μελέτης, ειδικά όσον αφορά το 

χρόνο και τον τρόπο α..,όρριψης των στερεοποιημένων αποβλήτων. 

Τέλος Οεωρε(ται χρήσιμο να αναφερθεί. ότι από τη λειτουργία του βαφείον 
αντού επηρεάζονται 5.000 περίπον εργαζόμενοι πον απασχολούνται σε 130 περι"ον 
εργοστάσια ένδυσης τα οπο(α χρησιμοποιούν το "Rainbow" για τη βαφή των πρ<i>των 
υλών τους. ΤΟ γηονός αυτό υπογραμμΙζει την αναγκαιότητα επίτευξης ισορροπίας 

και αρμονικής συνύπαρξης του περιβάλλοντος κα~ της δnμόσιας υγεΙας α..,ό τη μια 

και της βι.ομηχανΙας από την άλλη. κατά την αντιμετώπιση τέτοιων ζητημάτων. 

Με βάση τη διερεύνηση που έγινε και τις συζητήσεις που διεξήχθησαν ενώJτιον 

της ΕπηΡΟπi)ς, διαμορφώνοvtαι τα πιο κάτω ενδεχόμενα για την αντιμηώπιση του 

όλου θέματος: 

1) Να εφαρμοστεΙ η νέα απόφαση της κυβέρνησης για την παρομοντΊ του 
εργοστασίου στη σημεριντΊ τον θέση με τους όρους και τις προυποθέσεις 

που θέτει η ιδ ια η κυβέρνηση αλλά και με τους πιο κάτω πρόσθετους 
όρους πον έχουν άμεσα προκύψει από τη μελέτη του ~ματoς, δηλ,; 

(α) Το άμεσο κλείσιμο των aπoρρoφητικών χωμάτινων δεξαμενών 

στις οποιες διoχηεύoνtαι προσωρινά τα απόβλητα τον εργοστα

oΙOu. 
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(β) Το διορισμό εμ...ειρογνώμονα, για το πρόσωπο τον οποίον θα 
σuyκατατεθει κα~ η κοινότητα ΑκακΙΟν, με όρους εντολής την 
πc.ραΚOλOύθηση και τον έλεγχο της νλοποίησης των πρσβλεπό. 

μενων από την α...όφαση έργων και όρων. 

(γ) Τον :τεριορισμό της λειτονργ(ας τον εργοστασίον μέχρι την 

εγκατάσταση τον σταθμού επεξεργασίας των λυμάτων, εργασία 

πον δεν πρέπει να διαρκέσει πάνω από επτά μήνες. 

(δ) Την υποβολή διμηνιαίας έκθεσης από μέρους του ι.διαιι:τήτη του 

εργοστασίου στον :πιο πάνω εμπειρογνώμονα και την τεχνική 

επιτροπή που εγκαθιδρύεται για το σκοπό αυτό. 

2) Να ανασταλεί αμέσως η λειτονργία του εργοστασίου MRainbow
M

• 

Λαμβάνοντας νπόψη ης θέσεις της απελθούσας Βουλής αλλά και τα δεδομένα 

που συνθέτουν το όλο πρόβλημα, σύμφωνα με τη διερεύνηση πον έγινε, η Ko~νoβoν. 
λεντική Επιτροπή Περιβάλλοντος θεώρησε σκόπιμο να παραθέσει όλα τα γεγονότα, 

ώστε να μπορέσει το Σώμα να διαμορφώσει την τελική του άποψη γύρω από το όλο 

ζήτημα. Αντίγραφα των διάφορων εκθέσεων, των μελετών και άλλων σχετικών με 
το θέμα εγγράφων είναι κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής και βρίσκονται στη 

διάθεση κάθε Μέλους της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Πρέντζας έχει το λόγο. 

Ρ. ΠPEf'ΠZAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συναδέλφισσες και σννάδελφοι, 

Σνζητούμε το θέμα της ρύπανσης πον προκαλεί το βαφεΙο "Rainbow~ . Και το 

ΣVΖητoύμε κάτω από το βάρος των θλιβερών f,ι"tELooMwv της Κυριακής, IS του 

Μάρτη. ορισμένοι εl..rcαν ότι τα επεισόδια ήταν ΠΡΟμελετημh'α. Αντό δεν είναι 
αλήθεια. Ήμουν παρών και είδα πώς ξεκίνησε η Εκδήλωση, πώς έγινε η πορεία προς 
το βαφείο, πώς ήταν διαταγμένος ο κόσμος σ' αυτή την πορεία. Δεν ήταν διάταξη 

που θα ταίριαζε σε προδιάθεση για [1[Εισόδια. Δεν πάνε για επεισόδια μανάδες με 
βρέφτι στην αγκαλιά. γονιοί κρατώντας από το χέρι τα παιδιά τους της προδημο

τικής ηλικίας ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Kύρι.e Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. έχετε το λόγο, αν εί.ναι θέμα διαδικασίας. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

θα ήθελα, με όλο το σέβας και με συΥχωρεί ο σννάδελφος για τη διακοπή, 
κύριε Πρόεδρε. επειδή αναφερόμαστε σε γεγονότα, σε επεισόδια που αυτή τη στιγμή 

διερευνώνται α".ό τη δικαιοσύνη και αντιλαμβάνομαι uπάρχει σχετική πρόνοια 

Ο\Ινταγματική αλλά και στον κανονισμό της Βουλής διαλαμβάνεται, νομιζω θο. Τιταν 

καλύτερα και επιθυμητό να μη συζητηθούν τα επεισόδια στο χώρο του Σώματος, 

αφού διερευνώνται από τη δικαιοσύνη. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρ(ου. 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

2170 

Μιλούμε για επεισόδια τα οποία γέμισαν τις στήλες των εφημεριδων. Τουλά

χιστον ας μας επιτραπεί να αναφέρουμε τι έγραψαν οι εφημερίδες και ποια 

μαρτυρία έχουμε να καταθέσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει κανονισμός ο οποίος παροτρύνει τη Βουλή να μη συζητά θέματα τα 

οποία είναι ενώπιον της δικαιοσύνης. Αν ο κ. Πρέντζας θέλει να καταθέσει, μπορεί 

να κληθεί ως μάρτυρας ενώπιον των δικαστηρLων, για να καταθέσει πώς έγιναν τα 

γεγονότα. Αλλά αυτή η Βουλή αν ΣVζητά, ενώ εκκρεμούν δικαστικές αποφάσεις, 

επεμβαίνει στο έργο της δικαιοσύνης. Γι' αυτό θα παρακαλέσω τον ομιλητή να 

περιοριστεί στο υπό συζήτηση θέμα που δεν είναι τα επεισόδια που έγιναν αλλά αν 

πρέπει να κλεΙσει αυτό το εργοστάσιο 'ή όχι ή αν πρέπει να ληφθούν άλλα μέτρα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, έχουν ήδ11 γραφεί πολλά στον τύπο και δε νομίζω ότι 

με οπο..οοήποτε τρόπο μια προσωπική μαρτυρία ενός αυτόπτη μάρτυρα στη Βουλή 

επηρεάζει κατά οποιοδήποτε τρόπο τη δικαιοσύνη. Όμως αν 11 υ;τόδειξή σας είναι 
να μην αναφερθώ σvyκεκριμένα στα επεισόδια, μπορώ να αντι.παρέλθω αυτό το 

σημεΙΟ και να προχωρήσω πάρα πέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τύπος δε λειτουργεί βάσει κανονισμών αλλά 11 Βουλή λειτουργεί βάσει κανο
νισμών. Και θα ήθελα να πω ότι τα δικαστήρια έχσυν το δικαίωμα έναντι του τύπου 

να λάβουν μέτρα αλλά δεν έχουν το δικαίωμα ένανη Τ11ς Βουλής να λάβουν μέτρα. 

Γι' αυτό ορΟός είναι ο κανονισμός. Νσμίζω σ κ. Νίκος Ρολάνδ11ς μπορεΙ να τον 

αναγνώσει. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

·ΛyόQεuoι~ 

L"'ftθtμmoς 

tx~oς 
ΙνW:Ι:ΙO\l 

ΔΟΟΖΟ"'fllQίον. 

Είναι ο κανονισμός αριθμός 28, άρθρο 28 μάλλον, κύριε Πρόεδρε: 

28. Ο Boυλεmής κατά Τ11ν αγόρεuσίν του όταν αύτη αναφέρεται 
εις οιονδήποτε ζήτημα εκκρεμούν ενώπιον Δικαστηρίου δέον όπως 

αγορεύη κατά τρόπον, ώστε να μην επηρει1!;εται η δικαία εκδίκασι.ς 

τoύτoυ.~ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι πρέπει να σταθούμε στην ιιπόδειξή μου και να περιοριστούμε 

σήμερα στο θέμα του αν θα πρέπει να σταματήσει τη λειτουργία του αυτό το εργο

στάσιο ή όχι. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Σεβαστή 11 υπόδειξή σας, κύριε Πρόεδρε, και θα προσπαθήσω να αποφύγω 
ειδικές αναφορές στα επεισόδια. Η εντίιπωσιi μου, εν πάση περιπτώσει. ήταν ότι δεν 

ήταν προμελετημένα και οε ότι αφορά την ουσία του θέματος ένα σχόλιο που θα 

τΊθελα να κάμω συνδέεται με την αντίδραση της κυβέρνησης, η οποία έφθασε να μιλά 

και για θέμα συνταγματικής τάξrις σε σχέση με τα επεισόδια. Δεν ξέρω αν είμαι έξω 

από τα πλαίσια, κύριε Π ρόεδρε . 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα πλαίσια είναι αν τα απόβλητα αυτού του Εργοστασίου δημιουργούν κινδύ
νους για τους οποίους πρέ.-τει να υπάρξη (L"tόφαση Τι ενέργεια για να κλείσει. Αυτό 

είναι το υπό συζητηση θέμα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μάλιστα. Ας πάμε λοιπόν πιο βαθιά στην ουσία του θέματος σ' αυτό που 
οριζετε ως την ουσία του θέματος. Και η ουσία του θέματος είναι ότι η κυβέρνηση 
με τα ίδια δεδομένα που είχε αποφασίσει τη μετακίνηση του "Rainbow", με τα ίδια 
ακριβώς δεδομένα ανακάλεσε την απόφασή της. Με τα ίδια δεδομένα το 1990 έθετε 
καταληκτική ημερομηνία για το κλεΙΟιμο του βαφείου και με τα ίδια δεδομένα 

Q.ι-τoφάσισε τη διαιώνιση της παρουσίας του, της λειτουργίας του και [.ι-ι:ιπλέον και 
της επέκτασής του. 

Η απόφαση για μετακίνηση ματαίωσε την εκτέλεση ζωτικης σημασίας έργων 

για την ασφό.λεια και την υγεία των εργαζομένων στο "Rainbow" και τη ληψη 
οποιωνδήποτε μέτρων περιορισμού της ρύπανσης. 

Με την προοπτική της μετακΙνησης, οι Ακακιώτες ανέχτηκαν για πάνω από 

δύο χρόνια τη συνέχιση της ρύπανσης, ζώντας με το φόβο των τοξικών (L-τοβλήτων. 

Αιφνιδίως πληροφορούνται ότι η μετακίνηση δε θα γίνει. Ότι το βαφείο θα μείνει 
εκεΙ Βλέπουν να ανασκάπτονται τεραστίων διαστάσεων λάκκοι και μέσα σ' αυτούς 

τους λάκκους να απορρίπτονται χιλιάδες κυβικά μέτρα υγρών αποβλήτων, που 

θυμίζουν τις πιο ανατριχιαστικές εικόνες της κόλασης. 

Διαμαρτύρονται. Ακούν από το στόμα των πιο αρμόδιων ΕΠιστημόνων της 

κυβέρνησης ότι η λύση αυτή είναι η οδυνηρότερη. Ακούν και την παρηγοριά: Η 

λύση είναι προσωρινΤι, για δεκαπέντε το πολύ μέρες μέχρι να εγκατασταθεί ο 
αγωγός που θα μεταφέρει τα απόβλητα έξω από τα όρια του Ακακ{ου. στο Μέρικα. 

Αλλά οι δεκαπέντε μέρες έγιναν εξήντα κι ακόμη τα μαύρα σαν πίσσα απόβλητα 
εξακολουθούν να απoρρΙτroνται στους ίδιους λάκκους της αβύσσου, Η λύση, που 

είναι η χειρότερη, εξακολουθεΙ να εφαρμόζεται. Αγωγός δε έχει γίνει. Σύστημα 

επεξεργασίας των αποβλήτων δεν έχει παραγγελθεί. Το χρονοδιάγραμμα που έθεσε 
το Υπουργικό Συμβούλιο δεν μπορεί να τηρηθεΙ 

Ξεφυλλίζουν τα χαρτιά τους οι Ακακιώτες. Έχουν όλοι ογκώδεις πλέον 
φακέλλους με έγγραφα των κρατικών υπηρεσιών. Έγγραφα που aπoπνέoυν oρyfι. 

Γράφει στις 30 Αυγούστου 1988 το Υ:ι:ουργείο Γεωργίας προς τα Υπουργεία Εμπο
ρίου, ΕργασΙας, Εσωτερικων και Υγείας: 

"Υπό τις πιο πάνω περιοτάσεις, το ΥπουίΙγείο μας φρονεΙ ότι δεν μ..-ι:ορεί να 

συνεχισθεί η επίδειξη ανοχής έναντι της παρατηeouμενης ρύπανσης και ότι επιβάλ

λεται να ληφθούν μέτρα για τη ριζική θεραπεία της καταστάσεως. Εισηγούμεθα, 
συνεπώς, όπως, αν μέσα σε διάστημα 1-2 μηνών οι ιδιοκτήτες του βαφείου δεν 
τερματίσουν οριστικά τη ρύπανση από τα Q.ι-ι:όβλητα του βαφείου, ληφθούν χωρίς 

καθυστ~ρηση από τις αρμόδιες Κρατικές Υπηρεσίες τα aπαιτoύμενα μέτρα για τον 

τερματισμό της ρύπανσης, ώστε να προστατενθεΙ το vδρoφόρO οτρώμα της 
περιοχής. το φυσικό περιβάλλον και η δημόσια υγεία." 

Ξαναγράφει στις 27 του Σεmέμβρη 1989 προς το ΥΠΟυρΥεΙΟ Εσωτεριχων: 

"(γ) Το Υπουργείο μας επαναλαμβάνει την ήδη διατυπωθείσα θέση ότι η εται

ρεία θα πρέπει να ειδοποιηθεί για τελευταία φορά πως αν σε τρεις μηνες το αργό

τερο δεν τερματίσει οριστικά τη ρύπανση που προκαλεί οτην περιοχή, θα ληφθούν 

), 
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εναντίον της όλα τα αναγκαΙα μέτρα, με βάση tTIV 'υφ~σtάμενη νομοθεσΙα y~α να 
τεθεί τέρμα στην απαράδεκι:Τ) κατάσταση που έχε~ δημ~oυρyηθEί . περ~λαμβανoμένης 

κα~ της εξασφάλισης διατάγματος για την αναστολή της λειτουργίας του βαφεΙΟυ." 

Στο κάτω μέρος επιστολής του Κρατικο\ι Χημείου ημερομηνίας 21 ΜαρτΙου 
1989. διαβάζω ιδιόχειρη σημείωση·εντολή προς τον κ. Π ατσι.ά με την tνδει.ξη 

"επεΙγον" που λέει τα ακόλουθα: 

'Ή εταιρεία θα πρέπει να δώσει τα στοιχεία που ζητά το Χημείο. Αν υπάρξει 

άρνηση ή σχόπιμη καθιιστέρηση να με πληρoφoρήσεtε. Η παροχή των στοιχείων 

προς το Κυβερνηηκό Χημείο να ζητηθεί. α..-τό μας με επείγουσα επιστολή μας.Μ 

Ούτε σε δύο μήνες το J988, ούΤΕ σε τρεις μήνες το 1989 τερματΙσττιχε η 
ρύπανση. Qirte όμως λήφθηκαν οποιαδήποτε μέτρα. Κι ούτε τι εταιρεία έδωσε τα 

στοιχεί.α πο\! και σήμερα ακόμη εξακολουθεί να ζητά το Γενικό Χημείο. ΤΟ βαφείο 

είναι εκεΙ Οι Ακακιώτες ξέρουν κι όλα όσα ειπώθηκαν στις τρεις συνεδρίες της 
Επιτροπής Περιβάλλοντος. Ξέρουν τι εί.m: ο κ. Μαλλιώτης του YΠOUΡγεΙOυ Υγείας: 

"Υπάρχει", ε(.πε, "σοβαρό περιβαλλοντικό πρόβλημα. Υπάρχει πρόβλημα ρύπανσης 

περιβάλλοντος. Όπως αυτή τη στιγμή", συνεχ{.ζει. "λειτουργεί το βαφείο Rainbow 
προκαλεί επιβάρυνση τόσο του περιβάλλοντος υπό μορφή ρύπων όσο και κάποιους 

κινδύνους από τα απόβλητα τα οποια δημιουργούνται από τη λειτουργία του. 

Εκείνο που θέλω να τονίσω". συνεχίζει ο κ. Μαλλιώτης. "είναι ότι εμείς ως Ιατρικές 
Υπηρεσίες θα ησυχάσουμε μόνο, όταν δημΙΟUQΥηθεΙ ο βιολογικός σταθμός για τη 

βιολογική εmξεργασία των λυμάτων και ο άλλος ο σταθμός για τη χημική επεξερ

γασία των λυμάτων". 

Ξέρουν οι Ακακιώτες ότι ο κ. Γεωργίου, επίσης του ΥπουργεΙΟυ Υγείας , 

μίλησε για τοξικολογικά απόβλητα. ΕΙΠε: "Αυτό που ~ει μεγάλη σημασια είναι η 

εγκατάσταση του χημικού και βιολογικού φ(λτρου το οποίο θα επιτρέψει να μην 

υπάρξει ούτε στο μέλλον οποιαδήποτε παρενέργεια από τα τοξικολογικά απόβλητα 
του εργοστασίου". Ξέρουν ακόμη ότι ο κίνδυνος για τη δημόσια υγεία δεν 

αποκλείεται. Ο κ. Γεωργίου είναι κατηγορηματικός: "ΕκεΙνο που έχει σημασία. λέει, 

είναι ο δυνητικός κίνδυνος. Υπάρχει μια ουσία ... Υπάρχει ένας δυνητικός 

κίνδυνος". 

Εξίσου κατηγορηματικός είναι και ο κ. Κωνσταντίνου του Υπουργείου Γεωρ
γίας: "Αυτά τα απόβλητα". λέει. "είναι τοξικά. είναι επικίνδυνα και είναι απαρά

δεκτο να χρησιμοποιούνται με τον τρόπο που χρησιμοποιούνται". 

Το (διο επίσης κατηγορηματικός είναι και ο κ. Κυπρής, του ίδιου Υπουργείου: 

"Αυτή τη στιγμή η θέση μας παραμένt:ι ότι τα απόβλητα πρέπει να επεξεργάζονται. 

Είναι απαρόδεκτο να παραμένουν ανεπεξέργαστα και να αποχετεύονται. . .. ΤΟ να 
αφήνονται τα λύματα χωρίς επεξεργασία δημιουργεί κά.ι-τοια ρύπανση στο περι
βάλλον". 

Ανησυχούν, λοιπόν. και δε θα ησυχάσουν οι γιατροί μέχρι την ώρα που τα 

τοξικά απόβλητα του "RaInbow" Οα αρχίσουν να wyχάνouν φυσικοχημικής και 

βιολογικής επεξεργασίας. 

Ανησυχούν οι γεωλόγοι και ο ι uδρoλόγoι . Ανησυχούν όλοι οι ε16 ικοι. 

θεωρούν οδυνηρ1"t τη συνtχιση της λειτουργίας του βαφεΙΟυ με απόρριψη των 

αποβλήτων στο Μέρικα. θεωρούν οδυνηρότερη τη συνέχιση της λειτουργίας του 

βαφείου με Q.ι-τόρριψη των αποβλήτων στους λάκκους της κολάσεως. 
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Αυτή, λέει ο κ. Κωνσταντίνου, ήταν μια λύση για πολύ περιορισμένο 
χρονικό διάστημα, δυο, τρι,ών εβδομάδων, έχοντας υπόψη τότε όη τα λύματα 
ήταν 500 τόνοι". Και προσθέτει: Εμείς ειδοποιήσαμε τον Έπαρχο όη πρέπει να 
περιοριστεί η παραγωγή όσο μι"tορεΙ περισσότερο. 

Αν όμως όλοι αυτοί οι αξιόλογοι ΕΠιστήμονες έχονν αυτές τις τόσο απερί
φραστα διατυπωμέ'Wς ανησυχΙΙς, αν θεωρούν την άμεση λύση που επέλεξε η κυβέρ
νηση ως την oδUVΤΙρότερη, και την ενδιάμεση-μπαβατική λύση ως οδυνηρή, με ποιων 
ης συμβουλές πήρε την απόφα.σι'ι Τ'ης η κυβέρνηση σης 23 του περασμένου Γενόρη; 
Με ποιων τις συμβουλές αποφά.σισε ότι το βαφεΙο θα παραμεΙνει στο Ακάκι κι ότι 
θα σuvεχΙσει να λειτουργεί με αυτό τον οδυνηρό και τον οδυνηρότερο τρόπο; 

θα ήταν σχιζoq!Qενικό έστω και να uπoπτευθoύμε ότι ήταν με τη συμβoνλιl του 
Γενικού Χημείου ή των Ιατρικών Υπηρεσιών ή της Γεωλογικής Επι.σκόπησης ή του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ή του Κλάδου Επιθεώρησης ΕρΥοστασιων ή της 
Υπηρεσίας Βιομηχανικών Εφαρμογών. 

Αν όμως για ένα θέμα κρ(σιμQ επιστημονικό την απόφαση δεν την υπαγό
ρευσαν επιστημονικά κριτήρια. ποια κριτήρια την υπαγόρευσαν; Το συμφέρον της 
βιομηχανιας, θα μας απαντήσουν. Αλλά το συμφέρον της βιομηχανιας εξυπηρε

τείται με παραγνώριση της ΕΠιστήμης; 

η είναι επιτέλους η βιομηχανία; Μήπως απλώς οι βιομήχανοι, δηλαδή οι ιδιο
κτήτες των κεφαλαίων και των μηχανών μιας βιομηχανικ';ς εκμετάλλευσης: Ή 
βιομηχανΙΟ είναι επίσης και οι άνθρωποι που εργάζονται σ' αυτήν. τα υποκε[μενα 

δηλαδή της παραγωγικής διαδικασίας ; Βιομηχανία δεν είναι και η υποδομή που 
καθιστά δυνατή την ύπαρξή της: 

Και ποιος παρέχει αυτή την υποδομή: Ποιος κατασκευάζει τις βιομηχανικές 
περιοχές, τους δρόμους, τις σuyκoινωνιακές και επικοινωνιαΚΙς δννατότητες, τα 
αεροδρόμια, τα λιμόνιο, ης τηλεπικοινωνίες: ποιος παρέχει τον ηλεκτρισμό, το 
νερό, τις αποχεtεύσεις; Ποιος πληρώνει τους πρoσtατευηκoύς δασμούς; Ποιος 
δίνει όλη την απαιτούμενη υπoσττiριςη: Ποι.ος δίνει τα ενθαρρυντικά κίνητρα; 
Ποιος δινει τις πιστωτικές εΥΥυήσεις; Ποιος δίνει την ασφάλιση των εξαγωγών; 
Ποιος θα δώσει αύριο τα εκατομμύρια των δανείων που εκ προοιμίου περιγράφο
νται ως επισφαλή, τα εκατομμύρια από το χρηματοδοτικό πρωτόκολλο Κύπρου
ΕΟΚ; 

Αυτά δεν τα δίνουν o~ βιομήχανοι. Αυτά τα δΙνει η πολιτική βούληση της 
κοινωνίας μας, τα δίνουμε όλοι εμείς οι απλοί πολίτες, οι φορολογούμενοι και 
χωρίς φορολογικές απαλλαγές πολίτες. Τα δίνουμε αγόΥΥυστα, τα δίνουμε με ευχα
ρίστηση και προθυμία, γιατί δεν ταυΊ:ίζουμε τη βιομτιχανΙα με τις τσiπες των βιομη
χάνων, αλλά γιατί την ταυτίζουμε με την κοινή ευημερία, με το κοινό, το δημόσιο 
σνμφέρον. 

Ακριβώς επειδή τη βιομτιχανία τη βλέπουμε σαν συντελεστή της κοινής ευημε
ρίας, γι' αυτό ακριβώς και νοιαζόμαστε γι' αυτή. Γι' αυτό και τη θiλoυμε να υπάρχει 
και να προοδεύει. Να προοδεύει και να διευρύνει την κοινή ευημερΙΟ. Αλλά για να 
προοδεύει, πρέπει να τηρεί ορισμένες θεμελιώδεις προδιαγραφές. Να έχει καλή 
οογάνωση, αποδεκτό περιβάλλον εργασίας, ψηλή παραγωγικότητα, ψηλ'ή ποιότητα, 

σχέση ισορροπίας και έμ..-τρσ.κτου σεβασμού προς το περιβάλλον και τη δημόσια 

υγεΙΟ. 

Τίποτε απ' αυτά δεν έχει το "Rainbow". Η ΟΡΥόνωση του εργασιακού χώρου 
είναι κακή. Οι συνθήκες και τα επΙ-τεδa ασφάλειας απαρό.δεκτα. Η τεχνολογία 
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ξεπερασμένη, σπάταλη σε φυσικούς πόρους, αδι.άφορη για την τοξικη ρύπανση που 

προκαλει και τη βλάβη που ε,ί'τισωρεύει στο περιβάλλον. 

Δεν ε(ναι το συμφέρον της βιομηχανίας που καθοδήγησε την απόφαση. Είναι 
το συμφέρον εκε(νων των ολιγάριθμων βιομηχάνων, που ασεβώντας προς την 

αποστολή της βιομηχανίας, την περιορίζουν εννοιολογικά και ,;ην ταυτΙζουν με το 
συμφέρον της τσέπης τους, που ουσιαστικά το θέτουν πάνω a..-τό το δημόσιο 

συμφέρον. Διότι αν η έγνοια τους ήταν η σωστή βιομηχανία. η βιομηχανΙα η φιλική 

προς τον άνθρωπο. η βιομηχανΙα η φιλική προς την κοινωνία και το περιβ(ιλλον, 

είναι οι ίδιοι που θα επέβαλλαν την προσαρμογή του ~Rainbow" προς ης ανάλογες 

α.,-ταιτήσεις. Είναι οι ιδιοι που θα αγωνιούσαν για τη μακρόχρονη καθυστέρηση στη 

λήψη μέτρων. ΑυτοΙ οι λίγοι, που δεν εκπροσωπούν το σίινολο ,;ων βιομηχάνων, 

ούτε καν το σύνολο των βιομηχάνων που επηρεάζονται, αυτοί είναι που επέβαλαν 

την απόφαση. 

Και με αυτά δεν επικρί.νω τον ιδιοκτήτη του "Ralnbow", γιατΙ έχω πεισθεί ότι 
ο κ. Βασιλειάδης είναι ειλικρινης, όταν λέει "πέστε μου τι να κάμω και θα συμμορ

φωθώ". Μάλιστα εδώ πρέπει να εκφράσω και εκτίμηση προς τον κ. Βασιλειάδη, 
διότι μου επέτρεψε να συνοδεύσω στις εΥκαταστάσεις του δίιο μtλη του Ευρω
πα'ίκού Κοινοβουλίου, τις κυριες Μέχηλτ Ρότε και Ωωλίν Γκρην, και μαζί τους να 

κάμω εκτεταμένη διερεύνηση των συνθηκών λειτουργΙας του βαφεΙου. Δεν ειδα 

κακοπιστία από μέρους του, ούτε διάθεση απόκρυψης πληροφοριών. Επικρίνω 

όμως τους κύκλους της ΟΕΒ και του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ένδυσης. γιατΙ ένα 

πρόβλημα που ε'ναι επιστημονικό με τις παρεμβάσεις τους επιχειρούν να το κατα· 
στήσουν βεντέττα ανάμεσα στη βιομηχανία και το Ακάκι. Δεν είναι βεντέπα το 

θέμα. Και με τη λύση που απαράσισε η κυβέρνηση δεν υπάρχουν νικητές και ηττη

μένοι. Υπάρχουν μόνο ηττημένοι. Και ηττημένοι εΙμαστε όλοι. Ηττημένο ε'ναι το 

περιβάλλον που υφΙσταται τη ρύπανση. Ηττημένο εί.ναι το Ακάκι που έχει τη 
ρύπανση στα σπλάγχνα του. Ηττημένα ε(,'αι τα υπόγεια νερό μας στα (}ι-το{α μόνο η 

εικασία ε'ναι που ισχυρίζεται ότι δεν φτάνουν οι τοξικοί ρύποι. Ηττημένο είναι το 

κύρος της κυβέρνησης που με τα ίδια κριτήρια αποφασίζει ένα πράγμα το Ι 989 και 
';0 1990 και ακριβώς το αντΙθετο το 1992. Ηπημένο είναι και το κύρος της Βουλής 

που το καταρρόκωσε η κυβερνητική παλινωδία. παλινωδία που tYLVf με πλτ'ιρη, 
προκλητική παραγνώριση της Βουλής και των αποφάσεών της. Ηττημένη όμως 

είναι και η βιομηχανία. Διότι, όταν με τόσο πάθος και με τόσο πείσμα παράγοντές 

,;ης υπερασπίζονται τη ρύπανση στο Ακάκι, ποια αξιοπιστία μπορεί να έχει στο 

μέλλον σε οποιαδήπο,;ε άλλη περΙΠτωση; 

Ξέρουμε τις συνθήκες κάτω από τις οπο(ες γεννήθηκε, αρκούδισε και περπά

τησε η κυπριαχη βιoμηχανLα. Ξέρουμε πόση ελαστικότητα σε ζητηματα ασφόλειας, 

υγείας και περιβάλλοντος είχε επιδειχθεί. Και λέω ότι δικαιολογημένα uπό τις αντι
κειμενικές περιστάσεις εΙχε ΕΠιδειχθει. Ξέρουμε ότι είναι πια η ώρα η ελαστικότητα 
να ελαχιστοποιηθεί. Το απαιτεί και το στάδιο ανάπτυξης της οικονομίας μας, το 
απαιτεί και η γνώση που αποκτήσαμε για τα θέματα ασφάλειας, υγε(ας και περιβάλ

λοντος, το απαιτοίιν επίσης και οι νόμοι που ομόφωνα έχουμε πρόσφατα ψηφίσει κι 

αυτοί που πρόκειται σε λίγο χρόνο να ψηφίσουμε. 

θέλουμε να μπούμε στην ΕΟΚ. Και καλούμαστε να δεχτούμε το ένα "ύστερα 

από το άλλο σειρό μέτρων που είναι αντιδημοτικά, που είναι βαριά, επαχθτi για 
τους εργαζομένους. Μέτρα που δέχονται οι εργαζομένοι, γιατί πιστεύουν, γιατί 
ενστερνίζονται το ευρωπαΊ:κό όραμα. Τα άλλα όμως μέτρα, τα μέτρα που θα μας 
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εναρμονίσουν κo~νωνικό, περιβαλλοντικά, επιστημονικά με την ΕΟΚ, αυτό τα 
μέτρα πότε θα ληφθούν; Ή μήπως έχει κανένας την εντύπωση ότι τι ΕΟΚ είναι παρά

δεισος ασυδοσιας για τους βιομήχανους, ότι είναι ένας χώρος: όπου τα πάvτα 

μετριούνται με τα μέτρα των οικονομικά ισχυρών και με τα συμφέροντα της τσέπης 

των πλουσίων, της άρχουσας τάξης; Νομίζω ότι δεν είναι ξέφραγο αμπέλι η ΕΟΚ. 

Έχει νόμους, οδηγίες. προδιαγραφές. Και είναι πι.α καιρός να αρχίσουμε να 

προσαρμοζόμαστε, να εναρμονιζόμαστε και να εuθυγραμμιζόμαστε μι αυτά. 

Μας λέγουν: Επί τόσα χρόνLO ΤΟ ~Rainbow" λειτουργεί και δεν είχαμε κανένα 

πρόβλημα. Πώς το ξέρουν; Ποια επιδημιολογική έρευνα τεκμηριώνει αυτό τον 

ισχυρισμό; Μας λέγουν: ΟΙ έρευνες που έγιναν μέχρι τώρα είναι προκαταρκτικές. 

Και οι προκαταρκτικές έρευνες δεν αποδεικνύουν. Αλλά ποιανού ευθύνη και 

ποιανού αρμοδιότητα ήταν να διατάξει οι έρευνες να ολοκληρωθο'ύν; Εκείνοι που 

είχαν το χρέος να διατάξουν τις έρευνες δεν τις διέταξαν και τώρα επικαλo'ύvται ττι 
μη διεξαγωγή ως ΕΠιχείρημα αθώωσης των τοξικών αποβλήτων. Αλλά η αμφιβολία, 

κύριοι συνάδελφοι. είναι υπέρ των υποδίκων που λειτουργεΙ Όχι υπέρ των 
Q.ι-τQβλήτων. Αν είχαμε έναν άνθρωπο να κατηγορείται και να α.πειλείται με απαγχο

νισμό. τι αμφιβολΙΟ θα έπρεπε να του χαρίσει τη ζωή. Όταν όμως έχουμε ύποπτα 

και κατηγορούμενα απόβλητα. δεν τα aπαλλάσσoυμε λόγω αμφιβολιών. Διότι τέτοια 
απαλλαγή λόγω αμφιβολιών για τα απόβλητα, είναι καταδ(κη. παρά την ύπαρξη 

αμφιβολιών, για τους ανθρώπους. Από τη στιγμή που όλοι παραδέχονται ότι τα 
α.."tόβλητα είναι τοξικά. κανένας δεν έχει το δικαίωμα να επιτρέπει την παραγω"'(1i 

τους. Κανένας δεν έχει το δικαίωμα να παίζει με την αμφιβολία. Κανένας δεν έχει 

το δικαίωμα, παίζοντας με την αμφιβολία. να γίνεται ηθικός αυτουργός καταστά

σεων που μας ενοχλούν όλους. 

Διότι ηθικοί αυτουργοί υπήρξαν. Είναι ο Πρόεδρος της ΔημσκρατΙΟς ο 

οποίος δτιμοσίως είχε υποσχεθεί στους Ακακιώτες -και το είχε υποσχεΟεί καταχειρο

ΚΡΟΤΟύμενος- λέγοντας ~αν δε μετακινηθεί, θα του βάλω λouχέτo~. Είναι ο 

Υπουργός Εσωτερικών, ο οποίος διακήρυξε στους Ακακιώτες "αν δε μετακινηθεί 

μέχρι τόΤΕ, θα αγωνιστούμε μαζί για να τους κάνουμε να μετανιώσουν". 

Και βεβαίως δε θέλω να μπω στο θέμα των επεισοδίων, γι' αυτό και δεν 

επεκτείνομαι περαιτέρω. θα πω όμως ότι έχει όλη την ευθύνη η κυβέρνηση και δεν 

έχει κανένα απολύτως ελαφρυντικό. Παρόλα αυτά έχει το θράσος να απoπειράτα~ 
να ενοχοποιήσει άλλους και φτάνει μέχρι και εναντίον των πολιτικών κομμάτων, 

εναντΙον των οργανώσεων, εναvτ!.oν της Βουλής να ρίπτει τα βέλη της. Ενώ είναι η 

κυβέρντιση που επαμφοτέρισε, που στρεψοδίκησε και παλινδρόμτισε, ο εκπρόσωπός 
της ισχυρίστηκε ότι η κυβέρνηση παtρνeι τις αποφάσεις που χρειάζεται. Απόφαση 

που χρειαζόταν -κατά ττιν άποΨτι της κυβέρνησης- ήταν και η aπόφαση για τη μετα

κίνηση του "Rainbow", απόφαση που χρειαζόταν -πάλι κατά ττιν άπΟψΊ1 της κυβέρ
νησης- ήταν και η απόφαση YLO παραμονή του "Rainbow~. Αν υπήρχε βραβείο 

σχιζοφρένειας, η κυβέρνησή μας θα ήταν φαβορΙ 

Να προσθέσω και κάτι ακόμη: Δε διέφυγε της προσοχής μου τι δήλωση του 

κ. Φάvτη της 17ης του Μάρτη. Ως προς το ύφος ττις ενδιαφtρει τους πολιτειολό

γους, για να εμβαθύνουν στο ιδεολογικό υπόβαθρο από το οπο!.ο εκπτιγάζει, 
υπόβαθρο αυταρχικής νοοτροπίας και πο.-τικού ex cathedra δογματισμού. Ως προς 
την ουσία της είναι διδακτική για όσους επιθυμούν να ασκηθούν στην πλαστογρά
φηση της αλήθει.ας, ιδιως με την κατάληξή της. 
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Είναι. λtει ο Χ. Φάντης. καιρός να τοποθετΊ1θούν όλοι ξεκάθαρα. κόμματα και 
οργανώσεις, για να λήξει επιτ~λoυς αυτό το θέμα 0.0. Αλλά όχι μόνο τα κόμματα και 

οι οργανώσεις. όχι μόνο Tl βουλή. αλλά ολόκληρη η κοινωνία μας έχουν εκφρασμένη 
από χρόνια την τοποθέτηση τους. Και είναι η τοποθέτηση για την υλοποίηση της 

οποίας 'ήταν και η x1.!βf:ρνηση δεσμευμένη. μέχρι τη στιγμή που δίκην Γιουρούχκη 
aπέδρασε. μέχρι δτιλαδή τη στιγμή της παλινδρόμησης στις 23 του περασμένο\! 
Γενάρη. Δεν εΙναι τοποθέτηση που ζητά ο Χ. Φάντης, αλλά αποτοποθέτΤ)ση. 

Απόδραση είναι πο\! ζητά από εLλημμέντι απόφαση χαι δέσμευση. 

Πιστεύουμε ότι η χιιβέρνηση έχει υποχρέωση να ανακαλέσει αμέσως ττι .... 
απόφασή ΤΤ1ς. της 23ης Ιανουαρίου 1992. Είναι απόφαση επισττιμονικά μη αποδεχτή 

και κοινωνικά προκλητική. Πιστεύουμε ότι η λειτουργία του βαφeΙOυ πρέΠΕΙ 
αμέσως και χωρίς άλλη καθυστέρηση να ανασταλει. Π~στεύoυμε ότι θα πρέπει 

αμ~σως να γίνουν όλες ανεξαίρετα οι αναγκαίες εξετάσεις και έρευνες, ώστε να 
είναι γνωστές όλες οι πιθαν~ς επιπτώσεις από τα απόβλητα πριν και μετά την 

επεξεργασία τους. 

Σημειώνω ως πολύ σημαντικές τις παρατηρήσεις που tγιναν από περι.βαλλο
ντικ~ς οργανώσεις και ιδιαίτερα το ερώτημα αν μετά την επεξεργασία των 

αποβλήτων θα παραμένουν στη λάσπη τοξικά απόβλητα, τοξικά άλατα, κι αν τοξικά 
άλατα που θα εξατμίζονται στην ατμόσφαιρα θα παραμένουν και μέσα στο επεξερ. 

γασμένο νερό. 

Οι οργανώσεις αUΤές ζήτησαν εΎ'f\Tήσεις και για το αλμυρό νερό που μετά την 
επεξεργασ(α θα ρίχνεται σε χειμάρρους και υπέδειξαν ότι πρέπει να γίνει μελέτη 

περιβαλλοντικών vτι.πτώσεων, γιατί τα πεtρώματα στον τόπο απόρριψης μπορεί να 
είναι σκληρά, με συν!πεια, όπως είπα, να μην υπάρχει η προσδοκώμενη απορροφητι· 
κότητα κι έτσι τα νερά να καταλήγουν σε αποδέκτες όπου δεν είναι επιθυμητό ή δεν 
ενδείκνυται να καταλήγουν. 

Πιστεύω ότι το θέμα είναι σοβαρό και φοβούμαι ότι θα ήταν εντελώς ανεύθυνο 

από μέρους οποιουδήποτε από μας, χωρίς να έχουμε τις έγκυρες επιστημονικές 

απαντήσεις στα κρΙσιμα ερωτήματα, ν' aπoφανθoύμε ό'ιι τίποτε το ανησυχητικό δεν 
υπάρχει. Εδώ δεν αποφαινόμαστε. Εδώ αποφασίζουμε και πρoUπόθεση απόφασης 

εΙναι τι επιστημονική τεκμηρίωση. Και στην απουοία αυτής της τεκμηρίωσης, η μόνη 
δυνατή απόφαση είναι η διακοπή της λειτουργίας του βαφείου. 

Αλλά θα μου υποβληθεί και μια άλλη ερώτηση: Έτσι ε"ύκολα λες να κλείσει το 

"Rainbow". ενώ κινδυνεύει σύμφωνα με τον κ. Ιιβανάρτι η λειτουργία 130 εργοστα
σίων και η εργασία 5 000 εργατών: Ας υποθέσουμε ότι ο κίνδυνος αυτός δεν είναι 
προσχηματικός αλλά υπαρκτός. Ποιος είμαι εγώ, και ποιος είναι ο καθένας από 

μας, που δικαιούται να υποστηρίξει στο όνομα οσωνδήποτε χιλιάδων εργατών την 
παραγωγή τοξικών αποβλήτων; Αλλά και πέραν τούτου, πού μας οδηγεί αυτή τι 

προσέγγιση; Δε μας οδηγεί να δεχόμαστε ακόμη και τις πιο απαράδεκτες συνθήχες 
εργασ(ας, ακόμη και τις πιο επικί.νδυνες διαδικασίες παραγωγής: Δεν μας οδηγεί να 

δεχτούμε λιγότερη ασφό.λεια στις θαλάσσιες, τις επίγειες και τις εναέριες μετα

φoQές; Δε μας οδηγεί να δεχτούμε λιγότερη ασφάλεια στη χρήση χημικών ουσιών 

και στις κατασκευές; ΚΙ αυτό, δυνητικά. δε μας οδηγεί σε οικολογικές καταστροφές, 

σε απώλειες ανθρώπινων ζωών και σε σωματικές αναπηρίες και δυστuχίες; 

Όταν επΙ σειρά ετών στη Δι.εθνή Διάσκεψη Εργασίας μετ~χω σε επιτροπές που 

καταρτίζουν διεθνή νομοθεσία για την ασφάλεια, την υΥε(α και το περιβάλλον και 

, 



, 
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όταν σ' αυτές ης επιτροπές έλαβα γνώση σωρείας τραγικών ΠΕρισταηκών πο\! ήταν 

προϊόν αυτής βασικά Τl1ς προσέγγισης, δεν μπορώ να δεχτώ το προβαλλόμενο 

επιχείρημα. 

Είναι όμως πρυ.Υματικός ο κίνδuνoς γι.α τη λειτουργία των 130 Εργοστασίων 
και την εργασl.α των 5 000 εργατών; Πιστεύω πως όχι. Πρόκειτοι για πρόοχημα. 

για ένα εφεύρτιμα προορισμένο να τροφοδοτήσει την κινδυνολογία. Το "Rainbow~ 

δεν εΙναι το μοναδικό βαφείο στην Κύπρο. ούτε το μοναδικό στον κόσμο. Υπάρ
χουν συνεπώς εναλλακτικές λύσεις, λύσεις ης oπot.ες γνωρ(.ζouν και στις οπο[ες 

είχαν καταφύγει στο παρeλθόν οι βLOμήχανΟL. Ας καταφύγουν και πάλι σ' αυτές 

προσωρινά. αφού άλλωστε πέραν από την επεξεργασΙα των αποβλήτων, στα σχέδια 
της διεύθυνσης του "RaInbow" είναι και 11 τεχνολογική αναβό.θμιση με νέα εκσυγχρο
νισμένα μηχανήματα. 

Εμείς δε θα αρνηθούμε ακόμη και κρατικ'ή ενίσχυση προς ης επηρεαζόμενες 

βιομηχανίες. ώστε να περωρίσουν την επιβάρυνση στα κόστα τους από μια πρσσω· 

ρινή προσφυγή σε μια από τις προσφερόμενες εναλλακηκές λύσεις. Δε θέλουμε με 

κανένα τρόπο να επηρεαστούν αρνητικά οι βιομηχανίες. ουτε και θέλουμε να 
υποστούν ζημιές ή να διακινδυνεύσουν ης εξαγωγές "ους. 

EπLΠλέOν θέλουμε να υπάρχουν στον τόπο μας και οι απαραttητες βιομηχα· 

νΙες υποστήριξης. όπως είναι τα βαφεία. Έναν όμως όρο θέτουμε. όρο που είναι 

εφικτός: Αυτές οι βισμηχανιες υποστήριξης να είναι φιλικές προς τον άνθρωπο και 
το περιβά:λλον και φιλικές προς την εθνική οικονομία. 

Στο σημείο αυτό να μου ΕΠιτραπεί και μια προει.δοποίησΥ1: Αν το κλείσιμο του 
"Ralnbow" θα χρησιμοποιηθεί ως πQόσχημα για α.πολ'\jσεις εργατών. μια τέτοια ενtρ
γεια θα θεωρηθεί ως εχδικηtική ενάντια σ ολόκληρη την κοινων(.α, ως ενtρyεια αντι.

κοινωνική. Σννέπει.ό: της θα είναι ο φάκελος του "Rainbow", μαζί με όλη τη συμπε· 
ριφορά κι όλες τις αντιδράσεις κύκλων της ΟΕΒ να καταλτ'ιξει σtη Διεθνή Διάσκεψη 

EQΎασΙας. Και ξέρουμε όλοι ότι κάη τέτοιο δε θα είναι εUΧάρισto. Συνέπειά της 

επΙσης θα είναι ο φάκελος "Rainbow" να πάει στην ΕΟΚ, η οποία έχει ήδη ενδια
φερθεΙ 

Ας μην παρατραβούν λοιπόν, tq σχοινΙ Ας σημειώσουν κι ας λάβουν υπόψη 
και κάποιες αναφορές που κάνει το Στέη> Ντηπάρτμεντ για τα ανθρώπινα δικαιώ.
ματα σtην Κ ύπρο σε σχέση με _ις εργασιακές συνθήκες, για να συνειδηΤQ.ιwιήσουν 

όtι δεν eLjlaote μόνοι στον κόσμο, ότι κάποιοι που δεν είναι πολύ φιλοι μας, μας 
παρακολουθούν κι ότι δε χάνουν αφορμή για να μας πλήττουν. Στην έκθεση του 
Στέητ Ντηπάρτμεντ, και δε θέλω να φύγω απ' αυtό το θέμα, γίνεται αναφορά σtOν 

κατώτατο μισθό, γίνεται αναφορά στις ώρες εργασίας, γίνεται αναφορά σtην ασφά
λεια στην εργασία και οι παρατηρήσεις είναι δυσμενείς για την κυπριακή κυβέρνηση. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω και πάλι ότι το "Ralnbow" πρέπει να 
κλείσει και να κλείσει αμέσως. Και να μην ξαναλειτουργήσει εκεΙ ή αλλού, αν δε 

γΙνουν όλες οι αναγκαίες ΕΠιστημονικές, περιβαλλοντικές μελέτες και αν δεν εΥχα· 

τασtαθεί το κατάλληλο σύστημα επεξεΡΥασtaς των τοξικών αποβλήτων. 

Και μια τελευταLα. παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, από αναφορά σε χθεσινό δημο· 

σίευμα. Διάβασα σε εφημερίδα ότι το YπoUQΎείo Υγείας διέταξε υίιηρεσιακή έρευνα 

σε βάρος της Διευθύντριας του Κρατικού ΧημεΙΟυ κ. Ντ(νας Ακκελ(δου. Η κ. Ακκε· 

λtδoυ κατηγορεΙται για διαρροή επιστολής της προς τον Υπουργό Yγεl.ας σχετικά με 

την αξιολόγηση που έκαμε το Εθνικό Ίδρυμα Δημόσιας Υγείας και περι.βάλλοvtος 

της Ολλανδίας για ευρήματα έρευνας του Κρατικού ΧημεΙΟυ σχετικά με το 
"Ralnbow". 
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Eκπλήττoμα~ για το γεγονός. Εκπλήττομαι γιατ( ο Υπουργός Υγείας όφειλε 

να Υνωρ(ζει -και ασφαλως το γνωρίζει- ότι η επ[μαχη ε..1:ιστολή είχε κατατεθεί. στη 

Βουλή. Εγώ είχα ζητήσει από την κ. Ακκελίδου να τεκμηριώσει τον ισχυρισμό της 

ότι τα απόβλητα του "Rainbow" είναι τοξικά και κατά την τεκμηριωση του ισχυρι
σμού της ήταν που αναφέρθηκε στην ολλανδική αξιολόγηση. Και ήταν με εντολή της 

Επιτροπής που η κ. Ακκελίδου κατέθεσε το κείμενο της αξιολόγησης και τη συνοδευ

tικτ'ι επιστολτ'ι -της προς -τον Υπουργό. Η κ. Ακκελίδαυ είχε νομική υποχρέωση να 

καταθέσει αυττ'ι την επιοτολτ'ι , γιατί ο νόμος δεν επιτρέπει άρνηση κατάθεσης πληρο
φοριών και εγγράφων στη Βουλτ'ι, δεν ΕΠιτρέπει απόκρυψη στοιχείων από τη Βουλτ'ι. 

Κατατέθηκε, λοιπόν. νομίμως η Ε.-ι:ιστολή. Κι από τη στιγμτ'ι που κατατέθηκε, ούτε 

απόρρητο ούτε εμπιστευτικό έγγραφο aπoτελoύσε. Έγγραφα που κατατίθενται σε 

ανοικττ'ι, δημόσια ακρόαση δεν είναι ούτε εμ..-ι:ιστευτικό ούτε aπόρρητα. 

Ο δικός μου ογκώδης φάκελλος για το "Rainbow" τ'ιταν και είναι στη διάθεση 
οποιουδήποτε. Τον έθεσα στη διάθεση των ενδιαφερομένων και τους έδωσα αντί· 
γραφα όλων των εγγράφων που τους ενδιέφεραν. 

Και λέγω: Εγώ. κύριε Υπουργέ της Υγείας, έδωσα στο Ακόκι και ττιν επιοτολτ'ι 
της κ. ΑκκελΙδου προς εσάς. Και το έκαμα νόμιμα και από δημοκρατικό καθήκον. 

Αλλά, γιατί σας ενοχλει, κύριε Υπουργέ Τ1]ς Υγε(ας, τόσο πολύ η διαφάνεια: 

Νιώθετε , βtβαια, δυσάρεστα γιατί έχει αποκαλυφθεί τι ασίιΥΥνωστη παράλειψή σας 

να διατάξετε τις έρευνες που σας ΠΡOτεΙνOVΤαν. Αλλά ένοχη δεν είναι η γνωστο
πο(ηση της παράλειψής σας. Ένοχος και \ιπόλογος είναι ο κ. Υπουργός που 

διέπραξε την παράλειψη. Αντι. λOLι1:όν, να διώκει την κ. Aκκελl.δoυ. καλά κάνει να 

κάνει κάτι που είναι πιο έντιμο, να απολογηΟεl για την παράλειψή του. Να απολο

γηθεΙ στο λαό. Και να σταματησουν οι προσπάθειες τρομοκράτησης των κρατικών 

λειτουργών που επιτελούν κατά συνεΙδηση το καθήκον τους. Διότι αυτή η έρευνα 
δεν είναι -τίποτε άλλο από προσ;τάΟεια τρομοκράτησης της κ. ΑκκελΙδου και 

οποιουδτ'ιποτε δημόσιου υπαλλτ'ιλου που έχει επιστημονική άποψη και που αισθά
νεται χρέος να την εκφράσει. Ας το καταλάβουν επιτέλους ότι η κρατικτ'ι τρομο

κρατΙΟ με οποιαδτ'ιποτε μορφή δεν μπορεί "α περάσει. 

EVΧαρ~στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλτ'ι έχει το λόγο. 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ελπίζω να είμαι πολύ σύντομη και να μην περάσω τα δέκα λεπτά. Η Έκθεσή 

μας περιλαμβάνει όλα όσα διαμείφθηκαν στην Ko~νoβoυλευτική ΕπΙΤΡΟπτ'ι Περιβόλ

λοντος σε 13 σελίδες. αλλά δεν είμα~ ευτυχτ'ις γι' αυττ'ι την Έκθεση, yLOt! δεν έχει 
καμιά θέση. Βάζει όλες τις υπαλλακτικές λύσεις. Και θέλω να δηλώσω ότι το 

κόμμα μας, το Δημοκρατικό Κόμμα, από πολύ νωρίς είχε θέση πάνω στο θέμα που 

συ~ητoύμε, πάνω στο ~Rajnbow" και τα απόβλητά του, και έχε~ και απόφαση η 

Επιτροπή Περιβόλλοντος του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Δε θα επεκταθώ πάνω στις λεπτομέρειες ούτε πάνω στο Χημείο τ'ι τι είπαν, 
διότι τα γράφει η Έκθεση και τα E.ι"'CavtλαβE και πολύ καλά ο συνάδελφος κ. Πρέν
τζας. ΤΟ πρόβλημα είναι καθαρό. Αυτό το εργοστάσιο έχει καθημερινό πρόβλημα 

α..-tσβλήτων που ξεπερνά τους 1 000 τόνους και αυτό. τα α..-τόβλητα εΙναι τοξικά. Δεν 
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είναι μόνον η κ. ΑχκελΕδου που το λέγει. Όλοι το παραδέχονται. Και οι ιδιοκτητες 

του εΡΥοστασ(.ο)) παραδtχoνται ότι αυτό τα πρό:Υματα είναι τοξικό. Τα βαρtλιo με 

τα οποία έρχονται οι μπoyιιlδες έχουν πάνω μια νεχΡOκεφαλτl μι δύο κόκκαλο. 
Σημαίνει ότι αυτά τα πράΥματα που περιέχουν -και εγώ δεν είμαι χτιμιχός, αλλά 
γράφουν πάνω- είναι τοξικά. Άρα. όταν βάζεις τοξικά νλιΧά. για να βάψεις 
υφάσματα με το yuναικεΙo νουν, αν θέλετε. οπωσδ'ήποτε εκείνα που θα βyαΙνouν θα 
είναι τοξικά. 

Φuσικά" άδεια που δόθηκε το 1974 ήταν οε καιρούς ανύποπτους όσον αφορό 
την περιβαλλοντική συνείδηση. Τώρα όμως 1'1 κατάσταση είναι διαφoρeηκή. Η περι
βαλλοντική συνείδηση έχει αναβαθμιστεί. πολύ -και πολύ σωστά στην Κύπρο- και 

δεν είναι όπως πριν δύο, τρία χρόνια που μας έλεγαν ότι όσοι ενδιαφtρovται yw το 
περιβάλλον είναι ρoμαvτικoί ή πρεσβεύουν ουτο.τΙες. Έχει έναν πολύ σοβαρό λόγο 

1'1 έξαρση της περιβαλλοντικής συνεΙδησης και στην Κύπρο κα~ παντού. Διότ~ η 

ρύπανση, όπως πάμε, θα ναρκοθετεΙ την επιβΙωση όχι μόνο των άλλων ζώντων 

οργανισμών, αλλά και την επιβίωση του ανθρώπου. Έτσι πολύ σωστά είναι αναβαθ

μισμένη η περιβαλλονΗκή συνείδηση' τώρα τα τελευ,αΙα χρόνια και πολύ σωστά η 
ΚυπριαΚI) ΔημοκρατΙα έχει κυρώσει δι.εθνείς συνθ1'!κες και συμβάσεις, για να την 
κατοχυρώσει. Λυπούμαι να πω ότι ακόμα δεν καταλόβαμε ότι για να δώσουμε στα 

παιδιά μας ένα βιώσιμο περιβάλλον πάνω σ' αυτό το διαστημόπλοιο που λέγεται ΎΤ1 

πρι!πει να αλλάξει δραστικά ο τρόπος της ζωής μας. 

θέλω όμως να επανέλθω στο θέμα και να υπενθυμΙσω τον τελευ,αΙο νόμο που 

έχει σχέση με το περιβάλλον τον οποίο ψηφ(σαμε, το Νόμο 191 ΤOΊJ 1992 και Ο 
οποΙΟς δημοσιεύτηκε -έχω εδώ το Πρώτο Παράρτημα ,ης Ε.ι.Ισημης Εφημερίδας- στις 

13 Mαρ,ίoΊJ 1992. Και αυτός ο Νόμος στο άρθρο )(α) λέγει όη "όποιο πρόσωπο 

εναποθέτει, ρΙΠΤει ή αφήνει ή ανέχεται ή επιτρι.ει να εναποτίθενται, ρLπτoντ~ι ή 

αφήνονται σε δημόσιο δρόμο ή άλλο δημόσιο χώρο οποιεσδή,.ο,ε ακαθαρσΙες, απαρ.. 

ρΙμματα. ΡΊJπαρότητες, πέτρες, ξύλα, χαρτιά, φλούδες ή άλλα wcόλοι.πα φρούτων, 

κενές φιάλες, ΚOΊJΤιά ή οποιαδήποτε άλλα άχρηστα αντικείμενα ή OΊJσΙες κτλ. εΙναι 

ένοχο ποινικού αδικήματος και υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαΙνει ,ους 
,ρεις μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαΙνει ης:[5ΟΟ ή και ης δύο ποινές". 

Αυτό το νόμο τον ψηφΙσαμε και δημοσιεύτηκε στις Ι) ΜαρτΙου 1992 και ε(ναι τώρα 
σε ισχύ. Άρα ψηφιζοντας αυτούς τους νόμους πρέπει και να τους εφαρμόσουμε. 

Και οπωσδήποτε δεν μπορώ παρά να μεμφθώ την κυβέρνηση, διότι, ενώ το θέμα 

εκκρεμούσε από το 1989, παλινδρόμησε. πτjρε αποφάσεις, μετά τις αναίρεσε. πήρε 
άλλες αποφάσεις. εί.πε ότι θα μεταφερθεΙ το εργοστάσιο ή δε θα μεταφερθεί και δεν 
μπτjκε στην ουσΙα γι' αυτά τα απόβλητα. τι θα γΙνουν. Και λυπούμαι να πω -γιατ' 
πτjγαμε επιτόπου όλη η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος- ότι η τωρινή 

λύση με τις τεράσηες δεξαμενές εΙναι η πιο κακή λύση και ε(ναι πολύ πιο κακή από 

τον παλιό τρόπο που χύνονταν ανοικτά τα απόβλητα και ένα μεγάλο τους μ1ρος 

εξατμιζόταν και δεν απορροφάτο Q.ι.ό τα υδροφόρα στρώματα. Δε λέμε 6Η 'tώρα 
απορροφάται ή ότι αυτά επηρεάστηκαν. ΟΙ ειδικοί μας είJtαν όη μέχρι τώρα δεν 

έχουν επηρεαστεί, αλλό: αυτά τα τοξικά απόβλη'tα οπωσδήποτε δεν μπορούν να 

XWOvtat κάθε μέρα σ' αυτές τις δεξαμεVΙς ή οπουδήποτε αλλού. όπως έχουν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή πήγε και σε ένα άλλο εργοστάσιο το οπο[ο κάνει 

επεξεργασία 'tων αποβλήτων και βιολογική και χημική και 'tριτοβάθμια. Μας ικανο

ποίησε; Προσωπικά λέγω ναι. Είναι ικανοποιητικό, διότι το νερό 'to οπο[ο καθαρί
ζεται μπορεί να ποτίζει τριφίιλια ή κάτι άλλα αγροΗκά προ·(όντα. αλλά όχι πράγ

ματα που κα'tαναλώνοvtαι άμεσα από τον όνθρωπο. Όμως παρόλα αυτό και εκεΙ σε 
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εκείνο το εργοστάσιο. το Α. Κπίnlηι που είδαμε, δεν πρέΠΕΙ να παραβλέψουμε ότι 

ένας τόνος υγρό, πολτός του εργοστασίου. δεν μπορεΙ να διατεθεί πουθενά χοι 

μπαίνει μέσα στα γενικά απόβλητα της Λάρνακας. Και πρέπει νομίζω να προβλημα

τιστεί τι χυβέρντιση. Μπορεί μια Κύπρος μικρή να έχει τέτοιου είδους βιoμηχανtες 

ένανη oπoιoUΔiμτoτε κόστους ή ένανη οποιασδήποτε δι.εvχόλννσης οποιασδήποτε 

βιομηχανίας, όταν το νησί μας είναι μικρό και μι.ο. ρύπανση μπορεί να εξαπλωθεί σε 

ένα μεγάλο μέρος; Και το τελευταίο συμπέρασμα όλων των πeριβaλλoνnxών συνΕ· 

δρίων παγκόσμια λέγει ότι ό,ΤΙ είναι πeριβαλλoνnxά επιζήμιο μακρόχρονα, είναι 

οπωσδήΠΟΤΕ και οικονομικά εn:ι.ζήμιo. Δηλαδή, όχι για μια βραχυπρόθεσμη ωφέλεια 

να ναρκοθετήσουμε ολόκληρο τον τόπο μας. Και νοουμένου ότι tO ένα τρίτο του 
xατ~εται από τα τουρκικά στρατεύματα. 1L μας έμεινε να προαοπ(σοιιμε περιβα.λλο

Υηκά; Είναι και γι' αυτό το λόγο που ενώ εΙμαι Βουλευτής της Κερύνειας ενδι.σ.φt

ρομαι πολύ για το περιβάλλον της Κύπρου. 

Πρέπει να σκεφτούμε τι θα γίνει με τα παιδιά μας. Φυσικά δεν παραβλέπουμε 

τους βιομήχανους, τα εργoσtάσια και τα προβλήματα που θα προκύψουν. Πρέπει 

όμως επιτέλους η κυβιρνηση να αναλάβει τις ευθίινες της, να δει τι συμφωνιες 

ιΙπογράψαμε για το περιβάλλον και να λάβει τα μέτρα της. Πολύ σωστά ισχuρί

σττιχαν μερικοί Βουλευτές πως η βουλή δεν έχει εκτελεστική εξουσία. Δεν είμαστε 

εμεΙς αυτοί ποιι θα ποίιμε τι θα κάμει με το ερyoσtάσιo "Ralnbow". Εμε(ς λtμε πολίι 

καθαρά ως Δημοκρατικό Κόμμα ότι εφόσον ρυπαίνει, να σταματήσει να ρυπαίνει. 

Μετά, αν γΙνouν διαδικασιες και δεν έχει απόβλητα τοξικά τα οπο(α να χρησιμο

itOΙOuvtaL κάπου, τότε η κυβέρνηση θα αποφασίσει πώς θα το κάνει. Και νομ{.ζω ότι 

ε'ναι καιρός να μην παΙρνουμε πoλiι ρομαντικά το ζήτημα τοιι περι.βόλλοvtος και 

της μόλuνσής του, διόtι ο εχθρός είναι πολύ κοντά μας. Αυτοί όλοι οι ρύποι ναρκο

θετoiιν την (δια την UΓε(α μας και ναρχοθετοίιν και το μέλλον των παιδιών μας. 

Ενχαριοτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Ο κ. Ποιιργοιιρ(.δης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επειδή ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοvtοςκ. Σολωμής 

είναι και αιΙτός γραμμένος ομιλητής ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κUριoι σuνάδελφoι, 

θα προσπαθήσω να είμαι και εγώ σύντομος παρόλο που καταλαβαίνω ότι 

είναι πολύ δύσκολο να είμαι πραγματικά σύντομος. Είναι γεγονός ότι στην Κοινο

βουλειΙτική ΕπΗΡΟπή Περιβάλλοvtος που είχε εσπευσμένα παραπεμφθεί το θέμα 

που συζητούμε, δηλαδή τα προβλήματα που δημιουργούνται από τη λειτouργ(α του 

βαφείοιι "RaInbowM
, ΕΠικράτησε ένα "ρομερά υπεΊΙΘVΝo πνεύμα και μια θέληση αξιό

λογη για τη σε βάθος εξέtαση του θέματος και την εξαγωγή των σωστών συμπερα

σμάτων. ΤΟ λέγω τoiιτo, γιατί νιώθω την ανάγκη να απαντησω ως Πρόεδρος της 
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Επιτροπής Περιβάλλοντος σε κάποιες αμφιβολΙες που μπορεί να έχουν μερικοί 

συνάδελφοι για την τοποθέτησή μας στο τέλος. Σε κάποια επίκληση που θα 
απαντήσω της κ. Κατσελλή γιατί δεν υπάρχει θέση, πρέπει να πω τoVτo. ΤΟ δ'ήλωσε 

ομόφωνα η Ε..-τιτροπ"ή Περιβάλλοντος, όταν άρχισε να εξετάζει το θέμα και πιστεύω 

όλο το Σώμα το υιοθετεί ότι ως ΕπιτροΠΤ; Περιβάλλοντος, ως Βουλ'ή. δεν είμαστε 
ούτε δικαστές αλλά ούτε και εμπειρογνώμονες. Σίγουρα δε προσθέτοντας αυτό που 
και άλλοι συνάδελφοι ε(παν προηγουμένως ότι δεν είναι εμείς που εκτελεστικά θα 
αποφασίσουμε, αν θα ανοίξει ή θα κλείσει το "Rainbow". 

Αλλά εκείνο το οποίο προσπαθήσαμε, κύριοι συνάδελφοι, ήταν πρώτα πρώτα, 
όσοι δεν είμαστε γιατροί ή χημικοί ή μικροβιολόγοι, να αντιληφθούμε και να παρα

κολουθούμε το θέμα. Αρκεί να σας πω ότι μπροστά από την Επιτροπή Περιβάλλο

ντος σε πtντε συνεδρΙες. σε δύο επιτόπου επισκέψεις. σε συνεχεΙς επαφές που είχαμε 

εδώ. εΙχαμε ακούσει τεχνικούς και εμ..-τειρογνώμονες δεκάδες μεταξύ των οποΙων και 

κατόχους με-ι:απtυχιακών διπλωμάτων τους οποίους έ..-τρεπε να παρακολουθοUμε. 

Δηλαδή, σίγουρα συμφωνώ με την κ. Κατσελλή ότι δεν πρέπει ρομαντικά να αντιμε

τωπΙζουμε οποιοδ'ήποτε πρόβλημα έχει σχέση με το θέμα του περιβάλλοντος, αλλά 
σίγουρα. όταν είναι εξειδικευμένο το πρόβλημα. το λιγότερο που έχουμε υποχρέωση 

στον εαυτό μας, αλλά και στο Σώμα και στο λαό που εκπροσωπούμε είναι να 

είμαστε ακριβείς, ειδικότερα όταν είναι τεχνικό το θέμα. Επομένως 'ήταν πολύ 

εύκολο να καταλήξουμε είτε ως άτομα είτε ως κόμματα σε κάποια αυθαίρε-ι:α συμπε
ράσματα. Εκείνο που προσπάθησε η Επιτροπή Περιβάλλοντος ήταν να δώσει μια 

ολοκληρωμένη εικόνα της ιστορίας των προβλημάτων του "Rainbow" και πιστεύω 
ότι το πε-ι:ύχαμε. Και ενώπιον του Σώματος τέθηκαν οι εναλλακτικές εκεΙνες λ\ισεις. 

Αλλά ας δούμε το θέμα χρονολογικά, κύριοι συνάδελφοι. γιατί μιλούμε για 
ευθύνες. Όντως υπάρχουν ευθύνες. Πάρα πολλές ευθύνες. Λειτούργησε αυτό το 
βαφείο το 1975. Άρχισαν να παρουσιάζονται τα έντονα προβλ'ήματα από το 1986. 
Έχω και πρακτικά της πρώτης επιτροπής που είχε συσταθεί τότε και της oπoLας 

προήδρευσε ο Έπαρχος ΛεuxωσΙας γι.α την αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων. 

ΕΙχαν κατά καιρούς οι αρμόδιοι -είτε αυτο! είναι η κυβέρνηση με επικεφαλής τον 

Πρόεδρο είτε οι ΕΠικεφαλής οποιωνδήποτε άλλων τεχνικών τμημάτων των 

τεσσάρων τουλάχιστον εμπλεκόμενων YπoυργεΙWν, κυρισι συνάδελφοι- πραγματο

ποι'ήσει κάποιες επισκέψεις. ε'χαν ετοιμάσει κάποιες εκθέσεις με κάποιες εισηγήσεις. 
Είναι γεγονός ότι έχουν καταταλαuιωρτιθεί η κοινότητα ΑκακΙΟυ, ο σuy..ιεκρφένoς 

βιομήχανος, οι βιομηχανίες που άμεσα ή έμμεσα επηρεάζονται -και μιλουμε για τις 

βιομηχανΙες ένδυσης που έχουν σχέση με το βαφεΙΟ "Rainbow"- η κυβέρνηση, τα 

τέσσερα τμήματα των εμπλεκόμενων Υπουργείων που έχουν σχέση με τα θέματα της 

βιομηχανΙΟς, του περιβάλλοντος, της UΓεΙOς κτλ., αλλά σΙγουρα και η Βουλή τα 
μέγιστα. Είναι το τρίτο θι!μα που εγγράφεται και συζητείται σε σχέση με το 

"Rainbow~. 

Αλλά χρονολογικά ας δο'ύμε τι έγινε. ΤΟ 1986 φάνηκε το πρόβλημα της 
ρύπανσης. Και κάπου, κυριοι συνάδελφοι, --δε θέλω να κάμω μάθημα, προς θεούl 

Δεν εΙμαι γιατρός, δεν είμαι, επαναλαμβάνω, χημικός- μερικά πράγματα πρέπει να 

τα ξεχωρίσουμε. Γιατι, όταν μιλοuμε για ρ'ύπανση, πρέπει κάπου να καταλαβαΙ
νουμε, χωρίς όμως και να τρομοκρατούμαστε. Όπως το έχω καταλάβει, αυτη τη 

στιγμή αν δέκα συνάδελφοι. πέντε συνάδελφοι -συγγνώμη. κύριε Μοuoιούττα- αρχί

σουν να ΚΟ-ι-τν(.ζουν ο' αυτή την αίθουσα, θα υπάρχει ρύ.-τανση. Ρύπανση σίγουρο.. 

Ρύπανση υπάρχει, όταν και σ' ένα αυτοκίνητο, με το οποΙο διακινούνται πέντε 
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άτομα για δύο ώρες, μεΙVOΊJν κλειστά τα τζάμια χωρΙς να ΊJπάρχει εξαερισμός. 
Εκείνο το οπο(ο είχε υποχρέωση η ε.."nτρο;τή Περιβάλλοντος και η Βουλτ1 να 

κάμε~ -και είναι OΊJτό που τjθελα να υποδε{.ξω, κύριε Πρόεδρέ μου- τ1ταν να διερεΥVΉ
σουμε τη σuγκεκριμένη εντΟλΊ\. Δηλαδτj εγκυμονεί η λεΙΤOΊJργΙα της βιομηχανίας 

αUΤΉς τ1 οποιασδτ1ποτε άλλης βιομηχαν{ας, στην οποία αΊJτόματα εμπλέκεται το 

δημόσιο συμφέρον, το κοινό συμφέρον, η Βουλτ1. κινδύνους για τη δημόσια υγεία; 
Και σίγουρα εδώ όλοι. όλα τα Μέλη της ΕπιτΡΟπτ1ς Περιβάλλοντος, από την πρώτη 

σηγμτ1 το κάναμε ξεκάθαρο προς όλες τις κατευθύνσεις. Όχι επηρεασμό 5.000 
υπαλλήλων ή 130 βιομΤ}χανιών, ενός εκαΤOμμυρίOΊJ βl.Oμηχανιών και δύο εκατομμυ
ρίων εμ.."tλεκόμενων υπαλλτ1λων τ1 άλλων εργoδoτoΊJμένων να εΙχαμε. δε θα εΙχαμε 

άλλΤ} εκλοΥ1Ί αν υπήρχε οποιαδτ1ποτε. όχι μαρτυρία με τη μορφτΊ της αποδεικτικτ1ς 

ισχύος . σημασΙας και αξίας που έχει για το δικαστήριο, αλλά πέραν της ένδειξης και 
της κάποιας Ψ'Ίμης. πιθανότητα σοβαρτ1 για τον εΠ1lρεασμό της δημόσιας υγειας, από 

του να συστήσει η ΕπιτροΠ1\ Περιβάλ),οvrος στο Σώμα αυτό να εισηγηθεί στην 

κυβέρνησΤ} το κλείσιμο του εργοστασίου. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, εδώ βλέποντας το θέμα πραγματικά κάτω απ' όλες 
τις διαστάσεις η Επιτροπή Περιβόλλοντος είχε ouveeyqoia με τΤ}ν κοινότΤ}τα και με 
τΤ}ν Επιτροπτ1 Περιβόλλοvrος τΤ}ς κοινότητας Ακακίου. Από κυβερνητικτ1ς πλενρός 

σίγουρα με το Υπουργείο Γεωργίας xb.t Φυσικών Πόρων οτο οποίο υπάγεται το 
Τμήμα Γεωλογικτ1ς Επισκόπησης που εμπλέκεται άμεσα πρώτο ΟΤΤ} λειτουργία του 

βαφεΙOΊJ. με το Τμτjμα Αναπτύξεως Υδάτων που σΙγουρα έχει σχέση με τα νερά για 

το οπο(α μιλούμε -αφού μιλούμε για μόλυνση ή ρύπανση, όπως σUΝΗΘίσαμε να λέμε. 

των υπόγειων υδροφόρων στρωμάτων μας- σίγουρα το Υπουργείο Εμπορίου και 

ΒιομηχανΙας, γιατί εκείνο δΙνει τΤ}ν άδεια στΤ} λειτουργΙα τέτοιων βιομΤ}χανιών και 

οπωσδτ1ποτε και το ΥπουργεΙο Υγείας, γιατί έχει σχέση με την υΥεΙα του λαού. 

Παρόλληλα εί.χαμε καλέσει και άλλους άμεσα ή έμμεσα επηρεαζόμενους, άλλες οργα

νώσεις περιβαλλοντικές και σίγουρα. την ΟΕΒ, το ΚΕΒΕ κτλ. 

Εδώ. κύριοι συνάδελφοι, όπως φαίνεται και από τΤ}ν Έκθεση, είναι κοινώς 

παραδεκτό -γιατί δε χρειάζεται να είσαι ειδικός- ότι τα απόβλητα του βαφείου 

~Ralnbow" τ1 οποιουδτ1ποτε βαφείου περιlχoυν και κό.."tOιες τοξικές oυσιtς. Αυτό το 

αναγράφουν οι βαφές καθώς και άλλα συστατικά ή άλλες ουσίες που χρησιμοποιού

νται στην επεξεργασία, στη βαΨ'Ί. Όμως. κύριοι συνάδελφοι. ερωτώ, για να ξέρουμε 

και γιατί μιλούμε και πού προσπαθούμε να καθοδηΥ11σοιιμε το Σώμα, υπάρχουν 

βιομΤ}χανίες επεξεργασίας αλσυμινίου τ1 βαφής αλουμινίου στην Κύπρο; BεβαLως 
υπάρχουν. Στις ουσίες που χρησιμοποιούν Ύια την επεξεQΎασία ή τη βαφή υπάρ

χουν και τoξ~κές. Να το θυμάστε το"το. Και δεν υπάρχει σε κανένα εργοστάσιο 

αλουμινίου σύοτΤ}μα επεξεργασίας λυμάτων. 

Να πω και κάτι άλλο; Ε{.πε η κα Κατσελλή και ο κ. Πρέντζας ότι υπάρχουν 

άλλα τέσσερα βαφεία. Φυσικά υπάρχουν. κύριοι συνάδελφοι. θα το πω. μην τρομο
κρατείστε. Με τα στοιχεία που μας έδωσαν και τα τέσσερα λειτουργούν μέσα στα 

κέντρα των πόλεων χωρίς σύστημα επεξεQΎασίας. Να αναφερθώ και σε ονόματα; 

Να πω στο κέντρο της Λευκωσίας ότι λειτουργεί βαφεΙΟ χωρίς σύστημα επεξεργα

σΙας; Να πω και το όνομά του: Είναι γνωστό. Με μικρότερη βεβαίως παραγωγή 

και τα λύματά του χωρίς επεξεργασία χύνονται σε λάκκους, εκεί δίπλα που είναι τα 
σπίτια σας. Να πω για τη Λεμεσό: Δύο βιομηχανίες στη βιομτιχανική περιoχτj 

Λεμεσού λεΙΤOΊJργOύν και αφήνουν τα λύματά τους όχι καν σε λάκκους, κύριοι συνά

δελφοι. κό.."tου χύνονται σε περιβόλια. σε κτ1πους εσπεριδοειδών και μπορούσε το 
μεσημέρι να είχατε φάει και ένα από τα πορτοκάλια αυτών των κτjπων. 
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Να πω για πολλούς άλλους βαθμούς ρύπανσης που έχουν σχέση με τούτα; 

Είπα "μην τρομοκρατε(στε" υπό την εξής έννοια: Σίγουρα περιέχονται κάποιες 
τοξικές ουσΙες. Εμείς προσπαθήσαμε να Υ.ατανοήσουμε το πρόβλ,.,μα. βασισμένοι 
στ,.,ν έρευνα την οποία έκαμαν οι αρμόδιες υ:τ,.,ρεσίες. Αν βεβαίως τώρα έχουν 
ΣUΝωμOτήσει ο Διευθυντής των lατρ~κών Υπηρεσιών, ο Διευθυντής του Τμήματος 
Γεωλογικής Επισκόπησης, ο Διευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Χωροτα· 

ξίας, οι Διευθυντές των άλλων τμ,.,μάτων που έχουν σχέση με το ΥπουΡΥε{Ο Εμπο

ρΙΟυ και Bιoμηχανt.ας για τις βιομηχανικές περιοχές και ζώνες μας. αν όλοι αυτοί 
έχουν συνωμοτ(σει για να μας αφανίσονν με ρύπανση ή μόλυνση που προκαλείται 
αιτό τα απόβλητα των βαφείων και το καταφέρουν, μπράβο τους. Αλλά από τις 

αναλύσεις που έγιναν μέχρι τώρα -και είμαστε φορτικοί και θα εΙμαστε ως 

Επιτροπή Περιβάλλοντος· έχει καταδειχθεί όη από το 1986 μέχρι σήμερα ναι, 

υπάρχει κάποια ρύπανση στο περιβάλλον, αφού τη βλέπει κανένας. όταν πάει. 

Πράγματι αυτό που εLπε και ο κ. Πρέντζας μόνον η όψη αυτών των χωμάτινων 

λάκκων εκεί που προσωρινά τώρα χύνονται τα απόβλητα είναι aπoτρoπιαστική. 

Αλλά εκείνο το οποίο μας ενδιέφερε είναι πρόγματι και τι άλλη ζημιά έχει γ(νΗ. 

επαναλαμβάνω, είτε στη δημόσια υγεΙα είτε γενικότερα οτο περιβάλλον. Και από τις 

αναλύσεις που όλα αυτά τα κυβερνητικά τμήματα που ανέφερα κάνουν. κύριοι συνό· 
δελφοι. αιτό το 1986 μέχρι σήμερα δεν υπάρχει αυτό το στοιχεΙΟ. 

Δηλαδή, υπενθ"uμΙζω ότι πριν τέσσερα χρόνια τη Βουλή ·σ(γουρα τον κυπριακό 

λαό- είχε αιτασχολήσει το περιβόητο ΑΣΚΑΡΕΛ. ΤΟ ΑΣΚΑΡΕΛ περιέχει αυτό που 

ακούσατε προηγουμένως. το PCB. Το PCB. κυριοι συνάδελφοι, είναι αυτό που έχει 
καρκινογόνες ουσίες. Είναι τα καρκινογόνα. Και εδώ με τα στοιχεΙα, με τα δεδο

μένα που μας έδωσαν. Αμερικής και ΕΟΚ πρέπει, για να είναι επικίνδυνη η περιε

κτικότητα σε PCB που σημαίνει καρκινογόνες ουσίες που περιέχονται στις τοξικές, 
να ανέρχονται κατά τα αμερικάνικα πρότυπα σε πέραν των 50 000 στα τρ(α τρισεκα
τομμυρια και κατά τα πρότυπα της ΕΟΚ σε 20 000 στο ένα τρισεκατομμύριο. Η 

περιεκτικότητα, για να καταλάβετε, των διατρήσεων της περιοχής σε PCB, σε καρκι
νογόνες δηλαδή τοξικές ουσίες είναι Ο, ή 2 Τι 3. Στις 20 000 στο ένα 1ρισεκα10μ
μύριο για το ευρωπα'ίκό standard κα~ στις 50 ()()() στο ένα τρι.σεκατομμυριο για το 
αμερικανικό επΙΠεδο. Αυτό δε μας το έχουν καταθέσει. θέλω να γίνω πιο συγκεκρι

μένος. Οπωσδήποτε το γεγονός και μόνο όη λεΙ10υργεΙ μια βιομηχανία βαφείου 

που χρησιμοποιεί νερά και μένουν α.ι1:όβλητα είναι μορφή ρυπανσης. Αλλά, επανα
λαμβάνω, όπως είδαμε εμεΙς τουλόχιστον το έργο μας. δεν είμαστε οι αρμόδιοι να 

αποφασίσουμε για τον τρόπο με τον οπο(ο σήμερα θα συνεχίσει να λειτουρΥεΙ Και 

εκείνο το οποίο ζητήσαμε ήταν να δούμε ένα παράλληλο εργοστάσιο. που χρησιμο

ποιεί αυτό το σύστημα που εισηγήθηκε η κυβέρνησ,.,. Και μας ε(.παν ότι μόνο ένα 

έχει αυτό το σύστημα στην Κύπρο, τα άλλα τέσσερα δεν το έχouν. Και πήγαμε στη 

Λάρνακα. Πράγματι εκεΙ είδαμε το θαύμα της τεχνολογίας. Και αναφέρεται και 

στην Έκθεση. Υποστηρίζω και τη θέση της Επιτροπής στ,.,ν Έκθεση. Δηλαδή 

υπάρχει η τεχνOλoγι.a σήμερα για να επεξεργάζεται 1α απόβλητα σ(γουρα και των 

βαφείων και άλλων βιομηχανιών. Γιατί άλλως πως, κύριοι συνάδελφοι, αλίμονο, αν 

δεν μπoρoiισαμε πράγματι να βρονμε 1ρόπους να συμβιώσει το περιβάλλον. η 

δημόσια υγεία μαζί με την άνθηση ή με τη συντήρηση ή με την υπαρξη βιομηχανto.ς 

στον τόπο μας. 

Ξέρετ:ε. κύριοι συνάδελφοι, πού aπoπλένoνται τα ντεπόζιτα των διυλιστηρίων 
της Λάρνακας παραδείγματος χάριν; Μέσα στη θάλασσα, κUρΙOι συνάδελφοι. Κάθε 
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μερικούς μήνες ανοΙγουν τους οχετούς και διοχετεύουν με μεγάλη πΙεση νερό. Αυτά 

τα λέγω, γιατΙ. στην προσπάθειά μο\! να διερευνήσω όλες τις δυνατές πηγές 
ρυπανσης, φρόΥΗσα και εγώ να πληρoqχ>ρηθώ πώς θα προστατεύσουμε τον τόπο 

μας. Αυτά δεν τα λέγω για να διχαιολαΥήοω τη ρύπανση xou προκαλεί το βαφεΙΟ 
"Ralnbow~. αλλά για να πω ότι κάπου πρέπει να πQOβλημαΤΙCΠOύμε υπεύθυνα. 
κlJβέρνηση και Βουλή, για να δούμε πώς θα βeλ τιώσουμε την κατάσταση, χωρ(ς να 

χωριζόμαστε σε στρατόπεδα υποστήριξης ή μη σuyxεχριμένων βιομηχανιών. 

βαφεΙων τι επιχειρήσεων. Κι αν, επαναλαμβάνω, είχαμε οποιοδτ\ποτε στοιχείο -αυτά 
που μας ανέφερε ο χ. Πρένtζας δεν περιέχουν πραγματικά ένα στοιχείο και έχω 

μελετήσει με πολλή προσοχή εκθέσεις τεχνικών- cruμφωνα με το ΟΠΟ(Ο έχει επηρεα

στεί τι υγεία όχι ανθρώπου, κύριοι συνάδελφοι, ζώου στην περιοχή Αχ.αχΙου . δε θα 
είχα δείΙτερη επιλογή ως άτομο, ως Βουλευπ'ις. να τοποθετηθώ. Αλλά έχουν ρωτηθεί 
κατό κόρον. Είδαμε ης αναλύσεις κα~ οι απαντήσεις εΙναι αρνητικές. 

Λέμε για συνθήκες εργασ(.ας του εργοστασΙΟυ. Μα. κύριοι σuνόδελφoι. 

λειτουργεΙ από το 1975. Ρωτήσαμε. Είχαμε πόει EJ-τιτόπου και το είδαμε. "Έλα εδώ 

εσύ. κύριε . Εργόζεσαι εδώ:" ·'Βεβαιως". Συγχεκριμένος εργότης να πούμε. "Για 

πόσα χρόνια, κύριε"; "Για 10, 12 χρόνια". ΜΕ{.σαι ευτυχής;" ΜΜάλιοτα". Και 

στεκόταν πόνω από μια μηχανή που έβαφε νήματα με εκείνους τους καπνούς. με 

εκεΙνες τις αναΟυμιόσεις. Ρωτήσαμε Υπουργείο Εργασίας, Υπουργείο Εμ..-τορΙΟυ 

και Βιομηχανίας και σίγουρα τη διεύθυνση. Υπόρχουν κατατεθειμένα έγγραφα και 
όλα τα πρακτικό στενογραφημένα. "Κύριοι, εΙχατε επεισόδιο": Σωστό ο κ. Πρέν
τζας ΕΠέμενε, ποιες εΙναι ΟΙ συνθήκες εργασtας αυτών των ανθρώπων. Μα είναι 

δυνατό να εργάζομαι 15 χρόνια σε μια βιομηχαν(.α και να αναπνέω, να εισπνέω 

συνέχεια αυτές ης αναθυμιάσεις και να ερωτούμαι και να λtω "εΙμαι λεβέντης"; 

Εμένα ένας αυτό μου εΙΠε. Λέγω. "μπρό:βο. ε{.σαι δυνατός". 

Αλλά ας πούμε τώρα και για κάποιες ευθύνες. Σίγουρα στις 12 Νοεμβρίου 
1989 σε επίσκεψή του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε ΠΕΙ στην κοινότητα 

ΑκακΙου ότι με τη σωστή επεξεργασία των λυμάτων μπορεί να λειτουργήσει το εργο

σtάσιo. Και η κοινότητα Ακαχίου καλόπιοτα. όπως είχε κάμει και στο παρελθόν επί 

άλλης δι.ακUΒΈρντισης και με άλλους υπουργούς. αλλά και μέχρι πρόσφατα. είχε 
δώσει όλα τα χρονικά περιθώρια. Κάπου όμως εμπαιζόταν ο.-τό όλους, εκτός από τη 

Βουλή βέβαια. ιδιαίτερα από εκείνους που μπορούσαν επιτόπου να λύσουν το 

πρόβλημα. Και όταν στις 12 Νοεμβρ(ου 1989 ο κ. ΒασιλεΙΟυ τους έλεγε ότι με 
σωστή επεξεργασΙα λυμάτων θα μείνει εκεί το εQΎoστάσr.o, ποια ήταν η σuλλoγι..σι:ική 

στις 15 ΜαρτΙΟυ 1990 -συγκεκριμένες ημερομηνίες, όχι περίπου- δηλαδή τέσσερις 

μήνες μετά . όταν τους είπε όη θα το μεrακινήσει και θα πάη στη Μενόγια το 

βαφείο; Και μάλιστα όταν είχε εΥΥραφεΙ το θέμα γι.α συζήτηση στην προηγούμενη 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος και ταυτόχρονα δύο συνάδελφοι είχαν 
εγγράψει και παράλληλο θέμα. δηλαδή όχι μεταφορά: στη Μενόγια ή οπουδήποτε 

αλλού. γιατΙ σίγουρα από τη στιγμή που έρχεσαι και δέχεσαι ότι δεν μπορείς να 

, εφαρμόσεις μια τεχνολογία σε ένα άλφα μέρος. ποιο θα πείσεις ειδικά στην Κύπρο 

ότι στο βήτα μέρος θα μπορεί να εφαρμοστεί και να μην υπάρχει κίνδυνος: Αλλά 

στην παλινδρόμηση και στην αλληλοσύγκρουση των ιδεών και των σκέψεων και των 

εισηγήσεων της κυβtρνησης στις οποΙΙς εΙχαν συμβάλε~ και ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας και τρεις συΥκεκριμένοι ΥπουργοΙ είδαμε μετά τις 15 ΜαρτΙΟυ 1990 που 
είπε για μετακΙνηση του βαφεΙου στη Μενόγια -αφού η Βουλή με Έκθεσή της είπε 
όχι- ειδαμε. λέω. το τέλος του 1990, έξι. EΠ"td μιjνες μετά και μέχρι το τέλος του 
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1991, για ενάμιση δηλαδή χρόνο. να προβλllματ(ζεται τι κυβέρνηση πού θα πάει το 

βαφείο, αφού σε αυτό το δι.άστημα είχε λειτουργήσει χαι τι Επιτροπή με Πρόεδρο τον 

Έπαρχο Λευκωσίας και μΙλη τους διεUΘuντές όλων των εμπλεκόμενων τμημάτων 

των τεσσάρων Υπουργείων για να εξετάσει το πρόβλημα και εΙΠαν να μεταφερθεί 
στο Σοπάζ, στην περιοχή του Ιοπάζ της Λευκωσίας. Μετά δε από ττιν απόφαση 

αυτή τι κυβέρνηση άρχισε ξανά να προβληματίζεται για την παραμονή εκεΙ το τέλος 

του 1991. για να μας πει στις 23 Ιανουαρίου ~ΞέΡΙΤE. χνριοι, μπορεί να λειτoυΡΎ1'iσει 
το εργοστάσιο εχει. αφού εφαρμοστεί τι τεχνολογι.α αυτή της ε.-τεξεργασιας των 

λυμάτων μέχρι και τριτοβό.θμι.ας χημικής, βιολογικής κτλ. επεξEρyασ(ας~. ΕΙναι εδώ 

που έχουν δίκαι.ο οι συνάδελφοι και ο Χ. Πρέντζας και τι χ. Κατσελλή. 

Αλλό:. Κ'ύριε Πρόεδρε. για σκοπούς τάξεως. Εδώ υπάρχει τι αλληλογραφία. 
υπάρχουν τεχμτιριωμένα στΟΙΧΕία. Ποτέ δε tTlIτIOηxe τίποτε το O1ryΚεκριμένO που θα 
έπρεπε να γίνει OΤTlV περιοχή και δεν έγινε Ε(τε από tTlV κοινότψα είτε από το\lς 
εργαζOμένOUς στα ξενοδοχεια είτε στη βιομTlχανία. ΤΟ 1989 ΤΙ Κ\ιπριακή Τράπεζα 

Αναπτύξεως είχε παραχωρήσει έγκριση γι.a δάνειο f420.000 για σκοπούς επέκτασης 
το\l βαφεΙΟ\l. Να πιστέψουμε ότι α\lτοί οι άνθρωποι εκει. αβρόχοις ποσΙν, είπαν να 

το\l δώσουν μισό εκατομμύριο λfρες; Δεν κοίταξαν τις έρεuvες, αν έχει ά&ιες κτλ.; 
Κάτι λέχθηκε ΠΡOτιγO\lμtνως. Το\l δόθηκε άδεια από το 1975 λειτο\lργιας του εργο· 
στασΙΟ\l, κύριοι. Λειτouρyoύσε με άδειες. Αλλά επειδή η.ιγχάνει να είμαι και λίγο 

διχτιγόρος, εγώ διερωτώμαι: Εδώ μπορε(ς σήμερα να πάρεις διάταγμα το\l δικαστη· 

ρ[ο\l και να κλείσεις οποιαδήποτε βιομηχανία ή κατοικία ή μικροεπιχείρηση, γι.aτ( 

προκαλεί οχληρία. Η οχληρία είναι ο ελάχιστος βαθμός επηρεασμού από τη 

ρύπανση ή από τη μόλ\lνση. Και εγώ προσωπικά ως δικηγόρος θυμούμαι στην 

καριέρα μο\l είχα κλείσει αρκετές τέτοιες καταστάσεις οχληρίας. Εδώ γι.aτ( άραγε 

γι' αυτό το εQΎOOΤάσιO -όλλαξαν κ\lβερνήσεις, άλλαξαν ΥΠΟ\lΡΥοί, διαμαρτύρεται 

lvtOva και μαχητικά τι κοινότητα. γιατί θέλει να προστατεύσει το περιβάλλον ΤTlς. 
ττιν περιouσtα ττις και σωστά πράπει- δεν προσέφυγε και ένας στα δικαστήρια; 

Μα. κύρι.οι συνάδελφοι. κάπο\l ζήτησε το ίδιο το Τμήμα Γεωλογικης Επισκόπτιοης 
από το Γενικό Εισαγγελέα μtσω του Υπουργού Γεωργίας και Φοοικών Πόρων να 

ασκτιθεί ποινική δίωξτι και να κλείσει το εQΎOστ6:σιO. Και ΤΙρθε ο Γενικός Εισαγγε
λέας στη ο\lνέχεια. κύριοι, και ζΤΙτησε α.ίτό τσ Κρατικό μας Χημείσ, το\l οποίο\l προ·ι:,.. 

οταται η κ. Ακκελίδο\l. στοιχεία αν μπορεί να σττιριξει αυτή ττιν \ιπόθεση. Και 

oπάvtTIot -για να μη σας διαβάσω την ενάμιση σελίδα ττις επιστολής το\l Κρατικού 
ΧτιμεΙΟ\l- ούτε λίγο ούτε πολύ το Κρατικό μας Χημείο στις 2 Ι Μαρτίο\l 1989 ότι τα 
στοιχεία τα oπotα \ιπάρχο\ΙV είναι ΣUΓΚεκριμένα, ως εκ τούτο\l και με βάση τα \ιπάρ

XOvta ευρήματα οποιαδΤιποτε γενίκευση με ανάλογη εξαγωγή cruμπερασμάτων για 
τον επηρεασμό το\l uδρoφόQo\l στρώματος της περιοχής στερείται επαρκούς επιστη

μονικΤΙς τεκμτιρ(.ωσης. Και ΣUΝΕχ(ζει: '"Τα ε\lρήματα αΊΠά δε δύναvtαι να χρησιμσ

nOLTlθoύY ως αποδεικτικά στοιχεία ένανη το\l ισχυρισμού πο\l αναφέρεται σττιν 
επιστολή... Όμως για σκOπoUς απόδειξης προέλε\lσης και εκτίμησης του μεγέθους 

της συνεπαγόμενης ρίιπανσης μιας περιοχής, καθώς και των δUΝΗτικών άμεσα και 

έμμεσα επι.-πώσεων απαιτεΙται πάντοτε η ΕΚτέλεση ειδικής και εμπεριοτατωμέντις 

έρε\lνας σχετικά \ιψηλού κόστους και μακρός χρονικΤΙς διάρκειας. Στην παρούσα 
φάση το\l προβλήματος το Γενικό ΧημεΙΟ το\l κράτους πιστεύει ότι νοο\lμένου πως 

και οι δύο πλε\lρές, δηλαδή η κ'Uβέρνηση και τι εταιρεΙα, cruμ,φωνούν σττιν αναΎΚαιό· 
τητα εγκατάστασης από την εταιρεΙα ενός τέτοιου σοοτήματος επεξεργασίας εξαγνι

ομού των αποβλήτων πο\l να δι.aσφαλιζει το περιβάλλον και τη δημόσια. υγεΙΟ, δεν 
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προέχει η εκτέλεση τέτοιας έρεuνας~. Αυτά λέγει το Κρατικό μας ΧημεΙΟ, κύριοι, το 
1989 και 11 κατάσταση δεν έχει αλλάξει σε τΙποτε. Εκείνο που άμεσα επιβάλλεται 
είναι η επί.σπευση της όλης διαδικασίας σχεδιασμΟύ και εγκατάστασης του cπ.ισττ'ι
ματος. Αυτή είναι τεκμηριωμένη γνωμοδότηση σε μια καθαρά πρακτική επισt11μo
νική μαρτυρία προς το Γενικό Εισαηελέα. για να προχωρήσει σε ποινική δ(ωξ11. 

Δηλαδή θέλω να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι αν υπήρχε απλή μαρτυρία; όχι 

μαρτυρία με αποδεικτική αξία και σημασία δικαστηριακής φύσης, ότι 11 ρύπανση 
που προκαλείται σήμερα είναι τέτοια που να tπ11ρεάζει άμεσα Τ11 δ11μόσια υγεία ή τα 

υδροφόρα στρώματα. σίγουρα διν έπρεπε να συζητούμε. Αλλά αυτή η μαρτυρία δεν 

υπάρχει. Και είναι εδώ που πρέπει να προβληματιστούμε . γιατί σωστά πρέπει να 

περάσουμε και τα μ11νύματα. Αν ανακαλύψσιιμε αύριο -και το έχουμε ανακαλύψει . 

κύριοι συνάδελφοι- τέσσερα βαφεία που λειτουγούν χωρ!.ς σύστημα επεξεργασίας 
λυμάτων, καθώς και εργοστάσια που ε..τεξεργάζονται και βάφουν το αλουμίνιο, 

διαδικασία που δημιουργεί τοξικές ουσίες, στα οποια όμως δε λεΗουργούν ο τρόπος 

απόπλυσης και πολλά άλλα, τι θα πρέ.ιτει να αποφασίσει αυτή 11 Βουλή; Να κλείσει 
όλες τις βιομ11χανίες; Αν έτσι θα προστατεύσουμε το περιβάλλον. συμφωνώ και εγώ 

να τις κλείσουμε. 

Αλλά να δούμε και τις επι.πτώσεις. Και είναι εδώ που βλέποντας τις εκθέσεις 
που μας έχουν δώσει όλοι οι εμπειρογνώμονες -έχει χρησιμΟΠΟΙ11θεί Γερμανός

μιλσύμε για σiιOΤ11μα εγκατάστασης CLιτό την Bayer και μιλούμε για σίΙστημα επεξερ
γασ(ας λυμάτων που θα στοιχίσει μισό εκατομμύριο λίρες και θα καταβληθεί. έτσι 
μας εΙΠαν στην Επιτροπή, από τον ίδιο τον ιδιοκτήτη το ποσό. Και επίσημα και 

υπεύθυνα πληρoqχ>ρώ το Σώμα ότι 11 κυβέρνηση με το Υπουργείο Εμπορίου και 
Βιομηχανίας αυτή Τ11 στιγμή προσπαθεί να εγκαταστήσει σίJστημα επεξεργασtας 

λυμάτων στη βιομηχανική περιοχή της ΛεμεσοίΙ που υπόρχουν 17 παρόμοιες 

προβληματικές βιoμηχανLες καταβάλλοντας το ήμισυ του κόστους. Επομένως είναι 

με τούτο το οχεπτικό που έβαλε και τα δίιο ενδεχόμενα η Επιτροπή μ.-τροστά στο 

Σώμα. Αν πράγματι .0 Σώμα έχει πειστεί ότι οι κίνδυνοι μέχρι τώρα δεν ήταν 

τέτοι.οι που να έχουν όμεση σχέση με τη δημόσια υγεΙΟ, σίγουρα με τη χρήση τεχνο

λογίας και την εγκατάσταση του συστήματος ~ριτoβό.θμιας επεξεργασίας λυμότων -
μέχρι και χημικός και βιολογικός καθαρισμός θα γίνεται- θα δοίΙμε εκείνο το οποίο 

είδαμε περίπου στη Λάρνακα. αφού υπεύθυνα σας λέγω μας δ~αβεβαίωσαν οι εμπει
ρογνώμονες ότι θα είναι ακόμη καλύτερη η επεξεργασία. Το σύστημα της Λάρνακας 

του Α. Knitting, το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, κύριοι συν~δελφoι, εργάζεται στη 
ζώνη ελεύθερου εμπορίου της Λόρνακας και προορίζεται μόνο για εξαγωγές έχει 

στοιχίσει, όπως μας ανέφεραν στην ε..-τιτόπου επίσκεψή μας, .tS0.000. Και εδώ 

μιλοίΙν οι αρμόδιοι για μισό εκατομμύριο λίρες. Η δε Κυπριακή Τράπεζα Αναπtύ

ξεως Λτδ έχει εγκρίνει (420.000. Όλοι αυτοί έχουν συνωμοτήσει εναντίον του περι
βάλλοντος; Να τους δικάσουμε. να τους καταδικάσουμε, αλλό. να το αποδε{.ξουμε 

πρώτα. Και εδώ έρχεται η Επιτροπή και λέγει στο πρώτο ενδεχόμενο που θέτει 

ενώπιον του Σώματος ότι η κυβέρνηση κατΟ.ηξε κακώς με πολλές παλινδρoμτiσεις, 
με ταλοιπωρΙες σίγουρα των κατοίκων. σε κάποια συμ..-τεράσματα. αλλά οπωσδήποτε 
για να μη θεωρεΙται και κάπως δύσκολο για ένα Βουλευτή που θα ανέΡΧΕ1'αι στο 
βήμα να υποστηριζει αντικειμενικό. επαναλαμβάνω, και δ(καια οποιεσδή.-τοτε άλλες 

καταστ~σεις. Με διπλή συμπάθεια βλέπουμε το πρόβλημα των Ακακιωτών. Με την 

ίδια σVΜπάθεια έχω υποχρέωση ως εκπρόσωπος του λαού να δω και το πρόβλημα 
οποιουδήποτε ε.-τηρεαζόμενου εί.τε τούτος είναι εργαζόμενος είτε βι.ομήχανος. Διότι 
όλοι μας έχουμε να αντιμετωπίσουμε το ίδιο πρόβλημα. 
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Να μου επιτρέψει δε ο συνάδελφος κ. Πρέντζας ~νιώθω την ανάγκη και θα το 
πω- να κάμω μερικές παρατηρήσεις. Εγώ τουλάχιστον σε αρκετές επίσημες ή ημιεπί· 

σημες επισχέψεις που είχα πραγματοποιήσει ως Βουλευτής στο εξωτερικό σε καμιά 

χώρα δεν οδηyiιθηκα σε χώρους για να μου δείξουν τα προβλήματα που έχουν με τα 

αΠόβλητά τους. Σίγουρα η ευαισθητοποίηση πρέπει να υπάρχει για την προστασία 

του περιβάλλοντος. Αλλά με όλο το σέβας, επαναλαμβάνω, στον κ. Πρέντζα, διερω.
τώμαι τι εξυπηρετούσε ακριβώς η ενημέρωση και η επιτόπου επίσχεψή του. Αν ήταν 
με άδεια ή όχι του ιδιοκτητη του δεν το συζητώ. Για να παραδεχθώ ως κυπριακή 

κοινωνία. ως κυπριακη κυβέρνηση, ως κυπριακή Βουλη, ως κυπριακη βιομηχανία 
ότι δεν μ..-ιορώ να εναρμονίσω τη λειτουργία ενός βαφεΙΟυ με την προστασία του 

φυσικού μου περιβάλλοντος: Και είναι εδώ ακριβώς που θα πρέπει, επαναλαμβάνω, 
υπεύθυνα να δούμε το πρόβλημα. Εμε(.ς τουλάχιστον εΙδαμε ότι, μεταξύ άλλων, θα 
μ..-ιορεΙ να συνεχίσει να λειτουργεί εχεί βαφείο μέχρι που να εγκατασταθεί ο σταθμός 
επεξεργασίας που με πιέσεις έχει αποσπάσει ρητές υποσχέσεις η Επιτροπή, ότι 

τούτο μπορεί να γίνει σε επτά μήνες αντί σε 18. Εισηγούμαστε λοιπόν άμεση εγκαtά
σταση του σταθμού επεξεργασίας. γιατί είμαστε ομόφωνοι να κλείσουν αυτή τη 

στιγμή που μιλούμε οι χωμάτινες δεξαμενές, να κλείσουν οι λάκκοι, κύριοι συνά

δελφοι, παρόλο που η θέση, επαναλαμβάνω, πάντοτε των διευθυντών των τεχνικών 

,"μημάτων μας είναι καθηΣVΧαστική. 'Otav έρχεται ο Διευθυντής της Γεωλογικής 
Επισχόπησης, που έχει μετα..ττνχιακές διαtριβές κτλ. και με διαβεβαιώνει επίσημα 

και γραmώς ως κυβέρνηση ότι: "Κύριοι, μάλιστα. κάτω από το υδρόστρωμα εκεί 
υπάρχει μάργα πάχους 25 μέτρων η οποία δεν επιτρέπει τη δι..έλενση onotoooTjItOtt 
οργανισμού από τα απόβλητα στο υπόστρωμα~. Όταν μον λένε ότι για 18 μήνες 
εντατικά μετά από το 1986 που ξεκΙνησαν να παρακολουθούν την περιοχή, όλες οι 
αναλύσεις που έγιναν δεν έδειξαν οποιαδήποτε ανησυχία, όταν, όταν, όταν ... , ειση
γούμαι ως επιπρόσθετο μέτρο προστασίας να προωθηθεί -γιατί κι αν θέλετε για το 
περιβάλλον γενικότερα οπωσδήποτε είναι ave.JtitQfntO να λειτονργούν εκεΙ οι χωμά
τινες δεξαμενές ή οι λάκκοι- πέραν των όσων είπε η κυβέρνηση, η υπολειτουργία του 

εργοστασίου, κύριοι συνάδελφοι. ΕκεΙ δηλαδή που καταναλίσκει Π,χ. σήμερα 800 
τόνους νερό την ημέρα -εκεί περΙ-του είναι. 800, 90()... να καταναλίσκει για τους 

ιπόμενOUς επτά μήνες, 300,400 ,"όνους, απλώς για να συντηρείται. Να συντηρηθούν 
οι 70, 80, Ι 00 εργαζόμενοι στο χώρο του εργοστασίου, να μπορέσουν να συντηρη
θούν οι όμεσα επηρεαζόμενες βιoμηxανLες που μας εΙΠαν στην Επιτροπή (πάντοtε 
το επικαλούμε, δεν έχω προσωπική εμπειρία). Εκεί επίσημα μας αναφέρθηκε ότι 

εξυπηρετεί το 60% της βιομηχανίας ένδυσης του τόπου μας -έχει σχέση με το 

"Rainbow"- και το 13% του σννόλου των εξαγωγών μας περνά για βαφή από το 
συΥχεχρψένο εργοστάσιο. Να υπολειτουργεί λοιπόν, για να διατηρηθούν κάποια 

πλαίσια συνέχει.ας και συνέπειας μέχρι που να εγκατασταθεί το σύστημα επεξεργα

σίας λυμότων. Να διοριστεί επι..-τρόσθετα, λέμε εμείς, εμπειρογνώμονας με τη 

συμμετοχή της κοινότητας στην επιλοyil του, ο οποίος κάθε δύο μήνες τουλάχιστο 

να ενημερώνει όλους τους αρμοδίους, φυσικά και τη Βουλή, για την εξέλιξη, για να 

μπορέσουμε να φέρουμε σωστά αποτελέσματα. Αν, επαναλαμβάνω και πάλι, κριθεί 

σε οποιοδήποτε στάδιο ότι επηρεάζεται άμεσα η δημόσι.α UΓεΙα. ότι εγκυμονούνται 

ευρύτεροι κΙνδuνoι πέραν της γενικής αναφορά.ς -και δε θα ήθελα να μπω τώρα σε 

λεπτομέρειες, ίσως θα μον δοθεί η ευκαιρία αργότερα~ τότε πιστεύω ότι πρέπει να 

προβληματιστεί σωστά η Βονλή. 

Και τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πραγματικά να πω ότι η ταλαι..

πωρία των κατοίκων, της βιομηχανίας σίγουρα που επηρεάζεται ευρύτερα, αλλά και 
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"{ης Βουλής, επαναλαμβόνω. προέκυψε μετά από τις συνεχείς παλινδρομήσεις των 
αρμοδίων. θναι παράλλllΛα όμως εδώ που πρtπει να πω ότι στην προσπόθειά μας 
ως Επιτροπή Περιβάλλοντος να βρούμε την αλήθει.α. να καταλήξουμε σε σωστά 

συμπεράσματα, βρτ'ιχαμε απόλυτη κατανόηση και σuνtρΎασΙα CUt' όλα "{α ενδιαφερό
μενα μέρη όσο χι αν κατά καιρούς εΙχαν έντονους διαξιφισμούς ή διαφορές μεταξίι 
τους. Με αυτά τα δεδομένα και άλλα που θα λεχθούν, ας λόβει υπόψη του το Σώμα 
όη γενικότερα, όταν μιλούμε για τέτοιας φύσης προβλήματα. πρέπει να ξέρουμε και 

τι θα πράξουμε σε παράλληλα άλλα θέματα, για να είμαστε και εμείς σvνεπε(.ς σε 
θέματα που θέλουμε να είναι και άλλοι συνεπείς, όπως αuτή τη στιγμή μιλούμε για 

την κ~ρνηση. 

EUΧαριoτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

θα επιχειρήσω να είμαι nw σiιντoμoς απο τον Πρόεδρο της Επιτροπής, ξεκι
νώντας αΖτΟ την πρώτη δ~ωτΙστωση ότ~ ανεξάρτητα και niQQ από τη σοβαρό"ι:ητα 
αιι:oιoUΔήπoτε προβλήματος και το ώρ~μo και το δίκαιο αιι:οιωνδήποτε απόψεων, 

εμε(ς θέλονμε από την αρχή να καταδικάσονμε τη χρησιμοποίηση βίας oπoθενδτ'tπoτε 
και αν προέρχεται ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Και αυτό είναι θέμα διαδικασΙας, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

για τη διεκδίκηση οποιωνδήποτε αιτημάτων κατά γενικό τρόπο, κύριε 

Χ" Δημητρίον. 

Τ. ΧΑΤ2ΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστεΙ να ταιι:οθετηθούμε όλοι επ' αυτού τον ζητη

ματος ... αν ασκήθηκε βΙα και από ποιονς ασκήθηκε η βία και πώς. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν καθόρισα ποιος άσκησε βΙα και εναντίον ποιον. Καταδίκασα κατά γενικό 

τρόπο την άσκηση βΙας από οποιοδήποτε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Ναι. αλλά πρέπει να βρούμε και τονς ηθικούς αντονργούς της βίας ... 

Α, XPIΣTOY: 

Ευχαρί.στως να το συζητήσονμε αλλά όχι αυτή τη στιγμή απ' ό,τι αντιλαμβά· 

νoμα~. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

θtμα διαδικασίας, Το να πεις ότι καταδικάζω τη βΙα. μποριΙ να είνα~ τη βΙα 

της αστυνομίας, μπορεΙ να είναι τη βία που χρησιμοποιήθηκε προτού επέμβη τι αστν

νομΙα. Δεν καθορίστηκε το θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Διακόπηκε ο κ. Πρέντζας, κύQιε Πρόεδρε, πον μιλούσε επί τον θέματος, πριν 

προχωρήσει yw κατανομή οποιασδήποτε εuθ\ιvης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΚύΡΙΕ ΧατζηδημητρΙΟυ. δεν παραΚOλoUΘΉσατε τον κ. Πρέvtζα. Ο κ. Πρέvtζας 
άρχισε να ΕισηγεΙ-ι:οι πώς όoQXLOOV τα επεισ6δ~. το οποίο είναι θέμα που θα εξεtάσει 

το δικαστήριο. Ο κ. Χρίστου απλώς μιλ6. γενιχά και λέει "χαταδιχό.ζω 111 βια από 
οπουδήποτε και αν προέρχεται". 

Α.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εγώ δεν έχω κατανείμει καμιά ευθύντι για χανένα γεγονός. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Προχωρήστε παρακαλώ, αλλά όχι πάνω σ' αυtό το θέμα. 

Α.ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Μάλιστα. 

Το δεύτερο στοιχείο, χίιρι.ε Πρόεδρε. εΙναι τι σχέση "περιβάλλον και αΝΆΠWΞη". 

Όλοι μιλούμε ότι θα πρέπει τι ανάπtυξη τι βιομηχανική, τι τουριστική, τι οικο-

νομική γενικά να μην καταπονεί το περιβάλλον. Αυτή είναι τι αρχή, αuτή εΙναι τι 

βάση, αλλά ταυτόχρονα θα πρέπει να είμαστε και πραγμαηστές. Είναι ouτoπLα να 
νομίζουμε ότι θα υπάρξει μι.α ε~\lλλιαxή συνύπαρξη και ταυ περιβόλλοvtος και ττις 

ανόπτυξης παντού και πάν-10τε διαχρονι.κά χωρίς κάποιες αμoLβαίf:ς, δυσroχώς, 

υποχωρήσεις οι οπο{ες θα επιτρέπουν μια φυσιολογική πορεια. Εμε{ς, οι Βουλευτές 

μας της προηγούμενης Βουλευτικής περιόδου. ήμαστε από τους πρώτους που ανακ(,. 

νησαν το θέμα του Rainbow και οι Βουλευτές που υπηρέτησαν και στην πQo1Tyού
μενη περίοδο θα θυμοννται τις συζητήσεις που έγιναν εδώ. Εμείς απλώς τις 

βλέπουμε απο τα πρακτικά. και υπέρμαχοι του περιβάλλοντος πιστεύω ότι είναι και 

οι 56 Βουλευτές και του απελθόντος Σώματος και του παρόντος. Έτσι δε θα θέλαμε 
να δεχθούμε μονοπώληση περιβαλλοντισμού α.ιτό κανένα και θα θέλαμε ακριβώς 
γύρω απ' αυτό το θέμα να επισημάνουμε κι' εμε{ς την παλινδρόμηση της κυβέρνησης 
όσον αφορά αυτό το συγκεκριμένο πρόβλημα. Όφειλαν Ία αρμόδια σώματα, τα 

αρμόδια Υπουργεια. οι αρμόδι.οι να ήταν περισσότερο σαφε(ς, περισσότερο αποφα

σιστικοί και περισσότερο συγκεκριμένοι. Ταυτόχρονα όμως. θα <πρέπει να γίνει και 

μια αυτοκριτική από ορισμένους εξ ημών οι οποίοι συνέβαλαν στο να καταστεΙ 

ανεπιθύμητη η βιομηχανία εκεΙ στις πιθανiς περιοχές όπου προτάθηκε να μετακι.

νηθεί σε κάποιο στάδιο αυτών των διαβουλεύσεων της κυβέρνησης με τη βLOμηχανΙα, 

γιατί. επαναλαμβόνω, έπαιξε ρόλο και η συμμετοχή και αν θέλετε και η άσκηση 

κάποιας συΥκεκριμένης πολιτικής από μέρους μελών του Σώματος στο να καταστεΙ 
αυτή η βιομηχανια ένας δράΚΟ1Jλας. ένας φορέας καρκίνου, όπως ονομάστηκε, η 

οποιο. ήταν παντού ανεπιθύμητη πέραν και ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε επιστημο

νικές προσεγγίσεις. 

Σε σχέση με το σuyκεκριμένo πρόβλημα, κύριε ΠρόιδQε. εμε(ς θεωρούμε ότι 
δεν είναι αρμόδια η Βουλή για να αποφασΙσει περί του πρακτέου. Η Βουλή είναι 

αρμόδια να πει την άποψή της. να συζητήσει -την όπΟψή _ης και να περιοριστεΙ 

απλώς σtη διεuκρίνιση των τοποθετήσεων οι οπο(ες προκύπτουν από τη διερεύνηση 

στο βαθμό που η Βουλή με _α δεδομένα που είχε μπροστά της μπόρεσε να κάμει. 

Και εδώ πρέπει να είμαστε πολύ πρoσExtLXot. Διερεύνησε η Ε.-τιτροπή Περιβάλλο

ντος στο βαθμό που τις παρέχονταν οι δuνατόtητες και οι πληροφοριες. Δεν 

μπορούμε να πούμε όtι tO θέμα έχει εξαντληθεί ούτε ότι αutά που παρήγαγε η 
Επιτροπή εΙναι το άλφα και το ωμέγα της ΕΠιστημονικής τεκμηρίωσης του θέματος. 
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Γι' αυτό μέσα σ' αυτό το πλαίσιο Οα θέλαμε να πούμε εξ υπαρχής ότι δεν 

αποκλεl.oυμε καμιά τελική λύση του προβλήματος" οποία θα διασφολιζει δυο πράγ
ματα. Πρώτα την προστασία του περιβάλλοντος, δηλαδή των νερών, το\! εδόφους, 

του υπεδόφους καθώς και τ"ν υγεία των κατοΙκων της περιοχής, αλλά ταυτόχρονα 
θα επιτρέπει στη βιομηχανία να συνεχίσει να συνυπάρχει με το περιβόλλον . ΠρέΠΕΙ 
να επιβιώσει η βιομηχανία και να συνεχΙσει να δίνει a.nασχ6ληση στους εργαζομέ

νονς. Γι' αυτό το οχοπό εμείς πιστεύουμε όη θα πρέπΗ να δοθεί κάθε δυνατότητα 

στους κατοΙκους της περιοχής με δικό τους εμ.ίτειρογνώμονα • εμπειρογνώμονα 
αποδεκτό από τους (διο"ς. να παρακολουθήσουν την πορεία εφαρμογής των όποιων 
αποφάσεων ληφθούν α..-τό την κυβέρvησΊ1. Ταυτόχρονα θα πρέΠΕΙ να δοθεί η δυνατό

τ"τα οε τεχνολογΙα γνωστή ή άγνωστη σε μας, να δώσει τα δικά της πορίσματα και 
(lι"tοτελέσματα. Kα~ αναφέρομαι συγκεκριμένα σε μια πληροφορΙα την οποΙα είχα 

σήμερα, ότι Ρώσοι εμπειρογνώμονες σε θέματα καθαρισμού των νερών μετά απο 
οικολογικές καταστροφές εΙτε αυτός είναι πuρηνικός πόλεμος είτε είναι χημικός 

είτε κάτι άλλο, ήρθαν εδώ στην Κύπρο, έκαμαν πειράματα εργαστηριακά σ' αυτό το 
στάδιο, έδωσαν αποτελέσματα του καθαρισμένου νερού στο Κυβερνητικό Χημε[ο, τα 

οποία το Κυβερνητικό ΧημεΙο θεωρεΙ από πλευράς εμφάνισης πολύ κατάλληλα, τα 
οποΙα όμως πρέπει να αναλυθούν περαιτέρω , γ ια να καταδειχθεί αν σε συνθήκες 

βιομηχανικού μεγέθους . όχι εργαστηριακού περιβάλλοντος, μπορούν να δώσουν 

κάποια συγκεκριμένα αποτελέσματα είτε σ' αυτό το άμεσο στάδιο του τερματισμού 
της ρύπανσης είτε σ' ένα κατοπινό στάδιο ίσως, όπου αυτή η τεχνολογία μπορεί να 
χρησιμοποιηθεΙ 

επομένως θα λέγαμε ότι γύρω Q.ι"to το θέμα χωρούν ψύχραιμες, αντικειμενικές 
και φιλολα'ίκές σ' όλο το εύρος "ης λέξης τοποθετήσεις και λύσεις και σίγουρα. αν, 

όπως λέχθηκε από κάποιο συν6.δελφο, η κ~έρνηση θα μ."tορούσε να ήταν φαβορί για 
βραβεΙο σχιζοφρένιας, εγώ λέω όη η Βουλή πρέπει να προστατεύσει τον εαυτό της 

μήπως μερικοί εξ' ημών αποδειχθούν κάτοχοι διπλωμάτων δημαγωγίας. 

Μ' αυτές ης σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν6δελφοι, εμεις θα παρακολου. 
θήσουμε το θέμα και θα ολοκληρώσουμε τις τοποθετήσεις μας, όταν χρειαστεί. στην 

επόμενη συνεδρΙα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

'Εχει το λόγο ο κ. ΧατζηδημητρΙου, διότι είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρό· 
σωπος και προηγε(ται , και μετά ακολουθεΙ ο κ. ΧρΙστος ΠουργουρΙδης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρΙες και κύριοι συνάδελφοι. 

θα αρχΙσω από την τελευταία φράση του κ. Χρίστου περί διπλωμάτων δημα· 

γωγΙας. Αν πρόκειται υπερασπιζόμενοι θέματα περιβάλλοντος .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Δεν περιμtνετε να γΙνει το πανεπιστήμιο. για να αρχΙσει η έκδοση δι.πλω· 
μάτων; ΜπεΙτε στο θέμα παρακαλώ. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έτσι μπορούμε να προχωρήσουμε και στα διπλώματα. κύριε Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

Αν πρόκειται να θεωρηθεί θέμα δημαγωγ{.ας η υπεράσπιση προβλημάτων που 
σχε,,(.ζονται με ρύπανση του περιβάλλοντος, αν πρόκειται να θεωρηθεΙ υπόθεση 
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διπλώματος δημαγωγl.ας η \ιπεράσπι.ση της \ιπόθεσης το" Axax(o\l, ναι, θα αναλά
βο\lμε O\ltTι την ευθύνη και θα αφήσουμε κριτή πραγματικά το λαό, πώς ένα Σώμα 
που εκπροσωπεί το λαό, θα πρέm:ι σε μια τελική ανάλυση να έχει σεβασμό στη 
γνώμη του λαού και στην ίδια τη λα'ίκή θέληση. 

Ελέχθη περί.που όη δεν μ.ίτορεί να συζητεί αυτή η Βουλή θέματα όπως τα 

προβλήματα που δημιουργεί το Rainbow, γιατί δεν είμαστε ούτε δικαστές. είπε ο 
αγαπητός συνάδελqχ>ς κ. Σολωμής, ούτε εμπειρογνώμονες. Όμως επί ποιου 

θέματος είμαστε είτε δικαστές είτε εμ..-cειρογνώμονες; Επί κανενός. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν εΙπα ότι δεν μπορεί να μιλά η Βουλή, κ, Πρόεδρε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ωραία, δε θα aπoφανθoύμε' δε θα εκφράσουμε γνώμη, άποψη, δε θα συστή

σουμε την οποιαδήποτε απόφαση, ή δε θα ψηφίσουμε να ληφθεί οποιαδήποτε 
απόφασll. Επί ουδενός θέματος ε(μαστε εμπειρογνώμονες, επί ουδενός θέματος 

είμαστε ειδικοί, αυτό είναι το προνόμιο και το μεγαλείο της δllμοκρατΙας όπου 

μπορεί ο άνθρωπος να πQOβληματtζεται και να τοποθετείται πάνω στα διάφορα 
θέματα αναλαμβάνοντας tllV ατομική. tllV προσωπική, την πνευματική, την lleLXTι 
ευθύνη οι οποίες κινoiινται πέρα από κάθε έννοια EΠιστημoσiινης ή κατάρτισης. Και 
είναι αυτή την ευθύνη που αναλαμβάνουμε σήμερα και ενώπιον Τllς Βουλής και 

Ενώπιον του λαού. 

Όμως υπήρξαν ορισμένα κεντρικά σημεία ότι εδώ δεν υπάρχει τUτOΊε απ' ό,ΤΙ 

μας είπαν που να δικαιολογεί οποιαδήποτε ανησυχία. Και αν πρόγματι είχαν έτσι 

τα πράγμαΊα. θα έπρεπε να ήταν υπόθεση σκιαμαχίας η υπόθεση του Rainbow, η 
υπόθεση των ανησυχιών των κατοίκων. Όμως πώς συμβιβάζεται. πώς συμβιβάζεται 
τι υπόθtση "ουδέν ανησυχητικό στοιχείο" με τις διάφορες γνωματεύσεις του 

Κρατικού Χημείου όπου αναφέρονται, αναφέρονται καταστάσεις πραγματικά πoλiι 
ανησυχητικές σχετικά με χημικές ουσίες που μoλiινoυν διατρήσεις; Λέει "το νερό 

των πιο πά\'ω γεωτρήσεων περιείχε ολικές εκχ:υλίσιμες στο χλωροφόρμιο ενώσεις σε 
συγκεντρώσεις μεταξύ τόσων και τόσων", δηλαδή μεγαλύτερες του ορίου. εκατοντα

πλάσιες του ορΙου. για το πόοιμο νερό. 

Δε Οα προχωρήσω. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με 1:ην ανάγνωση των επιμέ
ρους τεχνικών πληροφοριών, γιατί όλοι τις έχετε υπόψη σας. Όμως υπάρχουν και 

ένα-δύο άλλα πολύ EVt\Jπωσιακά σημεία που θα πρέπει να τα αναφέρουμε. 
Πώς εξηγείται το "κανένα ανησυχητικό σημείο" ή για να είμαι ακριβέστερος το 

"καμιά ένδειξη για να δικαιολογεΙ ανησυχία" με την επιστολή της κας, Aκκελt.δoυ 
προς το Υπουργείο Υγείας, όπου αναφέρεται ότι η γνωμάτευση -συμφωνε( με τη 

γνωμάτευση του Γενικού Χημείου του Κράτους- χαρακτηρίζει το απόβλητο ως πολύ 
τοξικό και με ταχεία τοξική ενέργεια και επίδραση και πολλά άλλα τεχνικά στοι

χεία; Ή ακόμη πώς εξηγείται το γεγονός ~καμιά ένδειξη" με 1:ην απόφαση του 

Χημείου να εμποδίσει κυκλοφορία γεωργικών προ'ίόντων, γιατί μολύνΟηκαν από τα 

απόβλητα του εργοστασίου και είναι σε όλους γνωστά όλα αυτά τα στοιχεία για να 

μη χρειάζεται να απασχολήσω το Σώμα γι' αt·τές τις λεπτομέρειες, 

Ετσι υπάρχει λοιπόν πρόβλημα, u...-cάρχει ουσΙα. υπάρχουν στοιχείο πολλά που 

θα πρέπει να μας ανησυχήσουν. Ναι, δεν είμαστε χημικοί για να πούμε εμείς την 
ωτοψή μας, ούτε για να πούμε ότι εμείς οι ίδιοι ανακαλύψαμε τα επιβλαβή στoιχεl.α. 
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Όμως από τα cπoιχεία που έχουμε μπροστά μας δεν μπορούμε παρά να υποθέσουμε 

ότι υπάΡΧΕΙ ένα μέγα και σοβαρό πρόβλημα στην περιοχή, ότι μoλiινoνται διατρή
σεις. όη υπτΊρχαν διαtρήσεις που θεωρήθηκαν ακατάλληλες προς πόση, ότι ιΙπάρ
χουν διατρήσεις που ήταν προηγουμένως κατάλληλες Υια ύδρευση και i1cπερα 
θεωρήθηκαν ακατάλληλες για ύδρευση, υπήρξαν αγροτικά προ'ίόντα που μολύν
θηκαν, υπήρξε διείσδυση στα υπόγεια υδατικά στρώματα και να μη μας λένε ότι 
υπάρχουν πετρώματα που εμποδ(.ζουν τη διέλευση του νερού. δι.ότι εδώ. στην 

ΠΡΟΚΕιμένη περαιωση. περνά το νερό και υπάρχει το ερώτημα πώς ClJ-ι:ό τις 45.<ΧΧ> 
τόνους ορισμένων ημερών έχουν μείνει μέσα στις δεξαμενές που χρησιμοποιούνται 

αυτή τη στιγμή ελάχιστες ποσότητες νερον. που πήγαν εκείνες όλες οι ποσότητες; 

Δεν είναι στα υπόγεια στρώματα; Δεν είναι νπόθεση αναμονής της rιμερoμην{ας 

έναρξης της μόλυνσης των δι.ατρ';σεων που αναμένουμε; Δηλαδ';, όλα αυτά τα Πράγ. 

ματα είνα~ στοιχεία που θα πρέπει να τα λάβουμε σοβαρό υπόψη. 

Ή ακόμα μας λέγουν ότι θα μεταφερθεί σε παρακείμενο ποταμό και εκείνος ο 
παρακεΙμενος ποταμός είναι ένας ποταμός με μεγάλη απορροφητικό.η.α. Πιο πάνω 

υπάρχουν μ~κρoί υδατοφράκτες. Και παρόλες τις βροχές που έπεσαν, παρόλο τον 

όγκο νερού που κατέβηκε , σχεδόν δεν έχει μείνει τίποτε μέσα στους υδατοφρό:κτες 

του Μέρικα. Μικρά μόνο δείγματα νερού, διότι υπάρχει απορροφητικότητα. θα 
απορροφηθούν και αυτά, Και μας λένε ακόμα ότι θα γίνει επεξεργασία αλλά κατά 

κάποιο τρόπο θα παραμεΙνουν τα νερά σε μια κατάσταση όπου η περιεκτικότητα σε 

άλατα θα είναι πολύ μεγαλύτερη της κανονικής. Και είναι και αυτό ανησυχητικό. 

Διότι και αυτά τα νερά θα απειλούν την περιοχ';. 

Λέχ(fηκε από τον κ. Σολωμ'; προηγουμένως, "μα και στα κέντρα των πόλεων 

υπάρχουν παρόμοια εργοστάσια που θέτουν σε κΙνδυνο την υγε[αΜ. Και έχει δΙκαιο, 

Και πρέπει να ανησυχούμε και πρέπει να ασχοληθούμε και με αυτά τα θέματα. όμως 
εδώ σε αυτή την περΙΠτωση πρόκειται για τη μόVΗ αγροτικ'; περιοχή που έμεινε στην 

επαρχία Λευκωσίας. την πιο πλούσια και την πιο αποδοτικη. Και υπάρχει φυσικά η 
λογική ότι είναι προτιμότερη κάποια βιομηχανική ανάπτυξη από τα μαρούλια. 

Αλλά τη λογική αυτή την απoρρίJττoυμε, Και δεν είμαστε διατεθειμένοι να τη 

δεχτούμε. Και δυστUΧώς λέχθηκε α.."tό επίσημα χείλη αυτ'; η διατύπωση. Και είναι 

αυτό το στοιχείο που κάνει πραγματικά δύ<rΛOλη την όλη υπόθεση. 

Φυσ~κά πρέπει να κηδόμεθα και της βιομηχανίας. Και θεωροuμε τη βιομη

χανία. εμεις το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, ως ένα βασικό παράγοντα για. την υΥΙ'; 

ανάπτυξη της οικονομίας. Μαζί με τη γεωργία τους θεωρούμε τους δύο βασικότε· 

ρους παράγοντες πάνω στους οποίους θα πρέπει να στηρικτούμι και θα πρέπει να 
βοηθηθεί η βιομηχανία με κάθε τρόπο. 

Όμως ακριβώς είναι το σημεl.o που απαντά και στον κ. Χρίστου, ότι χρειά. 

ζεται ακριβώς να βρούμε το σημεισ εκείνο στο οποΙΟ είναι δυνατό να υπάρχει η 
ανά:πtυξη και της βιομηχανίας και της γεωργίας και όχι η μία να αντιμάχεται την 

άλλη. Γιατί αν πρόκειται για τη μόλυνση του περιβάλλοντος ·λέχθηκε και ΠΡΟηΥου· 

μένως από την κα. Κατσελλή-όη η οικονομική ζημιά που ε.ίτιφέρει στο τέλος είναι 

πολύ μεγαλύτερη από 0ποι.οδήποτε όφελος. 

Έτσι να μη βρεθούμε μπροστά στο διλημμα. Προτψούμε καταστροφή του 

περιβάλλοντος ή οικονομική ανάπτυξη; ΓιατΙ ομολογώ ότι όλοι μι!σα ο' αυτή την 

αιθουσα θα βρεθoiιμε μπροστά σε ένα τραγικό δίλημμα και ομολογώ ότι δε θα 

δυσκολευτώ να τοποθετηθώ ότι ναι, εΙναι προτιμότερη η διαφύλαξη του περιβάλλο
ντος και ένας μικρότερος ρυθμός ανάπτυξης, εάν πρόκειται να θυοιάσουμε το περι
βάλλον στην οικονομική ανάπτυξη. Και αυτό το λέαι με κάθε συναΙσθηση ευθύνης 

των λεγομένων μου. 
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Kα~ σ' ό,ΤΙ αφορά τις EUQωβoυλευτίνες που επισκέφθηκαν την περι.οχή. θα 

έπρεπε να ακουγόταν έπαινος για αυτές τις γυναΙκες. διότι δεν ενδιαφέρθηκαν μόνο 

για το Ακάκι, ενδιαφέρονται και για την εθνική μας υπόθεση. ενδι.ο.φέρονται και για 

την αίτηση ένταξης της κνΠQOυ στην ΕΚ. Και αν πήγαν στο Ακάκι. πήγαν στο 

Ακάκι από ενδιαφέρον για την Κ νπρο, για τον τόπο και αν ενδι.αφέρθηκαν για το 

Ralnbow ενδιαφέρθηκαν γενικότερα για ένα θέμα που μπορεί να αφoQά την Ευρώπη 
στο βαθμό που θεωρονμε και την Κύπρο μέρος της Ευρώπης. Και πρέπει να εννοή

σουμε ότι δεν υπάρχουν πια εσωτερικά και διεOνiι Οέματα. Ότι όλα είναι διεθνή και 
όλα είναι εσωτερικά, διότι όταν μολ"ύνεται κάπο\! το περιβάλλον. στο τέλος είναι το 

περιβάλλον της γης που μoλiινεται και είναι αυτά που επηρεάζουν σταδιακά άλλους 
και δημιoυργoUν τις μεγάλες καταστροφές. Τα Τσέρνομπιλ είναι ένα όποτε τ\ιχει. 

όποτε συμβεί να γίνει. όμως το περιβάλλον καταστρέφεται από τα διάφορα 
απόβλητα. από τις διόφορες ρνπάνσεις που γίνονται και είναι από αιπές που πρέπει 

να το προστατεΟΟονμε. 

Όμως υπάρχει και ένα άλλο μέγα θέμα, ΚVΡιες και κiιρι.oι συνάδελφοι. Και 

είναι απορίας άξιο αντό. Μας λένε ότι είναι από τα μοναδικά εργοστάσια. ότι δεν 

νπάρχouν περΙΠοu στην Ευρώπη παρόμοια εργοστάσια και διερωτονμαστε, γιατί 

δεν υπάρχουν. Και δεν υπάρχουν. ή και αν υπάρχουν δεν ξέρω σε ποι.ο. έκταση 

υπάρχουν τα εργοστάσια αυτά. Αλλά υπάρχει και μια άλλη τάση στην Ευρώπη: Να 

εκδιώκονται από την ΕυρώΠη ρυπογόνα εΡΥοστ6.σια. να εκδιώκονται από την 

Ευρώπη οποιαδήποτε κατ6.λOLι-τα αποβλήτων των δι6.φορων εργοστασίων. Και γίνο

νται οι χώρες της περιφέρειας μια περιοχή απόρριψης όλων αυτών των χωρών. 

Ναι, θα πρέπει να έχουμε μια τίμια και καθαρή συνεργασία και με την Ευρώπη και 

με όλους τους παράγοντες, αλλό. με ταυτόχρονη προστασία του τόπου του δικού 

μας. 

Δε θα ήθελα να επεχταθώ περισσότερο, γιατί νομίζω ότι έθιξα τα πιο βασικά 

σημεία π6.νω στα οποία θα είχα να τοποθετηθώ. Εκείνο ακριβώς που θέλουμε είναι 
η λειτουργία του Rainbow. Εμείς θέλουμε τη λειτουργία την κανονική της βιομηχα

νίας και έχουμε να συστήσουμε και πρόταση, να αποδεκτούμε κάποιες προτάσεις 

που έχουν γίνει. θα μπορούσε να λειτουργεί το Ralnbow στη ΛευκωσΙΟ. θα 

μπορούσε το Rainbow να λειτουργΕ( κάπου και να παΙΡνει το νερό του Ακαχιού. 
Και το εισηγούνται οι (.διοι οι κάτοικοι αυτό. Και υπάΡΧΕΙ ο τρόπος και υπάρχει η 

δυνατότητα να το πάρει. Kα~ υπάρχει η δυνατότητα να γΙνεται η κατάλλl1λη επεξερ

γασία και να διοχετεύεται το νερό των αποβλήτων στο αποχετευτικό της Λευκωσίας. 

Και εκεΙ να διαλύονται τα 6.λατα. τα άλατα τα οποΙΟ φαίνεται ότι είναι πολλό.. Και 

γίνεται σύγκριση με το εργοστάσιο της Λάρνακας, αλλά δεν είμαστε βέβαιοι αν 

λειτουργούν τα δύο εργοστάσια με τις ίδι.ες ουσίες και με τα ίδια συστατικά και με 

την ίδια ποσότητα άλατος την ημέρα. θα το θέλαμε λοιπόν να λειτουργούσε εδώ. να 
γινόταν η επεξεργασία. να διοχετευόταν το νερό, τα απόβλητα μετ6. που θα 

περνούσαν από την κατάλληλη επεξεργασία μέσα στο αποχετευτικό της Λευκωσίας, 

οπότε και διαλυόμενα μέσα στο αποχετευτικό της Λευκωσίας σίγουρα θα μηδενι
ζόταν και ο κίνδυνος για το περιβάλλον και θα είχαμε και ένα εργοστ6.σιο που θα 

ήταν χρήσιμο γι.α τη βιομηχανια. θα είχαμε και μια πιο κανονική εξέλιξη οε ό,τι 

αqx>Qά τον προβληματισμό μας πάνω στη βιομηχανική ανάπτυξη και τη γεωργική 
παραγωγή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ι 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης και μετά ο κ. Mouσιoύττας. 

Μετά από τον κ. MO\JOιoUττα θα διακόψω και το θέμα θα μεΙνει στην ημερήσια 
διάταξη για την προσεχή συνεδρία της Βουλής. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Συμφωνώ πλήρως και προσυπογράφω όλα όσα ε(.πε ο κ. Πρέντζας για τους 

χειρισμούς της Κυβέρνησης Βασιλείου. Πρό.γματι αν στους Ολυμ.ίτιακούς υπήρχε 

χρυσό μετάλλιο για τον πιο ανεύθυνο κι επι..ιτόλαιο τρόπο χειρισμού ενός θέματος 

από τις κυβερνήσεις κρατών/μελών του ΟΗΕ, αυτό το μετάλλιο θα διδόταν στην 

Κυβέρνηση Βαοιλείου για το χειρισμό του υπό συζήτηση θέματος. Πού ξανακού

στηκε ο Πρόεδρος ενός κράτους να δηλώνει κατηγορηματικά ότι θα βάλει λουκέτο σ' 

ένα εργοστάσιο και ύστερα να μην τηρεΙ την υπόσχεσή του; Πού ξανακούστηκε στ' 

αλήθεια ο Υπουργός Εσωτερικών να διαβεβαιώνει ότι θα. κλείσει το εργοστάσιο και 

να προσθέτει με έπαρση "εν ο Βενιαμίν που σας μιλά ρε"! Ναι. πράγματι ήταν ο 

Βενιαμίν που μιλούσε στους κατοίκους του Ακακίου αλλά η υπόσχεση και του 

ι.iενιαμίν και του Προέδρου του είχαν ακριβώς την Ιδια τύχη. ΟΙ υποσχέσεις δεν 

τηρήθηκαν. ΣΙγουρα η Κυβέρνηση Βασιλείου έπαιξε με τον πόνο των Ακακιωτών. 

Τους κορο'(δεψε, τους μεtαχειρΙστηκε με τρόπο που τολμώ να πω ότι είναι προκλη

τικά απαράδεκτος. Ένα πελώριο θέμα -γιατί όλα τα θέματα, κύριοι συνάδελφοι, 

που σχετίζονται με την υγεΙα του λαού είναι πελώρια- η κυβέρνηση το χειρίστηκε ως 

να ήταν θέμα μετατόπισης του χώρο\! κατασκευής ενός δρόμου. Και πράγματι από 

τον καιρό που βγήκε ο κ. Βασιλείου στην εξουοία, μέχρις ότου κατασκευαστεί ένας 

δρόμος αλλάζει δεκαπέντε φορές κατεύθυνση. 

Εl.πα και άλλοτε, θα το επαναλάβω και σήμερα. Αν η Κυβέρνηση Βασιλείου 

κυβερνούσε και δε διοικούσε, το θέμα Rainbow θα είχε λήξει προ πολλού. Δυστυχώς 
η Κ\!βέρνηση Βασιλείου διοικά κι' έτσι, αφού διοικά. σπάνια λαμβάνονται έγκαιρα 

οι σωστές α..-τοφόσεις. Δεν είναι μόνο οι Ακακιώτες πο\! υποφέρουν α..-τό την ανεπό.ρ

κεια της Κυβέρνησης Βασιλείου. Την ανεπάρκεια αυτή την πληρώνει ολόκληρος ο 

λαός, αλλά οι Ακαχιώτες τη γεύονται από πρώτο χέρι. 

Δεν αδικώ ε.ι-τομένως τους κατοίκους του Ακακιού που αισθάνονται αΎανακτη
σμένοι από τους χειρισμούς της κυβ~ρνησης. Τούτων όμως λεχO~ντων, πρέπει να 
τονίσω πως διαφωνώ πλήρως με τις θέσεις που εκφράστηκαν απ' α.υτό το βήμα για 

κλείσιμο του εργοστασίου. Το κλείσιμο του εΡ-Υοστασίου δεν είναι θέμα που μπορεί 
να το απoφασΙσε~ ή να το συζητήσει αυτή η Βουλή. Η Βουλή μόνο με καταπάτηση 

του συντάγματος μπορεί να αποφασίσει το κλείσιμο το\! εργοστασΙΟυ. Γιατί: Οι 

πρόνοιες του συντάγματος είναι σαφέστατες. ΤΟ άρθρο 23 του συντάΎματος, που 
εινα~ μέσα στο Δεύτερο Μέρος του συντάγματος, ρητά διαλαμβάνει ότι κανένα 

μέτρο δεν μπορεί να ληφθεί πο\! να επηρεάζει την περιουσία κάποιου εκτός εάν το 

μέτρο αυτό προνοείται α...-τό κάποιο νόμο. Και οι πρόνοιες των παραΎρό:φων 3 και 4 
του συντάγματος -μιλώ για το άρθρο 23- είναι ρητές. Μόνο όταν \!πάρχει νόμος 

μπορεί να παρθεί οποιοδήποτε μέτρο που να αφορά ιδιωτική περιουσία. Και στην 

Κύπρο κανένας νόμος δεν \!πάρχει που να δίδει στη Βουλή εξουσία να ασχοληθεί με 

το θέμα αυτό. Υπάρχουν νόμοι που δίδουν εξουσία στην κυβέρνηση. Υπάρχει ο 

Νόμος 69/91. Ο Νόμος 69/9] δLδει εξουσία στον Υπουργό Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων να α...-ταγορε"ίισει σ' ένα εΡΎοστάσιο να χύνει τα λύματά του σε 
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χώρους ή τόπους που επτιρεάζouν τα υπόγεια νερά. Και αν από την απόφαση να 

απαγορεύσει στο εργοστάσιο να χύνει τα λύματά του σε τόπους που ε.πηΡΕάζουν τα 
υπόγει.α νερά θα οδηγηθεί το εργοστάσιο στο κλείσιμο. τότε υπάρχουν στο νόμο 

πρόνοιες για καταβολή αποζτιμιωσεων, γιατΙ το άρθρο 23 το\l συντάγματος ρΤ)τά 
επιβάλλει αυτή Τllν υποχρέωση. Αλλά τι εξουσία αυτή δ(δετοι μόνο στον ΥποttQΥό 
Εργασίας. Δίδεται με άλλα >..όΥια στην κυβέρνηση. Αν πάμε στον περί Αστικών 

Αδικημάτων Νόμο. που εΙναι ο άλλος νόμος ;του δίδει εξουσίες για το θέμα oυtό , 
περί Δημόσιας Οχληρίας και Ιδιωτικής ΟχληρΙας, για τη δτιμόσια οχληρια διάταγμα 
μπορεί να ζητήσει ο Γενικός Εισαγγελέας αλλά και οποιοσδήποτε ιδιώτης, νοου
μένου ότι θα αποδειξει ότι από τη δημόσιο οχλτιρία υφΙο.οται ειδική ζημι.ά ο ίδιος. 
Κι εδώ βεβαΙως οι κάτοικοι του Ακακιού μπορεl. ,-ο καταφύγουν και στα δικαστήρια 
και να ζητήσουν διάταγμα απαγόρευσης λε~τoυργίας του εργοστασίου, αν αποδεί

ξουν ιδιωτική οχληρία. Δεν το έκαμαν μέχρι στιγμής. Ίσως να ήταν η πιο σωστή 
υπό τις περιστάσεις κατεύθυνση που θα μπορούσαν να ακολουθήσουν. Είναι 
δεκάδες οι αποφάσεις που εργοστάσια έκλεισαν και σίγουρα πιστεύω ότι ο δικη. 

γόρος του χωριού, που είναι ένας από τους πιο έγκριτους και έμπειρους δικηγόρους 
συναδέλφους μας, θα μ ... -τορούσε να τους παραπέμψει σ' αυτές. ItTIV Αγγλία 
πρόσφατα έκλεισε εργοστάσιο της Esso Petro]eum με διάταγμα δικαστηρίου, ώστε να 
μην εκπέμπει αναθυμιάσεις acid. 

Επομένως έχουν και οι κάτοικοι κάποιες θεραπείες. Αλλά εδώ πρέπει να 
τονίσω κατηγορηματικά ότι εμείς ως Βουλή μόνο αν παραβιάσουμε το άρθρο 23 του 
συντάγματος μπορούμε να αποφασίσουμε περί κλεισίματος "ου εργοστασίου. 
Είμαστε διατεθειμένοι να παραβιάσουμε το σύνταγμα: Ασφαλώς f-yώ λέω σ.(ι. Διότι 
μπορεί να είναι η υγεία του λαού ένα πολύτιμο αγαθό, αλλά uniQtatoς νόμος είναι 
το σύνταγμα και κανένας μας δεν μ..-τορεΙ να το παραβιάσει. Και επιβάλλttαι να 

σεβόμαστε όλοι τις πρόνοιες του συντάγματος. Και ως Βουλή μπορεί να συμ..-τά
σχουμε με τον πόνο των Ακακιωτών. Σίγουρα συμ..-τό.οχουμε με τον πόνο τους. γιατί 
ΚOΡO·CΔεύτηκαν. Σίγουρα συμπάσχουμε μαζί τους γιατί εμπαίχθηχαν, αλλά όσο και 

να συμπάσχουμε δεν μπορούμε να δημαγωγούμε και δεν μπορούμε να μιλούμε και 

να συζητούμε θέμαtα που ισοδυναμούν με παραβίαση του σuντάγμαtος. Δεν 
μπορούμε να παραβιάσουμε το σύνταγμα και να α...-τοφασΙσουμε κλείσιμο του εργο

στασίου. Αυτό ας tO κάμει ο Υπουργός Εργασίας απαγορεύοντας να χύνονται τα 
λύματα χωρίς επεξεργασία και να επηρεάζουν τα υπόγεια νερά της περιοχής. Αυτό 

ας το κάμει ο Γενικός Εισαγγελέας με το να ζητήσει διάταγμα από το δικαστήριο, 
αυτό ας το κάμουν οι ίδιοι οι Ακακιώτες με το να ζητήσουν διατάγματα από ta 
δικαστήρια, σίγουρα όμως εμείς δεν μ..-τορούμε να αποφασίσουμε κάτι τέτοιο εν 

γνώσει μας ότι παραβιάζουμε το σύνταγμα του τόπου μας. 

Μακάρι, κύριοι συνάδελφοι. να είχαμε εξουσία να αποφασίσουμε να κλείσει 
το εργοστάσιο. Και ίσως να αποφασίζαμε κάτι τέτοιο έστω κι αν δεν είχε αποδει
χτεί πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας ότι το εργοστάσιο αυτό παραβλάπτει την 
υγεία των κατοίκων, αλλά σίγουρα έχει δημιονργηθεΙ μια τέτοια κατάσταστι πον οι 

κάτοικοι του Ακακιού όσfς διαβεβαιώσεις και να τους δώσουμε δύσκολα θα πιστέ· 
ψουν σ' αυτές τις διαβεβαιώσεις. Βλέπουν με καχυΠΟψία κα~ αυτήν ακόμα τη Βουλή 
που ε'ναι οι Εκπρόσωποί τους και είναι δικαιολογημένη η καχυποψία tους. Όταν ο 
Πρόεδρος tους λέε~ ότι θα κλείσει το εργοστάσιο και δεν το κλείει, όταν ο Υπουργός 

Εσωτερικών τους λέει "ρε. εν ο ΒενιαμΙν που σας μιλά" και δεν κλείει το εργο
στάσιο, είναι δικαιoλoγημtνo~ να μην έχουν ούτε στη Βουλή εμπιστοσύνη. Αλλά 
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όσο κι αν δεν έχουν εμπιστοσύνη στη Βουλή ως Βουλή, πρέ.ι"'tΕΙ να τσυς πούμε .ην 

αλήθεια. Ως Βουλή πρέπη να τouς μιλήσουμε για τις εξουσίες μας και ως βουλή 
πρέπει να tοuς πούμε πως πάνω απ' όλα πρέπει να σεβόμαστε το σύνταγμα. Δι.όη ο 

κ. ΒασιλεΙΟυ εΙναι δtκην αυτοχράτορα ΜΙ σατρό.πη που ειπε στους Ακακιώτες "θα 
το κλείσω ρε το ερΥοστάσι.ο" -δεν είπε ~QER αυτός, είναι ο Βενιαμίν που το εΙ'-ΙΕ- "θα 
το κλείσω το εργοστάσιο". Διότι κανένας Πρόεδρος δεν έχει αυτή _ην εξoυoLα. Και 
ο Πρόεδρος εΙναι uπόχριOς να otβE'tQL τσυς νόμους και το σύνταγμα. όπως και ο 
Υπουργός Εσωτερικών. Και ΊΟ σύvι:αγμα ρητά λέει όtι κανένα μtτρo δεν μπορεί να 

ληφθεί που να επηρεάζει οποιαδήΠΟΤΕ περιουσία. έστω κι αν το προνοεί κάποιος 

νόμος. Κι εδώ δεν υπάρχει κόποιος νόμος που έτσι Μολα να ΕΠιτρέπει να δίδο
νται αυτού του ε(δοιις οι υποσχf.σεις , διότι και ο Υπουργός EQΎασίας, επαναλαμ

βάνω. είναι έμμεσα που μπορεί να αποφασΙσει .0 κλεΙσιμο "(ου εργοστασΙου. 

Έμμεσα με το να πει "σου απαγορεύω να βάζεις .α απόβλητά σου στο χώρο αmό, 
επεLδή επηρεάζονται.α υπόγεια νερά". Αν θα το λεΗουργεΙ και θα μE"tαφέρει αλλου 

τα απόβλητά του ούτε σ' αυτή την περtπ"tωση μπορεΙ ο Υπουργός να του πει "κλεΙσε 

το εργοστάσιο". 

επομένως, κύριοι συνάδελφοι, Q\l'tTi είναι 11 σωστή κατάσταση των πραγμάτων. 
Αυτά είναι τα γεγονότα πάνω στα οποία πρέπει να στηριχθεί η οποιαδήποτε 

απόφαση της Βουλής και η Βουλή πρέπει, αν θtλει να εφαρμόσει το Σύνταγμα, να 
κακί.σει "(η στάση "(ης κιιβέρVfJσης μέσα στα πλαίσια της άσχησης ελέγχου .ων κυβερ. 

νητικών δραστηριότη.ων αλλά με xavtva .ρόπο δεν μπορεί η βουλή να προχωρήσει 
στη λήψrι οποιασδήποτε απόφασης, γιατί είναι έξω από ης OQμ.οδιότητες, εΙναι έξω 

από τις εξουσίες της. Ας παν, επαναλαμβάνω, οι κάτοικοι για δείιtερη φορά στα 

δικαστήρια και εΙμαι σίγουρος όη μπορεί εχεΙ να δικαιωθούν αν μπορούν να 

απoδεi.ξouν την υπόθεσή τους, γιατ( εχεΙ για να πόεις ΠQtπει να μπορείς να αποδιι.. 

ξεις. Είναι κι εδώ που "(ο σύνταγμα, για να διασφαλΙσει την ιδιωηΧ1Ί περιουσία 

έβαλε αυστηρούς περιoρισμoUς. Και αυτούς τους περιορισμούς πρέπει να τους 

έχουμε συνεχώς κατά νουν, όταν μιλούμε για κλεΙΟιμο του εργοοτασί.ου. Και γι' 

αυτό το λόγο, με όλη την αγάπη και την εκτίμηση πο" έχω προς τον πρόεδρο της 
ΕπΗροπής Περιβάλλοντος, το φίλτατο εχ του ιδιου κόμματος Χ. Σολωμή, θέλω να 

πω ότι διαφωνώ έντονα και με την l:ιπoψή το" εΙτε yLO περιορισμό των ωρών 
λειτο"ργΙας του εργοστασίου εί.ε για αποβολή λιγότερων αποβλήτων εΙτε με .την 
άποψή του για επιβολή κάποιων περιορισμών στο εργοστάσιο. Δεν εΙναι μέσα στο 
καθήκον της Βουλής να βάλει τέ't:oιoυς περιορισμούς, δεν έχει εξουσΙα να ασχoλrιθεΙ 

με το θέμα αυτό. Η Βουλ1Ί μπορεί μόνο να εκφράσει ΕUΧή επΙ του θέματος ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ή εισήγηση προς την κυβέρνηση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να εκφράσει εισήγηση προς την κ~έρνηση να επιβάλει "(ους περι.ορισμο'ύς. 

Εμείς ως Βουλή δεν μπορούμε να το κάμουμε αυτό. Αν είναι βεβαΙως νπό μoeφή 
εισήγησης προς την κυβέρνηση, σνμφωνώ πλήρως με την εισήγηση της Eπ~τρoπής 

αλλά όχι να είναι θέμα που αφορά λήψη απόφασης από τη Βουλ1Ί. 

Κύριε Πρόεδρε, εΙχα βάλει στον εαυτό μου στόχο να μη μιλήσω πάνω από 

15 λεπτά, αν προχωρήσω πάρα πέρα θα παραβιάσω.ο στόχο που έβαλα και γι' αmό 
δε θα προχωρήσω. ΕλπΙζω να έβαλα τσ θέμα του Rainbow στη σωστή του νομιχή 
διάσταση, που πιστεύω ότι το σωστό νομικό πλαΙσιο της υπόθεσης εΙναι εχεΙνο που 
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καθοριζει οιισιαστικά και τη στάση που μπορεί να τηρήσει το Σώμα ή τα μέτρα τα 
οποία μ,ί"tορεί να α..-τοφασΙσει. Δεν πρέπει να φύγουν οι Ακακιώτες απ' αυτή την 

αίθouσα με την εντύπωση όη η Βουλή μ..-τορούσε να πάρει κάποια μtτρα και δεν τα 
πήρε. Είναι σαφής η δέσμευση και οι πεΡΙOQισμοΙ της Βουλής από το σύνταγμα και 

δεν μπορούμε δυστυχώς, όσο και να θέλοιιμε. να πάρουμε οποιαδήποτε μέτρα. 

Ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. MoυσιoUττας. 

Ν. ΜΟΥΣιογΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κηδόμενος του χρόνου σας, θα προσπαθήσω να αναφερθώ σε 

μερικά μόνο από τα σημειώματά μου. 

Το θέμα του RalnbQw αρχικά ήταν σοβαρό. Αργότερα κατέστη και σοβαρό και 
περΙΠλοκο, όταν με την πόροδο του χρόνου πραγματοποιήθηκαν στην περι.οχή 

συγκρούσεις. όταν συλλήφθηκαν και κατηγορήθηκαν άνθρωποι και γενικά όταν εΙχε 

στηθεί ένα τείχος ανάμεσα στους κατοίκους της κοινότητας και του εργοστασίου. 

Στη μια πλειιρά τοιι τείχους είναι ΟΙ κΙνδυνοι από τα τοξικά απόβλητα ::του 

απειλoUν τη ζωή γενικά. ΕΙναι η αγανάκτηση των κατοίκων από τον εμπαιγμό και 

τις παλινδρομήσεις της κυβέρνησης για μετακίνηση του εργοστασίου. Είναι η δικαιο

λογημένη έλλειψη εμπιστοσύνης για οποιοδήποτε μελλοντικό σχέδιο ή σύστημα 

λειτοιιργίας τοιι εργοστασίου. Και μαζί με όλα αυτά. ακριβώς για να κατανοήσουμε 

την ψUχOλOγ'α των κατοίκων, πρέ.ίει να πούμε ότι είναι και το φαρμάκωμα της 

ζωής, όταν για εκείνο που τρως και για εκείνο που πίνεις έχεις την έγνοια χοι την 

αγωνία ότι διακινδυνεύεις την υγεία σου. 

Από την άλλη πλευρά είναι η παραδεκτή από όλους μας αρχή για ανάπτυξη 

της βιομηχανΙας του τόπου γενικά. Είναι τα συμφέροντα των επιχειρημαηών που 

πρέπει να είναι σεβαστά και είναι και σύμφωνα με μια θέση των βιομηχάνων Ο 

EΠrιρεασμός του ψωμιού χιλιάδων ανθρώπων των οποίων εξαρτάται, όπως λένε, η 

εργoδότrιση από τη λειτοιιργΙα και την παραγωγή του βαφεΙΟυ. 

Οι δύο αιιτές αντιθέσεις. όπως ήρθαν τα πράγματα, είναι αδύνατο να συμβιβα

στο"ίιν χωρίς θυο(.α. Πώς να το κάνουμε είναι και η αρχή του αδιαπραγμάτευτου και 

αδιαπραγμάτευτη είναι η νyεl.α τοιι λαού και αδιαπραγμάτευτη εΙναι η προσπάθεια 

προστασίας τον περιβάλλοντος. Έτσι eLvoL. μερικά πράγματα δεν παζαρεύονται. 

Για αυτό το Δημοκρατικό Κόμμα. πεπεισμένο ότι τα ακατέργαστα απόβλητα 

του εργοσταοίου περιέχουν επικΙνδυνες τοξικές ουσίες και έχοντας την πάγια θέση 
ότι τέτοια απόβλητα δεν πρέπει να απορρΙΠτονται πουθενά σε οποιοδήποτε σημείο 

τrις Ε.ι-τικράτειας της Δημοκρατίας, ει.σηΥείται άμεση αναστολή των εργασιών του 

εργοστασίου, γι.α να σταματήσει ακριβώς άμεσα και η απόρριψη αυτών των ακατέρ

γαστων λυμάτων. Και αν το εργαστάσιο ξαναλειτουργήσει είτε εκεΙ είτε αλλού -που 

δεν είναι δική μας υπόθεση- να μη λειτουργήσει αν δεν προηγηθεί η εγκατάσταση 

των απαιτούμενων τεxνoλoγ~κών εγκαταστάσεων με τις προδιαγραφές που ανέφερε 

ο Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος. έτσι που όπου και να λειτουρΥήσει να 

μη διατρέχει μήτε ο τόπος. μήτε οι άνθρωποι πλtoν κανένα κίνδυνο. 

θεωρώ στο λίγο χρόνο που μου μένει σκόπιμο να σχολιάσω μερικά σημεία από 

τις ομιλί.ες ή και από τη συμπεριφορά της κυβέρνησης. Σίγουρα το να αποφασιζεις 

να φύγει ένα εργοστάσιο και να εγκατασταθεί κά.ίου αλλου πρέ.ίει να το γνωρίζει 
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κανένας ότι μαζί το\! μεταφέρει σαν σκιά το φόβο YLO τον κίνδυνο που περιέχει η 
εγκατάσταση. Και έτσι αισθάνονταν οι κάτοιχοι των περιοχών στις οποίες έγινε 

απόπειρα εγκατάστασTlς του εργοστασίου. Και σε καμιά περΙττωστι δεν έγινε παρα· 

δεκτό ότι η μετακΙνηση γινόταν για σκοπούς εξοικονόμησης για άρδευση των 

υπόγειων υδάτων του Ακακιού. 

ΟΙ ενέργειες των κατοΙκων. αν αναλογιστούμε τη δυναμική του φόβου .δε λέω 

πως είναι δικαιολογημένες, σε καμιά περΙΠτωσTl δεν εΙναι δικαιολογημένες- είναι 

απ,λώς κατανοητές. 

Και δύο σημεία από τις παραΤTlρήσεις του συνάδελφου Πουργσυρίδη και του 

φίλτατου Σολωμή. 

Διά μεν τον κ. Πσυργουρίδη, ο οποίος προέτρεψε τους κατοίκους να προχωρή

σουν σε διερεύνηση του θέματος, έχω να πω πως δεν πρέπει να αναμένουμε από 

τους κατοίκους κάτι τέτοιο. γιατί στο κάτω-κάτω το θέμα της υγείας του λαού είναι 

υπόθεσTl ΤΤις κυβέρνησης, της όποιας κυβέρνησης. Και δε δικαιολογείται η αναστολή 

της διερεύνησης του θέματος και το σταμάτημα σε μια μόνο δειγματοληπτική 

ανάλυση που έχανε το Κρατικό Χημείο και η οποία επιβεβαιώθηκε, όπως λέχθηκε. 

από το Χημείο της Ολλανδίας ότι ήταν έγκυρη και ότι περιέχονταν μέσα στα 

απόβλητα διάφορες τοξικές ουσίες. Έπρεπε η κυβέρνηση αμέσως μετά την πρώτη 

ένδειξη ύπαρξTlς επικίνδυνων τοξικών να προχωρήσει σε βάθος διερεύνηση και 

ανάλυσTl του θέματος ούτως ώστε να ήξερε τι μετέφερε εκεΙ που αποφάσισε να το 

μεταφέρει και να ελάμβανε ύστερα α...ό ΤTl σωσtή διάγνωστι τα απαιτούμενα μέτρα 

για αντιμετώπιση της κατάστασης. 

Ένα άλλο σημεΙΟ το οποίο δείχνει να μTlν πω αναλγησία αλλά ελαφρότητα. 

είναι το γεγονός ότι και σήμερα ακόμα παρόλες τις προειδοποιήσεις του YπεΊΙΘUΝoυ 

του Γεωλογικού Τμήματος -τον οποίο επικαλέστηκε ο φίλτατος Σολωμής- ότι ΤΙ 

απόρριψη σ' αυτές τις χωμάτινες δεξαμενές συγκεντρωμένων ποσοτήτων είναι πιο 

ε..ικΙνδυνTl παρά αν εχύνοντο στο γνωστό σίιοτTlμα του αυλακιού που πήγαιναν 

προηγουμένως, εντούτοις και αυτή τη στιγμή ακόμα συνεχ(ζουν να μπαίνουν μέσα 

στα σπλάγχνα της γης. Δεν είναι υπερβολή. περΙΠου 500 τόνοι αποβλήτων από τσυς 
1.000, 500 τόνοι την ημέρα, εισχωρούν στα σπλάγχνα της γης περιέχοντας αυτά τα 
τοξικά κατάλοιπα, τα οποία σύμφωνα με την παραδοχή των αρμοδΙων όταν εΙναι 

μέσα στη γη αναπτ"ύσσουν μια δυναμική πιο επικίνδυνη παρά όταν εΙνα~ εκτεθειμένα 

στο ύπαιθρο. 

Καταλήγοντας επαναλαμβάνω ακόμTl μια φορά τη θέσTl του Κόμματός μας και 

πρέπει να πω ότι έχουμε συνε{δηση των δνοχολιών που θα παρουσιαστούν. Όμως 

τι να γΙνει; πρέπει να υπάρξουν κά.Jτοιες θυσ(.ες και πιθανό το εργοστάσιο να 

μπορεΙ να λειτουργήσει, μάλλον οι βιομηχανίες ένδυσης θα μπορούσαν Ισως να 

λειτο\!ργήσουν με εισαγόμενα βαμμένα υφάσματα μέχρις ότου. όπως έχουμε πει. 

γΙνουν οι απαιτούμενες εγκαταστάσεις ε[τε στο Ακάκι εΙτε αλλού και επαναλαμβάνω 

αυτό δεν ει.ναι υπόθεσTl δική μας αλλά υπόθεση δική μας είναι να μη λΕιτουργήσει. 

να σταματήσει αμέσως και να μTlν ξαναλειτουργήσει. αν δε γΙνουν προηγουμένως οι 

απαιτούμενες τεχνικές εγκαταστάσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι. θα διαχόψω τη συνεδρΙα. Η επόμενη σuνεδρί.a της Βουλής ορΙζεται 

για την ερχόμενη Πέμπτη, 2 Απριλ(οu 1992. στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη 
ημερήσι.α διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α: ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί προυπολοΥισμοίι του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 

του 199'2. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολΟΥιομοίι Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

3) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολΟΎιομού Νόμος (Αρ. 7) του 1992. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού n ρουπολΟΎιομού Νόμος (Αρ. ι Ο) του Ι 992. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμ..ληρωματικ'ής Πιστώσεως ('Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 4) t01.l 1992. 

6) Ο περί Χαρτοσήμων ('Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

7) Ο περΙ Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού ('Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1991. 

8) Ο περί ΠαΥχuπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σ'ίκτtOση, Δομή, ΣκοποΙ 
Aρμoδ~ότητες και Συναφή θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

9) Ο περΙ Εκλογής των Μελών των Οργάνων της Παγκύπρ~ας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περΙ Παyκύπρ~ας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, 
Aρμoδ~ότητες και Συναφή θέματα) Νόμος του 1991, (Πρόταση νόμου), 

Ι 1) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της ΠαΥκίιπριας Επηροπης 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

12) ΟΙ περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονιομοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕΥγρόφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσει.ς. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπ'ής Περιβάλλοντος γι.α το θ~μα 

που τηλοφορείται ~Πρoβλήματα από τη λειτουργία του Βαφείου 

Υφασμάτων (Rainbow) στο Ακάκι". 

(Συνέχιση της συζήτησης) 

2) 'Ή έκθεση του ΥπουργεΙΟυ Εξωτερικών των ΗΠΑ προς ης επιτροπές 
Εξωτερικών Υποθέσεων του Κογκρέσου γι.α την κατάσταση των ανθρώ

πινων δικαιωμάτων στην Κύπρο για το έτος 1991~. 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτη κ. Ρ. Πρέντζα). (6.3.92). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠρoσφUΓΩν, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται "Το 

πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά αθλητικό σωματεία και 

ΙΔίως τα οικονομικό ασθενέστερα από αυτά και η ανάγκη όμεστις υποστή
ριξής -τους". 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του BOυλεuτη κ. Δ. 

Ηλώδη). (25.10.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

4) "Η ανάγκη αναπροσαρμοΥής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική της Ενρωπ:α'ίκής Κοινότητας". 

(θέμα εγγρaφέν με εισή'Υ1Ίση των Βουλευτών χ. ΧρΙστου ΠουΡΥουριδη 

και ΓιαννάΧl1 Κασουλιδη). (6.2.92). 

5) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και οικο

νομικές Επιπτώσεις". 

(θέμα εΥΥραφέν με ε ισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μοίισχου). (12.2.92). 

6) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπηιξης 10υ θεσμού της τοπικης αντο. 

δΙΟ(Κl1σης στην κνπρο ως σύγχρονου προοδειιτικού θεσμού διοίκησης 

στην ΕυρώΠη". 

(θέμα εΥγραφέν από το Βουλευτή χ. Α. Kouκoυμά εκ μέρους 1ης Κσινο

βονλενnκής Ομάδας του ΑΚΕΛ.Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις). (27.2.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επηροπής ΓεωργΙας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που τιτλοφορεΙται ~Πρoβλήματα που σχετίζονται με την 

α-γελαδοτροφία, την πτηνοτροφία και την αλιε{α~. 

(Α uτe..άγγελτη εξέταση με απ6φασTl ΤΤις Επιτροπής). (28. Ι 1.9 Ι). 

8) Έκθεση ΤTlς Κοινοβουλευτικής Ε...ιτροπής ΠαιδεΙας για το θέμα που 

τιτλοφορεί.ται 'Ή ελληνική γλώσσα πλήττεται ανεπανόρθωτα και επικΙν

δυνα με την παράλειψη εφαρμογής των αποφάσεων για εισαγωγή του 

ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗ Ε στα γεωγραφικά τοπωνύμια .ης 

KiιΠΡOυ~ . 

(Avτεπάγγελ.η εξέταση ύστερα από πρόταση .ου Μέλους της Βουλής κας 

Κλ. Aγγελl.δoυ). (15.1.1992). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

τιτλοφορείται ~H ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και πρoστασi.α.ς του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέ.αση μετά από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. Χάσικου). 

(8.1.92). 

Στο πρώτο θέμα έχουμε ακόμα 4 ομιλητές στον κατάλογο που θα πρωτολογή

σουν και υπάρχουν και μερικοΙ άλλοι που θα δευτερολογήσουν. Αμέσως μετά θα 

προχωρήσουμε στο ε..-τόμενο θέμα του κ. Πρέντζα για το ΟΠΟ{Ο είχε α..-τοφασΙσει η 

Βουλή ότι ήταν θέμα επειγούσης φύσεως. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρι.ο.ς της Βουλής. 

(Ώρα λήξης της συνεδρίας: 7.15 μ.μ.) 



2201 

ΟΙ αxό)"otJβoι Βου)"Ε\J'tές \!πέΥ@αψαν τον χατσ.)"ΟΥΟ των πα@όπων με α)"φαflη
'tIΧή σει{tά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

ΑΥΥελΙΟΟυ ΚλαΙρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφό:νης 

Γιάγκου Κ[κης 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάχης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόvτι.oς 

Καζαμίας Κίκης 

Kασoυλtδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Kληρtδης Γλαύκος 

Κληρί.δου Καίτη 

Kovτίδης Δημήτρης 

Κουχουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Kων<παvτΙνoυ Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρtδης Βάσος 

Mακρtδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Mιχαηλtδης Ντίνος 

Μουσιούπας Νικος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγ[δης Κίμων 

ΠαπαγεωρΎίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πωταρές ΑυΥερινός 

Πι.τοχοπΙτης Νίκος 

ΠουργουρΙδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής χριστος 

Συλλούρης Δημή.ρης 

ΦιλΙτπου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙου Τάκης 

Χριστοδουλιδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριοτ6φιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

AπIΠ@όσωπoι θ@ηοχε\lτιΧώνΟμάδων: 

Πογιατζής Ιωόννης 

Μαντσβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπOλoyισμoύ 
Νόμος (Αρ. 6) '{ου 1992" και έγκριση αυτού σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού προυπολοΥισμού 
Νόμος (Αρ. 9) του 1992" και έγκριση αυτού σε νόμο (με αρ. 7 του 1992). 

Ι 
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3) Έκθεση για την πρόταση νόμο\! "Ο περΙ του ΕλαχΙστΟ\J Ποσοστου 

Εμπλουτισμού με Έργα Τέχνης των Δημόσιων KtιρΙων Νόμος του 1991" 
τι σύντομη αναφορά που έγινε πάνω στο θέμα (Α. Χρ(στου, Ν. Αναστα

σιάδης. Τ. Παπαδόπουλος, Ρ. Πρέvtζας, προεδρεύων και Δ. Χριστό
φιας) και έγκριση αυτής σε νόμο. 

4) Κατάθεση νομοσχεδΙων εγγράφων και κανονισμών. 

5) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατασκευή εργοστασίου αφαλάτωσης νερού -
Οι ιατρικές ανάγκες '{ης κοινότητας Ομόδους - Η αναμπέλωση στο χωριό 
Όμοδος - Ο εμπλουτισμός των ιιπόγειων νερών στην περιοχή Αχρωτη
ρΙου - Η παραχώΡTl<J1l αJτό την Αρχή Αδειών άδειες χρ~σης Μίηί Bus στις 
αρχές των Βρετανικών Βάσεων στο Ακρωτήρι - Ο διορισμός του 

Γερμανού αρχαιολόγου κ. FRANZ MAIER στο Κυπριακό Πανεπιστήμιο

Το αΙτημα των κοινοτήτων ΣΙμου. Δρύμου. Δρυνιά. Φιλούσα και Περι

στερώνα Υια μείωση ττις συνεισφοράς τους α.ι-τό 1/3 σε 1/4 • Η επιδιόρ
θωση του δρόμου Φiιτης-AγΙoι! Δημητριανού και η κΙνηση του υδρευ

τικσύ αγωγού που διέρχεται α.ι-τό τον πιο πάνω δρόμο· Τα προσόντα του 

καπετάνιου σκάφους θαλάσσης· Η παροχή νερού από το φράγμα της 

Ευρέτου στις περιοχές της κοινότητας Γιόλου Πάφου . Η δL.άνoιξη 
λεωφόρου διαμέσου του δάσους της ΑκαδημΙας στην Α γλαντζιά . Η 
ανόρυξη διάτρησης στην περιοχή ~Ξύλα" Λεμώνας • Η ανησuχΙα των 
κοινοτήτων Χούλου και Λεμώνας από πιθανό μελλοντικό αποκλεισμό 

των αρδευτικών τους αναγκών από τΟ' φράγμα AγL.άς • Η τοποθέτηση 
φώτων τροχαΙας στη διασταύρωση του δρόμου του Νέου Νοσοκσμείσυ 
Πάφου με το δρόμο Πάφου·Κονιών - Το σοβαρό πρόβλημα με τους 

τΙτλσυς ιδιοκτησιας στην κσινότητα Πάχνας . Η δημιουργία μόνιμης 
έδρας γεωργικσύ λειτσυργσύ στην Πάχνα· ΤΟ' αρδευτικό πρόβλημα 

Πάχνας • Η εξασφάλιση των συμφερόντων των πολιτών της Κυπριακής 

ΔημοκρατΙας που εργάζονται στις Βρετανικές Βάσεις. ΤΟ' α(τημα της 

κσινότητας Πάχνας για ένταξη στα σχέδια τσυ κατ για την προώθηση 

του αγροτουρισμού - Η δημιουργΙα βιομηχανικής περισχής στην Πάχνα • 
Η κατασκευή τΟ'υ παρακαμnτηρισυ δρόμου Πάχνας·Αυδήμου - Η δι.ενέρ
γεια χωροταξικής μελέτης στην Π άχνα • ΤΟ' αίτημα της κσινότητας Πέρα 
Πεδιου για παροχή ηλεκτρικού ρεύματος για ε..-ταΥΥελματικΟ'ύς σκΟ'πσύς 

σε μειωμένη τιμή. Η αναμnέλωση στην κοινότητα Πάχνας - Η ασφαλτό
στρωση τσυ δρόμου Πέρα ΠεδΙσυ- Πλατρών - τΟ' αίτημα της κοινότητας 

Πέρα Π εδΙσυ για ανάθεση σε εργολάβους των έργων που εκτελούνται 

σtην κοινότητα για σκο.-τούς πιο αποτελεσματικής και ορθολογιστικής 

αξιοπο(ησης των σχετικών κoνδυλLων • ΤΟ αρδευτικό και υδρευτικό 

πρόβλημα στην κοινότητα Πέρα ΠεδΙου . Ο έλεγχος των φutC>φαQμάκων 
- ΤΟ' αΙτημα της κοινότητας Βουν(συ για επέκταση του κοιμητηρίου με 

δαπάνες της κυβέρνησης. Το αΙτημα της κΟ'ινότητας 80υν(ου για ΕΠιχο

ρήγηση τσυ ιδιοκτήτη του λεωφορε(ου που μεταφtρει εργάτες στη Λεμεσό 

- Η κακή κατασκευή δρόμου στην κοινότητα 8ουνίσυ - ΤΟ αίτημα της 
κοινότητας 8ουν(ο\l για αξιοποΙηση των διατρήσεων που ανόρυξε η 

κυβέρνηση το 1985 στις περιοχές ' Κλόκκαρος' και Τερτζιά' - Το αίτημα 
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τrις κoινότrιτας Βουνίου για διάνοιξη αγροτικού δρόμου στην περιοχή 

Άμολό.δες' • Η παραχώρηση αδειών για φύτευση αμπελιών στην κοινό
ττπα Βουν(ου . Η Ε..,ιδιόρθωση των δρόμων εντός της κοινότητας 

Βουν[ου - Η ευθυγράμμιση κα~ διαπλάtuνση του δρόμου Βουνίου-ΑγΙου 
Αμβροσίαυ - Το αΙτημα της κoινότηtας ΒουνΙου για e..,ιδιόρθωση του 
δημοτικού σχολείου με σκοπό να μετατραπεί σε πολιτιστικό κέντρο - Το 
αΙτημα της κοινότητας ΚοιλανΙΟυ για παραχώρηση κυβερνητικού 

εκσκαφέα για σκοπούς αναμπέλωσης • Το αί.τημα τrις κοινότητας Κοιλα
νΙου για μεί.ωση της ΚΟΙΥοτικής της συνεισφοράς από το Ι!2 στο 1/4 - Το 
αΙtημα της κοινότητας ΚοιλανΙου για συνέχιση των αντιπλημμυρικών 

έργων που εΥ.τελούνται και η καταβολή απoζrιμιώσεων στους κατοΙκους 

που έχουν υποστεί ζημιές από τις κατολισθήσεις - το υδρευτικό 

πρόβλημα στην κοινότητα ΚοιλανΙου - Το αΙtημα της κοινόtητας Κοιλα
νΙου για κατασκευή υδατοφράκτη - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου 

ΚοιλανΙΟυ-Μανδριών - Η αποπεράτωση του κοινοτικού γηπέδου στrιν 
κοινότητα ΚοιλανΙου - Το αΙτημα της κοινότητας ΚοιλανΙου για ευθυ
γράμμιση και ασφαλτόστρωση του δρόμου ΣυλΙκου-Λόφου-ΑγΙας 

Μαύρης - Ο εποικισμός των κατεχόμενων εδαφών μας - Η οικονομική 
ενίσχυση των αθλητικών σωματείων που δημιουργήθηκαν μετά την τουρ· 

κική εισβολή - Οι ψεκασμοΙ των ανοιχτών χώρων με ζιζανιοκτόνα - Τα 
οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο Ναυτικός Όμιλος Πάφου -
Η εγκατάσταση και η μεταφορά τηλεφώνων σε ιατρεία - Η κατάθεση στην 
Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων των Ηνωμένων Εθνών ψηφίσματος 

που αναφέρεται στην καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην 

Κίνα - Η έλλειψη τηλεφωνικών γραμμών και συσκευών που αντιμετω
πίζει το Κτηματολόγιο Λάρνακας - Η επέκταση του κοιμητηρΙον Τσάδας 

Η τοποΟέτηση νυκτερινών σηματοδοτών στο δρόμο Τσάδας

Καλλέπειας-Λατύμπου - Η ανέγερση Κέντρον Νεότητας στην Τσάδα - Η 
αναμπέλωση στην Τσάδα. - Η διεύρυνση του δρόμου Πάφου-Μεσόγης
Τσάδας - Η Ιδρυση βιομηχανικής ζώνης στο Πεντάκωμο - Η ένταξη της 
κοινότητας Πεντακώμου στο σχέδιο του Νότιου Αγωγού - Το αίΤl1μα Τl1ς 
κοιν6Τl1τας Πεντακωμου για εβδομαδιαία επΙσκεψη κυβερνητικού 

γιατρού - Το οδικό δίκτυο στην κοινότητα Πεντακώμου). 

6) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ηλεκτροδότηση 

υδραντλΙας oτrι Χλώρακα - Η μείωση των εσόδων των λεωφορειούχων 
από τη μεταφορά των μαθητών λόγω εφαρμογής της πενθήμεΡl1ς εβδο

μάδας εργασίας· Η επιδότηση των αεροψεκασμών _ Η τοποθέτηση νοσο
κόμας στο Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ομόδους • ΤΟ στεγαστικό 
πρόβλημα των σχολε[ων Λεμεσού - Η επάνδρωση του Αγροτικού Υγειο
νομικού Κέντρου Κάτω Πύργου). 

7) Oμόφωνrι απόφαση ίχπερα από συζήτηση (Χρ. Σολωμής, Δ. Ηλιάδης, Ρ. 
Πρέντζας, Ν. Ρολάνδl1ς. Τ. Πα.,αδόπουλος. Τ. Χατζηδημητρίου. Ν. 

Αναστασιάδης, Προεδρεύων και Δ. Χριστόφιας) όπως η Έκθεση για 
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το θέμα '"Τα προβλήματα από τη λειτο-υργ(α του BαφείoΊJ Υφασμάτων 

'Rainbow', στο Ακάκι" συζητηθεί σήμερα ως πρώ10 θέμα της ημερήσιας 
διάταξης. 

8) Έκθεση για το θέμα ''Τα προβλήματα από τη λειτουργία του Βαφείου 

γ φασμάτων 'Ralnbow" στο ΑχάΧL R και οι αγορεύσεις και τι συζήτηση που 

έγιναν πάνω στο θέμα (Ρ. Πρέντζας, Ρ. Κατσελλή . Χρ. Σολωμής, Α

Χρίστου, Τ. ΧατζηδτιμητρΙΟ", Χρ. ΠoυργoUΡ(δης και Ν. Μο\lOιούπας). 

Τιμή: 75σ 



------... ---ι 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤιΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 2ας Απριλίου 1992 

(Ώρα έναρξης, 4.30 μ.μ.) 

(Αρ.34) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της παρούσης συνεδρίας της Boυλ~ς. 
Παρακαλώ τους έντιμους κυρΙΟυς Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α', Noμoθετικ~ EργασLα. 

Τα υπ' αριθμό Ι και 2 θέματα της σημερινής ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο 
περί προυπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1992" και 
''Ο περί Συμπληρωματικού ΠροιΙπολογισμού Νόμος (Αρ. Ι) του 1992", δεν είναι 
έτοιμα προς συζήτηση, γιατί δεν έχουν κυκλoφoρ~σει οι Εκθέσεις. 

Το πρώτο έτοιμο θέμα στο Κεφάλαιο Α', το υπ' αρ. 3 στη σημερινή ημερ~σια 
διάταξη , εί.ναι ''Ο περί ΣυμπληρωματικΟύ Προ\lπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 
1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσΗ την Έκθεση της Ε..-τιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΎ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠ ΗΣ Ο IΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΟΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 7) ΤΟΥ 
1992" . 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Α ντων[ου 

Κίκης Καζαμίας 

(2205) 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπι'ι Οικονομικών και ΠΡOυπoλoyισμoiι μελέτησε το 
ΠιΟ πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις σuνεδρίες Τllς που πραγμαιοποιήθτιχαν στις 
17 Φεβρουαρίου και στις 2.16 και 23 Μαρτίου 1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι 1'1 έγκριση πλ1lρωμής από το λογα
ριασμό του Πάγιου ΤαμεΙΟυ της Δημοκρατι.ο.ς ποσού n.soo.ooo και 11 διάθεσή του 
για τη χρηματοδότηση της αΥορός μετοχών από χuπριoxές τράπεζες στο χεφό:λαιο 

επιχειρήσεων (venture capital) στα πλαίσια του ΤρΙτου Χρηματοδοτικού Πρωτο
κόλλου Kunρou-EOK. 

Όπως είναι γνωστό. το Τρίτο Χρηματοδοτικό Πρωτόκολλο Κύπρου-ΕΟΚ 

προβλέπει την παραχώρηση προς την Κύπρο 62.000.000 tuρωπ(ιίκών νομισματικών 
μονάδων (ECU), δηλαδή t35.000.000 ΠΕρΙΠου, για την κατανομή τους ως 

ακολούθως: 

(ο) Κανονικά δάνεια: 44.000.000 ECU (ί25.000.000). 

(β) Χορηγιες, 13.000.000 ECU (f7.ooo.ooo). 

(Υ) Eπιχειρηματ~κό. κεφάλαια: 5.000.000 ECU (f3.0OΙJ.OOO). 

Από τα κανονικά δάνεια έχει ήδη παραχωρηθεί ένα μέρος του ποσού ύψους 

15.000.000 ECU προς την Κυπριακή Τράπεζα Αναπτύξεως με κυβερνητική ε-yyiπιση 
γ~α τη χρηματοδότηση σχεδίων βιομηχανικής αναδιάρθρωσης. Όσον αφορά τις 
χορηγίες του Πρωτοκόλλου, η κατανομή τους έχει συμφωνηθεί με την ΕΟΚ και τα 

τελικά σχέδια βρίσκονται τώρα στο στάδιο της έγκρισής τους. 

Αναφορικά με τα επιχει.ρηματικά κεφάλαια, ποιι είναι και το θέμα στο οποι.ο 

αναφέρεται το υπό σιιζήτηση νομοσχέδιο, 1.000.000 ECU έχει ήδη χρησιμοποιηθεί 
για την αγορά μετοχών από την Ειιρωπα·'κή Τράπεζα Επενδύσεων στο κεφάλαιο της 

Κιιπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως. Τα υπόλoι.nα 4.000.()(Χ) ECU (Ω.500.000 

περΙποιΙ) θα χρησιμοποιηθούν για τη χρηματοδότηση της αγοράς μεtοχών α.ίτό 

κυπριακές τράπεζες στο κεφάλαιο επιχειρήσεων (venture capita1) που ικανοποιούν 

τα κριτήρια που έΟεσε η Ευρωπα·ίκή Τράπεζα Επενδύσεων. Η σχετ~κή συμφωνία 
μεταξύ της κυπριακής κυβέρνησης και της Ευρωπα·ίκής Τρά..-τεζας Ε..ενδ'ύσεων tχει 

ήδη υποΥραφεΙ 

Σύμφωνα με τους όρους της π~o πάνω συμφωνίας, τα επιχει.ρηματικά κεφά
λαια είνα~ στην ουσ(α άτοκα και μακροχρόνια δάνεια σε ECU, τα οποία η κυβέρνηση 
θα υπoδανε(ζ.eι σε κυπριακές λιρες σε ενδιαφερόμενες κυπριακές τράπεζες για τους 
σκοπούς που προβλέπονται στη συμφωνία. ΟΙ ενδιαφερόμενες κυπριακές tράπεζες 

θα πρέπει να ιΙποβάλλουν τα σχέδιά τους στην Ευρωπα"ίκή Τράπεζα Επενδ"ίισεων, η 

οποία θα τα εγκρίνει. αφού τα εξετάζει. Οι επιχιιρήσεις, tO μEtOXικό κεφάλαιο των 
οποίων θα χρηματοδοτεΙται με τη συμμετοχή των κυπριακών τραπεζών, θα πρέπει 

να πληρούν τα ακόλουθα XQLttiQLQ και ΠΡOυπoθέσεLς: 

(α) ΟΙ ΕΠιχειρήσεις θα πρέπει να ανήκουν σε παραγωγικούς tομ.είς (π.χ. στη 

βιομηχαν(α, στον τουρισμό) και να είναι είτε νέες επιχειρήσεις είτε 

επιχειρήσεις υπό αναδιάρθρωση, οι οπο(ες να συμβάλλουν με τις δραστη

ριότητές τους στη γενική προσπάθεια για εκμοντερνισμό και προσαρμογή 

tTJ; κυπριακής οικονομίας νπό το φως της τελωνει.ακής ένωσης Κύπρου
ΕΟΚ. 

(β) Κατά την εξέταση των αιτήσεων για χρηματοδότηση, η Ευρωπα"ίκή 

Τρόπεζα Επενδύσεων θα δώσει έμφαση σε εκείνες τις ΕΠιχειρήσεις στο 
μετοχικό κεφάλαιο των οποίων συμμετέχουν και Ευρωπαίοι. 
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(γ) Θα πρέπε~ να υπάρχουν βάσιμοι λόγοι που να δικαιολογούν τη χρησιμο

ποΙηση των tπιχει.ρημαηκών κε.φαλαίων (risk capitaI) του Πρωτοκόλλου, 

όπως είναι Π.χ. η έλλειψη επαρκο"ς χρηματoδότηCΠΊς α..-τό άλλες ΠΤιΥΈς. 

ιδιαΙτεροι τεχνικοΙ και εμπορικοί κΙνδυvοι στην προώθηση ενός συγκε

κριμένου σχεδίου. καθ<ί)ς και οικονομικά οφέλη (απασχόληση εργατικού 

δυναμικού, περιφερειακή ανάπτυξη, μεταφορά τεχνολογίας κτλ.). 

Όπως αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του ΥπουργεΙου 

Οικονομικών. τρεις κυπριακές τρά,'τεζες έχουν ήδη εκφράσει ενδιαφ!ρον για τα 

u"t ιχειρηματικά κεφόλαια του Τρίτου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου και σύντομα 

πρόΚΕιται να υπογραφούν μεταξύ του ΥπουρΥε(ου Οικονομιχών και των τριών 

αυτών τραπεζών οι σχετικές συμφωνίες. nα να καταστεΙ δυνατή και στην πρόξη η 

συμμετοχή των τραπεζών στα πιο πάνω σχέδια. ώστε να γΙνoντα~ εμβάσματα [j"t~xtL

ρηματικών κεφαλαίων στις τρά.,"τεζες αυτές μέσω του Υπουργείου Οικονομικών 

αλλά και για καθαρά λογιστικούς σκοπούς, κρίνεται αναγκαία η δημΙO\IρΎία των 

σχετικών κονδυλιων που περιλαμβάνονται στον υπό συζήτηση συμπληρωματικό 

προυπολογισμό. 

Η Koινoβoυλεuτική Ej·tLTΡOJt"; Οικονομικών και π ρουπολογισμού, αφού μελέ

τησε το υπό συζ";τηση νομοσχέδιο, συμφωνε ί με τους σκοπούς για τους οποίους 

,ητεΙται η έΥκριση των συμπληρωματικών πιστώσεων, γι' αυτό και ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηΟεί ο 

τί.τλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Συμπληρωματικού Προ\lπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 8) του 1992". 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιληΤές επ ί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποια θα. γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί2.500.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΛεΗουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2, 3, μαζί με τον Πρώτο Π ίνακα, και 4, 
μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκριθούν; 

Μη υπαρχο'ύσης αντιρρ";σεως, τα άρθρα 1,2, 3, μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, 

και 4, μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκρίνονται ομόφωνα. 

παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη αν6.γνωση του voμο

σχεδιου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμ"ληρωματικού προυπολΟΥι.σμού 
Νόμος (Αρ. 8) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

( Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ανηρρήσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

ΤΟ υπ' αριθμό 4 θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο περί 
Συμ...-τληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1992~, δεν είναι έτοιμο 
προς συζήτηση. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 5 θέμα. που εΙναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμ...,λη
ρωματικής Πιστώσεως (Γαμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1992", Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

της Επιτροπής του στο Σωμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
πpoyΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑTlΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

ΛεόvτΙOς Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Α ντων[ου 

Κ ίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιοίιπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 ΜαρτΙου [992. 
Στη συνεδρΙαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Οικονομικών και ΣυΥ.ιοι\'ωνιών και Έργων. 

Με το νόμο που προτε{νεται σκοπεΙται η έγκριση πληρωμής από το λογα. 

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού η.Οι9.660 και η διάθεσή του για την αγορά 
πρόσθετου εξοπλισμού για τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. 

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομο

σχέδιο. η αεροπορική κίνηση κατά την προσεχή θερινή περίοδο αναμένεΊαι να 

αυξηθεί σημαντικά και στα δύο αεροδρόμια σε σύγκρισΤ[ με τον περσινό χρόνο με 

αJt(nέλεσμα οι υπάρχουσες ελλείψεις στην εξυπηρέτΤ[ση των αεροσκαφών και των 

επιβατών να καταστούν οξύτερες. ΟΙ επιτακτικές ανάγκες των αεροδρομΙων σε 

μηχανικό εξοπλισμό αφορούν μεταξύ άλλων τΤ[ν αγορά λεωφορείων μεταφοράς 
επιβατών, μΤ[χανών ασφαλείας που λειτουργούν με ακτίνες Χ, αυτοκινούμενων 
ιμάντων, φορτοεκφοΡΊωτών, χειραμαξών. ελκυστήρων και άλλων. 
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Η Ko~νoβoυλευτική E."'tLTΡOntl Οικονομικών και προυπολΟΥιομού. λαμβάνο· 

ντας υπόψη τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της για την ιδιαίτερα αυξημtνη 

κίνηση που αναμένεται στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. υιοθετεί τους 

OXO:roίI; και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφού τρο..-τοποιηθεΙ ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως Συ~ι..ίληρωματιχής Πιστώσεως (Ταμείο 
Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1992", 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. τι οποία θα γίνει δι' 
αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμιον των άρθρων μόνο. 

rPAMMATEAI: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσου 

.E2.019.660 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθουν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ : 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3, μαζί. με τον ΠΙνακα, εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1,2 και 3, μαζί με τον ΠΙνακα, εγκρί. 
νονται ομόφωνα. 

παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο

σχεδίου, η οπο{α θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτυξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1992, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχουσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 6 θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο περί 
Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 2) Νόμος του 1991", δεν εΙναι έτοιμο προς 
συζήτηση, γιατί δεν έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση. 

Το υπ' αριθμό 7 θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που ε(να~ ''Ο περί 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991", 
αποσύρεται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Τα υπ' αριθμό 8, 9. ΙΟ και Ι Ι θέματα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που 

σχετl.ζoνται με την ΠΕΠ. αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρία της Βουλής. 

ΤΟ υπ' αριθμό 12 θέμα της σημερινής ημερήσιας διάταξης, που είναι ~Oι περί 
Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992~. ωτοσιίρεται από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

Έληξε η συζήτηση των θεμάτων που είναι εγγεγραμμένα στο Κεφάλαιο Α', 
Νομοθετική ΕργασΙΟ. για τα οποία είχαν κυκλοφορήσει έγχαιρα οι Εκθέσεις των 
αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Ε.ίτιτροπών. 
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Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. Παρα
καλώ τους έντιμους Γραμματεl.ς να προβούν στην κατάθεση των νομοσχεδίων και 
των εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.ί'tέμ..-uται στην Koινoβoυλεuτική Ε."tΗροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Συμ.."tληρωματικου Προ\}πολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1992. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαQωttμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε.'tιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) ΟΙ περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) Κανονισμοί του 1992. 
4) Οι περΙ Πανεπιστημίου Κύπρου (Ειδικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό και 

ΜεταιττυχιακοΙ Συνεργάτες) Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθη-ι<αν και τα δυο από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Παιδείας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί ΥΠηρεσίας θήρας και Πανίδας - θέση θηροφύλακα (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμο( του 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική E.."tLtΡOnTi Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Ραδιοφωνικών ΣταΟμών ΚανονισμοΙ του 1992. 
Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΣυΥκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλeυτικές επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 
και Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί ΓραφtΙOυ Προγραμματισμού - θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Προγραμματισμού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 
3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Οικονομικών, 

Έληξε η Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

Κεφάλαιο r. Ερωτήσεις - Aπαvτ'ήσεις 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

ΕQώτηση με RQ. ΣΤ'Α' 381 ΠΟ\l ιnτQβλήθηxε από τον KoινQβo\lλεtJτιxό ΕΧ1CQόσωπο 
ΤΟ\l Σοσιαλιστικον Kόμμα.τ~ ΕΔΕΚ Χ. Τάκη ΧατζηδημηΤQίο\l και το Βο\lλε\lτή 

εκλΟΥικής πεQlφέQειας ΛεtIΚωσίας κ. ΔημήΤQη t\lHoiJQfI στις 13 ΜαQΤ,Ο\l 1992. 

"Αναφορικά με ης υποσχέσεις της κυβέρνησης για κατασκευ'ή παρακαμπτ'ή
ριου δρόμου και επιδιόρθωση του δρόμου εντός της κοινότητας Πεδουλά, καλείτα~ 

το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορ'ήσrJ τη Βουλή των Αντιπροσώ..-των σε ποιο 

στάδιο βQίσχOVΤαl οι σχετικές διεργασίες και πότε προβλέ.-τεται να αρχίσουν τα 
αναμενόμενα έργα," 

ΕQώτηση με RQ. ΣΤ'Α' 382 πο\l ιιποl,λήθηχε από το Βοιιλευτή εχλΟΥιχής πεQιφέQειας 
ΛεtιΚωσίας Χ. Γιαννάκη Κασοιιλί,δη στις 13 ΜαQτίο\l 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληρoφoρτiσει τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων κατά πόσο 1'1 Κύπρος στην ΕπιτροΠ1\ των Ηνωμένων Εθνών για τα ανθρώ

πινα δικαιώματα καταψήφισε ψήφισμα με το οποίο καταδικάζεται η καταπάτηση 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων στη Λα'ίκή Κίνα και στο οποίο γίνεται αναφορά 

στους σφαγιασμούς της Πλατείας Τιενανμέν. Επίσης καλείται ο ((nος Υπουργός να 

πληροφορήσει το Σώμα ποιες ομάδες χωρών ψήφισαν υπέρ και ποιες εναντίον του 

ψηφίσματος. Παράλληλα ο κ. Υπουργός παρακαλείται να αιηολοΥήσει την ψήφο 

της Κυπριακής Δημοκρατίας." 

ΕQώτηση με RQ. ΣΤ'Α' 383 που υποΟ)"ήθηκε από το Βο\l)"ευτή εκ)"οΥικής πεQlφέQεlας 
Πάφοιι Χ. Γιαννάκη ΟμήQου στις 17 ΜΟQτίοιι 1992. 

"Κοντά στην κοινότητα Έμπας ο οργανισμός Αναπτύξεως Γης διαχωρίζει 

οικόπεδα. Η κοινότητα Έμπας ζητά να δεσμευτεί χώρος: για κατασχευΤι σχολεΙΟυ. 

εκκλησίας και γηπέδου για τις ανάγκες του νέου οικισμού. Ποια η επί τούτου θέση 
του αρμόδ~oυ ΥπουργεΙου:" 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 384 :το\l \lπo~)"ήβηxε από το βο\lλευτή εΧ1οΥικής :τεQlφf:Qειας 
Πάφοιι χ. Γιαννάκη Ομήοο\l στις 17 ΜαQτίοιι 1992. 

"Στο δρόμο που οδηγεΙ στην κοινότητα Έμπας υπάρχει, σε αίτόσταση 

200 περαιου μέτρων από το Ύτiπεδo του χωριού, επικίνδυνη στροφή, Η κοινότητα 

εγείρει αΙτημα για ευθυγρόμμιση του δρόμου στο πιο πάνω επικίνδυνο σημε(ο. 

Ποια τι επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου:" 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 385 ποιι ιιποΡλήθηχε από το Βοιι)"ευτή εΧ)"ΟΥ lχής πεQιφf:Qειας 

Πάφο\l χ. Γ,αννάχη ΟμήQΟΙΙ στις 17 ΜαQτί,ο\lΙ992 . 

'Ή κοινότητα Έμπας έχει από μακρού εγείρει αίτημα κατασχευής κα~ ασφαλ

τόστρωσης του δρόμου που ενώνει την κοινότητα με τη Χλώρακα. Πώς αντιμετω

πίζει το α(τημα αυτό το αρμόδιο Υπουργείο:" 

E~ηση με RQ. ΣΤ'Α' 386 πο\l ιιποΟ)"ήβηκε από το Βο\l)"ε\lτή εκλογικής πεQιφέQειας 

Πάφου χ. Γιαννάχη ΟμήQOΙΙ στις 17 ΜαQτίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Έμπας έχει επανεlλημμtνα εγείρει αΙτημα για ασφαλτόστρωση 

του δρόμου στην περιοχή Άρκοκαλάμι' που ενώνει την Έμπα με την Κισσόνεργα, 

Ποια η επΙ τούτου θέση του αρμόδιου Yπoυργείoυ;~ 
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E~τιισιι με αρ. ΣΤΆ' 387 :του υποβ).ήθηκε από το Βουλευτή εχλογιχής; :π:εριq:έρειας 
Πάφο" κ. ΓιαννάΧl1 Ομιίι10ι! στις 17 Μαρτίου 1992. 

"KαλεΙτα~ το αρμόδιο Υπουργεt.o να πληροφορήσει το Σώμα πότε πρoτιeετα~ 
να προχωρήσει στη διαπλάτυνα-η και επίστρωση με πρέμιξ του κύριου δρόμου 
Έμ.i"tας - Τάλας από την περιοχή 'Διπλά Ρκατζιά' μέχρι τα 'Μεροινούθχια'." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 388 που υποβλήθηκε ωιό '1:0 Βουλευτή εκλογικής πε(!'φέΡΕιας 
Πάq'ΟU Χ . Γιαννάχll Ομήρο\l στις 17 Μαρτίου 1992. 

'Ή κοινότητα Έμπας διαμαρτύρεται για την εδώ και τρία Ι,η xaeUOΤtgTIOT') 
που παρατηρείται στη διαδικασία αγορός σκUΒΑλoφόΡOυ οχήματος. 

Γι' αυτό καλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πο\! οφεί· 
λεται η μεγάλη αυτή καΟυστέρηση και πότε θα παραδοθεί στην κοινότητα το 

αναγκαΙΟ αυτό όχημα. 

Επίσης, ο δρόμος Έμπας προς 'Πετρίδια" που χρησψοποιείται ιδιαίτερα από 
τους μαθητές μέσης παιδείας της κo~νότητας, χρειάζεται σοβαρές βελτιώσεις και 

δια.."[λάτυνση που προu,,"[οθέτουν απαλλοτριώσεις. Χρειάζεται ακόμα να ασφαλτο
στρωθούν δύο τμήματα του δρόμου που παραμένουν χωμάτινα. 

Πότε το αρμόδιο Υπουργείο θα προχωρήσει στη δρομολόγηση των αναγκαίων 

διαδικασιών για την εκτέλεση των πιο πάνω έργων:" 

Ερώτησιl με αQ. ΣΤ'Α' 389 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή ΕΧλογικής ΠΕριφέΡΕιας 
Πάφου Χ. Γιαννάχη Ομήρου στις 17 ΜαQτίου 1992. 

"Η κοι.νότητα Έμπας διαμαρτύρεται για τη μεγόλη καθυστέρηση που παρατη
ρείται στην έκδοση τ~τλων ιδιοκτησίας για τις τρεις υδατΟΟεξαμενές από τις οποίες 

υδρεύεται η κοινότητα. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει. τη Βουλή πού βρίσκεται το 
όλο θέμα." 

Ερωτηση με αρ. ΣΤ'Α' 390 που υποΡλήθηχε από το Βουλε\Jτή εΧλογικής IIf'(laqJtQfIa; 
Πάψου Χ. ΓιαννάΚl1 Ομήρου στις 17 Ma(ltio\J 1992. 

'Ή κοινότητα Έμπας εγείρει αίτημα για ανέγερση κοινοτικών γραφείων. 

Πώς αντιμετωπίζει το αΙτημα αυτό το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Α' 391 που \JποΡλήθηκε από το Βοιιλευτή εχλογιχής πε,,,φέρειας 
ΠάφΟ\J κ. ΓιαΥνάΧιι Ομιίρου στις 17 Μαρτίοιι 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα αντικα· 

τασταθούν οι σωλήV1:ς UΔρευσης στην κοινότητα Έμπας." 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Α' 392 IIO\J υποΡλlίθιιχε από το Βουλευτή εΧλογιχής περιφέρειας 
ΠάφΟ\J κ. Γιαννάκιι OPIiQou στις 17 Μαρτίοιι 1992. 

"Οι τί.τλοι ιδιοκτησίας για την περιοχή της κοινότητας Έμπας στην οποία έχει 

δ ιενεργηθεί αναδασμός δεν έχουν ακόμα εκδοθεΙ Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο 

πότε Οα εκδοθούν οι σχετικοί τίτλοι ιδιοκτησίας." 

Απάντηση lιμερσμηνίας 21 ΦερρουαρίΟ\J 1992 του ΥΠΟ\JQYού Συγκοινωνιών χαι 
Έ~ων κ. Ρένου ΣΤ(J.\Jράχη στην ερώτηση ΣΤ'Α'64, ημερομηνία; 20 Σεπτεμ~QίΟ\J 
1991, TO\J ΒΟ\J),ευτή εΧλογικής nE(lIIftpeau; Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήΡΟ\J 

"Σχεηκά με το δρόμο Λuoού-Πόλεως Χρυσοχούς σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) είνα~ γεγονός ότι ο πιο πάνω δρόμος έχει ενταχθεί xat' αρχήν στο Δεκα
ετές Ρυθμιοηκό Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης που βρίσκεtα~ στο τελικό 

στάδιο καταρτισμού του. 
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(β) Ο δρόμος αυτός έχει μήκος 12 χμ. περΙπου και η δα.ιίάνη για τη βελτΙωσή 
του υπολογίζεται σε ί650.000 περ(που. 

(γ) Ο χρόνος εκτέλεσης του έργου θα αποφασιστεί με βάση το χρονοδιά

γραμμα εκτέλεσης και των άλλων έργων που περιλαμβάνονται στο 

σχέδιο." 

Απάντηση ημεοομηνία; 3 Μαρτίου 1992 '10\1 YπoυQΎo-ίι ΕσωτεQικών κ. ΧQιστό

δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣT'A'8S, ημεΡομιινία; 8 ΟκτωΡοίου 1991, του 
Βουλευτή εκλογική; nEQlffiQEIao; Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαιιλίδη 

"Σχετικά με το αίτημα κατοίκων των κοινοτήτων Kαλoiι Χωριού. Λουβαρά και 

Πελενδρί.ου για την παραχώρηση σ' αυτο'ύς κραηκής γης στην οποί.α έχουν παρά

νομα επέμβει. σας πληροφορώ ότι οι αιτήσεις εξετάζονται σiιμφωνα με τους περί 

Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) Kανoνωμoiις του 1989." 

Απσ.ντηση ημερομηνία; 10 Φεβ@Ο\JαρίΟ\J 1992 του Υπο\ι@γο-ίι Παιδεία; κ . ΧQιστό-

φορου ΧριστοφΙδη στιιν εQώτηση ΣΤ'Α'104, ημερομηνία; 17 ΟχτωβQίο\) 1991, 
το\) Βουλε\rtή εκλογική; πεQιφέQειας Πάφο" κ. Κώστα Κωνσταντίνο" 

'Ή ανέγερση νέου σχολικού κτιρίου στην ενορία Αγίου Παύλου Πάφου 

αποτελεί προτεραιότητα για το Υπουργείο Παιδείας. το οποίο έχει ήδη προωθήσει 

με έγκριση του Yπoυργικoiι Συμβουλίου την απαλλοτρΙωση του κατάλληλου χώρου. 

Τα αρχιτεκτονικά σχέδια του κτιρίου βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο και. 

όπως ελπιζεται. η θεμελίωσή του θα γίνει στα μέσα ή προς το τέλος του τρέχοντος 

έτους με προοπτική να συμπληρωθεί το Σεπτέμβρη του 1993. 

Στο μεταξύ το Υπουργείο Παιδείας και η Σχολική Εφορεία Πάφου λαμβάνουν 

όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα για την ασφάλεια των μαθητών και την ομαλή 

λειτουργία του r Δημoτικoiι σχολείου, το οποίο θα αποσυμφορηθεί με την ανέγερση 
το" νέο" σχολείο"." 

Απάντηση ημεΡομηνίας 25 ΦεβQO"αQίο" 1992 του YnO\lι:rt0iι Παιδείας κ. ΧQιστό
φo~\I ΧQιστοφωη στην ερώτηση Σ'f'A'174, ημεQομηνίας 4 ΝοεμβQίο" 1991. ΤΟ" 
Βουλευτή εκλογική; πεQ ιφέQειας Αμμοχώσtου κ. ΔημήΤQη Ηλιάδη. 

''Το σχολικό κτίριο AUΓόρoυ παρουσιάζει oeισμένα προβλήματα. η άποψη 

όμως ότι είναι επικίνδυνο δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. Οπωσδήποτε. 

η ανέγερση του νέου σχολικού κτιρίου. παρόλο που δεν προβλέπεται στο κτιριακό 

πρόγραμμα του 1992. θα προωθηθεί. όπως ελ;τίζεται σύντομα. στην ανάγκη με 

σiιναψη δανείου από τον ιδιωτικό τομέα το οποίο θα αποπληρώσει ασφαλώς το 

κράτος σε κατοπινό στάδιο." 

Απάντηση ημε~oμηνίας 12 ΦεΡQο\ια~ίο\l 1992 του Yno\lQΎoiι Υγείας κ. ΠανίΧο" 
Παπαγεωι;ryίoυ στην ε~ώτηση ΣΤ'Α'201, ημερομηνίας 13 ΔεκεμDρίo" 1991, ΤΟ" 
Βουλευτή εκλογιχής πεQιq:έιιεια; DCtq:O\l Χ . Γιαννάκη ΟμήQO\Ι 

"Σχετικά με αίτημα του Συνδέσμου Άτεχνων Ζευγαριών να προσληφθεί 

εμβρυολόγος στις ιατρικές υπηρεσίες. σας πλΊlρoφoρώ τα ακόλουθα: 

Η ικανοποίηση του αιτήματος αυτού δεν εντάσσεται μεταξύ των προτεραιο

τήτων του Υπουργείου Υγείας. ενόψει του γεγονότος ότι προέχει η υλOΠOί.Ίlση 

προγραμμάτων σε άλλους τομείς, όπως είναι Ίl πρόληψη και θεΡΟ,ι"tεία του καρκίνου 

του μαστού και της μήτρας που προκαλεί υψTjλό ποσοστό θανάτων στις γυναίκες." 
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Απάντηση ημεοομηνί.ας 27 Φε&Qο\!αQίΟ\1 1992 ΤΟ\1 YΠO\1Qγoν ΕσωτεQικών κ . XQ. 
Βενιαμίν στην εοώτηση Σ'ΓΑ'20S, qPEQOpqvl.u; 8 lavouuQiO\! 1992, ΤΟ\1 

Βο\!λευτή ε:κλοΥ,:κής πεQ'φέQε,ας Λεμεσού:κ . 'ΑQισΤΟ\1 ΧQ\10οστόμο\!. 

"Αναφορικό με την επέκταση των υπηρεσιών τσυ Κεντρικού Σφαγείου στην 

ύπαιθρο, σας πληροφορώ ότι ήδη η κυβέρνηση ενέκρινε την παραχώρηση δανεΙΟυ 
ύψους (515.000 στΟ' ΣφαγείΟ' για εκτέλεση όλων των απαραίτητων εργασιών και την 
αγορά τσυ oνoyxaLσιI εξσπλισμσ'ύ. για να καλυφθεί και η ύπαιθρος. πλην της επαρ

χίας Πόφο\!. 

Όπως ανέφΕ!ρα στην επιστσλή μου ημερ. 7.1.92 απαντώντας σε ερώτηση 
τσυ κ. Άριστσυ Χρυσσστόμσυ ανάλσγσυ πεΡLEχσμένου. η κυβέρνηση ανtιμετωπίζει 
τα θέματα σε συνεννόηση με τΟ' Συμβούλιο τσ\! Κεντρικσύ Σφαγείσ\!. Ήδη τΟ' 

ΣυμβούλιΟ' τσυ Κεντρικού ΣφαγεΙαυ καταρτ!.ζΕΙ λεπτσμερές πρόγραμμα με στόχΟ' την 

σλοκλήρωση των εργασιών Εντός τσυ τρέχοντος έτους και τη σταδιακή ένταξη της 

υπαίθρου ο' αυτό. Στα πλαίσια της επεξεργασί.ας τσυ πρσγρόμματος μΕλΕτόται και η 

αναγκαιότητα ή μΙ') δημισUΡγ(ας κέντρων διανσμής ή διατήρησης περιφΕΡΕιακών 

σφαγΕίων." 

Aπάντrισrι ημεοορηνίας 2 ΜαQτίΟ\1 1992 το\l Yπo\1Qγoiι EQγασίας κα, Κοινωνι:κών 

Ασφαλίσεων :κ , Ι . ΑQιστείοου στην εQώ'ιηση Σ'fΆ'208, ηρεοορηνίας 9 Ιανο\!α
οί.ου 1992 το\! Βουλwτη ε:κλΟΎ,:κής πεQιφέQε,ας Λεμεσού :κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

''Αναφορικό με την αναβό.θμιση και τσν Εκσυγχρονισμό των υπηρεσιών πσυ 

προσφέρει τΟ' Τμήμα Υπηρεσιών Κσινωνικής EUΗμερ(ας, παραθέτω τα ΠΙΟ' κάτω: 

Ι. ΤΟ' Τμήμα Υπηρεσιών Κσινωνικής EUΗμερ(ας ανέλαβε μετά τα γεγσνότα 

τσυ 1974 ΤΙ') μεγαλΙΙΤερη ευθύνη για την ανασυγκρότηση της κυπριακής 

κσινωνtας, δίνοντας ιδιαίτερη προσοχή στιος πιΟ' ευάλωτες τάξεις τσυ 

πληθυσμσ'ύ, δl')λαδή στα παιδιά. τους νέους. τους ηλικιωμένους και τσυς 

αναπήρους. Οι παραδοσω.κές υπηρεσtες τσυ Τμήματος ενισχύθηκαν 

αμέσως με νέα προγρόμματα για ευρύτερη κάλυψη των παρουσιαζό

μενων αναγκών. Συγκεκριμένα ιδρύθηκαν και συνεχίζουν να λεΙΤO\IQΎσύν 

επτά Κρατικές Στέγες Ηλικιωμένων και Αναπήρων. ένα Μαθητικό Οικο

τροφεΙσ για παιδιά που o~ γονε(.ς τσ"ς διαμένσ"ν στα χατεχόμενα, Ι') 

Στέγη "Νέα Ελεούσα" για άτσμα με σοβαρή διανσl')τική καθυστέρηση, 

δεκατρία Κοινστικά Κέντρα Ευημερίας χαι δεκαπέντΕ Παιδοκομικοί 

Σταθμσί σε όλες τις πόλεις τl')ς Κύπρου. 

Εχτός από τις Ιδρυματικές Υπηρεσίες. τΟ' Τμήμα πρoώθl')σε επίσης 

διάφορα προγρόμματα, για να ανταποκριθεί σης αυξανόμενες ανάΥκ.ες 

του πλτιθυσμσύ. όπως η παροχή κατ' σίκον φρovτ!.δας για ηλικιωμένα και 

ανάπl')ρα άτομα. η εισαγωγή νέων ειδικών επιδομάτων για περιπτώσεΙος 

αναπήρων. ψυχικά ασθενών. σικογενειών με ένα γσνιό. πoλυπQOβλl')μα

τικών οικογενειών κ.ά. Το Τμήμα έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στην ΚΙvΗΤo

πσΙl')ση των κοινοτήτων και εθελσvτικών οργανώσεων και υποστήριξε 

πολλό. κοινστιΧά προγράμματα με κρατικές χορηγίες. που αυξ'ήθηκαν 

από (15.960 τΟ' 1973 σε ΙS42.<XX) τΟ' 1991. Παράλληλα έχσυν ενταθεί και 
αυξηθεί σι προληπτικές uπrιρεσΙες πσυ παρέχσνται σε σικσγένεLEς με 

κσινωνικά προβλήματα από 499 περιπτώσεις το 1973 οε 3 202 το 199ι. 
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2. Από ό.τι αναφέρθηκε πιο πάνω, φαίνεται ότι το Τμήμα Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, παρά ης τραγικές επιπτώσεις της τοιιρκικής 

εισβολής και τις αρνηηκές σιινέπειες των ραγδαίων κοινωνικών 
αλλαγών, όχι μόνο δεν παραμέλησε την εξιιπηρέ1ηση των πολπών, αλλά 
τouναντ[oν ενταηκοποΙησε. βελτίωσε και ανέπτιιξε ης υπηρεσίες τοιι σε 
όλους τους τομείς των αρμοδιοτήτων τοιι. στα πλαίσια των δυνατοτήτων 
του. σε προσωπικό και άλλα μέσα. 

3. Ε.ί1ιθυμώ να τονίσω ότι στις ΕΠιταχηκά τρέχουσες ανάγκες η αναπρο
σαρμογή των προγραμμάτων του Τμήματος γίνεται πάντοτε στα πλαίσια 
των σύγχρονων αντιλήψεων στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής. ΤΟ 
Τμήμα παρακολουθεί συστηματικά τις διεθνείς εξελιξεις στο χώρο των 
Κοινωνικών Υπηρεσιών. συμμετέχει σε ΕυρωπαΙ:κές και Διεθνείς 
επιτροπές. μετακαλεί εμπειρογνώμονες συμβούλους για μελέτη ειδικών 
θεμάτων, οργανώνει ενδoUπηρεσιακά Ε.-τιμορφωτικά προγράμματα και 
εξασφαλi.ζει αριθμό ΙΙΠOΤQOφιών κάθε χρόνο για μετεκπαι.δευση των 
λειτοιιργών του στο εξωτερικό. Παράλληλα με τη συνεχή επιδίωξη για 
εκσUYΧΡOνισμό των παρεχόμενων ιιπηρεσιών. το Τμήμα προώθησε την 
αναθεώρηση ήhtαι θέσπιση νέας νομοθεσίας που να συνόδει με τις 
Διεθνείς Συμβάσεις χαι να ανταποχρίνεται πιο αποτελεσματικά στις 
σημερινές απαιτήσεις π.χ την κατάΡΥηση του περί Εξωγάμων Τέκνων 

Νόμου και τη θέσπιση του περί Τέκνων (ΣυΥΥένεια και Νομική 
Υπόσταση) Νόμου του 1991 (Ν. 187/91), τον περί Δημόσιων Βοηθημάτων 
και Υπηρεσιών Νόμο του 1991 και τον περί Στεγών για Ηλικιωμένους 
και Ανα.ιτηρους Νόμο του 1991. 

4. Συμπληρωματικά σας πληροφορώ ότι το Τμήμα. εκτός από την 
ενοποίηση και τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας. υιοθετεί νέες προσεγ
γίσεις και συστηματικά προβαίνει σε απλοποίηση μεθόδων και διαδικα
σιών οτοιις διάφορους τομείς των αρμοδιοτήτων του. Για το σκοπό αιιτό 
έχει συσταθεΙ το Υπουργειακό Κλιμάχιο Ο & Μ στα πλαίσια της κυβερ
νητικής πολιτικής, στο οποίο συμμετέχouν και δυο λειτouργoΙ του 
Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. Στα πλαίσια των εργα
σιών του κλιμακίου αυτού επι.διώκεται η απλοποίηση διαδικασιών. :') 
καλύτερη οργάνωση και η MoκivtQWOTl εξουσιών, ο εκσυγχρονισμός 
εντύπων, η εισαγωγή σύγχρονου τεχνολογικού εξοπλισμού χαι γενιχά η 
προώθηση των απαιτούμενων μέτρων για βελτίωση των υπηρεσιών και 
καλύτερη εξυπηρέτηση του κοινού. 5. Τέλος, επιθυμώ να αναφέρω ότι το 
Τμήμα Κοινωηκής Ευημερίας, συναισθανόμενο τις τεράστιες ευθύνες 
10υ απέναντι σων κάθε Κύπριο πολ(τη, έχει θέσει ως στόχους του 
αφενός τη συνέχιση και βελτίωση των προγραμμάτων του και αφετέρου 
T1JV αναβάθμιση και διεύρυνση των υπηρεσιών του. Στα πλαίσια αυτά 
προγραμματ(.ζεται η εξαγγελία της επόμενης δεκαετΙας ως Δεκαετίας 
Ανάπτυξης Κοινωνικής Ευημερίας κατά την οποία σχεδιάζεται η εισα

γωγή. μnαξύ άλλων, και των πιο κάτω προγραμμάτων: 

- Σταθμός Α' Κοινωνικών Βοηθειών 
- Κέντρα Συμβουλευτικής Καθοδήγησης 
- Κοινωνικοί Λειτουργο( στα Σχολεία 
- Πρότυπα Κοινοτικά Κέντρα Ευημερίας 
- Ομάδες αυτοβοήθειας 
- Κέντρα Ανοικτής ΠροστασΙας Ηλικιωμένων 

- Διανομή ζεστού φ:ιΥητού στο σπίτι ηλικι.ωμένων και αναπήρων (meals 
οπ wheels)." 
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Arι(ίvτηση ημεοομηνία!ί 2 Μαοτίου 1992 ΤΟ\l ΥΠΟtJιrfού Υγείας Χ. Πανίχου ΠαπαΥε

ωΡοΥίο", στην Εοώτηση ΣΊ'Α'Ζ64, η",ε~μηνία.ς 4 ΦεΙS(tOuα"ίοu 1992, του 
Βουλεντή εxλO'y~xής πεοιφέοειας ΛάQV(lκας κ. Κώστα "λιά.6η. 

"Σχετικά με την αντικατάσταση των ανεΛκυστήρων στο Νέο Νοσοκομείο 
Λάρνακας, σας πληQOφOQώ τα ακόλουθα: 

Στον προυπολογισμό Αναπτύξεως 1992 κάτω από το Κεφ. 73Δ • Υγεία και 
άρθρο 83.813 εγκρίθηκε ποσό ί225.000 για την αΥΟρό και eyκatQota01j τεσσάρων 
νέων ανελκυστήρων στο Νέο Νοσοκομείο Λάρνακας. Το έργο αuτό κατόπιν 
προσφορών ανατέθηκε στην εταιρεία MASS PAC TRADING και . σύμφωνα με το 
πρόγραμμα ερyασl.ας που ετοίμασε τι εταιρεία, 1'1 εργασία για την ανηκατάσταση των 
τεσσάρων ανελκυστηρων θα αρχίσει στις 15.5.1992 και θα συμπληρωθεί μέχρι το 
τέλος του τρέχοντος χρόνου. Να σημειωθεί ότι οι δυο από τους τέσσερις ανελκυ
στήρες θα λειτouρ'Yτiσouν κατά το Σεπτέμβρη.· 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφό.λαιο Δ'. Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' τιτλοφορείται 

"Πρoβλτjματα από τη λειτoυργtα του βαφεΙου υφασμάτων 'Rainbow' στο Ακάκι". 
Συνέχιση της συζτjτησης. 

Έχω εγγεγραμμένους τους ακόλουθους ομιλητές, με πρώτο τον κ. Χριστόφια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Πόσους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί. του παρόντος πtντε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Παρακαλώ όπως με προσθέσετε στον κατάλογο για να μιλτjσω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ρωτούν τα ονόματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω τα ακόλουθα ονόματα: κύριοι Δ. Χριστόφιας, Μιχ, Κυπριανου, Ν. 
Ρολόνδης, Ευ. Ευσταθίου, Τ. Παπαδόπουλος. Λ. Λυσιώτης και Μάρκος Κυπριανού. 

Λοιπόν, ο κ. Χριστόφιας. 

Παρακαλώ, κύριοι, να έχουμε λίγη ησuχtα. για να παρακoλouθiισoυμε τη συζή
τηση. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

κυρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αναμφ(βολα το θέμα που συζητούμε είναι πολυ σοβαρό και οξύ και στην ουσΙα 
του, αλλό και στις παρενέργειες που δημιούργησε. Είναι σοβαρό και α,,-τό μόνο του. 
αλλά και ως μέρος του όλου προβλήματος "ανάπτυξη και περιβάλλον". Είναι 
ακριβώς πάνω σ' αυτά τα θeματα που θα ΕΠικεντρώσω τη δικτj μου παρεμβολή στη 
συζήτηση που διεξάγεται στο Σώμα. 

Πρώτα απ' όλα θα 'θελα να αναφερθώ στη γενική θέση του ΑΚΕΛ ότι και ο' 
αυtό και ο' όλα τα παρόμοια προβλήματα πρωtαρχική έγνοια μας. κυριο κριτήριο 
των ενεργειών μας. είναι ο άνθρωπος. Αν τα μέχρι σήμερα δεδομένα των διαφόρων 

εκθέσεων και μελετών των εμπειρογνωμόνων αποδεικνύουν ή υπoδεικνίιouν ότι το 

πρόβλημα που δημιouρyiιθηκε στο Ακάκι -γι.ατΙ πρόβλημα υπάρχει και δεν το 
απoκρiιβει κανένας- αποτελεί κίνδυνο για την υγεία των κατοίκων και προκαλεί 

ζημιά στο περιβόλλον που δεν αντιμετωπίζονται . όποια μέτρα και αν ληφθούν, τότε 
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το ΑΚΕΛ θα υποστηρίξει ακόμα και το άμεσο κλεLσιμo του εργοστασίου. Άλλωστε 
υπενθυμίζω ότι πρώτο το ΑΚΕΛ ανακίνησε το όλο ζήτημα. 

Ακόμα να τονίσω, κύριε Πρό€δρε, ότι, αν τελικά υποδειχθεί ότι δεν υπάρχει 
άλλη λύση που να εytUάται την υγεία των κατοίκων και τη διατήρηση του περιβάλ. 
λοντος από το κλείσιμο, και πάλι εΙμασtε έτοιμοι να συζητήσουμε όλα τα ενδεχό

μενα. Μέχρι τότε όμως εΙμασtε της άπΟΨτις ότι οφείλουμε, εμεΙς και η Κ'υβtρνηση και 
όλες οι πλευρές , να συζητήσουμε υπαλλακτικές λύσεις και μέτρα. Γιατί πρέπει να 
έχουμε υπόψη μας ως Βουλή, πέρα από το υπαρκτό πρόβλημα που υπάρχει, και όλα 

τα άλλα που μπορεί να δημιουργηθούν από αβασάνισtες ενέργειες και αποφόσεις. 

Άλλωστε θέλω και εγώ με τη σειρά μου να ξεκαθαρίσω ότι η Βουλή έχει όλη 
την ευχέρεια να συt;ητήσει, να ασκήσει κριηκή και έλεγχο και να υποδειξει μέτρα 
προς αντιμιτώπιση του προβλΤιματος. Δεν μπορεί όμως, όπως λtχθηκε απ' όλες ης 

πλευρές. η Βουλή να αποφασίσει για το θέμα. Αποτελεί κοινή μας διαπίστωση ότι, 
όποτε η Βουλή μεταβλήθηκε ·έστω και άθελά της- σε κυβερνών σώμα, δεν πρόσφερε 
τις καλύτερες υπηρεσl.ες ούτε στον τόπο ούτε στους θεσμούς. Είναι γι' αυτό που 

φρονούμε ότι η απόφαση ανήκει στην κυβέρνηση. Και αυτό όχι από εUΘUΝoφoβια. 
Και η κυβέρνηση οφείλει να σταθμίσει και να ιεραρχήσει όλους τους παράγοντες και 
τις απόψεις που σννθέτouν το ζήτημα. 

Εμείς δε συμφωνούμε ότι το πρόβλημα είναι απλά θέμα στήριξης του κεφα· 
λαίου από την κυβtρνηση. όπως υποστηρίχθηκε από αυτό το βήμα. Άλλωστε. αν θα 
το αντίκριζε κόJΊ:oιoς σαν θιμα οικονομικών συμφερόντων και μόνο ·που φοοικά 
δεν είναι 0Qθό. θα έπρεπε να λάβει υπόψη και τα συμφέροντα χιλιάδων εργαζ()... 
μένων που επηρεάζονται από τη λύση του προβλήματος. Λέγοντας αυτή την άπΟψη. 
σε καμιά περΙΠτωση δεν ιεραρχώ τα οικονομικά συμφέροντα σαν το πρώτο κριτήριο 

ούτε και απαλλάσσω την κυβέρνηση από τις ευθύνες της. Απλά δίνω όλο το εύρος 
των συμφερόντων που επτιρεό.ζονται. παράλληλα βέβαια μ' αυτά της ιδιας της κοινό
τητας του Ακακιού. 

Για ό,ΤΙ αφορά την κυβέρνηση, είμαστε της άποΨτις ότι έχει τις ευθύνες της. Η 
πληθώρα δημόσιων δηλώσεων δεν υπήρξε βοηθητική ούτε και η καθυστέρηση στη 

λήψη οριστικής α..-.:όφασης και οι παλινδρομήσεις στο θέμα. Κατά συνέπεια. η κυβέρ. 
νηση έχει μερτικό ευθύνης και κανένας δεν το αποσιωπά. Έχει όμως ευθύνες η σημε· 
ρινή Κ'υβέρνηση μόνο; Εμείς απαντούμε όχι σ' αυτό το ερώτημα. Ευθύνες έχει και η 
χθεσινή και η προχθεσινή κυβέρνηση. Το εργοστάσιο άρχισε να λειτουργεί, όπως 
λέχθηκε από αυτό το βήμα. από το 1974 και απέβαλλε τα ίδια με σήμερα απόβλητα. 
Eλtχθη από την έντιμη συνάδελφο. αν δεν απατώμαι· την κα Κατσελλή ότι τα προη· 
γούμενα χρόνια δεν υπήρχε περιβαλλοντική σuνειδηση. Αυτή η θέση στοχεύει, με όλο 
το σεβασμό προς αυτούς που την uπoστηρΙζouν. <ΠΟ να απαλλάξει από κάθε ευθύνη 

την προηγούμενη κυβέρνηση. Γιατί. αν αυτό Ισχuε για τα πρώτα χρόνια της λtHOuρ. 
γίας του εργοστασίου. δε νoμtζω να πείθει κανείς ότι ίσχυε και το 1986 και το 1987, 
χρονιές που έγιναν πολλές κινητοποιήσεις από τους Ακακιώτες. οι οποΙες εΙχαν σαν 

επίκεντρό τους τη ρύπανση του περιβάλλοντος. Τι έκαμε το Ι 986 ή το 1987 1"1 τότε 
κυβέρνηση; Η απάντηση είναι, τLπoτε. Όπως τΙΠοτε δεν έκαμε η προηγούμενη κυβέρ

νηση για τη μετακΙνηση του "ARJZEN", παρό: τις κινητοποιήσεις των κατοΙκων της 
Λακατάμιας. Και στις δύο περιπτώσεις κλήθηκε να λύσει τα προβλήματα 11 σημερινή 
κυβέρνηση η οποΙα έλυσε το ένα και επέδειξε, όπως ε(.πα προηγούμενα. αναποφασι· 

στικότητα και παλινδρομήσεις στο άλλο. αυτό που συζητούμε τώρα. 

Κατά συνέπεια κά.ι-.:οιοι θα έπρεπε. κατά τη γνώμη μου. περνώντας από αυτό 

το βήμα να κάμουν έσtω και uJtOt\JJtιOOTl αυτοκριτική για τις ευθύνες της προηγού· 

μενης κυβέρνησης. Αλλά. για να είμαστε ακριβοδίκαιοι, ευθύνες, αγαπητοί ovνά· 
δελφοι, δε φέρουν η προηγούμενη και η παρούσα κυβέρνηση μόνο. Ευθύνες έχουν 
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και τα κόμματα -και εμείς αναλαμβάνουμε το δικό μας μερτικό της ευθύνης- και οι 

Βουλευτές, γιατί, όταν η κυβέρνηση α ... 'τοφάσιζε ως προς το χώρο μετακίνησης του 
βαφείου, κόμματα και Βουλευτές αντιδρούσαν έντονα και ίσως κάπου να σuνέ

βαλλαν, άθελά τους έστω. στη διόr/.ωση των αντιδράσεων και των πιθανών προβλη
μάτων της μετακίνησης του βαφείου. με αποτέλεσμα η απόφαση να καθίσταται κάθε 

φορά ανενεργός. Έχουμε λοι..πόν όλοι μας, κυβέρνηση και Βουλή, το δικό μας 
κομμάτι f\'θυνών. • 

Στο σημεΙο αυτό δεν αντέχω τον πειρασμό και θα σχολιάσω την κατηγορία του 
κ. Πουργουρίδη ότι η κυβέρνηση έπαιξε τάχα με τον πόνο των Ακακι.ωτών. Διερω

τούμαι με ποιου τον πόνο να παίζει άραγε ο κ. συνάδελφος. όταν αγορεύοντας 
εκφράζει από τη μια τη διαφωνία του για το κλεί.σιμο του εργοστασίου και από την 
άλλη κατηγορεί την κυβέρνηση για το ότι δεν uAonoLTJoe τις αρχικές της υποσχέσεις. 
δηλαδή ouOtGσTLxd το κλείσιμο tou MRalnbow M

• Το μόνο που μ.."tορούσε να γίνει ήταν 

να προσφύΎουν οι Ακακιώτες στη δικαιoσVνη, όπou θα έπρεπε να αποδε(.ξοuν το 

δίκαιό τοuς. όπως ο ίδιος εΙΠε. Νομίζω ότι η συμβQuλή αυτή θα μπορούσε να δοθεί 
στους Ακακι..ώτες πριν από μερικά χρόνια. 

Η δυοχολία που προέκυψε στην εξε"ύρεση χώρου για μετακίνηση του βαφείου. 

αλλά και για εΥχατάσταση άλλων παρόμοιων μονάδων. φέρνει στην επιφάνεια 
ακριβώς το θέμα που ήδη έθιξα στην αρχή, τη σχέση ανάπτυξης και περιβάλλοντος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. το θέμα που συζητούμε . παρόλο που έχει τις δικές του ιδιαι
τερότητες. δεν πρέπει πιστεύουμε να ιδωθεί ξεχωριστά από την αναπτυξιακή και 

περιβαλλοντική πολιτική τόσο του κράτους. όοο και των κομμάτων ξεχωριστά. 

Σ' αυτό το σημείο ήθελα να κάνω μια μικρή παρένθεση, για να πω ότι το κόμμα 
μας επεξεργάζεται τα γενικά πλαίσια της πολιτικής μας για τα περιβαλλοντικά ζητή

ματα. Πολύ σύντομα θα είμαστε σε θέση να συζητήσουμε αυτές τις θέσΗς μας 
δημόσια , τόσο με τα κυβερνητικά τμήματα. όσο και με τα πολιτικά κόμματα και τις 

περιβαλλοντικές οργανώσεις. Είναι πεποίθησή μου ότι μέσα από έναν τέτοι.ο 
διάλογο. αν είναι παραγωγικός. θα βοηθηθούμε όλοι μας να διαμορφώσουμε ακόμα 

πιο σωστές προσεγγίσεις στα περιβαλλοντικά ζητήματα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι , 

ΤΟ ΑΚΕΛ αντιλαμβάνεται ότι το περιβάλλον και η ανάπτυξη. παρόλο που 

εμφανίζονται σαν έννοιες αλληλοσυγκρουόμενες (ιδιαίτερα. στην πρoκειμ~νη περί
πτωση), εντούτοις αποτελούν ένα αδιάρρηΚΊα σuνδεδεμένo σύνολο. Αντη η αλληλε

ξάρτηση κοινωνικο-οικονομικής ανάπτυξης και περιβάλλοντος υπαγορεύει την 
ανάγκη αναζήτησης λύσεων εξισορρόπησης. ώστε ούτε ο υπερβολικός "περιβαλλο

ντισμός" να καΟίσταται τροχοπέδη στην ανάπτυξη. αλλά ούτε και η ανάπτυξη η ίδια 
να καταπονεί το περιβάλλον. 

Α ιιτός ο συνδετικός κρίκος. ο εξισορροπητής μεταξύ περιβάλλοντος και 
ανά.ιττυξης είναι η ίδια η εργασιακή δραστηριότητα του ανθρωποu. στην υπηρεσία 
της οποίας τωενtαι η σύγχρονη επιστήμη και η τεχνoλOγLα. Αmή η εργασιακή 

δραστηριότητα αποτελεί όμως και η ιδια επέμβαση στο περιβάλλον. εφόσον στοχεύει 
εί.τε στην ικανοποίηση των ανθρώπινων αναγκών είτε στη μεγιστοποίηση του 

κέρδους. 

Ποιο θα είναι όμως το βασικό μας κριτήριο στη λήψη αποφάσεων αναφορικά 
με κάθε επέμβαση στο περιβάλλον; Το ΑΚΕΛ πιστεύει ακράδαντα ότι πάνω απ' όλα 

πρέπει να λαμβάνονται υπόψη οι γενικότερες ανάΥχες του κοινωνικού συνόλου. Η 

πιο πάνω θέση μας αρνείται ουσιαστικά την άναρχη και ασύδοτη ανάπruξη, υποστη

ρίζοντας την ελεγχόμενη ανάπτυξη προς όφελος της αρμονικής συνύπαρξης με το 

περιβάλλον. μέσα στο οποίο ζούμε και δημΙΟ\lρ)'ούμε. 
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Όπo~α Κ~ αν εEνα~ όμως" ανσ.πtυξιακή και τι περιβαλλοντική μας πολιτιΧ1\ 
από τώρα και στο εξής, να μη λησμονούμε ότι έχουμε ν' αvτιμετωπ(ooυμε και το 

παρελθόν. Η διαδικασία της οικονομικής ανάj"tτuξης στ" χώρα μας ακούσια ή 
εκούσια εξελΙχθηκε χατό. τρόπο απρογραμμάτιστο, κατά τρόπο ό:ναρχο. με αποτέ· 
λεσμα αρκετές περιοχές και κοινότητες στον τόπο μας να έχουν κληρονομήσει τις 

αρνητικές συνέπειες της καταπόνησης του ΠΕριβάλλοντος. Και παρόλο που σήμερα 
έχουν γίνει σημαντικά βημα"tο προς την ορθή κατεύθυνση, ιδιαΙτερα με την έγκριση 

του πιρΙ ΠολεοδομΙας και Χωροταξίας Νόμου. εντούτοις τι κοινωνία μας xαMLtOL 
συνεχώς γ' αντιμε1"ωπ(.ζει προβλ'ήματα JtQU αναφύονται τόσο από ενέργειες του 

παρελθόντος όσο και από ενέργειες του σήμερα. Και ε(μαι σΙyouρoς ότι θα καλείται 
να αντιμετωπΙσει προβλήματα και από ενέργεl.ες του αύQιo. 

εΙΥαι γι' αυτούς τους λόγους που το ΑΚΕΛ θεωρεί όη υπάρχουν κάπo~α ζ'ητή

ματα που πρέπει να ρυθμ~στoύν το OUVtΟμότερο δυνατό. Δε θα ήθελα να επεκταθώ 
σε βάθος σε κ6.ποl.O. ζητήματα σήμερα. θα 'θελα όμως επιγραμμαηκά να αναφερθώ 
σε κάποια θέματα που θα πρέπει να τα θεωρήσουμε θέματα προτεραιότητας και να 
μεθοδεύσουμε την υλΟΠΟΙ'ησή τους. 

θα αρχίσω με το θέμα Τ'ης νομοθεσίας γι-α το περιβάλλον. Είναι γεγονός όη 'τα 

τελευtα(.α χρόνια έχουν θεσπιστεί νόμοι που ρυθμίζουν κάπΟI.O. περιβαλλοvtικά 
ζηtήματα. Άποψή μας όμως είναι ότι αυτό δεν είναι αρκετό. Χρειάζεtαι όλη η νομο
θεοία που αφορά το περιβάλλον να συγκεντρωθεί και να εκσuyχΡOνιστεΙ ΤΟ σημα
vηκόtεQO απ' όλα όμως είναι ότι η νομοθεσ(.α αυτή χρειόζεται να εφαρμόζ.ε:tαι 
αποτtΛεσμαtικά. 

Ένα άλλο θέμα που πρέπει να απασχολήσει σοβαρά 'τΟ κράτος είναι 'η εΥκαθι.
δρυση μηχανισμού ελέγχου για μέtΡ'ηση της ποιόtητας του αέρα, 'των νερών, όπως 
επίσης της ατμοσφαιρικής μόλυνσης και ρύπανσης. Παράλληλα θα πQΈπει να μελε
'τηθεί η δημιουργία ενιαίου κραηκού φορέα, με εξουσιες, που θα επιβλέπει 'την εφαρ
μογή Τ'ης πολιtικής και 'των μέtρων για 'την προστασία 'του περιβάλλοντος. 

Η καλλιέργεια ηις περιβαλλοντικής συνείδησης ανάμεσα στο λαό, ιδι-αΙτερα 
ανάμεσα σης νεόtερες γενεές, αποtελεί σημαντική προ\.lπόθεση, για να βελtιώσουμε 

την xatdotaoτι αναφορικά με την προστασΙα και την αναβάθμιση 'του περιβάλλο
ντος. Η εκπαίδευση, αλλά και τα μέσα μαζικής επικοινωνίας έχουν να διαδραματι.. 
σουν σοβαρό ρόλο προς αιπή την καtεύθυνση. γι' αιπό και οι αρμόδιοι πρtπει να 
τους δώσουν έμφαση. 

Τέλος θα ήθελα να αναφερθώ και σ' ένα άλλο θέμα που ως ΑΚΕΛ θεωρούμε 
σημαντικό. ΠOLOς επωμ!ζεται 'τα έξοδα για 'τη διασφάλιση της περι.βαλλοvtικής ισορ

ροπιας; Εμε(ς απαντούμε χωρ(ς δισταγμό όtι θα πρέπει να στρέφουμε την προσοχή 
μας σ' αιπούς που καtαπονούν το περιβάλλον, σ' αυτούς που με διάφορους τρόπους 

'τΟ επιβαρύνουν και προκαλούν ζημιά, σε βαθμό που να ΕΠηρεάζεtαι η ποιότητα 
ζωής 'του ατόμου. Το ΑΚΕΛ δε διστάζει και δε θα διστάσει σε καμιά πιρLπτωση να 
εισηγηθεί 'τη λήψη και των πλέον αιιστηρών ακόμα μέτρων, στην περLπτωση που με 
στοιχεία αποδεικνύεται όη συγκεκριμένη βιομηχανική μονάδα προκαλεί ανεπανόρ
θωτες ζημιές στο περιβάλλον. Από την άλλη όμως δε θα Titav, πισtE'ύoυμε, από 
μέρους μας σοβαρό να μη δώσουμε την ευκαιρία στην (δια 'την επιστημ'η να παρέμβει 
για απάμβλυνση και ΟΤ'η συνέχεια οριστικη επΙλιιση του προβληματος. Ιδι-αίτερα 
στην υπό συζηtηση περίπτωση, που οι επι.mώσεις από 'τ'η λήψη οποιωνδήποτε 
μέτρων δεν αφορούν μl.O. μικρη ομάδα ανθρώπων, αλλά to σύνολο της κυπριακτ'ις 
οικονομίας και κατ' επέκtαση της κυπριακτ'ις κοινωνΙας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχοντας υπόψη αυtό που πριν από λίγο ανέφερα, όt~ δηλαδή τα διάφορα 

προβλήμαtα πρέπει να αντικρ(.ζονται και ως ειδικά, αλλά συνάμα και ως Υενικά, 
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υπό το πρίσμα μ' άλλα λόγια του κοινού συμφέροντος, τα όποια αιτήματα. όσο 
δικαια και να είναι. πρέπει να διεκδικούνται αποφασιστικά, αλλά ταυτόχρονα και 
υπεiιθυνα. 

ΤΟ ΑΚΕΛ για 65 τώρα χρόνια τ]ταν ·και θα είναι και στο μέλλον. μ.,ι-τροστάρης 
στους αγώνες του λαού, των εργαζομένων. για επίλυση όλων των οικονομικών, 
κοινωνικών. πολιτιστικών και περιβαλλοντικών προβλημάτων. θα είναι συναγωνι.

στής με την κάθε ομάδα. στρώμα και τάξη του λαού που διεκδικεί τα δικαιώματά 
της. Ταυτόχρονα όμως τ]μασταν και θα είμαστε αντtθεΤOI σε όποιες ανεύθυνες. 
αψυχολόγητες και προπάντων βίαιες και καταστροφικές ενέργειες. Καταστροφικές 

όχι μόνο για την ειδική σνγκεκριμέVTl περLτtωση που θα εκδηλώνονται, αλλά και 
γενικότερα για το βιοτικό. πολιτιστικό, αλλά και πολιτικό επl.πεδo αυτού του λαού. 
Ένα επΙΠεδο καθ' όλα αξιοθαύμαστο και ευνο'Ι:κά συγκρινόμενο με το μέσο ευρω

παϊκό επΙΠεδο. 

Η δημιουργία επεισοδίων και 1'1 χρήση βΙας δεν μ."tορούν να αποτελούν μέθοδο 
επιλυσης προβλημάτων. Οι ασύνετες ενέργει..ες . η αλόγιστη χρτ]ση του δικαιώματος 
της απεργίας, η εξώθηση σε ακραίες λύσεις και άλλα παρόμοια, καμιά υπηρεσια δεν 

προσφέρουν ούτε στους άμεσα ενδιαφερόμενους ούτε στο κοινωνικό σύνολο. Ας 
προσέξουμε όλοι γιατί ίσως, χωρίς να το αντιληφθούμε. κόβοντας ένα ένα τα 

δέντρα. στο τέλος θα αφανίσουμε το δάσος της ευνομίας και ευημερίας αυτού του 
τόπου. Και τότε αλίμονο. Ας προσέξουμε. ιδιαίτερα οι πολιτικές δυνάμεις αυτού 

του τόπου και οι εκλεγμένοι αντι.πρόσωποι του λαού. μτ]πως κάποτε. παρασυρό. 
μενοι α..-τό συναισθΤιματα και σκοπιμότητες. δικαιολογούμε τα αδικαιολόγητα και 
συμβάλλουμε έτσι στην επιδείνωση ενός άσχημου και επικίνδυνου κλιματος για 

ολόκληρη την κοινωνΙα μας. Με το να εξωθούμε σε ακ\Jβερνησία και αναρχΙα δε 
βοηθούμε. σε τελευταία ανάλυση. κανένα. Ούτε και τον εαυτό μας ούτε και τις πολι.
τικές μας φιλοδοξίες όποιες και να είναι. Ειλικρινά τι θα κατορθώναμε. αν υποβοη

θούσαμε με τη στάση μας τη μετατροπή του Προεδρικού και της Βουλτ]ς των Αντι
προσώπων σε χώρους συλλαλητηρίων και επεισοδίων: Προσωπικά πιστεύω τΙΠοτε 

το θετικό. Το αντίθετο μάλιστα. θα Ε.ο-ΤΙΤυΥχάναμε να διασύρουμε επικίνδυνα τους 
πολιτειακούς θεσμονς, που πρέπει να διαφυλάσσονται και να αναπτύσσονται. 
άσχετα από τα ονόματα των εκάστοτε Προέδρων και Βουλευτών. 

Κύρι..ε Πρόεδρε, κύριοι ΣUΝΆδελφoι, 

Έρχομαι τώρα στο θέμα της άμεσης αντιμετώπισης του συγκεκριμένου 
προβλτ]ματος. Είμαστε της άπΟψης. όπως εΙΠα και αρχικά. ότι καμιά λύση δεν 
πρέπει να αποκλειστεΙ Εμείς δεν απορρίπτουμε καμιά λύση 1'1 οποία: 

- θα προστατενει το περιβάλλον, τα νερά, το έδαφος και το υπέδαφος και 
κύρια την υγεί.α ·κα~ το υπογραμμίζω- των κατοίκων . 

. θα επιτρέψει στη βιομηχανία να συνυπάρχει με το περιβάλλον, να επιβιώσει 

και να δώσει απασχόληση σε χιλιάδες εργαζόμενους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. 

Κοντά μας έχουν φθάσει πληροφορίες για μια υπαλλακτική λύση -10 έχει 
αναφέρει και ο Κοινοβουλευτικός Εκ..ρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά·Νέες Δυνάμεις 
στην προηγούμεVTl συνεδρία της Βουλής- μέχρι την κατασκευή ενός πλήρους, 
σύγχρονου βιολογικού σταθμού καθαρισμού και Ε..εξεργασίας λυμάτων και 

αποβλήτων. την οποία θα επαναλάβω για προβληματισμό. Αν κριθεί ικανΟΠΟΙl1τική 
από όλους τους ενδιαφερόμενους και ιδιαίτερα τους Ακακιώτες, τότε ίσως να 

αποτελέσει τη λύση μέχρι την ανέγερση βιολογικού σταθμού, αν βέβαια η ανέγερση 
βιολογικού σταθμού αποδεδειγμένα και σε ΣVΝδυασμό και με τη θέση του εμπειρο

γνώμονα που έχουν μετακαλέσει οι Ακακιώτες -στη διάθεσl1 του οποίου η xυβtQVTloη 
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θα πρέπει να θέσει τους εμπειρογνώμονες και τις μελέτες τoυς~ εΙναι λύση κατάλ~ 

ληλη , τι οποία θα καλύπτει τα κριτήρια στα οποία έχω αναφερθεί. 

Αλλά μέχρι τότε υπάρχει η δυνατότητα να εγκατασταθούν και να χρησιμοποιη· 
θούν ειδικά φίλτρα καθαρισμου των αποβλήτων, που θα εγκαταστήσουν Ρώσοι 

ειδικοί για καθαρισμό πυρηνικών αποβλήτων και που εξασφαλίζουν το έδαφος και 
το υπέδαφος και κυρια την υγεΙΟ των κατοίκων. Υπάρχει μάλιστα και ο ισχUQισμός 
ότι μετά το φιλτράρισμα το νερό θα εΙναι χωρίς καμιά τοξικότητα. Ανεξάρτητα 
όμως απ' αυτό τον ισχυρισμό -() οποίος βέβαια αναμένουμε να δούμε αν θα επιβεβαι. 
ωθεί από τη ζωή. τα όποια απόβλητα του εργοστασίου δεν μπορουν να μεταφερθούν 

στον ποταμό Μέρικα, γιατί δικαιολογτιμένα οι κάτοικοι της κοινότητας αντισuχoύν 
για πιθανές ζημιές στην περιοχή που σήμερα είναι άθικτη. Είναι πεποίθησή μας ότι 

οι λάκκοι που έχουν oΡUΧθεί πρέπει να κλείσουν αμέσως και να βρεθοίιν άλλες 
λίισεις, Συμφωνα με τις πληροφορίες μας αυτά τα φίλτρα μποροίιν να εγκαταστα· 
θούν, με έξοδα φυσικά του ιδιοκτήτη , μέσα σ' ένα μήνα. Στη διάρκεια αυτου του 
μήνα ή ακόμα και δυο μηνών, εμείς δε θα διαφωντjσoυμε με την άπΟψη το βαφείο να 

αναστείλει τη λειτουργία του. 

Αγα.ιτητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να τελειώσω την αγόρευσή μου κάνοvtας ένα 

σχόλιο στην αναφορά που έγινε στη Διευθύντρια του Κρατικου Χημείου, στο ότι 
δηλαδή οι Προ'ίστάμενοΙ της πιθανό να μεθοδευσουν μέτρα εναντ(ον της. Αν αυτό 
ισχυει, αν αυτό αληθεύει, θεωρούμε τη μεθόδευση των όποιων μέτρων α.ι-cαράδεκτη 

και δηλώνουμε ότι ολόκληρο το Σώμα θα πρέπει να σταθεί αντιμέτωπο σε τέτοιες 
πιθανές μεθοδεύσεις. 

Ευχαριστώ, κυριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρισι συνάδελφοι, 

Σωστά έχn τεθεί από τον κ. Χριστόφια ότι τα σωστά πλαίσια το\! θέματος που 
συζητούμε είναι βιομηχανική ανάι-cτυξη και προστασία του περιβάλλοντος. Όμως, 
στην εξέλιξη της ομιλιας το\!, ο κ. Χριστόφιας έδωσε την εντυπωση ότι σ' αυτή τη 

σuyκεκριμένη περίπτωση είναι δ\!νατό σήμερα να γίνονται και τα δω. Εμείς δε θα 
πούμε κατά πόσο είναι δυνατό να γίνονται και τα δοο κάποτε στο μέλλον. Αν όμως 
είναι σωστή η θέση ότι είναι εφικτή αυτή η ισορρο..τία. δηλαδή από τη μια η βιομηχα· 

νική ανάπτυξη και από την άλλη η προστασ(α το\) περιβάλλοντος από την καταπό· 
ντισή του ·κα~ τονίζω ειδικότερα τη λέξη καταπόνηση· η σωστή κατάληξη του επιχει,. 

ρήματος πρ~πει να είναι να σταματήσει τη λειτουργία του αυτό το εργοστάσιο που 
καταπονε( το περιβάλλον. μέχρις ότου επιτευχθεί αυτή η ισορροπία. 

Ας πάρουμε όμως τα πράγματα με τη σειρά τους. Εδώ είναι βέβαιο και 
αποδεκτό ότι υπάρχει στο περιβάλλον αυτό. ως αποτέλεσμα της λειτουργΙΟς του 
εργοστασίου, και μόλυνση και ρυπανση. Η αμφισβήτηση εΙναι για τη μόλυνση. Αμφι· 
σβητεΙται από μερικους κύκλους ότι υπάρχει μόλυνση από τοξικά και όη υπάρχει 
απειλή κατά της υγείας του ανθρώπου. Όμως κανένας δεν αμφισβητεί ότι υπάρχει 
ρύπανση. 'Αρα αυτοί που λένε "ας συνεχιστεί η λειτουργία του εργοστασίου", ουσι.α· 
σηκά μας λένε "δεν πειράζει η ρυπανση, μια και δεν κινδυνεύει η ζωή." Αυτοί που 

δέχονται αυτή την εξίσωση δικαιοίινται να υποστηρίζουν αυτά που λένε. Όμως, και 
αν ακόμα αυτό ε'ναι σωστό ·που εμείς το αφισβητούμε. ότι δηλαδή είναι μόνο 

ρίιπανση που υπάρχει και όχι μόλυνση από τοξικά. ακόμα και σ' αυτή την περι. 

πτωση εμεΙς λέμε είναι απαράδεκτη η συνέχιση μιας δια.ι-cιστωμένης ρύπανσης. Και 
αφού είναι απαράδεκτη. εγείρεται το ερώτημα τι πρέπει να γίνει. Και τι ακούμε ότι 
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πρέπει να γίνει; Να αναμένουμε δέκα μήνες, δεκαοκτώ μήνες ή όσο καιρό χρειαστεί, 
ώστε να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα για να αποφευχθεί η ρύπανση, που είναι αμφι
σβητήσιμο αν θα απoφεuχθεί. Εμε(ς λέμε ας χλείσει το εργοστάσιο, ας ληφθούν όλα 
αuτά τα μέτρα και όταν αποφευχθεί η ρύπανση και όταν τα α..'"Cόβλητα γίνουν, όπως 
λένε, ροδόσταγμα, τότε να λειτουργήσει. θα ήταν παράλογη αυτή η θέση, αν σήμερα 
προβαλλόταν γι.ο. πρώτη qχ>ρά. θα ήταν ίσως αδικαιολόγητη αυτή η θέση, αν γι.ο. 
πρώτη φορά ακοΟΟταν το θέμα της ρύπανσης. θα ήταν παράλογο. αν οι κά.οικοι της 

περιοχής δι δέχονταν καμι.ά αναβολή στη συνέχιση .ης ρύπανσης του περιβάλλοντός 
τους, αν δεν ανέμεναν έστω για λΙγο καιρό για λήψη των θεραπεmικών μέτρων. 
Όμως, όπως πολύ σωστά ανέφερε ο κ. Χριστόφιας, δεν είναι τώρα που γεννήθηκε το 

πρόβλημα. ήταν γνωστό. Οι εκδηλώσεις διαμαρτυρι.ας των κα.οίκων .ου Axαxl.ou 
άρχισαν όχι από το 1986, αλλά και νωρίτερα. Και ο βιομήχανος γνώριζε γι' αυτή τη 
ρύπανση -θέλω να προσέξετε ότι περιορίζομαι σ' αυ.ό .0 στάδιο να μιλώ μόνο για 
τη ρύπανση. Το γνώρι.ζε. Γι.ο.τί. λOLΠόν δεν πήρε αυτά τα μέ.ρα; Διό.ι " κεφαλαιου
χική επένδυση ή.αν δυσβάστακτο φορτίο για τη λειτουργία της βιομηχανίας του. 
Όμως άλλα εργοστάσι.ο. σε άλλες περίοχές, χωρίς να έχουν προκληθεί, χωρίς να 
τους έχει δοθεί καμιά παραίνεση, χωρ(.ς να έχει υπάρξει καμιά επίκριση από τους 
κατοίκους -καλή ώρα όπως .0 εργοστάσιο στη Λάρνακα- μόνα .ους δέχ.ηκαν την 
υπέρβαση της κεφαλαιουχικής δαπάνης και έλαβαν .έΊοια μέτρα, ώστε να αποφευ

χθεί ακόμα και αυτή η ρύπανση. Έτσι μας είπαν οι συνάδελφοι που επισκέφθηκαν 
το εργοστάσιο. Και διερωτώμαι αν ο ίδιος ο βιομήχανος -που δεν ξέρω καν ποιος 

είναι- δεν ενδιαφέρθηκε να λάβει τα αναγκαΙα μέτρα. έστω επί ζημία της κερδο
φόρας επιχειρησής του. 

Αν οι κάτοικοι του Axaxl.ou πήραν δηλώσεις από xUΒΕQV11tLXOίIς παράγοντες, 
από τα πιο επίσημα χείλη. όπως ακούσαμε tOU Προέδρου, tOU Yπouργo"ύ Εσωτε
ρικών και άλλων, και δεν είδαν να υλοποιούνται αυτές οι υποσχέσεις, ποιος από 
μας tOUς αδικεί που ούτε σήμερα πιστείιouν ότι θα υλοποιηθούν αυτές οι υποσχέ
σεις; Ποιες είναι οι διασφαλίσεις όη σε δέκα μήνες θα γίνουν -αν είναι δbι.α μήνες; 
Ποιες είναι οι δι.ο.σφαλΙσεις όtι σε δεκαοκτώ μήνες θα γίνουν και όη θα γίνουν στο 
επΙΠεδο tελειότηtας που υπόσχονται αυτοί που έχουν κάθε ενδιαφέρον για τη συνέ
χιση 'Ιου εργοστασίου; Εγώ λέω όtι δικαιολογημένα δεν tO πιστεύουν. Και αφο"ύ δεν 
tO ntoτeίιouv όχι παράλογα, αλλά με βάση 'Ιην προΊ:ΟΤορι.α της υπόθεσης, με βάση ης 
εμπειρίες που έχουν, νομίζω ότι η μόνη σωστή εξέλι.ξη είναι να κλείσει '10 εργο
σtάOΙo, να ληφθούν ta μέτρα, να δούμε tO "ροδόσταγμα" και μe:τά να συνεχιστεί rι 
λει'tουργΙα του. 

Ρωτώ όμως: Αν ε(ναι σωστό όtι πρoκαλεΙτα~ ρ"ύπανση, είμαστε ήσυχοι; Ας 
συνεχιστεί η ρ"ύπανση και να τελε~ώσει αργότερα; ΕΙμαστε ανεκτικοΙ, έχουμε ανοχή 
στην πρόθεση να συνεχιστεί rι ρύπανση, που εΙναι καtαδικαστέα από όλα ta Mέλrι 
tΊI; Βουλής και απ' όλους τους εμ..-τειρογνώμονες, διότι XMOte στο μέλλον θα διορ
θωθεΙ α\ttή η ρ"ύ..'"Cανση. ΕΙΠε ο κ. Χριστόφιας: Αν υπήρχε κΙνδυνος για την uytta 'Ιου 
λαού -δ~αβόζω τις σημειώσεις μου, επομένως, αν οι λέξεις δεν ε(ναι ακριβε(ς, 
δtxομα~ 'Ιη διόρθωση-και αν υπήρχε καtαπόνηση του περιβάλλοντος, εμε(ς δε θα 
διστάζαμε να υποστηρ{.ξουμε αχόμα και tO άμεσο κ).εΙσιμο 'Ιου εργοστασίου. Μα 
υπάρχει ρύπανση. κανένας δεν το αμφιGβηtεί, ούτε οι ίδιοι οι βιομήχανοι, όtι 
υπάρχει ρύπανση. Άρα, δι.ο.φωνούμε στο βαθμό σημασι.ας που αποδί.δουμε μεt:αξ"ύ 
ρύπανσης και μόλυνσης. Η μεν μόλυνση, να μου EΠLtρoπeL ο κυνικός tρόπος που θα 
tO παρουσιάσω. ΕΠηρεάζει μερικούς. 'Otav πεθάνουμε, γλιtώσαμε. 

(Γέλια) 
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Η ρύπανση όμως θα μείνtι για πάντα και δεν υπάρχει τρόπος αυτή τι ρύπανση 

στο μέλλον να θεραπευτει. Υπάρχει τρόπος μόνο να περιοριστει. Και εμεΙς λέμε 

έστω και α"τη τη ρύπανση δεν τη δεχόμαστε. Αυτά. όσον αφορά τη θέση μας πάνω 
στο θέμα της ρύπανσης. 

Εμείς όμως θtλoυμε να πιστεύουμε ότι το κράτος. που διατηρεΙ ως αρμόδLO 
όργανο συμβουλών πάνω στα θέματα αυτά 10 rενικό Χημείο. είναι δεσμευμένο από 
τα πορίσματα αυτής της υπηρεοίας. ΕΙναι δεσμευμένο και με νόμο. αλλά και από την 
ηθική πράξη. Και ο αρμόδιος λειτουργός αυτού του Χημείο\!, τι Διευθύντρια του 
Χημείου, καθαρά λέει ότι υπάΡΧΕΙ -τοξική ρύπανση. Δεν είναι της ώρας να το πω, 
όμως και ο εμπειρογνώμονας διεθνούς κύρους ΠΟ1J έχουν μετακαλtσει οι κάτοικοι 

του Ακακίο\! το ίδιο λέει. Για ποιο λόγο εγώ να δεχτώ τα πορίσματα των ιατρικων 

υπηρεσιών. επιδημιολόγων. που καμιά ειδικότητα ούτε εκπαιδεUΣη έχουν στα 
θέματα της ρύπανσης και του κινδύνου ΠΟΊ) απηλεΙ την UΓεια ΤΟΊ) λαού από τοξικές 
ουσΙες, ότι δεν εΙναι και τόσο φοβε(Ιός ο κΙνδUΝoς ούτε αποδεΙχθηκε; Λυπούμαι, 

αλλά μόνο τότε αποδεικνύεται ο κΙνδUνος για την UΓεΙα του λαού, όταν επισυμβεΙ τι 
μόλυνση, για να μην πω ο θάνατος. ΓιατΙ δηλαδή απορρΙ.τουμε την άποψη του πιο 

έγκυρου κυβερντιτικού τμήματος που μας μιλά για μόλυνση; Εγώ θα πω, ας δεχτούμε 
ότι υπάρχει αμφισβήτηση, ας δεχτούμε ότι υπάρχει κατ' αρχήν κΙνδυνος, αλλά μη 

αποδεδειγμένος ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜ ΗΣ: 

Δε διαβάσατε την Έκθεση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Διάβασα την Έκθεσή σας, κύριε Σολωμή, όπως διόβασα και τις άλλες. 

Δεν αποδεΙχθηκε ότι δεν υπάρχει μόλυνση. δεν σ.."tοδεΙχθηκε από τον πλέον 

αρμόδιο, που ε(ναι ο υπεύθυνος του XTlμE(ou. Και εγώ λέω. έστω και κίνδυνος να 

υπάρχει. εΙναι αρκετό να αντισUΧήσει αUΤΉ τη Βουλή. 

θέλω να αναφερθώ σε δυο άλλα σημεια των ομιλιών του κ. Χρ. Σολωμή και 
του κ. Χρ. Πουργουριδη. Όσον αφορά τον κ. Σολωμή, μας σ.."tαρΙθμησε διάφορες 
πηγές ρύπανσης ή μόλυνσης που σχετ(ζονται με τη λειτουργΙα άλλων βιομηχανικών 

μονάδων. Το δtχoμαι. Τι αποδεικνύει όμως το'ύτο; Μήπως αποδεικνύει τη θεραπεία. 
ότι δυο κακά κάμνουν ένα καλό, όπως δυο μισά κανάλια του ΡΙΚ κάμνουν ένα. 

(Γέλια) 

Το ότι υπάρχει και αλλού ρύπανση δεν εΙναι λόγος να μη ληφθούν μέτρα γι' 

αvτό. θα πούμε για το κλεΙσιμο, θα πούμε και για τις συνέπειες και τις EΠLΠτώσεις 

στη βιομηχανια. θέλω όμως να αναφερθώ σε μια πολύ σοβαρή τoπoθtτηση που έχει 

κάνει ο κ. ΠουρΥουρΙδης πάνω στο θέμα και θέλω να πω ότι συμφωνώ με την τοπο

θέτηση που έχει κάνει. όσον αφορά τις δυνατότητες αυτής tης Βουλής να πα(ρw:ι 

σ..-τοφάσει.ς στη συζήτηση θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ'. Όμως το θέμα που έχει εγεΙρει 

ο κ. ΠουργουρΙδης δεν αφορά μόνο το \ι1Ιό συζήτηση θέμα. Αφορά όλη τη διαδικασΙα 

και τη σημασΙα εγγραφής και συζήτησης θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ'. ΕΙναι καλή 

εuκ.αιρια να μάθει ο λαός ότι στο Κεφάλαιο Δ' η Βουλή δεν κάμνει τίποτε άλλο. 

παρά να αναφέρει και να φέρνει στην επιφάνεια την ύπαρξη προβλημάτων. Όσοι 

θέλουν να δεχτούν ότι αυτή εΙναι ικανοποιητική θερα.."tεία, εΙναι δικαίωμά τους. Για 

όσους όμως από το λαό νομιζουν ότι η εγγραφή και συζήτηση αυτών των Bfμάτων 
στο Κεφάλαιο Δ' έχει οποιοδήποτε θετικό αποτέλεσμα, τότε λυπούμαι να πω ότι 
ανεχόμαστε αυτή την παραπλάνηση ΤΟΊ) λαού. Και σωστά ανέφερε όσα ανέφερε ο 
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κ. Πoυργoυρtδης σχετικά μ' αυτό το θέμα. Όμως αυτή είναι μι.a ξεχωριστή περΙ. 

πτωση, αγαπητο( σuνάδελφoι. Δεν έχει δίκαιο, νομίζω, ο συνάδελφος λέγοντας "Τι 

συζητούμε; Παρανομούμε και παραβαίνουμε το Σύνταγμα, αν πάρουμε απόφαση". 

θα πάρουμε απόφαση, αν πάρουμε, η οποία δεν είναι εκτελεστέα. Αυτό που κάνουμε 
σήμερα, τουλάχιστον όσον αφορά εμάς, είναι να ΕΠικρίνουμε την πολιτική της 
κυβέρνησης να μην εφαρμόζει υφιστάμενους νόμους. Και αυτό είναι το μόνο που 

tχει να κάνει και μπορεί να κάνει η Βουλή. Όταν υπάρχει νομοθεσία η οποία εναπο
θέτει την εξουσΙΟ της λήψης μέτρων σε άλλο κυβερνητικό όργανο, στο Γενικό Εισαγ

γελέα ή σε Υπουργούς. και αυτοί δεν ε.ίτιθυμούν ή δεν επιλέγουν να εφαρμόσουν τι.ς 

πρόνοιες νόμου που ψήφισε η Βουλτ'ι, τότε το μόνο που μπορεί να κάνει η Βουλή 
είναι να επικρίνει αυτή την παράλειψη της κυβέρνησης να εφαρμόσει τους νόμους, 

Είναι πολιτική η πράξη που κάνουμε, δεν ε{ναι εκτελεστική. Δεν υπάρχει παράβαση 
του Συντάγματος. Δεν παίρνουμε αυθαίρετα το νόμο στα χέρια μας και λέμε να 
κλείσει το εργοστάσιο. Εμείς ΕΠικρίνουμε την κυβέρνηση, γι.aτί δεν εφαρμόζει τη 

νομοθεσία και κάνουμε έκκληση στην κυβέρνηση και καλούμε σε συναγερμό τη λα'ίκή 

κοινή γνώμη, που σε τελευταία ανάλυση είναι μια αποφασιστική δύναμη, που να 

καλεί την κυβέρνηση να εφαρμόσει αυτά που ο νόμος της επιβάλλει να εφαρμόσει. 

ΤΟ Σύνταγμα δεν απαγορεύει την επιβολή περιορισμών στη χρήση της περιουσίας ή 

της επιχείρησης κάποιου ανθρώπου. Το άρθρο 25 του Συντάγματος, που ανέφeρε ο 
κ. συνάδελφος, και το 23. που αναφέρεται στην ιδιωτική περιουσία. δε λέει ότι είναι 
ελεύθερος οποιοσδήποτε έχει επιχείρηση ή περιουσία να τη χρησιμοποιεί όπως 

θέλει, διότι το (διο το Σύνταγμα επιτρtπει στην κυβέρνηση και στη Βουλή με νόμο 

να επιβάλλουν τέτοιους περιορισμούς. Και είναι οι Lδ ιες οι λέξει.ς που χρησιμο
ποιούνται και στα δυο άρθρα: τα απαιτούμενα υπέρ της δημόσιας υγείας ή υπέρ του 

δημόσιου συμφέροντος. Και αυτή η Βουλή ήρθε και αποφάσισε ποιο είναι το 

δημόσιο συμφέρον, όσον αφορά τη ρύπανση των υδάτων, με το Νόμο 6910υ 1991, ο 
οποίος καθορίζει ότι αυτός που θέλει να απορρίπτει απόβλη1α, που είναι δυνατό να 

μολύνουν το υπίδαφος ή τα νερά, πρέπει να ακολουθήσει μια διαδικασία. Και 1ην 

ευθύνη για 'την εφαρμογή εκείνου του νόμου την αναθέτει ο νομοθέτης, ε!.πατε, στον 

Υπουρ-Υό Εργασίας. Συγνώμη, για να θυμηθώ τι.ς καταβολές μου, δεν είναι 

στον καημένο τον Υπουργό Εργασίας. μόνο δυο άρθρα έχε~ ο Υπουργός Εργα

σίας, το 13 και το 23. Όλα τα άλλα ε'να~ του Υπουργού Γεωργίας και Φuσικών 
Πόρων. Ο Υπουργός λοιπόν μπορεί να δώσει άδεια ή να επιβάλει όρους ή να απαγο

ρεύσει την απόρριψη των αποβλήτων. Αυτά προνοεί ο νόμος και αποτελεί ποινικό 
αδΙκημα η απόρριψη αποβλήτων που ρυπαΙνουν. όχι μολύνουν, τα υπόγεια νερά. 

Όμως, όπως είναι γνωστό, η άσκηση ποινικής δίωξης δεν εναπόκειται σε κανtνα 

άλλο εκτός από το Γενικό Εισαγγελέα. επομένως εμείς. συζητώντας αυτό το θέμα, 

και όσοι από μας συμφωνούν πως έστω και η ρύπανση μόνο. χωρίς -ιη μόλυνση, 

είναι ανεπιθύμητη γι' αυτό το Σώμα, ζητούμε από το Γενικό ΕισαΥγελέα και από τον 

αρμόδιο Υπουργό της κυβέρνησης, που κατά κύριο λόγο είναι ο Υπουργός Γεωργίας 

ή στα δυο άρθρα που ε/.πα ο Υπουργός Εργασίας, να θέσουν σε κίνηση τις νομικές 

πρόνοιες που αυτή η Βουλή έχει ψηφίσει και γι' αυτό το θέμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μα αναφέρεται στην Έκθεση. 

Τ. ΠΑnΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Δεν έχω καμιά ένσταση. κύριε συνάδελφε, να συζητήσουμε, αν θέλετε. Αν σας 

επιτρι,"tει ο Πρόεδρος, εγώ δέχομαι -ιη συζήτηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Αν οι κάτοικοι έχουν άλλες θεραπεf.ες -και νομίζω ότι έχουν και νομίζω ότι 

ήδη έχουν κινήσει το μταονιομό της προστασίας τους μέσω των δικαστηρίων- αυτό 
είναι άλλο θέμα. Και εφόσον 10 θέμα είναι ενώπιον της δικαιοσύνης, από ό;n έχω 
πληροφορηθεί, να μου επιτρέψεΤΕ να μην ασχοληθώ περαιτέρω με αυτό το θέμα. 

Κατά τη γνώμη μου όσοι από τους Βουλευτές αισθάνονται ότι κεντρίζεται η 

ευαισθησία τους έστω για τη ρυπανση πρέπει να ενώσουν τη φωνή τους με αυτούς 

τους ομιλητές που καλoUν την κυβέρνηση. ως μέτρο πολιτικής, ως μέτρο XOLvoβou

λεUΤΙXO" ελέγχου του τρόπου εφαρμογής των νόμων από την x'Uβέρντιση και το 

Γενικό Εισαγγελέα. να ενεργοποιήσει αυτούς τους νόμους. Και αυτό είναι που συζη

τούμε σήμερα. Όλα τα άλλα μέτρα είναι μέτρα που αφοροίιν τους κατοίκους. Αν 

υπάρχει μόλυνση, τότε δεν είναι πια απλή πoλ~τική πράξη που καλούμαστε να 

πράξουμε με το να καλέσουμε την κυβέρντιση να εοοισθ'ητοποιηθεΙ και να δραστηρl.O

ποιήσει το νομικό όπλο που έχει στα χέρια της. θα ήταν κατά τη γνώμη μου -και 

λυπούμαι για το σκληρό όρο που θα χρησιμοποιήσω-έγκλημα παρόλειΨτις αν 
υπάρχει μόλυνση και δεν εφαρμόσουμε το νόμο. Δεν ξέρω αν υπάρχει. Εμείς νομί
ζουμε ότι υπάρχει, δέχομαι όμως ότι υπόρχει το τεκμήριο της αμφιβολ(ας και ας 

λειτουργήσει υπέρ αυτών που λένε ότ~ δεν είναι πεπεισμένοι ότι υπάρχει μόλυνση. 

δικαίωμά τους. Άρα. η διαqJOQά είναι μεταξύ της ευαισθητοποΙησης για τη ρύπανση 

και της αποφυγής της ευθύνης για το τυχόν αδίκημα, αμάρτημα, αν πράγματι 

υπάρχει μόλυνση. 

Όμως δεν πρέπει να ξεχάσουμε και ης χιλιάδες των εργαζομένων που επηρεά

ζονται α.ίτό τη λειτουργία αυτής Τ'ης βιομ'ηχανίας. Σίγουρα. Πρώτο ερώΤ'ημα -και δεν 
μπορούμε να ξεφύγουμε από αυτό-είναι γιατί ο βιομήχανος και οι αρμόδιοι, που 
γνώριζαν αυτούς τους κινδύνους και που είχαν υποστεί τις επικρίσεις JtΡOTJYOIJ

μένως. δεν έλαβαν πριν τα αναγκαία μέτρα; Γιατί τι κυβέρνηση, που έδωσε τις 
υποσχέσεις. δεν τις '(ήρησε. προβάλλΟΥΙας λόγους που είναι κάπως διάτρητοι στη 

δοκιμασία της λογικής; Ας το ξεχάσουμε και αυτό. θα κλείσουν. ισχυριζονται, οι 

βιομηχανΙΙς. Και τι γινόταν, όταν αυτό το εργοστάσιο είχε μια δυναμικότητα 

αμελητέα και δεν ικανΟΠΟLOύσε τις ανάγκες της τοπικής βιομηχαν(ας; Απλούστατα 

θα ει.σάξουν βαμμένο υλικό, με συμπίεση των κερδών που σήμερα έχουν χρησιμο

ποιώΥΙας το ΥΙόπιο. θα μας πουν επίσης ότι οι μικρές βιομηχανίες, όπως μου 

ελέχθη από αντιπροσωπεία των βιομηχάνων. δεν μπορούν να εισάξουν. Ας συνασπι

στούν λοιπόν και να το εισάξουν. Και εμείς λέμε ότι, αν υπάρχει -και δεν είμαι 

καθόλου πεπεισμένος- κίνδυνος να κλείσει η βιομηχανία, εμείς προσωπικά τον αξι.ο

λογούμε μικρότερο και λιγότερο υπολογίσιμο αυτό τov κίνδυνο α.ίτό τον κίνδυνο της 

ρύπανσης. Και επιμένω και τονίζω μόνο τη λέξη ρύπανση. Αν υπάρχει μόλυνση. 

είμαι βέβαιος κανένας από τους συναδέλφους δε θα δεχόταν ούτε και μι.a μέρα, 

ανεξαρτήτως τιμήματος, να λειτoυρ-yiισε~. Έτσι είπε άλλωστε και ο aξιότιμoς συνά

δελφος που μίλησε πριν από μένα. Εμείς όμως το ανάγουμε έστω και στο θέμα της 

ρύπανσης. Kα~ νομίζω ότι υπάρχουν τρόποι και υπάρχει διαδικασία για συζήτηση 

των ΕΠι.πτώσεων. αν και όταν κλείσει το εργοστάσιο. Όχι όμως να συζητούμε λόγω 

των ΕΠιπτώσεων τη συνέχιση της λειτουργίας του. Νομίζω ότι αυτή η Βουλή. εκπλη

ρώνΟΥΙας '(Ο έργο και την ευθύνη που Τ'ης αναθέτει το Σύνταγμα, που είναι ο κo~νo

βουλευτικός έλεγχος, ειδικότερα στις ΠEριπtώσεις που τι Εκτελεστική Εξουσία 
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αρνείται να αναλάβει και να εκ..ληρώσΗ ης εUΘύνες που της επιβάλλει ο νόμος. έχει 

και δικαίωμα και υποχρέωση να φέρει στο προσκήνιο την ύπαρξη αυτής της παρά

λειψης από πλευράς της κuβέΡV11στις. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Νίκος Ρολάνδης έχει το λόγο. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε , 

θα ήθελα να αναφερθώ ξανά, με λίγα λόγια , στο θέμα που έθιξα την ΠροηΥον

μενη φορό. δηλαδή στο κατά πόσο αυτό το Σώμα έχει το δικαιωμα να ενεργεί σαν 
εφετείο κυβερνητικών αποφάσεων. Πιστεύω ότι αυτό το Σώμα δεν έχει αυτό το 

δικαιωμα και κατά συνέπεια θα πρέπει να εξετάσουμε με μεγάλη προσοχή την 

εγγραφή θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ'. Eισηγoiιμαι αυτό να ΕπιταχυνθεΙ Εγώ ακόμα δε 
βρήκα στο Σiινταγμα το σημείο το οποίο μας δίνει το δικαί.ωμα του ελέγχου της 
Εκτελεστ ικής Εξουσίας και προκαλώ οποιοδήποτε συνάδελφο να μου το υποδείξει. 
Δεν το λέω, διότι δε θέλω τον έλεγχο. Ο έλεγχος θα ήταν επιθυμητός. αλλά δυστυχώς 
οι σuvτάξαντες το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν προνόησαν για τέτοιο 

έλεγχο. Και. όπως είναι γνωστό. τόσο τα συνταγματικά όσο και τα νομικά έγγραφα. 
ερμηνεύονται κατά τρόπο απόλυτο. Πιστεύω ότι αυτό το οποίο ονομάζεται checks 
and balances, δηλαδή ο έλεγχος και οι ισορροπίες των εξουσιών. στην περίπτωση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Συντάγματός της ασκoύνtαι, βάσει του Συντάγ

ματος, μεταξύ των δύο κοινοτήτων και όχι μεταξύ των εξουσιών, δυστυχώς. Και 

έτσι, κάποια στιγμή αυτό το Σώμα πρέπει να αποφασίσει πού αρχίζουν και πον 

τελειώνουν οι αρμοδιότητές του βάσει του Συντάγματος. 

Το θέμα το οποίο έχουμε μπροστά μας είναι πολν εξειδικευμtνo θέμα και δε 
νομίζω ότι τα Μέλη αυτού του Σώματος έχουν τις απαραίτητες γνώσεις για να το 
κρίνουν. ΤΟ θέμα του τι αποτελεί μόλυνση η ρύπανση του περιβάλλοντος ή τι 

α..'"tοτελεί οικολογικό πρόβλημα είναι πολν μεγάλο. Για τις δύο μεγαλύτερες περι

πτώσεις 'ρύπανσης και μόλυνσης που υκήρξαν πρόσφατα, το Εχοι νaιιεΖ. τη 
ρύπανση που προήλθε δηλαδή από το πετρελαιοφόρο της εταιρείας Εχοl, και το 
Τσέρνομπιλ. γράφτηκαν εκατοντάδες χιλιάδες σελιδες και πολλοί προσπάθησαν να 

τραβήξουν μια γραμμή για το πού σταματά η βιομηχανική ανέλιξη και πρόοδος και 

πού αρχίζουν τα σUΜφιρovτα του ατόμου και του περιβάλλοντός του. 

Ασφαλώς ο άνθρωπος. το συμ~ρoν του. η υγεία του πρέπει να έχουν πρωταρ
χική σημασΙα σε οτιδήποτε μελετούμε και σε οτώήποτε κάνουμε. Αλλά -για να 

αναφερθώ σε παραδείγματα, όπως έχανε και ο κ. Παπαδόπουλος πριν από μένα

πιστεύω ότι μοιραΙως ο άνθρωπος ο οποΙος ζει στο σημερινό περιβάλλον υφί.σtαται 

κάποια ρύπανση. Τόσο ο κ. Παπαδόπουλος όσο και εγώ καπνΙζουμε και ρυπαίνουμε 

το περιβάλλον. Ίσως το ρυπαίνουμε πολύ περισσότερο από άλλες περιπτώσεις και 

εντούτοις δε θα μας κλείσει κανείς σε στεγανoUς χώρους. Τα αυτοκΙνητά μας. οι 
εξατμ[σεις τους, ρυπαίνουν το περιβάλλον. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Να σας κλείσουμε! 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ο κ. Μάρκος θα ήθελε να μας έχλεινε. αλλά δε μας έκλεισε ως τώρα. 

Τα αuτoκ(νητα ρυπαίνουν το περιβάλλον. Η σημερινή ζωή και 11 τεχνολογική 
ανέλιξη δημιουργούν κάποια προβλήματα: ε[τε ηχορύπανση -κάποιους ήχους που 
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ακούμε τα βράδια και ώρες ανεπιθύμητες. είτε άλλης μορφής ρύπανση ανεπι&ίιμητη. 
Σε κά,,"tοιο βαθμό, εφόσον εξασφαλ(ζετοι η υγεία και οι βασικές ανέσεις του ατόμου, 

τέτοια ρύπανση μοιραίως είναι ανεκτή και ζοίιμε μαζί της. Δεν αναφέρομαι σε 

μόλυνση. στην οποία αναφέρθηκε ο προηγοίιμενος ομιλητης. δι.ότι η μόλυνση είναι 

απαράδεκτη. Μιλώ για τη ρύπανση. 

Τώρα, αυτή η Έκθεση που ετοιμάστηκε από την Κοινοβουλευτική E.."tιtΡOml 

εΙναι γεγονός ότι δείχνει ότι υπάρχει αναμφίβολα πολύ μεγάλος βαθμός σύγχυσης 

στl.ς αρμόδLEς υπηρεσίες σχετικά με το τι συμβαίνει στην ΠEQLmωoη αυτή το\l 

"RaInbow". 

Στη σελίδα 9 για ΠOQόδειγμα, αναφέρεται στο πάνω μέρος ότι "Σχεδόν όλοι οι 
κuβEρνητικoί αρμόδιοι που παρέστησαν στις Ο\ΜδρΙΙς της Επιτροπής δήλωσαν ότι 

με βάση την εκτΙμησl1 των πιο πάνω δεδομένων είναι σε θέση να διαβεβαιώσουν 

υπεύθυνα ότι δε διατρέχει κίνδυνο η δl1μόσια υγε(α εξαιτίας των αποβλήτων και ότι 

μόνο περιβαλλοντικά προβλήματα δημιουργούνται εξαιτίας της απόΡΡΙψ1]ς στην 

περιοχή των μη επεξεργασμένων αποβλήτων του εργοστασίου.". Στην ίδια σελιδα, 

λιγο παρακάτω, λέει ότι: "Αντίθετα, οι εκπρόσωποι του Γενικού Χημείου επέμειναν 

ότι με βάση τις αναλύσεις τους πιθανόν να υπάρχει κίνδυνος για τη δημόσια υγεία.". 

Δηλαδή, στην ίδια σελίδα, λίγες γραμμές παρακάτω, φαίνεται μια σύγκρουση θέσεων 

της Εκτελεστικής Εξουσίας, σύγκρουση πολίι Ο11μαντική και πολίι ουσιαστική. 

Πάω στη σελίδα 7 και στη σελίδα 8. Στη σελίδα 7, αναφέρεται ότι: "Παρόλον 
ότι υπάρχουν μικρές διαφορές σε απόλυτους αριθμούς στα αποτελέσματα των τριών 
εργαστηρtών, εντoUτoις τα αποτελέσματα και των τριών εργαστηρίων σαφώς κατα· 

δεικνύουν όη οι βασικοί ρύποι των αποβλήτων του βαφείου ... βρίσκονται σε πολύ 
χαμηλότερα επίπεδα από τα ε.ίτιτρεπόμενα όρια της FAO για άρδευση .... Δηλαδή ότι 
είναι μέσα σε σωστά πλαίσια. Στη σελtδα 8 αναφέρεται ότι ο Γενικός Εισαγγελέας 
έδωσε 001)Ύίες άσκησης ποινικής δίωξης. Πώς μπορεί να συμβιβάζονται αυτά τα 

δύο; Δηλαδή, αν οι κυβερνητικοί αρμόδιοι πιστεύουν ότι πράγματι δεν υπάρχει ούτε 
ρύπανση ούτε μόλυνσrι, πώς μπορεί να έρχεται. έστω και ανεπιτυχώς .διότι λέει 

μετά ότι δεν υπήρχαν αποδεικτικά στοιχεΙΟ· ο Γενικός Εισαγγελέας να καθοδηγείται 

να προχωρήσει σε διωξη; Και αυτό επιτείνει την υφιστάμενη σύγχuΣΗ. 

Υπάρχει και άλλο σημεΙΟ στ-η σελιδα ΙΟ και οτη σελίδα] Ι. Στη σελίδα 10 
αναφέρε1αι ότι η εταιρεία Bayer, που εΙναι μια α;τό τις μεγαλύτερες χ-ημΙΧές ε1αι
ρεΙΙς 10υ κόσμου, δε συστήνη τη χρησιμοποίησΤΙ αυτών των αποβλήτων για άρδε-υση 

φυτών προς βρώση και φαίνεται ·αν κρΙνω και από το τι βλέπω και παρακάτω- ότι 
έχει πολλά ερωτηματικά κατά πόσο. υπό οποιεσδήποτε σννθήκες, αυτά τα απόβλητα 

μπορεΙ να χρησιμοποιηθοίιν. Στη σελίδα 11 όμως έχουμε την περίπτωση του άλλου 
εργοστασίου. του "Α. ΚηίΤΤίηι" 01-η Λάρνακα. το QJtoι.o φαΙνnαι ότι με κάποια 

συστήματα βιολογικής επεξεργασί.ας ή χημικής επεξεργασίας μπορεί να oπoφ\Jye.L τα 

προβλήματα 10. oπotα έχει το "Rainbow". 

Δεν είμαι ειδήμων κι έτσι δεν μπορώ να λύσω αυτούς 10υς γρίφους, για να 

ε(μαι ειλικρινής. Πώς μπορεί δηλαδή να έρχεται η εταιρεία Bayer στη μια περίπτωση 
και να λέει πως δεν κάνουν γι.α άρδευσΤΙ και να έχουμε ταυτόχρονα ένα άλλο εργο
στάσιο που έχει κάποιο βιολογικό σίιστημα κάποιας άλλ-ης εταιρείας ·που δε νομ(ζω 

να έχει το μέγεθος της Bayer. να μας λέει το αντίθΕτΟ, μάλλον να έχουμε εμπειρίες 
αντΙθετες από αυτές τrις Bayer. Είναι κάη που και πάλι δεν μπορώ να το διαλευ· 
κάνω. 
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Ίσως όμως αυη; η περΙ"'Πωση του εργοστασίου της Λάρνακας να μπορεί να 

δώσει την απάντηση στο όλο πρόβλημα. Δηλαδή, αν όντως, στην πράξη έχονμε ερΥο

στάσιο στη Λάρνακα το οποίο έχει παρόμοια απόβλητα, αφού ε'ναι και εχε'νο 

βαφείο, και αντά τα απόβλητα χρησιμοπσιούνται για άρδευση -αυτό λέει τουλάχι
στον η Έκθεση της Επιτροπής, διότι πήγαν Βονλευτές και είδαν το εργοστάσιο αυτό 

και λένε ότι χρησιμοποιούνται για άρδευση- το απλό ερώτημα είναι γιατί να μην 
έχο\lμε μια παρόμοια επεξεργασία με εκείνη ΤΟ\l εργοστασίου στη Λάρνακα και στην 
περιπτωστι του Ακακ(ον και να λiJσo\lμε τελικά το πρόβλημα. Νομίζω ότι είναι κάτι 

το οποίο ανέφερε προηγουμένως και ο χ. Χριστ6φιας. Τονλάχιστον σε κά..-τοια 
περίοδο από σήμερα πιστεύω ότι η λύση στην οποία πρέπει να στοχεύουμε. πρέπει 
να είναι αυτή η λύση. 

Τώρα. υπάρχει το ερώτημα τι γίνεται από τώρα μέχρι τότε. Έχουμε ακούσει τη 
λύση των φίλτρων. Δεν ξέρω αν αυτή η λύση αποτελεί την απάντηση. Επειδή όμως 
δεν αποτελεί απάντηση, από ό.τι αντιλαμβάνομαι, και το κλείσιμο του εργοστασίου 
αυτή τη στιγμή. διότι θα δημιονρΥήσονμε μεγάλη αναστάτωση στη βιομηχανία και 

στην εργοδότηση χιλιάδων ατόμων, ενδεχομένως θα μπορούσε να μελετήσει κανείς 
και μια άλλη λύση. Τη λέω. γιατί έχω κά..-τοια εμπειρΙΟ απ' αυτά τα θέματα από το 

παρελθόν. θα είναι δαπανηρή. αλλά υπάρχει και το ενδεχόμενο μεταφοράς αυτών 
των αποβλήτων με βυτιοφόρα. Συνεπάγεται φυσικά μεγάλο κόστος. 

Επικοινώνησα με το Δήμαρχο Λεμεσού για να δω τι μεταφtρoυν εκεΙ και 

ο κ. Χατζηπαύλον μο\l ανέφερε ότι τα παραλιακά ξενοδοχεία της Λεμεσού μεταφt

ρουν δύο ή και τρεις χιλιάδες τόνOUς ημερησίως, με ένα κόστος περίπου ίΙ,5 τον 
τόνο. σε μέρη που μ..-τορούν να τα απορρίψΟνν. Κατά συνέπεια, αν το πρόβλημα 

είναι τόσο α..-τόλυτο και μέχρις ότου υπάρξει επεξεργασία τύπου Λάρνακας. τύπου 

~A. Knlttlng", αφού χρειάζεται μια περίοδος επτά ή οκτών μηνών και δεν ενδεΙ
κvuται κατά τη διάρκεια αυτής της περιόδου υπό οποιαδήποτε μορφή, έστω και με 
φίλτρα που ανέφερε πριν ο κ. Χριοτόφιας, αυτά τα λύματα να παραμένουν στο 

χώρο εκείνο, ίσως θα μ.ι-τορούσαν να έρχονται στο ΣΟΠΑΖ, που κρίθηκε σαν 

πιθανός χώρος γι' αυτή την εγκατάσταση. Και ίσως σ' αυτή τη δαπαVTΙρή λύση να 

μπορούσε να συνεισφέρει κάτι και η κUΒΈΡVTIση, αν το εργοστάσιο δεν μπορεί να την 
επωμιστει, αφού μπορεί να σημαίνει και ένα ποσό της τάξης των επτακόσιων. οκτα

κόσιων ή και χίλιων λιρών την ημέρα. Και αν το υπολογ(σεις για 150 ημέρες. είναι 
σημαντικό ποσό. Ίσως Οα μπορούσε αυτό να αποτελέσει τη χρνσή τομή, μέχρις ότου 
έρθοψε στη μόνιμη λύση, που θα εΙναι ίσως η τελική επεξεργασία τύπου εργοστα
σl.oυ Λάρνακας. 

Πάντως πιστεύω και εγώ ότι πρέπει να βρεθεί αυτή η χρυσή τομή, διότι ναι μεν 
πρέπει κατά τρόπο απόλυτο να προστατέψΟυμε την υγεία του λαού -και αυτό είναι 

πρωταρχικός κανόνας- όπως και τη βασική άνιση του ανθρώπον. όχι μόνο την υγεΙα 

του, αλλά από την άλλη μεριά μέσα στον κόσμο που ζούμε σήμερα. με την προηγμένη 
τεχνολογία και τις πολλές ανάγκες, πρέπει να διατηρήσονμε και τις βιομηχανικές 

μας μονάδες και την ανέλιξή μας και πρέπει να ΥυρέψΟυμε λύσεις σαν αυτές που και 
ε-γώ έχω εισηγηθεί και άλλοι προηγούμενοι ομιλητές έχουν αναφέρει. 

Ευχαριστώ, κ"ριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ρολάνδη ο Πρόεδρος της 
Βουλής κ. Γαλανός εισήλθε στην αίθουσα και κατέλαβε την έδρα του Προέδρου, ενώ 
ο κ. Κληρίδης κατήλθε στη θέση του). 
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Ο επόμενος oμ~λητής e'να~ ο κ. ΚληρΙδης και θα τον παρακαλέσω πριν κατέβει 

από το βήμα να παραλάβει το κομ,τολόι του. ΕΙναι από ης περιπτώσεις που δεν του 

το πήρε ο κ. ΒασιλεΙο\). ΤΟ άφτισε εδώ. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ. 

Αναφορικό με το κομπολόι μου, φαίνεται ότι οι Πρόεδροι έχουν μια τάση να 

το πιάνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εσύ το κρατάς μόνιμα. κύριε Kληρtδη. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Είναι δικό μου, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε. έντιμοι συνάδελφοι, 

θα ήθελα. προτού μπω στο θέμα. να υπενθυμ(σω αυτό το Σώμα όη. μιλώντας 

από αυτό το β'ήμα της Boυλi]ς στο παρελθόν, ε(χα τονίσει ότι θα έπρεπε, όταν 

αγορεύουμε επί θέματος που έχουμε προσωπικό ενδιαφέρον, να πληρoψoQOύμε το 

Σώμα ποιο είναι το προσωπικό μας ενδιαφέρον. για να είναι σε θέση οι συνάδελφοι 

να εκτιμούν αν μιλούμε αντικειμενικά ή αν μιλούμε επηρεαζόμενοι από κά.,-ΤΟLO 

ο"μφέρον. 

Ασφαλώς. oUΔείς σ' α"τό το θέμα έχει συμφέρον, αλλά θα 'ήθελα ίσως να 
πρωτοπορήσω θέτοντας μια άλλη αρχή. Όταν μιλούμε επΙ θέματος για το οποΙο 

δεχθήκαμε πιέσεις, θα πρέπει να αναφέρο"με ότι δεχθήκαμε πιέσεις, για να είναι και 
πάλι φανερό αν αντικειμενικά κρίνο"με 'ή αν υποκύπτο"με σε πιέσεις. Και επειδή 

εγώ εισηγούμαι α"τή την αρχ'ή. πο" είναι βασικ'ή για να λειτουργεΙ η δημοκρατΙα και 

όχι η οχλοκρατία, θα είμαι ο πρώτος που θα πω ότι το κόμμα το δικό μου και εγώ ο 

ίδιος υποστήκαμε πιέσεις. Και θα τ'ιθελα να πω πως οι πιέσεις αuτές πρofρxoνται 
μέσα από το δικό μου κόμμα, γιατί μου α.. .. τοστάληκε Ε.ο-τιστολή από διάφορες τοπικές 
ενώσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού της περιοχ'ής η οποία καταλήγει ως εξής: 

~Πάσα άλλη τοποθέτηση 'ή θέση του κόμματός μας στο θέμα α"τό θα μας βρει αντίθε

τους, με όλα τα επακόλουθα οτη ουνοχ'ή και ενότητα του κόμματος. το δε πολιτικό 

κόστος θα είναι πολύ μεγάλo~. 

πριν από λΙγο, νπό την ιδιότητά μου ως Προεδρεύων της Βουλής, με είδι αντι

προσωπεία των καταστηματαρχών για να μον πει για την προώθηση τον θέματος 

του ενοικιοστασίον και, ΤΕλειώνοντας, κάποιος από την αντιπροσωπεία μου εLπε 

και τα ακόλουθα: "Εμείς είμαστε οι πολλοι. εκείνοι είναι οι λίγοι. Το κόστος σας θα 

είναι πολύ μεγάλο. αν δεν κάνετε αuτό που ζητούμε". Τον διέκοψα και πιστεύω ότι 

του υπέδειξα με ευγενικό τρόπο ότι ήταν λανθασμένη η προσέ'ΥΥιση του θέματος από 
α\Πόν. Οσοδ'ήποτε και αν είναι το κόστος, ο Δημοκρατικός Σuναγερμός δι θα παρα

συρθεί από αυτά τα ΟΠΟ/.α απειλούν να κάνουν. θα τοποθετηθούμε Ε.ο-Τ( του θέματος 

δίκαια και ορθολογισnκό. αλλά και με βάση το Σύνταγμα και τους νόμους. 

θα μπορούσα να ακολουθήσω την πορεία του να αποδώσω ευθύνες στην 

παρούσα κυβέρνηση για κΌκό χειρισμό. Πρόγματι υπ'ήρξε χαχός χειρισμός. Ουδείς 

θα μπορούσε να δικαιολογ'ήσει την κυβέρνηση για τον τρόπο πον χειρίστηκε αυτό το 
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θέμα και ouδε(.ς θα μπορούσε να πει ότι αυτό είναι παρόδειγμα καλής διoxuβtρ

νrισης 10υ τόπου. Άλλωστε αυτό το έχω κάμε~ και από ραδιοφωνικ'ή εκπομπ'ή. Αλλά 
δε θα ήταν ορθό, έντιμοι κUρΙOι συνάδελφοι, να ριξουμε όλα τα βάρη στους χειρι
σμούς της ΚιΙβέρνησης. Η κυβέρνηση απέδειξε. πρώτο. ότι δε γνωρίζει το Σύνταγμα 

και, δεύτερο, ότι δε γνωρίζει την κειμένη νομοθεσία. Υποσχέθηκε λανθασμένα στους 

κατοίκους, δLά στόματος του Προέδρου της Δημοκρατιας κοι διό στόματος του 

Υπουργού. όπως λέχθηκε. ότι θα κλείσει αυτή τη βιομηχανία. Δεν εξέτασε όμως αν 
είχε το νομικό δικαίωμα να την κλείσει. Και εδώ είναι ακριβώς που εντοπιζεται το 

όλο πρόβλημα. γιατί. μιλώντας από αυτό το βήμα 111ς Βουλής, μιλOiιιu: υnό την 
ΠΡOUπόθεση ότι έχει την εξουσία ο Υπουργός να κλείσει αUΤΗ τη βιομηχανία. 

Να μου ιπιτρtψετε να αναφέρω τα αχόλoUΘΑ: Το άρθρο 25 του Σuντάγμαtος 
είναι σαφέστατο χοι λ~ε~ ότι 'Ή άσκησι.ς τον δικαιώματoς ... ~, δηλαδή να tχεις μια 
επιχείρηση ή οτιδήποτε, "Η άσκησις του δικαιώματος τούτον δύναται να υπαχθή εις 

τονς υπό του νόμον τιθεμένονς όρονς ... ". Και ψηφίστηκε νόμος από τη Βουλή και 
είναι εδώ που και η Βουλή φέρει ευθύνη. Ο Νόμος 69 του 1991 δε δίνει εξουσία στην 

κυβέρνηση διά διατάγματος να κλεΙΟει οποιαδήποτε υφιστάμενη βωμηχανία. 

Μπορεί να αρνηθεί να εκδώσει άδεια σε νέα βιομηχανία. Μπορεί να προχωρήσει 

ακόμα και να βάλει όρους, αλλά δεν έχει το δικαίωμα να κλεΙσΕΙ υφιστάμενη επιχεί

ρηση. Και υπάρχει ρητή πρόνοια ότι νφιστάμενη επιχείρηση συνεχίζει ως να είχε 

άδεια. Έχει όμως δικαίωμα η κυβέρνηση να "ποδείξει ακόμα και σε υφιστάμενη 

επιχείρηση πώς πρέπει να επεξεργάζιται ή ποιι πρέπΕΙ να τοποθετεί τα απόβλητά της 

και ακόμα να της απαγορεύσει την τοποθέτηση των αποβλήτων ΟΕ ΣUΓΚεκριμ~νO 

χώρο. Αλλά πότε; Όταν, λέει, επηρεάζεται η υγεία και όχι όταν ρυπαίνεται το περι
βάλλον. Άρα στην εξέταση αυτού το" ~ματoς, για να μπορέσει η κνβtρνηση να 

διατάξΕΙ το κλείσιμο αυτής της βωμηχανΙας ή οποιασδήποτε άλλης, πρέπει όχι να 

εξετάσΕΙ αν "πάρχει ρύπανση -διότι, αν υπάρχει ρύπανση, είναι θέμα δικαστηρΙΟυ 
να σtαματήσει τη ρύπανση- αλλά, για να κλείσει το εργοστάσιο η κυβέρνηση, είναι 

σαφέστατος ο νόμος ότι πρέπει να αποδειχθεί ότι επηρεάστηκε η δημόσια νγεισ.. 

Eπoμ~νως, κύριοι , συζητούμε άσκοπα. Σνζητούμε να καλέσονμε την χνβtρνηση 

να χλείσει μια επΙΧΕ(ρηση , όταν δεν "πάΡΧΕΙ απόδειξη, απ' ό,ΤΙ ειδαμε στην Έκθεση 

της αρμόδιας KOινoβoυλεUΤικής Επιτροπής, ότι επηρεάστηκε η uyεEσ. ή ότι υπάρχει 

χΙνδυνος επηρεασμού της. ΤΟ ότι υπάρχει ρίιπανση είναι σωστό. Αλλά η ρύπανση 

είναι πολλών ειδών. Και για να φθόσει ο Υπουργός μέχρι εκείνο" το" σημΕΙΟυ πο" 
να μπορεί να διατάξΕΙ το κλείσιμο βιομηχανίας -μάλλον δεν μπορεί ούτε και τότε να 
το διατάξει- ή να πει "σας απαγoρεiιω να χύνετε α"τά τα απόβλητα", πρέπει να έχει 
αποδειχθεί ότι υπόρχει κίνδυνος για τη δημόοια "γεία. 

επομένως σ' αυτή την περίπτωση δε νομίζω ότι μπορούμε, χωρίς να τροπο

ποιήσο"με την \ιφιστάμενη νομοθεσία, να πούμε ότι, όταν υπάρχει ρύπανση, θα 

κλείνει το εργοστάσιο, ανεξάρτητα από το αν επηρεάζεται η ιryεία ή τα υπόγεια 
στρώματα ή οτιδήποτε άλλο. Αν το κάνουμε αυτό. τότε δίνουμε στην κυβέρνηση ένα 
τεράστιο όπλο. το οποίο σε χαμιά χώρα δε δίνεται. είναι αυτό που αφήνεται στα 

διχαστήρια. Αν ~νας σου δημιουργεί oχληριa ή ρύπανση ή οτιδήποτε, να προσφύγεις 
στα διχαστήρια και με δικαστικό διάταγμα να ρυθμιστεί το θέμα. 

Είναι επομένως η συζήτση που γΙνεται, εν πολλοίς, άσκοπη. Πρώτα, γιατί δεν 

"πάρχει πράγματι ενώπιόν μας οποιοδήποτε στοιχείο το οποΙΟ να δικαιολογεί την 
κυβέρνηση να διατάξει το κλείσιμο του εργOσtασίOυ και, δεύτερο. γιατί ο νόμος, 
όπως εΙναι, δεν μπορεί να το κάνει απλώς χαι μόνο διότι υπάρχουν απόβλητα τα 
οποία δημιο"ργούν χάποια οχληρΙΟ ή κάποια ρύπανση, η οποία όμως δε φτάνει 
μέχρι το βαθμό ΠΩ" να επηρεάζει την ιryεtα. 
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Επομένως, αν αvτό το Σώμα θέλει να δώσει μια νέα δι.άσταση και να διευρύνει 
τη νομοθεσία, πρέΠΕΙ να κατατεθεί ,"ροποποιητική πρόταση νόμου. Στη βάση αυτής 

'{ης τροποποιητικής πρότασης, όταν ψηφιστεί, να εξεταστεί το θέμα αν υπάρχει 

κίνδυνος για τΙ') δημόσια υγεια και τότε να καλέσουμε την κυβέρνηση να εφαρμόσει 

το νόμο '{ον οποίο ψηφίσαμε. Άλλως, ενεργοίΙμε πρωθOOtερα. ΕνεργοίΙμε πρωθU

στερα. διότι δεν έχουμε συμπληρώσει το κενό που υπάρχει μετοξίΙ του Συvtάγματoς 
και της πρόνοιας ότι, για να το κάνει.ς αvτό το πράγμα. πρέπει να το ρυθμΙσει.ς με 

νομοθετική πρ(tξτι. 

Δε θα επεκταθώ επΙ της oυσtας του θέματος. Νομίζω όη η συζή1:ηση μπορεί να 

σννεχΙσει για πάvtα και μερικο( να λένε υπάρχει ρ'ύπανση και άλλοι να λένε δεν 
ικανοποιηθήκαμε ότι υπόρχει ρίΙπανση. Νομίζω πως πρέπει να δώσουμε προτεραιό· 

.η.α στο να κλείσουμε τη συζήτηση και να αναθέσουμε στην Επι'tροπή Νομικών να 

ετοιμάσει την αναγκαία νομοθεσία. να θεσπιστεί η αναγκαία νομοθεσία και στη 

συνέχεια να εξεταστεί το θέμα υπό το φως της νέας νομοθεσΙας. Άλλως ενεργούμε 
πρωθίΙστερα. Συζητούμε, ενώ δεν έχουμε νομικό δικαίωμα να κάνουμε αvτό το 

οπο(ο ~ητoύν ΟΙ κάτοικοι του Ακακίου. Όχι ότι πρέπει να γίνει, αν.ο tTjtoίIν. αλλά. 

αν πρόγμO'tι αποδεικνύεται ό.ι υπάρχει κίνδυνος για τη δημόσια υγε[ο. και ότι ο 

κίνδυνος αυτός δεν μπορεί να απoφε:uxθε:Ι με άλλο .ρόπο παρό με το κλείσιμο του 
εργοστασίου. 

Αutά είχα να πω στο Σώμα και νομ(ζω ότι θα. πρέπει να προβληματιστούμε . 
Εκτός κι αν συζητούμε χάριν συζη.ήσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω γραμμένους τους πιο κάτω ομιλητές. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

KUQLE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα σας δώσω το λόγο, κίΙριε Λυσσαρίδl1. 

Εκτός α.,,·τό τον αρχηγό της ΕΔΕΚ, που δικαιούται να πάρει το λόγο αμέσως, 

ως Πρόεδρος κόμματος, έχω γραμμένους τον κ. Ευσταθίου, .ον κ. MLxaMXl1 
Κυπριανού, τον κ. ΛυσιώΤl1 και τον κ. Μάρκο Κυπριανού. θα ήθελα να Υνωρ(ζω αν 
υπάρχουν και άλλοι που ενδω.φέροvtαι να μιλήσουν. Η κα Κληριδου. 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Λυσσαριδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Kύρl.ξ Πρόεδρε, κίΙριοι συνάδελφοι, 

Λέχθηκαν ορισμένα πράγματα τα οποία δεν μ..-τορούν να μείνουν αναπάvtητα. 

Αμφισβητήθηκε το δικαίωμα αυτής της Βο\!λής να ασκεί ΚOινoβQ\!λεUΤικό έλΕΎΧΟ επί 

των πράξεων της κυβερνήσεως. Ειλικρινά πιστεύω ότι τότε δε θα υπήρχε λόγος 
υπάρξεως αυτής της Βο\!λής. Αν αυτή 11 Βουλή δικαιούται να νομοθετεΙ, η κUΒέρ. 
νηση έχει υποχρέωση να σέβεται τους νόμο\!ς τους ο..οίους θεσπ[ζει αυτή η Βο\!λή. 

Και αν αυτή η Βουλή απεμπολήσει το δικαίωμα να ελέγχει ότι οι νόμοι εφαρμόζο· 
νται, ως το σημείο που της επηρέπεται αυτός ο έλεΎΧος ο ΚOινoβoυλεVΤικός, .ό.ε δε 

Υνωρ(ζω ποιος θα είναι ο λόγος υπάρξεως αυτής της Βουλής. θα κάνουμε νόμους 
προς '{ους οποΙΟυς η κυβέρνηση δεν υποχρεούται να συμμορφώνεται; Αυ.ό θα ήταν 

κατάργηση του κοινοβουλίου και δικτατορία της Εκτελεστικής Εξουσίας, η οποία 
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κατά το δοκούν θα μπορούσε να εφαρμόζει ή να μην εφαρμόζει τις νομοθετικές 

πράξεις του μόνου Σώματος το οποίο δικαιΟVtΟΙ να τις εισάξει. Δε χρειάζεται να 
ανατρέξει κανένας σε συντάγματα, για να γνωρ(ζει ότι βασικό δικαίωμα κάθε κοινο

βουλιου εΙναι ο κoινoβoνλεuτικός έλεγχος. Και βασική υποχρέωση κάθε κυβέρνησης 

εΙναι να σέβεται τους νόμους. Και πρέπει να :τω ότι δυστυχώς αυτή τι νοοτροπ(α 
ΕΠικράτησε, σε σημείο που κυβερνήσεις, για να μην αναφέρομαι σε κιιβέρνηση, έχουν 

αρνηθε( να συμμορφωθούν ακόμα και προς δικαστικές αποφάσεις ή βρίσκουν 

προσχήματα για να αποφύγουν τις υποχρεώσεις τους. οι οποίες πηγάζουν από τα 

νομοθετήματα και C1J"'tό τις δικασηκές πράξεις. εΙναι καιρός επιτέλους αντή" βουλή 
να αναλάβΗ τις ευθύνες της και να αντιληφθούν όλοι ότι, ναι, είναι υποχρεωμένοι 

να σέβονται τους νόμους. 

Λέχθηκε ότι υπάρχει νομικό κώλυμα για την κυβέρνηση στο να δι.ατάξει τη 

διακοπή της λειτουργίας οποιασδήποτε βLOμηχανικής μονάδας η οποία κατά την 

άποψη των ειδικών είναι δυνατό να επηρεάζn το περιβάλλον και την υγεία του 

λαού. Και αυτό νομίζω ότι δεν είναι ποτέ δυνατό να γίνει αποδεκτό. θα υπενθυμίσω 

ότι η κυβέρνηση διέταξε τη μετακίνηση χοιροστασίων -και εκεΙ ήταν οχληρία περισ

σότερο. παρό επηρεασμός της υγείας του λαoiι- και ολόκληρες μονάδες υποχρεώ

θηκαν να μεταφερθοίιν, γιατί αυτό προκαλούσε οχληρία σ' ορισμένα χωριά .. Πού 
πάει λοιπόν αυτή η άποψη ότι η κυβέρνηση δεν έχει αυτό το δικαΙWμα; Γι.ατΙ 

υποχρέωσε τότε όλους τους κτηνοτρόφους να υποστοίιν αυτή την ταλαιπωρΙα; Ή 

μήπως. επειδή αυτοί είχαν λιγότερους τρόπους ασκήσεως πιέσεων, για να επανα

λάβω τη φρό.ση του κ. Κληρίδη, μπορούν να παραγνωρίζονται τα δικαιώματά τους 

με αυτό τον τρόπο; 

Μου έκανε εντύπωση όη γίνεται τόσο μεγάλος διαχωρισμός μεταξύ της 

ρυπάνσης και της μόλυνσης. Να μου επιτραπεί εδώ να πω ότι έχω κάποια μεγαλύ

τερη ειδικότητα στο θέμα. Δεν υπάρχει ρύπανση η οποία να μην έχει σχέση με τη 

μόλυνση. Και ο διαχωρισμός είναι εντελώς '[εΧVΗτός. Όταν υπόγεια νερό ρυπαίνο

νται. η uyεΙα του λαού κινδυνεύει. Και δεν υπάρχει κανένας τρόπος να λεχθεί όη 

αυτό είναι ανεξάρτητο από την υγεία του λαoiι. Γιατί όχι μόνο τα πόσιμα ίιδατο, 

αλλά και τα νερό τα οποία είναι κατάλληλα μόνο για άρδευση, ακόμα και τα άλατα 
τα oπoLα μέσω αυτών των νερών διoχετεoovται σε τρόφιμα -και το ξέρουν όσοι απ' 

εδώ είναι γιατροί- είναι δυνατό να έχουν τρομακτικές συνέπειες στην υγεία το'l) 

λαού, τις οποίες ακόμα και η ι.ατρική κάθε μέρα ανακαλύπτει. Δεν μπορούμε. συνά

δελφοι, να παίζουμε με αυτά τα λεπτά θέματα. Κάθε ρύπανση έχει επ(.δραση στην 

υγεία του λαού. Και η κυβέρνηση οφείλει να λαμβάνει υπόψη .ης αυτό το ενδεχό

μενο και να λαμβάνει τα μέτρα τα οποία επιβάλλονται. Αλίμονο ον επιτρεπόταν η 

ασuδoσία οποιουδήποτε να ρυπαίνει και με αυτό τον τρόπο να λέει: ~ Μπορώ να 

αποφύγω το νόμο, γιατί δεν πρόκειται περί μολύνσεως". Και αυτά άσχΕΎα με το 

γεγονός ότι το πιο επίσημο όργανο της κυβερνήσεως, το Κυβερνητικό xTJμEto, έχει 

μιλήσει για μόλυνση. Και αν υπάρχει αμφιβολία, η αμφιβολία πρέπει να είναι προς 

όφελος των τυχόν αδικουμένων πολιτών. οι οποίοι θα υποστοίιν ης συνέπειες 

αυτής της μόλυνσης. Και δεν μπορούμε να αναμένουμε, όπως λέχθηκε από προηγού

μενο ομιλητή, τα αποτελέσματα της μολύνσεως, που δε θα φανούν. δεν είναι εύκολο 

να φανούν στην υγεία του λαού τόσο απλά. Σε μερικές περιπτώσεις μολύνσεων. οι 

οπσίες γίνονταν επΙ χρόνια. χρειάστηκε πολλά χρόνια ιατρικής έρευνας για να 

α,,'"tοκαλUφΘεί τι επιπτώσεις είχαν στην υγεία του λαού. Γι' αυτό νομίζω ότι δεν 
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υπάρχει τρόπος αυτή η Βουλή να αποφύγει τις ευθύνες της ούτε υπάρχει τρόπος η 

xUΒtQV1loη να αποφύγει τις ευθύνες της. Και πρέπει να τερματίσει τη λειτουργία 

ενός εργοστασ(ου. το οπο'ο πράγματι ρυπαίνει και επομένως μολύνει και επομένως 

επτιρεάζει την υγεία του λαού. 

Λέχθηκε πολύ ορθά: Τι θα γίνει με τη βιομηχανικ'ή ανάπτυξη; θα παρακωλίι

σουμε τη βιομηχανική ανόπτυξη μόνο επί τη βάσει περιβαλλοντικών προβλημάτων: 

Υπάρχει πάντα ένα ισοζύγιο. Ο κ. Ρολάνδης εLπε ότι καθετί προκαλεί μόλυνση. Και 
το να ζεις είναι μόλυνση. Και η εκπνοή είναι μόλυνση. Αλλά δε θα πούμε στους 

ανθρώπους να π6:ψΟυν να ανα."tvέοuν. δι.ότι η εκπνοή απΟΤΕλεί ένα στοιχεto μολύν

σεως. Υπάρχει πάντοτε μια χρυσή τομή. Ασφαλιστατα για το κάπνισμα. o'to οποίο 
αναφέρθηκε ο κ. Ρολ6.νδης, λήφθηκαν μέτρα απ' αυτή τη Βο\lλή, ανεξάρτητα από ΊΟ 

αν εφαρμόζονται ή όχι. Και λέχθηκε ότι σε κλειστούς χώρους απαγορεύεται το 

κόπνισμα, τουλάχιστο για να μην έχουμε ης επιπτώσεις του στους παθητ~κoύς 

καπνιστές. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν τηρούνται τα μέτρα. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κακώς, κακώς. Αλλά υπάρχουν όρια δυστυχώς μέσα στα οποΙΟ είμαστε 
υποχρεωμένοι να μείνουμε . Σίγουρα. τα αυτοκίνητα αποτελούν μια nηyη μολύνσεως. 

Aλλtι δεν μ ... τορούμε να μείνουμε χωρίς συγκοινωνίες. Προσπαθούμε συνεχώς απλώς 
να βεληώνουμε ης βιομηχανικές εγκαταστάσεις και τα προ'ίόντα , ούτως ώστε αυτή 

η υποχρεωτική μόλυνση κα~ ρύπανση -γιατί και αυτή η ρύπανση ε(ναι μόλυνση κα~ 

επηρεάζει την υγεΙα του λαού- να εΙνα~ σε επiJτεδα τα οποία να συμβαδιζουν με την 

ύπαρξή μας ως βιομηχανικών πλέον όντων σ' αυτό τον πλανήτη. Αλλά υπάρχουν 

όρια πέραν των οποίων αυτό δεν είναι νοητό. 

Όσον αφορά τις επηρεαζόμενες βιομηχανίες, κανένας , είμαι βέβαιος, μέσα ο' 

αυτή τη Βουλή δε θέλει να κλείσουν αυτές ΟΙ βιομηχανίες. Σίγουρα αυτό θα ήταν εις 

βάρος της βιομηχανικής ανάπτυξης του τόπου. Αλλά ο συνάδελφος ο κ. nρέντζας 

πολύ ορθά εiJτε. και το επανέλαβε και ο κ. Ρολάνδης, ότι, αν χρειαστεί, για ένα 

χρονικό διάστημα. μέχρις ότου δοθεί μια τελική λ(ιση ο' αυτό το πρόβλημα, πρέπει 

να βοηθηθούν ακόμα και οικονομικά οι βιομηχανίες για να επιβιώσουν. Ναι, αυτή η 

Βουλή δεν πρέπει να διστάσει να προχωρήσει- αν η κυβέρνηση ΤΟ εισηγηθεί, γιατί 
εμείς δεν μπορούμε να το εισηγηθούμε, αφού πρόκειται περί δαπάνης- και να το 

υιοθετήσει. Κανένας δε θέλει ούτε τα εργοστάσια να κλείσουν ούτε οι εργάτες να 

μείνουν χωρίς δουλειά ούτε και οι εργοστασιάρχες να κλείσουν τις βιομηχανικές 

τους μονάδες. Να υπάρξει μια προσωρινή διευθέτηση ε(τε με εισαγωγή από το εξωτε

ρικό με ψηλότερο κόστος ή με οποιοδή.-τοτε άλλο τρόπο. 

Εγώ ακόμα θα έλεγα κάτι το οποίο είναι ίσως περισσότερο ψυχολογικό. Και 

αν ακόμα Q.ι-τoδεΙXθεΙ ότι με βιολογικ'ή επεξεργασία αυτό το εργοστάσιο μπορεί να 
αποφύγει την ανεπιθύμητη ρύπανση, γιατί κάθε εργοστάσιο είναι και μΙα ρύπανση, 
αλλά μέσα σε λογικά πλαίσια, δε νομ(ζω όη η κατάλληλη περιοχή πλέον είναι το 

Ακάκι, διότι και με μικρή πλέον ρύπανση το περιβάλλον εκεί θα υποστεί tttoLQ 
ρύπανση που θα είναι ανεπανόρθωτη. Ας πάει λοι.πόν κάπου αλλού και ας γίνει 

κάπου αλλού. Διότι δεν μπορούμε να υποχρεώσουμε αυτούς τους κατοίκους, οι 
ΟΠΟΙΟΙ άκουσαν επανειλημμένες διαβεβαιώσεις ότι αυτός ο καρκίνος θα είχε 

διακοπεί προ καιρού και κάθε φορά το αναβάλλαμε. να κάνουν ακόμα νπομονή και 
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αυτό το πρόβλημα θα λυθεί στο μέλλον. Να μεταφερθεί στο μtλλoν κάπου αλλού· 
αυτή είναι πιο ορθολογιστική τοποθέτηση· όταν αποδειχθεΙ πράγμαη όη με τη 
βιολογική επεξεργασία η Ε."'t(δραση στο περιβόλλον. που θα υπάρχει και πόλι. θα 

είναι μέσα στα υποφερτά όQια. Άρα, όταν μιλούμε περί ρνπάνσεως και μολύνσεως, 
μιλούμε για υποφερτά όρια. διότι. όπως εΙΠα, η aνθρώ."'tινη ζω'ή και η βιομηχανική 
ανάπτυξη ρύπανση και μόλυνση θα έχουν. Αυτό είναι αναπΌφΕUΧτo. Αλλά υπόρχouν 

όρια και δε νομιζω ότι υπάρχει μέσα σ' αυτό το Σώμα κανένας ο οποίος αμφισβητεί 
ότι τα όρια ρυπάνσεως και μολύνσεως απ' αυτό το εργοστάσw έχοιιν κατά πολίι 
υπερβεί τα λογικά όρια ριιπάνσεως. επομένως δεν υπάρχει άλλη λ"ύση auttj τη 
στιγμή 0. ... '16 την άμεση διακοπή των εργασιών του ΕΡΥοστασΙΟ\), την νποβοήθηΟ11 των 
βιομηχανι.ών να επιβιώσουν και τη δημι.ουργΙα μιας νέας μονάδας κάπου αλλού. 

αφού φυσικό αποδειχθεί ότι η ρύπανση είναι πλέον σε φUΣι.oλOγικά πλαίσια. 

Πιστεύω ότι αυτή η Βουλή πρέπει να πάρει απόφαση, όσον αξt.ζε:ι αυτή η 

απόφαση με οποιαδήποτε πλειOψηφLα -και ζητώ από τον Πρόεδρο να το θέσει σε 

ψηφοφορία- κατά πόσο αυτή η Βουλή συνιστά -διότι βεβαίως πρόκειται περί σuστά

σεως. δεν μποροίψε εμείς να πάρουμε το εκτελεστικό μtτρo της διακοπής της 

λειτουργίας του eQyoστaoΙOu- αλλά κατά πόσο αυτή η Βουλή συνιστά τη διακοπή 

του εργοστασίου ή συνιστά τη συνέχισή του με τον άλφα ή βήτα τρόπο. Αυτη την 

απόφαση πρέπει να την πάρουμε και να αναλόβει ο καθένας ης δικές του ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κύρι..ε Λuσσαρ(.δη, σχετικά με την εισήγησή σας. θέλετε, όταν τελειώσει η συζή

τηση, να υποβάλετε ψήφισμα ή α.."'tλώς θtλετε να θέσετε το θtμα σε ψη<:poφoρLα; 

Β. Λ ΥΙΙΑΡΙΔΗΣ: 

Ήταν μόνιμη θέση μου όη για να έχει κάποια αποτελεσμαηκότητα αυη; η 

Βουλή θα πρέπει, όταν συζητά ένα θέμα, να καταλήγει και σε xd.o'·lOI.O. συμπερό.σματα. 
Και ΕΠομένως αυτό που ζητώ είναι αυτή η Βουλή να πάρει απόφαση ότι η δική της 

άπΟψη, ε(.πα ότι δεν μπορεί να προβεί σε πρό.ξη η οποία να ισοδυναμεί με το κλεΙ

σιμο του εργοστασίου, αλλά. όπως κάναμε γιο το Πανmιστήμιo και είπαμε ότι 

απόφαση αυτής της Βουλής είναι το Πανεπιστήμιο να γίνει στην τάδε περιοχή, με 

τον!.διο τρόπο ζητώ απ' αυτή τη Βουλή, έθεσε δυο ενδεχόμενα η Επιτροπή Περιβάλ

λοντος, να πάρει απόφαση ποια από τις δύο διαΖΕVXηκές λύσεις τις οποίες ειση

γείται η Επιτροπή Περιβάλλοντος υιοθετεΙ Διότι υπάρχει διπλή εισήγηση, αν αντι

λαμβάνομαι σωστά, από την Επιτροπή Περιβάλλοντος. Η μία είναι το κλείσιμο του 

εργοστασίου και η άλλη είναι κάποιες βελτιώσεις για τη συνέχιση tης λειτουργίας 

του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά σννέπει.α εισηγούμαι να συζητησουμε το θέμα της ψηφοφορίας στο τέλος 

της συζή1ησης. Ναι, κύριε Κληρίδη. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Να μου EJtLtgtψEtE από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν είχα το νόμο 

και θέλω απλώς να αναγνώσω το άρθρο του νόμου. Είναι ΊΟ άρθρο 14: 

"Σε περi.πτωση υφιστάμενης απόρριψης θα θεωρείται όη έχει χορηγηθεί 
προσωριντΊ άδεια ...... Και προχωρεί και λέει: "Αν η Vφιστάμενη απόρριψη, που 
γίνεται με βάση την προσωριντΊ άδει.α. δημιουργεί κινδύνους γl.O την υγεία οποιουδή
ποτε προσώπου, ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δύναται σε 
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οποιοδήποτε χρόνο. με ειδοποίηστι που επιδίδει σε εκείνον που προκαλεί τη 
ρύπανση .,Μ να το\l πει να μην τα ρίχνει εκεί. να του πει πο" αλλοίΙ να τα ρίχνει ή να 

μην τα ρίχνει καθόλου. Γι' αuτό εγώ είχα πριν α.."tό δύο χρόνια καταθέσει. επειδή 

ειδα αuτό το κενό. πρόταση νόμου στη Βουλή, 11 οποία δεν ψηφίστηκε όμως. για να 
έχει ο Υπουργός το δικαίωμα να κλείσει τη βισμηχανΙΟ. Amb το δικαίωμα δεν 
υπCιρχει μέσα στο νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Χριστόφιας είχε ζητήσει το λόγο επΙ διοδιχασ{.ας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Βέβαια. κύριε Πρόεδρε, χωρις να αποκλείω να συζηtΊiσουμε, να ψηφίσουμε, 

στο παράδειγμα που ανέφερε ο αγαπητός Χ. Λυοσαρίδης για το Πανεπιστήμιο 

ακολουθήθηκε η εξής διαδικασία. Έγινε τι Έκθεση της Επιτροπής, έγινε εδώ η συζη. 

τηΟ11, δεν αποφάσισε οτιδήποτε η Βουλή, δηλαδή δεν ψηφίσαμε. και στάλθηκαν στην 

Εκτελεστική EξoυoLα τα πρακτικά της σuνεδριας. Απλώς έτσ~ για διευκρίνισl1. Δεν 

ξέρω τι θα αποφασίσει το Σώμα τελικά εν πάση περι.πτώσει . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισηγο"ύμαι να μείνουμε να συζητήσουμε 10 διαδικαστικό. όταν αποπερατωθεΙ 
η συζήτηστι. Και έχει το λόγο ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Κ"ύριε Πρόεδρε. ΚUΡΙΙς και κύριοι συνάδελφοι. 

θέλω πρώτα απ' όλα να εξάρω το έργο της Επιτροπής Περιβάλλοντος γι.α ό,τι 

επιτέλεσε σε σ"ύντομο χρονικό διάστημα. καθώς και για την εμ,ί'tεριστατωμένη και 

πολ"ύ κατατοπιστική Έκθεστι που ετοίμασε και επί της οποίας θα βασίσω α.i"Cοκλει

στικά ττrν εισήγησή μου επί του στιμερινού υπό συζήτηστι θέματος. Με βάση ακριβώς 

αυτά τα γιΥονότα που αναφέρονται στl1ν Έκθtστι της Επιτροπής, θα ιuριoριoτώ 

αυστηρώς στο θέμα ία προβλήματα από τη λειτουργία του βαφείου υφασμάτων 

'Ralnbow' στο Aκάκι~. 

Κύριοι σuνάδελφoι, να μου επιτραπεί να κάμω μια παρατηρηση. Μιλήσαμε για 

το θέμα του εργοστασίου αυτού. ιδίως σήμερα. επΙ εντελώς θεωρηnκής βόσεως, 

σάμπως και δεν υπάρχει συγκεκριμένο θέμα, Όμως υπάρχει ένα συγκεκριμένο και 

πολύ σοβαρό θέμα. που είναι το εξής: Από το 1975 μέχρι σήμερα λειτουργεί βαφείο. 
το οποίο αποβάλλει καθημερινά Ι 200 τόνους νερό, βιομl1χανικά απόβλητα που 
περιέχουν ουσίες. και χρησψοποιώ τις λέξεις που αναφέρονται στην Έκθεστι. τοξι. 
χολογικά σημαντικές χαι δυνητικά επικίνδυνες ,/ια τον άνθρωπο και 1"0 περιβάλλον. 
Αυτό είναι 1"0 πρόβλημα που συζl1τούμε σήμερα, Ό1"Ι καθημερινά για δεκαι:φτά τώρα 
χρόνια βγαίνουν και διαχέονται στη Y1l εκεί Ι 200 1"όνοι δl1λητηριώδεις ουσίες. δυνη· 
1"ικά επικίνδυνες για 1"ον άνθρωπο και το περιβάλλον, Το εργοστάσιο βρίσκεται σε 

αγQ01"ική ζώvη μας λέγει η Έκθεση Τl1ς f..,··tιτροπής και κοντά σε αρδευτικές γεωτρή

σεις και υδQoφόρα στρώματα. ΤΟ εργοστάσιο λειτουργεί χωρΙς σταθμό επεξεργασίας 

των λυμάτων του και αυτά τα λύματα αφήνονται ελεύθερα να εκρέουν στην παραχεί

μεVΗ αγροτική Y1l και στα υδροφόρα στρώματα και να μπαίνουν στον ποταμό 
Μέρικα, σε χώρο που, όπως όλοι μας γνωρίζουμε. κiιριoι σuvάδελφoι. υπάρχει πολύ 

μεγάλη απορροφητικότητα. Ξέρουμε ότι οι κοίτες των ποταμών απoρρoφo'ίιv τα 

περισσότερα υγρά, τα νερά. 
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Αυτά αναφέρoντα~ στην Έκθεση της Επιτροπής, καθώς επίσης και όη με 

υπόδειξη της κυβερνήσεως έχουν διανοιχθεΙ χωμάτινες δεξαμενές, από όπου μεταλ. 

λικές σωλήνες θα δΙOΧετεύovν τα απόβλητα ευθέως προς το Μέριχα. για να αποφευ

χθεΙ προφανώς 11 ρύπανση από το εργοστάσιο μέχρι τον ποταμό. αλλά να επεκταθεί 
α..""tό τον ποταμό και πιο κάτω μετέπειτα. 

Θα αναφερθώ σε δύο μικρές, πολ\) μικρές περικοπές της Εκθέσεως, για να 

φανεί τι περιέχουν αυτοί. οι 1 200 τόνοι λυμάτων που εκχέονται ημερησίως στη γη 
του Ακακίου. 

"Τα α.ίτ6βλητα βαφεί.ων, όπως αναφέρεται στην έκθεση της Διευθύντριας του 

Γενικού Χημείου. περιέχουν πολύπλοκα. μείγματα ανόργανων και ΟΡΥανικών 

ουσιών. Πολλές από τις ουσίες αυτές ε(ναι τοξικολογικά σημαντικές και δυνητικά 

επικίνδυνες για τον άνθρωπο και το περιβάλλον". Αυτά μας λέει το Γενικό ΧημεΙΟ 

του κράτους το" δικσύ μας. Αλλά φαίνεται ότι την (δια άπΟψη έχσυν χαι σι 

Ολλανδοί χημικσί στσυς σπσίσυς απεστάλησαν τα δείγματα. Και μας λέγσυν, όπως 

αναφέρετα~ στην Έκθεση, τα εξτ1ς: ΜΠρόσφατα έγινt δοκιμή της τοξικότητας ενός 

δείγματσς από τα μη επεξεργασμένα απόβλητα τσυ βαφείσυ 'Rainbσw" τα αποτελέ

σματα της σπσίας, σύμφωνα με την αξισλόγηση τόσΟ' τσυ ΓενικΟ'ύ Χημείσυ όσΟ' και 

τσυ Ολλανδικσύ Εργαστηριακσύ Κέντροιι, όπσυ στόλθηκε μετά, είναι ότι τα O1JγXE

κριμένα α.ίτόβλητα έχσυν υπσλσγίσιμη οξεία τοξικότητα". Αυτή είναι η κατάσταση 

πσυ επικρατεί εχεΙ Δηλαδή, κάθε χρόνΟ' εκχέσνται στη γη τσυ Ακακίσυ, όπως εΙΠα, 

και στΟ' υδροφόρο στρώμα της περισχής δηλητηριώδη υγρό της περιγραφής πσυ μας 

λέγσυν σι Ολλανδοί και σι Κύπρισι χημικσί, πσυ πλησιάζουν την ποσότητα τσυ 

μισού εκατομμυρίου τόνων ΤΟ' χρόνο. Δηλαδή αναλογεί ένας τόνος τοξικά υγρά σε 

κάθε Κύπριο ή εκατό και πλέσν τόνσι τσξικά υγρό σε κάθε κάτσικσ τσυ Ακακίσυ! 

Αυτή είναι η κατάσταση. Εκατό τόνσι επικίνδυνα τσξικά υγρά είναι πσυ αναλσγσύν 

σε κάθε κάτσικσ τσυ Ακακl.oυ! Ασφαλώς πσλύ μικρότερη ποσότητα καθαρού νερού 

διαθέτσυν σι κάτσικσι τσυ Ακακίαυ για την άρδευση, την ύδρευση. την καθαριότητά 

τσυς και λσιπά. 

Με αυτά τα φοβερά δεδομένα, κύρισι συνάδελφοι, θα έπρεπε όχι μόνΟ' σι 

κάτσικσι τσυ Ακακίσυ. αλλά και σι κάτσικσι της ευρύτερης περισχής, καθώς και της 

περιοχής της Λευχωσίας, να υποστσύν τσξικές δηλητηριάσεις από Το' ΣΝΝΕΧή διαπσ

τισμό της γης και τσυ υδροφόρον στρώματος, αν δε συνέβαινε ευτυχώς κατά θεία 

και αγαθή τύχη, αν δε συνέβαινε ένα εντελώς WΧαίσ γεγσνός. Ότι κάτω απ' εκεί, 

στην περι.οχή αυτή ακριβώς υπάρχει μια μάργα, ένα στρώμα μάργας 25 μέτρων 
πάχσυς πσυ προστατεύει τα στρώματα και τα κάνει αδιαπέραστα. Έτσι δεν έχει 

γίνει αυτό πσυ έγινε στο' Τσέρνσμπιλ. Είναι μόνΟ' γι' αυτό ΤΟ' λόγΟ'. Δεν είναι διότι 

λήφθηκαν μέτρα. Κατά τύχη. εντελώς αγαθή τύχη. βρέθηκε αυτό ΤΟ' στρώμα για να 

προστατεύσει και να μην αφήσει να περάσει α..ί' αυτά τα 25 μ!τρα ΤΟ' δηλητήριΟ' και 
να μπει στΟ' νερό πΟ'υ πίνει τι Λευκωσία και χρησιμΟ'πΟ'ιεί τι περισχή. Έτσι έχει 

διασωθεί σ πληθυσμός, και ΤΟ' λέγω με όλη τη συναίσθηση της σοβαρότητάς τσυ Q.ιίό 

.0' βήμα αιιτό. από μια καταστροφή εξίσου ίσως φοβερή και σλέθρια όπως τι κατα

στροφή στΟ' Τσέρνσμπιλ. Διότι μιλσύμε για μερικά εκατσμμύρια τόνσUς Q.ιίόβλητα 

που έχσυν τα τελειιταία 17 χρόνια χυθεί στην περισχή εκείνη. Και βfβαίως. αν δεν 
ήταν αυτό Το' στρώμα της μάργας, δε θα μιλούσαμε για πσλιτική ευθύνη εΙτε της 
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κυβέρνησης Τl1ς μιας ή της άλλl1ς ή Τl1ς άλλl1ς. δεν έχει σ1jμασία. θα μιλούσαμε για 
εγκληματική ποινική ειιθύντι. αν γνώριζαν Τl1ν ύπαρξη αιιτών των φοβερών σuνε· 

πειών και επέτρεπαν τη λεΙΤΟΙΙρΥία του εQΎoστασΙoιι. Επειδή ακριβώς λόγω αυtfις 

της μάργας δεν ιιπάρχει. μας λέγει, κΙνδιινος για την ιιγεία τοιι πληθοομού. 

Αλλά ιιπάρχει κάη φοβερό στην Έκθεση της Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

Απλώς, λέγουν οι αρμόδιοι. δεν ιιπάρχει κίνδυνος για την υΥεΙα τοιι λαού, αλλά 
θίγεται .δηλαδή καταστρέφεται' αmό σημαίνει θΙγεται.- το φυσικό περιβάλλον. 
Μάλιστα αυτή είναι η θέση της κ"Uβερνήσεως: Ε.ίτειδή το φυσικό περιβάλλον θΙγεται 
και δεν ιιπάρχει κίνδιινος για την υγεία. να μεί'νει. λέει, το εργοστάσιο, αν και το 

Γενικό Χημείο τοιι κρότοιις ·και το έχει διαβάσει ο κ. Ρολάνδης- διαφωνεί και 

επιμένει ότι δεν είναι μόνο το ψυσιχό περιβάλλον ποιι καταστρtφεται, είναι και η 
υΥεω. λέει. Διαφωνεί λοιπόν το Χημείο του κράτοιις και διαβάζω τη μικρή περι.

κοπή: 

"Αντίθετα οι εκπρόσωποι τοιι Γενικού Χημείοιι επέμειναν ότι με βάση τι,.ς 

αναλύσεις ΤO\lς πιθανόν να ιιπάρχει κίνδυνος για τη δημόσια υΥεια. την ύπαρξη τοιι 

οποίοιι μόνο μία πλήρης και ολοκληρωμένη έρευνα μπορεί να αποδείξει, η οποία 

όμως παρά τη μακρά εκκρεμότητα τοιι προβλήματος δεν έχει ακόμη γίνει". Έχοιιμε 

και αυτό το δεδομένο. 

Κύριε Πρόεδρε. κιιρίες και κύρLOΙ συνάδελφοι, με τα δεδομένα αιπά ποιι έχω 

πει η κατάσταση είναι πάρα πολύ σοβαρή. Και 11 σοβαρότητά της δε μειώνεται α.ίτό 
το γεγονός ότι δεν έχει μολιινθεΙ σοβαρά το υδροφόρο στρώμα. λόγω της ύπαρξης 
της μάργας, γιατι. αν εμολύνετο, θα υπήρχε εγκληματική εUΘύνη και θα είχαμε 

κακo\IQΎoδικεω εδώ. Το να λένε ας μείνει το εργοστάσιο, επειδή καταστρέφεται το 

φιισικό περιβόλλον μόνο και όχι άμεσα 11 υΥεΙα. ισοδυναμεί, κατά την τα.ίτεινή μοιι 
αντίλl1Ψ1l. με ανοχή εις βαθμόν συνεργίας τοιι κράτους όσον αφορά Τl1ν καταστροψή 

τοιι φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής του Ακακίου και της Κύπρου κατ' 

Ε.ι-τέχταση. 

Κύριοι. όταν το κράτος μας λέγει, επειδή δεν υπάρχει κίνδυνος υγΕίας, αλλά 

καταστρέφεται μόνο το περιβάλλον , να μείνει εκεΙ το εργοστάσιο ·και αποφασίζει 

σχετικό το Υπουργικό Συμβούλιο- αυτό σl1μαίνει ότι το κράτος εγκρίνει ενtργειες 

ποιι καταστρέφουν το φυσικό περιβάλλον τοιι τόπου. Το κράτος όμως, κύριοι συνά· 

δελφοι, κατά την άποψή μου, δεν έχει αποστολή να ανέχεται. αλλά να προασπίζει 

και τις ηθικές και τις ειδικές αξίες της κοινωνίας. Και αυτό το θεωρούμε κύρια 

αποστολή του κράτους. Τέτοιες ανθρώπινες αξίες εΙναι τα ατομικά δικαιώματα των 

ανθρώπων. που το κράτος οφείλει να τα προασπίζει, να τα εξασφαλίζει και να τα 

αναπτύσσει. διότι αυτά τα δικαιώματα είναι τα υπέρτατα αγαθό της ζωής. Η 

σύΥχρονη αντίληΨτι της επιστήμης του δικαΙου είναι ότι η προσβολή του περιβάλλο

ντος οδηγεί σε προσβολή των ατομικών δικαιωμάτων Τl1ς ζωής, Τl1ς υΥείας και 
άλλων και τελικά ισοδυναμεί με προσβολή της αρχής της ισότητας στην ποιότητα 

της ζωής των ανθρώπων. Το φυσικό περιβάλλον είναι το οικσσίιΟΤl1μα που ζούμε, ο 
χώρος όπου είναι ενταγμένος ο άνθρωπος και είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με το ιερό 

δικαίωμα Τl1ς ζωής. 

Και εδώ θα α..-ταντήσω σε ό,ΤΙ υπέδεt.ξε ο κ. Γλαύκος Κληριδης, ότι δεν υπάρχει 

στην Κύπρο, λέει, τρόπος να προστατεύσουμε το κοινό από την προσβολή του περι· 
βάλλοντος. Πρόσφατα, εντελώς πρόσφατα, έχει εκδοθεί μια α.ι-τόφαση από το 

Ανώτατο Δικαστήριο. όταν ζητήθηκε θεραπεία για Τl1ν προσβολή τοιι περιβάλλοντος 
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της κοινότητας των Πuρyών και λέχθηκε «.ι-τ6 .ον Πρόεδρο του Δικαστηρίου, 

τον Χ. Γεώργιο Π ιχή, το εξής: 

"ΚρΙνω όη το διχαιωμα της ζωής, που χατοχυρώνεται στο άρθρο 7 παρά
γραφος 1 του Συντάγματος, δεν περιορίζεται στην προστασία της ύπαρξης της ζωής, 
αλλά επεκτείνεται και Ο1ις βασικές προυποθέσης για την επιβιωση .ου ανθρώπου 

στο χώρο όπου διαβι.tΙ" Και σuν1:χίζει: "ΔΙQ.ιτιστώνω όμως ότι κάτοικος κοινότητας 

έχει λόγο στη διαμόρφωση του φυσικού περι.βό.λλοντος στο οποίο διαβι.εΙ, το οποίο, 
εφόσον είναι κοινό σε όλους τους κατοίκους της κοινότητας, μπορεί να προασπωθεΙ 

συλλογικά από την κοινοτική αρxτi 11 οπο(α τους εκπροσωπεί". 

Και είναι αυτό που κάμνει m'ιμερα η κοινότητα του Ακακίο". αutό που 
κάμνουν οι xtItQLXQL ΤΟ\l Ακακίο". Και χατ' ιδίαν και ως κοινότητα, επίσημα. έρχο
νται και ασκούν το νόμιμο δικαLωμα. το πιο αναμφισβήτητο δικαίωμα του κάθε 

ανθρώπου. να προστατεύσουν τη ζωή τους από τους υπαρκτούς κινδύνους που αντι· 

μετωπΙζouν. Και, επαναλαμβάνω, προστασία της ζωής δεν εΙναι μόνο η προστασία 

της ύπαρξης της ζωής. αλλό κατ' επέκταση εΙναι και η JtQOO'taOLa του ΠΕριβάλλο
ντος. Σuνtάσσoμαι και εγώ κατά σuνtπεια ανεπιφίlλακτα με τους κάtοικους του 

ΑκακΙΟυ στον αγώνα τους να JtQOO'tatEύoouν τη ζωή τους από τους φυσικούς κινδύ

νους που διατρέχει, αλλό και να διασφαλtσoυν την ποιότητα της ζωής τους, και της 

δικής τους ζωής και των παιδιών τους. 

Και θέλω να τονίσω ότι και ο ομιλών, αλλά και όλοι όσοι πιστεύουμε στη 

σοσιαλιστική ιδεολογία θα συμπαραστεκόμαστε, αλλά και θα προμαχούμε για την 

προστασία των συλλογικών αγαθών τα οποία διατρέχουν άμεσους και υπαρκτούς 

κινδύνους από το νεOφLλελεUΘερισμό, εν ονόματι της οικονομικής ανάπτυξης και 

του κέρδους, σε σuνδooσμό. και με σύμμαχο δνστUΧώς την ανάπ'tυξη της τεχνολο

γίας. Η προστασία του περιβάλλοντος, φυσικού και πολιτιστικού, προκύπτει και 

ouvMnat άμεσα με τη διαδικασία της οικονομικής ανάπτυξης. Έτσι παρατηρεΙtοι, 
κύριοι συνάδελφοι, σύγκρουση της ατομοκρατίας, της πραγματοποιήσεως του 

προσωπικού, ιδιωτικού κέρδους, με τη συλλογικότητα. δηλαδή με το νέο έννομο 

αγαθό. το περιβάλλον. Αυτό είναι το περιβάλλον, ένα νέο έννομο αγαθό. που είναι 

αγαθό συλλογικό, πρωτογενές, μοναδικό και α~ντικατάστατo. Αυτή είναι η θέση 

μου όσον αφορά την εισήγηση 'Ιης κυβερνήσεως ότι, μι.α και ε(ναι μόνο οικολογική 

καταστροφή που γίνεται εκεΙ με τα περi.πoυ οκτώ εκατομμύρια τόνους απόβλητα 

που έχουν ριχθεί σε εκείνη τη στενή περιοχή του Ακακίου, ας μείνει το εργοστάσιο. 

γιατί δεν κινδυνεύουν να πεθάνουν οι κάτοικοι τσυ ΑκακΙου. 

Αλλά. πριν τελειώσω, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι δε διαφωνώ μόνο, γι' 

αυτούς τους λόγους αρχής που έχω αναφtρει, με την κυβερνητική θέση να διατη. 

ρηθεΙ εκεΙ το εργοστάσιο, αλλά δι.αφωνώ και με τη στάση της κυβερνήσεως και για 

άλλους σοβαρούς λόγους αρχής, που είναι οι ακόλουθοι: Με το ότι απεριφραστα 

κοινοποιήθηκε στους κατοίκους του Ακακ(ου η ωτ6φαση της κυβερνήσεως να 

σταματήσει το εργοστάσιο μέχρι το Δεκέμβριο τσυ 1990. Και δόθηκε αυτή η διαβε
βαtωση από τον ανώτατο άρχοντα της χώρας, τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, και 

κατ' EξouotoδόtTJoή του από τους Υπουργούς Εσωτερικών και Γεωργίας. σε αντάλ

λαγμα του να μην εγείρουν ένσταση οι κάτοικοι να μεΙνει το εργοστάσιο εκεί την 

περί.οδο 1989 - 1990. Τους elJte. σταματήστε. αφi)στε να μολυνθεί ακόμα δύο χρόνι.α 
και σας u,.όσχομαι. σας λέγω. ότι φεύγει το Δεκέμβριο του 1990. Η επακολουθήσασα 
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αθέτηση της συμφωνίας αuτής π~στεUω όη πλήπε~ ανε.ι'·τανόρθωτα την αξιοπιστία 
το" κράτους έναντ~ της κοινότητας, αλλά και έναντι γενικότερα των πολιτών αυτής 
της χώρας, η οπο(α έδωσε εμπιστοσύνη στην προεδρική διαβεβαίωση. Αυτή η 

διαγωγή, κύριοι συνάδελφοι, παραβιάζει θεμελιώδη αρχή της σχέσεως το" κράτο"ς 

με το"ς διοικουμένο"ς, την αρχή της καλής πίστεως, πο" είναι ο"σιώδες σuσταηκό 
στοιχεΙΟ της χρηστής διοι.κήσεως. 

Άλλο σημείο πο" πρέπει να σχολιαστεί δοομενώς είναι ότ~ με τ..ς διάφορες 

νέες "πσσχέσε..ς ~ηtήθηκε. και οι εμπαιχθέντες κάτοικοι το" Ακακίου το αποδέ

χτηκαν, άλλη παράταση, μέχρις ότου φτάσαμε να δοθεί άλλη 14μηνη παράταση σε 

αναμονή της απομακρ'ύνσεως του εργοστασίου, για να τους πουν στο τέλος όη το 

Υπουργικό Σ"μβούλιο αποφάσισε να μείνει οριστικώς εκεί, ixneea από πα~έΛΕUΣΗ 
πλέον τριών ετών. Και αντί να α...ολοΥηθούν σ' α"το'ύς τους ανθρώπους, αvτΙ να 

τους ζητήσουν συΥΥνώμη, που είναι η οφειλόμενη ενέργεια, για το ότι τους 

ενέπαιξαν και για το όη αθέτησαν ης υποσχέσεις το"ς. καταβλήθηκε προσπάθεια 

από διάφορες κατεUΘ'ύνσεις να δuσφημιστoUΝ και να τους αποδοθούν, να αποδο

θούν στα θ'ύματα α"τού του εμπαιγμού εuθ'ύνες δικές τους. Ποιες εuθ'ύνες; ΠΟ" τσυς 
είπαν περιμένετε ενόμιση χρόνο και θα φύγει και αν δε φύγει ως την τάδε ημερο

μηνία, να το κλείσετε; Που το"ς είπαν δώστε μας ακόμη έξι μήνες και φτάσαμε στο 

1992. για να το"ς πο"ν θα μείνει εδώ και ό,ΤΙ σας είπαμε δε μας ενδιαφέρει; 

Και ένα τελευταίο. XUQI.OL συνάδελφοι. Ενώ τα κuβEρνηηκά -τμήματα 

ζητούσαν, όπως εΙΠε και ο κ. Ρολάνδης, το 1989 ωcό το Γενικό Εισαννελέα να λάβει 
μέτρα ποινικά YI.O. να σταματήσει αutό το εργοστάσιο. έρχεται το Υπουργικό 
Συμβο'ύλισ το 1992 να βγάλει απόφαση ό-τι θα παραμείνει εχεί εσαεί. Kα~ συμφωνώ 
με τον κ. Κληρίδη. Γιατί να βγάλει απόφαση. yl.O.t{ να έχο"με απόφαση Υπουργικού 
Σ"μβο"λίο" για να μείνει οποιοδήποτε εργοστάσLO σε ένα ορισμένο σημείο; ΤΟ 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφασιζει πο" μένουν τα ερΥοστάσl.O. ή τα εργαστήρια των 

πολιτών της Δημοκρατίας; Γιατί α"τή η επέμβαση εις βάρος των κατοίκων το" 

Ακακ(ο,,; Ας το"ς άφηνε ελευθερ(α να δράσουν και να αΠOφασΙσouν οι ίδιοι, να τα 
βρουν έστω με τον εργοστασιάρχη. Όχι. θα μείνει εκεί, λέη το Υπουργικό 

Σ"μβούλισ. Auτή είναι μία αντίφαση πο" "πDβιβόζει την εγκυρότητα, τη σοβαρότητα 

και το σεβασμό προς το κράτος. το οποίο ζητά αυτή τη στιγμή. όπως φαίνεται και 

στην Έκθεση της Επιτροπής, άλλους 12 μήνες, λtει, για να εισαχθεί σύστημα επεξερ
γασίας λυμάτων, οπότε τα αλμυρά πλέον λύματα θα μεταφέρονται σε Ιναν άλλο 

ποταμό. που λέγεται Αλμυρός, για να καταστραφεί και εχεΙ. η φυτική ζωή, Διότι όλοι 

γράφουν και η Bayer λέει ότι δεν κάνει αυτό το νερό για τα φυτά. Και όταν θα 
ρΙχνOuΝ αutο\ις τους Ι 000 τόνο"ς την 11μέρα μέσα στον ποταμό, θα καταστραφεΙ 11 
φuτικ" ζωή και στο χώρο εχεΙνο. 

ΚiJριε Πρόεδρε. απ' ό,ΤΙ έχω διαβάσει και εγώ στις εφημεριδες . φαΙνεται ότι η 

"πάλληλος του κράτους κ. ΝτΙνα Ακκελίδου θα υποστεΙ κ"ρώσε..ς, επειδή εξέφρασε 
με παρρησία και θάρρος την άποψή της επΙ του θέματος πο" της ανατέθηκε να 

εξετάσει. ΦαΙνεται ότι, ε..ειδ" α"τό δεν εuαρέστησε ΤOuς αρμoδ(OUς, πρόκειται να 

"ποστεί κυρώσεις. Μα η κ. Ακκελιδου ήρθε εδώ και έδωσε τις πληρoφoριtς που 

ζτ'jτησε το Σώμα από Τ11ν ίδια. όπως όφειλε να πράξει από καθήκον. Είχε όμως την 

παρρτιοΙα να πει τη γνώμη της και να μην επηρεαστεΙ a...ό πιέσεις πο" ασκήθηκαν ε..ς 

βάρος της. Αν εμεις εδώ ανεχτούμε να θυματοποιούνται UΠάλληλoι το" κράτους που 

εκφέρouν με ανεξαρτησία και ΕUΣUΝΕιδησία την άπΟψή τους, αν δεχτο'ύμε κάτι 

Ι 



2240 

τέτοιο, τότε θα είμαστε και εμείς συνεργοΙ στην κατάλυση θεσμών και αξιών, όπως 

είναι στην παρούσα περLπτωση η υποχρέωση του κάθε δημόσιου υπαλλήλου να 

ενημερώνeι τη λα'ίκή αντιπροσωπεία, τη Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού 

τούτου, λέγοντας την αλήθεια και μόνο την αλήθεια και να μην την παραπλανει. Γι' 

αυτό το λόγο θα σας παρακαλέσω να στειλετι; '(ην οφειλόμενη προειδοποίηση προς 

εκείνη την αρμόδια αρχή, όποια και αν είναι, να σταματήσει την επιβουλή εναvτt.oν 
της κ. Ν'([νας ΑκκeλΙδου, προς την οποΙα εγώ εκφράζω και '(ην ΕΚ'(Ιμηση και το 

σεβασμό μου για το έργο '(ης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν υπάρχει πρόθεση να συνεχίσουμε και δεν αισθάνεστε ότι εξαντλήθηκε το 

θέμα. τουλάχιστο θα εισηγηθώ να συντομεύσουν κάπως οι ομι).,,(ες, εφόσον τα περισ

σότερα επιχειρήματα, αν όχι όλα. έχουν ακουοτεί. Υπάρχει άπσψη όη εξαντλήθηκε 

ή να συνεχίσουμε; Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θiμα έχει εξαντληθεί και είναι φανερό ότι. όσο περισσότερο 

ΣVΖητoύμε, επαναλαμβάνουμε τα ίδια και τα (.δια. Γι' αυτό εγώ εισηγούμαι να τερμα· 

τιστεί η ΣVΖήτηση. Αν υπό:ρχει πρόταση .ου κ. ΛυσσαρΙδη, να τεθεΙ η πρόταση σε 

ψηφοφορΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Εγώ συμφωνώ με '(ον Κ. ΚληρΙδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κι εμεΙς συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψε'tε να διαφωνήσω. Εγώ τουλάχιστον ήμουν 

στον κατάλογο των ομιλητών την προηγούμενη βδομάδα. Για κάποιο λόγο αναβλή

θηκε και βρέθηκα πάλι τελευταίος αυτή τη βδομάδα. Δεν είναι ότι έχω τόσα πολλά 
να πω, τόσα πολλά να προσθέσω, αλλά το (.διο πράγμα έχει γΙνtι και στη συζήτηση 

για το θέμα των ναρκωτικών και σ' OQισμένους Βουλευτές. που μπορεί να θεωρού

μαστε ΠιΟ νέοι ή δεν ξέρω με ποιο κριτήριο, συνεχώς δε μας δίνεται η ευκαιρία να 

μιλήσουμε. Και μάλλον, αν υπάρχει θέμα αρχής, πρέπει να το δούμε. Μετά που 

μιλούν όλοι. εκείνοι που μtλησαν μας λένε "εντάξει, τώρα μη μιλήσετε άλλo~. 

Νομιζω ότι ορισμένοι α..,ό μας εδώ και δοο βδομάδες ετοιμαστήκαμε να πούμε τρLα 

σημεtα. Να κάνουμε περίληψη. να μην πούμε περισσότερα απ' ό.τι πρέπει. να μιλή

σουμε δυο λεπτά, να βάλουμε περιορισμούς στον εαυτό μας. το βλtπω. Αλλά τουλά

χιοτον να μας δoeet μια ευκαιρΙα να πούμε τρία στοιχεία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμτ'ις. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜ ΗΣ: 

Βεβαίως κά..-cου αντιλαμβάνομαι όη ο σννάδελφος ο κ. κυπριανου μ..-cορεί να 

έχει δίκαιο στο γεγονός ότι. καίτοι έχει ετοιμαστεί. δεν έχει μπορέσει μέχρι τώρα να 

εκφράσει τις απόψεις του, Να υπενθυμίσω όμως. κυριε Πρόεδρε. ότι μπορεί να 

υπάρχουν συνάδελφοι και μετά τους κυρίους Κυπριανού που θα ~θελαν να μιλ'ή

σουν. γιατί αντιλαμβάνομαι όη και ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανου θα 'ήθελε να μιλ~σει. 

Και τίθεται και πάλι το ερώτημα που μπαίνει πάντοτε: Πότε σταματουμε; Γιατί κι 

εγώ. ως Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος. νιώθω σίγουρα την ανάγκη να 

επανέλθω. νιώθω ότι κάπου έχουν κακοποιΤ)θεί χαι τα γεγονότα και η Έκθεση -δε 

λέω υπέρ nOLOU 'ή εναντίον nOLOU- αλλά σίγουρα έχουν λεχθεί τα πάντα και υπάρ

χουν και στην Έκθεση. Τα τρία κόμματα συμφωνούν, κύριε Πρόεδρε. Είναι θέμα 

πλέον των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να οριστεί κάποια διαδικασ[α σχετικά 

με τους ομιλητές, για να μην αδικούνται -ίσως να έχει δίκαιο εδώ ο κ. Κυπριανου

πάντοτε οι ίδιοι συνάδελφοι. Αλλά κάπου μεtά τον κ. Κυπριανού είναι και η κυρία 

Κληρι.δου. η οποία σΙγoUΡΑ θα 'ήθελε να μιλ'ήσει. και ο κ. Μιχαλόκης Κυπριανού και 

ο κ. Λ υσιώτης και άλλοι συνάδελφοι ακόμα. Κι εγώ θα 'ήθελα να δευτερολογ'ήσω, 

οπότε γιατί όχι και οι Κοινοβουλευτιχοί Εκπρόσωποι. επομένως ποτέ δε θα τελειώ

σουμε. το πρόβλημα θα χρονίζει 1\ η κυβέρνηση θα. βρίσκει αφορμ'ή να το αψ'ήνει σε 
εκκρεμότητα. Και διερωτώμαι τι εξυπηρετούμε μ' αυτό τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, έχω την εντύπωση ότι σίγουρα δεν υπήρξε καμιά πρόθεση νεότεροι 

Βουλευτές να φιμωθούν. Απλώς έτυχε σε μια ή δυο συζητήσεις να μείνουν τελευ

ταίοι και να θεωρηθεί ότι η συζ'ήτηση εξαντλήθηκε. θα σεβαστώ την άποψη της 

πλειοψηφίας. εκτός αν νομίζετε ότι χρειάζεται να το βάλω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Όμως. επειδ'ή βλέπω ότι υπάρχει μια πλειοψηφία που αισθάνεται ότι εξαντλήθηκε 

το θέμα και επειδή είμαι σίγουρος όη οι νεότεροι συνάδελφοι θα έχουν σε πολλά 

άλλα θέματα στο μέλλον την εuκαι.ρία να μιλ'ήσουν. αν δεν επιμένει οποιοσδή..-cοτε, 

θα το βάλω σε ψηφοφορία. 

Λοιπόν. θέτω την εισήγηση ότι το θέμα εξαντλήθηκε σε ψηφοφορία. Πόσοι 

υποστηρίζουν ότι εξαντλ'ήθηκε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Καμιά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υιοθετεί.ται η εισήγηστι όη εξαντλήθηκε τι συζήτηση. Και τώρα προτί&μαι να 

θέσω σε ψηφΟφΟρία την εισήγηση του κ. Λuσσαρίδη. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασl.ας ή θέμα τ{ιξτις. Ο κ. Ρολάνδης είχε αμφισβη
τήσει το δικαίωμα ττις Βουλής να σt!ζτιτά εξειδικευμένα θέματα, όπως το υπό συζή

τηση θέμα. επειδτ'ι τα Μέλη αυτού του Ιώματος δεν έχουν ης ειδικές γνώσεις για να 

μπορούν να α...oφασΙσouν. Έχω την Maψη, κύριε Πρόεδρε, ότι κανένας Βουλευτής 
δεν ισχυρίστηκε ότι είναι παντογνώστης ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Δεν είναι θέμα διαδικασί.ας αυτό, κύριε Χρυσοστόμου. Λυπούμαι, αλλά δεν 

είναι θέμα διαδικασίας. είναι απάντηση στον κ. Ρολάνδη και ο κάθε Βουλευττ'ις έχει 
το δικαίωμα να εχφράσει άπΟψη. Δε νομ[ζω ότι τίθεται θέμα διαδικασίας, με όλο το 

θόρρος. Και εφόσον έγινε τι ψηφΟφΟρία όη εξαντλτ'ιθηκε το θέμα, προχωρώ τώρα 

στη διαδιχαστικτ'ι πλευρά και θέτω σε ψηφοφορία ... 
Ν. KATIOYPlΔHI: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουριδης. 

Ν. KATΣOYPlΔHI: 

θα βάλετε μια πρόταση τώρα για να ψηφίσουμε, του κ. Λυσσαριδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ακόμα δεν έβαλα καμιά πρόταση. 

Ν. ΚΑΤΙΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είχατε πει πριν από λίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Είχα πει ότι θα εισηγηθώ, αλλά δεν τέλειωσα την εισήγησή μου και προχατα

λαμβόνετε την εισήγησή μου. Αλλά, αν θ~λετε να κάμετε δικτ'ι σας ειστ'ιγηση. να σας 

ακούσω. 

Ν. ΚΑΤΙΟΥΡΙΔΗΙ: 

Όχι. όχι, όχι, διαδικαστικά τ'ιθελα να ρωττ'ισω κάτι. Επειδή δε θα τ'ιταν σωστό 
μια πρόταση απλώς να την ψηφίσουμε, ήθελα να ρωτήσω αν οτιδή...οτε πολύ 
σirvtομο θα πρέπει να λεχθεί πριν ή μηά που θα ψηφ'σουμε την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ιίγουρα θα μπορείτε να το πείτε μηά σαν δικαιολογία της ψήφου. Όμως 

υπάρχουν δυο υπαλλακτικές εισηγτ'ισει.ς στην Έκθεση: η πρώτη, η οποία έχει και 

τέσσερις nΡO\.lnoθtOEL; και αφορά τη συνέχιση της λειτουργίας του εργοστασtoυ υπό 
κά..-cοιες ΣΝVΘΉXες και η δεύτερη, η οποία είναι α..-cόλυτη και ομιλεί για άμεση 

αναστoλtΊ της λειτουργίας του εργοστασίου "Rainbow". Αντιλαμβάνομαι ότι ο 
κ. Λυσσαρίδης επιθυμεί να ψηφίσουμε επΙ της δεύτερης πρότασης και επειδή είναι 

και η πω απόλυτη πρόταση κανονικά θα τη βάλω αυτtΊ σε ψηφοφορία. 
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ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληριδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Υπάρχει και η δική μου εισήγηση, που είναι, ενόψει του νομικού κενού. να 

παραπεμφθεί το θέμα στην Επηροπή Νομικών και να υποβάλει πρόταση για τροπο

πο(ηση του νόμου, ούτως ώστε να δικαιούται η κυβέρνηση να διατάξει το κλείσιμο. 

rLOtI. αλλιώς απλώς περνούμε ένα ψηφισμα. γνωρ!.ζοντας ότι δεν έχει αvτό το 
δικαίωμα η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, το ένα δε συγκρούεται με τσ άλλο. Η πρό-ι:αση -ι:ου κ. Λυσσαρ(δη 
έχει πολιτική χροιά και πρόκειται περί πολιτικής πράξεως. Η εισήγησή σας. κύριε 
Kληρl.δη. είναι νομική και δε συγκρούεται με την άλλη. Και είμαι σίγουρος ότι δε 

διαφωνεί ο κ. Λυσσαρίδης. Τουλάχιστον παρακολουθώντας την ομιλια του αντιλαμ
βάνομαι ότι υποοτηριζει να δοθεί και το νομικό πλαίσιο. Κο-ι:ά συνέπεια μπορούμε 
να προχωρήσουμε στην ψηφοφορ[α του ενός θέματος και το άλλο. αν δεν υπάρχει 

ένσταση, υιοθετεί-ι:αι. Ο κ. Kατoouρίδης και μετά ο κ. Σολωμής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχουμε μια τρίτη εισήγηση εμείς, η οποία έχει βγει μtσα αίτό 

την ομιλία -ι:ου Γενικού Γραμματέα του κόμματος. αλλά θέλω να την επαναλάβω και 

είναι η εξής: Για λόγους που θα εξηγήσω μετά, στη δικαιολόγηση της ψήφου, εμεΙς 

είμαστε της άποψης ότι ΤΟ πιο υπεύθυνο που πρέπει να κάμει σήμερα η Βουλή ε'ναι 

να αποφασίσει να παραπέμψει τα πρακ-ι:ικά με όλες τις εισηγήσεις για μέτρα που 

εδώ έχουμε όλοι εκφράσει -και που πολλά απ' αυτά μπορεΙ να αποκλείουν το ένα -ι:ο 
άλλο. αλλά κανένας δεν είναι απόλvτα βtβαιoς για διάφορες τουλάχιστον τεχνικές 

πτυχές -ι:ου θέμα-ι:ος-στην Εκτελεστική Εξουσία, η οποία είναι και η αρμόδLO με τη 

βοήθεια των ειδικών να πάρει κάποιες αποφάσεις. Εμείς θεωρούμε ότι θα 'ταν λάθος 
να OQXtOEL η Βουλή να αποφασιζει πού χt(ζεται, πού δε Xτt.ζεται μι.α μονάδα και να 
κάνουμε ό.τι κάναμε με το Πανεπιστήμιο. Να απoστεlλoυμε λοιπόν τις εισηγήσεις 

μας στην Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρι.δη, λυπούμαι, αλλά η εισήγησή σας απο-ι:ελεΙ μια πάγια 

τακτική του Σώματος. Τα πρακτικά οποιασδήποτε συζήτησης αποστέλλονται στο 

αρμόδιο ΥπουργΕίο. Κατά συνέπεια μπορείτε να ψηφίσετε ενάντια στην πρόταση 

του κ. ΛυσσαρΙδη, αλλά η εισήγησή σας δε θεωρείται υπαλλακτική λiιση, γιατί 

αποτελεί πάγια τακτική του Σώμα-ι:ος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι, όχι, διαφωνώ. Επειδή θεωρούμε -να το πω διαφορετικά, αν δεν έγινα 
κατανοητός- ότι δεν είναι δουλειά της Βουλής να αποφασίσει αυΠι τη στιγμή ή να 

αποφασίζει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, μπορείτε να ψηφΙσετε εναντίον και να δικαιολΟΥηθεΙ-ι:ε. 

αλλά δεν eXEtE συγκεκριμένη πρόταση πέραν του να σταλο\ιν τα πρακτικό, που εΙναι 
πάγια -ι:ακτική. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Γαλανt. δεν είμαι υπόχρεος να θεωρ~σω ότι οι μοναδιΧές προτάσεις 
που είναι μπροστά στο Σώμα είναι οι ΠQO-τάσεις ττις Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

Εδώ ο κ. συνάδελφος, που σέβομαι τις νομικές του γνώσεις, ε(.πι Ε>.ί λέξει: Το να 
α.-τοφασίσει το Υπουργικό Συμβούλιο να μείνει ένα εργοστάσιο κά.ιίΟU. υποβιβάζει 

την eyκιιρότητα και το σεβασμό προς το κράτος. Σωστά εΙΠι ότι δεν είναι δουλειά 

του να αποφασίσει αν θα χτιστεί iι αν θα μείνει κόπου. Και αυτό λέω ότι δεν είναι 

δουλειά ούτε και της Βο\lλής και θέλω να 'tOJtOee,lleet το Σώμα- είναι εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η ΕισήΥτισή σας είναι να δι.αφωνήσετε με την άπΟψη του κ. Λυοσαρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Γαλανt, λυπούμαι. Προσπαθείτε να εκμαι.εύσετε μια θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν προσπαθώ να εκμαι.εύσω, κύΡΙΕ ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επί Τ11ς ουσίας του ΕΗ:ματος τοποθεΊηθήχαμε με την ομιλία. Τώρα είναι διαδι~ 

καστικό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσο\lρΙδη, λυπούμαι. διαδικαστικά υπάρχει η εισήγηση της 

Επηροπής -μια α...ό τις δοο εισηγήσεις- να ανασταλεί αμέσως η λειτουργία του 

εργοστασίου "Rainbow". Και εφόσον υπάρχει μια τέτοια εισήγηση, ανεξάρτητα α...ό 
το αν θεωρείτε πως υπάρχει ή όχι το νομικό nλαίσιο και ανεξάρτητα αν θεωρείτε ότι 
έχει nρακτική σημασία ή ότι η Βουλή δε δικαιούται, μπbρεί κάποιος να θέσει οτιδή· 

ποτε σε ψηφοφορία. Έχουν ζητήσει κατά σειρά το λόγο ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

θέλω να αποφασίσει η Βουλή αν είναι έτσι τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. κύρι.e KατσOUΡ(δη. Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Συγγνώμη, δεν μπορεί να είναι δική σας, προσωπική απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Κατσουρίδη, είναι δικαίωμά μου να θέσω κάτι σε ψηφοφορία και εσείς 

να διαφωνείτε. Αλλά θα ακούσω Q."tόψεις και από άλλες πλευρές. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα πω κάτι που εΙΠα και προηγουμένως και το οποίο είναι 
παραπλήσιο με αυτό που λέει ο κ. Κατσουρ(δης κατά κά..οιο τρόπο. Προσωπικά 

είμαι της άπΟψης πως δε δικαιούστε να βάλετε τέτοιο θέμα σε ψηφοφορία. Εδρά

ζομαι πάνω σΙ εκείνα που εΙΠα ΠQ01'\Υουμένως -δε θέλω να αντιδικήσω με τον 

κ. Λυσσαριδη, γιατί θα ήθελα κι εγώ να είχε η Βουλή το δικαίωμα να ασκεί αυτής 

της μορφής τον έλεγχο- και καλά ή κακά αυτή Βουλή βάσει του άρθρου 61 του 
Συντάγματος μόνο νομοθετεί και ο έλεγχος ασκείται από τη Δικαστική Εξουσία. 
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Αυτό εΙνα~ το Σύνταγμά μας, εΙτε μας αρέσει είτε όχι. Μπορεί κακώς να έγινε το 
Συνταγμα με αυτό τον τρόπο. Εγώ πιστεύω ότι δε δικαιουστε να βόλετε αυτό το 
θέμα σε ψTJφoφoρΙα και θα απόσχω, YWt! θεωρώ ότι παραβιάζOυμe το Σirvταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Κι εγώ σας λέω ότι εδώ δε βάζουμε σε ψTJφoφoρΙα το να ανασταλεί η 
λειτουργία του εργοστασίου. Βόζουμε εισήγηση της Επιτροπής, την οποΙα υιοθετεί ο 
Π ρόεδρος της ΕΔΕΚ και η οποία εισήγηση γίνεται προς την κυβέρνηση, Και έχει 
δικαίωμα να κάμει μια τέτοια εισήγηση η Βουλή, για όνομα του θεοίΙl 

Ν, ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εγώ νομ(ζω ότι δεν έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

κυριε Πρόεδρε, λυπούμαι να παρατηρήσω πρώτα, και μετά θα πω το διαδικα
στικό μου θέμα, ότι, όση ώρα έχουμε διαθέσει να συζητούμε το διαδικαστικό θέμα, 

οι συνάδελφοι, που κατά τη γνώμη μου δικαιούνταν να μιλήσουν, θα ε'χαν κάνει τις 
αγορεύσεις τους, Αυτό το λέω, γιατί είναι θέμα αδικίας. 

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να πω ότι αυτά που λέει ο κ. Κατσουρίδης εΙναι 

δικαίωμά του να τα πει ως χωριστή πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Δηλαδή δικαίωμά του να πει "αντί της πρότασης του κ. Λυσσαρίδη, έχω κι εγώ 

δική μου πρόταση να περιοριστούμε στο να αποστείλουμε τα πρακτικά στην Εκτελε
στική EξouσLα". Εγώ θα πρόσθετα ακόμα μια πρόταση ότι τα πρακτικά πρέπει να 

πάνε στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, γιατί από τις oμιλLες -και ανεξάρ

τητα από το τι λέχθηκε από άλλους ουναδΗφους- ΠΙΟ1εύω αποκαλύπτεται η 
διά.ι"'tραξη ποινικού αδικήματος. Και αν θέλετε να σας πω τα άρθρα, σας τα λtω, 
πέρα από τον Ποινικό Κώδικα, αλλά δεν είναι αυτό το θέμα. Η εισήγησή μου εμένα 

είναι τροποποιητική της εισήγησης του κ. Λuoσαρίδη. Και, αν μου ΕΠιτρέπετε να 
κάμω μια παρένθεση, νομίζω το ΠροεδρεΙο δεν tχει υποχρέωση να συζητά με κάθε 

ομιλητή' να μας ακούσετε όλους και θα αποφασίσετε τι θα βάλετε σε ψηφοφορία, για 
να μη διαιωνιζεται η συζήτηση μeταξύ του Προεδρείου και των διάφορων ειση
γητών. Η δικη μου η εισήγηση λοιπόν, που είναι τροποποιητική αυτης του κ. Λυσσα

ρίδη και άρα μπαίνει πριν από την εισήγηση t01J κ. Λυσσαρίδη, είναι: Όπως έχει πιι 
στην πρότασή του ο κ. Λuσσαρίδης, 1Jιοθετούμε τη δεύτερη παράγραφο της Έκθεσης 

για το κλείσιμο του eeyoστaoίo1J και ταυτόχρονα εισηγούμαι τα πρακτικά της ΣUΖή· 

τησης να παραπεμφθούν και στο Γενικό Et.σαγγελέα της Δημοκρατίας, για να 

εξετάσει την πιθανη διάπραξη ποινικού αδικήματος, που εγώ πιστεύω ότι αποκά
λυψε η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εγώ έχω μια απορισ. την οποία θα ήθελα να λύσω, προτού 

προχωρήσουμε για να αποφασίσουμε η να αποφασίσω εγώ πώς θα διαθέσω την 
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ψήφο μου σχετικά με το ψήφισμα. Και το ψήφισμα είναι σ\ισταση προς την κυβέρ

νηση να κλείσει το εργοστάσw. θα ήθελα να μάθω ποιος είναι ο νόμος ποιι ιΙπάρχει 

σήμερα και δ(.δει εξουσία στην κuβέρνηση να κάμει αιΙτό το πράγμα. θέλω να μάθω 
τον αριθμό τοιι νόμου. Να μι παραπέμψΟυν στον αριθμό του νόμου, γιατί, αν μεν 

υπάρχει νόμος, συμφωνώ με ψήφισμα που θα καλεί την ΚιΙβέρνηση να εφαρμόσει τον 

οποιοδή.;:οτε νόμο ιΙπάρχει. Αν όμως δεν ιIπό{lχει νόμος, τότε λιΙπούμαι να πω πως 

δεν μπορώ να ζητώ από την κUΒΈρνηση να παρανομήσει και δεν μπορώ να αποκρύβω 
ης δικές μας εUΘύνες. Και η δική μας ευθύνη είναι να έΧΟιΙμε νόμο ή, αφού διαπΙ4 

στώσΟιΙμε ότι υπάρχει κενό σε νομοθεσία, να ψηφίσουμε νόμο. Και θα ήθελα να 
πληροφορήσω το Σώμα ότι στην '{ελευταία συνεδρίαση της Επιtροπής Υγειας, πριν 

από μια βδομάδα, για θέμα το οποίο αφορούσε το εργοστάσιο "APIZEN~ στη 

Λεμισό, αποφασίσαμε να εξετάσονμε ειδικά το θέμα της νομοθεσίας παιΙ UφΙOΤαται 

σήμερα στην Κύπρο, με σκοπό να έλΟει η ΒΟιΙλή να ασκήσει τη μια από τις δuo 

κύριες εξουσίες της, ποιι είναι η θέσπιση νόμων ποιι διέπΟιΙν την κοινωνική ζωή. 

Αλλό επειδή ιΙπάρχει πλέον και κάποιος κίνδυνος να παραγνωριστούν ή να 
ιΙποτιμηθούν ή να υπερτιμηθούν οι ε.ξouσιες και οι δυνατότητες και οι αρμοδιότη'tες 

αυtOύ του Σώματος, θα ήθελα να πω το εξής: Το μόνο που κάμνει το Σύνταγμα είναι 

να μας πει ότι η Νομοθετική EξouσΙα ασκείται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων εν 

παηί θέμαη. Αλλά ποιος είναι εκείνος ο οποίος νομίζει ότι γνωρίζει τι είναι Νομο

θετική Εξουσία; Και έχω να πω όη εν τη εννοΙα της Νομοθετικής ΕξΟιΙσΙας δεν 
είναι μόνο η θέσπιση των νόμων, αλλά είναι και η άσκηση ελέγχοιΙ στην εκάστοτε 

κUΒΈρνηση. Και ιπομένως η εξouσ(α της βουλής να ασκεί έλεγχο στην κυβέρνηση δεν 

ανευρίσκεται σε ειδική δι.άταξη τοιΙ Συντάγματος παιΙ να λέει αυτό το πράγμα 

ρητώς, αλλό ενuπάρχει στη φυσική έννοια του όροιΙ Νομοθετική EξouσΙα. Και αιΙτό 
είναι διεθνώς παραδεκτό και καΤOχUQωμένO από νομολογία, ιδιαίτερα αμερικα
νικών δικαστηρίων και του ΑνώτατοιΙ ΔικαστηρΙΟυ των Ηνωμένων Πολιτειών, 

ό..-cοu, ως γνωστό, υπάρχει προεδρικό σύστημα παρόμοw με το δικό μας, αν λησμο

ντiσovμε τα περί ομοσπονδί.ας της Αμερικής και τα περί βέτο Κ.λπ. ποιι είχαμε εμείς 

εδώ λόγω της ΖιΙρΙχης. Η ouσία είναι ότι ιΙπάρχει ο διαχωρισμός και η διάκρωη 'tων 
εξOUΣιών στην Κύπρο, όπως ιΙπάρχει και στην Αμερική. Αλλά και εκεΙ ο όρος Νομο

θετική Eξouσία -Legislative Power, μετάφQαση: Noμoθετικτj Εξοuoί.α, για να μην 
έΧΟιΙμε καμιά παρεξήγηση αUΤΉ τη βδομάδα· περιλαμβάνει και τον έλεγχο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καtά σειρά θα δώσω το λόγο στouς ΚοινοβοιΙλευτικούς Εκπροσώπους που 

toν ζήτησαν και θα πάμε με τον κ. Λνσσαρίδη. πρώτα. τον κ. Τάσσο ΠαπαδόΠΟιΙλο, 
σειρά μετά έχει ο Χ. Σολωμής, Ευσταθ(ου, Ρολάνδης, ΑγαπίοιΙ ... 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Εμένα δε με βλέπεtε, κύρι.ε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιχαλάχης ΚιΙπριανο\!. Μετά τον κ. Λuσσαρίδη, ο κ. Τάσσος Παπαδ6πΟιΙλος, 

ο κ. Μιχαλόκης Κυπριανού και ο κ. Αριστοφό:νης reOJQYtou. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η απόφαση ε'ναι πολιτική. Εγώ πιστεύω ότι νπάρχει νομο
θεσί.α UQt οχληρίας. αλλά δεν είμαι νομικός τώρα, για να ασχοληθώ με αυτό το 
θέμα. Η απόφαση πάντως της Βουλής είναι πολιτική. Αν η κυβiρνηση μας πει ότι, 
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να~. άκουσα την απόφασή σας. αλλά δεν υπάρχε~ νομικός τρόπος εφαρμογής, να το 

συζητήσουμε. Εμείς παLρνoυμε μια απόφαση ότι η δική μας η θέση είναι ότι αυτό το 

EQΎOσtάOΙO αποτελεί κίνδυνο και πρέπει να κλεΙΟει. At7'tή είναι μη δεσμεutιχή, αν 

θέλεΤΕ, προς την κυβέρνηση, αν δεν υπάρχει νoμoθεσtα, και δεσμεutLκή, αν \ιπάρχει. 

Αλλό: έτερον Εκάτερον. Δέχομαι την τροπολοΥ(α του Χ. Παπαδόπουλου και 

επομένως δεν υπάρχει λόγος να γΙνouν 6\10 "ψΙ}φΟφΟρΙΙς. γιατί εγώ δέχομαι να 
αποφασίσει αυτή 1'\ βουλή ό-ι:ι η δική της θέση είναι 6η πρbιe:ι να κλείσει το EQΎO

σtόσιo και να σταλούν και τα πρακτικά σtO Γενικό EwayyεUa. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

θέμα τάξης και διαδικασίας μαζί. Πισtεύω ότι είναι εχτός θέματος να αρχί

σουμε τώρα να συζητούμε αν το Σύνταγμα μας δίνει εξουσία κοινοβουλευτικού 

ελέγχου ή όχι Τι αν ο νόμος μας παρέΧΕΙ το δικαιωμα να κλtίσoιιμε το εργοστάσιο ή 

όχι. θέτω κι εγώ με τη αιι.ρά μου, όπως θtσατε προηγουμένως, θtμα να κηρύξετε 

και αυτή τη συζήτηση περατωθeισα και εξαντληθέν το θέμα, γιατ' τι πρόταση 

του κ. Λuoσαριδη, η οποία έχω εισηγηθεί να βελτιωθεί, είναι καθαρώς πολιτική 

απόφαση. Αν έχει νόμο ή αν δεν έχει νόμο. ας το αποφασΙΟει ο Γενικός εισαγγελέας, 

στον οποίο εΙΠαμε να σταλούν τα πρακτικά. εΙναι μια πολιτική θέση αm:ών των 

Μελών της Βουλής που υπooττιρ(ζouν am:Ti την άπΟψη. Δεν είμαστε δικαστήριο και 
δε νομ(ζω ότι είναι τώρα σωστό να ξεκινήσουμε συζήτηση αν ο νόμος λέει το όλφα ή 

το βήτα ή αν το Σύνταγμα μάς επιτρέπει να κάνουμε κοινοβουλευτικό έλεγχο ή όχι. 

Εγώ βέβαια πιστεύω ότι μας επιτρέπει aπoλύτως' αλλά είναι άλλο θέμα. Γι' αυτό 

ήθελα να δι.αχόψω τον κ. Μαρκιδτι, γιατί αυτά τα οποία έλεγε είναι πολύ ενδιαφt· 

ροντα ·και εγώ συμφωνώ μαζί το1). πολύ σωστά αίτό συνταγματικής πλευράς, δε 

νομ(ζω όμως ότι το θέμα μας είναι τούτο. Ήταν σεμινάριο επί νομικού και συνταγ· 

ματικού δικαΙΟυ, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα πω κι εγώ τη δική μου yνωμάτεUΣΗ επί του θ~ματoς. παρακαλώ, κύριοι. τι 

οποιο. παραμένει ως ελέχθη στην αρχή. είναι, επαναλαμβάνω, πολιτικό το θι:μα και 

αποτελεί εισήγηση της Επιτροπής. Μπορεί κάποιος να πει ότι αυτή τι εισήΥησή μας 

είναι υπεύθUΝΤΙ ή ανεUΘΥVΤΙ, αλλά δεν είμαστε πρόγματι δικαστήριο, όπως σωστά 

αναφtρθηκε. και είναι στο χέρι της κUΒΈΡVΤΙσης, αν δεν υπάρχει νομοθεσία. να πει 

κάποιος ότι είναι πολιτικό το θtμα και επειδή γίνεται αυτή τι εισήΥηση να γίνει και 

νομοθεσία. Πιστεύω ότι δε θα δεχθώ οποιαδήποτε προσπάθεια να μη γίνει ψηφΟ. 

φορία. Εγώ προσωπικά δεν παίρνω θtση στο θέμα ττις ψηφοφορίας, αλλά θα 

θεωρούσα φίμωση αυτού του Σώματος να μτιν ψηφίζει σε κάτι -το οπο(ο θεωρείται 

πολιτική απόφαση, χρησιμοποιώντας νομικά επιχειρήματα. 

Λοιπόν, δίνω το λόγο στον κ. Κληριδη. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μπω στις αρμοδιόττιτες και στις εξουσίες και θα 

είμαι πολύ σύντομος. Έχω υποβάλει μια πρόταση και ζτιτώ -ττιν πρότασή μου να τη 

βό.λ.ετε σε ψηφΟφΟρία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα τη βάλω. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Η πρόταστι η δική μου Είναι, ΕΠΕιδή UΠΆρχει νομικό κενό, να παρα.-τεμq:ιθεΙ το 
θiμα στην Επιτροπή, να γίνει η τροποποίηση του νόμου και κατόπιν να ψηφίσουμε 

και να ζητήσουμε από την κ\!βiρνηση να κάμει αυτό το οποίο δε ζητούμε σήμερα και 

δεν iXEL νομική εξουσία να το κάμει. Εγώ ζητώ αυτή τι πρόταση να τεθεί σε ΨΤιφο
φορΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κληρίδη. θα τεθούν και οι δυο προτάσεις σε ψηφοφορία, αλλά θα τεθεί 

πρώτα η πρόταστι του κ. Λυσσαρίδη, επειδή προηγείται. 

Κύριε ΑγαπΙου, μάλιστα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. με συγχωρεί.τε πάρα πολύ, αλλά δεν έχετε δικαίωμα να 

αρνηθείτε να θέσετε σε ψηφο<ρορί.α μια πρό'tαση η οποία ήδη υποβλήθηκε από 

τον κ. Κατσουρ(δη. Υποβλήθηκε μια τρί'tη πρόταση. Δε σας δίνει ούτ:ε ο Κανονισμός 

ome το Σύνταγμα ome κα'Viνας νόμος '10 δικαίωμα να αρνηθείτε να Bioετe σε ψηφο
φορία οποιαδηποτε πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε ΑγαπΙου. αγορεύετε αδίκως. διόη ήδτι αποφασίστηκε ομόφωνα να 
υιοθετηθεί αυτό το οποίο ειοηΥΤιθηχε ο κ. Κατσουρ(δης. Κάθε φορά τα πρακτικά 
aπoσταλovται στα αρμόδια τμήματα και θα αποσταλούν και αΊΠή τη φορά. Δεν 

υπάρχει καμιά ένσταση. επομένως. σας παρακαλώ ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΜΕ συγχωρείτε, δΕν Είναι έτσι, κύΡΙΕ Πρόεδρε. Η πρόταστι του κ. Κατσουρ(δη 
δΕν Είναι να σταλούν τα πρακτικά στα αρμόδια τμήματα. Η εισήΥτιση είναι να τεθΕί 
σε ψηφοφορία το αν το αποτέλεσμα αυτής της συζήτηστις και η συζήτηση αΊΠή θα 

σταλούν στην Εκτελεστική Εξουσία. Και συμ..Jτληρώνω την πρόταση του κ. Katoou
ριδη με την πρόταστι του κ. Παπαδόπουλου. Να σταλούν και στο Γενικό Eισαγγελtα, 
αν χρειαστεί. για να εξετάσει θέμα δίωξης του εργοστασίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, θεωρώ ότι τερματίστηκε η συζήττισrι και θα βάλω και τα τρία σε 

ψηφοφορία, έστω κι αν θεωρώ ότι το να oπomiUovτaL τα πρακηκά εί.ναι πάγια 

τακτική. Αλλά. εφόσον θiλετε να τεθεί αι: ψηqχ>φoρΙα, θα τεθεί και αΊΠό σε ψηφο
φορ(.α. Και ξεκινούμε με την εισήγηση του κ. Λνσσαρlδη, δηλαδή να υιοθετηθεί 

η υπ' αριθμό 2 υπαλλακτική ει.σήΥτιση της Επιτροπής, ως έχει τροποποιηθεί 

από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο. Παρακαλώ. κUριoι. προχωρούμε Otτιν ΨΤιφοφορΙα. 
Δεν επιτρέπω περαnέρω συζήτηση. Πόσοι υποστηρίζουν την πρόταση του κ. Λυσσα

ρΙδτι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η τελεΊΠαία πρόταση μπαίνει πρώτη. Εσείς μας το εΙΠΟΤΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. είναι η τροποποιητική που μπαίνει. Δεν υπάρχει τροποποιητική αΊΠής. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Συγνώμη, όχι. θα επψένω ως το τέλος. ΝομΙζω διχαιούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, όχι, δε διχαιούσαι. Δε δικαιούσαι, για το λόγο ότι αποφα· 

σίσαμε να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ρωτώ: Μου αφαιρείτε το λόγο; Αν μου τον αφαιρείτε, θα 

καθίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόλιοτα, μάλιστα. διότι δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η συζήτηση. 'Εχει 

τροποποιηθεί η εισήγηση του κ. Λυσσαρίδη από τον κ. Παπαδόπουλο, για να 

αποσταλούν τα πρακτικά στη Γενική Εισαγγελία. Η δική σας εισήγηση που θέλετε να 

τεθεί σε ψηφοφορία τέθηκε πρώτη. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και οι δύο έχουν τροποποιηθεί από τη δική μου την εισήγηση. 

επομένως, η τελευταία μπαίνει πρώτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η δική σας η εισήγηση, κύριε Κληρίδη. έγινε την ώρα που μιλούσατε για ψηφΟ

φορία. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δεν την έθεσα τότε, Τώρα την έθεσα. Αναφέρθηκα για να την εξηγήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Η εισήγηση του κ. Κληρίδη δεν είναι τροπολογία' είναι εισήγηση για απόρριψη 

της πρώτης εισήγησης. Άρα θα μ.-τει η πρώτη εισήγηση, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εισήγηση του κ. Κληρίδη είναι ξεχωριστή εισήγηση που, όπως ανέφερα, δε 

συγκρούεται με την εισήγηση του κ. Λυσσαρίδη. Κύριοι. έχω κάποια δικαιώματα τα 

οποία θα εξασκήσω. Γι' αυτό το λόγο θα προχωρήσουμε σΊην ψηφοφορία, όπως 

ανέφερα. Αν πράττω λάθος, τότε ας γραφτεί λάθος. Αλλά θα προχωρήσω, όπως 

εισηΎ'Ίθηκα, στην ψηφοφορία. Τίθεται επομένως η εισήγηση του κ. Λυσσαρίδη, όπως 
τροποποιήθηκε από τον κ, Παπαδόπουλο. 

Πόσοι ψηφί.ζouν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π όσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντΙΟν, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

2250 

Και ποιος δε θέλει να μετάσχει στην ψηφ<>φoρLα; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

AπOΡΡ(mEtQL τι εισήγηση. 

Οχ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δε ΧΡΕιάζεται να μπουν οι άλλες Εισηγήσξις. διότι δεν ιιπάρχει ένσταση για τις 

άλλες. Δηλαδή, στο να αποσταλούν 1α πρακτικά δε νoμi.ζω ότι υπάρχει ένσταση. 

Λέγω για την πρώτη εισήγηση. Όπως επίσης και για την εισήγηση του Χ. Κληρ{δη να 

εξεταστεΕ νομολογικώς το θέμα δεν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι οι άλλες δύο εισηγήσεις είναι ομόφωνες. Ο κ. ΚαtσΟUQίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κ\ίριε Πρόεδρε, εγώ θiλω να .εθεΙ τι εισήγηση σε ψηφοφορια, διότι υπάρχει μια 

πρoσ:rτ6.θεια να παρουσιαστεΙ " εισήγησή μας απλώς σαν κάτι που γΙνεται συνήθως. 
ΕΙναι επειδή διαφωνούμε ότι ε(ναι δουλειά της Βουλής να αποφασΙζει γι' αυτά τα 

πράγματα που ε(ναι αρμοδιότητα της Εκτελεστικής Εξοuo(ας που τη θttoυμε. 

ΣημεΙΟ δεύτερο πο" θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. Μο" έχε"(ε αφαιρέσει "(ο 
λόγο. Το θεωρώ άδικο κι αν ωτάρχει τρόπος -δε Υνωρ(.ζω τους τρόΠOuς· θα 'ήθελα να 
θέσω θέμα. διότι η tEAt\1tata τροποποίηση που έγινε 'ήταν από τον κ. ΑγαπΙΟυ πάνω 
σtην πρόταcn'ί μο". Εγώ εισηγηθηκα να πάνε τα πρακτικά στην κυβtρνηση και 

ο κ. ΑγοπΙΟ" συμπλ'ήρωσε και στη Γενικ'ή ΕισαπελΕα και όπα" αλλού θεωρηθεΙ 
σκόπιμο. Γι' αυτό, αν "πάρχει τρόπος να τεθεί θέμα για το ότι μου αφαιρέσατε το 

λόγο. εγώ το θhω αιrtό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αν "πάρχει τρόπος, να τεθεΙ. κύριε κατσο"ρίδη. Αλλά πιστεύω όtι έχει tO 
δικαίωμα ο Πρόεδρος tης Βο"λ'ής κάπο" να θεωρ'ήσει ότι έληξε η συΙ;.'ήτηση και να 
πάρει μια απόφαση. Ουδείς αλάνθαστος. αλλά πιστεύω ότι επi. το" θέματος έτσι 
έπρεπε να πράξω. 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΙ : 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ "πέβαλα. μια εισήγηση και αUΤΗ η εισήγηση εκκρεμεΙ θα 
τη θέσετε σε ψηφΟφΟρία; Αν δε θέλετε να γίνει ψηφOφOQ(.α, θα πείτε: "YMρxeL 

ένσtαση;" 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

θα το κάμω, κύριε Κληρίδη. Απλώς αφήστε με να προχωρ'ήσω στην ψΤ)φο-. 
φορια. Ο καθένας ζητά το λόγο, για να επαναλάβει τα ίδι.α πράγματα. 



2251 

Λοι.πόν. υπάρχει οποι.αδήποτε ένσtαση όσον αφορά την εισήγτιση .ου κ. Κληρίδη 
να παραπεμφθεί στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών και οποι.οδήΠΟΤΕ νομικό 

κενό να πληρωθεΙ από την Επιτροπή Νομικών; 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Δεν υπάρχει. 

ΥπάΡΧΕΙ οποι.αδήποτε ένσταση στην πρόταση του κ. Κατσουριδη να αποστα· 
λούν τα πρακτικά τόσο στο αρμόδιο Υπουργείο και στις αρμόδιες υπηρεσίες όσο 

και στη Γενική ΕιοαΥΥελΙα; 

Δεν υπάρχει ~νσταστι. 

Ο χ. Κασου).Ιδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχοuμε ψήφισμα να καταθέσουμε στη Βουλή των Αντιπρο
σώπων για έγκριση. Να το διαβάσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

'Εχει τελειώσει τι ψηφοφορΙα, κύριε Κασουλιδη. Πιστεύω ότι έπρεπε να ε(χε 
ήδη κατατεθεί το ψήφισμα. 

r. ΚΑΣΟΥΛ!ΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε, το ψήφισμα αυτό είναι κάτι επιπρόσθετο από τα όσα έχουν 

ήδη γίνει. Να μου επιτραπεί να το δι.αβόσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οχ. ΑγαπΙΟυ. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Νομίζω ότι το θέμα εξαντλήθηκε. Αποφασίσατε να το θέσετε σε ψηφοφορία. 

θέσαΤΕ τα ψηφισματα τα oπoLα πιθανό να είχαν σχέση με τη συζήτηση η οποία έγινε. 

θεωρείται η συζήτηση εξαντληθείσα. ΤΟ μόνο που δικαιούνται οι σuνάδελqΧ>Ι να 

κάμουν είναι να επεξηγήσουν την ψήφο τους. Δεν μπορούν να θέσουν άλλο ψήφισμα 
για έγκριση, όταν έΧΕΙ τερματιστεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε δικαιoλoγtα ψήφου; 

Ο κ. Μαρκιδης και μετά ο κ. Πουργουριδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

θέλω να γίνει αντιληmό ότι η ανάΎΧΤΙ λεΙΤΟ\JQγίας των οργάνων το\! κράτους 

εντός των πλαωΙων του ΣlJVtάγματος και των νόμων δεν είναι νομικό θέμα. είναι 

πολιτικό θέμα ύψιστου δημόσιου ενδιαφέροντος. Και δεν είναι υπεiιθUΝΗ στάση να 
λέγουμε ότι εμεις ψηφίζουμε κι αν δεν υπάρχουν νόμοι, δεν πειρά!;ει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δε δικαιολογείς την ψήqΧ> σου, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δικαιολογώ την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρακαλώ. περιοριστείτε στη δική σας ψήφο. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Περιoρ(ζoμα~ στη δική μου ψήφο και λέγω αυτό το πράγμα, ότι, όταν ψηφίζει 

ένας Βουλευτής, οφείλει να λαμβάνει υπόψη το νομικό καθεστώς το οποι.ο υπαγο

ρεύn το Σύνταγμα και μετά να δι.αθέτει την ψήφο του. Διόη αλΙμονο αν οι 
Βουλευτές αρχίζουν να αδιαφορούν για το τι λέγει το Σύνταγμα και προσπαθούν να 

ψηφίζουν, υπερβαίνοντας ακόμα και τις δικές 'Τους εξουσίες 0'0 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μαρχιδη, ήδη αναφέρατε αυτό το επιχεΙρημα προηγουμένως. θα 
μπορούσατε να το αναφέρετε στη δικαιολογία της ψήφου. αν δεν το είχατε αναφέρει 

προηγουμένως. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι εγώ που επέλεξα να Εισέλθω σε διαλογιχή συζήτηση 

μ.ε την έδρα ούτε και είμαι εγώ πον απάντησα σε όσα ε/.πα. είναι η έδρα που 

απάντησε. εντελώς αδικαιολόγητα. αν θέλεΤΕ . ότι δήθεν όσα εΙΠα είναι νομικά. Δεν 
είναι καθόλου νομικά όσα είπα. Όσα είπα είναι πολιτικά. Διότι δεν μπορεί μια 
Βουλή να ζητά από την κυβέρνηση να υπερβεί τις νόμιμες εξουσίες της. Και αυτό 

δεν είναι νομικό θέμα. είναι πολιτικό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ανοίγουμε και πάλι συζήτηση, κύριοι, στη δικαιολογία της ψήφου. θα σuνεχί.. 
σουμε αυστηρώς με δικαιολογία ψήφου και όχι με τη νομολογ(α ή με το τι μπOQεΙ να 

κάμει ή όχι η Βουλή. 

Το λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος ως Κοινοβο\lλευτικός Εκπρόσωπος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Πολίι σύντομα, κύριε Πρόεδρε. Εμείς θεωροίιμε ότι η Βουλή τοποθετήθηκε 
πάνω σε πολιτικό θέμα. Αυτή η Βουλή εξέφρασε τη θι!λησή της, εμείς δηλαδή που 

ψηφίσαμε αυτά που ψηφίσαμε και, επιθυμώντας τη λυσιτελή λύση αυτοίι του 
θέματος, δεχθήκαμε και τις δύο εισηγήσεις. όπως και οποιοδήποτε άλλο μέτρο. Γι' 

αυτό ψηφίσαμε αφενός την καταψηφισθεΙΟα πρότασή μας ως έκφραση της πολιτικής 
μας βούλησης να κλείσει το εργοστάσιο και να αποσταλούν τα πρακτικό. στο Γενικό 

Εισαγγελέα γιο. να εξετάσει τη νομική πτνχή. τι,.οτε το ασυμβίβαστο δεν υπάρχει, 

νομιζω, με την ύπαρξη ή όχι νομικού θεσμού ή με τα σuvταγματικό. δικαιώματα 
αυτής της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μιχαλό.κης Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δικαιολογώ την ψήφο μου υπέρ του άμεσου τερματισμού των 
εργασιών του "Rainbow" και της παραπομπης όλων των σχετικών εγγράφων στο 
Γενικό Εισαγγελέα. διότι από τα έγγραφα αυtό. αποκαλύπτεται η διάπραξη ποινικών 

αδικημάτων, και σuyxεxριμένα κατά παράβαση των ό.ρθρων 186, 190, 191, 192 και 
193 του Ποινικού Κώδικα. που τιμωρείται με ποινή φυλό.κι.σης δύο χρόνων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Κληρι.δης 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα της ποινικης ευθίινης, δε διαφωνούμε να 
παραπεμφθούν όλα τα έγγραφα στο Γενικό Εισαγγελέα. Αν UΠάρχει ποινική ευθύνη, 
να αναλάβουν ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι δικαιολογία της ψήφου; Δεν είνοι δικαιολογΙα της ψήφου. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ε(ναι δικαιολογία τrις ψήφο\) μου. ΕμεΙς, δικαιολογώντας την ψήφο μας. λέμε 

ότι. για να μπορέσουμε να ζητήσουμε από την κυβtρνηση να κλείσει το εργοστάσιο, 

πρέΠΕΙ πρώτα να ζητήσουμε από τη Βουλή να ψηφίσει το σχετικό νόμο και κατόπιν 

να πάμε στην κVΒΈρνηση. AUΤΤ; [{ναι 11 εισήγησή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. ΚατσουρΙδης. 

Ν. KATIOYPlΔHΣ: 

Κ"ρι.ε Πρόεδρε. 11 πολιτική μας βούληση επί. του θέματος έχει εκφραστεΙ μέσα 
α..-τό την ομιλία ΤΟl.l ΓΕνικού Γραμματέα και κύρια με τη θέση ότι προέΧΕΙ 11 υγε(α του 
λαού. Σε αυτά τα πλαίσια εμείς δεν αποκλεΙαμε και δεν αποκλείουμε και το κλείσιμο 
του εργοστασίου. Η δική μας εκτίμηση είναι ότι ούτε νομικά υ..-τήρχε κάλυψη ούτε 

διαδικαστικά. Γι' αυτό. αλλά και γιατί δεν είμαστε αυτή τη στιγμή έτοιμοι. μέσα από 

τις αλληλοσυγκρουόμενες και συγχυσμένες τοποθετήσεις ακόμα και των ειδικών, να 

πάρουμε μια τελεσ(δικη, σίγουρη, υπεύθυνη απόφαση. ψηφίσαμε όπως ψηφίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ειισταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι να πω ότι και νόμος ιιπάρχει και ερμηνεΙα τοιι 
νόμου δόθηκε πρόσφατα από το Ανώτατο Δικαστήριο. Λέχθηκε ότι το δικαίωμα της 

ζωτΊς δεν περιορΙζεται στην προστασία της ύπαρξης, αλλά επεκτεΙνεται και στο 

φυσικό περιβάλλον. Και f"ίτειδή ηγέρθη το ίδιο θέμα που έθιξε ο κ. Κληρίδης στη 

διαδικασία. πριν από ένα μήνα με ισχυρούς όρους το Ανώτατο Δικαστήριο. ο 

κ. Γεώργιος Πικής, έβγαλε την απόφαση πως, όταν διεκδικείς προστασία του περι

βάλλοντος, ιιπάρχει το Σύνταγμα που εί.ναι ο ιιπέρτατος νόμος τοιι κράτοιις. 

Δεύτερο. υπάρχοιιν διατάξεις περί Δημόσιας ΟχληρΙας, που είναι νόμος υπαρ

κτός. Τρί.το. ο κ. Κληρίδης φυσικά έχει δίκαιο να θέλει να κάμουμε ειδικ'ή νομοθεσία 

για το περιβάλλον. που μας λεΙΠει. Αυτό είναι ένα άλλο θέμα, που το ιιποστηρίζω. 
Άλλη ιστορία εκεΙνη. Αλλά υπάρχει νόμος εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δικαιολογία της ψiιφoιι. κύριε Λυσσαρ{δη; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Η (.δια η κ\lβέρνηση π'ήρε απόφαση να κλείσει το εργοστάσιο, έστω λανθα

σμένη. Την (δια κυβέρνηση τη συμβουλεύουμε δυνάμει της εναλλακτικ'ής λύσης την 

οποία πρότεινε η Επιτροπή και την οποία κανένας δεν αμφισβ'ήτησε τότε. Ποια CL\τό 

τις δύο απόψεις τις οποίες έθεσε ενώπιόν μας η ΕΠΗροπή υιοθεττΊσαμε; 

Λυπούμαι, γιατί ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού ανέφερε απλώς το άρθρο 190 κτλ. 
Είναι σαφέστατο -αλλά δεν είναι στόχος μου αυτ'ή τη στιγμή να εμπλέξω τη Βουλ'ή 

σε νομικ'ή σUΖ'ήτηση- είναι σαφέστατο ότι ιιπάρχει νομοθεσία πλ'ήρης. Αλλά αυτό 
εναπόκειται στοιις αρμοδίους να το αποφασίσοιιν, Εμείς πήραμε μια πολιτική 

απόφαση επί τη βάσει της εισηγήσεως της Επιτροπής. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απ' ό;n βλέπω έμειναν τρεις δικαιολΟΥΙΙς ψήφου. Ο κ. ΠουΡΥουρίδης, ο 
κ. ΑΥαπΙου και ο κ. Ρολάνδης. 

Οχ. ΠoUΡyoUΡίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταψήφισα την πρόταση του κ. Λυσσαριδη, όπως τροποποιή. 

θτιχε με την Εωήγηση του Χ. Τάσσου Παπαδόπουλου Τι ανόποδα, γιοτΙ το άρθρο 35 
του Σuντάγματoς με διατάσσει να σέβομαι ης πρόνοιες του Δε'ύτεροu Μέρους του 

Συντάγματος, στις οπο(ες περιλαμβάνεται το άρθρο 23 του Σuvtό.Υματος. Και το 
άρθρο 23 '{ου Συντάγματος λέγει ρητά ότι καμιά απολύτως επέμβαση δεν μ.ίΈορεΙ να 
γίνει σε οποιαδήποτε ιδιωtική περιουσία. εχτός μόνον όταν και όπως ο νόμος 

ορ(.ζει. Και το άρθρο 35 λέγει ότι η Εκτελεστική, η Νομοθετική και η Δικαστική 
Εξουσ(α. εντός των oρt.ων Τllς αρμοδιότητάς τους. υποχρεούνται να διασφαλLζouν 

την αποτελεσματική εφαρμoyτi των διατάξεων του Δεύτερου Μέρους του Συντάγ

μα'lος. επομένως, από '1η στιγμΤί που κανένας απoλύt:ως νόμος δεν υπάρχει που να 

παρέχει '1ην εξουσία στην κυβέρνηστι να δ~α'lάξει '10 κλείσιμο '10υ εργοστασίου -και 
κανένας νόμος δεν υπό.ρχει και αυτά όλα '1α οποία ακούστηκαν από έγχριτouς συνα
δέλφους μέσα στην αίθουσα αυτΤί αποτελούν πρoπέ'lασμα καπνον- αν υπάρχει 
ποινικό αδίκημα, είναι ένα πράγμα. Και υπάρχει ποινικό αδίκημα προφανώς. Αν 
υπάρχουν άλλες παραβάσεις ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

κνριε Πouργouρ[δη, λιιπονμαι. Η δικαιολογΙΟ ψτjφoιι δε δικαιολογεΙ να χαρα

xtTJQU;oUμE τις τοποθετήοεις των συναδέλφων. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εντάξει, κνριε Πρόεδρε. Απολογονμαι. επομένως έχουμε EΠL'lGyiι από το 
άρθρο 35 τοιι Σιιντάγματος να μην καλoίtμε την ΕκτελεστικΤί Εξουσία Tj οποιαδήποτε 
άλλη αρχή να παραβεί το Σύνταγμα. Και αυτό κάνουμε με το ψτjφισμα ποιι τέθηκε 

σήμερα ενώπιον της ΒοιιλΤίς, από άνθρωπο μάλιστα όπως είναι ο κ. Λιιοοαρίδης, 
ποιι μπορώ να δι.αφωνώ σε πολλά στιμεΙα μαζί. του, αλλά στο θέμα των πολιτικών 

ελευθεριών και του σεβασμον του Σuνtάγματoς έδωσε σε όλouς μας Tj σε πολλονς 
α.ίτό εμάς μαθήματα. Δεν μπορούσα λοιπόν να δεχθώ να συνηγορΤίσω υπέρ της evQU

νν:(δητης παραβί.ασης τοιι Συντάγματος, αφού αυτό Τίταν στην ουσία το κάλεσμα 

αυτoίt τοιι ψηφίσματος. Καλούσαμε την κυβέρνηση να παραβιάσει το Σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αγα ... "[(οιι. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Γι.α πολιτικο"ύς και νομικούς λόγοιις λιιπούμαι να πω ότι ψτjφισα εναντίον της 

πρότασης τοιι κ. Λυσσαρ(δη. Ενόψει του γεγονότος ότι υπάρχει ρύπανση, θα ήμουν 

διατεθειμένος να ψηφίσω υπέρ του κλε~σΙματoς του εργoσtασίoιι, αν υπΤίρχε η 

κατάλληλη νομοθεσία που θα επέτρεπε σ' εκείνους που καλούσαμε να το κλείσουν, 

να το κλείσοιιν. 

Επιι.δΤί ιιπάρχει και αστικό αδίκημα και ποινικό αδίκημα, βάσει των Κεφα

λαίων 154 και 148, και ο μόνος ο oπoLoς δύναται να άρει την οχληρΕα είναι το δικα
στΤίρι.ο, κατόπιν ορισμένης διαδικασίας, γι' αυτό το λόγο ψτjφισα εναντίον της 
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πρότασης του κ. Λυσσαριδη. Διότι δεν μπορεί η κυβέρντιση να κλείαιι το εργο

στάσιο, αφού δεν υπάρχει νόμος. Ούτε η Βουλή ούτε η κυβtρνηση. Ο μόνος νόμος 

που υπάρχει, επαναλαμβάνω. είναι ο Ποινικός Κώδικας και ο περΙ Ασnχών Αδικη

μάτων Νόμος, ο οποίος καθιστά τη δημόσια οχληρ{α ποινικό και αστικό αδίκημα. 
Έτσι μόνο το δικαστήριο δικαιούται να 10 κλεΙσει. 

Ευχαριστώ. 

nΡΟΕΔΡΟΣ: 

ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ήθελα. κύρι.ε Πρόεδρε, να επαναλάβω εκείνα που εLπα πριν ακόμα μια φορά. 

Νομιζω ότι αυτά που είπε τώρα ο κ. Αγαπίου ενισχύουν το ΕΠιχεΙΡllμά μου ότι αυτά 
είναι δουλειά του διχαστηρ(ου και όχι δική μας. Ουσιαστικό εμείς δεν μπορο"ύμε να 

νομοθετούμε από τη μια πλευρά -αν υπάρχει νομοθεσισ., διότι ο κ. ΚληρΙδης πολύ 
σωστά εί.πe πως δεν υπάρχει νομοθεσΙα- και από την άλλη να κρίνουμε αν υπάρχει 

εφαρμογή των νόμων. Η κρίση αυτή εναπόκnτα~ στα δικαστήρια. Γι' αυτό δεν 

ψήφισα ούτε υπέρ ούτε εναντίον ούτε τήρησα αποχή. δLότι η αποχή είναι θέση. 
Απλώς δε συμμε1:είχα στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Αριστοφ(ινης Γεωργίου και 1:ελειώνουμε. Δεν μπορεί να δικαιολογηθεΙ 

βέβαια η μη συμμετοχή. Η σ..-τοχή μπορεί να διχαιολογηθεΙ αλλά η μη συμμετοχή 

είναι σαν να μην ήσαστε παρών. Επομένως δε δικαισλογεί1:αι. ΟπωσδήπΟ1:ε. εφόσον 

1:ηρήσαμε τη σειρά. κύριε Ρολάνδη, είχατε το λόγο. 

Ο κ. feWQyLou. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος nou ουσιαστικά καταψήφισα τη θέση, όπως είχε μπει 
από πλευράς 1:0υ κ. Λυσσαρl.δη, είναι γιατί η επιθυμία μου είναι να είναι ανοιχτές, 

με βάση τα πορίσματα της συζήτησης εδώ, όλες οι διαδικασ!.ες μέσα από τις γνώμες 

των ειδικών. aφou λάβω υπόψη μου ότι στη σελίδα 11 της Έχθεσης της Κοινοβου
λεuτιχής Επιτροπής Περιβάλλοντος αναφέρεται ότι "η ΕπΙ1:ΡΟπή έχει πεισθεί ότι με 

τα μέσα που διαθέτει η σίryχρoνη 1:εχνολογω είναι δυνατό να εγκατασταθoύν~ χτλ. 

Άρα όλα τα Μέλη της Επιτροπής είναι πεπεισμένα ότι μπoρoίtν να εξενρεθούν 

λύσεις. Για1:Ι με την ψήφο τη δική μας να πεΡΙOQίσουμε 1:ις Ε.ι'tιλογές που μπορεί να 

υπάρξουν και για την Εκτελεστική ΕξουσΙα και για 1:1'1 Βουλή; Και για1:ί για θέμα για 
1:0 οποίο κάνουμε εμε(ς κριτική σε κάποισυς άλλους, στην κυβέρνηση, να έρθουμε να 
δεχθούμε και να ψηφίσουμε μια κριτική, με κίνδυνο να με1:ατραπεΙ μετά η χριτική 
εκείνη σε κριτική εναντ[ον μας ότι κάναμε λάθος; 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Ιολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος, ε.'tειδή κά.ιτου ξεκίνηοα και τη συζή
τηση αυτή με την ανάγνωση της Έκθεσης. Ύστερα από τη συζήτηση που επακολού

θησε και ιδιαίτερα τώρα. μετά t1'j δικαιολόγηση 1:ης ψήφου μQς, θα έχει αvtιλrιφθεΙ 

το Σώμα -και έτσι δικαιολογώ και την ψήφο μου, αλλά, αν μου επιτρέπετε, δικαιο
λογώ και την Έχθεστι. το πόρισμα της οποίας είχε τεθεί κάπου σε αμφιβολία- πόσο 

ι 
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δύσκολο ήταν το έργο της Επιτροπής Περιβάλλοντος να καταλήξει σε ορθά συμ.-τι~ 

ράσματα, να εΙναι ανοικτά όλα προς συζήτηση στο Σώμα και να διαβιβαστούν τα 

σωστά μηνύματα προς την Εκτελεστική ΕξουσΙα. Από τη σuζήtηση και μόνο για το 

τι θα τεθεί σε ψηφοφορία. πρέπει να έχετε αντιληφθεί πόσο δύσκολο ήταν το έργο 

της Επιτροπής, κνριε Πρόεδρε και όλοι οι συνάδελφοι. Και ένας λόγος που καταψή

φωα την πρόταση του κ. Λυσσαριδη ήταν η άποψή μου ότι δεν έπρεπε να τεθεί καν 

θέμα ψηφοφορίας. Γιατί εγώ θέλω να πιστεύω -και μετά '[ην ψTJφoφoρt.α. κύρΙΕ 
Πρόεδρε--όη δεν uπάρχει κανένα Μέλος αυτού του Σώματος που υποψιάζεται καν 

ότι μnOρεΙ να υΠάρξει οποιοδήποτε δυσμενής επίπτωση στην υγεία των κατοίκων 

και γενικά στο περιβάλλον από τη λειτουργία του εργοστασίου και δεν είναι έτοιμο 

να συνεργήσει στην προώθηση της εισήγησης του χ. Κληρίδη για θέσπ~ση ειδικής 

νομοθεσίας, σε συνεργασία με οποιουσδήποτε, σίγουρα κα~ με την κοινότητα, για να 

βρο"με τη σωστή λ"οτι. Αυτό ήταν και το πνε"μα της δικαιολόΥΤΙσης της δικής μου 
ψήφου. Γι' αυτό και αφήσαμε ανοικτά όλα τα ενδεχόμενα, για να ενεργήσουμε σωστά 

και όχι μέσα στα πλαίσια μόνο του να είμαστε αρεστοΙ προς σUΓΚεκριμένες κατευ· 
θύνσεις. 

Ενχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Τώρα να δικαιολοΥήσω και εγώ τη δική μου Υνωμάτευοτι για την Ψτιφoφoρt.α. 
Δε δικαιούμαι να μην επιτρέψω ΨTJφoφOQLα, όταν δύο κόμματα Ι;ητούν ψηφοφορία 

για κά..-τοια πολιτική θέοτι, ανεξάρτητα α.-τό το αν διαφωνο"με ή όχι πάνω στη 

νομική πλευρά ή αν είναι βάσιμη ή ανεδαφική αυτή η θέση. ΚλεΙνουμε το Κεφάλαι.ο 

Δ' για σήμερα. 

Η ε.ι-τόμενη συνεδρία της βουλής ορ{ζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 9 Απρι
λίου 1992, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑ Ι0 Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι} Ο περΙ προυπολογισμού του Κυπριακο" Οργανισμού Aνα..τt\ιξεως Γης 

Νόμος του 1992. 

2) Ο περι ΠροUπολογισμού του Κυπριακο" Οργανισμο" Τουρισμο" Νόμος 
του 1992. 

3) Ο περι Συμ..-τ:ληρωματικο" προυπολογισμο" Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

4) Ο περί Συμπληρωματικο" προυπολΟΥισμο" Νόμος (Αρ. 10) του 1992. 

5) Ο περΙ Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

6) Ο περΙ Ειδικείισεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 

7) Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη· 
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

8) Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη· 
τικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

9) Ο περι Εγγραφής Χημικών (Τροποποιηnκός) Νόμος του 1992. 

10) Ο περΙ Στρατο" της ΔημοκρατΙας (Γροποποιηnκός) Νόμος του 1992. 

11) Ο περ' Δημόσιας Υπηρεσίας (Γροποποιηnκός) Νόμος του 1992. 

12) Ο περΙ ΕμπορΙας κυπριακών Ελαι.οκομικών Π ρο'ίόντων (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1990. 
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13) Ο περΙ της Συμβασης της Βιέννης για τ-ην Προστασία της Στοιβάδας του 
Όζοντος και του Πρωτοκόλλου το" Μόντρεαλ για τις ΟυσΙες που Κατα
στρέφουν τη Στοιβόδα του Όζοντος (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

14) Ο περΙ Eπιβαρυντ~κών Διαταγμάτων Νόμος του 1990. 
15) Ο περί ΔιακΙντισης Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 

Νόμος του 1990. 

16) ΟΙ περί Σχολ'ής Κωφών - θέσεις ΔιευθUVΤΉ, Ανώτερου Δασκάλου. 

Δασκάλου και Δασκάλου ΛογοθεραπεΙας (Σχέδια Υπηρεσίας) ΚανΟΥΙ

σμοΙ του Ι 992. 

17) Οι περί Υπηρεσιών ΕμπορΙου και Βιομηχανίας - θέση ΔιεUΘΥVΤή Βιομη
χανίας (Σχέδια Υπηρεσιας) Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Γροποποιητικοι) Κανονισμοί του 
1992. 

19) ΟΙ περί του Γενικού Διοικητικού Προσωπικού - Θέση Πρώτου Διοικη

τικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσ(ας) Κανονισμοί του 1992. 

20) Απόφαση τrις Boυλτjς των Αντιπροσώπων που εξouσ~oδoτεΙ τrι διενέρ-
γε~α δα.-τάντις από το Ταμείο Αμυντικής θωράΚLOrις τrις Δrιμoxρατί.ας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Kατάθεσrι Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ r: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ή έκθεση του Υπουργείου ΕξωτεQικών των ΗΠΑ προς τις Επιτροπές 
Εξωτερικών Υποθέσεων του Κογκρέσου για τrιν κατάσταorι των ανθρώ
πινων δικαιωμάτων στην Κύπρο Ύια το έτος 1991". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ρ. Πρέντζα). (6.3.92). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται "'Το 

πρόβλrιμα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά αθλητικά σωματεία και 

ι.δίως τα οικονομικά ασθενέστερα από αυτά και η ανάγκη άμεσης υποστή
ριξής τους". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ίιοτερα a...ό πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. 
Ηλιάδη). (15.10.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δραστηριοτήτων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμ...λέουν 

με την εξωτερική πολιτική της Ευρω..α·ίκής Κοινότητας". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Χρίστου Πουργουριδη 
και r. Κασουλιδη). (6.2.92). 

4) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και οικο
νομικές επιπτώσεις". 

(θέμα εγγραφtν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. MoUσκoυ). (12.2.92). 

5) "Η ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής αυτο
διοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού διοίκησης 
στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. KO\JΚoυμά εκ μέρους της Κοινο

βουλειιτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερό-Νέες Δυνάμεις). (27.2.92). 
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6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυοικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται ~Πρoβλήματα που σχετ(ζονται με την 

αΎtλαδoτρoφία, την πτηνοτροφία και την αλιε{σ.". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (28. 11.91 ). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδιΙας γl.Ο. το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ελληνική γλώσσα πλήττεται ανεπανόρθωτα και επικΙν
δυνα με την παράλεΙψη εφαρμογής των αποφάσεων για εισαγωγή του 
ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γεωγραφικά τοπωνύμια της 
Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Μέλους της Βουλής κας 

Κλ. Αγγελιδου). (15.1.92). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασΙας του 
οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 
Χάσικου). (8.1.92). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρLας. 

(Ώρα λήξης, 7.15 μ.μ.) 

Οι α>eόλοu(lοι BouAt\Jyi;: υπέγj!αψαν τον Ηατάλογο των παοόπων με αλφα~η. 
ΤΙΗή σειQά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

ΑΥΥελ(δου Κλαίρη 

Αντων(ου AβQαάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΥχου Κίκης 

Ευθυμίου Ττ(μης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμ(ας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

ΚληρΙδης Γλαύκος 

Κληρ(δου Καίτη 

ΚοντΙδης Δημήτρης 

KouκOυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού M~χαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λuσσαρίδης Βάσος 

Μαχρίδης Ισίδωρος 

Μαρχ'δης Αλικος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

ΜιχαηλΙδης θάσος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Πα.ταγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπaρές Αυγερινός 

ΠιποκοπΙτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής ΧρΙστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧριστοδουλΙδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόψιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 
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ΑνηΠQόσωποι θQησχειιηχών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιόν Αράμ 

Mαvτoβάνη ΜπενΙτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμο" 
Νόμος (Αρ. 7) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με «ρ. 8 του 1992.). 

2) ΈκθεΟll γιο το νομοσχέδιο ''Ο περΙ Ειδικε"ύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Γαμε(ο Aναmύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1992" χαι ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 3 του Ι 992). 

3) Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

4) Ερωτήσεις Βουλευτών (ΠαρακαμπττΊΡLOς στην κοινότητα Πεδουλά- Η 
καταψήφιση από την Κύπρο ψηφΙσματος του ΟΗΕ για την καταπάτηση 

Ίων ανθρώπινων δικαιωμάτων στην ΚΙνα- ΑΙτημα Έμπας για δέσμε\JOT) 

χώρου για ανέγερστι σχολείου, εχκλησΙας χαι γηπέδου στον οικισμό του 

Οργανιομο"ύ Αναπτύξεως Γης- ΕπικΙνδυνη στροφή στο δρόμο που οδηγεΙ 

στην Έμπα. Αίτημα για κατασκεUΗ δρόμου ΠΟ\l να ενώνει την Έμπα με 

τη Χλώρακα· Αίτημα για ασφαλτόστρωση το" δρόμου που ενώνει την 
Έμπα με την Κισσόνεργα· Αίτημα για διαπλάτυνση του δρόμο\! Έμ.ίτας • 
Τάλας· Αίτημα Έμπας για σκuΒΑΛoφόQo όχημα· Η xa&uoτtQTIoη στην 
έκδοση τίτλων γι.α τις τρεις UΔΑτoδεξαμενν:ς στην Έμπα- Αίτημα Έμπας 

για ανέγερση κοινοτικών γραφείων. Αίτημα για αντικατάσταση των 

σωλήνων ύδρευσης στην Έμπα- Αίτημα για έκδοση τίτλων ιδιoκτησl.ας 
για περιοχή της Έμπας στην οποω διενεργήθηκε αναδασμός). 

5) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλtuτών (Ο δρόμος ΛUΣOύ -
Πόλεως Χρυσοχούς. Η παράνομη επέμβαση κατο(κων των χωριών Καλό 

Χωριό, ΛoUΒΑρά και Πελένδρι σε κρατική γη. Η ανέγερση νέου σχολικού 

κτιρΙο" στην ενορία ΑγΙου Παύλου Πάφου- Η ανέγερση νέο\! σχολικού 

κτιρίου στην ΑυΥόρου- Το αίτημα για πρόσληψη εμβρυολόγου στις 

ιατρικές \!πηρεοΙες το" κράτους- Το θέμα της επέκτασης των \!πηρεσιών 

του Κεντρικού Σφαγείου στην ύπαιθρο- ΤΟ θέμα της αναβάθμωης και 

του εκσυγχρονισμού των υπηρεσιών τrμήμαΤOς Κοινωνικής Ευημε

ρίας- Η αντικατάσταση των ανελκυστήρων στο Νέο Νοσοκομεto 

Λάρνακας). 

6) Αγορεύσεις Bo"λεuτών (Δ. Χριστόφι.ας, Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Ρολάνδης, 
Γλ. Κληρ{δης, Β. Λuoσαρίδης, Ευ. Ευσταθίου) πάνω στο θέμα "Προβλή

ματα από τη λειτουργία του βο.φεtoυ UφΑσμάτων 'Rainbow' στο Ακάχι" 
και απόφαση του Σώματος α) να παραπεμφθεί το θέμα στην κοινοβο,,

λεuτική Επιτροπή Νομικών η οποία να υποβάλει πρόταση γι.α τροπο

ποίηση της σχετικής νομοθεσίας, ώστε να καλυφθούν τα νομικά κενά και 

β) να σταλούν τα πρακτι.κά της συζήτησης στην Εκτελεστική Eξouσω και 

στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, για να εξετόσει την πιθανή 

διάπραξη ποινικού αδικήματος. 
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60.) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Μάρκος Κυπριανού, Πρόεδρος. Χρ. 
Σολωμής) πάνω σε διαδικαστικό θέμα. μετά από παρατήρηση του 

χ. Κυπριανού ότι δΕ δίνεται η ευκαιρία στους νεότερους Βουλευτές να 
μιλήσουν. 

6β) Διεξαγωγή συζήτησης (Ν. ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος, Γλ. Κληρίδης, Ν. 
Ρολάνδης, Τ. Παπαδόπουλος, Α. ΜαρκΙδης, Β. Λυσσαρ(δrις. Γ. Ayσ..'"tlOu) 
μετά αί'τό διαφωνία Βουλευτών αναφορικά με τις προτάσεις που υποβλη
θηκαν για ψηφοφορία και τον τρόπο διεξαγωγής της ψΤ1φοφορΙας. 

6γ) Δικαιολόγηση ψήφου από τους Βουλευτές Α. Μαρκ{δη, Τ. Παπαδόπουλο. 
Μιχαλόκη Κυπριανού. Γλ. ΚληρΙδη, Ν. Κατσουριδη, Ευ. Ευσταθίου. Β. 
Λυσσαρiδη, Χρ. Πουργουρίδη. r. ΑΥαπΙου. Ν. ΡολάνδTl, Αριστοφάνη 
Γεωργίου, Χρ. Σολωμη. 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒονΛΕΥΤΙΚΗ Π ΕΡlOΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 9ης Απριλίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Αιι . 35) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να δια.ίτιστώσει αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαω Α', Νομοθετική Εργασία. 

ΤΟ πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α' είναι ''Ο περί ΠΡΟΟΠΟ).ΟΥισμο(ι του 

Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος του 1992", Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Eπιτρonής στο Σώμα. 

Λ.IΕΡΟΔΙΑΚΟΝον: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜ IΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΩ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑΙ "Ο 

Π ΕΡ Ι πpO'Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝ ΙΣΜΟΥ ΑΝΑΠΤΥ

ΞΕΩΣ ΓΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~vτες: 

Λεόντιος Ι εροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Κατσουρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ν{κος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

(2261) 
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Ο προυπολογισμός του Κυπριακού οργανισμού Αναπτύξεως ΓΊlς για το 1992 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 20 Maetk>u 1992 και παραπέμφθηκε οττιν Κοινοβουλευ. 
τιΧή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμού γιο μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η ε.,ΤΗροπή μελέτησε τον προlJ:tολΟΥισμό αυτό σε συνεδρία της που πραγμα

τοποιήθηκε στις 30 Μαρτtou 1992. Στο στάδιο της μελέτης αυτής χλτ'ιθrικαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εχ.πρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της 

ΔΙΕύθυνσης Ίου Κυπριακού ΟργανισμοίΙ Αναπτύξεως Γης. 

Ο προυπολογισμός αυτός προβλέπει για το 1992 έσοδα νψους ί6,οισ,300, που 
προέρχονται κυρίως από ττιν πώλΊlO1J κατοικιών και οικοπέδων και από αναλήψεις 

δανείων, και έξοδα ύψους ί6.792.568. ΤΟ παρο\lοιοζόμενο έλλειμμα θα καλυφθεί 

από χρηματικό υπόλοιπα των προηγούμενων ετών. 

Στα πλαίσια της μελέτrις του JtLO πάνω προυπολογισμού η Επιτροπή ενημερώ

θηκe eιδικότeρα για το προγραμματιζόμενο αναπτυξιακό έργο του Οργανισμού και 

για την οργανωτικΤ; διάρΟρωση του προσωπικού του, όπως αντικατοπτρίζεται στις 

επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προυπολογισμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, αφού 

διεξήλθε λεπτομερειακά ης επιμέρους πρόνοιες του προυπολοΥισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης και έχοντας υπόψη το ρόλο που ο Οργανι
σμός διαδραματίζει στην αντιμετώπιση του προβλήματος της στέ'Υης στον τόπο μας. 

αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει 

τελικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντφο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάΎVtOOTl του νομοσχεδίου. η οποία θα γίνει διό 

της αναγνώσεως των πλαγι.οτΙτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού οργανισμού Αναπτύξεως 

Γης ποσού ί6.792.568 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31.12.1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα,τανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων του αυτού Κεφαλαίου. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλqχo πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 5. 

Πίνακας θέσεων. Δεύτερος ΠΙνακας. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ο..-ιοιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθQα Ι. 2. 3 μα~ί με τον Πρώτο 
ΠΙνακα, 4, 5 και 6 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα Ι, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο 
Πίνακα, 4, 5 και 6 μαζί μι το Δεύτερο Πίνακα εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην tgi.tT) ανάγνωση του νομο
σχεδίου, η οπο(α θα γί.νει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠΡOUπOλOγισμOύ του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση. το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφιζετοι οε 

νόμο. 

Το δεύτερο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''0 περί προυπολογι
σμού του Κυπριακού οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση της 

Επιτροπής ενώπιον του Σώματος τη\; Βουλής. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ Ι ''Ο 

περι ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙ

ΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

Κ(κης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρ{ου 

Ρένος Πρέντζας 

Ο προυπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για το 1992 κατα
τέθηκε στη Βουλή στις 12 Μαρτ(ου 1992 και παραί-τέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού για μελέτη και υπoβoλ1j σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον πρσυπολογισμό αυτό σε σuνtδρΙα της που πραγμα
τοποιήθηκε στις 23 ΜαρτΙΟυ 1992. Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της 

Διεύθυνσης του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

Ο προυπσλογισμός αυτός, όπως κατατέθηκε στη Βουλή. προβλέπει για το 1992 
έξοδα ύψους !9.310.000. Η χρηματοδότησή του θα γίνει από πηγές του Οργανισμού 
και ιδιαίτερα από τα έσοδά του που προέρχονται από την E.ι-τLβoλή ποσοστών στους 
λογαριασμούς των κέντρων αναψυχής και α.ι-τό διάφορα άλλα δικαιώματα και τέλη 

που επιβάλλει συνολικού ύψους !8.11 0.000. Για τη χρηματοδότηση του νπολοίπου 

των δαπανών θα χρησιμοποιηθεί χρηματικό νπόλοι.πο (αποθεματικό) τον προηγού

μενου χρόνου. 
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Στα πλαΙσια της μελέτης του πιο πάνω προ\lπολογισμού η ε.-τιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί Ύια τις ενέργειες που έγιναν α.ι-τό πλευράς του Οργανισμού 

για την ελαχιστοποίηση των ΕΠι"ττώσεων που εί.χε στον τουρισμό ο πόλεμος στον 

Περσικό Κόλπο. οι οπο(ες ενέργειες εκφράστηκαν κυρίως με την αυξημένη προβολή 

και διαφτiμιση της Κύπρου. 

Η νέα τουριστική πολιτική, όπως αναλύθηκε ε"ωΠLον της Επιτροπής a..-τό τους 

αρμοδίους του Οργανισμού. ajtoβhtJtEL στην περιορισμένη και ποιοτικά αναβαθμι. 

σμένη τουριστική α\'ά.-ττυξη, στη βελτίωση, τον εμπλουτισμό και την αναβάθμιση 

γενικότερα του ΤOUΡιoτιχoιι ΠΡO'ίόvτoς, καθώς και στη διαφοροποΙηση του τouQ"" 
σηκού ρεύματος, με στόχο τη διατήρηση ή και αύξηση μακροπρόθεσμα των ωφελη. 

μάτων που αποκομίζει η Κ ίιπρος από τον τουρισμό. 

Ανάμεσα στα έργα του αναπτυξιακού προγράμματος του Οργανισμου περιλαμ

βόνovτoι και: 

(ο) Τεχνικές μελέτες για την υλοποίηση του προγράμματος για τον 

αγροτουρισμό, για την επέκταση της μαρίνας Λάρνακας. για την 

αξιοποίηση του αγρoκττjματoς Φρέυ. για τη δημιουργία μαρίνων κα~ 

καταφυγίων για σκάφη αναψυχής. για την αναδιοργάνωση των 

υπηρεσιών του Οργανισμού και για την αξιοποίηση της λίμνης της 

Ορόκλινης. 

(β) Η δημιoυργt.α και βελτίωση τουριστικών πλαζ. 

(γ) Η ΤOυριστικτj αξιοποίηση της πλατείας Τροόδους. 

(δ) Η δημιουργί.α. επέκταση και βελτίωση κατασκηνωτικών χώρων. 

Όσον αφορό τα διοικητικά έξοδα του Οργανισμού. δηλώθηκε ενώπιον της 

Eπιτρoπ~ς ότι καταβλ~θηκε κάθε προσπάθεια. ώστε αυτά να διατηρηθουν σε όσο το 

δυνατό πιο χαμηλά επί.ίτεδα. ΟΙ έξι νέες θέσεις που προτείνονται θεωρούνται 

(Ιί1αραΙτητες και δημιουργούνται έναντι της κατάργησης ισάριθμων υφισταμένων. 

Η Επιτροπή. αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του ΠΡOUπoλoγισμoύ του 

Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχ~ς. παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποι.ο. Οα γίνει διά 

της αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής ο..ό το Ταμε(ο του Κυπριακού Οργανιομού Τουρισμού 

ποσου Ι9.3]0.0ΟΟ για τη χρ~ση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. 
Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμ

ματος άλλων άρθρων. Άρθρο 4. 
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Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμ.-ι:λήρωμα. Άρθρο 6. 

npOEΔPOI, 

ΥπάΡΧΕΙ οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο 
Πίνακα. 4. 5 μαζΙ με το Δεύτερο Πίνακα και 6 μαζί με το Συμ.-ι:λήρωμα εγκριθούν: • 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως. τα άρΟρα ].2, 3 μαζί με τον Πρώτο 
Πίνακα, 4, 5 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα και 6 μαζί με το Συμπλήρωμα εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Παρακαλιίι τον έντιμο Γραμματέα να προβεΙ στην τρίτη ανάγνωση, η οποία Οα 

γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμοίι Τουρισμού Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφΙζεται σε 

νόμο. 

Το υπ' αρ. 3 θέμα. που είναι ''Ο περί Συμ.ι-ι:ληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 1) του 1992", δεν είναι έτοιμο προς συζήτηση σήμερα. 

Προχωρούμε επομένως στο υπ' αρ. 4 Οέμα, που είναι ''Ο περί Συμπληρωμα. 
τικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του ]992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει Τ1}ν Έκθεση Τ1}ς Επιτροπής 

στο Σώμα της Βουλής. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ IΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Aνtωνίoυ 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω θέμα σε δύο σuνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 
Μαρτίου 1992. 



2266 

Με το νόμο που προτείνεται σκoπείτα~ 11 έγκριση πλllρωμτ'!ς από το λογα
ριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού (6.055 και 1'1 διάθεσή του για την κάλυψη της 

πρόσθετης δα.-τάνης που προκύπτει α.ίτό την Lδρ"ση ορισμένων νέων και την κατάρ

γηση υφιστάμενων θέσεων στο Υπουργείο Παιδείας. 

Ειδικότερα , με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται τι δημιοιιργία ι ι νέων 

θέσεων Πρώτου Λειτουργού Εχπαίδευσης (Κλίμακα Α14) έναντι της κατάργησης Ι 1 
υφιστάμενων θέσεων Ανώτερου Λειτουργού Εχ.ιw[δεuσης (Κλίμακα ΑΙ3). 

Από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην ε..-τιτροπή από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Παιδείας προκύπτει όη 11 πιο πάνω προτεινόμενη δομή ικανοποιεί ης 
προσπόθειες του ΥπουργεΙΟυ Παιδείας για αποτελεσματικότερη λειτουργία και 

διοικητική αναδιάρθρωσή του. 

Η Κοινοβουλευτική επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμοίι συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιωξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''0 περί Σνμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 9) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. η Oι"toLo θα γίνει διά 

της αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής σ.."tό το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείον ποσού !6.055 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίον Ι m. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας, Πρώτο Μέρος. Δεύτερος 

Π ίνακας, Δεύτερο Μέρος. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων Ι , 2, 3 μαζί με τον πρώτο 
ΠΙνακα και 4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο Μέρος και Δεύτερο Πίνακα, 
Δεύτερο Μέρος; 

Μη νπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα προαναφερθέντα άρθρα μαζί με 

τους Πίνακες εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνUXJη τον νομοσχεδίον. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. η ΟΠΟ{.α θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροiliJ,ολογισμού 
Νόμος (Αρ. 9) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για τη θέσπιση «ιιτο"ύ 10" νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν ιιπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπίζεται 

σε νόμο. 

ΤΟ υπ' αρ. 5 θέμα. που εΙναι ''Ο περΙ Χαρτοσήμων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1991~. δεν εΙναι έτοιμο για συζήτηση σήμερα. 

Το αμέσως επόμενο θέμα είναι "Ο περΙ Ειδικεύσεως ΣυμπληρωματικΤ;ς Πιστώ

σεως (Ταμε(ο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του ]992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση της Επιτροπής 

στο Σώμα της Βουλής. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚOJΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΌ ΠΟΥ TITAOΦOPEITAJ ''Ο 

nEPI ΕIΔlκεΥΣΕΩΣ ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ [ΓΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 5) ΤΟΥ 1992" 

Παeόντες : 

Λεόντιος Ιεροδι.αχόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Mαρκtδης 

Ανδρέας ΓεωργΙου 

ΝΙκος ΚατσουρΙδης 

Αβραάμ Α ντωνί.ου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Πα..-ταδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μόρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμο'ίι μελέτησε το 

πιο πά\'ω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στιλ; 30 Μαρτίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγxQL01j πληρωμής από το λογα

ριασμό του ΤαμεΙου Αναπτύξεως ποσού f243. 1SS και η διάθεσή του για την αγορά 

οικήματος στο Στρασβούργο. το οποΙο θα χρησιμοποιείται ως κατοικία του 

Μόνιμου Αντιπροσώπου της Κ ύπρου στο Συμβούλιο της Ευρώπης. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που xatatte1jxav στην Ε.ι-τιτροπή α.-τό τους εκπροσώ
πους του Υπουργείου Οικονομικών. το κτίριο που πρόκειται να αγοραστεί και το 

οποί.ο θα χρησιμοποιείται ως κατοικία του πρέσβη έχει ήδη εξευρεθεί. Πρόκειται 

για οίκημα κλασικού τύπου που βρίσκεται σε πολύ καλ.ή θέση και είναι άριστα 

συντηρημένο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμο\!. λαμβάνο

ντας υπόψη τα στοιχεΙα που κατατέθηκαν ενώπιόν της α..-τό τους εκπροσώπους του 

• , 
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Υπουργε(ου Οικονομικών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επι.διώξεις του ΊJπ6 σνζή

τηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα Εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο. αφού ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιθεί ο τω.aς του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περΙ Ειδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Avα.-ττύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1992", 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές ε.,,{ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν u.-cdQlouv ομιλητές Επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 
Γραμματέα να πQOβεΙ στην δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτ(τλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό ίου Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

r243.155 για τη χρήση του έτους που λήγΕΙ στις 3 Ι Δεκεμβρίου Ι 992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθουν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2 και 3 μαζί με τον Πί.νακα 

εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα 

εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

παρακαλώ τον έντψο rραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο· 

σχεδίου, 11 οποία θα γίνει με Τl1ν ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

rPAMMATEAI: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπλl1ρωματικής 

Π ιστώσεως ΠαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό Οεσπισθεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπίζεται 

σε νόμο. 

rLa τα επόμενα δύο θέματα υπάρχει κοινή Έκθεση στl1ν οποία αναφέρεται ότι 
τα δύο νομοσχέδια συμ.ίττύσσονται σε ένα κείμενο. Είναι "Ο περί Τελωνειακών 

Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Προποποιηnκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και 
80 περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 3) 
Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο Τl1ς αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής, τον κ. Λεόντιο Ιεροδιακόνου. να αναγνώσει την Έκθεση Τl1ς Επιτροπής 

στο Σώμα της Βουλής. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (Ι) 

''Ο ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΓΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑ Ι (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ 

ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ι εροδιακόνου . Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος ΚατσουρΙδης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoγισμoύ μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 30 Μαρτίου 
1992. 

Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Δεύτερου 

Πίνακα του περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμου, ώστε το 

εισαγόμενο αλάη που προορίζεται για περαιτέρω επεξεργασία ή για βιομηχανική 

χρήση να επιβαρύνεται με τους συντελεστές του κοινού εξαγωγικού δασμολογΙΟυ. 

Σκοπός ίου δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του 

Δεύτερου Πίνακα του ίδιου βασικού νόμου, ώστε τόσο τα παρασκευάσματα που 

χρησφοποιούνται ως αποσμητικά χώρων όσο και εκείνα που χρησιμοποιούνται για 

ίον αρωματισμό των χώρων να κατατάσσονται στην ίδια δασμολογική κλάση και να 

επιβαρύνονται με τους ίδιους συντελεστές όσον αφορά τον εισαγωγικό δασμό. 

ΟΙ πιο πάνω τροποποιήσεις θεωρούνται αναγκαίες για σκοπούς καλύτερης 

δασμολογικής ταξινόμησης των πιο πάνω προ·Cόντων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οπο(.ους προτείνονται οι πιο πάνω τροποποιήσεις, γι' 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφι.ση των δύο υπό συζήτηση νομο

σχεδίων σε νόμο. αφού προηγουμένως διαμορφωθούν σε ενιαίο κείμενο με τον τίτλο 

''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώοεως (Γροποποιηnκός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεΙΙτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, τι οποία θα γίνει διά 

της αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

. Τροποποίηση του Δεύτερου Πίνακα του βασιχοίι νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγχρΙνovτoι ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Η τρΙτη ανάγνωση θα γΙνει δι' αναγνώσεως το\! τίτλου μόνο. παρακαλώ τον 

έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση τσυ νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφiρεται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1m. 
Το επόμενο θέμα . το υπ' αρ. 9 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, εΙναι ''Ο περί 

Εγγραφής Χημικών (Γροποποιηηκός) Νόμος του 1992", παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλειιτιχής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Ε.πιτροπ'ής στο Σώμα της Βο\lλής. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΧΗΜΙΚΩΝ (ΓΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα"όντες: 
Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γιαννόκης ΚασουλΙδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

ΝτΙνος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγε(ας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

σννεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαρτίου 199'2. Στα πλαίσια της 

μελέτης του πιο πάνω νομοσχεδίου παρευρέθηκαν στην Eπ~τρoπή και εξέφρασαν τι.ς 

απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της Ππγκύπριας Ένωσης 

Χημικών, του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου και της Βιολογικής Εταιρείας 

Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για την εγγραφή χημικών: 

(α) με την παράταση της ημερομηνίας κατάρτισης του Μητρώου Χημικών 

και του Καταλόγου Αδειούχων Χημικών μέχρι τις 30 Ιουνίου 199'2 και 

(β) με την κατάργηση ορισμένων προσόντων που παρέχουν το δικαtωμα 

εγγραφής στο Μητρώο Χημικών. 

Η παράταση που ζητεΙται κρίνεται αναΥκαία. για να μπορέσει το Συμβούλιο 

Εγγραφής Χημικών να ετοιμάσει τα πιο πάνω μητρώα, μια και οι Κανονισμοί για 

την ετοιμασΙα των εν λόγω μητρώων καθυστέρησαν να εκδοθούν. 
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Η KOLvoβoulΕUtLKft EπLTρoπή Υγείας υιοθετεί τους σχαιιούς του πιο πάνω 

νομοσχεδίου. γι' αυτό και ομόφωνα Eι.σtrrtΙται στη Βουλή την ψiιφισή του σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί, ώστε οι ννες προθεσμίες που προτείνονται να ισχύσουν ως τις 

30 Σεπτεμβρίου 1992 και αφού διασφαλιστεί ότι οι προτεινόμενες αλλαΥές δε θα 
επτιρεάσουν ή παραβλάψOΥV το δικαίωμα επραφής στα εν λόγω μητρώα των 

προσώπων που δικαιούνταν να εγγραφούν σύμφωνα με την υπό τροποποίηση 

βασική νομοθεσιο.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπό.ρχουν ομιλτιτές επί θέματος αρχης; 

Εφόσον δεν υπό.ρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμμαιέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποιο. θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση ΤOΊJ άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΤροποποΙΤ)Οη του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Μεταβατική διάταξη. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3,4,5 και 6 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1,2,3.4.5 και 6 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανά-γνωση. 

Παρακαλώ τον tντιμo Γραμματέα να προβεί στην τρΙτη ανά-γνωση του νομο

σχεδίου, η ΟΠΟι.ο. θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφή; Χημικών (Γροποποιη

τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπό.ρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρο"ίιμε σtO επόμενο Οέμα, το υπ' αρ. 10 στη σημερινή ημερησια διάταξη, 
που είναι "Ο περί Στρατο"ίι της Δημοκρατ(ας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992". 
Επειδή ο Πρόεδρος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικης Επιτροπής, ο κ. Χατζηδημη

"",ρίου, αποuoιάζει. καλώ τον AντLJtQόεδρo της ΕπιτροΠ"ής να ανα-γνώσει την Έκθεση 

ττις Επιτροπής στο Σώμα. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟLΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο περι ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα@όντες: 

Τάκης Χατζηδl1μητρΙου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας ΓεωQΎιoυ 

Δώρος Χριοτοδουλίδης 

Λώρης Λ υσιώτης 

Κίμων Παναγ{.δης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πι.ο πάνω vομοσχέδι.ο σε 

δύο συνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαρτ(ου και στι.ς 2 Απριλίου 
1992. Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδιου κλήθηκε και εξέφρασε 

τις απόψης του στην Επιτροπή ο Υπουργός Άμυνας. 

Σκοπός ΤΟ\l νόμο\! που προτείνεται είναι 11 τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας γι.α το στρατό της Δημοκρατίας, ώστε να λoyί.ζr:ται συντάξιμη υπηρεσ(α ο 

χρόνος υπηρεσίας των γιατρών που υπηρετούν στην Εθνική ΦρouρΌ με ονομαστική 

κλήση και συνεχή a..-τασχόληση με βάση τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας για την 

Εθνική ΦρouρΆ οι οποίοι έχουν στο μεταξυ διοριστεί στο στρατό της Δημοκρατίας 

πάνω σε μόνιμη βάση. 

Συμφωνα με τα στoιχεtα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από την κυβερνη

τική πλευρά. μέχρι τον Οκτώβριο του 1989 οι ιατρικές και υγειονομικές ανάγκες της 
Εθνικής Φρουράς καλυπτονταν βασικά από τρεις μόνιμους αξιωματικους γιατρους, 

από δεκαεπτά ιδιώτες γιατρους γενικής ιατρικής , καθώς και από τρεις οδοντογια
τρούς. οι οποίοι καλούνταν ονομαστικά a..-τό τον Υπουργό Άμυνας, δυνάμει 1'0\1 
άρθρου 10 των περΙ της Εθνικής Φρουράς ισχυόντων Νόμων. για υπηρεσι.α συνε
χούς a..ίασχόλησης, Στους γιατρούς αυτούς. οι οποίοι a..ίασχολούνταν για σει.ρά 

ετών και έφεραν βαθμό επίκουρο" αξιωματικου, επιτρεπόταν να a..-τασχολούνται και 
ιδιωτικά, νοουμένου όμως ότι δε θα επηρεα!;όταν η υπηρεσια το\lς στην Εθνιχή 

Φρουρά. 

Σημειώνεται ότι οι γιατροΙ αυτοί Οα μπορούσε να είχαν προσληφθεί ως 

μόνιμοι αξιωματικοί νγειονομιχού ή έστω με σύμβαση. Όμως, για διάφορους 

λόγους δεν κρίθηκε τότε σκόπιμη η πρόσληψη γιατρών στο στρατό της Δημοκρατίας 

πάνω σε μόνιμη βάση. Εξάλλου. ο ισχύων τότε Νόμος περί Στρατού της Δημοκρα

τίας δεν προέβλεπε την πρόσληψη Κ\ιπρίων πολΗών με σiιμβαση. 

Επειδή αφενός η με ονομαστική κλήση a..-τασχόληση των γιατρών δεν ήταν 

δuνατό να συνεχι.ζεται για απερι.όριστο χρονικό διάστημα και αφετέρο" η ιατρική 

εξυπηρέτηση τόσο των μόνιμων στελεχών όσο και των στρατεοοΙμων έπρεπε Ύα 

τεθεί πάνω σε πιο ορθολογιστική βάση, εξασφaλΙOτηκαΎ στον Τακτικό προυπολο

γισμό του 198926 θέσεις Αξιωματικών (13 θέσεις Λοχαγών και 23 θέσεις Υπολο
χαγών) για διορισμό σ' αυτές στρατιωτικών γιατρών, ενώ παράλληλα θα κατηργεΙτο 

η ονομαστική κλήση. 



2273 

Μερικοί από τοιις διορισθέντες πάνω σt μόνιμη βάση γιατρούς ιιπηρετούσαν, 

μέχρι την πρόσληψη τοιις, με ονομαστική κληση συνεχονς απασχόλησης. Οι γιατροί 

αυτοί., των οποίων η ηλικία κυμαίνεται μεταξύ 41 και 52 ετών, ιιπέβαλαν αίτημα να 

θεωρηθούν σνντάξιμη υπηρεσ(α τα χρόνια που υπηρέτησαν στην Εθνικη Φρουρά με 

ονομαστικη κληση συνεχονς α.ίιασχόλησης. Το αίτημα των γιατρών αυτών κρίθηκε 

δικαιολογημένο από την ηγεσία της ΕθνικτΊς Φρουράς και το Υπουργείο Άμυνας. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου η ΕπιτροπτΊ ζτΊττ]σε να 

κατατεθούν πρόσθετα στοιχεία αναφορικά με όλες τις πεΡL1Πώoεις γιατρων που 

έχουν ιιπηρετήσει κατά καιρούς στο στρατό της Δημοκρατίας πάνω σε προσωρινή 

βάση για μεγάλο χρονικό διάστημα, έστω και αν αυτοί δεν κατέστη τελικά δυνατό να 

προσληφθούν πάνω σε μόνιμη βάση. κυρίως γιατί είχαν ξεπεράσει το ανώτατο όριο 

ηλικίας για πρόσληψη. 

Η EnLtΡOΠi!, υπό το φως των πρόσθετων στοιχείων που της δόθηκαν, έχει την 

άποψη ότι, παρά το γεγονός ότι η υπηρεσία ορισμένων γιατρών στην Εθνική 

Φρσιιρά για λόγους τυπικούς δεν καλύπτεται από τις πρόνοιες του υπό σuζi!τηση 

νομοσχεδίου, ώστε να θεωρηθεί συντάξιμη υπηρεσία. θα ήταν δικαιο να μην 

αγνοηθεί η υπηρεσία τους αυτή για σκοπούς κάποιας κατά χάριν διευθέτησης. Η 

εισήγηση ττ]ς ΕπιτροπτΊς έγινt δεκτη αlτό τον Υπουργό Άμυνας, ο οποίος και 

ανέλαβε να την πρoωθiισει αρμοδιως. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, με βάση τις πιο πάνω παρατηρήσεις 

της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψi)φιση σε νόμο του υπό συζήτηστ] νομοσχε

δίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές εJτί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθονν: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο

σχεδίου, τ] οποία θα γίνει δ ι ' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Στρατού ττ]ς Δημοκρατίας (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

γπάρχε~ ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφ(ζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θtμα. το υπ' αρ. 11 στη σημΕΡΙντΊ TIμερ~σια διάΊαξη, 
που είναι ''Ο περΙ Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροπ:οποιηηχός) Νόμος του 1992\ για το 
οπο(ο υπάρχει κοινή Έκθεση με το θέμα υπ' αρ. 19. που είναι "Οι περΙ Γενικού Διοι,..
κητικού Προσωπικού - θέση Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού (Σχέδιο Υπτιρεσίας) 
ΚανovιομοΙ τΟ'υ 1992". Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεuτικής 

EπΙΤQαι.ής να αναγνώσει την Έκθεση της Ε.ί"ιτροπής στο Σώμα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

θα τΊθελα να κάνω την εισήy\1σr} αυτό το θέμα. όπως και το 19. ~Oι περί 
Γενικο"ύ Διοικητικού Προσωπικού - θέση ΠρώΤΟ" Διοικηηκού ΛειτoυQΎOύ (Σχέδιο 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", που έχουν κοινή Έκθεση, να αναβληθεΙ για μία 
εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιος είναι ο λόγος αυτής της αναβολής; Η Έκθεση. αντιλαμβάνομαι. κuκλo

φόρησε εγκαίρως. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ναι, κυκλοφόρησε εγκαίρως δεν είναι τεχνικό το θέμα. Εγώ σέβομαι το έργο 

που έχει κάνει η ΕπιτροπτΊ Νομικών, αλλά, επειδή υπάρχει ένα σημείο το ().ι"COίο θα 

ήθελα να σUΖητήσω με τον Πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών και την υπόλοιπη 

Επιτροπή που αφορό: τους μηχανικούς. θα ήμουν υπόχρεος, αν μπορούσατε να 

αναβάλετε αυτά τα θέματα για μια εβδομάδα. Δεν ξέρω αν οι υπόλοιποι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα πρόβλημα όσον αφορά. τους Κανονισμούς για 

το σχέδιο υπηρεσίας, διότι, απ' ό,ΤΙ αντιλαμβάνομαι , λήγουν σήμερα! επομένως θα 

υπάρξει αυτό το ουσιαστικό πρόβλημα. Εκείνο που θα εισηγούμουν είναι να μοι.ρα

στούν τα δύο θέματα. δηλαδή να εγκριθούν οι Κανονισμοί που αφορούν το σχέδιο 
υπηρεσίας και να παραμείνει, να αναβληθεί η πρόταση νόμου, δηλαδή το νομο

σχέδιο. σνyyvώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι το μεν πρώτο θέμα απορρΙΠΤεται διά της Εκθέσεως, ενώ 
οι Κανονισμοί εγκρίνονται. Κατά συνέπεια είνα~ το ανάποδο το οποΙΟ εισηγεΙτα~ τι 

Έκθεση. Αλλά θα δώσω το λόγο στον κ. XρLστoυ. 

Α XP IΣTOV: 

Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, σιιμφωνούμε με την άποψη του συναδέλφου, 

του κ. ΣυλλοίΙρτι. γιατί νομιζουμε ότι υπάρχουν κά.iΤΟια θέματα που θα ήταν 
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σκόπιμο να 1α συζητήσουμε και. αν δεν νπόρχει πρόβλημα. και τα δύο θέματα να 

αναβληθoiιν. Γιατί 10 ένα σννδέεται οε ένα βαθμό ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι . αντιλαμβάνεστε όμως ότι λήγουν οι Κανονισμοί και, αν δεν περάσονν 

σήμερα, τότε απορρΙΠΤονται αυτόματα και θα πρέπει να eπανακατατεθoυν. Εδώ 

είναι 10 πρόβλημα το οποίο προκύπτει , τουλάχιστον όσον αφορά το 19. Αν είχαμε 
χρόνο, θα το κατανοούσα και δε θα το συζητούσα, αν συμφωνούσαν όλες οι πλευρές . 

Αλλά διά της αναβολ'ής επιτυγχάνεται ακριβώς το αντίθετο από αutό το οποι.ο 
επιδιώκεται. Δηλαδ'ή απορρL-πονται, ενώ κανονικά, τουλάχι.στον σ..-c' ό,τι βλέπω 

στην Έκθεση. θα περνούσαν ομόφωνα. 

Α ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Υπάρχει πρόβλημα να επανακατατεθoiιν; Δε νομίζω να υπάρχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

ΔημιουργεΙται ένα χρονικό πρόβλημα και θα υπάρξει μια καθυστέρηση. 

Α ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Καλύτερα να πληρώσουμε σε χρόνο παρά σε ουσ(α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Να βεβαιωθούμε όμως όη υπάρχει σοβαρό θέμα ουσίας , πριν γίνει αυτό. Γι' 
αυτό ερωτώ τα άλλα κόμματα και καλώ τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να 

τοποθετηθούν. 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΏΡΟΥ: 

Μια ερώτηση απλώς. Α ν δε συζητηθoiιν σ'ήμερα οι Κανονισμοί. απορρΙΠΤο* 
νται ή θεωρούνται εγκεκριμένοι αυτόματα; Τι ισχύει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Αν δεν απορριφθούν, περvoύν αυτόματα. μάλιστα. Κατά συνt.-cELO δεν μπορεί 

να αναβληθεί το 19. Το μόνο το οπο(ο θα αναβληθεί είναι 10 νομοσχέδιο το οπο(ο η 
'Εκθεση σ...ορρL.τει. 

Δεν έχω καμιά ένσταση να αναβληθoiιν και τα δύο νπό την έννοια ότι οι Κανο* 

νισμοί περνούν αυτομάτως, αφού εξάλλου qxxLvttaL ότι αυτ'ή 'ήταν και η πρόθεση 
όλων των πλευρών. και θα δοθεί αναβολ'ή μιας εβδομάδας για το πρώτο θέμα. Αν 
δεν νπάρχει ένσταση, θα δεχτώ την εισήγηση 10υ συναδέλφου, του κ. Συλλούρη. 

Από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος είμεθα σύμφωνοι; 

ΛΟΙίτόν, εφόσον όλες οι πλε\ιρές συμφωνούν διά των Κοινοβουλευτικών τους 

Εκπροσώπων. 1ότε αναβόλλονται τα θέματα για την επόμενη εβδομάδα υπό την 
έννοια ότι οι Κανονισμοί θα περάσουν αυτόματα ένεκα της ημερομηνίας λ'ήξεως. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν δεν ταλαιπωρούμε τη Βουλ'ή, αν μ.ι"τορείτε. να το αφτ;σετε 
στο τέλος και να προχωρήσουμε, για να διαβουλευθούμε λίγο πάνω στο θέμα αutό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. θα 'δώσω την ευκαιρία να γίνουν διαβουλεύσεις και θα επανέλθουμε. 
όταν τελειώσουν όλα τα άλλα θέματα. Αλλά θέλω να προειδοποι'ήσω ότι. επειδ'ή δε 



2276 

διαβλέπω πολλή συζήτηση για τα θέματα της νομοθετικής εργασίας και επειδή βλέπω 

ότι σε 15-20 περLπoυ λεπτά θα λήξει η νομοΟετική εργασία, πρέπει να προχωρήσετε 
στις διαβουλεύσεις σας. για να πρoλάβfτε τουλάχιστον να καταλήξετε σε κάτι. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, το υπ' αρ. 13 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, 
που είναι ''Ο περί της Σύμβασης της Βιέννης για την προστασια της Στιβάδας του 

Όζοντος και του Πρωτοκόλλου του Μόντρεαλ για τις OυσLες που Καταστρέφουν τη 

Στιβάδα του Όζοντος (Κυρωτικός) Νόμος του 1m", και καλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτρο.ίτής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής 

στο Σώμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ!ΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΤΗΣ 

ΒΙΕΝΝΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣίΆΣIΑ ΤΗΣ ΣΤΙΒΑΔΑΣ ΤΟΥ ΟΖΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΤΟΥ 

ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΤΟΥ ΜΟΝΤΡΕΑΛ ΓΙΑ ΤΙΣ ΟΥΣΙΕΣ ΠΟΥ ΚΑΤΑΣΤΡΕ

ΦΟΥΝ ΤΗ ΣΤΙΒΑΔΑ ταΥ αΖΟΝΤΟΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΙ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Χρίστος Σολωμής. Πρόεδρος 

Λώρης Λ uoιώτης 

XρLσtoς Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Ε..,ιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 31 Μαρτίου 1992. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν Ε"λπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και Βιομηχανίας, οι οποίοι ανέλυσαν τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης της Βιέννης 

για την Προστασία της Στιβάδας του Όζοντος και του πρωτοκόλλου του Μόντρεαλ 

για τις Ουσίες που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος, στα οποία η Κυπριακή 

Δημοκρατ(α α.ίτοφάσισε να προσχωρήσει με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβου

λίου με αριθμό 32.570 και ημερομηνία 8 Νοεμβρίου 1989. Η επιψήφιση 0 .• 1:6 τη 
Βουλή του υπό αναφορά νομοσχεδΙΟυ επιβάλλεται για την κατά νόμο κύρωση της 

πιο πάνω Σύμβασης και του Πρωτοκόλλου. 

Με την πιο πάνω Σύμβαση, που συνήφθη στη Bι..tννη στις 22 Μαρτίου 1985 και 
τέθηκε σε ισχύ στις 22 Σεπτεμβρίου 1988. σκοπε(ται η λήψη μέτρων για την 

προστασία της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος από δυσμενείς ΕΠι.-ιτώσεις 

που προκύπτουν ή εΙνα~ δυνατό να προκύψουν ως Q.ι,oτέλεσμα δραστηριοτήτων που 

μεταβάλλουν ή εΙναι πιθανόν να μεταβάλουν τη στιβάδα του όζοντος. Ως στιβάδα 

του όζοντος η Σύμβαση ορίζει τη στιβάδα ατμοσφαιρικου όζοντος πάνω από την 

πλανητική οριακή στιβάδα. Όπως επεξηγηματικά αναφέρεται στην εισηγητική 

έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέτο.ση νομοσχέδιο. η στιβάδα του όζοντος αποτελεΙ 

ένα φυσικό φΙλ τρο στην ατμόσφαιρα που εμποδίζει να φτάσει στην επιφάνεια της 

γης το μεγαλύτερο μέρος της υπεριώδους ακτινοβολίας. Η ακτινοβολία αυτή σε 

μεγάλες δόσεις μπορεΙ να επιφέρει αύξηση των περιπτώσεων καρκίνου του 
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δέρματος, να προκαλέσει οφθαλμολογικές παθήσεις, υποβόθμιση τouανoσOΠOΙT]

τιχού συστήματος και μεLωση της ανάπτυξης των φυτών και κατ' επέκταση ΤΤις γεωρ

γικής παραγωγής και . γενικότερα. σοβαρή διατάραξτι των οικοσυστημάτων του 

πλανήτη μας. 

Για την επίτευξη των πιο πάνω στόχων τα σvμβαλλόμενα μέρη , σύμφωνα με 

τις δυνατόττιτές τους και τα μέσα που διαθέτουν, αναλαμβάνουν την 'υποχρέωση να 

ανταλλάσσουν πληροφορίες, να συνεργάζονται στη διεξαγωΥή έρευνας και συστημα

τιχτ\ς παρατήρησης, να ιιι.οθετούν κατάλληλα νομοθετικά ή διοικητικά μέτρα και να 

εφαρμόζοuv κατάλληλη πολιτική τόσο για την καλύτερη κατανόηση και εκτίμηση 

των επιπτώσεων της ανθρώπιντις δραστηριότητας σττι στιβάδα του όζοντος όσο και 

για τον έλεγχο. περιορισμό. μεΙωση ή πρόληψη τέtoιας δραστηριότητας, σε περι. 

πτωση που ανακαλυφθεί ότι η δραστηριότητα αυτή έχει ή είναι δuνατό να έχει 

δυσμenίς eπιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία και το περιβάλλον. 

Στην εν λόγω Σύμβαση προβλέπονται επίσης οι υποχρεώσεις του εκτελεστικού 

της οργάνου, που το αποτελούν οι αντι.:rτρόσωπoι των συμβαλλόμενων μερών, καθώς 

και της εκτελεστικής γραμματεΙας της Σύμβασης. Στην [δια Σύμβαση περιλαμβάνο

νται επίσης διατάξεις αναφορικά με τη διαδικασία υποβολής προτάσεων για την 
τροποποΙησή 'tης. τη διευθέτηση διαφορών. την υπογραφή αποδοχής, προσχώρησης 
και αποχώρησης, την έναρξη της ισχύος της για κάθε συμβαλλόμενο μέρος, καθώς 

και για τη συνομολόΥηση πρωτοκόλλων που αποβλέπουν στην προώθηση πρακτικών 

μέτρων για την καλύτερη δυνατή εφαρμογή της Σύμβασης. 

Με βάση την τελευταία πιο πάνω πρόνοια συνήφθη το υπό εξέταση Πρωτό

κολλο του Μόντρεαλ στις 16 Σεπτεμβρίου 1987. που τέθηκε σε ισχ" την Ιη Iανouα .. 
ρΙου 1989. Σκοπός του Πρωτοκόλλου αυτού είναι η λήψη προληπτικών μέτρων για 
τον έλεγχο όλων των παγκόσμιων εκπομπών ουσιών που καταστρέφουν τη στιβάδα 
του όζοντος. με απώτερο στόχο την εξάλειψτj τους με βάΟ11 τις εξελίξεις της 

επιστήμης και λαμβάνοντας υπόΨ11 και τους τεχνικούς και οικονομικούς παράγο

ντες. 

Ειδικότερα, μι το υπό αναφορά Πρωτόκολλο σκοπεΙται η μείωση της παρα

γωγής των χλωρoφθoeανθράκων (CFCs) και μιας άλλης ομάδας σταθερών αλογονο
μένων ενώσεων, των halons. κατά 85% μέχρι το έτος 2000 και 11 πλήρης διακοπή της 
παρo.γW'Yiις των ουσιών αυτών σε μεταγενέστερο στάδιο. Οι ουσιες αυτές, που 

αποτελούν το μεγαλύτερο κίνδυνο καταστροφής του όζοντος, χρησιμοποιούνται οε 

ευρεία κλίμακα ως προωθητικά στα αεροζόλ, ως πρώτη ύλη στη βιομηχανία 

πλαστικών, ως διαλυτικά, ως ψυκτικά μέσα στα ψυγεία και στις συσκευές κλιματι

σμού, καθώς και σε άλλες βιομηχανικές δραστηριότητες. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδtoυς, η παγκόσμια κατακραυΥή για τη χρησιμοποΙηση των πιο 

πάνω ουσιών από τις διάφορες βιομηχανίες οδήγησε πολλές από '(ις βιoμηχανLες 

αυτές στην προσπάθεια να αντικαταστήσουν τις οuoιες CFCs, που περιέχουν 
μεθάνιο. με υγραέριο το οποίο δεν περιέχει μεθάνιο και συνεπώς δεν επηρεάζει '(ο 
όζον. Στην Κύπρο, σύμφωνα με '(ους [δ ιους εκπροσώπους, δεν παράγονται τέτοι.ες 

ουσίες , αλλά εισάγονται και, αφο" μεtα.-τοιηθούν ή με άλλο τρόπο υποστούν επεξερ
γασία, εξάγονται. 

Η προσχώρηση '(ης Κυπριακής ΔημοκραtΙας στη Σύμβαση και το Πρωτόκολλο. 

'(α οποία μέχρι τον Ιανουάριο του 1992 επικυρώθηκαν από 82 και 75 χώρες αντΙ

στοιχα, επι.βάλλετα~, όπως δήλωσαν οι πιο πάνω αρμόδιοι. ενόψει της μελλοντικής 
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απαγόρευσης εισαγωΥής α...ό τις πιο πάνω χώρες κυπριακών προ"όντων που περιέ

χουν CFCs ή που έχουν υποστεί επεξεργασία με τη χρ'ήση των ουσιών αυτών. Ταυτό
χρονα. από την προσχώρηση στην εν λόγω Σύμβαση και το Πρωτόκολλο η Κύπρος 

θα αποκομίσει σημαντικό πολιτικό όφελος λόγω της σίιμπραξής της στην παγκόσμια 
προσπάθεια που καταβάλλεται για την α...οτροπ'ή της καταστροφής της στιβάδας του 
όζοντος. Συναφώς κατατέθηκε ότι. με βάση την υφιστάμενη κατανομ'ή των εθελο

ντικών συνεισφορών των χωρών που προσχώρησαν στη Σίιμβαση και το Πρωτό
κολλο. η Κύπρος δεν υποχρεούται να συνeισφέρει στους προυπολογισμούς εξόδων 

που πρQβλέ...oνται από τη Σύμβαση και το Πρωτόκολλο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Περιβάλλοντος. υιοθετώντας τους σκοποίις και 
τις επιδιώξεις της υπό αναφορά Σύμβασης και του Πρωτοκόλλου και λαμβάνοντας 
ιδιαίτερα υπόψη ότ~ η Κίι:τρος δεν πρέπει να μείνει αμέτοχη στις προσπάθειες για 
επίλυση του μείζονος περιβαλλοντικού πQOβλ'ήματoς της πιθανής καταστρoφi]ς της 

στιβάδας του όζοντος που α...ειλεΙ κάθε μOQφi] ζωής στον πλανήτη μας, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την 

κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά Σύμβασης και του Πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 
Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου . η οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Πρώτος Πίνακας. Πρώτο Μέρος, Δεύτερο Μέρος. Δεύτερος 
ΠΙνακας. Πρώτο Μέρος. Δεύτερο Μέρος. Άρθρο 2. 

Κύρωση Σύμβασης και Πρωτοκόλλου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι. 2 μαl;ί με τον Πρώτο Πί.νακα, Πρώτο 
Μέρος, Δεύτερο Μέρος και με το Δεύτερο Πίνακα, Πρώτο Μέρος, Δεύτερο Μέρος 
και 3 εγκριθoίtν: 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. τα άρθρα 1.2 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. Πρώτο 
Μέρος, Δείttερo Μέρος και με το Δείttερo Πίνακα, Πρώτο Μέρος, Δεύτερο Μέρος 
και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. 

Παρακαλώ τον έντιμο Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης της Βιέννης για την 

Προστασία της Στιβάδας του Όζοντος και του πρωτοκόλλου του Μόντρεαλ για τι,; 
OυσLες που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος (Κυρωτικός) Νόμος του 199'2. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα). 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο και η 

Σύμβαση, καθώς και το Πρωτόκολλο, X\lQOύv'tat. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το ιιπ' αρ. 16 στη σημερ~νή ημερήσ~α διάταξη, 
ποιι εΙνα~ ''Οι περί Σχολής Κωφών - θέσε~ς Διειιθυντή, Ανώτεροιι Δασκάλοιι, 

Δασκάλοιι και Δασκάλοιι Λογοθεραπείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί τοιι 

1992", και καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβοιιλειιτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση της επι-ι:ροπής στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "οι ΠΕΡΙ ΣΧΟΛΗΣ ΚΩΦΩΝ -
θΕΣΕΙΣ ΔΙΕΥθΥΝΤΗ, ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΔΑΣΚΑΛΟΥ, ΔΑΣΚΑΛΟΥ ΚΑΙ 

ΔΑΣΚΑΛΟΥ ΛΟΓΟθΕΡΑΠΕΙΑΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1992" 

ΠαQόντες: 

Ειιοτάθιος Ευσταθίοιι. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Xατζηγιάvvης 

Κώστας Κωνσταντίνοιι 

Παύλος ΠαπαγεωΡΥ{ου 

Αριστοφό:νης Γεωργίοιι 

Νίκος Μοιισιούττας. εκπροσωπώντας τον κ. Μάρκο Κυπριανού 

Η ΚοινοβοιιλεΙΙΗκή Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους π~o πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαρτίοιι Ι 992. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρειιρέθηκαν εκπρόσωποι του Υποιιργε(ου Οικονομικών, οι 

οποίοι ανέλοοαν τοιις σκοπούς των ιιπό ΣVΖήτηση Κανονισμών, και τοιι Υπουργείου 

Παιδείας κα~ της ΠΑΣΥ Δ Υ, οι οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τοιις. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδι.δονται με βάση "[α άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σΚΟΠΕιται ο καθορισμός των 
σχεδ(ων ιιπηρεσΙΟς των θέσεων Δι.e'Uθυντή, Α νώτεΡΟ1J Δασκάλοιι, Δασκάλου και 

Δασκ6:λΟ1J ΛΟΥοΟερα.ίτείας στη Σχολή Κωφών t01J Ynougyet01J Παιδείας. 

Η Κοινοβο1Jλε'Uτική E.ι-cLtΡOmi Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξΗς των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη 

πάνω ο' αυτούς γνώμη της ΠΑΣΥ Δ V, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τοιις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: Υπάρχει ένσταση 

όπως εγκριθούν οι Κανονισμοί σύμφωνα με την Έκθεση της Επιτροπής; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. οι Κανονισμοί ομόφωνα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 17 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, 
που είναι "Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας - θέση ΔιευθUVΤΉ Βιομη
χανίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", και καλώ τον Πρόεδρο της αρμό

διας Κοινοβουλειιτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο 

Σώμα. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚOlΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣΙΏΝ ΕΜΠΟ· 
Ρ ΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ - θΕΣΗ ΔιενθΥΝΤΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ (ΣΧΕΔΙΑ 
ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΤΟΥ Ι992~ 

ΠαQόvτες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομ";ρου 

Σοφοκλής Χατζτιγιάνντις 

Χρίστος ΠOUQΎoυρ(δηι; 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παiιλoς ΠαπαΥεωργ[ου 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω ΚανονισμοίΙς 
σε τέσσερι..ς συνεδριες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 ΦEβρouαρ(oυ και 
στις 12 και 19 Μαρτίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης των υπό Ο\ιζ;ητηση Κανονι.

σμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Ε.ι.ιτροπή εκπρόσωποι του YnotIgyeΙOu 

Οικονομικών. οι οποίοι ανέλυσαν τους σκoπoiις των Κανονισμών. του Υπονργε(ου 

ΕμπορΙον και Bιoμrιχανίας και τον Επιστημονικου Τεχνικού Eπιμελrιτrιρ[oυ 

Κύπρου, οι οποΙοι εξέφρασαν ης απόψεις τονς. 

Με τους πιο πάνω κανονωμούς, οι οποΙοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμον για τη δημόσια νπηρεσl.α. σκοπείται η τροποποίηση τον σχεδ(ον 
υπηρεσίας της θέσης ΔιεUΘυντή Βιομηχανίας στο YπoυργtίO Εμπορίον και Βιομηχα· 
νίας. 

Η Κοινοβονλειπική Ε.ιίιτροπή Νομικών, ύστερα α,ίτό τη μελέτη των νπό σuζή· 

τηση Κανονισμών και τη σίιγκριση τον ισχύοντος και του προτεινόμενου σχεδΙΟΙ) 

uπηρεσίας, διαπίστωσε ότι το ισχiιoν σχέδιο νπηρισΙΟς εΙναι πολύ ικανοποιητικό 

όσον αφορά τα απαιtούμενα προσόντα, γι' αutό και ELOTJytLtat στη Βουλή την απόρ· 
ριψτ) των νπό αναφορό Κανονισμών. 

Τα Μέλη tης Επιτροπής • Βουλευτές της Κοινοβονλευτικής Ομάδας tOU 
ΑΚΕΛ.Αριστερό.Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις απόψεις tους 

πάνω στο θέμα καtά τη συζήtησή tOU ενώπιον της ολομέλειας του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχouν ομι).rιtές Ε.ίΙ θtμαtος αρχής: 

Αντιλαμβάνομαι όη το ΑΚΕΛ Ε.ίεφυλάχθη να τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Εφόσον δε βλέπω να νπάρχει t..ίιφύλαξη, αντιλαμβάνομαι όtι και tO ΑΚΕΛ· 
Aρισtερά ΣUμφωνεΙ με την απόρριψη tων Κανονισμών. Κατά συνι,-τεια ... 

Ο κ. ΓεωργΙου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κακώς αντιλαμβάνεστε ότι το ΑΚΕΛ συμφωνεί με trιv απόρ

ρΙψη. 
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ΠΡΌΕΔΡΟΙ: 

Μα, δε σηκώσατε το χέρι σας. κύΡΙΕ Γεωργίου! επομένως, όταν δεν υπάρΧΗ 
ένσταση ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ανέμενα να aπoπερατώσετε το λόγο σας. για να ζητήσω το ).6ΥΟ. κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Άλλη φορά μόνο μην «ργοπορήσετε. γιατί μπορεί να απορριφθούν και στο 
τέλος θα ζητάΤΕ το λόγο και θα έχο"ν 'ήδη απορριφθεΙ Λοιπόν, έχετε το λόγο. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Πιστεύω ότι αιΙΊό το θέμα σuνδέετα~ άμεσα. κύρι.ε Πρόεδρε, με 10 θέματα τα 
οποΙα αναφtραμε προηγουμένως, του Πρώτου Διοικηnκοίι ΛΕιτουργού. Συνεπώς. 
αφ' ης στιγμής εκείνο το θέμα τουλάχιστον αναβλήθηκε και Επειδή 11 θέση του Διευ
Buvtt't Βιομηχανίας είναι μια από τις 17 θέσει.ς των Πρώτων Διοικητικών 
Λειτουργων, πιστεύω ότι αυτό το θέμα είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με ΕχεΙνο και θα 
πρΙΠει να έχει την (δια τύχη με τα υπόλοιπο, ούτως ώστε και αυτή τι Βουλή να έχει 

μια ομοιόμορφη πολιτική σε αυτά τα ζητήματα. 

Συνεπώς η δική μας η θέση είναι ότι πρέπει το θέμα να αναβληΟεΙ και να 
ολοκληρωθεί η συζήτησή του με την ολοκλήρωση της συζήτησης για τα άλλα δυο 
θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε υπόψη σας ότι έμειναν δύο ακόμα θέματα και μετά τελειώνει η νομοθε· 
τική εργασία. Κατά συνέπεια ... 
ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Έχουμε να εκφράσουμε θέσεις για τα άλλα θέματα. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είστε έτοιμοι στο τέλος να συζητήσετε και αυτό το θέμα και αν δεν υπάρχει 
ένσταση από τα άλλα κόμματα. τότε να το αναβάλω για το τέλος της συζήτησης, 
νοουμένου ότι θα τοποθετηθείτε επί όλων των θεμάτων. 

Κατά συνέπεια προχωρούμε στο υπ' αρ. 18 θέμα στη σημερινή ημερήσια 
διάταξη . που είναι "Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Τροποποιητικο() Κανονισμοί 
του 1992", και καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟ!: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΟΡΓιΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ περι ΤΟΥ 
ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΣΦΑΓεlΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

n(1~ντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 
ΔημήΤΡTlς ΚοντΙδης 

ΚΙκης Γιάγκου 

ΑυΥερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιποκοπί"της 

Γιαννάκης Ομήρου 
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Η Ko~νoβoυλε"τική Επιτροπή ΓεωργΙας και Φυσικών Πόρων μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρ(ες της που πραγματοποιή

θηκαν στις 27 ΦεβρουαρΙο\). στις 12 και 19 ΜαρτΙΟυ και στις 2 Απριλ.ιοιΙ 1992. 
Στην πρώτη Ο\Μδρίοση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρενρέθηκαν ο Πρόεδρος του 
Διοικητικού Συμβουλίου και ο Γενικός ΔιευθυVΤΗς το\l Κεντρικού Σφαγείου. καθώς 

και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της ΔημοκρατΙος. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδΙδονται με βάση το άρθρο 21 και 25 
ΤΊ1ς βασικής νομοθεσίας για τα σφαγεΙα. σχοπεΙται η αύξηση των δικαιωμάτων 

σφαγής ζώων στο ύψος που προτάθηκε το 1991 με την κατάθεση σχετικών τροπο
ποιητικών Κανονισμών. Σύμφωνα με τα στοιχε(α που καταιέθηκαν στην Επιτροπή, 

οι ΠΡΟΤΕινόμενες αυξiισεις για τα τέλη σφαγής tώων αποβλέπουν στην κάλυψη του 

ελλείμματος του προυπολογισμού του Σφαγείου. στην κάλυψη του κόστους λειτουρ. 

γΙας του κα~ στη χρηματοδότηση της εκτέλεσης πρόσθετων έργων που αποσκοπούν 

στην επέκταση των υπηρεσ~ών του σε ολόκληρη την υπαίθρο πλην της επαρχίας 

Πάφου. 

Όπως είναι γνωστό. η Boυλ~ στη συνεδρία της στις 28 ΝοεμβρΙΟυ 1991. 
ύστερα από εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. που είχε μελετήσει παρόμοωυς τροποποιητικούς κανονισμούς για την 

αύξηση των τελών του Σφαγείου. ενέκρινε μειωμένες αυξήσεις. έtσι που να μην 
επηρεαζόταν υπερβολικά το καταναλωτικό κοινό. Η Επιτροπή είχε επίσης εισηγηθεί 
'Τη λήψη από τους αρμοδίους όλων των αναγκαίων μέτρων για την πλήρη αξιο· 

ποίηση των δυνατοτήτων του ΣφαγεΙΟυ με απώτερο στόχο και επι.δίωξη τη συμπίεση 

των εξόδων λειτουργίας του κα~ τη δημιουργία των απαραίτητων προυπσθέσεων για 

την αύξηση της παραγωγικότητάς του και την πω εύρυθμη λειτουργία του. 

Οι προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς νέες αυξήσεις για τα 

τέλη του ΣφaγεΙOυ είναι ακριβώς οι (διες με τις αυξησεις που προτάθηκαν το 1991. 
τις οποίες όμως η Βουλή ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής θεώρησε υπερβολικές, 
γι ' αυτό και δεν τις αποδέΧθτ1κε στο Vψoς στο οποίο προτείνονταν. 

Η Επιτραι-ι:ή με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ξανά ενώπιόν της. τα 
οποΙΟ. όπως έχει δια..-ι:ιστώσει . δε διαφέρουν από τα στοιχεία παυ κατατέθηκαν 
προηγουμένως για το (διο θέμα. ομόφωνα κατέληξε στην απόφαση ότι δεν ενδεΙ· 

κνυται οποιαδήποτε άλλη αναθεώρηση των τελών αυτών, γι' αυτό και εισηγείται στη 

Βουλή την απόρριψη των υπό συζ~τηση Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχ~ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής, το ερώτημα που τίθεται 

είναι: Υπι'ιρχει ένσταση να α..-ι:ορριφθούν οι Κανονισμοι. σύμφωνα με την Έκθεση 
της Επιτροπής; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Κατά συνέπεια, μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί απορρίπτονται 

ομόφωνα. 

Το τελευταίο θέμα, το υπ' αρ. 20 στη σημερινή ημερήσια διάταξΊ1. εκτός από 
εκείνα τα οποία αναβάλαμε για το τέλος της σUΖήΤΊ1σης του ΚεφαλαΙΟυ Α", εί.ναι το 

θέμα ~ Απόφαση της Βουλής των Αντw-ι:ροσώπων που εξουσι.οδοτεΙ τη διενέργεια 
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δαπάνης α...-τό το Ταμε(ο Αμυνnκής θωράκισης της Δημοκρατίας". Επειδή ο 

κ. Χατζηδημητρίου απoυσιάζε~, παρακαλώ τον Αντιπρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευΗκής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΙΣΗΓΗΤΙΚΗ ΠΡΟΤΑΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ 

ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΜΥΝΤJΚΗΣ 

θΩΡΑΚJΣΗΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤιΑΣ 

Παιmvτες;: 

Τάκης Χατζηδημητρtoυ, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Κατσουρί.δης 

Δώρος Χριστοδουλιδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας συνήλθε σε τρεις συνεδρίες που πραγ

ματοποιήθηκαν στις 30 Ιανouαρ(oυ, στις 6 ΦεβρouαρΙoυ και στις 12 Μαρτίου 1992. 
Στην πρώτη συνεδρίασή της η Επιτροπή εvημερώθηχε λεπτομερώς από τον YπoυQγό 

Άμυνας, που είνα~ μέλος της Επιτροπής Διαχειρίσεως του Ταμείου Αμυντικής 

θωράκισης, για τις προυπολογιζόμενες αμυντικές ανάγχες για το έτος 1992. 

Η Επιτροπή με βάση την ενημέρωση που είχε εισηγείται στη Βουλή την έγχριση 

της απόφασης που επισυνάπτεται με την οποία εξουσιοδοτείται η Επιτροπή Διαχει
ρίσεως του Ταμfίου να προβεί σε δαπάνες ύψους (231.405.653 για την αμυντική 
θωράκιση της Δημοκρατίας με τις προυποθέσης που έχουν τεθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Υπάρχουν ομιλητές επί. Οέματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Νιώθω την ανάγχη να αναφέρω για σχοπούς σωστής τοποθt'tησης ή καλύτερα, 

αν θέλετε, σωστής ενημέρωσης, επειδή είδαν το φως της δημοσιότητας και κάποιες 

αναφορές που δεν ανταποχρΙνονται στην πραγματικότητα, ότι το ποσό που σήμερα 

με την εισηγητική της πρόταση η Επιτροπή Άμυνας υποβάλλει προς έγχριση 

ομόφωνα στο Σώμα είναι του ύψους των ί23 Ι εκ. και το ποσό αυτό αφορά τους 

αμυνtικoυς μας προυπολογισμους, την αμυντική μας θωράκιση για τα επόμενα 

τέσσερα χρόνια. 

Επειδή, όπως φαίνεται, από το λεκτικό ίσως να δημιουργείται η εντυπωση όη 
είναι ο ετήσιος προυπολογισμός, ο προυπολογισμός ενός έτους για _ην αμυντική 

μας θωράκιση, και επειδή, επαναλαμβάνω, είδαν το φως της δημοσι.ότητας κά..-τοιες 

αναφορές ότι και πάλι διατίθενται οικονομικοί. πόροι πέραν των δυνατοtήτων του 

Ταμείου, υΠfνΟυμΙζω -και αυτά έχουν δει ήδη το φως _ης δημοσιότηtας με σωστές 

αναφορές στο παρελθόν, όταν και η ίΙολΙΗκή ηγεσΙα και η στρατιωτική ηγεσΙα πριν 
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από δύο περl.πoυ μτΊνες είχαν την ευκαιρία να ενημερωθούν ιιπεύθυνα σtην 

παρουσία και του Προέδρου της Δημοκρατίας- ότι είχε τότε συμφωνηθεί ομόφωνα. 

όπως και σήμερα. το ποσό που τίθεται ενώπιόν σας των (231 εκ. να είναι OυOLα

στιχά η κατανομή στα επόμενα τέσσερα χρόνια, που θα είναι ισοζυΥι.σμένος περί.nOυ 

ο προυπολΟΥισμός, αφού τα έσοδα και τα έξοδα του Ταμείου Αμυντικής θωρόκισης 

τα προσεχή, συμ.."τεριλαμβανομένου του 1991. τα προσεχή, λέω. τρία χρόνια. τέσσερα 
συνολικό, θα είναι περl.πoυ. επαναλαμβάνω. ισοζυγισμένα. Είναι τα έσοδα ΤΟ\l 

Ταμείου Αμυντικής θωράκισης του ύψους των 72 τόσων εκατομμυρΙων λιρών και 
επί τέσσερα μας δίνουν τον αριθμό. κύριοι συνάδελφοι. περίπου 'Το ποσό των 

ί231 εχ. ouv χόποιες άλλες αγορές θα είναι σίγουρα και αποδεδειγμένα ισοζυγι
σμένος ο προυπολΟΥισμός. Να μη διαπράττει λOLΠόν ειδικά μια μερt.δα του τίιπου 

το [διο σφό.λμα -καλόπιστα, πιστεύουμε- να διαιρεί το ποσό αυτό με τις μέρες του 

χρόνου του 1992 ή τις εβδομάδες και να αποδεικνύει έτσι ότι γίνεται διάθεση κονδυ
λίων πέραν των οικονομικών μας δυνατοτητων. 

Επίσης να αναφέρω ότι λεπτομερής ~κθεση και σχόλια του Ταμείου Αμυντικής 

θωράκισης τόσο για τον ετησιο προυπολογισμό του 1992 όσο και για το τετραετές 
εξοπλιστικό μας πρόγραμμα έχει κοινοποιηθεί ταυτόχρονα με την κυκλοφορία 

αυτής της εισηγητικής πρότασης στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, οι 

οποίοι. βέβαια, σίγουρα υπεύθυνα μπορούν να ενημερώσουν κ·αι τα υπόλοιπα Μέλη 
του Σώματος. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή πρόκειται για aπoπληρωμές' η άποψή μου είναι ότι δεν είναι κατάλ

ληλη η ώρα. για να γίνει συζήτηση επΙ του θέματος. 

Υπάρχει οποιοσδή,ίτοτε άλλος ομιλητής επί. θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχει άλλος ομιλητής Ε.ίΤΙ θέματος αρχής, ρωτώ: Υπάρχει 
ένσταση η aπόφαση να εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφiJρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. η απόφαση εγκρίνεται ομόφωνα. 

Επειδή φτάσαμε στο τtλος της νομοθετικής εργασίας, επανέρχομαι στα θέματα 

τα οποία αφήσαμε σε εκκρεμότητα, δηλαδή στο νομοσχέδιο που ΤΗλοφορείται ''Ο 

περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" για το οποίο υπάρχει 

'Κοινή Έκθεση μαζί με τους Κανονισμούς που αναφtρoνται ως "Οι περί Γενικού 

Διοικητικού Προσωπικού - θέση Πρώτου Διοικητικού Λειτο\!ργού (Σχέδια Υπηρε
σίας) ΚανονισμοΙτο\! 1992". 

Επίσης με βάσ11 την ίδια συλλογιστική και ης ίδιες αρχές μας λέχθηκε ότι 

ΙΠρεπε να αφήσουμε και έχουμε αφήσει πίσω τους Κανονισμούς που αναφέρονται 

ως "Οι περί Υπηρεσι.ών Εμπορί.οΙ) και Βιομηχανίας - θέση Διεuθ\1νtή Βιομηχανίας 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 

Ελπίζω να έχουν γίνει οι σχετικές διεργασίες και να έχει υιοθετηθεί από όλες 

τις πλευρές μια ομοιόμορφη αντιμετώπιση του θέματος. θα ήθελα να ακούσω 
aπόψεις. 

Ο κ. Ευσταθίο\!. 
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ΕΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

ΕκεΙ που φαΙνεται να συμφωνούν οι εισηγητές που εισηγήθηκαν να αναβληθεί 

η εξέταση του θέματος είναι ότι θα πρέπει να ψηφιστεί από το Σώμα η απόρριψη και 

των δuo σχεδίων υπηρεσίας και να επανέλθουν σε μια άλλη συνεδρία, για να επανε

ξεταστεί το θέμα ενόψει ορισμένων επιφυλάξεων που έχουν δημιουργηθεΙ στη σκέψη 

εκείνων οι οποίοι δεν εΙχαν την ευκαιρία να δουν το θέμα πιο βαθιά και όχι των 

Μελών βεβαίως της Επιτροπής Νομικών που ήταν παρόντα όταν εξεταζόταν το 

θέμα. 

φοβούμαι όμως ότι η απόρριψη των Κανονισμών και η επαναφορά τους, που 

δε δημιουργεί πρόβλημα, γιατί είναι τεχνική απόρριψη, ίσως να μην εξυπηρετήσουν 

τους σκοπούς και τις απώτερες σκtψεις εκείνων οι οποίοι ε ισηγούνται την αναβολή 

του θέματος, διότι, δυνάμει των προνοιών του Νόμου 1 του 1990, όταν μια θέση 
προβλέπεται στον προυπολογισμό του προηγούμενου έτους για το τρέχον έτος και η 

αρμόδια αρχή δε σπεύσει να προκηρύξει τη θέση αυτή και δεν αρχίσει η διαδικασία 

της πλήρωσης η οποία συμπληρώνεται εντός του ΑπριλΙου εκάστου έτους, τότε η 
θέση ακυρώνεται. Αυτή είναι η θέση την οποία εισήγαγε ο νόμος και για πολύ 

καλούς λόγους και σκοπούς έγινε τότε αυτή η νομοθετική ρύθμιση του θέματος, για 

να μην τραβιούνται για χρόνια πολλό ή να μην αναβάλλεται η πλτ1ρωση των θέσεων, 
ούτως ώστε μερικοί από τους αναμενόμενους υπΟψηφίους είτε να απoκτήσovν είτε 

να βελτιώσovν τα προσόντα τους, για να πάρουν και τη θέση η οποία προβλέπεται 

στον προυπολογισμό, Γι' αυτό το λόγο, αν και δεν υπάρχει ένσταση να απορρι,. 

φθούν οι Κανονισμοί και να επαναφερθούν, νομίζω ότι αυτό δε θα εξυπηρετήσει το 
σκοπό των εισηγητών αυτής της δι.αδικασιας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν άλλες απόψεις; 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Απλώς διεuκρινιστικά γύρω α .•• ό τα όσα έχουν αναφερθεί θέλω να πω ότι όλες 
οι πλευρές συμφωνούμε ότι λόγω της εκπνοής των δυο σχεδίων υπηρεσΙας θα πρέπει 

σήμερα να απορριφθούν καθαρά για τεχνικούς λόγους και αυτό πρέπει να διευκρινι
στεί, ώστε να έχουμε δικαίωμα να Ε.-τανέλθουμε. 

Ταυτόχρονα θα πρέπει να γίνει έκκληση από αυτή τη Βουλή το συντομότερο 

δυνατό να Ε.-τονακατατεθούν αυτοί οι δυο Κανονισμοι. ώστε να μας δοθεΙ η ευκαιρΙα 

εντός του μηνός ΑπριλΙου και προ της διακοπής των εργασιών της Βουλής για τις 
διακοπές του Πάσχα να έρθουμε και πάλι στην ολομέλεια για έγκριση και έτσι να 

είμαστε σύμφωνοι και με το νόμο. Αυτό είναι που θέλουμε να διεuκρινΙσOυμε. Τα 

θ~ματα ουσίας σΙγουρα θα έχουμε το χρόνο. όταν Οα συζητούμε την ουσία για ττιν 
ψήφιση, να τα συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν υπάρχει λόγος να μπούμε στα θέματα ουσιας. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση από όλες τις πλευρές, θα εξηγηθώ με τον ΠΡΟ'Lσtά

μενο των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, ώστε να απευθύνει το ταχύτερο δυνατό 

επιστολή στα αρμόδια τμήματα αναφtρoντας όη τι Q.ι-τόρριψη γΙνεται καθαρά για 
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τεχνικούς λόγους και ζητωντας να Ε.ιίανακατατεθούν οι Κανονισμοί εντός του μηνός 

Απριλίου, διότι, απ' ό,ΤΙ αντιλαμβάνομαι. αυτ.η είναι η πρόθεση των διάφορων 
πλευρών. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

θα πρέπει να αναβληθεί το θέμα 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Η Έκθεση το θέμα 11 Εισηγείται να Q.ιίoρQιφθεί και γι' αυτό το λόγο Q.ιίOΡΡί.
πτονται όλα. αν σvμφωνoύμε, και ζητούμε να επανακατατεθούν οι Κανονισμοί το 
ταχύτερο δυνατό. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Αν απορριφθεί και το νομοσχέδιο. κύριε Πρόεδρε. θα πρέπει να ζητ.ησουμε να 
ιπο.νακο.τατεθεΙ και αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. ακριβώς. 

ΑΡ. ΓEΩPΓrOY: 

Αλλά διερωτώμαι γιατί να το απορρίψΟυμε. αφού μπορούμε να το αφτ;σουμε 
εν ισχύι και, όταν θα ολοκληρώσουμε τη σvζ.ητηση για τα άλλα, να προχωρ.ησουμ.ε σε 
συζ.ητηση και γι' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα πρέ.ιίει να αντιστραφεί πλ.ηρως η Έκθεση η οποίο. ζητά να απορριφθεί το 

θέμα Ι Ι. Στην Έκθεση την οποία έχω Q.ι-ιoρρΙπτεται το θέμα Ι Ι και εγκρίνονται οι 
ΚανονισμοΙ Τώρα αυτό που εισηγείστε είναι να περάσει το 11, το νομοσχέδω. 

ΑΡ. ΓεΩΡΓΙΟΥ, 

Να μην περάσει και να μείνει σε εκκρεμότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είχατε πει κάτι το διαφορετικό προηγουμένως. Να Q.ι-ΙOQριφθει, αλλά. αν η 

πρόθεση είναι να αναβληθεί το νομοσχέδιο και επειδή υπάρχει κoιν1'j Έκθεση, είναι 
πολύ δύσκολο αυτή τη στιγμ.η να ξεχωρίσουμε αυτά τα δύο. 

Ο κ. ΠουργουρΙδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η θέση η δικ.η μου είναι ότι η Επιτροπή Νομικών ασχολ.ηθηκε σε βάθος με τα 

θέματα αυτά κο.ι εγώ ενίσταμαι στο να κάνουμε δουλειά στην Επιτροπή Νομικών 
σοβαρή και αξιόλογη και να ερχόμαστε εδώ κο.ι εκ του προχείρου να λέμε "ανάβαλε 
το ένα και ανάβαλε το άλλο". επιμένω να αναγνωσθούν οι Εκθέσεις και να τοποθε
τηθεί ο καθένας όπως έχει a.."'tοφασιστεΙ στην Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Χρίστου. 

ΑΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή ακριβώς σεβόμαστε τη δουλειά που γίνεται στην 

Επιτροπή Νομικών χαι σημειώνουμε ότι πράγματι έγινε μεγάλη προσπάθεια. για να 
εκφραστούν μέσα από τους Κανονισμούς και το νομοσχέδιο υπαρκτές ανάγκες και 
να λυθούν υπαρκτά προβλήματα. γι' αυτό η παράκλησιΊ μας είναι να δοθεί ελάχιστος 
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χρόνος, ώστε να πετύχουμε το καλύτερο δυνατό και να εκφράσουμε και τα συμφέ

ροντα κάποιων άλλων ομάδων ανθρώπων οι οποίοι. νομίζω, δικαιούνται να συμμε

τέχουν εξίσου σ' αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

κυριοι. να προχωρήσουμε πιο ορθόδοξα. Είναι καλύτερα. όπως έχουν τα 

πράγματα. να προχωρήσουμε στην καταψήφιση και του νομοσχεδίου και ας επανα

κατατεθεί το νομοσχέδιο σε συνδυασμό με τους Κανονισμούς, όταν επανακατατε

Οούν. διότι δεν ταιριάζει να αντιστρέψΟυμε την άποψη και στα τρία θέματα. Γι' 

αυτό το λόγο ρωτώ αν είμαστε ομόφωνοι για τις εξηΥήσεις που δόθηκαν από τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής και να cι,τoρριφθoύν όλα, δηλαδή "Ο περί Δημόσιας Υπηρε

σίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και "Οι περί Γενικού Διοικητικού προσω

πικού - θέση Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
]992". Η εισήγηση εΙναι για απόρριψη και επανακατάθεση το ταχύτερο. 

Υπό.ρχει ένσταση; 

Δεν υπόρχει. 

Για το θέμα με αρ. ]7 στην ημερτΊσια διάταξη, που είναι "Οι περί Υπηρεσιών 

Εμπορίου και Βιομηχαν(ας • θέση ΔιευθυvττΊ Βιομηχανίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992", η εισήγηση είναι να απορριφθεί για τεχνικούς λόγους και να 
Ε,'τανακατατεθεί το ταχύτερο δυνσ.τό μέσα στο μτΊνα Απρίλη. 

Υπάρχει ένσταση: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, απορρΙΠτεται. 

Έχει τερματισθεί η νομοθετικτΊ εργασία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. παρα· 

καλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατό.θεση των νομοσχεδίων και εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί προυπολογισμού της ΑρχτΊς Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπ~μπεται στην Κοινοβουλευτική Επηροπή Οικονομικών και προυπολο· 

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγρα.φι; και Εκτίμηση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρ<l>ίέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επηροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Εγγραφής Ιατρών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργεω Υγείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παραπέμπεται στην KoινoβoυΛΕUΤική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Δημοσίων Κολυμβηηκών Δεξαμενών Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε Q..,.ό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί προυπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Σ"ιrΥκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο· 
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιcrτώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 7) του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥπουΡΥεΙ-ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολσ. 
Υισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

7) Οι περί Λειτoυρykις των Δημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε.ι.ιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) ΟΙ περί Κέντρου Παραγωγικότητος θέσεις Προ'ίσταμένου 
Εκπαιδευτικού Επαγγελματικού Εργαστηρίου και Ανώτερου Εκπαιδειιτή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Eργασkις και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκ'lακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1) (α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985), 



2289 

10) Έγγραφα αποσταλέντα από το ΥπουργεΙΟ Οικονομικών στις 6/4/9'2 
σύμφωνα με το εΜφw (2) "tou όρθρου 4 του πιρΙ προυπολΟΥισμού 
Νόμου του Ι 992 (Αρ. 1 του Ι 992), το εδάφω (2) του άρθρου 4 του 
περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1992 
(Αρ. 2 του 1992) και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 Ίου περί Ειδικεύσεως 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 
Νόμο\! τον 1992 (Αρ. 3 του 1992). 

11) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 16/3/92 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του όρθρου 4 του περί προυπολογισμου 
Νόμου του 1991 (Αρ. 231 του 1990). "[Ο εδάφι.ο (2) του άρθρου 4 του 
περί Ειδικευσεως Πιστώσεως (fαμεi.o Αναπτύξεως) Νόμου του 1991 
(Αρ. 232 του 1990) και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως 
Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμου tO\l 1991 (Αρ. 233 του ι 990). 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Koινoβoυλεuτικη Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λσΥισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

12) Ο περΙ Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμοςτου 1992. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή εκλογικης περιφέρει.ας Λευκωσίας κ. Ευστά

θιο Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλεuτικη Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ ΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν εΙναι γραμμένη στην ημερήσια διάταξη που έχω μπροστά μου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Την έφεραν τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Να μείνει για την επόμενη ovvεδρία. Έπρεπε να είχε κατατεθεί. νωρίτερα. 

Μάλιστα. ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, γιατ' να μείνει για την επόμενη συνεδρία: 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Γιατί υπάρχει a..-τόφαση της προηγούμενης Βουλής ότι οι προτάσεις νόμου 

πρέπει να κατατίθενται μέχρι το μεσημέρι ... 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κατατέθηκε το μεσημέρι οτη Γραμματε(α. Επειδή δεν είναι γραμμένη σtην 

ημερήσια διάταξη; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε..ειδή μου ανέφερε ο Γραμματέας ότι τώρα την έχει πάρει. Αν δεν υπάρχει 
ένσταση, τότε να εγγραφεί. αλλά θέλω να επαναλάβω, επειδή δε θέλω να παρουσιά

ζομο.ι άδικος στο δικό μου το κόμμα, όη πρέπει οι προτάΟΗς νόμου να κατατίθε

νται μέχρι το μεσημέρι. Αν κατατέθηκε το μεσημέρι και δεν υπάρχει ένσταση, τότε 

παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕπιτροΠΊ\ Περιβάλλοντος. 

Έληξε η κατάθεση νομοσχeδίων και εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γρα.-ττώς) 

Ερώτηση με «e. ΣΤΆ' 393 που tιποβλιίθηχε από το Μέλος της Βουλης εκλογικής 

ΠΕοιφέΙΙΕιας Αμμοχώσtο" κ. Κλαί(lη ΑΥγελίδου στις Ι9 Μαοτίο\l 1992. 

"Το λεγόμενο Νοσοκομε(ο Παραλιμνίου δεν είναι παρά ένας σταθμός πρώτων 

βoηθε~ών. παρά τ~ς φιλότιμες και aξιέπαινες προσπάθnες που καταβάλλει το 

υπάQ'χoν ιατρικό και παΡΟ:ίατρικό προσωπικό. 

Η κυβέρνηση: 

(Ι) Πότε επιτέλους σκέφτεται να αναβαΟμίσει το υπάρχον νοσοκομείο. γι.α 

να καλύψει τις ανάγκες της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου, που (1.ι-τό 

μόνη της είναι πολυάνθρωπη, γίνεται δε πολυανθρωπότερΤ1 με τις 
χιλιάδες τουρίστες που κατακλ\ιζουν την περιοχή στη διάρκεια των 
θερινών μηνών: 

(2) Πότε προγραμματίζει να κτίσει το νέο νοσοκομείο, πράγμα πολύ 
επείγον, που μελλοντικά ίσως να γίνει το νοσοκομεΙο Αμμοχώστου; 

Οι κάτοικοι των Κοκκιvoχωριών αναγκάζονται να πrιγαΙνoυν στη Λάρνακα, 

ενώ σε αρκιτές περι...-ττώσεις επειγούσης φύσεως περιστατικών λόγω έλλειψης των 

αναγκαιαιν μέσων ο ασθενής απεβίωσε καθ' οδόν. 

Γι' αυτό ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 

(Ι) Με πόσους γιατρούς και ποιων ειδικοτήτων σκέφτεται να στελεχώσει το 

νοσοκομείο: 

(2) Με πόσο παρα'ίατρικό προσωπικό: 

(3) Με ποιο εξοπλισμό θα εφοδιάσει το νοσοκομείο, ώστε έστω και 

προσωρινά να μπορεί να ανταπoκρΙνtται στις ανάγκες των κατοίκων της 

περιοχής:" 

EQώIqoq με {lQ. ΣΤΆ' 394 που υ:τοβ)"ήθηχε από τους Ooυλεvτέ~ εx)"oγιxή~ πεQιφέ~ 
Qειας Λεμεσού χ . ΑuyεQι"ό ΠαπαQέ και Ττίμη Ευθυμίου στις 19 Μαιμίου 1992. 

"Τα όρια της κοινότητας Κάτω Αμιάντου είναι περιορισμένα και οι κάτοικοι 

αντιμετωπίζουν προβλήματα. 

Επειδή άρχισαν ήδη να ανωπooσovται τουριστικά αλλά και άλλως πως 

περιοχές του χωριού πο\! ανήκουν σε άλλες κοινόΤΤ1τες, καλείται το αρμόδιο Υπουρ

γείο να πληροφορήσει τη Βο\!λή αν μελετά το ενδεχόμενο αναπροσαρμογής και 
εjτέκτασης των οριων της κοινότητας και. αν ναι. πότε σκοπεύει να προβεί σ' αυτές." 
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Ε(!(Μηση με αρ. ΣΤΆ' 395 που υποβλήθηκε από του; Βουλευτές εκλΟ'Υ ικής περιφέ

~ειας Λεμεσοv κ. Aυyε~ινό Παπαρέ και Τ'tίμιι Ευθυμ ίου o'tI; 19 ΜαQτίου 1992. 

"Το κτ(ριο του παλιού δημοτικού σχολείου της κοινότητας Κάτω Αμιάηου 

βρΙσΊιεται σε άθλια κατάσταση, ενώ υπάρχει κίνδUΝOς να καταρρείιοει 11 οροφή του 
με σ...-τρόβλεπτες ΣUνέπει.ες. 

Έχουν γίνει ήδη oριoμf:να σχέδια κα~ μελtτες για την αναπαλαίωση του 

κτιρίου και αναμένεται η έγκριση του σχετικού δανείου, για να αρχίσουν τα έργα, 

Επειδή όμως παρατηρείται πολύ μεγάλη καθυστέρηση και ο κίνδυνος κατάρ
ρευσης του κτιρίου είναι OQOτός. καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει 

τη Βουλή τι προτίθεται να κάνει στο άμεσο μέλλον και πότε προγραμματίζει την 

έναρξη των εργασιών αναπαλαίωσης του κτιρίου. Μ 

Ερώτηση με (I12. ΣΤΙΑ' 396 που υποβλήθηχε από το\lς 80\lλευτές Εκ λΟ'Υ ικής πεI2ΙΙ#

Qeta; Λεμεσου χ, Aυyε~ινό Παπαρέ χαl Ττίμη Ευθ\lμίο\l στις 19 ΜαQτίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντου στερείται οικοπεδοποιήσιμης γης. 

Η χωριτική αρχή ζητά να της παραχωρηθεί γη που ανήκει στο δασονομείο. 
ώστε να διαχωριστεί σε οικόπεδα τα οποία να παραχωρηθούν οε νέα ζ,ευγάρια που 

Επιθυμούν να κτίσouν και να παραμείνουν στο χωριό. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με U(l. ΣΤΆ' 397 που υποβλήθηκε από 'tou; BotIleuTt ; εκλΟ'ΥΙΚΨ; πεQιφέ. 
ρειας Λεuκωσiας κ. Δημήτ(lη Συλλο\ιρη και Νίκο Μοuσιο\ιττα στις 23 Μαρτίοu 
1992. 

"Εδώ και αρκετό καιρό έχει παρouσιαστεί στην περιοχή Κα'ίμακλίου πολύ 

σοβαρό πρόβλημα δυσοσμίας, το οποίο ταλαιπωρεί σε μεγάλο βαθμό τους κατοίκους 
της περιοχής, 

Παρακαλούνται τα αρμόδια ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσουν τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

(Ι) Σε τι ενέργειες έχουν προβεί μέχρι σήμερα για επΙλυση ΤΟ1) προβλήματος; 

(2) Σε ποιες ενέργειες θα προβούν στο μέλλον και πότε η κοινότητα θα 
απαλλαγεί οριστικά σ...-τό το προα"αφερόμενο πρόβλημα;" 

Ερώτηση με Ct(l. ΣΤΆ' 398 που υποβλήθηκε από 1:0 80uλευτή εκλογικής πε(lljfέQειας 

Λεuχωσίας κ. Μάρκο ΚυΠQιανο\ι οης 20 !\1αllτίου 1992. 

" Καλει.αι ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο 
υπάρχει oxtbLO σήμανσης και φωτισμο\ι των νησίδων και διαχωριστικών τοιχω

μάτων των αυτοκινητόδρομων. ώστε να μην αποτελούν κΙνδuνo και παγίδα για .ους 

οδηγούς που οδηγούν στην εσωτερική λωρίδα του αυτοκινητόδρομου ιδ(.ως λόγω της 
μικρής απόστασης του τέλους της λωρίδας σ...-τό τη νησίδα." 

Ερώτηση με UQ. ΣΤΆΙ 399 που υποβλήθηκε από το Βοιιλε\lτή εκλογικής πεQιφέQειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 23 Μα(lτίου 1992. 

'Τα χωριά Σκούλλι και ΓουδΙ εγεΙρουν αΙτημα για επέκταση των οικιστικών 

τους ζωνών. καθώς και γ ια επέκταση της υδατοπρομήθειας, 

Καλείται το αρμόδLO Υπουργείο να πληροφορήσει τη Boυλτj αν υπάρχει 

οποιαδήποτε μελέτη ή σχέδια . καθώς και oπoιoδτjπoτε χρονοδιάγραμμα. γι.α τα πιο 

πάνω θέματα." 
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E~ώτηση με αQ. ΣΤ'Α' 400 πο" "ποβλήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥιΧής; πεQιφέQΕισς 
Πάφο" Χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 23 Μαρτίου 1992. 

" Καλούμε τους αρμοδ(ους να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντι.προσώ..-των 

γιατι. εφόσον στην Κύπρο υπάρχουν άνθρωπo~ προσοντούχοι στα θαλάσσια σπορ. 

δεν έχουν προωθήσει νομοθεσία που να υποχρεώνει όσους ασχολοίινται με τα 

θαλόσσια σπορ να αποκτήσουν τις αναγκαίες γνώσεις για σκοπούς ασφάλειας και 
για. την α,ίΤoφuyή δυστυχημάτων," 

Α1τάντηση ημερομηνιας 23 Μαρτίου 1992 '(ου YπoυQΎo\ι ΣυΥχοlνωνlών και ΈQΎων 

)(. Ρένσυ ΣταUQάκη στην εQ<Uτηση ΕΙ Εχ. 6, ημε~μηνίας 19 Ιουνίου 1991, του 
Κοινοβου}"ευτιχον Exπ~σώπo\l του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ Χ. Τάκη 

ΧατζηδημηΤQίου. 

"ΣχεΊιχά με αΙτημα της χοινότηΊος Ακακίου γιο τη δημιουργία υπόγειας 
διόβασης σε κατάλληλο σημε{ο στην κεντρική οδική αρτηρΙα Λευκωσίας-Μόρφου. 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η ανάγκη παροχής ανισόπεδης πρόσβασης μεταξύ των περιοχών στις δυο 
πλευρές της πιο πάνω οδικής αρτηρίας στην περιοχή ΑκακΙΟυ έχει απασχολήσει 

σοβαρά το Υπουργείο αυτό και τις αρμόδιες υπηρεοίες του. 

Η λύση του προβλήματος έγκειται στη δημι.ouργLα μιας ή περισσότερων ανισό

πεδων διαβάσεων (υπόγειων ή υπέργειων) σε κατάλληλα σημεία. των οποίων ο καθο

ρισμός δεν έχει ακόμη αποφασισθεί. γιατί προυποθέτει απαραίτητα την ετοιμασία 
τοπικού σχεδίου της περιοχής με ακριβή διάταξη των υπηρεσι.ακών δρόμων. Προς 

το σκοπό αυτό. το Τμήμα Δημόσιων Έργων βQίσκεται σε στενή επαφή με τις εμπλε

κόμενες υπηρεσίες ( Γραφείο Επάρχου Λευκωσίας. Τμήμα Πολεοδομιας και Οική

σεως και Τοπική Αρχή) για την ετοιμασία των αναγκαίων μελετών. βάσει των 

οποίων θα ληφθούν αποφάσεις ως προς το θέμα των προσβάσεων από τη μια προς 

την άλλη πλευρά της πιο πάνω οδικής αρτηρίας." 

Aπάvτ:ηση ημε"ομηνίας 20 Μα"τίο" 1992 του YnOU(l"fOiJ Εσωτε"ιχών Χ. Χ"ιστό· 
60"),0" βενιαμίν στην ε~τηση ΕΙ Εκ. 16, ημtQOμηνίας 4 Ιουλίου 1991, το" 

Βουί..ειιτή εχλοΥιχής ΠΕ"ιφέ"l!: ιαι; Λεμεσού χ . ΔώQO" θεοδώQO'" 

"Αναφορικά με τα έργα βελτίωσης των λεωφόρων Φρ. Ρούσβελτ και Ν. 

Παττ ίχη στη Λεμεσό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ύστερα από οδηγίες για επίσπευση των εργασιών, έχουν και στις δυο 

neQL.ι"tTώoE L; σιιJ1ι"tληρωθεΙ οι βασικές εργασίες. Η πλήρης σιιμπλήρωση 
των εργασιών που απομένουν (πλαχόστρωτα, επανακατασκευή παρόδων 

χ.ά.) προγραμματίζεται για μεν τη λεωφόρο Φρ. Ρούσβελτ για το τέλος 

ΦεβρouαρίOυ . γ ια δε τη λεωφόρο Ν. Π αττίχη για το τέλος Μαρτίου. 

(β) Με την επίσπευση των εργασιών και τη σταδιακή παράδοση στην 

κυκλοφορία των τμημάτων των λεωφόQων που αποπερατώνονταν έχει 

μειωθεί αισθητό. ο επηρεασμός των χατοΙκων και των καταστηματαρχών. 

(γ) Η σχετική νομοθεσία προνοεί για αποζημίωση των ιδιοκτητών γης που 

απαλλοτριώνεται. όχι όμως και για τον επηρεαομό τρίτων από 

διεξαγWΎ1'ι εργασιών. 

(δ) Πάντοτε . ανάλογα με τις ιδιαιτερότητες κάθε συγκεκριμένου έργου, 
λαμβάνονται όλα τα ενδεδειγμένα και εφικτά μέτρα για την όσο το 
δυνατό ταχύτερη σιιμπλήρωση των εργασιών με τον ελάχιστο δυνατό 
επηρεασμό των ενδιαφερομένων." 
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Απάντηση ημεQOμηνίας 26 ΦεJιQOuαρίΟ\J 1992 1:0" YΠO\lQΎoίι Εσωτε,,,Χών Χ. ΧQιστό. 
60\110\1 Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 5, ημερομηνίας 11 lουΙίοlJ 1991, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου Χ. Λάκη Θεοδούλου. 

"Σχετικά με το υδρευτ~xό πρόβλημα των κοινοτήτων της ορειVJjς και ημιο

ρεινής περιοχής Πάφου. σας πληροφορώ τα ακόλoUΘΑ: 

(α) Για επο..υση του υδρευτικού προβλ'ήματος των κοινοτήτων της ορηνής 

και ημιορηνής περιοχής Πάφου, που οξύνθηκε μέσα στο 199t λόγω της 
ανομβρ(ας των τελειΙταΙαιν χρόνων, βρΙσκovται υπό εκτέλεση ή 

ΠΡOγραμματ[ζOVΤαι τα πιο κάτω έργα: 

(Ι) Αξιοπο(ηση της γεώτρησης αρ. 93Π8 στη Λυσό για την παροχή 

συμ.."'tΙηρωματικής UΔΑΤOι-τρoμήθtιας στα χωριά Λυσός, 

Περιστερώνα. Φιλούσα Χρυσοχούς. Πελαθούσα. Μελάδεια, 
MελάνδQα, Σ(μου, Δρύμου χαι Δρυνιά. Η ολική δαπάτη εκτέλεσης 

του έργου εκτιμήθηκε σε ί171.400. Η πρώτη φάση του έργου, που 

αφορά δαπάνη ύψους ,(87.237. συμπληρώθηκε μέσα στο ]99 ], η δε 
δεύτερη φάση θα γίνει μέσα στο 1992. 

(11) Αξιοπο{ηση δυο γεωτρήσεων που ανορύχθηκαν πρόσφατα στον 
ποταμό Ξερό κοντά στα Βρέτσι.α από το Τμήμα Γεωλογικής 

Επισκόπησης. Με βάση προκαταρκτικό σχέδιο που ετοίμασε ο 

Επαρχιακός Μηχανικός του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, με την 

εκτέλεση του έργου θα είναι δυνατή η παροχή νερού στα χωριά 

Στατός.'Αγιος Φώτιος, ΚοιλΙνει.α. καθώς επίσης και στα χωριά του 

συμπλέγματος 'Άππηδες' - Κλάδος Παναγιάς (Παναγιά, Αξύλου, 

Λεμώνα). Σε περίπτωση προβλήματος θα μπορούσε να παραχωρηθεΙ 

νερό και στα χωριΙΙ του συμπλέγματος 'Άππηδες' . Κλάδος φύtης 
(Κανναβιού. Δρυνιά, Δρύμου. Σίμου. Ψάθι. Πολέμι, Κοίλη, Τσάδα, 

Στρουμπί, Αρόδες. Ίνεια, Δρούσια). Η δαπάνη εκτέλεσης του έργου 

υπολογ(ζεται να ανέλθει στις ,(340.000. 

(ίίί) Σχέδιο αξιοποίησης της γεώτρησης αρ. 134/84 στην Κούρτακα. Η 
γεώτρηση θα αξιοποιηθεί τόσο για αρδευτικούς όσο και για 

uδρευτικoύς σκοπούς. θα αρδευθεί έκταση που καλύπτεται από το 

Αρδευτικό Τμήμα 'Μαράδια' Λεμώνας και θα παραχωρηθεί νερό για 
ενίσχυση της UΔΑΤOΠΡOμήθειας Λεμώνας. Η ολική δαπάνη του έργου 

υπολογίστηκε σε ίl Ι 9.00 (ίl 10.000 για το αρδευτικό σκέλος και 
ί9.ΟΟΟ για την ύδρευση). Η πρώτη φάση του έργου συμπληρώθηκε 
μέσα στο 1991 και η δεύτερη φάση θα γίνει φέτος. ΤΟ υδρευηκό 

μέρος του σχεδίου θα γίνει κατά τη δεύτερη φάση. 

(Ιν) Ανόρυξη γεώτρησης στην Παναγιά για υδρευτικούς σκοπούς. Η 

γεώτρηση ανορύχθηχε μtσα στον Οκτώβριο 1991. θα γίνει 

δοκιμαστική άντληση και, αν αυτή αποδειχθεί Επιτυχής, θα 

ΕτοιμαστεΙ σχέδιο σπο το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για την 

αξιοποΙησή της. 

(ν) Σχέδιο αξιoπo{rισης γεώτρrισrις στον ποταμό Ξερό για ενίσχυση τrις 

υδατοπρσμήθειας των χωριών Αγία Μαρίνα Κελοκεδάρων και 

Πενταλιά. θα περιλrιφθεί σχεηκή πρόνοια στον προυπολογισμό 

Αναπτύξεως του έτους 1993. 
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(νί) Σχέδιο ενίσχυΟl1ς της UΔΑτoπρoμήθειας του χωριού ΑρχιμανδρΙτα 

ΜΟ το Κυβερνητικό γδο;τικό 'ΕρΥΟ Πισσουρίου. 

(β) Με Τ1] συμπλήρωση/εκτέλεΟll των πιο πάνω έργων αναμένεται ότι το 

υδρευτικό πρόβλημα που αvτ ιμετωπt.ζoυν σήμερα αρκετές κοινότητες της 

ορεινής και ημιορεινής περιοχής Πάφου θα επιλυθεί. Κάποιο πρόβλ11μα 
θα εξακολουθήσει (σως να \ιπάρχει μόνο σε ορισμένα χωριά που 
υδροδοτο';'νται α.ίτό το Σύμπλεγμα Υδατοπρομήθειας 'Πα.ίτα·Λουχάς' και 

δε διαθέτουν συμ.."'tλ.ηρωματική nm ύδρευσης (Φύτη. Λάσα, Ψάθι. Άγιος 

Δτιμrιτρι.ανός). Το θέμα μελετάται σε συνεργασία με το Τμήμα 

Aνα.ττiιξεως Υδάτων. 

(Υ) Όσον αφορό το θέμα της αξιοπο(ησης της πηγής 'Λoζo.ρiιδες" αναφέρεται 

ότι το Τμήμα AναπτUΞεως Υδάτων έχει προσλάβει συμβούλους μηχανικούς 

γι.α μελtτη της α:ιτόδοοης της πηΥι'ις και αξιοποΙησή της." 

Απάντηση lιμερομηνίας 23 MaQtiou 1992 του YπoυιtYoύ Σvyκοινωνιών και Έorων 
Χ. Ρένου ΣταVQάκη στην εQώτησl1 ΣΤ'Α'16, ημεQομηνία~ 16 Ιουλίου 1991, του 
Koινo~oυλευτικoύ Eκπ~oσώπoυ του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ, Τάκη 

ΧατζηδημηΤQίου, 

"Σχετικά με το δρόμο Πύργου-Παχύαμμου, σας πληροφορώ ότ~ το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και 'Εργων προγραμματίζει τη σταδιακή βελτίωση του δρόμου a\tfOiI, 
συνολικού μήκους 2 1 χμ. περι.-του. Σε πρώτη φάση θα βfλτιωθεί το τμήμα του 
δρόμου Μανσούρας - Πύργου μήκους 4 χμ., που λόγω της κακής τοιι κατάστασης 
τυγχάνει ΠΡΟΤΕραιότητας , έναΥη ιιπολογιζόμενης δαπάνης f600.<xx). Οι σχeτικές 

εργασιες προγραμματίζεται να αρχίσουν τον πeoσfχή lουνω με πιστώσεις ύψους 

ί300.000 που προβΗπονται στο φετινό προυπολογισμό Αναπτύξεως. Πρόσθετες 

πιστώσεις για το σκοπό αυτό θα περιληφθούν στον π ρουπολογισμό Αναπτύξεως 

του 1993." 

Απάντηση IlptQOpTJv La; S MaQTiov 1992 του YΠOυιrf0ύ ΕσωΤf(lικών κ . Χ(ιιστό
δουλου Βενιαμίν στην ΕιΙώτηση ΣΤ'Α'l8, ημεQομηνίας 22 Ιουλίου 1991, ΤΟ\l 

Βουλευτή εκλΟΥικής ΠfQιq:έQειας Aμμoxώσ'foυ κ . ΔημήΤQη Ηλιάδη . 

Σας πληραρορώ ότι τα Οέματα που τίθενται στις παραγράφους 1,2,3 και 5 
έχο\lν συζητηθεί σε πρόσφατες συνεδρίες των Κοινοβο"λε\tfικών Επ ιτροπών Οικο

νομικών και Π ρουπολογισμού και Εσωτερικών και έχουν δοθεί a..-ταντησε ις σ' αυτά 

τόσο από εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών όσο και από εκπροσώπους 

του ΡΙΚ . Εξάλλου απαντήσεις στα ερωτήματα περιέχονται και στον προυπολογισμό 

του ιδρύματος που βρίσκεται ενώπιον της Βουλής των AVΤI.ι-τρoσώπων για έγκριση. 

Κατάλογος των τακτικών και έκτακτων συνεργατών του Τρίτου Προγράμ

ματος του ΡΙΚ με τις αμοιβές τους. που ζητείται με την παράγραφο 4 της ερώτησης, 
επισιινάπτεται. n 

Απάντηση TJpEQOpTJvia; 2S ΦΕ~Qο\lαQ ίου 1992 του YnOU(l"foiJ ΕσωΤΕQικών κ, ΧQιστό

δονλου ΒενιαμΙν στην εQώτηση ΣΤ'Α'86, ημεQOρην(ας 8 Oκτωβ"ίOιJ 1991, του 
ΒουλΕντlί εκλογικής ΠΕρ,φέ"ειας Λεμεσο\ι κ . Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το γενικότερο θέμα της εγγραφής των αγροτικών δρόμων. σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οι περισσότεροι από τους αγροτικούς αμπελο"ργικους δρόμους που 

διανοΙχθηκαν τα tελευταία 20-25 χρόνια δεν έχουν εγγραφεί ως 
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δ"μόσιo~, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται σε διάφορες κοινότητες της 

υπαίθρου ορισμένα πρoβλτjματα (π.χ. κλείσιμο δρόμων από ιδιώτες, 

απόρριψη αιτήσεων για άδειες οικοδομής κτλ.). 

(β) Για eπ(λυση του σοβαρού αυτού προβλήματος χρειάζετα~ τι χωρομέτρτιοη 

των δρόμων που διανο(χθηκαν, ο προσδιορισμός σε χωρομετρικά σχέδια 

της έκτασης JtOu κατέλαβε ο δρόμος από κάθε ιδιωτιχη ιδιοκτησία. 

καθώς και τι ετοιμασΙα καταλόγου με τους εJΤllQεαζόμεvους ιδιοκτήτες. 

Μετά ττι συμπλτjρωση της εργασίας αυτής ζητούνται οι σuyxαταθέσεις 

των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών και, όταν δεν παραχωρούνται. 

προωθείται τι διαδικασία της α,ταλλοτρίωσης. 

(Υ) Η εκτέλεση της αναγκαΙας εργασίας από το Κ ΤΤιματολόγιο καθυστερεί 

εξαιτίας του τεράστιου όγκου εργασίας τον οποίο έχει να αντιμετωπίσει 

το Τμήμα Χωρομετρίας. Ελπίζεται να σημΕιωθεί κάποι.α πρόοδος, όταν 

πληρωθούν όλες οι κενές θέσεις του τμήματος και όταν θα αρχ(σει να 

λειτουργεί η διευθέτηση που η κυβέρνηση έθεσε πρόσφατα σε εφαρμογή 

για την ανάθεση ορισμένων χωρομετρικών εργασιών σε ιδιώτες. 

Ελ..'1[ζεται πως με τον τρόπο αυτό το Τμήμα Χωρομετρ(ας θα 

εξοικονομήσει χρόνο, γι.α να επιληφθεΙ πολλών καθυστερημένων 

υποθέσεων. 

(δ) Ε.ίτειδή ο αριθμός των δρόμων που δεν είναι εγγεγραμμένοι είναι αρκετά 

μεγάλος και η απαιτούμενη εργασία τεράστια, εΙναι αδύνατο να γΙνεται 

λόγος για ταυτόχρονη εγγραφή όλων των δρόμων μιας κοινότητας. Για 

το λόγο αυτό, καθώς και λόγω των δυσκολιών που αντιμετωπίζει το 

Κτηματολόγιο, η εγγραφή γίνεται με βάση κατάλογο προτεραιοτήτων που 

ετοιμάζουν οι Lδιες οι χωριτικές αρχές. Με βάση τη διευθέτηση αυτή 

έχουν ήδη ΕΥΥραφεΙ δρόμοι σε πολλά χωριά της Κύπρου." 

Arιάντηση ημε~oμηνίας 12 Μαρτίου 1992 του ΥπουΡΥΟ" Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α'89. ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1991, του 
Βουλευτή εκλογικής rιεριφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδονλου. 

"Σχετικά με την ασφαλτόστρωση του δρόμου του αναδασμού, ο ο".οίος συνδέει 

την περιοχή με τον κύριο δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Ο προτεινόμενος για βελτίωση και ασφαλτόστρωση δρόμος συνδέει τις 

κοινότητες Περιστερώνας-Σκουλλίου. έχει μήκος 3.5 χμ. περί..που και 

σνντομεύει την απόσταση των εν λόγω χωριών προς την Πάφο κατά 

7,5 χμ. 

(β) Σύμφωνα με εκτίμηση της δαπάνης που έγινε a..ό την Επαρχιακή 

Διοίκηση Πάφου. για την ασφαλτόστρωση του προτεινόμενου δρόμου 

απαιτεΙται το ποσό των ίδΟ.δΟΟ. 

(γ) Ο Έπαρχος Πάφου προτείνει κάθε χρόνο στις προτάσεις του για τον 

προυπολογιομό Αναπτύξεως ποσό ί20.00Q για συμπλήρωση του έργου 

αυτού. Μ 
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Απάντηση ,1με~μηνίας 2S Φt:β~\JO.ρίoιι 1992 ΤΟ\l YπoυQγoiι Παιδείας Χ. Χριστόφορου 
Xριστ~ίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α'97, qPEQOpqvia; 16 Οκτωβρίου 1991, του Μέλους 
της Βουλής εκλογικής περιq:έΡfΙα.ς Αμμοχώστο" Χ . ΚλαίQης AyyεJ.ίooιι, 

~H ανέγερση του Δ' Δημοτικου Σχολείου ΠαραλιμνΙου. όπως και η επέκταση 

TO\l χτιρίο\! ΤΟ\l εχεΙ λιrA:είOυ, είχαν προγραμματιστεί να προωθηθούν κάπως ενωρι.. 
τερα. Όμως η ανάγκη για κάλuψ1Ί πιο πιεστικών στεγαστικών αναγκών σχολείων 

άλλων περιοχών είχε ως αποτέλεσμα την παρατηρηθεΙσα καθυστέρηση, η οποία 

χαμιό. επΙττ<ιXΠI δεν είχε στην ομαλή λειτουργία των υφιστάμενων δημοτικών 

σχολείων και ΤΟ\l Λυκείου Παραλιμνίου. 

Οπωσδήποτε τα δύο έργα έχουν τώρα θeμeλιωθεt και, όπως ελί'tΙζεται, οι νέες 

αίθουσες ΤΟ\l λυκείου θα συμπληρωθούν μέχρι το Σεπτέμβρη του 1992 και το χτίριο 
του Δ' Δημοτικού Σχολείου θα συμπληρωθεΙ μέχρι το Σεπτέμβρη του 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβροιιαρίου 1992 του νΠOυιrtO'ίι Γεωιnίας και 

Φuσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαμριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α'111, ημερομηνίας 23 
Oxτω~ρίoυ 1991, του Βουλευτή εκλΟΥlκι'lς περlψέρεlας Λεμεσού κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το έκτακτο αρδευτικό έργο που Ε"λτελέσθηκε το 1990 για ενίσ-.ι:υση 
των υδάτινων πόρων του Αρδευτικού Τμήματος 'Άμμος' Πελενδρίου, σας παραθέτω 

τα πιο κάτω: 

Η κυβερνητική συνεισφορό (2/3 της συνολικής δαπάνης του έργου) ανέρχεται 

στο ποσό των ί4.05S. ενώ εκεΙνη του αρδευτικο\ι τμήματος (1/3 της δαπάνης) στο 
ποσό των Ω.απ. Στο φετινό προυπολογισμό Ανα,ίττύξεως υπάρχει πρόνοια για την 

επιστροφη στο αρδευτικό τμήμα του ποσού της κυβερνητικής συvεισφoρός (ί4.055) 

που καταβλήθηκε το 1990 από το αρδευτικό τμήμα στην προσπάθειά του να εξασφα· 
λΙσει έγκαιρα τις συμ,ίτληρωματικές ποσότητες νεροΊ) που χρειαζόταν επεLγόντως," 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεμροοορίου 1992 του YnotJcrtoίI ΕσωΤΕρΙΧών κ. Χριστό· 
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΊ'Α'158, ημερομηνίας 23 Oκτ~ρίoυ 1991, του 
Βουλευτή εκλογικής nEQlq::i:QEIa; Λεμεσο\ι κ, Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχεηκά με το διαχωρισμό οικοπέδων για τις ανάγκες Cι.ίτoρων οικογενειών 

της κοινότητας Αρακαπά. σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Από το Τμήμα ΠολεοδομΙας και Οικήσεως ετοιμάστηκε σχέδιο διαχωρισμού 

κρατικής γης στην εν λόγω κοινότητα για 25 οικόπεδα. Σε πρώτη φάση προωθεΙται 

ο διαχωρισμός 12 οικοπέδων στα οποία έχουν ήδη συμ,ί'tληρωθεί οι χωματουργικές 
εργασίες από τον περασμένο χρόνο. Φέτος θα συνεχιστούν οι υπόλοιπες εργασίες, 

με άμεση προτεραιότητα την υδροδότηση των οικοπέδων, έτσι που να μπορούν αυτά 

να παραχωρηθούν στους δικαιούχους τους. για να αρχΙσουν την ανtyερση των 

κατοικιών τους." 

Απάντηση ημεοομηνίας 4 Μαρτίου 1992 του νπου(!ΎΟ\ι Παιδείας χ. Χοιστόφοοου 
ΧριστοφΙ6η στην εοώτηοη ΣΊ'Α'170, ημερομηνΙας 2S ΟκτωμρΙου 1991, το\! 

Βουλευτή εκλογικής πειμφέρειας Αμμοχώστου χ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Πoλ~τική της χιιβέρνησης είναι 11 παραχώρηση κάθε δυνατής βοήθειας στα 
ΠQOOφ\rfικά σωματεία. 

Πιο συγκεκριμένα. μέσα στα πλαΙσια των δυνατοτ'ήτων που υπάρχουν, τα 

πρoσφυy~κά αθλητικά σωματεία τυγχάνουν ιδιαΙτερης φροντΙδας τόσο από πλευρό:ς 

οικονομικής ενίσχυσης όσο και σε άλλους τομεΙς (αθλητικοί χώροι κλπ.). 
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Σε ό,η αφορά τα πρoβλ~ματα των Σωματείων 'Νέος Αιώνας Τρικώμου' και 
ΑΕΚ Κυθρέας, σας επισυνάπτω για ενημέρωση αντίγραφο επιστολτ'ις του Υπουρ
γείου Παιδείας προς τον ΚΟΑ. 

Επισυνάπτεται επίσης για ενημέρωση σχετικό σημείωμα αναφορικά μι την 

εΠΙΧΟΡΙ;Υηση των προσφυγικών σωματείων." 

Απάντηση ημεQομηνίας 12 Φε,ιqouαQίοιι 1992 του Yπoιιιrroύ Γεωιnίας και 

Φνσιχών Πόοων χ. AvbQt a Γαβριηλίδη σ,ην ΕQώτησ11 ΣΤ'Α'172, ημεQομη

νίας 2 Νοεμβρίου 1991, τον Μέλους ΤΙI; Βουλής εχλΟΥιχΨ; πεοιφέοεlας 

Κεούνειας χ. Ρήνας Κατσελλή. 

"Σχετικά με τη διαφώηΟl1 που διεξάγει το Υπουργείο ΓεωργΙας και Φυσιχών 

Πόρων για την προώθηση στην αγορά των ενδημικών φυτών και λουλουδιών από τα 

κρατικά φυτώρια, σας πληροφορώ τα ακόλouOα: 

ΤΟ Τμήμα Γεωργίας, μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων και δραστηριοτήτων 

του, προωθεί σειρά μέτρων στον τομέα της διαφώτισης για προώθηση των ενδη

μικών. καθώς και των αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών. 

Συγκεκριμένα. μέσα στο Ι 99 ι μεταδόθηκαν 3 ραδιοφωνικές ομιλίες για την 
καλλιέργεια διάφορων αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών για ενημέρωση των 

ενδιαφερομένων και 10υ κοινο" γενικότερα για τις χρήσεις και ωφέλειες των φυτών 

αυτών. 

Εξάλλου, κατά το ι 992 το Τμήμα Γεωργι.aς προγραμματίζει τα ακόλουθα για 
διαφώτιση του κοινού. με σκοπό την προώθηση των ενδημικών, αρωματικών και 

φαρμακευτικών φυτών: 

(α) 3 ραδιοφωνικές ομιλίες. 

(β) 2 τηλεοπτικά προγράμματα. 

(γ) 4 άρθρα στο περιοδικό ΑΓΡΟΤΗΣ. 

(δ) Έκδοση διαφωτιστικών εντύπων για την καλλιέργεια αρωματικών και 

φαρμακευτικών φυτών. 

(ε) Εγκατάσταση 14 δοκιμαστικών καλλιέργειας αρωματικών και 

φαρμακευτικών φυτών σε διάφορα χωριά της Κύπρου. 

Ε..-τιπρόσθετα α.-τό τα πιο πάνω τόσο το Τμήμα Γεωργίας όσο και το Τμήμα 
Δαοών, μέσα στα πλαίσια των συμβουλευτικών υπηρεσιών που προσφέρουν για το 

σχεδιασμό ιδιωτικών και κοινοτικών κήπων και δημοτικών πάρκων. δίνουν προτε
ραιότητα στη ΧΡ1Ίσιμοποίηση στους χώρους αυτούς διάφορων ενδημικών φυτών, 

όπως η μερσίνη, η ρoδoδό:φνrι , η δάφνη, ο σχίνος, το θυμάρι Κ.ά. 

Τέλος, σημειωνεται ότι 1Ί Παγκύπρια Γεωργική Έκθεση που διοργανώθ1")Κε 

μεταξύ 16-20 Οκτωβρίου 1991 α.-τοτέλεσε σημαντικό μέσο πραi>θησης των διάφορων 
ενδημικών αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών, αν λψρθεΙ υπόψ"η το ζωτιρό 
ενδιαφέρον που επέδειξε το κοινό για τα φυτά αυτά που εκτέθηκαν στο περίπτερο 
του Τμήματος Γεωργίας." 

Απάντηση ημεQOμηνίας 28 Φεβ(!ουα(!ίου 1992 του γπoυ~oύ Παιδείας κ. Χ(!ιστό
'OQOv ΧQισtοφίδη στην ΕQώτηση ΣΤ'Α'173, ημεοομηνίας 4 ΝοεμβQίου 1991, του 
Βουλεντή εκλΟΥιχής πε(!ιιιέοειας Αμμοχ;ώστου κ. Δημήτοη Ηλιάδη. 

~Eίναι γεγονός ότι. εναι η όλη προεργασία για την ανέγερση του Δ' Δημοτικού 

Σχολείου Παραλιμνίου είχε συμπλ1Ίρωθε[ , εντούτοις καθυστέρησε σχετικά η θεμε

λίωση του έργου λόγω της ανάγκης κάλυψης πιο ΠLεστικών σχολικών στεγαστικών 
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αναγκών. Δ~ευκρινίζεται ακόμα ότι Ί1 μικρ'ή καθυστέρηση προώθησης του έργου 

σημειώθηκε. γιατί, πέραν του ποσού το οποίο εξασφάλισε η Σχολική Εφορεια Παρα

λιμνίου από τον ιδιωτικό τομέα υπό μορφή δανείου. θα έπρεπε να εξασφαλιστούν 
και κρατικές πιστώσεις για κάλυψτ) της αJτοιτούμενης δαπάνης. 

Εν πάση περιπτώσει, το νέο σχολικό χτίριο έχει ήδη θεμελιωθεί χαι, όπως 

προβλέ"τεται στη σχετική συμφωνία με τον εργολάβο, θα συμπληρωθεί μέχρι το 
Σεπτέμβρη του 1992. 

Πιστεύεται πως μέχρι τότε το σχολείο Παραλιμνίου θα λειτουργούν οπωσδ'ή
ποτε χωρίς οποιαδήποτε σοβαρή ανωμαλία." 

Απάντησιι ιιμεοομηνίας: 5 Μοοτίου 1992 του Yπoυιrro\ι ,Υγείας χ . Πανίκο\l Παπα

γεωργ ί ο\) στην Ερώτηση Σ'f'A'183, lιμερομιιν ίας 18 Νοεμβρίου 1992, ΤΟΙΙ 

Βουλευτή εχλοΥιχής ΠΕριq:έΡfιας Λεμεσού χ . Ντίνοιι Μ ιχαηλίδη . 

"Σχετικά με τα περιστατικά λευχαιμίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Κάθε χρόνο παρουσιάζονται περι,.οιι 30 περιστατικό παι.δογκολογίας 
από τα οποία γνρω στο 30% είναι λεUΧαιμΙες. Μικρότερος αριθμός 
λεUΧαιμιών παρουσιάζεται σε ενηλΙκους. 

β) Σοβαρά προβλήματα ως προς τη διάγνωση της λεUΧαιμίας δεν uπ(:ιρχoυν 

στην Κ ύπρο, γιατί υπάρχει και ειδικευμένο προσωπικό και ο αναγκαίος 
εξοπλισμός. 

γ) Η χορήγηση της πολυδόπανης φαρμακευτικής αγωγής γίνετα~ στους 

λευχαιμικούς ασθενεΙς tyκaLQa, σωστά και χωρίς διάκριση. 

δ) ΟΙ ασθενtΙς ποιι χρειάζονται μεταμόσχευση μιιελού των οστών 

αποστtλλονται στο εξωτερικό ~ιE έξοδα της κυβέρνησης ύστερα α...ό 

α...όφαση ιατροσιιμβοιιλίου. 

ε) Ο χώρος θεραπείας των ασθενών είναι ξεχωριστά απoμoνωμkνα δωμάτια 

του παιδιατρικον τμηματος. 

στ) Την ιατρική και νοσηλειιτική φροντίδα των ασθενών αυτών την 

αναλαμβάνουν ειδικοί γιατροί (για μεν τα παιδιά ειδικός παιδίατρος • 
παι.δογκολόγος • παιδοαιματολόγος) και νοσοκόμοι που tχoυν 

εξειδικειιτεί στην παιδογκολογία. 

ζ) Η δημιουογία κέντροιι μεταμόσχευσης μυελού των οστών μελετάται 

σοβαρά από την κυβέρνηση, η έλλειψη όμως νοσηλευτικού η 

εξειδικεuμtνοu ιατρικού προσωπικού καθιστά δύσκολη την άμεση 

εφαρμογή αυτής της μεθόδοιι. ΤΟ Υπουργεί.ο Υγείας προωθεΙ το θέμα με 
τον κατάλληλο εξοπλισμό και τη χορήγηση υποτροφιών στο προσωπικό 
για τη σταδιακή ανάπτυξη της νέας αυηΊς μεθόδου θεραπε(ας." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 1992 του YΠOuρyoύ ΓEωQΎίας και 

Φvσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΑΊ91, 

ημερoμηνLας 2 ΔΕΥ.εμβρισυ 1991, του Βουλευτή εκλογικης περιφέρειας 

Λεμεσούκ. Άριστου Xρuσoστόμoιι. 

"Σχετικά με τη μετακίνηση κτηνοτροφικών μονάδων σε κτηνοτροφικές 

περιοχές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα; 

α) Είναι γεγονός ότι. λόγω της ανάπτυξης που έχει σημειωθεί τα τελευταία 

χρόνια σε μερικά χωριό. ορισμένα υποστατικά που είχαν ανεγερθεί έξω 

από αυτό βρίσκονται τώρα μέσα σε κατοικημένες περιοχές και 

προκαλούν οχληρΙα. 
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β) ΕuOύς μετά τον εντοπισμό του προβλήματος, το Υπουργείο Γεωργίας και 
Φuσικών Πόρων Ε)'.π6νησε μελέτη πάνω σε παΥκύπρια βάση, γι.α να 

διαπιστωθεΙ τι έκτασή του. Τα αποτελέσματα της μελέτης αντης 
αξιολογούνται i}δη α..ό το ΥΠΟυρΥεω, 

γ) Μόλις ολοκληρωθεί τι αξιολόγηση της ΠQOOναφερθε{σας μελέτης. το 

Υπουργείο θα προχωρήσει στον καταρτισμό συ'(ΛΕκριμένου σχεδίου που 
να περιλαμβάνει κΙνητρα για ενθάρρυνση των κτηνοτρόφων να 

μεΊOXινήσOUΝ σε ΚΤΊ1νOTQOψικές περιΟ",(ές ή ζώνες τα υποστατικά τους 
που βρΙσκονται κοντά ή μέσα σε κατοικημένες ή τουριστικές περιοχές ή 
κοντά σε υπεραστικούς δρόμους. 

δ) θα πρέπει να σημειωθε' ότι. με βάση υφιστάμενο σχέδιο για τη 

μετακΙvηση σε κτηνοτροφικές ζώνες, παραχωρείται ως αποζl1μΙωση ποσό 

ύψους μέχρι ί.500. από το οποίο τι κυβέρνηση συνεισφέρει τα 3/4 και οι 
τοπικές αρχές το 1/4, ενώ για τη μετακίνηση σε κτηνοτροφικές περιοχές 

παραχωρούνται δάνεια με ευνΟ"ίκούς όρους." 

Απάντηση ημE~oμηνίας 13 Mα~τίoυ 1992 του Yπoνιryoύ Οικονομικών κ. Γεώιryιoυ 
Συ~ίμη στιιν ε~ώτηση ΣΤ'Α'209, ημε~oμηνΙας 9 Ιανουαρίου 1992, του Βουλευτή 
ε)(λοΥι)(ής πε(lιφέ (ιΕιας Λεμεσού )(. Ντινου Μιχαηλίδη. 

''ΣΧfτικό με τη δι.αδι)(ασία διορισμού ::τολιτών στο δημόσιο τομέα και στους 

ημικρατικούς οργανισμούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Όλα σχεδόν τα σχέδια υπηρεσίας των δημόσιων θέσεων απαιτούν, εκτός από 
την Ε>.ίσημη γλώσσα της ελληνικής, και γνWΣΗ της αγγλικής γλώσσας για πραγματι
κούς υπηρεσιακούς λόγους που επιβάλλονται α...ό τα καθήκοντα των θέσεων. Το 
επΙ.εδο γνώσης των γλωσσών αυτών διαφέρει ανάλογα με τα καθήκοντα και τις 
εUΘύνες της θέσης. 

Συγκεκριμένα, για τις θέσεις στο βαθμό εισδοχής είτε αυτές ανήκουν στο 
επιστημονικό είτε στο UJ.όλοLι.Ο προσωπικό απαιτείται πολύ καλή γνώση της 
ελληνικής και καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας. Σε εξαιρεηκtς πεΡLιττώσεις 
(Π.χ. θέσεις Ακολούθου στο Υπουργείο Εξωτερικών ή Λειτουργού Εμ...ορίου στο 
Υπουργείο Εμ ... "tορΙου και Βιομηχανίας κτλ . ) απαιτείται πολύ καλή γνώση της 
αγγλικής γλώσσας λόγω της ιδιάζουσας φύσης των καθηκόντων των Οέσεων αυτών, 
οι κάτοχοι των οποίων υπηρετούν σε διπλωματικές ή/και εμπορικές αποστολές στο 
εξωτeρικό. 

Οι κυριότεροι λόγοι που συνηγορούν υπέρ της υιοθέτησης της αγγλικής και 
όχι οποιασδήποτε άλλης ξένης γλώσσας, Π.χ. γαλλικής, γερμανικής, ιταλικής, 
ραισσικής. κτλ .. μπορούν να συνοψιστούν στους πιο κότω: 

(α) Η αγγλική γλώσσα είναι τι πρώττι διεθνής γλώσσα και ομιλείται στα 
περισσότερα μέρτι του κόσμου. 

(β) Όλη η σίιγχρονη τεχνολογία που XQTiOIμOΠOu:ltaa σττι δημόσια υπηρεσία 
και κατ' Ε>.έκταση τα σχετικά με αυτήν εγχειρίδια, συστήματα, 
προγράμματα και εκ."tαίδευση εΙναι σττιν αγγλική γλώσσα. 

(γ) Όλη σχεδόν η ξένη βιβλιογραφία που χρτισιμοποιεΙται είναι στην 
αγγλική γλώσσα. 

(δ) Η πρώτη ξένη γλώσσα που χρησιμοποιείται στον τουρισμό εΙναι η 
αγγλική. Ο τουρισμός είναι η πρώτη βασική πηγή ξένου συναλλάγματος. 



2300 

(ε) Μεγάλο μέρος της κυπριακής νομοθεσίας και των Κανονισμών, λόγω 
του ότι Tl Κύπρος υπήρξε βρετανική αποικία. εξακολουθεί να είναι στην 
αγγλική γλώσσα. 

(ζ) Η αλληλογραφία με διεθνείς οργανισμούς τ'ι/και αντίστοιχες υπηρεσίες 
άλλων χωρων διεξάγεται στην αγγλική γλώσσα. Πρέπει να υπάρχει 

κοινή ξένη γλώσσα. για να μπορούμε να ΣUΝεννOOίιμαστε, διαφορετικά 
θα χρει.αζόμαστε μεταφραστές. 

(η) Οι ξένοι εμπεΙρσΥνώμονες, τις υπηρεσίες των οποίων κατά καιρούς 
ζητοίΙν οι διάφορες κυβερνητικές uπηρεσίες, χρησιμοποιούν την αγγλική 
γλώσσα. 

(6) Η αγγλική γλώσσα είναι η πρ<Οτη και κύρια ξέVΗ γλώσσα που διδάσκεται 
στα σχoλεl.α. 

ω Η πλειοψηφία των απόδημων Κυπρίων ζει σε αγγλόφωνες χώρες 
(Ηνωμένο Βασίλειο, ΗΠΑ, Καναδάς, Αυστραλία) χοι η αγγλική είναι η 
γλώσσα επικοινωνίας. 

Όλοι οι πιο πάνω λόγοι συνηγορούν υπέρ της υιοθέτησης ως ξένης γλώσσας 
της αγγλικής, ώστε οι δημόσιοι υπάλληλοι να μπορούν να εκτελούν απρόσκοπτα την 

εργασία τους, ιδιαίτερα όταν ερμηνεύουν και εφαρμόζουν τη νομοθεσία ή όταν 
αλληλογραφούν με διεθνείς οργανισμούς ή ξένες υπηρεσίες ή όταν συνεργάζονται με 
ξένους εμπειρογνώμονες. Το απαιτούμενο επΙΠεδο της καλής γνώσης της αγγλικής 
στη συντριπτική πλειοψηφία των θέσεων δίνει το δικαίωμα σε όλους τους πολιτες 
της Κυπριακής Δημοκρατιας να διεκδικήσουν τις θέσεις αυτές, δεδομένου ότι το 

επΙΠεδο αυτό Είναι πεΡΙί1:0υ το (διο με το επl.πεδo των αγγλικών που διδάχτηκαν 
κατά τη φοίτησή τους σε σχολές μέσης εκπαίδευσης της Κυπριακής Δημοκρατ[ας, 

όπου για έξι συνεχή χρόνια δι.ΜΟ"ι.εται η αγγλική γλώσσα. ενώ άλλες ξένες γλώσσες 
διδάσκονται για λιγότερα χρόνια και με λιγότερες ώρες διδασκαλίας. 

θα πρέπει να σημειωθεί ότι σε αρχετές περιπτώσει.ς, όταν η φύση των καθη
κόντων κάποιας θέσης το επιβάλλει, απαιτείται και γνώση άλλης ξένης γλώσσας ή 

μιας από τις Ε.ί1:ικρατέστερες ξένες γλώσσες. χωρίς να απαιτείται μόνο η αγγλική 
(π.χ. Λειτουργός Τύπου και Πληραροριών στο Γραφείο Τύπο" και Πληροφοριών, 

Μορφωτικός Λειτο"ργός και Βιβλιοθηκονόμος στις Πολιτι.στικές Υπηρεσίες το" 
YπoυQγε(Oυ Παιδείας, Ερευνητής στο Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών κτλ.). 

Αναφορικά με τις 'λογοτεχνικές ικανότητες' και τις 'υψηλού επιπέδου γενικές 

γνώσεις' στις οποίες αναφέρεται ο κ. Μιχαηλίδης, διευκρινΙζεται ότι οι περί Δημό
σιας Υπηρεσίας Νόμοι του 1990 και 1991 παρέχουν το δικαίωμα στην οικεΙα 

Συμβουλευτική Επιτροπή να υποβάλει τους υποψηφίους 'σε γραπτή ή προφορική 
εξέταση ή και στις δύο, τηρουμένων των διατάξεων του οικείου σχεδίου υπηρεσίας'. 

Οι εν λόγω γραπτές εξετάσεις συνήθως περιέχουν θέματα στα ελληνικά, στα αγγλικά 
και στις γενικές γνώσεις, το επl.πεδo των οποίων είναι πάντοτε ανάλογο με το 

επΙΠεδο των απαιτούμενων για τη θέΟ11 προσόντων. Η εξέταΟ11 στα ελληνικά 

αποβλέπει στο να δια."1:ιστωθεί αν οι υπoψiίφι.oι έχουν πολύ καλή γνώση της 
μητρικής τους γλώσσας. την οποία καθημερινά θα χρησιμοποιούν κατά την εκτέλεση 
των καθηκόντων τους, και όχι στη δια."1:Ιστωση των λογοτεχνικών τους ικανοτήτων. 
Η εξέταση στην αγγλική αποβλέπει στο να διαπιστωθεί αν οι (διοι υπoψiίφιoι έχουν 
καλή ή πολίΙ καλή γνώση, ανάλογα με την περίπτωση, της γλώσσας αυτής για τους 
λόγους που αναφέρονται πιο πάνω στις παραγράφους 3 και 4. Η εξέταση στις 



2301 

γενικές γνώσεις περιέχει ερωτΤΙσεις γνώσεως και κρΙσεως για θέματα και :τQOβλΤΙ
ματα Τ1]ς ε.,τικαιρόΤ1]τας κα~ στοχεύουν στο να διa..-τιοτωθεΙ το ενδιαφέρον των 

υποψηφίων για ενημέρωσ1] γύρω από τα γεγονότα που συμβαίνουν στη σύγχρονη 

εποχΤΙ, καθώς κα~ 1] ικανότητά τους να εξετάζουν ένα θέμα και να υποβάλλουν εΙΟ1]
γΤΙοεις για την αντιμετώπισΤΙ του. 

Με βάση τα πιο πάνω έχουμε την άποψη ότι ο θεσμός των γραπτών εξετάσεων, 

όπου εφαρμόζεται, θα πρέπει να σuνεχιστεί, γιατΙ αποτελεί το μόνο αδιαμφισβΤΙτητο 
κριτΤΙριο αντικειμενικΤΙς κρίσης. και όη η αγγλικΤΙ γλώσσα θα net.."tea να διατηρηθεί 
ως κoινi) ξένη γλώσσα. Μ 

Α:τάντηση ημε~μηνίας S Mα~ ... ίo" 1992 το" V:ΤΟ\JViΟ\ι Eσωτε~ικών κ. X~ιστό
δοuλΟ\J Βενιαμίν στην ε~τηση ΣΤΆ'2Ι2, ημε~oμηνίας 16 IavouaQiou 1992, του 
Μέλους της Βο\lλής εκλογικής πεQΙIfέρειας Λεμεσoiι κ. ΚλαΙρης ΑΥΥελΙδου. 

"Σχετικά με τις επιδιορθώσεις τουρκοκυπριαΚών κατοικιών, σας πλ1]ΡΟφορω 

τα ακόλουθα: 

Σ' όλες τι.ς επαρχΙες σuνεργεΙα επιδιορθώσεων της Υπηρεσίας προστασιας κα~ 

Διαχειρίσεως Τουρκοκυπριακών Περιουσιών προβαΙνουν πάνω σε συνεχτΊ και 

συστημαηκΤΙ βάοη χατά χωριό τι χατά τομέα μέσα στις πόλεις σε ριζικές εργασ(ες 

επιδιορθώσεων-βελτιώσεων στις τουΡ-λοχυ:τριακές χατοικΙες με σκοπό να συμπλη

ρώνεται ένας κύκλος ριζικών εργασιών ε.."tιδιορθώσεων χάθε 5 χρόνια. Επιπλέον, 

εργασ(ες που θεωρούνται έκτακτες (επιδιόρθωση στεγών, μονώσεις, UΔΡΑυλιχά, 

αποχετευτικά, ηλικτρολογιχά χτλ.) ε)'.τελoiινται αμέσως χαι Q.ι"tοτελεσματικά a.."tό 

την υπηρεσΙα. 

Με την πιο πάνω μέθοδο επιτυγχάνονται τα ακόλουθα: 

(α) KαλiιτεΡOς προγραμματισμός και απόδΟΟ1]. καθώς και έλεγχος των 

εργασιών από ποιοτικής και οιχονομιχΤΙς άποψης. 

(β) ΙκανοποΙηση των ενοίκων-προσφύγων γενικά ότι οι επιδιορθώσεις 

γίνονται προγραμματισμένα και χωρίς διακρίσεις. εφόσον στα 

προγράμματα. μακροχρό\'ια (5ετΤΙ) και βραχυπρόθεσμα (4μηνιαία), 

εντάσσονται συγχεχριμένες περιοχές και χωριά. 

Στην επαρχία Λεμεσoiι, όπου υπάρχουν και οι περισσότερες κατoικi.ες, ο 

παρών κύχλος των εργασιών επιδι.ορθώσεων • βελτιώσεων, που άρχισε πάνω σε 
ουΟΤΤ1ματική βάση το 1986, αναμένεται να αποπερατωθεί το 1995. Αναφέρεται 

σχετικά ότι η πρόοδος των τελευταίων ετών είνα~ εμφανής και έχει ΕΠιταχυνθεί με 

τη μετακίνηση ενός συνεργείου επιδιορθώσεων από την επαρχία Λάρνακας, καθως 

και την προώθηση του σχεδίου ανάληψης των εργασιών επιδιορθώσεων από τους 

ίδιους τους ενOίκO\lς με πιστώσεις που τους παραχωρεί η Υπηρεσία. Εντούτοις ο 

παρών κύκλος ΕΠιδιορθώσεων-βελτιώσεων στη Λεμεσό. όπου το πρόβλημα είναι και 

πιο οξύ, δεν αναμένεται να συμ.ι.ληρωθεΙ πριν a...ό το 1995, εκτός αν στο μεταξύ 
eχλείψει η παρατηρούμενη έλλειψη εργατικού δυναμικού στην οιχοδομιχΤΙ βιομη

χανία.Μ 

Απάντηση ημε~μηνίας 23 Μαρτί.ο\l 1992 1:0υ Υπουργού ΥγεΙας κ. Πανίχου Παπα
γεωργίοιι στην ερώτιισιl ΣT'A'2S7, ημερομψίας 27 Ιανο\lαρίου 1992, ΤΟ\l 

Βο\lλειιτή εκλογ,κής πε~ιφέpε,«ς Πάφου χ. Νίκο\l Πιττοκοπίτη. 

''Σχετικά με το θάνατο του μικρού Κωνσταντίνου Ταλιώτη a.."tό τη Γερο

σκΤΙπου. σας πληροφορώ ότι έχουν δοθεί προσωπιχά από τον Υπουργό Υγείας οι 
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αναγκαιες εξηγήσΕις στον πατέρα του μικρού και μάλιστα σε κατευθείαν συζήτηση 

α..,6 το Τρίτο Πρόγραμμα ΊΟ\! ΡΙΚ. 

Ε.-τ[σης α..-τάντηση δόθηκε και προηγουμένως στη Βουλή για το ίδιο θέμα οε 
σχετική ερώτηση του αξιότιμου ΒουλευττΊ κ. Γιαννάκη Ομήρου (βλ. Ετηστολή μας με 

τον ίδιο αριθμό και ημερ. 8/Ι/92).~ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Ειοερχόμεθα στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' εΙναι 'Ή 

έκθεση του Υπουργείου Εξωτερικών των ΗΠΑ προς τις Ε.ίΤΗροπές Εξωτερικών 

Υποθέσεων του Κογκρέσου για την κατάσταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην 

Κύπρο yLO. το έτος Ι 991", θέμα εγγραφέν με ΕισήγηοTl του Βουλευτή κ. Ρ. Πρέντζα. 

παρακαλώ τον Χ. Πρέντζα με την εισήγησή του να ανοίξει το θέμα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Πραγμαηκά αισΟόνομαι λίγο δuσάρεστα. γιατΙ καλούμαι να ανοίξω ένα θέμα 

πα\! 11 Βουλή είχε κηρύξει [.ι.είγον στις 6.3.92. Με τόσο μεγάλη καθυστέρηση δε θα 
ήθελα να ανοίξω θέμα συζήτησης, αλλά Ισως Οα έπρeπε να προβλημα-ηστούμε 

κά.ι.οια ώρα κατάλληλη σχετικά με τα θέματα που η Βουλή κηρύσσει επε1γοντα. 

Ίσως θα ήταν χρήσιμο για όλους να οριζόταν ειδική σuνεδρία για θέματα. όπως 

εi.πα. τα οποίο. όλα το. κόμματα ομόφωνα θεωρούν ότι έχουν επεΙγοντα χαρακτήρα. 

Ο δεύτερος λόγος για τον οπ010 αισθά.,ομαι πραγματικά δνσάρεστα εΙναι ότι η 

έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών δημιουργεΙ πολύ πιο σοβαρές 

και δυσάρεστες καταστάσεις απ' ό,ΤΙ δημιουργεί το θέμα το οποίο καλούμαι να εισα

γάγω. Ωστόσο δε Οα επεκταθώ σε οποιεσδήποτε άλλες αναφορές εκτός θέματος και 

θα περιοριστώ στο θέμα όπως είναι γραμμένο στην ημερήσια διάταξη. 

Αρχικά θέλω να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο του Διεθνούς Συνδέσμου για την 

Προάσπιση των ΑνθρωπΙνων Δικαιωμάτων στην Κύπρο. τον κ. Λouκή Λouκα·ίδl1. 

από τον οποίο εξασφάλισα το περί Κύπρου απόσπασμα της έκθεσης που επιγρά
φεται -και δινω τον ακριβή τ1τλο "Κατό. χώραν εκθέσεις σχετικό. με τις πρακτικές 

για τα ανθρώπινα δικαιώματα για το 1991 - Έκθεση υποβαλλόμενη στην Ε.ι.ιτροπή 

Εξωτερικών Υποθέσεων της Βουλής των Αντιπροσώπων και στην Επιτροπή εξωτε

ρικών Σχέσεων της Γερονσίας των ΗΠΑ α...ό το ΥπουργεΙο Εξωτερικών. σύμφωνα 

με τα τμΊjματα 116 (d) και 502 (b) του περΙ Εξωτερικής Βοήθειας Νόμου του 1961. 
όπως έχει τροποποιηθεΙ Φεβρουάριος 1992". 

Η έκθεση αυτή, παρόλο που κυκλοφορεΙ ευρύτατα ανά την υφήλιο. δεν ε'ναι 
τόσο προσιτή στην Κύπρο ή τουλάχιστον ως τώρα δεν ήταν τόσο προσιτή σ' εμένα. 

Και τι συζήτηση γι' αυτή δε θα ήταν δυνατή χωρίς να έχουμε το πλήρες κεΙμενό ττις. 

επιπλέον τι συζήττισή μας πάσχει και α,τό το γεγονός ότι έχουμε μόνο τα περί 

Κύπρου αποσπάσματα, χωρΙς να έχουμε το α...όσπασμα για ττιν Τουρκιο.. 

Δεύτερο, θα ήθελα να καταθέσω σττι Γραμματεία . με ττιν παράκλτιση να δοθεΙ σ' 
όλους τους σuναδέλφoυς. αντίγραφο του περί Κύπρου αποσπάσματος της έκθεσης, 
καθώς και ανακοΙνωση που εξέδωσε για το θέμα αυτό ο Διεθνής Σύνδεσμος για την 

Προάσπιση των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στην Κύπρο. 

ΤΟ ΥπουργεΙΟ Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών έχει τη νομική 

υποχρέωση να υποβάλλει κάθε χρόνο μία έκθεση προς τις ΕπLτροπές Εξωτερικών 

Υποθέσεων του Κογκρέσου γLO. την κατάσταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στον 
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κόσμο. Η ετήσια αυτή έκθεση σuναπαΡΊ(ζει έναν ΟΎΚώδη τόμο και θεωρεΙται από 

πολλούς αξιόπιστη μαρτυρια για το Οέμα στο οποίο αναφέρεται . Τα μέλη του 

Κογκρέσου κατά κανόνα της αποδΙδουν καθοριστική σημασία και την αξιοποιούν 

ως mιξtδα, όταν αξιολογούν μια χώρα και εκτιμούν το βαθμό της προσήλωσής της 

στα διεθνώς διακηρυγμένα ανθρώπινα δικαιώματα. ΙδιαΙτερσ. Quξημένη ε(ναι 11 
βαρύΤllτα που αίτοδΙδουν σ' αuηjν. όταν εξετάζουν την παροχή οικονομικής και 

στρατιωτικής βοήθειας σε μια χώρα και όταν μελετούν αναβόθμιση των διμερών 

σχέσεων. 

Πέραν όμως των μελών του Κογκρέσου. 11 έκΟεση αυττΊ προσδιορίζει σε μE'fάλο 
βαθμό και τη στάση άλλων παραγόντων απέναντι στις υπό κρίση χώρες. Π ολιτικοί 

και κοινωνικοί οργανισμοί εθνικοί και διεθνε(.ς. καθώς και μέσα μαζικής ενημέ

ρωσης, είναι μαρτυρημένο ότι ανατρl;χouν στην έκθεση αυτή, ό'n λαμβάνουν πολύ 

σοβαρά υπόψη το πεΡLεχόμενό της κι ότΙ. ΕΠηρεάζονταΙ. απ' όσα αναφέρεΙ.. 

Υποθέτω όη Μtλη του Σώματος αυτού πρέπει να είχαν κάποιες προσωπικές 

εμπει.ρΙες σχετικά με τη σημασαι που πολλοί {lJ-ι:οδΙδουν στην έκθεση. Εγώ τουλάχι

στον είχα περισσότερες από μία και πρέπει να πω όη δεν ήταν ευχόρl.στες. 

Άνθρωποι που δεν ταυτΙζονταl. με το Υπουργείο Εξωτερικών των ΗΠΑ. όνθρωποι 

με επιρροή στις Βρυξέλλες και σε άλλες ευρωπα'Ι;κές πρωτεύουσες εί.χαν την εντύ

πωση όη βασικό χαρακτηριστικό αυτής της έκθεσης εΙναι η αμεροληψία. ΚαΙ. 

συνtβη να την Ε.ίτικαλεστούν. συζητώντας μαζί μου. με την ειλικρινή πεποίθηση όη 

επικαλούνταν ένα έγκυρο και αξιόπιστο ντοκουμέντο. 

Βέβαια δεν ήταν δυσχερές έργο ο κλονισμός αυτής τους της πεποίθτισης, 

τουλάχιστον αναφορLκά με την Κύπρο. Διότι όντως είναι εμφανtς σ' όσους έχουν 

επαρκή γνώση των κυπριακών πραγμότων ότι η έκθεση λέεΙ. μισές αλήθειες. Αυτό 

διακρίνεται. από την πρώτη κιόλας γραμμή του σχετικού κειμένου. 

Στο σημείο αυτό πρέπει να πω ότι. αν ζήτησα να εγγραφεί αυτό το θέμα για 

συζήτηση στη Βουλή, δεν το έκαμα, για να δώσω αφορμή να εκφωVT)θoύν λό"Υοι 

επικριτικοί εναντΙΟν του Υπουργείου Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών. Το 

έκαμα, γιατί επιτέλους επιβάλλει:αι να δείχνουμε την απαιτούμενη ευαισθησία και 

στον αρμόζοντα βαθμό -το τονιζω- σε θέματα που επηρεάζουν την ύπαρξή μας και 

γιατί επιβάλλεται ταυτόχρονα να ευαισθητοποιούμε αποτελεσματικά τόσο εκείνους 

που έχουν την πολΙΤίκή ευθύνη της συγγραφής αυτής της έκθεσης όσο καΙ. τους 

αποδέκτες της, και ιδίως εκείνους που διαμορφώνουν Ct.-Ι:Οψη και προβαίνουν σε 

πολιτικές επιλογές με βάση το περιεχόμενό της. 

Αν πιστεύουμε ότι μια έκθεση δίνει μαι εικόνα που δεν είναι ακριβής και 

δίκαιη για τη χώρα μας κι όμως σιωπούμε, στην πραγματικότητα επικυρώνουμε με 

τη σιωπή μας ότι μ.ι-ι:ορε{ να εκλαμβάνεται' ως αξιόΠLστη. ΤΟ ίδιο στην ουσΙα 

κάνουμε κι όταν αντιδρούμε κατά τρόπο υποτονικό. Κι αυτό δυστυχώς είναι που 

συμβαίνει κατά κανόνα μ' αυτή την έκθεση: ΜεταδίδονταΙ. συνήΟως κάποιες αντ{lJ-Ι:Ο

κρίσεις που προκαλούν ορισμένα σχόλια στον τύπο. για να ακολουθήσει μια κυβερ

νητική ανακοίνωση ότ Ι. δόθηκαν οδηγ(ες στην πρεσβεΙα μας στην Ουάσιγκτον να 

υποβάλει διαμαρτυρία. Και ΤΕλειώνουμε με το Οέμα με την υποβολή αυτής της 

διαμαΡΤVΡίας, τελεLώνoιιμt δrιλαδή με ένα τυπικό διπλωματικό διάβημα . που περνά 
απαρατήρητο τόσο στην ouόσιγκτoν όσο, και πολύ περισσότερο, στον υπόλοlJ"(Ο 

κόσμο. 



2304 

Φυσικά αυτού του tιδov; τι αγιίδραση ένα μόνο και μοναδικό είναι το α.ί10τέ· 
λεσμα που μ.,-cορε[ να έχει: Δημιουργεί στους πολιτικά υπευθύνους για την έκΟεση 

την ισχυρή εντύπωση, αν όχι και τη βεβαιότητα. ότι δεν ενόχλησαν ιδιαίτερα με τα 

γραφόμενά τους. Η ενόχληση ήταν τόση όσος και ο τρόπος κοι ο βαθμός της 

έντασης της διαμαρ-ι:υρΙας. Και δεδομένου ότι ο διαμαρτυρόμενος θεωρείτοι ότι 

αδυνατεί εξ αντικειμένου να είναι αμερόληπτος για μια κρίσιμη υπόθεση που τον 

αφορά, τι διπλωματική διαμαρτυρία ερμηνεύεται ως καρπός μιας εύλογης και 

σuγyνωστής μεροληψίας του διαμαρτυρομένου υπέρ της υπόθεσής του. Όταν δε τι 
διαμαρτυρία είναι τόσο 'ήπια και αΟόρυβη, όπως συνήθως εΙναι οι δικές μας διαμαρ

τυρίες, τι ερμηνεία που επιτρέΠΕται είναι δι.τλή: Hte. πρώτο. ότι είναι τόση η 
αμεροληψία της tκθεσης. ώστε κι αυτός ο άμεσα ενδιαφερόμενος, που δίκαια αναμέ

νετα~ να μεροληπτεί υπ~ρ του εαυτού του, αντιδρά με τρόπο περισσότερο υποτονικό 

Q.ι"t' ό.τι αναμένεται , είτε. δεύτερο. ότι ο διαμαρnιρόμενoς αισθάνεται τόσο συντριμ

μένος και βρΙοκεται σε τόση Q.ι"tόγνωση, ώστε δεν έχει το κουράγιο να αντιδράσει με 

κάποιο νεύρο, με κάποια απαιτητικότητα, με μια στοιχειώδη επιτέλους αξιοπρέπεια. 

Αυτή η δeύτερη ερμηνεΙα είναι βεβαίως και η χειρότερη και δυσruχώς αυτή 

εΙναι που ανταποκρίνεται και στην πραγματικότητα. Η αντΙδραση δηλαδή της 
κυβέρνησης είναι τέτοια, που, λυπούμαι να το πω, μόνο ψΟφΟδεής μπορεί να χαρα

κτηριστεί και επιτρέπει να εκλαμβάνεται ως επιδεκτική ή έστω ανεκτική και για 

ακόμη χειρότερα πράγματα. 

Ε!.πα πριν όη η έκθεση λέει μισές αλήθειες. Δίνη μια τυπική όψη των πραγ

μάτων, αλλά παραλεL.."tΕΙ την ουσΙα των πραγμάτων, παραλεΙΠει να πει όλη την 

αλήθεια. Αλλά. παρσλεΙίοντας να πει όλη την αλήθεLO, δίνει μια παρα.,ιίοιημένη, μια 

στρεβλή και ανακριβή εικόνα των πραγμάτων. Και φυσικά δε χρειάζεται να είναι 

κά.ίΟΙος ειδικός στα θέματα μαζικής επικοινωνίας ή στα θέματα μάρκετιγκ. για να 

αντιληφθεί όη δεν υπάρχει μεγαλύτερο ψέμα Q.ιίό τη μισή αλήθnα, 

Τι λέει η έκθεση; Ύστερα από τις εισαγωγικές α\Πές παρατηρησεις tιίιτρέψετέ 

μου να προχωρήσω σε παρουσίαση και ανάλυση της υπό συζήτηση έκθεσης η οποία 

αρχίζει με την ακόλουθη εισαγωγή: 

'Ή Κύπρος έχει διαιρεθεί Q.ιίό την εποχή της τουρκικής στρατιωτικής επέμ

βασης το 1974, που ακολούθησε ένα πραξικόπημα καθοδηγημένο από την Ελλάδα. 
Έκτοτε το νότιο μέρος της χώρας βρίσκεται κάτω από τον έλεγχο της κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και το βόρειο μέρος κάτω από μια αυτόνομη τουρκοκυ

πριακή διοίκηση υποστηριζόμενη από την παρουσία τουρκικών στρατευμάτων. Το 

1983 αυτή η διοίκηση αυτοανακηρύχθηκε σε 'Τουρκική Δημοκρατία της Βόρειας 
Κύπρου', που αναγνωρΙζεται μόνο Q.ιίό την Τουρκία". 

Και η εισαγωγή τελειώνει με τα ακόλουθα: 

'Ή σύγκρουση ανάμεσα στην ελληνοκυπριακή και την τoυΡΚOΚ\J..ι-τριακή κοινό

τητα κατά την περίοδο 1963-1974, η τouρκ.ι;,ι.ή επέμβαση το 1974 και η επακόλουθη 
παρουσία τουρκικών στρατευμάτων στο βορρά είχαν ως αποτέλεσμα το ξερίζωμα 

Ελληνοκυπρ[ων και τουρκοκυπρίων από το βόρειο και το νότιο μέρος του νησιού 

αντΙστοιχα. Η επακόλουθη απώλεια ζωών, σπιτιών και πόρων ζωής έχει οδηγήσει 

σε σuνεχεΙς κατηγορίες για παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων". 

Με αυτά η επίσημη αυτη έκθεση ξοφλά πλήρως με το ΚUΠΡLOκό, ξοφλά με την 

κατοχή, τη στέρηση της ζωής, τη oτteTJoη των δικαιωμάτων και των ελευθεριών το\! 
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κυπριακού λαoiι, ξοφλά με τους αγνοουμένους, με τους πρόσφυγες, με τους εγκλωβι

σμένους, με τους εποίκους, με το σφετερισμό των περιουσιών, με τον εκπατρισμό 

των Τουρκοκυπρίων από τον 'παράδεισο' του Αττίλα. με την καταστροφη της πολι

τιστικής μας κληρονομιάς, με τη μόνιμη και αδυοώπηΤll αΠΕιλή ενάντια σtT] φυσική 

μας ύπαρξη και την εθνική μας συνέχεια σ' αυτό τα χώματα που καθαγίασαν Εκατό 

αδιάκοπες γενιές Ελλήνων. 

Ένας βολικός Κύπριος θα έλεγε ότι τα πιο πάνω δεν είναι ψέματα. είναι 

όμως 11 αλήθεια: Μπορεί οποιοσδήποτε, ακόμη κι αν δέχεται ότι τα πιο πάνω δεν 

είναι ψέματα. μπορεί να ισχυριστεΙ ότι είναι αλήθεια: 

Πρώτο. 11 σύΥκρουση του 1963 - 1974. Ήταν πραγματικά σίιγκρουση τόσων 

χρόνων; Ή μήπως ήταν μια περιοδική ανταλλλαγή πυροβολισμών α...ό τα Χριστού

γεννα του 1963 ως το πρώτο δεκαήμερο του Auγoiιστoυ του 1964 με τρει.ς ή τέσσερις 
μάχες σε τρία ή τέσσερα διαφορετικά σημεία: 

Και ποιά ήταν η αιτία αυτής της σύγκρουσης; Τι και ποιοι την προκάλεσαν 

και για ποιο σκοπό: Τι αποφόνΟηκαν γι' αυτή τα Ηνωμένα Έθνη; Πού βρισκόταν 

σ'αυτή η νομιμότητα και πού 11 παρανομία: 

Ήταν μήπως σύγκρουση η προσπάθεια του κρότους να καταστείλει μια 

ανταρσία και να διανο!.ξει τις οδικές αρτηρίες, να διασφαλtoει την ελεύθερη διακί· 

VΗση και τις περιουσΙες των πολιτών; 

Ήταν σύγκρουση Ελληνοκυπρίων και τουρκοκυπρίων η δολοφονία από την 

ΤΜΤ Τουρκοκυπρίων διανοουμένων και δημοσιογρόφων που ήθελαν την ειρηνική 

συμβίωση; Ήταν σύγκρουση Ελλllνοκυπρίων και Τουρκοκυπριων οι ανατινάξεις 
περιουσιών Τουρκοκυπρίων από την ΤΜΤ κατά το πρότυπο του χιτλερικού εμπρη· 

σμού του Ράιχσταγ, για να αποδοθεί η ευθύνη στους ΕλληνοκυπρΙους; 

Ήταν σύγκρουση Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων η εκδιωξll του Δρα 

Κουτσιούκ από την αντι.προεδρία tTl; Δημοκρατίας και η επιβολή του Ντενκτάς ως 
llΥέτη των Τουρκοκυπρίων, πράγματα που έγιναν με εντολές της Άγκυρας, με tf'\V 
ισχύ των όπλων και με την αιχμή των λογχών της ΤΟΥΡΔΥΚ; 

Ήταν σύγκρουση Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων η παρεμπόδιση 

υποβολής υποψηφιότητας και διεκδίκησης της ηγεσίας των Τουρκοκυπρίων από το 

Τουρκικό Ρεπουμ.ιίλικανικό Κόμμα το 1973. παρεμπόδιση που έγινε από την επιβλη
θείσα στον κυπριακό λαό από τη Ζυρίχη "Τουρκική Δύναμη Κύπρου"; 

Ήταν υπόθεση των Τουρκοκυπρίων η ανταρσία του 1963 ή ήταν υπόθεση της 
ΤΟΥΡΔΥΚ και της ΤΜΤ, υπόθεση με όλλα λόγια παρόνομης επέμβασης της Τουρ

κίας στις υποθέσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας; 

Δεν ασχολείται όμως μ' αυτά η έκθεση. Αυτά είναι λεπτομέρει..ες! 

Δεύτερο, στην έκθεση u.-roQlEL η φράση: ~ ... που ακολούθησε ένα πραξικόπημα 
καθοδηγημένο από την Ελλάδα". Αυτό βέβαια δεν το παραλεi.ιίει η έκθεση. Αυτό 
δεν είναι λεπτομέρεια! Ε(ναι όμως "λεπτομέρεια" με την οποία η έκθεση δεν ασχο-
λείται το από ποια Ελλάδα. Από ποια λοι.πόν Ελλάδα; Από την Ελλάδα των 

Ελλήνων ή από tllV αμερικανοκρατούμενη μπανανοδημοκρατία της χούντας: Και 
ποιος ο ρόλος , ποια η ευθύνη της κυβέρνησης των ΗΠΑ για την ύπαρξη αυτής της 

χούντας και για τα έργα της: Από την άλλη τι ευΟύνη μπορεί να καταλογισθεί στην 

κυπριακή κυβέρνηση και στον κυπριακό λαό γι' αυτό το πραξικόπημα; Γιατί ο 
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κυπρι.ακός λαός να τιμωρηθεΙ με την τουρκική εισβολή και κατοχ'ή με πρόσχημα το 

χουντικό πραξικόΠllμα, που κι αυτό στρεφόταν εναντ(ον του; Πώς t:ρμηνε'ύει αυτό 

το σχιζοφρενικό πο.ραλοΥισμό 11 έκθεση; 

Σιωπά 1'1 έκθεση. Α;τλώς μειώνει έμμεσα τη βαρύτητα του εγκλήματος της 

Τουρκίας, αναφέροντάς το ως επακόλουθο ενός άλλου εΥχλτΊματος, του εγκλήματος 

της χούντας. Είναι όμως ελαφρυντικό το πρώτο έΥ.tλημα yl.O τη διάπραξη του 
δεύτερου και μειζονος εγκλήματος; 

Αλλά μήπως άραγε ήταν επακόλουθο του π(Κύ10υ το δεύτερο έγκλημα ή μήπως 

τι αλήθεια ε(ναι ότι αποτελούσε συνέχεια και ολοκλτΊρωσή του; Μήπως στην πραΥ· 

ματιΧότητα το δεύτερο ήταν το πραγματικό έγκλημα. ενώ το πρώτο ήταν το 

αναΥχαΙΟ επεισόδιο. ΥΙΟ να δοθεί το πρόσχημα; 

Και επ' αυτού σιω.,ά 11 επιλεκτικά βραδύγλωσση έκθεση. Όπως επίσης 

α..-τοκρύβει και ένα άλλο γεγονός, το γεγονός ότι 11 εισβολή έγινε σε δύο φάσεις κι ότι 
η δεύτερη φάση άρχισε χωρίς έστω μια προσΧ1]ματική αφορμή, όταν ήδη το πραξικό

πημα στην Κύπρο είχε καταρρεύσει, όταν 11 χούντα εί.χε χάσει την εξουσία, όταν 
στην Ελλάδα είχε συντελεσθεί η μετα.-ΤO).ιτεUΣΗ κι όταν ο κόσμος ανέμενε a.-rό Τ1] 

Γενεύ1] το άγγελμα της ειρήνευσης στην Κύπρο. Όμως άγγελμα δεν ήλθε από τη 

Γενεύτ). Άγγελμα ήλθε από Τ1]ν Άγκυρα και ήταν άγγελμα και γεγονός θανάτου και 

συμφοράς. 

Γιατί σιωπά 1] έκθεση γι' αυτό το τόσο καθοριστικό γεγονός: Γιατί δεν 

αναφέρει αυτό το γεγονός η έκθεση, που ωστόσο θέλει να Οεωρείται αμερόληΠΤ1]; 

Γιατί, ενώ μιλά για το πρaξικόΠ1]μα, δεν μιλά καθόλου για την εισβολή και τα τόσα 
φρικαλέα εγκλήματα σε βάρος του κυπριακού λαού. εγκλήματα για τα οποία οι 

εισβολείς χαρακτηρΙοτψ<αν από τον παγκόσμl.Ο τύπο βάρβαροι και για τα οπο[α 

καταδικάστ1]καν από τα πιο έγκυρα στον κόσμο σώματα που επαγρυπνούν για το 
σεβασμό της ζωής και των δικαιωμΔτων των ανθρώπων και των λαών; 

Τρίτο, λέει; " ... από Τ1]ν ΕΠοχή της τουρκικής στρατιωτικής επέμβασης ... ". Έτσι 
λέει η έκθεση. Ευχαριστούμε! Τουλάχιστον δεν την ονομάζει "ειρηνευτική ΕΠιχεί

ρφη AπLλας\ όπως σχιζοφρενικά την ε(χε ονομάσει ο Ετζεβίτ! 

Πόση, αλήθεια . υποκρισία! Πόση υποκρισία πΙσω από την ήπια λέξ1] ''επέμ
βαση"! Ήταν όμως απλώς επέμβαση ή μήπως ήταν επιδρομή, επι.δρομή βάρβαρη, 

ανελέηΤ1]. βαμμέVT1 στο αίμα των γονιών και των αδελφών μας, στο ζεστό αδικοχυ
μένο αίμα τους; Ήταν απλώς επέμβαση ή επιδρομή φονιάδων και βιαστών, λ1]οτών 

και αρπάγων: Τι να θυμηθούμε: Το Τριμίθι. το Παλαίκυθρο, την Αφάνεια, την 

Ελιά, το πλ1]γωμένο παιδάκι που το εξαφάνισαν οι Απίλες μέσα από το νοσοκομεΙο 

τους κι αγνοείται ακόμη η τύχη του ή το άλλο παιδάκι που ε..-rέζησε βυζαΙνοντας το 

στήΟος Τ1]ς δολοφοvημέVT1ς μάνας του; Πώς να ξεχάσουμε όλες εκείνες τις νεκρές 
ψυχές που μας έφταναν συντρψμένες, φυλακισμένες μέσα στα σερνάμενα κορμιά 

που ακόμη δεν είχαν πεθάνει: Πώς να ξεχάσουμε εκεΙνο τον παππού που μας ήλθε 

ρακένδυτος με νεκρό το βλέμμα και μια λογχισμέν1] ροίιχινη κού-.ιλα να κρέμεται 

από την άκρη του χεριού του, την κούκλα Τ1]ς δολοφοVT1μέVT1ς α.."tό την "τουρκική 

στρατιωτική επέμβαση" εΥΥονούλας του: 

Κι αν δεν μπορούσε η έκθεση να καταγράψει τα συνταρακτικό βιώματα τα 

δικά μας. τη φρίκη και το σπαραγμό που ζωγραφίζονταν στα μότια μας, δεν 

μ...-rορούσε άραγε να υπομνήσει τις α.....:οφάσεις της EUΡΩπα'ίκτjς Επιτροπής Ανθρω

πίνων Δικαιωμότων. ενός κατεξοχήν έγκυρου νομικοίΙ οργόνου του Συμβουλίου της 
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Ευρώπης; Δεν μπορούσε να αναφέρει ότι αυτή η ΕΠιτροπή έχει αποφανθεί σε δύο 

προσφυγές όη 11 Touexι.o. διέπραξε κι εξακολοuθεί να διαπράττει μαζικές παραβιά
σεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο; Δεν μ..-τορούσε να αναφέρει ότι 

διέπραξε μαζικούς φόνοuς πολιτών και βιασμούς γιιναικών πάνω σε οργανωμένη 

βάση, ότι εξεδίωξε τους Ελληνοκυπρίοιις aπό τα σπΙτια τους, ότι σφετερΙστηκε τις 

περιουσίες τους, ότι διέπραξε λεηλασίες, ότι αρνείται να δώσει στοιχεΙα για τοuς 

αΥνοοuμένους. ότι. όσο διαρκεΙ η παράνομη κατοχή, τα εγκλήματα της ΤουρκΙας 

συνεχίζονται; 

Δεν μπορούσε η έκθεση να αναφέρει ότι μια συμφωνΙα που έγινε με την 

υπογραφή των Ηνωμένων Εθνών, η συμφωνία της Τρίτης Βιέννης ποιι αφορά τα 

ανθρώπινα δικαιώματα των εγκλωβισμένων. έχει περιφρονηΟεΙ βάναuσα aπό την 

ΤουρκΙα και για σχεδόν είκοσι χρόνια παραμένει ανεφάρμοστη; 

Τέταρτο, λtει: " ... κάτω aπό μια αυτόνομη τουρκοκυπριακή διοίκηση..... και 

..... αυτή η διοίκηση αυτοανακηρύχθηκε σε 'ΤΟUΡΚLκή Δημοκρατία της Βόρειας 

Κ ύπροιι' που αναγνωριt;.εται μόνο aπό την ΤουρκΙα". 

Η Κύπρος μοιράστηκε. η κυβέρνηση ελέγχει το νότιο κομμάτι, μια αιιτόνομη 

τοιιρκοκυπριακή διοίκηση που υποστηρίζεται aπό την παρουσ!.α τοιιρκικών στρα

τειιμάτων ελέγχει το βόρειο κομμάτι. Μοι.ράοηrι.ε η Κ ύπρος, λέει η έκΟεση. Δε λέει 

ότι ένα κομμάτι της βρίσκεται κάτω α)τό την παράνομη κατοχή των στρατευμάτων 

της Τουρκίας. Λέει ότι αιιτό το κατεχόμενο κομμάτι αυτοανακηρύχθηκε σε "Τοιιρ

κική Δημοκρατία της Βόρειας Κύπρου". Αλλά δε λέει όη αυτή η ανακήρυξη καταδι

κάστηκε α...ό τα Ηνωμένα Έθνη. δε λέει ότι 1α Ηνωμένα Έθνη την ονόμασαν παρά

νομη και aπoσχιστική eviQYf.La κι ότι ζήτησαν την ανόκλησή της. 

Αποφεύγοντας να αναφέρει αιιτό το γεγονός, η έκθεση προχωρει. για να πει 

ότι αυτό το παράνομο κατοχικό έκτρωμα είναι δημοκρατικό και βασ(ζεtαι σε ελεύ

θερες εκλογές, καθώς κι ότι παρέχει τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα στον 

πληθιισμό του τόσο με το νόμσ όσο και με την πρακτική που ακολουθεΙ 

Μπορεί όμως να είναι δημοκρατικό ένα καθεστώς πειρατείας, αρπαγής και 

λεηλασίας: Μπορούν να είναι ελεύθερες οι εκλογές που γίνονται από ένα καθεστώς 

όποιι οι ψηφοφόροι και οι ψηφιζόμενοι δεν εΙναι οι νόμιμοι κάτοικοι; Μπορεί να 

ΙΣΧUΡίζεΊαι οποιοσδήποτε ότι σ' αυτό το πει.eaτικό κατοχικό κατασκεύασμα τα 

βασικά ανθρώπινα δικαιώματα παρέχονται στον πληθuσμό, όταν ο νόμιμος πληθυ

σμός είναι εκτοπισμένος. στερούμενος το σπίτι και την περιουσία τοιι, κι όταν ένας 

άλλος ~πληθυσμός", ένας παράνομος πληθυσμός Ε.ι.ο{κων που παράνομα έχει εισα

χθεί από την Τουρκία σφετερίζεται τη γη και την περιουσία τοιι νόμιμου και κατά το 

νόμο και το δίκαιο κιιρΙαρχου λαού; 

Μιλά για εκλογές η έκθf:ση. Όμως ούτε λέξη δεν αναφέρει για την ά.ι.οψη των 

τουρκοκυπριακών κομμάτων σχετικά με το πόσο ελεύθερες είναι οι κατοχικές 

εκλογές ή σχετικά με το πόσο τοιιρκοκυπριακές είναι. όταν σ' αυτές ψηφίζουν 

συλλήβδην οι δεκάδες χιλιάδες έποικοι Jtou βρίσκοvtαι παράνομα στο κατεχόμενο 
έδαφος της Κιιπριακής Δημοκρατίας. 

θα μπορούσα να μιλήσω επΙ πολύ ακόμη, επισημαίνοντας και πολλές όλλες 

μισές αλήθειες και πολλές άλλες ανακριβειες στο εφτασέλιδο πuχνoτuπωμένo περί 

Κ ύπρου κεφάλαιο της έκθεσης. θα περιοριστώ όμως σε βασικές μόνο επισημάνσεις. 
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Ενώ yράφε~ ότι 11 "Τουρκική ΔllμοκρατΙα Τllς Βόρειας Κύπρο\!" αναγνωρίζεται 
μόνο από την ΤOVΡΚΙα, από κάποιο 01lμε (ο κι έπειτα 11 έκθεση δεν αναφέρεται σε 
τουρκοκυπριακή κοινότητα αλλό σε 'Τουρκική ΔημοκρατΙα της Βόρειας Κύπρου". 

Για την αλληλογραφ{.ο τι έκθεση αναφέρει: "Ωστόσο Touρχoχύ.-τριoι εξαχολου

θοίιν να παρα..ίoνoίtνtαι ότι αλληλογραφία αποστελλόμενη μέσω του ταχυδρομικού 
σwτήματoς της Κuπρι.ακής Δημοκρατίας καθυστερεί ή δεν παραδtδεται". Παρο.

λEL.EL \'a πει από ποιους καθυστερείται , από ποιους δεν παραδt.δεται . 

Για τη θΡ1l0κευτι.κή ελευΟερία 11 έχΟεση ένα πρόβλημα μόνο βλέπει , την 
Q.ι"tόπειρα των ~ηνoκυπριων να σταματήσουν την ανέγερση μιναρέ στην Π ύλα. 
Φυοικά 11 έκθεσ δεν παραλεΙπη να πληροφορήσει ότι 11 διένεξη έληξε . όταν οι μεσο

λαβητές του Ο Ε έπεισαν τους EλληνoκuπρΙoυς ότι Ο μιναρές δε θα χρησιμο

:τοιείται ως προωθημένο παρατηρητήριο των τουρκικών δυνάμεων στο νησί και 

όταν οι Τουρκοκύπριοι συμφώνησαν να χαμηλώσουν το σχεδιασμένο ύψος του . 

Μ ιλά και για την ελευθερία διακίνησης η έκθεση. ελευθερία που την ασκούν 

και οι Τούρκοι και οι Έλληνες μέσα στις αντίστοιχες περιοχές τους, όπως λέει. 

Π αραλεL-τει να πει την απλή αλήθεια: Ότι οι Κύπριοι δεν έχουν το δικαίωμα της 

ελεύθερης διακίνησης στην πατρίδα τους και δεν έχουν το δικαίωμα εγκατάστασης 

και περιουσίας, γιατί τα δικαιώματα αuτά τους τα στερεί η τουρκική κατοχή. 

Δε μιλά για κα-τεχόμενα κι αί'ταΎOQξ:υμένα λιμάνια και για παράνομη είσοδο 

στην Κύπρο Q..ιίό τα λιμάνια αυτά. αλλά δεν παραλείπει να αναφtρει όη οι Ελληνο

κύπριοι εμπoδi.ζoυν ξένους που προτίθενται να αναχωρτjσoυν από τα κατεχόμενα να 

μ,-τουν σ' αυτά ού-τε και παραλεl.πει να αναφέρει ότι οι Ελληνοκύπριοι Q..ιίαγoρεύoυν 

την είσοδο στα ελεύθερα εΜφη σε ξένους που έρχονται στην Κύπρο από Q..ιίoγoρευ

μένα λιμάνια. Δηλαδτj για την έκθεση το μόνο πρόβλημα ελεύθερης διακίνησης στην 

Κύπρο δεν το προκαλεί η κατοχή αλλά η κυβέρνηση της Κύπρου! 

Για τους εγκλωβισμένους, αυτό το μαρτυρικό κομμάτι του λαού μας. η έκθεση 

δε βλέπει ού-τε καταπίεση ούΊ:ε ταπεινωτική μεταχείριση ούΊ:ε στέρηση δικαιωμά-των 

ούτε αναγκαστικό χωρισμό οικογενειών. ΒλέΠΕΙ μόνο τα ακόλουΟα: "οι αιτήσεις 

Ελληνοκυπρίων εγκλωβισμένων στο βορρά να επισκεφθούν το νότο συνήθως εγκρΙ

νοηαι. αλλά οι αιτητές πρέπει να επιστρέψουν μέσα σε καθορισμένη περίοδο ή να 

διακινδυνεύσουν να χάσουν το δικαίωμά -τους για επιστροφή μαζί με την περιουσία 

τους. Ένας αηιπρόσωπος Ελληνοκύπριου εγκλωβισμένου έχει παραπονεθεί ότι οι 

αιτήσει.ς για επίσκεψη στο νότο εξετάζονται αργά από τις τουρκοκυπριακές αρχές, 

μερικές φορές παLρνoντας μέχρι και 15 μέρες για να εγκριθούν". Αυτά. 

θα μπορούσε κάποιος νΟ: υποθέσει ότι η έκθεση, έχοντας να καλύψει όλες τις 

χώρες του κόσμου, δεν ήταν δυνατό να περιέχει λεπτομέρειες. Και χωρίς να 
διαβάσει το κείμενο περί Κύπρου, θα μ .. ίορούσε να βρει ως δικο:ιολογΙα για ης 
ανακριβεΙς εντυπιΟΟεις που προκαλεί -το γεγονός ακριβώς ότι δεν μπαίνει σε λε.ίΠΟ

μέρειες. Αλλά η πραγματικότητα είναι διο:φορετική. Λεπτομέρειες υπάρχουν στην 

έκθεση . είναι όμως επιλεχΗχές. Έτσι δεν παραλείπει αίφνης να αναφέρει τη λεπτο
μέρεια ότι οι μαρωνΙτες το 1960, πριν από την ανεξο:ρτησία της Κύπρου, είχαν 

επιλέξει να Οεωρούνται μέλη της ελληνικής κυπριακτjς κοινότητας. Βεβαίως αναφέ

ρεται κα~ σε συγχεκρ~μένες λεπτομέρειες σε Q"',.{toη με την εργατιχή νομοθεσία της 

Κύπρου και σε σχέση με τα ανθρώπινα δικαιώματα. που είναι μέρος του θέματος. 

αλλά οι λεπτομέρειες που παίρνουν είναι -τόσο εξειδικευμένες και παίρνονται τόσο 
επ~λεχτικά, ώστε να δημιουργείται και μ' αυτή την αναφορά κακή εντύπωση για την 

Κυπριαχή Δημοκρατία. 
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Και για να τελειώνω, το μέγα ερώτημα που τίθεται προς το Υπουργεί.ο εξωτε

ρικών των ΗΠΑ είναι αυτό: Αποδέχεται αυτό το Υπουργείο ότι η βΙα μπορεί να 
παραγάγει δίκαιο; Aπoδ~εται όη η παρανομία Τllς εισβολής και _ης κατοχής 

παράγει νομιμότητα και συνιστά σεβασμό προς τα ανθρώπινα δικαιώματα; 

Απ' όσα ανέφερα έγινt, νομίζω. φανερό σ' όλους ότι η έκθεση του αμερικα

νικού Υπουργείου Εξωτερικών για τα ανθρώπινα δικαιώματα στην Κύπρο το 1991 
είναι ένα κείμενο που στερείται αντΙΚΕιμενικότητας, έ\'ο κείμενο μεροληπτικό. ένα 

κείμενο που αποκρύβει και παραποιεί την αλήθεια, ένα κείμενο που παραγνωρΙζει 

τις αποφάσεις του ΟΗΕ κι άλλων διεθνών οργανLOμών, όπως η Επιτροπή Ανθρω

πίνων Δικαιωμάτων του ΣυμβουλΙου της Ευρώπης, ένα κείμενο που, όπως καταγ

γέλλει ο Διεθνής Σύνδεσμος για την Προόοπιση των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 

στην Κ ίιπρο, περιέχει τον ψευδή ισχυρισμό ότι αντιπρόσωποι διεθνών οργανισμων 

ανθρώπινων δικαιώματων έχουν πρόσβαση τόσο στο νότο όσο και στο βορρά. 

αποσιωπώντας έτσι το γεγονός ότι η Ευρωπα'ίκή Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιω

μάτων εrιποδΙζεται από τα τουρκικά στρατείιματα κατοχής να ερευνήσε~ την κατά

σταση στο κατεχόμενο μέρος της Κ ίιπρου. 

Η έκθεση δε γράφτηκε για πρώτη φορά φtτoς. Γράφεται κάθε χρόνο κι από το 

1976 ακολουθεί για την Κύπρο την ίδια πάντοτε προσέγγιση: Μισές αλήθειες, 

ανακρίβειες, παρα.-ιληροφόρηση, παρά τις διαμαρτυρίες που, όπως είπα στην αρχή, 

είναι τόσο υποτονικές, που δε λαμβάνονται υπόψη. 

είναι ως εκ τούτου ανάγκη η υποτονικότητα αυτή να σταματήσει. Είναι 

ανάγκη η φωνή της διαμαρτυρίας μας να ακουστει. Να ε[ναι τόσο έντονη και τόσο 
επίμονη, ώστε όχι μόνο να ακουοτεΙ αλλά κα~ να εισακουστεί ή τουλάχιστον, αν δεν 

εισακουστεί, να είναι τόσο πειστική, ώστε το κύρος της έκθεσης να κλονιστεί στη 

συνείδηση των αποδΕ'Α.τών της. 

Για το σκοπό αυτό εισηγούμαι τα ακόλουθα: 

(Ι) Να κληθεί ο Υπουργός Εξωτερικών στην αρμόδια Επιτροπή της Βουλής, 
για να αναφέρει ποιες ήταν οι συγκεκριμένες ενέργειες της κυβέρνησης σε 

σχέση με την έκθεση αυτή, ποιο το αποτέλεσμά τους και ποιες οι 

περαιτέρω ενέργειες στις οποίες θα προβεί η κυβέρνηση. 

(2) Πέρα από την ήδη (aτοσταλείσα επιστολή διαμαρτυρίας του Προέδρου 

της Βουλής μας, να αποστείλει η Βουλή ψήφισμα διαμαΡΤUΡΙOς προς το 
ΥπουργεΙΟ Εξωτερικών των ΗΠΑ, που να ζητά να Q.ι"'toouρBeI. η περί 

Κ ύπρου αναφορά της έκθεσης και να αντικατασταθεί με άλλο κείμενο 

που \,α δίνει πραγματικά ακριβή και δίκαιη εικόνα της κατάστασης. 

Αυτό μπορεί να γίνΗ. Έγινε τουλάχιστον πέρσι, όταν η Ελλάδα 

ο.ντι!δρασε έντονα στην παραχάραξη της αλήθειας που διέι-ιραξε η έκθεση 
για τη Θράκη. 

(3) Να ετοιμαστεί από τη Βουλή υπόμνημα που να ανασκευάζει τις 

ανακρίβειες κο.ι τις μισές αλήθειες της έκθεσης και να αποσταλεί ο' όλους 

τους Q.ι"'tοδέκτες της και ειδικότερα στα μέλη του αμερικανικού 

ΚΟΥχρι!σου, στα αμερικανικά μέσα μαζιχής ενημέρωσης, στο Ευρωπα'ίκό 

Κοινοβούλιο και στα εθνικά κοινοβούλια όλων των χωρών, στο 

ΣυμβοΙΙλιο της Ευρώπης, στα Υπουργεία Εξωτερικών όλων των χωρών. 
στις διεθνείς συνδικαλιστικές κι άλλες κoινων~κές οργανώσεις κα~ στα 
κυριότερα μέσα μο.ζικής ενημέρωσης στον κόσμο. 
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(4) Στη διαφωτιστική προσπάθεια για το κυπριακό να δοθεί πραγματικά 

μεγάλη έμφαση στο θέμα των παραβιάσεων των ανθρώπινων δικαιωμάτων 

σtην Κύπρο από την Τουρκια. 

Όταν επρόκειτο να γίνει αιπή τι ΣUΖήτηση πριν από μερικές βδομάδες, παρε.-τιδη
μούσι στην Κύπρο ο κ. Νέλσων Λέτσκι, Ειδικός συντονιστής για το Κυπριακό στο 

Στέτιτ Ντηπάρτμεντ, ο οπο(ος δεν a".QκλεΙεται να έχει και προσωπική σχέση με τη 

σuγyραφή αυτής της έκθεσης. Ήταν τι πρώτη επ(σκεψη του κ. M:toκt μετά την 

κυκλοφορία της έκθεσης τον ΠΕρασμένο ΦEβρoUΆριo. Έτσι ήταν εύλογο να αναμένει 

να ακοίισει τι.ς αντιδράσεις μας ΎΙ' αυτό το κείμενο, που δεν το αδικώ καθόλου. αν 

το χαρακτηρίσω άθλιο. Άκουσε άραγε το ξέσπασμα της οργής μας; Άκουσε την 

οργισμένη διαμαρτυριο. μας; Βρέθηκε μήπως αvτιμέτωπoς με 10 ερώτημα πώς αυτός 
ο λαός μπορεί να E~UtιOΤE\JeEl μια κυβέρνηση στο όνομα της οπο(ας γίνεται τέτοια 

κοχοπο(ηοη της αλήθnας, πώς μπορεί να εμπιστευθεί έναν α.πεσταλμένο .ου Στέη. 

ΝτηΠό.ρψεντ, ό.αν αυ.ό .0 YπoυΡΎtίO γράφει και υπογράφει τις ανακρίβειες που 
περιέχονται στην επίμαχη έκθεση; 

θέλω να ελπl.ζω πως ναι. θ~λω να ελπιζω πως άκουσε φωνή διαμαρτυρίας 

και πως του ζητήθηκε να εξηγήσει πώς ήταν δυνατό ο Ισπανός σοσιαλιστής 

Βουλευτής Αλφόνς Κουκώ '\'0 δει και να διαπιστώσει όσα είδε και διαπίστωσε, πώς 

ήταν δυνατό το :Συμβούλιο της Ευρώπης να αποδεχθεί ομόφωνα την έκθεση του, ενώ 

ένα ολόκλΊ1QO Στέτ)τ ΝΤΊ1πάρτμεντ με μΊ1χανισμούς παρακολούθησης πολύ ισχυρότε
ρους από οποιοδήποτε άλλο οργανισμό στον κόσμο να αλλoιθωρi.ζει. 

Ποια αξιοπιστία ~ιπoρεί να έχει το ΣτέΊ1Τ Ντηπάρτμεντ με τέτοιο απαίσιο 
αλλοιθωρισμό; Και ποιος μπOQεί στα σοβαρά να πιστώνει με ίχνος έστω αντικειμε

νικόΤΊ1τας και αμερoλTtΨΙOς, με ίχνος - ας μου επιτραπεί η σκληρή έκφραση - με 

ίχνος ενrφότητας τους α.πεσταλμένους αυτού του Στέητ NΤΊ1πάρτμεVΤ, όταν διαπι

στευτήριό του είναι αυτή η τρισάθλια έκθεση; 

Και κάτι ακόμα: Να σταματήσουμε να υποτιμούμε τη σημασία των λα·'κών 

ΚΙVΗτoπoιήσεων. Κανενός λαού τα δικαιώματα δεν έγιναν σεβαστά από μόνα τους. 
Τα δικαιώματα είναι καρπός της διεκδίΚΊ1σης. Και η διεκδίκηση είναι δράση. δεν 
είναι αδράνεια και απραξία και εφησυχασμός. 

Κρίνουμε και κατακρίνουμε την αδικία που δια..-τράττει σε βάρος μας αυτή η 

έκθεση. Χρειάζεται όμως να προβούμε και σε αυτοκριτική για την αδικία που οι 

ίδιοι διαπράΗουμε ενο.ντίον του ίδιου του εαυτού μας με την αδράνεια ή με την 

υποτονική μας στάση. Διότι ε(νο.ι γεΥονός ότι η βΙα μπOQεί να μας στερήσει και τα 

δικαιώματα και τη ζωή και τα πάντα. Τα πάντα εκτός από ένα: Την αξιοπρέπεια και 
τον αυτοσεβασμό μας. Α uτά μονάχα μόνοι μας μπορούμε να τα χ(ισουμε, όταν 

ανεχόμαστε παθητικά τα κάθε είδους ρα..-τ(σματα. Και η έκθεση του Στέητ Ντη..ίάρ

τμεvτ είναι ένα ράπισμα εναντίσν μας, μια προσβολή και μια πρόκληση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω το λόγο σε άλλους ομιλητές, θέλω να παρατη
ρήσω ότι είμαστε 16 άτομα. Άρα δεν έχουμε απαρτία και κανονικά θα έπρεπε να 
διακόψΟυμε και είναι μόνο έξι παρά είκοσι η ώQα. Μπορεί να έχει κ(ιτω Βουλευτές, 

αλλά ποιο είναι το ενδιαφέρον που υπάρχει για ένα τόσο σοβαρό θέμο.: 

θέλω να ερωτήσω και κάτι άλλο. Έχουμε Ι 33 θέματα γραμμένα στο Κεφάλαιο 
Δ' για συζήτηση. Με αυτή την α.παρτία και με αυτό το ενδιαφέρον πώς θέλετε να 
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γράφουμε θέματα και ποιοι Οα τα παρακολουθούν; Γι' αυτό γ(νεται έκκληση προς 

τους συναδtλφoυς. αν θέλουν να γράφουν θέματα στο Κεψόλαιο Δ' -κι αυτό είναι 

σοβαρό θtμα και έπρεπε να γραφτεί και είναι πολύ σοβαρά αυτά :του eL.e ο κύριος 
σννάδελφος- τουλάχιστον να μην τα υποβαθμί.ζουμε εμείς οι ίδιοι με την ελλιπή 

παρουσία μας. Μιλούμε για αUΤOκριτική. Η πρώτη αuτoxριτική είναι ότι θα έπρε.ιτε 

να ήταν όλοι εδώ και να παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση. 

θα δώσω το λόγο σε άλλους συναδέλφους που Οα ήθελαν να μιλήσουν. Έγιναν 

κάποιες εισηγήσεις από το σννάδελφο. θα παραπεμφθεί στην Επιτροπή εξωτε

ρικών μαζί με τα διάφορα άλλα θέματα και τις εισηγήσεις και θα αναλόβει η 

Επιτροπή Εξωτερικών τα περαιτέρω. Αλλό αυτό θα το δούμε στο τέλος της συζή

τησης. 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για να αγορείισω. Απλώς θέλω κάτι να προσθέσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Πραγματικά νομιζω ότι όσοι παρακολουθήσαμε την παρουσίαση του θέματος 

α.Jτό το σuνό.δελφo κ. Π ρέντζα έχουμε συνειδητοποιήσει τη σοβαρότητα και το 

επείγον του θέματος. 

Εδώ θέλω να κάμω κι εγώ κριτική και αυτοκριτική, γι.ατ[ όλοι δικαιούμαστε να 

τις κάνουμε. Τη συζήτηση γι.α ένα τόσο σοβαρό θέμα για το οποίο το tIming έπαιζε 
πολύ σοβαρό ρόλο, εφόσον ήταν και ο Λέτοχι εδώ πέρα. να μην ξεχνούμε ότι αUΤή η 

Βουλή δέχτηκε για το θεωρείο να την αναβόλει. Και λυπούμαι να πω ότι και ο 

συνάδελφος. ο κ. Πρέντζας, το δέχτηκε αυτό. Εγώ του είχα πει να μη δεχτούμε 

αναβολή αυτού του θέματος και για το θεωρείο. επειδ.η υπάρχουν ακροατές πάνω. 
δεν πρέπει να αναβάλλουμε σοβαρά θέματα. Λυπούμαι, αλλά με αυτό τον τρόπο 

UιτοβιβάζΟ\Jμε και το κύρος της Βουλ.ης και τη σημασία των Οεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαι απόλυτα σύμφωνως με αυτό το θέμα και μελλοντικά να μην είμαστε 

τόσο ελαστικοί στο να αναβάλλονται κάποια θέματα προς συζήτηση. 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

MIX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, αγα.ιτητοί συνάδελφοι, 

Η τελευταια έκθεση του αμερικανικού Υπουργείου Εξωτερικών προς την 

ΕΠΗροπή Εξωτερικών Υποθέσεων του KOyιtρέσoυ, που δόθηκε στη δημοσιότητα 

στις 31 Ιανουαρίου φέτος, αποτελεί πλήρrι διαστροφή της αλήθειας όσον αφορά την 
κατάστασrι των α\οθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο το 1991. 

Η έκθεση υποβλήθηκε στο αμερικανικό Κογκρέσο σύμφωνα με τις πρόνo~ες 

των όQθρων Ι Ι 6 και S02 του αμερ~κανικoύ Νόμου περί Εξωτερικής Βοήθειας του 
196 ι. οι οποΙες εξo.ρτo\tν την οικονομική και στρατιωτική βοήθεια προς ξένες χώρες 
α.ι~ το κατ6 πόσο αuτές σέβονται τα ανθρώπινα δικαιώματα. 
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Το 6ρθρο 116 της νομοΟεσΙΟς αυτής προβλέπει ότι καμιά βοήθεια δεν μπορεί 

να δινεται στην κυβέρνηση μιας χώρας που είναι υπεύθυνη για σοβαρές παραβιάσεις 

διεθνώς αναγνωρισμένων ανθρώπινων δικαιωμ6των. Το ίδιο άρθρο αναφέρει ότι, 

για να διαπιστωθεί κατ6 πόσο μια κυβέρνηση παραβιάζει ή όχι τα ανθρώπινα δικα .... 
ώματα. πρέπει να λαμβάνεται υπόψη και η έκταση της συνεργασίας της κυβέρνησης 

αυτης στην ανεμ.ίτόδιστη διεξαγωγή έρεννας α.ίτό δι.εθνεΙς οργανισμούς σε σχέση με 

ισχυρισμούς για παραβιάσΗς ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Η έκθεση του 1991 είναι πανομοιότυπη με την περσινή και σχεδόν με όλες τις 
προηγούμενες ετήσιες εκΟέσεις που κυκλοφόρησαν για τον ίδιο σκοπό. Καμιό 

απολύτως βελτίωση δεν επήλθε. ιδίως όσον αφορά την ουσ'ο. Έτσι συνεχίζεται η 

πλήρης εξίσωση της νόμιμης κVΒΈρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας με την τουρ

κοκυπριακή διοίκηση. Αναφέρεται δε χαρακτηριστικό ότι τα εσωτερικό πολιτικό 

συστήματα και των δυο είναι δημοκρατικά και βασισμένα σε ελεύθερες εκλογές και 

ότι παραχωρούν βασικ6 ανθρώπινα δικαιώματα στους λαούς τους και στη θεωρΙα 

και στην πράξη. Η αναφορά στην ύπαρξη λαών στην Κύπρο εΙναι επΙσης απαρά. 

δεκτη. Ούτε και σ' αυτήν ακόμα την ορολογία δεν υπήρξε καμιά διαφορά. αφο" η 

ίδια ορολογία ·νότιο μέρος και βόρειο μέρος·που για χρόνια τώρα χρησιμοποιείται 
συνεχίζεται και στη φετινή έκθεση. Η έκθεση αυτή είναι αντίθετη με την πολιτική 

των Ηνωμένων Πολιτειών που στα φανερά διακηρύπει ότι αναγνωρίζει μόνο μια 

κVΒΈρνηση στην Κύπρο και εΙναι αντίθετη με τις διοκηρνξεις των Ηνωμένων Πολι

τειών ότι το καθεστώς Ντενκτάς είναι παράνομο. 

Η προσέγγιση που γίνεται στην έκθεση σχετικό με θέματα αναγνώρισης του 

ψευδοκράτους είναι σε πολλά σημεία αλλοπρόσαλλη και είναι αντίθετη ακόμα και 

με αποφάσεις των δικαστηρίων των Ηνωμένων Πολιτειών. όπως με τη γνωστή 

α..ιόφαση του δικαστηρίου ΤΊ1ς Ινδιάνας και του Έβδομου περιφερειακον Εφετείου 

των Ηνωμένων Πολιτειών που συνεδρίαζε στο Σικάγο. Και τα δυο δικαστήρια με 

εμ,,-τερ ιστατωμένες αποφάσεις τους για την υπόθεση των ψηφιδωτώ\' ΤΊ1ς Κανακα· 

ριάς αποφαίνονται με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο ότι το ούτω καλούμενο 

''ομόσπονδο κρότος" του Ντενκτάς είναι ένα ψευδοκράτος χωρίς καμιά νομική 

υπόσταση. ΕπΙσΊ1ς οι ίδιες α.ίτοφόσεις αναφέρονται στην κατάφωρη παραβΙαση 

ανθρώπινων δικαιωμάτων στις περιοχές που βρίσκονται υπό το καθεστώς Ντεν· 

κτάς. 

ΚΙ όμως στην έκθεση διαιρείται η Κύπρος σε δυο περιοχές που αντιστοιχούν σ' 

εκείνη που ελέΥχει το κυπριακό κράτος και σ' εκε(νη που κατέχουν τα τουρκικά 

στρατεύματα, Και η έκθεση καταλήγει στο ότι και στι.ς δυο ;τεριοχές υπάρχει γενικά 

σεβασμός των ανθρώπινων δικαιωμάτων. αφο" διαπιστώνεται ότι "τα δυο αυτ6 
πολιτικά συστήματα είναι δημοκρατικό. στηριζόμενα σε ελεύθερες εκλογές και 

εΥγυώμενα τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα στους πλΊ1ΘUΣμOύς τους στTl θεωρία 
και στTlν πρ6ξTl". 

Στην ουσΙα. κύριε n ρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, η αμερικανική έκθεση 
αναγνωρίζει έμμεσα διχοτόμησTl της Κ"πρου, διότι δίνει συχωροχ6ρτι στα τουρκικά 

στρατεύματα και διαστρεβλώνει τα γεγονότα σε βάρος του κυπριακού λαού. Αυτή η 

έκθεση είναι ασυμβίβαστη με την αλήθεια και το δίκαιο και αντίθετη με την πολιηκή 

των Hνωμtνων Πολιτειών για την προστασία διεθνώς των ανθρώπινων δικαιω· 

μάτων. που εκφράζεται και με την αμερικανική νομοθεσία που απαγορεύει ΤΊ1 χρησι· 

μοποίησTl οπλισμού στις ΗΠΑ για την παραβίαση των δικαιωμάτων αυτών και τη 
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χορήγηση οικονομικής βοήθειας σε χώρες πσυ παραβιάζουν τα δικαιώματα αυτά. 

όπως συμβα(νει με την τουρκια στην Κύπρο. 

Καμιά αναφορά δε γ(νεται στην παράνομη κατοχή τμήματος της Κύπρου από 

τα τουρκικά στρατεύματα και στο ότι από μόντι της η παραμονή κατοχικού στρατού 

παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των κατοΙκων της Κύπρου. Και διερω

τώμαι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. γιατί η παραμονή και μόνο στο 
έδαφος του Αφγανιστάν των σοβιετικών στρατευμάτων α..-τοτελούσε κατάφωρη 

παραβΙαστι των ανθρώπινων δικαιωμάτων στο Αφγανιστάν και γιατί οι ΗΠΑ 
πρωτοστατούσαν στην υιοθέττιστι σχεηκών ΨΤιφισμάτων από τα Ηνωμένα 'Εθντι. 

Όλα τα θέματα που αποτελούν παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην 

Κύπρο από την Τουρκία, οι πρόσφυγες, οι αγνοούμενοι, οι έποικοι, οι εγκλωβι. 

σμένοι, παρουσιάζονται με πολύ υποτονικό τρόπο ή καθόλου ή φανερά διαστρεβλω-

μένα με ταυτόχροντι παρουσίαση των τουρκικών θέσεων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, οι συντάκτες της έκθεσης αυτής δε θα 

πρέπει να νιώθουν σήμερα καθόλου ευτυχισμένοι και θα πρέπει να έχουν πρόβλημα 

συνείδησης μετά την πρόσφατη δημοσιοποίηστι της έκθεσης της Ευρωπα'ίκής 

Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. Όχι βtβαια όη δε Ύ"ώριζαν την ωtόφαστι 

αυτή, αλλά μετά τη γνωστοποΙησή της στο ευρύτερο κοινό έμειναν φοβερά εκτεθει· 
μένοι. 

Η δημοσίευση της έκθεσης της Ευρωπα'Cκής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιω-

μάτων εκθέτει ανεπανόρθωτα όλους αυτούς που εθελοτυφλούσαν χρόνια τώρα και 

κάλ\lπταν την Τουρκία για τις κατάφωρες παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιω· 

μάτωΥ στην Κύπρο. Ταυτόχρονα αποτελεί ράπισμα κατά της κατοχικής δΊίναμης 

από την Ευρώπτι. που καθιστά την τουρκΙΟ υπόλογη έναντι της διεθνούς κοινότητας 

για την α..αράδεκτη διαιώνιση του δράματος των αγνοουμένων, των εκτοπισμένων 
και των εγκλωβισμένων και για τις συνεχιζόμενες μαζικές παραβιάσεις των δικαιω· 

μάτων και ελευθεριών του κυπριακού λαού. 

Η έκθεση όμως του Στέητ Ντηπάρτμεντ καμιά εUΘύνη δεν αποδίδΗ στην 

Τουρκία. Ο συντάκτης της Οα πρέπει είτε να ήταν κακώς πληροφορημένος εΙτε να 

μην ήθελε ο ΙΙΗος να πει την αλήθεια. διόη στην έκθεσή του ανερυθρίαστα αναφέρει 

όη τα ανθρώπινα δικαιώματα είναι κατοχνρωμένα στη θεωρία και στην πρόξη τόσο 

στο νότο όσο και στο βορρά, 

Για το Στέητ Ντηπάρτμεντ υπάρχουν Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι εκτο· 

πισμένοι που έχουν ξεριζωθεΙ εξαιτίας των γεγονότων, δηλαδή της σύγκρουσης 

μεταξύ των δυο κοινοτήτων. της το\lρκικής παρέμβασης το 1974 και της συνεχιζό-
μενης παρουσίας τουρκικών στρατευμάτων. όπως αναφέρει η tκθεση, Οι 200 000 
Ελληνοκύπριοι πρόσqnryες τέθηκαν στην (δια μοίρα με το\lς ελόχιστους τουρκοκυ. 
πρΙOuς ΠΟ\l μετά από πιέσεις και απειλές της ηγεσΙας τους αναγκάστηκαν να μετα· 

βοΊίν στις κατεχόμενες περιοχές με τα υπάρχοντά τους, Οι σφαγές των Ελληνοκυ. 

πρίων. οι βιασμοί. o~ εμπρησμοΙ. η εκμετάλλε\lση των περιουσιών, η καταστρoφi της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς, ΤΊ συνεχιζόμενη άρνηση της Τουρκίας για επιστροφή 
των προσφύγων και εφαρμογή των βασικών ελευθεριών για όλouς τους Κ\ιπρίους 

δεν απασχολοΊίν καθόλου τους σuντάκτες της έκθεστις, 

Το κεφάλαιο 2(Υ) της έκθεσης αναφέρεται στην ελεύθερη δήθεν άσκηση των 

θρησκευτικών καθηκόντων των Ελληνοκ\lπρ[ων και των τουρκοκ\lπρίων και ο 

σ\lντάκτης στιμειώνει τη δυσφορία του, γιατί οι Ελληνοκύπριοι παρεμ.ί"τόδισαν τους 
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Τουρκοκυπρίους να κτίσουν ένα μιναρέ στο μοναδικό μεικτό χωριό της KunΡOU, 

αλλά, προσθέτει ο συντάκτης. τελικά οι Ελληνοκύπριοι ι,-τειτα από παρέμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών δέχτηκαν να κτιστεί ο μιναρές, αφού πείστηκαν ότι δε θα χρηοι

μοποιηθεί ως παρατηρητήριο των τουρκικών στρατευμάτων. Παρασιωπά όμως ο 

τόσο εοοί.σθητος συντάκτης της έκθεσης το γεγονός ότι οι εγκλωβισμένοι παρεμ."tοδί
ζονται στην άσκηση των θρησκευτικών τους καθηκόντων, ότι οι πιο πολλές από τις 

εκκλησίες μας έγιναν σταύλοι και μάντρες. ότι σ' ολόκληρη την περιοχή υπάρχει 

μόνο ένας παπάς. ότι οι χριστιανοί δεν έχουν τη δυνατότητα να παραστούν σε 

γάμους ή κηδείες συγγενών τους. ότι υποχρεώνονται να υποβάλλουν αιτήσεις και 

ότι ΟΙ συγγενείς των εγκλωβισμένων παρεμποδίζονται από το να παρΙστανται σε 

θρησκευτικές τελετές στις κατεχόμενες περιοχές. εκτός αν υπογράψΟυν αίτηση. 

Στο (διο κεφόλαιο. στην παράγραφο 2(δ). όπου γίνεται αναφορά στο δικαιωμα 

διακίνησης. επαναπατρισμού χαι μετανάστευσης. δι γίνεται καμιό: αναφορό: στις 

τραγικές διαστάσεις που παίρνει το θέμα των εποίκων. για την παρουσία των 

οποίων εκφράζουν αγανάκτηοη και διαμαρτυρΙα και οι (διοι ΟΙ τουρκοκύπριοι. 
Αποφεύγεται δε τεχνηέντως και επιμελώς οποιαδήποτε μνεΙα στα κατα..-ηεστικό: 

μέτρα που λαμβάνονται. σύμφωνα με δημοσιεύματα τουρκοκυπριακών εφημερίδων, 

ενάντια στην τουρκοκυπριακή κοινότητα και οποιαδήποτε μνεία στον εξαναγκασμό 

σε μετανάστενση. 

Κύριε Πρόεδρε. κυΡΙΟL συνάδελφοι, ενώ η τονρκΙα διαιωνίζει την κατοχή του 

βόρειου τμήματος της Κώτρου. παρουσιάζονται νέες παeαβιάσεις. καθώς και συνε
χιζόμενες παραβιάσεις των ανθρώΠΙ\'ων δικαιωμάτων. ΣυνεχίζεΊαι η άρνηση σε 

200 000 Ελληνοκύπριονς πρόσφνγες να επιστρέψουν στα σπίτια τους. καθώς επίσης 
στους εκτοπισμένους ΤουρχοχυπρΙονς να επιστρέψΟυν στις περιοχές που βρίσκο

νται κάτω από τον έλεγχο Τl1ς χυβέρνησης. ΤΟ εγκάθετο καθεστώς στην τουρχοκρα
τούμενη περιοχή με το ψευδοσύνταγμά τον δυνάμει του άρθρου 159 απαλλοτρίωσε 
όλη την ακίνητη περιονσ(α που ανήκει στονς ΕλληνοκνπρΙους που εκτοπ(στηχαν 

aπό την Τουρκία. Μεγάλο μέρος της περιουσίας αυτής χρησιμοποιείται aπό τον 

τουρκικό στρατό. Πρόσφατα το καθεστώς Ντενντάς άρχισε να διανέμει σε τουρκο

κυπρίους και σε εποίκους τΙτλους ιδιοκτησίας για την ελληνοκυπριακή περιουσία 

στις κατεχόμενες περιοχές. 

Η έκθεση ωσαύτως παρασιωπά τις παραβιάσεις των δικαιωμάτων των Τουρκο
κυπρίων που γΙνονται α.."tό το στρατιωτικό καθεστώς στο βόρειο τμήμα της Κύπρου. 

Παρασιωπά την α.."tοστέρηση από τους Τουρκοκυ;τρίονς περιουσίας και την παραχώ

ρησή της στονς εποίκους aπό την ΑνατολΙα. την παραχώρηση άδειας ασκήσεως 

εΡΥασΙας με πολύ χαμηλους μισOoUς με αποτέλεσμα να προκαλείται συνεχώς 
ανεργία μεταξύ των Τουρκοκυπρίων. την πολιτογράφηση και την παροχή του δικαι

ώματος του εκλέγειν και εκλέγεσθαι στους εποίκους, τη δημιουργ[α πολιτικού 

κόμματος των εποίκων που βρίσκεται κάτω από τον έλεγχο της τουρκικής διπλωμα

τικής αποστολής στην κατεχόμενη περιοχή με εντολή να ψηφΙζονν τον Ντενντάς. τις 

δημόσιες αJτιιλές για Ε."tοικισμό της Αμμοχώστου και τις απειλές για κατάληψη των 

ελεύθερων περιοχών. 

κυριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. για τις μαζικές και συνεχιζόμενες παρα
βιάσει.ς των ανθρώπινων δικαιωμάτων που η Τουρκία δια.."tρό:ττει στην Κύπρο 

aπoτύχαμε να εξασφαλίσουμε μέχρι σήμερα μια ουσιαστική καταδΙκη της ΤουρκΙας 

από τη μεγάλη προστάτιδα των ανθρώπινων δικαιωμάτων. την Αμερική. Και ο 

λόγος -ίσως ένας από τους λόγους- που προβάλλεται με πολλή διακριτικότητα εΙναι 



2315 

ότι δεν πρέπε~ να επηρεα<πεί ο διακοινοτικός δι.άλογος που θα λύσει το κυπριακό 

πρόβλημα. ΚΙ έτσι με το πρόσχημα αυτό ούτε η Αμερική αλλά ούτε κι άλλες ξένες 

χώρες ενδιαφέρονται για τον εξαναγκασμό της ΤουρκΙας σε συμμόρφωση και 

αποκατάσταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύ."tρο. Έτσι, με τη δικαιο

λογΙα ότι με το διακοινΟΤΙΥ.ό διάλογο θα λυθεί το κυπριακό πρόβλημα και θα διευθε
τηθούν μαζΙ με αυτό και το ανθρώπινα δικαιώμΟ'lα. τόσο η Αμερικη όσο και οι 
άλλοι φίλοι μας εξισώνουν το θύμα με το θύτη. 

Ένα βασικό θέμα που πρέπει να μας απασχολήσει. κύριοι συνάδελφοι, είνα~ η 
πηγή των πληροφοριών που παίρνουν οι συντάκτες των εκθέσεων αυτών. Δε θα 
πρέπει να προβληματιστούμε άραγε για τα κίνητρα αυτών που συντάσσουν κάθε 

χρόνο την έκθεση αυτή και τι μ.,"tορεL να υπάρχει πίσω από κάθε έκθεση; Ενώ έχουμε 

μια τόσο δυνατή ομογένεια στην Αμερική. Εμεί.ς. ίσως λόγω κακού συντονισμού ή 
λόγω ανεπαρκούς ενημέρωσης. δεν έχουμε εκμεταλλευτεί όσο θα έπρεπε αυτό τον 
παράγοντα. Ούτε πιστεύω ότι γίνεται σοβαρή διαφώτιση πάνω <πο θέμα των 
ανθρωπινων δικαιωμάτων, που αποτελεί για μας το πιο ισχυρό όπλο. Κάθε χρόνο 
γίνεται η έκθεση και αρκοίιμα<πε σε μια τυπική και χλιαρή διαμαρτυρLα επί πρεσβευ
τ ικού fΠLΠέδoυ. Π οτέ δεν κινητοποιήθηκε δυναμικά η κυβέρνηση, αλλά περιορίζεται 
σε μια τυπική διαμαρτυρία. Ίσως και η Βουλή των AνΤLΠΡOσώπων με ψήφισμά της 
θα πρέπει να εκφράσει τη μεγάλη της δνσαρέσκεια και να αναπτύξει πρωτοβουλίες 
στο θέμα αυτό. 

Ίσως. κύριε Π ρόεδρε. να έχονμε υποτιμήσει τη σημασία αυτών των εκθέσεων. 
Η ελληνική κυβέρνηση πέρσι διαμαρτυρήθηκε εντονότατα για αναφορές που έγιναν 
στην έκθεση του Στέητ ΝτΤ\πάρτμεντ περί υπάρξεως σλαβομακεδονικής IlELOYόtT\ta; 
στην Ελλάδα και αναφορές που έδιναν ανακριβή ή απολύτως εσφαλμένη εικόνα για 
_η μουσουλμανική μειονότητα. ΦαΙνεται ότι χάρη στις πιεστικές διαμαρτυρίες και 
στις σuντoνισμένες προσπάθει.ες της ελληνικής διπλωματΙας και του ελληνικοίι 

λόμπι στην Αμερική ήλθαν τα ποθητά αποτελέσματα κι έτσι η φετινή έκθεοη του 

Στέητ Ντηπάρτμεντ για την Ελλάδα είναι εντελώς διαφορετική από την περσινι;. 

Πι<πεUΩ. κύριε Π ρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. ότι πρέπει να κινητοποιηθούν 

όλες οι οργανώσεις των θυμάτων της τουρκικής εισβολής και κατοχής, διεθνtίς 
προσωπικότητες και οργανώσεις. για να αλλάξουν ΕΠιτέλους οι συντάκτες τη 
φόρμουλα των εκθέσεων αυτών σε βαθμό που να γΙνουν αντικειμενικές. σωστές και 

δΙκαιες. 

Ευχαρισtώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Δώρος ΧριστοδουΜδης. 

θα ήθελα να γνωρ{.ζω αν υπάρχουν κι άλλοι ομιλητές επί αυτού του θέματος. 

Και ο κ. Μαρκ(δης. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥΛ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Το υπό συζήtηση θέμα. δηλαδή η έ'"θεση του Υπουργείου Εξωτερικών των 
ΗΠ Α προς την Επιτροπή Εξωτερικών του Κογκρέσου, πιστεύουμε ότι αντανακλά 
και εκφράζει την επΙσημη θtση των ΗΠΑ έναντι του όλου κυπριακού προβλήματος. 
Για μας δεν ήταν έκπληξη αυτή η έ'ιιθεση του Στέητ Ντηπάρτμεντ προς το Koγκρtσo. 

γιατί είναι αποτέλεσμα της επί.σημης πολιτικής των Αμερικανών και του πώς 

βλέπουν το κυπριακό πρόβλημα. 

) 



2316 

Αρκετές από τις θέσεις που ανέπτυξε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Πρέντζας, 

όπως και ορισμένες θέσεις που ανέ..τnιξε ο συνάδελφος κ. MιχαλΆXrις Κ υπρι.αvoiι, 

πιστεύω ότι εκφράζουν και τις εκτιμήσεις του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
χωρίς να σημαίνει ότι συμφωνούμε με όλrι την ιστορική αναδρομή από το 1974 μέχρι 
το 1992 ή με όλες τις εκτιμήσεις των συναδέλφων της ΕΔΕΚ και τοιι ΔΗ ΚΟ. Δεν 

είναι πρόθεσή μας να απαντήσουμε σε καμιά από τις τοποθηήσεις που έχουν κάμει 

οι προηγούμενοι συνάδελφοι. 

Όσον αφορά τις συΥκεκριμένες εισηγήσεις που έγιναν από τους δυο συναδέλ
φους για τη στάσrι και τις ενέργειες τrις Βουλής στο συγκεκριμένο θέμα. πιστεύω ότι 

θα πρέπει να μελετηθούν και να λψρθούν οι κατάλλrιλες α.ίτοφόσεις από τrι Βουλή 

μας. 

Μ ια συγκεκριμένrι έκφραση έκπλrιξης σήμερα από πρorιγoiιμενo ομιλητή για το 

ότι κάποιες σκoπιμότrιτες εξυπrιρετoύνται από τrι σημερινή κυπριακή κυβέρνηση ή 

πιθανόν να εξυπrιρετoύνται και γι.α τη στάση της κυπριακής Βουλής νομίζω ότι δε 

βρίσκονται κοντά <πην πραγμαηκότητα. διότι η ετήσια αυτή έκθεση προς το 

Κογκρέσο α.."tό πολλά χρόνια t."tαναλαμβάνεται βασικά με το ίδιο σκεπτικό και με το 

ιδιο λεκτικό. επομένως νομίζω ότι οι κUΒερνήσεις και οι εκάστοτε Υπουργοί 

Εξωτερικών της Κυπριακής Δrιμoκρατίας καθόριζαν. πιστεύω. τη θέση τους όχι 
βάσει σκοπιμοτήτων αλλά βάσει 0Qθών εκτιμήσεων και βάσει των δυνατοτήτων της 

Κυπριακής ΔrιμoκρατΙας. 

Κύριε. Πρόεδρε, δε θέλω να παραμείνω στο βήμα περισσότερο. Πιστεύω ότι 

πράγματι 1'1 έκθεση προς το Κογκρέσο δεν α.."tοτελεί. ισχuρό όπλο ή δεν αποτελεί 
θετικό όπλο για τον κυπριακό λαό και τrιν κυπριακή Βουλή, αλλά για μας δεν ήταν 

κάτι το εκπληκτικό. Όπως έχω πει, και θα ήθελα να το επαναλάβω κλείνοντας, 

αντικατοπτρ!.ζει την επίσημη θέση και εκτΙμrιση των Ηνωμένων Πολιτει.ών της 

Αμερικής όσον αφορά την κατάσταση στrιν Kiιπρo. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μετά τον κ. Μαρκιδη, θα παρακαλέσω τον κ. Αβραάμ ΑντωνΙοιι να καθίσει 

στrιν έδρα, διότι έχω να πω κάποιες σύντομες α.."tόψεις επί του θέματος. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Μετά τον κ. ΜαρκΙδη, κύριε Αβραάμ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Mrι βιάζεσαι να ανέλθεις oτrιν έδρα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Όχι, δε βιάζομαι εγώ. Ο κύριος Πρόεδρος βιάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, δε βιάζομαι εγώ. Εξάλλου, εξ όσων γνωρίζουμε, ο κ. Mαρκίδrις θα μας 
απασχολήσει ουκ ολίγον. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πoλiι σύντομα, κύριε Πρόεδρε, πoλiι σύντομα, διότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Εκ πείρος γνωρίζουμε το "πολύ σύντομά" σας, κiιριε Μαρκιδη. Προχωρήστε. 

θα το δούμε και σήμερα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

Ασφαλώς η έκθεση δεν αποτελεΙ έκ..."tληξη. Αποτελεί επιβεβαίωση του ότι στη 

διεθνή πολιτική ακόμα και στις μέρες μας δεν επικρατούν η ηθική, το δίκαιο και τα 

ανθρώπινα δικαιώματα , αλλά επικρατούν τα συμφέροντα. Και είναι φανερό ότι στο 

νου των συντακτών αυτής της έκθεσης κυριαρχεί η αντιληψη ότι, καθόσον αφορά τη 

χώρα που λέγεται Τουρκία, δεν πρέπει να εφαρμοστεί αυτή 11 (δια η νOμoθεσtα των 
Ηνωμένων Πολιτειών, αλλά πρέπει να βρεθεί πάση θυσία τρόπος αποφυγής εφαρ
μογής της υπάρχουσας νομοθεσίας των Ηνωμένων Πολιτειών. Και αυτό. ακριβώς 

για να μη θιγούν τα συμφέροντα των Ηνωμένων Πολιτειών σε σχέση με την 

Toυρκtα. όπως τα βλέπει το αμερικανικό ΥΠΟυρ-Υι:ίο Εξωτερικών. 

προς εξυπηρέτηση του σκοπού αυτού συντάχθηκε μία έκθεση η οποία ουσια

στικά παραβλέπει, αποσιωπά τη θεμελιώδη αλήθεια, όη δηλαδή στην Κύπρο 

υπάρχει κατοχή, υπάρχουν τουρκικά στρατεύματα παρά τη θέληση του λαού της 

Κύπρου. υπάρχει εκδίωξη σοβαρότατου αριθμού του πληθυσμού της Κύπρου από τα 

στρατε"ύματα εισβολής, υπάρχει σκόπιμη προσπάθεια αλλαγής της δημογραφικής 

σύνθεσης του πληθυσμού της Κύπρου, υπάρχει πλήρης παρεμπόδιση της άσκησης 
βασικών ελευθερι.ών καθόσον αφορά όχι μόνο τους Έλληνες της Κύπρου αλλά και 

τους Τούρκους της Κύπρου. Διότι, όπως ακριβώς οι Έλληνες της Κύπρου δεν είναι 

ελεύθεροι να διακινούνται και να εγκαθίστανται οπουδήποτε θέλουν ούτε οι περιου
σίες τους αναγνωρίζονται καθόσον αφορά την κατεχόμενη περιοχή, κατά τον ίδιο 
τρόπο και οι Τουρκοκύπριοι, όσοι διαβιούν στην περιοχή εκείνη, δεν είναι ελεύθεροι 

να δι.ακινο"ύνται σε ολόκληρη την Κύπρο ούτε και είναι ελεύθεροι να εγκαθίστανται 
όπου θέλουν σε ολόκληρη την Κύπρο. Μπορεί να είναι ελεύθεροι να μετακινηθούν 

από την κατεχόμενη Κερύνεια στην κατεχόμενη Αμμόχωστο. Αλλά δεν είναι ελεύ

θεροι να φύγουν από την κατεχόμενη Κερύνεια, αν θέλουν, και να πάνε στην ελεύ

θερη Αμμόχωστο, όπως επίσης και οι πρόσφυγες οι Έλληνες δεν είναι ελεύθεροι να 
εγκατασταθούν στις ίδιες τις περιουσίες τους και στα ίδια τα σπίτια τους. 

επομένως, είναι φανερό ότι η έκθεση παρακάμ..."tτει τη βασική αλήθεια και 

ασχολείται με το αν γίνονται σεβαστά τα δικαιώματα των ατόμων που αποτελούν 
τον πληθυσμό που διαμένει στην Κύπρο είτε στην περιοχή που ελέγχΕται από την 

κι!βέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας είτε στην περιοχή που ελέγχεται από τα 
τουρκικά στρατεύματα και το καθεστώς Ντενκτάς. Έτσι βλέπουμε μια έντεχνη 

κεφαλαιοποίηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. Βλέπουμε. για παράδειγμα, να μας 

λέει ό.ι κατά .0 1991 δεν υπήρξαν αναφορές για πολιτικές δολοφον[ες, ότι δεν 
υπήρξαν κατά το 1991 αναφορές για αγνοουμένους, όη δεν υπήρξαν κατά το 1991 
αναφορές για αυθαΙρετη σύλληψη, παράνομη κράτηση στη φυλακή και ούτω 
καθεξής. Αλλά ασχολεΙται με το ποια δικαιώματα έχει ένα άτομο που διαμένει σε 

μια περιοχή της Κ"ύπρου έναντι της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

καθόσον αφορά την ελεύθερη περιοχή, και έναντι του καθεστώτος Ντενκτάς, 
καθόσον αφορά την κατεχόμενη περιοχή. 

επομένως είναι φανερό, και επανέρχομαι σ' αυτό που εLπα στην αρχή, ότι με 

αυτή την έκθεση καταβάλλεται μια έντεχνη προσπόθει.α να εξυπηρε-ι:ηθούν τα αμερι
κανικά συμφέροντα όχι όπως τα βλέπουμε εμεΙς ή όπως πιθανόν να τα βλέπει ο 

αμερικανικός λαός ή όπως πιθανόν να τα θεωρεί το Κογκρέσο. αλλά όπως τα 

βλέπουν οι γραφειοκράτες του ΥπουργεΙου Εξωτερικών και πιθανότατα η (δια η 
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κυβέρνηση των Η,'ωμένων Πολιτειών. Και γι' αυτό το λόγο στην αναφορά που 

γίνεται προς το Κογκρέσο με αυτό τον τρόπο σκεπάζεται η πραγματικότητα της 

παραβιάσεως των ανθρώπινων δικαιωμό:των, με αποτέλεσμα την παραπλάνηση του 

ΚΟΎΚρέσου και επακόλουθο σημαντικό αποτέλεσμα τη μη εφαρμοΥή της (διας της 

αμερικανικης νομοθεσίας έναντι της Τουρκιας. 

Άρα εκεΙνο το οποΙο πρέπει εμεΙς ''Q κάνουμε ε(ναι να δούμε πώς θα αντιδρά

σουμε στη νοοτρο..ία αυτή. Και ασφαλώς ο σωστός τρόπος δεν είναι να αντιδρά

σουμε με ακατό:σχετες ομιλίες και δημηγορΙες που τις ακούμε μόνο εμεΙς η που τις 

ακούει μόνο ο κυπριακός λαός ή που τις παΙρνουν οι εφημεριδες μας και γράφο"" 

την [.ι.αύριο για το πόσο ωραία τα είπαμε εμείς εδιί) στη Βουλή. Έχει πολύ μεγαλίΙ

τερη σημασί.α να ασχοληθεί η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή ψύχραιμα με το 

ποια βραχυπρόθεσμα, μεσοπρόθεσμα και μακροπρόΟεσμα μέτρα πρbrει να λόβουμε, 
ποια συγκεκριμένη τακτική και ποια συΥχεχριμένη στρατηγική πρέπει να ακολουθή

σουμε, προκειμένου να καταβάλουμε μια προσπάθεια που να μην είναι εκ των 

προτέρων καταδικασμένη σε αποτυχία, για να μπορέσουμε να αντιστρέψουμε ή, αν 

θέλετε, να υπονομεί!σουμε αυτή τη νοοτροπΙα που υnκρατεΙ στα κυκλώματα του 

ΥπουρΥιΙΟ)) εξωΤΕρικών των Ηνωμένων Πολιτειών. 

Διαβάζοντας τις εισηγήσεις τις οποίες έχει κάμει ο εισηγητής του θέματος 
κ. Ρένος Πρέντζας, θα ήΟελα να εκφράσω και τη δική μου εκτ{μηση αλλά και τη 

συμφωνία μου με τις εισηγήσεις αυτές. Η πρώτη εισήγηση είναι ακριβώς να βάλουμε 

τον δάκτυλον επΙ τον τ\ιπον των ήλων χωρίς δημαγωγική και χωρΙς ασφαλώς αντι

πολιτευτικη διάθεση, αλλά με στόχο να εξακριβώσουμε πράγματι πώς βλέπει το όλο 
θέμα η κυβέρνηση της Κυπριακής ΔημοκρατΙΟς. τι έχει κάμει, αν όντως έκαμε οτιδή

ποτε, και τι προτίθεται να κάμει, αν όντως έχει την πολιτική βούληση να κάμει 

οτιδηποτε. Δεύτερο, πρέπει η ίδια η Βουλή, οπωσδήποτε σε συνεννόηση και με την 

Εκτελεστική Εξουσία, η οποία, ας μην το λησμονούμε. έχει βέτο και μάλιστα 

οριστικό βtτo σε θέματα εξωτερικής πολιτικής. να ασχοληβεΙ με το πώς και τι 

μπορεί να κάμει προκειμένου να επιτευχθεΙ το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα, δηλαδή η 

αλλαγή, η μεταστροφή της νοοτροπίας για την οποια έχω μιλήσει. 

Έτσι, εΙναι qχινερό ότι κα~ υπόμνημα πρέπιι να γίνε~, αλλά ταυτόχρονα και 

επαφές πρέπιι να γΙνουν από αντιπροσωπεία αυτής της Βουλής με κορυφαίους 

παράγοντις TOU αμερικανικού Κογκρέσου. Γιατί ας μη λησμονούμε ότι, αν xtLJtOTE 
μετά την εισβολή τουλάχιστον λτΊφθηκαν πρακτικά μέτρα εναντίον της Τουρκίας, 

αυτά τα πρακτικά μέτρα λήφθηκαν έστω και προσωρινά, έστω και πρόσκαιρα με την 

ΕΠιμονή και την [;.ιβολή του Κογκρέσο)) των Ηνωμένων Πολιτειών επί της τότε 

κυβέρνησης του Προέδρο)) Φορντ. 

Νομίζω, κ\ιριοι σuνάδελφoι, ότι δε χρειάζεται σ' αuτό το στάδιο να πρσσθέ

σοuμε οτιδήποτε άλλο. Απλώς ως Δημοκρατικός Συναγερμός εκφQό:ζoυμε την εUΧΉ 

u.i. του θέματος αυτού. το οποίο είναι ζωτικό για το μέλλον autou του τόπου, να 
επικρατήσει και στην αρμόδια Επιτροπή της Βουλής η αναΥχαΙα ομΟψυχΙα, λογική, 

συνέπεια και υπεuθυνότητα. προκειμένου πραγματικά να γ(νει κάτι το οποΙΟ θο 

αποβεί σε όφελος της πατρtδας μας. 

Ευχαριστώ. 

(Μετά την ομιλία το)) κ. Α. Μαρκίδη τον Πρόεδρο της Βοuλής κ. Α. Γαλανό 

αντικαθιστά στην έδρα του ο κ. Α. Αντων(.ου και ο Πρόεδρος κατεβαίνει στο βήμα.) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Δε βγήκα στο βήμα της Βουλής, για να ε."tαναλάβω τα όσα ανέφεραν οι προη· 

γούμενοι ομιλητές με τα οποία γενικά συμφωνώ. Ούτε για να αναφέρω ότι ως Πρόε· 

δρος της Βουλής αντέδρασα αμέσως γι' αυτή την έκΟεση και έκανα σφοδρές παρα· 

στάσεις, προβάλλοντας τις θέοεις μας και τα επιχειρήματά μας, τόσο προς τον 

Πρόεδρο της Γερουσίας όσο και προς τον Πρόεδρο του Κογκρέσου. Ούτε βέβαια 
αναμένω ότι αυτά τα δLO.βήματo είναι αρ-ι<ετά γιο να αλλάξουν την κατάσταση. Ούτε 

όμως β-Υήχα, για να κλάψΟυμε τη μοΙρα μας και να πούμε το γνωστό ''ο φτωχός κι η 

μοίρα του" και να αψτ'ισουμε τα πράγματα όπως fχoυν. ΒΥήκα, για να πω ότι η 

κατάσταση αυτή, που υπάρχει για πολλό χρόνιο, ίσως να οφειλεται εν μέρει στα 

στρατηγικά συμφέροντα των Ηνωμένων Πολιτειών και στο πώς οι Ηνωμένες Πολι· 

τεΙες βλέπουν τα στρατηγικά τους συμφέροντα. ιδιαίτερα στην περιοχή αυτή. Πέρα 

από τις μεγαλοστομίες για τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις παραδόσεις της tδιας 

της αμερικανικής πολιτείας. όσον αφορά την εξωτερική πολΗική. τα πάντα ζυγίζο· 

νται πάνω στην πλόΟΤΙΥΥα των αμερικανικών συμφερόντων τα οποία συνεχLζoυν. 

απ' ό.τι φαίνεται. να υπάρχουν και μετά το τέλος του ψυχρού πολέμου. Όλα αυτά, 

λέω. υπάρχουν. Όμως υπάρχει και κάτι στο οποΙο εμείς μfχρι τώρα δε δώσαμε την 

απαραίτητη σημασία και αυτό το πράγμα ονομάζεται διαφώτιση και προπαγάνδα. 

Είναι εδώ που πιστεύω ότι "'''tάρχουν πάρα πολλά περιθώρια για να δράσουμε και 
ως Κύπρος και ως Ελλάδα. 

θέλω να υπενθυμίσω ότι το 1978 ε."tLβλ'ήθηκε, αν όχι α.."tό αυτή την ίδια την 
αμερικανική κυβέρνηση. πάντως απο το αμερικανικό Κογκρέσο εμπάργκο -το 

ακολούθησε και η αμερικανική κυβέρνηση- όσον αφορά την αποστολ'ή όπλων στην 

ΤουρκΙα. Και αυτό το εμπάργκο έφερε κάποια αποτελέσματα και πιστεύω ότι θα 
'ήταν ακόμα πιο οφθαλμοφανή τα α.."tοτελέσματα, αν δεν υπήρχε μια προσπάθεια από 

τον τότε Υπουργό Εξωτερικών της Αμερικής, τον κ. KΙσσιvyκερ. να ξεπεράσει το 
εμπάργκο στέλνοντας όπλα κρυφά μέσω ορισμένων χωρών -να μην τις αναφέρουμε 

καλύτερα. γιατί είναι γνωστές- και αν και εμείς επιμέναμε στο βαθμό που έπρεπε, 

γιο να εξακολουθήσει αυτό το εμπάργκο. Και λέγοντας "εμεΙς" εννοώ όχι μόνο την 

κυπριακή πλευρά αλλά και την ελληνική. 

Δεν είναι όμως πρόθεσή μου να κά\'ω κριτική για το ΤΙ έγινε παλιά. Εκείνο 

που θέλω να πω είναι ότι σήμερα δημιουργούνται κάποιες νέες συνθήκες. Σήμερα 
βλέπουμε τη Γερμανία, τη γνωστή Γερμανία με τις πολύ στενές σχέσεις με την 

ΤουρκΙα, τις παραδοσιακές πoλ~nκές και οικονομικές σχέσεις, να επ~βόλλει 

εμπάργκο στην ΤουρκΙα, γιατί χρησιμοποΙησε γερμανικά όπλα εναντί.ον των 

Κούρδων. ΕκεΙνο που νομιζω εΙναι ότι, αν αναληψΟεΙ μια εκστρατε(α και αν χρησι

μοποιηθούν xciι"tw; μεγαλύτερα κονδύλια από πλευράς Ελλάδας και Κύπρου. 

σίγOUΡΑ θα επέλθουν κάποια καλύτερα αποτελέσματα. θέλω επίσης να πω ότι τι 

Τουρκία χρησιμοποιεΙ πολύ μεγαλύτερα κονδύλια και μόλιστα κονδύλια α.."tό την 

ίδια την αμερικανική βοήθεια, για να ε,ί'ιηρεάσει όχι μόνο την αμερικανική κοινή 

γνώμη αλλά και το αμερικανικό Κογκρέσο και την αμερικανική κυβέρνηση. 

Μας αρέσει να λέμε ότι υπάρχει ένα ελληνοαμερικανιι<ό λόμπι και μιλούμε για 

tou; τριάντα, σαράντα, πενήντα ίσως γερουσιαστές και μέλη του Κογκρέσου που 

υποστηρίζοuν την Κύπρο και υπογράφουν κάποια ψηφΙσματα. Μας διαφεύγει ότι 

εκείνο το πραγματικά ισχυρό λόμ.."tι που υπάρχει είναι το τoυρκ~κό λόμπι στην 
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Αμερική, το ΟΠΟ(Ο μέσω μεγόλων ο(κων διαφώτισης και προπαγάνδας -του Γχρέι, 

του Ντιούι. των Κόλ τον και άλλων- έχει προσβάσεις στην καρδιά της αμερικανικής 
εξωτερικής πολιτικής, σης εξωτερικές υπηρεσ(ες, στο Στέ"τ Νττμτάρτμεντ και στο 

Πεντάγωνο. ακόμα και πολύ κοντά στο (δισ το κέντρο λiιΨτlς των α .. τοφό.σεων. στο 
Λευχό ΟΙκο. Και δε μιλούμε για κονδύλια τα οοο(α εμεΙς δεν μπορούμε να συνaΥω

νιοτοίιμε. Μιλούμε για κονδύλια της τάξης των δέ"Α:α. δεκαπέντε. είκοσι Εκατομμυ

ριων δολαρίων. Πώς όμως συγκρΙνονται τα κονδύλια οντά με τις διακόσιες Τι τρια

κόσιες χιλιάδες δολάρια ή το μισό εκατομμύριο δολάριο που τι Κύπρος 
χρτισιμοποLEl. ετησΙως για τη διαφώτιση στις Ηνωμένες ΠολιτεΙες; 

θέλω να σας ρωτησω: Όταν μιλούμε για αμuvtική θωρό.κιση -δε θέλω να 

επαναλάβω το κονδύλι το οποΙο mρόσαμε και το οποΙο δεν αφορό μόνο αυτό το 

χρόνο. αλλά μιλούμε για δεκάδες εκατομμύρια λΙρες και μιλούμε για την άμυνά μας. 
διότι δεν αγοράζουμε στρατιωτικό υλικό. για να επιτεθούμε στους Τούρκους. και 

είναι αφέλεια να πιστεύουμε κάτι τέτοιο. αλλά για να αμυνθούμε και μάλιστα για να 

μπορισουμε να αντισταθούμε μερικές μέρες με την ελπιδα ότι θα έχουμε και την 

ελληνική βοήθεια -τι σημασία δΕνουμε στη διαφώτιση, που εΙναι η επωετική αιχμή 

του αγώνα μας; ΤΙ σημασία δίνουμε στα κονδύλια τα oπokι πρέπει να χρησιμοποιη

θούν. για να μετατρα.-τεΙ η για να με-rριαστεΙ η υποκρισία της αμερικανικής πολι

τικής. που όχι μόνο παρουσιάζει την Τουρκία ως τη μεγάλη σύμμαχο των Ηνωμένων 

Πολιτειών, αλλά κάνει το άσπρο μαύρο και φροντίζει πάντοτε ή να συσκοτίζει το 

κυπριακό ή να δημιουργεί μια εικόνα (σων aπoστάσεων μεταξύ των δύο κοινο

τήτων, ενώ η Τουρκία παραμένει ο καλός μεσολαβητής. η χώρα που προσπαθεί να 

επηρεάσει τα πράγματα χωρίς να έχει καμιά ευθύνη: Γιατί περLπoυ αυτή είναι η 

εικόνα. 

Δεν είναι όμως μόνο θέμα αμερικανικής πολιτικής και εκθέσεων του 

Κογκρέσου που έχουμε ενώπιόν μας. Η ίδια νοοτροπ[α υπεισέρχεται ακόμα και 

στις εχθέσεις του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών. Και αν θέλουμε να 

μιλήσουμε για την έκθεση Γκάλι-Κουεγιάρ, να μην υποτιμούμε το γεγονός ότι η 

Αμερική ως η ισχυρότερη χώρα σήμερα στα Ηνωμένα Έθνη. το ισχυρότερο μόνιμο 

μέλος του Συμβουλιου Ασφαλείας, επηρεάζει. και μάλιστα σε μεγάλο βαθμό. την 

πολιτική την οποΙα ακολουθεί ο εκάστοτε ΓΕνικός Γραμματέας των Ηνωμένων 

Εθνών, που είναι η πολιτική των μόνιμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Εκείνο που θα ήθελα να εισηΎ't1θώ είναι ότι έφτασε ο καιρός και η Ελλάδα και 
η Κύπρος, που αντιμετωπίζουν κοινά προβλήματα. που αντιμετωπίζουν μια εχθρική 

πολιτική και μια επεκτατική τουρκική πολιτική -δε βγήκα για να κάνω κριτική στην 

κυβέρνηση ή σε κανέναν άλλο, αλλά για να υποβάλω εποικοδομητικές εισηγήσεις 

προς όλες ης πλευρές- πρέ.ι-τει να αντιμετωπίσouν πολύ πιο οργανωμένα, πολύ πιο 

αποτελεσματικά και με μεγαλίιτερα κονδύλια. δηλαδή και ποιοτικά και ποσοτικό, το 

θέμα της διαφώτισης. Π ρέπει να δούμε ξανά το θ~μα των κονδυλίων που θα χρησι

μοποιήσουμε μελλοντικά, για να επηρεάσουμε τα πρόγματα, και παραμονές αμερι

κανικών εκλογών και αργότερα και στην Αμερική και στην Ευρώπη. Και πρέπει να 

αντιληφθούμε ότι ο παράγοντας προπαγάνδα και διαφώτιση έχει πολύ μεγάλη 
σημασία, ιδιαίτερα για ένα μικρό λαό σαν την Κύπρο. γιατί αποτελεί την επιθετική 

αιχμή του αγώνα μας. Και αν δεν υπάρξει ριζική αλλαγη νοοτροπίας στο θέμα τrις 

διαφώτισης και των κoνδυλLων που πρέπει να χρησιμοποιούνται και αν δεν καθορι

οτε! πόσο οργανωμένα θα προχωρήσουμε και ποιους ο(κους θα χρησιμοποιούμε -και 

εδώ θέλουμε μια επαΥγε:λματικΤ; προσέγγιση και όχι μια ερασιτεχνική προσέγγιση 
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που μπορεί να υπήρχε στο παρελθόν- αν δεν το αντιληφθούμε αυτό το πράγμα, τότε 
κάθε χρόνο θα βγαίνουν παρόμοιες εκθέσεις και θα έχουμε τα (δια αποτελέσματα. 

θα αρκούμαστε σε κά.ίτοι.ες διαμαρτυρίες που θα κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής και 

θα αρκούμαστε στην Επιτροπή Εξωτερικών. που καλά κάνει να συνέλθει και να 

καλέσει τον Υπουργό Εξωτερικών και να συζητήσει διάφορα θέματα, μεταξύ των 

οποιων και το θέμα της διαφώτισης και δl.άq:χ>ρα άλλα πράγματα τα οποία μ.ίτορούν 

να γί.νουν. αλλά δε θα έχοιιν κανένα αποτέλεσμα. αν δεν υπάρξει. επαναλαμβάνω. 

μια άλλη αντιμετώπιση του θέματος της διαφώτισης. μια πιο οργανωμένη προσέγ
γιση , μια ποιοτική και ποσοτική βελτί.ωση της επιθετικής αιχμής του αγώνα μας που 

λέγεται προπαγάνδα και διεθνοποίηση του Κυπριακού σε εκείνouς τους χώQoυς 

όπου κινείται η Τουρκία και σε εκείνους 10υς χώρους όπου υπάρχουν μοχλοί 

άσκησης πιέσεως πάνω στην Τουρκία. 

Ευχαριστω. 

(Μετά την oμιλlα του ο Πρόεδρος της Βοιιλής ανεβαΙνει στην έδρα. τοιι και 

ο κ. Α. ΑντωνΙου επανέρχεται στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χριστοδοιιλ(δης για να δευτερολογήσει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Είναι μία εισήγηση, κύριε Π ρόεδρε, ενόψει των προτάσεων που έγιναν από 

τους προηγούμενους ομιλητές και από τον κ. Μαρκίδη και από εσάς ως επιστέγασμα 

της ομιλίας σας. Η εισήγησή μας είναι να παραπεμφθεί 10 θέμα στην Επιτροπή 
Εξωτερικών ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μου επιτρέψετε. κύριε Χριστοδοιιλιδη, να πω ότι ως Πρόεδρος αυτό είχα 
ιΙπόψη μοιι να κάμω. Είναι ο Πρόεδρος που το παραπέμπει και ήδη εί.πα ότι θα 

παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εξωτερικών με την εισήγηση ο Πρόεδρος και τα Μέλη 

της να καλέσουν. για να ολοκληρωσω την εισήγηση, τον Υποιιργό Εξωτερικών, για 
να ακούσουν τις απόψεις του, για να ακούσουν πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το 

θέμα πάνω σε μια. όπως ε(.πε και ο κ. Μαρκιδης. βραχu.-τρόθεσμη, μεσοπρόθεσμη και 
μακροπρόθεσμη βάση. Όσον αφορά άλλες εισηγήσεις οι οποίες έγιναν, όπως το να 
γίνει ένα υπόμνημα και κά;τοια άλλα πράγματα. ας αφήσουμε την Επιτροπή εξωτε

ρικών να ετοιμάσει , αφού ακούσει και τον Υπουργό Εξωτερικων, μια σειρά εισηγή

σεων τις οποίες να αποστείλει στα διάφορα κόμματα. για να προχωρήσουμε 

ανάλογα. Ταυτόχρονα εισηγούμαι τα πρακτικά της συζήτησης να αποσταλούν στο 

Υποιιργείο Εξωτερικών και θα έλεγα, αν δε διαφωνείτε. και στην αμερικανική 

πρεσβιια, αφού μεταφραστούν από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

Ο κ. ΑγαπΙΟυ. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Δε διαφωνώ. Επικροτώ τις απόψεις σας. Έχω την εντύπωση όμως ότι στην 

Επιτροπή Εξωτερικών πρέπει να δοθούν όροι εντολής για το τι θα ΣUΖητήσει, τι 

αναμένοιιμε από την EπιτΡOΠτj Εξωτερικών να συζητήσει. Εγώ πιστεύω ότι η 

Ε..-τιτροπή Εξωτερικών πρe..-τει να εξετάσει ένα ολοχληρωμένο πρόγραμμα αντιμετώ

πισης αιιτης της κατάστασης. Kα~ αυτή πρέπει να είναι η εντολή μας προς την 

ε..'t~τροπτj Εξωτερικων. έχοντας υπόψη τις απόψεις που εκφράστηκαν τόσο από τον 
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etonynti) του θέματος 6σο και από όλους τους άλλους ομιλητές, όπως και το πνεύμα 
που επικράτφΕ σ' αυτή τη σιιζητηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Νομίζω όη ο Πρόεδρος της Επιτροπής θα χειριστεί το θtμα ... 

θα σας δώσω το λόγο . κύριε nMaMitOUhf. 

ο •• και δε θα συζητήσει μόνο με τον Υπουργό Εξωτερικών, αλλά και ο τομέας 
της διαφώτισης εμπίπτει σΗς αρμοδιότητες της ε...ιτρσπής Εξωτερικών και ίσως και 
αυτό το θέμα να εξεταστεί παράλληλα από την Επιτροπή. 

Το λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ευχαριστώ για την παρα.ί"'tομπή του Οέματος στην Επιτροπή. Όσον αφορά τι.ς 

εισηγήσεις και τους όρους εντολής που θέλετΕ να δώσετε στην Επιτροπή, να σας 
παρακαλέσω να μας επιτρέψετε να σκεφτούμε εμείς ως Επιτροπή πώς μπορούμε να 

αντιμετωπίσουμε το σοβαρό αυτό θέμα που έχει εκθέσει ο συνάδελφος. θα μας 

βοηθήσετε παραπάνω. κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. αν μας βρίσκατε μια 

μέρα και μια αίθουσα, ώστε να μ..-τορέσει να συνέλθει η Επιτροπή Εξωτερικών και τα 
Μέλη της Επιτροπής Εξωτερικών να μπορέσουν να παραστούν. χωρίς να επικαλού· 
νται το ότι ε(ναι ανάγκη να παρουσιαστούν σε άλλες επιτροπές. Αυτή θα. ήταν η 

πιο θετική εξυπηρέτηση που θα κό:νατε για το έργο της Επιτροπής Εξωτερικών. 

Όσον αφoQά τα περ' διαφώτισης και τα άλλα. δε νομίζω βέβαια ότι κομίζει 
κανfνας γλαύκα εις Αθήνας. ΤΟ ζήτημα είναι. κύριε Πρόεδρε, ότι, για να γΙνει 

διαφώτιση ·και έτυχε να έχω λόγο σε διάφορους οίκους· δεν έχουν σημασία μόνο τα 

χρήματα. αλλά κάτι βασικότερο που δεν άκουσα κανέναν να το αναφέρει, το τι λέμε 

σε αυτούς που κάμνουν διαφώτιση, τι μηχανισμοί υπάρχουν. για να τους δίνουμε 

την τροφή να διαφωτίζουν. Γιατί δεν πιστειιω ότι η στάση της αμερικανικής κυβέρ· 
νησης . του Πενταγώνου. CΙκόμα χαι του Koγχρtσoυ είναι τέτοια. επειδή δεν ξέρουν 

το πρόβλημα. επειδή δεν είναι διαφωτισμένοι. 

Εν ;τάση περιπτώσει ξανό: ΠCΙΡΑΚαλώ, αν είναι δΥΝCΙτό, να ασκήσετε την 

ΠQO\'ομία σας ως Πρόεδρος της Βουλής και την επιρροή σας προς τα Μέλη, ώστε να 

εξασφαλιστεί μΙα μέρα, καθώς και η παρουσία των Μελών της Επιτροπής Εξωτε. 

ρικων, για να μην πω και η παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών, που σπάνια 

ΤUΧαΙνει την ημtρα που μπορεί να συνεδριάσει η Επιτροπή μας να είναι διαθέσιμος. 
Αυτή πραγματικό: είναι έκκλησή μου, για να βοηθηθεί το έργο της Επιτροπής. Είναι 

η μόνη Επιτροπή που δεν έχει ούτε μέρα συνεδρίας ούτε αίθουσα συνεδρίας ούτε 

παρουσία Μελών. Για να μην πω παραπάνω για το πόσες παρουσίες είδα στις τρεις 
συνεδρίες που κατόρθωσα να σuyκαλέσω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα γίνουν όλες οι σχετικές προσπάθειες, για να εξευρεθεί ο Υπουργός Εξωτε· 

ρικών και να μη μείνει aπoρφανισμένη η E..-ΤΙΤΡOmΊ Εξωτερικων. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Ο Υπουργός Εξωτερικών είναι ο τελευταίος. 
Πρώτοι είναι οι Βουλευτές. όχι ο Υπουργός Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέτω ως δεδομένο ότι οι Βουλευτές ύστερα από αυτή τη συζήτηση που έγινε θα 
προσέλθουν και θα κανονιστεί μια ημερομηνία μαζί με τον ΠροΊ:στάμενο των Κοινο· 

βουλευτικών Επιτροπών. θα συνεννοηθούμε μαζί. κύριε Πα..-ταδόπουλε. για 
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ορισμένες ημερομηνίες κα~ θα προσπαθήσω τουΜχιστον ως Πρόεδρος σε συνερ

γασία με τον ΠΡO·ίσtάμενo των KO~νoβoυλεuτικών ε.""t~τροπών να διευθετηθούν τα 

σχετικά. Αλλά υπάρχει και το θ~μα του Υπουργσύ Εξωτερικών. Πρέπει να κανoν~· 

στούν κάποιες ημερομηνίες κατά τις οποίες θα βρίσκεται στην Κύπρο. διότι αντι· 

λαμβάνομαι ότι αναχωρεί κα~ πάλι αύριο και θα επιστρέψει γύρω στις 18 με 20 Απριλίου. 
Κατά συνέπεια. η συνεδρία θα πρέπει να γίνει μεταξύ 20 και 30 Απριλίου. ΤΟ θέμα 
έκλεισε. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΙ1ΆθΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε. έκλεισε το θέμα. αλλά θα ήθελσ. να πω κάτι το διαδικαστικό. 

Μάλλον ούτε διαδικαστικό ούτε θέμα ουσίας είναι. 

Έχει τονιστεί. κύριε Πρόεδρε. η σοβαρότητα του θέματος και με την ομιλία 

του εισηγητή του και των άλλων ομιλητών και με τη δική σας. την τελευταία ομιλία. 

αλλά επισκιάστηκε δυστυχώς σε μεγάλο βαθμό αυτή η ολέθρια και απαράδεκτη 

txBeoη από τη χειρότeρη έκθεση του κ. Μπούτρος Γκάλι. Και Οα περίμενα από εσάς 

να πάρετε την πρωτοβουλία και να ορίσετε μια μέρα κατά την οποία κύριο θέμα της 

συζήτησης θα είναι το περιεχόμενο αυτής της εκθέσεως. που πραγματικά είναι τόσο 

τρομερό, που δεν μπορώ να φανταστώ ότι βρεθήκαμε σΙ! δυσκολότερη θέση απ' ό,ΤΙ 

περιγράφεται σε εκείνη την έκθεση και a..-rό τα συμπεράσματα που μ."'tορούν να 

εξσ.χθούν και από εκείνους που τη διαβάζουν t.ι-rιπόλαια. 

Σας παρακαλώ πολύ. επειδή είναι παρεμφερές το θέμα και επειδή είναι μέσα 

στις {δLEς γραμμές που κινείται και σε χειρότερο βαθμό και η νεότερη έκθεση. να 

ορίσετε μια μέρα. για να συζητηθεί εν εκτάσει αυτό το φοβερό έγγραφο. το οποίο 

καταστρέφει πραγματικά και τους οραματισμούς του λαού αυτού αλλά και την 

ουσία του θtματός μας ως θέματος κατοχής της Κύπρου από μία ξένη δ""αμη, η 

οποία έρχεται σήμερα δυστυχώς και παρουσιάζεται στην έκθεση αυτή ως το καλό 

παιδί που θα προσφέρει δήθεν υπηρεσίες. για να λύσει το κυπριακό πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Όσον αφορά το θέμα της εκθέσεως Γκάλι. βέβαια το πρώτο που ΠΡΙίτει να 

γίνει είναι να συνεχιστεί και να καταλήξει κόπου η συζήτηση στο Εθνικό Συμβούλιο 

που ήδη έχει αρχίσει. ΤΟ δείιτερο βέβαια είναι ότι θα πρέπει συν τω χρόνω να κατα

τοπιοτοίιν και τα κόμματα και οι κoινoβoυλεuτικές ομάδες και να ζητήσουν 

έγγραφα . Δεν υπάρχει καμιά ένσταση σε συνεννόηση και με τους αρχηγοίις και 

Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να ορίσετε μια συνάντηση. για να συζητηθεί αυτό 

το πράγμα. Αλλά έχω την εντύπωση ότι εκε(νο το οποίο πρωτεύει είναι να συνεχι· 

στεΙ την επόμενη βδομάδα η συζήτηση στο Εθνικό Συμβούλιο. χωρi.ς αυτή να 

συγκρούεται με τις δικές μας διαδικασίες. 

εΥ. ΕΥΠΑθΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε. ο θεσμός του Εθνικού Συμβουλίου είναι ένας θεσμός εντελώς 
διαφορετικός. Εγώ μιλώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού. Αν αυτή η 

Βουλή που αντιπροσωπεύει το λαό δεν επιλαμβάνεται αυτών των θεμάτων και δεν 

τα συζητά και δε βγάζει αποφάσεις και ψΥ]φΙσματα. xatalaβoLvttt πού fιπορεί να 

οδηγηθούμε. ΤΟ Εθνικό Συμβούλιο το σέβομαι και το θεω~ σεβαστό και χρήσιμο 
θεσμό. αλλά είναι μια άλλη ιστορΙα. Τι κάμνει το Σώμα αυτό: 

ι 



ι 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ 'ίιριε EuσταθΙOν, για να ε{μαστε σνyκεκριμένo~. κάνω συΥχεκριμένη εισήγηση, 

εφόσον θέλετε, να παραίτεμφθεΙ αμέσως μαζί με το άλλο θέμα στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών, η οποία θα έχει την ευκαιρία να το συζητήσει κα~ μετά να 

ετοιμάσει 'Exeeo-q για την ολομέλεια. αν συμφωνούμε με αυτή την εισήγηση. 

ΕΥ. ΕΥΣΊΆθIΟΥ: 

θα C1QΎήσει. θα aργήσει πολύ. Πρέπει να συζητηθεί στην ολομέλεια, κίιριε 

Πρόεδρε. Και μάλιστα σήμερα είχα την εντύπωση ότι μετά τις oμιλLες που κάνατε 

και τη δημοσιογραφική διάσκεψη ασμένως θα δεχόσαστε την εισήγησή μου. Γιατί 

άραγε αυτός ο δισταγμός; Δεν μπορώ να τον εννοήσω το δισταγμό αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κίιριε Ευσταθίου. σος παρακαλώ. θέλω να είστε περισσότερο δ(και.ος. Έγινε 

η ε ισή'Υηση να πάει στην Επιτροπή Εξωτερικών ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

θα αργήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα παρακαλώ. αφήστε με να τελειώσω! 

... και να γίνει Έκθεση για συζήτηση αι"'tό το Σώμα. Αν υπάρχει η εισήγηση να 

εγγραφεί το θέμα γι.α άμεση συζήτηση στην ολομέλεια. να την κάνετε και θα τη θέσω 

στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθ ΙΟΥ: 

Μάλιστα. Ευχαριστώ πολύ. κύριε Πρόεδρε. Αυτή είναι η εισήγησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟ!: 

Q κ. Kασoυλtδης. 

Γ . ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν υπάρχει καμιά απολύτως ένσταση ότι αυτό το Σώμα που 
εκπροσωπεί το λαό θα πρέπει να συζητά τόσης σοβαρότητας θέματα. όπως είναι η 
έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών. Όμως, πολύ σωστά έχετε πει 
ότι δε θα ήταν σωστό να αρχίσουμε αυτή τη συζήτηση εδώ στη Βουλή των Αντι..-τρο

σώπων. προτού το Εθνικό Συμβούλιο ολοκληρώσει τη μελέτη του ε.."'tΙ του θέματος 

αυτού. Διότι δι.αφορετ ικά προς τι να το συζητήσει το Εθνικό Συμβούλιο; Και 

πιστεύω ότι το σωστό είναι να περιμένουμε να ολοκληρώσει τη μελέτη και την αντί· 
κριση του θέματος το Εθνικό Συμβούλιο και μετά να συζητήσουμε εμείς πολύ ευχα· 
ρΙστως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα δώσω κατά σειρά σε όσους τον ζήτησαν το λόγο. Ο κ. Μιχαλάκης 

Κυπριανού και μετά ο κ. θεοδούλου. 

Μ ΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. λυποίιμαι που δεν μ..-τορώ να συμφωνήσω με το φίλο μου, τον 

κ. Kασoυλl.δη. αλλά είμαι ευτυχής που συμφωνώ με το φίλο μου, τον κ. Ευσταθίου, 
για τις απόψεις του οπο(ου υπερθεματ(.ζω. Νομίζω ότι δεν έχει καμιά σχέση, 

απολίιτως καμιά σχέση. κύριε Πρόεδρε, το αν το θέμα συζητεί.ται στο Εθνικό 

Συμβούλιο. Αυτό δεν μπορεί να α..-τοτελέσει κώλυμα. Εδώ είναι το Σώμα του λαού. 
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χύρι.ε Πρόεδρε. Ο λαός αντιμεtωπίζει ένα σοβαρό πρόβλημα σήμερα και έχει κάθε 

δικαίωμα να διαφωτιστεί πάνω σ' αυτό το έγγραφο και να καταλογίσει ευθύνες. 

Νομίζω ότι το θέμα είναι πoλiι επείγον. xuQLE Πρόεδρε. και ζητσύμε να το εγγρά
ψετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο Χ. Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. και εμείς σίγουρο. δε διαφωνούμε ότι αυτό το Σώμα πρέπει να 

συζητά τα εθνικά μας θέματα. Αλλά αuτό το θέμα που υπάρχει αυτή την ώρα 

μπροστά μας. μπροστά στην Κύπρο. είναι τεραστΙων διαστάσεων και σίγουρα ο 

καλύτερος τρόπος αντιμετώπισής του δεν ε'ναι να σπεύσουμε. να βιαστούμε να το 

περάσουμε α.ίτό τη Βουλή. Ο καλύτερος τρόπος είναι να το δούμε ψύχραιμα και να 

10 μελετήσουμε σε βάθος και με τον ίδιο τρόπο. ψύχραψα και σε βόΟος, πρέπΕΙ να 
δούμε και τους χειρισμούς που θα κάνουμε. ΟΙ πολιτικές ηγεσίες δεν έχουν ακόμα 
μελετήσει ολοκληρωμένα το θέμα κα~ πολύ περισσόΤΕΡΟ το Εθνικό Συμβούλιο, όπως 

πολίΙ σωστά παρατηρ'ήσατε. 

πριν από λίγο, όταν συζητούσαμε το Οέμα της δwφώτισης σε σχέση με την 

έκθεση του Υπουργείου Εξωτερικών της Αμερικ'ής, που είναι ένα θέμα το οποίο 

συζητήσαμε επανειλημμένα στο παρελθόν, τέθηκαν εισηγiισεις αξιόλογες που στο 

παρελθόν δεν είχαν προσεχθεΙ πιστε'ύω. Και το αναφέρω αυτό ως παράδειγμα, γιατί 

δεν πρέπει να σπεύδουμε. Γι' αυτό πιστεύω ότι η καλίΙτερη λίΙση είναι να χειρι· 

στούμε το θέμα με βάση τη δική σας εισήγηση, ώστε να δοθεί χρόνος και στο Εθνικό 

ΣυμβοίΙλιο και στις πολιτικές ηγεσίες. και θα έρθουμε ασφαλώς να το συζητησουμε 

και στην ολομέλει.α του Σώματος. Κι αυτό. απλοίΙστατα γιατί οι α.ίτόψεις που θα 

ποίΙμε, οι θέσεις που θα πάρουμε αφορούν ένα τεράστιο θέμα που αφορά την τύχη 

της Κύπρου και θα πρέπει να είμαστε προσεκτικοί και να έχουμε μελετήσει την κάθε 

μας ενέργεια, το καθετί που θα εκφράσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να μην παρεξηγηθούν οι θέσεις τις οποίες έχω αναφέρει και για να είμαι 

ξεκάθαρος, ναι μεν ανεφέρθη ότι το θέμα συζητείται στο Εθνικό Συμβούλιο και ότι 

συvfιθως το Εθνικό Συμβούλιο ολοκληρώνει κιL..oια σuI;'ήτηση. Όμως "".άρχει 
δίκαιο στην άπΟψη ότι τίποτε δεν υποχρεώνει κανονικά τη Βουλή να μη συζητά ένα 

θέμα παράλληλα ή πριν από το Εθνικό Συμβούλιο. διότι άλλο η Βουλ'ή και άλλο οι 

κομματικές ηγεσίες που μετέχουν στο Εθνικό ΣυμβοίΙλιο. Γι' αυτό το λόγο, ναι μεν 

ανέφερα ότι θα μπορούσε να γίνει έτσι, όμως αυτό δεν αποκλείει. αν επιμένει 

κάποια πλευρά, να συζητηθεί το θέμα στη ΒΟ1Jλή. Τίποτε δεοντολογικά δηλαδή δεν 

υποχρεώνει τη Βουλή να μη συζητ'ήσει κάτι παράλληλα. Μέχρι τώρα δε γινόταν. 

Αλλά αυτό το Σώμα είναι αυτόνομο και ανεξάρτητο και έχει τις δικές του θέσεις. 

Γι' αυτό. αφού ακούσω α...6ψεις, αν υπάρχει η εισήγηση και επιμένουν οι εισηγητές, 

θα βάλω το θέμα σε ψηφσφΟρί.α. Δίνω το λόγο στον κ. Παπαδόπουλο ως Κοινοβου· 

λεuτικό Εκπρόσωπο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι. όχι. Επειδή είναι θέμα διαδικασίας. τον παLρνω όχι ως Κοινοβουλευ. 
τικός Εκπρόσωπος. 
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Εδώ συζητήσαμε το θέμα της έκθεσης της αμερικαν~κής πρεσβεως. Τώρα συζη

τούμε θ~μα εγγραφής στη Βουλή. γπάρχε~ Kανoν~σμός. Εκείνος που θέλει να 

εγγράψει το θέμα στη Βουλ1\ θα περιμένει να τελειωσει η συνεδρία κα~. όταν θα 

ανακοινώνετε την ημερήοια δ~άταξη για την επόμενη συνεδρία, θα το πρoτεΙνε~ ή θα 

το προτείνουμε και θα εγγραφεΙ 

θέλω να :τω εκ προοιμίου όμως, για να μη νομίσει κανένας από τους συναδέλ

φους όη θέλω να σας παραπλαντ;σω. ότι εγώ έχω ένσταση να εγγραφεί mjμEΡO. ενώ 

έντονα επιθυμώ να εγγραφεί και να συζητηθεί στη Βουλή, στην ολομέλεω της 

Βουλής, και όχι η έκθεση του Γκάλι αλλά η πορεία του εθνικού θέματος ή οι εξελί

ξεις. Όμως πιστεύω. δανειζόμενος μω λέξη από τα όσα εΙΠε ο κ. θεοδούλου. ότι 

ένα τόσο σοβαρό θέμα πρέπει να είναι κατόπιν αποφάσεως των κοινοβουλευτικών 

ομάδων που θα εγγραφεί. 

n' αυτό πρώτ' απ' όλα, ως προς το θέμα διαδικασίας. π~στεύω ότι πρέπει να 
τερματίσετε αυτή τη συζήτηση, γ~ατί αφορά εγγραφή θέματος στην ημερήσια διάταξη 

και, όταν υπάρξει πρόταση, θα συζητηθεί στον κατάλληλο χρόνο, δηλ. όταν θα 
καταρτίζετε εσείς την ημερήσια διάταξη για την επόμεντι συνεδρία. Όμως λέω ξανά: 

Μη νoμίσε~ κανένας συνάδελφος ότι έκοψα τη συζήτηση, για να πω εκ των υστέρων 

ότι έχω ένσταση. Λέω ποια είναι η άι-τοψή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤΟ θέμα συζητείται και Ε.ι-ιέτρεψα να συνεχιστεΙ η συζήτηση, διότι a.."tέWEυoE 

από τη συζήτηση η οποία ~γινε προηγουμένως για το θέμα της δωφώτισης, και 

οπωσδήποτε να μου επιτρέψετε να παίρνω κάι-τοτε κάποια μαθήματα, αλλά να δίδω 

και κσ..-τοια μαθήματα για ορισμένα πράγματα. 

Έγινε μια εισήγηση και ακούστηκαν κάποιες απόψεις γι.a το Τ~ ώρα θα εγγρά

φετο. Όταν θα ολοκληρωνόταν η συζήτηση, θα εγγράφετο την κανονική ώρα. 

Νομ{ζω ότι σε πολλά άλλα πράγματα υπάρχει μ~α ελασηκότητα και, εφόσον, για να 

αναφερθώ σε κάtι, ένα θέμα το οποίο κανονικά έπρεπε να είχε εγγραφεί το πρωί. 

δεχτήκαμε και το εγγράψαμε τώρα. διότι ήταν Ε.ι-τείγον, και υπήρξε ελαστικότητα, δε 

γίνεται αλλού να υπάρχει ελαστικότητα και αλλο'ύ να μην υπάρχει. Γι' αυtό θα 

ακούσω απόψεις, αλλά. αν εγγραφεί το θέμα. θα εγγραφεί την κατάλληλη ώρα. Και 
ε.ί'teιδή άνοιξε η συζήτηση, θα δώσω το λόγο σε κάθε πλευρά και στο τ~λoς. όtαν 

έρθει η κατάλληλη ώρα. θα εγγραφεί το θέμα. 

Τώρα, αν κάπoιo~ έχουν ένσταση , μπορούν να το φέρουν. Αλλά κανένας δεν 

μπορεΙ να εμ..-τοδισει ούτε ένα Βουλευτή που δεν εί.ναι Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος. αν θέλει, να το βάλει και ας το καταψηφΙσουν οι υπόλo~πo~. Eίνα~ συνταγ

ματικό δικαίωμα κάθε Βουλευτή. αν θέλει, να εγειρει ένα θέμα ως έκτακτο θέμα. ως 

θέμα δηλαδή προτεραιότητας. και να εγγραφεΙ ΕκεΙ μπορεί να εγερθούν κάποια 

άλλα θέματα. 

Ο κ. θεοδώρου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Παρακαλώ. θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟ!: 

Δεν καταλαβαΙνω την αναφορό σας ότι θα δώσετε μαθήματα. Αναφέρεστε σ' 

εμένα; Ομολογώ όη ούτε μαθήματα κατάλαβα να μου δίνετε ούτε. αν θέλετε να μου 

δώσετε μά&ημα. το έχω πάρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιλούσα γενικά, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Γι' αυτό ξαναεξ11Ύ1'ιστε μου τι μάθTlμα μου δώσαΤΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αλλά να σας απαντήσω σε κάτι το οποίο δε σχολίασα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛσΣ; 

Αν μου επιτρέπετε . κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σας ακούω. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. προεδρεύετε. δεν είστε συζΤ)τητής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα, μου λέ'ιε κάη εμένα. χωρίς να αναφερθώ ο' εσάς! Και σας λέω ~εντόξει. 
προχωρήστε και, όταν τελειώσετε. θα α..;:αντήσω". αλλά αναφέρετε κάτι για μένο.. 

Έχετε το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Α ν έχω το λόγο. αφήστε με να τελειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μα, πρώτα πρώτα πήρατε το λόγο χωρίς να σας τον δώσω. ΣηχωθτΊκατε και 
πήρατε το λόγο. Προχωρήστε. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Είπα: "θέμα διαδικασίας". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να το ζητήσεις, να πεις ότι εΙναι θέμα διαδικασίας και θα τον πάρεις, κύριε 
Παπαδόπουλε. Αυτό εΙναι το πρώτο θέμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, μιλάτε μόνος σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πα..-ταδόπουλε, σηκώνεστε και λtτε "θέμα διαδικασίας" και ξεκινάτε. 

Μπορείτε να πείτε: Κύριε Πρόεδρε, δώστε μου το λόγο για θέμα διαδικασίας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Το εL-τα και μου τον δώσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. Λouτόν, συνεχίστε, αν επιθυμείτε. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν έχω να πω τΙΠοτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. θεοδώρου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Έθεσα ένα θέμα διαδικασίας και δεν το έχετε θέσει σε ψηφοφορία. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Έχω το λόγο. κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πολύ σύντομα. κύριε θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

θα είμαι σύντομος. Συνηθέστατα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Όσον αφορά το θέμα που προέκυψε. πρώτ' απ' όλα. αν κατάλαβα καλά. και 

πιοτε-ύω όη κατάλαβα πάρα πολύ καλά. ο κ. ΕυσταθΙΟυ δεν έχει προτείνει να συζη

τηθεί τώρα το συΥκεκριμένο θέμα. άρθρο πρώτο σε απάντηση των όσων εΙΠε ο σuνά
δελφος κ. θεοδούλου. Δεύτερο. ο κ. EuoταθΙoυ δεν έκανε εισήγηση να συζητήσουμε 

την απόφασrι του Εθνικού Συμβουλίου επί της εκθέσεως Μπούτρος Γκόλι, σε 

απάντηση των όσων είπε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Κασουλίδης. Τρίτο, μόλις προ 

ολίγου κακίσαμε εαυτούς και αλλήλους, διότι θέματα πάρα πολύ σοβαρά. όπως ήταν 
το θέμα που ενέγραψε ο συνάδελφος Πρtντζας. δεν τα συζητούμε την ώρα που 
πρέπει να τα συζητήσουμε. Αν πρόκειται να επαναλάβουμε το ίδιο πράγμα και 

τώρα, πόλι θα είναι λάθος και θα είναι μεγαλύτερο αιτ' ό,ΤΙ ήταν το προηγούμενο. 

Και τέταρτο, η Βουλή λέχθηκε από όλους και από εσάς, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι 
κυρίαρχο Σώμα και δεν έχει να κάμει tL"totE OiJte με το Εθνικό Συμβούλιο ούτε με 
την κυβέρνηση. Είναι η αντιπροσωπεία του λαοu και έχει δικαίωμα και καθτjκoν να 

συζητά αυτό τα θέματα όποτε θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έληξε η σUΖήτησrι. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα. που είναι η Έκθεσrι της 
Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Προσφύγων. Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων για το θέμα που τιtλoφoρεΙται "Το πρόβλημα που αντιμετωπl.ζoυν τα 

προσφυγικά αθλητικό σωματεΙΟ και ιδLως τα οικονομικά ασθενέστερα από αυτά και 

η ανάγκη άμεσrις υποση'ιριξής τους", αυτεπάγγελτη εξέτασrι ύστερα από πρότασrι 
του Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη, 25.10.91, σννέχιση της συζήτησης. 

Το θέμα αυτό καθuoτερεί εδώ και αρκετές συνεδριες της Βουλής και, αν δεν 

υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα !;ητήσω από τον εΥγρόψαντα να το κλείσει. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Για να το κλείσω. πρέπει να tO ανοίξω πρώτα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν είναι σuνέxισrι της συζήτησης; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Έγινε μόνο η ανάγνωση της Έκθεσης, κύριε Πρόεδρε. όταν προήδρευε ο 

κ. Κληρίδης. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Λοιπόν, παρακαλώ ανο{.ξτε τη συζήτηση, κύρι.ε Hλ~άδη. Επειδή λέει "συνέχιση 

της σ~ήτησης~. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Βέβαια, κνΡΙΕ Πρόεδρε. συμμερίζομαι τον προβληματισμό του κ. Θεοδώρου 

ό"n είνα~ κάπως ανορθόδοξο. αν θέλετε. την ώρα που αμφισβητείται κατά πόσο εκθέ

σεις που είναι δvνατό να καθορίσουν ακόμα και το μέλλον του κυπριακού ελλη\'ι

ομού και της Κυπριακής Δημοκρατίας πρέ..1:ΕΙ να συζητηθούν σ' αυτό το Σώμα και 

μάλιστα ως επείγοντα θέματα σε κάπOLα από τις αμέσως επόμενtς συνεδρίις, να 

συζητούνται προβλήματα ποδοσφαιρικών σωματείων τα οποία είναι σοβαρά, αλλό 

oΙγOUΡΑ εΙναι λιγότερο σοβαρά από τις σημανηκές εςελl.ξεις του εθνικού μας 

προβλήματος. Αυτό μπορεί να μειώνει τη σημασία του Οέμα'ως σuyκριτικά. αλλά 

είναι σημεΙο αναφοράς. 

Τα προβλήματα λεΙΤOΊJργ(.ας και επιβίωσης των προσφυγικών αθλητικών μας 

σωματείων δεν είναι βέβαια αυθύπαρκτα κι ούτε μπορούν να ιδωθούν ως τέτοια. 

Είναι σuvι,"'tEια και συνδέονται άμεσα με την ανώμαλη κατάσταση Τ11; προσφυγιάς 

και Τ11ς συνεχι!;όμενης κατοχής Τ11ς πατρίδας μας α,τό τα τούρκικα στρατεύματα 

εισβολής. 

Τα σωματεία αυτά επιβιώνουν και αναπτύσσουν τις δραστ11ριόΤ11τές τους κάτω 

από τις πιο αντίξοες και άνισες συνθήκες μεταχείρισης σε σύγκριση με τα υπόλοιπα. 

Όντας ξεριζωμένοι και σκορπισμένοι σ' όλ11 Τ11ν ελεύθεΡ11 Κύπρο οι κάτοικοι και οι 
αθλ11τές των κατεχόμενων πόλεων και κωμοπόλεών μας. εί.ναι με αγωνία. μόχθους 

και θυσίες πολλές που στέκονται όρθια και συνεχίζουν την αξιόλογ11 προσφορά 

τους. 

Υπάρχουν λαμπρά. μεγάλα προσφυγικά σωματεία. όπως είναι 11 "Ανόρθωση" 
και 11 ΜΝέα Σαλαμίνα" για παράδειγμα. που μέσα στην προσφυγιά και παρά τις 
δυσκολίες διαπρέπουν και κάνουν πρωταθλ11τισμό, κάτι που αποτελεί και ταυτό

χρονα εθνική προσφορά και τιμή για Τ11ν κατεχόμενη πόλ11 της Αμμοχώστου. ΕΙναι 

λοιπόν άξια κάθε αναγνώρισης και επαίνου. Ωστόσο αυτά είναι σωματεία με 

πολλούς οπαδούς. με αξιόλογους και με οικονομικό εκτόπισμα παράγοντες κι έχουν 

περισσότερες προυποθέσεις για να επιβιώσουν σε σύγΥ.ριση με τα άλλα. σε σύΥχριση 

με τα πιο πολλά προσφυγικά αθλ11τικά σωματεία που είναι όλα σχεδόν τα υπόλοιπα, 

τα οποία έχουν εξαντλήσει τα όρια και τις δυνατότητες επιβίωσής τους και άρχισαν 

να αυτοδιαλύονται αβοήθητα κάτω από το αβάσταχτο βάρος των aξεπέραστων οικο

νομικών τους υποχρεώσεων. Κι εμείς γνοια!;όμαστε και πολύ μάλιστα γι' αυτά τα 

σωματεία. 

Ενέγραψα το θέμα αυτό. κύριε Πρόεδρε. με αφορμή το ότι αυτή την περίοδο το 

αρχαιότερο εν ζωή κυπριακό σωματείο, το ιστορικότερο της κατεχόμενης Μεσαο

ρΙας -και αυτό για μας τους Μεσαρίτες έχει και μια συναισθηματική φόρτιση, αν 

θέλετε- ο "Νέος Αιώνας" του Τρικώμου, με έτος ίδρυσης το 1900 διέλυσε την ομάδα 
του και αποχώρησε από τα πρωταθλήματα της ΚΟΠ λόγω ανυπέρβλ11των οικονο
μικών προβλημάτων. Σε λίγο ακολούθησαν Τ11ν (δια πορεία η ΑΕΚ Κυθρέας και η 

ΑΕΜ Μόρφου, ενώ και τα υπόλοιπα σωματεία με μαθηματική ακρίβεια σύντομα θα 

έχουν την ίδια μοίρα. 
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Η οικονομική βοήθεια που τους παρέχεται από το κράτος μέσω το\! ΚΟλ είναι 
εντελώς ανεπαρκής και μαζΙ με το δικό τους πενιχρό μέσα είναι αδύνατο να κρατη
θούν στη ζωή. Το YΠOιIQΎEto Οικονομικών μας δήλωσε άρνηση για περαιτέρω 
ενίσχυση και ο ΚΟΑ μι τη σειρά του δηλώνει αδuναμ(α. Κι αυτό σημαίνΕΙ θανά

τωση των προσφυγικών μας σωματείων. Σε λιγο θα σβήσει το όνομα της Κερύνειας 

και της Μόρφου. θα πάψει να ακούγεται στα στάδιά μας και ένας ζωντανός κρίκος 

θα σπάσει. μια ζωντανi) φωνή παρουσίας των κατεχομένων θα σιγήσει. 

Σ' αυτό λοι"ίτ6ν τον τόπο της κατοχής και της πολυτέλειας, των εθνικών 

κινδύνων και της καλοπέρασης με τον προκλητικό .πλούτο και την ΕΠιδεικτική ευμά
ρεια ίσως θα έπρεπε να ήμαστε περισσότερο ευαίσθητοι, να δΙναμε περισσότεΡll 
σημασία σε ορισμένα θέμαια και να υπήρχε περισσότερη κοινωνική αλληλεγγύη για 

εκείνους τους λΙγο"ς έστω πον πε~σματικά επιμένουν να συντηρούν μνήμες κατεχο· 

μένων και να βιώνονν την ακατάλυτη ύπαρξη των κατεχομένων. 

Γ~' αυτό χρειάζετα~ άμεση και αξιόλογη αύξηση της κρατικής o~κoνoμικής 

ενίσχυσης προς τα ΠΡOσφUΓικά μας σωματει.α. Ακόμα πρέπει να παρατηρήσουμε ότι 

και τα λίγα που δικαωύνται να πάρονν φέτος δεν τα έχουν πάρει ακόμα και γι' αυτό 

το λόγο κινδυνεύονν να δ~αλυθoύν. Ο προυπολογισμός του ΚΟΑ στα μέσα του 
Απριλη δεν έχει ακόμα φτάσει στη Βουλ'ή και, αν φτάσε~ σήμερα, θα εγκριθεί σ' ένα 

μήνα. Δηλαδή θα φτάσουμε στα μέσα του έτους, χωρίς να έχονν εγκριθεί o~ προυπο· 
λογισμοι. χωρις να υπάρχει η τεχνική, αν θέλετε. δυνατότητα να δοΟούν και τα λίγα 
τα οποία δίνονται. 

Ακόμα πρέπει να πούμε ότι η οικονομική βοήθεια είναι πολύ χαμηλή: 16 περl.πoυ 
χιλιάδες λίρες για τα σωματει.α της πρώτης κατηγορίας, ί 11.500 για τη δεύτερη 
κατηγορία, ί 11.200 για την τρίτη κατηγορία και ί.5.000 για την τέταρτη καΤηΥορ[α. 
ΠρόΚΕιται δηλαδή για πραγματικά τελείως ασήμαντα ποσά σε σχέση με τις μεγόλες 
οικονομικές ανόγκες που αντιμετωπίζονν τα σωματεία. 

Ακόμα, όπως εισηγείται και η Κοινοβονλευτική Επιτροπή, πρέπει να κατα· 

σκευαστούν αθλητικές εγκαταστάσεις τΊ εν πάση περι.πτώσει να παραχωρούνται στα 
ΠΡOσφUΓικά σωματεία χωρις oικoνoμ~κτΊ επιβάρννΟ1} τα στάδ~α για να αγωνίζονται. 

Σημειωτέον ότι παρά τα επανε~λημμένα διαβήματα των προσφυγικών σωμα

τε(ων, ώστε να απαλλαγούν α,τό τις Εισφορές και τις σννδρομές προς την ΚΟΠ, η 

ομοσπονδια εδώ και δεκαοχτώ χρόνια δεν έχει αντιμετωπ(σει θετικά αυτό το 
αίτημα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων φρονεί ομόφωνα ότι πρέπει με 
καταστατική τροποποίηση της ΚΟΠ ο "Νέος Αιώνας", η ΑΕΚ Κυθρέας και η ΑΕΜ 

Μόρφου να επανέλθουν την Επόμενη αθλητική περίοδο στην κατηγορια στην οποία 
αγων(ζονταν κατά την ΠΕρίοδο 1990·'91. επίσης ομόφωνα φρονεί η Επιτροπή μας 
ότι με καταστατική αλλαγή της ΚΟΠ τα προσφυγικά σωματεία δεν πρέπει να 
διαγράφονται από τη δύναμή της. αλλά να μένονν στην τελευταία κατηγορία μέχρι 
την επιστροφή. 

Αυτές οι θέσεις οι ομόφωνες της Επιτροπής τέθηκαν στον εκπρόσωπο της 
ΚΟΠ που κλήθηκε στις συνεδρίες της Επιτροπής, όταν συζητήθηκε το θέμα στις 
13 του Νιόβρη και στις 18 Δεκεμβρίου του 1991, και ζητήθηκε οι α,.όψεις της 
ομοσπονδ(ας να κατατεθούν στη Βουλή. Όμως μέχρι και σήμερα ύστερα από πέντε 
ολόκληρους μήνες η Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφα(ρου ακόμα δεν ευδόκησε να 
μας διαβιβάσει 'τις απόψεις της, περιφρονώντας τη Βουλή κατά τρόπο προκλητικό. 
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Φαίνεται πως οι ταγοί της ΚΟΠ. όλοι αυτοί που ανορθόδοξα και αντιαθλη

τικά φερόμενοι έχουν κομμαηκοποιήσει το ποδόσφαιρό μας. δε βρίσκουν καιρό να 

ασχοληθούν με τους φτωχούς συγγενείς. με τα προσφυγικά σωματεία. AvτoΙ που 

ευθύνονται για τα θλιβερό κομματικά σuνθτlματα και τις πολιτικές αθλιότητες που 
έγιναν μόνιμο φαινόμενο στα στάδιά μας. αυτοί που έχουν κατεβάσει ακόμα και τα 

εθνικά μας σύμβολα σης κερκίδες των ποδοσφαιρικών αγώνων. ας διαθέσουν επηέ
λouς και λίγο χρόνο για ένα θέμα που χρονίζn για δεκαοχτώ χρόνια. που έχει 

εθνική σημασία και για το οποίο εμε!.ς έχουμε ιδιαίτερη ευαισθησία. όπως είναι η 

επιβίωση των αθλητικών σωματείων των κατεχομένων. και ας πάψΟυν επιτέλους να 

περιφρονούν και autTi tη Βουλή. Όλη αυτή η κατάσταση δεν ημά το κράτος. την 
κοινωνία και τον αΟλητισμό μας. 

Τα αθλητικά προσφυγικά σωματεία με τις ειδικές δυσμενε!.ς συνθήκες που 

ανημετωπ(.ζουν χρήζουν ιδι.αΙτερης κατανόησης. αρωγής και αλληλεγγύης, για να 

συνεχίσουν να αγωνίζονται με αξιοπρέπεια και να μας θυμίζουν τις κατεχόμενες 
πόλεις και κωμοπόλεις μας ως τη μέρα που θα γυρίσουμε πίσω. γιατί εμε'-ς θέλουμε 

να γυρίσουμε κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες στο Τρίκωμο. την Αμμόχωστο, την 

Κ UΘρέα. τη MόQφoυ. την Κερύνεια. Ως τη μέρα δηλαδή που εμείς θα πάψΟυμε να 
είμαστε πρόσφυγες και τα σωματεία μο.ς θα πάψΟυν να είναι προσφυγικά. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν και άλλοι ομιλητές για το θέμα αυτό. Έχω 

υπόψη μου. αφού δώσω το λόγο σ' εχεΙνOUς που θέλουν να μιλήσουν. να κάμω εξαΙ

ρεση γι' αυτό το θέμα. επειδή και η κ. Κατσελλή και ο κ. ΜοΟΟκος θα μιλήσουν στην 

επόμενη συνεδρία. Η κ. Κατσελλή α.iτουσιάζει στο εξωτερικό. 

θα δώσω τώρα το λόγο στον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου και θα παραμείνει το 

θέμα στην ημερήσια διάταξη. αλλά θέλω να σας πω ότι θα κλείσει στην επόμενη 
συνεδρία. ανεξάρτητα αν απουσιάζουν κά.ι.ΟLOΙ ή αν είναι έτοφοι ή όχι. 

Βεβαίως, αν υπάρχουν έτοιμοι ομιλητές γι' αυτό το θέμα μετά τον κ. Γεωργίου. 
θα τους δώσω το λόγο. Δεν υπάρχει θέμα. αλλά και πάλι διαπιστώνω την έλλειψη 
απαρτίας. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, βγαίνοντας στο βήμα και βλέποντας άδεια τα 

έδρανα. ο κάθε ομιλητής σκέφτεται κατά πόσο πρέπει να μιλ1\σεL ή όΧL και ειδικά γι' 
αυτά τα θέματα που συνδέονται και με το βασικότερο πρόβλημα της Κύπρου. 
Πιστεύω ότι elvaL καιρός όχι μόνο η παρουσΙα της Κοινοβουλευτικης Ομάδας του 
ΑΚΕΛ.Αριστερά να κάμνει τις απαρτtες, αλλά και άλλες πλευρές θα πρέπει να 

παρευρΙοχονται εδώ. ούτως ώστε να υπάρχει συμμετοχή στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κύριε ΓεωργΙου. βεβαίως υπερισχiιει η Αριστερά, αλλά. όπως σου υπέδειξα, 
είναι κι εκείνη κάτω από το 50%. Δεν ήταν καλή ευκαιρία για να το αναφέρεις αυτή 
τη φορά. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Τώρα είναι περίπου 50%. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μο\! ε.ί1ιτρέπετε τη διακοπή, παρουσία μονολιθική 'υπήρχε. 

μόνο επί ΠαJταΙωό.ννου. Τα άλλα όλα είναι αντιγραφές κακόγουστες. 

(Γέλια) 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓlaγ: 

Η διαφάνεια και 11 δημοκρατία υπάρχουν σ' όλη τους την EΊJρύτητα στη δική 
μας πλευρά σήμερα •.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Λοutόν, κύριοι. αφήστε τις νοσταλγίες άλλων εποχών και προχωρούμε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Δεν είμαστε εμείς που τις επαναφέρουμε. κύΡΙΕ Πρόεδρε. Άλλοι τις επαναφέ-

ρουν. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Το θ~μα το οποίο συζητούμε και το οποίο τι Επιτροπή Προσφύγων έχει συι;η

τήσει κατ' t.-τανάληψη στις συνεδρίες της είναι, θα έλεγα, αρκετά σοβαρό, όπως είναι 

και το κυπριακό πρόβλημα. όχι φυσικά στο μέγεθος του κυπριακού προβλήματος, 

αλλό, αφού ε[ναι τμήμα του κυπριακού προβλήματος και του προβλήματος tTl; 
προσφυγιάς, σίγουρα είναι ένα σοβαρό θέμα. Ως τέτo~o πράγματι το έxEt ανημετω· 

πίσει 11 Επιτροπή μας, που κάλεσε όλους τους ενδιαφερομένους, για να καταθέσουν 
ΤI1 δική τους γνώμη σε σχέση με το τι δέον γενέσθαι για ΤI1 διατήρησl1 στη ζωή αυτών 

των σωματείων τα οποία πραγμαηκά μας χρειάζονται, θα έλεγα , γιατί είναι αυτά τα 

οποία βοηθούν στη συντήρηση της μνήμης των κατεχόμενων εδαφών μας αλλά και 

στl1 συνένωση ΕΚΕίνων των κοινοτήτων. κωμοπόλεων και πόλεών μας οι οποίες 

σήμερα με την προσφυγιά έχουν διαλυθεί εις τα Εξ ων υπήρχαν χωρίς φυσικά τη 
δική μας θέληση. 

Το πρόβλημα δεν ΕΠικεντρώνεται και δεν πρt.ι-τει να ΕΠικεντρώνεται στα σωμα

τεία τα οποία βρίσκονταν μόνο στη δύναμη Τl1ς ΚΟΠ κατά την ημέρα Τl1ς Εισβολής 

και της κατοχής. Τα σωματεΙα αυτά, που βρίσκονταν στη δύναμl1 της ΚΟΠ. ήταν 

-τρία στην πρώτη κnτηγOΡΙα, επτά στη δεύτεΡI1 καΤl1γορία και t<ττά στην τρίτΤ] κατη
γορ(α. Δυστυχώς σήμερα 11 κατάστασl1 είναι πολύ άσχημη, αν συγκρΙνουμε τα 

αποτελέσμα-τα. Όμως, αν λόβουμε υπόψη μας ότι κάθε χωριό, κάθε κωμόπολΤ] και 

Χάθε πόλη είχε ης δικές -της οντότητες οι οποίες ήταν συνασπισμένες είτε σε πνευμα

-τικούς συλλόγους είτε σε αθλητικούς συλλόγους είτε σε πολιτιστικούς συλλόγους, 
τότε βλέ.-τουμε το μέγεθος της ζημιάς που έχει E.ι-τιφtρει αυτή η κατάσταση που έχει 
δημιουρΥ11θεί με την εισβολή και την κατοχή. 

θέλω Q.ί"tό αυτό το βήμα να συγχαρώ όλες εκείνες ης κοινό-τη-τες που πέτυχαν 

μέσα στην πρoσφvyιά να επαναδραστηριοποιήσουν διάφορους -τομείς -τόσο αθλητι.-. 
κούς όσο και πολιηστικούς και κοινωνικούς. Και παραδείγμα-τα υπόρχουν αρκετά. 
Μια αγροτική ομοσπονδία που γνωρίζω έχει αρκετές τέτοιες ομάδες σήμερα από 

προσφυγικές κοινότητες και θα πρέι-ΤΗ να δούμε πώς κι α\lτές τις ομάδες τις 
βοηθούμε να στεριώσουν και να κρατήσο\lν μέσα απ' αυτά τα σωματεία την ενότητα 

-των κοινοτήτων και την επιθυμία της κατοχύρωσης των δικαιωμάτων των εκτοπι
σθέντων για ε..-τιστροφή στις κατοικίες -τους, στις περιουσίες τους, εκεί όπο\l έχουν 
θόψει το\lς προγόνους τους και εκεΙ όπου έχο\lμε βαδίσει όλοι μας τα πρώτα μας 
βήματα. 
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Σίγουρα απαρχή της εγγραφής του θέματος κα~ αφορμή ηταν τι πρόσφατη 

διάλυση οuoιασηκό των αθλητικών τμημάτων των σωματείων που έχει αναφtρε~ ο 

συνάδελφος χ. Ηλιάδης, της ΑΕΚ Κυθρέας, του "Νέου Αιώνα" που ακολούθησε και, 

τι ΠΙΟ πρόσφατη περίπτωση, της ΑΕΜ Μόρφου. της άλλοτε κραταιάς ΑΕΜ, που 

μέσα στην ωραία και ανθισμένη Μόρφου ανθούσε μαζί με 10 ΒΔΙΥενήΒ Μόρφο\!. Ο 
οποΙΟς α..-τό την πρώτη κατηΥΟΡ{.α βρέθηκε στη δεύτερη, στην τρίτη, μετά ε..'"tO.νήλθε 

στη δεύτερη και αγωνΙζεται σήμερα να κρατηθεί, στέλνοντας κι αυτό το σωματείο το 

μήνυμα ότι δε θα αντέξει πολύ το βάρος των εξόδων. Δνστυχώς, ο τρόπος που 

αναπτύσσεται σι\μερα το ποδόσφαιρο. και αυτό συζτιτήΟηκε κατά την εγγραφή άλλου 
θέματος εδώ. είναι τέτοιος, που πραγματικά δημιουργεί ακόμα πιο αντίξοες 
συνθήκες στα προσφυγικά μας σωματεία. για να μπορέσουν να επιβιώσουν. 

Συμμερίζομαι τα όσα αναφι!ρθηκαν σε σχέση με τα ποσά. Όμως, για να 

εΙμαστε ακριβoδ(καt.O~, δε θα πρέ.-τει να επιρρΙψσυμε όλη την ευθύνη στην Εκτελε

στική Εξουσία. Τα προσφυγικά σωματεία έχουν τη δική τους επιτροπή και είνα~ με 

απόφαση αυτής της επιτροπής που διανέμεται το ποσό το οποίο αποφασίζεται να 

δοΟει. Εκείνο για το οποίο πρέπει να ασκηθεί κριτική κατά της Εκτελεστικής εξου

σίας και ιδιαίτερα κατά του ΚΟΑ είνα~ το ύψος του ποσού το οποίο δίδετα~. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι γι' αυτό που γίνεται η συζήτηση. 

ΑΡ. ΤΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ο τρόπος διαμοίρασης του ποσού πάει στην επιτροπή. Άρα θα πρέπει με βάση 

και τις σκέψεις που Ε.ο-τικράτησαν στην Επιτροπή της Βουλής να γίνεται μια πιο (ση 

και αντικειμενική μοιρασιά. αν θέλετε να το πω έτσι, του ποσού το οποίο παραχω

ρείται, για να καλύπτει τις μεγάλες ανάΥχες των μικρότερων σωματείων σε 

σύγκριση με το. μεγάλα, παρά το όη κι εγώ με τη σει.ρό μου θα ήθελα να συγχαρώ τα 

δυο σωματεία που κρατούνται στην πρώτη κατηγορία κα~ γι.α την καλή τους πορεία 

την οπο(α ακολουθούν και για το όη έχουν καταφέρει να δημιουργήσουν τις 

ανάλογες εγκαταστάσεις με τη βοηθεια του ΚΟΑ. 

Σ' αυτό το θέμα των εγ-ιtαταστάσεων, που είναι επίσης βασικότατο. θα πρέπει 

να ouμμεριστώ την άποψη ότι τα σωματεία εκεί που αγωνίζονται θα πρέπει να 

αγωνίζονται δωρεάν και δε θα πρέπει να πληρώνουν σαράντα λίρες κάθε φορά που 

χρησιμοποιούν το γήπεδο, για να κάμουν προπόνηση, και άλλες σαράντα λιρες για 

έναν αγώνα ouν τα έξοδα διαιτησίας και αυτό να τους στοιχίζει κάθε βδομάδα πάνω 

από ί400 ή .(500. Αυτά είναι σημεία τα oπoιa Οα πρέπει να προσεχθούν ιδιαίτερα. 

Ε..-τΙσης υπήρξαν περιπτώσεις κατά τις οποίες το πρόβλημα με την προσπάθειά 

της ε.r"""tέλuσε η Ε..1:ιτροπή Προσφύγων κατά τη συζήτηση του θέματος, όπως η παρα

χώρηση Υης στην ΠΑΕΚ Κερύνειας, για να δημιουργήσει τις δικές της ιδιόκτηπς 

εγκαταστάσεις στην περιοχή Στροβόλου. Εί.ναι απαίτηση της 'Όλυμ..-τιάδας 

Νεάπολης" η δημιουργία των δικών της εγκαταστάσεων στην περιοχή Αγλαντζιάς 

και εδώ πρέπει να πω όη, ενώ η απόφαση λήφθηκε πριν a..-τό αρκετά χρόνια. 

δυστυχώς δεν έχει προχωρήσει στο τελικό της στάδιο και είναι α.1:αίτηση και αυτού 
του σωματείου να προχωρήσει, οπότε οι αρμόδιοι θα πρέπει να προχωρήσουν στην 

περαιτέρω προώθηση αυτών των σχεδίων. 

θα έλεγα ότι η δημιουργία υποδομής όχ~ μόνο για τα :τροσφυγικά σωματεία 

αλλά και για τα άλλα σωματεία είναι α.;:όλυτα αναγκαία και η σημαντική και ouσια

στική προσφορό του αθλητικού οργανισμού του κράτους, που είναι ο ΚΟΑ, πρέπει 
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να γίνει ακόμα πιο ουσιασηκή, ακόμα πιο δυναμική από οικονομικής πλευράς και 

από πλευράς σχεδιασμoiι. έτσι που να πάψΟυμε σήμερα να βρισκόμαστε σε κάποιες 

άλλες παρωχημένες εποχές σε σχέση με την υποδομή η οπο(α υπάρχει για τον αθλη

τισμό μας. Δεν μπορούμε να μιλοίιμι για μαζικό αθλητισμό, γι.α αθλητισμό για 

όλονς και να έχουμε εδώ άστεγα σωματεΙα, άστεγους αθλητές -άστεγα στην κυριο

λεξία είναι τα προσφυγικά σωματε(α. και εδώ πραγματικά είναι που η ΥπηρεσΙα 

Μερίμνης ίσως να ολιγώρησε στην εξεύρεση οικημάτων. γιατί όπως παραχωρεΙται 

σπίτι σε κάθε προσφυγική oικoγtνεια έτσι πρέπει να παραχωρούνται και σ' συ.ά τα 
προσφυγικά σωματε(α οικήματα. Κλασική περίπτωση είναι τι ΑΕΝ, που amTj τη 
σnΥμή δεν έχει να πληρώσει το ενοίκιο και θα της γίνει έξωστι. ενώ το υποστατικό 
το οποΙΟ έχει ανευρεθεί στον παλιό αστυνομικό σταθμό Λεμεσού χρειάζεται σημα· 

ντικά έξοδα επιδιόρθωσης και θα -υπάρξει μεγάλη καθυστέρηση, μέχρι να μπορέσει 

να λειτουργήσει και να γίνει ένας χώρος όπου να μπορεί ένας άνθQωπoς να μπει 

μέσα και να πει μια καλΤΙ κoUΒΈντα. 

Υπάρχουν πολλά άλλα ζητΤΙματα τα οποία αφορούν α-υτό το θέμα. Πράγματι 
-υπάρχει η απάντηση του YπoUΡyείoυ Οικονομικών ότι δεν μπορεί να δεχτεί περαι

τέρω αύξηση, ενώ χάριν της αλήθειας και πάλι είναι ορθό να πούμε ότι κατά τη 
διάρκεια της σUΖήτησης στην Επιτροπή ο ΚΟΑ προχώρησε σε κάποιες καλύτερες 
εξαγγελίες σε σύγκριση με την υπάρχο-υσα κατάσταση. οι οποίες όμως δεν κρίθηκαν 

ικανοποιητικές Q..-τό την Επιοροπή Προσφύγων που συζητούσε το πρόβλημα. 

ΠιστεΟΟυμε ότι πραγματικά υπάρχει ο τρόπος με τον οποίο μπορο"ύν να εξευρεθούν 
αυτοί οι πόροι. χωρίς να επηρεαστούν τα μη προσφυγικά σωματεία. χωρίς να επηρε

αστεί η γενικότερη πολιτική της κυβέρνησης και του ΚΟΑ στα θέματα του αθλητι

σμού, κι αυτός είναι τα έσοδα από το ΛΟΠΟ και το ΠΡο-το το οποl.o θα ξεxιvTισει 

πολύ σύντομα. Αυτά τα έσοδα, όπως θα ξέρετε και από το ΠΡΟ·ΠΟ. διατίθενται για 

σκοπο\!ς αθλητωμο\!ς και πολιτισμού. Και είναι από αυτό το κονδ"λι που τα 
προσφυγικά οωματεί.α διεκδικούν το δικό τους μερτικό, που πρέπει να είναι 

επαρκές, για να μπορούν να ζουν. Δε ζητούν καταχρήσεις. όπως κάποιοι θα 

βιαστούν να πουν. αλλά ζητο\!ν εκείνα που τους είναι απολύτως αναγκαία. για να 

μπορέσουν να ζουν. 

Αυτό το οποίο θα ήθελα να επισημάνω είναι πραγματικά η διαγραφτ'ι σωμα
τείων από τη δ"ύναμη της ΚΟΠ. Συμμερίζομαι απόλυτα την Έκθεση της Επιτροπής 

όπως έχει διατυπωθεί και την αυστηρή κΡιτικΤΙ η οποία γίνεται έναντι της ΚΟΠ. 
Πραγματικά η ΚΟΠ δεν έχει αντιληφθεί ότι εδώ υπάρχουν κάποιες ιδιαίτερες 

συνθτ'ικες, οι οποίες ιδιαίτερες συνθτ'ικες δεν μπορούν να εγκαταλείψουν οποιοδή· 
ποτε τομέα Τι εκδήλωση της ζωής μας. Συνεπώς η xataoτatlXTι κατoxύQαιστι της μη 

διαγραφτ'ις αυτών των σωματείων είναι απολύτως αναΎΚαία και αυτό είναι στη 
βο\!ληση των σωματε(ων πρώτης κατηγορίας. των δυο αντιπροσώπων της δεύτερης 
κατηγορίας και του ενός tης τρίτης κατηγορίας. ΕκεΙ που xatoλήyouv τα προσφυ

γικά σωματεί.α είναι η 1έ1αρτη κατηγορια και είναι εκείνα τα σωματεια τα οποί.α δε 

δικαιούνται τους παίκτες τους. Και κάθε κaλoκαιρι αυτοί οι παΙΚ1ες είναι ελεύ
θεροι και συνεπώς τα προβλήματα αυτών των πρoσφvyικών σωματείων που βQΙσκσ

νται στην τέταρτη κατηγορία κάθε χρόνο γίνονται και περισσότερα. γιατί είναι 

υποχρεωμένα να ξαναΥοράσουν τους (δι.ους ποδοσφαιριστές. Αυτά είναι τα σημα

ντικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα προσφuytκά σωματεία. ΕμεΙς βλέπουμε 

πρώτα την πολιτική σημασ(α της διατήρησης αυτών των σωματείων και. δεύτερο, 

θέλουμε τη διατήρηση των διάφoQων τμημάτων τους εΙτε αυτά εΙναι αθλητικά εΙτε 
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αυτά είναι πολιτιστικοί όμιλοι είτε είναι οποιασδήποτε άλλης μορφής εχ.δτιλώσεις. 

Τα θέλουμε ζωντανά μέχρι την ε.ί'nστροφή και πιο ζωντανά μετά στις κοινότητες και 
στις κωμοπόλεις τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές για σήμερα: 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κ\ιριοι συνάδελφοι, 

Βασικά έχουν καλυφθεί α.ττό τους προηγούμενους ομιλητές όλοι οι τομείς που 

ενδια~ρoυν τα προσφυγικά σωματεία. Όπως έχει επεξηγηθεί, προσφυγικά σωμα
τεία είναι τα σωματεία εκείνα που κατά ττιν ημέρα της προσφυγιάς ήταν μέλη της 
ΚΟΠ. Δυστυχώς ο ορισμός αυτός απέκλεισε τα πλείστα των άλλων σωματείων από 
το να διεκδικουν τj να δικαιούνται κάποια βοήθεια. για να διατηρηθουν και να 
συμβάλουν σε όλα όσα αναφέρθηκαν για τους τόπους της καταγωγής τους, για να 
ικανοποιήσουν την επιθυμία τους να συμβάλουν στη διατήρηση της μνήμης των 
κατεχομένων και της αγωνιστικότητας για επιστροφή. Δυστυχώς τα έξοδα τα τερά

στια τα οποία απαιτoUνται για ττι διατήρηση στη ζω'ή των σωματεΙWν τουλάχιστον 

των προσφυγικών για τα οποία μιλούμε σήμερα δημιουργούν την ανάγκη να παρα
μείνουν στην ΚΟΠ. 

Γι' αυτό, aπλoπoιώντας όλα όσα λέχθηκαν. κάνω έκκληση από αυτό το βήμα 
και μέσω ττις Βουλής και μέσω του τύπου να α..-ι:ευθuνθoύμε στα βασικά συστατικά 
στοιχεια της Κυπριακ'ής Ομοσπονδίας Ποδοσφα[ρου. που δεν είναι 'f(notE άλλο από 
τις ομάδες πρώτης κατηγορΕας. Απ' ό,ΤΙ γνωρίζω. τουλ6χιστον τα δύο προσφυγικά 
σωματεία της πρώτης κατηΎOQισ.ς, η ΜΑνόρθωση" και τι "ΣαλαμΙνa\ έχουν όλη τη 

διάθεση να βoηθτjσoυv τα υπόλοι.πα σωματεία να επιβιώσουν. 

Καλώ όλα τα υπόλOLι-ι:α σωματεία τουλάχιστον μέσω κάποιας καταστατικής 
αλλαγής να περιορίσουν την πτώση των σωματείων αυτών μέχρι την τέταρτη καττι
γορΕα και δε Οέλουν t(notE περισσότερο, διότι βασικά αυτό θα τους απαλλάξει και 
από τις ανάγκες των τεράστιων αυτών εξόδων που aπoτελoύν τον κύριο λόγο t1'j; 
κατάρρευσης και της διάλυσής τους. 

T(notE άλλο δεν έχω να πω. Απλώς να παρακαλέσω ξανά τουλάχιστον τον 
τύπο να διαβιβάσει προς τα σωματεία της πρώτης κατηγορίας ότι είναι ανάγκη να 
συμβάλουν στη διατ'ήρηση στη ζωή των προσφυγικών αυτών σωματείων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, α..-ι:λώς θέλω να πληQOφoQτ'ισω τον αγαπητό συνόδελφο ότι ήδ" 
έχει ληφθεί απόφαση από τη Γενικ'ή Συνfλευστι της ΚΟΠ να μη διαβαθμίζονται τα 
προσφυγικά σωματεία κάτω α..-ι:ό την τέταρτη κατηγορΕα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. Η συζήτηση οπωσδήποτε θα συνεχιστεί την επόμενη βδομάδα. 
διότι το θέμα θα παραμείνει στην 1'jμερ'ήσια διάταξη. 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 
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εΥ. εΥΣΊΆθIΟΥ: 

Μόνο μια λέξη, Κ'ύρ~ε Πρόεδρε. για το θέμα ΠOΊJ συζη10'ίιμε. Δε θα μακρηγο

ρήσω. θα πω μόνο δύο λέξΕις. Να γίνει και μια μνεΙα στα μαρωνΙtικα σωματε[α τα 

οπο(ο βρίσκονται εδώ. Και εκείνα προσφυγόπουλα είναι τα οποία δεν κοιτάζει 

κανένας. Να φροντίσουμε και για εκεΙνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Έχεις εξαvτλησει την πρωτολογΙα σου, όπως αντιλαμβάνεσαι. με αυτό το 

;τράγμα, κύριε Ευσταθ'ου, Έχεις αφιερώσει την πρωτολογΙα σου στα μαρωνΙτικα 

σωματεΙο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. μετά το θάνατο του αεΙμνηστου ΜαυρΙδη και εν τη απουσΙα 

του εκπροσώπου της μαρωνιτικής κοινότητας, εισηγούμαι να ΕΠιτρέψετε να ΕΥ .. ί'Ι:ΡΟ· 
σω.-τεΙται η κοινότητα αυτή α,,-cό τον κ. Euσταθ'oιι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Λouτόν. παραμένει το θέμα στην ημερήσια διάταξη για την επόμενη 

ΣUΝΕδρΙα, οπότε και θα κλεΙσει οριστικά. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής oρι.ζ.eτα~ για την ερχόμενη Πέμπtη, 16 ΑΠρι

λί.ou 1992, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλO'Uθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περΙ Εγγύησης της Χρηματοδότησης του Κυπριακού Οργανισμοίι 

Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1992, 

2) Ο περί Συμ..-τληρωματικοίι προυπολογισμού Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

3) Ο περ' Συμ..-τληρωματικού Προt1πολογισμού Νόμος (ΑΡ. 11) του 1992, 

4) Ο περί Συμ..-τληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 18) του 1992, 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα.ττύξεως) 
Νόμος (Αρ. 7) του 1992, 

6) Ο περί Επιβαρυντικών Διαταγμάτων Νόμος του 1990. 

7) Ο περί Εμ..-τορ{ας κυπριακών Ελαιοκομικών ΠροΊ:6ντων (τρoπoπo~ητικός) 
Νόμος του 1990. 

8) Ο περί ΠαΥκύπρι.ας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομ1't, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Συναφ1't θ~ματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί Εκλογής των Μελών των οργάνων της Παγκίιπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περΙ Παγκίιπριας οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σίισταση, Δομή. Σκοποί, 

Αρμοδιότητες και Συναφτ'ι θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

Ι Ι) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της Παγκύ.-τριας Ε..ιτροπής 

προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

12) Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των Αντw-τροσώπων των Κανονισμών 
που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992. (Πρόταση ,·όμου). 

13) Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 
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14) Ο περΕ Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 

15) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 

νόμου). 

16) Ο περί Τηλεοπηκών Σταθμών Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

17) Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 1992. 

18) Ο περί της Συμβόσεως της Γενεύης για την Προστασία των Παραγωγών 
Φωνογραμμάτων από μη Εξουσιοδοτημένη Αντιγραφή των 

Φωνογραμμάτων τους Νόμος του 199 Ι. 

19) Ο περί Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιηηκός) Νόμος του 1992. 

20) Οι περί Υπουργε[ου Δικαιοσύνης. θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονι.σμοt του 1992. 

2 Ι) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Κάτω Πολεμιδιών του 1992. 

22) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την γδατοπρομήθεια της 
Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου Βελτιώσεως Αμαθούντας 

Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ο': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

Κ ΕΦΑΛΑΙQ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, ΕΥλλωβισμένων, 
Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται 'Το 

πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά αθλητικά σωματεία και 

ιδίως τα οικονομικά ασθενέστερα από αυτά και η ανάγκη άμεσης 

υποστήριξής τouς~. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. 

Ηλιάδη). (25.10.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική της Ευρωπα·ίκής Κοινότητας". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών χ. Χρ. Πουργουριδη και Γ. 

Κασουλιδη). (6.2.92). 

3) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και 

οικονομικές ΕΠι..ιττώσεις". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούσχου). (12.2.92). 

4) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτιχοίι θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπηff. 

(θέμα εγγραφξν από το Βουλευτή κ. Α. Kouκoυμά εκ 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
(27.2.92). 

μέρους της 

Δυνάμεις). 
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5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα πο\! τιτλοφορεΙται "Προβλήματα που σχετίζονται με την 

αγελαδοτροφΙΟ, την πτηνοτροφία και την αλιεία", 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (28.11.91). 

6) Έκθεστι της Κοινοβουλευτικής Ε."tιτρσπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορείται "Η ελληνική γλώσσα πλήΤΤΕται ανεπανόρΟωτα και 
επικίνδυνα με την παράλειψτΊ εφαρμογής των αποφάσεων για εισαγωγή 

του ρσμανικο'ίι αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γεωγραφικά το,τωνύμια της 

Κύπρου". 

(Αυτεπό.Υγελτη εξέταση ύστερα Q,Jτό πρόταση του Μέλους της βουλής 

κ. Κλ. ΑΥΥελιδου). (15.1.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής ε.. .. ητροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορεί.ται "1-1 ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 
οπλισμού της Εθνικής Φρσυράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξttαση ύστερα Q,jτό πρόταση τσυ Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 

8) Έκθεση της Ko~νoβoυλευτικής επ~τρoπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται ~H πλήρης εφαρμογή της 

αρχής της ισομιοθίας γυναικών και ανδρών μέχρι το 1992 και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για την προώθ1]Οή της". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής κ. Κ. Κληρ(.δου). 

(17.10.91). 

Ο Βουλευτής κ. Γιαννάκης Ομήρου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

~H επείγουσα )Ι,αι καθολικά δι.α.τιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρίνας στην 

επαρχία Πάφου". 

θα ήθελα να εγείρω το εξής, κUριoι συνάδελφοι: Εκτιμώ την ανάγκη να 

δημι.ουργηθεί μαρίνα. Αντιλαμβόνομαι ότι υπάρχει ένα κυρίως έργο το οποΙο 
διαλαμβάνει και τη δημιουργία μαρίνας. Όμως θέλω να υπενθυμΙσω ακόμα μια 
φορά ότι υπάρχουν 133 θέματα στο Κεφάλαιο Δ'. Ωσότου έρθει η σειρά αυτού του 
θέματος να συζητηΟεί, μπορεΙ να περάσει και ένας χρόνος ή ενάμισης. θα ήταν 

προτιμότερο, παρά να εγγραφεΙ αυτό το θέμα, να γίνει μια επιστολή, να πάρουμε 

κά.ι.οιες πληροφορίες και, αν δούμε πράγματι ότι δεν υπάρχει τέτοια διακηρυγμένη 

πολιτική από πλευράς κυβέρνησης, τότε να εγγράψΟυμε το θέμα. διότι πράγματι 
έχουμε πρόβλημα με το Κεφάλαιο Δ'. Α vτιλαμβόνεστε ότι, όταν συζητούμε θέματα 

με την παρουσία 10, 15,20 συναδέλφων, δεν προχωρεί η δουλειά στο βαθμό που 
πρέπει. Αλλά οπωσδήποτε αυτά είναι Q.ι.όψεις που εκφράζω. θα βάλω το θέμα σε 

ψηφοφορια. Αν ομόφωνα συμφωνείτε να εγγραφεί, να εγγραφεί. αλλά έχω καθήκον 

να προειδοποιήοω για κά.ιτοια πράγματα. 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν ξέρω αν πρέπει να αρχίσει σήμερα αυτή η τακτική της 

ψηφοφορίας για την εγγραφή των θεμάτων. Νομιζω θα είναι λίγο παρεξηγήσιμο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 



2339 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δεν το έχοιιμε χρησιμοποιήσει αιιτό το μέτρο ποτΙ συνάδελφε, εξ όσων 
θυμούμαι, και νομιζω ότι θα ήταν κάπως παρακινδuνεuμένο και μπορεί να δημιουρ
γηθούν παρεξηγήσεις και πολλά πράγμα-Σα. 

Εγώ εισηγούμαι το εξής: Είπατε ορισμένα πράγματα τα οποία απευθύνονται 
προς τον εισηγητή που δεν εΙναι εδώ. Συνενvoηθείτε με τον Εισηγητή, κύριε 

Πρόεδρε. Δεν ξέρω τι α..ι.όψεις έχει και :τώς βλέπει αυτό το θέμα. Σuνεννoηθείτε με 

τον Εισηγητή και επανερχόμαστε. Αλλά θεωρώ όη είναι παρακινδuvευμένo εν τη 

απouσ[α του εισηγητή να έρθουμε και να κάνουμε αρχή του δικαιώματος ψηφΟφΟ

ρίας, για να καταψηφίσουμε 0.0 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε θεοδώρου. για να είμαστε σαφf(ς, δε γί.νεται αρχή, Πολλές φορές ΥΙνο

νται ψηφοφορΙες για κάποιους λόγους. Όμως δέχομαι την εισήγησή σας να αναβά

λουμε την Εγγραφή, ωσότου ο Εισηγητής εξετάσει αν μπορεί να πάρει κάποιες 

απαντήσεις. και να το δούμε την επόμενη βδομάδα. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Kiιριε Πρόεδρε, προτείνω να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Δ' κατά προτεραιότητα 

και ως κατu"'[είγον το ακόλουθο θέμα: "Η θέση και τι πορεία του εθνικού μας 
θέματος ενόψει του περιεχομένου της έκθεσης του Γενικο'ίι Γραμματέα των 

Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος Γκόλι". 

είχα την εuκαιρΙα να επικοινωνήσω με τους συναδέλφους που αντιπροσω· 

πεύουν τα κόμματα και δεν υπάρχει ένσταση να εγγραφεί ως πρώτο θέμα στην 

ημερήσια διάταξη. Αλλά, πριν γίνει η συζήτηση, θα απασχολήσει τους αρχηγούς των 

κομμάτων και ο τρόπος της συζήτησης και ό,ΤΙ άλλο ήθελε αποφασιστεί Οα είναι 

απόφαση των αρχηγών των κομμάτων. Αλλά λόγω του κατεπείγοντος του θέματος 
παρακαλώ να εγγραφεί ως πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη της προσεχούς 

Πέμπτης. Αν θέλετε, να αιτιολογήσω το γιατί πρέπει να θεωρηθεί κατεπείγον, αλλά 
θα υποτιμούσα τη νοημοσύνη και του Σώματος και του Προέδρου του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το αιτιολογήσατε ήδη, κύριε EuσταθΙoυ, και δε θα ζητήσω και όλλες απόψεις. 
Όμως θέλω να ζητήσω μια διεuκρίνιση: Εφόσον η συζήτηση του θέματος και ο 

τρόπος με τον οποίο θα προχωρήσει θα τεθούν στους αρχηγούς των κομμάτων στη 

συνεδρία την επόμενη Πέμπτη, δε θα υπάρχει χρόνος, αν ληφθούν κάποιες αποφά· 

σεις, να προετοιμαστούν οι ομιλητές για την επόμενη Πέμπτη. 

εΥ. εΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Όχι, όχι, θα είναι εγγεγραμμένο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε(ναι εγγεγραμμένο. αλλά. αν η συνεδρία θα γίνει την Πέμπτη το πρωί η ώρα 

9.00, δε θα υπάρχει επαρκής χρόνος. όταν συζητήσουν μεταξύ τouς. για να γίνει η 
συζήτηση. Ίσως θα ήταν πιο σωστό να αποφασίσουμε οριστικά για τη συζήτηση σε 

δύο βδομάδες. όχι γιατί θέλω καθυστέρηση. αλλά γιατί είναι το Πάσχα. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ωραία, κύριε Πρόεδρε. θα κλείσουμε και δε θα έχει χρόνο τι Βουλή να ασχο· 
ληθεί. με το σοβαρότατο αυτό θέμα. Σας παρακαλώ. εφόσον συμφωνούν όλοι οι 
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αντιπρόσωπo~ των κομμάτων, βόλτε το όπως λέμε κα~ τους αρχηγούς των κομμάτων 

ο τρόπος της σuζήτησης και άλλα θέματα θα τους α,ίτοσχολτ]οουν, όταν Οα ΣUΝαντη

θονν. αφού λΕLπουν στο εξωτερικό. Γι' αυτό το λόγο το κάνουμε. Και υπάρχει και 

το κώλυμα του κ. Κυπριανού ο οποίος αύριο θα είναι έτοιμος να αναλάβη τα καθτ'ι

κοντά του. Αυτό σας παρακαλώ πολύ να το κάμετε. διότι είναι τόσο σοβαρό το 

θέμα και είναι τόσο σημαντικά και ουσιώδη -για μένα και οντιουχητιχά- τα όσα περι

λαμβάνονται σ' αυτή την έκθεση , που δε θα έπρεπε να αναβληθεΙ θα έπρεπε να 
έρθουμε αύριο και να αρχίσουμε τη συζήτηση. Σας παρακαλώ να το κάμετε. ει 

δυνατόν, με τον τρόπο που είπα, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α ΧΡΙΣΤΟΥ; 

Εμείς δεν έχουμε χαμι.ά tvoτaoTl, χύρι.ε IΙ ρόεδρε, να εγγραφεί όπως το έθεσε ο 

συνάδελφος, ο κ. Ευσταθίου. Να προστεθεί όμως ακόμα μια μικρή λtξη: ο τρόπος 

και ο χρόνος της συζήτησης. Δηλαδή, για να είμαστε πιο καθαροί, δε δεσμευόμαστε 

ότι κατ' ανάγκην την επόμενη Πέμ.ι"Πη θα συζητηθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν άλλες απόψεις; 

Ο κ. Πα.ίταδόπονλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΙ: 

κυριε Πρόεδρε. πράγματι έχουμε συνεννοηθεί μαζί με τονς άλλους εκπρoσω~ 

πους και όλοι αναγνωρLζoυμε ότι είναι θέμα τόσο σοβαρό. που δεν είναι δυνατό ο 

τρόπος και ο χρόνος, ό:τως λέγει ο συνάδελφος κ. Χρίστου, Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος το\! ΑΚΕΛ. να προκαθοριστοίιν μαζί με την Eyfραφή. Γι' αυτό δέχομαι 
ότι την Πέμ...-ιτη που λέτε ότι είναι η συζήτηση των εκπροσώπων και των αρχηγών 

των κομμάτων μαζί σας θα είναι πολίι σύντομα. για να παρασχεθεί ο χρόνος. Όμως 

πιστεύω ότι μ..-ΙOQεί να γίνουν διαβουλείισεις στο μεταξύ και να μπορέσει να απoφα~ 

σιστεί η διαδικασία το απόγευμα. θέλω όμως να τονιστεΙ ότι η εγγραφή του 

θέματος γίνεται κατόπιν κoιντjς συνεννόησης όλων των κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Μάλιστα. Ο κ. Π ουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΙ: 

Συμφωνούμε απλώς, κύριε Πρόεδρε. με τα όσα ε(,παν οι προηγούμενοι 

ομιλητές. Δηλαδή, ο τρόπος και ο χρόνος να συζητηθούν από τους αρχηγούς των 

κομμάτων και να συζητηθεί το θέμα στη Βουλή, όταν κριθεί a..-ιό τους αρχηγούς 

σκόπιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κατά συνέπεια, το θέμα εγγράφεται από μέρους όλων των κοινοβουλευτικών 

ομάδων. Είναι αυτή η εξήγησή μας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Να διευκρινίσετε: Απ' όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες και εκ μέρους όλων. 

Βεβα(ως. Πρέπει να δοθεί και αυτό το μήνυμα: Εκ μέρους όλων των Μελών της 

Βουλής. Ούτε ομάδων ουτε τΙ-ιοτε. Εκ μέρους όλων των Μελών της κυπριακής 

Βουλής. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Όρα λήξης: 7.32 μ.μ.) 

Ο, ακόλΟ\1θοι 80\1λε\1τές υπέyιmψ«ν τον χα,τάλοΥΟ των παQόντων με α,λ1f«8η

τιχή σει~ά : 

ΑγαπΙου Γιαννάκης 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

ΓεωργΙου Αριστοφάνης 

ΓιάΥκου ΚΙκης 

ΕυΟυμ{ου ΤΤΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Hλ~άδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δωρος 

Ι εροδιακόνου Λεόντιος 

ΚαζαμΙας Κίκης 

ΚασουλΙδης Γιαννάκης 

Κατσουρ!.δης Ν(χος 

Κοντίδης Δημήτρης 

KouκOυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιωτης Λώρης 

Μακριδης lσίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΜιχαηλΙδης Θάσος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Π α.-ταδόπουλος Τάσσος 

Πα.-ταρές AΊryερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρ(δης ΧρΙστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δωρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑνΤΙΠQόσωπο ι θρησκε\1τικών Ομάδων : 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι ) ΈχΟεση για το νομοΟ",(έδιο ~O περΙ προυπολογισμού του Κυπριαχού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο, 

2) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί προυπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ, 10) του 1992- και ψήφισή ΤΟ\1 σε νόμο (με αρ. 9 του 1992). 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~O περί Ειδικεύσεως Συμ.-τληρωμαηκής 
πιοτωσεως (Ταμείο Ανα.-ττύξεως) Νόμος (Αρ, 5) του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ, 4 του 1992). 
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5) Έκθεση για Ία νομοσχέδια (Ι) ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και (2) ''Ο 

περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1992" και ΨΤ;φισή τους σε νόμο με τον τΙτλο "Ο περΙ 
Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1992", 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγραφής Χημικών 

(Τροποποιητικός) Νόμος το\l 1992" και ψήφισή τσυ σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας 

<τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή 'to'U σε νόμο. 

8) Σύντομη ΣUΖήτηση (Δ. Συλλούρης, Μ. Κυπριανο\ι, Α. Χρίστου. 

Πρόεδρος, Δ. Θεοδώρου) ύστερα α..-τό αίτημα του κ. Σνλλοίιρη να 

αναβληθεί 11 συζήτηση για το νομοσχέδιο "ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και για TOUς Κανονισμούς "O~ περί 
Γενικού Διo~κητικoύ Πρoσωπ~κoύ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

Ι992" κα~ αναβολή των θεμάτων αυτών για το τέλος της νομοθετικής 

εργασίας. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Σύμβασης της Βιέννης για την 

Προστασία της Στι.βόδας του Όζοντος και του Πρωτοκόλλου του 

Μόντρεαλ για τις Ουσίες που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 

(Κυρωτικός) Νόμος του Ι992~ και ψήφισή του σε νόμο. 

ι Ο) Έκθεση για τους ΚανονισμοiJς "Οι περί Σχολής Κωφών - θέσεις 

Διευθυντή, Ανώτερου Δασκάλου, Δασκάλου και Δασκάλου 

Λογοθεραπείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή 
τους. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπτιρεσιών Εμ..-τορ(ου και 

Βιομηχανίας - θέση Διευθυντή Βιομηχανίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του [992", αίτημα του κ. Αρ. Γεωργίου για αναβολή της 
συζήτησης και αναβολή του θέματος για το τέλος της νομοθετικής 

εργασίας. 

12) Έκθεση για τους ΚανονιομοiJς ''Οι περί του ΚεντρικοiJ Σφαγείου 
(Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1992" και απόρριψή τους. 

13) Εισηγητική πρόταση αναφορικά με τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο 

Αμυντικής θωράκισης της Δημοκρατίας. οι παρατηρήσεις του κ. Χρ. 

Σολωμή που αχολοίιθησαν πάνω στο θέμα και έγκριση της σχετικής 

απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

14) Διεξαγωγή συζήτησης (Ευ. Ευσταθί.ου. Αρ. Γεωργίου, Πρόεδρος, Χρ. 

ΠουργουρΙδης, Α. Χρίστου) αναφορικό με την αναβολή Τι απόρριψη του 

νομοοχεδΙΟυ ''Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992R και των Κανονισμών "Οι περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικού

θέση Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

το" 1992" και ''Οι περι Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας. θέση 
Διευθυντή Βιομηχανίας (Σχέδια Υπηρεσί.ας) Κανονισμοί του 1992" και 
απόρριψή τους με αίτημα να επανακατατεθούν το συντομότερο. 

15) Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕγΥρό.φων. 
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16) Ερωτήσεις Βουλειιτών (ΟΙ ελλείψεις του Νοσοκομείου ΠαραλιμνΙΟυ -
Ε.ι-ι:έχταση των ορίων της κοινότητας Κάτω Αμιάντου - Το κτίριο του 
παλιού δημοτικού σχολεΙΟυ Κάτω Αμιάντου - Η ανάΎΚI1 διαχωρισμού 
οικοπέδων στην κοινό'τητα Κάτω Αμιάντου - Πρόβλημα δυσοσμί.ας σττιν 

περιοχή Κο'ίμαχλίου - Η ανάγκTl σήμανσης και φωτισμού των VΗσιδων 
των αυτοκινητόδρομων - ΑιττΊματα των χωριών Σκούλλι και Γottδί - Η 
ανάΥχΤΙ θέσπισης νομοθεσίας σχετικά με τα θαλάσσια σπορ). 

17) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα της κοινότητας 

Ακακίσυ για δημιουργία διάβασης στο δρόμΟ' Λεuκωσίας-MόρφoιI -
Έργα βελτ(ωσης στις λεωφόρους Φρ. Ρούσβελτ και Ν. Παπίχη σι;η 

Λεμεσό - ΤΟ υδρευτικό πρόβλημα των κοινοτήτων ττις oρειvτ'ις και 

τιμωρεινής περωχής Πάφου - Ο δρόμος ΠύΡΥο,,-ΠαχΟΟμμου -
Οικονομικά θέματα που αφορούν τα Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου - Η 
εγγραφή αγροτικών δρόμων - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου του 

αναδασμού πσυ σιινδl!ε~ την Π εριστερώνα με το Σκούλλι - Η ανl!γερση 
δημοτικού σχολείου και η επέκταση του λυκείου στο Παραλίμνι - ΤΟ 

έκτακτο αρδευτικό έργο που έγινε το 1990 yl.O ενίσχυση του Πελενδρίου
Διαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες στον Αρακαπά - Τα 

προσφυγικά αθλητικά σωματεία - Η διαφώτιση του Υπουργείου 

Γεωργί.ας και Φυσικών Πόρων για τα ενδημικά φυτά - Η ανέγερση του Δ' 
Δημοτικού Σχολείου Παραλιμνίου - Η αντιμετώ.-τιση της λευχαιμίας στην 
Κύπρο - Η μετακίνηση κτηνοτροφικών μονάδων σε κτηνοτροφικές 

περιοχές - Κριτήρια διορισμού στη δημόσια υπηρεσία και στους 

ημικρατικούς οργανισμούς - Οι επιδιορθώσεις τουρκοκυπριακών 

κατοικιών - Ο θάνατος του μικρού Κωνσταντίνου Ταλιώτη από τη 

Γερoσκiμ-τoυ). 

18) Αγορεύσεις, παρατηρήσεις και συζήτηση (Ρ. Πρέντζας, Δ. Θεοδώρου. 

Μιχ. Κυπριανοίι, Δ. Χριστοδουλίδης, Α. Μαρκιδης. Πρόεδρος. Γ. 

ΑγαπΙου, Τ. Παπαδόπουλος) πάνω στο θέμα 'Ή έκθεση του Υπουργείου 

Εξωτερικών των ΗΠΑ προς τις Επιτροπές Εξωτερικών Υποθέσεων του 

Κογκρέσου για την κατάσταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην 

Κίιπρο για το έτος 1991" και παραπομπή του στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών, για να μελετήσει μαζί με τον Υπουργό 

Εξωτερικών μέτρα για την αντιμετώπιση της κατάστασης. 

19) Διεξαγωγή συζήτησης (Ευ. Ευσταθίου. Πρόεδρος, Γ. Κασουλιδης, Μιχ. 

Κυπριανοίι, Λ. θεοδοίιλου. Δ. θεοδώρου) ύστερα από οί τημα του κ. Ευσταθίου 

γα εΥΥραφεί και να συζητηθεί από την ολομέλεια της ΒουΜς των 

Αντιπροσώπων η πορεία του Κυπριακού ενόψει της σχετικής έκθεσης 

του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος Γκάλι. 

19α) Σίιντομος διάλογος (Τ. Πα..-ταδόπουλος, Πρόεδρος) πάνω σε 

διαδικαστικό θέμα ύστερα από παρατήρηση του κ. Παπαδόπουλου 

σχετικά με τον τρόπο και το χρόνο εΥΥραφής στο Κεφάλαιο Δ' θεμάτων 

για συζήτηση, σύμφωνα με τον Κανονισμό της Βουλής. 
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20) AΎoρεύσι~ς και παρατηρήσεις (Δ. Ηλ.ιάδης. ΑΡ. ΓεωQΎ(oυ, Ι. ΜακρΙδης, 

Μ. Κυπριανού. Ευ . Ευσταθίου) πάνω στο θέμα "Το πρόβλημα που 

αντιμετωπι.ζουν τα προσφυγικά αθλητικά σωματεία και ιδίως τα 
οικονομικά ασθενέστερα από αυτά και τι ανάγκη άμεσης υποστηρι.ξής 

τους" (συνέχιση της συζήτησης), του οποίου τι <J\Iζήτηση θα ΣUνεχιστεΙ 

στην επόμενη σuνt:δρίαση. 

21) Σύντομος διάλογος (Π ρόεδρος. Δ. Θεοδώρου) ύστερα a..-τό ε ισήγηση του 

Προέδρου να μην εγγραφεί στο Κεφάλαιο Δ' το θέμα 'Ή επείγουσα και 

καθολικά διο"ί"t ιστωμέVΗ ανάγκη δημιουργίας μαρίνας στην t.ϊαρχΙa 
Πάφου" και αναβολή της εγγραφής, μέχρι \'0 ενημερωθεΙ σχεηκά και ο 

ησηγητής του θέματος κ. r. Ομήρου. 

22) Εγγραφή και παραπομπή στην ολομέλεια του Σώματος 'ύστερα από 

σ\ιVΤOμη συζητηση (Ευ. Ευσταθίου. Πρόεδρος, Α. Χρίστου, Τ. 

Παπαδόπουλος. Χρ. ΠOUQΎoυρίδης) του θέματος: 

'Ή θέση και η πoρεtα του εθνικού μας θέματος ενόψει του περιεχομένου 

της έκθεσης του Γεν~κoύ Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος 

Γκάλι~. 

(θέμα εΥΥραφέν από όλα τα Μέλη της Βουλής). 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

"Εχταχτη Συνεδρίαση 16ης Απριλίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.19 μ.μ.) 

(Αρ.36) 

Κηρύσσω την έναρξη 11'1ς σημερινής fxtaxtTΊ; συνεδρίας της Βουλής. Παρα

καλώ τους εντίμους Γραμματείς να δΙΟ.,ι-ιιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. έντψ.ε χύριι Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κύριοι συνάδελφοι. το θέμα της έκτακτης αυτής συνεδρίας είναι 'Ή θέση και τι 
πορεία του Εθνικού μας θέματος ενόψει του περιεχομένου της Έκθεσης του Γενικού 

Γραμματέα των Ηνωμένων Εθν{()ν κ. Μπούτρος Γχάλι". Το θέμα έχει εγγραφεί απ' 

όλα τα Μέλη 1τις Βουλής. 

θα ήθελα να έχω ης απόψεις σας επί TO\l θέματος. Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. υπάρχουν τρία σημεΙΟ διαδικασίας πο\! θα ήθελα να αναφέρω 
χωρLς να επιμένω ο' αυτά, αλλά πιστεύω όη πρέπει να τα αναφέρω, διότι έγιναν 

τρΙα λάθη ή τρεις παραλείψεις ο' ό.η αφορά τη ούΥχληση αυτής της έκτακτης ουνε· 

δρίαοης. Οι ουγκαλέοαντες την έκτακτη σύνοδο επικαλούνται το άρθρο 7(α) του 
Κανονιομού της Βουλής. ΤΟ άρθQo αυτό προνοεί ότι μεταξύ άλλων, για να 

ουγκληθεί έκτακτη ούνοδος της Βουλής, πρέπει στην αίτηοη να εκτΙθενται και οι 

λό','οι πέραν του θέματος που θα συζητηθεΙ Επακριβώς το άρθQo προνοεί τα 

ακόλουθα; ~Oι αιτούντες την σύγκλησιν εκτάκτου συνόδου, Βουλευταί, αναφέρουν 

εν τη αιτήσει των το προς συζήτησιν Οέμα και τους λόγους εν συνόψει διά τους 

οποίους θα έδει να συγκληθή η έκτακτος σύνοδος της Βουλής. υπoγράφouσι δε 

ταύτην αυτοπροσώπως ή διό πληρεξouσίoυ αντιπροσώπου. Εις την τελευταίαν 
ταύτην περίπτωσιν το πληρεξouσιoδoτoύν έπραφον επισυνάπτεται τη αιτήσει". 

Στην περΙΠΤωση που μας έχει κοινοποιηθεί αναφέρεται μόνο το αντικείμενο. 

δηλαδή το θέμα. χωρίς να αναφiρoνται εν συνόψtι οι λόγοι . όπως προνοεί ο Κανο· 

νισμός της Βουλής. Επίσης δεν έχει κοινοποιηθεί στα Μέλη του Σώματος το 

(2345) 
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έγγραφο της πληρεξουοιοδότησης, όπως προνοεί ο Κανονισμός 7(α). Μπορεί να μου 
πεΙτε όη είναι τυπικά αυτά -δεν τα λέγω για να Επιμένω- αλλά τα αναφέρω ως 

παρατυπίες σε ό,τι αφορά τη σύγκληση. Το τρίτο λάθος είναι όη το θέμα. όπως 

ενεγράφη προς συζήτηση, είναι μέρος του θέματος που έχει ζητηθεί να σUΖητηθεΙ 

Δηλαδή οι εγγράψαντες το Οέμα ζητούν να συζητηθεί και το ψήφισμα 750 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας, ενώ στο θέμα που ενεγράφη στη Βουλή παραλείπεται το 
ψήφισμα. Αναφέρεται μόνον τι έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων 

Εθνών Χ. Μπούτρος Γχάλι χωρ(ς να αναφέρεται τα ψήφισμα 750. Δηλαδή βρίσκω 
ότι υπάρχουν τρία σημεία παρατυπίας. Μπορεί να μου πείτε ορισμένα ε[ναι αυτο

νόητα. Μπορεί να είναι αυτονόητα. αλλά δεν παύουν να είναι παρατυπίες. 

ΟΙ κοινοβουλειιτιχοΙ εχ,ί-Τρόσωποι βάσει του Κανονισμού δεν έχουν τέτοια 

εξouσι.oδότηση. Άλλωστε υπήρξαμε μάρτυρες πεΡLι-ττώσεων που Μέλη της Βουλής 

δεν ήσαν σύμφωνα με τους εκπροσώπους των κομμάτων σε ορισμένα θέματα και 

ψήφισαν κατά συνείδηση. Κατά συνέπεια αναμφίβολα δεν υπάρχει συμμόρφωση 

προς τον Κανονισμό 7(α), διότι δε δόθηκαν οι λόγοι. Δεν υπάρχει έγγραφο πληρε

ξουσιοδότησης και το θέμα. όπως καλοίιμαστε να το σUΖητήσoυμε. δεν είναι το θέμα 

που ζήτησαν να συζητηθεΙ Ήθελα να τα αναφέρω για λόγους τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λυσσαριδης. 

Β. Λ γΣΣΑΡIΔΗΣ: 

Η παρεξήγηση είναι ότι μιλά για έκτακτη σύνοδο της Βουλής. Δεν πρόκειται 

περί εκτάκτου συνόδου της Βουλής. Πρόκειται περί εγγραφής εκτάκτου θέματος 

στην κανονική σύνοδο της Βουλής που δε χρειάζονται όλα αυτά. διότι η Βουλή 

βρίσκεται αυτή τη στιγμή εν συνόδω. Απλώς οι εκπρόσωποι των κομμάτων 

θεώρησαν ότι επιβάλλεται η κατά προτεραιότητα συζήτηση αυτο'ύ του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Κ ίιριε Λ υσσαρίδη. στην πραγματικότητα ζήτησαν έκτακτη συνεδρία και 

ισχύουν οι πρόνοιες του Κανονισμού 7.I(α). διότι ό.ΤΙ ισχύει για το μείζον toχuet 
και για το έλαττον και γι' αυτό η συνεδρΙα γίνεται μόνο γι' αυτό το θέμα. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Συνεδρία. κ'ύρι.ε Πρόεδρε. Όχι σύνοδος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. η επιχειρηματολογία του κ. Ρολάνδη θα είχε θέστι. αν δε συνε· 

καλείτο η σημερινΤι σύνοδος. ΕσεΕς κατόπιν της αιτήσεως που υποβλήθηκε συγχαλέ. 

σατε τη συVfδρια και βρισκόμαστε εδώ κατόπιν της προσκλήσεως και Τl1ς ανακοΙ· 

νωσης ότι ενεκρίθη αυτή η αίτηση. Μπορούμε κατόπιν το\lτου να λέμε ότι η αίτηστι 

για την οποία επρόκειτο να συγκληθεί μια συνεδρία. η οποία συγκλήθηκε εκ των 

υστέρων. δεν είναι αίτηση η οποία πληροί μερικές τυπικές προυποθέσεις; Αιπό το 

πρόγμα είναι εντελώς α;ταρόδεκτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Λ υσσαρtδης. 

Β. Λ ΥΣΙΑΡΙΔΗΣ: 

θα υπενθυμίσω ότι και ο Πρόεδρος μόνος του δικαιο'ύται να προσθέσει 
θέματα ΟΤl1ν ημερήσια διάταξl1. Γι' αυτό λοι.πόν ας μη χρονοτριβούμε αδίκως. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Τάσσος Π α..."tαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μ.ι.OQε[ μόνο νομοτυπικά και σ' ένα από τα τρ~α σημεία να έχει 

δίκαι..ο ο κ. Ρολάνδης. Όμως πιστεύω ότι στη μη ανάλυση των λόγων για την 

εγγραφή του θέματος -στα άλλα όμως έχει άδιχο-σωστά λέγΕΙ ο κ. Λυσσαρίδης ότι 
εκείνο που έχουμε σήμερα ενώ;τιόν μας είναι ότι είναι Εγγεγραμμένο το θέμα. Αν θα 

προχωρήσει η συνεδρία στη σUΖήτηση του θέματος ή όχι. Οα αποφασίσει τώρα η 
Βουλή με ψήφισμα. ΤΟ ότι δεν υπάρχει επεξήγηση των λόγων του θέματος νομίζω 

ότι ούτε ως τυπική ένσταση μπορεΙ να εUΣΤαθήσει. Το νόημα είναι αυτονόητο χα~ οι 

λόγοι αναφέροVl'αι στην ίδιο την εγγραφή ΤΟ1) θέματος. Και πιστεύω από αυτής της 

πλευρός είναι πλήρως νομότυπη η ειδοποίηση για την εγγραφή του θέματος και η 

κοινοποίηση στα Μέλη της Βουλής, ότι ένας αριθμός μελών -που πρέπl:ι να ήταν 

δέκα τουλάχιστον για να συγκαλέσει ο n ρόεδρος του Σώματος αυτή τη συνεδρία
ζητά να τεθεί σε συζήτηση κατά προτεραιότητα αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά σειράν ο κ. Κληρίδης. ο κ. Χριστόφιας και ο κ. Ρολάνδης πάλι. 

ΓΛ . ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εγ(ό δε θα χαΤQΠιαστ(ί> με το νομστυπικό. Απλώς θα πω ότι 

δεν είναι έκτακτη σύνοδος. διότι δεν μπορεί να καλέσετε έκτακτη σύνοδο. όταν 

υπάρχn η σύνοδος. Μπορείτε να καλέσετε έχιακτη συνεδρία και μ .. τορεΙιε με 

απόφαση της Βουλής να δώσετε προτεραιότητα στο άλφα ή βήια θέμα. 

Ο λόγος που πγέρθην δεν είναι για να μπω σε αυτή τη νομοτυπική συζήτηση. 

Ειναι διότι εμεΙς θα εισηγηθούμε αναβολή της συζήτησης αυτής μέχρι την προσεχή 

Τρίτη. γιατί πιστεύουμε πρώτα ότι θα tJtgfJtE να ολοκληρωθεί η συζήτηση που 

άρχισε στο Εθνικό Συμβούλιο. Όπως γνωρίζετε. στο Εθνικό Συμβούλιο αρχίσαμε τη 

συζήτηση. Μίλησε ο κ. Βασιλείου. Άρχισε να μιλά ο κ. Κυπριανού. οπότε γιά 

λόγους υγείας δεν κατέστη δυνατό να συμπληριόσει την τοποθέτησή του και είχαμε 

πάρει την απόφαση ότι αμέσως μόλις ο κ. Κυπριανού είναι καλά θα OUVfxitaILE τη 
συζήτηση στο EUΝικό Συμβούλιο. Και επειδή αΡΚΕΤοί αι-τό εμάς θα ήσαν στο εξωτε

ρικό στο ενδιάμεσο. είχαμε κατό νουν ότι η συζήτηση στο Εθνικό Συμβούλιο θα 

γινόταν μετά την επάνοδό μας. 

n ιστεύουμε ότι θα έπρεπε να δοθεί η ευκαιρία. προτού τοποθετηθούμε 

δημόσια. να έχουμε ,nα σοβαρή ανταλλαγή αι-τόψt:ων στο Εθνικό Συμβούλιο και να 

δούμε αν υπάρχουν κοινά σημεία στον τρόπο του περαιτέρω χειρισμού ή όχι. Αν 

τοποθετηθούμε εδώ δημόσια. τότε γιατί να πόμε στο Εθνικό Συμβούλιο τη Δευτέρα; 
Για να επηναλάβουμε αυτό τα οποία θα πούμι στη Βουλή; Επομένως εμείς έχουμε 

και μια άλλη δυσκολία. Ενόψει του γεγονότος ότι εμεΙς αναμέναμε ότι θα γίνει 

Εθνικό Συμβούλιο. ως κόμμα. και λόγω της δικής μου αι-τουσίας. εΙχαμε ορίσει το 
Σάββατο για να συνέλθει το πολιτικό γραφείο του κόμματός μας για να τοποθετηθεί. 

Και νομίζω και τα κοινοβουλευτικά θέσμια υπαγορεύουν ότι. όταν ένα κόμμα χρειό

ζεται μια πΙΟΤωση χρόνου για να συνέλθουν τα αρμόδια σώματα του και να τοποθε

τηθει, δε θα πρέπει να ε:τιμείνJυμε η συζήτηση να γίνει σήμερα. Δοθέντος μάλιστα 

ότι δεν εισηγούμαστε να αναβληθεί η συζήτηση ε:;τ' αόριστο. εφόσον το θέμα θα συζη
τηθεί τη Δευτέρα στο Εθνικό Συμβούλιο. εμείς είμαστε έΊοιμοι την Τρίτη να 

πάρουμε μέρος στη συζήτηση η οπο(α θα γΙνει στ1'] Βουλή. 
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ΠΡΟΕΔΡΟ:Σ: 

Ο κ. Χρωτόφιος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. βέβαια ζήτησα το λόγο για το θέμα που είχε εγείρει 
ο κ. Ρολάνδης. Ο Χ. Κληρίδης έχει τοποΟετη{)εί πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Νομίζω να προχωρήσουμε πάνω στο θέμα. Για το θέμα του κ. Ρολ{ινδη 
ακούσαμε ης απόψεις. Ας πούμε ότι έχει λήξει. Αν θέλει να πει κάτι στο 

τέλος ο κ. Ρολάνδης. μ .. -τορεί να το πει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Νομίζω ότι tYLvt μια δι.εUΘέτηση το πρωί, κ\ιQιε Πρόεδρε. κα~ με βόση εκείνη τη 
διενθέτηση υπό κανονικές σuΝUήκες, αν θυμούμαι καλά. θα πρέπει να πάρει το λόγο 

ένας εκ των υποστηριζόντων τη συζήτηση του θέματος σήμερα. Όχι; Λάθος; 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

ΣυΥγν(ί.ψη, να διορθιίισω. κύριε n ρόεδρε. Η δική μου εισήγηση ήταν να μιλή. 
σουν πρώτα Εκείνοι ΟΙ οποίοι ζητούν αναβολή. Έτσι είπαν το πρωί και αυτή είναι η 

ορθή διαδικασία. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

θυμάμαι την εισήΥησή σας ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήταν αυτή η εισήγηση του κ. Κληρίδη πράγμαη. Αρχικά λέχθηκε κάη διαφο. 

ρεηκό. αλλά μετά τη δεχθήκαμε. ΜπορεΙ να μην αντιληφθήκαμε ακριβώς ότι 

άλλαξαν τα πράγματα. 

Δ. XPIΣTQΦIAΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ο θεσμός εκείνος λειτουργεί με βάση ΤΟ η καταλήγουμε. 

Σέβομαι πολύ ης εισηγήσεις του κ. Κληρlδη οπωσδήποτε, αλλά έχω την εηύπωση 

όη ναι μεν έκαμε την εισήγηση Ο κ. Κληρίδης. αλλά η κατάληξη ήταν το εναλλάξ. Δε 

με πειράζει δηλαδή με κανtνα τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Να υπενθυμίσω. κύριε Χριστ6φια. όη είχα πει όη εξάλλου ~uτOQOύμε να δευτε

ρολογήσουμε και γι' αυτό δεν έχει και τόση σημασΙα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Η γνώμη η δική μου είναι όη δε χρειάζιται να δευτερολογήσουμε επΙ του 

θέματος. Αλλά εν πάση περιπτώσει ας μου επιτραπεί να πω και εγώ την άo"'toψη του 

κόμματός μου. ΤΟ πρώτο που θα ήθελα να δηλώσω. κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά
δελφοι. είναι ότι το ΑΚΕΛ με κανένα τρόπο δεν αμφισβητεί το δικαίωμα ή ακόμα 
και το καθήκον της Βουλής των Αντιπροσώπων να συζητεί τις εξελίξεις στο 

κυπριακό πρόβλημα. Και είμαι σίγουρος ότι καμιά κοινοβουλευτική ομάδα και 

κανένας Βουλευτής δεν αμφισβητεί αυτό το δικαίωμα και αυτό το καθήκον. 

Άλλωστε από της εκλογής της αυτή η Βουλή. αν δεν απατώμαι. δύο φoρtς μέχρι 
σήμερα έχει συζητήσει ης εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλτιμα. Τη μια έκτακτα και τη 

μια με την ευκαιρΙα της συζήτησης των προυπολογισμών. Κατά συνbtεια δεν έχουμε 

καμιά αντίρρηση να συζητηθεί και έκτακτα το θέμα των εξελίξεων στο κυπριακό 

πρόβλτιιια μετά από ττιν έκθεστι του Μπούτρος Γκάλι και το ψήφισμα 750 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας. 
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Υπάρχει όμως, κύριε Πρόεt)ρE. και το Εθνικό Συμβούλιο. ένας θεσμός ο 

οποίος έχει δη~ιLOυρyηθεί από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας με τη συναίνεση των 
XOLvoβoUhrUHX(UV χομμότωΥ. Προεδρεύεται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 

σ,,~φετέχoυν σι αρχηγοί και εκπρόσωποι των κοινοβουλευτικών κομμάτων. Αυτό το 

Εθνικό Συμβούλιο είναι υπεύθυνο για τους χειρισμούς στο κυπριακό πρόβλημα. 

Είναι πεποίθ1]Οή μας ότι αυτός ο θεσμός, ο οποίος άρχισε να αμφισβητείται δημόσια 

τουλάχιστο. και χρήσιμος είναι και επιβεβλημένο είναι να συνεχίσει τη λειτουργία 

του. διότι εκεί αχΡιlkί:ις ανταλλάσσονται αιτόψf:ις υπεύθυνα σε πνεύμα συναίνεσης 
και γίνεται προσπάθεια κοινών χει.ρισμών στο εθνικό μας πρόβλημα. Άλλωστε είναι 

εχεΙ σε αυτό το ΕΟνικό Συμβούλιο που έχουμε καταλήξει το Δεκέμβριο του 1988. 
ύστερα από πολύωρους προβληματισμούς, σε κοινές θέσεις και αρχές γι.α λύση 'στο 
κυπρι.ακό πρόβλημα. Είναι Εκεί σε αυτό το ίδιο σώμα που έχουμε καταλήξει στις 

ομόφωνές μας προτάσεις που θεωρούμε εμείς τουλάχιστο -και πιστεύω όλες οι 

πλευρές- ότι είναι η καθοδηγητική πυξιδα στους χειρισμούς μας στο εθνικό 

πρόβλημα. 

Νομ(ζω ότι το αν θα συζητηθεί πρώτα στη Βουλή ή στο εΟνικό Συμβούλιο το 

κυπριακό πρόβλημα έχει σημασία. Εμείς αποδίδουμε πολύ μεγάλη σημασία σε αυτό 

το θέμα. Και 00. προσπαθήσω να εξηγήσω την ό.ποψή μας, γιατί πρώτα στο Εθνικό 
Σ,φβοίιλιο. Η ό.ποψή μας. κύριε Πρόεδρε. ήταν και παραμένει ότι τ60ο Ο Γενικός 
Γραμματέας όσο και το Συμβούλιο Ασφαλείας σε αυτή τη φάση του κυπριακού 

προβλήματος θα ι!πρεπε να περιοριστούν στις αρχές. Να επαναβεβαιώσουν τις αρχές 

λύσης του κυπριακού πρoβλή~ι.ατoς και να α.."tοδώσουν και ευθύνες στην Τουρκία 

και τον κ. Ντενκτάς. οι οποίοι κατά κόρον και προκλητικά παραβιάζουν τις αρχές 

τις οποίες έχει υιοθετήσει και η Γενική Συνέλευση και το Συμβούλιο Ασφαλείας για 

λύση στο κυπριακό πρόβλημα. Αυτό το πράγμα δεν έγινε και έχουμε μια πραγματι
κότητα. Η πραγματικότητα είναι ότι έχουμε την έκθεση του MπoύτρQς Γκάλι και το 

ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας. Αν δε μας ενδιαφέρει αυΤΊ'! η πραγματικότητα 
και θα μετατρέψουμε σε αντικείμενό μας μια δημόσια αντιπαράθεση α.."Τ6 το βήμα 

της Βουλής με χαρακτηρισμούς ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο. αν δε μας ενδιαφt· 
ρουν οι αντιδράσεις της διεθνούς κοινότητας αιιό αυτή την αντΙίταράθεση η οποία 
πυροδοτεΙ δυστυχώς προβλήματα στο εσωτερικό μας μέτωπο. αν είναι εύκολο για 
μας να απεu()υνόμαστε σε Πρόεδρο άλλου κράτους, έστω κι αν Ε[ναι το ελληνικό 

κράτος, χαρακτηρΙζοντας την πολιτική μας ηγεσία ούτε λίγο ούτε πολύ προδοτική. 

και αναφέρομαι στο Μακαριότατο- και ζητώντας του να παρέμβει για τη σωτηρία 

της Κύπρου. αν κατά τη γνώμη μου δε μας ενδιαφέρει υπεύθυνα στο κατ' εξοχήν 

σώμα που είναι υπεύθυνο να συζητά αυτά τα πράγματα η ανάλυση των διεθνών 

εξελίξεων και η στάση της Τουρκίας μέσα ωΣό αυτές τις διεθνείς εξελιξεις και η 
στάση του κ. Ντενκτάς μέσα από αυτές τις διεθνείς εξελίξεις. τότε είναι το πιο 

εύκολο να συζητήσουμε εδώ και τώρα τις εξελίξεις του Κ υπριακού από το βήμα της 

Βουλής των Αντι.."tροσώπων. 

ΕΙναι πεποΙθησή μας ότι στόχος όλων μας. και νομΙζω ότι θα πρέπει να πιστώ· 

σουμε ο ένας τον άλλο με τον ίδιο πατριωτισμό και το ιδιο ενδιαφέρον για τη 

σωτηρία αυτού του τόπου, είναι οι υπεύθυνοι χειρισμοί του προβλήματός μας 

καΟώς και ο συνυπολογισμός των διεθνών συνηθχών. ΠρέΠΕΙ να συνυπολογίσουμε 

και την πραγματικότητα ότι υπάρχει το ψήφισμα 750. υπάΡΧΕΙ η έκθεση Γκάλι και να 
ακούσουμε τις αλληλοσυγκρουόμενες απόψεις και ΕΚτιμήσεις και για την έκθεση και 

για το ψήφισμα 750. Αν πραγματικά στόχος όλων μας. αν ε'ναι δυνατό να καταλή. 
ξουμε και σε ομόφωνα συμ.ι"tερά.σματα, λέγω. αν είναι δυνατό. προπάντων όμως να 
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καταλήξουμε σε κοινούς χειρισμούς της όλης κατάστασης από εδώ και πέρα, τότε 

πιστεύω ακράδαντα ότι ο κατάλληλος χώρος να συζητηθεί πρώτα το Κυπριακό και 

οι εξελιξεις του είναι το Εθνικό Συμβούλιο και να ακολουθήσει η βουλή των Αντι

προσώπων. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, σε αδρές γραμμές που το ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις υποστηρίζει ότι θα πρέ.-τει να αναμένει η Βουλή των 

Αντιπροσώπων τη σύγκληση του Εθνικού Συμβουλίου ή, όπως πολύ σωστά εl.πε ο 

κ. Κληρίδης, την ολοκλήρωση της συζήτησης στο Εθνικό Συμβούλιο η οποία έχει 

αρχίσει την περασμένη βδομάδα. αλλά ένεκα της αδιαθεσίας του κ. Κ υπρι.ανού είχε 

διακοπεί η συζήτηση της ολοκλήρωσης αυτής της συζήτησης στο Εθνικό Συμβούλιο. 

το οπο(ο συνέρχεται τη Δευτέρα. και την Τρίτη να συνέλθει η Βουλή των Αντ .... -τρο
σώπων να συζητήσει το όλο θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι δεκτό και είναι ικανοποιητικό ότι όλες οι πλευρές θεωρούν ότι πρέι-ιει 

να συζητηθεί το εθνικό θέμα στην ολομέλεια αυτού του Σώματος. Εκείνο που συζη

τούμε εί.ναι αν πρέπει να συζητηθεί εδώ πριν από τη συζήτηση του θέματος στο 

Εθνικό Συμβούλιο ή μετά. Το Εθνικό ΣυμfΚ>ύλιo που μ..-τορεί να είναι ένας χρήσιμος 

θεσμός δεν μπορεί όσο χρήσιμος κι αν είναι να αναχθεί σε υποκατάστατο αυτού του 

Σώματος. Έχει συμβουλευτικό χαρακτήρα και μέχρι την ώρα αναλισχεται. θα eλεγα. 

μάλλον σε ενημέρωση και ανταλλαγή απόψεων και σίγουρα δε λαμβάνει δεσμευτικές 

αποφά.σεις. Εμείς υποστηρίζουμε πάρα πολύ έντονα ότι η συζήτηση στη Βουλή, η 

δημόσια αναφορά και ανάλυση του θέματος πρέπει να προηγηθεί του Εθνικού 

Συμβουλίου. Για μας δεν είναι επιλογή αν η μια διαδικασία ε[ναι σωστή ή η άλλη 

είναι λυσιτελtστερη. Για μας η θέση είναι ότι πρέι"tΕι πρώτα και αμέσως. αν ειναι 

δυνατό, να συζητηθεΙ δημόσια. Και να πούμε γιατί. 

Η βασική μας θέση εΙναι ότι η έκθεση δίνει την εντύπωση ότι έχουν ήδη προχω

ρήσει τα πράγματα σε κάποιο στάδιο. Δεν είναι πρότασή μου τώρα. σε αυτή τη συνε

δρία. να εξετάσω αν υπάρχουν δεσμεύσεις φανερές ή μυστικές ή αν ο Γενικός Γραμ

ματέας λέγει ότι υπάρχουν δεσμεύσεις ή όχι . Γιατί, όπως και ό.λλη φορά. εΙχα την 

ευχαιρία να πω από το βήμα της Βουλής. οι πιο αποφασιστικές εξελιξει.ς, δεσμεύ

σεις, παραχωρήσεις γίνονται με τη δημιουργία εντυπώσεων ότι μερικά θέματα είναι 

υπό διαπραγμάτευση, ενώ δεν πρέπει να είναι. Και όσο πιο γρήγορα δοθεΙ το 

μήνυμα έξω ότι κάποιες δυνό.μεις αυτού του τόπου ενίστανται έστω και στη συζή. 

τηση αυτών των πεποιθήσεων. τόσο μεγαλύτερη είναι η ελπίδα μας να μετριάσουμε 

τη ζημιά που ήδη έχει γίνει με την υποβολή της έκθεσης, 

θα καταλάβαινα τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού που λέγει: "Κύριε, 

εμείς θέλουμε πρώτα να συζητήσουμε το θέμα στα αρμόδια όργανα του κόμματός 
μας~. Αυτό είναι άλλο θέμα. θέμα εΙναι αν μπορούσαν τα όργανα του κόμματος να 
συγκληθούν νωρίτερα ή όχι. Όμως η ενημέρωση πό.νω στην έκθεση και τι προηγή

θηκε έχει γίνει. Έχει ήδη γίνει στο Εθνικό Συμβούλιο από τον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας. Όταν θα επαναληφθεί η συζήτηση του Εθνικού Συμβουλίου, δεν πρόκειται 
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να προστεθούν νtα θέματα, νέες πληροφορίες, νέα στοιχεία. Απλώς θα τοποΟετη. 
θουν τα άλλα κόμματα. Και θα τοποθετηθο\ιν μέσα στα πλαίσια του Εθνικού 

Συμβουλίου που πιστεύω, αν πρόκεnαι ο θεσμός να λειτουργήσει. πρέπει να 

λειτουργεί με κάποια εμπιστευτικότητα. Όμως εδώ είναι θέμα που αφορά ολόκληρο 
το λαό. Ίσως είναι η σοβαρότερη πτuχή, η πιο κρΙσψη πτuχή του κυπριακού 

θέματος. Και γι' αυτό εμεις νομίζουμε ότι αυτό το θέμα έπρεπε να συζητηθεΙ 

δημόσια. για να ακούσει και να τοποθε.τηθεί ο ενδιαφερόμενος λαός πάνω σε αυτή 
την κρίσιμη καμπή. 

Υποβλήθηκε τσ ερώτημα. Αν τοποθεττιθουμε εδώ. τόΤΕ τι να πάμε στο Εθνικό 

Συμβούλιο; Να αντιστρέψω το ερώτημα. Αν τοποθετηθούμε στο Εθνικό Συμβούλιο. 

τι θα συζητήσουμε εδώ. όταν όλοι θα είναι δεσμευμένοι σύμφωνα με τις τοποθετή

σεις των κομμάτων; Ειδικότερα όμως για το ΑΚΕΛ, το ΑΚΕΛ έχει ήδη τοποθετηθεΙ 

Έχει δημόσια ανακοινώσει ότι μελέτησε την έκθεση Γκάλι και εκφράζει τις δικές του 

εκτιμήσεις και ης δικές του τοποθετήσεις. επομένως γιατί αυτή η τoπoθέtηση που 

έγινε δημόσια να μη συζητηθεί και δημόσια: Πρόσθετα ο Πρόεδρος της ΔημoκρατLας 

έδειξε ήδη μόνος του πόσο εξαρτά ης εξελίξεις από τις τοποθετήσεις των άλλων 
κομμάτων. Γιατί από την επόμενη της έγκρισης του ψηφΙσματος του Συμβουλίου 

Ασφαλείας και της κυκλοφορίας της έκθεσης και χαιρtτησε την έκθεση και μίλησε -
δε θα πω τους χαρακτηρισμούς. γιατί τότ ;: ttQtjTEL να πούμε και μερικούς άλλους 
απαράδεκτους χαρακτηρισμούς άλλων πλευρών-για εθνικές αυτοκτονίες και για 

αναπότρεπτες αντι....αραθέσεις. Επομένως, είναι γνωστό ποια είναι η τοποθέτησή 

του. ΤΟ λιγότερο που οφείλουμε σ' αυτό το λαό είναι αυτά τα κρΙσιμα θέματα να 

συζητηθούν δημόσια. για να ξέρει ο λαός και γιατί τοποθετούμαστε έτσι και ποιους 

κινδύνους αντιμετωπίζει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λυσσαριδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δε νομίζω να υ:τάρχει κανένα Μέλος αυτής της Βουλής που να 

μην αποδέχεται ότι αντιμετωπίζουμε την πιο κρίσιμη καμ..ή του κυπριακού 

θέματος. Έγιναν ορισμένες αναφορές για την έκθεση του Γενικού Γραμματέα και για 

το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλε(ας. Δεν είναι η πρόθεσή μου σε αυτό το στάδιο 

να εμπλακώ στη συζήτηση της ουσίας αυτών των εγγράφων. 

Όμως λέχθηκε κάτι το οποίο δεν μπορεΙ να μείνει αναπάντητο. θα. μπορούμε. 

λέει, να σταθούμε αντιμέτωποι προς την εκφρασθείσα γνώμη του Γενικού Γραμ
ματέα και του Συμβουλίου Ασφαλείας; Η απάvrηση είναι απλή. Αν η έκθεση του 

Γενικού Γραμματέα και του Συμβουλίου Ασφαλείας μας καλεί θεωρητικά -δε θα 

εμπλακώ στη συζήτηση· σε μια λίιστι εθνικής αυτοκτονίας. αυτό το Σώμα και αυτός σ 

λαός θα αποδεχθούν την εθνική αυτοκτονία. διότι αυτά εισηγήθηκε ένας τρίτος 
οργανισμός, ο οποίος να μου εΠΙΤριL.εί να πω δεν είναι αμέτοχος πιέσεων από 

μεγάλα συμφέροντα τα οποία ουσιαστικά υπαγορεύουν κάποτε ακόμα και τη στάση 

τους πάνω σε ειδικά θέματα; Ναι. εΙναι καθήκον μας να προασπίσουμε την ύπαρξή 

μας σε αυτά τα χώματα έναντι οποιουδήποτε την επιβουλεύεται. αν την επιβουλεύ. 

εται. 

Περωτέρω, αν, κατά τη γνώμη μερικών, οποιεσδήποτε απόψεις συγκρούονται 

με το διεθνές δίκαιο από οπουδήποτε κι αν πρol:ρχoνται δε θα ης αντικρούσουμε: 

Υπάρχουν τρόποι και τρόποι να τις αντικρούσει κανένας. Υπάρχει η άποψη ότι 
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αuτό που λέγονται στην έκθεση φέρονται -δε θέλω να μπω στη συζήτηση- ως ήδη 

αποδεκτά α..-τό τη διχτΊ μας πλευρά και προσφέρουν άλλοθι στον Οργανισμό 
Ηνωμένων Εθνών όη "τι φταίμε εμεΙς; Αυτά είναι τα συμπεράσματά μας από τις 

t.o"'tαφές με τις δύο πλευρές". Η μη διάψευση αυτής της τοποθέτησης, αν δεν είναι 

σωστή, δημιουργεί ήδη εντυπώσεις. Δημιουργεί ήδη και διεθνή συνείδηση και λα'ίκή 

συνείδηση σε αυτό το χώρο όη η δική μας επίσημη πλευρά έχει αποδεχθεί πράγματα 

τα οποία δε νομιζω να υπάρχει κανένας σε αυτό το Σώμα που να μην παραδέχεται 
ότι συγκρούονται κατά μέτωπο με τις προτάσεις που κάναμε το 1989. Και έτσι παρά 
τις φραστικές τοποΟετήσεις ότι δεν απομακρυνόμαστε: α. .. τό τις προτάσεις του 1989. 
θα αποδειχθεί, αν και εφόσον αυτά που αναφέρονται στην έκθεση εΙναι ορθά, θα 

αποδειχθεl.. λέω. ότι απομακρυνόμαστε. Να. Υιατ{ δεν μπορούσε να μείνει αναπά

ντητο, διότι λέχΟηκε, Δεν εμπλέκομαι στη ουζήτηση. Απάντησα σε κάτι που λέχθηκε 

όη δεν μπορούμε να στραφούμε ενάντια 02 οτιδήποτε λέγει ο Οργανιομός 

Ηνωμένων εΟνών. Εφόσον λέχθηκε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Λυσσαρ{δη, να μην εμ.ίτλακούμε περισσότερο, αν είναι δυνατό. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Λοιπόν, το δεύτερο θέμα που ίσως είναι και το πιο ουσιαστικό. θα πρέπει να 

ΠΡΟ11Ύούνται πάντοτε οι σUΖητήσης στο Εθνικό Συιιβoiιλιo και να έπονται οι συζη

τήσεις στη Βουλή; Τα δύο θέματα είναι εντελώς ανεξάρτητα και εντελώς χωριστά. 

Yπεiιθυνη απέναντι του λαού είναι αυτή η βουλή. Είναι αυτό το εκλημένο σώμα 

των αντιπροσώπων του λαoiι. το οποίο εί.ναι υποχρεωμένο δημόσια να τοποθετείται 

και ιδιαίτερα για θέματα αυτής της σημασίας. όπως είναι το θέμα που υποτίθεται 

ότι θα έπρεπε να συζητήσουμε σήμερα. Άλλωστε πάρα πολλές φορές έχουμε κατηγο
ρηθεί όη το κυπριακό θέμα κατάντησε θέμα παρασκηνίων και μιας μικρής ηγεσίας η 

οποία ασχολείται παρασκηνιακά. Δε λέγω ότι ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα 
ή όχι. ΑλΜ λέγω έχουμε κατηγορηθεί γι' αυτό το θέμα και δικαιολογημένα. Ο λαός 

απαιτεί τώρα. καθοδήγηση Μό εμάς. από όλα τα κόμματα. θα επαναλάβω αυτό που 

εΙί1:ε ο κ. Πσ...-ταδόπουλος. Όσον αφορά το Δημοκρατικό Συναγερμό αντιλαμβάνομαι 

όη λέγει "θέλουμε να έχουμε μια περαιτέρω ανταλλαγή απόψεων στα συλλογικά μας 
όργανα". Ειναι μια δικαιολογία την οποία θέλω να σεβαστώ. Και επειδή η πρόταση 

είναι για την ΤρΙτη. υπάρχει αυτό το δικαιολογητικό. Παρόλο που να μου επιτραπεί 

να πω ότι ούτε νέα είναι αυτά τα θέματα και νομίζω πως όλα τα κόμματα έχουν ήδη 

άιιεσα ή έμμεσα τοποθετηθεί είτε ομόφωνα είτε κατά πλειοψηφία. ελ.π(.ζω όχι 
ομόφωνα. 

Αλλά το πιο βασικό είναι το άλλο το οποίο λέχθηκε. Η κυβέρνηση έχει τοποΟε

τηθεί. Αν εμείς αισθανόμαστε την ανάγκη ότι έπρεπε πρώτα να γίνει ανταλλαγή 

σ...1:όψεων στο Εθνικό Συμβoiιλιo με την ελ."tίδα ότι θα μπορούσε \'α βρεθούν κάπου 

κά.ι-τοιες σννισταμένες και να αφεθoiιν μόνο τα θέματα διαφωνίας να συζητηθούν 

από αυτό το βήμα. τότε γιατί η κυβέρνηση έσπευσε όχι μόνο να υιοθετήσει τα 

έγγραφα. . αλλά να θεωρήσει ως ενόχους εθνικής αυτοκτονίας οποιουσδή."tοτε οι 

οποίοι θα είχαν αντίθετη άποψη με την κυβέρνηση: Δεν είναι δικαίωμά μο" και 

εμένα να πω όη θεωρώ ως ενόχους εθνικής αυτοκτονΙΟς εκείνους. οι οποίοι θα 

συμβαδίσουν με τη γραμμή την οποία εισηγείται η κυβέρνηση; Αν η κυβέρνηση έχει 

αυτό το δικαίωμα. δεν έχω εγώ αυτό το δικαίωμα: Γι' αυτό εγώ πιστενω ότι εδώ Μι 
τώρα θα πρέπει να συζητηθεΙ αυτό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης και μετά θα σας δώσω το λόγο, γιατί θα O~λει να τοποθετηθεί, 

πριν προχωρήσουμε σε δευτερολογίες. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν είχα την ειικαιρi.α να συμ.,-τληρώσω εκείνα που εί,,.-τα 

oφεLλω απλώς να τα συμπληρώσω και να πω έστω κι αν προχωρούμε ότι αυτή η 

έκτακτη συνεδρίαση παράτυπα συνεκλήθη. 'Αλλωστε ο κ, Πa.-ταδόπουλος OμOλόΎf}σε 

ότι ένα από τα σημεία δεν ήταν σύμφωνο με τον Κανονισμό. αλλά εν πάστι περι· 

πτώσει. αν θέλουμε να παραβιάζουμε τον Κανονισμό. δικαίωμά μας. Προχωρούμε 

παρακάτω. 

Σε ό.τι αφορά την ημερομηνία που θα συζητηθεί το θέμα αυτό το πολύ ση~ια· 

ντικό ·και συμφωνούμε όλοι ότι έπρει-τε να είχε εΥΥραφεί αυτό το θέμα και 

πιστεύω ότι πρέπει να συμπληρώσουμε τον τίτλο, για να περιλάβει και το 

ψήφισμα 75().. κανένας δε διαφωνεΙ Εμείς δεν μπορούμε να μιλούμε ως Φιλελεύ· 
θεροι για Εθνικό Συμβούλιο, γιατΙ κακώς δε μετέχουμε. Δεν περιμένουμε το Εθνικό 

Συμβούλιο. διότι με την αντίθετη γνώμη μόνο ενός κόμματος, του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. το κόμμα των Φιλελευθέρων παρέμεινε εκτός Εθνικού Συμβουλίου 

κατά τρόπο αντιθετο με τους κανόνες του Εθνικού Συμβουλίου. Και δεν έχει φωνή 

σε αυτό το σημαντικό θα έλεγα σώμα. Εφόσον λοιπόν δεν έχουμε παρouσl.α στο 

Εθνικό Συμβούλιο. δεν έχει έννοια να περιμένουμε το Εθνικό Συμβούλιο. n ' αυτό 

θα μιλήσω για τη δική μου περί.mωση, Ο μόνος τρόπος να έχω κάποια περαΙΤέρω 

ενημέρωση είναι η αυριανή μου πρω'ίνή συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

η οπο[α Οα εΙναι συνάντηση κάποιας διάρκειας. για να έχω μια συμ..-τληρωματική 

ενημέρωση σε όσα έχω διαβάσει στα έγγραφα τα οποία έχουν ήδη υπσβληθεΙ 

η' αυτό το λόγο τουλάχιστον σε ό,τι αφορά εμένα ως Μέλος της Βουλής των Αντι· 

προσώπων θα ήθελα να είχα και την αυριανή πρόσθετη ενημtρωστι, προτού συζη· 

τηθεί αυτό το θέμα στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

παρ' όλα αυτά θα ήθελα να συμφωνήσω με τον κ. Λυσσαρίδη, όταν είπε· 

άλλωστε το εΙ-τα και εγώ αρκετές φορές. ότι το περιεχόμενο και της δέσμης ιδεών 

και του ψηφισματος 750 σε αδQές γραμμές ήταν γνωστό σε όλους μας για αρκετούς 
μήνες, περΙ-του πάνω σε κάποια γνωστή γραμμή, Εγώ διαφωνώ με τη θέση που 

εκφράστηκε από άλλους ομιλητές, ιδίως από τον κ. Λυσσαρίδη και τον κ, Παπαδό· 

πουλο, ότι αυτή η διαδικασία ε(ναι διαδικασία αυτοκτον{ας. Εγώ πιστεύω τελείως 

το αντίθετο. Δεν μπαίνω στην ouσία. Μπήκαν οι άλλοι κάπως στην ουσία. γι' αυτό 

θα πω και εγώ δυο λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, αν κά.ι-τοιος κατά την άπΟψη κάποιων ξέφυγε και μπήκε την 

ouσΙα. δε σημαίνει ότι θα πρέπει όλοι μας πλέον να μπούμε στην ουσία, οπότε θα 

γίνει η συζήτηση σήμερα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε Οα μπω, κύριε Πρόεδρε, στην ουσία. Απλώς θα πω δυο λόγια. Πιστεύω ότι 

δεν εΙναι σωστό για όλους μας αυτές τις δύσκολες ώρες να χρησιμοποιούμε ορολο· 

γίες, όπως είναι αυτή. Λύση αυτοκτονίας ή λύση μη αυτοκτονίας. Εγώ πιστεύω ότι 

• 
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θα διαπράξουμε ένα καίριο λάθος, πελωρLO λάΟος στην όλη πoρεtα του εθνικού μας 

θέματος και το μέλλον αυτού του τόπου. αν τελικά τοποθετηθούμε αντίθετα προς το 
Συμβούλιο Ασφαλείας και προς αυτά τα οποία υπάρχουν στη δέσμη του Γενικού 

Γραμματέα. Αιπή είναι μια θέση την οποία ασφαλως θα εκφράσω. όταν έρθουμε εδω 
ίσως την προσεχή Τρίτη. Αλλά επειδή υπάρχουν πολύ σοβαρά θέματα. όπως είναι τι 
σημαίνει να έρθεις σε σύγκρουση με το Συμβούλιο ΑσφαλεΙΟς, του 1992 το 

Συμβούλιο Ασφαλείας όχι του 1980, τι σημαΙνει το θέμα της ειρηνευτικής δύναμης. 
τι σημαίνει το θέμα του να μείνουμε ίσως για πάντα εκτός ΕΚ και άλλα παρεμφερή 

θέματα. πιστεύω ότι αναμφίβολα αυτό το θέμα πρέπει να συζητηθεί, αφού ολοκλη· 

ρώσουμε όλη την ενημέρωση. Εμείς έχοιιμε ήδη κατ' αρχήν τοποθετηθεί, αλλά 

πιστεύω προσωπικά ότι θα ήταν χρήσιμη μια σνμπλήρωση της ενημέρωσης της δικής 

μου. διότι μιλω για τον εο.ιπό μου, ο.φού είμαι εκτός Εθνικού Συμβουλίου, για να 

μπορέσω να το συζητήσω πιο σφαιρικό, αφού ενημερωθω καλύτερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

θα εισηγηθώ να μη γενικεύσουμε ΤΊl συζήτηση, διότι λέχθηκαν τα διάφορα 

επιχειρήματα. 

Ο κ. KληρίδΊlς. 

ΓΑ, ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δε συγχρατηθήκαμε να συζητήσουμε απλως το θέμα 

της αναβολής από σήμερα ως την Τρίτη. Ασφαλώς δεν υπάρχει κανένας μέσα σ' αυτό 

το Σωμα που δε θέλει δημόσια συζήτηση και που δε θέλει να ενημερωθεί σωστά ο 

λαός πού στέκει το κάθε κόμμα και γιατί στέκει σε αυτές ης θέσεις, Και αιπό θα 

γΙνει την Τρίτη. θεωρώ όμως ότι Οα ήταν αδιανόΊlΤO να τοποΟετοΙΙμαστε δημόσια 
πάνω σε ένα τόσο σοβαρό θέμα. προτού συμπληρώσουμε τη συζήτηση στο Εθνικό 

Συμβούλιο. Και εφόσον η συζήτηση θα γίνει τη Δειιτέρα και η συζήτηση στη Βουλή 

την Τρίτη, δε νομίζω ότι από σήμερα ως την Τρίτη θα αλλάξει οτιδήποτε. 

Αλλά θα ήθελα ακόμα να πω ένα πράγμα. Δε μας δημιουργεί ορισμένα ερωτή· 

ματα γιατί η τουρκική πλευρά δε μιλά: ΓιατΙ περιμένει να δει το η θα συζητήσουμε 

και πού Οα καταλήξουμε εμεις. προτού τοποθετηΟεί: Και γιατί εμεις βιαζόμαστε να 
τοποθετηΟούμε δημόσια: Ασφα.λως, απαντώντας στον κ. Αυσσαρίδη, αν ~ιας 

ζητούσαν να αυτοκτονήσουμε. δε θα αυτοκτονούσαμε. Αν μας ζητούσαν μια λύση 

αυτοκτονίας ή οτιδήποτε όλλο, δε θα το κάναμε και δεν υπάρχει κανένας ·εγώ δεν 
αμφιβάλλω για τον πατριωτισμό κανενός· ο οποίος θα otlEL να ακoλouf)ήσει λύση 
αυτοκτονίας σε αυτό τον τόπο. Αλλά προτού φθάσουμε στη συζήτηση αυτών των 

θεμάτων, δε θα ήταν σοφότερο εκεί μέσα στο Εθνικό Συμβούλιο -ακούσαμε ης 

απόψεις του κ. Αυσσο.ρίδη, τοποθετήθηκε ο κ. Αυσσαρίδης. αλλά ο χ. Κυπριανού 

άρχισε και δεν τέλειωσε την τοποθέτησή του, ο κ. Κληρίδης δεν άρχισε· να αΧού

σουμε απόψεις, να προβληματιστούμε κι αν είναι δυνατό να καταλήξουμε σε ομόφω-

νους χειρισμούς: Α ν όχι. τότε γιατί πάμε και γιατί δε συζητούμε αντί στο Εθνικό 

Συμβούλιο κεκλεισμένων των Ουρών ενωπιον όλου του κόσμου και από τηλεορά

σεως. ώστε να κάνουμε διαλογική συζήτηση; 

Εγω εξακολουθώ να πιστεύω ότι οι κρίσιμες στιγμές που διέρχεται ο τόπος 
μας επιβάλλουν μεγάλη αυτοσυγχράτηση. Επιβάλλουν εξάντληση όλων των περιf)ω.. 

ρΙων δυνατής συνεργασίας, συμφωνίας και όχι δημόσια συζήτηση στο παρόν στάδιο. 
επομένως επιμένω να τεΟεί σε ψηφοφορία το θέμα αν θα το συζητήσουμε σήμερα ή 
αν θα το συζητήσουμε την επόμενη Τρ'τη. 
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Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πάντως εισηγούμαι να αναμένoUΜΙ μ.fxρι την Τρίτη, για να ωιoφασιoouμι τα 

περί αυτοκτονίας. Και καλύτερα να μη συνεχίσουμε τη συζήτηση Jτάνω σι αvι:ό 10 
μοτίβο. 

Ο Χ. Χριοτόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΚΙΙΡ ΙΕ Π ρόεδρε. ειλικρινό δε θα ιye'QόμOuΝ και δε θα ~tιQιιoνα 'tUrott. 

διόη θεωρώ όη το θέμα πρό:Υμαη είναι θtμα διαδικασίας. Όμως UA.a.6ι\ :ιιι.σπUΩ 
άθελά του ο αγαπητός κ. ΛU<JO<q?(δης φιw: στο στόμα μου πρό:yμ.aτα 1WU 6n εΙΠΟ. 
είμαι υποχρεωμένος τουλάχιστο να τα ανασχευόσω. Δεν [!.πα όη αχόμ.η χα. 10 
Συμβούλιο Ασφαλείας να μας πει "πάQ'ιι: ανtή τη λι'ιση που είναι λύση ovtoxwν(.ας" 

δεν έχουμε κανένα δικαίωμα να ovτι.δράooυμι χα, δεν πρtπει να αντ~. Το 
γνωρίζεις πολύ καλό. αγαπητέ φίλε Βόοο, χαι από τις τοποθετήσεις μου στο ΕεΜχό 

Συμβούλιο. Αλλά πού και πώς θα χρΙνouΜι αν όντως το Συμβούλιο Aoφα).ιiας μας 
λέγει "πηγαίνετε να αUΤOΚTOVΉΣπι", Είναι Oυtό πο\! ΣVΖητώ και είναι αUΤΉ η TQΠO

θέτηση πο\! έκανα. Πιστεύω όη εχεΙ που rtQtπει να κρίνουμε από κοινού όλοι μαtι 

ψύχραιμα κοι νηφάλια [Ιναι το Εθνικό Συμβούλιο. Αυτή ήταν η άπΟψή μου χαι αutή 

σuνεχίζει να είναι . Να χρ(νουμε λοιπόν ιχιί. Και πιστεύω χαι εγώ ειλιχρινά ότι δι 

θα χαθεί η Κύπρος ούτε χαι ο χόσμ.ος. αν δι yίνtι η συζήτηση την Π Ιμ.πτη. 15 του 
μήνα. και γίνει την Τρίτη , τόσες του μηνός . Δηλαδή. απόσταση τριών. τεσσάQων 

ημερών. 

Γι' αυτό επαναλαμβάνω ότι πιστεύω ότι το πιο σωστό είναι να Υ(νε ι πρώτα η 

ολοκλήρωση της συζήτησης στο ΕθνιΧό Συμβούλιο χαι την Τρίτη να συζητήσουμε 

δημόσια στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα θέσω σε ψηφοφορία την εισήΥηση για ... 
Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ γΙΣΑΡΙΔΗΣ: 

Απλώς, λυπούμαι, δι.όη αν αυτή ήταν τι πρόθεση, δεν υπήρχε λόγος απαντή-

σεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέτω σε ψηφοφορία την eισήΎT10η για αναβολή της συζήτησης μέχρι την 

επόμενη Τρίτη, η (tlρo 4.00 το απόγευμα. 
Πόσοι υποστηρίζουν την αναβολή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37 υπέρ. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι είναι εναντίον της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντ ίον, κύριε Π ρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσες αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επικρότησαν οι εθνικοσιιμβουλικοι. Αναβάλλεται κατά συνέπει.α η ΣUΝΕδρία 
για την επόμενη Τρίτη, η ώρα 4.00 το απόγευμα. 

θέλω να σας αναφέρω ότι έχουμε μαζί μας και παρακολουθεί τη συνεδρία το 
σοσιαλδημοκράτη Βουλευττ; της Γερμανίας και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παιδείας κ. Ecka" Kuhlwein, τον οποίο χαι.ρετιζω. 
(Χειροκροτήματα) 

θέλω επίσης να υπενθυμίσω την OJί6φασlΊ που λ"ήφθτικε το πρωί ότι η συζή
τηση θα γίνει σε επΙΠεδο κοινοβουλευτικών αρχηγών ή εκείνων που θα ορίσουν τα 

κόμματα. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας και θα επανέλθουμε σε αιΚOJίέντε 
λεπτά για την κανονική συνεδρία του Σώματος . 

(Ώρα λήξης, 5.00 μ.μ.) 
ΟΙ ακόλoUΘoι 80\Jλε\J"(ές \JlIiyQaψov τον κατάλΟΥΟ των παQόvtων με αλφαβη-

τική σειοά: 

Α γαπΙου Γιαννάκης 

Α γγελf.δoυ ΚλαΙρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γt.άYXOυ Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 
Ι εροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

ΚασουλΙδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 
Κληρίδης Γλαύκος 

ΚληρΙδου Kai.TfI 
Κοντ Ιδης Δημήτρης 

Κουχουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 
Μακρ(δης Ισίδωρος 

Μαρκιδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 
Μ ιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας ΝΙκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργ[ου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 
Πσπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπ[της Νίκος 

ΠoUΡγoυρΙδης Χρίστος 
Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλΙππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστ6φιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑVΤΙIΙQόσωιιοι θρησκειιτικών Ομάδων: 

Καλα'(τζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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Π Ι Ν Α Κ Α Σ n Ε Ρ Ι Ε ΧΟ Μ Ε Ν Ω Ν 

Ι) Συζήτηση πάνω σε διαδικαστικά θtματα τα οποία ήγειρε ο 
Βουλειπής κ. Ν. Ρολάνδης αναφορικά με τη σύγκληση της έκτακτης 

αυτής συνεδρίας (Ν. Ρολάνδης. Β . Λυσσαρίδης. Ευ. Ευσταθίου, Τ. 
Παπαδόπουλος, Γλ. Κληρίδης και Δ. Χριστόφιας). 

2) Αναβολή ύστερα από συζήτηση (Δ. Χριστόφι.ας, Τ. Παπαδόπουλος, Β. 
Λυσσαρίδης, Ν. Ρολάνδης και Γλ. Κληρίδης) του θέματος 'Ή θέση και η 
πορεία του εθνικού μας θέματος ενόψει του περιεχομένΟ\J της έκθεσης 
του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μποίιτρος Γκάλι". 
(θέμα εΥΥραφέν Q.Jίό όλα τα Μέλη της Βουλής). 

Τιμή: 7Sσ 



-

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 16ης Απριλίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

(Α. r ΑΛΑΝΟΣ) 

('Ωρα έναρξης: 5.16 μ.μ.) 

(Αρ.36Α) 

Κηρυσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ταχτικής συνεδρως της 

Βουλής των Αντιπροσώπων. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύρωι Γραμματεις να 

διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτΙα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛ ΙΔΟΥ) 

Υπάρχει α.."'tαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ήθελα να ανακοινώσω ότι απεφασίσθη το πρωΙ, σηί της συνεδρίας που 

είχε ορισθεί για αύριο το απόγευμα, ένεκα του ότι δε θα μ.ί-cοίναμε σήμερα στην 

ουσία του θέματος και θα τέλnωνε νωρΙς η έκτακτη συνεδρία. η ειδική μάλλον συνε· 

δρία τσυ Σώματος, να προχωρήσουμε την ιδια μέρα, δηλαδή σήμερα, με την κανο· 

νική συνεδρΙα του Σώματος. Αν υπήρξαν συνάδελφοι που δεν ει.δοποιήθηκαν 

εγκαίρως από τη Γραμματεtα -και αντιλαμβάνομαι υπήρξε κάτι τέτοιο· θέλω να 

εκφράσω τη λύπ1'l μου -διότι έχουν δικαισ.- εκ μέρους εκεΙνων που έκαμαν το λάθος. 

Αλλά εγώ ε(μαι ο κατά νόμον υπενθυνος και εχφρά:ζω τη λύπη μου. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ε..-τειδή εγώ είμαι η περl.πτωση που έχετε αναφέρει, κύριε Πρόεδρε. χωρtς να 

σας καταλογίζω ευθύνη. θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει να προσέχουμε αυτά τα 

θέματα. Εγώ βρίσκομαι εδώ χωρίς φακέλους. χωρίς να έχω μελετήσει τΙΠοτε και 

νομίζω ότι τουλάχιστον είναι αντιδεοντολογικό να έρχονται Βουλευτές χωρίς να 

γνωρίζουν ότι θα συζητήσουν κάποια θέματα στη Βουλή. Αυτή τη στιγμή εγώ κανσ.

νικά πρέπει να φύγω, αφού δεν έχω ούτε φακέλους ούτε ξέρω τα θέματα τα οποία θα 

συζητηθούν. Αύριο θα τα μελετούσα. Και πρέπει, πιστεύω. εφόσον οι Φιλελεύθεροι 

δεν καλούνται σ' αυτές τις περίφημες συσκέψεις. ης πρωινές. τουλάχιστον να μας 

ενημερώνετε τι αποφασίζετε. για να ξέρουμε τι θα κάνουμε. 

(2359) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βεβαίως, αγαπητέ κύριε σννάδελφε. στο παρελθόν με επισκεπτόσαστε και σας 

ενημέρωνα. Είναι κρίμα που δε συνέβη αυτό σήμερα και θα σας εΙχα εντιμερώσει. 
Οπωσδήποτε θα γίνουν οι δέουσες παραστάσεις όπου δει . Και πράγματι αισθάνομαι 

ότι αυτό εΙναι το Ολιβερό προνόμιο της μοναξι.άς. θα προσέξΟ1)με μελλοντικά 

τουλάχιστο να μη φθάνουμε ο' αυτό το σημεΙσ. 

(Γέλια) 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Α ν θέλεΤΕ να συνεχΙσουμε , ουνεχΙΙ;ουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ειοερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα στο κεφά

λαι.ο αυτό είναι "Ο περΙ ΕΥγυησης της Χρηματοδότησης του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνιΟΟει την Έκθεση της Επιτροπής στο 
Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠ IΤΡΟΠ ΗΣ Ο ΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣM ΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ I ~o ΠΕΡ Ι 

Ε ΓΓΥΗΣΗΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝ ΙΣΜΟΥ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΓΗΣ (ΚΥΡΩΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1992" 
Παρόντες : 

Λεόντιος ι εροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος ΜαρκΙδης 

Ανδρέας Γεωργ(ου 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Αβραάμ Α ντων(ου 

Κίκης Καζαμίας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η KO~νoβo\lλε\ltιί(η Επιτροπη Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιηθηκε στις 8 ΑπριλΙου 1992. 
Στη συνεδρΙαση αυτή κληθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεΙου 
Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο της κυβερνητικης 

εγγύησης που θα παρασχεθεΙ για την αποπληρωμη δανε{ου ύψους 0.500.000 που 
έχει συναφθεΙ μεταξύ του Κυπριακο\ι οργανισμού Αναπτύξεως Γης και της Συνερ

γατικης Κεντρικής Τράπεζας Λτδ. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητικη έκθεση που ουνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο. το δάνειο αυτό πρόκειται να χρησιμοποιηθεί από τον Οργανισμό για τη 

χρηματοδότηση μέρους των κατασχευαστικών και άλλων δαπανών που απαιτοννται 
για την ανέγερση 134 κατοικιών στο Στρόβολο. Στην ίδια έκθεση αναφέρεται ότι ο 

Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης ε (ναι σε θέση να ανταποκριθεΙ στονς 

όρους του δανεΙου και ότι η αποπληρωμη του εΙναι εξασφαλισμένη από τα ποσά που 

θα Εισπράξει ο Οργανισμός με τη μεταβΙβαση και παράδοση των καΤΟΙΧιών στους 

αγοραστές. 
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Η επι)'.ύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβfρνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσΙα για την άσκηση των δημoσ~oνoμικών 

εξOΊJOιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία αιταιτεΙται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων α.ί·τό την κυβέρνηση. 

Η Κοινοβονλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. λαμβάνο

ντας υπόψη τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να δοθεί η ζητούμενη κυβερ
νητική εγγύηση. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο τον υπό συζή

τηση νομοσχεδΙΟυ για την κατά νόμο κύρωση της προβλεπόμενης σ' αuτό 

κυβερνητικής εγγύησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχouν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλσύνται οι κύριοι 

Γραμματεί.ς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει 
δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεί.α. Άρθρο 2. 
Κ ύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήΠΟΊε ένσταση όπως τα άρθρα Ι. 2 κα~ 3 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα Ι. 2 και 3 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση Οα γίνει διά 

της αναγνώσεως τον τί.τλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης του 

Κυπριακού Οργανισμού Αναιττύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάοεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 

σε νόμο. 

ΤΟ δεύτερο έτοιμο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Συμπλη

ρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 1]) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβονλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής 
στη Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠ IΤΡΟΠΗΣ QιΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣM ΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτικον πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜ ΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. Ι Ι) ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 
Γιαννάκης Κασονλιδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Πa..-ταδόΠΟΊJλος 

Νίκος Μουοιούττας 

Μάρκος KΊJπρ~ανOύ 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολογισμού μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 

30 Μαρτίου και στις 8 και 13 Απριλίου 1992. Στην πρώτη συνεδρLα της Επιτροπής 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους Εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονο

μικών, καθώς και ο Αρχηγός της Αστυνομίας. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της ΔημοκροτΙας ποσού ί250.ΟΟΟ και η διάθεσή του για 

την πρόσληψη 82 Ειδικών AστUφυλάκων για τη φρούρηση των εισόδων και εξόδων 
των αερobρoμΙων Λάρνακας και Πάφου. 

Όπως ειδικότερα δηλιtlθηκε στην Επιτροπή, 1:183.000 θα διατεΟούν για την 
πρόσληψη 60 Ειδικών AσΤUφυλάκων στο αεροδρόμιο Λάρνακας και 1:67.000 θα 
διατεθoUν για την πρόσληψη 22 Ειδικών Αστυφυλάκων στο αεροδρόμιο Πάφου. Με 
την πρόσληψη των πιο πάνω, οι οποίοι θα προσληφθούν από το Τμήμα Πολιτικής 

Αεροπορίας ως Ειδικοί Αστυφύλακες και θα υπάγονται απευθείας στον Αξιωματικό 

Ασφαλείας των αεροδρομΙων Λάρνακας και Πάφου, για να ασκούν καθήκοντα 

φρούρησης, αναμένεται ότι Οα αντιμετωπιστεΙ ικανοποιητικά το πρόβλημα της 

φρούρησης των δύο αεροδρομίων, που παρουσιάζεται ιδιαίτερα έντονο λόγω της 

αυξημένης κΙνησης σ' αυτά. Μέχρι σήμερα τα καθήκοντα αυτά ασκούσαν μέλη της 

Αστυνομίας παρά το γεγονός ότι η φρούρηση των αεροδρομίων εμΠΙΠΤΕΙ στις αρμο

διότητες του Τμήματος Πολιτικής ΑεροπορΙας, Στο μεταξύ, μέχρι τη συμπλήρωση 

της διαδικασΙας για την πρόσληψη των Ειδικών Αστυφυλάκων, η Αστυνομία θα 

συνεχίοει να φρουρεί τις εισόδους και εξόδους των αεροδρομίων, ώστε να μην 

επηρεαστούν τα σημερινή EALLEδo ασφαλείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολογισμού υιοθετεΙ 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηοη νομοσχεδίου, γι' αυτό και ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής α,ί"Ιό το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού αιΟ.OOQ 

γ~α τη χρήση του έτους ;του λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. 'Αρθρο 2. 
Eιδtκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 
Λειτουργοί που ασκούν ~λεyχo πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο •. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

YπάΡΧE~ αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2,3, μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, και 4, 
μαζί μΕ το Δεύτερο Πίνακα, εγχρ~θoύν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. τα άρθρα ι. 2, 3, μαζί. με τον Πρώτο ΙΗνακα. 
)Ι.αι 4, μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγχρίνονταιομόφωνα. 

Παρακαλώ την έντιμη Γραμματ~α να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομο

σχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ ΣυμπληρωματικΟύ Προ\l::τολογισμού 

Νόμος (Αρ. Ι Ι) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο OεOίtΙOτεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

---

Μη Ί)πορχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 4 θέμα στην τιμερήσια διάταξη. που είναι "ο περί 

Συμπληρωματικού προυπολογιομού Νόμος (Αρ. 18) του 1992" . παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Επιτροπής του στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ Ο ΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·Y·ΠOΛOΓlΣM ΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΌ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ προ·γ·ΠΟΛΟΓ1ΣΜ ΟΥ NQMOI (ΑΡ. ]8) ΤΟΥ 
1992" 

Π«@όντες: 

Λεόντι.ος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙοΊ.! 

Κίχης Καζαμίας 

Τάσσος Πα.'"tαδόπονλος 

Νίκος Μοuσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και nρoUJtoloYLOJLov μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Απριλίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπε(ται η έγκριση πληρωμής α..."tό το λογα· 

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί36.369 και η διάθεστi του για 

την ίδρυση 8 νέων θέσεων στο Τμήμα Εμ.r"tορικής Ναυτιλίας και 4 νέων θέσεων 
Γραφέα στις Γενικές Κατηγορίες Προσωπικού. 

Όπως κατατέθηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσωπους της κυβερνητικτiς 

πλευράς, οι νέες θέσεις που προτείνονται κατανέμονται ως ακολούθως: 6 θέσεις 
Επιθεωρητή Πλοίων (κλίμακες Α8 και Α 10).2 θέσεις Λειτουργού Εμ..."tορικτjς Ναυτι
λίας (κλίμακες Α8 και Α Ι Ο) και 4 θέσει.ς Γραφέα Α' και Γιvικoύ Γραφέα (κλίμακα Α 7 
και κλίμακες Α2 και Α5). 

Όπως δηλώθηκε επίσης στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουρ

γεΙΟυ Οικονομικών. τον περασμένο Σεπτέμβριο υποβλήθηκε στο Υπουργικό 

Συμβούλιο μελέτη σχετικά με τα πρoβλτjματα του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, 

τις δραστηριότητές του και το επιπρόσθετο προσωπικό που α...-ι:α ιτ είται , ωστε το 

Τμτiμα να μπορεί να ανταποκρίνεται αποτελεσματικά στις υποχρεώσεις του. Επειδή 

τι πιο πάνω μελέτη δεν προβλέπεται να ολοκληρωθεί σύντομα και επειδτj το Τμήμα 

Εμπορικής Ναυτιλίας με τη σημερινή επάνδρωσή του είναι αδύνατο να ανταπο

κριθεί ικανοποιητικά στις συνεχως αυξανόμενt:ς υποχρεωσεις του, επιβάλλεται τι 
άμεση ενίσχυστj του με 12 τουλάχιστον άτομα. όπως αναλύθηκε πιο πάνω. 
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Η KoLvof\oUAeUHxTj Ε.-ιιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 
με ττιν έΥΚΡΙΟΤΙ των 8 θέσεων που προτείνονται ειδικά για τη στελέχωση του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. Η Επιτροπή εντούτοις θεωρεί ότι είναι εκ των 

πραγμάτων αδύνατο να συμ .. ίληρωθεΙ 11 διαδικασία για την πλήρωση των θέσεων 
αυτών τους επόμενους μήνες μέχρι τη λήξη του ]992. γι' αυτό και Εισηγείται, με τη 
συγκατάθεorι και του αρμόδιου Υπουργείου. την έγκριστι του συμβολικού ποσού των 

ί 10. ώστε να καταστεΙ δυνατή τι άμεση έ\'Ο.ρξη της διαδικασΙας για την πλήρωσή 

τους. Όσον αφορά τις 4 θέσεις Γραφέα. τι Επιτροπή έχει την ά..ΟψΤ1 όΗ οι σχετικές 
ανάγκες μ .. ϊορούν να καλυφθούν από το πλεονάζον προσωπικό που εμπΙττει στις 
Γενικές Κατηγορίες Προσωπικού και που, σύιιφωνα με τις δηλώσεις των αρμοδίων. 
παρουσιάζεται να υπηρετεί σε ορισμένες υπηρεσίες. 

Η Κοινοβουλευτική EππΡOπτj Οικονομικών και προυπολογισμού, αφού 

διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση ης πιο πάνω θέσΗς της, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του οε νόμο όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και 

αφού τροποποιηυεΙ ο τίτλος του, ιί:ιοτε να αναφέρεται ως "Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. ]0) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, παρακαλώ την έντιμη 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο ]. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί]Ο για τη 

χρήση τσυ έτους :τσυ λήγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου Ι 992. Άρθρο 2. 
Ειδ(κευση των ποσιί:ιν που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. 'Αρθρο 3. 
Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα ]. 2. 3, μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, 
και 4 , μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1, 2, 3, μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. 
και 4, μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκρίνονται ομόφωνα. 

Παρακαλιυ την έντιμη Γραμματέα ,'α προβεί στην τρΙτη ανάγνωση του νομο
σχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αιπός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. ]0) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά ιη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Τα υπ' αριUμό 5. 6 και 7 θέματα της ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο περί 
Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιί:ισεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 
1992", ''Ο περί Επιβαρυντικών Διαταγμάτων Νόμος του ]990" και "ο περί Εμπορίας 
κυπριακών Ελαιοκομικιί:ιν Προ'ιόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του ]990", δεν 

μπορούν να συζητηθούν σήμερα, διότι δεν είναι έτοιμα. 
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Προχωρούμε στα υπ' αριθμό 8, 9, ΙΟ κα~ t Ι θέματα, που είναι ''Ο περί ΠαΥκΙΙ' 
πριας Οργάνωσης Εκτοπιομένων (Σύσταση, Δομή, ΣκοποΙ Αρμοδιότητες και 

Συναφή θέματα) Νόμος του 199 1", " Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της 
Παγκύπρ ιας Επnροπής Προσφύγων Νόμος του 199 1", ''Ο περί Παγκύπριας Οργά

νωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση , Δομή, Σκοποί. Αρμοδιότητες και Συναφή θέματα) 

Νόμος του 199 1" και ''Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της Παγκύπριας 

Επιτροπής Π ροσφύγων Νόμος του 1991". τα οποία έχουν κοινή Έκθεση, παρακαλώ 
τον Πρόεδρο τrις αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στο Σώμα, 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθ ΙΟΥ : 

π ριν αναγνωσθεί η Έκθεση. κύριε Π ρόεδρε. έχει υποπέσει στην αντίληψή μου 

μια διάταξη στο νόμο η οποία είναι ενδεχόμενο να παραβιάζει τον περί Εκλογής των 

Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμο. Δηλαδή. η ταυτόχρονη εκλογή των 

αξιωματούχων των προσφυγικών οργανώσεων κα~ των βουλευτών εί.να ι ενδεχόμενο 

να εμπλέξει και να δημιουργήσει θέματα που ;ταραβιάζουν το άρθρο 54 και άλλα 
άρθρα του νόμου αυτού. με βάση τον οποίο απαγορεύεται να παραπείθεις ή να 

προτρέπεις κό..ι"tοιο να ψηφίσει κατά τ ις fk>UAeutLxt; εκλογές. τι εννοώ με τούτο: 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου. να σας παρακαλέσω. αφού αναγνωσθεί η Έκθεση, να εγεΙ· 

ρετε τα θέματα. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθ IΟΥ: 

Νομίζω. κύριε Π ρόεδρε. Οα ήταν σπατάλrι χρόνου. διότι πρόθεσή μου είναι να 
επισημανθεί αυτό το σημε(ο το ΟΠΟ(Ο έχω πει και να δοΟεί η ευκαιρία να το δούμε 

αυτό το πράγμα, γιατί ε ίναι ενδεχόμενο πράγματι να νοθεύεται το εκλογικό αποτέ

λεσμα κατά τον άλφα ή βήτα τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά ouvfaeιo ηOηγtίστε αναβολή. 

εΥ. εΥΣΤΑθIOΥ: 

ΑναΒολή μάλιστα. Δηλαδή, μίίορεί κάποιος ο οποίος συλλαμβάνεται επ' αυτο

φόρω να προσπαθε( να αίίοσπάσει ψήφους στις βουλευτικές εκλογές να πει "εγώ δεν 
το κάμνω για τις βουλευτικές εκλογές. Αυτή τη στιγμή ψηφίζουμε για τα σωματεία 

και τις οργαν<ΟΟεις των προσφύγων" ή να γίνεται και συναλλαγή του τύ;του 

"Ψηφίστε με εδώ. για να σας δώσουμε ε)'.εΙ". Πρέπει να προσέξουμε. γιατΙ Ισως 

βόλoυ~ιε στο θεμέλιο του εκλογικού μας νόμου μια δυναμί.τιδα. της οποΙας τις 

επι.."tτώσεις . όταν εκραγεί. δε θα μ.-τορούμε να τις ελέγξουμε. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α Μ ΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΟΙ λόγοι που προβόλλονται είναι αρκετά σοβαροί, ώστε να δικαιολογείται η 
ζητούμενη (Lίό το συνάδελφο αναβολή. Το κόμμα μας συμφωνεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και εμείς. κύριε Πρόεδρε. συμφωνούμε με το συνάδελφο ότι θα μπορούσε να 
δοθεΙ η αναβολή, για να δούμε το θέμα που εγεlρπαι. 



2366 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΤοΔΗΚΟ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν έχουμε άποψη εμεΙς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα αναβληθεί η συζήτηση για την επόμΕνη κανoν~κή συνεδρία. που θα γίνει 

μετά το Πάσχα. στις 30 Απρωου 1992 κα~ θα παρακαλέσω την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών. εφόσον εγείρονται συνταγματικά σημεία. να εξετάσει το όλο 

θέμα μαζί με την Κοινοβουλευτική Eπ~τρoπή Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Επειδή δεν έχω τα θέματα και επειδή. λέει και το τραγούδι. είναι πιο καλη η 

μοναξιά. με αυτά που εΙ-ιατε. να μου επιτρέψετε να αποχωρησω. 

(Γέλια) 

Δεν έχω τα θέματα και θα προτιμήσω τη μοναξιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ανέμενα. κύριε Ρολάνδη. ότι θα έπαLQνα μια απάντηση στο θέμα της μοναξιάς. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Τι να κάμουμε; Αφού δεν έχω το φάιλ. απλώς ακούω. Με την άδειά σας. δεν 

αποχωρώ ενιστάμενος, απλώς δεν ξέρω τα θέματα' δεν έχω το φάκελο μαζί μου. 

(Ο κ. Ρολάνδης αποχωρεί ο..-ιό την αίθουσα της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 12 θέμα. που είναι ''Ο περί. Καταθέσεως στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Eκδ[δoντα~ με Εξουσιοδότηση 

Νόμου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992Μ • Πρόταση νόμου. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπης να αναγνώσει 'tTJV Έκθεση στο 

Σώμα ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEITAI "Ο ΠΕΡΙ ΚΑΤΑθΕΣΕΩΣ ΣΤΗ 

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝΤΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΩΝ ΠΟΥ ΕΚΔΙΔΟΝΤΑΙ ΜΕ 

ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΗΣΗ ΝΟΜΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠoυργoυρLδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτηΟΕ την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Φεβρουαρt.oυ και στις 12 και 
19 Μαρτίου 199'2. ΣΊΟ στάδιο της μεΜΊης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 
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κλήθl1καν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ Εσωτε· 

ρικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Παρέστη επίσης 

και ο Βουλευτής κ. Ν. Mouσιoϋττας ο οποίος κατέθεσε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

στις 30 Ιανouαρίoυ 1992. 
Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της νομοθε. 

οίας για την κατάθεση στη Βουλή των Κανονισμών που εκδίδονται με εξουσιοδό· 

Τl1Ο11 νόμου, ώστε να μl1ν κατατίθεντοι στη Βουλή για έγκριση οι Κανονισμοί που 

αφορούν θέματα των αρχών τοπικής διοίκησης και ειδικότερα των Δήμων και των 

Συμβουλίων Βελτιώσεως. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου. 

απώτερος σκοπός της προτεινόμενης νομοθεσίας είναι 11 αποσυμφόρl1ση των Κοινο
βουλευτικών Επιτροπών από την πληθώρα τέτοιων Κανονισμών οι οποίοι παρα.ίτέ

μπονται ενώπιόν τους για εξέταση. Αυτό κρίνΕται επίσης αναγκαίο. αν ληφθεί 

υπόψτι ότι τα θέματα για τα οποία εκδίδovται σι Κανονισμοί αυτοί συζητούνται 

επισταμένα πριν από την κατάθεσή τους στη Βουλή από τις αιρετές τοπικές αρχές 

μαζί με τις καθ' ύλην αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες και ότι την ευθύνη για το περιε

χόμενό τους έχουν οι εκλελεjιμένοι τοπικοί άρχοντες. 

Κατά τη διόρκει.α της μελέτης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου από Τl1ν 

Επιτροπή, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. αναφερόμενος γενικότερα στη 

νομοθεσία που αφορά την έγκριση Κανονισμών από τη Βουλή, εισηγήΙΙηκε την 

πλήρη κατάργηση του περί Καταθέσεως στη Βουλή των Avτι..-ΤΡOσώπων των Κανονι

σμών που Εκδί.δονται με Εξουσιοδότηση Νόμου Νόμου και την ταυτόχρονη ψήφιση 

νομοθεσίας η οποία να προβλέ.ι-τει τον εκ των υcrrέρων κατασταλτικό έλεγχο των 

Κανονωμών από τη Βουλή, όπως ισχύει αλλού. 

Μελετώντας με τη δέουσα προσοχή όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, η 

Κοιvofk>υλευτική Επιτροπή Νομικών πιστεύει ότι δεν είναι ο κατάλληλος χρόνος να 

επέμβει με τροποποΙησl1 της γενικότερης νομοθεσίας που προβλέΠΕΙ για την κατά

θεση στη Βουλή των Kανoνισμιi:ιν που εκδίδονται με εξουσιοδότησl1 νόμου και ότι 

το όλο θέμα χρήζει εν πάση περιπτώσει περαιτέρω προσεκτικής και ενδελεχούς 

μελέτης με βάση τα πρότυπα και άλλων χωρών. Παρόλ' αυτά η Επιτροπή πιστεύει 

ότι είναι καιρός να ενισχυθεί με κάθε τρόπο ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης 

και προς την κατεύθυνση αυτή θα συμβάλει και η ψήφιση της υπό συζήΤl1ση 

πρότασης νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών για τους πιο πάνω λόγους υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αQ'..<ής; 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. η Έκθεση ε(ναι αρκετά αναλυτική και σαφής. Ήθελα μόνο να 

πω κάτι που δεν αναφέρθηκε στην Έκθεση. ότι τα θέματα για τα οποίο γίνεται 

ρύθμιση σήμερα κα~ τα οποία αποτέλεσαν αχρείαστο φορτίο για τη Βουλή ήταν 

απότοκο μιας γενικής αvτLJtοληευτιΚ'ής Ε.ιίιτάχυνσης κατά το 1985, 
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Το απoλαμf\ό.νω σήμερα. γιατί με δική μας πρόταση νόμου ε..-ι:αναπoδtδovται 

τα του Καίσαρος τω ΚαΙσαρι και τα του θεού τω θεώ και στην περίπτωση αυτή τα 

της κυβερνήσεως και της συν Βουλής τη κυβερνήσει ο •• 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εκαταλόβαμε 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Και της σνν Βουλής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

(Γέλια) 

Κύριε Πρόεδρε. ασφαλώς συμφωνούμε. Το θέμα το έχω βάλει κατ' επανάληψη 

στην Επιτροπή των Εσωτερικ(ί)ν και από το βήμα της Βουλής. Διερωτώμαι μόνο -
επειΔή δεν παρακολούθησα τις εργασίες της Επιτροπής Νομικών- γιατί έχει εξαι

ρεθεί από αuτό το νόμο η έννοια της χωριτικής αρχής. Γιατί θα πρέπει δηλαδή οι 

κανονισμοί που αφορούν τις χωριτικές αρχές και που είναι η μεγάλη μάζα. η μεγάλη 

μάζα ... 
ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν έρχονται. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Βεβαίως και έρχονται. Βεβαίως και έρχονται. ΓιατΙ δεν πρέπει να περιληφθούν 

στη σημερινή μας πρόταση: Διερωτιύμαι δηλαδή αν δεν πρέπει να επανεξεταστεί το 

θέμα. διότι aπoφoρτίζoυμε κατά 10% περίπου αυτή τη στιγμή το ... 
ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν έρχονται. Σταματούν στον έπαρχο. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δε σταματούν στον έπαρχο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ μη διακόπτετε τον ομιλητή. θα σας εξηγήσε~ ο συνάδελφος εν 
όπλοις, που εΙναι και Πρόεδρος της Επιτροπής και κάθεται ακριβώς διπλα σας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, γι' αιιτά τα θέματα δεν αποφασίζουν δυστυχώς οι κοινο'tικές 
αρχές. Ε[ναι ο έπαρχος που τα ρυθμίζει αυ'tά τα πράγματα και δημοσιεύονται κατ' 

ΕUΘεί.αν, α.ίΤ· ό,ΤΙ γνωρίζουμε, χωρίς να tQxoV'taL εδώ. διότι αυτή ε~ναι τι πρακτική 
και τι νομοθεσία που υπάρχει μέχρι σήμερα. Είναι κατάλοιπα παλαιών νόμων οι 

οποίοι πραγματικά λειτουργούν με τον τρόπο που είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε. πολύ σύντομα θα ήθελα να πω ότι. όπως φαΙνεται εδωπέρα. 
εμείς θα ψηφίσουμε αυ'tή την πρό'tαση νόμου ακριβώς στα πλαΙσια της παροχης 

περαιτέρω ενίσχυσης στην 'tοπική αυτοδιοίκηση, στους εκλελεγμένOUς από '10 λαό 
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άρχοντες. Παράλληλα. εδώ είναι ακριβώς το στοιχείο που διαφοροποιεί αυτή την 

πρόταση νόμου από την άλλη που ήρθε στη Βουλή και την οποία δι δέχτηκε. Ε.ι-τίσης 
ομόφωνα. 11 Επιτροπή Νομικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές Ε.ι-τΙ θέματος αρχής: 

Ο κ. Kατσoυρt.δης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε πραι:δρε. εγώ δεν είμαι νομικός. αλλά. επειδη στην Επιτροπή Εσωτε
ρικών έρχονται θέματα που αφορούν και τις χωριτικές αρχές. η άποψή μου είναι να 

ψηφίσουμε την πρόταση νόμου. αλλά οι συνάδελφοι της Εππροπης να εξeτάσoυν 
και αυτη την πτυχή και να επανέλθουμε πάνω στο OeJLa. 
ΠΡΟΕΔΡΟ.Σ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Συμπληρωματικά ηθελα να πω το εξής: 

Έρχονται και των χωριτικών αρχών και των συμβoυλLων και των δημαρχείων 

και θα έρχονται μερικά πρό.γματα. Αυτά τα οποία καταργούνται σήμερα είναι κάτω 

από ορισμένα κεφάλαια. θέματα τα οποία έχουν γενική πτυχή, γενικη επ(δραση, 
σίγουρα θα έρχονται. Είναι ένα μέρος της δουλειάς που δι θα έρχεται. θέματα 
ρουτίνας, η τιμή του νερού, κάτι τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς αυτά τα θέματα είναι εκείνα που μας κατακλύζουν 
και έρχονται τόσο από συμβούλια βελτιώσεως. όσο και από δ'ήμους και από χωρι
τικές αρχές. Είναι εδώ το πρόβλημα. Πάμε να κάνουμι μια σωστή κίνηση, αλλά την 

κάνουμε μισή. Ίσως και όχι μιστ'ι. Εγώ εισηγούμαι είτε να το αναβάλουμε -αλλά εν 
πάση περιπτώσει δε θεωρώ ότι είναι απαραίτητο να αναβληθιί- είτε η (δια η 

Επιτροπή που ασχολήθηκε με αυτό το θέμα να ασχοληθεί και με τη δυνατότητα μη 

κατάθισης στη Βουλή των Aντt..ι-τρoσώπων των κανονισμών που προέρχονται από 
χωριτικές αρχές, γιατί πρέπει πραγματικά να τελιιώσει αυτή η υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έγινε, κύριε Θεοδώρου, μια εισήγηση, και νομιζω όλοι συμφωνούν. να εξετα
στεί περαιτέρω το θέμα από την E.rίΙΤΡΟΠ'ή Νομικών. Κατά συνέπεια. και εφόσον tνα 
σωρό άλλα αυτεπάγγελτα θέματα εξετάζονται από τις Επιτροπές, αυτό είναι αρκετά 
σοβαρό για να εξεταστεί από την αρμόδια Κοινοβουλευτικη ΕπιτΡΟπτ'ι και θα αναμέ
νουμε εν καιρώ το πόρισμα της Επιτροπής. 

Παρακαλώ την έντιμ1'l Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση της 
πρότασης νόμου. η οποία. θα γίνει δι' αV(1.yνώoeooς των πλαγιοτίτλων και των 

αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγχριθoiιν; 
Μη υ:ταρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 
Έληξε τι δεύτερη ανάγνωση. Παρακαλώ την έντιμη Γραμματέα να προβε( στην 

τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου, 11 οπο(α θα γΙνει δι' αναγνώσεως του τίτλου 
μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Καταθέσεως στη Βουλη των Αντιπρο

σώπων των Κανονισμών που Εκδιδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τι πρόταOΊl νόμου ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τι πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στις επόμενες τρεις προτάσεις νόμου. στα θέμα-τα υπ' αρ. 13. 14 
και l5. που είναι "Ο περί Ποινικής Δικo\'oιιl.ας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) N~ιoς 
του 1991", "Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος το" 1991" και no 
περί Δικαστηρίων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

Λαμβανομένο" υπόψrι ότι τα θέματα υπ' αρ. 14 και 15, σύμφωνα με την εισή. 
γηση της αρμόδιας Επιτροπής, ενσωματώνονται σε ένα ενιαίο νομοθέτημα το οποίο 

και θα τεθεί σε ψηφοφορία. εισηγούμαι πριν σ..-ιό την ψήφιση οποιουδήποτε από 

αυτό τα σχέδια νόμου να γίνει τόσο η ανάγνωση της μιας Έκθεσης που είναι κοινή 

για τα θέματα υπ' αρ. 13 και 14, όσο και της όλλης Έκθεσης για το θέμα υπ' αρ. 15. 
Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. λόγω του χαρακτήρα των θεμάτων η ομάδα μας δεν έχει 

προλόβει να αναλύσει το πρόβλημα που παρουσιάζεται και να τοποθετηθεί μέχρι 

τέλους, γι' α"τό Οα παρακαλούσαμε να δοθεί αναβολή. γω να είμαστε πιο έτοιμοι 

την Επόμενη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχει ένσταση στο αίτημα για αναβολή: 

Ο κ. Ε"σταθίο". 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Προφανώς ο κ. Χρίστου εννοεί τον περί Δικαστηρίων (Γροποποιητικό) Νόμο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ναι, εκείνο είχα ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Όσον αφορά τον περί Ποινικής Δικονομίας δεν έΧΕΤΕ ... Δεν έχουμε ένσταση, 
διότι ζητήθηΚΕ πρόγματι από τους συναδέλφους η Ευχαιρία να μελετηθεί καλύτερα 

το θέμα και να εκφρόσουν ά..-ιοψ1} την επόμενη φορό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α ΜΑΡΚIΔΗΣ: 

Είναι μαζί η Έκθεση. 
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εΥ. εΥΣΙΆθ ΙΟΥ: 

Εγώ στο xέρ~ μου έχω τον περί Δ~καστηρίων ξεχωρ~στά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Είναι τρία, xiιρ ιε Ευσταθίου. Το 13 και το 14 έχουν κοινή Έκθεση. 
Ο Χ. ΑΡLOτοφό.νης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ : 

-

Κύριε Π ρόεδρε. η επιχειρηματολογία για τον περί Ποινικής Δικονομίας και η 

επιχειρηματολογία για τον περί Δικαστηρίων είναι ακριβώς η ίδια και οι διατάξεις 

είναι οι ίδ ιες και γίνονται οι δύο τροποποιήσεις στους δύο νόμους, για να είναι 

ταυτόσημες οι διατάξεις και οι πρόνοιες αυτών των νόμων. Συνεπώς, εκείνο το 

οποίο θα λεχθεί για το ένα. θα λεχθεί και για το άλλο. Άρα. αν θα μπούμε στη συζή· 

τηση. να πούμε τις απόψεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή 11 εισήγηση είναι να αναβληθούν ΜΙ τα τρία σχέδια νόμου. Είναι δύο 
Εκθέσεις για τρία σχέδια νόμου. Α ναβάλ.λovται λΟΙί'τόν όλα για .,' 

Ο Χ. Ευσταθίο\!. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθ ΙΟΥ : 

Κ ύριε Πρόεδρε. δεν είναι ορθό. Δεν έxε~ σχέση η τροποποίηση το\l περΙ Δ~κα

στηρίων Νόμου με την τροποποίηση του Νόμου περί Ποινικής ΔικονομΙας. που 

εισάγει θεσμούς πολύ ωφέλιμο\lς οι oπoίo~ προάγουν ανθρώπινα δικαιώματα και 

εκσυγχρονίζουν το δίκαιό μας. Για τα θέματα αυτά. για να φθάσουν μέχρι του 

σημείου της E.ί·nψfιφιστ'ις τους . και κόπος και μόχθος κατεβλήθη μεγάλος και επιτέ

λους και εμείς οφειλουμε να δώσουμε στο λαό αυτό εκείνα τα αγαθά τα οποία 

απολαμβάνουν οι άλλοι λαοί της Ευρώπης. Εφόσον δεινοπαθούμε κατ' άλλο τρόπο, 

όπως ξέρουμε όλοι μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε μπει στην ουσία, κύριε EuotGeLO\l, ενώ μιλούμε για τη διαδικαοία τώρα. 

Ομιλείτε για τον περί Δικαστηρίων 

(Τροποποιητικό) Νόμο του 1992; 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Γιατί να μη διαβάσω την Έκθεση του περί Διχονομίας Νόμου; 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Διότι έχει κοινή Έκθεση με το άλλο. 

ΕΥ . ΕΥΣΤΑθIOΥ: 

Ε . ας ε ίναι. ας κάνουμε τον κόπο να διαβάσουμε δύο φορές ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ . ΚΥΠΡIΑΝΟΥ : 

Κ ύριε Πρό~. το θέμα δεν είναι μόνο στην Έκθεση' μ.ϊτορεΙ να μην το έχει δΗ 

ο κ. συνάδελφος. Οι τρεις προτάσεις νόμου έχουν ενσωματωθεί σε ένα νόμο και 

είναι ένας κοινός νόμος. Γ ι' αυτό υπάρχει το πρόβλημα να ψηφιστε ί μέρος του 

νόμου αυτή τη στιγμη. Καταλάβατε: Άρα. από αυτή την άπΟψη ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο Χ. Α γα.,'τίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω την Εντύπωση ότι, αν ηταν ξεχωριστή η 'ExOrnTl, εντελώς 
ξεχωριστή για το θέμα της Ποινικής Δικονομίας θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε την 
πρόταΟll νόμου. Αλλά. αν προσέξει κανείς την Έκθεση, σχετίζονται και τα δυο νομο

θετήματα με το τρίτο. Σκοπός 111ς πρώτης πρότασης είναι η τροποποίηση του περί 

Ποινικής Δικονομίας Νόμου. ώστε να εκδίδεται ένταλμα συλλήψεως σε περΙΠτωσrι 

που τίθενται ενώπιον του δικαστή επαρκείς λόγοι X,L •. Σκοπός ΤΟ\! δεύτερου είναι 
να τροποποιηθεΙ ο περί Δικαστηρίων Νόμος, ώστε τα δικαστήριο που έχουν ποινική 

δικαιοδοσία. να έχουν εξουσία να κηρύξουν άχυρα τα εντάλματα που αναφέρονται 
προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΑγαπΙου. εν πάση περιπτώσει δε νομίζω πως θα χαλάΟΗ ο κόσμος, αν 
αναβληθούν και τα τρία για ης 30 του μηνός. 
Γ . ΑΓΑΠ ΙΟΥ; 

Είμαι υπέρ της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Λοιπόν. γι' αυτό το λόγο. αν δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλονται. Και προχω

ρούμε στα επόμενα θέματα, τα υπ' αρ. 16 και 17, που είναι "Ο περί Τηλεοπτικών 
Σταθμών Νόμος του 199 Ι" (πρόταση νόμου) και "Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών 
Νόμος του 199'2". τα οποια έχουν κοινή Έκθεση. Καλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων να αναγνώσει την Έκθεση των 

Επιτροπών Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών στο Σώμα. Την επόμενη 

φορά που θα εΙναι δύο Ε..ιτροπές μαζί θα την αναγνώσει ο κ. Κατσουρίδης. Είναι 

εκ περιτροπής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

ΤΟ δικό μου μισό το παραχωρώ στον κ. Πιποκοπ(τη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει μισό. κύριε ... Ένα ε(ναι, να το πει ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βάλε την "πατερημή" στην τσέπη, κύριε Kατσoυρtδη. Προχωρήστε. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛ ΙΔΗΣ: 

ΚΟ Ι ΝΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ ΙΥΓΚΟΙΝΩ

ΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ ΚΑ Ι ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ Π ΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡ1 ΤΗΛΕΟΠΤιΚΩΝ ΣΤΑθΜΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ 
ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ Π ΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕ ΙΤΑ Ι ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΛΕΟΠΤΙΚΩΝ 

ΣΤΑθΜΩΝ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1992" 
ΚοινοβοΥλεΥτική ει.ΙΤQQΠή 

ΣVYΚΩ~νωνιών και ΈργωΥ 

ΠαQόντες: 

ΝτΙνος Μιχαηλίδης. Πρόεδρος 

ΝΙκος ΠιποκοπΙτης 

Ανδρίας Μούσκος 

ΙσΙδωρος Μακρίδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργ(ου 

Κ(κης ΚαζαμΙας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Κοινοβουλευτική Επιτοοπή 

Εσωτερικιόν 

ΠαQόV1ες:: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημ'ήτρης ΚοντΙδης 

Κ ίκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμ'ής 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος ΕυσταΟίου 

Δώρος θεοδώρου 

Οι Κοινοβουλευηκές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών 

μελέτησαν από κοινού την υπό αναφορό: πρόταση νόμου σε τρεις συνεδρίες τους 

που πραγματοποι'ήθηκαν στις 20 και 27 ΙανουαρΙου και στις 10 Μαρτίου 1992. Στη 
συνέχεια οι δύο Επιτροπές εξέτασαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου και 

το\lς Κανονισμούς για την ιδιωηκή ραδιοφωνία μαζί με το νομοσχέδιο και τους 

Κανονισμούς για τους τηλεοπτικούς σταθμούς, που είχαν στο μεταξύ κατατεθεί στη 

Βουλ'ή σης 26 ΜαρτΙο\l 1992, σε τρεις νέες συνεδρίες που πραγματοποι'ήθτικαν στις 
3 ι ΜαρτΙο\l και στις 6 και 15 Απριλίου 1992. Σης συνεδριάσεις των δύο Επιτροπών 
'ήταν παρόντες και οι εισηγητές της υπό εξέταση πρότασης νόμου κ. Τ. Πα.."'tα

δόπουλος και Α. Μαρκίδης, ενώ σε μερικές από αυτές παρέστησαν και οι 

Βουλευτές κ. Τ. Χατζηδημητρίου και Ν. Ρολάνδης. 

Στα πλαίσια της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου και του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου, οι Κοινοβουλευτικές Ε,"'tιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Εσωτερικών εί.χαν την ευκαιρία να ακούσουν ης απόψεις του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων και εκπροσώπων του Υπουργείου του, του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και λειτουργών το\} Γραφείου του, εκπροσώπων του 

Υπουργείου Εσωτερικών, της Αρχ'ής Τηλεπικοινωνιών κυπρου, του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Συντακτών Κύπρου. 

του Συνδέσμου Εκδοτών Εφημερίδων και Π εριοδικών Κ ύπρου. της Κ υπρι.ακ'ής 

Ομοσπονδίας Πoδoσqχ:ιίΡOυ (ΚΟΠ). των ιδιωτικών ραδιοσταθμών ~PAΔlO 

ΑΣΤΡΑ". "ΡΑΔΙΟ ΠΡΏΤΟ" και "ΡΑΔΙΟ ΣΟΥΠΕΡ". του ραδιοτηλεοπτικού σταθμού 

"Ο ΛΟΓΟΣ". του Παγκύπριου Συνδέσμου Ελεύθερης Ραδιοφωνίας (ΠΑΣΕΡ) και 

των ραδιοσταθμών της Λάρνακας. 

Οι δύο Κοινοβουλευτικές επιτροπές είχαν ει"'tίσης την ευκαιρία να μελετ'ήσουν 

μεγάλο αριθμό υπομνημάτων σχετικά με τα υπό εξέταση σχέδια νόμου και τους 

KανoνισμoUς για την ιδιωτική ραδιοφωνία και τηλεόραση αλλά και σχετικά με το 

θέμα "ραδιοτηλεόραση" στο σύνολό του. 

Με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βο\lλή από τους 

Βουλευτές εκλογικ'ής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Α. Μαρκίδη και Τ. Παπαδόπουλο. 

σκοπείται η δημιουργία του αναγκαίου \'ομικού πλαισίου για την ίδρυση, εγκατά

σταση και λειτουργία τηλεοπτικών σταθμών στα πλαίσια της σύγχρονης τάσης που 

παρατηρείται διεθνώς για την καθΙΙρωση της πολυφωνίας στα μέσα μαζικ'ής επικοι

νωνίας. 
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Σύμφωνα με τους εισηΥΤ1τές της υπό αναφορά πρότασης νόμου, στόχος της 

κατάθεσής της ήταν να πιεστεΙ η κυβέρνηση να ετοιμάσει και να καταθέσει Κανονι

σμούς για την ιδιωτική ραδιοφωνία και να καθορίσει το νομικό πλαίσιο για τη 

λειτουργία της ιδιωτικής τηλεόρασης, αφού ανάλογη προσπάθεια του Βουλευτή κ. Δ. 

Ηλιάδη στο παρελθόν προσέκρουσε στη δικαιολογία της κυβέρνησης ότι, για να 

λειτουργήσει η νομοθεσία για την τηλεόραση, πρέπει να συνοδευτεί με Κανονισμούς, 

των οποίων η ετοιμασία δεν είναι εύχολη και CL .. ·tattel πολύ χρόνο. Γι' αυτό και οι 

εισηγητές της υπό συζήτηση πρότασης νόμου ενσωμάτωσαν σ' αυτή και Κανονι

σμούς που έχουν ως βάση τους κανονισμούς που ισχύουν στην Α ΎΥλΙα για το Β BC. 
Ειδικότερα με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου επιδιώκεται μακροπρόθεσμα: 

(α) Η κατάργηση του κρατικού μονοπωλ[ου στον τομέα της τηλεόρασης και η 

καθιέρωση της πολυφωνίας. 

(β) Η καλύτερη προστασία των δικαιωμάτων του πολίτη. 

(γ) Η υποβοήθηση του πολίτη στην άσκηση του δικαιώματος ελεύθερης 

έκφρασης και διακίνησης ιδεών και απόψεων. δικαU()j.Lατα που 

προβλέπονται και xaYOXυQ<oVOvrat στο Σύνταγμα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. 

(δ) Η πρακτική συμπλήρωση των δημοκρατικών και συνταγματικών 

δικαιωμάτων του πολίτη. 

(ε) Η διασφάλιση του δικαιώματος ελεύθερης λήψης και μετάδοσης 

πληροφοριών και ιδεών για την αντικειμενική. αμερόληΠτη και 

ολοκληρωμένη ενημέρωση του πολΙτη για όσα συμβαίνουν Ύ\ιρω του. 

(στ) Ο σεβασμός των ιδεωδιίιν της δημοκρατ!.ας και των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων. 

Σύμφωνα με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου. αρμόδια αρχή για την έκδοση και 

ανανέωση άδειας ίδρυσης. εγκατάστασης και λειτouρy!.ας τηλεοπτικού σταθμοίι είναι το 

Υπουργικό Συμβοίιλιο. Προτείνεται ακόμα η σίισταση ε.τταμελούς Συμβουλευτικής 

Επιτροπής Τηλεόρασης, για να συμΒουλείιει την αρμόδια αρχή. Για τη χορήγηση 

άδειας λειτουργί.ας τηλεοπτικοίι σταθμού θα πρέπει οι αιτητές να έχουν: (α) τη 

σχετική οικονομική δυνατότητα, (Β> άρτιο τεχνικό εξοπλισμό και (γ) τέτοια πείρα 

και τέτοιες γνώσεις. ώστε να διασφαλιζεται η ποιότητα των προγραμμάτων. Με 

τους Κανονισμούς που (L'Τοτελοvν μέρος της υπό αναφορά πρότασης νόμου ρυθμί

ζoντα~ μεταξίι άλλων θέματα σχετικά με την άδεια. τα προγράμματα και τις διαφημί
σεις. 

Στη διάρκεια της μελέτης της πιο πάνω πρότασης νόμου. η κυβέρνηση κατέθεσε 

στη Βουλή νομοσχέδιο και Κανονισμοίις για την ίδρυση, εγκατάσταση και 

λειτουργ{α τηλεοπτικών σταθμών. Συμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνο

δείιει το νομοσχέδιο. στόχος του είναι η νομοΟετική ρίιΟμιση των θεμάτων που 

αφορούν την ίδρυση. εγκατάσταση και λειτουργία τrιλεoπτικών σταθμών, ώστε να 

διασφαλιστεί η πολυφωνία. να διευκολυνθεΙ η λήψη και μετάδοση ιδεών και πληρο
φοριών και να προστατευθεΙ το δικαίωμα του κοινού για αντικειμενική. αμερόληπτη 

και oλoκλrιρωμένη ενημέρωση. 

Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. που στηρίχθηκε σε μεγάλο βαθμό στις 

πρόνοιες της νομοθεσίας για τους ραδιοφωνικούς σταθμοίις (Νόμος Αριθμός 120 
του 1990). προβλέπεται ανάμεσα σ' άλλα η σύσταση Συμβουλευτικής Ε..'Τιτροπής , η 

οποί.α θα συμβουλεύει την αρμόδια αρχή, δηλ. το Υπουργικό Συμβούλιο, για τη 
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χορήγηση ή την ανάκληση άδειας λειτουργίας τηλεοπτικού σταΟμού. καΟορί.ζονται οι 

όροι λειτουργίας τηλεοπτικού σταθμού και οι βασικές αρχές που πρέπει να διέπουν 
τις εκπομπές και προβλέπεται η έκδοση Κανονισμών για τη ρύθμιση διάφορων 
θεμάτων. Οι πρόνοιες του νομοσχεδίου αυτού συμπληρώνονται στις λεπτομέρειές 

τους από τους κανονισμούς που ετοίμασε η κυβέρνηση σε συνεργασΙα με ξένο eμπει· 

ρογνώμονα. 

Οι πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε σύγκριση με τη νομοθεσία για 
το\lς ραδιοφωνικούς σταθμοίις διαφέρουν στο θέμα της διάρκειας ισχύος της άδειας, 
η οποία αυξάνεται για τους τηλεοπηκοίις σταθμοίις από 3 σε 5 χρόνια με τη δυνατό· 
τητα ανανέωσής της για άλλα πέντε χρόνια, στο θέμα της εξαίρεσης τωΎ δήμων ο...ό 

τον κατάλογο όσων δικαιούνται Ύα υποβάλουν αίτηση για άδεια Ιδρυσης τηλεο· 
πτικού σταθμού, στο θέμα της διείιρυνσης των λόγων για τους ο. •• οίους αΎακαλεΙται 
άδεια λει τouργΙας τηλεοπτικού σταθμοίι και στο θέμα του χρόνου κατά ΤΟΎ οποίο ο 

αδειοίιχος τηλεοπτικός σταθμός υποχρεούται να φυλάσσει τις ταινίες ο οποίος 

μειώνεται από τρεις μήνες σε σαράντα πέντε μέρες. 

Με υπόμνημά τους προς τις δύο Επιτροπές το ΡΙΚ, η Ένωση Συντακτών 

Κύπρου και ο Σύνδεσμος Εκδοτών Εφημερίδων και Περιοδικών Κύπρου εισηγή· 

θηκαν αρμόδια αρχή για θέματα ραδιοτηλεόρασης να είναι ανεξάρτητη αρχή ραδιο· 

τηλεόρασης, αντί του Υπουργικού Συμβουλίου που προτείνεται με τα υπό εξέταση 

σχέδια νόμου. με τη συμμετοχή σ' αυτήν εκπροσώπων των αρμόδιων Υπουργείων, 

νομομαθών, δικαστικών. δημοσιογράφων κ.ά. 

Με την πιο πάνω εισήγηση δε διαφωνησε ο Υπουργός Συγκοινωνιών και 

Έργων. ο οποίος σε σ-ι:ετική επιστολή του προς τις δύο Επιτροπές. ημερoμτr 
νΙας 8 Απριλίου 1992. ανέφερε ότι "το θέμα της ίδρυσης ανώτατης αρχής ραδιοτηλε
όρασης μ.ι.ορεΙ να μελετηθεί σε κατοπινό στάδιο και υπό το φως της πείρας που θα 

αποχτηθεΙ ~. 

Στην (δια επιστολή του ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων δηλώνει ότι η 

κυβέρνηση στην προσπάθεια για υποβοήθηση της ιδιωτικής τηλεόρασης και της 

πολυφωνίας έχει την πρόθεση να προωθήσει τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας 

με σκοπό την ατελή εισαγωγή των αναγκαίων μηχαVΗμάτωΎ, περιλαμβανομένων των 

πομπών. των κεραΙων. του εξοπλισμού ραδιοθαλάμων. των κασετών. των δίσκων 

κτλ .• προς όφελος των ιδιωτικών ραδιοσταθμών. E.ίLιίρόσθετα η κυβtρνηση 

προγραμματίζει να ζητήσει από τη Διεθνή Ένωση Τηλεπικοινωνιών να εγγράψει στο 

Αρχείο Καταγρ«φής ΣUΧνOτήτων τις συχνότητες που θα χρησ~μoπoιεί κάθε ιδιω· 
τικός τηλεοπτικός σταθμός και την προστασΙα παράλληλα των εκποιιπών των 

σταθμών Q...ό τις παρεμβολές ξένων ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. Ο Υπουργός, 

χαταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, δήλωσε επίσης ότι θα χορηγηθούν στους 

τηλεοπτικοίις σταθμούς τα αναγκαία κανάλια, ώστε να μπορούν να εκπληρώνουν 

την ο...οοτολή τους, και ότι θα ζητηθεί από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου να 

καθορίσει τις χρεώσεις για τη χρησιμοποίηση των υπηρεσιών της Αρχής (L.ό ιδιωτι

κούς σταθμούς στα χαμηλότερα δυνατά επίπεδα. 

ΟΙ Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών 

ομόφωνα επικροτούν την ανάγκη νομοθετικής ρίιθμισης της ιδρυσης και λειτουργίας 
τηλεοπτικών σταθμών. Με γνώμονα τη γενική αυτή θέση οι δύο Επιτροπές προχώ· 

ρησαν στη λεπτομερειακή μελέτη των σχεδιων νόμου που παραπέμφθηκαν ενώπιόν 
τους με βόση τις θέσεις που προβλήθηχαν ο...ό τους εισηΥητές τους και τις Q..ίδψεις 

που εκφράστηκαν από τις ενδιαφερόμενες πλευρές. Οι δύο Επιτροπές έκριναν 
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σκόπιμο και διαδικαστικά εJtιβεβλημένo να προχωρήσουν σε πρώτο στάδι.ο στη 

μελέτη και προώθηση της ψήφισης της πρωτoγενoUς νομοθεσίας. αφήνοvtας τους 
Κανονισμούς τους οποίους θεωρεί θέμα προτεραιότητας για περαιτέρω εξέταση. 

Με βόση τη μελέτη των δύο Επιτροπών ΚΡΙΟ1}κε αναγκαίο να ετοιμαστεί νέο 

κείμενο σε αντικατάσταση τόσο της υπό αναφορά πρότασης νόμου όσο χαι του 

νομοσχεδίου. ώστε: 

(α) Η Συμβουλευτική Επιτροπή να συμ[ioυλεύει την αρμόδια αρχή χαι για 

την ανάκληση ή την τροποποίηση άδειας και όχι μόνο για τη χορήγηση ή 

ανανέωσή της. 

(β) Να προστεθεί στο υπό εξέταση νομοσχέδιο αντί στους Κανονισμούς η 

πρόνοια που παρέχει τη διακριτική ευχέρεια στο Υπουργικό Συμβούλιο 
να εκδLδει άδεια. 

(γ) Να παρασχεθεί η δυνατότητα και στους δήμους να εξασφαλιζουν άδεια 

λειτουργί.ας τηλεοπτικού σταθμού, αν το επιθυμούν. με την υιοθέτηση της 
ανόλΟΥης διάταξης που περιλαμ~νεται στο νόμο για τους 

ραδιαρωνικούς σταΟμούς. 

(δ) Να απαγορευτεί σε νομικά πρόσωπα και εξαρτημένες εταιρείες , καθώς 

και σε φUΣικά πρόσω..ία που είναι συγγενείς μέχρι χαι του τρίτου 

βαθμού. να κατέχουν μετοχές τηλεοπτικού σταθμού που ξεπερνούν το 

ποσοστό του 25%. 

(ε) Η διάρκεια της ισχύος της αρχικής άδειας λειτουργίας τηλεοπτικού 

σταΟμού να αυξηθεί α,τό 5 σε 10 χρόνια. δεδoμtνoυ ότι απαιτείται ψηλή 
κεφαλαιουχική δαπάVTΙ γ ια μια Ίέτοια επένδυση, η οποία θα μπορεί στη 

συνέχεια να ανανεώνεΊαι για 5 χρόνια κάθε φορά. 

(στ) Να διαγραφεί η πρόνοια Ίου υπό συζήτηση νομοσχεδίου που προβλέπει 

την ακροαματικότητα ενός σταθμού ως πρόσθετο κριτήριο για τη 

χορήγηση και την ανανέωση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και 

λειτουργίας του, γιατί ΊΟ στοιχείο αυτό εί\'σΙ δύσ,.ι;ολο να υπολογιστεί 

επακριβti.lς, αλλά χαι για να δοΟεί η ευχέρεια σε ορισμένους σΊαθμούς να 

προσφέρουν προγράμματα υψηλής ποιότητας ή πολύ εξειδικευμένα, έστω 

κι αν α\Πά δεν έχουν μεγάλη ακροαματικότητα. 

(1;) Να τροποποιηθεί η σχετική διάΊαξη tou uπό αναφορά νομοσχε6ιου. ώστε 
οι ταιν{ες να φυλάσσονται αυτούσιες για tJ-ττά μέρες μετά τη μεΊάδοσή 

τους και για 45 μέρες όσον αφορά ΊΟ ηχητικό τους μέρος, χι α\Πό για να 
προστατεύεται το κοινό σε περΕπτωση που θέλει να λάβει νομικά μέΊρσ.. 

αν κρΙνει ότι το περιεχόμενο κάποιας εκπομπής το προσβάλλει. 

(η) Να κατοχυρωθεΙ η ίση μεΊαχεΙριση των κομμάΊων τόσο κατά τη διάρκεια 

προεκλογικής xeeLόδou όσο και σε μη προεκλογική περίοδο και να 
ακολουθείΊαι η ρύθμιση που ισχύει κάθε φορά για το θέμα αuτό στο ΡΙΚ. 

(θ) Να διαγραφεί η πρόνοια που δεν επιτρέπΕΙ στις Ίοπιχές αρχές να 

επιβάλλουν φόρους, Ίέλη και επιβαρύνσεις για .η λειτουργία 

τηλεοπτικών σταθμών. 

(ι) Να μην ισχύουν για τους ιδιωτικούς τηλεοπτιχούς σταθμούς πρόνοιες 

δuσμενέστερες α.ι'tό τις πρόνΟΙΕς ποu ισχίιουν για το ΡΙΚ όσον αφορά τον 
χώδιχα διαφημίσεων. 



2377 

(ια) Να εισαχθεί πρόνοια ~oυ να παρέχει τη δυνατότητα παρoχ~ς 
προσωρινής άδειας λειτουργίας τηλεοπτικού σταθμού. μέχρι να 

ρυθμιστεΙ ολοκληρωτικά το θέμα με την έΥκριση από τη Βουλή και των 

Κανονισμών για τους τηλεοπτικούς σταθμούς. 

ΟΙ Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών 

ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά σχεδΙου νόμου σε 

νόμο. όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

Με την εuκcnρία αυτή σι δύο Επηρο::τές δηλώνουν έτοιμες να μελετήσουν σε 

ευθετότερο χρόνο το Οέμα της !.δρυσης ανεξόρτητης αρχής ραδιoτηλtόρσ.σης και 

άλλα γενικότερα. θέματα :πολιτικής που αφορούν το θέμα "ραδιοτηλεόραση". ώστε να 
δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος για πληρέστερη και διεξοδικότερη μελέτη των εγειρό

μενων ζητημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι. πριν δώσω το λόγο, θα σας παρακαλέσω, όταν ο Πρόε. 

δρος της Επιτροπής διαβάζει την Έκθεση, να υπάρχn ησυχία, διότι πράγματι ·και 

από τη δική μου πείρα· είναι πολύ άσχημο το αΙσθημα του ομιλητού ή εκεΙνου που 

διαβάζει μια Έκθεση, να τη διαβάζει και οι άλλοι να μην ενδιαφέρονται καθόλου. 

Είναι θέμα ελάχιστου σεβασμού προς τους συναδέλφους μας·Προέδρους των 

Επιτροπών να παρακολουθούμε την 'Εκθεση. 

Υπάρχουν O~Hλητές επΙ θέματος αρχής: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε. θα μιλήσω επΙ θέματος αρχής μια παράκληση θέλω να 

κάνω. Επειδή η Έκθεση κυκλοφόρησε σήμεΡCΙ, ναι, σήμερα -δε θέτω θέμα αναβολής· 

και επειδή έχει γίνει σειρά από τροποποιήσεις και δε βλέπω να περιγράφονται όλες 
στην Έκθεση· θα παρακαλέσω να μας boθεΙ το κείμενο ττις νομοθεσΙαςΕ. εγώ δεν το 

έχω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δόθηκε σήμερα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Α, δόθηκε σήμερα. Εντάξει, ανακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέλω να υπενθυμίσω ότι ό.λλαξε η ημέρα της συνεδρίας από Παρασκευή σε 

Πέμπττι, όμως δεν υπάρχει κανένα θέμα, γιατ' κυκλοφόρησαν τα σχετικά. 

Υπάρχουν ομιλτιτές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλώ την έντιμτι 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδιου, τι οπο{α θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και τιοιν αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Αρμοδιόττιτες Επιτροπής. Άρθρο 3. 
Ίδρυση, εγκατάσταση και λειτουργία τηλεοπτικών σταΟμών. Άρθρο 4. 
Σκοπός ίδρυσης τηλεοπτικών σταθμών. Άρθρο 5. 
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'Αδεια (δρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας τηλεοπτικού σταθμού. 'Αρθρο 6. 

Είδη άδειας. Άρθρο 7. 

Αριθμός αδειών. 'ΑρΟρο 8. 

Περιορισμο( στην έκδοση αδειών. 'Αρθρο 9. 
Αίτηση για άδεια. Άρθρο 10. 

Άδεια. Άρθρο Ι Ι. 

Όρo~ χορήγησης και ανανέωσης άδειας [δρυσης, εγκατάστασης και λεηουρ-

γίας τηλεοπτικού σταθμού. Άρθρο 12. 

Μορφή άδειας. Άρθρο 13. 
Ανάκληση άδειας. ΆρΟρο 14. 

Αρχές που διέπουν τις εκπομπές. Άρθρο 15. 

Δυσφήμιση. 'Αρθρο 16. 

Ισότιμη μεταχείριση των κομμάτων. Άρθρο 17. 

Αντίγραφα εκπομπής. Άρθρο 18. 

Διαφημίσεις. Άρθρο 19. 
Ποινικά αδικήματα. Άρθρο 20. 

Οικονομικά τηλεοπτικών σταθμών. Άρθρο 21. 

ΚανονισμοΙ Άρθρο 22. 

Επιφύλαξη. Άρθρο 23. 

προσωρινές άδειες. ΆρΟρο 24. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα. α ... 'Ιό το Ι μέχρι και το 24 εγκριΟούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 24 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. παρακαλώ την έντιμη Γραμματέα να προβεί στην 

τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Q παρών Νόμος θα αναφέΡΕται ως ο ΠΕρί Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος του 

1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο και θα 

ακούσουμε τον Καλό Λόγο από το Λόγο, νομίζω. 

(Γέλια ) 

Προχωρούμε στο Ε.-τόμενο θέμα, το υπ' αρ. 18 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, 
που είναι ''Ο περί της Συμβάσεως της Γενεύης για την Προστασία των Παραγωγών 

Φωνογραμμάτων από μη εξουσιοδοτημένη Αντιγραφή των Φωνογραμμάτων τους 

Νόμος του 1991". Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.ι-τιτροπής 
να αναγνώσει την Έκθεση της Επηροπής του στο Σώμα. 
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Μιχ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑ Ι Β ΙΟΜΗ

ΧΑΝ ΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣχΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ! ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ 

ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΤΗΣ ΓΕΝΕΥΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣ ΙΑ ΤΩΝ ΠΑΡΑΓΩΓΩΝ 

ΦΩΝΟΓΡΑΜΜΑΤΩΝ ΑΠ Ο Μ Η ΕΞΟΥΣ ΙΟΔΟΤΗΜΕΝΗ ΑΝΤΙΓΡΑΦΗ ΤΩΝ 

ΦΩΝΟΓΡΑΜΜΑΤΩΝ ΤΟΥΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: 

M~χαλό:κης Κυπριανού, Π ρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

θόσος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Οκτωβρίου 199 1 
και στις 2 Απριλ{,ου 1992. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ

θηκαν εκ..'ρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. εταιρειών που εισάγουν στην Κύπρο δίσκους 

και κασέτες, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Καταστηματαρχών Δίσκων και 

Κασετών (ΣΥ.ΚΑ.ΔΙ,ΚΑ.). 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική κύρωση της Σύμβασης 

για την Π ροστασία των Παραγωγών Φωνογραμμάτων από fIll Εξσυσιοδοτημένη 

Αντιγραφή των Φωνσγραμμάτων τους, που έγι~ε στη Γενεύη στις 29 OκτωjψΙoυ 1971, 
μετά την Απόφαση του Υπουργικού ΣυμβουλΙου με αριΟμό 35.384 και ημερομηνία 

20 Απριλίου 1991 \'0 προσχωρήσει η Δημοκρατί.α της Κύπρου στη Σύμβαση αυτή. 

Ειδικότερα με τη νομοΟεσία που προτείνεται επιδιώκεται η συμπλήρωση της 

νομοθεσίας της Κ ίιπρου στον τoμtα της προστασίας της πνευματικής ιδιοκτησίας , 

με την απαγόρευση της μη εξουσιοδοτημένης αντιγραφής και κυκλοφορίας φωνο

γραμμάτων. Για τους σκοπούς της Σύμβασης αυτής ο όρος "φωνΟΥράμματα" 

σημαίνει οποιαδήποτε α.ι,οκλειοτικά ακουστική συναρμολόγηση ήχων μιας εκτέ

λεσης ή άλλων ήχων. 

Σύμφωνα με όσα κατέΟεσε στην Επιτροπή η Έφορος Εταιρειών και ΕπΙσημος 

Παραλήπτης, με την κύρωση της Σύμβασης αυτής θα προστατευθεί από τη μια η 

πνευματική δημιουργία στΟ'ν τομέα αυτό, αφού πολλΟ'ί δίσκοι και πΟ'λλές κασέτες 

εισάγονται και ανα.ι,αράγονται στην Κ ύπρΟ' χωρίς την άδεια των δημιουργών τους. 

με απΟ'τέλεσμα η Κύπρος να μην έχει καλό όνΟ'μα στον τομέα αυτό και από την άλλη 

θα βοηθηθούν οι KίIXQLOt καλλιτέχνες και θα δημιουργηθεΙ πρόσφορο έδαφος για 

εγκατάσταση στην Κ ΙΙπρο νέας τεχνολογίας στον τΟ'μέα αυτό. Η προστασία που 
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πα~χει η Σύμβαση αυτή δε θα μπορεί να είναι μικρότερη από 20 χρόνια. ενώ γ[νο· 
νται σκέψεις στα πλαίσια της διεθνούς γενικής σύμβασης δασμών και εμ..-cορ{ου να 

επεκταθεί στα 50 χρόνια. Μέλη στη Σύμβαση αυτή είναι ήδη 44 χώρες, από ης 
οποίες οι πλείστες είναι ευρωπα·ίκές. Ειναι επίσης μ~λη οι Ηνωμένες Πολιτείες της 

Αμερικής, η AUΣΤραλ{α και η Ια.-cωνία. καθώς και χώρες της Λαηνικής Αμερικής και 

της Αφρικής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμ.'Ι,ορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και συνεκτίμησε τα oφiλη που θα έχει η Κύπρος 

από την προσχώρησή της στη Σύμβαση αυτή, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση του υπό εξέταση νομοσχεδίου σε νόμο, με έναρξη ισχύος την 1 η Ιανοοορίου 
1993, ώστε να δοθεί χρόνος σε όσους τυχόν επηρεάζονται να ενεργήσουν ανάλογα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ την έντιμη 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου, η οποία θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Πίνακας, Μέρος Πρώτο. Μέρος Δεύτερο. 'Αρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Άρθρο 3. 

Έναρξη της ισχύος 10υ παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι, 2, μαζί με τον Πίνακα, M~ρoς Πρώtο. 
Μέρος Δεύτερο. 3 και 4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα. 1,2, μαζί με τον ΠΙνακα. Μέρος Πρώτο. 

Μέρος Δεύτερο, 3 και 4 εγκρΙνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Παρακαλώ 'Ιην έντιμη Γραμματέα να προβεί στην 

τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ, η οπο(α θα γίνΗ δι' αναγνώσεως του tLtAOU μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεtαι ως ο περί της Συμβάσεως της Γενεύης για την 

Προστασία των Παραγωγών Φωνογραμμάτων από μη Εξουσιοδοτημένη Αντιγραφή 

των Φωνογραμμάτων τους Νόμος του] 992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφίιρσ.) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο και η 

σύμβαση κυρούται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 19 στη σημερινή ημερήσια διάταξη. 
που είναι "Ο περι Πυροβόλων Όπλων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992~. Καλώ 

τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Eπ~τρoπής να αναγνώσει την Έκθεση 

της EπLtΡOnTj; του στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ το 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕ ΙΤΑΙ ~O ΠΕΡΙ ΠΥΡΟΒΟΛΩΝ ΟΠΛΩΝ 

(ΓΡΟΠΟΠ ΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες:-

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτιδης 

Κίκης ΓιάΥχου 

ΧρΙστος Πουργουρ[δης 

Δημήτρης Συλλοίιρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Ko~νoβoυλ.ευτική Ε..-τιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρι.ο της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλ(ου 1992. Στη νννεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών κα~ του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, οι οποίοι ανέλυσαν τους 

σι<οπούς και τις επιδι(οξεις του υπό αναφορό: νομοσχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επέκταση της εφαρμογής των 

προνοιών της νομοθεσΙας για τα πυροβόλα όπλα (Νόμος Αριθμός 38 του 1974) και 
στα ειδικά όπλα που χρησιμοποιούνται στα σφαγεία για τη θανάτωση των ζώων. Με 

την τροπολογία που προτεΙνεται επιδιώ-ι<εται η ρύθμιση της εισαγωγής, κατοχής, 

μεταφοράς και χρήσης των ειδικών αυτών όπλων, αφού αυτά έχουν κηρυχθεί eλεγ

χόμενο είδος για οχοπούς εισαγωγής στη Δημοκρατία. 

Η Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος ά9χής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής. παρακαλώ την έντιμη 

Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδtoυ, η οποΙα θα γίνει δι' 

αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποί110η του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένστασ11 όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν: 
Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρΟρα Ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 
Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Παρακαλώ την έντιμη Γραμματέα να προβεί στην 

τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποΙα Οα γίνΕΙ δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Π υροβόλων Όπλων (Γρoπoπo~η

τικός) Νόμος του Ι 992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το υπ' αρ. 20 στη σημερινή ημερησια διάταξη, 
που είναι "Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης - θέση Σuντηρητη Εγγράφων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικης Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτρο,τής του στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑ!Ο
ΣΥΝΗΣ - θΕΣΗ ΙΥΝΤΗΡΗΤΗ ΕΓΓΡΑΦΩΝ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜΟΙ ΤΟΥ] 992" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Πα.."tογεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάνης ΓεωργΙΟυ 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Απριλtoυ 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλιjθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, οι οποίοι 
ανiλυσαν τους σκοπούς των υπό σιΧ;ητηση Κανονισμών, και του Υπουργείου Δικαι
οσύνης και της ΠΑΣΥ Δ Υ, ΟΙ οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδΕδονται με βόση τα άQθρα 27 
και 87 της νομοΟεσίας για τη Δημόσια Υπηρεσία, σκοπεΙται ο καθo~σμός το\! 
σχεδιου υπηρεσίας για τη θέση του Σuντηρητ-ή Εγγράφων στο ΥΠΟυρ-ΥεΙο Δικαιο
σννης. 

Η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Νομικών. υιοθετώντας τους σκοπούς των υπό 
συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη πάνω σ' αυτούς γνώμη 
της ΠΑΣΥ Δ Υ, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Κύριοι συνάδελφοι. νομίζω ότι θα μπορούσε να υπ-ήρχε επιτυχέστερος τίτλος 
από τον τίτλο του συντηρητη εγγράφων, αλλά, εφόσον δεν υπάρχει, υπάρχουν 
ομιλητές επί θέματος αρχής; Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι Κανονισμοί. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση να εγκριθούν οι ΚανονισμοΙ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εΎΚρΙνονται. 

ΤΟ τελευταΙΟ θέμα στην ημερήσια διάταξTl που είναι έτοιμο σήμερα είναι 
το υπ' αριθμό 21, που είναι ~Oι ΔημοτικοΙ (ΤροποποιητικοΙ) Κανονισμοί Κάτω 
Πολεμιδιών του 1992". Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής να αναγνώσει 
την Έκθεση. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Kύρ~ε Πρόεδρε. αν μου εΠ~ΤΡΙίτετε. επειδή μόλ~ς τώρα ψηφίσαμε νομοθεσία ότι 

δε θα ασχολούμαστε μ' αυτά τα ζητήματα, εισηγούμαι να την ~πανν(.σoυμε" με αυτό 

το θέμα. Να διαγράψουμε το θέμα από την ημερήσια διάταξη και αυτομάτως να [ίναι 

εγκεκριμένο και με βάση τους νόμους κα~ λοιπά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρήστε στην ανάγνωση. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Να το διαγράψουμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν ~ιπoρoύμε να το διαγράψουμε, κύριε Θεοδώρου ... 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Απολογούμαι στον Πρόεδρο της Επιτροπής 

πρώτα απ' όλα. Α ν αυτό το θέμα δεν το συζητήσουμε σήμερα. οι Κανονισμοί θα 

περάσouν ούτως ή όλλως. Γιατί να κάμουμε παράβαση σε αυτό που ψηφίσαμε προη

γουμένως; Είναι θέμα συνέπειας. Ψηφίσαμε νόμο με τον οποίο καταργούμε αυτή την 

υπόθεση. Οι Κανονισμοί θα περάσουν είτε τους ψηφίσουμε είτε δεν τους ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σημειώσαμε την παρατήρησή σας. κύριε Θεοδώρου. Αν δεν υπάρχει οποιοσδή

ποτε όλλος που να συμφωνεί. θα συνεχίσουμε με την ανάγνωση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI ''ΟΙ ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙ ΚΑΤΩ ΠΟΛΕΜ ΙΔΙΩΝ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες : 

Νίκος Κατσουρίδης. Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτtδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική ΕΠΗροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 1992. Στη συνε
δρ(αση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουΡΥεί.ου Εσωτερικών 

και του ΓραφεΙΟυ του Γενικού Εισαγγελέα της ΔημοκρατΙας. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδιδονται με βάση τις πρόνοι.ες των 

άρθρων 4 και 87 της νομοθεσίας για τους Δήμους, σκοπείται η αναΟεώρηση των 
δικαιωμάτων που καταβάλλονται για την κατανάλωση πόσιμου νερού από τους 

δημότες του Δήμου Κάτω Πολεμιδιων, με στόχο την αύξηση, από τη μ~α. των εσόδων 

του Δήμου. για να συντηρείται και να βελτιώνnαι το δίχτυο ύδρευσης και την 

αποτρο,τή. από την άλλη, της άσκοπης σπατάλης νερού, Η Κοινοβουλευτική 
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Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σχοπούς και τις επιδι.ώξεις των υπό εξέταση 

Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Μη υπαρχoiισης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΤΟ υπ' αριθμό 22 θέμα, που εΙναι "Οι περΙ ΚυΒερνητικού Υδατικού Έργου για 
την Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου Βελτιώσεως 

Αμαθούντας Κανονισμοί του 1992", Q.ι"τooiιρεται από την Εκτελεστική Εξουσία. 
Φτάσαμε στο τέλος της Νομοθετικής Εργασίας. 

ΠΡOχωρoiιμε στο Κεφάλαιο Β'. που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 
Εγγράφων. Παρακαλώ τους έντψους Γραμματείς να προβούν στην κατάθεση των 

νομοσχεδίων και των εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

3) Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος ΤΟΊ.! 1992. 

Κατατέθηκαν και τα δύο από το Yltouρytlo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέ~UΤOνται στην Κοινοβουλευτικη Ει"τιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί προυπολογισμού του Πα'VΤιστημΙOυ Κύπρου Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε Q.,.ό το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παρα...έfιπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Προ\.!πολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα...έ~ιπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\.!πολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Εκτάκτου Προσφυγικής Eπιβάρuνσης (Εισαγόμενα EιuτOΡείιματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
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7) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (ΤΡΟΠΟΠΟΙTlτικός) Νόμος του ]992. 

8) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (ΤΡΟΠΟΠΟΙl1τικός) Νόμος 
του 1992. 

9) Ο περί Ει.δικεύσεως ΣυμπλTlρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανα.ττύξεως) 
Νόμος (Αρ. 8) του 1992. 

Τα πιο πάνω κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και 

Π ρουπολογιομού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροιτή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) ΟΙ περί Δικηγόρων (Συντάξεις και ΧΟΡTlγήματα) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 

KatatteTlxav α..ό το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παραπέμπονται otTlV Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1]) ΟΙ περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Άδεια για την Ετοιμασία 

Λογαριασμών ΦορολΟΥητέου Εισοδήματος) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν α..ό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.-τέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπσ.. 

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της 
Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου Βελτιώσεως AμαθoΎVΤας 
Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ.J"tOVtαι στην KoιwβQυλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

\3) Οι περί Γενικού Διοικητικού προσωπικού. θέσTl Πρώτου Διοικητικού 
Λειτουργού (Σχέδι-α Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Υπηρεσιών Εμίτορίου και Βιομηχανίας· θέση Διευθuντή 

Βιομηχανίας (Σχέδια ΥΠΤιρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν Qι"tό το Υπουργείο Εμπορίου και ΒιομηχανΙΟς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 
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ΓΡ Α Μ ΜΑΤΕΑΙ: 

15) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη και παράτασTl των υπηρεσιών 

έκτακτων υπαλλήλων από τον Κιιπριακό Οργανισμό Αθληnομού 

δυνάμει του άρθρου 3( 1)(0) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
εις την Υπηρεσίαν Νομιχιόν Προσώπων Δημοσίου ΔιχαΙΟυ Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε αι-τό το ΥπονρΥε{ο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπnαι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφο που αφορά τη σκοπούμενη πρόσλΊ1ψΊl έκτακτων υπαλλήλων 
στη δημόσια υπηριoLα δυνάμει του άρθρου 3(ι}(α) του περί Προσλήψεως 
ΕκτάΚ'lων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου 

του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολο
γισμού. 

Έληξε η Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕγΥρό:φων. 

Κεφάλαιο r: Ερωτήσεις - Απαντήσεις 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραιπώς) 

Απάνηισιι ημεj}ομιινiας 19 Mnj}tiou 1992 τον Υπου"ΥΟίι Γεωj}Υίας χα! ΦυσιΧών 
ΠόQων κ. Ανδρεα ΓαβQιιlλίδη στην f(lώtqoq ΣΤΙΑ' 61, ημε~μηνίας 20 Σεπτεμ
fSQiou 1991, του 80υλευηί εχλοΥιχιί; πtQιιrέQtιας fiIi<ro" Χ. Γιαννά.χη Oμή~υ. 

"Σχεηκά με το αΙτημα για ασφαλτόστρωση το\! δρόμου Λυσού-Σταυρού της 
Ψώκας σας πληροφορ<tl τα ακόλουθα: 

Ο δρόμος Σταυρού της Ψώκας-Λυσού, πο\! είναι δασικός δρόμος. συντηρείται 
και βεληώνεται από το Τμήμα Δασών ΤΟ\! ΥπουργεΙο\! Γεωργίας και Φ\!σικών 

Πόρων για να εξυπηρετεί τους βασικούς σκοπούς για τους οποίους κατασκευά

σθηκε. δηλαδή τη διαχείριση και την προστασία το\! δάσους. Η κατάσταση του 
δρόμου εί.ναι ικανοποιηηκή για τον πιο πάνω σκοπό και δεν εγείρεται θέμα ασφαλ
τόστρωσής του." 

Απάντηση ημε"ομηνίας 23 MaQtiou 1992 του Yπoυιryoiι Συγκοινωνιών και 'EflYwv 
Χ. Ρένου ΣταυQά.χη στην fQώτηση ΣΤΆ' 72, ημεQορηνίας 27 ΣεπτεμβQίου 1991, 
του Βουλειιτή εΧλοΥιΧής πε(!ιφέ(!ειας Λεμεσού Χ. Aυyεoινoiι Παπαοέ. 

"Σας πληροφορώ ότι ύστερα (ιί1ό σχεηκή απόφαση που λήφθηκε a..1:ό το 

Υπουργικό Συμβoiιλιo στις 15.12.88. με την οποία υιοθετήθηκε το ρομανικό 

σύοτημα γραφής τοπωνυμιών. το Τμήμα Δημόσιων Έργων άρχισε να αντικαθιστά 

τις παλιές οδικές πινακίδες με νέες. στις οποιες οι ονομασίες των κοινοτητων 
γράφονταν πλέον με το εν λόγω σύστημα. 

Επειδή υπήρξαν αντιδράσεις από διάφορις κοινότητες λόγω των διαqχ>ρσ
ποιήσεων στη γραφή των ονομασιών τους. ετοιμάστηκε κατάλογος των τοπωνυμιών 

πον παρουσιάζουν προβλήματα στη μεταγραφή τους με το ρομανικό σύστημα. ο 

0:10(ος παραπέμφΟηκε στη Μόνιμη Επιτροπή Τυποποιήσεως Γεωγραφικών 
Ονομάτων, προκημένου να συμβουλεύσει ως προς τον τρόπο αντιμετώπισης του 
προβλήματος. 

Συναφώς αναφέρεται ότι το θέμα απασχόλησε πρόσφατα και την Επιτροπή 

Παιδείας της Βουλής, η οποία. αφού ενημερώθηκε για τα πιο πάνω, a..-τοφά:σιοε να 
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συγκαλέσει νέα συνεδρία στην οποία να παραστεί και η Μόνιμη ε.-τ~τρoπή Τυπο

ποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων." 

Απάvtηση ημε~oμηνίας 23 Mα~τίoυ 1992 το\l ΥΠΟ\lflYού ΣιιΥχοινωηών χαι Έιrtων 
χ . Ρένου ΣτουQάκη a'tqv ε~ώτηση ΣΤ'Α' 76, ημε~oμηνίας 4 Οχτω!,οιο\l1992, του 
Βουλευτή εχλΟΥιχής πε~ιφέ~ειας Λεμεσού Χ . Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετ ικά με το δρόμο Παρεκκλησιάς-Κελλακίου σας πληροφορώ τα ακόλo\lθa: 

(α) 'Εχει τ'ιδTl γίνε ι κατακύρωσTl ΤTlς προσφοράς στον κυπριακό οίκο 

Συμβούλων Μ11Χανικών ASCE για την ετοιμασία κατασκευαστικών 

σχεδίων κα~ εγγράφων προσφορών για κατασκευή του πιο πάνω δρόμου. 

με εντελώς νέα χάραξη/όδευση δυτικά του υφιστάμενου δρόμου 
'Ληστόβουνου'. Μέσα στι.ς προσεχείς λίγες μέρες θα υπογραφεί το 

σχετικό συμβόλαιο με τον εν λόγω οίκο, η δε ζήτηση προσφορών για 
κατασκευή του έργου τοποθετείται μέσα στο τελευταίο τρίμηνο του 

τρέχοντος έτους. 

(β) Στον π ρουπολογισμό Αναπτύξεως του 1992 έγινε πρόνοια ύψους 

ί Ι 00.000. που θα αξι.οποιηθεί για την ετοιμασία των πιο πάνω 
κατασκευαστικών σχεδίων και εγγράφων προσφορών, καθώς και γ ιπ τις 

αναγκαίες προκαταρκτικές εργασίες. Η καθ' αυτό έναρξη των 

κατασκευαστικών εργασιών προγραμματίζεται για τις αρχές του 1993"'. 
Απάντηση ιιμεQομηvίας 18 ΜαQτίου 1992 του ΥπουΟΥού ΓεωQγίας; χαι Φ\ισιΧών 

ΠόQων χ. Aνδ~έα Γα~~ιηλίδη στην E~ώτηση !:ΤΆ' 197, ημ[~oμηνίας 10 Δεκεμ
~(lίoυ 1991, του Βουλευτή εχλοΥιχής πε~ιφέ~[ιας Πάφου κ. Νίκο\l Πιττοχοπίτη. 

Μ Η γεώτρηση με αρ. 93/78 που βρίσκεται στην περιοχή 'Άγιος Μαύρος' της 
Λuoού αξιοποιείται τόσο για την ενίοχuoTl της υδατοπρομτ'ιθειας Λυσού όσο και των 
γειτονικών κοινοτήτων που προμηθεύονται νερό aπό το υδρευτικό σύστημα 'Ξερο

πηγή'. 

Για την ικανοποΙηση των αρδευτικών αναΥΑ.ών της Λ υσού εξετάζεται θέμα 

ανόρυξης κυβερνητικής γεώτςιησης. 

Η κατασκευή μικρού φράγματος στον ποταμό Σταυρού της Ψώχας στην 

περιοχή 'Σαραμάς', για άρδευση κτημάτων στη Λυσό. έχει μελετηθεί, αλλά δεν προω

θήθηκε, γιατί το έργο Οα ήταν αντιοικονομικό και ασύμφορο και για τους ιδιους 

τους ενδιαφερόμενους γεωργούς." 

Απάντηση ιιμΕοομηνίας 19 Μαοτίου 1992 το\l Yπoυ(lyoiι fεω(lΥίας και ΦυσιΧών 
Πό~ων κ. Ανδρέα Γα&~ιηλΙδη στην [οώτησιl ΣΤ'Α' 232, ημε(lομηvίας 23 Ιανουα
ρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέQειας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

~Όταν η υδατοδεξαμενή του Αρδευτικού Τμήματος ·Κάμ.,-τος του Παφ(τη' 

χαντριών ήταν άδεια . δεν παρατηρήθηκε οποιαδήποτε βλάβη στο στεγανοποιητικό 
της σύστημα που να οδηγεί σε απώλεια νερού. Τώρα που υπάρχει νερό στην υδατο

δεξαμενή. θα γίνει η αναγκαία παραχολούθησTl χαι, σε περί.πτωση που θα διαπιστω

θούν απώλειες νερού, θα ληφθούν τα αι-ταιτούμενα διορΟωτικά μέτρα." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ερχόμαστε στο Κεφά:λαω Δ' χαι θα ήθελα να διερευντ'ισω τις απόψεις σας. 
E,ι"τεLδτj η συνεδρία ΤΙ οποία προγραμματίστηκε για αύριο αναβλήθηκε και αποφασί
σαμε να γίνει σήμερα και αυτή η απόφαση λήφθηκε την τελευταία στιγμή, δηλαδή 

σήμερα το πρωί, υπάρχει η ά..-τοψη να αναβληθεί το Κεφάλαιο Δ'. Προτίθεμαι να 

ορίσω συνεδρi:α μετά το Πάσχα, αλλά σε δυο συνεχόμενες μέρες, Π έμπτη 
30 Απριλίου χαι Παρασκευή Ι Μαϊου. Είναι η Πρωτομαγιά! Λυπούμαι, 

aπoλoγoύμαι ιδιαίτερα στην αριστερή πτέρυγα. Δεν ήταν πρόθεσή μου να τους 

στερτ'ιοω την εργατική Πρωτομαγιά. 
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Δ. ΧΡIΣ1ΌΦΙΑΣ: 
Έμεινε κάτι κόκκινο. αφήστε το, κύριε Πρόεδρε! 

(Γέλια) 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
Για λόγους τάξης δηλαδή, η εργατική Πρωτομαγιά είναι σε ανάμνηση της απερ

γίας που έγινε στο Σικάγο και εΙναι αμερικάνικη γιορτή και την υιοθέτησαν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 
Πάντως πρόβλημα με τους αμερικάνους τώρα τελευταία είναι ο κ. Πα..αδό

πουλος που έχει. 
(Γέλια) 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ορίσω συνεδρία για τις 29 και 30 Απριλίου, γιατί συνεχίζει το μεγάλο 
πρόβλημα του Κεφαλαίου Δ'. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
(Ώρα λτjξης: 6.15 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές \ιπέΥοαψαν τον κατάλογο των παQόντων με αλφαβη
τική σειοά: 

Αγαπισυ Γιαννάκης 

ΑΥγελιδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης ΝΙκος 

Αντωνισυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γt.άγκoυ Κ ίκης 

Ευθυμίου ΤΤίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ι εροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Kατσελλτj Ρήνα 

ΚατσουρΙδης ΝΙκος 

Κληριδης Γλαύκος 

ΚληρΙδου ΚαΙτη 

ΚοντΙδης Δημήτρης 

KO\JΚOυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυοιώτης Λώρης 

ΛuoσαρΙδης Βάσος 

Μακριδης Ισιδωρος 

Μαρκιδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας NLxoς 

Μοίισχος Α νδςιέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγιδης Κίμων 

ΠαπαγεωργΙΟυ Παύλος 

Πσ..-ταδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοχοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλL-τπου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 
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Α VΤΙΠQόσωποι θ"ησχ[\ttιχώv Ομάδων: 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβόντι Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης του 
Κυπριακού Οργανισμου Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του Ι99'2~ 

και ψήφιστ1 του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προ\}πο).ογισμού 

Νόμος (Αρ. ] Ι) του 1992" και ψτiφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "ο περί ΣυμJτληρωματικού Προ\}πο).ογισμο\ι 

Νόμος (Αρ. 18) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 10 του 1992). 

4) Αναβολή της συζήτησης των προτάσεων νόμου περί Παγκύπριας 

Οργάνωσης Προσφύγων. μετά από παρατήρηση του κυρίου Ευστάθιου 

Ενσταθίου ότι εγείρονται σuνταγμαηκά σημεία τα οποία θα πρέπει να 

τύχουν μελέτης από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επηροπ'ή. 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Καταθέσεως στη ΒουλιΊ των 

Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση 

Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", η συζητηση που ακολούθησε 
(Ν. Μουοιούπας. Δ. θεοδώρου. Ευ. Ευσταθίου. Αρ. Γtωργίου. Ν. 

Κατσουρίδης) και ψήφιση της σε νόμο. 

6) Διεξαγωγη σύντομης συζήτησης (Α. Χρίστου. Ευ. Ευσταθίου. Αρ. 

Γεωργίου, Μάρκος Κυπριανού. r. Αγαπ[ου) μετά από αίτηση του κ. Α. 
Χρίστου να αναβληθεί η ψήφιση των περί Δικαστηρίων 

(Τροποποιητικών) Ν6ιιων και του περί Δικονομίας (Τροποποιητικού) 
Νόμου. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος 
του 1991 Μ και για το νομοσχέδιο "Ο περί Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμος 
του 1992" και ψήφισή τους σε νόμο. 

8) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ~O περί της Συμβάσεως της Γενεύης για την 
Προστασία των Παραγωγών Φωνογραμμάτων από μη Εξουσιοδοτημένη 

Αντιγραφή των Φωνογραμμάτων τους Νόμος του 1991" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

9) Έκθεση γι.α το νομοσχέδιο "Ο περί Πυροβόλων Όπλων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

10) Έκθεση για τονς Κανονισμούς ''Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης - θέση 
Σνντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσί.ας) Κανονισμοί. του 1992" και 
έγκρισή τους. 

11 ) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί Κάτω Πολεμιδιών του 1992" και έγκρισή τους. 

12) ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωττΊσεις Βουλειιτών (Η ασφαλτόστρωση του 
δρόμου ΛUΣOίι.ΣΤOυΡOύ της Ψώκας - Ο αναγραμμαησμός πινακίδων 
τροχαίας - Ο δρόμος Παρεχχλησιάς-Κελλακίου - Η άρδεU011 της 

κοινότητας Λuσoύ - Η ΕΠωχευή ΟΟατοδεξαμινής στην κοινότητα 

Χανδριών). 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΙΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 3Οής Απριλl.oυ Ι 992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Όρα έναρξης: 10.56 π.μ. ) 

(ΑΙ!. 37) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρΙας της Βουλής. παρακαλώ το 

Γραμματέα να διακριβώσει αν υπάρχει απαρτCΑ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιον) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι. σας εύχομαι χρόνια πολλά και ελ.ίτΙζω να επιοτρέψατε 

ανανεωμένοι από ης διακοπές του Πάσχο. 

Με τη διακοπή των συνεδριάσεων της Βουλής των δύο προηγούμενων 

βδoμlιδων πέρασε μια θλιβερή επέτειος, η επέτειος της θηριωδίας και της γενοχτο

νΙας των Αρμενίων από την τουρκική κυβέρνηση, μιας γενοκτονίας που έγινε το 

1915 στις 24 του Απρίλη. ΠρόΚΕιται για ένα από 10 πιο Q."cοτρόπαι.α εΥχλτ'ιματα του 

αιώνα μας, ένα έγκλημα σε βάρος ενός ολόκληροΙ! λαού, ένα έγκλημα που ξεκλήρισε 

κυριολεκηκά το φίλο αρμενικό λαό. Πολλοί Αρμένιοι βρήκαν τότε στέγη, προστασία 
και φιλία στη δική μας πατρίδα. όπου και έβαλαν ης ριζες τους. 

n ιστεύω όη διερμηνεύω τα αισθήματα όλων των πλευρών του Σώματος τονΙ· 
ζovτας την αλληλεγγύη μας προς τον αρμενικό λαό, στους αγώνες του γι.α Q.ι.oκατά· 

σταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών του και εκφράζο· 
vτας την ελπίδα ότι η Αρμενία, που σήμερα είναι κράτος. θα αγκαλιάσει τον 

ευρύτερο αρμενικό λαό και θα αποτελέσει ένα κράτος το οποι.ο θα σταθεί στη διεθνή 

κοινωνία και θα δι.αδραματίσει tva σημανΗκό ρόλο. Εκείνοι που πίστεψαν όη θα 
διέγραφαν τον αρμενικό λαό και την πατρίδα του από 10 χάρτη πρέπει οπωσδήποτε 
να διαψευσθούν με την πρόοδο του αρμενικού κράτους. 

θα ήθελα επίσης, προτού εισέλθουμε στη νομοθετική εργασία, να κάνω την 
εξής διεuκρίνιση προς αποφυγή οποιασδήποτε παρεξηγησης σχετικά με τα νομο· 

σχέδια για την ΕΟΚ που εκκρεμούν στη Βουλή. Τονίζω ότι η προώθηση των νομο· 

σχεδίων αυτών έχει συναρτηθεί με παράκληση του Υπουργού Εξωτερικών να του 

(2391) 
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δοθεί προηγουμένως χρόνος, για να εξετάσει και να επιλύσει ορισμένα εσωτερικά 

ζηηiματα που προέκυψαν στο ΥπουργεΙο του. Γι' αυτό και για να μην υπάρξει 

οποιαδήποτε παρεξήγηση, 11 xaeooτteηoT] στην προώθηση αυτών των νομοσχεδίων 
δεν οφε{λεται με κανέναν τρόπο οε ολιγωρία των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών 
Ε..-τιτροπών. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αρχίσατε με την αναφορά: σας σε μια θλιβερή επέτειο. Φυσικά. 

11 θλιβερή επέτειος της γενοκτονίας των Αρμεν(ων συμπ(.mει με το τέλος του 

Απρίλη. Μέσα στο ίδιο χρονικό διάστημα υπάρχει και η θλιβερή επέτειος της 
επιβολής της χούντας στην Ελλόδα, που συνδέεται με την καταστροφή της Κύπρου 

και τη γενοκτονία των Κυπρίων. 'Ετσι, θα ήταν χρήσιμο 11 Βουλή να αναμιμνήσκετο 
και αυτής ΤΊ1ς επετείου και να καταδικαζε το πραξικόπημα που στοίχισε τόσο πολλά 

στην Κ ύπρο και στο λαό της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι όλες οι πλευρίς συμφωνούν ότι η δικτατορία στην Ελλάδα 

δημιούργησε τεράστια προβλήματα στον ελληνικό λαό. Υπήρξε μια από ης Xειρ(r 

τερες μορφές φασισμού στην ιστορία των κρατών. Ε.ίτιβλήθηκε στην Ελλάδα, που 

γέννησε τη δημοκρατία, και στον ελληνικό λαό , απ' όπου ξεπήδησε το ιδανικό της 

δημοκρατίας, μια φρικτή δικτατορία που το αποτέλεσμά της ήταν να δημιουργηθούν 

τα γεγονότα που διχοτόμησαν και την ιδιαίτερή μας πατρίδα. 

Δε θα ήθελα να πω περισσότερα, διότι πιστεύω ότι όλοι καταδικάζουμε με 

βδελυγμία τη δικτατορία στην Ελλάδα και όλοι έχουμε πάρει όρχο, τουλάχιστον 

στην Κύπρο και στην Ελλάδα, ότι δε θα επιτρέψΟυμε ποτέ να ξαναπεράσει ο φασι· 
σμός στην κοιτίδα της δημοκρατίας και των δημοκρατικών δι.αδικασιών. 

Εισερχόμαστε τώρα στη νομοθετική εργασία. Όσον αφορά τα πρώτα τέσσερα 

θέματα που έχουν σχέση με την Πα-Υκυπρια Επιτροπή Προσφύγων, θα ήθελα να 

αναφέρω ότι οι αρμόδιες Κοινοβουλευτικές επιτροπές, και ιδιαίτερα 11 Επιτροπή 
Νομικών που ασχολείται μ' αυτά. δεν έχουν συμ..-τληρώσει τη μελέτη κωτοιων 

σημείων τα οποία ηγέρθησαν στην προηγούμενη συνεδρία της Βουλής. Γι' αυτό αντι

λαμβάνομαι ότι ζητούν κωτοια παράταση χρόνου, για να ολοκληρωΟεΙ η μελέτη. θα 

ήθελα να ρωτήοω τον Πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών πού βρίσκεται το όλο θέμα. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Έχει συζητηθεί, κύριε Πρόεδρε, τώρα το πρωί και οι απόψεις των Μελών 

δυστυχώς συνεχίζουν να διαφf:ρoυν. Έτσι, εφόσον διαβάστηκε η Έκθεση. θα προχω

ρήσετε κατ' ανάγκην στην κατ' άρθρο ψήφιση του νόμου αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα ήθελα να ρωτήσω αν συμφωνείτε να προχωρήσουμε ή αν Οίλετε να δοθεί 

κάποιος χρόνος μέχρι την. επόμενη Πέμπτη, σε περίπτωση που θα υπάρξει μια νέα 

προσπάθεια για ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Αν με ρωτάτε εμένα, δεν έχω ένσΊαση να δοθεί μι.α οποιαδήποτε προθεσμία για 

περαιτέρω μελέτη του θέματσς. Αλλά αυτό επαφίεται ασφαλώς στο Σώμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξτε: Αν θα εισηγηθώ κάποια παράταση, Οα είναι μόνο για μια βδομάδα. 

Αλλά Οα ήθελα να ακούσω ης διάφορες πλευρές. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡ Ι ΣΤΟΦ Ι ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει αναφέρει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών, 

σιιζητήθηκε σήμερα το πρωί το θέμα. Πρέπει ,'α ομολογήσω ότι δεν είμαστε ενήμεροι 
της συζήτησης που έγινε. διότι έληξε η σιιζήτηση προ ολιγων λεπτών, όπως αντιλαμ

βάνομαι. Γι' αιιτό θα εησηγούμουν να αναβληθfΙ το θέμα για μια ακόμα βδομάδα και 

Οα εισηγούμΟ1Ν επίσης να γίνει μια προσπάΟεια, αν είναι δυνατό, να ιιπάρξει συναί

νεση κιόλας πάνω σε ορισμένα ζητήματα τα οποία είναι πολύ σοβαρά και αφορούν 

αυτό το σχέδιο νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο ... τ' ό,τι οντιλήφθηχα a.τό τη συνεδρία της Ε.τιτροπής 

Νομικών σήμερα. όλα τα κόμματα στο θέμα ουσίας εμμένοιιν στις θέσεις τους. Η 

Επιτροπή Νομικών είχε εξουσία σήμερα να εξετάσει μόνο τη νομική πτιιχή. Την έχει 

εξετάσει και νομιζω ότι δεν υπάρχει κανένας a."tολύτως λόγος για περαιτέρω 

αναβολή. 

Αν όμως υπάρχει η αντίληψη ότι θα πρέπει να γίνει προσπάθεια για σιιΥκε

ρασμό των απόψεων στα θέματα οοοίας, δε νομίζω ότι υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν συμφωνούν και οι άλλες πλευρές, θα αναβληθεί το θέμα για την επόμενη 
κανονική συνεδρία τοιι Σώματος. Και ε.,τειδή η ε.τόμενη κανονική συνεδeία -ίσως 

εΙναι η κατάλληλη ε\1Κα ιρΙα να αναφερθεί- δε θα γίνει την επόμενη Πέμ,ττη, αλλά θα 

γίνει τη μεθεπόμενη Π tμ.jπη και Παρασκευή, δύο συνεχείς μέρες, δί.νεται καιρός 

δεκa.ίέντε ημερών, για να επιτευχθεί η συναίνεση ποιι πιστεύω ότι κάποιες πλειιρές 

ή όλες οι nleuet; θα 1'1θελαν να επιτευχθfί. Δίνεται καιρός δηλα61'1 δύο εβδομάδων, 

για να επανεξεταστούν οι διάφορες ;τρn\'Oιες και, αν είναι δυνατό. να πρoχωρ1'1σoυν 

όλες οι πλευρές συναινετικά και ομόφωνα στην ψήφιση αυτού του νομοθετήματος. 

Ο λόγος που δε θα γίνει η συνεδρία την επόμενη Π έμι"tτη είναι ο εξής: Το 

απόγευμα θα γινόταν η ε ιδικ1'1 συνεδρία του Σώματος για την ποeεια του 

Κυπριακού. Eπειδ1'1 όμως τελικά δε θα γίνει σε tj'ttneδo Κοινοβουλευτικών Εκπρο

σώπω\' μόνο. αλλά θα είναι ελεύθΕΡΟΙ να μιλήσουν όσοι Βουλευτές το Επιθυμούν 
μέσα σε κά.τ.οια χρονικά πλαίσια ποιι ήδη έχουν συμφωνηθει. αποφασίστηκε η ειδ ικ1'1 

αvrή σννεδρία να γίνει την επόμΕνη Τετάρτη. θα αρχίσει Τετάρτη α..τ.όγευμα και Οα 
συνεχιστεί την Πέμπτη. πρωί και a.τ.όΥευμα. Έτσι, εφόσον θα έχουμε την ειδικ1'1 

συνεδρία την επόμενη βδομάδα, θα αναβληθεί η κανονική συνεδρία για τη μεθεπο

μένη και. επειδι1 θα υπάρξουν πολλές εκκρεμότητες , θα διαρκέσει δίιο μέρες η κανο
νικ1'1 συνεδρία, δηλαδή την Πέμπτη, πρωΙ και α..τόγειιμα , και την Παρασκευή, πeωί 

και απόγευμα, της μεΟεπόμενης βδομάδας. 

Κατά συνέπεια, αρχίζουμε με τις τρεις προτάσεις νόμου που εΙναι ... 

Β. Λ γΣΣΑΡ I ΔΗΣ: 

KίIetE Π ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Λυσσαρι.δης. 

Β. Λ ΥΙΣΑΡ ΙΔΗΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπήρξε ένσταση για την α.ναβολή αυτής της συζήτησης, 

κύριε Πρόεδρε. και θα πρέ:τει να αναφερθεί στο Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Μάλιστα. 

Β. Λ γΣΣΑΡ ΙΔΗΣ: 

Διότι εγώ πιστεύω Ειλικρινά ότι αυτό είναι και μι.α παραβίαση των θεσμών. 
απλώς δηλαδή με μια περιστασιακή πλΕιοψηφΙα κάθε φορά να αναβάλλονται θέματα 

τα οποία υπάρχουν στην ημερήσια διάταξη. Ως ένα βαθμό αυτό αποτελεί φίμωση της 

μειοψηφίας της Βουλής. 

Π ΡΌΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Λ υσσαρίδη, επει,.δή το θέμα αυτό κάπου αγγίζει τα δικαιωματά μου ως 

προέδρου της Βουλής, tκρινα σωστό να αναβάλω τη συνεδρΙαση, δl.ότι μου ζηηΊθηκε 

από τα τρία κόμματα. Επl.πλέον. θεώρησα σωστό να γίνει τι αναβολή έτεχα του ότι 

τα κόμματα τα οποία ε[χαν προετοιμαστεί να lηλήσουν διά των Κοι νοβουλευτιχών 

'Τους Εκπροσώπων θα βρίσκονταν σε μια αδvνα.μία. οε μ.~α υποδεέστερη μOίQα. όταν 

ένα άλλο κόμμα είχε προετοιμαστε( να μιλήσει διά πέραν του ενός oμ~λ'l]τών. ενώ 

αυτά είχαν προετοιμαστεί μόνο διά των Κοινοβουλεuτικών τους Εκ..τροσώπων. Γι' 
αυτό θεώρησα όη ήταν σωστή η ά!r:oψ1'J για αναβολή. 

Ο κ. Χριστόφιας και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦ Ι ΑΣ: 

Κ ύριε Π ρόεδρε. νομ(ζω ότι κανείς δε θtλει περιστασιακά να καταπνίγει οποια

δήποτε μειοψηφία. Στη συγχεκριμένη περΙΠτωστι. για την οποία Ιχει εγερθεί η 
ένσταση του αγα.ίτητού κ. Λυσσαρίδη. πρέπ:n να πούμε εδώ στο Σώμα όη εΙχε 

συμφωνηθεΙ προηγουμένως από όλες ης πλtUQές τι συζήτηση ε.ίΤ( του Kυπρι<tκoύ \'(1 

γίνει επί επιπέδου Κοινοβουλευτικών ΕΧ:Προοώ..-των. 

Σήμερα. στην πρωινή συνάντηση που έγινε το Σοσι.σ.λιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ 

έθισε θέμα να επεκταθεί η συζήτηση σε όλους τους Βουλευτές. Μετά από αυτή την 

εισήγηση ακούστηκε και η άπΟψη να γίνει τι συνεδρΙΟση την ερχόμενη Τετάρτη και 

Πέμπτrι. ακριβώς για να μπορέσουμε να καλύψουμε σωστά τη συνεδρΙα της Βουλής 
και νο μη διακόπτovμε τη σημερινή συνεδρία κοι νο πηγαί"ουμε την άλλτι βδομάδα. 
Αποφασίσττικε να γίνει δύο μέρες συνέχεια. για να υπάρξει η σωστή συνέχεια και 

συνέπεια στη συζήτηση της Βουλής. Αυτός είνοι ο λόγος και καμιά πρόθεση από 

κανέναν δεν υπήρξε ούτε \!πάρχει να καταιtνιγεί η θέλτιση οποιασδήποτε μειΟψη

φίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Σε μεγάλο βαθμό έχει καλύψει τα όσα τjθελα να πω ο κ. Χριστόφιας. Όμως 

θέλω να προσθέσω το εξής: Η εντύπωση πο\! είχαμε εμείς ήταν ότι σήμερα θα άρχιζε 

η σUΖήτηστι και θα σιιμπληρωνόταν με ομιλίες μόνο των Κοινοβουλευτικών Εκπρο

σώπων. Εφόσον έγινε πρόταση για γενίκευση της συζήτησης σε όποιο Βουλευτή θα 
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ήθελε να μιλήσει, θεωρούμr: όη εΙναι τουλάχιστον λογικό να ε.τιτραπεΙ ο' αυτούς 
τους σνναδέλφους να προετοιμαστούν κατ6λληλα και να μη βρεθούν προ εκπλή· 

ξεως, όπως έχετε αναφέρει και εσεις. 

Όμως εγώ Dέλω να π~έσω ακόμα ένα λόγο για να μη νομισθεΙ όη απλώς 

αναβι1λλεται . διότι έχει κανε(.ς την πρόθεση νο. αναβά.λ.ει τη συζήτηση ενός τόσο 

σοβαρού και καθοριστικού θέματος. και για να μll διερωτάται κανένας γι.ατΙ δεν 

αρχίζει τουλάχιστον σήμερα 11 συζήτηση και να συνεχιστεί την επόμενη βδομάδα. 
αφού αύριο είναι δημόσι.α αργία που δεν επιτρέπει τη σuνέ):ιση της συζήτησης. 

Η δική μας τι ά.."1'οψη είναι ότι ένα 'Ι6σο σοβαρό θέμα, ένα ιδιότυπο θέμα, όπως 
είναι tΌ εθνικό θέμα της Κύπρου. δεν μ..τορεΙ να συζητείται με τον ίδιο τρόπο πα\! 

συζητούνται τα θέματα που είναι εγγεγραμμένα στο Κεφάλαιο Δ'. Δεν μπορεί 

δηλαδή να αρχΙσει 11 συζήτηση και να αναβληθεί. για να συνεχιστεί ύστερα από μια 
βδομόδα ή στην επόμενη συνεδρία της Βουλής. Άλλωστε. εφόσον θα υπόρχει και 

δ~καΙωμα δεuτεΡOλoγΙας. καλό θα είναι να ακουστούν όλες οι απόψεις και να 

ολοκληρωθεί η συζητηση σε συνεχείς συνεδρίες. Η εξέταση του θέματος σε συνεχείς 

συνεδρίες θεωρούμε ότι από τη μια τονίζει τη σημασΙα που όλες οι πλευρές της 

Βουλής δ(νουν σ' αυτό το θέμα και, δεύτερο. ξεχωρίζει τη συζήτηση αυτού του 

θέματος ως σvζήτηση γι.α ένα μοναδικό, για να μην πω ίσως γιο το καθοριστικότερο. 

θ(μα για τον τόπο μας. Μια συζήτηση που θα είναι σuνεχής θα τονίσει και τη βαρύ· 

τητα που δίνουμε στο θέμα. αλλά ~αι θα δώσει την ευκαιρία για την πιο πλατιά 

δυνατή εξέταση όλων των πτυχών του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. η εισήγηση για αναβολή της συζήτησης αυτού του σοβαρού 

θέματος δεν ήταν δική μας εισήγηση. Βλέπουμε όμως τη λογική των επιχει.ρημάτων 

που αναπτύχθηκαν από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωι"'tο του ΔΗΚΟ και από το 

Γενικό Γραμματέα του ΑΚΕΛ. 

θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι το θέμα δεν Είναι εγγεγραμμένο στο Κεφάλαιο Δ', 

αλλά όη οι εισηγητές του θέματος ζήτησαν να γίνει ειδική συνεδρία γι' αυτό. Και 

ορθά έκαμαν. γιατί δεν μπορούμε ένα τόσο σοβαρό θέμα να το κατατάσσουμε στα 

θέματα που συζητούμε για την ΠOνtίκα Π.χ. στο Κεφάλαιο Δ'. Είναι επομένως 

ανάγκη να διατηρήσουμε αυτή τη διαφοροποίηση. Και η διαφοροποίηση αυτή θα 

μποροΟΟε να διατηρηθεΙ. αν άρχιζε η συζήτηση για το θέμα σήμερα σε ειδική συνε· 

δρΙα και προχωρούσε αύριο. Λόγω όμως του ότι αύριο είναι αργία. εμεΙς είχαμε 

εισηγηθεί να αρχίσει τη Δευτέρα και να συνεχιστεί την Τρίτη. Υπήρχαν όμως άλλα 

κόμματα που δεν είχαν την ευχέρεια να δεχθούν τη Δευτέρα και την Τρίτη και έτσι 

δεχόμαστε την Τετάρτη το απόγευμα και ολοήμερα την Πέμ.ίττη να γίνει ειδική συνε· 

δρία γι' αυτό το σοβαρό Οέμα. Γι' αυτό υποστηρίζουμε την απόφαση που πήρατε να 

αναβάλετε τη συνεδρΙα για την Τετάρτη και την Π έμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Λυσσαριδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Π ρώτα θέμα διαδ~κασιας. επειδή λέχθηκε: " ... την απόφαση που πήρατε να 
αναβάλετε ... ~. Μόνο η Βουλή μπορεί να αλλοιώσει την ημερήσια διάταξη . για να 
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μην υπάρχει οποιαδή.ι-τοτε παρεξτjyηoη. Ο Πρόεδρος μ..-cορεί να κάνει εισιlYT1011' 

δικαιούται φυσικά. Δικαιούται να πρoσflέσει θέματα σtην ημερήσια διάταξη, αλλά 

ασφαλώς δε δικαιούται να διαγράψη κανένα θέμα το οποίο είναι εγγεγραμμένο στην 

ημερήσια διάταξη, εκτός αν το απαρασίσει τι πλεΙΟψηφία της Βουλής. 

Ειλικρινά πιστεύω όη αυτές οι αναβολές αρχίζουν να κάνουν το θέμα να 

φαΙνεται ακριβώς όπως το θέμα της πovτίκας, διόη αναβάλλεται από τη μιά φορά 

στην άλλ1]. ΕΙμαστε τι μόνη Βουλή που νομίζουμε ότι. όταν αναβάλλεται ένα θέμα, 

πρέπει να βρίσκουμε πάντα "[ην WI.O. μέρα. για να το συζητήσουμε. Άλλες Βουλές 
εργάζονται και Κυριακές και μεσάνυχτα και μάλιστα για πολύ μιχρότεΡllς σημασίας 

θέματα από ό.τι το θέμα το οποΙο θα συζητήσουμε εμείς. 

Εμείς εμμένουμε στην άποψή μας. Δε νομίζω ότι τι περαιτέρω συζήτηση θα έχει 

οποιαδήποτε σημασία ή Q.ι"tοτέλεσμα. αλλά φοβούμαι για τις εντυπωσεις που δινο· 

νται. όταν όλοι παραδεχόμαστε ότι αυτό το θέμα είναι ένα θέμα υψίστης σημασΙας 

για τον κυπριακό λαό. αλλά το αναβάλλουμε κάθε φορά. Φοβοίιμαι ότι έτσι δε 

δΙνουμε τα σωστά μηνύματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήΟελα ... 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ένα λεπτό, κύριε Κληρίδη. να ξεκαθαρΙσω κάτι. Σίγουρα δεν μ."tορω εγώ να 

αλλάξω την ημερήσια διάταξη ως Πρόεδρος. αλλά ήταν η εισήγησή μου ότι ήταν 

σωστή αυτή η διαδικασία. Θα ήθελα επίσης να τονίσω. για να είμαστε δίκαιοι, ότι θα 

γινόταν σήμερα η συνεδρΙα και δε θα ανεβάλλετο. αν δεν υπήρχε αλλαγή στην 

Q.ι"t6φaoη για τους Κοινοβουλευτικούς EΚΠΡOσωπOUς. 

Β. Α ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. επειδή το ξέχασα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. 

Β. Α ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Η Βουλή δεν είναι Σωμα παρουσιάσεως lιελετών. Η Βουλή είναι Σώμα συζητή

σεως και τα θέματα συζητούνται πολλές φορές την ίδια ωρα. Όταν λέμε ότι δεν 

είμαστε προπαρασκευασμένοι για ένα τέτοιο θέμα για το οποίο είναι προπαρασκευ· 

ασμένος και ο τελευταίος Κύπριος πολ(της , ειλικρινά φοβούμαι ότι κάτι δεν πάει 

καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όπως και να είναι, και δε θα ήΟελα να χάνουμε διαλογική συζήτηση. υπάρχει 

ένας κανόνας δικαίου ότι όλα τα κόμματα πρέπει να είναι στην {δια μοίρα, όταν 

συζητούν ένα θέμα. Και επειδή τα άλλα τρία κόμματα ... 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε π ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα σας δώσω το λόγο. κύριε Κληρίδη. 

Επειδή λouτόν δε γνώριζαν ότι θα υπήρχε αλλαγή -και είχατε κάθε δικαίωμα 

να ELOfI'fTlBeLtE να μην ισχύσει η πρoηγoύμενrι διαδικασία- δε θα ήσασταν στην ίδια 
μοίρα και έτσι πρέπει να ακολουθήσουμε αυτό τον κανόνα δικαίου. Δεν ε[ναι θέμα 
πλnοψηφίας ή μει.οψηφίας. 

Ο κ. Κληρίδης και μετά ο κ. Χριστόφιας. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς να διορθώσω μια φράση που χρησιμοποίησα λέγοντας: 

..... υποστηρίζουμε την απόφαση που πήρατε ...... Πήρατε την α.ίτόφαση. αφού ακού
οατε τις απόψεις όλων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. σνμπεριλαμβανομένου 

και του Εκπροσώπου της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Σίγουρα. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Αλλά θα ήθελα να 'Ιονίσω και κάτι άλλο: Ναι. μ..ίορεί όλος ο κόσμος να είναι 

γνώστης του κυπριακού προβλήμαΊος, αλλά. όΊαν ένας τοποθετείται επί ενός τόσο 

σοβαρού θέματος και ΊοποθετεΙται ο.πό το βήμα της Βουλής, είναι σωστότερο να μη 

μιλά εκ του προχείρου αλλά με προετοιμασμένη ομιλία. 

Γι' αυτό το λόγο θα υπήρχε δυσμενής διάκριση σε βάρος εκείνων των 
Βουλευτών οι οποίοι. επαναπαUΌμενoι ότι η συζήτηση θα περιοριζόταν σε EιίLπεδo 

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. δεν έχουν ετοιμάσει τις ομιλίες τους. Γι' αυτό 

πιστεύω ότι είναι ορθή η Q.,Lόφooη να γίνει η συζήτηση την Τετάρτη και ολόκληρη 

την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. Νομίζω ότι σαν να έχει καλυφθεΙ το θέμα. 

Δ. ΧΡΙΙΤΟΦΙ ΑΣ: 

θέλω να κάμω ένα σχόλιο. κύριε Πρόεδρε. θέλω να επανατονΙσω με έμφαση 

ότι η απόφαση να μιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ήταν ομόφωνη 

απόφαση όλων των κομμάτων. Και αν τότε θα κάναμε μελέτη, είναι όλοι μαζί που 

αποφασίσαμε να παρουσιάσουμε ο καθένας τη μελέ"tη του αίίό το βτΊμα της Βουλής. 

Πιστεύω όμως ότι δεν είναι έΊσι τα πρόγματα. Επειδή το πρόβλημά μας διέρχεται 
πραγματικά μια κρίσιμη φάση, έχω την ενΊύπωση ότι είναι καλό να είμαστε προετοι

μασμένοι για το τι θα πο\ιμε ακριβώς. νοουμένου ότι από εδώ θα φύγουν μηviιματα 
και θα πάνε όχι μόνο προς τον κυπριακό λαό αλλά και προς ΊΟ Γενικό Γραμματέα 

των Ηνωμένων Εθνών και προς το Συμβούλιο Ασφαλείας και προς την τονρκική 

πλευρά. η oπotα Ειίίσης χειρ(ζηαι το Κ υπριακό και νομίζω ότι το χειρΙζεται αρκού

ντως πονηρά χω αρκούντως ευέλικτα, για να προωθεΙ τις δ~κές της θέσεις. Κατά 

συνέπεια, πιστεύω πραγματικά ότι είναι ανάγκη, μιλώντας σ' αυτό ΊΟ Σώμα. να 

είμαστε προετοιμασμένοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς. κύριε Πρόεδρε. να πω ότι. αν κάποιος θα έπρεπε να είχε ένσΊαση για 

την αναβολτΊ. αυτός θα έπρεπε να ήμουν εγώ, διότι τΊρθα από το εξωτερι:ι.ύ %αι έχασα 
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το ένα τρίτο διεθνούς συνεδρίου. για να μιλήσω σήμερα και να φύγω αUριo, ώστε να 

προλάβω τα άλλα δύο τρίτα. Και ήρθα χωρίς να μπορώ να μιλήσω έτσι όπως είναι 

οι συνθήκες. Α ν όμως συντρέχουν οι λόγοι που έχουν αναφερθεί. δε θα φέρω 

ένσταση. 

Θα ήθελα όμως να πω το εξής: Με την ευκαιρία της αναβολής ίσως θα πρέΠΕΙ 

να διορθώσουμε και τον τίτλο του υπό συζήτηση θέματος, διότι. από ό.ΤΙ βλέπω, 

στον τίτλο εξακολουθεί να γίνεται αναφορά μόνο στην έκθεση του Γενικού Γραμ
ματέα και όχι και στο ψήφισμα 750. Τσ υπέδειξα και την προηγούμενη φορά και δε 
λήφθηκε απόφαση να διορθωθεΙ Νομ(ζω ότι το ψήφισμα του ΣυμβουΗου Ασφα

λείας εκ των πραγμάτων έχει μεγαλύτερη σημασία ~.6 την έκθεση του Γενικού 

Γραμματέα σήμερα και πρέΠΕΙ να περιληφθεί στον τίτλο του θέματος που θα συζη

τηθεί.. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΟπωσδήΠΟΤΕ, νομ(ζω ότι έληξε η συζ~τηση. θα διορθωθεί ο τίτλος . αν χρειά

ζεται. Όλοι γνωρίζουμε ότι συζητουμε την πορεία του Κυπριακου υπό το φως των 

εξελίξεων και γνωρίζουμε ποιες είναι οι εξελιξεις. 

θέλω απλώς να τονίσω ότι είναι η τελευταια αναβολή και θα συζητηθεί η 

πορεία του Κυπριακού την επόμενη Τετάρτη και Πέμπτη στα πλαίσια τα οποία ήδη 
έχουμε συμφωνήσει. 

Αρχίζουμε με τις τρεις προτάσεις νόμου με τον τίτλο ''Ο περί Π οινικής Δικο

νομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991 ". ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991 " και ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του ]992". 

Τα θέματα υπ' αρ. 5 και 6 έχουν κοινή Έκθεση. οι δε προτάσεις νόμου υπ' αρ. 6 
και 7 έχουν ενσωματωΟεΙ σε ενιαίο κείμενο. Γι' αυτό. παρακαλώ. κύριε Ευσταθίου, 
να γίνει ανάγνωση και των δυο Εκθέσεων. της κοινής Έκθεσης για τα ιιπ' αρ. 5 και 6 
θέματα και της άλλης Έκθεσης Υια το υπ' αρ. 7 θέμα. 

ΕΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ 

ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΙΆΙ Ι. "Ο ΠΕΡΙ ΠΟΙΝΙΚΗΣ 

ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" ΚΑΙ 2. ''Ο 

ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ]991" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Καίτη ΚληρΙδου 

Γ~αννάκης Αγαπίου 

Παύλος ΠαπαΥεωρΥίοιΙ 

Αβραάμ Α ντων(ου 

Αριστοφάνης ΓεωργΙΟυ 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τις πιο πάνω πρoτάσε~ς 

νόμου, οι οποΙες κατατέθηκαν στη Βουλή από το Βοuλευτή κ. Χρ. ΠουΡΥουριδη, σε 
πέντε συνεδρίες της nou πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα α".ό 28 Νοεμβρίου 199 Ι 
μέχρι 2 Απριλ(ου Ι 992. Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου 
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κλήθηκαν κα~ εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Δικαιο

σύνης και Εσωτερικών. ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο Πρόεδρος ΤΟ\l 

Ανώτατου Δικαστηρίον και ο Επίτροπος Νομοθεσίας. 

Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι τι τροποποίTjση το" περί Ποινικής 

Δικονομίας Νόμου. ώστε να εκδιδεται ένταλμα συλλ'ήψεως μόνο σε περίπτωση πον 

τίθενται ενώπιον του Δικαστή Ε.ι-τορκεΙς λόγοι που να δημιουργούν εύλογη αn(.α για 

διά.'"tροξη αδικήματος Τι ότον τι σύλληψη ή η κράτηση θεωρoiιvται απολύτως 

αναγκαίες για την παρεμπόδιση διάπραξης αδικήματος ή απόδρασης μετά τη 

διά.ι-τραξή το\). Με την ίδια πρόταση νόμου σχοπείται επίσης 11 παροχή δυνα.ότητας 
ακύρωσης Εντάλματος σύλληψης και έρευνας κατά την ακροαματική διαδικασία. 

όταν δεν περιέχεται ο' αυτό βεβαίωση του Δικαστή ότι ικανοποιήθηκε για την 

uπαρξη εuλογης αΙΤΙας ή όταν η έκδοσή -του βασίστηκε σε ανεπαρκείς λόγους ή 

πάσχει ουσιωδώς ως προς -τους προβλεπόμενους -τUπους. Τέλος, σκοπεΙ-ται η -τροπο
ποίηση -της σχεηκής νομοθεσίας, έ-τσι ώστε τόσο τα εν-τάλματα σuλληψης όσο και τα 

εντάλματα έρευνας να φέρουν και την ακριβή ώρα έκδοσής τους. 

Με τη δεύτερη πρόταση νόμου σκoπείτα~ η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων 

Νόμου, ώστε τα Δικαστήρια που ασκούν ποινική δικαιοδοσία να tlO\.IV εξουσία να 
κηρύσσουν άκυρα εντάλματα σuλλτιΨτις και έρευ\'Ο.ς που η έκδοσή τους βασίστηκε σε 

ανεπαρκείς λόγους. Επιπρόσθετα Ο",,(οπεΙται η αJτλούστευση της διαδικασίας 

προσβολής της εγκυρότητας ενός εντάλματος σuλληψης ή έρευνας. 

Σύμφωνα με την αιηολογική έκθεση που ouvoδEuEL -την πρώτη πρόταση νόμου, 

οι πρόνοιες του περί Ποινικής Δικονομίας Νόμου έχουν θεσπιστεί επί αΥγλοκρατίας 

και δεν llO\.IV έκτοτε τροποποιηθεί. έτσι που να εναρμονιστούν με ης πρόνοιες του 
Συντάγματος και της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την Προστασία των Ανθρώπινων 

Δικαιωμάτων. Με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις διασφαλίζεται η προστασία του 

πολι-τη. ενώ διευκρινίζονται καλuτερα οι εξουσίες και οι υποχρεώσεις των Δικαστrι

ρΙων που εκδίδουν εντάλματα. αλλά κo~ των ανακριτών που αποτεΙνονται στα Δικα

σ-τήρια για -τον ίδιο λόγο. με αποτέλεσμα να καθίστατοι ευ-..(ερέστερο το έργο τους. 

Σuμφωνα με τrιν αιηολογική έκθεση που ouνoδeuEL '(η δεύτερη πρόταση νόμου, 

κατά -την εκδίκαση μιας υπόθfσης ενώπιον Κακουργιοδικείου ή ΕπαρχιακοΊ) Δικα

στrιρίoυ συχνά προκύπτει όη το ένταλμα σύλληψης ή έρευνας βασίστηκε σε εντελώς 

ανεπαρκείς λόγους, αλλά η ύπαρξη του εντάλματος εμποδίζει το Δικαστήριο από 

του να θεωρήσει τη σuλληψη ή την έρευνα παράνoμrι. rL' αυtό κρίνεται όη rι εξουσία 
να κηρύσσονται άκυρα τα εντάλματα που βασ(ζoντα~ σε ανεπαρκείς λόγους θα 

συμβάλει στην καλύ'tEρrι και αποτελεσματικό-τερη προστασία -των ανθρώπινων δικαι

ωμάτων. 

Καταθέ-τοντας ης απόψεις του Υπουρ-γείου Δικαιοσύνης, οι εκπρόσωποί του 

-τάχθηκαν ενά\'tια στις προ-τεινόμενες -τροποποιήσεις, γιατί κα-τά την LDxuouoa νομο
θεσία παρέχον-ται aρxouvtooς ικανοποιητικά εχέγγυα για την προστασία του πολΙ-τη 

ενάντια στην παράνομη κράτηση και σύλληψη. 

Ο Πρόεδρος '(ου Ανώτατου Δικαστηρίου τάχθηκε επίσης ενάντια στις υπό 

αναφορά προτάσεις νόμου. υποστηρίζοντας ότι το σνστημα ποινικής δικονομίας 

που tσxuEL στην Κύπρο έχει επάξια δοκιμαστεί και εΙναι πολΊ) επικίνδυνο να επιχει

ρηθεί οποιαδήπο-τε τροποποΙησή -του. Ο Πρόεδρος του Ανώτα-του Δικαστηρίου 
υποστήριξε επίσης ότι υπάρχουν περι..τtώσεις κατά τις οποίες κρΙνε-ται άμεση η 
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ανάγκη έκδοσης του εντάλματος σύλληψTl~. γιατί υπάρχει κίνδυνος ο ύποπτος να 

διαφύγει από τη Δημοκρατία και 6η η ζηιούμενη τώρα βεβαίωση του Δικαστή όη 

ικανοποιήθηκε για την ύπαρξη εύλογης αωας πιθανόν να παρεμποδίσει τη δυνατό

τητα άμεσης δρόσης. Αναφορικά με τη δυνατότητα ακύρωσης του εντάλματος κατά 

την ακροαματική διαδικασία, ο Πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου δήλωσε ότι 

στην ουσία θα μεταβάλλεται σε Εφέτη ο Δικαστής του Πρωτόδικου Δικαστηρίου 

έναντι του ε;ι.δ6σαντος το ένταλμα ομοιόβαθμου του Δικαστή. 

Ο εκπρόσωπος της Αστυνομικής Δυναμης Κύπρου που παρευρέθηκε ενώπιον 

της Ε..-τιτρσπής τάχΟηκε υπέρ της ψήφωης των δυο προτάσεων νόμου σε νόμους, 

υΠΟΟΤl1ρ!.ζοντας ότι υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που εκδίδονται εντάλματα 

σύλληψης χωρίς ουσιαστικό λόγο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τα όσα κατατέ

θηκαν ενώπιόν της, πιστεύει ότι, παρόλες τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν από 

διάφορες πλευρές, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις Οα διασφαλίσουν ακόμτι περισ· 

σότερο ττιν προστασία και τα δικαιώματα του πολΙτη έναντι κάθε αυθαΙρεττις και 

παράτυπτις έκδοστις εντάλματος σύλληψης και έρευνας, ενώ ταυτόχρονα θα συντελέ

σουν σττιν εναρμόνιση των ισχυουσών διατάξΕων προς τις πρόνοιες του Συντάγ

ματος και των άλλων σχετικών διεθνών συμβάσεων που έχει κυρώσει η ΔτιμοκρατΙα, 

Γι' αυτό και η Επιτροπή, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις Ε.ίτιδιώξεις τους, ειση· 

γείται στη Βουλή ττιν ψήφιση τους σε νόμους, αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, 

ώστε να αναφiΡOνται ως ], ~O περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του ]992" και 2. ''Ο περί ΔικαστηρΙων (Γροποποιτιτικός) Νόμος του ]992". 

Επειδή σε άλλη ΈκΟεσή ττις η Επιτροπή πραγματεύεται άλλτι τροποποιητική 

πρόταση νόμου για τα Δικαστήρια, εισήγησή της είναι να ενταχθούν και οι δύο σ' 

ένα ενιαίο σχέδιο νόμου, για να αποφευχθούν πολλιιι.λές και αχρείαστες τροποποιή· 

σεις στην υπό αναφορά βασική νομοθεσία. 

Τα Μέλη της Ε.ι.ιτροπής - Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚ ΕΛ.Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις θέσεις τους κατά 

πι συζήτηση των δύο προτάσεων νόμου στην ολομέλεια. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TlTΛOΦQPEΙΤAΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ 

(ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Καίτη Κλτιρίδου 

Γι.αννάκης Α γαπΙου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Αριστοφό:νης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πω πάνω πρόταση 

νόμου σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Μαρτίου 
και σης 2 Απριλιου 199'2. 
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Στο στάδιο της μελέτης της υπό σUΖήΤ1}ση πρότασης νόμου. η οποία κατατέ

θηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Μάρκο Κυπριανού. κλήθ1}καν και εξέφρασαν 

τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης. του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. ο Πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστ1}ρίου και 

ε}' ... -τρόσωπος του ΠαΥκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

Σκοπός ΤTlς υπό συζήτηση πρότασης νόμου. σύμφωνα με την αιτιολογική 

έκθεση που τη συνοδεύει. είναι η ΤΡΟΠΟΠΟ(Τιση της βασικής νομοθεσίας για τα δικα

στήρια . ώστε για το διορισμό Δικαστή Επαρχιακού Δικαστηρίου να απαιτούνται 

πέντε έτη άσκησης της δικηγορίας αντί επτά και όταν ο δΙOQισμός του Επαρχιακού 

Δικαστή γίνεται με την ομόφωνη σύσταση του Ανώτατου Δικαστηρίου, τρία έτη 

άσκησης της δικηγορίας αντί πέντε. Σύμφωνα πάντοτε με την αιτιολογική έκθεση, η 

προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία για τη διεύρυνση του κύκλου των 

υποψηφίων για τη θέση του Επαρχιακού Δικαστή, έτσι ώστε να συμπεριληφθοίιν σ' 

αυτόν προσοντούχοι και προικισμένοι δικηγόροι. οι οποίοι σήμερα δεν μπορούν να 

διεκδικήσουν τη θέση αυτή, γιατί δεν έχουν συμπληρώσει τα προνοούμενα έτη 

άσκησης της δικηγορίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρό

σωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης , παρόμοια πρόταση του Υπουργείου Δικαιο

σύνης εκκρεμεί α..-τό αρκετό καιρό ενώπιον του ΥπουρΥικού Συμβουλίου. 

Ο Πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου cruμφώνησε με τις πρόνοιες της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου, Ο Ι οποί.ες, όπως δήλωσε, συνάδουν με τη νομοθεσία που 

ίσχυε όταν ιδρύθηκε η Κυπριακή ΔημCYλρCtτία. 

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ΔΙΚ1}γορικού Συλλόγου, δηλώνοντας τη θέση 

τοιι Συλλόγου πάνω στο όλο θέμα , ζήτησε την τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας 

κατά τρόπο ποιι τα α..-ταιτούμενα έτTl άσκησης της δΙΚΤιγορίας για το διορισμό Επαρ

χιακο\ι Δικαστή να είναι πάντοτε τέσσερα, ανεξάρτητα αν αυτός γίνεται με την 

ομόφωνη ή όχι σύσταση του Ανώτατου Δικαστηρίου. 

Υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων και απόψεων που τέθηκαν ενώπιόν της, η 

Κοινοβουλευτική Έ.-τιτροπή Νομικών πιστεύει ότι η θέση του Επαρχιακού Δικαστή 

μέσα στο πολιτειακό μας σύστημα είναι πάρα. πολύ σημαντική, γι' αυτό και οι 

υποψήφιοι πρέπει να έχουν επαρκή πείρα στην lισχηση της δικηγορίας. πρ~ν δι.ορι. 

στούν σ' αυτή. Για το λόγο αυτό η Επιτροπή θεωρεί. υπερβολική την προτεινόμενη 

μείωση των απαιτούμενων ετών στην άσκηση της δικηγορίας. Λαμβάνοντας εντού

τοις υπόψη και τις Οέσεις που εκφράστηκαν κατά Τ1} συζήτηση του θέματος, 

σύμφωνα με τις οποίες είναι απολύτως απαραίτητο να διευρUΝΘεί ο κύκλος των 

υποψηφίων, ώστε να υπάρχει δυνατότητα επιλογής των πλέον προσοντούχων απ' 

αυτούς, η Επιτροπή cι.-τoφάσισε να προβεΙ οε διαμόρφωση της ιιπό αναφορά 

πρότασης νόμου. ώστε τα α..ίαιτοίιμεγα χρόνια ό.σκησης Τ1}ς δικηγορίας για το 

διορωμό στη θέση του Επαρχιακού Δικαστή από επτά να γίνουν πέντε , ενώ, όταν ο 

διορισμός γΙνεται με την ομόφωνη σύσταση του Ανώτατου ΔικαστηρΙου να απαιτού

νται τέσσερα χρόνια, αντί πέντε που προνοούνται σήμερα. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών έχει διαμορ

φώσει α"άλογα την υπό συζήΤ1}ση πρόταση νόμου, γι' αυτό και εισηγείται στTl Βουλή 

την ψήφισή της σε νόμο, αφού ενσωματωθεί σε άλλη πρόταση νόμου, με την o:roLa 
τροποποιείται η νομοθεσΙΟ για τα Δικαστήρια και της οποίας εισηγείται Τ1}ν ψήφιση 

σε νόμο με άλλ1} Έκθεσή της, 
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Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευnκής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εχφρό.σουν ης απόψεις τους κατά τη 

συζήΤ1lση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπόρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Αγαπ[ου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

θα μιλήσω και για τις δυο προτάσεις νόμου που έχουν κατατεθεί. Η πρώτη 

πρόταση νόμου αφορά την TQOnOnOL1l0T) της πoινικτjς δικονομίας και λυπούμαι να 
πληροφορήσω το Σώμα πως τι ομάδα μας θα την καταψηφίσει. 

Είμαστε υπέρ της διαφύλαξης και της προστασΙας των ανθρώπινων δικαιω

μάτων όλων των πολιτών. Παράλληλα είμαστε υπέρ της πρoστασLας όλων των 

πολιτών (L"'t6 τα εγκληματικά στοιχεΙα και από το έγκλημα. το οποl.o δοοτυχώς 
αυξάνεται. όπως έχουμε διαπιστώσει και στο παρελθόν. στη χώρα μας. 

Δυο βασικοί φορείς της δικαιοσύνης στον τόπο μας. το Ανώτατο Δικαστήριο 

και το Υπο\!ργείο Δικαιοσύνης. διαφωνούν με τις προτιtνόμενες τροποποιήσεις και 

χαρακτηριστικά θα αναφερθώ σε δυο επιχειρήματα του Προέδρο\! του Ανώτατου 

Δικαστηρίο\! και ι.διαίτερα στο θέμα της γρήγορης σύλληψης ενός κακοποιού και, 

δεύτερο. στο θέμα της ακύρωσης ενός εντάλματος σuλλήψεως. 

Αν η nOLvtxti δικονομία τροποποιηθεί όπως προβλέ,τει η πρόταση νόμο\!. θα 
αποστερήσει τις αρχές της δικαιοσύνης (L,ό το δικαίωμα της γρήγορης σύλληψης 

ιδιαίτερα των προσώπων εκείνων τα οποία μπορούν να πάρουν το αεροπλάνο και 
σε μερικά λεπτά να εξαφανιστούν από τη χώρα μας. αν δεν εκδοθεί γρήγορα το 

ανάλογο ένταλμα σύλληψης. Γι' αυτό και ο Πρόεδρος tou Ανώτατο\! Δικαστηρίσu 
διαπιστώνει ότι η πρόταση νόμο\! μειονεκτεί σ' αυτό το σημείο. 

Η δεύτερη βασική πρόνοια αφορά το θέμα της ακύρωσης ενός εντάλματος που 

εκδόθηκε (L,ό ένα δικαστή από άλλον. Ο Πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου 

θεωρεί το δεύτερο δtκαστή εφέτη ο οποίος θα ακUΡΏνει ένα ένταλμα το οποίο εκδό· 

θηκε από τον πρώτο δικαστή, Έχετε \!πόψη σιι;. σιrνάδελφoι. ότι το πρώτο ένταλμα 

το οποίο εχδtδεται από το δtκαστή με κά.ι,οια ένορκη δήλωση, με κάποια μαρτ\!ρία 

ενός αστυνομικού είναι για 24 ώρες. Εμφανίζεταt ο κατηγορούμενος εντός 24 ωρών 
uποχρεωτικά στο δικαστήριο. το οποίο uποχρεωτικά εξετάζει ΤOuς λόγο\!ς για τους 

οποίους σuνελήφθη και για τους οποίους ζητείται η κράτησή του για άλλες οκτώ 

μέρες ή για άλλες buo ή για άλλη μια μέρα. ΤΟ δικαστήριο σ' αυτό το στάδιο. 

σύμφωνα με την Uφιστάμενη νομοθεσία και με τη διαδικασία η οποία \!πάρχει στον 

τόπο μας. έχει κάθε δικαίωμα και κάθε ευχέρεια να εξετάσει αν καλώς ή κακώς συνε· 

λήφθη ο κατηγορούμενος. Πού είναι η καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων, 

όταν σε είκοσι τέσσερις ώρες (L,ό τη σύλληψης ενός ανθρώπου \!πάρχει πλήρης 

διαφύλαξη των δικαιωμάτων το\! με πλήρη εξέταση από το δtχαστήριο των 

σuνθηκών κάτω από τις οποίες συνελήφθη ή των λόγων για τους οποίους ζητείται η 

κράτησή το\!; Συνεπώς πιστεύουμε ότι είναι αχρείαστη τι τροποποίηση, ότι θα 

δημιουργήσει προβλήματα στην ασφάλεια του τόπου μας και γι' α\!τό θα την κατα· 
ψηφ{σο\!με. 
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θα έλθω τώρα στο θέμα της τροποποίησης ,ου Νόμου περί Δικαστηρίων και 
της πρότασης για διορισμό δικαστών με ελάπωση του αjταιτούμενου χρόνου 
doκn<lJI; ενός δικηγόρου στα τέσσερα χρόνια. όιαν η αι-τόφαση του Ανώτατου Δικα
στηρίου είναι ομόφωνη, και στα πέντε, όταν είναι κατά πλεΙΟψηφία. 

Λυπούμαι να πληροφορήσω το Σώμα ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα καταψηφίσει αυη'ι την πρόταση νόμου για τους 

ακόλουθους λόγους: 

ΜισΟολΟΥικά η θέση αυτή είναι στην κλίμακα Α 15 με δυο προσαυξήσεις. ειναι 
από τις ανώτερες κλίμακες. Την κλίμακα αυτή μισθολογικά τη δικαιούνται ανώτεροι 

δημόσιοι υπάλληλοι με αρκετές σπουδές και με ευδόκιμη υπηρεσία και πολλτΊ 
υπηρεσία στο κράτος. Δεν ξέρω καμιά περίπτωση κατά την οποία οποιοσδtjποτε 
δημόσιος υπάλληλος μπορεί να πάρει την κλίμακα Α 15 με τέσσερα ή πέντε χρόν~α 
υπηρεσία στο δημόσιο. Αυτά σε ό,τι αφορά το μισθολογικό τομέα. 

Επαγγελματικά τώρα, επιστημονικά και ακαδημα'Cκά ~Hλoύμε για δικαστές δε 
μιλούμε ούτε για κλητήρες ούτε για γραφείς ούτε για τεχνοκράτες ούτε για οποιοδή· 

ποτε άλλο τομέα. Είναι ένας τομέας που αφορά τη δικαιοσύνη αυτού του τόπου. 

Προηγουμένως μιλούσαμε για παράνομα εντάλματα τα οποία εκδίδονται από δικα· 
στές πολλές φορές από άγνοια του νόμο\! ή χωρίς τη σωστή πληροφόρηση. Αυτούς 
τους ανθρώπους. :t:ου εμεΙς θέλουμε να διαφυλάσσουν τα ατομικά δικαιώματα του 
πολίτη, θέλουμε να τους διορίζουμε με μόνο τέσσερα χρόνια στο επό.γγελμα. 

Πολλοί από εμό.ς είμαστε δικηγόροι. Γνωρίζουμε ότι δεν μπορεί να εμφανιστεί 
ένας δικηγόρος στο Ανώτατο Δικαστήριο ή στο κακουργιοδικείο ή σε πλήρες επαρ
χιακό δικαστήριο. αν δεν έχει συμπληρώσει τριετή τουλάχιστον ό.σκηση στο επό.γ. 
γελμα. Δηλαδή τα παιδιά που θέλουμε να διορίσουμε δικαστές, τα περισσότερα από 
αυτό.. ίοως όλα. δε Οα έχουν παρουσιαστεί στο Ανώτατο Δικαστήριο, δε θα έχουν 

παΡOUΣιαστεΙ σε επαρχιακό δικαστήριο και δε θα έχουν παρουσιαστεί στο κακουρ· 

γιοδικείο. 

Η δικαιολογία του Ανώτατου Δικαστηρίου , που δυστυχώς υποστηρίζει την 
πρόταση νόμου. ΕΙναι πως δεν υπό.ρχουν αρκετοί υπΟψήφιοι με πείρα ό.νω των emQ. 
χρόνων, για να επιλεγούν ως δικαστές, και συνεπώς. αν πλατiινoυμε τον κύκλο των 
υποψηφίων, μειώνοντας τον απαιτούμενο χρόνο άσκησης της δικηγορίας στα 
τέσσΕρα χρόνια, θα υπό.ΡΧfΙ μεγαλύτερη ευχέρεια για το Ανώτατο Δικαστήριο να 

διορίζει δικαστές δικηγόρους με πείρα τεσσάρων χρόνων και ό.νω. 

Λυπούμαι να σας πληροφορήσω πως αυτή είναι μΙα, να μην την πω φτηνή 

δικαιολογΙα. κακή δικαιολογία. Εγώ προσωπικά ως δικηγόρος που είμαι στο επό.γ· 
γελμα πό.νω από τριάντα χρόνια σας βεβαιώνω πως συνεπεία της θέσης της 
κλίμακας Α [5 της θέσης, συνεπεί.α του prestige που έχει το λειτούργημα τΟ"υ δικαστή 

πό.ρα πολλοί δικηγόροι με πείρα ό.νω των επτά χρόνων. μΕ πολλή πείρα , είναι 
έτοιμοι, αν επιλεγούν, να δεχτούν τη δικαστική Οέση. 

Γιατί δε βρΙ(Τ.ι(ονται από τους δικηγόρους αυτούς δικηγόροι που να είναι 

έτοιμοι να δεχτούν τη δικαστική θέση; Γιατί δεν ακολουθοίινται κριτήρια, θα έλεγα, 

αξιοχρατικό. από το Ανώτατο Δικαστήριο για το διορισμό αυτών των ανθρώπων. 

Είναι δικηγόροι οι οποίοι γνωρίζουν ότι. αν αποταθούν στο Ανώτατο Δικαστήριο 

για τη Οέση του δικαστή, Ε.ι,ειδή ακριβώς δε χρησιμοποιούνται οποιαδήποτε 
κρnήρια. δε θα Ε.ι't ιλεγούν, αλλό. θα ε.'tιλεγο\ιν υποδεέστεροι δικηγόροι α..'tό αυτους, 

και γι' αυτό δεν απoτε(νoντα~. Αυτός ε ίναι ένας λόγος για τον οποίο δικηγόροι 
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αυτής της ηλικίας δεν aπoτείνoνται στο Ανώτατο Δικαστήριο. Δεν υπάρχουν 

καθόλου κριτήρια γι.α την επιλογή ενός δικαστή. Το μόνο κριτήριο που υπάρχει ως 

τώρα είναι ο χρόνος άσκησης του επα'(fέλματoς. τα πέvτε και τα επτά χρόνι.α. 

Κανένα άλλο κριτήριο: ούτε εξετάσεις ούτε γνώσεις ούτε χαραχτήρας. Γι' αυτό 

μερικοί από τους Βουλευτές που είμαστε δικηγόροι πολλές φορές τρίβουμε τα μάτια 

μας. γιατί δε διορίστηκε ο άλφα δικηγόρος και διορίστηκε ο βήτα δικηγόρος. επειδή 
ακριβώς δεν υπάρχει κανένα αντικειμενικό κριτήριο γι' αυτό το σκοπό. 

Χωρίς να υποτιμούμε καθόλου τους νέους δικηγόρους οι οποίοι έχουν 6λο το 

χρόνο να αναπτύξουν τα επαγγελματικά τouς προσόντα και να αυξήσουν την πείρα 

τους. ώστε να δικαιολογείται να πάρουν τη θέση του διχαστη. χωρίς να υποτιμούμε 
αυτά τα νέα παιδιά. πιστεύουμε ότι υπάρχει πληΟώρα δικηγόρων με πεl.ρα άνω των 

πέvτε και των επτά χρόνων που έχουν τα προσόντα να διοριστούν δικαστές. φτάνει 

να χρησιμοποιηθούν οωστά. αξιοκρατικά κριτήρια. Και. επειδή εΙμαστε αντΙΟετοι με 

την ελάττωση του χρόνου που μίτορεΙ ένας δικηγόρος να διοριστεΙ δικαστής. και 
θεωρούμε όη η πείρα των τεσσάρων χρόνων είναι πολύ λΙγη και πολύ μικρή για το 

Uψηλό αξίωμα TOU δικαστή, θα καταψηφΙσουμε τον προτεινόμενο νόμο. 

Εuχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχοuν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Πα.ίταδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε. κύριε Πρόεδρε. από τη θέση μου. Εγώ πιστεύω ότι οι συζη

τήσεις στη Βουλή πρέπει να είναι συζητήσεις. Στις δυο Εκθέσεις φαίνεται ότι οι 

εκπρόσωποι Tou Δημοκρατικού Κόμματος που μετείχαν στην Επιτροπή έχουν 

σuμφωνήσει με την απόφαση της Επιτροπής. Οφείλω να πω ότι εγώ άκουσα με 

πολλή προσοχή τα όσα έχει πει ο συνάδελφος κ. Αγαπ(ου και. για να μηνΑω ότι με 

έχει πεΙσει, σίγουρα ftou έχει δημιουργήσει σοβαρές αμφιβoλLες για το αν και τα δυο 
νομοθετήματα. και ειδικότερα το νομοΟέτημα που αφορά την έκδοση ενταλμάτων, 

δικαιολογούνται και αν πρέπει πραγματικά να γίνουν αυτές οι τροποποιήσεις από 

τη Βουλή. Γι' αυτό η παράκλησή μου εΙναι. αν είναι δυνατό. και τα δuο θέματα να 

επιστραφούν στην EJ·tLTΡOnTi Νομικών για_επανεξέταση. Δε λέω αν τελικά Οα είναι η 
(δια άι"tOψf) τi όχι. αλλά αυτή είναι η παράκλησή ftou. Διαφορετικά λuπούμαι να πω 
ότι εμεΙς δεν μπορούμε να ψηφ(σοuμε uJtiQ των δυο νομοθετημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χρίστοu. 

Α.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμεΙς. παρόλο που lxouμE εκφράσει τις απόψεις μας. είμαστε 

έτοιμοι να δεχτούμε την εισήγηση του κ. Πα:παδόπουλου να ξανασυζητηοουμε. για 

να βρούμε ίσως την πιο σωσττ\ απάντηση σ' αυτό το Οέμα που ανεφύη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης ζήτησε το λόγο και μετά ο κ. Ευσταθίοu. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν έχω αντιληφθεΙ καλά αν η εισήγηση .ου κ. Παπαδόπουλου 

για αναβολή αφορά και το νομοθέτημα για το διορισμό δικαστών. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνδέονται, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΟΧ. Πα...αδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
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Να διεuxρινίσω. Είναι συνδεδεμένα. λέω, και τα δύο. Όμως ΕχεΙ που πραγμα

τιχό. έχω κλονιστεί και δερωτώμαι κατά πόσο είναι σωστά που θα α..-ιοφασΙσει η 

Βουλή είναι στο θέμα των ενταλμάτων για όλους τους λόγους που έχει τόσο 

εύ'Υλωττα και πειστικά avaqJten ο συνάδελφος Χ. Αγαπί.ου. Δε θα είχα τόση ένσταση 
για το δεύτερο. αν δε συνδεόταν με το πρώτο. Αλλά σί.γουρα για το πρώτο η παρά· 
κλησή μου ξανά. αφού δεν έχω κανένα άλλο δικαίωμα παρά να παρακαλέσω. είναι 

να γίνει η αναψΤ1λάφηση της Έκθεσης από την Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. Kυπριανoίt. 

εΥ, εΥΣΤΑΘ ΙΟΥ: 

ο κ. Κυπριανού. που εΙναι ο ΕLOηΥητής. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. θα πρέ,τει εγώ να κάνω μια παρατήρηση εδώ πέρα. Βεβαίως 

είμαι και άμεσα ενδιαφερόμενος. γι.ο.τί Ei.va~ δική μου η πρόταση νόμου. αλλά αυτό 

που πρέπει να διευχρινίσω κι εγώ α..ό εκεΙ που σταμάτησε ο κ. Πωταδόπουλος εΙναι 

ότι σ' αυτό το στάδιο Οα πρέπει οπωσδή..οτε το θέμα που αφορά το διορισμό των 

δικαστών να ξεκαΟαρΙσει σήμερα. Ήδη αναβλήθηκε μια φορά. έγιναν πρoσπάθfιες 

να υπάρξει κά..οια προσέγγιση με τις θέσεις του ΑΚΕΛ. δεν πετύχανε. αλλά υπάρχει 

μια μεγάλη εκκρεμότητα αυτή τη στιγμή όσον αφoQό και το δικηγορικό κόσμο και το 

δικαστικό σώμα. διόη περιμένουν να δουν όλοι πώς θα εξελιχθεί αυτή η ιστορία. 

Ε.ί.ομένως. η δική μου εισήγηση είναι ότι είτε θετικά είτε αρνητικά πρέπει σ' αυτό το 

θέμα το Σώμα να τοποθετηθεί, για να οριστικοποιηθεί και να μπορέσει απ' εκεΙ και 

πέρα να προχωρήσει κάθε αρμόδιο τμήμα στις ενέργειές του. 

Τώρα. όσον αφορά το άλλο θέμα. των ενταλμάτων, είναι μια τροποποίηση της 

ποινικής δικονομίας που δεν είναι τόσο επείγουσα, οπότε σ' αυτό το στάδιο ας 

απορριφθεί ή ας αναβληθεί αυτό το κομμάτι. Δεν ξέρω διαδικαστικά πώς θα γίνει. 
αλλά η σημασία 11 χρονική των δύο είναι ανεξάρτητη. 

Δεν ξέρω πώς θα εξελιχθεΙ το θέμα που αφορά τη δική μου πρόταση νόμου, 

αλλά πραγματικά πιστεύω ότι πρέπει σήμερα να οριστιχοποιηθεί η θέση πάνω σ' 

αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Επειδή είναι συνδεδεμένα διπλά και τριπλά τα σχέδια νόμου με ΕκΟέσεις 

ενιαίες και διπλές. δεν μ •• ορεί να ξεχωριστεί το ένα α..ό το άλλο και δεν μ....ορούμε 
να μοιρόσουμε την Έκθεση, διότι μιλούμε για κοινή Έκθεση δυο προτάσεων νόμου. 

Οπωσδήποτε θα δώσω το λόγο στον Πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών. Όμως, 

εφόσον υπήρξε ήδη μια καθUΣΤέρηση και επειδή ζήτησαν κάποιοι συνάδελφοι την 

ευκαιρία να τα ξαναδούν, νομίζω ότι θα 'ταν δίκαιο )(οι τα τρία να αναβληθούν 

μόνο για μια βδομάδα ή για δεκα..έντε μέρες, εφόσον η κανονική συνεδρία θα είναι 
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σε δεκαπέντε μέρες. Εφόσον περΙμενα ουκ ολίγον χρόνον. μέχρις ότου καταλήξουμε 
ως εδώ. ας πούμε ότι οριστικά θα τοποθετηθοίΙμε με ένα ναι Τι ένα όχι στην επόμενη 
κανονική συνεδρΙα του Σώματος. 

Ο κ. Euσταθίoυ. 

εΥ, εΥΣΙΆθlον: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. επειδή όμως έχουν λεχθεΙ ορισμένα πρόγματα. πρέπει να 
γ(νεται συζήτηση και στη Βουλή, όπως είπε και ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τι λέει το νομοΟέτημα που ανησύχησε όσους έχOUΝ ανησυχήσει; Λέει: "Όταν 

δικαστής ικανοποιείται με γραπτή ένορκη καταγγελία ότι υπάρχει εύλογη αιτία να 
πιστεύεται ότι ένα πρόσωπο διέπραξε αδ(κημα Τι όταν η σύλληψη ή κράτηση 

θεωρηθΕΙ εύλογα αναγκα(α για παρεμίτόδιοη διαπράξεως αδικήματος ή αποδράσεως 
μετά τη διάπραξη αυτού, ο δικαστής δύναται να εκδώσει το ένταλμα που θα αναφέ· 

ρεται στον παρόντα νόμο ως ένταλμα συλλήψεως, που να εξουσιοδοτεί τη σύλληψη 
του ατόμου εναντίον του οποίου στρέφεται το ένταλμα". 

Σταματώ ως εδώ. Δηλαδή etVOL πολύ να πούμε ότι πρέπει να ικανΟΠΟLηθεΙ ο 
δικαστής πως υπάρχει εύλογη αΗία, για να δώσει διαταγή να συλληφθεί ένας 

άνθρωπος, ο πολίτης Π.χ. της Δημοκρατίας εναντΙον του οποΙου ενδεχομένως ο 
αστυνομικός λοχίας της περιοχής να tXEL εχθρότητα και να θέλει να τον συλλάβει, 
διότι δεν τα πάει καλά μαζί του, και ο οποίος πάει και λέει ότι έχει τη λογLκή 
\ιποψ(α πως αυτός ο άνθρωπος έχει κάμει αδΙκημα: Και τον αρπάζεL τον άνθρωπο 

και κατά 95% δεν πηγαίνουν αυτές οι περι;ττώσεις στο δικαστήριο. Πού είναι η 
αντίρρηση: Δηλαδή διερωτώμαι και θέλω να μάθω κι εγώ αυτό το κατοχυρωτικό για 
τον πολίτη νομοθέτημα πού και ποιους ενοχλεί. 

Δεύτερο, το επόμενο άρθρο της πρότασης νόμου λέει ότι κάθε ένταλμα συλλή

ψfως φέρει την υπογραφή του δικαστή που το εκδιδει, την ημερομηνΙα και ώρα της 

εκδόσεως, καθώς επίσης και βεβαίωση του δικαστή ότι ικανοποιήθηκε για την 

ύπαρξη εύλογης αιτίας. Ο δικαστής είναι υποχρεωμένος να πει: ~Nαι, ενόψξΙ των 

όσων έχω ακούσει ενόρκως, πιστεύω πως υπάρχει εύλογη υποψία". Πού δημιουρ

γείται πρόβλημα όσον αφορά την ευταξία στη Δημοκρατία: Απλούστατα εμπλουτί
ζεται η χώρα μας όσον αφορά τα ανθρώπινα δικαιώματα. Οι άνθρωποι αισθάνονται 
πιο ασφαλείς έναντι της αυθαιρεσίας αλλά και έναντι της επιπολαιότητας που 

πολλές φορές χαρακτηρίζει αυτές τις σπασμωδικές ενέργειες, τις ενέργειες του 
πανικού, αφού. όταν δημιουργηθεί ένα θέμα. βλέπουμε μαζικές συλλήψεις 

ανθρώπων οι οποίοι δεν έχουν ιδέα για τα αδικήματα για τα οποία έχουν συλληφθεί 
ούτε και προσάγονται ποτέ στα δικαστήρια. 

Εφόσον όμως ζητήθηκε αναβολή, για να συζητηθεί αυτό το θέμα, θα δώσουμε 

την αναβολή αυτή με τη σκέψη πως πρέπει να βελτιώσουμε ακόμα περισσότερο την 
πρόταση νόμου. Να σταματήσει αυτή η αταξία: Να ζητάς να έχεις το ένταλμα 

δυνάμει του οποίου συνελήφθη ο αθώος πολίτης και \'0. μη μαθαίνεις πότε και ποια 
ήταν η ώρα που το εξέδωσε ο αστυνομικός! Δεν έχουμε ένσταση να αναβληθεί ακόμα 
ιnα βδομάδα η συζήτηση. 

Για το δεύτερο θέμα πράγματι προβληματίζομαι αν αρκούν αυτά τα έτη, για να 

γίνει κάποιος δικαστής -εγώ θα έλεγα 10 και 15 χρόνια- αλλά δεν υπάρχει πράγματι 
διαθέσιμο δυναμικό, επειδή αυτοί οι άξιοι δικηγόροι με πείρα ΙΟ και 15 χρόνων 
έχουν πλέον δημουργήσει τη δική τους επαγγελματική οντότητα που συνήθως δεν 
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την εγκαταλεΙΠουν. Ίσως θα έπρεπε να σΥ.εφτούμε να μειώσουμε τα συντάξιμα 

χρόνια. για να ενθαρρύνουμε και μεγαλύτερες ηλικίες να πηγαίνουν στο δικαστήριο. 

Να το δoiιμε κο.ι αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήθελα να παρατηρήσω ότι οι φωτογράφοι και οι λειτουργοΙ της τηλεόρασης 

δεν επιτρέπεται να εισέρχονται εντός του κiικλoυ. Αυτό ισχiιει για όλους και παρα
καλώ .,. 

Α. ΧΡ ΙΣΤΟΥ: 

Είναι νεoφερμtνoς, γι' αυτό γίνεται και επιλογή στTl φωτογράφTlση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π αρακαλώ, κύριοι, είναι κάτι το οποίο ισχύει για όλους. είναι μια λογική 

απόφαση ΤΙ οποία ελήφθη. 

Ο κ. ΧατζTlγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

KΙΙΡLε Π ρόεδρε . είναι με έκπληξη που άκουσα την ομιλία του συναδέλφου 
"κ. Γιαννάκη Αγαπίου για την πρωτη τροποποίηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ 

Α ν θα κάμετε ομιλία, από το βημα. Α ν θα είστε σύντομος ... Και αυτό ισχύει 
και για τον κ. Ευσταθίου. Ελάτε στο βήμα, παρακαλώ. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Μα δεν αναφέρατε αιπό το θέμα. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα το δούμε. αφoiι ομιλήσει ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗ ΓΙΑΝΝΗΣ: 

Η πρόταση του κ. Πουργουρίδη εξ όσων θυμούμαι αφορούσε βασικά δύο 

σκέλη. Εκείνο το οποίο δεν έγινε Q.ιoτoδεκτό 0..1τό την Επιτροπή. και ίσως είναι εδω 
που πρέπει να επικεντρώσουμε την προσοχή μας, ήταν η ακυρότητα. αν θέλετε, tTl; 
διαδικασίας και η κήρυξTl ως άκυρης όλTlς της μαρτυρίας που πάρθηκε, αν δεν τηρη
θούν οι τύποι του διατάγματος. Και σύμφωνα με την κρατούσα σήμερα νομοθεσία. ο 
δικαστής, όταν εκδίδει διάταγμα προσωποκράτησης, έχει υποχρέωση νο. διερευνήσει 
αν υπάρχει εύλογη αιτία. Απλώς εκείνο το οποίο γίνεται είναι ότι οι αποφάσεις του 

Ανώτατου Δικαστηρίου επί του θέματος ρυΟμίζονται σήμερα και νομοθετικά. Δεν 

αλλάζει ποσώς η νομική θεώρηση και πιστεύω ότι καλώς η Επιτροπή δεν υιοθέτησε 
το δεύτερο σκέλος της πρότασης του κ. Πουργουρίδη. 

Αναφορικά τώρα με τα έτη διορισμού δικαστών. το θέμα έχει αναβληθεί. οι 

πλευρές διατηρούν τη θέση τους και εγώ προσωπικά και ως δικηγόρος Q.ι-τoρρΙττω 
τη θέση ότι είναι θέμα ετών το αν έχει κάποιος τα αναγκαία προσόντα για να είναι 
δικαστής. Μπορεί να είναι και 15 χρόνια δικηγόρος και να μην έχει, αν Οέλετε. στην 
ουσία τα προσόντα να είναι δικαστής και μπορεί κάποιος στα τέσσερα χρόνια να 

είναι ό.ριστος νομικός και να μπορεί να διοριστεί. Από τη στιγμή που κ6..-τοιος θα 

διορίζεται στα τέσσερα χρόνια , θα πρέπει να ε(νOL ομόφωνη η απόφαση των δικα

στών του Ανώτατου Δικαστηρίου. Όταν δηλαδή και οι δεκατρείς δικαστές του 
Ανώτατου Δικαστηρ(ου συμφω\'Ούν ότι κάποιο πρόσωπο είναι κατάλληλο. δε βλέπω 
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για ποιο λόγο τα τέσσερα χρόνια να μην εί.ναι αρκετά. Και, ε.;"'[αναλαμβάνω. είναι 

ένα ξεχωριστό νομοθέτημα το οποίο καθυστερεί προ πολλού και μπορούμε σήμερα 

να το ψηφίσουμε. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

KUQLOL συνάδελφοι. αν δεν υπάρχουν εντονότατες απόψεις, 11 Εισήγησή μου 
εΙναι να αναβληθούν όλα για την επόμενη συνεδρία. αλλά αυτή είναι 11 τελευταία 
ανο.βολή. Έχετε δεκαπέντε μέρες, για να πάρετε τις πληρoqχ:ιρΙες που θέλετε και να 

τοποθετηθείτε οριστικά. κι ελπίζω ότι, επειδή έγιναν ήδη κάποιες ομιλίες, θα 
είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε χωρίς άλλες oμιλLες. Βέβαια, δε θα αρνηθώ το 

δικαίωμα να μιλήσει κάποιος που θα θέλη να επεξηγήσει τη θι!ση του υπό το φως 

κάJtoι..ας μελέτης που θα γίνει. 

Κατά συνέπεια, αναβάλλεται 11 ψηφοφορία για τα θέματα αυτά και προχω
ρούμε στο υπ' αρ. 9 θέμα της τιμερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο περΙ πρoυπoλoγ~
σμού της Αρχής ΤηλεΠΙΚO~νωνιών Κύπρου Νόμος του 1992~. παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜ ΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ΜΟ 

ΠΕΡι ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣM ΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντες: 

Λεόντιος lεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλ[δης 

Αβραάμ Αντων(ου 

Κίκης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Πα.-ι:αδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Ο προυπολογισμός της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 1992 κατατέ
θηκε στη BoυλtΊ στις 27 ΦεβρουαρΙου 1992 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευ
tικtΊ Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον προυπολογισμό αυτό σε συνεδρΙα της που πραγμα
τοποιήθηκε στις 13 Απριλ(ου 1992. Στη συνεδριαση αυτή κλήθηκαν και eξέφρασαν 
τις απόψεις τους ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής και εκπρό

σωποι της Διείιθυνσης της Αρχής. 

Ο προυπολογισμός της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. όπως κατατέθηκε 

στη ΒΟ1Jλή. προβλέπει για το 1992 έσοδα lhj!o1Jς L74.829.000 και έξοδα ύψους 
ί85.928.920. 
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Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προυπολογι.σμού η Ε.ί,ιτροπή εΙχε την 

ενκοιρΙα να ενημερωθεΙ για το προγραμματιζόμενο ανα-τιuξιακό έργο πις Αρχής και 

για την οργανωτική διάρθρωση ΤΟ\l προσω:nκού της. όι-ιως αντικατοπτρ(ζεται στις 

επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση πρου:τολΟΎιομού. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκι στην Επιτροπή, ο προυπολΟΥιομός Αναπτύξεως 

περιλαμβάνει αριθμό έργων για περαιτέρω α\'ά,ί"tτυξη του τηλεπικοινωνιακού 

δικτύου τόσο στο εΟνικό όσο και στο διεθνές επ(.πεδο. Στο εθνικό επίπεδο περιλαμ

βάνονται η προμήθεια και η εΥιιατόσταση νέων και η επέκταση υφιστάμενων τηλεφω

νικών κέντρων. συστημάτων μετάδοσης, γραμμων εξωτερικού δικτύου και τοπικών 
υποβρύχιων χαλωδΙων οπτικών ινών, που μαζί με τα απαραΙτητο έργα υποδομής θα 

διευκολίινουν την εξυπηρέτηση νέων συνδρομητών. Στο διεθνές επί.π:εδο προβλέ. 

πεται η επέκταση στο Διεθνές Τηλεφωνικό Κέντρο και στους ΕπΙγει.ους Δορυφορι· 
κούς Σταθμούς. Μεγάλη επένδUΣΗ γίνεται για την εγκατάστασ1] υποβρύχιων καλω

δΙων οπηκών ινών για επικοινωνΙα με ης γειτονικές χώρες ανατολικά της Κύπρου 

και με Τ1]ν ΑΙγυπτο και την Ελλάδα. ΕπΙσης προγραμματίζεται η εισαγωγή UΨΗλής 

τεχνολογίας συστημάτων. 

Όσον αφορά την οργανωτική διάρθρωση του προσωπικού της Αρχής, οι 

εκπρόσωποί Τ1]ς ανέφεραν ότι οι προτεινόμενες νέες θέσεις και αναβαθμίσεις 

στοχεύουν στην αντιμετώι1:ιση των αναγκών που δημιουργούνται από τις νέες τεχνο· 

λογικές μεθόδους και δραστηριότητες που αναπτύσσει η Αρχή, καθώς και στην 

εύρUΘμη και ομαλή λειτουργία της Αρχής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροιιπολογισμοΙΙ στα πλαίσια 

της συζήτησης της προτεινόμενης αναδόμησης του προσωπικού ζήτησε και πήρε 

πρόσθετα στοιχεία για το κόστος με το οποίο αναμένεται να t.ι1:lβαρυνθεί η Αρχή 

από ης αναβαθμίσεις που προτείνονται. Ανεξάρτητα όμως από το κόστος των 

αναβαθμίσεων αυτών. η Επιτροπ'ή αισθάνεται την ανάγκη να παρατηρήσει όη η 

Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. όπως και οι άλλοι ημικρατικοί οργανισμοι. δεν 

πρέπn κατ' ανάγκην να συνδέουν την t.ι1:ιτuχή εφαρμογή των αναπτυξιακών 

προγραμμάτων τους με τη δημιουργία ολοένα και περισσότερων νέων θέσεων. αλλά 

να αντιμετωπίζουν τις διαμορφούμενες ανάγκες τους από το υφιστάμενο προσω· 
πικό. του οποLoυ η μετακίνηση σε άλλη εργασία αναμφ(βολα διεuκoλiινεται (tι.ό τα 

προγράμματα εισαγωγής της νέας τεχνολογίας. 

Η Επιτροπ'ή. αφού διεξήλθε ης επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προυπο· 

λογισμοΙΙ. τις υιοθετεί στο σύνολό τους. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. ΠΡOχωQOύμε στη δειιτερη ανάγνωση του νομο· 

σχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

ί85.9Ί8.9ΊΟ για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3] ΔεχεμβρΙΟυ 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθoiιν. Πρώτος ΠΙνακας. 'Αρθρο 3. 
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Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλ.υψη ελ.λείμ· 

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος ΠΙνακας. Πρώτο Μέρος. Δε\ιτερος 

ΠΙνακας. Δεύτερο Μέρος. 'Αρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεΥ1.0 πάνω στα κονδύλια. Συ~uτλήρωμα. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το έκτο εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. τα άρθρα από το πρώτο μέχρι ΤΟ έκτο εγκρίνο· 

προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του ,'ομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού της Αρχής Τηλεπι· 

κοινωνιών Κ ύπρου Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο έτοιμο θέμα. το υπ' αρ. 11. είναι ''Ο Τρο.ίτοποιητικός του περί 

προυπολογισμού Νόμου του 1990 Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο t1l; 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνι ' , ει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ ΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·Y·ΠOΛOΓlΣM ΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜ ΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1990 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Παj!όντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης ΚασουλίδTjς 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κ ίκης Καζαμίας 

Τάσσος nu.LaMJtouho; 
Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού fLehtTTjoe το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρΙες της που πραγματοποιήθTjκαν στις 15 Ιανου· 

αρίου και στις 8 και 13 Απριλίου 1992. Στην πρώτΤ} συνεδρία της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εΚίτρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 



2411 

Με το νόμο που πρoτεΙνετα~ σκoπεΙτα~ η τροποποΙηση του ΤαΚ-Ηκού προυπο

λογισμού του 1991, για να καταστεΙ δυνατή η λογιστική τακτοποίηση δαπανών συνο
λικού ύψους ί2.490.000 που αφορούν το οικονομικό έτος 1990. Οι δαπάνες αυτές 
αναλύονται κατά κεφάλαιο και άρθρο στον πίνακα που ενσωματώνεται στο υπό 

αναφορά νομοσχέδιο. 

Οι δαπάνες των οποίων ζητείτα~ τώρα η λογιστική τακτο;τοΙηση είναι στην 

ουσία δα..-τάνες που έγιναν από την κυβέρνηση, χωρίς προηγουμένως να τις έχει 

εγκρΙνε~ η Βουλή. Ορισμένες από τις δαπάνες αυτές αναφέρονται σε πρόνοιες νομο

σχεδιων που η Βουλή Είτε α..-τέρQιψε εξ ολοκλήρου είτε αρνήθηκε να εγκρίνει. Πριν 
τοποθετηθεί. στα ζητήματα που αναφέρονται πω πάνω, η Επιτροπή ζήτησε από το 

Γενικό Ελεγκτή της ΔημοκρατΙας να ερευνήσει το Οέμα και να υποβάλει σχετική 

έκθεση. 

Με την απάντησή του ο Γενικός Ελεγκτής της ΔημοκρατΙας επιβεβαιώνει ότι οι 

ζητούμενες πιστώσει.ς στην ουσία αφορούν υ:τερβάσεις που έγιναν χωρίς την εξου

σιοδότηση της Βουλής. 

Παρόλο που οι λόγοι που προβάλλονται για την πραγματοποίηση των υπερβά

σεων αυτών δεν κρίνονται καθόλου ικανοποιητικοί, η Επιτροπή θεώρησε σκόπιμο 

να εισηγηθεΙ την έγκριση της τακτοποΙησης των δαπανών στις οποίες προέβη η 

κυβέρνηση χωρίς την εκ των προτέρων αναΥχαΙα εξουσιοδότηση της Βουλής. 

ΠροβαΙνοντας στην εισήγηση αυτή, η Επιτροπή Oέλε~ συνάμα να προειδοποιήσει 

όλους τους αρμοδΙους ότι στο μ~λλoν δε θα δεχτεί την πραγματοποίηση τέτοιου 

εΙδους υπερβάσεων και ότι σε τέτοια περι..-ττωση θα θεωρεί προσωπικά υπεύθυνους 

όσους έμμεσα ή άμεσα θα παράσχουν την εξουσιοδότησή τους για τη διενέργεια μη 

εγκεκριμένων δαπανών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θα ήθελα απλώς (L1τό το Προεδρείο να τονίσω 

αυτό το οποίο αναφέρετα~ στην Έκθεση. ότι δεν είναι σωστό να γίνονται υπερβάσεις 

και να έρχονται για έγκριση εκ των υστέρων. Είναι πάγια τακτική της Βουλής να 

προειδοποιεί γι' αυτό το πράγμα και θα ήθελα να πιστεύω ότι η σχετική έμφαση που 

δίδεται σήμερα σ' αυτό με την Έκθεση της Επιτροπής ομόφωνα α..-τ' όλες τι.ς πλευρές 

θα ληφθεί υπόψη α..-τό την κυβέρνηση με το πνεύμα με το οπο(ο γίνεται και πράγματι 

θα δοθεί προσοχή σε κάτι το οποΙο πρέπει πράγματι να σταματήσει. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΣυνΟΠΗκός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΤροποποΙηση άρθρων ορισμένων κεφαλαί.ων του Πρώτου Πίνακα του βασικού 

νόμου. ΠΙνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο και δεύτερο άρθρο εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, το πρώτο και δt:ύτεΡO άρθρο εγκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περΙ Προϋπολογι

σμού Νόμου του 1990 Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτ\)πά τη σφύρα) 

Μη \)παρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο eeILG υπ' αρ. [4. που είναι ''Ο περί E.."'tt.βαQuvnxiliv Διαταγ
μάτων Νόμος του 1990". Παρακαλω τον Πρόεδρο της αρμόδι.ας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεσrι στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθ[ΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔ[Ο ΠΟΥ TITΛOΦQPEITAI ''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΙΒΑΡΥΝΤΙΚΟΝ ΔΙΑΤΑΓΜΑΤΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίο\). Πρόεδρος 

Γιαννάκrις Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργο\)ρίδης 

Κοίτη Κληρίδο\) 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Α νταιν(ου 

Aριστoφάνrις Γεωργίου 

Μάρκος Κ υπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

επτά συνεδρίες τrις που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 10 Οκτωβρίου 1991 

μέχρι [9 Μαρτίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους [';.πρόσωποι του Υπουργείου Δικαιο

σύνης. η Έφορος Εταιρειών, ο ε...Ιτροπος ΝομοθεσΙΟς. καθώς και εκπρόσωποι του 

ΓραφεΙΟυ του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας , του Παγκύπριου Δικηγορικού 

Συλλόγου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών. 

θεωρείται σκόπιμο να σημειωθεί όη η μελέτη του πιο πάνω νομοσχεδίου 

άρχισε α..ό την Κοινοβουλευηκή Ε.1:ΙΤΡΟπή Νομικών της προηγούμενης βουλευηκής 

περιόδου. αλλά δεν κατέστη δυνατό να ολοκληρωθεΙ 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας με βάση την 

οποία θα είναι δυνατό να εκδίδονται επιβαρυντικά διατάγματα σε αξιόγραφα για τη 

δημιουργία επιβάρυνσης σε μετοχές και χρεόγραφα, με απώτερο σκοπό την εξασφό

λιση πληρωμής του οφειλόμενου ποσού προς τον πιστωτή. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής, η έκδοση 

επιβαρυντικων διαταγμάτων σε αξιόγραφα. θα καλύψει ένα μεγάλο κενό στην 

κυπριακή νομοθεσία και θα αποτελέσει θεσμό παράλληλο με εκείνο που υπάρχει για 

τrιν έκδoσrι επιβαρυντικών διαταγμάτων σε ακίνητη ιδιοκτησία με βάση το νόμο για 

την πολιτική δικονομία. 
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Ει.δικότερα και σύμφωνα με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοείται ότι τα 
διατάγματα αυτά Οα εκδιδονται ίισtερα από την έκδοση Ίης απόφασης του δικαστη

ρίου για χρέη ή αποζημιώσεις και θα αποβλέπουν στην CLι-ταγόρευση μεταβ[βασης και 
στην απαγόρεuoη πληρωμής μερισμάτων και τόκων, ενώ το χρέος για το οποίο 

γΙνιται επιβάρυνση θα τυγχάνει προτεραιότητας ένανη άλλων xeE(Qv. Enl.J"tρόoθετa 
ο πισrωτής θα μπορεΙ αν το επιθυμει. να ζητήσει μαζί με την έκδοση επιβαρυντικού 
διατάγματος και την έκδοση διατάγματος πωλήσεως των αξιογράφων. μια και η 
έκδοση του fJ-τLβαρυντικού διατάγματος δεν ισοδυναμεί α.-τό μόνη της με διάβημα 
εκτέλεσης αλλά με τρόπο διασφάλισης Ίης εκτέλεσης που ε[ναι 11 πώληση του αξιο
γράφου. Επιπρόσθετα παρέχεται στον εξ αποφάσεως πιστωτή η ευχέρεια να αναζη
τήσει άλλους τρόπους εκτέλεσης, πριν ζηΊήσει την πώληση των βαρυνόμενων στοι

χείων. 

Κατά τη διάρκεια της μελέτης του νομοθετήματος που προτεΙνεται οι εκπρό
σωποι του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών εξέφρασαν ης σοβαρές τους επιφυ

λάξεις ως προς τη σκοπιμόΊητα της εισαγωγής της ΠΡΟΊεινόμενης νομοθεσίας 
κυρίως για τους ακόλουθους λόγους; 

(α) Η έκδοση επιβαρυντικών διαταγμάτων πάνω σε μετοχές και άλλα 
ομόλογα ιδιωτικών εταιρειών περιορισμένης ευθύνης θα εΙναι 
καταστροφική για το θεσμό της ιδιωτικής εταιρείας στην Κύπρο, αφού 

σύμφωνα με τον ίδιο τον περί Εταιρειών Νόμο αυτές έχουν υποχρέωση 

να περιλαμβόνουν στο καταστατικό τους αυσrηρό περιορισμό σrη 
μεταβίβαση των μετοχών τους. έτσι ώστε να μην μπορούν να ησέλθουν σ' 
αυτές ξένοι. 

(β) θα fJ-τέλθει κατάχρηση στις μααβιβάσεις μετοχών ιδιωτικών εταιρειών, 
γι.ατι. αν ένας μέτοχος Ηιιθυμεί να μεταβιβάσει τις μετοχές του σε 

κάπ.οιο τρίτο πρόσωπο και οι άλλοι μέτοχοι και το Συμβούλιο της 

εταιρείας αρνούνται να δεχθούν το τρίτο πρόσωπο. επειδή δεν είναι το 
κατάλληλο πρόσωπο για την εταιρεία ή επειδή υπάρχουν δικαιώματα 
προτίμησης (Option Righrs) στο κατασtαηκό. θα εΙναι εύκολο ο μέτοχος 
να σκηνοθετήσει μια α.γωγή με ενάγοντα το τρίτο πρόσωπο και 

ακολούθως να ληφθεί δικαστική απόφαση, επιβαρυντικό διάταγμα και 
τέλος πώληση των μετοχών στο τρΙτο αυτό πρόσωπο. 

(γ) θα μεγισroπoιηθεί η πιθανότητα δημιουργίας τυπικών μετόχων (Nomine
es). με αποτέλεσμα οι πραγματικοΙ μέΤΟΧΟL να κρύβονται πΙσω από τα 
ονόματα των τυπικών μετόχων. 

Οι ιδιo~ εκπρόσωποι ζήτησαν από την Επιτροπή να εισηγηθεί την εξαίρεση 
από το προτεινόμενο νομοθέτημα των μετοχών ιδιωτικών εταιρειών. δηλώνοντας 

ότι δε θα εΙχαν επιφυλόξεις για όλα τα άλλα ομόλογα που καλύπτει το εν λόγω 
νομοθέτημα. Ζήτησαν επίσης. σε περΙτrωση που οι πιο πόνω μετοχές δεν εξαιρεθούν 

από την προτεινόμενη νομοθεσία. να απαλει.φθούν οι πρόνοιες που αφορούν το 

διάταγμα πώλησης περιουσιακών στοιχείων και αντί αυτού να ακολουθείται η 
διαδικασία πτώχευσης, σύμφωνα με τον περί ΕΊαιρειών Νόμο. 

Ο Επίτροπος Νομοθεσίας. ο οποίος ετοίμασε το υπό συζήτηση σχέδιο νόμου. 
καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής. δήλωσε ότι παρόμοια νομοθεσία ισχύει στην 

Αγγλία και ότι δεν πρέΠΕΙ να παραγνωρίζεται ότι οι μετοχές ιδιωτικών 2ταιρειών 
αποτελούν περιουσιακά σroιχεία και ως τέτοια πρέπει να μπορούν να εκποιούνται. 
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Η Έφορος Εταιρειών, καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, δήλωσε ότι είναι 
ασύμφορο και πλήττει την οικονομία το γεγονός ότι δεν υπάΡΧΗ νομοθετημένη 
διαδι)'.ασΙα, σύμφωνα με την οποία να είναι δυνατή η εκτέλεση απόφασης για την 
ικανοποΙηση χρέους που οφείλεται σ..τό πρόσωπο το οποίο είναι μέτοχος ιδιωτικής 
εταιρείας, χωρίς κατ' ανάγκην να προοφεύ'γει xQ.."tOLO; στη διαδικασία της 

πτώχευσης της εταιρείας και της εκκαθάρισής της. 

Οι εκπρόσωποι του Γι αγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου τάχθηκαν ιιπέρ της 

ψήφισης νομοθεσίας για την έκδοση tJτιβαρυvτικών διαταγμάτων σε αξιόγραφα. 

Η Επιτροπή, με γνώμονα τα όσα κατατέΟηκαν ενώπιόν Τ11ς. επικροτεί τοιις 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της νέας αιιτής νομοΟεσίας που προτείνεται. Γι' αιιτό και 

για να καταστεί. αποτελεσματικότερη η εναντι τοιι οφειλέτη προστασία του πιστωτή. 

ο οποίος ζητά το επιβαρυντικό διάταγμα με σκοπό την εκτέλεση της σχετικής 

απόφασης ή του διατάγματος δικαστ11ρίου, προέβη σε συl.ιπληρωματικές αλλαγές, οι 

βασικότερες από τις οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

(α) Να γίνεται πιο επακριβής καθορισμός των συνεπειών του L"tιβogUvtIXOίI 

διατάγματος, ώστε η tJ,ιβάρυνση του συμφέροντος του οφειλέτ11 στο 

περιουσιακό στοιχείο για το οποίο εκδίδεται το διάταγμα να έΧΗ 

προτεραιότητα έναντι όλων των χρεών και ιιποχρεώσεων του οφειλέτη 

τα οποία δεν αποτέλεσαν το αντικείμενο προγενέστερων επιβαρύνσεων 

στα ίδια περι.ουσιακά στοιχεΙΟ, αλλά και έναντι άλλων EnιβogUVOEΙUV 

που δημιουργήθηκαν πριν σ.."tό την έκδοση του διατάγματος με 
οποιοδήποτε νόμιμο τρόπο. 

(β) Η απαγόρευση πλ11ρωμής μερισμάτων στο χρεώστη σχετικά με τα 

περιουσιακά στοιχεία για τα οποία έχει εκδοθεί επιβαρυντικό διάταγμα. 
Τα μερίσματα θα κατακρατούνται σι: ξεχωριστό λογαριασμό και θα 

αποτελούν μέρος τοιι βαρυνόμενου στσιχείοιι της πeριοuσίας. 

(γ) Ο διορισμός παραλήπτη, Εφόσον κριθεί σκόπιμο από το δικαστήριο, 

όταν αυτό επιλαμβάνεται αίτησης για Τ11ν πώλ11ση, διάθεση ή 
ρευστοποίηση περιουσιακών στοιχείων που βαριίνονται με επιβαρυντικό 

διάταγμα, με σκοπό την είσπραξη του εξασφαλισμένου ποσού. Ο 

παραλήπτης μπορεί με την έγκριση του δικαστηρίου να πουλεί το 

βαρυνόμενο στοιχείο με δημόσιο πλειστηριασμό ή ιδιωτική σύμβαση, να 

προβαίνει σε οποιαδήΠΟΤΕ ενέργεια για τη διασφάλιση της αξίας του 

βαρυνόμενου στοιχείοιι και των συμφερόντων τόσο του οφειλέτη όσο και 

του δανειστή που απορρέουν σ.."tό αιιτό κ.ά. 

Επιπρόσθετα η Ε.."tιτροπή έκρινε απαραίτητο να εισηγηθεί τη συμπερίληψη στη 

νομοΟεσία που προτείνεται διατάξεων που ριιθμΙζουν την πώληση βαρυνόμΕνων 

στοιχείων, όταν αυτά συνίστανται από μετοχές σε Εταιρεία, και η πώληση να διατάσ

σεται από το δικαστήριο μετά σ..τό αίτηση του πιστωτή ή να διενεργείται από παρα

λήπτη με την έγκριση τοιι δικαστηρίου. Συγκεκριμένα καθορίζεται ότι αυτή θα 

γίνεται με δημόσιο πλειστηριασμό, εκτός αν το δικαστήριο διατάξει δ ιαφορετικά, 

και ρυΟμίζεται επακριβώς η διαδικασία κατακύρωσης της π{ί)λησης στον ψηλότερο 
πλειοδότη η οποία θα έχει προσωρινή ισχύ για περίοδο 21 ημερών. Μέσα στην 

προθεσμία αυτή θα δίνεται το δικαίωμα σΕ άλλους μετόχους της εταιρείας να κατα
θέσουν στο δημοπράτη το ποσό για το οποίο κατακυρώθηκε προσωρινά η ψηλόΤΕρη 

πλειοδότηση και τότε η προσωρινή κατακύρωση ακιιρώνεται και η πώληση κατακιι

ρώνεται οριστικά προς όφελος του εν λόγω μετόχου. 
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Η Κοινοβουλευτική Ε,ίτιτροπή Νομικών. πιστεύοντας όη το προτεινόμενο 

νομοθέτημα έρχεται να πληρώσει ένα βασικό κενό στην κυπριακή νομοθεσία. 

υιοθετεΙ τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του. όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεΙ. 
και ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφού τροποποιηθεΙ ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Επιβαρυντικών Διαταγμάτων Νόμος του 
1992". 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή θέλει να εκφράσει την ευαρέσκειά της γιο. 

την τεχνική συνεισφορά όλων όσων συνεργάστηκαν μαζί της και ιδιαίτερα του 

Επιτρόπου ΝομοΟεσΙας. ο οποίος καθ' όλη τη διάρκεια της εξέτασης του υπό συζή

τηση νομοσχεδΙου παρέστη και προσέφερε σ' αυτή τις πολύτιμες γνώσης και τη 

βοήθειά του. 

(Ο χ. ΕυσταΟίου συνεχίζει μετά την ανάγνωση της ΈκΟεσης.) 

Και. αν μου επιτρέπετε . κύριε Πρόεδρε. θέλω να εκφράσω την ευαρέσκειά μας 

και προς το έντιμο Μέλος της Επιτροπής. τον κ. Γιαννάκη ΑγαπΙου, για την πολύ

τιμη ουνεισφορά του στη μελέτη κα~ την ολοκλήρωση αυτού του νομοθετήματος, το 
οποίο. κύριοι ουνάδελφοι. συμ.-τληρώνει ένα μεγόλο κενό. αφού ήταν δυνατή η 

αΠΟφυγtl της πληρωμτΊς χρεών από οφειλέτες οι οποΙοι συσσωρεύουν πλούτο οε 
μετοχές ης ο..-τοΙες είχαν στο συρτόρι τους. χωρίς να υπάρχει η δυνατότητα μέχρι 

σήμερα να κατάιτ.(ονται και να πωλούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

ΟΧ. ΑγαπΙου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ως θέμα αρχής, κύριε Π ρόεδρε, παρόλο που ευχαριστώ :τολύ τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής για τα κολακευτικά του λόγια για μένα. νομίζω να ("Ι;ταλειφθούν από τα 

πρακτικά. γιατί θεωρώ ότι έκανα το καθήκον μου ως Μέλος της ΕπιτροπτΊς προσφέ

ροντας αυτό το οποίο προσέφερα. Δε νομίζω ότι προσέφερα τίποτε περισσότερο 

από τους άλλους συναδέλφους. Αν ήξερα κάη περισσότερο. αυτό είναι άσχετο με 

την προσφορά μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. θα. α.ί'tαλειφθεί Cl.ι-ιό τα πρακτικά και αυτό που εΙΠε ο κ. ΕυσταθΙου 
και αυτά που είπατε εσείς. 

(Γέλια) 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωιτη του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Επιβαρυντικά διατάγματα. Άρθρο 3. 

Περιουσιακά στοιχεΙα για τα οποία εκδΙδετα~ το διάταγμα. Άρθρο 4. 

Συνtπε~ες επιfkιρυνηxoύ διατάγματος. Άρθρο 5. 
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Διάταγμα πώλησης περιουσιακών στοιχείων. Άρθρο 6. 

Διορισμός παραλήπτη. Άρθρο 7. 

Πώληση μετοχών. Ειδικές διατάξεις. 'Αρθρο 8. 

Έκδοση προσωρινού επιβαρυντικού διατάγματος. Άρθρο 9. 

Εξουσία έκδοσης διαδικαστικών κανονισμών. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα όρθρα από το πρώτο μέχρι το δέκατο εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το δέκατο εγκρΙ
νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ{ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Επιβαρυντικών Διαταγμάτων Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ επόμενο θέμα. το υπ' αρ. 17, είναι ''Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακσ
τοχή, ΕΥΥραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα, 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΌ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο περ) ΑΚΙΝΗΤΟΥ lΔlOKTHΣIAΣ 

(ΔΙΑΚΑΤΟΧΗ. εΓΓΡΑΦΗ ΚΑΙ ΕΚΤΙΜΗ:ΣΙΣ) ΠΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1991" 

Παllόντες : 

Νίκος Κατσουριδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουριδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

ΕυστάθLOς Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο
σχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 1 Ι και 25 Φεβρουα
ρί.ου, στις 3 Μαρτίου και στις 14 ΑπριλΙου 1992. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Δικαιο
σύνης και του Γραφείου του Γενικού Eισαγγελtα της Δημοκρατίας. Οι εκπρόσωποι 

της n επ δεν προσήλθαν στη συνεδρία της Επιτροπής, παρόλο που είχαν 

προσκληθεΙ 
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Σκοπός τον νόμου που προτείνεται ε'ναι η παροχτ'ι της δννατότητας στους 

πρόσφνΥες να fΎ'{ράφoνν συμβάσεις για εκμίσθωση κρατικτ'ις ιδιοκτησίας πον σννά~ 

πτονται μεταξiι της κυβέρνησης και αυτών, καθώς και συμβ(ι:οεις για μίσΟωση τoνρ~ 

κοκνπριακτ'ις ιδιoκτησLας για σκοπούς στέγασης Τι αντοστέΥασης. των οποίων η 

διάρκεια είναι μικρότερη από δεκο..-ιέντε χρόνια. 

Η εγγραφή ανττ'ι θα διαρκεί για όσο χρόνο ισχύει η έκρνθμη κατάσταση και 

μέχρι την επιστροφή των προσφύγων στους τόJτoνς από τους οποίους εκδιώχθηκαν 

τ'ι στους τόπονς της καταγωγτiς τονς, για όσους πρόσφνΥες γενν,;θηκαν μετά την 

τoiιρκικη εισβολτ'ι. και θα έχει απώτερο στόχο τη δννατότητα uπoθτlκευσης των 

κατοικιών αυτών για την εξασφάλιση δανείων από διάφορονς χρηματoπιoτωτικoiις 

oργανισμoiις. Με το ίδιο νομοσχέδιο παρέχεται επίσης η δννατότηtα στους 

πρόσφνγες να χρησιμοποιο"ύν τις κατοικίες τονς πον βρίσκονται κτισμένις σε 

κ'Uβερνητικά οικόπεδα. σε συνοικισμούς αυτοστέγασης τi σε τονρκοκυπριακτ'ι γη είτε 

οι ίδιοι είτε οι οικογένειές τους είτε να τις ενοικιάζουν σε τρίτο πρόσωπο και να 

καρπώνονται το μίσθωμα. 

Η Κοινοβουλεντική Επιτροπή Εσωτερικών νιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδΙΟυ. γι' αυτό χοι ομόφωνα εισηΥείται στη Βουλή 

την ψήφισή τον σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νoμo~ 

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 τον βασικού νόμον. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 65Β τον βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πρώτο, δεύτερο χαι τρίτο άρθρο εγκριθο"ύν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το πρώτο. δεΙίτερο και τρίτο άρθρο εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή , 

Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τρο.-τοποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

προχωρούμε στο θέμα νπ' αρ. 19, που είναι "Οι περί Εταιρειών (Πληρωτέα 
Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο ή oπoιoδή~ 
ποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβονλ.ευtlκής Επιτ@οπής να αναγνώσει την 
Έκθεση στο Σώμα. 
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Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜπορισΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎ Σ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI "οι ΠΕΡΙ 

ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ (ΠΛΗΡΩΤΕΑ ΤΕΛΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

Πα~όvτες: 

Μιχαλόκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος ΜιχαηλΙδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και ΒιομηχανΙ-ας μελέτησε 10\l; νπό 

εξέτασrι Κανονισμούς σε έξι συνεδρiες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

από τις 14 Νοεμβρίου 1991 μέχρι τις 16 ΑπριλΙου 1992. Στις συνεδρι.όΟΕις της 

Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός E~υιoρΙoυ και Βιομηχανίας 

μαζί με εκπροσώπους του Υπουργείου του, καθώς και εκπρόσωποι του ΓραφεΙΟ" 

του Γενικο\ι Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ·~'ΙΙ του Παγκύπρι.ου Δ~κηΎoρικoύ 

Συλλόγου. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς. που εκδί.δονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 387 της βασικής νομοθεΟ[ας για τις εταιρείες, σκοπεΙται η αντικατάσταση 
των περΙ Eταιρε~ών (Πληρωτέα Τέλη και Δικαιώματα) βασικών κανονισμών του 

]986 μέχρι 1988 με τους υπό αναφορά Κανονισμούς. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς επιδιώκεται η αναθεώρηση των τελών και 

δικαιωμάτων για την εγγραφή εταιρείας. την εγγραφή εί"tιβό.ρυνσης ή υποθήκης σε 

εταιρεία και γενικά για την καταχώρηση στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλή:ττη όλων των εγγράφων πο\! α...αιτούν ο νόμος και οι Κα,'Ονι

σμοΙ για τις εταιρεΙες. Η τελευταω αναθεώρηση των τελών κα~ των δικαιωμάτων 

αυτών έγινε το 1986. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Eι.~τρoπής. ο Υπουργός ΕμπορΙου και Βιομηχα

νίας δήλωσε ότι οι αυξήσεις που προτεΙνονται σχοπό έχουν την κάλυψη των εξόδων 

του Υπουργείου στον τομέα των εταιρειών. προσθέτοντας όΗ αυτές είναι λογικές 

και σχετίζονται με υπηρεσίες που αJταιτούν πολλή εξειδικευμένη εργασία και με 

εταιρείες που έχουν μεγάλα κεφάλα~α. Ο κ. Υπουργός ανέφερε ότι οι περισσότερες 

εταιρείες που εγγράφονται στην Κύπρο έχουν μετοχικό κεφάλαιο από .tI.QOO μέχρι 
;(5.000. για τις οποίες τα τέλη που πληρώνΟ\'tα~ σήμερα εΙνα~ γύρω σης ί230, και 
ακολουθούν οι εταιρεΙες με μετοχικό κεφάλαιο από {] 0.000 μέχρι r20.000. Ο 
Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας δήλωσε επίσης όΗ οι αυξήσεις που πρστεΙνο
νται στοχεύουν στη διατήρηση του ανταγωνιστικού χαρακτήρα της Κύπρου στον 

τομέα της εγγραφής ξένων και υπεράκτιων κυρίως εταιρειών. 

Οι εκπρόσωποι του ΠαΥκύπρωυ Δικηγορικού Συλλόγου δήλωσαν στην 

Επιτροπή ότι οι αυξήσεις που προτεΙνονται με τους Κανονισμούς αυτούς είναι 
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πολύ ψηλές και υπάρχει ο κίνδυνος να δημιουΡΥηθεΙ αντικΙντrtQO για ης ξένες εται

ρείες στο να εγγραφούν στην Κύπρο, αφού άλλες χώρες προσφέρουν πιο συναγωνι

στικά τέλη, μερικές από τις οποίες είναι και πολύ γειτονικές προς την KiιπQo. όπως 

π.χ. ο Λίβανος και η Μάλτα. ΟΙ ίδιοι εκπρόσωποι πρόσθεσαν όtι ΠQόσφαta αυξτi

θηκαν και άλλα τέλη που αφορούν τις εtαιρειες, όπως τα tal'l γuι XOQt6σημα, ενώ 
παράλληλα παρατήρησαν ότι τα τέλη που προτείνονται δε θα πληρώνονται εφάπαξ 

αλλά πολλές φορές. 

Η Koινoβoυλ-ευτικτi Επιτροπή Εμ.-τορίου και θιoμττxαvkιι;. αφσύ σvνtX"'(ψησε 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, nσηγείται σπrν πλεWφΗφΙΑ της την tyxqwη των 
υπό εξέταση Κανονισμών, όπως έχουν τελικά δι.αμooφωθf:Ι ot νio xιψ.no μι τη 
μείωση των τελών και των δικαιωμάτων που ΠQOτεΙνονται χα, τη ~ της 

πρόνοιας για πληρωμτi πρόσθετου τέλους για την ταχεία δ~ xώtoU1ς 

υπηρεσίας εκτός της κανoνικτiς σειράς προτεραιότητάς της. 

Ο Boυλευττiς κ. Κ. Καζαμίας. μέλος της Koινoβoυλευτudlς 0μά6cις του 
ΑΚΕΛ-ΑΡΙΟΤΕρά-Νέες Δυνάμεις. δτiλωσε στην Επιτροπή όη η Koινoβou).ιυηxTι "'(ου 

Ομάδα υιοθετεί το ύψος των ΤΕλών που προτείνει η κυβtρνηση με τouς ωιό ανoφoQά 

Κανονισμούς, με εξαίρεση τα τέλη για την εΥΥραψτ'ι εταιρείας περιoρwμtνιr; ~ 
με μετοχές τi με εγγύηση που έχει μετοχικό κεφάλαιο και για ης οποΙΙς 2CQ01'd_ τα 
ακόλουθα τέλη: 

(α) γι.α εταιρείες με ονομαστικό κεφάλαιο μέχρι !5.000, τέλ.ος: ι'f~ 
i12S· 

(β) για εταιρείες με ονομαστικό κεφάλαιο από ϊ5.ΟΟI μέχρι iIO.OOO. tiλ.oς: 
i 175 και τέλος 

(γ) για εταιρείες με ονομαστικό κεφάλαιο από .ΕιΟ.ΟΟΙ και άνω. τέλος iI"1S 
για τις πρώτες ί. 10.000 και ΕΠιπρόσθετα 40 σεντ για κάθε ί. 1 00 τi κλάσμα 
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχτiς; 

Ο κ. Καζαμιας, 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η υπηρεσία του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλτiπτη των εγγράφων 

που αφορούν όλες τις επίσημες εργασίες των εταιρειών είναι ένα από τα λΙγα κυβερ

νητικά τμτiματα τα οποία μπορούν να είναι προσοδοφόρα για το κράτος. Έχοντας 

σίγουρα υπόψη την ανάγκη με!.ωσης του δημοοιονομικού ελλειμματος όχι μόνο με τη 

μείωση των εξόδων αλλά και διαμέσου της αύξησης των εσόδων του κρότους και 

πάντοτε συνεπείς προς την ;τoλιτικτi του κόμματος και της παράταξτiς μας για δικαι
ότερη κατανoμτi των οικονομικών βαρών και αφού λάβαμε ταυτόχρονα υπόψη μας 

και τις φορολογικές ελαφρύνσεις οι οποίες παραχωρτiθηκαν προς τις εταιρείες κατά 

την τελευταΙα φoρoλoγικτi μεταρρύθμιση, προτείνουμε τη συγκεκριμένη τροπο

ποίηση που έχουμε όλοι σήμερα μπροστά μας. Έχουμε επίσης υπόψη μας την 

ανησυχία συναδέλφων και άλλων κομμάτων για την αύξηση του δημοσιονομικού 

ελλείμματος και μάλιστα δύο έντιμοι συνά&:λφοι υπέβαλαν και σχετικτi πρόταση 

νόμου για εξέταση τρόπων με[ωσης του δημοσιονομικού ελλείμματος. 
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Τα τέλη που εμείς προτείνουμε, όπως εκφράζονται στην τροποποιητική μας 

πρόταση, έναντι αυτών που προτείνη η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών είναι ψηλότερα για εταιρείες που δηλώνουν ή και έχουν 

μετοχικό κεφάλαιο μέχρι ί60.000, εξισώνονται για κεφάλαιο από ί60.000 μέχρι 

ί65.000 και είναι ακόμα ψηλότερα αυτών που προτείνει η Εκτελεστική Εξουσία για 
εταιρείες με κεφάλαιο μεγαλύτερο των ί65.000. 

Η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, για να αναφέ

ρουμε και μερικούς αριθμούς, προτείνει για εταιρεία με μετοχικό κεφάλαιο μέχρι 

Β.ΟΟΟ μια αύξηση των τελών από ί35, που κατά μέσο όρο είναι σήμερα, σε ί75. Η 

δική μας η πρόταση μιλό για r:ιZS. Και για κεφάλαιο το οποίο κυμαίνεται από 

Β.ΟΟΟ μέχρι ίΙΟ.ΟΟΟ η δική μας πρόταση είναιίΙ75 σε σύγκριση με ίΙ25 που είναι η 

πρόταση της πλειοψηφΙΟς της Κοινοβουλευτικής Ε.ι-τιτρο.Jτής Οικονο.μικών. 

Όμως από το δεύτερο σκέλος ττις πρότασης της πλεΙΟψηφίας της Eπιτ~πής 

δια..-τιστώνο.υμε πολύ εύκολα πως για εταιρεLι!ς με μετοχικό κεφάλαιο. μέχρι και μισό 
εκατομμύριο λίρες δεν υπάρχει σχεδόν καμιά αύξηση των τελών. Και, για να γίνω 

ΠιΟ σνγκεχριμένος, αναφέρω Ίην περίπτωση εκείνων Ίων εΊαιρειών πο.υ θα εγγρα

φούν με μετοχικό κεφό.λαιο ίl00.000. Τα Uφιστάμενα Ίέλτι είναι ί375 και η πλειο

ψηφΙΟ της Κοινοβουλευτικής Επηροπής Οικονομικών προπίνει ί395. Δηλαδή, 

υπάρχει μια αύξηση μόνο ΩΟ, E\W για ΊLς εταιρείες με κεφάλαιο μέχρι ίl00.000 τι 

αύξηση είναι ΒΟ μέχρι ί70. 

Πιστεύουμε ότι τι δική μας η πρόΊαστι είναι δικαιόΊΕΡΤΙ, ενώ είναι σύμφωνη με 

τις διακηρύξεις και άλλων κομμάτων πέραν Ίου δικού μας χώρου για προσπάθεια 

δικαιόΊερης κατανομής των οικονομικών βαρών και υπάρχει και η λογική επεξή

γηση. χωρίς να θέλω να τοποθεΊηθώ, πως η άλλη πρόταση δεν είναι λογική. να 

επιβαρύνουμε δηλαδή οικονομικά τις εταιρείες με μεγάλα κεφάλαια και μι μεγάλα 

κέρδη. 

Στην πρόταση νόμου που είναι ακόμα σε εκκρεμότηΊα για εξέταση τρόπων 
μείωσης του δημοσιονομικού ελλείμμαΊος. η οποία έχει κατατεθεί από δύο συναδέλ

φους Ίου ΔΗΚΟ. υπάρχει μια λογική ΊοποθέΊηση η οποία λέγει πως, όταν τι Εκτελε

στική ΕξουσΙΟ καΊαθέτει οποιαδήΠΟΊΕ νομοσχέδια που συνεπάγονται δαπάνη, 

ιιποχρεώνεται να δίνει κάποιο δικαιο.λογητικό για ΊΟ πώς και α..-τό πού θα αντλήσει 

Ία ανάλογα έσοδα. Και αυΊή η περί.JΠωση εΙναι μια συΥχεκριμένη περίπrωση που 

εμεΙς θέλουμε να τη συνδέσουμε και με ένα νομοσχέδιο ΊΟ οποΙο εκκρεμεΙ στην 

Επηροπή Οικονομικών και το οποίο προβλέπει κάποιες φορολογικές ελαφρύνσεις 

για ενθάρρυνση της ιιπερωριακής εργασΙας στον παραγωγικό τομέα. Από κάποιους 

συναδέλφους εκφράστηκαν κάποια ερωτήματα για το αν θα έχει το κράτος απώλεια 

κάποιων εσόδων. Εκκρεμεί η απάντηση από πλευράς της Εκπλεστικής Εξουσίας. 

Όμως, αν υποθέσουμε ότι Οα υπάρξει κάποια απώλεια δίνοντας την εuκαιρι.o. σε 
χαμηλά αμειβομένους να εργαστούν υπερωριακά με φορολογικές ελαφρύνσεις, ένας 

τρόπος να πάρουμε Ία πιθανά αιιτά έσοδα που θα απολέσει το κράΊος είναι α..-τό τις 

εtαιρειες και δη τις μεγάλες εταιρε(ες. οι οπο(ες δεν έχουν μόνο μεγάλα κεφάλαια, 

αλλά έχουν και μεγάλα κέρδη. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Συλλούρης. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

θα είμαι πολύ σύντομος, γιατί τoυλάXWΊoν θεωρητικά έχουμε την πλειοψηφία 

και, αν μ~λήσω πoλiι , μπορεί να χάσουμε την πλειoψηφLα στο τέλος, σύμφωνα με την 

απόφαση της Επιτροπής. 

Ο συνάδελφος, ο κ, Καζαμίας, κύριε Πρόεδρε, παρουσίασε το θέμα πάνω στη 

βάση της [σης κατανομής των βαρών και α.,τλώς εγώ θιλω το Σώμα να διερωτηθεί 

κο.τά πόσο είνο.ι με τα τέλη που θα φέρουμε την ίση κατανομή των βαρών. Νομ(ζω 

όη αυτός δεν είναι ούτε ο σωστός τρόπος, ενώ, κο.ι πoσoστιαLα αν το βάλουμε, τα 

τέλη αυτά α,τοτελούν σταγόνα εν τω ωκεανώ κα~ προς την κατείιθυνση της ίσης 

κατανομής των βαρών και προς την κατεiιθυν011 της μείωσης του δημοσωνομικού 

ελλείμματος. Ε,τομένως . είτε για τον ένα σκοπό είτε για τον άλλο πιστεύω ότι το 

τελικό αποτέλεσμα δε θα ήταν τόσο σημαντικό. ώστε να άξιζε τον κόπο να πούμε 

τόσο πολλά επιχειρήματα. Αυτό το οποίο θα πετύχουμε ί.σως εί.να~ ότ~ θα ενθαρρύ* 

νουμε την κρατική μηχανή να εργάζετα~ λιγότερο αποδοτικά λέγοντας στο τέλος: 

"Αυτό είναι τα έξοδά μου και πρέπει εσεί.ς να μου τα εΎΚρΙνετε" . 

Γι' αυτό το λόγο εμεΙς επιμένουμε στην απόφασή μας και. όσον αφορά το 

δημοσωνομικό έλλεψμα, έχουμε άλλες απόψε~ς για το πώς πρέ.ίτει να μειωθεΙ Ίσως 

να απαιτείται καλύτερη διοίκηση, ίσως λ~γότεΡEς σπατάλες, αλλά δεν μ..-τορεί να 

μειωθεί με τη μέθοδο της αύξησης των τελών. Εδώ αυτό το οποίο γίνεται στο τέλος 

είναι ότι οι ποσοστιαίες αυξήσεις είναι τόσο πολλές, που από μόνες τους είναι 

παράλογες. Δεν μπoΡOiιμε να καθιερώσουμε τη συνήθεια να εΎΚρίνουμ.ε ποσοστό 

αύξησης από ]00% και πέρα. Αυτό το έχουμε κάμει ίσως στο παρελθόν. αλλά είναι 
ώρα κάπως να το σταματήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Από τη Οέση μου. ;ι.iιριε Πρόεδρε, σύντομα. 

Όσον αφορά το τελευταίο σημείο του κ. Συλλούρη, πιστεύω ότι θέμα δεν είναι 

αν το ποσοστό θα εΙνα~ 100% ή 200%. το θέμα είναι η ο.ύξηση που θα μπαίνει σε 
οποιοδήποτε τέλος να είναι λογική, να είναι δ~καιoλoγ1'1μένη και τεκμηριωμtνη. 

Δεύτερο, σε καμιά χ~α του κόσμου, σε καμιά κοινωνΙα ιστορικά δεν κατόρ· 

θωσαν να λύσουν τα οικονομικά προβλήματα μόνο με την περ~συλλoγή και τη λιτό· 

Τ1'1τα. Κυρίως τα έλυσαν ο.υξάνοντας τα έσοδα. Kα~ τα λiινoυν ορθολογιστικά 

εκείνοι που αυξάνουν τα έσοδα με βάση την ο.ύξηση της παραγωγικότητας και τα 

λiινoυν ο.νορθόδοξα εκείνοι που μετέρχονται άλλες μεθόδους και οδηγούνται τελικά 

σε ναυάγιο και αδιέξοδο. 

Και όσον αφορά το πρώτο του σχόλιο. ε(ναι σταγόνα στον ωκεανό, ε(.πε. θι;λω 

να παρατηρήσω ότι και οι ποταμοt και οι λίμνες και οι ωκεανοί (L"tοτελούνται από 

εκατομμύρια ή δισεκατoμμiιρια σταγόνες. Αν κάθε φορά που πρόκεΗαι να φορολο· 

γήσουμε μεγάλες εταιρείες ή Τ1'1ν υψΤ)λή εισοδηματική τάξη φέρνουμε ως επιχείρημο. 

ότι πρόκειται για σταγόνα στον ωκεανό, δεν πρόκεΗαι αυτό το ποτάμι, αυτός ο 

ωκεανός να ξεκινήσει ποτέ του. Γι' αυτό το λόγο εμεΙς λΙμε ότι πρέπει να ξεκινή* 

σουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βέβαια. για να μη μιλούμε για σταγόνες ή για ποταμούς. μεγαλύτερη σημασΙα 

έχει αν υποσχέθηκαμε φερ' ειπεΙν να μην επιβάλουμε φορολογίες και να επιτύχουμε 

καλυτέρευση των εισοδημάτων και τα λΟL,τά χωρίς φορολογίες, οπότε είναι εκείνο 

το σημείο που πρέπει να αναφερθεί και όχι τα άλλα επιχειρήματα. Υπάρχουν άλλοι 

ομιληΤές; 

Ο κ. ΠρΙντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Από τη θΙση μου, κύριε Πρόεδρε, αίτλώς να δηλώσω ότι η Κοινοβουλεmική 

Ομάδα του Σοσιαλιοτικο\ι Κόμματος ΕΔΕΚ συμφωνεί και υποστηρίζει την τροπο

λογία όΠώς έχει κατατεθεί αίτό τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λο ... 'τόν. το τι υποστηρίζουμε θα φανεί από την ψηφοφορία. Προτίθεμαι να 
θtσω σε ψTlφoφoQία πρώτα την ΤΡOπoλoγLα. 

Πόσοι ψηφίζουν την τροπολογία ή τους Κανονισμούς όπως τροποποιούνται 

από το ΑΚΕΛ-Αριστερό-Νέες Δυνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ. κύριε Πρόεδρe. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ι 7 εναντίον. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ισοψηφία. θα επαναλάβω την ψηφοφορία. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να γίνΕΙ δι,άλeιμμα. κύρι..ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θέλετε. να γίνει διάλειμμα, αλλά. κίιριοι. παρακαλώ. οι Κανονισμοί, αν δεν 

ψηφιστoUΝ, θα απορριφθο"ίιν. Δε νομίζω να είναι η πρόθεση οποιουδήποτε να απορ

ριφθούν οι Κανονισμοί και δεν πιστεύω ότι οποιοδήποτε διάλειμμα θα αλλάξει τα 

δεδομένα . ΛΟΙ"ίτόν, θα δώσω δέκα λεπτά διάλειμμα. γιατί αντιλαμβάνεστε ότι 

πρέπει ... 

Ο χ. Ανασταοιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Εφαρμόστε τον κανονισμό με το κουδούνι με το οποίο προει

δοποιούνται οι Βουλευτές ότι πρόκειται να ψηφιστεί ένα νομοσχέδιο και προσέρχο

νται. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Zητi!θηχε διάλειμμα δέκα λεπτών. Διάλειμμα δέκα λεπτών ακριβώς θα δοθεί 

και θα επανέλθουμε. 

(Ώρα διακοπής: 12.3] μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 12.45 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Δεν πρόκειται να περιμένω πολλή ώρα για την ψηφοφορία. Δόθηκε διάλεφμα 

δεκa."tέντε λεπτών αντί δέκα, για να μαζευτοίιν τα στρατεύματα εκατέρωθεν. Αν 

κάποι.οι δεν μποροίιν να φtρoυν τις εφεδρείες τους. λυποίιμαι, αλλά θα κάμω ψηφο

φορία. Κάποιοι πόλλυναν, κά.ι-τοιο ι λιγόστεψαν. 

Λot..ι-τόν , χτύπησαν τα κουδούνια όχι δύο φορές αλλά πέντε φορές και πέρασαν 

δεκαπέντε λεπτά. Όσοι ήταν να έρθουν ήρθαν. Αν κάποιοι άκουσαν πέντε φοοές τα 

κouδoυνια και δεν ενδιαφέρθηκαν, τότε εκείνοι είναι υπεύθυνοι για το αποτέλεσμα 

οπο .ασδήποτε ψηφοφορίας και γι' αυτό το λόγο προχωρώ τελειωτικά στη δεύτερη 

'Imq' οφορία. εφόσον την πρώτη φορά υπήρξε ισοψηφία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης του ΑΚΕΛ-Αριστερά.Νέες Δυνάμεις: 

ΓΡ./.ΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Π ρόεδρε. 

Ν. Ι_ΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. δεν ξέρουμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, άμα γίνει η ψη<ροφορ{α. είναι αργά πλέον, διότι άρχισε η 

ψι ιφοφορία. Η τροπολογία κατατέθηκε και κυκλοφόρησε. 

Πόσοι Ψrιφί.ζoυν εναντίον; 

ΓΙ'ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

Γ]ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υιοθετείται η τροπολογία του ΑΚΕΛ όπως υποστηρίχτηκε από την ΕΔΕΚ. 

Κατά συνέΠΕια. δεν υπάρχει λόγος να γίνε ι ψηφοφορία για τους Κανονισμοίις όπως 

είχαν αρχικά ΤΡOΠQ.ι-τoιηθεΙ 

( Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται όπως τροποποιήθηκαν. 

Προχωρούμε στο επόμΕνο θέμα. που είναι "Οι περί Εμπορικών Σrιμάτων 

(J'ροποποιητικοL) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Π ρόεδρο ή οποιοδήποτε 

άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσΕΙ την Έκθεση 

στο Σώμα. 
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Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟJΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΕΜΠΟΡΙΚΩΝ ΣΗΜΑΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 
Πα@όντες: 

Μιχαλόκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

Άρι.στος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κ Ικης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμ,Ί:ορΙου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

συζήτηση Κανονισμούς σε ΕΠτά συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από τις 14 Νοεμβρίου 1991 μέχρι τις 16 Απριλίου 1992. Στις συνεδρΙΙς της 
Επηροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Yπoυρ'fειoυ Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του 

Παγχύπριου Δικηγορικού Συλλό'Υου. 

Με τους υπό αναφορά ΚανονισμΟύς. που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 38 και 39 της βασικής νομοθεσίας για τα εμπορικά σήματα, σχοπείται η 
αναθεώρηση του πρώτου πίνακα των βασικών κανονισμών για τα εμ..-τορικά σήματα 

που καθορίζει το ύψος των τελών που πληρώνει όποιος χρησιμοποιεί τις υπηρεσίες 

του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη για θέματα που 

αφορούν τα εμπορικά σήματα. Τα τέλη που ισχΟΟυν αναθεωρήθηκαν για τελευταία 

φορά το 1984. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην Επιτροπή η Έφορος Εταιρειών 

και Ε..-τίσημος Παραλήπτης, οι αυξήσεις που προτείνονται με τους υπό εξέταση 

Κανονισμούς είναι μικρές, ΕΠικεντρώνονται κυρΙως στα τέλη που αφορούν υπηρε

σίες οι οποίες απαιτοίιν δύσκολες και πολίιπλοκες διαδικασίες για να διεκπεραιω

θοίιν και στόχο έχουν να καλUφoυν το κόστος της υπηρεσίας με βάση τα σύγχρονα 

οικονομικά μεγέθη. Η Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης ανtφερε ενδει

κτικά ότι η ~ιεγαλίιτερη αύξηση που προτείνεται με τους υπό αναφορά Κανονισμούς 

αφορά το τέλος της αίτησης για εγγραφή εμπορικοι, σήματος, το "ύψος του οποLoυ 

γίνεται εισήγηση να αυξηθεί από .t12, που είναι σήμερα, σε .t15. 

Τέλος ανέφερε ενημερωτικά ότι γΙνεται προσπάθεια για μηχανογράφηση των 

υπηρεσιών του Τμήματος του οποΙΟυ προ'ίσταται, γεγονός που αναμένεται να 

συμβάλει στην καλίιτερη εξυπηρέτηση του κοινού κα~ να βοηθήσει στην ταχύτερη 

δημοσίευση των εμπορικών σημάτων στην ε..τίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

Οι εκπρόσωποι του Παγχύπριου Δικηγορικού Συλλόγου παρατήρησαν ότι τα 

τέλη που ΠΡOτεΙνovτα~ ε(ναι ψηλά. 
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Η Κοινοβουλευηχη Ε.."'tιτροπ:ή Εμ .•• ορίου και ΒιομηχανΙας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών. γι' αutό και ομόφωνα 
Εισηγείται στη Βουλή την έγκριση τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές Επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί [γκΡΙ· 
θούν; 

(Κτυπά τη σψίιρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, σι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΤΟ υπ' αρ. 21 θέμα. που ε(ναι ~Oι περί AΣUΡμάτoυ Τηλεγραφίας (fροποποιη· 
tιxoΙ) Κανονισμοί του 1992", α::ιooiιρθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία. προχω. 
ρονμε στο θέμα υπ' αρ. 22. που είναι ~Oι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρα

τίας (Διάθεση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΙΩΤΕΡJ ΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "Ο Ι ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΗΤΟΥ ΙΔΙ ΟΚΤΗ

ΣΙΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΔIΑθΕΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤlκοl) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

ΠαQ6"τες: 

ΝΙκος Κατσουρίδης. Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουχουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

ΚΙκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠoυργOUΡίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νικος Μουσιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευnκή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο
νισμούς σε επτά συνεδρίες της που πραγματQ.o-τοιήθηκαν στις 26 Νοεμβρίου. στις 
3 και 10 Δεκεμβρίου 1991. στις 4 και 25 Φεβρουαρίου και στις 3 και 17 ΜαρτΙΟυ 
1992. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω Κανονισμών η Επιτροπή είχε την 

ευχαιρια να ακούσει επανειλημμένα ης επεξηγήσεις των εχ.τροσώπων του Υπουρ

γείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς. που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 18 της βασικής νομοθεσίας για την ακίνητη ιδιoκτηp:tα. σκοπείται η τροπο
ποίηση των βασικών κανονισμών για τη διάθεση ακΙνητης ιδιοκτησίας της Δημοκρα
τίας. ώστε να δΙΕυρυνθούν οι κατηγορίες των προσωπων. φυσικων και νομικών. στα 
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οποία θα μπορεί να δίδεται χαλίηκη γη η οποία θα αξιοποιείται για λόγους δημό

σιου συμφέροντος. 

Στο στάδιο της μελέτης των πιο πάνω Κανονισμών η Επιτροπή Εσωτερικών 
διαπίστωσε ότι αυτοί δεν ήταν σαφώς διατuπωμένoι και ότι δεν καθορίζονταν 
κριτήρια όσον αφορά τα πρόσωπα που θα δικαιoiινται να διεκδικήσουν χαλίηκη 

περιουσία. Γι' αυτό κατά την τελευταΙα συνεδρία της η Επιτροπή ~ήτησε (ιι-τό την 
Εκτελεστική Εξουσία να αποσύρει τους Κανονισμούς αυτούς και να τους επανακα· 

ταθέσει βελ τιωμένους. 

Επειδή η Εκτελεστική Εξουσία δεν ανταποκρίθηκε στην έκκληση της 

Επιτροπής και επειδη οι Κανονισμοί αuτoί εκ.-τνέouν, η Επιτροπή εΙναι εκ των 

πραγμάτων υποχρεωμένη να εισηγηΟεΙ στο Σώμα την απόρριψη των Κανονισμών 

για λόγους καθαρό τυπικούς, ώστε να της δοθεί η ευκαιρία να τους ξαναμελετήσει, 

αφου επανακατατεθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι ΚανονισμοΙ ΜΟΡ' 

ριφθoiιν βάσει της Εκθέσεως; 

(Kτuπά τη οφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

Τα θέματα υπ' αρ. 23, 24 και 25 , που είναι "Οι περΙ Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", "Οι περι Δικηγόρων (Συντάξεις και Χορη· 
γι'ιματα) (Τροποποιηηκοί) ΚανονισμοΙ του 1992" )Ι.αι ''Οι περί Ρυθμίσεως της 

Μαρίνας 'Limassol Sheraton Manna' (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμο( του 1992", αποσύρθηκαν (ιι-τό την Εκτελεστικη Εξουσία. 

Κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της νομοΟετικής εργασίας. Προχω· 

ρούμε στο Κεφάλαιο Β', που είναι η κατάθεση νομοσχεδΙων και εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Α,'θρωπίνων 

Δικαιωμάτων (Ένατο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε (ιι-τό το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρο..-τέμ •• εται στην Koινoβoυλεuτική Ε..-τιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Αποφάσεως Ι/91 του Συμβουλίου Συνδέσεως Κύπρου· ΕΟΚ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε (ιι-τό το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρα.-τέμπεται στην Koινoβoιιλεuτική Ε,-τιτροπή Εξωτερtκών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περΙ ΤαμεΙου για την Αμυντική θωράκιση της Δημοκρατίας (Δάνειο) 

Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργε(ο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα,τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - θέσεις Βοηθοίι Πρώτου 

Ασφαλιστικού Λειτουργού, Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού και 

Ασφαλιστικού Λειτουργού lης Τάξη~ (Σχέδια Υπηρεσίας) ΚανονισμοΙ 

του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Γενικού Λογιστηρίου • θέση πρώτου Λογιστή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.-rέμπονται στην Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) ΟΙ περί Τμήματος Εργασίας· θέση ΕπιΟεωρητη Ασφαλείας Ιης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί ΤΟ1) 1992. 

Κατατέθηκαν Q.ι-rό το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα.ι-rέμΠΟνται στην κοι"οβο"λευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικο() Κανονισμοί ΤΟ1) 1992. 

Κατατέθηκαν από το Yno"QYt:Lo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Koινoβoυλεvτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραι-rέμπονται στην Κοινοβουλευτική E.,-rLtρomj Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9} Οι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

]992. 

Κατατέθηκαν από το Υπο"ργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 



2428 

ΠΡΟΕΔΡΟ!: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί ΡuOμίσεως της Μαρίνας "Limιιsso l Sheraton Marina" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) ΟΙ περι Δικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) (ΓροποποιητικοΙ) 

Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπο\!ργε{ο Δικαιοσυνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπeμπονται στην Κοινοβουλεντική Ε;tnροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

12) Οι περί Π ροστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) Κανονισμοί 

του 1992. 

Κατατέθηκαν OJ.ό το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραιdμπovται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων \!παλλήλων Οι.ό τον 

Οργανισμό Γεωργικής Ασφαλισεως δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

naρoπeμxetaL στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) TO\!7tEQt 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την ΥπηρεσΙαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίο\! Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ . 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΕμπορΙο\! και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα...Ιμπονται στην Κοινοβουλιυτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) ΈΥΥραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσΙα δυνόμει του άρθρου 3(1Χα) του περΙ 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εχ..-ταιδευnκή 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (ΑΡ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε α.-τό το Υπουργείο Οικο\'Ομικών. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προuπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) ΈκΟεση όσον αφορά την παραχώρηση εΥ-λρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλισεων προς την Αρχή 
Βιομηχανικής Καταρτίσεως, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περΙ Προuπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Νόμου του 

1991 (Αρ. 23 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλισι:ων. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν α..-τό τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς το Διοικητικό Συμβούλιο του Ρ Ι Κ. σύμφωνα 

με το εδόφιο (3) του άρθρου 4 του περί ΠροUπολογισμού του ΡΙΚ Νόμου 
του 199 1 (Αρ. 73 του 1991). 

Κατατέθηκε α..-τό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα..-τέμ.-τεται στην Κοινοβουλευnκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έκθεση Ελεγκτ ικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών για την περίοδο 

1. 1. 1990 μέχρι 31. 12.1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παρα.-Τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε.ι-τ ιτροπή Ελέγχου. 

Κεφάλαιο r: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Εοώτηση με αο . ΣΤ'Α ' 401 που υπQJλήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥικής π εοιφέοειας 

Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 23 Μαοτίου 1992. 

'Ή κυβέρνηση έχει δώσει στηv κοινότητα ΔροΟΟιας υποσχέσεις για παραχώ

Ρ1Ίση νερού για σκοπούς άρδευσης α..-τό το αρδευΗκό έργο Xρuσoχoύς. όπως και για 

κατασκευή του δρόμου πρόσβασης a..-τό KQttou Τέρα προς Δρούσια. eξασφαλΙζoντας 
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με τον τρόπο αυτό τη συγκατάθεση της κοινότητας γ~α το τοπικό σχέδιο του Ακόμα. 

Π αρ' 6λ' αυτά 11 κυβέρνηση δεν έχει υλοποιησει ης υποσχέσεις της και καλεΙται να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Α νηπροσώπων τι προτΙΟεται να πράξει για την ως 

άνω κοινότητα. Μ 

ΕQώτησιι με OQ. ΣΤ'Α' 402 rισιι υπoln,ιjθιιχε από το Βοιιλι"ιιτή εχλΟ"(lχής ΠΙ>QlφέQΕlας 
Πάψο\! χ. Νίκο Πιττοχοrιitη σης 23 ΜαQτίου 1992. 

'Ή κοινότητα ΑγΙας Μαρίνας Χρυσοχούς εγείρει αΙτημα για άρδευση χLλιων 

σχολών από το φράγμα της Ευρέτου. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙο \'(1 ενημερώσει τη Βουλή σε ποιο στάδι.ο 

βρίσκεται το πιο πάνω έργο και αν υπάρχει οποιαδήποτε μελέτη ή σχέδια χαι χρονο

διάγραμμα για τη ζητούμεντι επέκταση." 

E@ώ'tησll με <tQ. ΣΤΆ' 403 πο\! υrιoβλήθηχε οπό το Βοιιλευτή εκλογικής ΠΕ(ιιφέίΙειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοχο:π:ί:ιιl στις 23 ΜαρτΙοιι 1992. 

'Ή κo~νότητα Πωμού εγείρει αΙτημα για επέκταση της o~κιστικής της ζώνης, 

καθώς και για επέκταση των ορίων UΔΑτoΠΡOμήθειας. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν υπάρχει οποιαδή· 
ποτε μελέτη ή σχέδια για το πιο πάνω θέμα." 

Εοώτησιl με οι? ΣΤ'Α' 404 πο\l υποβλήθηκε από το Μέλος της 80υί.ής εκλογικής 
περιφέρειος ΑμμοχΟΟτο\l χ. Κί.αίQη Αηελίδο\l στις 26 Μαρτίου 1992. 

''Επισημαίνουμε προς το αρμόδιο YΠOUΡγειO ότι πρέπει να μελετήσει σοβαρά 

και να μεριμνήσει: 

(α) για τη μετακίνηση και υπογειοποίηση γραμμών υψηλής τάσης ηλεκτρικού 

ρεύματος που διασχίζουν την οικιστική περιοχή Δερύνειας δημιουργώντας 

προβλήματα. 

(β) για την αστάθεια του παρεχόμενου ρεύματος που δημΙΘυργεί ;τροβλήματα 

στη λειτouργ(.α οικ ιακών συσκευών. 

(γ) για την ικανοποΙηση αιτημάτων για αίlξl1ση του παρεχόμενου ρεύματος." 

Ερώτηση με σι!. ΣΤ'Α' 405 που ιιποβ),ιίθφο(ε από το Μέλος της Βουλιίς [κλΟΥικlίς 

πει!ιφiQεισς ΑμμοχΟΟτου κ. Κλσίριι ΑΥΥελί60υ στις 26 Μαοτίου 1992. 

" Καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει πώς προωθεί την 

κάλυψη των κτιριακών αναγκών στα δύο δημοτικά σχολεία Δερύνειας, ιδιαίτερα στο 

Α' Δημοτικό, όπου τρεις α(Οουσες είναι εντελώς ακατάλληλες για χρήση, ενώ τα 

πατώματα και οι ηλεκτρικές εγκαταστάσεις στις υπόλοιπες χρειάζονται αντικατά· 

σταση. 

Η κοινότητα Δερύνειας χρειάζεται επίσης τρίτο δl1μοτικό σχολείο , για να 
καλύψει τις ανάγκες του προσφυγικού συνοικισμού και του δρόμου προς το συνοι· 

κισμό. " 

Εοώηlσlι με σι? ΣΤ'Α' 406 που ιιποβ),ιίθηκε από το Μέλος τιις Βουλής [ιι.λοΥ lκιίς 
πεοlφέρειας Αμμοχωστου ιι.. Κλαίρη Ayyελiδo\l στις 26 Μαρτίο\l 1991. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη ΒουλΤ; σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται η κατασκευτ; του νέου υπεραστικού δρόμου τετραπλής κυκλσφορίας στην 
ελεύθερη περιοχΤ; Αμμοχώστου. η ο;τοία είχε εξαγγελθεΙ ότι θα άρχιζε τον Οκτώβριο 

του 1991. 

Από ποια σημεία θα περάσει ο δρόμος και ποια χωριά θα εξυπηρετήσει:" 
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E~ώτ .. σ .. με QQ, Π'Α' 407 που υποΡλήθηκε από το Μέλος της Βουλής Εκλογικής 
ΠΕQιφέQειαι; ΑμΡ.οχώστο\l κ, KAaiQT) ΑΥΥελίδου στιι; 26 Μαρτίου 1992, 

~Eρωτάται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ: 

(α) Γιατί σtrνεχίζει τη δυσμενή διάκριση σε βάρος της ακριτικής Δερύνειας 

ως προς τη λειτουργία ταχυδρομικού γραφείου για την εξυπηρέτηση των 

κατοίκων: 

(β) Γιατί καθυστερεΙ τη συvtήρηση και Ε.ίτιδιόρθωση του οδΙΧού δικτύου της 

κοινότητας Δερύνtιας, που βρίσκεται σε απαράδεκτη κατάσταση; 

(γ) Είναι απαραίτητη η κατασκευή πεζοδρομίων και κόλπων για στάθμευση 

των αυτοκινήτων:" 

Α:τάπηση ημε~oμ...,..ίας 6 AπQlAiOtI 1992 του YπoυQ'ι'oύ Σνyχoινωvιών και ΈQ'ι'ων 

κ. Ρ , ΣταυQάκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 56, ημερομηνίας 19 ΣεΠΤΙμιSQίου 1991, του 
Βουλευτή Εκλογικής ΠEρlφiρεlας Πάφο\! κ. Νίκου Ωιττοχοπίτ". 

"(α) Η κατακύρωση των προσφορών για 10ιις δρόμOUς Τσάδας - ΣΤΡOUΜΠίoυ. 
που αποτελεί μέρος του δρόμου Πάφου - Πόλης Χρυσοχούς, και 

Στρουμπίου - Κάθηκα έγινε στις 14.10.1991. Οι κατασκευαστικές 

εργασίες και για τα δύο έργα άρχισαν κατά τι.ς αρχές Δεκεμβρίου 1991 
και ο μεν δρόμος Τσάδας - Στροuμ."tίοu υπολογίζεται να τελειώσει κατά 

τα τέλη προσεχούς lουνίου, ο δε δρόμος Στρουμπίοιι - Κάθηκα στις 

αρχές του 1993. 

(β) Για το δρόμο ΚρΙτου Τέρας - Προδρομίοιι έχουν ήδη ζητηθεί προσφορές 

και το έργο προγραμματίζεται να αρχίσει κατά τον προσεχή Ιούνιο και 

να συμπληρωθεί μέσα στο δεύτερο eξάμηνo του 1993 έναντι 

υπολογιζόμενης δαπάνης nS0.00Q." 

Απάντηση ημΕρομηνίας 26 Μαρτίου 1992 του ΥΠΟ\lQYού ΕσωΤΕρικών κ. XQ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 83, ημερομηνίας 8 Oxτωfl,ρίoυ 1991, του Βο\lλευτή 
Εκλογικής περιφέΡΕιας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Παρόλο που δόθηκε και υπόσχεση για παροχή κυβερνητικής βοήθειας ύψους 

t2.000 έναντι της δαπάνης των ί4.(ΧΧ) που απαιτείται για την ισοπέδωση της γης και 
την κατασκευή περιτειχίσματος, εντoύτol.ς το αίτημα δεν μπορεί να ικανοποιηθεί, 

γιατί τα σχεηκά κονδύλια που περιέλαβε η κιJβtρνηση στον προυπολογισμό 

Αναπτύξεως του 1992, τα οποΙα θα χρησιμοποιουνταν και για το σκοπό αυτό, δεν 
εΥχρΙθηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων." 

Απάντησ,l ημερομηνίας 23 1\-1αρτίο\l 1992 του YnotIQYoiJ ΕσωτεQlκών Κ. ΧΟ. 

Βενιαμί.ν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 107, ημεοομηνίας 23 ΟχτωΡοίου 1991, ΤΟ\l 

Βο\lλευτή εκλογικής πε(lιφiQειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχεηκά με το διαχωρισμό οικοπέδων για άπορες οικογένειες του χωριού 

Π ελενδρΙο\! , σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ΤΟ 1991 όρχισε ο διαχωρισμός 17 οικοπέδων σε κρατική γη της κοινότητας για 
Τl.ς ανόΥχες των άπορων οικογενειών. Ήδη γι.α τα εν λόγω οικόπεδα συμπληρώ

θηκαν οι χωματουργικές εργασίες και η ιιδροδότησή τοιις. Φέτος θα συνεχιστούν οι 

υπόλοιπες εργασΙες διαχωρισμού των οικοπέδων αυτών με παρόλληλη προώθηση 

διαχωρισμού 15 πρόσθετων οικοπέδων ως δεύτερη φάση του σχεδίου. 



24]2 

Ο Έπαρχος Λεμεσού κάλεσε ήδη τσυς ενδιαφερομένους για απόκτηση οικο

πέδου να υποβάλουν τις σχετικές αιτησεις τους. ~ 

Aπάvτlιoιι ημε~oμηνίαι; 3 Aπ~ιλίoυ 1992 το" YnotJQyoiι Σνγκοινωνιών χαι 'Ecnιων 
κ. Ρ. Σταυ~άχη ΟΤlιν ε~ώτηση ΣΤΆ' 122, ημε~oμηνίαι; 23 Oκτωβ~ίo\l 1991, του 
Βουλευτή εχλοΥικής ftE~IIfiQEIa; Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

nΣχετικά με το δρόμο Ζωοπηγής - Κάτω Miιλoυ (κύριος δρόμος Λεμεσού -
Αγρού), σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Ο δρόμος ΖωοπηΥής - Κάτω Μύλου. που αποτελεί τμήμα του δρόμου 

Λεμεσού - Αγρού. έχει σταδιακά βελτιωθεί κατά την περίοδο 1985-1988, 
σύμφωνα με τα νέα οδικά πρότυπα του Τμήματος Δημόσιων Έργων, δηλ. 

με 5.50 μ. ασφαλτικό οδόστρωμα και 7.50 μ. οδικό κατάστρωμα. 

(β) Η παρουσία πολλών στροφών στο πιο πάνω τμήμα του δρόμου οφειλεται 

στη μορφολογία του εδάφους της περιοχής και για την ασφαλή 

κιrκ.λoφoρΙα των οχημάτων ορίστηκε ωριαία ταχύτητα 40 χμ. 

Ενόψει των ανωτέρω δεν προγραμματίζεται, στο παρόν τουλάχιστον στάδιο, 

οποιαδήποτε περαιτέρω βελ τΙωση του δρόμου λόγω άλλων πιεστικών προτεραιο
τήτων." 

Απάντηση lιμεQομιlνίας 2 AnQIHou 1992 του YπoυQγoiι EσωTε~ικών κ. XQ. 
Βενιαμίν στην ΕQώτησιι ΠΆ' 148, ημερομηνίας 23 ΟκτωβQίου 1991, του 

Βου).Ευτή Εκλογικής JtEQI«iQEIa; ΛεμεσΟlJ χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την ασφαλτόστρωση του τμήματος του δρόμου Αρακαπά -
Διερώνας. που είναι χωματόδρομος, επιθυμώ να αναφέρω τα πιο κάτω: 

(α) Ο δρόμος αυτός είναι μή-.tους 4 χμ. και α.ί1:0τελεί τμήμα της οδικης 

αρτηρίας Γερμασόγειας - Aκρoύvtας - Διερώνας - Αρακαπά. 

(β) ΟΙ βελτιωτικές εργασίες για το τμήμα αυτό του δρόμου άρχισαν πριν από 

6 χρόνια και μέχρι τώρα έχουν δα..ίαV11Ε)εΙ πιστώσεις ύψους .(145.00) 
περLίου. Το ποσό αυτό χρηοιμοποιή&ηκε για βελτιώσεις/ασφαλτοστρώσεις 

τμήματος του δρόμου μήχ.ους 3 χμ. Για. το υπόλοιπο τμήμα του δρόμου 
που παραμένει χωρίς ασφαλτικό οδόστρωμα, μήκους 0,5 χμ., χρειάζεται 
πρόσθετο ποσό ί30.000, το οποΙο Οα διατεθεί φtτoς από πιστώσεις του 

προυπολογισμού Αναπ.ύξεως για συμπλήρωση του έργου." 

Απάντηση ημε~μηνίαι; 23 Mα~τίoυ 1992 του ΥΠΟUιr10lJ Εσωτε"ικών κ. Χ". 

Βενιαμίν στην ε~τιιση ΣΤ'Α'153, ιιμεQOμηνίαςϊ 23 Oxτω~~ίoυ 1991, του 

βουλευτή εκλογικής πε"ιφέQεlας ΛεμεσΟlJ κ, Ντίνου Μ ιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό κρατικής γης στο Πραστειό Κελλακίου για άπορες 

οικογένειες, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Μετά από σχετική έρευνα του οικείου επάρχου προέκυψε ότι δεν υπάρχει 

άμεση ανόγκη για διαχωρισμό τέτοιων ΟΙΚQ.ίέδων. 

Συναφώς αναφέρεται ότι για δυο περιπτώσεις νέων οικογενειών που 

εξέφρασαν πρόθεση να παραμείνουν στο χωριό κο.ι αντιμετωπίζουν πρόβλημα OLXQ

πέΟΟυ εξετόζεται η δυνατότητα παραχώρησης προς αυτές κρατικής γης για γα 
κτίσουν τις κατοικΙες τους. ~ 
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Απάντηση ιιμεοομηνίας 30 Μαοτίου 1992 το\! YΠOυQΎO" Εσωτε(ιιχών κ. XQ. 
Βενιαμίν στην εοώτιιση Σ'fΆ' 203, ημεjlOμηvίας 20 Διχεμιι"ίου 1991, τσυ 
ΒουλΙ\1τή εΧλογιχής πε,,,φέ(ιΕιας Λεμεσού Χ. Γιαννάχη ΑΥαπίο\l . 

"(Ο) Άδεια προσωρινής διαμονής και απασχόλησης σε αλλοδαπούς 

μουσικούς παραχωρείται . αφού διαπιστωθεΙ από το Υπουργείο 

Εργασίας και Κ οινωνικών Ασφαλίσεων ότι δεν υπάρχουν άνεργοι 

Κύπριοι μουσικοΙ η ότι δεν παραβλάπτονται με οποιοδήποτε τρόπο τα 

σιιμφέροντα κυπρίων μοuoικών. 

(β) Στους αλλοδα.;τούς μουσικούς που εργόζονται νόμιμα στην Κύπρο 
καταβάλλονται οι ίδιες απολαβές με αυτές των Κυπρίων μουσικών, οι 

οποίες καθορίζονται σης εκάστοτε ισχΟΟuoες συλλογικές συμβόσεις. 

(γ) Δεν επιτρέπεται η απασχόληση αλλοδαπών μουσικών στην Κύπρο χωρίς 

την προνοούμενη από το νόμο άδεια που εκδΙδεται από την Υπτιρεσία 

Αλλοδαπών xaL Μεταναστεύσεως του Υπουργε(ου Eσωτερ~κών. 
ΕναντΙον τυχόν παρανομούντων αλλοδα.ί"[ών και Κυπρίων εργοδοτών 
λαμβάνονται τα προβλεπόμενα από το νόμο μέτρα." 

Απ«ντησιι ημερομηνίας 2 Απριλίου 1992 του YnoUQyou Εσωτεριχών χ. Χρ. 

Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 210, ημερομιινίας 16 Ιανουαρίου 1992, του 
Βουλευτιί Εχλογιχής ΠΕριφέΡΕιας Λάρνακας χ. Ανδρέα Γεωργίο\l. 

"Σχετικά με την εχμίσθωση κρατικής γης, σας πλτιροφορώ ότι το αίτημα έχει 

ήδη υποβληθeΙ στο Υπουργικό Συμβούλω για λήψη αj"[όφσ.σης." 

Α:τ«ντησιι ημερομηνίας 8 Απριλίο\l 1992 'tO\l V:τουQγοu ΓεωQΎίας και Φυσικών 
Πόρων χ. Α. ΓαΟριηλίδη στην ε"ώτησιι ΣΤΆ' 216. ημε{Η)μl)"ίας 23 lα\'ουα" ,ου 
1992, 'tO\l ΒουλΕυτή Εχ;'ογ ιχής TIE(lIq:i(leIac; Λεμεσο\ι χ. Ντίνοιι Μιχαιι).ίδη. 

"Σχετικά μΙ! αιτήματα της κοινότητας Παρεκκλησιάς για την επέκταση του 

αναδασμού στην περιοχή σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) ΤΟ πρώτο αΙτημα της κοινότητας. που αφορά επέκταση της περιοχής 

στην οποία διενεργείται σήμερα αναδασμός, εξυπακούει επέκταση της 

υπό άρδευση Εκταστις της κοινότητας κατά 400 σκάλες. χρησιμσποιώντας 
νερό από το Νότιο Αγωγό. Το αΙτημα αυτό δεν μ.."tορεί να ικανοποιηθεί. 

γιατί οι υδάτινοι πόροι του πιο πάνω έργου έχουν 'ήδη δεσμευθεΙ 

(β) Σχετικά με το αίτημα για εφαρμογή ξηρικού αναδασμού, αναφέρεται ότι 
έχει ήδη εγκριθεί η προώΟησή του και όρχισαν προς τούτο οι 

προκαταρκτικές διαδLκασίες. Πιο σιrrA.εκριμένα . πολύ σύντομα θα γίνει η 

προκαταρκτική συνεδρίαση των ιδιοκτητών και η εκλογή ττις προσωρινής 

Επιτροπής Αναδασμού." 

Aπάvτιισιι ιιμερομιινίας 24 Μαρτίο\l 1992 ΤΟ\l YΠO\lQΎoύ Γεωργίας χαι Φuσικών 
Πόρων Χ. Α. ΓαΟριιιλίδη στην ερώτησι l ΣΤ'Α'223, ημερομιινίας 23 Ιανο\lαρίοιι 

1992, του Βουλευτιί Εκλογικής nrOI<ri QEIa; Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αΙτημα των παραγωγών αμυγΜλων για κάλUψη από τον Ο.Γ.Α. 

των ζημιών που προκαλούνται κατά την περίοδο της ανθοφορίας, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

Σύμqκύνα με ττιν Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλιου με αρ. 36.94 1 και 
ημερ. 13.2.1992. οι ζημιές που προκαλούνται από ανεμο'ούελλα και παγετό στις 
αμνγδαλιές κατά την περίοδο της ανθοφορίας και μετά θα καλύΠΊονται από τον 

\ 
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Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. ΟΙ δαπάνες για την κάλυψή τους θα βαρύνουν 

τον κρατικό προυπολογιομό." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Mα~τί.o1l 1992 τοιι YΠO\lcrtoir Γεωιrtίας και Φυσικιιdν 
ΠόQων κ. Ανδρέα ΓαjΙΚ1lλίδη στην ερώτηση Σ'f'A'247, ημεooμηvί~ς 301«,,0\10.

"ίου 1992, το\l Βο\lλευτή εΧλοΥικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ν<Είνου Μιχαιιλί.Ι". 

ΚΣύμφωνα με την Uφιcπάμενη κUΒΕρνrιτιχή πολιτική. στην περΙΠτωση ανόρυξης 

γεωτρήσεων και της εκτέλεσης αρδευτικών έργων προς όφελος αρδευτικών 

Ψ1'Ιμάτων οε διάφορες κοινότητες, τα κεφαλαιovχιχά έξοδα EΠι.δotoύvtt\L κατά 

τα 2/3 από την Κ UΒέρνηση. Τα έξοδα συντήρησης και λειτουργίας των έργων αυτών 
βαρύνουν τα τοπικά αρδευτικά ψήματα. 

Στην ΠEρί.mωση των ΑΥριδιων έχουν ανOQυχθεί δυο γεωτρήσεις και ετοιμάζο

νται σχέδια για τη μόνιμη αξιοποίησή τους για άρδευση . Στο μιταξύ έχουν παραχω

ρrιθε ί δωρεάν δύο κυβερνητικά αντλητικά σuyχΡOτήματα, για να μπορέσσυν οι 

αρδευτές να χρησιμο..-ιοι.ούν το νερό των γεωτρήσεων. Σε όλες τις παρόμοιες περι

πτώσεις τα έξοδα λεΙΤΟUQγ(ας και συντήρησης των ανtληΊιχών συΥχΡΟΊημάτων 

βαρύνουν τους αρδευτές. που καρπούνται το νερό των γεωτρήσεων. σύμφωνα με τη 

γενική πολιτική που αναφέρετ-αι πιο πάνω. 

Δε συντρέχουν λόγοι για Ίη διαφοροποίηση της πολιτικής αυτής, γιατί η 

κυβιρνητική επιδότηση κατά τα 2(3 της κεφαλαιουχικής δαπάνης των αρδευτικών 

έργων και τι παραχώρηση χωρίς επιβάρυνση αντλητικών συγκροτημάtων πάνω σε 

προσωρινή βάση μέχρι την εκτέλεση των μόνιμων έργων συνιστούν ουσιαστική και 

επαρκή βοήθεια για τους ενδιαφερόμενους γεωργούς." 

Aπάvτησιl ημΕρομηνίας 9 Aπριλioιι 1992 του YπoΙΙQγo\ι Εμπορίοιι και Βιομηχανίας 
κ . Τ. Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 254. ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 1992. του 
Βουλειιτή εκλογικής ΠΕριφέρειας Λειιχωσίας κ. Παύλου ΠαπαγεωιryίOυ. 

''Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας μελετά τη σκοπιμότητα ΙδρUΣΗς 

βιομηχανικής περιοχής στο χώρο βορειοανατολικά της βιομηχανικής ζώνης Κοκκι

νοτριμιθιάς , χωρίς ακόμα να καταλήξη σε οριστικά συμ..-ιεράσματα. 

Αναφέρεται σχετικά ότι . σύμφωνα με την ισχύουσα χυβερνητική πολιτική. 

αρμοδιότητα καθόσον αφορά τις βιοτεχνικές περιοχές έχει το Υπουργείο Εσωτε

ρικών. Την ευθύνη για τη δημιουργία και λειτουργία των βιοτεχνικών περιοχών 

έχουν οι οικείες αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1992 τοιι Υπουργο'; Εμπορίου και Β ιομηχα

νίας κ . Τ. Νέμιτσα στην Ερώτηση ΣΤ'Α' 278, ημερομηνίας 11 ΦεJQΟ\ΙαQίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περlφέΡΕlας Λευκωσίας κ. Μάρχου Kυπριανoiι. 

"Σας πληροφορώ πως το όλο θέμα εξετάστηκε στις 10 Μαρτίου 1992 στην 
KoavoβouλEutLKTι Επιτροπή Παιδείας. Στη συνεδρία αυΊή παρευρΙσχεΊΟ και ο πιο 

πάνω Βουλευτής, όπως και εκπρόσωποι του Υπουργείου ΕμπορΙΟυ και Β.ιομηχα

νΙας . της Υπηρεσιας Μεταλλείων. του Τμήματος Αρχαιοτήτων. καθώς και των 

κοινοτήτων Αγίου Σωζομένου και Δαλιού. Σύμφωνα με τη δήλωσιι πou έκαμε 

ενώπιον της Ko~νoβoυλευτιxής Επιτροπής Παιδείας ο Αν. Διευθυνt~ς του Τμήματος 

Αρχαιοτήτων. το εν λόγω προνόμιο λατομείου δεν tπTJρεάζει οποιεσδήποτε αρχαιό
τητες." 
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Απάπηση "με~opηνίας: 8 Aπ~lλίo\l 1991 'fQ1J Ynovtyoiι Γεωρ-Υίας: χαι Φ\!οlχών 

ΠόQων Χ. Α. fa&QaqAi6q στην ε~ηση ΣΤΙΑ' 330. ημ.εοομηνίας 29 φtρQOUUQίοτι 

1992, του Βουλευτή εκλογικής nr~l<fiQfIor; Πάφου Χ. Νί.χου ΠI<fτο)(οn:ί.τη. 

"(ο) ΤΟ πρόβλημα που παρουσΙαζε η λειτουργία της γεώτρησης του 

ΑρδευΗΧΟίι Τμήματος 'Ξύλα' Λεμώνας εΥΈρθηχε στην περιφερειακή 

σύσκεψη που πραγματοποίησα στη Λετυμποιι στις 26.7.1991 χοι έδωσα 

οδηγίες στα αρμόδια τμήματα του Υπουργείου μου να το εξετάσουν κοι 

να εισηγηθούν λύσεις σε περΙΠΤωση που θα προέκυπτε ανάγκη για 

διορθωτικό μέτρα. 

(β) Από την εξέταση που έγινε προκύπτει ότι 11 προαναφερόμενη γεώτρηση 
έχει απόδοση της τάξης των 45 κυβ.μ. ανά ώρα και ότι με άντληση 13 
μόνο ωρών ο.νά 24ωρο μπορεί να χαλύψΗ πλήρως τις αρδευτικές 

ανάγκες τόσο των μόνιμων όσο και των εποχιακών φUΤEM\ι του 

αρδευnχού τμήματος. Γι' αυτό δεν υφίσταται, προς το παρόν 

τουλάχιστον, ανάγκη για αντικατάσταση της Uφιστάμενης γεώτρησης με 

νέα. 

(γ) Σδ περΙΠΤωση που θα υπάρξει μελλοντικά διαφοροποίηση της 

κατάστασης, θα εξεταστεΙ το ενδεχόμενο ανόρυξης νέας γεώtρησης." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πρ~ν αναχοινώσω ης ημερομηνίες για ης επόμενες συνεδρίες, θα ήθελα να 

ανακοινώσω ότι ο κ. Τάκης Xατζηδf]μητρ(oυ έχει επιλεγεί αναπληρωtής αντι.πρό

σωπος _ου ΠQOέδρoυ _ης βουλής στο Συμβoiιλι.o _ης Ευρώπης. ItηY απόqχ:ιση αυτή 

ίσχοοε η αρχή _ης εκ περιtροπής εκπροσώπησης. 

ΕπΙ _η ειτιιαι.ρία θα ήθελα ακόμα μια φορά να εκφράσω τα σuyχαρητήρώ μου 

(Πον κ. Ιωάννη Μάτση για την εχάξια εκπροσώπηση της κυπριακής Βουλ'ής. 

Πιστεύω ότι διερμηνεύω τη θέση όλων των κομμάτων εκφρόζοντας την εκtΙμησή μου 

για το αξιόλογο έργο που rnLttAEat ο κ. Ιωάννης Μάtσης στο Συμβoiιλι.o της 

Euρώ.ίης επί μία πενταεtΙα. 

Η Ε.ι"tόμενη κανονική συνεδρία _ου Σώματος, όπως ήδη αναφέρθηκε. ορίζεται 

για _η μεθεπόμενη βδομάδα. Πέμπτη και Παρα(ίιιευή, δηλαδή για τις 14 και 15 ΜαΊ:ου. 
Η συνεδρία θα αρχίσει το πρωί _ης Πέμπτης και θα συνεχιστεί tO απόγευμα, 

όπως θα συνεχίστεΙ και το πρω" και απόγευμα της Παρασκευής, ένεκα του μεγάλου 

όΎΚου έρΥασΙας που βQLσxEtaL ενώπιόν μας. ΕίτΙσης η ημερήσια δι.ό:tαξη θα σας 

κοινο..-τοιηθεί εν καιρώ. Έχουμε δεκα.JUvτε μέρες και θα κοινοποιηθεί εν καιρώ. 

διόtι πιθανώς να υπάρξουν κάποιες προσθήκες-συμπληρώσεις σ' αυττj _ην ημερήσια 

διάtαξη. Όσον 'αφορά την ειδική συνεδρία για την πoρεLα του Κ υπριακο"ίι. όπως 

αποφασίστηκε αυττj θα γίνει την tJτ6μενη Τετάρτη tO α..-τόΥευμα 1'1 ώρα 4.00 και θα 

συνεχιστεί _ην Πέμπτη. πρωϊ και απόγευμα. 

Κl1ρίισσω τη λήξl1 της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

('Ωρα λήξης, 12.59 μ,μ,) 
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ΟΙ ακόλουθοι Βου).ευτές υπέΥQαψ«v τον κατάλογο των παρό"ων με αλφαβη-

τική σει!lά: 

Αγαπίου ΓιαννάΚ'ης 

Αγγελίδου ΚλαΙρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Avτωνίoυ Αβραάμ 

Γιάγκου ΚΙκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Kovτίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Λυσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

ΜακρΙδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδότος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλιδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννόκης 

ΠαπαγεωργίοΙ) Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πα.ίταρές ΑυΥερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίιυτου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημηtρΙοιι Τάκης 

ΧριστοΟΟυλίδης Δώρος 

Χρίστοιι Ανδρέας 

Χριστ6φιας Δημήτρης 

Χριισοστόμοιι 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Oμάlιων: 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Αναφορά του ΠροέδΡΟΙ) της Βουλής στην E.'Cheιo της γενοκτονίας των 

Αρμενίων από t01J; Τούρκους το 19[5, καθως και αναφορά, ύστερα από 

σχετική υπόμνηση του κ. Τ. Χατζηδημητρίοιι, στην επέτειο της επιβολής 

της χούντας στην Ελλάδα ΊΟ 1967. 

2) Αναβολή ύστερα από σirvtομη συζήτηση (Ευ. EuσταOίoυ, Πρόεδρος, Δ. 
Χριστόφιας, Σ. Χατζηγιάννης) για την t.-cόμενη ταχτική συνεδρία του 
ΣώμαΊος των θεμάτων (Ι) ΜΟ περί Παγκύπριας Οργάνωσης 

Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Συναφτ; 

θέματα) Νόμος του 1991", (2) ''Ο περί Εκλογής των Μελών των 

οργάνων της Παγκύπριας Επιτροπής ΠροσφίιΥων Νόμος του 1991 Μ , (3) 
''Ο περί Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, 

Σκοποί, Αρμοδιότητες και Συναφή Θέματα) Νόμος ΊΟιΙ 199 1" και (4) ''Ο 
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περί Εκλογης ιω\ Μελών των Οργάνων της Παγκύπριας Ε.ι.ιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991". 

3) Διεξαγωγή συζήτησης (8. Λuσσαρ(δης, Πρόεδρος. Δ. Χριστόφιας, Τ. 

ΠαJταδόπουΛ.ος. Γλ. Κληρίδης, Ν. Ρολόνδης) αναφορικά με τους λόγους 

που οδήγησαν στην αναβολή για την επόμενη εβδομάδα του θέματος 'Ή 

θέση και η πορεΙα του εθνικού μας θέματος ενόψει του περιεχομένου της 

έκθεσης του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μποίπρος 

Γκάλι" ύστερα από δι.ομαρτυρία του )'" Λ υσσαρίδη για το γεγονός ότι δεν 
αναφέρθηκε η διαφωνία του κόμματός του για την αναβολή αυτή. 

4) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου (Ι) ''Ο περΙ Ποινικής Δικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" και (2) ''Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991" και Έκθεση για την πρόταση 
νόμου ~O περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι 

αγορεύσεις, οι παρατηρήσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. 

Αγαπίου, Τ. Πα".αδόπουλος. Α. Χρίστου, Σ. Χατζηγιάννης, Μ. 

Κυπριανού, Ευ. Ευσταθίου) και αναβολή της ψήφισης για την επόμενη 

ουνεδρίαση, ώστε η πριίnη πρόταση νόμου να επανεξεταστεΙ από την 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~O περί προυπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 1992" και ψήφισή του οε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Τροποποιητικός του περί 
προυπολογισμού Νόμου του 1990 Νόμος του 1991", οι σύντομες 

παρατηρήσεις του Προέδρου που ακολούθησαν και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί E.ι.ιβαρuvτικών Διαταγμάτων Νόμος 
του 1990", σύντομες παρατηρήσΕις (Ευ. Ευσταθίου. Γ. ΑγαπΙου) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Δι.ακατοχή, 
ΕΥγραφή και ε~τίμησις) (Γροποποιητικός) Νόμος του Ι992~ και ψήφισή 

του σε νόμο. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εταιρειών (Πληρωτέα Τέλη και 
Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992", η ομιλια και οι παρατηρήσεις που 
ακολούθησαν πάνω στο θέμα (κ. ΚαζαμΙας, Δ. Συλλούρτις, Ν. 

Κατσουρίδης, Πρόεδρος, Ρ. Πρέντζας), ψήφιση της τροποποίησης που 

υποβλήθηκε από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και έγκριση των 
Κανονισμών όπως τροποποιήθηκαν. 

Ι Ο) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εμ ... ορικών Σημάτων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμούς flOL περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 

Δημοκρατίας (Διάθεση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και 

απόρριψή τους. 

12) Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

13) Ερωτήσεις Βουλευτών (Υποσχέσεις της κuβiρνησης προς την κοινότητα 

ΔροΟΟιας • Αίτημα Αγίας Μαρίνας Χρυοοχούς γι.ο άρδευση γης. 

Αιτήματα κοινότητας Πωμού . Προβλήματα στην παροχή ηλεκτρικού 
ρεύματος στην περιοχή Δερύνει.ος - Ακατάλληλα σχολικά κτίρια στη 
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Δερύντια - ο Woς ~ δQόμoς στην wue.qι, ~ 
λμμoxώστov -Π~ ... _οότητ., ΔεQύντ"'>J. 

14) λΠανTήotις Y"""V"" σι 'V"' ...... w; Boνλεvτών (ΔQόIιO< Τσόδαι;
Σ,~, Σ.,..-ιtdιlopια., KρI,ou Τιρα>- ΠQOδQoI,1ou -
λδvνoμ.io. ~ .ΙΙΙΙVVIIrwak βoίιθε~ Ύ\Ο. vtbιτoση 10U χοψητηρίου 
Κώ.ο\ί X~ -~ __ "'ο Πdtν6ρ, για όπορ<ς 
Oιxoytνuις - ΔQόιιιoς Zcιιιι:Iιιn1,ιk-Kάτω Μύλου - Η ασφα).τόσtρωση 
τμήμatoς 'tov δQ6ιwv λ(ια'cnά-Διι:ρωνας - Διαχωρισμός σιxoπtδων 010 
πρασπ&ό Kύ1φc4oσ - λ,HoδcvEo{ μ.ouσιxo( που [ρυάζονται στην Κύπρο 
- Αίτημα π~ o,.u.ov ΛάQναχας για εκμΙσθωση χραnχ"'ς γης -
Αίτημα ~νότ1ι'ισς ΠΟΙQcοU:ησι.άς για επέκταση του αναδασμού -
KόλUψTι αχό ΊΟν Ο.Γ.Α I;ΗφuΏΝ των αμυΥδαλοπαραγωγώ'ν - Η πολιτική 
'{ης xυβiQ'V'tOTll; σnrν txtf:Mcnι αρδευτικών έργων και αν6Qυξll 
γεωτQήσεων στα λ~ - Δημιouργία βιομτιχανικής περιοχής 
βoρeι.oανατo)"Ptό 'ΠΚ βwfιηχα\lι.χ'ής ζώνrις Κοχχινοτρφιθιάς - Λατόμηση 
στην περι.οχή λΥ(ου Σωζoμtνoυ - ΛΕιτουργια γεώtΡllσης του Αρδευτικού 
Τμήματος "Ξύλα- Λεμώνας). 

15) Ανακοίνωση aπό τον Πρόεδρο της Βουλής της Επιλογής του κ. Τ. 
ΧατζηδημηtρΙΟυ ως ανα.ίτληρωτή αντι.προσώπου το\) προέδρον της 
Βουλής στο Συμβο"λιο της Ευρώπης σε αντικατάσταση του Χ. l. Μάτση 
προς τον οποΙΟ ο Πρόεδρος απευθύνει τις ευχαριστίες το\!. 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλ1ίς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΎΤ!ΚΗ πεΡIΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Έκτακτη Συνεδρίαση 6ης ΜαΤου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.16 μ.μ.) 

(Αρ.38) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας ουτης. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι ΚUQLOL Γραμματείς να δια.ίτιοτώσουν αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. κύΡΙΕ Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το μόνο Οέμα το οποίο βρίσκεται Εγγεγραμμένο στην ημερήσια διάταξη είναι 

'Ή θέση και τι πορεία του εθνικού μας θέματος υπό το φως του περιεχομένου της 

έκθεσης του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μπο\ιτρος ΓΧάλι και του 

Ψηφίσματος 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας". 

Το θέμα ενεγρόφTJ α,ιό τα δοο κόμματα ΕΔΕΚ και ΔΗΚΟ. Επομένως θα 
αρχίσει η συζ'ήτηση με εισηγήσεις των εκπροσώπων των δυο κομμάτων. 

Ο κ. Λ υσσαρίδης έχει το λόγο. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι σl.lνάδελφοι. 

Με αρκετή καθl.lοτέρηση αυτή η Βουλή ασχολείται με την πιο δραματική καμπή 

TOl.l Κl.Ιπριακού προβλήματος. Kα~ ίσως αl.lτό να οφεΙλnαι σε μια παρερμηνεια TOl.l 
ρόλοl.l και της Βουλής και του λαού. Ο χειρισμός της ύπαρξης του κυπριακού ελλη. 

νισμού δεν eva.JTorteerat εν λευκώ στα χέρια οποιασδήποτε ηγεσίας ουτε το" Προέ. 
δρου ούτε του Εθνικού Συμβουλίου ούτε των κομμαηκών ηγεσιών και μόνο. γιατί 
ασφαλέστατα το θέμα της ύπαρξης το" Κl.Ιπριακού ελληνισμού αφορά κάΘε Ελληνο

κύπριο πατριώτη και πατριώτισσα. Και η μη εμ.ίτλοκή tOl.l λαου. ακόμα χειρότερα η 
μη ενημέρωση ή ακόμα και η α.ίΤoφuγή δημόσιας συζήτησης όχι για θέματα επιμέρους 
τακτικής. τα οποία πρόγματι δεν είναι εύκολο να συζητούνται , αλλά για την ουσία 

του Κυπριακού προβλήματος ναι νομίζω ότι αiΤΟτελεί εκτροπή και των κοινοβου

λευτικών Οεσμίων. αλλά και της αντΙληψης του τι σημαίνει λαική κυριαρχία. 

(2439) 
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Πού φτάσαμε: Ενώ τι κατοχή συνεχιζεται. ενώ τι τουρκΙα εξακολουθεί να περι· 

φρονεί το διεθνές δίκαιο. ενώ ακόμα κυνικά δια.χηρίιΤΤΕΙ τις προθέσεις της για 

επικυριαρχία σ' ολόκληρο τον κυπριακό χώρο -και να υπενθυμΙσω παλαιότερες 

δηλώσεις Τούρκων Τιγετών ότι κι αν ακόμα δεν υπήρχε ένας τουρχοχυπριος στην 

Κύπρο, τι Τουρκία θα έπρεπε να έχει λόγο στις κυπριακές εξελ(ξεις λόγω της 

γεωΥραφικΤΙς γειτνίασης της Κύπρου με την ΤοuρκΙα- ενώ λοw-rόv όλα αυτά συμβαι
νουν. ο Γενικός Γραμματέας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το Συμβούλιο 
ΑσφαλεΙας υιοθετούν ιδέες για ορθη λύση 10υ Κυπριακού. όπως αναφέρουν, που 

στην ουσΙα. όπως θα προσπαθήσω να καταδείξω. υπονομεύουν 1TJv ύπαρξη του 
xunQLDXOU ελληνισμού σ' αυτά τα χώματα. Αυτά τα ψηφίσματα που υπήρχαν πριν 
από την έκθεση του Γενικού Γραμματέα. και του πρώην και του νυν, και του 

ΣυμβουλΙου ΑσφαλεΙας, να υπενθυμίσω όη προνοούσαν αναΙρεση των αποσχι

στικών ενεργε~ών, απομάκρυνση των στρατευμάτων και των εποΙκων, των ξένων 

στοιχείων, και διασφάλ~ση των τριών βασικών ελευθεριών πέραν της εδαφικής 

ακεραιότητας, ανεξαρτησΙας κτλ. της Κύπρου. Δε χρειάζεται νομίζω ανάλυση, αλλά 

θα ΧΡΗαστεί ίσως κάποια απλώς έ,'δειςη του πως συγκρούεται η σημερινή θέση του 

Γενικού Γραμματέα και του Συμβουλίου Ασφαλείας με τα δικά τους ψηφίσματα και 
με τις δ~κές τους αρχές. 

Πώς φτάσαμε σ' αυτό το σημείο; Ποιος ευθύνεται; Για πολλοστή φορά θα 

ξαναπώ ότι δεν πρtπει να αναζητούμε μόνο εξωγενείς παράγοντες για την εκτρο..τη 

του κυπριακού προβλήματος, γιατί η κύρια ευθύνη βαραΙνει δυστυχώς τη δική μας 

πλευρό. Γιατί επανειλημμένα όσοι ασχολούνται με το Κυπριακό θα πρέπε~ να έχουν 

διαπιστώσει. ακόμα και οπό δηλώσεις κατηγορηματικές των υπευθύνων. ότι τ(.ποτε 

δε μετατρέπεται σε πρόταση αν δεν έχει έστω την έμμεση προέγκριση των ενδιαφερό

μενων πλευρών. Αντί να εμμείνοuμε στον αvτικατoχικό χαρακτήρα του προβλή
ματος, που όλοι παραδεχόμαστε όη είναι η ουσία του Κυπριακού, αποδεχθήκαμε 
διαδικασίες που πρόβαλλαν το Κυπριακό σαν μια διακo~νoτιY.ή διαμάχη. Λες και το 

Κυπριακό δεν ήταν θέμα κατοχής, δεν ήταν θέμα παραβΙασης του δι.εθνούς δικα(ου , 

αλλά θέμα συνταγματικών και εδαφικών διευθετήσεων μεταξύ δυο κοινοτήτων. 
Έτσι προσφερόταν άλλοθι στην Τουρκία και φυσικά ακόμα και οι πρωτDβouλίες 

του οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. με τη δική μας συγκατάθεση , οδηγούνταν σε 
εκτροπή. 

Ακούσατε. οι παλαιότεροι τουλάχιστον, πολλές φορές αί'ι:ό αυτό το βήμα την 

άπΟψη: " Μα τι θέλατε να κάνουμε; Τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών μας καλούν σε διάλογο." Αλλά ακούσατε επίσης από αυτό το βήμα και την 

απάντηση ότι τα ψηφίσματα του OQΎανισμoύ Ηνωμένων Εθνών δε μας καλούσαν 

μόνο σε διάλογο. Και αν μάλιστα γ(νει αποδεχτό ότι η σειρό με την οποιο. .ιθενται 

οι διάφορες προτάσεις έχουν και ιεράρχηση, μι.λοίισαν πρώτα για όλα αυτά τα οποΙα 

εΙΠα. και φυσικά μιλούσαν και για διάλογο. γιατΙ κι αν ακόμα φύγουν τα ξένα στρα
τεύματα κι αν ακόμα τερματιστεΙ η κατοχή κι αν ακόμα φύγουν οι έποικοι , πράγματι 

τότε θα χρειαστεί διάλογος, για να λύσουμε τα προβλήματα που υφίστανται για τη 

συνταγματική δομή του κυπριακού προβλήματος. 

περαιτέρω επικράτησε η ευσεβοποθική ανt{ληψη όη με συνεχή προσαρμογή 

στις αξιώσεις του κατακτητή θα οδηγούμαστε σε λύση ή τουλάχιστον θα καταδει
κνΟΟμε την αδιαλλαξΙα της ΤουρκΙΟς και έτσι θα εξασφαλίζαμε πιέσεις προς την 

Τουρκία. Και ερωτώ όλους. Να βάλετε το χέρι στην καρδιά και έντιμα να απαντή

σετε προς ποια κατεύθυνση τράπηκαν οι πιέσεις σε όλο αυτό το χρονικό διάστημα 
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που με σννεχείς υποχωρήσεις συνεχώς μεταθέταμε σε πλέον οδυνηρά όρια τα όρια 

επανέναρξης οποιουδήποτε νέου γι'ιQoυ δικοινοτικών συνομιλιών. Ήταν φυσικό και 

οι εκπρόσωποι του ΟργανισμοίΙ Ηνωμένων Εθνών και οι ξένοι πρωταγωνιστές στην 

κυπριακή κρΙση να προσαρμόζουν ης αντιλήψεις τους προς αυτή την κατείΙθυνση. 

Αγωνιστήκαμε να οριστεί ο mediator Plaza τότε για το Κυπριακό και υπήρξε ~Hα 
έκθεση καταπέλτης' την εγκαταλείψαμε. Αγωνιστήκαμε να διασφαλίσουμε διάφορα 

ψηφίσματα, 541.550, και ρεαλιστικά. με πάρα πολλά εισαγωγικά είπαμε: ~Mα τώρα 
είναι ποτέ δυνατόν να εφαρμοστούν αυτά τα ψηφίσματα: Να τα εγκαταλείψουμε." 

Λες και κάθε νέο ψήφισμα δεν μπορούσε να αντικριστεί πάλι με τον ίδιο φακό. θα 

εφαρμοστεί; 

Ακόμα και όταν λόγω αυτής της τάσης προχωρούσαν προς υιοθέτηση α.,τόψεων 

που ήταν πολύ πλησιέστερα προς τις τουρκικές θέσεις. η δική μας πλευρά εξέφραζε 

ευχαρι.στιες για τα αποτελέσματα. Τι σήμαιναν αυτές οι ευχαριστίες: Ενθάρρυνση 

συνέχισης της εκτροπής. Εισήγοντο νέοι όροι, "διζωνική". "δικοινοτική" και επανα· 

παυόμασταν. όταν πρωτοεισήγοντο, ότι Οα EJtLXQO.ToiJoav οι δικές μας ερμηνείες. Εκ 

των οοτέρων oπoδELxv\JtfaL ότι xdJtOLWV άλλων οι ερμηνείες επικράτησαν. Δε θα 

ξεχάσω τις συνεδρίες του ΕΟνικού Συμβουλίου. όταν \ιπέδειξα ότι ο όρος διζωνική 

είχε υιοθετηθεί μόνο για το Βερολίνο και την Αυστρία. δηλαδή σε χώρες υπό κατοχή, 

για να δηλώσει τις περιοχές στις οποίες τα διάφορα κατοχικά στρατεύματα θα 

ασκούσαν έλεγχο, όποτε μου λέχθηκε: "Όλα αυτά δεν έχουν σημασία. Διζωνική 

σημαίνει αι""tλώς δυο επαρχίες." Τότε γιατί δε το λέγαμε "δυο επαρχίες"; 

Όταν προειδοποιούσα ότι ο όρος "δικοινοτική" θα κατέληγε σε πολιτική 

ισότητα των κοινοτήτων και διοικητικό διαμελισμό. μου eL""tQV ότι η ερμηνεία την 
οποία έδινα ήταν πολίΙ εξωπραγματική. Μακάρι να ήταν. Το αποτέλεσμα είναι όμως 

ότι σήμερα αντιμετωπίζουμε αυτούς τους όρους υπό την δυστυχώς τρομακτικά 

αρνητική ερμηνεία την οποία τότε υπεδείκνυα. 

Κάθε φορά δίναμε προτάσεις και λέγαμε "έχουμε περάσει τα όρια ασφάλειας". 

κάθε φορά από πολλά χρόνια. Στη συνέχεια ανακαλu.τταμε ότι οι προτάσεις δεν 

είναι τελεσίγραφο. Άρα έπρεπε να κάνοιιμε νέες υποχωρήσεις. Και η τουρκία παρά 

τη συνεχή κατολισθηση των δικών μας θέσεων. όχι μονάχα δεν t:,(QVE βήμα προς τα 

μπρος. αλλά ενθαρρυνόμενη από αυτή την τοποθέτηση πρόβαλλε σuνεχώς και νέες 

αξιώσεις. Έτσι εδραίωνε τα κεκτημένα και τα δεδομένα και εξασφάλιζε και νέα 

πλεονεκτήματα. Εμεις τότε πανηγυρίζαμε. γιατί ανατρέπαμε και το ελάχιστο από τα 

απαράδεκτα νέα δεδομένα και γιατί δε γΙνοvtαν δεκτές οι νέες τουρκικές αξιώσεις. 

Και κλασικό παράδειγμα η τελευtαί.α u""tLoxεψT) της ηγεσίας μας στη Νέα Υόρκη. 

Πήγαμε στη Νέα Υόρκη, γιατί ομόφωνα καταλήξαμε στο συμπέρασμα ότι η διαδι
κασία που ακολουθήθηκε για δεκαέξι τόσα χρόνια δεν είχε αποδώσει και ότι επιβαλ
λόταν μια νέα διαδικασία. Και ότι θα έπρεπε να ~ητήσoυμε επιτέλους εφαρμογή των 
ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του διεθνοίΙς δικαίου. Πρ6βαλι 
η ToUΡΧία τότε τις δύο νέες αξιώσεις των δυο λαών και χωριστής κυριαρχΙΟς και 

avt! να συζητούμε εμείς τη νέα διαδικασί.α και τις δικές μας θετικές απαιτήσεις, 
αρχίσαμε να συζητούμε τις αξιώσεις της Τουρκίας. Και πανηγυρίσαμε γιατί δεν 
έγιναν δεκτά τότε τα νέα αιτήματα της Τουρκίας. Τελικά βεβαίως. όπως όλοι γνωρί
ζετε. έγιναν δεκτά με τη βιβλική τοποθέτηση του ΓενικοίΙ Γραμματέα περί ισότιμα 

διαιρεμένης αδιαΙρετης κυριαρχίας. 

Μετά τη δικοινοτική και τη διζωνική εισήχθη ο όρος "πολιτική ισότητα". 

Πάλιν έφερα ένσταση και μου είπαν "μα δεν είσαι σuνταγματoλόγoς". Πολιτική 
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ισότητα σrιμαΙνει ισότητα των δυο Ε.ι-ταρχιών αναφορικά .ιε την κενtΡIXή xutW:Qνηoη. 
Δrιλαδή όσα δικαιώματα δώσουμε στη μια VΤαρχ{α. το ίδια δικαιώματα θα δώσουμε 
χαι στην όλλη επαρχω. ΣιΥό σιΎό α..τό πολιτική !.ΟότηΤΩ εο.αρχιών μETOτQά."t\'fAl οε 
πολΙΤΙΧή ισότητα κοινοτήτων, δηλαδή μια ρατσιστιχή εξίσωση της ΠMΙOΨηφιaς χαι 

της μειοψηφίας. Και ας μη παρα."'tovιόμαOl'ε τώρα. όταν ο Ogyανισμός Ηνωμένων 
Εθνών λέει ότι δεν "πάρχει πλειοψηφία χαι μειoψηq:ία. αν εμε(ς οι (διοι πρoσuπo

γράψαμε πολιτική ισότητα. βεβαίως δεν υπάΡΧΕΙ. Ποιος φταίει; Εμεις, 11 δυο'! μας 
πλ.εuρά. 

ΣΙ!' χατο.ί"(ινό στάδιο με τη AO'faxTi του εφικτού άρχισε να tιoόynaa ο όρος της 
οροφής των ιπανερχόμινων προσφύγων, για να ενθαQρuνθtΙ έτσι ο Γενικός Γραμμα. 

τέας να εισηγηθεί ΙYYUΤΙ.ιέVΕς πλεΙΟψηφίες πληθυσμού χαι ποσοστών περιοuoιών. 
όπως διαφαίνεται στην τελευταία έκθεση. Όμως. κUριoι συνlιδελφoι, τι είναι εφικτό; 

Εφικτό εΙναι το ΠQO.Υματοποιήσιμο. Όταν λοι...-τόν t'yXQTaAELn:fI; κάτι το οποίο χατό. 
την ό.."tοψη όλων ή της πλειΟ'ψηφίας θεωρείται ανtφικτO'. τΟ' ιyκαταλιΙΠιtς Ύια κάτι 
πσυ είναι πραηιατΟ'πΟ'ιήσιμΟ'. Δεν εΥκαταλεΙΠεις τΟ' ένα ανέφικτΟ' Ύια άλλο ανέφικτΟ' 

απλώς και μόνΟ' μεταθttO'ντας τα όρια των δικαιΟ'λσΥΥ1μένων α.."tαιτήσεων προς τα 
κάτω. Και αυτή είναι η ιοτορίο. τσυ Κυπριαχσν. Από τΟ' ένα ανέφιχτΟ' στΟ' άλλΟ' 
ανέφικτΟ' χωρίς λύση. Όχι μονάχα με αυτη την ΜοΨτι διν Ο'δ1l'ΥΤιΟηκαμε πλησιέστερα 
προς λiιoη. αλλά να μου EΠιΊΡέψtτε να πω ότι οδηΥηθήχαμε πλησιέστερα προς χατα
στρoφιi τσυ κυπριακσύ ελλη,'ισμΟ'ύ. Και επειδή Q.,W ΤΟ' ένα ανέφιχτΟ' πηγαίναμε στΟ' 
άλλΟ' με κατολισθηση, σι "σώφρονες" μας έλtyo.ν "μα βλέπιτε , κόθε πέρσι και καλ\!
τερα", Άρα τσυ χρόνου θα είναι χει.ρότερα. και θα είναι. Αν ΣΝΝΕΧίσσυμε την (δια 
πολιτικη. αν η άποψή μας ε(ναι ότι πρέ.uι να προσαρμοζόμαστε συνεχώς στις παρό.

νσμες χαι παράλΟ"(ες αξιώσεις τΟ'υ κατακτητή, "αι κόθε πέρσι θα είναι χαι καλύ
τερο! Αλλά η εUΘίινη η ιστορική θα βαρύνει εχι(νouς σι ο."[ο(οι ακολουθούν αυτή την 
πσλιτική. 

περαιτέρω μσιρολατρικά οι "σώφρονες" δήλωνο.ν: "Μα δεν έχσυμε καμιά 
δύναμη ανtΙστασης. τι θέλεπ να κάνουμε; Είμαστε ένα μικρός λαός. Εδώ 11 ToUΡΧ{α 
είναι παντοδύναμη. έχει την υποστήριξη σήμερα της μόνης πσλιτικής υπερδύναμης. 
των Ηνωμένων Πολιτειών, άρα δεν έχΟ'υμε m1j διέξοδο Q.,"'tό τι> να συμμορφωνό

μαστε προς ης υποδειξεις των ισXUQών. χαι τώρα. όπως εΙ;ιι. τσυ μόνσυ WXUQOiJ. 
των Ηνωμένων Πολιτειών". Και αυτό. όταν τι Αμερικανική κιιβέρνηση. όπως γνωρί_ 

ζουμε. δινεl προτεραιότητα στην εξυπηρέτηση των τσυρκικών συμφερόντων. γιατί 
και από δικά μας λόθη και από δική μας εθελοδουλΙΟ ιεραρχεί την ToUΡΧΙα πολύ 

πιο σημανtική από ΤΟ' ρόλΟ' ΤΟ' γεωπΟ'λιτικό Τ11ς Ελλάδας χαι της Κύπρου. έστω χι 
αν αντικειμενικά υπάρχει διαφορά. Και καταφέραμε να ε(ναι ανώtαρxτoς Q.,"'tό 
πλευρός e.πΙδρασης στην αμερικανική σκέψη σλωσδιόλου σ Ύεωπσλιτικός χώρος της 
Ελλάδας )Ι.αι της Κ ίιπροu. 

Και θα ρωτήσω αν αυτή η λσγιχή ισχύει. αν η Αμερική αύριΟ' μας υποδείξει μια 
λiιoη που όλοι θα θεωρούμε χαταστρoφικτj. θα προβληθεί χαι πάλι τΟ' εnιχι{ρημα ~η 

θέλετε να χά\'ουμε;" Είμαστε ).OL.o"'tIh' μικροί και πρέπει να οδηΥηθοίιμε εθελούσια σε 
εθνικτj αυτΟ'κτσ\'ία: Δυστυχώς αυττj η πoλιηκτj οδ1ΤΥηοι στΟ' να μην καταφέρουμε να 

αξιΟ'πσιήσουμε πσλύ θετικές όυνθήκες σι οποίες είχαν δημιouρyηθεΙ Έτσι συμμσρ
φούμενσι προς τις ιιi"'tnδείξεις του Λέτσχι. κατά τη διάρκεια της χρΙσης στο\' 

Αραβικό Κόλ."'tο. δεν πρoσφύy(ιμ.e στον ΟQ'YOνισμό Ηνωμένων Εθνών. Ύια να μη 
Οιξσυ)ιε ΤΟ' μεΎάλσ σύμμαχΟ' των Ηνωμένων ΠΟ'λιτειών. την Τσυρκία. μι την 
υπόδειξη ότι αιlέσως μετά σι Ηνωμένες Πσλιτείες θα ασχσλούνταν μι τΟ' ΚVΠQΙαχό· 
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και ασχoλ~θηκαν. Aσχoλ~θηκαν και πανηγυρίζουμε για την κινητικότητα. Μια κινη

τικότητα η οποία προβάλλει την Τουρκία ως πρότυπο προς μίμηση για τη συμμόρ

φωση προς το διεθνές δίκαιο. Μια κινητικότητα η οποία ουσιαστικά υπονομεύει 

ακόμα και την κραnκ~ οντότητα της Κ ύπρου με την τετραμερ~. Χάσαμε μια τρομα
κτικά σημαντικ~ ευκαιρία, γιατί την παραμονή της έναρξης των πολεμικών επιχειρή

σεων στον Αραβικό Κόλπο. αν με ένα απλό 'itTit(LoftQ ζητούσαμε συμμόρφωση προς 
το διεθνές δίκαιο για όλα τα περιφερειακά Οέματα και για το Κυπριακό. δε θα 1irαv 

δυνατό για καμιά χώρα να αρνηθεΙ Δεν ισχυρίζομαι ότι αυτό θα σ~μαινε και αυτό· 
ματη υλοποίηση, αλλά θα είχε τροχιοδρομηθεί μια άλλη πορεία του Κυπριακού. 

Η προτελευταία [-ιιθεση του Γενικού Γραμματέα, του κ. Ντε Κουεγιάρ. ήταν 

τόσο ενδεικτική. ώστε δεν έχει κανένας άλλοθι. Ούτε ο Πρόεδρος. ούτε εμείς. 

κανένας. Ούτε και φυσικά η ελληνικ~ κυβέρνηση. Ήταν σχεδόν ταυτόσημη, με μικρές 

διαφορές από αυτά που γίνονται σήμερα. Υπάρχουν διαφορές προς το χειρότερο. 

Αλλά και εκείνη μας έδειχνε ποια κατεύΟυνση ακολουθούσε τότε ο Ντε Κουεγιάρ. 
ΑντΙ να υποδείξουμε ότι οι Πρόνοιες των ιδεών εμφανώς συγκρούονται με το 

διεθνές δίκαιο και να ζητήσουμε με EVΓtvt:Lα. με διπλωματικότητα με το σωστό 

τρόπο συμμόρφωση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών προς τις αρχές του Οργανι· 

σμού Ηνωμένων Εθνών, εκφράσαμε ευαρέσκεια. Και αυτή η ευαρέσκεια οδήγησε 
σ 'αυτά που αντιμετωπίζουμε σήμερα. 

Ακόμα περαιτέρω όταν ο Ντε Κουεγιάρ έφερε τον Πρόεδρο Βασιλείου ως 

συμφωνούντα με τη δέσμη ιδεών τότε, και όταν ζήτησα από τον Πρόεδρο να 
διαψεύσει με ευγένεια και να ΠΗ στον κ. Ντε Κουεγιάρ ότι πρόκειται περί παρεξηγή. 

σεως και σε καμι.ά περΙ-ττωση δεν έδωσε τη συγκατάθεσή του. εκφράστηκε ευμένεια 

προς την έκθεση. πράγμα που σήμαινε έμμεσα ή ότι δεν υπήρξαν ουσιαστικές ενστά

σεις ή και αν υπήρξαν ήταν τυπικές "προχωρείστε. δε θα υπάρξει πραγματική αντί

δραση από κυπριακής πλευράς". Έτσι δικαιολογημένα και ο νέος Γενικός Γραμμα

τέας κα~ το Συμβούλιο Ασφαλείας και όλοι οι ενδιαφερόμενοι έμειναν με την 

εντύπωση ότι η δέσμη ιδεών είναι κατ' αρχήν απoδεxτ~ και από την κυπριακή 

πλευρό. Η εντύπωση αυτ~, πρέπει με λύπη μου να πω, εδραιώθηκε επίσημα με τις 

επιστολές του Έλληνα Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη προς τον κ. Μπους, με τις 

οποίες υιοθετούσε πλτ)Qως τη δέσμη ιδεών και τις υποδείξεις του κ. Μπους για 

παγοποίηση κάθε προσπάθειας για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. 

Και ο δικός μας Π ρόεδρος έλαβε γνώση των επιστολών και προσωπικά του ζήτησα 

να διαχωρίσει τη θέση του. Μου είπε ότι οι επιστολές δεν τον αφορούσαν. Οι 

επιστολές των αφορούσαν, έστω κι αν δεν ήταν επιστολές του ιδίου προς το Μητσο· 

τάκη. Στα εθνικά θέματα πρέπει να υπάρχει μεγάλη ευαισθησία. 

Ταυτόχρονα η ελληνική πολιτική :tou εξάγγελλε ότι η ΤουρκΙα δεν ε[ναι ένοχη, 
δεν είναι ο κατηγορούμενος. δεν είναι η κατοχική δύναμη αλλά ο καλοπροαίρετος 

επιδιαιτητής , φ(λος εταίρος που είχε καλή διάθεση για λύση του Κυπριακού ·αυτά 
μας EUταν· ήταν φυσικό να υπονομεύει κάΟε προσπάθεια για εξασφάλιση πιέσεων 

προς την ΤουρκΙα για συμμόρφωση προς το διεθνiς δίκαιο. Κάποιοι δικαιολογη. 

μένα λένε: Μα ποιος είναι ο κύριος ένοχος: Τώρα, το ακούσαμε τελευταία. Πρέπει 

όλοι μας να στραφούμε και να πούμε ότι φtαΙει η Τουρκία. Και είναι σωστό. Αλλά 

όταν λέμε ότι η Τουρκία έχει την καλή προαίρεση και την καλ~ θέληση να λύσει το 

Κυπριακό, αυτό σημαίνει ότι φταίει η Τουρκία; Να κάνουμε επιλογή όλες οι 

πλευρές. Δεν μπορούμε από τη μια να λέμε ότι ένοχος είναι η Τουρκία, αλλά να 



συνυπογράφουμε την άπΟψη της ελλην~κής κυβέρνησης ότι η ΤΟιΙρκΙα δεν είναι 

ένοχη, αλλlt καλοπροαίρετος, φίλος και εταίρος ο οποΙος θέλε~ να λύσει το 

ΚιΙπριακό πρόβλημα! Να γίνει ΕΠιλο'γή. 

Είναι μέσα σ' αυτό το κλίμα που ηλθε η έκθεση του Μπούτρος Γκάλι και το 

ψ'ήφισμα 750 και έτσι δεν έπρεπε να 'ήταν -χαι δεν ήταν για μας- έχπληξη. Ήταν το 

φUσιoλoγιxό αποτέλεσμα μιας άθλιας πολιτικής που οδηγούσε προς αυτή την κατεύ. 
θυνση. Η κύρια ευθύνη, το επαναλαμβάνω, είναι της δικης μας πλειΙράς, της 

ΚιΙπριακής και της ελληνικης κυβέρνησης και όσων εUΘυγραμμ!.ζovται με αυτή την 

πολιτική. ΑντΙ να κρατήσουμε την ΤΟιΙρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου τη 

μετατρέΨΗμε σε φίλο. ΑντΙ να προβάλουμε το ΚιΙπριακό ως θέμα επιδρομης, το 

προβάλαμε ως διακοινοτική διαμάχη. Αντί να εμμείνουμε σε λύση ποιι να περιστρέ
φεται γύρω από τις δικές μας υποβαθμισμένες θέσεις του 1989, aπoδεχθήκαμε βάση 
συζητησης τις τoUΡκικές προτάσεις. Μιλώ -για βάση συζ'ήτησης. 

Ποιο είναι το περιεχόμενο των εγγράφων. Προβάλλεται η άποψη ότι υπάρχουν 

θετικά και αρνητικά στοιχεΙα. Κύρια θετικά στοιχεία θεωρούνται η επαναβεβαί.ωση 

της ανtξαρτησΙας. της κυριαρχίας της Κύπρου, η μια διεθνής προσωπικότητα και η 

ιθαγένεια κτλ. Αφέλεια; Ευσεβοποθισμός ; Όλες αυτές οι προτάσεις ανασκευάζονται 
πρακτικά και ωμά και κατηγορηματικά από τις πρόνοιες της δέσμης ιδεών που 

ασχολείται με τη λύση του Κυπριακού. Και αναιρούνται έτσι αυτές οι θεωρητικές 

διακηρύξεις, Δηλαδή, για να δώσω ένα πολύ απλό παράδειγμα, γίνεται αναγνώριση 

του χρέους, αλλά όχι μόνο δεν προνοεί.ται πληρωμή αλλlt θα πληρώσουμε και τα 

έξοδα της δίκης, γιατί ταλαι.πωρησαμε τον κατηγορούμενο. Αυτό είναι ακριβώς το 
συμπέρασμά μοιΙ από τη μελέtη της έκθεσης Μπούτρος Γκάλι. 

Τι προνοεί στην πραγματικότητα η δtσμη ιδεών; Ίσως να μη χρειαζόταν να πω 

και τα λίγα που θα πω γύρω α,τό αυτό το θέμα, γιατί όλες οι πλευρές δημόσια 

επανειλημμένα με aπoφάσεις των συλλογικών μας οργάνων έχουμε δώσει τις αναλύ

σεις μας γύρω από αυτό το θέμα. 

Ι. ΤΟ όλο θέμα θεωρείται διακοινοτική διαμάχη και η διαδικασία ποιι 

ακολουθεί.ται είναι αυτή: Γίνεται μια αόριστη αναφορά ότι 
επιβεβαιώνονται όλα τα ψηφίσματα. αλλά πραγματική αναφορά γίνεται 

μόνο στο 649 και στο 716, τα διαδιχαστικά που ασχολοίινται με την 
εσωτερικη πτυχή του κυπριακού προβλ'ήματος. 

2. Νομιμοποιείται η παροuoία των το\l{)κικών στρατευμάτων με ανάλογο 

αριθμό ελληνικών. Και δεδομένου, και το είπα α.ίτό αυτό το βήμα 
επανειλημμένα, ότι στόχος της παρουσΙας εδώ των ελληνικών και των 

τουρκιχών στρατειΙμάτων είναι η προστασία των ανάλογων κοινοτήτων, 

αν ένας αριθμός ΤουρκοκυπρΙων εγκατασταθεΙ στο Νότο -και πρέπει να 
εγκατασταθει, άλλωστε αυτό ζητούμε, την επανανάμει.ξη των πληθυσμών

και αν η Τουρκία με μια τρομοκρατική οργάνωση δολοφονήσει μερικές 

δεκάδες Τούρκους, θα έχουμε τόΤΕ τα τουρκικά στρατε"ύματα όχι εκεί ποιι 
τα έχουμε σήμερα, αλλά και στη Λεμεσό και στην Πάφο και στην Πόλη 

της Χρυσοχούς και σ' όλες τις πλευρές της Κύπρου, 

3. Άλλωστε αιπό επιτείνεται από την επαναβεβαι.ωση των συνθηχών 

.JMιιιgxίας και εγγυήσεως που δε θα αναθεωρηθούν, όπως ήταν οι 
προηγούμενες TOΠOεΓεtήΌειζ."11)..λό:- απλώς θα συμπληρωθούν .. Δηλαδή η 
ουσία παραμένει, απλώς θα έχουμε συμπλήρωμα. 



2445 

4. Δ~ασφαλί.ζεται πολιτική ισότητα των χοινοτήτων. Δηλαδή λειτουργική 

διχοτόμηση ntQaV της γεωγραφικής. Γεωγραφική με τη διζωνική και 

διοικητική διχοτόμτιOTl με τη δικοινοτική. Σκεφθήκατε ότι κάθε 
Τουρκοκνπριος πολίτης, όπου κι αν βρίσκεται. ανήκει στην 

τουρκοκυπριακή δLOίχηση; θα μου πείτε "αυτά ήταν και στη Ζυρίχη". 

Ασφαλώς ήτο.ν. Ασφαλώς 'ήταν και όπως ξέρετε εγώ δεν την ψήφισα. Από 

τότε προέβλεπα ποια θα ήταν τα αποτελέσματα ενός τέτοιου διοικητικού 

διαμελισμού. Για να γίνει σαφές ακριβώς μας λεν ότι δεν υπάΡΧΕΙ 
πλεΙΟψηφία και μειοψηφία. Δηλαδ'ή κάθε Ελληνοκύπριος αναλογεί με το 

1/5 ενός Τουρκοκυπρίου. Σήμερα στη Νότιο Αφρική, τη μητέρα του 

ρατσισμού. προτείνει ο ΝΤΕχλέρκ. ο οποίος είναι από τους αρκετά 

προοδευτικούς λευκoUς σε σύγκριση με τους προηγούμενους, εκ 

περιτροπής προεδρΙα και ο Μαντέλα αρνεΙται, γιατί αυτό είναι 

καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ~διότι εδώ~, λέει, "εΙναι ένας 

άνθρωπος μια ψήφος και δεν μπορώ να δεχθώ οτιδήποτε λιγότερο από 

α\lτό". Μόνο στην Κύπρο θα ισχύσουν πλέον ρατσιστ~κά κριτήρια. 

5. Το κατάλοιπο εξουσίας εκχωρεΙται σης κοινότητες. Δηλαδή είναι 

συνομοσπσνδια. Δεν υπάρχει ένα κράτος το οποΙο θα εκχωρήσει ειδικές 

εξουσΙες στις επαρχίες, αλλά δυο κράτη τα οποία θα εκχωρήσουν μέρος 

των δικαιωματών τους στην κεντρική κυβέρνηση. Αφού δΕν \ιπάρχουν 

δ'UO κράτη, πώς θα εκχωρήσουν μέρος των δικαιωμάτων ΤO\lς στην 

κεντρική κυβέρνηση; 

6. Ο γεωγραφικός διαμελισμός, τον οποΙο για να αποφύΥουμε οι 

"σώφρονες" λεν να δεχθούμε οποιαδήποΤΕ λύση, νoμιμl1πoιείται με την 

πρόταση για εγγυημένες πλειοψηφίες πληθυσμού και ποσοστών 

περιουσιών. Αν δεν αναγνωριζόταν ως τώρα -και θα αναγνωριστεΙ 

σήμερα το Τουρκοκυπριακό κράτος- είναι γιατί έλεγαν πως έχει μεν όλα 

τα κριτήρια κράτους, έχει χώρο, έχει διοίκηση αλλά όλα αυτά είναι 

προ"ίόν β(.ας. Αφ' ης στιγμής autd είναι όχι προ"ίόν βίας αλλά 

συμφωνΙας, υπάρχει το κράτος και η παραμικρή ανωμαλία μας 

διαχωρίζει σε δυο χωριστά κράτη, στην καλύτερη περίπτωση, γιατί 

υπάρχουν και χειρότερα τα οποία όλοι μας έχουμε \ιπόψη μας. 

Περαιτέρω έτσι καΤOQΎεΙται το δικαίωμα εγκατάστασης και περιουσίας. 
Όπως ξέρετε, γιατί γίvετα~ επΙκληση των ΣUΝΘΗΚών κορυφτ;ς στην έχθεστι 
και ότι όλα autd υπάρχουν στις συμφωνίες κορυφής, οι συμφων(ες 
κοριχΡής λένε ότι θα εφαρμοστούν οι βασικές ελευθερίες, αλλά θα 
ληφθούν υπόψη οι τεχνικές δυσκολίες. Εδώ καταργούνται με αυτό τον 

τρόπο οι βασικές ελευθερίες. 

7. Στην έκθεστι \ιπήρχε και πρόνοια για χωριστά δημΟψηφίσματα 

Ελληνοκυπρίων και τουρκοκυπρίων αναφορικά με την ένταξη στην ΕΚ. 

Αυτό απαλείφθηκε από την απόφαση του Σ\ιμβουλΙου Ασφαλε(ας όχι 

ύστερα από δικά μας διαβήματα, αλλά ύστερα από την επέμβαση της 

ΓαλλΙας η οποία δε δέχεται οποιαδήποτε ανάμειξη του Συμβoυλtoυ 

AσφαλeΙας στις Κοινοτικές υποθέσεις, γιατί αναγνωρίζει ότι το 
Συμβούλιο Ασφαλείας ποδηγετείται από τις Ηνωμένες Πολιτείες και 

εΠΗδή δε θέλει οι Ηνωμένες Πολιτείες να μπορούν ουσιαστικά να 

καθορίζουν την πολιτική της κοινότητας, γι' αιπό επέμενε στην απάλειψη 

αυτής της πρόνοιας. 
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8. Στην έκθεση υπlιρχει και ο εitβιασμός για την UNFICYP. Υπόρχει 

πρόβλημα. δεν ισχυρίζομαι ότι δεν ιι:τ6ρχει. Αλλά ο τρόπος μι ΤΟν οποίο 

μ...ίοΙνει στην έκθεση είναι καθαQά !Κβιαστιχός. Ή είστε χαλό. παιδιά χαι 

δtχεστε αυτά που σας λέω ή φεύγουν τα στρατεύματα της UNFlCYP χαι 
είσαστε στη διάθεση της Τουρκίας. YjtllQXouν τρόποι να ανιψετωπιστε[ 

το Otμα. αλλό. δι θα μ.-.:ω οε λcrτoμi!ρειες. 

9. Η έχθεση εισηΥείται ΤΕΤραμερή διάσχεψη. Ελληνική xUΒΈρvΗΣΗ. ΤOUΡXιχή 
X~ΡV1'/OΊ1 και δυο κοινότητες. Για πρώτη φορά, για να χρησιμοποιήσω 

την προσφιλή έκφραση του ΠρoέδQoυ. χαΤαQγeΙται το Κωτριαιιό χράτος 

από διεθντi οργανισμό. Και να μην υπάρχει σύyχuση -μα ως τώρα δεν 

ήταν οι δuo κοινότητες που ΣUΖητoύσαν;- '<>χι σι διεθνή διάσκεψη, αυτό 

είναι άλλο. Καχό χαι αυτό. Εγώ. όιίως ξέρετε. ι/.πα όη ΠΟΤ! ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας -α,...ό την εποχή του Μακαρίου ήμovν ιναντΙον· δι θα 

έπρεπε να εμnλακεί σι δι.άλσΥο με την κοινότητα. Ότι εχ;ιρόσωπος της 

ελληνοκυπριακής κοινότητας θα έπρεπε να εμπλαχιΙ και όχι ο ίδιος ο 

Πρόεδρος, γιατΙ ο ΠρόεδQoς είναι Πρόεδρος όλων των KuπρLων. Αλλά 

αυτά εΙναι του ttapeAMvtoς. Λέω όη για πρώτη φορά υπάρχει η ά .• τοψη 

να σuyχ).τιθtΙ διεθνής διάσκεψη <ι.τ6 την ο.τοια θC1 λείJτει τι κυπριακή 

χιιβέρνηση, ο Πρόεδρος θα μεyatQCLUt σε κoινoτάQxη. 

10. Υπάρχl!ι η :τροει.οδ.'tοίηση ότι αν δεν επιτευχθeΙ συμφωνια θα θα 

υιοθετηθεΙ όλλη μtθoδoς. Ποια ε{ναι η πιο πιθανή μtθoδoς: Η εμ..-ιλΟΧή 

του Συμβουλίου Ασφαλι:ίας μΙ! το να υιoθttήσει τη σημερινή δtσμη ιδεών 

ως πρόταση σuyxεχρlμένη. Και tm οι -σώcWoνις" θα μας πουν: -Και τι 
Οέλετε; Δε φtαίμε εμείς. ειιεtς Χάναμε α)'ώνα γι.α να μην τα υι.οθετήσει το 

Συμβούλιο Ασφαλείας. αλλά τα uιoθέτησe. Και αφού τα υιoθhησι τι 

θέλεπ; Μισό εχατομμύριο άνθρω.-τοι να βρεθούμε αντιμ!τωποι μι το 

Συμβούλιο Ασφαλείας;" Να ιιπενθuμΙσω χαι ΤOuς παλαιότερους χαι τους 

νεότερους συναδέλφoUς. γιατί αυτά τα εΙ-τα χαι σ' αυτή τη Βουλή, ότι 

πρόβλε..-τα ότι αυτή η πολιτικη θα οδηγήσει σ' αυτό που έχουμε τώρα ως 

δtσμη ιδεών. Ότι μι το να εκφQάζouμε επαίνους για JIf\ προσφερόμενες 

υπηρεσΙΙς θα εΙχαμε υιοθέτηση της δtσμης ιδεών από το Συμβούλιο 

ΑσφαλεΙας. Και θα φtάναμε στο τρayιλαφιχό σημεΙΟ avtt να 

nι.λι.παΡOι1με την εμ.."tλοκή του ΣιιμβουλΙου Ασφαλειας. που πρt."'tf:ι αυτή 

να είναι τι πορεία. αν το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας διαδραμάτιζ.ε το σωστό 

του ρόλο της εφαρμοΥής του διεΟνο\ις δικαΙου χαι των διχών του 

α.."tοφό:σεων vτί της ουσίας του Kυπριαχoiι. όχι των διαδιχαστικών. θα 

φτάσουμε. λέω. στο τραΥελαφιχό σημεΙΟ να φοβούμαστε την εμ..-ιλοχ1ι του 

Σνμβονλ.ιον Ασφαλείας, γιατί αυτή 1'1 εμπλοκή θα μας φέρει μπροστά στο 

τραγικό δίλΤΙΙΙJ.ια ή να ιιπO'yQ{ιΨOυμε την εθνιχή αυτοχτονία -χαι θtλω να 

ελ.."t(.ζω ότι χανtνας εδώ πtQα δεν πρέ:ιει \'0. ε[ναι έτοιμος να το κάνει· ή 

να βρεθούμε εμε(ς ένοχοι χαι τι TOUΡΧία.. τι χατοχιχή bUνoJIf\, Οα είναι και 

ο χατήΥορος. 
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11. Από την έκθεση διαφαίνετα~ ότι ο Γενικός Γραμματέας μένει με -την 

εντ";πωση ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου έχει κατ' αρχήν υιoθετήσε~ τη δέσμη 

~δεών και παραμένει μόνο τι διασαφτjνιση του πρoσφuγικαύ και του 

εδαφικού. Το Συμβούλιο Ασφαλείας κάνει χάη χειρότερο, που ίσως να 

μην έχει προσεχθεί α..-τό κανένα. Ζητά από το Γενικό Γραμματέα να 

συμπληρώσει τη δέσμη ιδεών. Όχι να τη διαφοροποήσει. να τη 

συμπληρώσει. Και μας προειδοποιεί ότι όποια a...ό τις δυο πλευρές 

τολμήσει να φέΡΕΙ πράγματα που σuyκΡOύoνται με τις υιοθετημένες 

απόψεις του Συμβουλιου Ασφαλείας, δε θα γίνουν δεχτά. Δεν είναι 

προειδοποίηση μόνο προς την τουρκική πλευρό. όπως θέλουν μερικοί να 

το παροuoιάσουν, είναι κυρίως προειδοποίηση προς τη δική μας πλευρά. 

Να τα δεχθείΤΕ. γιατί 11 δέσμη ιδεών είναι συμπλήρωσrι που θέλει . 

Δτιλαδή, επειδή δεν καταλήξαμε ποιο είνα~ το όριο στα γεωγραφικά 

θέματα, να το συμπληρώσετε. Επειδή δεν καταλήξαμε πόσo~ πρόσφυγες 

θα γυρίσουν πίσω ·και μ ιλά γ~α επανεγκατάσταση , όχι για εγκατάσταση, 

δηλαδή μη πρόσφυγας ξεχάστε το ολωσδιόλου, το δικαΙωμα 

εγκατάστασης πάει · αυτό για μένα είναι πάρα πολύ επικίνδυνο. 

Είναι γεγονός ότι ο Πρόεδρος έχει διαβεβαΙώσει το Εθνικό Συμβούλιο ότι δεν 

φι δεσμευθεί και αυτό διαφαίVΈται και αj'τό το ανακοινωθέν το οποίο εξεδόθη. 

Είναι αυτό αρκετό; Ασφαλώς όχι. Γιατί: Γιατί αν σ Γενικός Γραμματέας και τα μέλη 

το" Συμβουλίου Ασφαλείας μείνουν με αυτή την εντύπωση, θα προχωρήσουν σε 

εχπόνηση σχεδΙου πάνω σ' αυτή τη βάση. Γι' αυτό πέραν .ου ανακοινωθέντος θα 

πρέΠει με σαφήνεια να υποδειχθεί .ωρα και στο Γενικό Γραμματέα. και ελπίζω να 

γίνει φυσικά και σ.α μέλη του Συμβουλιου Ασφαλείας. ότι εδώ υπάΡΧΗ μια παρεξή· 

Υηση. Ότι ο Πρόεδρος ουδέποτε α.."tεδέχθη ως βάση λύσης '1'1 δέσμη ιδεών, Αν δι 
γίνει αυτό ή αν γίνει με ένα πολύ πλαδαρό τρόπο. γι.α.Ι υπάρχουν .ρόποι και 

τρόποι αρνήσεως. υπάρχουν .ρόποι άρνησης που ισοδυναμούν με υιοθέτηση. Διότι. 

ό.αν πανηγυρίζουμε γι' αυτά τα θέματα. όσο κι αν γράφουμε επισroλές . φοβούμαι 

ό.ι οι εvrυπώσεις παραμένουν. θα έπρεπε ακόμα σ' αυτή την επισroλή να συνι· 

στούμε με ευγένεια. με διπλωματικότητα ότι δε δικαιούται ούτε ο Γενικός Γραμμα· 

τέας ούτε το Συμβούλιο Ασφαλείας να προτεΙνουν πράγμα.α κα.· aVTt.ι"taQdeEGη 

προς το διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώματα εν ονόματι των οποίων διεξά· 

γουν πολέμους εναντΙον άλλων χωρών. Εκείνοι που τα παραβιάζουν υφίστανται 

πολεμικές επιχειρήσεις όταν οι (διοι τα παραβιάζουν ή προτείνουν παραβίαση τι 

γί.νE'tαι; Γι' αυ.ό να μου επιτρέψετε να πω. αν εμεΙς δε δώσουμε αυτή Τ1)ν εντύπωση 

είμαι βέβαιος ότι ούτε ο Γενικός Γραμματέας ούτε .0 Συμβούλιο Ασφαλείας ποτέ 
μόνοι τους εθελούσια θα τολμήσουν να εισηγηθούν σαφείς παραβιάσεις των ανθρω· 

πίνων δικαιωμά.ων. 

Ό.αν εκφράζονται ευχαρισrl.ες για την έκθεση και το 750. γιατί αναμένουμε 
διαφοροποίησή τους; Και πως ηχεί η παρασκηνιακή δι.αβεβαίωση στο Εθνικό 

Συμβούλιο ότι δε μας ικανοποιεί: Υπάρχει το βασικότερο θέμα. Μερικοί ισχυρΙζο· 

νται ότι απλώς δέχονται τη δέσμη ιδεών για συζήτηση. Να μου επιτραπεί να πω ότι 

αυτό αποτελεί αφελή ευσεβοποθισμό. Βελτιώσεις θα επιχειρήσει και η δική μας 

πλευρά και η τουρκική και η τουρκική είναι ισχυρότερη ωτό μας. με ισχυρότερες 

πλά.ες. rLatL νομίζουμε ευσεβοποθικά όη θα υποστούν τέτοιες διαφοροποιήσεις..δε 
μιλώ για μικρές. μικρές εμβολές που έγιναν ξεπίτηδες. για να αναιρεθoVν για να 
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δε(.ξouν ότι έγιναν υποχωρΤ;σεις. μιλώ για την ουσία- ότι θα γίνουν τέτοιις δι.αφορο

ποιήσεις που να ικανοποιούν έστω και στο μίνιμουμ τις απαιτήσεις του κυπρι.ακού 

ελληνισμού; Άλλωστε γιατί διάφορες χώρες λεν ότι υπάρχουν ορισμένα πράγματα 

που δεν είναι υπό διαπραγμάτευση; θα μπορούσε η Ελλάδα να μπει σε διάλογο με 

την Τουρκία. έστω σε διάλογο. με την α.ίταίτηση της ΤΟ\ΙQκίας ότι το μισό ΑΙΥα(.ο 
ανήκει στην ΤουρκΙΟ; Όλες οι παρατάξεις eL"[QV ότι τέτοια πράγματα δεν μπορούμε 
να τα συζητήσουμε, ε[ναι αδιαπραγμάτευτα. Γιατί τα δικά μας είναι υπό διαπραγμά

τευση; Πώς είναι δυνατό να είναι υπό δLCL-τραγμάτευση ο δι.αμελισμός της ΚύΠQOυ 
και ο γεωγραφικός και ο διοικητικός. η παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 

και εγκατάστασης και περιουσίας και ένα ρατσιστικό καθεστώς κατά παράβαση τον 
διεθνούς δικαΙΟυ και των ανθρώπινων δικαιωμάτων. Ειναι ποτέ δυνατό αυτά να 

είναι υπό διαπραγμάτευση; 

Η εμ.ίτειρία του παρελθόντος δείχνει και το ισοζύγιο των δυνάμεων δείχνει τι 
έγινε κάθε φορά που λέγαμε "μα ξέρετε αυτά είναι νπό διαπραγμάτευση~. Και ρωτώ 

έντιμα όλονς σας: Πού άρχισε ο διάλογος και πού κατέληξε; Από πού άρχισε και 

πού κατέληξε, έστω και μετά το 1974. Σε πολυ χειρότερα σημεία. Κάθε φορά το υπό 
διαπραγμάτευση γινόταν ουσία. παρέμενε ως δεδομένο και ο επόμενος γύρος διακοι

νοτικών σννομιλιών άρχιζε απ' εκεΙ και πtρα. 

Διαπραγμάτενση μπορεί να υπάρξει μόνο πάνω σε θέματα οριοθέτησης επαρ

χιών ή συνταγματικων διατάξεων. Να μον επιτραπεί να πω ότι δια..-τραγμάτεuση για 

μικρή κατοχή, για μικρή διχοτόμηση. γLO μικρή κατάργηση των δικαιωμάτων μας, 

για μικρό αφανισμό του κυπριακου ελληνισμού είναι απαράδεκτο να το συζητάμε, 

γιατί το εΙΠα πολλές φορές δεν υπόρχει μικρή εγκυμοσύνη. Στο τέλος θα υπόρξει ή 
τοκετός ή τερατογένεση, κύριε συνάδελφε. και φυσικό στη δική μας περίπτωση είναι 

η τερατοΥΈνεση και ο αφανισμός. ΣuνtXίζεται η πολιτική του καλού παιδιού και του 

ραγιαδισμού. όταν πιστέψαμε ότι δεν υπάρχouν πια ραγιόδες. 

Τι πρέπει να γίνει; 

Ι. Αν δεν αντιστραφεί άμεσα η κατάσταση, η κατολί.σθηση θα οδηγήσει σε 

εθνικό αφανισμό. Το Κυπριακό πρέπει να επανατοποθετηθΕί ως θέμα 

επιδρομής και πρtπει να υιοθετηθεί και η ανάλογη στρατηγική. Να 

υπενθυμίσω ότι το Εθνικό Συμβούλιο στις περιβόητες εκΕίνες 
πολυήμερες συσχέψεις κατέληξε στο σνμπέρασμα ότι το Κυπριακό είναι 

θέμα κατοχής. Αλλά αν η διόγνωση είναι η κατοχή και η θερωreΙO Είναι 

διακοινοτικός διάλογος. η κατοχή θα παρεμιίνει. Η ασθένεια δε θα 

θεραιτεUΘεΙ 

2. Είχε ήδη αποφασισθεί ότι επιβαλλόταν μια νέα διαδικασΙα. Και ο 

Πρόεδρος και ο Μητσοτάκης στο αεροδρόμιο Λάρνακας μας ε(.παν 

φτάνει πια. Χρει.αζόμαστε νέα πσρεΙα και νέα διαδικασία. Την ίδια μέρα 

μας έλεγαν: θα ζητήσουμΕ να επαναρχίσουν οι συνομιλίες από εΚΕί που 

έμeναν. Τι να πω: Να μου επιτρα..-τεί να πω ~σχι.ζoφρενικΤ; τoπoθέτηση~ . 

Ή νέα διαδικασία και νέα πορεία ή συνεχίζουμε από εκεΙ που μείναμε με 

την [δια διαδικασία και την ίδια ΠΟΡΕία. 

Είχαμε προκρίνει ότι ο διάλΟΎος δεν πρέπει να YΙνfΙ μΕ την 

τουρκοκυπριακή κοινότητα τότε, αλλό με την ΤουρκΙΟ. γι' αυτό 

εισηγηθήκαμε τη διιθνή διάσκεψη. Και εδώ γινόταν ένα λάθος. Είπαμε 

ότι για να γίνΕι η διεθνής διάσκεψη πρέπει να γίνει όλη η πρoεργασLα και 
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ουσιαστικά να εΙμαστε βέβαιοι για επιτυχία. δε γίνονται έτσι τα 

πράγματα. Αυτό σ~μαινε υπονόμεuo1'1 ττις διάΟΚεψΤ)ς. Διάσκεψη εδώ και 
τώρα. Δε χρειάζεται να έχουμε τUτoτε προυποθέΟΗς. Μήπως για το 
διακοινοτικό διό.λΟΥΟ έχουμε προυποθέσεις; Γιατί διάσκεψη εδώ και 
'tti>QO.; Γιατί διΔσχεψη εδώ και τώρα σήμαινε ότι κάθεται η τουρκία και η 

Kiιπρoς και όχι 11 τουρκοκυπριακή χοινόττιτα και η ελληνοκυπριακή. 
ΓίvtΊOΙ ήδη αλλαγή της πορε(.ας. νέο ακτινικό ότι οι αντψαχόμενες 

πλευρές είναι η Τouρκια και τι Κύπρος και ας μην έχουμε α.ίτοτελέσματα 
nι&ύς εξ αρχής. Δε θα έχουμε αποτεΜσματα ευθύς εξαρχης. Όταν έγινε η 

Μεοαναι:ολική Διάσκεψη ποι.ο ήταν το πρώτο μήνυμα; Ότι για πρώτη 

φορά xάθoνtoι ο Άραβες και ΟΙ Ισραηλίτες Ύια να ΣUΖητησouν επίλυση 
Ίων προβλημάτων τους. Αυτό και μόνο δικαιoλσyημtνα θεωρήθηκε ένα 

σημαντικό ΥεΥονός. Και μόνο το ότι η Τουρκία και τι Κιίπρος θα είναι σε 

μια δι.eθνή διό.ΟΧεψΤ), θα είναι ένα σημαντικό γεγονός. 

3. Να σταλtι υnστολή στο Γενικό Γραμματέα και τα μέλη του ΣυμβουλΙΟυ 
Ασφαλειας ότι εΙμαστε πρόθυμοι yLO. διdλoγo μέσα στη διεθνή διάΟΧεψη 
στα πι.ο πάνω πλαίσια. Και φυσικά οι Πρόνοι.ες που σuyxΡOύovται με το 

διεθνές δίκαιο και τα επί της ουσίας ψηφίσματα του ΟΗΕ, 54 Ι και 540, ή 
καταστρατηγούν τα ανθρώπινα δικαιώματα ή υπονομεύουν την ενιαία 

κρατική οντότητα δεν είναι δuνατό να τεθούν υπό διαπραγμάτευση. 

Όπως δe συζητούμε την ύπαρξη δυο χωριστών κρατών, όπως δυστυχώς 

στην οοοία κατοχυρώνονται από τη δέσμη ιδεών, δε συζητούμε 

ρατσιστική εξίσωση πλεωψηφΙας μειΟψηφίας, δε συζητούμε εγγυημένες 

πλεΙOψηφl.ες κτλ., δε συζητούμε εκχώρηση του κατάλοιπου εξουσίας, δε 

συι;ητο'ίιμε επιβεβαίωση των συνθηκών eγγυήσεως. 

4, Να αρχίσει η 6.μεση προπαρασκευή για προσφυγή στη Γενική ΣUΝΈλευση 
του Οργανισμο'ίι των Ηνωμένων Εθνών. Λες και θα μας το λύσει η 

Γενική ΣVΝΈΛευση; Όχι, αλλά θα επανατοποθετηθεί. Δr:ν μπορεΙ η Γενική 

ΣυνέλιUΣΗ να ασχοληθεί με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοχρaτ(aς. Η 

Γενική Συνέλευση υποχρεωτικά με το μόνο πρόγμα που μπορεί να 

ασχοληθεί είναι η εφαρμογή του διεθνούς δικαίου. 

5. Να δραστηριοποιηθο'ίιμε με σοβαρότητα στον ευρωπα'ίκό χώρο. Εισδοχή 
της Κύπρου στην ΕΚ θα δώσει αυτόματη διέξοδο από το σημΕρινό 

αδιέξοδο και θα λύσει ένα σημαντικό αριθμό εκκρεμοτήτων. Δε θα 
τίθεται θέμα ασφάλειας, δε θα τίθεται θέμα ανθρωπίνων δικαιωμάτων, 

γιατΙ θα ισχύουν οι ευρωπα'ίκές συμβάσεις. Αλλά κι εδώ δΕν υπάρχει 

σπονδυλική στήλη. Και το θέλουμε και δεν το θέλουμε και νομ(ζουμε ότι 

μπορούμε να το πnύχoυμε και δε νομιζουμε ότι μπορούμε να το 
πετύχουμε. Και μάλιστα αν οι πληρoφoρl.ες είναι ορθές -χαι θα πρωι 

να τις πω δημόσια από αυτό το επίσημο βήμα, αν ΕΙναι OQθές, δεν μπορώ 

να τις επιβεβαιώσω- αχούεται Π.χ. η πληροφορία ότι η Ελλάδα θα 

υπαναχωρήσει από τις θέσεις που παίρνει έναvτι της ΤΟUQXίας για το 

χρηματοδοτικό πρωτόκολλο και άλλα ανάλογα για το θέμα των 
Σχοπ[ων. Αν αυτό γίνει θα είναι. κατά τη γνώμη μου, προδοσία. Σίγουρα 

εμείς δε διαπραγματεuόμαστι ούτε την ελληνικότητα της Μακεδονίας, 

ούτε την ιστορία μας, ούτε οτιδήποτε. Αλλά τι σχέση έχει το θέμα των 
Σχοπίων με το να μη συνεχίσει την άρvτισ1\ της η Ελλάδα στο ότι δεν 

είναι δυνατή οποιαδήποτε εκχώρηση προς την ToυρκLα πριν α.ιό τον 
τερματισμό της κατοχής; 
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6. Να κρατήσουμε την Τουρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου και να 
εκμεταλλευθούμε τις ουσιώδεις αδυναμίες της (ανθρώπινα δικαιώματα, 

Αρμενικό, κουρδικό, σχέοεις κακής γειτονίας ιδιαίτερα με τη Συρία και 

το Ιράκ λόγω Euφeάτη). ΟΙ μόνες χ<ί>ρες οι οποιες δεν επιλαμβόνονται 
του Κουρδικού θέματος είναι η Ελλάδα και η Κύπρος. Ολόκληρη 
Ευρώπη δημιουργεί ολόκληρα προβλήματα για το Κουρδικό, εμείς 

είμαστε καλά παιδιά να μην παρεξηΥηθούμε. Από ποιο; Από τον 

καΊακτητή, Eίνα~ γεγονός ότι ο ρόλος της Τoυρκtας μtσα Οίο νέο 

παγκόσμιο σκηνικό είναι αναβαθμισμένος, Όμως η τάση της να 

μετατραπεί σε μια τεράστι.α περιφερειακή δύναμη επιρροής ClJίό την 

Αλβανία, Ερζεγοβίνη, Βοσνία, Σκόπια μέχρι τον Καύκασο και Ίην 

κεντρονότια ΑσΙα αρχίζει να δημιουργεί αρκετές επιφυλάξεις, ιδιαίτερα 

στον εUΡΩπα'ίκό χώρο, Δεν είναι τυχαία η στάση της Γερμανίας που 

σταμάτησε την πώληση πολεμικού υλικού στην Τουρκία εξαιτtας των 

Κούρδων, Και προηγούμενα γινόντουσαν αυτά. όμως κάτι υπάρχει το 

καινούργιο. Άλλωστε η Τουρκία για να μπορέσει να δι.αδραματίσει αυτό 

το νέο ρόλο της περιφερειακής υπερδύναμης, πρέπει να στραφεί πιο 

έντονα σε Ορησκευηκές τοποθετήσεις, Και αυτό θα δημιουργήσει ακόμα 

μεγαλύτερα προβλήματα στις σ..<έσεις της με Ίον ευρω;τα'ίκό χώQo. 

7. Να γίνει άμεσα σύσκεψη στην Αθήνα της ελληνοκυπριακής ηγεσίας είτε 
μι το σύνολο της ελληνικής ηγεσίας ή αν αυτό δεν είναι εφικτό χωριστά 

με την Ελληνική Κυβέρνηση και τα ελληνικά κόμματα. Ποιος είναι ο 

στόχος: Η προσπάθεια εξεύρεσης κοινής γραμμής. Είναι δυνατόν; 

Πιθανόν όχι, Αλλά τουλάχιστον θα ξέρουμι μέχρι ποιου σημείου 

συμπορευόμαστε και στα σημεία στα οποία δεν υπάρχει συμπόρευση να 

ρωτηθεί ο λαός εδώ και τώρα και όχι εκ των υστέρων. Τα εκ των υστέρων 
δημοψηφίσματα είναι εκβιασμός Κ~Ι θα πρέπει εδώ να εκφράσω 
εντονότατη κριτική προς τον Πρόεδρο, ο οποίος είπε "θα υπογράψω και 
μετά θα κάμω δημοψήφισμα. ~ Άμα υπογράψει ο Πρόεδρος, το 

Συμβούλιο Ασφαλείας και η Ελληνική K\!βtρνηση δεν είναι δημοψήφισμα 

που κάμνει πλέον. είναι ουσιαστική επιβολή αυτής τη άποψης πάνω στο 

λαό. Εδώ κα~ τώρα ξέρουμε ποιο είνα~ το σxέδ~o. Αν υπάρχουν διαφορές 

πάνω στον τρόπο αντιμετώπισής του να ρωτηθεί ο λαός σήμερα και ως 

δημοκράτες όλοι μας να δεχθούμε την οποιαδήποτε εtυμηγOΡι.o του 
λαού, αλλά τώρα, όx~ εκ των υστέρων. Άλλωστε πρέπει να 
προειδοποιήσω για άλλη μια φορά όη και ο ελληνικός λαός και ο 

κυπριακός ελληνισμός εξέλεξαν Πρωθυπουργό και Πρόεδρο με 
συγκεκριμένες εντoλtς, Κανένας Πρωθυπουργός και κανένας Πρόεδρος 

δε δικαιουται να δεσμεύσει το μέλλον Ίου κuπριακου ελληνισμού κατά ΊΟ 

δοκούν. Δικαι.ούται μόνο επΙ τη βάση των προεκλογικών του 

διακηρ,)ξεων. τα υπόλοιπα θα εί.ναι παράνομα. θα είναι εκτός 

διαδικασιών, θα είναι αντιΟεσμικά. 

Στην Aθiινα να υποδείξουμε την ανάγκη αναπροσαρμογής της ελληνικής 
πολιτικής. ΦιλΙα με τον κατακτητή της Κύπρου και τον επιβουλέα των 

κυριαρχικών δικαιωμάτων της Ελλάδας εΙναι αδιανόητη. Φιλία ναι, 
σΙγουρα. αλλά πότε: Μετά τον τερματισμό της κατοχής και μετά τον 
τερμαησμό των επιθέσεων και των επιβουλών ενάντια στην Ελλάδα. Και 

η συμπόρευση με την Ελλάδα είναι απαρα[τητη όχι μόνο λόγω εθνικής 
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ταύτισης, που θα τΊταν αρκετή, αλλά κα~ λόγω ταίιτισης κινδύνων. Η 

Τουρκία σtρέφεται σε πρώτο στάδιο σε μια aπoσταθερoπoιητική 
προσπάθεια από την Αλβανία. ΕρζεγοβΙνη. ΒοσνΙα χα~ τα Σκόπια. ΟΙ 
κίνδυνοι στην Ελλάδα είναι όλοι εξ ανατολών και όταν εκ πρώτης όψεως 
φαΙνεται ότι ε(ναι από το βορρά. Υπάρχει μLO στροφή της βουλγαρικής 
πολιτικής και αξιοποίηση της μουσουλμανικής τουρκόφωνης 
μειονότητας και υπάρχει μια τάση Κ"προποίησης της Θράκης. Να 
θυμίσω τους παλαιότερους ότι για πρώτη φορά. όταν η TOUΡX(α έλεγε 
ότι έχει δικαιώματα εδώ, αντιταχθήκαμε κάποιοι κάποτε στην τριμερή 
και στην πενταμερή. Διότι ξέραμε ότι το να λέει μι.α ξένη δύναμη ότι έχει 

δικαίωμα προστασίας υπηκόων άλλης δύναμης, αυτό θα σημαΙνει 
μελλοντική επέμβαση. Και αντό πάη να κάνει η τουρκΙα στη Θράκη. Για 
να μη μιλήσω ότι στο δευτερο στάδιο θα είναι ανοιχτές απαnήσεις στη 
Θράκη και στα νησιά. Οποιαδήποτε επιτυχΙα της ΤουρκΙας στην Κύπρο 
Οα επαυξήσει τους κινδύνους στον ελλαδικό χώρο και οποιαδήποτε 
επιτυχία στο μητροπολιτικό χώρο της Ελλάδας θα οδηγήσει σε μοιραία 
καταστροφτ; του κυπριακού ελληνισμού. 

Κοινή η γραμμή πρέπει να ειναι σ' αυτή τη διάσκεψη, ότι ούτε τα εδάφτι 

της Κύπρου και τα δικαιώματα του λαού της ούτε τα κυριαρχικά 
δικαιώματα της Ελλάδας εί.ναι υπό διαπραγμάτευση. 

8. Αν εμείς δε δείξουμε άμεση και πρακτική αντίδραση, ο ~ δε θα 

αναχo."tεΙ Ο λαός μας :τρέπει με σταθερότητα και με απαρασιστιχότητα να 
διαμηνύσει, να διαμην(ει καθημερινά ότι ούτε πατρ(.δες ούτε δικαιώματα 
απεμπολιΙ Η τιJχη μας βρίσι<ttαι m:a δικά μας τα χtρια. Δεν υπόQxouν 
περιθώρι.α ούτε τoλανtείισεων ούτε αναμονής. 'Οσοι πιστεύουμε στην α\άγχη 
του αγώνα για εθνική ~ία πά'\ω και πέρα από ιδεολογικούς 
ΠQOOClνατoλιιη.ιoύς ΜΙ πάνω και. πέQα από παρε).θoνtoλoyία, όσοι πιστεύονμε. 

θα πρέπει να συστρατει&ύμε d ένα ευρύτατο μέτωίΤΟ εΟνικής σωτηρ(ας. Η 
πατρ{δa κινδυνεύει και στον αyιiMl για σωτηρία τη; όλοι έχουν Otση. Όλοι 
όσοι αισθό.νovται την ανάγκη να αγωνιστούν, εμείς με αγάπη ".οι 

συναγωνισηκότητα τείνουμε το χέρι \'(l αγωνιστούμε μαζι. να διαδηλώσσνμε 
ότι δε διαπραγματενόμαστε απεμ..."ώληση των δικαιωμάτων μας, ότι δε θα 

προσυ.ι-ΤοΥράψουμε εθνική αντοκτονία ότι κανενός τα δικαιώματα δεν 
επιβουλενόμαστε αλλά και σε κανένα δεν εκχωρούμε τα δικά μας. Όραμά μας η 

ομαι:ων(α ".οι η ομοψυχία. Όμως, αν υπάρχουν διαφωνίες Οα. ήταν εξαπάτηση 

του λαou να τις απoκρ~υμε. Ένας μη ενημερωμένος λαός δεν μ...-τορεΙ να 
αγωνιστεΙ Γι· αντό χωρίς παρωπίδες. χue(ς επίθετα, χωρίς λασπολογία, χωρίς 

φανατισμό, εκεί και όJτoν νπάρχouν διαφ:uνiες με ενn.μότητα και σαφήνεια και 
χωρίς προεκλογικές μεταμφιέσεις να θtσoυμε αυtές τις διαq;ωνίες μπροστά στο 

λαό, ούτως ώστε ο λαός να μ..-τορεί στην πραγματικότητα και στη βάση των 
πραγματικών τοποθετήσεων να τo,τ~ι. 

Π ρέπει να πω εδώ ότι είμαι υποχρεωμένος να πω δυο λόγια για το ρόλο του 

Εθνικού Συμβουλίου. Αν θα πρόκειται το Εθνικό Συμβούλιο να χρησιμοποιηθεί σε 
ένα ουσιαστικά ρόλο εξαπάτησης του λαού. φοβούμαι ότι δε θα μπορέσουμε να 
προσυπογράψουμε αυτό το ρόλο. Υπήρξαν ομοφων(ες πάνω σε ορισμένα θέματα και 
μόνο. Αυτό το περί ομοφωνΙας, που μακάρι να ήταν πραγματική, έδωσε λανθασμένα 

μηνύματα, εξαπάτησι το λαό. παραπλάνησε το λαό. Και επει.δή τα μέσα μαζικής 
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ε..~xoινωνίας εί.ναι φυσικό να βρίσκονται ΠΕρισσόΤΕΡΟ σtα χέρια των αρχόντων 

αυτή η εξαπ(ιτηση δεν μ...ορεΙ και δεν πρέπε~ να σvνeχισtει. εtMtλλως θα υπονο
μευθεί ολωσδιόλου ο ρόλος του Εθνικού Συμβουλίου. Υπάρχουν πράγματι διαφορές 
και όπως είπα με ειλ~κρΙνεια θα πρέπει να τις συζητήσουμε. Μερικοι. μεταξύ των 

οποίων και ο Πρόεδρος. πιστεύουν πως άρνηση θεώρησης των ιδεών ως βάσης για 

επεξεργασία λύσης -να μη μιλούν για διαπραγμάτευση. είναι βάση για επεξεργασία 
λύσης. αυτά λέει μέσα η έκθεση ισοδυναμεί με εθνική αυτοχτονΙΟ. Εμεις πιστεύουμε 

πως λύση με βάση αυτές τις ιδέες ισοδυναμεί με εθνική αυτοκτονία. 

Κανένας δεν επιθυμεί αντιπαράθεση με το Συμβούλιο Ασφαλει.ας. αλλά αντι

παράθεση δε θα προκύψει αν επιμείνουμε εμείς τώρα στο διεθνές δίκαιο και στα 

δικά τους ψηφίσματα. αλλά αντίθετα αν τώρα δείξουμε δ~σtαγμoύς στο να υποδεί
ξουμε ποιες είναι οι δικές μας τοποθετήσεις. Aντ~παράθεση θα προκύψει αν 

αφήσουμε την εντύπωση τώρα ότι η δtσμη ιδεών μπορεί να αποτεΜσει την ορθή 

βάση για λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Κανένας μας δεν έχει διαφuyή από τις ευθύνες του. Μας δαχτuλο&ιχτεί η 

ιστορία. το έθνος και ο κυπριακός ελληνι.σμός. Τώρα είναι η ώρα της αλήθειας. 

Τώρα είναι η ώρα ο καθένας να κάνει την ε.ι.ιλοΥή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αγαπητοί συνάδελφοι. 

Εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος θεωρούμε ότι η έκθεση που τιτλοφορείται 

"έκθεση Γκάλι" και το ψήφισμα 750 του 1992 του Συμβουλίου Ασφαλείας είναι τα 
χειρότερα έγγραφα που έχουν συγγραφεί ποτέ σχετικό. με την πορεία του εΟνικο'ύ 

μας θέματος. Και αν ήταν μόνο άσχημα. και αν ήταν μόνο κακά για τις επιδιώξεις 

μας. αυτό δε θα ήταν τόσο θλιβερό όσο το γεγονός ότι αυτά τα έγγραφα τώρα κα~ 

για πάντα θα έχουν καθοριστική σημασία για την παραπέρα πορεία του κυπριακού 

θέματος. θα έχουν αυτή τη δυσμενέστατη καταστροφική πορεία. εκτός αν αυτό το 

Σώμα από το επίσημο βήμα της Βουλής πάρει τις τοποθετήσεις και δηλώσει ότι αυτό 

το έγγραφο. η λεγόμενη δέσμη ιδεών. είναι απαράδεκτο έστω και σαν βάση για συζή

τηση τσυ Κ υπριακσύ. 

θέλω να αρχίσω την ομιλΙΟ μου λέγοντας με 600 πιο απλό λόγια μπορώ πώς 
το Δημοκρατικό Κόμμα αξιολογεί τη σημερινή θέση του Κυπριακο'ύ και πώς εκτιμά 

τις πιθανές μελλοντικές εξελίξεις. γιατί το θέμα που συζητοίιμε εΙνα~ οι εξελίξεις του 

Κυπριακού κάτω από το φως της δέσμης ιδεών και του ψηφίσματος 750. Γι' αυτό δε 
θα ασχοληθώ -εκτός στα σημει.α που είναι αυτό αναγκαίο- ούτε με την προ'(στορία 

που οδήγησε σε αυτή την καταστρεπτική καμπή του Kυπρ~αχo'ύ ούτε και σκοπός μου 

είναι να αποδώσω εUΘίινες. γιατί πιοτείιω είναι πιο σημαντικό και πρέπει να είναι 

πάνω απ' όλα στη σκέψη μας οι τρόποι με τους oπOΙOuς θα μπορέσουμε να ξεφύ

γουμε. να α..'εΥκλωβιστούμε από τις θανατηφόρες δαγκάνες αυτής της δέσμης ιδεών. 

Σε αυτή την αξιολόγηση δε θα σταθούμε και δε στεκόμαστε πάνω σε νομικι
οτικές ερμηνείες, γιατί τα έγγραφα των Hνωμtνων Εθνών δεν είναι νομικά έγγραφα, 

ε'να~ πoλ~τικά έγγραφα, και ακόμη γιατί πιότερη σημασία κάποτε έχουν αυτά που δε 
λέγονται στα έγγραφο., δίδουν όμως μηνύματα που βγαίνουν διαβάζοντας ανάμεσα 

στις γραμμές των εγγράφων. και πιο σημαντικά για μας είναι τα μηννματα που 
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δίνουν αυτοΙ οι οποίοι aπό την πλευρά μας εκφράζουν την επίσημη αξιολόγηση 
αυτων των εγγράφων. Στην προκείμενη περLπτωση το γεγονός ότι η κυβέρνηση 

χαιρέτισε την επόμενη της έγχρι.σης του ψηφΙσματος 750 τις πρόνοιές του. 

Εξίσου σημαντικό για μας στην αξιολόγηση ήταν να διαγνώσοuμε σωστά τις 

προθέσεις των κρατών μελών του Συμβουλίου ΑσφολεΙας, όπως αυτές διαφαΙνονται 
όχι μόνο από τη συγγραφή των εγγράφων και του ψηφ(σματος αλλά και από τις 

διπλωματικές παραινέσεις, από τις απειλές, αν Οέλετε, από τις πιέσεις που παρα

σχηνι.ο.χό και φανερά ασκούν πάνω στην πλευρό μας οι χώρες που χρησιμοποιούν 

μια oeohoyl.α, aπό την ορολογί.α αυτών των εγγράφων και προπαντός από τη διαφο

Qξτική ορολογία πο)) χρησιμοποιείται από το ένα έγγραφο στο άλλο. 

Με αυτά τα δεδομένα οι εκτιμήσεις το)) Δημοκρατικού Κόμματος είναι οι πιο 
κάτω: Η δέσμη ιδεών που aπαριθμείται με αρκετή λεπτομέρεια στην έκθεση Γκάλι 
συνιστά για τα μέλη του ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλείας το "κατάλληλο πλαίσιο" -αυτή είναι 

η κυριολεξΙα το)) όρου που χρησιμοποιεί το Συμβο"ύλιο ΑσφαλεΙας- για μια συνο
λική συμφωνια πάνω στο Κυπριακό. ΤΟ Δηιwχρατικό Κόμμα ειλικρινά πιστεύει ότι 

η δέσμη ιδεών διαγράφει τη λύση του Κυπριακού που το Συμβούλιο Ασφαλείας 

θεωρεί "κατάλληλη" και που η έκθεση Γκάλι τη χαρακτηρίζει μάλιστα και δίκαιη. 
Άλλα κόμματα θέλουν να πιστεοοuν ότι η δέσμη ιδεών δε διαγράφει τα πλαίσια 

λ"ύσης του Κυπριακο"ύ που το Συμβούλιο Ασφαλείας θεωρεί "κατάλληλη" λ"ύσΊ'), αλλά 

εκτιμούν ότι οι πρόνοιες της δέσμης ιδεών είναι μόνο μια "βάση για συζήτηση''. Δε 

συμφωνούμε καθόλου με αυτή την εκτίμηση. Αυτή η σοβαρή διαφωνία εκτιμήσεων δε 

μας επιτρέπει δuοτυχώς να αναμένουμε σιωπηλά για να δούμε πού θα οδηγήσουν 

αυτές οι εξελl.ξεις. Για να αναμένουμε να δούμε και να αποδειχθεί εκ των υστέρων 

αν πρόκειται για έναν ακόμα γύρο διερευνητικών συνομιλιών ή αν οι συνομιλίες 

που θα αρχίσουν σε Μγες μέρες αυτή τη φορά πραγματικά έχουν τροχιοδρομηθεΙ, 
ώστε να οδηγηθούν τα πράγματα προς την καθολική λύση του Κυπρι.ο.κού με βόση 

το πλαίσιο της δέσμης ιδεών. 

θα ήταν πικρή παρηγοριά για μας να παρακολοu60"ύμε σιωπηρά τις εξελl.ξεις, 

για να α..-τοδειχθεί στο τέλος του Ιούνη ότι δικαιωθήκαμε μεν στις εκτιμήσεις μας, 

αλλά δεν προειδοποιήσαμε έγκαιρα το λαό και δεν αγωνιστήκαμε με όποιο τρόπο 

μπορούσαμε γι.α να εμποδΙσουμε αυτή την κατολίσθηση. 

Γι' αυτό ζητήσαμε αυτή την ανοιχτή συζήτηση στη Βουλή. Γι' αυτό προσπα

θο"ύμε να πεΙσουμε ότι δεχόμενοι εμπλοχΤ! μας σε δι.α..-τραγματεύσεις με βάση τη 

δέσμη ιδεών. προδικάζουμε α..-τό τώρα ότι η τελική λύση θα ε[ναι η Ιδια η δέσμη 

ιδεών. Ή μάλλον ένα κατασχε"ύασμα ακόμα χειρότερο απ' όλα όσα απαράδεκτα 

περιίχει αυτή η δέσμη ιδεών. 

Η πε[ρα του παρελθόντος και η ρεαλιστική εκτίμηση του ανισοζυΥΙου δυνά

μεων που ΕΠικρατεί μεταξύ Kίm:ΡOυ-Toυρκιας ή ακόμα μεταξ"ύ Κ"ύπρου, Ελλάδας 

και τουρκίας απoδεικνύε~ πως κάθε πρόταση έστω κι αν προβάλλεται ως απλή 

"βάση για σνζήτηση", στο τέλος καταντά η "βάση για λύση". Μπορεί να συζητούμε 

εδώ αυτό το θέμα, δηλαδή αν πρόκειται για "βάση συζήτησης" ή "για πλαίσιο λύσης" 

μέχρι τη Δευτέρα Παρουσια. Όμως η (δια η ζωή, οι εξελίξεις που θα επαχολοθήσουν 

θα απoδεl.ξoυν στην πράξη ποια από τις δύο εκτιμήσεις εΙναι η ορθή. Ας δεχτούμε 

όμως για λόγους συζi!τησης ότι η δέσμη ιδεών δε διαγράφει τα πλαίσια συνολικής 

λύσης του Κυπριακού ή έστω λύσης των οκτώ σημαντικών ΠΤVΧών του Κυπριακού 

που καλύπτει η δέσμη των ιδεών, αλλά ότι η δέσμη ιδεών είναι απλώς μια "βάση για 

συζήτηση" για λόγους συζήτησης. 
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Ποια διαφορό: υπόρχει ανόμεσα στα δύο: Για να υπάρξει διαφορά μεταξύ 

βάσης για συζήτηση και βάσης γιο. λύση πρέπει αυτοί που υποστηρίζουν την άποψη 
ότι έχουμε μ.;τροστά μας μόνο και απλά μια "βάση για συζήτηση" και όχι μια "κατάλ

ληλη βάση για λύσηΜ του Κυπριακού. να μας πουν και να μας πείσουν πού βασίζουν 

την αισιοδοξία τους ή την ελπίδα τους ότι συζητούντες πάνω σε αυτή τη "βάση". που 
το Συμβούλιο Ασφαλείας δώρησε τjδη στην τούρκικη πλευρά. θα κατορθώσουμε είτε 

να βελ τιώοουμε υπερ των θέσεών μας τις α,ταρόδεκτες πρόνοιες της δέσμης ιδεών 
είτε να τις παρα'('λωνΙσουμε από το προσκήνιο των συζητήσεων για το Κυπριακό. 

Να ης παραγκων[σουμΙ! μια για πάντα. για να μη βρυκολακιάσουν και να μας κυνη

γούν ως οι νέες εναρκτήριες διαπραγματευτικές θέσεις σε οποιοδήποτε νέο γύρο 
συνομιλιών. αν και όταν υπάρξΗ νέα προσπάθεια μετά τον Ιούνιο του 1992. 

'Allωoτe. όταν μια πλευρά δεχτεί να συζητά πάνω σε μια καθορισμένη "βάση". 

πολύ μικρό περιθώρια έχει να αλλάξει αυτή τη βάση και να ζητό. κάτι το διαφορε

τικό ή κάτι το ριζικά διαφορετικό από τη βάση. Δεν μπορεί για παρόδειγμα η 

πλευρά μας να δεχτεΙ ως βάση συζήτησης ότι η "τούρκικη πλeυρά θα ixet καθαρή 
πλειοψηφΙα ιδιΟ)'.τησ(ας γης" στα κατεχόμενα και μετά στrι πλαίσια της συζήτησης 

να ζητήσει αυτή την πλειοψηφία ιδιοκτησίας γης στα κατεχόμενα να την έχουν οι 

Ελληνοκύπριοι έστω κι αν αυτοί εΙναι οι νόμιμοι ιδιοκτήτες. Το πολύ πολύ στα 

πλαΙσια μιας τέτοιας συζήτησης να μπορέσει να προβάλει την απαίτηση ο όρος 

"καθαρή" πλειοψηφία να είναι 75% αντί 80% αντί 90%. Έστω να ζηττjσει όπως ο 
όρος "καθαρή" πλειοψηφία αντικατασταθεί με τον όρο "απλή" πλειοψηφία. Αλλά 
ποτέ δε θα μας επιτρέψΟυν να αλλάξουμε τη βάση της "βάσης". που είναι η πλειο

ψηφία γης στα κατεχόμενα για την τουρκοκυπριακή πλευρά. 

Είναι η γνώμη του Δημοκρατικού Κόμματος ότι εύκολο είναι να μ..-ιούμε σε 

διαπραγματεύσεις έστω με "βόση" τη δέσμη ιδεών ευσεβοποθικά πιστεύovτες όη 

αυτή είναι μια "απλή βάση" για συζήτηση. Αλλά πολυ δύσκολο, ίσως αδύνατο. θα 

α..-τοδειχθεί να βγoύ~ιε από το νέο γύρο συνομιλιών χωρις να βρεθούμε όχι μόνο σε 

αντιδικία και αντιπαράθεση με το Σιιμβούλιο Ασφαλείας. αλλά και κατηγορούμενοι 

και εJtικρινόμενoι όχι μόνο για "αδιαλλαξία" αλλά και για "υπαναχώρηση". 

Α ν στη συνέχιση των διαπραγματεύσεων και τη σιιμ...-τλήρωσή τouς μέχρι το 

τέλος Ιουν(οιι 1992 η ελληνοκυπριακή πλευρά απορρίψει βασικές πρόνοιες της 
δέσμης ιδεών, τότε διεθνώς αυτή η στάση της πλευράς μας θα θεωρηθεί επιλήψιμη 

και κατακριτέα. Διότι τότε σίγουρα θα επισημανθεί ότι είναι η κUΒέρνησή μας που 
άστοχα ~χαι.ρέτισε" τις πρόνοιες ΤΟ\1 ψηφίσματος 750/92. Και είναι ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας που διακήρυξε ότι θα προσέλθει σε αυτές τις συνομιλίες ενισχυμένος 

α..-τό την ιιποστήριξη αυτής της θέσης από την πλειοψηφισ. των Ελληνοκυπρίων. 

όπως αυτή εκφράζεται από το ΑΚ ΕΛ και το ΔΗΣΥ. Με ποια δικαιολόΥηση και πόσο 

πειστική θα είναι τότε αυτή η δικαιολόγηση δι.εθνώς. όταν η κατά τεκμήριο πλειο

ψηφ(.α των Ελληνοκυπρίων στηρ!.ζε ι και υποστηρίζει τη διεξαγωγή διαπραγματεύ

σεων πάνω σε αUΤΉ τη "βάσηΜ που, όπως έχω προαναφέρει. δεν είναι δυνατό να 

αλλάξει ριζικά : Αυτά είναι τα δεδομένα. 

Με βάση αυτά τα δεδομένα . το Δημοκρατικό Κόμμα εκτιμά ότι η θεώρηση των 

μελών του ΣυμβουλΙΟυ Ασφαλιi.ος για το Κυπριακό σήμερα συνοψίζεται στα πιο 
κάτω; Έκρινε και αποφάσισε το Συμβούλιο Ασφαλείας ότι υπάρχουν οκτώ βασικές 
πτυχές του Κυπριακού και αυτ~ς είναι οι οκτώ επικεφαλίδες που αναφέρονται στην 

έκθεση του τότε Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ κ. Κουεγιάρ και που αυτές έχουν 

εγκριθεί Q.ι-τό το ψήφισμα 649 του 1990. Για πολλούς αυτό το σημαντικό γεγονός είχε 
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περάσει τότε απαρατήρητο. Αλλά το ΔΗ ΚΟ ευθύς αμέσως το είχε επισημάνει και 

έντονα το είχε επικρίνει. Μετά από μακρόχρονες και επίμονες διαπραγματεύσεις 
που διεξήγαγαν οι εκπρόσωποι του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ με ης δυο πλευρές 
έχουν τώρα εξευρεθεί λύσεις wLOTΊ; a..,όστασης" ;ι:άνω στα έξι από τα οκτώ θέματα 

και αυτές οι "λύσεις", αυτές οι διευθετήσεις αντανακλώνται στη δέσμη ιδεών. Έτσι 

λέει η έκθεση. Όχι εμείς. Αυτές ης λύσεις το Συμβούλιο Ασφαλείας όχι μόνο τις 

θεωρεί "κατάλληλες" λύσεις αυτών των θεμάτων. αλλά ακόμα το Συμβούλιο Ασφα

λείας προσθέτει -θέλω να πιστεύω αβάσιμα- ότι αυτές οι λύσεις "έχουν προκύψει 
από ης συνoμιλtες που διεξήχθησαν τον περασμένο χρόνο με ης δύο πλευρές". 

Αυτή είναι η φρασεολογία που ε.,ίμονα και επανειλημμένα χρησιμοποιεί στην 

έκθεσή του ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ. Πρόσθετα στην παράγραφο 17 της 
έκθεσης Γκάλι αναφέρεται όη "αν γίνει παρόμοια πρόοδος στα άλλα δύο ενa.."tομέ

νοντα" από τα οκτώ θέματα. δηλαδή στο θέμα των εδαφικών αναπροσαρμογών και 
στο θέμα της επιστροφής των προσφύγων, Ητότε μια συνολική λύση θα είναι 

προσιτή" ("wlll be w!thin reach"). 

Ε(ναι όμως γνωστά τα ανώτατα όρια των εδαφικών αναπροσαρμογών που 

αναμένονται από τους Τούρκους. Αν και όταν πραγματοποιηθούν οι περιλάλητες 

πιέσεις προς την Τουρκία -και εμείς αμφιβάλλουμε αν οποιοσδήποτε έχει πρόθεση 

να ασκήσει τέτοιες πιέσεις ή, αν ης ασκήσει . αν αυτές θα είναι αποτελεσματικές

αυτό που θα ζητηθεί κατά ανώτατο όριο από την τούρκικη πλευρά θα είναι να δεχτεί 

να περιορίσει τα κατεχόμενα εδάφη σε ένα ποσοστό μεταξύ του 29% και τον 27.5%. 
Ένα ποσοστό εδάφους που ακόμα κι αν η διαχωριστική γραμμή διαμορφωθεί με την 

πιο εννο'ίκή για την πλευρά μας μορφή, θα επιτρέψει την επιστροφή μόνο ενός 

μικρού ποσοστού των εκτοπισμένων. 

Καθένας λοιπόν μ .. "tορεί και πρέ.ι,ει να υποθέσει πάνω σε ποια πλευρά a..,ό τις 
δύο θα α(Γι<ηθούν τότε οι πιέσεις για διαλλακτικόττιτα. ώστε να σημειωθεί "παρόμοια 

πρόοδος" και πάνω στα άλλα δύο ενα..-ΙOμένovτα θέματα. Είναι πάνω στην ελληνοκυ

πριακή πλευρά που θα ασκηθούν ασφυι<τικές πιέσεις. Γιατί a.."tό την ώρα που στο 

επίκεντρο των διαπραγματεύσεων δε θα είναι πια θέματα αρχής αλλά Οέματα αριθ
μητικής και γεωγραφίας. η απαίτηση για ε..,ιστροφή όλων των προσφύγων κα~ για 

πρακτική εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιωματων, της ελεύθερης εγκατάστασης και 

νομής περιουσίας, αυτοί a.-τό τους οποίους ε.-τικαι..ούμαστε εl..Ισεβοποθικά βοήθεια 

για λύση του ΚlJπριακού, δηλαδή οι ΗΠΑ και τα μόνιμα μέλη ΤΟlJ ΣυμβουλίΟlJ 

Ασφαλείας, δεν πρόκειται να μας επιτρέψΟl..Ιν να σταθούμε εμπόδιο στη λύση για ένα 

ποσοστό γης Ι % ή 2%. Γι' αυτούς αυτή η γη εΙναι ξένη γη. Γι' αυτούς είναι χέρσα γη. 

Μια αμελητέα έκταση οικοπέδων. Για μας εΙναι κατεχόμενη πατρίδα. Για μας δεν 

είναι χέρσα γη. Είναι γη φυτεμένη με μνήματα προγόνων, με μνημεία ιερά, με μνήμες 

και ιστορία. Ε(ναι γη ποτισμένη με το αίμα και με τον ιδρώτα ΤΟlJ μόχΟvυ όλων των 

γενιών του ελληνισμού που πέρασαν a..-τό αυτη τη γη στην τρισχιλιετή ιστορ(ο ΤΟlJ 

ελληνισμού στην Κύπρο. Και εμεt.ς, μια γενιά a..τό τις εκατό που πέρασαν a..τό αυτή 

τη γη. εμεΙς ΠΟlJ μόνο ως "περαστικοί" μπορούμε να λογαριαζόμαστε στην εφήμερη 

ζωή μας πάνω σε αυτή τη γη, δεν μπορούμε, δεν έχουμε δικαίωμα να ξεγράψΟl..Ιμε 

αlJτή τη γη με την υπογραφή μας και να δεχτούμε πως από δω και μπρος και στο 

διηνεκές αυτή η γη θα είναι και θα λογαριάζεται και μάλιστα εγγυημένα τουρκική. 

Ούτε έχει κανένας ούτε εμείς δίνουμε σε κανένα το δικαΙωμα έστω να παζαρεύει την 
ΤΟlJρκοποίηση αυτής της γης. επειδή τάχατες στο τέλος του παζαρέματος κά..-τοιοι θα 

δεχτούν να επικυρώσουν την τouρκoπoίηση αυτής της ελληνικής γης με δημοψή· 
φισμα. 
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Εμείς πιστεύουμε και εκτιμούμε ότι η αναπόφευκτη κατάληξη, αν συνεχίσουμε 

την ίδια πορεία, θα μας οδηγήσει σε ένα φοβερό διλημμα. Δηλαδή, είΤΕ μια λύση που 

λίγο ή πολ" θα ακολουθεί το πλαίσια της δέσμης ιδεών, διότι ριζική ανατροπή τους 

ή ριζική διαφοροποίησή τους ανάγεται στα όρια του πολιτικού ρομαντισμού και του 

εUΣεβoπoθΙOμOύ είτε μια κατάρρευση του διαλόγου. ένα ναΟΟΥΙΟ και μια α ... ,:οτελμά· 
τωση του Κ υπριαχού με ανα.ιίόδραστη αντιπαράθεσή μας με το Σιιμβούλιο Ασφα· 

λείας που ήδη επίσημα και δημόσια τοποθεττιθηκε πάνω σε αυτή Ίη δέσμη των ιδεΩV 

και εκφράστηκε ότι τη θεωρεί "ΚΟοάλληλη λύση του Κυπριακού". ΕΙνοι γι' αυτό που 

έντονα υποστηρι.ι;,ουμε ότι δεν πρέπει να συρθούμε σε ένα διάλογο που θα έχει ως 

"βάση", έστω ως βάση, τη δέσμη ιδεών. Δηλαδή, αvτί 11 αντι.:παράθεση με το 

Συμβούλιο ΑσφαλεΙας να έλθε~ τώρα και όπως έπρεπε και μάλισtα πάνω σε θέματα 

αρχής, δηλαδή με το ατρό.νταχτο επιχείρημα ότι η δέσμη ιδεών παραβ~άζε~ κατά

φωρα αναφαίρετα ανOρώπ~να δ~καιώματα xat βασικές ελευθερίες του κάθε πολίτη, 
αυη; η αvτι.n:αρόOεση θα έλθει πιο έντονη και πιο καταστροφική στο τέλος του 

l ούνη. Μάλιστα τότε όχι μόνο Οα έλθει η αντιπαράθεση, αλλά αυτή θα Ο'υνοδεύεται 

με οργίλη επίκριση και καταδίκη μας από το Συμβούλιο Ασφαλείας για υπαναχώ

ρηση. Θα κατηγορηθούμε τότε ότι ενώ δεχτήκαμε να διαπραγματευτούμε με βάση τη 

δέσμη ιδεών, τελικά εγκαταλείψαμε τη βάση. αρνηθήκαμε το συμβιβασμό των λυσεων 

"ίσης απόστασης", όπως αυτές διαγρόφονται από τη βάση και επιδιώξαμε ριζική 

ανατροπή και αναθεώρηση αυτής της συμφωνημένης βάσης διαιτραγμάτευσης που, 

όπως ε(πα. είναι αδύνατο να επιτευχθεί.. 

Αν όμως οι βασικές πτυχές του Κυπριακού δε λυθούν ικανοποιητικά, εΙναι 

πράγματι δυνατό να μιλούμε για "λύση"; Ή είναι δυνατό να επιβιώσει μ~α τέτo~α 

λύση; Δε δικαιούμαστε λΟl.ί'tόν να ενα"ί'tοθέτουμε ελ.ί'ti.δες ή να τρέφουμε ψΕUΔΑισθή

σεις ανόμεσα στο λαό πως τάχατες όλες οι άλλες πτυχές, που δεν καλύπτονται από 

τη δέσμη ιδεών, θα λυθούν ευνο'ίκά για την πλευρά μας. Ούτε είναι σωστή ή είναι 

υπεύθυνη πολιτική να ελπίζουμε ότι από τον καταστροφικό κατήφορο που συρό
μαστε θα μας Μσώσει" και πάλι η τουρκική αδιαλλαξΙΟ, η άρνηση της τουρκικής 

πλευρός να δεχτεΙ εδαφικές αναπροσαρμογές. η άρνησή της να δεχτεί επιστροφή των 

εκτoπ~σμένων στα σπίτια και στις περισυσίες τους ή η επιμονή της τούρκικης 

πλευρός για μονομερή επεμβατικά ΕΎΎυητικά δικαιώματα της Τουρκίας ή η εμμονή 

της για εναλλασσόμενη προεδρία. θα ήταν θλιβερή παραδοχή της χρεοκοπίας της 

πολιτικής μας. αν ενCΙΙίOθέτOυμε ης ελπίδες μας για σωτηρία στον παραλογισμό και 

στην αδιαλλαξία της αντίπαλης πλευρός. Γιατί τότε θα μετατραπ('}ι'με σε θλιβερούς 

επαίτες ελέους αντί προμαχούντες για επικράτηση του διεθνούς δικαίου, των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και διεκδικητές σκλαβωμένων εδαφών. Δεν επιθυμώ να 

πω πολλά για να αντικρούσω το αναιμικό επιχείρημα ότι τάχατες έτσι θα εκθέσουμε 

την τούρκικη αδιαλλαξία. 

Για δεκαεπτά χρόνια -επτά cιι-τό τα οποία ήμουν άμεσα αναμεμειγμένος στις 

συνομιλίες- ακολουθούμε τακτική και πολιτική που πασίδηλα εξέθεσε την τούρκικη 
αδιαλλαξία, αλλά ποτέ δεν πετύχαμε τη διεθνή καταδίκη της Τουρκίας. Το μόνο που 

πετύχαμε είναι να κατολισθαίνουμε σε συνεχώς υποβαθμισμένες Οέσεις που κατά 

κανόνα γΙVOντα~ οι νέες εναρκτήριες δια.ίραΥματευτικές θtσεις της δικής μας 

πλευράς χωρίς η τουρκική αδι.αλλαξία οίlΗ να εκτίθεται ούτε να καταδικάζετα~ από 

κανένα ούτε να μετακινείται από τις αρχικές διαπραγματευτικές θέσεις που είχε 

θέσει η τουρκία από την πρώτη ημέρα Τ1'!ς rιuβoλής. 
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Ελπίζω λοιπόν, αγα.."tητοί συνάδελφοι , να δείξετε τουλάχιστον κατανόηση. αν 

αρνούμαι να προσδώσω οποιαδήποτε βαρύτητα ή σημασία σε tttoLo ανt:δαφικό 

επιχεΙΡημα που το έχω ακούσει για σειρά ετών και για σειρά κύκλου διαπραγματεύ

σεων. Εξόλλου αιτοτελεί πικρή παρηγοριά για μας τους α.."tλούς πολίτες η δήλωση 

του Προέδρου μας πως θα υπογράψει τη ~λύση~ αλλά, αν αυτή απορριφθεί από το 

λαό. θα παραιτηθεΙ Δεν είπε αυτή τη φορά, κύριε Λυσσαρίδη. για δημοψήφισμα. θα 

υπογράψει τη λύση. αλλά αν αυτή απορριφθεί από το λαό. θα παραιτηθεΙ 

Τι μας νοιάζει εμάς αν παραιτηθεί ή όχι, όταν με την υπoγραφτj του θα έχει 

δέσει aξεδιάλυτα μυλόπετρα γύρω από το λαιμό μας και με την υπoγραφτj του θα 
δώσει εγκυρότητα και πειστικότητα στις τούρκικες θέσεις που θα tXEL ήδη αποδε
χτεί; Η δική μας πρόβλεψη είναι ότι τίποτε το ουσιαστικό δε θα προκύψει από το 

νέο γύρο συνομιλιών. Η τούρκικη πλευρά ήδη οσφραίνεται την κάμψη της θέλησής 

μας για avtLoτaOTI. Ήδη διαβλέπει ότι η κατά τεκμήριο πλεΙΟψηφία του λαού παροιι

σιάζεται να αποδέχεται μια οποιαδήποτε λύση "για να περισώσουμε τα λίγα ή πολλά 
που μας έχουν απομείνει". Ακριβώς γι' αυτό η τούρκικη πλευρά θα επιμένει και θα 

πιέζει για να πετύχει και τα λίγα oπoJLtVOvta από όσα από την αρχή έχει απαιτήσει . 
Και δεν πρόκειται . δεν πρόκειται να προβεί σε καμιά υποχώρηση , ώστε να οδηγη

θούμε σε λύση στο νέο γύρο συνομιλιών που «ρxa:;.E L τον lούνιο. Η τούρκικη πλευρά, 

προβλέπουμε εμείς. θα E.t"tLJLtVEL για χωριστή ή συνεταιρική κυριαρχία. θα επιμένει 

για το δικαίωμά της να χορηγεί. ιθαγένεια στους εποίκους, για την εγγύηση της Τουρ

κίας και το μονομερές δικαίωμα Ε.ι"tέμβασης στην εθνικά αμιγή τούρκικη περιοχή 

στην οποΙΟ δε Οα πατήσει ούτε ένας Ελληνοκύπριος, για την εξαγορά της ελληνοκυ

πριακής ιδιοκτησίας, για την παραμονή των τούρκικων στρατευμάτων στην Κύπρο 

για πάντα και για την εναλλαγή της προεδρίας. 

θα τα πετύχη όλα αυτά η το'ύρκικη πλευρό ως αν(L1:6φευκτη συνέπεια και 

κατά λογική ακoλOυθί.a αν, σήμερα (L"tό το φόβο να μην παρεξηγηθούμε . δεχτούμε να 

αρχίσουμε διαπραγματΕUΣεις με βάση τη δέσμη ιδεών Γκάλι. αν δεχτούμε αδιαμαρτύ

ρητα την εμπλοκή μας σε συνομιλίες με βάση αυτή τη δέσμη ιδεών . γιατί τότε 

ακριβώς θα επισύρουμΕ ασφυκτικές πιέσεις πάνω ΟΤTl δική μας πλευρά. για να 
κάνουμε και αυτές τ ις τελικές υποχωρήσεις, για να ικανοποιηθεί η τοιιρκική 

βουλιμία. θα τα πετύχει όλα αυτά η τούρκικη πλευρά. γιατί θα γνωρίζει ότι αυτό

βουλα εμπλεκόμαστε στο φοβερό δίλTlμμα είΤΕ να δεχτούμε όλα και όσα απαιτεί είτε 

εμείς να βρεθούμε αντιμέτωποι και σε αντιπαράθεση με το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας 

που 'ήδη έχει εχπεφρασμένη γνώμTl πάνω σε όλες αυτές τις απαΗ'ήσεις και θα τα 

πετύχει όλα αυτά ΤΙ τούρκικTl πλευρά εκτός αν ~και αυτό είναι ένα μεγάλο και 

αποφασιστικό αν- αυτή η Βουλή. αν οι εκλεγμένοι αντιπρόσωποι του λαού. με τις 

ομιλΙες τους διακηρύξουν και πείσουν διεθνώς ότι μια μεγάλTl και σTlμαντική μερίδα 
του κυπριακού ελλTlνισμού δε δέχεται και απορρίπτει μια λύση του Κυπριακού με 

βάση ή στα πλαΙΟια της δέσμης ιδεών του κ. Γκάλι. Αν με ψήφισμά ΤTlς αυτη ΤΙ 

Βουλή, άσχετα και ανεξάρτητα από όσα έχει δηλώσει ή θεωρεΙται ότι έχει δηλώσει ο 

Πρόεδρος Βασι).ε(ου, απορρίψει τη δέσμη ιδεών ως αποδεκτή βάση έστω και για 

διεξαγωγή διαπραγματεύσεων. Ένα τέτοιο ψήφισμα η ΕΔΕΚ και το ΔΗΚΌ θα κατα

θέσουμε μπροστά στη Βουλή και παρακαλούμε για την υποστήριξή σας. Από αυτή τη 

Βουλή ας φύγει σήμερα το μήνυμα ότι αυτή η Βουλή δε δέχεται τη δέσμη ιδεών ούτε 

ως βάση για διεξαγωγή συνομιλιών για λύση του Κυπριακού OίItt ως κατάλληλη 

ούτε ως δΙκαιTl ούτε ως αποδεκτή ούτε ως ανεκτή βάστι δΙQ.,"tραγματείισεων. 
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Πιστεύουμε ακόμα όη αν από αυτή τη συζήτηση γίνει δυνατό να μεταδοθεΙ 

διεθνώς η αίτόρριψη της δέσμης ιδεών Γκάλι ως Q.ιτoδεκτής βάσης για διαπραγματεύ· 
σεις για επίλυση του Κυπριακού. ακόμα και η δΙQ.ι'1ραγματευτική δύναμη του Προέ. 

δρου Βασιλείου θα ενισχυθεί στις διαπραγματεύσεις που θα επακολουθήσουν, Έτσι 

θα υπάρξει ακόμα ελπίδα. ίσως η τελευταία ελπίδα. να περιοριστούν οι καταστρο· 

φικές συνέπειες από την απόφαση του Προέδρου Βασιλείου να εμ.'1λακεί σε νέο γύρο 

συνομιλιών με βάση τη δέσμη ιδεών παρά τις διαφωνίες και τις ενστάσεις που ήγειρε 

το Δημοκρατικό Κόμμα και η ΕΔΕΚ, Αυτή η δημόσια προειδοποίηση ένστασης της 

Βουλής θα αποτελέσει κάποιου είδους άμυνα και ασπίδα του κυπριακού ελληνι. 

σμού. όταν στο τέλος lουν[ου Q.ι'oρριφθεί. όπως ελ."Ιζουμε και αναμένουμε. η δέσμη 

ιδεών και όταν θα κατηγορηθεί στο τέλος lουνίου η δική μας πλευρά για αδιαλλαξία 

και για υπαναχώρηση Q.ι-rό τη "βάση" των δια..-rραγματεύσεων, θα υπάρχει τόΤΕ 

τουλάχιστον το ΤΕκμήριο ότι μια σημαντική μερίδα αυτού του λαού είχε έγκαιρα και 

δημόσια προειδοποιήσει από το επίσημο βήμα της Βουλής ότι η δέσμη ιδεών δεν 

αποτελούσε αποδεκτή βάση για συνομιλίες, Πολύ λιγότερο βόση για "λύση" του 

Κυπριακού, 

Γι' αυτό η τωρινή συζήτηση του Κυπριακού στη Βουλή μπορεΙ να αποβεί 

κρίσιμη και καθοριστική, Και ίσως για πρώτη φορά είναι ουσιαστική, Κατά συνέ

πtια αυτή ειδικά η συνεδρία της Βουλής των Αντι",ροσώπων και αυτή η συζήτηση 

που θα ε ... τακολουθήσει δεν έχει απλή ακαδημα'ίκή σημασία. Ούτε πρόκειται για 
"θέατρο". όπως μόλις ψες μου είπε αστειευόμενος επίσημος της Κ υπριακής Δημο

κρατίας. Αυτή η συζήτηση έχει ουσιαστική. εγώ θα έλεγα καθοριστική, σημασία, 

διόη θα καταγραφούν οι πολιτικές δννάμεις που δέχονται τη δέσμη ιδεών ως κατό.λ

ληλη λύση και θα αποδειχθεί ότι καμιά πολιτική δύναμη αυτής της Βουλής δεν 

αποδέχεται τη δέσμη ιδεών ως λύση του Κυπριακού. θα καταγραφούν ποιες πολι· 

τικές δυνάμεις θεωρούν τη δέσμη ιδεών α..'1αράδεκτη μεν ως βάση για λύση ΤΟ1) 

Κυπριακού. αλλό κατό.λληλη ή έστω αποδεκτή "βάση για συζήτηση του Κυπριακον". 

Αυτές όμως οι δυνάμεις θα έχουν τότε την υποχρέωση να μας εξηγήσουν. να μας 

πείσουν πώς και γιατί πιστεύουν ότι η δέσμη ιδεών που είναι ακατάλληλη για 

"λύση" του Κνπριακού ~ιπoρεΙ να είναι "κατάλληλη" ως βάση για δΙQ.ι-rραγμό.τευση 

χωρίς να δώσουν δεδομένα και λόγονς, γιατί ε).,-rί!;ουν ότι στα πλαίσια της διαπραγ· 
μάτενσης αυτή η ακατάλληλη βάση για λύση θα αλλό:ξει με βάση τις δια..-rραγματεύ· 

σεις. 

Εξετάζοντας τις πρόνοιες του ψηφίσματος 750/92 πρέπει να o\·(tφEQOe' ότι η 
παράγραφος 4 του ψηφίσματος του Συμβουλίον Ασφαλείας Π<Jοσuπογράφει τη 

δέσμη ιδεών πον περιγράφεται στις παραγρό.φους 17 μέχρι 25 και την παράγραφο 
27 της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ της 3ης Απριλίου του 1992. Η 
παρό.γραφος 26. πον μεσολαβεί μεταξύ των παραγρόφων 25 και 27. αφορό. "το θέμα 
της συμμετοχής" στην EUΡΩπα"ίκή Κοινότητα που έχει διαγραφεΙ θtλω να 

προσθέσω μόνο γι' αυτό το θέμα ότι η πρόνοια. όπως ήταν γραμμένη. δεν αφορούσε 
την ένταξή μας στην Κοινότητα. όταν γΙνει δεχτή η αίτησή μας με δημοψήφισμα. 

Αφορούσε το θέμα της αΙτησης για την Κοινή Αγορά, Άρα από τώρα ήταν διαφορε· 

τική η έ-Υ-ιιριση που θα απαιτείτο. αν παρέμενε αυτή η παρά:γραφος. Όμως το 

Συμβούλιο Ασφαλείας δεν περιορίζεται στο να "προονπογρά:ψει" γενικά και 

αόριστα τη δέσμη ιδεών. Την προσυπογρά:φει και την υιοθετεί ως "κατάλληλη βόσ" 

για να φτάσουμε σε ένα συνολικό πλαίσιο συμφωνίας κάτω από τη μόνη προυΠό· 

θεση ότι το έργο που χρειάζεται να γίνει στα εκκρεμή θέματα. ιδιαίτερα στο θέμα 
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των εδαφικών αναπροσαρμογών και των εκτοπισμένων. θα ολοκληρωθεί ως ένα 

ενιαίο σύνολο που θα συμφωνηθεί αμοιβαία α,τό ης δύο κοινότητες". 

Έχω ΠΗ προηγουμένως την άποψή μου όσον αφορά ης υπόλΟ\.J-τες πτυχές το\) 

Κυπριακού και είπα ότι. αν οι λύσεις που δίνονται για τις οκτώ βασικές επικεφα

λίδες που αναφέρονται στη δtσμη ιδεών είναι απαράδεκτες αφ' εαυτών, αν η λύση 

έστω και σε μια από αυτές είναι απαράδεκτη. πώς μπορούμε να ελπίζουμε ότι οι 

υπόλοιπες πτυχές είναι δυνατό να λυθούν υπέρ της πλευράς της δικής μας: 

Εφόσον το ψήφισμα 750/92 υιοθετεί την έκθεση του Γενικού Γραμματέα όσον 
αφορά τη δέσμη ιδεών και εφόσον το ψήφισμα προσυπογράφει αυτή τη δέσμη ιδεών, 

τα δύο έγγραφα μπορούν και πρέπει να εξεταστούν και να αναλυθούν ως ένα ενιαίο 

σύνολο. ΤΟ μεν ψήφισμα αποφαίνεται όη η δέσμη ιδεών είναι η "κατάλληλη βάση" η 

δε έκθεση τη χαρακτηρίζει ως τη "δίκαιη βάση" για λύση του Κυπριακού ή έστω 

αυτών των σημαντικών πτυχών του Κυπριακού που καλύπτονται από τη δέσμη 

ιδεών. Κατά τη γνώμη μου η νέα αυτή θλιβερή εξέλιξη περιέχει σημανηκά και 

δυσμενή στοιχεία: 

(α) Η Έκθεση επανειλημμένα τονίζει στις παραγράφους 7. 10, 17 και 18 όη 
τι δέσμη ιδεών έχει προκύψει ως αποτέλεσμα των συνεννοήσεων

διο..-τραγματεύσεων με τις δύο πλευρές. Κι αν ακόμα προς στιγμή 

ξεφύγουμε από τις νομικιστικές ερμηνιίες των προνοιών της έκθεσης. 

που είναι ένα πολιτικό και όχι ένα νομικό έγγραφο, το μήνυμα που 

δίνεται σε κάθε τρίτο που δεν έΧΗ υπόψη του ης διαβεβαιώσεις που έχει 

δώσει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας για το αντίθετο και που εμείς 

αποδεχόμαστε. τότε το συμπέρασμα που αβίαστα συνάγεται από κάΟε 

αντικειμενικό παρατηρητή είναι όη οι διευΟετήσεις που προτείνονται σε 

όλα τα σημεία της δέσμης ιδεών. με εξα{ρεση το θέμα των εδαφικών 

αναπροσαρμογών και των εκτοπισμένων. είναι ήδη δεκτά ή μπορούν να 

γίνουν δεκτά Q.ι-τό τις δύο πλευρές ή ότι πάνω σε αυτά τα σημεία 

παρατηρήθηκε σύγκληση a..-τόψεων των δύο πλευρών. 

(β) Τα θέματα που καλύπτονται από τη δέσμη ιδεών έπαυσαν πια να είναι ή 

να θεωρούνται από το Συμβούλιο Ασφαλείας, όπως έλεγε προηγουμένως, 

είτε ο..-τλή "τροφή για σκέψη" είτε "ιδέες για συζήτηση" είτε Rβοηθήματα" 

για α.ίτλή συζήττιστι. δηλαδή μόνο ως "βάση για διαπραγμάτευστι" και 

αναβαθμίζονται από το ίδιο το Συμβούλιο Ασφαλείας ως "βάση για 

λύση" αυτών των θεμάτων είτε ως "δίκαιη" βάση για λύση σύμφωνα με 

την έκθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ εΙτε ως "κατάλληλη" λύση 

σύμφωνα με το ψήφισμα 750 του ] 992. 

Αυτή είναι πια τι εκπεφρασμένη αξιολόγηση και η τοποθέτηση του Συμβουλίου 

Ασφαλείας. Τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλειας είναι πια και από εδώ και μ..-rρος 

δεσμευμένα πάνω στις διευθετήσεις που περιέχονται στη δέσμτι ιδεών πάνω στις 
πτιιχές του Κυπριακού που καλύπτει η δέσμη ιδεών. Μας λέγουν ότι επειδή η δέσμη 

ιδεών περιέχει μόνο μερικά από τα στοιχεία που συνθέτουν το Κυπριακό, γι' αυτό 

αυτή η δέσμη δεν πρέπει να θεωρείται η ~βάση για λύση του Κυπριακού". Έχω ήδη 

αναφέρει ότι αυτά που παραμένουν για να λυθούν δεν αφορούν την ουσία του 

Κυπριακού και την ουσία της λύσης. Καταρχήν εγώ λέγω ότι η δέσμη ιδεών είναι 

στην ουσία νέα έκδοση των ιδεών Κουεγιάρ, επαυξτιμέντι, αναπτυγμένη, πιο λεπτο

μερής και συγκεκριμένη και σίγουρα δυσμενέστερη για την ελληνοκυπριακή πλευρά 
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από ότι ήταν οι ιδέες Κουεγιόρ που, όπως ανέφερα, ε'χαν e:yχριθεΙ ως σχέδιο 

δρόΟl1ς του Γενικού Γραμματέα α.."'t6 το ψήφισμα 649. Οι δύο από ης οκτώ επικεφα
λl.δες που ποραμένονν σε κά.ι.οια εκκρεμότητα ακόμα είναι οι επικεφαλιδες που 

αφορούν την εδαφική αναπροσαρμογή και την επιστροφή των προσφύγων. αλλά 

όμως η {δια η έκθεση ιδεών μας δΙνει το πλαίσιο για την επΙλυστι αυτών των 
θεμάτων. Η ίδια η έκθεση του κ. Γχάλι αναφέρει ότι "οι ιδέες που έχουν ανταλλαγεΙ 

για το θέμα των προσφύγων πρέπει να δώσουν AUOll στο θέμα των προσφύγων". 

εΙναι Ίl ά1ΙΟψή μας ότι κι αν ακόμα υπάρχουν χιλιες άλλες πτυχές για συζήτηση και 

συμφωνί.α. ακόμα χι αν καθεμιά από αυτές 'Ης χ[λιες πτυχές λυθεί σύμφωνα με όλα 

όσα θέλει η ελληνοκυπριακή πλευρά. πράγμα ακατόρθωτο. αυτή η δΙΕ"θέτηση δεν 

μπορεί να αναστρέψει ούτε να εξουδετερώσει έστω και μια α.;τό τις διαχωριστικές 

διεUΘετήσει.ς που πρoνooίιvtαι ως δίκαιη ή ως κατάλληλη λύση στις έξι συμφωνη· 

μένες από τις οκτώ επικεφαλίδες που καθεμιά τους είναι βασική και καθοριστική 

και που ήδη υιοθετήθηκαν α..τό το Συμβούλιο Ασφαλείας. Πρέπει όμως Ο λαός να 

ενημερωθεί και να ξέΡΗ τι εΙναι που προνοεί η δέσμη ιδεών και ποια μορφή λύσης 

του Κυπριακού εΙναι που προδικάζει και προκαθορΙζιι αυτή η δέσμη. 

Έχει λεχθεΙ πως τάχατες η δέσμη ιδεών περιέχει θετικά και αρνητικά στοιχεία. 

Εγώ λέγω δεν έχει κανένα θετικό στοιχείο. Και αυτά που φέρονται ως θετικά στοι.
χε(α αίρονται και ακυρώνονται με τις πρόνοιες της δέσμης ιδεών που ακολουθούν. 

Έχει λεχθεί ·και πολλοί το πίστεψαν. ότι τoυλόχισtoν όσον αφορά τα βασικά 

θέματα η δέομη ιδεών τα κατοχυρώνει και αJτορρLττει κάθε ιδέα γι.α εισαγωγή νέων 

στοιχείων. Η απόρριψη και απαγόρευση της εισαγωγής νέων στοιχείων αφορά τόσο 

τους ΤOυΡΚOυπρ(OUς όσο και εμάς. Και αφορά υπόμνηση και α..ί"ιαγόρευση εναντίον 

της εισαγωγ'ής νέων στοιχείων πάνω στα θέματα που η δέσμη ιδεών καθορίζει και 

θεωρεί ότι έχουν συμφωνηθεί 'ή πάνω στα o:roEa έχει επιτευχθεί σύγκληση α..-τόψεων. 

Η δικ'ή μου εκτίμηση είναι ότι η δέσμη ιδεών δεν περιέχει κανένα θετικό στοι· 

χε(ο για την ελληνοκυπριακή πλευρά τουλάχιστον όσον αφορά τα θέματα που είναι 

κρίσιμα και ουσιώδη για τη φυσική και εθνική επιβίωση του ελληνισμού στην 
Κύπρο. Για να ακριβολογώ όμως, αυτά που μερικοί χαρακτηρίζουν ως ·'θετικά στοι· 

χε(α~ είναι μόνο όσα είναι "εκ των ων ουκ άνευ~. Ποια είναι δηλαδή αυτά τα στοι· 

χε(α που μπορούν να χαρακτηριστούν ως "θετικά"; Είναι όσα απαριθμoίιvtαι στην 

παράγραφο 18 και που, όπως αναφέρεται στην παράγραφο 18. είναι ήδη συμφωνη· 
μένες αντιλήψεις που συνθέτουν τη λυση. Αν όμως αυτές οι "αντιλήψεις" δηλώνο· 

νται ως "συμφωνημένες". αυτές δεν είναι κάτι το νέο που μας το πρoσφtρει ως νέο 

"θετικό στοιχεΙΟ" η έκθεση Γκάλι. Αυτές οι "αντιλήψει.ς" ε(ναι συμφωνημένες τουλά· 

χιστον εδώ και δέκα χρόνια. Είναι το υπόβαθρο και η δικαιολόγηση για τη διεξα· 
γωγή των δια..-τραγματεύσεων. Αν δεν υπήρχαν ούτε αυτές οι αντιλήψεις. τότε ούτε 

λόγος οντε δικαιολόΎ11ση ούτε ελαφρυvτικά υπάρχουν για διεξαγωγή αυτού του 

είδους των διαπραγματεύσεων. Διότι αν δε συνυπήρχαν και δε γινόντουσαν αδιαμ· 
φισβήτητα δεκτά αυτά τα στοιχεία που από μερικοίις αναφέρονται ως "θετικάΗ , τότε 

δεν είναι διαπραγματεύσεις για λύση του Κυπριακού που διεξάγουμε, αλλά διεξά· 
γουμε διαπραγματενσεις για διάλυση της Κυπριακής ΔημοκρατΙας ή μάλλον συζη. 
τούμε τους όρους της παρόδοσης του ηττημένου, δηλαδή των Ελληνοκυπρίων. στους 

νικητές. δηλαδή την Τουρκ{α. AuτoΙ βέβαια δεν εΙναι οι όροι εντολής του Γενικού 

Γραμματέα του ΟΗΕ και κανένα ρόλο δε θα ε'χε και δε θα εδικαιούτο να έχει ο 

Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ σε τέτοιου είδους διαπραγματεύσεις για τη διάλυση 

του κράτους. 
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θα α...-ταριθμήσω τα όσα αναφέρονται στην παράγραφο 18 της έκθεσης Γκάλι, 
που μερικοί θέλουν να τα προβάλλουν ως "θετικά" στοιχεία και μάλιστα ως "ισχυρά 

θετι.κά στοιχεία": "Οι δύο κοινότητες" αναφέρει η έκθεση "έχουν δεσμευτεί σε μια 

λύση που θα διασφαλ(σει" -και τώρα aπαριθμώ-

- Την κυριαρχtα. 

- Την ανεξαρτησία. 

- Την εδαφική ακεραιότητα. 

- ΤΟ αδέσμευτο της Κύπρου. 

- Τον α...-τοκλεισμό της ένωσης του συνόλου ή μέρους της Κύπρου με άλλη 
χώρα και οποιαδήποτε μορφή διαμελιομού ή απόσχισης. 

- Οι δύο πλευρές δήλωσαν ότι EnteuJLoύY να εγκαθιδρύσουν μια 

oμoσπoνδtα που θα είναι δικοινοτι.κή όσον αφορά ης συνταγματικές 

πτυχές και διζωνική όσον αφορά ης γεωγραφικές πτυχές. 

- Η λύση που επιδιώκεται πρέπει να είναι aπoδεκτή και στις δύο 

κοινότητες. 

- Πρέπει να σέβεται την πολιτιστική, θρησκευτική, κοινωνική και 

γλωσσική προσωπικότητα της κάθε κοινότητας. 

Αυτές είναι όλες κι όλες οι "συμφωνημένες αντιλήψεις" πο" αναφέρονται στην 

παράγραφο 18 και αυτές είναι οι μόνες που κατά παραχώρηση μπορούν να προβλη
θούν ως "θετικά στοιχεία". Προκαλώ οποιοδήποτε να αναφέρει έστω και ένα θετι.κό 

στοιχείο Q..ι.ό την υπόλοιπη δέσμη ιδεών που είτε να ταuτ(.ζεται ή πο" να μη 

σuyκρoύεται άμεσα με τις προτάσεις που η δική μας πλευρά έχει υποβάλει τον 

Ιανουάριο του 1989. Όλα αυτά τα στοιχεία που αναφέρει η παράγραφος 18 είναι 
βέβαια όχι μόνο σημαντικά αλλά και θεμελιώδη για την ύπαρξη ενός κράτους, του 

oπoιouδή.-τoτε κρότους. Απλούστατα χωρίς αυτά τα στοιχεία δεν υπάρχει κράτος. 

Δεν υπάρχει "κράτος" που να δικαιούται το χαρακτηρισμό του "κράτους", αν αυτό 

δεν έχει κυριαρχία. αν δεν έχει ανεξαρτησία. αν δεν έχει εδαφική ακεραιότητα. αν 

δεν αποκλείεται η διάλυσή του με "ένωση" ή με "διαμελισμό" ή με "α....6σχιση". Auτά 

είναι αναπόφευκτα. "ΕΚ των ων ουκ άνευ". αν μιλούμΕ για τη σuyκρότηση ενός 

κράτους. Η Ζ\ιρίχη καμιά σχέση δεν είχε με αυτά. κύριε Μαρκίδη. Αν αυτές οι 

βασικές και θεμΕλιώδεις αρχές δε συνυπήρχαν ως προυποθέσεις για τη λύση που 

διαπραγματευόμαστε, τότε tL είναι που διαπραγματευόμαστε; Όμως να χαρακτηρί

ζουμε τέτοιες θεμελιώδεις γενικές διακηρύξεις "αρχής" ως "θετικά" τάχατες στοι

χεία. αυτό είναι ταυτόσημο με το να χαιρετίζOVΜε και να χαιρόμαστε. επειδή ο 

μελλοντικός ΣUΝΈΤαιρός μας δtχεται "να μη μας σκοτώσει". 

Σίγουρα ένας δεν μπορεί να λογαριάζει ως "θετικά στοιχεία", ως "παραχωρή. 

σεις" τάχατες του αντι..-τάλου το ότι ο αντί.,.αλός μας ε..-τιτρέπει να αναπνέουμε. να 

ζούμε. να βλέ.ι-τουμε τον ~λιo ως κράτος. Όλες αυτές οι "συμφωνημένες αντιλήψεις" 

είναι συμφυείς και "εκ των ων ουκ άνευ" με την έναρξη και τη διεξαγωγή αυτών των 

διαπραγματεύσεων. με την ύπαρξή μας ως κράτους και για να μπορούμε να συναριθ

μούμαστε ανάμεσα στην κοινωνία των κυρίαρχων και ανεξάρτητων κρατών. Μακάρι 

όμως το θέμα να εξαντλείτο ως εδώ. Μακάρι το μόνο επιχεΙρημα να ήταν ότ ι αυτές 

οι γενικές "εκ των ων ουκ άνευ" αρχές δεν καθορίζουν την πορεία της λύσης πο" 

συζητούμε. Όμως στη δικ~ μας περΙ-πωση και σύμφωνα με την έκθεση Γκάλι ακόμα 
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ούτε αυτές οι θεμελιώδεις αρχές, αυτές οι "εκ των ων OUΚ άνευ" αρχές, δεν παραμέ
νουν ατόφιες και δε γίνονται αδιαμφιοβΤιτητα αποδεκτές στη δικΤι μας περLττωση. 

Ό,ΤΙ μας δί.νει η έκθεση Γκάλι, δηλαδΤι η παράγραφος 18 της έκθεσης, με το ένα χέρι 
και με τη μορφΤι γενικών ακαδημαϊκών διακηρύξεων, τα κολοβώνει τj τα παίρνει 

πίσω με το άλλο χέρι στις παραγράφους που ακολουθούν κατά την απαρίθμηση της 

δέσμης ιδεών. 

Ακόμα κι αν δεχτούμε για λόγους συζΤιτησης ότι η παράγραφος 18 περιέχει και 
"θετικά στοιχεία", αυτά που έχω προαναφέρει ως θεμελιώδη και "εκ των ων ουκ 

άνΕυΜ , αυτά τα συστατικά στοιχεία ενός κράτους, εγώ ισχυρ(.ζομαι ότι οι συμφωνη
μένες αντιλήψεις αίρονται τΊ ακυρώνονται αϊτό τις συγκεκριμένες πρόνοιες της 

δέσμης ιδεών. Για παράδειγμα η ανεξαρτησία. Aυττj είναι μια "ανεξαρτησία" υπό 

αίρεση. Εφόσον σύμφωνα με την παράγραφο 24 που ακολουθεί αυττΊ η ανεξαρτησία 
καθίσταται υποκείμενη στις συμφωνίες εγγύησης και συμμαχίας -και σημειώστε ότι 

δεν αναφέρεται η συμφωνία εγκαθίδρυσης που (.δρυσε το κράτος- που τάχατες 

εξακολουθούν να ισχύουν και μάλιστα Οα συl.Ιίτληρωθούν, τότε δε γνωρίζουμε το 
είδος της ανεξαρτησίας που θα έχει και Οα απολαμβάνει η κυπριακτΊ Δημοκρατία, 

γιατί, όπως είπα, δεν αναφέρεται. Και είναι εύγλωττη η παράλειψη της συμφωνίας 

ε'(λαθίδρυσης. Τι σημαίνει "θα συμπληρωΟούν" αυτές οι εγγυΤισεις; ΔηλαδΤι, αυτές 

αναγνωρίζονται Τιδη ως ισχύουσες. Η παράλειψη της σuνθTικης εγκαθίδρυσης είναι 

σημαντικτΊ και για μια άλλη πτυχή. Και μάλιστα εγώ λέγω ότι αυτή την :ταράλειψη 

θα μπορούσαμε και πρέπει να τη χρησιμοποιτΊσουμε, για να την αντιστρέψΟυμε ως 

επιχείρημα Τι ως μοχλό πίεσης υπέρ των θέσεών μας. Αν δε συνεχίζει σε ισχύ και 

έπαυσε να εΙναι ισχύουσα η συνθΤικη εγκαθίδρυσης, τότε δεν υπάρ-.(ει πια ούτε 

νομικό θεμέλιο για τη διατήρηση στη,' Κύπρο των αγγλικών βάσεων και πρt..'1ει να 

φύγουν από την Κύπρο. Ή αν θα γίνει επαναδιαπραγμάτευση, τότε και το θέμα των 

αγγλικών βάσεων είναι μέσα στην επαναδιαπραγμάτευση. 

Το άλλο τάχατες θετικό στοιχείο είναι η κυριαρχία, δηλαδή, η διακηρυκτική 

αναφορά της κυριαρχίας μας. ΑυτΤι είναι μια "κυριαρχία" που θα ισχύει μόνο στα 

χαρτιό. Εφόσον δεν υπάρχει πρόνοια στη δέσμη ιδεών ότι αυτΤι η "κυριαρχία" θα 
μπορεί να ασκηθεί πρακτικά και α.'10τελεσματικά από την κεντρική κυβέρνηση της 

ομοσπονδίας πάνω και στο χώρο των διοικητικών περιοχών που θα βρΙσκονται 

κά1'ω α..'1ό την υπέρτερη κυριαρχία της κεντρικΤις κυβέρνησης, τό1'ε δεν υπάρχει 

ουσιαστικΤι άσκηση της "κυριαρχίας" από το ομόσπονδο κράτος στον τομέα που το 

ομόσπονδο κρότος έπρεπε να έχε~ το αποκλειστικό δικαΙωμα κα~ την ευθύνη. 

Αντίθετα η παράγραφος 20 της έκθεσης καθιστά σαφές ότι η κεντρική κυβέρ
νηση της ομοσπονδιας -και αναφέρω κατά λέξη* "δε θα επιτρέπεται να καταπατεί τις 

εξouσΙες και αρμοδιότητες των ομόσπονδων περιoχών~. Ενώ, αν η ακαδημα"ίκή 

διακτΊρυξη για "κυριαρχία" ε(χε ουσιαστικό νόημα και πρακτικό περιεχόμενο, τότε η 

παράγραφος 20 έπρεπε να προνοεί. ~εκτός στις περι.ίττώσε~ς άσκησης της υπέρτερης 
κυριαρχιας του ομόσπονδου κράτους". ΔηλαδτΊ. δεν μπορεΙ να υπάρξει. επέμβαση και 

καταπάτηση των δικαιωμάτων των ΠΕριοχών υπό την αίρεση όμως της υπέρτερης 

κυριαρχί.ας της κεντρικής ομόσπονδης κυβέρνησης, όπως γίνεται σε όλα τα υπάρ

χοντα στον κόσμο ομόσπονδα συστήματα, στα οποία είναι θεμελιώδες και σης 

περισσότερες περι..ι'1τώσεις πρώτο άρθρο του συντάγματος, ότι η κυριαρχία της 

ομοσπονδίας επεκτείνεται και εφαρμόζεται σε όλη την Επικράτεια υπό την αΙρεση 

των εξουσιών και των αρμοδιοττΊτων που έχουν οι περιφέρειες. Η παράλειψη αυτή 
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είναι και ύποπτη και εύγλωπη και υποδηλώνει ότι αυη; συνιστά στην πραγματικό

τητα υιοθέτηση της α..-ταΙτησης του κ. Ντενκτάς για "χωριστή κυριαρχία" που εκφρά
ζετω με τη δελφική πράγματι φράση ότι η κυριαρχία θα είναι συνεταιρικ'; και αδιαί

ρετη. 

Όμως ίσως πιο χαρακτηριστική περΙπτωση και παράδειγμα είναι η αναφορά 

στην παράγραφο ]8 της έκθεσης Γκάλι του όρου "διζωνικότητα". Ενώ η διζωνικό
τητα έχει γί.νει αποδεκτή ως υπέρτατη θυσία και πειστική ένδειξη της καλτΊς θέλησης 
της ελληνοκυ:τριακής πλευράς, η παράγραφος 20 της έκθεσης Γκάλι έρχεται και 
δίνει ερμηνεία τι είναι αυττΊ η διζωνικότητα. Μας περιγράφει με λε.ι-ττομέρεια το 

είδος της διζωνικότητας που ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ και το Συμβούλιο 

Ασφαλείας θεωρούν ~δίκαιη~ ή έστω ~κατάλληλη" ερμηνεία του όρου διζωνικότητα. 

Στην παράγραφο 20 αναφέρovται τα ακόλουθα CΙ1ιoκρoυoτικά: 

~20. Η διζωνικότητα της ομοσπονδίας αντανακλάται από το γεγονός ότι κάθε 

ομοσπονδιακή περιοχή θα διοικείται από μια κοινότητα που θα έχει εγγυημένη 

καθαρή πλειοψηφία πλυθυσμοίι και ιδιοκτησία γης στην περιοχή της". Τι σημαίνει ο 

όρος "καθαρή πλειοψηφία"; Σίγουρα δεν είναι το 5]%, γιατί τότε αυτή θα ήταν 
"απλτΊ πλειοψηφία". ΜτΊπως είναι 65%; Μήπως 75%: Μήπως ακόμα ψηλότερο 
ποσοστό; Και πώς θα αποκτηθεί "καθαρή πλειοψηφία ιδιοκτησίας γης" για την τούρ

κικη κοινότητα ας πούμε στην επαρχία Κερύνειας, όταν είναι γνωστό και αδιαμφι

σβήτητο ότι οι Τουρκοκύπριοι είναι νόμιμοι ιδιοκτήτες ή ήσαν πριν την εισβολή 

μόνο του 1 ].1% της συνολικής γης της επαρχίας Κερύνειας; Για να αποκτηθεί 

λοιπόν έστω και α..-τλή πλειοψηφία πρέπει οι Έλληνες, οι νόμιμοι ιδιοκτήτες αυτής 

της γης να δώσουν τη γη τους. Μήπως με καταναγκαστικές απαλλοτριώσεις; Και 

είναι αυτό νόμιμο; επιτρέπεται καταναγκαστική α..-ταλλοτρίωση γης για λόγους 

πολιτικής σκοπιμότητας και πολιτικής ισορροπίας; Η Οικουμενική Διακήρυξη των 
Ανθρώπινων Δικαιωμάτων ορίζει σαφώς σε ποιες περιπτώσεις ΕΠιτρέπεται η κατα

ναγκαστική απαλλοτριωση γης ή η αναγκαστική στέρηση ιδιοκτησίας γης. Μήπως 

όμως, αφού είναι αυτοί οι αριθμοι. οι εννέα στους δέκα ΕλληνοκυπρΙΟυς ιδιοκτήτες 

γης θα υποχρεωΟούν, πριν από την υπογραφή της λύσης -γιατ( μετά δε θα υπάρχει 

νόμιμο κράτος για να τους υποχρεώσει- να δώσουν τη Υη τους, τη γη-ταιν προγόνων 

τους σε Τούρκους, για να α..-τοκτήσουν οι Τούρκοι καθαρή ή έστω απλη πλειΟψηφία 

ιδιοκτησίας γης στην περιοχτΊ της Κερύνειας; Όμως. ναι. είναι μια τέτοια μορφτΊ 
διζωνικότητας που έχει υπόψη Tou ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ και είναι αυτού 
του flδou; τη διζωνικότητα που περιγράφει. Είναι ένα είδος διζωνικότητας που 

ποτέ δεν την πρότεινε, ποτέ δεν τη δέχτηκε η ελληνοκυπριακή πλευρά -και σίγουρα 

το λέγω αυτό, γιατί ακούγονται κραυγές για το αντΙθετο- ούτε προνοείται oirtE 
υπονοεί.ται ούτε συνεπάγεται α..-τό τις συμφωνίες κορυφής ή α..-τό τα ψηφίσματα του 

ΟΗΕ για την Κύπρο. 

Να πούμε για το θtμα των εγγυήσεων; Όπως uπέδειξε και ο αγαπητός συν6.· 

δελφος κ. Θεοδώρου, οι εγγυησεις αυτή τη φορά δίνονται στις κοινότητες. Οι εγγυή
σεις που τώρα έχουμε δίνονται στο κράτος. Η τουρκΙα κάτω από τη συνθ1Ίκη 

εγγύησης δεν είναι εγγυητής της τουρκοκυπριακής κοινότητας ούτε η Ελλάδα της 

ελληνοκυπριακής κοινότητας ούτε η Αγγλ(α των Βρετανών που κατοικούν στην 

Κύπρο. Οι τρεις εγγυήτριες δυνάμεις είναι εγγυήτριες του καθεστώτος που εγκαθι

δρύεται κάτω από εκείνο το σύνταγμα. Τώρα η Τουρκία με τις εγγιrήσεις, όπως λέγει 

η έκθεση Γκάλι, α..-τοκτά δικαιώματα επέμβαστlς και εγγύησης της κοινότητας που 

θεωρεί ότι πρόσκειται σε αυτή, για να μην πω και δικαιώματα εΠΙΚUΡιαΡXίας πάνω 
σε ολόκληρη την Κύπρο. 
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Γι' αυτούς και πολλοuς άλλους λόγους 10 Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύει ότι με 

10 ψήφισμα 750 του 1992 και την έκθεση της 311ς Απριλίου του 1992 του κ. Γχάλι 
έχουμε φτάΟΗ στο ναδίρ της κατολίσθησης του Κυπριακού και οδΤΙΥοίιμαστε προς 
την πλήρη τουρκοπο(ηοΤ] 111ς Κύπρου. Μιας κατολίσθησης που πιοτεύοuμε ότι 

άρχωε στις 24 Αυγούστου 10\1 1988 στη Γενεύη, όταν συμφωνήθηκε στη συνά\'Τηση 
ΒασιλεΙοιι-Ντενκτάς χωρίς xa\'tva αντάλλαγμα τι εγχατάλειψ1Ί της σωστής πολιτικής 
της "πρόταξης" και όταν δεχτήκαμε διαπραγματιούσεις "εφ' όλης της ύλης και χωρίς 

όρους". Μια πορεία πολιτικής κατολΙσθησης που αναγκαστικά και αναπόφευκτα 

οδήγησε στο φιάσκο της συνάντησης Βασιλείου-Ντενκτάς στη Νέα Υόρκη το Μάρτιο 

του 1990 και στην εναρκτήρια δήλωση του κ. Κουεγιάρ στις 8 Μαρτίου ι 990. όταν 
για πρώττι φορά εισήχθηκε τι αρχή της πλειοψηφίας ιδιοκτησίας γης. Και από ό,ΤΙ 

πληροφορούμαι ο κ. Κυπριανού εΙχε ζητήσει την κατ' άρΟρο απόκρουση των όσων 

περιέχονταν στην EvaΡXTTjQLO δήλωση του Γενικού Γραμματέα, για να μην αποτελέ

σουν το πολιτικό κεκτημένο και το υπόβαθρο, όπως έγινε τελικά, των μελλοντικών 

προτάσεων του Γενικού Γραμματέα. Κρίθηκε τότε ότι η κατ' άρθρο συζήτηση αυτών 
των ο';'"'tαράδεκτων θεμάτων αναγκαστικά θα έφερνε στο επίκεντρο των συζητήσεων 

και τους δύο όρους που εΙχε τότε θέσει για πρώτη φορά ο κ. Ντενκτάς, αυτό της 

χωριστής πλειοψηφΙας και των δύο λαών. 

Ανεξάρτητα από τις αναντίλεκτες :τολιτικές. νομικές και πολιτειακές δια.'"'tι

στωσεις, γεγονός παραμένει ότι η σημερινή κατάσταση και προοπτικές για το 

Κυπριακό διαγράφονται πολΙΙ δυσμενείς. Η δέσμη ιδεών διαγράφει μια λUoη του 

Κυπριακού που είναι απαράδεκτη και καταστροφική για τον ελληνισμό της Κύπρου. 
θεωρούμε ότι θα ήταν πολΙΙ βοηθητικό γιο την υπόθεση της Κύπρου, αν με αφορμή 

αυτή τη συζήτηση στη Βουλή, όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα. δημόσLO και κατη

γορηματικά. α.ίτό το επίσημο βήμα της Βουλής καθιστούσαν σαφές -α.ίτό αυτό που 

εγώ πιστεύω ότι είναι γενική toJtoθttnon- ότι δεν είναι έτοιμα να o';'"'toδεχtoUv μια 

λύση του Κυπριακού. όπως αυτή που διαγράφεται από τη δέσμη ιδεών. Μια τέτοια 
τοποθέτηση από το επισημότατο βήμα της Βουλής από τα κοινοβουλευτικά κόμματα. 

δηλαδή από τους εκλελεγμίνους εκπροσώπους ολόκληρου του ελληνισμού της 

Κύπρου, θα μεταδώσει ένα ομόφωνο, επίσημο και i l,· ,πτικό μήνυμα σε εχθρούς και 

φίλους. μέσα και έξω από την Κύπρο, στον titni' σε /.ιιβερνήσεις του εξωτερικού, 

στη Γραμματεί.α του ΟΗΕ, στα μέλη του Συμβουι ι,)υ Αιι ιραλείας ότι σύσσωμος και 

ενωμένος ο ελληνισμός της Κύπρου απορρΙΠτει κω δε θα δεχθεί, ανεξάρτητα από 

θυσίες, απειλές, εκβιασμούς και κινδύνους, μια λύση, όπως αυτή που διαγράφεται 

στη δέσμη ιδεών. 

Είναι εθνικά αναγκαίο να δοθεί στεντόρια. με σαφήνεια, δημόσια και με επιση
μότητα από αυτό το βήμα το μήνυμα αυτό σήμ~\?O και όχι αύριο. Συνωτά εθνική 

ανάγκη να δοθεί αυτό το μήνυμα από το επίσημο βτ'ιμα της ΒουΑ.τ'ις. επειδή από 

επίσημες δηλώσεις τ'ι έστω παραλeΙψf:ις δημιουΡΥτ'ιθηκε και στο εσωτερικό και στο 

εξωτερικό η λανθασμέ,tη εντύπωση ότι υπάρχουν ποΑ.ιτικές δυνάμεις του τόπου που 

δέχονται τη δέσμη ιδεών ως πλαίσιο για λύση του KuJtQLOXOίI. Αν έστω αυτό χαι 

μόνο θα τ'ιτον το αποτέλεσμα αυτής της συζτ'ιτησης στη Βουλή. τότε πραγματικά θα 

αποδειχνύετο κατά τρόπο συγκεκριμtνo ότι αυττ'ι η συζτ'ιτηση τ'ιταν και χρήσιμη τ'ιταν 
και αναγκαΙα. 

Στη λήψη της απόφασης της πλεισψηφ(.ας των κοινοβουλευτικών κομμάτων 

στο Εθνικό Συμβούλιο. για να δεχτούμε συμμετοχή οε διαπραγματεύσεις με βάση τη 
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δέσμη ι.δεών, αντιλαμβάνομαι ότι σημανηκή βαρύτητα δόθηκε στην ΜΟψη όη δεν 

πρέπει να βρεΟούμε αντιμέτωποι και σε αντιπαράθεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας. 

Ασφαλώς καμιά πΜ\ιρά δεν t,,-r:ιθυμεί και δεν υποστηρίζει όη είναι βοηθηηκή ή 

χρήσιμη η εξέλιξη να βρεθούμε αντιμέτωποι ή σε αντιπαράθεση με το ΣυμβΟUλΙΟ 

Ασφαλείας ή έστω με ομόφωνη απόφαση του Συμβουλίου Ασφαλείας, όπως είναι το 

ψήφισμα 750/92 που υιοθετεί τη δέσμη ιδεών. Κατά συνέπεια -και αφού οι συνομι
λιες θα αρχίσουν με βάση τη δέσμη ιδεών πάνω στην οποία είναι τοποθετημένο το 

Συμβούλιο Ασφαλείας- είτε το θέλονμε είτε όχι βρισκόμαστε στα πλοκάμια του 

φοβερού διλημματος είτε να δεχτούμε την "κατάλληλη βάση συνολικής συμφωνίας" 

είτε να την απορρίψΟυμε στο σύνολό της ή σε βασικές πρόνοιές της, οπότε αναJτό

φεUΚτα θα βρεθούμε σε αντιπαράθεση με το IUfLβoUlLO Ασφαλείας. 

Για τους σκοπούς αντής της ομιλίας . δε θα επιχειρήσω να εκφράσω απόψεις ή 

να αποδώσω ευθύνες για το πώς επιτρέψαμε Τι ακόμα αν ενΟαρρύναμε ή όχι ΤΟ 

Συμβούλιο Ασφαλείας να καταλήξει στην έγκριση του ψηφίσματος 750/92. Αυτό 
είναι το προπατορικό αμάρτημα. Και ενός κακού δοθέντος μύρια έπονται . 

Δυστuχώς ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν μπόρεσε έΎΚαιρα να προβλέψει όη 

οι ίδιες δικές του δημόσιες δηλώσεις πολιηκής που έκανε τους τελευταίους tξι 

μήνες, και που μάλιστα αρκετοί τις χαιρέτιζαν και τις χειροκροτούσαν, θα είχαν ως 

(L"tοτέλεσμα τη σημερινΤι θλιβερή κατάσταση και κατάληξη. Ποιες ήταν αυτές οι 

ατυχείς διακηρύξεις πολιτικης που οδήγησαν στη σημερινΤι θλιβερή και καταστρο· 

φική εξέλιξη; 

Πρώτο, η παραπλανημένη απαΙτηση του Προέδρου της Δημοκρατίας που είχε 

αναχθεί σε λάβαρο αγώνα από τον Οκτώβρη του 1991 μέχρι σήμερα ότι "ο ι συνομι

λίες έπρεπε να επαναρχίσουν από το σημείο που είχαν μείνει στην Άγκυρα το 

Σεπτέμβριο του 1991". Αυτό ζητούσε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τους τελευταίους 
έξι μήνες και αυτό πέτUΧε. Μόνο που το σημείο στο οποίο οι συνομιλίες Ρείχαν 

μείνει" το Σεπτέμβριο του ι99ι ήταν γνωστές στην περlληψή τους. Και ήταν γνωστό 

ότι ηταν ένα απαράδεκτο σημείο και το πλαίσιο συμφωνίας για το οποίο η Άγκυρα 

το Σε.."ttέμβριο του 1991. χωρίς να δεσμευτεί. είχε δώσει ενδείξεις ή άφησε να ενθαρ· 
ρυνθούν οι ξένοι πως τάχατες ήταν διατεθειμένη να το ΣUΖητήσει αντό το απαρά· 

δεκτο και (L"tOQQLttttO εξ υπαρχής πλαίσιο Μσης. Ζητούσαμε δηλαδή και oπaLtou

σαμε ως ε\'αρκτήριο βήμα των διαπραγματεύσεων ένα πλαίσιο που ήταν εξ υπαρχής 

απαράδεκτο και απορριπτέο. 

Δεύτερο, η εξίσου πεπλανημένη και καταστροφικη απαίτηση του Προέδρου της 

Δημοκρατίας και άλλων πολιτικώ\' δυνάμεων για ενεργότερη ανάμειξη του Συμβου

λίου Ασφαλείας και μάλιστα με καθοριστικό ρόλο στις εξελίξεις του KuttQLaitOU. 
όταν ήδη ήταν γνωστή (L"tό το ψήφισμα 649 και μετά η εκπεφρασμένη θέληση του 
Σ\ιμβουλίου Ασφαλείας πάνω στις σημαντικές muχt; του Κυπριακού. Ήδη με το 

ψήφιομα 649 το Συμβούλιο Ασφαλείας είχε τότε ε:Υκρίνει τις παραγράφouς 20 και 21 
της τότε έκθεσης το\l Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ που παρέθετε τις οκτώ EΠLitEφo· 

λίδες των ιδεών Κουεγιάρ, πον είναι ο πρόδρομος και το θεμέλιο της δέσμης ιδεών 

που αντιμετωπίζουμε σήμερα. 

Η ενεργότερη ανά""ειξη του Συμβουλίου Ασφαλείας δεν έπρεπε και δεν πρέπει 

ούτε τώρα να είναι αυτοΟ'ιι.οπ6ς ούτε αναγκαστLκά πρέπει να θεωρεί.ται ευνοϊκή 

εξέλι);η ή εξυπηρετική εξέλιξη για τις απόψεις της ελληνοκυπριακής πλευράς. Μόνο 
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τότε θα ήταν χρήσιμη και βσηθητική η ενεργότερη ανάμειξη του Συμβουλίου Ασφα
λε(ας, αν προηγούμενα και με διπλωματικές ενέργειες η ηγεσία μας εΙχε δL4βεβαιώ

σεις ή ε(χε λόγους να πιστεύει ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας ή έστω σημαντ ικά μέλη 

του ήταν διατεθειμένα να aπαγκιστρωθoύν αϊτό το σχέδιο δρό.σης του κ. Κουεγιό.ρ. 

Είναι γνωστό σε όλους που έτυχε να έχouν ανάμειξη σης συζηη;σεις στον 

ΟΗ Ε και στην παρασκηνιακή διαδικασία που κατά κανόνα προηγείται της έκδοσης 

οποιουδήποτε ψηφίσματος, ότι πολύ σπάνια ή ίσως ποτέ ούτε η Γενική Συνέλευση 

ούτε το Συμβούλιο Ασφαλείας προχωρούν στην έκδοση ψηφίσματος. όταν μια από 

τ ις ενδιαφερόμενες πλευρές εγείρει και διατηρεί έντονες ενστάσεις στις πρόνοι..ές 

του. Ειδικότερα. γι.α ένα θέμα της φύσης του Κ υπριακού, όπου η κυριαρχούσα 

προδιάθεση του Συμβουλίου Ασφαλείας είναι να ε.ί1ιδιώκει συναινετικά ψηφίσματα 

που , αν είναι δυνατό, να επιδέχονται τέτοιες διαζευκηκές ερμηνείες που έστω 

μερικώς να ικανοποιούν όλες τις πλευρές, να μην επιρρΙ.τouν ευθύνες και γενικά 

να προωθούν τη συναινετική διαδικασία ενός διαλόγου. Ανεξάρτητα όμως α..-.:ό τα 

όσα προηγήθηκαν και που επέτρεψαν την έκδοση του ψηφίσματος 750/92 με ένα 
τέτοιο α..-.:οκρουστικό περιεχόμενο. η xUΒtQV11OT] με την επίσημη ανακοίνωσή της 

αρ. 9 της Ι Οης Απριλίου Ι 992, την επόμενη της έ'γκρισης του ψηφίσματος 750/92, 
χαιρέτισε ης πρόνοιες του ψηφίσματος. άρα και την υιοθέτηση της δέσμης ιδεών. 

Αν τα όσα προηγήθηκαν πριν α..-.:ό την έκδοση του ψηφίσματος 750/92 στοιχε ιο

θετούν κατηγορίες εναντίον της κυβέρνησης για παράλειψη, η κυβερνητική ανακοί

νωση που "χαιρέτιζε τις πρόνοιες" του ψηφίσματος -για να το πω όσο πιο ήπια 

μπορώ- συνθέτει άτοπη ενέργεια, όχι παρόλειψη. της κυβέρνησης που αποδεικνύει 
φτωχή κρίση και λανθασμένη πολιτική εκτίμηση. Με αιπή την ανακοίνωσή της η 

κυβέρνηση προδεσμεύτηκε και προδέσμευσε το λαό, προτού καν συζητήσει το θέμα 

με την πολιτική ηγεσία και προτού ακούσει ης απόψεις των μελών του Εθνικού 

Συμβουλίου, σε μια πορεία που αναπόφευχτα οδηγεί: 

- Είτε στην α..-.:οδοχή μιας συνολικής συμφωνΙας που λίγο ή πoλiι θα 

υιοθετεί. τα βασικότερα στοιχεία της δέσμης ιδεών. 

- Είτε . αν τα απορρίψει ή επιδιώξει ριζική ανατροπή των προνοιών της 

δέσμης ιδεών στις δl(lι-.:ραγματεooεις που θα επακολουθήσουν. σε 

αντιπαράθεση με το ΣυμβΟ'ύλιο Ασφαλεlας. 

Αποτελεί σφάλμα η ά..-.:οψη που κατά κ(ιιρους εκφράζεται aπό μερίδα του 

τύπου πως τάχατες τα Ηνωμένα Έθνη δεν μποικ>ύν και δεν αναμένεται να προτεί

νουν λύσει.ς που να είναι αντισετες με τις αρχές του ΟΗΕ. τα ψηφίσματα του ΟΗΕ ή 

τα ανθρώπινα δικαιώματα. Αυτό είναι λάθος. Τα Ηνωμένα Έθνη και μπορούν και 

θέλουν και δικαιούνται να προτείνουν τέτοιες λiισεις, όταν οι ενδιαφερόμενες 

πλευρές δώσουν ενδε{ξεις ή μηνύματα ότι τέτοιες λύσεις μπορεί να ε(ναι a..-ι:οδεχτές 

-γι' αυτές τις ενδιαφερόμενες πλευρές. Ειδικότερα στην περίπτωση της Κύπρου οι 

όροι εντολής του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ δεν καθoρtζoυν το Γενικό Γραμ~ 

ματέα του ΟΗΕ ούτε ως δικαστή ούτε ως ΕΠιδιαιτητή. ΟΙ όροι εντολής του Γενικού 

Γραμματέα του ΟΗ Ε είναι "να προσφέρη τις καλές του υπηρεσιες". Από ό.τι ξέρω η 

ερμηνε(α που δινόταν και δίνεται ακόμα σε αuτό το ρόλο του Γενικού Γραμματέα 

είναι να διαπιστώνει πού είναι πιθανό να υπάρχει "κοινό έδαφος" μεταξύ των δύο 

πλευρών και να προσαρμόζει τις προτάσεις του με βάση αιπό το κοινό έδαqχ>ς σε 
μ ια προσπάθεια να προωθήσει λύση προς αυτό το κοινό έδαφος. Αν και όταν η 

πλευρά μας δίνει μηνύματα ότι "θα ήταν διατεθειμένη να δεχθεί μια διευθέτηση" ή 
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ότι "δεν επιμtνει σε διευθετήσεις βασισμένες σε αρχές" ή ότι "δεν αποκρούει αμέσως 

και χατηγΟΡl1ματικά θέσεις πάνω σε θέματα και α.-cόΨELς που είναι μl1 διαπραγμα
τεύσψες αρχές", τότε ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ έχει κάθε δικαΙωμα και κάθε 

λόγο να προτεΙνει "λύσεις" που ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ υποθέτn πως εΙτε 

με απειλές είτε με πιέσεις ακόμα και με εκβιασμούς, που είναι δυνατό αυτο{ οι 

εκβιασμοί να τις καταστήσουν αποδεκτές. 

Μετά τις συνεδρίες του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ στις 20 και 2 Ι ΑπριλΙου του 1992 
καταβλήθηκε μια ανίεΡl1 προσπάθεια να δl1μιουργηθέΙ ανάμεσα στο λαό η εντύπωση 
ότι τα κόμματα που συμμετέχουν στο Εθνικό Συμβούλιο τάχατες ομόφωνα υποστη

ρίζουν ή έστω συμφωνούν με την πολιτική και τους χειρισμούς του προέδρου 8ασι· 

λείου σχετικά με τις ιδέες Γκάλι και το ψήφισμα 750/92. Ουδέν τούτου αναληθέ
στερο. Η αλήθεια και η πραγματικότητα ι(ναι ότι το ΔΗΚΟ σαφώς και 

κατηγορηματικά τόσο στο Εθνικό Συμβούλιο όσο και με τις δηλώσεις του μετά τη 

λt1ξη των συνεδριών του Εθνικού ΣυμβουλΙου έχει διαφωνήσει τόσο με την πολιτική 

όσο και την τακτική του Προέδρου ΒασιλεΙου σχετικά με τη δέσμη ιδεών. Ας δούμε 

όμως αντικειμενικά ποιο ε(ναι το περιεχόμενο του ανακoινωθtντoς που Εκδόθηκε 

μετά ης 20 και 21 Απριλί.ου του 1992 και ποια ε(ναι τα σημε[α πάνω στα οποία 
αναφέρεται 11 ύπαρξη συμφωνίας και σε τι περ:ορίζεται αυτή η "συμφωνία" που 
δηλώνεται στο ανακοινωθέν και που τόσο πολύ παρεξηγήθηκε, Αυτά τα σημεΙα 

συμφωνίας σΙγουρα δεν [(ναι ούτε η δέσμη ιδεών ούτε 11 έκθεση Γκάλι ούτε το 
ψήφισμα 750 ούτε η πρόθεση του Προέδρου ΒαοιλεΙου να προσέλθει σε συνομιλιες, 
όταν κληθεί α...-cό τον κ. Γκάλι, για να δια.;τραγματευΟεΙ με βάση τη δέσμη ιδεών. Αυτό 

nQtJtEt να είναι ολοφάνερο σε όποιο διαβάσει προσεκτικά το ανακοινωθέν που εκδό· 

θηκε πρόσφατα. Το επίκεντρο του θέματος που τώρα συζητούμε είναι αν η δέσμη 

ιδεών συνιστά βάση για λύση του Κυπριακού -και τονίζω τη φράση "βάση για λύση"

και ακόμα αν και εφόσον η δέσμη ιδεών απορρίΠτεται ως πλαίσιο για λύση του 

Κυπριακού, κατά πόσο δικαιολογείται η εμπλοκή μας σε διαπραγματεύσεις κάτω 

από Τl1 σκιά αυτής της απαράδεκτης δέσμl1ς ιδεών ή με βάση αυτη τη δtσμη ιδεών. 

ΕΙναι η δική μας αταλάντευτη θέση ότι πρέπει α...-cό την αρχή να διακηρυχθε[ η 

ομόφωνη απόφαση των κοινοβουλευτικών πολιτικών κομμάτων ότι όλοι ωtορρΙ. 

πτουν εξ υπαρχής τη δtσμη ιδεών ως λύση του Κυπριακού. Πάνω στο θέμα αυτό, 

κατά πόσο δηλαδή αυτή η απαράδεκτη ως λύση δέσμl1 ιδεών μπορεί να α...ίοτελέσει 
πλαίσιο για συζήΤl1ση, υπήρξε και υπάρχει σαφής διαφωνΙα. Το ΔΗ ΚΟ τάσσεται 

σαφώς και κατηγορηματικά εναντί.ον της εμπλοκής μας σε νέο γύρο διαπραγματεύ· 

σεων κάτω από την καταθλLΠτική σκιά της δέσμης ιδεών. Θεωρούμε καταστρεπτική 

τόσο α.-cό πλευράς τακτικής όσο και α...ίό πλευράς ουσίας την άποψη ότι πρέπει να 

δεχτούμε συμμετοχή μας σε συνομιλίες με το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ και εκεί 

να δηλώσουμε τις διαφωνίες μας προς τις πρόνοιες της δέσμης ιδεών. Αυτή είναι 

μια διαφορά εκτιμήσεων και τακτικής. θα λεχθεί ίσως όη αυτή είναι μια σημαντικ'ή 

διαφορά, αλλά παραμένει μια διαφορά τακτικής. Στο στάδιο όμως που τώρα 

βρισκόμαστε η τακτική έχει σχεδόν ίση σημασία με την ουσία. Διότι η τακτική 

μπορεί να προκαθορίσει την κατάληξη και να δημιουργήσει εντυπώσεις τόσο στο 

εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. Μπορεί να δημιουργήσει τις εντυπώσεις πως 

τάχατες ο κυπριακός ελληνισμός είναι διατεΟειμένος να δεχτεί να υποχωρήσει πέρα 

από τις προτάσεις του 1989, πράγμα που είναι εντελώς αβάσιμο. Ακριβώς για να 
διαλυθεί αυτή η εντύπωση, προτάχθηκε ως πρώτη παράγραφος στο ανακοινωθέν η 
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επαναβεβαίωση της θέσης του Eθν~κoύ Συμβουλίου ότι βόση για λύση του 

Κυπριακού [Ιναι οι προτάσεις του 1989 και οι συμφωνίες κορυφής. Και εφόσον δεν 

μ .. "'tορούσaμε να πετύχουμε σιΙμφωνία στο Εθνικό Συμβούλιο πάνω στη θέση του 

δικού μας κόμματος για σαφiι, δημόσια και κατηΥορημαηκή απόρριψη των ιδεών 
Γχάλι . επιλέγηκε αυτή η διαζεUΚτική πορεία . Δηλαδή, αντί να διακηρυχθεί η α...όρ

ριψη των ιδεών Γκάλι . διακηρύχθηκε η εμμονή του Εθνικού ΣυμβοuλΙΟu πάνω στις 

προτάσεις του 1989 που κατά τη γνώμη μας είναι διαμετρικά αντίθετες και ασυμβί

βαστες με τη δέσμη ιδεών Γκάλι . Αντί να πούμε τι απOΡΡίmOυμε. διαΚTlρύξαμε και 

δεσμευτή-.<αμε για μια ακόμα φορά στο τι εΙναι που υποστηρίζουμε . 

Π ροβλήθηκε σε αρθρογραφία εφημεριδων τι άπΟψΤ) ότι το Εθνικό Συμβοίιλιο 

ουσιαστικά εξουσιοδοτεί ή καλεί τον Πρόεδρο Βασιλείου "να ανταποκριθεί θετικά 

σε πρόσκληοτι του Γενικού Γραμματέα γ ια διαβουλεύσεις". Ο αρθρογράφος 

προβάλλει ττιν άποψΊ') ότι αυτή τι α..-τόφαοτι του Εθνικού Συμβουλιου ουσιαστικά όχι 
μόνο εξουσιοδοτεΙ αλλά επιτάσσει στον Πρόεδρο της Δτιμοκρατίας να αρχίσει 

διαπραγματεύσεις με βάση τη δέσμη ιδεών Γκάλι. Αυτή η άΠΟψη είναι λανθασμ.ένη. 
Ο αρθρογράφος φαίνεται να παραγνωρίζει και να παρασιωπά ττιν τελευταία γραμμή 

του ανακοινωθέντος στην τρίτη παράγραφο που λέγει "να αντα..-τοκριθούμε σtτιν 

πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα με στόχο την προώθηση λύσης του Κυπριακού 

με βάστι τις προτάσεις μας". Και αυτές ΟΙ προτάσεις είναι οι προτάσεις του 1989. 
Δτιλαδή το Εθνικό Συμβούλι.ο αναγνωρίζει ότι, αν κλτιθεί ο Πρόεδρος α..-τό το Γενικό 

Γραμματέα του ΟΗΕ σε συνομιλίες, πρέπει να ανταποκριθεί θετικά. Όταν όμως 

προσέλθει σε τέτοιες συνομιλίες, οι όροι εντολής του Προέδρου είναι να πρoωθτiσει 
τις προτάσεις του 1989 και να απορρίψει τις προτάσεις Γκάλι, που είναι αντίθετες ή 

ασυμβίβαστες στην έκταση που είναι αντίθετες ή ασυμβίβαστες με αυτές τις προτά

σεις του 1989. 

Πολν φοβούμαι ότι με την υποβολή ττις έκθεσης Γκάλι και με την υιοθέττιση 

της δέσμτις ιδεών από το ,ΙΙήφισμα 750/92 του Συμβουλίου Ασφαλείας ως "της κατάλ
λ'ηλτιςΜ λύσης των θεμάτων που καλύπτει αυτή τι δέσμη έχει επέλθει ανεπανόρθωτη 

ζημιά και ανεπανόρθωττι πισωδρόμτιση του εθνικού μας θέματος και στην πορεία για 
μια δ(καιη και βιώσιμη λύση. Από εδώ και μ..-τρος και σε κάθε νέα προσπάθεια των 

Ηνωμένων Εθνών για λύση του Κυπριακού Οα βρuκoλακιάζoυν οι προτάσεις Γκάλι 

και θα βρίσκουμε μ..-τροστά μας τη δέσμτι ιδεών. Αυτή τι δέσμτι ιδεών μια και χαρα

κτηρίστηκε από το Συμβούλιο Ασφαλείας ως τι "κατάλλ'ηλ'η" για λύση και μάλιστα 

μια λύση που έχει προκύψι!ι ως "κοινό έδαφος" μετά από συνεννοήσεις με την ελλη

νοκυπριακή πλευρό πάντα θα αναβιώνει ως το νέο εναρκτήριο διαπραγματευτικό 

βήμα για κάθε νέα διαπραγμάτευση. Εδώ που καταντήσαμε δεν υπάρχουν δυστυχώς 

εύχολες συνταγές για αναστροφή των ανεπανόρθωτων συνεπειών και για ακύρωση 

των πολιτικών κεκτημένων που ήδη κέρδισε η τούρκικη πλευρά που ασφαλώς από 

εδώ και εμπρός δε θα δεχτεί εUκoλα να τα εγκαταλείψει. Αυτό για το οπο[ο 

μ..-τορούμε να μιλούμε είναι για ενέργΕιες, πολιτική και τακτική για περιορισμό των 

συνε.-τειών του φοβερού πλήγματος που έχουμε δεχτεί και για να αναστρέψΟυμε την 

κατολίσθτιστι που έχει αρχίσει προς την εθνική καταστροφή. Το πρώτο που πρΙπει 

να γίνει είναι τι σαφής κα~ στεντόρια δήλωση από το ε.-τ(σημο βήμα της Βουλής της 

α..-τοφασιστικότητας όλων των κοινοβουλευτ ικών κομμάτων ότι έναντι κάθε θυσίας 

και ανεξάρττιτα από συνέπειες δε θα δεχτούμε ποτέ μια λύση. όπως αυτή που καθο
ρίζετοι από τη δέσμη ιδεών. 
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ΤΟ δεύτερο είναι να δι.o.κηρvχθεί. με σαφήνεια και πειστικότητα ότι δε όιχυ

μαστε τη δέσμη ιδεών ως αποδεκτή ή ανεκτή βάση για διεξαγωγή διαπραγματεύσεων. 

θα ήταν ευχής έργο αν αυτή η διακήρυξη ήταν η εκπεφρασμένη ομόφωνη πολιτική 

βούληση αυτού του Σώματος. Αν αυτό είναι ακατόρθωτο. ας διατυπωθεί αυτή η 

άποψη ωτό όσο περισσότερους είναι δυνατό. ώστε να μεταδοθεί το μήνυμα όσο 

γίνεται πιο πειστικά σε εχθρούς και φίλους στο εσωτερικό αλλά περισσότερο στο 

εξωτερικό και στους κύκλους του ΟΗΕ ότι μια σημαντική μερίδα αυτσύ του λαού δε 

δέχεται και δεν ανέχεται να διαπραγματεύεται πάνω σε μια δέσμη ιδεών. πάνω σε 

μια βάση που είναι αντίθετη με την Οικουμενικι\ Διακήρυξη Ανθρωπίνων Δικαιω

μάτων και που εξ υπαρχής κατο..-τατεί αναφαίρετες βασικές ελευθερl.ες του κάθε 

ανθρώπου. Μια τέτοια διαχήρυξη πολιτικι\ς και προθέσεων όχι μόνο θα ενισχύσει 

τη διαπραγματευτική ισχύ του Προέδρου Βασιλείου στις διαπραγματεύσεις που θα 

αρχίσουν αλλά θα είναι και η έσχατη γραμμή άμυνάς μας, όταν στο τέλος του Ιούνη 

αυτές οι διαπραγματεύσεις θα καταρρεύσσυν κάτω από το βάρος της λα"'κής κατα· 

κραυγής. Εμείς δεν πιστεύουμε ότι είτε ο Πρόεδρος Βασιλείου είτε οποιοσδήποτε 

άλλος είτε οποιοδήποτε κόμμα έχει το δικαίωμα ή τη δύναμη να υπογράψει ή να 

δεχτεί ένα πλαίσιο λύσης, όπως αυτό που διαγράφεται από την απαράδεκτη δέσμη 

ιδεών. 

Αυτή η Βονλή με όσο το δυνατό μεγαλύτερη πλειοψηφία. αν δεν υπάρχει 

ομοφωνία, ας δώσει εντoλιl στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας μιας και αποφάσισε να 

προσέλΟει σε διαπραγματεύσεις με το Γενικό Γραμματέα του ΟΗ Ε με βάση τη δέσμη 

ιδεών, παρό την αντίθετη δική μας τοποθέτηση. στα πλαίσια αυτών των διαπραγμα

τεύσεων τουλάχιστον άκαμ.ττα, αδίστακτα και με σταθερότητα να aπoρρίJι:τει κάθε 

προσπάθεια και κάθε πρόταση που θα ε~ναι αντίθετη με τα ανθρώπινα δικαιώματα 

και τις βασικές ελευθερίες ή που δε συμβιβάζεται με τις προτάσεις του 1989. Μια 

τέτοια απόφαση και διακήρυξη αυτού του Σώματος θα είναι η μόνη ασπίδα και η 

μόνη καταφυγή μας, όταν στο τέλος του Ιούνη θ<.t βρεθούμε σε άμεση αντLΠαράθεση 

με το Συμβούλιο Ασφαλε(ας και κάτω από την κατηγορία όη έχουμε υπαναχωρήσει 

από τις ενδείξεις πον είχαμε δώσει όη δεχόμαστε τη δέσμη ιδεών έστω ως βάση των 

διαπραγμαΤΕύσεων. θα μπορούμε τουλάχιστον να πούμε ότι αυτή η Βουλή ή α;τό το 

βήμα της Βουλής έγκαιρα προειδοποιήσαμε για την άρνησή μας να δεχτούμε την 

παράδοση. Ταυτόχρονα να πάρουμε τώρα την απόφαση για μετάβαση του Προέδρου 

και της πολιτικής ηγεσίας στην ΑΟ'ήνα για μια σφαιρικ'ή και σε βάθος συζ'ήτηση των 

νέων δεδομένων με την κυβέρνηση της Ελλάδας και αν αυτό εΙναι ανάγκη, και 

χωριστό με την πολιτική ηγεσΙα της Ελλάδας, για να χαρακτεΙ ο..ι-τό κοινού μια πανε· 

θν ική πολιηχή και ποριΙΟ. Μια πολιτική η ο..-τοία θα συνεπάγεται την κοινή 

ανάληψη των ευθυνών και θα διέι-rεtαι από την κοινή ο..-τοφα.σιστ ικότητα να αντιστα· 

θούμε σε κάθε πίεση, να καταβάλουμε το κάθε τίμημα, Ελλάδα και Κύπρος, να 

υποστούμε την οποιαδήποτε θυσία ως έθνος των Ελλήνων, για να αποτρέψΟυμε την 

εΟνική καταστροφή που διαγράφεται από τη δέσμη ιδεών. Μόνο η διακηρυγμένη 

αποφασιστικότητα του έθνους. η παγκόσμια κι νητοπο(ηση, η στράτευση των όπου 

γης Ελλήνων παρέχη την ελπίδα να αντιμετωπΙσουμε με επιτυχ(ο και να αναστρέ

ψουμε την καταστροφή που E.ι-rtΡXEta L . Πάνω απ' όλα ολόκληρος ο ελληνισμός 

πρέπη να συνειδητοποιήσει και να καταστήσει βίωμά του αυτή την ιστορική αλήθεια 

ως άμυνα και αντίβαρο κάθε a..-τόπε ιρας για :τιέσεις και εκβιασμούς προς τον ελλη. 

νικό λαό της Κ ύπρου. ι 
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Δεν υπάρχει μoρφτi π(eσrις, δεν υπάρχει δύναμη στον κόομο που μ,ιίορεί να μας 

επιβάλει με τrι βία μια λύση του Κυπριακού, που να είναι αντίθετη με τη θέλrισrι ενός 

λαού ενωμένου στrιν απόφαση για αντίστασrι, ενός λαού που παίρνει τrιν απόφαση 

πως έναντι κάθε Ουσίας, κάΟε κινδύνου και κάθε τιμήματος δε θα δεχτεί το 

σφαγιασμό των αναφαίρετων βασικών ελευθεριών και τrιν κατσ...ίάτησrι των ανθρώ
πινων δικαιωμάτων. Να το πιστέψΟυμε αυτό. Να το κάνουμε βΙωμά μας και καθοδη· 

γητικό φάρο στην πορεία μας. Να το πιστέψουμε, να το θυμουμαστε πάντα και τότε 

θα ξαναβρούμε τrι θέλrισή μας για αντίσταση. Τότε θα έχουμε ελ..ίtδα για σωτrιρΙα και 
δικαίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

θα γίνει ένα σύντομο δεκάλεπτο διόλειμμα και θα παρακαλούσα να σβήσουν 

οι προβολείς. διότι εμείς που καθόμαστε σ...-ιέ'\'αντί τους έχουμε ψΤ)θεί. θα συνεχί

σουμε σε δεκαπέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ώρα διακοπής: 6.37 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 7.03 μ.μ.) 

Το λόγο έχει ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ήδη σ...ίό τις ομιλίες που έχουν εκφωνηθεί σ...-ιό τους σεβαστούς συναδέλφους 

Βάσο ΛυσσαρΙδη και Τάσσο Παπαδόπουλο καταδεικνύεται ότι οι απόψεις που 

εκφράζονται από το βήμα τrις Βουλής -και αυτό θα καταδειχτεί και από τις απόψεις 

που θα εκφράσω και εγώ εκ μέρους του ΑΚΕΛ και πιστεύω και οι άλλοι oμιλrιτές
ότι το θέμα που συζητούμε από το βήμα της Βουλτ'ις σήμερα, είναι ήδη εξαντλημένο. 

Επαναλαμβάνουμε όλοι, είμαι σί.γουρος, θέσεις και Ε.ι-τιχειρήματα τα οποία έχουμε 

κατά κόρον διατυπώσει και ο.νσλύσει τον τελευταίο καιρό, μετά από την έκθεση του 

Γενικού Γραμμο.τέο. του Οργανισμού Η\'ωμένων Εθνών και την έγκριση του ψηφί

οματος τους Συμβουλιου Ασφο.λείας. Θέσεις που διατυ:rτώσo.με πλειστάκις δημόσια. 

Φοβούμαι όη εκείνο που σήμερα θα γΙνει είναι 11 επισημοποίηση των διαφωνιών που 
ιιπάρχουν μεταξύ των κοινοβουλευτικών κομμάτων πάνω στους χειρισμούς των 

τελευταίων εξελίξεων στο Κυπριακό και τι με τον πιο επ(στιμο τρόπο αποστολτ'ι 

μτινυμάτων τόσο στο εσωτερικό όσο και διεθνώς για τις διαφωνίες που υπάρχουν 

ανάμεσά μας. Λυπούμαι να παρατηρήσω με όλο το σεβασμό προς την αντίθετη 

άποΨτι όη η επισημοποίηση αυτών των διαφωνιών από το βήμα της Βουλής δε θα 

ενδυναμώσει ούτε τον Πρόεδρο της Δτιμοκρατ(ας στην προσπάθεια ττιν οποΙα θα 

αναλάβει με βάστι την σ..."τόφαση του ΕΟνικού Συμβουλίου, να υπερασπιστεί δηλαδή 

ης θέσεις και τις προτάσεις μας. όταν θα κληθεΙ από το Γενικό Γραμματέα του 

οργανισμού Ηνωμένων ΕΟ\'ών, ome βέβαια θα ενδυναμώσει και το εσωτερικό μας 
μέτωπο. Ηπα προηγουμένως ότι ο καθένας Ει-ταναλαμβάνει τις απόψεις του και 

αυτό θα κατο.δειχτεί και από την εκφώνηση της δικής μου ομιλΙας που είναι γραπτή 

όπως κο.ι των προηγούμενων συναδέλφων. Γι' αυτό θα ήθελα να επαναλάβω την 

έκκληση την οποία έχω κάμει και το πρωί. με Ε.-τιστολή μου στον Πρόεδρο της 

Βουλής, τουλάχιστο να περι.οριστούμε στη συζήτηση αυτού του θέματος στο επίπεδο 

των xoLvoβouleutLX(i,)y εκπροσώπων και να κλείσουμε με τις δευτερολογίες. 
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Αποτελεί. αγα..τητοΙ κUριoι συνάδελφοι. κοινά αί'τοδεχτό αξίωμα α.τό ολόκληρο 

τον πολιτικό κόσμο ότι ζωτική προUπόΟεση επιτυχίας του αγώνα που διεξάγουμε 

είναι η ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο. Και θέλω να υπογραμμίσω ότι δυστυχώς 
τις τελευταίες εβδομάδες απ' αφορμή την έκθΕση Γκάλι και το ψήφισμα 750 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών :ι:αρατηρούνται ανησυχητικά. αρνη· 

τικά φαινόμενα στο εσωτερικό μας μέτωπο. Η αιτία αυτής της κατάστασης. η οποία 
α..τειλεΙ με πολuxερματισμό και διάσ:ι:αση την ενότητα του εσωτερικού μας μετώπου, 

βρίσκεται κατά τη γνώμη μας σε βεβιασμένες. απόλυτες και μαξιμαλιστικές, Οα 

έλεγα. εκτιμήσεις για τις τελευταίες εξελίξεις. Η κατάσταση επιδεινώνεται ακόμα 
περισσότερο. με την εύκολη και αφειδώλευτη καταφυγή ορισμένων σε χαρακτηρι

σμούς για τους διαφωνούντες με τις δικές τους απόψεις και εκτιμήσεις. Ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας και άλλοι. που θεωρούν σωστούς τους χειρισμούς και την πολιτική 

τους στο Κυπριακό. έχουν κατηγορηθεί με τις βαριές κατηγορίες της προδοσίας και 

ότι δήθεν οδηγούν στην τουρκοποίηση της Κύπρου. 

Συνέχιση αυτής της συμπεριφοράς σίγουρα δε θα βοηθήσει το εσωτερικό μας 

μέτωπο και πολύ περισσότερο δε Οα βοηOi)σει τις κοινές προσπάΟειες που καταβάλ· 
λουμε για α."tαλλαγή από την κατοχή. για δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

Κατά συνέπεια. ~ηα που έγνοια όλων μας είναι η σωτηρία αυτού του τόπου. ας 

δώσουμε την επιβαλλόμενη ωιό τις περιστάσεις προσοχή στο εσωτερικό μας μέτωπο 

κι ας εργαστούμε για την ενίσχυση και όχι την α..οδυνάμωσή του. Το ΑΚΕΛ 

επιθυμΕί να δWΒΕβαιώσEΙ από το βήμα της Βουλής ότι θα σννεχίσει να εργάζεται 

προς αυτή την κατεύθυνση, 

Κύριοι συνάδελφοι. 

πριν προχωρήσουμε στη διατύπωση των εκτιμήσεων και των θέσΕών μας για 

το θέμα που σιιζητοίιμε. θεωρoiιμε επιβεβλημένο να διατυπώσουμε για πολλοστή 

φορά την ά.ιτοψή μας για τις αρχές που πρέπει να διέ.τουν και οριοθετούν αυτό που 

λέμε δΙκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Η λύση του εθνικού μας προβλήματος JtQtJtEL κατά την ό.πΟψή μας. να στηρι· 
χτεί στις αρχές και τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και τις συμφω

νίες κορυφής. Μια τέτοια λύση θα πρέΠΗ να αποκαθιστά την ανεξαρτησία, την 

κυριαρχΙα. την εδαφική ακεραιότητα και την ενότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας 

και να προνοε(: 

- την αποχώρηση των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων και των 

ε:τοίκων. 

δι..Ευρυμένες διεΟνείς εγγυήσεις χωρίς μονομερή επεμβατικά 

δικαιώματα. 

- κατοχύρωση και σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 

ελευθεριών περιλαμβανομένου του δικαιώματος όλων των προσφύγων 

για επιστροφή στα σπίτι.α και τις περιουσίες τους, του δικαιώματος 

ελεύθερης δι.ακίνησης. εγκατάστασης και περιουσίας , 

- τη δημιουργία μιας λειτουργήσιμης ομοσπονδΙας σύμφωνα με τις 

συμφωνίες κορυφής, η οποία θα στηρ(ζεται στους διεθνώς παραδεχτούς 

κανόVf:ς που διέπουν τα ομοσπονδιακά κράτη. 

θέλω να υπογραμμίσω τη δημιουργία μιας λεΙΤOUΡγήσιμης ομοσπονδίας. γιατί 

παρακάτω θα αναφερθώ σ' αυτή την ομοσπονδία και στην επιμονή του ΑΚΕΛ να 
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μην υπαναχωρήσουμε από τη θέση y~α ομοσπονδιακή λύση στο κυπρι.ακό πρόβλημα. 

θέση την οποία επιβάλλουν οι συνθήκες. Γιατί πολύ φοβούμαι ότι μερικές απόψεις 

που εκφράζονται. όχι μόνο δε στηρίζουν λύση ομοσπονδίας αλλά αναιρούν ακόμα 

και υποχρεώσεις που έχουν αναληφθεί με βάση το Σύνταγμα το\! 1960. Εκτός και αν 
νομίζουμε ότι μέσα σ' αυτές τις συνθήκες, μέσα στις συνθήκες που έχουν δημιουρ

γηθεί μετά από το πραξικόπημα την εισβoλfι και την κατοχή, [(ναι δυνατό να 

υπάρξει διευθέτηση στο κυπριακό πρόβλημα τι οποία θα βελτιώνει το Σύνταγμα 111ς 

Ζυρίχης ο' ό.τι aφoρά τις σχέσεις μεταξιί Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

Μακάρι να ήταν δυνατό Χάτι τέτοιο. Φρονώ -και είμαι ολίγον απόλυτος σε αυτό· όη 

τούτο είναι αδύνατο και ότι είναι ανάγκη να πάρουμε την πολιτική απόφαση, όσο 

οδυνηρή και αν είναι για ορισμένους, ότι τι λ'ύση του Κυπριακού θα είναι λύση 

ομοσπονδίας και να εργαστούμε προς αυτή την κατεύθυνση. Από αυτή κα~ μόνο την 

παράθεση των βασικών μας θέσεων γίνεται ξεκάθαρο με σαφήνεια που συμφωνουμε 

με το ψήφισμα 750 και την έκθεση Γκάλι και που βρισκόμαστε σε διάσταση μ' αυτά. 

Είχαμε την άποψη την οποία εκφράσαμε τόσο δημόσια όσο και σ' όλες τις 

επαφές που είχαμε τον τελευταίο καιρό με ξένους επίσημους, ότι η έκθεση του 

Γενικου Γραμματέα και το ΨΤ;φισμα του Συμβουλιου Ασφαλείας Οα έπρεπε στο 

παρόν στάδιο να είχαν περιοριστεί στην επαναβεβαίωση των βασικών αρχών που θα 

διέ;ιouν τη λύση του Κυπριακού. Και τούτο γιατί, όπως aπoδείxτηκε και στις 

διαβουλεύσεις του Φεβράρη, η 'AYΚuρΑ και ο κ. Ντενκτάς εμμένουν στους aπαράδε

χτους όρους τους για χωριστό δικαίωμα αυτοδιάΟεσης. για χωριστή κυριαρχία και 

δυο λαους. Είχαμε ακόμα την άποψη ότι ο Γενικός Γραμματέας και το Συμβούλιο 

Aσφαλεl.ας Οα έπρεπε να καταλογίσουν απερίφραστα ενθύνες στην τουρκική 

πλευρά, 11 οποία για πολλοστή φορά αποδεικνύει ότι αδιαφορεί για τα ψηφίσματα 
του ΟΗΕ. περιφρονεί και παραβιάζει τις αρχές που ο Ιδι.ος ο διεθνής οργανισμός 

έθεσε για λύση του Κυπριακού και κωλυσιεργείπροσπαΟώντας να κερδίσει χρόνο. 

Δυστυχώς, η έκθεση Γχάλι και το ψήφισμα 750 πήραν τελικά μι.α διαφορετική 
μορφή. Και αυτό έγινε παρά τις προσπάθειες του Προέδρου Βασιλείου, τις οποίες 

είμαστε όλοι σε θέση να γνωρίζουμε ότι κατέβαλε επίμονα και μεθοδικά. Έτσι 
έχουμε μιαν έκθεση αναλυτική η οποία περικλεΙΙι και τη δέσμη ιδεών και ένα 

ψήφισμα, το 750. που υιοΟετεί αυτή τη δέσμη. Μπροστά σ' αυτή την πραγματικότητα 
η κάθε πολιτική δύναμη αλλά και σαν ελληνοκυπριακή πλευρά, θα πρέπει να τοποθε

τηθούμε υπευθυνα. Και πολύ περισσότερο να συναιοτοφασίσουμε τα επόμενό μας 
βήματα. 

Κατ' αρχήν θα θέλαμε να τοποθετηθούμε σ' ένα ερώτημα αρχής το οποίο έθεσε 

με έμφαση και Ο κ. Πα.ιοταδόπουλος. Είναι το 750 καταστροφικό για την Κύπρο: Η 
απάντηση .ου ΑΚΕΛ και σαφής είναι και κατηγορηματική είναι. Δε θεωρούμε το 

750 ούτε ιδανικό. αλλά ούτε και καταστροφικό για την υπόθεση του λαού μας. είναι 
ένα ψήφισμα που χρειάζΕται να εκτιμηθεί μακρυά από συναισθηματισμούς και 

προκαταλήψεις, να διαπιστωθούν τα θετικό και τα αρνητικό του στοιχεία -διότι 

υπάρχουν και Οετικό και αρνητικά στοιχεΙα σ' αυτό το ψtiφιoμα· και το οπουδ<.nό

τερο να δούμε πώς αξιοποιούμε αυτά τα Οετικά και πώς αντιμετωπίζουμε. πώς 

διαφοροποιούμε, πώς εξουδετερώνουμε, αν θέλετε, τα αρνητικά του στοιχεία. Να 

δούμε πώς με τους :τάρα πέρα χειρισμούς μας εντάσσουμε τη διαγραφόμενη λύση 
στα όρια ασφάλειας που έχουμε καθορίσει με τις ομόφωνες προτάσεις μας, τις 



2473 

α...οφάσεις μας και τις προτάσεις μας του 1988 και του 1989. Αποφάσεις οι οποιες 
πρέπει να συνεχίσουν να αποτελούν, κατά τη γνώμη μας. για την ελληνοκυπριακή 

πλευρά την καθοδηγητική μας πυξίδα. 

θέλουμε όμως να απαντήσουμε, κύριοι συνόδελφοι, και στο ερώτημα γιατί το 

ΑΚΕΛ δε θεωρεί το 750 ούτε ι,δανικό, ούτε καταστροφικό. Πρέπει κατ' αρχήν να 
τοποθετηθούμε σ' ένα κεφαλαιώδες θέμα από το οποίο θα πηγάσουν ανάλογα τα 

περαιτέρω συμπεράσματα και οι εκτιμήσεις, 

Και το ερώτημα είναι: 

Μήπως οι ιδέες Γκάλι -και εδώ θα φανεΙ και η διαφορό άπΟψης- στις οποιες 

διαπιστώνουμε όλοι ότι υπάρχουν μη αποδεχτά στοιχεία από δικής μας πλευράς, 
στοιχεία που δε συνταυτίζονται με τις προτάσεις μας του 1989, αποτελούν τη λύση 
του Κυπριακού; Μήπως Q.ι.oτελoύν το περίγραμμα για λύση στο Κ υ:rριακό; Η δική 

μας η απάντηση είναι ότι και το 750 και οι ιδέες Γκάλι δεν αποτελούν ούτε τη λύση, 
ούτε τη βάση για λύση αλλά βάση για να δΙQ.ι.ραγμαη:υτoύμε. βάση για να φτάσουμε 

σε συμφωνία, Και αυτό βγαίνει ξεκάθαρα από το 750, 

Στο 750. στην παράγραφο 4, αναφέρεται ρητά ότι η δέσμη ιδεών υιοθετείται 
από το Συμβούλιο ΑσφαλεΙΟς ~ως κατάλληλη βάση για την επίτεUΞη ενός συνολικού 

πλαισίου συμφωνίας", Δηλαδή σαν βάση διαπραγμάτευσης. Προχωρεί όμως ακόμα 

πάρα πέρα η παράγραφος 4 για να τονίσει ότι πλαί.σιο συμφωνί.ας θα καταστεί 
δυνατό "υπό την προυπόθεση ότι το έργο που απομένει να γίνει στα εκκρεμή θέματα 

και ιδιαί.τερο. στο θέμα των εδαφικών αναπροσαρμογών και των εκτοπισμένων θα 

ολοκληρωθεί ως ένα ενιαίο σύνολο που θα συμφωνηθεί αμοιβαί.α από τις δυο κοινό

τητες", 

Ας σταθούμε ΙΙγο σ' αυτή τη διατύπωση. Πρώτα-πρώτα ε[ναι σαφές ότι λόγος 

γί.νεται για συνολική συμφωνία, οι επί μέρους πτυχές της οποίας τότε μόνο θα ισχύ

σουν. εφόσον επιτευχθεί συμφωνία σ' όλα τα ζητήματα που εκκρεμούν. Τα εκκρεμή 

θέματα, που προς το παρόν εμποδίζουν τη συμφωνία. είναι πολλά. δεν είναι μόνο 
δυο. Και τούτο εξάγεται Q.ι.ό τη φQάση "ι,διαΙτερα στο θέμα των εδαφικών αναπρο

σαρμογών και των εχτοπισμένων", ΤΟ εδαφικό και προσφυγικό είναι ανάμεσα στα 

.εκκρεμή ζητήματα εκείνα στα οποία συναντούνται ιδ ιαίτερες δυσκολίες χωρίς να 
είναι και τα μοναδικά, 

Με δυο λόγια αν και σε ένα έστω a...ό τα εκκρεμή θέματα δε φτάσουμε σε 

συμφωνία, δε θα έχουμε λύση. Είναι για τούτο που ο Γενικός Γραμματέας στην 

τελευταία παράγραφο της έκθεσής του αναλαμβάνει ακόμα μια προσπάθεια με στόχο 

να διευκρινιστούν και επιλυθούν τα εκκρεμή θέματα, για να φτάσουμε σε συμφωνΙα. 

Ποια είναι τώρα τα εκκρεμή θέματα; Αν τα αναλύσουμε θα δονμε ότι ε(ναι 

εκείνα ακριβώς τα θέματα στα οποία η ελληνοκυπριακή πλευρά έχει σοβαρtς ΕΠιφυ

λάξεις ή και διαφωνίες με τη δέσμη ιδεών Γκάλι. Και αν φυσικά δεν αρθούν αυτές οι 
επιφυλάξει.ς και οι διαφωνίες με βελτιώσεις που θα μας φέρνουν κοντά στα όρια. 

στα όΡΙ-Q των προτάσεων του '89, δε θα μπορεί να υπάρξει συμφωνΙα, 

Το πιο σοβαρό από τα εκκρεμή θέματα είναι αυτό της επιστροφής των 

προσφύγων στο οποίο εμμένουμε. επειδή αυτό το δικαΙωμα πρέ.ι-τει να κατοχυρωθεί 

για όλους τους πρόσφυγες. Εκκρεμές είναι και το δικαίιqμα της περιουσίας. Η 
διατύπωση για πλεΙΟψηφΙΟ περιουσίας αφίσταται των δικών μας προτάσεων και 
φυσικά δε γ(νεται αποδεχτή, 
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θα ήθελα εδώ, επειδή ορισμένοι προσπαθονν να θολώσουν τα νερά γνρω από 

την πολιτική το\l ΑΚΕΛ στο πρoσφVΓικό. να δηλ.ώσω κατηγορημαηκά για πολ.λοστή 

φορά όη η κατoχiιρωση το\l δικαιώματος επιστροφής είναι εκ των ων ουκ άνευ για 

το ΑΚΕΛ, για να μπορέσει να γίνει αποδεχτή και να λειτουργήσει μια δίκαιη και 
βιώσιμη λύση. Αν οι τουρκοκίιπριοι επιθυμονν να ζουν στην υπό τουρκοκυπριακή 

διοίκηση περιοχή. αυτό το δικαίωμα που αναγνωρίζεται από ης προτάσεις μας του 

1989 δεν μπορεί να γίνει σεβαστό σε βάρος του ιερού δικαιώματος όλων των Ελλη
νοκυπρίων προσφύγων για επιστροφή στις εστίες και ης περιουσίες τους. 

Και τούτο γιατί ακράδαντα πιστεύουμε ότι η έννοια της δικαιοσύνης δε συμβι
βάζεται με την αναγνώριση οποιωνδήποτε δικαιωμάτων της μιας κοινότητας σε 

βάρος των δικαιωμάτων της άλλης κοινότητας. 

Πολν σοβαρό επίσης εκκρεμές θέμα είναι εκεΙνο των εγyιrήσεων. Εμμένουμε. 

όπως είπα και ΠιΟ πάνω, σε πολυμερές σύστημα εγγυήσεων χωρίς μονομερή επεμβα
τικά δικαιώματα. Ένα σύστημα εγγυήσεων στο οποίο θα συμμετέΧΕΙ και το 

Συμβούλιο Ασφαλείας, πιστεύουμε όη θα ήταν το πιο αξιόπιστο. Και φυσικά οι 

εγγυήσεις πρέπει να συνδυάζσνται με την αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων. 

Ένα άλλο σοβαρό ζήτημα το οποίο όχι μόνο είναι εκκρεμές αλλά ούτε καν και 

αναφέρεται, είναι εκείνο των εποίκων. Δε Οα συμβιβαστούμε με την αλλοίωση του 

δημογραφικού χαρακτήρα της πατρίδας μας. αλλοίωση που στρέφεται όχι μόνο 

κατά των Ελληνοκυπρίων αλλά και κατά των Τουρκοκυπρίων συμπατριωτών μας. 

Κατά συνέπεια εμμένουμε στην απαίτηση για αποχώρηση των εποίκων. ΤΟ θέμα της 

αποχώρησης των επο(κων θα πρέπει να εγερθεί και πάλι από τον Πρόεδρο Βασι

λείου στις επικείμενες επαφές με το Γενικό Γραμματέα. 

Αρνηηκό σημείο του 750. όπως εΙτα και πιο πάνω. θεωρούμε τη συμπερtληψη 
της δέσμης ιδεών σε μια στιγμή που η τουρκία δεν έχει δώσει σαφείς διαβεβαιώσεις 

ότι αποδέχεται και τιμά τις βασικές αρχές πάνω στις οποίες θα στηριχτεί η λύση του 

Κυπριακού. 

Προβληματική θεωρούμε και την παράγραφο 9 η οποία. αν και αφήνει κάίτοια 
παράθυρα ανοικτά. εντούτοις έμμεσα \ιιοθετεί την τετραμερή διάσκεψη. Το ΑΚΕΛ 

επαναβεβαιώνει τη θέση το\l uπέρ πολυμερούς διεθνούς διάσκεψης στην οποία μέρος 

θα είναι και η Κ\ιπριακή Δημοκρατία. ΤΟ θέμα της διεθνούς διάσκεψης είναι ακόμα 

ένα ζήτημα στο οποίο η δική μας πλευρά καλεlται να δώσει τη διαπραγματευτική 

μάχη. 

Αυτά όπως και άλλα τυχόν αρνητικά για μας στοιχεισ. της δέσμης ιδεών 

μπορούμε να τα εγείρουμε και να τα διαπραγματευτούμε. Μας δίνει το δικαίωμα το 

ίδιο το 750 και η έκθεση Γκάλι που επαναλαμβάνει ότι θεωρεί όλα τα εκκρεμούντα 
θέματα σαν θέματα υπό διαπραγμάτευοη. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Μίλησα για τα αρνητικό. στοιχεία της έκθεσης και του 750. Εφόσον όμως 
υποστηρίζουμε ότι ιδιαίτερα το 750 δεν είναι καταστροφικό για την Κύπρο, θα πει 
ότι βρίσκουμε και θετικά στοιχεία. Ποια ε[ναι αυτό. τα θετικά στοιχεία, στα οποία 

πρέπει να σταΟούμε και που θεωρούμε σφάλμα να αντιπαρερχόμαστε με τη δικαιο
λογία ότι ορισμένα α..τ' αυτά είναι αυτονόητα. 

Το 750 επαναβεβαιώνει τα προηγονμενα ψηφίσματα για την Κύπρο. ορισμένα 
από τα οποία κατά γενική ομολογία έχουν τεράστια σημασία για μας. 
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Το 750 σημειώνει με ανησυχία την έλλειψη προόδου -κατά λέ1::η- στη "συμπλή

ρωση της δέσμης ιδεών" που και α)τό εδώ φαίνεται ότι η δέσμη υπόκειται σε περαι

τέρω διαπραγμάτευση. Δεν περιορίζεται όμως το ψήφισμα να διαπιστώσει έλλειψη 

προόδου. Προχωρεί και διαπιστώνει "ακόμη και οπισΟοδρόμηση". Σαφώς αυτή η 

δια..-τ:ίστωση αναφέρεται στην τουρκική πλευρά -αυτή είναι η άποψή μας- και την 

υπαναχώρησή της του περασμένου Σεπτέμβρη που συνεχΙζεται μέχρι σήμερα. Ε(ναι 

μια έμμεση απόδοση ευθυνών στην τουρκική πλευρά η οποία δε μας ικανοποιεί 

βέβαια, γιατί θέλαμε και θέλουμε άμεση α..-τ:όδοση ενθυνών, αλλά και την οποία δεν 

μπορούιιε να αντι.-τ:αρερχόμαστε ως να μην υπάρχει. 

Το πιο ισχυρό όμως για μας στοιχείο του 750 είναι η παράγραφος 2 τον ψηφί
σματος, η οποία επαναβεβαιωνΗ με οαφήνεια -και υπογραμμίζω, με σαφήνεια- τη 

βάση για λύση του Κ υπριακού. Και ας μην τη &εωρούμε αυτονόητη αυτή τη βόση. 

Βάση που μας ικανοποιεί απόλυτα, είναι πλήρως εναρμονισμένη με τις προτάσιις 

μας του 1989 και βρίσκεται σε κάθετη διάσταση με τις τουρκικές επιδιώξεις. Λέει επΙ 
λέξει η δεύτερη παράγραφος του 750: 

"Το Συμβούλιο Ασφαλείας επαναβεβαιώνει τη θέση όπως εκφράστηκε στα 

ψηφίσματα 649 (1990) και 716 (1991)", και κάμνω εδώ μια παρένθεση που έχει 
σημασία: Γίνεται κατά κόρον λόγος ότι η μοναδική σuyκεκριμένη αναφορά σε ψηφί

σματα του Συμβουλίου Ασφαλείας είναι στο 649 και στο 716 και αυτό θfωρεΙται και 
αρνητικό. Ναι, είναι η μοναδική συγκεκριμένη αναφορά αλλά αυτή η συγκεκριμένη 

αναφορά είναι και δυο φορές συγκεκριμένη. Ειναι συγκεκριμένη στο σημείο, δηλαδή 

αναφέρονται αυτά τα ψηφίσματα στο σημε(ο ότι μια διευθέτηση στο Κυπριακό 

πρέπει να βασιζεται σε ένα κυπριακό κράτος με μια και μόνη κυριαρχία -και 

υπογραμμίζω το 'μόνη κυριαρχία'- και διεθνη προσωπικότητα, μια και μόνη δηλαδή 

διεθνή προσωπικότητα και μια και μόνη ιθαγένεια. με διασφάλιση της ανεξαρτησίας 

και εδαφικής ακεραιότητάς του και το οποίο να περιλαμβάνει δοο πολιτικά ίσες 

κοινότητες, όπως καθορίζεται στην παράγραφο Ι 1 της έκθεσης του Γενικού Γραμ
ματέα (5/23780), σε μια δικοινοηκή και διζωνική ομοσπονδία και όη μια τέτοια 
διευθέτηση πρέπει να αποκλεΙει ένωση ολόκληρης ή μέρους της νησου με οποιαδή

ποτε άλλη χώρα ή οποιαδήποτε μορφή διχοτόμησης ή απόσχισης. 

Όσον αφορά την έννοια t11.S ισότητας την παραθέτω και πάλι αυτoUσια α.ίτό 

την έκθεση Γκάλι, γιατί μιλά από·μόνη της καL από τη μια καταρρίπτει τις αντιλή

ψεις Ντενκτάς περί ισότητας -αντιλήψεις α.ι-τ:αράδεχτες για μας και διχοτομικές- ενώ 

από την όλλη πρέπει να πω ότι διαψεύδει και εκείνους τους κύκλους στη δική μας 

την πλευρά που επιμένονν να βλέπουν σ' αυτή την έννοια είτε διχοτόμηση, είτε τουρ

κοποΙηση, εΙτε ρατσισμό. Λέει λοιπόν η παράγραφος περΙ ισότητας: 

"Αν και πολιτική ισότητα δε σημαίνει ίση αριθμητική συμμετοχή σ' όλους τους 

κλάδους της ομοσπονδιακής κυβέρνησης και διοίκησης. πρέπει να αντανακλάται 

μεταξύ άλλων με διάφορους τρόπους η απαίτηση το ομοσπονδιακό σύνταγμα του 

κυπριακού κράτους να εγκρίνεται ή να τροποποιείται με τη συγκατάθfση και των 

δοο κοινοτήτων. σ' όλα τα όργανα και αποφόσεις της ομοσπονδιακής κυβέρνησης, 

με σνΥχωρεΙΤΕ με τη συγκατάθεση των δυο κοινοτήτων να τροποποιεLτC'.ι το 

σύνταγμα, καθώς και η αJτοτελεσμαηχή συμμετοχή και των δυο κοινοτήτων σ' όλα 

τα όργανα και α.ι-τ:οφό.σεις της ομοσπονδιακής κυβέρνησης: σε εΥΥυήσεις που διασφα

λίζουν ότι η ομοσπονδιακή κυβέρνηση δε θα έχει εξουσΙα να υιοθετεί οποιαδήποτε 
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μέτρα εναντίον των συμφερόντων μιας κοινότητας και στην ισότητα και τις ταυτό

σημες εξουσίες και αρμοδιότητΕς των δυο ομόσπονδων κρατών". Αυτή είναι η παρά

γραφος που είναι στην έκθεση Γκάλι που μιλά για την πολιτική ισότητα. nα όσους 
κατανοούν την ομοσπονδία και .ι.ς ιδιαιτερό.ητές .ης ως κρατικής δομής, η πιο 

πάνω παράγραφος δεν περιέχει τΙ-τοτε το μη a.-τοδεχτό. 

Προχωρώντας πάρα πέρα στην ανάλυση των θετικών στοιχειων του ψηφί

σματος 750, θα σταΟώ και στην παράγραφο 3 η οποία καλεί τα μέρη να διαπραγμα
τευτούν (μιλά ακόμα μια <JX)ρά για διαπραγμάτευση και δε μιλά όη είναι η λύση), 

χωρίς να εισάγουν έννοιες οι οποίες είναι αντίθετες με τις αρχές της παραγράφου 2, 
σtην οποία αναφlρτηκα προηγουμένως. Ποιος εισάγει νεοφανείς έννοιες; Σαφώς 

είναι ο Ντενκτάς που εισάγει αυτές τις έννοιες, ο οπο(.ος με την εμμονή του σε δυο 
χωριστά κράτη θέΊει τον εαυτό του αντιμέτωπο του ΔιεθνoUς Οργανισμού και των 

αρχών του. Έχουμε και εδώ μιαν έμμεση αλλά σαφή α..-τόδοση ευθυνών προς την 
τουρκική πλευρά, όπως και μια σαφή προειδοποίηση όη η προσφιλής της τακτική 

του να ερμηνεύει κατά το δοκούν τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
δε γίνεται αποδεκτή. Λέγεται ότι απευθύνεται και σε μας. Μα γι.α όνομα του θεού, 

βεβαίως απευθύνεται και σε μας. Εάν δηλαδτ, εμείς υιοθεττ,σουμε τις φωνές που 

ακούονται κατά κόρον τον τελευταίο καιρό, να καταΥΥειλουμε ης συμφΩViες 

κορυφής. να καταyyεLλoυμε την ομοσπονδία. ο Οργανισμός των Ηνωμέναιν Εθνών 
Οα μας πει "εσείς έχετε τέτοιο δικαΙωμα;~ Βεβαίως είναι εισαγωγή νέων εννοιών και 

από δικής μας πλευράς. σε περίmωση κατά την οποια θα αναθεματΙΟουμι .ι.ς 

συμφωνίες κορυφής και θα a.-τοποιηθούμε τη θέση για ομοσπονδια. Άρα ισχύει και 

για μας βεβαίως, αλλά δεν γνωριζω καμιά επίσημη πλευρά, ουτέ από τα κοινοβου

λευτικά κόμματα, ούτε από πλευράς του Προέδρου της Δημοιι.ρατΙας που να έχουν 

δηλώσει Τ, να ε..-τιθυμούν να δηλώσουν ότι αποποιούνται των συμφωνιών κορυφής 

και αντιστρατεύονται τη θέση για λύση ομοσ.t.>νδίας. Εφόσον επαναλαμβάνουμε 

όλοι ότι επαναβεβαιώνουμε την πίστη μας στις προτάσεις μας του 1989, σημαίνει 
ότι παραμένουμε πιστοί και στην ομοσπονδΙα. γιατί οι προτάσεις μας του 1989 είναι 
στηριγμένες ακριβώς στη λύση της ομοσπονδίας. 

Στα θετικά στοιχεία του ψηφίσματος εντάσσουμε και την απόφαση του 

Συμβουλίου Ασφαλειας "να ασχολείται με το κυπριακό πρόβλημα πάνω σε συνεχή 

και άμεση βάση ...... Να μην ξεχνούμε ότι η ενεργότερη εμπλοκή του Συμβουλίου 
Ασφαλειας ήταν μ~α πάγια θέση της ελληνοκυπριακής πλευράς, όχι μόνο ορισμένων 

πλευρών. Ήταν απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου -και μάλιστα ομόφωνη 

α..-τόφσ.ση- να διεκδικήσουμε ενεργότερη εμπλοκη του Συμβουλίου Ασφαλείας σης 

διεργασίες για λύση στο κυπριακό πρόβλημα. Bέβα~α θα τονίσουμε και εδώ, όπως 

πρέπει να τονίζεται και προς το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας με κάθε ευκαιρία, ότι η ενερ

γότερη εμπλοκή του πρέ.ι-τει να στοχεύει στην εφαρμογή των ψηφισμάτων του, των 

ψηφισμάτων που το (διο έχει εγκρίνει και των αρχών του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών. 

Δεν είναι λοιπόν, κύριοι συνόδελφοι. καταστροφή το 750 παρά τα αρνηηκά 
και τις αδυναμίες που εμπερικλεl.ει. Λυπούμαστε που εκείνοι οι οποίοι χαρακτηρί

ζουν το 750 σαν καταστροφικό. ελλείψει επιχειρημάτων, παρερμηνεύουν ορισμένες 
πρόνοιες για να στηρίξουν τις θέσεις τους. Παρεeμηνεοουν ακόμα και ης θέσεις του 

κόμματός μας στην προσπάθειά τους να πείσουν για την ορθότητα δικών τους 
απόψεων. 
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θα αναφερθώ οε ορισμένες παρερμηνείες και διαστρεβλώσεις. Ήδη έχω κστα· 
δεLξει πιο πάνω γιατί 11 δέσμη ιδεών, που υιοθετήθηκε α.ί.6 το 750 δεν α.."tQτελεΙ τη 
βάση της λύσης, όπως ισχυρ(ζονται μερικοί, αλλά βάση για διαπραγμότευση. 

Ένα άλλο 01lμε{ο παρερμηνείας ε(ναι (ιιΙτό σχετικά με την κυριαρχία. Ενώ το 

750 μιλά καθαρά για μια και μόνη ΚUΡιαρχι.cι. -και το υπογραμμίζω, για μια και 
μόνη κυριαρχία. υπάρχει ο ισχυρισμός ότι δεν αποκλείεται 11 ισότψα κατανεμημένη 
ΚUΡιαρχLα που υπήρχε σε προηγούμενη έκθεση του Κουεγιάρ. Για μας 11 μια και μόνη 
κυριαρχία είναι αφ' εαυτής πολίι εύΥλωπη και εξ ορισμού απoxλεLει άλλeς ερμη

νείες ti προΟέσεις για διαμοιρασμό της κυριαρχΙας του κυπριακού κράτους. Ακόμα, 
εμείς 1ηστε'ίιουμε ότι ο Γχάλι και το Συμβούλιο Ασφαλείας με την παρούσα διατύ

πωση ilO\JV διορθώσει το ολίσθημα του Koυεy~άρ -y~otL \!πήρξε ολΙσθημα από _ον 

Κο\!εγιάρ otfIV nΡOfIYOUfIEVTl έκθεση- κα~ Ίην πρόθεσή το\! να συναντ~σH σ' αυτό tO 
σημείο τις Oέσε~ς το\! Ντενκτάς. ' 

Πρέπε~ να πω ότι και διαπραγμαΤΕUηκά κάμνουμε φοβερό λάθος. Εάν το ίδιο 
το Συμβούλιο Ασφαλείας μιλά για μια και μόνη κυριαρχi.α, εμείς τι καθήκον έχουμε; 

Να αρπακτούμε ακριβώς από ΊΟ "μια και μόνη κυριαρχίαΜ και να διαπραγματευ

τούμε απόλυΊα, ότι "δεν μπορείτε να αλλάξετε αυτη σας τη θέση, κύριοι,Μ η οποία 

δεν μ..-τορεί να παρερμηνευτεΙ Αντ' α\!Ίού προσπαθούμε εμείς οι ίδιοι να noufIE 
"ξέρετε, ναι μεν μιλά για μι.α και μόνη κυριαρχία αλλά εκείνο που δεν \!πάρχει μέσα, 

μπορεί να μας το σερβίρουν αύριο, για δuo κuριαρχιεςM. Και διαπραγματειπικά 

είναι σοβαρότατο λάθος καΊά την άπΟψή μου. 

ΥπάΡΧΗ ακόμα ο ισχυρισμός ότι η έκθεση Γκάλι αναφέρεται σε συμφωνημένες 
αντιλήψεις όσον αφορά το σύνολο της δέσμης των ιδεών. Υπάρχει και αιπός ο LOΧ1J

ρισμός. KCttd συνέπεια κατηγορείται ο Πρόεδρος Βασιλείου παρό: τις ρητές και 
κατηγορηματικές διαβεβαιώσεις t01J προς τα μέλη του Εθνικού Σ1Jμβο1Jλίο1J -τις 

οποίες το Εθνικό Συμβούλιο έχει δεχτεί και στο αναχοινωθέν του είπε με σαφήνεια 

ότι δε θεωρεί ότι ο Πρόεδρος έχει δεσμειπε{· ότι συμφώνησε για πράγματα που 
βρίσκονται έξω από τις προτάσεις μας του 1989. 

Αν όμως ένας μελετήσει προσεκτικά την παράγραφο 18 της έκθεσης Γχάλι 
καθώς και τη διαriιπωση της e..-τόμενης παραγράφου θα καταλήξει στο ασφαλές 

συμπέρασμα ότι μόνο όσα αναφέροVtαι στην παράγραφο 18 από τα Ηνωμένα Έθνη 
θεωρoύνtαι σαν συμφωνημένες αντιλfrψεις. Λέει η παράγραφος 18: 

Οι ιδέες ενσωματώνοuν τις συμφωνημένες αντιλήψεις που απτελούν τη βάση 

μιας συμφωνίας και συγκεκριμένα ότι: (Υπογραμμ(ζω και πάλι το "συγκεκριμένα 

ότι"). 

Στη συνέχεια ανοίγουν τα εισαγωγικά ΠΩυ κλείνουν στο τέλος της παρα

γράφου 18. Αιπά ακριβώς δε(χνouν το τι θεωρείται συμφωνημένη αντίληψη. 

Διαβάζω την παράγραφο αυτοίισια: 

'Ή Κύπρος είναι το κοινό σπίη της ελληνoκυπρι.αχ~ς και τoυρκoκυπριακ~ς 

κοινότητας. Η σχέση Ίους δεν είναι σχέση πλειοψηφίας και μειοψηφΙας," και ανοίγω 
εγώ τώρα. μια παρένθεση, για να πω ότι ούτε στο Σύνταγμα του 1960 η σχέση μεταξύ 
ελληνοκυπριακής και τουρκοκυπριακής κοινότητας ήταν σχέση πλεΙOψηφLα.ς κα~ 

μειοψηφίας, "αλλά η σχέση δύο κοινοτήτων στο κυπριακό κράτος. Η εντολή που μου 
δόθηκε α..-τό το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας καθιστά σαφές ότι η α..-τοστολή καλών ιιπηρε· 
σιών είναι με τις δύο κοινότητες. Η εντολή μου είναι σαφής ότι η συμμετοχή των 
δuο κοινοτήτων στη διαδικασία γίνεται πάνω σε ίση βάση. Η λύση που επιδιώκεται 
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είνα~ λύση που πρέπει να αποφασισθεί και πρέ.ι-τει να είναι αποδεχτή και από τις δυο 

κοινότητες. Πρέπει επίσης να σέβεται την πολιτιστική. θρησκευτική, κοινωνική και 

γλωσσική ταυτότητα 'Ιης κάΟε κοινό'Ιη'Ιας." Και συνεχίζει. 

"Οι συμφωνΙες υψηλο\ι επι.-τέδου του 1977 και 1979 με'Ιαξύ 'Ιων δυο κοινο
τή'Ιων όπως και 11 εν'Ιολή που μου εμπιστεύθηκε 'Ιο Συμβούλιο Ασφαλείας καθό
ρισαν 'Ιο πλαίσιο μέσα στο οποΙο πρέπει να εξευρεθεί λύσ11. Οι δυο κοινότητες και 

το Συμβούλιο Ασφαλείας έχουν δεσμευΟεΙ για μια λύση η οποία θα διασφαλίζει την 

)'.υριαρχία, ανεξαΡ'Iησl.α. εδαφικη ακεραιότη'Ια και 'Ιο αδέσμευ'Ιο 'Ι1]ς Κύπρου. Με 'Ιη 

συμφωνία υψηλού επιπέδου 'Ιου 1979 οι δυο κοινό'Ι1]'Ιες έχουν συγκεκριμένα απορ
ρίψει τις επιλογές 'Ι1]ς ένωσ1]ς ολόκληρης ή μέρους 'Ι1]ς νήσου με οποιαδήπο'Ιε άλλ1] 

χώρα καθώς και οποιαδήπο'Ιε μορφή διχο'Ιόμ1]σ1]ς ή απόσχισ1]ς. Οι δυο κοινότητες 

δήλωσαν ότι επιΘυμΟύν να εγκαθιδρΟΟουν μια ομοσπονδια που θα είναι δικοινοτική 
σ' ό,'Ιι αφορά τις σuνταγματικές πτυχές και διζωνική σ' ό.τι αφορά τις εδαφικές 

πruχές." 

ΥπάΡΧΗ τl.:πoτε που να μας ενοχλεΙ σ' αυτή Τ1] συμφωV1]μέV1] κατά το Γενικό 

Γραμματέα αντΙλψρη; Βέβαια. για κάποιους μ.-τορεί να υπάρχει. Υπάρχει τΙΠοτε που 
βγαίνει έξω από τις δικές μας προτάσεις του 1989; Κατά τη δική μας την άποψη 1] 
παράγραφος 18 είναι αποδεχτή σαν συμφωνημένη αντίλ1]ψη και μακάρι το ίδιο να 
ίσχυε και για την τουρκική πλευρά. 

Η παράγραφος 19 αρχιζει με τη φράση "ενσωματώνει ε,ίτίσης ... ", Τι σημαίνει 
αυτή η διατύπωση; Απλά σημαίνει ότι πέραν από τη συμφωνημέV1] αντίληψη η δέσμη 

των ιδεών ενσωματώνει και κάποια άλλα που δε θεωρούνται (Lί'tό τα Ηνωμένα Έθνη 

συμφωνημένα, άρα εΙναι διαπραγματεύσιμα. 

Το γεγονός ότι τα Ηνωμένα ΈΟνη θεωρούν σαν συJLφωvημένες αντιλήψεις 

μόνο τα αναφερόμε\'α στην παράγραφο ] 8 καταδεικνύεται και από το ότι σε άλλες 
παραγράφους και σuyκεκριμένα εκεί που γίνεται αναφορά στο συvrαγματικό -είναι 

η παράγραφος 22-, στο θέμα των τριών ελευθεριών -είναι η παράγραφος 23-, στο 
εδαφικό -είναι 11 παράγραφος 25-, στις μΕταβατικές διευθετήσεις. δε xρησιμoπoιεΙτα~ 
η λέξη συμφωνήθηκαν. που χρησιμοποιείται για την παράγραφο 18, αλλά χρησιμο
ποιεΙται η λέξη συζητήθηκαν. Υπογραμμιζω "συζητήOηκαν~ και όλα τα πιο πάνω. 

Λεπτολογούμε, κύριοι συνάδελφοι, πάνω ο' οριομένα σημεία, Ύιατί θεωρούμε 

ότι τα ντοκουμέντα του Διεθνούς Οργανισμού είναι σοβαρά και έγκυρα ντοκου

μέντα στα οποία η κάθε λέξη, το κάθε σημείο της σι:[ξης. πρέπει να έχουν τη σημασία 

τους. Δε μας βρίσκει σύμφωνους η φιλοσοφία που λέει "να αφήσουμε τις λεπτομέ

ρειες κοι να πάρουμε την ουσία". Η ουσία κατ' εμάς σUΝΤΙθεται και οπό τις λεπτομέ

ρειες. Και δεν ανάγουμε σε ουσία αυ'Ιό που αστήριχτα υποστηρίζει ο ένας 'ή ο άλλος, 

παραβλέποντας σκόπιμα ουσιώδΗς λεπ'Ιομέρειες. 

Ένα άλλο σημείο διαστρέβλωσης είναι η ά.τοψη ότι 11 έκκληση που γίνεται στην 
παράΥραφο 3 του 750 προς τα μέρη να μην εισάγουν καινούργιες έννοιες αφορά και 
τη δική μας πλευρά -έχω αναφερτεί σ' αυτό το ζήτημα- και πιο συγχεκριμένα μας 

απαγορεύει να υποστηρίξουμε άλλες τοποθετήσεις από αυτές της δέσμης ~εών, Τι 

λέει η παράΥραφος 3; ΛέΕΙ Ε.ίΤ( λέξει: 

"Καλεί και πάλι τα μέρη να εφαρμόσουν πλήρως αυτές τις αρχές και να 

διαπραγμαΤΕυτούν, χωρίς να εισάγουν έννοιες οι οποίες είναι αντίθετες με αυτές", 

με τις αρχές δηλαδή που αναφέρει. 
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Η παράγραφος αυτή ακολουθεΙ εκεί.νη την παράγραφο η οποία περιγράφει τις 

βασικές αρχές λύσης του Κυπριακού. την παράγραφο 2 δτιλαδή, τι οποία περιέχει 

εκείνες τις αρχές που τα Ηνωμένα Έθνη θεωρούν σαν συμφωνημένη βόση. ΕκεΙνες 

τις αρχές για τις οποίες εμεΙς υπερθεματΙζουμε. Και κατά τη γνώμτι μου όλοι μας 

πρέπει να υπερθεματΙζουμε. Δεν αναφέρεται καθόλου στη δέσμη ιδεών, που, πολύ 
περισσότερο. τι υιοθέτηστι της δέσμτις ιδεών με τον τρόπο που αναλύσαμε πιο πάνω 
γίνεται στην επόμενη παράγραφο, την παράγραφο 4. . 

Κλείνοντας το σημείο για τις σκόπψες ή αθέλητες παρερμηννΙΙς θέλω να 

προσθέσω και τούτο. Η αναφορό σε 50-50% εκπροσώπησης στην άνω βουλή όπως 
και τι αναφορά για χωριστές πλειοψηφίες σε ορισμένα θέματα προβάλλονται από 

ορισμένους σαν μέγα και μάλιστα νέο ολίσθημα και εκτροπτ1 της δέσμης ιδεών. θέλω 

απλά να υπενθυμίσω ότι και το ένα και το άλλο σημείο περιλαμβάνονται και στις 

προτάσεις της ελληνoκυπριακrις πλευρός του Γενάρη του 1989 στις οποίες έχουμε 
καταλτ1ξειoμ~να. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Θα τ10ελα να φρεσκάρω τη μνrιμτι σας σ' ένα άλλο σημείο, εκείνο που έχει σχέση 

με την ένταξη της Κύπρου σττιν ΕΟΚ που υπάρχει στην έκθεση Γκάλι και που ορθώς 

απαλείφθηκε από το 750. 

Όταν σε παλαιότερη έκθεση του Κουεγιάρ υπήρχε αναφορά σε τούτο το θέμα, 

εμείς του ΑΚΕΛ είπαμε ότι η αίτηση για έ\~.:αξη στην ΕΟΚ είναι κυριαρχικό 

δικαΙωμα της Κυπριακής Δημοκρατίας και άρα δεν έχει θέση στην έκθεση του 

Γενικού Γραμματέα. Επειδή όμως τότε η διατύπωση του Γενικού Γραμματέα ήταν 

evvo·Cxtl για τους υποστηριχτές της ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ, η επιφύλαξη του 
ΑΚΕΛ δεν έγινε α...οδεχτή α...ό τις άλλες πολιτικές δυνάμεις, ούτε και από τον 

Πρόεδρο της ΔημοκρατΙας, :τρέπει να πω. Τώρα είχαμε μια όχι -κατά ττιν άJΤΟψ"ή 

μας- ευνο'ίκή διατύπωση και αυτό προκάλεσε ανηδρόσεις. 

θα ήμασταν, πιστεύω, όλοι πιο σωστοί, αν σε ορισμένα Οέματα τοποθετούμα

σταν βασισμένοι σε θέσεις αρχών και όχι ανάλογα με το αν μας βολεύει ή όχι μια 

συγκεκριμένη διατύπωση. 

Κύριοι συνάδελφοι. 

Υπάρχουν βέβαια και εκείνοι οι οποίοι απορρίπτουν ασυζητητί τη δέσμη 

ιδεών και το 750 θεωρώντας τα ως εθνικά α...αράδεχτα. Εδώ όμως θα πρέπει να 
εξηγήσουμε στο λαό μια κραυγαλέα αντίφαση. ΑπορρΙΠτουν τη δέσμη ιδεών και το 

750 ασυζητητί, ενώ είχαν αποδεχτεΙ επίσης ασυζητητί το ενοποιημένο έγγραφο του 
ΑπρΙλη του 1985, το οποίο διο.. .. νεόταν ο...ό παρόμo~α φιλoσoφtα. Βέβαια και εμείς 
το αποδεχτήκαμε εκε(νο το έγγραφο, για να μην παρεξτιγούμαστε. Και αν έτσι έχουν 

τα πράγματα. κα~ μια γρήγορη συγκριτική ματιά θα αποδείξει ότι πράγματι έτσι 

έχουν, πού οφείλεται η αλλαΥή και η κραυγαλέα αντίφαση; Δεν ~L'tορούμε να φαντα

στούμε όη τα έλατήρια είναι αντιπολιτευτικά τώρα, ενόψει εκλογών. θέλουμε να 

πιστεύουμε ότι το εθνικό μας θέμα θα κρατηθεί μακρυά από την όποια εκλογική 

αVΤLι.αράθεoτι. 

ΤΟ ενοποιημένο έγγραφο του AπρLλη του 1985 έχει γίνει αποδεχτό α...ό την 
ελληνοκυπριακή πλευρά ως συμφωνημένο έγγραφο. Έγινε αποδεχτό ως συμφωνη
μένο έγγραφο. Τούτο επιβεβαιώνεται και από την απάντηση ττις ελληνοκυπριακής 
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πλευράς προς το Γενικό Γραμματέα για το εν λόγω έγγραφο ημερομηνlας 18.4.1985 
που υπογράφεται (lJ-τό τον κ. Α. Mαuρoμμάτη και την ύπαρξη της ΟΠΟ(ας επιβεβαι
ώνει και ο Γενικός Γραμματέας στην έκθεστΊ τΟ'υ rιμερoμην(ας ι 1.6.1986. 'Ή ελληνο
κυπριακή πλευρά μου έστειλε επιστολή", λέει ο Γενικός Γραμματέας, ~πoυ περιέχει 

Οετική ανταπόκριση στο ενοποιημένο σχέδιο συμφωνίας". Στην επιστολή αναφέ

ρεται μεταξύ άλλων: "θάθελα γ' αναφερθώ σης πρόσφσ.Ίες διαβo"λεiισεις ανάμεσα 

στο Γενικό Γραμματέα και τους BoηθoUς του και τον nρόεδρο της Κ ιιπριακής Δημο

κρατίας . κ. Κυπριανού. τον Υπουργό Εξωτερικών, κ. Ιακώβου και εμένα και να 

f,J"tιβεβαιώσω την πλτΊρη συμφων{.α στην οποία καταλήξαμε σχετικά με τα κείμενα 

των πω κάτω εγγράφων: 

(Q') σχέδιο συμφωνίας στο Κυπριακό (και σημειώνω ότι εννοεί το 

ενοποιημένο έγγραφο), και 

(β') σχέδιο δ'ήλωσης του Γενικού Γραμματέα για τη συμφωνία στο 

Κυπριακό". 

Στην εν λόγω δ'ήλωση του Γενικού Γραμματέα αναφέρεται μεταξύ άλλων: nH 
συμφων(α που επισυνάπτεται εδώ, η οποία πρέJτει να θεωρείται σαν ενιαίο σύνολο. 

περιέχει τα στοιχεία για μια συνολική λύση του Κυπριακού. Τη "συμφωνία" την 

υπογραμμίζω, είναι δικ'ή μου υπογράμμιση. 

Τα μέρη αποδέχονται τη συμφωνία. λΕει παρακάτω, και αναμtνεται να 
δια.,.ραγματευτούν όλα τα εκκρεμούντα θέματα ... Μπορούν από κοινού να αποφα
σίσουν στη διάρκεια των δι.α..,.ραγματεύσεων σε μιαν 'ή άλλην ανα..ροσαρμοΥή στη 

συμφω\'ία. Η ολοκληρωμένη διευθέτηση Οα υποβληθεί προς έγκριση όταν οι ομάδες 

εργασίας θα έχουν συμ .. "tληρώσει το έργο τους ...... 

Από τα πιο πάνω καθίσταται πρόδηλο. αγα.."tητοt κύριοι συνάδελφοι, ότι η 

τότε κυβέρνηση είχε αποδεχτεί ότι όσα περιλαμβάνΗ το ενοποιημένο έγγραφο ήταν 

συμφωνημένα και μπορούσαν να αλλάξουν μόνο με τη σύμφωνη γνώμη και των δ\lO 

μερών. Όσον αφορά τα εκκρεμ'ή θέματα, Οα τα Ο{.ξουμε μέσα a..-τό μια σύντομη 
συγκριτική ανάλυση που θα κάμουμε πιο κάτω: 

Επιχειρώντας μια τέτοια συγκριτική ανάλvση του ενοποιημένου εγγράφου και 

των ιδεών Γκάλι μπορούμε να καταλ'ήξουμε στα εξής συjoL.ι-τεράσματα: 

Πρώτο: 

Το ενοποιημέ\'Ο έγγραφο είχε κά.-τοια αρνητικότερα και κάποια θετικότερα, 
από την άλλη, σημεία από τη δέσμη ιδεών Γκάλι. Τα θετικότερα του ενοποιημένου 

είναι: 

(α') Δεν διευκρινιζόταν αν θα παραμείνουν οΙ ΕΛΔ Υκ-τσΥΡΔ ΥΚ. ενώ στη 
δέσμη ιδεών αναφέρεται ότι Οα παραμείνουν. 

(β') Οι εγγυήσεις στο ενοποιημένο δεν συνδέονταν ρητά με την παραμονή 

ΕΛΔ ΥΚ-ΤΟΥΡΔ ΥΚ. 

(γ') Γινόταν μια ασαφής αναφορά σε α..-τοχώρηση των ξένων στoιχεi.ων που 

θα εσυμφωνεΙτο πριν a..-τό την εΥχαθίδρuoη ομοσπονδιακής κυβέρνησης 
και θα μπορούσε να ερμηνευτεί -και ερμηνεύτηκε από τη δικ'ή μας 

πλευρά- ως αναφορά στους έποικους. 

(δ') Δε γινόταν σαφ'ής αναφορά σε πλειοψηφία πληθυσμού και γης , παρόλο 
που γΙνεται λόγος για a..-τοζημιώσεις, για δι>(οιvoτικότητα και πρακτικές 

δυσκολίες που πρέπει να ληφθούν υπόψη. 
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Έρχομαι τωρο στα αρνητικό του ενοποιημένο\! εγγράφου σε σχέση με τις 

ιδέες. Ποι..ό ήταν; 

Πρώτο: 

(ο') Δε δ~ευκρ~νιζ6ταν αν τα στρατεύματα Οα αποχωρούσαν πριν από την 

εγκαθίδρυση ομοσπονδιακής κυβέρνησης. 

(β') Στο εδαφικό το 29% είναι ψηλότερο ποσοστό σε σύγκριση με αυτό που 
συζητείται τώρα (περίπου μιλούμε ΎΙCΙ τη γραμμή Γκόμπι). 

(1') Δεν απέκλειε Ρl1τό παράλληλη διεθντ; προσωπικότητα και κυριαρχία των 
περιφερειών. Τώρα αιτοκλεί.εται. 

(δ') Ήταν σαφώς χειρότερο σε θέματα χωρΙΟΊών πλειοψηφιών πο\l 

αφορούσαν και τις δυο βουλές και εσUΖητείτO βtτo σε 10 από τις 

12 εξουσίες, δηλαδή σχεδόν σε όλες τις εξουσίες. 

Δεύτερο: 

Το ενοποιημένο έγγραφο περιείχε και άλλα αρνητικά στοιχεία, ανεξάρτητα 

ιtπό τη σύγκρισή του με τη δέσμη ιδεών: 

(σ') Άφηνε ασαφές αν τα "μη κυπeιακά στοιχεια" θα αποχωρούσαν πριν ή 

μετά από την εγκαθΙδρuσrι ομοσπονδιακης κιιβέρνησης. 

(β') Παραπέμπονταν σε ομάδες εργασΙας τα ζ1jτήματα των βασικών 

ελευθεριών. των χωριστών πλεΙΟψ1)φιών και των βέτο. 

(1') Ήταν ασαφής κα~ ανei-ταρκης η αναφορά σε "ικανΟΠΟL1jτιχές εγγυήσεις" 
και ως εκ τούτου δεν μπορεί να θεωρηθεί ευνο·ίκότερη η τότε αναφορά 

από την επίσης ασαφτΊ αναφορά στις ιδέες Γκάλι. 

Τρίτο: 

ΤΟ πιο σημαντικό είναι το γε)'ονός ότι τα αρνητικά των ιδεών Γκάλι μπορούν 

με πολύ κόπο να εξουδετερωθούν. αφού δεν περιλαμβάνονται στις συμφωνημένες 

αντιλήψεις. ενώ τα αρνητικά του ενο.οτοιημένου θεωρούνταν συμφωνημένα. μη 

διαπραγματεύσιμα και μπορούσαν να αλλάξουν μόνο με τη σύμφωνη γνώμη της 

τουρκοκυπριακής πλευράς έστω και αν παρέμεναν εκκρεμή θέματα. χωρις τη 

ΣUμπλτΊρωση των οποίων δε θα υπήρχε συνολικη συμφωνία. Έγινε δεκτό ως 

συμφωνία ένα έγγραφο που άφηνε ασαφές το θέμα των εγγυήσεων. το πότε θα 

αποχωρούσαν τα στρατεύματα και τα ξένα στοιχεία. παρέπεμ.1τε τις βασικές ελευθε

ρίες σε ομάδα εργασίας. Ασάφεια. δηλαδή. υπήρχε σε όλα τα θέματα της λεγόμενης 

πρόταξης. 

Τέταρτο: 

Α ν επιχειρηθεί σύγκριση των ιδεών Γκάλι με τις Oμόφωνt:ς ελληνοκυπριακές 

προτάσεις. ασφαλώς κάπου υπάΡΧΗ σύyκρouση (παραμονή κάποιων στρατευμάτων, 

αναφορά σε πλειΟψηφία πληθυσμού και γης. χωρίς διευκρίνιση ότι αυτό δε θα γίνει 

σε βάρος των βασικών ελευθεριών). ενώ μένουν ανοιχτά άλλα θέματα όπως το θέμα 
των Εοοτοίχων που είναι κεφαλαιώδες θέμα. Ωστόσο. αυτά είναι ιδέες προς συζήτηση. 

Ενώ το ενοποιημένο δεν ε..οτ ιδεχόταν βελτίωση, αφού όσα εκείνο προνοούσε ήταν 

συμφωντιμένες αντιλήψεις. 

Και εδώ να κάμω επίσης μια παρένθεση. αγαπητο( συνάδελφοι. Η δήλωση που 

έγινε ότι το ΑΚΕΛ και ο Δημοκρατικός Συναγερμός πρέπει να παν στο Εθνικό 
Συμβούλιο. για να εξηγήσουν πού συμφωνούν κα~ πού διαφωνούν με τις ιδέες 

ι 
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Γκάλι, σε σύγ"-<ριση με τις δικές μας προτάσεις του 1989, νομίζω ότι ήταν εντελώς 
ατυχής. Και λυπούμαι γιατί έγινε μια τέτοια δήλωση, από οπουδήποτε και αν έγινε. 

Έχουμε oυναπoφαo{oε~ ομόφωνα στο Εθνικό Συμβούλιο. όλα τα κόμματα και 

ανέλαβε αυτή την ευθύνη ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. να ετοιμαστεί δηλαδή 

έγγραφο συγκρισης των ιδεών με τις προτάσεις μας και να κάτσουμε να τα συζητή. 

σουμε. Προς τι, δηλαδή να δίνεται το μήνuμα στον κυπριακό λαό ότι "ξέρετε, πρέπει 

τούτοι οι δυο να έρθουν στο εδώλιο του κατηγορουμένου να δώσουν εξηγήσεις". 

Νομίζω ότι πρέπει να αποφεύγονται τέτοιες δηλώσεις. διότι μόνο δημιουργία εντυ

πώσεων έχουμε και σίγουρα δε κτίζουν. Έρχομαι όμως πάλι στο ενοποιημένο. 

Πέμπτο: 

Σε τελευταία ανάλυση και σε αδρές γραμμές τα όσα εΙχε δεχτεί η προηγούμενη 

κυβέρνηση δε διαφέρουν αισΟητά από τις ιδέες Γκάλι, η φιλοσοφία είναι περίπου η 

ίδια. με την ουσιαστικά θετική για μας διαφοροποΙηση που επισημάναμε και πιο 

πάνω, ότι η δέσμη ιδεών είναι Ε.ι-τιδεχτική αλλαγών. είναι διαπραγματεύσιμη, ενώ το 

ενοποιημένο δεν επιδεχόταν αλλαγές. 

Ύστερα a..-τ' αυτή την ανάλυοη, επανέρχομαι στο αρχικό ερώτημα. ΠΟ\l είναι 

a..-τορία, πιστεύω. όλο\l ΤΟ\l κυπριακού λαού. Πώς μπορούν κάποιοι να θεωρούν 

καταστροφή κάτι ΠΟ\l αποδέχτηκαν το 1985; Εάν μέσα στις τότε συνθήκες τα {.δια 
πράγματα έγιναν αποδεχτά σαν δεσμευτικά, πως γίνεται σήμερα να απορρΙττονται 

ακόμα και σαν βάση για συζήτηση. σαν βάση για διαπραγμάτευση; 

Ίσως κάποιοι να αντιτάξο\lν ότι από τότε ως τώρα άλλαξαν οι διεθνείς συγκυ

ρίες και συνθήκες. Συμφωνούμε a..-τόλυτα. Ναι. άλλαξαν οι διεθνείς συγκuρίες, 

άλλαξαν οι διεθνείς συνθήκες. Το ερώτημα είναι προς ποια κατεΟΟυνση έχουν 

αλλάξει. Πολύ φοβούμαστε ότι έχουν αλλάξει προς μια όχι ευνο'ίκή κατεΟΟυνση για 

την Κύπρο. Η τουρκία έχει σήμερα αναβαθμισιιένο ρόλο που πηγάζει a...ό τη συμμε

τοχή της στο παιγνίδι για σφαίρες επιρροής. το οποίο αναβιώνει στα πλαίσια του 

πολυπολισμού. Η Σοβιετική Ένωση και η σοσιαλιστική κοινότητα που υπήρξαν 

παραδοσιακά και σίγουρα στηρίγματα της υπόθεσής μας στον ΟΗΕ και γενικά στη 

διεθνή σκrινή σήμερα δεν υπάρχουν. Ένα άλλο παραδoσ~ακό μας στήρ~γμα. το 

Κίνημα των Αδεσμεύτων. διέρχετα~ από μια κρίσιμη φάση που μειώνει την a..-τοτeλε

σματικότrιτά του. 'Αλλαξε λοιπόν ο κόσμος και δυστUΧώς για την Κ υπρο. προς το 

παρόν τουλάχιστο, άλλαξε προς μη ευνΟΊ;χές κατευθύνσεις. Τούτη η αλλαγή μας 

επιβάλλει ακόμα μεγαλύτερη σοβαρότητα. ακόμα μεγαλύτεΡΊ1 υπευθυνότητα. Αν το 
1985 υπήρχαν αρκετοΙ λόγοι για να γίνει αποδεχτό το ενΟΠΟΙΊ1μένο έγγραφο, σήμερα 
υπάρχουν ακόμα περισσότεροι για να μην απορρίπτεται το 750 και οι ιδέες του 

Γενικού Γραμματέα σαν βάση για συζήτηση. οαν βάση για δι..απραγμάτευση. 

Σήμερα το Συμβούλιο Ασφαλείας μ' όλες Ης αδυναμίες ένεκα της σύνθεσής του 

και των αλλαγών στον κόσμο που προαναφέραμε δεΙχνει αποφασισμένο για πιο 

ενεργό παρεμβολή στα διεθνή θέματα, στα διεθνή προβλήματα. Και αυτό είναι 
ανεξάρτητο από τι.ς δικές μας επιθυμΙες. Δε θα καΟορίσουμε και δεν έχουμε τη 

δύναμη να καθορίσουμε τις επιθυμίες ή τις προθέσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας 

των Ηνωμένων Εθνών. Και αυτό E.J-τ ιτέλοuς πρέπει να γίνει κατανοητό a..w εμάς, 
αγαπητοί κύριοι. Είναι νοητό και συμφέρον για μας σήμερα να αντιπαραταχθούμε 

στο Συμβούλιο Ασφαλείας και στο Διεθνή Οργανισμό; Η δική μας η εκτΙμΊ1ση είναι 

ότι μια τέτοια ανηπαράθεση θα ήταν για την Κύπρο φοβερά επιζήμια. 
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Προβάλλεται το επιχείρημα όη είναι καθτr.ισν μας να έρθουμε σε αντι",-ταρό
θεση με το Γενικό Γραμματέα. με το Συμβούλιο Ασφαλείας και το Διεθνή οργα

νισμό, αν μεθοδεύουν λύση Clι-ταράδεχrη για το λαό μας και ακούσαμε ότι μεθοδεύ

εται λύση απαρόδεχτη για το λαό μας. Δε θα είχαμε κανένα ενδοιασμό. αν όντως 

καταλήγαμε στο σιψ .. -τέρασμα ότι μαγfι.ρεύεται λίιση aπαράδεχτη' να έρθουμε σε 
αντιπαράθεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας. Μεθοδεύουν όμως πραγματικά λίιση 

εθνικά απαράδεχτη; Αυτό είνο.ι το καίριο ερώτημα και πιστεύω ότι έχουμε αποδε(ξει 
ήδη ότι κάτι τέτοιο δε συνάγεται. Και αυτό δε σημαίνει ότι δεν πρtπει να Ε.ι-ταγρυ
πνούμε. αυτό δε σημο.Ινει ότι δεν πρέπει να ανησυχοίιμε ακριβώς και ένεκα του 

ρόλου της Τουρκίας κο.ι ένεκα του γεγονότος ότι όχι μόνο οι Αμερικανοί αλλά και 
οι Γάλλοι και οι Γερμανοί ανεξάρτητα α...-τό το Κουρδικό και πoλλtς άλλες χώρες 

εκθειάζουν καθημερινά σήμερα τον αναβαθμισμένο ρόλο της ΤουρκΙας και την έχουν 

στα όπα-όπα. Αυτή είναι η πραγμαηκότητα την οποία πρέπει σΙ'(ουρα να λάβουμε 

υπόψη μας και να μας προβληματίσει. ' 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Αγωνιζόμαστε για να λυθεί το Κυπριο.κό. για να απαλλαγοίιμε α...-τό την κατοχή 

και να επανενώσουμε την πατρίδα και το λαό μας. Αργά ή γρήγορα θα έρθει η ώρα 

της λίισης και η ώρα των μεγάλων πολιτικών αποφάσεων. Αργά ή γρήγορα θα 

πρέπει επιτέλους. όλοι να πούμε με σαφηνεια αν αποδεχόμαστε ή όχι τη λίιση της 

ομοσπονδιας. Εμείς το λέμε Clι-τό τώρα ότι την αποδεχόμαστε σαν λύση αδήριτης 
ανάγκης μέσα από τις ~fuνθήκες που έχουν διαμορφωθεί από το φασιστικό. εγκλημα

τικό πραξικόπημα και τη βάρβαρη εισβολή του Απιλα. 

Αισθανόμαστε ευτυχείς γιατί καμιά σοβαρή πολιτική δύναμη δεν αποδέχεται 

τις φωνές :του καλούν σε υπαναχώρηση από τη λύση της ομοσπονδίας. fwtt πραγ
ματικά θα ήΊαν τραγικό για την υπόθεση Ίης Κύπρου αν ύστερα από 15 ολόκληρα 
χρόνια από τη συμφωνία Μακαρίου-Ντενκτάς ερ-,(όμασταν σήμερα να υπαναχωρή

σουμε από τη λίιση της ομοσπονδίας. Δε θα μ..-τορούσαμε να πείσουμε κανένα γι' 

αυτή την ανακολουθία. θα χάναμε σε καιρούς πολύ δύσκολους, που έχουμε απόλυτη 

ανάγκη διεθνούς στήριξης, εκείνη Ίην αλληλεγγύη που κερδίσαμε ως τώρα. Θα 

ανατινάσσαμε τις γέφυρες επαφής με εκείνους τους τουρκοκύπριους συμπατριώτες 

μας που αντιτίθενται στο σημερινό στάΊOUς κβο. Σε καιρούς που η Τουρκία παίζει 

ένα αναβαΟμισμένο ρόλο στις διεθνείς σχέσης θα της στρώναμε πραγματικά το χαλί. 
για να προωθήσει τη σε βάρος Ίης Κύπρου διχoτoμ~ή πολιτική Ίης. Η αναγνώριση 

του ψενδοκράτους θα γινόταν μια τραγική γLα μας πραγματικότητα. Μια νηφάλια 

και υπε'ύθuνη ανάλυση των πραγμάτων δείχνει ότι εκείνο που επιβάλλεΊαι δεν εΙναι 

η καταγγελία των συμφωνιών κορυφής αλλά η συνεπής και χωρίς παλινδρομήσεις 

και επιφυλάξεις εμμονή σε λύση ομοσπονδίος. 

Για να φτάσουμε όμως σε μια πραγματική και λειτουργήσιμη ομοσπονδία, 

όπως την προνοούν οι προτάσεις μας του 1989 χρειάζεται βέβαια να υπάρξει ριζική 
αλλαγή στη στάση της Τουρκί.ας που είναι εμπόδιο για λίιση στο Κυπριακό. Χρειά

ζεται όμως να καταπολεμηθεί και ο εθνικισμός-σ.ι.ιβινισμός, να καταπολεμηθεί η 

νοοτροπία που κουβαλούν ακόμα ορισμένοι κύκλοι που κατά βάθος θέλουν τους 

Τουρκοκύπριους πολίτες δεύτερης κατηγορίας. 

Ο σωβινισμός ανάμεσα στην τουρκοκυπριακή ηγεσί.α είναι δυστυχώς μια ενδη. 

μική κατάσταση που δε λέει να ξεχάσει το αιμοσταγές παρελθόν της φασιστικής 

ΤΜΤ. Αλλά και στη δική μας την πλευρό από καιρού εις καιρό αναβιώνουν και 
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αναζωπυρώνονται, δυστvχώς, σωβινιστικές τάσεις. Και σε μια τέτοια Eι"toχή αναζω

πύρωσης και αναβΙωσης των σωβινιοηκών τάσεων, βρισκόμαστε και σήμερα. Και 

αντί ορισμένα φαινόμενα. ορισμένες φωνές να μας ανησυχούν, βρίσκονται ε'λείνοι 

που OewΡOUV εντελώς φυσιολογική την αναβίωση TO\l σωβινισμού. Την προβάλλουν 
μάλιστα και σαν ένα είδος 1}θιχής αυτοάμυνας απένανι:L στους κινδύνους πο\! μας 

απηλούν. Μια τέτοια φιλοσοφία δε θα γ(vιι ποτέ αιτοδεχτη α.ί'τό τη δική μας την 

πλευρά. θα συνεχ(σουμε την ανειρήνευΤf1 πάλη, για να μην ανδρωθεΙ και πάλι το 

τέρας ΤΟ\l κακού. ΓιατΙ εμεΙς δεν ξεχνούμε. Έχουμε ζωντανή τη μνήμη μας και 

σεβαστή δασκάλα την ιστορία. Και η ιστορία αυτού του τόπου διδάσκει πως μόνο 

δεινά για το λαό μας. δάκρυα και αΙμα έφεραν οι διακοινοτικές συγκρούσεις του 

1957-58, to γεγονότα του 1963-64, το 1967. το 1972-74, σταθμοί τραγικοί που δε θα 
μπορούσαν να καταγραφς>ύν, αν τις συνειδήσεις δεν κυρίευε ο σωβινισμός. 

Μας λένε ότι εΙναι χαρακτηριστικό της εποχής μας η αναβίωση του εθνικι· 

σμού. ΕμεΙς όμως εδώ στην Κ ύπρσ έχουμε τη δική μας τραγική, αιματηρή εμπειρία 

και δε δικαιούμαστε να ζηλέψΟυμε τη "δόξα" της αζερο-αρμενικής διένεξης ή του 

εμφύλιου πολέμου στη ΓΙΟυΥχοσλαβΙα ή αλλού. Το λέμε και το επαναλαμβάνουμε: 

Εκείνοι που επιμένουν να συγχύζουν τον πατριωτισμό με τον εθνικισμό και το 

σωβινισμό. εκείνοι που όπως και στο παρελθόν καταφεύγουν στην καπηλε(α της 

έννοιας πατρίδα. μόνο την πατρίδα, δυστυχώς, δε βοηθούν. 

Ο επεκτατισμός της Άγκυρας, η ξtνη ε:τιβουλή δεν αντιμετωπίζεται μt: τις 

εθνικιστικές εξάρσεις. Αντιμετωπιζεται με την ορθή. τη συνετη πατριωτική πολιτική. 

Αντιμετωπίζεται με την επαναπροσέγγιση. με την αλληλοκατανόηση και τη φιλία. 

που συνιστοίιν (σως το πιο αποτελεσματικό στοιχείο της αντικατοχικής πάλψ; για 

επανένωση της πατρίδας και του λαού μας. 

ΤΟ ΑΚ ΕΛ και η Αριστερά μπορούμε να πούμε με βεβαιότητα ότι ουδέποτε 

αντίκρισαν τοιις Τουρκοκύπριους συμ.τατριωτες μας σαν ένα βάρος που μας κληρο. 
δότησε η ιοτορία. σαν ανεπιθύμητους ξένους σ' αυτή τη γη ή σαν πολιτες δεύτερης 

κατηγορΙας, Το ΑΚΕΛ είδε πάντα τους Τουρκοκύπριους σαν τους συμπατριώτες 

μας, παιδιά της ίδιας κοινής μας πατρίδας και σαν συναγωνιστές στους ευγενικούς 

αγώνες για ένα καλύτερο αίιριο. 

Αισθανόμαστε την ανάγκη από το βήμα της Βουλής των Αντι.προσώπων να 

απευθυνθούμε και προς τους Τοιιρκοκίιπριονς συμ .. τατριώτες μας, που είμαστε 
βέβαιοι ότι μας παρακολουθοίιν, και να τους α.ίτευθύνουμε το ί.διο μήνυμα φιλίας. 

συνεργασΙΟς και Ε.ι'Ταναπροσέγγισης. ΤΟ μόνο ελπιδοφόρο μήνυμα για ένα ει,.ρηνικό 

μέλλον για αuτό το λαό, 

Κύριοι συνάδελqχ>ι. 

Εινοι φαίνεται της μοίρας αυτού του τόπου, της κακής του μοίρας, σε καιρούς 

δύσκολους να καταφεύγουν κάποιοι οε αβασάνιστες ενέργειες και τοποθετήσεις. 

Μια.δυο τέτοιες λανθασμένες κατά την άποψή μας ενέργειες και τοποθετήσεις, δεν 

μπορώ να αφήσω ασχολίαστες. 

Ο Μακαριότατος Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος απέστειλε προς τον Πρόεδρο 

Καραμανλή τη γνωστή επιστολή του. EΙνα~ για μας ακατανόητο να απευθύνoντα~ 

επιστολές σε Πρόεδρο άλλου κράτους. έστω κι αν αυτό είναι το Ελληνικό κράτος, 

μέσα ο...ό τις γραμμές των οποίων να κατηγορείται η δική μας η κυβέρνηση σαν 
συνεργός tougxonotηoη; της Κύπρου. να κατηγορεΙται η πολιτική ηγεσΙΟ για 
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προδοσΙα. Πέραν του α..,·ταράδεχτου των καΤΤΙΎοριών εγείρεται και το εξής πελώριο 

θέμα αρχής. Η Κόπρος εΙναι ανεξάρτητο κράτος και την ευθύνη για την τύχη της την 

έχει αποκλειστικά ο λαός της. τι πολιτική της ηΥεσ(α και τι εκλεγμένη κlJβtρνησή της. 

Κάνουμε σαφές ότι οι εκκλήσεις εκτός Κύπρου να μας βάλουν σε τάξη δε θα περά

σουν, από δικής μας τουλάχιοτον πλευράς. Άλλο τι συνεργασία μεταξύ των κυβερνή

σεων και των πολιτικών δυνάμεων της Κύπρου και της Ελλάδας και άλλο τι 

επΙΧληση για αποφόσεις από την Ελλάδα για την Κύπρο. Αυτό είναι ένα φρούτο, 

είναι κάτι που δοκιμάστηκε στο παρελθόν και πληρώσαμε πολύ. πάρα πολύ ακριβά 

τιμήματα. Συνεργασία πλήρης, ναι. Αποφάσεις για την Κύπρο. εδώ στην Κύπρο, 

από εμάς τους Κ ύπριους και μόνο. 

Σιινε.ίτείς στην πιο πάνω θέση επαναλαμβάνουμε ότι δι συμμεριζόμαστε την 

άποψη -ιδιαΙτερα μέσα ο' autt; τις συνθήκες- για σύγκληση πανεθνικής στην Αθήνα. 

Θεωρούμε όη μια τέτοια διάσκεψη θα δώσε, επ~χειρήματα σ' όλους εκείνους που 

αμφισβητούν την κρατική οντότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε μιαν εποχή που 

όλοι ομολογούμε ότι η κρατική μας οντότητα αποτελεί το ΠLO ισχ1JQό όπλο στον 

αγώνα που διεξάγουμε. 

θεωρούμε ακόμα, αγαπητοί φίλοι, πως γραμμή και στρατηγική στο Κυπριακό 

υπάρχει. Είναι εκείνη που α.ίτοφασίστηκε ομόφωνα κατά ης πολυήμερες συνεδρίες 

του Εθνικού μας Συμβουλίου το Δεκέμβρη του 1988 και το Γενάρη του 1989. Αυτή 11 
γραμμή είναι η πλέον ορθή και η πλέον ενδεδειγμένη. Εκεί.νο που χρειάζεται δεν 

είναι Ι) αναθεώρησή της αλλά η συνεπής και χωρίς παλινδρομήσεις εφαρμογή της. 

Τόσο η έκθεση Γκάλι όσο και το 750 επισημαίνουν τον κίνδυνο να α.."tοχωρήσει 
ή να μειωθεί αισθητά η Ει.ρηνευτική Δύναμη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στην 

Κύπρο. Μια τέτοια εξέλι.ξη θα εγκυμονούσε μεγάλους κινδύνους για την ασφάλεια 

της Κυπριακής Δημοκρατίας και την παραπέρα εξέλιξη των προσπαθειών για λύση 

του Κυπριακού. προβλήθηκε η άποψη όη την ΟΥΝΦΙΚΥΠ Οα μπορούσε να την 

αvτικαταστήσει ελληνικός στρατός. θεωρούμε πολίι λανθασμένη αυτή την ά.ίΤΟψη, 

γιατί. δεν είναι συνταγή σωτηρίας, Στην καλύτερη περl.πτωση θα σημάνει το τέλος 

της Κυπριακής Δημοκρατίας και στη χειρότερη περl.πτωση θα μετατρέψει την Κύπρο 

σε πεδίο πολεμικής σύγκρουοης Ελλάδας-Τουρκίαι; με ανυπολόγιστες και τραγικές 

για το λαό μας ε.ί"tLίττώσεις. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

ΟΙ δικές μας εισηγήσεις είναι κάπως διαφορετικές. Εμείς θεωρούμε ότι 

μπροστά στην πραγματικότητα του 750 εκείνο που ε.ίτιβάλλεται είναι σε κλίμα 

oμOyvωμίας και συναντίληψης να δούμε πώς αξιοποιούμε τις θετικές του πλευρές 

και πώς ξεπερνούμε τα μη ικανοποιητικά ή αρνητικά ακόμα για μας στοιχεία. Να 

μελετήσουμε επισταμένως τοιις τρόπους περαιτέρω αξιοποίησης του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών, δηλαδή του Συμβουλίοιι Ασφαλείας και της Γeνικής Συνέλευσης, 

καθώς και της Διάσκεψης για την Ασφάλεια και Συνεργασία στην Ευρώπη, ώστε να 

πείσουμε για το δικαιό μας, να πείσουμε για την ανάγκη άσκησης πιέσεων και ΕΠιρ

ροών πάνω στην Τουρκία, με στόχο την επίτευξη λύσης που να κατοχυρώνει την 

ενότητα της Κύπροιι και τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των πολιτών της. 

Όταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα ΣUνo.ντηθεΙ και πάλι με το Γενικό 

Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, θα πρέπει να έχει τη στήρι.ξη και την 

υποστήριξη του Εθνικού Συμβουλίου και όλου του πολιτικού κόσμου. καθώς και 
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την εξουσιοδότηση να διαπραγματευτεί τα εκκρφσύντα θέματα στη βάση των προτά

σεων της ελληνoκυπρ~ακής πλευράς του Γενάρη του 1989. Και η απόφαοη -για να 
διευκρινίσω κάτ~- του Εθνικού Συμβουλίου ήταν ότι εξουσιοδότησε τον Πρόt:δρo να 

δια.ίτραγματΕυΊεί στη βάση των προτάσεών μας και δεν τον εξουσιοδότησε, ούτε 

θεωρείται και αυτονόητο, να Q.ι-τoρρΙψει τις ιδέες Γκόλι. Τον εξουσιοδότησε να 

δια..-τραγματευτεΙ στη βάση των προτάσεών μας. Ως εκεΙ 

Η εκτίμηση του ΑΚΕΛ είναι ότι η Τονρκία δεν έχει πάρει ακόμα τις αναγκαίες 

πολιτικές Q.ι-τoφCισεις που θα μ...-τορούσαν να οδηγήσουν σε λύση τον Κυπριακού με 

την εφαρμογή των ψηφισμάτων τον Οργανισμού Ηνωμένων εΟνών. Έχονμε λοι..-τόν 

δρόμο να διανύσουμε. Ας τον διανύσουμε με διασφαλισμένες στο εσωτερικό μας 

μέτωπο συνθήκες ηρεμίας και νηφαλιότητας και πολιτισμένης αντιπαράθεσης, εκεΙ 

όπου χρειάζεται. Ας μην ε..-τιτρέψΟνμε στον Ντενκτάς και την Άγκυρα να αξιοποιή

σουν τις τριβές στο εσωτερικό μας μέτωπο, για να πείσουν ότι η Ελληνοκύπριοι 

είναι ανίκανοι για σοβαρή δια.1:ραγμάτευση, ότι οι Ελληνοκύπριοι είναι αJτρόθυμοι 

για λύση πράγμα πον ήδη κάμνει ο Ντενκτάς και η Άγκυρα. Ας μη δώσουμε την 

ευκαιρία στην τουρκική πλενρά για νέες υπεκφυγές και κωλυσιεργίες και για νέα 

τετελεσμένα. Ας μη γίνουμε συνεργοί στο παιγνίδι της Άγκυρας για διαιώνιση του 

Κ υπριακού. διαιώνιση που οδηγά στη ντε φάκτο αναγνώριση του ψευδοκράτους και 

σε νέες περιπέτειες. 

Στόχος πρέπει να εξακολουθήσει να είναι η ομΟΥνωμία. η OιIvai.veon και οι 

συλλογικά αποφασισμένοι χειρισμοΙ Πιστεύουμε ακράδαντα ότι δεν εξέλειπαν οι 

προυποθέσεις για την επΙτευξη αυτού τον στόχου. Λόγος και αντ{λογος σίγουρα θα 

υπάρχει και θα συνεχίσει να υπάρχει, όπως και διαφορετικές εκτιμήσεις και θέσεις. 

Μπορούμε όμως μέσα από τη διαφορετικότητα να φτάσουμε με δημΟΚQατικό 

διάλογο στην κοινή συνισταμένη :του θα καθιστά τον αγώνα μας Q.ι-τoτελεσματικό, 

Αυτή την υπεύθυνη, σοβαρή και πατριωτική πολιτική, το ΑΚΕΛ υπόσχεται ότι θα 

ακολουθήσει πιστά και στο μέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει σκέψη να αναβληθεί για αύριο η συζήτηση αλλά εάν θέλετε, τότε θα 

καλέσω τον επόμενο στην ηλικία, νεαρά ηλικ(α. να με αντικαταστήσει. τον κ. Λυσσα

ρίδη. για να αγορεύσω από το βήμα. 

ΓΛ. KΛHPIΔHΣ~ 

Κύριε Προεδρεύων της Βουλής, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Όταν συζητούμε το εθνικό μας πρόβλημα ε..-τι.βάλλεται το κάθε κόμμα με ειλι

κρίνεια και χωρίς περιστροφές να τοποθετεΙται πάνω στα θέματα τόσο ουσίας όσο 

και διαδικασίας. Τα θέματα ουσΙΟς που προκύπτουν. μπορούν να συνοψισθούν στα 

ακόλουθα ερωτήματα: 

Δεχόμαστε να α,'αζητήσουμε και να πετύχουμε λύση με βάση τη δικοινοτική 

ομοσπονδία με δυο περιφέρειες. όπως διαλαμβάνουν οι συμφωνi.ες ΚOρuφ'ής, η 

οποία Οα προβλέπει κατοχύρωση των βασικών ελευθεριών και ανθρωπίνων δικαιω

μάτων στα οποία φυσικά Οα περιλαμβάνεται και το δικαίωμα των προσφύγων να 
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επιστρέψΟυν στις πατρογονικές τους εστί.ες, θα περιλαμβάνεται η αποχώρηση των 

τουρκικών στρατευμάτων και των εποίκων και τι κατάργηση των τουρκικών επεμβα
τικών δικαιωμάτων: Αν ναι, αντιλαμβανόμαστε και συνειδητοποιούμε ότι ένα σημα
ντικό ποσοστό εδόφους στη βόρεια Κύπρο θα βρίσκεται υπό τουρκοκυπριακή διοί

κηση και επομένως οι πρόσφνΥες που θα επιστρέψουν σ' αυτό το τμήμα θα 

δι.οικούνται με βάση τους νόμους της θουλής του τουρκοκυπριακού καντονΙου και 

από αποφάσεις της τουρκικής διοίκησης και θα δικάζονται από τα τουρκοκυπριακά 

δικαστήρια; 

θέτω αυτά τα ερωτήματα ε,τει.δή ακούγονται φωνές και προβάλλονται ισχυρι

σμοί ότι ομοσπονδιακή λύση σημαίνει καταστροφή για τον κυπριακό ελληνισμό και 

γι' αυτό πρέπει να εγκαταλειφθεί. Όμως οι φωνασκούντες δε μίλησαν, όταν ο Μακά

ριος αποδεχόταν το 1977, σε σuνoμιλίες με τον κ. Ντενκτάς ενώπιον του Γενικού 
Γραμματέα, τη δικοινοτική διπεριφερειακή ομοσπονδΙα και παρέμειναν αφωνότεροι 

ιχθύος, όταν το 1979 ο τότε Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Σπυρος 

Κ υπριανού επαναβεβαίωνε ενώπιον του Γενικού Γραμματέα ότι η αναζητούμενη 

λύση θα είναι διζωνική όσον αφορά το έδαφος και δικοινοτική όσον αφορά τη 

συvτo.γματική δομή. 

Η απόφαση για ομοσπονδιακή λύση είΧΕ λϊlφθεΙ στην Αθήνα από τον Αρχιεπί
σκοπο Μακάρι.ο και τον τότε Πρωθυπουργό της Ελλάδας κ. Καραμανλή σε δυο 
συσκέψεις, η πρώτη στις 30 Νοεμβρίου Ι 974 και η δεύτερη την ι η Δε;.ι.εμβρΙΟυ του 
1974. Η α,τόφαση για δι;τεριφερειακή ομοσπονδία λήφθηκε από το Μακάριο. συμφω
νήθηκε στη συνάντηση με τον κ. Ντενκτάς το 1977 και επαναβεβαιώθηκε το 1979 από 
τον τότε Πρόεδρο κ. Κυπριανού. 

Όταν λήφθηκε η aitόqχJ.OTJ για πολυπεριφερειακή ομοσπονδία το 1974, ο Δημο
κρατικός Συναγερμός δεν είχε ακόμα ιδρυθεΙ Όπως είναι γνωστό ιδρύθηκε το 1976 
κι όταν έγιναν οι συμφωνΙες κορυφής το 1977 και 1979 για δικοινοτική διπεριφε. 
ρειακή ομοσπονδία, ο Δημοκρατικός Συναγερμός ήτο.ν εκτός κυβέρντισης κο.ι Είι.τός 

Βουλής και ο υποφαινόμενος δεν ήταν συνομιλητής ούτε και σύμβουλος του Μακά

ριου η του κ. Κυπριανοίι. Όμως ο Δημοκρατικός Συναγερμός επανειλημμένα τόνισε 

ότι υποστηρί.ζει την αναζήτηση λύσης με βάση τις δυο συμφωνίες κορυφής και τα 

ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. Πρόσφατα. πιο αναλυτικά. ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός διατύπωσε τις θέσεις του στη διήμερη σuνεδρία του πολιτικού γραφείου 

του στην Αγία Νάπα στις 22 και 23 Φεβρουαρίου 1992. Kα~ επειδή προκαλούμαστε 
να πούμε ποια είναι η θέση μας ως προς την αναζιιτοιίμενη λύση. δε θα καταφύγουμε 

στην πεπαλαιωμένη τακτική να διακηρύττουμε το τι δεν αποδεχόμαστε. αλλά θα 

πούμε θετικά το τι α..-τοδεχόμαστε. 

Στο κείμενο όπου κωδικοποιήΟηκαν οι OέσεLς αυτές αναφέρονται τα 
ακόλουθα: "Ως προς το περιεχόμενο μιας λύσης ομοσπονδίας με βάση τις συμφωνίες 
κορυφής και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ. ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρΙζει τις 

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του Δεκεμβρίου του 1988 και τις 
προτάσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς που υποβληθηκαν με βάση τις πιο πάνω 

αποφάσεις, οι οποίες προβλέπουν τα ακόλουθα:" 

Είναι φανερό ότι μέχρι το 1988 που υποβάλαμε τις ομόφωνες προτάσεις και 
μέχρι σήμερα ακόμα κανένα κόμμα δεν ηγειρε μέσα στο Εθνικό Συμβούλιο Οέμα να 

εγκαταλειφθούν οι συμφωνίες κορυφής. αν και μπορεί Εκτός του Εθνικού Συμβου. 

λίου να δημιουργούμε τέτοιες εντυπώσεις. Ποια είναι όμως τα απαραίτητα συστα· 

τικά μιας ομοσπονδιακης δικοινοτικής διπεριφερειακής λύσης; 
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Το πρώτο είναι ότι το κράτος έχει μια κυριαρχΙα. μια διεθνή προσωπικότητα 

κι ένα πραγματικά λειτουρΥήσψο σύνταγμα. 

Το δεύτερο συστατικό είναι η κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 

ελευθεριών στα οποία περιλαμβάνονται το δικαίωμα της επιστροφής όλων των 
προοφύγων στις πατρογονικές τους εστίες και στις περιουσίες τους και η αποδοχή 

της ελεύθερης διακΙνησης και εγκατάστασης και ο σεβασμός'της ιδιοκτησίας. 

ΤΟ τρίτο συστατικό της λύσης που δεχόμαστε είναι να αποχωρήσουν όλα τα 

τουρκικά κατοχικά στρατεύματα και οι έποικοι, να αποστρατικοποιηθεί η Κύπρος 

και να συσταθεί διεθνής δύναμη υπό τον έλt'(Xο τον ΟΗΕ, για να βοηθήσει την 

τήρηση της εσωτερικής ασφάλειας. 

Το τέταρτο συστατικό είναι οι διεθνείς εγγυήσεις να είναι πολυμερείς, να είναι 

σύμφωνες με το Χάρτη του ΟΗΕ και να μην υπάρχει δικαίωμα μονομερούς επέμ~ 

βασης. 

Φυσικά μια λύση η οποία θα προβλέπει την ύπαρξη δυο καντονΙων που θα 

καθoριστoUν με βάση χυριως φυλετικά κριτήρια. κανείς δεν μ..-τορεί να ισχυρισθεί 

ότι είναι η λύση που θα δεχόμασταν, αν υπήρχε άλλη επιλογή. Ειδικά για χώρο όπως 

είναι η Κύπρος. μικρή σε έχταση και πληθυσμό. δεν είναι σωστή λύση η ομοσπονδία. 

γιατί ακόμα και για καθαρά οικονομικούς λόΎouς σημαίνει τριπλά νομοθετικά, εκτε~ 
λεοτικά. δικαστικά, διοικητικά και αστυνομικά όργανα. 

Όταν ο Μακάριος το 1977 δεχόταν τη δικοινοτική δLΠεριφερειακή ομοσπονδία 
και ο Κυπριανού την επαναβεβαίωνε το 1979, το έκαναν όχι γιατί η δικοινοτική 
διπεριφερειακή ομοσπονδία ήταν η επιλογή τους. αλλά γιατί όλα τα περί Κύπρου 

ψηφίσματα του δι.ε.θνούς OQγανισμού στα δLOτακτικά άρθρα τους επέβαλλαν να 

βρεθεί λύση με συνομιλίες, αποδεχτή και από τις δυο πλευρές. Και άλλη λύση από 

τη δικοινοnκή δLΠεριφερειαΚ'ή ομοσπονδία δεν ήταν α1τοδεχτή προς συζήτηση από 

την τουρκοκυΠΡLOκή πλευρά. 

Υπενθυμίζω ότι οι συνομιλίες άρχισαν μετά την εισβολή. αρχές του 1975 και η 
πρώτη συμφωνία κορυφής έΎινε το Ι 977 και ότι καθόλη αυτή την περίοδο επιμέναμε 
σε πoλυπεριφeρειακή ομοσπονδία την οποΙα εγκατέλειψε ο Μακάριος, όταν είδε ότι 

δεν υπήρχε καμιά πιθανότητα να αποτελέσει βάση προς συζήτηση με την τoυρκoκυ~ 

ΠΡLOκή πλευρά. 

Όμως ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι, εφόσον η δικo~voτική και 

δι.περιφιρειΟΥ.ή oμoσπoνδtα έγινε αποδεχτη με ης συμφωνίες κoρuφής και με άλλα 

επΕσημα έγγραφα. οποιαδήποτε καταγγελία των συμφωνιών κορυφής από την ελλη. 

νοκυπριακή πλευρά θα απαλλάξει την τουρκική πλευρά από την αποκλειστικότητα 

της ευθύνης για τη μη πρόοδο προς την κατεύθυνση λύσης του Κυπριακού και θα 

καταστήσει την ελληνοκυπριακή πλευρά συνυπεύθυνη για τη μη εξεύρεση συμφωνη· 

μένης λίισης. όπως προνοούν τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας και 
της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ. Η καταγγελια των συμφωνιών κορυφής την 

οποία ζητούν μερικοί θα μπορούσε να έχει ως αποτέλεσμα την κατάθεση της εντολής 

των καλών υπηρεσιών του Γενικού Γραμματέα με απρόβλεπτες αρνητικές συνέπειες 

για τη δική μας πλευρά. 

Ε.-τανεξετά!;οντας τις θέσει.ς του κόμματος σε ολοήμερη συνεδρ(α στι.ς 18 AΠρι~ 
λίου 1992, η Πολιτική Επιιροπή που a..,οτελεtται από 79 αξιωματoUχoυς και 

στελέχη του κόμματος και η οποία είναι το κατ' εξοχήν αρμόδιο όργανο για τις 

αποφάσεις σε σοβαρά θέματα, ε.ταναβεβαLωσε τις ομόφωνες αποφάσεις της Α Ύ(ας 
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Νά.."tας. EΙνα~ λοι.πόν ξεκάθαρη η θέση του Δημοχρατιχού Συναγερμού ότι πρέπε~ να 

σuνεX~στε( η προσπάθεια αναζτΊτησης λύσης πόνω στις προαναφερθεί.σες βόσεις των 
συμφωνιών κορυφής και των ψηφισμάτων του διεθνούς οργανισμού. 

Στη σuνεδρ(.α στην ΑγΙα Νάπα. το ΠολιτιΧό Γραφείο του Δημοκρατικού Συνα· 
γερμού είχε εξετάσει και τους λόγους για τους οποίους δεν υπήρξε πρόοδος στην 
αναζήτηση λύσης και είχε καταλήξει στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

''Ι. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός διαπιστώνει ότι η μη σμί.χρυνση των 

διαφορών μεταξύ των δύο πλερών στα θέματα αποχώρησης των 

τουρκικών στρατευμάτων, επιστροφής των πρoσφiιyων και εφαρμογής 

κα~ των άλλων βασικών ελευθεριών καθώς και στα θέματα της εδαφιΧής 

πτυχής και των εyyUΤ;σεων. οφείλεται στην αρνητική στάση της τουρκικής 

πλευράς και στην προβολή των νέων αξιώσεών της για αναγνώριση του 

τουρκοκυπριακού ψευδοκράτους, την αναγνώριση χωριστού 

δικαιώματος κυριαρχίας, την αναγνώριση χωριστού δικαιώματος 

αυτοδιάθεσης και την αξίωσή της για εκ περιτροπής πρoεδρtα, αξιώσεις 

που απoρρl.πτoνται στο σύνολό τους. 

2. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός επαναβεβαιώνει τη θέση που είχε εξαγγείλει 
μετά την τελευταία συνάντηση Βασιλείου-Ντενκτάς στη Νέα γ όρχη, στις 

2 Μαρτίου 1990, ότι δΙ!: βλέπει να υπάρχει οποιαδήποτΙ!: σκοπιμότητα για 
απευθείας διάλογο μεταξύ του Προέδρου της ΚυπριακτΊς ΔημοκρατΙΟς 

και του κ. Ντενκτάς ή μεταξύ ελληνοκυπριακής και τουρχοκυπρι.αχής 

πλευράς εφόσον δεν υπάΡΧΗ ουσιαστική αλλαγή των τουρκικών θέσεων. 

γιατί το αποτέλεσμα ενός τέτοιου διαλόγου θα είναι μια νέα αποτυχία. 

3. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν αποκλείει τις διερευνητικές επαφtς 
στις οποίες προβαίνουν εκπρόσωποι του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ 

για να διαπιστώσουν αν υπάρχει αλλαγή των θέσεων της τουΡκικτΊς 

πλ.ευράςΜ. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι οι διαπιστώσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού ποιι 

έχω προαναφέρει. μαζί με τις θέσεις σιις oπoLες έχουν καταλήξει. είναι σωστές, 

ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και ταιιτόχρονα επιρρΙπτοιιν την εUΘύνη για 

τη μη πρόοδο εκεΙ πο", πρέπει. δηλαδτΊ στην το",ρχική πλευρά. 

Η Πολιτική Επιτροπή του Δημοκρατικού Συναγερμού στην ολοτΊμερη συνεδρία 

της στις 18 Απριλίου 1992 εξέτασε με πολλή προσοχή και τις ιδέες πο", περιέχονται 
στην έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Γκάλι και με 

ψυχραιμία και αντικειμενικότητα έκαμε σωστές δια..-τισιώσεις. n ιο συγκεκριμένα, 
αφού σιιζήτησε μία προς μία τις ιδέες Γκάλι, κατέληξε στην ακόλουθη ομόφωνη 

απόφαση: 

"Ο Δημοκρατικός Σιιναγερμός διαπιστώνει ότι η δέσμη ιδεών του Γενικού 

Γραμματέα περιtχει σημαντικά στοιχεία τα οποία δε σιιμφωνούν με τις θέσεις του 

Δημοκρατικού Συναγερμού και τις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβο",λΙΟυ 

του ΔεκεμβρΙΟ", 1988 και τα στoιχεLσ. αυτό ε(ναι αντ[θετα με τα ανθρώπινα δικαιώ
ματα, όπως α",τά ισχύουν στον ε",ρωπαϊκό χώρο. Είναι συνεπώς απαράδεκτα και ως 

εκ τούτο", δεν μπορούν να αJτοτελέσο\ΙV μέρος αποδεκτής λύσης το", κυπριακού 

προβλήματος. Ενδεικτικά αναφέρο",με σαν τέτοια στοιχεία ΤTlν ιδέα για πλειοψηφία 

της ιδιοκτησίας γης. την παρασιώπηση το", προβλτΊματος των εποίκων και πολλά 

άλλα_ 
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παρά τα αρνητικά στοιχεία. αποφάσισε ο Δημοκρατικός Συναγερμός. εφόσον 

κληθούμε για διαβουλεύσεις και συνομιλίες με το Γενικό Γραμματέα ή τους εκπρο

σώπους του. θα πρέΠΕΙ να ανταποκριθούμε θετικά και να εργαστούμε για περί
γραμμα hUOll; που δε θα περιέχει τα αρνητικά στοιχεία. αλλά θα συνάδει με τις 
ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβοuλίοιι. Αν αρνούμασταν να λάβουμε μέρος 

και αν καταΥΥέλλαμε την έκθεση Γκάλι στο σννολό 111ς, θα aπαλλάσσαμε την τουρ
κική πλευρό από του να τοποθετηθεί σε αυτή και θα μεταθέταμε στους δικούς μας 

ώμους την ευθύνη γι.α τυχόν συνέχιση ΤΟΊι αίιιεξόδον. Έτσι θα δημι.oυργoύvταν 
προυποθέσεις. αν ο Γενικός Γραμματέας κατέθετε την εντολή, να ορχίσει μια 
σταδιακήανα-yνώρισητoυτoυρκOΚυπριαΚOύψεuδoκρά:ΤOυς. 

Το Εθνικό ΣυμβούλLO. ύστερα από τρεις συνεδριες στις 8. 20 και 21 Απριλίου Ι 992. 
κατέληξε σε ορισμένες α.ί'τοφάσει.ς οι οποίες αναφέρονται και OΤ1jV ανακοίνωση που 
εκδόθηκε, 

Η πρώτη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου έχει ως ακολούθως: 

''Ι. Το Εθνικό Συμβούλιο επαναβεβαιώνει τη θέση του ότι το Κυπριακό μπορεί 

και πρέπει να λυθεί με βάση ης απoφόσεl.ς και προτάσεις του Ιανουαρίου 1989 που 
στηρίζονται στι.ς Συμφωνίες Υψηλού Επιπέδου 1977 και 1979 και τα ψηφΙσματα 
των Ηνωμένων Εθνών για το Kυπριακό~. 

Η ανακοίνωση είχε διαβαστεί στο Εθνικό Συμβούλιο και ουδείς έφερε ένσταση 

στη διατύπωσ1j ότι 1j λύση θα έπρεπε να αναζ1jΤ1jθεΙ με βάση ης συμφων!.ες κορυφής 
και τα ψηφίοματα των Ηνωμένων Εθνών. Και ουδεΙς μπορούσε να φέρει ένσταση, 

επειδή κατά τη συζήτηση είχε υπερτονιστεί από όλους όη εμμένουμε στις ομόφωνες 

αποφόσεις του Εθνικού Συμβουλίου και ης προτάσεις που η δική μας πλευρά 

υπέβαλε τον Ιανουάριο του 1989 και οι οποίες πρόβλεπαν δικοινοηκή και διπεριφε
ρειακή ομοσπονδία. 

Αναφέρθηκα στο θέμα της μορφτ;ς της αναζητούμεντις λύσης γιατί, πέραν 

εκείνων που ζητούν την εγκατάλειψη της δικοινοτικής διπεριφeρειακής ομοσπον

δίας, UJ-τάρχοuν και εκείνοι που ερμl1νεOOUΝ τον όρο "Ε.>"tανατοποθέtηση του 

Κυπριακού" ως εγκατάλειψη της δικοινοτικής διπεριφερειακής oμoσπoνδlας. 

Ένα άλλο σοβαρό θέμα που είχε απασχολήσει το Εθνικό Συμβούλιο στις προα

ναφερθείσες συνεδρίες του ήταν κατά πόσο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε 

δεσμευθεί είτε με το νέο είτε με τον προηγούμενο Γενικό Γραμματέα σχεηκά με τις 
ιδέες που περιέχονται στήν έκΟεση ΓJo'.άλι. 

Ύστερα από ης διαβεβαιώσεις και ης διευκρινίσεις που δόθηκαν Ίόσο <l,ι"tό 

Ίον Πρόεδρο της ΔημΟΚρ<1Ίίας όσο και <l,ι"tό Ίον Υπουργό Εξωτερικών και μετά που 

αναγνώσΊηκαν επίσης γραΠΊές οδηγίες οι οποίες ε(χαν δοθεί στον αντιπρόσωπό μας 

στα Ηνωμένα Έθνη κ. Μαυρομμάτη, διαπιστωθηκε ομόφωνα ότι τέτοιες δεσμεύσεις 

δεν είχε αναλάβει ο Πρόεδρος της ΔημοκραΊΙας. Γι' αυτό και η ανακοίνωση του 

Εθνικού Συμβουλίου ορθά αναφέρει στl1 δεύτερη παράγραφο πως ~τo Εθνικό 

Συμβούλιο δΙ<l,ι"tιστώνει ότι δεν υπήρξε δέσμευΟl1 από μέρους του Π ροέδρου της 
Δημοκρατίας αναφορικά με τις ιδέες που περιλαμβάνονται <Πl1ν 'ExOe01j του 

Γενικού Γραμματέα κ. Γκάλι". 

Όμως ταυΊόχρονα διαπιcπώθηκε ότι η έκθεση Γκάλι. όπως ήταν διατυπωμένη, 
μπορούσε να δημιουργήσει Τl1ν εντύπωση όη μερικές ιδέες εΙχαν γίνει <l,ι"tοδεκτές. Γι' 

αυτό 10 λόγο υπ~λήθηκε εισήγηση ό1~ Οα έπρεπε να σΊαλεί επιστολή στο Γενικό 
Γραμματέα με την οπο(α θα αΠΟΡΡΙΠΊονταν εκείνες ΕΚ Ίων ιδεών που ήταν αvrίθετες 
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με ης ομόφωνες αι.οφάσει.ς του Εθνικού Συμβουλίου και ης :τροτάσης του 1989 
και οι o:ιτ ot.ες ήταν επίσης αντίθετες με το διεθνές δίκαιο . τον Καταστατικό Χάρτη 

των Ηνωμένων Εθνών και τις συμβάσεις των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Η εισήγηση έγινε ομόφωνα αποδεκτή στο Εθνικό Συμβούλιο και οι διαφωνΙες 

που προέκυψαν αφορούσαν τη διατύπωση της Ε.ι.ιστολ'ής. Ο κ. ΛυσσαρΙδης υποστη

ριζόμενος CtJ.ό τον κ . Κυπριανού eL.E όη έπρεπε να απορρίψΟυμε την έκΟεση του 
Γενικού Γραμματέα στο σύνολό της και να γίνει συγκεκριμένη αναφορά ακόμα στην 

Q.ι.όρριψη κάθf: ιδέας. Ο Δημοκραηκός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ υποστήριξαν όη, 

για να μην απαλλάξουμε την τουρκική πλευρά από την ευθύνη να τοποθετηθεί. δε θα 

έπρεπε η επιστολ'ή μας να είναι συνολικά α..ορριπτική. 

Στο σημείο αυτό θέλω με έμφαση να διειrλΡΙ νίσω ότι στο Εθνικό Συμβούλιο. 
ανεξάρτητα από τη θέση OπoιoUΔήπoΊε άλλου κόμματος, 1"ονΙσαμε με σαφήνεια που 

δεν επιτρέπει οποιαδήΠΟΊε παρερμηνεία CtJ.ό κανένα ότι το περίγραμμα που Οα 

αποδεχόμασταν να διαμορφωθεί δεν έπρεπε να περιλαμβάνΕΙ ιδέες αντίθεΊες με ης 

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου Ίου Δεκεμβρίου Ίου 1989. με τον 
Καταστατικό Χάρτη Ίου Διεθνούς Οργανισμού. με ΊΟ ΧάΡΊη και τις Συμβάσεις 

Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και το διεθνές δίκαιο. 

Αρχικά 11 διατύπωση της τρίτης παραγράφου της ανακοίνωσης του Εθνικού 

Συμβουλίου της 2 1ης Απριλίου 1992 ήταν η ακόλουθη: 

"3. Το Εθνικό Συμβούλιο αποφάσισε ότι πρέπει να ανταποκριθούμε θετικά σε 
πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα για διαβουλεύσεις μαζί του ή με τους εκπροσώ

πους του καθώς και μΕ το Συμβούλιο Ασφαλείας και να συνεργαστούμε για ετοι

μασία περιγράμματος λύσης που να ενσωματώνει την αναγνώριση και πλ'ήρη εφαρ

μογή των ανθρωπίνων δικαιωμάΊων και βασικών ελευθεριών όλων των πολιτών και 

ιδιαίτερα των EXτoπισμένων~. 

Όμως. ύστερα από εισήγηση του κ. Κ υπριανού. η τρ.Ι,τη παράγραφος του 

ανακοινωθέντος του Εθνικού Συμβουλίου διαμορφώθηκε ως αχωλούθως: 

"Το Εθνικό Συμβούλιο αποφάσισε όη πρέπει να ανταποκριθούμε θετικά σε 

πρόσκληση του Γενικού ΓραμμαΊέα για διαβουλεύσεις μαζί του ή με τους εκπροσώ

πους του καθώς και με το Συμβούλιο Ασφαλείας με στόχο την προώθηση λύσης του 

Κυπριακού με βόση τις προτάσεις μας". 

Έρχομαι τώQα σε ένα άλλο πολυσυζητημένο θέμα, το θέμα της λεγόμενης 

επανατοποθέτησης του Κυπριακού. Όσον αφορά την ουσΙΟ της αναζητούμενης 

λύσης έχω αναφέρει ότι κανένα κόμμα στο Εθνικό Συμβούλιο δεν έθεσε θέμα εγκα
τάλειψης της δικοινοτικής διπεριφερειακής ομοσπονδίας. Λέχθηκε όμως πολλές 

φορές ότι το Κυπριακό πρέπει να επανατοποθετηθεί αποκλειστικά ως θέμα εισβολής 

και σuνtχιζόμενης κατοχής. Διότι η συζήτησή Ίου μεταξύ ελληνοκυπριακής και 

τουρκοκυπριακής πλευράς το υποβαθμίζει σε Οέμα εσωτερικής διαμάχης των δύο 

κοινοτήτων και έτσι μειώνεται το διεθνές ενδιαφέρον για την επίλυσή του. 

Το θέμα αυτό είχε επίσης ουζητηθεί στο Πολιτικό Γραφείο του Δημοκρατικού 
Συναγερμού στη συνεδρία του της Αγίας Νό.πας. Το συμπέρασμα στο οπηΙο καΊέ

ληξε ήταν ότι το κυπριακό έχει δυο πτυχές, την εσωτερική και την εξωτερική, και 

ότι δεν ε(ναι μόνο διακοινοτική διαφορά αλλά στην ουσία είναι διεθνές πρόβλημα 

εισβολής και κατοχ'ής. Αυτό το ομόφωνο συμπέρασμα του Πολιτ ικού Γραφείου του 

Δημοκρατικού Συναγερμού δεν είναι μια αυθαίρετη ερμηνεία. Βασίζεται σε πραγμα

τικά γεγονότα όπως τα αντικρίζουν τα Ηνωμένα Έθνη. 
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Όταν προσπαθούμε να δημιουργήσουμε την εντύπωση ότι το Κιιπριοχό είναι 

θέμα μόνο εισβολής και κατοχής, δυστυχώς δεν πείθουμε. γιατί είναι γνωστό ότι το 

Κυπριακό υπάΡΧΕΙ από το 1963, ότι επανΕιλημμένα προσφύγαμε στη Γενική Συνέ· 
λε\ICi', ιιι.ό το 1963 μέχρι το 1974, ότι στην Κύπρο βρΙΟΧόταν ει.ρηνεUΤLXή δίrναμη 
από το 1964, όη bLOQLUtTlxav δύο μεσολαβητές για την εξεύρεOTl λύσης στο 

πρόβλημα, ότι διεξήχθl1καν συνομιλίες μεταξύ Ελλάδας και Τουρχ(.ας για το 

κυπριακό με την ανάμιξη του εΚ,ι"τροσώπο" του Γενικού Γραμματέα το\l ΟΗΕ 

κ. ΤουομιόΥια και TO\l Χ. Άτσεσον, ότι διεξήχθηκαν ενδοκυπριαχές συνομιλΙΙς από 

το 1968 μέχρι το 1974 και όη υπήρξε περtoδoς που δεν υπήρχαν ΤOυρxuι.ά κατοχικά 
στρατεύματα στην Κύπρο αλλά υπήρχε μια ελληνική μεραρχια, Και όμως, παρόλα 

αυ'Ιά, δεν είχε εξευρεΟεΙ λύση στο Κuπριακό από .0 1963 μtxρι 10 1974. οπόταν 
διtπράxθηκε από την Τουρκια το έγκλημα της εισβoλ~ς και της O\M:X\l;όμενης 

κατοχτΊς. επομένως δεν μπορουμε να προσποιούμαστε ότι δεν ~ χαι. ότι δεν 

υπάρχει εσωτερική πτυχτΊ του Κυπριακού. 

Εκείνο στο οποίο πρέΠΗ να UΤιμένoυμε και μ..-τορούμε να αναμtνouμ.e υποστή

ριξη είναι ότι ναι, υπήρχε εσωτερική πτυχή. αλλά το Κυπριαχό πtQLlΠλά:xη και 

επιδεινώθηκε με την τουρκικ'ή εισβολή για τους ακόλουθους μεταξ'; ωJ.ων )..όyouς: 

Παραβιάστηκε βάναυσα το διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα. ΔUCaιιί.,.ιατα, 
δημιουρΥ'ήθηκε τεράστιο πρόβλημα προσφύΥων και αγνοουμένων, ~ε 

υπό την προστασία των τουρκικών όπλων το αποσχισηκό ούτω xαλ.oiιμtνo TOUQXO
κυπριακό κράτος στο Βορρά και παραβιάστηκαν κάτω από την ΠQO<ΠασΙCΙ των 

τουρκικών στρατευμάτων όλα τα περί Κ υπρου ψηφΙΟματα των Hνωμiνων Εθνών 

ενώ η παρουσία των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων στην Κoι.'mQO OΊ.rντηQεΙ 

εκείνους εκ των τουρκοκυπρίων που αχολουθούν αδιάλλακτη πολιτική πάνω στο 

κυπριακό πρόβλημα. 

Μετά την τουρκική εισβολή, όσες φορές προοφύΥαμε στη Γενική Σννtλεuση και 

το Συμβούλιο Ασφαλείας και ζητήσαμε τη λήψη μέτρων κατά της ΤουρκΙΟς για την 

εισβολή και τη συνεχιζόμενη κατοχή και για την ανακήρυξη του ψευδοΧΡΆτους, η 

Γενικ~ Συνέλευση και το Συμβούλιο Ασφαλείας μας παρέπεμψαν σε σuνoμι.λ[ες με 

την τουρκοκυπριακή πΛΕuρΆ. Το γεγονός αυτό και μόνο αποτελεΙ απόδειξη ότι τα 

Ηνωμένα Έθνη αναγνωρ[ζουν την ύπαρξη και εσωτερικής πτυχής του κυπριακο'; 

προβλήματος. 

Ένα άλλο γε-Υονός που δεν μπορούμε να παραβλέπουμε είναι ότι το Συμβούλιο 

AσφαλεΙCΙς, ενώ στο παρελθόν αλλά και τώρα σε μεγαλ';τερο βαθμό επιδεικνύει 

ενδιαφέρον για την επίλυση της εσωτερικ'ής πτυχής. δεν πράττει το (διο για την 

εφαρμογή των ψηφισμάτων του που αναφέρσ.'1:αι στην ανάγκη αποχώρησης των 

ξένων στρατευμάτων, την ΕΠιστροψή των πρoσφίryων. το αιβασμό της ανεξαρτησίας 

της Κύπρου. τη μη απόσχιση κυπριακού εδάφους και τη μη αλλαΥ'ή της δημογρα

φικής σύνθεσης του πληθυσμού της Κύπρου. 

Υπάρχουν όμως μερικοί που προβάλλουν το επιχείρημα όη το Συμβούλιο 

Ασφαλείας δε λαμβάνει μέτρα για την εφαρμοΥ'ή των ψηφισμάτων του, ΎιατΙ δεν 

τοποθετ'ήσαμε το Κυπριακό σαν πρόβλημα εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής και 

γιατί δεν aπαιτήσαμε εμφαντικά και πιεστικά την εφαρμογή των ψηφισμάτων του 

διεθνούς οργανισμο'; και τη λήψη μέτρων κατά της Τουρκίας για την παραβΙασή 

ΤΟ\I;. ΟΙ ισχυρισμοΙ αυτο( είναι αβάσιμοι. Επί κυβερνήσεως Μακαρίου και 

Κυπριανο,; επανειλημμένα, πιεστικά και επίμονα. προβάλαμε το Κυπριακό στη 
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Γενική Συνέλευση και το Συμβούλιο Ασφαλείας σαν θέμα εισβολής και συνεχιζό

μενης κατοχής. Το ίδιο κάναμε σε όλα τα διεθντj βήματα. Τόσο η Γενική Συνέλευση 

όσο και το Συμβούλιο Aσφo.λεtας μας παρέπεμψαν σε ενδοκυπριακές συνoμιλl.ες γιο. 

εξεύρεση λύσης συμπεφωνημένης και αποδεκτής και από ης δυο πλευρές. 

Και όταν ακόμα η τουρκική πλευρά το 1975 εξήγγειλε την τουρκοκυπριακή 

ομόσπονδη πολιτεία του βορρά και όταν το 1984 την απόσχισε για να δημιουργήσει 

το τουρκοκυπριακό ψευδοκράτος του βορρά, παρά την επίμονη θέση μας ότι το 

Συμβούλιο Ασφαλείας έπρεπε να πάρει μέτρα, αυτό καταδίκασε μεν τις τουρκικές 

ενέργειες, μας επανέλαβε όμως ότι υτρεπε να συνεχίσουμε ης ΣUνOμιλίες για να 

βρούμε συμφωνημένη λύση και δεν έλαβε κανένα μέτρο κατά του εισβολέα ή τουλά

χιστον yl.O την εφαρμογή των ψηφι.σμάτων του . 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός επανειλημμένα προειδοποίησε ότι τα μέλη του 

Συμβουλίου Ασφαλεαις, όταν τοποθετούνται πάνω σε διόφορα προβλήματα, δεν 

αποφασίζουν με βάση τις διατάξεις του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών 

ή με βάση το ποιος έχει δίκαιο και ποιος άδικο, αλλά πρώτιστα και βασικά λαμβά

νουν υπόψη το πώς μπορούν να εξυπηρετηθούν ή να μην επηρεαστούν αρνητικά τα 

δικά τους συμφt!ΡOντα και τα συμq>ιρoντα των συμμαχιών τους μέσα στο όλο 

πλtγμα της διεθνούς κατάστασης. 

Τίθεται ε,'τομένως το ερώτημα: Αν επανατOJtOθετoύσαμε το Κυπριακό ως θέμα 

εισβολής και κατοχής μόνο και αν αρνούμασταν τις συνομιλίες yl.O τη λύση της 
εσωτερικής πτυχής, θα μπορούσαμε να ελ..-τΙζουμε σε διεθνή υποστήριξη; Η απάντηση 

είναι σίγουρα ότι αν αρνούμασταν τις σuνoμιλιες, θα οδηΥούμασταν σε δι.εθνή 

απομόνωση. 

Η σωστή τοποθέτηση είναι η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού όπως δι.ατυ

πώθηκε από το Πολιτικό Γραφείο στην Αγία Νάπα και ε.-ταναβεβαιώθηκε στην Πολι

τική Επιστροπή στις 18 ΑπριλΙΟυ. Η θέση αυτή είναι ότι δεν πρέπει η δική μας 

πλευρά να αρνηθεί τη μέθοδο των συνομιλιών για λύση του Κυπριακού. γιατί την 

επιβάλλουν τα ψηφίσματα της Γενικής ΣυνtJ..ευσης και το\l ΣυμβουλΙΟυ ΑσφαλεΙΟς 

του Δι.εθνούς Οργανισμού. αλλά ούτε να δεχθεί να επαναρχίσει απεUΘείας συνομι

λί.ες με την τουρκική πλευρά. αν δε διαπιστωθεί αλλαγή των τουρκικών θέσεων στις 

βασικές πτυχές του Κυπριακού. Π ρέπει ακόμα να εξηγούμε ότι ο λόγος που δεν 

πρbτει να γίνει νέος γύρος κατευθειαν συνομιλιών. πριν αλλάξει 11 τουρκική στάση, 

είναι για να μην έχουμε αλλεπάλληλες αποτυχίες που είναι a..-cοτέλεσfια τΤ!ς τουρ

κικής αδ~αλλαξΙας, για να μl1ν καταστραφεί η αξLOπιστΙα της διαδικασίας των συνο

μιλιών και των καλών υπηρεσιών του Γενικού Γραμματέα. 

Ας εξετάσουμε τώρα αν χρειαζόμαστε νέα ψηφίσματα της Γενικής ΣuνtΛΕUΣΗς 

και του Συμβουλίου Ασφαλείας ή αν θεωρούμε ~κανoπoιητικά τα υπάρχοντα και 

ποιες είναι οι πιθανότητες εφαρμογής τους. 

Δε νομίζω να υπάρχει κανένας που να c.μφιβάλλει ότι τα ψηφίσματα που 

εξασφαλίσαμε n;τό τα Ηνωμένα Έθνη, αν εφαρμόζοντο. θα ήταν αρκετό για να μας 
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απαλλόξουν από την τουρκική κοτο)'." και τη συνεχιζόμενη εισβολή, γιατί μεταξύ 
άλλων προβλέ.\"tουν τα ακόλouθα: 

(Q') Να γΙνεL σεβαστή τι ανεξαΡ1ηοία. τι κυριαρχία και τι εδαφική ακεραιότητα 

της Κ ιιπριαχής Δημοκρατίας. 

(β') Να αποχωρήσουν τα ξένα στρατεύματα. 

(1') Να επιστρέψouν οι πρόσφυγες υπό συνΟήχες ασφάλει.ας. 

(δ') Να μην αλλάξει τι δημογραφική σύνQεση της Κύπρου. 

(ε') Να διεξαχθούν συνομιλίες για την E..ίλuση της εσωτερικής πτυχής. 

Όλα τα περί Κύπρου ψηφΙσματα των Ηνωμένων Εθνών παραβιάστηκαν χατά· 
φωρα από την Τουρκία και οι παραβιάσεις αυτές επανειλημμένα καταπέλθηχαν 011] 

Γενική Συνέλευση και το Συμβούλιο Ασφαλείας με αίτημα τη λήψη μέτρων κατά της 

Τουρκίας. Όμως κανένα μέτρο δε λήφθηκε. Επομένως, δεν είναι τι έλλειψτ) ψηφι

σμάτων που πρέπει να μας απασχολει. αλλά τι δυνατότητα λήψης μέtρων για την 

εφαρμογή τους. 

'ExtL επΙσης λεχθεί ότι γι.α να καμφθεί τι τουρκικΤΙ αδιαλλαξLα θα πρέ.πε~ 
συνεχώς να τοποθετούμε την Τουρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου στη Γενική 

Συνtλευση. στο Συμβούλιο Ασφαλείας και σε όλα τα διεθνή βΤΙματα. γιατί ήσι θα 

δημιουργήσουμε πολιτικό κόστος Υι.α την Τουρκία. Όμως αυτΤΙ η τακηκΤΙ ακoλoUΘΙΊ· 
θηκε σε όλα τα διεΟνή βΤΙματα (Γενική Συνέλευση. Συμβούλιο AσφαλεLας. Κίνημα 

Αδεσμεύτων. Κοινοπολιτεία και άλλα) αλλά δεν απέδωσε. Καμιά χώρα. πιρι.λαμβα· 

νoμέVΗς και της Ελλάδας. δε διέκοψε πολιτικές. δι.,τλωματικές, οικονομικές, εμπο
ρικές ή άλλες σχέσεις με την Τουρκία. Έχω τονίσει και άλλες φορές ότι η TO\IQΚLα 

δεν είναι χώρα που επιδεικνύει ευαισθησία σε καταγγελίες εις βάρος 'tT)ς εφόσο δε 

συνοδεύονται με ανάλογο υλικό κόστος. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν αντιτίθεται σε προσφυγές στα Hνωμtνα 

Έθνη, αλλά πιστεύει ότι δεν μπορούμε να περιοριζόμαστε σε συλλογή ψηφισμάτων 

και στη διατύπωση καταγγελιών. αν θέλουμε λύση του προβλΤΙματός μας. 

Γίνεται ακόμα λόγος για προώθηση διεθνούς διάσκεψης για το Κυπριακό. Η 

θέση τον Δημοκραηκού Συναγερμού αναφορικά με διεθνή διάσκεψη ταυτU;ετα~ 
πλήρως με την κοινή απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου. ότι μια τέτοια διάσκεψη θα 

πρέπει να είναι πολυμερής και όχι τετραμερΤΙς και ότι για να έχει θετικό αποτέλεσμα 

θα πρέπει να συμμετέχουν και τα μόνιμα μέλη του ΣυμβουλΙου Ασφαλείας. 

Τίθεται όμως το ερώτημα: Μπορεί μι.α διεθνής διάσκεψη να πραγματοποιηθεί 

αν δεν τη δέχονται τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας; Η απάντηση εΙναι 

όχι. δεν μπορεί να πραγματοποιηθεΙ Αλλά σχετικά με τη διεθνή διάσκεψη JtQoxίImeL 
και ένα άλλο ερ<ί)τημα: Είμαστε σίγουροι ότι μια διεθνiις διάσκ.εψTt θα πάρει αποφά· 

σεις που θα ταυτίζονται με τις δικές μας θέσεις; Αν έχουμε αμφιβολία κατά πόσο θα 

έπρεπε το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας να ετοιμάσει περίγραμμα λύσης του Κυπριακού. 
γιατί καταλήγουμε στο συμπέρασμα ότι μια διεθνής διάσκεψη με τη συμμετοχΤΙ των 

μονίμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας θα πάρει διαφορετικές αποφάσεις από 

τις α.ίτοφάσεις που θα έπαιρνε το Συμβούλιο Ασφαλείας; Τίθεται όμως ακόμα ένα 

ερώτημα: Α ν το Συμβούλιο Ασφαλείας. που έχει εξουσία α.ίτό τον Καταστατικό 

Χάρτη, δεν παΙρνει μέτρα κατά της Τουρκίας για να επιβάλει τις αποφάσεις. του 

ποια μέτρα ελπίζουμε ότι θα πάρει μια διεθνής διάσκεψη στην οποία κατ ' ανάΥκη θα 

συμμετέχουν και τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίο)) Ασφαλείας; 
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Ειλικρινά πιστεύω ότι με τα σημερινά δεδομένα για αναζήτηση λύσης του 
Κυπριακού δε φαίνεται ότι μ.."tορεί να πραγματοποιτιθεί στο παρόν στάδιο διεθνής 
διάσκε'\jιη, Και σίγουρα δε θα πραγματοποιηθεΙ αν τελικά δι.απιοτωθεί ότι φέρει 
ευθύνη η δική μας πλευρό για τη μη εξεύρεση περιγράμματος λύσης του Κυπριακού, 

Τυχόν σύγκρουση της δικής μας πλευράς με το Γενικό Γραμματέα και κατ' 
επέκταση με τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας. δε θα δημιουργούσε 

συνθήκες ευνΟ'ίκές για διεθνή διάσκεψη. Αντίθετα θα συνέβαλλε στη συνέχιση του 
αδιεξόδου που αποβαίνει σε βάρος του κυπριακσύ ελληνισμΟύ, Γιατί θα συνεχιζόταν 
ο εποικισμός και παράλληλα θα ενισχυόταν η ιδέα που προωθεί η Τουρκία ότι δεν 

είναι δυνατή η συνύπαρξη μtσα στο ίδιο κράτος των δυο κοινοτήτων. Αυτή η 
εξέλιξη θα δημιουργούσε επικίνδυνες για την πλευρά μας καταστάσεις ενόψει και 
των νέων διεθνών τάσεων για αναγνώριση των aπoσχιστικών ενεργειών διάφορων 

εθνικών ομάδων Ο,ι"tό τα κράτη στα o..ι"toLa ζουν. 

Ας δούμε τώρα ποιες είναι οι διαζευκτικές μέθοδοι για λύση του Κυπριακού, 
ΟΙ μέθοδοι που ~υιOρoΎV τα Ηνωμένα Έθνη να χρησιμοποιήσουν είναι οι εξής: 

(α') Ο διορισμός μεσολαβητών. Αυτό έγινε υπό καλύτερες (L"tό τις σημερινές 

συνθήκες πριν την εισβολή και δεν απέδωσε, 

(β') Οι διαβουλεύσεις μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Και αυτή η μέθοδος 
χρησιμοποιήθφ.ε αλλά δεν απέδωσε. 

(γ') Οι διακοινοτικές συνομιλίες. ΔιεξήXθrικαν πριν και μετά την εισβολή 

αλλά δεν απέδωσαν, 

(δ') Η διαμόρφωση περιγράμματος λύσης μέσω των καλών υπηρεσιών του 
Γενικού Γραμματέα. Η μέθοδος αυτή ήδη xeηoLfLo..ι"tOLfttaL και η 

προσπάθειά μας πρέπει να είναι να διαμορφωθεί περίγραμμα που να 

στοχεύει σε λύση βασισμένη στις ομόφωνες ωτοφάσεις του Εθνικού 

Συμβουλίου και τις προτάσεις μας του Ιανουαρίου 1989. 

Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω με έμφαση την ομόφωνη απόφαση της 

Πολιτικής Επιτροπής του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι δε θα πρέπει να 
αρνηθούμε συνεργασΙΟ με το Γενικό Γραμματέα και τους εκπροσώπους 

του με στόχο τη διαμόρφωση περιγράμματος λύσης το οποίο να 

διαοφαλιζει τα ανθρώπινα δικαι.ώμα1'α και τις βασικές ελευθερίες και να 

μας (L"tαλλάσσει από '(ην τουρκική κα1'οχή και τα δικαιώμα1'α 

μονομερούς επέμβασης, Αν, όσον αφορά τα προαναφερθέντα προκύψουν 

διαφωνίες, πρέπει να πσληεuθoύμε με '(ρόπο που θα κα1'αδείξει διεθνώς 

ότι δεν είναι με 1'0 Γενικό Γραμμα1'έα και 1'0 Συμβούλιο ΑσφαλεΙΟς που 
διαφωνουμε, αλλά με '(ην τουρκική πλευρά η οποία αρνεί1'αι την 

κα1'οχύρωση και εφαρμογή σ1'ην Κ ύπρο των βασικών ελευθεριών και των 

ανθρωπίνων δικαιωμά1'ων, '(ην αποχώρηση των κατοχικών 

στρατευμάΊων και την κα1'άργηση του δικαιώματος μονομερούς 

επέμβασης. 

(ε') Μια άλλη μέθοδος επίλυσης '(ου Κυπριακού είναι η διεθνής διάσκεψη, 

αλλά έχω μιλήσει πάνω στο θέμα αυτό, 

(στ') Η λήψη μέτρων από ΊΟ Συμβούλιο Ασφαλείας για υλοποίηση των 
ψηφισμάτων '(ου. θα είμαστε ευτuχεLς αν υπήρχε τέ1'οια δυνατό1'ηΊα, 

αλλά ο λαός μας πρέπει να ΥνωρίζΗ ότι δυστυχώς O1'O πQOβλεπ1'ό fLtHov 
τέ1'οια δυνατότη1'α δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει λόγω του αναβαθμισμtνoυ 
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ρόλου της Τουρκίας στην περιοχή και λάΥω της πολιτικής των 

Ηνωμένων Πολιτειών. που επηρεάζουν σε μεγάλο βαθμό τη λήψη 

αποφάσεων αιτό το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας. 

Για να συμπληρώσω όμως την εικόνα οφείλω να τονίσω ότι τον αναβαθμι

σμένο ρόλο της Τουρκίας πρόσφατα τον αναγνώρισε και τι Ενρώπη. ΟΙ YπoVΡyoΙ 
Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης δέχθηκαν με θέρμη βρετανική πρόταση ότι οι 

σχέσεις της Ευρώπης και της Τουρκίας πρέπει να αναβαθμιστούν και τι Τουρκία να 

προσεγγιστεί από την ενoπoιημέVΗ Ευρώπη ως μια σημαίνουσα δύναμη στην 

περιοχή. Ο Γάλλος σοσι.αλιστής Υπουργός Εξωτερικών Χ. Ντυμά ε(.πε ακόμα πως 

χρειόζεται μια νέα προσέγγιση προς την ToUΡΚία τι οποία γειτνιάζει με τις νέες ισλα· 

μικές δημοκρατίες που aπoσχίστηκαν από τη Σοβιετική Ένωση. γι.ατΙ, αν δεν 

υποστηριχτεί τι Τουρκί.α για να τις βοηθήσει και να τις επηρεάζει, θα πέσουν υπό την 

επιρροή της Περσίας. Μετά από αυτά θα είναι αφέλεια να ελπίζσυμε όη τΟ' 

ΣυμβούλιΟ' Ασφαλείας θα πάρε~ μέτρα κατά της Tσυρκl.ας . 

Φuoικά. όπως εξελίσσσνται τα πράγματα. βλέπουμε σήμερα έναν άλλΟ' παρά

γσντα. τσν εUΡΩπα·ίκό. πσυ ,uτOΡε{ να διαδραματίσει ρόλΟ' στην επίλυση τσυ 

Κ υπριακαύ. χωρίς να τρέφουμε ψευδαισθήσεις ότι α ευρωπα·ίκός παράγαντας θα 

υπαστηριξει μέτρα κατά της Ταυρκίας. για τα λόγΟ' πσυ μόλις έχω ανα~ρει. 

Ο εUΡΩπα·ίκός παράγσντας εκρατείτΟ' στα παρελθόν σε κόJταια α..-ιόσtαση σε 

σχέση με τα Κυπριακό. Παλαιότερα. όταν απΕUΘυνό'Iαν η Ευρώπη στσυς κα'Ιά 

καιρούς γενικσύς γραμματείς τΟ'υ ΟΗΕ. για να ρωτήσει αν θα έπρε..-τε να αναμιχθεί. 

έπαιρνε τrιν απάντrιoτι όη χειρίζανταν αι (διαι το θέμα κατόπιν εντσλής τΟ'υ Συμβου

Μο\) Ασφαλείας. Έτσι α ευρωπα·ίκός παράγοντας τηρούσε στάση παρατηρητη. Τώρα 

όμως με 'Ιην αΙ'Ιησή μας για ένταξη. ΤΟ' Οέμα της συμβολής 'Ιης ενωμένης Ευρώπης 

παίρνει νtες διαστάσεις. Φαίνnαι ακόμα πως υπάρχει και επιθυμία από μέρους της 

να συμβάλει στην εξεύρεση λύσης. 

Ανεξάρτη'Ια από τα θέμα ΤTlς προώθησTlς 'Ιης αίτησης ένταξης 'Ιης Κύπρου στην 

Ευρωπα·Ι:κή Κσινότητα. α εUΡΩπα·~κός χώρος πQέπει να oξ~αnαLTleei. και στα πλαίσια 

ΤTlς προσπάθειας αναζήτησης λύσης 'Ιαυ Κυπριακαύ. Η αξιοποίηση πρέπει να γίνει 

τόσα από 'tTlv εκτελεστική εξαuσία στα επίπεδο των κυβερνήσεων. όσο και από τη 
ναμαθετική εξαυσία στα επίπεδο των εΟνικών καινοβουλίων και 'Ιων συλλσγικών 

αργάνων της Ευρώπης. όπως τα Συμβούλια της Ευρώπης και τα EUΡΩπα·ίκό Κσινσ

βούλιΟ'. 

Πρέπει να υποκινηθεί κα~ να ενθαρρυνθεί η εμπλΟ'κή τσυ ευρωπα·ίκαύ παρά

γσντα στις πρωτΟ'βουλίες για αναζήτηση λύσης του ΚυπριακΟ'ύ. Πιοτεύω ό'Ιι ο' αυ'Ιό 

τΟ'ν ταμέα ΤΙ κυπριακή κυβέρνηση όχι απλώς υστέρησε. αλλά. επει.δή φοβήθηκε μήπως 

θιξει εοοισθησίες των Hνωμtνων Πσλι'Ιειών. απέφuyε να επι.διώξει το συντονισμό 

των ενεργειών 'Ιων Ηνωμένων Πσληει.ών και της Ευρώπης κι ενώ γιο. πρώτη φορά 

είδαμε να υπάρχει έμπρακτη ανάμιξη των Ηνωμένων Παλιτειών στις προσπάθειες 

του Γεν~κoύ Γραμματέα. η κυπριακή κυβέρνηση δεν επεδίωξε και δεν εξασφάλισε 

παράλληλα έμπρακ'Ιη ανάμιξTl από 'Ιην ΕΚ. Γιατί είναι φανερό ότι το άλλο κέντρο. 

πέραν των Ηνωμένων Πολιτειών. που μπορεί να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο 

στην ε..-τίλυση περιφερειακών προβλημάτων. είναι η Ευρωπα·ίκή Κοινότητα. 
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Δεν πρέπει όμως να υπερβάλλουμε όσον αφορά "(Lς διαθέσεις χαι nς ~ 

τΤ]τες της Ευρώπης και να τη θεωρo6μt JtεQWOότερo απoτελεσμanxίι α6 το 

Συμβούλιο Ασφαλείας. Και τούτο γιατί η Touρxtα yνωρiζει ότι η σtρα'(~ xcπo

χιΚ'ή παρουσΙα ΤΤ]ς στην Κύπρο δεν είναι το μόνο εμπόδιο γι.α 111 σύντ"ομη ~ της 
στην ΕΚ και γιατί η Τουρκία έχει πλήρη επίγνωση της σημασίας που αιcoδ(δeι οι: 

αυτή η ενωμένη Ευρώπη. 

Εκείνο που έχει σημασία είναι η Ευρώπη να ενεργεί ταυτόχρονα μι -':0 
Συμβούλιο Ασφαλείας και προς την ίδια κατtUθuνση. Σε μLO. τέ'τ:οι.α 1UQUnωσrι 

ασφαλώς η Ευρώπη θα IλΠOQOίIoe να διαδραματίσει ενισχυτικό ρόλο. ει.διχά σι:σν 

τομέα της αποδοχής από την τουρκική πλευρό -ι:ων βασικών ελεUΘερLών χοι των 

ανθρωπΙνων δικαιωμάτων για τα οποία η Ευρώπη επιδεικνύει ιδιαίτερη εuαWΘΗΣια. 

Για το Δημοκρατικό Συναγερμό 1'1 πορεια προς την ενωμένη Ευρώπη είναι 

ζωτικό θέμα. γιατί μόνο στους κόλπους της ενωμένης Ευρώπης μπορεί να διασφαλι

στΕί μόνιμα και αποτελεσματικά η ειρήνη, η ασφάλεια και τι EUΙΙμερΙO του χUΠριαxOύ 

λαού. 

Πρέπει επl.σης να εντατικοποιηθεί η προσπάθεια για πλήρη έvtαςη της Κύπρου 

στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα με στόχο να t1tΙTEUΧEki η έvτ:αξη ανεξάρτητα από τη 

λύση του Κυπριακού. Εν πάση περιπτωσει. μια συμφωνία λίισης του Κυπριακού 

πρέπει να κατοχυρώνει την απόφαση για πλήρη ένταξη της Κ υπρου στην Ευρω

παϊκή Κοινότητα. 

θα ασχοληθώ τώQα με ένα άλλο πολυσυζητημένο θέμα που αφορά το 

Κυπριακό. ΜεριχοΙ πιστεύουν ότι ένας ελληνοτουρκικός πόλεμος θα είχε ως αποτέ

λεσμα την απελευθέρωση των κατεχoμtνων εδαφών μας. Προτού ασχοληθώ με το 

θέμα αuτό θέλω για πολλοστή φορά να διεuκρινίσω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

πιστεύει πως. ενόσω εκκρεμεί το κυπριακό πρόβλημα. πρέπει να καταβάλλοuμε κάθε 

προσπάθεια για ενίσχυση της αμυντικής μας ικανότητας στα πλαίσια βέβαια μιας 

OQθoλoγικής αμuvτικής πολιτικής, για να μην εξασθενήσει η οικονομία μας. Ο Δημο

κρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι πάντοτε πρέπει να είμασΤΕ έτοιμοι και υλικά και 

Ψuχικά για υπεράσπιση των ελεύθερων εδαφών. Όμως ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

δεν πιστεύει ότι η πολεμική αναμέτρηση για α..-τελεuθέρωση των κατεχομένων είναι 

απόφαση την οποία ~utορεΙ να πάρει μόνη της η Κύπρος. Εν πάση πεΡtJΠώσει, δε θα 

μπορούσε μια τέτοια απόφαση να ληφθεί χωρtς να μελετηθoUν και απαντηθούν επί 

πανεθνικού. πολιτικού και στρατιωτικού t1tuttδou τα αχόλουθα ερωτήματα: 

1. Έχει η Ελλάδα τη δύναμη να καταλάβει την Τουρκία και να ΤΊlς επιβάλει 

τους όρους της ειρήνης; Και αν την έχει, θα αφεθεί να το πράξει; 

2. Έχει η Τουρκία τη δύναμη να καταλάβει την Ελλάδα και να της επιβόλει 
τους όρους της ειρήνης; Και αν την έχει. θα αφεθεί να το πράξει; 

Αν η απάντηση και στα δυο ερωτήματα είναι αρνητική, τότε ποιος ο σκοπός 

της πολεμικής αναμέτρησης, αφού στο τέλος θα οδηγηθούμε στην τράπεζα των 

διαπραγματεύσεων; 

Όμως έχει επίσης σημασισ. ποι"; "ίιστερα από μια στρατωτική σύρραξη θα , 
κατέχει περισσότερα εδάφη από τον άλλο, γιατί ασφαλώς εκείνος που θα κατέχει τα 
περισσότερα θα βρΙσκεται σε ισχυρότερη διαπραγματεuτική θέση. 
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Είναι γ~' αυτούς τους λόγους που μια απόφαση για πολεμικη αναμέτρηση δεν 

μπορεί να ληφθεί στην Κύπρο και δεν πρέπει να εΙνα~ αποτέλεσμα συναισθηματικών 

πατριωτικών εξάρσεων, αλλά μεγάλη απόφαση μετά από σοβαρό στρατιωτικό και 

πολιτικό προβληματισμό. 

Προβάλλεται όμως και μια άλλη θεωρία. Ότι θα ηταν προτιμότερο να 

αφήσουμε τα πράγματα όπως έχουν και να αναμένουμε γιατί (σως μελλοντικά αλλά

ξουν υπέρ μας ΟΙ διεθνείς συνοηκες με την υποβάθμιση της γεωπολιτικής σημασίας 

της ToυρκΙCΙς. Όσοι προβάλλουν αυτή τη θεωριcι παραβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Ότι η τουρκι.α σύμφωνα με στατιστικές των Ηνωμένων Εθνών θα είναι 

μέχρι το τέλος του αιώνα μια χώρα των 70 εκατομμυρίων. ενώ η Ελλάδα 

θα είναι μια χώρα των 10- 12 EκαΤOμμυeίων και οι αποστάσεις της 
Κύπρου από την Τουρκία και την Ελλάδα θα είναι οι ίδιες όπως σήμερα. 

2. Ότι ύστερα από 10-20 χρόνια θα είναι πολύ δύσκολο να μιλούμε για 
έποικους, γιατί μετά που θα έχουν συμπληρώσει παραμονή στην Κύπρο 

3040 χρόνων θα είναι νυμφευμένοι και θα έχουν τεκνοποι.ήσει και δε θα 
μπορούμε να βρούμε καμιά διεθνή υποστήριξη στο αίτημά μας να 

φiryουν. 

3. Δε θα υπάρχει διαζεuκτική λύση εκτός cι,"tό τη διεθνή αναγνώριση του 
ψευδοκράτους. δηλαδή μιας ντε φάκτο κατάστασης η οποία θα έχει 

επιβιώσει για 3040 χρόνια. 

Προτού κλείσω αυτη την ομιλία. θα ήθελα για πολλοστη φορά να επαναλάβω 

τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού για την ανάγκη σύγκλησης πανεθνικής 

διάσκεψης για το Κυπριακό. Είναι ~ιLα θέση που διακηρύσσουμε έντονα τα τελευ

ταία δέκα χρόνια. Η πανεθνική διάσκεψη Ε.ι"tιβάλ).εται για τους ακόλouθoUς λόγους: 

(α') Για να διαπιστωθεί αν πράγματι ανοίγει ο δρόμος για λύση του 

Κυπριακού και αν η διαγραφόμενη λύση θα διασφαλίζει τον κυπριακό 

ελληνισμό στη γη των πατ~ρων του. 

(β') Για να αποφασιστεί τι δέον ytvloθαι στην πεΡΙ"ττωση που θα 

διαπιστωθεί ότι δεν ανο(γΗ ο δρόμος για λύση. 

Και στη μια περίπτωση και στην άλλη είναι επιτακτική εΘVικη ανάγκη οι πολι

τικές ηγεσίες στην Κύπρο και την Ελλάδα να προβληματιστούν συλλογικά και υπεύ

θυνα. μακριά από κομματικές σκοπιμότητες και να χαράξουν πανεθνικη πολιτικη 

την οποία να ακολουθησουν όλοι. Όμως μια πανεθνικη διάσκεψη θα πρι'πει να 

προετοιμαστεί καλά. για να o'tEφOeL με επιτυχία. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός εισηγείται στη Βουλή να εγκρίνει ψήφισμα με το 

οποίο να καλείται η κυπριακή κυβιρνηση να προβεί στις αναγκαίες ενέργειες που θα 

fnL'tQtψOUV και θα κατασrήσOυν πραγματικότητα 'tην πανεθνική διάσκεψη κατόπιν 

συνεννόησης με 'tην ελληνικη κυβέρνηση και τα ελληνικά κόμματα. Εκ μέρους του 

Δημοκρατικού Συναγερμού καταθέ'tω στη Γραμματεία σχετικό ψηφισμα. 

θα ηθελα να τονΙσω ακόμη ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός στέκεται αταλά

ντευτα στις θέσεις που έχει εξαγγείλει το Πολιτικό του Γραφείο και η Πολιτική του 

Επιτροπή και ότι οι θέσεις αυτές αποτελούν τις απαραί.τητες προυποθέσεις, για να 

μπορεΙ ο Δημοκρατικός Συναγερμός να πει ναι σε μια λύση. 
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Αυτές ΟΙ προυποθέσεις, ΕΠαναλαμβάνω πολύ σύντομα και συνοπτικά, είναι: 

Ανεξάρτητο κυπριακό ομόσπονδο κράτος με δυο ΠΕριφέρειες, με μια διεθνή προσω

πικότητα. με μια υπηκοότητα. με μια κυριαρχία. απαλλαγμένο από κατοχικά στρα

τε'ύματα χαι t.ι-τεμβατικά δικαιώματα, με λειτοιιρΥήσιμο σύνταγμα και με διαδικασίες 

που να μπορούν να επιλύουν εντάσεις, αλλά ταυτόχρονα και ένα κρότος στο οποίο 

να ωχΟΟυν πλήρως τα ανθρώπινα δικαιώματα. συμπεριλαμβανομένων των βασικών 

ελευθεριών και του δικαιώματος της επιστροφής των προσφύγων στις πατρογονικές 

τους εστίες. 

Μια τέτοια λύση, εμείς πιστεύουμε πως θο είναι προς το συμφέρον και του 

κυπριακού ελληνισμού και των τουρκοκυπρίων και θα είναι προς το οιιμφέρον 

ολόκληρου του κυπριαΚΟύ λαού. 

Διαφωνούμε ριζικά με όσους ζητούν να Q.ι"tορριφθεί τι βάση πάνω στην οποία 

ζητούμε λύση κα~ πρoειδoπo~oύμε τον κυπρ~ακό λαό και τον καλούμε να κωφεύοει 

σε τέτo~oυ είδους συνθηματολογίες, γ~ατΙ αν πράγματι ακολουθήσουμε μι.α τtτo~α 

πολιτική, ανοίγουμε τον τάφο για να ενταφιάσουμε τους εαυτούς μας. 

Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Κληρίδης επιστρέφει και καταλαμβάνει την έδρα του 

Προεδρεύοντα και ο κ. Λυσσαρίδης επιστρέφει στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

θα συνεχίσουμε αύριο το πρωί με τη συζήτηση, εκτός αν με πληροφορήσετε ότι 

δε θα υπάρξουν άλλοι oμ~λητές πλην του κ. Ρολάνδη ο οποίος δεν έχει μιλήσει 

ακόμα. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να κάνουμε έΥα δεκάλεπτο διάλειμμα για να γίνει 

μια συνεννόηση. 

(Αντιδρούν οι Βουλευτές) 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι οι Βουλευτές του κόμματός μας θα 

ήθελαν να μιλήσουν. επομένως η δική μας πλευρό φαίνεται όη επιμένει στο να μιλή

σουν όλοι οι Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε να συνέλθουμε αύριο στις 9.00 το πρωι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Στις 10.00 το πρωι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία, στις 10.00 το πρωί, αλλά αν θα μιλήσουν όλοι οι Βουλευτές, δε θα 
καλύψουμε το χρόνο μέχρι τουλάχιστον τις 10.00 το βράδυ. 

Ο κ. Xριστόφ~ας. 



Δ. XPlΣToφ.lλΣ: 

K'όρu Πρόεδρε , είναι δικαιωμα βέβαι.α. των Βουλευτών να πάρουν όλοι το 
λόΥο, εφόσον όμως θα πάρουν όλοι το λόγο και θα εξαvι:λ'ήσoυμε το χρόνο, πρέπει 
να ΞCCινήσouΜΕ πιο νωρίς. θα πάμε πέρα από τα μεσάνυκτα, αν ξεκινήσουμε η ώρα 
10.00. 

Α. ΜλΡΚΙΔΗΣ : 

Υπάρχει δννατότητα να tJJtOβληθεί εισήγηση σε κάποιο στάδι.ο ότι εξαντλ'ήθηχε 

το θtμα. 

Δ. XPlΣTOΦIAΣ: 

KύρLε Πρόεδρε, με συγχωρεΙτε. θα ζητ'ήσω με έμφαση κάποια συνέπει.ο από 

όλους μας. Γνωρ(ζετε πολύ καλά ότι έχουμε καταβόλει έντονες προσπάθειες να 

μείνουμε στο επl.πεδo κοινοβουλευτικών εκπροσώπων. Γνωρίζετε ότι έχουμε συνα· 

ποφο.σίσει μια φορά για επLπεδo κοινοβουλευηκών εκπροσώπων. Άλλαξε με απαί

τηση κάποιων πλευρών. Αυτή τη στιγμή κάποιοι Βουλευτές εγε{ρσΥΙαι και διεκδι. 
κούν το δικαίωμά τους να μιλήσουν. Νομίζω ότι θα πρέπει κάπου να φανούμε 
συνεπε'ς από εδώ και πέρα. Εγώ δεν είμαι καθόλο'U ευτυχής γι' αυτό που γίνΕΊαι, το 

δηλώνω, αλλό μην έρθΕΊε αύρι.ο να μας πεΙτε "ξέριτε ως εδώ και φτάνει" . Όχι. Ο 

καθένας θα αφεθεί ελε'ύθερος πλέον να ασκήσει το δικαίωμά to'U. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς ήθελα να υπενθυμίσω ότι , επειδή είναι αργά και δεν 

έχω μιλήσει εκ μέρους του Κόμματος των Φιλελευθέρων, ίσως να τηρηθεί εκΗνο που 
είχε λεχθεί προηγουμένως, να μου δώσετε το λόγο όταν συμπληρωθούν οι ομιλίες 

όλων των άλλων κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Λοοσαρί.δης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ασφαλώς ισχύει, αλλά εγώ θα έλεγα να αρχίσουμε στις 10.00 το πρωί, γι.α να 
προλάβουν οι συνάδελφοι από την Πάφο και αν χρειαστεί να πάμε και την παρα· 

σκευή. Το θέμα είναι σοβαρό και δε νομίζω ότι πρέπει να αρνηθούμε σε κανένα αυτό 
το δικαίωμα. Γι' αυτό να αρχίσουμε αύριο στις 10.00, να μιλήσουν, να τηρηθεί το 
συμφωνηθέν με τον κ. Ρολάνδη ότι θα είναι ο τελευταίος των πρωτολογούντων, και 

να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

επομένως αρχίζουμε αύριο στις 10.00 το πρωί. 

Ο κ. etoδώρo'U. 

Δ. θΕΟΔΏΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. τα χρονικά πλαtσια που δόθηκαν για το κάθε κόμμα εξακο

λουθούν να ισχύουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Βεβαίως. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης, 9.20 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι ΒοuJ.ε\Jτt~ υπέ'Υ@αψαν ,ον χατάλογο των lΙαQόντωv με α).φαΟ .. -
ηΧή σει~:-

ΑγαπΙου Γιαννάκης 

Α Υγελίδου ΚλαΙρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

ΑντωνΙο" Αβραάμ 

Γεωργίο)) Ανδρέας 

Γιόγκου ΚΙχης 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Hλιiιδης Δημήτρης 

Ηλιάδης κωστας 

Θεοδούλου Λάχης 

Θεοδώρου Δωρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίχης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

ΚατσονρΙδης Νιχος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρ(δου Καίτη 

KoVΤιδT1ς Δημήτρης 

Κουκουμός Ανδρέας 

κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης AiliQTl; 
Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μαχρίδης Ισtδωρoς 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας ΝΙχος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομηρου Γιαννάκης 

ΠαναΥίδης Κίμων 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές AUΓερινός 

Πιtτo.>xoπίτης Νίκος 

ΠoυρyoUΡίδης Χρίστος 

n ρέντζας Ρένος 
Ρολάνδης Νίκος 

Συλλούρης ΔημήΤΡl1ς 

ΦιλΙΠπου Ανδρέας 

Χόοιχος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑνηΠQόσωποι θQησκε\!τι~.ών Ομάδων 

Πογιατζής Ιωό.ννης 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Mαvτoβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) ΑγΟΡΕύσεις (8" Λυσσαρί.δης. Τ. Παπαδόπουλος. Δ. Χρωτόφιας και Γλ. 
Κληρίδης) πόνω στο θέμα 'Ή θέση και η πορεία του εθνικού μας θέματος 

υπό το φως του περιεχομένου της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα των 
Ηνωμένων Εθνών χ. Μπούτρος Γκάλι και του ψηφίσματος 750 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας". 

Τιμή: 7Sσ 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' Βον ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡ Ι0ΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡ ΙΔΗΣ) 

Έκτακτη ΣυνεδρΙαση 7ης Μαϊου 1992 

(Ώρα έναρξης: IΟ.50π.μ.) 

(Αρ.39) 

Κ ηρίισσω την έναρξη των εργασΙΙΙJV της παρούσας έκτακτης συνεδρί.ας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να 

διαΠΙΟΗ\ισουν αν υπάρχει απαρτΙα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔον) 

Υπάρχει Q..."taQrLa. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡενΩΝ: 

Συνεχίζουμε τη συζήτηση για το κυπριακό πρόβλημα. 

παρακαλώ τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, αν έχουν τον κατάλογο 

των ομιληnuν που θα ~HλήσOUΝ από την κάθε ομάδα ο •• Του Δημοκρατικού Συνα

γερμοίι τον έχω. Ο λόγος εί.ναι για να παρακολουθώ το χρόνο. επειδή έχουν τεθεΙ 

ΧQOΎικά όρια και δεύτερο, για να τους εναλλάσσω. 

θα δ{Οσω το λόγο στον κ. Δημήτρη ΣυλλοίιΡl1. 

εΥ. εΥΣΙΆθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή τρόπον τινά εΙμαι ο εισηΥ11τής του θέματος τούτου. 
βεβαίως μετά έγινε αίτηση για να γίνει έκτακτος συνεδρία της Βουλής. αν κατά τα 
θέσμια Οα ήτο δυνατό. παρακαλι;' να μιλήσω πρώτος. Μόνο αυτό. θέλω να το 
αναφέρω. επειδή εισηγήθην τη συζήτηση τoιt θέματος αρχικώς. αλλά μετά εζητήθη 

έκτακτος σύγκλησις. Καλά. εντάξει. Απολογούμαι για την καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δrιμήτρης Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Έντιμε >'.ύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Κατ' αρχην θα προσπαθησω να εξετάσω κατά πόσο έπρεπε να γίνει σ' αυτό το 

στάδιο οποιοσδήποτε προβληματισμός. Εγι() νομΙζω ναι. Kat ο λόγος είναι ότι 

(2503) 
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έχουμε φτάσει σε κάποιο στάδιο. όπου έχουμε κάτι συγκεκριμένο και καταγραμμένο 

από το Γενικό Γραμματέα εκτός από το ψήφισμα και πως το ε:τόμενο ~ήμα θα 

πρέπει να είναι 11 συμπλήρωση του περιγράμματος το οποίο θα είναι η βάση για τη 
συζήτηση της λύσης του Κυ;τριαΚΟύ. Άρα τιQρα είναι το στάδιο για να γίνει ανασκό

πηση, αξιολόγηση και προβολή του πιΟανού αποτελέσματος, (\)στε να γίνουν οποιεσ· 

δτΊποτε διορθωτικές κιντjσεις. Είναι με ~ση αυτή τη φιλοσαΡια που θα προσεγγίσω το 
θέμα χωρΙς προκαταλήψεις χαι παρελθοντολογία και αφήνοντας την ψυχριί λογική να 

λειτουργήσει. Ε,"tομένως το 6λο θέμα α.""ΙΟΊελείται από τέσσερις παραμέτρους οι 

οποίες ΠΡΙ1τη να εξεταστούν: 

Ι) Η μέθοδος εξεύρεσης λύσης. 

2) Ο εκτελεστικός φορέας της μεθόδου. 

3) Η επιδιωκόμενη λύση. 

4) Η αξιολόγ1l0η στην παρούσα χρονική σηγμή του ενδιάμεσου 

αποτελέσματο; που έχουμε μπροστά μας. 

Πρώτο. η μέθοδος η οπο(α έχtι επιλεγεί α,τ6 την ελληνοκυπριακή πλευρά για 

εξείιρεση λίισης τiταν και παραμέ"Η η ίδια.η διά των συνομιλι{όν Ηρηνική και μέσω 

των Ηνωμέ\'ων Εθνών μέUoδoς. 

Δεύτερο. ο εκτελεστικός φορέας της όλης προσπάθειας τiταν κά.'tοτε ο συνομι

),ηττiς και σήμερα ο συνομιλητής Πρόεορος της Κυπριακής Δημοκρατίας. ως εκπρό

σωπος της ελληνoκυπριακτiς πλευρός. δηλαδή ο Πρόfδρoς ΒασιλεΙου. 

Τρίτο. επιδιωκόμενη λύση είναι μια δ(καιη και ~ι{ooιμη λύση. Η α.τoδoχτj μιας 

οποιασδψτοτε λύσης δε συνάδει με το στόχο της δίκαιης και βιώσιμης λύσης και 

α1τοτελεί ασυνέπεια και αντίφαση προς την κοι,"; γραμμή. όπως έ',.{fι χαραχθεί. 

Επίσης η λύση που θα εξευρεΟεΙ για να εΙναι ~ιιiισιμη, πρέπει και δ(χαιη να είναι 

και να εμπεριέχει λιγότερους κινδύνους από ό.τι η σημερινή κατάσταση. Αυτό 

εξάλλου είναι και το μόνο κίνητρο για υπoχωρτiσεις αίτό μέρους της ελληνοκu
πριακτiς πλευράς. 

Το αποτέλεσμα στiμερ<1 εΙναι η έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων 

Εθνών. Και το πρώτο ζτiτημα που έπρεπε να Εξετάσουμε είναι κατά πόσο η έκθεση 
αυτή μας 06ηγε[ σε συνομιλΙες με θετικότερο τi αρνητικότερο περιεχόμενο περιγράμ

ματος και όχι απλά αν έχει θετικά και αρνητικά στοιχεία. Αν εξετάζαμε τα στοιχεΙα 

ένα ένα και πάλι έπρεπε να τα αντιμετωπίσουμε με συΥι<ριτικό τρόπο. για να δούμε 
αν το κάθε σημείο που βρίσκεται στην έκθεση είναι θετικότερο Τι αρνητικότερο a,,-τό 

πριν. αλλά και Q..ό τους στόχους και τις !;-τιδιώξ.εις μας. Η δική μου εκτίμηση είναι 

καΟαρή. ότι η έκθεση είναι αρνητικτi ως σύνολο, όπως έχει. εκτός αν αλλάξει, ώστε 

να μην περιεχει τα αρνητικά στοιχεΙα. ώστε να συνάδει με τις αποφάσεις του 

Εθνικού Συμβουλίου. Δε θα σπoταλτjσω περισσότερο χρόνο να το αναλύσω. αλλά. 

αν υπάρχει κά.ίοτοιος που έχει αντιθετη άποψη. ευχαρίστως θα την ακούσω. 

Το δεύτερο ερώτημα είναι κατά πόσο αυτή η εκΟεση μ.ιτορεΙ να μας οδηγήσει σε 

περίγραμμα λύσης τόσο Οετικό. ώστε να καταλτiξει σε δΙχαιη και βιώσιμη λίιση. 

Δηλαδή αυτό που πρεπει να κάνουμε με τον πιο σοβαρό και μεθοδικό τρόπο είναι 

αξιολόγηση της πορείας μας και προβολή με Βάση την :τορεία των τελευταίων τριών 
χρόνων του πιθανού αποτελέσματος. Λέω των τελευταίων τρι(σν χρόνων λόγω της 

αποφάσεως του Εθνικού Συμβουλίου. Υπάρχει οποιοσδήποτε που με βάση αυτή την 

προβολή καταλήγει στο συμίοτέρασμα ότι οδηγοίιμαστε σε περίγραμμα λύσης βάσει 
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του οποίου Οα εξευρεθfΙ δίκαιη και βιώσιμη λύση σύμφωνα μι!: τους στόχους μας: 
Αν όχι. τότε JtgiJtea \'α βρούμε τι φταίει. ο στόχος, τι μέθοδος ή ο εκτελεστικός 

φορέας, (ΟΟτε να γίνουν σι σωστές διορθ<i)οει.ς. Εγ(ί) πιστε'ύω ότι ο στόχος t'i"'u,L 

ορθός και δε χρειάζεται αλλαγή. Επίσης ;τιστεύω ότι τι μέθοδος είναι ορθή. 

Επομένως αυτό το ο:τοίο φταίει είναι ο εκτελεστικός φορέας, δηλαδή σι χειριομοΙ 

Είναι οι αδυναμΙΙς του Προέδρου Βασιλείου οτονς χειρισμούς που μας οδήγησαν 
στην έκθεση του Γενικού Γραμματέα με το α:ιοράδεκτο. όπως εξήγησα προηγου

μένως, περιεχόμενο. Αν δεν είναι οι χειρισμοί και οι προσεγγίσεις του Προέδρου 

Βασιλείου. τότε θα ήθελα χά.ίΤΟΙος να μας εξηγήσει με τρόπο σuyκεκρι.μένO τι άλλο 
φταιt:ι. Και αυτή την αδυναμία στους χειρισμούς του Προέδρου την Q,JtoδELKYUEL το 

σύνολο της έκθεσης Γχάλι, αλλά πιο ειδ ικά 11 παράγραφος 26 που αναφtρεται στο 
θέμα της Ευρωπα'(χής Κοινότητας. Τι συνέβη με το θέμα της ΕΚ: Αναμένουμε μια 

λογική απάντηση. Γιατί περιελήφ()η στην έκθεση Γκάλι η εξoUΔετίρωση της προσπά

θειας ένταξης της κυπρου στην ΕΚ; Από δική μας πρόθεση ή από δική μας ανεπάρ

κεια: Ο κ. Βασιλείου κάJτοτε φαίνεται ότι δίδει εξήγηση γιατΙ και πώς κατάφερε να 

περιλό.j\ει αυτό τον όρο στην έκΟεση του Γενικου Γραμματέα. Άλλοτε πάλι σε άλλες 

δηλώσεις του εξηγε~ πώς τα κατάφερε να αφαιρέσει αυτό τον όρο! Αυτό που όλοι 

ξέρουμε είναι ότι η Γαλλία αυτοβούλως αφαίρεσε (Lίτό το ψήφισμα αυτό τον όρο. 

Πόσο δύσκολο ηταν να αφαιρεθεί οπό την έκθεση Γκάλι, αν ενεργούσαμε με επάρ

ΚΕια και α..-τοτελεσματικότητα και με δική μας πρωτοβο\lλΙα: 

Με βάση τα πιο πάνω και με δεδομένο ότι 11 Αμερική έχει να διαδοαματίσει 
σημαντικό ρόλο και λαμβάνοντας ακόμα υπόψη τη γενική ανεπάρκειά μας στο να 

εργαστούμε μέσα στην Αμερική αποτελεσματικά και σωστά. με τις προκαταλήψεις 

που μας διο.κατέχουν και την έλλειψη οργάνωσης σε όλους τους τομείς που έχουν 

άμεση σχέση με το τι η ΑμερικΤι σ..-τοφασίζει, καταληγω στο συμ.-τέρο.σμα ότι οδηγού

μαστε σε κατευθείαν oiI'f~ΡOυση με το Συμf\oύλιο Ασφαλείας. όταν όλοι ήδη θα 
σχηματ(οουν την εvτiιπωση ότι οι ΤΟUQκικές θέσεις εί-ναι ορθές. Και τότε το α..οτέ

λεσμα θα είναι είτε να εξουδετερώσουμε την επιλογή της μεθόδου για εξεύρεση 

λύσης του κυ .. τριακού μέσω των συνομιλιών είτε να oδηγηθoiιμε σε μια αβέβαιη, 
άδικη και μη βιώσιμη λiιση. 

Ζητούμε και ορθά την παρέμβαση του Συμβουλίου AoφαλεΙCΙς. Όμως για να 

κάνει τι το Συμβούλιο Ασφαλεlας; Για να μας επιβάλει τις θέσεις της Τουρκίας ή 

για να εξεiιρει τη μέση λύση α.--rό εκεί που κά.-rοτε με τα λάθη των δικων μας χειρι

σμιύν θα καταλήξoυ~ιε: Έχουμε κάνει την προεργασία. ώστε να αναμένουμε ότι οι 

πιέσεις θα ασκ-ηθούν προς το μέρος της Τουρκίας: Ζητούμε την παρέμβαση της 

Αμερικής και εν πάση περιπτώσει με τη σημερινή διεθν1j διάταξη πραγμάτων η 

παρουσ(α της Αμερικής είναι αισθητή και μέσω του Συμβουλίου Ασφαλείας. Έχει 

γίνει όμως η σωστή προεργασία: Δημιουργούμε δε την Εντύπωση όη η Αμερική σαν 
μπαμπoiιλας θα επιβάλη λOOη. Αυτό το λεν όσοι θέλουν να α.-rαλλαΥΟ\ιν ευθυνών 

και όσοι ποληεύτηκαν για χρόνια με προκατάληψη γιο την αμερικάνικη πολιτική ή 

όσοι νομίζουν ότι όλα εκεί είναι ομοιόμορφα και στατικά. Εγώ πιστεVΩ ότι δεν 

προσφέρουμε υπηρεσ(α γιο τη βιωσιμότ '11"α της λOOης, αν την παρουσιάζουμε σαν 
επιβεβλημένη εκ των έξω, oiιτε για το τελικό αποτέλεσμα της λiισης, αν αντικρΙΙ;ονμε 

την Αμερική σαν μονολιθική. Πιστεiιω ότι στην Αμερική και κατ' επέκταση και στο 

Συμβούλιο Ασφαλείας JL.-rOΡOiIjLE να πείσουμε πιο πολύ από τους Toiιρκoνς, φτάνει 

να λειτουργήσο\lμε με μεθοδικότητα και σωστές προσεγγίσεις. 
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πριν ολοκληρώσω. έχω να θέσω και ένα [\ασικό σημείο: Μήπως υπάρχουν 
άνθρωποι ;του πίσω από το μυαλό τους έχουν τη διχοτόμηση και άρα οδηγοίιν τα 

πράγματα ενσυνείδητα είτε οε αποητ,{ία των συνομιλιών είτε σε μη βιώσιμη λύση: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου έχει το λόγο. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε. έντιμοι κυριοι συνάδελφοι. 

Το θέμα που συζητούμε σημερα είναι το σοβαρόΊερο κατά τη γνώμη μου θέμα 

που έχει παρουσιαστεί ενιδπισν του Σ(~ματoς από την ίδρυση της Κυπριακής Δημο

κρατίας μέχρι σήμερα. Γιατί στην ουσία συζητούμε ης προτάσεις του Γενικού 

Γραμματέα των Ηνωμένων Εθ"'.όν για τη ,ia μορφή που θα λάβει το κυπριακό 
κράτος μετά την υπογραφή τελικής συμq>tuνίας. 11 οποία θα πρέπει να βασίζεται 
σ' αυτές τις ιδέες-προτάσεις. τις οποίες διlοτιr.(tiJς έχει ΠΡOετ.ι.ρίνtι και υιοθετήσει το 
Συμ~oύλιo Ασφαλείας. Τις ιδέες-προτάσεις το Συμ~ύλιo Ασφαλείας τις Οεωρεί ως 

την αρμόζΙΗIΟΟ Βάση (3ppropriate bα.sis), ~'ια \'α καταλήξουμε σε τελική συμφωνία η 
οποί.α Οα ολοκληρωθεΙ πάντα σύμφ<ι)να με το ψήφισμα 750, αν συμφωνηθούν και τα 
εκκρεμοιΊντα Θέματα τα οποΙα το ΣυιιΒούλιο Ασφαλείας, όπως και ο Γενικός Γραμ. 

ματέας. τα εξειδικεύει και τα :ι:εριορίζει μόνο στις εδαφικές αναπρoσαρμoγtς των 

δυο πεΡΙq'ερειι~ν και στους πρόσψιl',ιες που συνεπώς θα επιστρέψουν. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, μόλις σήμερα το πρωί έχει ανακοινωθεί ότι ο Γενικός Γραμμα

τέας των Ηνωμένων Eθν(~ν απέστειλε επιστολή προς τον κύριο ΒασιλεΙου και τον 

Ντενκτάς και τους πρωθυπουργούς της Ελλάδος και της ΤουρκΙας, με την οποία 

τους προτρέπει να εντείνουν τις προσπάθειές τους στο μήνα Μάιο και Ιούνιο. ώστε 

να συζητήσουν τα εκκρεμή Οέματα, δηλαδή. όπως αναφέρεται στην επιστολή. το 

εδαφικό και το προσφιl','ικό, ώστε να ολοκληρωΟεί ένα περίγραμμα για τη λοοη του 
Κυπριακού, 

Αυτές οι επιστολές απαντoίrν ίσως α.."'[ό μόνες τους στους καλόπιστους ισχυρι

σμούς και τις θέσεις του κυρίου Χριστ6φια ότι τα εκκρεμούντα θέματα. για να 

ολοκληρωθεί το περΙγραμμα, δεν εΙναι μό,'ο το εδαφικό και το προσφυγικό. αλλά 

και πολλά άλλα. όπως είναι το ΟΙμα των εγγυήσεων. το θέμα των Εποίκων, τσ θέμα 

της επα"εΥκατάστασης των προσφύγων Κ.λπ. Στην επιστολή του Γενικού Γραμ

ματέ« επα"αλαμΒάνεται ότι τα·μόνα θέματα που παραμένουν είναι σι εδαφικές 
ανα..-τροσαρμογές, οι οποίες Οα πρέπει να συμφωνηθούν. ώστε να επανέλθει ένας 

αριθμός προσφύγων στα εδάφη που Οα Επιστραφούν, αφού στα εδάφη τα οποία θα 

μείνου,' υπό την κατοχή. υπό τη διοίκηση των δuo ομόσπονδων κρατών δε θα 

επιτρέπεται η επανεΥ.ι.ατάσταση των προσφύγων. λόγω των εγγυημένων δυστυχώς 

πλειoψηφι(~ν που αποτελούν έναν (Lι"'[ό τους όρους του ψηφίσματος ΤΟ\l Συμ~υλ[oυ 

Ασφαλείας και των ιδεών του Μ;το\ιτρος Γκάλι. Αυτά περιέχονται τόσο στις ιδέες 
του Γενικού Γραμματέα όσο και στο ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας. 
Νοείται βέβαια. όταν γίνεται αναφορά σε επιστροφή προσφύγων. ότι τούτο θα 

συμβεΙ. χωρίς να Οιγεί η σαφής πλειοψη<rία. 1\ ουσιαστική πλειοψηφΙα πληθυσμών 

και περtOUΟι<Qν. που διαφυλάσσεται για καθένα α.."'[ό τα δυο ~oμ6σπoνδα" κρότη 

στην παρόγραφο 20 των προτάσεων. ιδεών και στο ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφα
λείας. 
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Οι ιδέες του Γεηκού Γραμματέα. κύριοι συνάδελφοι. ως βάση συζητήσεως για 
την επίλυση του κυπριακού πρot\λήμαΤOς. είναι απαρόδεκτες, είναι κυριολεκτικά 
ολέΟριες και για το λαό μας και για την πατρίδα μας και αποτελούν τη μεγαλύτερη 

επιl\oυλή και απειλή εναντίον του κυπριακοίι ελληνισμού. γιατί. αν ενσωματωθούν 

σε συμφ(ι)ν!α. Οα δημιοtΙQΥήσουν κατάσταση χrιρόHρη και από την εισβολή και από 

αντή την κατοχή των [bα<r<bV της πατρίδας μας. 

Τα λέω αυτά με συναίσθηση της ευΟύνης από την οποία θα πρέπει να διακατέ

χεται ο κάΟε υπεύΟυνος άνθρωπος την ώρα αυτή που συζητείται το παρόν και το 

μέλλον ενός ολόκληρου λαού και των '(ενε(\ιν που Οα έρΟουν. Δεν πρόκειται :τερΙ 

υέματος που προσφέρεται είτε για αVΤι...,Oλίτευση εΙτε για αποκομιδή κομματικών ή 

πολιτικιίιν ωφελημάτων είτε για δημοκοπία, Γιατί μια τέτοια προσέγγιση θα αποτε

λούσε έγκλημα εναντίον της πατρίδας μας και του λαού μας, Για το λόγο αυτό θα 

εξηγήσω τις Οέσεις μου και Οα πω τους λόγους που με ώθησαν να χαρακτηρίσω. 

όπως χαρα;ι.τήρισα, την τραγική κατάσταση που ~χει δημιουργηθεί. 

Κύριοι συ\'άδελφοι, 

Με τις ιδέες - προτάσεις καταργεΙται η κυρίαρχη Δημοκρατία της Κύπρου και 

στη Οέση της δημιουργούνται δύο νέα κρατίδια. τα οποία θα συνδέονται μεταξύ τους 

με EVTEhIU; χαλαρούς δεσμούς και Οα αποτελέσουν μια κοινοπολιτεία δυο 

κυρίαρχων XΡOT<UV, όπως συμf\αΙνει ;τερL-rου σήμερα με τα κρότη της Ευρω;τα'ίκής 

Κοινότητας, τα οποία εντούτοις είναι πολύ πιο σΤε\'ά συνδεδεμένα μεταξύ τους από 

ό.τι πρof\λέπεται για την Κύπρο στις ιδέες-προτάσεις του Γενικού Γραμματέα, Αυτό 

είναι ξεκάθαρο a...ό τις πρόνοιες των παραγράφων 19.20 και 22 των ιδεών - προτά
σεων που υιοΟετήθηκαν από το ψηφισμα 750. Σύμφωνα με αυτές τις παραγρόφoUς: 

Πριί:ιτο. το καθένα από τα δυο κρότη Οα ασκεί όλες τις κρατικές εξουσίες. ενώ 

η ομοσπονδιακή χιιfJέρνηση Οα ασκεί μόνο όσες εξουσίες θα τις παραχωρησouν τα 

κράτη αυτά, Έτσι. το τεκμήριο της αρμοδιότητας κατά την άσκηση της κρατικής 

εξουσΙας το έχοιιν τα ομόσπονδα κράτη, ενώ η ομοσπονδιακη κυl~έρνηση Οα ασκεΙ 

όσες εξουσίες της εκχωρούνται ή ττις επιτρέπονται a..-rό τα ομόσπονδα κράτη, Δε 

μιλούμε πλέον για ένα ομοσ:τονδιακό ενιαίο και κυρίαρ-,(ο κράτος, του οποίου το 

χαρακτηριστικό στοιχείο είναι η άσκηση από την κεντρική κυf\έρνηση της κρατικης 

εξο\ιοίας και κυριαρχΙας, ενιί:ι μέρος αυτιί:ιν των εξουσιών της εκχωρεl στις περιφέ

ρειες. αλλά για δυο κυρίαρχα κράτη. τα οποΙα εκχωρούν μέρος των εξουσιών τους 

στη δηθεν κεντρική κυ(Sέρνηση. η οποία ασκεί ό.τι της παραχώρησαν τα jfeQLq'E

ρειακά κράτη, σύμqxuνα με την παράγραφο 22. 

Δεύτερο, στην παράγραφο 19 εξάλλου καθιερώνεται η αρχή της πολιτικής 
ισότητας των κοινοτήτων και σε συνδυασμό με τις πρόνοιες της παραγράφου 20, 
όπου AΡO~ht;rETaL ότι Οα υπάρχει εγγύηση για σαφή πλεΙOψ'l]φΙα του πληθυομού και 

της ιδιοκτησίας ξεχωριστά για κάθε κοινοτικό κράτος. ξεχαΟαριζεται ότι προνοού. 

νται δυο ξεχωριστά κράτη, σαφ<()ς διαχωρισμένα μεταξύ το\lς, συνδεδεμένα μόνο με 

fιLQ κατ' επΙφασιν κεντΡικιί κυβέρνηστι. ττις οποίας η κύρια αποστολη θα είναι να 
τονίζει το διαχωρισμό. παρά την ενόττιτα του κράτους. 

Γίνεται βέβαια αναφορά στην παράγραφο 21 ότι ΤΟ κράτος της Κ ύπρου θα έχει 
μόνο μια διεθντΊ προσωπικότητα και κυριαρχία και ότι θα ιιπάρχει μια μόνο ιΟαγέ

,'εια και πως ιΙα διαττιρηΟεί η εδαψικη ακεραιότητα. 

Αυτές όμως οι αναφορές είναι απλώς φραστικές εJτιγραφές. χωρίς κανένα 

περιεχόμενο. αφού ήδη με τις ειδικές και ουσιαστικές ρυθμίσεις που έχω αναφέρει 
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ουΤΕ κυριαρχΙα υπάρχει. αφού την χυριαρχΙα την ααχούν τα ξεχωριστά κράτη, αλλά 

ούτε και ενότητα υπάρχει. αφού θα υπάρχουν οι εγγυημένες πλειοψηφίες πληθυσμού 

και πεΡΙOUΣΙας. ης οποίες οι Τούρκοι ηδη έχουν καθορ(σει στο 94%. κύριοι αυνά· 
όελψοι. Όσον δε αφορό την ενιαία ιθαγένεια. αυτιι όπως ξέρουμε θα απονέμεται. 

όπως α..-cαιτο,'ιv οι Τούρκοι. ξεχωριστά από το κάθε κράτος στους αιτητές, με συνέ

πεια οι χιλιό.δες των επο[κων και οι χιλιάδες των άλλων εποίκων που Οα ~ρOouν 

μετά να κατακλύσουν τον κυπριακό χώρο και να Q.;-CQXToΎV την κυπριακή ιθαγένεια. 

μετατρέποντας έτσι τον κυπριακό ελληνισμό σε μειονόΤl1τα, όπως έχει ήδη γΙνει με 

τον τουρκοκυπρι.ακό πληθυσμό και όπως έγινε προηγουμένως με το μικρό κράτος 

της Αλεξανδρέττας που σε δυο χρόνια το αραf\ικό στοιχείο οπό 71% έγινε 45% και 
με δημoψ1'iφισμα προσαρτήθηκε στην Τουρκία. 

Στο κατ' επίφασιν. στο ψευδεπίγραφο Ε\'ια[ο ομοσπονδιακό κράτος της 

Κύπρου. με ης ανύπαρκτες ουσιασηκά εξουσίες, εκεΙ που έστω και σκιωδώς 

α<»ιείται κάποια μορφή εξουσίας, τα κρατικά όργανα Οα αποφασίζουν με χωριστές 

πλεΙΟψηφίες Τούρκων και Ελλήνων. (ΟΟτΕ να τονίζεται συνεχώς ο δι.αχωρισμός και 

όχι η ενότητα του κρότους. 

Όλες δε αυτές οι ρυθμίσεις γίνονται και θα τηρούνται κάτω από το άγρυπνο 

βλέμμα και την εγγύηση του τούρκικου Αττίλα. ο οποίος θα παραμείνει στην Κίιπρο 

ως εγγυητής δήθεν της ανεξαρτησίας μας. Όχι μόνο τούτο. αλλά. σύμφωνα με ης 

πρόνοιες της παραγρόφου 24, ο τούρκικος AπLλας θα αναλάf!ει και την ασφάλεια 
δήθεν των Τουρκοκυπρίων. αφο,! Οα διατηρηΟούν σε ισχύ σι συν9ήκες εγγύησης και 

συμμαχίας του 1960, οι οποίες μάλιστα θα συμ.-τληρωθούν και κατάλληλα, όπως 
αναφtρεται στο έγγραφο. 

θεj\αίως Οα πουν μερικοί πως θα επινοηΟούν τρόποι, ώστε να σταματήσει ο 

εποικισμός και η απονομή της ιΟαγένειας σης μάζες των Τούρκων. που εΙναι 

έτοιμες να κατακλύσουν την Κύπρο με τη μoρ<fή του εποικισμού. Αλλά ποιος 

έλεγχος μπορεί να ασκηθεί εναντίον της μαζικής μετανάστευσης των Τούρκων από 

την Τουρ-Δα στο ομόσπονδο τουρκικό κράτος της f\όρειας Κύπρου. όταν όλες ης 

εξουσίΕς θα τις ασκεί εκείνο το κράτος και :ποιος Οα επt.fiό.λει κυρώσεις εναντίον του 

κράτους, όταν ο εγγυητής της σUΝΤαγματικής μας τάξης θα είναι η ίδια η ToUΡκία; 

Μόνο με αφέλεια παιδικής μορφής θα μπορούσε να υποστηριχθεί 11 Οέση ότι Οα 
~uτOQOύσε να ασκηθεί οποιοσδήποτε έλεΥ"/.ος. προκειμένου να ματαιωθούν τα τουρ
κικά σχέδια εναντίον της Κύπρου. που όλοι αναγνωρίζουν ότι είναι η πλήρης κατά

ληψη της Κυπριακής Δημοκρατίας, πράγμα που σήμερα δεν μπορεί να γίνει με τον 

ωμό τρόπο της στρατιωτικής προέλασης, αλλό σΙγουρα Οα γίνει με τη δική μας 

υπογραφή. η οποία θα ενδύσΗ με το μα\'δύα της νομιμότητας την τουρκική βουλιμία 

και τον τουρκικό επεκτατισμό, αν αυτές οι ιδίες αποτελέσουν τη βάση για λύση και 

μετέπειτα ενσωματωθούν στη oυILq'(IJvLa. 

Τι να πει κανένας ηίΙρα για τα ανΟρώ..-τινα δικαιώματα των πολιτών, που δε Οα 

ασχούνται στην πραγματικότητα. αφού το καίριο και ουσιαστικό δικαίωμα της ιδιο

κτησίας δε θα ασκείται από τη συντριπτική πλειοψηφία του λαού στους χώρους που 

βρί<»ιονται οι ριζες του, αφού δε θα επιτρέπεται η ελεύθερη εγκατάσταση των 

πολιτ(ί)ν. εκεί που Βρί<»ιονται τα σπίτια τους και οι πατρογονικές τους εστίες; 

Όσοι δε. έστω και ελάχιστοι, κατoρEkoooυν να ε;nστρέψΟυν στους τόπους τους. δε 

θα ασκούν κανέ\'α δημοκρατικό δικαίωμα είτε ως εκλογείς είτε ως εκλεγόμενοι. 
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Έτσι :τιστεύω ότι. αν αυτές οι ι.δέες - προτάσεις αποτελέσουν τη βάση της 
συμφωνίας επιλ~σεως του πρo~λήματός μας. θα μεταβάλουν την κατάσταση σε πολύ 

χειρότερη ο...-ιό ό,η είναι στjμερα. όπως έχω αναφέρει προηγουμένως. Διότι. κύριοι 

συνάδελφοι: 

nQttlTO. η εισβολή και η χατοχή G.t-τ6 έγκλημα εναντΙον του διεθνούς δικαίου θα 
"ομιμοποιηθεΙ θα δημιουργησει το νόμιμο τουρκικό κράτος. όχι της Κύπρου. Το 

Κ υπριακό. από αχίλλειος πτέρνα της τουρκικής εξωτερικrι; πολι τικης, από κάρφος 
στο ο(ομα της Τουρκίας. θα με:ιατραπεΙ και θα επιτρέψει οττιν Τουρκία να καταστεί 

κηδεμόνας του χυπριc.ιΚOίI κράτους και ιοιι κυπριακου ελληνισμού. 

Δεύτερο. η κυρίαρχη Κυπριακή Δημοκρατία. την ο::τοία αναγνωρίζει το σύνολο 

του πολιτισμένου κόσμου, που την καΟιστά ισότιμο και κυρΙαρχο κράτος της 

διεθνο'ίις κοινωνίας. θα μετατραπεί σε μια υποτελή διοίκηση με κηbεμό,oα την 

Τουρκία. τον υπόδικο παραΒάτη του διεθνούς δικαίου έ,ιαντι της διεθνούς κοινω
νίας. 

Τρίτο. η λίιση θα στερήσει α;τό τους πολίτες τα ανθρώπινά τους δικαιώματα, 

με δική τους συyιtατάθεoη και υπoγρα<ρlj. 

Τέταρτο. θα τερματΙσει την τρισχιλιετή ιστορία του ελλη'l'ισμOίι στον ιερό 

τούτο χώρο. όπου γενεές γενειί:ιν ε;τέζησαν συμ<rοριuν και ολέθρων απερLγρα.."tτων σε 

ωμότητα και [Κιναυσότητα και δεν ενέδωσαν, αλλ' άντεξαν και διατήρησαν την 

εθνικrι τους ταυτότητα μέχρι orιμερα. ώστε \'α παρουσιάζεται η ΙΙΙΚΡΙI αυτή χώρα με 

αξΙΟΠΡΙίτεια και αξιώσΕις έ\'αντι της διεθνούς κοινωνίας. να είναι υποψήφιο μέλος 

της ευρωπα'ίκής οικογένειας των κρατών και να είναι παράδειγμα προς μίμηση 

μεταξύ των tιελών της διεθνούς κοινότητας. 

Πώς είναι δυνατόν εμε~ς σημερα. όταν εισερχόμεθα στον 210 αιώνα και μετά 
τη δικαΙωση όλων των καταπιrσμένων λαιί:ιν που α..-τοτ(ναξαν τους μέχρι χθες ζυγΟύς 

της υποδούλωσης τους, να δεχτούμε τον εθνικό lιας αφανιομό και να υποταχτούμε 

στον τούρκικο επεκτατισμό. ως εθελούσια lI;τοζύγια. α.-τογυμνωμένοι από κάθε 

αρετή και αξιοnρέ."tεια: 

Όλοι έχουν α.-τορρΙψει τις ιδέες ως μορφή λύσης του προβλήματος. Και αυτό 

είναι το μέγα ευτύχημα. ΜερικοΙ όμως τις έχουν δεχτεί ως !\άση της συζητrιOεως για 

να καταλήξουμε σε συμφωνία. 

Πράγματι. ο κ. Χριστόφιας. επεξηγώντας τη μορφή της λύσης που θα 
1ι."tΟΡΟύσε να δεχτεί το ΑΚΕΛ, ήταν σαφής και κατηγορηματικός; Λύση με βάση τα 

Ψ11φ(σματα του ΟΗΕ και τις σtΨ<rωνίες κορυφής. Αποχώρηση των τουρκικών στρα

τευμάτων και των εποίκων, επιστρoq:ή όλων των προσφύγων. ανθρώπινα δικαιώ
ματα. απόδοση JteQLOUOLL\)V. λειτουργήσιμη ομοσπονδΙα. Συμφωνούμε ότι αυτή 

πρέπει να είναι η λύση. Δε,' έχουμε \'0. προσθέσουμε TL"totE στο τι πρέ.ίtΕΙ να είναι η 
λύση. Αναφέρομαι στην ομιλία του κυρίου Χριστ6φια. κύριε Πρόεδρε. διότι η 

ομιλία του κυρίου ΚληρΙδη. εκ μέρους του Δημοκρατικοίι Συναγερμού, ήταν μάλλον 

ιστορικής μορφής και περιορίστηκε στο να ;τει γιατί δεχΟΙ;Χαμε ίσως την 

ομοσπονδία. Γι' αυτό το λόγο αναφέρομαι στον κύριο χριστ ια Ενώ όμως ο 
κ, χριστόφιας καθορΙζει τη μορφή της λύσης. θεωρεΙ εντούτοις κα ης ιδέες και το 

ψηφισμα ως βόση για δια..-τραγμάτειιση της εξεύρεσης λύσης. για μι σειρά εκκρεμού

ντων Οeμάτων πέραν του εδαφικού, τα οποία ο ίδιος έχει αναφέρει Αυτή η προσέγ-
γιση να μου επιτραπεί να πω ότι εΙναι. με όλο το σE~σμό που τρέ στο πρόσωπό 

του. εντελώς λανθασμένη. διότι σαφως καθορΙζεται στην παράγρα 28 των ιδεών 
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όΗ τα μόνα θέματα που παραμένουν προς συζήτηση ιίναι οι εδαφικές αναπροσαρ

μογές και ανάλογα με αυτές ο αριθμός των προσφύγων που θα επισrρέψouν υπό 
ελληνοκυπριακή διοίκηση. 

Κύριοι. για \'Q μην εκληφΟεΙ ότι κάμνω λάθος, θα διαβόσω το Ο"/.ετικό 
απόσπασμα της παραγράφου 28: "Πριν από ένα χρόνο συμφωνήθηκε ότι, αν τα 

θέματα των εδαφικών ανα..-τροσαρμογ(ί:ιν και των εκτοπισμένων μ.)τορούν να δι.ειr..ιρι

νιστούν επαρκώς, θα μπορούσε να επιτευχθεί μια συνολική συμφωνία". Ανάλογη 

είναι και 11 αναφορά στην παράγραφο 4 του ψηφίσματος. Και για να μην υπάρχει η 

παραμικρή αμφιβολία γι' αυτό. με τη σημεριV'ή ανακοίνωση της ΓραμματεΙας του 

ΟΗΕ 11 κατάσταση ξεκαθαρίζεται πλήρως. Καλούνται οι κοινότητες και οι κUΒερνή
σΗς Ελλάδας - ΤουρχΙας να Επιδοθούν σε συζητήσεις. όπως είπα. ώστΕ να συζητη
θούν τα εκκρεμούντα O~ματα, δηλαδή το εδαφικό και το προσφ\!γικό, ώστε να 

ολοκληρω()εί το περΙ,Ιραμμα λύσης. Δεν πρόκειται. κατό συνέπεια, ούτε θα 

επιτραπεί να γίνΗ καμιά άλλη (ιιιζήτηση το Μάιο και τον Ι ούνιο, εκτός από το τι Οα 

δοθεί στην ελληνοκυπριακή διο{κηση. Κατά συνέπεια θα μετρηθεί και ο αριθμός 

των πρoσφι'ryων που θα επιστρ~ψoυν. 

Ο με,lαλύτερος όμως κlνδυνος είναι η CLίοδοχή των ιδεών ως βάση συζήτηοης 

για τη συνομολόγηση συμφωνΙας. Διότι βάση συζήτησης σημαίνει αποδοχή κατ' 

αρχήν του περιεχομένου των ιδεών. θα CLίοτελέσουν τη βάση, το θεμέλιο της συμφω

νίας. Συζητιυ όχι τη φιλοσοφία, όχι την ουσία, αλλά το περιεχόμενο. Π .χ., όταν οι 

ιδέες λένε ότι Οα υπάρχει εγγύηση για μια σαφή πλειοψηφία του πληΟυσμού και της 

ιδιοκτησίας και εγώ το δέχομαι ως βάση σ\lζήτηoης, αυτό πο\! Οα ωτοτελέσει το αντι

κείμενο της συζήτησης είναι το πόσο θα είναι το ποσοστό που θα δοθεί και τι 

ποσοστό των προσφύγων θα επανέλθει στα μέρη εκείνα. θα είναι 94% που λένε οι 
Τούρκοι ή Οα είναι ίσως 90% ή 80%; Και, προσέξτε, μιλούμε για σαφή πλειοψηφlα. 

δε μιλούμε ~βαίως για 5 ι % με 49%. ΤΟ ίδιο ισχύει και για την περιουσία. 

Όταν οι ιδέες λένε ότι όλες οι εξουσίες Οα ασκoύvι"αι CLίό τα ομόσπονδα 

κράτη και η κεντρική κυf\έρνηση Οα ασκεί μόνο ειδικές εξουσίες, δεν επιτρέπεται να 

ο\!ζητηθεί αυτή η !\όση. διότι το δέχομαι ως fιάση της συζήτησης. Εκείνο που μπορεί 

να συζητήσω είναι ποιες είναι οι ειδικές εξουσίες που θα ασκούνται από την 

κεντρική xuj'\tgYηOTJ. Αλλά αυτή τι βάση αίρει και καταργεί την ομοσπονδία. 

Δημιουργεί συνομοσπονδία ή, ακόμη χειρότερα. ξεχωριστό κράτη υπό κυριαρχία. 

Για το λόγο αυτό ο μέγιστος κ(νδ\!νος, κατά τη γνώμη μο\!. προέΡΧεΤαι από την 

αποδοχή των ιδεών ως !\άση προς συζήτηση. γιατί αυτό σημαίνει αποδοχή των ιδεών 

ως προς την ουσία τους και μένουν οι λε.ίτομέρειες του περιεχομένο\! το\!ς. 

Αυτά έχω να πω, γιατί έχουν μιλήσει γι' αυτά κι άλλοι συνάδελφοι. ο κύριος 

Τάσσος Παπαδόπο\!λος κι ο πρόεδρος του κόμιιατός μας. και δε θέλω να επεκταθώ 
περισσότερο στην ανάλυση των λεπτομερειών. 

Τώρα. στο θέμα του ποιος ευθύνεται. 

Και εΜI επιχειρήΟηκε να δοΟεί. απαλλαγή ευθυν(ίιν στο σημερινό Πρόεδρο, 

διαχειριστή του εθνικού θέματος. ή να αποδοθούν ευθύνες στον προηγούμενο 
Πρόεδρο που διαχειριζόταν το θέμα. ΤΟ θέμα. όπως είπα. δεν προσφέρεται για 

εκμετάλλευση ούτε για αντι,"tOλίτευση και ούτε θα Επεκταθώ. Σιyoυρa όμως. κύριοι 

συνάδελφοι. ~ισκόμαστε στο ;τεδ(ο της πολιτικής. όπο\! η αντίκριση των θεμάτων 

γ(νεται κατά τρόπο αδυσώπητο. ΟΙ πολιτικές ευθύνες είναι δεδομένες. Ο Πρόεδρος 
Βασιλείου, μετά α.ίό τέσσερα και πλέον χρόνια ενεργειών, διαβουλεύσεων. επαφών. 
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ταξιδιών στο Λονδίνο. στην Ouό:σ~yκτoν, αισιόδοξων t.ι-ιαγγελιών και εξαγγελιών. 
μας λέει ότι 11 κατάληξη είναι οι ιαι:ες Γκάλι και το ψtiφισμα 750. Πρόκειται κατά 

συνέΠΕια περί. μιας άνευ προηγουμένου αποτυχίας της πολιτικής της κυβέρνησης επΙ 

του θέματος τούτου. Και στην πολιτική δεν εξετάζουμε γΙΟΊΙ και πώς aπoτύχαμε. 

Έτσι η πολιτική εuOύνη βαρύνει απόλυτο. τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον διαχη· 

ριστή του θέματος. 

Βεβαίως, για να εΙμαοτε δίκαιοι. του αναγνωρίζουμε ως ελαφρυντικά ότι στην 

πορεία του αυτή, που αποτέλεσμά της ήταν να γεννηθούν οι ιδέες της συμφοράς, είχε 
ισχυρούς συμ,-ταραστάτες. Χωρίς καμιά υπεκφυγή, μέχρι προ ολίγων μηνών, ο 

Πρόεδρος του ΔΗΣγ. ο κύριος Κληρίδης. δήλωνε δημοσίως ότι συμφωνεί πλήρως 
και υποστηρίζει την πολιτική του Προέδρου στο εθνικό θέμα. Ο ίδιος ο Πρόεδρος 

Βασιλείου οε άρθρο της εφημερίδας "Αλήθεια", ημερομηνίας 1.5.92. χωρίς να 
διαψευστεί είπε ότι η πολιτική του τυγχάνει της πλήρης υποστήριξης του ΔΗΣΥ. 

Τι να πω όμως για την αντίδραση του n ροέδρου, μόλις δημοσιεύτηκαν οι ιδέες 
Γκάλι: Ότι ης χαιρέτισε και χαιρέτισε και το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας, 

ώστε να παρουσιάζεται φαινόμενο μοναδικό στην ιστορία των εθνών. δηλαδή μια 

κυρίαρχη χώρα - μέλος του ΟΗΕ, η οποία υπέστη εισβολή και της οποίας εδάφη, 

πόλεις και κοινότητες βρίσκονται υπό την κατοχή του εισβολέα, μια χώρα - μέλος 

του Συμf\ουλίου της EUΡΏAll; και υποψήφια για πλήρη ένταξη σ'αυτήν, μέσω του 

Προέδρου της να χαιρετίζει τη διατΟπωση ιδε<ί)ν που αφοροΟν την πολΗειακτΊ της 

συγκρότηση και με τις οποίες νομιμοποιεΙται η εισβoλ~, η κατοχή. ο εκτοπισμός και 
η στέρηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων της συντρι.ττικής πλειοψηφί.ας του λαού, 

ιδέες οι o:rotr; έχουν ως ο...-τοτέλεσμα τη διάλυση της χώρας αυτής: 
Τι θα πρέπει να γίνει: Να εγκαταλείψΟυμΕ" αυτή την πορεία της καταστροφής. 

Η πορεία αυτ~ δεν αποδίδει τίποτε. Απέδωσε τις ιδέες Γκάλι τις οποίες εξετάζουμε 

και αναλύουμε σήμερα. Να διεκδικήσουμε τα δικαιώματά μας με βάση τη διεθνή 

νομική τάξη. Να διεκδικήσουμε ανθρώπινα δικαιώματα και ελευθερία. Να ζητήσουμε 

την εφαρμογή των συμΒάσεων για τα ανΟρώπινα δικαιώματα, που ισότιμο μέρος 

τους είναι και η Κύπρος. θα μας Ε.-cιβληθούν κυρώσεις για αυτό το πράγμα ο...-τό το 

Συμβούλιο Aσς:rαλείας, διότι ζητούμε να εφαρμόζονται τα ανθρώπινα δικαιώματα 
των πολιτών στην έκταση της χιί)ρας μας: 

Έχουμε πολλούς φίλους και πολλούς υποοτηρικτές παντού, αλλά εμείς προτι

μήσαμε, αντί να ζητο'ύμε τη συ~ι.-ταράσταση και τη βοήθειά τους, να δρομολογούμε 

ταξίδια στο Λονδ(νο και στην Αμερική, εκεΙ όπο\! υπάρχει ισχυρή υποστήριξη των 

τουρκικών θέσεων, για να ζητούμε λύση η οποία θα είναι ενάντια στην Τουρκία. 

Κύριοι, θα επαναλάβω ακόμη μια φορά τη θέση μου, την οποΙα είπα πολλές 

φορές ο...-τό το f\ήμα τούτο. ΕΙμαστε χώρος εUQωπα'ίκoύ ενδιαφέροντος, είμαστε η 
ανατολική π'ύλη της Εuριu..της. Μόνο στον ευρωπαϊκό χιίιρο μπορούμε να βρούμε 

κατανόηση και υποστnριξη. γιατί η Ευριί)πη έχει συμφiρoντα να μας υποστηρίξει 

και να μας κατανοήσει. Εκεί θα πρέ.-ΤΗ να στραφούμε. Να χρησιμοποιήσοuμε τις 

δυνάμεις του έθνους, να χρησιμοποιήσουμε την ακαταμάχητη δύναμη tOu ελληνι
σμού της δι.aσπoράς. ο οπο(ος εΙναι καλά οργανωμένος παντού, και να διεκδική

σουμε τα δικαιώματά μας και την ελευθερία μας. Η Τουρκία, αν μ.-τορούσε να 

ολοκληρώσει την κατοχή της Κύπρου, δε Οα το έκαμνε: Δεν το έκαμε, γιατί δεν 

μ.-τορεί να το κάμει με επέλαση και με α;τοστολή στρατεuμάτων. Το κάμνει με τη 

μορφή αυτών των ιδεών. Αν αυτές οι ιδέες ενσωματωθούν σε συμφωνία, είναι 
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σίγουρο πως θα πετύχει στην :τροσπάθειά Τ11ς, χρησιμοποιώντας τον εκφοβισμό. τον 

εκτοπισμό. Ίον εποικισμό μετά. για να καταλήξει όπως κατέληξε και στην προσάρ. 

τηση εδαφών άλλων χωρών. 

Αλλά και αν ακόμα. κύριοι συνάδελφοι, ε(μαστε μόνοι μας και α. .. τoμovωμένOΙ 
κάτω από τον ήλιο και στη γη ουτη, ποτέ δε θα έδινα τη συγκατάθεσή μου στην 

υποδούλωση της πατρίδας μου, γιατί. μνημων της προγονικής επιταγής ότι τιμιό
τερον και αγιότερόν εση 11 ;τατρΙς. θα έλεγα όχι. δε συνΟηχολογώ, θέλω να ζήσω 
στην πατρίδα μου με αξιοπρέΠΕια. ως άξιος απόγονος εχε(νων οι οποΙοι δημιοίιρ

γησαν την ιστορία της Ευρώπης και της ανΟρωπότητας. 

Ευχαριστώ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. ΚοντΙδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Ένα βασικό και ουσιώδες θέμα εί.ναι. κατά τη γνώμη μου. 11 απαγκίστρωση το" 
κ"πριακού α1ιό οποιεσδήποτε πολιτικές 'ή κ~ιματικές ε1τιδιώξεις. Δυστυχώς έχω 

να παρατηρήσω ότι xQ.""toaoa δεν το α.ιίέφ"Υαν αυτό. Η καλλιέργει.α κλίματος αλλη
λοκατανόησης και εμπιστοσύνης μεταξύ των ηγεσιών των διαφόρων κομμάτων, ο 

διάλογος με στόχο την προσέγγιση των α.ι""tόψεων, η ανοχή προς την αντίθετη ά.""tοψη, 

α"τό και άλλα είναι απαραίτητες προtlποΟέσεις για τη δημιoυργιa του σωστού 

κλίματος, για τη δημιουργία της στερεής βάσης πάνω στην οποία θα μ..""tορούσε να 

ανοικοδομηθεί η κοινή μας πατρίδα, η επανένωση του νησιού μας. 

Αν αuτά εμείς ως ελληνοκυπριακή ηγεσία δεν κατορθώσουμε να τα εφαρμό

σουμε και δε βρούμε κοινή σ"νισταμένη και παρουσιάζο"με την εικόνα που παρου

σιάζουμε σήμερα, της αντιπαράθεσης και της διάσπασης του εσωτερικού μας 

μετώπου, με ποιο δικαίωμα θα έχουμε την απαίτηση να τα βρούμε με το σύνοικο 

τουρκοκυπριακό στοιχείο: Πώς θα πείσουμε τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύ

πριους για την ειλικρίVfιά μας να ζήσουμε σ' αυτό το νησί μαζι. αδελφωμένοι, 

κάτοικοι με (σες ευκαιρίες και δικαιώματα: Πώς θα χρησιμοποιήσει όμως άραγε η 

σοβινιστική ηγεσία των Τουρκοκυπρίω\' την εικόνα που παρουσιάζουμε ΕμεΙς 
σήμερα; Και π{ός θα προσπαθήσει -και οπωσδήποτε θα προσπαθήσει-να ριξει σε μας 

το φταίξιμο για τυχόν ναυάγιο της προσπάθειας επίλυσης το" Κ "πριακού και με 

ς:ιυτό τον τρόπο να κρύψει τη δική της αδιαλλαξία και τα δικά της επεκτατικά 

σχέδια; 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γνωστό ότι πριν από την προδοσία το" 1974 και πριν από την τραγωδία 
που επακολούθησε ΟΙ συ\'ομιλίες και συνεννοήσεις για μια α.ι""tΟΟεκτη λύση του 

Κ υπριακού -όπως τότε την αντιλαμβανόμασταν- βρίσκονταν σε οριακό σημείο. θα 

μπορούσε με λίγη καλή θέληση και κά..τοια δική μας γενναιοδωρία προς το σύνοικο 

στοιχείο να βρίσκαμε διέξοδο και λύση του προβλήματός μας. Δε θα αναφερθώ σε 
λεπτομέρειες, γιατί είναι γνωστά τα γεγονότα. Όμως κάι""tοιοι και τότε διαφώνησαν, 

είτε γιατί έτσι το πίστευαν είτε άλλΟL γιατΙ είχαν τα δικά τους σχέδια και τις δικές 

τους επιδιώξεις. Το σημείο κατάληξης όμως ήταν τότε το πρoδoτ~κό, το εΥκλημα
τικό πραξικόπημα που έφερε την τραγωδία και τον αφανισμό στον τόπο μας. Ναυό

Υησε τότε η λύση του κυπριακού προβλήματος. Όμως παράλληλα ακρωτηριάστηχε 

και η ακεραιότητα και η ενότητα του νησιού μας. 
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Στην προσπάθεια λοιπόν για εξεύρεση αποδεκτής λύσης του Κυπριακού μετά 

την τραγωδΙα του 1974 aπoδεχθήκαμε τη λύση της διζωνικής ομοσπονδιας ως τη 
μόνη εφικτή και αμοιβαΙα αποδεκτή λύση στο πρόβλημά μας. Ήταν αυτή μας τι ενέρ
γεια .όπως έλεΎf- ο αειμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος- μια οδυνηρή, αλλά 

αναγκαία υποχιΟρηση, για να σώσουμε την ακεραιότητα και να επανενώσουμε το 

νηοί μας. Ήταν τι μόνη εκ των πραγμάτων λύση που θα μπορούσε υπό τις περιστά
σεις να εξευρεθεί στο χUΠΡΙQκό πρόβλημα. Και προχωρήσαμε στις συμφωνίες 

κορυφής Μακαρίου-Ντενκτάς το 1977 και Κυπριανού-Ντενκτάς το 1979. ΕΙναι 

γεγονός και είναι σ' όλους μας γνωστό ότι κάποιοι και τότε διαφώνησαν. Όμως στο 

τέλος οι συμφωνΙες κορυφής έγιναν ομόφωνα δεκτές από το λαό μας και έγιναν 

εκεΙνες οι συμφων{ες το σημείο αναφορός για λύση το" χυπρι.ακού προβλήματος 

από όλο τον κυπρι.ακό λαό. Οι διαφωνούντες τότε σώπασαν, Υι.ατί τι λύση του 

Κυπριακού δeν ήταν, όπως θα λέγαμε, έξω από την πόρτα μας. Ήταν ακόμα πολύ 

μακριά. 

Και πέρασαν ]4 ολόκληρα χρόνια. Φτόσαμε, έπειτα από σχληρούς και επίμο
χΟους αγώνες, να πετύχουμε ττιν εμπλοκή του Συμβουλίου AσφαλεLας στη λύστι του 

Κυπριακού. Και φαίνεται ότι αυτό είναι πρωτοφανέρωτο για τα κυπριακό δεδο

μένα. ΦαΙνεται ακόμα πως έπειτα (ιJ"τό αυτή ττιν εξέλιξτι περνούμε μια κρίσιιιτι φάστι 

του Κυπριακού και ίσως να διαφαίνεται ότι η λίισΤ) μ .. "'[ορεΙ να κτυπά την πόρτα μας. 
Όμως οι διαφωνούντες με ττι λύστι, όπως και τότε, έκριναν ότι πρέπει να αντιδρό
σουν με όλα τα μέσα, χωρίς να λαμβάνουν υπόΨτι την κρισιμότητα των στιγμών και 

ΤΤΙ λεπτή φάση που περνά το πρόf\λημό μας. 

Ο Χ. Δούντας παρουσιάζεται σήμερα ως ο πνευματικός τιγέtτις της άποψτις για 

ΙΙΤΙ λυοτι. Και είναι χαρακττιριστικό αυτό που ο Χ. ΔOυvτας λiει οττι "Mεστn.Lβρινή" 

των ΑθΤlνών: "Η διχοτόJιηση είναι χίλιες <ιΧ>ρές καλύτερη από οποιαδήποτε οιαπραγ

ματευτική λύσr(! 

θα είμαστε όμως, αγαπτιτοί συνάδελφοι, ευτυχείς αν ήταν μόνο ο κύριος 

Δουντας. Έχουμε εδώ οτο πολιτικό πραr.ι.ήνιO τον προκαθ,;μενο ττις Εκκλτισίας της 

Κύπρο\) που Οέλει να παίζει το ρόλο Το\) Ευνόρχτι, μτι αναγνωρίζοντας ττιν πολιτική 

ΤΙΥεσία του τόπου μας. Έχουμε τον AQlLE:riσxOJIO Χρυσόστομο, ο οπο(ος διακη
ρύσσει με όλα τα μέσα που έχει σήμερα στη διάθεσή του -και δεν είναι λίγα τα μέσα 

σήμερα, αγα."τητοί συνάδελφοι, που έχει ο προκαθήμε"ος της κυπριακής ΕκκλτισΙας 

οττι διάθεσή του-διακτιρύσσει λοιπόν όχι τρόπους ξεπερόοματος του αδιεξόδου, όχι 

τρόπους αποφυγτις ττις διχοτόμηστις και επανένωσης του νησιoΊJ μας. αλλά 

δυστυχώς συνταγή πώς να δεχΟούμε ττι διχοτόμηστι. Αλλά όμως, όπως λέει, "χωρίς 

ττι δική μας υπογραφή. Χωρίς να ττι νομιμοποιήσουμε". 

Οι διαφωνούντες δεν προτείνουν στην ουσία, όταν μελετήσεις τις απόψεις 

τους, rL"I:ore που θα fk>ηθoίIaE στην ειρηνική λύση rou Κυπριακού. Δεν προτείνουν 

τίποτε, όχι απλά γιατί δε θέλουν. αλλό γι.ατί δεν υπάρχει rL'totf να προτείνουν. 
Ίσως αυτό που έχουν κατό νο\)ν, αλλά για την ώρα δεν τολμούν να το πουν, όμως 
θα έρθει τι ώρα που Οα το πουν, αγa..'tητο~ σvνάδελφoι, είναι τι πολεμική επιλογή. 

Και διερωτάται τώρα ο κάθε Κύπριος ποιον ~ηθoύ" με ττι στόστι τσυς. Πόσο ε\)κο
λύνουν τη σοβινιστική ηγεσία των Touρxoκυ:τρίων να σχεπόσει ττιν αδιαλλαξία της, 

πόσο ευκολύνουν τον τουρκο κατακττιτή να εδραιώσει τα τετελεσμένα ττις εισβολής 

και της κατοχής. πόσο ευκολύνουν την Τσυρκία να εφαρμόσει τα ΕΠΕΚτατικό της 

σχέδια; 
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Αναμψίf\oλ.α. ο κάθε λογικά σκεπτόμενος Κύπριος fSλέπει πως ο μόνος δρόμος 

που ιι.-τορεί να ανατρέψει τα επεκτατικά σχέδια της Άγ-.ιυρας. ο μόνος δQόμoς που 

μπορεί να πετύχει την α.ίτοχώρηση των στρατευμάτων κατοχής, την Qjτοχιί)ρηση των 

Τούρκων επο{κων. την επιστροφή Ίων προσφύγων στα σπίτια και τις περιουσίες 

τους. εί\'αι η εξεύρεση συμ.ι.εφωνημένης λιισης στο Κυπριακό μέσα από τα ψηφ[

σματα των Ηνωμένων Εθνών και κάτω από τους προβολείς και τη-ν εμ.,ίλοκή του 

Συμβουλίου Ασφαλείας. Δεν υπάρχει. κύριοι συνάδελφοι , όσο και να ψάξουμε. 

άλλος δρόμος. Όλοι οι άλλοι δρόμοι οδηγούν στον τυχοδιωκτισμό. στην περι..-τέτιια 

Υ..αι έχουν ως τελικό στόχο την καταστροφή. 

Η άποψη που ακούστηκε για ουσιαστική αvτιπαρόθε:ση με ΊΟ Συμβούλιο Ασφα

λείας είναι άκρως επικίνδUΝΗ και μπορεΙ να αποδηχθεί μοιραία για το πρόβλημά 

μας. Γιατί σήμερα, όπως παρουσιάζονται οι διεθνείς εξελ.ιξε ις . 1j μόνη ελπίδα σωτη
ρίας που έχουμε ως Κύπρος και ως λαός είναι το Συμβούλιο Ασφαλε(ας και ο 

διεθνής οργανισμός. Αλίμονο αν και αυτό μας εγκαταλείψει ή αν απλώς θέσει το 

κυπριακό σε δεύτερη μoί~. ΟΙ εξελίξεις που θα axoAouOtioouv τότε θα είναι 
ραγδαίες και άκρως αρνητικές και OλΈUριες γLα τον κυπριακό λαό. Η μη λύση που 

ορισμένοι διακηρύσσουν και οραματίζονται ακόμα δε θα αφήσει τα πρόγματα 
στατικά. όπως εί\'αι σήμερα. Η μη λύση Οα φέρει τη λύση, όχι όμως αυτή που εμείς 

θέλουμε, αλλά τη λύση που Οα ήθελαν οι αντL"tαλοί μας. Η θεωeΙα της μη λύσης 

οδηγεί στην καλύτερη περί:ττωση στη διχοτόμηση. με προοπτική !\εβGίως την τελική 

κατάληψη. 

Είναι σε όλους φανερό όη 1J μΊ1 fμ1cλοκή του Συμβουλίου Ασφαλείας αι.ό δική 

μας ευθύνη ή ακόμα αι.λώς '11 αδρόνειά του θα φέρει. σε πολύ σύντομο χρονικό 

διάστημα. την α,'αγνώριση του ψευδοκράτους του Ντεν;.τάς. Ήδη. κύριοι συ,'6.

δελφοι . και δεν πρέπει να το υποτιμούμε, 11 Τουρκία μεθοδει'ε ι αυτή ΤΊ1ν ,τροοπτικΥΙ. 

Όλες οι ενέργειές της τους τελευταίους μήνες στοχεύουν προς αυτή την κατεύθm'ση. 

Από τη στιγμή δε που θα αρχίσει η αναγν<tlριση του ψευδοκράτους. έστω και από 

μικρές και ασήμαντες χώQξς, α..ό αυτή τη στιγμη θα αρχίσει η αρχή του τέλους. Η 

νέα εισβολή των εποίκων από την Τουρκία θα αρχίσει με νfoυς ρυθμούς και νέα 

ένταση και μέρα με τη μέρα θα διαπι.στώνουμε ότι '11 ελληνοκυπριακή πλεΙΟΨΊ1φία 

στο νησί μετατρέπεται σε μια τραγική μειοψηφί.α. με όλα τα επακόλουθα και τις 

συνέπειες της νέας κατάστασης πραγμάτων. 

Κύριοι συνάδελιpaι . 

Μ ια λίισΊ1 του Κυπριακού, για να ~u.oρέoεL να λειτOuρyήσει και να επιβιώσει. 

πρέπει να είναι βασισμένη σε αρχές και να λαμβάνει υπόψη. όπως πολίι σωστά 

διαλαμβάνουν οι συμφωνίες κορυφής. τα συμφίροντα των δuo κοινοτήτω\". Π-ρέπε ι 

να είναι λίιση που να γίνει αι.obD'.τή από την καταπληκτική πλειοψηφία του λαού 

μας. ΕλληνΟ";.ίιπριους και Τουρκοκύπριους. Λύση που θα επιβλΊ1θεΙ . λύση χωρΙς ΤΊ1 

θέλΊJOΊ1 τόσο των ΕλλΊ1νοκυπρίων όσο και των τουρκοκυπρίων θα είναι λίιση κατα

δικασμένη σε αποτυχία. 

θέλω να τονίσω ακόμα μια φορά ότι η βιώσΨΊ1 λύση του Κυπριακού, εκτός 

από τις πιο πάνω αρχές που έχω αναφέρει . πρέπει να εΙναι απαλλαγlιένη αι.ό σοβι

νιστικές εξάρσεις, θΡΊ10κευτικούς και εθνικούς φανατισμούς. Πρέπει να είναι λύσΊ1 

παραδεκτού συμβιβασμΟύ. να είναι λύσΊ1 οδυνηρών παραχωρήσεων. όπως έλεγε και 
ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακ6.ριος. 
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Κύριε Πρόεδρε. κυριοι συνάδελφοι. 

Πρέπει εμείς, η ελληνοκυπριακή πλευρά. η δυνατή, αν θέλετε. πλευρά του 

συμβιβασμου. τόσο α...ϊό οικονομικής όσο και από πολιτικής πλευράς. να δείξουμε 

κατανόηση στα προΒλήματα και στους <rόβoU; των συμπατριωτιίιν μας Τουρκοκυ· 

πρίων. Π~ί;τει να δεΙξουμε την καλή μας Οέληση και τις καλές μας προθέσεις έναντΙ 

τους. πρέπει να τους πείσουμε ότι οι Ελληνοκύπριοι και οι Τουρκοκύπριοι έχουν 

κοινά συμφέροντα στην κοινή τσυς πατρΙbα. Μόνο έτσι θα αρχίσουμε να καλλιερ· 

γούμε κλίμα εμπιστοσννης μεταξύ μας. κλίμα αδελφικής συμβίωσης. που δυστυχώς 

τα τελευταία χρόνια έχει κλονιστεΙ 

θρισ.<:όμαστε αυτή τη στιγμή. όπως λέει και ο ΟζΥχέρ ΟζΥχιούρ, σε ένα σταυ

ροδρόμι: Ή επιλtγoυμε Τ1)ν επα\'ένωση της πατρίδας μας ή εδραιώνουμε τη διχοτό

μηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. π ΙΠΟΚΟΠ ΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Δεν έχω γρα..ηό κείμενο . αλλά θα προσπαθήσω να κάνω μια αναδρομή στα 

σοβαρά "(εγονότα που είχαν σαν αποτέλεσμα το σημερινό ψήφισμα 750 και την 
έκθεση Γκάλι. 

Π ρέ..ει Q..ό την αρχή να τονίσω όμως όη πιστεύω πως τουλάχιστον αυτή η 

θουλή έχει υποχρέωση να πει τα πράγματα με το όνομά τους. Πρέπει να διαφωτί

σουμε σωστά το λαό. να πάψουμε να τον συγχύζουμε. να πάψουμε να παροuoιά

ζουμε όλα Ε"/.Είνα τα αρνητικά σαν ωραία "(ια tΊlν εΟνική μας υπόθεση. Ε..ίσης θέλω 

να τονίσω ότι σε καμιά περίπτωση εμείς του ΔΗΚΟ δε διt'ιι,δΙΚΟύμε το προνόμιο ότι 

είμαστε υπερπατριώτες και ότι οι (ιλλες πολιτικές δυνάμεις είναι λιγότερο 

πατριώτες Q..ό εμάς. 

Για να συζητήσουμε όμως την έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750, πρέπει να 
φρεσκάρουμε όλοι τη μντΊμη μας και πρtπει να πούμε σε αυτό το λαό "(ιατί διαφω. 

νούμε και πού διαφωνούμε. ΕμεΙς του Δημοκρατικού Κόμματος διαφωνούμε 

κάθετα τόσο στην τακτική όσο και στους χειρισμούς. ΟΙ άλλΕς πλευρές παρουοιάζ.)

νται και λένε όη "εμείς έχουμε ομοφωνία. αλλά έχουμε κάποιες διQ.φωνίες στην 

τακτική και στους χειρισμούς", Αλλά είναι η τακτική και οι χειρισμοί που ουσια· 

στικά δίνουν το ωτοτέλεσμα πάνω σε οποιαδήποτε θέση του εΟνικού μας προβλή. 

ματος. 

Ο Π ρόεδρος Βασιλείου τήρησε πράγματι ης υποσχέσεις και τις εξαγγελιες του 

έναντι αυτού του λαού και ιδιαίτερα -γιατί πρέ..ει να πούμε τα πράγματα με το 

όνομά τους- τις υποσχέσεις του στους ψηφοφόρους της ΕΔΕΚ και του ΔΗΚΟ που 

τον ψήφισαν και αναδείχτηκε Πρόεδρος; Μετά την εκλογή του εγκατέλειψε τα 

πάντα και τον Α ύΥουστο του 1988 συμφώνησε \'α ακολουθήσει μια πορεία, ένα 
διάλογο εφ' όλης της ύλης, χωρίς καμιά δέσμευση, χωρίς καμιά εξασφάλιση ότι 

αυτός ο διόλογος. αυτή η τακτική, αυτοί οι χειρισμοί Οα προωθούσαν τις θέσεις του 

κυπριακού ελληνισμού. 



2516 

Δεκέμβρης του 1988. Το Εθνικό Συμβούλιο σε πολυήμερες σuσxέψεις μελέτησε 
οε βάθος. προβλημαΤΙΟΤTlχε σοβαρά και κατέληξε οι ομόφωνες θέσεις ως προς το 

ποια θα ήταν η πορε(α και O~ προτάσεις μας προς την άλλη πλευρά. Αυτές οι θέσεις 

και οι προτάσεις σίγουρα βασίζονταν α.ιίόλυτα τόσο στις αρχές του Καταστατικοίι 

Χάρτη των ΑνΟρώπινων Δικαιωμάτων 6σο και σ' όλα τα άλλα που εξυμνούνται ανά 

το παγκόσμιο. Τι συνέβηκε εδιί>: Πράγματι. ο Πρόεδρος Βασιλε[ου διαJ'tραγματευ. 

όταν ή διαβουλευόταν ή σι χειρισμο( τους οποίους έκαμνε ήταν σύμφωνοι με τις 

ομόφωνες αποφόσεις του Γενάρη του 1989: Ήταν σωστή η τακτική και σωστοί οι 

χειρισμοί του να υποβαθμίζει την οντότητα του κράτους, υποστέλλοντας τη σημαία, 

εκβιαζόμενος από τον Ντενκτάς ότι δε θα τον συναντήσει. αν προχωρήσουμε να 

δεχΟούμε την προεδρία των Αδεσμεύτων. αν κάνουμε έστω και αίτηση για ένταξη 

στην Ευρωπα'(κή Κοινότητα: Αυτή η τακτική και αυτοί οι χειρισμοί πράγματι 

βοηθούσαν την οντότητα του κράτους μας. βοηθούσαν και προωθούσαν τις θέσεις 

μας: 

Παρά τις επανειλημμένες προειδοποιήσεις μας. ο Πρόεδρος Βασιλείου συνέ· 

χιζε αυτή την τακτική και έφθασε σε εκείνο το αμίμητο το οποίο μας εξήγγειλε μετά. 

ότι " τώρα που έχω ενημερώσει καλά την κ. Θάτσερ και αντιλήφθηκε και έμαθε καλά 
το κυπριακό πρόβλημα. ξέρει τι θα κάνει για την Κύπρο". Αν. κύριοι σ",·άδελφοι. 

πράγματι πιστεύουμε ότι η Θάτσερ διά της αγγλικής διπλωματίας περίμενε τον 

αείμνηστο Μακάριο. τον κύριο Κυπριανού. τον κύριο ΒασlλεΙου ή και οποιοδήποτε 

μελλοντικό Πρόεδρο για να της εξηγήσουν το κυπριακό πρόβλημα, πιστεύω ότι το 

λιγότερο είμαστε αφελείς. Οι άνθρωποι που δημιούρΥησαν το κιmρι.ακό Πρυ!ιλημα 

περιμένουν τώρα να τους το εξηγήσουμε, για να α.ίoφασίσouν τι θα κάμουν! 

Όλη αυτή η τακτική. αγαπητοΙ συνάδελφοι. οδήγησε στο 649. YπάQχoυν 

κάποιες δυνάμεις. κό..ίοιες πλευρές που πάλι το είχαν ωραιοποιήσει και μάλιστα, αν 

θέλετε. το είχαν σαν παντιέρα κατό: τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου των 

βουλευηκών εκλογών. Και τότε πάλι είχαμε συγχύσει το λαό, γιατί σχεδόν οι θέσεις 

όλων ήταν όμοιες. με μια διαφορά. ΕμεΙς, ως Δημοκρατικό Κόμμα. είχαμε πάντοτε 

αυτές ης θέσεις και αυτές τις αρχές, είτε υπήρχαν είτε όχι εκλογές, και θα ης έχουμε 

και σΥ,μερα και μελλοντικά. ενώ υπάρχουν κάποιες δυνάμεις οι οποίες έχουν 

κάποιες θέσεις προεκλογικά και πράττουν κάτι άλλο μετεκλογικά. Και θα πρέπει να 

εξηγήσουν πράγματι αυτές τις θέσεις και αυτές τις τοποθετήσεις τους στο λαό. 

Συνεχίστηκε η ίδια τακτική. rινεται η εισβολή στο Κουβίιτ. Κι εκεί. έπρεπε 

σίγουρα να Ε'.ώιωχΟούν από το Κουβέιτ οι εισβολείς, αλλό: εμάς στην Κύπρο οι 

διάφοροι r.Ονοσωτήρες. οι διάφορες χώρες που παρουσιάζονται σαν προστάτιδες 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων, της ελευθερίας των κρατών. μας εl.παν ότι στην 

Κύπρο έγινε ανθρωπιστική επιχεΙρηση. δεν ήταν εισβολή. Και πειθόμενος ο Πρόε. 

δρος ο δικός μας, παρά τις δικές μας προειδοποιήσεις και παρα~νέσεις να προσφύ. 

γουμε τότε στα Ηνωμένα Έθνη. μας Q.ιίαντoύσε: "Περψένετε, γιατί έχουμε υποσχέ· 

σεις ότι μετά το Κουβέιτ θα έρθει και 11 σειρά ιιαςΜ. Πράγματι η σειρά μας ήρθε και 
παρακολουΟούσαμε όλοι στην Κύπρο -κύριε Ρολάνδη, ό,ΤΙ έχετε να πεΙn. να το 

πεΙτε όταν θα μιλήσετε- και φθάσαμε στο σημείο η μικρή μας χώρα. η οποία 

βρΙσχr.ται υπό κατοχή, να χρησιμοποιείται ως βάση για να ελr.uθερωθεί το Κουβέιτ 

από τη\' Αγγλία. η οποία ήταν εγγυήτρια δύναμη για την ανεξαρτησία και την οντό

τητα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Προχωρούν τα γεγονότα. Η ίδια τακτική, οι ίδιοι χειρισμοί εκ μέρους του 

κυρί.ου Βασιλείου. Και είχαμε άλλα γεννητούρια. το 716. Την ίδια περίοδο ο κύριος 
Λέτσκι. ο οποίος περιφερόταν στην περιοχή μας, μας είπε κατάμουτρα: "Πρέπει οι 

Έλληνες να καταλάβουν ότι δεν μπορούν να ζήσουν σε όλη την έκταση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας"! Και το σπουδαιότερο απ' όλα, όσον αφορά τους eπoΙ
κους. μας είπε: "Μη σUΖητάτε αυτό το πράγμα. Εμείς στην Αμερική έχουμε τόσες 

φυλές, τόσες εθνότητες. Ούτε καν να το ΣVΖητάτε" ! rιoια ήταν η αντίδραση η δική 

μας; Καμιά! Αλλά. έπειτα από κάθε tκOεση και κάΟε ψήφισμα. εκφράζαμε την 
εucιρέσχεια, την ικανοποίησή μας και συγχύζαμε το λαό και τον είχαμε στην τηλεό

ραση και στο ραδιόφωνο να περιμένει Q.ι"tό στιγμή σε στιγμή την καταδΙκη της τουρ

κικής πλευράς και όη μάλιστα θα ήταν η πρώτη φορά που ονομαστικά ο Γενικός 

Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών Οα αναφερόταν στον Ντενκτάς ή στην τουρχικη 

πλευρά. 

Αυτές οι μεθοδεύσεις, αυτή η τακτική. αυτοί οι χειρισμοί δεν έπρεπε. σννό

δελφοι. σε κανένα να αφήνουν καμιά αμφιβολία ότι σίγουρα θα είχαμε και τα γεννη
τούρια των τεράτων. που ήταν και είναι η έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750 που 
συζητούμε σήμερα. Παίρνουμε ορισμένες φράσεις που μας βολεύουν, χρησιμο

ποιοuμε το σύστημα της "αρμαρόλας". όποτε μας συμφέρει . δηλαδή "αρπάσσουμε" 

κάτι και μετά "κλείνουμε". Μάλιστα μερικοΙ προσπάθησαν να ωραιοποιήσουν την 

παράγραφο 4 του ψηφίσματος του Συμβουλίου Ασφαλείας, που λέει και για τα άλλα 
εκκρεμή θέματα. Τα εκκρεμή θέματα τα ερμηνεύουμε όπως μας συμφέρει εμάς και 

δεν τα ερμηνεύουμε ότι είναι η εκ περιτροπής προεδρία της Κυπριακής Δημο>,.ρα

τΙας. 

Κύριοι, εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος, τουλάχιστον ως Βουλευτές, όταν 

κατεβήκαμε και δώσαμε τη μάχη, δεν κατεβήκαμε με σύνθημα τις ι.δέες Κουεγιάρ ή 

την έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750. Και. αν ΟΙλετε να είμαστε έντιμοι a.. .. iνoνYL 
στο λαό. να παραιτηθούμε σήμερα και να κατεβoiιμε με αυτά τα ΣUΝΘΉματα, με αυτές 

τις θέσεις. έναντι του λαού και να ζητήσουμε την ψήφο του. Τότε πιστεύω ότι θα 

είμαστε έντιμοι απέναντι στο λαό. 

Υπάρχουν κάποιοι που λένε ότι σε καμιά περΙ-πωση δεν πρέπει να αναμΙ

ξουμε το εΘνικό μας πρόβλημα στην προεκλογική περίοδο, ωσάν να πρόκειται για 

ένα γεφύρι ή ένα δρόμο ή έ\'α άλλο έρ'/Ο. το οπο{ο δεν έγινε και θα το συζητήσουμε 

μετά. Αν. κύριοι ουνάδελφοι. δεν προτάξουμε τις θέσεις μας, τις αρχές μας. την 

τακτική μας. τη φιλοοοφ{α μας για λυοη το\! εθνιχου μας προβλήματος, τότε πάνω 

σε ποιο Οέμα θα αΟ"..(οληθούμε ή ποιο θέμα θα έχουμε ως κύριο θέμα προτεραιότητας; 

Υπάρχουν ακόμη κάποιοι άλλοι συναδέλq:oι και κά.ίΤΟΙΟΙ άλλοι εκτός Βουλής 

που λένε: Με ποιο δικαίωμα ο Αρχιεπίσκοπος αναμιγνύεται και στέλλει επιστολές 

στον Πρόεδρο Καραμανλή: Είμαστε άδικοι, συνάδελφοι. Δεν είμαι οότε a.."tολΟΥητης 

ούτε δικηγόρος του Μακαριότατου. αλλά υπάρχει μια τεράστια διαφορά. Ο 

Αρχιεπίσκοπος είχε θέση το 1972 στην αντίσταση. είχε θέση το 1974, την παραμονή 
της 15ης Αυγούστου. είχε θέση και αρχές καθ' όλη αυτή τη διάρκεια και είναι 
δεσμευμένος πάνω σε αυτές τις αρχές και αυτές τις θέσεις. Δεν εξαπάτησε το λαό. 

για να πάρει κανtνός την ψήφο του και έχει κάθε δικαίωμα να εκφράζει τις θέσεις 
του. 

Μεμφόμαστε τον κύριο Δούντα. τον κύριο Στοφορόπουλο και αιν τους πιστώ

νουμε τουλάχιστο με την εντιμότητα ότι είχαν το θάρρος να παραιτηθούν α."tό το 
αξίωμα του πρέσβη και να εκφράσουν έντονα τη διαφωνία τους όσον αφορά την 
τακτική και τους χειρισμούς της ελληνικής κυβέρνησης. 
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Τελειώνοντας, κύριοι. γι.α να μη φόω και το χρόνο των υπόλοιπων συνα

δέλφων. τονίζω πως εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος δε συζητούμε ούΤΕ την 

έκθεση Γχάλι ούτε το ψήφισμα 750, γιατί, όταν φτάσουμε να συζητούμε πράγματα 
που δε συζητούνται. τότε πιστεύουμε ότι θα είμαστε τι τελευτoLα γενιά οε αυτό τον 

τόπο. 

Καλώ όλους, καλ(\! προσφιλείς μου φΙλους και συναγω\'ιοτές, που ε{χαν κο.ι 
έχουν σαν σύνΟημα το "την πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω", να αναλογιστούν ότι 

δε συνάδει αυτό το σύνθημα ούτε με την έκθεση ΓΧάλι ούτε με το ψήφισμα 750. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ανδρέας Γεωργίου έχει το λόγο. 

Α. ΓΕΩΡΓ10Υ: 

Κ ύριε Πρόεδρε, κυρί.ες και xUQιot συνάδελφοι. 

Με πλήρη επ(γνωση της σοβαρότητας του Οέματος και Τllς κρισιμότητας των 

στιγμών και με γνώμονα τις θέσεις και τις α,i1οφόσεις του Δημοκρατικού Συνα

γερμού και τα α:ι:αράγραπτα δικαιώματα του κυπριακού λαού θα προσπαθήσω με τη 

σύντομη ομιλΙα μου να συμβάλω όσο πιο θετικά και εποικοδομητικά ~L.oρώ στη 
σημερινή συζήτηση. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πόντοτε :τίστεUf. και πιστεύει ότι το κυ:τριακό 

πρόβλημα έχει δυο ;tτυχές. την εσωτερική και την εξωτερική, και ότι συνεπώς δε,' 

α...οτελεί μό,'ο διακοινοτική διαφορά, αλλό: στην ουσία είναι διεθνές πρόβλημα 

εισβολής και κατοχής. Ήταν και είναι η θέση μας ότι ως πρόβλημα εισβολής και 

κατοχής το Κυπριακό μπορεΙ και πρέπει να επιλυθεί μέσω της ειρηνικής διαδικα

σίας των δια.ίτραγματεΟΟεων. Δια.-τραγματεύσεων οι οποίες θα μας οδηγήσουν σε 

μια δίκαιη και βιώσιμη λύση. απαραΙτητα συστατικά στοιχεία της οποίας θα είναι: 

(α) Το κράτος να έχει μια κυριαρχία, μια διεθνή προσωπικότητα και ένα 

πραγματικά λειτουργήσιμο σύνταγμα. 

(β) Η κατοχύρωση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και ελευθεριών, στα οποία 

περιλαμβάνονται το δικαίωμα της επιστροφής όλων των προσφύγων στα 

σπίτια και τις περιουσίες τους, η ελεύθερη διακίνηση και το δικαίωμα 

της ιδιοκτησίας. 

(γ) Η αποχώρηση όλων των τουρκικών καΤΟΧLXών στρατευμάτων και των 

εποίκων. 

(δ) Η εξασφάλιση διεθν(i.!ν εγγυήσεων, οι οποΙες να εΙναι πολυμερείς και να 

αποκλεΙουν παντελώς το δικαίωμα μονομερούς ε..-τέμβασης. 

Τα απαραίτητα αυτά στοιχεία για τη λύση του εθνικού μας προβλήματος 

χαράσσουν την ανυποχώρητη γραμμή μας. από την οποΙα δεν μ."tορούμε να παρεκ

κλΙνουμε. 

Μια απλή ανάγνωση της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα μάς οδηγεΙ στη διαπί

στωση ότι η δέσμη ιδεών Γκάλι περιέχει σημαντικά στοιχεια τα οποία είναι αντίθετα 

και συγκρούονται με τις πιο πάνω θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού. τις 

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικοίι Συμβουλίου. αλλά και τα ανθρώπινα δικαιώ

ματα. Είναι συνεπώς παντελώς απαράδεκτα και δεν μπορούν να αποτελέσουν ούτε 



2519 

βόση για συζήτηση, ούτε μέρος α.'"COδεκτής λύσης του ΚUίτριοχού προβλήματος. Και 

τούτο γιατΙ μεταξύ άλλων: 

• Παρασιωπάται το θέμα των αγνοουμένων και των εποίκων. 

- ΡuOμt1;ονται βασικό. τα θέματα που ενδιαφέρουν την τουρκική πλευρά 

και καθόλου τα ουσιώδη και ζωτικά για μας ΟΙμοτα. όπως είναι το 

εδαφικό κοι το πρoσφ\IΎιx6. 

- Καταπατούνται τι ελεUΘερΙα εγκατάστασης και το δικαίωμα ιδιοκτησίας 
και κατ' επέκταση τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

- Με την πλειοψηφία περιουσίας θα τουρχοποιτιθεΙ το βόρειο τμήμα. ενώ 
με ης πρόνοιες για τις εyyuήσεις και με το κατάλΟΙ .. ίΤΩ εξουσίας να 
αφήνεται σης κοινότητες δημιουργούνται οι γνωστοί κοι ορατοΙ για μας 

χΙνδυνοι. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Η ομόφωνη απόφαση της Πολιτικής Επιτροπής του Δημοκρατικού Συνα

γερμού και τι ομόφωνη απόφαση 1'0\1 Εθνικού Συμβουλίου ότι επαναβεβαιωνουμε τις 

θέσεις και τις αποφόσεις μας. στις οποίες εμμένουμε και είμαστε ανυπoχωρητo~ κα~ 

ότι θα διαβουλευθούμε με το Γενικό Γραμματέα ή τους εκπροσώπους του και με το 

Συμβούλιο Ασφαλείας. με στόχο την πρoc.ί.ιθηση Αύσης του Κυπριακού με βάση τις 

προτάσεις μας του 1989 α..-cοτελεΙ την ενδεδειγμένrι υπό τις περιστάσεις στάση μας. 

Υπό το φως λοιπόν και της ομόφωνης α.ι"[όφασης του Εθνικού Συμβουλίου 

επιβάλλεται τώρα. περισσότερο παρά ποτέ. η άμεση σύγκληση πανεθνικής 

διάσκεψης. ώστε ολόκληρο το έθνος να αναλάβει τις ευθύνες του και όλοι μαζί. 

ενωμένοι και μονοιασμένοι. να διακηρυξουμε προς κάΟε κατεύθυνση ότι: 

- Δε θα α..-ΙΕμπολήσουμε ποτέ τα α..'tαράγραπτα δικαιώματα του λαού μας. 

· Δε θα δεχθούμε ποτέ λύση που να καταπατά τα ανθρώπινα δικαιώματα 

των Ελλήνων της Κύπρου. 

· Δε θα δεχΘούμε ποτέ λύση αντιθετη με το διεθνές δίκαιο και τον 
Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών. 

- Σε καμιά περίπτωση δεν είμαστε διατεθειμένοι να αποστούμε από τα 

έσχατα όρια ασφάλειας που !Χουμε xaeOQiOEL. 

- Δεν πρόκειται να παρακαΟήσουμε σε απευθείας διάλογο με τον 

Ντενκτάς. αν δεν αλλάξουν οι διχοτομικές θέσεις της τουρκικής πλευράς. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Διερχόμαστε την πιο κρίσιμη καμπή και φάση του εθνικού μας προβλήματος. 

Και τίθεται ενώπιόν μας το ερώτημα: Πώς καιαλήξαμε σ' αυτή την ιραγική για μας 

θέση; Τι φταίει; Ποιος ευθύνεται: Σίγουρα φταίει η τουρκική αδιαλλαξία. Ευθύνο

νται και αυτοί που μ.ί'tορούν και δεν έχουν αcrλήσει α..'tοτελεσματικές πιέσεις στην 

Τουρκία. Είναι όμως και το αποτέλεσμα των χειρισμων του Προέδρου Βασιλείου 

που για πρώτη φορά διαφαίνεται τώρα. ΤΟ αποτέλεσμα αυτό και το γεγονός ότι δεν 

κατόρθωσε να πετύχει απόδοση ευθυνών στην ιουρκική πλευρά αποδεικνύουν τις 

τεράστιες ευθύνες, καθώς και την ανε."tάρχεια του Προέδρου βασιλείου να χειριστεί 

επιτυχώς το εθνικό μας θέμα. 
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Στο σημεΙο αυτό Οα ήΟελα να τονίσω ότι η δήλωση του Προέδρου Bασ~λείoυ 

όη έχει τη συγκατάΟεση της πλεLOψηφίας, όπως ουτ'" διαμορφώνεται α."Cό το Δημο
κρατικό Συναγερμό και το ΑΚΕΛ, να (ιποδεχθεΙ τις ιδέες Γκάλι ως βάση για 

διαπραγμάτευση δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα και ότι ο Πρόεδρος 

Βασιλείου δεν είχε διχαΙωμα να προβεί σ' αυτή τη δήλωση για να εξυπηρεηΊσει τους 

στόχους του. ΚαΟιστούμε σαφές όη τέτοια συγκατάθεση δε δόθιr;.ε και τέτοιο 

πλειοψηφία ~εν υπήρξε 0ίΙτε μπορεί να υπάρξει με βόση τις Οέσεις μας. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Η λύση δεν εΙναι αυτοσκοπός. Ασφαλώς όλοι θέλουμε διακαώς λύση και 

μάλιστα με ειρηνικά μέσα και διαδικασίες. Αλλά η λύση αuτή JtQt...EL να είναι δίκαιη 

και βιώσιμη, να διασφαλίζει τα απαράΥραι-ττο δικαιώματα TOU κυπριακού λαού και 
να αντανακλά την τρισχιλιετή ιστορία μας και τους αγώνες μας. 

Πιστώνοντας λοιπόν ο ένας τον άλλο lιε καλή πΙστη και πατριωτισμό, ας 

συμβάλουμι: όλοι θετικά και εποικοδομητικά, ώστε να επιτευχθεί ενιαία και αποφα

σιστική αντιμετώπιση της κατάστασης. Η εθνικΙ; ομοψυχία. η ψυχραιμία, η σύνεση, 

αλλά και η α..'"tοφασιστικότητα ας επικρατήσουν στις σκέψεις, τις ενέργειες και τις 

αποφάσεις μας για το καλό της Κ ύπρου μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρία ΚλαΙρη ΑΥγελίδου έχει το ),όγο. 

AV. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, ένα με ένα κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

ΕπειδΙ; εμείς έχουμε περισσότερους ομιλητές, είναι γι' αυτό που ... 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

κυριε Πρόεδρε. κυριοι συνάδελφοι. 

Για μια ακόμα φορά η πλεvρά μας βρέθηκε μ.ι'"tροστά σ' ένα τεράστιο δίλημμα: 

Να έρθη σε αντι..'"tαρόθεση με το Γενικό Γραμματέα για την έκθεσή του, να απορρίψει 
το ψΙ;φισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας, γεγονός που θα Ι;ταν καταστροφικό και 
θα έθετε την πλευρά μας σε κατά μέτωπο σύγκρουση με το Συμβουλιο Ασφαλείας, με 
ανυπολόγιστες Ε-ι'"tLπτώσης για την περαιτέρω έκβαση του εθνικού μας θέματος ή να 

τα δεχθούμε ως έχουν, με τα όσα αρνητικά στοιχεία που και τα δυο εμπεριέχουν, 

οπότε σαν να ΠΡOΣUΠOγράφαμε κάτι αντίΟετο από τις αποφάσεις μας του 1989, 
πράγμα που ασφαλώς Οα είχε τραγικές συνέπειες για την εθνική μας επιβίωση; 

Υπάρχουν φυσικά πολύ μεγάλα ερωττΊματα που χρτΊζουν απάντησης για το 

πώς η αδιαλλαξία της Τουρκίας, που έχει q;6{toea στα όρια της αρχαίας τραγικής 
ίιβρεως, κατάφερε ώστε το Ι Β% να βρίσκεται σε ίσΊl μοίρα με το 80%. να έχει πολι.-
τικτΊ ισότητα η μειοψηφία με την πλεΙΟψηφία και να επιβάλλει ίσως τις απόψεις της. 

Έχουν πετύχει ώστε, ενώ έχουν κάμει μια εισβολή -δήθεν ειρηνευτική Εκστρα

τεία για να αποκαταστήσουν τη συvrαγματική τάξη- εξακολουθητικά εδώ και δεκα
ΟΚ1:ώ χρόνια να κατέχουν το 37% 1:0υ εδάφους της Κυπριακής ΔΊlμOκρατίας, να 

έχουν ΠΡOσφuγoπoιήσει διακόσιες χιλιάδες, να αλλοιώνουν δημογραφικά την κατε

χόμενη πατρίδα μας και να xata.JtatOUV τα α\-θρώπινα δικαιώματό μας και να μην 
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τους καταδικάσει κανεΙς και ποτέ μέχρι στjμερα, ούτε στα ψηφίσματα του Οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών. στον οποίο από το ]974 προσφεύγουμε, ούτε στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας, αλλά ούτε και καμιά χώρα ξεκάθαρα να τους έχει κατονο

μάσει ως εισβολείς. 

'Εχουν πετύχει ώστε να μη γίνεται λόγος για τον εποικισμό στην έκθεση Γκάλι. 
Και αυτό είναι κατά τη γνώμη μου ένα από τα πιο αρνητικά σημεία της έκθεσης, 

γιατί. τι όλη προσπάΟεια της Τουρκίας είναι τι σταδιακή δημoγραφικτj αλλοίωση της 

Κύπρου, τι καταστροφή της πολιτιστικής ταυτότητας της πατρίδας μας και η πλήρης 

εφαρμoyfι της επεκτατικής Τl1ς πολιτικής. Η λαΙλα .•• α των εξ Ανατολίας ε,.-cσίκων 
είναι θανάσιμος κΙνδυνος για τον εξαφανισμό όχι μόνο των Ελληνοκυπρίων, αλλά 

και αυτών τι " ν Τουρκοκυπρίων. πλείστοι των οποίων έχουν μεταναστεύσει. Την 

αλήθεια του πρόγματος γεύονται οι ηρωικοί εγκλωβισμένοι μας. 

Έχουν ακόμα πετύχει να παρουσιάζονται ως οι φτωχοί συγγενείς, "Ihe poor 
Turks", οι αδικημένοι. αυτοί που κινδυνεύουν a..-τό τη δήθεν οικονομική απομόνωση, 
που αν.tμετωπtζoυν κινδύνους αφανισμού από την εύρωστη πληθυσμιακά και οικο

νομικά ελληνοκυπριακή πλειοψηφία, ενώ στην πραγματικότητα εκείνοι που κινδυ

νεύουν δεν είναι οι Τουρκοκύπριοι, αλλά οι Ελληνοκύπριοι από τις σαράντα 

χιλιάδες Τούρκους στρατιώτες και τους ε:τοίκους. Οι τουρκοκύπριοι και ασφαλι
σμένοι και εξασφαλισμένοι είναι. Γιατί εμείς μεν καταφέραμε να δημιουργήσουμε 

"ένα θαύμα". παρόλες τις αντίξοες συνθήκες της προσφυγιάς και του οικονομικού 

πλήγματος που δεχθήκαμε με την κατάκτηση του 37% της πιο παραγωγικής γης μας 
σ' όλους τους τομείς, αλλά εκείνοι κατάφεραν, ενώ είναι μεΙΟψ11φία. να αποκτήσουν 

ίσα πολιτικά δικαιώματα και να έχουν την εύνοια πλείστων χωρών. των πιο σημα

ντικών του Οργανισμού Ηνωμένων ΕΟνών, ώστε να μην καταδικαστούν για κανένα 

από τα εγκλήματα που διέπραξαν και διαπράπουν ακόμη σε βάρος των εγκλωβι

σμένων. σε ~ρoς των οικογενειών των αγνοουμένων. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Αρκετά σημεία της έκθεσης Γκάλι αποτελούν αδιάψεuoτο τεκμήριο της διπλω

ματικής μας αποτυχίας. Π αρόλα αυτά όμως ευοίωνο είναι το γεγονός ότι το Εθνικό 

Συ~ιβoύλιo στις συνεδρίες του έχει ομόφωνα αποφασίσει, ό.ΤΙ και η Πολιτική 
Επιτροπή του Δημοκρατικου Συναγερμού απOq:σσισε, να αποδεχθεί την πρόσκληση 

Γκάλι για συνομιλίες, με σκοπό την εξεύρεση περιγράμματος που να βασίζεται στις 

ομόφωνες προτάσεις μας TOU ] 989, όπως έχουν εκτεθεί και επιδοθεί στο Γενικό 
Γραμματέα. Και αuτό το ομόφωνα έχει τεράστια σημασία. κυριοι συνάδελφοι, διότι 

η ηγεσία μας ομονοούσα και ομοφρονούσα -τουλάχιστον εν συνεδρία, τα άλλα που 

ακολούθησαν είναι παράδοξα- θα διεκδικήσει δίκαιες a..-τοφάσεις συμφωνα με τις 

συμφωνίες κορυφής του 1977 και ]979, σύμφωνα με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 
Εθνώ-,' και σύμφωνα με τον Καταστατικό Χάρτη των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων. 

Δεν είναι ώρα. κύριε Πρόεδρε, για διαπληκτισμο\ις. ηρωικές φαντασιώσΗς και 

εγωκεντρικές απόψεις. Είναι ώρα κρίσιμη για τον ελληνισμό της Κύπρου. Είναι 

ώρα κρίσιμη για τους πρόσφυγες, που εδώ και δεκαοκτώ χρόνια περιμένουμε την 

ώρα της επιστροφής στη γη μας και στα σπίτια μας. είναι ώρα διασφάλισης των 

τριών βασικών ελευθεριών, διακίνησης. εγκατάστασης και απόκτησης της περιου

σίας μας. Είναι η ώρα που βρισκόμαστε επί ξυρού ακμής και δεν έχει κανένας το 

δικαίωμα να κάμει το παραμικρό σφάλμα. ηθελημένα ή άθελα. Με κ.ανένα τρόπο δεν 
:τρέ.-τει τώρα, δεκαέξι χρόνια α..-τό τότε που ο Αρχιει-τίσκοπος Μακάριος υπέγραψε τη 
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συμφωνΙα κoρuφτiς το 1977, την οπο(α επιβtβαΙωσε με τη δΙΚ1ί του υπογραφή το 
1979 ο τότε Πρόεδρος κ. Σπύρος Κυπριανού και με βόση την οποία δια...ραγματεu
θήχaμε και συνομιλήσαμε όλα αυτά Ία χρόνια. να έρθουμε τώρα να τις ανατρέψουμε 

και να επανατοποΟετησουμε το Κυπριακό. θα τjταν τραγικό σφάλμα για την πλευρά 

μας. παρόλον όη ασφαλέστατα η λίι01l της ομοσπονδιας δεν είναι χάη που το 

Οέλαμε ούτε το ονειρευτήκαμε ούτε αγωνιστήκαμε γι.α να το πετύχουμε. Ήταν λύση 

ανάγκης που μας επιβλήθηκε από τις διεθνείς συγκυρίες. Και αυτές οι διεθνείς 

συγκυρίες δεν έχουν μεταβληθεί. ΑντΙΟετα. η θέση της Τουρκίας είναι περισσότερο 

αναβαθμισμένη σήμερα. μετά τις σuyκλoνιστικές αλλαγές που έγιναν με τη διάλυση 

της Σοβιετικής Ένωσης και την αναταραχiι και ανακατάταξη των πρώην σοβιετικών 

δημοκραΤΙ{llν, ΟΙ περισσ6tερες των οποίων είναι ισλαμικές. 

Μόνη μας διέξοδος είναι η ένταξι'ι μας στην ΕνωμΙνη Ευρώπη -αν φυσικά το 

καταφέρουμε και αυτό- γιατί το 10% των τουρκοκυπρίων με το χωριστό δημοψή
φισμα είναι δυνατό να ανατρέψει αυτή την ένtαξη. σύμφωνα με ό.τι προωθείται στο 

υπό ίδρυση ομόσπονδο κράτος. Και εδώ, κύριε Πρόεδρε. ολιγωρήσαμε. Ενώ ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός έγκαιρα και προ ετών έλεγε να προωθήσουμε την ένταξή 

μας. μόλις φέτος δραστηριοποιηθήκαμε ελάχιστα. ύστερα από αι'ταΙτηση της 

παρούσας Βσυλής. Όμως παγοποιήσαμε την αίτησή μας και πάλι. Και είναι καιρός 

να μας πουν ξεκάθαρα για ποιο λόγο αφήσαμε να περάσει τόσος πολύτιμος χρόνος. 

Ο λαός περιμένει διεuκρι νΙσεις και τα ερωτήματα είναι αμείλικτα. 

Κύριοι συνόδελφοι. 

Ό.τι περιμένει ο λαός ε(,'αι εχεφροσύνη και ομόνοια. Αν και τώρα δεν κατα

φέροιιμε τη χρυσή τομή της ενότητας και του αρραγούς μετώ;του. θα κλάψουμε 

πικρά και θα ε[μαστε άξιοι της τύχης μας. Επιτακτική ανάγκη η ενότητα τώρα. 

περισσότερο παρά ποτέ. Από μας εξαρτάται η σωτηρία της Κύπρου. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός Οα συνΕρΎαστεΙ με όλους τους αρμόδιους για την 

εξεύρεση του σωστού περιγράμματος λύσης 10υ Κυπριακού. σύμφωνα με τις 

ομόφωνες αποφάσεις του ΕΟνικού Συμβουλίου. που να εξασφαλίζει ουσιαστικό τα 

αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματά μας. να εξασφαλίζει τις τρεις βασικές ελευθε· 

ρΙες και τις διεθνείς πολυμερείς επυήσεις, που να OJ""tοκλείουν τη μονομερή ΕJτέμ

βαση οποιασδήποτε των εγγυητριών. και φυσικά και πρώτιστα να εξασφαλίζει την 

αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων και όλων των εποίκων. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Κωστάκης Ηλιάδης έχει το λόγο. 

Κ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Με απαισιοδοξία αντικρίζουμε σήμερα. υπό τις παρούσες δοσμένες συνθήκες. 
τις προοπτικές για επίλυση του εθνικού μας θέματος. Αγωνι.ούμε, γιατΙ ο ΚιΙπριακός 

ελληνισμός κινδυνεύει. Η εκτροπή συντελείται. 

Δε φοβούμαστε τη δια.ί1:ραγμάτευση. Ο λαός όμως πρέπει να ξέρει με βεβαιό

τητα και σαφήνεια τι είναι Q.ι-τoδεχτό και τι απαράδεκτο. Δεν ε(ναι διινατό να 
διαπραγματεύεσα~ με το σύνδρομο της μοιρολατρεΙας και του αδύνατοιι ούτε κάτω 

α..-τό τον παραλυτικό φόβο για χειρότερα δΕινά, γιατί δεν μπορεΙ να είσαι αποτελε

σματικός. Αρχ(σαμε να μη γινόμαστε πιστευτοί πλέον σης επίσημες .διακηρύξεις 
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μας. που άλλωστε είναι τόσο συΥχεχυμένες που δε βγαί,'ει άκρη από το Η λέμε την 
κάθε φορά. Ο διάλογος, όπως εξελίχθτικε. λειτουργεί ;ιαροπλισηκά για το λαό μας 
που έχει χάσει την έμ.ι"'tvτοοη και την εLίίδα του για εθνική διεκδίκηση. 

Λανθασμένοι χειρισμοί και παραλείψεις μετέτρεψαν το Κυπριακό α..ό θέμα 
διεθνούς Εισβολής και κοτοχ1'\ς οε διακοινοτική διαμάχη και καταστρατηγούνται 
κατάφωρα ανθρώπινα δικαιώματα και ο Καταστατικός Χάρτης των Ηνωμένων 
Εονων. Η πολιτική του να είσαι αρεστός στους ξένους, δηλαδη τι πολιτική του 

καλού παιδιού. απέβTl απολύτως υπέρ των ToUexwv. Παγιδευτήκαμε με την πολι
τική του "Ο δειξουμε ότι δεν είμαστε εμείς τι αιτία της αποτυχίας του διαλόγου. 
αλλά τι άλλη πλευρά. Η πολιτικη του ~λ\Jση χθες~ οδήγησε τους τρίτους να παρέμ. 

βουν και να μας υποδείξουν ότι πρέπει να κάνουμε υποχωρήσεις . ότι πρέΠΗ να 
πλησιάσουμε και ότι στο κάτω κάτω όλες οι υποχωρήσεις μα; θα είναι υπό την 
αίρεση της τελικής συμφωνίας. Όμως δυστυχώς τελικά παραμένει και αιωρείται η 

παραχώρηση και ο όρος για τον οποίο έγινε λησμονείται. ΔημιουργεΙται έτσι κατά 

τη διάρκεια κάθε κύκλου διακοινοτικών συνομιλιών ένα είδος ;τολιτικου κεκτη

μένου. 

Εγκαταλείψαμε την πολιτική της πρόταξης και μπήκαμε στο διάλογο άνευ 
όρων, για να δείξουμε στους ξένους την καλή μας θέληση και την πολιτική μας 

βουληση για λύση του κυπριακου προβλήματος. Η πολιτική αυτή ΟΟ'ήγησε στα τρία 

τελευταία ψηφίσματα του Συμβουλιου Ασεφαλείας. το 649. το 716 και το 750. που 
μιλούν από μόνα τους και αν τα συγκρίνουμε με το 541 και το 550 θα δούμε τη 
μεγάλη διαφορά που υπάρχει. Επιτέλους ας αναλογιστούμε πόσο καταστροφική 

πορεία ακολουΟήσαμε. Το μόνο συμπέρασμα που βγαΙνει είναι πως ενισχύΟηκε 

αφό.νταστα η τουρκική πλευρά. 

Πρέπει να Q..-ι:ΟΟεσμευτοUμε και να (L"tεΥ,ι,λωβιστοίιμε. Δεν πρέπει να συρθούμε 

σε ένα διάλογο που θα έχει ως βάση την έκθεση Γκάλι. γιατί ουσιαστικά προδιαΥρά

φονται καταστροφικές προοπτικές για τον κυπριακό ελληνισμό. Η έκθεση Γκάλι δε 

συνιστά βάση για διαπραγμάτευση ούτε παρέχει το υπόβαθρο για πλαίσιο λύσης. 

γιατί υπάρχει εξ υπαρχής διαφωνία στην ουσία της έκθεσης. 

Στο σημείο αυτό Οα επιΟυμούσα να αναφερθώ σε ένα ιστορικό ντοκουμέντο 
που έδειχνε την πολιτική φιλοσοφία και πρακτική της κυβέρνησης Κυπριανού σε 

σχέση με την πολιτική της πρόταξης. Σε επιστολή που ο Πρόεδρος Κυπριανού 

έστειλε προς τον τότε Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών. στις 20 Μαρτίου 
ι 986. έλεγε μεταξύ άλλων: 

ΜΌπως συνεννοηθτΊκαμε. εξουσιοδότησα τον πρέσβη κ. Ανδρέα Μαυρομμάτη 

να σας διαβιβάσει προσωπικά τις απόΨΕις μας πάνω στα νέα θέματα που εισ'ήγαγε η 
άλλη πλευρά. όrςιuς και πάνω σε ορισμένα θέματα που ενέχουν ιδιαίτερη σημασία 

για μας. Όπως σας τόνισα σε διάφορες περιπτώσεις, η επιτυχία των προσπαθειών 

σας εξαρτάται από την επ(λυση σε ψηλό επίπεδο και κατά προτεραιότητα των κυριό

τερων εκκρεμών Οεμάτων. δηλαδή της αποχώρησης όλων των τουρκικών στραΤΕυ

μάτων και όλων των εποίκων πριν από την εγκαΟΙδρυση μεταβατικής κυβέρνησης. 

του θέματος των εγγυ'ήσεων και της αΠΟΤΕλεσματικής Εφαρμογής των τριών Ελευθε
ριών. 

Όπως συμφων'ήθηΚΕ ήδη. το θέμα της α.τοχώρησης των ξένων στρατευμάτων 

)Ι.αι στοιχείων και το θέμα των εγγυήσεων θα συζητηθούν και θα πρέπει να επιλυ

θούν σε συνάντηση ψηλού Ε.."tιι-ι:έδου που Οα σuyκαλέσετε. όταν Οα έχει γΙνει επαρκής 
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προετοιμασία. Η ίδια 11 διάσκεψη ψηλού ε.ίτιπέδου θα δώσει κoτεUΘuvτήριες γραμμiς 
σε άλλα θέματα. όπως αρμόζε~ στις ομάδες εργασίας που θα αρχίσοU\' το ουσιαστικό 
έργο τους. μόνο αφού οuμφωV1lθούν τέτοιες κατευθυντήριες γραμμtς χαι δοθούν 
δεόντως~. 

Κύριε Πρόεδρε. χύρωι συνάδε)..φοι. 

Όπως αντιλαμβανόμαστε, 11 επιστολή υΠΟΥραμμ(ζει τα θέματα στα ().ι"'tο[α 
προσέδιδε ιδιαίτερη σημασία 11 πλευρά μας και θεωρούσε εξαρχής όη πρέ."tΕΙ να 
αντιμετωπιστούν κατά προτεραιότητα. ώστε να επιτευχθεΙ πρόοδος για μια δίκαιη 
και μόνιμη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Καμιά ο\ι'(,(ριση δεν μ.ίορεΙ να γίνει μεταξύ του ενοποιημένου εγγράφου και 

της έκθεσης Γχάλι. γιατί: 

Ι. ΟΙ τότε διεθνείς συνθήκες ήταν διαφορετικές. Οι διεθνείς συνθήκες 
σήμερα είναι χειρότερες, Εις βάρος μας. οπότε και 11 διαπραγμάτεuσrι θα 
a.."tοβεί εις βάρος μας με τις απαράδεκτες πρόνοιες που περιλαμβάνει 11 
έκΟεση ΓΧάλι. 

2. Στην εναρκτήρια δήλωση του Γενικού Γραμματέα τότε καθοριζόταν ότι 
τίιίοτε δε θα ίσχυε αιτό το έγγραφο, ε-ιιτός αν προηγείτο συμφωνία σε 
συνάντηση κoρJJφής για τα τρία ουσιώδη θέματα: στρατεύματα. εyyUΉΣΕις. 

βασικfς ελευθf:ρίι:ς. Και οι επιτροπές δε θα άρχιζαν το έργο τους. προτού 

uπ6.ρξει τέτοια συμφωνία. 

3. Το ε'Ι'OJtOιημtνο έγγραφο πρ<nεινόταν με βάση την ενιαία :τροσέγγιση, 

δηλαδ1\ έστω και σι tνα θέμα να διαφωνούσαμε τότε, καμιά πρόνοια του 

εΥΥράφου δε θα ίσχυε. 

4. Δεχθiικαμε το ενοποιημένο έΥΥραιμ> με βάση την εναρκτήρια δ1\λωση και υπό 

τον όρο ότι η άλλη πλευρά δι θα. ή'Υειρε άλλα \'f.Q θέματα. 

Η έχθεση Γκάλι ε..ίιβεβαιώνει την παραμονή στρατευμάτων και τα ε:τεμβατικά 

δικαιώματα της Τουρκία;. Παρασιωπά το θέμα των εποίκων, αναςΡιρεται στην 

πολιτική ισότητα των κοινοτ1\των, εξισώνιι την πλειοψηφία του 82% με τη .ιειο· 
ψηφί.α του 18%. Το κατάλΟΙ-ίΟ εξουσίας εκχωρείται στα ομόσπονδα κράτη, για τα 

οποία θα υπάρχουν εγγυημένες πλιιοψηφίες πλτιθυσμοίι και ::tf:ριοuσιών. Δηλαδ1\ το 

δικαίωμα εγκατάστασης και περιουσίας πλ1\ρως καΤQ.ιίατεΙται, με Q.ιίoτέλεσμα ελλη· 
νικά εδόφτι να τoυρκoπoιoΊhrται και οι πρόσφυγες να μην επιστρtφoυν. Η λύση ::1'ου 

μπορεί να προέλΟει θα είναι ολέθρια για τον κυπριακό ελληνισμό. γιατί θα σημαίνει 
στην πραγματικότητα μόνιμο νομοθετημένο εκτουρκισμό ενός μεγάλου μέρους της 
Κύπρου για πάντα. Αυτό είναι το πλαίσιο. Όσο και να βελτιωθεί, δεν μπορούμε να 
φθάσουμε σε δίκαιη και βιώσιμη λύση για την Κ ύπρο και τον κυπριακό ελληνισμό. 
Εμείς οι ίδιοι έχουμε κάμει τέτοιες υποχωρ1\σεις, ώστε πλέον ο σκοπός τον οπο(ο 

ε..ίιδιUrιιουμε να προωθήσουμε είναι λανΟασμένος. Auτoεγκλωβι.στήχαμε! Αυτ1\ 
είναι η σκληΡ1\ πραγματικότητα. 

Υπ1\ρξε μια ευκαιρία να εκμετaλλεuθoίιμε μια ευνοΊ;κ1\ δΙQ.ι"'τρaγματεuτικ1\ 
κατάσταση που είχαμε δημιουργήσει με την πολιτικ1\ της πρόταξης, δηλαδ1\ με την 

επιμονή μας ορισμένα μείζονα θέματα που εΙναι 1"1 ουσ(α του κυπριακού προβλή· 
ματος. όπως η αποχώρηση των στρατευμάτων και των εποίκων, οι εYYUΗσεις και οι 

τρεις ελευθερΙες, να συζητηθούν κατά προτεραιότητα. Τότε ήταν η στιγμή να τα 

Q.ιίoιτήσoυμε, οπότε το μέλλον της Κ ύ.ίQOυ θα βασιζόταν πάνω σε αντιχειμινικές 

= 
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διεθνείς αρχές. Δεν το πρόξαμε. Ας το επιδιώξουμε τώρα. Ας προσπα{hiσουμε να 
απεγκλωβιστούμε. να μην προχωρήσουμε. γιοτί ουσιαστικό Οα οδηγηθούμε σε διχο
τόμηση και ταυτόχρονη διχοινοτικ'ή συγκυριαρχΙα μι τη στρατιωτική εΥΥίιηση της 
Τουρκίας. Και όλα αυτά με την υπογραφή μας. 

Δεν απορρίπτουμε διαπραγματεύσεις βασισμένες στις ομόφωνες προτάσεις 
του Εθνικού Συμβοιιλίου του 1989. Όμως όχι πέραν των εσχάτων ορίων ασφαλεwς 
για τη φυσική και εθνική επιβίωση του κυπριαΚΟύ ελληνισμού. Εδώ που φθάσαμε 
δεν έχουμε όλλτι επιλογή από του να ακολουθήσουμε με αξιοπρέπεια μια πολιτική 
εθνικής διεκδίκησης και αντίστασης στα τετελεσμΙ,'α, μια πολιτική με ανοικτές 

προοπτικές για το μέλλον. Μια πανεθνική διάσκεψη ας συΥχεκριμενοποιήσει την 
εθνική στραττryική μας και τους στόχους μας. Ας βελτιώσουμε ακόμα πιο πολύ την 

άμυνά μας και ας αναπτύξουμε την κοινωνική συνοχή μας. Ας διαφυλάξουμε την 
οικονομική μας ανάπτυξη και ας καλλιεργήσουμε το φρόνημα του λαού μας. Ας 

προσανατολιστούμε προς την Ευρώπη, μια ενωμένη Ευρώπη που θα εξασφαλίζει τα 
ανθρ<i:ιπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες. Αυτή είναι η μόνη λιγότερο 

επιβλαβής επιλογή που έχουμε. 

Α ν τίποτε άλλο δεν μ.ίτορούμε \'0. περιοώσουμε. ας περισώσουμε τουλάχιστον 

την εθνική και προσωπική μας αξιο..τρέπεια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος έχει το λόγο. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Η ολομέλεια του Σώματος συζητά σήμερα το Κυπριακό σε σχέση με τις τελευ
ταίες εξελίξεις, όπως αυτές διαμορφώθηκαν μειά την πρόσφατη έκθεση του Γενικού 

Γραμματέα ιων Ηνωμένων Εθνών. καθώς επίσης και ιο ψήφισμα 750 του Συμβου
λίου Ασφαλείας για το Κυπριακό. 

Με αφορμή την έ-ι<θεση Γκάλι και το ψήφισμα 750 ιου Συμβουλίου Ασφαλείας 
ξεσηκώθηκε ένας αδικαιολόγηιος, κατά την ό.τοψή μας, θόρυβος. με δημόσιες δηλώ
σεις και εκτιμήσεις από διάφορα κόμμαια, πολιτικούς παράγοντες και από 

άμβωνος. Έγινε προσπάθεια δημιουργίας ενός αρνητικού κ)..(μαιος, με αφορισμούς 
και βαριές καιηγορίες για προδοσία ενάντια σ' όσους Οα Q.ιίoτoλμoύσαν να μιλή

σουν θετικά για την έκθεση και το ψήφισμα. Ως ΑΚΕΛ Οεωρήσαμε ο.ντιδεοντολο
γική τη συμ .. "tεριφορά αυτή και πιστεύουμε -και το είπαμε και δημόσια- ότι αρχικά 

θα έ.ι"tρεπε να προηγηΟεΙ η συζήτηση στο Εθνικό Συμβούλιο και μετά να ακολουθήσει 

η δημόσια τοποθέτηση των κομμάιων. Αυτό απαιτούσε η σοβαρότηια των εξελί
ξεων. Δυστυχώς όμως σε μερικούς πολιτικΟύς κύκλους είναι αρεστή η εύκολη 
συνΟηματολόγηση. 

Δεν προτίθεμαι να εΠΕΚ'ιαθώ σε λεπτoμερ~ ανάλυση ιης έ-ι<θεσης Γκάλι και του 
ψηφίσματος 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας. Αυτό έγινε ήδη με λEJΠOμέρεια από το 
Γενικό Γραμματέα του κόμμαtός μας. Σε γενικές γραμμές όμως η θέση μας συνί

σταται στο ότι το ψήφισμα 750 περιέχει ισχυρά θετικά για την πλευρά μας στοιχεία. 
Μας παρέχει επίσης το δικαίωμα και τη δυναιότητα να αγωνιστούμε, ώστι να 

διαφοροποιήσουμε τα σημεία της έκθεσης Γκάλι που, καιά την άπoψ~ μας, είναι 

αρνητικά ή και μη Q.ι"toδεxtd. 



2526 

Όσον αφορά τη Μσμη ιδειόν της έκθεσης Γκάλι. το ψήφισμα τη χαρακτηρίζει 

ως βάση για σUΖήτηστι και ό".(ι. όπως εσφαλμένα μερικοί την παρουσιάζουν. ως βάση 

για λύση. Ορισμένοι πολιτικοί κύκλοι αρiσκoνται να παρουσιάζουν τη δέσμη ιδεών 

ως βάση για λύση, για να δικαιολογούν τη στεΙρα τοποθέτησή τους ένανtι των εξελΙ. 

ξεων και να συνΟηματολογούν για δήθεν αJταράδεκτες υποχωρήσεις και δεσμεύσΕις 
της δικής μας πλευράς, που συνιστούν, ούτε λΙγο ούτε πολύ. εθνική προδοσία. Δεν 

είναι τυχα{ο το γεγονός ότι αυτοί οι συΥχεχριμένοι κύκλοι ακολουθούν την ταχτική 

της διαστρ~βλωσης θέσεων των διάφορων εγγράφων. Και αυτό γ(νετοι, γιατί αυτοί 

οι κύκλοι δε θέλουν λύOrι του κυπριακού στη βάση της ομοσπονδίας. είναι γνωστό 
ότι οι διαδικασΙες που γίνονται μέσω του Οργανισμού Ηνωμένων ΕΟνών στοχεύουν 

στην εξευρεση μ~ας βι(οσιμης ομοσπονδιακής λύσης στη βάση των αρχών του 

διεθνούς δικαίου και του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμέ"ων Εθνών. 

Στην προσπάθειά τους αυτή οι κύκλοι που προανέφερα προωθούν τη θεωρΙα 

της μη α.."tοδοχής και της α,'αμονής καλύτερων ημερών για δημιουργΙα δήθεν ευνο'ί

κότερων διεθνών συγκυρι(Ον. Η θεωρία της αναμονής εμφανίστηκε και στο 

παρελθόν. Η (δια όμως η ζωή την απορρίπτει. Είμαστε μάΡΤUΡες ότι το πολιτικό 

κλίμα διεθνώς εξελ(σσεται αρνητικά για την υπόθεσή μας. Σήμερα είμαστε υπόχρεοι 

να προσπαθούμε να πείσουμε χώρες για το δίκαιο της υπόθεσής μας. οι οποίες στο 
πρόσφατο παρελθόν ήταν από τους πιο ένθερμους υποστηριχτές της υπόΟεσής μας. 

Ταυτόχρονα η τάση διαχωρισμού γΙνεται όλο και πιο έντοντι και η αναγνώριση 

αποσχισθέντων περιοχών ως ανεξάρτητων κρατών πραγματοποιείται σύμφωνα με 

πολιτικές σκοπιμότητες. 

Ο ρόλος της Τουρκίας αναβαθμίζεται τόσο στα Βαλκάνια όσο και στα νεο'ί

δρυθέντα μουσουλμανικά κράτη της Κεντρικής Ασίας. Η επίσκεψη rou Τούρ'ιtοu 
Πρωθυπουργού Σοuλε'(μάν Ντεμιρέλ στα κράτη αυτά δείχνει το αναβαθμισμένο 

Αολιτικό. οικονομικό και άλλο ενδιαφέρον της Τουρκίας. Και ενώ η πολιτική 

Ε,,-τιροοή της Τουρκίας στην εUΡύτερή μας περιοχή αuξάνεται. παρατηρούμε ότι η 

Ελλάδα. που αποτελεί το βασι:ι..ότερο στήριγμα στον αγώνα μας. α..'10μονώνεται 

πολιτικά και δέχεται πιέσεις α..'1ό τους στρατιωτικούς της συμμάχους και τους εταί

ρους της στην Κοινότητα, 

Αυτές όλες οι εξελίξεις διεθνώς. τις ο;τοίες θίξαμε ακροθιγώς. δημΙOUΡγOύν 

αρκετι!ς δυσκολίες για την προώθηση του πολιτικοίΙ μας προβλήματος, Η αναμονή 

μας για ευνο'ίκότερες διεθνείς συγκυρίες δεν fι.'10ρεί να στηρίζεται σε μια λογική και 

προσγειωμένη ανάλυση της σημερινής διεθνοίΙς πραγματικότητας, Κανείς δεν 

μπορεΙ να προεξοφλήσει ότι αυτές οι συγκυρίις θα καλυτερέψΟυν. TCJ. σημεία των 
xaLQ<OV μάλλον δείχνουν το αντίθετο. 

Όσον καθυστερεί η εξεύρεση δίκαιης Μσης στο Κυπριακό. άλλο τόσο θα 
δυσκολεύει η επίτευξή της, Όσο εμείς θα περιμένουμε ευνο'ίκότερες συνθήκες, άλλο 

τόσο θα διαφοροποιείτCJ.Ι η κατάσταση στα κατεχόμενCJ.. που θα naQEμJtoδtζEL την 

επίτευξη ορθής και δίκαιης λίΙσης στο Κυπριακό, Τελευταία παρατηρείται μια αυξη

τική τάση του αριθμού των εποίκων. ενώ οι ToυΡΚOΚίIΠΡΙO~ συνεχώς μειώνοvτCJ.Ι σε 

Ε,,"tι:ι..ίνδυνα επίπεδα. ένεκα της μετανάστευσης και της υπογεννητικότητας. Η τoUΡ

κοπο(ηση των κατεχόμενων εδαφών μας. με τη συνεχή αλλαγή του δημογραφικοίΙ και 

πολιτιστικοίΙ χαρακτήρα τους. δημιουργεί νέα τετελεσμένα. Ο κίνδυνος αναγνώ

ρισης του ψευδοκράτους από μια σειρά κράτη γίνεται πιο αισΟητός. πράγμα που Οα 

δημιουργήσει τις προυποθέσεις για τον τερματισμό της διεθνο(!ς απομόνωσής του 

και την οριστική δημιουργία του τουρκοκυπριακού κράτους. 



2527 

Μια άλλη παράλλllλτι θεωρία που σερβίρεται στις μέρες μας υποστηρίζει ότι 

είναι καλύτερα να μείνουν ως έχουν τα πράγματα. αντί να επιδιώξουμε να εξεύ. 

ρουμε βιώσιμη ομοσπονδιακή λυση. Αυτή η θέση σε τίποτε ο"οι.ασηκά δε διαφέρει 

από την προηγούμενη θεωρΙα της αναμονής για καλύτερες μέρες. Το να παραμεί

νουν τα πράγματα ως έχουν σrιμαίνει ότι παραμένουν τα τετελεσμένα. αυξάνεται ο 

κίνδυνος αναγνώρισης του ψευδοκράτους. διαιωνίζεται" ντε φάκτο διχοτόμηση, δεν 

αποκλείεται η διπλή ένωση και η πιθανή πλήρης κατάληψη της Κύπρου α.ι.6 την 

Τουρκία. 

Οι Οέσεις του ΑΚΕΛ συνιστωvrαι στο ότι πeέπει ενεργά να συμβάλουμε στη 

δημιουργία όλων εκείνων των προυποθέοεων για την επίτευξη βιώσιμης λύσης στη 

βάση των αρχών του διεθνούς δικαίου, Ίων αποφάσεων του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών και του σεβασμού των ανθρώπινων δικαιωμάτων. Γι' αυτό πρέπει να βρισκό· 

μαστε στο κέντρο των διαμορφούμενων εξελίξεων. Σττιν πρoκειμέVΗ περΙ~τωση τι 

δική μας πλευρά πρέπει να αξιοποιεΙ όλα εκε(να τα θετικά στοιχεΙα που περικλεΙο· 

νται στα υπό συζήττιστι έγγραφα και να αγωνίζεται για ττι διαφοροποίτιση εκείνων 

των οημείων που θεωρούμε αρνητικά. 

θέση μας ήταν και εξακολουθεί \'α παραμένΕΙ ότι ο' αυτό το στάδιο θα πρέπει 

να αποδοθούν άμεοα ευθύνες τόοο στην ΤOυρκΙCΙ όσο και στον Ντενκτάς για το 

παρατεταμένο αδιέξοδο στο Κυπριακό. Αυτό μπορούμε να το επιτύχουμε μέσα από 

το διάλογο. με ττιν εμμονή μας στις αρχές του διεθνούς δικαίου. στι,ς αποφάσει.ς του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και στις συμφωνίες κορυφής. πρόγμα που θα εκΟέτει 

ττιν Τουρκ(α. αν εξακολουθεί να εμμένει στις απαράδεκτες θέσεις της για λύση του 

Κυπριακού. 

Αντί λOL.ι-τόν να μεγιστοποιούμε τcι αρνητικά οημεία και πολλές φορές να 

διαστρεβλώνουμε θέσεις και να τις Q.,.ορρL-ττουμε. θα πρέπει να εμμένουμε στα 

θετικά και να προσπαΟούμε να βελτιώνουμε τα αρνητικά. Πέραν αυτού οφείλουμε 

να αναπτύξουμε και να επεκτεΙνουμε παραπέρα την πολιτική ττις επαναπροσέγγιστις 

με τους Τουρκοκύπριους συμ."tατριώτες μας. γιατί μόνο έτσι θα πετύχουμε τη συνα

ντίληψη σε αρκετά ζητήματα και θα διασκεδάσουμε τους εκατέρωΟεν φόβους που 

uπόρχουν. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Τελειώνοντας. νιώθω την uποχρέωση για μια ακόμα φορά να επαναλόβω ότι τι 

δική μας θέση είναι ότι ούτε το ψήφισμα 750 ούτε η δέσμτι ιδεών OTIfLaLvOUV λύση του 
Κυπριακού. Από τη στιγμή λOL.ι.όν που δε βρισκόμαστε στα πρόθυρα λύσης, 

δημιουργεί εύλογα ερωτηματικά τι στάση μερικών πολιτικών δυνάμεων που προω

Οούν την αντιπαράθεση στο εσωτερικό μέτωπο. με δυσάρεστες εξελtξεις για ττιν 

υπόθεσή μας. 

Τέλος. θα ήθελα να αναφtρω ότι η εμμονή μας Otτιν ομοσπονδιακή λύση. τι 

οποία θα διασφαλίζΗ την ασφάλεια και συνεργασία των δυο κοινοτήτων. τα ανθρώ

πινα δικαιώματα των πολιτών, τις τρεις βασικές ελευθερίες. συμπεριλαμβανσμένου 

και του δικαιώματος των προσφύγων για επιστροφή. εΙναι ο μόνος τρόπος που 

μπορεί να οδηγήσει σε οριστική και δίκαιη λίιστι του Κυπριακού. ώστε Ελληνοκύ

πριοι και Τουρκοκύπριοι να ζουν σε ειρήνη και ευημερία. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Ομήρου. 

r.OMHPQV: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, 
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Η 01lμερινη συζήτηση. :του θα έπρε.;ιε να είχε 1lόTl διεξαχθεί, αποτελεί μι.α 

αναγκαία παρέμβαοTl του λαού μας μέσω των αντιπροσώπων του στο χειρ~oμό του 
εθνικου μας θέματος. [(ναι απόδειξη της επαγρύπνησης του λαού μας και της 

θέλησής του να πληροφορείται και να συμμετέχει α,ίτοφαοισηκό στη διαμόρφωση 

του εθνικού του μέλλοντος. 

Η σημερινή συζ'ήτηοτι συνιστά επίσης α1ΤόQριψη της αντίληψης ότι ο χειρισμός 

του εθνικού μας θέματος δεν αφορά τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Οι ενστάσεις, σι 

επιφυλάξεις και οι ανησυχίες που εκφράστηκαν για τη σκοπιμότητα αυτής της συζ'ή

Τ1]Οl1ς στην ουσία αποτελούν αμφισβήτηση του αισθήματος ευθύνης o.U10\l το\l 
Σώματος. Όμως 11 Βουλή είναι ο κατ' εξοχήν εκφραστής των λα'ίκών συμφερόντων 
και είναι αδιανόητο να συζητά για κάθε Οέμα. αλλά να αUΤoφιμώνεται και να παρα

μερίζεται σε ό.τι αφορά το πρόβλημα της εΟνικής ε..ϊ:ιβίωσης του κυπριακού ελληνι

σμού. 

Άλλωστε Οα πρέπει να γίνει σαφές προς κάθε κατεύθυνση πως κανένας δεν 

έχει το δικαίωμα ερήμην του λαού να καθορίζει τις τύχες του. Ούτε ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας ούτε η κνβέρvτιση ούτε ακόμα και το ΕΟνικό Συμβούλιο. Το Κυπριακό 

δεν είναι θfμα μυστικής δΙί-ιλωματίας και παρασκηνιακών χειρισμών. Ο λαός πρέ.-τει 

να τηρείται ενήμερος σε κάθε στιγμή των εξελίξεων να είναι καλά πληροφορημένος, 

να είναι μέτοχος και κοινωνός όλω\' των προοπτικών και των κινδύνων. να είναι 

τελικά δημιουργός και πρωταγωνιστής του μέλλο\'Τός του. Όταν ο λαός παραμένει 

παθt)τικός θεατής, χωρίς την αναγκαία συμμeτoχή στις εξελίξεις, γΙνεται θύμα 

αποπροσανατολισμού. κακής πληροφόρησης και τελικά, παραπληροφορημένσς. δεν 
είναι σε θέσrι να αντιδράσει σωστά. 

Κύριε Πρόεδρε. οι πρόσφατες εξελίξεις με την t-IteEOT) του Γενικού Γραμματέα 

του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το ψήφισμα 750 δεν υπήρξαν κεραυνός εν 
αιθρία. όπως αναφέρθηκε και α..-τό άλλους ομιλητές. Οι δραματικές αυτές αρνητικές 

εξελίξεις αποτέλεσαν τον καρ:τό μιας λανθασμένης πολιτικής και χειρισμών μιας 

μακράς χρονικής περιόδου. :του εκτροχίαζαν το Κυπριακό από τη σωστή διεθνή 

αντικατοχική του βάση και το μετέτρεπαν σε μια διακοινοτική διαφορά. 

Ένας ατέρμονας διακοινοτικός διάλογος επέτρεψε στην Τουρκία να α..-τοφεύγει 
ης πιέσεις. να εξαπατά τη διεθνή κοινότητα . να axeTJmeiJEL και να περιθωριοποιεί 
τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και να δημιουργεί συνθήκες κατο

λίσθτισης του Κυπριακού σε πρόβλημα συνταγματικών διευθετήσεων και εδαφικών 
αvα.ι-τρoσαρμoγών. 

Δυστυχώς οι δραμαηκές προειδοποιήσεις και εκκλήσεις του Σοσιαλιστικού 
Κόμματος ΕΔΕΚ για μια άλλη πορεία, που Οα έθετε στο Ε.ι-τΙκεντρο της πολnικής 

μας την προβολή της παραβίασης διεΟνών αρχών και κανόνων ο"-ιό την Τουρκία και 

της υποχρέωσής της να συμμορφωθεί προς το διεθνές δίκαιο και τον Καταστατικό 
Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνώ\'. htv έγιναν δεκτές. Συνεπώς δεν πρέπει 

να προκαλεί α..-τορΙα το γεγονός ότι φτάσαμε στο σημε(ο το Συμβούλι.ο Ασφαλείας 

να υιοθετεί απόψεις που συγκρούο\'ται με το διεθνές δικαιο και τα ανθρώπινα 
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δικα~ώμQτα, ενώ παράλληλα αναλαμβάνει, ως μη όφειλε. ρόλο συντάκτη του 
συντάγματος μιας μελλοντικής κυπριακής πολιτείας. 

θα. πρέ.-τει να υπενθυμίσουμε ότι 11 τελεuταω φό:ση αυτής της αρνητικής 
πορείας ξεκίνησε το Φεβρόρη του 1989. μι! την εναρκτήρια δήλωση του τότε Γενικού 
Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών στη συνάντηση της Νέας Υόρκης, στην οποία 

είχαν για πρώτη φορά παρουσιαστεί αυτές οι απαράδεχτες ιδέες για λύση του 

Κυπριαχοίι. ΤΟ ψήφισμα 649. 11 υποβολή των προτάσεων Κουεγιάρ και 11 αποδοχή 
από τη δική μας πλευρά της δι.εξαγωγής δι.απραγμάτευσης πάνω σε. αυτές τις ιδέες 

οριστικοποίησαν την εκτροπή. 

Υποδείξαμε τότε εμείς το.υ Σοσιαλι.οτικού Κόμματος ΕΔΕΚ ότι σ Πρόεδρος 

και τι κυβέρνηση, αντΙ να εκφράσουν ευαρέσκεια χαι ευμενή αποδοχ'ή. θα έπρε..-Ι:Ε να 
κινηθούν για πλήρη διαφοροποίηση αυτών των κειμένων και εναρμόνισή τους με 

τον Καταστατικό Χόρτη των Ηνωμένων Εθνών και τα ψηφίσματά του. Υποδείξαμε 
ακόμα όη ήταν αδιανόητο να αποδεχθούμε είτε ως βάση διαπραγμάτευσης είτε 

ακόμα χειρότερα ως βάση λύσης του Κυπeιαχού ιδέες και πρόνοιες που σuyxeoύo· 

νται με τα ανθρώπινα διχαιώματα και τις βασικές ελευθεeΙΙς του XUJteLaxoIJ λαού. 
Αντί όμως για μια τέτοια αντtδραση, επιδείχθηκε μια παθητική στάση eυμούλχησης 

της πλευράς μας σ' αυτή την πορεία, με (LΤΟτέλεσμα στις εκθέσεις του Γενικού Γραμ. 

ματέα των Ηνωμένων Εθνών που ακολούθησαν να γίνεται αναφορά σΕ πρόοδο και 

συμφωνία σε πολλά από τα σημεία των λεγόμενων ιδεών, πeάγμα που σαφώς 

δημιουργεί την εντύπωστι όη ο Πρόεδρος είχε με τη στάση του αφήσΗ να γίνει κατα· 

νοητό ότι η δική μας πλευρό τα α..τοδέχεται. 

θέλω ακόμα να υπενθυμίσω, χωρίς πρόθεση παρελθοντολογίας, ότι τα τελευ· 

ταία χρόνια αποφύγαμε να αναλάβουμε πρωτοβουλίες στην κατεύθυνση αξιο· 

ποίησης του νέου κλίματος που έχει δημιουργηθεί στην παγκόσμια πολιτική σκηνή 

με το τέλος του ψυχρού πολέμου, την κατάρρεUΣη των τειχών της διαίρεσης στην 

Ευρώπη και τη δημιουργία ενός νέου κλίματος διακρατικών σχέσεων, :ιου δημιούe

γησαν ένα νέο ευνο'ίκό πλαίοιο ένταξης των προοπτικών και της δικής μας εθνικής 

υπόθεσης. 

Είχαμε ακόμα προτείνει την αξιοποίηση της κρίσης στον Κόλπο προς όφελος 

της eOVLKti; μας υπόθεσης, για αναβάθμιση του διεθνούς ενδιαφέροντος και για 
επανένταξη του Κυπριακού σε ένα πλαίσιο σεβασμού του διεθνούς δικαίου. Εισηγη· 

01\καμε την προσφυγή στη Γενικη Συνέλευση, για να συνδέσουμε το πρόβλημα της 
κατοχής στην Κύπρο με την κατοχή τότε στο Κουβέιτ στη βάση της παραβίασης των 

ίδιων ακριβώς αρχών των ο:τοίων γινόταν επίκληση, για να θεμελιωθεί α..ίό άποψη 

διεθνούς δικαίου η ανάληψη δράσης και η υιοΟέτηση μέτρων για την α;τελευθέρωση 

του Κουβέιτ. ΤΟ πράξαμε αυτό χωρίς αυταπάΤΕς ότι θα τU'(',(άναμε της ίδιας μετα· 

χείρισης, αλλά με την πεποΙΟηση ότι μια τέτοια σύνδεση θα ενίσχυΕ ης διεθνείς 

διαστάσεις του κυπριακού προβλήματος και τις προο:ττικές μιας δίκαιης λύσης με 

επίδειξη πιο ενεργού ενδιαφέροντος από τη διεΟνή κοινότητα. 

Δυστυχώς ΟΙ εισηγήσεις μας και πόλι δεν έγιναν αποδεκτές και όταν ήρθαν οι 

διακηρύξεις του Προέδρου Μπους για την περίφημη νέα τάξη πραγμάτων. το 

σενάριο q'O.ινόταν και πόλι ε;τανάληψη των προηγούμενων: πολιτική ίσων a..-coστct· 

σεων, εξΙσωση θύματος και θύτη, α..ίοφυΥή άσκησης πιέσεων προς την Τουρκία, 

ακόμα και ύμνοι και Οωπείες του κ. Μπους προς την Τουρκ[α για την προστασία 

δήΟεν των ανθρώπινων δικαιωμάτων μέσα στην Τουρκία. Υπό αυτές τις συνθήκες 
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οδηγηθήκαμε στην πιρίφημη κινητικότητα η οποία. εντελώς αδικαιολόγητα τότε. 

αφέθηκε να δημιουργήΟΗ κλίμα ευφορίας και μεγάλων προσδοκιών που. όπως 
τελικό αποδείχθηκε. ήταν φρούδες ελπίδες. 

Κατά τη διάρκεια όλης αυτής της περιόδου υπήρξαν σημεΙα και πολιτική 
συιιπεριφορά που δρομολογούσαν :τορεία επικί.νδυνων εξελ(ξεων και εκτρο..-.:ών. 

Έτσι, ενώ ομόφωνη ήταν τότε τι α,τ6φαση για φμovή σε διεovή διάσκεψη, σύμφωνα 

με την απόφαση του εΟνικού Σιιμβουλίου. στην οποία συμμετεΙχε μάλιστα και ο 

Π ρωθυπουργός της Ελλόδας, εντούτοις αφέθηκε να δημιουργηθεί τι εντύπωση ότι 

είμαστε έτοιμοι να δεχθούμε τετραμερή διάσκεψη. 

Ενώ 11 Τουρκία καταργούσε τα διαβατήρια στη διακίνηση a.."tό και προς το 

ψευδοκράτος, προχωρ(ί)ντας σε ουσιαστική προσάρτηση της κατεχόμενης Κύπρου. ο 

Έλληνας Πρωθυπουργός πηγαίνοντας στο Παρίσι δηλώνει ότι δεν υπάρχει τουρ

κική επLOετικότητα. Την ίδια στιγμή ο κ. Ντενκτάς ΕΠιμένει στην απαίτησή του για 

δύο λαούς. για χωριστό δικαίωμα αυτοδιάθεσης και για χωριστή κυριορχι.ο. 

Υπήρξαν ακόμα δηλώσεΙ.!; στην Αθή\'Ct, χωρίς τη διαφωνία της κυ:τριακής 

κυβέρνησης. όη OL συζητήσεις θα επικεντρώνονταν στο εδαφικό και το προσφυγικό. 

Καμμιά αναφορά στην α..-τοχώρηση στρατευμάτων και εποίκων, στις εγγυήσεις. στην 

ενότητα του κράτους και του λαού. oτnv εφαρμογή των βασικών ελευθεριών. Η περί
φημη αλληλογραφία Μπους - Μητσοτάκη που α..-τσκαλύφθΤ)κε στην ελληνική Βουλή 

επιβεβαίωσε αυτή την πορεία. 

Η συμ.ι-τεριφορά της Τουρκίας στη συνέχεια είναι μέσα στα πλαίσLO. της 

μόνιμης και πάγιας τακτικής της: ΈΚQηξη αδιαλλαξίας, για να προετοιμαστεί η 

δική μας περαιτέρω υποχώρηση. Η έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750 συνιστούν 
ακριβώς :τρο'(όν αυτής της πορείας. Ενός κατήφορου υποχωρήσεων. Μιας μΟνό

δρομης διαδικασίας πιέσεων προς τη δική μας πλευρά που στο τέλος της βρίσκεται 

μια λύση που ανταποκρ(νεται πλήρως στους στόχους και τις επιδιώξεις του τουρ. 

κικού επεκτατισμού. 

Δε θα μπω σε μια ανάλυση της έκθεσης και του ψηφίσματος, γιατί αυτό έχει 

γίνει κατά κόρον. θα αναφέρω μόνο ότι, πέραν του γεγονότος ότι δεν επιρρΙ-ττο

νται ευθύνtς στην Τουρκία για το αδιέξοδο, υιοθετούνται για πρώτη φορά με τόση 

σαφήνεια εντελώς απαράδεκτες απόψεις, που σvνιστoύν διαγραφή των δικαιωμάτων 

του λαού μας και βρΙσκονται σε πλήρη αντίθεση με τον Καταστατικό Χάρτη των 

Ηνωμένων Εθνών και την Οικουμενική Διακήρυξη για τα Ανθρώπινα Δικαιώματα. 

Η έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750 με την υιοθέτηση της δέσμης ιδεών οριστι
κοποιούν την υποβάθμιση του Κυπριακού σε διακοινοτική δι(φάχη, διαγράφουν 

αρχές διεθνούς δικαίου, α..-τονέμουν μονομερές εγγυητικό επεμβατικό δικαίωμα στην 

Τουρκία, καΤQχυρώνο\lν μια εyγ1Jημένη διχοτόμηση, φαλκιδεύουν τις τρεις βασικές 

ελευθερίες, εξισώνουν ρατσιστικά μειοψηφία και πλειοψηφία και εγκαθιδQύoυν την 

Τουρ-ι(ία επικυρίαρχο σ' ολόκληρη την Κύπρο. 

Η δέσμη ιδεών όx~ μόνο είναι αντίθετη με τις δικές μας προτάσεις του Γενάρη 
του 1989, αλλά συνιστά και υπαναχώρηση προς το χειρότερο από τις συμφωνίες 
υψηλού επιπέδου του 1977 και 1979. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δήλωσε ότι δεν 
ανέλαβε δεσμεύσεις και ότι δεν α..-τοδέχθηκε όλα εκείνα τα σημεΙΟ των ιδεών που 

βρίσκονται σε αντωεση με τις δικές μας απόψεLς. Και λαμβάνουμε σοβαρά υπόψτ} 

το γεγονός ότι αυτό έχει περιληφθεί στην ανακοΙνωση του Εθνικού Συμβουλίου. 
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Ωστόσο είναι ακατανόητο να γ(νεται ωι:οδεκτό από τον Πρόεδρο. το Δrnιοκρατικό 

Συναγερμό και το Α Κ ΕΛ ότι αυτές οι ιδέες με το σαφέστατα διχοτομικό χαρακτήρα 
μπορούν να αποτελέσουν βάση διαλόγου. Μ ια τέτοια εξέλιξη θα οδηγήσει και πάλι 

στην επανάληψη της πρακτικής του παρελΟόντος. Άσκηση πιέσεων προς τη δικη 

μας πλευρά και περαιτέρω υποχωρήσεις. που Οα οριστικοποιούν την εκτροπη και θα 
ολοκληρώνουν την επιβολή λύσης, που στην ουσία όχι μόνο θα εδραιώνει τα κατο

χικά δεδομένα. αλλά θα δημιουργεί ης προυποθέοεις για παράδοση ολόκληρης της 
Κ ύπρου στον τουρκικό ε:rεκτατισμό. 

Σήμερα και όχι αύριο Οα πρέπει να συνΜοφασίσουμε εδώ, στην εθνική αντι

προσωπεία. με αίσθημα ιστορικής ευθύνης ότι δε ,'οείται διάλογος πάνω στη βάση 

των προτάσεων που συr.ι.ρούονται με το διεθνές δΙκαιο και παραβιάζουν αΝUρώπινα 
δικαιώματα. προβλέπουν την ύπαρξη δύο χωριστών κρατών, ξεπουλούν τις ελλη

νικές περιουσίες, ωτοστερούν από τους πρόσφυγες το δικαΙωμα της Ε..-ι:ιστροφ'ής. 

Σήμερα και όχι αύριο αυτό το Σωμα που εκ;τροσωπεΙ τον κυπριακό λαό πρέπει 

να δώσει εντολή στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να προβάλει και να συζητήσει σε 

οποιαδήποτε διαπραγμάτευση μόνο τις προτάσεις του 1989. 

Σήμερα. άμεσα και χωρίς καμιά καθυστέρηση να δώσουμε το μήνυμα της 

πλήρους και απόλυτης διαφωνίας μας με την αναφορό του Γενικού Γραμματέα στην 

παράγραφο 17 ότι η δέσμη ιδεών περιέχει τα στοιχεία για μια δΙκαιη λύση. Αν τώρα 

δεν ενεργήσουμε έτσι. αν αποδεχθούμε τη δέσμη ιδεών ως βάση διαπραγμάτευσης, \'α 

μην υπάρχουν αυτCl.>.άτες. Η έξοδος διαφυγης α.τό την πορεία προς μια καταστρο

φική λύση θα έχει κλείσει ερμητικά. 

Κύριε Πρόεδρε. και σ' αυτή τη συζήτηση μερικοί ομιλητές δεν αJτέφυΥαν τον 

πειρασμό της κινδυνολογίας και της καταφυγής σε ψεύτικα και πλαστά διλήμματα. 

Επιχειρήθ11κε και πάλι να παγιδευτεί η συζήτηση με απαντήσεις προς ανύπαρκτες 
θέσεις. με προσπάθεια δήθeν υπεράσπισης Τ11ς ομοσπονδίας και των συμφω"ιών 

κορυφής έναντι εκείνων που δεν τις Cl.>ίοδέχονται. Με ψεύτικα όμως και πλαστά 

διλήμματα και με ανεπΙτρεπτη κινδυνολογία δεν κτίζε-ται μια δημιουργική και δημο. 

κρατική συζήτηση, αλλά επιχε ιρείται 11 συΟ'ι.ότιση της πραγματικότητας. 11 παραπλό
τηση του λαού και 11 εξαγωγή λανθασμέγων συμπερασμάτων. Ακόμα και την απειλή 
του πολέμου f.oίέσεισε ο κ. Κληρίδης. για να υπερασπίσει τις απόψεις του. Ε.,.ανέ

φΕρε κατά την πάγια τακτική του το ψευδοδίλημμα μεταξύ πολέμου και σuμβιβα· 

σμού. 

Όμως. πέρα από τα ψευδοδιλήμματα, υπάρχει πάντα ένα αληΟινό ερώτημα, 
στο οποίο καλούμαστε να απαντήσουμε. Και αυτό συνίσταται στο κατά πόσο θα 

uπογράψΟυμε με επιμέρους διαφοροποιήσεις τις τουρκικές α..αιτήσεις Jtou ισoδvνo.· 
μούν με εθνικό αυτοχειριασμό ή θα Ε.ιίιλέξουμε μια πορεΙΟ που συνίσταται στην 

άρνηση αναΥV(i.!ρισης των τετελεσμέ\'ων και που βα Q.ι.oσκoπεί σε λύση πραγματικά 

βιώσΨ11. στηριγμένη στην απαλλαγή αιτό την κατοχή. στην επιστροφή των 
προσφύγων στα σπίτια τους. σΤ11ν ενότητα του κράτους και στην κατοχίιρωση των 

δικαιωμάτων όλων των πολιτών. Εμείς πιστεύουμε πως αυτό είναι το πραγματικό 

ερώτημα. στο οποίο όλοι καλούμαστε να Οιίαντήσουμε. Και είμαστε βέβαιοι πως 

πάνω σ' αυτή τη βάση και όχι στη βάση των ψευδοδιλημμάτων και των ευσεβοποθι

σμών ο λαός μας δίνει με πατριωτισμό. φρ6VΗσ11 και υπευθυνότητα. χωρίς καμιά 

αναστολή τη θετική του απάντηση: Πως αρνεΙται την κάτω από οποιοδήποτε μανδύα 

και πρόσχημα νoμιμOΠOί11σrι της τουρκικής κατοχής και επιλέγει Τ11ν πορεία 

υλοποίησης μιας τακτικής που Οα Cl.>ίοτρέπει την υλοποΙηση των ΤOUΡΚικών επεκτα

τικών στόχων. 
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Αγαπητοί συνάδελφοι. λέχΟηκε και δίκαια πως αυτή 11 συνεδρίαση είναι 

κρίσιμη και καθοριστική. θα πρόσθετα πως είναι για όλους μας μια αναμέτρηση με 

τη συνείδηση και το πατριωτικό μας χρέος αίτένανη στον τόπο και το λαό. απέναντι 

στους κινδύνους που απειλούν άμεσα την ιστορική παρουσία και συνέχεια του 
κυ:τριακού ελληνισμού. Οφείλουμε όλοι μας αιιηΊ την κρίσιμη ώρα να δώσουμε το 

παρόν μας. Να στηρ(.ξουμε μια πατριωτική στρατηγική και να ανακόψουμε τον 

εθνικό κατήφορο. Πέρα α.,τ6 ιδεολογίες και πέρα από πολιτικές αντι,ταραθέσεις, ο' 

αυτό το κρίσιμο σταυροδρόμι των εΟνικών μας πεπρωμένων ας οικοδομήσουμε 

πνεύμα αvτ{στασης και αγωνιστικής θέλησης για τη σωτηρία της :τατρίδας μας. Ας 

στήσουμε το παλλα'ίκό μέτωπο της ομόθυμης λαΊ:κής βουλ"ησης για ανακοπή του 
τούρκικου επεκτατισμού. για τερματισμό της τουρκικής κατοχής. για ε4υθερία και 

για δικαίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

E..-rnb"; η ώρα είναι 12.57 μ.μ. xaL είπαμε ότι θα διακόψουμε στις μΙα και Οα 
αρχίσουμε στις τέσσερις το απόγευμα. θα διακόψουμε εδώ και θα συνεχίσουμε τη 

συνεδρία την τετάρτη α..-τογευματινή ώρα. Ο πρώτος ομιλητής θα είναι από το Δημο

κρατικό Κόμμα και θα ε(ναι ο κ. Μάρκος Κυπριανού. σύμφωνα με τις λίστες που 

μου έχουν δοθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα διακοπής: 12.55 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 4.07 μ.μ.) 

Συνε-ι.Ιζουμε τη συζήτηση για την πορεία το\) Κυπριακού. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνuδελφοι, 

Ήδη έχουν λεχθεί πάρα πολλά για την έκθεση Γκάλι και πιστευω ότι τα περισ

σότερα είναι αρνητικά. Δεν υπάρχει για μας αμφιβολία ότι 11 έκθεση Γκάλι είναι μια 
οπισθοδρόμηση στον αγ(ί)να μας για δικαίωση. Δεν μ .. -τορεΙ κανε(ς να ισχυριστεί -κι 
όποιος δοκιμάσει να το κάνει παραπλανεί το λαό- ότι αυτή η έκθεση εΙναι ένα 

αποτέλεσμα για το ΟΠΟ{Ο μ .. -τορούμε να χαιρόμαστε ή μπορούμε να το χαιρετίζουμε 
ως επιτυχία της πλευράς μας ή ακόμα νcι το χαρακτηρίζουμε ως βοηθητικό για την 

επίτευξη των δίκαιων στόχων μcις σε μια λόση του Κυπριακού. 

Αναμφίβολα. η σύνταξη αυτής της έκθεσης από το Γενικό Γραμματέα των 

Ηνωμένων ΕΟνών και η υιοθέτησή της α.τό το Συμβούλιο Ασφαλιιας -γιατί. όπως 

λέχθηκε ήδη. πρόκειται για υιοθέτηση και όχι απλώς για υποστήριξη. όπως έγινε 

προσπάθεια να μας πείσουν- ε(ναι θλιβερές στιγμές στην ιστορΙα μας, αλλά και 

ιδιαίτερα στην πορεία του εθνικου μας θέματος. 

Εδώ θα πρέπει να κάνω μια παρένΟεση, γιατί έχω με προσοχή ακούσει τις 

ομιλίες πολλών συναδέλφων που για αρκετή ώρα υπεραμυνθηχαν της ομοσπον

διακής λύσης και των συμφωνιών κορυφής. Εδώ δε διαφωνουμε. θυμίζω ότι. όταν 

γινόταν η συζήτηση για το εθνικό θέμα πέρσι. η δική μου η ομιλία αναλώθηΚΕ στο 

μεγαλυτερό της μέρος στο να εξηγήΟΗ ότι οι συμφωνίες κορυφής περιέχουν στοιχεΙα 

που αναγκαστήκαμε μεν εκ των πραγμάτων. ως οδυνηρές υποχωρήσεις. να τcι 

δεχθούμε. αλλά εξασφάλιζαν ταυτόχρονα μια δΙκαιη λύση. Ίσως όχι αυτή που θα 
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Οέλαμε και ίσως όχι αυτή που πραγματικά Οα χρειαζόμαστε, αλλά σίγουρα μια 

βιωσιμt] λύση που θα εξασcrόλιζε. το μέλλον μας. Και ακριβώς εκεί έγκειται η 

διαφορό μας με την έκθεση Γκάλι. Στο ότι αντιστρατεύεται και είναι αντίθετη με τις 

συμφωνίες κορυφής και στο ότι οι ιδέες Γκάλι εξουδετερώνουν ό,ΤΙ πετύχαμε με τις 

συμφωνΙες κορυφής. Δε θα μ:τω όμως σε λEΠToμέρε~ς. γιατί ήδη το έχει χάνει ο 

Ko~νoβoυλευτικός μας Εκπρόσωπος, όπως και όλλοι ομιλητές μέχρι τώρα. 

Αφού ί'Κανα αυττΊ τη μικρή εισαγωγη. Οέλω να ασχοληθώ με μερικά ε.ιίιμέρους 

θέματα που. αν και ήδη έχουν καλυφΟεΙ από τις ομιλΙες τόσο του Κοινοβουλευτικού 

Εκπροσώπου του κόμματός μας. όσο και των όλλων ομιλητών. πιστεύω όη θα 

πρέπει να τους γίνει ακόμα μια αναφορά λόγω της ιδιαίτερης σημασίας που έχουν, 

αλλά και γιατ( :ι:ροβάλλονται ως ε.ίtιχειρήματα από OQισμένοuς που παίρνουν 

διαφορετική θέση αϊτό τη δική μας σε σχέση με την έκθεση Γκάλι. 

Κατ' αρχήν θα ήθελα να αναφερθώ στο επlμαχο ζήτημα της αποδοχής των 

ιδεών ως βάση για oUΖ1jtηoη και όχι ως λύση. Ακούστηκε η εισήγηση ότι οι ιδέες 

Γκάλι μπορούν να γίνουν δεκτές ως βάση για συζήτηση και -αυτό το σημείο έχει για 

μένα μεγάλη σημασία- να α..-ιορρίψουμε τα αρνητικά και να κρατήσουμε ια θετικά 

σημεία. Πριν ασχοληΟώ με το κατά ;τόσο υπάρχουν θεηκά σημεία. πρέ.-ιει \'0. παρα

δεχθώ όη αυτή η θέση με ;τQOβλημάτισε και οφείλω να oμoλoΎ1'iσω όη ακούγεται 

ιδιαίΊερ<ι δελεαστική. Τι το καλύτερο από μια εκλεκτική επιλογή; Ας πάμε στις 

διαπραηιατεύσεις και εκεί κάνουμε το ξεδιάλεγμα. θα ήτα\' τέλειο πραγματικά. αν 

μ .. -ιορούσε \'0. εφaρμoστεΙ 

Δεν πρέπει όμως \'0. ξεχνοίΙμε ότι είμαστε η αδiι;'Qτη πλευρά. Ότι η άλλη 

πλευρό έχει την ισχύ των όπλων. την ισχίι του μεγέθους. την εκμιτάλλευση των ΤΕΤε

λεσμένων. τη στρατηγικ'ή σημασία. ακόμα και τη συμ .• τάθεια των ξένων, αν θέλετε. 
θα ήταν πραγματικά ουτοπία να νομίζουμε ότι. μίταίνοντας σε δια.."tραγματείισεις με 

βάση ένα α,ταρόδεκτο έγγραφο και ιδέες ή εισηγησεις εξ υπαρχής απορριπτέες. θα 

μπορέσουμε ή Οα έχουμε οποιαδήποτε πιθανότητα να τις βελτιώσουμε και να 

βγούμε, αν όχι κερδισμένοι. τουλάχιστο χωρίς σημαντικές απώλειες. Όσοι έχουν 

ασχοληΟεί με δια.."tραγματWσεις. είτε ως δικηγόροι. όπως καλή ώρα εγώ. είτε ως 

συνδικαλιστές ή ακόμα και ως πολιτικοί. θα ξέρουν πολύ καλά ότι η δΙQ.ι-ιρaγματεu

τικ'ή δυνατότητα πηγάζει αίτό πολλούς παράγοντες. από τους οποίους δυστυχώς 

λιγότερο ωιοτελεσματικός είναι το ποιος έχει δίκαιο. ΑντίΟετα πρώτιστης σημασΙας 

δύναμη σε μια δΙCΙΠραγμάτευση είναι ποιος έχει τη λιγότερη ανάγκ" για συμφωνία. 

ποιος έχει άλλες εναλλακτικές λύσεις κι ακόμη ποιος θα μπορούσε με άλλους 

τρόπους να επιβάλει τη Οέση του. Και ας μην κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό 

μας. Η τουρκική πλευρά έχει όλα τα πλεονεκτήματα. Ούτε ιδιαίτερη ανάγκη γιο. 

συμφωνία έχει ·σίγoUΡΑ λιγότερη α..-ιό εμάς- χαι άλλες ενο.λλακτικές λύσεις έΧΗ και 

μι"tορεί. αν θέλει. να επιδιώξει τους στόχους ΤTjς με τρόπους εκτός της δια..-ιραγμά

τευσης. 

θα μου πείτε τότε γιατΙ να ασχολούμαστε με διαπραγμο.τεύσεις. Γιατί να συνε· 

χίσουμε το διάλογο: Δυστυχώς εΙναι γεγο\'ός ότι, όσο δύσκολες κο.ι να είναι οι 

συνθ'ήκες για μας. δεν έχουμε άλλη επιλογή από τη δια..-ιραγμάτευση. Κι αυτή είναι η 

αδυναμία μας. Οφε{λουμε όμως. όσο ~,,-ιoρoύμε. να εξασφaλΙσοuμε τις καλύτερες 

και ευνΟ"ίκότερες κατά το δυνατόν σuνθ'ήκες, ακριβώς για να ε.υκολύνουμε όσο 

γΙνεται το ρόλο μας. Αφού στις συνομιλίες Οα είμαστε η αδύνατη πλευρά, Οα 
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υφιστάμεθα πιέσεις και Οα έχουμε σημαvτικά εμπόδια να ξεπερόσουμε. ας βεβαιω

θούμε ότι θα ε(μαστε κατάλληλα εξοπλισμένοι με τη σωστή βάση γι.α διαπραγμά

τευση. Ας εκμεταλλευτούμε την ελάχιστη δύναμη που μας δίνει το δΙκαιό μας και το 
μόνο όπλο που μας έμεινε. τη διεθντj αναγνώρισή μας. για να θέσουμε τη σωστή βάση 

και Ης σωστές αρχές για τις συνομιλΙες. Ε{ναι τ'ιδη ιδιαίτερα τραγικό το ότι τα 

Ηνωμένα Έθνη, αντί να προωθούν το διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώματα, 

προσπαθούν να βρουν και να προωθήσουν λύση μέσης α..-c6στασης, μια λύση που 

θυμίζει ένα κακό συμβιβασμό σε μια απλή υπόθεση δικαΟΤ1JρΙου. Γιατί, αν μέσα α.Jτό 
τις αντίξοες συνθήκες που είμαστε τώρα δεχθούμε ως βάση για διαπραγμάτευση 
ιδέες πο\) είΤΕ είναι εκ των πραγμάτων (Χϊταράδεκτες είτε αφορούν αρχές ΠΩ\! δεν 

ε(ναι καν διαπραγματεύσιμες. τότε σίγουρα σκάβουμε τον τάφο μας. ΓιατΙ δε θα 

έχουμε τη δύναμη, ούτε πολιτικά ούτε διαφορετικά. να βελτιώσουμε αυτές τις 

θέσεις. ιδιαίΤΕρα αν σκεφτεί κανείς ότι χαρακτηρίζονται από το Γενικό Γραμματέα 

ότι περιέχουν τα στοιχεία για μια δίκαιη λύση και αίτό το Συμβούλιο Ασφαλείας για 
μια κατάλληλη λύση. 

Αλήθεια. πώς ~UΤOΡOύμε να διαπραγματευόμαστε αρχές όπως η επιστροφή 
όλων των προσφύγων ή, ακόμα χειρότερα. πώς μ .• τορούμε να αγνοούμε στις 

διαπραγματεύσεις ζητήματα όι'tως η αποχώρηση των εποίκων; Κι αmή η σκέψη με 

~ρνει και σε μερικά επιμέρους ζητήματα σχετικά με τις ιδέες. 

Κι αρχίζω με τους tJ'tΟ[ΚΟυς. Από τη στιγμή που οι ιδέες δεν κάνουν καμιά 

αναφορά στην αποχώρηση των εποίκων. που συμφωνημένα είναι από τις βασικό

τερες πτυχές μιας ασφαλούς και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. πώς θα μπορέ
σουμε εμείς να το προοΟέσουμε, αφού αρχίσουν οι συνομιλίες, μια και θα διαπραγ

ματευόμαστε βάσει σιryκεκριμένων ιδεών που δεν το περιλαμβάνουν και εφόσον δε 

θα δικαιούμαστε να εισάξουμε νέα ζητήματα; Κι αυτό το γεγονός α..'tό μόνο του 

προδικάζει την έκβαση των συνομιλιών. Γιατί δε θέλω να πιστέψω ότι υπάρχει 

Έλληνας Κύ:τριος που έστω συζητά την παραμονή εποίκων στο νησΙ μας. Γι' αυτό 
και δίνουν μάχη οι συνάδελφοί μας στο Συμβούλιο της Ευρώπης σχετικά με την 

αλλοίωση του δημογραφικού χαρακτήρα των κατεχομένων και κατ' επέκταση της 

Κύπρου ολόκληρης. 

Ακόμα ένα παράδειγμα: ΟΙ ιδέες μιλούν για μια καθαρή πλεΙΟψηφία γης και 

πληθυσμού στην κάθε περιοχή. Τι θα πάμε να διαπραγματευθούμε σ' αυτό; Πόση 

και ποια θα είναι αυτή η πλει.οψηφία; ΓιατΙ αν αjιορρί.'tτουμε την ιδέα στο σύνολό 

.ης, τότε γιατί πάμε στις δια..'tρaγματεύσεις: n ώς ~UΤOΡOύμε να έχουμε ως βάση 
συζήτησης πρόνοιες και κατ' επέκταση πλαίσιο λύσης που παραβιάζει διεΟνώς 

αναγνωρισμένα ανθρώπινα δικαιώματα: Δηλαδή. ενώ ζητούμε Q.'tό τα διεθνή δικα
στήρια να προστατέψΟυν αυτά τα (δια ια δικαιώματα έναντι .ης Τουρκίας, καλού

μαστε να συζητήσουμε την κόλυψη Ίης καταπάτησής Ίους με νομιμοποίηση Q;'tό μας. 

Μας ζητούν να δεχΟούμε εμεΙς όλες ης αδικΙες που έχει δημιουργήσει η τουρκική 

εισβολή και ό.η δεν κατάφερε τόσα χρόνια να δικαιολογήσει ο Αττίλας να το 

κάνουμε Εμείς. μόνo~ μας. Βέβαια θα πουν μερ~κoΙ όη δε θα τα δεχθούμε. αλλά θα 

τα απορρΙψουμε κατά τη διάρκεια των δια..τραγματεύσεων. Επαναλαμβάνω ό.~. 

όταν αρχΙσουμε να συζητούμε αυτή την παράγραφο, δε θα έχουμε καμιά δυνατότητα 

απόρριψής της. 

Και δεν εΙναι τυχα(ο όη και εκεί ακόμα που γίνεται αναφορά σης βασικές 

ελευΟερΙες δηλώνεται ρητά ότι αυτές θα ισχύσουν, αφού πρώτα γίνουν οι μετακινή
σεις των κατοίκων και η αναπρoσαρμoγτj του εδάφους. Δηλαδή παραδ~εται και ο 
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(δι.ος ο Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών ότι η εισήγησή του για την 

πMι.oψηφLα Υης χαι πλΗΘUΣμOν αντίκειται στα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώ

ματα χαι γι' αvτό πρoβλtπει την εφαρμογή τους σε μεταγενέστερο στάδιο. Και ας 

χάνω χαι μια μιXQ1'i παρένθt011 σ' αυτό το σημείο. για να τονίσω για άλλη μια φορά 

ότι εΙναι πρωτάxouστo τα βο.οιχά ανθρώπινα δικαιώματα να ρυθμίζονται .αλήθεια 

τι στιμαΙνει ~να ρυθμιl;εις" ανθρώπινα διχαι.ώματα;- ή τέλος πάντων να υπάγονται 

στα ομόσπονδα μ.tρτι χοι όχι στην ομοσπονδιακή κυβέρνηση. όπως ε(ναι και τι 

διιθνής πραχτιχή. 

ΕξΙΟΟυ επιχΙνδννrι για μας είναι η πρόνοια για συνέχιση των τουρκικών εγγυή

σεων. ΔΕν tχιι σημασία ποι.οι μηχανισμοί θα εφευρεθούν. Αν παραμείνει τι Τουρκία 

εyyvήτρια δύναμτι. άσχετα ποιον τίτλο θα χρησιμοποιήσει, ουδέποτε θα υπάρξει 

ασφά:lεια στο νησί μας. Είναι ακόμα σ..'"tοράδεχτοι οι όροι ΠΩ\! αφορούν τη συνταγ

ματιχή πτυχή. Ήδη έχουν αναλυθεί. Αυτό όμως έχει ιδιαίτερη σημασία. μια και. 

όπως ήδη λtxθιιχε κοι απ' ό,ΤΙ φαίνεται, πάνω στο εδαφικό δεν έχουμε και πολλά 

περι.θώρr.o. διαπραγμότεοοης . Δε θα μπω σε λεπτομέρειες ούτε και θα αναφερθώ σε 

άλλα σημεΙα της έχθεσης και των ιδεών ΓΧάλι. Ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρό. 

σωπος το έχει αναλύσει σε λεπτομέρεια, αποδεικνύοντας τους λόγους που επιβάλ

λουν την απόρριψή τους. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Δεν υπόρχει αμφιβολία ότι η έκθεση Γκάλι ενσωματώνει και επικυρώνει τις 

τουρκικές θέσεις και ενισχυει την τουρκική αδιαλλαξία. Και δfν υπάρχει αμφιβολία 

όη την ευθύνη γι' αυτή την κατάντια την έχει ο Πρόεδρος Βασιλείου. που με ερασι

τεχνικούς και επιπόλαιους χειρισμούς Επέτρεψε στα πράγματα να εξελιχθούν ως 

εδώ είτε με συνεχείς υποχωρήσεις είτε με το να συζητά μη δΙC1Jίραγματεύσιμες αρχές 

είτε με το να επιτρέπει να φεύγουν μηνύματα από την πλευρά μας για μελλοντικές 

υποχωρήσεις. Και δεν υπάρχει αμφιβολια. αγα.;τητο{ συνάδελφοι, ότι. ό,τι και να 

λι!με, κανι!νας δεν είναι -δεν μπορεί να είναι- ευχαριστημένος με το περιεχόμενο της 

έκθεσης Γκάλι. Ακόμα κι αυτά που μερικοί παρουσιάζουν σαν θετικά σημεία δεν 

είναι τίποτε άλλο από τις ελάχιστες προυποθέσεις που μας χωρίζουν από τη διχοτό

μηση. Πράγματι, αυτό έλειπε. vα συζητούμε για δια..ίραγμάτευση, αν αυτή δε Οα 

αφορούσε ένα κράτος και μια ιθαγένεια. Το επόμενο βήμα θα είναι να μας λεχθεί 

ότι πρέπει να θεωρούμε θετικό στοιχεΙο το ότι μας επιτρέπουν να διατηρήσουμε τη 

γλώσσα μας και τη θρησκεία μας. 

Όχι. κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν θεΤικά στοιχεία στην έκθεση. αλλά 

βέβαια. όπως είπα και προηγουμένως. ακόμα κι αν υπήρχαν, δε θα είχα~ιε τρόπο να 

τα ξεχωρίσουμε α..ίό τα αρνητικό. Άρα τι μας μένει: Τίποτε όλλο από το να απορρί

ψΟυμε τις ιδέες Γκάλι ακόμα και ως βάση για διαπραγμάτευση. θα πουν μερικο[ ότι 

έτσι θα σuyκρoυστoύμε με το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας και το Γενικό Γραμματ~α. Μα. 

πρέπει να είμαστε έτοιμοι να συγκρουστούμε με όλους, προκειμένου να μη θυσιό

σουμε την πατρίδα μας. Και λιγότερο κακό θα εΙναι να μας επιβληθεί κακή λύση , 

αφού θα έχουμε χόσει tvav έντιμο αγώνα. :cαρά εμεις οι ιδιοι, μόνοι μας, να υιοθε
τήσουμε μια απαράδεκτη λύση. Κι ακόμα καλύτερα να συγκρουστούμε τώρα. που 

είμαστε ακόμα εκτός δια..--ι:ρa.γματεύσεων. παρά όταν θα βρεθούμε μπροστά σε μια 

έτοιμη, ολοκληρωμένη. αλλά απαράδεκτη λύση. Τότε με ποια δύναμη θα την απορρί.

ψΟυμε; 
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Αν tχω αντιληφθεί σωστά οι περισσότεροι σνμφωνοίιμε ότι αυτές οι απαρόδε~ 

χτες ιδέες θα πρέπει να Q.,"tOQριφθούν και διαφωνούμε στο πότε. Μα πραγματικά 

δεν έχουμε επιλογή. Πρέπει να τις α...ορρίψουμε τώρα. 6σο είναι ακόμα ιδέες. 

Κίιριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Α ναχεqχ;ιλαιώνοvrας. Οέλω \'0. τονίσω ότι σι ιδέες Γκόλι προωθούν σαφώς την 

τουρκική πολΙΤιΥ.ή για τη μονιμοποίηση και νομιμοποίηση του τουρκικού προγεφυ
ρώματος στην Κ ίιπρο. για μια τουρκοποιημένη περιοχή η οποία ενδεχομένως αργό
τερα να χρησιμοποιηθεί για περαιτέρω επεκτατικούς σκοποίις. Και με αυτό τον 

τρόπο όχι μόνο μονιμοποιείται" διαίρεση, αλλά. με την κατάφωρη κατα.ί-τάτηση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών του κυπριακού λαού. ng0u}
θΕίται στην πραγματικ6τηΊα το τουρκικό <ϊ..{έδιο. Είναι πολλά ακόμα τα οποία θα 

μ.ί·τορούσα να αναqJtρω σχετικά με τις ιδέες Γχάλι και με το τι κρύβεται πίσω από 

την καθεμιά από αυτές τις ιδέες. αλλά πιστεύω όη λέχθηκαν αρκετά για να απoδε~ 

ξουν το α,ταράδεκτο των ιδεών αυτών, που θα έΠρfπε από Τιjν αρχή να α"τορριφθούν 
και να προληφθεί και να αποτρα,'ΙεΙ η υιοθέτησή τους α .. τό το Συμβούλιο Ασφαλείας. 
πράγμα για το οποίο προειδοποιούσε επίμονα το Δημοκραηκό Κόμμα. 

Χαίρομαι, γιατί από αυτή τη συζήτηση έχει διαφανεί. αν έχω και πάλι αντιλη. 

φθεί σωστά. ότι η πλειοψηφία. με μόνη εξαίρεση α,ίΤ' ό.τι αντιλαμβάνομαι το ΑΚΕΛ, 
απορρίπτει τις ιδέες Γκάλι έστω και ως βάση για συζήτηση και ότι δέχεται πως μόνη 

βάση διαπραγμάτευσης είναι οι προτάσεις του 1989. Αυτό και μόνο δικαιολογεΙ 
αυτή τη συζήτηση. Ξεκαθαρίζουν ακόμα και οι τελευταίες αποφάσεις του Εθνικού 
ΣυμβουΜου για τις οποίες υπήρξε κάποια ασάφεια. 

Έστω και τώρα, και παρά το γεγονός ότι δεν είναι εύκολο πράγμα η αντιπαρά

θεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας, θα πρέπει να εξηγηθεί τόσο στο Γενικό Γραμματέα 
των Ηνωμένων ΕΟνών όσο και στο Συμβούλιο Ασφαλείας ότι τέτοιου είδους διευθέ

τηση δε θα είναι λύση, αλλά θα οδηγήσει τα πράγματα σε νέες περιπέτειες με απρό
βλεπτες συνέπειες. Ταυτόχρονα. θα πρέΠΕΙ να ξεκαθαρίσουμε ότι δεν μ,)τορούν να 
γίνουν (Lι"toδεκtt; αυτές οι ιδέες. όχι μόνο γιατί παραβιάζουν τα ανθρώπινα δικαιώ

ματα και τις βασικές ελευθερίες. αλλά γιατί επίσης προωθούν τα επεκτατικά σχέδια 

της Τουρκιας σε βάρος της Κύπρου. Να υποδι!(ξουμε ακόμα πως οι πρόνοιες του 
ψηφίσματος 750 και οι ιδέες Γκάλι είναι αντίθετες με προηγούμενες αποφάσεις των 
Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο, γεγονός που δυστυχώς τείνει να λησμονήσει και 

να παραγνωρίσει ακόμα και η δική μας πλευρά. 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, καλούμαστε για άλλη μια φορά, την πιο 

σημαντική παρά ποτέ στην ιστορία μας, ως πολιτική ηγεσiα του τόπου μας να 

σταθούμε στο ύψος μας. Ας το κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Διόφαντος Χρυσοστόμου. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι ΣUΝΆδελφoι, 

ΑντικειμενικοΙ και υποκειμενικοΙ λόγοι έχουν καταστήσει το Κυπριακό ένα 

εξαιρετικά πολύπλοκο πρόβλημα. Αυτό είναι δεδομένο, όπως αδιαμφισβήτητο ε(ναι 

και το γεγονός πως η νέα πολιτική σκέψη δεν ανέχεται άλυτα περιφερειακά προβλή
ματα, γιατί αποτελούν σε τελευταΙα ανάλυση βραδυφλεγείς βόμβες στα θεμέλια της 

παγκόσμιας ειρήνης και ασφάλειας. 
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Auτή τη διαnΙστωσl1 είναι καλά να τη σννt:ιδllΤOΠOιήσoυμε όλοι μας και να 
δεχτούμε ότι είναι ανάγκη το σνντομότερο δυναιό να εξευρεθεί μια βιώσιμη λύση 
του Κυπριακού. που εξυπακούει ότι θα εδράζεται στις αρχές του δικαίου. θέλω να 
υπερτονίσω το βιώσιμη λΟΟη, σε αντιδιαστολή με την οποιαδήποτε λύση που μπορεΙ 
να μας επιβληθεΙ ή πο" μπορεί κάποιοι γα μας κατηγορήσουν ότι είμαστε διατεθει· 

μtνOΙ να δεχθούμε. 

Για να λ'ύσουμε όμως σωστά ένα πρόβλημα. ιδιαίτερα τόσο πολύπλοκο όπως 

εΙναι το Κνπριαχό. πρέπει εξαντλητικά να προσπαθτΊσουμε να κατανοήσουμε την 
ουσΙΟ του. Kα~ Μδε θα κομίσω γλαύκα εις Αθήνας", αν πω ότι το Κ1Jπριαχό 

πρόβλημα το δημιούργησαν οι ξένες επεμβάσει ς, αποκορύφωμα των οποίων ήταν το 
πρo6oτuc.ό πραξικόπημα του 1974 και η τουρκική εισβολή που το ακολούθησε και 
που εΙχε ως χαtό.ληξή της την κατάληψη του 37% του κυπριακού εδάφους και την 
:rtQOOΦυyΑΙWΙηση διακόσιων περίπου χιλιάδων ανθρώπων. Αυτό αποτελεί τη διεθνή 
πtVX1\ του ΚUΠΡιακoiι προβλήματος. με την οποία επΙβάλλεται να ασχοληθεί μια 
αVΤLΠQOOωΠWtι.xή διεθνής διάσκεψη στα πλαίσια του Oργανισμoiι Ηνωμένων 
Εθνών. Τούτο πQtπει να είναι ο αμετακίνητος (lJίώτιρος στόχος της δΙΕΟνοποίησης 

του προβλήματός μας. που η δική μας πλευρά έχει υποχρέωση ασταμάτητα να 

ιxLlM.ώxιι χαι να μιθoδεiιει. Τονίζουμε ότι οποιαδήποτε πρωτοβουλία για λύση του 

Kυπριαxoiι ε'ναι αποδεκτή. υπό τη μη συζητήσιμη προυπόθεση ότι θα είναι ενισχυ· 
τιχ'; των ΠQOOΠOθeι.ών και των ψηφισμάτων του Oρyανισμoiι Ηνωμένων Εθνών. 

Το κυπριαχό πρόβλημα συμ .. -τληρώνει η εσωτερική του πτυχή πον δημιouρyή· 
θτιχε ως αποτέλισμα της όξυνσης στις σχέσεις μεταξύ των δύο κοινοτήτων. που 
πuρoδoτηθηΚE από τις ξένες επεμβάσεις. Αυτή η πτυχή πρέπει και μπορεί να λυθεί 

ΙιQl1νικά μtσω ενός oooιαστικoiι διακοινοτικού διαλόγου. 

Η δLEθνoπoΙηση λοιπόν του Κυπριακού και ο διακοινοτικός διάλογος αποτε· 
λoΎv τις σωστές εκείνες διαδικασί.ες που. εφόσον εξΕλίσσονται κατά το δυνατόν 

παράλληλα. Οα οδηγήσουν σε δίκαιη λύση. Μια τέτοια λύση. για να ικανοποιε(, 

πρέπει α .... αραίτητα να βασίζεται σης αρχές του Χάρτη του Οργανισμο'ύ Ηνωμένων 
Εθνών. τα ψηφίσματα και ης αποφάσεις του διεθνούς οργανισμού και τις σιιμφω. 

νΙες κoρUφΉς που συνομολόγησαν το 1977 και το 1979 οι Πρόεδροι Μακάριος και 
Κνπριανού αντίστοιχα με τον τουρκοκύπριο ηγέτη Ραούφ Ντενκτάς. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Ένας ιδιαίτερα σημαντικός παράγoνrας που είναι απόλυτα απαραίτητος για 

την εξεύρεση λύσης. αλλά και που προεξοφλά τη βιωσιμότητά της είναι η επαναπρσ· 
σέγγιση μεταξύ Ελληνοκυπρίων και τουρκοκυπρίων. Με τον όρο επαν(lJίροσέΥγιση 

εννοούμε την ειλικρινή και ασταμάτητη προσπάθεια για εξομάλυνση των σχέσεων 
μεταξiι των δύο κοινοτήτων και τη λήψη όλων των αναΥχαίων μέτρων. ώστε να 

επικρατήσουν συνθήκες αμοιβαίας εμπιστοσύνης μεταξύ τους. 

Είναι ανάγκη και οι δύο πλευρές να αναγνωρίσουμε τα λάΟη του παρελθόντος 

που τόσα δεινά επισώρευσαν στην κοινή μας πατρΙδα και με νέες θεωρήσεις να αντι· 
κρίσουμε το μέλλον. που μπορεΙ να εΙ,'Ο.ι λαμ.-τρό xaL ευτυχισμένο. Τους Τουρκοχύ. 
πριους σνμπατριώτες μας. ιδιαίτερα. αυτούς JtOU αντιπαλεύουν τον aρρωστημένo 
εθνικισμό και σοβινισμό. πρέπει να τους βλέ..ίουμε ως συναΎωνιστές μας στον κοινό 
αγώνα για τη σωτηρία της πατρίδας μας. Να μην ξεχνούμε δε πως αυτοΙ αγων(.ζο

vtaL κάτω Q.ι-τό πoλiι αντ(ξοες συνθήκες, γιατί έχουν να αντιμετωπΙσουν το 
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αδίστακτα αντιδημοκραηκό vτενι.:.τασικό καθεστώς που φανερά δεν Ευνοεί την 

επαναπροσέγγΙΟll . Qj"[λοuστατα γιατί ξέρει πολύ καλό ότι τι ειρηνικ~ συμβίωση Ελλη

νοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων είναι ο μεγαλύτερος εχθρός της διχοτομικής του 

q:ιλoσoφ(ας και πολιτικής. 

Εδώ πρέπει να αναφέρω ότι δυστυχώς, συνειδητά ή ασυνείδTlτα. βρίσ.,(ονται 
κά;τοιοι και στη δικ1'! μας πλευρά να παίζουν το παιγνίδι του Ντενκτάς. προσπαθώ

ντας να εξάψουν το σοβινωμό και τον εθνικισμό μεταξύ των Ελληνοκυπρίων. 

Φαί"εται ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν έχουν διδαχτεί ή δε Οtλο\lv να διδαχτούν από 

την ιστορία μας και χωρίς να νοιάζονται για τις συνέπειες προσπαθούν να αναμο

χλεύσουν πάΟη και να επαναλόβ<>ι '" λάθη TO\l παρελθόντος, αδιαφορώντας για τις 

σιινέπειες. Είναι μεγάλη ανάγκη. για το καλό του τόπου μας. o~ κύκλοι αυτοί να 

συνει.δητοπο~1'iσουν το ζημιογόνο των ενεργειών τους και να στρατευτούν με τον 

υπόλοιπο λαό στον αγ(ί:ινα για τη σωτηρία της πατρίδας μας. 

Π αραδεΙγματα που ωτοδεικνύουν ότι πράγματι οι δύο κοινότητες μ.'OQOύν να 

ζησουν ειρη\'ικά, μέσα σε πνεύμα αλληλοκατανόησης, φιλίας και συνεργασίας, 

μποροιιν νο επιστρατευτούν πάρα πολλά. τόσο a...ό το παρελθόν όσο και από το 

παρόν. Γι' αυτό εΙνοι που επιβάλλεται όλοι \'0 κατανοήσουν τη σημασία της επανα
προσέγγισης και ο καθένας να βοηθήσει. ώστε να μ •• ορέσει να διαδραματίσει τον 

τεράστιο Οετικό της ρόλο. Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει σοβαρά 

βήματα προς αυτή την κατεύOuνση τόσο ωτό την κυβέρνηση όσο κα~ από την πολι

τικΤ; ηγεσία του τόπου. 

Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω πως η ζωή έχει για μια ακόμα φορά δικαι

(ί:ισει το ΑΚΕΛ, που αναντίλεκτα 1'iTav ο σημαιοφόρος στον αγώνα για την εδραίωση 
της ελληνοτουρκική; q:ιλΙα;. γιατί πάνtα κατανοούσε τη μεγάλη σημασ{α της για τη 

σωστΤ; λύση το\! κυπριακού προβληματος. Το ΑΚΕΛ έχει μάλιστα επεξεργαστεΙ και 

εισηγηθεΙ πρακτικά μέτρα που μπορούν να προωθήοουν δυναμικά την επαναπροσέγ

γιση και να εξυπηρετήσουν σε τελευταία ανάλυση τον τόπο, Τα μέτρα αυτά ε{ναι τα 

ακόλουΟα: Η oυσιαστικτj λειτουργία του φορέα επαναπροσέγγισης και η ανάληψη 

συγκεκριμένω\' πρωτοβουλιών. Η συνέχιση των συναντήσεων των αρχηγών και αντι

προσωπειών των πολιτικών κομμάτων. καΟώς και των συνανττjσεων σε ERL.eδo 

διαφόρων οργανώσεων και φορέων. Η δΙEιrι.όλυνση της εργοδότησης Τονρκοκυ

πρίων στις ελεύθερες περιοχές. Η επαναλειτουργία βιομηχανιών στη νεκρή ζώνη, 

κάτω από τον έλεγχο των Ηνωμένων Εθνών. Η παροχή ιατρικής περίθαλψης σε 

ΤουΡΚΟΥ.ύπριους και η αποστολτ'1 Τουρκοκύπριων ασθενών που έχουν ανάγκη θερα

πείας στο εξωτερικό. Η παρoχτj υποτροφιών και σε Τουρκοκύπριους. Η αξιοποίηση 

του Πανεπιστημίου Κύπρου προς όφελος της ε.-ταναπροσέγγισης. Ο συντονισμός σε 

Οέματα νγείας. αθλητισμού, πολιτισμού και διαττjρησης του φυσικού περιβόλλοντος. 

Η ανάληψη πρωτοβουλίας για διενθέτηση της ελεύθερης διακΙνησης στους παλαιούς 

δρόμους Λευκωσίας - Λάρνακας και Λευκωσi.ας - Κοκκινοτριμιθιός, 

Δεν υποστηριζουμε φυσικό όtι οι πιο πάνω εισηγήσεις μας εξαντλούν το 

σύνολο των μέτρων :του μ...ορούν να υιοθετηθούν. για \'α προωθηΟεΙ η επανα...ροσέΎ

γι.ση. Όμως. προτείνοντάς τα, θελουμε γα υπερτονΙοουμε τη σημασία που της αποδ(.... 

δουμε στη" εξεύρεση δίκαιης και βιώσιμης λύσης του ΚUι.ριακoύ προβλήματος. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου, 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ : 
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ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Η σωτηρία της Κύπρου και η φυσικ'; κaL εθνική επιβΙωση του κυπριακού ελλη. 

νισμου είναι οι άμεσοι και "ρωταρχικοΙ στόχοι της πολιτικής του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός εμμένει πως το πρόβλημά μας έχει δύο 

πτυχές. εσωτερική και εξωτερικτ\. Συνεπώς δεν αποτελεΙ μόνο διακοινοτική 
διαφορά. αλλά στην ουο(α είναι διεθνές πρόβλημα εισβολής και κατοχης. 

Η εξεύρεση ειρηνικι;ς και βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος 

σύμφωνα με τα ψηφίσματα των Η\'ωμένων ΕΟνών και τις συμφωνΙες κορυψής 

Μακαρίου - Ντενκτάς του 1977 και Κυπριανού - Νtεν-,tτάς του 1979 είναι η ενδεδειγ
μένη πορεία για να πετύχουμε τους στόχους μας. Ειναι Οέοεις τις οποίες Ι!παναβε

βαίωοε και υιοΟέτησε κατ' f.,ϊανάληψη το Εθηκό Συμβούλιο με ομόφωνες Moq:tLoEt; 
το τελευταίο χρονικό διάστημα. 

Για μας του Δημοκρατικού Συναγερμού πάνω ωτό κάθε κομματικό ή ιδεολο

γικό συμφέρον βρΙσκεται το εθνικό. Γιατί αυτό επιβάλλει η συνείδησή μας. Μακριά 

από κάΟε δημαγωγική διάθεση και κομματικές σκοπιμόΤ1]ΤΕς οφείλουμε όλοι ν<ι 

προχωρήσουμε σε μια πλατιά εΟνική ενότητα και ομοψυχία, ούτως ώστε να ελπί

ζουμε σε καλύτερες μέρες. Η λύση 1] οποία έχει ήδη γίνει α.ϊοδεχτή κατ' ουσία απ' 
όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα είναι 1] εγκαθίδρυση Ομοσπονδιακής Δημοκρα
τίας. λύσ1] 1] οποΙα οε καμιά περ{:rτωση δεν πλησιάζει τους στόχους και οραματι
σμούς του ί'.νπριακού ελληνισμΟύ. Και αυτή όμως, για να εΙναι α.ιϊοδΕ",ιτη, σίγουρα 

πρέπει να πλ1]ρούνται ορισμένες βασικές προυποΟέσεις: Κατοχύρωση των βασικών 

δικαιωμάτων Τ1]ς ελεUθερης διακίνηΟ1]ς. ελεύθερης εγκατάστασtις και του σεβασμΟύ 

της ιδιοκτησίας. Δικαίωμα επιστροφής όλων των ;τροσq'ύγων στις πατρογονικές 

τους εστ(ες. Αποχώρηση των τονρκικων κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων. 

Κατάργηση του δικαιώματος μονομερούς tJίέμβασης των εΥΥυητριων δννάμεων. 

Επαρκείς διεθνείς εγγνήσεις της ανεξαρτησίας και ακεραιότητας της Κ ύπρου. 

Η διακηρυγμένη πολιτική και οι στόχοι του Δημοκρατικού Συναγερμού ;τάνω 

στο θέμα της επιστροφής των προσφύγων. καθιίJ; και στα γενικότερα Οέματα του 

κυπριακού προβλήματος 1\ταν και παραμένουν οι στόχοι πον 1] κυβέρνηση και όλα 
τα κοινοβουλευτικά κόμματα υιοθέτησαν και ;του περιλαμβάνονται ΟΤΟ έγγραcro 

που η δική μας πλευρά έδωσε στα Ηνωμένα Έθνη το ΓενάΡ1] του 1989. 

Ο κίνδυνος της προώθησης της διχοτόμησης της Κύπρου εΙ"αι σίγουρα πολυ 

μεΎόλος. Η τουρκοποίηση του βόρειου τμήματος του νησιού μας σuvτελείτυι 

ραγδαία. Ο χρόνος :ταγιω"Η ολοένα και περισσότερο την de fncto κοι απαράδεκτη 
κατάσταση που δημιούργησε η τουρκική εισβολή. Οι έ..ϊΟΙΚΟ Ι αυξάνονται με γοργό 

ρυθμό και η δημογραφική εικόνα αλλoιιίJνετoι σε βάρος του νησιού μας. οε βάρος 

του ελληνισμού, χωρίς οποιαδήποτε αντίδροση και αποτέλεσμα. ΟΙ Τούρκοι εμφανΙ

ζονται ολοένα και πιο πολύ αδιάλλακτοι κι εμεί.ς δεν εΙμαστε οε θέση ούτε "0 
ανατρέψουμε τα απαρόδεκτα α.ίοτελέσματο της τουρκικής εισβολής και κατοχής, 

αλλά ούτε και να δράσουμε με rρόπο που να μπορέσουμε να αποκόψουμε τις 

προκλήσεις σε f\άρoς μας. ακριβώς γιατί δεν έχουμε κοινή στραΤ1]γική και στόχου; 
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για το παρόν και το μέλλον. Δεν έχουμε χαράξει την επιβαλλόμενη υπό τις περιστά
σεις και συνΟ'ήκες πολιτική στο Κυπριακό. μακριά από κομματικό ή ιδεολΟΥικά 

οuμφtροντα και οπωσδήποτε μακριά QJτό δημαγωγική διάθεση και κομματικές 
σχοπιμότητες. Επιβάλλεται η ύπαρξη πά"ω απ' όλα ομοψυχίας και εθνικής 
ενότητας. 

Δεν έχουμε πλέον, έΠΕιτα από δεκαοχτώ ολόκληρα χρόνια. δικαίωμα για νέα 

λάθη. Οφείλουμε με σωστές διπλωματικές χιvτiσεις και ευέλικτες τοποθεττlοεις να 

πείσουμε. προβάλλοντας το δίκαιο των δικών μας Οέσεων. Όχι πλέον σε άστοχες 

κινήσεις και αντεγκλήσεις για μικροκομματικά οφέλη, δημαγωγία και εσωτερική 

κατανόλωση. Ο αγώνας μας είναι δίκαιος, αλλά οι δυσκολίες ολοένα και αυξάνουν. 
Γι' αυτό εnιβόλλεται σωστή στρατηγική σννtπεια και αξιοπιστία. Σε όποιο πολι
τικό χώρο και αν ανήκουμε. οφείλουμε να παραμερίσουμε τα κομματικά κα~ ιδεολο· 

γικό συμ~ρoντα και να θέσουμε ως μόνο στόχο το εΟνικό συμφέρον και καθήκον 
και να πετύχουμε την ενότητα που τόσο πολυ την έχουμε ανάγκη. για να υπάρχει 

σοβαρότητα και υπευΟυνότητα. η οποία ο(γονρο θα επαυξήσει τη διεθνή συμπαρά

σταση προς τον αγώνα μας. 

Oφt:ίλoυμε να ενεργοποιήσουμε όλες μας τις δυνάμεις προς το Συμβούλιο 
Ασφαλείας και την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. που έχουν τη δυνατότητα να εξασκήσουν 

τις αναγκαίες πιέσεις προς την πλευρά της ΤουρκΙας, για να κάμψtι την αδιαλλαξία 

της. Η ενίσχυση της κρατικής μας οντότητας είναι επιβαλλόμενη ανάγκη. για να 

a..-τοφύΥει η Κύπρος τη διχοτόμηση. που θα ε(ναι εΟνική συμφορά για ολόκληρο τον 

ελληνισμό. 

O~ λανθασμένες εκτιμήσεις. παραλείψεις. διχογνωμίες και ασυνεV\'Oησίες στο 

επίπεδο των κυβερνήσεων και πολιτικών ηγεσιών στην Κύπρο και στην Ελλάδα 

πρέπει ε..-τιτέλους να σταματήσουν, Για δέκα ολόκληρα χρόνια ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός εξακολουθεί να θέτει επιτακτικά την ανό'Υ'..ι.η σύ'Υ'..ι.λησης πανεθνικής 
διάσκεψης. γιατί πιστεύουμε :τως το εθνικό μας πρόβλημα δεν είναι αποκλειστικά 

θέμα του Προέδρου της Δημοκρατίας και της κυβερνήσεως ή ενός κόμματος. αλλά 

ολόκληρου του ελληνισμού, Είναι και οφείλει να αποτελεί αντικείμενο συλλογικής 
μελέτης και ευθύνης από το σύνολο των πολιτικών ηγεσιών Κύπρου και Ελλάδας. 
με στόχο πάντοτε τον καθορισμό ενιαίας πανεθνικής πολιτικής και στρατηγικής, 

Σήμερα. που το εθνικό μας πρόβλημα βρΙσκεται ίσως στην πιο κρίσιμη καμπή του 

και που κατά πάσα πιθανότητα οι εξελιξεις που θα ακολουθήσουν στο άμεσο 

μέλλον. θετικές ή αρνητικές, θα επηρεάσουν καθοριστικά την έκβαση τον εθνικού 
μας προβλήματος. εμμένουμε ακόμα περισσότερο στην εισήΥ11σή μας για πανεθνική. 
Οι ευθύνες όλων μας εΙναι τεράστιες, Oφεiλoυμε να εκφράσουμε ττιν ικανοποίησή 

μας. γιατί. σήμερα. και άλλες πολιτικές δυνάμεις. οι οποίες στο παρελθόν αρνούνταν 

ττιν πανεθνική ή είχαν εκφράσει αντίΟετη ά.-τΟψη. την έχουν υιοΟετήσει. Και αναφέ· 

ρομαι στο Δημοκρατικό Κόμμα. σττιν ΕΔΕΚ και στο ΠΑΣΟΚ. Το έθνος ολόκληρο 

έχει καθήκον να α..-τοφα,οθεί έπειτα a..-τό σοβαρό προβληματισμό, σε πανεθνικό 

επΙΠεδο αν τι λύση που θα διαφανεί θα διασφαλ(ζει τον κυπριακό ελλτινισμό. Αν 

όχι. τότε οφεΙλει να εξετάσει άμεσα τ~ πρέπει να γίνει, Και μέσα από ττιν πανεθνική 

θα πρέπει ξεκάθαρα να γνωρ{.ζουμε όλοι ποια ε(ναι η επιδιωκόμενη μορφή λύσης και 
ποια ε(ναι η μεΟόδευση που θα ακολουθήσουμε για να φτάσουμε σ' αυτή. 

Όσον αφορά ττιν έκθεση του Γενικού Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών. το ΨΤ;φισμα 750 του Συμβουλίου Ασφσ.λεΙας και γενικότερα το κλίμα που 
έχει δημιουΡΥ11θεΙ. εμείς. ως Δημοκρατικός Συναγερμός, επαναβεβαιώνουμε τις 
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πάγιες θέσεις μας στο εθνιΧό πρόβλημα. όπως αυτές κωδικοποιήθηκαν στ'! σuvεδQΙα 

του ΠολnιΧού Γραφείου του κόμματός μας στην Αγία Νά.ίΤΟ και που συνίστανται 

στην εμμονή στις βασικές προυποθέοεις επίλυσης του προβλήματός μας, όπως τις 

ανέφερα στην αρχή της ομιλίας μου. Η λύση για μας πρέπn να βασίζεται στα ψηφΙ. 

σματο του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. στις συμφωνίες κορυφής και σης 

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου το\l ΔεκέμβρTl του 1988. 

Πέρα από τα πιο πάνω εμμένουμε στην aπoψη πως πρωταρχικός μας στόχος 

πρέπει να είναι και η ένταξη της Κύπρου στηγ ΕυρωπαΊ:κή Κοινότητα. Σε περΙ

πτωσl1 εξεύρεσης λ.ύσης, 11 διασφάλιση της ένταξης της Κύπρου στην EUΡΩπo"ίκή 
Κοινότητα Οα πρέπει να αποτελεί μια από τις βασικές προ\lποθέσεις προσυπο

γραφής οποιασδήποτε συμφωνίας. Ο α,τευθεΙας διάλογος μεταξύ του n ροέδρου της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του κ. Ντενκτάς ή μεταξύ ελληνοκυπρι.ακής και τουρ

κοκυπριακής πλευράς, εφόοον δεν έχει υπάρξει ουσιαστική αλλαγή των απαράδε

κτων τουρκικών θέσεων. Οα πρέπει να σταματησει. γιατί θα είναι και πάλι χωρίς 

αποτέλεσμα και καταδικασμένος σε αποτυχία. 

Η δέσμη ιδεών του Γενικού Γραμματέα περιέχει πάρα πολλά σημανηκά στοι

χεία. τα οπσία δε συμφωνούν με τις πάγιες θέσεις του Δημοκραηκού Σuναγερμoύ, 

καΟώς επίσης και με τις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του Δεκεμ

βρίου του 1988, είναι αντίθετα με τα ανθρώπινα δικαιώματα και ως εκ τούτου 
κρίνονται απαράδεκτα και αιtOΡΡ~ΠΤOνtαι ως τέτοια που δεν μπορούν να αποτελέ

σouν μέρος αί'τοδεκτής λύσης του κυπριακού προβληματος. Ενδεικηκά αναφέρω όη 

τέτοια στοιχεία είναι η ιδέα για πλειοψηφία της ιδιοκτησίας γης. 11 παρασιώ;ιηση 
του προβλήματος των εποίκων και το θέμα των εγγυήσεων. PUΘμ{ζOνtαι βασικά τα 

θέματα που ενδιαφέρουν την τουρκική πλευρά και δεν αναφέρονται καθόλου τα 

ουσιώδη και ζωτικά για μας θέματα. Με την πλειΟψηφία περιουσίας θα τουρκο

ποιηθεί το βόρειο τμ'ήμα του νησιοiJ μας. ενώ με τις α.,.αράδεκτες πρόνοιες που 

αναφlρoνtαι στις εγγυήσεις και με τις ευρείες εξουσίες που δ(νOνtαι στην τουρκική 

πλευρό. δημιουργούνται πολύ μεγάλοι και καταστρΕΠΤΙΚΟί. κίνδυνοι για τη δική μας 

πλευρά. 

Οφείλουμε, εφόσον χληθούμε από το Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων 

Εθνών, να συνeχίσoυμε τις προσπάΟειες, \'α ανταποκριθούμε θετικά και να εργα

στούμε για περίγραμμα λύσης πον δε θα περιέχει αρνητικά στοιχεία, αλλά θα είναι 

σύμφωνο με τις ομόφωνες αποφάσεις του ΕΟνικού Συμβουλίου. Απορρίπτουμε την 

τετραμερή διάσκεψη και εμμένουμε στη θέση μας για πολυμερή, με τη συμμετοχή και 

της Κυπριακής Δημοκρατίας. Σε περίπτωση που ε..-ιιtευχθεΙ λiJση. αυτή πριν από 

την υπογραφή της πρέπει να τεθεί σε δημοψήφισμα ενώπιον του κυρίαρχου λαού. 

για να αποφασίσει αν την αποδέχεται ή όχι. 

Όσον αφορά ίους χειρισμούς του εθνικού μας προβλήματος από τον Πρόεδρο 

της Κυπριακής ΔημoκραίLας και την κυβέρνησή 10υ. αν στην πορεία των εξελίξεων 

διαπιστώσουμε ότι υπήρξαν λάθη α..-.:ό μέρους τους ή παραλε~ψεις ή και οποιεσδή

ποτε δεσμεύσεις, σΙγουρα ΕΠιφυλασσό.ιαστε να ασιtήσOυμε τη δέουσα κριηκή και να 

καταλογίσουμε τις ανόλογες ευθύνες. Ο αγώνας του xunQLaxoiJ ελληνισμού για 
σωτηρία. δικαΙωση και ε.-.:ιβΙωση στη γη αυτή των πατέρων του συνεχ[ζεται. Και 
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όταν κληθεί γ~α να νπερασπιστεί την ελειιθερία κα~ την εδαφική ακεραιότητα της 

Κύπρου. θα το πράξει σύσσωμος, ανεξάρτητα από τίμημα και θυσίες. Ο λαός μας 

ήταν. εί.ναι και Οα παραμείνει έτοιμος για αγώνες για την ελενθερία του. Οφείλουμε 

δε \'α συνεχLσoυμε την ενίcϊ..(υση της άμννάς μας με τρόπο ορθολογιστικό και αποτε· 
λεσμαηκό. Και διακηρύσσουμε προς κάθε κατεύθυνση ότι: 

1) Δεν πρόκειται να απεμπολήσουμε ποτέ τα απαράγραπτα δικαιώματα του 

λαού μας. 

2) Δε θα δεχτούμε λύση η οποία θα είναι αντίθετη με το διεθνές δίκαιο και 
τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών. 

3) Δε θα δεχτούμε ποτέ λύση που θα καταπατά τα ανθρώπ~να δικαιώματα 
των Ελλήνων της Κύπρου. 

4) Σε καμ~ά περΙπτωση δεν είμαστε διατεOεψένo~ να (L"tOatOtJfLE από τα 
έσχατα όρια ασφό:λειας που έχουμε καΟορίσει. 

Κύριε Πρόεδρε και κUριOΙ συνάδελφοι, τελειώνοντας τονίζω ότι ο Δημοκρα· 

τικός Συναγερμός και ο πρόεδρός μας, Γλαύκος Κληριδης, ουδέποτε παραπληροφό. 

ρησαν το λαό. αλλά με παρρησ[α και θάρρος διακήρυξαν και διακηρύσσουν ης 

θέσεις του κόμματος πάνω στο εθνικό μας πρόβλημα. σεβόμενοι πάντοτε την 

αλήθεια. Και αυτό θα σννεχίσουν να το πράττουν και τώρα και στο μέλλον. 

Ε'υχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λάκης Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνόδελφοι, 

Θα υποκύψω στον πειρασμό να ξεκινi)σω σχολιάζοντας κάποιες παρατηρήσεις 

μερικών συναδέλφων. οι οποίες νομίζω όη συνιστούν πρόκληση και όχι νπεύθυνο 

διάλογο ο' αυτό το Σώμα. 

Έγινε λόγος από συνάδελφο όη ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας από το 1989 
ενεργούσε έξω από τα πλαίσια των ομόφωνων αποφάσεων του Εθνικου Συιιβουλίου. 

Αυτό λέχθηκε και ωτό άλλους. Δεν ξέρω αν μιλούμε σοβαρά. αφού το Εθνικό 

Σνμβούλιο, στο οποίο συμμετέχουν και οι αρχηγοί των κομμάτων ;τον μας εκπροσω· 

πούν. δΙQ.ι"tίστωσε και τον AύyOUΣΤO του 1991 και τώρα, τον AnQtAT) του 199'2. ότι ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν παρεξέκλινε Q.ι"tό τις αποφάσεις και τις προτάοεις 

του Γενάρη του 1989. Πώς μπορούμε να κάμουμε ένα φιλικό, έναν ουοιαστικό 
διάλογο σ' αυτό το Σώμα. όταν ερχόμαστε και αμφισβητού,ιε τις κοινές a."toφάOEI; 
και ανακοινώσεις του Εθνικού Συμβουλίου: 

Λυπoύμα~ επίσης να παρατηρήοω ·και αυτό ανεξάρτητα από το τ~ πιστεύει ο 

καΟένας. ότι, όταν συνάδελφοι βγαΙνουν ο' αυτό το βήμα, λένε κατ' αρχήν ότι δε θα 
κάμουν το δ~κηγόρo ταυ Αρχιεπισκόπου και από την άλλη τον κάμνουν, λέγοντας 

ότι ο Αρχιεπίσκοπος ήταν αγωνιστής της αντίστασης το '72·'74 και, καταλήγοντας, 
ότι δικαιουταν να απευθύνει εκείνη την απαράδεκτη επιστολή προς τον Πρόεδρο της 

Ελληνιχής ΔημοκρατΙας. Δηλαδή τι λογικη που εξάγπαι απ' αυτό το επιχείρημq. 

εί.να ι ότι όποιος ήταν ή θεωρεί τον εαυτό του ότι ήταν αγωνιστής από δω και πέρα 

δικαιούται να πρόξει οτιδήποτε σε βάρος αυτού του τόπου, Στην προκειμένη περί.· 

πτωση ο Αρχιεπίσκοπος ύβρισε την πολιτική ηγεσία του τόπου, τη θεώρησε ανίκανη, 
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τη θεώρησε ότι προωθεί την τουρκοποΙηση της Κύπρου. Ανεβαίνοντας λοιπόν 
σ' αυτό το βήμα, ανεξάρτητα αν υιοθετούμε auTfl την άποψη, τουλάχιστον 0..,''[6 
σεβασμό προς τα άλλα κόμματα έπρεπε να αποφύγουμε αυτή την αναφορά. 

Αλλά συνΙβηκε και το εξής: Ο συνάδελφος κ. Μάρκος Κυπριανού πριν από 

ΜΎΟ ισ,(υρίστηχε ιδώ ότι η σωστή θέση είναι να αποκλείσουμε την τουρκΙα από ης 

εγγυήτριες δυνάμεc.ς. Ποιος δε θέλει να αποκλείσουμε την Τουρκία: Εμάς η θέση 

μας ήταν ότι δε χρειάζονταν εγγυήτριες δυνάμεις. Αλλά μας επιβάλλονται σι εγγυή
τριες δυνάμεις εκ των πραγμάτων. Και εφόσον μας ε.-.:ιβάλλονται. το ίδιο το Εθνικό 

Συμβούλιο κατέληξε ότι μπορεί να περιλαμβάνεται και η Τουρκία μέσα στις εγγυή

τριες δυνάμεις, φτάνει να μην έχει το δικαίωμα μονομερούς επ!μβασης. Κ L ενώ και 

ο αρχηγός του ΔΗ ΚΟ και όλοι οι αΡΧΤιγοΙ υιοθέτησαν αυτή τη θέση. ερχόμαστε αυτή 

τη στιγμή να λέμε ότι αυτή η ΟέσTl είναι απαρόδεκτη. γιατί περιλαμβάνεται στις ιδέες 
Γκάλι. Νομίζω ότι με αυτό τον τρόπο δε βοηοουμε το διάλογο. δεν αντιμετωπίζουμε 
το Κυπριακό με την προοπτική του. 

κυριε Πρόεδρε. κυριοι συνάδελφοι. 

Το εσωτερικό μας μέτωπο βρέθηκε σε διάστημα ε.ίττά περίπου μTlνων (ΑύΎου

στος του '91 - Απρίλης του '92) μπροστά στην ίδια έντονη τριβή και αντιπαράθεση. 
Λυπούμαι να παραΤTlρήσω ότι αυτή η Βουλή επαναλαμβάνει ουσιαστικά την ίδια 

συζήτηση. Αποδεικνύεται ότι, όταν οι εξελίξεις του Κ uπριακoύ ψτάνουν σε κάποιο 

κρίσιμο στάδιο -θετικό ή αρνTlτικό. δεν το εξετάζω- την ιδια στιγμή ανεβαίνει ο 

πυρετός των εσωτερικών πολιτικών διαφορών, οι αντιθέσεις γίνονται πιο έκδηλες 

και πιο έντονες αναφορικά με τους χειρισμούς και το περιεχόμενο της λύσης του 

Κυπριακού. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια επαναλαμβάνεται σαν ρεφραίν μουσικό η 

επιρριψη ευθύνης στη δική μας πλευρά. ανεξάρτητα από το αν η ευθύVΤΙ βρίσ"εται 
OπoUΔή;τoτε αλλού. ανεξάρτητα Q.,ίό το αν δεν είμαστε ε.ίαρκώς εVΤΙμερωμένoι. 

Τον ΑύΎουστο του 1991, όπως θυμάστε, η εσωτερική O\'tLnoράeeOTI εκδηλώ
θTlκε με αφορμή το αδιέξοδο μιας ΠOλίιμTlVΤΙς προσπάθειας του ΟΗΕ. ΚΙ αuτό έγινε 
κατά τη συνάντηση στο Παρίσι των Πρωθυπουργών Ελλάδας-Τουρκίας με απόλυτη 

ε1.lOύνη της Τουρκίας. Τώρα. τον Απρίλη, η εσωτερική αντιπαράθεση και η επΙρριψη 

ευθύνης στη δική μας πλευρά και ιδιαίτερα στον Πρόεδρο εκδηλώθηκε με αφορμή 
ΤTlν έκθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ. ΟΙ ενέργειες αυτή τη φορά εκδηλώ

θτrxαν προκαταβολικά. πριν από την έκδοση του ψηφίσματος 750, πριν γίνει ενημέ
ρωση από τον Πρόεδρο ή τον Υπουργό Εξωτερικών και πριν ενrιμερωθoύν έ-Υκαιρα 
και σωστά τα συλλογικά καθοδηγTlτικά σώματα των κομμάτων. 

Όπως τον περασμένο Αύγουστο. έτσι και τώρα, τον Απρίλη, ζητήθTlκε επιτα

κτικά ΤΙ έκτακτη σύγκληση της Βουλής για συζήτηση των εξελ[ξεων. πριν συνέλθει το 

Εθνικό Συμβούλιο. Εκφράστηκε μάλιστα και nagdJtOνo, γιατ[ η Βουλή δεν έσπευσε 

να διεξάξει τη συζήτηση πριν από την ενrιμέρωση και τη συζήτηση στο Εθνικό 

Συμβούλιο. 

Όπως τότε. τον περασμένο ΑύΥουστο, Ιτσι και τώρα υψωθηκαν τα αvτιoμo

σπονδιακά και εθνικά λάβαQα, εκτοξεύτηκαν με μεγάλη ευκολία ύβρεις και οι πιο 

βαριοί χαρακτηρισμοί έναντι όοων έχουν blQ<roQEnxi) άποψη κι εκτ{μηση. Έγινε 
λόγος και για προδοσία. Κατά τα άλλα και στα λόγια ε{μαστε όλo~ πατριώτες και 

δημοκράτες. είμαστε υπέρ του διαλόγου. της συναίνεσης και της ενόΤΤιτας, εΙμαστε 

υπεύθυνοι και θέτουμε το εθνικό σufLq;tΡOV πάνω Q.ιίό τη μικροπολιτική και τα 

κομματικά συμφέροντα. Δε νομίζω όμως ότι είμαστε πειστικοί προς το λαό με όσα 
λέμε και κάνουμε όσοι ενεργούμε κατ' αυτό τον τρό..ίΟ. 
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Το Εθνικό Συμβούλιο τόσο τον περασμένο Αύγουστο. όσο και τώρα τελικά 
ouνnλθε πριν C1Jίό τη Βουλή και πέτυχε, παρά: τις διαφορές. να καταλήξει σε κάποιες 

κοινές διαπιστώσεις και αποφάσεις. Τον περασμένο Σεπτέμβρη εΙναι βέβαιο και 
πιστεΙΙω απ' όλους αποδεκτό ότι βοηΟήΟηκε η Βουλή από την προηγηθεΙσα συζήτηση 

και α;τόφαση του Εθνικού Συμβουλίου. Εύχομαι και αναμένω τουλάχιστον το ίδιο 
να επαναληφθεί και τώρα μετά το πέρας της συζήτησης στη Βουλή. Αν δεν πάμε 

μπροστά. τουλάχιστο να παραμείνουμε στο ίδιο σημείο και όχι να υποχωρήσουμε 
και να διευρυνουμε τις διαφορές και αντιθέσεις του εσωτερικού μας μετώπου. 

Στο σημεΙο αυτό θεωρώ σκόπιμο να χάμω κά;τοια προέκταση και Ειδική 
αναφορά στο Εθνικό Συμβούλιο. γιατ' κατά καιρούς, αλλά και πρόσφατα αμφισβη· 
τήθηκε ο ρόλος του κι ακούσττικαν και απειλές για πιθανή εγκατάλειψή του. 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις. χωρίς καμιά 

δυσκολία ή επιφύλαξη, πιστώνει το ΕΟνικό Συμβούλιο από την ίδρυσή του μ' ένα 

πολύ θετικό και δημιουργικό έργο. Υπενθυμίζω απλά τις κατά καιρούς αποφάσεις 

όχι μόνο σε ζητήματα χειρισμών, αλλά ;.ο.αι ουσίας του Κυπριακού, όπως και την 

άμεση δυνατότητα που προσφέρεται στο ανώτερο πολιτικό εί'τίπεδο για προσέΥΥιοη 

και διάλογο, για μια έγκυρη ενημέρωση, για συζήτηση και λήψη αποφάσεων. 

ΤΟ Εθνικό Συμβούλιο οφείλουμε να θυμόμαστε ότι πρόβαλε κι επιβλήθηκε 

στην πολιτική μας ζωή ως μια αvo.γχαιότητα βασισμένη στις τραγικές εξελιξεις του 

τόπου. Γι' αυτό και δίκαια έχει εκτιμηθεί από πολλούς σαν μια σημαντική πολιτική 

κατάχτηση και κληρονομιά, την οποία όλοι πρέπει να διαφυλάξουμε όσο καιρό θα 

παραμένει άλυτο το κυπριακό πρόβλημα.. Η ζωή έχει α.ίτοδείξει ότι ως θεσμός 

μπορεί να συνυπάρχει με όλους τους άλλους θεσμούς. Δεν αντιπαρατίθεται ούτε 

στις εξουσίες της κυβέρνησης οίπε και της Βουλής. Αντίθετα με το δημοκρατικό 

τρόπο λειτουργίας του αjτobείχτη;.ο.ε ένας ενισχυτικός θεσμός των συνταγματικών 

αρχών του τόπου. Αποδείχτηκε ότι χωρίς το EQνικ6 Συμβούλιο σίγουρα θα είχαμε ν' 

αντιμετωπίσουμε πολύ μεγαλύτερα προβλήματα στο εσωτερικό μας μέτωπο. Τα 

υφιστάμενα προβληματα και οι διαφορές απόψεων μεταξύ των κομμάτων δε Ο',{ετί.

ζovται και δεν προέρχονται (t.'1ό την ύπαρξη και λειτουργία του Εθνικού Συμβου
λίου, Είναι καρπός των διαφορετικών σκεψεων και αντιλήψεων. είναι προ'ίόν TO\l 

πλουραλισμού και της ελεύθερης δημοκραηκτ\ς έκφρασης των κομμάτων και της 

κοινωνίας μας E\lgίITεQO, Κατά συνέπεια \ιπήρχαν και πριν και θα υπάρχουν και 

στο μέλλον, ανεξάρτητα από την ύπαρξη tO\l Εθνικού Συμβουλίου. 

Εγείρεται όμως ;.ο.ι ένα άλλο ερώτημα, κατά πόσο η Βουλή εμ..'10διζεται στο 

έργο της λ&Υω της ύπαρξης και λειτουργίας του Εθνικού ΣυμβουΗου και κατά πόσο 

κάποια κρΙσιμα θέματα που αφορούν το Κ υπριακό θα συζητoiινται πρώτα στη 

Βουλή ή στο Εθνικό Συμβούλιο. 

ΤΟ πρώτο σκέλος του ερωτήματος Q\ltOίI απαντάται πιστεύω από την Ιδια τη 

ζωή. Όσα χρόνια υπάρχει και λεπουργεΙ το ΕΟ\'ικό Συμβούλιο ούτε εμ.'1όδισε οίπε 

δυσκόλεψε τη Βουλή. αλλά αντΙΟετα όλες οι συζητήσεις και αποφάσεις του Εθνικού 
Συμβουλίου uπoβoτjOησαν τη Βουλή, την κυβέρνηση και προπάντων το εσωτερικό 

μας μέτωπο. 

Αναφορικά με το δεύτερο σκέλος, δηλαδή πού εΙναι σωστό να προηγεΙται η 
συζτjτηση, τι απάντηση είναι πολύ α..'1λή. Aπανtάται και πάλι α)τό την ίδια τη ζωή. 

αλλά και τη λογική. Επαναλαμβάνω το παράδειγμα, το δίδαγμα της συζ~τησης του 
κυπριακού πριν από επτά μτjνες, όταν εΙχαμε το ίδιο θέμα, το ίδιο ουσιαστικά 
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πρόβλημα. Είναι όμως και Οέμα λογικής ότι της συζήτησης προηγείται 11 ενl1μέρωση. 
Κι αυτό μ •• τορει να γίνει καλύτερα και κατά έγκυρο τρό:το ο:τ6 τον πιο αρμόδιο. τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο ΕΟνικό Συμβούλιο. 

Εφόσον λοιπόν 11 λογική λέει όη προέΧΕΙ κατά κανόνα 11 συζήτηση στο Εθνικό 
Συμβούλιο. δικαιολογημένα προβάλλει και το ερώτημα γιοτί κάποιοι ε..-.:ιμένουν 

επανειλημμένα στην παρόκαμψη του Εθνικού Συμβουλίου. Η δική μου andvtTlOTI 
πιστεύω όη προκύπΤΕΙ έμμεσα από όσα έχω ήδη αναφέρει. Την άμεση C1.ι-τάντηση 

νομΙζω ότι δεν είμαι εγώ που πρέπει να τη δώσω. αλλ' αυτοί που θέλουν να παρα

κάμπτουν το Εθνικό Συμβούλιο. αυτοί που επιδιώκουν συζήτηση πρώτα OΤll Βουλή, 

πριν α::τ6 t1'jV ενημέρωσ1'l. πριν να γνωρίζει 11 Βουλή τι λεν οι πιο αρμόδιοι που χειρί
ζονται το Κ υπριοκό. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Έχω αναφέρει πιο πάνω ότι αυτή η συζήτηση είναι επανάληψη της συζήτησης 

του περασμένου Σεπτέμβρη. Η διαφορά βρίσκεται μόνο στην αφορμή που προσφέρ

τηκε. Κατά τη δική μου εκτίμηση η συζήτηση στηρίχτηκε και τότε και τώρα στα 

ακόλουθα σημεία: 

Πρώτο, στην εναντίωση όχι τόσο για τους χειρισμούς, αλλά γι.α το περιεχό

μενο της προβλεπόμενης λύσης. 

Δεύτερο, στην αυθαίρετη ερμηνεία ότι η προβλε.."tόμενη λύση θα βασίζεται στις 

απαράδεκτες απ' όλους Οέσεις της Τσυρκίας και του Ντενκτάς. 

Και τρίτο, στην ατεκμηρίωτη επιχειρηματολογία ότι ο Πρόεδρος παρεξέκλινε 

από τις θέσεις μας και συΥχατατέθηκε σε ο.."tαράδεκτες θέσεις. 

πριν σχολιάσω αυτό τα σημεία, εχφQάζω τη γνώμη και συνάμα και τη λύπη 

μου, διότι πιστεύω ότι τα μηνύματα που φεύγουν προς τον ΟΗΕ, τους Touρxoκύ

πριους και το εσωτερικό μας μέτωπο απ' αuτη τη σUΖήτηση και τα προγραμματιζό

μενα συλλαλητήρια που κάποιοι οργανώνουν ενάντια στην έκθεση Γκάλι, στο 

ψήφισμα 750 και στην ανάμιξη tou Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ είναι περισσό
τερο αρνητικά. Πού στηρίζω αυτές τις εκτιμήσεις; 

Πρώτα o.."t' όλα στηρίζομαι στο γεγονός ότι ενώ το ΣεπτέμβQη έγιναν καΤηΥΟ
ρηματικές δηλώσεις απ' αυτό το βήμα υπέρ της ομοσπονδίας, την ίδια στιγμή εκφQά
στηκε διαφωνία για το περιεχόμενο και ιδιαίτερα για τις πτυχές της δι,,"tεριφε

ρειακής και δικoινOtικής ομοσπονδίας. Τα ίδια περίπου ακούστηκαν και σ' αυτή τη 

συζήτηση με τους χαρακτηρισμούς περΙ Q.ι"tαρόδεκτης, περί καταστροφικής και 

ρατσιστικης λύσης, με ειδική αναφορά στη δικοινοτική, στη διζωνική και στην πολι.

τική ισότητα, στους όρους που ήδη αποδεχτήχαμε από καιρό και στα πλαtσια των 

οποίων έχουμε υποβάλει και συyxεχρι~ιένες προτάσης, που τους ερμηνtOOυμε όπως 

εμείς θέλουμε και όχι όπως οποιοιδήποτε άλλοι. Κι ενώ δόθηκαν αυτοί οι χαρακτη

ρισμοΙ , ούτε πριν ούτε και τώρα ακούσαμε πώς αλλιώς θα εφαρμόσουμε αυτούς 

τους αποδεκτούς κοινά όρους. ΔΙνουμε την εντίιπωση ότι τους απαρνιόμαστε, σαν 

να ξεχνούμε υπό ποιες συνΟήκες ζούμε και υποχρεωθήΥ.αμε να τους δεχτούμε. 

Ακούστηκε εδώ όη με την πολιτική του εφικτού πάμε πίσω. υποχωρούμε στις 

θέσεις του κατακτητή. Πότε όμως στ' αληθεια πήγαμε πίσω; Πήγαμι πίσω σ' όλη την 

ιστορία του αγώνα μας. όταν μας κυρίευε ο ρομαντισμός και η πολιτική των ανέφι

κτων στόχων, όταν η τακηκή μας υπερέβαινε κάποιες λογικές δυνατότητες, όταν οι 

χειρισμοΕ και κάποιες ενέργειες. παράδειγμα το 1974, ήταν έξω από την αντικειμε· 
νική εκτίμηση των εσωτερικών και εξωτερικών συνθηκών. 
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Ακούστηκε αι.' αυτό 10 βήμα ότι η έκθεση και το ψήφισμα 750 διαγρό.φουν το 
πλαίσω λύσης και περί.που όη δε διαφοροποιεΙται. Χωρ(ς να παραγνωρίζω ούτε 

την έκθεση ούτε το ψήφισμα. ερωτώ γιατΙ τα προηγούμενα ψηφΙσματα και σι εκΟέ

σεις υπέστησαν στην πορεία των συζητήοεων έστω και κάποιες διαφοροποιήσεις. 

Γιοτ' εμεΙς που θέλουμε και θα επιδιώξουμε διαφοροποιήσεις λογικές. στα πλα(σια 

του διεθνούς δικαίου και του χάρτη του ΟΗΕ. δε\' μ .. '10Q0ύμε να επιφέρουμε διαφο
ροποιήσεις; 

Ακούστηκε εδώ ότι οι συνθήκες εγγύησης και συμμαχίας είναι αποδεκτές από 

τον ΟΗΕ, διότι τι σημαiνει η φράση "θα ονμπληρωθούν": ΣημαΙνει ακριβώς ό,τι 

σημα(νει και η φράση του ενοποιημένου εγγράφου του [985 που αποδεχτήκαμε: "Οα 
βελτιωθουν". Ναι, υπόκεινται σε βελτίωση ή συμπλήρωση κι εδώ πρέπει να στρέ

ψΟυμε τις προσπάθειές μας. για να υλοποιήσουμε ό.τι αποδεχτήκαμε στις προτάσεις 

του 1989. 

ΚτΙστηκε σήμερα απ' αυτό το επίσημο βήμα μια αρνητική επιχειρηματολογία 

όχι μόνο πάνω σε κοινά αποδεκτούς όρους. αλλά και σε α..;:αράδεκτους 6Qoυς. ποιι 

προβάλλονται από τον Nτεvκτάς και την Άγκυρα. ακόμα και πάνω σε δημοσιογρα

φικές ειδήσεις και πληρoφoeΙες που δεν ιιι;:οδεικνΟΟνται. Π.χ. ο συνάδελφος 

κ. Ειισταθίου μίλησε πριν από λίγο -για σημεριντΊ Ε.ι;:ιστολή του Γενικού Γραμματέα 

ποιι λέει ότι τα εκκρεμούντα θέματα είναι μόνο το εδαφικό και το προσφυγικό. 

Ισχιιρίστηκε επίσης και πάλι ό"n αυτό αναφtρεται και στην έκθεση και στο ψήφισμα 

750. Ερωτώ τον κ. Ευσταθίου πού είδε την επιστολή. Είναι ορθό να κτίζουμε 

επιχειρήματα πάνω σε διαδόσεις και φήμες: Αποτελεί αυτό υπευθυνότητα κατά τη 

συζήτηση ενώπιον της Βοιιλής: Πώς θα εκλάβουμε την προσπάθειά του να μας 

παροιιοιάσει το άσπρο μαύρο. όταν μιλά σαφώς για εκκρεμή θέματα. ανάμεσα στα 

οποία θεωρεί κύριο το εδαφικό και το προσφυγικό: Πού είναι. συνάδελφοι, η σοβα

ρότητα και η υπευθιινότητα, όταν κατη-γορεΙται ατεκμηρίωτα ο Πρόεδρος για υποχώ

ρηση και παρέκκλιση και λίγο αργότερα, τόσο τον περασμένο Αύγουστο όσο και 

τώρα τον Απρίλη, το Εθνικό Σιιμβούλιο διαπιστώνει ότι ο Πρόεδρος δεν παρεξέ

κλι νε ούτε και υποχώρησε α..1:ό τις προτάσεις του 1989: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

θα καταλήξω με τα ακόλουθα: Δόθηκαν ήδη κάποια αρνητικά μηνύματα. 

Εκφράστηκε από τον Κοινοβονλεντικό Εκπρόσωπο τον ΔΗ ΚΟ η θέση ότι 11 τούρ
κικη πλευρά θα εμμείνει στις -γνωστές απαράδεκτες θέσεις περί κνριαρχΙας και όλε; 

τις άλλες αρvτιτικές θέσεις. Κι εμεΙς διαπιστώνουμε Τ11ν τούρκικη αδιαλλαξία. 
Όμως γιατί δίδουν τα μηνύματα περί αποδοχής οι Τούρκοι: Δε μας προβληματίζει 

ποια πρέπει να είναι 11 δική μας πολιτική χειρισμού: Δε βλέπουμε ότι η άποψη για 

απόρριψη και αντιπαρόθεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας. του ΟΗΕ θα εξυπηρετήσει 

τη Οέση της τούρκικης πολιτικής: 

Λέχθηκε ότι η προειδοποΙηση στο ψήφισμα 750 για μη εισαγωΥή διαφορετικών 
όρων απευθύνεται κύρια ο' εμάς. Εδώ νομΙζω σκόπιμα παραποιεΙται η πραγματικό

τητα, ότι δηλαδή αυτή η παράγραφος ακολουθεί και νπογραμμίζει την παρά-γραφο 

18 περϊ: ενότητας της Κύπρου. μιας κυριαρχίας, μιας ιθαγένειας και κατά οννέπεια 

εννοεΙ κι επικρΙνει την τούρκικη πλενρά. παρόλο που σί-γουρα καλύπτει κι εμάς. 

ιδιαίτερα όσους θέλουν να ξεφύγουμε από τα συμφωνηθέντα, την ομοσπονδία και 

τι.ς σνμφωνίες κορυφής. 
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Δώσαμε το μήνυμα ότι α..-τορρΙπτοuμε σε μεγάλο βαθμό και όσα α.ι-τοδεχτήκαμε 

στο ενοποιημένο έγγραφο ΚοuεΥι.άρ και όσα προτείναμε το Γενάρη του 1989. Με 

την τακτική αυτή διερωττιθήκαμε πού οδηγούμαστε: Δεν οδηγούμαστε μήπως στο να 

χαλάσουμε όσα κτίσαμε διεΟνώς; Από την ώρα που θα δώσουμε το μήνυμα της 

αδικαωλόγητης άρνησης δε μας σώζει κανείς, αγαπητοί συνάδελφοι. Να μην 
ξεχνούμε 6η περνούμε δύσκολη καμπή στις διεθνείς σχέσεις. Τη στιγμή που προτάσ. 

σοντοι κά..οιες πανανθρώπινες αρχές και αξtες. από την άλλη κατα..-τατούνται . Τη 

στιγμή που προωθείται 11 ενοποίΤ)Οη της Ευρώπης, προωθείται και 11 διάσπαση, 11 
aJtW,(Loη, ο πολυτεμαχισμός. ΟΙ συνθήκες είναι τώρα πιο ευνο"ίκές παρά πριν για 

τον Ε.1:ίσημο τεμαχισμό της Κύπρου. 

Μπορούν, αγαπητοΙ συνάδελqΌΙ, να βελτιωΟούν οι ι.δέες του Γενικού Γραμ

ματέα του ΟΗΕ; Η δική μας απάντηση είναι ναι, μπορούν να βεληωθούν, φτάνει να 

ενεργήσουμε ενωμένα, συλλογικά και μέσα στο. πλαΙσια των δικών μας θέσεων που 

αποφασίσαμε το Γενάρη του 1989. 

Βρισκόμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, ιιπροστό σε λύση; Ναι, είναι και δική μας 

εκτίμηση όη δε βρισκόμαστε. θα διανυθεί ακόμα αρκετός δρόμος, θα αντιμετωπΙ

σουμε ακόμα αρκετές δυσκολίες. Κατά συνtπεια προβάλλη η ανάγκη νο. διαφυλά

ξουμε τα διεΟνή ερείσματα που έχουμε κατακτήσει. Και έχουμε κατακτήσει σημα

ντικά διεθνfι ερείσματα. Από το Γενάρη του 1989, με τις προτάσεις που είχαμε 
υποβΔλει. πεtύχαμε τον ύψιστο βαθμό διεθνοποΙησης. Πετύχαμε αυτό που χρό,'ια 

επιζητούσαμε: την άμεση, την ενεργό ανάμιξη του Συμβουλίου Ασφαλείας των 

Ηνωμένων Εθνών. 'Εχει σημασία λοι,τόν κάτω cιπ' αυτές τις συνθήκες να διατηρή

σουμε την ενότητα δράσης στα πλαίσια των αποφάσεων του Εθνικού Συμβουλίου. 

Όμως, για να το πετύχουμε αυτό, α..αιτούνται κάποιες προυποθέσεις. Και αυτές οι 

προυποθέσεις εΙναι όη θα συνεχίσουμε ένα διάλογο δημιουργικό. σεβόμενοι ο 

καθένας τις ωτόψεις του άλλου. Να α..οφύγουμε τις ύβρεις και τους χαρακτηρι

σμούς και να α.."'tοφύγουμε την προσπάθεια ι,,"'tιβολής της πολιτικής του ενός πάνω 

στον άλλο. Αυτές είναι πρωταρχικές αρχές, είναι αρχές με τις οποίες μπορούμε να 

διαφυλάξουμε την ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο. να διαφυλάξουμε το διάλογο και 
να βοηθήσουμε τους περαιτέρω χειρισμούς του κυπριακού προβλήματος. Πάνω σ' 

αυτή τη βάση πιστεύω πρέπει να αντικρίσουμε το μέλλον και την προοπτική της 

υπόθεσής μας. 

Ευχαριστώ. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Επειδή έχει υποβληθεί το ερώτημα, πληρo<ιX>ρ<ιJ το συνάδελφο ότι αναφέρθηκα 

σε επιστολές με ημερομηνία 5 ΜαΙου του 1992. ΤΟ ανέφερε και ο Κυβερνητικός 

Εκπρόσωπος πριν από δυο ώρες. Και οι λέξεις είναι "10 be focused", να εστιαστούν 
στο προσφυγικό και στο εδαφικό. 

, , 

Αυτά για τα πρακτικά της Βουλής. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέvτζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Είναι γεγονός ότι στην αVΤLί1:0ράΟεση με την τούρκικη κατοχή η Κυπριακή 

Δημοκρατία εΙναι 11 αδύνατη πλευρό. Αυτό ουδείς το αγνοεΙ και ουδενός διαφεύγει 
ότι τα περιθώρια και οι δυνατότητές μας ε(\'αι ανυπόφορα περιορισμένες. Μοιά

ζουμε κλεισμένοι σ' ένα ανήλιαγο κελί. Και μlσα ΟΤΟ αδιαπέραστο σκοτάδι αναζTl

τούμε τους τοίχους της φυλακής μας. τους ψηλαφούμε. ψάχνουμε να βρούμε ένα 

παράθυρο. να βροίΙμε κάποιο ίχνος ελ,ίτί.δας. μια διέξοδο. 

Σ' αυτό το καταθλunικό κλΙμα κάθε μoρqrή αντtδρασης έχει T1JV εξήγησή της. 

Εξηγείται και η αδρανοποιός απόγνωση και η απελπισμέV11 παράδοση και η χιμαι

ρική εναπόθεση της μοίρας μας στην πολιτική αγαθοεργία ή κακουργία των οποιων

δήποτε τρΙτων. Εξηγείται επίσης και τι συναισθηματική έκρηξη, η οργή και η 

διαμαρτυρία. Εξηγούνται. αλλά δε δικαιολΟΥούνται κα~ προπάντων δε δικαιώνο

νται. Σ' αυτό το καταθλιπτικό κλίμα άλλη είναι η συμ.\τεριφορό που μπορεί να δικα~

ωθεΙ Η ουμπεριφορό που υπαγορεύεται α''''ιό την ε ... τίγνωση της αδυναμίας μας. την 
κατανόηση των περιορισμένων δυνατοτήτων μας, αλλά και την ακατανίκητη θέληση 

να τις αξιοποιήσουμε εξαντλητικά, για να υπερβούμε την αδυναμία μας και για να 

οδηγήσουμε το Κυπριακό στην καλύτερη δυνατή λύση, δηλαδή σε λύση δημοκρατική 

και σύμφωνη με το διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

Αντιμέτωποι σήμερα με τη δέσμη ιδεών του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ και 

το ψήφισμα 750 που την οπισθογραφεί, οφειλουμε να εξετάσουμε πρώτα πώς 
φτάσαμε σ' αυτά τα έγγραφα. Και η απάντηση είναι σαφής: Αφετηρία για την 

επώδυνη αuτή κατολίσθηση είναι η εγκατάλειψη από τον Πρόεδρο Βασιλείου των 

δεσμεύσεων που ei.xe αναλάβει με τη γνωστή επιστολή του προς το Βάσο Λυσσαρ(δη 
και το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. δεσμεύαιων που του άνοιξαν την πύλη του 

Προεδρικού Μεγάρου. 

Ο Αύγουστος του 1988 είναι η τυπική αφετηρία αυτής της εγκατάλειψης, με 
την άνευ όρων και χωρίς πρόταξη αποδοχή συνομιλιών με τον Ντενκτάς, με την 

υποστολή της κυπριακής σημαίας και με τη χωρίς αντ(δραση "διατροφή" με τροφές 

για σκέ'ψη. Αρχίσαμε με άτυπες και μη δεσμευτικές δηλώσεις του Γενικού Γραμ

ματέα του ΟΗΕ, με noη paper, με μη δεσμευτικές τροφές για σκέψη. Μετά από κάθε 
τέτοια μη δεσμευτική εξέλιξη εκφράζονταν ανησυχίες. Όμως στους ανησιr,(oVντες ο 

κ. βασιλείου έδινε τη διαβεβαΙωση ότι δεν έπρεπε ν' ανησυχούν, γιατΙ αυτά δεν 'ήταν 

δεσμευτικά, και την \/πόσχεση ότι δεν επρόκειτο να δεσμευτει. 

Μπορεί -όπως και τώρα ακόμα διαβεβαιώνει- να μην έχει δεσμευτεί ο κ. Βασι

λείου. Αλλά καθένας αντιλαμβάνεται -και ήδη πολιτικοί αρχηγοί που μίλησαν απ' 

αuτό το βήμα το έχουν υπαινιχθεί- ότι με το ψήφισμα 750 όλα εκείνα τα μη δεσμευ
τικά έχουν γίνει πλέον δεσμά. Δεσμά που μας αλυσοδένουν, που μεγεθύνουν την 

αδυναμία μας και μικραίνουν τις ήδη μικρtς μας δυνατότητες. 

Αυτό τα δεσμά μπορούσαν και έπρεπε να ε[χαν α.ίτoφεUΧθεί. Και θα είχαν 

αποφευχθεί. αν ο κ. ΒασιλεΙου ακολουθούσε τοκτικη σύμφωνη με τη στρατηγική που 
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είχε χαράξει το Εθνικό Συμβούλ.ιο. στρατηγική που συνΟψίζεται στη λέξη αντικαtο· 

χιΚ'ή. θα είχαν ακόμα απoφεUΧθεΙ, έστω και χωρίς τέτοια τακτική, αν ο κ. Βασι

λείου δεν έσπευδε να χαιρετίζει και να χαιρετίζει ανεπιφύλακτα κάθε κακοσημαδιά 

που διαγραφόταν στον ορίζοντα. κάθε δήλωση η ενέργει.α που προμηνούσε εξελίξεις 
δυσάρεστες. ΣoφLστικά και ευοεβοποθικά έδινε ερμηνείες δικές τσυ, ενώ γνώριζε 

πολύ καλό ότι αυθεντικός ερμηνευτής δεν είναι ο αδύνατος, αλλά ο δυνατός. Πώς 

δε θα φτάναμε στο 750. όταν πανηyiιρισε το 649 κι όταν έκαμε μέχρι και αφίσα το 
716: Πώς δε θα φτάναμε στο 750. όταν ταύτιζε το 716 με απόδοση δικαιοσύνης στην 
Κύπρο; 

Λέγουν οι αυτόκλητοι συνήγοροι του κ. Βασιλείου ότι αυτή τι κατάληξη ήταν η 

μοιραι.ο. συνέπεια της αποδοχής της ομοσπονδίας το 1975-76. των συμφωνιών το\l 
1977 και του 1979 κα~ των όσων ακολούθησαν έκτοτε. Μπορούν να γίνονται δικη
γόρo~ του διαβόλου όσο θέλουν. Αλλά βεβαίως δεν αγνοούν ότι γίνονται κακοί δικη

γόροι μιας άθλιας υπόθεσης. Γι.ο.τί ούτε τι αποδοχή της ομοσπονδίας ούτε οι συμφω

νίες του 1977 και του 1979 ούτε τα όσα ακολούθησαν δεν εξυπονοούσαν τη με 
οποιοδήποτε τρόπο αποστέρηση Κυπρίων από τα ανθρώπινό τους δικαιώματα ή την 

παραγωγή δικαίου από τη χρήση βίας -την τούρκικη εισβολή και την κατοχή. 

Αλλά δε γίνονται μόνο κακο( δικηγόροι οι συνήΊΟΡΟΙ του κ. Βασιλείου. Γίνο

νται και άδικοι κατήγοροι εναντίον του λαού και ιδιαίτερα εναντίον του Σοσιαλι

στικού Κόμματος ΕΔΕΚ, όταν ισχυρίζονται ότι δεν υπήρξε αντίθεση κι αντιδραση 

προς την αποδοχή της oμoσπoνδΙCΙς, προς τη διζωνική και προς άλλες έννοιες και 

πολιτικούς νεολογισμούς που εισάγονταν στο Κυπριακό. Άδικοι κατήγοροι γίνο

νται κι εναντίον του κ. Κυπριανού, γιατί δεν είναι πολύς καιρός από την εποχή που 

τον κατηγορούσαν ακριβώς για το αντίθετο: Ότι είχε διαφωνήοει με το Μακάριο 

και ότι δεν είχε ποτέ ωτοδεχτεί ειλικρινά την ομοσπονδια. Και τους θυμίζω ότι, αν 
ο κ, Κυπρια\'ού τιμήθηκε α:τό το λαό με αύξηση της εκλογικής του δίιναμης από το 

19 στο 28%. αυτό συνέβηκε ακριβώς όταν τον κατηγορούσαν ως αντιομοσπονδιακό 
και αντιδιζωνικό. Κι αυτό είναι κι ένα τεκμήριο ότι ναι, υπήρχαν πάντα μέσα στο 

λαό φόβοι και κακά προαισθήματα ένεκα α:τοδοχης της ομοσπονδίας και της διζωνι
κότητας. Αλλά βεβαίως κανένας δεν μίτορούσε να διανοηθεί ότι θα καταλήγαμε στην 

εκτρωματική διαστρέβλωση της έννοιας της ομοσπονδίας, όπως αυτή ιχνογραφιίται 

στις -μη δεσμευτικές- τροφές για σκέψη και στα δεσμά της δέσμης των ιδεών, Αλλά 

κι αυτό που συμβαίνει αυτή τη στιγμή στη βάση του ΔΗιγ τι είναι: Όλοι αυτοί οι 

κλυδωνισμοι. που οδήγησαν την ηγεσία τοιι σε ορολογίες αναχρονιστικές και εφιαλ

τικές για φρόξιες και φραξιονιστές Q.ι-τό τη μια και για μονολιθικότητες και μονόλι

θους από την άλλη, τι είναι; Δεν είναι η έκφραση της ανησυχίας και της δραματικής 

αγωνίας ενός όχι ευκαταφρόνητου αριθμού πολιτών αυτού του τόποιι για όσα o.."ttL

ληηχά προδιαγράφονται: Δεν τα λέω αυτά για να uπεισέλθω στα εσωκομματικά τοιι 

ΔΗΣΥ. Τα λέω ως τεκμήρια της αντίθεσης, της ανησυχίας και της αγωνίας του λαού 

για όσα ολέθρια διαδραματίζονται. 

Ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ διαμαρτvρήθηκε, γιατί στην έκφραση αιιτής 

της ανησυχίας OQισμένοι χρησιμοποίησαν εκφρόσεις ποιι είναι πολύ βαριές, στιγμα

τισμούς μέχρι και για προδοσία. Σιιμμερίζομαι πλήρως τη διαμαρτυρία του. Δε 

δέχομαι ότι ο κ. βασιλείου ή όσοι στηρίζοιιν τον ίδιο και την πολιτική του διαπρότ

τουν προδοσΙα. Όχι, δε διαπράπουν προδοσία. ΔΙQ.ι-τράπoυν λάθος. Στην πολιτική 

όμως δεν υπάρχει έγκλημα μεγαλύτερο από το λ6.θος. 

J 
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Κύριε n ρόεδρε. 

Αν 11 εκτίμηση είναι ότι 11 δέσμη ιδεών είναι κακ1\ -και σ' αυτό συμφώνησαν 
όλοι σι πρoλαλήσαvτες, με διαφορά μόνο ως προς το μέγεθος της κακότητας που της 

αποδίδουν- είναι φανερό ότι 1τιν ευθύνη τη φέρει η πολιτική του κ. Βασιλείου. Διότι 
όθελά του -όπως ο Ιδως διαβεβαιώνει κι όπως και το ΕΟνικό Συμβούλιο έχει αϊιοδε
χτεί- άφrισε να δημιουργηθιί 11 εντύπωση όη Οα ήταν δυνατό να γίνει δΙQj"'[ραγμά
τευση θεμάτων διεΟνο\ις νομιμότητας και ανΟρώπινων δικαιωμάτων που είναι αδια
πραγμάΤΕντα. 

θα ητο.ν εύλογο. αν εξαΗίας 0.\)101.1 του λάΟους ζητούσαμε την παραίτηση του 
κ. Βασιλείου. αν αυτό δε θα παρερμηνευόταν ως δήθεν πολιτικη εκμετόλλευση μιας 

αποτυχί.ας, στην προοπτική των επικείμενων προεδρικών εκλογών. θα ήταν εύλογο 
το αίτημα αυτό -έστω και παρερμηνευόμενο- αν θα 'ήταν αποτελεσματαή η προβολή 

του. Αλλά φοβούμαι δε Οα είναι. Γι' αυτό προειδοποιούμε τον κ. Βασιλείου ότι έχει 

προκαλέσει τη δυσπιστία του λαού κι ότι. αν προτίθεται να διαπραγματευτεί τη 

δέσμη ι.δεών, θα τη διαπραγματεύεται υπό το βάρος της λΟ'ίκής δυσπιστίας και της 

αμφισβήτησης. Τις Προάλλες. μιλώντας στο "Ράδιο Πρώτο" Ύια τη δέσμη ι.δεών και 

το 750. απαντώντας σε ερώτηστι που τσυ είχε τεθεί. άρχισε την απάντησή τσυ μ' αυτή 
την καταπληκτική φράση: "Τώρα ξυπνήσατε:" Ας προσέξει ο κ. Βασιλείου να μην 

επαναλάβει αυτή τη φράση, διότι δεν μπορεί πια να ισχυρίζεται ότι αυτά που Οα πει 

αύριο ο Γενικός Γραμματέας ή το Συμβούλιο Ασφαλείας δε Οα Ύίνουν δεσμευτικά. 
Ήδη η πείρα απέδειξε ότι τα λεγόμενα της ε;τοχής που κατά τον κ. ΒασιλεΙου κοιμό

μασταν έΎιναν αλυσίδες. Και ο κρότος των αλυσίδων μας έχει πια ξυπνήσει. 

ΚαταλόΎιοα. κύριε Πρόιδρε. ευΟιΊνες στον Πρόεδρο Βασιλείου. Αλλά είναι ο 
μόνος που ευθύνεται: Θα 'ήμουν άδικος. αν απάλλασσα όλους εμάς κι αν επίσης 

απάλλασσα κι όλο το λαό. Γιατί το "τώρα ξυπνήσατε:" του κ. Βασιλείου στο "Ράδιο 

Πρώτο". όσο σαρκαστικά κι αν ακούεται. υΠΟΎραμμίζει και των πολιτικών 

κομμάτων και του λαού ης ευθύνες. Σ' αυτό τον τόπο έχουμε ένα βαρύτατο ελάτ

τωμα. Διακατεχόμαστε από ευσεβοποΟισμό. βλέπουμε να ε,τέρχονται τα κακά κι 

όμως αρνούμαστε να πιστέψaυιιε ότι θα u-r:έλθουν. Πιστεύουμε ότι εν τέλει δε θα 

επέλθουν. ότι δεν είναι δυ\'ατό να ε;τέλθουν. Και αδρανούμε. Μεμψιμοιρούμε ίσως, 

κάποια στιγμή κά,..ως πάμε ν' αντιδράσουμε. αλλά πάλι επανερχόμαστε στις καθημε

ρινές μας μικροέΥνοιες, αφήνοντας κατά μέρος τα μεγάλα. Αφτ'ιοαμε έτσι να συσσω

ρεύεται η δυναμίτιδα και μόνο όταν άναψαν πια τη θρυαλλιδα. τότε μόνο ταρακου

νηθήκαμε, για ν' ακούσουμε σαρκαστικό το "τώρα ξυπνήσατε:" Έστω όμως. Ακόμα 

κι αν τώρα μόνο ξυπνήσαμε, ας μείνουμε τουλάχιστον ξυπνητοΙ από τώρα και στο 

εξής. 

Αλλά οι ευθύνες ούτε σε μας και στον κ. Βασιλείου περιορίζονται. Εκτείνο
νται και στο Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ και στο Συμβoύλ~o Ασφαλείας. Και είναι 

βαρύτερες Ύια κείνους οι ευΟύνες. Διότι ο κ. Βασιλείου έχει τουλάχιστον ένα άλλοθι. 
Έχει το χάρτη που δείχνει τον τρομακτικό όΥκο της Τουρκίας πάνω α...ό την Κύπρο. 

Και μόνο αυτό το χάρτη να δε~ς. σε πιάνει δέος. Αναρωτιέσαι: Πώς αναμετριέμαι μ' 

αυτό το γίγαντα. αυτό το Γολιάθ που με συνθλίβει: Αλλά ο Γενικός Γραμματέας του 

ΟΗΕ και το Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ δεν έχουν αυτό το πρόβλημα. Έχουν 

στα χέρια τους όχι το γεωγραφικό χάρτη, αλλά το χάρτη του ΟΗΕ. Έχουν την 

Οικουμενική Διακήρυξη των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων. Έχουν επίσης τα ψηφί

σματα και τις αποφάσεις τους για μια άλλη παρόμοια εισβολή, για μια άλλη παρό

μοια κατοχή, Ύια το Κουβέιτ. 
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Ακόμα χι αν όλη 11 Κύπρος, α.."tελπισμένη και τρομαγμένη από τον Αττίλα. 
τους έλεγε ότι παραδίδεται στην τουρκία χι ότι α..-ιοδέχεται όποιους όρους της 

ιι:rταyoρεooει τι Τονρκία, αυτοΙ -ο Γενικός Γραμματέας και το Συμβοίιλιο ΑσφαλεΙας
είχαν χρέος να σταθούν εμ.ι-τόδιο. Είχαν χρέος να πουν στην Κ ύπρο ότι υπερασπΙζο
νται τα δίκαιά της. Όχι καν ότι υπερασπίζονται τα δtκαιά της, αλλά μόνο ότι εφαρ

μόζουν τις εξουσίες που τους εμπιστείίτηκε η ανθρωπότητα, γι.α να διασφαλίζουν 

την ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα των κρατών και τα διακηρuγμι!:vα και 
νομοθετημένα δικαιώματα του κάθε ανθρώπου. ό."tοιος κι αν είναι αυτός, ακόμα και 

του Τουρκοκίιπριου και του Ελληνοκύπριου. Δεν το έκαμαν μέχρι τώρα. Αλλά οφεί
λουν να το κάμουν έστω και τώρα. Οφείλουμε να τους ζητησουμε να το κάμουν έστω 

και τώρα. 

Πριν όμως αναφερθώ στο τι δέον γενέσθαι. να πω και κάτι που χτες μου 

προκάλεσε μεγάλη ανησυχία. Ο κ. Χριστ6φιας. αναφερόμενος στο ενοποιημένο 
έγγραφο του 1985. για να επικρίνει τον κ. Κυπριανού και το ΔΗ ΚΟ. και αναλύο· 
ντας πόσο χειρότερο το θεωρει α.ιτό τη δέσμη ιδεών. εκτός χειρογράφου είχε πορατη· 

ρήσει ότι το κόμμα του είχε αποδεχτεί εκεΙνο το έγγραφο. Βέβαια η εκτός χειρο· 

γράφου υπόμνηση έγινε για να μην του υπομνησθεί το γεγονός αργότερα από 

κάποιον επόμενο ομιλητή. Όμως 11 ανησυχία ΙΙOΊJ είναι TOUT11: Μήπως το ΑΚΕΛ 
θεωρεί τον εαυτό του δεσμευμένο από εκείνη την αποδοχή ενός εγγράφου που είναι. 

σύμφωνα με την ανάλυσή ΤOΊJ, χειρότερο από τη δtσμη ιδεών: Διότι. αν έτσι 

συμβαίνει. φοβούμαι ότι μια τέτοια δέσμευση είναι δυνατό να χρησιμοποιηθεί 

εναντίον όλων των Kυπρl.ων. Ε(ναι δυνατό η δέσμη ιδεών ν' αι'tοδειχθεί μεταβατικός 

σταθμός προς εκείνο το έγγραφο. ΠOΊJ Ο κ. Χριστόφιας απέδειξε ότι εί"αι χειρότερο 

από τη δέσμη ιδεών. Είναι γι' αυτό που εισηΥοuμαι να δηλωθεί από το ΑΚΕΛ ότι 

εκείνο το έγγραφο είναι πια αννπαρκτο κι ότι δεν μπορεί να καταλήξουμε στις 

πρόνοιές του. 

Κι έρχομαι στο κρίσιμο ερώτημα. στο "τώρα τι κόνουμε:" 

Ο κ. Βασιλείου αρχίζει ι.."ταφές για τη δέσμη ιδεών. μια δέσμη που εμεις τουλό
χισtoν δεν τη θεωρούμε ourE βάση για λύση ούτε βάση για διαπραγμάτευση. Πήρε 

ήδη μια επιστολή από το Γενικό Γραμματέα :του φαίνεται να οριοθετεί το πλαίσιο 
αυτών των E.J'taιpώv. Την Ε.ι'tιστολή στην οποία αναφέρθηκε το πρωί ο κ. Ευσταθίου 

και την οποι.ο διευκρίνισε ακόμα περισσότερο με την προ ολιγου παρέμβασή του. 

Έτσι το πρώτο που κατά τη γνώμη μας οφείλει να κάμει ο κ. Βασιλείου είναι 

να υποδε(ξει στο Γενικό Γραμματέα. πρώτο. όη ο κυπριακός λαός βιάζεται, θυ-.ει 

επιτέλoΊJς να λυθεί το Κυπριακό. Ότι κάθε μtρα που περνά είναι ένα πρόσθετο 

καρφί στο σταυρό ΤOΊJ μαρτυρίου ΤOΊJ. Δεύτερο. ότι αυτή τη λuση τη θέλει για να 

νιώσει ασφάλεια. να νιώσει τη σιγουριά ότι ούτε ο ίδιος ούτε τα παιδιά ΤOΊJ δε θα 
ξαναζήσουμε μια συμφορά όπως εκείνη του 1974. δε θα ξαναζήσουμε μέσα στο φόβο 
και την αβεβαιόΤ11τα που μας καταδυναστεiιε~ τα τελευταία 18 χρόνια. Όη συνεπώς 
θ' απαλλαγούμε από τα κατοχικά στραΤEiιμα.τα. τους εΠΟ{ΚΟιΙς και Τ11 δαμόκλειο 

σπάθ11 Τ11ς συνθήκης eγyuTjoη; και συμμαχίας. Τρίτο. ότι αυτή η λύση θα αποκατα· 

στήσει Τ11ν κυριαρχία της Κυπριακής Δ11μοκρατ{ας σ' ολόκληρο το έδαφός της κι ότι 

εκφραστής αυτής της κρατικής }'.υριαρχίας είναι 11 λα'Ι:κή κυριαρχ(α. η κυριαρχία 

που εκφρ(ιζει συλλογικό το σύνολο των πολιτών και που την υλοποιεL η κεντρική 

κυβέΡV1lση σε κάθε κράτος. είτε αυτό εΙναι ενιαίο είτε ομόσπονδο είτε συγκεντρω.
τικό είτε απoκεvτρωτικό. Και τέταρτο. ότι δε νοείται λuσ11 του Κυπριακοί) που θα 
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παραβιάζει τις συνταγματικές και τις συμβατικές υποχρεώσεις της Κυπριακής Δημο

κρατΙας προς τους πολΙτες της. προς τους πρόσφυγες, προς τους αγνοούμενους. 

Το δεύτερο που έχει να κάμει ο κ. Βασιλείο\! είναι να διαπραγματευτεί με 

στόχο έναν και μοναδικό: Την υιοθέτηση τω,' προτάσεων της ελληνοκυπριακής 

πλευράς του 1989 -προτάσεων που εμάς της ΕΔΕΚ δε μας εκφράζουν. αλλά που 
είναι το ελάχιστο ανεκτό. 

Το τρίτο . σε περι,ιτωση που δε Οα βρει ανταπόκριση και η τούρκικη πλενρό θα 

εμμείνει σης ολέθριες απαιττ'!σεις της. είναι η προσφνΥή στη Γενική Συνέλευση και 

το Σνμβούλιο Ασφαλειας. Στη ΓενικΥι Συνέλευση, γι.α να κινηθεί η διαδικασία 

ακύρωσης της συνθήκης εγγύησης και συμμαχίας και στο Συμβούλιο Ασφαλείας, Υι.α 

να πάρει μέτρα για την αποκατάσταση της ανεξαΡΤ110ίας, της κυριαρχίας. της 

εδαφικής ακεραιότητας και της ενότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας. με βάση τη 

ΣΥVΤαγματική τάξη του 1960. μέχρι να καταστεΙ δυνατή η εκπόνηση νέου συντάγ
ματος της χώρας. 

Το τέταρτο ε(ναι η διεθνής δράση για την αξιοπο(ηση κάθε δυνατότητας. ιδlως 

στο χώρο των ευρωπα'ίκών κοινοτήτων. 

Το πέμπτο εΙναι η κυβέρνηση της Ελλάδας κι ο πολιηκός της κόσμος να 

ενισχύσουν το κύρος τους και το κύρος της χώρας, για να είναι αξιόπιστος διεθνώς 

ο πολιηκός τους λόγος και αποτελεσματική η συμπαράστασή τους προς την Κύπρο. 

ΤΟ έκτο αφορά εμάς . τη Βουλή. Με τσ ψήφισμα που θα εΥκρ(νουμε να 

δώσουμε τα σωστά μηνύματα. 

Και το έβδομο αφορά το λαό. Αφορά τον κάθε Κύπριο πολιτη, τον καθένα και 

την καΟεμιά Cl.ι-τό μας. που όλοι οφεΙλουμε πρώτα να προσβλέπουμε προς την ώρα 
που Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι θ' αντικαταστήσουμε σε προτεραιότητα όλες 

ης άλλες γιορτές μας με τη μέρα που προσδοκούμε. τη μέρα της συναδέλφωσης, τη 

μέρα της παγχύπριας λα'ίκής ενότητας, της παγχύπριας πατριωτικής αλληλεγγύης. 

Γι' αυτή την {ί:ιρα οφείλουμε να εργαζόμαστε ενεργά και μαχηηκά. 

Μ' αυτό το στόχο. το στόχο της ελευθερία;. της δημοκρατ(ας, της κρατικής και 

της λα'ίκης ενότητας. οφείλουμε μαζικά να μετάσχουμε όλοι, ανεξάρτητα από 

κομματική τοποθέτηση. στο συλλαλητήριο της 2Οής του Μάη. ΤΟ συλλαλητήριο της 

2Οής του Μάη δεν είναι εκδήλωση εναντΙΟν οποιουδήποτε. Είναι εκδήλωση υπέρ της 

Κύπρου, εκδήλωση υπέρ της δημοκρατίας, εκδήλωση για δημοκρατική λύση του 
Κυπριακού, για λύση που το ρατσισμό που ξεριζώνεται τώρα από τη Νότια Αφρική 

δε θα τον μεταφυτεύει στην Κύπρο. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΕΙναι Jtf.ι-coLeηoή μου ότι η Κύπρος μπορεί να σωθεί. Μπορούμε να σώσουμε 

την πατρίδα μας. Ας μην ολιγωρήσουμε λοι",-τόν , για να μην είμαστε οι επικατάρατοι 

της ιστορί.ας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Αγαπ(ου. 

r. Α ΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. Οα μιλώ από σημειώσεις και. αν σκοντάφτω κάπου κάπου. σα::. 
παρακαλώ να με συμπαθήσετε, Εγ(;' ήρθα για να ακoUσω τις OJtόψEt; των 
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κομμάτων, των κομματικών αρχηγών. τις οποίες έχω ακούσει ως τώρα. Και επειδή 

υπήρξαν παρερμηνείες, πιστεύω. των απόψεων των αρχηγών των κομμάτων. ι.διαί· 
τερα των απόψεων του Χ. Κ).,ηρ{δη, θα παρακαλοιισα. όταν ο Χ. Κληρίδης δευτερο

λογήσει. να επεξηγήσει τη θέση του, γιατί σαν να με έχει συγχύσει ο κ. Κυπριανού 
για τη θέση του χ. Κληρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ασχοληθείτε με την ομιλία σας και ασφαλώς θα ακούσετε στη δευτερολογία 

απαντήσεις. Και θα 'θελα να πω και στον αγαπητό χ. Πρέντζα. ο οποίος με συγχί. 

ΎΤ)οε, διότι OUYXLveLtOL για το ότι κλυδωνίζεται ο Συναγερμός, να τον διαβεβαιώσω. 
για να κοιμηθεί άνfΊα απόψε, ότι ο Συναγερμός δεν κλυδωνίζεται. αλλά ούτε και 

παραμένει χο.θηλωμένος στο 10%. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Νομίζω ότι από την έδρα δε δικαιούστε να κάνετε ούτε παρατηρήσεις για τις 

ομιλιες συναδέλφων ούτε να εχ.φQάζετε (Lιτόψεις. 

nPQEΔPEYQN: 

ΜπορεΙτε να συνεχΙσετε. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Μάλιστα. 

Κύριε Πρόεδρε. το θεωρώ πολιτικά ανέντιμο να καταλογίζουμε ευθύνες στον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας για δήθεν δεσμεύσεις που έκαμε έναντι των ιδtών του 

Γενικού Γραμματέα. όταν ολόκληρη η πολιτική ηγεσία του τόπου με επίσημη δήλωση 

έχει ανακοινώσει πως έχει πειστεί πως ο Πρόεδρος δεν έχει κάμει καμιά δέσμευση 

έναντι των ιδεών του ΓενικοίΙ Γραμματέα. Ε(ναι ένας από τους λόγους που με 

κάμνει να εξακολουθώ να "ηστεύω πως αντή η συζήτηση σ' αυτό το στάδιο στη 

Βουλή ήταν αχρείαστη. Και ούτε συμμερίζομαι την άποψη πως απ' αυτή τη συζή

τηση θα στείλουμε τα σωστά μηνύματα σε εκείνους που ενδιαφέρονται να τα αχού

σουν, είτε αυτοί είναι οι Ελληνοκύπριοι είτε είναι οι Τουρκοκύπριοι είτε είναι ο 

διεθνής παράγων. 

Οι χειρισμοί του προβλήματος μελετούνται CLι"τό το Εθνικό Συμβούλιο. στο 

οποίο αντιπροσωπεύονται όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα και εκεί κατατοπίζο

νται από τον Π ρόεδρο της Δημοκρατίας, τοποθετούνται όλοι, παΙρνονται οι αποφά

σεις και συναποφασίζονται οι χειρισμοι. Όταν χρειαστεί η παρέμβαση της Βουλής, 

όταν φτάσουμε σε σημείο που το Σώμα αυτό πρΙτει να πάρει τις δικές του αποφά

σεις, ασφαλώς τότε οι θέσεις και οι τοποθετήσεις πρέJτει να ακουστούν. Και είμαι 

σίγουρος όη θα ακουστούν. Τώρα εκείνο που καταφέρνουμε είναι να δείξουμε και 

στο εξωτερικό και στο εοωτερικό πως είμαστε διασπασμένοι σε ό,ΤΙ αφορά και τους 

στόχους και τους χειρισμούς του προβλήματος. 

Δε νομΙζω πως θα (Lι"tοτελέσω εξαίρεση στην επανάληψη θέσεων και προσέγ

γισης. Αυτό άλλωστε θα γίνει από όλους μας. με τον έναν ή τον άλλο τρόπο. 

Κανένας δεν έχει αμφισβητήσει πως η θέση μας έγινε δυσμενέστερη λόγω της κατάρ

ρευσης του σοσιαλισηκού συστήματος στην Ευρώπη και της αναβάθμισης της Τουρ

κίας και του αδυνατίσματος των Αδεσμεύτων. Είναι γι' αυτό που πισΤΕύω πως δεν 
μ.-τορούμε ούτε έχουμε την πολυτέλεια να αλλάσσουμε στόχους που καθορίστηκαν με 

ομόφωνες αποφάσεις, όταν μάλιστα αυτοί οι στόχοι δημιούργησαν δεσμεύσεις για 
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την πλευρά μας τόσο στις σχέσεις μας με το διεθνή οργανισμό όσο και με τους Τουρ

κοκίιπριους. Κάθε φορά που u-τιδιώξαμε να υποταχτούμε στο σUΝαισOηματισμό και 

στο ρομαντισμό. αντ[ να χρησιμοποιήσουμε τη λογιΚ'η, τη σωφροσύνη, το πληρώ

σαμ.ε πικρά με αίμα. δάκρυα και ανεπανόρθωτες καταστροφές. Ας πάρουμε διδάγ

ματα αJτό την πρόσφατη ιστορία μας. αι.ό το ] 963 με τις προσπόθειες αλλαγής του 
Συντάγματος. το 1964-67 με την ενωσιολΟΥία, το 1972-74 με την προσπqθεια κατα· 
στροφής της κρατικής μας οντότητας και το έΥκλημα της ΙSης το" Ιούλη. Πού μας 

οδήγησαν όλα αυτά; Και απ' εδώ πο\! βρισκόμαστε. πού μ.,"tOW!ί να οδηγηθούμε, αν 

μας διαφύγουν τόσο εύκολα τα διδάγμαια το\l παρελθόντος; 

θα Όελα εδώ να κάμω μια μικρή παρένθεση. Δε γνωρίζω αν οι συνάδελφοι της 

ΕΔΕΚ. στους οποίους εμεΙς δώσαμε προσοχή τουλάχιστον κατά το 50% της κοινο· 
βουλευτικης μας ομάδας, έφυγαν τυχαία από τη Σύνοδο της Βουλης η αν είνα~ η ώρα 

που παίρνουν τον καφέ τους, Εν πάση περι","tτώσει προσωπικά το θεωρώ προσβολη 

όχ~ έναντ~ σε μ~να και την παράταξη μου μόνο, αλλά προσβολή και έναντι αυτού 

του Σώματος, αν η απουσία των συναδέλφων της ΕΔΕΚ είναι σκόπιμη, 

Ακούστηκαν και φωνές πως με τη σημερινη κατάσταση μάλλον οι Τούρκοι δεν 

μπορούν να προχωρήσουν άλλο ούτε να μας καταλάβουν όλους. Ποιος μας τσ 

εyyUΆτα~ αυτό; Αυτό μας το έλεγαν και μερικοί πριν από τον Ιούλιο του 1974. 
Αποτελεί πολπική μωρία να πιστεύουμε πως, αν δεν εξασφαλίσουμε την εδαφικη 

μας ακεραιότητα με διεθνείς και αξιόπιστες εΥγυήσεις, μπορεί οτιδη;τοτε να σταθεί 

εμπόδιο οτον εισβολέα να ολοκληρώσει την κατάληψη του νησιού μας. Και τέτοια 

κατοχύρωση θα είναι αποτέλεσμα μιας σuνoλικης βιώσιμης λύσης. που θα είναι 

αποδεκτ,!\ και στις δύο κοινότητες της Κύπρου και που θα διασφαλίζη τα καλώς 

νοούμενα συμφέροντα και των δύο κοινοτήτων. 

Ακούστηκαν συνθήματα σ' αυτή τη σVΖήτηση και σωβινιστικά και ανεφάρμοστα 

και έξω από τη σημερινή πραγματικότητα. Με τέτοιες φωνές που ακούστηκαν, τι 

μηνύματα στέλλουμε στον έξω κόσμο. στο διεθνή οργανισμό και αλλού; Ότι δεχτή· 

καμε ομοσπονδια ως τη μόνη λύση, για να επανενώσουμε την πατρι.δα μας και να 

ζήσουμε ειρηνικά με τους Τουρκοκύπριους; Να εξασφαλίσουμε την εδαφική της 

ακεραιότητα και την απομάκρυνση των κατοχικών στρατευμάτων; Και τώρα μετα· 

νιώσαμε, γιατί τη θεωρούμε ασύμφορη; Τι μηνύματα θα στείλουμε στους Τουρχοκύ· 

πριους που, ενώ υποδεχόμαστε όλους τους πολιτικούς τους ηγέτες με ανo~κτ~ς τις 

αγκάλες, αρχίζουμε να φωνάζουμε όχι στην πολιτική ισότητα και πως οι σχέσης μας 

πρέπε~ να είναι σχέσεις πλειΟψηφίας και μειοψηφίας; Ξεχάσαμε πως η πολιτική 

ισότητα είναι θέση που δεν Τιιν εφεύρε ούτε ο Κουεγιάρ ούτε ο Μπούτρος Γκάλι 

ούτε ο ΒασιλεΙου, μα ούτε και ο Χριστόφιας; Η πολιτική ισότητα είναι θέση καθορι· 

σμένη από τις συμφων(ες και το Σύνταγμα της Ζυρίχης και όποιος το διαβάσει δε θα 

έχει δυσκολία να το αντ~ληφθεΙ Τσ Σύνταγμα μιλά γ~α δύο κοινότητες. Όχι για 

πλειοψηφία και μειοψηφία, Μιλά για τούρκο Α ντιπρόεδρσ και βέτο. για ξεχωριστές 

πλε~oψηφ(ες στη Βουλή και συμμετοχή στην Εκτελεστική Εξουσία. τη Δημόσια 

Υπηρεσία. τα Σώματα Ασφαλείας και λοι...ά. Τι μηνύματα τέλος στέλλουμε στην 

ελληνοκυπριακή κοινότητα και ιδιαΙτερα στους πρόσφυγες; Να περιμένουν. μέχρις 

ότου ξυπνήσει ο μαρμαρωμένος βασιλιάς, για να πάνt π[σω; Τους λέμε πως μετά τη 

συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου ανακοινώνεται από τους πολιτικούς αρχηγούς 

υπεύθυνα πως ο Πρόεδρος δε δεσμεύτηκε με κανένα τρόπο έναντι των ιδεών Γκάλι 
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και του Συμβουλίου Ασφαλείας και τώρα στη Βουλή, που δεν είναι εΟΟ) για να τους 
διαψεύσει. λέμε πως οι ιδέες οφείλονται και στις ενέργειες ή στη συγκατάθεση του 
n ροέδροu Βασιλείου; 

Ακούστηκαν και φωνές για αλλαγή γραμμής και στόχων. Ακούσαμε από μερι

κούς συναδέλφους μόνο άρνt1σ1] στην προσέΥΥιση των ιδεών του Γενικού Γραμματέα 
και του ψηφ(σματος 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας. Αφήσαμε την εντύπωση πως 

εκείνο που u-ι:ιδιώκοuμε είναι να μη βρεθεΙ λύση. λες και η επιδίωξή μας είναι να 

τορπιλίσουμε οποιαδήποτε λύση βρεθεί. λες και η ε:cιδΙωξή μας είναι να διατηρή

σουμε τη σημερινή κατάσταση. Δεν έχω ανηληφΟεΙ ούτε πειστεί πως οι Επικριτές 

των ιδεών του Γενικού Γραμματέα και του ψηφίσματος 750 αντιλαμβάνονται πως. 
οποιαδή:τοτε λύση δοθεί. όσο καλ'ή και αν εί"αι, θα είναι οδυνηρή λύση. λύση 
ανάγκης για την ελληνοκυπριακή πλευρά. Μάλιστα φtάνOυν και στο οημεΙο να μας 

λεν ότι φταίμε εμείς, γιατί δε δόΟηκε am'; η άλλη λύση. ΦταΙει ο Βασιλείου. γιατί το 
Συμβούλιο Ασφαλείας δεν υιοΟέτησε καλύτερο ψήφισμα. Φταίει ο Βασιλείου. γιατί 

ο ΟΗΕ δεν καταδίκασε την τουρκία ως επεμβατική δύναμη. Ως εάν ο Βασιλείου 

τους εΙ-τε πως εκεΙνοι που κατέλαβαν την Κύπρο ήταν μερικοί Τούρκοι τουρίστες. 

που ήρθαν για διακοπές και τώρα δε φεύγουν και όχι πως η Κ ύπρος καταλήφθηκε 
παράνομα και αUΘαΙρετα από τα τουρ-.ι.ικά στρατεύματα. Μήπως το γεγονός πως 

xaveva ψήφισμα του ΟΗΕ πριν α .• τό την προεδρία του Βασιλείου δεν καταδικάζει 
την ΤουρκΙα ως εισβολέα οφείλεται σε κακούς χειρισμούς εΙτε του Μακαρίου είτε 

του Κ υπριανού; 

Απ' όσους αντιμετωπ{ζεται με θετική προσέγγιση το ψήφισμα 750 και οι ιδέες 
Γκάλι κανένας δεν εΙπε πως πρέ.-τη να τα δεχτούμε στην ολότητα και χωρίς όρους. 

Τη θέση μας την ανέπτυξε με αδιάσειστα επιχειρήματα και με σαφήνεια ο Δημήτρης 

Χριστόφιας, Γενικός Γραμματέας του Α Κ ΕΛ. με τον οποΙο συμφωνώ πλήρως, όπως 

και άλλοι ομιλητές α.ι-τό την κοινοβουλευτική μας ομάδα. Συμφωνώ πως το ψήrrισμα 

και οι ιδέες Γκάλι, με όλα τα αρνητικά στοιχεία που μπορεί να περιέχουν. δεν 

μπορούν να απορριφθούν ελαφρό τη καρδία. ΣίyOUΡΑ α.ιίοτελεί βάση για συζήτηση 

και όχι "μόλα" για λύση, γι' αυτό διαφωνώ με το συνάδελφο Ευσταθίου πως η 

αναφορά στην παράγραφο 4 του ψηφίσματος στο θέμα των εδαφικών αναπροσαρ· 
μογών και των εκτοπισθέντων περιορίζει τις διαφορές μόνο σ' αυτά τα δύο θέματα. 

Αν προσέξουμε, θα δούμε πως η :ταράγραφος 4 λέει καθαρά πως κατάλληλη βάση 
για την επίτευξη ενός συνολικού πλαισίου συμq:ωνίας υπό την προυπόθεστι ότι το 

έργο που α ... τομένει να γίνει στα eκκρεμη θέματα και ιδιαίτερα στο θέμα των 

εδαφικών αναπροσαρμογών και των εκτοπισμένων. Αν τονίζει το θέμα των 

εδαφικών ανα.ίροσαρμογών και των εκτοπισμένων, είναι διότι τα θεωρεί τα σοβαρό· 
τερα θέματα. Και αυτό δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν άλλες διαφορές οι οποΙες 

πρέπει να συζητηθού\'. Και αν ακόμα το γράμμα στο οποίο αναφέρθηκε σήμερα ο 

συνάδελφος Ευσταθίου είναι αυθεντικό. πάλι διαφωνώ μαζί του ότι αυτό είναι το 

περιεχόμενό του. ΤΟ περιεχόμενο του γράμματος εκείνου και η φράση εκείνη μιλά 

για ιδιαίτερη σημασία σ' αυτά τα δύο θέματα. χωρίς να α.ιίοκλείει ότι υπάρχουν 

διαφορές σε άλλα Οέματα. 

Κύριε Πρόεδρε, σέjk>μαι το χρό\'ο. Είναι ανάγκη \'α διακόψ<ο τη" ομιλία μου. 

να με αφήσετε όμως να καταλήξω με το εξής, αφού άφτισα κάμποσα πΙσω: n ιστεύω 
ότι για να λυΟεί το ;τρόβλημα το κυπριακό πρέπει όλοι να συμβάλουμε με σύνεση. 
υπευθυνότητα. διαλλακτικότητα ;ι.αι διπλωματικότητα ακόμα. Με τη στάση και την 
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τακηκή μας στην προσέγγιση και υιοθέτηση (l,"t6 το διεEtvή οργανισμό και το Γενικό 

Γραμματέα -των θέσεων κοι εισηγήσεών μας. που ομόφωνα έχουν εγκριθεί, χωρίς 

υπα,'αχωρήσεις και ταλαντεύσΕις, για να εξασφαλίσουμε την αποχώρηση των τουρ

κικών στρατευμάτων και των ΕποΙκων από τη χώρα μας. να επανενώσουμε το VfJOt 
μας κάτω από μια ομόσπονδη διακυβέρνηση, που να διασφαλ{.ζει τα ανθρώπινα 

δικαιώματα όλων των κατοίκων της Κύπρου. Ελληνοκυπρίων. ΤουρχοκυπρΙων. 
ΑρμενΙων. Μαρωνηών και Λατ ίνων, με πρώτο το δικαΙωμα της επιστροφής όλων 

των προσφύγων στις πατρογονικές τους εστίες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Οχ. Αυγερινός Παπαρές. 

Αν, ΠΑΠ ΑΡΕΣ: 

Κύριε n ρόεδρε. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΠολλοΙ μας βάζουν το ερώτημα: ΕσεΙς ως αγωνιστές πώς συμβιβάζεστε με 

ομοσπονδιακή λύση; Συνήθως το ερώτημα τούτο τΙΟεται σε πολλά μέλη του Δημο· 

κρατικού Συναγερμού. Η απάντηση δεν είνα~ και τόσο eιπλή ούτε μπορεί να δοθεί 

μονολεκτικά με ένα ναι ή ένα όχι . Εμάς που αγωνιστήκαμε τέσσερα ολόκληρα 

χρόνια και \ιποστήκαμε τόσες κακουχίες κι εξειιτελισμούς. εμάς που ορκιστήκαμε 

στο ιερό ευαγγέλιο για ένωσΤ] και μόνο ένωση ούτε 1J ομοσπονδία μας εκφράζει και 
πολύ περισσότερο η διχοτόμηση. Φυσικό. ε{ναι ουτοπία να μιλούμε σήμερα για 

ένωση. Ε[ναι εκτός τόπου και χρό\'ου. Ο αγωνιστής όμως δε διακρίνεται μόνο σε 

ώρα μάχης. Αγωνιστής είναι κι αυτός που :rαρακολουθεί στενά τις καταστάσeLς και 

με αιιτοσυγκρσ.τηση αγωνιζεται για T1JV επιβίωση Τ1Jς πατρίδας του. Δε συνOrιματσ. 
λογεΙ Προβληματίζει. Και με σωστό προβληματισμό παίρνονται ορθότερες αποφά· 
σεις. 

ΕΙναι γεγονός ότι τα εύηχα και πατριωτικά συνθήματα συγκινούν κι ενθοuoιά· 
ζουν, προπαντός όταν είναι αυτά που αρέσκεται ν' ακούει ο λαός. Και για δεκαετΙΙς 

ολόκληρες ο λαός αυτός τρέφεται με συνθήματα. Λύεται όμως το πρόβλ1Jιιά μας με 

τη συνθηματολογΙα: Ασφαλώς όχι. Παρακολουθούμε τις καταστάσεις και το τι 
διαδραματΙζεται αυτή τη στ ιγμή γύρω μας. Βλέπουμε τα δεδομένα που υπάρχουν 

ύστερα και από δικά μας λάθη. μετά την ανεξαρτησία και μέχρι σήμερα. Π ρέπει 

υπεύθυνα και με φρόν1Jση να δούμε πώς Οα βαδισουμε και πώς θα βγούμε από το 

αδιέξοδο που βρισκόμαστε. 

Για τη λύση του Κυπριακού επιλέγηκε η οδός των συνομιλιών. Και η οδός 

των συνομιλιών επιλέγηκε σε πολύ δύσκολες στιγμές για τον τόπο μας, τότε πο\! τα 

γεγονότα της ε ισβολής ήταν νωπά και ο κίνδυνος για πλήρη τουρκοποίηση ήταν 

ορατός. Τότε που οι πληγές του λαού μας ήταν ανοικτές και ο θρήνος t1J; συμφοράς 
μας απεριόριστος. Ήταν τότε που α!ιοκλείστηκε από την ηγεσία μας η πολεμική 

αναμέτρηση και επιλέΎ1JΚε η ειρηνική οδός των συνομιλιών. Όμως τότε δεν ακοϋ. 

στηκε καμιά αντίθετη qχoνή. Ο στόχος των συνομιλιών ήταν ο ίδ ιος ο σημερινός. Τι 

άλλαξε δηλαδή: Γιατί τώρα ακούονται αντίθετες φωνές; Να μην ξεχνούμε ότι υπάρ· 

χουν και τα όριο ασφάλειας . θέση που πάρθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο. 

ΑποφασΙσαμε να ακολουθήσουμε την ε ιρηνική οδό. διότι όλοι μας υποδει
κνύουν συνομιί. ί ι;ς. Τα Ηνωμένα Έθνη, στα οποία Q.i'tOtaOήxaμE δεκάδες φορές. το 

Συμβούλιο AσφαλεΙcις, ολόκλ1JΡ1J η ελληνική ηγεσία. o~ φίλοι μας O~ Αδέσμευτοι κα~ 
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η Ευρωπα"ίκή Κοινότητα. Τι μπορούσε να κάμΗ η Κύπρος: Να μην τις α..οδεχτεΙ; 

Ασφαλώς θα ήταν μωρία να πει όχι. Έτσι ΕΚ των πραγμάτων αναγκαστήκαμε να τις 
ακολουθήσουμε. Μμε ναι στις συνομιλίες για εξεύρεση δίκαιης και βιώσιμης λύσης 

του προβλήματός μας. Διότι λύση όπως εμείς 1'11 Οέλουμε δεν υπάρχη και ούτε 
μπορούμε μέσω των συνομιλιών να βρoiιμε την ιδανική λύση που οραματιζόμαστε. 
Ιδανική λύση μόνο με πόλεμο μίτορούμε \'0 βρούμε. αν τον κερδίσουμε. Δε δεχό
μαστε όμως και λύση ξεπουλήματος. Να το προσέξει η ηγεσία μας. ΤΟ είπαμΕ πολλές 

φορές, το επαναλάβαμε στο συνέδριο 1Τ!ς Αγίας Νά..-τας και το επαναβεβαιώσαμε 
στην τελευταία συνεδρία της Πολnικής ε .. τιτρο..ής του κόμματος. Απόφαση που 
ομόφωνα πάρθηκε και όλοι την ασπαζόμαστε. Ούτε ένας από τη μεριά μας δε 
διαφωνει. Ζητούμε δηλαδή με τις συνομιλίες την αποχώρ11011 των τούρκικων στρα

τευμάτων. Αν κατορθώσουμε να το πετύχουμ.Ε με εΙΡl1νικά μέσα. γιατΙ να ζητούμε 
άλλl1 οδό; ΖΤ]Τούμε επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια τους, την Q.,τοχώρl1ση των 

eπο(κων και τη διακρΙf\ωOl1 της τύχης των αγνοουμένων. Ζl1τούμι! ελεύθερη διακί

νηση κι εγκατάσταση. το δικαίωμα της περιουσίας και το ενιαίο του κράτους. 

Αυτή ε(ναι σε αδρές γραμμές η ποληική μας πάνω στο εθνικό θέμα. Γι' αυτό 

και 11 έκθεση Γκάλι ούτε μας ικανοποιεΙ ούτε σίιμφωνους μας f\QLσxeL. Α ν κατορθώ
σουμε και πετύχουμι! τα πιο πάνω στην τράπεζα των δΙQ.,-τραγματεύσεων. γιατί η 

τόση αγωνία για το αν η λύση θα ονομάζεται ομοσπονδιακή ή οτιδήποτε άλλο; Δεν 

είναι στην τρά.ιτεζα των διαπραγματεύσεων που θα συζητηΟούν όλα αυτά ή μήπως 
πιστεύουμε πως έχουμε την πολυτέλεια να αρνούμαστε τη συζήτηση και να φυγομα

χούμε συνtχεια; Ίσα {σα εχεΙ θα είναι που θα δοθεΙ η μάχη και αεΙ θα φανεΙ κατά 

πόσο είμαστε σε θέση να την κερδίσουμε. 

Όμως αρχίζω να φοβούμαι πως η λύση θα μας επιβληΟεΙ όπως έγινε και με τη 

ΖυρΙχη το 1959. Φοβούμαι ακόμα πως η λύση θα είναι διχοτομική. Γι ' αυτό για τόσα 

χρόνια με αγωνία ζητούμε τη σίιγκληση πανεθνικής διάσκεψης. για να μελετηθεΙ σε 

βάθος το πρόβλημα και να χαραχθούν οι βραχυπρόθεσμοι. οι μεσοπρόθεσμοι και οι 
μακροπρόθεσμοι στόχοι μας. Να πάψει επιτέλους η κομματική εχμετάλλεΟΟl1 του 

Κ υπριακού τόσο εδώ όσο και ΟΤl1ν Ελλάδα. Ούτε και να ακούεται Q.,τό χειλl1 
Ελλήνων πολιτικών ότι 11 Κύπρος εΙναι μακριά και ότι οι Τούρκοι μπορούν να Τl1ν 
κατακτήσουν μέσα σε 48 ώρες. Αυτά είναι πράγματα Q.,ταράαικτα. 

Το Κυπριακό για να λυθεί χρειάζεται πανεθνική πολιτική. Η ηγεσία του 

έθνους υπεύΟυνα να αποφασΙσει και να χαράξει Τl1ν εΟνική Τl1ς πολιτική. Να 
αποφασίσει και να γνωρίζει ποια θα είναι 11 πορεία που θα ακολουθήσει. σι! περί
πτωσl1 που όλες οι διαδικασΙες για εΙΡl1νικ"ή λίιση απoτύχouν λόγω Τl1ς τούρΚΙΚl1ς 
αδ~αλλαξίας. Είτε μας το αναγνωρίζουν είτε όχι. το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής 

χαι κατοχής και πιθανό μια ο.. •• ό τις αποφάσεις της πανεθνικής να είναι άλλη από 
τις συνομιλ(ες ε..-τιλοΥή. Γνωρίζουμε την τoUρ-/.ικη βουλιμία και πιστεύω πως κά.ιτοτε 

θα είμαστε υποχρεωμένοι εκ των πραγμάτων να δούμε όλα τα ενδεχόμενα. Γι' αυτό 

και η προσπάθειά μας για ενίσχυση Τl1ς αμυντικής μας θωράκισης πρέπει να είναι 
συνεχής. Φυσικά όλ' αυτό δεν είναι εμεΙς εδώ :του θα τ' Q.,τοφασίσουμε. αλλά η 

l1yεotα ολόκληρου του έθνους. Εμείς είμαοτε έτοιμοι για όλα και θα πειθαρχήσουμε. 

Γι' αυτό εδώ και τώρα θα πρέπει να γίνει η πανεθνική διάσκεψη. για να γνωρΙσουμε 
ε..-τιτέλOUς πού πάμε και τι θtλουμε. Διότι τα ~ελευταία σαράντα χρόνια συνεχώς 

παρα...ταίουμε και μας διακατέχει μια τάση αυτοκαταστροφής.' 

Ευχαριστώ. κ\ιριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Συζητούμε σήμερα σε έκτακτη συ\'εδρία της Βουλής,τη θέση και την πορεία του 

εθνικού μας θέματος σε συνάρτηση με την έκθεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ 

κ. ΜποίΙτρος Γκάλι και ίΟ ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Δεν είναι σχήμα λόγου, αν πω όη τι πολιτική ΤΊ1ς μυστικής διπλωματΙας που 

εφόρμοσε ο Πρόεδρος κ. Βασιλείου οδήγησε το κυπριακό πρόβλημα στη δεινότερη 

θέση που βρέθηκε ποτέ. Αυτή τι κατάληξη δtν αποτέλεοι έκπληξη. Από την ώρα που 

ο κ. Βασιλείου αθέτησε τις προεκλογικές του υποσχέσεις, υποκλέπτοντας τις 
ψήφους του λαού και άρχισε συνομιλίες εφ' όλης της ύλης, το αποτέλεσμα ήταν 

προδιαγραμμένο. Η πολυδιαφημιζόμενη κινητικότητα εΙχε ως έ.ίταθλο το ψήφισμα 

649 από το Συμβούλιο Ασφαλείας. που υιοθετούσε ης α,jταράδεκτες ιδέες KOυεγιfιρ. 
Στη συνέχεια είχαμε το ψήφισμα 716. που εμπλέκει ενεργότερα το Συμβούλιο Ασφα
λείας και τελικά ως φυσιoλoγικτj εξέλιξη την έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750. που 
υιοθετεί την εκθεση Γκάλι. 

θα εΠΙΧΗρησω μια σύντομη αναδρομή. Τον Ιούλιο του 1989 ο Γενικός Γραμ
ματέας. στην εναρκτήρια δήλωσή του κατά τη συνάντησή του με τον nρόεδρο Βασι

λείου και τον κ. Ντενκτάς, αναφέρθηκε σε αρχές που θα μ..--τορούσαν ν' ο...-τοτελέσουν 

τη βάση σύνταξης περιγράμματος για επίλυση του Κυπριακού. Αργότερα οι ιδέες 

αυτές παρουσιάστηκαν σε άτυπο έγγραφο. το οποίο χαρακτηρίστηκε σαν τροφή για 

σκέψη. Όπως λέχθηκε. οι ιδέες αποτελούσαν τις εκτιμησεις του κ. Κουεγιάρ και των 

βοηθών του για το τι θα μ.ι-τορούσε να γίνει κοινά α..-τοδεκτό, για να οδηγήσει σε περί

γραμμα για λύση. Ο Πρόεδρος ΒασιλεΙΟυ και οι ηγεσίες του ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ 

αποδέχτηκαν το έγγραφο αυτό σαν τροφή για σκέψη και λέχθηκε ότι το :τεριεχόμενο 

του εγγράφου δεν ήταν δεσμευτικό και ότι Οα ήταν λάΟος να έρθουμε σε αντιπαρά

Οεση με το Γενικό Γραμματέα. Το ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ χαρακτήρισαν το έγγραφο 

εντελώς απαράδεκτο κι επικίνδυνο για τη δική μας πλεUQά. 

Το Μάρτιο του 1990 στη συνάντηση της Νέας Υόρκης ο κ. Κουεγιάρ επανέ

λαβε τις ιδέες του εγγράφου του lουλίου, μετατρέποντάς τες με τη Δήλωσή του 

ουσιαστικά σε βάση πλέον για την επΙλυση του Κυπριακού. 

Ο Πρόεδρος Βασιλείου συνέ",(ισε την τακτική του να μη σχολιάζει το περιεχό

μενο των ιδεών ή να εκφράζει προς τον κ. Κουεγιάρ οποιαδήποτε επιφύλαξη. Στη 

συνέχεια οι ιδέες Κουεγιάρ υιοθετήθηκαν από το Συμβούλιο Ασφαλείας με τα ψηφί

σματα 649/1990 και 716/1991, που. ενώ καλύπτουν την πραγματική και πολιτειακιί 
πτυχή που συμ~ρει κατά ικανοποιητικό τρό:το τους Τούρκους. δεν αναφέρουν 

οτιδήποτε για τα κρίσιμα σημεία που αφορούν την ελληνική πλευρά. όπως η αποχώ

ρηση του τούρκικου στρατού και των εποΙκων και η ΕΠιστροφή όλων των 

προσφύγων. ΑντΙΟετα. για πρώτη φορά, αντί: να γίνεται μνεtα στην απόδοση των 

εδαφών στους ιδιοκτήτες τους, γίνεται αναφορά σε πλειοψηφία ιδιοκτησΙας Κ.ά. 

Ο Πρόεδρος κ. Βασιλε{ου. παρά τις υποδειξεις όχι μόνο δεν αντέδρασε η έστω 

τηρησε κά.ι'tοιες Επι<rυλάξεις. αλλά πανηγύριζε. παρουσιάζοντας τα καταστροφικά 

αυτά ψηφΙσματα ως προσωπική του ΕΠιτυχΙα. 
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Μετά είχαμε την τελευταία έκθεση τοιι κ. Κουεγιάρ ης παραμονές των 

Χριστουγέννων του 1991. που εγκρίθηκε ομόφωνα αί,.ό το Συμβούλιο Ασφαλείας. Ο 
τέως Γενικός Γραμματέας επιχείρησε με την τελευταία έκθεσή του να εκφωνήσει τον 

επικήδειο του χuπριακοu πρoβλ~ματoς. Επιλεκτικά επαναβεβαιώνει τα ψrιφίσματα 
649 και 716. χωρίς καμιά αναφορά στα ;ιροηΥούμενα ψηφίσματα και προδιαΥράq::ει 
περίγραμμα τούρκικης εκδοχής λύση. 

ΦυσιολΟΥική εξέλιξη η δέσμη ιδεών Γχάλι και το ψήφιομα 750. που υιοθετεί 
την απαράδεκτη και απορρι..\ττέα δέσμη ιδεών του κ. Γχάλι. 

Το επίσημο ανακοινΜ*ν, που εκδόθηκε σης 1 Ι Απριλίου 1992. μεταξύ άλλων 
αναφfρει: ~H έχΟεση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ κ. Μπούτρος Γχάλι και ιδιαΙ~ 

τερα το χΟεσινό ομόφωνο Ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας για το Κυπριακό όχι 

μόνο εκφράζουν την αποφασιστικότητα της διεθνούς κοινότητας να επιτύχει 

πρόοδο. αλλό επίσης καθωτούν δεδομένη την άμεση ανάμιξη και ενεργό εμπλοκή 
του Συμβουλίου Ασφαλείας στο Κυπριακό. Το γεγονός αυτό προσδίδει ν~ες διαστά

σεις οτις προσπάθειες που καταβάλλονται για σπάσιμο του αδιεξόδου και συνιστά 

την πιο ουσιαστική διεθνοπΟίηση του Κυπριακού." Και συνεχίζει το ανακοινωθέν: 
'Ή δική μας αποδοχή του ψηφίσματος 750 είναι δεδομένη, όπως δεδομένη είναι και 
η καλή μας θέληση. Είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε δημιουργικά κι εποικοδομη

τικά με τα Ηνωμένα Έθνη. διότι έχουμε υποχρέωση να αξιοποιήσουμε τις δυνατό

τητες που μας παρέχει το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας. για να σπάσουμε το 

αδιέξοδο." Εκφράζει και πάλι την ευαρέσκειά του ο Πρόεδρος τόσο για την έκθεση 

Γκάλι όσο και για το ψήφισμα 750, χωρίς έστω να αναφέρει ότι υπάρχουν και αρνη
τικά στοιχεία. 

Υπάρχουν μερικά βασανιστικά ερωτήματα που τιθενται Q,Jτό το λαό. Γιατί όλα 

τα προηγούμενα ψηφίσματα των Ηνωμέ\'ων Εθνών :του εξασφαλίστηκαν κάτω από 

πολύ πιο αντίξοες συνθήκες ευνοούσαν τις δίκαιες Οέσεις μας, ενώ μόνο τα τελευ
ταία τριο. ψηφίσματα που ψηφίστηκαν στη διάρκεια της προεδρίας του κ. ΒασιλεΙΟυ 

υιοθετούν σκανδαλωδώς τις θέσεις της Τουρκίας και εισάγουν για πρωτη φορά 
θέσεις που είναι αντίθετες με τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και με 

κάθε αρχή δικαίου; Παράδειγμα η αναφορά για πρώτη φορά σε καΟαρή πλειοψηφία 

γης, που προυποθέτει μεταβιβαση ιδιοκτησίας γης με βάση φυλετικά κριτήρια, εγκα

θι..δρ"οντας έτσι ρατσιστικό καθεστώς σε χώρα της Ευρώπης. με τις ευλογίες του 

Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ. που υποτίθεται εΙναι ταγμένος θεματοφυλακας του 
Καταστατικου Χάρτη του ΟΗΕ και ο κατ' εξοχήν υπερασπιστής του διεΟνούς 

δικαίου. Γιατί για πρώτη φορά δε γίνεται καν μνεία στους εποίκους, τη οοβαρότερη 

αυτή μορφή του κυπριακού προβλήματος; Γιατί για πρώτη φορά δε γίνεται καν 

μνεία στο ανθρωπιστικό θέμα των αγνοουμένων; Και όπως ανέφερα προηγούμενα, 
αυτά τα ψηφΙσματα έγ~ναν α.ι-τοδεκτά με εuαρέσκεια από τον Πρόεδρο κ. Βασιλείου. 

Όλοι μ~λoύν για δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπρι.ακσύ προβλήματος και 
αναφέρονται σε ανεξάρτη-ι:ο, κυρίαρχο, αδέσμευτο κράτος, επιστροφή όλων των 

προσφύγων, αποχώρηση των τούρκικων στρατευμάτων και εποίκων, ελεύθερη εγκα

τάσταση, διακίνηση και νομή περιουσίας. Έτσι στα λόΎια όλοι σ"μφωνούν και γι' 

αυτό δημιουΡ-Υ1!ίται σύγχυση στο λαό, :του διερωτάται ποιος τον εμ.ι·ταίζει. Και η 

απορία του λαού είναι: Αφού όλοι υποστηρίζουν τα αναφαίρετα δίκαια και τα 
αδιαμφισβήτητα δικαιώματά του, πώς ο n ρόεδρος και οι ηγεσίες των κομμάτων 
εκείνων που τον στηρίζουν αποδέχονται ότι είναι διαπραγματεύσιμα; 
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Στα σημεΙο αυτό θα παρουσιάσω τις α;τόψεις roυ Προέδρου χ. ΒαοιΛ.εΙσυ 
σχετικά με τα τι εννοούσε δίκαιη και βιώσιμη λύση του κυπριακου προβλ'ήματος, 

όπως προκύπτουν από επίσημες δηλώσεις του. 

Στις 20 Φεβρouαρίoυ 1988. την προτεραία του δεύτερου γύρου των προε
δρικών εκλογών. Ο' κ. Βασιλείου δ~ακήρυσσε προς τον κυπριακό λαό: 'Ή όική σας 
ψήφος θα καθορίσει μια αγωνιστική :'tορεiα. για να πετύχουμε μια δίκαιη κι εθνικά 

αποδεκτή λυση του εθνικού μας θέματος. Τέτοια λύση πρέΠΗ σ..-ιαραίτητα ,-α 

προβλέπει την QJtOlwpnOJ] και ΤΩ\Ι τελευταίου Τούρκου στρατιώτη και εποίκου. 

Σημαίνει u"'tLQTρoφη όλων των προσφύγων στα σπίτια τους. Σημαίνει πλήρη εφαρ

μογή των τριών ελεUΘεριών. Σημαί.νει δ ιακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων μας. 

Γι' αυτό Ο' ενδοτισμός δεν έχει θέση σ' αυτή την αγωνιστική πορεία. Ο κυπριακός 

λαός δε θα δεχτεΙ ποτέ οδυVTlρές λύσεις, γιατΙ ε{ναι και θα παραμείνει ανένδοτος 

στους στόχο\lς ΤΟ\l." 

Στις 28 Φεβρο\lαρίου 1988, στην ομιλία του στη Βουλή κατά την εγχατάστασή 
ΤΟ\l, ο κ. Βασιλείο\l εΙ"Ί:ε και τα εξής: " Για να γ{νει αποδεκτή οποιαδήποτε λύση ΤΟ\l 

κυπριακού προβλήματος, αυτή πρέπει να ΠΡΟ\'οε[ την αποχωρηση όλων των τoύρ~ 

κικων στρατευμάτων και επο{κων από την Κύπρο, τη διασφάλιση των βασικών 

δικαιωμάτων της ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης και ιδιοκτησίας όλων των 

πολιτών και ιδιαίτερα του δικαι(i:!μαΤΟς όλων των προσφύγων να επιστρέψΟυν στις 

εστΙες τους, τη διασφάλιση α.."Ί:οτελεσματικών διεθνών eγγuήσεων ΠΟ\l να α..'tοκλεLo\lν 

δικαΙωμα μονομερούς επέμβασης." 

Και στις 18 Ι ο\lνίου 1988, έπειτα από συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου, 
ο κ. BασιλeLoυ δήλωσε: "Δε νοείται λύση χωρίς την Q.ίοχώρηση και του τελευταίου 

Τούρκου OΤQQTtLi:!tTJ και αποχώρηση των εποίκων. χωρΙς τέτοιου είδους εyyUΤ;σεις 
που να είναι αποτελεσματικές. Δε νοείται λύση που να σημαίνει διχοτόμησTl." 

Τα τελευταία τρΙα ψηφίσματα του ΣυμβουλΙου Ασφαλείας, το 649. το 716 και 
το 750. που υιοθετούν τις ιδέες KoutΎιάρ και Γκάλι. μ.itορούν να οδηγήσουν στην 
εξεύρεση δίκαιης και βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος: Αυτά τα τρΙα 
ψηφίσματα εξασφαλίζουν στον κυπριακό λαό τα ανθρώπινα δικαιωματα και τις 

βασικές του ελευθερΙες: Οι εκOέσεl.ς Κουεγιόρ και Γκάλι και τα τρία αυτά ψηφί

σματα a..LotEAoUv βάση για εκπλήρωση των ρητων υποσχέσεων του κ. Βασιλείου, 
όπως για παράδειγμα την α.."tοχωρηση και του τελευταίου Τούρκου στρατιώτη και 

του τελευταίου εποίκο\l: Δυστυχως η α..ίάντηση είναι αΡVTlτική. Οι ιδέες Κουεγιάρ 

και Γκάλι και τα τρία ψηφίσματα. που ε[ναι αϊτοτέλεσμα της μυστικής δι..πλωματίας 

και της ΚΙVTlτικότητας του κ. Βασιλείου, δικαιώνουν το θύτη. καταδικάζου\' το θύμα 

και μεθοδεύουν με μαθηματική ακρίβεια επι.βολή λυσης που κάθε άλλο παρά δικαιη 
κα~ βιώσιμη θα είναι. Τόσο ο κ. Χριστόφιας όσο και ο κ. Κληρίδης προσπάΟησαν να 

μας πείσουν ότι δε θα δεχτούν τα αρνητικά στοιχεία. Μα, αν Οεωρούν τα αρνητικά 
στοιχε(α α..ίαράδεκτα, γιατΙ δέχονται να τα δια..,ραγματευτουν: 

Καταβλήθηκε προσπάθεια να μας πείσουν ότι δεν έ.-τρεπε και δεν πρέπει να 

έρθουμε σε αντιπαράθεση με το Γε\'ικό Γραμματέα και το Συμβουλιο Ασφαλείας. 

Σ[γουρα κανένας δεν επιΟυμεΙ τέτοια αντι.-ταράθεση. Αν όμως επιδιώξουν. και αυτό 

κάνουν δυστuχω;. να μας επιβάλουν λύση με βάση το περιεχόμενο των απαράδε

κτων εκθέσεων Koυεγιάρ~Γκάλι καΙ. των τριών τελευταΙων ψηφισμάτων, εμεις, για 

να μην αντιπαρατεΟούμε μαζί τους και για να φανούμε και πάλι καλά παιδιά. Οα 

υποκύψουμε: θα παραδοθούμε; 
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Η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος τ'ιταν και εΙνα~ ότι έπρεπε έγκαιρα να 

διαφωνήσουμε με τον χ. Κουεγιάρ Τι τον χ. Γκάλι, αντί να βρεθoύ~ιε στην ανό.Υχη να 
διαφωΥτϊσουμε τώρα με το ΣυμβοUΛ.ιο Ασφαλείας. Υπάρχει όμως και κάτι άλλο 
ιδιαΙτερα επικίνδυνο και καταλυτικό. Καταβάλλεται προσπάθεια, με τrι μέθοδο της 
διαστρέβλωσης Trις πραγματιχότΤ\τας και της αλήΟειας, νΟ. παρουσιαστούν τα 

α.ίταρόδεχτα πλαίσια των ιδεών ΚουεΥιάρ-Γχό.λι σαν συνάoovτα με τις συμφωνίες 

υψηλού ε.ίτιπέδου και μας λι!νe πως. μια και δεχτήκαμε τότε ομοσπονδιακή λύση. 

γιατί σήμερα δε δεχόμαστε ττι\' ομοσπο\'διακή λύση πο\) προκύπτει από ης ιδέες 

ΚουεΥιάρ-Γκάλι και τα τρία ψηφίσματα. Και ο κ. Βασιλείου ισχυρίζεται ότι οι ιδέες 
Γκάλι δεν είναι χάτι διαφορετικό τi καινούργιο. 

Η τούρκικη πλευρά ήγειρε δημόσια για πρώτη φορά την α.-ιοίτηση για Λ.ωουρ

γικ'ή ομοσπονδία διά του στόματος του Ετζεβίτ το 1973. Η πρoβoλiι της απαίτησης 
αυτης ανέτρεπε τη βάση των συνομιλιών που διεξάγονταν από το 1968 για τη λνση 
του προβλήματος. Αυτό που ηΟρα κάνει η τούρκικη πλευρό με την πQOβoλ'ή της 

απαίτησης για αναγνώριση ξεχωριστής κυριαρχίας, αφού στο μεταξύ εξασφάλισε 

κόποια κεκτημένα ο..ό την πορεία του διαλόγου, α...οτελεΙ επανάληψη της πάγιας 

τακτικής της Άγκυρας. η οποlα παραμένει αμετάθετα προσκολλημένη στους 

στόχους της διχοτομικής κι επεκτακηκής πολιηκ'ής της, χρησψοποιώντας το 

διάλογο για να κερδίζει χρόνο και για να προωΟεί διάφορα τετελεσμένα, άλλοτε 

βίαια και άλλοτε με πολιτικά μέσα. Όταν δηλαδ'ή η τούρκικη πλευρά υπέγραφε τις 

σχετικές συμφωνίες υψηλού επιι"tέδου. είχε από πριν κατά νουν να τις αθετησει και 

να συ~ίσει την προσ;τάθεια για πραUθηση των τελικών της στόχων. που εν πάση 

περιπτώσει δεν αφορούν τη λύση ομοσπονδίας ως τελικη διευθέτηση στο Κυπριακό. 

Η δική μας πλευρά από την άλλη. τόσο με τη συμφωνία Μακαρίου 4 Ντενκτάς 

όσο και με τη συμφωνία Κυπριανού 4 Ντενκτάς. δέχτηκε την ομοσπονδία κάτω aπό 

ορισμένες α.."tαράβατες και aπαρέγκλιτες προυποθέσεις. Αυτό φαίνεται τόσο Q.,"tό τις 

ίδιες τις συμφωνίες όσο και α.."tό τα έγγραφα που τις συνόδευαν ως πλαίσιο αρχών 
που θα διέπουν λύση ομοσπονδίας. όπως τα κατέθεσε ο τότε συνομιλητ'ής κ. Τάσσος 

Παπαδόπουλος. 

Το πλαΙσιο αρχών προνοούσε ότι η εγκαθίδρυση δικοινοτικής ομοσπονδιας. 
όχι συνομοσπονδίας. Οα διατηρούσε την ενότητα. κυριαρχία, ανεξαρτησία κι 

εδαφικ'ή ακεραιότητα της Κυπριακ'ής Δημοκρατίας και θα κατοχύρωνε τα βασικά 

ανθρώπινα δικαιώματα κι ελευθερίες. Τόνιζε μάλιστα ειδικά το δικαίωμα κάθε 
πολΙτη για ελεύθερη διακίνηση, ελεύθερη εγκατάσταση. το σεβασμό και την 

προστασία της ατομικής και οικογενειακής ζω'ής, του δικαιώματος ιδιοκτησίας, την 

κατοχύρωση του δικαιώματος εργασίας και άσ,(ησης επαγγέλματος, όπου ο κάθε 

πολίτης ελεύθερα θα επιλέγει. Στο σημείο αυιό θέλω να τονίσω ότι η διζωνική 

ομοσπονδία. τουλάχιστον όπως προτάθηκε από lην πλευρά μας, δεν εΙνα~ αναγχα

στ~κά αντΙθετη κα~ δεν απoκλε(ε~ την :ταράλληλη και πλήρη εφαρμοΎτ'ι των αρχών 

της ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστασης. νομής ,τεριουσίας και την κατοχύρωση του 

δικαιώματος επιστροφτ'ις όλων των :τροσφύΥων στα σπίτια τους. Στις συνομιλίες 
που πραγματοποιήθηκαν στη Βιέννη α..τό 31.3.77 μέχρι 7.4.77 εμφαντικά τονίστηκε 
από τον κ. Τάσσο Πα..ταδόπουλο. όπως JtQO';.UntEL από τα έγγραφα. ότι όλα τα 
ανωτέρω ο."tοτελούν απαράβατη προΙΙπόΟεση γ~α ομόσπονδο κράτος και ότι ο όρος 

ωομόσπονδο" Οα είναι χωρίς σημασία. αν αυτές οι αρχές δεν Είναι κατοχυρωμέVf:ς 

και σεβαστές για όλους τους πολΙτες της Δημοκρατία;. σε όλη την ε.'"tικρ6.τεια και 
χωρίς διακρίσt:ι.ς. 
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Ποτέ και σε καμιά περΙ~τωση η αποΟΟΧΤ; της ομοσπονδίας από την πλευρά μας 

δε συνοδευόταν από εκχώρηση και απεμπόληση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και 

των f\o.σικών ελευθεριών των Ελλήνων της Κύ:τρου. αλλά και των ίδιων των Τουρ
κοκυπρΙων. ΕΙναι εδώ ακριβώς :το\! η τούρκικη πλευρά. αλλά και διάφοροι ,"ρίτοι. 

δίδοντας τις δικές τους ερμηνείες στις λεγόμενες πρακτικές δυσκολΙες και στην 

ιδ ιορρυΟμΙα της περΙ.τωσης, επιχειρούν να προωθήσουν την άποψη ότι ομοσπονδια 

σημαΙνeι περίπου διχοτόμηση. τουρχοποίηση δηλαδ1ί ενός τμήματος της Κύπρου με 

την υπογραφή μας. 

Αυστηρά ομιλούντες το γεγονός όη η ομοσπονδία δεν είναι αποτέλεσμα της 

ελείlΟερης επιλογής των ΚυπρΙων. Ελλήνων και Τούρκων, συνιστά παραβίαση των 

ανΟρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών ελειιΟεριών. Η βΙαιη εκδίωξη των Ελλη

νοκυπρίων ruτό τα σπίτια και τις περιouσLες τους και ο εξαναγκασμός των Τουρ-,tO

κυπρίων από την ίδια την Τουρκία να συγκεντρωθούν στο κατεχόμενο τμήμα της 

Κύπρου αποτελούν κατάφωρη επίσης παραβίαση των ανΟρώπινων δικαιωμάτων 

τους. Όμως η μονιμοποίηση και νομιμοποίηση των Q..-cοτελεσμάτων της εισβολής 

αποτελούσε και αποτελεί στόχο της τούΡ-λικης πλεUΡΌς και όχι της δικής μας. Και 

αποτελεί μύθο ότι ανατρέπεται η βάση τrις ομοσπονδίας. αν κατοχυρωΟούν και 
εφαρμοστούν στrιν πράξη οι αρχές τrις ελεύθερrις διακίνrισης. εγκατάστασης και 

απόκτησης περιουσίας και όλα τα ανΟρώπινα δικαιώματα και βασικές ελευθερίες. 

Ούτε πληΟυσμιακές ούτε :τολύ περισσότερο ιδΙΟΚ1Τ1σιακές πλειοψηφίες χρειάζονται 

για να λειτουΡΎ1'ισει η ομοσπονδία. Αντίθετα η εντύπωση που δυστυχώς δημιουρΥή
θrικε ότι τάχα :τρέπει να εφαρμοστούν αυτές οι ιδιορρυθμίες. διαφορετικά δε θα 

πρόκειται περί ομοσπο\'δίας. διευκόλυνε την τούρκΙΚTl πλευρά να προχωρήσει 

ακόμα ένα βήμα. (L-rαιτώντας αναγνώριση το\! δικαιώματος ξεχωριστής αυτοδιά

θεσης και ξεχωριστής κυριαρχίας. Γιατί η κυριαρχία απαιτεί ομοιόμορφη πληθυ

σμιακή και ιδιοκτησιακή σύνθεση. Έτσι αυτό που προτείνεται σήμερα με την 

ταμπέλα της oμoσπoνδLας και κάτω (L-rό τη σκέ:τη του ΟΗΕ δεν έχει καμιά σχέση με 

Τllν ομοσπονδία που συμφωνήθ1jκε με τις συμφωνίες υψηλού EΠLι-rtOOιI. 

Ο κ. Χριστόφιας μίλησε γι.α διακοινοτικές σUYΚΡOύσεις το 1957-58. Φαίνεται 
πως το m'ινδρομο της ενοχής για τη στάση πο\! τήρησε το ΑΚ ΕΛ στον αγώνα του 

1955-59 Οα καταδιι\)κει πάντοτε την ηγεσία 101.1 ΑΚΕΛ. Εξάλλου μετά τον αγώνα ως 
γνωστό έγινε α..-r6 συνέδριο του ΑΚΕΛ παραδοχή λάθους. Ήταν το mea culpa του 
ΑΚΕΛ. Εντούτοις με κάθε ευκαιρία καταβάλλεται προσπάθεια κάτι να λεχθεί. με 

στόχο τη δημιουργία [σφαλμ~νων εντυπώσεων για τον απελευθερωτικό αγώνα του 

1955-59, την ενδοξότερη σελΙδα της ιστορΙας μας. Το 1957-58 bev υπήρξαν btaxoL
νοτικές συγκρούσεις, κύριε συνάδελφε. ΤΟ 1957·58 υπήρξαν σφαγές των Κοντεμε
νιωτών από τους Τουρκοκύπριους με εντολές της Τ.Μ.Τ. και του Άγγλου δυ\'άστη. 

Ε'ναι νωπή η ιστορία και είναι γνωστό πως οδήγησαν οι Άγγλοι κατακτητές τους 

Κοντεμενιώτες στη σφαΎ1'ι . γ ι' αυτό λίγος σεβασμός προς την ιστορί.α ει-τιβάλλεται. 

Ο κ. Κληρίδης παρουσίασε στοιχεΙα για το τι θα εΙναι η ΤουρκΙα σε σύγκριση 
με την Ελλάδα στο τέλος του αιώνα μας. Και τα στοιχεία είναι συντριπτικά σε 

βάρος του ελληνισμού. Εβδομήντα εκατομμύρια Τούρκοι. δέκα - δώδεκα εκατομ

μύρια Έλληνες και οι (L-rοστάσεις της Κύπρου α..-τό την Τουρκία και την Ελλάδα 

σίγουρα θα είναι οι ίδιες. Και το δικό μου ερώτημα είναι: Επειδή η Τουρ-Δα θα 
εί.ναι περισσότερο ισχυρή και πολυπληθέστερη, θα πρέπει να παραδοθούμε; Μήπως 

o~ αναλογίες Ελλόδας και lταλίας • Γερμανίας το 1940 ήταν [υνΟ"κότερες για την 
Ελλάδα; Μήπως ήταν λάθος η αντίσταση του ελληνισμού ενάντια στον '{ότε ισχυρό 
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φασισμό: Ο κ. Κληρίδης, και είναι προς τιμήν του, έλαβε μέρος στον πόλεμο ενάντια 

στο φασισμό. Μήπως τ'ιταν λάθος: Ή μήπως τότε ακολούΟησε το δρόμο των μη 

σωφρόνων; Σήμερα ακοΟΟνται πολλά για σώφρονες. Σίγουρα ο Αυξεντίου και ο 

Μάτσης, αν ακολουθούσαν τη συνταγή αυτή, θα ζούσαν. αλλά τι tOTOQLo '(ης Κύπρου 
θα 'ταν σκοτεινή χωρίς το δικό τους φως. ΟΙ Έλληνες είμαστε ειρηνόφιλος λαό;. 

Μόνο ;cαρανο'ιχοΙ επιδιώκουν πολέμους. Εμείς α.-cευχ6μαστε τον πόλεμο. 

Αγα.ίτοίιμε. λατρεύονμε ττιν Εφήνη. Χάριν όμως της ειρήνης Οα υποκύψουμε. Οα 

παραδοθούμε; Επειδή εΙμαστΙ! οι λίγοι και οι αδύνατοι. θα γίνουμε ξανά ραγιάδες; 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. 

Είμαι υποχρεωμένος να περιοριστώ στα στενά χρονικά πλαίσια που μου παρα· 

χωρ'ήθηκαν. Εξάλλου ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος και 6λλοι συνάδελφοι 

έχουν εκθέσει και θα εκθέσουν με ;ταρρησΙα και σαφήνεια τις θiσεις του Δημοκρα
τικού Κόμματος. θέλω μόνο να τονίσω τούτο. ΤΟ Δημοκρατικό Κόμμα δι.αφώνησε 

και δε θα διστάσει να διαφωνήσει και πάλι τόσο με το Γενικό Γραμματέα όσο και με 

οποιοδήποτε όργανο που Οα Οελήσει να επιβόλει λύση που θα παραγράφει βασικές 
ελευθερίες και ανθρώπινα δικαιώματα. Η ομοσπονδία δεν αποτελεί το λάβαρο του 
αγώνα μας. αλλά το έσχατο όριο των υπoχωρnσεών μας. με ΤΊlν απαρέ'('.l.λΙΤΊl και 

απαράβατη ΠΡOυπόθεσΊl ότι θα εξασφαλίζεται η ενόΤΊlτα, κυριαρχία και ανεξαΡΤΊlσία 
του κυπριακού κρότους και θα κατοχυρώνονται τα βασικά α"Ορώπινα δικαιώματα 

κι ελευθερίες για όλους τους πολί.τες ΤΊlς Δημοκρατίας. σε όλη την επικράτεια και 

χωρίς διακρίσεις. Μέλημά μας είναι η κατοχύρωση των βασικών δικαιωμάτων μας, 

σε βαΟμό που να μην επιτρέπεται Ίl παραβ(.ασή τους κάτω από οποιεσδήποτε 
συνθήκες. 

Κύριε Πρόεδρε, κUριoι συνάδελφοι. 

Δεν αμφωβητοίιμε κανενός τον πατριωτισμό, Είναι όμως ιστορικό γεγονός ότι 

πολλοί που εμφοροίινταν από ;τατριωτικά ιδεώδη είτε Q..ι.ό λανθασμένες εκτιμτΊσεις ή 
παραλείψεις έβλαψαν την πατρΙδα. 

Κ ύριοι συνάδελφοι, 

Αν χημικοί αναλύσουν τα ιερά χώματα ΤΊlς μαρτυρικής μας Κύπρου. θα διαπι

στώσουν ότι το κύριο συστατικό είναι αίμα. κ,όκκαλα κ,αι δάκρυα αγωνιστών που 

έπεσαν για τη λευτεριά. Και στη δική μας γενιά έπεσε ο κλήρος να υπερασπίσουμε 

τα ιερά τούτα χώματα. Γι' αυτό κάτω από οποιεσδήποτε συνΟτΊκ,ες δε θα δεχτοίιμε 

λύση που θα οδηγεί. στην τουρκοποΙηση της Κ ύπρου. θα είμαστε ανάξιοι της κατα

γωγής μας. αν από λανΟασμένες Εκτιμήσεις τΊ παραλεΙψεις συνεργήσουμε στην 

υποδούλωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Ττίμης Ευθυμίου. 

Τ. εγθΥΜIΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Συζητούμε τις πρόσφατες εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα. όπως διαμορφώ

θ1'}καν μετά Τ1'}ν υποβολτΊ της έκθεσης Γκάλι και του Ψ1'}φίοματος 750 του Συμβουλίου 
Ασφαλείας. Αν κ.ρίνουμε από τις έντονες αντιδράσεις και το σκεπτικισμό που 

προκλήΟηκε στο εοωτερικό μας μέτωπο. φαίνεται ότι εμείς άλλα περιμέναμε μετά τις 
επανειλ1'}μμένες αδιάλλακτες τοποθετήσεις της τουρκικής πλευράς και άλλα παραλά
βαμε. 
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Με π~κρία κα~ απογοήτευση, αντί να κατονομαστεί η τoυρχ~κή π).εUΡΆ ως 

υπαίτια τσυ αδιεξόδου. είδαμε να περιέχονται στην έκθεση στοιχείο Q..ι"'[oράδεκτα για 

τη δική μας πλευρά. που μας κάμνουν να διερωτόμαστε αν έχουν περιληφθεΙ για να 
εξευμενίσουν τους Τούρκους. ητοια απαράδεχτα στοιχεΙα δεν μπορούν με κανένα 

τρόπο να αποτελέσουν βάση για συζήτηση και να προδιαγρόψΟυν και να διαμOQφώ

σουν μια τελική λύση του Κυπριακού. γιατί μια τέτοια λύση όχι μόνο θα είναι άδικη 
και μη βιώσιμll. αλλά και καταστροφική για τον κυπριακό ελληνισμό και την εθνική 
του επιβΙωση. 

Είναι απογοητευηκό το ότι πουθενά στην έκθεσή του ο Γενικός Γραμματέας 

δεν καταλογίζει ευθύνες στην TOUΡχική πλευρά για τη συνεχιζόμενη τουρκική αδιαλ
λαξία. Ούτε όμως παρατηρείται οποιαδήΠΟΤΕ μετακίνηση των τουρκικών θέσεων. 
Πουθενά δεν αναφέρεται οτιδήποτε για το θέμα των εποίκων, ως εάν το θέμα να μη 

θίχτηκε ποτ!, αλλά ούτε και "α υπάρχει. Avτ' αυτού γΙνεται λόγος για καθαρή 
πλειοψηφία ιδιοκτησίας. πράγμα που σημαίνει ότι οι πρόσφυγες θα πρέπει να 

πουλήσουν και να μεταβιβάσουν την περιουσΙα τους σε Τούρκους, Kαθoρtζεται 

δηλαδή ότι η δική μας γενιά Οα μεταβιβάσει τη Υη που για 3 000 χρόνια ήταν ελλη
νική σε Τούρκους. για να παραμείνει για πάντα τουρκική. 

Πρέπει ακόμα να αναφερθεί ότι τι έκθεση του Γενικού Γραμματέα και το 
ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας υιοθετούν την τετραμερ'ή διάσκεψη, 

πρόνοια εντελώς αντίθετη με την απόφαση του εΟνικού Συμβουλίου. ότι δηλαδή μια 
τέτοια διάσκεψη θα πρ~πει να είναι πολυμερής, 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σκοπός μου δεν είναι να αναλύσω ούτε να 

υπεισέλθω στα α.ίταράδεκτα στοιχεία που συνθtroυν την έκθεση του Γενικού Γραμ

ματέα. Πραγματικά ο κυπριακός ελληνισμός θλΙβεται και αγωνιά για το διαγραφό

μενο μέλλον της ιδιαίτερής του πατρίδας. Αν υιοθετηθούν τα α..-ταράδεκτα στοιχεία 

που περιέχονται στην έκθεση, οι διαχηρύξεις του παρελθόντος καταρρέουν δραμα

τικά και θα βρεθούμε μπροστά σε μια ολέθρια πραγματικότητα. 

Στο σημείο αυτό θα ήΟελα να κακίσω το γεγονός ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου 
έσπευσε. ΠΡΟΤΟύ καν συνέλθει το Εθνικό Συμβούλιο. να υιοθετήσει το ψτjφισμα και 
να μας το εμφανίσει ούτε λίγο ούτε πολύ σαν νίκη της δικής μας πλευράς. Αφήνω 

κατά μέρος το γεγονός ότι ορισμένοι χειρισμοΙ του ε'ναι υπεύθυνοι για τα πολλά 

και α..-ταράδεκτα που περιέ-ι.ει η έκθεση Γκάλι. Εξάλλου ο Πρόεδρος Βασιλείου δεν 

είχε το δικαίωμα να δηλώσει ότι έχει τη συγκατάθεση της πλειοψηφίας να αποδεχτεί 

τις ιδέες Γκάλι ως βάση για λύση, γεγονός που δεν ανταποκρίνεται στην πραγματι

κότητα. Οι Q.,-τοφάσεις και οι θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού δεν επιδέχονται 

καμιά παρερμηνεία. 

Γιατί έσπευσε ο Πρόεδρος Βασιλείου να χαρακτηρίσει αυτοκτονία οποιαδή
ποτε έκφραση αντίθεσης στην έχθεση του Γενικού Γραμματέα; Δεν έπρεπε να μελετη
θούν τα σημεία εκείνα που πολύ ορθά έχουν εντοπιστε( ως Q.,-ταράδεκτα και να 

αΚOλouθι)σει διατύπωση τέτοια που να μην εξ\lπακούει πανηγυρισμούς a..-τό δικής 

μας πλευράς; ΓιατΙ αν υιοθετήσο\lμε εκεί\'α τα απαράδεκτα στοιχεΙα. μάλλον εΙναι 

εμείς που οδηγούμαστε από μόνοι μας στην αυτοκτονία. Με το να μη δεχόμαστε 

ιδέες που παραβιόζουν στοιχειώδη ανθρώπι"\'Ο. δικαιώματα που προνοούνται στον 

Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων ΕΟνών και στη Διακήρυξη των Δικαιωμάτων 

του Ανθρώπου. ούτε αντι,,-ταρατασσόμαστε, αλλιΙι. ούτε και στρεφόμαστε εναντΙον του 

Συμβουλίου ΑοφαλεΙας. Ούτε το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας μ.ι-τορε' να στρέφεται 

εναντίον των διακηρύξεών του. 

-
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θα πρέπει να ενημερώσουμε και να εξηγήσουμε με ένα διεθνή αγώνα ΕV1lμέ

ρωσης στα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας -πρόγμα πον όφειλε τι κυβέρνηση μας 

να το είχε ηδη κάμει σαφές προηγουμένως- όη ο ελληνικός κυπριακός λαός θα 

CL-τορρΙψΕΙ και δε θα δεχτε( μια λύση: 

που θα νομιμοποιεί όλα τα τετελεσμένα της εισβολής και κατοχής, 

• που δε Οα διασφαλl.ζει την ο..ίrιΖΙ;)Q110η όλων των στρατευμάτων. 

- που θα στερεί το δικαίωμα επιστροφής όλων των προσφύγων σης 

εστίες τους. 

- που θα αναγνωρίζει δικαίωμα χωριστής κυριαρχίας, 

- που θα παρέχει στην Τουρκία το δικαίωμα της μονομερούς επέμβασης, 

- που θα προνοεί "(ην τουρκοποίηση γης που παρέμεινε ελληνική για 3 000 
χρόνια. 

Αυτό το συμπέρασμα και αυτό το μήνυμα πρέ.ί1ΕΙ να δοΟεΙ και προς τον ελλη

νικό κυπριαχό λαό. αλλά και στα ξένα κέντρα α.τοφόσεων. Πρέπει εδώ σήμερα. από 

αυτό τούτο το χτίρι.ο της Βουλής των Αντl.ι"tροσώπων, να δοθεί ένα κα~ μόνο 

μήνυμα: Ότι ουδέποτε θα παραγράψουμε δικαιώματα που για χιλιάδες χρόνια 

έμειναν αναλλοίωτα. Ότι ουδέποτε θα δεχτούμε άλλη συρρίκνωση του ελληνισμού. 

'Οτι ουδέποτε θα συζητήσουμε για θέσεις που εμείς θεωρούμε αδιαπραγμάτευτες. 

Κάποια δικαιώματά μας δεν είναι ούτε για διαπραγμάτευση, αλλά ο"τε και για 

παζάρεμα. 

Πρέπει τέλος. σήμερα παρά ποτέ, \'α aξιώσουμε τη σύγκληση πανεθνικής 

διάσκεψης για μελtτη των δεδομένων εξελi.ξεων. για λήψη πανεθνικών αποφάσεων 

και για χάραξη πανεθνικής πολιτικής. πρtπει να τονίσουμε και να υπενθυμίσουμε 

ότι η Ελλάδα. πέρα G."Ι:ό τους εθνι<!ούς δεσμο"ς και τις υποχρεώσεις της έναντι της 

Κ"πρου. έχει και συμβατικές υποχρεώσεις που αΠOQρέOυν από τη συνθήκη εγγυή

σεως. πράγμα που πολιτικά δικαι.ολογεΙ πλήρως τις οποιεσδήποτε δ~αβoυλεύσεις 

μεταξ" πολιτικών δυνάμεων της Κύπρου και της Ελλάδας. 

Κύριε Π ρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, προτού κατέλθω α,."tό το βήμα. θέλω να 

Ε.ι"tισημάνω ότι οι ευθύνες όλων μας για τη σωτηρία του κυπριακού ελληνισμού είναι 

τεράστιες και ιστορικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μέχρι της στιγμής έχουν αγορεύσει για 130 λεπτά τέσσερις ομιλητές της 
ΕΔΕΚ. για 14) λεπτά πέντε ομιλητές του ΔΗ ΚΟ. για 127 λεπτά έξι ομιλητές του 
ΑΚΕΛ και για 120 λεπτά έξι ομιλητές του ΔΗΣΥ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. υπολογίζετε και το δικό σας χρόνο ή των Βουλευτών μόνο: 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπολογίζω σε όλες τις πεΡl.ιττώσεις και το χρόνο των Κοιν('l!\Ουλευτιχών 

Εκπροσώπων, διότι υπολογίζεται μέσα στο σύνολο του ΧΡόfου. 

Ο κ. Χρίστος Πουργουρίδης, 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

θα εΙμα~ πάρα πολύ σύντομος, γιατί δεν ε[χα καμιά πρόθεση να μιλήσω. Στον 

κατάλογο που δόθηκε στον Πρόεδρο της Βουλής από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό. 

σωπο του κόμματός μας. τον κ. Α ναστασιάδη, δεν περιλαμβάνεται το όνομά μο\!. 

ΕΙμαι όμως υποχρεωμένος και το θεωρώ abWQTQ να αφήσω ανα:τάντητα κάποια 
σημεία Τι μάλλον κάποιες αιχμές και υπονοούμενα από την ομιλία του αγαπητού. 

κατά τα άλλα. συνάδελφου. του κ. Χρυσοστόμου. Ο αγαπητός κύριος Χρυσοστόμου 

ούτε λίγο ούτε πολύ άφησε την εντύπωση ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός και ο 

Γλαύκος ΚληρΙδη;. πρώτο. στηρ(ζου\' τον κ. ΒασιλεΙοu. για να τον υποβοηθήσουν 

στο να oδYJ'YTioet την υπόθεση της Κ ύπροu σε καταβαράθρωση και, δεύτερο. ότι 

ακολουθούν πολιηκή που οδηγε' σε αΠfμ,-τόληση των εθνικών δικαίων του 

κυπριακού ελληνισμού. Αυτά τα πράγματα είναι απαράδεκτα. Διότι ο Δημοκρα. 

τικός Συναγερμός, το κόμμα που περιλαμβό.νει στις τάξεις του τη συντριπτική 

πλειοψηφία των αγωνLOτών της ΕΟΚΑ. ουδέποτε Οα δεχτεΙ. να απεμπολήσει τα 

δίκαια του κυπριακού ελληνισμού. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε και εξακο

λουθεί και θα εξακολουθήσει να έχει ως σύνθημιι του το Μτην πατρίδα ουκ ελάττω 

παραδώσω~. Και δε θα παραδώσουμε ποτέ την πατρίδα μικρότερη στις μελλοντικές 

γενιές. 

Έχουμε σίγουρα κάποιες διαφορές με το ΔΗΚΟ πάνω σε θέματα τακτικής. Δεν 

πιστεύω όμως όη έχουμε δι.αφορές σε Οέματα ουσίας. Δεν έχουμε διαφορές. 

πιστεύω. με κανένα κόμμα στους στόχους που επιδιώκουμε. Σε θέματα τακτικής ναι, 

μπορεΙ να έχουμε. Και είναι δικαίωμα του κάθε κόμματος να υποστηρίζει διαφορε

τική τακτική για τη λίιση του Κυπριακού. Κανένας όμως. πιστεύω. δεν έχει το 

δικαίωμα \'α δίδει την εντίιπωση ότι το άλφα η το βήτα κόμμα ακολουθεί πολιτική 

που οδηγεί σε προδοσία της Κύπρου ή που οδηγεί στην καταστροφή. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, νομίζω πως υπάρχουν πάρα πολλά θέματα που μας 

ενώνουν. Ειδικά μεταξύ ημων του Δημοκρατικού Συναγερμού και των συναδέλφων 

του ΔΗΚΟ υπάρχουν πάμπολλα και πλείστα τόσα θέματα που μας ενωνουν. Έχουμε 

και πολλά. πάρα πολλά σημεία στο εθνικό θέμα κοινά. ταυτόσημα. Νομίζω ότι 

σ' αυτά έπρεπε να στρέψουμε την προσοχή μας. Στα θέματα που μας ενώνουν 

έπρεπε να στρέψουμε την προσοχή μας σ' αυτή τη συζήτηση και όχι στα θέματα που 

μας χωρίζουν. Τα Οέματα που μας ενώνουν είναι πολύ περισσότερα. Και το κύριο 

θέμα που μας ενώνει όλους. όλους σ' αυτή την αίθουσα. και αριστερά και δεξιά -και 

το εννοω αυτό- είναι η σωτηρία της πατρίδας. Και αυτό πρέπει να έχουμε πάντα 

κατά νουν, όταν ανεβαίνουμε σ' αυτό το βήμα της Βουλής. 

Δε στηρίζουμε επομένως τον κ. Βασιλείου. ο οποίος ειρήσθω εν παρόδω δεν 

είναι με τους ψήφους του Δημοκρατικού Συναγερμού που εξελέγη Πρόεδρος, δεν 

τον στηρίζουμε για να οδηγήσει την Κ ύπρο στην εθνική καταστροφή. Δίδουμε στον 

κ. Βασιλείου την υποστήριξη ακριβώς την ίδια που δώσαμε στον κ. Κυπριανού. όταν 

ήταν Πρόεδρος. στο εΟνικό θέμα. Ακόμα και στην εποχη των μεγάλων μας διαφω· 

νιών και των αντιδικιών με το Δημοκρατικό Κόμμα, σ' όλΕς τις πτυχές του εΟνικού 

θέματος σταθήκαμε Μπλα και στηρί.ξαμε τον Πρόεδρο Κυπριανού ανυστερόβουλα. 

Στο εθνικό θέμα κάνουμε το ίδιο και με τον κ. Βασιλείου. Και θα κάνουμε το ίδιο 
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με οποιοδτΊποτε Πρόεδρο της Κύπρου, γιατΙ στο εθνικό θέμα δεν ιιπάΡΧΗ ΑΚΕΛ. 

δεν υπάρχει ΔΗΣγ, δεν υπάρχει ΔΗΚΟ. δεν υπάρχει ΕΔΕΚ. Υπάρχει ο κυπριακός 

ελληνισμός, για τη σωτηρΙα του οποΙου είμαστε υποχρεωμένοι όλοι να αγωνιστούμε. 

Και πιστεύω ότι, αν συΥ.ι.Εντρώσουμε την προσοχή μας όλοι ο' αυτά πο" μας 

ενώνΟ\'ν, μπορούμε να πετUχoυμε τη σωΤΤΊρΙα του κυπριακού ελληνισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κ{κης Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Έγινε νύξη α..-τό τον αμiσως προηγούμενο ομιλητη πριν από τον κ. πουργοu. 

ρΙδτι, τον κ. Χρυσοστόμου. σε θέματα που πιστεύουμε πως καμι.ό. σχέση δεν έχουν με 

το θέμα που συζητούμε. Να μεΙνει όμως ήσυχος πως θα πάρει τις απαντήσΕις που 

(σως και ο (διας επιζητει. από συναδέλφους που θα ανεβούν στο βήμα έπειτα από 

μένα. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. έγιναν πάρα πολλές αναφορές σε προηγούμενες οlnλίες πον 

χρήζουν τουλάχιστον κάποιου σχολιασμού, γιατί η οποιαδήΠΟΤΕ παρο.Υνωρισή τους 

πιθανόν να εκληφθεί σαν αδυναμία και .πολύ περισσότερο σαν πιθανή υιοθέτησή 
τονς. Λέχθηκε ότι γίνετο.ι προσπάθεια Q.ι-τό μέρονς μας -γιατί οι ο.ιχμές ήταν σαφως 

ενάντια στο ΑΚΕΛ και την παράταξη της Αριστεράς- να σνΥχύσουμε και να παρα

πλανήσουμε. παρουσιάζοντάς μας σαν ανέντιμους έναντι του λαού. Τον καθένα 

από μας, αλλά και τα κόμματά μας δεν έχει σημασία πως τα κρίνουμε εμείς οι ίδιοι, 

αλλά πώς τα αξιολογεί ο ίδιος ο κυρίαρχος λαός διά της δημοκρατικής του ψ"ήφον. 

Και αυτή είναι η καλύτερη απόντηστι. 

Μια και έγινε όμως νύξη για παραπλάντιση και σύγχυση, θα πρέπει κά.ι-τσιοι να 
απαντήσουν "έντιμα και καθαρό" (;ι.ρησιμοποιώ φράστι ΠΡΟ11Υούμενου ομιλητή) 

ποιοι πιθανό να συγχύζουν και να παραπλανούν το λαό: 

α) Πώς εξηΥείται. όταν αναφέρονται θέσεις της tOυρxOΚ\1Jtριακiις ηγεσίας -δεν 

τολμώ καν να πω της τουρκοκυπριακής πλευράς, γιατί είναι πολύ 

Υνωστό ότι οι θέσεις Ντενκτάς, όπως αυτές παρανσιάζονται στις 
δΙQ.ι-τραγματεύσεις, δεν α.τηχούν τις απόψεις ολόκληρης της τoυρκoκΊJ

πριακής πλευράς- όπως η απαίτηση για χωριστή κυριαρχία και για δύο 

λαούς. που, όπως είναι πολύ καλά γνωστό, απορρ/.πτονται με το 
ψήφισμα 649 του Συμβουλίου Ασφαλείας, ταυτόχρονα να υπάρχει ισχυ
ρισμός ότι xcL"tOLOL τάχα O-r"tό τη δική μας πλευρά θα ήταν έτοιμοι να τις 
δεχτούν: Ε(ναι αυτό έντιμη Ε.ι-τιχειρηματολογία; 

β) Πώς εξηγείται η προσπάθεια σuναδέλφoν πον, ισχνρι.ζόμενος ότι 

διαβάζει αυτούσια την παράγραφο 28 της έκθεσης Γκάλι, δεν ανέφερε, 
πιστεύω εκ παραδρομής, τίποτα περισσότερο από το αυθαίρετο δικό του 

συμπέρασμα χαι μόνο. ότι τόχα όλα έχουν συμφωντιθεί και σε εκκρεμότητα 

παραμένει μόνο το εδαφικό και το πρασφνΥικό. άρα -συμ.."tέρασμα του 

συνο.δέλφου- ο Πρόεδρος δέχττιχε όλες τις απαιτήσεις του Ντενκτάς. 

Προς αποκάτάσταση της αλήθειας και μόνο της αλήθειας, διαβάζω το σχετικό 

απόσπασμα της παραγράφου 34 από την έκθεση Γχάλι: 

'Ή δέσμη ιδεών. νοουμένου ότι διευκρινίζει επαρκώς το. εκκρεμή θέματα και 

ιδιαίτερα (υπογραμμίζω τη λέξη ιδιαίτερα) εκείνα των εδαφικών αναπροσαρμογών 
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και των εκτοπισμένων. θα πρόσφερε μια δίκαιη βόση. πάνω στην οποΙα ~Lι'OΡεE να 

επιτεUΧθεΙ μια συμφωνία." 

Α ν απ' αυτή την πρόταση μπορεί να εξάξει οποιοσδήποτε λογικός άνδρας ότι 

τα μόνα EXXQEjLi! θέματα παυ μένουν προς διωτραγμάτευση είναι το εδαφικό και το 

προσφυγικό. τότε η κρίση ανήκει σε όλους αυτούς που μας κρίνουν και όχι μόνο σε 

μας. 

γ) n αρουσιαζόμαστε από κάποιους σαν φανατικοί υποστηριχτές του 

ψηφΙσματος 750 και της έκΟεσης του Γενικού Γραμματέα. λες και 

βγήκαμε στους δρόμους πανηγυρι.ι;OVΤας (όπως κά.ι.οιοι άλλοι σε 

προηγούμενες ε.1:0χές) και ΠΡOπαγανδιζovτας υπέρ το\! ψηφΙσματος. 

Επαναλαμβάνουμε γι.α πολλοστή φορά πως το 750 δεν εΙναι το 

ιδανικόΊερο ψήφισμα που περιμέναμε και ούτε σημαΙα εΙvoι γLα 'tov 

αγώνα μας. Δεχόμαστε όμως τα θετικά του στοιχεία. απoρQUπOvtCU; τα 

αρνητικά και εκφράζοντας ταυτόχρονα την ετοιμότητα γι.α δημιoUQ'Y\Κό 

διάλογο. Είμαστε όμως πεπεισμένοι. κύριε Πρόεδρε. JttQQv πάσης 

αμφιβολίας ότι η πλ~ρης α,τόρριψη του εγγράφου και "{ου ψηφWμα'toς 

ουδόλως εξυπηρετεί τα καλώς νοούμενα συμφέροντα όχι μόνο τηι; 

ελληνoκυπριακ~ς πλευράς. αλλά ολόκληρου του κυπριαχού λαού. 

Αν και οι απόψεις αυτών που διαφωνούν πλήρως με την έκθεση lΧόλι χω 'fO 

ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας εκφρό:στηκαν και δημoσ~fιθrρcaν 

επανeιλημμ~να. εντούτοις είναι με μεγάλη προσοχή που παραχολοΊιθοίιμ.ι: ης 

αγορεύσεις των συναδέλφων που εκφράζονται μόνο αρνητικά για "{α δυο πιο Jt6νιω 

επίσημα έγγραφα του ΟΗΕ. Σχηματίζουμε όμως .ην εντύπωση πως 10υλάxw'ιoν 

κάποιοι α.-τό αυτούς μόνο φραστικά πιθανόν να αντιλαμβάνονται όη η KίιπQoς 

είναι υπό κατοχή, ότι η ελληνοκυπριακή πλεUΡΆ έχει να διαπραγματευτεΙ σίγουρα 

όχι από θέση ισχύος, ότι στους κόλ.-τους της διχής μας πλευράς. δΙΠλα σΙγουρα 

στους πολλούς πατριώτες που έδωσαν ακόμα χαι τη ζωή τους για την ελενθερία χαι 

τη δημοκρατία σ' αυτό τον τόπο. γεννήθηκαν χαι έδρασαν και κάποιοι άλλοι που με 

την προδοτική τους στάση έδωσαν οτον Τούρκο εισβολέα την ευκαιρία να κατα· 

κτήσει με τη βία τη μισή σχεδόν πατρίδα μας, ότι οι δLEθνείς συΥκυριες με τη συνεχή 

διάλυση κρατών είναι αvτίOετες προς την υπεράνθρωπη, αλλά ψύχραιμη προσπά

θεια που πρέπει να καταβάλλουμε συνεχώς, για να δημιoUQY1'ισoυμε την Ομόσπονδη 

Δημoκρατtα της Κύπρου. 

Και ας μη βιαστεί κανένας να μας πει και πάλι εθνικούς μειοδότες ή όη 

προσυπογράφουμε την τουρχοποίηση της Κύπρου. γιατΙ ης τελευταίες δεκαετίες 

υπάρχει φαίνεται πολύ μεγάλη σίιyχuση ~ιεταξύ πατριωτισμού και πατριδοκα.τηλίας, 

μεταξύ εΟνιχής περηφάνιας και εΟνικιομού-σοβινιομού από την άλλη. 

Στη σύντομη παρέμβασή μου, κύριε Πρόεδρε. προσπαθω να σταθώ οε σημεία 

που επεξηγούνται ως αρνηηχά από κάποιους. τουλάχιστον α.-τό τους επικριτές .ης 

έκθεσης του Γενικού Γραμματέα και του ψηφίσματος 750 του Συμβουλίου Ασφα. 

λεl.ας. 
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Ι. Γίνεται πολύς λόγος για το θέμα της πολιτικής ισότητας, όπως μάλιστα 

τούτο επεξηγείται στο ψήφισμα 716 (1990) και επαναλαμβάνεται στο 750 
(]992). Και ενώ στην παράγραφο Ι 1 της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα 
του ΟΗΕ αναφέρεται ρητώς ότι πολιτική ισότητα δε σημαίνει ίση 

αρLOμητική συμμετοχή, εντούτοις επιλέγηκε από κάποιους μια φράση της 

παραγράφου ] S 11'1; (διας έκθεσης. για να καταδειχθεί το αντίθετο. Και 
ποια είναι αυη; η φράση; -Η Κύπρος είναι το κοινό σπίτι της 

ελληνοκιιπριακής και της TOUQXOxunQLaxTi; κοινότητας. Η σχέση τους 

δεν είναι σχέση πλειοψηφίας και μειο,lιτιφίας. αλλά η oχt01l δύο 

κοινοτήτων στο κυπριακό κράτος". MΆρα~, συμ..-τεραίνει ο συνάδελφος, 

~διευκρινΙζεται. για να μην ιιπάρχει οποιαδήποτε αμφιβολία. ότι 

συμφωνήθηκε η κατάργηση της έννοιας της πλεΙOΨTIφΙας και της 

μειοψηφίας" . 

Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι αυτό το συ~ιπέρασμα είναι και ανθαίρετο και 

λανθασμένο. Και λυπούμαι πραγματικά δύο q-ορές. γιατί στη φράση που επιλέγηκε. 

για να καταδειχθεί το λανθαομένο τάχα συμ..τέρασμα. εμπεριέχεται ένα πολύ σαφέ· 

στατο θετικό μήνυμα. το οποίο γίνεται προσπό:Οεια να καταπνιγεί. Αυτό το μήνυμα 

είναι η ανάγκη ύπαρξης ενός και μόνο κυπριακού κρότους. κοινής πατρίδας Ελλη. 

νοκυπριων και τουρκοκυπρίων. 

Για το θέμα της πολιτικής ισότητας γίνονται στην παρό:γραφο Ι Ι της έκθεσης 

Γκάλι και οι ακόλουθες αναφορές: 

α) ''Το ομοσπονδιακό σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας πρέπει να 

εγκρίνεται ή να τροποποιείται με τη συγκατάθεση των δύο 

κοινοτήτων". Και Eρωτ(~: Μή.-τω; ΠΕριμένει κανένας α.ι-ιό εμάς πως. 

λόγω της αριθμητικής μας υπεροχής ως ΕλληνοκυπρΙων, θα ήταν 
ποτέ δuνατό να αναμtνoυμι οποιαδήποτε συμφωνία που Οα μας 

επιτρέπει \'0. nρoωθrΊσoUIlE η αργότερα να τροποποιήσοuμε το 

σύνταγμα τ-ης Ομόσπονδης ·Κ ύπρου. όπως εμιίς μόνοι μας το 

αντιλαμβανόμαστε: Αυτό φυσικά το (δΙΩ ερώτημα ιοχίιΕΙ και για την 

τoυρκo~υπριακή πλευρά. 

β) ''Οι εγγυήσεις πρέΠΗ να διασφαλίζουν ότι η ομοσπονδιακή 

κυβέρνηση δε θα έχει εξουσία να υιοθετήσει οποιαδήποτε μέτρα 

εναντίον των συμφερόντων μιας κοινότητας". Μήπως σ' αυτή τ-ην 

περί:ττωση αναμένουμε :τως, λόγω χαι πάλι της αριθμητικής μας 

υπεροχής. θα έχουμε τέτοια δικαιώματα: 

γ) Η έννοια της πολιτικής ισότητας επεξηγείται και από το Συμβούλιο 

Ασφαλείας: .Τα κρατίδια του ομόσπονδου κράτους θα έχουν 

ταυτόσημες εξουσίες και αρμοδιότητες. Είμαι υποχρεωμένος να 

ρωτήσω και πάλι αν περιμένουμε . λόγω της αριθμητικής μας 

υπεροχής. να διεκδικήσουμε για τις περιοχές που θα εΙναι υπό 

ελληνοκυπριακή διοΙκηση περισσότερες εξουσίες απ' αυτές που 

είμαστε έτοιμοι να παραχωρήσουμε στους Τουρχοκύπριους για την 

άλλη περιοχή. 
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Συνεπώς στην τοποθέτηση μας έναντι της πολιτικής ισότητας πρέπει να 

είμαστε. κατά την άποψή μου, πιο ;τροσεχηχοί. Η ΠΡΟΕιδοποίηση να μην επιχει

QfJeet οποιαδήποτε προσπάθεια παρερμηVf(ας του ορισμού ασφαλώς είναι βασικά 
προς την άλλη πλευρά που απευθύνεται. που θtλει να εξισώσει την πολιτική ισότητα 

με την αριθμητική ισότητα. Και στο σημεΙο αυτό το Συμβούλιο Ασφαλείας εΙναι 

σαφές. σαφέστατο. πως αυτό το πράγμα δεν είναι καθόλου α..'1οδεκτό. Όμως ΤΟ1Πό-

χρονα, αν :ι.ά.-τοιοι α.ιίό την ελληνοκυπριακή πλευρά έχουν την ψευδαίσθηση ότι, 

λόγω της αριθμητικής υπεροχής, εί.ναι δυνατό να επιβάλουμε χωρίς χαν συζήτηση 

αυτά που θέλουμε, τότε. ναι, η προειδοποίηση του Συμβουλίου Ασφαλείας στρέφεται 

και προς τη δική μας πλευρά. 

2 Εκτός α,τό τον περιπό χαι λανθασμένο σχολιασμό του όρου της noλιτι.χής 

ισότητας απ' αυτoUς που την απOΡΡίιττouν, γίνεται προσπάθει.α από μ.ερ&δα 

τουλάχιστον των Ε>ίικριτών του Ε'Γ'{ράφου και της έκθεσης να καταδειχθεΙ 

πως το Συμβούλιο Ασφαλείας έχανε σαφτ'ι στροφή ~από τη λUΣΗ 

ομοσπονδίας προς λύση ovyοι.ΙΟΟΠΟΥδΙας". Για να εξαxθd αυτό το 

αυΟαΙρεΊΟ συμπέρασμα γίνεται αναφορά στην παράΎQC1φo 22 της txθεσης 
και πιο σuyχεκριμένα στο σημείο ότι "όλες οι εξουσίες που δεν αναιίθενται 

στην ομοσπονδιακή κψέρνηση θα ασκούν1'αι από τις δΟΟ oμ.όσnoWJες 

πολιτείες. 

Σίγουρα η πιο πάνω πρόταση δεν είναι η πλέον ιδανική για την περΙΠΤωση της 

Ομόσπονδης Δημοκρατίας της Κύπρου. όπως εμεις θα τη θέλαμε. γι' αυτό και πρέπει 

στις διαπραγματεύσεις να προσπαθήσουμε να τη βελ τιώooιιμt . Και εδώ πρVuι 

παρενθετικό. να ιιπενθυμΙσουμε και πόλι πως αυτή η π.ρ6νοι.α έγινε αποδvι:nj το 

1986 από τον τότε Πρόεδρο Κυπριανού ως λύση και όχι μόνο προς συζήτηση, όπως 

πρoσφtρεται τώρα. 

επανέρχομαι όμως στο συμπέρασμα πως το ΣuμβC>ύλιo λσφαλεΙΟς έχανε τάχα 

στροφή προς λύση συνομοσπονδίας. Aναφιρnαι σε κάποιο ό.Qθρo σuναδtλφoυ πως 

"δε χρειάζεται να προσφύγουμε στα φώτα οποιουδήποτε σuνταγματoλ6γoυ, για να 

γνωρι1;ουμε ότι οι σuνoμoσπoνδΙΙς δημιouρyoύν'tαι ύστερα από σuμφωνία 

κυρίαρχων κρατών που συναινούν να παραχωρήσουν προς την κεντρική κuβtρνηση 

αριθμό διΧών τους εξουσιών". Λυπούμαι να παρατηρήσω όη, όταν δε γνωρu;.ουμε 

Χάη ·χαι δεν είναι ντροπή, γιατί δεν μπορούμε σΙΎΟυρα να εLμαστε παντογνώστες. 

ε[ναι Χαλό χαι πολύ περισσότερο είναι επlβεβλημtνo να OΠO'tεινόμαστε στσυς ειδι.

κούς. Έτσι. αν δε Υνωρι1;ουμε ότι η (δια πρόνοια διανομής 1\ παραχώρησης EξOIJ.
σιών σε ομόσπονδα κρό.τη ισχύει και λειτουργεί όχι μόνο σης Ηνωμένες ΠoλιτεLες 

Αμεριχής χαι στην Ελβετία. αλλά και σε άλλα ομόσπονδα κράτη, όπως είναι η 

ΑοοτρΙΟ, το Μεξικό και η Βραζιλία, που χατά τη σύστασή τους δεν ήταν καν διαχω. 

ρι.σμtYες χώρες, αν δε. πολύ περισσότερο. επιμένουμε.στο αuθσ.i.ρετo συμ.πtρασμα 

περί ΣVΝOμoσπoνδιας, χωρίς να αποτεινόμαστε σε ''οποιοδήποτε ΣUΝΤαγμαΤOλόγO". 

τότε πoλiι φοβούμαι ·για να χρησιμοποιήσω ττrν πιο επιεική έκφραση που μπορώ

πως θα γελάσουν μαζί μας, χωρίς να μας λάβουν υπόψη. Και κάτι τέτοιο δε 

συμβό.λλει στη διαδιχασία για εποικοδομητικό διάλογο, εκτός και αν ο στόχος μας 

εΙναι να τον αποτρέψουμε. που δεν πιστεύω πως αυτή είναι η πρόθεση χανενός από 

μας, 
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Κύριε Πρόεδρε. αυτό που για άλλους συνανθρώπους μας θεωρούνται αυτο

νόητα σε ελεύθερες χώρες ο' όλο τον κόσμο. δυστυχώς εμείς, που ζούμε σε μια 

πατριδα υπό κατοχτ'ι. πρέπΗ να αγωνιστούμε για να τα πετύχουμε και να τα εδραι.ώ. 

σουμε. Έτσι τα περί ενότητας το\! κράτους. τη μια διεθνή προσωπιχόΤ'ητα. τη μια 

ιθαγένεια και τον αποκλεισμό της διχοτόμησης Τι της απόοχLOης μέρους του κράτους 

μας. που αναφέρονται ως συμφωνημένα στην έκθεση Γχάλι. πρέπει να Ία εκτιμή. 

σουμε σωστό. ΤαυτόΧQO\'α πρέπη να πούμε ότι. όταν Ερμηνεύονται κατά ΊΟ δοκούν 

διεθνώς α.."tΟΟεχτοί όροι . τη στιγμη μάλιστα που η διεθνώς αποδεχτή ερμηνεία 

συμπί...τει με τις δικές μας προτάσεις για λύση του Κυπριακού. αυτό δεν μπορεί να 

xaeaXΤllQLate' παρά πολιτικός και εθνικός μαζοχισμός. 

Κύριε Π ρόεδρε. μιλούμε όλοι οι συνάδελφοι . όλων των παρατάξεων απ' αυτό 

εδώ το βήμα, που δεν είναι άλλο από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Και σίγουρα θα είμαστε όλοι ευτυχέστεροι. αν απ' αυτό 

το βήμα δεν παρέλαυναν τα τελευταία χρόνια, τις τελευταίες δεκαετ ίες μόνο Ελληνο

κύπριοι αντιπρόσωποι του κυπριακού λαού. Γι' αυτό πρέπει να συνεχίσουμε το 

σοβαρό πρot\ληματισμό και να καταλάβουμε πως. αν δεν αναλώσουμε όλοι και την 

τελευταία ικμάδα των δυνάμεών μας, για να συνtείνOυμε ο καΟένας από τη δική του 

έπαλξη σε μια γρήγορη και δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος, τότε ο θυρεός 

της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο οποίος ε,τιβλητικός είναι α.ϊό πάνω μας, σίγουρα θα 

πέσει και όχι μόνο εκείνος θα σπάσει, αλλά θα μας λιώσει και εμάς όλους, 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Οχ. Σω-;.ρό:της Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣ ΙΚΟΣ: 

Κύριε n ρόεδρε. αγα..-τητοί σuνάδελφoι , 

Ενώ η τουρκ ική πλευρά δεν έχει στην ουσία τοποθετηθεί πάνω στην τελευταία 

έκθεση του Γενικού Γραμματέα και στο ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας 
ούτε και ξεκαθάρισε τις προθέσεις και τις διαθέσεις της έναντι της πρωτοβουλίας 

που ασκεί η Γενική Γραμματεία, 11 ελληνική πλευρά προσπαθεί να χαράξει εθνική 

πολιτική με τη δημόσια αντιπαράθεση, με τις δημόσιες συζητήσεις με τις ομιλίες, με 

τις ανακοινώσεις, τα συλλαλητήρια και τις φεστιβαλικές εκδηλώσεις. 

Δύο κόμματα ζήτησαν την εγγραφή και τη δημόσια συζήτηση στη Βουλή 

θέματος για την έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας, 

προτού καν συνέλθει για το σκοπό αυτό το Εθνικό Συμβούλιο και προτού καν μελε

τηθούν επαρκώς τα σχετικά έγγραφα ή συνταχθούν οι συΥκριτικές αναλύσεις των 

εγγράφων αυτών. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε και έχει ως αρχή του να διαφωτίζει έ'Γ,(αιρα 

και επαρκώς την κοινή γνώμη και να δέχεται την Πρόκληση για δημόσια τοποθέτηση 

πάνω σε τόσο σοβαρά θέματα. Πιστεύουμε ότι μια δημόσια συζήτηση πάνω στις 

πρόσφατες εξελίξεις θα βοηθούσε περισσότερο τη δική μας πολιτική, την πολιτική 

της σωφροσύνης, γιατί ο λαός είναι σε θέση να δεχτεί πιο εύκολα τη λογική α..-τό την 

κοίιφια και ασυνάρτητη συνθηματολογία. 
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Είναι λογικό να υποθέσει κανείς όη καταβάλλεται μια προσπάθεια κατα· 

στροφής της δυνατότητας που μας προσφέρεΤΗΙ αυτή τη στιγμή. Αυτό εξάλλου 

διχαιολογεΙ και τη στάση αναμονής που τηρεΙ 11 τουρκική πλευρά, προσδοκώ
ντας σ' αυτήν ακριβώς την προσπάθεια, για να βγει από τη δύσκολη θέση στην οποΙα 
έχει βρεθεί. Η τουρκική πλευρά έχει αυτή τη στιγμή να επιλέξει μεταξίΙ του να 

συνεργαστεί για την εξεύρεση μιας συμβιβαστικής λύσης στο κυπριακό και του να 

συΥκρουστεΙ με το Συμβούλιο Ασφαλείας. πΙσω από το 01t0[o, όπως πολύ καλά 
γνωρίζονμε , βρίσκονται πολύ πιο tσxUQOL παράγοντες ΤΤΙ; διεθνούς πολιτικής. Για 

την τουρχικ'ή πλευρό δεν υπάρχει αιπή τη στιγμή 11 επι).oγτj της παράτασης της 

εκκρεμότητα; και της μη λύσης. 

Υ::τάρχει όμως αυτή 11 επιλογη για την ελληνική πλειΙρά. Εμείς, 11 ελληνική 
πλευρά. έχουμε να εΠLλtξουμε μεταξύ δια.-τραγμό:τεuσης μιας συμβιβαστικής λύσης 
και μη λύσης του Κυπριακού. Μέσες τοποθετησεις δεν υπάρχουν. Η περίοδος του 

ναι μεν, αλλό: ΙΙ:χει παριl:λθει. Κλείνουμε δυο σχεδόν δεκαετ ίες από την εισβολή και 

τα παιδιά των εποΙκων Οα αρχίσουν κι αυτά να γεννοβολοίιν στα κατεχόμενα τα 

δικά τους παιδιά. Οι Αμερικανοί εξάλλου και άλλοι διεθνείς παράγοντες δεν 

πρόκεnοι να ξονασχοληΟοίιν με την Κύπρο. αν η ελληνική πλευρό επιλέξει τη διαηj

ρηση της εκκρεμότητας στο Κυπριακό. 

Μας λε,' πως δεν πρt.-τει να αψτ'ισουμε το Συμβούλιο Ασφαλείας να προχω

ρήσει σε σημε(ο που θα υποχρεωθούμε να σνγχρουστούμε μαζ' του. Όμως αυτή 

καθ' εαυτή η ιL"toφυyή σUyκ.ρouσης με το Συμβοίιλιο Ασφαλείας δεν πρέπει να ELVOL 
και δεν είναι αυτοσκοπός. Π ρέπει να γνωρίζουμε ότι τυχόν σύΥι<ρουση με το σώμα 

αυτό θα σημάνει ολέθριες συνέπειες για τον κυπριακό ελληνιομό. neL"tEL να συνει
δητοποιιίσουμε επίσης ότι δεν έχουμε τη δυνατότητα σύγκρουσης με το Συμβούλιο 
Ασφαλείας ή και με οποιοδήποτε άλλο διεθνή παράγοντα που αυτή τη στιγμή εμπλέ

κεται στο Κυπριακό, για το λόγο ότι όσοι βοήΟησαν σήμερα στο Κυπριακό είναι 

κατόπιν δικής μας παράκλησης που το χά'·ουν. Και τους παρακαλέσαμε να εμπλα

κούν. γιατί δεν είχαμε κανf:να άλλο στον οποίο να μπορούμε να :τροσβλέπουμε . Αν 

λοι..-τ:όν εμείς και όχι οι Τούρκοι -που στο κάτω κότω ποτέ δε ζήτησαν την εμ..-τλοκη 

κανενός- συγκρουστούμε με αυτούς που καλέσαμε για να βοηθήσουν στη λύση του 

Κυπριακού. τότε θα θόψΟυμε οριστικά το μέλλον μας. Η λύση που επιδιώκει η 

τοιιρκικη πλευρά θα ε..-τ:ιβληθεί εκ των πραγμάτων και θα είναι η καλύτερη γι.α τους 

Τούρκους. όπως από το 1985 χαρακτηρίζει τη μη λύση του Κυπριακού ο ψευδοπρω

θυπουργός ΝτερβΙς Έρογλου. 

Ενώ όμως οι διάφοροι καλοθελητές μας προειδοποιούν πως. αν συγκρου

στούμε με το Συμβούλιο Ασφαλείας και το Γενικό Γραμματέα. θα υπάρξουν 
ολέθριες συνέπειες σε βάρος μας, μας προτείνουν Q.ι"tό την άλλη να απορρίψΟυμε το 
ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας. Μα αυτό δεν είναι σύγκρουση με το 

Συμβούλιο Ασφαλείας; ΤΟ να διαφωνε[ς με 'Τη Ιnαδικασία που προτεΙνει το 
Συμβούλιο Ασφαλείας δε συνιστά σύγκρουση μαζί 'Το\!; Και διερωτώμαι: Υπάρχει 

πράγματι αδ\!ναμΙα αντίληψης αυτής της Q.ι-τλής πραγματικότητας; Ή μήπως 

πρόκειται για συνειδητή εξώθηση της ελληνικης πλευρός προς διατήρηση του σημε

ρινού στάτους με όλες τις συνέπειες της μη λύσης. 

Κύριε Π ρόεδρε. όταν κανείς εισηγείται την απόρριψη μιας επιλΟΎτ\ς. πρέπει να 
είναι σε θέση να αντι.-τ:ροτε(νε ι κά.,"tοια άλλη. Όταν οι διάφοροι συνθηματολόΥοΙ μας 

ρωτούν αν εμείς οι Κερυνειώτες δεχόμαστε να πόμε στην Κερύνεια υπό τουρκοκυ

πριακή διοίκηση. πρέπει να ε(,'αι σε θέση να προτείνουν τρόπους επιστροφής στην 
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ΚερύνΕια υπό ελλl1νοκυπριακή διοίκηση. Όταν αμφιβάλλουν για τον πατρι.ωτ~σμό 

μας. Ε:τειδή oδη~ ·.1ίψαστε σε μια λύση που δε θα εξασφαλίζει στην Κερύνεια το χαρα· 

κτήρα που [(χε πριν από την ΤOUΡκικη εισβολή, πρέπει να είναι σε θέση ταυτόχρονα 

να προτεΙνουν τη λύση που θα αποκαθιστά την προ της ιιοβολης κατάστασTl. 

Δεν είναι πατριωτική πρόταση ούτε και λΟΥικη ε.ίιλΟΥή να αφήσουμε στους 

Τούρκους όλα όσα σφετερίστηκαν α;ιό μας, ΠΡΟΚΕιμένου να αποφύγουμε την ευθύνη 

της υπογραφής μιας συμβιβαστικής λύσης. Δεν είναι πατριωτισμός να α.ίτογορεύσω 

διά παντός στον εαυτό μου και στην οικογένειά μου να επιστρέψουν στην Κερύνεια 

μέσα στα πλαίσια της συμβιβαστικής αυτης λίιοης και να χο.ρΙσω την ιδιαίτερή μου 

πατρίδα στους ΤoUρκoυς Εισβολείς, Υια να μπορώ εγώ να φωνάζω α,,;:6 το πρωί 

μέχρι το βράδυ πως είμαι ανυπότακτος και δεν υπογράφω τη νομιμοποίηση δήθεν 

των κατεχομένων. Αυτά, ayaJtTJtOi. συνάδελφοι. συνιστούν επι)'.ίνδUΝΕς και ανεύ
θυνες τοποθετήσεις. Και η α,'ευΟυνότητα στις φωνές αυτές ενLOχύεται, όταν συνει

δητοποιήσει κανείς πως οι ίδιοι αυτοί άνθρωποι είτε δέσμευσαν είτε συνέτεινα,' είτε 

ανέχτηκαν τη δέσμευση της ελληνικης πλευράς με σι μφωνίες οι οποίες τροχιοδρό
μησον τις σημερινές συνθήκες. 

θέτουν το 1992 θέμα για τις τρεις βασικές ελευθερLες και ρωτούν το λαό πώς 
είναι δυνατόν να δέχεται περιορισμό του δικαιώματος αι-ι:όχτησης περιουσίας ή των 

άλλων ελευθεριών. Μα θα έ...ρεπε τότε όλοι αυτοί να είχαν διαμαρτυρηθεί. όταν ο 

Μακάριος το 1977 υπέγραψε τη συμφωνία με το Ντενκτάς. η οποία όχι μόνο θέτει 
υπό συζήτηση τις βασιχές και άλλες ελευΟερίες, αλλά εισάγει και όρο ό..ως η συζή

τηση γίνει υπό το φως των πρακτικών δυσκολιών τω,' τουρκοκυπρίων και του 

δικοινοτικού συστήματος. ΛέΕΙ επΙ λέξει η τρίτη κατευθυντήρια γραμμή ττις συμφω

νΙας Mακαρίoυ-Nτενιtτάς. 11 οποία επαναβεβαιώθηκε έπειτα με τη συμφωνία 

κορυφής Κυπριανού-Ντενκτάς το 1979: nθέματα αρχής. όπως ελευθερία διακινή· 

σεως. ελευθερία εγκαταστάσεως, το δικαίωμα περιουσίας χαι άλλα θέματα είναι 

ανοικτά προς συζήτηση, λαμβάνοντας υπόψη τη θεμελιώδη βάση ενός δικοινοτικού 

ομοσπονδιακού συστήματος και oρισμtνων πρακτικών δυσκολιών που δυνατόν να 

προκύψουν για την τουρκοκυπριακή κοινότητα-. Και διερωτάται κανείς: 

Μπορούμε να αποδεσμευτούμε από τις συμφωνίες, κάτω αι.ό ης οποίες υπάρχει η 

υπογραφή του Μακαρίου και του Κ υπριανού: 

Ζητούν αι.ό μας τους Κερυνειώτες να μάθουν αν δεχόμαστε να πουλησουμε 

κά.ι.οιες από ης περιoυσLες μας. θα έπρε...ε να απανττΊσουν πρώτα a...' όλα οι ίδιοι. 
Όταν ο πρώην Πρόεδρος δεχόταν το ενοποιτιιιένο έγγραφο του 1985, που προνο
ούσε το 29% του εδάφους στους Τουρκοκύπριους και ότι σαν απόρροια της εφαρ
μογής ττις πρόνοιας αυτής θα συσταθεί ταμείο για τη διnτιtόλιινση της εγκατάστασης 

και των Τουρκοκύπριων εκτοπισμένων (παράγραφος 8.1), δηλαδή καταβολή αποζη
μιώσεως, τι εννοούσαν: Για ποιο σκοπό τΊταν οι αποζημιώσεις εν τοιαύτη περι

πτώσει: 

Μας ρωτούν αν δεχόμαστε εμείς οι πρόσφυγες να εξισωθούμε, με βάση την 

πολιτική ισότητα. με τους ToUΡχoκύπριoUς. θα έπρεπε και πάλι να τους ρωττΊσουν 

οι πρόσφυγες: Όταν με την παράγραφο 3.1 του ενοποιημΙνου εγγράφου γινόταν 
αποδεχτό ότι ο Ελληνοκύπριος Πρόεδρος και ο Τουρκοκύπριος Αντι..ρόεδρος Οα 

συμβολίζουν το 'σο πολιτικό καθεστώς των δυο κοινοτήτων. εννοούσαν μτΊπως 
ανισότητα: ΤΙ ακριβώς εννοούσαν; 

1 
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Υπάρχουν κι άλλα πολλά. κύριε Πρόεδρε. που θα μπορούσε να θέσει κανεΙς 

μπροστά στους όψιμους ανένδοτους των l1μερών μας. αλλά δε θα προχωρήσω σε 
συγκριτική ανάλυση για πολλούς λόγους. Ένας λόγος είναι γιατί το θέμα τείνει να 

εξαντληθεΙ. οι προλαλήσαντες το έχουν προδι.αγράψιn πολύ σωστά, ιδιαΙτερα ο 

πρόεδρος του κόμματός μου. Εν πάση περιπτώσει θα περιγράψω τη δική μοιι θέση, 

πο\.! εΙναι θέση κάθε ΚερυνειώΊη, αλλά πιστεύω και κάθε πρόσφυγα. 

AOI.ι"t6v. όχι. ΟΙΙτε τις περιουσΙες μας ξεπουλούμε ούτε περιορισμό της εγκα· 

τάστασης θέλουμε. Διαφωνούμε με τη μrι αναφορά στους εποίκους και επιθυμοόμε 

να αποσυρθούν α..-τό ττιν Κ ύπρο όλα τα κατοχικά στρατεύματα. Όμως διερωτώ

μαστε αν μπορούμε να εξασφαλΙσουμε κι αυτά ακόμα που σήμερα επιστρέφουν με 

την αποφυγή διαβούλευσης και την αποκήρυξη των όσων μέχρι σήμερα σuμφώνησαν 

με την υπογραφή τους οι ηγέτες μας. 

Αρνητικά στοιχεία υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. κι έχουμε την ικανότητα να τα 

εντοπίσουμε και να τα ζυγίσουμε χωρίς τη βοήθεια κανενός και ι.διαίτερα αυτών που 

με την υπογραφή τους τα προδιέγραψαν. Όμως τα αρνητικά στοιχε(α, πάνω στα 

οποία σήμερα ~Lι.OΡOύμε να διαβουλευθούμε και να ΠΕτύχουμε ίσως να τα βελτιώ

σουμε. θα γίνουν αμετάβλητα και θα πολλαπλασιαστούν αύριο. αν επιχειρήσουμε να 

συγκρουστούμε με το Συμβούλιο Ασφαλείας. 

Γνωρ(.ζουμε κι εμείς ότι οι συμφωνΙες κορυφής δεν προδιαγράφουν την Επιθυ

μητή λύση, αλλά το συμβιβασμό. Γνωρ!.ζουμε u.toη; πως κανένας, μα κανένας δεν 
τόλμησε μέχρι σήμερα να εισηγηθεί την εγκατάλειψή τους. Κανένα κόμμα. κανένας 

η'Yiτης. κανένας Βουλευτής. Αντίθετα όλοι σπεύδουν σαν πuρoσβέστες στη φωτιά. 

μόλις γίνει λόγος για καταγγελία των συμφωνιών κορυφής. Δεν είναι όμως νοητό να 

υποστηρ(ζουμε από τη μια τις συμφωνΙες, κάτω από τις οποΙες δε βρίσκεται εν πάση 

περι.πτώσει η υπογραφή των Kερυνtιωτ<ί:!ν. αλλά των προηγούμενων προέδρων, και 

από την άλλη να ζητούμε α.ι.ό τους Κερυνειώτε; να πουν αν δέχονται η Κερύνεια να 

μείνει υπό τουρ-ιιική διοίκηση. Αυτό. αγαπητοί συνόδελφοι. τουλάχιστο δεν είναι 
πατριωτισμός. Αν είναι κα\'είς που έχει πρόταση καταγγελίας των συμφωνιών και 

αποδέσμευσης μας από αυτές. ας το πει καθαρά. Όμως να αντuτρoτείνει ταυτό

χρονα και τη διέξοδο από το αδιέξοδο. γιατί είναι πολύ εύκολο να θάψεις τον τόπο 
σου, αλλά δύσκολο όμως, αν όχι ακατόρθωτο. να 'Ιον ξεθάψεις. 

Ευχαριο'tώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Νίκος Μουσιούπας. 

Ν. ΜονΣιονπ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

π ριν προχωρήσω ήθελα να εκφράσω. έστω και ερήμην του κ. Πουργουριδη. τις 
ευχαριστίες 'Ιου Δημοκρατικού Κόμματος για τη συμπαράσταση που το κόμμα 'Ιου 

κ. Πουργουρίδη επέδειξε προς 'Ιον Πρόεδρο Σπύρο Κυπριανού. Ήταν πράγματι 

συγκινητική, αφού δεν ξέρω από ποιον ή ο...ό ποιους επιχειρήθηκε σ' αυτη την ίδια 

τη Βουλή να του αφαιρεθεί ακόμα και '10 δικαίωμα χειρισμού 'Ιου Κ υπριαχού. 
Αφήνω Χάτι όλλα, αχιβαδω'tές ψώρες κτλ. 

(Ακούονται σχόλια α,;τό Βουλευ'tές.) 

o~ παλιοΙ ξέρουν. Του επιρρίφΟηκε ευθύνη. γιατί. κάποια φυτά σε χά".οια 

περιοχή είχαν αχιβαδωτή ψώρα και κά".οιοι άλλοι του επέρριψαν ευθύνη , γιατί οι 
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δρόμοι 1tξρνOOOαν μέσα από τα χωράφια και δε βρτΊκε χαλκάδες να τους κρεμάσει. 

Οπωσδ'ήποτε. 

Κ ύριε Πρόεδρε. κνριοι συνάδελφοι, 

Ειλικρινά δεν έχω να προσθέσω tL"totE περισσότερο στην εμ..-ΤΕριστατωμένη 
ανάλυση του εθνικού μας προβλτΊματος που τόσο τεκμηρι.ωμένα και πειστικά παρο\l· 

σΙασε ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, Τάσσος Παπαδόπουλος. Έτσι το 

χρόνο που μου αναλογεί θα τον αναλώσω σχολιάζοντας μερικά από τα κρατούντα 

στη διεθνή σκηντΊ αφενός και αφετέρου τη στάση της δικής μας γενιάς, ;του τούτη την 

κρΙσιμη ώρα βρΙσκεται στο σταυροδρόμι των πιο δραματικών και καθοριστικών 
αποφάσεων για τον τόπο μας. 

Με τη διάλυση της ΣοβιΕτικης Ένωσης η εξισορροπητική δiιναμη και το αντί.

παλο δέος εξανεμίΟ1η-;.αν. Παντοδύναμοι μονοκράτορες παρέμειναν οι ΑμερικανοΙ 

με "vτόπερμαν" τους στην περιοχή μας την Τουρκιά. Νέα τάξη πραγμάτων προσαρ

μοσμένη στα στυγνά τους συμφέροντα. Και περνούμε σήμερα ως ανθρωπότητα 

στιγμές κατάντιας και ξεπεσμού. στιγμές που θυμ!.ζουν αληθινά παράσταση τσιρκου 

θλιβερού. όταν στο πλατάγισμα του μαστιγίου του ψυχρού πλανητάρχη οι Γραμμα. 
τεΙς του διεθνούς οργανισμού στέκονται σούζα Τι κάνουν τούμ.ίτες. την ώρα που οι 
αρχές του διεθνούς δικαίου. οι αδαμάντινες ηθικές αξίες και τα ανθρώπινα δικαιώ· 
ματα καΤQ.ι"'[ατoύνται κατάφωρα. συνθλ(βονται χαι λοιδορούνται. 

ΕΙπαν εισβoλrι την εισβoλrι στο Κουβέιτ και είΠαν ειρηνευτική επιχείρηση .ην 

εισβολή στην Κύπρο. Νοιάστηκαν να κα.οχυρώσουν το ανθρώ::ηνο δικαίωμα του 
αντιρρησία να μην πάει στο στρατό. θtσμoOέτησαν το δικαίωμα περιβολης. πώς να 

ντύνεται δηλαδfι ο υπάλληλος. Και είναι ανθρώπινό του δικαΙωμα να ντύνεται 

όπως θέλει. Μερίμνησαν για τα περιουσιακά δικαιώματα των παρανόμως ΣUΖoύ. 

ντων. Και δε συγκινήθηκαν από το ξεριζωμό 200 χιλιάδων Ελληνοκυπρίων από τη 
γη τους. Δεν έκαμαν εκείνο που μπορούσαν να κάμουν για γα τερματιστεί η αγωνω 

τόσων ανθρώπων για την τύχη τοιι αγνοούμενοιι σπλάχνου τους. Και δεν ίδρωσε το 

αυτί τους ούτε για το διά του εποικισμού επιχειρούμενο εθνικό αφανισμό του ελλη. 

νισμού της Κύπρου μήτε για τη συνεχιζόμενη εισβολή και κατοχή ενός αδύναμου 

τόπου. 

Δε βαριέσαι! Τι σχέση έχουν τώρα τούτα με τα ανθρώπινα δικαιώματα; Όλοι 

θα ζήσουμε. Κάπου θα ζήσουμε. Υπάρχει ελλ:ηνισμός και στην Αίγυπτο και <πην 

Ayyλl.σ.. στον Καναδά και <πην Αυστραλία. Το είπε άλλωστε και ο Πρόεδρός μας, 

αληθινά εντελώς για πρώτη φορά. Άλλωστε δε νομΙζω να είναι αδύνατο να μπσρι!. 

σουμε να δημιουρΥήσουμe και κάπου αλλού μια καινούρια παρoικl.σ.. Με την άνεση 
ανθρώπου που δεν τον βαραίνει η ιστορία του. αφού δεν έχει, περιφρόνησε τις 

προειδοποιήσεις της "μειoψηφίας~. αθέτησε τις προεκλογικές τοιι υποσχέσεις και 

μ...λέχτηκε ·μας έμπλεξε έπρεπε να πω· σε έναν άνειι όρων και εφ' όλης της ύλης 

διάλογο . Έδωσε εξετάσεις χαλού παιδιού και χάρηκε πολύ, όταν ο MπOUς στην 
ΙαπωνΙα του eL"tf πως μιλούσε για μας με τον Οζάλ. Παζάρεψε τα αδιαπραγμά. 

τευτα. έπαιξε με τα όσια και τα ιερά και αφού για τέσσερα ολόκληρα χρόνια κατρα· 

κυλούσαμε "του Κακού τη Σκάλα~. "έμαθαν~ επιτέλους οι ξένοι το Κυπριακό και 

μάθαμε κι εμεΙς με τη δέσμη ιδεών και τα τελευ.α{α ψηφίσματα που "κιρδίσαμε" πως 
πρέι"'[ιι με την υπογραφή μας να τουρκέψει για πάντα η πλεΙΟψηφία της κατεχόμενης 

γης μας, πως θα παραμείνουν στρατεύματα. πως οι πρόσφυγες δε θα γυρΙσουν και 
πως σαν επΙσημο κράτος <πο μέλλον δε θα 'χουμε δικη μας φωτη για να κλάψΟυμε 

πουθενά το χάλι μας. 
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Συγκλονίζεται ο Πενταδάχτυλος και αγχομαχά η γη μας. Δεν το αντέχε~ και 

Οα ξεράσει. όπου να 'ναι, από τα μνήματα τα κουφάρια των μυριάδων ανά τοιις 

αιώνες ηρωομαρτύρων μας. το κουφό:ρι του ΑυξεντΙου και το κουφάρι του Μάτση, 

πο\! για τη γ1'1 τούτη την αγα..-Τllιιeνη συνειδητό Ουσιάστηκαν. 

Και βολεύτηκαν μερικοΙ εδώ στην Κύπρο με τη διαπίστωση της αδυναμιας μας 

εκ του συσχετισμού των δυνάμεων μεταξύ Κύπρου και Τουρκίας. Βολεύτηκαν 

ακόμα τελεuταl.α και με τη δια..ίίστωση της ~πoλιτικiις μας αδυναμίας" να πάμε 

κόντρα στη δέσμη ιδεών Κουεγιάρ-Γκάλι, που έγιναν σήμερα ψηφΙσματα του 

Συμβουλίοιι Ασφαλείας. Και στον Ισκιο τούτων των δΙQ.ι"tιστώσεων της "αδυναμίας" 

μας βρήκαν καταφυγή και χώρο όλοι οι κουρασμένοι και οι ενδοτικοί, οι φυγό

μαχοι. οι ραγιάδες. ρεαλιστές χcιι "σώφρονες". 

Μα πότε στο παρελθόν. πριν από το ψ'ήφισμα 649 του Συμβουλίου Ασφαλείας, 
πότε σε~στηκαν οι Τούρ-,<οι ψηφίσματα 'ή α..ίτοφόσεις της ολομέλειας του οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών 'ή του Συμβουλίου Ασφαλείας; Ίσως εδώ θα ήταν χρήσιμο 

να θυμίσω το τελευταίο ψ'ήφισμα της Γενικής Συν~λευσης του Ορ'Υανισμού 

Η,'ωμένων Εθνών. το 37{l53 του 1983. :tou π'ήραμε επί υπουργίας στο YπouqyεΙO 
των Εξωτερικών του κ. Ρολάνδη και παρόντων στη Νέα γ όρκη των αρχηγών όλων 

των κομμάτων. Μεταξύ άλλων το ψήφισμα έλεγε και τούτα.: ~KαλεΙ για σεβασμό 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων και ουσιωδών ελευθεριών όλων των Κυπρ(ων. 

συμπεριλαμβανομένης της ελευθερίας εγκατόστασης και του δικαιώματος ι.αιοχττι

σιας γης. και τη λήψη επειγόντων μέτρων για επιστροφή των πρoσφUyων στLς 

πατρογονικές εστίες τους εν ασφαλεΙα." 

Στο ίδιο ψήφισμα μεταξύ άλλων ε:ι:αναλαμβάνεται η εισ'ήγηση της Γeνιχής 

Συνέλευσης προς το Συμβούλιο Ασφαλείας για χρονοδιάγραμμα για εφαρμογή 

σχετικών α...οφάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας στο Κυπριακό. ανάμεσα στις 

οποίες περιλαμβάνεται και η axoxti!QY1(ΠJ και των κατοχικιί:ιν στρατευμάτων και των 

Εποίκων. Έχουμε στα χέρια μας α..ίό το Σuμ!k>ύλιο Ασφαλείας τα ψτιφίσματα 

365. 541 και 550. Από τη Γενική Συνέλεuση eχοuμε το τελεuταίο της ψήφισμα 

το 37/253. Γιατί πρέπει να ψηλώσουμε τα χέρια στα ψηφίσματα 649, 716 χαι 750, 
ΠΟι) μεταξύ άλλων υποβαθμίζουν την κρατική μας οντότητα και αναβαθμίζουν την 

Τουρκία σε φίλο επιδιαιτητή; 

Και κάτι άλλο ακόμα. Αφού οι τούρκοι ε:ι:έδειξαν αυτ'ή τη σuμ..ίεριφoρά 

έναντι των προηγούμενων ψtJφισμάτων. γιατί εμεΙς. αφού βλέπονμε πως τα τελεν

ταία ψYJφ{σματα αφίστανται των έσχατων ορίων νΠΟΧώρησής μας. όπως κωδικο

ποιήθηκαν στις ομόφωνες προτάσεις μας του 1989. γιατί. λέω, αφού βλtπoυμε πως 
προδιαγράφονν τον αφανισμό μας. πρέπει να τα δεχθούμε; Ε..-τειδή δηλαδ'ή κάποιοι 

σήμερα ΕΠιχειρούν να μας σκοτώσουν. εμείς πρέπει να σπeύσουμε να auroxtoYή

σουμε: Μα. κι αν ακόμα χρειαστεί να πεΟάνοιιιιε. ~ιπρoστά σε ένα τέτοιο υποθετικό 

ενδεχόμενο. ένα πιστεύω πως 00. 'πρε.τε να ήταν το χρέος μας. αντό πον eL"tE ο δικός 
μας ο Ηλίας Βενέζης: "Να μην ασκημίσονμε το θάνατο". Όμως η Κύπ,ρος και ο ελλη

νισμός της μπορούν να ζήσouν και θα ζ'ήσουν. Γιατί το δίκαιο ε(ναι με το μέρος 

μας. Και το δίκαιο είναι ακαταμάχητο και δε βρtθηκε ακόμα η σφαίρα ΠΟι) θα το 

σκοτώσει. 
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Σήμερα ο Πρόεδρος Βασιλείου και η πλειοψηφούσα ouμπολίτεuoη επί του 
εθν~κoυ μας προβλήματος και των χειρισμών του δΕχονται ως βόση για συζήτηση, 

όπως εί.,ί,αν, την περιβόητη δέσμη ιδεών. Εδώ εμείς διαφωνούμε ριζικ6., Γιατί εκ 

των χειρισμών πλάOετcιι και διαμορφώνεται η ουσΙα. Και το απότοκο των τελευ

ταίων χειρισμών. το 649 και τα άλλα ψηφίσματα. είναι αποκρουσηκό και ενισχύει 
περισσότερο την αντίθεσή μας. Μας ε(παν πως είμαστε μειοψηφία στο Εθνικό 

Συμβούλιο και πως θα προχωρήσουν. Έτσι ιL-τε η πλειοψηφούσα συμπολίτευση . 

Μα, αν τούτος ο τόπος 'ήταν δημιούργημα της δικής μας γενιάς. αν την ταυτότητά 

μας ως Ελληνοκυπρίων την πρωτοεξέδιδε η Υπηρεσία Απογραφής και Δημογραφίας 

της σημερινής κυβέρνησης. θα 'τανε ίσως δικαΙWμα τότε της πλειοψηφίας να αυΤΩ

διατεθεί ή και να αυτοεΚίτοιηθεΙ Όμως όσοι και να 'μαστε η σrιμερινή 'γενιά. α,.ίοτε· 

λούμε ελάχιστο μόνο τμήμα ΤΟ\l διαχρονικού ελληνικού πληθυσμού της ΚίΙπρου 

που, μέσα σε αλλεπάλληλες εθνικές δοκιμασίες μέσα στις χιλιεΤl1ρίδες της ιστορίας 

του. κρατήθl1κε με Τl1ν ψυχή στα δόντια. ρΙζωσε και δηιιιούρ"Υl1σε και έσπειρε στρώμα 

με στρώμα, αιώνα με αιώνα, με αλλl1λouχία και συνέχεια Τl1ν άγια Y1l μας και άΦ1lσε 
μαζί με τα λείψανά του αδιfιψευστη μαρτUΡ(.α ελληνικότητας. ελληνικής τέχνης και 

ελληνικού πολιτισμού. Για ποια πλειοψηφΙα μιλά 11 γενιά μας όταν όλοι εμείς μαζί, 

μεΙΟΨl1φία και πλεΙΟΨl1φι.α, είμαστε μόνο μια χούφτα τραγικών περαστικών α...ό 

τούτα τα χώματα: 

Κύριε Πρόεδρε . κύριοι συνάδελφοι. το κόμμα μας δεν μονοπώλl1σε :τοτέ τον 

πατριωτισμό. Πιστεύουμε στο πάθος και τη φιλοπατρία της συντΡl..ιίτικής πλει.οψη. 

φί.ος του λαού μας. ΕΙναι ο Ιδιος ακριβώς λαός ΠΟ\l πριν από τριάντα πέντε τόσα 

χρόνια μονοιασμένος μεγαλούργησε και έκα\'ε πράξl1 την αρετή του και έδωσε με τις 

θυσίες ΤΟ\l μέτρο για το μπόι του και σταΟμά για την αξΙα του. 

Σαλ...Ιζουμε σήμερα για αναίμαχτο, αλλά ανένδοτο ποληικ6 αγώνα και 

χτυπούμε καμ ... άνα αφύπνισης Μό το λήθαργο του ψυχοφθόρου εUΔΑιμOνισμoύ. 

Τούτη 11 γη είναι δική μας. Κανένας. όσο μeγάλος και όσο τρανός. δεν μ .. ίορεί να 
υποχρεώοει το χέρι μας να βάλει υπογραφή για ξεπούλl1μά Τl1ς. Κανένας δεν μ...ορεί 

να μας υποχρεώσει να υπογρόψΟυμε λύση ρατσιστική. με κολοβά ανθρώπινα δικαι

ώματα. Και να μτιν το ξεχνούμε πως 11 ακαταμάΧl1τη δύναΙΙl1 του αΔU\'αμOυ είναι 11 
άρνησή του να υποδουλωθεί. είναι η πίστη του στο δικαιο και 11 απαρασάλεUΤl1 
εμμονή του σης αδιαμφισβήτητες αρχές του διεθνούς δικαίου και στα α\'θρώπινα 

δικαιώματα. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι . μας παρακολουθούν με αγωνΙα αυτοί ποιι 

έφυγαν. Μας καρτερούν αυτοΙ που θα 'ρθouν. Ας μην ντροπιάσουμε Τl1ν ιστορία 

μας κι ας μην εχδα.ιίανήσουμε το τάλαντο που προορίζεται για τα παιδιά μας. 

Ευχαριστώ. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Λώρl1ς Λuoιώτης. 

Λ. Λ ΥΣ ΙΩΤΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφo~. 

Για δεύτερη μέρα σuvεχΙζεται η σUΖήττιση του εθνικού μας θtματος. Έχουν 
μιλήσε~ οι αρχηγοί ή εκπρόσωποι των κοινοβουλευτικών κομμάτων και οι πιο 

πολλοΙ α..ό τους συναδέλφους και έχουν αναφερθεί σε ό).ες τις πτυχές του θέματος. 
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γι' αυτό και στο σύντομο χρονικό διάστημα που έχω στη διάθεσή μου θα αναφερθώ 

σε μι.α σuyκεκριμένη θέση, Στη θέση που σε κάθε κρίσιμη στιγμή του εθνικού 

θέματος προτεΙνετοι α.ίτό διάφορες πολιτικές καταστάΟΗς σαν τι λυδΙα λίθος που 

μπορεί να ΤΡOΧι.oδQoμήσει την προσπάθεια λύσης του Κυπριακού στη σωστή κατεύ

θυνση. 

Κατά καιρούς κοι ιδιαίτερα σε περιόδους καθοριστικές. όπως και η σημερινή, 

που η πολιτι.χή ηγεσία του τόπου πρbtει να πάρει σοβαρές αποφάσεις για την 

πορεία του tθνιxO\ι μας θtματoς, 'tόη: ακριβώς με μεγαλύτερη έμφαση παρουοιά

~εται η ει.σή-Υηση της πovtθνι,xής διάσκεψης. θα ήμουν άδικος προς το Δημοκρατικό 

Συναγερμό, αν δεν ανέφrρα ότι. εκτός Q.,1:ό το γεγονός της πατρότητας της εισήγησης 

αυτής, από τις ΠOALtLxt; δυνάμεις που κατά καιρούς υποστήριζαν ή υπoστηρLζouν 

και τώρα σύΥχληση πανεθνικής διόσχεΨTIς είναι η μόντι πολιτική δύναμΊ1 που είχε 

σuνtχεια χαι συνtπtw στην υποστήριξη αυτή. 

Δκ.ν μJtOQf:( να J'UQάσει απαρατήρητο και το ότι οι απόψεLς στο εθηκό θέμα 

όλων των πολιτι.χών δuνό:μεων στον κυπριακό χώρο, όταν αυτές υποστήριξαν την 

ιδέα της πανεθνt.Xής δtiισχεψrtς, ήταν στη μειοψηφία και με τη διάσκεψη αυτή κυρίως 

προσδοκούσαν σε υποστήριξη των θtσεών τους. Κυριότερο παράδειγμα αυτής της 

στό.σης έναντι της πανεθνικής δι.άσκεψης είναι το ΔΗΚΟ. Όταν βρισκόταν στην 

κυβέρνηση, όχι μόνο δε συμφωνούσε με την ιδέα αυτή, αλλά και το ρόλο του 

Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ ιnτ.oβάθμισε και ιδιαίτερα μετά την καταΥΥελία a..-ιό μέρους του 

του μίνιμουμ ΠροΥρά.μματος, όταν οι θέσεις του βρίσκονταν σε αντίθεση με τη 

συντριπηκή πλειοψηφία των πολιτικών δυνάμεων. δε δεχόταν ούτε να δεσμευτεί 

από τις θέσεις της πλεΙΟψηφίας, αλλά ως κυβέρνηση ακολουθούσε τη δική της πολι

τική και τακτικ'; για το εθνικό θέμα. Όμως το Γενόρη του 1990, αJτό το βήμα αυτΊϊς 
'1ης Βουλής, ο τότε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ κ. Γαλανός γι.α 

πρώτη φορό. μίλησε υπέρ της σύΥκλησης πανεθνικής διάσκεψης και ζήτησε τη μετά

βαση όλων στην Αθηνα. για να χαραχτεί από κοινο"ίι μια κοινή εθνική πολιτική. 

Μάλιστα προχώρησε και ζητησε να καλύψει την Κύπρο ως εΟνικό χώρο. Φvσικά 

τότε το ΔΗΚΟ ήταν εκτός κυβέρνησης και η θέση του για την αντιμετώπιση των 

εΥΥρό.φωνΙιδεών Κουεγιάρ βρισκόταν σε αντίθεση με τη Οέση της κυβέρνησης και της 

πλειοψηφίας των πολιτικ«()ν δυνάμεων της Κ"ίιπρου. 

Χθες από το βήμα αυτό ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Γλαύκος 

Κληρίδης αναφtρθηκε και πάλι στην ανά'(ι!η σύγκλησης πανεθνικής διάσκεψης. Και 

αυτή τη φορά. προχώρησε και κατέθεσε και ψηφισμα προς έγκριση Qj'Tό το Σώμα. με 

το οποίο καλείται η κυβέρνηση να προβεί σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες που θα 

επιτρέψΟυν και θα καταστήσουν πραγματικότητα την πανεθνΙΧή διάσκεψη, κατόπιν 

οπωσδήποτε συνεννόησης με την ελληνική κυβέρνηση. 

Ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ κ, Βάσος Λuσσαρίδη; και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό

σωπος του ΔΗ ΚΟ κ. Τάσσος nαπαδόπουλος, σε μια παραλλαγή της εισήγησης 

αυτής. ζήτησαν κατά την πρωτολογΙα τους μεΊ'ό.βαση των κυπριακών κομμάτων και 

της κυπριακrις κυβέρνησης στην Αθήνα και κοινή σύσκεψη με την ελληνική κυβέρ

νηση κι αν είναι δυνατό και με τα ελληνικά πολιτικά κόμματα για καθορισμό κοινής 

εθνικ1jς πολιτικής για το Κυπριακό, 



Ι 

2579 

Όμως και 11 μια και η άλλη πρόταση είναι γενικές και αόριστες. Αφήνοιιν 

πολλά ερωτ'ήματα ανα..-τάντητα. που ενισχύουν την ά.-τοψη όη είναι ανέφικτη 11 
σύγκλησή της και πως. κι αν ακόμα συγκληΟεί. δε θα μπορέσει να φιρει το Μοτέ

λεσμα που προσδοκούν οι εισηγητές της. δηλαδή τη χάραξη μιας κοινής πανεθνικής 

πολιτικής στο Κυπριακό. Αναφέρω μερικά από αυτά τα ερωτήματα: noιoL θα 

πάρουν μέρος και ποια 11 αvτιπρoσώπευσή τους: ΠΟΙΟ η βαρύτητα της Υ"ώμ1}ς του 

κάθε συμμετέχοντος: Σε περι.πτωση διαφωνιών που, όπως εΙναι γνωστό. υπάρχουν, 

πώς θα καταλήξουμε σε κοινές και μάλιστα δεσμευτικές απoq:<ισεις; Τι είναι Εκείνο 

που μας κάνει να εΙμαστε αισιόδοξοι όη τα κόμματα που θα διαφωνήσουν Οα 

συγκατατεΟούν, θα υπακούσουν και θα απεμπολήσουν το δικαίωμα να ouvtxloouv 
την προσπάθεια να πείσουν το λαό για το ορθό της δικής τους άποψης: Πώς 

θεωρούμε δυνατή τη συμμετοχή όλων των ελληνικών κομμάτων, όταν δεν υπάρχει 

παρόμοιο στον ελλαδικό πολιτικό χώρο: Αυτά είναι μερικά από τα ερωτήματα που 

για μένα μένουν αναπάντητα. 

Όμως για μας δεν είναι αυτή η ουσία. Εμείς και σήμερα, όπως και κάθε άλλη 

φορά που τέΟηκε θέμα σύγκλησης πανεΟνικής διάσκεψης και ως πιθανό επακόλοuOο 

θέμα αλλαγής και ΤΟ\l δόγματος "Η Κύπρος a..LoφαoiζEL και η Ελλάδα συμπαρΙ· 

σταται". είμαστε αντίθετοι. πρώτο και κύριο. γιατΙ μια τέτοια ενέργεια θα α .. τοτε· 
λέσει πλήγμα στο κύρος και την υπόσταση της κυπριακής κυβέρνησης και κατ· 

επέκταση της κρατικής οντότητας της Κυπριακης Δημοκρατίας και, δεύτερο και 

εξίσου σοβαρό. γιατί θεωρούμε ότι οι αποφάσεις για την Κύπρο πρέπει να παίρνο. 

νται εδώ στην Κύπρο a..-ι:ό εμάς τους Κυπρίους. 

Από το [974 η δική μας πλευρό κατέβαλε πολλές προσπάθειες και έδωσε 

πολλές μάχες, για να διατηρήσουμε την κρατική ovτό"\τα της Κυπριακής Δημοκρα

τLας και για να αναγνωρίζεται η κυβέρνησή μας ως η κυβέρνηση της Κυπριακής 

Δ1Jl.lοχρατίας. Αυτό μέχρι στιγμής το έχουμε πετύχει και η κυβtρνησή μας αναγνω

ρίζεται από όλες τις χώρες και τους οργανισμΟύς. με μόνη εξαίρεση την κατοχική 

δύναμη. την Τουρκία, που όλα αυτά τα χρόνια την αμφισβήτησε και προσπάθησε και 

δε,' έπαυσε να προσπαΟεί να πετύχει την υποβό:θμιση της κυβέρνησης της Κυπριακής 

Δημοκρατίας σε διοίκηση των Ελληνοκυπρίων ή κυβtρνηση μόνο της νότιας 

Κύπρου. 

Μετά την ανακήρυξη από τον Ντενκτάς της oιJτω καλούμενης ΔημοκρατΙας της 

Βόρειας Κύπρου εντάθηκαν οι προσπάθειες της τoUΡXικης πλευράς, Τουρχίο.ς και 

Ντενκτάς, για άμεση ή έστω και έμμεση αναγνώρισή της. Δε χρειάζεται να αναπτύξω 

τη σημασία της αναγνώρισης της κρατικής οντότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας 

στις προσπάθειες που καταβόλλουμε για μόνιμη και δίκαιη λύση του ΚUι-ι:ριαΚOύ 

προβλήματος. Πολλές φoρtς ,ιε πα.ράι-ι:ονο δήλωσαν οι αξιωματούχοι της τουρκικής 

πλευράς και ο Ντενκτάς καθαρά ότι η αναγνώριση των Ελληνοκυπρίων ως της 

νόμιμης κυβέρνησης εΙναι ένα ανυπέρβλητο εμπόδιο στο δρόμο για προώθηση των 

σ.(εδίων τους. Κάτι επιπρόσθετο που δεν πρέπει να μας διαφεύγει είναι η προσπά· 

θεια της ΤουρχΙας να παρουσιάζει την ψεuδoκυβέρνηση και το ψευδοκράτος του 

Ντενκτάς ως ξεχωριστή κρατική οντότητα. Μάλιστα πολλές φορές, όταν τους 

συμφέρει, παρουσιάζεται ότι η ΤουρχΙα όχι μόνο δεν μπορεί να της επιβάλει τις 

απόψεις της, αλλά ούτε και να την επηρεάσει. 
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Δε θα επεκταθώ σε πιο πολλά παραδείγματα. Νομίζω ότι κανένας δεν αμφι

σβητεί την αναγκαιότητα διαφύλαξης και ενίσ.<οοης της κρατικής οντότητας της 

Κυπριακής Δημοκρατίας και το ότι πρέπει να είμαστε πολύ προσεχτικοί στις ενέρ

γειές μας, ώστε να μη χάσουμε το κυριότερο όπλο που έχουμε στον αγώνα που 

διεξάγουμε. Δε θα αναφερθώ ούτε σης δuσιιoλ(ες και τα προβλήματα που πιθανό να 

δημιουρΥησουμε και στην ελληνική κυβέρνηση από μια τέτοια αλλαγή πορείας. Και 

μόνο το γεγονός όη όλες οι ελληνικές κυβερντjσεις α...6 το 1974 μέχρι σήμερα 

ακολούθησαν συνειδητά το δόγμα 'Ή Κύπρος α.'"tοφασ{ζει και 11 Ελλάδα σuμ,ταρl.· 
σταται ή και συμπαρατάσσεται" νομίζω ότι μιλά από μόνο του και λέει πολλά. 

Η δική μας ά...Οψη είναι ότι σήμερα περισσότερο αJτό κάθε άλλη φορά πρέπει 

να είμαστε προσεχτικοί στις ενέργειές μας, ώστε να μην πρoκαλ~σoυμε άθελά μας 

!;ημιά. Εμείς θεωρούμε το Εθνικό Συμβούλιο. ιδίως πάνω στη δημοκρατική βάση 

που λειτουργεί τα τελευταία χρόνια. το πιο κατάλληλο στις συνQήκες της Κύπρου 

συλλογικό όργανο για το χειρισμό του κυπριακού προβλήματος. Ακόμα θεωρούμε 

πως γραμμή και στρατηγική στο Κυπριακό υπάρχει. Εί.ναι εκείνη πο\! αποφασί. 

στηχε ομόφωνα κατά τις πολυήμερες συνεδρίες του Εθνικού Συμβουλίου το 

Δεκέμβρη του 1988 και το Γενάρη του 1989. Αυτή η γραμμή είναι η πιο ορθή και η 

πιο ενδεδειγμένη. Για μας εκείνο που χρειάζεται δεν είναι η αναθεώρησή της . αλλά 

τι σιτνΕΠης και χωρΙς παλινδρομησεις εφαρμογή της. Απαραίτητη ταυτόχρονα 

θεωρούμε την πληρη O1JVl!QyαOLα των κυβερνήσεων Κύπροu.-Ελλάδας, αλλά και 

όλων των πολιτικών δυνάμεων των δύο χωρών. 

Κύριε Πρόεδρε. τελειώνω με τη θέση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δuνό.μεις ότι 

σήμερα ιδιαίτερα, που η Τουρκία και ο Ντενκτάς εντείνουν τις προσπάθειές τους για 

ισότιμη αναγνώρωη του ψευδοκράτους και εξίσωση της κυβέρνησής του με την 

κυβέρνηση της Κuπριακης Δημoκρατtας, θεωρούμε την επιμονή για πανεθνικη 

διάσκεψη αχρείαστη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Ι σιδωρος ΜακρΙδης. 

Ι. ΜΑΚΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Για δεκαετίες τώρα συχνά ακούεται κατ' επανάληψη και αναφέρεται στο λαό 

από τα πολιτικά κόμματα ότι αυτός ο τόπος διέρχεται τις πιο κρίσιμες στιγμές της 

ιστορίας του. Κάθε φορά που η φράση αυτή επαναλαμβανόταν ηταν ορθή στην 

κυριολεξία της και πλήΡTlς στο νόημά της. Δυστυχ(Ος όμως με την κάθε επανάληψ1i 

της τι κρισιμότητα της κάθε καμπής γινόταν και δυσκολότερη και πλέον επικίνδυνη. 

Τους λόγους δε θα τους αναλύσω, διότι τι ώρα δεν επιτρέπει παρελθοντολογίες. 

παρόλο που η παρελθοντολογία, πέρα ο..τό τα κακά της, συνήθως συντηρεί κάποιες 

μνήμες για παραδειγματισμό και απoφuyή παρόμοιων λαθών. 

Υπάρχει όμως κάτι που πρέπει να αναφερΟεΙ γιατί αποτελεί την αρχή του 

θέματος που συζητούμε σήμερα σε αυτό το Σώμα και που ονομάζεται δραματικός 

συμβιβασμός της ο..-ι:οδοχής της ομοσπονδίας, που περιέχεται στις συμφωνίες 

κορυφής του 1977 και του 1979. τις οποί.ες δύο διαφορετικές κυβιρνήσεις. κάτω από 
την πίεση της στρατιωτικής ήττας και άλλων κινδύνων που ελλόχευαν κατά τις 

δύσκολες εκεί.νες μέρες και που πολλοί συνεχΙ!;ουν να υφίοτανται ακόμα και 
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σήμερα. αναΥ;.όστηχαν να αποδεχθούν ως βάση συζήτησης για επ[).uση του 

ΚΊ.ιπριακου προβλήματος, μα!;ί με τα τότε ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης και 

τον Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών. Από τότε όλα τα κόμματα τόσο 

στο ΕΟνικό Συμj\oίιλιο και σε αυτό το Σώμα όσο και από ω.λα διεθνή βήματα επανα· 

βt:βαι{~νOυν συνεχώς την προσήλωσή τους σε αυτές ης συμφωνίες και στην επιλογή 

των διαπραγματεύσεων ως τη μοναδική μέθοδο επΙλιlσης του διεθνο'ύς προβλήματος 
της εισβολής και της κατοχής της vιjσOυ μας. 

Aya..oτηTot συνάδελφοι, τα χρόνια όμως περνούσαν και αντιμέτωποι βασικά με 

την τουρκική αδιαλλαξία. κά.-τοτε όμως κι σ...ό δικά μας λάΟ11, λόγω άγνοιας ή 

λανθασμένων σκοπιμοτήτων και χόποτε λόγω λανΟασμένων επιλογών, χάσαμε 

αρκετές σοβαρές διπλωματικές μάχες. Το χειρότερο όμως λάθος που διαπράχθηκε 

είναι πως κατά καιρούς επετράπη να μετατρα.,'τεί το εθνικό μας θέμα σε αντικείμενο 

κομματικών διαμαχών. Παρόλα αυτά παραμείναμε προσηλωμένοι και συνέχεια 

επιδιώκαμε και προκαλοίΙοαμε την ανάμιξη οτο πρόβλημά μας του ΟργανισμοΙ; 

Ηνωμένων Εθνών, του ΓενικοΙ; Γραμματέα και με κάποιες e;τιφυλάξεις. υπογραμ· 

μίζω, και του (διου του Συμβουλίου Ασφαλείας. Τα διάφορα ψηφίσματα και Q.ιτoφά· 

σεις του πιο πάνω οργανισμού και των διάφορων οργάνων του. όπως και προτάσεις 

και αναμίξεις άλλων μερών στο παρελθόν. είναι σήμερα σε όλους μας γνωστά. όπως 

και τα αίτοτελέσματά τους. 

Το τελευταίο α..-τοτέλεσμα των δραστηριοτήτων του Συμβουλίου Ασφ:ιλείας 

ήταν η υποβολή της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα κ. Γκάλι τον περασμένο 

Απρ(λιο και το ψήφισμα 750/92. Το περιεχόμενο της έκθεσης του Γενικού Γραμ. 

ματέα και το περιεχόμενο ΤΟ\' ψηφίσματος του Συμβουλίου Ασφαλείας στους λιγό· 

τερο έμπειρους η εθελοτυφλούντες α.ίτοτέλεσε έκπληξη. Στους εμ.ιΤ-fιρότερους όμως 

όχι, γιατί γνώριζαν ότι ο Γενικός Γραμματέας εκ του ρόλου του θα προσπαΟούσε να 

ράψι!Ι φορεσιά που να ταιριάζει σε δίιο ανθρώπους διαφορετικού μεγfθoυς. Γεγονός 

--.;w.u...συ-νέβη-και.-η φo@eOtά-χρειόξt'ι'αιδιόQθιMOΊΙ τουλάχtσroΎιcηιας:- Η διαπtστ'ωσ1Γ 

της ύπαρξης στα έγγραφα στοιχείων που καταπατούν βασικά ανθρώπινα δικαιώ

ματα και ελευθερίες. όπως το δικαίωμα της ε..-τιστροφής όλων των προσφύγων στις 

εστίες και στις περιουσίες τους. το δικαίωμα της ιδιοκτησίας, καθώς και η ιδέα για 

πλεΙΟψηφία ιδιοκτησΙΟς, η α..-τoφuΓΉ καθαρής μνείας στην α..-τοχώρηση των ε:τοίκων, 

το θέμα των εγγυήσεων και άλλων αρνητικών στοιχείων, που ήδη έχουν αναφέρει οι 

προηγούμενοι ομιλητές, βρήκε την Πολιτική Επιτροπή του Δημοκρατικο'ίι Συνα· 

γερμου ομόφωνη ότι τα στοιχεία αυτά δε συμq:ωνoίιν με τις θέσεις του κόμματος και 

τι.ς ομόφωνες α..-τοφάσεις του EOνικoιJ Συμβουλίου του Ιανουαρίου του 1989. Ε..τίσης 
είναι και αντίθετα με τα ανθρώπινα δικαιώματα που ισχύουν στον ευρωπα'ίκό χώρο. 

όπου έχουμε στόχο αμετάκλητο και επιΟυμία να ενταχθούμε. 

Αλλά, παρά τα πιο πάνω αναφερόμενα αρνητικά στοιχεΙα. αν κληθούμε για 

διαβουλε'ίισεις και σuνoμιλLες με το Γενικό Γραμματέα ή τους εΚ.ι-εροσώπους του, η 

θέστι μας εί.ναι ότι πρέπει να ανταποκριθούμε θετικά. γιατΙ. όπως και προηγούμενα 

ανέφερα. εμείς έχουμε κατά καιρούς επιδιώξει και ζητήσει αυτή τη διπλωματική 

συνάντηση. ττις οποίας τους κανόνες πρtπει καλά να γνωρίζουμε, κι αν τελικά διευ

θετηθεΙ ε(μαστε υπόχρεοι να συμμετάσχουμε και να αγωνιστοίΙμε στα πλαίσιά ττις, 

γιατί διαφορετικά θα μηδενιστούμε και Οα υποστούμε όλες τις αναμενόμενες συνέ
ΠΕιες του διπλωματικού μηδενισμο'ίι και της αντι..ταράθεστις με το Γενικό Γραμματέα 
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και το Συμβoύλ~o Ασφαλείας. Εδώ αιλω να ξεκαθαρίσω τη θέση μας. επαναλαμβά· 

νοντας ότι στόχος μας είναι να αγωνιστούμε στα πλαίσιο του διπλωματικΟύ αγώνα. 
του οπο(ου την πρόκληση αντιμετωπίζουμε. για δημιουργία του ορθού και α.ποδε· 

χτού πλαισίου για μια μελλοντική διαjτραγμάΤΕuση και όχι -γ ια άμεση διαπραγμά
τευση με βόση τ ις ιδέες Γκάλι γ ια λύση του προβλήματός μας. 

Το εθνικό μας πρόβλημα μέσα α.ι-τό τα πολλά χρόνια της διατήρησής του έχΗ 
καταστεί βαρύτερο. Κάποιοι για λόγους εσωτερικής πολιτικής κατανάλωσης και 

κάίΤΟΙΟΙ άλλοι γ ια λόγους προσωπικής προβολής έχουν καταστήσει την πολιτική του 

επιφάνΕια λεία από την πολλή χρήση και λιγδερή. Η ανύψωσή του για απελευθέ

ρωση του κατα.ι-τλακωμέ\'ου λαού και των χωμάτων μας δεν ΙΙίτορεί να γίνει ούτε 
0.,16 το ΔΗιν και τον KληρU:ιη μόνο. αλλά ούτε και από το ΑΚΕΛ και το 

Χριστόφια ή τον Κυπριανού ή το Λυσσαρίδη μόνο. Χρειάζονται όλοι και αμφι· 

βάλλω αν πάλι το κατορθώσουμε, 

Απαλλαγμένοι αι-τό ευθυνοφοβίες. καλποφοβΙες και προπάντων αι-τ6 προεκλο. 

γικές σκοπιμότητες . γιατι και για το χρόνο της υποβολής της έκθεσης Γκάλι και του 

ψηφίσματος 750 του ΣυμβουλΙου Ασφαλείας κανένας δεν μπορεΙ να πει ακόμα ότι 
aΠOTEλEL τυχαίο γεγονός ή σκοπιμότητα. για να συμ.ι-τέσει με την προεκλογική 

περίοδο. Αν πράγματι ενδιαφέρει όλους μας να προσπαθήσουμε να επιλύσουμε το 

εθνικό μας πρόβλημα, ας ενώσουμε τους ώμους και τα χέρια κι ας αγγίξουμε όλοι 

ταυτόχρονα την πρo~ληματική επιφάνεια του ογκόλιθου που μας πιέζει και όλοι 

μαζί. με τη συμ.ι-ταρόσταση της Ελλάδας, του μοναδικοu και αληθινού στηρΙγματ6ς 

μας. ας προσπαθήσουμε για τη μετακίνηση του φορτίου κι ας μην ασχολούμαστε με 

ατέρμονε; διαδικασίες για Ε.JτιλοΥή του τρόπου που έχει μοναδικό στόχο. τη διαφορι· 

τική πολιτική εικόνα και εμφάνισή μας. Κ ι όμως με ομόφωνη απόφαση όλα τα 

κόμματα εξήλθαν αίτό το Εθνικό Συμβούλιο και όχι με απόφαση κατά πλεΙΟψηφία 

το.υ ΔΗΣγ και του ΑΚ ΕΛ , όπως μερικο.ί Οέλησαν να παρουσιάσουν. Δηλαδή, σαν 

υπάρξει Οέληση. μπορούν ξανά να εξευρεθούν ομόφωνες αποφόσεις. γιατί το αντι· 

κείμενο ε[\'αι ένα και συγκεκριμένο και κανένας φUΣΙOλOγικός άνθρωπος δεν μπορεί 

να το ~λέπει διαφορετικό . εκτός αν Οέλει να το βλέπει διαφορετικό ή αν εΟελοτu
φλεΙ, για να εξυπηρετήσει κά.-τοιες άλλες σκοπιμότητες. 

Κύριοι συνάδελφοι, χειρότερη και πλέον επικίνδυνη κατάσταση για το εθνικό 

μας θέμα από τη σημερινή δεν μ..-τορεί να υ:τάρξει. Μερικοί προτείνουν την α.τόρ· 

ριψη κάθε πρότασης και την αναμονη, γιατί οι καιροί. μπορεί να έχουν κάποτε γυρί. 

σματα. Μέχρι τότε όμως ποιος ασφαλίζει και πώς ασφαλίζει την αποφυγή νέων 

τετελεσμένων; Και . όταν αναγνωριστεί το τουρκοκυπριακό κράτσς, πσιες 

υπογραφές θα ισχύουν: Αυτές που δεν υ:τογρά:ψαμε ή αυτές που υπογράφτηκαν Q..ι-τό 

τα κράτη που τους αναγνώρισαν; Και ποιος θα μας υποδείξει τον τρόπο και τα 

μέσα ανατροπης των υπογραφών της αναγνώρισης του τουρκοκυπριακού κράτους; 

Ποιος περιορίζει την εισροή και τον πολλσ..""'(λασιασμό των EJ""'(σίκων και πώς απαλ· 

λασσόμαστε. απ' αυτούς: Τέτοια ερωηίματα υπάρχουν πολλά και σε όλους μα; είνα~ 

γνωστά. 

Και ερωτώ ξανά: Μήπως για τους πιο πάνω αναφερόμενους και άλλους 

κινδύνους πρέπει να βιαστούμε και να ενδώσουμε σε οπσιαδήποτε πρόταση ή πίεση 

για λύση: Η απάντηση είναι ξεκάθαρα όχι. Αλλά μέχρι τώρα έπρεπε να εΙχαμε διδα

χτεί το πότε και το πώς διαφeύyoυμε αιτό απαράδεκτες προτάσεις και πιέσεις . γιατί 

ακριβοπληρωμένες εμπειρίες έχουμε. πολλές. Ιδιαίτερα όσοι έζησαν από κοντά και 
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άμεσα τα δ~άφoρα γεγονότα και συμμετείχαν ενεργά σε παρόμοιες διαδικασίες χειρι· 

σμών του εθνικού μας προβλτ'ιματος έπρεπε να yνωρι.ζOUΝ ότι σε τέτοιες πεΡL.Πτώσεις 

μονολεκτικές απαντήσεις όπως ''Αποδέχομαι'' Τι "ΑπορρΙΠΤω" δεν είναι θέσεις, αλλά 

κατακόρυφο πέσιμο σε επικίνδυνη παΥΙδα. Ο τρόπος και ο χρόνος της Q.ιτόρριψης ή 

της αποδοχΤ;ς έχει τεράστιο πολΗLκό κόστος τόσο Οετικό όσο και αρνητικό. Γι' αυτό 

το λόγο. αγα...ητοΙ συνάδελφοι, οι δύσκολες αυτές διαδικασίες οvoμάζονται και 

"αγώνες". που έχουν ανάγκη και τα μυαλά και τις εμΠΕιρίες και τη θετική και ενεργό 

παρουσία και συμμετοχή όλων μας. όπως και του υπόλοιπου ελληνωμού. 

Με αντό το σκεπτικό και πριν Q.ι'1:ό πολλά χρόνια πρώτοι εμεΙς εΙχαμε [ιση· 

γηθεΙ την ανάγκη της πανεθνικτ'ις διάσκεψης, :του φαίνεται ότι μας λεΙ"(ΕΙ αυτή τη 

στιγμ'ή. Διότι. αν είχαμε ενεργοποιημένη τώρα μια τέτσια διαδικασία. και τσ κλίμα 

σε αντό τσ χώρο μπορούσε να ήταν διαφορετικό κι εμείς και ο λαός μας θα μπορού

σαμε να αντιμετωπ[σονμε τις επερχόμενες προκλήσεις ιοχνρότεροι και αlτοτελεσμα

τικότεροι. Παρόλη όμως την tλλειψή της. η πρόκληση και η πρόσκληση εΙναι 

ανοικτή σε όλους μας. Με γνώμονα την εθνική μας ο..;:οκατάσταση. ας δώσουμε το 

παρόν μας στο διπλωματικό στίβο που σύντομα θα μας περιμένει και ας αγωνι

στούμε για μια δίκαιη, βιώσιμη και αξιοπρείτή λύση που θα διασφαλίζει την 

επιβίωση και το δικαLωμα τον ελληνισμού σε αντή τη νήσο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει η ΚαΙτη Κληρίδου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Έχει ώρα να μιλήσει εδεκίτης. κύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή μόνσ δυο σμιλητές Cl.ι;:ό σας έχω εγγεγραμμένσυς και Οα γίνει και αύριο 

συνεδρία, είπα να αφήσω και μερικσύς από σας για αύριο. 

-Γ.θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Να μείνει ένας για αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν θι!λετε. γιατί όχι. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυρι.ες και κύριοι συνάδελq::<>ι. 

Ήθελα Πρώτα ως νέο άτομο πσυ πολιτεύεται στον τόπο μας να χαιρε

τίσω την σμόφωνη Cl.ι;:όφαση toU Εθνικού ΣuμβDυλ'οu και την ανακοίνωση της 

21ης Απριλίου 1992. που τονίζει ότι τσ Κυπρι.ο.κό μπορεί και πρέΠΕΙ \'α λυθεί με 
βόση τις αποφάσεις και προτάσεις tQU Εθνικσύ ΣuμβQuλ'οu του Ιανουαρίσυ 1989, 
που στηρίζονται στις σuμφωνLες υψηλού επιπέδον και στα ψηφίσματα των 
Ηνωμι!νων Εθνών για τσ Κυπριακό. 

Για μένα έχει μεγάλη σημασία το γεγονός ότι όλα τα κόμματα έχουν επαναβε

βαιώσει την αποφασιστικότητά τους να εργαστούν για λύση του κυπριακού προβλη
ματος μέσα στα πλαίσια μιας λειτouρyήσιμης ομοσπονδίας. Με αυτό τον τρόπο 

αποστομώνουν εκείνους που προσπαΟούν να χωρίσουν τον κυπριακό λαό σε ενδotι

κούς και απορρι..-ιτικούς. Επίσης για μένα έχει μεγόλη σημασία το γεγονός ότι το 

Εθνικό Συμβούλιο ο..;:οφάσισε, και πάλι ομόφωνα. ότι πρέπει να ανταποκριθούμε 
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θετικά σε πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα για διαβουλεύσεις μαζΙ του ή με τους 

εκπροσώπους του, καθώς και με το Συμβούλιο Ασφαλείας, με στόχο την προώθηση 

λύσης του Κυπριακού με βάση τις ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού ΣυμβουλΙου. 
Π ιστεUΩ ότι θα ήταν θανάσιμο σφάλμα για τον τόπο μας, αν πέφταμε στην παγίδα 

να απορρίπταμε τις χαλές υπηρεσΙες του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών 

και αν επιδιιίlκαμε να επανατοποθετήσουμε το κυπριακό πρόβλTjμα και να απαρνη· 

θούμε τις συμφωνίες κορυφής και την ομοσπονδιακή λύση. 

Ο Δημοκρατικός Συ\'ογερμός έχει πει επανειλημμένα ότι ΟΠΟL-Clδήποτε κο.τογ

γελια των συμφωνιών xoΡUΨΉς α...ό την ελληνοκυπριακή πλευρό θα ο..,ταλλάξει την 

τουρκοκυπριακή πλευρά α.ι.ό την α,ί'τοκλειστική ευθύνη για τη μη πρόοδο προς την 

κατεύθυνση λύσης του Κυπριακού και θα καταστήσει την ελληνοκυπριακή πλευρό 

συνυπεύθυνη για τη μη εξεύρεση συμφωνημένης λύσης. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πάντοτε π(στευε και εξακολουθεΙ να πιστεύει ότι 

το Κ υπριακό πρόβλημα έχει δυο πτυχές, την εσωτερική και την εξωτερική πτυχή. και 

συνεπώς δεν εΙναι μόνο διακοινοτική διαφορά. αλλά στην ουσία είναι διεθν~ς 

πρόβλημα εισβολής και κατοχής. nάντοτε η θ~ση μας τ\ταν ότι το Κυπριακό μπορεί 

να επιλUΘεΙ με βάση τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και τις συμφων{ες κορυφής. Και τώρα 

έρχεται ολόκληρη 11 ηγεσΙα του κυπριακού λαού να επαναβεβαιώσει με ομόφωνη 
από<ραση και τη θέση. 

Το πρόβλημα ε..οιομένως που μας απασ',(ολεί δεν εντΟΠίζεται στο ερώτημα αν 

δεχόμαστε ή (L"tορρίπτουμε την ομοσπονδία ως μορφή λ6σης του Κ υπριακού. Η 

ομοσπο"δΙα έχει από πολλού α..οιοτελέσει. μέσα από την υπογραφή τω" συμφωνιών 

κορυφής. τη διεθνή δέσμεuoη τόσο της ελληνοκυπριακής όσο και της τουρκΟ',(υ· 

πριακής κοινότητας και δική μας υπαναχώρηση (L"tό αυτή τη θέση τώρα θα μας 

φόρτωνε τη μεγάλη ευθύνη του τορπιλλισμού των προσπαθειών του Γενικού Γραμ. 

ματέα και στη συνέχεια θα οδηγούσε στην α..τομόνωση της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

στη σταδιακή αναγ,'ώριση του ψευδοκράτους και στη μόνιμη διχοτόμηση της 

Κύπρου. Γι' αυτό ακριβώς το λόγο έχο\lν αποψ:ισΙσει όλα τα πολιτικά κόμματα. με 

ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής και ομόφωνη α.."tόφαση του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ, ότι 

πρέπει να μείνουμε πιστοί στην πορεία που έχουμε χαράξει και ότι δεν μ.ιοιορούμε να 

CL"toggLΨOUJLE την ομοσπονδΙα. 

Γι' αυτό πρέπει να πω ότι με ανησυχούν και με προβληματίζουν πολύ οι θέσεις 

του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ. Διότι, παρόλον ότι συμφΩVΗσαν στο Εθνικό Συμβούλιο 

ότι πρέ.ιΟΙΕΙ να ανταποκριθούμε θετικά. όταν μας καλέσει ο Γενικός Γραμματέας για 

διαβουλεύσεις μαζΙ ΤΟ\l. για να βρεθεΙ λύση με βάση τα ψηφΙσματα του ΟΙ-ΙΕ. τώρα 

έρχονται και μας λένε ότι πρέ_τει να αΑΟΡΡΙψΟυμε την έκθεση του Γενικού Γραμ. 

ματέα. καΟώς επίσης και το ψήφιομα 750 στην ολότητά του. Δηλαδή θέλουν να μας 
οδηγήσουν από άλλο δρόμο εκεί που δεν τόλμησαν να μας οδηγήσουν στις συνεδρίες 
του Εθνικού Συμβουλίου. Προσωπικά αισθάνομαι ότι αυτή η ασυνέπεια δεν μπορεί 

να θεωρηΟεί uπεύθuνος και σοβαρός χειρισμός του κυπριακού προβλήματος. 

Και εκείνο ποu με προβληματίζει και με ανησUΧεί ως νέα πολιτευττ\ στον τόπο 

μας εΙναι η χρήση του εΟνικού μας θέματος Q.,τό ορισμένες ομάδες για πολιτική εκμε· 
τάλλευση και δημαγωγία, γιατί μόνο έτσι μ..τορώ να δω τις ανεύθυνες και βεβια

ομένες δηλώσεις και κ~νήσεις ορισμένων. κάΟε φορά που κυκλοφορεί μια ν~α έκΟεσ1J 

του Γενικού Γραμματέα και έ"α νέο ψήφισμα. ΣΙyoUΡΑ σε μια δημοκρατική κοινωνία 
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όλοι έχουν το δικαίωμα να εκφράσουν τους προβληματισμούς τσυς. Έχουν όμως 
και την υπoχ~ωστι. αν πράγματι σέβονται τις δημοκρατικές διαδικασίες, να δέχο

νται τις αποφάσεις της πλειοψηφίας και να συμπεριφέρονται με συνέπεια και υπευ

θυνότητα. 

Και θα ήθελα επίσης να προβληματιστούμε σήμερα κατά πόσο αυτές οι εκτετα

μένες συζητήσεις στη Βονλ'ή πάνω στο εθνικό μας θέμα εξνπηρετoΎV πράγματι το 

εθνικό μας συμφέρον. Τα μηνύματα που παίρνω εγώ α..-rό C1ιτλOίις πολΙτες του τόπου 
μας είναι ότι αυτές οι εκτεταμένες συζητήσεις σuγχUζουν περισσότερο το λαό και 

δίνουν την εντύπωση ότι η ηγεσία μας δεν είναι ενωμένη, παρόλες τις ομόφωνες 

αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και γι' αυτό Οα 'πρεπε να α.1τοφευχθούν. θα 

σας υπενθυμΙσω ότι πριν από λίγους μήνες, το Σεπτέμβριο του 1991. cn.ιζητήσαμε και 
πάλι τις εξελίξεις στο Κυπριακό. με αφορμή την πρωτοβουλία του Προέδρου Μπους 

μετά από τις επισκέψεις του στην Αθήνα και την 'ArAllΡO. και θα σας υΠΕνθυμίσω 

ότι καταλήξαμε τότε έπειτα α...ό δυο ημερών συζήτηση σε ένα ομόφωνο ψήφισμα. 

π ροσωπικά πιστεύω ότι υπάρχουν άλλοι πιο κατάλληλοι φορείς για εκτετα

μένο και σε βάθος προβληματισμό πάνω στο ε9νικό μας θέμα. όπως το Εθνικό 

Συμβούλιο και η πανεθνική διάσχεψη. Εδώ και δέκα χρόνια ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός ΟίτΗ επιτακτικά την ανάγκη σίr(..ιλησης πανεθνικής διάσχεψης. γιατί πιστεύ

ουμε πως το εΟνικό μας θέμα δεν μ.ι.ορεΙ να αφήνεται στην κρίση των εκάσΤΟΤΕ 
κυβερνήσεων. αλλά οφείλει να α...οτελεί αντικείμενο συλλογικής μελέτης και 

ευθύνης α...ό το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας της Κύπρου και της Ελλάδας. με 

στόχο τον καΟορισμό ενιαίας πανεθνικής πολιτικής και στρατηγικής. Σήμερα περισ

σότερο α...ό ποτέ εμμένουμε σ' αυτή την εισήγηση. γιατί το εθνικό μας πρόβλημα 

βρίσκεται στην κρισιμότερη καμ....η της δεκαοκτάχρο'''1; ιστορίας του. με την έννοια 

ότι κατά πάσα πιθανότητα οι εξελίξεις που θα ακολουΟ1\σουν προσεχώς. θετικές ή 
αρνητικές. θα επηρεάσουν καθοριστικά την έκβαση του εθνικού μας προβλήματος. 

ΠρoσωΠCΧά νι"ώΟG:ΓΠt:Q1\φπντι -πσυ-αVl\χω σε 1να κόμμα που ποτέ ""δεν lχει 

χρησιμοποι'ήσει το εθνικό μας θέμα για κομματικούς σκοπούς και που έχει σαν 

ακρογωνιαίο λΙθο της πολιτικ'ής του την πε...οίθηση ότι οι χειρισμοί του εθνικού μας 

προβλήματος είναι υπεράνω κομματικών σκοπιμοτήτων. 

θέλω να πιστεύω ότι στο τέλος autlj; της ΣUΖ'ήτησης θα καταλήξουμε και πάλι 
σ' ένα ομόφωνο 'ψήφισμα. διότι πιστεύω ότι, όταν φτάσουμε στη στιγμή τΤ}ς κρίσης, 

κανένας εδώ δε θα βάλει το προσωπικό συμφέρον ή την κομματική σκοπιμότητα 

πάνω από την αγάπη 'tου για τον 'tόπο. Διότι πρέΠΕΙ να ξέρεΤΕ, κύριοι. πως το 

Κυπριακό θα λυθεί. μόνο αν είμαστε εμεΙς ενωμένοι και μονολιθικοί και ότι ο 

δρόμος για την ενότητα περνά από την πανεθνική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυρίες και κύριοι συνάδελφo~. 

Λυπούμαι. διότι είμαι υποχρεωμένος πριν αρχίσω Τl1ν ομιλία μου. να στηλι

τεύσω την κατά ΤI1 γνώμl1 μου απρεπή και αχαρακτήριστη συμπεριφορά του κατά τα 

άλλα αγα...ητού συναδέλφου κ. Αγα..-τίου. ο οποίος α...ό το βήμα τΤ}ς Βουλής και εις 

ε..τ'ήκοον των ακροατών των ραδιοφώνων θέλησε να ψέξει και να κατηγορήσει Ίί να 
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μειώσει την ΕΔΕΚ. αναφερόμενος στην α..ίουοΙα Βουλευτών της από τα έδρανα 

της Βουλής. Λυπούμαι ξανά γι' αυτό το πράγμα. πολύ περισσότερο διότι 

γνωρΙζει ο κ. Αγαπ!.ου. όπως Υνωρ{ζουν και όλοι οι συνάδελφοι. ότι ούτε είναι 

δυνατό να παρακολουθήσει κανείς καθηλωμένος στα έδρανα της Βουλής επΙ δεκα

επτά ώρες μια συνεδρίαση, αλλά ούτε εί.ναι και ασύVΤΙθες φαινόμενο όλοι μας. όταν 

κουραζόμαστι, να βγαίνουμε έξω και \'0 παρακολουθούμι!: από τα μεγόφωνα τα 

οποία βρίσκονται σε άλλες αίθουσες της Βοιιλής ης ομιλίες. ΤΟ λιγότερο που περι

μένω από τον κ. ΑΥαπίου. για να επαναστηλωθεί και η εκτίμησή μου προς το 

πρόσωπό του, είναι η ανάκληση αυτής της ενέργειας, η οποία εν πάση περl,πτώσει 

πιστεύω όη δεν ανταποκρίνεται στο χαρακτήρα και στο ήθος TOl.l. 

Πριν αρχΙσω. κύριε Πρόεδρε. την αγόρευσή μου και επειδή είναι συζήτηση που 

γίνεται σε αυτή τη Βουλ.ή και όχι μονόλογος, θα ηθελα να σχολιάσω ορισμένες από 

τις παρατηρήσεις και τις αναφορές που έγιναν από συναδέλφους, όχι όλες βέβαια. 

Κ ι αν δεν τις σχολιάζω όλες, δεν είναι ούτε διότι δε λαμβάνω υπόψη μου τις εισηγή

σεις, τις παρατηρήσεις ή τους ίδιους τους εισηγητές και ομιλητές ούτε για Ojtoι.oδTι

ποτε άλλο λόγο. ε(ναι υπόθεοη χρόνο\! απλώς και μόνο. 

Η πρώτη παρατήρηση που έχω σημειωμένη αναφέρεται στον επίσης αγαπητό 

συνάδελφο κ. Πουργουρίδη του Δημοκρατικού Συναγερμού. Το ήμισυ της 

απάντησης που είχα έτοιμη για τον κ . Πουργουρ(δη πρόλαβε ήδη και το έδωσε 

ο κ. Moυσιoύtτας. Εγώ Οα απαντήσω στο άλλο ήμισυ της παρατήρησής του που 

αναφέρεται στο πόσο στηρlζει ή δε στηρίζει ο Δημοκρατικός Συναγερμός την κUΒΈρ

νηΟΤ\ Βασιλείου, Ασφαλώς και τη στήριζε και τη στηρίζει και αυτό εκ στόματος 

τόσο του Προέδρου του Δημοκρατικού Συναγερμού όσο και ε-λ. στόματος του προέ

δρου της Δημοκρατιας, ο ο..οίος δήλωσε ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστη

ρ(.ζει την πολιτική του επί του Κυπρι.ακού. Έτσι δεν υπάρχει λόγος τα καθημερινά 

και πανθομολογούμενα και ορατά να προσποιούμαστε ότι δεν τα βλέπουμε ή δεν τα 

αντιλαμβανόμαστε. 

Η δεύτερη παρατήρηση που μου ήρθε εντελώς αυθόρμητα προήλθε από τις 

f..ανειλημμένες αναφορές όλων των βουλευτών συναδέλφων του ΑΚΕΛ στο ζήτημα 

της πανεθνικής διάσκεψης και στους φόβους η τις διαμαρτυρίες τους για το πλήγμα 

που είναι δυνατό να υποστεί το κύρος της Κυπριακής Δημοκρατίας εξαιτίας αυτής 

της πανεθνικής διάσκεψης. Ειλικρινά θα θεωρούσα ότι είναι συνεπείς οι ουνό.

δελφοι με τις α".όψεις τους για κατοχύρωση και διασφάλωη του κύρους της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, αν έστω και ένας από τους ομιλητές του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνό.μεις διαμαρτυρόταν, όσο έντονα έπρεπε . για την παντελή παραγνώρι.ση 

και έλλειψη αναφορός στην Κυπριακή Δημοκρατ{α στα έγγραφο. τόσο του Γενικού 

Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών όσο και στην έκθεση του Συμβουλίου 

Ασφαλείας. Και είναι η πρώτη φορά, συνάδελ.φοι, που αυτή η παράλειψη σημειώ

νεται σε έγγραφα του διεθνούς οργανισμού. Και δεν είναι τυχαίο. Διότι. όπως 

λέχθηκε Q..ό προηγούμενους συναδέλφους και από τον κ. Χριστόφια, τέτοια 

έγγραφα δε συντάσσονται εική και ως έτUΧεν. ΚάΟε λέξη, κάθε σημεΙο οτίξης έχουν 

τη σημασ(α τους και τη σκοπιμότητά τους. θα περίμενα λοιπόν διαμαρτυρΙα γι' 

αυτή την παντελή έλλειψη αναφορά.ς στην Κυπριακή Δημοκρατία στα έγγραφα τα 

οποία συζητούμε. 
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ΤΟ τρίτο σημείο -δε Ουμούμαι ποιος συνάδελφος το εΙχε αναφι!ρη- είναι 

σημείο που ειλικρινά με προβλημάτισε: nόoo έχουμε ε;ταφή με .ην πραγματικότητα: 

Διερωτώμαι : Χάσαμε την επαφ'ή μας με την πραγματικότητα: ΕΙί[ ο συνάδελφος -
που. επαναλαμβάνω. δε θυμούμαι ποιος εΙναι- ότι εΠΕιδη εμείς ΟΙ ΕλληνοκύΠριοι 

εΙμαστε τι ισχυρΤ; πλευρά, τόσο πολιτικά όσο και οικονομικά, θα πρέπη "α κατανοή

σουμε τις ανησυχίες και τους φόβους των σύνοικων Τουρκοκυπρίων και να XCtILovILE 
τις πρέπουσες παραχωρήσεις. Μα για όνομα του θεού. συνάδελφε ! Από πότε εμείς 

είμαστε τι ισχυρή πλευρό. τουλάχιστον πολιτικά: Και ποιος κατανοεί τους δικούς 

μας φόβους και αvησυχΙες χαι τους κινδύνους οι οποίοι δεν επικρέμανται απλώς ως 

δαμόκλειος σπάθη ει.ί της κεφαλής μας. αλλά ήδη επέπεσαν επί της κεφαλής μας: 

Από ποιους θα ζητήσουμε κατανόηση: Δε λέγω να μην κατανοήσουμε τις ανησυχίες 

της τουρκοκυπριακής πλευράς, αλλά όχι και να κάνουμε παραχωΡ1iσεις οι οποίες θα 

στρέφονται ουσιαστικά υπέρ της ΤουρκΙας για ικανοποΙηση των τουρκικών επιδιώ

ξεων και α.-ιόψεων σε ό,ΤΙ αφορά την επίλυσΤ] του κυπριακού προβλήματος. 

Η τέταρτη παρατήρηση αφορά EniCJT]; αναφορά έντιμου συναδέλφου στα γεγο
νότα του '63 και επΙρριΨ11 ευθυνών στη δική μας :rλευρά, σε σοβι νισμούς κτλ. της 

δικής μας πλευράς. Έχουμε την εντύπωση ότι negL,ou βγάζουμε τα μάτια μας, 
συνάδιλφοι. Γιατί για τα γεγονότα αυτά. για όσα προηγήθηκαν και για όσα ακολού

θησαν, υπάρχει τόσο 11 έκθεση του τότε Γeνικoύ Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών 
Ου θαντ, η οποία κατηγορεί την Τουρκ(α ως υπεύθυνη γι' αυτά τα πράγματα, διότι 

έχει επεκτατική πολιτική και σκοπεύει στη διχοτόμηση της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

αλλά υπάρχει και τουρκική ((ωνή. Η φι.Jνή του ΕμΙρ Ντιρβάνα. ;(ρώτου πρεσβευτή 

της Τουρκίας στην Κυπριακή Δημοκρατία. ο οποίος κατηγόρησε ανοικτά την 

Τουρκία ότι προσπαθεί να διαλύσει την Κυπριακη Δημοκρατία. Πώς ερχόμαστε 

εμείς ύστερα από τριάντα χρόνια να λέμε ότι ευθυνόμαστε εμείς για τα γεΥονότα του 

] 963. όταν και ο Ου Θαντ και στόμα τουρκικό του Εμίρ Ντιρβόνα αυτό τα πράγ

ματα τα καταλογΙζουν στην τουρκία και όχι σε εμάς: 

Το επόμενο CJT]με(ο αφορά α"αφορά του συναδέλφου κ. Καζαμία σε διάφορα 

σημεία που υπάρχουν σε όρθρο μου το οποίο δημοσιεύτηκε και στην οποία θα 

απαντήσω στην ομιλ ία μου. Όμως θα ήΟελα τώρα να σχολιάσω ειδικά την α\'αφορά 

του στα περί ομοσπο\'Μας και συνoμoσπoνbιας. Ασφαλώς ούτε συνταγματολόγος 

είμαι ούτε διεκδικώ τον τίτλο του προφέσορα σ' αυτά. Αλλά υπάρχουν συγταγματο

λόγοι και ακούσαμε συνταγματολόγους και έγκριτους νομικούς. Ακούσαμε π.χ. τον 

κ. Βαγγέλη Βενιζέλο, καθηγητή του Συνταγματικού Δικα(ου στο Πανεπιστήμιο 

θεσσαλονίκης. να λέγει ακριβώς τα ίδια πράγματα που ανέφερα και εγώ σε ό,τι 

αφορά το θέμα της ομοσπονδίας και της συνομοσπονδίας. Με όσα γνωρίζω -χωρίς 

και πάλι να διεκδικώ τίτλους σuνταγματoλόγoυ- μπορώ να ερμηνεύσω το φαινόμενο 

το οποΙο ανέφερε ο συνάδελφος κ. Καζαμίας. Ναι . καταργήθl'lκε η φεουδαρχία και 

δημιουργήΟηκε το αστικό κράτος και συνενώνονταν, διό του πoλtμoυ σχεδόν 

πάντοτε , όλα αυτά τα φέουδα σε ένα κράτος. ενιαίο κράτο;. Και αυτό το κράτος 

εξελίχθηκε τελικά, παρόλο :του είναι ομοσπο\'δία. σε κράτος ενιαίο. Μπορεί 

κανένας να αμφισβητήσει σήμερα την ενότητα του κράτους των Ηνωμένων Πολι

τε ιών της Αμερικής ή της Γερμανίας ή της Βραζιλίας ή οποιασδήποτε α"ό τις χώρες 

"ου ανέφερε ο έντιμος συνάδελφος προηγουμένως: Όμως η συνομοσπονδία είναι 



2588 

άλλο πράγμα. ΣυνομοσπονδΙα δημιουργείται από την απόφαση δύο κυριαρχων 

κρατών. το επαναλαμβάνω. να εκχωρήσονν μέρος των εξουσιών 10υς σε μια 

κεντρική κυβέρνηστι. διατηρώντας για τον εα1Jτό τους όσες εξουσίες θέλουν, υπαρ

κτές ή μελλοντικες. το λεγόμενο κατάλοιπο εξουσίας. Και αυτό είναι που προτεί

νεται στην πραγματικότrιτα στην tκOεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων 

Εθνών. 

Τέλος θα ήΟελα να σχολιάσω μια φωνή, τι οποία ακούστηκε σε αυτή 11'1 Βουλή, 
χαρακτηριστική <rωνή. Την ονομόζω "q:wvti ΧάσικουΜ 

και ας μου το επιτρέψει ο 

έντιμος συνάδελφος. Είναι η φωνή του χ. χάσικου 11 φωνή της εφημεριδας 

'ΆλήΟεια". Δε με εξέπληξε τι φωνή αυτή . Όμως στο ερώΤΊ1μα το οποίο υπέβαλε. η 

έχοιιμε να αVΤLι-.:ρoτε(νoυμε. τι σ..'tάντηση είναι μία. Αν θα TOUΡΧωΤOιηθε( αυτός Ο 

τόπος. να μην ΕΙ\'αι με την υπογραφή μας, αγαπητέ κύρ~ε συνάδελψξ. Και πολύ 

περισσότερο να μην ανο!.ξουμε την πόρτα να τουρκοποιηθε[ και η υπόλοιπη 

Κύπρος. Αυτή είναι η a..-τάντηση που μπορώ να δώσω αυτή τη στιγμή γι.α το πώς θα 

μπορέσουμε να προχωρήσουμε προς καλύτερες κατευθύνσεις. Αυτά έχουν επεξη

γηθεί τόσο a..-τό τον Πρόεδρο του κόμματός μας στην ομιλια του όσο και από άλλους 

συναδ~λφoυς και δεν προτίθεμαι να ασχοληΟώ περισσότερο με αυτά. 

Και μετά a..-τό αυτό το σχολιασμό. να μου επιτρέψετε να ~ιπω στην ανάγνωση 

της δικής μου εισήγησης. Το ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας. κύριε 
Πρόεδρε. έγινε πρόξενος σοβαρής διάστασης απόψεων στο εσωτερικό μας μέτωπο. 

Άλλες πολιτικές δυνάμε~ς το χαρακτήρισαν αρνητικό, ολέθριο, a..LoggLJtTio. 
Κάποιες άλλες του αποδίδουν και θετικά και αρνητικά στοιχεί.α και το αποδέχονται 

ως βάση διαπραγμάτευσης, Η ουσιώδης αυτή διαφορά παρέμεινε και μετά τη μαρα

θώνια συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου και Οα σημαδέψει τα αμέσως επόμενα 

βήματα και θα μεγεθύνει την υφιστάμενη σήμερα διάσταση απόψεων. ΓιατΙ όταν ο 

Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Eθν(i:ιν θα καλέσει προς συζητηση τα μέρη ·και 

τα κάλεσε ήδη. σημερινή εξέλt.ξη- είναι με βάση τη δέσμη ιδεών που θα μεθοδεύσει τη 

συζήτηση. Και ο Πρόεδρος, με τις ευλογίες των ηγεσιών ΔΗΣγ και ΑΚΕΛ, θα 

ΠQO".(ωQήσει και Οα εμπλακεί σε αυτη τη συζήτηση, εν(i:ι το ΔΗ ΚΟ και η ΕΔΕΚ θα 

επιμένουν ακόμα πιο έντονα ότι ακόμα και ως βόση σUΖήτησης οι ιδέες του Γενικού 

Γραμματέα είναι απαράδεκτες και απορριπτέες. Αυτή εΙναι η ουσία της διαφοράς. 

Και δεν είναι διαφορά στις λεπτομέρειες ή στη διαδικασία a..-τλά και μόνο. όπως 

συνηθιζεται να λέγεται. Είναι κάτι πoλ\J βαθύτερο. που φοβούμαι ότι άπτεται της 

λύσης του εθνικού μας θέματος. Και είναι κατά τη γνώμη μου παραπλανητική η 

προσπάθnα που συστηματικά καταβάλλεται κυρίως a..-τό το Προεδρικό και όχι μόνο 

-το ακούσαμε και σήμερα στη Βουλή κατ' επανάληψTI, τουλάχιστον a..-τό πλευράς 

ορισμένων ομιλητών του Δημοκρατικού Συγαγερμού- να δοθεΙ στο λαό η ψευδής 

αίσθηση της ομοφωνίας των πολιτικών δυνάμεων. Παραπλανητική και Ε.ι-τιζήμια. Οι 

διαφορές όχι μόνο πρέΠΕΙ να γνωστοποιούνται στο λαό, αλλά και να συζητούνται σε 

βάθος. νηφάλια. χωρΙς χαρακτηρισμούς προσώπων. χωρΙς αφορισμούς. 

Με αυτές τις σκέψεις κατά νουν θεωρώ όη η προσπάθεια της πλειοψηφίας του 

Εθνικού Συμβουλίου να αναβάλει την έκτακτη συνεδρΙα της Βουλής την 21η Απρι

λίου υπήρξε και λανΟασμένη και αυθαίρετη και παράτυπη. Είναι εκτροπή κατά τη 

γνώμη μου από τα συνταγματικά πλαίσια και κα~nά δικαιολογία και καμιά {ϊιl.oπιμό

τητα δεν μπορεί να τη στηρίξει. Η έκτακτη συνεδρία της 21ης Απριλίου ορίστηκε 

• 
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από την ολομέλεια του Σώματος, ύστερα μάλιστα από ψψροφορία στην οnoία παρί
σταντο όλοι οι Βουλευτές. Αναβολή αυτής της συνεδρΙας μό\'ο με α.ίτόφaση τrις 
ολομέλειας τrις Βουλή; θα J.UtOΡOύoe να γίνει. Οποιαbηποτε άλλrι διαδικασία είναι 
παρότυπrι και θίγει το κύρος του Σώματος και των θεσμών. ΑισΟάνομαι. κύριε 
Πρόεδρε. ότι ως Βουλευτής έχω καθήκον να διαμαρτνρηθώ έντονα για την ενέργεια 
αυτή και να a..-τοιτήσω περισσότερη προσοχή σε θέματα που αφορούν το κύρος της 
Βουλής. Αυτά είναι ως παρενΟετική εισαγωγή. 

Και επανέρχομαι στο θέμα. Φοβούμαι όη η μεσολαβήσασα επιστολή του 

Γενικού Γραμματέα προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. τον κ. Ντενκτάς. τους 

Πρωθυπουργούς Ελλάδας και Τουρκίας καθιστά ίσως ανεπίκαιρα τα όσα θα σνζη
τήσω παρακάτω, ίσως και αχρείαστα. διότι. έπειτα από αυτή την επιστολή . πιθανώς 

άλλrι θα έπρε..-τε να ήταν η δουλειά όλων μας. Όμως, επειδή πολλά πρόγμα'rα 

λέχθηκαν. πρέπει να προχωρήσω στη σUΖήτrιση αυτών των ζητημάτων, τουλάχιστον 
ορισμένων. 

ΤΟ επΙκεντρο λοι:τόν της διαφωνίας για την έκθεση του Γενικού Γραμματέα 

και το ψήφισμα 750 είναι το κατά πόσο αυτά γίνονται αποδεκτά ή όχι ως βάση 
διαπραγμάτευσης ή άλλως πως κατά πόσο είναι συνολικά απορριπτέα ή περιέχουν 

πρόγματι Οετικά και αρνητικά στοιχεία, όπως λέχθηκε. Σε λεπτομερειακό αναλν

τικό άρθρο μου. που δημοσιεύτηκε στις εφημερΙδες "Σημερινή". "Αγών" και "Πρωινά 

Nέα~ στις 21. 23 και 25 Απριλίου αντίστοιχα, έχω καταγρόψει τις απόψεις μου τόσο 
για την έκθεση τον Γενικού Γραμματέα της 3rις Απριλίου όσο και για το ψήφισμα 
750. Δε θα τις αναφέρω. Απλώς αναφέρω ότι το συμπέρασμα στο οποlο κατέληξα 

έπειτα a..ίό αντή την ανάλνση. το προσωπικό μον συμ..ίέρασμα, είναι ότι δεν είναι 

θέμα και δεν είναι ζήτημα αν περιεχονται θετικά και αρνητικά σrιμε(α. Τόσο η 

έκθεση όσο και το ψηφισμα 750 είναι η τραγική κατάληξη ανάμεσα στην πάλη για 
ομοσπονδία και στην Q.ιίαίτηση για συνομοσπονδία, Τραγική, υπό την έννοια ότι η 

πάλη αντή καταλήγει υπέρ της συνομοσπονδίας. με όλα τα φοβερά επακόλουθα για 

την Κύπρο και για τον κνπριακό ελληνισμό. Περιληπτικά. διότι, όπως εί..-τα, δεν 

προτίθεμαι να διαβάσω σήμερα ολόκληρο το άρθρο αντό. απέδειξα πιστεύω ότι τα 
δύο υπό συζήτηση έγγραφα. όταν ειδωθούν συγκριτικά και σε σνσχετισμό με όλες τις 

προηγούμενες αποφάσεις των Hνωμtνων Εθνών, επιβεβαιωνουν μετατόπιση των 

θέσεων τον Συμβουλίου Ασφα.λεως από την ομοσπονδία προς τη συνομοσπονδία. 
Καθιερώνουν το Κνπριακό ως διακοινοτική διαφορά, διαγράφουν την παράνομη 

στρατιωτική παρουσία της Τουρκίας στην Κ ύπρο και την κατοχή και παραγνωρί

ζουν ή παραγράφουν τις θεμελιώδεις αρχές των ανθρώπινων δικαιωμάτων και της 

δημοκρατίας, 

Λέχθηκε από προηγούμενους ομιλητές ότι το κυπριακό έχει την εσωτερική και 

τη διεθνή του πτνχή. ΤΟ ψήφισμα 750 λοιπόν όχι μό,'ο δεν ασ-,.ι:ολείται με την εξωτε
ρική πτυχή. αλλά τη διαγράφει-παράγραφος 24 της έκθεσης, όπου επιβεβαιώνονται 
οι συνθήκες εγγύησης και συμμαχίας του 1960. Επιβεβαίωση των συνθηκών 

εγγύησης και σνμμαχίας η σημαίνει, αγαπητοί συνάδελφοι; Σrιμαίνει έμμεση νομιμο

πoΙrιση της εισβολής της Τουρκίας στην Κύπρο και της συνεχιζόμενης έκτοτε 

κατοχής. Άρα. όσοι μιλούσαμε και πιστεύαμε και διακηρύσσαμε ότι το κυπριακό 
είναι θέμα εισβολής και κατοχής, με αυτό το ψήφισμα αισθανόμαστε το έδαφος να 

φεύγΕΙ κάτω QJίό τα πόδια μας. Παρc;t.Jίέρa στα δύο έγγρafPOι δεν νπάρχει σε κανtνα 

σημείο έστω και αναφορά στην Κνπριακή Δημοκρατία. ενώ τούτο εΙναι γεμάτο από 

επαναλαμβανόμενες αναφορές στις δύο κοι\'ότητες και στις υπό τη διοΙκησή τους 
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πολιτείες. Από αυτό το σημείο και α.."t6 πληθώρα άλλων φαίνεται ότι τα δυο 

έγγραφα VtιχeLQOύν τη σύσταση νtou xρ(ιΤOuς με αφετηρία όχι την Κυπριακή Δημο· 

κρατία. η οποια θα txxωQήoεL εξοuoΙΙς στις ομόσπονδες πολιτείες και 11 οποία 
εξάλλου δεν αναφtρeται. μέσα στα 6ίιο έyyρaφα outE μια φορά -και δεν είναι τυχαΙΟ 
αυτό- αλλΔ UφΙΣΤόμινα xQό.τη τα ΟΠΟιο. θα συμφωνήσουν την παραχώρηση εξουσιών 

σε ~Hα ΚΕντρική κυβιρνηση, δWτηρώvι"ας γ1.Ο τον Εαυτό τους το υπόλοιπο ή κατά

λοιπο εξoυσl.ας. Υπόρχει σαφtστερτι δl.O.τύπωση για τη συνομοσπονδΙα, κύριοι συνά

δελφοι; 

ΆΚOUΣα με πολλή προσοχή τις ομιλίες των αρχηγών τόσο του ΑΚΕΛ όσο και 

tOu ΔΗΣγ και φυσικά των υπόλοιπων ομιλητων. Πρόσεξα. ανάμεσα σε άλλα 

σημεία. την επίμονη προσπάθειά τους να χτυπήσουν την αντιομοσπονδιαχή αντί

ληψη και την ταυτόχρονη διαπίστωσή τους σ' αυτή την προσπάθεια ότι ε1Jτv/.ώς, 

όπως λ~xθηχE. μέσα στη Boυλτi δεν υπάρχουν πολιτικές δuvάμεις που ζητούν ή 

προτίθενται να ζητήσουν καταγγελία της ομοσπονδιας. Και δεν υπάρχουν πράγ· 

ματι. Τέτοιες δυνάμεις υπάρχουν βέβαια έξω από τη Βουλή, όπως υπάρχουν έξω 

από τη Βουλή ..δεν ξέρω αν υπάρχουν και μέσα στη Βουλή· και εκείνοι που με το 

μανδύα της ομοσπονδίας σερβίρουν ανενδοίαστα και ανερυθρίαστα στο λαό τη 

συνομοσπονδια. Α ν οι δύο αρχηγοι. που θέλουν να θεωρούν τους εαυτούς τους και 

τα κόμματά τους πραγματιστές ή ρεαλιστές. iιθελαν να είναι τέτοιοι, τότε την 

Eni.OeOTI έπρε..-τε να τη στρέψουν τουλάχιστον και προς τους διάφoQOυς Α γγελίδηδες 
και ΚωνσταντινΙδηδες συνoμoσπoνδιακoUς. τουλάχιστον και προς αυτούς. Διότι θα 

έπρεπε να γνωρίζουν όη η πάλη και εκτός και εντός της Κύπρου δεν είναι, κύριοι, 

ανάμεσα στην oμoσπoνbια και στο ενιαΙο κράτος, Είναι ανάμεσα στην ομοσπονδία 

και τη συνομοσπονδια. την οποία (l,-ταιτεί ε:τίμονα η Τουρκία. Άρα, με το να επιμέ. 

νουμε και να πιπιλίζουμε αυτή την ιστορία της αντιομοσπονδΙας, πιστεύω ότι 

εξοστρακίζουμε την προσοχή του λαού από το ουσιώδες. Διόη το θέμα μας δεν 

είναι αν Οα έχουμε ενιαίο κράτος ή ομοσπονδία, αλλά αν θα έχουμε ομοσ:τονδία ή 

συνομοσπονδία. Ποτέ μέχρι σήμερα δεν πρόσεξα την παραμικρή αντίδραση είτε του 

κ. Κληρίδη είτε του κ. xριoτόq;ια είτε των κομμαηκών τους εντύπων ενάντια σΙ! 

αυτή την ξετσΙπωτη προσπάΟεια προώθησης της συνομοσπονδιας α.-τό τους κράχτες 

της. Εκτός i'.L αν η αντ(ληψη των δύο ηγετών περί ομοσπονδίας δε διαφέρει 

ουοιωδώς α..ι-τό εκεΙντι των κ. Κωνσταντινίδη και Αγγελιδη. Εγώ θέλω να πιστεύω 

ότι η αντίληψή τους είναι διαφορετική. ΕπΙ αυτού όμως θα ηθελα και cι,τό τους 

Ιδιους κάποια α.;"[άντηση. 

Η έκθεση λοιπόν του Γενικού Γραμματέα και το ψήφισμα 750 OJ-τοτελούν κατά 
τη γνώμη μου σαφή στροφή προς τη συνομοσ;ι:ονδία. Είναι πράγμοη δομημένα τα 

δύο έγγραφα κατά τέτοιο τρόπο. ώστε να μην αφήνουν εκτεθειμένους στον κυπριακό 

λαό τους υπερασπιστές της ολέθριας διαδικασίας που σταθερά μας οδηγεί στη συνο· 

μοσπονδια. Τα δύο έγγραφα μοιάζουν με πακέτο του οποΙου το ;τεριτύλιγμα Ι!ίναι 

ομοσπονδιακό και το περιεχόμενο συνομοσπονδιακό. Και δεν εΙναι τυχαίο που η 

υπεράσπιση αυτών των OJ-ταράδεχτων εγγράφων ·από όσους έγινε υπεράσπιση· βασί· 

στηκε σχεδόν εξ ολοκλήρου στο περιτύλιγμα του πακέτου. που είναι ομοσπονδιακό. 

Η απαρίθμηση των λεγόμενων θετικών στοιχείων των δύο Εγγράφων ιδιαίτερα α..-τό 

τον κ. Χριστόφι.α OJ-τό αυτό το περιτύλιγμα αντΛεί τα επιχειρήματά της, τις διακηρύ. 

ξεις περί ενότητας Ίου κράτους, μιας διεθνούς προσωπικότητας. μιας ιθαγένειας 



2591 

κτλ. Γι.ο το ΠΕριεχόμενο του πακέτου. δηλαδή για ης ιδέες Γκάλι, ο κ. Χριοτόφιας 

δηλωνtι απλά στη σeλιδα 4 της ομιλ{ας του όη ~αρνητικό του 750 θεωρεί τη σνμ.'ΤΕ
ριληψη σ' αυτό της δέσμης ιδεών, σε μια στιγμή που τι Τουρκία δεν έχει δώσει σαφείς 

δ~αβqκιιώσl'.ις όη αποδέχεται και τιμά τις βασικές αρχές του Κ υπριαχού". Αλλά το 

περιεχόμενο των ιδεών αναιρεί τις διακηρυγμένες αρχές του ψηφίσμαιος και ιδιαί

τερα την έννοια περί της μιας κσι μόνης ΚUQιαρχίας. την οποία μέσα από πληθώρα 

αναφορών και μέσα Ο.,ι"tό τον ορισμό της ισότητας διαιρεί κυριολεκτικά στα δύο. Και 

εκπλήττομαι ειλικρινά. διότι ο κ. Χριστόφιας δε βρίσκει Τ(ΠΟΤΕ που να τον ενοχλεί. 

στην παράγραφο 18 της έκΟεσης Γκάλι για τη μόνη, όπως μας εΙίτε, συμφωνημένη 
αντίληψη -αυτό εΙναι όλλη υπόθεση, ον fivaL τι μόνη- που περιέχεται στη δέσμη 

ιδεών, τι οποία ξεκινό με τον προσδιορισμό της σχέσης ανόμεσα στις δύο κοινό

τητες: "Η Κύπρος". λέγει η παράγραφος 18. "είναι το κοινό σπίτι της ελληνοκυ
πριακής και τουρκοκυπριακής κοινότητας. Η σχέση τους δεν εΙναι σχέση πλειοψη

φίας και μειοψηφίας. αλλά η σχέση δύο κοινοτήτων στο κυπριακό κράτος ... ". Έγινε 
σχολιασμός και από άλλους και αυτό το θέμα ειδικά θέλω να το αναλύσω περισσό

τερο και να ζητήσω a..-ιόψeις από αυτoUς οι οποίοι υποστήριξαν ότι δεν υπάρχει 

τι.ποτε :του να ενοχλεί. 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

... του κυπριακού συντάγματος. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Με συγχωρείτε. γιατί το άρθρο του κυπριαΚΟύ συντάγματος δεν πQOβλέ:cει 

εδαψική κυριαρχΙα των δύο κοινοτήτων. Και πάμε και σε εδαφική κυριαρχία. κύριε 

συνάδελφε. αν θέλετε να συζητήσουμε. Όμως σας παρακαλώ να μη με διακόψετε και 

είμαι στη διάθεσή σας. όταν θα δευτερoλoγτiσω. αν μου δοΟεΙ ο λόγος. 

Αντιλαμβάνεται. δLEρωτώμαι, ο κ. Χριστ6φιας τι σημαίνει αυτή η φράση; Και 
πώς τη συνδυάζει με τη μία και μόνη κυριαρχία. αν ο..-ιοδέχεται την κατάργηση της 

έννοιας της πλειοψηφίας και της μειοψηφίας; Ποιος θα είναι ο φορέας αυτης της 

μιας κυριαρχίας, αν το 82% και το 18% παύουν να συνδέονται με την έννοια της 
πλ.εωψηφΙας και της μειοψηφίας; Στη δική μου την αντίληψη αυτή η φράση που 

α..-ιοουνδέει σαφώς και κατηγορηματικώς την έννοια της πλειοψηφίας από το ενιαίο 

σύνολο του λαού του κράτους. βάζοντας σε (ση μο(ρα. όπως αναφέρει πιο κάτω η 

παράγραφος 18. τις δύο κοινότητες, εισάγει ανοικτά και προφανέστατα την έννοια 
των χωριστών πλειοψηφιών και της σύμφωνης γ,'ώμης αυτών των δύο πλειοψηφιών 

στις δύο κοινότητες ως θεμέλιο του φορέα και της διαδικασίας άσκησης της μιας 

κυριαρχίας. Αν έχω λόθος. διαψεύστε με. Αν υπάρχει άλλη ερμηνεία, θέλω να την 

ακοίΙσω. θέλω να μου εξηΥηθεΙ διότι εγώ ενοχλούμαι α...ό αυτη την τρομερή διατύ

πωση. Κατά τη γνώμη μου είναι τρομερή αυτή η διατύπωση, ότι η σχέση των δύο 

κοινοτήτων δεν εΙναι σχέση πλειοψηφίας και μειΟψηφίας. Και γιατί ειδικά αυτός ο 

χαρακτηριομός: Μπορούσαν να υπάρξουν ένα εκατομμύριο ό.λλοι χαρακτηρισμοί. 

Γιατί ειδικά ο Γενικός Γραμματέας επιλέΥεΙ αυτή τη φράση, για να χαρακτηρίσει τις 

σχέσιις των δύο κοινοτητων: 

Μέσα στο άρθρο μου που προανέφερα εισηγήθηκα τη συγκριτική μελέτη του 

750 με όλα τα προηγούμενα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών γιο την Κύπρο. 
Απαντώντας κατά τ" γνώμη μου σε αυτή την εισήγηση. ο κ. Χριοτόφιας επιχειρεί 

σίιγκριση του 750 και της δέσμης ιδεών Γχάλι με ΤΟ ενοποιημένο έγγραιro Κουεγιάρ 
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του Απρίλη του 1985. Το πρώτο που έχω να παραΤΤ1ρήσω γι' αυτή την κ{ντιση 

του Χ. Χριστόφια είναι η επιλεΚΤΙΚll μνήμη. θυμ'ήθrικε το ενοποιημένο έγγραφο του 

1985. που είναι όντως από τα χειρότερα που έχει να επιδιίξει η δι.πλωματι:Κ'ή 

ιστορία του κυπριακού προβλήματος. Κι:ιι μέσα από τη σύγκριση δυο κακών 

κειμένων οι εντυπώσεις που αφήνονται δεν είναι βέβαια καταθλι.πτικές για το υπό 

συf;.fιτT1σΊ1 έγγραφο rκόλι και το ψήφισμα 750. Γιατί όμως ο κ. Χριοτόφιας δεν 

έκαμε σύγκριση με το 3212 ή το 32]5 ή το 330 ή το 541 ή το 550, που είναι από τα 
καλύτερα. και με όλα τα άλλα. αν θέλετε: θυμούμαι ότι υπάρχει ψήφισμα της 

Γενικής Συνέλευσης το οποlο καλεί το Συμβούλιο Ασφαλείας να δημιονρΥήΟΗ 

e..ϊLτροπή για την εφαρμοΎ1'! των a...οφάσεων της Γενικής Συνέλευσης. Πού φτΙΙσαμε; 

Από τέτοια ψηφίσματα φτάσαμε στις ιδι!ες Γκόλι και στο Ψήφισμα 750! 

Το περιεχόμενο λOLι-τόν αυτών των ψηφισμάτων που προανέφερα δεν έχει 

ri.-totf το κοινό με το ΨΤ;φισμα 750. Έχουν όμως όμοιο περιτύλιγμα. Το περιεχό· 

μενο είναι διαφορπικό. Το περιτύλιγμα εΙναι πάλι 11 ανεξαρτησία, 11 κυριαρχια, η 
ακεραιότητα του κράτους. Στα προηγούμενα αναφέρεται σνομαστικά η Κυπριακή 

ΔημοκρατΙα, ενώ στο 750 δεν αναφέρεται καθόλου η Κυπριακή Δημοκρατία. Τσ 
περιεχόμενο των προηγούμενων ψηφισμάτων είναι: 

(α) Η καταδΙκη της κατοχής. 

(β) Η αποχώρηση των ξένων στρατευμότων και των εποΙκων. 

(Υ) Η tJ-τιοτροφή των προσφύγων σε συνθηχες ασq:άλειας. 

(δ) Ο σεβασμός της δημογραφικής σύνΟεσης της Κύπρου. 

(ε) Η καταδ(κη και η απα[τηση για ανάκληση των α,τοσχιοτιΧών ενεργειών. 

Αυτά. για να αναφέρω τα σημαντικότερα. Πού είναι λOLι-τόν αντό τα σημεία 

στο 750; Απουσιάζουν επιδΕικτικά. Ακόμα απουσιάζει α.'"tό το περιτύλιγμα του 

πωιέτσυ. όπως ανέφερα προηγουμένως, η Κυπριακή ΔημοκρατΙα. Και αυτό δεν 

είναι τυχαΙο. 

Το δεύτερο σημεΙΟ που πρέπει να προσεχθεί εί.ναι ότι η επιλογή ΤΟ\l κ. Χριστόφια 

για σίιγχριση δεν αφορά ψήφισμα. Αφορά έγγραφο του τότε Γενικού Γραμματέα, 

του κ. Κουεγιάρ. ΤΟ ενοποιημένο έγγραφο Κουεγιό.ρ ΤΟ\l 1985 δεν είναι ψήφισμα 
του ΣυμβουλΙΟ\l Ασφαλείας. Άρα δεν έχΗ την ηθική και πολιτική ισχύ ενός ψηφΙ. 

σματος του Συμβο\lλΙου ΑσφαλεΙας. Το 750 όμως ε(ναι ΨΤ;φισμα του Συμβουλιου 
Ασφαλείας και μάλιστα ψήφισμα το οποίο ενσωματώνει τις ιδέες Κουεγιάρ, έστω ως 

βάση συζήτησης. Ιδέες οι οποίες, μέσα από τσ ιστορικό μέρος της έκθεσης Γκάλι, 

φαΙνεται ολοκάθαρα ότι α.-τοτελούν σημεία επαφής ή πλησιάσματος ή συμφωνίας 

των δ'ίιο κοινοτήτων. έστω κι αν δε χαρακτηρίζονται συμφωνημένες όλες οι ιδέες. 

Και η σημερινή ΕΠιστολή ΤΟ\l Γενικο'ίι Γραμματέα. η οποΙα καλεΙ για επανέναρξη των 

συνομιλιών για το εδαφικό και το προσφυγικό. επιβεβαιώνει ακριβώς αυτή την 

κατάσταση. 

Επί. τη ευκαιρια. κύριε Πρόεδρε. θα ήΟελα να παρακαλέσω να ζητηΟε( OJ-τό το 

Προεδρικό να κατετεθο'ύν στη Βουλή τόσο η tJ-τιστολή του Προέδρο\l της Δημοκρα. 

τΙας προς το Γενικό Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών όσο και η 

επιστολή του Γενικού Γραμματέα το\l Οργανισμού Η .. -ωμέγων Εθνών προ; τον 

Πρόεδρο της ΔημοκρατΙας. 
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Πρόσεξαν άραγε οι υπoσtl1ρικτΙς τrις θεωριας :τερί θετικών και αΡvY1tLχων 

σημεΙων ότι όλα τα θέματα που φέρονται ως περΙπου διευθετημένα εΙνο ι τα σημεία 

των Qjταιττ'ισεων της τουρκικής :ταιράς. παράγραφοι 4 και 6 της έκθεσης ΓΧάλι, [νώ 
εκκρεμούν τα θέματα που ενδιαφέρουν την ελλl1νοχυπριοχΤ; πλευρά: Με άλλα λόγια 

συνειδητοποιούν ότι 11 Τουρκία εξασφάλισΕ 11δ11 κατ' αρχήν συγκατάθεση της δLκής 
μας πλευράς για ό.ΤΙ Τ1')ν ενδιαφέρει. ενώ τ{ποτα απολύτως δεν έχει δώσει 11 ίδια: 
Και αvτιλαμβόνovτoι ακόμα ότι. Q.ι-τό τη στιγμή που αυτά τα ζΤ)τήματα υιοθετούνται 

Τι ενσωματώνovιαι σε ψήφισμα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, δεν επιτρέ)'τουν 

υπαναχώρηση της δικής μας πλευράς χωρίς κάπος και μεταθέτουν για άλλη μια 

φορά το σημείο εκκίνησης των νέων δια:τραγματεύσεων: Το μεταθέτουν προς τα 

πΙσω βtβαια. όχι προς τα εμπρός. Κι ακόμα κατανοούν τrι σημασία της φρό:σrις του 

"ψηφίσματος 750 ότι αυτές οι ιδέες α..οτελούν. κατά το Συμβούλιο Ασφαλείας πλtoν. 
κατάλλrιλrι βάσrι για συμφωνία; Πολύ φοβούμαι ότι είτε δεν έχουν κατανοηθεί αυτά 

τα πράγματα είτε κά..-το ιοι εθελοτυφλούν και στρoιιθoχαμrιλίζOυν. 

Από το βήμα τrις Βουλής. κυρίες και κύρωι συνάδελφοι. έχει γΙνει επ(μoνrι 

έκκλτιστι να μη δημοσιοποιούνται Ε.ιίίσημα οι διαφορές a...όψtων που υπάρχουν. 

Ομολογώ ότι δεν μπορώ να αντιληφθώ το σκοπό αυτής της έκκλησης, Όταν υπάρ

χουν ουσιώδεις διαφορές, που χαρακτηρίζονται μεν διαφορές τακτικής. αλλά με 

αυτές τις διαφορές τακτικής και διαδικασίας οδηγοίΙμαστε με μαθηματική ακρίβεια 

σε διαφορετικούς στόχους, πώς εΙναι δυνατό να υπάρξει σιωπή; Όταν εμείς είμαστε 

πεπεισμένοι ότι με το δρόμο που ακολουΟεΙτε δεν οδl1γείτε. όπως διακηρύσσετε -και 

πιστεύουμε στην ειλικρίνεια των διαΚl1ρύξεών σας- στην ομοσπονδία. αλλά στη 

σuνoμoσπoνδία. δεν oδrιγείτε στο ένα κράτος. αλλά στη διχoτόμrιση, δεν oδfIyei.tE 

σtrιν ΕΠιστροφή των προσφUyων. αλλά στην απαγόρευσή της, δεν οδηγείτε στην 

κατοχύρωση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. αλλά στην καταπάτηση και την κατα· 

στρατήγησή τους. δεν οδιιγε(τε σε δημοκρατική λύση. αλλά σε ρατσιστική λύση, δεν 

εξασφαλίζετε την επιβίωση του κυπριακού ελληνισμοίΙ . αλλά την αιιτοκτον(α του ή 

την εξαφόνισή του, πώς ζητάτε από εμάς να σιωπήσουμε και να αποκρύψουμε a..ϊό 

το λαό τις βαθύτατες ανησυχίες και την αγωνΙα μας για το μέλλον του; 

Εγώ λέγω ότι δεν αμφισβητούμε . κύριοι. ης προθέσεις σας. Δε\' αμφισβητούμε 

ότι θέλετε λύσl1 που να κατοχυρώνει όλα όσα προανέφερα. Ταυτόχρονα όμως εμείς 

είμαστε πεπεισμένοι ότι ο δρόμος που ακολουθείτε γLO νΟ φτάσετε εχεΙ αλλο\l 

οδηγεΙ Δεν οδηγεί εκεί που θέλετε και εσείς και εμείς. Οδηγεί στην καταστροφή. 

Πήρατε κατά τη γνώμl1 μας λάθος δρόμο από πολλά χρόνια. Και κρούομε και για 

σας και για το λαό τον κώδωνα του κινδύνου. Σας καλούμε να αντι.λrιιρθεΙτε και να 

συνειδητοποιήσετε το τραγικό σφόλμα στο οποίο υποπΙπτετε και να το διορθώσετε. 

όσο εΙναι ακόμα καιρός. θέλουμε, αν όχι περισσότερο. τουλάχιστον το ι.διο με εσάς 

ένα αρραγές εσωτερικό μέτωπο. μια μονολιθική ενόΤl1τα των πολιτικών δυνάμεων. 

Αλλό τη θέλουμε σε ένα δρόμο προς τη σωτηρία. σ' ένα δρόμο nou να εΙμαστε ΠΕΠΗ· 

σμένοι όλοι ότι οδηγεί προς τη σωΤl1ρία και όχι προς την καταστροφή. 

ΔεΙτε. αγαπητοί συνάδελφοι, ακόμα μια φορά προσεχτικά την κατολΙσθηση του 

προβλήματός μας προς τη συνομοσπονδία μέσα από την πορεΙα που εσείς ως πλειο· 

ψηφία έχετε επιβάλει. Και αντλήστε την ψυχική δύναμη και την τόλμη να αναγνωρί
σετε το λάθος "l1ς επιλογής σας ή πείτε μας ότι εμεΙς έχουμε λάθος και αποδείξΤΕ 

μας το. Τότε μόνο θα υπάρξει το αρραγές εσωτερικό μέτωπο που όλοι επιζητούμε 
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και επιθυμούμε διακαώς. Α ν όμως ούτε εσείς ούτε εμείς πείθουμε ο ένας τον άλλο 

και φαίνεται μέχρι στιγμής ότι δεν το κατορθώνουμε- τότε έχουμε ιερή υΠΟΧρέωση 

να βάλουμε μπροστά στο λαό ανοιχτά τις διαφωνLες μας. για να ο..-ιοφασΙΟΕΙ αυτός 

και να ΕΠιλέξει το δρόμο που ο ίδιος θεωρεί σωστό. Οι ΣUΓΚαλUψεις σε τίποτε δεν 

ωφελοιίν. 

Κύριε Πρόεδρε. Οα κλείσω λέ'Υοντας το εξής: Κάθε άνθρωπος πρέπει να είναι 

περήφανος για την εθνική του καταγωγή. Και είμαι περήφανος που είμαι Έλληνας. 

Ζω όμως ταυτόχρονα σήμερα την τραγωδία του να είναι κανείς Έλληνας. Την 

τραΥωδια τι οποία πηγάζει 0:ι6 τα χάλια τόσο της Ελλάδας όσο δυστυχώς και από τη 

σύΥχιιση και από την αναποφασιστικότητα και α,,"'t6 την παρερμηνεία και την παρεξ'ή

γηση που υπάρχη εδώ στην Κ ύπρο. Ζω αυτή την τραγωδία και θέλω να πιστεύω και 

να ελ.,τ!.ζω ότι στο τέλος αυτης της τραγωδίας θα υπάρξει τι κάθαρση των τοιούτων 

παθημάτων και η λύτρωση του κυπριακού ελληνισμού. 

Σας ευχαριστώ. 

Γ. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. ΑγαπΙου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα προσω.ϊΙΚτ}ς ε.-rίθεσης. Κανονιμός 24 (στ). Ο κ. Θεοδώρου 

στην αρχη της ομιλΙας του αναφtρθηκε στην κριτική που έκαμα γιο. την α;ιοχώρηση 

των μελών της ΕΔΕΚ κατά τη διάρκεια της oμιλi.ας μου. χαρακτηρίζοντας την 

κριτική μου α.-rρεπή συμπεριφορά. Όπως Οα προσέξατε. μόλις άνοιξα το στόμα μο1.l 

κάνοντας κριτική για κάτι που είχε πει ο προηγούμενος ομιλητής, Βουλευτής της 

ΕΔΕΚ . συνάδελφος Πρέντζας. πέντε Βουλευτές της ΕΔΕΚ που ήταν στο χώρο αυτό 

σηκώθηκαν ομαδικά κι έφUΓΑν. Δικαιολογημένα τους εξέλαβα ότι έφυγαν διαμαρτυ

ρόμενοι και είπα: "Αν οι συνάδελφοι έφυγαν συνεπεία μου. συνεπεία της ομιλΙας 

μου. τότε λυπούμαι να παρατηρήσω ότι αποτελεί προσβολή και για μένα και για το 

Σώμα και για την παράταξή μου". Αν Ο συνάδελφος Θεοδώρου. όταν επέστρεψαν. 

ερχόταν να μου πει ότι ήταν σίιμ.;ιτωση η αποχώρησή τους . δεν ε(χα κανfνα λόγο να 

μην απολογηθώ. Και αφού διαμαρτύρεται ότι 11 ομιλΙα μου μεταδόθηκε αJtό το 

ραδιόφωνο. σίγουρα και η δική του ομιλία και τα παράπονά του εναντίον μου μετα

δόθηκαν από το ραδιόφωνο. Δεν fq.oo κανένα λόγο να πιστεύω το αντίθετο, αν ο 
ίδιος με βεβαιώνει ότι ηταν συμπτωματική 11 α.ί10χώρησή τους και απλώς εκφράζω 
τη λύπη μου. γιατί δεν είχα την ευχαρίστηση. όταν μιλούσα. να αντικριζω τους συνα

δέλφους της ΕΔΕΚ. πράγμα ;του θα με ενέ,,-rνεε περισσότερο. 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΘΕΟΔΏΡΟΥ: 

Κ ύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ο κ. θεοδώρου. 
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Δ. θΕΟΔΩρον: 

ΝομΙζω ότι το θέμα πρέπη να θεωρηΟεί λτjξαν. Απλώς θέλω να πληροφορήσω 

τον αγα..-ιητό συνάδελφο όη τουλάχιστον οι τρεις από τους Βουλειιτες της 

ΕΔΕΚ, εξ όσων θυμούμαι. δε βρισκόντουσαν στην αίθουσα Ίης Βουλής, προτού ο 

συνάδελφος ΑΥαπΙου ανεβεί στο βήμα. Άρα δεν υπήρχε καμιά απολύτως πρόθεση 

και αλίμονο αν, όταν κάποιος κρίνΕΙ τις α.τόψεις μας. ση-,(ωνόμαστε και φεύγουμε 

α..τό τη Βουλή, Αυτό το πράγμα δεν έχει ξαναγί,'ει ouTE από πλευράς μας ούτε από 
πλευράς κανενός άλλου. Ήταν μια συμπτωματικτj απουσία. πράγμα το οποίο με 

όλους μας συμβαΙνει. Αλλά εν πάση περιπτώσει με όσα λέχθηκαν εγώ αισΟάνομαι 

6η δεν υπάρχει πλέον θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η συζήτηση θα συνεχιστεί αύριο το απόγευμα ο •• 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΟρΙστε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Βεβαίως εσεΙς κρατεΙτε καλύτερο λογαριασμό από μένα, αλλά. απ' ό.τι 

θυμούμαι. πρέπει να έχει τουλάχιστον άλλες έξι ωρΕς συνεδρία. Η εισήΥησή μου 

εΙναι να αρχΙσει η συνεδρία το πρωί. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

ο αριθμός των ομιλητών που απομένουν αιν ε(ναι τόσο μεγάλος πλέον, όπως 

νομίζετε. Υπόρχει ένας αίίό την ΕΔΕΚ. υπάρχουν δυο (L-cό tO δικό σας το κόμμα. 

υπάρχουν δυο CL-cό το ΑΚΕΛ και ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κ\ίΡΙΕ Πρόεδρε. αν μ.πορείΤΕ. να μας πείτε το χρόνο που QJ"'[ομένει. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

ΤΟ κατάλοιπο του χρόνου. κυριε Κληρίδη, να μας πείτε. όχι των ομιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να σας πω το χρόνο. Η ΕΔΕΚ έχει χρησιμοποιήσει 162 λεπτά. το ΔΗ ΚΟ 
158 λεπτά. το ΑΚΕΛ 157 και ο Δημοκρατικός Συναγερμός 137, συμ..-cεριλαμβανο
μένων και των oμιλιιhν των Κοινοβουλευτικών Εκ.τροσώπων. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Εμεί.ς έχουμε ακόμα εβδομήντα λε.-cτά και εσεΙς από μιάμιση ώρα. Απομένουν 

δηλαδή τεσσερισήμισι ώρες. Και. CL-C' ό.ΤΙ αντιλαμβάνομαι. κά.ι-cοιοι έχετε συμφω· 
νήσει με τον κ. Ρολάνδη να μιλήσει μια ώρα ... 

Α. XPIΣTOV: 

Όλοι έχουμε συμφωνήσει. 

ι 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι. εμε{ς δε ρωτηθήκαμε και δεν είχαμε oχtOll ' ούτε ρωτηθτjκαμε. Και επιπρό· 

σθετα, κύριε Πρόεδρε, είναι και οι δευτερολογΙες. Έχω την εντύπωση ότι δεν 

πρόκειται νο 'ΤηρηθεΙ 11 αρχική άπΟψη των είκοσι λε.ττών. Νομ(ζω ότι (t.ι"toftlvouv 

εξήμισι ώρες. Δε λέω ότι δεν μ.ίτορεί να γίνει εξάντλΊlση των ωρών, αλλά θα γίνει 

νωρίτερα εξάντληση αυτών που ακoίιouν. ειδικότερα των Κοινοβουλευτικών Εκπρο

σώπων που Οα πρέπει να είνcιι εδώ και είναι εδώ. γιο να μπορούν να σ.."tQvηjσουν 

στη δευτερολογ(α τους. Γι' αυτό 11 Εισήγησή μου είναι 11 σuνεδρία να γίνει κοι 

πρωιvrι και αΠΟΥευματινη. Έχω πλήρη επίγνωση του ότι μερικές πλευρές ΤΟ\l 

Σώματος έχουν κάνει άλλες διευθεΊήσeις, μα όλοι έχουμε κάνει και aQxetoL από μας 

είχαμε κάνει και για σήμερα. Ή ας αρχίσει :τιο γρήγορα 11 σ..-ΤΟΥευματινή συνεδρια. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Έχω την εντύπωση όη. όταν καθοριζαμε ης συνεδριάσεις. για στΊμερα ολοτΊ· 

μερη και για αύριο απογευματιντΊ. υπήρχε πλήρης σαφήνεια για το χρόνο που χρεια· 

ζόταν. Αυτό το οπο(ο μ...'"tορεΙ να τεθεί υπό αμφισβήτηση είναι ο χρόνος που δόθηκε 

στον κ. Ρολάνδη. μόνο εκεΙνος και ένα νέο αίτημα τώρα που μ...αΙνει για αυξηση ΤΟ\1 

χρόνου δευτερολογίας για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσωπους. Και εν πάση 

negI.J'"ttώoEL. κύριε ΚληρΙδη. εμείς αύριο το πρωί έχουμε σοβαρότατη συνεδρία που 

δεν μπορούμε ούτε να την αναβάλουμε ούτε να μην την κάνουμε ή να τη μετακινή

σουμε με οποιοδήποτε τρόπο. Γι' αυτό λυπούμαστε. αλλά προ της τετάρτης ο...τογευ

μαηνής δε θα μ..'"tορέσουμε να είμαστε εδώ. Να μείνουμε ως αργά. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω την εντόπωση όη για ένα τόσο σοβαρό θέμα. όπως είναι 

το εθνικό. δεν είναι δυνατόν να συζητείται αν θα γίνει η συνεδρία το πρωι. Κύριοι. 

έχουμε συμφωντΊσει όη είναι Q,'tογευματινές οι συνεδρίες. Αν δε φτάσει ο χρόνος 

αύριο. να συνεχίσουμε τη Δευτέρα. το Σάββατο. την Κυριακή. Ποιο είναι το 

πρόβλημα: Έτσι διαβουλεύονται τα εΟνικά κοινοβούλια. όταν αντιμετωπίζουν ένα 

τόσο σοβαρό θέμα. Τέθηκε η ώτοψη ClJίό κά.ιίoιOUς Βουλευτές ότι πρέπει να μιλτΊ

σουν όλοι. ΓιατΙ όχι: Να δοθεί ο χρόνος. η άνεση να μιλήσουν οι πάντες, να 

ακούσει ο λαός. να διαφωτιστεί ο λαός, να ξέρει επιτέλους πού βαδίζουμε Τι πού δεν 

πάμε. 

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε. εκεΙ,'ο πο" eισηyoύμαι είναι να αρχΙσει η συνεδρία 

στις 4 μ.μ., να διακοπεί όποια ώρα νομίζετε ότι πρέπει να διακοπεί και να [,ι'tανέλ

θουμε την επομένη, 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ο συνάδελφος ο Νίκος τα eL"tE πολύ ωραία, με.η διαφορά ότι 
το Σάββατο το άφησε πίσω. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το εΙ-ια. 

Δ. χραIΌΦΙΑΣ: 

Λοιο.τόν. προσωπικό δηλώνω ότι αδυνατώ τη Δευτέρα, γιατί φεύγω για το 

εξωτερικό την Κυριακή χαι, επειδή προτίμησαν τόσοι πολλοΕ συνάδελφοι "α σχολιά

σουν τις απόψεις μου. 00. συμφωνήσω με τον αγαπητό κ. Τάσσο Παπαδόποuλο ότι 
πρέ,1:ει να έχουμε κtLτοιο χρόνο να απαντήσουμε στη δευτερολογία. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Απ' αΥα.ίά παιδεύει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν έχω κανένα πρόβλημα. Δώρο μου, κανένα απολύτως πρόβλημα. Γι' αυτό 

εγώ θα προτιμούσα -το εΙ.τα και το πρωί- να πάμε απόψε ως αργά και να συνεχΙ

σοuμε αύριο και να τελειώσουμε. Λαμβάνω πολύ σοβαρά υπόψη. με όλη την ΕιλικρΙ

νεια. τα σχόλια που ακούονται a..-τ6 τον απλό λαό για τη μεγόλη παράταση αυτής της 

συζήτησης. Ναι. είναι σωστά που εΙ-ι:ε ο Ν{κος. όμως τα σχόλια πιστεύω ότι δε θα 

είναι κολακευτικά. αν συνεχίσουμε για τέσσερις και πέντε μέρες αυτή τη συζήτηση. 

Και αυτό πρέπει κατά τη γνώμη μου η Βουλl1 να το προσέξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αλέκος Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το θόρρος. έγινε μια συμq:ων(α. 1] ο..-τοία έλεγε ότι 

τουλάχιστο σήμερα θα τελειώσουμε 1] ώρα οχτώ. Έκαναν όλα τα κόμματα τις 

σχετικές τους διευθετήσεις χαι δεν μ..ορεί να αλλάξει για σήμερα αυτή η διεuOέΤ1]ση. 

Γι' αυτό ζητώ να συνεχίσουμε αύριο, όπως είπατε, η ώρα 4 μ.μ. και ας εξηγηθΟύμε 

από τώρα ότι αύριο θα είναι μέχρι τέλους, μέχρι αργά. Και στο κάτω κάτω τα ξένα 

κοινοβούλια εργάζονται και συνεδριάζουν και μέχρι τις δώδεκα και μέχρι τις μια το 

πρωί. εν ανάγκη. ΑρχεΙ να το γνωριζουμε όλοι. να ξέρουμε να προπαρασ.,(ευάσουμε 

ομιλίες, να ξέρουμε τι απαντούμε και τι κάμνουμε. Άρα εισηγούμαι αύριο να αρχΙ. 

σουμε 1] ώρα 4 μ.μ. και να συνεχίσουμε. μέχρις ότου τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

επομένως 1] συνεδρία αναβάλλεται για την τετάρτη απογευματινή ώρα της 

αύριον και παρακαλώ να έχουν υπόψη τους οι έντιμοι κίιριοι Βουλευτές ότι Οα 

-τερματιστεί αύριο -το βράδυ. γι' αιπό. αν χρειαστεί, θα καθίσουμε μέχρι το μεσονύ

)'τιο. 

(Ώρα λήξης: 8.32 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλεντές υπέγραψαν τον κατάλογο -των παρόπων με αλφα~η· 

τιχή σειρά: 

ΑΥα..-τίου Γιαννάκης 

ΑΥγελί.δου Κλαίρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κ ίκης 

ΕυσταθΙου ΕυστάΟιος 

Ηλιάδης Δημ';τρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου ΚαΙτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Kouκoυμάς Ανδρέας 

Κ υπριανοίι Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

KωνσταvτΙνoυ Κώστας 

Λυοιώτης Λιi>ρης 

Λuσσαρ(δης Βάσος 

ΜακρΙδης Ιοίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

ΜαυροκορΜτος Χρίστος 

Μιχαηλιδης Θάσος 

Μιχαηλιδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

ΜούΟ".<ος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παιταδόπουλος Τάσσος 

Πα.ταρές AUΓερινός 

Π ιποκοπίτης Νικος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένσς 

Ρολάνδης Νίκος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμσυ Διόφαντος 

Α"ιπρόσωποι θ"ησκεuτικών Ομάδων : 

ΠoyιατζtΊς Ι ωάννης 

ΚαλαΊτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙ ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Συνέχιση της συζήτησης (Δ. Συ>..λούρης, Ευ. Ευσταθίου, Δ. Κοντίδης, Ν. 

Π ιττσχοπΙτης, Ανδρέας Γεωργίου. Κ λ. Αγγελίδου. Κ. Ηλιάδης, Χρ. Μαυροκορ

δάτος. Γ. Ομήρου. Μάρκος Κυπριανού, Δ. Χρυσοστόμου, Κ. Κωνσταντίνου, Λ. 

Θεοδούλου, Ρ. Π ρέντζας. Γ . Αγαπίου, Αυ. Πα.ίαρές , Ά. Χρυσοστόμου. Τ. Ευθυμίου. 

Χρ. ΠουργουρΙδης. Κ . ΚαζαμΙας, Σ. Χάσικος, Ν. Μουσισύπας. Λ. Λuoιώτης. Ι. 

Μακρίδης. Κ. Κληρίδου . Δ. θεοδώρου) πάνω στο θέμα 'Ή θέση και η πορεία του 

εθνικού μας θέματος υπό το φως του πεΡιΕ"".(ομένου της έκθεσης του Γενικού Γραμ. 

ματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος Γκ6"λι και του ψηφίσματος 750 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας". 
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2) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Γ. AyCl.ι-τίo\l , Δ. Θεοδώρου) πάνω σε 

προσωπικό θέμα. έπειτα από κριτική του κ. Αγαπίου για την αποχώρηση των μ.ελών 

της ΕΔΕΚ κατά την ώρα της ομιλιας του. 

Τιμή: 75σ 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' Βον ΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣγΝΟΔΟΣ Α' 

Έκτακτη Συνεδρίαση 8ης Μαίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

( ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.30 μ,μ.) 

(Αιι. 40) 

Κηρύσσω την έναρξη των EQΊoσιών της συνεδρΙας αυτής. 

Παρακαλούνται O~ έντιμοι Γραμματείς να διo... .. nστιOOouν αν υπάρχει α..-τορτΙα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού δώσω το λόγο. θα ήθελα να αναφέρω το χρόνο που απέμεινε στο κάθε 

κόμμα για αγορεύσεις. Η ΕΔΕΚ έχει 33 λεπτά ο •• 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ, 

Με τη δεuτερoλoγία: 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Χωρίς ης δευτερολογίες. Είναι πρωτολογίες. 

ΤΟ ΔΗΚΌ έχει 37 λεπτά. το ΑΚΕ/\ έχει 68 λεπτά και ο Δημοκρατικό:; Συνα· 
γερμός έχει 110 λεπτά. επομένως, κανονίστε μεταξύ σας το χρόνο που θα μιλτ'ισει ο 
καθένας. Στον κατάλογο των ομιλητών σειρά έχει ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. Ηι\ΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, 

Πλησιάζουμε στο τέλος της μακρότερης ίσως συζήοησης που Ιγινε ποτΙ στο 

Κοινοβούλιό μας για οο εθνικό μας θέμα. Α,'α),ίιθηκαν εξαvτ),ηoικά οι εκατέρωθεν 

απόψεις. ερμηνείιθηκαν <Lι.ό τις δύο σχολές τα επΙμαχα έγγραφα. καοατέθηχαν οι 

ΠΡΟοάσεις και οι εισηγήσεις της κάθε πλΕυράς και δε θα εΙχε νόημα η επανάληψή 

τους. Μόνο μερικές παρατηρήσεις αξίζει να γΙνουν, που έχουν σημασία. και να 

εξαχθούν ορισμένα συμπερόσματα από την (νδιαφέρουσα αυτή συζήτηση. 

(2601) 
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Ήταν έντονη κα~ φορτική 11 w"tιμονή συναδέλφων ότι αυτή 11 συζήΤllσrι εΙνα~ 
αχρειαστη και επιζήμια για το εθνικό μας θέμα. ότι ο λαός δεν εΙναι ικανο1tΟΙllμένος 

από τη συνέχισή της -κάι-ΤΟΙΟΙ επιμένουν να Ερμηνεύουν αυθεντικά το λαό- ότι 11 
δημόσια διατύπωση διαφωνιών είναι ανεύθιιτη και εξασθενΙζει τη δια..-cραΥματευτική 

μας δυνατότητα. 

Άλλος όμως ε(ναι ο ρόλος του Προέδρου και της κυβέρνησης, άλλος του 

Εθνικού Συμβουλίου και άλλος -μοναδικός και αναντικατάστατος- του Κοινοβου. 

λίου. του κατεξοχήν αντιπροσωπευτικοΊ} λα'ίχού σώματος σε μια δημοκρατία. Αν οι 

πολιτικές δυνάμεις στο Κοινοβούλιο δε συζητούμε τις σοβαρές εξελίξεις του 

εθνικού μας θέματος, τι άλλο άραγε θα όξι.ζ.ε να σιιζτιτήσουμε σήμερα: Άλλωστε 

αυτός ο λαός, για την τύχη του οπο(ου μιλούμε . δικαιούται ενημέρωση και διάλογο 

με ανοιχτά χαρτιά. 

Ενοχλεί πολύ η διατύπωση διαφωνιών. Να υ::τοΟέσουμε ότι πρέπει να μιλάμε. 

μόνο όταν συμφωνούμε κι ότι. όταν διαφωνούμε. rretJtn να σιωπούμε; Μα, τότε, 

γιατί να υπάρχουμε ως πολιτικές δυνάμεις: Δε μας ταιριάζει τέτοιος ρόλος. δεν 

καταξιώνει την ύπαρξή μας. 

Η διαφωνία μας είναι δισήμαντη: Πρώτα. δεν μπορούμε να ταυτιστούμε με 

ό.τι θεωρούμε λάθος για την εθνική μας υπόθεση και ύστερα επιδιώκουμε το 

διάλογο α."tό το πιο έγκυρο και επίσημο βήμα σε μια προσπάθεια εναλλακτικής 

πορείας πέρα αι-τό τα μόνψα αδιέξοδα μιας αναποτελεσματικής πολιτικής που 

ακολουθείται. 

Αλλά μήπως η διατύπωση της διαφωνίας. η δημόσια διαφωνία υπονομεύει τη 

διαι-τραγματευτική δυνατότητα του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας; Εμείς 

πιστεύουμε το αντίθετο, ότι δηλαδή τον ενισχύουν οι δLOφωνίες μας. Γιατί. δεχό

μενος πιέσεις για περαιτέρω υποχωρήσεις -και δέχεται καθημερινά τέτοιες πιέσεις, 

όπως ελέχθη από τον κ. Χριστόφια. και δεν έχω λόγο να διαφωνήσω- μπορεΙ ο 

Πρόεδρος να βρει ερείσματα, για να αντιτάξει ότι αδυνατεί να υποχωρήσει κι άλλο, 

γιατί υπόρχουν ισχυρές δυνάμεις που θεωρούν ότι έχουν εξαντληθεί υπέρ το δέον τα 

περιθώρια των υποχωρήσεων, κι ότι αυτός ο λαός, όσο μικρός κι αν είναι, δεν έχει 

αποφασίσει να προσυπογράψει a..-ταρόδεκτες λύσεις. 

Eπαναλήq:θηκε άκομψα και η γνωστή συνταγή της κινδννoλoyiας. Ο κ. Κληρίδrr; 

και άλλοι συνάδελφοι ισχιιρ{ζονται ότι μερικοί εισηγούνται την ::τολεμιΚ'ή επιλογή 

που κανένας δεν την εισηγήθηκε. Είναι η γνωστή μέθοδος Τ1')ς κινδυνολογίας για την 

κατασκευή του πλαστού διλήμματος: Είτε διαπραγματευόμαστε με βάση τις ιδέες 

Γκάλι και το 750 είτε κάνουμε πόλεμο και αυτοκαταστρεφόμαστε. 

Ακόμη επισείεται το ενδεχόμενο διαφωνίας με το 750 ως καταστροφική 
σύγχρουση με το Συμβούλιο Ασφαλείας. Αποφεύγεται όμως επιμελώς να απαντηθεί 

το ερώτημα τι πρέπει να κάνουμε, αν το Συμβούλιο Αοφαλείας μας προτείνει μια 

λύση που θα ε{ναι για μας εντελώς απαρόδεκτη ως καταστροφική. Να τη δεχτούμε, 

για να μη διαφωνήσουμε με το Συμβούλιο Ασφαλείας: 

Με Τ1')ν {δια κινδυνολογία αφήνεται το ενδεχόμενο a..-τοχώρ1')σης Τ1')ς ειρηνευ

τικής δύναμης -που δε φαίνεται να υπάρχει- να λειτουργεί ως εκβιαστικό ΕΠιχείρημα 

εναντίον μας για μια άρον άρον λύση του προβλήματος. 

• 

• 

• 
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Υπήρξαν συνάδελφοι που μίλησαν έντο\'α για έξαρση του εθνικισμού και του 

σοβινισμού. Και όμως ήταν καιρός να υπάρξει εθνική αφύπνιση. όταν ο κυπριακός 
χαι ο ο"νολικός ελληνισμός ~ρLιT,(oνται σε χ(νδυνο και διατελούν σε κατάσταση 

εθνικής νάρκης. Ήταν καιρός μέσα στο λήθαργο της κατανάλωσης και της ατομικής 

euδαιμονΙας να ξυπνήσουμε. για να κρατήσουμε ζωντανή την πολυαΙωνη ιστορ ική 

διαδρομή του ελληνισμού σ' αυτό το νησΙ Αυτό δεν είναι σοβιν ισμός. Η εθνική 

αυτογνωσία και 11 ιστορική συνtίδηση [Ιναι όροι επιβίωσης. ΤΟ ίδιο βέβαια Ο\'(1Υ"(ο,)

ρίζοuμε και στους τουρκοκύπριους συμπατρι<~τες μας. σεβόμενοι την εθνική τους 

ταυτότητα, και είμαστε έτοιμοι , στα πλαίσια αυτού του σεβασμού. να συμβιώσουμε 

ειρηνικά οε μια ελεύθερη δημοκρατική πατριδα. 

Σ ' αυτή την ε..τιχε ιρτιματολογ(α υπήρξαν και επιλεγμένοι στόχοι που βλήΟηκαν 

με πυρ ομαδόν: Ο Αρχιεπ'σκοπος που δεν πρέπει να μιλό και διατυπώθηκε και 

κά.ίΤΟLO υπονοούμενο ότι τώρα διαθέτει μέσα όχι ευκαταφρόνητα. Φαίνεται ότι η 

πολυφωνία ενοχλεί. ενώ, αν υπήρχε το κυβερνητικό μονοπώλιο. τα πράγματα θα 

ήταν καλύτερα. 

Στόχος και οι αντιομοσπονδιακοί που ανησυχούν και τουλόχιστον μας θυμί

ζουν όn η ομοσπονδία δεν υπήρξε επιλογή αλλά οδυνηρή παραχώρηση. που έγινε 

χωρίς κανένα απολύτως αντάλλαγμα. για να μη φτάσουμε στη συνομοσπονδία. 

Στόχος ο Δούντας και ο Στοφορόπουλος που. διαφωνώντας με την ελληνική κυβέρ

νηση στο εθνικό μας πρόβλημα. παραιτήθηκαν, θυσιάζοντας λαμ.,.ρές σταδιοδρομίες 

για λόγους συνείδησης. Όλοι αυτοΙ αβασάνιστα αφορίζονται. 

ελέχθη από συνάδελφο και το εξής εκπληκτικό: "Π ρέπει εμείς, η ελληνοκυ

πριακή πλευρά. η δυνατή. αν θέλετε, πλευρό του σu~ιβιβασμoύ τόσο από οικονομικής 

όσο και από πολιτικής πλευράς, πρέπει να δείξουμε κατανόηση στα προβλήματα και 

τους φόβους των συμπατριωτών μας Τουρκοκυπρίων. Πρέπει να δείξουμε την καλή 

μας διάθεση και τις καλές μας προθέσεις έναντί Ίους". 

Εμείς είμαστε η δuναtΊϊ πλευρά; Πώς; Εμείς οι κατεχόμενοι με τους 

πρόσφυγες. τους αγνοουμένους. τους εγκλωf\ισμέ\'Oυς. εμεΙς οι μικροί. οι παντα· 

χόθεν βαλλόμενοι. γίναμε ξαφνικά η δυνατή πλευρό; Μα επιτέλους 18 χρόνια τι 
άλλο κάνουμε από έμπρακτη επίδειξη καλής θtλησης; Μέσα σε 18 χρόνια συνεχών 

και άκριτων εν πολλοίς υποχωρήσεων αναγνωρΙσαμε υπερτροφικά δικαιώματα. 

παραχωρήσαμε προνόμια και δεχτήκαμε υπερπρονόμια χωρίς την παραμικρή αντα

πόκριση α..ίό την άλλη πλευρά. Τι άλλο έπρεπε ή θα πρέπει να κάνουμε; 

Τους δικούς μας όμως φόβους. την ανασφάλεια του λαού μας ποιος Οα τη 

διαλύσει ; Π οιων πραγματικά κινδυνεύει αυτή τη στιγμή η εθνική παρουσΙα σ' αυΊό 

το νησί, των Τούρκων ή του κυπριακού ελληνισμΟύ; Ακόμα και στην περΙΠτωση 

που το απαίσιο έ'("/.λημα του εποικισμού , που στρέφηαι ενάντια σε ΕλληνοκυπρΙΟυς 

και Τουρκοκυπρίους, ακόμα κι αν επιτύχει να εξοντώσει και τους δυο, πάλι και σ' 

αυτή την περίπτωση είναι εξασφαλισμένη και θα συνεχιστεί η τουρκική εθνική 

παρουσία, ενώ εμείς θα έχουμε αφανιστεί για πάντα. 

Με 40 000 κατοχικά στρατεύματα και την Τουρκία των 50 eκ. πάνω από το 

κεφάλι μας και με δεδομένες τις επεκτατικές της βλιψε~ς πού είναι η ασφάλεια του 

κυπριακού ελληνισμού; Ποιος ενδιαψέρετα~ γι' αυτή; Ας μη φτάνουμε λοιπόν σε 

υπερβολές. 
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Καταβλήθηκε μια αγωνιώδης προσπάΟεια εξείιρεΟllς θετικών στοιχείων, τόσο . 
που ελέχΟη όη το ψήφισμα 750 περιέχει ισχυρό θετικά στοιχεία για την πλευρά μας 
και μας παρέχει επίσης το δικαίωμα και τη δυνατόττπα να αγωνιστουμε. για να ι' . 
διαφοροποιήσούμε τα σημεία Τ11ς έκθεσης Γκάλι που, κατά την ά.ίΤΟψή μας. εΙναι ι 
αρνητικά ή μη α:τοδεκτά. 

Ωστόσο. ακόμη και οι ελάχιστες θετικές διακηρύξεις είναι τόσο αναιμικές, που 

αναιρούνται και ακυρ<σνονται Q..ι,ό τις συΥι.εκριμένες πρόνοιες των ιδε(υν που 
ακολουθούν, και όλοι ξέρουμε πως ΟΙ ειόικές πρόνοιες υπερισχύουν των γενικών. 
Οι ιδέες Γκάλι και το ψήφισμα 750 που τις εΠιΥ.uρ<Uνει προδιαγράφουν το ασφu~ 
κ!ικό πλαίσιο μιας ρατσιστικής. μιας άδικης λύσης, μιας λύσης τεχνηη'ις και 

αφύσικης. γι' αυτό και μη βιώσιμης. Προδιαγράφουν ένα καθεστώς φυλετικών 

διακρίσεων που όμοιό του δεν υπάρχει στον κόσμο μετά την κατάργηση του 

apartheId στη Ν, Αφρική, 

Λόγω φυλετικής ΠΡO~λεuσης δε Οα μπορείς να κατοικήσεις όπου Οέλεις στην 
πατρίδα σου, δε θα μπορείς να αποκτήσεις περιουσία και ακόμη λόγω φυλετικής 

καταγωγής θα σου αφαιρεθεί παρά τη O~λησή σου, αΥUΑΙρετα και παράνσμα. η 

περιουσΙΟ σου που σήμερα κατέχεται με τη ~Ια των όπλων. για να δοθεί σε κάποιους 

άλλους και πάλι με φυλετικά κριτήρια, για να δημιουργηθε{ η σαφής πλειοψηφία 

περιουσίας. 

Όμως το σπίτι το δικό μας είναι δικό μας και δεν το πουλάμε. Κι αν οι Τουρ

κοκύπριοι θέλουν να κατοικήσουν στο βορρό. είναι δικαΙωμά τους και ευθύνη rO\l 
κράτους να τους κτίσει σπίτια \'α κατοικήσουν όπου θ~λoυν, όχι όμως μέσα στα 

δικά μας. Εκείνα είναι δικά μας. 

Υπάρχουν όντως Oρισ~ιtνα θέματα που είναι αδιαπραγμάτευτα. Δε διαπραγ

ματευόμαστε ττιν ελευθερία μας. τη γη μας, τα σπίτια μας ούτε τους τάφους των 

γονιών μας. Αυτά δεν είναι συνθήματα οΙΠε συναισθηματισμοΙ Ε[ναι ~ιώματα που 

κράτησαν όρl:Jιες γενιές και γενιές, για να φτάσουμε να υπάρχουμε εμείς ως τα 

σήμερα. Χωρίς αυτά δεν υπάρχουμε. 

Α νησυχουμε λοιπόν α..-τό την προδιαγραφόμενη από τις ιδέες και το 750 
"oμoσπoνδία~ . γιατί δεν είναι ομοσπονδία αλλά συνομοσπονδιακή διχοτόμηση 

ρατσιστικού τιJπoυ με τουρκικά στρατεύματα. επεμβατικά δικαιώματα και τουρκικη 
ε.-τικυριαρχία. θα πρόκειται για JtΡOTεxroραro.."tOLTIDJt του νησιού ως την ολική 

κατάληψή του. 

ΑπειλεΙται να γίνει στην Κύπρο με δική μας συμφωνία η επικVρωση της συρρί

κνωσης του ελληνισμού. Αυτό διδάσκει η ιστορία. Το διδόσκει η ιστορΙΟ του τουρ
κικού επεκτατισμού. Η γενοκτονία των Αρμενίων, η σφαγή των Koiιρδων. η αρπαγή 

της Αλεξανδρέττας, οι άφιλες σχέσεις της Τουρκίας με τους γείτονές της, όλα αυτά 

είναι χαρακτηριστικά. Οι Ι 10 και πλέον χιλιάδες Έλληνες της Κωνσταντινούπολης 
από τη δεκαετία του '50 μέχρι σήμερα tJIn ναν τέσσερις χιλιάδες και οι δικοί μας, οι 
20 χιλιάδες εγκλωβισμένοι της Καρπασίας που παρέμειναν εκεί υ;τό τουρκοκυ-

• 

• 

πριακή διοίκηση ILtoa από την ίδια ;τρακτική του τουΡΚΙΚΟύ επεχτατισμoι.J, xutt- • 
ληξαν σήμερα να εΙναι μερικές εκατοντάδες μαρτυρικοί ηλικιωμένοι εγκλωβισμένοι. 

Auτo( είναι τελικά οι στόχοι της TO\JQxLa; για ολόκληρη την Κύπρο. η μοίρα της 
Καρπασίας. 

Είναι κοινή δια.'tΙστωση όλων ότι περνουμε πολύ κρίσιμες στιγμές, μια πραγ

ματική κρ(ση α..-ιό την οποία δεν lLίορούμε να ξεφύγουμε δεχόμενοι αδι.έξοδες ρυθμΙ· 

σεις ρατσιστικών προτύπων που θα οδηγήσουν με μαθηματική ακρίβεια στην 
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επόμενη κυπριακή κρίση. Χωρίς να αμφισβητούμε κατ' ελάχιστο τα ελατήρια. ης 

προθέσεις ή τον πατριωτισμό κανενός. φρονούμε ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου και 

• όσοι συνοδοιπορούν και στοιχίζονται μαζί του κάνουν μέγα λάθος στην εκτίμηση 
και την πολι τιχή τους που, κατά τη γνώμη μας. δεν μπορούν να οδηγήσουν στους 

κοινούς στόχους που όλοι διακηρύσσουμε. 

• 

• 

, 
• 

Αυτή την ώρα της ευθύνης αποτελεί εΟνική αναγκαιότητα η υπέρβαση του 

τελματικού αδιεξόδου και η χάραξη μιας κοινής εθνικής στρατηγιΚ'ής. η ΣΝVΤαξη 

ενός ευρέος αντικατοχικού μετώπου από όλOUς εκείνους που πιστεύουν όη υπάρ. 

χουν ακόμη ελπ(δες για μια εναλλακτική πορεία εθνικής σωτηρίας. Τελικά αυτή την 

ώρα η έσχατη ευθύνη ανήκει στη σUΝΑίσθηση της ιστορικής επιβίωσης ενός 

ολόκληρου λαού με τρεισήμισι χιλιάδες χρόνι.a αδιάλειπτης ελληνι;'.ής παρουσίας 

σ' αυτό το νησί. 

Εμείς πιστεύουμε ότι αυτός ο λαός έχει αποθέματα να αποδείξει ότι δε γονά· 

τισε. ότι αρνείται να δεχτεί εθνικό αφανισμό και χαμένις πατρίδες. ότι μποροίιμε να 
διεκδικήσουμε δικαιώματα και την ελευθερία της πατρίδας και τη δικτΊ μας. 

Ευχαριστώ. κίιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Λυπούμαι πραγματικά. γιατί λόγω άλλης πολύ σoβαρrις ερ-γασίας δεν μπόρεσα 

να παρακολουθτΊσω τη συζήτηση γύρω α..οτό το σοβαρότατο αυτό πρόβλημα που 

βρίσκεται μπροστά στη Boυλrι. Βρέθηκα μπλεγμένος σε μια άλλη σoβαρrι κρίση και 
ευτυχιUς, όπως όλοι έχετε πληροφορηθεί. εκείνη 11 σοβαρή κρίση στις εργασιακές 
σχέσης έχe:ι ξεπεραστεΙ 

Από αυτά που άκουσα, κατά τη συζήτηση στη Βουλή, είναι φανερό ότι υπάρ. 

χουν δυο διαμετρικά αντίθετες φιλοσοφίες. θα σταθώ πολύ σύντομα στη φιλοσοφία 

που λέει ότι και το ψήφισμα 750 και η έκθεση του Γενικού Γραμματέα των 
Ηνωμένων Εθνιί)ν πρέπει, αν είναι δυνατό. να καούν. προτού διαβαστούν. Πρόσθετα 

αυτή η φιλοσοφία λέει όη τ'ποτε δεν πρέΠΗ να μας εμποδίσει να τα OJ'tOQQLΨOUIlf. 

έστω κι αν πρόκειται να ανΗπαρατεθούμε και προς το Γενικό Γραμματέα και προς 

το Συμβούλιο Ασφαλείας. 

θεωρείται αξίωμα, voμιζω, ότι. όταν κάποιος προσπαθεί να προσδιορίσει τη 

θέση του σε ένα θέμα. προηγουμένως μελετά και εκτιμά τις θέσεις και τις επιδιώξεις 

αλλά και την τακτική του αντιπάλου του. Ποια είναι λοιπόν η κύρια επιδίωξη της 
τουΡκικτΊς πολΙΗκής και στρατηγικής σε σχέση με το κυπριακό πρόβλημα: Απλώς 

εγώ καταλαβαίνω ότι η τουρκική πολιτική έχει (Wσικό στόχο την αποξένωση και 

αποκόλληση του κυπριακού προβλήματος και από τα Ηνωμένα Έθνη και από κάθε 

άλλο διεΟνή οργανισμό. αν είναι δυνατό. ΑυττΊ η επιδίωξη είναι φανερό ότι εξυπη

ρετεί κατά κύριο λόγο τους τουρκικούς στόχους που είναι το Κυπριακό να παύσει 

να αποτελεί ένα διεθνές πρόβλημα. γιατί κατ' αυτό τον τρόπο η Τουρκία Οα απαλ· 

λα'γt!Ι α..οτό κάΟε διεθνiι πίεση μικρή ή μεγάλη. 

Όμως η τουρκική πολιτική στοχεύει κα~ ο' ένα δεύτερο ζήτημα: Δε Οέλει 

κατ' ουδένα λόγο η ευθύνη για την έλλειψη προόδο\ι στο κυπριακό να φορτωθεί 
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στους ώμους 111ς. Ε Ινaι αυτονόητο ότι. αν 11 ευθύνη για ένα νέο αδιέξοδο δεν επιρ
ριφθεΙ σαφώς στην τουρκική πλευρά σλλό στη δική μας ή και 011') δ~κή μας. τότε 

δημιουργούνται όλες εκεΙνες οι πιθανότητες για αναγνώριση του ψευδοκράτους. Αν 

αυτή eLvat 11 στρατηγική της Τουρκίας, και νομΙζω ότι αυτή είναι. ποια πρέπει να 

είναι η δική μας : 

Όλοι λέμε ότι το Κυπριακό πρέΠΗ να παραμεΙνει ένα διεθνές πρόβλημα και 

συνεπώς το βάρος και των Ηνωμένων Εθνών και άλλων διεθνών οργανισμών πρέπει 

να συνεχίσει να ρίχνεται στην προσπάθεια για μια δίκαιη και βιώσιμη λiιση του 

προβλήματός μας. Αλλό πώς είναι δυνατό να συνεχιστεί το ενδιαφέρον των 

Ηνωμένων Εθνών, αν εμείς οι ίδιοι αμφισf'ιητoι'ιμε τις προθέσεις του διεθνούς οργα· 

νισμού περί άσκησης θετικής επΙδρασης για λύση; Π(ί)ς εΙναι δυνατό να πείσουμε τα 

Ηνωμένα Έθνη περΙ της ειλικρινούς επιθυμίας μας για λύση. όταν αρκετοί φωνά. 

ζουν για αποδέσμευοιί μας α.-ι:ό ουμφωνηΟέντα ήδη ζητήματα; 

Μερικοί λένε: "Μα. αν η τουρκική πλευρά διαρκώς υπαναχωρεί. γιοτΙ εμείς να 

μην μπορούμε να κάνουμε το ίδιο;" Για μένα είναι πολύ σαφής η α.ίτάντηση: ΕμεΙς 

χρειαζόμαστε τα Ηνωμένα Έθνη, γιατί δεν έχουμε άλλη επιλογή. ενώ ο Ντενκτάς ίσα 

(σα θέλει να απαλλαγεΙ από τα Ηνωμένα Έθνη. 

Στη συζήτηση για την έκθεση Γκάλι μερικο( επέκριναν τον κ. Χριστόφια, γιατί 

προτίμησε να συΥκρίνη την έκθεση και το ψήφισμα με το χειρότερο, είπαν . για την 

πλευρά μας έγγραφο. το ενοποιημένο σχέδιο του Απρίλη του ]985. Μα. νομίζω πως 
δεν είναι θέμα επιλογής με ποιο ή με ποια έγγραφα πρέπει να γίνεται η σύγκριση της 

έκθεσης Γκάλι! Και αν ακόμα ο κ. Χριστόφιας δεν έκανε αυτή τη σύγκριση, σίγουρα 

θα την κάνει και ο Γενικός Γραμματέας και τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Και είναι εδώ που κρΙνεται η αξιοπιστία μας. Να λοιπόν γιατί εμεΙς λέμε ότι στα 

δυο έγγραφα υπάρχουν και θετικά και αρνητικά. στοιχεΙα: rtarL περιέχουν ;τράγματα 
τα οπο(α δεχτήκαμε στο παρελθόν. Συνεπώς, είτε είναι καλό ε(τε είναι κακό το 

έγγραφο του Απρίλη του ]985 ένα είναι το γεγονός Αυτό το έγγραφο έγινε επίσημα 
δεκτό από την Κύπρο ·εννσ<() ασφαλώς οι πρόνοιες του σχεδίου αυτού. Τώρα. αν 

θέλουμε αυτό το έγγραφο να το καταγΥε(λουμε και να το α.ίτoeρίψOυμε. πρe:ruι 

ασφαλώς να υποστούμε και το πολιτικό κόστος. Εμείς δε θα κάνουμε τέτοια 

πρόταση ούτε γι' αυτό το έγγραφο ούτε για τις συμφωνίες κορυφής ούτε γι' αυτά για 

τα οποία δεσμει·τήκαμε. Αλλά, αν πράγματι τα νεότερα έγγραφα των Ηνωμένων 

Εθνών περιλαμβάνουν πρόνοιες τις οποίες είχαμε δεχτεί με προηγούμενα έγγραφα, 

πώς είναι δυνατό να κατηγορήσουμε τα Ηνωμένα Έθνη ότι είναι δική τους 

επινόηση; 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. δεν πρόκειται να συνεχίσω. θα τελειώσω 

τη σύντομη αυτή παρέμβασή μου με μια σαφή τοποθέτηση: ΤΟ Κυπριακό πρέπει να 

παραμεί.νει σταθερά μέσα στα πλαίσια των Ηνωμένων Εθνών. Προ ολίγου μιλώ· 

ντας. ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης είπε κάτι. κι εγώ πολύ συμφωνώ με αυτό που έχει πει. 

ότι δηλαδή αποκλε(εται για μας η πολεμική επιλογή. Η Βουλή λοιπόν πρέπει να 

κάμει μια τέτοια σαφή τοποθέτηση με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο: Να παραμεί· 

νουμε λοιπόν σταΟερά προσανατολισμένοι σης ειρηνικές διαδικασίες για επΙλυση 

του προβλήματός μας. Να αποφύγουμε κάθε στρεψοδικία ή υπαναχώρηση από προη· 

γούμενες θέσεις μας . πράγμα που θα ανεβάσει ή θα διατηρήσει τουλάχιστον την 

αξιοπιστΙα μας σε κάθε διεθνή οργανισμό και σΊην παγκόσμια κοινή γνώμη. Να 

• 

• 



• 

• 
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επιμείνουμε σε λύση του κυπριακού προty.ήματος μέσα από τις συΥ'λΕκριμένες 

ομόφωνες προτάσεις μας του 1989 για μια δίκαιη κα~ βιώσιμη λύση του Κυπριακού 
στηριγμένη σε όλα τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. στις συμφωνίες κορυφής 

και στο διεΟνές δίκαιο. 

Σας εUΧαΡΙOηίι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Χ. Μούσκος έχει το λόγο. 

Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι σuvόδελφοι. 

θα ήθελα χι εγ(ί) με τη σειρά μου να προσθέσω τους έντονους προβληματι

σμούς μου για τα όσα σημαντικά συμβαίνουν γύρω Ο .. ί'τό το Κυπριακό. 

Επιτρέψτε μου να επισημάνω ευθύς εξαρχής ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

εΙναι το μόνο πολιτικό κόμμα της Κύπρου που δεν εΙχε την ευκαιρία να υλοποιήσει 

ΤΊ'jν πολιτική του επί. του Κυπριακού. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι η μόνη 

πολιτική δυ,'αμη του τόπου που δε ~ρέθηκε στην εξουσία ούτε ως κυβέρνηση ούτε ως 
σuyχt!βέρνηση. Αντ{Οετα. όταν πραγματοποιήθηκαν οι δυο συναντήσεις υψηλού 

επιπέδου. ο Δημοκρατικός Συναγερμός με τη σύμφωνη γνώμη τω\' υπόλοιπων πολι

τικών κομμάτων και λόγω ενός αναχρονιστικού και αντιδημοκρατικού εκλογικού 

συστήματος είχε αποκλειστεί Q.'1ό τη Βουλή. ΟΙ από πολλούς σήμερα κατακριτέες 

συμφωνίες υψηλού ΕΠι..ίέδου ασφαλώς αποφασίστηκαν και υπογράφτηκαν ερήμην 

του δικού μας κόμματος. 

Παρ' όλα αυτά. ο Δημοκρατικός Συναγερμός πολιτεύτηκε πάντοτε με αίσθημα 

ευθύνης και πολιτική συνέπe.ια. Δεν Ι1Πι!Υ.υψε ποτέ στις προκλητικές σειρήνες του 

λα'ίκισμού. γιατί γνώριζε και γνωρίζει ότι οι δυνάμεις του λα'ίκισμού κινούνται 

στον CLίεριόριστο χώρο του επιθυμητού. ενώ οι δυνάμεις της συνέπειας και της 

υπευθυνότητας κινούνται στον περιορισμενο. και πολλές φορές αντιδημοφιλή. χώρο 

του εφικτού. ΤΟ κόμμα μας. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. που έχει ασφαλώς τη 

μικρότερη ευθύνη για τα όσα σήμερα συμβαίνουν σε σχέση με το Κυπριακό. δε 

δίστασε με πολιτικό θάρρος να αποδώσει και ευθύνες. αλλά να αναγνωρίσει και την 

ορθότητα συγκεκριμένων πολιτικών χειρισμών, 

Σήμερα βρισκόμαστε μ .. ίρoσtά σε νέα δεδομένα τα οποία πρέπει να αξιολογή
σουμε με υπευθυνότητα και μακριά α.ίτό δημαγωγικές διαθέσεις, Έχουμε. νομίζω. 

όλοι επισημάνει μη αποδεκτά σημεία που εμπεριέχονται τόσο στην έκθεση Γκάλι όσο 

και στο ψήφισμα 750. σημεία τα οποία αποτελούν ωστόσο επίσημη Οέση του ΟΗΕ 
στον οποίο στηρ(ξαμε και στηρίζουμε τις προσπάΟειες και προσδοκίες μας για 

δικαιη επίλυση το\! Κυπριακού. Ασφαλώς η επιλεκτική από μέρους μας απόρριψη ή 

αποδοχή ψηφισμάτων δεν ενισχύει τη διεθνή μας αξιοπιστία ούτε βέβαια και η 

υπαναχ(ι,ρησή μας από τις διαδικασίες διαλόγου του Ο Η Ε τις οποίες εμεΙς επιδιώ

ξαμε και στηρ(ξαμε. Οι όποιες αρνητικές εξελιξεις σημειώΟηκαν πρέπει να εξετα

στούν όχι μεμονωμένο αλλά μέσα στο ευρύτερο πλέγμα των σχέσεών μας με τον 

ΟΗΕ και τη διεθνοποίηση την οποία Επιδι{ι,ξαμε. Οι χειρισμοΙ μας στην επισήμανση 

των αρνητικών σημε(ων θα πρέπει να είναι τέτοιοι. (όστε να μην έρχονται σε αντΙ

θεση με τη μέχρι τώρα ακολουΟηΟεΙσα πολιτική μας. να μην avatρouv παλαιότερες 

θέσεις μας για τις οποίες διεθνώς &:σμευτήκαμε και ασφαλώς να μη μας φέρνουν σε 
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σύγκρουση με τον ΟΗΕ κα~ το αΙσθημα της διεθνούς κοινότητας και να μας καθι

στούν συνακόλουθο αναξιόπιστους και αντιφατικούς. Πρέπει E.ιίιτέλOUς να γ[νει 
αντιληπτό ότι ο απορριπτισμός δΕ σuνιστά κατ' ανάγκην και πατριωτισμό. Auτo( 

που άκριτα Εισηγούνται ολική απόρριψη α ... τοφάσεων ΤΟ\l ΟΗΕ οφείλουν να γνωρί
ζουν ότι οδηγούν το Κ υπριαχό σε τραγικό αδιέξοδο και προκαλούν με τον τρόπο 

αυτό επιτάχυνση της διαδικασίας διεθνούς αναγνώρισης Ίου ψευδοκράτους. 

θεωρώ όμως 6n εΙναι εντελώς ανεύθυνο να μεγιστοποιούμε τις πολιτικές μας 
διαφορές αντΙ να τις σμικρύνουμε. όταν μάλιστα η πρόσφατη απόφαση του Εθνικο\ι 
Συμβουλιοιι υπήρξε ομόφωντι .. ΕΙνοι εξάλλου δεδομένο ότι σταθερό εμμένουμε όλοι 

στις ομόφωνες ClJίοφάσεις μας του 1989, οι οποίες συνιστούν για μας το πεΡ(Υραμμα 
μιας ~ιώoιμης )Ι.οι α..ίοδεχτής λύσης. 

Κ ύριε Πρόεδρε. i'.JJgLoL συνάδελφοι. υπάρχει σήμερα μια σειρά γενικών αρχών 
οι οποίες μας δεσμεύουν σχετικά με την επίλυση του Κυπριακού. Αρχές όσον αφορά 

τη μελλοντική διάρθρωση ενός ομόσπονδου κράτους. αρχές όσον αφορά την 

εδαφική, συνταγματική και κάΟε άλλη πτυχή αυτού του επιδιωκόμενου ομοσπον· 

διακού διακανονισμού. 

Υψώνονται σήμερα φωνές είτε για απεγκλωβισμό από ης αρχές αυτές είτε για 

απόρριψη θέσεων που ασφαλιίΜ; υιοΟετήθηκαν με τη δική μας σύμφωνη γνώμη. ης 

περισσότερες φορές οι φωνές αυτές δε συνοδεύονται και ο.,'[ό μια συγκροτημένη 

εναλλακτική πρόταση, αλλά συνήθως εξαντλούνται στην αρνητική αντιμετώπιση και 

απόρριψη μιας σειράς σημείων. Πρέπει ωστόσο να αναλογιστούμε το κόστος μιας 

τέτοιας τακτικής, τα)'.τικής η οποία θα μας φέρνει οε σύΥχρουση με τα όσα ο ΟΗΕ 

αλλά και όλοι οι υπόλοιποι "φ(λοι" μας εισηγούνται. θα μας φέρνει προπαντός σε 

αντίθεση με όσα εμεΙς οι (διοι έχουμε μΕχρι στιμερα a..-ι:oδtχτεΙ και θα μας καΟιστά 

αναξιόπιστους και ανακόλουθους ενιiJ;τ:ιον εxBQtiJv και φίλων. Ασφαλώς δεν 

πρόκειται σε καμιό περί.πτωση είτε χάριν συνέπειας εΙτε χάριν συμμόρφωσης προς 

αποφάσεις οποωυόήποτε διεθνΟύς οργανισμού να αποδεχτούμ.ε μια εκτρωματική. 

άδικη και μη λειτουργική λύση του Κυπριακού. Η εμμονή μας στις ομόφωνες 

αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου πρέπει να είναι σταθερή και α..'tαρέγκλιτη και 

κάθε προτεινόμενη λύση θα πρέπει να τεθεί υπό την έγκριση του κυρίαρχου λαού, 

Είναι Ύ"ωστό ότι τα σημερινά πολιτικά και στρατιωτικά δεδομένα δε μας 
επιτρέπουν να διεκδικήσουμε μια λύση η οποία να ικανοποιεί πλήρως τους πόΟους 

του λαού μας. Η υπό τις περιστάσεις αναζητούμενη λύση είναι λύση ανάγκης που δε 

θα είναι για κανέναν μας ευχάριστη. αλλά ασφαλώς θα itρt..'teL να διασφαλίζει τα 

εξής: 

(Ι) Τις αρχές που ομόφωνα υιoθtτησε το Εθνικό Συμβούλιο στη συνεδρία 

του τον Ι ανοΟΟριο του 1989, 

(2) Τη δυνατότητα ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα που θα 
κατοχυρ(ΟΟει από μόνη της α,-θρώπινα δικαιώματα και ατομικές 

ελεΊJθερίες. 

ΑισΟάνομαι την ανάγκη να f..'tισημάνω ΤOΊJς κινδύνους για τη διεθνή μας 

υπόσταση από τυχόν άκριτους και βεβιασμένους χειρισμούς που θα μας καταστή

σουν υπαίτιους για ένα νέο αδιέξοδο. αδιέξοδο για το οποΙο η διεΟνής εντύπωση θα 
εΙναι ότι δεν ευθύνεται πλέον 11 τουρκΙα αλλά 11 ελληνοκυπριακή πλευρά, Ήδη ο 
Ντενκτάς με κάθε ευκαιρία τονίζει αυτό το γεγονός. Οι μελλοντικο( μας χειρισμοί 

θα πρέπει να είναι άριστα μελετημένοι και γι' αυτό επιβάλλεται να διατηρηθεί κλΙμα 

• 

• 

• 

• 

.. 
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εθνικης ενότητας και ομοψυχίας. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, συνεπής προς ττιν 

πολιτική του ιστορΙο. [(νοι αποφασισμένος και τις διαδικασιες επ(λυσης να προω

θήσει και το κλίμα eνότητας να συVΤl1ρrισει. 

Γνωρίζουν όμως τόσο οι πολιτικοί μας αντLίαλοι όσο και άλλοι άσπονδοι 

φίλοι μας ότι ο ΔΗΣγ αποτελεί. ο' αυτό τον 1όπο παράγοντα πολιτικής σταθερό

τητας. Διάφορο. σενάρια ΠΟ\Ι διακινούν κακόΠLσΤOΙ τρίτοι και αq:ελείς καλοθελητές 

έχουν σκοπό να πλήξουν την πολΗιΧή ενότητα και συνέπεια του ΔΗΙΥ. Ας είναι. 

όμως. διότι πλανώνται πλάνην οικτρόν. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός παραμένει 

~υμ.ι-ταγής και αδιάσπαστος. Και έτσι Οα ό<ΟΟει και αυτή και όσες άλλες μάχες χρειο
ιΠεί μακριά από δημαγωγικές εξάρσεις, λα"ίκιοτικά συμπλέγματα και κoUφιες 

κορόνες. Στόχος μας. που πιστεύω πως είναι κοινός για όλ.ους. είναι η δικαίωση 

των αγώνων του κυπριακού ελληνισμού. Στόχος που επιτυγχάνεται με πολιτική 

συνέπεια. εθνική ομοψυχία και ανυπoχιtJρητo αγώνα. 

Κύριε Πρόεδρε. αγαπητοί συνάδελφοι. πάνω απ' όλα ο Δημοκρατικός Σuvα

Υερμός Οέλει να α!ι:οτρέψει την τουρκοποίηση της Κ ύπρου που επέρχεται ραγδαία με 

την πάροδο του χρόνου. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός εμμένει σης διακηρυγμένες 
και ξεκάUΑρες Οέσεις του. Λέει όχι στην παγίωση των τετελεσμένων. όχι στην 

de facto διχοτόμηση και τουρκοποίηση της Κύ:τρου. γι' αυτό και παλεύει με συνέπεια 
για την υλοποίηση της πολιτι)l.ής του επί του Κυπριακού. Στα πλαστά διλήμματα. 
το στείρο λα'ίκισμό και τα κενά συνθήματα αντιτάσσουμε σταθερότητα και μεθοδικό 

αγώνα για ανατροπή των τeτελεσμένων κι επίτευξη δικαιη; λύσης. 

Ευχαριστιίι. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε n ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οι ευσεβοποθικές διακηρύξεις της κυβέΡVTΙσης Βασιλείου έχουν καταρQεύσει 
και οι υποσχέσεις έχουν τελειώσει με το ψήφισμα 750. ΕμεΙς του ΔΗ ΚΟ θεωρούμε 

τη μέρα έγκΡLOης του ψηφΙσματος 750 ως αποφράδα μέρα στην τραγική ιστορία του 
τόπου μας. Ο Πρόεδρος ΒασιλεΙου μετά την τετράχρονη διακυβέΡVTΙσή του και τους 
ε."τιΧίνδυνους πειραματισμούς του δρέπει σήμερα τους καρπούς των "επιτυχιών" 

του. Ύστερα από τέσσερα χρόνια. για να μην α"οφερΟούμε και στην προεκλογική 

περίοδο. με συνθήματα όπως "όλοι οι :τρόσφUΓες στα σπίτια τους", "όλοι ΟΙ έποικοι 
να φύγουν", "όλα τα στρατεύματα να εγκαταλείψουν το νησί". "για πρώτη φορά οι 

ξένοι κατάλαβαν το Κυπριακό", "το Κυπριακό θα λυθεί χθες" και τόσα άλλα κατά

φερε ο Πρόεδρος Βασιλείου να πετύχει το ψήφισμα 750. 

Οι προηγούμενοι ομιλητές αναφέρθηκαν λεπτομερώς στις πρόνοιες του ψηφί

σματος αυτού. Διαβάστηκαν αποσπάσματα και έγιναν συγκρίσεις με τις πρόνοιες 

των συμφωνιών κορυφής Μακαρίου-Ντενκτάς και Κυπριανού-Ντενκτάς. 

Διεξήλθα με μεγάλη προσοχή το κείμενο του ψηφίσματος 750 και την έκθεση 
του Γεν~κoύ Γραμματέα, αλλά δεν μπόΡΕοα να εντοπΙσω οποιαδήποτε ιδέα ή έστω 

και αμυδρή σκέψη για την αποχωρηση των εποΙκων α:ι:ό το κυπριακό έδαφος. Άραγε 

πρέπει να υποΟέσουμε ότι η μέχρι σήμερα παράνομη παρουσία τους έχει νομιμο

ποιηθεί, όπως συμβαίνει σε όλλες χώρες με τους παράνομους μετανόστες: 

, 



, 
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Ούτε και έχω ανακαλύψη. κύριε Πρόεδρε. με ποιο τρόπο όλοι ΟΙ πρόσφυγες 

θα επιστρέψουν στα σπίτια τους. εφόσον στην παράγραφο 25 ο Γενικός Γραμματέας. 
που θεωρεί τις εδαφικές προσαρμογές και την ε,τανεΥκατάσταση των εκτοπισθέντων 

τα δυο πιο σοβαρά θέματα. σαφώς α..-τοκλείει την επιστροφή όλων των προσφύγων, 

αναφέροντας ότι το θέμα θα :;τρέπει να αντανακλάται σε ένα γενικό πλαίσιο συμφω· 

νΙας μέσω ενός χάρτη που θα καθορίζει την έκταση των δίχ> ομόσπονδων κρατών. 

ούτως ώστε ένας ουσιαστικός αριΟμός Ελληνοκυπρίων εκτοπισμένων να μ..-τορέσει 

να επιστρέψει στην περιοχή που θα f\ρίσ;.εται υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση, 

Α ν διαβάσουμε την παράγραφο 25 σε συσχετισμό με την παράγραφο 20. που 
αναφέρεται στη διζωνικότητα της ομοσπονδίας και στο ότι καΟένα από τα" 

ομόσπονδα κράτη θα διοικείται CLι-τό μια κοινότητα και θα υπάρχει εγγύηση για μια 

σαφή πλειοψηφία του πληθυσμού και της ιδιοκτησίας γης στην περιοχή του. τότε θα 

αντιληφθούμε ότι εί.ναι αμφίβολο αν οι περισσότεροι πρόσφυγες θα επιστρέψουν 

στα σπίτια τους. διότι σήμερα το ποσοστό της τουρκικής περιουσίας στο βορρά δεν 

ξεπερνά το 13%. Άρα. για να μετατραπεί το ι 3% σε ποσοστό που θα δίδει στο τουρ· 
κοκυπριακό ομόσπονδο κράτος σαφή πλειοψηφία στη γη, Οα πρέπει αναπόφευκτα οι 

Ελληνοκύπριοι νόμιμοι ιδιοκτήτες των περιουσιών, αυτοί οι ίδιοι να μεταβιβάσουν 

τα κτήματά τους στους Τούρκους ·λέy<ιJ Τούρκους. δ ιότι μπορε' να περιληφθούν και 

οι έ.ι-τοικο ι - για να α..-τοκτήσουν την Επιδιωκόμενη α..-τό τη δέσμη ιδεών πλειοψηφία. 

Επίσης η προβλεπόμενη πληθυσμιακή πλειοψηφία. που και αυτή θα πρέπει να 

eLvaL σαφής και όχι α..-τλή πλειοψηφία. δεν μπορεί επ' ουδενί λόγω να O\Jνάδeι με τη 
θέση ότι όλοι οι πρόσφυγες θα επιστρέψουν στους τόπους τους. 

Μπορεί. διαβόζοντας το ψήφισμα και την έκθεση του Γενικού Γραμματέα . όλοι 

μας να μην έχουμε συνειδητοποιήσει στο βαθμό ;του πρέΠΕΙ τον τρόπο εφαρμογής 

τέτοιων ιδιιί!ν και τη βιωσιμότητα μιας τέτοιας λύσης. Δυστυχώς οι σκέψεις ή οι 

ιδέες ήδη άρχισαν να παΙρνουν σάρκα και οστά κα~, αν σήμερα Οεωρείται δύσ-λολο 

από ορισμένους να τις καταγγείλουμε. θα θεωρείται ανυπέρβλητα δύσκολο και 

ακατόρθωτο να ης α..-ΤOQρίψoυμε. από τη στιγιιή που θα δεχτούμε να συζητήσουμε τη 

λύση του Κυπριακού μέσα στα πλαίσια των ιδειί!ν Γκάλι και του ψηφίσματος 750. 

Κα ι ερωτώ: Ο Ελληνοκύπριος που θα υποχρεωΟεί να μεταβιβάσει τα κτήματά 

του στους Τουρκοκυπρίους. ούτως (ΟΟτε να αποκτηΟεί η απαιτούμενη πλειοψηφία. 

γιατί να Οελήσει να επιστρέψει πίσω στο τουρκοκρατούμενο ομόσπονδο κράτος; 

Για να γίνε ι υπηρέτης της τουρκοκυπριακής διοΙκησης. που θα νέμεται τη δική του 

περιουσία; 

Και. εφόσον δεν μπορούν. συμφωνα με το ψήφισμα αυτό, να επιστρέψουν όλοι 

όσοι επιΟυμούν πίσω στις πατρογονικές τους εστίες. τι θα γίνει : θα γίνεται επιλογή 

μεταξύ αδελφών. σuyyενών και συχωριανών; Ποια θα είναι τα κριτήρια που θα 

διδουν το δικαίωμα της επιστροφής ε..-τ ιλεκτικά σε μια μερ(.δα των προσφύγων: 

Κύριε Πρ6εδρe. κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να σκεφτούμε σοβαρά τους 

κινδύνουνς που εμπεριέχει ένα τέτοιο ενδεχόμενο. Τρομάζω με τη σκέψη πως 

OQισμένοι α..-τό εκείνους τους μη τυχερους θα βλέπουν τους τυχερούς πρόσφυγες να 

επιστρέφουν πίσω στα σπίτια τους και :;τώς θα αντιδράσουν. 

Οι υποστηρικτές του ψηφίσματος 750 ή έστω και αυτοί που θεωρούν ότι 

περιέχει θετικά σημεία και έτσι δεν πρέ.ι-τΕι να το α..-τορρίψΟυμε επιχειρηματολογούν 

• 

• 

• 

• 
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υπ~ρ της αποδοχής του. ισχυριζόμενοι ότι το ψήφισμα και η δέσμTl ιδεών του 

Γενικού Γραμματέα δε διαφέρουν καθόλου από τις συμφων{ες κορυφής Μακαρίου. 

Ντενκτάς του 1977 κοι Κυπριανού-Ντενκτάς του ]979. 

Όχι, κύριοι. αυτό δεν είναι σωστό, διότι στη συμφωνία MαχαρΙoυ-NΤEVι<τάς 

αναφέρεται ρητά ότι: 

(Ι) Αναζητούμε μια ανεξάρτητη. αδέσμευτη, δικοινοτική ομόσπονδη 

δημοκρατία. 

(2) το έδαφος που θα βρί,Ο";'Εται υπό τη διοίκηση της κάθε κοινότητας θα 
συζητηθεί υπό το φως της οικονομικής βιωσιμότητας και 

παραγωγικότητας και ιδιοκτησίας γης. 

(3) θέματα αρχής. όπως η ελευθερία κινήσεως, εγκατάστασης, το δικαίωμα 
περιουσίας και άλλα βασικά θέματα. θα είναι ανοικτά για συζήτηση. 

αφοίι λάβουμε υπόψη την ouσιαστική βάση για ένα διχοινοτικό 

ομόσπονδο σύστημα. καθιίις και ορισμένες πρακτικές δυσκολίες που 
πιθανόν να προκύψουν για την τουρκοκυ:τριακi] κοινότητα. 

(4) ΟΙ εξουοί.ες και λειτουργίες της xevtQLxi]; ομόσπονδης κυβέρνησης θα 
εί.ναι τέτοιες. που θα προστατεύουν την ενότητα της χώρας, 

λαμβανομένου υπόψη του δικοινοτικού χαρακτi]ρα του κράτους. 

Οι δε συμφωνίες Κυπριανού-Ντενκτάς οοοιαστικά επαναλαμβάνουν Ης πιο 

πάνω πρόνοιες . 

Δηλαδi], ενώ οι συμφωνίες μιλούν για ομοσπονδια χωρίς καμιά περιγραφi] ή 

προσδιορισμό ΤTlς, έτσι που το αναπόφευκτο συμπέρασμα να εΙναι όΗ πρόκειται 

περί του γνωστού και OUYηOLoJLtvou τύπου ομοσπονδιας. σήμερα με τα ψi]φισμα και 

τη δέσμη ιδεών καθορίζεται και προδιαγράφεται με σαφηγξια ο τύπος της ~oμoσπoν

δίας". Και έτσι οι ιδέες αυτές. αν εψαρμοσθούν. δε θα δημιoυργήσouν ~Hα 

ομοσπονδία των γνωστών τύπων ομοσπονδίας που όλοι μας έχουμε υπόψη αλλά 
έναν εκτρωματικό τύπο συνομοσπονδΙας που θα α..-τοτελείται (L-τό δυο ισότιμα 

ομόσπονδα κράτη στα οποία θα παραγνωρίζεται τόσο ΤΙ πληθυσμιακή πλεΙΟψτ1φία 

του 82 και 18% όσο και η πλειοψηφία γης του 87 και 13%. Πέραν δε τούτου, το 18% 
θα ασκεί εξουσία και δικαιώματα και κf)δεμoνία στο δικό μας ομόσπονδο κράτος. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. ύστερα αιτό αυτά τα λίγα ;του ανέφερα δε 

νομίζω όη δικαιολογείται οποιαδήποτε ευφορία ή ενθουσιασμός για το ψήφισμα 

750, που Οα έπρεπε χωρίς ενδοιασμούς να απερρίπτεto. Αλλά η κυβέρνTlση δεν είναι 
μόνο ένοχη γιατί δεν το απορρίπτει. αλλά ίσως να ευθύνεται και ΤΙ ίδια γιατί 

πιUανόν να το έχει αποδεχθεί ή TlθeATlJLtva ή άθελά της να ενθαρρύνει την ψήφιση 
ενός τέτοιου καταστροφικού ψηφίσματος. Κατά συνέπεια, δεν ωφελεί, όταν τα 

κόμματα και οι κυf\ερνήσεις της Κύπρου και της Ελλάδας βιάζονται να βρουν με το 

μικροσκόπιο ωφέλιμα και θετικά στοιχεία στην έκθεση του Γενικού Γραμματέα και 

στο 'ψήφισμα 750. Δηλαδi] για μας του ΔΗ ΚΟ εΙναι αδιανόητο ένα τέτοιο ψήφισμα 

να τυγχάνει ευνο"ίκής υποδοχής. 

Η διαπραγμάτευση με βάση το ψήφισμα 750 και η δέσμη ιδεών θα OOTlyήoouv 
οριστικά στην εξαφάνισTl της Κυπριακής Δημοκρατίας. θο. δικαιώσουν και θα νομι
μοποιήσουν την εισβολη και κατοχή. με α..-τοτέλεσμα τη ρταδιακη αλλά σίγουρTl 

συρρίκνωση του ελληνισμού της ΚύΑρου, την εγκατάλειψΤ1 της Κύπρου και την 

τουρκοποίησi] της. Ακριβώς όπως έχει γίνει και με την Αλεξανδρέπα. 



2612 

Η πρόφαση όη θα έλθουμε σε αντιπαράθεση με το ΣυμβούλLO Ασφσλείας. αν 

απορρίψΟυμε ης προτάσεις. δεν πείθει. Διότι οι προτάσεις του αυτές παραβιάζουν 

ης θεμελιιΟΟεις αρχές και τα πανανθρώπινα δικαιώματα που αποτελούν τη βάση του 

Χάρτη των Ηνωμένων Εθνι;'ν. Και ασφαλώς θα πρέπει να υποδεΙξουμε στο 

Συμβούλιο Ασφαλείας όη. εφόσον το ψήφισμα 750 δε συνόδει με τις αρχές και τις 
διακηρύξεις του ίδιου του Οργανισμού Ηνωμέ\'ων Εθνών. θα πρέ..ει να ζητήσουμε 

την τροποποίησή του. έτσι που να ε"ναι σύμφω\'ο με τις αρχές του διεθνούς δικαΙου 

και του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών. Διαφορετικά όλοι εμείς θα 

εΙμαστε συνένοχοι ενός ενδοησμού και μιας αχαρακτήριστης ηποπάθειας, ΙδΙόΤi 
που εΙναι ασυμΙΗβαστες με τους οραματισμο"ς και τους στόχους των Καραολή 

των Μάτσηδων και των άλλων ηρώων μας, που Ουσιάστηκαν για μια Κύπρο t • 

θερη. ανεξάρτητη, χωρΙς Ίουρκικά στραΊΕύμαΊα και εποίκους από την Α νατολΙα. 

Εμείς του ΔΗΚΟ καλούμε ολόκληρο τον κυπριακό λαό σε εγρήγορση. Τώρα 

εΙναι η ώρα να ακουσθεί στεντόρεια η φωνή μας και να πούμε όχι σε διάλογο που 

οδηγεί στη δΙΧΟΊόμηση και στη σταδιακή τουρκοποίηση του τόπου μας. Το ΔΗΚΟ 

θα αντισταθεί με όλες του τις δυνάμεις, για να ο".οτρέψει την επιβολή μιας τέΊοιας 

λύσης που είναι αντίθετη με τις αρχές και Ίην ιστορί.α του κόμματος. ΕμεΙς δε 

θέλουμε να μονοπωλήσουμε τον πατριωτισμό. Καλούμε όλους εκείνους που 

αγα..oUΝ τον τόπο μας και νοιάζονται για το μέλλον του να συστρατευτoUΝ μαζί 

μας. Μόνο έτσι, περήφανοι στις επάλξεις, θα διεκδικήσουμε τα δίκαιό μας και θα 

πετύχουμε μια Bιιί.lσιμη και αξιοπρεπή για όλους τους Κυπρίους λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Η εξέταση και ανάλυση μιας εθνικής καταστροφής, όπως ε(ναι το κυπριακό 

πρόΒλημα, ποτέ δεν είναι εύχολη. Η πληγείσα εΟνιΚ'ή περηq;άνια κα~ η ;τίκρα μας 

για τα γεγονότα του 1974 συχνά Ooλιί.lνoυν το "ου, εμποΜζοντας την ανάλυση των 
γεγονότων με αντικειμενικό τρόπο και τη χωρίς προκαταλήψεις αξιολόγηση των 

πράξεών μας και της πολιτικής μας. Κι ακόμα, σΊην προσπάθειά μας να α...οφύ· 

γουμε τις δικές μας ευΟύνες, πολλές φορές ψόχνουμε \'α βρούμε και να α:τοδώσουμε 

ευθύνες σε τρΙτους, ντόπιους και ξένους. 

Είναι αναντίλεκτο ότι σήμερα διανύουμε Ισως τις πιο κρίσιμες στιγμές στην 

ιστορία του ελληνισμού. Ζούμε σε μια περίοδο όπου η ακεραιότητα. εΟΟφικη και 

εθνική, f\άλλετα~ από όλες τις πλευρές. Όλοι μας, φαίνεται. αντιλαμβανόμεθα ότι ο 

κυπριακός ελληνισμός διατρέχει τον κίνδυνο του εθνικού αφανισμού. Δεν είναι 

σίγουρα σκοπός της παρούσης μου ομι).ίας η αναφορά στους λόγους για τους 

οποίους φτάσαμε στη σημερινή δεινή κατόσταση. 

Ενδεικτικά και ως μΙα σοβαρή αιτία αναφέρω μόνο τις ε".ικρατούσες στην 

Κύπρο συνθήκες, καθώς και τις δuσκoλιες που πάντοτε δημιουργούσαν. Έτσι δεν 

ελήφθη υπόψη η σημασία της γεωγραφικής θέσης της Κ ύπρου από στρατιωτικής 

πλευράς και ελησμoνiιθησαν τα Βρετανικά συμφέροντα ;ιQυ επέβαλλαν την παροιισΙα 

των βρετανικών βάσεων. Και τέλος δεν ;τρέπει ακόμα να ξεχνούμε και τις ΊoUΡκικές 

πρoθ~σεις και σχέδια για το μέλλον της Κύπρου. 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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ΔΕν πιστεύω όη υπάρχει κανείς σ' αυτή την αίθουσα. δεξιός, ΚEvτρώoς. σοσια· 

λιστής, αριστερός. :;του να διαφωνεΙ πως μαΚροΠρόθεσμος και αμετάθετος τουρ

κικός στόχος είναι 11 χαΊάληψη ολόκληρης της Κύπρου. Ε(ναι θέμα ευκαιρίας και 

κατάλληλων διεθνών συνΟηκών το πότε θα ΕΠιχειρηθεί το επόμενο αυτό βήμα. Προς 

το παρόν η τουρκία εδραιώνει τα τετελεσμένα και δημΙOuρyεί τις προ\l:ι:οθέσεις για 
την υλοποίηση των στόχων της. Πιί)ς λοι:rόν αναχαιτίζεται και εξουδετερώνεται ο 

τουρκικός αυτός στόχος: 

Την απάντηση στο σοβαρό αυτό ερώτημα δεν μ.ι--ι:οροΟΟε ποτέ μόνος να τη 

δώσει ο κυπριακός ελληνισμός. ΓιατΙ είναι ζήτημα σωστής εκτΙμησης των πολιτικο

στρατιωτικών δυνατοτήτων ολόκληρου του έθνους. Η απόφαση για αποκλεισμό της 

στρατιωτικής Ε.-τιλ"οΥής και 11 υιoθtτηση πορείας ειρηνικής επίλυσης του χυπρι.αχοίι 

προβλήματος πρέ..,:ει. εφόσον δεν έχουν αλλόξει θετικά τα υπάρχοντα δεδομένα. να 

ακολουθούνται πιστά α..τό όλους μας. Διαφορετικά α.Jτοπροσανατολ(ζουμε το λαό 

μας και δημιουργούμε συνθήκες που τις συνέπειiς τους θα τις πληρώσει μια ώρα 
ολόκληρος ο ελληνισμός. 

Αυτό βεβαΙως δεν μπορεί ποτέ να μας οδηγήσει στη θέστι ότι πρέπει χάριν του 

διαλόγου να αυτοκτονήσουμε εΟνικά. Mπoρoiιμε και πρέπει να σταθούμε αμεταχΙ

νητοι στα θέματα αρχής. ώστε να μην υπερβούμε τα έσχατα όρια των υποχωρήσεων 

που έχουν ομόφωνα καθοριοτεΙ γιατί διαφορετικά θα Οέσουμε σε κίνδυνο την 

επιβίωση του κ u..-τριακού ελληνισμού στη γτι των προγόνων του. 

Κύριε Πρόεδρf. κάτω από το βάρος των δυσμενών δεδομένων του 1974 με τις 
συμφωνίες κορυφής του '77 και '79 aπoδεχτήκαμε λύστι ομοσπονδίας. Αυτή ήταν 

μια οδυνηρή παραχώρηση της δικής μας πλεUΡΆς και έγινε μάλιστα τόσο αδέξια, 

αφού δεν κατορθ(ίΧ:)ηκε να εξασφαλιστεί κάποιο σοβαρό αντάλλαγμα. Στο πέρασμα 

του χρόνου δυστυχώς ο ενδοκυπριακός διάλογος εχρησιμοποιήθη από την ΤOυeκική 

πλευρό. για να εδραι(ίινονται τα τετελεσμένα της εισβολής και κατοχής και παράλ. 

ληλα για να εξασφαλίζονται από μέρους μας νέες οδυνηρές υποχωρήσεις. Αυτό 

βεβαίως είναι γεγονός αυτα..τόδεικτο. Φτάνει κανείς να ρ[ξει μια ματιά στα συμφω· 

νηθέντα. ως και εις τα κατά καιρούς παρουσιαζόμενα έγγραφα ή ιδέες των 

διάφορων Γενικών Γραμματέων του ΟΗΕ. για να fkβαιωθεΙ περΙ του λόγου το 

αληθές. 

Και τίθεται βασανιστικά το ερώτημα: Ποια η αντοπόκριστι της τουρκικής 

πλευράς στην πολυδιαφημισμένη καλη θέληση μας: Η τουρκική αδιαλλαξία 

ασφαλώς και οι νέοι απαράδεκτοι όροι του Ντεγλ.τάς για ξεχωριστή κυριαρχία και 

για δυο λαούς. 

Ε(ναι καιρός να διδαχθούμε από τα λάθη μας και να στείλουμε ένα δυνατό 
μήνυμα προς κάθε κατεύθυνση. Ένα ομόφωνο μήνυμα. μήνυμα δυνατό και ανυπο

χώρητο: Τέρμα πια στις υποχωρήσεις. Εάν πραΥματικά ενδιαφέρονται xfiJtOΙOL για 

δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος, πρέπει να απευθυνθούν προς την Τουρκία 

και τον Ντενκτάς και να επιδι(Οξουν λύση :του να κατοχυρώνει τα ανθρώπινα δικαι.

ώματα και τις ελευθερΙες ολόκληρου του κυπριακού λαού. Πρέπει να τους τονί

σουμε πως ο κυπρι.αχός ελληνισμός έχει φτάσΕΙ στα έσχατα όρια των υπoχωρ~σεων 

και πως εμμένουμε σε λύση που να βασίζεται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων ΕΟνών, 

στις συμφιlJνίες κορυφης και στις ομόφωνες α..-τοφάσεις XQL προτάσεις του Εθνικού 

Συμβoυλtoυ του 1989. 
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θα πρέπει u;:tOTI; να υπογραμμιστεί σταΟερά η Οέση του Δημοκρατικού Συνα
γερμού που εξαγγέλθηκε μετά την τελευταία συνάντηση Βασιλείου-Ντενκτάς στη Νέα 

Υόρκη στις 2 Μαρτίου του '90, ότι δηλαδή δε βλι,;:ουμε να εξυπηρετεί οποιαδή.;:οτε 
σκοπιμότητα ο απευθείας διάλογος μεταξύ του Π ροέδρου της Κυπριακής Δημοκρα

τίας και του κ. Ντενκτάς ή μεταξύ της ελληνοκυπριακής και τουρκοκυπριακής 

πλευράς. εφόσον δεν υπάρξΗ ουσιαστικη αλλαγή των τουρκικών θέσεων. Παράλ

ληλα πρέπει να τονίσουμε ότι η δέσμη ιδεών του Γεν ικού Γραμματέα περιέχει σημα

ντικά στοιχεία τα οποία δε συμφωνούν με τις συμφων(.ες κορυφής, τα ψηφίσματα 

του ΟΗ Ε και τις ομόφωνες απo<f\άσεις και προτάσεις του Εθνικού Συμβουλιου του 

'89 και τα οποία είναι αντίθετα με τα ανθρώπινα δικαιώματα όπως αυτά ισχύουν 

στον ωρωπα'ίκό χώρο. Είναι συνεπώς απαράδεκτα και ως εκ τούτου δεν μπορούν 

να αποτελέσουν μέρος α..;:οδεκτης λύσης ΤΟ\l κυπριακού προβλήματος. 

Κύριε Πρόεδρε, η επι.δ~ωξη εξεύρεσης αποδεκτής και βιώσιμης λύσης σίγουρα 

δεν περνά μέσα από τις απαράδεκτες αρνηnκές θέσεις και παραλείψεις που διαιιι

στώνονται στις ιδέες Γκάλι. Παράλληλα όμως τονίζουμε προς κάθε κατεύθυνση ότι 

απορρΙΠτο\lμε ως απαράδεκτη και την παρούσα κατάσταση πραγμάτων. Γιατί η 

σημερινη κατάσταση πραγμάτων είναι διχοτόμηση και οδηγεί σίγουρα στην τουρκο

ποίηση της Κύπρου. Η σΤ]μερινή κατάσταση βολεύει τον Ντενκτάς και την Άγκυρα, 

γι' αυτό και δεν επιθυμούν λύση. Η μη λύση δε θα απαλλάξει την Κύπρο ούτε από 

τους εποίκους oure από τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα. Ο κατεχόμενος βορράς 

μας θα είναι πόρτα και παράθυρο για τους σκοπούς της Άγκυρας. 

Πρέπει λοιπόν με υπευθυνότητα και συλλογικότητα να σταΟουμε μ..-ιροστά στα 

γεγονότα και να χαράξουμε πανεθνική πολιτική σε μια πανεθνική διάσκεψη η οποΙα 

πρι,;:ει αμέσως να συΥχληθεΙ θέλω να πιστεύω ότι η πανεθνική διάσκεψη θα 

α..;:οφασίσει επιτέλους και για την α..;:οτελεσματική αμυντική θωράκιση της Κύπρου, 

ικανοποιώντας έτσι το διαρκές αίτημά μας για κάθοδο ελληνικού στρατού στην 

Κύπρο. Η αποτελεσματικη άμυνα της KunΡO" θα α..;:οτελέσε ι α..;:οτρεπτικό παρά

γοντα για τα επεκτατικά σχέδια της Άγκυρας, θα ενισχυσει τη διαπραγματευτική 

μας ικανότητα και σίγουρα θα συμβάλει στην επιδιωκόμεV1] λύση του xungtaxou 
προβλήματος. Η ΑΟήνα πρέπει λοι.πόν να αναλάβει ης ευθυνες της απέναντι στο 

δοκιμαζόμενο κυπριακό ελληνισμό. Η εθνική αφύπνιση επιτ~λoυς πρέπει να γίνει, 

για να μη θρηνησουμε και άλλη συρρΙκνωση του ελληνισμού. για να μη γνωρίσουμε 

και άλλη προσφυγιά. αυτή που μας κυvηγάει ως έθνος αιώνες ολόκληρους. 

Και εμεΙς εδώ στην Κ ύπρο με τη σειρά μας έχουμε χρέος να ξεκαθαρίσουμε τις 

θέσεις μας κατά τρόπο :τιστευτό, για να γνωρίζουν εχθροί και φίλοι μ~σα και έξω 

από την Κύπρο πως ο κυπριακός ελληνισμός δεν έχει ακόμα χάσει την αξιοπρέπειά 

του και έτσι δεν fιπορούν να eλoι'tIζow πως θα δεχτεΙ λύση με την οποία θα αυτο

κτονεί εθνικά . Όσα χρόνια και αν περάσουν, όσες θυσΙες και αν χρειαστούν . οι 

νεκροί ήρωές μας μετρούν σήμερα το ανάστημά μας. Δεν έχουμε το δικαΙωμα να 

φανούμε ελλιπείς, δεν έχουμε το δικαίωμα να διαψεύσουμε τις προσδοκίες τους. 

Δεν είναι μόνο το παρόν και το μέλλον που κρίνονται σιiμερα αλλά και το 

παρελθόν. που περιμένει να καταξιωθεΙ μέσα από τα έργα μας και την έκβαση του 

αγώνα μας. 

Ευχαριστ<ί). κυριε Π ρόεδρε. 

• 

• 

• 

• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο χ. Ανδρέας Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Το ιστορικό γίΥνεσθαι. τα ιστορικά ~νότα που δημιουργούν ένα πρόβλημα 

στη διαχρονική ::τορε(α της ανθρωπόΤΊ1τας και των κρατών προκαθορίζουν και την 
περαιτέρω εξελικτική του πορεία και τη μορφή λύσης τσυ. Έτσι συμβαίνει και με το 

κυπριακό πρόβλημα. Η ιστορική του πορεία μας οδήγησε στην ομοσπονδιακή λύση 

ως μια λύση ιστορικά αδήριτης ανάγκης. Εμείς του ΑΚΕΛ-Αριοτερά.Νέες Δυνάμεις 

πιστεύουμε ότι τι δέσμη ιδεών του Γενικού Γραι.ιματέα του ΟΗΕ και το ψήφισμα 750 
r:ί"αι βάση για διαπραγματεύσεις, για να επιλύσουμε το πολιτικό μας πρόβλημα στη 

βάσTl μιας ομοσπονδιακής δημοκρατίας που τη δεχτήκαμε με τις συμφωνίες 
κορυφής. Αν δε δεχτούμε να συζητήσουμε ης ιδέες του Γενικού Γραμματέα. πιστεύ

ουμε ότι το επόμενο βήμα που θα χάνε~ η τουρκική κυβέρνηση και ο Ντενκτάς θα 

είναι να ζητήσουν αναγνώριση του 'ψευδοκράτους. Γιατί οι διασπαστικές και διαχω
ριστικές τάσεις που υπάρχουν σήμερα. στην Ευρώπη και σε όλο τον κόσμο τους 

υποβοηθούν να ζητήσουν αναγνώριση του φε:uδoκράΤOuς, καθώς επΙσης τους 

υποβοηθά και η πολιτική και η στρατιωτική αναβάΟμιση της Τουρκίας στην περιοχή, 

Έτσι θα αναΎ\'ωQιστε[ από μια σειρό μουσουλμανικών και άλλων κρατών. 

• Κύριε Πρόεδρε. η ομοσ:τ:ονδΙα δεν είναι δική μας επιλογή ούτε μας την επέβαλε 
κανένας. Είναι η ιστορική πορεία του Κυπριακού τα τελευταία 35-40 χρόνια που 
οδήγησε στην ομοσπονδία. Ε(ναι τα πολιτικά λάθη που διαπρόξαμε. ο σοβινισμός 

.. και ο υπερεθνικισμός μας που συνέ~λαν και αυτά καθοριστικά στην αρνητική 

εξέλιξη του κυπριaxoύ προβλήματος. 

• 

• 

-

Η τουρκοκυπριακή ηγεσία μ.ε τη βοήθεια των κυβερνήσεων της Άγκυρας τα 

τελευταία 35 χρόνια ακολούθησε μια Q.-ι:οσχιστική. μια διαχωριστική, μια διαιρετική 
πορεία που συνεχιζεται μέχρι σήμερα χωρίς ανακοπή. Αποκορύφωμα του διαχωρι.

σμΟύ-διαμελισμού ήταν το πραξικόπημα και η εισβολή με το γνωστό όλεθρο που 

Ε.ι-ι:έφεραν στην Κύπρο χαι το λαό της. 

Η τουρκοκυπριακή ηγεσία με ΕΠικεφαλής την ΤΜΤ προέβαλε και Ε.ι-ι:έβαλε από 

το 1956 το σύνθημα "ταξΙμ" (δ ιαμελισμός) ανάμεσα στην τουρχοκυπριακη κo~νότητα 

και εκμεταλλευόμενη το σοβινισμό και στις δυο κοινότητες άρχισε να χαλό και να 

καταστρέφει τις γέφυρες που ένωναν τους Τουρκοκυπρίους και του Eλληνoκυ~ 

πρΙΟυς με δολοφονίες τουρκοκυπρίων και Ελληνοκυπρίων. Βέβαια. παρασυρθή~ 

καμε και εμείς με το σοβινισμό μας στο παιχνίδι της διακοι\"οτικής διαμάχης που 

υπέθαλπε συνεχώς η αγγλική α..-ι:οικιακή κυβέρνηση με το γνωστό της δόγμα. το 
"διαίρει και βασίλευε", για να προάγει τους σκoπoUς και στόχους της στην Κύπρο. 

Σπέρματα διαίρεσης και διαχωρισμού υπήρχαν συνακόλουθα και στη 

συμφωνία Ζυρίχης-Λονδίνου και στο κυπριακό Σύνταγμα που ακριβως αντανα

κλούσαν τις διαφορές μεταξύ των δυο κοινστήτων που οξύνθηκαν εΥ.είνη την 

περίοδο. Εμείς μετά καταγγείλαμε τη συμq:ωνία Ζυρίχης με τα δεκατρία σημεία του 

Μακαρίσυ. Τότε είνα~ που δόθηκε η αφορμή στην ΤΜΤ να κάνει την ανταρσία και 

να ΠΕτύχει πολιτικό, οικονομικό και εν μέρει γεωγραφικό διαχωρισμό με τους 

θύλακες. Και η διαχωριστική αυτή πορεία συνεχιζόταν και δεν μ..-ι:ορούσαμε να την 

ανακόψΟυμε ούτε με στρατιωτικά μέσα ούτε και με πολιτικά μέσα. Και υπήρχαν 

, , 
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στιγμές που ήμαστε οε πολύ καλύτερη θέση a.τό ό.τι σήμερα και πολιτικά και στρα

τιωτικά και δεν μπορέσαμε να ανακόψσυμε τη διαιτητική-διασπαστική πσρεία του 

κρότους. 

Το Κυπριακό ήταν και εΙναι καθαρά πολιτικό πρόβλημα. όμως μετατράπηκε σε 

στρατιωτικό και με τη δική μας συνενοχή. ΕΙ,'αι η χρήση των όπλων :του καταβαρά

θρωσε το κυπριακό πρόfn.ημα, Το προδοτικό πραξικόπημα και η εισβολή ως επακό
λουθό του το 1974 έδωσαν τη χαριστική fk>λή οτο Κυπριακό. διαμελίζοντας την 
Κύπρο de facto στα δυο. Η τουρκοκυπριακή ηγεο(ο και η Άγκυρα σε ξεχωριστό 

ni.lρα γεωγραφικό χ(i.ιρο με ξεχωριστή πολιτική διοίκηση και οικονομΙα δημιούρ
γησαν ης προυποθέσεις για τη δημι.ουργία κράτους. Και ίδρυσαν το ψευδοκράτος 

το 1986. 

Αυτά όλα τα κέρδισαν με πόλεμο. Και επιστροφή προς τα πίσω είναι αδiινατη. 

Μόνο με ένα νικηφόρο πόλεμο α.τό μέρους μας θα μπορούσε να γίνει αυτό, που δεν 

μπορούμε να τον κάνουμε, τον αποκλεΙουμε. γιατί η υπεροχή δυνάμεων δεν [Ιναι 

μαζΙ μας. γιατί μειονεκτούμε κατά πολύ. ιδιαίτερα σήμερα. ωιέναντι σε μια ισχυρή 

πολιτικά και στρατιωτικά ΤουρκΙα. Γι' αυτό. για να διασώσουμε αυτό τον τόπο. 

εΙμαστε υποχρεωμένοι να συνομιλούμε, ώσπου να εξευρεθεΙ λύση, που j\έβαια δε θα 

είναι όπως τη λύση της ZuρΙxης ούτε όπως τη λύση που συζητούσαμε το 1970-1974 
για αυτονομία των Τουρκοκυπρίων αλλά ομοσπονδιακή. Και oμoσπoνδLα στην 

ουσία σημαίνει ισότητα των δυο κοινοτήτων με συμφωνία που θα γίνει α.τοδεκτή 

και από τις δυο κοινότητες. 

Τα Ηνωμένα Έθνη. κάνοντας διάφορες προτάσεις-ιδέες. λαμβάνουν υ:τόψη 

τους την όλη πιο πάνω πορεία του κυπριακού προβλήματος και προσπαθούν να 

f\gouv μια συνισταμένη για μια συμβιjkιστική λύση. Λαμβάνουν υπόψη και τις 

θέσεις μας αλλά και τις θέσεις της άλλης πλεuρά:ς. Γι' αυτό υπάρχουν και αρνητικά 

στοιχεία στην έκθεση και τις ιδέες του ΓενιΧού Γραμματέα. Και σ' όλες τις μέχρι 

σήμερα ιδέες και προτάσεις που μας υποβλήθηκαν a.τό τον ΟΗΕ υπήρχαν για μας 

αρνητικά στοιχεία και, αν υπof\ληθούν νέες προτάσεις, nl1lL θα υπάρ-,(ouν agvnHxl1 
στοιχεία. 

Κύριε Πρόεδρε. τελειώνοντας θα ήθελα να υπογραμμ(σω ότι η ιστοριΧή 

εξέλιξη του ΚυπριΟ,χού προδιέγραψε αντικεφενιχl1 ως μορφή λύσης του προβλή

ματος την ομοσπονδΙα. Α ν δεν τη θέλουμε. θα έχουμε δυο κρό.τη χωρΙς ε.ιτιστροφή 

των προσφύγων και διαιώνιση του διαχωρισμού που θα εγχυμονεί συνεχώς χινδύ

νους για την Κυπριακή Δημοκρατία και γενικά για τον χυπριοκό λαό. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΝτΙνος Μιχαηλίδης έχει το λόγο. 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. συγνώμη που παίρνω το λόγο, αλλά η δική μας πλευρά γενικά 

θα ανέμενε να μιλήσουν ακόμα μεριχο[ από τα άλλα Χόμματα που υποστηριζουν την 

άλλη θέση και κά.ι"cο\! ανόμεσα να μιλήσει και ο δικός μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω κανένα πρόβλημα. Εγώ ωτλώς ακολουθώ τη σειρά, δηλαδή ένας από 

κάθε κόμμα. 

• 

• 

• 

• 

• 
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Ν. ΜΟΥΣισΥΠΑΣ: 

Είμαστε λίγοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε υπόψη ότι το κόμμα σας έχει 22 λε.ι-ιτά. 

Δίνω το λόγο στον κ. Λεόvnο Ιεροδιακόνου. 

Λ. Ι ΕΡΟΔΙΑΚΟΥΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

-

Δε θα ασχοληθώ ~ιε τη δέσμη ιδεών Γχάλι. Τις θέσεις μας σε αυτό 10 θέμα τις 
εξέθεσε ο Πρόεδρος του κόμματός μας. θα ασχοληθώ με ένα πιο γενικό και πιο 

συνηθισμένο φαινόμενο που έχει σχέση με τη γενική προσέγγιση του προβλήματος. 

Κάθε φορό που παρουσιάζεται μια πρωτοβουλία για συνομιλ[ες ή που 

υποβάλλεται-ε.ίονεΥγράφεται Q..,ίό τα Ηνωμένα Έθνη. τα δυο κόμματα σπεύδουν να 

γράψΟυν θέματα προς συζήτηση, το περιεχόμενο της οποΙας είναι γνωστό εκ των 

προτέρων. ΕΙναι για να μας εξηγήσουν γιατί δεν πρέπει να δεχθούμε τις συνομιλίες 

ή γιατί να μη δεχθούμε το συγκεκριμένο έγγραφο. Έτσι και αυτή τι πρωτοβουλία. 

όπως και τι έκθεση Γκάλι. δεν μ .. "'[οροΟΟαν να τύχουν διαφορετικής μεταχείρισης. 

Πάρα πολλοί ομιλητές επιστρατεύτηκαν. για να μας υποδείξουν διάφορα 
αρνητικά σημεία της έκθεσης Γκάλι. Τουλάχιστον ένας ομιλητής διακήρυξε από 

αυτό το βήμα ότι η δέσμη ιδεών Γκάλι δεν περιέχει κανένα θετικό στοιχείο για την 

ελληνοκυπριακή πλευρά. Για λόγους συζήτησης θα συμφωνήσω με αυτή τη διακή

ρυξη και ακόμα θα την t,ι"'[εκτείνω. για να πω με τη σειρά μου όη όλα τα έΥγραφα 

που κατατέθηκαν μέχρι τώρα ή που θα κατατεθούν στο μέλλον από τα Ηνωμένα 

Έθνη δεν περιεί.χαν και δεν είναι δυνατό να περιέχουν θετικά στοιχεία για την ελλη

νοκυπριακή πλευρά. Η θέση μου αυτή έχει τουλάχιστον δύο "αν": Πρώτο. 

συμφωνώ. αν είχαμε τη δύναμη να διεκδικτΊσουμε τα δικαιώματά μας. και. δεύτερο. 

αν είχαμε μπροστά μας απεριόριστες επιλογές. 

Όμως κανένα από τα πιο πάνω ~αν" δεν υπάρχει. Ούτε τη δύναμη έχουμε να 

διώξουμε τον Αττίλα και να δι.εκδικτΊσουμε τα δικαιώματά μας ούτε απεριόριστες 

επιλογές έχουμε στη διάθεστΊ μας. Και. επειδή δεν έχουμε τη δύναμη. περιμένουμε 

από τρίτους να μας βοηθήσουν και αυτοί οι τρίτοι δεν είναι διατεθειμένοι να μας 

προσφέρουν όλες ης επιλογές που θέλουμε. Και είναι εδώ που δημιουργείται 

σύγχυση. ΟΙ συνάδελφοι που τοποθετούνται. όπως οι ((Ιιοι λένε. κάθετα εναντίον 

της έκθεσης Γκάλι και θα καταθέσουν ψήφισμα για την πλήρη απόρριψή της προσεγ

γίζουν τη συζήτηση με τέτοιο τρόπο. που δίνουν την εντύπωση ότι δεν έχουμε 

μπροστά μας κανένα εμπόδιο. Δίνουν την εντύπωση όη είμαστε ελεύθεροι να 

Q.ι"tοφα.σίσουμε ό,ΤΙ θέλουμε. Δίνουν την εντύπωση ότι είναι εμείς μόνοι μας που 

δημιουργούμε τα εμπόδια και τα προβλήματα . 

Καταβλήθηκε μια πρωτοφανής προσπάθεια Q.ι"'[ό τους συναδέλφους του ΔΗΚΟ 

και της ΕΔΕΚ να εντοπιστούν και να υπογραμμιστούν αρνητικά σημεία στην έκθεση 

Γκάλι. Όλα τα έγγραφα που κατατέθηκαν από τα Ηνωμένα Έθνη είτε αυτά ονομά

ζονταν ιδέες είτε εκθέσεις είτε ήταν τυπικά είτε άηιπα είχαν αρνηηκά σημεία. Και 

αυτό ήταν. είναι και θα. είναι αναμενόμενο. ΟΙ προτάσεις των Ηνωμένων Εθνών 

είνιιι μεσολαβητικές και ως τέτοιες είναι φυσικό να έχουν αρνητικά σημεία για μας. 
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Ρωt<u: Υπάρχει κανέ\'ας λογικός άνθρωπος που ανέμενΕ στο :ταρελθόν ή 
αναμένει ότι είτε στο :ταρόν είτε στο μέλλον τα Ηνωμένα Έ&νη Οα καταθέσουν 

έγγραφο το οποίο να μην έχει αρνητικά σημεία για μας: Υπάρχει λογικός άνθρωπος 
που ανέμενε ή αναμένει α:τό τα Ηνωμένα Έθνη να καταθέσουν έγγραφα :του να μας 

ικανοποιούν πλήρως: Αν υπάρχει κανέ\'ας Boυλιuτής :του αναμένει κάτι τέτοιο. θα 

τον παρακαλούσα να μας το πει. 

Οι ίδιες οι συμφωνίες κoρυφ1'tς που υπέγραψε η πολιτική ηγεσία αυτού του 
τόπου -όχι ο Δημοκρατικός Συναγfρμός- έχουν σοβαρό αρνητικά στοιχεία. Οι 
συμφωνίες εκεΙνες υιοθετήEhr..ι.αν Q."tό όλα τα κόμματα. Για να εΙμασΊf δΙκαιοl, η 
ΕΔΕΚ στην αρχή ήταν εναντίον. Αργότερα, αντιλαμβάνομαι. υποχρεώθηκε εκ των 

πραγμάτων να τις υιοθετήσει. ΤΟ ερώτημα ELvaL: Γιατί τις υπογράψαμε: Ακριβώς. 

γιατΙ οι επιλογές μας δεν είναι Q.1:ερ ιόριστες. Στην πραγματικότητα οι επιλογές μας 

και τα μέσα που διαθέτουμε είναι πολύ περιορισμένα και είναι μέσα σε αυτά τα 
στενά πλαίσια που θα έπρεπε να διεξαχθεί η συζήτηση στη Βουλή και όχι να δίνουμε 
την εντΌπωση πως ό.τι θέλουμε μ.ι"tορούμε να ΤΟ επιτύχουμε. 

Για παράδειγμα. το θέμα των προσ<rίJ)'ων. Από τα διάφορα έγγραφα που 
κατατέΟηκαν από τα Ηνωμένα Έθνη και από τις συμφωνΙες κορυφής φαινεται ότι 
μέσω του διαλόγου Οα μπορέσει να επιστρtψεl ο μεγαλύτερος αριΟμός κάτω Q."tό 
ελληνοκυπριακή διοίκηση και θα κατοχυρωθεί το δικαίωμα επιστροφής κάτω Q.-,:ό 
τουρκοκυπριακή διοίκηση για τους άλλους. Με τον τρόπο που προσεΥγι.ζουν τη 

συζήτηση τα δυο κόμματα. δηλ. είτε ζητώντας να μη\' :τάμε σε συνομιλίες είτε ζητώ

ντας κάτι άλ>,ο πιο προχωρημένο. το α:τoτtΛ.εσμα ποιο Οα είναι: ΤΟ αποτέλεσμα θα 
είναι να μην ε:τιστρέψεl κανένας :τρόσφυγας. Το Ιδιο ισχύει για όλες τις πτυχές του 
Κυπριακού. 

Ένα.ς συνάδελφος. μιλώντας (Ι.ι"tό αυτό το βήμα. έδειξε τη δυσαρέσκειά του. 
γιατί. σύμφωνα με την έκθεση Γκάλι. το 27% του εδάφους θα παραμεΙνΗ κάτω από 
τουρκοκυ;τριακή διοίκηση. Σίγουρα δε\' υπάρχει κανt:νας που είναι ευτυχής με μια 
τέτοια λύση στο Εδαφικό και πρέπει να επιμείνουμε για επιστροφή περισσότερου 
εδάφους. Όμως. το να μη συνομιλούμε ή το να προβάλλουμε πιο προχωρημένες 
απαιτήσεις 11 σημαίνει: Σημαίνει να μην επιστραφεί καθόλου έδαφος. 

Παρακολουθώντας τον τρόπο προσέγγισης των χειρ ισμών στο εθνικό μας θέμα 

γενικά από τα δυο κόμματα. πισtεUΩ εΙτε ότι αυτά είναι εναντΙον του διαλόγου είτε 
ότι οι στόχοι ;του θέ"tOυν είναι τέ"toιOΙ. που δεν μπορούν να επιτευχθούν με διάλογο. 

ΤΟ ΔΙΙΚΟ. ενόσω βρισκόταν στην εξo\~σ ία. ουσιαστικά αρνείτο το διάλογο και. 
όποτε πήγε σε διάλογο. το έκανε περισσότερο από πίεση παρά ως ελεύΟερη επιλογή. 

Π έντε χρόνια ηί)ρα που δεν είναι στην εξουσία δΕν έχει υποστηρίξει καμιά πρωτο· 
βουλια και καμιά μορφή διαλόγου. 

ΣΙγουρα πιο συνεπής στη συμ."tερι(j'Oρά αυτή ε(ναι η ΕΔΕΚ. Η ΕΔΕΚ φαΙνεται 

να μην Q.ι-,:oρρίπτε ι το διάλογο ως θέμα αρχής. Ταυτόχρονα όμως από το 1974 μέχρι 
σήμερα δεν υποστήριξε κανένα διάλογο από αυτούς που εμφανίστηκαν ή από αυτούς 

που έγιναν. Κανένα διάλογο. Δηλαδή η ΕΔΕΚ. για να δεχτεΙ το διάλογο. θα πρέπει 
αυτός \'α διεξαχθεί μέσα σε συνθήκες και με προυποθέσεις τέτοιες, που δεν υπήρξαν 

ή δεν ~ι.-,:όρεσαν να δημιουργηθούν τα τελεuταlα δεκαοκτώ χρόνια. Συνθήκες και 
προl.ιποθέσεις που δεν κατάφεραν να δημΙΟυρ-Υήσουν ούτε η κυβέρνηση Μακαρίου 

οΌτε η κυβέρνηση Κυπρια\'ού ούτε η κυβέρνηση Βασιλείου. Συνθήκες και προυποθέ· 
σεις που δεν έγινε μiτορετό να δημιουργηθούν οΌτε με το μακροχρόνιο ούτε με 

• 

• 

• 
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διάλΟΥΟ οίΙΤΕ χωρΙς διάλογο. Συνθήκες και προ\}ποΟέσεις που δεν μπόρεσε να 

δημιουργήσει καμιά μέθοδος και κανένα μέσο από εκείνα που ΧΡ1l0ιμο;τοιήσαμε 

μέχρι σήμερα. 

Αν τα δυο κόμματα εΙναι εναντίον του διαλόγου ή αν θέτουν στόχους οι 

οποi.οι [','αι ανέφικτοι μέσω του διαλόγου, τότε υπάρχει δυσαρμονία μεταξύ στόχων 

και μεθόδου. Είτε το ένα συμβαίνει είτε το άλλο εΙτε και τα δύο οδηγούμαστε στο 

(διο σημείο: τέλμα. απραξΙα. διατήρηση της κατάστασης όπως έχη. Ασφαλώς εΙναι 

και αυτή μια θέση. Αν αυτή είναι 11 θέση τους ή αν ένεκα δυσαρμονίας μεταξύ 
στόχου και μεθόδου εν πάση περι.πτώσει καταλήγουμε εκεί. αιιτό πρέπει να μας το 

πουν. Μπορεί οι συνάδελφοι να πιoτευouν ότι . αντί να πάμε σε λύση ομοσπονδίας, 

αντί να συμβιβαστούμε, Είναι καλύτερα να παραμείνει 11 κατάσταση όπως έχει. 
Επαναλαμβάνω όη αυτή είναι μια θέση. Αν αυτή είναι η θέσll των συναδέλφων. 

εΙναι καλύτερα να μας tllV πουν α.τλά. Αν δεν είναι έτσι . τότε θα πρέπει να μας 

εισηγηθούν άλλη μέθοδο εκτός του διαλόγου που να σuνό.δει με τους στόχους τους. 

Για να διευκολύνω τη συζήτηση. Οα αναφερθώ στα κύρια μέσα που έχουμε στη 

διάθεσή μας. Είναι δυο. Το πρώτο είναι η διεθνοποίηση. Όλοι και πάντοτε 

υ:χοστηρίξαμε και υποστηρίζουμε την διεθνοποίηση και όλοι κάνουμε ό.τι μ.ίΤOQOύμε 

στα πλαίσια των δυνατοτήτων μας για τη διεθνοποίηση. Το δεύτερο είναι η άμυνα. 

Σε αυτό όλοι σuμφωνούμε. Η άμυνά μας αναβαΟμίζεται ΣUνεχώς. Αλλά με την 

άμυνα δεν (Lι"tελεUΘερώνεις εδάψη. Άρα. δεν επιτυγχάνουμε κανένα στόχο εδαφιχό. 

προσφυγικό. ή στόχο ανθρώπινων δικαιωμάτων. Το μάξιμουμ που μπορούμε να 

επιτ\ιχουμε ε(ναι να παραμείνει η κατάσταση όπως έχει . 

Αυτά είναι τα δυο κύρια μέσα που έχουμε στη διάθεσή μας. Κ αι στα δυο 

είμαστε ομόφωνοι και xdVOUjLE ό.τι ΙΙΙΤOQOύμε. Με την άμu,,'Ο. στοχεύουμε να 

:tροστατέψοuμε ης ελεύθερές μας περιΟ'ι.ές. με τη διεθνοποίηση να xeVTQiooujLE το 
ενδιαφέρον τρίτων και των Ηνωμένων Εθν<ί)ν. ώστε να βοηθήσουν για λύση του 

Κ υ:tριακού. Οι τρίτοι και τα Ηνωμένα Έθνη μας καταθέτουν έγγραφα που δεν 

μπορούν να μας ικανοποιήσουν πλήρως. Γι' αυτό. τα δυο κόμματα JTO'U εισηγούνται 
να απορρίψουμε ολοσχερώς την έκθεση Γκάλι θα πρέπει να μας εισηγηθούν και μια 

νέα μέθοδο για επίτευξη των εθνικών μας στόχων. 

Για να είμαι δίκαιος έναντι της ΕΔΕΚ. κατά καιρούς υπέβαλε και άλλες ειση

γήσεις. Η ΕΔΕΚ προέl\αλε τη θέση να εκμεταλλευτούμε τον πολιτικοστραηωτικό 

μας περίγυρο. Auτή τη Οέση την πρόεβαλλε μέχρι τις αρχές της δεκαετίας Tou 1980. 
Έκτοτε την εγκατέλειψε και ατόνησε. Όταν εγκατελεΙφΟη εκείνη η θέση, την αντικα

τέστησε με την αξιοποίηση των εμπλεκόμενων σνμφερόντων. Αντιλαμβόνομαι όη 

τα τελευταία δυο χρόνια εγκαταλείφθηκε και αuτη η θέση. 

Γι' αυτό. τα δυο κόμματα πρέπει να μας εισηγηθούν νέα μέθοδο ή νέα μέσα που 

να συνάδουν με ης επιδιtί)ξεις τοuς . διαφορετικά η συμπεριφορά τους οδηγεΙ στη 

διατήρηση της κατάστασης όπως έχει σήμερα . 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Γ. Κασουλίδης. 
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Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυρΙες και κύριοι σuνάδελφoι. 

Δεν υπάρχει χειρότερη υπηρεσία για την Κ ύπρο από το να μετατρέπεται το 

βήμα αυτό κατά τη σημαντικότερη ίσως συζήτηση της ζωής αυτού του Koινoβo~λίoυ 
σε βήμα που στοχεύει στην εσωτερική πολιτική κατανάλωση και κυρίως στην πολι

τική εκμετάλλευση με στόχο τις προεδρικές εκλογές. Τη συζήτησή μας την παρακο

λουθεί το κλυδωνιζόμενο εσωτερικό μέτωπο της Κ ύπρου. την παρακολουθούν όμως 
ταυτόχρονα ο Ντενκτάς. οι εκπρόσωποι του feVLxoίI Γραμματέα του ΟΗΕ και όσοι 
αι.ό το διεθνή χώρο είναι εντεταλμένοι να μας παρακολουθούν. 

Πρέπει να μην ξεχνούμε ακόμα τις έντονες αντι.παραθέσεις για το εθνικό OtILG 
που προηγήθηκαν του ]974. όταν ακούστηκαν και τότε παρόμοιες φωνές γι.α ξεπου
λήματα και προδοσΙες. όταν οι καχυποψΙες όη κά.ίΤΟΙΟΙ από εμάς ήταν έτοιμοι να 
απεργαστούν αντεΟνικές λύσεις κατάφεραν να ανατρέψΟυν την πορεία που ήθελε 

τότε η μεγάλη πλειοψηφία αυτού του τόπου. με τίμημα όμως το πραξικόπημα και 

την εισβολή για τα οποία μέχρι σήμερα πληρώνουμε ακριβά. 

Όπως διαμορφώνονται σήμερα οι πολιτικtς θέσεις όλων των πλευρών. είναι 
πράγματι δικαιολογημένος ο πυρετός και η εξαλλοσύνη μερικών. οι υπερβολικοί 

φόβοι και οι καχυποψίες. ο διαχωρισμός του εσωτερικού μας μετώπου σε ενδοτι
κούς και απορριπτικούς, σε εκείνους που νιώθουν την ανάγκη για Aa'ixt; κινητο
ποιήσεις και συλλαλητήρια και σε εκείνους που νιώθουν επιφυλακτικοί για τη 

χρησιμότητά τους; 

Δεν ανέβηκα στο βήμα, για να χάμω κήρυγμα ενότητας χάρη στην ωραιότητα 

που η λέξη "ενότητα" εμπερικλείει ούτε για να κινδυνολογήσω, Ανέβηκα. για να 

ισχυριστ(ί) ότι σήμερα υπάρ-,<ουν τα στοιχεία πάνω στα οποία μπορεί με ειλικρίνεια 

να στηθεί μια κοινή συναίνεση αντίκρισης της διαδικασΙας επtλυσης του Κυπριακού 
από ολόκληρο το εσωτερικό μέτωπο της Κύπρου, 

Τα στοιχεΙΟ αυτά είναι οι ομόφωνες α..τοφόσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 

1989. όπως επαναβεβαιώθηκαν στην τελευταία συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου, 
Ομόφωνα η πολιτική μας ηγεσία a.,τοφάσισε πως πρέπει να αvτα.τoχριθoύμε θετικά 

σε πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα για διαβουλεύσεις μαζί του με στόχο την 

προώθηση λύσης του Κυπριακού με Βάση ης ομόφωνες α.'tοφάσεις του 1989. 
Ομόφωνα χαράχθηκε η γραμμή με ~ση την οπο(α πρέπει να δοθεί σ' αυτή την 

κρίσιμη φό.ση του Κυπριακού η δι.πλωμαηκή μάχη της Κύπρου. Αυτό το χαράκωμα 

έχουμε όλοι καθήκον να το θωρακίσουμε. n ρέπει να συστρατευθούμε γύρω από ένα 
κοινό μέτωπο αναζήτησης λύσης που θα διαοφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα και 

τις βασικές ελευθερίες. την αποχ(ί)ρηση των κατοχικ(ί)ν στρατευμάτων και των 

εποίκων, τον αποκλεισμό συμβατικού δικαιώματος νtας επέμβασης της Τουρκίας 

και τέλος όη οι δυο κοινότητες Οα συναινούν στην προώθηση ένταξής μας στην 

Ευρωπα'ίχή Κοινότητα. 

Όταν η όλλη πλευρά μετακινηθεί α..ό τις αδιάλλακτες θέσεις της και συνομι
λήσει μαζί μας σοβαρά. κανένας ξένος ούτε η διεθνής δι..λωματία δε θα μπορεί να 

κατηγορήσει εμάς για αbι.αλλαξW, αν επιμένουμε στις πιο πάνω βασικές αρχές. 
όπως ης προβλέπουν οι ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 1989. 
Α ν όλες οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου και άλλες δυνάμεις εκτός Βουλής συστρα
τευθούν γύρω από τη γραμμή των πιο πάνω αρχιί)ν, τόσο ισχυρότερη θα γίνει η διεκ

δίκηση των αρχ(ί)ν αυτιύν και τόσο πειστικότερο θα γίνει το αίτημά μας προς τα έξω. 
Σ' αυτό το χαράκωμα πρέπει να δοθεί η μάχη. 

• 

• 

• 



• 

• 
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Όσοι από υπερβολικό φόβο όη θα καταλήξουμε σε λύση που θα παραβιάζει 

τις πιο πάνω αρχές oχυρώ,'ovται πί.σω από την εγκατάληψη της αποδοχής των 

συμφωνιών κορυφής και της ομοσπονδΙας δίνουν τη μάχη σε ένα άλλο χαράκωμα 

και αδυνατίζουν το μέτωπο των ομόφωνων αJτοφάσεων του Εθνικου ΣυμβοιιλΙου. 

Το ίδιο πράττουν και όσοι από την άλλη πλευρά δεΙχνο\ΙV διατεθεψένοι να δεχτούν 

λύση που δε Οα σέΒεται τις πιο πάνω αρχές. 

Αποτελεί υπόσχαψη της κοινής και ομόφωνης γραμμης του Εθνικού Συμβου

λ(ου η υστερόβουλη δήλωση του Προέδρου Βασιλείου μετά τη συνεδρΙα του Εθνικού 

Συμβοίιλιου ότι Οα προχωρήσει σε δΙQ.Jτραγματεύσεις με βάση τη δέσμll ιδεών Γκάλι 

με Τ1] σύμφωνη γνώμη της πλειοψηφΙας ΔΗΣγ -ΑΚΕΛ. 

Για μας οι φράσεις "βάση για διαπραγμάτευση", "βάοl'l για λυση", "τροφή για 

σκέψη" είναι φράσεις χρεακοπημένες χωρίς αντίκρισμα και χωρίς σημασία. Για μας 

σημασία έχει να αποδεχτεί η δική μας πλευρά να συζητήσει με το Γενικό Γραμματέα, 

όταν κληθεί, με στόχο τη σύνταξη περιγράμματος λύσης που να μην αντίκειται στις 

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 1989. 

Τα περισσότερα μέλη του ΕΟνικού Συμβουλίου είναι παρόντα σ' αυτήν εδώ την 

αίθουσα. Στην ομιλία του ο Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού ξεκαθάρισε 

τη σαφή θέση που τήρησε το κόμμα μας κατά τη συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου, 

Εμείς δε δεχόμαστε ότι διαμορφώθηκε εκεί πλειοψηφία ΔΗΣγ-ΑΚΕΛ, αλλά υπήρξε 

μόνο oμoΨιJνία όπως παρουσιάστηκε στο ε,ίτίσημο ανακοινωθέν. 

Αποτελεί υπόοκαψη της κοινής γραμμής η κατά κόρον εκμετάλλευση αυτής της 

δήλωσης του π ροέδρου Βασιλείου από ορισμένα μέσα μαζικής ενημέρωσ1]ς που 

θέλουν να παΡOυσιάζOUΝ το εσωτερικό μας μέτωπο διαιρεμένο σε δυο στρατόπεδα, 

παρόλο που ο ΔΗΣγ Τ1]ν ε;τ:ομένη με ανακοίνωσή του ξεκαθάρισε τη Οέση του στο 

θέμα αυτό. Αποτελεί ακόμα υπόσκαψη της κοινής και ομόφωνης γραμμής 1] κριτική 
που δέχτηκε ο Δημοκρατικός Συναγερμός με ανακοινωσεις του ΔΗ ΚΟ και τrις 

ΕΔΕΚ πάνω στο ίδιο θέμα για θέσεις που ο ΔΗΣγ δεν υποστήριξε, 

Ενώ ομόφωνα συμφωνήOrικε όη rι δική μας πλευρά εξουσιοδοτείται ωτό το 

εΟνικό ΣυμβοΙΙλιο ή ακόμα εντέλλεται να πρoχωρτjσει σε διαβουλεΙΙσεις με το Γενικό 

Γραμματέα του ΟΗΕ με στόχο να συνταχθεί περίγραμμα λύσης σύμφωνο με τις 

ομόφωνες αποφάσεις του 1989. υπσσι<άπτουμε άθελά μας την ομόφωνη αυττj 

γραμμή. όταν επιμένουμε να αυτοεγχλωβιζόμαστε στη σημειολογία (τα semantics). 
ταλαι..-ιωρti:ιντας τη λέξη "~σ1]" και τις συνέπειες που θα έχει αν ερμηνευΟεί έτσι τj 

αν ερμηνευθεί αλλιώς. Άγονται και φέρονται οι φράσεις "βάση για συζτjτηση" και 

"βάση για λύση" εντελώς άδικα. κατά τη ΥνώΙΙ1] μας. 

Έχουμε μια δέσμη ιδεών. Η λiξη "ιδέα" (ldea). σύμφωνα με το ελλ1]vικό 
"Λεξικό τrις Πρω'ίας", σ1]μαίνει yν(i:ιμη. Η λέξη "ιδέα" επομένως δεν είναι θέση, αλλά 

είναι πρόταση ;του δέχεται να ακολουθείται από κάποιο ερωτημαηκό. Αυτή η ιδέα 

είτε εΥκρΙνεται. αν συνάδει με τις ομόφωνες αποφάσεις του ΕθνικοΙΙ Συμβουλίου 

του 1989. είτε απορρΙπτεται. αν αντίκειται σ' αυτές τις ομόφωνες αποφάσεις. 

Μπορούμε λοιπόν να προχωρήσουμε όπως συμφωνήσαμε στο Εθνικό Συμβούλιο . 
χωρίς να χρειάζεται να χρησιμοποιηθεί οΙΙτε η φράσrι "βάση για συζήτηση" ome η 
φράση "f\{ιση για λύση" ούτε. αν θέλετε. ακόμα 1] φράσrι "βάση για εκτόξευση 

πυραΙΙλων" , 
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Παράλληλα η δική μας πλευρά, xaL το λέω αυτό γιατί το πιστεύω, πρέπει να 

κάμει τέτοιους χειρισμούς. και πιστεύω ότι μ;τορεΙ να τους κάμει ταυτόΧQO\'α, ιόστε 

να μη f\ρεθεί. εφόσον ΙΙ"'τορεί να το αποφίιγει. αντιμέτωπη με το Γενικό Γραμματέα 

του ΟΗΕ. το Συμ.βούλιο Ασφαλείας και γενικά το διεθνή παράγοντα ούτε και να 

δ<ΟΟει ερείσματα στον Ντενκτάς τώρα που η μπάλα βρίσκεται στην πλευρά του. για 

να καταστραφεί με ένα νεύμα η εικόνα του αδιάλλακτου που έχουμε καταφέρει με 

τόση πρoσπάι-Jεια να την ξε<ϊ..:επάσουμε. 

ΟΙ ομόφωνες προτάσεις του ΕΟνικοι) ΣυμβουλΙου του 1989 α.ίτοτελούν την 
εγγύηση των ορίων μέσα από τα οποία μια λύση θα μποροίισε να γίνει αποδεκτή, για 

να είναι δ(καιη και βιιΟΟιμη. ενώ έξω αίτό αυτά τα όρια λύση δεν μπορεί να υπάρξει, 

Πιστεύω ακράδαντα ότι όλοι μας με καλή θέλrιση μπορούμε να συμφωνήσουμε 

σε αυτή την κοινή γραμμή. Εμιίς δεν πιστεύουμε ότι αυτή είναι η ώρα που πρέπει 

να αναλύουμε. συνάδελφε κύριε Αντωνίου. τις διάφορες φιλοσοφίες των μεν και 

των δε. Έφτασε η (ορα που πρέπει να σταματήσουμε να φιλοσοφούμε και πιοτείιω 

ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός με τrιν πολιτική του έχει μια πλατφόρμα πάνω σηιν 

οποία μποροίιν να συνενωθούν όλες οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου για τrι 

σωτηρΙα της πατρίδας μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχουν παραμείνει εγγεγραμμένοι. εκτός του κ. Ρολάνδη, ο οποίος θα μιλήσει 

τελευταίος. πέντε ακόμα ομιλητές: δίισ από το ΑΚΕΛ. δύο α;τ6 το Δημοκρατικό 

Συναγερμό και ένας από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

θα δώσω το λόγο τιί)ρα στον;οι .. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι σηνάδελl(,oι, 

Συζητούμε σήμερα την έκθεση Γκάλι και το ψήφισμα 750 του Συμβουλίου 
ΑσφαλεΙας. όχι γιατί οποιοδήποτε α:ιό αυτά τα κείμενα, όπως με κατηγορηματική 

σαφήνεια ανέφερε ο κ. Δημήτρης Χριστόφιας, υπήρξε δική μας επ~λoγή. αλλά διότι 

βρίσκονται μπροστά μας. και είμαστε υποχρεωμένοι να τα αντιμετωπΙσουμε. ως 

αποτέλεσμα τrις συνιστώσας του σημερινού διεθνούς ισοζυγίου δυνάμεων και όχι 

βέβαια ως α.ίοτέλεσμα των δήΟε,' απαράδεκτων δεσμεύσεων Βασιλείου. 

Εμείς. όπως και εσείς. Οα προτιμούσαμε να είχαμε μπροστά μας α.ίοφόσεις 

και ψηφίσματα παρόμοια με εκείνα που η διεθνής κοινότητα πήρε για το KOUΒΈH. 

Εμείς δεν είμαστε δικηγόροι των δυο αυτών εγγράφων. πολύ δε περισσότερο υπέρ

μαχοΙ τους. όπως κόποιοι προσπάθησαν να μας παρουσιάσουν. επηρεασμένοι ίσως 

τελικά από τις Ε.ιίερχόμενες προεδρικές ε)l.λογές. Εμείς. όπως και εσεΙς. δεν εΙχαμε 

και δεν έχουμε καμιά πρόθεση και διάθεσΊl να παραχωρήσουμε κανένα από τα 

κυριαρχικά δικαιώματα της πατρΙδας και του λαού μας. Άλλωστε. κύριοι συνά

δελqχ>ι, οι ελλΊlνOκυπριακές προτάσεις του 1989. που α..τοτελούν σήμερα το λάβαρο 
όλων μας. δε διαφέρουν ποσώς από τις προτάσεις που το ΑΚ ΕΛ υπέβαλε και διακή

ρυξε το 1988. Είναι γι' αυτό που α;τορρL-πουμε ως το λιγότερο άδικο και αστήρικτο 

τον ισχυρισμό ότι παραπλανούμε το λαό σε προεκλογικές περιόδους. Οι αρχές του 

• 

• 

• 



• 

• 
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ΑΚΕΛ πάνω στο Κυπριακό. όπως αυτό διαμορφώθηκε μετά το 1974. είναι σταθερές 
και συνεπείς και η διατήρησή τους υ;tήρξε ένας από τους XVQLOU; λόγους της 

εσωκομματικής μάχης ;του δώσαμε μέσα στο κόμμα (l.ίό το 1985 μέχρι και το ] 990. 
Δεν μπήχαμε σ'αυτή την εσωκομματική δια:τόλη xat δεν την κερδΙσαμε. για να 
'ρθούμε σήμερα να α..-ταρνηθούμε 10υς εαυτονς και την πολιτική μας, όπως κάποιοι 

υποβάλλουν! 

Αν υπάρχει κά.ιίοια προο:τάθΕια παραπλάνησης. αυτή επιχειρείται εδώ και 
λίγο καιρό ο..-τό εκείνους που, για να πείσουν για τις θέσεις τους. προχωρούν και 

διαστρεβλιί)νουν τα έγγραφα των Ηνωμένων Εθνών, ενώ θα ηταν ορθότερο να τα 

παραθέτουν ως έχουν και να ;τρoσθέτOUΝ ·δικαίωμά τους- ότι. ναι μεν αυτά 

γράφουν τα κείμενα. αλλά δεν πιστεύουν ότι αυτές εΙναι σι θέσεις του διεθνούς 

οργανισμού. Φυοικά, θα προέκυπτε, και όντως προκύπτει, το ερώτrιμα γιατί από 

μόνοι μας προσπαθούμε να πείσουμε ότι και τα θετικά των δι.άφορων κειμένων δεν 

είναι θετικά, αλλά α,ΤΟτελΟW υιοθέτηση των τούρκικων θέσεων. Με άλλα λόγια, 

ποιον αλ1\Οεια εξυπrιρετεΙ κάτι τέτοιο; 

Τα έγγραφα. όμως, όπως εL-ια, τα οποία συζrιΤOύμε πρέπει να αντιμετωπιστούν 

στα αρνητικό τους, ακριβώς για να διασφαλίσουμε τα κυριαρχικά μας δικαιώματα. 

Και δε θα τα εξασφαλίσουμε. αν πρoσπOιrιOOύμε ότι αυτά τα κείμενα δεν υπάρχουν 

ή αν για παράδειγμα περι"τέσουμε στο ),άΟο; στο οποίο περιέπεσε κάποτε τι προε· 

δρία του κράτου;, όταν χαρακτήρισε κσ..-ιοια άλλα έγγραφα φαντάσματα. τα οποία 

όμως δυσΤUΧώς για μας πήραν σάρκα και οστά. 

Και ήταν πραγμαηκά αχρεΙαστο να α\'αλώσουν πολλοί συνάδελφοι πολύτιμο 

χρόνο. για να υποδείξουν τα αρνητικά στιμεία των εγγράφων. γιατί όλοι τα επισrι
μαίνουμε και μάλιστα εμεΙς πολύ συγκεκριμένα και α\'αλυτικά Oτrιν ομιλία του 

Γενικού Γραμματέα του κόμματός μας. Στο σημείο αυτό να πω ότι είναι για μένα 

όξιο απορίας πιος δεν πρόσεξε αυτή την ανάλυση ο συνόδελφος, ο κ. Συλλούρης, και 

ζήτrισε στην ομιλία του να του υ:τobείξει κάποιος πού βλέπει θετικό στα δυο 

έγγραφα. Την [δια απορία έχω και για τrιν πρόκληση ΤΟ\l κ. Παπαδόπουλου να του 

υποδειχθεί έστω και ένα Οετικό αυτών των εγγράφων. 

Βέβαια. για να είμαι δίκαιος. ο τελευταίος βρήκε θετικό μόνο στα βασικά 

θέματα. Π.χ. κυριαρχία. ανtξαρτrισία κτλ .. αλλά δεν τα έλαβε σοβαρά \ιπόψη. γιατί 
είναι. λέει. εκ των ων 0\1)( άνευ. άσχετα αν είναι αυτό που διασφαλίζουν την 

ΚυπριαΥ.ή ΔrιμOκρατ{α. τrιν κρaτικTι μας οντότητα. σε μια στιγμή πο\l διαμελίζονται 

με τόση ειrλ.oλΙα κράτη και αναγνωρίζονται αποοχίσεις. και ,!ιατί, όπως είπε. 

ακολουΟούν αρνrιτικότατες επιμέρους προτάσεις. 

Μα, το όπλο μας εΙναι ακριβώς η θέση ότι τα επιμέρο\lς πρέπει να στηριχθούν 

ο' αυτά τα θεμελιακά στοιχεαι και όη τα επιμέρους δεν lt.JtOQOW "α ανατρέπουν ης 
αρχές! Και αλλι(ί)ς δεν μ .. -ιορεί να γ(νει. Εξάλλου, ας μrιν υποτιμούμε αυτΤι την 

αναφορά και επιβεβαίωση των υποτιθέμενων αυΤΟ\'όητων και ας διδαχθούμε από το 

γιουγκοολαΒικό, όπου αυτές οι θεμελιακές αρχές. που μέχρι πέρσι Τιταν επi.σης αυτο

νόrιτες με τrι Χάρτα των ΠαρισΙων τrις ΔΑ ΣΕ, που κατά κόρον επικαλεΙται την 

εδαφική ακεραιότητα. ανατράπηκαν με τις έξωθεν επεμβάσεις χωρών τη; ΕΚ και 

των ΗΠΑ και μάλιστα με κΡιτΤιρια επίσημα διακrιρυγμένα. κριτΤιρια αντΙθετα προς 

το Χάρτη του Παρισιού. Χρειάζεται λοι,,-ιόν ''Ο δΙδεται μάχη, για να είναι αυτο

νόητα τα αυτονόητα. 
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Ας μην ξεχνούμε όη την κύρια μάχη που δινουμε. ιδιαίτερα μετά το 1983 με 
την ανακήρυξη του ψευδοκράτους. τη δίνουμε, για να αντιμετωπίσουμε την επίθεση 

Ντενκτάς ακριβώς στα αυτονόητα. Είναι γ~' αυτό που εμείς θεωρούμε όχι απλώς 
θετική αλλά ζωηκή την αναφορά των Ηνωμένων Εθνών στη μια κα~ μόνη 

κυριαρχία, διεΟν"ή προσωπικότητα και ιΟαγένεια. πράγματα που απαντούν στον 

παραλογισμό του Ντενκτάς για διπλ"ή it\JQLaρxia, προσωπικότητα και ιθαγ~νεια. 

ΆΛλωσΤΕ. ο ίδιος ο κ. Παπαδόπουλος υποστήριξε επί προεδρίας Κυπριανού ότι το 

έγγραφο Κουεγιάρ του Μάρτη του Ι 986 προνοούσε δι..-τλή διεθν"ή προσωπικότητα. 
Άρα. τα αυτονόητα δεν ερμηνεύονται ομοιόμορφα πάντα και από όλους. 

Το ερώτημα λοιπόν που τίθεται μπροστά σε όλσυς μας είναι: Μέσα (l,-τό ποιους 

δρόμους θα διασφαλίσουμε αυτά τα δικαιώματα και θα παραδώσουμε και στην 

τωριν"ή και στις επερχόμενες γενιές μια Κύπρο ΠQOγμαηκά ανεξάρτητη, ενιαία, 

κυρίαρχη και ελεύθερη: Γιατί εμείς συμφωνούμε και πλειοδοτούμε με τη θέση του 

κ. Mouσιoύπα ότι "τούτη η γη είναι δικ"ή μας" και ακόμα προσθέτουμε το στίχο του 

ακελιοτή ποιητ"ή Θεοδόση Πιερίδη "χίλια χρόνια και αν περάσουν. δεν πεθαίνουμε 

σκλάβοι". αλλά ο στίχος του Γιάννη Ρίτσου έχει και τη συμπλ"ήρ<ιJOη Μτούτη η γη 

είναι και δική τους". Με άλλα λόγια τούτη γη είναι δικ"ή μας. των Ελληνοκυπρίων, 

των τουρκοκυπρίων και γενικά των κατοίκων της Κύπρου και. αν δε συνειδητο

ποιήσουμε αυτ"ή την αλήθεια και αν δεν ειρηνεύσουμε μέσα μας με την ιδέα ότι. αν 

θέλουμε να σώσουμε πραγματικά την κυπρο. πρέπει να κατανοήσουμε όη αυτό το 

νησί ανήκει σε όλους μας. τότε σίγουρα θα f\αδίζoυμε από αποτυχία σε αποτυχία. Δε 

θα είμαστε σε Οέση να κρί.νουμε ψύχραιμα και αντικειμενικά τα bQIbJLeva σε σχέση με 
το Κ υπριακό ούτε και τις θέσεις των διάφορων πλευρών που ε~ιπλέκoνται σ' αυτό. 

Και αν δεν κρίνουμε ψύχραιμα και αντικειιιενικά αλλά συναισθηματικά και αν 

κυριαρχούμαστε από τη δικαιολογημένη αγανάκτησ"ή μας για την αδ~κΙα που γίνεται 

σε βάρος μας, τότε ΟΙ αντιδράσεις μας δε θα είναι αποτελεσματικές. Και στσ δικό 

μας αγ(ί)να. όπως και σε κάθε αγώνα, τσ αποτέλεσμα κρίνεται από την πΙστη, τη 

φρόνηση. την αποφασιστικότητα και τη σύνεση του αγωνιζομένου. πράγματα που 

οδηγούν σε αποτελεσματικές ενέργειες. Η Αίστη είναι απαραίτητη προυπόθεση, 

αλλά δεν είναι αρκετή από μόνη της. ΕΙναι γ~' αυτό που εμεΙς λέμε ότι την Κύπρο δε 

θα τη σώσουμε με το να επαναλαμβάνουμε όρκους πίστης στις διεκδικήσεις μας και 
μόνο. αλλά χρειάζεται, συνδυάζοντας όσα πισ πάνω ανέφερα. να ακολουθούμε μια 

αποτελεσματικ"ή γραμμ"ή και τακτική. 

Kύρ~ε Πρόεδρε. κυριοι συνάδελφοι. είναι ακριβώς μέσα σε αυτά τα πλαίσια 

που χρειάζεται να μελετουμε και να αξιοποιούμε τις διεθνείς εξελίξεις και τα δεδο

μένα, τις δυνατότητες και τις αδυναμίες του αντι..-ιάλου μας, τα κοινά "ή αλληλοσυγ

κρουόμενα συμφέροντα των διάφορων χωρών που μπσρσΟν να επενεργήσουν στο 

Κυπριακό. Για να έχει επιτυχία αυτή η προσπάθειά μας, επιβάλλεται να διαλογιζό

μεθα και να ανταλλάσσουμε (l,τόψεις και προτάσεις νηφάλια και πoλ~τισμένα για 
μια πετυχημένη πορεία στον κοινό μας αγώνα. Είναι γι' αυτό το λόγο που δεν 

μπορώ παρά να παρατηρήσω με λύπη και (l,-τοοτροφ"ή ότι ορισμένοι συνάδελφοι 

ούτε λίγο ούτε πολύ. χρησιμσποιώντας σωρεΙα χαρακτηρισμών και επιθέτων, 

υπέβαλαν στον κυπριακό λαό ότι όσοι διαφωνούν μαζί τους είναι έτοιμοι για εΟνική 

μειοδοσία . ότι είναι συμμέτσχοι στην προσπάθεια τουρκοποίησης της Κύπρου. ΓιατΙ 

αυτό σήμαινε η ύβρη του κ. Παπαδόπουλου ο οποίος εί.πε: 'Ή Τουρκία oσφQQίνεται 

πως η κατά τεκμ"ήριο πλειοψηφία είναι έτοιμη να δεχτεί οποιαδήποτε λύση, γι' αυτό 

δε θα υποχωρήσει". 

• 

• 

• 

• 
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• 
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Έχω δε να προσθέσω ότι από τη μια ματαιοπονούν. γιατΙ αυτή η προσπάθεια 

επαναλήφθηκε πολλές φορές στο παρελθόν xα~ a..ίέτuχε. και ότι Q..;-τ6 την άλλη 

\lπooκιL.ίτoυν ανεπανόρΟωτα τον κοινό μας αγώνα. Αν πείσουν τους ξένους ότι τι 

πλεωψηφία των Ελληνοκυπρίων. που εκ;τροσωπεΙται από τα δυο μεγάλα κόμματα, 

και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ε(ναι έτοιμοι να πρoσυΠOΎQάψOυν τουρκική λύση 

του Κυπριακού. τι πετυχαίνουν: Σ' αυτή την ύβρη δε νιώθουμε καν την ανάγκη να 

απανΤ1;σουμε. αλλά παραδίδουμε όσους την εκστομίζουν στην χρΙση το\) λαού. 

Στο σημείο αυτό να μου επιτρέψετε να αναφέρω ότι με βάση αυτή την ιδια 

λογική δε θα σχολιάσω τη νέα επίθεση του συναδέλφου κ. Χρυσοστόμου ενάντια στο 

ΑΚΕΛ. γιατί ε(ναι καθαρό ότι ο συνάδελφος δεν είναι σε θέσrι να a.."toφύyn το 

αντιαχελιχό σύνδρομο που. όπως ο ίδιος απέδειξε. τον διακατέχει, εκτός και αν μας 

προκαλεί μόνιμα. γιατί πιθανόν να ικανοποιείται με τη δική μας αντεπίθεση στις 

προκλήσεις του. 

Όπως δε θα απαντήσω και στσν ισχυρισμό του κ. Π ρέντζα πως τάχα ο λόγος 

που η δύναμη του ΔΗΚΟ αυξήθηκε ήταν όταν υιοθέτησε τη σκληρή στάση απέναντι 

στο διεθνή οργανισμό και αρνήθηκε διαβουλεύσεις και συνομιλίες. Ξέχασε βέβαια ο 

συνάδελφος ότι με ακόμα πιο σκληρή στάση στις πρόσφατες βουλευτικές το ΔΗΚΟ 

πήρε το ποσοστό που πήρε! θα ήθελα όμως να τον ρωτήσω γιατΙ. αν έτσι t-1.0UV τα 
πράγματα, δεν είναι σήμερα πρώτο κόμμα eχεΙνo. αφού, όπως το Ιδιο διακηρνσσει. 

είχε πάντοτε αυτή τη σκληρή θέση. Άλλωστε. κύριοι συνάδελφοι. η πλήρης αδιαλ

λαξία έγινε πολιτική του ΔΗΚΟ. όταν α..-τώλεσε την εξουσία και μετά. Όταν ήταν 

στην εξουσία. συμπeριφέρθφ-tε κατά καιρούς πιο ρεαλιστικά, χωρίς αυτό να 

σημαίνη λιγόΤΕΡΟ αγωνιστικά, πράγμα που υπήρξΕ και η αιτια να δεχτεί σκληρή 

κριτική τόσο από τους συναδέλφους της ΕΔΕΚ όσο και Cl.ι-τό το σημερινό Κοινοβου

λευτικό Εκπρόσωπό του. 

Ειρήσθω εν παρόδω ότι προκαλεί Cl.ι-τλώς σοβαρά ερωτηματικά που πρέπει να 

απαντηθούν και η δήλωση του κ. Πρέντζα ότι οι προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου 

του 1989 δεν εκφράζουν την ΕΔΕΚ. 

Κύριε Πρόεδρε. κύρι.οι συνάδελφοι. αναφέρθηκα σε διαστρεβλώσεις και θα 

γίνω συγκεκριμένος. Λέχθηκε ότι στο ψήφισμα 750 γίνεται αναφορά στα περί 
Κύπρου ψηφίσματα μόνο στο διακηρυκτικό του μέρος. ενώ στο διατακτικό αναφέ. 

ρεται μόνο το 649 και το 716. θα 'θελα να παρατηρήσω τα εξης: Πρώτο. μόνο 

5 ψηφίσματα επαναβεβαιώνουν στο διατακτικό τους μέρος ορισμένα άλλα ψηφΙ
σματα. Ενώ 26 ψηφίσματα αναφέρονται στα προηγούμενα μόνο στο διακηρυκτικό 
τους μέρος. Δεύτερο. και το διακηρν,(τικό μέρος Είναι νJ)l.ιικά δεσμευτικό . όπως και 

το διατακτικό. Τρίτο. στο διατακτικό μέρος επιβεβαιώνεται το περίφημο 649. που 
στο δικό του διατακτικό μέρος επιβεβαιώνει το 367. που με τη σειρά του παραπέμπει 

στη θεμελιακή απόφαση 3212 της Γενικής Συνέλευσης. Π ρος τι η συσκότιση: 

Εξάλλου. γιατί να συγχρίνουμε ανόμοια μεγέθη . δηλαδή ψηφίσματα του Συμβουλίου 

Ασφαλείας με ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης; Άραγε να διαφεύγει των συνα

δέλφων ότι όλα ανεξαιρέτως όσα αναφέρουν ως αρνητικά του 750 παρουσιάζονται 
σε πολλά άλλα ψηφ'σματα που πήραμε πριν α..τό την προεδρία του κ. ΒασιλεΙου: 

Και ε[μαι έτοιμος να παραδώσω ΟΕ όποιον επιθυμεί γραπτή σύγκριση με παραπομπή 

στα συγχεκριμένα ψηφΙσματα. 
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Λέχθηκε ότι στο 750 στην παρόγραφο 4 υωθετείται η δέσμη ιδεών ως δίκαιη 
βάση λύσης του Κυπριοκού. ΤΟ ψήφισμα όμως αναφέρεται σε κατάλληλη βάση για 

επΙτευξη ενός συνολικού πλαισίου συμφωνίας, εφόσον συμ .. '1:ληρωθούν τα εκκρεμή 
θέματα και εφόσον αυτό ολοκληρωθεί ως ενιαίο σύνολο που θα συμφωνηθεί αμοι· 
βαία από τις δυο χοινόΏιτες. Η περικοπή [Ινοι σαφής και η παραποίησή της απλώς 
αφήνει εκτεθειμένους όσους την Επιχείρησαν, για να πλήξουν όχι το ψήφισμα αλλά 

αυτούς που δε συμφW\'o\ιν να aπoκηρυχθεί το ψήφισμα 750 στο σύνολο του. λες και 
υπάρχει o.UT1') η πολυτέλεια της εχλεκτικής απόρριψης των ψηφισμάτων του ΟΗΕ! 

θο επιθυμούσα τώρα να αναφερθώ σε μια άλλη διαστρέβλωση πολύ σημα
ντική. που αφορά τον καταμερισμό των αρμοδιοτήτων στην ομοσ:τονδία. Ο τρόπος 

καταμερισμού των αρμοδιοτήτων που :ΤΡOTείνt~ Ο Γκάλι δεν είναι ο ιδανικός. Από 

αυτό όμως μέχρι το να θεωρούμε συνομοσπονδία το γεγονός ότι το υπόλοι,'tQ των 

αρμοδιοτήτων αφήνεται στις περιφέρειες υπάρχn τεράστια (1J-τόσταση. Ο κ. θεοδώροιι 

φαίνεται ότι δεν αντιλήφθηκε σωστά τι έχει πει ο συνταγματολόγος Βαγγέλης Βενι· 

ζέλος στο "Διάλογο". Δεν εΙπε. ούτε και ήταν ποτέ διινατό να πει ένας συνταγματο· 

λόγος, ότι το να αφήνεται το υπόλοι.πο των αρμοδιοτήτων στις περιφέρειες ισοδυ· 

ναμεΙ με συνομοσπονδια. Απλιαι; εΙΠε αυτό που διαπΙστωσε και ο συν6:δελφος 

κ. Καζαμίας. ότι δηλαδή αυτός ο τρόπος καταμερισμού των αρμοδιοτήτων δεν είναι 

ο καταλληλότερος για μας. Έχω και τη σι.ετική κασ~τα και είναι στη διάθεση του 

συναδeλφου. Την κασέτα της συνέντευξης. Εί\'οι βιντεοκασέτα, βέβαια. 

Σαq-ώς ο κ. θεοδ(\)ρου συγχύζει την ομοσπονδία με τη συνομοσπονδία. Αν 

συνιστό. συνομοσπονδία το γεγονός ότι το υπόλοιπο των εξουσιών αφηνεται στις 

επαρχίες, τότε συνομοσπονδία είνα ι και οι Ηνωμένες Πολιτείες και η Ελβετία και η 

Αυστρία και το Μεξικό και η Βραζιλία. Δεν εΙ\'αι αυτή η ε ιδοποιός διαφορά μεταξύ 

ομοσπονδίας και συνομοσπονδίας. 

Συγχύζει και κάτι άλλο ο κύριος συνάδελφος. Πουθε\'ό. στο έΥΥραφο Γκάλι 
ούτε αναφέρεται ούτε εξυπακούεται ότι οι εξουσίες παραχωρούνται α,τό τις περιφέ

ρειες στο κέντρο. Αν συνέβαινε κάτι τέτοιο. εμείς κατηγορηματικά θα το α;τοοοί

πταμε. Το αντίθετο συμβαίνει σύμφωνα με το όλο γρόμμα και πνεύμα της έχθεσης. 

Δεν εί.ναι ορθό ,'α προβαίνουμε οε τέτοιες παρερμιινείες που οε τελευταία ανάλυση 

μόνο τον ΝτεΥI'.τάς βοηΟούν. 

Θα 'θελα να εκφράσω μια (lJtOQta και προς το συνάδελφο του ΔΗΚΟ. τον 
Λ. Ηλιάδη. Τώρα Ουμήθηκε ότι είναι απc.ιράδEy.ω να μας προτείνεται προς συζήτηση 

το κατάλοιπο εξουσίας να εκχωρείται στις περιφέρειες. ενώ το [985 που διά συμφω
νίας αυτό έγινε α..-τοδεκτό δε συνέβαινε τίποτε! Υπογραμμίζω μάλιστα ότι τότε στις 
εξουσίες που απαριΟμούνταν για το κέντρο δεν περιλαμβανόταν η ιθαγένεια. το 
πανεπιστήμιο και η μετανάστευση. που προστέθηκαν από τον Κουεγιάρ στις ιδέες 

του 1989. Μπορούμε να ζητήσουμε άλλο τρόπο κατανομής αρμοδιοτήτων. το 

βασικό όμως είναι πως οι αρμοδιότητες του κένtΡOυ ε(ναι ισχυρές. 

Κ ύριοι συνάδελφοι. άκουσα με προσοχή την επιχειρηματολογΙα των συνα

δέλφων του Σ.Κ.ΕΔΕΚ και όλη η επιχειρηματολογΙα κατέληξε σε μια τελική 
πρόταση ως η ύστατη διέξοδος και καταφυγή: Προσφυγή στη Γενική ΣυνΈλευση του 

ΟΗΕ. Η πρόταση όμως αυτή ούτε νέα ε(ναι ούτε ξεπερνά το φόβο τη; ΕΔΕΚ και 

άλλων γι.a τουρκοκρατούμενο Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ. Γιατί από τη μια 

δεν εμπιστευόμαστε το ΣυμjΚ)ύλιo Ασφαλείας και από την άλλη αναζητούμε κατα· 
φύΥιο στις αγκάλες του. Ειλικρινά δεν κατάλαβα τι θέλουμε. Α ν θεωρούμε ότι τα 

μέλη του ΣυιιβουλΙου Ασφαλε(ας είναι όλα εναντίον μας . μάλιστα με δεσμεύσεις. 

• 

• 

• 
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όπως ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εχ...-τρόσω:τος του ΔΗΚΟ, τότε δΙΕρωτώμαι ποιες 
πιθανότητες έχουμε στη Γενιχη Συνέλευση, Εκτός αν :ηοτεύουμε όη σήμερα στα 

πλαίσια της αμερικάνικης τάξη; πραγμάτω\'. για την οποΙα φεΙς δεν ::τανιryuρίσαμε. 
11 πλειοψηφία των μελ(i)ν της Γεναής Συνέλευσης UΑ αντιταχθεί ουσιαστικά στις 
θέσεις των μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας, ιδιαίτερα αν τα μόνιμα μέλη είναι 
ομό<ρω"\'α. Πέραν τούτου, τι απόφαση της Γενικής Συνέλεοοης θα υλοποιηθεί με βόση 
το Χάρτη από το Συμβούλιο Ασφαλείας. που και ;τάλι με βάση το Χαρτη δεν είναι 
υποχρεωμένο να υλοποιεί αυτές τι; Q..ιίoq'ό.Oεις, αν και η ηθική και πολιτική σημασία 

των ψηφισμάτων παραμένει όπλο στα χέρια μας. 

Υπήρξε ακόμα η άποψη ότι εΙναι εύκολο να μπουμε σε διαπραγματεύσεις έστω 
με βάση σ!Jζητησης τις ιδέες. αλλά δύσκολο να βγούμε απoρρl.πτoντας σοβαρό μέρος 
αυτής της βάσης, χωρΙς \'α σιryxρoυστoύμε με τα Ηνωμένα Έθνη. Ας δεχτούμε αυτό 
το επιχείρημα. Τι προτείνει όμως ως μέτρο αποτροπής αυτού του ενδεχομένου ο 
εισηγητής: Να ~ρθoυμε (L-τό τώρα σε :ι:λήρη και σίγουρη σύγκρουση με τα Ηνωμένα 

Έθνη, παρά μετά σε μια πιθανή σύΥ/.ρουση. και μάλιστα άφοβα. όπως αναφέρθηκε. 
γιατί τάχα, αν εμείς απλώς και μόνο επιμείνουμε στις θέσεις μας. δεν υπάρχει 

δύναμη να μας επιβάλει το αντίθετο. 

Εκ:ι:ληχτιχή λογική πραγματικά και πλήρης εΥκλωβισμός στα στενά των ελλη

νoxυπριακ(~ν δεδομένων. αγνοώντας πλήρως τα σημερινά διεθνή δεδομένα. αγνοώ

ντας τον τρόπο με τον οποίο ενεργούν σήμερα οι Ηνωμένες Πολιτείες και μερικώς 

το [διο το Συμβούλιο Ασφαλείας απέναντι σε πολύ ιΟ',<υρότερες από εμάς δυνάμεις . 
Δε διδαχτήκαμε τίποτα φαίνεΊαι α.ίτό το γΕΎονός ότι και οι ήρωες Παλαιστίνιοι 
επέλεξαν τελικά την οδό των διαβουλεύσεων και των συνομιλιών στα πλαΙσια του 
ΟΗΕ μέσα στη σημερινή παΥ,ιόσμια σUYΚUΡ[α. Και είναι ακριβώς γιατί κά.'τοιοι δεν 
κατανόησαν την παγκόσμια κοσμογονική αλλαγή που επήλθε και δεν μ:ι:oeoύν να 
δουν ότι ακριβώς σε αυτή και όχι στην υποτιθέμενη ανε.-τάρκει(!":'...ι υ προέδρου οφεί
λονται σι αυξανόμενες δυσκολίες που αντιμετωπίζουμε. Άλλωστε. η πολιτική της 
σκληρής γραμμής που αΚOλouOήθηκε για χρόνια από άλλο Πρόεδρο τι απέδωσε: 'Η 

καλύτερα γιατί δεν απέδωσε. τότε που υπήρχε μάλιστα και το αντίι-ταλο δέος: Και 
αν ο κ. Βασιλείου εuθύνεται για μια έκθεση. τότε ποιος ευθύνεται με ,ην [δια λογική 

για το χείριστο τετελεσμένο . το ψευδοκράτος, και όσα ακολούθησαν: 

Η πιο πάνω λογική ζητά σύγκρουση Eb(b και τώρα. όταν δηλαδ11 θα μας 
φορτωθεΙ όλη η ευθύνη. αντί να πάμε εκεί και να επιχειρηματολογήσουμε πειστικά 

για τα αρνητικά και τα εκκρεμή θέματα, υποδεικνύοντας ότι δεν αποδεχόμαστε όσα 
αντιστρατεύονται τις αρχές του ΟΗΕ και του διεΟνούς δικαίου. Πότε αλήΟεια 
είμαστε πιο ισχυροί; Και θα αναφέρω ένα παράδειγμα: Όσον αφορά τις εγγυήσεις, 

προτείνονται αυτές της Ζυρίχης με σαφή αναφορά σε ανάγκη κατάλληλης συμπλή
ρωσης. Μερικοί :προτείνουν. αντί να δοθεί η μάχη για μια πραγματικά κατάλληλη 
συμ..-τλήρωση στα πλαίσια του Χάρτη του ΟΗΕ. κάτι για τσ οποίο κανείς δε θα 

μ.-τορεΙ να μας αντικρο"ίισει ή να μας αι-τοδώσει ευθύνες. να απορριφΟούν τώρα. 
επειδή οι ίδιοι παρουσιάζονται βέβαιοι ότι Οα υιοθετηθεί η τουρκική ερμηνεία. 
Μοιάζουν με ποδοσφαιρική ομάδα που. <fIOβoύμενη ότι θα χάσει έναν αγώνα. 

προτιμά να μf1ν κατέλθει στο στίβο χαι μηδενίζεται. 

Κύριε Πρόεδρε. αναφορικά με τον Πρόεδρο ΒασlλεΙΟυ. διατυπώθηκε και η 

καΤ11Υορία ότι σ' αυτόν και μόνο οφείλεται η κατoλLσθηση στ" σημερινή δέσμη ιδεών. 
Πέραν αυτών που αναφέραμε. ότι δηλ. ο κορμός αυτών των ιδεών ενυπάρχει στο 
ενοποιημένο έγγραφο του 1985. πρέ-τει να πω ότι αυτοί που διατυπώ\'ουν τώρα 

• 
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αυτή τη θέση κάποτε θεωρούσαν 6n 11 κατολΙσΟηση άρχισε με ης ιδέες Βαλντχάιμ, 
που τις θεωρούσαν φιλοτουρκικές, όπως άλλωστε και τον {διο. Τώρα τι άλλαξε και 

τα φορτώσαμε στον κ. ΒοσιλεΙου και μόνο και μάλιστα όλα; Μήπως το κάνουμε, 

γιατΙ βγαίνουμε στο ΚUVΗγητό της εξουσίας: Και σ' αυτό τον πειρασμό φαίνεται ότι 

δεν άντεξε ούτε ο συνάδελφος κ. Κασουλίδης. Μήπως το κάνουμε. για να αντιμετω· 
πΙσουμε εσωκομματικά μας προβλήματα Τι γιατί σήμερα έτυχε να ανήκουμε σε 

χ(i.ιρους και να βριoκόμαcπε κάτω α,ίτό ηγέτες που κάποτε κατακεραυνώναμε; 

Μια και αναφέρθηκα στο Βαλντχάιμ, διερωτώμαι πώς και έΤUΧε και αιιτός και 
ο Κουεγιάρ και ο Γκάλι. όλοι δηλαδή οι ΓενικοΙ ΓραμματεΙς μετά το ]974, να ε(ναι 
"φιλότουρκοι" και "αμερικανοκίνητοι"! Να φταίει άραγε και γι' αυτό ο κ. Βασι

λείου: 

Κύριε Πρόεδρε. έκανα αναφορά στο σχέδιο του 1985 και θυμήθηκα ότι ο συ\'ά
δελφος κ. eeoδ(i)ρou αδυνατεΙ να καταλάΒει γιατΙ ο κ. Χριστόφιας σύγ-/.ρινε. λέει, 

ένα ψήφισμα. το 750. με ένα σχέδιο λύσης του Κυπριακού. Πρώτο. να υποδείξω ότι 
ο Χριστόφιας για όσους πρόσεχαν σύγκρινε τις ιδέες Γκάλι με το ενοποιημένο 

έγγραφο και όχι το 750. Νομίζω όμως ότι γι.α τρεις τώρα μέρες σε αυτή την αίθουσα 
καταβάλλεται εναγώνια προσπάθεια να πεισθούμε και εμεΙς και ο κυπριακός λαός 

όη το 750 δεν εΙναι ένα OJ'1:λό ψήφισμα αλλά η λύση του Κυπριακού και μάλιστα 
λύση συνομοσπονδίας. Λέχθηκε μάλιστα ότι σ' όλα αυτά φτάσαμε. γιατΙ δόΟηκαν 

από την πλευρά μας μηνύματα εθελοδουλίας. αλλιώς το Συμβούλιο Ασφαλείας δε θα 

τολμούσε να υιοθετήσει ΟΕσεις αντίθετες από τις αρχές του ΟΗΕ. Μήπως η στάση 

του Συμβουλίου Ασφαλείας α..'1:έναντι στη ΛιΒύη, που αντιστέκεται στο αμερικάνικο 

status quo. ή στο Ισραήλ, που κατέχει και δολοφονεί. ή και σε πολλές άλλες περι.πτώ
σεις είναι εναρμονισμένη με ης αρχές του ΟΗΕ; Αυτή η θέση. ότι τάχα φτάσαμε στο 

σημερινό σημείο (L'1:ό υποτιθέμενες δικές μας φοβερές παραλείψεις και ενέργειες που 

αγνοούσαν τη διεθνή πραγματικότητα. υπή~ε το θεμέλιο στο οποίο στηρίχτηκε 

ολόκληρος πύργος επιχειρημάτων. χωρίς να αποδειχθεί. και σε αντίθεση μάλιστα με 

την ομόφωνη εκτΙμηση του Εθνικού Συμβουλίου, όn ο Πρόεδρος προέβη σε δεσμεύ

σεις. 

Η κατάληξη στις ιδέες Γκάλι δεν είναι αποδεικτικό στοιχείο δικών μας κακών 

ενεργειών ή απαράδεκτων δεσμεύσεων αλλά α..'1:όδειξη του αναβαθμισμένου 

δυστυχώς για μας ρόλου της ΤουρκΙας. που οφείλεται σε σειρά παραγόντων. Δεν 

υποχωρήσαμε Εμείς. αλλά απλώς οι Ηνωμένες Πολιτείες δε Οέλουν να πιέσουν 

ουσιαστικά την ΤουρκΙα ακριβώς λόγω του νέου ρόλου της. Και ας μην τα 

φogni)VEL στον κ. Βασιλείου ο αγα..'1:ητός συνάδελφος. γι.α να δώσει πιθανώς άλλοθι 

στους Αμερικανούς! Και αυτός ο ρόλος δυστυχώς δεν πQOβλέ..'1:εται να υποβαθμι

στεί στα επόμενα 10-15 χρόνια. Και. αν δε σπάσουμε το αδι.έξοδο στα επόμενα 

10-15 χρόνια και φτάσουμε στο σημείο στο βορρά οι έποικοι να είναι πιο πολλοΙ όχι 
απλώς από τους Τουρκοκυπρίους αλλά και από εμάς και αν η Τουρκία καταστε( 

ηγέηδα του ισλαμικού κόσμου. τότε φοβούμαι ότι όλα θα έχουν τελειώσει. Και δεν 

το λέω αυτό. για να υποβάλω όη πρέπει να υπογράψουμε λύση αυτοκτονίας, για να 
τελειώνουμε. Όχι. Χίλια όχι. ΤΟ λέω, για να προβλl1ματιστούμε κατά πόσο θα 

πρέπει να αναμένουμε την εμφάνιση της υπonθέμεvης καλύτερης tXELVf1; συγκυρίας, 

χωρίς να ενεργούμε, χωρίς να παρεμβαλλόμαστε δραστικά. ενόσω η Τουρκία θα 

προωθεΙ τους στόχους της, για να φτάσουμε τελικά να έχουμε de facto και de Jure 
αυτά που θέλουμε να αποφύγουμε. ΓιατΙ ας μην αγνοούμε ότι για τους ξένους και 
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την Τουρκία 11 μονιμοποίηση και νομιμοποίηση της παρούσας κατάστασης είναι 
λύση. Αυτό νπογραμμίζει και τι χθεσινή δήλωση Ντενκτάς και 11 τραγική εμπειρ(α 
της Γιουγκοσλαβίας, όπου με το πρόσχημα όη δεν μπορούν να τα βρDίIν σειρά 

χωρών αναγνώρισε τις α,τοσχισθείοες περιοχές. 

Αν είμασΤΕ πεπεισμένοι ότι τα Ηνωμένα ΈΟνη θα προχωρήσουν και ότι 

μάλιστα το Συμβούλιο Ασφαλείας έχει δεσμευτεί να προχωρήσει. τότε το Ερώτημα 

και το διλημμα δεν πρέ.ίΤει να είναι αν οι ιδέες α;toτελούν λύση ή βόαη για συζήτηση, 

αλλά αν θα παρεμβληθούμε αποφασιστικά και ενεργά. Τι θα πετύχουμε, αν μείνουμε 

κλεισμένοι στο καβούκι μας; Τι θετικό θα αποφέρει t). ανενεργός παρακολούθηση 
των εξελΙξεων: Μόνο ζημιά. Γιατι. αν αρνηθούμε τις διαβουλευσεις , αν. ακόμα 

χειρότερα. συγκρουστουμε εδώ και τώρα με το Γενικό Γραμματέα κα~ το Συμβούλιο 

Ασφαλείας και αν πράγματι πιστεύουμε στις κακές τους προθέσεις, τότε 11 άρνησή 
μας απλώς θα τους επιτρέψει να κάνουν ό,ΤΙ θέλουν κα~ μάλΙΟία ανενόχλητοι και 

ήσυχοι. 

Να γιατί ορθά αποφάσισε ομόφωνα το Εθνικό Συμβούλιο να ανταποκριθούμε 

θετικά σε τυχόν πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ. Και προσωπικά μου 

είναι αδιανόητο να κατανοήσω ότι θα πάμε, όπως έγινε από ορισμένους εισήγηση , 

στο Γενικό Γραμματέα, για να του πούμε ότι εμεΙς συζητούμε μόνο τις δικές μας 

προτάσεις. ότι δε συζητούμε ούτε τις δικές του ιδέες ούτε ενδεχομένως προτάσεις 

άλλων, αν υπάρξουν, ούτε στη βάση του 750, του 716, του 649. αλλά ότι συζητούμε, 
EJtaVMaILfX1vw, μόνο ης δικές μας προτάσεις. Μα τότε προς η να πάμε εμείς, 

κύριοι συνάδελφοι, για διαβουλεύσεις: Ας πάει μόνο ο κ. Ντενκτάς, αφού στο 

μεταξύ δεσμεύσουμε προηγουμένως με την ισχύ που διαθέτουμε το Γενικό Γραμ. 

ματέα και το Συμβούλιο Ασφαλείας, ώστε να του επιβάλουν τις δικές μας προτά· 

σεις! 

Κύριοι συνάδελφοι. δεν μJ""tορεl. α ... τό τη μια να λέμε όη είναι πλαίσιο και βάση 
για μας οι αρχές και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και (1. .. '(ό την άλλη να λέμε στον ίδιο τον 

ΟΗΕ: "Δε σ\!ζητούμε στη βάση των θέσεων και των ψηφισμάτων σας". Γιατ{, όπως 

και στην πεΡΙίτωση του Ιράκ ο ΟΗΕ θεώρησε ότι ισχύουν και δεσμεύουν όλα τα 

ψηφίσματά του και κυνήγησε την υλοποίησή τους μέχρι τέλους. έτσι θα πε~ και σ' 

εμάς. Και αφού ακριβώς η θέση του για το Ιράκ ήταν αυτή. αυτή πρέπει να είναι και 

η δική μας θέση και απαίτηση, συνολική δηλαδή εφαρμογή των ψηφισμάτων του 

ΟΗΕ για την Κύπρο και μέτρα υλοποίησής τους. Κάτι τέτοιο δεν μπορεί να OJίΟΡΡΙ

φθεl. εύκολα Qjτό τον ΟΗΕ ούτε πολύ περισσότερο να μας επιρριφθεl. ευθύνη για μια 

τέτοια θέση. Να πού πρέπει να στραφεί η προσοχή και η κοινή μας προσπάθεια. Να 

σε ποιο 01Ίμείο πρέΠΕΙ να κινητοποιήσουμε όλους όσους μας παραστέκονται και 

προς ποια κατεύθυνση πρέπει να επικεντρώσουμε κόπο, χρόνο και πόρους. 

Το ζητούμενο σε τελευταία ανάλυση είναι OJίλό: Ή θα αποφύγουμε από τώρα 

τον αγώνα και Οα υψώσονμε τα χέρια με την υποψία ότι θα νιοθετήσουν τις τούρ

κικες παρερμηνείες ή θα αγωηστούμε με όλες μας τις δυνάμεις, εξηγώντας ακού

ραστα και ακατάπαυστα τις δικές μας δίκαιες Οέσεις. Εμείς ε.,ίιλέγουμε το δεύτερο. 

Επιλέγουμε το σκληρό και επΙΠονο αγωνιστικό δρόμο, γιατί είναι ο μόνος που 

μπορεί να μας οδηγήσει σε ένα ευτυχές τέλος. 

EUΧαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

Ι'Π. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

κνριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Δεν προτΙΟεμαι να ασχοληθώ λεπτομερώς με ης α:τοκρουσηκές πρό"ΟΙfς της 
δέσμης tbEtuv του Γενικοίι Γραμματέα. ό;τως αυτές έχουν υιοθετηθεί α.ίτό το 

ΣυμJ\ούλιο Ασφαλείας ως δήθεν το κατάλληλο πλαίσιο συμφωνίας για λύση του 

Κυπριακού. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος. ο 

κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, και άλλοι συνάδελφοι ανέλιιοαν με λεπτομέρεια τους 
κινδύνους που απειλούν τον τόπο και έδωσαν με ιδιαίτερη σαφήνεια το στίγμα της 

έντονης ανησυχίας και της αγωνίας όλων μας για την άκρως [,"tικίνδυνη κατολί

σθ'ηση του εθνικού μας θέμα'ιος. 

Το Δημοκραηκό Κόμμα απΟΡΡΙΠΤΕΙ ως απαράδεκτη και εθνικά ολέθρια για 

τον ελληνισμό της Κύπρου τη δέσμη ιδεών του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων 

Εθνών όχι μόνο ως βάση λUΣΗς αλλlι και ως βάση δια..-τραγματεΟΟεων για λύση του 

Κυπριακού. 

Η έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Η\'ωμένων Εθνών κ. Γκlιλι γι.α το 
Κυπριακό επιτεΙνει τις ανησυχίες μας για την πορεία του εθνικού μας θέματος, 
πρόγμα για το οποίο το Δημοκρατικό Κόμμα έγκαιρα και επανειλημμένα hEL προει· 
δοποιήσει. Το /kr.σικό χαρακτηριστικό στοιχείο της έκθεσης είναι το γεγονός ότι 

υιοθετεί πλήρως τις γνωστές απαράδεκτες και εθνικά ολέθριες ιδέες ΚουΕΎΙάρ ως 

βάση και πλαίσιο για λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Ακόμα πιο σημαντικό και ιδι.αΙτερα ΕΠικίνδυνο είναι το γεγονός όη ο Γενικός 

Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών ζήτησε και εξασφόλισε την ενεργό εμπλοκή του 

Συμβουλίου Ασφαλείας γι.α την προώΟηση αυτών των ιδεών για την επίλυση του 

προβλήματός μας. Όπως χαρακτηριστικά αναφέΡΗ ο κ. Γκόλι, ωι:οτεινόμενος προς 

το Συμβούλιο Ασφαλείας και ζητώντας την παρtμβασή το". η δέσμη των ιδεών 

α"τών θα προσέφερε μια δίκαιη βάση πlινω στην οποία μ..."tορεΙ να E.ι"tLTEνχθEL μια 

σνμφωνία. Αν αφεθούν τα πράγματα να οδηγηΟούν προς αυτή την κατεύθυνση, Οα 
καταλήξουμε σιγουρα σε τουρκική λύοη. Τα πλαίσια των ιδεών που υιοθετεί ο 

Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών και που προτείνει στο Συμβούλιο Ασφα
λείας ως δίκαιη τlιχα βάση για λύση αφoQOύν μεταξύ άλλων τη για πlιντα και με την 

υπογραφή μας τουρκοποίηση ενός μεγlιλoυ τμήματος της Κύπρου με την υποχρεω

τική απαλλοτρίωση των ελληνοκυπριακών περιουσιών και την εξοΟΟετέρωση ουσια· 

στικά του δικαιώματος επιστροφής των προσφύγων. 

Η έκθεση Γκάλι και το ψηφισμα 750 στην ουσία εκφράζουν και υιοθετούν 
πλήρως τις απόψεις και τις θέσεις της τουρκοκυπριακής πλευράς. Από όλες τις 
πτέρυγες της Βουλής έχουν επισημανθεί τα αρνητικά σημεία της έκθεσης που λογικά 
τίποτε άλλο δεν μ ... ορούν να είναι παρCι: θετικlι για την τουρκοκυπριακή πλευρό. 
Γι' αυτό άλλωστε γίνονται και τα δοο, έκθεση και ψήφισμα, αποδεκτά a.."tό την τούρ
κικη πλευρά. Αναφέρω ενδεικτικά το θέμα των εποίκων για το οποίο καμι.ό. 
αναφορά δε γΙνετα~ ούτε στην έκθεση Γκάλι ούτε στο ψήφισμα 750. 

Αλήθεια, πώς μπορούμε να ανεχόμαστε αυτή την κακόγουστη κωμωδία, να 

ανα-Υνωρίζο\"ται δηλαδή εμμέσως πλην σαφώς δικαιώματα στο"ς ε:το{κους σε 

επίσl1μα έγγραφα των Ηνωμένων Εθν<uν και του Συμβουλίου Ασφαλε{ας και να 
παραγνωρίζονται κατά τον προκλητικότερο τρόπο τα βασικότερα ανθρώπινα δικαι
ώματα του προσφυγικού μας κόσμου: 
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Βεβαίως ακούστηκε και η άποψη ότι τα αρνητικά σημεία θα τα συζητήσουμε 

και θα τα διαπραγματευτούμε με την άλλη πλευρό. Μα Ειλικρινά πόσο αφελείς 
μπορεί. έστω στην απόγνωσή μας. να είμαστε: ΙΙώς μ.-τορούμε να αλλάξουμε ή 
ακόμα να βελ τιιί)σουμε τα αΡVΗτικά ση~ιεία σε μια διαδικασία δι.απρcryμάτεuσης με 

την άλλη πλευρά. όταν αυτή τα θεωρεί κιόλας ΚΕκτημένα ως καταγραμμένα σε εκθέ· 
σεις των Ηνωμένων Εθνιί!ν και του Συμβουλίου Ασφαλείας: Και ακόμη, αφού δεν 

μπόρεσε η δική μας πλευρά να πείσει τα Ηνωμένα ΈθVΗ και το Συμβούλιο Ασφα. 
λείας, τα κατεξοχήν αρμόδια διεθνή όργανα, τους θεματοφύλακες Ίων αρχών -του 

διεθνούς δικαίου, να μην περιλάf\oυν αυτά τα σημ.εία. πώς θα πείσουμε [μεις την 

Τουρκία: 

Μέχρι και χΟες ακόμη η κυβέρνηση και ο Πρόεδρος Βασιλείου διαβεβαίωναν 

το λαό ότι η Αγγλία, η Αμερική, σι Ευρωπαίοι κατάλαβαν για πρώΤΤ} φορά το 

Κ υπριακό και ότι μιλούν για μια Κ ύπρο και όχι για δύο Κ ύπρους και άρα θα 

έπρεπε όλοι μας να ήμαστε αισιόboξ.oι και ευτυχισμένοι. Μπορεί βέβαια να μιλούν 

για μια Κ ύπρο αλλά για ποια Κύπρο: Αυτή Τ1']ν επο[κων: Την Κ ύπρο των κατo~ 

χικών στρατευμάτων με τα Υ.αταπατΤ}μένα ανθρώπινα δικαιώματα ή την Kύ:tΡO που 

θα καταστεί τούρκικη με την υπογραφή των Ελλήνων-Κυπρίων κατοίκων της: 

Ένα άλλο επΙσrις γεγονός που δεν πρέπει να διαφεύγει της προσοχής μας εΙναι 

η α.ναγνώριση στους ΤουρκοκυπρΙους Τ1']; πολιτικής ισότητας; Το 18% Οα έχει πλτΊρη 
και κυρίαρχο ρόλο στο υπό τουρκοκυΠQιακή διοίκηΟ1'] τμήμα και την [δια ώρα 

ισότιμη συνεταιριστική συμμποχή στο υπόλοι....ο υπό ελληνοκυπριακή διοΙκηΟ1'] 

τμήμα. ΟΙ τουρκοκύπριοι του 18% με δΊjμOψήφισμά τους Οα δικαιούνται και Οα 
μπορούν να ποδηγετούν και να ελέγχουν τις αποφάσεις των Ελληνοκυπρίων του 

80%! 

Και ο κατήφορος συνεχίζεται ακόμα με τη ρητή αναφορά της έκθεσrις στην 

καθαρη πλειοψηφία γης και πληθυσμού σε κάθε κοινότητα. δ1']λαδή με Οο1:λά λόγια 

στη νομιμοποίηση με τη δική μας έγκριση τη~ τουρχοποίησης των κατεχόμενων 

εδαφών μας. 

Η επαναφορά και μνημόνευση των εγγυήσεων του καθεστώτος 1960 με το 
μονομερές δικαίωμα επέμβασης με πρωταγωνιστικό ρόλο μάλιστα της Τουρκίας. 

καθώς και η διεθνής διάσκεψη στα πλαίσια μιας τετραμερούς. προδιαγράφουν ποια 

θα ε{ναι η τύχη της σχεδιαζόμενης ομοσπονδίας. 

Ο Γενικός Γραμματέας δηλιίινει στην έκθεσή του ότι η δέσμη ιδεών είναι το 

αι-τοτέλεσμα που προέκυψε από τις συνομιλίες του περασμένου χρόνου. δηλαδή με 

την τουρκοκυπριακή πλευρά και τη δική μας πλευρά. Επομένως τα αρνητικά σημεtα 

της δέσμης ιδεών. που όλα τα πολιτικά κόμματα Ιχουν επισημάνει. εΙναι ΟΙματα που 
η δική μας πλευρά έχει συμφωνήσει τΊ τουλάχιστον τα Υ''ώριζε. Ζητά λοι....όν ο λαός 

να γνωρίζει και δικαιούται να γνωριζει όλ1'] την αλήθεια. Κάποτε όσα μαγειρεύο

νται στο παρασκήνιο βγαίνουν fL1:ροστά και είναι μπροστά μας σήμερα σερβιρι

σμένα από τον ίδιο το Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνων. 

Γιατί. αγαπητοί συνάδελφοι. όλα όσα προνοεί η δέσμη ιδεών όχι μόνο δεν 
είνα.ι σύμφωνα. αλλά έρχονται και σε διαμετρική αντίθεΟ1'] με τις προτάσεις της 

ελληνοκυπριακής πλευράς του Δεκεμβρίου το\l 1989. με τις πρό"οιες των σuμφω
νιών κορυφής και με τα ψηφίσματα του ΟΗΕ για την Κύπρο. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα εκφ(!ό.ζει με την ευκαιρία αυτή την αι.αρέσκειά του 

για την καλλιεργούμενη a..1:ό κυβερνητικής και άλλης πλευράς εντύπωση ότι τάχα οι 

ιδέες αυτές και τα όσα συζητά σήμερα ως πλαΙσιο λύΟ1']ς ο κ. ΒασιλεΙου έχουν 
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οποιαδτ1ποτε σχέση με τις συμφωνίες κορυφής. Ποτέ και σε καμιά περΙ-ττωση ούτε ο 

Μακάριος ούτε ο Κυπριανο(ι δεν α...τοδέχτηκαν πλαίσιο λύσης που να εξουδετερώ

νουν το δικαίωμα επιστροφής των προσφύγων ή την εφαρμογή στην πράξη των 

αρχ<ί)ν της ελεύΟερης διακίνησης, εγκατάστασης και απόκτησης περιουσίας σε 

ολόκληρη τη" Κόπρο ή ακόμα που να μην προνοούν την αποχώρηση όλων των τουρ

κικών στρατευμάτων και των εποίκων. όπως :τροβλέπεται στη δέσμη ιδεών Γκάλι. 

Π ροκαλούμε την κυβέρνηση και τον εκπρόσωπό της να ενημερώσουν τον 

κυπριακό λαό πού. πότε και σε ποια περίπτωση οι Μακάριος και Κυπριανού έχουν 

δεχτεΙ σχέδια ή πλαίσια λύσης που να εξουδετερώνουν το δικαίωμα '{ης επιστροφής 

και την εφαρμογή στην πράξη των τριών ελευθιριών και πότε και πού έχουν δεχτε( 

να παραμείνουν Τούρκοι στρατιώτες στον τόπο μας ή οι έποικοι να καταστούν 

Κύπριοι υπήκοοι με ίσα δικαιώματα μ' εμάς. τους υπόλΟLJτους Κυπρίους; Ή ακόμα 

π6τε και πού συζητήOrικε Οέμα πλειοψηφίας ιδιοκτησίας γης στο υπό τουρκοκυ

πριακή διοίκηση τμήμα της υπό ίδρυση ομοσπονδίας; 

Μα. και αν ακόμα. κύριοι συνάδελφοι, χάριν συζήτησης και προβληματισμού 

υποθέσουμε ότι φτάνουμε σε λύση του Κυπριακού με βάση τη δέσμη ιδεών, έχουμε 

μελετήσει σοβαρά το ενδεχόμενο η μία από τις δυο κοινότητες, και στην προκειμένη 

περίπτωση η τουρκοκυπριακή. να καταγγείλει την ομοσπονδία, επικαλούμενη 

αφορμές και δεδομένα τα οποία η ίδια θα δημιουργήσει και που εύκολα θα της 
δώσουν το πρόσχημα της απόσχισης; Και αν αυτό συμβεί, τι επιλογές και τι δυνατό

τητες εμείς Οα έχουμε μπροστά μας: Η Κυπριακή Δημοκρατία δε θα υπάρχει και 

μοιραία ο διαχωρισμός και η τουρκοποίηση του βόρειου τμήματος θα είναι μια μη 

αναστρέψιμη πραγματικότητα. Και το \ιπ6λοιπο. αυτ6 JtO\l ηλικά θα μας μείνει, θα 

βρίσκεται σε συνεχή αίτειλή προερχόμενη αJτό την Τουρκία. 

Θέλω εδώ να διευκρινίσω ότι δεχτήκαμε και συζητούμε σήμερα λύση ομοσπον

διας στα πλαίσια λύσης του Κ υπριακού υπό την έννοια μιας γνήσιας και λειτουργή. 

σιμης ομοσπονδίας με κατοχ\lρωμένα τα ανθρώJτινα δικαιώματα και την ενότητα της 

Κύπρου και την Κύπρο απαλλαγμένη από στρατεύματα κατοχής και εποίκους. Πολύ 

φοβούμαστε όμως ότι με τα σημερινά δεδομένα οδεύουμε σε λiιση συνομοσπονδί.ας , 

η ο:τοία ασφαλώς και θα είναι η μεταβατική περίοδος για το πέρασμα στη διχοτό

μηση της Κύπρου. Το Δημοκρατικό Κόμμα θλίβεται και αγωνιό με αυτή την τραγική 

κατάληξη της πολιτικής του Προέδρου ΒασιλεΙΟυ JtO\l εγκαινιάστηκε από την ώρα 

που ο Π ρόεδρος εγκατέλειψε τη σωστή πολιτική της πρόταξης και επέλεξε το 

διάλογο εφ' όλης της ύλης και χωρι.ς όρους. 

Και η αλήθεια είναι ότι. σύμφωνα με το γράμμα και το πνεύμα των ιδεών 

Γκάλι, η λύση του Κυπριακού θα είναι τούρκικη λύση, λύση που θα μονιμοποιήσει 

και θα νομιμοποιήσει τα αποτελέσματα της εισβολής και κατοχής. Η δική μας 

πλευρά δεν έχει προβάλει καμιά απολύτως ένσταση ή επιφύλαξη. Αντίθετα αγωνί· 

Ι;εται για επιτάχυνση της πορεί.ας προς επιβολή αυτής της λύσης. Ακόμα και για την 

παράγραφο 26 της ~χθεσης Γκό.λι. που αφορά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρω
πα:Ι:κή Κοινότητα ύστερα από ξεχωριστά δημοψηφίσματα, η πλευρά μας δεν αντέ

δρασε. Κ αι ευτυχώς αποφεύχΟηκε η υιοθέτησή της από το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας 

έπειτα α..-τό παρέμβαση της Γαλλίας. Η ΓαλλΙα στην πραγματικότητα έδωσε και 

κέρδισε μια μάχη υπέρ της Κύπρου. Ειναι φανερό ότι, αν δεν αντιδρούσε η ΓαλλΙα, 

θα υιοθετείτο και αυτή η απαράδεκτη πρόνοια στο ψήφισμα 750. 
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Δεν αντα.τοκρΙνεται στην ΠρσΥματικότητα ο ισχυρισμός ότι η μόνη τάχα 

διαφορά που υπάρχει στο Εθνικό IuJLf\oίIlLo είναι διαqχ:ιρά EJtt των χει.ρισμών και 
ότι όλοι συμφωνούν με τους στόχους. ΟΙ διαφορές του Δημo-AQαΤΙΚOυ Κόμματος 

δεν είναι διαφορές μόνο επΙ των χειρισμών αλλά και επί της ουσίας του Κυπριακού. 

Ο Π ρόεδρος Βασιλείου όχι μόνο δεν προωθεΙ τους στόχους της πλευράς μας που 
ε.τιχαλείται. αλλά στην πραηιατικότητα έχει δεχτεί να ενθαρρύνει την εξουδετέρωση 

και απαλλοτρίωσή τους. Αν προωθούσε πραγματικά τις θέσεις που περιέχονται 

στις προτάσεις που ενέκρινε το Εθνικό Συμβούλιο το ]989. έπρεπε νο είχε α...ίορ. 

ρ(ψει ρητά. κατηγορηματικά και α.ίερίφρο.στα τη δέσμη ιδεών Γκάλι α.ίό τότε που 

αυτές πρωτοπαρουσιάστηκαν ως ιδέες Κουεγιόρ και ως δήθεν τροφή για σκέψη. 

Αυτά το εθνικά ολέθρια πλαίσια λύσης του Κυ:τριακού αι:ν τα απέρριψε και δεν τα 

anowLίTEL ούτε και τώρα η κυβέρνηση. Αντίθετα. ενθαρρύνει τους τρίτους και το 

Συμβoiιλιo Ασφαλείας να προχωρήσουν στο κλείσιμο του Κυπριακού με αυτή την 

εθνικά ολέθρια βόση. δηλαδή με βάση την ΤOuρκo:ΤOΙηση ενός μεγάλου τμήματος της 
Κύπρου με την υπογραφή μας και τη νομιμοποΙηOTl του στρατιωτικΟύ και πολιτικού 
ελέγχου της Τουρκίας σε ολόκληρη την Κύπρο. 

Κανένας. α...ίολύτως κανένας δεν έχει δικαίωμα νο δίνει έστω και την εντύ· 

πωση ότι είναι έτοιμος να δεχθεί λύση που μεταξίΙ άλλων θα aπoξενώνει υποχρεω· 

τιχά οποιοδή.τοτε πολίτη της Δημοκρατίας α...ίό την :τεριουσία του. Κάτι τέτοιο είναι 

και παράνομο και αντισυνταγματικό και αντίθετο με την Oικoυ~ιενική Διακηρυξη 

για την Προστασία των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και με άλλες διεθνείς συμβάσεις 

που προσυ::τέγραψε η Κ ίΙ::τρος. Κάτι τέτοιο boλοφονεί ταυτόχρονα το εθνικό 

συμφέρον. γιατί τουρκοποιεί γη που για τρεις χιλιάδες χρόνια ηταν και είναι γη 

ελληνική. 

Προβόλλ.ει βέβαια. αΥα.τητοί συνάδελφοι, σε κάποιο βαθμό και η κινδιινολογία 

ότι δεν Π~ΠEΙ να ο.ντιδικοίιμε με το Συμβουλιο Αοφαλείας. Το ερώτημα είναι: τι 

κάναμε. για να προλάβουμε κο.ι να α:τοτρέψουμε αυτό το ε-Λβιαστικό δίλημμα που 

σήμερα προβάλλει ενώπιόν μας; 'Ο-/.Ι μόνο δεν κάναμε οτιδήποτε . για να αποτρέ

ψουμε αυτή την πορεΙα, ο.λλά αντ(θετο. την ενθαρρύναμε κα~ σε λ.ίγο Ισως να μας 

πουν ότι την ε.τιζητήσαμε κιόλας ή ακόμα ότι έτυχε και της δικής μας ΈΥΛρισης. 

Αφού τώρα μερικοί. από εμάς τη χειροκροτοίιμε. γΙ.« \'α μην αντιδικοίιμε. λtνε. με το 

Γενικό Γραμματέα και το ΣυμfΚ>ύλιo Ασφαλείας. 

Βέβαιο, θα επαναλάβουμε για πολλ.οστή φορά ότι εμείς tχσυμε την ά.ίΟψη ότι 

έχουμε όχι μόνο δικαίωμα αλλά και εθνικη υπoχρtωστι να διαφωνoiιμε και να αντι

δικοίιμε ~ιε οποιονδηποτε προωθεί λύση του Κυπριακού αντίθετη με το. εθνικά μας 

συμφέροντα. Και η δέσμη ιδεών Γκό).Ι και το 750 διαγρό.qχ:ιυν λύση αντίθετη με τα 
εθνικά μας συμφέροντα. σUΖητoίIν λίιστι τούρκικη κο.ι έχουμε χρέος όλοι μας να 

αντιδικησουμε και να διαq"ωνήσουμε και με το Γενικό Γραμματέα και με το 

Συμβοίιλιο Ασφαλείας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι. οι Τούρκοι πά\'Τα αντιδικοίιν όχι μόνο με το Συμβουλιο 
Ασφαλείας κοι το Γενικό Γραμματέα, αλλά και τις α.ίοφάσεις της Γενικης Συνέ· 

λευσης των Ηνωμένων Εθνών τις Υρόφουν συνέχεια στα παλιά τους τα παποίιτσια 

και τις αγνοούν για 28 ολόκληρα χρόνια. Ας μην ξεχνούμε ότι τα Ηνωμένα Έθνη 

μιλούν για μια δίκαιη λύση του Κυ::tριαΚΟύ α.ίό το ]964. 

Τσ χρωστάμε στην ιστορία μας και το oq:είλουμε στο μέλλον του λαού μας να 

αντιδράσουμε με σθένος και αποφασιστικότητα. Πρέ.."tει να δώσουμε το μήνυμα ότι 
δεν έχουν ερμηνεύσει σωστά τη διάθεση και :τροθυμία μας για λύση του κυπριακού 

προβλήματος και ότι έχουν βαθμολοΥτΊσει και αξιολογήσει λάθος τη δίιναμη και την 
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αντοχή του λαού μας για αντίστασΤ1 ενάντια σε α..-ταράδεκτες λύσεις. Αυτό είναι που 

πρέπει να κάνουμε σήμερα, αν θέλουμε να έχουμε αύριο. Αυτό είναι που ο λαός 

σήμερα απαιτεί ο."'Ιό τους αντιπροσώπους τοιι να πράξουν. Και μ .. -τροστά σ' αυτό τσ 
ιερό καθήκον πρέπει όλες οι διΙνάμεις της Βουλής να στοιχιστουν και να δώσουν 

ενωμένες τΤ1 μάχΤ1 της σωΤΤ1ρίας. 

Τι netnfL όμως και η ~L-rOΡOίIJLE να κάνουμε: Πρώτα πρώτα να σταματήσουμε 
να είμαστε απλοί επιβάτες στο όχημα των ιοχυριί)ν. ΟΙ μεγάλοι μας διδόσχουν 

ακατάπαυστα πως ένα πράγμα δε λογάριασαν και δε λογαριάζουν ποτέ: ης Τ1θικές 
και ιδεολογικές αρχές. Και όταν εκείνοι συναλλάσσονται και συμμαχούν ανετότατα 

με όποιο κάθε φορά τους συμφέQξΙ, γιατί να μην κάνουμε το ίδω κι εμεΙς: Η διεθνής 

πολιτική δεν είναι ηθικό ασκητήριο. Αντίθετα είναι ξέφραγο αλώνι, όπου παλεύουν 

ανελέητα μόνο συμφέροντα και τΙ.οτε άλλο. Και εκεί οι μεγάλοι και μικροί "ρεαλι

στές" αντιμετωπίζονται μόνο με γυμνό ρεαλισμό. οι αδίστακτοι δόλιοι μόνο με 

αδtστακτη ευστροφία , οι αίτροσχημάηστοι εκβιαστές μόνο με απροσχημάτιστη 

τόλμη και οι ωμοί ραδιούργοι μόνο με ωμή δεξιότητα. Κι ας μΤ1 μας πουν οι ηθικο

λόγοι πως μια τέτοια πολιτική θα ήταν ανήθικη και ανέντιμη. Ανήθικο είναι να 

ενδίδεις στην κραυγαλέα ανηθικότητα και ανέντιμο να υποχωρείς στην κατάφωρη 

ατιμΙα. όταν μάλιστα έχεις μαζί σου όλο το δίκαιο και όταν το δίκαιο τούτο έχει 

πανηγυρικά αναγνωριστεί α..-τό όλους. 

Με το δίκαιό μας αυτό, με τη θαυμαστή [\'όττιτα που πάντα ΕΠιδεικνύουμε σε 

ώρες δύσκολες αλλά προπάντων με την τόλμτι στο χειρισμό, με την (ι.παλλαγή α...ό 

τις τροχοπέδες των ξένων και με την OUΣιαστική εμμονή στις αρχές ττις ελευθερίας 

και ττις δικαιοσύνΤ1ς. αρχές που τόσο αναίσχυντα καταπατούνται στον τόπο μας, "ας 

αναζΤ1τήσουμε τους συνεργάτες και τους συναγωνιστές μας". καθώς έλεγε και ο Βενι-

ζέλος. "εκεΙ όπου και όπως θα εξυΠTIρετηθoύν καλύτερα τα ιδικά μας OΊJμφέΡOντα" 

και με α..-τόλυτη πάντα επίγνωστι πως στη διεθνή ζούγκλα κανένας δε χαρίζει ούτε 

κόκαλο "χάριν αρχών~ και πως μόνο το ~κoινό συμφέρον" σώζει τα μικρά θηρία από 

τα μεγάλα σαρκοβόρα. Ο Βενιζέλος είχε μάθει α...ό πείρα πικρή πως η ιστορία είναι 

πρώτ' απ' όλα πάλη συμφερόντων και έπειτα όλα τα άλλα. 

Είναι ίσως η πιο κατάλλllλη ώρα να σuyκλT10εί στην Αθήνα πανεθνική σύσκεψη 

στην οποία να εκτιμηθούν υπεύθυνα όλες οι a..-τόψεις και να παρθούν αποφάσεις, 

για να γίνουν διορΟωτικές κινήσεις, οι οποίες να περιορίσουν τουλάχιστον τις 

όποιες ζημιές έγιναν από ττι μέχρι σήμερα ανυπαρξία εΟνικής πολιτικής. Γιατί εμείς 

είναι βέβαιο ότι δεν έχουμε πολιτική. Απλιος ευθυγραμμιζόμαστε και συμπλέουμε με 
την πολιτική που μας υποδΗκνύεται από έξω. Και στεκόμαστε άναυδοι μ;τροστά or 
μια σταθερή εθνική πολιτική της Τουρκίας που έχει χαραχθεί και εφαρμόζεται rl.ι-rό 

δεκαετιες, ανεξάρτητα αν σΤΤ1ν τουρκική κ~έρνηση είναι οι στρατιωτικοί, οι σοσια· 

λιστές ή ακόμα '11 συντηρητική δεξιά. 

Γνωρίζουμε ΠΙύς '11 κυβέρνησΤ1 των Αθη'1ί)ν έχει τις επιφυλάξεις ττις για μια 

, 

τέτοια διάσκεψη. Δεν είμαστε σε θέση να αντιληφθούμε το γιατΙ Μπορεί όμως 11 .. 
κυβέρνηστι Μητσοτάκη να αναλάβη την πρωτοβουλία για ττιν πραγματοποίηση σττιν 

Αθήνα επίσκεψης της κυπριακής πολιτικής ηγεσίας ως υπαλλακτική λύση αντί της 

πανεθνικής διάσxεΨTIς και όχι για 24 ώρες αλλά για μια επίσκεψη εργασίας. όσες 
μέρες και αν χρειαστούν, για συνομιλΙΙς με όλα τα κόμματα της Ελλάδας και με την 

κυβέρνηση γι(l. χάραξη κοινής στραττιγικής που χωρ(ς καμιά αμφιβολία θα α..-τοβεί 

προς όφελος του αγώνα που διεξάγει ο λαός μας για εθνική ΕΠιβΙωσΤ1 και δικαίωση. 
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Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. το Δημοκρατικό Κόμμα συνε..-ιές προς την 
~στoρία και τις αρχές του δεσμεύεται με τη δι;λωση ότι θα αντισταθεί με όλες του τις 
δυνάμεις και με όλα τα μέσα. για να ΜΟΤρέψει την ε;nβολή μιας εθνικά α.-ιαράδε
κτης λύσης. όπως είναι αυτή που προτείνεται με τη δέσμl1 ιδεών Koυεγ~όρ-Γκάλι. θα 
αποδυθούμε σε ένα διεθνή αγώνα ενημέρωσης των μελων του Συμβουλίου Αοφα

λείας. της Γραμματείας του ΟΗΕ και όλων των λαών και θα καταστήσουμε σε όλους 

γνωστό ότι ο κυπριακός λαός θα <ιι-ιορρίψει και δε θα δεχτεί μια λύση που θα νομι

μοποιεί τα τετελεσμένα της κατοχής. που θα διαΤl1ρεί μόνιμl1 παρουσία τουρκικού 

στρατού στην Κ ύπρο. που θα στερεί α."'tό τον καθένα και από όλους τους πρόσφυγες 

το δικαΙωμα για ΕΠιστροφή . που θα καθιστά την τουρκική πλευρά συΥχυρίαρχη κα~ 

στις ελεύθερες περ~oxές και ακόμα που θα προνοεί την τouρχoπoίηση γης που ήταν 

και εξακολουθεί να παραμένtι ελληνική εδω κα~ τρεις χιλιάδες χρόνια. Γιατί αυτά 

μεταξύ άλλων φοβερών και α...-ιαραδέκτων προνοεί η δέσμη ιδεών που υι.οθέτησε το 

Συμf\oύλιο Ασφαλείας. 

Καλούμε όλους τους Κυπρίους πατριώτες σε συστράτευση και δυναμική 

διαδήλωση αυτής της αΥωνιστικης αποφασιστ ικότητας. Και υποσχόμαστε να παρα
μείνουμε άκαμπτοι. <ιι-ιροσχύνητοι και ασυμβ[βαστοι στην πρωτοπορία ενός τέτοιου 

αγώνα. Α"τό το υποσχόμαστε, γιατί το χρωστούμε σ' αυτούς που έδωσαν τη ζωή 
τους για την ελευθερία και τη δημοκρατία του τόπου μας. γιατί το χρωστούμε στο 

λαό με βάση τις αρχές. την ιστορία και την εθνική συν!πεια του Δημοκρατικού 

Κόμματος. 

EuχaeLontl. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Αλέκος Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Τυφλοί τα τ' ώτα τον τε νουν τα τ' όμματι. έχομεν και πάλι διχασθεΙ Η κατα

στροφική δημαγωγία βρίσκεται στην ημερήσια διάταξη. για να δl1μΙOuρyήσει ατμό

σφαιρα καταπνίξεως Τl1ς φωνής της κοινής και ψυχρής λογικής. της πολιτικής πο" 

Ε..-ιανειλημμένα με την ψήφο της ενέ"ιtρινε η συντΡLιηική πλει.οΨl1φία του λαού μας. 
Γl.Ο.τι. ας μl1 λησμονεί η ΕΔΕΚ και ο Κοινοβουλευτικός Εχ..-ιρόσωπος το" ΔΗΚΟ ότι 

διεκδίκησαν τις Ε"Λλογές του 1991 με παντιέρα την αντίθεσή τους προς το ψήφισμα 
649 του Συμβουλίου ΑσφαλεΙας. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν ε(χε τότε 

αποφύγει το θέμα. Μετέσχε στις προεκλογικές συζητήσεις όλων των κομμάτων κα~ 

εξήγησε με σαφήνεια πώς και γιατί 11 εναντΙωση κατά του ψηφίσματος εκεΙνου ήταν 
και αδικαι.ολόΥητη και αντίθεΤI1 με τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του κυπριακΟύ 

ελλl1νισμού. Δεν μ.-ιορεΙ συνεπώς ''Ο λεχθεί ότι ο λαός δεν Προσήλθε στις κάλπες με 

γνώση των διαφορών και της διαφορεηκής φιλοσοφίας των κομμάτων ::το" διεκδι

κούσαν τις Ε"ι<λογές ως προς την προσέγγιση του κυπριακού προβλήματος. Τα Μοτε

λέσματα των εκλογων εΙναι γνωστά: Ο λαός ενέκρινε ΤI1 δ ική μας θέση και τη δική 

μας φιλοσοφία. 

Οι πρόσφατες δραματικές εξελίξεις. με άλλα λόγια η έκθεση Γκάλι και πολυ 

περισσότερο το ψήφισμα 750 του Συμβουλίου ΑσφαλεΙας αντιμιτωπΙστηκαν Q.ι-ιό το 
Δημοκρατικό Συναγερμό κατά τρόπο υπεύθυνο και σύμφωνο με τα καλως νοούμενα 

συμφέροντα αuτoυ το" τόπου. Κατά κόρον ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και 
άλλοι Βουλευτές του ΔΗΚΟ χαι της ΕΔΕΚ περιέγραψαν τη θέση μας έναντι της 
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Τουρκίας ως Οέση αδυνάτου προς ισxuρόν. Και όμως μίλησαν ορισμένσι με ναοπσ· 

λeόντειο ύφος και κατακεραύνωσαν το Συμf\oύλιο ΑσφαλεΙας και το rενικό rΡOIL· 

ματέα των Ηνωμένων Εθν(ί)ν. ωσάν τι Κύπρος να ε["αι οι Ηνωμένες Πολιτείες της 

Αμερικής και οι Ηνωμένες ΠολΙΤΕίες της Αμερικης 11 Κύπρος. 

Το ότι ορισμέvoι πολιτευόμενοι στον τόπο αυτό έχουν πάρει διαζύγιο CLι'Tό τη 

διεθνή πραγματικότητα είναι τιλίου φαεινότερον. Η άγνοια είναι εκπλτικτική. Η 
απόπειρα παραπλάνησης του λαού ε:nκίνδυ\'η. θέλουν τι Κυπριακή Δημοκρατία. 
που τι ίδια κατέφυγε στον Οργανισμό Η,'ωμέ"ων Εθνών για βοήθεια και συμπαρά· 
σταση και προστασία. να έλθει και να καταγγείλει όχι μόνο το μόλις πανηγυρικά 

εκλεγέντα Γενικό Γραμματέα του οιεθνούς οργανισμού αλλά ταυτόχρονα και το 

κυριότερο όργανο του διεθνούς οργανισμού. το Συμβούλιο Ασφαλείας. Αφήνω στην 

κρίστι του κάθε σώφρονος πολίτη αυτού του τόπου το κατά πόσο τι γραμμή αυτή 
είναι ή όχι γραμμή ολέθρου και καταστροφής. 

Εδώ και χρόνια σττιν Κύπρο συΥκρούονται δύο φιλοσοφίες. Η φιλοσοφία της 
προώθησης λύσης του κυπριακού προβλήματος στα πλαίσια των δύο συμφωνιών 

κορυφής και τι <Γιλοσοφία του απορριπτισμού. που θέλει την καταΥγελ(α των συμφω
νιών κορυφής και προτιμά τη μτι λύση παρά τη λύστι ττις ομοσ:εονδίας. όπως 

προνοούν οι συμφωνίες κορυφής. 

Ττιν καταΥγελ(α των συμφωνιών κoρUφΉς ζτιτά ο Αρχιε,'ιΙσκοπος. ζητούν και 

άλλοι κύκλοι. Και ναι μεν τονίστηκε χθες στη Βουλή ο.'Τό το Βουλευτή της ΕΔΕΚ 

Δώρο eeoδώρou ότι οτη Βουλή δεν υπάρχει κόμμα που να ζητά ττιν καταγγελία των 

συμφωνιων κορυφής, αλλά εκείνο που έχει σημασία δεν είναι το ένδυμα των 

ομιλιών και οι φραστικές διατυπώσεις. αλλά τα πολιτικά μηνύματα που φεύγουν 

από τη φlλοσοφΙα από ττιν οπο{α διαπνέονται οι ομιλίες των Βουλευτών, γιατί είναι 

αυτά που δίνουν υπόσταση στις καταστροφικές για την Κύπρο Q.ι'Tόψεις περί κα1αγ· 

γελίας των συμφωνι(ί)ν κορυφής. 

εΙναι φανερό πως τις τελευταίες ~ιέρες οι εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα 
χρησιμοποιούνται έντεχνα για σύμπηξη μεηί)που με δύο σuγκεκρψtνους αρνητικούς 

σκοπούς: Αφ' ενός μεν τη μη εκλογή οποιουδήποτε ·και τονίζω το ''οποωιιδήποτε''. 

υποψήφιου του Δημοκρατικού Συναγερμού στην προεδρία του κράτους. αφ' ετέρου 

δε τη μη eπανeκλογή του Βασιλείου στην προεδρία του κράτους. Και ασφαλώς η 

επανεκλo~ Βασιλείου δε μας ενδιαφlρει. Αλλά η εκλογή του δικού μας υΠΟψηφίου, 
αφού. σύμφωνα με την απόφαση του Πολιτικού μας ΓραφεΙου που συνήλθε στην 

Αγία Νάπα θα έχουμε δικό μας υποψήφιο, μας ενδιαφέρει και μάλιστα ιδιαίτερα. 

Φιλοδοξούν ορισμένοι να α;τοσπάσουν δυνάμεις από το Δημοκρατικό Συνα· 

γερμό και να τις εντάξουν σΒ μέτωπο ΔΗΚΟ·ΕΔΕΚ, Αρχιεπισκόπου και άλλων 

απορριπτικών. Η πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού στο Κυπριακό βάλλεται 

και υπονομεύεται κά."tοτε dILeoa αλλά κυρίως έμμεσα και σταθερά α.."tό το συγκρό· 
τημα που εκδιδει τη "Σημερινή" και διαθέτει το "Ράδιο Πρώτο". Πιο συγκρατημένη 

τι ~Σημερινή", πιο ασυγκράτητο το ~Pάδιo Πρώτo~ με τη γνωστή καθημερινή του 

εκπομπή. Δηλώσεις αξιωματούχων του κόμματός μας παρα..'Τοιούνται και σχολιάζο· 

νται. Ομιλίες κατατεμαχίζονται και προβάλλονται μεμονωμένα σημεία προς 
ενΙσχυση της πολιτικής του συγκροτήματος. 

Ένα μόνο παράδειγμα είναι αρκετό. για να Q.ι"tοδε(.ξει του λόγου το αληθές: Η 

ΚαΙτη Κληρίδου χαρακττιρίστηκε σήμερα το πρωί ακελικότερη CLι'Tό όλους τους 

Βουλευτές του Δημοκρατικού ΣυVOYfρμΟύ, ωσάν στο Δημοκρατικό Συναγερμό να 

• 

• 

• 
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• 
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υπάρχουν αχελικοί BOυλεVΤές! Και αυτό. γιατΙ τόλμησε να συμφωνήσει με τον 

κ. Χριστόφια όη τι παρούσα συζήτηση στη Βουλή δεν ήταν ενδεδειγμένη. 

• Στο ίδιο πρόγραμμα πρoβλΊiθτικαν κατά κόρον CLτοσπάσματα των ομιλιών των 
Βουλευτών μας Δημήτρη Συλλουρη, Αντρέα ΓεωργΙου και ΤτΙμη EUΘυμίoυ. με κύριο 

στόχο να καταδειχθεΙ όη οι Βουλευτές αυτοί διαφωνούν με τη γραμμή του 

κόμματος. 6:τως την εξέφρασε στην ΠQOΧθεσινη του ομιλισ. ο κατεξοχήν εκφραστής 

του κόμματός μας. ο Πρόεδρος Γλαύκος Κληρ[δης. Από το (δω πρόγραμμα έλεΙ'.Ε 

:ταντελώς αναφορό. σης ομιλίες των Boυλειn:ών του Δημοκρατικού ΣUVΑγερμOύ 

ΙσΙδωρου Μακρίδη, ΚλαΙρης ΑΥΥελίδου και Σω"ράτη Χάσικου. 

ΔιχαΙωμα του συγκροτήματος να προβόλλει τη γραμμή του και να ακoλoνθε~ 

την πολιτική του. Την ελευΟερία αυτή την κατοχυρώνει τρ Σύνταγμα. Για την ελευ

θερία αυτή ο Δημοχραnχός Συναγερμός έδωσε μάχη. Και αν σήμερα το συγκρότημα 

διαθέτει ραδιόφωνο. αυτό οφιΙλειται σε πρωτοβουλία και του Δημοκρατικού Συνα

γερμού, αν όχι μόνο του Δημοκρατικού Συναγερμού. Αλλά ταυτόχρονα έχει και ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός το δικαίωμα να αμυ,-θtί εναηίον των πολεμιων του, 

παλαιοτέρων και προσφάτων. Τα όρια ανοχής έχουν εξαηληθεΙ Η εηύ:τωση ότι η 

εφημερίδα RΣημεριν1( και ο σταθμός RΡάδιο ΠρώτοR εκφράζονν ή υποστηρίζοuv την 

πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού πρέπει να ενταφιαστεί ά,.aξ και διά 

παντός. Υποστηρίζουν δική τους γραμμή που ουδεμίαν σχέση tXEL με τη γραμμή του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Ειναι φανερό πως βρισκόμαστε μ •• ροστά σε μια σημαντι.κή εξέλιξη στο 

κυπριακό πρόβλημα. Καταβό.λλεται Ισως <lJ.ό τα Η"ωμένα Έθνη η πιο σθεναρή 
προσπάθεια <lJ.ό την εποχή της εισβολής για ε.ί·τίλυση του κυπριακΟύ προβλήματος. 

Το Σνμβοίιλιο Ασψχλείας ΕΧΕΙ ήδη αναμειχθεί, αλλά είναι φανερό ότι πρέπει να 

αναμένεται ενεργότερη παρέμβασή του στο προσΕ",(ές μέλλον. α" το τέλμα εξακολου

θήσει. Μπορεί ήδη στα κέντρα λήψης αποφόσεων του Οργανισμού Hνωμtνων 

Εθνών να έχει ληφθεί η απόφαση για επίλυση t01J κυπριακού προβλήματος. Αυτό 

δεν εί"αι μό"ο πηγή ελπ[δας, αλλά. ό..'tως δικαιολογημένα ανέφeρε χθες ο Βουλευτής 

του Δημοκρατικού Συναγερμοίι ΑυΥερινός Παπαρές. είναι και πηγή ανησυχίας. 

Γιατί για το μέλλον του κυ:τριακού ελληνισμου είναι το περιεχόμενο της λύσης που 
έχει σημασία. ΤΟ βασανιστικό ερώτημα είναι αν η λύση που θα προταθεί -και που 

ίσως να ιπιβληθεί- θα είναι εντός των απλώς ανεκτών ορίων των συμφωνιών 

κορυφής και των ομόφωνων α;τοφάσεων του Εθνικού Συμβουλίου του 1989. 

Είναι γι' αuτόν ακριβώς το λόγο aou ε:τεβάλλετο και επιβάλλεται η άμεση 
σUy-,(ληση πανεθ\'ΙΚliς διάσκεψης με 01Jμμετοχή όλων των πολιτικών δu\'άμεων και 

των κ1Jβερνησεων Κίιπρου και Ελλάδας σε μια ύστατη προσπάθεια επαναβεβαίωσης 

ενός κοινού παρονομαστή για την αίτοτελεσματική αντιμετώπιση της καταστροφικής 

δημαγωγίας και τη μεθόδευση των σωστών τρό:των T01J διπλωματικού αγώνα ΠΟ1J 
πρέπει να γ(νει. προκειμένου να εξαλειιrOoίιν τα αρνητικά σημεία (L.ό την έκθεση 
rκάλι και να τύχουν εκμεταλλεύσεως όσα θετικά σημεία η έκθεση αυτή περιέχει. Και 

περιέχει αρκετά αρνητικά σημεία η έκθεση Γκάλι. όπως έχει 'ήδη τονίσει στην 

ομόφωνη απόφασή της η Πολιτική Επιτροπή του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

.. Όμως, ορισμένοι σ' αυτό τον τό:το διακατέχονται α,.-ιό μανΙα να ερμηvεUoUV τα 

έγγραφα τω\' Ηνωμένων Εθνών κατά τρόπο πολλές φορές αστήρικτο αλλά και 

πολλές φορές δυσμενή για την πλευρά μας. ΟΙ ερμηνείες αυτές, όταν μάλιστα δίνο

νται και δημόσια, παρέχουν τροφή στην τουρκική πλευρά να υιοθετήσει αυτές τις 
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ερμηνείες και ακολούθως να επιμένει όπως σε μελλοντικά έγγραφα υιοθεττιΟούν 
κατά πιο σαφή τρόπο για την πλευρό της αυτές οι δικές μας ερμτινεΙες. [(ναι αυτό 

• 

σώφρων τακτική; • 

ΕνοχλήΟτικε χθες Βουλευτής της ΕΔΕΚ, γιατι, λέει, στο ψήφισμα 750 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας δε γίνt!ται "για πρώτη φορό" μνεία στην Κυπριακή Δτιμo~ 

κρατία. Όμως παρέλnψε να αναφέρει ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας για πολλοστή 
φορά επαναf\εfkιίωσε ρτιτώς προηγούμενα ψηφΙσματό. του, μεταξύ των ο..τοΙων και 

το ψήφισμα 367 του 1975. το οποίο καλεί όλα τα κρό.τη να σεβαστούν την ανεξαρ
τησία. ττιν εδαφική ακεραιότητα και το αδέσμευτο της Κυπρια1>'.ής Δημοκρατίας. Το 

Συμβούλιο Ασφαλείας δε λειτουργεί όπως λειτουργούν ορισμένα κυπριακά 

κόμματα. που αισθάνονται την ανάΥ,(η να επαναλαμβάνουν σε κό.θε ανακοίνωσή 

τους συγκεκριμένη φραστική διατύπωστι από φόβο μήπως παρεξηγηΟούν ότι 

άλλαξαν πολιτική! 

ΤΟ ό.ρθρο Ι του κυπρι(ικού Συντάγματος. που είναι απόρροια των συμφωνιών 

Ζυρίχης και Λονδίνου. ορίζει ρητώς το εξής: 'Ή κυπριακή πολιτεία είναι ανεξάρ~ 

τητος και κυρίαρχος δημοκρατία προεδρικού συστήματος, της οποίας ο n ρόεδρος 
είναι Έλλην και ο Αντιπρόεδρος Τούρκος, εχλεγόμενοι αντιστοίχως υπό της ελλτι

νικής και της τουρκικής κοινόττιτος ιτις Κύπρου". Από το πρώτο αυτό άρθρο του 
Συντάγματος αλλά και α.τό ττιν όλη δομή του ισχύοντος Συντάγματος της 
Κuπρι(ικής Δημοκρατίας -και σας παραπέμπω και στην αρθρογραφία του αείμνη

οτου Θεμιστοκλή Δέρβη- προκύπτει af\Laoτa 10 συ~Ιίτέρασμα ότι οι σχέσεις μεταξύ 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων εΙχ(ιν πάψει α.-τό τόΤΕ να είναι σχέσεις πλειο

ψηφίας και μειοψηφΙΟς, Από τις συμφωνίες κορυφής Μακαρίου-Ντενκτάς και 

Κυπριανού-Ντενκτάς. που μιλούν για δικοινοτική ομοσπονδία. προκύπτει αβίαστ(ι 

το συμπέρασμα ότι στην ομόσπονδτι κυβέρνηση θα μετέχουν και o~ δύο κοινότητες, 

Ενώ επιπλέον. σύμφωνα με εκείνη της Ζυρίχης. τι τουρκική κοινότητα θα ασκεί 

ευρείες εξουσίες καθόσον αφορό συμπαγή περιοχή του κυπριακού κράτους, 
Σύμφωνα με τις συμφωνίες. o~ αρμοδιότητες της διοικήσεως της μίας επαρχίας θα 

ε{να~ ακρι.f\ώς o~ ίδιες με τις αρμοδιότητες της διοικήσεως της άλλης επαρχίας, 

Προκύπτει συνε..τώς το ερώτημα πώς και γιατί εν έτει 1992 μας ενοχλεί η 
διατύπωση του Γενικού Γραμματέα ότι η σχέση μεταξύ ελληνικής και τουρκικής 

κοινότητας στην Κύπρο δε θα είναι είναι σχέση πλειοψηφίας-μειοψηφίας. Έχουμε 

μήπως σοβαρά προβληματιστεί μήπως ο θόρυβος σχετικά με το θέμα αυτό α.-τοδυνα

μώσει όσα πολιτικά τουρκοκυπριακά κόμματα επιθυμούν ειλικρινά συμβιβαστική 

λύση του κυπριακού προβλήματος; Γιατί αυτός ο θόρυβος δίνει τη δυνατότητα στον 

Ντενκτάς να τα εξαναγκάσει σε σιωπή, ισχuριζόμενoς ότι δήθεν εμείς θέλουμε 

ανατροπή ακόμα και της ίδιας ττις Ζυρίχης. 

Έγινε όμως λόγος και αναγορεύθηκαν σε θέματα κεφαλαιώδους σημασίας για 
το XUJTgtax6 πρόf\λημα τα όσα λέγονται στην έκθεστι περί του καταλοίπου της εξου
σίας. Την εποχή που ήμουν εγώ φοιτητής. η ελλη\'ική γλώσσα χρησιμοποιούσε τον 

όρο "ΤΕκμήριο αρμοδιότητος". Τώρα αυτό είναι η μετάφραστι εκ του αγγλικού: 

ΚατάλΟLΠΟ εξουσίας. Στοιχει(ΟΟης γνώση του συνταγματικού δικαίου οδηγεί στο 

συμπέρασμα πως στα σύγχρονα συντάγματα είναι τόσο λεπτομερής η ρύθμισ" και η 

απαρίθμηση και η ταξινόμηση των κρατικών εξουσιών, ώστε δεν περισσεύουν εξου
σίες, για να καταταχθούν σύμφωνα με το τεκμήριο της αρμοδιότητας. Άλλωστε και 

το έγγραφο του Απριλίου του 1985. το οποίο η κυβέρνηση Κυπριανο':' είχε αποδε
χθεί. χωρίς προσυνεννόηση με το Δτιμοκρατικό Συναγερμό. απαριΟμούσε περιορι

στικά ποιες Οα ήταν οι εξουσιες της ομοσπονδιακής κυβερνήσεως και προσέθετε επί 
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λέξει ότι ε.ί'tιπρόσθετες εξουσίες και αρμοδιότητες μπορούν να δοθούν στην 

ομοοπονδιαχ'; κυβέρντιστι με κοινή συμφωνΙο. αμφοτέρων των πλευρών. Πού ήταν 
λοιπόν τότε το τεκμήριο της αρμοδιότητας και γιατΙ δεν έγινε τότε σχετικά με το 

θέμα ο θόρυβος που γΙνεται σήμερα; 

Αλλά ακΟύσαμε χθες και την ΙL"tοψη ότι το έγγραφο Γκάλι και το ψήφισμα 750 
μιλούν μεν για ομοσπονδία. αλλά στην πραγμαηκότητα εννοούν συνομοσπονδία. Η 

ά..-ΤΟψη αυτή βασίζεται και πάλι στα όσα λέYOVΤ(H σχετικά με αυτό το περίφημο 
"κατάλοι.πο εξουσιας". Εντελώς και πάλι λανθασμένη άποψη, γιατί το χριτ'ήρι.ο 

μεταξύ ομοσπονδιας και συνομοσπονδΙας δεν είναι αυτό. Από την ώρα ΠΟ\l στην 

έκθεση Γκάλι σαφώς και απεριφράστως αναφέρεται όη θα υπάρχει μία και μόνη 

διεθνής προσωπικότητα. μΙα και μόνη κυριαρχΙα και μΙα και μόνη ιθαγένεια. από 
εκείνη την ώρο οφειλοιιμε να δεχθούμε ότι. ανεξάρτητα από άλλα απαράδεκτα 

σημεία της. η έκθεση Γκάλι δεν οδηγε( σε σιιvoμοσπονδία. αλλά οδηγεΙ σε 

ομοσπονδία. 

Πολύς λόγος έγινε και για την παράγραφο 3 τοιι ψηφΙσματος 750 του Σιιμβου
λ(ου Ασφαλείας. Στην παράγραφο 2 τοιι ψηφίσματος το Συμβούλιο Ασφαλεί.ας 
διακηρύσσει ότι η λύση του κιιπριακον προβλήματος πρέπει να βασίζtΊαι επί 
κυπριακού κράτους με μία και μόνη κυριαρχΙα, με μια και μόνη διεθνή προσωπικό. 

τητα, με μΙα και μόνη ιθαγένεια, με την ανεξαρτησω και την εδαφική του ακεραι.ό. 
τητα εξασφαλισμένες. το οποίο θα περιλαμβ6.νει δύο πολιτικά ίσες κοινότητες. όπως 

αναφέρεται στην παράγραφο 11 της εκθέσεως του Γενικού Γραμματέα 5/23780. σε 
μια δικοινοτική. διζωνική ομοσπονδία. και ότι η λύση θα αιιοκλεΙει ένωση 

ολόκληρης ή τμήματος της Κύπρου με οποιαδήποτε άλλη χώρο ή οποιασδήποτε 

μορφής διχοτόμηση ή α.ί·τόσχιση. Όλα όσα αναφέρονται στην παράγραφο 2 του 
ψηφΙσματος του Συμβουλίου Ασφαλείας έχοιιν Q.,ίό πολλού συμφωνηθεΙ 

Όταν λοι<'τόν η παράγραφος 3 τοιι (διοιι ψηφίσματος καλεΙ τα μέρη να σεβα
στούν πλήρως τις εν λόγω QQχές (these principles στα αγγλικά) και τα καλεί να 
δΙQ.ι"τραγματευτoύν. χωρίς να εισαγόγουν έννοιες που δε σuνόδoιιν με τις πιο πάνω 

αρχές. εγώ αβίαστα εξόγω τα Π1,.Ο κάτω συμ..ίεράσματα: 

(Ι) Η παράγραφος αυτη ουδόλως εμποδίζει την πλευρά μας να δοκιμάσει να 

εξαφανίσει τα αρνητικά σημεία της έκθεσης Γκάλι. Δεν είναι τυχαίο το 

ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας έβαλε την παράγραφο 3 πριν από την 
παράγραφο 4 με την οποία υι.οθιτούνται οι ιδέες Γκάλι . Δεν καλεί. τα 
μέρη να μην εισάγάγouν ιδέες αντίθετες με τις ιδιες Γκάλι. Καλεί τα 

μέρη να μην εισαγάγουν ιδέες αηίθιτες με τις αρχές της παραγράφοιι 2. 
που ούτως ή άλλως είναι συμφωνημένες. 

(2) Εξ όσων γνωρίζουμε όλοι , είναι η τουρκική πλευρά που θέλησε να 

εισαγάγει νέες έννοιες περί δύο λαών και χωριστής αυτοδιάθεσης . Και 

μόλις σήμερα το γεγονός αυτό ουσιαστικά επιβεβαιώνεται με την έκθεση 

τοιι Προέδρου Μπους. τον οποίο. ειρήσθω εν παρόδω. ε(ναι καλό 

ορισμένοι Βουλευτές. όπως ο κ. Μουσιούττας. να πο.ύσουν να 
αποκαλούν περιφρονητικά πλανητάρχη. natt <lι'Tό τέτοιες 

επιπολαιότητες δεν αποκλείεται κά .. τοτε να ζημιωθεί η Κ ύπρος. αλλά 
πάντως δεν πρόκειται να ζημιωθεί ο ίδιος ο κ. Μπους. Κο.ι ε(χε πολύ 
δΙκαιο χθες ο κ. Σιιλλούρης, όταν είπε ακριβώς ότι. κο.θόσον αφορά. τις 
Ηνωμένες Πολιτείες. είναι πολλά που μπορεί ακόμα να κάμει η πλευρά 
μας. όχι για να τους δώσουμε άλλοθι. διότι δεν μ.'Τορσύν πλέον να 
αποκτήσοιιν άλλοθι, αλλό ακριβώς για να ε.'Τηρεάσουμε τη μελλοντική 

τους γραμμή υπέρ των δικών μας συμφερόντων. 
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(3) Εξ όσων γνωΡΙζω και παρό το Οόριιβο των τελευταΙων ημεριί!ν, η πλευρά 

μας θα παραμε{νει σταθερή στα συμφωνηθέντα. Άρα δεν έχει λόγο να 

φοβόται και να διαμαρτύρεται για την παράγραφο 3. αλλά αντίθετα έχει 
κάθε λόγο να την επικαλείται και να στηρίζεται στην παράγραφο αυτή. 

Αλλά υπάρχει ακόμα ένα σημείο που έπρεπε να είχε αποσπάσει την προσοχή 

μας καθόσον αφορό την έκθεση Γκάλι: Η εδαφική πτυχή του χυπρι.ακοίι προβλή· 

ματος. που έχει προσλάβει κεφαλαιιΟΟη σημασΙα. Επιτέλους! Στην έκθεση Γκάλι 

αναφέρεται σαφώς όη το Οέμα των εδαφικών αναπροσαρμογών πρέπει να εξεταστεΙ 

χωρίς καθυστέρηση. Αλλά δεν περιορίζεται εδώ η έκθεση Γκάλι. όπως παραπλανη

ηκό άφησαν την εντύπωση ορισμένοι ομιλητές. Γιατί η έκθεοη προχωρεί και λέει 

όη το Οέμα θα έχει αντανάκλαση στο συ\'ολικό πλαίσιο συμφωνίας με χάρτη που θα 

προσδιορίζει τα όρια των δύο επαρχιών, ούτως ώστε ουσιώδης αριθμός Ελληνοκυ

πρίων εκτοπισμένων να μπορέσΗ να EnaviAeEL στις εστίες του υπό ελληνOΚUΠριαχή 
διοΙκηση. Τονίζω αυηΊ τη φράση: .. , ουσιώδης αριθμός ΕλληνοκυπρΙων εκτοπι
σμένων .. , υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση. 

Το σημεΙΟ αυτό, σε συνδυασμό με άλλα σημεία της ixOcoη; Γκάλι που συνά

δουν και με το πνεύμα και με το γράμμα των ομόφωνων αποφάσεων του Εθνικού 

Συμβουλίου του ]989. παρέχει στην πλευρά μας χρυσή εU',ι:αιρΙα. για να ζητήσΕΙ 
όπως η Μόρφου και αρκετά κεφαλοχώρια και χωριά μεταξύ Λευκωσίας και 

Μόρφου από τη μια πλευρό και Λευκωσίας και Αμμοχώστου από την άλλη πλευρό -
και φυσικά και η ίδια η Αμμόχωστος- επανέλθουν υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση. 

Αυτή είναι, κατά τη γνώμη μου. η σωστή τακτική. Η σώφρων τακτική. Η έξυπνη 

τακτική. Η επιβαλλόμενη υπό τις περιστάσεις τακτική. Και θα ασχοληθώ εκτενέ

στερα με το εδαφικό. γιατί το η συνέβη σχετικά με την εδαφική ΠΤΊJχή του ;τροβλή

ματος δείχνει σε ποιο βόραΟρο μπορεί να οδηγήσει η λανθασμένη τακτική, αλλά και 

σε πόσο όφελος για την πλευρά μας μπορεί να οδηγήσει η σωστή τακτική. 

ΤΟ 1983 ο τότε Γενικός Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών κ. Πέρεζ Ντε Κουε
γιάρ πρότεινε να δια.."tραγματευτούμε την εδαφική ΠΤΊJχή μεταξύ ποσοστού 23% και 
30%. Τυχόν Q."toδoxi! της προτάσεως θα σήμαινε δέσμευση για την πλευρά μας στο 
23% και δέσμευση για την τουρκοκυπριακή πλευρά στο 30%. θα επακολουθούσαν 

διαπραγματεύσεις με προβλεπτό αποτέλεσμα την κατάληξη στο μέσο όρο. δηλαδή 

κάπου στο 26,5%. 

Ο δείκτης ξεσήκωσε θύελλα. Τρεις μήνες αργότερα για άγνωστο λόγο η τότε. 

κιιβtρνηση μονόπλευρα, χωρίς να πάρει αντάλλαγμα και χωρίς πρoσuνεννόηση με. το 

Δημοκρατικό Συναγερμό. πρότεινε 25%. Τον Απρίλιο του ]985 η ίδια κυβέρνηση 
χωρίς προσυνεννόηση με το Δημοκρατικό Συ\'αγερμό δεσμεύτηκε στο 29% nEQL"tou. 
δηλαδή και κάη περισσότερο αλλά και κάτι λιγότερο, και πάλι χωρίς αντάλλαγμα. 

Ακούστε τώρα τι εΙΠε προχθές στη δική του ομιλία ο ΚΟLνοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του ΔΗ ΚΟ κ. Τάσσος Πa..-ταδόπουλος. Αντιγράφω: 

"Είναι όμως γνωστά τα ανώτατα όρια των εδαφικών αναπροσαρμογών που 

αναμένονται α.."tό τους Τούρκους. Αν και όταν πραγματοποιηθούν οι περιλάλητες 

πιioεις προς την τουρκΙα ·και εμείς αμφιβάλλουμε αν oπoιoσδήπoτe έχει πρόΟεση 

να ασκήσει τέτοιες πιέσεις ή. αν τις ασκήσει. αν αυτές θα ε(\'αι α.."tοτελεσματικές

αυτό που Οα ζητηθεί από την τουρκική πλευρά θα είναι να δεχΟεΙ να περιορίσει τα 

• 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

2641 

κατεχόμενα εδόφη σε ένα ποσοστό μεταξύ 29% και 27.5%. Ένα ποσοστό εδάφους 

που. ακόμα και αν η διαχωριστική γραμμή διαμορφωθεί με την πιο ευvo"ίκή μορφή 

για 11')ν πλευρά μας, θα επnρέψει ΤΤ1ν EJtLoτρoφti μόνο ε,'ός μικρού ποσοστού eκΤOΠΙ· 

σμένων". 

Αυτά είπε ο κ. Πα.-ι:οδόπουλος. Παραγνωρίζουμε τελείως το ψήφισμα του 

Συμβουλίου Ασφαλείας που λέει ότι ουσιώδης αριθμός Ελληνοκιιπρίων εκτοπι

σμένων πρέπει να επανέλθει υπό ελληνοκυπριακή διοi.κηση ,ιαι προβλέπουμε CLJ,ό 

τώρα την άρνηση της τουρκικής πλευράς. Ας αρνηθεί η τουρκική πλευρά. Είναι 

τόΤΕ 1Ιου θα πρέπει να την καταγγεΙλουμε. 

Και τίθεται αμειλικτο το ερώτημα: nOLQ πράγματι σκοπό εξυ:τηρετεί αυτή η 

φοβερό απαισιόδοξη και ηττοπαθής ά,τοψτ1: Γιατί ε.."tLτέλους δεν έχ",~ με την πολι
τικ'ή βούληση να εκμεταλλευτούμε το :rLo πάνω σημείο της έκθεσης Γκάλι χάριν των 

δικών μας συμφερόντων και προς εξασφάλιση της επανόδου όλων των πραιφίιγων 

στις toτi.e; τους: Τι συμβαίνει λοι;τόν: Έχουμε το Γενικό Γραμματέα και το 

Συμβούλιο Ασφαλείας να υιοθετούν στην ουσία τη θέση μας, αλλ.ό έχουμε και 

τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο να εμφανίζεται ανησυχών για το 27,5%. ε\'ώ το κόμμα 
του, όταν ήταν κυβέρνηση, είχε δεχθεί το 29%. Ή μτμτως ανησυχεί ο κ. Παπαδό

πουλος. διότι διαψευδεται πανηγυρικά η θεωρία του ότι η πλευρά μας η αδύνατη. 

όπως αρέσκεται να την α.ϊτοκαλεί συχνά. κατόρθωσε να βελτιώσει τη θέση της; 

κυριοι συνάδελφοι. και πάλι σ' ένα άλλο σημείο δικαιώνεται η γραμμή του 

Δημοκρατικσυ Συναγερμού. Γιατί αυτό το κόμμα. λοι.δορούμενο και προπηλακιζό

μενο από την αρχή της ίδρυσής του. εν μέσω προσφυγικών αντισκήνων φώναξε αυτό 

:του μόλις προχθές είπε ο κ. Λυοοαρίδης: "Kdtw η παρελθοντολογία. όλοι έχουν 
θ~ση στον αγώνα". Τη θ~ση αυτ'ή την Ε.-ιανέλαβε προχθές ο κ. Λυσσαρίδης. Μάλιστα 

το "όλοι" το έγραψε με κεφαλαία στην ομιλία του. Μιλούμε για την ΕΔΕΚ. που 
μετά την εισβολή πρωτοστάτησε στο διχασμό. προβάλλοντας το σίtνθrιμα της 

μαζικής κάθαρσrις. Τρεις χιλιάδες δημόσιοι υπάλληλοι και μέλrι της αστυνομικής 

Μναμης και υπάλληλοι rιμικρατικών ορΥανισμ(\)ν βρέθηκαν υπό κατηγορία και 

κινδύνευσαν να απολυθούν και σώθηκαν χάρη στη δημοσιογραφική διάσκεψη του 

Γλαύκου Κληριδη στις 10 Ιουλίου του 1978. 

Αν συνεπώς ο κ. Λυσσαρίδης εννοεί τα όσα λέει. τον πληροφορώ ότι δε θα 

είναι αρκετό να παρευρεΟεί στο συλλαληΤ1Ίριο της 2Οής Μα·ίου στο οδόφραγμα του 

Λήδρα Πάλας με το Σταύρο Σταύρου Σύρο. αλλά Οα πρέπει να κάνει αυτοκριτική 

και να δηλώσει ξεκάΟαρα αν το κόμμα του έχει μετανοήσει για την πολιτική Τl1ς 

κάθαρσης. αν έχει μετανοήσει για την κραυγαλέα αντισυνταγματική tOll ο..-τόπειρα 

να στερήσει από τους Υπουργούς της πραξικοπηματικής κυβερνήσεως τα πολιτικά 

τους δικαιώματα και αν εΙναι διατεθειμένο \'α ζητήσει την ανάκληση της απολύσεως 

των άνευ δίκης απολυθέντων ογδόντα περi.πoυ υπαλλήλων. Τότε και μόνο τότε θα 

αποκτήσει αξιοπιστία και η νέα Οέση της ΕΔΕΚ ότι όλοι έχουν θέση στον αγώνα για 

τη σωτηρία. Ιδου rι Ρόδος. ιδού και το πήδημα. 

Κύριοι συνάδελφοι. στη γνωστή τακτική μου να αποφεύγω ωραιολογίες, 

συνθ'ήματα και ρητορικά σχήματα Οα κάνω σήμερα μια εξαίρεση, γιατί δεν αντέχω 

στον πειρασμό να μην αντιγράψω ένα φοβερό σε δύναμη λόγου και φραστική διατύ

πωση απόσπασμα από την ομιλΙα του κ. Τάσσου Πα.-ταδόπουλου. ένα ο..-τόσπασμα 

πραγματικά συγκλονιστικό. Το αντιγράφω. γιατΙ το πιστεiιω. αλλά ταυτόχρονα για 
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να δείξω πόσο είrχOAO ε(ναι πολιτικοΙ με σοβαρή διαφορά απόψεων να ενδύουν ης 

ομιλίες τους με τα ίδια σχήματα λόγου. τις ίδιες JtOIL""tιOOEι; εκφράσεις, τις ίδιες 

ωραιολογΙες και τα (δια συνθήματα, αλλά να καταλήγουν σε ολωσδιόλου αντίθετα • 
συμπεράσματα. 

Αρχιζω την αντιγραφή: 

"Γι' αυτούς αυτή η γη είναι χέρσα γη. Μια αμελητέα έχταση οικοπέδων. Για 

μας είναι κατεχόμενη πατρίδα. Για μας δεν εΙναι χέρσα γη. Εί\'αΙ γη φυτεμένη με 

μνήματα προγόνων. με μνημεία και ιερά, με μνήμες και ιστορΙα.. ΕΙνοι γη ποτισμένη 

με αίμα και με τον ιδρώτα του μόχθου όλων των γενιών του ελληνισμού που 

πέρασαν Q.ι-ι:' αυτή τη γη στην τρισχιλΙΕτή ιστορία του ελληνισμού σtt]v Κύπρο. Και 

εμείς. μια γενιά από τις εκατό που πέρασαν Qj"t' αuτη τη γη. [μεΙς. που μόνο ως περα

στικοί μ . .ι'"tορούμε να λογαριαζόμαστε στην εφήμερη ζωή μας πάνω σ' αυτή τη γη. δεν 
μπορούμε. δεν έχουμε το δικαΙωμα να ξεγράψΟυμε αυτή τη γη και να δεχτούμε πως 

απ' εδώ και μπρος και στο διηνεκές αυτή η γη θα είναι και θα λογαριάζεται τουρ· 

κική~. 

Εδώ τελειώνει η αντιγραφή και το κε(μενο του κ. Παπαδόπουλου και αρχίζει 

το δικό μου το κείμενο. 

ΟύΤΕ έχει κανένας ούτε εμείς δίνουμε το δικαίωμα σε κανέναν να σταματήσει 

να ενεργεί για την απελεuOέρωσή της. Πρέπει και έχουμε υποχρέωση να σταθονμε 

εμ .. -τόδιο στη δημαγωγία )'.αι τους δημαγωγούς. Πρiπει να κωφενσουμε στα κηρύγ. 

ματα των a..-ταισιόboξων και των ηπο;ταθών. με άλλα λόγια αυτων που ουδέποτε 

πίστεψαν ότι με ειρηνικά μέσα και διαπραγματεύσεις μέσω των Ηνωμένων Εθνών 

μπορούμε να σώσουμε την πατρίδα μας. Πρέπει να καταπνίξουμε ης συναισθημα· 

τικές μας εξόρσεις. Πρέπει να πολιτευτούμε στα πλαίσια των δυνατοτήτων μας. 

Π ρέπει να προχωρήσουμε με θάρρος και με τόλμη ό.-τως υπαγορεύει η ψυχρή λογική. 

Τα φοβερά λόθη των χαμένων ευκαιριών δεν πρέπει να επαναληφθούν. Πρέπει να 

αντιληφθούμε ότι υπό τις ιδιάζουσες δικές μας περιστάσεις η ομοσπονδία στα 

πλαίσια των Μο συμφωνιών κορυφής ισοδυναμεί με αποτροπή της τουρκοποίησης 

του κατεχόμενου τμήματος της πατρΙδας μας και θεμελιώνει τις προυποθέσεις για 

ένα καλύτερο μέλλον. Όταν λεL'"tει το όραμα. λείπει και η ελπίδα. Χρειαζόμαστε 

και το όραμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. της ένταξης 

πριν a..-τό τη λύση. Αν αυτό δε γίνει κατορθωτό. ένταξη ταυτόχρονα με τη λύση. 

Αυτό πρέπει να είναι το αντόλλαγμα για την εκ μέρους μας αποδοχή της οδυνηρής 

λύσης της ομοσπονδίας. 

Και αν αυτά τα κατορθώσουμε εμεΙς στην επΟ".(ή μας. ας είμαστε σίγουροι πως 

οι επόμενες εκατό γενιές των Ελλήνων της Κύπρου Οα αναμιμνήσκονται με ευγνω· 

μοσύνη όσα η δική μας 1'1 γενιά για χάρη τους είχε το θάρρος να πράξει. Όπως εμείς 

τώρα θαυμάζουμε πώς ένας Κουμουνδούρος, ενδοτικός στην εποχή του, α..-τέκτησε τη 

Θεσσαλία. ενt() διερωηόμαστε πιUς επιτρό...-τηκε σε κάίτοια ~Eθνική Εταιρεία" και σε 

κό..-τοιους πολιτικάντηδες δημαγωγούς να οδηγήσουν την Ελλάδα στον a..-τελευθερω· 

τικό σε στόχο αλλά καταστροφικό σε αποτέλεσμα πόλεμο του 1897. Όπως εμεΙς 

τώΙ?? εδω Οαυμάζουμε την ενέργεια του "ηττοπαθούς" Ελευθερίου Βενιζέλου να • 
ΠΕτάξει έξω από την ελληνική Βουλή το 1910 ιιε τις λόγχες τους συμπατριώτες του 
Κρήτες Βουλευτές, για να τους δεχθεί αργότερα πανηγuρικό ενtός της Βουλής των 

Ελλήνων το 1912. 
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Δι θα πoλλcιι.λασιάσω τα ιστορικά παραδείγματα. Ένα πράγμα όμως με έχει 

συγκλονίσει. Κάτι που ένας από τους ΤουρχοχυπρΙΟυς που συναντήθηκαν 

πρόσφατα με την ηγεσία ΤΟ\l Δημοκραnχο\ι Συναγερμού μας εΙΠε: Ο Ντενκτάς δεν 

άλλαξε νοοτροπία. δεν άλλαξε πολιτική, δεν εγκατέλειψε τους στόχους του. 'Αλλαξε 

ταχτική. Υποβίβασε τον τόνο των δηλώσεών του. γιατί αναμένει ότι αυτη τη φορά 

θα κάνουμε εμείς το λάθος. Το λάθος να α.ΤΟΡΡΙψΟυμε συλλήβδην τις ιδέες του 

Γενικού Γραμματέα και το ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

ΟΙ προχθεσινές ομιλίες στη Βουλη των Τάσσου Παπαδόπουλου και Βάσου 

ΛυσσαρΙδη ήταν μουσική γλυκιά στα ώτα του Ντενκτάς. Γιατ[ οι ομιλΙΙς αυτές 

προμηνύουν διχασμό. Γιατί ενισχύouν το στείρο απορρι.πτισμό. τον α,τορρι.πτι.σμό 

που οδήΥηοε στην άρση του εμπάργκο των όπλων που το Κογκρέσο των Ηνωμένων 

Πολιτειών είχε επιβάλει κατά της ΤουρκΙας. Τον απορριπησμό εκείνο που είχε 

οδηγήσει στον παραμερισμό του σχεδιου των τριών δυτικών χωρών το Ι 978. Τον 

α.ίτορρι.ττισμό εκείνο που οδήγησε στον παραμερι.σμό των δεικτών ΚουεΥιάρ το 
1983. Αλλά και γιατί επιτρέπουν να αναβιώσει και ενισχύουν τη νοοτροπία που 

οδήγησε στο φιάσκο του ΙανουαρΙΟυ του 1985 και στη για τρία ολόκληρα χρόνια 
διεθνή μας α.-τομόνωση και απόκρυψη της τουρκικής αδιαλλαξίας. 

Ναι. οι ομιλιες αυτές ήταν μουσική για την Τουρκία με τα επεκτατικά σχέδια. 

γιατί oδηγoUΝ σε διαιώνιση του αδιεξόδου. Γιατί οδηγούν τη διεθνή κοινότητα στο 

φοβερό για την πλευρά μας συμπέρασμα ότι δεν μπορεί και εξαιτίας μας να βρεθεί 

λ1.iση με δια.-τραγματεύσεις. Κι αυτό το συμπέρασμα δεν οδηγεΙ στην απελευθέρωση. 

Οδηγεί στην τουρκοποΙηση του κατεχόμενου βορρά. Στην αναγνώριση του ψευδο

κράτους. θέτει σε κΙνδuνo την Ιδια τη φυσική επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού 

O'tην πατρίδα του. 

Τέλος και προτού ολοκληρώσω. θα ήταν παράλειψη να μην τονίσω ότι όσοι 

εισηγήθηκαν α."tόρριψη και των ιδεών και του ψηφίσματος δεν εισηΥτ'ιθηκαν οτιδή

ποτε άλλο για το τι δέον γενέσθαι. Άραγε να καταλήξΟΙJμε στο συμ .. -τέρασμα πως 
υιοθετούν τη θεωρία ΔοίΙντα για μη λύση; 

Αλλό αυτή τη φορά μάταια Οα αναμένει ο κ. Ντενκτάς το λάθος. ΓιατΙ 

ευτυχώς για την Κύπρο ο Δημοκρατικός ΣυναΥε.ρμός θα σταθεΙ ακλόνητος επΙ των 

επάλξεων. Ανεξόρτητα από πολιτικό κόστος θα υπηρετήσει την Κύπρο και τον 

κυπριακό ελληνισμό πιστός και προσηλωμένος στη δική του φιλoσoφLα και στη δική 

του πολιτική γραμμή. Τη γραμμή που ακολουθεί σταθερά και αταλάντευτα από το 

[976 μέχρι σήμερα. Τη γραμμή που τον ανέδειξε πρ<ί)το κόμμα. Τη γραμμή που 

οδηγεί στην εξασφάλιση της φυσικής και εθνικής επιβίωσης του κυπριακού ελληνι

σμού στην πατρίδα του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Το πρώτο που ήθελα να σχολιάσω είναι η άπOψτl που εξέφρασε στην αρχή της 

ομιλΙας του ο κ. Δώρος θεοδώρου. τον οποιο δε βλέπω εδώ. που μίλησε για λανθα

σμένη. αυθαίρετη και παράτυπη προσπάΟεια της πλειοψηφιας του Εθνικού Συμβου
λίου να αναβάλει την έκτακτη συνΕδρία της Βουλής. Σημειώνω ότι τρεις γραμμές 
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πριν από αυτό το σημεΙο της ομιλίας του κυρίου συναδέλφου ο ιδιος καλούσε σε 

νηφάλια συζήτηση χωρίς χαρακτηρισμούς και αφορισμούς. 

Εν πάση περιπτώσει. τα πράγματα δεν έχουν έτσι και επικαλούμαι τον 

Κ. Παπαδόπουλο που α,'ήΚΕΙ στην πλειοψηφία που ~αυθαιρέτησE". Η όποψη να 

συνεχίσει τη συνεδρΙα του το Εθνικό Συμβούλιο και (.,ς ΕΚ τούτου να αναβληθεί 11 
συνεδρΙα της Βουλιίς ήταν χωρΙς διαφωνΙα, περιλαμβανομένου και του Προέδρου 

της 80υλη;. και 11 κάθε πλευρά ανέλαβι να τη διαβιβάσει στην κοινοβουλευτική της 
ομάδα και να πάρει τη συγκατάθεσή της. Ο;τοιαδήΠΟΤΕ άλλη ερμηνεία εΙναι αJταρά. 

δεκτη και εμεί; τουλάχιστον απορρΙπτουμε κάθε υπονοούμενο που υπάρχει στα 

λεχΟέντα a..-ι:ό τον κ. Θεοδώρου. 

Στην ομιλΙα του ίδιου συναδέλφου έχει αναφερθεί 6n στο ψήφισμα 750 δε 
γίνεται αναφορά στην Κυπριακή Δημοκρατία και ότι αυτό εινα~ σημαντική 

αδυναμΙα. είναι υπονόμευση ουσιαστικά του κράτους μας. Όμως ουδεμία αναφορά 

γί.νεται στην Κυπριακή Δημοκρατία στα σαράντα δύο από τα σαράντα οκτώ ψηφΙ

σματα του Συμβουλίου Ασφο.λείας. Αναφορά στην Κυπριακή Δημοκρατία δε γίνεται 

ούτε στις συμφωνίες κορυφής που υπέγραψε ο Μακάριος με τον Ντενκτάς ούτε σε 

εκεΙνες που υπέγραψε ο κ. Κυπριανού με τον Ντενκτάς. Διερωτώμα~ αν και αυτοί οι 

δύο πρώην Πρόεδρo~ υπονομεύουν ή υπονόμευσαν την Κυπριακή Δημοκρατία. 

Στην ίδια ομιλία αναφέρεται ότι τα δύο έγγραφα -και εννοείται η έκθεση και 

το ψήφισμα 750- επιχειρούν τη σόσταση νέου κράτους με αφετηρία όχ~ την 

Κυπριακή ΔημοκρατΙα. η οποία σα εκχωρήσει εξουσΙες στις ομόσπσνδες πολιτείες. 

αλλά υφιστάμενα κράτη τα οποία θα συμφωνήσουν την παραχώρηση εξουσιών σε 

μια κεντρική κυβέρνηση. διατηρώ,'Τας για τον εαυτό τους το υπόλοw-το της εξουσίας. 

Και τελειώνει ο συνάδελφος λέ'Υοντας: "Υπάρχει σαφέστερη διατύπωση για τη συνο

μοσπονδία:" 

Τι λέει όμως στην παράγραφο 3 της έκθεσης του ο Γενικός Γραμματέας; Λέει 

ότι στόχος είναι ένα 'Vfo σύνταγμα για το κυπριακό κράτος. Και κατά τη γνώμη 

μας. ένα είναι το κράτος για τα Ηνωμένη Έθνη στην Κύπρο. η Κυπριακή Δημο

κρατ(α. Άρα εννοεί ότι το υφιστάμενο κράτος με ένα νέο σύνταγμα θα μετεξελιχθεί. 

θα μεταΟ",(ηματιστεί σε ομοσπονδιακό. Αυτό είναι ένα σημείο που πάντα ενοχλούσε 

τον Ντενκτάς. 

Στην παράγραφο 22 πράγματι α,'αφέρεται ότι όλες οι εξουσίες που δεν ανατί
Οενται στην ομόσπονδη κυβέρνηση Οα ασκούΥται αι-τό ης δυο ομόσπονδες πολιτείες. 

Δεν είμαι νομικός ούτε ο κ. Θεοδώρου είναι νομικός. Είμαστε και οι δυο μηχανικοί. 

Έτσι μιλούμε στα ίδια επίπεδα. Και διερωτώμαι: Αυτό το πράγμα αιίό μόνο του 

συνιστά συνομοσπονδία: Είναι δηλαδή η σχέση εξουσιών μεταξίι κεντρικής κυβέρ

νησης και επαρχιών θέμα καΟαρό ποσοτικό: Και εΙναι καθοριστικός ο τρόπος κατα
νομής τους: Νομίζουμε πως όχι. Εμείς αντιλαμβανόμαστε ότι το κυριο χαρακτηρι

στικό είναι το ποιες εξουσίιος έχει και διατηρεί η κεντρική κυβέρνηση και ποιες 

κατ' επέκταση παραχωρεί οτις επαρχίες. 

Ο κ. Θεοδώρου λέει παρακάτω ότι το ψήιtισμα 750 έΧΗ παρόμοιο περιτίιλιγμα 
με άλλα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας αλλά διαφορετικό περιεχόμενο. Και 

ποιο είναι, παρακαλώ. το περιτυλιγμα ε" έτει 1992. κατά το συνάδελφο: Et"QL η μία 
και μόνη κυριαρχία, η μία και μόνη διεθνής προσαιπικότΤ]τα. η ανεξαρτησΙα. η 

εοοφιΧή ακεραιότητα. 
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Για μας. αγαπητοί συνάδελφοι. τα πιο πάνω δεν είναι ούτε το ευτελές ούτε το 

πολυτελές υλικό που καλύπτει ένα εμ..-cόρευμα. Για μας εΙναι ο κορμός της ζητοίι

μενrις λύοnς, είναι 1} ουσία και η βάση για τη διευθέτηση, είναι αυτά τα βασικά πο\! 

βρίσκονται νπό αJτε~λή και δεν είναι δεδομένα. ΦαΙνεται δε ότι ορισμένοι από εμάς 

δεν"έχουν αντιληφθεί σε ποιο μέτωπο δίνεται τι μάχη οπό το 1983. 

Π αρακάτω ο κ. Θεοδώρου καλεί εμάς και άλλους να αντιδράσουμε προς τις 

α..-τόψεις εκείνων :του είναι. κατά τη Υν(ί,)μη του, συνομοσπονδιακοΙ Εφόσον καλεί 

εμάς να υπερασπίσουμε την ομοσπονδία, δε θα ήταν πιο σωστό ο [διος να δώσει τη 

δική του μάχη Ενάντια ο' αυτούς που δε θέλουν λύση, τους αντιομοσπονδιακοίις 

ή σ' αυτούς που δέχονται ακόμη και μιοη Κύπρο φτάνει να είναι χωρίς Τουρκοκυ

πρίους: Δε Οα ήταν πιο σωστό. κύριε Θεοδώρου, αντί να καλο"με μερικούς δι.πλω.

μάτες και καλλιτέχνες, για να μας μιλούν από εξέδρες ενάντια στην ομοσπονδΙα, να 

φροντίσουμε εμείς, που πιστε"ουμε και δεχόμαστε την ομοσπονδία. να τους ενημε

ρώσουμε και να τους πείσουμε; Άμα το καταιrέρoυμε αυτό. οι "συνομοσπονδιακοΙ" 

είναι πιο εύκολοι. ΕΙναι και λίγοι. είναι και ανοργάνωτοι. 

Έτσι, παρόλο που ο κ. θεοδώρου έθεσε υ::τό αμφισβήτηση τη θέση μας γιο. τη\' 

ομοσπονδία. δε θα μπω στον πειρασμό να ρωτήσω "αν διαφέρουν ουσιωδώςΜ -φράση 

δική του.. οι CLιίόψεις του α.ιίό τους κ. Δούντα. Στοφορόπουλο και Σαββόπουλο. 

Κατηγορήθηκε ο Πρόεδρος Βασιλείου a..τό τον κ. Μάρκο Κυπριανού Ύια 

ερασιτεχνικούς και ε...ίL.ιίόλαιOUς χειρισμούς. Και παρόλο που δεν εί \'0.1, δί.καιο να 

αναφέρεται κανένας σε πρόσωπα που δεν μπορούν να απαντήoouν άμεσα. θέλω 

απλώς να θυμίσω ότι. όταν παλαιότερα οι χειρισμοί μας ήταν και "σοβαροί" και 

"επαγγελματικοΙ": 

(α) Ανακηρύχθηκε το ψευδοκράτος του Ντενκτάς. 

(β) 'ΕΎινε μαζική εγκατάσταση εποίκων στα κατε-!.όμενα. 

<Ύ) Το Κυπριακό δε λύθηκε. αλλά οδηγήθηκε σε E.ίιχΙνδυVΗ στασιμότητα. 

(δ) Ήρθαμε σε αντιπαράθεση με τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και τη 

διεθνή κσινή γνώμll. 

Ακόμα. έγινε λόγος για μυστική διπλωματία. για CLι-clTjρoφόgTjto λαό. Ύια 

τρΙτους που αφέθηκαν να παρέμβουν και άλλα τέτοια. 

Πραγματικά διερωτώμαι κατά πόσο υπήρχε πολιτική διαφάνεια και ενημέρωση 

τον καιρό που το Εθνικό ΣυμβούλLO είχε διαλυθεί, τότε που τα έγγραφα του ΟΗΕ 

ήταν φαντάσματα. τότε που λέγαμε στο λαό ότι σι κομματικοί τσυ ηγέτες ήταν 

αχρείαστοι στις πιο σοβαρές διαπραγματεύσεις που έγιναν από το Ι 974. 

Όσο για την ανεπιθυμητη παρέμβαση τρίτων. ε{ναι ειλικρινά ακατανόητη η 

άποψη. Εννοούμε το Συμβούλιο Ασφαλείας ::του CLι"tό χρόνια επικαλούμαστε την 

παρέμβασή του; Εννοούμε τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών χάρη στον οποίο 

διατηρούμαστε ως κράτος ή μήπως εννοούμε κάποια από τα μόνιμα μέλη του 

ΣυμβουλΙου Ασφαλείας: Υπάρχει κανένας. κύριοι συνάδελφοι. που πιστεύει ότι 

σήμερα μπορεί να βρεθεί λύση στο Κυπριακό η σε άλλο διεθνές πρόβλημα. χωρίς να 

γίνει αποδεκτή ή έστω ανεκτή a.."tό οποιοδi!ποτε a...ό τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου 

Ασφαλείας. αν αυτά υπονοούμε ως τρίτους; 
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Κάποιοι ακόμα CΙJτό αυτό το β'ήμα eL'QV ότι μεταξύ των άλλων δεινών που 
φέρνει το 750 ε(ναι και τι μτι αναφορά στους αγνοουμένους. ΔΕν ξέρω. κύριοι συνά
δελφοι. αν μποροuμε τόσο άσκεφτα να παίζουμε με το δράμα των αγνοουμένων. 

αλλά είναι γνωστό ότι κανένα ψήφισμα, κανένα α.ίτολύτως ψήq;ισμα του Συμβουλίου 
Aσφαλεtας δεν κάμνει αναφορά στους αγνοουμένους. Και αυτό. επειδή το θέμα των 

αγνοουμένων ως ανΟρωπιστικό πρόβλημα διαχωρίστηκε από 10 1975 από τη ο\ιζή
ττιση των υπόλοιπων θεμάτων και βρίσκεται στην ΤΡΙΤΤ) επnροπ'ή του ΟΗΕ. 

Έρχομαι τώρα στον κ. Άριστο Χρ\lOοστόμου Ο οποίος σχεδόν σε κάθε ομιλία 
του εμφαν!.ζεται -ίσως να είναι παλιό φαινόμενο, αλλό. εμεΙς εδω κι ένα χρόνο το 

αντιμετωπίζουμε- με έναν πρωτόγονο και εμπαθή αντιακελισμό τέτοιο. που τον 

οδηγεί και σε δικές του πλάνες αλλά και σε παρα.."tλάνηση του λαοίι. 

Δεν υπήρξαν. λέει ο κ. Χρυσοστόμου. διακοινοτικές σuyxρoooεις το 1957-1958, 
παρά μόνο σφαγή των Κοντεμενιωτών από την ΤΜΤ. Για τη σφαγή των Κοντεμε

νιωτών γνωρίζουμε πολύ καλά, αqχ>ύ η πλειοψηφΙα των νεκρών ήταν άVΘρωπo~ του 

λαού και αφού τότε η "Xαραυyή~ ήταν η κύρια εφημερίδα που με ολοσέλιδο 

ρε..ίορτάζ και με φωτογραφΙες είχε καλύψει την επαύριο τα τραγικά γεγονότα. 

Όμως να λέτε ότι δεν υπήρξαν διακοινοτικές ταραχές το 1957-'58. τότε πραγματικά 
υπάρχουν κάποιες ενοχές, για να επιχειρείτε τόση συσκότιση των γεγονότων! ΡΙψεις 

βομβών. ανατι'Vόξει.ς κηρίων. εμ,1τρησμοί καταστημάτων, συγκρούσεις. σχοτωμοΙ και 

τραυματισμοί στη Λευκωσία, otΊ1 Λεμεσό. σΤΊ1 Λάρνακα. στο Βαρωσι, στο Κτήμα, 

στη Λεύκα, στο Ξερό. στΊ1 Σκουριώτισσα. στον Κουτσοβέντη, στο Πυρόι. στην Πύλα 

και στα Κελοκέδαρα. Και αυτά. αγαπητοί συνάδελφοι. δεν ε{ναι από κανένα eyχev 

ρίδιο της Cominrem που τα παΙρνω. Όποιος θέλει μπορεΙ να μελετήσει αJτό τη 

σελΙδα 255 ως τη σελίδα 274 τα Μ AΠOllνημoνεiιματα~ του ΓεωργΙου Γρίβα. Σνμφωνα 
με XMOLO οτοιχεΙα. οι νεκροΙ και οι τραυματίες από τις διακοινοτικές συγκρούσεις 

ήταν περΙπου ογδόντα Ελληνοκύπριοι και σαράντα Τουρκοκύπριοι. 

Όμως ο κ. Χρυσοστόμου συνέδεσε τις διακοινοτικές συγκρούσεις του 1957-'58 
με τη θέστι του ΑΚΕΛ Ύια τον ένοπλο αγώνα της ΕΟΚΑ. Η άποψή μας "yLO την 

ένοπλη τακτική που χρησιμοποιηθήκε τότε ήταν και τότε και σήμερα η ίδιο.. 

'Αλλωστε. μετά το ΑΚΕΛ παρόμοιες εκτιμήσεις έκαμαν και επώνυμοι πολιηκοΙ και 

παράγοντες της δεξιάς. Ταυτόχρονα δεν εΙχαμε καμιά δuσκoλ(α και καμιά αναστολή 

να Q.ιίoσύρoυμε και να ανασκεUΆσoυμε χαρακτηρισμούς που ατυχώς εΙχαν διατυ

πωΟεΙ το 1955. Εμείς το έχουμε κάμει Q.ιίό τότε. διατηρώντας πλήρως τις πολιτικές 
μας Q.ιίόψει.ς και εκτιμήσεις. Κάποιοι άλλοι για άλλες βαριές κατηΎορΙες αναμέ

νουμε ότι θα το κάμουν έστω και τώρα. 

Ο συνάδελφος Πιποκοπίτης στΊ1ν ομιλία του μας υπενθύμισε ότι ο Αρχιεπί

σκοπος Χρυσόστομος είναι αγωνιστής της δημοκρατΙας. Αυτό το ΎνωρΙζουμε πολύ 
καλά και το εκτιμούμε τα μέΎιστα. Άλλωστε είναι οι ακελιστές που προστάτεψαν το 

1972 το νυν Αρχιεπίοκοπο. όταν στον Άγω Λouκά Aμμoxώσtoυ α.-τειλήθηκαν βίαια 
και σοβαρά επεισόδια σε βάρος του. 

Αυτό όμως που δεν αναγνωΡΙζουμε σε κανέναν εΙναι να αμφισβητεί τον 

πατριωτισμό μας και την ικανότητά μας να κρΙνουμε. όπως και το δικαίωμά μας να 

μας εκφράζει Ί1 πολιτική και κομματική 1ΙΎεσία που εμfΙς txλέΎουμε κάθε πέντε 

χρόνια. Αυτό που δε δεχόμαστε είναι κάποιος πάνω από την ηγεσία μας να θέλει να 
μας μαντατέψει oe κά.-cοιον άλλο ανώτερο. υπέρτερο άρχοντα και να ζητήσει την 
παρtμβασή του. Κατά τα άλλα σεβόμαστε το αρχιερατικό σχήμα του Μακαρι.οτάτου 

, 

• 

• 

• 
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και το δικαίωμα και την υποχρέωσή του να διαμορφώνει και να Εκφράζει άποψη για 

την κάθε πτuχ,; της πολιτικής και κοινωνιχης ζωής του τόπου μας. 

.. Έχει γίνει μεγάλη αναφορό στο θέμα της πολιτικής ισότητας και Ο όQoς έχει 

• 

• 

• 

κακοποιηθεί βάναυσα. ερμηνευόμενος ως λειτουργική διχοτόμηση, ως διχοινοnχ'ή 

συΥχνριορχία και άλλα φοβερά και αποτρόπαιο. 

Την πολιτική ισότητα όvτως την υιοθετεί το 716. όχι όμως γενικά και αόριστα. 
Α ναφέρεται στην ισότητα όπως am'; καθορίζεται στο παράρτημα Ι ττις έκθεσης του 

Γενικού Γραμματέα ημερομηνίας 8 Μαρτίου \990. Τι ακριβώς λέει λοιπόν Εκείνο το 
παράρτημα και πώς συγκρίνεται με τις ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού Συμβου

λίου του Γενάρη του 1989: Παίρνουμε λοι..οτόν Ινα προς ένα τα στοιχεία που δι,έπouν 
την ισότητα με βάση το παράρτημα που υιοΟέτησε το Συμβούλω Ασφαλείας: 

(Ι) Ο Γενικός Γραμματέας τoνl.ζε~ όη η πολιτική ισότητα. δε σημαίνει ίση 

αριθμηηκή συμμετοχή σε όλους τους κλάδους και στη διοίκηση της 

ομοσπονδιακής κυβέρνησης. Και όμως συνεχώς ακούμε το χιλιοειπωμένο 

επιχείρημα ότι πολιτική ισότητα σημαίνει ρατσιστική εξίσωση του 82% 
με το 18%. 

(2) Στο παράρτημα αναφέρεται όη στο κυπριακό κράτος bev υπάρχει σχέση 
πλειοψηφίας-μεΙΟψηφίας αλλά σχέση δύο κοινοτήτων. 

Η ίδια σχέση υπάΡ-..<ΕΙ αίτό το 1960. Τότε οι ΤουρκοκύπρLOΙ δεν πεΡLOρίστηκαν 
σε δικαιώματα μειονότητας, που έχουν σχέση με τη διατήρηση των εθνικών τους 

ιδιαιτεροτήτων (σχολεία, τζαμιά, κτλ.), αλλά τους παραχωρήθηκαν δικαιώματα 

κοινότητας, δηλαδή δικαιώματα εκπροσώπησης στα όργανα εξοοοίας. Και ως 
τέτοια, ως κοινότητα δηλαδή, αναγνωρίζουν τους Τουρκοκυπρίους και οι ομόφωνες 

ελληνοκυπριακές προτάσεις. 

(3) Στο παράρτημά του ο Γενικός Γραμματέας πιστοποιεί ότι η συμμετοχή 
στις διαδικασίες λύσης γίνεται πάνω σε ισότιμη βάση και ως εκ τούτου η 

λύση πρέπει να 'ναι αποδεκτή και από τις δυο κοινότητες. 

Αυτό γινόταν πάντα, ακόμη και πριν αίτό το 1974. Έγιναν βέβαια και μονομε
ρείς eνέργειες που αντί να λύσουν το πρόβλημα το περιέπλεξαν ακόμα περισσότερο. 

Όμως κανένας δεν μπορεί να διανοηθεί ότι είναι σήμερα δυνατό τη λύση να την 

αποφασίσουν οι Ελληνοκύπριοι ως πλειοψηφία και να την aJTOOεXTOUV οι τουρκο

κύπριοι ως μειονότητα. περιττό να τονίσουμε όη οι ομόφωνες ελληνοκυπριακές 

προτάσεις αντιμετωπίζουν και αυτό το ζήτημα όπως ακριβώς ο Γενικός Γραμμα
τέας. 

(4) Στο παράρτημα προτείνεται 11 έγκριση και τροποποίηση τον 

ομοσπονδιακού συντάγματος με τη σύμφωνη γνώμη και των δύο 
κοινοτήτων. 

Τα ίδια ισχΟΟυν και για το Σύνταγμα του 1960. Οι ομόφωνες προτάσεις του 
Εθνικού Συμβουλίου πQOβλέ.ίΤouν σχετικά όη για την τροποποίηση του σvντάγματoς 

Οα χρειάζονται ενισχυμένες πλιι.οψηcr{ες που θα διασφαλίζονν την ύπαρξη της 

συναίνεσης των Βουλευτών και των δύο κοινοτήτων. Δεν πιοτεύουμε να νομίζeι 

κανένας όη μπορεί ποτέ να δεχτούν οι Τουρκοκύπριοι να αλλάζουν μόνοι τους οι 
Ελληνοκύπριοι το σύνταγμα και να 'χουν έτσι τη δuνατότητα νόμιμης ανατροπής 

ακόμη και της ίδιας της ομοσπονδιακής διευθέτησης! 
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(5) Ο Γενικός Γραμματέας προτείνει την α.-τοτελεσματική συμμετοχή και των 
δυο κοινοτήτων σε όλα τα όργανα και τις α...οφάσεις της ομοσπονδιακής 

• 

κυβέρνησης. .ι 

Οι ελληνοκυπριακές προτάσεις και πόλι προβλέπουν δικαιη δικοινοτική 

συμμετοχή σε όλα τα κυβερνητικά όργανα, ΕΚΤfλεοτικό.. νομοθετικά, διοικητικά και 
δικαστικά. Πιο συγκεκριμένα προτείνεται Τουρκοκύπριος Αντιπρόεδρος 1\. σε περί
πτωση εκλογής Προέδρου α..-τ' όλο τον πληθοομό, Αντιπρόεδρος που να μην προέρ

χεται από την ίδια με αυτόν κοινότητα. τρεις Τουρκοκύπριοι Υπουργοί με ένα σημα

ντικό Υπουργείο. ίση συμμετοχή στην Άνω Βουλή. 70% και 30% στην Κάτω Βουλή, 
ίσος αριθμός δικαστών στο Ανώτατο Ομοσπονδιακό Δικαστήριο και άλλα. Όλα τα 

πιο πάνω ισχύουν a..ίό ΤΟ 1960 με εξαίρεση φυσικά την Άνω Βουλή που προκύΠΤΕΙ 
ως (L.-τοτέλεσμα της ομοσπονδοποίησης. 

(6) Στο παράρτημα προτείνονται ταυτόσημες εξουσΙες και λειτουργίες των 
δυο ομοσπόνδων πολιτειών, κάτι που γίνεται σε όλες τις ομοσπονδίες 

και που προνοούν και οι ομόφωνες ελληνοκυπριακές προτάσεις. 

(7) Ο Γενικός Γραμματέας προτείνει ασφαλιστικές δικλίδες. έτσι :του να 
διασφαλίζεται ότι η ομοσπονδιακή κυβέρνηση δε θα έχει εξουοιοδότηση 

να εγκρί.νει οποιαδήποτε μέτρα ενάντια στα συμφέροντα οποιασδήποτε 
κοινότητας, 

Στις ελληνοκυπριακές προτάσεις γίνεται δεκτό ότι δε Οα υπάρχει δυνατότητα 

κατα."tάτησης α."tό μέρους της ομοσπο"διας των εξουσιών και αρμοδιοτήτων των 

περιφερειών, καθώς και ότι δε θα γίνεται καμιά δυσμενής διάκριση σε βάρος της 

μιας ή της άλλης κοινότητας ή οποιαδήποτε αντισυνταγματική ενέργεια, Ε:nπρό- • 
σΟετα. nΡOVoouv ότι κανένα σημαντικό μέτρο που επηρεάζει την τουρκοκυπριακη 

κοινότητα δε θα μπορεί να εγκριθεί χωρΙς την τουρκοκυπριακή κοινοβουλ.ευτική 

υποστήριξη, 

Να λΟL.ι"tόν τι σημαίνει πολιτική ισότητα όπως την πρόΤΕινε ο Κουεγιάρ στο 

παράρτημα της έκθεσής του ημερομηνΙας 8/3/90 και όπως την υιοθέτησε το 716. 
'Εχουμε την εντύπωση ότι ο κάθε αντικειμενικός μελετητής ή παρατηρητής αβίαστα 

μπορει. να συμ:τερόνει ότι δεν υπάρχει τίποτε στο περιεχόμενο της ισότητας που να 

ξεφεύγει α."tό τις ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του Γενάρη του 

1989. Υπάρχει βέβαια 11 αναφορά Μμεταξύ άλλων", που υπονοεί επιπρόσθετα στοι
χεία για την πολιτική ισότητα. αλλά αυτά θα είναι αντικείμενο συζήτησης, αφού δεν 

καθορίζονται πουθενά, και ως εκ τούτου δε δεσμεύεται κανένας. 

Στην :τρaγματικότητo λοιπόν η αντίληψη της πολιτικής ισότητας, όπως υιοθε

τήΟηκε στο 716. όχι μόνο δε συνιστά :τισωδρόμισμα. αλλά αφαιρεί <lJ"t6 τον Ντενκτάς 
ένα οπό τα επιχειρήματα που επικαλείτοι κατά κόρον, για να προωθήσει τις απαρά

δεκτες διχοτομικές θέσεις του. Η πολιτική ισότητα, κατά την άποψή μας, δε σt.ΙVιστά 

εκτροπή α."tό τις θέσεις μας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, oxoi1oτηXE εδώ ότι η τουρκική πλευρά 

διαβλέι"tΕι ότι 11 πλειοψηφία -και σ' αυτη την περι,ίτωση εννοείται προφανώς το 
ΑΚ ΕΛ και ο ΔΗΣγ και το ΟιευκρινΙζω. γιατί με διάφορες ευκαιρίες ο όρος πλειο

ψηφΙα για μεγάλο διάστημα αναφερόταν στο ΔΗΚΟ-ΔΗΣΥ, ενώ χθες ο συνάδελφος 

Μάρκος Κυπριανού πρόσΟεσε και την ΕΔΕΚ- παρουσιάζεται να <lJ"toδtXEtaL μια 
οποιαδήποτε λύση, και το τονίζω, μια οποιαδήποτε λύση, για να περισωθούν τα λίγα 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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ή τα πολλά που μας έχουν απομείνει. Βεβαίως, αυτή η αναφορά είνα~ πρωτοφανής 

και μας παίρνει πίσω στους ενδοτικούς και σroυς απορρι..,ττικους και δίνει το 

δικαLωμα οε κάποιον να την αντιστρέψει και να διερωτηθεί γιατί κάποιοι δίνουν την 
εντύπωση ότι εlναι έτοιμοι να α..,"tΟΡΡΙψΟuν οποιαδήποτε λύση. 

Ναι. εμείς δεν το κρύfk>υμε ότι Ενδιαφερόμαστε. αγωνιούμε να βρεθεί μια λύση , 

διότι διαφορετικό έχουμε να χάσουμε πολλά. Έχουμε ιδιαίτερα να χάσουμε την 
προοπτικη. τη δυνατότητα E."tavtvwon; της Κύπρου. επανόδου των προσφύγω,ν, 

αποχ<ορησης των xaTOllJot(UV στρατευμάτων και των εποίκων. Έχουμε \'α χάσουμε 

την προοπτική τερματισμού Τ1)ς αντιπαράθεσης και της εχθρότητας μεταξύ των δίιο 

κοινοτήτων. 

Λέχθηκε ότι υπάρχει κατολίσθηση. Μάλιστα. υπάρχει κατολίσθηση. Αυτή 

όμως προέρχεται, κατά τη γνώμη μας, από τη δραματική Επιδείν(j)ση της κατάστασης 

λόγω του status quo που δια.ΙOρq:ώOηκε τα τελευταΙα δεκαοκτώ συνεχή χρόνια με 
την naΡOILoVIi των κατοχικών στρατευμάτων. τη δημογραφική αλλo(ωσrι του πληθυ
σμού και τη διαμόρφωση μιας παράνομης διoίκησrις στο f\oρρά που μεθοδεύει και 

μ;τορεΙ να επιτύχει την αναΥνισρισή της ως κράτος. 

Η αγωνιιΟΟης πρόσφατη έκκληση του Οζγκιέρ Oζγκιoiιρ είναι πολύ χαρακτηρι· 
στική και δεν ~L-Ι:OQεί να μείνει απαρατrιρητη από κανέναν. Και είναι καιρός αυτή η 

κατολίσθηση προς τη διχοτόμηση ή τη διπλή έ,-ωσ1'] να σταματήσει. Και θα σταμα· 

τήσει. αν αναζητη()εΙ και επηεuχ()ε( έντιμα και ειλικρινά ένας συμβιβασμός το 

συντομότερο δυνατό. Ένας συμβιβασμός που δε θα ικανοποιεί. α.,-ι:ολύτως καμιά 

πλευρά. όμως θα διασφαλίζει την ύπαρξη της Κ ύπρου ως κράτους και θα δημιουρ

γησει τη δυνατότητα μέσα από την εδραίωση κλίματος εμ .. -ι:ιστοσύνης και αλληλοκα. 
τανόησης να κτίσουμε ξα"ά πάνω στα ερείπια και τα δεινά που συσσωρεύθηκαν τα 

τελευταία χρόνια. 

Γι' αuτό χρειάζεται πρώτΟ ο..-ι:' όλα και ;τάνω απ' όλα πολιτική βούληση, Αν δεν 

είμαστε έτοιμοι. αν δε θέλουμε. αν δεν ILίIOQOίIILE να συμβιώσουμε σ' ένα κράτος με 
τους Τουρκοκυπρίους. αν δεν μπορούμε με πίστη στο κοινό μας μέλλον. στο μέλλον 

αυτού του λαού και αυτού του τόπου μέσα από τις πολλές. τις πάμ;τολλες δυΟ',ιολΙες 

που αναμφίβολα θα υπάρξουν να ξαναboχιμάσoυμε με μια προοπτική και με μια 

ελπίδα. είναι καλύτερο να το πούμε ξεκάΟαρα. Αν ακόμα προτιμούμε να αφήσουμε 

τη διχοτόμηση να έρθει μόνη της αλλά χωρίς την υ:ΤΟΥραφή μας, και πάλι πρέ;τει να 

το πούμε στο λαό. 

Βασικό ζητημα παραμένει η βούληση. η θέληση. η ΕΠιθυμία για συμβίωση και 

συνύπαρξη με το σύνοικο στοιχείο. γιατί. ενώ λέμε ότι δεχόμαστε την ομοσnονδία. 

συνεχί.ζουμε να Q...ορρΙπτουμε στην πράξη βασικά χαρακτηριστικά της. 

Ένας συνάδελφος που f\ρίσκεται αυτή τη στιγμή μαζί μας στην αίθουσα. μιλω
ντας πρι ν α.-ι:ό αρκετό καιρό Q.ι-ι:ό την τηλεόραση, είπε ότι το μεγαλύτερο σφάλμα της 
ελληνοκυπριακής ηγεσίας κατά τη μετά την ανεξαρτησία περίοδο ήταν ότι απέτυχε 

να πείσΗ το λαό ότι το τίμημα της Ζυρίχης lίταν αναγκαίο κακό. για νο. διατηρηθεί η 

ύπαρξη της Κ ίιπρου ως ανεξάρτητου κράτους. 

Συμφων<ό Q.ι-ι:όλυτα μαζί του. Παραφράζοντας μάλιστα αυτή τη ρήση. 

μ..-ι:οροίιμε να πούμε ότι το μιγαλiιτερo σφάλμα της ελληνοκυπριακής ηγεσίας σήμερα 

είναι ότι δεν προσπαθεί σύσσωμη να ;τείσει το λαό ότι το τΙμηιια της διπεριφε

ρειακής διζωνικής ομοσπονδίας είναι α,'αΥ,ιαίο κακό. για να αποφευχθεί η διχοτό· 

μηση της πατρίδας του. 

Ευχαρισησ. κύριε Πρόεδρe. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Νίκος Αναστασιάδης. Έχετε 31 λεπτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναt η τρίτη μέρα σήμερα που συζητούμε το εθνικό μας πρόβλημα και 
γεννάται το ερ<ί)τημα ποια η χρησιμότητα της συζήτησης. Από μια ά.ίΤοψη υ:τήρξε 

στα σίγουρα θετική, γιατί διαπιστώθηκε πού υπάρχει σύ~ιπτωση ~σεων και πού 
διαφορά απόψεων. Χρήσιμη, γιατί δΙQ.ιίιστώθηκε πρώτ' απ' όλα κοινότητα στόχων. 
Όλοι ανεξαιρέτως επιδιώκουμε την εξεύρεση λύσης με βάση ης συμφωνίες κορυφής. 

τα ομόφωνα ψηφίσματα του οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και τις προτάαιις μας 

του 1989. Αυτά διαπιστωνονται Q.ιίό το πρόσφατο κοινό ανακοινωθέν του Εθνικού 
ΣυμβουλΙου της 21ης Απριλίου του 1992, από το προτεινόμενο ψήφισμα του Δημο. 
κρατικού Κόμματος και της ΕΔΕΚ. από το ψηφισμα της Βουλής στις 27 Σεπτεμ. 
βρίου του 1991, από την απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής του Δημοκρατικού 
Κόμματος ημερομηνΙας 22 Απριλίου 1992, από την ομιλία του κ. θεοδώρου χθες στη 
Βουλή, καθώς και σήμερα του κ. Η λιάδη, αλλά και από ης κατ' επανάληψη δηλώ. 
σεις του Προέδρου του κόμματός του, του κ. Λυσσαρίδη. 

Συνεπώς. δε φαίνεται να υπάρχει κανένα κόμμα από τα εν τη Βουλή τουλάχι. 
στον κόμματα που να μΠOQεί να παρωτάνει ότι τάχα εΙναι αντιομοσπονδιακό. θα 
πρέπει να είμαστε ευθείς και τίμιοι προς το' λαό και στο θέμα της ofInoπovMa; 
φαίνεται πως δε διαφωνούμε. Συνεπώς, σ' αυτό το σημείο υπήρξε χρήσιμη η σUΖή· 
τηση στη Βουλή. 

Αλλά υπήρξε χρήσιμη και ως προς κάτι άλλο. Αποδείχτηκε ότι ομόφωνα όλοι 

πιστεύουμε. και κανένας δεν ισχυρίστηκε το αντίθετο, πως ειρηνικη πρέπει να είναι 
η μέθοδος επίλυσης του Κιιπριακού μέσω του διαλόγου. Δεν άκουσα κανένα, μα 

κανένα να UΠOστηρίζει το αντίθετο. εκτός Q.ίό κάποιες στιγμιαΙες εξάρσεις κά..ίοιων 
ομιλητών για ολοκαυτώματα και θυσίες, που δικαιολογούνται εν πάση περιπτώσει 

σε κά..'tοιες στιγμές παρορμησεως, ιδιαίτερα όταν το συναίσΟημα αντί η λογική καθο
δηγεΙ Συνεπώς και ως προς αυτό υπήρξε χρήσιμη η συζήτηση οτη Βουλή. 

Έγινε επίσης και η διωτίυτωση πως θα πρέπει να ανταποκριθούμε Οετικά στην 

πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα ή των αντιπροσωπων του ή του ΣυμβονλΙου 
Ασφαλείας, πρoκeιμένoυ να επιτ\ιχουμε :τερΙγραμμα λύσης με βάση τις ομόφωνες 

προτάσεις μας του 1989. Δεν άκονσα κανένα να λέει πως δεν πρέπει να ανταποκρι
θούμε. TOυναVΤΙOν, το πρόσφατο ανακοινωθέν του Εθνικού ΣνμβουλΙον επιτάσσει 

τον Πρόεδρο να ανταποκριθεί θετικά σε μια τέτοια πρόσκληση. Απλώς για υπόμνηση 

διαβάζω αυτούσια την ανακοΙνωση τον Εθνικού Συμβουλίου και πιο συγκεκριμένα 
την παράγραφο 3: 

"Το Εθνικό Συμβούλιο αποφάσισε -δηλαδή , όταν λέει το Εθνικό Συμβούλιο, 

• 

• 

εννοεί όλα ανεξαιρέτως τα κόμματα· ότι πρέπει να αντα.'tοκριθούμε θετικά. προκει.-- • 
μένου να επιτ\ιχουμε περίγραμμα λύσης με βάση τις προτόσεις του 1989". 

Και αν υπάρχει κάτι στο ο:τοΙΟ κανένας δε διαφώνησε. αυτό είναι πως υπάρ. 

χουν στοιχεία και σημεία απαράδεκτα στην έκθεση του Γενικού Γραμματέα και πως 

πρέπει να δουλέψουμε και να αγωνιστούμε. ώστε να διαγραφούν και να Ct.ιίαλει.-
φθούν και να αποφειιχθούν και έτσι να μην αποτελέσουν μέρος της λύσης πον 
επιδιώκουμε. 



• 

• 

• 

• 

• 

2651 

Υπήρξε χρήσιμη ακόμα 11 σuζητηση, γιατί. κύρωι συνάδελφοι , Εντοπίστηκαν οι 

διαφορές που υπάρχουν και μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων του τόπου. κάποι.ες 

διαφορές που εστιάζονται χατό. κύριο λόγο όχι στο στόχο σλλό στην τακτική και τις 

μεθόδους επίτευξης του κοινού στόχου. 

Υπήρξαν δυστυχώς και αρνητικά από τη συζήτηση, γιατί, χuρ(ες και κύριοι 

συνάδελφοι. ο λαός ανέμενε πως, πέρα από τη θεωρηnκή αντίκριοη των αρνητικών 

της εκθέσεως Γκάλι, πέρα από τα όσα tχouIte δια.."1ιστώση χάνοντας εχτενε{ς αναλύ· 

σεις. θα υπήρχε και συγκεκριμέvη εισήγηση για έξοδο Q.ι-τό τα αδιέξοδα. Αναμέναμε 

και κάποιοι θα έπρεπε να μας πουν συγκεκριμένους τρόπους και μεθόδους, ώστε να 

αντιμετωπΙσουμε με επιτυχία τα αρνητικά και να αποτρέψουμε την ο:τοι.ο.δήJτστε 

απαράδεκτη λύση ιι:τάρχει κίνδυνος να μας επιβληθεί είτε εξαιτίας ττις εκθέσεως 

Γκάλι είτε εξαιτίας του ψτιφίσματος 750. 

Αντί τούτου ακούσαμε πολλές κοι θαυμάσιες, αν θέλετε, αναλύσεις και ερμτι

νείες, αλλά με λύπτι μου λέω ότι ακούσαμε και παρεριιτινεΙες των ιδεών Γκάλι. 

Υπήρξαν παρερμτινείες και είναι. κατά ττι γνώμη μου. άστοχο να προσπαθεί τι δικ'ή 

μας πλευρά να τις παρερμτινεύσει όχι προς όφελός μας, αλλά τάχα για να προστα

τεύσει ττι δικ'ή μας πλεUQά. δΙ\'οντας όμως την ίδια ώρα κάJτοια ιιτιννματα στο Ντεν

κτάς πως υπάρχει και αυτή τι ερμτινεία. Δεν είναι ότι πάσχει από βλακεία το καθε

στώς Ντενκτάς και ο !.διος, αλλά δεν είναι ανάvκτι η ελλτινική πλευρά τουλάχιστον 

να υιοθετεί εκεΙ να που εμείς απορρίπτουμε. 

Είμαι της άποψτις πως κατά ττι σιιζήττιση. όπως ε(πα και προτιγουμένως, κUριoι 

συνόδελφοι. επικράττισε το συναίσθημα αντί τι λσγική. Ακοίιστηκαν προτάσεις για 

λύστι και διερωτώμαι και δε θέλω να πιστεύω πως είναι δυνατό να είναι αυτή τι 

πολιτικ'ή των οποιωνδτ'μτοτε διαφωνούν με τις σωστές θέσεις που προβάλλουμε. ~Aν 

είναι να τουρκέψΟυμε. ας τουρκέψΟυμε χωρίς ττιν υπογραφτ\ μας". Αυτά ει.-τ! Ο 

κ. Μσυσιούπας. Ακούσττικε ακόμα το εξ'ής: "Ε και: Αν έρθουμε σε αντι.-ταράθεστι 

με το Γενικό Γραμματέα και το Συμβούλιο Ασφαλείας. τι στιμαίνει:~ 

Δε γνωρίζω αν δε σημαίνει rLLotE. αλλά είναι λυπηρό από noALtLxou; που 
χειρίζονται και θέλουν με σοβαρόττιτα να χειρίζονται το εθνικό θέμα να ακούγονται 

χωρίς προβλτιιιατισμό τέτοιες απόψεις. ωσάν να είμεθα υπερδuναμτι και θα σωφρο

νίσουμε ποιον. κύριοι συνάδελφοι: ΤΟ στιμερινό Συμβούλιο Ασφαλείας, που ελέγ

χεται. όπως λέχθτικε. και αυτό είναι κοινή διαπΙστωση. απόλυτα από τους Αμερικά

νους! Το στιιιερινό Συμβούλιο Ασφαλείας αλλά και ττι Γενική Συνέλευστι. όπως μας 

ειστιγήθτικαν. που δεν περιλαμβάνει πι..α στους κ6λ..-τους της το άλλοτε ενοποιημένο 

Κίντιμα των Αδεσμεuτων -έχει διαλυθεί- που δεν περιλαμβάνει ττιν άλλοτε LCf'.(UQTι 

u..LEgbuvaILTJ. ττι Ρωσία. ή τους δορυφόρους ττις! Δεν υπάρχουν πλέον αυτοί, για να 

ελπίζουμε σττιν υποστήριξή τους. όπως στο παρελθόν. 

Ακόμα ακούστηκε ως εισήγηοτι για λύστι του προβλήμαΤός μας να ακουστεί η 

φωνή των Βουλευτών και ττις Βουλής στα πέρατα ττις οικουμένης, στο ΣυμβQuλιο 

Ασφαλείας, στα Ηνωμένα Έθντι. οττιν Ευρώπη και μ' αυτό τον τρόπο. κίιριοι συνά

δελφοι. πιστεύουμε πως ε(ναι δυνατό να εκδιωχθοuν τα τουρκικό στρατεύματα. να 

επιστρέ'ψσυν οι πρόσφυγες στα σπ{τια τους, αλλά, αν θέλετε, θα οδτιγηθούμε σε 

κά.-ιοια αδιέξοδα που πιθανόν 'ή μόλλον μετά βεβαιότητος. όχι πιθανόν, θα μας 

οδτιγήσουν στο να τουρκέψουμε αλλά χωρ(ς ττιν υπογραφή μας! 
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Λυπούμαι πάρα πολύ. ΤΟ δικό μας κόμμα τουλάχιστον δε δέχεται να τouρκέ· 

'ψουμε. Το δικό μας κόμμα δε δέχεται να παραδώσουμε το 37% ή να ανεχτούμε την 
παρουσία τουρκικών στρατευμάτων ή να ανεχτούμε τη Jtll επιστροφή των 

προσφυγων ή να έχουμε λύση χωρίς ICJ",(uet; εγγυήσεις ή να txovjtE λύση χωρΙς την 
εκδLωξη των εποίκων ή να ανεχτούμε το σημερινό status qUQ. Υπάρχουν. κύριοι 

συνάδελφοι . O~ ομόψωνες προτάσεις και οι τρό..οι να αντφετωπΙσουμε τα σημερινά 

αδιέξοδα. Και τα σημερινά αδιέξοδα αντιμετωπίζονται. αν αντα.ί1οκριΟούμε θετικά 

στην πρόσχλTlοη του Γενικού Γραμματέα και αν αξΙΟΠΟιΊ'100υμε τις θετικές πλευρές 
των !.δεών Γχάλι, του ψηφίσματος 750 και όλων των άλλων ψηφισμάτων. Έτσι 

πρέπει να λέγεται. διότι το 750 δεν Q.ιίoμoνώνεIαι από τα υπόλοιπα. ΤΟ 750 ε..τανα
λαμβάνει όλα τα προηγυίιμενα. πρέπει να αντα.,τοκριθούμε θετικά, ώστε να κατορ

θώσουμε να επιτύχουμε ένα περί.γραμμα λύοης, που Οα E.ι-τ~τρέπει στην πλειοψηφ{α 

των ΕλληνοκυπρΙων να e.-τιστρέψει κάτω από ελληνοκυπριακή διοίκηση και Οα 

επ~τρέπει στην ολότητα να ιπιστρέψει κάτω από τουρκοκυπριακή διοίκηση. ΕΙναι 

σχληρό να το λέιι κανένας -κάτω από τουρκοκυπριακή διοίκηση- αλλά αυτό διαλαμ

βόνουν, κύριοι συνάδελφοι. και οι ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου 
και αυτές οι ομόφωνες προτάσεις έχουν διαμορφωθεί όχι από το ΔΗΣγ ή το ΑΚΕΛ 

και το ΔΗ ΚΟ χωρίς την ΕΔΕΚ. Είναι α..-rό όλους και ομόφωνα. εξ ου ;ι.αι προβάλ

λονται και στο κοινό ψήφισμα ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ. 

Σ' αυτές ης προτάσεις ακριβώς θα ήθελα ,\'α αναφερθώ, για να αντιληφΟεΙτε .. 
ότι κάJτοτε θα πρέπει να υπάρχει και λίγος περισσότερος ίσως σεβασμός προς το 

λαό. λιγότερη δημαγωγία. περισσότερη. αν Οέλετε, αντίκριση των γεγονότων με 

ρεαλισμό. όπως έχουν, χωρίς να aevot'IJIaott ιδιαΙτερα όσα οι ίδιοι έχουμε 

προτείνει. Και επειδή Οα κάνω αναφορά στις ομόφωνες προτάσεις που κάναμε. 

θέλω να πω και κάη άλλο. γιατί άκσυσα και αναφορές για ρατσισμό. Και ο ρατσι-

ομό; αναφέρθηκε, γιατί θα "πάρχουν δίιο {οες περιφέρειες ή ομόσπονδες πολιτεΙες. 

θα σας διαβάσω. κύριοι συνάδελφοι. η λένε οι ομόφωνες προτάσεις της ελληνοκυ-

πριακής πλευράς προς την άλλη πλευρά όσον αφορά τις περιφέρειες και την 

ισότητα: 

"Κάθε κοινότητα θα διοικεί μία περιφέρεια η οποΙα θα έχει ισότιμη υπόσταση 

έναΥη της άλλης πολιτείας. θα εί.ναι δηλαδή ισότιμη η μία έναντι της άλλης". 

Εμείς τα λέμε αυτά στις ομόφωνες προτάσεις μας τις οποίες προσυπέγραψε 

και το ΔΗ ΚΟ και η ΕΔΕΚ. Όσον αφορά την πλειοψηφία, κίιρι.οι συνάδελφοι. Οα 

οας διαβάσω τα ακόλουθα: 

"Σε τέτοια περΙ-ττωση. νοο"μένου ότι οι περισσότεροι τουρκοκύπριοι θα 

επιλέξουν να διαμένουν στην υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση περιφέρεια. οι Τουρκο

κύπριοι θα απoτελoUν την πλειοψηφία στην :τεριφέρεια α"τη, ακόμα 'Και αν ε.ι-τιστρέ

",ουν ο' αυτή όλοι οι Ελληνοκύπριοι πρόσφυγες". 

Και εδώ υπάρχει κάτι τραγικό. ΤΟ "ακόμα και αν" τι σTlμαΙνει: Ακόμα και στις 

δικές μας προτάσεις υπάρχει το "αν~. ΔεχόμασΤΕ δTlλαδή ότι υπάρχει και το ενδεχό-

μενο να μην πάνε. Αν ε:τιστρέψο"ν όλοι. η πλειοψηφία θα πρέπει να είναι Τουρκο

κύπριοι. Αυτά λένε οι ομόφωνές μας προτάσεις. Παρά ταύτα υπάρχουν ορισμένοι 

που θέλουν να προσποιούνται ότι τις αγνοούν ή ότι δεν αντιλήφθηκαν τι διαλαμβά-

νουν. 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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Εκείνο όμως που έχει σημασία. κύριοι συνάδελφοι. εί.ναι πως θα πρέπει να 
υπάρξει προβληματισμός. Ποια ηταν η πορεία μας τα τελευΊοία δεκαοχτώ χρόνια: 
Μου εί\'οι αδιανόητο να δεχτώ πως κάποιοι μέσα στη Boυλ~ μπορεί να ισχυριστούν 
ότι ο Μακάριος το Ι 977. όταν υπέγραφε τις συμφωνίες κορυφής. δεν ήταν 

πατριώτης. αλλά ήτα,' ε,<δοτικός! ΜπορεΙ κανείς να διανΟTlθεΙ ότι ο Σπύρος 

Κυπριανού το 1979 'ήταν ενδοτικός, όταν υπέγραφε iι επαναλάμβανε τις συμφωνίες 
κορυφής του 1977: Εγώ αίτορρίπτω αυτό τον ισχυρισμό. Εγώ λέω ότι ήταν 

πατριώτης ο Σπύρος Κυπριανού και το έπραξε. γιατί δεν είχε άλλη ΕΠιλογή. Όπώς 
έπραξε. όταν αποδεχόταν το ενοποιημένο έγγραφο του 1985. Όπως έπραξε, όταν 
οδηγεΙτο σε συνομιλίες. αλλά και όπως δεν ωφεληθήκαμε. όταν ακολουθήσαμε άλλη 

τακτική, που ίσως ο τότε Πρόεδρος έκρινε πως έπρεπε να την υΙOOετήσεL. η οποία 

ε.ι-τιβάλλει: Η πρόταξη πρώτα. Δηλαδή ακολούθησε. κύριοι συνάδελφοι. την πολι

τική την οποία εLσηγεΙται σήμερα η πλευρός σας. Ούτε εκεΙνη πέτυχε. Τι έχουμε 

σήμερα μπροστά μας: Επαναλαμβάνω ότι δε δέχομαι και δεν πιστεύω πως υπάρχει 
κανένας σε αυτή τη Βουλή που μπορεί να αποκαλέσει -και δεν έχω πρόθεση να κάμω 

ανάλυση του εγγράφου τόυ 1985- το Σπύρο Κυπριανού προδότη Τι ενδοτικό. Όχι. 

Κάτω από τις δοσμένες συνθήκες hQLvt: πως ηταν ή ώρα των α..-τοφό.σεων και ορθά 
τις πήρε. 

Συνεπώς. δεν επιτρέπεται να πιοτεΟΟυμε σήμερα πως η ασυνέπεια στη γραμμή 

εξυπηρετεΙ το εθνικό μας συμφέρον. Πότε: Σήμερα. όταν πραγματικά υπάρχει 
u-ε:ιτέλΟUς κάποιο έντονο ενδιαφιρον από τα Ηνωμένα Έθνη. όταν υπάρχει σίγουρα 
εντονότερο ενδιαφέρον α..-τό το Γενικό Γραμματέα. Εκείνο το οποίο επιβάλλεται 

σημερα να πράξουμε είναι να δούμε πού υπάρχει άρνηση, πού υπάρχουν α..-ταρά

δεκτα -και υπάρχουν. δια.-τιστώΟηκαν. και εδώ είναι που ομοφωνούμε όλοι- ώστε να 

α..-ε:οφευχθούν. Πρέπει με κάθε τρόπο είτε διεθ\'οποιώ\'τας το πρόβλημά μας εΙ.ε 
ενημερώνοντας ορθά το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας είτε ενεργοποιώντας την Ευρωπα'ίκή 
Κοινότητα Τι την Ευρώπη γενικότερα είτε επικαλούμενοι τα ανθρώπινα δικαιώματα 
να διεκδικήσουμε το δίκαιό μας με ενότητα --αυτή την προσπάθεια πρέΠεL να την 

καταβάλουμε όλοι Oiίό κοινού- ώστε να γίνει κατορθωτή η αλλοίωση των αρνητικών 

σε θετικά. 

Διαφορετικά. κύριοι συνάδελφοι. αρνούμενοι να προσέλθουμε σε διάλογο. 
όπως ισχυρίζονται ορισμένοι ότι πρέπει να κάνοιιμε. και λέγοντας "απορρΙψετέ τα", 

TL Οα κερδισουμε: Το ευκολότερο που μπορούμε να πρόξουμε είναι να τα απορρί
ψουμε. Αλλά σας ρωτώ. όπως ρωτά ο κάθε πρόσφυγας. όπως ρωτά ο κάΟε Κύπριος 

πατριώτης. Πέστε μας: Όταν τα σ...-τορρίψσυμε. πιi:ις φεύγουν τα τουρκικά στρατεύ

ματα: Πόσοι πρόσφυγες θα επιστρέψουν. αν τα απορρίψουμε; Πόσοι πρόσφυγες 
έχουν την ελ..ίίδα της επιστροφής: Πόσες σπιθαμές γης σ...ίό τη χέρσα ή τη δική μας 

γη ~πώς απεκλiιθη!· θα πάρουμε πίσω: Για να μην αναφερθώ σε κά..ίoιOUς Πενταδά
Y.τυλOUς και σε κάποια μνήματα σ...ί' όπου θα αναστηθούν και σ...ί' όπου θα ξεπετα
χτούν. όπως είπε κάποιος συνάδελφος. οι ήρωές μας. για να μας κατατρέξουν. αν τα 

ryκαταλεί'\jlOυμε! Μα. εyκαταλεΙ-τovτας. κύριοι συνάδελφοι. Τι OiίΟρρΙπτοντας το 

οποιοδήποτε υπόμνημα μας υποβάλλεται στο οποίο αναγ"ωρίζουμε ότι υπάρχουν 

και θετικά σημεία -σΙγoυρa. και αρνητικά- τι θό εΑιτύχουμε: Αυτό το οποίο ο Ντεν
κ.άς επιδιώκει. Και εγώ δεν ταυτίζω κανέναν με κανέναν τρόπο μι τον Ντεντκάς 

ούτε κα~ διανοούμαι ότι δεν είναι από άboλο πατριωτισμό που το κά,'ουν όσοι 

επιδιώκουν ή θέλουν την άρνηση ή την απόρριψη των εγγράφων. Αλλά δισ...ίράτ· 

τουν. κατά την άποψή μου. λάθος τακτικής. 
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Κύριοι συνάδελφοι. αν είναι κάτι που επιβάλλεται. είναι σε κάποιες στιγμές 

να αναγνωρίζουμε όη μ .. -τορεΙ και να αναθεωρηθεί μία λαθεμένη τακτική. Αλλά 
πρέπει να αναγνωρ[ζουμε ακόμα κάτι: Δεν μ .. ίOQO"με στο Εθνικό Συμβο"λιο να 
ομοφωνούμε και tξω από το Εθνικό Συμβο"λιο να διαφωνο"με! Πρέπει να συνειδη
τοποιήσουμε κάτι, πως και όπως είμαστε ανεκτή είναι η λ"ση και σήμερα ήδη το 

δήλωσε ο κ. Ντενκτάς. ΤΟ εΙ-τε ξεκάθαρα και το γνωρίζουμε. Και είδα στο κοινό 

ψηφισμα του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ ότι αναγνωρίζεται. Η πρώτη παράγραφος μιλά 

για τον επεκτατισμό της Τουρκίας. Μα. αν τον αναγνωρίζετε τον επεκτατισμό της 

Τουρκίας. αναλογιστήκατε τα τελευταία δεκαοκτώ χρόνια πόσο υποβαθμίστηκε ο 

ρόλος της ή πόσο έχει αναβαΟμιστεί: Ελ..-τίσαμε προς στιγμή με βάση τα διεUvή δεδο
μένα πως ο ρόλος της Τουρκίας Οα υποβαθμιζόταν. Οι πολιτικοί πρέπει να 

αναλύουν τα δεδομένα της διεθνούς πολιτικής και να ενεργούν. αν είναι να αποτρέ

ψΟυν κάποια δεινά τα οποία μας απειλούν. Αναλογιστήκατε ποιος είναι ο σημε

ρινός ρόλος και ποιος ο αυριανός ρόλος της Τουρκίας; 

Στο παρελθόν κάποιοι μας είπαν να μείνουν τα πράγματα ως έχουν. Αυτή 

είναι η ΟεωρΙα του κ. Δούντα. που την υπερασπίστηκε και ο φlλoς κ. Ηλιάδης: Να 

μείνουν τα πράγματα ως έχουν. Μα θα μείνουν ως έχουν. κ"ριοι συνάδελφοι; Ήδη 
έχουν περάσει δεκαοκnο χρόνια. Έχουν περάσει δεκαοκτώ χρόνια και Ο εποικιομός 

συνεχίζεται και ο δημογραφικός χαρακτήρας των κατεχομένων συνεχώς αλλοιούται 

και κανένας δεν μπορεί να επέμβει. για να τον a..-τοτρέψει. Ήδη Οι Τούρκοι της 

Τουρκίας εισέρχονται στον κατεχόμενο fΚ>ρρά με απλές ταυτότητες. Ούτε καν 

έλεγχος διαβατηρίων δεν υπάρχει πλέον. Kavtvα; δεν μπορεί να ελέγξει ποια θα 

είναι η πληθυσμιακή έκρηξη και ποιος θα είναι ο τρόπος που θα επιλέξει η Τουρκία. 

για να ΕΠιβάλει τον τουρκικό επεκτατισμό. 

Κύριοι συνάδελφοι. θα πρέπει επίσης να αναλογιστοίιμε και την αναβάθμιση 

του ρόλου της Τουρκίας. Απ' εκεί ξεκίνησα. Κά..-τοιοι μας έλεγαν: "ΞέΡf"fε. σ 

ψυχρός πόλεμος μεταξύ Δύσης και Ανατο.λής τελειώνει. Αναμείνατε. διότι σ 

αναβαΟμισμένο.ς ρόλο.ς της Το.υρκίας μεταβάλλεται και συνεπώς θα αλλοιωθεί και η 
θέση της Αμερικής απέναντι στην ΤουρκίαΜ • Όμως. εκε(νο. το ο.ποΙο συνέ~η ήταν το 

αντίθετο. διόη εξερράγη ο πόλεμος στον Κόλ..,.ο και είχαμε αναβάθμιση του ρόλου 

της ΤουρκΙας εξαιτί.ας της συμβολής της στην εξυπηρέτηση των αμερικανικών 
συμφερόντων. Και τέλειωσε ο πόλεμος του Κόλ.-του και ελ.ιίίζαμε όλοι ότι θα 

υποβαθμιζόταν η Τουρκία. για να διαλυθεΙ τελικά η ΣDβΙf"fική Ένωση και σήμερα να 

α..-τοτελεΙ τον υπ' ορLOμό ένα. αν ethf"fE, αvτuτρόσωπo της Αμερικής στην περιοχή. 
για να αποτρέψει τον έλεγχο των μουσουλμανικών. άλλοτε σοβιετικών, δημοκρα
τιών a.."'tό την ΠερσΙα. Συνεπώς η Τουρκία και πάλι αναβαθμίζεται. Αν δε δείτε το 

ρόλο της Τουρκίας στα Βαλκάνια. είναι ακόμα πιο. αναβαθμισμένος. 

Διερωτάται κανείς τι θα αναμείνουμε. κύριοι συνάδελφοι. Και ο χρόνος υπέρ 

ποιου ενεργεί: Ενεργεί υπέρ αυτών οι οποΙοι ριζώνουν. Ακούμε φω~ς, όταν πηγαίο 
νουμε στην Ευρώπη. που μας λένε: ~Mα πώς θα διώξουμε τα παιδιά των ε.ίοίκων τα 

οποία γεννήθηκαν στην Κύπρο:" Ο χρόνος, κύριοι συνάδελφοι. ενεργεί οίγο.υρα σε 

βάρος μας. Ο χρόνος ενεργεΙ σε βάρος της υπόθεσης του κυπριοκο" ελληνισμού. 

Και αν έχουμε ένα καθήκον όλοι. αν κάτι α;ι:αραίτητα πρέιίει να πράξουμε. εΙναι να 

αφήσουμε λίγο μακριά τις σκοπιμότητες ης κομμuτικές από το εθνικό θέμα. 

ΕμεΙς ως Δημο.κρατικός Συναγερμός δεν έχουμε καθόλου και ποτέ ταυτίσει το. 

εθνικό με το κομματικό συμφέρον. Όχι μία αλλά πολλές φορές και τώρα και στο. 

παρελθόν. ΤΟ είπε και ο κ. Πο.υργουρίδης και κάποιος τον ειρωνε"τηκε. Ναι. στο 
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παρελθόν, όταν ο Σπύρος Κυπριανού χρειαζόταν για το εθνικό θέμα τη δική μας 

συμπαράσταση, την ΕΙχε. Όταν το 1983 ανακηρύχθηκε το ψευδοκράτος και προσέ. 
φuγε η κυπριακή κυβέρνηση στα Ηνωμένα Έθνη, παρό: το γεΥο\'ός ότι ορθά είχαμε 

προβλέψει. δε διοτάσαμε ποτέ να αντα.ι-τοκριθούμε στην πρόσκληση TO\l Κύπρι.οu 

ΠροΙδροu να είμαστε μαζί του στα Ηνωμένα Έθνη, Τον lούνιο του 1985, όταν 
υπήρχε ο εσωτερικός διχασμός, δε διστάσαμε να συναντηθούμε με το ΣπiιΡO 

Κυπριανού. ;τροκειμένοu να rnιτύχοuμε σύμπτωση θέσεων. για να aπoφευχθεί τι 

διχόνοια και ο εσωτερικός διχασμός. Ναι. σίγOUΡΑ είχαμε αvηπολΙΤΕuτε[ την κυβέρ

νηση Κ υπριανού -και μόνο ο αφελέστερος των αφελών θα ισχυριζόταν το αντίθετο

αλί.ά αυτό γινόταν. οσάκις. κατά την χρίση μας. οι χειρισμοί του ήταν ατυχείς. ΕκεΙ 

όπου πιστεύαμε ότι, σεβόμενος την πλειοψηφία, ο Πρόεδρος ενεργούσε κατά τρόπο 

που εξυπηρετούσε τον τόπο, ήμασταν πάντοτε παρά τω πλευρώ του και ιδιαίτερα 

στις κρίσιμες στιγμtς της πατρί.δας μας, 

Αλλά η ουσία δεν είναι αυτή, κύρι.οι συνάδελφοι. Η ουσία είναι τι σήμερα 

πράττουμε. Ούτε ωφελεί η αναφορά στο παρελΟόν ούτε και εξυπηρετεί η αντι..-ταρά

θεση μεταξύ μας. Ούτε όμως και πιστεύω πως πρέπει να υπάρχουν μεταξύ μας 

διαφορές. Αν υπάρχουν με κάποιους διαφορές. και είναι γνωστές. είναι με τους 

Τούρκους. κύριοι συνάδελφοι. και αν υπάρχει ένας τρόπος με τον οποίο μπορούμε 

να τους αντιμετωπίσουμε αυτός είναι μόνο η ενότητα. Μόνο η ενότητα στη δράση. 

Είναι λυπηρό. γιατί σήμερα σε λίγο θα κληθούμε να υιοθετήσουμε κά.-τοια 

ψηφίσματα. Άλλοι υιοθετούν το άλφα. άλλοι το βήτα άλλοι το γάμα. Όλοι δηλαδή 

τι επιδιώκουμε; Επιδίωξη όλων μας δεν είναι επιτέλους να δοθεί μια δίκαιη και 

βιώσιμη λύση στο Κυπριακό: Επιδίωξη όλων μας δεν εΙναι επιτέλους να δούμε να 

φεύγουν τα τουρκικά στρατεύματα: ειναι, κύριοι συνάδελφοι, κανένας που θέλει 

τριάντα πέντε χιλιάδες Τούρκους στρατιώτες με την ελπίδα πως μπορεί. με άλλο 

τρόπο να cιιίελευθερωθoύμε; Είναι κανένας που δε θέλει να πάνε οι πρόσφυγες στα 

σπίτια τους; Όχι, εγώ δεν το αρνούμαι: Όλοι αυτό Οέλουμε. 

Αλλά. προσέξτε! Υπάρχουν χειρισμοί ;του μπορεί να διαιωνίσουν την κατά

σταση και να τουρκέψΟυμε χωρίς την υπογραφή μας. Και το ε"ίτα και το επαναλαμ

Βάνω ότι αυτό το κόμμα τουλάχιστον δεν μπορεί και δε θα ανεχτεί να tOUQxtψOUILe. 

Γιατί εμείς δώσαμε τον όρκο "την πατρίδα ουκ ελάπω παραδώσω" και τον εννο

ούμε. Ελάττω θα παραδώσουμε την πατρf.δα, αν δεχτούμε τη σημερινή απαράδεκτη 

κατάσταση, και εμεΙς αρνούμαστε να τη δεχτούμε. όπως και εσείς αρνεΙΟτε να τη 

δεχτείτε. Γιατί δεν αρνούμαστε σε κανέναν τον πατριωτισμό. Εκείνο που. επανα

λαμβάνω, αρνούμαστε είναι το δικσίωμα να χρησιμοποιείτε κάποτε το Κυπριακό 

για λόγους κομματικούς ή δημαγωγικούς. 

Δεν προσφέρονται τα εθνικά Οέματα. κύριοι συνάδελφοι. για δημαγωγί.α.. 

Αυτός ο λαός αγωνιά και αναμένει πως ως υπεύθυνοι πολιτικοί ηγέτες, πως ως 

υπεύθυνη πολιτική ηγεσία θα βρούμε όχι μόνο τον τρόπο να μονοιάσουμε. για να 

αντιμετωπί.σουμε τους κινδ1)νους, αλλά και τις μεθόδους. για νο. aπoτρέψoυμε την 

απαράδεκτη σε βάρος μας λύση. Γι' αυτό είναι που αγωνιά και δεν ενδιαφέρεται 

ούτε για συλλαλητήρια ούτε για φωνές που θα ακουστούν μόνο στο χώρο των 

συλλαλητηρίων. Δεν είναι με συλλαλητήρια που θα αποτρέψουμε τα CΙΙ-ταράδεκτα 

σημεία των ιδεών Γκάλι. Είναι με κοινή δράση, κίιριοι συνάδελφοι. ΕΙναι με κοινό 
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αγώνα που Οα αποτρα..-τούν αυτά. Ούτε με ης μελωδ(ες του Σαββόπουλου Οα 

φύγουν τα τουρκικά στρατεύματα ούτε με φωνασκίες του o.ίτoιouδ'ήπoτε βρίσκεται 

εκτός πολιτικ'ής, που θέλει όμως να πολιτεύεται και έχει αί'τόλυτο δικαίωμα να πολι

τεύεται. 

Κύριοι συνάδελφοι, γΙνεται μια προσπάΟεια να παρουσιαστεί πως από την 

παρούσα συζήτηση baCt(fdyηxe :τως υπηρξε τάχα διαφωνία μεταξύ των Βουλευτών 

του Δημοκρατικού Συναγερμού. Δεν νπήρξε ονδεμία. Η γραμμή τον κόμματος έχει 

αναλυθεΙ από τον Πρόεδρό μας. ΟΙ αποφάσεις της Πολιηκής Επιτροπ'ής και του 

Πολιτικού Γραφείου είναι καλά γνωστές. KατατέOιτιtαν και στο εθνικό Συμβούλιο. 
Δεν επιδέχονται από κανέναν -το ~χoυμε πει κατ' επανάληψη-παρερμηνείες. 

Συνεπώς. αν κάποιοι συνάδελφοι πιο δυνατά είπαν αυτό που όλους μας πονεϊ. δε 
σημαίνει ότι υπάρχει διαφωνία. Γιατί διαφωνία θα αποτελούσε αν έλεγαν: "Απορρί. 

ψετέ τα όλα. εγκαταλείψετε και το Συμβούλιο Ασφαλείας και το Γενικό Γραμματέο. 

και οδεύσετε με λάf\αρα ο.νά τας ρύμας και τα ο.γυ ιάς της Κύπρου και κατ' αυτό τον 
τρόπο. φωνασκούντες και ακούοντες ο ένας τον άλλο. θα φύγουν και τα στρατεύ

ματα και θα αποτρέψονμε και τα δεινάΜ • Αυτό δεν το a<r"<VΡiζEtCtL κανtνας και 

σΙγονρα ούτε και εσείς. κύριοι συνάδελφοι, που αντιτίΟεστε ή που θεωρεΙτε πως 
πρέπει να α.1τορριφΟούν οι απαράδεκτες ιδέες Γκάλι, οι οποΙες. όπως εΙπα. συμφω

νούμε μαζί σας πως πρέΜΙ να aywvaσTOUμE. για να α.ίταλειφθοUν από μια ενδεχό

μενη λύση τον Κυ;τριακού. 

Γινεται ακόμα προσπάθεια να συνταUΤισΤOίιμε με το ΑΚΕΛ. Έχουμε αυτό

νομη πολιτικ'ή. κύριοι συνάδελφοι. σας βεβαιώ. Εκείνο το οποίο μας ενδιαφέρει 

είναι το εΟνικό μας συμφέρον. Αν συμφωνούμε και μαζΙ σας και με όλους, αυτη 

ήταν και πάντα θα ε(ναι 11 επιΟυμΙα μας. Ήταν πάντα η πολnική μας. Απόδειξη 

του ότι δε συνταυτιζόμαστε με κανέναν είναι το γεγονός ότι. όταν επρόκειτο να 

εκλέξουμε Πρόεδρο της Βουλής. προσφέραμε αμέριστη την υ:τοστήριξή μας προς το 

ΔΗΚΟ. Όταν πρcrι:ωρήσαμε στις δημοτικές fΧλO"{ές, σVΜ,,-τoρευτήκαμε με το ΔΗΚο. 

θέλω να σας υπενΟυμίσω την απόφαση της Α γΙας Νάπας που αναφέρει ότι . όσον 

αφορά το :τολιτειακό. η α..--tόφaσή μας είναι πρωτίστως να συνεργαστούμε με το 

ΔΗΚΩ και ύστερα να εξετάσουμε αν υπόρχouν O~ πιθανότητες για συνεργασί.α του 

συνόλου του πολι τικοι, κόσμου. 

Σννεπώς, άλλο είναι το :τολιτειακό. άλλο είναι το εθνικό. Και στο εθνικό δε 

νομίζω να υπάρχει κανένας και δεν άκουσα Υ,ανένα α..-c6 τα Μέλη της Βουλ'ής να 

ισχυριστεί ;τως πρέπει να κερδισουμε τον αγ(ίινα εν διχονοία. Εκείνο που λέμε είναι 

επιτέλους ας γΙνει μια πανεΟνικ'ή. Ίσως έτσι να βρούμε τη μέθοδο και τον τρόπο να 

υιοθετήσουμε και κοιν'ή τακτική και α.."tοδεκτές μεθόδους που θα oδιrr'ήσoυν στη 

λύση. Και nόρα. λέμε. δεν έχουμε διαφορές πολιτειακές 'ή !.δεολογικές με το ΔΗ ΚΟ 

ούτε και O~λoυμε να έχουμε οποιεσδήποτε άλλες διαφορές. Όπως δε θέλουμε να 

~χoυμε διαφορές ούτε με την ΕΔΕΚ ούτε και με το ΑΚΕΛ, εκεΙ όπου πρέπει και 

επιβάλλεται χάριν του εθνικού σuμφf.ΡOντoς. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Ακόμα και με το ΑΚΕΛ. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣ ΙΑΔΗΣ: 

Δεν εl.πα "ακόμα και με το ΑΚΕΛ". Εγώ είπα: ..... και ~ιε το ΑΚΕΛ ... ~. Και δε 
φοβούμαι. κύριε Χριστόφια. να λέω και να επαναλαμβάνω πως σήμερα. αν είναι 

κά.-cοιο ι ποιl είναι αντL-cαλοί μας και εχθροί μας, αντοΙ είναι οι σοβινιστές της 
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Άγκυρας χα~ όσοι α:τοτρέ:rουν λί,ση του προβλήματός μας. Κανένας από εμάς δεν 

εΙ"α~ εχΟρός του άλλου. Εξάλλου, δε νομίζω να "πάρ;ι,ουν και τόσο σoβαeές ιδιολο
γικές διαφορές πλέον ύΟ1ερα α.ι,ό την κατάρρευση άλλων θεωριών! 

(Γέλια) 

Και για να διαφανεί -και όχι μόνο να διαq:ανεΙ γιατΙ είναι υπαρχτη η δι.αφ:>ρά- όη 

δεν ταυηζόμαστε σε όλα O\rre με ΊΟ ΔΗ ΚΟ οίπε με την ΕΔΕΚ oύrε με το ΑΚΕΛ στο εθνικό. 

αναq:έρω ότι εμε(.ς αξιούμε από χρό\.οια την ;τανεθνική, Το ΑΚΕΛ εσφ::ιλμέm ισχυρίζεται 

πως θα υποβαθμιστεί η κρατική μας οντότητα. θα σεβόμουν το επιχείρημα. αν στόχος της 

πανεθνικής θα ήταν η κατάργηση της Κυπριακής ΔημoxeατΙας. Αλλά, κύριοι. ΣUΝΆΔΕΛφoι 

του ΑΚΕΛ -και εδώ σας παρακαλώ να ανοΟεωρήσπε τη δική σας Οέση- η παWM.χή στ&χο 

έχε ι τη στήριξη της Κυ;τριακής Δημοκρατ(ας. Στόχο έ"ι.ει \'0. βρούμε τους τρόι-ro\Jς και τις 

μεOόboυς με τους ο..-τοίους Οα ξα\lf.αάμOυμε w.iQclΙO. ανεξόρτηtO. κυιiαρχo το ΥΦΤος μας 

και όχι το π(ί)ς θα το υποσκάψουμε. Συνεπώς το ε,tιχείρημα δεν ευσταθεί. με Oιτot.Oδή:τOΤε 

φακό και αν το δει κανείς. 

Αν θα πηγαίναμε στην Αθήνα. για να a..ίΟΨlOΙσει η Αθήνα την ένωση ή την 

απόσχιση και τα λοιπά. βεβαιότατα θα είχατε α;τόλυτο δίκαιο. Εδώ Οέλουμε τη 

συνεργασία όλων και όχι μόνο της Ελλάδας. Πρώτιστα όμως της Ελλάδας. γιατί 

είτε το Οέλουμε είτε όχι αποτελεί και την εγγυήτρια δύναμη αλλά και τη μάνα μας. 

αν σέλετε. Είναι. Και δεν α.ίοκλείει κανένας το δικαίωμά μας να ζούμε σ' έ,'α άλλο 

κράτος ως Έλληνες. Αυτό εΙναι και συνταγματικά κατοχυρωμένο. όπως είναι και 

για τους Τουρκοκυπρίους εξίσου κατοχυρο.ιμένο. Επομένως. το να προσπαθείς να 

αξιοποιήσεις στο μέ,/ιστο βαθμό μια χώρα ;του και εθνικά και ηθικά και νομικά έχει 

υποχρέωση να σε προστατέψει η να προστατέψεΙ. την κρατική σου οντότητα. δε 

νομίζω πως εί\'αι αντίθετο με τις επιδιώξΗς όλων. 

Κύριοι σuνάl>ελφoι. έχω την ε"τύπωση πως έχω σε με,/άλο βαθμό καλύψει τα 

όσα έπρεπε να πω. ,/ιατί και άλλοι συνάδελφοι έκαμαν εκτενή αναφορά. τελειώνο

ντας θα πω μόνο αυτό: Κύριοι και κυρίες συνάδελφοι. η κρισιμότητα των στιγμών

α:τό όλους γίνεται δεκτό πως αυτές είναι ίσως οι πω σημαντικές στιγμές στην 

ιστορία της κυπριακής τραγωδίας- ε:nβόλλει να μην υπάρχει ΕΔΕΚ. να μην υπάρχει 

Συναγερμός. να μην υπάρχει ΔΗ ΚΟ ή ΑΚΕΛ. Επιβόλλει να είμαστε οι μονοια

σμένοι άνθρωποι που πάνω από τα κόμματά μας έχουμε την πατρίδα μας. Και η 

:τατρίδα μας κινδυνεύει. Σ' εμάς εναπόκειται να μην αφήσουμε τους Τούρκους να 

επιτύχουν αυτό που όλοι αναγνωρίζουμε πως επιδιώκουν: τον εκτουρκισμό της 

πατριδας μας. Και είμαι σίγουρος πως κανένας. μα κανένας δε θέλει ούτε και 

Ε.ιί ιδΗ\)κει ούτε και θα ανεχτεί η διχόνοιά μας να μας οδηγήσει σε τραγικότερα από 

τα σημερινά a..ίοτελέσματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Τελειώσατε ακριβώς ένα λεπτό προτού λήξει ο χρόνος σας. 

Ο κ. Ρολάνδης έχει το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι δυνατό να έχουμε ένα διάλειμμα: Μερικοί α.ι·ιό εμάς 

είμαστε εδώ για τεσσερισήμισι ώρες τώρα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μερικοί από εσάς είστε εκεί. αλλά εγώ είμαι εδώ. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι. και εσεΙς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και εγώ δεν μπαίνω και να βγαίνω και είμαι και μεγαλύτερός σας στην ηλικία. 

Τ. Ι1ΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ούτε εγώ βγαΙνω και μπαίνω. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχα σκοπό μετά την ομιλία του κ. Ρολάνδη να κάνω ένα εκτεταμένο 
διάλειμμα. για να σας δοθεί η ευκαιρία ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Μα. ο κ. Ρολό-νδης νομίζω ότι θα πάρει κάποιο χρόνο σχετικά! Εί.ναι γι' αυτό 
που εΙ'1α ... 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. ΜαρκΙδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εισηγούμαι διάλειμμα ενός τετάρτου ακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα μπορέσουν να φάνε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ενός τετάρτου ακριβώς. 

Ι1ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ένας από τους λόγους για τους οποίους ζητείται το 
διάλειμμα είναι ότι υ;τάρχουν κάποιοι οι 0110(οΙ Οέλουν να φάνε κάτι. Σ' αυτό το 
χρόνο δε θα προλάβουν. 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Όχι. όχι. Είναι απλώς για να μπορέσουμε όλοι να κάμουμε μια μικρή διακοπή 
και εισηγούμαι ένα τέταρτο. κΙΙριε Πρόεδρε. και υπάρχει λόγος που εισηγοΙΙμαι το 
ένα τέταρτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. ΔεΚ()..J'1έντε λεπτά διάλειμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ώρα διακοπής: 8.38 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 8.59 μ.μ.) 

Ο κ. Ρολό-νδης έχει το λόγο. 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 

2659 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. κυρΙες και κύριοι συνάδελφοι. 

Θα αρχίσω με μια ρήση του ΟυΙνστων ΤσΙρτοιλ ο οποίος EmE ότι "η ειλικρΙ. 

νεια αποτελεΙ την καλύτερη πολιτικήΜ. Αυτή η φράση στον πολιτικό χώρο μ .• τορεί να 
είναι επίμαχη, αμφιλεγόμεντι φράση, γιατί οι πολιτικοί συνήθως μυθοποιούν. ενιό η 

ειλικρίνεια και 11 αλήθεια aπoμυθoπoιoύν. 

Πρέπει να πω ότι εμείς. ως κόμμα των Φιλελευθέρων, α.,ιό την αρχή είχαμε πει 

ότι η αλήθεια θα είναι rι βάση της σκέψη; και του λογισμού μας. Και έχουμε χρησι" 

μοποιήσει πάντΟΤΕ την αληθΕια και την ειλικρίνεια σε όλες τις εκδηλώσεις μας. 

Σχολιάζοντας κάτι που ανέφερε χΟες ο κ. ΠιττοκοπΙτης σχετικά με τη θέση του 

εκλογικού σώματος και τη δική μας θέση έναντι του EX).,OYLXOU σώματος, αν 

δεχτούμε να συζrιτήσOυμε αυτές τις ιδέες και το ψήφ~σμα 750, Οέλω να πω το εξής: 
Εγώ ως υπoψήφ~o; της συνεργασίας ΔΗΣγ-ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΩΝ πρoεκλoγ~κά 

πάντοτε προέβαλλα αυτά τα ωμό. τα οποία θα ακούσετε σήμερα, Και με την ;ι:ροβολή 

αυτών των Ueoewv, όπως ξέρετε, πήρα έναν πολύ μεγάλο αριθμό ψτiφων, το δεύτερο 
σε μέγεθος αρ~θμό ψήφων, κα~ μπήκα σ' αυτή τη Βουλή με αυτές τις ()έσε~ς, 

Ήμουν πρόσφατα, κυρίες κα~ κύριοι συνάδελφοι, στΤ)ν Αθήνα με άλλους πολι

τικούς ηγέτες σε μια ωραία oU\'O.ulLa του Νταλάρα, Kα~ εκεί αχούαμε αιιτό τον 

τροβαδοιΊρο, αυτό τον τραγουδιστή του f'λληνισμού, έστω και αν με τα τραγοιίδια 

του δεν μπορεί να προωθήσει λύση εθνικών Οεμάτων, οπότε σε κά..-τοια στιγμή το 

τραγούδι μετα{\λήθηκε σε έ\'α ελεγεισ, σε ένα θρήνο, 1453 η Πόλις εάλω, 1461 η 

Τραπεζοuς εάλω. 19[2-'13 η Βόρειος Ήπειρος εάλω. 1918 ο Πόντος εάλω, 1922 η 
Σμύρνη, η Έφεσος. η Αλικαρνασσός εάλοντο. 1974 η Κερύνεια. η Μόρφου. η Αμμό
χωστος εάλοVTΟ. Και κάΟισα προς στιγμή πίσω αναλογιζόμενος το δράμα αυτό του 

ελληνισμού. ο οποίο; έχει να ε)τιδείξει αναμφίβολα και ορισμένες ωραίες και 

μεγάλες σηγμές, όπως είναι η επανάσταση του 182 Ι. για την πραγμάτωση όμως της 
οποίας ΧΡf'ιάστηκε η Συνtlήκη της Αδριανούπολης, όπως είναι γνωστό. το 1829 με τη 
συμμετοχή των συμμάχων που ήΟελαν να καταλύσουν την o(kύμανική αυτοκρατορία, 

Λοιπό\'. αυτή η χιi.'ιρα με το κλέος το αρχαίο. με τη δόξα, με την παράδοση, με την 

ιστορία. γιατί να έχει όλα αυτά τα Μεάλω- στην πρόσφατη ιστορία της: Γιατί: 

Διερωτήθηκα: Μήπως είναι γιατί σκεφτόμαστε με την καρδιά μας αντί μΙ! το 

νου μας: Μήπως είναι γιατ! παρασυρόμαστε από πατριωτικές λέξεις και λόγια. 

όπως εί\'α~ αυτά τα ο;ι:οία πληΟωρικά ακούσαμε αυτές τις δυο τρεις μέρες από 

διάφορες πλευρές της Βουλής: Μήπως είναι διότι ακόμα πιστεύουμε όη σήμερα, 

στον αιώνα των πυρηνικών όπλων και των FI6. θα μπορούσαμε να τυλιχτούμε μια 
σημαία και ένα λάβαρο και να πραγμαni.'ισoυμε τους εΟνικούς μας στόχους: 

Έτσι σκέφτηκα ότι θα ήταν σ..ι.όπιμο να προέl\ο.ινα σε μια σύντομη ανάλυση 

των πρof\λημάτων του ελληνισμού. γιατί ο ελληνισμός είναι δίΠλα μας. και σε 

κάποια ευρύτερη ανάλυση των δικών μας πρo~λημάτων, Γιατί το κυπριακό 

πρόβλημα δεν είναι πρόf\λημα που ξεκίνησε χθες. δεν είναι πρόβλημα ημερών ή 

εβδομάδων' είναι πρόβλημα το οποίο υπάρχn τώρα και δεκαετίες. 

Ο κ. Δώρος Θεοδώρου εΙ-ιε χθες. και συμφω\,<i.'ι ~-cόλυτα. ότι αισθάνεται 
υπερήφανος που είναι Έλληνας, αλλά ορισμένες στιγμές σφίγγεται η καρδιά του 

πράγματι. όταν βλέπει τα προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα ο ελληνισμός, 
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ΠρέΠΗ να πω όη αυτό το αισθημα είχα και εγώ πολλές φορές πρόσφατα. Τώρα 

τελευταίως, όταν ήμουν εκτός KύπQoυ, είχα την ευκαιρια και το χρόνο να κοιτάξω 

• 

θέσεις κυβερνήσεων, δηλώσεις που έχουν γίνει και τέλος αυτά που γράφουν τα • 
διάφορα διεθνή φύλλα μf"Yόλoυ ιχτοπίσματος. ΤΟ ''Economlst'', για παράδΗγμα, 
πριν μια βδομάδα κατέταξε την Ελλόδα στον πυθμένα των κοινοτικών εταίρων σε 
ό,ΤΙ αφορά τα κριτήρια του Μάαστριχτ. Όχι μόνο είναι εκτός κριτηρίων, εκτός των 

πέντε κριτηρίων του Μάαστριχτ, η Ελλάδα, αλλά α.ίτέχει παρασάγγας αυτών των 

κριτηρίων. Για παράδειγμα ο πληθωρισμός με βάση τα κριτήρια πρέπει να είναι 

3.5% και η Ελλάδα έχει 18%. Λέω tva παράδειγμα. 

Όταν ήμασταν στην ΠοΡτοΥαλία, στη Λισσαβόνα ακούσαμε όη ο κ. Μητσο· 

τάκης στο Γκιμάρες είχε προβλήματα. Και πράγματι τ11" επομένη η "Herald Tribune" 
στην πρώτη σελίδα α,οέφερε δήλωση του Ζακ Ντελόρ όη η θερμοκρασία ανεβαίνει 

σης σχέσεις Κοινότητας και Ελλάδας και δήλωση βοηΟοίι άλλου Υπσυργού ότι 

"εφόσον ήταν και πρωθυπουργός, δεν μποροίισαμε να πατήσουμε από πάνω του, 

σΊ.Jμφεριφερθήκαμε ευγενώς, αλλά εν πάση περιπτώσει η υπομονή μας αρχίζει να 

εξαντλείται". Την επόμενη μέρα, είναι καταφστικά αυτά, 11 "Wall StreeI Joumal", 
άλλη εφημεριδα Κ'ύρOUς, στην πρώτη οελ(δα: "Η πάμ."fτωχη Ελλάδα jt .. "'toeri να κατα· 
στρέψει την Ευρωπα'ίκη Ενόημα. Η ελλάbα α.ίτοτελεΙ πρόβλημα για την Κοινό· 

τητα". Στην πίσω σελΙbα: "Η Ελλάδα α.ί'(οτελεί τη,' αχίλλειον πτέρναν της Κοινό
τητας". 

Είναι γεγονός ότι όλα αυτά δεν εΙναι ευχάριστα για μας τους Έλληνες. Όπως 

δεν είναι ειrι.άριστη και η εξέλιξη του μακεδονικοίι προβλήματος, που αφορά και 

αυτό τον ελληνισμό. διότι. r<rόoOV υΑάρχουν προβλήματα εθ,'ικά στη" EλλάOO. η 

Ελλάδα πολύ λιγότερο μΠOQεί να μας βοηΙhjσει. Το Μακεδονικό υπάρχει εδώ και 

πενήντα χρόνια και πιστεύω ότι υπήρχα,' επoχtς, ιδίως τον καιρό που η Γιουγκοσ· 

λαΒΙα είχε α;τόλυτη ανάγκη την Ελλάδα λόγω κοινής αγοράς, που μπορούσε να γίνει 

κάη. Δε λέω πως κατ' ανάγκην θα ελύετο το πρόΒλημα. ΤΟ" καιρό που οι κι1βερvτi-

σεις οι ελληνικές ασχολούνταν πώς να περάσουν το γιουγκοσλαβικό καλαμ,τόκι 

παράνομα ως κοινοτικό καλαμ:τόκι, αν ασχολουνταν με τη γιουγκοσλαβικη Μακε-

δονία, πιστείιω ότι κάτι ίσως να πετύ'ι.αιναν. Και όμως δεν το έκαναν. Και η 

Ελλάδα έφτασε σήμερα σ' αυτό το σημείο το κά.τως εξευτελιστικό για μια χώρα με τη 

δικη της παράδοση, τη δική της δόξα, τη δική της ιστορΙα, για μια χώρα με τους 
Παρθενιονες, τον nMtIvVQ, τον Πραξιηiλη. 

Αφήνω την Ελλάδα και έρχομαι στην Κύπρο. Να δούμε εμείς πώς φτάσαμε 

στο σημε(ο της κατολίσθησης που φτάσαμε. Και πάω πίσω στον αγώ'l.'O του 

1955·'59. Στον αγωνιστικό τομέα α,·αμφ{.βο).α ήταν ένας υπ~ρoχoς αγώνας. Μό"ο η 

μορφή του καμένου κορμού του Αυξεντ(ου, του καμέ"ου προσώπου του, του 

καμένου χαμόγελού του με το χέρι υψωμένο είναι αρκετή, για να μας δείξει τι ήταν 

αυτός ο αγιiινας στον τομέα τον αγωνωτικό. 

Αλλά ποιοι ήταν οι πολιτικοί στόχοι: Κ αι ποια η εφικτότης τους: Όπως μας 

εί:τε ο αγαπητός κ. Πο."fαρές, ο στόχος ήταν "ένωσις και μόνον ένωσις". Ο 

κ. Κληρίδης είπε κάποτε ότι 11 πολιτική ηγεσΙα δεν μ..,τόρtσε να χρησιμοποιήσει 

επωφελιί)ς το μεγάλο αγώνα που διι:ξιhαγε ο κυπριακός ελληνισμός. Εγώ Οα πω 

κάτι άλλο κάπως διαφορετικό. Π ιστεύω ότι η πολιτική ηγεσΙα δεν έθεσε στόχους 

σωστούς. Α ν εμένα με μεταφiρατε σήμερα πίσω στο 1955 με τις γνώσεις που έχω 

• 

• 

• 
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σήμερα. και υ;τήρχαν ασφαλώς Πρόσωπα με τέτοιες γνώσεις . τότε θα έλεγα αμέσως 

ότι ούτε τότε ούτε σήμερα υ:cάρχει τέτοια εφικτότης. διόη. αν θέλουμε ή αν θέλαιιε 

ποτέ ένωση της Κ ύπρου με την Ελλάδα. η Ελλάδα θα έπρεπε να ήταν έτοψη "α 
πολεμήσει γι' αυτή την ένιι:ισrι. 

Ο ΣάUΡOυς Βανς. ο ο.,τοίος ήταν ίσως ο πιο ανθρώπινος (Ητό τους Υπουργούς 

των Εξωτερικών τω,' Ηνωμένων Πολιτειών ι.σι ο οποίος [(χε έρθει στα μέσα της 

δεκαετίας του 1960. για να αJτοτρέψει τουρκικη εισβολή τότε. αν θυμάστε. μου είχε 
ΠΕΙ κά.;τοτε, όταν έφυγε από το Υπουργείο. και τον συναντούσα συχνά στη Νέα 

Υόρκη, ότι η Τουρκία Οα πολεμήσει γι' αυτό το σημείο. Και αν η Ελλάδα το 

επιθυμεί. τότε μπoρε~ να υπάρξει πόλιμος. Και η λογική που έδιδε ΤΊτον η εξ'ής απλή 

και σωσττ'! λογικ'ή α..ίό :τλευράς Ηνωμένων nohLTELti)v: Η τουρκΙα τότε E~χε στα 

δυτικά την Ελλάδα. μια χώρο. που ήταν αντίπαλός της και με την οποία εΕχε αντιπα

ράθεση για χρόνια. Βόρεια το Συμφωνο της Βαρσοβίας. ανατολικά Κούρδους. Ι ράκ. 
Ι ρόν. Συρία με προβλήματα. Το νότιο σύ"ορό της παρουσΙαζε κάποια άνεση πάντοτε 

από πλευρός άμυνας. Αν λοιπόν ερχόταν ποτέ ο ελλαδικός ελληνισμός σ' αυτό το 

χώρο και έκανε βάσεις. τότε θα έπρεπε η Τουρκία ,'α αναδομ,ήσει την άμυνα κάτω 

α..-τό το μαλακό υ,τογό.στριό της θα t.ίρεπε να αναboμήσει ολ&.ι.ληρη την αμυντική 

πολιτική της και δεν ήταν διατεθειμένη να το κάμει. Πέραν τούτου την εποχή του 
ψ"Χρου πολέμου οι σίιμμαχοι των Μο δε θα ήυελάν να του; βλέπουν να εΙ ναι 

αρπαγμένοι από το λαιμό σε μια απόσταση α..ίό τον Έβρο μέχρι την Κ ύπρο. δηλαδή 
600 μιλίων. προτψουσαν αυτή η αντι..-ταρόθεση να :ι:εριορίζεται στα 200 μΙλια. 
Έβρος - Κρήτη. 

Με αυττ; τη συλλογιστική. που έπρεπε να την εγνωρίζαμε. δεν μπορούσε 

εκείνος ο στόχος να είχε επιδιωχθεΙ Και η ζωή το απέδειξε. Σύντομα, πολύ 

σύντομα. μετό. τον αγώνα του 1955-'59 ανεστΡ(Ιιrη ο στόχος και έγινε ανεξαρτησία. 
Χό.θηκαν (σως και κά.ίοιε; Ευχαιρίες. αλλά. (L"{ό τη στιγμή που φάνηκε αυτή η 
αδυναμία μας. τότε γίναμε πολιτικό κλωτσοΟ".ι.ούφι στην πραγματικότητα και μας 

επεβλήθη κατά κάποιο τρό:ι:ο η λύση της ZUΡΙχης. 

Φτάνουμε εκεl. άλλο λάθος. και δεν το λέω αυτό για να θίξω κανέναν. Avτ(

θετα. πρόσωπα στα οποία ενδεχομένως θα αναφερθώ όχι επώνυμα τα εκτιμώ υπερ

βολικά σήμερα. Σχηματίζεται Υπουργικό Συμβούλι.ο με ανθρώπου; των 25 και των 
26 ετών. Ρωτώ: ΜπορεΙ ένας άνθρωπο; των 25 ετών πράγματι να σταθεί απέναντι 
σε ανθρώπους όπως ο Αντενάουερ της εποχής εκείνης Τι ο Τζων Κέννεντυ ή ο 

Χρουστσώφ Τι ο Ντε Γκωλ: Υπήρξαν ορισμένε; μεγαλοφιι'ίες στην ανΟρωπότητα. 

υπήρξαν ΑΊ:νστάιν. υπήρξαν Μότσαρτ. που μ .. τορεί στην ηλικΙα αντή να μεγαλούρ
γησαν. αλλά δεν έπεσαν όλοι οι Μότσαρτ και οι Α'ίνστάι" στη\' Κύπρο. για να 

μπορέσουμt να αντε;τεξέλθοιιμε. Κατά συνέπεια. πρόσωπα ικανά σήμερα. ικανό

τατα, τα οποία εκτιμώ και σέβομαι . το λέω. τότε, στην ηλικία εκεΙνη που ουσιαστικά 

έχαναν τα μεταπτυχιακά τους στο Υπουργικό Συμβούλιο. αν είχαν και πτυχίο. δεν 
ήταν κατάλληλα. για να κρατήσουν το βάρος μιας xti)ga; η οποία είχε βγει από τον 
αγώνα της α..ίοικιοκρατίας. Είχαν ένα πολύ μεγάλο πρόβλημα μπροστά τους. 

Να σας :ι:ω εδώ κάη που μου είπε και ο κ. Καραμανλτίς τρεις μήνες μετά που 
έγινα Υπουργός Εξωτερικώ\'. Μας είχε κάνει ένα γεύμα από τα συνήθη πον έκανt, 

τα μικρά γεύματα. στο διαμέρισμα ;του είχε στην Αθήνα και. όταν τελειώσαμε. ήταν 

και ο κ. Κυπριανου εκεί. βΥήκα έξω εγώ μαζί του και μου λέει: "Υ:ιοιιργέ, δεν μ..ίΟρώ 

να καταλάβω έ,'α πράγμα: Εμείς είμαστε ευρω;ταϊκή χώρα, το ίδιο >'.αι εσείς και 
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έχουμε τόση παράδοση. Πενηντα. εξηντα χώρες έφυγαν CΙίίό τον (l.1:Qικιακό ζυγό 

και έχουν α..λώς κά.-τοια πρ0/3λ1jματα. αλλά το πρόβλημα το οποίο έχετε εσείς στην 

• 

Κύπρο. κατοχή τέτοιου μεγέθους. δεν το έχουν άλλοι. Γιατί λοι.;τόν; Πού πέφτουμε .. 
έξω; Πού κάνουμε ).ά811;" 

Και συνεχίζω τα λόθη. Παρόλο που 11 Κυπριακή Δημoκρατtα είχε τα προβλή
ματά της. ερχόμαστε το 1963 με την αντίθετη γνώμη της διεθνούς κοινότητας και της 
ελληνικής κυβέρνησης και επιχειρούμε να τροπο..""[οιήσουμε το Σύνταγμα. Έπρε.τε 

να είχαμε προβλέψει το αποτέλεσμα, διότι εν τω μεταξύ το ]955-'59. εκτός απ' όλα 
τα άλλα. ξύπνησε σε μεγάλο βαθμό και το τουρκικό στοιχείο. διότι φωνάζαμε 
"ένωση". Ο Τούρκος δεν είναι τρελός εδώ! Όταν τσυ λέεις "πάω για ένωση εγώ", 

θα αμυνθεΙ Και έτσι εκείνο το στοιχείο κινήθηκε αποσταθεροποιητικά μετά το 

1963·'64. 

Και μπήκαμε σε μια περίοδο μεγάλης περ~πέτειας κατά την οποία , νομΙζω. δεν 

ξέραμε τι θέλαμε και τι κάναμε. Ο Μακάριος ανεφtρετo στο εφικτό και όχι στο 

ευκταίο. Αλλά σε σωρεία ομιλιών tO\.l και πάλι ανεφέρετο στην έ\'ωση. Πήγε πίσω 

στην ένωση. Και διισtUΧώ; Ιl\.ιτές τις ομιλίες και δηλώσεις tO\.l, και του ιδίου και 
Υπουργών του, Ης συνtλεξε μετά ο Ραούφ ΝτεΥ/-τάς και τις κατέθεσε ενώπιον του 

Συμβουλίου Ασφαλείας σε μια καταιγιστική ;τραγματικά ομιλία του το ]978 την 
σπσία θα σας αναφέρω και η σπσία ουσιαστικά κατέληξε πολύ σε βάρος μας. Ερχό

μαστε στις αρχές της δεκαετίας του 1970. Ο κ. Κληρίδης αναφtρει στην "ΚατάθεσήΜ 
του σωστά ότι πλησιάσαμε τη λύση. αλλά φτάσαμε τη λύση και δεν περό.σαμε το 

κατώφλι της και μείναμε εκτός. 

Και έρχεται πάλι 11 θέση 11 απραγματσποΙητη της ένωσης. η θέση που δεν εβασί- ~ 

ζετσ πάνω σε πολιτική σκέψη, και επιχειρείται το πραξικόπημα για την ένωση. Αυτό 

είναι γνωστό σε όλους τους άλλου;. έστω και αν εμεΙς πολλές φορές δε θέλουμε να 
το λέμε για να μην το μάθουν. Όλοι οι άλλοι το λένε, οι πολιτικοι και σι δι.πλω-

μάτες. και μας το είπαν δεκάδες φορές και εμείς σκεφτόμαστε να το πούμε μεταξύ 

μας! 

Και μετά την εισβολή το χάος. η κατολίσθηση, μέχρι που φτάνουμε στη σημε

ρινη κατάσταση. Έρχομαι στα ψηφίσματα. διότι βασίσαμε την πολιτική μας -τι 

άλλο είχαμε να κάνουμε, θα κάναμε Πόλrμo;- :ιάνω στα ψηφίσματα. Γιατί νομΙζεΊε. 

κύριοι συνάδελφοι, δεν παίρναμε ισχυρά ψηφίσματα; Γιατί; Ασφαλώς ο ένας λόγος 

ήταν διότι είμαστε μια μικρή και αδύνατη χώρα και ο αδιινατος πάντοτε υποφέρει. 

Αλλά Ο άλλος λόγος, που πολλές φορές δε θέλουμε να λέμε και να ομολογούμε. είναι 

διότι η διεθνής κοινότητα. παρόλο που αναγνώριζε το έΥιιλημα το τουρκικό, 

θεωρούσε ότι και εμεΙς ε{χαμε σφό:λει. είχαμε δΙQ..ίράξει σοβαρά σφάλματα και έτσι 

δεν ήθελε να μας διi,ισει εκείνο το οποίο εμείς αξιούσαμε. Εκείνο προς το οποίο 

προσβλέ.ιίαμε . 

Πάρτε τα ψηφίσματα. Εγώ τα ξέρω. γιατί τα έζησα και τα προηγούμενα Q..ίό 

μένα και εκείνα των οποίων εγώ ήμουν ο πρωταγωνιστής. 3212. αναφeρόμεOα τόσες 
φορές στο 3212. Κατ' εμένα εΙναι το χειρότερο ψήφισμα που πήραμε ποτέ και να 

σας πω γιατί: Διόη το 32]2 δημιουργεΙ ισοζύγιο μεταξύ της εισβολής και του 

πραξικοπήματος. Δε λέει τ{ποτε άλλο από του να διατάσσει τα στρατεύματα τα 

ξένα. όχι στρατεύματα κατοχικά. εισβολής, και την ξένη στρατιωτική παρουσί.α και 

το προσωπικό :ιου ήταν οι Έλληνες να φύγουν. Αυτό μα; εΙ.ε. Και μας εΙίε ότι 
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πρέπει να δια.'"[ραγματευτούμε πάνω σε (ση βάση. Τίποτε άλλο δε μας [(;τε. Αυτή 

etvaL η τραγικότητα του 3212. Η ToUΡκία δεν είναι τρελή! Η τουρκία μας παίρνει 

στη βρύση δέκα φορές και μας αφήνει ά. .. "'[010\)ς στο δΙί'tλωματικό τομέα. Δεν ήταν 

τρελή να το ,111lφ{σει! Και πέρασε ομόφωνα και μετά υιοθετήΟηκε α.'1ό το 365 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Ερχόμαστε στο Φεβρουάριο και ο ΝΤΕγ..ι.τάς αναχηρUτtει το ομόσπονδο κρCt-τoς 

του. Όχι όπως το αγοκιϊρυξε το 1983. Απλ(ί!ς είπε: "Εγώ είμαι απ' εδώ, αυτή είναι 

Ίl περιοχή μου, η ομόσπονδη περιοχή μου, ας κάμουν οι άλλοι καλά. ώσπου να το 

βρούμε". Και έτρεξε μια μεγαλειώδης αvτι"ίρoσω;τεία δική μας στη Νέα Υόρκη στην 

οποΙα πράγματι μετέσχαν πολιτικοί με πείρα. Αντιλαμβάνομαι ήταν εκεΙ και ο 

κ. Κυπριανού. που ήταν εκτός κυβερνήσεως, ήταν ο τό'τε YΠOUΡγός Εξωτερικών. ο 

lωάννης ο Χριστοφίδης -δεν ξέρω αν ήταν ο κ. Πα:ιαδόπουλος. και αρκετοί άλλοι 

και αναμέναμε να πάρουμε ένα ψήφιομα. διότι -για όνομα του Θεού!- ήταν η εισβολή 
G..ό τη μια και ήρθε ο κ. Ντεν,(τάς και ανακήρυξε και το κράτος ταυ JttQL.ou. Για 

να μη σας τα πολυλογώ. γα σας πω από ;τού ξεκινήσαμε. για γα πάρουμε ψήφισμα. 

και πού κατεβήκαμε. Να σας πω ένα πράγμα που συνέβη. Μου το είπε ο Ζήνων 

Ρωσσίδης ο οποίος ήταν ο μόνιμος αντιπρόσωπός μας στη Νέα Υόρκη. Ο Ζή"ων, ο 

μακαρίτης. τυφλώθηκε ψυχολογικά για τρεις ημέρες από το συγκλονι..σμό του και τη 

Ολίψη του γι' αυτό που πήραμε. Μπορεί εμείς εδώ να πανηγυρίσαμε πως πήραμε ένα 

ψήφισμα. Αν όμως το διαβάσετε :τροσεκτικό. είναι απόλυτα -νερόβραστο. δεν κατα· 

δικάζιι την ανακήρυξη αυη'! του κράτους και το χειρότερο ο,.λώς εκφράζει λύπη. 

regreIs. τΙ.οτε άλλο. Και έρχεται και λέει ότι επαναβεβαιώνει ότι μι αυτό που 

έκαμε ο Ντενκτάς δε σημαίνει ότι επηρεάζεται το Κυπριακό απ' εδώ και πέρα. Αυτό 
έκαμε το Συμβούλιο Ασφαλείας μόνο. Τίποτε άλλο. Αυτό μας έδωσε με όλη αυτή τη 

μεγαλεπήβολη αποστολή που στείλαμε εκεΙ Τα λέω αυτά. για να δούμε πού καταλή

γουμε σήμερα στο Συμβούλιο Ασφαλείας. 

Και έρχομαι στο NoέμβQιo του 1978. Ήμουν πάλι στη Νέα Υόρκη επικεφαλτjς 
της αντι",.ροσωπεΙας της κυπριακής κυβέρνησης μαζί με αντι",οροσωπεία των 

κομμάτων. Ήταν τότε που παρέλαβα στις 10 Νοεμβρίου και το αμερικανικό σχέδιο. 
Έγιναν τότε δύο σοβαρά λάΟη. διότι συνεχώς γίνovταν. Ζήτησαν να στείλουν από 

την Κύπρο Αρμένιο αντιπρόσωπο. Εγώ ερεύνησα το θέμα και τους είπα: "Κίιριοι. 

δε θα γινει δεκτός εδώ ο Αρμένιο; αvτιπρόσωπoς. διότι βάσει του Συντάγματος οι 

Αρμένιοι θεωρούνται πως εΙναι μέρος της ελληνοκυπριακής κοινότητας για 

σχοπούς συνταγματικούς και θα τον απορρίψει το Συμβούλιο Ασφαλείας". Κάποιοι 

εκεί επέμεναν να 'ρθει. Και απ' εδώ κάποιοι επέμεναν να 'ρΟει. Και απεστάλη ο 

κ. Αστσιάν στη Νέα Υόρκη. Όπως τους είχα πει εγώ. δεν τον άφησαν να περάσει 

την είσοδο των Ηνωμένων Εθνών. να μ.'1ει στο Συμβούλιο Ασφαλείας. Ήλθε. ειδε 

και απήλθε. Σε πέντε μέρες έκανε τα ψtυνια του και επέστρεψε στην Κύπρο ο 

κ. Αστσιάν. χωρίς να φταίει ο άνθρωπος ασφαλώς ο ίδιος. Αλλά δημωυρΥήσαμε 

κακό κλίμα. Διότι φάνηκε ότι εν γνώσει μας θtλαμε να παραβούμε το Σύνταγμα. 

Και μας το είχαν υποδείξει από πριν: ~Mην το κάμετε". Όχι. να 'ρΟει. Και ήρΟε. 

Σε εκείνη λοι",οόν τη συνεδρία. νομίζω ηταν σης 27 Νοεμβρίου 1978. ηταν 
γεγονός ότι ο Ντενκτάς έκαμε μια καταπεληκή ομιλία επΙ τρεις ή τέσσερις ώρες. 

Έχει και ευφράδεια πολλi). απόλυτη τεκμηρίωση. Ειχε α:τό χάμω. θυμούμαι. μέχρι 

πάνω "ψηλά στοιχεία: Ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος στις 2 Μαρτίου 1965 με βάση το 
"ΦιλελeVOeρο". μΙ! βάση τον "Αγώνα". με βάση την άλλη εφημερίδα είπε ότι ο στόχος 
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μας είνα~ η ένωση. Την άλλη ημερομηνία ο τάδε Υπουργός του ο •• Θα εξέθεσε εκεί 

επΙ τρεις {ίΙρες εκατό περιπτωΟΗς, σε σημεί.ο που τα μέλη του Συμβουλίου AσφCΙ
λεΙας πράγματι έμειναν ενεά και μας κοίταζαν. Eγιίl δε μετείχα, διότι ήμουν κυβέρ.
νηση' ήταν οι κοινότητες που μετείχαν και ο Ντενκτάς ήταν εκεί ως κοινότητα. Για 
χατίρι μας τελικά μάς έδωσαν ένα ψtiφσμα νερόβραστο, χλιαρό. το οποίο δεν έλεγε 

τΙποτε. Είναι ημερομηνί.ας 27 ΝοεμβρΙου του 1978 το ψήφισμα αυτό. μπορεΙτε να το 
δείτε. ΤΙποτε α.,"'tολύτως. Ούτε αναφορά σε κατοχή ούτε TL.otE απολύτως. Α:rλώς 
(1'U\'OμιλΙες. δυο λόγια και τι.,.οτε άλλο. Και μετά. όταν βγήκαμε έξω. οι Εjo'~"[ρόσω:rΟL 

της διεθνούς κοινότητας διερωτούνταν :rράγματι τι Υί\-'εΤαι στην Κύπρο. Ι'α μην τα 

πολυλογώ. διότι, αν είχαμε χρόνο θα μποροuσα να σας παραθέσω δεκάδες περιπτώ
σεις όπως εΙναι αυτές, που δεν είναι τυχαίες, διότι εΙναlη άλυσις που οδηγεί σ' αυτά 
τα πράγματα που συμβαί.νουν σήμερα. 

Τα ψηφίσματα άρχισαν "α βελτιώνονται χά."'[ω; φραστικά για μας 0."'[6 τον 
καιρό που η διεθνή; κοινότητα διέγραψε στο μυαλό της τη λύση του Κυπριακού. 
Από τον καιρό που ο Μακάριος στις 12 ΦεΒρουαρΙου του 1977 και μετά ο ΣπiιΡOς 
Κυπριανού στις 19 Μαϊου του 1979 υπtγραψαν τις δύο συμφωνίες κορυφής. Η 
διεθνής κοινότητα δεν έΒλεπε ποια Οα μ."'[ορούσε να είναι η λύση. Από τη μια εμείς 

με αξιιΟΟεις . όπως το έΒλεπαν. ένωση;, από την άλλη η Τουρκία με εισβολή, τα δύο 

κοινοτικά στοιχεία ακολούΟηοαν χωριστοιις δρόμους. Σου λέει. τι ΙΙα γΙνει: Δεν 

\!πάρχeι άλλη λiιση ο...ό ομοσπονδία. Και crοβούμαι. και εγώ είμαι απ' εκείνονς που 

έλεγαν πάντοτε ότι δεν εΙναι πραγματικά παραχώρηση. είναι η σωστή λύση 11 
ομοσπονδία. Γιατί να \'τρεπόμαστε δηλαδή για την ομοσπονδία: Ντρέ.πονται μή:τως 

οι Ηνωμένες ΠολιτεΙες ή η Γερμανία τΊ η Αυστρία ή η Αυστραλία ή η ΕλΒετία. επειδή 

έχουν ομοσπονΜα; Αν είναι αυτό το σύστημα που πρέπει να έχουμε, αυτό να 

έχουμε. Ότα" λοιπόν μΠηκαν κάτω οι αρχές της ομοσπονδίας και όταν ο Μακάριος 

υπέγραψε εκείνη τη συμφωνία. που για μενα είναι η πιο ιστορικτΊ συμφωνία που 

υπέγραψε ποτέ μαζί με το χάρτη που ετοίμασε και επέδωσε μετά ο κ. ΠαπαΜ

;τουλος. τότε άρχισαν να Βελτιι(ινουν τα ψηq-ίσματα για μας κά.ιτως. 

Εγώ >,.ατηγορτΊθηκα Q.o"'[ό ogLGltt"e; πλευρές για Οεωρίες γρονθοκοπημάτων και 
διάφορα άλλα, πο\! δεν είναι έτσι, αλλά δεν είναι τη; στιγμής να τα αντΙΚΡΟUQω. Αν 

θέλει η πλευρά εκείνη που νομίζει ότι υπάρχουν τέτοιες θεωρίες. ευχαρίστως κατ' 

ιδίαν \'0. τους εξηγτΊσω την κατάσταση. Αλλά fγώ επισης πήρα και τα ιοχuρότερα 

ψηφίσματα που πήραμε !(oτ~. Εγώ πηγα τρεις φορές επικεφαλής της κ\!βtρνητικτΊς 

αντιπροσωπεΙας και πήρα τρία ψηφίσματα από τη ΓενικτΊ Συνέλευση. Το τελεuτα[ο 

τΊταν στις 13 ΜαΙου του 1983 και έκτοτε δεν πήγαμε στη ΓενικτΊ Συνέλευση. Πήγα 

και το 1978 και το 1979. Και εΙχαμε καλύτερα ψηφίσματα λεκτικά. ιδίως εκείνο tO\l 

1983, το οποίο 'ήταν το καλύτερο που πήραμε ποτέ αναμφίβολα σε φρασεολογία και 
περιεχόμενο. αλλά Οfιολογι(ι -δε λέω πως ήταν δική μου τέχνη, διότι στο κάτω κάτω 

ήταν μαζΙ και όλη 11 πολιτικ1\ ηγεσία πάντοτε. 1\ταν και ο μακαρίτης ο Εζεκίας 
Παπα'ίωάννου και ο κ. ΛυοσαρΙδης και ο κ. Κληρίδης και αναλόγως της περιόδου ο 

Αλέκος Μιχαηλίδης ή ο Γαλανός στη Νέα Υόρ'..ιτι- όη η βελτΙωση ε;τήλθε από τη 

(1tLYlLτI που η διεΟνής κοι\'ότητα :τροχιί:ιρησε με τη λΙίση ~εΙνη που :τΙστειιε πως θα 

τΊτον η λύση για την κυπρο. 

Κοι η λΟΟη για την Κ ίιπρο είναι αυττΊ που βρίσκεται σημιρα στο 750. η οποία 
ξεκίνησε. o~ ρίζες της, οι πηγές της εί\'αι στις 12 ΦεβροοορΙου 1977. Τότε που 

συμφωνήσαμε εμείς, και πιστείιω σωστά. Εγώ το λέω ότι σωστά ο Μακόριος συμφώ

νησε, να ιιπάρξουν δυο επαρχΙες υπό ομοσπονδιακή ομπρέλα. Και ιjξερε ο Μακά

ριος τΊ όq1ειλε να ήξερε τι σημαίνει αυτό το πράγμα. Το εξέθεσε και ο κ. Κληρίδης 
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;"[ροχΟές. Τι σημαίνει; Σημαίνει ότι στην 0, ... ( εκεί επαρχία θα υπάρχει ή πρωθυ ... 
πουργός ή Πρόεδρος για την απ' εκεΙ πλευρά. όπως στη Γερμανία. ΣΤ11 Γερμανία οι 

διάΨΟΡΕς δημοκρατίες έχουν Π ρόεδρο. Στις Ηνωμένες Πολιτείες έχουν Κυβερνήτη . 
Και εδ<ί) fια γΙνει το Ιδιο. θα έχουν Βουλή δική τους επΙ όλων των νομοθετημάτων 

που δεν αφοροιΊν την ομοσπονδιακή κ~έρνηση' εκείνοι θα νομοθετούν. Δικαστήρια 

δικά τους. αστυνομία δικη τους. Είναι αυτό που ορισμένοι δικοί μας κακώς και 

λανθασμένα ονομάζουν εκτουρκισμό. Δεν εί.ν(ι ι εκτουρκισμός. Μήπως επειδή η 

Καλιφόρνια έχει δικό της Κυβερνήτη και δικη της Βουλή έχει εκκαλιφορνήσει τις 

Ηνωμένες Πολιτείες: Δεν κατάλα!kι! Αυτό συμβαίνει παντού, όπου έχουμε 

ομοσπονδιακά συστηματα. Η επαρχία, η πολιτεία, όπως θέλετε ονομάστε την, έΧΗ 

τη δική της διοίκηση, τη δικη της Βουλη και αυτό συμβαίνει παντού σε ομοσπονδίες. 

Κω δυστυχιός. όταν έχουμε αυτή τη boIL1i την κοινοτικη, την εθνική, δεν είναι 
εύκολο να εί\'αι άλλη η λύση. Διότι :τέστε μου..δε συμφωνώ φυσικά απόλυτα με το 

750 και τις ιδέες ... αν η δομή δεν είναι αυτή. ποια θα είναι η δομη: 

Ο κ. Η λιόδης είπε να κάνουμε αντικατοχικό aytiJva. Για να γίνει ΤΙ; Πού 

μπορούμε να καταληξουμε: θα εξαψανιστούν μήπως οι τουρκοκύπριοι: Θα φύγουν 
από την Κ ύπρο; θα εξατμιστούν: Θα ΤΟΙις ξαπλιiJσουμε και πάλι σ' όλο το χώρο; 

Υπάρχει τέτοια περίπτωση; Μάλλον όχι. Άρα. ό.τι και να κάνουμε. μια δομή 

τέτοια Οα είναι. Άλλωστε την έχουμε συμφωνησει. την έχουμε υπογράψει. την 

Ιιπέγραψαν δύο Πρόεδροι. και ο Μα>,.άρισς και ο Κυ::τριανού. στις συμφωνίες 

κορυφής. και σωστά την υπέγραψαν. πιστεύω. και περιελήφθ11 σε όλα τα ψηφίσματα. 

Μπορει. να αλλάξει αυτό το πράγμα ποτέ: Μπορεί να αλλάξει αυτή η ομοσπον

διακή δομή ποτέ μέσα στη σημερινή διεΟνή κοινότητα: 

θα έρθω λοιπόν και στους παίκτες αυτού του δύσκολου παιγνιδιού που αντι ... 
μετωπίζουμε σήμερα. όπως ήρθαν τα πράγματα. Το Συμβούλιο Ασφαλείας δεν είναι 

το παλαιό ΣυμΒοίιλιο Ασφαλείας των αρχών της δεκαετίας του ι 980 ποιι έλεγε ο 
ένας ναι και εβρυχάτο ο άλλος και δεν εγίνετο τί:τοτε. Σήμερα είναι ομόθυμο. Οι 

πέντε μεγάλοι υπογράφουν και οι πέντε. Οι άλλοι ακoλoιιtloύν. Σημειώστε όη 

υπάρχει και γεωγραφική κατανομή των ILEAtiJv του ΣυμjΚ>υλίoυ. Είναι τρεις από την 

Αφρικη, τρεις από την EUQliJnTJ. δύο α,τό τη Λαηνικη Αμερική, δύο από την Ασία. 
Αυτά είναι τα δέκα μη μόνιμα μέλη' τα άλλα πέντε είναι μόνιμα. Αυτοί που βρΙσκο ... 
νται στον κάΟε γεωγραφικό χ(όρο συμβουλεύονται και τους άλλους. Κατιι συνέπεια. 

αυτό που λέει το Συμβούλιο Ασφαλείας είναι τα Ηνωμένα Έθνη που το λένε. είναι 

και ο ('ι.:τελεστι%ός ~xίo\'ας άλλωστε. Εμείς λέμε ... και λυπούμαι να το πω, εμένα 
μου προκαλεΙ θυμηbια αυτό το πράγμα ... να πάμε να καταγγείλουμε το Συμβούλιο 
Ασφαλείας η να του πούμε "Ε"'ι.:άμετε λάUoς". Να :τάμε δηλαδή να καταγγείλουμε πού 

το IUfLf\OIJAto Ασφαλείας: Να πάμε να καταγγείλουμε το Θεό στους αγίους: Τι Οα 
κάνουμε: ΤΙ Οα επιτύχουμε δηλαδη: Όταν αυτή είναι η θέση της διεθνούς κοινό ... 
τητας. τι μ .. ίορεί να επιτευχθεί σ' αΙιτό τον τομέα: Τα λέω αυτά, παρόλο που δεν 
είμαι αντίθετος σε μεγάλο βαθμό. παρ' όλες τις επιφυλάξεις μου. με το πεQιεχόμενο 
του τελευταΙΟυ ψηφίσματος. ανεξαρτήτως όμως περιεχομένου πρέπει να σκεφτούμε 

πώς επιχειρούμε μια τέτοια σύγκρουση εμείς. το μισό Εκατομμύριο. όταν έχουμΕ 

απέναντί μας τα πεντέμισι δισεκατομμύρια τη; υφηλίου. 

Δείιτερος παράγοντας τον οποίο δεν άκουσα να αναφέρεται και είναι πολύ 
σημαντικός Είναι η ειρηνευτική δύναμη. ΝομίζΟΙιμε ότι κό.,.οιοι μπλοφάρουν. Δεν 
~L'"(AoφάΡOUV. Έχουμε την παλαιότερη ουσιαστικά εΙQηνευτική δύναμη στον κόσμο. 

ΥπάΡΧΕΙ μια μικρη δύναμη σαράντα ατόμων από το 1948 στο Κασμίρ. υπάρχει μια 
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μ~κρή δύναμη τρ~ακόσιων ατόμων στην ΠαλαιστΙνη και εμεΙς α.-ι:ό το 1964 α..ί'τασχο
λούμε πέραν των δύο χιλιάδων ανθρώπων με ένα κόστος τριάντα ενός εκατομμυ
ρΙων δολαρίων το χρόνο. Και επειδή τα ταμεία του διεθνούς οργανισμού δεν έχουν 
χρΊiματα και τα πληρ<ί)νουν οι χώρες που εΙναι εδώ, Δανία. Καναδάς, ΑυστρΙα. 

Ηνωμένο Βασίλειο. εΙπαν αυτοί "φτάνΕΙ". Ο Καναδός είναι στην άλλη πλευρά του 
κόσμου. έχη και ύφεση, δεν μ .. ;:ορεΙ ο εκεί φορολογούμενος Καναδός να πληρώνeι 
για μας! Μάλιστα. υποθετικά μιλώντας με πρtσβης, και εί.χα δει και τους εκπροσώ

πους ορισμένων χωρών, ρώτησα: "Καλά. υποθετικά. αν καλύπταμε εμείς και η 
Ελλόδα αυτό το έξοδο. διότι το να φύγει η ειρηνευτική δύναμη εί:VΑΙ τεράστιο 
πρόβλημα. δεν 1ι.-τορεΙ να παραμείνει:~ Και ξέρετε ποια ήταν 11 CLιίάντηση: 'ία 

Ηνωμένα Έθνη δεν έχουν μισθοφόρους". Και μ;τορεΙ να μην εί.να~ λανθασμένη 

απάντηση. Εμείς έχουμε το χάρτη του διεΟ,'ούς οργανισμού ο οποίος λέει "δίδουμε 
breathing space, δίδουμε διάστημα αναπνοής, ώσπου να λύσετε τα προβλήματα, και 
αυτό το breathlng spo.ce δεν είναι για πάντα. Αν Οέλετε μισθοφόρους πάτε στη 

λεγεώνα των ξένων, πάτε αλλού. Εμείς δε δίδουμε στρατεύματα έξω από το πνεύμα 

του Καταστατικού Χάρτη, απλώς και μόνο επειδή μπορείτε να πληρώσετε". Λοιπόν, 

δεν μπλοφάρουν πιστεύω εγώ. Ο καθένας ας κάμει τις εκτιμήσεις του. Δεν μπλοφά

ρουν, διότι αυτό λεν και οι αριθμοί. Σημειώστε ότι η αμέσως επόμενη δύναμη στα 

Golo.n Heights είναι από το 1974. Δηλαδή εμείς είμαστε κατά δέκα χρόνια παλαιό
τεροι από οποιονδήποτε άλλο. 

Τρίτος παίκτης σ' αυτό το παιγνίδι είναι η Ελλάδα, την οποία έχουμε κάπως 

αναλύσΗ. Είδαμε τα κακά της. Να δούμε και τα καλά της. Να δούμε ποια είναι και 

η δύναμή της, όχι μόνο η αδυναμία της. ΕΙναι η Ευρωπα'Lκή Ένωση, η Ευρωπα'Lκή 

Κοινότητα. ΈΧΗ Τ} Ελλάδα σήμερα μια δύναμΤ} την οποι.ο. πρέπει να δούμr πως θα 

εκμεταλλευτούμε ως ελληνισμός. Είναι σημαντική δύναμη, Αυτή ΤΤ} στιγμή υπάρχει 

το CLίτόλυτο βέτο για εισδοχή άλλων χωρών, Και είναι ακριβώς εδώ που είνα~ και η 

τουρκική αδυναμία. Η ΕΚ είναι η δική μας δύναμη και η αδυναμία της Τουρκίας, 

διότι θέλει να μπη η Τουρ-.<ία στην ΕΚ. Ξέρει πως υπάρχουν και άλλες δυσκολίες. 

Μην πιστεύετε όμως. θα τη βάλουν την τουρκlα στο τέλος στην ΕΟΚ. θέλουν να τη 

βόλουν, διότι τη θεωρούν ότι είναι το κάστρο του κοσμικού ισλαμισμού σε αντιδια

στολή με το φανταμενταλισμό. το θΡΤ1ΟΥ.ευτικό ισλαμισμό, και θα τη βόλουν. Αλλά η 
Ελλάδα μπορεί. να την ανακόψει. Κατά συ,'έπεια, σ' αυτό το παιγνίδι Ελλάδας

Τουρκίας έχουμε ένα δυνατό σημείο το οποίο πρέπει να εκμεταλλευτούμε. 

Η Τουρκία. σημειώστε, κατά τη δική μου θέση έγινε πραγμαηκά περιφερειακή 

υπερδύναμη. Άλλωστε το είπε και ο Χερντ αυτό, όταν κάλεσε να κάνουν συνομιλίες 

με την υπερδύναμη, όπως την ονόμασε. Προχθές στο Γκιμάρες πάλι αυτό έγινε κα~ 
πρέπει να σας πω και μια δική μου εμπειρία. Όταν ήμαστε τελευταίως στην Αθτ\να 
για τη διάΟΥ.εψη των Αθηνών. εγώ 'ήμουν σ' ένα panel του οποίου Πρόεδρος ήταν ο 
ΙλιέΟΥ.ου, ο Πρόεδρος της Ρουμανίας. Μας κάλεσε στη σουίτα του, προτού πάμε 

κάτω στη διάσκεψη. και το θέμα ήταν η Μαύρη θάλασσα και η Μεσόγειος. Είχε εκεΙ 

εκ..'tροσώπους της Βουλγαρίας, της ΡουμανΙας, της Ουκρανίας, της Ρωσίας, της 

Μολδαβίας, της Γεωργίας, το" Αζ.ερμπα'Lτζάν και ακόμα και Τl1ς Αρμενίας. Η 

Τουρκία. όπως ξέρετε. έχει προτεΙνη τη δημιουργία οικονομικής ζώνης των χωρών 

της ΜαύΡl1ς Θάλασσας. Μιλούμε για 350 εκατομμύρια κόσμο ο οποίος διψά να μπει 
στην o~κoνoμία της αγοράς και δε γνωρίζει τίποτε απολύτως. Και η Τουρκία εΙναι ο 

οδηγός τους, Μου έκαμε εντύπωση, ήταν εκεΙ ο Τούρκος εκπρόσωπος. ότι κρέμο

νταν από το στόμα του, για να ακούσουν πώς θα τους καθοδηγήσει στον οικονομικό 
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τομέα. Δηλαδή τι Τουρκί.α αυτή τη στιγμή έXE~ αυτή τη ζώνη τι οποία ξεκινά φέτος το 

καλοκαίρι. έχει τον ν;τερκαύχασο από την άλλη πλευρά. έχει τη διασύνδεση στα 

Βαλκά\'ια και έχει τα μάτια της στραμμένα στην ΕΚ. Το τελευταίο ευτυχιός για μας. 
Διότι. αν τα έχει στραμμένα εκεΙ. και τα έχει. και αν έχει πιθανότητα ποτέ να μ....ει 

στην Ευρωπα'ίκή Ένωση, δεν μ;τορεί να ouvezton την κα.τό.σταση της κατοχής στην 
Κ ύπρο ούτε και μπορεί να τη χειροτερέψει. διότι η Ευρώπη δε Οα τη δεχτεί είιχολα. 

Είμαι ρεαλιστής εγώ. ξέρω ότι Οα βρουν τρόπους, αλλά δεν μπορεί Εvκολα να τη 

δεχτεί, εφόσον κατέχει τα εδά<pτJ μιας άλλης εUΡωπα'(κής χώρας. Αυτοί είναι οι 

παίκτες. εκτός α.ϊτό την καθημαγμένη και χατα;τατημένη Κύπρο. σ' αυτό το παιγνίδι. 

Και έρχεται και πέφτει μπροστά μας αυτή τι πρωτοβουλία. n ροτού καν εμφα
νιστεΙ η πρωτοβουλΙα. αρχΙσαμε να λέμε πως είναι αυτοκτονΙα. Ορισμένοι βρήκαν 

και πως είναι το δηλητήριο το αρσενΙΥ.ό με το οποίο αυτοκτονούν. Ο Αρχιεπίσκοπος 
εΙ-τε ότι θα :τάρη τις βαλίτσες του και UΑ φύγει α...ό τη μια και από την όλλη μέσω 

του "Λόγου" προωθεΙ το παράλογο. Αυτό εΙναι που κάμνει συνέχεια. Ο φίλος. ο 
ΝΙκος Μουσιούπας, εΙίε μια ωραία ποιητική φράση ;του μου άρεσε. δεν ξέρω αν 

είναι δική του. πως. αν είναι να χαθούμε, να πεθάνουμε. ας μην ασχημίσουμε το 
Οάνατό μας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Ε(ναι του Βενέζη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Του Ηλία Βενέζη. Έστω όμως ήθελα να ξεκινήσω απ' εδώ και να πω το εξής: 

ΕΙμεθα για να πεθάνουμε, κυρίες και κίιριοι Βουλευτές. σ' αυτή τη χώρα: Διότι, αν 
με αυτή την πρωτοβουλία θα πεθάνουμε, έχετε καμιό αμφιjk)λΙα ότι θα πεΟάνουμε με 

εκείνα που Οα συμjk)ύν. αν δεν μπορέσουμε να προωθήσουμε μια πρωτοβουλία; 

Έχετε καμιά αμφιβολία ότι, έστω και με f\όση αυτά που σας περιέγραψα για το 

Συμβούλιο Ασφαλείας και τη διεΟνή κοινότητα. ακόμα και αν δε θέλετε \,α τα πιστέ
ψετε πλήρως -έτσι είναι όμως- το επόμενο βήμα θα είναι καταλυτικό για μας και 
καταστρεπτικό και θα είναι Οάνατος; Εγώ δε νομίζω όη αυτή η πρωτοβουλία 

αποτελεί θάνατο. Και πράγματι, αν ήταν θάνατος, ούτε εγώ δε θα τη σύστηνα. 

Π ιστεύω ότι. αν έχουμε λογική, μπορεί αιιτή η πρωτοβουλΙα. με διαπραγμάτειιOTl 

ασφαλιi)ς. να αποτελέση τη λύση του κυπριακού πρ<$λήματος. 

ΕΙίον oρισμένo~ ότι τουρκεύει η Κύπρος. εΙίον ορισμένοι ότι είναι συνομο

σπονδ[α. ότι εΙναι δύο κράτη. Για όνομα του θεού! Αυτή την εποχή που αναγνωρί· 
ζουν aποσχίσεις Υ.αι αυτοδιαθέσεις τη μια πίσω σ.."tό την άλλη .. , Δεν κάμνσυν άλλη 
δουλειά, Έκοψαν τη Io(iLtTLYoJ] Έ\'ωση σε δεκαπέντε κομμάτια. Η Γιoυγχoσλαβl.α 

φωνόζει. η Σερβία: ~Mα τι γίνεται, με κόβετε κομμάτια!" Και αναγνωριζεται 
Σλοβενία. Κροατία. Βοσνία-ΕρζεΥοβΙνη και τώρα έμεινε η ΜακεδονΙα ή τα Σκόπια. 

Και πόνε \'α τους αναγνωρίσουν. Εμάς ήρθαν και μας είπαν: "Ρε παl.διά. είστε ένα 

κράτος, μια διεθνής προσωπικότητα. μια ιθαγένεια", Και εμείς τριχοτομούμε τη,· 

τρίχα αυτή τη στιγμή και γυρεύουμε λέξεις απ' εδώ και α.-τ' εκεΙ, για να πούμε πως 

δεν είναι έτσι. Δεν χαταλαμβαΙνω αυτή τη νοοτροπία πράγματι. Και ποιο επιχεί-

ρημα χρησιμοπούμε; Δήθεν ότι το κατάλοιπο της εξουσιας θα ανήκει στα άκρα. Μα 
το δέκα το αναμένουμε, η δέκατη τροποποΙηση του Συντάγματος των Η"ωμένων 

Πολιτειών αυτό προνοεί αχριjkiις. ότι ό.τι δεν ανηκει στο κέντρο, όσα δεν ανήκουν 

στο κέντρο ειδικώς, the PQ\ver is ποι delegated to the υ.5., όλα αυτά ανήκουν στα 
stales. και παρόμοιες πρό\'οιες υπάρχουν και στην Ελβετία και σε άλλα συντάγματα. 
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Σήμερα τι τάση είναι τι αποκέντρωση' δεν είναι τι συγκέντρωση. Και οι εξουσίες πο\) 

τουλάχιστον υπάρχουν σε ΠΡΟ11γούμενα έγγραφα, όπως είναι rQ έγγραφα του 1985, 
το ενιαΙο και το προηγούμενο του Ιανουαρίου. έχσιιν εκεί μια λίστα δώδεκα 

Οεμάτων πολύ επαρκ{i:ιν :του <1JίQτελούν την κεντρική εξουσία. Όλα τα θέματα 

Υπουργείου Εξωτερικιί:ιν, κεντρικά, οικονομικά θέματα. άμυνα. μεταφορές, όλα 

αυτά, που συνήθως υπάγονται σε κε\'Ίρικές κ~ερνήσεις. είναι εκεΙ 

Πού τη βρ,jκαμε λοιπόν τη διάλυση του κράτους: Δηλαδή τους άλλους τους 
διαλύο1)ν και εμάς μας ενοποιούν και ψωνάζουμε εμείς! Ειναι πράγματι αδιανόητο 

αυτό το οποίο γίνεται στην Κύπρο. Η δομή της ΕκτελεοηΚ'ης Εξουσίας είναι εκείνο 

το οποίο γνωρίζουμε περίπου από το Σύνταγμα του ]960: Επτά δικοΙ μας Υπουργοί, 
τρεις Τουρκοκύπριοι Υπουργοί, το αίτημα των Τούρκων ',' ια εκ περιτροπής 

Πρόεδρο δεν υπάρχει καθόλου σ' αυτό το σημείο, άρα εκεΙ εΙναι το Σύνταγμα του 

1960, Η Ά\'ω και η Κάτω Βουλή είναι οι δικές μας προτάσεις. Υπάρχουν ασφαλώς, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι , σημεία τα οποία δεν είναι ευχάριστα για μας και τα 

οποία πρέπει να δούμε αν μπορούμε να τα Βελτιώσουμε. Δεν είμαι απ' εκείνους που 

λένε πως θα τα βελτιώσουμε. Δεν είναι εύκολο το εγχείρημα αυτό, όταν μπήκαν εκεΙ 

κάτω. Όπως είναι το θέμα των εγγυήσεων. 

Και σχετικά με τις εγγυήσεις να σας πω το εξής: Να προσέξουμε πολύ, διότι 

συνεχώς λέγουμε ότι αυτή τη φορά δεν πρέπει \'α έχουν το δικαίωμα της μονομερούς 

επεμβάσεως. Δηλαδή το Ι 960 το είχαν; Αυτό είναι το εϊτιχείρημά μας: Και καλώς 
έκαμαν την εισβολή: Και τώρα δεν πρέπει να το έχουν; Εμείς φωνάζαμε στα 

Ηνωμένα Έθνη, και έχω και συμβουλή από διεθνολόγους ότι, όπως είναι οι εγγυή

σεις. δεν μπορούσαν να κάμουν την εισβολή. Διότι οι εγγυήσεις προνοούν για 

ανόληψη δράσης, την ο:τοία ερμηνεύουμε ως πολιτική δράση, όχι στρατιωτική 

δράση. διότι η στρατιωτική δράση α.-rιαγOΡεύετoι από τον Καταστοτικό Χάρτη. Κατά 
συνέπεια. η μόνη ερμηνεία είναι η πολιτική δράση. ΜπορεΙ \'0 ~λoυμε να τροπο
ποιήσουμε, να προεκτείνουμε τις συμφωνίες, τις συνθήκες εγγύησης. αλλό όχι και να 

λέμε ότι αυτή τη φορά να μη δικαιούνται, ωσόν καλώς έκαμαν την ε ισβολή το ]974! 
Διότι, αν εδικαιούτο η Τουρκία τότε, πότε έπρεπε να κάμει την ε ισβολή; Άμα έγινε 

πραξικόπημα. δε θα έκαμνε εισβολή: καλώς την έκαμε τότε. αν εδικαιούτο. Π ρέπει 

λοιπόν να προσέξουμε πιi)ς θέτουμε τα διόφορα Οέματα. διότι πολλές φορές αυτά 
που λέμε μας κάμνουν ζημιά, έστω και αν διν το χαταλαβαΙ\'ουμε. Δε θα επεκταθώ 
σε άλλα σημεία τα οποία ανέλυσαν άλλοι συνάδελφοι, ο κ. Χρίστου, ο κ. Χριστό

φιας, σχετικά με την ισότητα. διότι είναι σαφή τα σημεία αυτά. 

Θα έρθω σε ένα οllμε(ο σημαντικό για μας. προτού κλείσω. Το θέμα των 
προσφύγων. ΤΟ θέμα των προσφύγων είναι η βάση, πιστεύω. της λύσης του 

κυπριακΟύ προβλήματος. Υπήρξε αυτός ο χάρτης του Χούγκο Γκόμπι τον οποίο 

μου επέδωσΕ προσωπικά στις 2 OχΤω/XIίoυ Ι 981 στο ξενοδοχείο Ρίeπe της Νέας 
Υόρκης τον καιρό που υπήρχε η πρωτοβουλία της α.ξωλόγησης. Με βάση εκείνο το 

χάρτη, τον οποίο έδωσα μετά στη Στέλλα Σουλιώτη. για να τον αξιολογήσει , 86 000 
πρόσφυγες υα μπορούσαν να πάνε πίσω υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση. 86 000 από 
το σύνολο των 160 α>ο που ήταν το επίσημο νούμερο του Υπουργείου Εξωτερικών , 

δηλαδή περίπου οι μισοί. πρόσφυγες. Ο τόΙΕ Πρόεδρος μου είπε να τον δειξω στο 

Εθνικό Συμβούλιο, αλλά να μην τον καταθέσω. Και αυτό έγινε πράηιατι το Νοέμ
βριο του ιδίου έτους, του 198], αλλά δυστυχώς τότε, λόγω της πολιτικής της νιας 

κυβερνήσεως του ΠΑΣΟΚ στην Ελλάδα, που εξελέγη στις Ι8 Οκτωβρίου ]98] και 
ακολούΟησε τη γραμμή "δε μιλούμε, αν δε φύγουν πρ<ότα τα τουρκικά στρατευματα" , 
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εκείνος ο χάρτης και Tl πρωτοβουλια. την Ολοία είχε δεχτεί ο κ. ΚυπριανοΟ. 

σημειώστε. όπως και την αξιολόγησή του, ατόνησαν, δεν μ.ίτόρεσαν να προχωρή

σουν. Εκείνος ο χάρτης έμεινε νεκρός για αρκttά χρόνια. Τον κρατούσα εγώ. είχε 

ένα αvτΙγραφo ο κ. Κυπριανού και ένα αντίγραφο ο κ. Παπανδρέου. το οποίο του 

επέδωσα στις 22 ΟκτωβρΙου ι 981 στην Αθήνα. όταν πήγαμε για πρώτη φορ{ι να τον 
δούμε. 

Ογδόντα έξι χιλιάδες πρόσφυγες λΟΙί'ιόν πάνε πίσω υπό ελληνοκυπριακή διοΙ

χη(ΠJ. Ξεκινά από την Αμμόχωστο. ανεβαίνει 010 Πραστειό. χινείται μεταξύ των 
δύο δρόμων, παλαιοίι και νέο\), Αμμοχώστου και στην πλευρό της MόQφoυ πάει 

λίγο βόρεια το\! δρόμου του Γερόλαχκου και ανεβαίνει μέχρι πάνω. μέχρι τη Φιλιά. 

Η Φιλιά είναι στη δική μας πλευρά. Η Στέλλα Σουλιώτη υπελόγισε. Και το ίδιο ο 

Γκόμπι. Ο Γχόμ.,-τι βρήκε 85 000 με βάση τα χωριά. εμείς βρήκαμε 86 000. Για τους 

υπόλοw-τους η σκέψη ήταν να υπάρχει κατοχύρωση του δικαιώματος επιστροφής και 

κάποιο πρόγραμμα επιστροφής. Εγώ ε(μαι ειλικρινής, δε λέω ότι είναι ειJ-.<oλη και 

μ.-τορεί να υπάρξει σύντομα η επιστροφή των υπολοΙ-των. Δεν εΙμαι απ' εκείνους 

που θα έρθουν να πουν, ναι. να τους ξεχύσουμε όλους και θα πάνε πίσω οι 
υπόλοιποι πρόσφυγες. Ρωτώ όμως και ρωτώ ιδιαΙτερα τους πρόσφυγες της Κερύ

νειας. της Λα.-τήθου, του Καραβά, (IUΤOύς: Θα προτιμούσαν αυτό που συμβαΙνει 

σήμερα: Αυτή τη σιδερένια γραμμή, (Ιυτό το τε{χος που δε φαίνεται πότε μπορεί να 

πέσει; Ή eCl προτιμούσαν να πάνt οι μισοΙ πρόσφυγες πίσω, να κατοχυρώσουμε γι.α 
τους (διους το διχαΙωμα επιστροφτΊς σ' ivCl\' ενωμένο χώρο που θα ονομάζεται 
Ομοσπονδιακή Κυπριακή Δημοκρατία και να αρχΙσει κάποια επιστροφή; 

Εl.πα ότι η επιστροφή είναι δύσκολη. Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς με τους 

εαυτούς μας. Διότι δεν υπάρχει τρόπος ως εκ θαύματος να γυρίσουν όλοι ο 

πρόσφυγες π[σω. Θα γίνει αναστάτωση, (σως συμ.τλοκές και θα ξαναεπέμβουν οι 

δυνάμεις δΙπλα μας, (σως και η ΤοuρκίCl. Επειδή θα ε(ναι σταδιακή η επιστροφή, 

μοιραίως οι πρώτοι που θα πάνε ·πες ότι ;τήγαν στην κερύνεια μέσα σε Ι Ο 000 
Τούρκους 400 δικο( μας- θα έχουν δυσκολίες. Δουλειά απ' εκεί δε θα έχουν. Είτε 

επιχειρηματΙες ε(ναι είτε δικηγόροι είτε ασruνoμικO{ είτε δημόσιοι υπάλληλοι ε(τε 

καθηγητές ε(τε δάσ.<αλοι θα έρθουν απ' εδώ να εργαστούν. Κατά συνέπεια, το πρωί 

θα πάρει το αυτοκίνητο. θα αφήσει τα μωρά του και τη γυναίκα του απ' εκεί και θα 

έρθει απ' εδώ. Και Οα σκέφτεται στην αρχή. Είναι ανθρώπινα αuτά τα πράγματα. 
Δε λύνουμε το κυπριακό πάνω στο χαρτί με σύΥΥραμμα. θα το λύσouν οι άνθρωποι 
το Κυπριακό. θα υπάρχουν κά,,-τοιες πρακτικές δυσκολίες, ώσπου να φέρουμε αυτή 

την επανένωση που χρειάζεται η χώρα. 

Αν τον καιρό που εφώναζα εγώ, κύριοι, το 1983 που παραιτήΟηκα, να 

δεχτούμε τους δείκτες και θα μπορούσε να μπει σε εφαρμογή ίσως ένας τέτοιος 

χάρτης, εγώ σας λέω ότι αρκετοί πρόσφυγες από την περιοχή της βόρειας επαρχίας 

θα ήσαν σήμερα πίοω, θα είχαν επιστρέψει Ισως με την πόροδο δέκα ετών. Είμαστε 
στο 1992 και τους λένε κάθε χρόνο πως θα πάνε πίσω, πως θα πάνε πίσω και είναι 
εκεΙ Και δεν επιστρέφουν. 

Υπάρχουν και δύο σημεία δύσκολα στις προτάσεις αυτές. Το ένα είναι το 

θέμα των εποίκων και το άλλο το θέμα της :τλειοψηφίας ιδιοκτησίας γης, τα οποία 
έχουμε σχολιάσει πολύ αρνητικά και εμεΙς. Το θέμα των επο(κων δεν είναι εύκολο 

θέμα, να μην κορο'ίδεύσυμε κανέναν. Όπως λέμε κυπριακά, έβγαλε η γλώσσα μας 

μαλλιά με ξένους πρέσβεις, με το Λέτσκι, με τα Η.'Wμένα Έθνη' δε δέχονται. Κάναμε 
σκέψεις. εγώ έφτασα μέχρι του σημείου να πω. διότι γίνεται και αλλού αυτό το 
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πράγμα. να πληρωσει ένα ξένα ταμεία κά.-ιοια αϊτοζημίωση και να φύγουν. 

Η Γερμανία πρότεινε στους Τούρκους εργάτες πΟ'υ ήθελε να τους απαλλαγεί 

30000 deutsche mark κατά κεφαλή. Και δεν έφυγαν αnό εκεί. διότι κερδίζουν παρα
πάνω. Ενώ σι εδώ που έχουν και πολυμελείς οικογένειες με κάπΟ'ια ποσό τΟ' Ο'πΟ'ι.ο 

θα πρέπει να τους πληρώσει 11 Τουρκία. αν επιστρέψουν. θα μ.ί-τοροΟΟαν να πάνε 

πίσω. Αυτή τη στιγμή ε::τιστρέφουν πεΡΙί10υ δύο εκατομμύρια Γερμανοί από την 

πρώl1V Σοβιετιχή Ένωση στη Γερμανία και αποζημιώνονται. διότι σου λέει "κύριε. 

εγώ ήμουν 15 χρόνια εκεί. 20 χρόνια. SO χρό\'ια. θέλω να ξανακάμω μια ζωή εδω ;του 
πάω". ουτε αυτό ΤΟ' δέχονται. Διότι ELLQV ότι δεν ~Utοροίιμε να εξαγοράσουμε 
ανθρώπινα δικαιώματα. τα δικά τους δηλαδή. Για να δείΤΕ πΟ'ιες είναι σι (Τ',(έψεις 

στα διεθνή χώρο. ώστε να μην έχουμε ψεUΔΑισOήσεις. Και εγώ τα λέω ωμά και ειλι

κρινά. έστω και αν είναι αντίθετα με εκείνο που υποστηρίζω. θα έχο"με δυοκολία. 

Στο σημείο της πλειοψηφίας γης ε...-τίσης πρέπει να προσπαθήσουμε έντονα. 

Φυσικά το επιχείρημα είναι ότι, εφόσον θα μείνουν οι τουρκοκύπριοι. πώς θα εργα

στούν. πώς θα δουλέψΟυν; Νομίζω η απάντηση που δέχονται οι Ευρωπαίοι. είναι 

γλώσσα που καταλάβουν, εΙνπι το markeI economy. η oικoνoμίcι της cιγoράς, ΟΙ 

ιδιοι οι νόμοι και οι κcινόνες της αγοράς Οα δείξουν πώς θα κινηθούν αυτές οι 

περιουσίες. Δεν μπορε(ς να ε..-τιβάλεις και μετά να θέλεις να μπεις στην ΕΚ. Αλλά 

το μεγαλύτερο πλεονέ"ιιτημα της λύσης του κυ;τριακού προβλήματος είναι ότι μας 

ανοίγει την πόρτα στην Ευρωπα'ίκή Έ\'ωση. στην Κοινότητα. Αυτό το άνοιγμα της 

πόρτας. το γεγονός όη σε λίγα χρόνια ο Γερμανός θα πηγαίνει στη Δαν(α και ο 

Δανός στην Αγγλία και ο Άγγλος στην Ισπανία και. αν μπούμε. και εμείς. ο 

Κύπριος οπουδήποτε. θα ριξει κάι-τοια σύ\'OQO.. Δε λέω όη αυτόματα και αμέσως θα 

λύσει και το προσφυγικό θέμα. Αλλά. αν έχουμε λύση, τοποθετούμε ένα μεΥάλο 

αριθμό. εξασφαλίζουμε το δικαίωμα των άλλων όχι σε τouρκoπoιημένη χώρα. σε 

ενωμέ\'1l χώρα και ελ..-τί.ζουμε, τουλάχιστον ελ.-τίζουμε. Διαφορετικά. εγώ είμαι ένα 

μικρό κόμμα. σας λέω ης θέσεις μου, θέλετε δεχτείτε τες. θέλετε μην ης δεχτείτε. 

αλλά οφείλω να πω και να κατα-Υράψω εκεΙ"ο που βλέπω ως αλήθεια. ως αντικειμε

νική αλήθεl.O. με ειλικρίνεια. 

Όταν έφυγα από την κυβέρνηση, εL-τα κατά κόρον πολλές φορές: "Οι πληροφο

ρίες που έχω και οι φόβοι μου είναι ότι θα ανακηρυχθεί κρότος". Ήμουν από 

τις 7 μtχρι τις 9 Σεπτεμβρίου του !983 στη Μαδρίτη στην τελευταία διάσκεψη της 
ΔΑΣΕ και εκεί πολλοί με προειδοποί.ησαν: "Αν α.,-τορρΙψετε τους δείκτες. υπάρχει 
κίνδυνος ανακήρυξης κράτους". Ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν το δtχτηκε 

και εΙΠε όη μπλοφάρουν. Εγώ του είJτα ότι δεν μπλοφάρουν. Αυτά δεν είναι 

ψευτοδιλήμματα. όπως λέμε και σήμερα. είναι διλήμματα. Τι έγραψε για το Νίκο 

Ρολάνδη η 'Έλfuθεροτυπία" -<Ιίτό τα αρχεία μου σας διαβάζω- στις 18 ΟκτωβρΙΟυ 
του !983. δηλαδή ένα μήνα μετά που παραιτήθηκα και εΙχα αυττj την επίμονη θέση 
την οποία επανέλαβα κα~ μετά. ότι δηλ. θα ανακηρυχθεΙ κράτος; Διαβάζω ορισμένα 

κομμάτια: 

''Ο πέμπτος ΕυαΥΥελιστής. Τα Ιερά Ευαγγέλια, καθώς και η Αποκάλυψη του 

Ιωάννη. μιλούν για τη συντέλει.α του κόσμου. Μια συντέλεια που. κατά τις καφε

τζούδες και τους χειρομαντηδες. θα tρOfL σε τρία τέρμινα. Και κάτσε γύρευε αν 

εΙναι τρΙα λεπτά ή τρεις αιώνες. αν όχι και τρεις χιλιετηριδες, αυτά τα τρία 

τέρμινα". 

• 

• 

• 

• 
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Δηλαδ,j η ''Ελευθεροτυπία'' υπελόγιζε ότι. αν ανακηρυσσόταν κράτος. ίσως θα 

ανακηρυσσόταν σε τρεις χιλιετηρCΔες! 

• 'Άλλά καφετζού έγινε teAeutata και ο κ. Νίκος Ρολάνδης. AκoλoUΘΏν κατά 

• 

• 

• 

πόδας Νοστραδάμοι; προφητικότατον κ. Γλαύκον Κληρίδην, άρχισε τώρα και αυτός 

να διαβλέπει στη φακιρική γυάλα του Τ'l1 συντέλΕια της Κύπρου. Ο τόπος μας, λέει 

στη συντροφιά του μεταξύ καφέ και πούρου. θα καταστραφεί στο τέλος του μηνός". 

Καταστροφή ήταν η ανακήρυξη του κράτους απ' ΕκεΙ 

"Εδώ. βλέπετε. η κατο....ληκτική επιστημονική και τεχνολογική εξέλιξη κατέ

στησε δυνατό στις σύγχρονες καφετζούδες να καταργήσουν το. πυθιακά τέρμινα και 
να μιλούν με ακρ[βεια ολίγων μόνον ημερών. φτάνει να διαθέτεις ένα μικρό ηλεκ

τρονικό εγκέφαλο. ως πάντοτε δι.tθετε ο κ. Ν(κος Ρολάνδης. διά τας ραβδοσκοπήσεις 

των πολιτικών εξελίξεων. θαμβώνομαι από τους εγκεφάλους στους οποίους τώρα 
τελευταία ο κ. Ρολάνδης πάει να προστεθεί σαν ο πέμΠτος Ευαγγελιστής. Το κατά 
Ρολάνδην Ευαγγέλιον το ανάγνωσμα πρόσχωμεν", 

Auτό ήταν στις ]8 Οκτωβρίου του ]983. Παραιτήθηκα στις 20 του Σεπτέμβρη 
του ]983, Με κατηγορεί εμένα και τον κ. Κληρίδη σαν καφετζού. Είκοσι οκτώ 

μέρες ακριβ<ίΜ;. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. μετά απ' αυτό το άρθρο, στις 15 Νοεμ
βρίου του ]983. ο Ραούφ Ντενκτάς προχώρησε με το περίφημο UDI. UnilaIeral 
Declaration οΓ Jndependence, και ανακήρυξε το κράτος το οπο(ο ήταν η αρχή του 
τέλους. 

Τώρα θα διακινδυνεUσω μια άλλη πρόβλεψη. αλλά τώρα θα είναι το τέλος του 

τέλους. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δάκκα τ'l1 γλώσσα σου. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Να τη δαγκώσω τη γλώσσα μου. αλλά φοβούμαι. διότι δεν είναι μόνο εικοτολο
γίες αυτά που λέω. είναι και πληροφόρηση Q..ό ξένους. Φοβοuμαι πολύ. Και Ct..ό 

την πείρα την προσωπική μου στο δΙΕθνή χώρο, και έχω αρκετή πείρα. και από 
πληροφορίες, αν αυτή την ευκαιρία. που δεν εί\'Ο.ι καταστροφική, που δΕν είναι 

αυτοκτονικη. ::του δεν είναι όπως την παρουσιάζουμε, που δεν είναι τοuρχεμα της 

Κ ύπρου χωρίς καμιά αμφιβολία . αλλά οδηγεί σε μια ομοσπονδία με κάποια σημεία 

τα οπο(ο πρέπει να προσπαθήσοιιμε να διορθώσουμε, αν λοι".όν αυτή την 

ομοσπονδ(α την απορρίψΟυμε. φοβοuμαι ότι θα υπάρξει αναγνώριση αυτού του 

κράτους -αυτή είναι η πληροφορία που έχω και ας την καταγράψει. αν θέλει, η 

''EλεUΘEΡOτυπ[α''~ πάνω στη γραμμή κατοχής. ίσως με κατάληψη και της νεκρης 
ζώνης. 

Και τότε οι πρόσφυγες πότε θα πάνε πίσω: Πότε θα δούμε ξανά την Κερύνεια, 

πότε θα δούμε τα κατειλημμένα εδάφη. αν τα δoiιμε ποτέ; Την απάντηση αu'tTi 
πρι,.ει να τη δώσουμε όλοι. αγαπητοί φίλοι. διότι συμφωνώ ότι εδώ είμαστε όλοι, 

για να βοηθησουμε την Κ ύπρο. Δεν υπάρχουν κόμματα' υπάρχουν εργάτες για την 

KiιπΡO. Ας βάλουμε κάτω το μυαλό μας να tJκεφτούμε, διότι θα ήθελα να ακούσω 

πράγματι αντίλογο πάνω στο τι θα γΙνει, αν αυτή τη στιγμή πούμε στη διεθνή κoινό~ 

τητα "ξεχάστε μας. δε σας θέλουμε, εσείς, τα πεντέμισι δισεκατομμύρια άνθρωποι. 
ξεχάστε μας. εμείς εδώ μόνοι μας Οα κάνουμε κουμάντο". Και όταν αυτοί ο οποίοι 

λένε ότι χάθηκε πια η υπομονή τους μαζί μας προχωρήσουν στο παρακάτω βήμα, 
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που δεν έχουν καμιά δυσ/.ολία να το κάμουν -πόσους αναγνώρισαν τον τελευταίο 

χρόνο, έναν, δυο. δεκαπέντε;- τι Οα κάνουμε: Είχαν αναγνωρίσει χώρο που προήλθε 

από εισβολή τους παλαιούς καιρούς, όταν Εισέβαλε το Βιετνάμ στην ΚαμποτΙα και 

τΊταν επικεφαλής ο ΧεΥ/. Σάμπριν' τότε την αναγνώρισαν τριάντα πέντε χώρες. 

Χώρα υπό κατοχή. καθεστώς κατοχής, τα Ηνωμένα Έθνη, τριάντα πέντε χώρες. 

Λοι.πόν. φοβούμαι ότι αυτή θα είναι 11 δικη μας μοίρα και τελειώνοντας θα 
ήΟελα να σας πω το εξής. μια πικρή δική μου προσωπική ε~uτειρία πάλι στη Νέα 

Υόρκη, όταν Tιμouν Υπουργός Εξωτερικών. ΥπήΡΧΕ εκεί αίτημα α...6 μια avn ... QO
σωπεία της Μικράς Ασίας να με δει κοι δυσκολευόμεθα πράγματι λόγω έλλειψης 

χρόνο\! να κανονίσουμε αυτό το ραντεβού. K{LLQLa στιγμή το κανονΙσαμε. Και 

ήρθαν εκεί τέσσερα πέντε πρόσωπα, γέροι α.jτό τη Μικρό Ασία., για να παρο.,τονε

θούν όη κανείς πιο. δε σκέφτεται την κοιτιδα εκείνη του ελληνισμού, την αιολική γη 

του Βενέζη, εκείνο τον ωρα{ο χώρο, τη θάλασσα του Αιγαίου. Ένας α..-τ' αυτούς εΙχε 

το κλειδί του σπιτιού του -μιλούμε για το 1980. 'Εφυγε το 1922 από το σπίτι του και 
μιλούσαν για λόθη που έγιναν, για τις κακές εκτιμήσεις του στρατηγού Σαρηγιάννη 

τότε σχετικά με τη δύναμη του Κεμάλ Ατατούρκ, έστω και αν ο Δημήτριος 

Γούναρης. ο π ρωθυπουργός, και άλλοι καταδικάστηκαν και εκτελέστηκαν, Είπε: 

ΗΕμείς τι κερδίσαμε: Είχαμε λανθασμένες εκτιμήσεις, λανθασμένες πολιτικές εκτι

μήσεις και χάσαμε εκείνο τον ελληνικό χώρο των χιλιάδων ετών. την αιολική γη του 

ελληνισμού", 

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάμω μια έκκληση: Να μη 

χάσουμε και εμείς τη δική μας αιολική γη για πάντα. Διότι η Σμύρνη για όλους τους 

άλλους εκτός από εμάς έγινε Ισμίρ, Η Κωνσταντινούπολη έyινt: Ισταμπούλ. Να μη 

γίνει και η Κερύνεια ΓκΙρνε για πάντα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτίθεμαι να διακόψω για μισή ώρα. 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε, αν διακόψΟυμε. νομίζω πως Οα είναι άσκοπος χρόνος. 

Ε[ναι ήδη δέκα η ώρα. Εγώ νομίζω όη πρLτει να συνεχίσουμε, για να φεύγουμε. 

διόη ούτως ή άλλως δε θα Χλείσουμε προ των τριών. επομένως τουλάχιστον ας 
συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλετε δLOκοπή ή δε θέλετε; Α ν δε θέλετε. τότε ορίστε. 

Ναι. ο κ. Παπαδόπουλος, 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Eγιi:ι εισηγούμαι να αναβληθεί η συζήτηση για αύριο και να συνεχιστεί με τις 

δεuτερoλoγίες και για τους λόγους που έχει πει ο κ, Λυσσαρίδης, ότι δηλαδή προβλέ

πεται ότι αυτή η συνεδρία θα συνεχιστεί μέχρι τις τρεις -δεν ξέρω αν θα εί\'αι τρεις ή 

δύο ή μΙα. Εν πάση περιπτώσει, αν ένας α..τό τους κύριους σκοπούς αυτής της συζή

τησης είναι να προβληθούν οι διάφορες απόψεις και να οδηγηθεί η Βουλή σε ψήφιση 

είτε ομόφωνης CΙίτόφασης είτε χωριστών ψηφισμάτων. πιστεύω ότι δεν είναι τόσο 

μεγάλη θυσία για όσους έχουν ασχολίες -χαι δεν προσπαθώ να υποτιμήσω ης 

• 

• 

• 
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δεσμεύοης που έχουν. να συνεχιστεί η σννεδρΙαση αίιριο. ώστε να μπορούμε και 

εμείς να παραχολουθούμε καλύτερα. αλλά και αυτοί από τους συναδέλφους που μας 

αχούν να ακούν την επιχειρημΟΊολογία μας. Και παρακαλώ. επειδή εΙναι προδικα. 

σμένη. α.ίΤ' ό.τι έχω προηγουμένως αντιληφθεί, 11 απόρριψη αυτής της εισήγησης. εγώ 
θα οας παρακαλέσω να τη θέσετε οε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. Αναστασιάδης και κατόπιν ο χ. Χριστόφιας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ n ρόεδρε. για ένα τόσο σοβαρό θέμα έχω την εντύπωση ότι μερικές ώρες 
ακόμα συζήτrισης είναι το ελάχιστο που μ;τοροίιμε νο χάνουμε. Σττrν ελληνική Βουλή 

11 ψήφος ε~ι.ίτιστoσίινης συζητείται και μετά το μεσονύκτιο. Δεν αντιλαμβάνομαι 

προς τι 11 χρησιμότητα της αναβολής. Αν 11 [πιδιώξή μας είναι ε.ίτιτέλοuς να συζητή. 
σουμε στα σoBαQά και ολοκληρωμένα το κυπριακό πρόβλημα. μ.ι"tορούμε να το 

u"tLτύχουμε σήμερα και σε πολύ πιο σύντομο χρόνο απ' ό,ΤΙ υπολογίζεται. Εμείς 

ενιστάμεθα, κύριε Πρόεδρε, και λόγω ανειλημμέ\-ων υποχρεώσεων των πλείστων 

από τα μέλη μας και διότι η σοβαρότητα του θίματος επιβάλλει τη συνέχιση και την 

εξάντλησή του. όση και αν είναι η ώρα που θα χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόλις με πληροφόρησε η τηλεόραοη ότι αύριο δε Οα μπορεί να καλυψει τις 

ομιλίες. 

Ο κ. Χριστ6φιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριι: Πρόεδρε, αν εισακουόταν η εισήγησή μας. δε Οα είχαμε αυτό το 

πρόβλημα το οποίο σUΖητoύμε αυτή την (δρα. Δεν εισακοUστηκε. Τους καρπούς θα 

τους δρέψουμε όλοι ανεξαιρέτως, γι' αυτό πιστεύω ακράδαντα ότι Οα ΠΡΙίΤΕΙ να 

συνεχΙσουμε μέχρι τέλους. Ήδη. κατά τη γνώμη μου, είναι εκτεθειμένη -είναι η 

γνώμη μου αυτή και θα την πω και όταν Οα κλεΙνω- αυτή η Βουλή, μετά τις τόσες 

ώρες και με τον τρόπο που έχει σUΖητήσει. α,.ίέναντι στον κόσμο που θέλαμε να 

ενημερ(υσουμε. ΝομΙζω ότι όσο πιο σύντομα τελειώσουμε τόσο το καλύτερο για το 

κύρος αυτής της Βουλής και του καθενός ξεχωριστά εξ ημών. Γι' αυτό ενίσταμαι 

δηλαδή. για να καταλήξω. και εισηγούμαι να OUVl:lLOOUIlE αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΛυσσαρΙδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ; 

Εγώ προσυπογράφω την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου. Ναι, είναι η σοβαρό

τητα η οποία επιβάλλει περισσότερες ώρες. Εγώ δεν έχω καμιά ένσταση να 

φτάσουμε και μέχρι το πρωΙ Δεν είναι αυτό το θέμα. Αλλά δεν ξέρω αν δεν ενδια

φερόμαστε πόσο και ο λαός θα μας παρακολουθήσει και διαφωνώ ριζικά με τον 

κ. Χριστόφια ότι ο λαός έχει κουραστεί να παρακολουΟεί τη Βουλή για πρώτη φορά 

να ασχολείται στα σοβαρά με το εθνικό μας θέμα. Γι' αυτό. παρακαλώ να μπει σε 

ψηφοφορία και. αν μεν η απόφαση είναι να συνεχίσουμε , να συνεχίσουμε αμέσως, 

για να μη χάνουμε περισσότερο χρόνο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θέλω να ρωτήσω προς πληροφόρηση αν έχει συμφωνηθεί ότι οι δευτερολογίες 

θα είναι μόνο σε επίπεδο Κοινοβουλευτικών ExnρoσwJtwv και ότι δε θα διαρ-"έσouν 
πέραν του ενός τετάρτου μέχρι είκοσι λεπτών. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Επειδή εγώ δεν έχω Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. κύριε Πρόεδρε, σε περί
πτωση που Οα προκύψουν θέματα στα οποία θα πρέπει να απαντήσω. θα ήθελα να 
παρακαλέσω να μπορώ να α;ταντήοω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Λυοοαριδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δε νομιζω ότι ο' αυτό το θέμα είναι δυνατό οποιοσδήποτε Q.,-τό τους Κοινοβου

λευτικούς Εκπροσώπους να Q.,-ταντήση στα μεγάλα ερωτήματα τα οποία έχουν τεθεΙ 

οε ένα τέταρτο ή είκοσι λεπτά. Δε νομίζω ότι για ένα τέτοιο θέμα θα πρέ.ι-τει να 

τεθούν χρονικά όρια. όταν δεν τίθενται χρονικά όρια για άλλα Οέματα πολύ μικρό

τερης σημασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. ΠQ.,-ταδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ήδη υποβάλατε ερώτημα για τη συμφωνία διάρκειας των δευτερολογιών. 

θέλω να πω ότι και εγώ θα δLFY.δικήσω μεγαλύτερο χρόνο για να απαντήσω. Και 

δεν είναι επειδή θέλω να υπαναχωρήοω α;τό συμφωνία η οποία έχει γίνει, και δε 

θυμούμαι κάτω Q.,-τό ποιες συνθήκες ΈΥι'οε αυτή η συμφωνία. θέλω να παρατηρήσω 
ότι λόγω της αριθμητικής υπεροχής του ΔΗΣν και του ΑΚΕΛ στη διάρκεια της 

συζήτησης είχαν την ευκαιρία διάφορα Μέλη να απαντούν ενδιάμεσο. οε διάφορες 

αναφορές που γίνονταν Q.,ίό τους ομιλητές ε-..ι.είνους που έχουν αντίθετη άποψη. 

Νομιζω ότι ακριΙΚίις για λόγους δικαιοσύνης και ισότητας στην έκφραση Q.,ίόψεων 

πρέ.πΗ να δοθεί μεγαλύτερος χρόνος. Επειδή ακούω μερικούς να λένε "αν γίνει 
αυτό, θα μιλήσουμε και εμείς", να μιλήσουν. Αυτό ακριβώς είναι που θ~λoυμε, Να 

μιλήσουν όσοι Οέλουν και δευτερολογώντας και τριτολογώντας. Γιατί όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης και ο κ. Χριστόφιας. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ηταν άδικο. Είναι σοβαρό το Οέμα που συζητούμε και 

σuνεπώς εγώ βρίυ"ω δικαιολογημένο το αίτημα των Κοινοβουλευτικών Εκπρο. 
σώπων του ΔΗ ΚΟ και της ΕΔΕΚ. Αν θελήσουν να μιλήσουν περισσότερο χρόνο, 

όπως και του ΑΚΕΛ και εσείς. δε βλέπω σωστό να μ.ι""tουν σε καλούπια και για ένα 

θέμα τόσο σοβαρό να λέμε ότι. αν περόσouν τα τρι6ντα λεπτά. θα διακόπτονται. Ας 

πάρει όσο χρόνο Οέλει. Αυτό συζητούμε. θα ήταν 6δικο και πιστεύω και άστοχο αν 
θέταμε χρονικούς περιορισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

• 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή και εμένα το αίσθημα της δικαιοσύνης με διακατέχει 
• εκ φύσεως. θέλω να διαμαρτυρηθώ και μάλιστα εντονότατα για τον τρόπο που 

παίζουμε και ξι.,ταίζουμε σ' αιπή τη Βουλή. Δε θυμάται. λέει . ο κ. Παπαδόπουλος 

υπό ποιες συνθήκες έγινε η συμφωνία! Υπό σuνθήκες τετ α τετ όλων των αρχηγών 

των κομμάτων έγινε αυτή η συμφωνία. αγα,τητοί κύριοι συνάδελφοι . και ο χρόνος Ο 

οποίος έχει δοθεί στο κάΟε κόμμα δεν είναι μικρός. Με βάση τις διατάξεις και τον 

Κανονισμό η ΕΔΕΚ είχε λιγότερο χρόνο και της παραχωρήσαμε ίσο χρόνο με το 

Δημοκρατικό Κόμμα ένεκα ακριΒώς του ότι το αΙσθημά μας της δικαιοσίινης είναι 

έντονο. Μπορεί να παρέλασαν περισσότεροι βουλευτές από άλλα κόμματα. αλλά ο 

χρόνος που έχει διατεΟεΙ δεν είναι χρόνος αδικίας. κύριε Παπαδόπουλε! ειναι 

χρόνος δικαωσίινης και πρέπει να το πούμε αυτό το πράγμα. Ε...ειδή συνεχώς 

συμφωνούμε και ξεσυμφωνούμε. εκφράζω μεγάλη λύπη γι' αυτό το πράγμα, κύριοι 

συνάδελφοι, κυρίες συναδέλφισσες. 

, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, είναι γεγονός ότι έχει γίνει συμφωνία οι δευτερολογίες να περιορι

στούν στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ή αρχηγοίις κομμάτων και να είναι 

διάρκειας ενός τετάρτου μέχρι είκοσι λεπτών. ΈΟεσα όμως το ερώτημα. διότι είχα 

ακούσει ότι υπήρχαν κοινοβουλευτικά κόμματα ή Κοινοβουλευτικοί Εχ."tρόσωποι 

που θα ζητούσαν περισσότερο χρόνο. Και εφόσον έστω και ένας ζητεί περισσότερο 

χρόνο. όπως ξέρετε. συνταγματικά δεν μ".ορεί. να εμποδιστεί Q.."tό το να αγορεύσει 
επί του θέματος όσο χρόνο βούλεται. Έχει δικαίωμα ο Πρόεδρος να καθορίοει 
χρόνο. αν νομίζει . εύλογο χρόνο και ότι το Οέμα έχει εξαντλ-ηθεΙ Δε Οα αw.ήσω 

αυτό το δικαίωμα, αλλά παίρνω ως δεδομένο ότι οι δευτερολογίες θα γίνουν μόνο 

από τους Κοινοβουλευτικοίις Εκπροσώπους και ότι θα καταβληθεί προσπάθεια να 

μην υπερβούμε ένα λογικό Q.ι"tαρottfITO χρόνο. Επειδή θα έχουμε πέντε δευτερολο

γίες και εν συνεχεία θα υπάρξε~ και κά.."tο~α συζήτηση. φαντάζομαι. για τα ψηφί

σματα. αφοίι δε θα συνεχίσουμε άλ).η μέρα, πιστεύω ότι θα ήταν ορθό να διακό

ψΟυμε για μισή τουλάχιστον ώρα, για να μπορέσουν να δειπνήσουν μερικοί. όσοι 

θέλουμε να δειπνήσουμε. και να συνεχίσουμε στις δf)'.άμισι ακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

('Ωρα διακοπής: 10.05 μ.μ.) 

('Ωρα Ε.ι"tανέναρξης: 10.40 μ.μ.) 

Αρχίζουμε το στάδιο των δευτερολογιών. 

Το λόγο έχει ο κ. Βάσος Λuσσαρίδης. 

D. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Aσφαλ(ίJς θα ήταν εξωπραγματικό να απαντήσει κανεΙς σε όλα τα επιχειρή

ματα που προβλήθηκαν από συναδέλφους οι οποίοι υπερασπίζουν μια ά...οψ11 αντί

θετη από αυτή την οποία εγώ προσωπικά και το κόμμα μου έχουμε εισηγηθεί. θα 

μ...ορούσα να πω ότι το μεγαλύτερο μέρος των ε..ιxε~ρημάτων έχει ήδη απαντηθεί με 

την πρωτολογία μου. Γι' αυτό θα αποφύγω να επαναγνώσω την πρωτολογία με την 

ε).πίδα ότι αυτή τη φορά οι συνάδελφοι θα έχουν με περισσότερη προσοχή ακούσει 

την επιχειρηματολογία η οποία εξετέθη. θα περιοριστώ σε μερικά θέματα που, κατά 

τη γνώμη μου. αποτελούν την ουσία αυτής της συζήτησης. 
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ΜερικοΙ εντός και εκτός Βουλής αμφισβήτησαν τη χρησιμότητα αυτής της 

συζήτησης. Αυτό ισοδυναμεΙ με αμφισβήτηση της χρησιμότητας της εμ.'1λοκής του 

• 

λαού στη διαμόρφωση της τύχης του. Γιατί δε νομίζω κανένας να αμφισβητεί όη • 
μόνο μια ανοιχτή και δημόσια συζήτηση είναι δυνατό να κρατήσει το λαό ενήμερο 

και να καταστήσει το λαό σε tvav πολίι μικρό βαθμό χειριστή της τύχης του. 

Τι προτεΙνουμε: Πολιτική παρασκηνίων α..ίτό την οποΙα Οα α."tουσιάζeι ακόμα 

και το Κοινοβούλιο. το μόνο. το κατεξοχήν Σώμα το οποίο πρtπει να επιλαμβάνtται 

των σοβαρών Οεμάτων και ιδιαΙτερα του εθνικού θέματος; Η πολιτική των παρα

σκην{ων απέτυχε και οδηγησε και σε εκτροπή και σε eOVLxoJJ; κινδύνους. Τώρα είναι 
η ώρα που ο καθένας από εμάς. η κάθε πλευρό θα σταθούμε ενώπιοι ενωπ{οις με την 

ιστορία και θα γράψει η κάθε πλευρά αλλά και το κάθε άτομο την προσωπική του 

πολιτική ιστορία αναφορικά με το μtλλον του κυπριακού ελληνισμού. Εύχομαι να 

μπορέσουν να κάνουν δεύτερες σκέψεις. 

Άλλοι προέβαλαν το επιχείρημα ότι το μόνο που πέτυχε αυτή η συζήτηση ήταν 

να τον(σει την ύπαρξη διοφωνΗΟν. Έχω την εντύπωση ότι συγχύζουν την ΕΠιθυμητή 

επίτευξη ομοφωνΙας -και τονίζω. την επιθυμητή επίτευξη ομοφωνίας- με την ανεπι

θύμητη και ΕΠικΙνδυνη συγκάλυψη διαφωνιών. Ποιος μέσα σ' αυτή την αΙΟουσα δε 

θα ήταν ευτυχής, αν μ.ίτορούσε πράγμαη να υπάρξει μια ομοφωνία πάνω στο εθνικό 

Οέμα: Ποιος μέσα σ' αυτη την αίθουσα δεν παραδέχεται ότι η ομοφωνία αποτελεί 

ένα ισχυρό ό::τλο για τη διεκδίκηση των δικαίων του λαου μας: Εγώ πιστεύω όλοι. 

Όμως ποιος μέσα σ' αυτή την αίθουσα αποδέχεται ότι, όταν και εφόσον υπάρχουν 

διαφωνίες, και μάλιστα ριζικές διαφωνίες, για θέματα τα οποία αφορούν την 

υπαρξη του κυπριακού ελληνισμού, αυτές οι διαφωνίες δεν πρέπει έντιμα. κατηγο

ρηματικά, με ειλικρίνεια. με σαφήνεια να τίθενται μπροστά στο λαό: 

Άρα. ενώ για μερικούς η αποκάλυψη αυτών των διαφωνιών -αν περι αποκαλύ

ψεως πρόκειται. γιατί οι διαφωνίες υπήρχαν και δεν υπήρχε ανάγκη ωτοκάλυψής 

τους- αποτελεί μειονέκτημα. εγώ τη θεωρώ έ,'Ο. ουσιαστικό πλεονέκτημα. Και θα 

επανέλθω στο θέμα που και στην πρωτολογία μου εξέθεσα. Αν το Εθνικό Συμβούλιο 

μετατραπεί σε σιύμα το οποίο Οα συγκαλόπτει πραγματικές διαφωνίες και Οα δίνει 

στο λαό λανθασμένα μηνύματα περΙ ομοφωνιών επί θεμάτων στα οποια υπήρχαν 

διαφων(ες μέσα στο Εθνι)'.6 Συμβούλιο. τότε να μου επιτραπεί να πω ότι το Εθνικό 

Συμβούλιο δε θα έχει πλέον καμιά Ο",{οπιμότητα ύ:ι:αρξης, διότι είμαι βέβαιος ότι 

αρκετοΙ από εμάς δε θα θέλαμε να γίνουμε O\J"EVOlOL της εξαπάτησης του λαού. Οι 
διαφωνίες πρέπει ανοιχτό να τίθενται μ.ίΡΟστό. στο λαό, 

Υπήρξε, ναι. μια ομοφωνια στο Εθνικό Συμβούλιο. Ποια; Και είναι εδώ που 

πρέπει να λογοδοτήσουν εκείνοι οι οποίοι είπαν. όπως η κ. Αγγελίδου: "Ενώ μέσα 

συμφωνούν. υπάρχει το παράδοξο έξω να διαφωνούν". Τι εΙΠε το ανακοινωθέν του 

ΕΟνικού Συμβουλίου; Ότι Οα πρέπει να πάει ο Πρόεδρος να συζητήσει επΙ τη βάσει 

των προτάσεων του 1989. Δεν είπε ότι θα πρέπει να πάει να συζητήσει επί τη βάσει 
των ιδεών Γκάλι! 

θα πρέπει ο λαός να ξέρει. ναι. ότι υπάρχουν δυο φιλοσοφίες. Δεν το λέω με 

αίσθημα αντιπαράθεσης ή εχθρότητας. Υπάρχουν δυο φιλοσοφίες. ΕΙναι η φιλο

σοφία του Προέδρου Βασιλείου. η οποία φαίνετο.ι από τη συζτΊτηση ότι τυγχάνει της 

επιδοκιμασίας και του Δημοκρατικου Συναγερμού και του ΑΚΕΛ. και είναι και μια 

άλλη φιλοσοφία. την οποΙα από τη συζτΊτηση πρέπει να συμπεράνουμε ότι υιοθετούν 
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η ΕΔΕΚ και το Δημοκρατικό Κόμμα. Ναι, υπάρχουν δυο φιλoσoφLες, Να αντιπα

ραταχθο"ν με επιχειρήματα, με λογικότητα. Δε λέω εγώ να αντιπαρατεθούν υπό την 

έννοια της εχθρότητας, αλλά πρέπει στο λαό.'(1 πο"με ότι υπάρχουν αuτές οι διαφω
νΙες και θα πρέπει ουσιαστικά να κάνει την επιλογή ο λαός. 

θα απαντήσω στον κ. Μαρκίδη, ο οποίος ήλθε εδώ. για να μας πει: "Μα, ο 

λαός τα ήξερε και ο λαός έδωσε την ετυμηγορία του, δίνοντας πλειοψηφία και κάνο

ντας το Συναγερμό πρώτο κόμμα!" Να μου επιτραπεί να απαντήσω, κ"ριε Aλ~κo 
Μαρκίδη. ότι η ψήφος του λαο" εδόθη με την πρoεκλoγικ~ μεταμφίεση του Συνα· 
γερμο" και όχι επί τη βάσει των πάγιων τοποθετήσεων του Συναγερμού. Και είναι 

αυτό που πρέπει να μάΟει ο λαός. Να μην κρίνει κανένα κόμμα επί τη βάσει των 
προεκλογικών του μεταμφιέσεων αλλά επί τη βάσει των μόνιμων τοποθετήσεων τις 
οποίες έχει καΟ' όλη τη διάρκεια της μεσοπεριόδου μεταξύ των μιας και της άλλης 

εκλογής. 

Ποια ήσαν μερικό από τα βασικά συμπερόσματα; Κανένας δεν τόλμησε να 

υπερασπίσει τη δέσμη ιδεών ως κατάλληλη βάση για λiιση του Κυπριακού με εξαί· 

ρεση τον κ. Ρολόνδη. Σέβομαι την άι'tοψή του. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είναι έτσι ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

.. Είπες ότι είναι και βάση λύσης. όπως τα εΙτες. Άλλωστε τα άκουσαν. Δε θέλω 

κατ' oυδtνα τρόπο να προσπαθήσω να σας μεταφράσω. Αλλά όλοι οι άλλοι κατηγο

ρηματικά εΙΠαν ότι η δέσμη ιδεών δεν είναι δυνατό να α.. .. οτελέσει τη βάση λiισης του 
Κυπριακού. Τι σημαίνει αυτό; .1-1 ·και δε θέλω να ΤΟ πιστέψω· ενώ δεν πιστεύουν 
αυτό το πράγμα. δεν τολμούν να εκφράσουν το αντίθετο, γιατί αντιλαμβάνονται ότι 
αυτό βρίσ)'.εται σε αντίθεση με την πλειοψηφία του λαού, συμπεριλαμβανομένων και 

των δικών τους οπαδών. ή πράγματι την απορρίπτουν και τη θεωρο"ν ακατάλληλη 

βάση. 

Και ρωτώ: Αυτό δεν αντιτίθΕΤαι με την άποψη του Γενικού Γραμματέα και 

του Συμβουλίου Ασφαλείας και δεν είναι αντιπαράθεση με το Γενικό Γραμματέα και 

το Συμβούλιο Ασφαλείας; Τότε, γιατί μιλούν για μη αντιπαράθεση; Να πουν με 

ποιο τρόπο πρέπει να γίνει αυτή η αντι,'tαράθεση. γιατί εδώ πράγματι υπάρχει ένα 

θέμα τακτικής. 

Κανένας σ' αυτό το Σώμα, κανένας δεν εισηγι'ιθηκε ότι πρέπει να καταγγεί. 

λουμε το Γενικό Γραμματέα και το Συμβούλιο Ασφαλείας. Ο κ. Ρολάνδης εΙ .. ε 
μάλιστα: "Να χαταγγειλουμε το Συμβο"λιο Ασφαλείας σε ποιον;" Αλλά, είπε, πρέπει 

να υποδείξουμε με το σωστό διπλωματικό τρόπο ότι καθήκον του Συμβουλιου 
Ασφαλείας και του Γενικο" Γραμματέα είναι η επιστασία της εφαρμογής του 
διεθνούς δικαίου και όχι η παραβίασή του. Και το κυριότερο, αν πρόγματι ο λόγος 

για τον οποίο εισηγήθηκαν παραβιάσει.ς των ανθρώπινων δικαιωμάτων είναι, όπως 

ισχυρίζονται οι ίδιοι, ότι η δική μας πλευρά, η ελληνική κυβέρνηση και η κυπριακή 

κυβίΡVΗση, αποδέχθηκε εθελο"σια την παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 
πρέπει να τους βγάλουμε από την πλάνη αυτή και να τους πούμε: "Ξέρετε, αν ο 

λόγος για τον οποίο εσεΙς πράγματι παραβιάζετε τις δικές σας αρχές είναι ότι πιστέ~ 

ψατε ότι αυτό στηριζεται στη δική μας σUΓΚατάOεση, οας παρακαλο"με να λάβιτε 
υπόψη σας ότι δεν υπάρχει αυτή η συγκατάθεση. γιατί αυτός ο λαός δεν είναι διατε~ 

θειμένος εθελούσια να διαγράψει τα ανθρώπινά του δικαιώματα". Η σιωπή σημαίνει 



2678 

ότ~ το Συμβούλιο Ασφαλε(.ας θα δεχθεί ότι aπoδεχθήκαμε αυτή την καταστρατήγηση 

κα~ θα προχωρήσει να μας δώσn ΣUΓΚεκριμένη πρόταση. πρόταση πλέον επΙ τη 
βάσει Ίης σημερινής δtσμης ιδεών. Με αυτό τον τρόπο οι "σώφρονες" ένοχοι θα 

αναζητήσουν άλλοΟι: Τι φταίμε εμεΙς: 

Μας ελέχθη κατά κόρον αυΊό ΊΟ ε,τ ιχεΙρημα σ' αυΊές τις συνεδρΙες; Μπορούμε 

ποτέ εμεΙς, το μισό εκατομμύριο. να Ία βόλουμε με τα πεvτέμισι δισεκατομμύρια του 

υπόλοιπου κόσμου και να έλθουμε σε αντιπαράθεση με το Συμβούλιο Αοφαλείας: 
Αφού εμείς με την τακηκή μας ή με τη σιωπή μας ή με τα λάθη μας ή με ης παραλεl.

ψει.ς μας ή με τις ενθαρρύνσεις μας σπρώξουμε το Συμβονλιο Ασφαλείας προς αυτή 

την χατεύθUΝΣΗ. τότε θα έχουμε χαι το Συμβούλιο Ασφαλείας ως άλλοθι -να μου 

ιπιτραπεί η έκφραση- για το δικό μας. έστω μη εθελούσιο. έΥκλημα. 

Είναι δυνατή η αλλαγή της στάσης του Γενιχού Γραμματέα και του Συμβου

λΙου Ασφαλ.είας; Ναι. είναι δυνατή για τους λόγους που προανέφερα. Γι' αυτό. 

παρόλο που δε θα ήθελα σε καμιά περίπτωση να αναφερθώ στα λεγόμενα στο Εθνικό 

Συμβούλιο χαι πολύ περισσότερο στα λεγόμενα από άλλους -και δε θα κάμω ούΊε 

τώρα. διότι δεν είναι 0Qθό και δεν έχω χανένα δικαίωμα να πω τι είπαν άλλες 

πλευρίς στο Εθνικό Συμβούλιο- μια και έγινε αναφορά και η αναφορά αΎΥιζει τη 
δική μου τοποθέτηση, είμαι υποχρεωμένος να ξικαθαρωω τουλάχιστον τη δική μου 

θέση. 

Όταν γραφόταν η επιστολή στην οπο(.α ανεφέρθη ο κ. Κληρίδης. όταν μας 
εδόθη το χεΙμενο της επιστολής αι-τό τον Πρόεδρο. έκανα μία πρόταση απλή -που 

είμαι βιβαιος ότι. αν την έκανα εδώ. θα ε'χα τη συΥκατάθεσή σας- να λεχθεΙ στο 
Γενικό Γραμματέα. αφού τον ευχαριστήσουμε για ης υπηρεσίες του. για τις καλές 

του διαθέσεις. για όλα όσα etλEL να προσφιρει στην κυπριακή υπόθεση, ότι οι 

πρόνοιες -τονίζω. οι πρόνοιες- του σχεδίου της δtσμης ιδεών οι οποίες oU'(,(ρoύo

vται με το διεθνές δικαιο Τι καταστρατηγούν ανθρώπινα δικαιώματα Τι υ;τονομεύουν 

την προσωπικότητα του κυπριακού κράΤΟ1Jς δεν πρέπει να υιοθεΊηθούν προς συζή

τηση. Αυτή η απλή τoπoθtτηση δεν έγινε αποδεχτή. Και λυπούμαι που το εΙ-τα. Δε 

λέω ούτε από ποιους έγινε ούτε από ποιους δεν έγινε ούΊε τι είπαν οι άλλοι ούτω θα 

πω, γιατΙ δεσμεύομαι αι"'Ι:ό το απόρρητο. για όσα τουλόχιστον λένε o~ άλλοι. Αυτοί 

ας τα πουν. 

Όταν λέω απόρρητο, δεν εννοώ ότι είναι αι-τόρρητα αυτά που λέω εγώ. Και 

έχω καταστήσει σαφές στο Εθνικό Συμβούλιο ότι δε θα ήμουν μέλος του Εθνικού 

Συμβουλίου. αν δεν είχα δικαl.ωμα ό.τι λέω στο ΕΟνικό Συμβούλιο να το λέω και 

έξω. Αλλά ό,τι λέει η κάθε πλευρά νομίζω πως πιο εύκολα και πιο σωστά θα το 
εκφράσε~ η ι.δια και δεν είμαι εγώ ο μεταq:ραστής των τοποθετήσεων των διάφορων 

πλευρών μέσα στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Αν πράγματι δεχόμεθα ότι η δέσμη ιδεών. όπως φαίνεται "α δεχόμεθα. είναι 

κάθε άλλο παρά αποδεκτή ως βάση λύσης, τΙθεται το δεύτερο ερώτημα; Μπορούμε 

να τη δεχθούμε ως βάση διαπραγμάτευσης, όπως είναι η άΠΟψη, όπως φαίνεται. δύο 

κομμάτων: Μα δε δίνει αυτή η άποψη ήδη το μήνυμα ότι τι δέσμη ιδεών είναι 

καταρχήν ικανοποιητική και επομένως μας ικανοποιεί; Γιατί, αν κάη εκ ;τροοιμΙου 

δεν ικανοποιεί. δεν μπορεί να αποτελέσει βάση δΙQ,"'Ι:ραγμάτευσης. Δεν ~ι."'I:oρεΙ τι 

μοιρασιά του Αιγαίου -το είπα και στην πρωτολοΥ(α μου- να αι-τοτελέσει βάση 

διαπραγμάτευσης. Δεν μπορεί κάτι που εκ προοιμΙου είναι αρνητικό να Q,"'Ι:οτελέσει 

βάση διαπραγμάτευσης. Πρέπει να υπάρχει κάτι το οποίο καταρχήν να είναι 

αποδεκτό, ίσως με κάποιες διαφοροποιήσεις. 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 
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Άλλωστε ειλικρινά τι θέλουμε να πουμε σ' αuτό το λαό: Όταν έΡΧΕται το 716 
και 11 κ\lβΙρvrιση εκφράζει την αμέριστη ικανσΠΟ(11σή της. αυτό σημαίνει ότι δέχθηκε 
αuτά τα πράγματα για διcιι"'tραγμάτευση. Και δεν ηταν φuσικό το 716 να οδηγήσει 
στο 750; Και τι έκαμε η κυβέΡV11ση με το 750; Εξέφρασι και πό.λι την απόλυτη 

ικανοποΙησή της. Πώς θα διαπραγματευθεί ένα έγγραφο για το οποίο εκφράζει την 

(L"'tόλυtτι ικανοποίησή της; Τι δι.αφοροποιήσει.ς αναμένει: Και δεδομένου ότι και 11 
άλλη πλευρά -και το είπα και θα το επαναλάβω- θα ~λ.ει να κάνει επίσης διαφορο

ποιήσεις, διερωτώμαι πόσες πραγματικά ελπίδες διαφοροποίησης του εΥΥράφου 

υπάρχουν. Και συγχαίρω τον κ. Ρολάνδη που τουλάχιστον [Ιχε την ειλικρίνεια να 

πει: "Δεν αναμένω βασικές τροποποιήσεις και διαφοροποιήσεις". Διότι αυτή [Ιναι 

11 πραγματικότητα. Να μην κοροϊδεΟΟμαστε. αν πρόκειται περί αuταπότης, ή να μην 
κορο'ίδεύουμε, αν πρόκeιτα~ περί απότης, ότι είνα~ δυνατό να αvaμ!voυμε ότι θα 

υπάρξουν ρ~ζικές, ουσιαστικές διαφοροποιήαιις αυτού του εγγράφου. 

Είναι επίσης φανερό ότι η διαφοροποίηση θα περιοριστεί μέσα στα όρια που 

δεν καθορίστηκαν α.ίτό τη δέσμη. Και μας λέει και το 750 αλλό πολύ περισσότερο η 
επιστολή του Γενικού Γραμματέα προς την Eλlfιδα, την Τουρχία χ.αι εμός -εννοώ 

την ελληνοκυπριακή και τουρκοκυπριακή πλεUΡΌ- ότι αυτό που αvaμ!νnα~ να συtη

τήσουμε είναι η εδαφική αναπροσαρμογή. Ο όροι; δεν είναι τυχαίος: Εδαφική 

αναπροσαρμοΥη και το θέμα των προσφύγων. Αυτό εΙνα~ τα δuo θέματα πόνω στα 

οποία ο Γενικός Γραμματέας, το Συμβούλιο Ασφαλεως, οι Ηνωμ.ένες Πολιπίις, οι 

ενδιαφερόμενοι αναμένουν ότι θα γ(νε~ διαπeαγμ(ιτεooη. Ακόμα, για να μας το 

κόμουν πιο σαφές, μας λένε ότι αυτό που περιμένΗ το Συμβούλιο Ασφαλε(ας xα~ ο 

Γενικός Γραμματέας είναι η σιιμ. .. τλήρωση της δέσμης ιδεών. Και σιιμπλήρωση θα 

γίνει με αυτό τον τρόπο. Δε μας μιλούν για διαφοροποίηση. Μόλιστα μας λtνε ότι 

θα γίνει επί τη βάσει των αρχών. Kα~ ας μην παίρνουμε τα πράγματα σαν ψιλό 

Υρόμματα, κύριε Αλέκο Μαρκίδη. ΟΙ αρχές δεν είναι μόνο εκείνες. ΟΙ αρχές είναι η 

δέσμη ιδεών. Και πόνω στη δέσμη ιδεών δεν έχουμε δvσrυχώς ευχέρεια. Αρχές, 

είπα. Δε μιλάω για το εδαφικό, αν θα είναι 30% ή αν θα είναι 25%. Δε μιλάω για 

τους πρόσφυγες, αν είναι τόσοι που θα επανέλθουν ή τόσοι. ΟΙ αρχές είναι εκεΙ 

Εγώ είμαι βέβαιος ότι διa..τραΥμάτευση πάνω σ' αυτή τη βάση σημαίνει λύση 

πάνω σ' αυτή τη βάση. Και η λύση θα έλθει μέσω του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Πρέ..-τει να πω ότι εδώ έχω μια a..-τορία. Νομίζαμε ότι η μακρά συζήτηση θα είχε 

ξεκαθαρίσει το θέμα ποια κόμματα δέχονται τη δέσμη ιδεών ως βάση διαπραγμά

τευσης και ποια όχι. Τουλάχιστον αυτό το απλό θέμα. Ο Πρόεδρος Βασιλείου 

δήλωσε επίσημα ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ τον εξουσιοδότησαν 

να προχωρήσει πάνω σ' αυτή τη βάση επίσημα και ότι το Δημοκρατικό Κόμμα και η 

ΕΔΕΚ διαφωνούν. Συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού συντάχθηκαν 

καθαρά με την ά:ι:οψη όη η δέσμη ιδεών δεν είναι αποδεκτή ούτε ως βάση δ~απραγ

μάτευσης. Μάλιστα κάποιος συνόδελφος, νομίζω ο κ. Α νδρtας Γεωργίου, είπε ότι 

ούτε εξουσιοδότησαν κανέναν να πάει -μ..τορεί να το εΙ-ταν κα~ άλλοι, αλλά εγω 

εκεΙνον θυμάμαι- και να διαπραΥματευΟεί με βάση τις ιδέες Γκάλι. Από τηλεορά

σεως όμως μας ελέχθη και σ...-τό τον κ. Κληρίδη και από τον κ. Γεωργ(ου ότι δεν 

υπάρχει διαφωνω. Ομολογώ ότι βρίσκομαι μπροστά οε κάποια απορία. Δεν 

υπάρχει διαφωνία. γιατί ο Συναγερμός a..oτoδέxETaL ως βάση δια.-τραγμάΤΕυσης τη 
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δέσμη ιδεών ή γιατί ο Συναγερμός δεν αποδέχεται τις ιδέες ως βάση διαπραγμά

τευσης: Να μας το ξεκαθαρΙσουν και όχι \'α λέμε απλώς "οι αποφάσεις της Α γΙας 

Νά.-τας"! Άστε τους αγΙους κατά μέρος. Ας ξεκαΟαρίσουμε μέσα στη Βουλή ποια 

είναι η το.ι-τοθέτησή μας. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΙΙΑΔΗΣ: 

Είναι το Μάαστριχτ το δικό μας! 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ναι. είναι το Μάαστριχτ το δικό σας. ακριβώς! 

(Γελά) 

Κά.-τοιος σεβασμός στη νoημoσUVΤΙ νομίζω πως επιβάλλεται. 

Επ[σης είχα την αυταπάτ,η ότι ορισμένες αυταπάτες θα είχαν ουσιαστικά 

διαλυθεί. Και όμως υπάρχουν. Ελέχθη ότι τα ειδικά θέματα στα οποία υπάΡΧΗ 

διαφορά είναι ορισμένα συγκεκριμένα τα οποία και κατατέθηκαν. Όμως φαΙνεται 

πως εξακολουθούν να υπάρχouν ως εκκρεμή θέματα μόνο τα δυο τα οποία προανέ

φερα και ότι ο Γενικός Γραμματέας θεωρεί ότι όλα τα άλλα τα έχουμε αποδεχθεί. 

Στην παράγραφο Ι Ο μας λέγει ότι οι ιδέες υιοθετήθηκαν ύστερα α..-τό τις αντιδράσεις 

και τις εισηγήσεις των δυο πλευρών. Τι σημαίνει αυτό σε α.."'t).ά ελληνικά; Ότι, 

αφού έλαβε υπόψη τις αντιδράσεις και τις εισηγήσεις των δυο πλευρών, κατέληξε με 

τη συγκατάθεση των δυο πλευρών σε αυτά τα συμπεράσματα. Στην ίδια παράγραφο 

μας λ«ι ότι οι ιδέες πρoσφtρoνται ως βάση για επεξεργασία λύσης. Για επεξερ

γασίο.. όχι για συζήτηση και διαίτραγμάτευση. Δηλαδή το οικοδομικό υλικό και τα 

αρχιτεκτονικά σχέδια. κύριε Μουσιούπα. υπάρχουν. Αυτό που μένει είναι οι 

λεπτομέρειες, πού θα βάλουμε τις πόρτες και πού Οα βάλουμε τα παράθυρα. 

Στην παράγραφο 17 αναφέρεται ότι η δέσμη που προέκυψε από τις συνομιλ(ες 
-τoνl.ζω, που προέκυψε από τις συνομιλΙες- περιέχει τα στοιχεΙα για μια δ(καιη 

λύση. Όχι για συζήτηση για μια δίκαιη λύση. Τα στοιχεία για μια δΙκαιη λύση. 

Ακόμα υπάρχουν αυταπάτες ότι αυτό που προτείνει ο Γενικός Γραμματέας δεν είναι 

η βάση γιο μια δΙκαιη λύση; 

Στη Ι 9 και 20 αναφέρεται ότι οι ιδέες περιλαμβάνουν και τα ακόλουθα και τα 
ακόλουθα είναι οι Εγγυημένες πλειοψηφίες κτλ. Πότε γΙνεται ο διαχωρισμός ότι 

πράγματι πρόκειται περί συζήτησης και ότι επιβάλλεται η συζήτηση; Στην 23 που, 
αντί να λέει ότι οι ιδέες και οι αρχές περιλαμβάνονται . υιοθετούνται, λέει ότι οι 

πρόνοιες αυτές συζητήθηκο.ν. Και αυιές είναι τα ατομικά ανθρώπινα δικαιώματα 

που θα μ.J"tουν στο σύνταγμα. η ισoρρoπημέvτι οικονομΙα και η ΕΚ. Αυτά εΙναι τα 

μόνα θέματα τα οποΙα άφησε ο Γενικός Γραμματέας για συζήτηση, πέραν του 

εδαφικού και του προσφυγικού. 

Επομένως. να μην υπάρχουν αυταπάτες ότι οι αρχές που καθόρισαν το 716 και 
το 750 είναι η πολιτική ισότητα. η διζωνικότητα με εγγυημένες πλεΙΟψηφΙες. η δικοι
νοτικότητα με πλήρη φυλετικό διαχωρισμό ;του καταργεΙ πλειοψηφίες και μειοψη

φίες και κανένας μαθηματικός ακροβατισμός δεν μπορεΙ να αλλάξει αυτη την έγνοια 

κτλ. Και η 29 μας προειδοποιεΙ ότι δεν πρέπει να ξεφύγουμε από αυτές τις αρχές. 
Αυτές δε οι αρχές δεν εΙναι αν δε θα δεχΟο(ιμε ομοσπονδΙα, όπως λέχθηκε. Η λέξη 

• 

• 

• 

• 
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''ομοσπονδία'' δεν υπάρχει μέσα στις ιδέες. Δεν είναι αυτό με το οποίο ασχολού. 

νται. Άρα 11 μη παρέκκλιση 0.,.6 τις αρχές δεν αναφέρεται στην ομοσπονδία αλλά 
• σης αρχές πο\! περιλαμβάνονται στη δέσμη ιδεών. 

, 

• 

Αν τα λέω όλα αυτά ξανά, είναι για να τον(σω εμφαντικά ότι. αν δεν εκφρά

σουμε τώρα άμεσα. με σαφήνιια τις αvτιOέσεις μας με τον 1ρόπο που εΙ-τα προς τις 

πρόνοιες που αντιβαίνουν σε κάθε αρχή δικαίου, δε θα υπάρξει άλλη ευκαιρία. Και 

χαίρομαι. γιατι. έχανε κάποια προnδοποίηση ο κ. Ρολάνδης με την οποΙα και πάλι 

συμφωνώ. Δε θα υπάρξει άλλη ευκαιρΙα. Ναι. μπορεί να μας αΠΕιλούν με αναγνώ

ριση κράτους. Αυτό είναι σωστό. θα έρθω στο τέλος στο με τι μας α.ίΕιλούν με τη 

δέσμη ιδεών και θα είναι 11 τελευταία μας ευκαιρία. Υπεκφυγές δι μας σώζουν. 

Γι' αυτό 11 Βουλή αυτή, αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς ένανη τσυ λασύ. 
πρΙπει με ειλικρίνεια να τοποθετηθεί στο βασικό ερώτημα. Και αυτό απευθύνεται 

κυρΙως προς την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού. γιατί το ΑΚΕΛ πρέπει να 

πω όη ξεκαθάρισε τη Οέση του ότι (Lι-τoδέχεται τη δέσμη ως βάση διαπραγμάτευσης. 

Εδώ υπάρχει σύγχυση. Και καλώ επίσημα να λεχθεί όχι με μισόλογα. όχι με 

αναφορές στην ΑγΙα Νά..-τα αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός αποδέχεται ως βάα11 

δια..-τραγμάτευσ11ς ή όχι Τ11 δέσμ11 ιδεών. Τα υπόλοιπα είναι εκ του πονηρού. 

θα κάμω τώρα μερικές επιμέρους παρατηρήσεις γι' αυτά που λiχθηκαν. Ο 

φίλος κ. Χριστόφιας εΙ-τε ότι πρέ.-τΕι να (Lι-τoφεύγoνται οι χαραΚΤ11ρισμοΙ Καλώς. 

Ποιος όμως έβαλε πρώτος το λίθο: Ο Πρόεδρος της Κυπριακής ΔημοκρατΙας. 

Ήμουν στο εξωτερικό. όταν διάβασα τη δήλωσή του ότι όποιος αυτή Τ11 στιγμή 

εκφράσει αντιπαράθεση προς το 750 μας οδηγεί προς εθνική αυτοκτονία. Αν αυτός 
ο χαρακτηρισμός είναι κακός. γιατί ο χαρακτηρισμός ότι 11 πολιηκή 11 οποία συμβα· 
δίζει με το 750 είναι εΟνική αυτοκτονΙα είναι κακός χαρακτηρισμός; Ναι. να 

αποφεύγονται οι χαραΚΤ11ρισμοΙ πρωτΙστως και κυρίως α;τό τους κυβερνώντες. 

Επίσης ο κ. Χριστόφιας έθεσε μια σειρά αρχών για λύση του Κυπριακού που 

είναι καλές. Όμως πρέ.-τει να αντιλαμβάνεται όη η δέσμ11 ιδεών συγκρούεται κατά 

μέτω:το με αυτές ης αρχές. Τις αρχές. όχι τις λεπτομέρειες. Και έτσι δεν μπορεί να 

αποτελέσει βάση δια..-τραγμότευσης λύσης. γιατΙ. εΙ-τα. βάση διαπραγμάτευσης και 

βάση λύσης να το πάρουμε απόφαση ότι συμ..l-τΙπτουν. 

Έγινε πολύς λόγος για ομοσπονδία ή όχι. Κύριοι συνάδελφοι. να πάψΟυμε να 

παίζουμε με ης λέξεις. Εμένα ολίγον με ενδιαφέρει ποια θα είναι 11 ονοματολογί.α 
της λύσης. Γι' αυτό ούτε και θα παίξω καν με τις ομοσπονδίες και τις συνομοσπον

δίες και δεν ξέρω κι εγώ η άλλο. Αυτό που με ενδιαφέρει είναι ποια θα είναι τα 

συσταηκά στοιχεία αυτής της λύσης. θα φύ'(ουν τα ξένα στρατεύματα: θα καταρ

γηΟούν οι εγγυήσεις; Θα κατοχυρωθούν οι βασικές ελευθεριες; Δε θα υπάρχουν 

εγγυημένες πλεΙΟΨ11φΙες: Δε θα υπάρχει απαλλοτρίωση περιουσιών; Δε θα υπάρχει 

οροφή ε..-τανερχόμενων προσφύγων: Να τα ερωτήματα. Κι αν η λύση περιλαμβάνει 

αυτές τις αρχές. δώστε της εσείς οποιοδήποτε όνομα θέλετε. παρά να ασχολούμαι 

εγώ με το πώς θα ονομάζεται μια λύση. Υπάρχουν και λύσεις που δεν είναι 

ομοσπονδιακές και εΙ~αι κακές. Κι αν μου πουν ότι θα είναι ενιαίο το κράτος, αλλά 

θα έχει επεμβατικά δικαιώματα 11 Τουρκία ή δεν ξέρω κι εγώ τι, αυτό θα το θεωρήσω 
καλό, γιατί δεν είναι ομοσπονδία: 



2682 

ΕπΙσης τέθηκε το ερώτημα: Eίνα~ δuνατή η βελτίωση της ZuρΙxης: ΓιατΙ 

κάποιος έκανε κάποια παρατήρηση στο δικό μου το Οέμα. Δεν είναι θέμα βελτΙωσης 

11 χειροτέρευσης. Ήταν θέμα λειτουργικότητας η Ζυρίχη. Ένας Άγγλος συνταγμα
τολόγος -δε θυμάμαι το όνομά του- e(.JtE ότι 'ήταν το καλύτερο παράδΕιγμα μη 
λεΗουΡΥιχότητας, γιατί αυτό ήθελαν τόΤΕ οι Άγγλοι. να επιβάλουν ένα σύνταγμα μη 
λειτουργικό. για να υπάρχει μια συνεχής αvτιπαρόθεση, για να ε[ναι οι Ε.ι.ι.διαιτητές 
και να μπορούν να έχουν την ησυχία τους και στις βρετανικές βόσεις. 

Και επίσης εδώ ΠΡΙίΤΕΙ να σταματήσει πλέον κάποι.α μυθολογΙΟ γύρω από τα 
δεκατρ[ο σημεία. Εγώ τα δεκατρΙα σημεΙα τα διάβασα σης εφημερΙδες. γΙΟΊ[ δεν 

ανήκα, παρ' όλον ότι πολλοΙ προσπαθσυν να το παρουσιάσουν έτσι. ούΤΕ στο παρα

σκήνιο ούτε στην κουζΙνα των τότε γενομένων. Επομένως τα διάβασα στις εφημε

ρίδες. Ήταν ευχερές για μένα να πω ότι ήταν κακή πράξη. Όχι. Άσχετο αν 'ήταν 

καλά ή κακό. τα δεκατρία σημεία, δεν ήτα\' προσπάθεια του Μακαρίου να επιβάλει 
αλλαγ'ή του Συντόγματος. Ο Αρχιεπίσκοπος Μακόριος απλώς υπέβαλε δεκατρία 

σημεία προς την τουρκοκυπρια)'.ή πλευρό και παρέδωσε αντίγραφα στις τρεις εγγυ'ή

τριες δυνόμεις, γιατΙ έβλεπε ότι δε λειτουργούσε το σύστημα και ,jθελε να αρχίσει 

ένα διόλογο με την τουρκοκυπριακή κοινότητα. για να κάνει το Σύνταγμα λειτουρ

γικό. Και ήταν στο χέρι της τουρκοκυπρι.ακής κοινότητας να κάνει τις δικές της 

αντιπροτάσεις. Γι' αυτό αυτή η μυθολογία την οποία έσπειρε η Τουρκία και την 

οποία δυστυχώς και εμεΙς αυτή τη στιγμή καλλιεργούμε. ότι δηλ. ο Μακάριος 
προσπάθησε να αλλοιώσει μονομερώς το Σύνταγμα. διαψεύδεται κατηγορηματικό

τατα. Δεν είναι αυτή η πραγματικότητα. Αλίμονο. αν δεν είχαμε και το δικαίωμα 

να κάνουμε μία πρόταση! Και μερικές αιτό τις προτάσεις σας λέω ότι ήταν και υπέρ 
της τουρκοκυπριακής κοινότητας. όπως η αντικατάσταση του προέδρου a.τό τον 

Αντιπρόεδρο. 

θα ήθελα επίσης να προβληματίσω όλους. Ποιο στόχο βόζ,ουμε για λύση του 

Κυπριακού: Λέμε όλοι την ε.τανέ\'(οοη και την ειρηνική επανtνωση των κοινοτήτων 

και τη συμβίωση κτλ. Μα, γίνεται η e.i"tavtvωoη και η πραγματική συμβLωση με τους 

Τουρκοκυπρίους σε σχεδόν ομοιογενείς χωριστές περιοχές και από πλευράς πληθυ
σμού και από πλευρός περιουσιών και με χωριστούς εκλογικούς καταλόγους; Τι 

είναι αυτό που θα μας φέρει κοντά: TiJτoτε. Επομένως. αυτό που πάμε να κτίσουμε 

είναι στην ουσία ο πλήρης διαχωρισμός ως προστάδιο: Μακάρι να ήταν το 
προστάδιο της διχοτόμησης σε τέτοια περίπτωση. Γιατί Οα είναι κάτι πολύ χειρό

τερο. θα είναι της τουρκοποίησης και αυτά θα έρΟω να τα πω λίγο αργότερα. 

Καταλήγω ότι το 750 θα εΙναι καταστροφικό. αν δεν αναιρεΟεί. και μπορεί να 
αναιρεθεί χωρίς συνέπειες τώρα. που ακόμα δεν έχει υιοΟετηθεί ως πρόταση από το 

Συμβούλιο Ασφαλείας. Επομένως τώρα είναι η ώρα γ~' αυτή την αναΙρεση. Δεν 

πρέπει να μας δι.α.φεύγει ότι στα εκκρεμή θέματα ο κ. Γκάλι δεν περιλαμβόνει εκεΙνα 

με τα οποΙα όλοι διαφωνούμε ome τις χωριστές πλεωψηφ(ες ούτε τις εγγυήσεις, 
κύριε Χριστόφια. Δεν τις περιλαμβάνει. Στις εγγυήσεις λέει απλώς να συμπληρω

θούν. 

Προσωπικό δε θα ασχοληθώ με την κριτική που έΥινε του ενοποιημένου 

εΥγρόφου. γιατί εμεΙς μό"οι. όπως ξέρετε. διαφωνήσαμε με το ενοποιημένο έΥγραφο 

και κανένας δεν το είπε εδώ. Όλοι λένε ότι ήταν ομόφωνο κτλ. Δεν ήταν ομόφωνο 

και χαίρομαι. διότι τώρα μερικοΙ τουλάχιστον ανακαλύπτουν την ορθότητα της 
δικής μας διαφων(ας. 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

. 
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Είναι γεγονός επΙσης ότι διαφωνήσαμε και με τις σνμφωνLες κορυφής και 

OQΎότερα με την πρόταση ΚλΙφορντ. Γιατί; Γιατί όλα αυτά nρoβάHO\1\l το 

Κυπριακό ως διακοινοnκ'ή διαμάχη αντί να το προβάλλουν όπως είναι, Οέμα 

εισβολής και κατοχής. Πού φτάσαμε όμως τώρα: Αυτοί που ισχυρίζονται όη είναι 

υπέρ των συμφωνιών κορυφή; να είναι ουσιαστικά εκείνοι που θα τις καταργήσουν. 

Γιατί σίγουρα η δέσμrι ιδεών συγκροί,εται α. .. τόλυτα και με τις δύο συμφωνίες 
κορυφής. Και φτάσαμε εμεΙς τωρα στο σημείο. διότι 10 είχαμε πει από τότε ότι 
κάποτε θα δέσμευε το σύνολο του λαού ΚΟΙ το δεσμεύει οποιαδήποτε συμφωνία έγινε 

τότε. να σας καλούμε: "Γιο όνομα του θεού. μτιν ξεφύγετε από τις συμφωνίες 

xoρuφής!~ 

Και με αυτό θα έρθω και στο 1989. γιατί έγινε και γι' αυτό πολλ'ή φιλολογία. 
Εμείς το εΙΠαμε στο ΕΟνικό Συμβούλιο. Μια και είχε γίνει η εκτροπή με την οποία 

διαφωνούσαμε, διαφωνoiιμε κα~ θα διαφωνoiιμε, διόη δεν υιοθετήθηκε η πολιτική 

μας να ακολουθηθεί στρατηγική με βόση τον αντιχατοχικό χαρακτήρα του 

κυπριακού προβλήματος, δεν υπήρχε άλλη διέξοδος από αυτές τις προτάσεις. Η 

δLΚή μας η πρόταση θα ήταν άλλη. Αλλά μέσα στις συνθήκες της εκτροπής που είχε 

ήδη εδραιωθεί, ναι, δεν υπήρχε άλλη πρόταση C)."tό τις προτάσεις του '89. Γι' αυτό 

τώρα σας εκλιπαρω τουλάχιστον να σταθεΙτε σης προτάσεις του 1989. Γιατί ει,-ταν 

όλοι όη δε θα δεχθούμε καταστρατήΥΤΙση των ελευθεριών. Κάποιοι μιλουν για 

μεγάλες διακηρiιξεις και εννooiιν εμάς. Να μου ει"tιτρα.-τ.εί να αντιστρέψω το κομ..-τλι

μέντο. Δεν μπορούμε να λέμε όη δε θα δεχΟούμε καταστρατήγηση των βασικών 

ελευθεριών. αλλά να συζητούμε εγyuημένες πλειοψηφίες! Συζητούμε οροφή επανερ

χό~ι.ενων προσφύγων. Όχ~, συζιιτουμε. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας εξήγγειλε στο 

Στρασβούργο στην παρουσία μου ενώπιον της διεθνoiις κοινότητας όη ναι, αποδε

χόμαΟΤΕ οροφή ει-τανερχόμενων προσφύγων. Και ρωτώ: Μπορεί να υπάρξει οροφή 

[ ... "tανερχόμενων προσφύγων χωρίς καταστρατήγηση του δικαιώματος εΥκατάστασης 
και περιουσίας; Ασφαλώς όχι. 

θα πρέπει να πω όη ήταν ατυχής η δήλωση του κ. Χριοτόφι.α για το Εθνικό 

Συμβούλιο. γιατί ήταν ει-τί μη γενομένης δηλώσεως. Εγώ δεν [ΙΠα ποτέ ότι εμείς για 

πρ<ί"η φορά εισηγούμαστε τη σύγκληση του Eθνικoiι Συμβουλίου, για να βάλουμε τα 

πράγματα ακριβως στη θέση τους. για να συζητήσει τις διαφορές. Αυτό ήταν 

απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου ομόφωνη. Απλώς εΙΠα να γίνει αμέσως. ήταν το 

μόνο που πρόσθεσα. Αλλά συμφωνώ όη η απόφαση για O1Jγκρ~τική μελέτη των 

προτάσεων του 1989 με τις ιδέες Γκάλι και το πώς τοποΟετούνται οι διάφορες 
πλευρές ήταν ομόφωνη απόφαση του Eθνικoiι Σνμβουλίου. για να μ..-τουν τα πράγ

ματα στη θέση τους. 

Φοβούμαι ότι ο χ. Κληριδης ακολοίιθησε μια πολιτική σκιαμαχίας. Αντί να 

ασχοληθεί με τη δέσμη ιδεών, ανt[ να ασχοληθεί με το αν η δέσμη ιδεών ε(ναι ή δεν 

είναι βάση για δ~απραγμάτευση, όπως αρκετά μέλη του Δημοκρατικού Συναγερμoiι 

προβληματίζονται -άλλοι δεν πρol3ληματίζOνtαι καν. αλλά τoπoθετoiινται- άρχισε 

να μιλά ενανtίOν των αντιομοοπονδιακών, λες και το πρόβλημα που συζητoiιμε 

τώρα στη Βουλή είναι η ομοσ:τονδΙα ή η μη ομοσπονδία1 εΙΠα τις Q.ι.όψεις μου ότι 

εγώ δεν ασχολουμαι με ετικέτες . 
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Επίσης για το αν Οα κάνουμε ελληνοτονρκικό πόλεμο. δεν άκουσα (ι/ίό καμιά 

πλευρά της Βουλής την Εισήγηση ότι πρέπει να γίνει ελληνοτουρκικός πόλεμος. 

Γι' αυτό ήταν προτιμότερο να παραμείνει στη,' ουσία του θέματος. Ούτε δέχομαι το 
άλλοθι: "Μα, ξέρεΤΕ, όταν γινόντουσαν οι συμφωνίες κορυφής, ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός δεν υπήρχε", Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν υπήρχε πράγματι. Αλλά 
11 ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού υπήρχε. δια.-τραγματευόταν και προσυπέ
Ύραφt 1') προυπέγραφε με δέκα δάκτυλα. Εκτός αν κάποιοι της ηγεσίας του Δημο

κρατικού Σuνoγερμoύ θέλουν να διαχωρίσουν τον εαυτό τους α,ίτό το παρελθόν 
τους! Αυτό βέβαια είναι δική τους l'πιλοΥή. 

Λέχθηκε ακόμα ότι. για να υπάρξει μια λύση, πρέπει η βάση να εΙναι αποδεκτή 
και από τις δυο πλευρές. Ως εδώ είναι σωστό. Όμως, όταν λέμε ότι δεν μπορούμε 

να επιμένουμε σε κάποια άποψη. γιατί δεν τη δέχεται 11 Τουρκία. και άρα πρέπει να 
προσαρμόσουμε την άποψή μας προς την τουρκική. τότε να πούμε καθαρά ότι 
πρέπει να παρακαλέσουμε την Τουρκία να μας υποβάλει τι εΙδους λύση θέλει. να την 

προσυπογράψΟυμε και να κλείσει το θέμα. 

Είπε ακόμα ο κ. Κληρίδης ότι, αν αυτή τη στιγμή εκφράσουμε αντιπαράθεση 
προς ης ιδέες Γκάλι ή προς δια.;τραγμάτευση με βάση τις ιδέες Γκάλι, αυτό Οα απαλ

λάξει την Τουρκία ως μόνη υπεύθυνη. Και διερωτώμαι: Πότε η ΤουρκΙα θεωρήΟηχε 

μόνη υπεύθυνη; Τον διαψεύδει ο εν τη αυτή συμμαχία κ. Ρολάνδης που eL'tE ότι 
αυτό το πράγμα δε λέχθηκε ποτέ. 

Ναι, συνομιλίες. Το Κυπριακό θα λυθεί με συνομιλίες, σίγουρα. Κανένας δεν 
εισηγήθηκε τίποτε διαφορεηκό ευθύς εξαρχής. Και όταν διαφωνούσαμε ακόμα με 

τις συμφωνΙες κορυφής, εί:ταμε από τότε: "Συνομιλίες με ποιον;" Αν μεν το 

Κυπριακό είναι διακοινοηκή διαμάχη, συνομιλίες με την τουρκοκυπριακή κοινό

τητα. Αν το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής και κατοχής, τότε διεθνής διάmιεψη με 
την Τουρκία. Αυτή Ε(ναι η αντίπαλος. θα μο-υ πείτε: "Μα. υπάρχει και η εσωτερική 
πτυχή". Ναι. αλλά η βασική είναι η πρώτη. Από εκεί ξεκινάμε. Δεν eL'tG όη δε θα 
χρειαστούν συνομιλίες και για τις συνταγμαηκές διευθετήοεις. Αλλά η κύρια συνο

μιλία -διότι το κλειδί όλοι παραδέχεστε ότι fίναι στην Άγκυρα- άρα οι κύΡΙfς συνο
μιλίες εί,'αι με την Τουρκία που πρέ..'"tEι να γίνουν και συνομιλίες με την Τουρκία δε 

γίνονται με τον κ. Ντενκτάς αλλά σε μια διε&νή διάmιεψη ενώπιοι ενωπΙοις. Και 
τώρα, όχι αύριο. 

Ρώτησαν μερικοί τι πρέπει να γΙνει. Να μια πρακτική εισήΎTlση: Να πετύχουμε 
μια διεθνή διάσκεψη χωρίς να βάλουμε όρους .βάλαμε εμείς όρους . για να μη γίνει η 
διεθνής διάσχεψη- γιατΙ όταν λtμε ότι η διεθνής διάσκεψη θα γίνει, σχεδόν αφού 
φτάσουμε σε συμφωνία. δε θα γίνει ποτέ. Να γίνει όπως έγινε για το Μεσανατολικό 

και τότε θα φανεί ότι τα δύο α\'tίπαλα στρατόπεδα είναι η Κύπρος με τα ανθρώπινά 
της δικαιώματα κα~ η Τουρ-«ία με την κατοχή και την παραβίαση των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων. 

Για να μην μ..-.:ω στην ολοκληρωμένη στρατηγική, την οποία τόσες πολλές 

φoQές eL'tQ, που νομ(ζω ότι, άμα ανοίξω το στόμα μου, ξέρετε τι θα πω. Αλλά 
προσποιεΙοτε ότι δεν ξέρετε τι εισηγείται η ΕΔΕΚ ως ολοκληρωμένη στρατηγική! 

Μάλιστα, για να τα μηδενίσσυμε όλα, λέμε: n OLa μέτρα θα λάβει μια διάσκεψη; 

Τί.ποτε. n OLG μtτρα θα λάβει η τάδε πορεία: ΤΙΠΟΤΕ. Άρα δεν έχουμε τίποτε να 

κάνουμε παρά να δεχθούμε οτιδήποτε μας επιβάλλουν οι ισχυροΙ Και όταν ξtρουμε 

όη είναι ισχυροί και ότι ασφαλώς δε θα επιβάλουν λύσεις σύμφωνα με τα δικά μας 
συμφέροντα. 

• 

• 

• 

, 

• 



• 

• 

• 

• 
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Μάλιστα ο Χ. Κληρίδης εΙπε ότι <LιίέΤU",(Ε τι πoλ~τικτi του να κρατάμε την 

Τουρκ(ο στο εδώλιο του κατηγορουμένου. Για όνομα του θεου! Δεν 'ήθελα να .0 

πω. αλλά. εφόσον ο κ. Ρολάνδης το είπε πρώτος. ήταν τι πολιτική της μη ανταλλαγής 

γρονθοκοπημάτων τότε. είναι 11 πολιτική της ελληνοτουρκικής φιλίας τώρα. ελλη
νοτουρκική φιλία! θα δούμε την Τουρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου, όταν 

μιλάμε για ελληνοτουρχικΤι φιλία: Όχι για ελληνοτουρκικτ'! φιλΙα μετό. τον τερμα

τισμό της κατoχriς και μας το έκαμε σαq'ές. Ο κ. Μητσοτάκης eim: "Κάνω μεΥάλο 
χατίρι στους αδελφούς Κ υ:ιρΙους. διότι τε(ναι χέρι φlλΙας προς την Τουρκία, διότι ο 

μόνος τρόπος να λύσω το Κυπριακό είναι πρώτα να έχω φιλΙα με την Τουρκία", Ο 

κ. Πα.ίΟ\·δρέο" κακώς eLiE ότι α..ίλώς τι Τουρκία έχει καλή θέληση. Ποιος όμως τότε 
διαφώνησε με τον κ. Παπανδρtoυ: Ο κ. Βασιλείου εΙτε: "Χιλια Νταβός. Ο 

κ. Κυπριανού ε(πε: ~Mαζί το κάναμεΝ . Ο κ. Κληρίδης εΙ.ε: -Τώρα δικαιώθηκε η 

πολιτική μουΝ. Ο φίλος του κ. n(L.ovbgEou είπε: ~Ήταν η δUΣΤUΧέστερη ώρα της 

ζωής μου το πρώτο Νταβ6ςΜ. Αλλά δεν ήξερα ότι θα υπάρξει δεύτερο Νταβός. για 

\'0. έχω ακόμη δυσnrχέστερη ώρα πολιτικής! Άρα εγώ δε δεσμεΟΟμαι α...ό τις 

ο..οφάαι:ις κανενός. 

Έγινε νύξη για την πολύ αq;ελή τοποθέτηση της ΕΔΕΚ για πολιτικοστρατιω

τικό περί.γυρο. Όχι. μετά το ]974 δεν υπήρχαν πλέον περιθώρια αλλά πριν. Να σας 
πω ότι, όταν με έστειλε ο Μακάριος στη Σοβιετική Ένωση, για να ζητήσω το Ι 964 να 
στείλουν εδώ αεροπλάνα. με ρώτησαν: Μ Για να μην ξανασηκωθούν; Ούτε εσείς 

έχετε τις διευκολιίνσεις ούτε έχετε χώρα. της περιοχής που να δέχεται να έχει αυτές 

τις διεuκoλύνσειςM. Αλλά δε θα μπω σε αυτό το θέμα ούτε στα εμπλεκόμε\'α συμφέ

ροντα. που χρειάστηκε να γίνει η κρίση στον Αραβικό Κόλπο. για να αντιληφθείΤΕ η 

σημαίνει εμπλεκόμενα συμφέροντα! Αλλά και πάλι, αντιληφθήκατε μεν ότι τα 

εμ ... λεκόμενα συμφέροηα μπορεί να οδηγήσουν πρόγματι στη σωτηρΙΟ μιας χώρας. 
αλλά δεν το αντιληφθήκατε έγκαιρα. για "α τα αξιοποιήσετε προς όφελος της δικής 

μας χώρας, γιατί πεισθήκατε από το Λέτσκι ότι δεν έπρε...ε να πρoσφ\lyoυμε τότε στη 

Γενική Συνέλευση και \'0. ζητήσουμε ένα ψήφισμα με δύο παραγράφους μόνο ή με 

μια JtoράyρocfoO, αν θέλετε. ακόμα. ζητώντας η ειιορμογή του διεθνούς δικαίου "α 
είναι καθολική και όχι επιλεκτική. Να βλέπαμε αν η Αμερική, η οποία προετοίμαζε 
πολεμικές επιχειρήσεις για απελευθέρωση του Κουβέιτ. Οα αρνείτο να προσυπο

γράψει ένα τόσο ο..λό. Q.ι.λoίισ"τατo ψήφισμα! 

Λέχθηκε πώς έτυχε όλοι οι Γενικοί Γραμματείς να είναι φιλότουρχοι και 

αμερικα"όφιλοι. Όχι, δεν υπήρξε κανένας ούτε φιλότουρκος ούτε αμερικανόφιλος. 

ΕμεΙς με την πολιτική μας τους οδηγήσαμε προς αυτή την κατεύθυνση. Εγώ δε 
μέμφομαι το Γενικό Γραμματέα ούΊε τον προηγούμενο ούτε τον τωρινό. Εγώ ε{δα 

τον Ντε Κουεγιάρ επανειλημμένα και. όταν έκανα παρ{t.-ιoνo για ορισμένες τοποθε

τήσεις, μου α...άντησε δακρ-oow, γιατ( ήταν και ολίγον ευσυγκίνητος: ~Πιστεύεις 

ειλικρινά ότι εμείς μ.ι.ορούμε να προτείνουμε οτιδή:τοτε. χωρίς να έχουμε τη συγκα
τάθεση και των δύο πλευρών:" Άρα. ας μην αναζητούμε άλλοθι. Όχι. δε φταίVf: οι 
Γενικοί Γραμματείς. Ούτε εί\'αι αμερικανόφιλοι ούτε είναι τουρκόφιλοι. Είναι 

Γενικοί Γραμματείς και συμ.περιφέρονται ανάλογα με τις αντιδράσεις των εμπλεκό

μενων πλευρών. 

Ναι. το 750 είναι ψήφισμα. αλλά είναι ψήφισμα που υιοθετεΙ σχέδιο λύσης . 
Λέμε ότι δεν υποχωρήσαμε Q.ι.ό τις :cρoτάσεις του '89. Απλώς, ότα\' οι άλλοι τις 

καταστρατηγούν. τους επαινο\ιμε. Αν αυτό δεν είναι υποχώρ11ση. τότε αρχίζουν τα 
ελληνικά μου να είναι λειψά. 
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Έγινε Επίσης μια προσπάθει.α να δoOt;ι ~Hα πολύ πολύ λανθασμένη ερμηνεΙα 

στο όη ε(.παμε ότι ο Πρόεδρος θα πρέΠΕΙ να ανταποκριθεί Οετικά σε πρόσκληση του 
Γενικού Γραμματέα. Ναι και Οα 'ήταν σφάλμα τώρα. στο μέλλον, στο διηνεκές, αν 
ποτέ οποιοσδήποτε Γενικός Γραμματέας καλέσει τον Πρόεδρο '{τις Δημοκρατίας, ο 

Πρόεδρος να του πει "δεν προσέρχομαι". Αυτή 'ήταν τι έννοια. Του eL'"taJtE όμως τι 
πρέπε~ να κάνει: "Πρέπει να πας αε( και να πεις ότι δε συζητάς επΙ τη βόσει των 
ιδεών. θα πρέΠΕΙ να πας εκεί και να υπερασπίσεις τις προτάσεις '{ου ]989", Αυτή 

'ήταν τι σαφής και κατηγορηματική μας υπόδειξη, όσοι συμφωνούν. Και αuτό λέει 

πάντως το ομόφωνο αναχοινωΟέν. 

θα πρέπει να πω ότι ο σοφός υβΡLOτής κ. Μαρκίδης μιλά για δημαΥωγ(α. 

άγνοια. παραπλάνηση του λαού κτλ. Και μας εΙπε ότι είμαστε τυφλοί τα Τ' ώτα τον 

ΤΕ νουν τα τ' όμματι. Τα τ' όμματ' ει, είναι δεύτερο πρόσωπο, δεν είναι με γιώτα. 

Και Είσαι τυφλός τα τ' ώτα τον τε νουν τα τ' όμματ' ει, εσύ. 

σέ),ια) 

ΕμεΙς δε ζητούμε να καταγγείλουμε οΙΠε το Γενικό Γραμματέα ούτε το 

Σιιμβούλιο Ασφαλείας. Εμείς εΙΠαμε να τους υποδείξουμε τα καθήκοντά τους με το 

οωστό δuτλωματικό τρόπο. 

Ο κ. Μαρκίδης ανακάλυψε ότι όλη η συζήτηση ήταν για να Q"οφίιγουμε 

Πρόεδρο α..,ό το ΔΗΣν ή Πρόεδρο το ΒασιλεΙου. Μα, κύριε Mαρ-ιtίδη, χρειάζεται 
να ανακαλύψεις ότι η ΕΔΕΚ δεν προτιμά ούτε την προεδρία του κ. ΒασιλcΙοu omE 
την προεδρία κάποιου από το ΔΗΣΥ; Aπoκρύ'Ψ<lμε ποτέ τις προθέσεις μας: Αλίμονο 
όμως, αν θέλαμε να συζητήσουμε το εΟνικό θέμα με στόχο και γνώμονα το να μη 

γΙνει ο δείνα ή ο τάδε Π ρόεδρος! 

Όσον αq>OQά την επίθεση, η οποία δε με αφορά, εναντίον της ~Σημερινής~, 

είναι οικογενειακ"ή σας υπόθεση, αλλά θα "ήταν πιο ορθό, αν αυτό γ~νόταν, να είχε τη 
διινατότητα και κάποιος που υπερασπίζεται τη "Σημερινή" -γιατί εγώ ασφαλώς δεν 

είμαι το κατάλληλο πρόσωπο- να βρίσκεται σε αυτό το β"ήμα για να Μαντήσει. Άρα 
καλύτερα μάλλον θα "ήταν να μείνουν αντά στα εκλογικά σας ε,τιτελεία. Αν μον 

δί.νετε τη δύναμη πράγμαη να ε,τηρεάζω και ένα τοοο μεγάλο ποσοστό στη δεξιά, 

αυτό είναι καλό. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Κύριοι, η ώρα είναι 11.26 και υπάρχουν ακόμα τέσσερις ομιλητές. Παρακαλώ 
να μη διακόπτετε με διαλογική συζ"ήτηση, για να μπορέσουμε να τελειώσουμε. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Επειδή δε θα δοθεΙ η ευκαιρία στον κ. Μουσιούττα να Μαντήσει, η λέξη 
"πλανητάρχης" δε λέγεται ούτε με ειρωνεΙα ούτε χωρίς ειρωνεία. Είναι η πραγματι

κότητα. Ο κ. Μπους είναι πλανητάρχης. Δυστυχώς είτε το θέλουμε είτε δεν το 
θέλουμε αυτός είναι. Δεν υπάρχn κανένας σημερα που να αμφισβητεί δυστυχώς, 

εγώ λtω, τον καθοριστικό του ρόλο. Λέω δυστυχώς, διότι εγώ πάντοτε πιστεύω ότι 

μια εξισορρόπηση δυνάμεων για τονς αδύνατOUς είναι επιθυμητή. 

Ναι. είπα: " Κάτω η παρελΟοντολογία". Όχι τώρα. Το είπα, όταν κάποιοι που 

ανήκουν σε κά.;τοιο πολιτικό xώQo τον οποίο γνωρίζετε προσπάθησαν να με δολοφο
νήσουν. Και όταν ακόμα φορούσα το πουκάμισο με τα αίματα, ναι, εΙ-τα: ~Όχι 

εκδικήσεις, οι ιδέες δε δολοφονούνται. συγχωρώ αυτούς που το έκαναν", Και δε 

ζήτησα να οξύνουν την αντιπαράθεση. Και όταν επανήλθε ο Μακάριος, που μου 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

, 

• 

2687 

ήταν πολύ εύκολο να την οξίΙνω. δεν την όξυνα. Να μην παρεξηγηθεί όμως 6η αυτό 

σημαίνει ότι δινω οποιοδήποτε συχωροχάρτι στο πραξ~κ6πημα. Άλλο το ένα, άλλο 

το άλλο. Άρα το να ζητώ οι Υπουργοί του πραξικοπήματος, που σε άλλη χώρο θα 

αντιμετώπιζαν το εκτελεστικό α.ιτΟΟπασμα. να σι:εΡΤιΟούν τα πολιτικά τους δικαιώ

ματα, δε νομίζω ότι αποτελεΙ παρελOovτoλoyία ούτε αποτελεί εκδικητική μανία. 

Εγώ πιστεUω ότι η τεράστια πλειοψηφία εκεί\'ων που παρασύρΟηκαν τότε από μια 

πολύ μιχρ'ή μειοψηφία. ναι. δεν είναι ένοχη. Αλλά πρέ.-τει να το αναγνωQίσouν. Να 

έρθουν έντιμα και δημόσια να πουν: "Σφάλαμε. διότι παρασυρθήκαμε από κάποιους 

όλλους και κάναμε ένα τεράστιο εθνικό ολίοΟημα που οδή'γησε σε μια τραΥωδΙα 

αυτό το λαό", Συχωροχάρτι στο πραξικόπημα ελπίζω ούτι εσείς να μη θέλεΤΕ να 

δώσετε. Αλλό το να θέλετε να μας κάμετε τώρα εμάς να α.ίολογούμαστε οτους 

α.ίτολΟΥητές το\l πραξικοπήματο;. νομίζω πως έχετε ξεπεράσει τα όρια. κUριε 

ΜαρκΙδη! Άλλο κάθαροη. η οπο(α έγινε. και άλλο παρελθοντολογία. Σε κόθε 

πραξικόπημα. σε κάθε ανατροπή εξουσΙας παράνομοι. ναι. ui'tόoQXOUV. Υπάρχουν 

κάποιοι υπεύθυνοι που ημωρoύvται. Και ακριβώς για να μη ... τιμωρεΙται ένας 
ολόκληρος λαός έστω. διόη εγώ πιστεύω ότι ένα με-Υάλο ποσοστό του λαού μ"ίορεΙ 

πρόγματι να νόμισε όη αυτή ήταν μια σωστή ενέργεια. για να μην τιμωρούνται οι 

αθώοι. τιμωρούνται οι ολιγάριθμοι ένοχοι. Εσείς θ~λετε να δημιουργήσετε αισθή

ματα ενοχής στους πολλούς, για να τους κραtειτε εγκλωβισμένους. Εγώ λέω στους 

πολλούς ότι ναι. εί.ναι συμπατριώτες μου και. αν αυτή τη στιγμ11 εΙ,'αι έτοιμοι να 

anoδυθo1h' σε ένα σωστό αγώνα για τη οωτηρια της πατρίδας μου. ναι, έχουν τη 

θέση τους στην εθνική οικογένεια και δε θα διστάσω. ναι. να αγωνιστώ μαζί τους. 

υπό τις προυποθέσεις όμως που ε!.πα πριν. Κ αι δεν αναιρώ ΤΙίοτε από την πράξη 

που έχαμα και λυπούμαι. γιατί αυτή 11 Βουλή δεν ενέκρινε την ά.ι""tοψη για στέρηση 

των πολιτικώ,' δικαιωμάτων. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Την ενέκρινε. αλλά ... 

Β. Λ ΥΙΣΑΡ ΙΔΗ Σ: 

Εντάξει . το δικαστήριο. εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και πόλι επαναλαμβάνω ότι δε δέχομαι διαλογική συζήτηση. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Στο οδόφραγμα θέλω να ελπίζω ότι Οα είστε όλοι. Όλοι είπατε ότι δε δέχεστε 

λύση με βάση τη δέσμη ιδεών. Αυτό είναι το μήνυμα του συλλαλητηρΙου. Ιδο\! η 

Ρόδος. ιδού και το πήδημα. 

Μας λέχθηκε: "Πώς θα αποφύγουμε την τουρκοποΙηση. αν συνεχίσουμε αυτή 

την πολιτική;" Μ α. κύριε Ρολάνδη. θα αί10φύΥουμε την τουρκοποίηση παραχωρο\!

ντες πιστοποιητικά ι.διοκτησΙας των ελληνοκυπριακών περιουσιών στους Τουρκοκυ

πρίους και καθορίζοντας μια περιοχή ομοιόμορφη σχεδόν και Q.,""tό ;τλεuρό:ς πληθυ

σμού και από πλευράς περιουσιών ως τουρκική; Α ν σήμερα δεν αναγνωρίζεται το 

κράτος. δεν αναyvωρΙζεται, γιατί -το εΙπα και στην πρωτολογία μου- ενώ έχει τα 

χαρακτηριστικά του κράτους. έχει εγκαθι.δρυθεΙ παράνομα. Αν εμεΙς νομιμοποιή

σουμε όλα αυτά τα χαρακτηριστικά. βεβαίως θα αναγνωριστεΙ 
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Όσον αφορά την αναίρεση, δεν ήΟελα να μπω στο Εθνικό Συμβούλιο. αλλά. 
ναι, την πρώτη μέρα της συνεδρίας του Εθνικού Συμβουλίου ο Τά)'.ης Χο-τζηδημη. 

τρίου Είπε ευθύς εξαρχής ότι δεν έ..-τρεπε να αναβληΟεΙ Είναι γεγονός ότι δε ζητη

θηκε να αναιρεθεί 11 απόφαση. Αυτό εΙναι γεγονός. Την επομένη, όπως θυμάστε. 
eL-ca ότι έστω και εκ των υστέρων να αναιρεθεί αυτή η απόφαση, γιατί ε!.πα ότι και 
Οεσμικά κανένα άλλο σώμα εκτός a.-τό το Σώμα της Βουλής δεν έχει δικαίωμα να 
αναβάλλει ης συνεδρίες της Βουλής. Αλλά αιιτή η CL"1:6nELQa α..-τέτυχε. Επειδή όμως 

μου ζητήθηκε να μην αναφέρω αυτό το θέμα. διότι :τρουπήρξε η πρώτη συνεδρία 

στην οποία πράγματι η απόφαση φαινόταν ότι ήταν τι αναβολή, δεν το ανέφερα. 

Εφόσον όμως το αναφέρατε. είμαι υποχρεωμένος να πω τα πραγματικά γεγονότα. 

Ο κ. Θεοδώρου το ανέφερε. για να το κρ~τικάρει. όχι γιατί δεν ήταν ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ύριo~. σε μια δευτερολογία συγκεντρωνόμαστε μόνο σε ορισμένα σημεία. 

Εδώ αρχΙζουμε μια νέα συζήτηση με αναφορές επΙ λεπτομερειών. Ήδη σχεδόν ο 
κ. ΛυσσαρΙδης είναι στο βήμα για μια ώρα και υπάρχουν ακόμα τέσσερις ομιλητές. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Τελειώνω σε λίγα λεπτά. κύριε Πρόεδρε. Οι μελωδίες του Σαββόπουλου είναι 

)Ι.αλύτερες α.ι-cό πολλές πολιτικές παραφωνΙΕς και δεν μπορούσα \'α αποφύγω τον 

πειρασμό να το πω. 

Ε.-cειδή. κύριε Πρόεδρε. έχετε δΙκαιο ότι έχω μακρηγορήσει. παρόλο που έχω 

αρκετές ακόμα παρατηρήσεις. θα τελειώσω μόνο με μια και μόνη τοποθέτηση. ΤΟ 

ερώτημα στο οποίο πρέπει να σ.."tανηΊσει ο κυπριακός ελληνισμός είναι αν πράγματι 

η παρούσα κατάσταση εΙναι απαράδεκτη. πράγματι η παρέλευση του χρόνου την 

εδραιώνει. Π ράγματι -δεν σ..-cοκλείω το ενδεχόμενο που είπε ο κ. Ρολάνδης- ο χρόνος 

μ..-cορε{ να επιφέρει και την αναγνωριση χωριστού τουρκοκυπριακού κράτους. Αν 

λοιπόν η πρόταση η οποία μας γίνεται θα μ.ι"tοροΟΟε να α.ι-cοτρέψει όλα αυτά τα ενδε

χόμενα. ναι. Οα έπρεπε να την εξετάσουμε με κάποια σοβαρότητα. Όμως. η κομμα

τική μου τοποθέτηση είναι ότι η πρόταση την οποία έχουμε μπροστά μας όχι μονάχα 

δεν αλλοιώνει το σημερινό staιus quo. όχι μονάχα δεν απομακρύνει τους κινδύνους 
που. κατά τη γνώμη μου. ορθά ε.-cισήμανε ο κ. Ρολάνδης. αλλά τους E.ι"tnelvet, νομι

μοποιεί το διαχωρισμό και ανοίγει και την Κερκόπορτα στην Τουρκία με επικυριαρ

χικά δικαιώματα σε ολόκληρο τον κυπριακό χώρο. Γιατί η μικρή ανάμειξη πληθυ

σμών και η ύπαρξη τουρκικών στρατευμάτων με την ΤουρκΙα μέσα στις εγγυήτριες 

δυνάμεις και με την ΤΟΥΡΔ ΥΚ εδώ θα μας φέρουν σε μια τραγική κατάσταση. γιατί 

τεχνητές ανωμαλίες ης οπο(ες θα δημιουργήσει η τουρκία θα της επιτρέψουν να 

επεκτείνει την κατοχική της παρουσία σε ολόκληρο τον κυπριακό χώρο. Να το 

δίλημμα. Επομένως. ας μην προβάλλουμε στο λαό το σωστό κίνδυνο μονιμοποίησης 
της σημερινής διχοτομικής κατάστασης. γιατί η Τουρκία. η οποία δεν πιέζεται, δεν 

πρόκειται να αλλοιώσει την κατάσταση προς το καλύτερο για μας αλλά προς το 
καλύτερο για Εκείνη. Αυτή είναι η επιδίωξή της και αυτή την επιδίωξη την επιτυγ

χάνει με τη δέσμη ιδεών. 

Γι' αυτό η παράκλησή μοu προς αυτό το Σώμα ε(ναι: Π έρα και πάνω α..-ι:ό ιδεο

λογίες, πέρα και πάνω σ..-cό προκαταλήψεις ας δούμε αυτή τη δέσμη ιδεών στα πραγ

ματικά της μέτρα και ας βρούμε τους καλούς διι-cλωμαηκούς τρόποuς να την απορ
ρίψΟυμε ως σύνολο. Και αυτό Οα βoηθήσε~ και τον Πρόεδρο να δι.απραγματεuτεΙ, 

αλλά και τον κυπριακό ελληνισμό να επιβιώσει. 

• 

• 

• 
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• 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

• τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ; 

, 

.. 

Κύριε Πρόεδρε. κύρ~oι συνάδελφοι, 

Και αν αυτή η συζήτηση προηγουμένως φάντικε ότι δεν είχε καμιά χρησιμό

τητα. πιστεύω ότι στην εξiλιξη και στη συνέχειά της απέδειξε όχι μόνο τη χρησψό
τητα αλλά και την αναγκαιότητά της. 

AΧOOOτrικε από το βήμα αυτό η άποψη -εγώ θα έλεγα εκφράστηκε 11 πεποίθηση
από συναδέλφους οι οποίοι τουλάχιστον έπρεπε να γνωρΙζουν. αφού εντιμερ<bνονται 

από τους αντίστοιχους εκπροσώπους τους στο Εθνικό Συμβούλιο. για το η λέχθηκε 

στο Εθνικό Συμβούλιο και τι πραγματικό αποτέλεσμα εΙχε το ανακοινωθέν το οποίο 

εκδόθrικε μετά. Και 10 ανακοινωθέν αυτό απλώς έλεγε ότι εμμένουμε στη λύση με 
βάση τις προτάσεις του '89 και ότι εξουσιοδοτεΙται ο ΠρόεδQoς της Δημοκρατίας να 
αντα.ίτοκριθει. αν κλrιθεί. σε πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα με σκοπό την προώ

θηση λύσης πάνω σης δικές μας :τροτάσεις. Δεν αναφέρομαι τώρα στις δεσμεύσεις. 

αυτό ε(ναι άλλο θέμα. Και όμως αναλώθηκε πολλή ώρα από αυτό το βήμα. για να 

υπoβλrιθεΙ το ερώτημα πώς είναι δυνατό να συμφωνούμε στο Εθνικό Συμβούλιο και 

να διαφωνούμε εδώ. Η μεγαλύrερrι έκταση των ομιλιών περιστράφηκε γύρω από το 

γεγονός ότι όλοι λίγο πολύ εξουσιοδοτησαμε τον Πρόεδρο της ΔημοκρατΙας να 

συζητήσει αυτές τις προτάσεις. 

Αν 0.,' όλη τη συζήτηση δε βγήκε ότι κύρια πrιγή των διαφωνιών μας εΙναι ότι 

μερικοΙ α.-ι:ό μας. η ΕΔΕΚ και το ΔΗΚΟ. είχαμε υποστηρίξει ότι αυτή rι δέσμη ιδεών 

δεν μπορεί να αποτελέσει καν βάση συζήτησης και ότι η αντα..,όκριση του Προέδρου 
τrις Δημοκρατίας προς κλησrι του Γενικού Γραμματέα πρέπει να περιοριστεΙ στο να 

εξrιγήσει ότι είναι απαράδεχτrι και ως βάσn για λύση. '(ιατΙ παραβιάζει κατάφωρα τα 

αΝUρώπινα δικαιώματα. την Οικουμενική Διακήρυξη των Ανθρώπινων Δικαιω

μάτων και τα ψrιφίσματα των Ηνωμένων ΕΟ\'ών που είχαν λrιφθεί μέχρι την ώρα 

που είχαν υποβληθεί οι προτάσεις μας του 1989. α\' Βουλευτές δεν μ...,όρεσαν να 
κατανοήσουν αυτή τη σοβαρή διαφωνία. οχεφτείτε ποια είναι η επικρατούσα εντύ

πωση σε όλο τον κόσμο. ποια είναι η εντύπωση που επικραΤΕί στην ίδια tn Γραμμα
τεία των Ηνωμένων Εθνών! Για να μην πω για τη δήλωση που, όπως μου λέχθηκε. 

έχει κάμει σήμερα ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας, λέγοντας ότι είναι ευtuχής. διότι 

η τουρκία δέχεται τη δέσμη ιδεών και ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου θα μεταβεΙ όταν 

κληθεί. στη Νέα Υόρκη. για να συζητήσει με βόσrι την κοινά α..,οδεκτή δέσμη ιδεών! 
Και του υπoβλήθrικε από δrιμoσιoγρόφo το ερώτnμα: "Μα. υπάρχοU\'. όπως αντι

λαμβανόμαστε . διαφωνίες κομμάτων!" Και είπε: "Αυτά δεν έχουν σημασία. δι με 

αφορούν εμένα. Είναι εσωτερικά προβλήματα της χώρας". 

Είχα πει από "nv αρχή. όταν πρωτολογούσα. ότι κατά τrι δική μας γνώμrι αυτή 
η συζήτηση είναι χρησιμότατrι. ώστε να μεταδοθεί το μήνυμα και σε εχθρούς χαι σε 
φίλους -μακάρι. θα τόνιζα, κυρίως σε φίλους- ότι ένα σημαντικό κομμάτι αυτού του 
λαού και δυο από τα κοινοβουλευτικά κόμματα διαφωνούν ριζικά και έντονα με την 

εμπλοκή μας σε μια συζήτηση που Οα βασίζε"rαι πάνω σ' αυτή τη για μας καταστρο
φική και απαράδεκτη δέσμη ιδεών . 

Νομίζω ότι απ' αυτή τη συζήτηση έχει :τροκύψει ακόμα ένα συμπέρασμα: Όλα 

τα κόμματα. ανάλογα με το βαΟμό έντασης με την οποΙα το πιστεύει το καθένα. 
έχουν τονίσει απ' αυτό το βήμα ότι είναι {LJ,αράδεκτη μια λύση που θα ήταν ό.τι 
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είναι Tl δέσμη ιδεών. Άλλα κόμματα πάλι τονίζουν όη μια τέτοια λνοη είναι α.ίταρά
δεκτη τουλάχιστον όσον αψoQό τα σοβαρό αρνητικά σημεία που βQΙσκoυμε ΕχεΙ Και 
είναι άλλοι που λένε ότι είναι απαράδα.τη και ως βάση για συζήτηση, έναντι άλλων 

απόψεων που λένε ότι είναι α..ίΟΟεκτη ως βάση για σUΖητηση, νοουμένου και δεω.. 

μένου ότι με αυτή τη oιIζTjTTloη έχουμε ελπίδες να αναστρέψουμε τα αρνητικά σημεία. 

Άρα το θέμα εντοπίζεται στη διο.φορό μεταξύ εκείνων που πιστεύουν ότι 

αιιτη τι δέσμη ιδεών είναι απλή βάση για συζήτηση και -οάμπως αυτή τι βάση για 

συt;ήτηση να διαφέρει από 10 περίγραμμα λ1.iσης!- και μεταξύ εκείνων που πιστεύουν 

ότι με τη συζήτηση θα έχουμε την ευχαιρΙα -να το πω όσο ΠΙΟ ήπια μ.ίΤι>ρω- να 

κάμουμε την προσπάΟεια να αλλόξουμ.ε τα αρνητικά σrιμεΙα. 

Μακάρι να αποδειχθούν σωστές οι αJτόψεις που λένΕ ότι Οα αλλόξουν αυτά τα 

αρνητικά σημεία, τουλάχιστον τα έξι σlΊμεΙα που δlΊλώνιται ότι είναι αποδεκτά 

σΊ1μείσ. από το Συμβούλιο Ασφαλείας ως κατάλλ1]λΊ1 λύσΊ1 των στοιχείων που περιλή
φθΊ1καν και από το Γενικό Γραμματέα ως δίκαΙΊ1 λύσΊ1 αυτών των σΊ1μείων! Μακάρι 

να αποδειχθούν οι δικές μας εκτιμήσεις λανθασμένες! Όμως αυτή εΙναι μια α.-τό τις 

φορές που δε θα αφεθεί '11 επιλεκτική μνήμΊ1 να α,'αφέρει τι έλεγαν οι υΠΟΟΤΊ1ρικτές 

ΤΊ1ς μιας ά..-τοψης ή ΤΊ1ς άλλης. γιατί τώρα έχουμε και χρονοδιάγραμμα και τέλος 
Ιουνίου Οα φανεί ποιων σι εκτιμήσΕις ήσαν σωστές και ποιων ήσαν λανΟασμένες. 

Και λέχθηκε a..-τ' αυτό το ίδιο βήμα ότι ουσιαστικά αυΤΊ1 η δέσμη ιδεών είναι η 

λύση του Κυπριακού. Λέχθηκε και a..-τό εμένα. αλλά λέχθηκε και από άλλον και 

μακάρι να μπορούσα να σας παραθέσω πιο έγχυρΊ1 και πειστική φωνή α.-τό αυτή του 

κ. Ρολάνδη. Παρά τις πολλές μου διαφωνίες με πλείστα όσα έχει πει. σ' αυτό τουλά
χιστον είναι σωστή '11 διάγνωσή του. Και εL-τε ότι '11 λύση του Κυπριακού είναι αυτή 

που βρίσκεται σήμερα μπροστά μας και που υιοθετείται με την παράγραφο 4 του 
ψηφίσματος 750. Και λέει ακόμα ότι αυτή η πρωτοβουλια με διαπραγμάτευση 

μπορεί να αποτελέσει ΤΊ1 λύση. Ο κ. Ρολ6νδης oetoχetaL να λέει ότι είναι ρεαλιστής 

και ότι τα συ~Lι-τεράσματά του βασίζονται πάνω στο ρεαλισμό. Και λέει ότι. όντας 

ρεαλιστής. δεν πιστεύει ότι είνο.ι δυνατό να βελτιωθούν ή "τουλάχιστον δε λέγω ότι 
θα τα βελτιώσουμε". Αυτή ήταν η φράση του. απ' ό.τι καταλαβαίνω. 

θέλω να ρωτήσω ποιο στοιχείο έχει προβληθεί ενώπιόν μας που να διδει 

ένδειξη για το πού στηρίζε:tαι η αισιοδοξία των υπολο!.πων ότι αυτά τα σημεία που 
περιέχονται στη δέσμη !.δεών έστω ως βάση για διαπραγμάτευση πρόκειται να 

αρθούν ή να βελτιωθούν κατά Τ1]ν εξέλιξη αυτών των διαπραγματεύσεων. Δεν 
άκουσα από κανέναν. Άκουσα κατηγορίες για μας που λέμε ότι εΙναι α.-ταράδεκτη 

αυτή τι δέσμη ιδεών έστω και ως βάσΊ1 συζήτησης. άκουσα κατηγορίΕς εναντΙον συνα· 

δέλφων οι οποίοι, εχφράζοντας την αγανάκτησή τους για το περιεχόμενο αυτών των 

σημείων. έστω με ποιητικότητα δήλωσαν τι δεν μπορούμε να δεχτούμε, κατηγορίες 

ότι εΙναι μεγαλοστομΙες. συνθηματολογΙα και δημαγωγία. 

Ρωτώ ποιο εΙναι το πιο ρεαλιστικό. ΤΟ ότι αυτά τα σημεΙα της δέσμης ιδεών. 

που θεωρείται. κακώς έστω, a..τό το Συμβούλιο Αοφαλείας ότι είναι αποδεκτά στην 

πλευρά μας ή ότι έχουν προκύψει α.τό τις αντιδράσεις και τις συζητήσεις. θα 
δεχτουν αυτό τα ίδια τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας να τα αλλάξουν. να τα 

βελτιώσουν υπέρ μας; Ή ότι η Τουρκία. που είναι πανίσχυρη έναντί μας και η οποία 
έχει αναβαθμισμένο ρόλο και η οποία γνωρίζει αυτό. τα στοιχεία. που είναι ήδη 

πολιτικό κεκτημένο για την πλευρά της Τουρκίας. θα δεχτεί να εγκαταλείψει αυτά 
που της έχει δωρίσει το Συμβούλιο Ασφαλείας για κάτι δυσμενέστερο για τις θέσεις 

• 

, 
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της: Η γνώμη μου είναι όχι και αυτό θα δι.αφα\'f.ι. Κι εγώ τονίζω ότι ακόμα και τα 

σημεία εκείνα της δέσμης ιδεων που δεν είναι πλήρως περιγραμμένα στη λεπτομέ. 

ρειό TOUς θα γίνουν δυσμενέστερα για την πλευρά μας. Και αυτό θα φανεΙ τέλος 
lουνίου. 

Έγινε μεγάλη συζήτηση για το αν αυτή 11 δέσμη ιδεών καλυΠΤΕΙ όλα τα σημεία 
ή παραμένουν πολλά εκκρεμή θέματα. Για λόγους συζήτησης εγώ Οα πω ότι έστω ότι 

παραμένουν πολλά άλλα εκκρεμή θέματα. Αυτό δεν αποτελεί α.-τάντηση στο :τόσο 

α,,-τοράδεκτη ως λύση, έστω ως βάση για συζήτηση είναι αυτή η δέσμη ιδεών. Και το 

ερώτημα ::r:QU μπαίνει είναι: Αν υποτεθεί 6n υπάρχουν άλλα δέκα σημεία για συζή
τηση, οι διευθετήσεις που γίνονται στη δέσμη ιδεών από την έκθεση του κ. Γχάλι. 

όπως αυτή υιοθετηθηχε α,τό το ψήφισμα 750. εΙναι δεχτές; Αν αυτά τα έξι σημεία 

έστω μείνουν στην ουσία τα ίδια ή δε βελτιωθοίιν καθόλου ή έχουν ελαφρές διαφο

ροποιήσεις και όλα τα άλλα που παραμένουν λuOουν όπως εμείς θέλουμε. είναι 

δυνατό να είναι βιώσιμη μια tftotu λύση. για να υπενθυμίσω την πλεωψηφια πληθυ
σμού. την πλειοψηφία γης. τη διζωνικότητα. όπως τις ερμηνεύει η δέσμη ιδεών; 

Συνάδελφος είπε α.;τό το βήμα της Βουλής ότι θεωρεί ότι είναι αναγκαίο αυτή 

την κρίσιμη ώρα που περνούμε να παραμεριστoUΝ οι κομματικές σκοπιμότητες από 

το εΟνικό μας θέμα. Δε\' ξέρω αν ο συνάδελφος αναψερόταν σε οποιονδή..-τοτε ο..-τό 

τους παρόντες. Εγώ θέλω να τον διαβεβαιώσω ότι. όσον αφορά εμένα. ούτε κομμα

τική σ"οπιμότητα με καθοδηγεί ούτε υπολογισμοί για τις πραιδρικές εκλογές ούτε 

τίποτε άλλο παρά η γνώση που έχω. η εκτίμηση που έχω κάνει όη αυτή η δέσμη 

ιδεών είναι το διάγραμμα λύσης του κυπρι.ακού και ότι δεν πρόκειται να βελτιωθεί, 
αλλά αντίθετα θα γίνει δυσμενέστερη για την πλευρά μας. και αυτό θα φανεί τέλος 

lουνίου. όπως είναι το χρονοδιάγραμμα. 

Πολλή συζήτηση έγινε για το αν είναι ομοσπονδία η συνομοσΠΟ\'δία που 
διαγράφει αυτή η δέσμη ιδεών. Και λέχθηκε -και είναι ουσιαστικά ένα τεχνητό 

δίλημμα και αυτό ήταν το επίκεντρο των συζΤ)τήσεων πολλών απ' αυτούς που 

μίλησαν α..-τό το βημα. κατακεραυνώ\'οντάς μας για τις θέσεις που έχουμε υποστη

ρίξει- ότι το δίλημμα που αντιμετωπΙζουμε είναι μια συμβιβαστική λύση ομοσπον
δίας ή α..-τοτελμάτωση και χάος, για να αναμένουμε την πάροδο του χρόνου που θα 

μονιμοποιήσει και Οα νομιμοποιησει τα τετελεσμένα της εισβολής και της κατοχής. 

Μα υπάρχει πραγματικά τέτοιο δίλημμα μπροστά μας: Έχουμε σήμερα 

μπροστά μας μια λύση ομοσπονδιας, έστω όχι καλης ομοσπονδίας. την οποία 

καλούμαστε να δεχτούμε ή να Q.-τορρίψουμε: Δεν πρόκειται να εμ.-τλακώ σε νομικές 

συζητήσεις. γιατι. όπως Q.ι-τό την αρχή είπα. τα έγγραφα των Ηνωμένων Εθνών δεν 

είναι νομικά έγγραφα. είναι πολιτικά κείμενα. Ρωτώ: Μια λύση σαν αυτή που 

διαγράφει η δέσμη ιδεών έχει οποιαδήποτε σχέση με την ομοσπονδία; Έχει οποια
δήπτε συνάφεια ή αντιμάχεται ριζικά την oμoσπoνδtα που διαγράφουν οι προτάσεις 

μας του 1989: Ναι ή όχι; 

Σωστά εΙΠε ο κ. ΛuσσαρΙδης να δούμε το περιεχόμενο της λύσης και το όνομα 

δίδεται αργότερα. Υπάρχει ομοσπονδία στον κόσμο η οποια έχει περιορισμό στη 
διακίνηση των πολιτών. που έχει περιορισμό με φυλετικά η άλλα κρnήρια γι.α την 

l.δι.οκ.τησΙα γης ο οποίος δεν ισχύει για όλους; Υπάρχουν ομοσπονδίες που καθορί

ζouν κανονισμούς για την απόκτηση ιδιοκτησ(ας γης, που ισχύουν όμως για όλους 
τους πολίτες χωρίς φυλετική διάκριση. Υπάρχει oμoσπo~δία :του έχει σύνορα: 
Γιατί στην περίπτωσή μας σύνορα θα υπάρχουν. για να διασφαλίζουν τις εγγυημένες 

Ι 
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πλειοψηφίες που θα υπάρχουν στην xCtOe περιοχή. Υπάρχει ομοσπονδία στην οποια 

οι αποφάσεις της κεντρικής κυβέρνησης και τι σύνθεση της κεντΡικτΊς κυβέρνησης 
εξαρτώνται α..-τό τα συνθετικά στοιχείο: Υπάρχει oμoσπoνδtα με δυο μόνο συστα· 
τικά στοιχεία. όπου οι αποφό.σεις, όλες οι α.,οφάσεις λαμβάνονται με ομοφωνία εί'τε 

του Υπουργικού Συμβουλίου είτε της Βουλής: Ομοφωνία! 

Δεν ξέρω γιατί ορισμένοι επιχείρησαν "0 μας πείσουν ότι τάχατες αυτά τα 
συστατικά υπάρχουν στο Σύνταγμα του ]960 -και θα απαντήσω σ' αυτό το σημείο. 
και ότι. ορίστε, το έγγραφο λέει ότι δε θα είναι αναγκαστικά αριθμητική πλειοψηφία 

τι συμμετοχή των δυο κοινοτήτων. Μάλιστα αναφέρθη-.ι.Ε και το πολύ πειστικό παρά

δειγμα. όπως λέχθηκε. ότι οι Υπουργοί θα είναι επτά με τρεις. Μάλιστα. Ξεχνούν 

αυτοί που μίλησαν έτσι ότι το 649 υιοθέτησε τσ ΈYYρcιφo Κουεγιάρ και το 750 ιιιοΟέ
τησε όλα τα προηγούμενα που ήταν στο σχέδιο δράσης του Κουεγιάρ. 

Και ρωτώ: 'Εχει σημασία ότι δε θα υπάρχει αριθμητικτΊ ισότητα για τους 

Υπουργούς, όταν, για να ληφθεί και τι παραμικρή α..-τόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλιου. θα χρειάζεται και η έΥι!ριση ενός Τούρκου Υ;τουργού; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Το έχουμε στο '60. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν το έχουμε στο '60 και θα 'ρθω στο '60, κύριε Αναοτασιάδη, 

Λοιπόν, όπως έχει πει ο κύριος Πρόεδρος. εγώ δεν έχω καμιά δυσκολία να 

κάμουμε διαλογική συζήτηση, Αλλά ξεχνάτε ότι το έγγραφο Kouεyιάρ λέει ότι για 

όλες τις αποφόσεις του Υπουργικού ΣυμβουλΙου -ενώ οι δικές μας λένt: για εκείνες 

που έχουν ειδική σημασία για τη" τουρκοκυπριακή κοινότητα- πρέ..'τει α..ταραίτητα 

να υπάρχει και η ψήφος ενός τούρκου ΥΠΟUQγοiι! Σε σημείο που διερωτώμαι τι 

τους θέλουν τους τρεις οι Τούρκοι. Από τους τρεις μπορεί να εκμαιεiισoυμε τη 

συγκατάΟεση του ενός; θα είναι ασφαλέστεροι , αν είναι εννιά με έναν, διότι τον 

έναν θα τον ελέγχουν, 

Άρα, κατά τη γνώμη μου και την ά.τοψή μου, είναι τεχνητό το δίλημμα που 

έχει τεθεί εδώ ότι η επιλογή μας είναι μεταξυ της διεξόδου που παρέχει η δέσμη 

ιδεών και του αδιεξόδου, Και λέω: Αν ε(ναι σωστή η εκτίμηση ότι αυτά έστω τα έξι 

στοιχεία δε θα αλλάξουν στο τέλος 101.Νίου. Οα βρεθούμε στο τέλος Ιουνίου μπροστά 

στο διλημμα να αvτι..ταρατεθoiιμε με το Συμβoiιλιo Ασφαλείας ή όχι; Ακριβώς στο 

ίδιο δίλημμα θα βρεOoiιμε και μάλιστα αφoiι Οα έχουμε δώσει σΤI1 διαδρομή την εντύ
:τωση ότι. για να δεχόμαστε να μετέχουμε σε συνομιλίες με βάση αυτη τη δέσμη 

ιδεών, σημαίνει ότι τουλάχιστον καταρχήν είναι ένα πλαίσιο λύσης που το συζη

τούμε και το δεχόμαστε. 

Το ερώτημα που τέΟηκε ήταν: Δηλαδή θα πρέπει να τα απορρίψΟυμε και, όπως 

λέχθηκε , εμείς , μισό εκατομμύριο κόσμος. να αντι..ταραταχθούμε στο Συμβoiιλιo 

Ασφαλείας, τη Γενική Γραμματεία, τα πεντέμισι δισεκατομμύρια του κόσμου: Πρώτ' 

απ' όλα δεν είμαι σΙγουρος αν όλες οι χώρΕς τα υποστηρΙζουν. ΔΕν είναι αυτό που 
έχουμε πη και α..-τορώ γιατΙ χρησιμοποιείται αυτό το Επιχείρημα, Αυτό που έχουμε 

πει εμεΙς είναι: Για να μη βρεθούμε όχι μόνο σε αντι..ταράθεση με το Συμβούλιο 

ΑοφαλεΙας αλλά και επικρινόμενοι ότι έχουμε κάμει υπαναχώρηση, να προειδοποιή

σουμε επίσημα με το στόμα του Προέδρου της Δημοκρατίας και με επΙσημη επιστολή 
ότι δεν είναι δυνατό να γίνει αποδεκτή ως βάση συζήτησης οποιαδτΊποτε πρόταση, 

• 

• 

• 
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• 



2693 
• 
..... οποιοδήποτε στοιχείο της δέσμης ιδεών το οποίο είναι αντίΟετο με την Οικουμενική 

Διακήρυξη των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων. Τα έχει πει ο κ. Λυσσαρίδης και δεν 

• πρόκειται να τα επαναλάβω. 

• 

• 

• 

• 

Και λέω: Σήμερα όλοι χρησιμοποιούν το ε..-τιχείρημα: "Ναι. αλλά αυτά πρου. 

πήρχαν στο 649. υπήρξαν στο 716". Χωρίς να θέλω να εμπλακώ σε συζητήσεις που 

έγιναν στο ΕΟνικό Συμβούλιο. λέω ότι και τότε ήταν η άποψη μου ότι αμέσως 

έπρεπε να καταγγελθεί και το 649 και το περιεχόμενό του. Όμως η θέστι που 

επέλεξε η κυβέρνηση ήταν ,'α χαρακττιρίσει δημόσια το μεν 649 νΙκη του κυπριακού 
ελληνισμού _νίκη. τι α.1τόφαση που άνοιξε ττιν Κερκόπορτα γι' αυτά τα δεσμά που 

αντιμετωπίζουμε σήμερα με τη δέομτι ιδεών!- ενώ και το 7]6 χαιρετίστηκε ως 
επιτυχία παρά το όn περιείχε τη φράση ότι η κυριαρχία είναι συνεταιρική αλλά 

αδιαίρετη. Ειδικά αυτό το στιμείο έπρεπε οπωσδήποτε να απανττιθεΙ ότι ήταν 

απαράδεκτο. 

Και στο στιμείο αυτό θέλω να α..-ταντήσω. έξω από ττι σειρά που το έχω. στον 

κ. Χριστόφια που έχει πει: "Μα είναι δυνατό έννΟΙΕς οι οποίες είναι διεθνώς αποδε

κτές χωρίς αμφισβήτηση. όπως είναι η κυριαρχία. να αμφισβτιτοίινται α..ίό μας τους 

ίδιους; Και δε δLνoυμε έτσι όπλα στον κ. Ντενκτάς:" Έχει λάθος ο κ. Χριστόφιας. 

Η έννοια της κυριαρχίας καθόλου δεν είναι σαφής. καθόλου δεν είναι καττιγορημα

τικά διατυπωμένη διεθνώς. καθόλου δεν έχει την έννοια που νομίζει ότι της 

αποδιδει ολόκληρος ο κόσμος. Έχω υπόψη μου τουλάχιστον τέσσερις συνταγμα

τικές μελέτες διεθνών αυθεντιών -και δεν πρόκειται βεβαίως να κάμω εδώ νομική 

διάλεξη για το θέμα της. κυριαρχίας παρά Q.;ιλώς να πω τα ονόματα και τους 

ορισμούς. 

Ο περίφημος Akehursl στο βιβλίο του "Νεώτερη Εισαγωγή στο Διεθνές Δίκαιο" 
λέει: Είναι αμφίβολο αν άλλος συνταγματικός όρος όπως η κυριαρχία έχει ποτέ 

προκαλέσει τόση σύγχυση -τι διαλαμβάνει. Πώς aσxeitat- και τόση ανομία. 

H.A.L. Han: στο "Λεξικό της Νεώτερης Σκέψης": Ένας πολυχρησιμοποιη· 

μένος όρος που μόνο πολλή σύγχυση προκαλεΙ 

Λόρδος Bryce: TL.ote εκτός Q.;.ό σύγχυση δεν προκαλείται με την εισαγωγή 
νομικών προβλημάτων στον καθορισμό του πού ;ι.είται η κυριαρχία και στον ορισμό 

των πλαισίων άσκησής ττις. 

Dicey -αυτόν Οα τον ξέρει και ο κ. Μαρκίδης- στην "Εισαγωγή στη Μελέτη του 

Νόμου των Συνταγμάτων": Η νομική κυριαρχία σης ΗΠΑ εναποτίθεται στις κυβερ

νήσεις των πολιτειών. αλλά ασκείται από τα 3/4 αυτών των κυβερνήσεων. Και όπως 
ο ίδιος γράφει. τι υπέρτερη κυριαρχία ενα..-τοτίθεται και ασκείται α...ό το λαό. αφο'ύ ο 

λαός δικαιούται με τις πλειοψηφίες και τους τρόπους που πQOβλέ.ίoνται να αλλάξει 

το σύνταγμα και αφού η κεντρική κυβέρνηση έχει και δυνάμει.ς ασφαλείας και 

εξουσία να ασκεί αυτή την κυριαρχία. 

Επσμένως δεν είναι καθόλου σαφές ότι η Q.;ίλή αναφορά στη λέξη "κυριαρχία" 

σημαί.νει κρατική κυριαρχία που είναι αδιαίρeτη. αφού είναι συνεταιρική. Όμως τσ 

πιο σημαντικό απ' όλα είναι πώς θα ασκηθεί. αυτή η κυeιαρχία. Με ποιο δικαίωμα η 

κεντρική κυΒέρνηση Οα μπορεί να παρtμβει στην άλλτι πολιτεία. για να ασκήσει. ας 

πο'ύμε. α..ίλό έλεγχο για την εκχώρηση ιθαγέvt:ιας. ώστε να ανακοπεί η ησρστΊ των 

εποίκων: 
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'Αρα αιν μJίορούμε να λέμε ότι αυτές οι αρχές είναι βασικές μόνο και μόνο 

από το περικάλυμμα -:τεριτύλιγμα το έχει πει ένας ο 'νάδελφος και συμφωνώ ότι 

είναι α.ίλό περιτύλιγμα χωρΙς το περιεχόμενο. ΤΟ Lδισ ισχύει και για την Oνf:ξαρ. 

Τ110(0. ΤΟ (.διο ισχύει, αν Οέλετε. και για τη δι.ζωνικότητα. που όλοι τη δεχόμαστε 111 
διζωνικότητα. όμως ο Γενικός Γραμματέας κ. Γκάλι μας εξηγεΙ ακριβώς πώς ΕvvoεΙ 

αυτή τη διζωνικότητα. Και λέω ότι ό.τι δινΕΙ με το ένα χέρι στο πεΡΙΤ"ύ).ΙΥμα το 

παίρνει με το άλλο χέρι. όχι διότι οι παρακάτω ερμηνείες ή τα παρακάτω σημεία 

που ϊ.Ειρlζεται είναι αρνητικά. όχι. Τα παρακάτω σημεία εΙναι ορισμός των 

fΚxσΙί'.ών αντιλήψεων τουλάχιστον στο μεγαλύτερο σημείο. 

ΕΥ';) δε θα συμφωνήσω μαζί με σΙΜιΜλφου; της ΕΔΕΚ που λένf: ότι από το 

γεγονός ότι το κατάλοιπο εξουσιών παραμένει στις περιφέρειες ... Ξέρετε. μου 

προκαλεί. ομολογώ. ζήλο να επαναλαμβάνω αυτά που ε(πα, όταν προσέχω τον 

χ, Μαρκ(δη να μτι" προσέχει τι λέω κα~ να ΣU"OμιλεΙ με τους άλλους! Τότε λέω: "Να 

τα ξανα..,{\) μην τιιχόν δεν τα άκουσε και τα παρανοήσει όπως πάντα". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Προσέχω. κύριε Πcιι,αδόπoυλε. προσέχω πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ όλοι να προσέχετε, διότι φτάσαμε στα μεσάνUΧτα και τι συζήτηση 

κάμνει ολίγον μεσάνυχτα! 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. διαβεβαιωνω ότι προσέχω. Αν αντάλλαξα και μια γνώμη με 
τον κ. Ρολάνδη, δε σημαΙ\'n ότι δεν προσέχω αυτά ποιι λtει ο κ. Π απαδόποιιλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σεβόμενος και την ε:τιθυμίιι σας και το χρόνο. Οα τα λέω • 
λυπούμαι που έτσι θα γίνει- επιγραμματικά και μια φορά. 

Έχει λεχθεί ότι ο ρατσισμός ήδη υπάρχει, αφού. λέει. θα υπάρχουν ισότιμες 

πολιτεΙες. Και μας αναγνώσθηκε και η πρόταση από τις προτάσεις του 1989. 
Σίγουρα Ί1 αναφορά σε πολιτείες περιέχεται πράγματι και θα tρθω σ' αυτά και στο 

ενοποιημένο έγγραφο. αλλά κυρίως περιέχει τις προτάσεις μας και οΟΟεμί.α 
διαφωνία με αυτή την αΡΧ1\. ότι δηλ. οι πολιτείες Οα έχουν τις Ιδιες εξουσίες όπως 
συμβαίνει στις πλείστες και όχι σε όλες τις ομοσπονδΙες. Άλλο η ισότητα των πολι

τειών και άλλο η ισότητα των κοινοτήτων. Και ας μη λεχΟεί και πόλι ότι η κοινό

Τl1τα αναγνωρ[ζπαι μέσα στο Σύνταγμα του 1960. ΣΙyoUΡΑ. Και έχει δικαιώματα, 

τα ο;[ο[α ασκεί όμως κάτω Q."ό την αίρεση του καταλοίπου της εξouσΙας που έχει το 

Υπουργικό Συμβούλιο. κατά το άρθρο 46. και όταν το Υπουργικό Συμβούλιο. πλην 
των επιφυλασσομένων τριών θεμάτων, επΙ όλων των άλλων αποφασιζει με απλή 

πλεΙΟψΤιφία. Και αν αυτό δεν είναι αρκετό. για να υποβιβάσει το διαιρετικό στοι

χείο , και σίγουρα υπάρχει ένας διαιρετικός χαρακτήρας στην αναγνώριση των 

κοινοτήτων. δεν μ .. -τορώ να χρησιμοποιήσω άλλη λέξη. 

θέλω να πω ότι πάρα πάρα :τολΙΙ με ανησύχησε μια αναφορά που νομ{ζω έχει 

κάμει ο ουνάδελφος XQLorou. που ελ,'Τιζω να έχει ξεφύγει από το έρκος οδόντων 

του, χωρίς να αvτιληφθεΙ το νόημά της. Έχει πει ο κ. Χρίστου. μιλώντας για την 
ισότητα: ~Yπάρxει. λέει. τl.πoτε που ξεφεύγει από τις ομόφωνες προτάσεις που 

έχουμε ιιποβάλει το 1989:~ Αν πραγματικά ο συνάδελφος πιστείιει ότι η ισότητα που 
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παρέχεται με τη δέσμη ιδεών δεν ξεφεύΥΕΙ -εΥΙί:ι λέω κατωτο.ό· και δεν ανηκροίιεται 
με όσα περί ισότητας αναφέρονται στο έΎΥραφο το\! 1989. πράγματι ανησυχώ. γιατί 
δε θέλω να πιστέψω ότι αυτό εΙναι ενδεικτικό της ερμηνείας πο\! θα μας δοθεί στο 
τέλος ΙOUΝίOυ. ότι δηλ. η ισότητα που περιγράφεται ή αργότερα η πλειοψηφία 

πληθυσμού και η πλειοψηφία γης δεν αντικρούονται με τις προτάσεις του ]989 που 
έχουμε υποβάλει. 

ΌσΟΥ αφορά το αν θα επιστρέψουν όλοι. ayaJtTlt! συνάδελφε . που το έχεις 
αναφέρει. αν επιστρέψΟυν όλοι. προυποτίθεται ότι σι εδαφικές διευθετήσεις που Οα 
γΙνουν θα 'ναι τέτοιες. ώστε το μέγιστο ποσοστό -όχι 86 000 που λέει ο κ. Γχόμπι 
που θα γίνουν 46 000- των εκτοπισμένων Οα επιστρέψει κάτω από ελληνοκυπριακή 
διοίκηση, ώστε οι υπόλOLΠOΙ που Οα μείνουν. και αν όλοι επιλέξουν να πάνε. πάλ~ 

θα είναι εκ των πραγμάτων πλειοψηφία οι Τούρκοι. Διόη εμεΙς υπολογίζουμε ότι, 

με το χάρτη που εμεΙς αναμένουμε να πάρουμε και αυτόν που υποβάλαμε στη 
Βιένντι, από τις 162 000 -και συμφωνώ ότι τόσοι είναι οι επΙσημοι αριθμοΙ των 
προσφύ"Υων- περίπου 120 000 σίγουρα θα επι!στρεφαν σε ελληνοκυπριακή περιοχή 
και κάπου άλλες ΙΟ 000 στη λεγόμενη σήμερα επικίνδυνη ζώνη στην οποία, παρόλο 
που δεν την κατέχουν οι Τούρκοι. κανένας δε θα πηγ<tlνε. Αυτή είναι η έννοια κι 

έτσι είναι που διασφαλίζεται 11 πλειοψηφία πληθυσμού στην περιοχή που θα παρα
μείνει κάτω <lι-τ6 τη διοΙκηση των Τουρκοκυχρίων. Και με το 29 δεν είναι το ίδιο 
ούτε και με το 2S είναι το {διο με το 20 που προβλήθηκε στη Βιέννη και όποιος το 
αμφισβητεί έχω χάρτη που τον είχα καταρτίσει τότε. επαναλα~νω ξανά. με χωριά. 

κατοίκους. ονόματα. 

Ο κ. Καζαμίας εL-τε ότι η πολιηκή ωότητα έγινε δεκτή από την πλευρά μας 

από το 1986. Λάθος. ΤΟ ενοποιημένο έγγραφο, περί του οποίου τόσος λόγος έγινε. 

αναφέρει. όσον αφορά την ισότητα, ότι ο Πρόεδρος και ο Αντι.-τρόεδρος Οα συμβολί

ζουν την ενότητα Τl1ς χώρας και το ίσο πολιτικό καθεστώς των δυο κοινοτήτων. θα 

συμβολίζουν. Δε συν<lι-τoτελoύν και δεν εγγυώνtαι. Σίγουρα η ισότητα κοινοτητων 

για πρώτη φορά εισήχθη με το ψήφισμα 7] 6. 

θέλω να πω και κάτι -ναι. ναι. θα συντομεύσω και ίσως να είναι το τελευταίο 

που θα πω- όσον αφορά το ενοποιημένο έγγραφο. Να μου EnLTρ<L>"'tf.{ μια παρtκβαση 

γενικότερη. Εδώ και χρόνια 11 πολιτική μας ζωή. ο ΠOλLτικός αντίλογος. κατά τη 
δική μου γνώμll, βασανίζεται και πάσχει. γιατί ασχολούμαστε με το τι είπε ο ένας, fL 

είJrε ο άλλος. τι αποδέΧΤllκε ο άλλος πέντε. δέκα. είκοσι πέντε. τριάντα χρόνια πίσω. 

θεωρούμε έγκλllμα καΟοσιώσεως δηλαδή για έναν πολιτικό ηγέτη του τόπου μας ''(1 

διαφοροποιήσει ης απόψεις του η ακόμα να αλλάξει. αν θέλετε. θέση. Εγώ τιμώ -τον 

ΠOλLτικό ηγέτη που έχει είτε το θάρρος -της γνώμης του εΙτε .ην υπέρτερη αντίληψη 

να καταλάβει ότι κάτω από νέες συνθήκες ή νέα δεδομένα μ..-τορεΙ να αλλό.ξει τη 

γραμμή του. ΕΙναι ένα σύνδρομο από το Οι-τοΙο πάσχουμε. που πιστεύω ότι 

απαντάται μόνο στις υπανά.ίττυκτες πολιτικά χώρες. 

Όμως αυτές οι συγχρΙσεις που επιχειρούνται. κατά τη γνώμη μου περιστα

σιακά και <lι-τooπαoματικά. όπως έκαμε ο κ. Χριστόφιας στο έγγραφό -του. με το 
ενΟΠΟΙllμένο έγγραφο νομίζω ότι δεν aπoδεικνOOUΝ κανένα σημείο. Εγώ λέω ως 
αρχη: Αν κακώς έγιναν δεκτές -τότε. που κα-τά τη γνώμη μου εΙναι και χειρότερες, δε 

σημαΙνει ηί)ρα ότι είναι υποχρεωμένος κάποιος να ης δεχτει. Όμως έχει ει-τιλtξει ο 

κ. Χριστόφιας τέσσερα σημεία από το ενοποιημένο έγγραφο για να τα συγκρίνει με 

άλλα -τέσσερα σημεΙα της δέσμης ιδεών. Γιατι: ΓιατΙ δεν αναφέρΟηκε σε άλλα 

σημεkι που (σως είναι και σημαντικότερα: Προσθέτω όη το ενοποιημένο έγγραφο 
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έγινε ως συμφωνία. περιλαμβανομένων όμως των σημείων που παρέμεναν για 

μελλοντική συμφωνία. Και αυτά ήσαν από τα σημαντικότερα στοιχεία. Ήταν το 

θέμα των στραΤΕυμάτων. ήταν το θέμα των ε:τοίχων ή εν πάση πεΡΙίτtώσει των στοl
χε(ων, όπως αναφέρονται. Ήταν το θέμα της γης και των προσφύγων και, όπως θα 

σας πουν οι δικηγόροι, και έχετε διακεκρψένους δικηγόρους στην κοινοβουλευτική 
σας ομάδα, JHQ συμφωνία. για ,'Q συμφωνήσω, δεν αξίζει το χαρτΙ που είναι γραμ. 
μένη (l.ι-τ6 νομικής πλειιράς. Επαναλαμβάνω όμως ότι δε μιλούμε για νο,ηκά 

έγγραφα, μιλούμε για πολιτικά έγγραφα. Και το 29% της γης και όλες τις άλλες 
πρόνοιες του εγγράφου του '85 ο κ. Κυπριανού τις είΧΕ δεχτεΙ. νοουμένου ότι τα 
άλλα δυο θέματα. τα σημαvτικά θέματα. επρόκειτο ,'α συζητηθούν και να συμφωνη

θούν πριν Ω.J-τ6 την υπογραφή. Και αυτη ήταν η βασική διαφορά, διότι, ευρισκό. 
μενος στη Νέα Υόρκη, κλήθηκε να συμπληρώσει ημερομηνίες και να υπογράψει. Και 

ξέρω ότι προηγουμένως είχε ΠΡOειδoΠO~ήσει το Γενικό Γραμματέα, τον κ. Κουε· 

γιάρ, από τον οποίο είχε πάρει και διαΒεβαίωση ότι ναι. θα γίνει συζήτηση. Γιατί το 

ξέρω; Γιατί εγώ έστειλα το μήνυμα στον κ. Κουεγιάρ κι εγώ έχω την CLί'tάντηση και 

όμως. όταν πήγε εκει. κλήθη-/.ε να υπογράψει. Και επειδή αυτή η φράση χρησιμο· 

ποιείται πάρα πάρα πολύ συχνό δήθεν για έγγραφα-φαντάσματα, κανένας δεν EL'f 
αυτή τη φράση. Εκείνο που λέχθηκε ήταν -συμφωνία- φάντασμα". Και σας 

προκαλώ να τη βρείτε. Συμφωνία·φάντασμα. Agreeinent. phanTom.agreemenr. 
Βέβαια στα εγγλέζικα η λέξη "συμφωνία" σημαί,'Ει και χαρτί, σημαίνει και 

συμφωνία. Αυτό που έλεγε ειναι ότι δεν υπάρχει συμφωνία. "Δεν ήλθα εδώ να 

υπογράψω συμφωνία. γιατί δεν υπάρχει συμφωνία". 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Την άλλη Πέμ,ττη θα την καταθέσω. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

ΚατάΟεσ' την, όχι τη "Χαραυγη" όμως. Διότι η "Χαραυγή" και τότε είχε 

προσθέσει το άρΟρο "τα", αν θυμάστε, στα στρατεύματα, στην παράγραφο 7(1), και 
το Ιβαζε και το $αζε συνεχώς και α...ό το Βήμα της Βουλής. Έλεγε: Το 7(1) το οπο(ο 
προνοεί να α..οχωρήσουν τα στρατεύματα. Ενώ ιλ.εγε: θα αποχωρήσουν στρατεύ· 

ματα. 2 000, 5 000, 10 000. Τώρα το λέει. Λοιπόν, εν πάση περι..ι"Πώσει. Ας πούμε 

όμως για λόγους συζήτησης ότι αυτά τα οποία ιtέρεται ότι δέχτηκε ο κ. Κυπριανού 

δεν έγιναν, όπως εΙ'Ε άλλος συνάδελφος από το Συναγερμό, με την παροχή της 

υποστήριξης του Δημοκρατικού Συναγερμού. Βέβαια εγώ δεν ήμουν τότε ούτε στο 

ΔΗΚΟ ούτε στη Βουλή. Αλλά <lJ.ό τα λίγα :που είχα διαβάσει είχα σχηματίσει την 

εντύπωση ότι αυτή η Βουλή συζητούσε ψήφωμα. αν δεν το ενέκρινε. ζητώντας την 

παραίτηση του κ. Κυπριανού και α."'Ιειλώντας τον με παραίτηση και λήψη άλλων 

μtτρων. αν δεν α."'Ιοδεχόταν τα σωστικά έγγραφο. του ]985. 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω ακόμα τρία λεπτά και θα τελειώσω. 

Αν δε δεχτούμε να γΙνουν συνομιλίες. είπε ο κ. Κουκουμάς. η τουρκοκυπρι.ακή 

πλευρά θα ζητήσει και Οα πετύχει α,ιαγνώριση. Εγώ λέω ότι. αν δεχτούμε να γίνουν 
συζητ~σεις που θα λήξουν τον Ιούνιο και κα-ταλήξουμε σε αποτυχία τον Ιούνιο, 

αφού Οα έχουμε δεχτεΙ να συζητούμε για την ισότητα. τη συνεταιρική κυρι.αρx~α και 

όλα τα άλλα. θα 'ναι ή δε θα 'ναι πιο εύκολο για την Τουρκία να πετ'ύχει αυτή την 
αναγνώριση για το ψευδοκράτος; Καταγγείλαμε τη συνθήκη. εi.πε ο κ. Kouκoυμάς. 

με τα δεκατρία σημεία. Λάθος σας. Το έχει εξηγήοει ο κ. Λυσσαρίδης. Εγώ ποτέ δεν 

αντιλήφθηκα πού είναι το ΕΠιλήψιμο στο να προτείνεται στην άλλη πλευρά κάτι γι.α 

συζήτηση. Ούτε επιβολή έγινε των δεκατριών σημείων ούτε απόπειρα επιβολής. 
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Όμως δεν μπορώ να παραλείψω γα πω δυο λόγια για τον κ. Ιεροδιακόνου. 

Έχει κά.-ι:οια έ).ξη το φαινόμενο να σου α..-τοντουν σε πράγματα που δεν εΙΠες. 

Δηλαδή. προσπαθείς από τη μια να καταλάβεις τι είναι που υπονοούν ότι υποτί· 

Οεται ότι είπες και από Tnv άλλΤ] να καταλάβης και ,ην απάντηση που δίνουν. ΕΙ-ι:ε 

ο κ. Ιεροδιακόνου: "Μα. όλα τα έγγραφα ,ων Ηνωμένων Εθνών θα έχουν αρνητικά 

onJtel.α!~ Και ποιος είπε το αντίθετο: Ποιος ζήτnσε: ΕΙ-ι:α εγώ ποτέ ότι τα έγγραφα 

που θα δεχτούμε να συζητήσουμε ή τα οποία θα δεχτούμε ως βάοΤ] συζήτησης πρέπει. 

όπως το εΙ-ι:ε. να μας ικανοποιοίιν πλήρως: Όχι βέβαια! Αφελής όποιος αναμένει 

κάτι τέτοιο. Όμως είναι εξίσου επικίνδυνη πολιτική αφtλεια να δέΧf1αι ένας να 

συζnτά πολιτικά έγγραφα που δεν περιέχouν τουλάχιστον τα έσχατα όρια ασφά· 

λειας, ,α έοχατα συσταηκά που Οα διαχωρΙζουν ,ην ύπαρξη ομοσπονδΙας α..-ι:ό τη 

διχοτόμηση. Κ ι εγώ λέω ότι αυτή η δέσμη ιδεών ακριβώς δεν περιέχει ούτε τα 

έσχατα όρια άμυνας που πρέπει να διασφαλίζουν τη φυσική και εθνική επιβΙωση του 

λαού μας. πρt.-ι:ει τουλάχιστον κά."'tοια έγγραφα να βελτιώνουν τα τετελεσμένα. Αν 

δε βελτιώνουν τα τωρινά τετελεσμένα. τότε υπάρχει ανακολουθία στο επιχείρημα. 

Για,ί δεν είναι συμβιβασμό που κάνουμε αλλά παράδοση στους όρους που θα 

υποβάλει ο εχΟρός. 

Λυπούμαι. Παρά το ότι πολύ ήθελα να απαντήσω στον κ. Κατσουρίδn. θα του 

τα πω σε άλλη Etr..tatQi.a. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας, 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

θα προσπαθήσω ειλικρινά να μnν επαναλάβω την ομιλία μου. Ο τρόπος που 

κλείνη η συζήτηση αποδεικνύει ακόμα μια φορά ότι επαναλαμβάνουμε τον εαυτό 

μας με χιλιοει...-ιωμένα πράγματα και επιχειρήματα τα οποία λέχθηκαν πλείστες όσες 

φορές. πριν συζη,ηθεί το θέμα, και στο Εθνικό Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντι

προσώπων. 

Και εΙμα~ σίγουρος ότι τα περί λα'ίκής κυριαρχίας τα οποΙα αναφέρονται κατά 

κόρον από διάφορους ομιλητές συναΜλφους δε συγκινούν τον ίδιο το λαό μας. 

Γιατί έχω κάνει ένα γκάλοπ τις τελευταίες τρεις ημέρες που ΣUΖητoυμε. Την ημέρα 

που παρέλασαν από το βήμα οι αΡΧTJΎOΙ και οι ΚοινοβουλευτικοΙ Εκ.ι-ι:ρ6σωποι 

περΙπου 2 στο"ς ΙΟ μας έκαναν την ημή να ανοίξουν ης τηλεοράσεις τους, Πολύ 

περισσότερο δε μας παρακολούθησαν, όταν παρελάσαμε και οι 56 από το βήμα της 
Βουλής. 

Σίγουρα κατά καιρούς είναι καλό να συζητεΙται το κυπριακό στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, Όμως eιλικρινά η φάση είναι τόσο κρίσιμη και aπoγυμνώνoυμε 

• τόσο πολύ με τα όσα είπαμε και όπως τα εΙΠαμε τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημο

χρατΙας. αν και το ΕΟνικό Σνμβούλιο ομόφωνα έχει αποφασί.σει να ανταποκριθεί 

στην πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα. που σίγουρα θα πληρώσουμε ;τολtτικά 

τιμήματα και να μου το Ουμηθείτε. κυριοι συνάδελφοι: θα πλnρώσουμε πολιτικά 

τιμήματα, Μεριμνήσαμε να πούμε όη ναι. θα πάει ο Πρόεδρος tn; Δημοκρατίας να 
υπερασπιστεί τις προτάσεις μας, αλλά πολλοί από εμάς του θέσαμε τον όρο μτ'lπως 

και δεν πετάξει στα μούτρα τις ιδέες του Γενικού Γραμματέα. 
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Και διερωτάται κανένας σε τι θα ωφελήσει κάτι τέτοιο. Διερωτάται κανένας 
αν ο Γενικός Γραμματέας και το Συμβούλιο Ασφαλείας που τον εξουσιοδότησε να 

μας καλέσει είναι διατεθειμένοι να συζητήσουν μόνο τις ελληνοκυπριακές προτά· 
σεις. τις ομόφωνες ελληνοκυπριακές προτάοης. Και διερωτάται κανένας αν η 

ToUΡκ(α πο\! θέλουμε ''Ο. σuνoμιλτ]σει μαζί μα; χαι t..ιμένοuμε να συνομιλήσει μαζί 
μας ή ο Ντενκτάς είναι διατεθειμένος να συζητήσει μόνο τις ελληνοχ"πριακές 

προτάσεις. 

Έχω την εντύπωση, με όλο το σεβασμό, ότι εδώ εΙναι η αφέλεια. Και πρέπει 

να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι , ότι το αντικείμενο της αντιπαράθεσης δεν 

εΙναι αν οι ιδέες που περιέχονται στην έκΟεση Μποίιτρος Γχάλι είναι κατάλληλες ως 

βάση για λύση ή ως βάση Υι.α συζήτηση. Έχω κάμει ξεκάθαρο και στην ομιλία μου 

και θέλω να το Επαναλάβω ότι μέσα από τις διεθνείς συνθ~κες που διερχόμαστε , ης 

οποΙες αρεσκόμαστε δυστυχώς να ξεχνούμε ή να αγνοούμε, ο Γεν~κ6ς Γραμματέας 
των Ηνωμένων Εθνών και το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας, δυστυχώς για μας , μετά την 

άρνηση της Τουρκίας και το ΦεβQoυάρLO να αποδεχτεί κεφαλαιώδεις αρχές πάνω 

σης οποίες πρέπει να στηριχτεί η λύση του Κυπριακού -και η κυριαρχία δεν είναι 
περιτύλιγμα. είναι κεφαλαιώδης αρχ~, το ένα κράτος δεν είναι περιτύλιγμα, είναι 

κεφαλαιώδης αρχή πάνω στις οποίες θα στηριχτεί η λύση του κυπριακού πρoβλ~
ματος -δεν περιορίστηκαν ακριβώς στην υπογράμμιση αυτών των αρχών. όιτως τις 
υπoγραμμ!.ζ.oυv στην παρό:γραφο 2 του ψηφίσματος -που επιμένω ότι είναι πολύ 
ισχυρη εκείνη η παράγραφος 2 του ψηφΙσματος του Συμβουλιου Ασφαλείας- αλλά 
επέλεξαν και προχώρησαν να διατυπώσουν και δέσμη ιδεών. 

Είπα και στην ομιλία μου ότι εμείς εκφράσαμε την ά.."ΟΨΤΙ στον Π ρόεδρο της 

Δημοκρατίας και π~ραμε τη διαβεβαίωση ότι διαβ(βασε στσ Γενικό Γραμματέα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών αυτή την παράκληση ή τη θέληστι ή τη θέση της δικής 

μας της πλευράς. Παρ' όλα αυτά ο Γενικός Γραμματέας έκαμε εκτεταμένη έκθεση με 
ιδέες. 

Και το ερώτημα είναι: Εφόσον το Συμβούλιο Ασφαλείας και ο Γενικός Γραμ

ματέας αναλαμβάνουν μια νέα πρωτοβουλια -και λέω το Συμβούλιο Ασφαλείας και 

ο Γενικός Γραμματέας όχι τυχαία, τούτη τη φορά δεν εΙναι μόνο ο Γενικός Γραμμα

τέας , τούτη τη φορά είναι και οι πέντε του Συμβουλίου Aσφαλεt.ας μαζί του και 

διαβουλεύονται- τι λέμε εμείς; Πάμε στο Γενικό Γραμματέα ή δεν πάμε: Λέμε όλοι 
"πάμε". Αλλά μερικοί λέμε πως δεν μ.,,.ορούμε να του πούμε "ξέρεις. ερχόμαστε να 

υπερασπιστούμε τις προτάσεις μας και δε δεχόμαστε να ακούσουμε οτιδήΠΝε για τη 

δέσμη των ιδεών την οποία εσύ έχεις διατυπωσει". Είπαμε να του πο1'με Ιλχριβώς 

ότι θα 9υζητήσουμε υπερασπιζόμενοι τα ανθρώπινα δικαιώματα και. ό;ωυ αΚ'.Ηβώς 
θεωρούμε ότι και οι ιδέΕς του αφίστανται των ανθρώπινων δικαιωμάτων. θα 
προσπαθήσουμε το περί.γραμμα να στηρl.ζ.εται ακριβώς πάνω στα ανθρώπινα δικαιώ
ματα και να εκφράζει τα ανθρώπινα δικαιώματα_ 

Συνεχίζω να ε..-τιμένω και θα ε..-τ ιμένω μέχρι τέλους ότι θα ήταν φοβερό λάθος. 
εάν εκάμναμε εκείνο που με σαφήνεια ο χ. Π α.ι-ταδόπουλος στο τέλος της ομιλίας 

του διαπίστωσε και πρότεινε. να έρθουμε σε σύΥκροιιση με το Γενικό Γραμματέα. να 

έρθουμε τώρα σε σύγκρουστι με το Συμβούλιο Ασφαλείας, Γιατ Ι το Συμβούλιο 
Ασφαλείας δεν αστειεύεται πια_ Δεν εί,'Οι μάλιστα εκείνη η σύνθεση και εκείνη η 

διάταξη των δυνάμεων διεθνώς για την οποία σωστά εL-τε ο κ. Ρολάνδης ότι ο ένας 
έλεγε άλφα και έπρεπε ο άλλος να πει ωμέΥα. Τα πράγματα Είναι δι.αφορετικά. 

• 

• 

• 
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Μπορεί αυτό να μη μας συμφtρει, και δε μας σιιμφέΡΕΙ σε μεγάλο βαθμό. αλλά και 

αυτή εΙναι μια στuΓvΉ πραγματικότητα. την ΟΠΟιο. δεν έχουμε κανtνa δικαίωμα να 

αγνοήσουμε χειριζόμενοι το κυπριακό πρόβλημα. 

ΥποστηρΙχτηκε κατά κόρον ότι δύο θέματα έμειναν ανοιχτά. Και ο αγαπητός 

μο\! φίλος Ευστάθιος Ευσταθίο\! μάλιστα. μιλώvι:ας και με συγκατάβαση, άφτισε να 

νοηθεί ότι ε'νΟ,Ι χαλό παιδί ο Χριστ6φιας σε τελευταία ανάλυση, αλλά είναι αφελής. 

Και α.ί"ιόδειξη τούτου είναι δη ο Γενικός Γραμματέας χθες έστΕιλε επιστολή στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας και του εΙπε ~μ6νo τoιJτo τα δύο Οέματο. να συζητή

σουμε". Και συζητούμε τώρα από το βήμα της βουλής και δίνουμε επίσημα μηνύ

ματα α...ό τούτο το βήμα. Μερίμνησα και ζήτησα α.ίτδ τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

την επιστολή στην οποία αναφtρ(hJχε και ο αγαπητός Βάσος Λ υσσαρίδης τώρα. γ~α 

να δω αν πράγματι ε(μα~ τόσο αφtλής. για να απολΟΥηΟώ κα~ από του βήματος της 

Βουλής γιο την αφέλειά μου. Και διαβόζω τι είπε στην επιστολή του ο Γενικός 

Γραμματέας: 

"Όπως γνωρίζετε, το IUfLβoiJhto Ασφαλείας με έχε~ παρακαλέσει να σuvεχ[σω 

τις έντονές μου προσπάθειες στη διάρκεια του Μα'(ου και Ιouνίoυ. για να συμπλη. 

ρώσω τη δέσμη ιδεών, επικεντρώνοντας την προσοχή μου στα εκκρεμή θέματα. ιδιαΙ· 

τερα στις εδαφικές προσαρμογές και τους πρόσφuyες~. 

Τώρα. αν τα εκκρεμή θέματα πάλι επιμένουμε ότι toiJto τα δΟΟ είναι, ειλικρινά 
δηλώνω άγνοια και ελληνικής και αγγλικής γλώσσας. Καλά, τα αγγλικά μου δεν 

είναι καλά. Αλλά τουλάχιστον τα ελληνικά μου νομ!.ζω ότι είναι τέτοια. που μπορώ 

να διαβάζω και να καταλαβαίνω ορισμένα πράγματα. 

Και αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, δυστυχώς δε γίνεται α;ιό 

πολλούς αγορητές εδώ μόνο γι.α toiJto το σημείο. Είναι για πολλά σημεΙα και της 

έκθεσης και του ψηφίσματος που γίνεται το ιδιο πράγμα. Πιστεύω ηθελημένα. 

Λάθος, κακώς. αλλά ηθελημένα γίνεται αυτό το πράγμα. ΤΟ ιδιο έγινε από τον 

αγαπητό μου φίλο Δώρο με το περιτiJλιγμα, κατά την ό.."tοψή του. Και περί πολι· 

τικής ισότητας και ισότητας των κοινοτήτων. Δεν είναι. επιμένω, περιτύλιγμα 

ομοσπονδιακό απλώς η επιμονή του Συμβουλίου Ασφαλείας για μια και μόνη 

κυριαρχία, για μια και μόνη διεθνή προσωπικότητα, για μια και μόνη ιθαγένεια. Και 

δεν είναι η σύγχυση που ανtφερε ο κ. Πα.ίταδόπουλος. Δυστυχώς ο κ . Πσπαδό· 

πουλος προσπάθησε να μας συγχύσει. Το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας δε 

συγχύζει. Διότι μια και μόνη ιθαγένεια έχει αρμοδιότητα να παραχωρεί μόνο τι 

κεντρική κυβέρνηση, η οποία θα ασκεί και τη μόνη κυρι.αρχία, Και στην οποιο. 

βέβαια κεντρική κυβέρνηση δε θα ovfLfLEttxouv μόνο Ελληνοκύπριοι. ποΊ,) πιθανόν να 
ήταν επιθυμ{.α ορισμένων. Μοιραία θα συμμετέχοvν και οι Τουρκοκύπριοι ως 

κοινότητα. η οποία κοινότητα, ναι. αναγνωρίζεται στο Σύνταγμα του 1960 και 
αναγνωρίζεται με 10, 12, [4 άρθρα εκείνου του Συντάγματος, πάρα πολλά τουλάχι
στον άρθρα του Συντάγματος. Αλλά Οα αναφέρω μερικό.: 

Άρθρο 1: Πρόεδρος Ελληνοκύπριος, Αντιπρόεδρος τουρκοκύπριος. 

Άρθρο 6: Κανένας νόμος ή ο..-τόφαση της Βουλής ή οποιασδήποτε Κοινοτικής 

Συνέλευσης και καμιά πράξη ή απ6φcιση οποιουδήποτε οργάνου θα υποβάλλει σε 

δυσμενή διάκριση οποιαδήποτε από τις δύο κοινότηιες. Ελληνοκυπριακή- τουρκοκυ

πριακή. Προσέξετέ το αυτό το πράγμα. 
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Άρθρο 46: Η εκτελεστική εξουσία διασφαλίζεται Q.ίτό τον Πρόεδρο και τον 

ΑντΙ)'ρόεδρο. το Υπουργικό Συμβούλιο αποτελείται από επτά Ελληνοκύπριους και 

τρεις Τουρκοκύπρι.ους Υπουργούς. ένα από τα βασικά Υπουργεία (Εξωτερικών. 
Αμύνης ή Οικονομικών) απονέμεται σε Τουρκοκύπριο Υπουργό. 

Πόσα αναθέματα δεν ακούστηκαν. γιατί οε κάποιες ιδέες ή σε κά.ι,οιες προτά

σεις, τώρα που συζητούμε τη νέα φάση του Κυπρι.ακού. γΙνεται αναφορά στο ότι θα 

δοθεί ένα α..,ό τα κύρια Υπουργεία στους Toυρ-;'OκυπρίoUς; 

Άρθρο 50: Ο Πρόεδρος και ο Α\ .. ι.-τρόεδρος είτε χωριστά είτε α..ϊό κοινού 
έχουν δικαίωμα οριστικής αρνηοικυρίας οποιουδήποτε νόμου ή απ~σης της 

Βουλής που αφορά θέματα εξωτερικής πολιτικής, άμυνας και ασφάλειας. 

Άρθρο 51, άρθρο 57(2), άρθρο 62(2), άρθρο 67(1), άρθρο 72(1), άρθρο 123, 
άρθρο 124, άρθρο 133, άρΟρο 153. 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Και 140. 

Δ. XP IΣTQΦIAΣ: 

Και 140. μάλιστα. 

Ε,ί,ομένως, κύριοι συνάδελφοι, οι TOUΡΚOκύπριoι αποτελούσαν όχι μειοψηφία. 

όχι μειονότητα αλλά κοινότητα μέσα ωΕό το Σύνταγμα του '60 και μάλιστα ισότιμη 

κοινότητα: βέτο, ΧωQιστές πλειοψηφίες και τόσα άλλα. Η πολιτική ισότητα. όπως 

τη συγκεκριμενοποιεί ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗ Ε, δεν περιλαμβό:νει τίποτε 

πέραν των πιο πάνω προνοιών του Συντάγματος του '60 για την ομοσπονδιακή διευ

θέτηση. Π ρος τι λοιπόν η δραματική αντΙΟεση στην πρόνοια αυτή της έκθεσης ότι η 

σχέση Ελληνοκυπρίων-Τουρκοκυπρίων δεν είναι σχέση πλειοψηφΙας- ει.οψηφΙας 

αλλά σχέση δύο κοινοτήτων στο κυπριακό κράτος: Όταν ζτιτούμε Ο".(έση πλειΟψη

φίας-μειοψηφίας, στην πράξη ζητούμε αφαίρεση δικαιωμάτων των τουρκοκυπρίων 

που είχαν από το 1960. Αυτή είναι η πραγματικότητα. Νομίζω, ναι. ότι ο λαός 

είναι σε Οέση να κρίνει κατά πόσο σήμερα τούτο το πράγμα είναι εφικτό ή ευκταίο. 

Έγινε πολύς λόγος και κριτική και διερωτήθηκε και ο συνάδελφος κ, Πρέντζας 

γιατί η σύγκριση μεταξύ του ενοποιημένου με την έκθεση ΓΧάλι και τις ιδέες. Πρώτ' 

απ' όλα δεν έχω κάμει καμιά σύγκριση με το 750. Και αυτό δεν είναι τυχαΙο. ΤΟ 750 
δε λύνει το κυπριακό πρόβλημα. ΤΟ κυπριακό πρόβλημα θα το λύσει μια συμφων(α 
η οποία γίνεται με βόση τις πρόνοιες διάφορων ψηφισμάτω\' του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών, Έκαμα εκείνη τη σύγκριση, αγα...-τητοί κύριοι συνάδελφοι, για να 

υπογραμμίσω ότι δεν μ..-τορούμε να συμπεριφερόμαστε, όταν είμαστε κιιβέρνησΊ\. με 
έναν τρόπο και . όταν είμαστε αντιπολίτευση, με τον εντελώς αντίθετο τρόπο. Όταν 

μάλιστα εκείνο το οποίο εμείς δεχτήκαμε εΙναι συμφωνία και αυτό για το οποίο 
γίνεται λόγος είναι ακόμα ιδέες για συζήτηση, ιδέες για να γίνε~ περΙγραμμα λύσης. 

Και η αναφορά του κ. Παπαδόπουλου. ειρήσθω εν παρόδω. στην πολιτική ισότητα 
σε εκείνο το έγγραφο είναι καθαρή. ξάστερη αναφορά στην πολιτι;,ι.ή ισότητα κοιvo- ~ 

τήτων. όπως το έχει διαβάσει ο κ. Πα..,αδόπουλος, Και πάλι με τα φτωχά ελληνικά 
μου εγώ έτσι το καταλαβαίνω, 

Ο έντιμος συνάδελφος κ, Ηλιάδης του Δημοκρατικού Κόμματος υποστήριξε 
ότι καμιά σύγκριση δεν μπορεί να γίνει μεταξύ του ενοποιημένου εγγράφου και της 

έκθεσης ΓΧάλι . γ ιατl οι διεθνείς συνθήκες σήμερα είναι χειρότερες σε βάρος μας, 
οπότε και η διαπραγμάτευση θα αποβεί σε βάρος μας. Μήπως. κύριοι συνάδελφοι . 
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αυτό σημαίνει ότι πρέπει να περιμένουμε να καλυτερεUσoυν οι διεθ\'εΙς συνθήκες, 

για να επιδιώξουμε λύση: Πολύ φοβούμαι ότι, αν κάνουμε κάτι τέτοιο, η λύση θα 

είναι εκείνη που μόλις χθες ανέφερε ξανά ο Ντενκτάς. δηλαδή η παρούσα κατά· 

σταση, η διαιώνιση της παρούσας κατάστασης. Στην εναρκτήρια δήλωση του 

Γενικού Γραμματέα, είπε ο κ. Ηλιάδης, τότε καθορίζετο ότι τίποτε δε θα ίσχυε εκτός 

από το έγγραφο, εκτός αν προηγείτο συμφωνία στη συνάντηση κορυφής για τα τρία 

ουσιώδη Οίματα ·το ανέφερε και ο κ. Παπαδόπουλος τώρα. δηλαδή στρατεύματα, 

εγγυήσεις. βασικές ελευΟερίες. Και οι επιτροπές δε θα άρχιζαν το έργο τους. προτού 

υπάρξει τέτοια συμφωνία. Έχω την εντύπωση, κύριοι συνάδελφοι, πως. όταν ε.ίτιχα· 

λούμαστε τόσο οοβαρές διατάξεις, πρέπει να αναφέρουμε την πηγή τους, Εδώ 

υπάρχει ο ισχυρισμός ότι ο Γενικός Γραμματέας τον Απρίλη του Ι 985 δέχτηκε τη 
γνωστή θέση της τότε κυβέρνησης για την πρόταξη. ΕμεΙς δεν έχουμε δει rL'"tore 
παρόμοιο στην εναρκτήρια δήλωση του Γενικού Γραμματέα. Και παρακαλώ οποιον· 

δήποτε εξακολουθεί να πιστεύει το αντωετο να ιιας διαβιβάσει τα όόα ο κ. Ηλιάδης 
ισχυρ(ζεται ότι περιέχονται στην εναρκτήρια δήλωση. Όχι !ιόνο δεν υιοθετείτο τότε 

η πρόταξη ·που άλλωστε προβλήθηκε ένα χρόνο αργότερα- αλλά όλα τα θέματα της 

πρόταξης -πότε θα αποχωρήσουν τα στρατεύματα και τα ξένα στοιχεΙα. παραπομπή 

των βασικών ελευθεριών- έγιναν σε ομάδα εργασίας. Και υπάρχει και ασάφεια. 

Το ενοποιημένο έγγραφο επροτεΙνετο με βόση την ενιαία προσέγγιση. δηλαδή 

έστω και σε ένα θέμα να διαφωνούσαμε. τότε καμιά πρόνοια του εΥγράφου δε θα 

Ισχυε. εiJτε ο κ. Ηλιάδης. Είναι άξιο απορίας γιατί ο κ. Ηλιάδης θεωρεΕ την πιο 

πάνω πρόνοια του ενοποιημένου τόσο θετική, ώστε να μας οδηγεί σε αποδοχή του. 

ενώ παρόμοια και καλύτερη πρόνοια των ιδεών Γκάλι α..-ταξΙωσε και να τη 

σχολιάσει. Και αυτό έγινε και α..-τό τον κ. Πα..-ταδόπουλο τώρα στην ομιλία του. Οι 

ιδέες Γκάλι με σαφήνεια λένε ότι θα υπάρξει συμφωνία με την προi.htόf)εση ότι σε 

όλα τα εκκρεμή Οίματα, ιδιαίτερα τα δύο, για να μην τα αναφέρω ξα\'ά, θα. έχουμε 

συνολική συμφωνία. Δε θα αναφερΟώ περισσότερο στο ενοποιημένο έγγραφο. θα 

επαναλάβω το λόγο για τον ο:τοίο α\'αφέρθηκα σ' αυτό. Αναφέρθηκα, κυρίες κα~ 

κύριοι συνάδελφοι. στο ενοποιημένο έγγραφο, για να τονίσω ότι πρέπει να υπάρχει 

συνέπεια. Βέβαια. ο κ. Παπαδόπουλος μας είπε ότι τιμά τον πολιτικό ο οποίος 

καταλαβαίνει το λάθος το\!. Δεν άκουσα ειλικρινά a..-τό τον κ. Κυπριανού ή a.-τό το 

Δημοκρατικό Κόμμα ως τώρα την όποια αυτοκριτική γιατί hEL α..-τοδεχτεί ως 

συμφωνία το ενοποιημένο έγγραφο. Άμα την ακούσω, θα τον τιμήσω και εγώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Δ. Χριστόφια ο Προεδρεύων της ολομέ

λειας της Βουλής κ. Γλ. Κληρίδης αντικαθίσταται στην έδρα του από τον 

κ. Β. Λυσσαρίδη.) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γΙνει OJ-τό το βήμα αυτό α..-τό διάφορους 

συναδέλφους, από διάφορες πλευρές. αρκετή κριτική στον Πρόεδρο της Δημοκρα
τίας. γιατί τάχατες ευθύνεται γιατί φθάσαμε ως εδώ. γιατΕ φθάσαμε στην υποβολή 

των ιδεών Γκάλι. Και Οέλω να α..-τ:ευθυνθώ στους 2-3 συναδέλφους του Δημοκρα
τικού Συναγερμού -λυπούμαι που δεν είναι παρόντες- οι οποΙοι έκαμαν αυτή την 

αναφορά. θέλω να πω με πολλή παρρησ(α ότι στα χρόνια που είμαι στο Εθνικό 

Συμβούλιο a..-τό πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού δεν ασκήθηκε κριτική στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας για τους χειρισμούς τρεχουσών εξελίξεων στο πολιτικό 

μας ζήτημα. 
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ΒονΛΕΥΤΗΣ: 

Βάζετε λάδι στη φωτιά. κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Συγνώμη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Βάζετε λάδι στη φωτιά. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦJΑΣ: 

Όχι. δεν είναι αυτή τι πρόθεσή μου. Δεν είναι αυτή τι πρόθεσή μου. θα 

ακολουθήσει ο κ. Κληρίδης και θα φανεί αν είναι λάδι στη φωτιά. 

ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Ελπίζω. όταν θα έρθει τι ώρα μου, να μην ψάλλετε "ιδού ο Νυμφίος έρχεται". 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Η δική μου τι εκτίμηση και η πεποίθηση είναι όη ο Γιώργος ο Βασιλείου από 

το 1988 που έχει εκλεγεί. και ας μην ξεχνούμε ότι είναι το 1988 πο" έχει εκλεγεί, 
προσπαθεί με συνέπεια να πετύχει λύση στο Κυπριακό. διορθώνοντας πολλά από τα 

πρ(ryματα πο\! είχαμε CΙίτoδεχτεί 10 χρόνια προηγουμένως, στη δι.άρ-.<[ ια των 

10 τελευταΙων χρόνων, πριν γίνει Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Σε ΠΟLO βαθμό Οα το 

πετύχει ή όχι δεν το γνωρίζω αυτό το πράγμα, αλλά εκείνο που γνωρίζω ότι είναι το 

πιο ορθό είναι ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις έχουμε καθήκον τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας. ανεξάρτητα του ποιος εΙναι αυτός ο Πρόεδρος της ΔημΟ",,{ρα.τΙας, να 

τον στηρίξουμε στους χειρισμούς του εθνικού μας θtματoς. Γιατί ακριβώς από 

αυτούς τους χειρισμούς διακυβεύεται η παρουσία μας σε αυτό τον τόπο. η παρουσΙα 

των Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων σε αυτό τον τόπο και η συνέχιση 

ακριβιός των ιστορικών μας παραδόσεων. 

Π ράγματι με έχει συγκινήσει η προσπάθεια να υπερασπιστούν διάφοροι συνά

δελφοι τον Αρχιεπίσκοπσ Χρυσόστομο, παρουσιάζοντας και το ιστορικό παρελΟόν 

του. Κανένας δεν αμφισβητεί ούτε την αγωνιστικότητα του Αρχιεπισκόπου ούτε την 

προσφορά του Αρχιεπισκόπου. Αλλά δε νομίζω ότι αυτό δΙνει το δικαΙωμα στσν 

ΑΡΧΙΕ.ι-τίσκοπο Χρυσόστομο ό.τι ολόκληρη η πολιτική ηγεσία έχει αποδεχτεί να το 

απορρίπτει συλλήβδην, να απορρίπτει την ομοσπονδία την οποΙα λέμε όλοι ότι 

αποδεχόμαστε και μάλιστα, Ε.ι-τιμένω. να (L-τειιθύνετα ι στον Πρόεδρο της Ελληνικής 

Δημοκρατίας με επιστολές και να του λέει: "Ξέρεις. κατηγορείσαι ότι πρόδωσες μια 

ΨOQά. απόφVΓε τη δεύτερη φορά και έλα. βάλε και τερπιέ τους Κ υπρΙoυς~. Νομίζω 

ότι αυτό το πράγμα είναι ανεπίτρεπτο. με όλο το σεβασμό προς το Μακαριότατο. 

Έχει κάθε δικαίωμα ο Αρχιεπίσκοπος να εκφρΔζει τις Q.ι-τόψεις του . αλλά το 

σεβασμό που εμείς τρέφουμε προς τον ΑQ",(ιεπίσκοπο απαιτούμε κάπου σε ένα βαθμό 

να τον επιστρέφει στις πολιτικές δυνάμεις. 

Παρόλο που έγινε και αίτό το συνάδελφο Ανδρέα ΧρΙστου αναφορά και α..,τό 

το συνάδελφο KατσoUΡίδη, δεν αντέχω ούτε εγώ στον πειρασμό. Έχω παρατηρτ'ισει 
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ότι. όποτε ιroζητoύμε πολιτικά θέματα, ο συνάδελφος, ο κ. Χρυσοστόμου. αρέσκεται 

να θυμάται το 1955·1959, να θυμάται τη θέση του ΑΚΕΛ, να κατεβαίνει από ΊΟ βημα 
και να λέει αυτάρεσκα: 'Έ(πα τους τα πάλε~. 

(Γέλιο) 

Δε μας πειράζει , κύριε Χρυσοστόμου, καθόλου που μας τα λέτε για εκείνη την 

περίοδο. Για τη στάση μας ένο.νη του σοβινισμού που όντως υπήρξε, και στην 

ομιλία μου δεν έχω αναφερθεί σε σοβινισμό της δικής μας πλειιράς, μιλώντας γιο. 

ExeLV1] την περίοδο. Ανέφερα μερικές ημερομηνίες κατά ης ο.-το(ες είχαμε διακοινο
ηκές συγκρούσεις, γιατί. είπα. Ης οιινειδήσεις -χαι το έβαλα γενικά- τις κυρίευσε ο 

σοβινισμός , για να στηλιτεύσω το σοβινισμό. Αλλά θεωρήσαtε σκόπιμο. όη ήταν 

ευκαιρία: ~Aφoύ έΧΕΙ 19S?'58 μέσα. πάνω τoυς~. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Επιλεκηκά επιλέγετε πάντοτε το 1955-'59 και θα παίρνετε την απάντηση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙ ΑΣ: 

Κύριε Χρυσοστόμου. επαναλαμβάνω, κα~ ούτε και εγω θα βαρεθώ να ε.ίτανα

λαμβάνω ποτέ. ότι για τη στάση μας την περίοδο του 1955-'59. σ' ό,Η αφορά τη 

μορφτ; του αγώνα. εμείς είμαστε περηφα"οι, 

Α. ΧΡΥΣΟΣΓΟΜΟΥ: 

Και ούτε κζιΙ εγώ θα σταματήσω να σας επικρίνω γι' αυτό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

παρακαλώ μη με διακόπτετε . 

θα είμαστε περηφανοι για εκείνη τη στάση μας και για τις προειδοποιήσεις 

που κάμναμε τότε . Και δυστυχώς EJίαληθευτήκαμε χίλιες φορές. δυστυχώς. Όπως 

περηφανοι είμαστε. γιατί ακριβώς στελέχη αυτού το\) κόμματος έγιναν θύματα του 

σοβινισμού. έγιναν και Ελληνοκύπριοι και ΤουρκοκύΠριοι. αγαπητέ Νίκο Αναστα· 

σιάδη, στελέχη του κόμματός μας, θύματα του σοβινισμού και αναφέρομαι στον 

Καβάf;ογλου και στο Μισιαούλη. 

Δεν ανοίγουμε κανένα φάκελο. Απλώς ο καθένας υπερασπίζεται το κόμμα του 

και είναι α.ίόλυτο δικαίωμά του να υπερασπίζεται το κόμμα του και να μου δώσετε 

αυτή τη δυνατότητα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επειδή είναι την Κύπρο που υπερασπ{ζεται ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Επει.δη ζητηοε να μη διακόπτεται, θα παρακαλέσω... Δε θέλει διακοπές. να 

σεβαστούμε ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Ε, το σέβομαι ... 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. σεβάστηκα τρεις διακοπές, Νομίζω ότι α.ίΤ· εδώ και πέρα πάει 

πολύ. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σέβομαι τη δική σου απαίτηση για μη διακοπές. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

θα τελειώσω. κυρtες και κύριοι συνάδελφοι. υπoyραμμ(.ζovτας ακόμη μια 
φορά όη τι φάση που διέρχεται το κυπριακό :τρόβλημα είναι όντως κρίσιμη, ότι 

μπορεΙ να α..'"tοφασιοτούν τους επόμενους μήνες πολλά -και δεν εννοώ aJthW; για 
λύση στο κυπριακό πρόβλημα αλλά για την πορεία του προβλήματός μας- και θα 

υπογραμμίσω ότι χρειάζεται. ναι. ενότητα. και δεν είναι σχήμα λόγου. χρειάζεται 

συναίνεση, και δεν είναι σχήμα λόγου. χρειάζεται ένας πιο ήπιος διάλογος. και δεν 

είναι σχήμα λόγου. 

Είναι πεποίθησή μου ότι μετά από ααιές τις τριήμερες συζητήσεις μ.lτορούμε 

να δώσουμε ένα μΙνιμουμ μήνυμα προς τον κυπριακό λαό και προς τη διεθνή κοινό
τητα. Ήδη εμείς έχουμε προτείVfΙ ένα ψήφισμα. το οποίο. πιστεύω, μπορεί να 
εκφράσει όλες ης πλευρές. Είναι κάτι πανομοιότυπο με την ομόφωνη απόφαση του 

Εθνικού Συμβουλίου. αν και σιγουρα γνωρίζω τις μάξιμουμ θέσεις των κομμάτων. 
όπως ης ανέλυσε ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. Λυσσαρίδης στο Εθνικό Συμβούλιο, 

αλλά τουλάχιστον βρέθηκε η μίνιμουμ κοινή συνισταμένη. Yπάρχouν και εδώ μάξι". 

μουμ Οέσεις των κομμάτων. Στη διάρκεια της σUΖήτησης με σαφήνεια έχουν διατυ

πωθεί και εκφραστεί. 

Πιστεύω ότι και η Βουλή των Αντιπροσώπων μ.ί1:0ρε[ να καταλήξει σε ένα μίνι. 

μουμ κοινό ψήφισμα το οποίο, ναι, να επαναβεβαιώνει τη θέση μας στο Κυπριακό 

και όη αυτό μπορεί να λυΟεί με βάση τις προτάσεις μας. τα ψηφίσματα των 

Ηνωμένων ΕΟνών και τις συμφωνίες κορυφής και ότι είναι ορθή η απόφαση να 

αvτα.ι-ΤOκριθoύμε θετικά στην πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα για διαβουλεύσεις 

μαζί του ή με τους εκπροσώπους του. καθώς και με το Συμβούλιο Ασφαλείας, με 

στόχο την προώθηση λύσης του Κυπριακού με βάση τις προτάσεις μας. Εμείς ακόμα 

εισηγούμαστε ότι και η Βουλη θα ήταν καλό να ενισχύσει τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας λέγοντας ότι θεωρεί ότι δεν υπήρξε δέσμευση από μέρους του Προέδρου της 

Δημοκρατίας αναφορικά με τις ιδέες που περιλαμβάνονται στην έκθεση του Γενικού 
Γραμματέα κ. Μπούτρος Γκάλι. 

Κυρίες και κίιριοι συνάδελφοι, οι θέσεις του ΑΚΕΛ για τις αρχές λύσης του 

Κυπριακού είναι καλά γνωστές σε όλους και στον κυπριακό laf'. Δε θα ήθελα να 

τις επαναλάβω. Ειναι πεποίΟησή μου ότι ο' αυτό το θέμα υπάρχΙι ομοφωνία μεταξύ 
μας. Και θα πρέπει να εξευρεθεί τρόπος κοινής δράσης για την προώθηση αυτών 

των θέσεων προς την κατεύθυνση του Γενικού Γραμματέα. προς την κατεύθυνση του 

Συμβουλίου Ασφαλείας, που αναλαμβάνουν δράση για λυση του κυπριακού προβλή

ματος. Είναι πεπο(θησή μου ότι μπορούμε να διαδραματίσουμε ρόλο, μ.-τορούμε να 

εργαστουμε γι.α τη βελτίωση των όποιων αρνητικών σημείων περιέχονται στην 

έκθεση και στις ιδέες. μπορουμε να αγωνιστούμε α.ι-τοτελεσματικά για τη διασφάλιση 

του δικαιώματος επιστροφής των προσφύγων. για ης σωστές εδαφικές αναπροσαρ

μογές, για μια λύση πραγματικής ομοσπονδιας. 

Αν πούμε ότι δεν μπορούμε. και ακούστηκε αυτή η άποψη. τότε σημαΙνει ότι 

υψώνουμε τα χέρια. Εμείς δεν είμαστε έτοιμοι να υψώσουμε τα χέρια. Εμείς 
είμαστε υπέρ του κοινού αγώνα όλων μας, για να φτάσουμε σε μια δίκαιη. βιώσιμη 
Jι.αι κοινά αποδεκτή λύση στο κυπριακό πρόβλημα. η οποία να διασφαλίζεται και με 

τις σωστές εγγυήσεις χωρίς δικαίωμα μονομερούς επέμβασης και με εμ..-τλοκή του 

, 

• 
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Συμβουλίου Ασφαλείας σ' αυτές τις εγγυήσεις. ώστε να διασφαλίζεται η ενότητα του 

κράτους και η κοινή, ειρηνική σuμβίωση μεταξύ των Ε)"ληνοκυπρίων και των Τουρ

κοκυπρ(ων στη γη τω,' πατέρων όλων μας. Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

Ευχαριστω. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο Χ. Κληρίδης. 

ΓΑ . ΚΛΗΡΙΔΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε. έντιμοι συνάδελφοι. 

Δεν είχα σκοπό να δευτερολογήσω. γιατί αι1:ό τις δευτερολογίες που άκουσα 

τίποτε δεν προστέθ11κε σε εκείνα που λέχθηκαν στις πρωτολογί.ες. Επειδή όμως 

τέθηκε a..-τό εσάς, κύριε Π ρόεδρε . το ερώτημα ποια είναι 11 θέση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, γιατί φαίνεται δε δώσαΤΕ την απαιτοiψενη προσοχή όταν μιλούσα, να 

μου επιτρέψετε να σας διαβάσω <Lίλώς από την ομιλ(α που έχανα, όταν πρωτολό. 

γησα. και Οα τη διαβάσω πολύ σιγά: 

~o Δημοκρατικός Συναγερμός διαπιστώνΗ ότι η δέσμη ιδεών του Γενικο" 
Γραμματέα περιέΧΕΙ σημαντικά στοιχεΙα τα οπο{α δε συμφωνούν με τις θέσεις του 

Δημοκρατικού Συναγερμού και τις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ 

του ΔεκεμβρΙου του 1988 και τα στοιχεία αυτά είναι αντίθετα με τα ανθρώπινα 
δικαιώματα. όπως αυτά ισχύουν στον ευρωπαϊκό χώρο. Ε(ναι συνεπώς απαράδεκτα 

και ως εκ τούτου δεν μ...ορούν να αποτελέσουν μέρος α..-τοδεκτής λύσης του 

κυπριακού προβλήματος. Παρά τα αρνητικά στοιχε(α. εφόσον κληθούμε για διαβου. 

λεύσεις και συνομιλίες με το Γενικό Γραμματέα ή τους εκπροσώπους του. Οα πρέΠΗ 

να αντα.ιίοκριθούμε θετικά και να εργαστούμε για περίγραμμα λύσης που δε θα 
περιέχει τα αρνητικά στοιχεία. αλλά θα συνάδει με τις ομόφωνες αποφάσεις του 

Εθνικού Συμβουλίου. Αν αρνούμαστε να λάβουμε μέρος χαι αν χαταγγέλλαμε την 

έκθεση Γκάλι στο σύνολό της, Οα απαλλασσόταν η τουρκική πλευρά από του να 

τοποΟετηθεί επ' αυτή; και θα μεταθέταμε στους ~Hκoυς μας ώμους την ευθύνη γι.α 
τυχόν συνέχιση του αδιεξόδου. Έτσι θα δημιουργο"νταν προlJποθέσεις και 

συνθήκες ευνοΊ:κές για την έναρξη της σταδιακής διεθνούς αναγνώρισης του ψευδο

κρότους". 

Σαφήνεια και Οέσεις. 

ΒΟΥΑΕΥΤΗΣ: 

Δεν είχε αγίους μέσα στη μέση. 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Δε συναγελάζομαι ούτε μετά αγγέλων ούτε μετά αγίων αλλά μετά Βουλευτών. 

Επειδή επίσης μας είχατε πει ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός πήρε τα αυξη

μένα ποσοστά που πήρε στις τελευταίες βοιιλευΗκές εκλογές. γιατί άλλα έδειξε στο 

λαό και άλλα είχε υπόψη του, σας επαναλαμβάνω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

κατήλθε στις βουλευτικές εκλογές με τις εξής κρυστάλλινες θέσεις: 

θέση πρώτη, δεν επιτρέπεται να εγκαταλείψΟυμε τις συμφωνίες κορυφής και 

πρέπει η λύση που θα αναζητήσουμε να fktolζEraL στις συμφωνίες κορυφής και στα 

ψηφίσματα του διεθνούς οργανισμού. Δε μεί\'αμε όμως ως εδώ. Επεξηγήσαμε στο 

λαό ότι. κατά την άποψή μας. εΥ.ιατάλειψη των συμφωνιών κορυφής ·κα~ ας μην 
προσποιούμαστε ότι δεν υπήρχαν εκεΙ\'οι που εισηγούνταν επανατοποθέτηση και 
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εννοούσαν με την επανατοποθέτηση την εγκατάλειψη των συμφωνιών. θα τιταν ένα 

σφάλμα τεραστίων διαστάσεων ;του θα οδηγούσε όχι σε λύση του Κυπριακού. αλλά 

όλη η ευθίΙνη του αδιεξόδου θα Ι;τεφτε επί των ιδικών μας ωμων. 

ΕΙπαμε εξίσου με σαφήνεια και καθαρη σκέψη ότι, όταν μιλουμε εμείς για 

ομοσπονΟΙα. αι-τοχλείουμε τη οm'ομοσπονδία. Και εΙΠαμε ακόμα όΗ μέσα σε μια 

διχοινοτιχη διζωνική ομοσπονδία που συμφωνήθηκε CΙίτό τον Αρχιεπ[οκο:το 

Μακάριο και τον κ. Κυπριανού -όταν λανθασμένα εL"τQτε ότι ο χ. Κληρίδης 1\τον 

συνομιλητής. δεν Τ;ταν τότε- εL-τομε λΟL.'"tόν ότι Οα πρέπει να ισχύουν τα ανθρώ::nνα 

δικαιώματα. οι βασικές ελευθερίες και το δικαίωμα ε;τιστροφής όλων των 

προσφύγων, ότι IJ λύση πρέ,ίΤΕΙ να μας απαλλάσσει (L'16 την παρουσΙα των κοτο
χιΧών στρατευμάτων και όη σι εγγυήσεις πρέ:τει να διευρυνθούν και να τροποποιη

θούν κατά τρόπο που να συνάδουν με τον Καιαστατικό Χάρτη, για να μην υ:τάρχει 

δυνατότητα ισχυρισμού ότι δ~νoυν το δικαlωμα στρατιωτικής επέμβασης. Με αυτά 

τα χρώματα κατέβηκε ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Και με αυτά τα χρώματα δεν 

έμεινε καθηλωμένος, ενώ άλλα κόμματα καOηλΏUηκαν και άλλα έχασαν τα ποσοστά 

τους. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός -θέλω να ακούσει ο κ. Πρέντζας- δεν κλυδωνί

ζεται ούτε όμως και επιδίδεται σε πολιτικό μαζοχισμό και λεκτικό αυνανισμό. Ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός ξέρει τις θέσεις του. προβάλλει τις θέσεις του και ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός ομόφωνα. και αυτό λυπούμαι αν ο κ. Λάζαρος δεν είναι 

εδώ να το ακούσει ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ; 

Ειναι εδώ. 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Α. καλά! Ελ;τίζω να κοιμηθείτε άνετα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, λέω. ομόφωνα θα ψηφίσει το ψήφισμα το οποίο 

καταθέτει και το ο.-ιο'ο ακριβώς περιλαμβόνει τη θέση την οπο(α είπα στην ομιλία 
μου, και να μου επιτρέψετε να σας διαβάσω τη σχετική παράγραφο του ψηφίσματος 

που καταθέσαμε. Η πρώτη παράγραφος λέει ως εξής: 

"Επαναβεβαιώνει τη θέση ότι το κυπριακό πρόβλημα μπορεί και πρέπει να 
επιλυQεί με βάση τις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλιου και τις προτά

σεις μας του Ιανouαρίoυ του 1989. οι οποίες στηρίζονται στις συμφωνίες υψηλού 
επιπέδου 1977 και 1979 και στα περί Κύπρου ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. 
θεωρεί πως ορθά το Εθνικό Συμβούλιο ομόφωνα αποφάσισε πως πρέ..-ιει να ανταπο· 

κριθούμε θετικά σε πρόσκληση του ΓενΙί'.ού Γραμματέα για διαβουλεύσεις μαζί του ή 
με εκπροσιίιπους του, καθώς και με το Σνμβουλιο Ασφαλείας, με στόχο την πρσώ-. 

θηση λύσης με βάση τις προτάσεις μας, απορρι,-ιτοντας τα όσα αρνητικά περιέχονται 

στην έκθεση τον Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ". Είναι μια συμ.-ιτυξη της ομιλίας την 
οπο(α έκαμα. 

Αλλά, κυριοι συνάbελφoι. παρά την προχωρημένη ώρα, πρέπει να πω ότι ίσως 

να έχω καταναλώσει αρκετό μέρος της ζωης μον αοχολούμε\'ος με συνταγματικά 
θέματα. Και ης δυο τελευταίες μέρες άκουσα ερμηνείες συνταγματικών θεμάτων 
«.ι-τό μη νομικούς και συνταγματολόγους που τέλος πάντων θα μποροίισα να πω ότι 

δεν είναι ειδήμονες. Αλλά άκονσα και από συναδέλφους νομικούς μερικές ερμη
νείες οι οποίες δεν ταυτίζονταν με την πραγματική σννταΥματική επιστήμη. Δε θα 

• 
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αναλύσω τα θεηκά κα~ τα αρνητικά. αλλά θα ήΟελα. επειδή εΙΠα ότι επιδιδόμεΟα οε 
πολιτικό μαζοχισμό. να πω ότι βλέ."tω μια διάθεση, στην επιθυμία μας να αποδει.. 

ξουμε ότι τα πάντα είναι μαύρα, να δίδουμε ερμηνείες αρνητικές και σε βάρος μας 

ακόμα και σε θέματα που, αν τα χειριζόμαστε σωστά. θα μ..-coροΟΟαμε να δώσουμε 

Οετικές ερμηνείες, ότι δηλαδή είναι υπέρ μας. θα δώσω μόνο ένα παράδειγμα. 

Λέμε ότι η ιδέα που περιέχεται στην έκθεση Γχάλι ότι το κυπριακό κράτος θα 

έχει μια διεθνή προσωπικότητα μόνο. θα έχει μια ιθαγένεια και Οα έχει μια 

κυριαρχία είναι περίγραμμα που επιδέχεται πολλές ερμηνείες. Και πότε τα λέμε: 

Όταν ο κ. ΝτεΥκ((ις ζητά ΧωQΙστή κυριαρχία, όταν ο κ. ΝΤΕνΧτάς ζητά χωριστό 

δικαίωμα αυτοδιάθεσης, όταν ο κ. Ντενκτάς μας λέει ότι ακόμα και το δικαίωμα της 

ιθαγένειας πρέΠΕΙ να είναι χωριστό. να γίνεται χωριστά σ...ό τα δυο ομόσπονδα 
κρατίδια. Μα γιατί να δώσοιιμε την αρνητική ερμηνεία: Και όταν μάλιστα 

προχωρεί και λέει "δε θα δεχθούμε ιδέες αντίθετες με αυτό το άρθρο" , γιατί θέλουμε 

οι ίδιοι να καταστρέψουμε κάτι το οποίο fL."tOΡOUfLE να αξιοποιήσουμε προς όφελός 

μας; Ασφαλώς δεν είναι σύνταγμα' είναι ιδέα. Αλλά χρησιμοποιώντας κατά θετικό 

τρόπο την ιδέα, μπορούμε να αποκλείσουμε κάτι αρνητικό και. αν διαφωνήσουμε, 

να μη διαφωνούμε με το Γενικό Γραμματέα. να μη διαφωνούμε με το Συμβούλιο 

Ασφαλείας. αλλά να διαφωνούμε με τον κ, Ντενκτάς ο οποίος θέλη "α δώσει άλλες 

ερμηνείες. 

Ένα δεύτερο παράδειγμα: Συνθήκες εγγυήσεως. Λέει ο Γενικός Γραμματέας 

ότι οι συνθήκες αυτές πρέπει να διευρυνθούν και διαμαρτυρόμαστε, γιατί λέει ότι 

πρέ...ει να διευρυνθούν' δε μας ικανοποιεΙ Γιατί να το πούμε αυτό; Τι σημαίνει 

"διευρύνω τις συνθήκες"; Ας το δούμε ψύχραιμα και αντικειμενικά. Μπορεί να 

σημαίνει πρoσtlέτω και άλλους εγγυητές. που ήταν μια δική μας θέση που επανειλημ

μένα βάλαμε. ότι δεν μ.ί'τoρoύ~ιε να μείνουμε με τις παλιές ιγγUΉσεις και ότι θέλουμε 

διευρυμένες εγγυήσεις . Αλλά, όταν έλθουμε στο δικαίωμα, το ούτω καλούμενο 

"δικαίωμα μονομερούς επέμβασης", τι σημαίνει αυτό: Σημαίνει ότι εμεΙς μ •• ορούμε 
να ζητήσουμε η διεύρυνση να περιλάβει όρους που Οα δΙΕυκρινίζουν ποια είναι τα 

δικαιώματα των εγγυητριών δυνάμεων. δoθtντoς ότι εμείς ερμηνεύσαμε επανειλημ

μένα ενώπιον του Συμβουλίου Ασφαλείας και της Γενικής Συνέλευσης ότι η φράση 

που χρησιμοποιείται στην Uφιστάμε\'η συνθήκη ότι ~L'OQOUΝ να πάρουν μονομΕρή 

απόφαση για δράση δε σημαίνει στρατιωτική δρόΟΊ1, γιατί, αν σήμαινε κάτι τέτοιο, 
Οα ήταν αντίθετο με τον Καταστατικό Χάρτη. Μπορούμε να πούμε λοι.πόν "έλα, 

κύριε Ντενκτάς, να ξεκαΟαρίσουμε ποια είναι τα δικαιώματα διευρύνοντας τις 
συνθήΚΕς και προσθέτοντας όρους". Δε θα το δεχθεΙ ο Ντενκτάς ασφαλώς δε Οα το 

δεχθεί. Αλλά η σir(κρoυσή μου δε θα εί.ναι με το Γενικό Γραμματέα και το 
Συμβούλιο Ασφαλείας η σύγκρουσή μου θα είναι με τον κ. ΝΤΕνκτάς. 

Ας δούμε ακόμα κάτι άλλο. Αρχίσαμε τώρα μια νέα συζήτηση. Μας λέει ότι 

στο ομόσπονδο κυπριακό κράτος δεν υπάρχει θέμα δυο κοινοτήτων υπό την έννοια 

πλειοψηφίας και μειοψηφΙας. Μα, είναι ο Γενικός Γραμματέας που το λέει ή είναί 

το υφιστάμενο Σύνταγμα που έχουμε που το λέει: Και να μου επιτρέψετε να 

εξηγήσω. Πριίιτο, αν ήταν Οέμα ότι το Σύνταγμα μιλούσε για πλειοψηφία και μειο· 

ψηφία. θα έπρεπε Ί1 πλειοψη(('·Ια να μπορεί να αλλάζει το Σύνταηια. Αυτό όμως το 

απαγόρευε το Σύνταγμα της Ζυρίχης και. για να μπορούσες να το μετατρέψεις, 

έπρεπε να έχεις και τη συγκατάΟεση, έστω και για τα μη βασικά θέματα, ορισμένων 
τουρκικών ψήφων. 
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Διαμαρτυρόμαστε, γιατί ο Γενικός Γραμματέας μιλά για ισότητα των δυο 

κοινοτήτων. Ισότητα των δοο κοινοτήτων! Περίεργο πράγμα! Είναι νέο φρούτο ή 

υπήρχε: Και πώς εκφραζόταν, αν υπήρχε. η ισότητα των δυο κοινοτήτων; Ας δούμε 

το Σύνταγμα της Ζυρίχης, για να το αντιληφθουμε. Η Κυπριακή Δημοκρατία ε(χε 

έναν Πρόεδρο και έναν Αντιπρόεδρο. αλλά ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος είχαν 

τις ίδιες εξοuo(ες, και να τις αναφέΡΟ1Jμε μΙα προς μΙα. Για να διορίσουμε τους 

ΥπονΡΥους. δεν ήταν αρκετή η απόφαση του προέδρου της Δημοκρατίας, αλλά 

έπρεπε να συμφωνήσει ως προς τα άτομα και ο Αντιπρόεδρος κοι έπρεπε το 
έγγραφο του δισΡLOμού "α φέρει και τις δυο υπογραφές. Π ού είνοι η πλειοψηφία 

και η μειοψηφία; Για να ισχύσουν οι νόμοι 11]; Κυπριακής Δημοκρατίας, Ιί1:ρεπε να 

ΠΡOσlJπoγραφoυν και α.."'tό τον Πρόεδρο και α.."tό τον Αντιπρόεδρο. ΤΟ ίδιο και για 

τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλιου. Ό.τι δικαίωμα είχε ο Πρόεδρος να 

αναπέμψει νόμο προς επανεξέταση ή απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. το ίδιο 

δικαίωμα είχε και ο AντuτρόεδΡOς. Ό.τι ~έτo είχε ο Πρόεδρος. τα ίδια βέτο είχε και 

ο Αντιπρόεδρος. Για να διορίσει τους ανεξάρτητους αξιωματούχους Τl1ς Δημοκρα

τίας. τους δικαστές. τον αρχηγό της αστυνομίας και τον υπαρχηγό. την Επιτροπή 

Δημόσιας Υπηρεσίας. δεν μ..-ιορούσε να το κάνει ο Πρόεδρος, γιατί εκπροσωπούσε 

την πλειοψηφία, αλλά έπρεπε να συμφωνήσου\' και οι δυο κοινότητες. Γιο να διορί

σουμε πρεσΒευτές, χρειαζόταν και η συγκατάθεση του AντuτρoέδΡOυ. Άρα. πού 

ήταν η πλειοψηφΙα και πού ήταν η μει.οψηφΙα: 

Και ακόμα. για να είναι αποτελεσματικη η εκπροσωπηση της τουρκικης κοινό

τητας, υπηρχαν και τα νομοΟετικά βεβαίως στη Βουλη. γιατί ορισμένοι νόμοι. οι πιο 

βασικοί. όπως οι φορολογίες. δεν μπορούσαν να περάσουν με την πλειοψηφία την 

ελληνικη. αλλά έJτρε.-ιε να εξασφαλίσουν και την πλειοψηφία την τουρκικη. Πού 

λOLι-ιόν ηταν η σύγκριση μεταξύ πλειοψηφίας και μειοψηφίας; 

Και θα ήθελα ακόl .ι να υποδείξω ότι τόσο στεγανές ήταν οι συμφωνίες της 

Ζυρίχης. που, όταν διαμαρτυρηθηκαν οι Μαρωνίτες. οι Αρμένιοι και οι Λατίνοι και 

εL-ιαν "τι είμαστε εμείς στην Κύπρο, αν υπάρχουν μόνο δυο κοινότητες", τους 

είπαμε "έχετε να ε.-τιλέξετε σε ποια α.-cό τις δυο μπορείτε να ανήκετε" και κάναμε την 

πρότασrι για θρησκευτικές ομάδες, για να μη μείνουν εντελώς ε'/.τός νυμφώνος. 

Οι βάσεις των συμφωνιών Ζυρίχης ήταν οι δυο κοινότητες και η ισοτιμία των 

δυο κοινοτήτων. Και προχωρώ ακόμα ένα βΤιμα. για να εξηγήσω ότι όχι μόνο η 

βάση ηταν οι δυο κοινότητες, αλλά και γι' αυτό υπηρχαν χωριστά πολιτικά δικαιώ

ματα. Η μια κοινότητα εξέλεγε τον Πρόεδρο και αριθμό Βουλευτών και η άλλη τον 

Αντιπρόεδρο και αριθμό Βουλευτών και δεν μ.ίορούσαν οι μεν να αντικαταστήσουν 

τους δε. 

Ναι, υπήρχε διαφορά αριθμητική, όπως εισηγείται και ο Γενικός Γραμματέας 

στις ιδέες του, αναφορικά με το τι σημαίνει ίση εκπρoσώπησrι. Και η αναφορά όμως 

αυτη δεν ηταν με βάσrι την πληθυσμιακή α\·αλογία. αλλά ήταν με βάσrι μια άλλη 

αναλογία. την αναλογία του 70 με 30. 

Δε θα προχωρησω σε συνταγματικές αναλύσεις, γιατί νομίζω ότι και η ώρα 

είναι προχωρημένη και Βλέπω ότι και αρκετοί. δΕίχνουμΕ σrιμεΙα κόπωσrις . θα 

Επαναλάβω όμως το εξής. Μαντώντας πρώτα και πάλι στους αγαπητούς συναδέλ

φους από την ΕΔΕΚ. τους κ. Ηλιάδη και Ομήρου. γιατι. όταν ανέλυα τους τρόπους 

που έχο\lμε στη διάθεσή μας. για να λiισoυμε το Κ υπριακό. και αφού εξήγησα ποιοι 
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είναι οι διάφοροι τρόποι με τους οποίους μπορούμε να ε.-τιδιώξουμε λύση διά της 

ειρηνικής διαδικασίας. είπα ότι υπάρχουν και εκεί.νοι που πιστεύουν στην πολεμική 

αναμέτρηση -δεν εΙτα ότι είναι μέσα στη Βουλή- αλλά εγώ τουλόχιοτον ξέρω ποιοι 

είναι. Και είπα ότι αυτό δεν το aπέκλεισα. Είναι μια σοβαρή απόφαση η οποία δεν 

μ..-τορεΙ να παρΟεΙ στην Κ ΙΙπρο και η οποία πρέπει να παρθεί σε ένα άλλο επL-τεδο 

πανεθνικό. Και είπα ότι, προτού παρθεί η απόφαση, πρέπει να (L'"tαντηθούν 

ορισμένα ερωτήματα και ανέφερα ποιο [ιναι τα ερωτήματα. γι.ατί, αν οι QjΤQντήσεις 

ο' αυτά τα ερωτ'ήματα. είπα, είναι αρνητικές, τότε θα οδηγηθούμε και πάλι στην 

τρά."'tεζα των διαπραγματεύσεων. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ποιοι είναι. κύΡΙΕ Πρόεδρε; 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Τα ερωτήματα θέλετε; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

ΠΟΙΟΙ είναι εκείνοι που είναι εκτός Βουλής και που θέλουν πόλεμο: 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Οι πολεμοχαρείς. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Ποιοι είναι οι πολεμοχαρείς: Είναι μερικοί άνθρωποι ..δεν είναι πολεμοχα

ρείς- που πιστεύουν ότι ο μόνος τρόπος απελευθέρωσης εΙναι ο πόλεμος. Και 

επειδή δε με έχουν εξουσιοδοτήσει ,'(1 πω τα ονόματά τους. να μου επιτρέψετε να 

μην τα πω. Και μη γελάτε. κύριε Ευσταθίου! Εγώ εκτιμώ. όταν ο άλλος έρχεται και 

μου λέει μια ιδέα. αλλά δε με εξουσιοδοτεί να την κάμω δημόσια. ότι είναι ο 

πατέρας αυτής της ιδέας. Έτσι έχουν τα κοινοβουλευτικά θέσμια. 

ΕΥ. εΥΣΤ ΑθΙΟΥ: 

Επειδή σας εκμυστηρεύονται τέτοιες προθέσεις. 

ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ: 

Ανέλυσα επίσης και τη δική μου άJτοψη έναντι της θεωρίας ότι είναι προτιμό

τερο να μη βρούμε λύση και να αφήσουμε τα πράγματα ως έχουν. Aναλiιoντας aUT1\ 
τη θεωρία. είχα πει ότι μετά μια δεκαετία η Τουρκία Οα ε(ναι χωρα των 70 εκατομμυ
ρίων. η Ελλάδα των 10 με 12 εκατομμυρίων. οι α;τοστάσεις θα είναι οι ίδιες και 
συνέχισα επίοης και υπέδειξα ότι μια de faclo κατάσταση η οποία ε:nβιώνει για 
30.40 χρόνι.α δεν αλλοιώνεται. αλλά αναγνωρίζεται. Είπα ακόμα ότι οι έποικοι. οι 

οποίοι θα μείνουν εδώ για 30.40 χρόνια. θα νυμφευθούν. θα τεκνοποιήσουν και δε 
θα έχουμε διεθνή υποστήριξη για να τους διώξουμε. 

j Ο συνάδελφος όμως από το ΔΗΚΟ μο)) υπενθύμισε ότι η Ελλάδα βγήκε στον 

:ιόλεμο. στον Αλβανικό. και δεν υπολόγισε ότι θα αντιμετώπιζε Ιταλούς και Γερμα

νούς. Ήμουν κι εγώ ένας από εκείνους που πολέμησαν και ευχαριστώ τον 

κ. Χρυσοστόμου που μου το υπενθύμισε. αλλά στην ομιλία μου Eij"tG ότι πρέπει να 

εξοπλιζόμαστε. Δεν είναι όμως αρκετό να εξοπλιζόμαστε. Πρέπει να έχουμε και 

την υλική αλλά και την ηθική δύναμη να υπερασπίσουμε τα εδάψη μας. Αν μας 

επιτεθούν οι Τούρκοι. δε θα πούμε "σφάξετέ μας. να αγιάσουμε". αλλά δεν μπορείς 
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να αναμένης μετά 10 ή 20 χρόνια ότι Οα ουντελεστούν ορισμένα γεγονότα και να 
ελ.;:(ζει.ς ότι θα ανατρέψεις τα σημερινά δεδομένα με κάποια πολεμική επιχείρηση, 

αν δεν έχεις την στρατιωτικοπολιτική υπεροχή έναντι του αντι...;:άλου οου. 

Mtu ερμηνεία ψηφισμάτων μας δόθτr,(ε και μας λέχθηκε ότι θα μ..-τορούσαμε να 
ακολουθούσαμε μια άλλη οτρατηγική. Και ποια είναι αυτή τι οτρατηγική; Αν δε 

δεχόμαστε να συνομιλήσουμε και αν λέγαμε ;τως το Κυπριακό είναι καΟαρά θέμα 

εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής. η διεθνής κοινότητα Οα εουγχινείτο. γιατί 

διαiτράχθηκε το έγκλημα Εισβολής κατά της Κύπρου. και αμέσως θα ξεσπάθωνε και 

θα έπαιρνε μέτρα σταδιακά. αν όχι αμέσως, κατά της Τουρκίας. Eπιτρeψετέ μου. 

κύριε ουνάδελφε, να σας πω ότι αυτά δεν ανταποκρίνονται προς την πραγματικό-

τητα. γιατι. όπως είπα και στην αρχική μου ομιλία. το Συμβούλιο Aσq;αλείας και οι 

διεθν!.ίς οργανισμοί δεν είναι δικαστήρια. Δε διαβάζουν τον Καταστατικό Χάρτη 

και λένε "εδώ η ΤουρκΙα έκανε αυτό το έγκλημα και επομένως Οα την τιμωρήσουμε\ 

αλλά τοποθετούνται ανάλογα ~ιε την εξυπηρέτηση των δικών τους συμφερόντων και 

των συμφερόντων των συμμαχιών τους. Και πή'γαμε επανειλημμένα. αγαπητοί 

σVΝΆδελφoι. και στο Συμβούλιο Ασφαλείας και στη Γενική Συνέλευση και επίμονα 

ζητήσαμε ψηφίσματα, αφού θέσαμε την Τουρκία στο εδώλω του κατηγορουμένου. 

Ζητήσαμε ψηφίσματα για εφαρμογή των ίδιων των ψηφισμάτων τους και μας ε!.παν 

με κουραστική επωδό: RnτrιaLVfte πίσω να συνομιλησετε". Μας εL-ταν ακόμα: "Μην 

έρχεστε να ζητάτε ψηφίσματα. αν δεν είστε έτοιμοι να δεχθείτε παράγραφο που να > 
σας παραπέμπει σε συνομιλιες". Και όσες προσπάθειες κι αν κάναμε, και ήμαστε 

όλοι στα Ηνωμένα Έθνη. και ο κ. Κυπριανού και ο υποφαινόμενος και ο κ. Λυσσα· 

ρi.δης. δεν κατoρOώσα~ιε τίποτε. ακόμα και όταν οι Τούρκοι ανακήρυξαν υπό την 

κάλυψη των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων την ούτω καλούμενη ανεξάρτητη 

"Τουρκική Δημοκρατία της Βόρειας Κύπρου". Κατήγγειλαν την πράξη της Τουρ-

κίας. την καταδίκασαν. κάλεσαν τα μέλη τους να μην την αν<:ιγνωρΙσouν. αλλά δεν 

πήραν ούτε ένα μέτρο γι' αυτη την πράξη της ToUΡκιας και μας έπεμψαν και πάλι 

πίσω με μια παράγραφο να συνομιλήσουμε. 

Τα λέω αυτά, γιατί ο κ. Πρέντζας μας είχε μιλήσει για το διεθνές δίκαιο. τον 

Καταστατικό Χάρτη, τα ανθ~'1ινα δικαιώματα για τα οποία όλοι μιλούμε. Αλλά, 

ας μην ξεχνούμε ότι αμέσως μετά την τoυρκ~κή Εισβολή. όταν οι τουρκικές δυνάμεις 

του Αττιλα βΙασαν. όταν ξερίζωσαν. όταν δημιούργησαν αγνοουμένους και 

πρόσφυγες. όταν κατέστρεψαν περιουσίες. όλα αυτά τα καταγγείλαμε επανειλημ

μένα και η θλιβερή επωδός "πηγαίνετε ν<:ι συνομιλήσετε" ήταν η κατάληξη και Οα 

ε(ναι και στο μέλλον. 

Πού είναι η διαφορά μας; Μερικοί μας λένε: "Για να μην επιδεινωθεΙ το 

κυπριακό πρόβλημα. για να Οέσουμε τέρμα στον κατήφορο, να πούμε με ευγενικό 

τρόπο στο Συμβούλιο Ασφαλειας και στο Γενικό Γραμματέα 'πάρτε αυτή τη δέσμη 

πίσω, δε μας κάνει. δε συνάδει με το διεθνι::ς δικαιο. με τον Καταστατικό Χάρτη. με 

τα ανθρώπινα δικαιώματα'''. Αν κάνουμε μια τέτοια πράξη, τι ε/ναι το επόμενο που 

θα ζητήσουμε από το Συμβούλιο ΑσφαλεΙας: Να λάβει μέτρα κατά της Τουρκίας; θα 

πρέπει να είμαστε εκτός πραγματικότητας. αν νομιζουμΕ ότι. μετά που θα τους 

πούμε ότι δεν τα συζητούμε αυτά. θα πάρουν μέτρα. Τότε πρέπει να διακρινόμαστε 

για τεράστια πολιτική αφέλεω. 

• 
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Εμείς ε(.ίταμε κα~ βοη(}ήσαμε στο να ouvtaxeei μια Ε.ι"'tιστολή η οποία έλεγε στο 
Γενικό Γραμματέα ότι δε θα δεχθούμε λυση η οποία Οα είναι αντίθετη με τον Κατα

στατικό Χάρτη, η οποία θα είναι αντίθετη με τα ανΟρώπινα δικαιώματα και η οπο[α 

θα είναι αντίθετη με τις προτάσεις μας που υποβάλαμε ομόφωνα για λύση του 

Κυπριακού. Και πρότεινα εγώ, και είναι γραμμένο με τα δικά μου χέρια, να το 

χειριστουμε ως εξής: Να προσθέσουμε μια παράγραφο η οποία να λέει τις απόψεις 

μας πάνω σε καθεμιά α;τό τις ιδέες τους. "θα τις πούμε στους εκπροσώπους σας και 

σ' εσάς, κύριε Γενικέ Γραμματέα, όταν μας καλtσετε. Αλλά να έχετε υπόψη σας ότι 

δε θα δεχθούμε καμιά η οποία θα είναι αντίθετη με τις ομόφωνες προτάσεις που σας 

υποβάλαμε. με τον Καταστατικό Χάρτη και με το διεθνές δίκαιο". Και ει.-ιε ο 

κ. Κυπριανού: "Αυτή τι παρόγραφος που έβαλε ο κ. Κληρίδης μας φέρνει πολύ 

κοντά". θα ήταν καλύτερα να λέγαμε "δε συζl1τούμε τίποτε, σος τα ρίχνουμε στα 

μοΙΠρα σας"; Ποιος είναι ο διπλωματικός τρόπος να χειριστούμε το O~μα; 

Και ακούω πολλές φορές να μην είμαστε καλά παιδιά. να γίνουμε άταχτα 

παιδιά. Ε. και αν γίνουμε άταχτα παιδιά οι 500 000 ή 400 000 -πόσοι είμαστε δεν 
ξέρω- θα ανησυχήσει το Συμβούλιο Ασφαλείας, οι υπερδυνάμεις και θα πουν "για 

στάσου. τι θα κάνουν τα άταχτα παιδιά. καλυτερα να τους ακουοουμε"; Δεν είναι 

Οέμα καλών ή κακών παιδιών. Είναι θέμα χειρισμού του προβλήματός μας που 

βρΙσκεται οε μια δύσκολη καμ.πή και χειρισμοί όπως το να κάνουμε τους νταήδες 

< και να τους πούμε "σας γράφουμε στο. παλιά μας τα παπούτσια, πάρτε τα όλα πί.σω" 

όχι μόνο δεν οδηγούν πουθενά, αλλά θα μπλοκάρουν και οποιαδήποτε προσπάθεια 

θα θέλουμε να κάνουμε. για να μπούμε σε μιcι btEtJyή διάσκεψη. Γιατί, αν τα μόνιμα 

μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας έλθουν σε σύγκρουση μαζΙ μας. "αι θα 'ρΟουν με 

έναν τέτοιο χειρισμό. θα α.."'tοκλείσουν και οποιαδήποτε διεΟνή διάσκεψη. Και γιατί 

έχουμε περισσότερη εμ .. -ιιστοσύνη σε μιο διεθνή διάσκεψη παρά στο ΣυμβοίΙλιο 
Ασφαλείας; Μια διεθνής διάσκεψη δεν μ .. -ι:ορεί παρό να έχει παρόντα τα μόνιμα μέλη 
του Συμβoυλtoυ ΑοφαλεΙας. Μα, αν το μόνιμο μέλη του Συμβουλίου Ασφαλε{ας 

πήρανε αυτή τη θέση, ον IL""'touv σε μια διεθνή διάσκεψη, θα πουν "τώρα, επειδή φορέ

σαμε άλλο κοοτοίΙμι και άλλο καπέλο, Οα δοίΙμε πώς θα εφαρμόσουμε το διεθν1!ς 

δίκαιο"; 

• 

• 

Πιστεύω ότι ο ορθός χειρισμός και οι ορθές θέσεις εΙναι αυτές που περιλαμβά

νονται στο ψήφισμα που κατέθεσε ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το οποΙο εμείς 

τουλάχιστον θα ψηφΙσoυμe ομόφωνα. 

(Ο κ. Γλ. Κληρίδης επανέρχεται ΟΤl1ν έδρα του Προέδρου της Βουλής και ο 

κ. Β. Λυσσαρίδης επιστρέφει στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Ρολάνδης έχει το λόγο . 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα πω δυο λόγια μόνο, Δεν έχω να προσθέσω οτιδήποτε οε 

αυτά που εΙΠα στην πρωτολογί,α μου. Απλώς θέλω να κι'ινω μιο φιλική, καλόπιστη 

διευκρΙνιοη σε κάτι που εΙτε ο κ. Λυσσαρίδης σχετικά με το Γενικό Γραμματέα. 

Ανέφερε ο κ. Λυσσαρίδης ότι . όταν μιλουσαν για ψηφίσματα, ο Γενικός Γραμματέας 

δάκρυσε. 



2712 

Ήθελα να πω στον κ. Λυσσαρίδη διευ;.ρινιστικά ότι σ' αυτό τον κόσμο τον 

αδίστακτο οι Γενικοί Γραμματείς δεν κλαίνε για μας. Σ' αυτό τον κόσμο στον οποίο 

υπάρχουν 20 εκατομμύρια πρόσφυγες, μεταξύ των οποίων και οι περίφημοι "boat 
people". οι άνθρωποι των λέμβων, οι μισοί από τους οποίους πνίγονται στην 

προσ;τάθειά τους να καταλήξουν κάπου αλλού, δεν υπάρχουν δάκρυα. πιστεύω, για 
τους Κ υπρΙους. Σ' αυτό τον κόσμο στον οποίο υπάρχει δουλεία, στον οποίο εκατό 

εκατομμίιρια άνθρωποι είναι σκλάβοι σήμερα. σύμφωνα με εμ .. -τεριστατωμένη μελέτη 
του "Newsweek" που κράτησε ένα χρόνο και κάλUψε τέσσερις ηπείρους, δεν υπάρ
χουν δάκρυα για μας. Ούτε υπάρχουν σ' αυτό τον κόσμο στον οποίο περΙ-του 

50 χιλιάδες παιδιά κάθε μέρα πεθαίνουν από την πείνα. Δηλαδή στις τρεις μέρες 

που εμείς εδώ αναμασούμε τα λόγια μας 150 χιλιάδες παιδιά που δεν είχαν τίποτε 
να μασήσουν πέθαναν από την πεί.να. 

Απλώς ήθελα να εξηγήσω ότι το φαινόμενο του Πέρεζ Ντε Κουεγιάρ ήταν το 

εξής: Απλώς ο άνθρωπος το 1975 έπαθε ψύξη Ο1η μια μεριά και έτρεχαν τα μάτια 
του' δεν ήταν δάκρυα για μας αυτά! Εκείνοι. αγο,-τητέ κύριε ΛυσσαρΙδη, πιστεύω, 

που θα κλάψουν για μας τελικά είμαστε εμείς οι ίδιοι, αν αφήσουμε και αυτή την 

ευκαιρία ανεκμετάλλευτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Αλέκος Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επί προσωπικού θέματος, κύριε Πρόεδρε, 

Ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ με απεκάλεσε υβριστή. Το κείμενο της ομιλίας μου 

έχει διανεμηθεί και μπορεί να το δι.αβάσει εκ νέου. Δεν περιέχει οποιαδή;τοτε ύβρη. 

περιέχει πολιτικές δηλώσεις. Άρα ο χαρακτηρισμός φαν και άδικος και αδικαιολό

γητος. Δε θα τον επιστρέψω. Δε θα προχωρήσω να απαντήσω σε όσα άλλα εΙ-τε. 

διότι σηκώθηκα. μόνο για να υπερασπίσω τον εαυτό μου πάνω σε :τροσωπικό θeμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Λ υσσαρίδης. 

Β. Λ γΣΣΑΡIΔΗΣ: 

Παρά το γεγονός ότι θεσμικά οι εισηγητές κλείνουν το θέμα. γ~ατΙ μέχρι τώρα 

επρόκειτο περί δευτερολογιών, δε Οα ήθελα να ταλαι,ί1:ωρήσω το Σώμα. γιατί είμαι 

βέβαιος ότι και με το κλείσιμο -δεν ξέρω τι θέλει να κάνει ο κ. Παπαδόπουλος- δε θα 
προσθέσω νέα επιχειρήματα και ασφαλέστατα δεν εΙναι από τα θέματα στα οποία θα 

προσπαθούσα να κάνω σuyκ.ερασμό απόψεων. ούτως ώστε το κλείσιμο να ονομά

ζεται σφαιρική τοποθέτηση της Βουλής έστω και με aYΤLTιOeflEve; απόψεις πάνω στο 

θέμα. 

θα αποφύγω τον πειρασμό να απαντήσω γ~α λεκτικούς αυνανισμούς κα~ πολι,.... 

> 

• 

τικούς μα!;οχισμούς που δεν είναι ύβρη, πιστεύω -όχι λέω, μπορεί να κάνω λάθος- , 
πάντως εγώ θα α.. .. 'tοφύγω να ασχοληθώ με αυτά τα θtματα. θα αποφύγω να ασχο-
ληθώ με τη δήλωση ότι ένας Τούρκος στρατιώτης δεν πρέπει να παραμείνει, που 

ήΊαν μια προεκλογική 'tοποθhηση, και μια άλλη Ίοποθέτηση εντός της Βουλής όη • 
Ίρεις χιλιάδες Τούρκοι στρατιώτες είναι καλύτεροι από τις τριάντα πέντε, διότι 

φoβoiιμαι ότι όλα αυτά θα επανανοίξουν ένα καινούργιο θέμα. Ούτε θα ο,-ταντήσω 

στον αγαπητό κ. Ρο).άνδη ... 



• 

• 

_.------
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Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Βεβαίως α.;:αντάτε ... 

Β. Λ γΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όχι. διότι το να αναφέρομαι λακωνικά είναι ένα θέμα και να απαντώ είναι 

άλλο. Απαηώ. γιατί λέχθηκε κάτι που ηθελα να το πω και μου δόθηκε η ευκαιρία 

να α,,-cοντήσω. όη καλιφορνοποίηση είναι και αμερικανοποίηση. Τουρκοποίηση της 

Κερύνειας είναι αφελληνοποΙηση. Υπάρχει μια ελαφριά, να μου επιτρέψετε να πω, 

διαφορά. 

Εν πάση περιπτώσει. κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω με την υπεράσπιση του ψηφΙ

σματός !ιας. για να μην ξανα::τάρω το λόγο και για να πω ότι δεν είναι αρκετό αν 

μερικά ψηφίσματα δεν περιέχουν τLπoτε το επιλήψιμο. και μπορεί να μην περιέχουν 

Τ(..ί"'[οτε το επιλήψιμο. Ένα ψήφισμα δεν είναι αρκετό και είναι αυτό ακριβώς που 

έβλαψε το Εθνικό Συμβούλιο. το ότι προσπάθησε να ασχοληθεί μόνο με εκείνα που 

θα φαινόντουσαν ως μη συγκρουόμενα για τις διάφορες πλευρές. Εδώ πρέπει να 

βγει ένα ξεκάΟαρο μήνυμα και, επειδή εμείς θέλουμε αυτό το ξεκάθαρο μήνυμα, θα 

δεχόμουν όλες τις άλλες παραγράφους του κοινού ψηφ[σματος. αν συμφωνεΙ 

φυσικά και το ΔΗΚΟ, να τις παραγνώριζα. αν θα έβγαινε ένα ψήφισμα από τη 

Βουλή ότι η δέσμη ιδεών δεν είναι a..τοδεκτή ούτε ως βάση διa..τραγμάτευσης. Αν 

αυτό το αι-ι:λό θέμα γΙνει αποδεκτό, είμαι έτοιμος να μπω σε διάλογο για τροπο

λογία. αν φυσικά συμφωνούν και οι συνυπογράφοντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ούτε εγώ θα διεκδικήσω δικαίωμα να κλείσω τη συζήτηση. 

γιατί νομίζω ότι όλη η συζήτηση συνΟψίζεται στο ψήφισμα που έχει κατατεθεί a..-τό 

κοινού μαζί με την ΕΔΕΚ. 

Παρακαλώ τώρα να μας πείτε διαδικαστικά πώς σκοπεύετε να προχωρήσετε. 

Νομίζω πως έχουν κατατεθεί τρία ψηφίσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν τα ακόλουθα ψηφίσματα: 

Ένα ψήφισμα το οποίο φέρει την επικεφαλίδα ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ, ένα ψήφισμα το 

οποίο φέρει την επικεφαλίδα ΑΚΕΛ και δυο ψηφίσματα που φέρουν την επικεφα

λιδα ΔΗΣγ. το ένα αφορά πανεθνική διάσκεψη και το άλλο αφορά το υπό συζήτηση 

θέμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. όταν θα μπούμε στο στάδιο της εξέτασης των ψηφισμάτων. 

ζητώ το λόγο όχι πάνω από 3 μέχρι 5 λεπτά. για να εξηγήσω γιατί καλούμε τα Μέλη 

της Βουλής να υποστηρίξουν το ψήφLOμα που έχουμε καταΟέσει . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑ1.. ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αντί ομιλιών. για να δικαιολογήσουμε ης ψήφους. κά."τοιο δι{ιλειμμ.α για να 
διαβουλευθούμε μεταξύ μας. Και αν δεν καταλήξουμε. να έρθουμε πΙσω να κάνουμε 
ομιλΙες υπoσtήριξης ο καθένας του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η ώρα είναι 01.33. Πόση ώρα ζητάτε: 20 λεπτά. 30 λεπτά: 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

15 λεπτά. κυριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα επανέλθουμε εντός 15 λε..ττών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ώρα διακοπής: 01.35 Π.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 01.50 π.μ.) 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπήρξε δUΝατότητα να ΣVμφωνήσετε πάνω σ' ένα 
κείμενο. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

κυριε Πρόεδρε. υπάρ-Ι.ει ένα σημείο 110υ νομίζω ότι καθιστά δυσκολη τη 

συμιrωνΙα. Εμείς θεωρούμε ότι το κυριότερο σημείο του ψηφlσματός μας είναι η 

έκφραση της άποψης ότι η δέσμη ιδεών δεν είναι αποδεχτή ούτε ως βάση για 

δια.,ραγματευσης, γιατί αυτό ήταν και το επίκεντρο ουσιαστικά της συζήτησης. Αν 

υπήρχε τρόπος αυτή η παράγραφος να υιοθετηθεΙ από τα άλλα κόμματα οε οποιοδη

ποτε από τα άλλα ψηφίσματα ... Διότι εμείς δε θέτουμε το ψΤ'ιφισμα ως σύνολο 
"δεχτείτε το ή απορρίψτε το". Επειδή δε νομΙζω ότι υπάρχει τέτοια διάθεση, δεν 

ξέρω τι θα γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι ο καλυτερος τρόπος είναι να ytVfL ψηφοφορία επί των διαφόρων 
ψηφισμάτων. θα θέσω πρώτο σε ψηφοφορία το ψήφισμα των κομμάτων ΔΗ ΚΟ

ΕΔΕΚ, που είναι και οι Εισηγητές του θέματος. 

παρακαλώ να διαβαστεί το ψηφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ή Βουλή των AντιJtΡOσώπων, που συνήλθε σήμερα σε έκτακτη ειδική συνε

δρία, συζήτησε τις εξελίξΗς στο εθνικό μας θέμα, ειδικότερα κάτω από το φως της 
τελευταίας έκθεσης τσυ Γενικου Γραμματέα των Η\'ωμένων ΕΟνών για το Κυπριακό 

και του ψηφΙσματος 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας, και α."τοφασίζει ως 

ακολούθως: 

(Ι) θεωρεΙ ότι το κυπριακό είναι θέμα επιδρομής, κατοχής και τουρκικου 

επεκτατισμού και ότι επιf\ά.λλεται η υιοθέτηση μιας ολοκληρωμένης • 
στρατηγικής που θα τροχιοδρομε( το Κυπριακό προς αυτή την ορθή 

κατεύθυνση. 

(2) Η τελευταία έκθεση του Γενικού Γραμματέα. που υιοθετήθηκε από το 
Συμβουλιο Ασφαλείας με το ψήφισμα 750, προβάλλει τη γνωστή δέσμη 
ιδεών ως καταρχήν a..,oδextit από τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 



, 

• 
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Σημειώνοντας με ~κανoπo(ηση τη ρητή διαβεβαίωση του Προέδρου της 

Δημοκρατίας ότι δεν έχει δεχθεί είτε ρητά είτε σιωπηρά τις α.,ταράδεκτες 

και καταστροφικές πρόνοιες της δέσμης ιδεισν. η Βουλή των 

Α ντιπροοιί)πων δεν μπορεί να παραγνωρίσει ότι η κυβέρνηση με την 

ανακοίνωση της IΟης Απρίλη 1992 χαιρέτισε το ψήφισμα και ήδη έχει 

δημΙOUΡγηOε( διεθνώς η εντύπωση ότι η δέσμη ιδεών μπορεί να γίνει 

αποδεχτή από την ελληνοκυπριακή πλευρό ως κατάλληλη βάση για λύΟI1 

του Κυπριακού. 

(3) Για το λόγο αυτό επιβάλλεται επειγόντως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

με EΠΙOΤJμO και δημόσιο διάβημά του :τρος τα μtλη του Συμβουλίου 

Ασφαλε(.ας και το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ να προειδοποιήσει ότι οι 

καταστροφικές πρόνοιες της δέσμης ιδεών πον δεν έγιναν α;τοδεκτές και 

δε μας δεσμεύουν δεν πρόΚΕιται και δεν μπορούν να ClJ"'tοτελέσουv τη 

βόση των διαπραγματεύσεων που θα ακολουΟήσουν στις προσεχείς 

μέρες. 

(4) Έτσι θα διeuκoλυνθεί ο Γενικός Γραμματέας και το Συμβούλιο Ασφαλείας 
να στραφούν προς την ουσία του πρof\λήματoς και την εφαρμογή των 

ψηφισμάτων που fiQO\'OOίN αναίρεση των αποσχιστικών ενεργειών. 

ωιομό.κρυνση των στρατευμάτων και των ξένων στοιχεΙων (εποίκων), 

σεβασμό της αvε.ξαρτησΙας. κυριαρxία~ και εδαφικής ακεραιότητας της 

Κ υπριακής Δημοκρατίας και διασφάλιση των ανθρώπινων δικαιωμάτων 

κα~ των βασικών ελευΟεριών που περιλαμβάνουν το δικαίωμα όλων των 

προσφύγων για επάνοδο στις πατρογονικές τους εστίες και στις περιουσίες 

τους. 

(5) Ταυτόχρονα αυτή η απόφαση της Βουλής θα αποτελέσει τη διακηρυγμένη 
θέληση του λαού να μη δεχτε! εγκλωβισμό του σε bLClJ"tQQYJLaTEooEL; που 
θα έχουν βάση τη δέσμη ιδεών, πράγμα που aVClJ"'tόφeuκra θα οδηγήσει 

στο φοβερό δίλημμα είτε να εξαναγκαστεί σ λαός μας σε μια μη βιώσιμη 

και άδικη λύση, που θα διατηρεί και θα νομιμοποιεί όλα τα τετελεσμένα 

της τουρκικής εισβολής και κατοχής, θα παρέχει στην Τουρκία δικαίωμα 

Επικυριαρχίας ο' όλη την Κύπρο και θα δημιουργεΙ ΚΙ\'δύνους επέκτασης 

της τουρκικής κατοχικής παρουσίας σ' ολόκληρη την Κύπρο, είτε να 

βρεθεί με τη συμ.ίΊλήρωση Ίου νέου γύρου δια:τραγματεύσεων σε 

ανη.ταράθεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας και μάλιστα κάτω από την 

άδικη και αβόσιμη κατηγορία για υπαναχώρηση. 

(6) Όταν διακυβεύεται η φυσική και εθνική επιβΙωση του λαού. είναι θεμιτό 

και αναπόφευκτο να υποδείξουμε έτ..:αιQO και Eι"'tioηjta σε όλους όη η 

δέσμη ιδεών :του προτείνεται ως :τλαΙοιο '(ια διαπραγμάτευση και ως 

τάχατες κατάλληλη λύση των σημαντLΚt~ν στοιχεΙων του Κυπριακού 

εΙναι οτην πραγμαηκότητα αντίθετη προς τις αρχές του διεθνούς 

δικαίου, της διειΛ'ούς νομιμότητας, των θεμελιωδών ανΟρώπινων 

δικαιωμάτων και των αρχών του ίδιου του ΟργανLομοu των Ηνωμένων 

Εθνών. αρχές που τα μέλη του Συμβουλίου ΑσφαλεΙας έχουν καΟήκον να 
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προωθούν και να xaτoxU{X~vOU\' και να γίνoγτα~ οι (δ~oι φορείς και 

εκφραστές τους. Και αυτή η υπόμνηση δε συνιστά αvτuταράOεση. 

Αντιπαράθεση αναπόφε\1"ιιτα θα έλΟει με ακόμα πω καταoτρoφ~κές 

συνέπειες. αν έγκαιρα και επίσημα δεν προειδοποιήσουμε για την 

απαρέγκλιτη προσήλωσή μας στις πιο πάνω θεμελι(ΟΟεις αρ.χές και 

εγκλωβιστούμε σε δια;τραγματεUσεις πάνιυ σε λανθασμένες και 
απαράδεκτες Βάσεις. οπότε Οα καταλήξουμε είτε σε αδιέξοδο είτε σε εθνική 

καταστροφή. 

(7) Η 130\lλή aJToQQL"tteL κατηγορηματικά την άποψη ότι η έκθεση Γκάλι και 
το ψήφισμα που υιοθετεί τη δέσμη ιδει~ν πρέπει να αποτελέσουν βάση 

για διαπραγμάτευση λiισης του Κυπριακού. Βάση για διαπραγμάτευση 

εί\'αι οι προτάσεις μας τυυ 1989. 

Η δέσμη ιδεών. που χαρακτηρίζεται από την έκθεση ως "δίκαιη λύση 
σε έγα σημαντικό αριθμό στοιχείων μιας συνολικής λόσης". στην 

πραγματικότητα συ\'ιστά κατάφWρη παραf\ίαση των ίδιων των αρχών 

του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνιί)ν και των Ψ11<rισμάτων 

του ΟΗΕ για την Κύπρο. προδιαγράφει μια λίιση δυο χωριστών και 

ισότιμωγ κραη~ν κάτω από το ψευδεπί.γραφο προκάλυμμα της 

ομοσπονδίας και προτείνει λύσεις στα διάφορα στοιχεία που σΙΝθέτουν 

τη δέσμη ιδ[(~ν που είναι Βάναυση καταπάτηση των (kισικ(ί)ν ελευθεριών 

και των Οεμελιωδών ανθρώπινων δικαιωμάτων του λαού. 

(8) Η Βουλή τω\' Αντιπροσώπων επα\'αβεfktι(ί)νει την προσήλωση της 

ελληνοκυπριαΚlίς πλευράς στις αποφάσεις και τις προτάσεις του 

Εθνικού Συμ~υλίoιl του Δεκέμβρη του 1988 και Γενάρη του 1989 για 
λύση του Κυπριακού. 

(9) Μια τέτοια λιΊση Οα πρέπει να αποκαθιστά την ανεξαρτησία. κυριαρχία. 

εδαφική ακεραιότητα και ενότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

(1 Ο) Επιβεfktιι~,'ει την προσήλωσή της στις αρχές του Καταστατικού Χάρτη 

του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και απαιτεί ένταση των προσπαΟειών 

του ΟΗΕ για την προιί)(Jηση μιας δίκαιης και ~ιιί:ισιμης λύσης του 

Κ IΙΑριακού κατ' εφαρμογή και στην περΙτrωση της Κ ύπρου του διεΟνούς 

δικαίου και των αρχών του ΟΗΕ. 

(11) Απαιτεί τερματισμό της εισβολής κα~ κατοχής της Τουρκίας και 

απόσυρση από το έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας όλων 

ανεξ.αιρέτως των τούρκικων στρατευμάτων και των Τούρκων εποίκων. 
διευριψένες διεΟνείς εγγυήσεις χωρίς μονομερή επεμβατι.κά δικαιώματα 
και την κατοχύρωση και το σΕβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων και 

ελευθεριών. περιλαμfk:ινoμένoυ του δικαιιί:ιματος επιστροφής όλωγ των 

προσφύγων στα σπίτια και τις περιουσίες τους κα~ του δικαιώματος 

ελεύΟερης διακίνησης. εγκατάστασης και περιουσίας. 

(12) Το Κυπριακό είναι ένα διεθνΙς θέμα και πρέπει να παραμείνει μέσα στα 
πλαίσια του ΟΗΕ. όπου πρέπει με συνέπεια να επιδιωχθεί μια λύση στη 

~ση του διεθνούς δικαίου. Ταιιτόχρονα πρέπει να αξιοποιηθούν όλες οι 
άλλες δυνατότητες και ιδιαίτερα η εισδοχή της Κύπρου στην ΕΟΚ με την 
πριί)τη ομάδα διεύρυνσης. Η προσπάθεια εμπλοκής τ-ης Ευρώπης και 
αποδοχής της αίτησης της Κ όπρου για εισδοχή στην ΕΟΚ πρέπει να 

ενταΟεί.. 

> 

• 

• 
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(13) Επιβάλλεται η άμεση σύσκΕψη στην Αθήνα της ελληνοκυπριακής ηγεσίας 

με την κυβέρνηση της Ελλάδας και, αν Είναι δυνατό, με την ελλαδικτj 

ηγεσία σε μια προσπάθεια χάραξης κοινά α.ι"Toδεκττjς γραμμτjς για 

εξασφάλιση πιέσεων προς την Τουρκία". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θέτω σε ψηφοφορισ. το ψήφισμα του Δημοκρατικού Κόμματος και της ΕΔΕΚ. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 4 ψηφίζουν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντΙον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 ψηφίζουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ι ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

• 

• 

ΤΟ ψτjφισμα των κομμάτων ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ CΙίτoρρίπτεται. 

Να διαβαστεί τώρα το ψηφισμα που κατέθεσε το ΑΚ ΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ή Boυλτj των Αντιπροσώπων, που συνήλθε έκτακτα στις 6, 7 και 8 Μα'ίΟυ 1992, 
αφού συζήτησε διεξοδικά την έκθΕση του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ κ. Γκάλι 

και το ψήφισμα 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας, κατέληξε στα ακόλουθα: 

(Ι) Επαναβεβαιώνει τη θέση ότι το Κυπριακό μπορεΙ κω πρέπει να λυθεί με 

βάση τις α"τοφάσεις και προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 
lανOUΑρίoυ Ι 989 που στηρίζονται στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου του 
1977 και 1979 και στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών για το 

Κυπριακό. 

(2) θΕωρεί ότι δεν υπήρξε δiσμεuση από μέρους του Προέδρου της 

Δημοκρατίας αναφορικά με τις ιδέες που περιλαμβάνονται στην έκθεση 

του Γενικού Γραμματέα κ, Γκάλι, 

(3) θεωρεί oρθτj την απόφαση να αντα."Τοκριθούμε θετικά σε πρόσκληση του 
Γενικού Γραμματέα για διαβουλεύσεις μαζΙ του τj με τους εκπροσώπους 
του. καθώς και με το Συμβούλιο Ασφαλείας, με στόχο την προώθηση 

λύσης του Κυπριακού με βάση τις προτάσεις μας" . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θέτω σε ψηφοφορία το ψήφισμα του ΑΚΕΛ. 

Πόσοι ψηφ(ζouν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 ψηφίζουν υπέρ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 ψηφίζουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αποχίς; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ; 
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ΤΟ ψήφισμα του ΑΚΕΛ aπoρρίπτεται. 

Να διαβαστεί τώρα το πρώτο ψήφισμα που υπέβαλε ο Δημοκραnκός Συνα· 

γερμός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ή Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού συνήλθε σε ειδική συνεδρία την Τετάρτη, 

Πέμπτη )'.αι Παρασκευή 6, 7 και 8 Μα"ου 1992 και συζήτησε το θέμα Ή θtση και η 
πορεία του εθναού μας θέματος υπό το φως ΤΟ\l περιεχομένου της έκθεσης του 

Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος Γκάλι και του ψηφίσματος 

750 του Συμβουλιου Ασφαλείας', ψηφίζει ως ακολούθως: 

(Ι) επαναβεβαιώνει τη θέση ότι το κυπριακό πρόβλημα μπορεί και πρέπει να 

επιλυθεί με βάση τις ομόφωνες (L.οφάσεις του Εθνικού Συμβουλf.oυ και 

τις προτάσεις μας του Ιανουαρ[ου του 1989, οι οποίες στηρίζονται στις 
συμφωνίες υψηλού επιπέδου 1977 και Ι 979 και στα περί Κύπρου 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, 

(2) θεωρεί πως ορθά το Εθνικό ΣuμβQύλιο ομόφωνα aποφάσισε πως πρέπει 
να αντωtοκριθούμε θετικά σε πρόσκληση του Γενικού Γραμματέα για 

διαβουλεύσεις μαζί του ή με εκπροσώπους του. καθώς και με το 
Συμβούλιο Ασφαλείας, με στόχο την προώθηση λύσης με βάση τις 

προτάσεις μας. aπoρρίπτoντας τα όσα αρνητικά περιέχονται στην ίκθεση 

rou Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ. 

(3) Παράλληλα με τα ανωτέρω να αξιοποιηθεί στο μέγιστο δυνατό βαθμό η 

Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και να γίνει εντατικοποίηση των ενεργειών για 

ένταξή μας στην Κοινότητα το ταχύtερo δυνατό. 

(4) Προτού υπογραφεί ή γίνει αποδεχτή οποιαδήποτε λύση, πρέπει αυτή να 

τεθεί ενώπιον του λαού με δημοψήφισμα για απόρριψη ή αποδοχή". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θέτω σε ψηφοφορία το ψήφισμα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Ι 7 ψηφίζουν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντΙον; 

Ι 

• 

• 



, 

• 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 ψηφίζουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Το ψήφισμα α..τορρΙπτεται. 

Να διαβαστεί τώρα το δείιτερο ψήφισμα του ΔΗΣγ που αναφέρεται στην πανε

θνική διάσκεψη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ή Βουλή των ΑντΙjτροσώπων, η οπο(α συνήλθε σήμερα. 8 ΜαΊ:οιι 199'2. σε 
έκτακτη συνεδρΙα για σιιζήτηση του κυπριακού πρ0j3λτjματoς, ψηφίζει τα ακόλουθα: 

Ι) Το κυπριακό πρόβλημα βρίσκεται αυτή την περίοδο στην κρισιμότερη 
από της τουρκικής εισβολής χαμ .. -τή του λόγω ενεργότερης εμπλοκής του 
Συμβουλιου Ασφαλείας , ιτη διαδικασία επΙλυστΊς του μtτιl τη δια..-τΙστωση 
ότι η τουρκική πλευρά γίνεται περισσότερο αδι.άλλαχτη. 

2) Η α..-τοφασισηκή παρεμβολή του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων 
Εθνών εκδηλωΟηκε με την τελεl1τα!α έκθεση του Γενικού Γραμματέα 
χ. Μπούτρος Γχάλι και το ψήφισμα 750, τα οποία οι δυο πλευρές 

καλούνται να συζητήσουν ΧωQ~στά με το Γενικό Γραμματέα και τους 
εκ.ίτροσώπους του μι στόχο τη σύΥχλιση των θέσεών τους για τη 

διαμόρφωση ενός περιγράμματος λύσης του κυπριακού προβλήματος . 

3) Η κρισιμότητα των στιγμών α.-ταιτεί κοινό προβληματισμό και κοινές 
α.-τοφάσεις στο ψηλότερο επΙ-τεδο όχι μόνο στην Κ ύπρο και στην Ελλάδα 
αλλά και μεταξύ Κ ύπρου και Ελλάδας για την καλύτερη δυνατή 

αντιμετώπιση των οποιωνδήποτε κινδύνων και την καλύτερη δυνατή 

αξιοποίηση των οποιωνδήποτε δυνατοτήτων με στόχο πάντοτε την 

εξεύρεση μιας δtκαιης και ~ιώσιμης λύσης του κυπριακού πρoβλ~ματoς. 

4) Ο κοινός προβληματισμός και οι κοινές αποφάσεις Ε.ι-τιβάλλεται να 

πρotλθoυν μέσα α..-τό μια πανεθνική διάσκεψη στην οποία να πάρουν 
μέρος οι πολιτικές δυνάμεις στην Κύπρο και την Ελλάδα. Η πανεθνικ~ 

διάσκεψη είναι ανάΎΚη να πραγματοποιηθεί. το συντομότερο δυνατό. 

αφού προηγονμένως προετοιμαστεί κατάλληλα. για να στεφθεί με 

επιτνχία. 

5) Καλείται η κυπριακή κυβέρντιση να προβεί στις αναΎΚαΙες ενtργειες που 
θα ΕΠιτρέψΟυν και θα καταστήσουν πραγματικότητα την πανεθνική 
διάσκεψη κατόπιν σννεννόησης με την ελληνική κυβέρνησηΜ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θέτω το ψήφισμα σε ψηφοφορΙα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

\7 ψηφί.ζονν νπέρ . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 ψηφίζουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και αυτό το ψήφισμα απορρΙπτεται. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Να εξηγήσουμε ττιν ψήφο μας όσον αφορά το τελευταίο ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ορίστε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς δεν έχουμε ένστασrι για το mριεχόμενο αυτού του ψrιφί

σματος. όμως πιστεύουμε ότι ψήφισμα προερχόμενο α .. τό αυτή τη σιιζ'ήτηση για το 
συγκεκριμένο θέμα που συζητούσε τι Βουλή και αναφερόμενο μόνο στο θέμα της 

πανεθνικής δίνει τψ εσφαλμένη ενtuπωση ότι neeL"'to" a...ό όλη τη συζήτηση το μόνο 
σημείο στο οποίο εμεις συμφωνοίΙμε και για το οποίο θα μπOQO\ισε να συγκεντρωθεί 

αριθμός ψήφων τέτοιος, ώστε να εγκριθεί το ψήφισμα. είναι το θέμα της πανεθνικής. 

Κάτι τέτοιο θα ήταν επανάληψη του τι έχει γίνει και με το ανακοινωθέν μετά 

το Εθνικό Συμβούλιο. Ενώ στο Εθνικό Συμβούλιο συζητήθηκαν και αρκετά άλλα 

θέματα. η μόνη ανακοίνωση που βγήκε αφορούσε αυτά και έτσι δόθηκε η εσφαλμένη 

εντύπωση ή άλλοι προσπάθησαν να δημιουργήσουν την εvτύπωση ότι το Εθνικό 

Συμβούλιο συμφώνησε πάνω σε αυτό που παρουσιάστηκε ως το μόνο αvτικείμενo 

της συζήτησης. Αυτός είναι ο λόγος που έχουμε καταψηφίσει το τελευταίο ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λ υσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ειμαι βέβαιος. κύριε Πρόεδρε. ότι σε όλα τα ψηφίσματα όλες οι πλευρές Οα 

βρουν κάτι που θα μπορούσαν να ψηφ(σουν. Είναι το σύνολο των ψηφισμάτων που 

απορρΙφθηκε από όλες τις πλευρές αναφορικά με τα ψηφΙΟματα που υποβλήθηκαν 

από άλλη πλευρά. Το ίδιο ισχύει και για το θέμα αυτό. θα ~ιπoρoύσε να ήταν 
απλώς μια παράγραφος σε ένα άλλο ψήφισμα. 

Δικαιολογημένα ο κ. Παπαδόπουλος εΙΠε ότι. αν τυχόν ψηφιζόταν μόνο αυτό 
το ψήφισμα. κάτι με το οποίο κι εμεΙς συμφωνούμε. θα δινόταν η εσφαλμένη εντύ

πωση ότι το μοναδικό το οποίο αφορούσε όλη η συζήτηση που διεξήχθη στη Βουλή 
ήταν η σύγκληση της πανεΟνικής με την οποία. επαναλαμβάνω. συμφωνούμε.Γι· 

αυτούς τους λόγους καταψηφίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Νομίζω ότι η ερμηνεία που δίνεταL είναι εσφαλμένη. Απλώς θα σήμαινε ότι 

μόνο σ' αυτό το σημείο συνέπεσε να υπάρχει σύμπτωση των Ο.,ι-τόψεων της πλειοψη

φίας της Βουλής. 

, 

• 

• 

• , 



• 

• 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Παρόλο που νομίζω ότι δεν έπρεπε να μου απαντήσετΕ -αλλά δεν πειρόζει- αν 

κάποιος έρθει εδώ και πει ότι σήμερα εΙναι Σάββατο και συμφωνήσουμε. δε θα 
βγάλουμε ψήφισμα γιατί είναι η μέρα Σόββατο. διαφορεηκά θα δώσουμε την εντύ

πωση ότι αιιτό συζητούσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. το δικό μας ψήφισμα για την πανεθνική ακριβώς στην κρισι

μότητα των στιγμών αναφέρεται. στις υφιστάμενες ίσως διαφορές και στην αναγκαι

ότητα να ξεπεραστούν οι διαφορές, ώστε με κοινή στρατηγική να ξεπεράσουμε τα 
προβλήματα που πιθανόν δημΙOUΡγεΙ το ψήφισμα 750 και οι ιδέες Γκάλι. ΕκεΙ είναι 

η αναφορά του ψηφίσματος και συνεπώς καλύΠΤΕΙ όλα όσα συζητήθηκαν, νπερτονΙ

ζοντας την αναγκαιότητα να επικρατήσει η ενότητα, προκειμένου με κοινή στρατη

γική να πετύχουμε τους κo~νoίις στόχους. Συνtπώς. δε νομιζω να δ~καιoλoγείτα~ 

τουλάχιστον η καταψήφιοη αυτοίι που ~σxυρΙζoνται κάποια κόμματα όη θέλουν κα~ 

επιθυμοίιν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λ\ισσαρωης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

θεσμικά. κίιριε Πρόεδρε, κάθε πλευρά δικαιοίιται να δικαLOλογησει την ψήφο 

της. Δε δικαιολογεΙται να ασκήσει κριτική και να σχολιάσει τον τρόπο με τον οπο{ο 

ερμηνείιει την ψήφο της οποιαδήποτε άλλη πλευρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιοίιττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

θέλω να προσθέσω. κίιριε Πρόεδρε, όη τα κόμματα ενέγραψαν αυτό το θέμα. 

για να τοποΟετηθεΙ η Βουλή επί ενός ειδ ικού σημείου. Εφόσον αυτό το σημείο δεν 

έτυχε ομοφωνίας, δε θέλουμε να ψηφίσουμε οτιδήποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρΙα της Βουλής oριζεtαι για την ερχόμενη Πέμπτη, 
14 Μα'ίου 1992, (Πις 4.00 το απόγευμα. με ττιν ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤ IΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί προυπολογισμοίι το\l Κυπριακοίι Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 
του 1992. 

2) Ο περί π ρουπολογισμοίι του Κεντρικοίι Φορέα ΝεολαΙας Νόμος του 
1992 . 

3) Ο περί Συμπλτιρωματικου π ρουπολογισμοίι Νόμος (Αρ. 1) του 1992. 

4} Ο περΙ προυπολογισμοίι του Κυπριακού Οργανισμοίι Αθλητισμοίι Νόμος 
του 1992 . 

5) Ο περί Ειδικείισεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτίιξεως) 

Νόμος (Αρ. 7) του 1992 . 
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6) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

7) Ο nEQt Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199 Ι. 

8) Ο :τερί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Tρoπoπo~ητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1991. 

9) Ο περΙ Εμπορίας KUΠΡιακών Eλαι.oκoι.uxών Προ'iόντων (Τροπο.-τοι.ητικός) 
Νόμος του 1990. 

10) Ο περΙ ΠαΥκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί. 
Αρμοδι.ότητες και Συναφή θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

1 Ι) Ο περί Εκλογής των Μελών των οργάνων της Παγκύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

12) Ο περί Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Συσταση, Δομή, Σκοποί. 
Αρμοδιότητες και Συναφή θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

13) Ο περί Εκλογής των Μελών των Οργάνων της noyκunQLO; Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

14) Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 
(Π ρόταση νόμου). 

15) Ο περί Δικαστηρίων (fΡΟ,ΤΟJτοιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991. (Πρόταση 

νόμου). 

16) Ο περί ΔικαστηρΙων (Γρο..τοποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). .ι 

17) ΟΙ περί. Κυ:τριακου οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι περί Αεροδρομίων (Ε.,τιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1992. 

19) ΟΙ περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ'ιόντων Προποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

20) Οι περί Νοθείας Γεωργικών ΠροΊ:όντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

21) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικο[) Κανονισμοί του 1992. 

22) Οι περί Κυπριακών nΡOrunwv και Ελέγχου Ποιότητος (Τροποποιηnκοί) 
('Αδειαι διό Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992. 

23) Οι περί Υπηρεσίας θήρας και Πανίδας - θtση θηροφύλακα (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ο': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ r': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής ΕπΗροπής Προσφύγων. Εγκλωβισμένων, 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται 'ίο 

πρόβλημα που αντιμετωπι.ι;ουν τα προσφυγικά αθλητικά σωματεία και 

ιδLως τα οικονομικά ασθενέστερα σ..τό αυτά και η ανάγκη άμεσης 

υποστήριξής τους". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα Q..τό πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. 
Ηλ,άδη). (25.10.91). 

(Συνέχιση της Ο1.ιζήτησης). 
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2) 'Ή nEQLi"'tTωoη της BCC1 και τι πολιτική της κυβtρνησης ένανη των 

υπεράκτιων εταιρειών". 

(θέμα εΥ'(ραφέν από το ΒουλευΤή Χ. Τ. Χατζηδημητρίου). (12.12.91). 

3) 'Ή ανάγκη αναπροσαρμσΥής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική της ΕυρωπαΊ:κής Κοινότητας". 

(θέμα εγγραφέν με εισήyrιση των 130υλευtών κ. Χρ. ΠoUΡyoVΡΙδη και Γ. 

Κασουλιδη) . (6.2.9'2). 

4) "Η έλλειψη βασικής υποδομής στην iιπαιθΡO και οι κοινωνικές και 

οικονομικές επιπτώσεις". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήΥηΟl1 του Βουλευτή κ. Α. Μούσκοu). (12.2.92). 

5) "Αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 

ληφθούν. για να σταματήσει η αo-rυφιλία της υπαίθρου". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

6) 'Ή ανάγκη αναβόθμ~σης και ανόπτυξης του θεσμού της τoπ~κής 

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σίιγχρονου προοδευτικού θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κοuxουμά εκ 

Κοινοβοιιλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

(27.2.92) . 

7) " Η ανάγκη κατασκευής υδατοφράκτη στον :τοταμό Πεδιαίο". 

μέρους της 

Δυνάμης). 

(θέμα εyyραφtν αίτό το Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρ'ου). (27.2.92) . 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε..τιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα :τοιι τιτλοφορείται "Προβλήματα που σχετ(ζονται με την 

αγελαδοτροφία. την πτηνοτροφΙα και την αλιεία". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με α.τόφαση της Επιτροπής). (28. Ι 1.91). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλειιτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορεΙται ΜΗ ελληνική γλώσοα πλήττεται ανε.τανόρΟωτα και 

επικίνδυνα με την παράλειψη εφαρμογής των αποφάσεων για εισαγωγή 

του ρομανικού αλφα.βητου του Ο Η Ε στα γεωγραφικά το.-τωνύμια της 

Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση ΤΟ" Μέλσuς της Βουλής 

κ. Κλ. Αγγελ[δοu) . (15.1.92). 

10) Έκθεση της Κοινοβοuλευτικής Επιτροπής Άμuνας γιο. το θέμα πο" 

τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασΙας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλεuτή κ. Σ. 

Χάσικοu). (8.1.92). 

Ι Ι) Έκθεση της Κοινοβοuλεuτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα πο" τιτλοφορείται "Η πλήρης εφαρμογή της 
αρχής της ισομισθίας γυναικών και ανδρών μέχρι το 1992 και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για την προώθησή της". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Μέλοuς της gουλής κ. Κ. Κληρίδοu). 
(17.\0.91). 
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12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής nOQaXOhOlJOtioew; Σχεδίων 
Αναπτύξεως και ΕλέΎΧΟιΙ Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται ~Oι καταστροφές που προκλήθηκαν στο λιμάνι της Κάτω 

Πάφου ως αποτέλεσμα της ακαταλληλότητας του κυματοθραύστη που 

κατασκευάστηκε και ο ι ευθύνες που ΠΡOκύπτOUΝ", 

(ΑυΤΕπάγγελτη εξέταση ύστερα cι.,-ό πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. 

Ομήρου). (9.12.9 1). 

Κηρύσσω τη λήξη της έκτακτης συνεδρίας της Βονλής των Αντιπροσώπων. 

('Ωρα λήξης: 0\.59 π.μ.) 

ΟΙ ακόλουθοι Βσυλευτέ; \ιιτέγ'lαψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβιι· 

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελιδου Κλαίρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνΙου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γιόγκα\) Κίκης 

ΕυΟυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

ΚαζαμΙας Κίκης 

ΚασουλΙδης Γιαννό.κης 

Κατσουρίδης ΝΙκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Koιrιι.oυμάς Ανδρέας 

ΚυπριανοΟ Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υοιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

ΜουσιοίΙττας Νίκος 

ΜοίΙοκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

nOJtGgt; Αυγερινός 
Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

ΣυλλοΟρης Δημήτρης 

ΦιλΙππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστόφιας Δημήτρης 

XΡ\)(J()(Πόμoυ Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΠIΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Αγορεύσεις (Δ. Ηλιάδης , Α. Αντωνίου. Α. ΜοΟσκος. Μιχ. ΚυπριανοΟ, Σ. 

Χατζηγιάννης, Α. Κουχουμάς, Λ. Ιεροδιακόνου, Γ. Καοουλίδης, Ν. 

Κατσουρίδης, Ντ. Μιχαηλίδης, Α. ΜαρκΙδης, Α. Χρίστου, Ν. 

Αναστασιάδης, Ν. Ρολάνδης) πάνω στο θέμα 'Ή θέση κα~ η πορεία του 

εθνικοΟ μας θέματος υπό το φως του περιεχομένου της έκθεσης του 

ΓενιχοΟ Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος ΓΧάλι και του 
ψηφίσματος 750 του Συμβουλίου Ασφαλείας" (συνέχιση της συζήτησης). 

, 

• , 



• 

• 

, 

, 

2725 

2) Διεξαγωγή συζήτησης [8. Λυσσαρί.δης. Τ. Παπαδόπουλος, Ν. 

Αναστασιόδης, Δ. Χριστόφιας, Προεδρεύων (Γλ. ΚληρΕδης), Ν. 

Ρολάνδης] αναφορικά με τη συνέχιση ή μη της συζήτησης και τη διάρκεια 

των δευτερολογιών. 

3) ΔEUΤεΡOλOyίες και παρατηρήσεις (8. Λυσοαρίδης. Τ. 
Χριστ6φιας. Γλ. Κληρίδης, Ν. Ρολάνδης, Α. 

ακολούθησαν πάνω στο θέμα. 

Παπαδόποuλος, Δ. 

ΜαρκΙδης) που 

4) Ανάγνωση των ψΤιφιομάτων που κατατέθηκαν α.ίτό τα κόμματα ΔΗΚΟ
ΕΔΕΚ. α.τό το ΑΚΕΛ-Αριοτερό-Νέες ΔU'Vάμεις και α...ό το Δημοκρατικό 

Συναγερμό και απόρριψή τους. 

5) Δικαιολόγηση από τον κ. Τ. Πα.ίαδόπουλο και α..ό τον Χ. Β. Λυσσαρίδη 
της ψήφου του ΔΗΚΩ και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

avrΙOTQLxa όσον αφορά το ψήφισμα που υποβλήθηκε αJτό το ΔΗιγ 

σχετικά με την πραγματο.-τοίηση πανεθνικής διάσκεψης για το κυπριακό 

πρόβλημα και οι σύντομες παρατηρήσεις που αχολοίιθτ!σαν 

(Προεδρεύων. Ν. Αναστασιάδης. Β. ΛοοσαρΙδης. Ν. Μουσιούπας) . 

Τιμή: 750 



• 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕνΤ!ΚΗ πεΡIΟΔΟΣ - ΙΥΝΟΔΟΣ Α' 

ΣυνεδρΙαση 14ης ΜαΤου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.14 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Αρ. 41) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών ΤΎjς σημερ~νής συνεδρίας τη; Βουλής. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι ΓραμματεΙς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔον) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α. Νομοθετική Εργασία. ΤΟ πρώτο θέμα στο Κεφά

λαιο αυτό ε(ναι ''Ο περι προυπολΟΥισμούτου Κυπριακού Πρακτορε[ου Ειδήσεων 

Νόμος του \99'2". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

είτιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της ε..ιτρο.της στη Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟJΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPO·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

πpo·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΠΡΑΚΤΟΡΕΙΟΥ ΕΙΔΗΣΕΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα"όντες: 

Λεόντιος Ιεροδιο:κόνον. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργ[ον 

Γιαννόκης Κασονλίδης 

Αβραόμ Αντωνίον 

Κ(κης Καζαμίας 

Τάσσος Πa..-εαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Kαινq30νλεuτική Eo"t~τρoπή ΟΙΚOVOj.ιιχών χο.ι ΠΡOUΠoλσyισμoυ μελtτησε Τον πιο 
πάνω ΠΡOUπoλoγισμό σε ΣuΝΕΔρΊΑ της που πρσyμαtQ.ι"toLήθηxε στις 13 Απριλίου 1992. 

(2727) 
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Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρό. 

σωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και τΤ}ς ΔιεUΘuνσης του Κυπριακού Πρακτο

ρείου Ειδήσεων. 

Στα πλαΙοια της μελέtT1ς του πιο πάνω προυπολΟΥισμού η Επιτροπή ενημερώ

θηκε για ης ως τώρα δραστηριότητες του Κ υΠΡLαΚOίι Π ρωι.τορείοu Ειδήσεων και 

για τα αποτελέσματα της λειτουργίας του. 

Ο υπό αναφορά προυπολογιομός, όπως ε-γκρίΟηκε από το Υπουργικό 

Συμβοίιλιο. προβλέπει για το 1992 έξοδο. ί34I.119 και έσοδα τον [δωυ ύψους τα 

οποία πρoέρχovται κυρίως από την κυβερνητική χορηγΙΟ στο Πρακτορείο. ύψους 

.(305. Ι 19. και από συνδρομές ύψους !26.000. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην E.ιίΙΤΡOΠτi, το ΚΥΠΕ αiιξησε σε μεγάλο 

βαθμό. ποιοτικά και ποσοτικά. τις υπηρεσίες που προσφέρει στην προσπάθεια για 

διαφώΤLOη της διεθνούς κοινής γνώμης για το Κυπριακό. με ΤΤ) μετάδοση ειδησεο

γραφικών δελτΙων και ειδικών άρθρων για την Κύπρο. Μια νέα δραστηριότητα του 

πρακτορείου ΕΙναι η έκδοση τον διμηνιαίου αγγλόφωνον περιοδικού "Cyprus View" 

το οποΙο, σύμφωνα με τους αρμοδίους του ΚΥπε, προβάλλει ολόπλευρα την 

Κύπρο. 

Η Ε..-τιτροπή, αφού μελttησε τις επιμέρους πρόνοιες τον νπό συζήτηση Πρου

πολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τον σε νόμο. Με την 

εuκαιρία αυτή η Επιτροπή καλεί τους αρμοδίους του Κ ΥΠΕ να επανεκτιμήσουν και 

επαναξιολογήσουν την ως τώρα συμβολή του περιοδικού MCyprus View" στο θέμα 

της προβολής της Κύπρον, με στόχο το ενδεχόμενο υιοθέτησης άλλων εναλλακτικών 

λύσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου η οποία θα 

γίνη δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

'Εγχριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού πρακτορείου Ειδήσεων 

ποσού που δεν υπερβαΙνει ης ί341,119 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 

31 Δεκεμβρίον 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών παν θα δα...-mvrιθoύν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΧρησιμοποΙηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω a.-τό το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος ΠΙνακας. 

Άρθρο'. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρησTl όπως τα άρθρα 1.2.3.4 μαζί με τον Πρώτο'πΙνακα και 
5 μαζ( με το Δεύτερο Πίνακα εγκριΟούν: 

Eiρόσoν δεν υπάρχει avtLWTJCJT]. τα άρθρα ι, 2. 3. 4 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα 
και 5 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εγκρίνονται. 

ΈλTlξε ΤΙ δεύτερη ανάΥνωσTl του νομοοχεδίου. παρακαλώ ΤΤιν αξιότψη Γραμ

ματέα να προβεί OtTlv τρίτη aWyνωoTl. η οποία θα γίνει διά ΤΤις αναγνώσεως του 
τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Προ\lπολογισμού του Κυπριακού 

πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο αυτό Οεσπισθεί σε νόμο: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα θεσπίζεται σε 

νόμο. 

Για τα επόμενα δυο Οέματα. τα υπ' αριΟμό 2 και 5 στη σTlμερινή Τιμερήσια 
διάταξη. υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής να αναγνωσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΥΝΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠIΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ.1) ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 2. ''Ο ΠΕΡΙ ΠPO·γ·ΠOΛOrιΣMOY ΤΟΥ 

ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΦQPEA NEOΛAlAΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική E.."tLtρom] Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε 1'0 
πρώτο νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις Ι) Απριλίου 1992 
και το δεύτερο νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 

15 Ιανουαρίου, στις 30 Μαρτίου και στις ι 3 Απριλίου 1992. 

Με τον ΠροΤΕινόμενο συμπληρωματικό προυπολογισμό σκοπε[ται η έγκριση 

πλTlρωμής από το Ταμείο Αναπτύξεως ποοού t42S.714 και η διάθεσή του για την 
παροχή αυξημένης κραη;ι.ής χορηγίας στον Κεντρικό Φορέα Νεολαίας για το 1992. 
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Όπως είναι γνωστό. " Eπιτρoπ~ και στη συνfχεια η ολομέλεια κατά την 

ψ1jφιση των n ρουπολΟΥισμών του 1992 μείωσαν την κρατική χορηγία στον 

ΚΕντρικό Φορέα Νεολαίας από ,(800.000, ποσό που προτάθηκε από την κυβέρνηση , 

στις f IOO.OOO. με στόχο να ['''rοvεξετάσοuν το θεσμό ΤΟ\l Φορέα υπό το φως της 
εμ.-ΙΕ ιρίας που είχε μέχρι τ6τε αποκτηθεί. Για να καλυφθούν τα διαχειριστικά έξοδα 

και οι ειλημμένες υποχρεώσεις του Φορέα για το 1992 εκτιμάται από την κυβέρνηση 

ότι απαιτούνται συ,'ολικώς i52S.714. Με την προτεινόμενη πρόσθετη πίστωση 

ύψους (425.7]4 σχοπείται ακριβώς η αύξrιση της κραΤΙί'.ής χoρrιγΙας για την κάλUΨΗ 

των πιο πάνω αναγκών του Φορέα. 

Ο προυπολογισμός ΤΟ\l Κεντρικού Φορέα Νεολα(ας. όπως αρχικά κατατέθηκε 

στη Βουλή, προβλέπει για το 1992 έσοδα ύψΟυς .(800.000. που προέρχονται 
αποκλειστικά από την κρατική χορmία. καθώς και έξοδα του ίδ ιου ύψους. Ο 

προυπολογισμός κατατέθηκε στη Βουλή και δεν προωθήθη-ι.:ε στην ολομέλεια. με 

σκοπό να εξεταστεί μέσα στα πλαίσια της επανεξέτασης του όλου θεσμού του Φορέα. 

Σχετικά με το τελευταίο αυτό θέμα εκκρεμεί πρόταση νόμου. της οποίας η μελέτη 

άρχισε ήδη α..-τό την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Π αιδείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. χωρίς στο 

στάδιο αυτό να τοποθετείται πάνω στο γενικότερο θέμα αξιολόγησης του Οεσμού 
του Φορέα, θεωρεί δικαωλογημένη την ψήφιση ενός ποσού για την κάλυψη εκείνων 

των διαχειριστικών εξόδων και ειλημμένων υποχρεώσεών του που κρίνοηαι 

αναγκα[α για τη συνέχιση της λειτουργίας του μέχρι τη λήψη τελικής θέσης πάνω 

στο όλο θέμα. 

Η πλεωψηφία της Επιτροπής μέσα σ' αυτό το πνεύμα εισηγείται την έγκριση 

συμ.."tληρωματικής πίστωσης ύψους ίZ01.S60. aV1'l !425.714 που ζητείται από την 
κυβέρνηση. η οποία μαζί με την ήδη εγ-ι<ριΟείσα κρατική χορηγία, ύψους {,Ι 00.000. θα 
χρησιμοποιηθεί για τη χρηματοδότηση του π ρουπολογισμού του Φορέα, όπως αυτός 

αναΟεωρείται σύμφωνα με τις ε ισηγήσεις της πλειοψηφίας της Επιτροπής. 

Τα Μέλη της Ε,,"tιτροπής.Βουλευτές του ΑΚΕΛ.Αριοτερά.Νέες Δυνάμεις. 

διαφωνώντας με τη θέση της πλειοψηφίας της Επιτροπής, υποστήριξαν την ψήφιση 

της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης στο σύνολό της. κάμνΟV1'ας ανάλογες 

εισηγήσεις για τον τρόπο κατανομής της στον προυπολογισμό του Φορέα. 

Η E,,-rnρonti. αφού επαναδιατύπωσε τα δύο υπό συζήτηση νομοσχέδια με βάση 

τις α.,-ι:όψε ις της πλειοψηφίας, εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμο. όπως 

έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ο κ. Καζαμίας έχει το λόγο. 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Όπως διαφαίνεται και από την ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών. υπάρχει θέμα εκκρεμές προς συζήτηση σε άλλη Επιτροπή -νομίζω 

στην Ε,,"'[ιτροπή Π αιδείας- το θέμα γενικότερης αξιολόγησης του θεσμού του φορέα. 

Σεβόμενος αυτή την εκκρεμότητα σε άλλη Ε,,'Τιτροπή. δε θα τοποθετηθούμε [.ι"'[Ι του 

θέματος αυτού. 



2731 

Όμως, όπως επίσης αναφέρεται στην Έκθεση, ο καταρχήν προυπολογισμός 

του φορέα. όπως έγινε ε ισήγηση CI..ι"tό την Εκτελεστική Εξουσία προς τη Βουλή. έχει 

κατά κ1lι-ΤOΙΩ τρόπο περιθωριοποιηθεί λόγω της εκκρεμότητος στην Επιτροπή 

Παιδείας και έχει προτείνει αντ' αυτού συμπληρωματικό προυπολογισμό. 

είμαστε της γνώμης πως η δικαιολόγηση των συγκεκριμένων κονδυλίων, όπως 

αυτά έχουν αξιολογηθεί και αναφερθεί στη συγκεκριμένη πρότασή μας για 

τροποποίηση, δίνει το δικαίωμα σε όλους μας να τοποθετηθούμε συγχεκριμένα 

γι' αυτά τα Οέματα, χωρίς να ενοχλείται το δικαίωμα κανενός μας να 

επανατοποθετηθεί επί της ουσίας tO\l θεσμού του φορέα. 

Και εδώ πρ~πει να κάμω μια διόρθωση στην προτεινόμενη τροπολογία. όπως 

αυτή έχει διανεμηθεί στους συναδέλφους. Αντιλαμβάνομαι πως στο πρώτο κονδυλι 

που αναφέρεται στο άρθρο 502 με Ο";.οπό την Ε,;"tιχορήγηση αν~γερσης οικημάτων 
κέντρων νεότητας. εκ παραδρομής το σύνολο της πίστωσης δεν είναι δ ιακόσιες 

χιλιάδες λίρες. όπως αναφέρεται , αλλά παραμένει στις εκατό χιλιάδες λιρες. Απλώς 

η δική μας εισήγηση εΙναι όπως στην εισήγηση της πλειoψηφΙCXς της Ε.ι-τιτροπής . 

όπως αυτή διαμορφώθηκε α.-τό τα δυο κόμματα του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

του Δημοκρατικού Κόμματος. απαλειφθεί ο περιορισμός που αναφέρεται πως για 

να γίνει οποιαδήποτε δαπάνη σ' αυτό το άρθρο πρέπει να υπάρξει μια διαδικασία 

κατανομής της δαπάνης με καΟορισμένα κριτήρια, τα οπο(α να υποβάλλονται 

προηγουμένως στη Βουλή. Έτσι αναφέρεται στην πρόταση της πλειοψηφίας. 

Πιστεύουμε. κύριε Πρόεδρε, πως αυτά τα αιτιολογικά έχουν υποβληθεί επαρκώς στο 

επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τον προυπολογισμό του φορέα. Και για να 

γίνω πιο συγΚΕκριμένος, γίνΕται αναφορά σ' αυτή την αιτιολόγ11ση πως το ποσό των 

Εκατό χιλιάδων λιρών θα διαΤΕθεί συγκΕκριμένα για Τ11ν αΠΟΠΕράτωσ11 δώδΕΚα 

κέντρων νεόΤ11τας που βρίσκονται σΤ11ν Π αλόδια, στην Επισκοπή ΛεμΕσού, στον 

Π ύργο Τ11λλυρίας, στο Λιμνάτι , στο Πολέμι, στο Αλεθρικό. στη Τσάδα. στο Ποτάμι. 

στη" Κάτω Μονή, στους Αγίους Βαβατσινιάς. στο δόσος Άχ"ας και στο συνοικισμό 

Παραλιμνίου. Αυτή 11 αιτιολόγηση πιστεύουμε ότι είναι πολύ t..-ταρκής όπως επίσ11ς 

και η έναρξιι ανέγερσης κέντρων νεότητος στις Πάνω Πλάτρες και στη Σωτήρα 

Αμμοχώστου. Γι' αυτό εισηγούμαστε προς το Σώμα αυτός ο περιορισμός, όπως έχει 

μ,ίτει στην πρόταση της πλειοψηφίας της Ε.ι-τιτροπής, να απαλειφθεΙ 

Για τα άλλα κονδύλια, των οποΙων επίσης συγκεκριμένα αναφέρεται ο σκοπός 

τους, καλούμε το Σώμα όπως δεχθεί την τροποποΙησή μας, γιατΙ πιστεUOυμε πως 

έτσι έμ,-τρακτα, ο\lσιαστικά aπoδεχόμεθα τις CI..ι-ταιτήσεις Τ11ς νεολα(ας μας, όπως 

αυτ~ς υποβάλλονται εΙτε δια μέσου των οργανώσεων νεολαΙας των πολιτικών 

κομμάτων, είτε άλλως πως. Και για να καταδείξω πως αυτά τα κονδύλια καμιά 

απολύτως σχέση δεν έχουν με τη γενικότερη τοποθέτησή μας για το θεσμό του φορέα 

νεολαΙας, να μου επιτρέψετε να τα αναφέρω πάρα πολύ σύντομα. 

Μιλούμε για το άρθρο 510, κύριε Πρόεδρε, που συγκεκριμένα προτεΙνεται για 
την ενίσχυση της καλλιτεχνικής δημιουργίας των νέων και σ' αυτή περιλαμβόνεται η 

προβολή μουσικής και θεατρικής δημιουργίας, διαγωνισμοί νεαρών συγγραφέων και 

εκδόσεις αυτών, διοργάνωση ατομικών και ομαδικών εκθέσεων καθώς και 

επιδότηση ενοικίου εργαστ11ρΙων νέων καλλιτεχνών. Και γι' αυτό το άρθρο 

προτείνουμε το ποσό των H2.1S4. 
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το άρθρο 520 περιλαμβάνε~ τα κέντρα πληροφόρησ1]ς και εΙναι ένας θεσμός ο 
οποίος ξεκίν1]σε Ί1δ1] να λεΙΤOUΡγεί. Διά μέσου αυτών σvyxεντρώνoνται και 

διοχετεύονται στους νέους ενημερωτικό και πληροφοριακό υλικό για όλα τα θέματα 
που α<ρoQOύν τη νεολαία. Και προτεΙνουμε το ποσό των δέκα πέντε χιλιάδων λιρών. 

Προτείνουμε επίσης το ποσό των δέκα χιλ ιάδων λιρών για ετοιμασι.α χώρου 

φεστιβό.λ για τους νέους. Και για έναρξη εργασιών διαμόρφωσης χώρων 

κατασκηνωτικών για Τ1] νεολαΙα στο βουνό και στη θάλασσα προτείνουμε το ποσό 

των σαράντα πέντε χιλιάδων λιρών. διευκρινίζοντας εδώ πως αν αυτά ψηφιστούν. 

κατά πάσαν πιθανότητα οι καρποί αυτών των προσπαθειών θα φανούν από αυτό το 

καλοκαίρι με τη διαμόρφωση του πρώτου κατασκηνωτικου χώρου στην περιοχή της 

Κ υπερούντας. 

Τέλος για την u-τιμ6ρφωση και Τ1]ν καθοδήY1Jση. όπως αυτά αναφέρονται στο 

όρθρο 600. προτείνουμε επι..-τλέον δαπάνη είκοσι δυο χιλιάδων λιρών. οι οποίες θα 
χρησιμοποιηθούν ουσιαστικά για φροντιστήρια και προετοιμασία εθνοφρουρών για 

σπουδές αλλά και για προετοιμασΙα στο να μπουν οι εθνοφρουρο( στον κυκλο της 

εργασίας σε συνεργασία με το σχέδιο βιομ1]χανικής κατάρτισης. θα είναι δηλαδή μια 

δημιουργική ενασχόληση των εθνοφρουρών μας. 

Κ υριε Πρόεδρε, 

Πιστευουμε ότι αυτά τα κονδυλια τα οποία ανέφερα πιο πάνω Είναι πολυ 

συγκεκριμένα. Είμαι σίγουρος ότι κανένας από τους συναδέλφους δε θα ήταν 

δυνατό να είναι αντΙθετος προς αυτά και u-τειδή αυτή την προσφορά η νεολαία μας 

την u-τιζητει, θα πρέπει να τους την παραχωρήσουμε χωρίς καμιά καθυστέρηση. 

Ο καθένας από εμάς είναι σεβαστό να έχει τις δικές του εκτιμήσεις αναφορικά 

με το θεσμό του φορέα νεολαίας. Όμως αυτή την προσφορά της πολιτείας Αιστεύω 

ότι η νεολαΙα μας τη δικαιουται. Γι' αυτό και ως Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά. Νέες Δυνάμεις ζητούμε από το Σώμα όπως υπερψηφίσει την 

τροπολογία μας. 

Ευχαριστώ. κυριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μάρκος Κ υπριανου. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

κυριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα εΙμαι συντομος. 

θέλω να αναφερθώ σε δυο-τρει.ς γραμμές γενικές πάνω στους λόγους για τους 

οποίους πήραμε αυτή τη θέση. όπως εκφράζεται μέσα στην Έκθεση της Επιτροπής 

Οικονομικών. 

Όπως είναι γνωστό. η Βουλή -με την πλειοψηφία βέβαια- έχει περικόψει τα 

κονδύλια του φορέα νεολαίας με τους προtlπολογισμούς του κράτους. για να 

επανεξεταστεί ο όλος θεσμός και το όλο Οέμα του φορέα. και εγκρίθηκε ένα μικρό 

κονδύλι μόνο για τα λειτουργικά του έξοδα. AκoλoiιOως η Ομάδα μας κατέθεσε 

πρόταση νόμου για τον όλο Οεσμό του φορέα. για να επανεξεταστεί και για να 

εκτιμηθουν από την αρχή οι στόχo~ του. ο τρόπος λειτουργίας του κα~ η δομή του. 

Αργότερα φάνηκε ότι πρώτα από όλα το κονδύλι που είχαμε εγκρίνει δεν μπορούσε 
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να χρησιμοποιηθε( για τα λειτουργικά έξοδα του φορέα. διότι έπρε.1τε να εγκρινόταν 

και ο πρoίJπoλoyισμός ταυτόχρονα χαι ακόμα υπήρχαν ορισμένα έξοδα, ορισμένες 

δαπάνες, που ήταν ειλημμένες υποχρεώσεις του φορέα νεολαίας καθώς και ορισμένα 

άλλα λειτουργικά έξοδα. Με βάση αυτά και παρόλο που ακόμα δεν ολοκληρώθηκε η 

συζήτηση όσον αφορά τον Lδιo το φορέα νεολαίας, διότι είχε αρχίσε μια συζήτηση 

στην πολιτική επιτροπή για το φορέα νεολαίας σε μια προσπάθεια να βρεθεί μια 

κοινά αποδεκτή λυση, δεχθήκαμε να εξετάσουμε ορισμένα κονδύλια. τα επείγοντα. 

και τις Ειλημμένες υποχρεώσεις με την προοπηχή να τα εγκρίνουμε. ούτως ώστε να 

μη βρεθεί ΕΧ'ιεθειμένος Ο φορέας νεολαίας. Απ' εκεί και πέρα όμως, το κατά πόσο 

Οα εγκρί,'Ο.με οποιαδήποτε καινούργιο έργα ή οποιαδήποτε καινούργια 

προγράμματα ήταν άμεσα συνδεδεμένο με την τελική δομή που θα έχει ο φορέας 

νεολαίας, με τις τελικές αρμοδιότητές του και με τους στόχους του. Και είναι 

φυσικό όη από τη στιγμή που ένας Οεσμός α.,-τό την αρχή EJ-τανεξετάζ.eται. 

επανεξετάζονται όλοι οι θεσμοί και οι δομές που τον αφορούν και είναι 

φυσιολογικό ότι θα εξετασθούν ταυτόχρονα και οι στόχοι του. οι προτεραιότητές 

του και οι τρόποι εφαρμογής τους. 

Σίγουρα είμαστε όλοι μας υπέρ όλων των έργων που αqχ>ΡOύν τους νέους, 

είμαστε υπέρ όλων των προγραμμάτων που θα α.."'CQOκοπούν στην ανταμοιβή των 

νέων και στην προώθηση των συμφερόντων τους. Από την άλλη πλευρό βεβαίως 

πρέπει να δούμε ότι μερικές προτεραιότητες με τα σημερινά δεδομένα και δη τα 

φτωχά οικονομικά του κράτους, όπως έχουν διαμορφωθεί σήμερα, θα πρέπει 

μερικές προτεραιότητες να αλλάξουν. Και ενδεικτικά μπορώ ν' αναφέρω 

παραδείγματος χάριν όη σε ένα συγκεκριμένο κονδύλι που αφορά την ενίσχυση της 

καλλιτεχνικής δημιουργίας των νέων, υπάρχει ένα ποσό δέκα χιλιάδων λιρών για 

επιδότηση ενοικίων. αυτά τα χρήματα όμως υπό άλλες συνθήκες να μπορούσαν να 

χρησιμοποιηθούν πιο κατάλληλα. 

Αλλά αυτό που θέλω να τονίσω, και νομίζω ότι μιλώ εκ μέρους της 

πλειοψηφίας της Επιτροπής, γιατί αυτή ήταν η θέση μας μέσα στην Ε..-τιτροπή, είναι 

ότι δε γίνεται καμιά α..'1:0λύτως τοποθέτηση πάνω στην ουσία των προγραμμάτων και 

πάνω στην ουσία των κονδυλίων. τα οποία περικόπτονται σ' αυτό το στάδιο. Και, 

αν θέλετε, σας λέω ένα παράδειγμα όσον αφορά τους κατασκηνωτικούς χώρους Π.χ., 

τους οποίους το δικό μας κόμμα είναι το πρώτο που Οα είχε λόγο να τους ψηφίσει, 

διόη είμαστε και οι μόνοι που δεν έχουμε καμιά κατασκήνωση. ούτε κανένα αδελφό 

οργανισμό ή συνδεδεμένο οργανισμό που Οα μπορούσε να μας παραχωρήσει την 

κατασκήνωσή του. Παρόλα αυτά. εφόσον, όπως εΙΠα προηγουμένως, δεν μπορούν να 

εγκριθούν κονδύλια ή καινούργια προγράμματα μάλλον, αν δεν ολοκληρωθεί και αν 

δεν οριστικοποιηΟεί ο φορέας νεολαίας, το κατά πόσο θα έχει υπαλλήλους ή όχι. το 

κατά πόσο θα έχει υπηρεσίες ή όχι και α..-τό εκεΙ και πέρα. μέσα σ' αυτά τα πλαΙσια, 

να γίνει ε."'Cανεξέταση όλων των στόχων, προγραμμάτων, επιδιώξεων και 

προτεραιοτήτων του. σ' αυτό το στάδιο δεν μπορούσαμε να εγxQi\'oUμE οποιοδήποτε 

καινούργιο έργο. Γι' αυτό και τα κονδύλια που εγκριθηκαν αqχ>ΡOύν, όπως είπα και 

προηγουμένως, άμεσες ειλημμένες υποχρεώσεις και αφορούν επίσης λειτουργικά 

έξοδα. 
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Όσον αφορά τα άλλα προγράμματα. ιδίως αυτά που προτεΙνει το ΑΚΕΛ μέσα 

στην τροποποίησή του, οφείλω να πω ότι αιπά δε θα μι"tορούσαν εν πάση 

περιπτώσει -και αυτές είναι ΑληροφορΙες που έχουμε πάρει μέσα από το φορέα- να 
υλοποιηθούν μέσα στο Ι 992. Επομένως ακόμα έ\'ας ή δυο μήνες καθυστέρηση δε θα 
έχουν και ιδιαίτερο αρνητικό αποτέλεσμα. ενόψει του γεγονότος ότι πριν το 

καλοκαίρι οπωσδήποτε θα έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση που αφορά το qχ:Iρέα. 

Ειδικά για τα κέντρα νεότητας θα ήθελα να κάμω μια αναφορά, διότι. όπως 

φαίνεται. έχουν εγκριθεί όλα τα κονδύλια που αφορούν τα κέντρα νεότητας και 

μάλιστα έχουν απομονωΟεΙ και επί μέρους κονδύλια μέσα από πιο μεγάλα που είναι 

για τα κέντρα νεότητος. Η διαφορά είναι πάνω στους όρους με τους οποίους θα 

γίνει η κατανομή αυτών των χρημάτων. 

Π ιστεΟΟυμε. και ήταν μέσα στους λόγους για τους οποίους υποβλήΟηκαν οι 

προτάσεις νόμου. ότι δεν έχει γίνει ορθολογιστικά η κατανομή μέχρι τώρα και ότι, 
αντί να είναι στον απόλυτο έλεγχο του κράτους η κατανομή αυτών των χρημάτων, 

θα πρέΠΕΙ να μπουν αντικειμενικά κριτήρια και να υπσβόλλονται στη Βουλή με 

αντικειμενικό τρόΑΟ. με βεβαίως πάντα 'Ιην εισήγηση και πρώτιστα την εισήγηση των 

κέντρων νεότητας, για να μ.ίτορέσει να γίνει η κατανομή fk]oeL των ανα-Υκών τους. 

Επίσης οφείλω να πω ότι και εδώ πέρα υπάρχει συγ-.ι.εκριμένη συζήτηση στο 

φορέα νεολαίας μεταξύ όλων των ενδιαφερομένων. διότι φαίνεται -όλοι συμφωνούν 

πάνω σ' αυ'Ιό- όη έχουν ωριμάσει τα πράγματα και ότι ήλΟε η ώρα τα κέν'Ιρα 

νεότητας να ανεξαρτητοποιηθούν από το κράτος, να αποδεσμευθούν από 'Ιον 

κρατικό έλεγχο και να αποκτήσουν τη δικιά τους ανεξάρτητη δομή. 

Γι' αυτό τελειώνοντας Οέλω να 'Ιονίσω ότι είμαστε υπέρ όλων των 

προγραμμάτων που αφορούν 'Ιους νέους, με τη διαφορά ότι μπορεί να αδιαφορούμε 

για ορισμένες προτεραιότητες και για τη σειρά με την οποία θα υλοποιηΟούν. αυτά 

θα τα δούμε όταν θα έλθει η ώρα να εξεταστούν στην ουσία τους. Αλλά αυτό που 
είναι σίγουρο είναι ότι αυτή η δΙΕυθέτηση που έχει γίνει τώρα είναι προσωρινή. 

αφορά τις άμεσες και επείγουσες ανάγκες 'Ιου φορέα νεολαίας και μόλις 

ολοκληρωθεί η συζήτηση και οριστικοποιηθεί η μορφή του, τότε θα εξετάσουμε όλα 
τα κονδύλια που θα προταθούν και θα α.."tοφασιστούν από 'Ιο φορέα και τις 

αρμόδιες υπηρεσίες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Κα'Ισουρίδης έΧΕΙ το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου. Θα είμα~ πολύ σύντομος. κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή είμαστε όλοι υπέρ των προγραμμάτων για τη νεολαία και επειδή 

πιστεύω ότι το "υπέρ" έχει αξία μόνο όταν με'Ιαφράζε'Ιαι σε πράξεις και έργα και 

επειδή ακριβώς όλοι συμφωνούμε όη για ενημέρωση της νεολαίας πάγω σε καυ'Ιά 

θέματα. όπως εί\'αι τα ναρκωηκά, το AIDS ή oτιδiμto'Iε άλλο, τα κέντρα νtότητας
τα κ'Ιίρια δηλαδή- χρειάζονται , εγώ δεν μι.ορώ να καταλάβω η Είναι εκείνο που 

εμι"tοδt.ζε ι να ψηφιστούν αυτά τα συγκεκριμέ\'α κονδύλια. ΥπάΡΧΕΙ το επιχείρημα ότι 
η κα'Ιανομή αυ'Ιών των κoνδυλΙWν δεν έγινε ορΟολογιστικά. Υπάρχει η ευχέρεια για 

το συγκεκριμένο εκείνο κτίριο που ένα κόμμα διαφωνεΙ -αν. ας πούμε, διαφωνεί το 

ΔΗΚΟ για την ανέγερση κέντρου νεό'Ιητας σ'Ιον Κά'Ιω Π ύργο- να 'Ιο κα'Ιαψηφίσει. 
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Δε βλέπω κανένα λόγο, γιατ( να περιμένουμε ΤΌυς δύο μήνες για να συζητηθεΙ ο 

θεσμός. ΕΙναι χαι λΙγο παρltδoξo το γεγονός όη εΙναι το θεσμό που αμφισβητούμε. 

Ψηφίζουμε τα χονδύλια που αφορούν τη λειτουργία του ίδιου του Οεσμού και δεν 

ψηφίζουμε τα κονδύλια που αφορούν συγκεκριμένα έργα για τη νεολαία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Λεόντιος Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι , και εγώ από τη Οέση μου, κύριε Π ρόεδρε. 

Αυτά τα οποία ψηφίζουμε σήμερα. κύριε Πρόεδρε. είναι τα (Η'[ολύτως 

αναγκαία για να λειτουργήσΕΙ ο Φoρtας. όπως είναι σήμερα. Το όλο θέμα σUΖητε(ται 

σε άλλη Επιτροπή και κρΙθηκε ότι εφόσον συζητεΙται ο όλος θεσμός σε άλλη 

Επιτροπή. Ε,'ιί του παρόντος να μην μπούμε στην ουσία των προγραμμάτων, αλλά 

να περάσουμΙ!: τα απολύτως αναγκαία έξοδα. εκείνα που χρειάζονται, για να 

λειτουργήσει ο Φορέας όπως λειτουργε[ σήμερα. Εξού και δεν έχουμε μπει στην 

ουσία του θέματος και στην ουσΙα των προγραμμάτων. Αυτό θα μας δοθεί η 

ευκαιρία "α το πράξουμε. όταν ολοκληρώσει η άλλη Ε.iΤΙΤροπή τη μελέτη για το όλο 

θέμα :rou λέγεται Φορέας Νεολαίας. Μπορεί να έρθουν με άλλο συμ..-τληρωματικό 
προϋπολογισμό για να τον εγκρίνουμε. Τότε Οα μπούμε στην ουσία των νέων 

προγραμμάτων. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. και εγώ από τη θέση μου. για να απαντήσω στον κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Χρωστάς μου το. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Τα άλλα που ήθελα να του απαντήσω την άλλη φορά. θα τα ακούσει εν καιρώ. 

Τώρα είναι γι' αυτό το θέμα μόνο που θα του Ct.ι.αντήσω. 

Εμείς εΙχαμε ένσταση Ct.ι.ό την αρχή για ο:τοιοδή..οτε κονδύλι για το Φορέα 

Νεολαίας. γιατ! πιστεύουμε όη είναι αντισυνταγματικά που ιδρύθηκε και 

αντισυνταγματικά που λειτουργεί και θέλουμε αυτό το θέμα να εξεταστεΙ Θεωρούμε 

ότι εΙναι αντισυνταγματικό ένας υπάλληλος που είναι διορισμένος με πολιτική 

απόφαση και εΙναι κατώτερου βαθμού να έχει έλεγχο οικονομικών δαπανών και 

μάλιστα να δίνει οδηγί.ες σε άλλους. αι'tοοπασμένους υπαλλήλους που έχουν 

ανώτερη ιεραρχικά θέση. 

Όμως ακριβώς επειδή μας ενδιαφέρει ,'α μην τερματιστούν τα έργα τα οποία 

γίνονται, αλλά ταυτόχρονα για να περιφρουρήσουμε τις επιφυλάξεις που έχουμε για 

τη συνταγματικότητα του θεσμού. δεχθήκαμε ως σuyχατάβαση να επιτραπούν μόνο 

τα λειτουργικά έξοδα. όπως έχει πει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οιχονομικών. 

χωρΙς να μπα(νουμε στην ουσ{α του θέματος. ΜπαΙνοντας στην ουσ{α του θέματος 

και α."tοφασΙζοντας είτε για τα κέντρα νεότητας ε[τε για άλλα προγράμματα. πολύ 

φοβούμαστε ότι γινόμαστε συνεΡΥΟ{ σε διάθεση κρατικών κονδυλίων κατά τρόπο 
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που, εμείς τουλάχιστον, νομίζουμε ότι δεν επιτρέπει το Σύνταγμα και ο νόμος και 

δείιτερο ότι δημιουργοΙΙμε ήδη προδεσμεύσεις που θα προκαθορίσουν ποια πορεία 

και ποια μορφή θα πάρει αυτός ο Φορέας. 

Πρόσθετα εμείς νομίζουμε ότι χρησιμοποιήθηκε και χρησιμοποιείται αυτός ο 

Φορέας όχι μόνο για την εξυπηρέτηση της νεολαίας αλλά και για προώΟηση άλλων 

κομματικών σκοπιμοτήτων. Αν είναι σ' αυτό που ο συνάδελφος αναφέρεται, δεν 

έχουμε καμιά δυσκολΙα να το πούμε. Το έχουμε πει και στην Επιτροπή. Μάλιστα, 

θέλουμε να εμ..,οδίσουμε τη χρήση κρατικών κονδυλίων γι' αuτoύς τους σκοπούς. Αν 

όμως αυΤ11 η κατά παραχώρηση συμφωνια μας θα παρερμηVΕUΘεΙ ότι α,τοτελεΙ είτε 

αντίφαση με τη θέση αρχής που έχουμε, είτε Οέλει ο συνόδελφος ή οποιαδήποτε 

πλ.eυρά να αποδώσει άλλα κίντιτρα απ' αυτά που tχω πει, δεν έχουμε καμιά 

δuσκoλια να καταψηφίσουμε όλα τα κονδύλια, ώστε να επισπεuoθεί η εξέταση αυτου 

του Φορέα. Και αν επιμένουν οι συνάδελφοι να ερμηνείιουν τη θέση μας ως 

αντιφαnχή ή μη δικαιολογημένη, σας λέω ότι θα υποβόλω τροποποιητική πρόταση 

να καταψηφιστούν όλα τα κονδύλια. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάκης Χατζηδημητρίου. 

Το μικρόφωνό σας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μάλιστα. Αν και νομίζω ότι δεν το χρειάζομαι, κύριε Πρόεδρε. Υπήρξε 

προσπάθεια τόσο από την Επιτροπή με την Έκθεσή της όσο αρχικά και από 

αγορητές να μην ~uτoυν στην ουσία του θέματος σχετικά με το θεσμό του Φορέα. 

Όμως φοβούμαι ότι εξελίσσεται προς εκείνη την κατεύθυνση το ζήτημα και Οα ήταν 

πραγματικά άτοπο, εφόσον συνεχ(ζονται διεργασίες τόσο μέσα στο Φορέα με 

συμμετοχή των νεολαιών, όσο και μέσα στην αρμόδια Επιτροπή κατόπιν υποβολ'ής 

σχετικής πρότασης νόμου. να προχωρήσουμε σήμερα και να προδικάσουμε Οέση 

πάνω στο θέμα του Φορέα. Σίγουρα ο Φορέας είχε ορισμένους στόχους. Σ' άλλους 

ανταποκρίθηκε, σ' άλλους δεν αντα..-ι:οκρίθηκε. Άλλες ενέργειες ή δραστηριότητές 

του είναι κάτω α..-ι:ό κριτική και είΤΕ δεν ικανοποιούν τη νεολαία είτε δημΙΟUQγούν 

πολιτικά προβλήματα. Όμως εκεΙνο που παραμένει είναι το ζητούμενο και το 

ζητούμενο ε'ναι πώς θα επιτευχθεί συντονισμός πάνω σε θέματα και προβλήματα 

νεολαίας για να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα της νεολαίας που ομολογουμένως 

δεν αντιμετωπίζονταν προηγουμένως ή υπήρχε αντιφατική αντιμετώπιση ή 

υποβάθμισή τους από τη διασπορά αρμοδιοτήτων μέσα σε διάφορα υΠΟUQγεί.α. 

Έτσι α."Τλώς επισημαΙνουμε το πρόβλημα. Το μόνο που έχουμε να πούμε ε(ναι 

ότι Εμείς εδώ έχουμε το Φορέα υπό κριτική, αμφισβήτηση, ή τέλος πάντων υπό 

αναδιάταξη. ΣΕ άλλΕς χώρες έχουν Υπουργεία NεoλαLας, σε άλλ.eς χώρες έχουν 

εθνικές επιτροπές, αλλού υπάρχει ευθύνη συμβουλευτική, αλλού υπάρχει διοικητική. 

Εμάς εδώ. ακόμα ας πούμε ότι βρΙσκεται υπό διερεύνηση το όλο ζήτημα. 

Όμως, εκεΙνο το οποΙο έχουμε σήμερα ~ιπρoστά μας είναι κάι-ι:οιες δαπι1νες για 

τη νεολαία. όπως θα ~uτoρoύσαμε να είχαμε δαπάνες για οποιοδήποτε άλλο 

κοινωνικό ή πολιτιστικό φορέα ή παράγοντα. Έτσι εμείς από αυτή και μόνο τη 

σκοπιά θα το δούμε και δε βλtπoυμε το λόγο γιατΙ θα πρέπει να καταψηφΙσουμε 
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κονδύλια που θα ήταν δυνατό να χρησψα,τoιηθoύv για πολιτιστικούς, κοι\ωνικούς και 

μoρ<ιxιJnκoUς σκ.ο.-τοίις που ιδιαίτερα αφορούν τη νεoλαιa. Γι' αυτούς ακριβώς τους 

λόγους. XUρLε Πρόεδρε, εμείς Οα ψηφίσουμε το νομοοχέδιο της κq3έρνησης και το 

συμπληρωματικό προuπολογισμό των t425.(XX), 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα προχωρήσουμε τώρα στη δεύτερη aνάy\'WOYl των δύο voμooχεδ[ωγ, αρχίζοντας 

από τη συμπληρωματική πίστωση. θα παροκαλούσα το ΑΚΕΛ. επειδή έχει καταθέσει 

tραιto."toιηIιxέ; εισηγήσεις, να χάνει την κάθε ΤΡΟίί.οπOl.ητιχή εισήγηση στο σχετ1.Κό όρθρο 

του νομοσχεδίου. oΊ1tως ωστε να τίθενται σε ψηqx>qχ>ρkι. διότι δεν ιιποροw να τεθούν σε 

ψηqx>qχ>ρkι συνολι.κά. 

Παρακαλώ τους έντιμους Γραμματείς να προχωρήσουν στη δεύτΕρη ανάγνωση, 

άQθρo I~ άQθρo. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη uπαρχoUΣΗς αν1'l,ρρήσεως. το όρθρο Ι εγκρίνεται oμ.όqxιJνα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λoγιαρaσμ6 του Ταμεl.oυ AνωrnJξεως ποσού ί20Ι560 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Kaζαμ!ας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ακριβώς εδώ. κύριε Πρόεδρε. θα θέλαμε να υποβάλουμε τη δική μας τροπολογία, 

ούτως ώστε το ποσό το οποίο μόλις έχει αναΥνωσθεί να μετατρα,'Uί σε ποσό !425.714 και 
με τα συΥΥ.εκρψ,ένα κονδίιλια του εm..'"tλέoν ΠOOQίι που προτεΙvoυμε, όπως τούτα 

ανα<j::ξρovrαι στην τροπολογ(α που έχει διανεμηθεί στους σuναδέλφoυς και θα ισχύουν 

για τους σxoπoUς t01J προlJπολογι.σμοίι του Φορέα Νεολαίας ΠΟ1J αποτελεί το δεύrερo ιmό 
συζήτηση νομοοχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Π όσοι ψηφίζουν uπtρ της τροπολογίας ΠΟ1J έχει κlιj.ιει ο κ. Καζαμίας του Α Κ ΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

16 υπtρ, κύρ" Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψrιφ(ζouν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 16 ψήφους υπέρ και 26 εναντίον, η τροπολογΙα του ΑΚΕΛ α.."tορρί.1'tτεται. 

Υπάρχει αντΙρρηση για την έγκριση του άρΟρου 2; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρΟρο 2 εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα.ι"tανηθούν. Πίνακας.'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 εγκρίνεται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου η οποία θα γίνει διά 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε 

νόμσ. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη ... 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, με την άδειά σας . θα έπρεπε να δούμε και τον προυπολογισμό 

του Φορέα Νεολαίας ο οποίος προωθεΙται για ψήφιση σε συνδυασμό με την πιο 

πάνω συμπληρωματική πίστωση. Νομίζω είδαμε μόνο το συμπληρωματικό προυπο

λογισμό τώρα. Υπάρχει κοινή Έκθεση και για τα δύο νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, υπάρχει ακόμα ένα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΥΝΟΥ: 

Ε(ναι δίισ τα νομοσχέδια. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ναι. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κάνετε μια δήλωση ότι ψηφίστηκαν μαζΙ όπως τα διαμόρφωσε η Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ναι. Έτσι προκύπτει με βάση την ψηφοφορία που έγινε και για τα δύο 

νομοσχέδια από κοινού. Γι' αυτό και ο προυπσλογισμός του Φορέα Νεολαίας 

θεωρείται ότι ε-Υχρίνεται και ψηφίζεται σύμφωνα με την εισηγηση της αρμόδιας 
Επιτροπής. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 4 που είναι 
"ο περί προυπολΟΥισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 
1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜ Ι ΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑθΛΗΤΙΣΜΟΥ 

ΝΌΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙ'1που 

Τάσσος Πα..'1αδόπουλος 

Μάρκος Κ υπριανοι) 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

I)ένος IΙρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΟΙΥ.ονομιχών και προυπολογισμοι) μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσι.έδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Απριλίου 1992. 

Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθη-.<αν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Διοικητικοι) Συμβουλίου και της Διείιθυνσης του Κυπριακού Οργανισμοι) Αθλητι

σμού. οι οποΙοι ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό συζήτηση προυπολογισμοι) και 

ενημέρωσαν την Επηροπή για τα προγραμματιζόμενα αναπτυξιακά έργα του οργα

νισμού. 

Ο προυπολσγισμός του Οργανισμοι) προβλέπει για το Ι 992 έσοδα ύψους 

Π.942.200 και δα.ι'1άνες του Ιδιο\! ύψους. Αναλυτικά τα κυριότερα έσοδα του οργα

νισμού προέρχονται από τις πιο κάτω πηγές: 

(α) ΙΙ οσό ίΙ.500.000 από το προ-πο. 

(β) Ποσό f4.308.000 από χορηγίες και συνεισφορές. ΤΟ ποσό αυτό αντιπρο

σωπεUEL την κρατική χορηγία προς τον Οργανισμό για το έτος 1992 η 
οποία προέρχεται α..'1ό τις φορολογίες που επιβάλλονται στα Lι'1Πoδρo

μιακά στοιχήματα, στα στοιχήματα ποδοσφαίρου και σε άλλα στοιχή

ματα. 

(γ) Ποσό ίΙ.700.000 αποτελεί χρηματοδότηοη ο.'1ό δ ιάφορες άλλες πηγές. 

Ειδικότερα ο Οργανισμός με έγκριση και εγγύηση της κυβέρνησης συνήψε 

το 1991 δάνειο ύψους f2.000.000 γ ια τη χρηματοδότηση της κατασκευής 

του MPalais des Spons" Λευκωσίας. Ποσό f300.000 επρόκειτο να δα..'1α
νηθεί το 199] και το υπόλοιπο f 1.700.000 το 1992. 

Οι δα..'1άνες του Κυπριακοι) Οργανισμοι) Αθλητισμού καλύπτουν κυρίως τα 

διαχειριστικά έξοδα του Οργανισμού, ενώ τα μεγαλuτερα κονδύλια που αναφέρο

νται στις δαπάνες του Οργανισμού είναι τα εξής: 

(α) Ποσό f:1.750.000, το οποίο θα διατεθεΙ για Ε,ι'1ιχορηγήσεις, που φέτος 

παρουσιάζονται κατά f250.000 αυξημένες λόγω των Ε,ι'1 ικείμενων 

Ολυμπιακών Αγώνων της Βαρκελώνης, της ειδικής προετοιμασίας των 

εθνικών μας ομάδων ενόψει των Ολυμπιακων Αγωνων. της αύξησης της 

επιχορήγησης προς τα προσφυγικά σωματεΙα κ.ά. 
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(β) Ποσό !4.065.000, που θα διατεθεί για τη δημιουργι.ο και βελτίωση 

αθλητικών χώρων, που θεωρείται μία από τι.ς πιο βασικές 

δραστηριότητες του Οργανισμού. 

Οι ΕΚπρόσωποι του ΚΟΑ επισήμαναν στην Επιτροπή όη το 1992 αναμένεται 
μείωση των εσόδων του Οργανισμού από το ΠΡΟ-ΠΟ (L.,;ό ί2 .700.αχ> που ήταν το 

1991 σε !1.500.000. Η μείωση αυτή οφειλεται. σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των ιδίων, 

στην εισσΥωΥή του παιχνιδιού ΛΟΠΟ και στη λειτoUQΎία αρκετών γραφείων 

στοιχημάτων στην Κύπρο. Για την αvτιμετώπιση του θέματος ο ΚΟΑ έχει υποβάλει 

στο Υπουργικό Συμβούλl.O εισήγηση για κάλυψη της ετήσιας μείωσης των εσόδων του 

από το ΠΡΟ-ΠΟ εξαιτίας του ΛΟΠΟ από τα έσοδα που ΠΡOέρχovται α ... τό το 
τελευταΙΟ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολοΥισμού υιοθετεΙ στο 

σύνολό τους τις πρόνοιες του υπό αναφορό προί!πολογισμού, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του σχετικού νομοσ.<εδ'ου, ενώ παράλληλα 

καλεί την κυβέρνηση να αvτιμετωπίσει θετικά την πιο πάνω εισήγηση του ΚΟΑ, ώστε 

να είναι συνεπής και προς την υπόσχεση που έδωσε στη Βουλή στα πλαίσια της 

συζήτησης για την επικύρωση της συμφωνίας για την εισαγωγή του παιχνιδιού 

ΛΟΠΟ στην Κ ΙΙπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θtματoς αρχής: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜ (ΑΣ: 

Αν επιτρέπετε από τη θέση μου, κύρL€ Πρόεδρε. θα είμαι πολύ σύντομος. Επειδή 

συνηθιζεται από το Σώμα, τις περισσότερες φορές όταν ψηφ{ζουμε διάφορα κονδύλια 

που αφορούν φορείς, όπως είναι και ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. να 

παίρνουμε το λόγο γι.α να τοποθετηθούμε επικριτικά για τη δράση τους, νιωθουμε την 

υποχρέωση ως Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ Αριστερά Νέες Δυνάμεις να 

τοποθετηθούμε έστω και σύντομα fJ.,;αινετικά για τη δράση του οργανισμού αυτού, 

όπως αυτή διαφαίνεται τα τελευταία κυρίως χρόνια. 

θέλουμε να επισημάνουμε κυρίως την προσπάθεια του οργανισμού να 

προωθήσει σωστά τον αθλητισμό σε όλα τα επίπεδα. Αυτό διαφαίνεται από τις 

διάφορες επιδοτήσεις της προσπάθειας συγκεκριμένων σωματείων αλλά και 

αγροτικών κοινοτήτων να αποκτήσουν ή και να επεκτείνουν τους ιδιόκτητους 

αθλητικούς χώρους τους, γιατί. όπως όλοι ξέρουμε. η αθλητική υποδομή εΙναι η βάση 

πάνω στην on:oιo. πρέπε~ να στηριζόμαστε για να ανα.ιττύξουμε σωστά τον αθλητισμό. 

Ταυτόχρονα όμως βλέπουμε όη ο οργανισμός επιδοτεί και την προσπάθεια 

καλλl.tρΥειας του πρωταθλητισμού με συγκεκριμένα κριτήρια και έχει έστω και δειλά 

ξεκινήσε~ από την περασμένΤ] χρονιά να uίιδοτεί και εχεΙνες τις προσπάθειες 

καλλιέργειας του αθλητισμού μέσω των αθλητικών ακαδημιών που ΕΠιτρέπουν την 

έναρξη ινασχόλησης νεαρών παιδιών με τον αθλητισμό (L.,;ό τα δέκα με δώδεχά τους 

χρόνια. 
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Ταυτόχρονα όμως θέλουμε να εκφράσουμε και κάποιες ανrισιιχ(ες γι.α κάποια 

φα~νόμενα που διαφαίνονται σε συγκεκριμένες αθλητικές ομοσπονδίες. 11 λειτουργία 
των οποίων διέπεται ωτό το δικό τους καταστατικό χωρίς να δίνουν το δικαίωμα 

στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. ως κεντρικό φορέα, να ης ελέγξει 

περισσότερο. Προσδοκούμε ότι θα βρεθεί ένας δι.ακανονισμός. ούτως ώστε να 

γίνεται αυτός ο έλεγχος προς Ct..oφuyή κάι'tοι.ων ενεργηών που καμιά σχέση δεν 

έχουν με την ανάιττυξη του υγειούς αθλητισμού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ειμαι Uι'tοχρεωμένος. κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ επΙ της ουσίας. αν θέλετε . 

της ομιλίας του συναδέλφου κ. Καζαμία. Και η ουσία ήταν η έναρξη των έργων Ct..ό 

μέρους του ΚΟΑ για το λόγο όη δεν ELVQ! μόνο τα τελευταία χρόνια που tχει 
προσφέρει ο ΚΟΑ γενικά προς τον αθλητισμό. αλλά πιστεύω, για να είμαστε πιο 

δΙκαιοι. θα έπρε..ε ο συνάδελφος να θυμηθεί ότι είναι επί ημερών του ΔΗΚΟ 

τουλάχιστον που δημιουργήθηκε και έχουν γίνει πολύ περισσότερα έργα πριν Ct."tό 

τα τελευταία τέσσερα χρόνια και αν Οέλουμε να είμαστε αντικεψινικοΙ έχουμε 

υποχρέωση να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ωτλώς θέλω να υπενθυμίσω ότι στην παρέμβασή μου μίλησα 

για τα τελευταία χρόνια. Εγώ δε συνηθίζω να τοποΟετούμαι όπως άλλοι συνάδελφοι 

που. όταν θέλουν να επικρίνουν. συγκεκρψενοποιούν το χρόνο στα τελευταία 

τέσσερα χρόνια. Εγώ μίλησα για τα τελευταία χρόνια και τα τελευταία χρόνια αν 

Οέλει κάποιος καλόπιστος. και εμείς είμαστε καλόπιστοι. μπορεί να το πάρουν ότι 

είναι ωτό το 1975 είτε ωτό το 1980 είτε επί της Προεδρίας του κ. Κυπριανού στην 
ΚΟΠ. Γι' αυτό θέλω να πω όη δε συγχεκριμενΟΠΟLησα το χρόνο για τον οποίο ήθελα 

να εκφράσω την εκτίμησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Εγώ Οα ήΟελα να συμφωνήσω μαζί σας και όταν μιλάς για τα τελευταία δέκα 

χρόνια να σημαίνει τα τελευταία δtκα χρόνια, διότι μου συμφέρει. 

Παρακαλώ τους έντιμους κυρίους Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής Ct..ό το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού .(7.942.200 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. 
Άρθρο 2. 

Ειδί.κευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 
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XΡl1σιμOΠOίησTl του περισσεύματος ορισμένων άρΟρων για κάλυψΊ] ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω αί.ό το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΊδρυσTl νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

KατάργησTl θέσεων. Τρίτος Πίνακας. Άρθρο 6. 

ΛειτoVQΎo( που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρησTl όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το έβδομο εγκριθούν: 

Μη υπαΡΧOύσTlς αντιρρήσεως. τα άρΟρο. από το πρώτο μέχρι το έβδομο 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Προ\)ποΛογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρησTl όπως το νομοΟ""I.έδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Μη υπαρχούσης ανΗρρήσεως. το νομοσχέδLO ψηφίζεται σε νόμο. 

Η ΈκOεσTl του πέμπτου Οέματος αναγνώσθηκε, αλλά αυτό δεν τέθηΚΕ σε 

ψηφoqχ>ρία. διότι ήταν κοινή Έκθεση με το δεύτερο Οέμα. επομένως θα Οέσοψε σε 

ψηφοφορία το θέμα "Ο περί Ειδικεύσεως Σψ;τληρωματικής Πιστώσεως (fαμείο 

Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1992". Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς 

να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός "[(τΛος. ΆρΟρο Ι. 

ΈΤ-<ΡΙσTl πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμε[ου Α\IO.J-ττύξεως ποσού 

f201.560 για τη χρήση του έτους που λήγει στις)] ΔΕκεμβρίου ]992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δα.-τανηθo\rν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αντίρρηση όπως τα όρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. τα όρθρα Q..ι-τό το πρώτο μέχρι το τρίτο 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανόγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (fαμείο Α\IO.Jτtύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αντίρρηση όπως το νομοσ-/.έδιο ψηφιστεί οι νόμο; 

(Κτυπά τη oφίlρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζι::ται σε νόμο. 

Το έκτο θέμα ''Ο περί Δήμων (Γρο.-ιοποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του ] 990 και το 
έβδομο ''Ο περί Δήμων (Γροπο.ι-τοιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του ]991" έχουν κοινή ΈκΟεση. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευηκής Επιτρο.τής να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Kύρu:: Πρόεδρε. από την ώρα που έχουν δημοοιευτεί, έχω κά.1:0ιες πληρoqχ>ρίες 

σχετικά με αυτούς τους δύο νόμους, Έχουμε, τουλάχιστον εγώ ως Πρόεδρος της 

Επιτροπής, y.otwoλυoτEL α..-ιό επιστολές που ζητούν από την Ε-ι-ιιτροπή να ξανααct,.{οληθεί 

με ένα σημε{ο. το σημείο που αφορά το φόρο θεάματος. Η πρότασή μου είναι να 

αναβληθεί. Ύια να μπορέσουμε να δούμι αυτό το σημε{ο. Να μην φτάσουμε να ψηφίσουμε 

κάτι και μετά να χρειαστεί Ε\'δεχομέ\οως να το αλλοιώσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΟΧ. Πouργoυρl.δης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Συμφu)\oιtl να μη συζητηθούν σήμερα, να αναβληθούν. να τα επανεξετάαι:ι η 

Ε.1:ΙΤΡΟπή Εσωτερικών τα νομοσχέδια στο σύνολό τους, γιατί εμείς έχουμε και ένα-δUo 

άλλα Οέματα που Οέλουμι να ξαναςn(ητήooυμε μαζι μι τους σvναδέλφouς. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ, 

Oίτrt Υ.οι ε~ιε(ς διαq;ωνoί'lμι. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε το έκτο και έβδομο θέμα αναβάλλονται και Οα τεθούν στην η~ιερiισια διάταξη 

για την προσεχή συνεδρία της Βουλής. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να παρακαλέσω σε δεκα..-rέvι:ε μέρες, διότι δεν μας παρέχε-rαι Ε.ιίαρκή; χρόνος για 

να δούμε τα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα είναι στην ημερτ'ισια διάταξη και αν δεν έχει κυκλοφορήσει τι συμ.ίτληρωματική 

Έκθεση. θα α><>β).ηθούν. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πολύ καλό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο όγδοο θέμα. που είναι "Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

(Γ(!αιΤΟΠΟΙητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. KATΣOYPlΔHΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο περι ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ 

ΒΕΛΤΙΩΣΗ) ζΓΡΟΠΟΠΟIΗΤIΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~νι:ες : 

ΝΙκος Kατσoυρlδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κ(κης Γιάγκο" 

ΧρΙστος Σολωμής 

Χρ(στος ΠουργονρΙδης 

Δημήτρτις Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Mouσιoύττας 

Κώστας Ηλιάδης 

ΝτΙνος Μιχαηλιδης 

Ευστάθιος Ευσταθι.ο\! 

Δώρος θεοδώροιι 

Η Κοινοβοιιλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σι: επτά σuνεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν σης 2 1 Ι ανουαρι.ου. σης 4, Ι Ι και 

25 ΦεβρσυαρΙου, στις 3 και 17 Μαρτίου και στις 7 Απριλίου 1992. Σης 

συνεδριάσεις της Επιτροπής κλτΊθιγ.ι.αν και rtaetUQleTlXOV εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών. του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 11')ς Δημοκρατίας 

και της Χωριτικής Αρχής Αγίου Τύχωνα. 

Σκοπός ΤΟlJ νόμου που προτεΙνεται εΙναι η τροποποίηση ΤΟlJ βασικού νόμου 

για τα συμβούλια βελτιώσεως. ώστε να δοθεί σ' αυτά η δυνατότητα έπειτα από 

tyκριση ΤΟlJ Υπουργού Εσωτερικών να συνεισφέρουν για την ενΙσχUΣη των 

κοινοτήτων που επηρεάζονται α..ίτό τη σύσταση κάποιου συμβουλΙΟlJ βελτιώσεως και 

έτσι να ξεπεραστούν τα παρό,,'Τονα των ε..τηρεαζόμενων τοπικών αρχών. 

Καταθέτοντας ενώπιον Τllς Ε..'Τιτροπής. ο κοιvoτάΡΧllς Αγίου Τύχωνα. μιας 
κοινότητας που επηρεάστηκε α,'Τό την Ιδρυσll του ΣυμβουλΙΟlJ Βελτιώσεως 

Αμαθούντας. διαφώV1lσε με την προτεινόμεV1l τροπολογΙα τόσο για λόγους αρχής 
όσο και για λόγους 01JσΙας. 

Η ΕπιτροΠ1\, αφού συνεκτΙμησε ης α...'Τόψεις που exttellxav ενώπιόν της, 

έκρινε σκόπιμο να HoηYlleet TllV ΤΡΟΠΟΠΟΙllση ΤΟlJ βασικου νόμου. ώστε στα 
συμβούλια βελτιώσεως των καθορισμένων περιοχών να εκ,,'Τροσωπούνται με έναν 

τουλάχιστον εκπρόσωπο όλες οι κοινότητες ΠΟlJ επηρεάζονται από τη σύστασή ΤΟlJς. 

Η ΚοινοβουλεlJτικ1\ Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεΙ ΤΟlJς σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτησll νομοσχεδΙου, γι' αυτό και ELOllyeLtat στη Βουλή tllV 
Ψ1\φισή του σε νόμο. όπως έχει τελικά διαμορφωθεΙ 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΟlJν ομιλητές επΙ θέματο; αρχή;; 

Εφόσον δεν lJπόρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΤροποποΙησll του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση ΤΟlJ άρθρου 22 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος ΝόμΟlJ. Άρθeo 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπάρχε~ αντίρρηση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τέταρτο εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα α.ίτό το πρώτο μέχρι το τέταρτο 

εΎΚρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χωρίων (Δ~oΙκηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το ένατο θέμα ''Ο περΙ E~υτoρίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ'ίόντων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1990" απoσύρετα~ από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Το δέκατο, ενδέκατο, δωδέκατο και δέκατο τρίτο θέμα, που είναι ''Ο περί 

ΠαΎΚύπρ~ας Οργάνωσης Εκτοπωμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοπο{, Αρμοδιότητες και 

Συναφή θέματα) Νόμος του 1991" (Πρόταση νόμου). ''Ο περί Εκλογής των Μελών 

των οργάνων της nayκu."'tQLG; Ε.ίτιτροπής Προσφύγων Νόμος του 1991" (Πρόταση 

νόμου). ''Ο περί Παγκύπριας οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, 

Αρμοδιότητες κα~ Συναφή θέματα) Νόμος του 1991~ (Πρόταση νόμου) και ~o περί 

Εκλογής των Μελών των Οργάνων tt}; Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων Νόμος 

του 1991" (Πρόταση νόμου), έχουν κοινΤι Έκθεση. παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Eπ~τρoπής να αναγνώσει την 'Εκθεση στο Σώμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχε παραπεμφθεί αυτό το θέμα για να συζητηθεί σε κοιντΊ 

σuνεδρΙα της Επιτροπής Προσφύγων και της Επιτροπής Νομικών για διευκρίνιση 

εκείνου του θέματος που είχε εγε(ρε~ ο κ. Ευσταθίου την προηγούμενη φορά. Αυτη η 

συνεδρία δεν έχει γίνει ακόμα και δεν είναι έτοιμες οι δύο Επιτροπές να φέρουν τη 

συμπληρωματική 'ExBeat}. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άρα ζητάτε αναβολή. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Συνεπώς ζητούμε να αναβληθεί για λίγες μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θα αναβληθεί για συγκεκριμένα χρονικά πλαίσια. δεν 

υπάρχει καμιά ένσταση. Όπως Οα ξέρετε αυτό το νομοθiτημα χρονίζει από ετών και 

nginEL να δοθεί iva τέλος. Απ' όη ξέρω όλες οι πλευρές της Βουλής επί της ουσίας 

του θέματος έχουν τοποθετηθεΙ Αν όμως θα αναβληθεΙ για μια βδομάδα. δεν 

υπάρχει ένσταση. Αλλά αν εΙναι απλώς να σταλεί στις ελληνικές καλέναις ... Να 

βάλουμε σε δίιο βδομάδες όη πρέπει να ξεκαθαρίσει αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω. υπάρχει κάποια παριξήγηση φαίνεται. Το έχουμι δει 

στην Επιτροπή Νομικών με την Επιτροπή Π ροσφύγων. ήταν και η κ. Κατοελλή από 

το ΔΗΚΟ, ήμουν και εγώ α...ό την Επιτροπή Νομικών. ΝομΙζω δεν υπήρχε κανένα 

νομικό κώλυμα. κανένα νομικό πρόβλημα και με αυτή την εντύπωση ήμουν. 

Επομένως να αναβληθεί δεν έχουμε ένσταση, αλλά δεν το βλiπω γιατί να ξαναέρθει 

πίσω στις Επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥ. εΥΙΤΑθισΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένα ο..ι.ό τα τέσσερα Οέματα πράγμαη εξετάστηκε. Αλλά είναι 

και τα άλλα τρία θέματα τα οποία θα εξεταστούν όλα μaζΙ 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου. ως Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών. μπορείτε να τα 

εξετάσετε για να γίνει συζήτηση την ερχόμενη Πέμ.τrη χωρίς άλλη αναβολή; 

εΥ. εΥΙΤΑθIΟΥ: 

Νομίζω η ερχόμενη Πέμπτη είναι πολύ σύντομα. Τη μεθεπόμενη Πέμπτη, κύριε 

Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνείτε όλοι τη μεΟεπόμενη Πέμπτη χωρίς άλλη αναβολή; 

Αναβάλλονται για τη μεΟεπόμενη Πέμπτη άνευ άλλης αναβολής. ΤΟ δέκατο 

titoρto και δέκατο πέμπτο θέμα. που εΙναι ''Ο περί Ποινικής Δικονομίας 

(Γροποποιητικός) (ΑΡ. 2) Νόμος του 1991" (Πρόταση νόμου) και ''Ο περί 

Δικαστηρίων (Γροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991" (Πρόταση νόμου). έχουν 

κοινή Έκθεση, Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Στην πραγματικότητα είναι η συμ ... ίληρωματική Έκθεση μετά την επανεξέταση 
το\! Οέματος. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟ

ΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΔΙΚΑΙ-ΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟIΗTlΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ Ι992~ 

Πα~όvτες : 

Ευστάθιος Ευσταθίο\!, Πρόεδρος 

Χρίστος ΠO\IQΎOUΡ[δης 

Καίτη Κληρίδου 

Γι.aννάχης Αγα.ί·ι:ίο\l 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κ υπρι.aνoύ 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ίτιτροπή Νομικών επανεξέτασε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου. η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Μάρκο Κ UJίριανού. σε 

συνεδρ(α της ;του πραγματοποιήθηκε στις 11 Μα'ίου Ι 992. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί 

Δικαστηρίων Νόμου, ώστε για το διορισμό στη θέση Δικαστή Ε.ίταρχιακού 

Δικαστηρίου να απαιτούνται πέντε έτη άσκησης της δικηγορ(.ας αντί επτά. ενώ. όταν 

ο διορισμός Ε..ίαρχιακόύ Δικαστή γίνεται με την ομόφωνη σύσταση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου, να απαιτούνται τρία έτη άσκησης της δικηγορίας αντί πέντε. 

Όπως είναι γνωστό. για την πιο πάνω πρόταση νόμου η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών είχε ετοιμάσει και υποβάλει Έκθεση προς την ολομέλεια του 

Σώματος στην οποία με την πλειοψηφία των Μελών της-Βουλευτών των 

Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, του Δημοκρατικού 

Κόμματος και του Σοοιαλιστικου Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγεΙτο αρχικά την ψήφιση της 

υπό αναφορά πρότασης νόμο\! σε νόμο όπως τrιν είχε διαφοροποιήσει. ώστε για το 

διορισμό στrι θέσrι Επαρχιακου Δικαστή να απαιτούνται μεν πέντε έτrι άσκησης της 

δικηγορίας. αλλά. όταν ο διορισμός γίνεται με την ομόφωνη σύσταση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου. να απαιτούνται τέσσερα χρόνια. 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις είχαν επιφυλαχθεί να εκφράσουν τις απόψεις τους κατά τη 

συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

Ύστερα σ..τό τη συζήτηση του όλου Οέματος στην ολομέλεια του Σώματος και 

την εισήγηση εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις για σ..ίόρριψη της υπό αναφορά πρότασης νόμου. ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του Δημοκρατικου Κόμματος ζήτησε την επανεξέτασή τrις από ΤΊlν 

Επιτροπή Νομικών. εισήγΊlσΊl Ίl οποία έγινε. τελικά δεκτή από το Σώμα. 
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Υ;τοστηρ(ζοντας και πάλι ενώπιον της Επιτροπής τη θέση της 

κοινοβουλευτικής του ομάδας, το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής κ. r. Αγαπ(ου 
δήλωσε ότι οι λόγοι οι οποίοι μεταξύ άλλων συνηγορούν υπέρ της απόρριψης της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου είναι οι εξής: 

(α) Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσΙα, για την εμφάνιση δικηγόρου 

ενώπιον του Ανώτατου Διχαστηρ{ου ή ενώπιον κακουργιοδικείου ή 

πλήρους ιπαρχιακού δικαστηρίου ο δικηγόρος πρέ.'tει να έχει 

συμπληρώσιι περίοδο άσκησης του δικηγορικού επαγγέλματος η οπο(α, 

ανάλογα με την περί,ίΤΤωστι, εκτείνεται μέχρι και πέντε έτη. Δεν ι{ναι 

επομένως λογικό για το διορισμό στη θέση E..'tOQXLaxoiJ Δικαστή να 
απαιτούνται λιγότερα ή ίσα σε αριθμό έτη άσκησης της δικηγορίας. 

(β) Δεν υπάρχουν άλλα θεσμοθετημένα κριτήρια. ώστε να διασφαλ{.ζεται ο 

αξιοκρατικός διορισμός στη θέση Επαρχιακού Δικαστή, με αποτέλεσμα 

το μόνο κριτήριο για το διορισμό στη θέση αυτή να είναι ο χρόνος 

άσκησης του δικηγορικου επαγγέλματος, 

(γ) Για το διορισμό σε οποιαδήποτε άλλη θέση στη δημόσια υπηρεσισ. με 

μισθοδοτική κλίμακα ανάλογη μι την κλίμακα της θέσης Επαρχιακού 

Δικαστή απαιτείται συνήθως υπηρεσία στο δημόσιο πέραν των δέκα 

χρόνων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υπό το φως των όσων προέκυψαν από 

την Ε.ι'tανεξέταση του όλου θέματος κατά πλειοψηφία των Μελών της-Βουλευτών 

των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, του ΑΚΕΛ
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγείται στη 

Βουλή την καταψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Δημοκρατικού Κόμματος εμμένουν στην εισήγησή τους για ψήφιση της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου για τους λόγους που θα εκθέσουν κατά τη συζήτησή της 

στην ολομέλεια. 

ΕΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Και η άλλη Έκθεση είναι η εξής: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟ

ΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ NOMOV πον ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (Ι) ''Ο ΠΕΡΙ 
ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙ ΚΟΝΟΜ ΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 
ΚΑΙ (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ, 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1991" 

Παιιόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Αβραάμ Α ντων(ου 

Αριστοφάνης ΓεωργΙΟυ 

Μάρκος Κυ.'tριανοu 

Μιχαλάκης Κυπριανοu 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε τις πιο πάνω προτάσεις 

νόμου, οι οποΙες κατατέθηκαν στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Χρ. ΠουΡΥουρ(.δη, 
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στις 11 Μα'ίου 1992. Στη συνεδρίαση παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ. Ν. 

Μουσιούττας. 

Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ποινικής 

Δικονομίας Νόμου, ώστε να εκδίδεται ένταλμα συλλήψεως μόνο σε περΙττωση που 

τίθενται ενώπιον του δικαστή επαρκε{ς λόγοι που α..-ιoτελoUν εύλογη αιτία για τη 

διάπραξη αδικήματος ή όταν η σύλληψη ή η κράτηση θεωρείται α..-ιολύτως αναγκαία 

για την παρεμ.ι-τόδιση διάπραξης αδικήματος ή aπόδρασης μετά τη δι6..ι-ιραξή του. Με 

την ίδια πρόταση νόμου σκοπείται η παροχή της δυνατότητας ακύρωσης εντόλματος 

συλλήψεως και έρευνας κατά την ακροαματικη διαδικασία, όταν δεν περιέχεται σ' 

αυτά βfβαίωση του δικαστή ότι ικανοποιηθηκε για την ύπαρξη εύλογης αιτίας ή όταν 

η έκδοσή τους βασίστηκε σε ανεπαρκεί.ς λόγους ή όταν πάσχουν ουσιωδώς ως προς 

τον προβλεπόμενο τύπο. Τέλος σκοπείται η τροποποίηση της σχετικής νομοθεσ(ας, 

ώστε τόσο τα εντάλματα συλληψεως όσο και τα εντάλματα έρευνας να φέρουν την 

ακριβή ώρα της έκδοσής τους. 

Με τη δεύτερη πρόταση νόμου σκοπείται η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων 

Νόμου. ώστε τα δικαστήρια που ασκoUΝ ποινική δικαιοδοσία να έχουν την εξουσία 

να κηρύσσουν άκυρα εντάλματα συλλήψεως και έρευνας που η έκδοσή τους 

βασίστηκε σε ανεπαρκείς λόγους. Επιπρόσθετα σκοπείται η aπλoύστευση της 

διαδικασίας προσβολής της εγκυρότητας εντόλματος συλλήψεως ή έρευνας. 

Όπως είναι γνωστό, και για τα δύο πιο πάνω θέματα η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών είχε ετοιμάση σχετική Έκθεση την οποία υπέβαλε προς την 

ολομέλεια του Σώματος. Με την υπό αναφορά Έκθεση η Ε.ι-ιιτροπτΊ κατά πλειΟψηφία 

των Μελών Τ1)ς-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, του Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

εισηγεΙτο την ψήφιση και των δύο προτάσεων νόμου σε νόμους. ΟΙ Βουλευτές της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις είχαν επιφυλαχθεί 

να εκφράσουν τις απόψεις τους κατά τη συζήτηση των δύο προτάσεων νόμου στην 

ολομέλεια. 

Κατά τη σχετική συζή"tηση στην ολομέλεια, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εισηγήθηκε Τ1)ν καταψήφιση των υπό αναφορά 

προτάσεων νόμου, ενώ ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δ1)μοκρατικού 

Κόμματος κ. Τ. Παπαδόπουλος ζήτησε την επανεξέτασή τους α..-τό την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. εισήγηση η Ο.ι-ιοία έγινε τελικά δεκτή από Τ1)ν 

ολομέλεια. 

Κατά Τ1)ν επανεξέταση του όλου θέματος α..-τό την Επιτροπή, ο Βουλευτής κ. Τ. 

Παπαδόπουλος εξέφρασε u"Ιιφυλάξεις, γιατί με την ψήφιση των δύο προτάσεων 

νόμου σε νόμους μ.ι-ιορεΙ να δοθεί 1) ευχέρεια σε ικανούς δικηγόρους να ζητούν την 
ακύρωση των ενταλμάτων για καθαρά νομοτυπικές παραλείψεις που ε[ναι δυνατό 

να ενυπάρχouν σ' αυτά. καθώς και η δυνατότητα σε ενεχόμενα άτομα να α.."Ιοφεύγουν 

με τον ίδιο τρόπο την κατηγορία. Δήλωσε επίσης ότι με βάση το γράμμα του νόμου 

δεν είναι διινατό να ελεγχθεί η άσκηση της διακριτικής εξουσίας του δικαστή για την 

οποΙα υπάρχει γενικά η πεποίθησ1) ότι ασκε'τα~ σωστά. 
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Η Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή Νομικών υπό το φως Τ1}ς επανεξέτασ1}ς των υπό 

αναφορά προτάσεων νόμου α.ίτοφάσισε κατά πλειοψηφία των Μελών Τ1}ς

Βουλευτών των Ko~νoβoυλευτικών Ομάδων του Δ1}μοχρατικού Συναγερμού, του 

ΑΚΕΛ-Αριστερό-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ να 

εμμείνει στην εισήγησή Τ1}ς για την ψήφισή τους, γιατί πιστεύει ότι με αυτές 

δι.ασφσ.λίζονται αχόμ1} περισσότερο τα συνταγματικά δικαιώματα του πολίτη, 

άσχετα από τη δυνατόΤ1}τα εκμετάλλευσ1}ς του γράμματος του νόμου με σκοπό την 
αποφυγή των συνεπειών του, και έτσι ομόφωνα εισ1}γείται ΟΤ1} Βουλή Τ1}ν ψήφισή 

τους σε νόμους όπως αυτές έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

Τα Μέλ1} Τ1}ς Ε..,ιτροπής-Βουλευτές του Δ1}μοχρατιχού Κόμματος 

επιφυλάχθrιχαν να εχφρόσουν τις απόψεις τους κατά τη συζήτησrι ενώπιον Τ1}ς 

ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλψές επί θέματος αρχης; 

Ο κ. Τάσσος Πα."Cαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα υποστηρ(ξουμε το τροποποιηθέν κείμενο της προτάσεως. 

Όμως Οέλω να διευκρινίσω κάτι (L"tό Τ1}ν Έκθεσ1). Οι επιφυλάξεις μου δεν ήταν 

μόνο ότι οι δΙΚ1}γόροι είναι δυνατό να επικαλούνται τρόπο για ακύρωστι του 

εντάλματος σύλληψης. Ήταν ότι ακυρωνομένου ενός τέτοιου εντάλματος 

συλλήψεως, όλ1} 1} μαρτυρία 1} οποία πιθανό να προήρχετο στα πλαίσια ενός 
διατάγματος που έχει εκδοΟεΙ και αργότερα θα ακυρωθεί θα καθίστατο μη αποδεκτή 

μαρτυρία. Δεν ξέρω αν είναι σαφτ1ς ο διαχωρισμός μου. Αυτή ήταν 1} επιφύλαξή 
μου. Π ιστεύω πως με Τ1}ν ΤΡOΠOΠOί1}σrι που έχει επέλΟει. νομίζω μετά από 

συνεννό1}ση του συναΜλφου κ. Πουργουρίδη με το συνάδελφο κ. Αγαπίου, αυτές οι 

πεΡΙΠΊώσεις που θα μπορούσε να ακυρωθεί το διάταγμα περιορίζονται σε εκείνΕς 

που δε θα δοθούν επαρκή στοιχεία για Τ1}ν έκδοση του διατάγματος. Απλώς, 

δΙΕυκρινίζω επειδή ο κ. Ευσταθίου στ1}ν Έκθεση ανέφερε ότι οι επιφυλάξεις μου 

ήταν μήπως δΙΚ1}γόροι Κ1}ρύξουν άκυρα διατάγματα. Δεν είναι το διάταγμα αυτό 

καθ' αυτό που ήταν το u,{xevtΡO της ανησUΧlας μου. Ήταν 1} συνε;τακόλουθη 

συνέπεια να μ1}ν είναι αποδεκτή 1} μαρτυρία. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μα ποια συνέπεια. κύριε Παπαδόπουλε; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Μαρχίδη, εΙΠα τις απόψεις μου και σΤ1}ν ε.-nΊροπη και εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κυπριανού. 

Μ . ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου Ε.ο,nρέ.,ετε . να μιλήσω από το βήμα για Τ1}ν πρόΊασrι 

νόμου. 

κυριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι. νομίζω ότι έχω κάποιο δικαίωμα να 

υπερασπιστώ. έστω για Τ1}ν τιμή των όπλων. Τ1}ν πρόταση νόμου που έχω 

καταθέσeι. Έγινε μια συζήΤ1}σ1} την ΠΡΟ1}γούμενη φορά, εκφράστηκαν οι (L,όΨΕι-ς 
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του κ. Αγαπίου με μεγάλη λεπτομέρεια. και από ό.τι βλέπετε και από την ;ι.αινούργια 

Έκθεση της Επιτροπής. διότι δυστυχώς την ώρα που αποφάσιζε η Επιτροπή δεν 

ήμουν εκεί εκείνη την ώρα, έχουν υιοθετηθεΙ βασικά εκείνες οι απόψεις. 

Κατ' αρχήν θα ήθελα να πω δύο τρία πρό.γματα. Ο βασικός λόγος που έχω 

καταθέσει την πρόταση νόμου είναι γιατί υπήρχε μια γενική εκκρεμότητα πάνω στο 

θέμα και μια βεβαιότητα και υπήρχε ένας προβληματισμός στο δικηγορικό κόσμο 

και στο δικαστικό, αν θέλετε. διότι πάντα ψuOιρι.ζόταν ότι Οα γινόταν αυτή η 

αλλαγή. Αυτό που πρότεινα αρχικά. τα πέντε να ytvouv τρΙα δηλαδή χρόνια δεν ήταν 
τί,j'τοτε καινούργιο. Ήταν κάτι που υπήρχε από παλιά και σε κάποιο στάδιο 

αργότερα τροποποιήθηκε. για να γίνει επτά με πέντε. Αυτό που θέλω να πω είναι ότι 

εδώ ίσως υπάρχει xlt.i'tOLO χάσμα γενεων. Ίσως μερικοί συνάδελφοι είναι λίγο πιο 

συντηρητικο" άλλοι είναι λίγο πιο προοδευτικοι. 

Και δεν μπορω να μην κάνω ένα σχόλιο σ' αυτό που είχε πει ο κ. Αγαπίου. ότι 

δεν υποτιμά τους νέους δικηγόρους. ο οποίος σε όλη του την ομιλία τους 

αποκαλούσε παιδιά. Τα παιδιά και τα παιδιά και τα παιδιά. Εδώ Οα ήθελα να πω 

ότι τα παιδιά είναι δικηγόροι. είναι επιστήμονες και Q.ι-τό κάποιο βήμα. ο..-τό κ6:.-τοια 

θέση υπερασΠίζονται τη δικαιοσύ"η. μ.-τορεί όχι μ..,.ροστά σε ανωτατο δικαστή αλλά 

από κ6:.,.οιο άλλο σημείο. 

ΤΟ άλλο επιχείρημα που ακούστηκε ήταν το μισθολογικό. Ούτε αυτό μ.ι-τορώ 

να το δεχτώ. Δεν μπορώ να δεχτώ ότι ο μισθός πάει με την ηλικία διότι, όπως 

κάποιος ανέφερε. οι δικαστές είναι λειτουργοί. δεν είναι υπάλληλοι. Συμφωνώ 

απόλυτα. Οι δικαστές είναι λειτουργοί και ο μισθός τους. αν θέλετε να το μιλήσω σε 

χρήματα. αντι..-τροσωπεύει την ικανότητά τους και όχι τα χρόνια υπηρεσίας τους. 

Και δεν είναι η αρχαιότητα που είναι το βασικό κριτήριο. Είναι το κατά πόσο είναι 

ικανοί και έχουν τη δυνατότητα και έχουν την προοπτική να προσφέρουν. 

Επομένως. όταν λέμε "μα επιτρέπεται σε παιδιά μετά από τέσσερα χρόνια να πάνε 

Α 15 ή Α 14" ή τι κλίμακα είναι. εγώ λέω βεβαίως επιτρέπεται και δι βλέπω γιατί &,(1. 

Με αυτή την προοπτική αν αύριο εκλεγούν 25 χρονών ή αν διoριστoUν Υπουργοί 
25 χρονών. 26 χρονών θα πρέπει να πάρουν μειωμένη αντιμισθία βέβαια. γιατί θα 
είναι πιο νέοι από άλλους και δεν ε..-τιτρέπεται να μπούνε σ' αυτή την κλΙμακα, κύριε 

Παπαδόπουλε. 

Όσον αφορά την πεΙρα από τις ακροάσεις. αυτό που θα πρέπει να πω είναι ότι 

η πείρα δεν έχει καμιά σχέση -συμφωνώ Q.ίόλυτα ότι ΧQf:ιάζεται η πείρα, δε 

διαφωνώ καθόλου- με τα χρόνια υπηρεσίας, με τα χρό,'ια δικηγορίας. αν θέλετε. 

Ένας δικηγόρος, όσο νέος και αν είναι, μπορεί να καθίσει με έ"α συνάδελφο και να 

κάνει ακροάσεις από το πλήρες επαρχιακό δικαστήριο. από τον επαρχιακό δικαστή 

μέχρι την ολομέλεια. Εγώ προσωπικά έχω κάνει ακρόαση στην ολομέλεια του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου. όταν είχα τέσσερα χρόνια υπηρεσίας. επειδή κάθησα μαζί 

με συνάδελφο ο οποίος είχε την καλοσύνη να με συνοδέψει. Επομένως υπάρχουν 

όντως δικηγόροι οι ΟΠΟ(ΟΙ μ..-τορεΙ να μην έχουν τα t..-ττά χρόνια αλλά σίγουρα έχουν 

πείρα σε όλες τις βαθμίδες της δικαιοσύνης. 
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Επίσης το άλλο που μου φάτη.ιΕ παράδοξο ε(ναι όη εΙναι μία από ης 

περιπτώσεις όπου όλοι οι ενδιοψερόμενοι συμφωνούν και η μόνη :του δε συμφωνεί 

είναι η Βουλή. Το Ανώτατο Δικαστήριο συμφώνησε. το επαρχιακό, το οποίο δεν 

έρχεται επίσημα στην Επιτροπή Νομικων αλλά έχω μιλήσει. συμφώνησε, ο 

ΠαΥ.ιύπριος Δικηγορικός Σύλλογος ο Q.ιτoΙoς εκπροσωπεί τους δικηγόρους όχι μόνο 

συμφώνησε αλλά ήρθε και εΙπε να γίνουν τέσσερα τα χρόνια. Ζήτησε παραπάνω 

μείωση δηλαδή. Αλλά εμεις εL1:αμε όχι, είναι υπερβολικό. όχι θα το αλλάξουμε. Και 

ξαφνικά αγνοήσαμε όλους τους ενδιαφερομένους και τραβήξαμε τη δική μας 

γραμμή. Βεβαίως δικαίωμά μας. δε διαφωνώ. αλλά ίσως θα έπρεπε XCL"'[ou να τους 
λάβουμε υπόψη. 

Όσον αφορά επίσης τα πέντε χρόνια, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι ήδη 

μπορούν και διορίζονται δικαστές στα πέντε χρόνια με ομόφωνη απόφαση βtβαια. 

αλλά υπάρχει η δυνατότητα τουλάχιστον θεωΡl1τιχά να διοριστούν στα πέντε 

χρόνια. Επομένως μετά από τα επιχειρήματα που άκουσα θα περίμενα ότι μαζί με 

την απόρριψη της πρότασης νόμου μί·tορεΙ να έπρεπε να γινόταν και κάποια αλλαγή, 

να αλλάξει και αυτό το κομμάτι. 

Η πρόταση νόμου που είχα βάλει εγώ πιστεύω ότι ήταν αρκετά πρακτική. Στα 

πέvτε χρόνια ένας δικηγόρος μπορεί να έχει πείρα, να έχει δείξει την αξία του. να 

έχει δείξει την ικανότητά του. Δεν είναι τόσο νέος, διότι το τέσσερα που είχα βάλει 

ήταν καθαρά θεωρητικό. γιατί πιστεύω ότι σε ένα δικαστήριο των δεκατριών 

δικαστών ομοφωνία μόνο στις τελεΙως ύψιστες τέλειες περι..οττώσεις θα εφαρμόζεται. 

Αλλά ΤΙ γίνεται μετά τα πέντε χρόνια. Ένας ικανός δικηγόρος μετά τα πέντε χρόνια 

θα προχωρήσει, θα ανοίξει γραφείο μόνος του ή θα βQει μια πολύ καλή δουλειά. θα 

μ.1tει σε έξοδα. θα αρχΙσει να έχει πελατεία, θα αποκτήσει το δικό του κύκλο, θα 

βγάζει πολλά χρήματα και απ' εκεί και πέρα πλέον δε θα τα αφήνει εύκολα αυτά. για 

να μπορέσει να πάρει τον τίτλο του δικαστή. Και εγώ δε συμφωνώ εδω πέρα ότι ο 

τίτλος του δικαστή έχει το prestige, όπως λέχθηκε, που εΙχε παλιά. Πιστεύω ότι 
;τλέον στη σημερινή κοινωνία, κακώς βέβαια, έχει καταντήσει να είναι απλώς ακόμα 

ένα λε~ΤOύργημα, ένα επάγγελμα. Δεν πιστεύω ότι το βασικό κριτήριο ενός νέου 

δικηγόρου ή ενός δικηγόρου για να βάλει υποψηφιότητα για δικαστής εΙναι το pres
tige. Ε(νοι περισσότερο η θέλησή του. θέλω να πιστεύω ότι είναι η θέλησή του για 
να προσφέρει στη δικαιοσύνη. αλλά δυστυχώς υπάρχουν περιπτώσεις που είναι 

α .. τλώς και μόνο οικονομική α..,οκατάσταση. Και αυτό το πράγμα βεβαίως φαίνεται 
και στα προσόντα ορισμένων υποψηφίων. Βεβαίως η πλειοψηφία, δε λέω. είναι 

καλοί.. Αλλά σ' αυτό που αποσκοπούσε η πρόταση νόμου ήταν να αυξήσει τη 

δυνατότητα επιλογής. Και είμαι σίγουρος ότι οι δικαστές του A\'tιJτάτoυ που 

διορίζουν τους δικαστές, μεταξύ ίσων σίγουρα θα διάλεγαν τους πιο παλιούς. Αλλά 

γιατί, εφόσον υπάρχουν αξιόλογοι και ικανότατοι νέοι δΙΚl1γόροι που δεν έχουν 

συμ..,ληρωμένα τα επτά χρόνια, να μην έχουν τη δυνατότητα, Τl1ν ευκολία. αν θέλετε, 

να διοριστούν δικαστές: 

n ιστεύω ότι, για να μην μπω σε λεπτομέρειες, όσο καιρό είχε εφαρμοστεί το 
σύστημα είχε αποδώσει. Υπάρχουν παραδείγματα δικαστών. δε θέλω να αναφερθώ 

ονομαστικά. οι οποίοι διορίστηκαν στα τρία τους χρόνια όχι στα πΜε και 

ομολογουμένως ένας παλιός, ένας νέος απ' όλους είναι α..,ό τους πιο επιτυχημένους 

δικαστές. 
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Όσον αφορά τώρα τα κριτήρια, διόη xltJtOU λέχΟηκε όη ένας από τους λόγους 
::του υπάρχει πρόβλημα εΙναι τα κριτήρια. δε νομίζω να είναι εδώ το πρόβλημα. Τα 

κριτηρια. υπάρχουν, είναι η γενική συμ.ίτεριφορά των δικηγόρων, είναι η πείρα ϋ..-τό ης 

ακροάσεις και γίνεται συζήτηση, γίνεται interνiew με τους Προέδρους των 

επαρχιακών οι οποίοι στέλλουν ης συστάσεις τους προς το Ανώτατο Δικαστήριο. Και 

θέλω να θυμΙσω όη εκεί που υπάρχουν αντικειμενικά κριτήρια. και βεβαίως μιλουμε 

για εξετάσεις. σε εκείνες ης πεΡΙΠT<()σeις δεν υπάρχει καν περιορισμός χρονικός. Και 

σε πόρο πολλές χώρες του κόσμου γΙνεται απευθεΙΟς. μετά το Πανεπιστήμιο. να 

δΙνουν εξετάσεις. να διορΙζονται δικαστές και αρχίζουν βέβαια από την κατώτερη 

βαθμίδα με ης χαμηλότερες κλίμακες δικαιοδοσίας. 

Ε.-τομένως. για να τελειώνω και για να μη μακρηΥορήσω. διόη νομίζω 

ετοιμάζεται Ο κ. Αγαπίου να μου απαντήσει, αυτό που nρt.""tEL να πω είναι ότι πιοτευω 

ότι μάλλον θα βοηθουσε και θα αναβάθμιζε το λειτούργημα του δικαστή αν δινόταν η 

ευκαιρία και η δυνατότητα μεγαλύτερης επιλογής από ένα μεγαλύτερο κύκλο 

υποψηφίων α.ίΤ' όπου θα μπορούσαν βι"βαΙως να δι.αλεχτούν οι καταλληλότεροι με 

πρώτο κριτηριο. επαναλαμβάΝW, την ικανότητά τους, τη δυνατότητά τους να 

προσφέρουν ως δικαστές Υ.αι βεβαίως μετά αμέσως με την πείρα. που μ.ίτορεί να έχουν. 

Και γι' αυτό υποστηρίξαμε και ως ομάδα θα υπoστηρLξoυμε αυτή την πρόταση νόμου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. Υπάρχουν άλλοι ομιλητές μετά τον κ. Χατζηγιάννη; Ο 

κ. Α γαπίου. μαλιστα. και ο κ. ΠoUΡyoUΡLδης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αναφορικά με το ένα νομοθέτημα που αναφέρεται στην έκδοση 

ενταλμάτων. Οα ηΟελα απλώς να υποδείξω προς το Σώμα τους δικούς μου φόβους. 

τους οποίους είχα υποδείξει και κατά τη συζήτηση στην αρμόδια Επιτροπή. Καλά 

είναι αυτό το Σώμα να ενδιαφtρεται ιδιαΙτερα για τα ανθρώπινα δικαιώματα και 

οπωσδήποτε για τα δικαιώματα των ανθρώ::tων εκεί\-ων οι Οι-ΤΟ[ΟΙ Ol.Iλλαμβάνονται 

κατόπιν ενταλμάτων. Πρέπει όμως ποτέ μας να μην ξεχνούμε ότι και τα θύματα 

αυτών των εγκλημάτων έχουν και εκείνα ανθρώπινα δικαιώματα. Γι' αυτό αν 

φrάσOυμε στο σημείο εκείνο κατά το οποίο οποιαδήποτε ακυρότητα ενός εντάλματος 

θα συμπαρασύρει και Οα ακυρώνει όλη τη μαρτυρΙΟ τι Οι-τοία θα έχει εν τω μεταξύ 

ληφθεί. πολύ φοβάμαι τα μεγαλύτερα και σοβαρότερα εγκληματα θα δι.αφεύγουν του 

νόμου και όλες οι υποθέσεις Οα πέφrOυν στα δικαστήρια ελλείψει μαρτυρΙας. Γι' αυτό 

επαναλαμβάνω ότι πρέπει να ξέρουμε ότι και τα θύματα έχουν και εκεΙνα τα 

δικαιώματά τους και πρέπει να τα προστατεύουμε. 

Το άλλο θέμα το οποΙΟ ήθελα να Οίξω είναι το θέμα του διορισμού των 

δικαστών. Πρέ.ίτει να έχουμε υπόψη μας ότι μια από τις βασικότερες αιτίες, η οποΙα 

μέχρι mΊμερα δεν έχει αναφερθε.Ι στο Σώμα. που δε βρίσκονται δικαστές γι.ο. διορισμό 

είναι γιατΙ όπως εΙναι τα πρόγματα mΊμερα με την υφιστάμενη \'ομοθεσία. 

οποιοσδήποτε άρρενας για να διοριστεί δικαστής κατά πλειοψηφία πρέ.ίτει να έχει 

επτά χρόνια πείρα. όπως λέει ο νόμος -μιλώ για κατά πλειοψηφία όχι ομοφωνία. διότι 
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δε συγκεντρώνεται fl ομοφω"ισ., όπως ξέρουμε σήμερα. στο ΕφετεΙΟ εύκολα για έτσι 

διορισμούς, άρα πάντοτε μιλούμε για τον κατά πλειoψr)φ[o διορωμό- επομένως δεν 

πρΙ,τει να είναι νεαρότερος των σαράντα ετών. διότι θα κάμει το στρατό, όπως είναι 

σήμερα. θα κάμει την άσκησή του, θα πρέπει να περάσουν τα ε..ττά χρόνια και πρέπει 

να είναι και πoλiι τυχερός να υπάρχει θέση, για να διοριστεΙ αμέσως μετά το πέρας 

των επτά χρόνων. Η καλύτερη (σως περι.ττωση που μ,ίτορε( να διοριστεί κάι"Σοι.ος είναι 

να είναι μεταξύ τριάντα εννέα και σαράντα ετών. Όπως ξέρετε. αγαπητοί συνάδελφοι. 

για να πάρει κάι"Σο ιος πλήρη συνταξιοδοτικά δικαιώματα ως δικαστής, πρέπει να 

υπηρετήσει εΙκοσι οχτώ έτη. Αν δεν γίνει εφέτης, θα πρέπει να αφυπηρετησει στα 

εξήντα χρόνια. Τουτέστιν σημαίνει όη το maxlmum που f,Lι"ΣoρεΙ να συγκεντρώσει ως 

υπηρεσία ευδόκιμη eivat eixoσL χρόνια. Αυτό τι σημαΙνει: Ότι θα φύγει αίτό το 

δικαστικό επάγγελμα με μειωμένη σύνταξη και γι' αιπό δεν υπάρχουν ενδιαφερόμενα 

πρόσωπα κατάλληλα, διότι όταν μιλούμε για κατάλληλα πρόσωπα εννοούμε τους 

δΙΚ11ΎόρoUς εκείνους τους ε.."Σιτυχημένους, οι οποίοι έχουν ανοίξει το γραφείο για ε..-ττά 

χρόνια. Επομένως α..ίό τη στιγμή που είναι ένας καλός νομικός. εν γνώσει του όη δε 

θα πάρει πλιίρη συνταξιοδοτικά δικαιώματα και θα πάρει μόνο τα 2{3, δε θα δείξει 

ενδιαφέρον. 

Γι' αυτό εγώ θα υποστηρίξω την πρόταση την οποία έχει καταθέσει ο 

συνάδελφος Μάρκος Κυπριανού. Είχα βεβαΙως πρόθεση και πρέ..ίει να έχετε 

αντιληφθεί ότι έχω διανέμει σε όλους σας μια συμβιβαστική πρόταση την οπο[ο θα 

παρακαλούσα να βλέπατε, αλλά CιJίό την έρευνα που έχω κάμει μεταξύ των 

συναδέλφων δε φo.Ινετcιι να τυγχάνει υποστήριξης. θα ήθελα λοιπόν να κάμω 

συμβιβαστική, ΤΡΟΠΟΠΟΙ1}τική πρόταση και εκεί που CιJίαιτεΙται ομοφωνία για να 

διοριστεί κάποιος με πενταετή πείρα, να μπορεί να διορίζεται με τη σύσταση των 2{3 

των μελών του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Με αυτό τον τρόπο θα μ.ιίορεί να 

διευκoλuνOεΙ η κατάσταση και νομίζω θα ~ιπoρoύμε να παντρέψουμε τις δύο 

εΙΟ1}γήσει,ς. 

Ευχαριστώ πολύ, κύΡLE Πρόεδρε. 

npOEΔPEVQN: 

Ο κατάλογος των ομιλητών που έχω έχε~ ως ακολούΟως: Γιαννάκης Αγαπίου, 

ΧρΙστος ΠουργουρΙδης. Aρ~στoφάνης Γεωργίου, Ευστάθιος Ευσταθίου, Αλέκος 

Μαρκίδης. Δίδω το λόγο στον κ. Α γαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Γ~α τα παιδιά που ανέφερα. ελπίζω ο κ. Κυπριανού να το πήρε στον τύπο και 

στον τρόπο που το εννοούσα. "Ήταν όλοι τους παιδιά μoυ~ κατά τον Τσουχρά'ί, γιατί 

εγώ είμαι nattρo; δυο δικηγόρων, έχουν ασκηθfί στο γραφείο μου 58 νέοι δικηγόροι, 

γι' αυτό ήταν παιδιά μου, κι έχω κάνει διαλέξεις σε όλους τους δικηγόρους ηλικίας 

κάtω των 45 χρόνων. Σuνεπώς με αυτό το πνεύμα μιλούσα για τα παιδιά και δεν 

ήΟελα να υποτιμήσω κανένα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Με το ίδιο πνεύμα, κύριε ΑγαπΙου, αν μιλούσα εγώ για τους νέους δικηγόρους, 
θα έλεγα τα εγγόνια μου. 

(Γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, τους λόγους τους ανέφερα στην περασμένη συνεδρία της 

Βουλής και στην ε.. .. nτροπή Νομικών και μερικοί δυστυο.(ώς δεν έχουν περιγραφεί 
σωστά στην ΈκΟεση. Συγκεκριμένα ο σοβαρότερος δεν έχει αναφερΟεί στην Έκθεση 

και Οα τον αναφiρω ξανά. 

Πρώτα απ' όλα αυτή είναι μια πρόταση νόμου που υποβλήθηκε από το 

συνάδελφο κ. Κυπριανού. Αν το Ανώτατο Δικαστήριο αισθανόταν την ανάγκη να 

προωΟήσει αυτή την πρόταση \'όμου. θα την έφερνε το ίδιο το Ανώτατο Δικαστήριο 

ή ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος. Προτάθηκε από το συνάδελφο κ. Κυπριανού 

και είναι γεγονός ότι κατά κάποιο τρόπο υποστηρίχθηκε από τους φορείς που έχω 

αναφέρει προηγουμένως. 

Ο βασικότερος λόγος για τον οποίο προσωπι)'.ά έφερα ένσταση στην ψήφισή 
του ε[ναι η αναφορά από το Ανώτατο Δικαστήριο ότι δεν υπάρχουν δικηγόροι άνω 

των εφτά χρόνων για να διοριστούν δικαστές. 

Στην Ε.ίιτροπή Νομικών και ενώ:rιον συναδέλφων δικηγόρων και Βουλευτών 

της επαρχίας μου και των άλλων εlταρχιών ανέφερα δέκα συγκεκριμένα ονόματα 

από την επαρχ(α Λεμεσού προσώπων τα οποία έχουν τις ικανότητες να διοριστούν 

δικαστές, ενδιαφiρθηκαν και εξακολουθούν να ενδιαφέρονται και είναι ηλικίας στο 

επάγγελμα από εφτά μέχρι είκοσι χρονών. ΟΙ συνάδελφοι που γνωρ(ζουν τα 

πρόσωπα συμφώνησαν όη αν κατ' αναλογία υπάρχει ο (.διος αριθμός σε όλη την 

Κύπρο, που πρέπει να υπάρχει, τότε υπάρχουν τουλάχιστον πενήντα δικηγόροι 

αυτής της ηλικίας που έχουν τα προσόντα και ενδιαφέρονται να γί.νουν δικαστές. 

για να πληρώσουν τέσσερις κενές θέσεις. Διότι υπάρχουν έξι κενές θέσεις, στις δύο 

εΙναι iιδη διορισμένοι προσωρινοϊ. δικαστές και έτσι πρόκειται περΙ τεσσάQων 

θέσεων. Σας βεβαιώνω πως υπάρχουν άνω των πενήντα δικηγόρων που έχουν τα 

προσόντα και που ενδιαφtρoνται να διοριστούν δικαστές. 

Επομένως όταν ο κύκλος εΠΕ"λταθεί και στην ηλικΙΟ κάτω των εφτά χρόνων, 

σημαίνει ότι οι πενήντα αυτο( δικηγόροι που σήμερα έχουν τα προσόντα να 

διοριστούν δικαστές δε θα διοριστούν ποτέ, γιατΙ κάποιοι θα διορΙσουν τους 

δικηγόρους των τεσοάρων, των τριών ή των πέντε ακόμα χρόνων οι ΟΠΟΙΟι έχουν 

μπροστά τους ολόκληρη ζωή να σταδιοδρομήσουν ή να διοριστούν δικαστές σε 
κάποιο μελλοντικό στάδιο. 

Συνε.ιίώς ο βασικότερος λόγος για τον οποίο το Ανώτατο Δικαστήριο 

υποστήριξε την πρόταση νόμου του κ. κυπριανού εΙναι άδικος, κατά τη γνώμη μου, 

γιατί θα στερήσει από δικηγόρους με πείρα το δικαίωμα να διοριστούν δικαστές. 

Ο συνάδελφος κ. Κυ;τριανού είπε ότι πέντε και τρΙα χρόνια ήταν ο νόμος στο 

παρελΟόν. Ναι, συνάδελφε Κυ;τριανού, ήταν πέντε και τρΙΟ χρόνια, όταν οι 

δικηγόροι όλης της Κύπρου ήταν πενήντα και δε βριoxόvτouoαν δικαστές να 

διοριστούν και ήταν πέντε και τρία χρόνια ανάλογα. ΟΙ νομικές υποθέσεις όλης της 

Κ ύπρου αφορούσαν γραμμάτια. συναλλαγματικές και αιτήσεις για το δικαίωμα 

διαβάσεως. Σήμερα η νομική ύλη έχει ανέλθει σε τέτοια ύψη λόγω της μετατροπής 
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του τόπου μας σε διεθνές εμπορικό κένίρο, που χρειάζεται δικηγόρους με ίfράOΤια 

πείρα. Kα~ οι δικηγόροι της Κύπρου σημερα είναι άνω των χΙλιων, συνε.-,;ώς δεν 
υπάρχει ανάγκη να διορ(ζονται οι δικηγόροι των τριών ή των πέντε χρόνων. 
Υπάρχει πληθώρα δικηγόρων, όπως έχω αναφέρει προηγουμένως, συνιπώς αυτή η 
πρόταση νόμου, κατά τη γνώμη μου. είναι αχρείαστη. 

Σε ό,ΤΙ αφορά το θέμα της εκδόσεων ενταλμάτων σνλλήψεως ή έρευνας, είναι 

γεγονός ότι είχαμε διαφωνήσει με την πρόταση του συνάδελφου κ. ΠουργουρΙδη. 
Υπήρχαν και ουσιαστικές διαφορές και λεκτικ~ς διαφορές. Πιστεύω ότι τόσο οι 

ουσι.αστικές διαφορές όσο και οι λεκτικές διαφορές έχουν διορθωθεί και υπάρχει 

μια συναίνεση. Για να άρω τους φόβους του συνάδελφου κ. Χατζηγιάννη. ανέφερα 

τους Ιδιους φόβους στην ttEQCtGfIiyη σννεδρΙΟ της Βουλής που ανtφερε ο Ιδιος 

σήμερα. 

Πιστεύω πως δεν ε(ναι ορθό πλέον σε μια πολιτισμένη χώρα. όπως είναι η 

Κύπρος. να συλλαμβάνεται ένας με μια δήλωση ενός αστυνομικού "έχω εύλογες 

υποψίες ότι ο ύποπτος ενέχεται σε κάποιο έγκλημα" και ύστερα από μια μέρα να την 

αφήνουμε ελεύΟερο. Με αυτό τον τρόπο εξασφαλίζουμε λογικά εΠΙΧΕιρήματα για τη 

σύλληψη κάποιου: Ασφαλώς μας ενδιαφέρουν οι ατομικές ελευΟΕρίΕς και αυτές 

εξασφαλίζονται με το να ικανοποιηθεί ο δικαστής ότι πράγματι υπάρχει εύλογη 

αιτία να συλληφθεί κά.-,;οιος. Και ασφαλώς. αφού υπάρχει εύλογη αιτία να 

σνλληφΟεί κάποιος, δι Οα αδικηθεί ο πολίτης του οποίου αυτός ο κά.τοιος έχει 

κλέψει την περιουσία ή έχει επέμβει στο σπίτι του ή στην προσωπική του ελευθερία. 

Και ο ένας εξασφαλίζεται και ο άλλος εξασφαλΙζιΊαι. 

Συνεπώς οι φόβοι του συνάδελφου κ. Χατζηγιάννη νομίζω ότι είναι 

αδικαιολόγητοι. ενόψει του γεγονός ότι, όταν ένας αστυνομικός θέση ενώπιον του 

δικαστηρίου λογικά επιχειρήματα ότι κά.-,;οιος ενέχεται και είναι ανάγκη να 

συλληφθεί, Οα συλληφθεί και σννεπώς θα προστατευθεί και ο ειρηνόφιλος πολίτης 

τα σνμφέροντα του οποίου επηρεάζονται ο.-,;ό τον κακοποιό ή από τον ύποπτο. 

Νομιζω. συνάδελφοι, ότι στην Επιτροπή Νομικών έχει διεξαχθεί μια 

πραγματικά ενδιαφέρουσα συζήτηση κι έχει επέλΟει μια συμφωνία. Μπορεί να μη 

συμqχi)νησαν όλα τα κόμματα. αλλά κατ' αρχήν έχει επέλθει μια συμφωνΙα και 

πιστεύω ότι πρέ.-τ:ει να ψηφιστούν οι προτάσεις νόμου. όπως έχουν κατατεθεί στη 

Boυλτj. 

Ήθελα να θίξω κι ένα τελευταίο θέμα πάλιν αναφορικά με την ομιλία του 

συνάδελφου κ. Χατζηγιάννη. Ο νόμος λέει εφτά χρόνια για τους δικαστές, δηλαδτj 
για να διoρισrε( κάποιος επαρχιακός δικαστής πρέπει να έχει εφτά χρόνια πείρα. 

Κατ' εξαίρεση όμως ένας που έχει πέντε χρόνια πείρα και έχε~ την ομόφωνη γνώμη 

όλων των μελών του Ανώτατου Δικαστηρίου 00 ~αιOQεΙ να διοριστεί δικαστής. Αυτή 
ε{\'αι rι εξαΙρεση. Αυτό σημαΙνιι ότι κά,,-cοιος που είναι διάσημος στο επάγγελμα και 
είναι των πέντε χρόνων ~αιoρεί να γίνει δικαστής με ομόφωνη γνώμη του Ανώτατου 
Δικαστηρίου. Από τη στιγμτj όμως που οποιοδήποτε μέλος του Ανώτατου 
Δικαστηρίου έχει αντίθετη γνώμη, δε νομίζω ότι πρέπει να διοριστεί με τα δύο τρίτα 

που εισηγείται ο σννάδελφος κ. Χατζηγιάννης. 

Συνεπώς η εισήγησή μας την οποία θα υποστηριξουμε είναι να απορριφθεί η 
πρόταση νόμου και να παραμείνει όπως έχει ο νόμος ο οποίος είναι και δικαιος και 
πάνω 0.-,;' όλα πληρεί τις πρσυποθέσεις για να εξασφαλίσουμε στη δικαστική έδρα 
άξιους. έμ..-cειρσUς και ικανούς δικαστές. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χρίστος ΠουργουρΙδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αυτές τις προτάσεις νόμου πήρα την απόφαση να τις καταθέσω πριν από πολύ 

καιρό, όταν ευυπόληπτος πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας γνωστός σε όλους 

σας. και δε θα αναφέρω το όνομά του, συνελήφθη για πολύ σοβαρό έγκλημα και 

απολύθηκε την επομένη, αφού οδηγήθηκε στα δικαστήρια άρρωστος και 

κατεξευτελίστηκε. για να πει η αστυνομία μετά από 24 ώρες ότι δεν είχε ε..-cαρκεΙς 
λόγους και τον άφηνε ελεύθερο. 

Αυτές οι προτάσεις νόμου είναι τους αθώους πολΙτες σαν αυτόν που θέλουν 

να προστατέψουν. Δεν ε(ναι τα εγκληματικά στοιχεΙα. Όπως πολύ σωστά 

παρατήρησε ο συνάδελφος κ. ΑγαπΙου για τα εγλrιματικά στοιχεία η Αστυνομία Οα 

μπορε( να εξασφαλίζει εντάλματα που να μη διατρέχουν κανένα κίνδυνο να 

ακυρωθούν. γιατΙ η αστυνομΙα -και αυτό το λέω σε απάντηση των παρατηρήσεων 

του αγαπητού κατά τα άλλα φίλου ΣΟ«.οκλή Χατζηγιάννη- ο αρχηγός της 

αστυνομίας έστειλε εκπρόσωπο στην Ε..-cιτροπή Νομικών ο οποίος και συμφώνησε 

πλήρως και με τις δυο προτάσεις νόμου. Δεν ανησυχεΙ ότι με τις δυο αυτές 

προτάσεις νόμου δε Οα μπDρf[ να συλλαμβάνει τους εγκλrιματίες ή δε θα μ..-cορεΙ να 

κάνει αποτελεσματικά τrι δουλειά τrις 1'1 αστυνομΙα. 

Συνεπώς δεν υπάρχουν βάσιμοι λόγοι να υποστηριχτεί ότι με τις προτάσεις 

αυτές θα υποβοηΟούνται τα εΎΚληματικά στοιχεία. ΕΙναι τα ανθρώπινα δικαιώματα 

των πολιτών της Κυπριακής Δημοκρατίας που θα διασφαλίζονται καλύτερα και πιο 

αποτελεσματικά και στην ουσία με τις προτάσεις αυτές διευκρινίζονται οι πρόνοιες 

που υπάρ",(ουν σήμερα στην κυπριακή νομοθεσΙα και εναρμονίζονται οι πρόνοιες 

της νομοθεοίας περί δικαστηρίων και της ποινικής δικονομίας με τις πρόνοιες του 

Συντάγματος και της Ευρωπαίκής Σύμβασης ΑνΟρωπίνων Δικαιωμάτων. 

Υπάρχει κάι-CΟLO πρόβλημα για τις συνέπειες ακύρωσης του εντάλματος και 

αυτό προκύπτει ως αποτέλεομα του ότι. όταν ακυρωθεΙ ένα ένταλμα. μπορεΙ η 

μαρτυρία που εξασφαλίζεται με το ένταλμα εκεΙνο να θεωρηθεί ότι δεν είναι 

επιτρεπτή στο δικαστήριο και έτσι να γλυτώνουν κάποιοι εΎΚληματίες. Αυτό είναι 

θέμα που δεν αφορά ούτε την ποινική δικονομΙα ούτε τους περΙ δικαστηρίων 

νόμους. Αν ως Βουλή κρΙνουμε ότι με το να ακυρωθεΙ το ένταλμα δεν πρέπει η 

μαρτυρ(α που εξασφαλίζεται με το ένταλμα να αγνοεΙται παντελώς, ας βάλουμε 

τροποποίηση στον περί αποδείξεως νόμο και να λέμε ότι παρά το γεγονός ότι 

ακυρώνετα~ ένα ένταλμα για κάποιους λόγους, εντούτοις η μαρτυρ(α πou 

εξασφαλίζεται γίνεται δεκτή από το δικαστήριο. Συνεπώς είναι αδικαιολόγητες οι 

οποιεσδήποτε ανησυχίες πάνω στο θέμα αυτό. 

Πιστεύω ότι έγινε σε βάθος συζήτηση στην Επιτροπή Νομικών και μετά 

καταλήξαμε σε μια συνα~νετική λύση ;του ικανοποιεί όλες ανεξαΙρετα τ~ς πλευρές. 

Με αυτό τον τρόπο προσφέρουμε ένα πολύ σοβαρό νομοθέτημα στους πoλtτες της 

Κυπριακής Δημοκρατ(ας όσον αφορά τον ευα(σθητο τομέα των ανθρώπινων 

δ~καιωμάτων. 
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Έρχομαι στο θέμα των δικαστών. Ομολογώ ότι από την αρχή είχα ταχθεΙ με 

την πρόταση νόμου που κατέθεσε ο κ. Κ υπριανού. Μάλιστα νομίζω με αυτή τη θέση 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός δήλωσε. και συντάχθηκε και η σχετική έκθεση. ότι 

υποστηριζει την πρόταση που κατέθεσε ο κ. Κυπριανού. Στη συνέχεια. όταν το θέμα 

στάληκε πίσω στην Ε.ίΤΙΤΡΟΠΤ; Νομικών για επανεξέταση. ο κ. AYO.,ι"tio" έθεσε ενώπιόν 

μας κάποια στοιχεία τα οποία ομολογώ ότι δεν τα είχα υπόψη μου. Εδώ φαίνεται 

πόσο σημαντικό έργο επιτελούν οι επιτροπές και πόσο μεγάλη σημασία έχουν. 

Από τη συζήτηση που δι.εξήχθη στην Ε.ίτιτροπή και με τα στοιχεία που έθεσε 

ενώπιόν της ο κ. ΑγΟ.,ι"tίου. εγώ προσωπικά πείσθηκα καθώς και το άλλο μέλος της 

Επιτροπής από το Δημοκρατικό Συναγερμό που ήταν στη συνεδρία, η δεσποινίς 

Καίτη Κληρίδου. ότι ο κ. Αγαπίου έθεσε ενώπιόν μας τέτοια στοιχεία που 

δικαιολογούσαν αλλαγή στάσης. Βασικό τα στοιχεία αυτά ήταν ότι υπάρχουν 

άνθρωποι που κατό τη γνώμη μας είναι ικανοί με εφτό χρόνια υπηρεσίας και θα 

μπορούσαν να διοριστούν δικαστές. Α ν υπάρχουν άνθρω."tοι ικανοί μΕ εφτά χρόνια 

υπηρεσίας να διοριστουν δικαστές, σίγουρα θα πρέπει σε αυτoiις να δοθεί 

προτεραιότητα, γιατί οι άνθρωποι με εφτά χρόνια υπηρεσίας και πάνω είναι 

καταλληλότεροι να γίνουν δικαστές Ο.,ι-τό κά.,"tοιο ο οπο[ος έστω και αν είναι πολυ 

ικανός δε διαθέτει την απαιτoiιμενη π[Ιρα. διότι η πείρα στη νομική επιστήμη και 

κυρίως στην άσκηση δικαστικών καθηκόντων είναι ένας πολύ σοβαρός παρ(tγOντας. 

Διαφορετική θα ήταν η στάση μας αν δεν υπήρχα\' άνθρωποι με πέραν των 

εφτά χρόνων υπηρεσία. για να διοριστουν δικαστές. Τότε θα σUΝΗγOΡOυσαμε υπέρ 

του να διοριστούν αλλά με πoλiι λιγότερα χρόνια υπηρεσίας. 

Γνωρίζοντας τον τρόπο με τον οποίο λειτουργεί η ολομέλεια του 

Ανώτατου Δικαστηρίου στο διορισμό δικαστών. δε συμμερίζομαι τις απόψεις του 

κ. Κυπριανού ότι αν είχαν να επιλέξουν μεταξυ ανθρώπων πέραν των εφτά χρόνων 

με ικανότητες και ανθρώπων με τρία ή τέσσερα χρόνια. οι δικαστές του Ανώτατου 

Δικαστηρίου θα έκαναν τους σωστούς διορισμούς. Κατά καιρούς έκαμαν τέτοιους 

διορισμούς που πείθομαι ότι ο ισχυρισμός αυτός δεν είναι βόοιμος, για να μη 

χρησιμοποιήσω άλλη έκφραση που να θεωρηθεί λίγο πιο έντονη. Πιστεύω επομένως 

ότι σωστά αποφασίσαμε να υιοθετήσουμε ης απόψεις του συναδέλφου κ. Αγαπίου 

και σωστά a.-τοφασf.σαμε να επιμένουμε να παραμείνουν τα χρόνια πέντε κα~ εφτά. 

Τελειώνοντας Οα ήθελα. αγα.-τητοί συνάδελφοι, να τονίσω ότι στο θέμα του 

διορισμού επαρχιακών δικαστών πιστεiιω όη με ης σημερινές συνθήκες που 

επικρατούν στην Κύπρο και το γεγονός ότι το επάγγελμα του επαρχιακoiι δικαστή 

στην KiιπΡO ε{ναι αναβαθμισμένο σήμερα. θα αυξάνεται ο αριθμός των tJL .. "tELQUJV 
δικηγόρων που θα θέλουν να γίνουν δικαστές και επομένως στον τομέα αυτό δε θα 

αντιμετωπιστoiιν ιδιαΙτερα προβλήματα εξεύρεσης κατάλληλων προοώπων. για να 

διοριστούν δικαστές. 

Ευ,(αριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕνΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αjτό τη θέση μου. γιατί ουσιαστικά έχω καλυφθεί από τον 
κύριο Αγα,"tίου. 

ΤΟ μόνο που θέλω να αναφέρω εί-ναι ότι στα θέματα της ποινικής δικονομίας 

και με την τροποποίηση που γίνεται ε.ίτέρχεται εναρμόνιση με την πρόσφατη 

νομολογία που έχει διατυπωθεί στην Κύπρο. Συνεπώς κι εδώ πρέπει να πούμε ότι 

ουσιαστικά δεν κάνουμε μεγάλη κενοτομΙα. αλλά υιοθετούμε και καλύπτουμε ένα 

κενό που υπήρχε για προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην Κύπρο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο είχαν ζητήσει ο κ. Ευσταθίου και ο κ. Μαρκίδης. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. εΥΙΤΑθιογ, 

Κύριε Πρόεδρε και κύριo~ συνάδελφοι. 

Δε Οα ανερχόμουν στο βήμα να μιλήσω αν δεν ε..-τρόκειτο για ένα θεσμικό 

νομοθέτημα του είδους που με κάνει να λέω πως όταν περνσίιν τέτοια νομοθετήματα 
από το κοινοβούλιο δημιουργούν τις καλές στιγμl:ς του κοινοβουλίου. τις κάλλιστες 
στιγμές του κοινοβουλΙΟυ. 

Ο λόγος που ανήλθα τώρα στο βήμα είναι γιατί περίμενα. τιμής ένεκεν, να 

μιλήσει πρώτα ο έντιμος εισηγητής του Οέματος αυτού ο οποίος αξίζει κάθε 

συγχαρητηρίων. 

Στην πραγματικότητα, κύριε nρόεδρε, με τη νομοθεσία αυτή δεν εισάγονται 

νέοι θεσμοί, α.ίτλώς ενεργοποιείται το Σύνταγμα για την προστασία της ελευθερίας 

και της αξιοπρέπειας του πολίτη της Κυπριακής Δημοκρατίας και όχι μόνο του 

πολίτη αλλά και του κάθε παρεπιδημούντος στη χώρα αυτή. Δημιουργείται ένας 

μηχανισμός ελέγχου της τηρήσεως των ouvταγματικών διατάξεων και οι 

προυποθέσεις τις οποίες θέτει ένα σύνταγμα, για να στερηθεί ένας άνθρωπος την 
ελευθερία του τηΡOίrνται και εφαρμόζονται και δε γίνονται καταχρήσεις σε βάρος 

της αξιοπρέπειας, της ελευθερίας και της τιμής των προσώπων και των οικογενειών 

τους που βρίσκονται στη δημοκρατία. 

Μέριμνά μας δεν είναι να υποβοηθήσουμε τον ένοχο να αποφύγει την τιμωρία 

αλλά να προστατεύσουμε τον αθώο πολίτη ο οποίος συνεχώς διασύρεται, πολλές 

φορές εξευτl!λιζεται ή εκφοβΙζεται και καταπιέζεται είτε με την άδική του σνλληψη 

είτε με την απειλή που είναι το χειρότερο μιας άδικης σύλληψης. Αν μάλιστα λάβω 

υπόψη. κύριε Πρόεδρε, ότι μεταξύ των δεκάδων οι οποίοι συλλαμβάνονται μόνο μια 

μικρή μειοψηφία παρουσιάζεται στο τέλος στο δικαστήριο, διότι δεν υπάρχουν 

καθόλου στοιχεία εναντίον τους, αυτό με κά\'ει να λέω όη η τριακονταετία που 

πέρασε του ελείιθερσύ μας βίου δεν είχε την τιμή να μας προστατεύσει από αυτού 

του είδους τις αυθαιρεσίες οι οποΙΙς γίνονται. 

Αναλογιστείτε τώρα την τύχη της οικογένειας εκείνης που δέχεται την 

επίσκεψη τα μεσάνυχτα ή αργά τη νύχτα , των αστυνομικών οργάνων "που δεν είναι 
και με τη γαλατική ευγένεια :του θα μ .. -τουν στην :τόρτα του υπoψtlφιoυ της 

σύλληψης- την ανησυχία των παιδιών, τα κλάματα των γυναικών αλλά και τη 



2760 

χαιρεκακία του γείτονα ενδεχομένως, ο οποίος βλέπει το γείτονά του να 

συλλαμβάνt"tαι και να οδευει ακοΛουθώντας τους αστuνoμικoύς. για να αρχίσει το 

δυσμενές σχόλιο. το κoυTσO~Ιίτoλιό εναντίον του με u"tοκόλουθο το διασυρμό του, 
για να του πουν στο τέλος ότι έκαμαν λάθος. Και γιατί όλα αυτό; ΓιατΙ πάει ο 

αστυνομικός μέχρι σήμερα και λέει: ·Ορκίζομαι. κύριε διχαστά. πως έχω εύλογη 

υποψία ότι ο τάδε ενέχεται στο αδίκημαΜ • Και τι λέμε εμεΙς σήμερα: θα λέει στο 

δικαστή: ~ Έχω τη μαρτυρία ότι θεάθηκε στον τόπο που έγινε το αδίκημα εκείνο ή 

έχω μCtQnιρία ότι αυτός έχαμε αυτό κι εκείνο·, Και ο διχαστής θα αποφασΕζει μόνος 

του και θα λέΕΙ: 'ΆιΙτά που αXoUΩ δημιουργούν την εύλογη υπόνοια και την 
αναγκαιότητα για τη σύλληψη του ανθρώπου αυτού" και τότε θα λέει "μάλιστα. 

πάρτε τον" αν υπάρχει αυτό το οποίο λέω ότι cruντρέχει και προβλέπε.αι από το 

σύνταγμα. 

Συνεπώς για τον αγαπητό μου κ. Χατζηγιό.ννη, ο οποίος είδε το σημεΙο αυτό 
από διαφορετική γωνία, δε νομίζω ότι ο φόβος του δικαιολογείται πλήρως. διότι αν 
τηρηθούν οι προυποΟέσεις, τότε ο μεν ένοχος Οα προσαχΟεΙ στη δικαιοσύνη ή Οα 

στερηθεί της ελευθερίας του ο δε αθώος θα προστατευθεΙ 

Έχω κι εγώ από τη μακρό μου πείρα μιας γενιό.ς στη μαχόμενη δικηγορία 
πολλά να πω για τη θυματοποΙηση των αθώων. Ας μην αναφέρω ονόματα. διότι 

ίσως είναι από τις πιο δυστυχείς στιγμές και της κυπριακής δικαιοσύνης αλλό και 

του πολιτισμού μας γενικότερα. Γι' αυτό το λόγο θέλω να πω ότι η κατ<χληξη της 

ομόφωνης ψήφισης αυτού του νόμου δημιουργεί μια ευτυχή σUYΚUΡΙα για το 
Κοινοβούλιο και τιμά το θεσμό της Βουλής των Αντι.ίτροσώπων, 

Όσον αφορά τους δικαστές θα συνταχθώ κι εγώ με τον ευπαίδευτο και 

σεβαστό συνάδελqχ> κ. Α γαπίο", ότι μεγάλος αριθμός ικανών νομικών αναμένουν 

μάταια το διορισμό τους, ίσως για το λόγο ότι είναι πολύ ικανοί και επιτυχημένοι, 
για να καταλάβουν την έδρα του δικαστή. Το σκέφθηκα κι εγώ αυτό πολλές φορές. 

Προτιμότερο να ε,τιλεγεΙ ένας νέος, για να τον διαπλόσουμε κατό. τον τρόπο που 

νομίζουμε εμείς παρά. ένας ικανός ή ένας πεπειραμένος. Και αμφιβό.λλω αν ο 

ομιλών ή ο κ. Αγαπίο" ή ο εισηγητής του θέματος υποβάλλαμε αίτηση. θα μας 
εδέχοντο για δικαστές. 

ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αλέκος ΜαρκΙδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνό.δελφοι, 

θα ήΟελα να παρατηρήσω ότι επΙ του θέματος μιλούν μόνο δικηγόροι μtχρι 
τώρα και είναι ακριβώς εδώ που θα πρt..ει να τονιστεί ευθύς Εξαρχής ότι το θέμα 
αυτό δεν αφορά δικηγόρους, γι' αυτό όσα Μέλη της Βουλής δεν είναι δικηγόροι και 
δεν έχουν προολαμβό.νοοοες παραστάσεις, τα παρακαλώ να μελετήσουν πάρα πολύ 
σοβαρό: αυτές τις δύο προτάσεις νόμου πο" έχουμε μ...ροστά μας. διότι η μεν μια 
αφoρ(t την ίδια τη δικαιοσύνη και το θεσμό της. η δε όλλη αφορά τροποποίηση 

νόμου. ο οποίος είναι α...αίryασμα σοφιας αιώνων. η οποία προήλθε με νομολογιακή 

διαμ6(κρωση α.."tό τα δικαστήρια σταδιακά με ::tEιραματόζωα πολλές φορές τους 
ίδιο"ς τους διαδίκους ή το"ς ίδιους τους κατηγορουμένους. ΟΙ κατηγορούμενοι δεν 
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ενδιαφέρονται να κάνουν νομολογία. οι κατηγορούμενοι ενδιαφέρονται να 

αθαιωΟούν. Οι κατήγοροι. δηλαδή στις περισσότερες περι."ττώσεις η Αστυνομία και 

σε τελευταία ανόλυση η Γενική Εισαγγελία, δεν ενδιαφέρεται και δεν πρέπει να 

ενδιαφέρεται να καταδικάσει τον κατηγορούμενο. αλλά πρέπει να ενδιαφέρεται να 

βάλει σqχι.ιρικά όλα τα σχετικά γεΥονότα με την ενοχή ή την αθωότητα του 

κατηγορουμένου ενώπιον του δικαστηρίου. Γι' αυτό το λόγο στην Ε.ιίοχή μας θα 

πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί. όταν ψηφίζουμε νόμους των οποίων τις 

συνέπειες ούτε γνωρίζουμε ούτε μπορούμε να γνωρΙσουμε ούτε και ~ιπoρoύμε να 

μάΟουμε ούτε και μπορούμε να προβλέψουμε. 

Δε διαφωνώ καθόλου, αλλά συμφωνώ πλήρως με όσα είπε ο κ. Ευσταθίου 

σχετικά με την ανάγκη να διασφαλιστούν ακόμα περισσότερο από όσο εΙναι σήμερα 

ασφαλισμένες οι προυποθέσεις eχδόσεως εντάλματος συλλήψεως. Αλλά δεν μπορώ 

να ψηφίσω ακύρωση, εξοιισία ακυρώσεως κατά τη διάρκεια δίκης ήδη εκδοθέντος 

εντάλματος συλλήψεως, χωρίς να γνωρίζω ποιες είναι οι συνέπειες αυτής της 

ακύρωσης. Δεν έχει απολύτως καμιά σημασία αν οι συνέπειες της ακύρωσης 

ανήκουν στον τομέα άλλου νόμου. όπως είναι ο Νόμος περί Αποδείξεως. Ε)'.είνο 

που έχει σημασία είναι ότι αν ψηφιστεί αυτή η τροποποίηση ως έχει σήμερα. 

ελλείψει τροποποιήσεως του Νόμου περί Αποδείξεως, από αύριο το πρωί στον 

τομέα της ποινικής δίκης υπεισέρχεται η αβεβαιότητα και η αμφιβολία. 

Υπήρξα ο δικηγόρος στη γνωστή υπόΟεση Γεωργιάδη όπου το Ανώτατο 

Δικαστήριο εξέδωσε την ιστορική απόφαση ότι μαρτυρία η οποία λήφθηκε κατά 

παράβαση του Συντάγματος δεν είναι παραδεκτή μαρτυρΙα και δεν ~ι.ίoρeί να 

ακουστεί ενώπιον δικαστηρίου. Γι' αυτό γνωρίζω το θέμα αυτό και Οα πω ότι η όλη 

νομολογία η οποία σύμφωνα με τον περί Δικαστηρίων Νόμο δεσμεύει τα κυπριακά 

δικαστήρια δέχεται ότι μαρτυρΙΟ η οποία λαμβάνεται κατά παράνομο τρόπο είναι 

παραδεκτή μαρτυρία και μπορεί να παρουσιαστεί ενώπιον δικαστηρίου προς 

απόδειξη ενοχής ή αθωότητας. Εκείνο όμως που είπε το Ανώτατο Δικαστήριο ήταν 

κάτι άλλο. Όταν η μαρτυρία που λαμβάνεται, λαμβάνεται κατά τρόπο όχι απλώς 

παράνομο αλλά αντίθετο με το Σύνταγμα, τότε και μόνο τότε η μαρτυρία δε γίνεται 

δεκτή ενώπιον του δικαστηρίου. Από ό,τι έμαθα εξ ακοής ο Γενικός Εισαγγελέας 

ενώπιον της Ko~νoβoυλευτική; ΕΠLτροπής Νομικών είπε κάτι το διαφορετικό. Αλλά 

αυτή είναι μια Ύ\'ώμη του Γενικού Εισαγγελέα. Εγώ γνωρ(.ζω ότι η νομολογία η 

οποία υπάρχει λέγει ότι η μαρτυρία που λαμβάνεται κατά παράνομο τρόπο είναι 

παραδεκτή μαρτυρία και επομένως ακούεται. Μόνο η μαρτυρία που αντίκειται προς 

το Σύνταγμα δεν μ .. ίορεί να ακουστεί σύμφωνα ~ιε την απόφαση Γεωργιάδη και 

σύμφωνα με την a.ίόφαση Γιάλλουρου στην οποία ακόμα είμαι δικηγόρος. Γι' αυτό 

γνωρίζω το θέμα περΙ του οποίου ομιλώ. Άρα φανταστείτε την εξής σκηνή όσοι δεν 

είστε δικηγόροι: Συλλαμβάνnαι κά..ίοιος με ένταλμα δικαστή, δηλαδή με ένταλμα 

λειτουργού της δικαιoσiJνης, και κατά τη διάρκεια της συλλήψεώς του αυτής η 

αστvνoμί.a λαμβάνει μια κατάθεση με όλους τους τύπους, με όλες τις 

:tροειδοποιήσεις. με όλες τις προυποθέσεις εξασφαλίσεως των δικαιωμάτων του 

κατηγορουμένου αυτού. Και ομολογεί ο κατηγορούμενος αυτός ότι έκαμε ένα 

έγκλημα ή λέγει δεκαπέντε πράγματα ωιό τα οποία προκύπτει συμπέρασμα ενοχής. 
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Πηγαίνουμε δικασττjριo. Aκυρώνετα~ το ένταλμα Q.ι"Σό το δικαστtiριo που δικάζε~ την 
υπόΟεση, διότι ο δικαστής ο πρώτος που εξέδωσε το ένταλμα κατά τη γνώμη του 

νέου δικαστή που δικάζει την υπόθεση έκαμε λάΟος τj δεν εφάρμοσε σωστά το νόμο 
που του επιτρέπει να βγάλει ένταλμα. Το ερώτημα είναι, τι γίνεται η κατάΟεση. Aυττj 

τη στιγμή ουδεΙς σε αυτή την αίθουσα μπορεί να δώσει απάντηση. Πέφτει αυτόματα 
και η κατάθεση υπό την έννοια ότι δεν μπορεί να παρουσιαστεΙ ενώπιον του 

δικαστηρίου ή δεν πέφτει: Ελάτε εσεΙς στη Οέση ενός κατηγορουμένου και ενός 

Εισαγγελέα. Ο μεν Εισαπελέας θα πει ισχύει και φαντάζομαι να συμφωνεί ο 
κ. Κυπριανού ε.ί"Σ' αυτού. Με την πείρα που έχετε, ιrαντάζOμαι ότι θα συμφωνείτε ότι 

δεν υπάρχει δικηγόρος της Δημοκρατίας που δε θα υποστηρίξει ότι ισχύει η 

κατάθεση, παρά. την ακύρωση του εντάλματος. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Δεν ε(ναι απόλυτο. Μετά που έφυγα εγώ από "[ην Εισαγγελια δεν είναι 

απόλυτο. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Λοι .. ίτόν. θα υποστηρίξει 11 κατηγορούσα αρχή και είναι φυσιολογικό να 
υποστηρίξει ότι η κατάΟεση ΙCΓ.<ύει. θα υποστηρίξει ο κατηγορούμενος ότι η 

κατάθεση δεν ισχύει και θα αρχίσouν οι αποφάσεις και οι εφέσεις και οι 

προ\.lποθέσεις και με άλλα λόγια παραπέμπουμε σε δικαστές ένα κενό και λέγουμε 

εμείς στους δικαστές: "Γεμίστε αυτό το κενό καΟ' ον τρόπον βούλεσθε. Εμάς που 
ψηφίζουμε το νόμο δε μας ενδιαφέρouν οι συνέπειες". Αυτό λtγoυμε αυτή τη στιγμή, 
ψηφίζοντας αυτό το πράγμα. 

Άλλο παράδειγμα. Συλλαμβάνεται ο κατηγορούμενος και, όπως τον παίρνουν 

στην ασtυνOμΙα, βρίσκεται μέσα στην τσΈJ'"Cη του ένα πιστόλι. Μπορεί να τον 

κατηγορήσουν για παράνομη οπλοφορία: Κι αν ακυρωθεί το ένταλμα, ισχύει η 

κατηγορί.α αυτή ότι βρέθηκε πιστόλι πάνω του: Άλλη δίκη. άλλη έφεση μέχρις ότου 

αποφανθεί το Ανώτατο Δικαστήριο αν πρέπει να γίνεται δεκτή η κατοχή του 

πιστολιοΙΙ ως μαρτυρία ή όχι. ΜΠOQεί να βρεθεί πάνω του το πιστόλι με το οποίο 

έγινε ο φόνος. Προσέξτε. Μπορεί να συλληφθεί ύποπτος για φόνο και να βρεθεί 

πάνω του κατά την ώρα της σύλληψης το πιστόλι που σύμφωνα με μαρτυρία 

Εμ.πειρογνώμονα είναι το πιστόλι του φόνου. θα πει αυτός ο άνθρωπος: "Κοιτάξτε, 

να με κατηγορήσετε μόνο για παράνομη οπλοφορία, επειδή βρήκατε πάνω μου το 

πιστόλι", "επ' αυτοφόρω", όπως φώναξε ο κ. ΕυσταΟ(ου, "αλλά για το φόνο αφήστε 

με ήσυχο, διότι το ένταλμα συλλήψεως κακώς εκδόθηκε, γ~' αυτό και ακυρώΟηκε". 

Πού πάνε: Δεν είναι υπόχρεη η αστυνομία να πάρει κατάθεση Q.ιτό κατηγορούμενο. 

Και μια ερώτηση και μια α..-ι:λή απάντηση και σ' ένα σημειωματάριο ενός 

αστυνομικοΙΙ πολλές φορές είναι παραδεκτή μαρτυρία. Αν δηλαδή υπάρχει σιιλληψη 

κατηγορουμένου. αν ακυρωΟεΙ η σύλληψη, τι γίνονται όλα αυτά; 

Το ερώτημα είναι το εξής: Ποια είναι η θέληση αυτής της Βουλής: Αυτή η 

Βουλή έρχεται και δίνει εξουσία σε ένα δικαστήριο το οποίο δικάζει έναν 
κατηγοροΙΙμενο να ακυρώσει διάταγμα. ένταλμα, το οποίο εξέδωσε όχι κατώτερος 

δικαστής, ομοιόβαθμός του δικαστής. Το ακυρώνει. Δεν έχει υποχρέωση αυ"[ή η 

Βουλή να πει τι θέλει να γίνεται παρακάτω; "Μένει στο δικαστήριο" μου φωνάζουν 

από κάτω. Πόσες δίκες, πόσα έξοδα θα πληρωθούν, πόσοι Οα ταλαι,,-τωρηθούν και 

πόσα χρόνια θα χρειαστούν, για να διευκρινιστούν αυτά τα απλά πράγματα: Τι είναι 
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εκείνο το οποίο εμ.,·τοδίζει αυτή τη Βουλή να πει τι Οέλει να γίνεται σε περίπτωση 
κατά την οπο(α πράγματι ασκήση δικαστής την εξουσία που του δίνουμε σήμερα και 

ακυρώσει το ένταλμα: Έχουμε ιrnoχρέωση να μην ψηφ[ζουμε νόμους που 

δημιουργούν ασάφειες. Έχουμε \ιποχρέωση να μην ψηφίζουμε νόμους και να 
λέγουμε στο λαό: Κάμνετε δίκες. για να δLEuκρινΙσετε τι ψήφισε η σοφή Βουλή. 

Ναι. εΙναι πολλές οι περι.-ττώσεις που γεννώνται δίκες, για να ερμηνενσει ένα 
δικαστήριο μια φράση, μια λέξη, μια τελεία που βάλλει ένας νόμος. Αλλά σΙγουρα 
δεν τον κάνουμε επίτηδες το νόμο. ώστε να είναι ασαφής για να μ .. -τορούν να 
γ(νονται δίκες και να βγαίνει νομολογία για το πώς πρέπει να ερμηνεuOεΙ ο περί 
Αποδείξεως Νόμος, ο περί Ποινικής Δικονομίας Νόμος, ο περί Δικαστηρίων Νόμος. 
ΕμεΙς ψηφίζουμε νόμους με κάθε καλή θέληση, για να ε'ναι σαφείς. Αλλά ως 

άνθρωποι είτε κάνουμε λάθη στη διατύπωση του νόμου είτε οι υπηρεσίες που μας 

συντάσσουν τους νόμους κάνουν λάθη στη διατύπωση του νόμου είτε δεν 
προβλέπουμε όλες τις πιθανές περιπτώσεις, όταν ψηφίζουμε νόμο. αλλά δεν το 
κάνουμε και επίτηδες. ΤΟ κάνουμε, διότι είμαστε άνθρωποι που υποπίπτουν σε 
λό.Οη. εδιό όμως η εισήγηση είναι ,'α το κάνουμε επίτηδες. Να ψηφΙσουμε κάτι το 
νέο, χωρίς να ρυθμίσουμε και το ποια θα είναι η συνέπεια αυτού του νέο\l 
πράγματος. Λυπούμαι. αλλά δεν μπορώ να δεχτώ ότι η Βουλή μπορεί να κάνει αυτό 
το πράγμα. 

Και επειδή επαναλαμβάνω το θέμα δεν αφορά δικηγόρους, παρακαλώ όλους 
τους συναδέλφους που δεν είναι δικηγόροι να αντιληφθούν ότι το θέμα είναι πολύ 
σοβαρό για τους πολίτες αυτού του τόπου και να ξανασκεφτούν την όλη θέση το\lς. 

Όχι επί σκοπώ ακυρώσεως της εξουσίας ακυρώσεως των ενταλμάτων, αλλά επί 
Ο"Α.οπώ, προτού ψηφιστεί αυτή η νομοθεσία η οποία Οα οδηγήσει σε χάος και σε 

axeeiaoτe; δίκες και ταλαιπωρίες και έξοδα, να ψηφίσει αυτή η Βουλή κάτι το 
σαφές, ούτως ώστε να εκδηλώσει πολιτική βούληση σχετικά με το όλο ζήτημα, του τι 
επιτέλους θέλει. Έπειτα δεν αντιλαμβάνομαι τι σημαίνει Μαφήστε το Οέμα στη 

νομολογία
Μ

. Δηλαδή κάνουμε υπαινιγμό ότι στη μια περίπτωση το δικαστήριο 
μπορεί να πει ότι δtχεται την άλφα μαρτυρία και μετά στη βήτα περίπτωση το 
δικαστήριο μπορεί να πει δε δέχεται την ωμέγα μαρτυρία και θα διατηρείται αυτό το 
χάος [:;τ' άπειρον: Ή μήπως εννοούμε ότι το δικαστήριο θα αποφασ{ση άπαξ και 

διά παντός. μια φορά, πώς συμπληρώνεται αυτό το κενό. Μα, αν ε{ναι έτσι, τότε 
εμείς οι Ιδιοι παραβιάζουμε το ρόλο της Βουλής και στην πραγματικότητα 
αναθέτουμε νομοθετική εξουσία στη δικαστική εξουσία. Αν εμείς νομ(ζουμε ότι αυτό 
το θέμα μπορεί να λυθεί με μια απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου σε μια 
περίπτωση, τότε λέγω ότι ενσυνείδητα αυτη η Βουλή εκχωρεΙ τη νομοΟετική της 
εξουσία επί του Οέματος στη δικαστική εξουσία και λέγει προς το Ανώτατο 
Δικαστήριο Ηνομοθετείστε εσείς". Δεν είναι σωστή αυτή η εκδοχή και γι' αυτό το 

λόγο, καθόσον αφορά αυτό το νομοσχέδιο ή την πρόταση νόμου. παρακαλώ να 

γίνουν και άλλες διαβουλεύσεις μεταξύ των κομμάτων και αν δεν ψηφιστεί αυτή την 
Πέμπτη και 'Ιιηφιστε{ κάτι άλλο την άλλη Πέμπτη ή σε δεκαπέντε μέρες, δε χάθηκε ο 
κόσμος. 

Έρχομαι και στο άλλο θέμα. Καθόσον αφορά την άλλη πρόταση νόμου 

συμφωνώ με όσα εΙ-τε ο κ. Μάρκος Κυπριανού. Τυ ότι υπάρχουν ικανοί δικηγόροι 
με πείρα τριάντα ετών που ενδιαφέρονται να γίνουν δικαστές σημαΙνει ότι πρέπει 
να βάλουμε το μίνιμουμ στα τριάντα χρόνια; ΤΟ ότι υπάρχουν ικανοί δικηγόροι με 
πείρα 25 ετών και ενδιαφέρονται να γίνουν δικαστές σημαίνει ότι πρέπει να 
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επαυξΊ'ισω το όριο στα 25 χρόνια; Το ότι υπάρχουν tκaνοί δικηγόροι με πείρα 

15 ετών και ενδιαφέρονται να γίνουν δικαστές σημα[νει ότι πρέπει να επαUΞήσω το 
χρόνο στα 15 χρόνια: Τι σχέση έχει παρακαλώ το μίνιμουμ πον χρειάζεται για το 
δΙOQισμό με το πόσοι δικηγόροι των πόσων χρό\ιων πείρας ενδιαφέρονται αυτή τη 

στιγμή να γίνουν δικαστές: Δεν έχει καμιά λογική σχέση το ένα θtμα με το άλλο. 
Λυπούμαι να σας πω ότι σε αυτό τον τόπο αντιγράφουμε ΣUΣΤήμOτα και τα 

αντιγράφουμε κατά το χειρότερο δυνατό τρόπο. Υπάρχει το ηπειρωτικό σύστημα 

όπου οι δικαστές διορίζονται μετά a.ιίό εξετάσεις. Α υστηρ6τατες εξετάσεις, αλλά 
εξετάσεις. Και δεν έχει καμιά σημασία η πείρα. Τελειώνουν το πανεπιστήμιο. 

κάνουν μια άσκηση. δίνουν εξετάσεις. Αρχίζουν 0..,'t6 Ειρηνοδίκες και καταλήγουν 
αρεοπαγίτες. Αυτό είναι το ηπειρωτικό σύστημα. Έχουμε το αγγλικό σύστημα. Δεν 
έχουν εξετάσεις. Διορίζονται. ΊJΠOτίθεται. οι κορυφαίοι των δικηγόρων κατευθείαν 
στο ανώτερο δικαστήριο της Αγγλίας και διορΙζονται άνΟρωποι με πλουσι.ότατη 

πεΙρα. φημισμένοι για την ικανότητά τους. οι οποίοι ενώ στο ελεύθερο επάγγελμα 
μπορεί να κερδίζουν χ~λιάδες χιλιάδων λιρών, όταν διορΙζονται δικαστές. παίρνουν 
πολύ λιγότερα. Αλλά δε διανοούνται να αρνηΟούν το διορισμό τους. διότι σε εκείνη 

τη χώρα το να είσαι δικαστής του ανώτερου δικαστηρίου της Αγγλίας είναι η ύψιστη 

τιμή που αναμένει άνθρωπος που εισέρχεται στο νομικό κόσμο. Εδώ πέρα 
εφαρμόζουμε το αγγλικό σύστημα εντελώς λανθασμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κατά κuπριακό τρόπο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κατά κυπριακό τρόπο. Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε, και παρά τη διακοπή με 
την οπο(α ασφαλώς θα διαφωνείτε, εντούτοις ευχαριστώ για τη διακοπή. 

Λοιπόν, τώρα έχουμε το εξής φαινόμενο στην Κύπρο: Δικηγόροι οι οποίοι 

μετά a..-ι:ό πολυετή μόχΟο πέτυχαν στο επάγγελμα. δε θέλουν πλέον να γίνουν 

δικαστές. Έχουμε νέους καθόλα άξιους, σφαιρικά μορφωμένους, πιθανότατα πολύ 
πιο ικανούς a..-ι:ό άλλους με πολύ μεγαλύτερη πείρα που ενδιαφέρονται να γίνουν 

δικαστές ενόσω δεν έχουν καθιερωθεί στο επάγγελμα. Και άπαξ και καθιερωθούν 
στο επάγγελμα, παύουν να ενδιαφέρονται να είναι δικαστές. Προς τι και γιατί 

λοι.πόν ερχόμαστε εμείς αυτή τη στιγμή να διαμαρτυρηθούμε για κάτι το οπο(ο 
αντιλαμβάνομαι και το Ανώτατο Δικαστήριο δέχεται και ο δικηγορικός κόσμος ως 
Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος έχει εισηγηθεί και έχει δεχθεί; Επειδή έτυχε 
αυτή τη στιγμή ο φιλος μου. ο κ. Αγαπίου, να γνωριζει δέκα ανθρώπους στη Λεμεσό. 

ΟΙ οποίοι έχουν πείρα. πέραν των επτά ετών ή πέραν των δέκα ετών και 

ενδιαφέρονται να γίνουν δικαστές; Τι σχέση έχει αυτό το πράγμα με το μίνιμουμ 
χρόνο διορισμού των δικαστών; Εισέρχεται η αρχαιότητα στο δικαστικό σώμα από 

την ώρα του διορισμού τους μέχρι την ώρα της προαγωγτ\ς τους στσ εφετείο. Μόνο 

μια φορά ήρΟε το Ανώτατο Δικαστήριο και ανέτρεψε το θέμα της αρχαι.ότητας. Το 
αποτέλεσμα ποιο είναι; ΤΟ a.."'tortMOfLG είναι ότι αν εισέλθει κάποιος στη δικαστική 
έδρα σι προχωρημένη ηλικία, με μεγάλη πείρα. δεν έχει κίνητρο. διότι μετρά. βλέπει 
συναδέλφους. μετρά ηλικίες. βλέπει αρχαιότητα στο χρόνο των διορισμών και 
βλέπει όtL οτιδήποτε και να κάμει στο Εφετείο δε θα πάει. διότι θα αφυπηρετησει 
πριν τα εξήντα του. θα αφυπηρετήσει στα εξήντα του και μέχρι τα εξήντα του δε θα 

προλάβει να πάει στο ΕφετεΙΟ, διότι μετρά πόσοι άλλοι είναι μπροστά του. Το 
αποτέλ(σμα εΙνο.ι ακριβώς όλη αυτή η θεωρία να διορίσουμε ανθρώπους με πειρα 
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είναι λανθασμένη, διότι στην πραγματικότητα μπορεί να καταλήξουμε να 

διορίσουμε ανθρώπους που δε θα έχouν πλtoν κανi:να κίνητρο να αποδώσουν και 

μάλιστα να αποδώσουν σωστό προκειμένου να ανέλθouν την κλίμακα της ιεραρχίας. 

Και η πείρα μου είναι και κόπως διαφορετική. Ότι εκείνος ο οποίος είναι 

καλός από τον πρώτο χρόνο είναι καλός και στον τελευταίο χρόνο. Και όλες αυτές 

οι θεωρίες περΙ πείρας δεν καλύπτουν το θέμα της αξίας. Διότι, αν πραγμαηκά 

μιλούμε περί αξιοκρατίας, τότε σημασία έχει η μόρφωση, σημασία έχει η ικανότητα 

παρουσιάσεως μιας υποΟέσεως. σημασία έχει η ικανότητα συλλήψεως ενός 

επιχειρήματος, σημασία έχει η ικανότητα ανευρέσεως των πηγών του νόμου. Όλα 

αυτά μπορεί κάπως να συμπληρώνονται με την πείρα. αλλά ouδέπoτε η πείρα είναι 

αρκετή προκειμένου να συμπληρώσει την έλλειψη γνώσεων και την ελλι",-τή μόρφωση 

κάποιου ο οποίος τελειώνει πανεπιστήμιο με ελλιπή μόρφωση. Και υπάρχουν. Το 

αποτέλεσμα επομένως είναι όη δε βλέπω απολύτως κανένα λόγο για ποιο λόγο να 

μη γΙνει δεκτή η πρόταση την οποία υποστήριξε από του βήματος αυτού ο κ. Μάρκος 

Κυπριανού. Αντιλαμβάνομαι ότι έχει υποστηρίξει την πενταετία και έχει 

υποστηρίξει τετραετία νοουμένου ότι θα υπάρχει ομοφωνία. Νοουμένου ότι 

oUΔέπoτε υπάρχει ομοφωνία, όταν υπάρχουν 13 άνΟρωποι να αποφασίσουν, εγώ 

ομοφωνία εν πάση περιπτώσει δεν ψηφίζω. Λέγω ότι κανονικά θα μ.·τορούμε να 

πούμε αρκεί η τετραετία, αν οι δέκα α..-τό τους δεκατρείς συμφωνούν -και είναι 

μεγάλη πλεΙΟψηφία οι δέκα α .• "Ιό τους δεκατρείς δικαστές του Α νωτάτο'\l 

Δικαστηρίου να συμφωνούν- αλλά ανηλαμβάνομαι ότι και ο κ. Κυπριανού είναι 

δωτεθειμtνoς να εισηγηθεί στο Σώμα, όπως εισάξουμε άνευ ετέρου την πενταετία 

χωρίς ομοφωνίες και ειδικές πλειοψηφίες. Με άλλα λόγια τα επτά χρόνια που 

υπάρχουν σήμερα με τα πέντε της ομοφωνίας να τα κάνουμε πέντε καταργούντες την 

ομοφωνία. οπότε το μίνιμουμ θα είναι πέντε και θα διορίζονται δικαστές με 

μίνιμουμ υπηρεσία δικηγόρου τα πέvτε έτη με απλή πλεΙΟψηφία των παρόντων και 

ψηφιζόντων μελών ΤΟ'\l Ανώτατου Δικαστηρίου. Ίσως α'\lτή η εισήγηση μπορεί να 

είναι πολύ πλησίον σε αυτά τα οποΙΟ ε!.πα και αν πράγματι ο ίδιος ο εισηγητής 

υιοθετήσει αυτή την πρόταση, εγώ θα ψηφίσω μαζί του αυτή την πρόταση, όπως θα 

την υιοθετήσει. Αν επψένει στην αρχική του πρόταση. θα ψηφΙσω και την αρχική 

του πρόταση Ε.ι.ιμένοντας όμως ότι η ομοφωνία δεν πρέπει να εΙναι ομοφωνΙα, αλλά 

πρέπει να είναι πλειοψηφία δέκα από δεκατρείς. 

Ενόψει των όσων εΙπα και επειδή αντιλαμβάνομαι και το βλέπω ότι υπάρχouν 

συνάδελφοι που πρώτη φορά άκουσαν αυτή την αντιπαράθεση γνωμών και την 

πολυφωνία, νομιζω ότι αξίζει τον κόπο η Βουλή να αναβάλει τη συζήτηση α'\lτών 

των δύο Οεμάτων για την επόμενη βδομάδα ή εν πάση περι..ττώσει σε σύντομη 

καθορισμένη ημερομηνΙα. ούτως ώστε πλtoν να γίνουν διαβουλεύσεις για το τι 

πραγματικά πρέπει να γΙνει στα υπό συζήτηση θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Το λόγο έχει ζητήσει ο κ. Μιχαλόκης Κυ.τριανού. 
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Μιχ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Για το Οέμα των δικαστών θα συμφωνήσω με τον αγαπητό συνάδελφο 

κ. Μαρκίδη και τον κ. Μάρκο Κυπριανου. Για το άλλο θέμα ο κ. Μαρκίδ11ς θα με 

βρει κάΟετα αντίθετό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα μπορούσατε να εξ11Υήσετε το "κάθετα αντίθετoς~; 

(Γέλια) 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Μάλιστα, με οριζόντιες τομές. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Όλοι μας ξέρουμε ότι 11 καλ1j μέρα φαίνεται από το πρωΙ Και ξέρουμε ότι τα 
πριίιτα πέντε χρόνια στο eπάγγελμα του δικηγόρου είναι τα πιο κρίσιμα και τα πιο 

αποφασιστικά. ΤΟ όνομα Γλαυκος Κλ11ρίδης, φερ' ειπείν. 1j Τάσσος Παπαδόπουλος 
ως δικηγόροι. βγ1jκε τα πρώτα δυο, τρία χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι τότε που μας έβγαλαν το όνομά μας. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Είναι από τότε. κιJριε Πρόεδρε. Δεν περιμέναμε να δουμε το Γλαύκο Κλ11ρίδTl 1j 
το Μιχαλόκη Τρι.ανταφυλλίδTl να ασκούν το επάγγελμα για δεκάδες χρόνια για να 

τους επιλέξουμε ως δικαστές. Είμαι ΠΕ>-ιεισμένος, κύριε Πρόεδρε. ότι ένας δΙΚTlγόρος 

που έχει ικανότητες Οα τις Q..ιτoδείξει Τ11ν πρώΤTl πενταετία. 

Κύριε Πρόεδρε. δεν πιστεύω ότι κάνει οποιοδ1jποτε κακό να επεκταθεί ο 

αριθμός των υΠΟψηφίων δικαστών υποβιβάζοντας τα χρόνια urtTlQtoLa; σε πέντε. Η 
πείρα του παρελθόντος μας Q..ιτέδειξε το αντίθετο. κύριε Π ρόεδρε. Στο παρελθόν ο 

νόμος πρόβλεπε μόνο τρία χρόνια σε εξαιρετικές περιπτώσεις και πέντε χρόνια για 

κανονικές περιπτώσεις. Και είδαμε και είμαστε μάρτυρες. κυριε Πρόεδρε, αυτών 

των πεΡw'tτώσεων που άνθρωποι μόνο με τρΙα χρόνια πείρα. τίμησαν τη θέση του 

δικαστ1j, την τίμησαν και την τιμουν και κοσμουν σήμερα το Ανώτατο Δικαστήριο. 
Δε βλέπω το λόγο γιατί να υπάρχει ένσταση να μην μπορουν να κριοουν και οι 

δικηγόροι των πέντε χρόνων ως υποψήφιοι. Με αυτό τον τρόπο δίδεται 
μεγαλύτερος αριθμός επιλογής στο Ανώτατο Δικαστ1jριο . για να επιλέξει τους πιο 

κατάλληλους. Ασφαλώς το Ανώτατο Δικαστ1jριο θα ngtnl!.L να λάβει υπόψη e.κτός 
από την ικανότητα και την αρχαιότητα. Και ρωτώ: Γιατί να φοβούνται οι 

αρχαιότεροι τη σίryκρισTl με τους νεότερους; 

Εγώ πιστεύω, κυριε Πρόεδρε, και υποστηρίζω ένθερμα ότι πρέπει να δίδεται η 

ευκαιρία και στους νεότερους δικηγόρους, αυτούς με πείρα μόνο πέντε χρόνων. να 

μ...'tορούν να επιλέγονται, εφόσον εΙναι ικανοι. Αλλά παρεμπιπτόντως. κιJριε 

Πρόεδρε, πιθανό το Σώμα αυτό και το Ανώτατο Δικαστ1jριο να κρ[νουν σκόπιμο να 

επανεισαγάγουμε το θεσμό του πταισματοδίκη. Ο θεσμός του πταισματοδίκη 

Q..ι-ιoδείχτηκε ΧΡTlσιμότατος. Δίδεται η περίοδος σ' ένα νεαρό δΙΚTlγόρο που γΙνεται 

δικαστ1jς να αποδείξει τις ικανότητές του. Αν έχει πραγματικές ικανότητες, τότε 

μπορεΙ να προαχΟεί στη Οέση του δικαστή κ.ο.κ. 
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Έτσι τάσσομαι ανε..-τιφύλακτα υπέρ της εισήΎ1lσης του Μό:ρκου Κυπριανού, 

όπως οι δικηγόροι των πέντε χρόνων θεωρούνται κατάλληλοι να προκριθούν από το 
Ανώτατο Δικαστήριο στη θέση του δι)'.αστή. 

Τώρα, το άλλο θέμα, κύριε Πρόεδρε. το θέμα της Ποινικής Δικονομίας. 

Λυπούμαι που διαφω"ώ με τον κ. Μαρκίδη τόσο με την ουσία όσο και με τη δικαιο· 
λογία που έδωσε. Επειδή. κύριε Πρόεδρε, πολλό: α.ι-τό τα μέλη μας δεν είναι νομικοί 

και δεν πρέ..ει να τους κουράσουμε με νομικιστικές θεωρίες. θα ήθελα να καλέσω 

τους συναδέλφους αυτούς να μετατραπούν προς στιγμή σε ορκωτό δικαστήριο. Και 

θα μιλησω με το λόγο τ() λα'ίκό ούτως ώστε να αντιληφθούν το θέμα. Τι σκοπεί 
αυτός ο νόμος: Ο νόμος αυτός α.-τοσκοπε ί στο να ρυθμίσει με τρόπο σωστό την 

έκδοση των ενταλμάτω" προσωποκράτησης. Τι γίνεται μέχρι oTιILEQa. αγαπητοί 
συνάδελφοι; Ενώ ένας δικαστής βρίσκεται στην έδρα και δικάζει μια σοβαρότατη 

υπόθεσιι. μπαίνει μέσα στην αίθουσα του δικαστηρίου ένας αστυνομικός και παρου
σιάζει ένα χαρτί που προφανως είναι μια δηλωση του αστυνομικού που λέει; "έχω 
εύλογες υποψΙες ότι ο Μάρκος Κυπριανού ενέχεται ο' ένα έγκλημα ..... 

DΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ατυχές παράδειγμα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Και με αυτό και μόνο ο δικαστής διακόπτει γι.α τρία δευτερόλεπτα, υπογράφει 

το ένταλμα κι ο Μι'ιρ-.ι.ος Κυπριανού συλλαμβι'ινεται και μπαίνει μέσα. Ο νόμος τι 

αποσκοπεί να ρυθμίσει: Απαιτεί α,,'Σό το δικαστή, πριν εκδώσει αυτό το διάταγμα. 
πρώτ' απ' όλα να ακούσει μαρτυρία. Δηλαδή να μην περιοριστεί μόνο στην υΠΟψία 

του αστυνομικου. θα πρέΠει να απαιτήσει ορισμένη μαρτυρία. ορισμένες ενδε(ξεις 

που δικαιολογούν μια εύλογη υΠΟψία ότι ο Μάρκος Κ υπριανού ενέχεται σ' αυτό το 
έγκλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλύτερα να λέγετε ο Μιχαλό:χης Κυπριανού. 

M JX. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Λοιπόν. κύριε Πρόεδρε, το δευτερο που θέλει και αποσκοπεί αυτός ο νόμος 
είναι να περισώσει την τύχη του αθιΟΟυ κατηγορουμένου. υπόπτου, ο οποίος 

συλλαμβάνεται και χωρίς καμιά μαρτυρία μπορεί να κρατηθεί για Εικοσιτέσσερις 

ώρες και μετά να αφεθεί ελεύθερος. Π ολλοί στο παρελθόν είχαν συλληφθεί και 

εναντίον τους δεν είχε προσαφθεί οποιαδήποτε κατηγορία. Είχε δημοσιευθεί το 

όνομά τους στον ημερήσιο τύπο, είχαν υποστεί εξευτελισμό τόσο οι ίδιοι όσο και οι 
οικογένειές τους . . ιι αυτοί οι άνθρωποι παραμένουν απροστάτευτοι. 

Και ρωτ, ' ~εν είναι χρήσιμη αυτή η νομοθεσΙα που σκοπούμε να εισάξουμε: 

Να υπερασπίσσιιμε το ανθρώπινο δικαίωμα αυτού του ανθρώπου: 

Και το τρίτο. κυριε Πρόεδρε. ο φίλος μου ο κ. Μαρκίδης ανέφερε όΗ το 

διάταγμα αυτό της ακlιρωσης δεν έχει καμιά σχέση με τη μέχρι σήμερα νομολογία. 

Συμφωνώ όΗ με τη νομοθεσία που σκοπούμε να περάσουμε θέλουμε να εναρμονί

οουμε τη νομοθεσία μαζί με τη μέχρι σήμερα νομολογία' και υπάρχει πολλή νομο
λογΙα πι'ινω ο' αυτό το θέμα. Ειναι η υπόθεση Γεωργιάδη, η υπόΟεση Τάκη Γιάλ· 

λOUΡOυ. η υπόθεση Φλουρέντζου. η υπόθεση Ψαρά και η υπόθεση Πάρπα. 
Διαφωνούμε με τον κ. Μαρκίδη ότι το δικαστήριο α.ι.οφάνθηκε ότι μόνο για λόγους 
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αντισυνταγματικούς καθίσταται άκυρη η κατάθεση. Είναι για λόγους παρανομίας. 

Αλλά εξάλλου το θέμα αυτό. κύριε Πρόεδρε, με το ΟΠΟ(Ο κατα.ίτιανόμαστε είναι και 

αυτό Οέμα συντάγματος. είναι σννταγματικό. Η ννλληψη του πολίτη διέπεται από 

το σύνταγμα. Άρα. αν τι σύλληψη τον πολίτη γίνεται κατά αυθαίρετο τρόπο. 

ασφαλώς μπορεί και πρέπει να ακυρώνεται οποιαδτΊποτε μαρτυρΙα προκύΠΤΕΙ απ' 

αυτή την παράνομη σύλληψη. Ως και αυτοί οι πολύ σuvτηρητικo[ Εγγλέζοι που 

μέχρι τελευταία δέχονταν μαρτυρΙα που λαμβανόταν παράνομα, σήμερα έρχονται να 

ευθυγραμμιστούν με τη μοντέρνα νομολογία και aπoρρ(πτoυν καταθέσεις ή 

τεκμήρια που λαμβάνονται κατά παράνομο τρόπο. Και δεν πιστεύω ότι η Κύπρος 

θα πρέπει να καθυστερήσει σ' αυτό τον τομέα. Υπεράνω όλων εΙναι τα ανθρώπινα 

δικαιώματα. θα πρέπει να προστατεύσουμε τον πολίτη από οποιαδήποτε κατάχρηση 

εξουσίας και γι' αυτό υπερθεματίζω υπέρ της ψήφισης του νομοσ.(εδΙΟυ αυτού. 

Συμφωνώ πληρέστατα με το φίλο μου κ. Πουργουρίδη και με τον κ. ΕυσταΟίου, 

όπως εξέθεσαν τα Οέματα. θα δώσω μόνο ένα παράδειγμα. κύριε Πρόεδρε. Σε μια 

συγκεκριμένη περΙΠτωση, στην υπόθεση Πάρπα. ο Πάρπας συνελήφθη για μια άλφα 

κατηγορία. κρατήθηκε μέσα και κατά την κράτησή του του αποσπάστηκε θεληματική 

κατόθεση με την οποία ενοχοποιούσε τον εαυτό του για πολύ πιο σοβαρές 

κατηγορίες. Και ήλθε το Ανώτατο Δικαστήριο και απέρριψε τη λήψη .::ι.υτής της 

κατάθεσης, διότι έγινε κατά τρόπο παράνομο. Ήταν παράνομη η σύλληψή του, διότι 

συνελήφθη για το άλφα αδίκημα και η αστυνομία στράφηκε εναντίον του για άλλα 

αδικήματα. Γι' αυτό το λόγο. κύριε Πρόεδρε. πιστεύω ότι πρέπει να ψηφιστεί ο 

νόμος και μάλιστα το συντομότερο δυνατό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ειχε ζητήσει το λόγο ο κ. Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς που δεν είμαστε δικηγόροι προσπαθήσαμε να 

παρακολουθήσουμε τη σκέψη των δικηγόρων που έχουν μιλήσει αναφερόμενοι σε 

αυτό το θέμα. Και πρέπει να πούμε ότι, ενώ καταλαβαίνουμε τη σημασία που έχουν 

υποδείξει οι συνάδελφοι του νόμου για προστασία των δικαιωμάτων των 

συλλαμβανομένων. από την άλλη μας φοβίζει οποιοδήποτε κενό ή οποιαδήποτε 

διαταραχή δημιουργηθεί σε ένα οικοδόμημα που -σωστά νομίζω ο κ. Μαρκίδης έχει 

πει- έχει κτιστεΙ μέσα από χρόνια. Γι' αυτό δεν έχουμε καμιά δυσκολί.ο. . κύριε 

Π ρόεδρε. να εισηγηΟούμε αυτό το θέμα. εφόσον υπάρχει και η διαφωνία μεταξ1.i των 

ειδικών. να ξανασυζητηΟεΙ στην Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή Νομικών όπου 

ελπίζουμε να παρευρεθούν όλοι όσοι έχουν (ι.-τ0ψΤ) και έχουν γνώση του θέματος, 

για να ολσ.<ληρωθεΙ η πιο σωστή και η πιο ασφαλής {ι.-τοψη, ώστε το Σώμα να 

αποφασίζει όσο είναι δυνατό πιο σίγουρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αναφέρεστε στο δεύτερο θέμα, δηλαδή το θέμα της ακύρωσης ... 

Α. XPIΣTOV: 

Αντιλαμβάνομαι. x1.igLE Πρόεδρε, ότι είναι όλα μαζί, διότι έχουν κοινή 

Έκθεση. 
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Π ΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Αλλό είναι χωριστές προτάσεις νόμσυ. Η μια δεν επηρεάζει την άλλη. 

Α. Χ ΡΙΣΤΟΥ: 

Έχω την εντύπωση ότι επειδή είναι κοινή ΈκΟεση. κύριε Π ρόεδρε . πρέπει να 

αναβληθούν μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο Κ. EuσταθΙoυ. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. λυπούμαι πραγματικά για την τροπή που παίρνει η συζήτηση 

αυτών των προτάσεων νόμου. Το θέμα αυτό ήχΟη ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Νομικών και συζητήθηκε μετά της μεγίστης προσοχής σε μια σειρά 

συνεδριάσεων. Ετοιμάστηκαν οι ΕκΟέσεις και ήρθε στην ολομέλεια και διαβάστηκαν 

και οι Εκθέσεις σε μια από τις προηγούμενες συνεδρίες της ολομέλειας. 

Εκφρόστηκε η άποψη ότι κατά τον (διο τρόπο πιθανό μeρικές από τις 

πρόνοιες της προτάσεως νόμου να έχρηζαν περαιτέρω μελέτης. Στάληκε ξανά στην 

Κοινοβουλευτική Ε.,1:ιτροπή Νομικών και η Επιτροπή επανεξέτασε το θέμα. 
Ετοιμάστrrιtαν we; Εκθέσεις και βρίσχεται ξανά το θέμα ενώπιον της ολομέλειας . 

αφού συζητήθηκε κατά τρόπο διεξοδικό. Βεβαίως υπάρχουν πάντοτε -και αυτός 

είναι ο σκοπός των συζητησεων- οι συνττlρητικοΙ και ο ι φιλελεύθεροι. Εκείνοι οι 
οποίοι φρονούν ότι ~τo κράτος είμαι Ε'γώ και πατάσσω τα πάντα ως βλοσυρό 

κράτος" και εί!.εΙνοι οι οποίοι λέγουν: ~Πρoέχoυν τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

προέχει η προστασία του αδυνάτου". Υπάρχει και αυτή η σχολή. Ίσως είναι και η 

ιδιοσυστασία των ανθρώπων. Διότι δε μου διαφεύγει της προσοχής ότι την πρόταση 

νόμου την πρότεινε μέλος της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και την πολεμά πρόσωπο που ανήκει στην ιδ ια κοινοβουλευτική ομάδα. 

δηλαδή εκφράζει την αντίθετη άι1:0ψη. Αυτό εννοώ ~την πολεμά". Αυτές οι 

συζητήσεις διεξάγονται διό μέσου των αιώνων. Οι προοδευτικΟί. οι συντηρητικοΙ 
οι άνω. οι κάτω. αν θέλετε εκείνοι οι οποίοι πιστεύουν στην αναγκαιότητα του 

ολοκληρωτισμού και εκείνοι που λέγουν ότι το υπέρτατο όργανο είναι ο λαός. 

Συντάσσομαι με τη δεύτερη σχολή και εξ όσων ειλικρινά πιστενω και ο Πρόεδρος, η 

εντιμότητά σας. είστε και εσείς της σχολής που πιστεύω εγώ. Τουλόχιστον αυτό 

απέδειξε η ιστορΙα σας. 

Το άρθρο 73 του Συντάγματος είνα~ σαφές. Ήρθε το νομοθέτημα. 

συζητήθηκαν τα θέματα. Ή ψηφίζεται "ή απορρίπτεται. Και μ.ίτορεΙ μ ια άλλη Βουλή 
στο μέλλον να έΧΗ μεγαλύτερη ευαισθησία για τα ανΟρώπινα δικαιώματα και να 

ψηφίσει τη νOμ()tι~σΙα αυτή. η οποία. ειρήσθω εν παρόδω. πρoβλέπετcιι από το 

Σύνταγμα της μοκρατίας. Ό,ΤΙ γράφει ο νόμος αυτός είναι το άρθρο 12 του 
Συντάγματος. .t:.xeLvo που κάμνει ο νόμος είναι να λέγει ~δημιoUΡγώ το μηχανισμό 
ελέγχου. ώστε να εξετάσω αν εΙναι λέξεις κενές περιεχομένου "ή αυτ"ή η ρύθμιση 

εφαρμόζεται. για να προστατευθεί ο αφρός. Και ρωτώ οποιοδήποτε, κύριε Πρόεδρε 

-και η ερώτηση απευθύνεται σε όλους και σε εσάς που είστε ένας δισ..-τρεπ"ής νομικός

τι αξία έχει η συνταγματική ρύΟμιση, η ρύθμιση η νομική, όταν η παραβίαση δε 

συνεπάγεται κανένα αποτέλεσμα: Τι άλλο είναι ειμη κοροϊδΙα. ωραιολογΙα. 

ανοητολογία. αν Οέλετε. όταν επιβάλλω το καθήκον αλλά την παράβαση του 
καθήκοντος δεν την τιμωρώ: Τη θωπεύω απλώς, την αγνοώ σ..-τλώς με αποτέλεσμα 

ι 
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να υπάρχει για τριάντα δύο έτη ως συνταγματική ρύθμιση που προσπαθούμε όμως 

να ρυθμίσουμε σήμερα. Δεν υπήρξε ο μηχανισμός του ελέ'Υχου και έχουμε αυτά τα 

παράπονα του αθώου, ο οποίος σήμερα υποφέρει. διότι υπάρχει 11 αυθαιρεσία 
εκείνων των οργάνων του κράτους τα οποία αυθαιρετούν όχι μόνο στην Κ ύ:τρο, 

αλλά και αλλού. κύριε Πρόεδρε. 

Γι' αυτό το λόγο ή το ψηφίζουμε σήμερα ή το α,ίτορρί)"tτουμε και κάι-τοιος άλλος 

μ .• 'τορε( αύριο να έρθει και να προτείνει την πρόταση νόμου. Αλλό η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών καταταλαιπωρείται. και θέλω να εχφρόσω 

αυτό το παράπονο. με τις επανειλημμένες ανα.-τομπές Οεμάτων προς επανεξέταση, 

διότι κάποιος ήγειρε μια αμφιβολία ως προς την ορθότητα ή τη σπουδαιότητα της 

σκtψης για την Επιτροπή και τα Μέλη της Επιτροπής. Βεβαίως 11 διαφωνΙα είναι 
ευπρόσδεχΤ1]. Αυτό στιμαΙνει δ1]μοκρατΙα. Συζητούμε. διαφωνούμε. συμφωνούμε. 

συναινούμε και 1] πλεωΨ1]φ!α στο τέλος αποφασΙζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει ο κ. Πιττοκοπίτης, ο οποΙος ζήΤ1]οε προ του κ. Ευσταθίου το 

λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μέχρι ποια ώρα 00 πόμε. κUριε Πρόεδρε, με το θέμα αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει καΟοριστεΙ χρόνος εντός του οποίου Οα συζηΤ1]θεΙ ΕπΙ διαδικαστικού 

θέματος ο κ. Μαρκίδ1]ς. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. νομίζω ότι εφόσον τέθ1]κε από κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο 

και από εμένα θέμα αναβολής και παραπομπής του θέματος εκ νέου στ1]ν 

Κοινοβουλευτική EπιτΡOπτj Νομικών -και ήδη ο κ. ΕυσταθΙου μιλ1]σε επί της ουσίας 

αυτού του Οέματος- νομίζω ότι 1] συζήΤ1]ΟΤΙ σε αυτό το στόδιο πρέπει να περιοριστεί 
στο θέμα αν θα παραπεμφθεΙ εκ νέου ή όχι και αν ο σκοπός του κ. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤ1] είναι 

να μιλήσει επΙ Τ1]ς ουσίας ... 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠ ΙΤΗΣ: 

Είναι για το διορισμό των δικαστών. Μόνο πόνω σε εκείνο Οα μιλήσω. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εφόσον όμως υπόρχει το θέμα της αναβολής και της παρα.ίτσμπής. νομίζω 

πρέπει να απαρασίσουμε αυτό το θέμα. Κανονικό ΠΡΟ1]γεΙται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Mαeκίδ1]ς έχει δίκαιο. Τέθ1]κε θέμα διαδικασίας και ε."'[oμ~νως προέχει να 

αποφασιστεί το θέμα διαδικασίας και κατόπιν αν δε θα αναβληθεί, θα δώσω το 

λόγο στον κ. Πιποχοπίτη. Επί του θέματος αν πρέπει να αναβληΟεί και μόνο. Ο 

κ. Μουσιοίιττας. ο κ. Μαρ-Δδης και ο κ. ΠουργουρΙδης. Όχι επί της ουσίας. 

παρακαλώ. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο το σεβασμό προς το επίμοχθο έργο του Προέδρου της 

Κοινοβουλευτικής Ε.-r:ιτροπής Νομικών προσθέτω και τη δική μου φωνή δίπλα στη 

φωνή του συναδέλφου Ανδρέα Χρίστου. Πράγματι προσωπικά είχα την ευκαιρία να 

παρακολουθήσω τη συνεδρία Ε.ι-τί τούτου. Και τότε και σήμερα διατηρώ κάποιες 

ανιιov..<ίες αναφορικά με τη\l τύχη της μαρτυρίας η οποία μπορει να χαθεί σε 

περίπτωση ακύρωσης διατάγματος κτλ. 

Εδώ ήθελα να εισηγηΟώ στον κ. Μαρκίδη ότι. όταν μας λέει κάποια 

παραδείγματα. μας αρκεί ένα παράδf:ιγμα. Μας έλεγε τρί.α, τρία τα παραδείηιατα, 

για να καταλάβουμε και να ανιισυχήσουμε. Ανησυχησαμε από το πρώτο παράδειγμα. 

Άλλωστε ανησυχήσαμε και από την πρώτη μέρα που ακούσαμε τη συζήτηση. Η 

εισήγησή μας είναι, επαναλαμβό.νω, χωρίς αυτό να θεωρηθεί ότι θίγει με 

οποιοδή.ι-r:οτε τρόπο τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, να 

διαβουλευθούν οι νομικοί των κομμάτων αν κατοχυρώνονται κά..-τοιοι κίνδυνοι τους 

οποίους εμεις ΟΙ μη νομικοΙ αντιληφΟήκαμε και να τοποΟετηΟούμε την ερχόμενη 

βδομάδα. Και ειλικρινά ας μη θεωρηθεί ότι υπάρχει προσπάθεια να θιγεί 

οποιοσδήποτε. Κάθε άλλο. Και ας πάνε και τα δύο θέματα. αν δεν μ..-r:ορούν να 

διαχωριστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης και ο κ. Πουργουρίδης. 

ΑΑ. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρe, πρώτη φορά ακούω άνθρωπος ο οποίος υποστηρίζει 

τη δυνατότητα διορισμού νέων ανθρώπων στο δικαστικό λΗτούργημα να 

χαραΚΤ11ρίζεται συVΤ11ρητικός. Βλέπετε όλη αυτή η ρητορεία και 11 φρασεολογία περί 
ανθρωπί.νων δικαιωμάτων πόσο βό.ρος βό:ζει πάνω μας και πόσες πιέσεις δημιουργεί 

άνευ λόγου και αιτίας. Διότι μεταξύ των καθιερωμένων ανθρωπίνων δικαιωμάτων 

είναι και το δικαίωμα Τ11ς δικαίας δίΚ11ς την οποία καθορίζει το άρθρο 30 του 
Συντάγματος και εγώ λέω ότι, όταν το αποτέλεσμα μιας δίκης εξαρτάται C1J-τό μια 

γκιλοτίνα, τότε ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο το δέοντα σεβασμό, ομιλεί περί του θέματος που 

θέσατε ή για την ουσία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαρκίδη, όχι επί της ουσίας. Επί του θέματος αναβολής ή όχι. 

ΑΑ. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Mιlλιστα. Διά λόγους φιλελευθερισμΟύ, κύριε Πρόεδρε, και προστασίας των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων και για πρόληψη δημιουργίας νομικού χάους που 

συνεπόγεται παραβίαση των συνταγματικά κατοχυρωμένων δικαιωμάτων των 

διαδίκων και ιδιαίτερα των κατηγορουμένων να έχσυν δικαία κα~ σύντομη δίκη, 

όπως προνοεί το άρθρο 3Ο του Συντάγματος, ζητώ όπως αυτά τα νομοσχέδια 

αναβληθούν, παραπεμφθούν εκ νέου στην Επιτροπή Νομικών, συζητηθούν εκ νέου. 

όχι διότι διαφωνώ με το Οέμα του ότι πρέπει να κατοχυρωθούν πρσυπσθέσεις 
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χαλiιτερeς από αυτές που υπάρχουν σήμερα σχετικά με τη oiιλλT\ΨTI. αλλά διότι 

διαφωνώ με το να μη ρυθμΙοει η Βο"λή τη ΣUΝΙίΤEια της ασκήσεως της εξουσίας την 

οποία θέλει να δώσει στο δικοστήριο να ακυρώνει εκ των υστέρων εντάλματα. Αυτό 

εΙναι που θiλω. Γι' αuτό εγώ εισηΥουμαι την αναβολή, διότι θεωρώ το θέμα σοβαρό 

και θεωρώ όη. αν παραμείνει αυτό το κενό και το χάος, θα δημιουργηθούν 

«χρείαστες περιπλοκές εις βάρος των διαδίκων και εις βάρος των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. ΠουΡΥουρΙδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ απόλυτα με τα όσα εΙπε ο χ. ΕυσταΟίο" τα οποΙα 

υπογράφω και προσυπογράφω. Η Βουλή αιπή, η Επιτροπή Νομικών. δέχτηκε Τ1] 

γνώμτι του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ο οποίος Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατίας είπε ότι δεν υπάρχει κανένα αί1:0λiιτως κενό. Και είναι ξεκάθαρο, εΙναι 

κρυστάλλινο. ότι μαρτυρία που θα εξασφαλίζεται με ένταλμα το οπο(ο εκ των 

υστέρων θα κηρυχθεΙ άκυρο από τα δικασττ'ιρια δεν μπορεί να γίνει δεχτΤ; από τα 

δικασττ'ιρια. Είναι κρυστάλλινη δε η θέση αυτΤ;, ότι έχει δικαιο ο Γενικός 

Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, για πολύ απλούς λόγους, και επομένως δεν τίθεται 

Οέμα ότι eye(QetaL Οέμα για παραίτέρα μελέτη. Α ν oπoιαδiμτoτε μαρτυρία ληφθεί με 
ένταλμα ιruλλήψεως που είναι παράνομο. παραβιάζει το άρθρο 11 του συντάγματος 
που διασφαλίζει το δικαίωμα της ατομικής ελευθερίας. Άρα είναι αντισυνταγματικΤ; 

η μαρτυρία. ο τρόπος που λαμβάνεται. Οποιαδτ'ιι-τοτε μαΡΤUΡΙα ληφθεΙ σαν 

αJτοτέλεσμα έρευνας παραβιάζει είτε ίΟ δικαίωμα είτε της περιουσίας. που 

διασφαλίζεται από το Σύνταγμα. είτε το δικαίωμα της κατοικίας που διασφαλίζεται 

επίσης από το Σύνταγμα. επομένως το θέμα είναι πολύ καθαρό. Απλώς μπήκα λίγο 

στην ουσία. ξέφυγα. κά.ιίως ο.J·tό τη διαδικασία. για να δείξω ότι δεν υπάρχει θέμα για 

μελtτη. Ο κ. Μαρκίδης ιιι-τορεί να έχει αντίθετη γνώμη από το Γενικό Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας. Δικαίωμά του να την έχει. Εγώ έχω τη γνώμη ότι έχει δίκαιο ο 

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και δεν υπάρχει νομικό κενό. Αλλά και αν 

υπάρχει νομικό κενό. τι θα μελετΤ;σουμε; Εγώ λέω. υπάρχει. ΟΙ συνέπειες που 

μπορεί να υπάρχουν είναι δύο: Είτε η μαρτυρία που εξασφαλίζεται να είναι μη 

δεχττ'ι είτε να είναι δεχτή. Όποιες και να είναι οι συνέπειες, αυτά τα νομοΟεττ'ιματα 

πρέπει να εγκριθούν. Συνεπώς προς τι να το αναβάλουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Νομίζω ότι το διαδικαστικό θέμα εξαντλτ'ιθηκε και εκεΙνο το οποίο παραμένει 

να γΙνtι είναι να τεθεί σε ψηφοφορία. Υπάρχει φυσικά και ένας άλλος τρόπος που 

μπορεί να αντιμετωπιστεί η κατάσταση. Αν θα ψηφιστεί το νομοσχέδιο. να τεθεί μια 

ημερoμηνtα ενάρξεως μετά ένα μτ'ινα ·ιιι-τορεί να προστεθεΙ μια παράγραφος- και εν 

τω μεταξύ να εξεταστεί και το θέμα της εναρμόνισης του Νόμου -αν χρειάζεται 

εναρμόνιση· περί Μαρτυρίας μαζί με αυτό το θέμα. Α ν υπάρχει. δεν εκφtρω γνώμη. 

Εν πάση περιι'Πώσει εγώ θα θέσω σε ψηφοφορία την πρόταση περΙ αναβολτ'ις. 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολτ'ις και παραπομπής φυσικά και πάλι προς 

εξπαση του θέματος; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

ΠΟΙΟι ψηφίζουν υπέρ της μη αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

Και μια α,ί·τοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ Οι!μα αναβάλλεται και παρα,τέμπεται στην Επιτροπή Νομικών με 

παράκληση -και παρακαλώ να σημειωθεί αυτό το Οέμα- να εξεταστεί αν χρειάζεται 

τροποποίηση επΙ τη βάσΗ του περί Μαρτυρίας Νόμου. Διόη όλοι συμφωνούν πάνω 
στην πρόταση του νόμου όσον αφορά τα μι!τρα που προτεΙνει να ληφθούν για 

προστασία του πολίτη. Εκεί που υπόΡΧΗ διαφωνΙα είναι αν η ακύρωση διατάγματος 
ακυρώνει και τις μαρτυρίες οι οποίες λήφθηκαν. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα τα οποία είναι οι Κανονισμοί 17. 18. 19.20. 
21 και 22 που α..οτοσύρονται από την Εκτελεσηκή ΕξουσΙα και πηγαίνουμε στο 
επόμενο θέμα. το υπ' αριθμό 23 στη σημερινή ημερήσια διόταξη. που είναι "Οι περί 
Υπηρεσί.ας θήρας και Πανίδας - θέση θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσ[ας) 

Κανονισμοί του 1992". Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας KOινoβoυλΕUηκής 

Επιτροπής. κ. Ευ. Ευσταθίου να αναγνώσει την Έκθεση της ε.-ητροπής του στο 
Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθ ΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑ

ΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑ Ι ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣ ΙΑΣ θΗΡΑΣ ΚΑΙ 

ΠΑΝΙΔΑΣ-θΕΣΗ θΗΡΟΦΥΛΑΚΑ (ΣΧΕΔ ΙΑ ΥΠΗΡΕΣ Ι ΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντε~: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Καίτη Κληρίδου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

Αριστοφόνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική ε."'tιτροπή Νομικών μελι!τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 16 Απριλίου 1992. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν χαι παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των ΥΠΟυρ-Υείων Οικονομικών και 

Εσωτερικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ οι οποίοι εξέφρασαν ης απόψεις τους. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς. οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη Δημόσια Υπηρεσία, σχοπείται ο καθορισμός του 
σχεδίου υ,τηρεσΙας της θέσης θηροφύλακα στο Υπουργείο Εσωτεριχών. 
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Η ΚοινoβQυλευτικtj ΕίΤLτροπtj Νομικών, υιοθετώντας τους σχοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζtjτηση Κανονισμώ\' και λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη 
πάνω σ' αυτούς γνώμη της ΠΑΣΥ Δ Υ. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλtj την έγκρισή 

τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. ρωτώ: Υπάρχει αντίρρηση 
όπως εγκριθούν οι Κανονισμοί σύμφωνα με την Έκθεση της Επιτροπής; 

(Κτυπά τη οφύρα). 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. οι Κανονισμοί ομόφωνα εγκρίνονται. 

Έληξε η συζήτηση των θεμάτων που είναι εγγεγραμμένα στο Κεφάλαιο Α'. 

Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρακαλώ να γίνει 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης για τους σκοπούς των περί 
Αποχετεύσεως Λάρνακας Κανονισμών του 1991 Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε αι-τό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

παραι-τέμ,-τεται στην Ε..-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Σχολικών Βοηθών (Όροι Εργασίας και Μισθοδοσίας) 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ε..-τιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί ΠροUπολογισμο"ύ του θεατρικού Οργανισμού Κ"πρου Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ε..ίιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μτιχανικών (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε αι-τό τα Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρα..-τι!:μ...-τεται στην Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..1:έμπεται στην E..1:HΡOΠτj Οι.κονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ε..1:Ηροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τραιι:οποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του \992. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περΙ ΠροUπολογισμού της Επιτροπής ΣΗηρών Κίιπρου Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..1:έμ..1:εται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Συμπλ.ηρωματικού ΠροUπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Mηxανoκιντjτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩ!' 

Παρα..1:έμ.ιεται στην E..1:ΙΤΡOΠτj Συγ-..tοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 Ι) Οι περί Αρχιτεκτόνων και Πολ.ιτικών Μηχανικών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν α.τό το YπoUQΎείo Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..1:έμπονται στην Eπιτρσπτj Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουΡΥεΙΟ Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παρα.'1έμποηαι στην Επιτρο.ίη Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περΙ Μηχανών Παιγνίου (ΕΥΥραψή και Έκδοση Αδειών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..ίέμποηαι στην Ε.ίιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμ.ίοηαι στην Επιτροπη Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Κυπριακο';' Οργανισμο';' Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχtα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέ~υιoνται στην Επηροπη Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο OικoνO~Hκών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπονται στην Επιτροπη Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί ΕξαΥωγης Γεωργικών προΊ:όηων (Τροποποιητικοι) Κανονισμοί 
του 1992. 

Κατατέθηκαν α.."tό το Υπουργείο Εμ..ίορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπονται στην Επιτροπη Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ·ίόντων (ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί 
του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμ..ίορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέμ.-ιονται στην Ε..-ι:ιτροπή E~Lι-Ι:OΡίOυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) ΟΙ περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικο[) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν (lι-τό το ΥπουΡ-Υείο Εμ.ίτορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Ε..-ι:ιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Τροποποιητικοί) 
(Άδειαιδιά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλλήλου 
από το Πανε.-τιστήμιο Κύπρου δυ\'άμει του άρΟρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την ΥπηρεσΙαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 τσυ 1985). 

Κατατέθηκε (lι-τό το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..-τέ~Lι-τeται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη Δημόσια 

Υπηρεσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία· και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη Δημόσια και 

EκπαιδεuτικΤΙ Υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

κατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παραπέ~Lι'Oνται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έγγραφα αποσταλέντα (lι-τό το Υπουργείο Οικονομικών στις 13.5.92 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί ΠΡOυπoλoγισμoiι 
Νόμου του 1992 (Αρ. Ι του 1992), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί 
Ειδικεύσεως Πιστώοεως (Ταμείο Ανα.ίττύξεως) Νόμου του 1992 
(Αρ. 2 του 1992) και το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως 
Πιστώσεως (Ταμείον Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμου του 1992 (Αρ. 3 του 1992). 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ι 
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Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα."'tέμπονται στην Ε.,ιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων δυνόμη των διατόξεων του άρθρου 2 του Νόμου 74/88. 

Κατατέθηκε a..,ό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Παραπέμπεται στην Ε ... ιτροπη Εμπορίου και Βιομηχανίας. Παρακαλώ οι 

προτάσεις νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ; 

25) Ο περί Νομικών προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών 

Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Π ρόταση νόμου). 

Κοτατέθηκe από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε.ίτηροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

26) Ο περί ΦορολοΥίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε Q.ιίό το συνάδελφο Άριστο Χρυσοστόμου, Βουλευτ'ή 

εκλογικής περιφtρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Παρα.ι,έμ,ίεται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε Q.ι"'tό το συνάδελφο Ανδρέα Χρίστου για την 

Κοινοβουλευτικ'ή Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Επιτροπή Οικονομικών. 

28) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε Q.ι,ό το συνάδελφο Ανδρέα Χρίστου για την 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του AKEΛ-AριστεQά-Nέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.ι-rtμπεται στην E..-ΤΙΤΡOnή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Ο περί Ταμείων Προνοίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
Κατατέθηκε από το συνάδελφο Αβραάμ Αντωνίου για την 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Ε.-rιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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Προχωρούμε στο Κεφάλαιο r : Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς). 

Ε@ώτηση με α@. ΣΤΙΑ' 408 που υrιOΙH,,'ίθηκε από το Βουλευτή εχλΟΥικής περιιrέρε ιας 

Λεμεσού κ. Γιαννάχιι ΑΥαπίου στις 30 Μαρτίου 1992. 

"Οι κάτοικοι του ΑγΙου Κωνσταντίνου Λεμεσού εκφράζουν την πικρία τους. 

γιατί οι οι νοβιομηχανΙες από χρό\'ια τώρα έχουν σταματήσει την παραλαβή 

κουμανταρίας από το χωριό τους, που είναι και η κύρια παραγωγή τους. Τα 

σταφύλια του χωριού παραδιδανται τώρα στις oινQβιoμηχαν{ες, με αποτέλεσμα τα 

έσοδά τους να έχουν πέσει κάτω από το 50%. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι προσπάθειες 

καταβάλλονται για την προώθηση της πώλησης της κουμανταρίας και κατά :τόσο οι 

κοινότητες που παρόγουν κουμανταρΙα θα ενΟαρρυνθούν να συνεχίσουν την 

παραγωγή τους ή θα τους λεχθε( καθαρά πως δεν υπάρχει μέλλον για τέτοιο προ'ίόν, 

γ ια να κατευθύνουν την παραγωγή τους και τις δουλειές τους σε άλλα πράγματα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΊ'Ά' 409 που υπoΙSλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ" ε ιας 

Λεμεσού χ. Γιαννάχη ΑΥαπίου στις 30 Μαρτίου 1992. 

~Στo χωριό Άγιος Παύλας Λεμεσού υπάρχει χώρος κατάλληλος για να 

μετατρα.ί1:εί σε γήπεδο. Οι κάτοικοι ζητούν επειγόντως την κατασκευή γη.ίτέδου, για 

να μ.ίτορέσει η νεολαία να το χρησιμοποιεί για αθλτ]Τικές εκδηλώσεις και η 

κοινότητα για τις άλλες της εκδηλώσεις. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο 

προτΙΟεται να καταj\άλει το ποσό που χρειάζεται -που εΙναι γύρω στις πέντε 

χιλ ιάδες λίρες- για την κατασκευή αυτού του γηπέδου." 

Ε"ώτιισιι με αρ. ΣΤΆ' 410 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 30 Μαρτίου 1992. 

"Μεταξύ Αγίου Παύλου και Αγίου Θεοδώρου Λεμεσού υπάρχει δρόμος υπό 
κατασκευή που άρχισε με κατεύθυνση από το κάθε χωριό προς το άλλο. αλλό 

δ~αχόπτrλ.ε κ(ι."tου στο μέσο. Υπολείπεται η κατασκευή ελόχιστου τμήματος για να 

συμ.ι,ληρωθεί ο πιο πάνω δρόμος, που θα εξυπηριτεί και τις δυο κοινότητες. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι προσπάΟειες 
γίνονται γ ια τη συμπλήρωση αυτού του δρόμου." 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤΆ' 411 που \ιποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γιαννάκη ΛΥαπ ίου στις 30 Μα@τίου 1992. 

''Ο δρόμος ΑγΙου Παύλου • Αγίου Κωνσταντίνου χρειάζεται ασφαλτόστρωση 
χαι οι κάτοικοι εγείρουν επιτακτικά αυτό το Οέμα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι διευθετήσεις 

γ(νονται για τον πιο πάνω σκοπό." 

Ερώτηση με αο. Σ'ΓΑ' 412 που υπoΙSλήθηκε από το Βουλευτιί εχλογιχής πεQιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γιαννάκη Ayanio\l στις 30 ΜαρτίΟιΙ 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίου ΚωνσταντΙνου θέτει θέμα μείωσης των δόσεων κατά 50% 
γ ια τη διάτρηση που έγινε στο χωριό το 1983. γιατί είναι αδύνατο να ανταποχριθεί 

στι.ς υποχρεώσεις της συνεπεΙα του ύψους των δόσεων και ζητά να της χαριστει το 

ένα δεύτερο του υπολοΙΠου. Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το 
Σώμα τι προτίθεται να πράξει για διευκόλυνση των κατοίκων του χωριού." 
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Ερώτιιση με "ρ. ΣΤ'Α' 413 no\! υπο6λήθηχ[ από το ΒουλΕυτή [Χ).ΟΥlκής περιφέΡΕιας 
Λεμεσού Χ. Γιαννάκη ΑΥα..-ιίου στις 30 Μαρτίου 1992. 

''Ο δρόμος Σvx6πετρας.ΑΥ(Ο\J ΚωνσταντΙνου, μήκους έξι χιλιομέτρων 
περίπου. που χρησιμοποιείται καθημερινώς α.-τό τα οχήματα των δύο χωριών, [(ναι 

από τους λίγους δρόμους της επαρχίας που παραμένουν χωρίς επίστρωμα 

ασφάλτου. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα 

ασφαλτοστρωθεί αυτός ο δρόμος.Μ 

Ερώτιισll με «ρ. ΣΤΆ' 414 που υrιoμλιίθι)X[ από το ΒοιιλΕυτή Εκλογικής ΠΕQlφέρειας 

DcilfO\l Χ. Νίκο Πι'(τοχοπίτη στις 3ΙΜαρτίο\l 1992. 

"Η πόλη της Πόφου και γενικά η επαρχία Πάφοu είναι ανάστατη από τη 

σοβαρότατη χαΟυοτέρηση που παρατηρείται στην προσφορά ταχυδρομικών 

υπηρεσιών. Το πρόβλημα θα οξυνθεί ακόμα περισσότερο με την αναμενόμενη 

αύξηση μέχρι και 30% του τουρισηκού ρεύματος. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Aνtι..,ρoσώπων 

τι προτίθεται να πρόξει και αν θα προχωρήσει στην πρόσληψη του αναγκαίου 

προσωπικού για την επίλυση του πιο πάνω μόνιμου προβλήματος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 415 πο" ,,:τ:o~λήθηxε από -ιο Βουλευτή εχλοΥικής περιφέρειας 
Λεμεσού χ. N-rivo Μιχαηλίδιι στις 2 Απριλίο" 1992. 

'Ή κοινότητα Ασγάτας εγείρει αίτημα για επιδιόρθωση to'U δρόμου Ασγάτας· 
Βάσας. Λόγω των βροχών ο δρόμος έχει υποστεί σοβαρές και ΕΚτεταμένες ζημιές και 

η σημερινή χατάστασή του κρίνεται ε".ικΙνδυνη για την οδική ασφάλεια. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 

προτίθεται να λάβει για επίλυση του προβλήματος." 

Ερώηισιl με αρ. ΣΤΙΑ' 416 που υποΙΗ.ήθιιχε από το Βουλευτή εχλΟΎιχής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Nτίν~ Μιχαιιλίδη σης 2 Απ@ιλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ασγάτας εγείρει αίτημα για κάλυψη από την κυβέρνηση μέρους 

της δαπάνης που θα απαιτηθεί για περίφραξη του νέου κοιμητηρίου της κοινότητας. 

Η συνολικη δα,ίτάνη υπολογΙζεται όη θα ανέλθει οε E.12.000. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του Οέματος;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 417 που υπojιλήθηκε από το Βουλευτη εκλογικής πε@ιφέΟΕιας 

Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Απριλίου Ι992. 

"Λόγω κακοτεχνιών σε επιδιορθώσεις που έγιναν στον κύριο δρόμο που 

βρίσκεται λίγο έξω α.ί·τό το Μοναγρούλλι υπάρχει κίνδυνος πρόκλησης σοβαρών 

δυστυχημάτων. Συγκεκριμένα. σε μερικά σημεία δεν έγινε σωστη ένωση του παλιού 

δρόμου με το νέο επιδιορθωμένο τμημα του δρόμου. με αποτέλεσμα να υπάρχουν 
μεγόλες υψΟμετρικές διαφορές. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το ταχύτερο δυνατό το πρόβλημα 

αυτό και να ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

Ε@ώηιση με αο. ΣΤΆ' 418 που υποjlλήθηχε από το Βουλευτή εΧ).ΟΥικής ΠΕ(!ιφiQειας 
ΛεμΕσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Αποιλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ασγάτας εγεΙρει αΙτημα Υια κατασκευή φρόγματος στην περιοχή 

'Χωράφια' που βρΙσκεται στην κοινότητα. Από την περιοχη αυτή υπάρχει εδώ και 

έξι μηνες μεγάλη ροη νερού. 
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Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν έχουν γίνει 

σχετικές μελέτες και. αν όχι. αν προτίθεται το Υπουργείο να προγραμματίσει 

σχετικές οικονομικοτεχνικές μελέτες." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 419 που υποl,λήθιιχε από το Βουλευτή εΚ).οΥικής JtEQLq:iPEIa; 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Απριλίου 1992. 

"Π ερΙ-του σαράντα οκτώ κάτoικo~ της Ασγάτας ζητούν επίσπεUΣΗ στην έκδοση 

των τίτλων ιδιοκτησίας τους α..-τό την εφαρμογή του αναδασμού. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή: 

(α) που οφε(λεται η xaOuoτfQTlOTJ ot Tl" έκδοση των τ ίτλων ιδιοκτΤ]Οίας; 

(β) Π ότε αναμένεται να εκδοθουν στους δικαιούχους οι τίτΛοι ιδιοκτησίας:" 

Ερώτησll με αρ. ΣΤ'Α' 420 που υπo~λήθιικε «πό το Βουλευτιί Εκλογικής π εριφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 AnQIHotJ 1992. 

''Ο κύριος δρόμος που oδTlYEi προς την ΑσΥάτα οι απόσταοη ενός χιλιομέτρου 

πριν Q.ι-τό TTlV κοινόΤTlτα χρειάζεται διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση. Παρά τις 

κ\!βfρνητικές υποσχέσεις. που έχουν δοθεί στην κοινότητα από το 1988. δεν έχει 
σημειωΟeΙ ακόμα καμιά εξέλιξΤ] στο θέμα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

(α) Έχει γίνει οποιαδήποτε σχετική μελέτη: 

(β) Π ροτΙθεται η κυβέρνηση και με ποιο χρονοδιάγραμμα να εκτελέσει το πιο 

πάνω έργο:" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 421 που υπo~}.ήθηκε από το βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχαηλ ίδη στις 2 ΑπριΗου l992. 

" Η κοινότητα ΑσΥάτας εγείρει αίτημα για σφώ.τ6στρωση του δρόμου ΑσΥάτας 

• Καλαβασού. Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιείται από Λεωφορε(.α και άλλα οχήματα 

και η ασφαΛτόστρωσή του θα δώσει νέες ανα..-ττυξιακές δυνατότητες οε ολόκληρη την 

περιοχή. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος:" 

Ερώτιισll με αρ. ΣΤΆ' 422 που υποβλήθηκε από το 80υλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 

Λεμεσο"ύ κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Απριλ ίου 1992. 

'Ή κοινότητα ΑσΥάτας εγείρει αίτημα για άμεση διανομή των χαλιτικων 

οικοπέδων σε δικα ιούχους αιτητές. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

(α) Ποιοι οι λόγοι που καθυστερεί η διόθεση των οικοπέδων σε δικαι.ούχους; 

(β) Πότε προγραμματίζεται να δοθούν τα οικόπεδα αυτά στους 

δικαιούχους:" 

Ερώτησιl με αο . ΣΤΆ' 423 πο\! υπo~λήθηκε από το Βου).ευτή εκλογικής ΠΕριq-έρειας 

Λεμεσού χ . Ντίνο Μιχαηλίδιl στις 2 Α.-τριλίου 1992. 

" Η κοινότητα ΑσΥάτας εγείρει α(τημα για συνέχιση των εργασιών που 

Q.ι-τα ιτoύνται για διάνοιξη της διάτρησης που βρίσκεται στην περιοχή 'Βρυοιά'. Οι 

σχετικές ερ-Υασίες άρχισαν τον περασμένο χρόνο. όμως λόγω μετακίνησης των 

μηχανημάτων η ανόρυξη της διάτρησης έμεινε ημιτελής. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου EJti του Οέματος;" 
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ΕQώτηση με UQ. ΣΤΆ' 424 ΠΟ\l υnοj}λιίθηκε από το Βουλευτή εχλογιχής τιεQιφέ~ειας 
ΛεμεΟΟ\J Χ. Ντίνο ΜιχαηΗδη στις 2 Απ(ιιλίου 1992. 

'Ή κοινότητα ΑσΥάτας εγείρει αίτημα για παραχώρηση χαλίτικης γης. έκτασης 

τουλάχιστο δύο στρεμμάτων. στην περιοχή πλησίον του φράγματος Καλαβασού. Η 

κοινότητα θα αξιοποιήσει την περιοχή αυτή με τη δημιουργία πάρκου και 

κατασκηνωηκού χώρου που. μαζί με άλλα έργα που έγιναν από την κοινότητα, θα 

βοηθήσουν στις προσπάθειες ανάσχεσης της αστυφιλίας. 

ΠαρακαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

Ερώτηση με αρ. Π'Α' 425 τιου υτιοj}λήθηκε ατιό το ΒουλευΤlί εκλογιχής τιε(lιφέ~ειας 
Aepεoo\J Χ. Ντίνο ΜlχαιιλίδlΙ στις 2 ΑΠ(llλίο\l 1992. 

~H κοινότητα Μονής εγείρει αίτημα για ε:τάλειψη των κοινοτικών δρόμων με 

πρέμιξ, γιατΙ έχουν υποστεΙ σοβαρές ζημιές, σε βαθμό που δύσκολα 

χρησψοποιούνται από τροχοφόρα, 

Ποια \:;ίναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

ΕQώτηοη μ UQ. Π'Α' 426 ΤΙΟ\l \ι1Ιοβλήθιικε από το Boυλttιηί εΧλογικής πε~ιφέρεlας 

Aepεoo\J Χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Απ(llί.ίο\l1992. 

"Η κοινότητα Μονής εγείρει αίτημα για μετακίνηση των χοιροστασίων που 

βρίσκονται σε περιοχή του ΜοναγρουλλΙου. γιατί προκαλούν σοβαρά προβλήματα 

υγείας λόγω της πολύ άσχημης οσμής που εκπέμπουν και του επηρεασμού των 

υπόγειων vtρώy από τα ο.-τοΙΟ υδροδοτείται η κοινότητα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 

προτίθεται να πάρει. ώσrε να επιλυθεί το πιο πάνω πρόβλημα." 

ΕQώτηοη με UQ. ΣΤ'Α' 427 ΠΟ\l \ιποβλήθηχε ατιό το Βο\lλε\lτή εΧλογιχής περιψέ~ειας 

Aepεoo\J Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Απ(lιλίουl992. 

'Ή κοινότητα Μονής εγείρει αίτημα για ωτομάκρυνση του βαφείου που 

λειτουργεί στην εΙσοδο της κοινότητας Μοναγρουλλ(ου. Τα α..-τόβλητά του πέφτουν 

στον παρακείμενο ποταμό και φθάνουν μέχρι τη Οάλασοο.. Πέρα από την 

οικολογική κατασrρoφή που προκαλείται στην περιοχή. οι οσμές που εκπέμ..-τονται 

είναι ανυπόφορες για τους κατοΙκους. 

Καλείται το αρμόδιο YπoUQΎείo να ενημερώσει τη Βουλή με στοι;(εί.α για τα 

ακόλουθα: 

(α) Ποια η οικολογική καταστροφή που προκαλείται στην περιοχή; 

(β) Οι οσμές που EΚJttμxovrαL προκαλούν τέτοια σχληρία. ώστε να 

δικαιολογείται η απομάκρυνση του βαφείου; 

(γ) Ποια είναι η συνολική εκτίμηση του Υπουργείου στο αίτημα της 

κοινότητας;" 

ΕQώτηοη με αρ. Π'Α' 428 πο\l υτιοβλήθηχε απ6 το Βουλευτή εΧλοΥιΧής πε(llφέQειας 
Λεμεοοu Χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 2 Απριλίο\l 1992. 

"Από διάνοιξη δρόμου που έγινε στην κοινότητα Μονής διαμελίστηκε και 
καταστράφηκε το κοινοτικό γήπεδο. Η κυβέρνηση παραχώρησε χαλίτικη γη για 

κατασκευή νέου κοινοτικού γηπέδου και διέθεσε f2.000 για χωματουργιχές και 
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ισοπεδωτικές εργασΙες. Επειδ'ή όμως, για να καταστεί στοιχειωδώς τουλάχιστο 

λειτουργ'ήσιμο το γήπεδο. πρέπει να διατεθούν ακόμη E6.00Q, η κοινότητα Μον'ής 
ζητά α."tό την κυβέρνηση να καλύψει αυτό το ποσό. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλ'ή αν το αί.τημα 

της κοινότητας Μον'ής θα τύχει της σχετικής υποστηριξης α.."tό την κυβέρνηση. Μ 

Ερώτησιl μ ε αρ. ΣΤ'Α' 429 που υποβλιίθηχε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ"ειας 
Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχαιιλίδη στις 2 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Μονής εγείρει αίτημα για αύξηση της επιχορήγησής της α;τό το 

Συμβούλιο Αμαθο\ίντας. Οι γειτονικές κοινότητες επιχορηγούνται με μεγαλύτερα 

ποσά και επι,τλιον στην κοινότητα Μον'ής δε γίνεται καμιά δα.-τάνη για κοινοτικά 

έργα από το Συμβούλιο ΑμαΟο\ίντας. 

Πώς απαντά το αρμόδιο Υπουργείο στο δικαιολογημένο αίτημα της 
κοινότητας Μονής;" 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Α' 430 που υπoβλψlηκε από το Βουλευτή Εκλογικιίς ΠΕριφέρειας 

Λεμεσού κ . Ντί\'Ο Μιχαηλίδη στις 2 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Μονής εΥε[ρει αίτημα για Ει"t ιχορήγησή της α..-τό τα έσοδα 

λειτoυργLας των τσιμεντοποιεΙων. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου:" 

Ερώτιισιι με αρ . ΣΤ'Α' 431 που υποβλήθηκε από το 80υλευτιί εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2 Απριλίου 1992. 

Μ Η κοινότητα Μονής f:y1:(.ρει αίτημα για δημιουργία περιφερειακού 

νηπιαγωγείου στο Μοναγρούλλι . Ήδη στο Μοναγρούλλι λειτουργεί περιφερειακό 

δημοτικό σχολείο που εξυπηρετεί και τις δύο κοινότητες. Σύμφωνα με στοιχεία. 

υπάρχουν εΙκοσι πέντε παιδιά τα οποία θα ωφεληΟούν άμεσα από τη λειτουργία του 

νηπιαγωγείου. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προγραμματίζει η κυβέρνηση να ικανοποι'ήσει το δικαιολογημένο αυτό αίτημα της 

κοινότητας MoVΗς και πότε.Μ 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 432 που υποβλιίθιικε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο MΙX«ηλiδη στις 2 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Μονής εγείρει αίτημα για κατασκευή φρόγματος στην περιοχή 

μεταξύ Μον'ής ~ Μοναγρουλλίου. Από τον παρακείμενο ποταμό ρέει μεγάλη 

ποσότητα νερού προς τη θόλασσα εδώ και πάνω από έξι μήνες. 

Π αρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάΡΧΕΙ 

οποιαδήποτε μελέτη για κατασχευή φράγματος και . αν όχι, αν προτίθεται η 

κυβέρνηση να εξετάσει τις τεχνικές ή άλλες δυνατότητες για εκτέλεση του έργου στην 

περιοχή." 

Εοώτηση με αρ. Π'Α' 433 που υποβλήθηκε από το Βουλευτιί εχλοΥικής πεοιφέρειαι; 

Λεμεσού χ. Ντινο Μιχαηλίδη στις 2 Απρ ιλίου 1992. 

'Ή κοινότητα E.τtαγώνιας εγείρει αίτημα για επίσπευση των διαδικασιών και 

των τεχνικών μελετών για την κατασκευή νέου δρόμου που θα συνδέει τα χωριά της 
περιοχής με τη Λεμεσό. 
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Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορησει τη Βουλή: 

(ο) Σε ΠΟLO στάδιο βρίσκονται οι σχετικές μελέτες και πότε αναμένεται να 

ολοκληρωθούν; 

(β) Πότε προγραμματίζεται ''Ο. αρχίσουν οι εργασίες για την εκτέλεση του 

πιο πάνω έΡΥου;Μ 

ΕQώτηση με afl. ΣΤ'Α' 434 που υπotιλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής ΠΕQιφέQΕιας 

Λεμεσού Χ . Ντίνο Μιχαηλίδll στις 2 Α"τριλ ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Επταγώνιας εγείρει αΙτημα για ένταξή της στην ομάδα των 

κοινοτήτων ικείνων που τι κυβέρνηση αποφάσισε με διάφορο. κίνητρα. όπως η 

χρηματοδότηση νέων ζευγαριών, να ενισχύσει. ώστε τα νέα ζεuyόριo να παραμένουν 

ο' αυτές. 

Αν χαι α,τό κυβερνητικής πλευράς είχαν δοθεί γραπτώς στην κοινότητα 

υποσχέσεις ότι το αΙτημά της θα ικανοποιείτο. ενδιαφερόμενοι οι οποΙοι 

αποτάθηκαν σε αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες ή οργανισμούς γιο. χρηματοδότηση 

πληροφορήθηκαν ότι δεν μπορούν να ωφεληθούν από τα σχετικά κίνητρα, γιατ ί η 

κοινότητά τους βρίσκεται εκτός του καταλόγου των κοινοτήτων που η κυβέρνηση 

α.ίτοφάσισε ότι δικαιούνται χρηματοδότησης. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει ττι Βουλή αν η κοινότητα 

Επταγώνιας έχει ενταχθεί με κυβερνητική απόφαση στις κοινότητες που ωφελούνται 

από τα σχετικά κίνητρα και, αν όχι, αν τι κυβέρνηση έχει την πρόθεση να διευθετήσει 

την ένταξή ττις στην πιο πάνω κατηγορία και πότε." 

E~ώτηση με α~ . ΣΤΆ' 435 ποιι ιιποβ),ήθηκε α:π: ό το Βοιι),ειιτή Εχ),ογιχής πε(μφέ~ειαι; 

Πάφοιι Χ . Νίκο Πιττοκοπίτη στις 2 ΑΠQι ), ίοιι 1992. 

"ΚαλεΙται ο Υπουργός Οικονομικών να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για ποιους λόγοιις καθυστερεί να καταθέσει τροποποιητικό 

νομοσχέδιο σχετικά με το φόρο εισοδήματος των άγαμων μισθωτών με ε ισόδημα 

μέχρι [4.500, αφού σε διάφορες συσκέψεις με συντεχνίες και με άλλα οργανωμένα 

σύνολα είχε συμφωνήσει ότι υπάρχει Εξόφθαλμη αδικία και είχε υποσχεθεί ότι θα 

προχωρούσε στην τροποποίηση του νόμου. ώστε να αρθεί η αδικία σε βάρος των nl.O 
πάνω αναφερόμενων μισθωτών." 

E~ώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 436 ποιι ιιποβ),ήθηκε από τους Βου),ειιτές εκ ),ογικής 

:π:εριφέρειας Λεμεσoiι Χ . Ττίμη Ευθυμ ίου χαι ΑνΥερινό Παπαρέ στις 3 Απρl),ίοιι 
1992. 

~ Από το Ι 985 έχει λτιφθεΙ α.ι't6φαση για το διαχωρισμό 20 οικοπέδων σε 
χαλίτικη 'f11 στη Διερώνα. Παρόλο που όλα είναι έτοιμα για το διαχωρισμό, οι 

εργασίες καθυστερούν αδικαιολόγητα. 

Το (.διο περl.πoυ συμβαίνει και στον Αρακαπά. Παρόλο που οι εργασΙες 

άρχισαν πριν από πολύ καιρό, η συμπλήρωση του διαχωρισμού των οικοπέδων 

καθυστερεΙ 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πού οφείλεται 

αυτή η καθuσtέρηση και πότε θα αρχίσουν οι εργασίες για τη συμπλήρωση του 

διαχωρισμού των οικοπέδων και στις δύο κοινότητες." 
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Εοώτησl) με σο. ΣΊ'Ά' 437 που υποΙΙλήθηχΕ από τους Βουλευτές ΕκλΟ"(ιΧής 

πει;μφέΟΕιας Λεμεσού Χ. Ττίμη Etιθυμίoυ χαι ΑνΥεοn·ό Παπαοέ στις 3 Αποιλίο\l 
1992. 

"Η Διερώνα είναι ορεινό χωρώ και ο δρόμος που τη διασχιζει ε(ναι πολύ 

στενός με α,ίτοτέλεσμα να παρατηρείται κυκλοφοριακή συμφόρηση χαι να 

ταλαι..-τωρούνται οι κάτοικοι. 

Αίτημα της κοινότητας είναι τι χάραξη νέου παρακαμπτήριο\! δρόμου για 

διακ{νηση των τροχοφόρων, καθώς και τι διαπλό:τυνση του δρόμου μέσα στο χωριό 

για διευκόλυνση των κατοίκων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Boυλi): 

Ι) Α v υπάρχουν σχέδι.α και μελέτες για τη χάραξη παρακαμπτηριου δρόμου. 

2) Πότε προγραμματίζει τη διαπλάτυνση του δρόμου μέσα στο χωριό." 

Εοώτηση με «ο. Π'Α t 438 που υποjlλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 

πεοιφέοειας KεOiινειας Χ . Ρήνα Κατσελλή στις 3 Απ{! ιλίο" 1992. 

''Το χωριό Λουβαράς ττις επαρχίας Λεμεσού καλύπτεται ττιλεοπτικά από το 

Τρόοδος και από το σταθμό αναμετάδοστις Αγίου Κωνσταντίνου. αλλά τι τηλεοπτική 

κάλυψη του μεγαλύτερου μέρους του χωριού είναι πάρα πολύ κακή. 

Ερωτώνται οι αρμόδιοι πότε θα μελετήσουν και πότε θα βελτιώσουν ττιν 

κατάσταστι. νοουμένου ότι όλοι ΟΙ πολίτες καταβάλλουν ττιν εισφορά τους στο 

Ρ.Ι.Κ. και όλοι είναι ισότιμοι." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Α' 439 που υΠΟΡλήθηκε από το Βουλευτή εχλοΥιΧής; ΠΕ{!ιφέQΕιας 
Αμμοχώστο" κ. Κίκη Γιά.Υκου σης 6 AnQIliotJ 1992. 

"Σττιν Κοφίνου διαχωρίσττικαν οικόπεδα. ώστε να δτιμιουργηθεΙ χώρος για 

επαγγελματική στέγη. Σε μερικά έχουν ανεγερθεί κέντρα αναψυχής. 

ΚαλιΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πλτιροφορήσει tTJ Βουλή tων 

Αντιπροσώπων πότε θα μεtαφερθεL ηλεκτρικό ρεύμα και νερό και πότε θα 

toltoθetTJeOίIv τηλέφωνα. ώστε να εξυπτιρετηθούν οι υφιστάμενες μονάδες και να 

αξιοποιηθούν τα υπόλοι....α οικόπεδα." 

ΕQώτηση με α{!. ΣΤ'Α' 440 που υτιοjlλήθηχε ατιό το Βοuλε\lτή εχλοΥιχής; ΠΕ(ιιφέ{!ειαι; 

Αμμοχώστου χ. Κίχη Καζαμία στις 6 Ατι"ι).ίου1992 . 

"Στον προυπολογισμό Ανα..ττύξεως του 1991 υπήρχε ΕΎΚριμένο κονδύλι ύψους 
(200.000 (βλ. Δ63/3S.837) για ττιν επιδιόρθωση του δρόμου Αθαλάσσας·ΓερΙου. Για 

διάφορους λόγους το κονδύλι αυτό δε χρησιμοποιήθηκε και έτσι ο δρόμος δεν 

επιδιορθώθηκ[ Στη συνέχεια όμως το κονδύλι αυτό δεν ξαναπροτάθηκε στον 

ΠΡOUπoλoγισμό του 1992. με αποτέλισμα τουλάχιστον μέχρι το τέλος του τρέχοντος 
έτους να μτιν υπάρχει καμιά περίπτωση καλυτέρευσης της κατάσταστις. παρόλο που 

η ανάγκη βελτίωσης του δρόμου διαπιστώθηκε πριν από το 1990. 

παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να μας γνωστοποιήσει τις προθέσεις tOU 
για το πιο πάνω θέμα και να σχολιόσει ττιν πρότασή μας για υποβολή 

συμπλτιρωματικού προυπολογισμού με σκοπό την έναρξη των εργασιών εκτέλεστις 

του έργου πριν (lι.ό το τέλος του 1992 και με πρόθεστι συμπλήρωσής τους το 1993." 
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E~ώτηση με αρ. ΣΤΆ' 441 1"10\1 υπo~λήθη)(ε από το Dοvλευτή εκλΟΥικής πειιιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο ΠαπαΥεωΡΥίοv στις 6 Απρlλίοvl992. 

ία χωριά Aκάκ~, Μένοικο. περιστερώνα. Κάτω Μονή και Ορούντα 

αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα αναφορικά με την άρδευση των κτημάτων τους 

και άλλες ανάγκες λόγω έλλε~ψης νερού. 

Δεδομένου ότι 11 α,,Ιόδοση των υφιστάμενων γεωτρήσεων έχει περιοριστεί σε 
πολύ χαμηλά επίπεδα και ότι το υδροφόρο στρώμα της περιοχής έχει κατέλθει 

επικίνδυνα και ενόψει του γεγονότος ότι μεγάλες ποσότητες νερών της βροχής 

μεταφέρονται κάΟε χρόνο στη Οάλασσα λόγω ελλείψεως φραγμάτων. υπάρχει άμεση 

ανάΥλη για τη δημιουργία δύο μ~κρών φραγμάτων στην κοίτη του ποταμού Σερράχη 

για την ικανοποΙηση των αρδευτικών ανα-Υκών των χωριών αυτών. 

Καλείται το αρμόδιο V:τουργf(Ο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Aντ~πρoσώπων αν οι μελέτες που έχουν γίνει εδώ και αρκετά χρόνια για το θέμα 

αυτό έχουν προχωρήσει και. αν ναι, πότε προγραμματίζεται να κατασκευαστούν τα 

φράγματα αυτά. για να αντιμετωπιστεί το σοβαρό αυτό πρόβλημα και για να 

βελτιωΟούν οι συνθήκες διαβίωσης των κατοίκων της αγροτικής αυτής Πf('ι.οχής.Β 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 442 που "πo~λήOΨCε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμ.εσού κ . ΑυΥειιινό Παπαιιέ στις 7 Απιιιλίου 1992. 

''Την lη προσεχούς Ιουλίου τίθεται σε εφαρμογή ο νόμος για το φόρο 

προστιθέμενης αξίας. Παρόλο που μόνο δυόμισι μήνfς απέμειναν μέχρι την 

εφαρμογi) του νόμου, η μεγάλη πλειοψηφία των καταστηματαρχών και των εμπόρων 

έχει πλήρη άΎ''Οια και δε γνωρίζει τι θα πρι,"tει να κάV1: Ι. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή; 

(Ι) Π ροτίθεται να αρχίσει να διαφωτίζει σχετικά το λαό με συνε-,.{είς 

εκπομ.,τές αj,lό τα μέσα μαζικής επικοινωνίας και με δημοσιεύματα στον 

τύπο και πότε; 

(2) Τί θα aπoγίνoυν οι χιλιάδες ταμειακές μηχανές που λειτουργούν σήμερα 

χωρίς να έχει ληφθεί πρόνοια για το Φ.Π.Α.; 

(3) Τι Οα γίνει με τα υπάρχοντα τιμολόγια και τις αι"tοδε!.ξε ις των εταιρειών 

και των καταστηματαρχών; θα πρέπει να τυπωθούν νέα i) θα δοθούν 
οδηγίες για κάτι άλλο: 

(4) Υπάρχει το ενδεχόμενο της προσωριvrjς αναστολής της εφαρμογής του 

νόμου:" 

Εeώτηση με UQ . ΣΤ'Α' 443 ΠΟ\l \ιποβλήθηχε από το 80υλε\lt'll ε)(λ&Υlχής πεQιφέQειας 

Πάφο\l )(. Γιαννάκη Ομ.llρο\l στις 7 Απqιλίο" 1992. 

" Η κοινότητα ΚισσόV1:ργας εγε(ρει αίτημα για αντικατάσταση του κεντρικού 

αγωγού του φράγματος 'Μαυροκόλυμπος" που σήμερα είναι ανοικτού κυκλώματος, 

με αγωγό κλειστού κυκλώματος, ώστε να καταστεί δυνατη η συνεχής παροχή V1:QOίI 

και η άρδευση των φυτειών σε λιγότερο χρόνο. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου YπoUΡyε(oυ;" 
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ΕQώτησl1 με αο . ΣΤΆ' 444 πο\l \ιποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέρειας 

Πάφου χ. Γlα\'νάχll Ομιίοου στις 7 Απριλίου 1992. 

"Από το 1984 η y.υβtρνηση υποσχέθηκε ότι θα προχωρούσε στη μονιμοποΙηση 
των Επιθεωρητών Ύδατος που α,'τασχολούνται στα διάφορα. υδατικά έργα. 

Παρ' όλα αυτά μέχρι σήμερα οι 45 E."tLeeWQIJτt; Ύδατος που υπηρετούν παγκύπρια 
θεωρούνται εργάτες. 

Επειδ'ή είναι ανάγκη να τερματιστεΙ το συντομότερο η απαράδεκτη αυτ'ή 

εκκρεμότητα. καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορ'ήσει τη Βουλ'ή πότε θα 
ενερΥ'ήσει τα δέοντα. ώστε να λήξει το πιο πάνω θέμα." 

Ερώτηση με αο. ΣΤΆ' 445 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής neQI<f:toeIa; 
Πάφου κ. Γιαννσ.χη Ομή(!ου στις 7 Απριλίου 1992. 

"Ύστερα από εJtανειλημμeνες συζητήσεις σε EJtItΡOttt; και στην ολομέλεια tn; 
Βουλ'ής των Αντιπροσωπων τόσο κατά την προηγούμενη όσο και κατά την παροίισα 

βουλευτική περίοδο ο Υπουργός Συγκοινωνιών καθόρισε αρχικά το Φεβρουάριο tOtI 
ι 992 ως ημερομηνΙα έναρξης των εργασιών κατασκευής Ίου νέου σύγχρονου 

αυΊοκινητόδρομου Λεμεσο\! • Πάφου στην καΊείιθυνση Ερ'ήμης - Αυδήμου. Σε νtα 

εμφάνισή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν a.."tό μερικο\ις μήνες Ο Υποιιργός 

Συγκοινωνιών μετέθεσε την ημερομηνία έναρξης Ίου έργου τον lο\!λιο του 1992. 

Πρόσφατα δημοσιογραφικές πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον ημερήσιο 

τίιπο και που ως πηγ'ή τους φέρεΊαι το Υπουργείο Συγκοινωνιών ανέφεραν ότι ο 

δρόμος Λεμεσού - Πάφου θα ξεκινήσει το Σεπτέμβριο του 1992. 

Επειδ'ή η συμ."tEριφορά αυτ'ή δημιουργεί εξαιρετικά αρνητικές εντυπώσεις στο 

λαό. όσον αφορά την ιιπευθυνότητα της κιιβέρνησης στην κατάστρωση και εφαρμογ'ή 

των προγραμμάτων της, αλλά και αισθ'ήματα δυσφορίας για τις συνεχείς αναβoλtς 

της ημερομηνίας έναρξης του πιο πάνω έργου. καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

ενημερώσει τη Βουλ'ή των Αντιπροσώπων για τα εξ'ής: 

(Ι) Π ότε οριστικά και αμετάκλητα θα αρχΙσει να κατασκευάζεται ο νέος 

αυτοκινητόδρομος Λεμεσού - Πάφου: 

(2) Σε ποια κατασκευαστικά τμήματα έχει χωριστεΙ το όλο έργο: 

(3) Ποιο τμ'ήμα του δρόμου θα αρχ(σει να κατασχευόζεται πρωΊΟ; 

(4) Σε πόσο χρονικό διάστημα υπολογΙζεται να περατωθεί το όλο έργo:~ 

Ε(!ώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 446 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Νίκο Π ιττοκοπ ίτη στις 7 Απ(!ιλίου 1992. 

"Η κοινότητα. η Χωριηκ'ή Αρχ'ή Κισσόνεργας αλλά και γενικότερα οι κάτοικοί 

της. οι 0.'10Ιοι στην πλειοψηφία τους είναι μ.."tανανοκαλλιεΡΥητές. θεωρούν 

απαραίτητη την αντικατάσταση του κεντρικού αγωγο\! του νερο\!. που σ'ήμερα είναι 

ανοικτού κυκλώματος. με αγωγό κλειστο\! κυκλώματος. 

Η εγκατάλειψη του πρωτόγονου συστ'ήματος ανοικτού κυκλώματος θα 

καταστ'ήσει διινατ'ή τη συνεχ'ή παροχή νερού. πράγμα που θα διευκολύνει την 

άρδευση για την οποία θα αι'1αιτείται έτσι λιγότερος χρόνος. Επίσης με την 

αντικατάσταση του αγωΥΟ\! θα ελαττωθεί σε μεγάλο βαθμό η συγχέντρωστι 
ακαθαρσιών στα αρδευτικά συστ'ήματα των :ταραγωγών, με αποτέλεσμα την 

ομαλότερη λειτουργΙα των εγκαταστάσεων και τη μεγαλύτερη εξσικονόμηση νερού. 
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Είναι εξόφθαλμο ότι οι ακαθαρσίες :του σuyκεντρώνoνται στο νερό εξαιτΙας 

του συστήματος ανοικτού κυκλώματος σε ελάχιστο χρονικό διάστημα μειώνουν την 

ποσότητα ΤOΊJ 'YtρoiI ο,."'tό 18 τόνους σε 1().\2 τόνoΊJς την ώρα, με a.."'tοτέλεσμα να μη 
λειτουργούν τα υφιστάμενα συστήματα αρδεύσεως. 

Επίσης οι μπανανοκαλλιεΡΥητές εκφράζουν τη δυσφορία τους για την αύξηση 

της τψής του νερού a.."'tό 4,5 σεντ οε 6,5 σεντ το κυβικό μέτρο και a.."'taLtoW αυτη να 
παραμείνει στα σημερινά επΙ"tεδα. μετά μάλιστα την καταστροφή πο" υπέστησαν 

από την παρατεταμένη ανομβρία και τις αντίξοες καιρικές συνθήκες. 

ΚαλοΙΙμε τους αρμοδίους να :τληροφορήσουν τη Βουλή των Αντι.."'tροσώ.."'tων τι 

προτίθενται να πράξουν για την επίλυση των πιο πάνω σοβαρών προβλημό.των. ~ 

Εοώτηση με α~. ΣΤ'Α' 447 που υποfl,λήθηχΕ από το Βουλευτή Εχλογιχής ΠΕριφέρειας 
Πάφου χ, Γιαννάχη Ομήοου σης 7 Απριλίο\! 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να eνημερώσει τη Βουλή των Αντι.προσώπων 

για τα εξής: 

(Ι) τι προγραμματισμός "πάρχει για την επιλ"ση των πολλών και σοβαρών 

προβλημάτων δυσλειτουργΙας του αεροδρομίου Πάφο,,; 

(2) τι προγραμματισμός "πάρχει για την επί εικοσιτετραώρου βάσεως 

λειτουργία του αεροδρομίου; 

(3) τι προγραμματισμός υπάρχει για την κατασκευή σύγχρονης αίθουσας 
επιβατών; 

(4) τι προγραμματισμός υπάρχει για την πραγματική ανά.'tτυξη του 

αεροδρομίου Πάφου; 

Η κυβέρνηση υιοθέτησε την έκθεση της 'Σοφρεόβια' και, αν ναι, πότε 

προτίθεται να την υλοποιήσει;" 

E~ώτησιl με αο. ΣΤ'Α' 448 πο\! uJtofl,ATjeIjxe από το Βουλευτιί εχλογιχής περιφέQειας 
Αμμοχώστου χ. Κίχη Γιάγχου στις 6 Απριλίο\! 1992. 

"Στη Λό.ρνακα Q.ι'toφαotoττrκε να γΙνt:ι περιοχή για οχληρά ει-ι:αΥΥέλματα δlπλα 

από την ελείιθερη ζώνη εμπορίου, όπου θα μεταφερθούν ή θα 

Ε>'tαναδραστηριοποιηθούν πρόσφυγες. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε θα γίνουν τα έργα υποδομής και πότε θα παραχωρηθούν τα 

οικόπεδα που έχουν διαχωριστεί." 

E~ώτηση με αρ . ΣΤ'Α' 449 που υποfl,λήθηχε από το Βουλευτή εΧλογικής περιφέQειας 
Αμμοχώστου κ. Κίχη ΓιάΥχου στις 6 Απριλίου 1992. 

"Στο Παραλίμν~ υπήρχε κανάλL που μετέφερε νερό για εμ.ί'Iλouτισμό των 

υπόγειων υδάτων του χωριοΙΙ , το O:JtoΙO ύστερα από Ε.ι'tεμβάσεις αχρηστεΙΙθηκε. Το 

αρμόδιο Υπουργείο έδωσε χρήματα για την επαναλειτο"ργία του, αυτό όμως δε 

ληΤΟΙΙΡΥησε. 

KαλεΙτα~ το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων τι μέτρα θα πάΡΕΙ, ώστε να επαναλειτουργήσει το κανάλι για 1:0ν 

εμ..'tλουτισμό των υπόγειων υΜτων του χωριού." 
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Απάντηση ημε~μ.ηνίας 13 Αποιλίο\! 1992 ΤΟ\l Υπο\lΟΥΟ\ι EσωΤ20ΙXΏV Χ. XQ. Βενιαμίν 
στην ε~ηση Π'Α' 60, qJUQOJoLqvia; 20 Σvιτεμlιoίoυ 1992. το\! BoV;'EvtTi 
εΧ),οΥιχής rι:εoιφέOειας ΠάffΟ\l Χ. Γιαννάχη ΟμήQO\!. 

"Σχετικά με το δρόμο Περιστερώνας - Σκoiιλλ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο προτεινόμενος για βελτ(ωση και ασφαλτόστρωση δρόμος συνδέει τις 

κοινότητες Περιστερώνας και Ικούλλι και έχει μήκος 3.5 χλμ. περΙΠου. 

(β) Τμήμα του δρόμου αυτού, μήκους 1.25 χλμ .. ασφαλτοστρώθηκε από το 
Τμήμα Δημοσίων 'Ερ'Υων σε πλάτος 5.5μ. το t'to; 1988. 

(Υ) Ένα άλλο τμήμα του. μήκους 0.40 χλμ. και πλάτοιις 3.3Ομ., 

ασφαλτοστρώθηκε κατά τη διάρκεια της κατασκευής του φρό:Υματος 

Ευρέτο)). 

(δ) ΑκολουθεΙ χωματόδρομος μήκους, 1.65 χλμ. ο οποΙος συνδέεται με το 
τελευταΙο τμήμα τσυ δρόμου μήκους 0.30 χλμ. που έχει επιστρωθεΙ με 

μπετόν πλάτους 3.00μ. και καταλήγει fItxgL τον κύριο δρόμο Πόλεως 
Χρυσοχούς - Στενής - Περιστερώνας. 

Σiιμφωνα με εκτίμηση ΤΤ]ς ΔιοίκΤ]σης Πάφου. για να βελτιωθεί και 

ασφαλτοστρωθεί ολόκλΤ]ρος ο δρόμος αo"tOLtELtaL δαπάνΤ) ύψους ί80,ΟΟΟ. 

Επειδή πρόκειται για μεγάλη δα.ίάνη. το έργο θα εκτελεσθεί σταδιακά μέσω 
των ετήσιων πρoυπoλoγ~σμών. Φέτος θα διατεθεί ποσό ίΙΟ.ΟΟΟ." 

Aπάvτηση ημεοομηνίας 23 Μαοτίου 1992 του YtrotIQYoiι Σuyκoινωνιών και 'ΕοΥων 
Χ. Ρ. Σταυοάχη στην εοώτηση ΣΊ'Α 99 ημεοομ'ινίας 15 ΟκτωΙΙοίου 1991, των 
Βουλευτών εκλογικών πεοιφΕΟΕιών Λεμεσoiι, Αμμοχώστου και Λάονακας Χ. Τιίμη 

Ευθυμίου, Ισίδωιχ>υ Μαχοίδη χαι Ανδοέα Moiισxoυ αντίστοιχα. 

"(α) Η ετoιμασLα ολοκληρωμέVT]ς και εκσυγχρονισμένης ναυτιλιακής 

νομοθεσίας αποτελεί βασικό στόχο της Κυβέρνησης στον τομέα ΤΤ]ς 

εμποριχής ναυτιλίας. Γι' αυτό όρισε Νομοπαρασκευαστική ε.'Ηροπή το 

Σεπτέμβριο του 1990 για να ετοιμάσει νέα νομοθεσία έχοντας ως βάση 
την Uφιστάμενη νομοθεσΙα. την Αγγλική νομοθεσία όπως έχει 
διαμορφωθεί μέχρι σήμερα και το νομοσχέδιο του ι 987 που κατατέθηκε 
στ11 Βουλή και a.LootJQθηκe. 

(β) ΤΟ Τμήμα Εμ •• ορικής Ναυτιλίας είναι επανδρωμένο με εννέα 

Επιθεωρητές Πλοίων που ασχολούνται. ανάμεσα σ' άλλα. και με τη 

διερεύνησ11 και διακρίβωση των γεγονότων και συνθ11κών κάτω από τις 
οποίες συμβαίνει ένα ατύχημα. 

(γ) Δεν υπάρχει συγκεριμένος κώδικας πρακτικής για τη Νηολογούσα Αρχή. 

Στη διεξαγωγή της εργασίας του ο ΝΤ]ολόΥος καθοδηγείται από την 

υφιστάμενη νομοθεσία. την εκάστοτε ισχύουσα κυβεΡVTJτική πολιτική, το 

βιβλίο οδηγιών του Άγγλου Νηολόγου, δεδομένου ότι η σχετική 

νομοθεσία μας στηριζεται στην αντίστοιχη Βρετανική, τις συναφείς 

γνωμοδοτήσεις του Γενικου Εισαγγελέα της Δημοκρατίας κλπ. 

(δ) Η ε.Ιίιθεώρ11Οη των Κυπριακών πλοίων και 11 έκδοσ11 σ' αυτά διεθνών 

πιστοποιητικών σύμφωνα με τους κανονισμους των διεθνών συμβάσεων 

για Τ11ν ασφάλεια στη ναυσιπλο'(α και την πρόληψη της ρύπανσης της 

θάλασσας που έχει υπογράψει η Δημοκρατία, έχει ανατεθεί σε δεκατρείς 

νηογνώμονες (CJassIΓlca.tlon SocIetles). Άμεσος έλεγχος των κυπριακών 
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πλοίων για δΙQ..ι.Ιστωση της συμμόρφωσής τους με τους κανονισμούς 

αυΊαυς και. κατ' επέκταση. ΙλεΥχος της ποιότητας ΤΤις εργασίας που 

Εκτελείται από τους νηογνώμονες, γίνεται κατ' Επιλογή από τους 

Επιθεωρητές πλοΙων του Τμήματος Εμπορικής Ναυηλ.ιας. Εξάλλου. 

λόγω ανεπόρκειας προσωπικού. η επιθεώρηΟΊ1 Κυ;ι-ριακών πλοίων 0...6 
ΚΙΙπριοuς Επιθεωρητές περιορΙζεται κυρΙως στην ειδική επιθεώρηση 

υπερήλικων πλοΙων πριν τη μόνιμη νηολόγησή τους και την ετήσι.α 

επιθεώρηση των επιβατηγών πλοίων καθώς και των μικρών τουριστικών 

σ,(αφών 110υ χρησιμοποιούνται για ημερήσιες κρουαζιέρες μέσα στα 

χωρικά ύδατα της Δημοκρατίας. Συναφώς αναφtρεται ότι επτά από τους 

Επιθεωρητές ΠλοΙων του τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας εΙναι 

πλοίαρχοι Α' τάξης, ένας είναι μηχανολόγος· ναυτομηχανικός και ένας 

είναι ναυπηγός. Πέντε αιτό τους πλοιόρχους και ο μηχανολόγος είναι 

επίσης κότοχοι μεταπτυχιακού τίτλου M.Sc. !η Maririme Sarery Adminis
tration του Διεθνούς Ναυτιλιακού Πανεπιστημίου του Μάλμο Σουηδίας. 

(ε) Σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθΕσία δε διαγράφεται κάJ-τOLO πλοίο 

α..τλώς γιατί ύστερα από επιθεώρηση διαπιστώνονται ελλείψεις. Σε 

τέτοιες :τεριπτώσεις επιβάλλεται πρόστιμο στο :τλοίο και απαγορεύεται ο 

απόπλους του μέχρι να α.τοχατασταθούν οι ελλείψεις ή γίνουν σ' αυτό οι 

αναγκαίες επισκευές.~ 

Απάντηση ημερομ11νίας 21 Απρι λ ίου 1992 του Υπουργου Γεωργίας και φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαΙΙριηλίδη στι!ν ερώτιιοη ΣΤ'Α' 192, ημερομιινίας 4 
ΔεχεμΙΙρίου 1991, του Βουλευτή εκλογικής περιφέQε ιας Αμμοχώστου κ. Κίκη 
Γιάγκο\) . 

"Σχετικά με το πρόβλημα του ελλιμενισμού του αιιξανόμενου αριθμού 

θαλάσσιων σκαφών στο αλιευτικό καταφύγιο τη; Αγίας Νάπας σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

ι. Το αλιευτικό καταφύγιο της Αγίας Νάπας κατασκευάστηκε το 1972 με 
σκοπό την εξυπηρέτηση των αναγκών των ψαράδων. Η κατασκευή του 

θεωρείται πολύ επιτ υχής και η μέχρι σήμερα λειτουργία του έχει 

καταδείξει ότι καλύπτη πλήρως τις α.'άγκες των επαγγελματικών 

αλΙΕυτικών σκαφών της περιοχής. 

2. Το πρόβλημα του ελλιμε,'ιομού των μη αλιευτικών σκαφών της περιοχής 

είναι πολύ μεγάλο και προέρ-ι.εται από την αλματώδη ανάπτυξη του 

τουρισμού και την παράλληλη αύξηση του αριθμΟύ των σκαφών 

αναψυχής. Το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου, το Τμήμα Αλιε ίας, 

επιτρέπει τον ελλιμενισμό των μη αλιευτικών σκαφών στους ελεύθερους 

χώρους της λεκάνης του καταφυγίου για να μην παρεμΠOδ[ζovται οι 

προσπάΟειες για τουριστική ανάπτιιξη του τόπου. 

3. Για οριστική επιλυση του προβλήματος μελετάται σε συνεργασία με 

όλλους αρμόδιους φορείς το ενδεχόμενο να κατασκευαστεί ένα νέο 

καταφύγιο για την εξυπηρέτηση των αναγκών των τουριστικών σκαφών. 

των σκαφών αναψυχής κτλ." Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλ(ου 1992 
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του Υπουργού Εμ.1ιορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην 

ερώτηση ΣΤΑ'2I7, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1992, του ΒουλευΊή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

(Ι) Ένεκα των μεγάλων Q.ι;:oθεμάτων κουμανδαρίας που είχαν 

συσσωρευθεί στις οινοβιομη-.ι:ανίες κατά τα τελευταία χρόνια και των 

προβλημάτων που αντιμετωπίζει η εμ.;:ορία του προ·ίόντος α\Πού . οι 

τελευταίες αρνήθηκαν να ανανεώσουν τα συμβόλαιά τους με 12 CL.ό 
τις 14 οινοποιητικές εταιρείες Κουμανδαριοχωριών που έληξαν το 
1987. Μεταξύ των κοινοτήΊων που έληξαν τα συμβόλαιά τους με τις 
οινοβιομηχανΙες είναι και ο Άγιος Κωνσταντίνος. 

(2) Λόγω της κατάστασης αυτής και για υποβοήθηση των 

Κουμα\'δαριοχωριών. η κυβέρνηση αποφάσισε όπως τα σταφύλια 

που χρησιμοποιούνται για κατασκευή κουμανδαρίας να 

παραδ(δονται στην οινοβιομηχανΙα υπό μορφή εκλεκτών σταφυλιών 

με την υποχρέωση όπως η οινοβιομηχανΙα καταβάλλει μόνο Τη\' τιμή 

των κοινών σταφυλιών, τη δε διαφορά μεταξύ της τιμής των κοινών 

και της τιμής των εκλεκτών να καταβάλλει η κυβέρνηση. 

(3) Το 1988 υποδείχθηκε από το ΣΑΠ στην Κοινότητα Αγίου 

Κωνσταντίνου να μην παρασκεΟΟσει οποιαδήποτε ποσότητα 

κουμανδαρΙας, αλλά να παραδώσει τα σταφύλια της υπό μορφή 

εκλεκτών σταφυλιών στο ΣΟΔΑΠ. 

Παρά την προειδοποίηση του ΣΑΠ, η εν λόγω κοινότητα προχώρησε 

και κατασκεύασε μια ποσότητα κουμανδαρίας Q.,.ό 150 γομάρια 
(24.384 κιλά). Ένεκα της υπσδεεστερης ποιότητας της κουμανδαρίας 
αυτής και παρά τα Ε.<.ανειλημμένα διαβήματα που έγιναν προς τις 

οινοβιομηχανίες. καμιά οινοβιομηχανΙα δεν ήταν διατεθειμένη να 

την αγοράσει. Ως εκ τούτου, η κυβέρνηση, για υποβοήθηση των 

παραγωγών. αγόρασε την εν λόγω ποσότητα από την Κοινότητα 

Αγίου Κωνσταντίνου καταβάλλοντας ποσό {9,ΟΟΟ (τιμή της 

κουμανδαρίας πλέον η κυβερνητική Ε.<-ι:ιχορήγηση) και τη διέθεσε, 

μέσο του ΣΑΠ, σε πολύ χαμηλή τιμή, για παρασκευτΊ ξυδιού. 

(4) Ως γνωστό, τι κυβέρνησε έγκρινε το Διάταγμα 41/90 που καθορίζει 

την κουμανδαρία σαν ΠΡΟ"ίόν με ονομασία προέλευσης και κάνει 

διαβήματα για την αναγνώρισή της στην EtJρoorra·Cxti Κοινότητα 

καθώς και στις Ηνωμένες Πολιτείες. Έχει επίσης συσταθεί η 

Επιτροπή Εμπειρογνωμόνων Οίνων για την ποιοτική εξέταση της 

κουμανδαρίας. 

θέλουμε να τονίσουμε ότι η έγκριση του Διατάγματος δεν θα 

επιλύσει αμέσως το πρόβλημα της διάθεσης της κουμανδαρίας αλλά 

πιστεύουμε ότι σταδιακά θα συμβάλει στην a..;:άμβλυνσή του σε 

μεγάλο βαθμό. Για το σιιοπό αυτό η κυβέρνηση έχει εΥκρίνει τη 

διάθεση ποσού {ιοο.οοο για την προβολή και διαφήμιση της 

κουμανδαρίας μέσα στο 1992." 



Ι 

27<Il 

Απά.ντηση ημεQομηνίας 29 Aπ~ι)"ίoυ 1992 του Ynou{tyoiJ Παιδείας)(. ΧQιστόφΟQΟ\l 
ΧQιστοφί6η στη\' Ε@ώτηση ΣΤ'Α' 228, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1992, ΤΟ\l 
Βοuλεvτή εκλογικής nEQI<J'iQEIa; Λεμεσού κ. Ντίνου !\1ιχαηί.ίδη . 

"ΊΌ Υπουργείο Παιδε(ας εκτιμά ιδιαίτερα το ενδιαφέρον της κοινότητας 

Παρεκκλησιός για την παιhεία και την αναβάθμιση tq; κοινότητας. 

Η κοινότητα Παρεκκλησιάς και οι γειτονικές κοινότητες που βρίσκονται στη 

ροή της συγκοινωνίας προς τη Λεμεσό. ωστόσο. δε συγκεντρώνουν ιχανΟΠΟΙ11τιχ6 
αριθμό μαθητών για ιδρυση περιφερειακού Γυμνασίου. Το αίτημα της κοινότητας, 

το οποΙο δεν είναι νέο. τυγχάνει της αναγ-ιtoίας προσοχής, αλλά δεν είναι δυνατό να 

ικανοποιηθεί στο παρόν στάδιο. 

ΤΟ Γιιμνάσιο Λινόπετρας, Ιχει πρόΥματι μεγάλο αριθμό μαθητών. Δεκαέξι 

Γυμνάσια στην Κύπρο, ωστόσο, έχουν , τη φετ~VΉ σχoλ~κή χρoν~ά 1991·92, 
μεγαλύτερο αριθμό μαθητών Μό το Γυμνάσιο Λινόπετρας." 

Απάντηση ημεαομηνίας; 13 Απαι).ίο\! 1992 του YΠO\!QΎoύ Εσωτεοικών κ. χο. 

Βενιαμίν στην εαώτηση ΣΤ'Α' 231, ημερομηνίας 23 IaVO\!aQiou 1992, το\! 

Βο\!λε\!τή εκλοΥικής πεQιφέQειας Λεμεσού κ. Ντίνο\! Μιχαηλίδη. 

~Aναφoρικό με τα πρακτικά μέτρα ή σχεδιασμούς οτους οποίους :::ροβαίνει η 

κυβέρνηση, για υλοποίηση της πολιτικής της yLO ίδρυση βιοτεχνικών μονάδων στην 
ύπαιθρο σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ΦoρtΙς για τη δημιουργία βιοτεχνικών περιοχών είναι οι Δήμοι και οι άλλες 

Αρχές Τοπικής Διοίκησης που ετοιμάζουν και υποβάλλουν (Πην κυβέρνηση 

τεχνοοικονομικές μελέτες για τη δημιουργία τέτοιων περιοχών. Αφού αξιολογηθούν 

τα δεδομένα της κάθε περίπτωσης, η κυβέρνηση, όπως είναι η εγκριθείσα πολιτική, 

εξετάζει τη δυνατότητα παραχώρησης εφάJταξ επιχορήγησης για τα έργα υποδομής 

έτσι που το ενοίκιο που θα καταβάλλουν οι βιοτέχνες να καθίσταται ελκυστικό. 

Παράλληλα η κυβέρνηση εξετάζει και τη δυνατότητα παραχώρησης κυβερνητικής 

εγγύησης για διασφάλιση των χρηματοδοτικών διευκολύνσεων που τυχόν θα 

εξασqχιλίσει η ενδιαφερόμενη Αρχή Τοπικής Διοίκησης για υλοποίηση του έργου. 

Ήδη άρχισε, σε υπηρεσιακό επίπεδο, η εξέταση των τεχνοοικονομικών μελετών 

που υπέβαλαν ορισμένοι Δήμοι και κατά τον ίδιο τρόπο θα εξεταστεί και το αίτημα 

της κοινότητας Χανδριών για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής. Σημειώνεται όμως 

ότι η κοινότητα Χανδριών δεν έχει υποβάλει ακόμη σχετική τεχνοοικονομική 

μελέτη." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μα(lτίου 1992 του Υπουογού Υγείας κ, "ανίκου 

ΠαπαΥεω@Ύίου στην ΕQώτησιι ΣΤΆ'240, ημεαομηνίας; 23 lανουαοίου 1992 , του 
Βουλευτή εκλογικής; πεQιφέQειας Λεμεσού κ. Νι:ίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το Νοσοκομείο Κu,'tερούvτας σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οφθαλμίατρος από το Νοσοκομείο Λεμεσού επισκέπτεται το Νοσοκομείο 

Κ υπεΡOύνtας μια φορά την εβδομάδα και πιστεύεται ότι οι ανάγκες 11ις 

περιοχής εξυπηρετούνται ικανοποιητικά. Σχετικά αναφέρεται ότι 

περισσότερες επισκέψεις αλλά πολύ περισσότερο η μόνιμη τοποθέτηση 

ΟφθαλμΙατρου, τουλάχιστο στο παρόν στάδιο, δε δικαιολογεΙται, γιατΙ 

κατά τις εκεί εβδομαδιαίες επισκέψεις του ιατρού προσέρχονται κατά 

μέσο όρο 4-5 ασθενεις. 
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(β) Η τοποθέτηση Φυσιoθεραιu.uτή στο Νοσοκομείο Κ υπερούντας 

Ο,Jτασχόλησε το Υπουργείο και προηγουμένως λόγω όμως της έλλειψης 

προσωπικού ήτο εντελώς αδύνατο να τοποθετηθε( εκεΙ πάνω σε πλήρη 

βάση Φυσιoθερα;τευrής. Εξάλλου η εβδομαδιαία επίσκεψη 

Φυσιοθερα..."tευτή θεωρήθηκε ότι δεν παρείχε σχεδόν καμιά ουσιαστική 

εξυπηρέτηση και περιστατικά που χρειάζονταν τέτοια επεΙγουσα 

εξυπηρέτηση μεταφέρονταν είτε στη Λευκωσία είτε στη Λεμεσό. Ε."tειδή 

στο εγγύς μέλλον πρόκειται να πληρωθούν ορισμένες κενές θέσεις 
Φυοιοθεραπευτή είναι υπόψη του Υπουργείου η ανάγκη αυτή και θα 

καταβληθεί προσπάθεια ώστε το Νοσοκομείο Κυπερούντας να 

εξυπηρετείται με επισκέψεις Φυσιοθεραπευτή τουλάχιστο 2-3 φορές την 
εβδομάδα. 

(γ) Στο Νοσοκομείο Κυπερούντας υπάΡΧΗ μόνιμος Ακτινογρόφος καθώς 

και ένας Τεχνολόγος Νοσοκομειακού ΕρΥασΤl1ρίου και ένας ΒΟl1θός οι 

οποίοι καλύπτουν πλήρως τις ανάγκες του Νοσοκομείου κατά τις 

εργάσιμες ώρες. Κατά τις μη εργάσιμες ώρες το προαναφερόμενο 

προσωπικό ανταποκρίνεται σε αρκετά ικανοποιητικό βαθμό για 

Επείγοντα και έκτακτα περιστατικά. ~ 

Απάντηση ημειιομηνίας 23 Απιιιλίου 1992 του ΥπουΙΙΥού Συγκοινωνιών και 'Eflγων 
χ. Ρένο\l Στα\lιιάκη στην ειιώτ ηση ΣΊ'Α' 259. ημΕιιομηνίας 28 IavouaQiou 1992. 
του βουλευΤ1) ΕχλοΥιχής πε~Ι'fέΡΕ,ας Λάρνακας κ. Ανδ(lέα ΓεωflγίOυ. 

"Σχετικά με την τηλεφωνική εξυπηρέτ110η της κοινότητας AρoδtIL"tou σας 

πληροφορώ ότι με τη σιιμπλήρωση των έργων υποδομής περί το τέλος του τρέχοντος 

μηνός θα αρχίσει η ε-Υκατάσταση τηλεφώνων στην Aραδίroιoυ. Σχετικά 
διευκριν{ζε:ται ότι προτεραιότητα θα δοθεί στα επαγγελματικά υποστατικά όπως 
προνοούν οι Κανονισμοί της Αρχής. ~ 

Απάντηση ημειιομηνίας 28 Απριλίου 1992 του YΠOΙΙflγO\ι Συγχοινωνιών και 'Eflγαιν 
κ. Ρένον Στα\lοάχη στην ΕQώτηση ΣΤ'Α' 260. ημερομηνίας 29 Ιανουαρίουl992. 

1:0ΙΙ 80ιιλ(ιιτ1) εΧ).ΟΥιχής nf(lL(ftQELa;: Αμμοχώστου Χ . Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Σχετικά με τις ιδιωτικές συλλογές αρχαιοτήτων σας πλl1ροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Με τον περΙ Αρχαιοτήτων (Γροποποιητικό) Νόμο 32 του 1973. ο οποΙος 
τέθl1κε σε εφαρμογή στις 8 !ουν(ου, 1973 δόΟηκε στους κατόχους 

αρχαιοτήτων περίοδος χάριτος έξι μηνών. μέχρι την 31.12.73. για να τις 
δηλώσουν στο Διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων. χωρίς η 
Δημο;,. .. :ατία να έχει οποιαδήποτε απαίτηση ή να μπορεί να ασκήσει 

οπ(' ' όήποτε δΙωξl1 εναντ(ον τους, αν δεν τις εΙχαν δηλώσει σε 

ΠΡC;.ιγoύμενα χρόνια. Έτσι όλες οι ιδιωτικές συλλογές. ανεξάρτητα από 

τον τρόπο απόκτησής τους, που δηλώθηκαν στη διάρκεια της πιο πάνω 

εξαμήνου περιόδου, θεωρούνται ότι κατέχονται νόμιμα Q.ι"tό τους 
ιδιοκ.τητες τους. 

(β) ΤΟ Νοέμβριο του 1973, το Τμήμα Αρχαιοτήτων ΕρΥ0δ6τησε δυο 
Αρχαιολόγους, οι οποίοι αφού επισκέφθηκαν όλους όσους δήλωσαν ότι 

χατέχουν αρχαιότητες, τις κατέγραψαν για το αρχεΙΟ ιδιωτικών 

συλλογών. Αναφέρεται Ε.ι'Ιίσης ότι σύμφωνα με το άρθρο 32 του περί 



2794 

Αρχαιοτήτων Νόμου. ο Διευθυντής Τμήματος Αρχαιοτήτων έχει το 

δικαίωμα ελέγχου και επιθεωρήσεως των ιδιωτικών συλλογών. μετά από 

εύλογη προειδοποίηση προς τους κατόχους τους. Ο έλεγχος αυτός 

διεξάγεται περιοδικά από Λειτουργούς του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

(γ) Από το 1960 μέχρι σήμερα. το Τμήμα Αρχαιοτήτων α.-τόκτησε μεγάλο 
αριΟμό αρχαιοτήτων που κατασχέθηκαν από την AστυνoμLα ή ης 

Τελωνειακές Αρχές. Από αυτές αρκετές κραηΊθllκαν και άλλες 

καταχωρήθηκαν στον κοτάλογο πωλήσεων του Κυπριακού Μουσείου. 

σύμφωνα με τη διακριτική εξουσία που παρέχΕται στο Διευθυντή 

Τμήματος Αρχαιοτήτων από το άρθρο 34 του περί Αρχαιοτήτων Νόμου. 

(δ) Για να σας δοθεί λε;πομερής κατάλογος των αρχαιοτήτων που 

κατασχέθηκαν, στον οποίο να φαίνεται και η κατάληξη καθε~Hάς α,τό τις 

περιπτώσεις αυτές, θα απαι τηθεΙ να εργαστούν τρεις τουλάχιστον 

υπάλληλοι του Τμήματος Αρχαιοτήτων τουλάχιστον για διάρκεια έξι 

μηνών περtJτoυ." 

Απάντησιιιιμερομηνίας IS Απριλίου 1992 του Υπουργου Παιδε ίας Χ. Χριστόφορου 

Χριστοφίδη στην ερώτιισιl ΣΤ'Α ' 274, ημερομηνίας 7 Φεμρουαρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιq:έρειας Λειικωσίας Χ . Μιχαλάκη Κυπριανου. 

"(α) Τα μαΟήματα στα σχολεία τις κρύες μέρες Ίου χειμώνα γίνονται με τον 

ίδιο τρόπο και κάτω από τις ίδ ιες συνθήκες που γίνονταν όλα τα 

προηγούμενα χρόνια χωρl.ς σοβαρά προβλήματα. 

(β) Το πρόβλημα που παρουσιάζεται στην ηλεκτρική εγκατάσταση του 

Λυκε(ου Αρχ. Μακαρίου r δεν οφείλεται σε κακοτεχνία. ΟΙ ηλεκτρικές 

εγκαταστάσεις Ίων σχoλ~κών κτιρίων γίνονταν για να ικανοποιούν τις 

ανάγκες του σχολείου σε φωτισμό και στη λειτουργία του σχολικού 

εξοπλισμού, όχι όμως οποιουδήποτε είδους θέρμανσης. Η αδυναμΙα των 

ηλεκτρικών εγκαταστάσεων να ικανοποιήσουν ανά'(.ι.ες ευρύτερης 

θέρμανσης του σχολείου ήΊαν γνωστές στην Α .Η .Κ. και στις τεχνικές 

Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας γιατί αυτή ήΊαν η επίσημη :τολιτιχή 

της κυβέρνησης μέχρι πρόσφaΊα. 

(γ) Στο συγκεκριμένο αυτό σχολείο δεν παρουσιάστηκαν προβλήματα στην 

κανονική παρακολούθηση των μαθημάτων από τους μαθητές λόγω 

έλλειψης συστήματος Οέρμανσης. Το θέμα ενίσχυσης της ηλεκτρικής 

εγκατάστασης του σχολείου εξετάζεται από τη Σχολική Εφορεία. Όμως 

ούτε η ενίσχυση της ηλεκτρικής ε'(ι{ατάστασης του σχολείου πρόκειται να 

λύσει το ζήτημα της θέρμανσης του σχολείου. Μέσα στα πλαΙσια της 

πολιτικής της κυβέρνησης για εγκατάσταση συστήματος κεντρικής 

θέρμανσης σε όλα τα Ο"",.(ολικά κτ ίρια. όπως αυτή εξαγγέλθηκε από τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας. προγραμματίζεται η εγκατάσταση κεντρικής 

θέρμανσης και στο Λύκειο Αρχ. Μακαρίου r πάντοτε μέσα στα πλαίσια 

των κoνδυλtων που περιλαμβά"ονται στον προυπολογισμό με 

προτεραιότητα στα σχολεί.α των ορεινών και ημιορεινών περιοχών." 



2795 

Απάη:ιισιι ημερομηνίας 6 Απριλίου 1992 του YπoυQΎOύ Εμπορίου χαι Βιομηχανίας 
κ. Τάκιι Νέμιτσα στην ερώτησι) ΣΤ'Α 286 ιιμερομιινίας 18 Φεβρουαρίου 1992, 
ΤΟ\! Βο\lλt\Jηί Εκλογικής πl! (ιιφέρειας Λεμεσού χ . 'AQIOTOU Χρυσοστόμου. 

ίο Κυπριακό Πρότυπο CYS:82 'Π ρoδιαγραφτi για Παρθένο Ελαιόλ.αδο . 

Ραφιναρισμένο Ελαι.όλαδο. ραφιναρισμένο Π υρηνέλαιο και ΜΙγματα' που 

εtOιμάστηκε σε αρχική μορφή το Ι 985 δεν κηρύχΟηκε αμέσως σαν υποχριωτικό. 
καθότι υπτΊρχαν 011μαντ ικές διαφορές μεταξύ των προνοιών του Προτύ;του και της 

περΙ Ελαιολάδου ΝομοθεσΙας. (Νόμοι Αρ. 23 του ]963 και 67 του 1967). 

Παράλληλα ορισμένες εκκρεμότητες όπως τι συνθεση μιγμάτων, τι κατάλληλη 

σήμανση. ο αριθμός Ίων υπεροξειδίων. παρ~μειναν ανοικτές για παρωτέρα 

συζήτηση ανάμεσα στους ενδιαφερόμενους και διαμόρφωση τελικής α..-τόφασης στα 

πλαίσια της Ειδικής Τεχνικής Επιτροπής του Κυπριακού Οργανισμού 

Προτύπων & Ελέγχου Ποιότητας (CYS) για Εδώδιμα ΛΙ-τη και ΈλαLO.. 

Ο Κυπριακός Οργανισμός Προτύπων (CYS) ακoλoUΘωντας την τακτική :του 

εφαρμόζετα~ σε αρκετές προηγμένες χώρες κα~ αφού έλαβε "πόψη αριΘμό ξένων 

προτύπων συμ..-τεριλαμβανομένων και εκείνων του Διεθνούς Συμβουλιο" 

Ελαιολάδου και του Codex Alimentarius Commission. ετοίμασε το αναθεωρημένο 
πρότυπο CYS:82 - 'Π ροδιαγραφή για παρθένο Ελαιόλαδο. Ραφιναρισμένο 

Ελαιόλαδο . Ραφιναρισμένο Π υρηνέλαιο και ΜΙΥματα'. το οποίο πέρασε α...ό το 
Συμβούλιο του CYS το Μάρτιο το" 1990. Στη συνέχεια κρίθηκε σκόπιμο όπως οι 

περΙ Ελαιολάδου Νόμοι Αρ. 23 του 1963 και 67 του 1965 και οι Κ ανονισμοΙ το" 

1963 τροποποιηθούν έτσι ώστε να συνάδουν πλήρως με το αναθεωρημένο πρότυπο 
CYS:82. 

Σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο που ετοιμάστηκε α..-τό το Υπουργείο 

Εμπορίου και Βιομηχαν(ας και έτυχε της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας 

αναμένετα~ να προωθηθεί σύντομα στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και στη 

συνέχεια στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε Νόμο. 

Αναφέρεται επ ί.σης ότι ~ιετά την ψήφιση του πιο πάνω Νομοσχεδ'ο" α..-τό τη 
Βουλή των Αντι:ι:ροσώπων το Πρότυπο CYS:82 Οα κηρυχθεί από τον Υπουργό 

E~uτOΡίoυ και Βιομηχανίας σαν υποχρεωτικό με την κατάθεση σχετικού κανονισμού 

στη Βουλή των Αντ .... -τροσώπων. σύμφωνα με το Άρθρο 9 του περί ΤΊlς Καθιδρύσεως 
Κυπριακού Οργανισμού Προτύπων και Ελέγχου ΠOιόΤΊlΤOς Νόμου 68/1975." 

Απάντιισll 1lμε~oμηνίας 21 Απριλίου 1992 του Υπουργο\ι Εμπορίου και 

Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στιιν εf.H,Oτηση ΣΤ'Α' 288, lιμι:~μηνίας 

17 Φεβροοορίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάψου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"Σχετικά με την ένταξη της κοινότητας Άρμου στο πρόγραμμα ανάπτυξης 

του αγροτουρισμού σας πληροφορώ ότι η εν λόγω κοινότητα περιλαμβάνεται 

στη Β ' κατηγορία χωριών του προγράμματος. 

-- Eσωκλε(oντα~ για πληρέστερη ενημέρωσή σας τα πιο κάτω: 

-- Πληρoφoριa.xό φυλλάδιο που περιλαμβάνει τις κυριότερες πρόνοιες 

του σχεδίου για τα χωριά της Β' κατηγορίας. 

Σχέδιο Δανειοδότησης Οικοδομών Παραδοσιακής ΑΡΧΙΤΕκτονικής. 

-- Έντυπο αίτησης για παροχή δανείου με επιδοτημένο επιτόκιο. 
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Απάντηση ιιμεοομηνίας 20 Απριλίου 1992 1:0\1 ΥΠΟ\lΟΥού ΕσωΤΕQικών Χ. XQ. 
Βενιαμίν στην Εοώτηση ΣΤΆ' 315, ημε{Κ)μηνίας 19 ΦεΙSooυαoίoυ 1992, του 
ΒουΙευτή εΧλO'fιχής πl!οιφέ"ειας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας ΑγΙου Αμβροσίο\! Λεμεσού καΟώς και 

άλλων χοινοτΤ;των της ίδι.ας επαρχίας για δι.ι:ίιρuνOT\lβf:λτ(ωση των κριτηριων του 

σχεδίου στέγαΟl1ς χαμηλών Εισοδηματικών τάξεων σε αγροτικές περιοχές σας 

πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενtκρινε από τον περασμένο ΙανoUΆριo τη 

διεύρυνση των χριττιρΙων ως ακολούθως: 

(Ο) ΤΟ ετήσιο ακαθάριστο Εισόδημα των δυο συζύγων για σκοπούς έγκρισης 

αUΞάνεται Q.ι-τό ί5500 σε ,(7.000. 

(β) ΤΟ ύψος του δανε(οιι αυξάνεται από ΙΙ6.000 σε ί20.000. 

(Υ) Το εμβαδό της κατοικίας για ανtyερση/α.ίτoπεράτωση/αγoρά αυξάνεται 

από 140 Τ.μ. σε 150 Τ.μ .. ΚΟΙ 

(δ) Το σχΜιο επεκτείνεται σε ζευγάρια που παντρεύτηκαν μετά την 1.1.87 
(και όχι μόνο στα νέα ζευγάρια). Η 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα διακόψουμε για δtκα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

(Ώρα διακοπής: 7.00μ.μ.) 

('Ωρα επαν~ναρξης: 7.10 μ.μ.) 

Δε Οα προχωρήσουμε με τό Κεφάλαιο Δ' απόψε και η επόμενη ΣUΝεδρΙα 

ορΙζεται για την προσεχή ΠΙμίττη, την τετάρτη σ...-cογευματινή ώρα. 

Η ημερήσια διάταξη θα έχει αρκετά θέματα και θα εΙναι η ακόλουθη: 

ΚΕΦΑΛΑlσ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περΙ Σuντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περΙ .Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

3) Ο περΙ Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποπσιητικός) Νόμος του 1992. 

4) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 1991. 

5) Ο περΙ Συμ.-cληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1992. 

6) Ο περι .Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1992. 

7) Ο περι Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 6) του ι 992. 

8) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 8) του 1992. 

9) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. (Π ρόταση νόμου). 

\Ο) Ο περΙ Δημόσιας Υγείας (Χωρίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

Ι 1) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

(2) Ο περΙ Εμ..-τορικής Ναυτιλίας (Τέλη και ΦορολΟΥικές Διατάξεις) Νόμος 
του 1991. 
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13) Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας θέσεις Προ'(σταμένου 

Εκπαιδευτικού ΕπαγγελματικΟύ Εργαστηρίου και Ανώτερου Εκ .• ταιδευτή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Τμήματος Εργασίας - θέση Επιθεωρητή Ασφάλειας lης ΤάξlΊς 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

15) Οι περί Γραφείου Προγραμματισμού - θέση Ανώτερου Λειτουργού 

Προγραμματισμού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμο' του 1992. 

16) Οι περί Αouρμάτου ΤlΊλεγραφίας (ΤΡΟΠΟΠΟΙlΊΤΙΚΟ() Κανονισμοί του 
1992. 

17) ΟΙ περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της 
Καθορισμένης Περιοχής του Συμβoυλloυ Βελτιώσεώς Αμαθούντας 
Κανονισμοί του ] 992. 

18) ΟΙ περί Υπαξιωματικών του Στρατού της ΔημοκρατΙας (Διορισμοί. 

Ι εραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992. 
19) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία. Προαγωγές και AφυΠlΊρεtήσεις) (Τροποποιητικοι) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

20) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

21) Οι περί Μετο.).λεΙων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1992. 

22) ΟΙ περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (ΓενικοΟ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙlΊΤΙΚΟΙ) Κανονισμοί του 1992. 

23) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1992. 

24) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

25) ΟΙ περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακοί 
Οικισμο() Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) ΈκθεσlΊ της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, 

Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται ''Το 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουν τα προσφυγικά αθλlΊτικά σωματεία και 
ιδίως τα οικονομικά ασθενέστερα α.ί"tό αυτά και 1'1 ανάγκη άμεσης 

υποστήριξής τoυς~. 

(AuτεπάγγελΤlΊ εξέταση ύστερα Q.ι"1ό πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. 
Hλ,όbη). (25.10.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή περΙττωση της BCCΙ και η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των 
υπεράκτιων εταιρειών~. 

(θέμα εγγρaφέν a.."1ό το Βουλευτή χ. Τάκη ΧατζηδημητρΙου). (12.12.91). 
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3) "Η ανά'(-<η ανα.ίτροσαρμοΥής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστrιριoτήτων μας , έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με τrιν εξωτερική πολιτική τrις Ευρωπα'ίκής Koινότrιτας". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγrισrι των Βουλευτών κ. Χρ. Πουργουρίδη και Γ. 

Kασoυλιδrι). (6.2.92). 

4) "Αγροτική πολιτική τ rις κυβέρνrισης και τα μέτρα που Ε.ι"tιβάλλεται να 

ληφθούν. για να σταματήσει η αστυφιλία τrις υπαίθρoυ~. 

(θέμα εγΥραφέν με εισήγrισrι του Βουλευτή κ. Ντ. Mιχαrιλίδτι). (20.2.92). 

5) ~H έλλειψrι βασικής υποδομής στην ύπαιΟρο και οι κοινωνικές και 

οικονομιχtς επιπτώσεις". 

(θέμα εγΥραφέν με εισήγrιση του Βουλευτή κ. Α. Μούοκου). (12.2.92). 

6) 'Ή ανάyχrι αναβάOμισrις και ανάπτυξης του θεσμού τrις τοπικής 

αυτoδιo[κrισrις στrιν Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικΟύ Οεομού 

δισ{κrισrις στην Eυρώπrι". 

(θέμα ΕγΥραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κοιτ-<ουμά εκ μέρους τrις 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις). 

(27.2.92). 

7) 'Ή ανάyχrι κατασκευής UΔΑτoφράκτrι στον ποταμό Πεδια(o~. 

(θέμα εγΥραφέν Q.."tό το Βουλευτή κ. Τ. Xατζηδrιμrιτρίoυ). (27.2.92). 

8) Έκθεσrι τrις Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που τπλοφορείται "Προβλήματα που σχετίζονται με τrιν 

αγελαδοτροφία. την πτηνοτροφία και τrιν αλιεία~. 

(Aυτεπάγγελτrι εξέτασrι με Q.."tόφαση τrις Επιτροπής). (28. Ι 1.91). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Π αιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορείται " Η ελλrινική γλώσσα πλrιπεται ανεπανόρθωτα και 

επικίνδυνα με τrιν παράλειψrι εφαρμογής των Q.."toφάoewv για ε ισαγωγή 

του ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γεωγραφικά τοπωνύμια τrις 

Κύπρου". 

(Aυτεπάγγελτrι εξέταση ύστερα Q.."tό πρότασrι του Μέλους τrις Βουλής κας 

Κλ. Αγγελίδου). (15.1.92). 

10) Έκθεσrι τrις Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

τιτλοφορείται ~H ανάyχrι κατάλλrιλrις συντήρrισης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Aυτεπάγγελτrι εξέταση ύστερα Q.."tό πρότασrι του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8. Ι _92). 

Ι 1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Εππροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται " Η πλήρης εφαρμογή τrις 

αρχής τrις ισομισθίας γυναικών και ανδρών μέχρι το 1992 και rι ανάyχrι 

λήψτις μέτρων γι.σ. την πρoώθrισή τrις". 

(θtμα εγγραφέν με εισήyrιση του Μέλους τrις βουλής χας Κ. Κληρίδου). 

(17.10.91). 
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12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε.ίτιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Ανα.ίτηίξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται "Οι καταστροφές που ποοκλήθηκαν στο λιμάνι της Κάτω 

Πάφου ως a..τοτέλεσμα της ακαταλληλότητας του κυματoOρaάπη που 

κατασκευάστηκε και οι ευθύνες που προκύπτουν". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. 

Ομήρου). (9. ]2.9]). 

13) 'Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΓεωργΙας και Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που ητλοφορεΙτaι ~Oι f:itLmώoEl; από το λαθρεμπόριο ζώων 

και άλλων ειδών από τις τουρκοκρατούμενες περιοχές". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόqχιση της Επιτρο;της). (19.9.91). 

14) Έκθεση της Κοn'οβουλευτικής Ε.ϊιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται "Οι αυξανόμενeς ζημιές στη γεωργική 

παραγωγή που προκαλούνται από τα αγρινό και η ανάγκη λήψης 

προσταnυτικών μέτρων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Λ. 

Θεοδούλου). (24.2.92). 

ε.-nπρόσΟετα θα εγγραφούν τα ακόλουΟα Οέματα: 

Ο Βουλευτής κ. Γιαννάκης Ομήρου ζητά να εγγραφεΙ το θέμα: 

'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρί\'ας στην 

Επαρχία Πάφου". 

Ο Βουλευτής κ. Νίκος Ρολό"δης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

"Τα δικαιώματα, οι ευOliνες και ο ρόλος της Βουλής των Αντιπροσώπων με 

βάση το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας". 

Οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ.Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέας Φιλίππου και 

Ανδρέας Κουκουμάς ζητούν εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής τους Ομάδας την 

εγγραφή του ακόλουθου Οέματος: 

'Ή εΚJ-ταιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 

προβλημάτων των μαθητών". 

Αντιλαμβάνομαι δεν u,ioτdQlEL ... 

ΕΥ. εΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. όσον αφορά το θέμα του κ. Ρολόνδη. αν το αντιλήφθηκα καλά. 

τι εξουσίες έχει Ι) Βουλή των ΑντΙΙίροσώπων. τις λέει το Σύνταγμα. Πώς J1.ιίOΡOύμε 

να συζητήσουμε εμείς; ΔικαιοίιμεΟα να συζητήσουμε, δηλαδη να κάνουμε μια 

διάλεξη νομικού περιεχομένου; Όπως το αντιλαμβάνεστε εσείς, θέλω να μου το 

πείτε για ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

επειδή ο κ. Ρολάνδης δεν είναι εδώ. ας μείνει να εγγραφεί την άλλη εβδομάδα. 

εΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μάλιστα. κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για τα άλλα θέματα αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση. 

Εφόσον δεν υπάρχει αντ[ρρηση. εγγράφovτoι και μ..-ιαίνουν στην ημερήσια 

διάταξη. 

εΥ, εΥΠΑθIΟΥ: 

nlnv του θέματος του Χ. Ρολάνδη που αναβάλλεται." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ θέμα του κ. Ρολάνδη θα το δούμε στην ε.ί-ιόμενη συνεδρία. διότι ο ίδιος δεν 

ε[ναι εδώ γι.α να μας δώσει εξήγηση, ποιο εΙναι το περιεχόμενο του θέματος. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδριας αυτής. 

(Ώρα λήξης, 7.13 μ.μ.) 

ΟΙ ακό>.ο\!βοι Βοuλwτi; vniYQOψ<tv ΤΟΥ κατάλογο των ΠΟQόvτων με 
αλφα~ητtχή σεΙQά: 

ΑγαπΙου Γιαννάκης Λ υσιώτης Λώρης 

Ayγελtδou Κλαίρη Λ υσσαρΙδης Βάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μακριδης Ισίδωρος 

Α νtωνίoυ Αβραάμ Μαρκίδης Αλέκος 

Γεωργίου Ανδρέας Μάτσης Ιωόννης 

Γεωργ(ου Αριστοφάνης Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΓιάΥχΟU Κ(χης Μιχαηλίδης Ντίνος 

Ευθυμίου Ττίμης Μουσιούττας Νίκος 

Euoταθίoυ Ευστάθιος Μούσκος Ανδρέας 

Ηλιάδης Δημήτρης Παναγίδης Κίμων 

Ηλιόδης Κώστας Πa..-cαδόπουλος Τάσσος 

Θεοδούλου Λάκης ncι,-cagt; Αυγερινός 

Θεοδώρου Δώρος ΠιττοκοπΙτης Νίκος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος Πουργουρίδης Χρtστος 

Καζαμ{ας Κίκης Πρέντζας Ρένος 

Κατσσυρίδης ΝΙκος Ρολάνδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος Χάσικος Σωκράτης 

Κληρίδου KaLTη Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Κοντίδης Δημήτρης ΧατζηδημητρΙσυ Τάκης 

Kouκoυμάς Ανδρέας Χρίστου Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Κυπριανού Μιχαλάκης Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑVΤIΠQόσωποl θQησκεuτικών Ομάδων: 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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Π Ι ΝΑ Κ ΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί ΠροιΙπολΟΥισμού του Κυπριακού 

n ρακτορεΙου Ειδήσεων Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

2) Έκθεση για τα νομοσχέδια Ι. ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμ."tληρωματικης 

Π ιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) τον 1992Μ και 2. ''Ο περί 
ΠροΙΙπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας του 1992", οι 
αγορεύσεις που έγιναν (Κ . Καζαμίας, Μάρκος Κυπριανού, Ν. 

Κατσουρίδης, Λ. Ιεροδιακόνου. Τ. Πα.."tαδόπουλος. Τ. Χ"ΔημητρΙου) και 

ψήφιση αυτών σε νόμους. 

3) ΈχΟεση για το νομοσχέδιο "Ο περί προυπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 1992", οι σύντομες αναφορές που 
έγιναν (Κ. Καζαμίας και Ν. ΠιποκοπΙτης) και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

4} Έκθεση γι.α το νομοΟ",(έδιο ''Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ . 2) Νόμος του 199 1" και ψήφιση αυτού σε νόμο ως 

''Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βeλτίωση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

199'2". 

5) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου 1. ''Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος τον 1992", 2. ''Ο περί. Π οιν ικής Δικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος τον 1991" και 3. ''Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος το\! 1991 ". οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
πον έγιναν (Τ. Παπαδόπονλος, Μ. Κνπριανού, Σ. Χατζηγιόννης, Γ. 

ΑγαπΙο\!. Χρ. Π oνργOUΡΙδης, Αρ. Γεωργίον, Eu. ΕνσταθΙο\! , Α. 

Μαρκίδης. Μ ιχ. Κυπριανού, Α. Χρίστο\! και Ν. Π ιττοκοπΙτης) και 
αναβολή αυτών για την επόμενη σννεδρία. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσίας θήρας και Π ανίδας -
θέση θηροφύλακα (Σχέδια Υπηρεσίας) ΚανονισμοΙ του 1992" και 

έγκριση αυτών. 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων. Εγγράφων και Κανονισμών. 

8) Ερωτήσεις Βουλευτών (ΤΟ πρόβλημα πώλησης της κoυμαvταρΙας της 

κοινότητας Αγίου Κωνσταντίνου Λεμεσού - Η κατασκευή γηπέδου στο 
χωριό Άγιος Παύλος Λεμεσού - Η συμπλήρωση του δρόμον ΑγΙον 

Παύλου και Αγίου Θεοδώρου Λεμεσού - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου 
ΑγΙου Παύλου-ΑγΙου Κωνσταντίνο\! - Το αίτημα της κοινότητας Αγίο\! 

Κωνσταντίνου για μείωση των δόσεων κατά 50% γ ια τη διάτρηση πο\! 

έγινε το 1983 - Η ασqχlλτόστρωση του δρόμου Συχόπετρας-Αγίου 

Κωνnταντίνου - Η ενίσχυση των ταχUΔΡOμικών uπηρεσιών στην πόλη 

και ·· ,ι.αρχΙα Πάφου - Η επιδιόρθωση το\! δρόμου ΑσΥάτας-Βάσας - Το 
αΙ ια της κοινότητας ΑΟΎάτας για κάλυψη από την κυβέρνηση _ης 

δο.ί-.:άνης που θα. α.-cαιτηθεί για περίφραξη του νέου XOIμTItTIQLou της - Ο 
κίνδυνος πρόκλησης σοβαρών δυστυχημάτων λόγω κακοτεχνιών σε 

επιδιορθώσεις που έγιναν στον κύριο δρόμο που βρίσκεtαι έξω α..'tό to 
Μοναγρούλλι - Η κατασκευή φράγμαtoς στην Ασγάτα - ΤΟ αί.τημα 

κατοίκων Ασγό.τας για επίσπευση στην έκδοση των τίτλων ιδ ιοκτησίας 

ΤOuς από την εφαρμογή του αναδασμού - Η bLΩ.J'tMruvOTI και 

ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί προς την Αογάτα - Η διανομή 
χαλίτικων οικοπέδων σε δικαιούχους αιτητές _ης Αογάτας - Το αίτημα 



i 

2802 

της κοινότητας Ασγάτας για συνέχιση των εργασιών που απαιτούνται 

για διάνοιξη της διάτρησης που βρΙσκεται στην περιοχή 'Βρυσιά' - Η 

παραχώρηση χαλίτικης γης στην Ασγάτα για δη~ιLOυργία πάρκου και 

χατασχηνωτιχου χώρου - Τα αΙτημα της κοινότητας Μονής για επόλΕΙψη 
των κοινοτικών δρόμων με πρtμι-ξ • ΤΟ αΙτημα της κοινότητας Μονής για 
μετακίνηση των χοιροστασίων που βρίσκονται ΟΊην περιοχή του 

ΜοναγρουλλΙου - Το αίτημα της κοινότητας Μονής για α,τομάκρυνση 
του βαφείου που λειτουργεί στην είσοδο της κοινότητας Μσναγρουλλίου 

- Η κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στη Μονή - ΤΟ αίτημα της κοινότητας 
Μονής για αίιξηση της επιχορήγησής της Cl.ι"'tό το Συμβούλιο Αμαθούντας 

- Το αίτημα της κοινότητας Μονής για επιχορήγηση της από τα έσοδα 
λειτουργίας των τσψεντοποιείων - Η δημιουργία περιφερειακού 

νηπιαγωγείου στο Moνaγρσύλλι - Η κατασκευή φράγματος στην περι.οχή 
μεταξύ Μονής-Μοναγρσυλλίου - Το αίτημα της κo~νότητας Επταγώνιας 
για επίσπευση των διαδικασιών και των τεχν~κών μελετών για την 

κατασκευή νέου δρόμου που θα συνδέει τα χωριά της περιοχής με τη 

Λεμεσό - Η χρηματοδότηση νεαρών ζευγαριών στην Eπταγών~α - Η 

καθυστέρηση στην κατάθεση τροποποιητικού νομοσχεδ[ου σχετικά με το 

φόρο εισοδήματος των άγαμων μισθωτών με εισόδημα μέχρι !4,SQO - Η 
καθυστέρηση διαχωρισμού οικοπέδων σε χαλίτικη γη στη Διερώνα - Η 
χάραξη νέου παρακαμ..ττήριου δρόμου. καθώς και η δια.."tλάτυνση του 

δρόμου μέσα στο χωριό Διερώνα - Η κακή τηλεοπτική κάλυψη στο 

Λουβαρά - Η μεταφορά ηλεκτρικού ρεύματος. νερού και η τοποθέτηση 
τηλεφώνων στην ΚοφΙνου - Η Ε.jτιδιόρθωση του δρόμου Αθαλάσσας

Γερίου - ΤΟ αρδευτικό πρόβλημα στα χωριά Ακάκι. Μένοικο, 

Περ~στερώνα, Κάτω Μονή και OρoUνtα - Η εφαρμογή του Νόμου για το 
Φόρο Προστιθέμενης Αξίας - Το αΙτημα της κοινότητας Κισσόνεργας για 
αντικατάσταση του κενtρικoil αγωγού του φράγματος 'Μαυροκόλυμπος' 

- Η μονιμοποίηση των ε.~ιθεωρητών Ύδατος - Η κατασκευή του 

αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου - Το αρδευτικό πρόβλημα στην 

Κισσόνεργα - Τα σοβαρά προβλήματα δυσλειτουργίας του αεροδρομίου 
Πάφου - Η δημιoυργLα περι~ής για οχληρά επαγγέλματα δίπλα α.."t6 την 
ελεilΟερη ζώνη εμπορίου της επαρχίας Λάρνακας - Ο εμπλουτισμός των 
υπ6γtιων υδάτων στο Παραλίμνι), 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η βελτίωση και 

ασφαλτόστρωση το\! δρόμο\! Περιστεριi.ινας-Σκoύλλι - Η ετοιμασία 

ολοκληρωμένης και εκσυγχρονισμένης ναυτιλιακής νομοθεσιας - Ο 

ελλιμενισμός θαλάσσιων σκαφών στο αλιευτικό καταφiιγιo της Αγίας 

Νά.."tας - Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί 

κουμανδαρίας - Η ίδρυση περιφερειακοil Γυμνασίου στην Παρεκκλησιά -
Η ίδρυση βιοτεχνικών μονάδων στην ύπαιθρο - Η ενίσχυση του 

Νοσοκομείου Κυπερούντας με ιατρικό και παρα'ιατρικό προσωπικό - Η 
εγκατάσταση τηλεφώνων στην Aρobi.π.,."tOtJ - Οι ιδιωτικές συλλογές 

αρχαιοτήτων - Η εγκατάσταση κεντρικής θέρμανσης στο Λύκειο 
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ένταξη της κοινότητας Άρμου στο πρόγραμμα ανάπτυξης του 

αγροτουρισμού - ΤΟ αΙτημα της κοινότητας Αγίου Αμβροσίου Λεμεσού 
για διεύρυνσηιβελτίωση των ΚΡΗηρίων του σχεδίου στέγασης χαμηλών 

εισοδηματικών τάξεων). 

10) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' των ακόλουθων θεμάτων: 

α) "Η επείγουσα και καθολικά δια,τιστωμένη ανόγκη δημιουργίας 

μαρίνας στην επαρχία Πάφου". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. r. Ομήρου). 
β) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 

προβλτιμάτων των μαθητών". 

(θέμα ΕΥΥραφέν με eισή'yηoη των αξιότιμων Βουλευτών κ. Α. 

Φιλίππου και Α. Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβοuλeuτι)'.ής 

Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Διινάμεις). 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡ ΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α' 

Συνεδρίαση 21ης Μαίου ]992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

('Ωρα έναρξης: 4.26 μ.μ.) 

(Αρ. 42) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. Παρακαλούνται οι 
έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει ωταρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΑΙΔΟΥ) 

Υπάρχει. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Τα πρώτα τρία θέματα έχουν ΚOινt\ 
Έκθεση, Είναι ''Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του ]992". ''Ο περί 
Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του ]992" και ''Ο περί 
Στοιχειώδους Εκ:ταιδεύσεως (Τρο..-τοποιητικός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη 

Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟflΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ]) ''Ο 
ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙ ΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ]992",2) ''Ο Π ΕΡΙ 

ΣγΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑθΗΓΗΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 
3) "Ο ΠΕΡΙ ΣΤΟΙΧΕ ΙΩΔΟΥΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ]992~ 

ΠαQ6ντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδρέας ΓεωργΙου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α νtων(oυ 

Κίκης Καζαμίας 

(2805) 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠσυ 

Τάσσος Πα.-ταδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζη6ημητρΙΟυ 

Ρένος Π ρέντζας 
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Η KoLvoβouMunxll Επιτροπή Οικονομικών και nρο\Jπολογισμοu μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε δυο συνεδρΙες της που πραγματοποιτ'ιθτικαν στις 13 
και 30 Απριλίου 1992. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεΙου Οικονομικών. 

Με TO\l; τρεις νόμους που προτεΙνοντοι σκοπείται 11 τροποποίηση των 

αvτ(oτoιxων βασικών νομοθεσιών. με στόχο την παράταστι ορισμένων προθεσμιών 

που τέθηκαν με τους περί Συντόξεων, περί Σuνtάξεων Kαθτryητών και περί 

Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικούς) Νόμους του 1990. Παράλληλα, 
σχοπείτοι 11 πλήρωση ορισμένων κενών που έχουν διαπιστωθεί από την ως τώρα 

πρακτική εψαρμοΥή των αντίστοιχων βασικών νόμων. χαθώς και 11 ρύθμωη 

ορισμένων 6:λλων επιμέρους θεμάτων με σκοπό "tTJV καλύτερη εφαρμογή τους. 

Η ΚοινοβουλευηΧή Επιτροπή Οικονομικών και πρoυπoλoy~σμoύ στα πλαίσια 

της εξέτασης των νομοσχεδιων αυτών ζήτησε και πήρε α..-τό το Υπουργεί.ο 

Οικονομικών πρόσθετα στοιχεία αναφορικό με ης οικονομικές κυρίως επLJtτώσε~ς 

που θα έχουν oρ~σμένες α..-τό τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. Η Επιτροπή, μετό τη 

διεξοδική μελέτη των τριών νομοσχεδίων, ομόφωνα ε~σηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή τους σε νόμους, όπως έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν oμ~λητές επΙ θ~ματoς αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδιου. η 

οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων 

μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του όρθρου 2 του βασ~κoύ νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του όρθρου 7Α του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του όρθρου 22 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του όρθQoυ 31 του βασικού νόμου. ΆρθQo 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Δικαίωμα ανακλήσεως σε σχέση με τον τρόπο καταβολής εισφορών για 

προηγούμενη υπηρεσία. Άρθρο 8. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 9. 

τροποποίηση των περί Συντάξεων Κανονισμών. Πίνακας. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αντιλαμβάνομαι από την ανάγνωση. διότι μόλις τώρα έχω 

πάρει την Έκθεση, ότι καλύπτει και το δεύτερο θέμα στην ημερήσια διάταξη. 



2807 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και το τρίτο. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΙ: 

Έχω να προτείνω ~Ha τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Σε ποιο; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Στο δεύτερο. που αφορά τους καθηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ήρθαμε σε εκείνο. Τώρα εΙμαστε στο πρώτο. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Aντιλαμβάνoμα~ εί.ναι κοινή 11 Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. αλλά τα νομοσχέδια είναι χωριστά. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εντάξει. κUριε Πρόεδρε. ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα] έως 10. μαζΙ με τον Πίνακα, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 έως 10, μαζΙ με τον Πίνακα, 

εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε 11 δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. Η τρίτη ανάγνωσΊl θα γίνη 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Γροποποιητικός) Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφίJρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι 

Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανά'(\'(ιJση του δεύτερου νομοσχεδίου, η οποία 

θα γίνει δι ' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηστι του εδαφίου (1) του άρθρου 6 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 3. 

Τροποποίηστι του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποπο(ηση του άρθρου βΑ του βαοικού νόμου. Άρθρο 5. 
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Τροποποίηση του όρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 28Α του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση του όρθρου 20 του περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 1990. Άρθρο 10. 

ΔιχαΙωμα ανακλ"ήσεως σε σχέση με τον τρόπο καταβολής εισφορών για 

ΠΡΟη-Υούμενη υΠηρεσία. Άρθρο 11. 

Έναρξll ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ:τάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 έως 12 εγκριθΟύν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. τα όρΟρα Ι έως 12 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έλllξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως Ο περί Συντάξεων Καθηγητών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίΡΡ1]Οη όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. \ 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο. Παρακαλούνται οι έντψοι κύριοι 

ΓραμματΕίς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου. η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του εδαφίου (Ι) του άρθρου 49 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 IΑ του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

τρο...οποLllση του άρθρου 628 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποί1l0η του άρθρου 621 του βασικου νόμου. Άρθρο 6. 

ΤΡΟΠΟΠΟΙllση του άρθρου 621α του βασικου νόμου. Άρθρο 7. 

Τροποποί1l0η του άρθρου 64 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 20 του περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικου) Νόμου του 1990. Άρθρο 9. 

Δικα(ωμα ανακλήσεως σε σχέση με τον τρόπο καταβολής εισφορών για 

προηγούμενη υπηρεσία. Άρθρο 10. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 11. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα Ι έως 11 εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρΟρα Ι έως 11 εγκρίνονται. 

Έληξε 11 δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. Η τρίτη ανάγνωση Οα γίνει 
δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδε1Jοεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσΠLOτεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το πΙμπτο ΟΙμα είναι ''Ο περΙ Συμπληρωματικού Προ\.lπολογισμού Νόμος 

(Αρ. ]6) του 1992" και έχει κoιντj Έκθεοτι με το υπ' αρ. 7 θέμα. που είναι ~o περί 
Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 
1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.·nτροπής \'0. 

αναγνώσει την ΈκΟεση στη Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO·γ·Π OΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ Ι) ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜον ΝΟΜΟΙ (ΑΡ. 16) ΤΟΥ 
Ι992~ ΚΑΙ 2) ~o ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 
(ΤΑΜΕ ΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. πρόεδρος 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τ6.σσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιουττας 

Μ6.ρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Μα·Ι:ου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών 

Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δη~\oκρατίας ποσού ί4.200.000 και σκοπός του 

δευτερου νομοσχεδιου η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου 

Ανα..-cτύξεως ποσού ί800.000 και η διάΟεσή τους για την κάλυψη της δαπάνης 

εφαρμογής του Σχεδίου Βιομηχανικής Αναδιόρθρωση; που χρηματοδοτείται από τη 

Διεθνή Τρά,"Τεζα Ανασυγκροτήσεως και Ανα.."Ττύξεως. 
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Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή Οικονομικών και 
ΠροUπολογισμού, η συμφωνία μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

Διεθνούς Τρά.-τεζας για δάνειο συνολικού ύψους $30 εκ. για το Σχέδιο Βιομηχανικής 
Α ναδιάρθρωσl'lς υπογρόφτηκε τον lούνιο του Ι 99 ι και ενεργοποιήθηκε το 

Φfβρoυάριo του Ι 992. όταν ικανοποιήθηκαν όλοι οι όροι που έθεσε η Διεθνής 
Τράπtζα. Οι κυριότεροι όροι ήταν: 

(α) 1'1 ίδρυση φορέα για τη διοχέτευση Τl'lς τεχνικής βοήθειας του Σχεδίου 
προς τους Κ 'ίιΠΡΙOuς βιoμήχανoυςL και 

(β) 1'1 υπογραφή με μια τουλάχιστον κυπριακή τρCι..-τεζα μιας σ"μφωνίας 
σ"μμετοχής στο Σχέδιο για tl'lV παραχώΡl'lση των δανείων στους 

βιομήχα"ους. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην E:TCLτΡOπή, ορισμένες πρόνοιες Τl'lς 
συμφωνίας δανεΙου με tl'l Διεθνή τράπεζα αφορούν tl'lv ανάπτυξη Tl'l; 
κεφαλαιαγοράς στην Κύπρο και την ανάπτυξη της ΠΕριβαλλοντικής έρευνας και 
εκπαΙδευσ1\ς, καΟώς και του περLβαλλοvtικοu εΗΥχου. Όπως επίσης επισημάνΟηκε. 

1'1 τεχνική βοήΟεια που περιλαμβάνει το όλο Σχέδιο θιομl'lχανικής Αναδιάρθρωσης 
για τα επόμενα ΜΥα χρόνια είναι πολυδιάστατη και προνοεί προγράμματα για την 

ενδυνάμωση του O\JVfρyanXOίI πιστωτικού συστήματος, την ενδυνάμωση/ 

αναδιάρθρωση της Κ "πριακής Τράπεζας Α ναmύξεως, καθώς και προγράμματα για 
την εκπαίδευση των υπαλλήλων των τραπεζών που θα συμμετέχουν στο Σχέδιο και 

για την αξιολόγl'lση και παρακολούθηση αναπτυξιακών έργων. 

Από απόψεως προυπολογισμού κρίνεται σκόπιμο να δl'lμιοuργηθούν ορισμένα 

κονδύλια και tiρθρα τόσο στον Τακηκό προυπολογισμό όσο και στον 

προυπολογισμό Αναπτύξεως. Σ' αυτό ακριβώς αποσκοπεί και η κατάθεση των πιο 
πάνω νομοσχεδίων στη Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. 

επικροτώντας τους σκοπούς των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιοή τους σε νόμους. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του πρώτου 

ώστε να αναφέρεται ως ~O περί Συμ.ι-τληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) 
του 1992". 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχσυν ομιλl'lτές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν Ο~Ηλl'lτές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 
κύριοι Γραμματείς να προβούν m;fI δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου, 
που είναι ''Ο περί Συμπλl'lρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1992", η 
οπο(α θα γΙνει δι' αναγνώσεως των πλαΥιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων 
μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τί.τλος. Άρθρο Ι. 

ΈΥχριση πληρωμής a...ό το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f4.200.000 
για τη χρήση του έτοuς που λήγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου 1992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών ποu θα δα.-τανηθούν. Πρώτος Πί.νακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο :rάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2,3. μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, και 4, 

μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκριθoίtν: 

Μη υπαρχoίtσης αντιρρ1jσεως, τα άρθρα ι, 2, 3, μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. 

και 4, μαζί με το Δείtτερo Πίνακα, εγκρίνονται. 

Έληξε η δείtτερη ανάγνωση του νομοσχεδιου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωμαηκoίt ΠΡOυπoλoγισμoίt 

Νόμος (Αρ. 13) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεοπιστεΙ σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφίιρa) 

Μ1\ υπαρχούσης αντιρρ1jσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Πρέπει τώρα να ψηφιστεί και το άλλο νομοσχέδιο, που είναι ''Ο περϊ: 

Eιδικείtσεως Συμπληρωματικ1jς Πιστώσεως (Ταμείο Aναπτίtξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 

1992". Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματεί.ς να προβούν σΤ1\ δεύτεΡ1\ 

ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 1\ οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και 

των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμ1jς από το λογαριασμό του Ταμείου Aνα.ίτtύξεως ποσο"; 

.Ε800.(ΧΧ) για τη xe1jol') του έτους που λ1jγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου 1992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκειιση των ποσών που θα δαπανηθoUΝ. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΛειτουρΥΟΙ που ασκoUΝ έλεγχο πάνω στα κoνδίtλια. ΔεύrεΡOς Πίνακας. 

Άρθρο" 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2, 3. μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, και 4, 

μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκριθoίtν: 

Μη υπαρχoίtσης αντιρρήσεως. τα άρθρα Ι, 2, 3. μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. 

και 4, μαζί με το ΔείtΊερo Πίνακα. εγκρίνονται. 

Έλ1\ξε η δεύτεΡ1\ ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Ιυμπληρωμαηκ1jς 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανα...ττύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1992. 
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nPOEΔfEYQN: 
Y~άρxει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο: 

1 (Κτυπά τη σφύρα) 
Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζετα~ σε νόμο, 

Το έκτο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. ]9) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI 'Ό 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 19) ΤΟΥ 
]992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις ]3 Μα'ίου ]992. 
Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθη-.ων και παρευρέθηκαν εκ.ι-cρ6σωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγ--<ριση πληρωμής α..-cό το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμεί.ου της Δημοκρατ(ας συμβολικού ποσού ίΙΟ και η 

δημιουργία στον Τακτικό ΠροϊίΑολογισμό δύο νέων άρθρων, ώστε να καταστεί 

δυνατή, από απόψεως προϋπολογισμού, η διάθεση ποσού .(29.660 που έχει ήδη 
εγκριθεί και περιλαμβάνεται σε άλλο κoνδύλ~ και κάτω από άλλο άρθρο του 

Τακτικού Προϋπολογισμού. για την κάλυψη αναΥ/-ιίιν στις υπηρεσίες της Κυπριακής 

Ακαδημίας Δημόσιας Διοικήσεως. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην Επιτροπή, στον Τακτικό · Προϋπολογισμό 

του φετινού χρόνου και κάτω από το Άρθρο ]06 Μ Αποδοχές Προσωπικού • 
Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες" του Κεφαλαίου 68.2ΙΑ ΜΔιάφορα . Κυπριακή 
Ακαδημία Δημόσιας Διοικήσεως" περιλαμβάνεται πρόνοια ύψΟυς ίΙ Ι U03 που 

αποσκοπεί στην κάλυψη της αντιμισθίας των εξωτερικών ομιλητών Q.-cό την Κύπρο 

ή το εξωτερικό που κατά καιρούς θα συμβάλλουν με διαλέξεις στα επιμορφωτικά 

προγράμματα της Ακαδημίας. Επειδή στο κονδύλι αυτό περιλήφθηκε πρόνοια για 

άλλα έξοδα τα οποία. α..-cQ απόψεως προυπολογισμού. δεν μ..-cορούν να επιβαρύνουν 

το κονδύλι αυτό και εn:eιδή παρουσιάστηκαν επίσης πρόσθετες ανάγκες που ήταν 
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το κονδύλι αυτό και επειδή παρουσιάστηκαν επίσης πρόσθετες ανάγκες που ήταν 

δύσκολο να προβλεφθούν κατά την ετοιμασία του προυπολογισμού της Ακαδημίας, 

παρίσταται η ανάγκη ψήφισης του προτεινόμενου συμ.ι.ληρωματικού 

προΟπολογισμού. χωρίς στην ουσία να ζητείται έγκριση πρόσθετης πίστωσης. αφού 

το ποσό των ίl Ι 1.873 δεν αναμένεται να δαπανηθεί ολόκληρο κατά το 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφού προηγουμένως 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμ .... ληρωματικού 
προυπολογισμοΙΙ Νόμος (Αρ. 12) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν oμιλητfς επί θέματος αρχής, παρακαλοΙΙνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβοΙΙν στη δεΙΙτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι, 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού !10 για τη 
χρήση του έτους που λή'ytι στις 3 ι Δεκεμβρίου 1992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθοΙΙν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκοΙΙν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. ΔεΙΙτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάρχΕι αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2.3. μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. και 4, 
μαζί με το Δεύτερο Πίνακα. εγκριθοΙΙν; 

Μη υπαρχοΙΙσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1,2,3. μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. 
και 4. μαζί με το Δεύτερο ΠΙνακα, εγκρίνονται. 

Έληξε η δεΙΙτερη αν(,ιγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη αν(,ιγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προ\!πολογισμοΙΙ 

Νόμος (Αρ. 12) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; (Κ"tυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

ΤΟ όγδοο eeIlG στην ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Ειδικεύσεως 

Συμ.ίτληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτuξεως) Νόμος (Αρ. 8) του 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στη Βουλή. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) 

ΝΟΜΟΣ (ΑΡ, 8) ΤΟΥ 199Ί~ 

Πα~ντι:,: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Κ(κης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μό.ρκος ΚυπριανοΙΙ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλειπικη Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ma'Lou 1992. 
Στη συνεδρ[αση της Ε.ίτιτροπής κληθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Ταμείου Ανα...οττύξεως ποσού ίl60.<ΧΧ) και η διάθεσή του για την 

κάλυψη της δαπάνης διεξαγωγής μελετών για τη διαχείριση επικίνδυνων αποβλήτων 

και για τα περιβαλλοντικά δημοσιονομικά μέτρα. οι οποίες θα χρηματοδοτηθούν με 

χορτιγία ττις Διεθνoiις Τράπεζας Ανασυγκροτησεως και Αναπτύξεως. 

Για τη χρηματοδόττιση των μελετών αυτών έχουν ήδτι υπογραφτεΙ ειδικές 

συμφωνίες μεταξύ της Κ υπριακής Δημοκρατίας και ττις Διεθνο"ς Τράπεζας. 

Ε..-τειδή αναμένεται ότι η διεξαγωγή των δύο πt.Q πάνω μελετών θα 

ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του 1992. θα πρέπει να δτιμιoυρyηθoiιν οι κατάλληλες 
πρόνοιες και κονδύλια στους προυπολογισμούς του Ι 992 για το λογιστικό 

διακανονισμό των χορηγιών αυτών. ΤΟ υπό συζήτηση νομοσχέδιο αποσκοπεί 

ακριβώς σττι δτιμιουργιο. των απαηούμενων κονδυλΙων που αφoρoiιν τον 

προυπολογισμό ΑναπτΙΙξεως. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Οικονομικών και προυπολογισμού σuμφωνεΙ 

με τους σκοπούς και τις εοοτιδιώξεις του υπό συζήττιση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. αφο" τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Aνα.ίτriιξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές Ε.ιοτί θέματος αρχής, παρακαλoiινται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να πρoβoiιv στη δΕύτερτι α\οάγνωση του νομοσχεδίου, η οποΙΟ θα 

γίονει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των όρθρων μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Έγκριση πληρωμής α.ίτό το λογαριασμό του ΤαμεΙΟυ Αναπτύξεως ποσού 

f Ι 60.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα ι, 2. 3, μαζί. με τον Πρώτο Πίνακα. και 4. 
μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα ι. 2. 3. μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, 
και 4, μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρί.τη ανάγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμ..-ιληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Τσ επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Δημόσιας 

Εκ.'tαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμσς του 1992". Είναι 

πρόταση νόμου. Παρακαλω τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυκλοφόρησε στις 21 ΜαΊ;ου, δηλαδη σήμερα, αυτή η Έκθεση 
και, με βάση την πρόνοια που υπάρχει για 48 ώρες, ζητούμε το θέμα να μείνει για 
την άλλη Πέμπτη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο λόγος που ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είμαστε έτοιμοι να τοποθετηθούμε. Είναι θέματα που πρέπει να δούμε. 



Ν. ΑΝΑΣ"ΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Αφού τοποθετηθήκατε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

'Oχ~, όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πότε κυκλοφόρησε η Έκθεση; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
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Είναι \!ποχρεωτικό διό του Συντόγματος να κuκλoφoρήσι:ι 48 ώρες 

προηγουμένως. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είχα την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε. πως υπήρχε ήδη ... Αλλό, αν τα μέλη της 

κοινοβουλευτικής ομόδας ... Παρακαλώ όμως, κύριε Πρόεδρε, να μείνει στην 

ημερήσια διόταξη, διότι επείγονται οι ... 

ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

Μόλιστα, θα μ."ει στην ημερήσια διόταξη της προσεχούς Πέμ..,της. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περΙ Δημόσιας ΎγεΙας (Χωρίων) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992". Πόλι είναι πρόταση νόμου. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΎΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΠΑI ~o ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ 

(ΧΩΡΙΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες : 

Νίκος Κατσουριδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμός 

Δημήτρης Κοντιδης 

Κίκης Γιόγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκρότης Χόσικος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιόδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πόνω πρόταση 

νόμου σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 ΑπριλΙου και 

στις 5 και 12 Μα"ου 1992. Στις πιο πόνω συνεδριόσεις κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών και του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός της πιο πόνω πρότασης νόμου. που κατατέθηκε στη Βουλή από το 

Βουλευτή κ. Κ. Γιόγκου, είναι 11 τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για θέματα 
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δημόσιας υγείας των χωριών. ώστε οι χρηματικές ποινές που επι.βό:λλoντα~ για τη 

διάπραξη τροχαίων αδικημάτων μέσα στα όρια ενός χωριού να καταβόλλονται στο 

ταμείο δημόσιας υγείας του χωριού. Με τον τρόπο αυτό θα ενισχυθούν οικονομικά 

οι κοινότητες και θα βοηθηθούν στην αντιμετώπιση των εξόδων που απαιτούνται 

για τη συντήρηση των αστυνομικών σταθμών. Παρόμοια ρ'ίιθμιση έχει ήδη γίνει γι.α 

τους δήμους και τα συμβούλια βελτιώσεως. 

Με την τροπολογία που προτείνεται συμφώνησαν οι εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Ε.-τιτροπή Εσωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της πιο πάνω πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλο'ίινται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματεί να προβού στη δεύτερη ανάγνωση, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως 

των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Υγείας (Χωρί.ων) 

(Τροποποιητικός) Νόμσς του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπιζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.ι-τιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡJΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

ΝΙκος Κατσουρ(δης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμός 

Δημήτρης Kovτίδης 

ΚΙκης Γιόγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

ΝΙκος Μουοιούπας 

Δώρος ΘΕοδώρου 

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΠΕΡΙ ΑΙΤΥΝΟΜΙΑΣ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕσωΤΕρικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις Ι 9 Mα'~oυ 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 

Γραφείου του Γενικού ΕισαΎΥελέα της Δημοκρατίας και των Συνδέσμων Αστυνομίας 

Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποΙηση της βασικής 

νομοθεσΙας που ρυθμ{ζει τα θέματα της αστUΝOμΙας, έτσ~ ώστε να εξομοιωθούν από 

τη μια, από πλευράς δικαιωμάτων, με τα υπόλοιπα μέλη της Δύναμης οι 196 
ΤακηκοΙ ΕιδlκοΙ Αστυφύλακες των οποίων το διορισμό t.ι-τικύρωσε με νόμο η Βουλή 

(Νόμος Αριθμός 188 του 1991) και από την άλλη να διαχωριστούν Q.ι-τό τους 

Ειδικούς Αστυφύλακες, των οποίων η εΎΥραφή έχει ως σκοπό την κάλυψη έκτακτων 

αναγκών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και γι' αυτό εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές t.ι-τί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου , η οποία θα 

γΙνει δι ' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βαοικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως τα όρθρο Ι και 2 εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης ανηρρήσεως. τα άρθρα Ι και 2 εγκρΙνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδιου. Η τρ(τη ανάγνωση Οα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεΕ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχοΟΟης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα [(ναι ''Ο περΙ Εμπορικής ΝαυτιλΙας (Τέλη και Φορολογικές 

Διατάξεις) Νόμος του 1991". Έχει κοινή 'ΕκΟεση με το θέμα υπ' αρ. 16. που είναι "Οι 

περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (Τροποποιητικοί) κανονισμοί του ]992". Παρακαλώ 

τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

στη Βουλή. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή έχω υποβάλει ορισμένες τροπολογίες ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. ναι. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

... ενδεχομένως η Επιτροπή να προτιμούσε, αντί της συζητήσεως εδώ, να το 

αναβό.λουμε. για να τις εξετάσει η ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ντ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛ ΙΔΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε. η ε ισή"Υηση της δικής μας πλευράς ε(ναι να προχωρήσουμε με 

την ευρισκόμενη ενώπιόν μας νομοθεσία και την τροπολογΙα που -υπέβαλε ο 

κ. Πρέντζας σήμερα να τη μελετήσουμε μεταγενέστερα ενώπιον της Επιτροπής. Δεν 

μπορούμε σήμερα. να τη συζητήσουμε. ούτε να Q..-ι:οφασ(σουμε σχετικά σήμερα. αλλά, 

επειδη το θέμα επείγει και χαρακτηρίζεται και από το Υπουργεto ως επεί.γον και το 

έχουμε χαρακτηρ(σει και εμεΙς στην Επιτροπή ως Ε--ι:εΙγον , θα ήθελα να παρακαλέσω 

τον κ. Πρevτζα να το επαναφtρoυμε στην Επιτροπή με την πρώτη ευχαιρί.a. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

κνριε Πρόεδρε. αντιλαμβάνομαι ότι θα αναγνωσθεί η Έκθεση και θα υποβάλω 

ης τροπολογίες μου στο κατάλληλο στάδιο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση. 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡJ 

ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΝΑΥΤιΛIΑΣ (ΤΕΛΗ ΚΑΙ ΦOPOΛOΓlKEΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΎ 1991~ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΙΆΙ ΩΣ ''Οι 

ΠΕΡΙ ΑΣΥΡΜΑΤΟΥ ΤΗΛΕΓΡΑΦΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Πα"όντες: 

Nτ~νoς Μιχαηλίδης. Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ανδρέας MOύ<r"oς 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης ΕυΟυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

θόσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο και τους Κανονισμούς σε τέσσερις σuνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα Q.'tό 8 ΟκτωβρΙΟυ 1991 μέχρι 5 Μα'(ου 1992. Στο 
στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου και των Κανονισμών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ Συγκοινωνιών και 

Έργων. οι οποίοι ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους. καθώς και 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Eισαγγελtα 

της Δημοκρατίας. του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. του Συνδέσμου 

Εγκεκριμένων Λογιστών. του Κ υ.ι.ριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου και της 
Κυπριακής lanonAo'CxTj; Ομοσπονδίας, οι οποίοι εξέφρασαν τις απόψεις τους. 

Παρέστη επίσης και ο βουλευτής κ. Ρ. Πρέντζας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κωδικοποίηση όλων των διατάξεων 
που αφορούν την επιβολή τελών, δικαιωμάτων και φόρων σχετικά με την εμπορική 

vautLAW σε ενιαίο νόμο και η ανάθεση της ευθύνης για την εφαρμογή του νόμου 
αυτου στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας. Σκοπείται επίσης η αναθεώρηση του υψους 

των τελών και των υφιστάμενων φορολογικών συντελεστών, η συγχώνευσή τους και 

η απλούστευση του τρόπου επιβολής και είσπραξής τους. Τέλος, σκοπεΙται η 

εισαγωγή νέων διατάξεων για την καταβολή δικαιωμάτων για παρεχόμενες 

υπηρεσίες και η θεσμοθέτηση κινήτρων για εγκατάσταση εταιρειών διαχείρισης 

πλοίων στην Κύπρο και για εργοδότηση Κυπρίων ναυτικών. 

Σκοπός των προτεινόμενων Κανονισμών, που εκδLδoνται με βάση το άρθρο 6 
του περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας Νόμου. είναι 11 κατάργηση των υφιστάμενων 
τελών σταΟμού εΥκατάστασης ασυρμάτου στα πλοlα, καθώς και των τελών 

ανανέωσης άδειας ασυρμάτου και η ενσωμάτωσή τους στα τέλη αρχικής νηολόγησης 

και στο φόρο χωρητικότητας αντίστοιχα, όπως αυτά προτείνονται στο συναφές 

νομοσχέδιο που αναφέρεται πιο πάνω με τον τίτλο "Ο περί Εμ...ορικής Ναυτιλίας 

(Τέλη και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμος του 1991". 
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Σύμφωνα με τα στοιχεΙα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους τόσο γραπτά όσο και προφορικά, η τελευταΙα αναθεώρηση 

των τελών και του φόρου χωρητικότητας των πλοίων έγινε το 1982, Από τότε όμως 
σημειώθηκε σημαντική αύξηση στον κυπριακό στόλο και το κυπριακό νηολόγιο έγινε 

το τρίτο μεγαλύτερο διεθνές νηολόγιο παγκόσμια, με αποτέλεσμα να 

δικαιολογούνται οι προτεινόμενες αναθεωρήσεις τελών και φόρων. 

Ειδικότερα, τα μέχρι τώρα ισχύοντα τέλη πληρώματος και Ε.ι"tιθεώρησης της 

σήμανσης πλοίου καταργούνται και ενσωματώνονται στο φόρο χωρητικότητας και 

στα τέλη αρχικής νηολόγησης αντίστοιχα. Η κλιμακωτιί αύξηση του φόρου 

χωρητικότητας σε σχέση με την ηλικία του πλοίου διατηρείται και 

διαφοροποιούνται ελαφρά οι συντελεστές και μειώνονται οι κατηγορίες ηλικίας. ΤΟ 

ποσοστό απαλλαγής από το φόρο αυτό σε περίπτωση παροπλισμού του πλοίου 

μειώνεται (L"tό 100% σε 75%. 

Τα καθαρά έσοδα από τους ετήσιους φόρους και τέλrι αναμένεται να αυξηθούν 

συνολικά κατά 12% και από τις μέχρι τώρα εμπειρίες και ύστερα από μελέτη του 
κόστους των κυριότερων ανοικτών νηολογίων διαπιστώθηκε ότι η ανταγωνιστική 

θέση της Κύπρο\! στον τομέα α\!τό δε Οα επηρεαστεί. αν αυξηθούν λογικά τα 

διάφορα τέλη και ο φόρος χωρητικότητας. 

Αναφορικά με τα παρεχόμενα κίνητρα για εγκατάσταση εταιρειών διαχείρισης 

πλοίων στην Κύπρο, αυτά συνίστανται σε φορολογικές (L"tαλλαγές μέχρι 30% στο 
φόρο χωρητικότητας και μέχρι 50% για εργοδότηση κυπρίων ναυτικών , με 

παράλληλη κατάργηση της έκπτωσης του 30% στο φόρο αυτό που τώρα 

παραχωρείται στους Κύπριους πλοιοκτήτες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων \!ιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο του υπό σνζήτηση νομοσχεδίου όσο και των 

ΠΡΟΤΕινόμενων Κανονισμών. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βο\!λή την 

ψήφιση το\! πρώτου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος το\! ώστε να αναφέρεται 

ως ''Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (ΤέλΤ') και Φορολογικές Διατάξεις) Νόμος του 

1992", καθώς και την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πρέντζας, 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, Τ') πρόθεση το\! προτεινόμενου νόμου 

εκτέθΤ)Κε σαφώς στην ΈκΟεση της Επιτροπής, Οι σκοποί οι οποίοι επιδιώκονται 

είναι άριστοι και κανένας δεν μπορεί να διαφωνεί. με αυτούς τους σκοπούς, Όμως 

αuτό που πρέπει να παρατηρηθεί είναι ότι με τις διαΊάξεις του νόμου, με ορισμένες 

από τις δια'tάξεις. οι σκοποί είΊε δεν Ε.ι"tιτυγχάνονται είτε επιτυγχάνονται μόνο σε 

μικρό βαθμό. Τα τέλη αυξάνονται μεν. αλλά δεν αυξάνονται στο επΙπεδο εκείνσ που 

θα έπρεπε να είχαν αυξηθεΙ για να μπορεί η Κύπρος συγκριτικά να στέκει καλά στο 

ευρωπα'ίκό επίπεδο και να μην είναι στο ίδιο επίπεδο με χώρες όπως η Λιβερία. με 

χώρες δrιλαδή των οποίων οι σημαίες θεωρούνται οι κατ' εξοχήν σημαΙες ευκαιρίας. 

Δε συνάδουν με τα ευρωπα'ίκά επίπεδα Ία επL"tεδα που ;ΤΡΟΊείνονται στο 

νομοσχέδιο αυτό. Πέραν αυτού η συνολική πολιτική για τη να\!τιλία. όπως και η 
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πολιτική της κυβέρνησης για τις υπεράκτιες εταιρεtες και άλλες πτυχές της 

πολιτικής της σε σχέση με ξένες επιχειρήσεις, τελικά βρίσκεται σε αντίθεση με τα 

ισχύοντα στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και ο καΟένας μας μπορεί να διερωτηθεί αν 

αυτό δε θα προβληθεί κάποια στιγμή ως εμ.ί'tόδιο για την ένταξη της Κύπρου στην 

ΕΚ. Διότι πραγματικά. κύριε Πρόεδρε. δημιουργείται διεθνώς η εντύπωση ότι η 

Κύπρος αποτελεί φορολογικό παράδεισο για τους ξένους. Η κυβέρνησή μας, 

μιλώντας για τη φoQOλoγία που επιβάλλει στους ξένους. αισθάνεται πάντοτε την 

ανάγκη να κάνει τη διευκρΙνιση ότι "ξέρετε, έχουμε μεν χαμηλή φορολογία. αλλά δεν 

είμαστε φορολογικός παράδεισος". Αν ανατρέξει κανένας σε ομιλίες του Υπουργού 
Οικονομικών προς ξένους τραπεζίτες ή ξένους επιχειρηματίες, θα βρει αυτή τη 

διευκρίνιση που αισθόνεται την ανάΥκη να κάνει και που μοιάζει με ομολογία 

ενοχής. 

Στην Έκθεση της Ε1ητροπής αναφέρεται όη α.."tό τις τροποποιήσεις αυτές Οα 

υπάρξει αύξηση των εσόδων κατά 12%. Δεν αναφtρεται βέβαια στην Έκθεση πόσο 
τοις εκατό έχει αυξηθεί ο υπό κυπριακή σημαία στόλος. για να δούμε αν τηροίινται 

κάποιες αναλογίες. Πιστείιω ότι τα νέα τέλη μόλις μετά βΙας θα καλίιπτουν το 

κόστος των υπηρεσιών που παρέχονται στους πλοιοκτήτες. Και το θέμα δεν πρέπει 

να είναι για μας μόνο πόσο αυξάνονται τα έσοδα. αλλά αν πέρα αJτό την κάλυψ1'J 

των δαπανών αφήνουν οποιοδήποτε ουσιαστικό εισόδημα στην Κυπριακή 

ΔημoκρατLα. 

θα ήθελα να έκανα πιο εκτεταμένες τροπολογίες σ' αυτό το νομοσχέδιο, όμως 

δεν ήταν πρακτικά δυνατό, γιατί η ΈκΟεση έφθασε σε μένα χθες το μεσημέρι μόνο 

και έτσι δεν είχα αρκετό χρόνο για να μελετήσω τις διάφορες πρόνοιες σε βάθος, σε 

σημείο που να νιωθω ότι ε{μαι σε θέση να κάνω όλες τις τροπολογίες που 

αισθάνομαι ότι θα έι.ρεπε να είχαν υποβληθεί και να περιέχονται σ' αυτό το νόμο. 

Όμως περιορίζομαι σε κάποιες εντελώς στοιχειώδεις τροπολογίες , που είναι στην 

ουσία πρόνοιες που υφίσταντο στους νόμους που θα καταργηθούν με την ψήφιση 

αυτού του νομοσχεδίου και οι οποίες αφορούν πρώτα το κίνητρο εργοδότησης 

Κυπρίων. 

Στους υπό κατάργηση νόμους υπάρχει πρόνοια ότι. για κάθε ξένο που 

ερΥοδοτείται σε υπό κυπριακή σημαία πλοίο. καταβάλλει ο πλοιοκτήτης ίl το μήνα. 

Αυτό προτείνεται να καταργηθεί. Γι' αυτό προτείνω τροπολογία. ώστε να επανέλθει 

αυτή η διάταξη όπως ίσχυε μέχρι σήμερα και να συνεχίσει να ισχύει. 

Η δεύτερη τροπολογία που προτείνω αναφέρεται στο προνόμιο της 

Δημοκρατίας, το οποίο προτάσσεται πάνω από κάθε άλλη απαίτηση. Με τον 

προτεινόμενο νόμο καταργείται κάτι που ίσχυε μέχρι σήμερα, που ισχύει στους 

υφιστάμενους νόμους και που είναι το προνόμιο των εργαζομένων για μισθούς που 

τους οφείλονται από τον εργοδότη τους. ΕισηΥούμαι ακριβώς να μπει πάνω α...ό το 

προνόμιο της Δημοκρατίας το προνόμιο των εργαζομένων για τους οφειλόμενους 

μισθούς, όπως ήταν μέχρι σήμερα. 

Η τρίτη τροπολογία που εισηγούμαι αφορά τη γλώσσα στην οποία γΙνονται 

δεκτά έγγραφα. Προτείνεται στο άρθρο 11 να γίνovται δεκτά έγγραφα γραμμένα σε 
γλώσσα την οποία κατανοεί ο αρμόδιος λειτουργός. Αλλά ο αρμόδιος λειτουργός 

μ.ι''tOQΕί να ξέρει ια..'tωνέζικα ή σΟ\ΙQχίλι και δεν ξέρω πώς τα δικαστήριά μας. όταν 

θα φθάσει μια υπόθεση ενώπιόν τους. θα δεχθούν αυτά τα έγγραφα και πώς θα τα 
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αvτιμετωπ(σoυν. Έχουμε ένα Σύνταγμα που καθορίζει ης γλώσαις της 

Δημοκρατίας. n ιστεύω ότι οφeΙ).ουμε σεβασμό σ' Ο'υτό το Σύνταγμα και οφειλουμε 
σεβασμό στην ελληνική μας γλώσσα. γι' αυτό και εισηγούμαι το άρθρο 1 J που 

εισάγει την πανοπιρμi.o. των γλωσσών να διαγραφει. 

Εισηγούμαι επΙσης μι.α άλλη τροπολογία, που σχετίζεται με την επιθεώρηση 

σήμανσης. Στην Έκθεση αναφέρθrιχε όη τα τέλη για επιθεώρηση σήμανσης 

καταργούνται, σλλό, όπως πρόσεξα, στην πράξη αιν καταργούνται. διότι στο 

σχετικό Π αράΡΤl1μα, στο Πρώτο Παράρτημα. υπάρχει πρόνοια όη επιθεώρηση για 

σήμανση χρεώνεται με το ποσό των ί:ΙΟ. Πιστεύω ότι ούτε τα έξοδα του υπαλλήλου 

της κυβέρνησης που θα πάει να κ(ιvτι την επιθεώρηση δε βγα(νouν, γι' αυτό και 

εισηγούμαι να παραμεΙνει αυτό που [σχυε μέχρι σήμερα, δηλαδή το ποσό των ί:60. 

Δεν εισηγούμαι καμιά αύξηση σε κανένα ποσό σε όλες τις τροπολογίες. Απλά 

εισηγούμαι να παραμείνουν εκείνα που ίσχυαν στις σurλεκριμένες περιπτώσεις. 

Η τελευταία τροπολογία που εισηγούμαι σχετίζεται με την ηλικία των πλοίων. 

Υπήρχε μια ταξινόμηση με ένα σuvτελεστή που ίσχυε, με βάση τον οποίο 

καθορίζονταν τα τέλη. Εισηγούμαι, αντί του προτεινόμενου στο νομοσχέδιο 

συντελεστή, να επαναφέρουμε το συντελεστή που ισχύει σήμερα, όπως ακριβώς είναι 

διατυπωμένος. 

Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, αυτές είναι οι ελάχιστες τροπολογίες που 

θα ήθελα να κάνω, διότι πράγματι. όπως ανtφερε στην αρχή ο Πρόεδρος της 

αρμόδιας Επιτροπής, είναι πολλά πο\! πρέπει να γίνουν σ' αυτόν τον τομέα. Και 

είναι πολλά που πρέπει να γίνουν, για να παύσουμε να βλέ.-τουμ! σε έντυπα διεθνούς 

κυκλοφορίας εισηγήσεις όπως την ακόλουθη του Επιθεωρητή της Διεθvo'ύς 

Συνομοσπονδιας Μεταφορών, ο οποίος λέει για το κυπριακό πλοίο ~ΛΙτσα~ ότι 

κακώς του επέτρεψαν να αποπλε'ύσει μετά από μακρά κράτηση στη Γερμανία. Α uτό 

το πλοίο. λέει. ''!s said ίτ should have been scrapped ΟΠ rhe spOt". Και αυτή δεν είναι η 
χειρότερη αναφορά σε πλοία υπό κυπριακή σημαία. Απλώς είναι τι τελευταία που 

περιήλθε στην κατοχή μου. Αλλά αυτά είναι έντυπα διεθνών ναυτιλιακών 

οργανώσεων, στα οποία βλέπει κανfνας την Κύπρο να διαπομπείιεται. Λάθος, όχι 

να διαπoμπεόεταιi απλώς αυτά τα έγγραφα καταγράφουν τα πραγματικά γεγονότα, 

γεγονότα που προκαλούν θλίψη σε όποιον αγαπά αυτόν τον τόπο, διότι είναι 

γεγονότα που σημαίνουν ζωές, σημαίνουν θυσίες, σημαίνουν μαρτ'ύρια για τους 

εργαζομένους, σημαίνουν στέρηση των πόρων ζωής, σημαίνουν όλα όσα κανένας δε 

θα ειr.<όταν ούτε στο χειρότερό του εχθρό. 

Γι' αυτό πράγματι χρειάζεται αυτό το Σώμα να ενδιατρίψει στη ναυτιλια και η 

παράκλησή μου. τελειώνοντας. είναι η Βουλή να εγκρίνει τις τροπολογίες ως μια 

ενίσχυση ή ιnα δήλωση προθέσεων προς αυτή την κατε'ύθυνση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Καζαμίας. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κατ' αρχήν θα ήθελα να υπερθεματΙσω για την τελευταΙα 

δια...ίστωση του συναδέλφου κ. Πρέvtζα πως πρέπει σοβαρά να ενδιατρΙψσυμε πάνω 

στο γενικότερο θέμα της εμ.ι.ορικής ναυτιλ(ας, του νόμου περί EμΠOΡικτjς 

Ναυτιλίας. Είναι πράγματι ένας πολύ σοβαρός νόμος, ο οπο(ος έχει άμεση σύνδεση 

και με το οικονομικό μέλλον του τόπου μας. Και ακριβώς αυτή τη δια...ίστωση 

είχαμε κάνει και στην E..ιτρoπτj, όταν το συζητούσαμε και είχαμε α...έναντί μας τους 

εκπροσώπους της εκτελεστικτjς εξουσίας. Ειχαμε εντοπίσει και κάποια κωλυσιεργία. 

μπορώ να πω, στην επεξεργασία της όλης νομοθεσίας, διότι υπήρξε και μεγάλη 

προεργασία. Και α...οσπάσαμε εκεΙ τη ρηττ\ υπόσχεση όη πολύ σύντομα Οα 

ξαναέρθει στην Επιτροπή η όλη νομοθεσία περί της Eμπoρικτjς Ναυτιλί.ας. Και είναι 

κατόπιν αυτών των διαβεβαιώσεων που και η δικτj μας η Ομάδα η Koινoβoυλευτικτj 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δεν έχει επεκταθεί σε συΥκεκριμένες προτάσεις, 

κυρίως για τις παραγράφους εκείνες που αφορούν και τις εργασιακές σχέσεις. 

Πολύ σύντομα και πριν από τη λτjξη της Συνόδου αυτής, πριν α...ό τον Ιούνιο, 

θα καταθέσουμε και τις δικές μας προτάσεις. Λαμβάνοντας υπόψη και τη δτjλωση 

του κ. Πρέντζα ότι είχε πάρα πολύ λίγο χρονικό διάστημα στη δι.άθεσή του, για να 

μπορέσει να εξετάσει σοβαρότερα την όλη νομοθεσία και επειδτj πιστεύουμε ότι 

αυτές οι προτάσεις του στη συγκεκριμένη τροπολογία ε(ναι μόνο ένα μικρό μέρος 

αυτών που πρέπει να γίνουν και επειδτj θα θέλαμε όχι μόνο να υ;τερθεματΙσουμε για 

τις προτάσεις του, αλλά και να τις Ε.ι.εκτείνουμε, θα πρότεινα, κύριε Πρόεδρε. για 

να μην υποχρεωθούμε να τοποθετηθούμε αρνητικά -που θα ήταν πολύ λυπηρό. 

πιστεύω, όχι για μας, αλλά για όλους- στις συγκεκριμένες τροπολογίες του 

συναδέλφου, να αποσυρθεί η τροπολογία και να την εξετάσουμε μαζί με όλες εκείνες 

τις άλλες τις οποίες τουλάχιστον α...ό δικτjς μας πλευράς έχουμε και που αφορούν 

πολύ συγκεκριμένα κυρίως τις εργασιακές σχέσεις. Ένας λόγος περισσότερο για τον 

οποίο πρέπει να μην αναβληθεί η ψτiφιση του νομοσχεδίου, όπως αυτό 

παρουσιάζεται σήμερα στο Σώμα. είναι το υπερεπεΙγον της κατάστασης και 

ταυτόχρονα το γεγονός ότι με αυτή την Έκθεση έχουν συμφωνήσει απόλυτα όλες οι 

ενδιαφερόμενες πλευρές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιποκοπίτης ζτjτησε το λόγο και στη συνέχεια ο κ. Αγαπίου. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Όπως έχει αναφέρει και ο συνάδελφος ο Καζαμίας, τ\ταν ομόφωνη η απόφαση 

όλων των πλευρών πάνω στην Έκθεση η οποία έχει αναγνωσθεί προηγουμένως. 

σχετικά με τις τροποποιήσεις που προτείνονται και που αφορούν την εμπορική 

ναυτιλία. Επίσης ήταν διαπίστωση όλων πάλι των πλευρών ότι πολλά πρέπει να 

γΙνουν, όσον αφορά την εμπoρικτj μας ναυηλ(α. τόσο από πλευράς νομοθεσίας, 

αλλά και ειδικότερα όσον αφορά την εφαρμoγτj διεθνών συμβάσεων που αφορούν 

τους εργαζομένους στην εμ..ορική ναυτιλία. Μάλιστα η κυπριακτj κυβtρνηση, ενώ 



2825 

έχει δεσμευθεί, έχει υπογράψει για την εφαρμoΎ1l αυτών των διεθνών συμβάσεων. 

μέχρι της στιγμής αρνε(ται με διάφορα προσχήματα και ΕΠιχειρήματα να εφαρμόσει 

αυτές τις συμφωνίες. 

Επειδή πράγμαη πιστεύω ότι όλες οι πλευρές έχουμε πόρα πολλές 

παρατηρήσεις και ε ισηγήσεις να υποβάλουμε -και αυτό είχε λεχθεΙ κατά κόρον από 

όλΕς τις πλευρές, ενώ συξητούσαμε αυτό το θέμα στην Ε.-τ ιτροπή- κι εγώ με τη σειρό 

μου. για να μ.iτορέσοuμε να προχωρήσουμε. θα ήθελα να ΠOQακαλέσω το συνάδελφο 

τον Πρέντζα να α..τοούρει τη σημερινή τροποποίηση, να προχωρήσονμε και να 

επανέλθουμε ή α..,;ό κοινού ή ξεχωριστά τι κάθε ομάδα να υποβό.λουμε τις εισηγήσεις 

μας για (Τ'.<οπούς τροποποίησης και για τους εργαζομένους, αλλά ειδικότερα για την 

εφαρμογή όλων εκείνων των διεθνών συμφωνιών που πρέΠΕΙ να εφαρμοστούν. 

Ευχαριστώ. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Α γαπίου. 

Γ . Α ΓΑΠ Ι ΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή είχα νπόψη μον ότι ο κ. Π ρέντζας ενέγραψε θέμα εμπορικής ναυτιλίας, 

ειδικό θέμα στο Κεφάλαιο Δ', είχα ετοιμαστεί για να πάρω μέρος στη συζήτηση 

αυτού του θέματος. Δεν έφερα όμως σήμερα τις σημειώσεις μου. για να μ..-τορώ να 

του α.-ταντήσω με αριθμούς στις απόψεις τις οποίες εξέφρασε εδώ και τις οποίες 

εξέφρασε παρεμπι.ίττόντως πάνω σε νομοσχέδιο το οποίο εί.να ι άσχετο. κατά τη 

γνώμη μου. με τα θέματα που έθιξε σ' αυτή τη συζήτηση. 

Ο κ. Π ρέντζας δεν έΟιξε μόνο το θέμα της εμπορικής ναυτιλίας. το έθιξε σε 

συνδuoσμό με το θέμα των υπεράκτιων εταιρειών. Αυτές είναι δυο υπηρεσίες που τι 

χώρα μας προσφέρει διεθ'\-ώς και α.-τό τις oπol.ες εισπράττει ένα ποσό πέραν των 

{lOO εκατομμυρίων ετησίως. Στην πραγματικότητα είναι το δεύτερο έσοδο της 

χώρας μας α.-τό το εξωτερικό. μετά τον τουρισμό. 

Σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες μας και την Κύπρο ως χώρο υπεράκτιων 

εταιρειών. τι εγκυρότερη οικονομική εφημερίδα του κόσμου, η "Financial Times", 
έγραψε πριν από τρεις μήνες ότ ι η Κύπρος είναι το καλύτερο κέντρο προσφοράς 

νπηρεσιών για υπεράκτιες εταιρείες. Το ίδιο και για την εμπορική μας ναυτιλία: Ο 

Γενικός Γραμματέας του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού, που είναι 

εξειδικευμένο όργανο του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, στην τελευταία διεθνή 

συνάντηση nΝαυτική Κύπρος" (nMantime Cyprus 1991") που έγινε στη Λεuκωσία το 
ΣΕ.ι"tτέμβριο του 1991 . κατέταξε την Κύπρο, σε ό.τι αφορά τη συμμόρφωση στις 
διεΟνεΙς συμβάσεις, στις πρώτες χώρες διεθνώς. 

Τ. ΧΑΤ2ΗΔΗΜ ΗΤΡIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι εΙμαστε εκτός Οέματος. γιατί μπήκαμε σε θέματα 

που είναι ήδη γραμμένα στην ημερήσια διάταξη, για τις υπεράκτιες εταιρείες δηλαδή 

και γ ια το θέμα της εμπορικής ναυτιλίας. Τώρα είναι για κά,,-τοια τέλη που 

συζητούμε. 
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r. ΑΓΑΠIQΥ: 
Κ ίιρι..ε Πρόεδρε. αν νομΙζετε ότι είμαι εκτός θέματος, το σέβομαι. Σtβομαι 

επίσης τις απόψεις του κ. Χατζηδημητρίου, οι οπο(ες όμως δεν εκφράστηκαν. όταν ο 

συνό:δελφός του από την ίδια ΚOLVOβoUAeunxi) ομάδα χαρακτήρισε την Κύπρο 

παράδεισο φορολογικό και είπε για την εμπορικτ') ναυτιλία της Κύπρου ότι 

παρουσιάζει ένα θλιβερό κατάντημα. Α ν νομίζετε ότι είμαι εκτός θέματος, δε θα 

συνεχίσω την ομιλ(α μου αυτή και θα περιοριστώ να τοποθετηθώ, όταν ο 

κ. Πρέντζας και ο χ. Χατζηδημ1'jτρίοu αναφερθούν στα ειδικά θέματα της εμπορικής 

ναυτιλίας και των υπεράκτιων εταιρειών. 

θα ήθελα όμως να αναφερθώ σε μια α,.ίό τις εισηγήσεις του κ. Πρέντζα σε ό,τι 

αφορά το θέμα της γλώσσας. Στο άρθρο 11 του προτεινόμενου νόμου. "Έγγραφα 
αναφορικά με πλοία", προβλέπεται ότι "Όλα τα ι!Υγραφα, που αναφέρονται σε 

κυπριακά πλοία κα~ κατατίOεντα~ κατά τις δ~ατάξεις οποιουδήποτε νόμου εκάστοτε 

ισχύοντος ΟΤll ΔllμοκρατΙα. γίνονται δεκτά. εφόσον είναι συντεταγμένα σε γλώσσα 

κατανΟllτή στον κατά νόμο αρμόδιο για την αποδοχή τους λειτουργό". Πρέπει να 

έχετε υπόψη σας. συνάδελφοι, ότι όλα Q.ιτoλύτως τα έγγραφα που αφορούν 

κυπριακά πλοία. από τη νηολόγηση μέχρι το έγγραφο αγοράς, το έγγραφο υποθήκης 

κ.λπ., είναι συντεταγμένα σε κιl.τoια ξένη γλώσσα και ιδιαίτερα στα αγγλικά. Η 

αποδοχή αυτών των εγγράφων από τους λειτουργούς που έχουν την ευθύνη να τα 

αποδέχονται σε γλώσσα xataVOllTή γι' αυτούς θα επιταχύνει TllV εγγραφή των 
πλοίων. TllV εγγραφή των υποθllκών και των δ~άφoρων επιβαρύνσεων. Η ΊαχύΤllτα 
OΤllV εγγραφή των πλοίων είναι σημαντικός παράγοντας για tllV οικονομία του 
τόπου και για την εμ..-τορική μας ναυτιλία. Σήμερα μπορεί να έρθει μια υποθήΚll από 

εκατό σελίδες στα αγγλικά και πρέπει να μεταφραστεί στα ελληνικά. για να 

καταχωρηθεί. Ίσως να χρειάζεται ένας μήνας για να μεταφραστεί. ενώ πρέπει να 

εγγραφεί σε ι')εχαπέντε μέρες στο κυπρι.ακό νηολόγιο και στον Έφορο Εταιρειών. 

Ποιο είναι το α..-τοτέλεσμα: ΤΟ αποτέλεσμα είναι ότι. μέχρις ότου εγγραφει. 11 
επιβάρυνση αυτή η οποία έπρεπε να γίνει πάνω στο κυπριακό πλοίο. δεν έχει καμιά 

σημασία. μ..-τορεΙ να κατασχεθεί από δεύτερο δανειστή και ούτω καθ' εξής. Έτσι 

δημιουργούμε ~λήματα και ανασφάλεια στους ιδιοκτήτες, στους δανειστές και σε 

όσους έχουν να κάνουν με την κυπριακή ναυτιλία. Είναι προς το συμφtρoν της 

κυπριακής ναυτιλΙΟς δε νομίζω όη θα επηρεάσει τον πατρι.ωτισμό μας. αν όλα αντά 

τα έγγραφα τα οποία κατατίθενται στα διάφορα τμήματα κατατίθενται σε γλώσσα 

κατανοητή, όπως πρoβλtπει το σχετικό νομοσχέδιο. rL' αυτό πιστεύω ότι η εισήγηση 

του συνάδελφου Πρέντζα να κατατίθενται στα ελληνικά δι θα εξν:rηρετήσει τΙΠοτε 

και είμαι εναντΙΟν Τl1ς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίον. 

ΕΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Αν μον επιτρέπετε. από τη θέσll μον. κύριε Πρόεδρε. 

Παρά την απόπειρα που έγινε από τον κ. Αγαπίου να παρουσιαστεί η χώρα 

μας σαν χώρα πον συμμορφούται και λοι.ίτά. 11 σημαία μας δεν παύει να είναι μια 
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σημαία ευκαιρίας. Δηλαδή οι πλοιοκτητες πληρώνουν πολύ πιο λίγα ο..-τό ό,ΤΙ θα 

π>..ηρωναν στην πατρίδα τους. σε βάρος των εργαζομένων σuντjθως και ως εκ 

τούτου ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εγώ είχα διακοπεί ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο δικός σας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μιλούμε για το νόμο περί Εμπορικής Ναυτιλίας. Ο κ. Αγαπίου διακόπηκε. 

διότι μαησε περί υπεράκτιων εταιρειών εν γένει. Γι' αυτό το λόγο. κύριε Πρόεδρε. 

υποστηρί.ζω την τροποποίηση του κ. Π ρέντζα πο\! λέει να παραμείνει εκείνο το 

τέλος της ίΙ που το πληρώναμε από το [963, εδώ και είκοσι εννιά χρόνια. και το 
οποίο φυσιολογικά θα έπρεπε να αυξηθεί. και να γίνει ίlO. για να συμβαδί.ζει με την 

αύξηση του τιμάριθμου. Αυτό το καταργούμε εντελώς. Δηλαδη ούτε και (Ι να μην 

πληρώνουν εκείνοι οι οποίοι παίρνουν εργάτες από αλλού και όχι Κυπρίους. 

Το δεύτερο και σπουδαιότερο. με το οποίο συμφωνεί και ο πρώτος ομιλητής 

από -την Κοινοβουλ.ευηκή Ομάδα -του ΑΚΕΛ. είναι όη πράγμαη δεν μπορούν οι 

απαιτήσεις των εργαζομένων πάνω στους μισθούς τους να έπονται των άλλων 

υποχρεώσεων που υπάρχουν προς το κράτος. Πρώτα προηγείται το ημερομίσθιο -του 

εργαζομένου και. αν περισσέψει. παίρνει το κράτος. Και αυτό ίσχυε μέχρι σημερα. 

Επειδη αυτά που λέει ο κ. Πρέντζας εΙναι ρυΟμίσεις που ισχύουν τώρα και Οα τις 

τροποποιήσουμε. δεν είναι ΕΠιτρεπτό να λέμε ότι σε έναν ή ενάμιση μήνα. πριν 

τερματιστεί η θερι vΗ περίοδος. θα φέρουμε άλλο νόμο. για να τρο.-τοποιήσουμε 

εκείνο που θα τροποποιήσουμε σήμερα. Τότε η εγκυρότητα της χώρας κινδυνεύει και 

η αβεβαιότητα του δικα(ου πλέον είναι διάχυτη μέσα στους διεθνείς Υ.ύκλους και δεν 

είμαστε σοβαροί. Αν κά-τι πρέπει να διεUΘετηOεί. πρέπει να διευθετηθεί αυτή τη 

στιγμή που μιλούμε. διότι ήδη υπάρχει γνωστό νομικό καθεστώς διεθνώς. το οποίο 

01jJLtρo καταργούμε, για να έρθουμε. κατά την εισήγηση του κ. Καζαμία. σε ένα ή 

ενάμιση μήνα να το ξανατροποποιησουμε. Μέχρις ότου γίνOΊJν αυτά και 

πληρoφoρrιOoύν οι ενδιαφερόμενοι. οπωσδήποτε Οα εΠ1lρεαστεί αυτό που λέγεται 

εγκυρότrιτα και σoβαρότrιτα της χώρας. 

Γι' αυτό το λόγο η καλύτερη ίσως εισήγηση θα ήταν να αναβληθεί η ψήφιση για 

μια βδομάδα και να παραμείνει ως τότε εκείνο που ίσχυε -για είκοσι εννιά χρόνια, 

από το [963. να δουν οι ενδιαφερόμενοι τα σrιμεία στα οποΙα νoμΙζouν πως πρέπει 

να γίνουν ορισμίνες βελτιώσεις και να περόσει ο νόμος αυτός όχι σήμερα. αλλά σε 

μια βδομάδα ή σε δεκο..ίέντε μέρες. Νομίζω είναι η πιο λογική εισήγηση. εφόσον 

εκφρόστηκε αυτή η πρόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε πρόεδρε. 

Όλοι οι προηγούμενοι ομιλητές. υποστηρίζοντας τις (lι"tόψεις τους, αναφέρ. 

θηκαν και έθιξαν το γεγονός ότι αυτά τα θέματα αγγίζουν ζητήματα εργασιακών 

σχέσεων. Δεν ισχυρίζομαι ότι όλες οι προτάσεις που κάνει ο κ. Πρέντζας είναι 

αυστηρά συνδεδεμένες με το θέμα των εργασιακών σχέσεων, όμως μερικώς εί.ναι. 

Εξ όοων γνωρίζω, όταν πρόκειται να συζητήσει η Βουλή ή η αρμόδια Κοινοβουλευτική 

εί'τιτροπή ζητήματα που αφορούν και τους εργαζομένους, πρέπει να ακούσει κι όλους 

τους ενδιαφερομένους και πρώτα τις σuνδικαλιστικές οργανώσεις. Έχω υπόψη μου 

ότι σ' αυτή τη συζήτηση για τροποποίηση του νόμου δεν κλήθηκαν οι συνδικαΛ.wτικές 

οργα\-ώσεις. 

K~ εμείς δηλώνουμε υπεύΟυνα εδώ ότι ήδη έχουμε έτοιμες προτάσεις επί του 

θέματος αυτού, οι οποίες θα υποβληΟούν από την κοινοβουλευτική μας ομάδα, για 

ευρύτερες τροποποιήσεις. Συνεπώς. δε βλέπω τι εμποδίζει να εγχριθούν οι σημε· 

ρινές προτάσεις :rou είναι μπροστά μας, όπως έχουν εγ'.<ριθεί a.."tό την Κοινοβουλευ· 

τική Επιτροπή, και το θέμα να επανέλθει στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

για να δοΟεί έτσι η ευκαιρία στις συ\'δικαλιστικές οργανώσεις ή και άλλους ε\'διαφε. 

ρόμενους οργανισμούς να πουν τις απόψεις τους και να επανέλθει το θέμα με ou'(.ι.ε· 

χριμένες άλλες τροπολογίες. 

ΕυχαΡLOτώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ισχυρίζομαι ότι το νομοΟέτημα που έχουμε μπροστά μας 

εί\'αι άριστο και ότι καλύπτει όλες τις πλευρές. Υπάρχουν πάρα πολλά εκκρεμή 

θέματα και σέβομαι τις εισηγήσεις για τροπολογία τις οποίες έχει υποβάλει ο κ. ΠρΙν. 

τζας. Υπάρχουν όμως κι άλλα πολλά θέματα τα οποία θα φέρει ενώπιον της 

Επιτροπής τόσο το Υπουργείο όσο ΜΙ οι άλλοι αρμόδιοι φορείς, αλλά και τα άλλα 

κόμματα που απαρτίζουν την Επιτροπή. 

Πολύ περισσότερο Οέλω να εκφράσω την απορία μου γιατ!. ενώ ο κ. Πρέντζας 

είχε την ευκαιρία. όταν ;ταρουοιάστηκε στην EΠΙΤΡO:rή της Βουλής, να υ;τοβάλει, Οα 

έλεγα. τουλάχιστον είκοσι ή πάρα πολλές ερωτήσεις στα αρμόδια ΧυβερνητιΧά όργανα 

τα οπο{α παρ{σταντο EXI!.{ ·χαι παρόλο που δεν είναι μέλος της Επιτροπής, οι απόψεις 

του ακούστηκαν με προσοχή· δεν έχε~ υποβάλει καμιά απολύτως τροπολογία έκτοτε. 

Σήμερα όμως το νομοθέτημα βρΙΟκεται ιuτΡOστά μας, χαρακτηρίζεται πάρα πολύ 

ε..εΙγον και κρίνεται ότι Οα πρέπει να ψηφιστεΙ Εκείνο για το οπο(ο πρέ;τει να είναι 

βέβαLOς ο κ. Πρέντζας, όπως και όλοι οι άλλοι που έχουν παρόμοιες τροπολογίες, 

είναι ότι θα το ξανασυζητήσουμε με γρήγορο ρυΟμό. ούτως ώστε να καταστεί ολοΧλη. 

ρωμένη η νομοθεσία οε ό.τι αφορά την εΙUΤDρική μας ναυτιλία. το ταχύτερο δυνατό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω όη Οα προχωρήσουμε με τη δεύτερη ανάΥνωση του νομοσχεδίου. 

Οχ. ΠρέVΤζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν μ.Ι10ρώ να χαταλόβω γιατΙ θεωρείται επείγον ένα 

νομοσχέδιο. αφού ήδη υφίσταται σχετική νομοθεσία και δεν μ .. ίορεΙ να περιμένει 
ακόμα μια βδομάδα. για να συζητηθούν στην αρμόδια Επιτροπή οι τροπολογίες που 

υποβάλλονται. ιδίως ενόψει αυτού που ανέφερε ο συνάδελφος χ. ΕυσταθΙου σχετικά 

με την εγκυρότητα του κράτους και τη συνέπεια του συστήματος δικαίου. 

Διότι . αν καταργήσουμε κάτι που ωχύει σήμερα αυτή τη f}δoμάδα, για να το 

επαναφέρουμε έπειτα από δεκαπέντε μέρες με άλλη νομοΟεσία. πραγματικά 

δημιουργούμε ένα κενό δικαίου. Οι τροπολογίες δεν εισόγουν τίποτε νέο. απλώς 

διατηρούν μερικά από εκείνα τα οποία υπάρχει πρόθεση να καταργηθούν. 

Η εισήγηση λοιπόν είναι να αναβάλουμε το θέμα και να πάει στην Εππροπή 

και να επανέλΟει σε μια βδομάδα. Αν η Επιτροπή αποδεχτεί τις τροπολογίες, έχει 

καλώς. Αν τις απορρίψει, θα έρθουν στο Σώμα και θα απορριφθούν και ο καθένας 

τακτοποιείται με τη συνείδησή του. Αλλά, ας μη βιαστούμε, εφόσον υπάρχει διάθεση 

περαιτέρω μελέτης αυτών των προτάσεων, τουλάχιστον από την πλευρά του ΑΚΕΛ, 

και ας γίνει δεκτή η αναβολή, όπως έχει προταθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν αντιλήφθηκα ορθά, το ΑΚΕΛ εισηγείται να ψηφιστεί τώρα το νομοσχέδιο, 

όπως το εισηγείται η Επιτροπή, και τα θέματα των τροποποιήσεων να αναβληθούν 

για μελλoντικ~ μελέτη. Αυτή ήταν η εισήγηση του ΑΚΕΛ. 

Ο κ. Μούσκος. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κι εμεΙς συμφωνούμε. κύριε Πρόεδρε, να πρoχωρ~σoυμε στην ψήφιση του 

νομοσχεδίου, όπως έχει ετοιμαστεί σήμερα, διότι οι τροπολογίες τις oπotες έχουμε 

κι εμείς υπόψη μας να εισηγηθούμε δε θα πάρουν μόνο μια βδομάδα για να 

μελετηθούν. Και πρέπει να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας. νομίζω. Μπορεί να 

πάρουν και δυο και τρεις μ~νες και μπορεί να μην αρκέσει ούτε η φετινή περίοδος, 

για να μπορέσουμε να υποβάλουμε όλες τις τροπολογίες οι οποίες χρειαζονται. 

Γι' αυτό το λόγο κι εγώ Ησηγούμαι να πρoxωρ~σoυμε στην ψ~φιση και μετά να 

έρθει πάλι στην Επιτροπή και με την ησUΧία μας να δούμε σε λεπτομέρεια πλέον την 

κάθε τροπολογία που πρέπει να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι. νομίζω ότι η συζητήση αυτού του θέματος μ.."Σορεί να Οεωρηθεί λ~ξασα. 

Η εισηγήση να αναβληθούν οι τροπολογίες δε γίνεται &:κτ~ α...ό τον εισηγητή. 

Και εφόσον δε γίνεται. θα τις κάμει κατά τη διάρκεια της δεύτερης ανάγνωσης. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. ειλικρινά διερωτώμαι γιατί δεν πρέπει να αναβληθεί για μια 

βδομάδα. Έστω. πέστε όη κατά κάποιο εσπευσμένο τρόπο κατατέθηκαν οι 

τρσποποιΤίσεις α..'τό πλΕυράς του χ. Πρέντζα. Αλλά θα μ..-τορούσε να μείνει ακόμα μια 

βδομάδα. για. να μελετηθεί καλύτερα και να επανέλθουμε την προσεχή Πέμ..-ττη ή την 

μεταπροσεχΤι το αργότερο, για να ψηφιστεί το νομοσχέδιο. αφού έχουμε μια πλτ'ιρη 

ενημέρωση πάνω σε όλα τα σημεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου. αυτό το επιχείρημα αναπτύχθηκε. αλλά φαί.νεται όη 

τα διάφορα κόμματα επιμένουν να ψηφιστεί το νομοσχέδιο και να μην αναβληθεΙ 

Επομένως, δεν ιΙπάρχει άλλη διέξοδος παρά. αντί να καταναλώνουμε χρόνο. να 

πρσχωρησουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. το πνεύμα της πρότασής μου εΙναι το εξής: Επειδή τέθηκαν 

και ευρύτερα θέματα ναυτιλίας, να μη συζητηθούν μέσα στα πλαίσια αυτού του 

νομοσχεδιου τα ευρύτερα αυτά θέματα. αλλά μόνο εκείνα που αναφέρονται στα 

τέλη. Ε(ναι κάπως τεχνικό το θέμα και θα μπορούσε να επo.νασUΖητηθεΙ διατήρηση 'ή 

τροποποίηση κά.ι-ι:ως των τελών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν E1tιμένετε νο. ο.ναβληθεί το θέμα. είμαι υποχρεωμένος να το θέσω σε 

ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

r. ΚΑΣον ΛΙΔΗΣ: 
Kiιριε Πρόεδρε. πριν από την ψηφοφορία πρέπει να κτυπ'ήσουμε τα κouδoiινια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγνώμη; 

r . ΚΑΣον Λ ΙΔΗΣ: 

Δεν πρέΠΕΙ να κτυπ'ήσουμε τα κουδούνια πριν από την ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε . είναι φο.νερό ότι τα τρία κόμματα δεν προτίθενται να 

αnoδεχτoύν αυτές τις τροπολογίες. Ως εκ τούτου ας μη γελοιοποιήσουμε το θέμα. 

συζητώντας και θΠovτας σε ψηφοφορία τροπολογίες που πρ6κELται να 

απορριφθούν. 

Απλά. αν βουλιάξει κανένα πλοι.ο και καταστραφεί καμιά επιχείρηση, θα 

σκεφθούμε τους καημένους τους εργάτες με κά.ι.οια τύψη συνείδησης, διότι θα πάρει 

πρώτα η Κιιπριακ'ή Δημοκρατ ία το λαβείν της και μετά οι εργαζόμενοι. 

Μπορούμε να πρσχωρ'ήσουμε στην ψηφοφορία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Αν Otλετε να κάνετε τις τροπολογίες σας. θα τις κάνετε ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Όχι. κύριε Πρόεδρε. Απλως a...έχω ωτό την ψηφΟφΟρία. για να διευκολύνω τη 

συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε. Πρόεδρε, πριν αρχίσει η διαδικασία της ψηφοφορίας. χωρίς να 

μπαίνω στη συζήτηση, τον υπαινιγμό τον τελευταίο του κ. Πρέντζα προσωπικά 

και εκ μέρους της ομάδας μας τον a...ορρLττω και δε δέχομαι ότι. αν βουλιάξει ένα 

πλοι.ο. Οα φέρω tUΘύYη για τη ζωή των ναυτικών. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόtδρε, ακριβώς επί του θέματος του υπαινιγμού που έκανε ο 
κ. Πρέντζας θέλω να του υπενθυμΙσω ότι, όταν tLxe την ευκαιρία να εμφανιστεί 
ενώπιον της Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων και να υποβάλει τις είκοσι. όπως 

ανέφερα προηγουμένως, ερωτήσεις για διάφορα θέματα, δεν ανέφερε για πνιγμό ή 
για βούλιαγμα πλοίου' το αναφέρει μόλις τώρα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Γιατί δε γίνεται δεχτό τώρα; 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Και διερωτώμαι, μια και γνωρίζει ο κ. Πρέντζας ότι υπάρχουν και άλλες 
τροπολογίες οι οποίες αφορούν τα θέματα της εμ...ορικής ναυτιλίας. γι.ατί 

εσπευσμένα έφερε σήμερα αυτή την τροπολογία και γιατΙ ζητούν σήμερα να γΙνουν 

αποδεκτές αυτές οι τροπολογίες από όλα τα άλλα Μέλη της Βουλής τόσο 

εσπευσμένα. Α..ορρίπτεται ο ισχυρισμός εν πάση περιπτώσει και a...ό μας σ' ό,τι 

αφορά τον κίνδυνο που έχουν οι ναυτικοί μας ή τα υπό κυπριακή σημαία πλοία 
λόγω των τροπολογιών που δε θα περάσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι τροπολογίες που υποβλήθηκαν αφορούν τέλη και τα τέλη δε σώζουν 

ναυτικούς ποιι βοιιλιάζοιιν τα πλοία τους. Εδώ διάβασα τις τροπολογίες και όλες 

αφορούν τέλη και το άλλο αφορά σε ποια γλώσσα θα συγγράφονται τα έγγραφα. 
Παρακαλώ να προβούμε στη δεύτερη ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Q κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ : 

Επειδή ο κ. Μιχαηλίδης διερωτάται συνεχώς γιατί δεν υπέβο.λα τις 

τροπολογίες μοιι στην Επιτροπή, αναφέρω ότι δεν είμαι μέλος της Επιτροπής. Είχα 

απΜ παραστεί σε μια συνεδρΙα. ",.έβαλα τις ερωτήσεις μου και εχεΙ διαφάvrικε ότι η 

Κύπρος εΙναι η πρώτη χώρα διεθνώς σε αριθμό δυστυχημάτων. παρά τις 

διαβεβαιώσεις της κυβέρνησης ότι έχει βελτιωθεί η θέση μας. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσουμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάλι ανοίγετε θέμα ... 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δε θα επιμείνω σ' αυτό, Οα εξτιγήσω μόνο ... 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, διαμαρτύρομαι. 

Ρ . ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Αγα.-τ{ου . δε σας διέκοψα. θα ολοκλτιρώσω με μια φράστι, γιατΙ δεν 

υπέβαλα τροποποιήσεις. Δεν ήξερα ότι εΙχαν ολοκλτιρώσει ττιν εργασ{α τους και το 
πληροφορηθηκα χθες. αφού πήρα όλα τα άλλα θέματα της ημερήσιας διάταξης. όλες 

τις άλλες Εκθέσεις και αναζήτησα Έκθεση γι' αιιτό το θέμα που ήταν εγγεγραμμένο 

και δεν ήταν έτοιμη. Και κακώς το συζητούμε, γιατΙ Ιπρεπε κανονικά να υποβά

λουμε και ένσταση γιατί δεν κυκλοφόρησε ε-Υκαίρως η Έκθεση. Εν πάση περιπτώσει, 
δε θέλω να κάμω περαιτέρω παρακώλιιστι ττις εργασίας. Αλλά ας μετρούμε και λίγο 
τι λέμε. 

Νομίζω ότι το θέμα αυτό αφορά ζωές ανθρώπων. από τη στιγμή που η διάταξη 
(σχυε και έλεγε ότι προτεραιότητα είχαν οι μισΟοί των εργαζομένων, σε περίπτωση 

καταστροφής της εταιρείας και αυτό καταργείται τώρα. για να μ..-τει πάνω το 

συμφtρoν και το λαβείν ττις Κυπριακής Δημοκρατίας και μετά των υπολοίπων. 

Αλλά τι Κυπριακή Δημοκρατία ήταν αυτή που όφειλε να ξέρει και να εξασφαλίζει το 

λαβείν της εγκαίρως και να προστατεύει επ(στις το λαβείν των εργαζομένων. Αυτά σε 

σχέση με τούτο. Τίποτε περαιτέρω. Οι τροπολογΙες αποσύρονται και συνεπώς 

~,",-τoρεΙτε να προχωρήσετε στην ψηφοφορία. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Π ρέντζα, όταν διατυπώνετε απόψεις σ' αυτή τη Βουλή και θέτετε υπό 

κατηγορί.α τους συναδέλφους σας ότι. αν δεν ψηφίσουν τροπολογίες που αναφέρο

νται σε τέλτι, θέτουν σε κΙνδυνο τη ζωή ναυτικών, που δεν έχει βάση. οφεΙλετε να 

εΙστε πολύ πιο προσεκτικός έναντι των συναδέλφων σας. 

Μπαίνουμε στη δεύτερτι ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν εΙ-τε ότι κινδυνεύουν οι ζωές των ναυτικών. αλλά τ({ 
συμφέροντα των ναυτικών ε(ναι που υποβαθμίζονται. Αυτό ήταν το νόημα των 

όσων είπε ο κ. Πρέντζας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η λέξτι ζω"ή και συμφέροντα είναι δυο διαφορετικά πράγματα. 

Τ. ΧΑΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ : 

Και τα συμ~ρoντα και η ζωή είναι το {διο πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παρακαλώ να προβεΙτε στη δεύτερτι ανάγνωση, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως 

του αριθμού των άρθρων. 
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Τ. ΧΑΤΙΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να καταγραφεί ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ απέχει α.ίτό 
την ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο άρθρο εyιtριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τέλη και δικαιώματα. Πρώτο Παράρτημα. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απαλλαγή α.ίτό το φόρο εισοδήματος. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Φόρος χωρητικότητας. Δεύτερο Παράρτημα. ΆρΟρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρί.νονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συμϊτληρωματιχή βεβαΙωση και επιστροφή φόρου χωρητικότητας. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εΥκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παροπλισμός πλοίων και πιστοποιητικά παροπλισμού. 'Αρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη υπαρχοΟΟης αντιρρήσεως. εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Με(ωση χαι επιστροφή φόρου χωρητικότητας. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μ11 υπαρχούσης αvτιρρήσεως, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ναυτικό προνόμιο της ΔΤllιοχρατίας. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη unaρxouoη; αντιρρήσεως. εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εξουσία Διευθυντή Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας προς άρνηση διενέργειας 

πρόξεων. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούΟ1}ς αντιρρήσεως, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγγραφα αναφορικά με πλοία. Άρθρο ] Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανονισμοι. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΚαΟοριομός εντύπων. Άρθρο] 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καταργήσεις. Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Yπόρχε~ αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρτΊοεως, εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη LOχύος. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Υπάρχει avτ{QQt10tj; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, εγκρίνεται. 

Έληξε η δεύτερη α\-άγνωση. Η τρ~τη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του 
τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περι Εμπορικής Ναυτιλίας ([έλη και 
Φορολογικές Διατάξεις) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεοπιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τυπό. τη σφύρα) 

Μη υπαρχούΟllς αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. Υπάρχουν 

και ''Ο ι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (ΓροποποιηnκοΙ) Κανονισμοί του 1992". 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί. εγκριθούν: 

(Κτυπό: τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι ΚανονιομοΙ εγκρίνονται . 

ΤΟ επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 13 στη σημερινή ημερήσια διάταξη, εί.να ι ~Oι 
περΙ Κέντρου Παραγωγικότητας • θέσεις Προ'ίσταμένο" Εκπαιδευτικού 
Επαγγελματικού ΕργαστηρΙου και Ανώτερου Εκπαιδευτή (Σχέδια ΥπηρεσΙας) 
Κανονισμοί του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή, 

ΕΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑ

ΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ΜΟΙ ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΟΥ 

ΠΑΡΑΓΩΓ1ΚΟΤΗΤΑΣ - θΕΣΕIΣ ΠΡΟΙΣΤΑΜΕΝΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΥ 
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟΥ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΟΥ ΚΑΙ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΗ 

(ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Ευστάθιος Ευσταθί.ου. Πρόεδρος 

Χρίστος ΠουργουρΙδης 

Καί.τη Κληρίδου 

Γι.αννάχης AYOJtΙOu 

Αβραάμ Α νtωvΙOυ 

Αριστοφόνης ΓεωργΙου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελtτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ma'Cou 1992, Στη σuνεδρΙO • 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας και 

Κοινωνικων Ασφαλίσεων και Οικονομικών. καθώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΎ Δ γ, 

σι οποίοι εξέφρασαν τις αJτόψΕις τους. Σττι συνεδρ(αση παρευρέθηκε και ο 

Βουλευτής κ. Νίκος Μουσιουττας. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, σι οποίοι Εκδίδονται με βόΟll τα άρθρα 27 
και 87 της νομοΟεοιας για τη δημόσια υπηρεσία. σκοπείται τι τροποποίηση των 

σχεδίων υπηρεσιας τω\' θέσεων Προ'ίσταμένου Εχπαιδευnκού Ε..-ταΥγυ.μαηκού 

Εργαστηρίον και Ανώτερου Εκπαιδευτή στο Κέντρο Παραγωγικότητας. 

Συγκεκριμένα με την τροποποΙηση αυτή, τι οποία συμβαδιζει με προηγούμενη 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. αναγνωρίζεται για σκοπούς προαγωγής ΟΊις 

πιο πάνω θέσεις μόνο υπηρεσία στη δημόσια υπηρεσία. 

Η κοινοβουλευτικτΊ Επιτροπή Νομικών. υιοθετώντας τους σχοπούς και τις 

επι.δ ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη '(η σύμφωνη 

πάνω σ' autou; γνώμη της ΠΑΣΥ Δ Υ. ομόφωνα εισηγεΙται σΤ1] Βουλή την έγκρισή 

τους. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΟΝ; 

Υπάρχει αντίQe1]ση όπως οι ΚανονισμοΙ ey.l.QLθoUv; 

(Κτυπά Τ1] σφύρα) 

Μ1] υπαρχούσης αντιρρήσεως. οι Κανονισμοί ΕΎΚρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 14 θέμα. που εΙναι "O~ περί Τμήματος Εργασίας -
θέση είτιθεωρητή Ασφάλειας lης Τάξης (Σχ~δια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

ττιν ΈκθΕση προς το Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθ IΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑ

ΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ Π ΕΡ Ι ΤΜ ΗΜΑΤΟΙ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

θΕΣΗ ΕΠ lθΕΩΡΗΤΗ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ ιΗΣ ΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑ
ΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα"όντες : 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Χρίστος ΠουργουρΙδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγα.;τίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάν1]ς Γεωργίου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης KuJtgIavou 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πω πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μα"(ου 1992. Στη συνεδρία 

κλήθτJκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας και 



2837 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ, 

οι οποίοι εξέφQO.σαν τις απόψεις τους. Στη συνεδρΙαση παρευρέθηκε και ο 

Βουλευτής κ. ΝΙκος Μουσιούττας. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 

και 87 της νομοθεσΙας για τη δημόσια υπηρεσία. Ο'ιιοπείται η τροποποίηση των 
σχεδΙων υπηρεσίας της θέσης ΕπιΟεωρηnί Ασφάλειας ]Ί1ς Τάξης στο Υπουργε[ο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Συρ'εκριμένα, για την προαγωγή στη Οέση αυτή τα χρόνια υπηρεσίας που 

απαιτούνται στη θέση Επιθεωρητή Ασφάλειας 2ης Τάξης μειώνονται 0. .. τ6 πέντε οε 

τρία. Με την τροποποίηση αυτή θα καταστεί δυνατή η πιο σνντομη πλήρωση των 

κενών θέσεων και κατά συνέπl'ι.α θα αντιμετω:τιστεί cι;τoτελεσματικότερα ο 

αυξημένος όγκος εργασίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπονς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη 

πάνω σ' αυτούς γνώμΊ1 της συνδικαλιστικιίς :τλευράς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλιί 

τrιν έγκρισή τους . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρησrι όπως οι Κανονισμοί εγκριοονν: 

(Κτυπά τη σφίίρα) 

Mrι υπαρχονσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΤΟ επόμενο θέμα. το υπ' αριθμό 15 στην ημερήσια διάταξη, είναι "Οι περί 
Γραφείου Προγραμματισμού - θέση Αν(ί)τερου Λειτουργού Προγραμματισμού 

(Σχέδια ΥπηρεσΙας) Κανονισμοί του 1992." Γι αρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την ΈκθΕση προς το Σώμα. 

ΕΥ . εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ EΠITPOΓlHΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟ

Ν ΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΓΡΑΦΕΙΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙ

ΣΜΟΥ - θΕΣΗ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΛEΠOYPΓQY ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤιΣΜΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝ ΙΣΜΟΙΤΟΥ 199'2" 

Πα~ντει;: 

Ευστάθιος ΕυσταθΙΟυ, Πρόεδρος 

Χρίστος ΠουργουρΙδης 

Καίτη KλrιρΙδoυ 

Γιαννάκης Α γο.ίτίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αριστοφάνης ΓεωργΙου 

Μάρκος Κ υπριονού 

Η ΚΟΙΥοβουλευτική Ε..ίιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο ΣUνEδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις ]6 ΑπριλΙου και στις 1] Μα'ίου 
1992. Στην πρώτη συνεδρία της ΕΠLτροπής κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του ΥπουργεΙου OικoνO~Hκών, του Γραφείου Προγραμματισμού και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 



2838 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι exδiδoνται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. σκοπεΙται η τροποποίηση των σχεδΙων 
υπηρεσίας της θέσης Ανώτερου Λειτουργού Προγραμματισμού στο ΓραφεΙΟ 

Προγραμματισμού. 

Από τα στοιχεΙα που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής προκύπτει ότι στον 

Τακτικό προυπολογισμό του 1992 υπάρχουν κενές θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Προγραμματισμού, αλλά δεν υπάρχουν υποψήφιοι που να έχουν την αJταιτούμενη, 

με βάση το ισχύον σήμερα σχέδιο υπηρεσίας, tgLf'tti unTlQfoIa στη θέση Λειτουργού 
Προγραμματισμού Α'. Γι' αυτό κρΙθηκε αναγκαΙα η προσθήκη σ' αυτό σημείωσης, 

σύμφωνα με την οποία για την πρώτη πλήρωση της θέσης αυτής fI.i"COΡOύY να 

ληφθούν υΠόψη και υποψήφιοι με συνολική υπηρεσία στις θέσεις Λειτουργού 

Προγραμματισμού Α' και Λειτουργού Προγραμματισμού τουλάχιστον οχτώ ετών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς των υπό 

σιJtήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη πάνω σ' αυτούς γνώμη 

της ΠΑΣν Δ Υ, ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί ΕΎΚριθούν: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη u..-ταρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εΎΚQίνoνται. Προχωρούμε στο υπ' 

αριθμό 17 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι "Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου 

Βελτιώσεως Αμαθούντας Κανονισμοί του [992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής 

προς το Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΊΆΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΟΥ 

ΥΔΑΤΙΚΟΥ ΕΡΓΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗθΕIΑ ΤΗΣ ΚΑθΟΡIΣΜΕΝΗΣ 

ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ-Υ ΒΕΛΤΙΩΣΕΩΣ ΑΜΑθΟΥΝΤΑΣ ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα.ιtόντες: 

ΝΙκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Α ντρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης ΚοντΙδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ν'κος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 

Κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και 
στις 5 και 12 ΜαΊ:ου 1992, Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 
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Με τους πιο πάνω Κονονωμούς σι<oπεΙτα~ η δημιουργία Κυβερνητικού 

Υδατικού Έργου για την Υδατο::τρομήΟεια της Καθορισμένης ΠεΡΙΟΧl1ς του 

Συμβουλί.ου Βελτιώσεως Αμαθούντας που καλύπτει και μέρος των περιοχών των 

Συμβουλίων Βελτιώσεως του Αγίου Τύχωνα. ΤΤις Παρεκκλησιάς, του Πύργου, της 

Μονής και της Μουπαγιάκας. 

Με τη δημιουργΙΟ του υδατικού αυτού έργου θα δοθεί τι δυνατότητα στο 

Συμβούλιο Βελτιώσεως Αμαθούντας να αγοράζει νερό από το Υδατικό Έργο 

AμαθoΎVΤας και να το διαχειρίζεται, ανάλογα με τις ανόΥκες της περιοχής. 

Σύμφωνα με όσα κατέΟεσε στην Ε..-τιτροπή ο εκπρόσωπος του YxoUQyetou 
Εσωτερικών. 11 δημιουργία του υ.τό αναφορά υδατικού έργου ήταν αίτημα της 

περιοχής σε μια προσπάθεια αυτοδιαχείρισης. κάτω α..-τό τον έλεγχο της κUΒΈρνηOl1ς, 

του υδάτινου πλούτου της περιοχής. Τα έσοδα του TafleLou του Υδατικού Έργου 
Αμαθούντας θα προέρχονται από τα δικαιώματα σύνδεσης των ιδιοκτητών ή 

κατόχων της γης με την UΔΑτoΠΡOμήθεHΙ. με βάση την πολεοδομική ζώνη κάΟε 

περιοχής. από τα δικαιώματα σύνδεσης κολυμβητικών δεξαμενών και τέλος από τα 

δικαιώματα υδροδότησης οικοδομών. 

Με τους (διους Κανονισμούς παρέχεται επίσης το δικαίωμα διάθεσης 

οποιουδήποτε περισσεύματος του ''ΤαμεΙΟυ του νδαnχού Έργου για την 

Υδατο,τρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου Βελτιώσεως 

Aμαθoύντας~. στις κοινότητες των οποίων μέρος του εΜφους εμ.-τ:ερικλείεται στα 

όρια του Συμβουλίου Βελτιώσεως Αμαθούντας. για σκοπούς εκτέλεσης 

αναπτυξιακών έργων στις πρώτες. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Ε..-τ:ιτροπή από το Υπουργείο 

Εσωτερικών. το υπό αναφορά υδατικό έργο ιδρύθηκε το 1989 έναντι δαπάνης 

ί450.000. ΤΟ νερό του Υδατικού Έργου Αμαθούντας θα πωλείται στο Συμβούλιο 

βελτιώσεως Αμαθούντας προς 8.7 σεντ το κυβικό μέτρο. ΟΙ μέχρι τωρα εισπράξεις 
από τη λειτουργία του έργου είναι ίl ,7 εκατομμύρια και από το ποσό αυτό ί720.ιχχ> 
πήγαν στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας. Ήδη προωθείται για εκτέλεση η τρίτη 

φάση του υδατικού έργου. ενώ αναμένεται σύντομα η ετοιμασία μελέτης από το 

Συμβούλιο Αποχευτεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας για την αξιοποίηση του νερού 

του έργου για αρδευτικούς σκοπούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού συνεκτίμησε όλα όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν ττις. συμφωνεΙ με τους Οί<οπούς και τις επιδιώξεις των πιο 

πάνω Κανονισμών. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μτι υπαρχούσης αντιρρήσεως. οι Κανονιομοί εγκρίνονται. 

Τα υπ' αριθμό 18. 19.20.21,22,23.24 και 25 θέματα, που είναι "Οι περί 
Υπαξιωματικών του Στρατού ττις Δημοκρατίας (Διορισμοί. Ιεραρχία, Π ροαγωγές 

και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". "Οι περί 

Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί. ΙεραρχΙα. Προαγωγές και 
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Αφυπηρετήοεις) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992", "Οι περΙ 

Τηλεοπτικών ΣταΟμώ\' ΚανονισμοΙ του 1992", ''Ο ι περί Μεταλλείων και Λατομείων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", ''Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

Καταλυμάτων (Γε\'ικο() (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", "Οι περΙ 

Ξενοδοχείων και ToUQLOYIK(i)v Καταλυμάτων (Οργανωμένα Διαμερίσματα και 

Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1992", "Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτω,' (Συyκρoτ~μαTα Τουριστικών ε,ταύλεων) Κανονισμοί του 1992" και 
"Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών καταλυμάτων (Παραδοσιακοί ΟικισμοΙ) 

Κανονισμοί του 1992". <Lι"'tooύρovτaL από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Υπόρχει συμπληρωματική ημερήσια διάταξη η οποία έχει ως θέμα 

''Εσωτερικός Κανονισμός της Μικη'ις Κοινοβουλευτικης Επιτροπης Ειιρωπα'ίκης 

Κοινότητας-Κύπρου" , 

Υπάρχει αντίρρηση όπως αυτός ο Εσωτερικός Κανονισμός εγχρ~Oεί; εΙναι 

Κανονισμός που διέπει τη μικτή μας ε,ίτιτροπη στην Ευρωπα'ίκη Κοινότητα. ο 

οποίος Οα εγκριΟεί αργόΤΕρα α;τό την Κ οινότητα, 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εγκρίνεται. 

Έληξαν τα θέματα που ήταν έτοιμα προς συζήτηση στο Κεφάλαιο Α', 

Νομοθετικη Εργασία. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β'. Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων, Παρακαλώ τους έντιμους Γραμματείς να προβούν στην κατάθεση, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο ΠΕρί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του ]992. 

Κατατέθηκε αι-τό το Υπουργείο Δικαιοσύντις, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.:τέμ..-τεται στην Κοι\'οβουλευτικη Επιτροπή Νομικών, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ Κύρωσης των Πράξεων του 200ύ Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικης Ένωσης Νόμος του 1992, 

Κατατέθηκε (ι.ι-τό το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..ίεται στην Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπη Συγκοινωνιών και Έργων, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

3) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης (Αρ, (62) για την Ασφάλεια στη χρηση του 

ΑμΙαντου Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρα..-τέμπεται στην Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Εργασίας και Koινων~κών 

Ασφαλίσεων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προ\}πολογισμού διό το Έτος 1992 του Ταμε(ου διό την 

Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1992. 

Κατατέθτικε lLιί6 το Υπουργείο ΣυΥκοινωνιών χα~ Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Οικο,'ομικών και 

προυπολΟΎισμού. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παρόλο φυσικά που δε γνωρίζω το θέμα. αντιλαμβάνομαι πως το θέμα του 

αμί.αVΤOυ σΧΕτίζεται με την υγεία και το περιβάλλον. Γι' αυτό μήπως είναι θέμα της 

Επιτροπής Περιβάλλοντος ή μήπως θα πρέπει να παραπεμφθεί και στις δυο 

ΕΠΙΊροπές: Παρόλο που δεν το σιιvτιθί.ζoυμε, όμως ο αμίαντος είναι μtyα 

περιβαλλοντικό θέμα παγκόσμια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι κυρωτικός διεθνούς σύμβασης και επομένως δεν μπορούμε να κάμουμε 

τρο.ίίοποιήσεις. Κυρώνουμε Q.."tλώς τη σύμβαση και δεν υπάρχει θέμα να πάει και σε 

άλλες επιτροπές, διότι δεν μπορούμε να αλλοιώσουμε οτιδήΠΟΤΕ. Απλώς 

κυρώνουμε μια διεθνή σύμβαση η οποία, μόλις την κυρώσουμε, ισχύει και για την 

Κύπρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέσεις Οικονόμου Α' και Οικονόμου (Σχέδw 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΠαιδεΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Σχολής Κωφών - Θέσεις Οικονόμου Α' και Οικονόμου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν α..-τό το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..-τέμπovται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν α..-τό το Υπουργείο Π αιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Π αιδείας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

δ) Οι περΙ Κεντρικού Σφαγείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρα..-τέμπovται στην Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Aσqχιλίoεωv. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε,τιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κ"πρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΣυΥχοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ι) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Απαλλαγές με Βάστι τη Συνθήκη 

Εγκαθιδρυσης της ΔημοκρατΙας) Κανονισμο( του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

]2) Οι περΙ Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Αλλοδαπές Εταιρείες) (Απαλλαγή) 
Κανονισμοί του ]992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.ίτέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκ,,"tα(.δευσης (Εκπαιδευτική 

Αξιολόγηση. Πιστοποίηση Κλάδων Σπουδών) ΚανονLOμο( του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΠαιδεΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Μεταλλείων και Λατομε{ων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί τσυ 
1992. 

15) o~ περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων ( Γενικοι) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

16) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 
Διαμερίσματα και Τουριστικό Χωριά) Κανονισμοί του 1992. 

17) ΟΙ περί ΞενoδoχεLων και ToUΡιστικών Καταλιιμάτων (Συγκροη;ματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι ΠΕρί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακοί 
Οικισμοί) Κανονισμοί του ] 992. 

Οι πιο πάνω Κανονισμοί κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Όλοι οι πιο πάνω Κανονισμοί παραπέμJτονΤQΙ στην Κοινοβουλευτιχη 
Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

19) Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημoκρατl.ας (Διορισμοί, 
Ιεραρχία. Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) ΚανονισμοΙ 
του 1992. 

20) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί. 

Ιεραρχία. Προαγωγές και AφVπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν (L'tό το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΟΙ υπ' αριθμό 19 και 20 Κανονισμοί παραπέμπονται στην Κοινοβουλειπική 
Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 
και Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το θΟΚ 
δυνι1μει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτι1κτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικα[ου Νόμου του 
1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε (L'tό το ΥΠΟυρΥείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παροπtμ...εται στην Κοινοβουλευτική E.,'tHρoml Οικονομικών και 
προυπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Έγγραφα που αφoρoiιν: 

(ο) την παράταση των uπηρεσ~ών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία' και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υ;ταλλήλων στη δημόσια και 

εκ:cαιδευτιχή υπηρεσία δuνό:μει του όρθρου 3(1)(0) του περί προσ
λήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

ΥπηρεσΙα) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν α..'"'tό το Υπουργε{ο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προτάσεις νόμου: 

24) Ο περί Εισαγωγής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου των Τέκνων Εγκλωβι
σμένων, Πεσόντων και Αγνοουμένων Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη, Βουλευτή Εκλογικής περιφt

ρειας Αμμοχώστου και τον κ. Ρένα Πρέντζα. Βουλευτή Ε;ι.λΟΥικής περιφέ

ρει.ας ΛευκωσΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαραJτέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε.-τιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο περΙ Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.-τεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περί Μεταδοτι;,ι.ών Νόσων των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

κατατέθηκε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου. Βουλευτή εκλογικης περι

φιρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.ι-τέμ.ι-τεται στην Κοινοβουλευτική Ει-τιτροπη Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Ο περΙ Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου. Βουλευτή εκλογικης περι

φιρειος Λεμεσού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλΕυτική Ε..ιτροπή Οικονομικών και 

προυπολΟΥισμο". 

Έληξε 11 ΚατάθεΟll ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο 
r. Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γρα..'1τώς) 

ΕQώτησιι με DQ. ΣΤΆ' 450 που tlΠOβλιίθιrκε από το Βουλευτή εχλΟΥιχ lί ι; ΠΕQlφέ(ιΕ ιας 

Λεμεσού χ. Αuyε(llνό fi an:aQl στις 8 Alt(l,Hou 1992. 

ΗΗ κυπριακή κυβέρνηση στο παρελθόν εκπαίδευε στην KunΡO πολΙτες στο 

ναυτικό ΕΠάγγελμα. τους οποίους στη συνέχεια έστελ νι στην Ελλάδα. για να 

εργαστούν σε ελληνικά πλο(ο. 

ΑρχετοΙ από όσους στάληχαν στην Ελλάδα εργοδοτήθηκαν σε πλoLα. ΠολλοΙ 

όμως που δεν κατόρθωσαν να εργοδοτηθούν επέστρεψαν στην Κύπρο. άλλοι 

άλλαξαν επάγγελμα και άλλοι βρήκαν άλλες δουλειές για να επιβιώσουν. 

Από αυτούς που εργοδοτήθηκαν σε ελληνικά πλοΙα ελάχιστοι παρέμειναν 

σήμερα στο επάγγελμα του \.'Q.unxoV. Σύμφωνα με πληροφορίες, οι Έλληνες 

πλοιοκτήτες a.-τοφεύγουν να προσλαμβάνουν Κύπριους να\lτικούς και έτσι οι 

πιθανότητες να εργοδοτηθούν στην Ελλάδα είναι ελάχιστες. 

Μερικοί που εργάζονταν στην Ελλάδα και a.-rολύθηκαν παρέμειναν εκεΙ με την 

ελπίδα ότι θα επανα.-rροσλαμβάνονταν. χωρίς όμως να το κατορθώσουν. Έτσι 

αναγκάστηκαν να βρουν αλλού δουλειά, ενώ ένας μικρός αριθμός κατέληξε στις 

φυλακές ύστερα από τη διάπραξη παράνομων πράξεων. 

Αυτή τη στιγμή υπάρχουν κά..ου 500 Κύπριοι επαγγελματίες ναυτικοί. 

εργαζόμενοι και μη, υπάρχουν όμως και κά.ι-το\l 2 300 πλοία υπό κυπριακή σημαία τα 

οποία εργοδοτούν πάρα πολλούς αλλοδαπούς ναυτικούς. Σύμφωνα με τη 

νομοθεσία. το 35% του πληρώματος των πλοίων αυτών πρέπει να αποτελείται από 
Κύπριους ναυτικούς. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο τι μέτρα λαμβάνει για την εργοδότηση αυτών 

των ανθρώπων και τι στοιχεία υπάρχουν σχετικά με τον αριθμό των άνεργων 

επαγγελματιών ναυτικών. Αφού υπάρχουν στην Κύπρο κρουαζιερόπλοια υπό 

κυπριακή σημαία. γιατΙ να μην α.-cορροφήσο\lν, βάσει και της νομοθεσίας, τους 

Κύπριους άνεργους ναυτικούς και γιατί να εργoδoτoύvtαι τόσο πολλοί αλλοδαποί;" 

ε~ώτηση με αQ. ΣΤ'Α' 451 ποu uπο~λιίθηχε από το Βουλευτή εκλΟΥικής πεQιφέQειας 

Λεuχωσίας κ. Γιανvάκιl Κασουλ ίδη στις? ΑΠQιλ ΙΟυ 1??2. 

"Σχετικά με το θέμα των αδειών κυκλοφορίας, ερωτάται το αρμόδιο 

Υπουργείο κατά πόσο μελετά το ενδεχόμενο να μην περιλαμβάνονται οι γεωρΥοί. 

κάτοχοι ιδιωτικών φοΡΤTlγών αυτοκινήτων, που χρησιμοποιούν τα οχήματά τους 

λίγους μόνο μήνες το χρόνο για γεωργικούς σκoπoUς στην κατηγορΙα Β' otTlV οποία 
περιλαμβάνονται και οι επαΥγελματΙες που χρησιμοποιο'ύν το φορτηγό όχημα για 

πλήρη α.-τασχόληση καθ' όλTl τη διάρκεια του χρόνου." 
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EQώ'tqoq με α(l. ΣΤ'Α' 452 που ιιπο6λήθηχε από το Βο\lλε\lτή εκλΟΥικής ΠΕι;ιιφέl2ειας 

Λεμεσού Χ. Ά"ιστο ΧQvοοστόμου στις 21 Απριλιου 1992. 

''Ο περί ΦορολογΙας του Εισοδήματος Νόμος με αρ. 245 του 1990 προβλέπει 

την έκδοση Κανονισμών α.ι"τό το Υπουργικό Συμβούλιο με σκοπό τη ρύθμιση 

σημαντικού αριθμού θεμάτων. όπως είναι ο συμψηφισμός ζημιών σvyκΡOτηματoς 

εταιρειών. ο καθορισμός του όρου 'μετα..-τοιητιχή επιχεΙρηση" τα κριτήρια και οι 

πρo\}πoθ~σεις για απαλλαγη φιλοδωρήματος ή εφάπαξ ποσού το οποίο 

παραχωρείται κατά την ο..-τοχώρηση προσώπου από την εργασία του νπό όρους κ.ά. 

Δεδομένου ότι πέρασαν δύο σχεδόν χρόνια χαι η μη έκδοση Κανονισμών 

προκαλεί αβεβαιότητα που επηρεάζει σημαντικό αριθμό φoρoλoγoυμtνων, 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τις ενέργειες στις 

οποίες προβαίνει για τη ρύθμιση του όλου θέματος." 

Ειιώτιιοιι μ~ αο. ΣΤ'Α' 453 που υπo~λιίθφ(ε από το Βουλευτή εχλΟΥιχψ;πεοιφέοειας 

Λεμεσού χ, Άοιστο Χουσοστόμου στις 21 Απριλίου 1992, 

'Ή εφαρμογή της φορολογικής μεταρρύθμισης επηρέασε δυσμενώς φυσικά 

πρόσωπα με χαμηλά εισοδήματα. 

Συγκεκριμένα, το ποσό ΙΌυ φόρου που πληρώνεται από φυσικά πρόσωπα με 

εισόδημα ύψους ί4.000 το χρόνο μετά την lη Ιανουαρί.ου 1991 αυξήθηκε αντί. να 
μειωθεΙ 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

προτίθεται να τροποποιήσει το σχετικό νόμο. έτσι που να αρθεί αυτή η αδικία σε 

βάρος των μισθωτών και γενικότερα των χαμηλών εισοδηματικών τάξεων του 

λαού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 454 που υπo~λήθηκ[ από το Βουλευτή [χλοΥικής lιεριφέρειας 
Λεμεσού Χ. Γιαννάκη ΑΥαπίου στις 18 ΑπριλΙου 1992. 

''Το χωριό Σούνι • Ζανατζιά είναι ένα από τα χωριά που ανα..-ττύσσονται 

οικιστικά και τουριστικά λόγω της εξαιρετικής τους θέσης. Το χωριό είναι επίσης 

από τα λιγα χωριά που διατηρούν από μόνα τους δικό τους σχολείο, γιατί υπάρχει 

ακόμη τάση για παραμονή των κατοίκων τους στο χωριό τους. Παρόλ' αυτά η 

παροχή νερού στο χωριό δεν ξεπερνά το 50% των αναγκών του και γι ' αυτό uπάρχει 

κυβερνητικό υδατικό πρόγραμμα για παροχή νερού που να ικανοποιεί τις ανάγκες 

του. Η εφαρμογή του προγράμματος αυτού, σύμφωνα με τον προ\.lπολογισμό που 

έχει καταρτιστεί. θα στοιχίσει f.116.000. Το χωριό έχει εξασφαλίσει δανειοδότηση 

του έργου από την Κεντρική Συνεργατική Τράπεζα. υπό την προυπόθεση πως η 

κυβέρνηση Οα εγγυηθεί την α..-τοπληρωμή του δανείου. Έχουν δοθεί υποσχέσεις πως 

η κυβέρνηση θα εγγυηθεί την α.."tοπληρωμή αυτού του ποσού. αλλά η εγγύηση 

καθυστερεί, με α.."tοτέλεσμα να καθυστερεί και 11 σύναψη του δανείου και συνεπώς 
και η έναρξη του εξαιρετικά αναγ-ι<αίου αυτού έργου για το χωριό. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν 

πράγματι η κυβέρνησ11 θα εγγυηθεί την παροχή του πιο πάνω δανείου και πότε 

προτίθεται να παράσχει την tyyύηση αυτή." 
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E~ώτησιι με α~. ΣΤ'Α' 4S5!fOtI uποl,λήθηχε από το Βουλευτή εΧ1.0ΥιΧής ΠΙQlφf:"ειας 
Πάφοtl χ. Ν ίκο Πιττοχο:n:ίτη στις 14 Απ(μλίου 1992. 

" Η κοινότητα Μηλιούς ζητά να επεκταθεί και να συμπεριληφθεΙ σ' αυτή, για 

ΟΚΟι"tούς αναμπέλωσης. περιοχή της κοινότητας 11 οποία συνορεύει με την Πάνω 
Αχουρδάλια. 

ΚαλούνΊαι οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αvτι./"tροσωπων ποια 
είναι τι θέση τους ως προς το αiΤΤιμα αυτό της κοινότητας." 

Ερώτηση με «ρ. Π'Α' 456 πο\l νποΙΙλήθηχε από το Βοvlειrι:ή εκλοΥικής nΕQιφέQΕιας 
Πάφου Χ. ΝίΧο Πιττοχοπί.τη στις 14 Απ"ιλΙο\! 1992. 

'Ή κοινότητα Μηλιοίις, 11 οποία διαθέτει και ιαματικές πηγές, ζητά να 

συμ..ΕριληφθεΙ στο σχέδιο δανειοδότησης για ανέγερση κατοικιών. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Ανηπροσώπων ποια 
εΙναι 11 θέση τους ως προς το πιο πάνω αίτημα της κοινότητας." 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 457 που υΠO~),lίθη>(ε από το Βουλευτή εΧ),ΟΥιχής ιτεQιφέQειας 
Πάφο\lχ. ΝίΧο ΠιττοχοπΙτη στις 14 AπQI),iou 1992. 

'Ή κοινότητα Eπ~σκoπής Πάφου ε(ναι ανάστατη από τις έρευνες του 

Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης για μετακίνηση της κοινότητας. Οι προφορικές 

τοποΟετήσεις των αρμοδΙων αλληλoσιryxΡOύovται, καθώς ορισμένοι μόνο προωθούν 
τη μερική μετακΙνηση και έτσι δημιουργούν προβλήματα. 

Πlιγιo και μακροχρόνιο αίτημα της κοινότητας είναι η ολική μετακίνηση σε 

ασφαλέστερη περιοχή που θα δώσει και τη δυνατότητα ανlιπτυξής της. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να καταθέσουν στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

πειστικές αJτοδιιξεις καθώς και τα α..-τοτελέσματα των ερευνών και να την 

ενημερώσο\ΙV ως προς τη θέση της κυβέρντισης για μετακΙνηΟ'1} της κoινότητας.~ 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 458 ποιι ιιποβλήθηκε από το Βοιιλευτή εχ).ογικής πεQιφέQειας 
Πάψοιι κ . Νίκο Πιττοκοιτίτη στις 14 Απριλίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Μηλιούς ζητά όπως μειωθεΙ η σuνεισφoρά της στο δάνειο για 

την κατασκευή αρδευτικού έργου από 1/3 σε 1/6. Το δόνειο αυτό σUΝΉφθηκε το 1983 
και το έργο λεΗοίιργησε το 1989. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των ΑvτlJtροσώπων 

ποια ε(ναι η θέση της κυβέρνησης για το αίτημα της κοινότητας Μηλιούς." 

ερώτησιι με 00. ΣΤ'Α' 459 ποιι uποβλήθηκε από το Βοuλεuτή εκλογικής rtEQIIFiQfIa; 
Πάφοu χ. Νίκο Πιττοχοπίτιι στις 14 ΑπριλΙοιι 1992. 

"Οι κοινότητες Μηλιονς και Πάνω Aκouρδά.λιας ζητούν τη διlινoιξη 

αγροτικού δρόμου που να ενώνει τις δυο κοινότητες για εξυπηρέτηση γεωργικών χαι 
τουριστικών σκοπών της περιοχής. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια 

ε(ναι η θiση τους στο πιο πlινω αίτημα των δυο κοινοτήτων." 

ΕQώτησιι με aQ. ΣΤ'Α' 460 ποιι ιιιτo~λήθΙJΚε από το Βουλεντή εκλογικής πεQιφέQΕιας 
Πάφου χ. Νίκο Ωιττοχοπίτη στις 14 Α:ι:ριλίοιι 1992. 

" Η κοινότητα Klιτω AκoUΡΔΌΛιας ζητlι την υλοποί.ηση των υποσχέσεων των 

αρμοδΙων για ανόρυξη διάτρησης για σκοπούς lιρδεUΣΗς της κοινότητας. 
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Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντ",.ροσώπων 

γιατί καθιιστερεΙ η υλοποΙηστι των πιο πάνω νποσχέσεων και πότε ΠΡΟΥραμματίζουν 

την υλοποίησή τους." 

Ε"ώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 461 πο" \ιποJlλιίθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕριφέΡΕιας 
Πόφο" κ. Νίκο Πιττοκοπίτιι στις 14 Απριλίου 1992. 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους δεν προκηρύχθηκαν προσφορές για την 

προμήθεια ψωμιού γι.α τις ανόγκες των μονάδων της Εθνικής Φρουρός. 

Τα προηγούμενα χρόνια το Υπουργείο προέβαινε σε προκήρυξη προσφορών. 

Για να εκπληρούν οι προσφοροδότες τους όρους, έπρεπε να εφοδιαστούν με 

εξοπλισμό και οχήματα, χαθώς και με ΟVYXΕκριμένες ποσότητες αλεύQoυ για 
έκτακτες περι.mώσεις. πράγμα που έπραξαν οι ενδι.αφερόμενοι. Τώρα όμως δεν τους 

δ[νουν ούΤΕ και το δικαLωμα να δ~αγων~στoύν μέσω προσφορών γ~α την 

αναφερόμεντι πρoμ~θεια ψωμιού." 

Ερώτηση με αο. ΣΤΆ' 462 που υπoβλ~θηκε από το Βουλευτή εκλΟΥικής ΠΕοιφέΟΕιας: 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις IS ΑποιλΙου 1992. 

"Μεγόλη κυκλοφοριακή συμφόρηστι παρατηρείται καθημερινά στην οδό 

lης Απριλίου στην Αγ(α Φύλα. Όλα τα τροχοφόρα αJτό την Αγία Φiιλα μέχρι την 

Πιτσιλιά χρτιοιμοποιούν αυτό το δρόμο, διόη είναι ο μοναδικός που υπάρχει. 
Πάγιο αίτημα των κατοίκων είναι η κατασκευή παρακαμπτήρ~oυ δρόμου. για να 

διοχετεύεται η τροχαί.α εκτός της χατοικημέντις περιοχής, 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ να πληρoφoρ~σει τη Βουλή αν 
προγραμματίζει και πότε την κατασκευη παρακαμπτ~ριoυ δρόμου για την 

αποσυμφόρηση της ΤΡOχαι.a.ς από το κέντρο της κοινότητας." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 463 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε"ιφέοιιας 
Λεμεσού κ. ΑιιΥερινό Παπαοέ στις IS Απ"ιλίου 1992. 

"Ο κυκλοφοριακός κόμβος της Αγίας Φύλας χαι των Πολεμιδιών είναι από 

τους πιο πολυσύχναστους ίης tJ'toρχio; Λεμεσού και σ' αυτόν παραίηρεΙται 

τεράστια χUΚΛoφoριακ~ συμφόΡTJοη. 

Τα ΣαββατοκυρΙακα που γίνονται ποδοσφαιρικές ~ άλλες εκδTJλώσεις στο 
Τσίρειο Στάδιο και τις καθημερινές που διοχετενείΟΙ και η χίντιστι από τα χωριά της 

Πιτσιλιάς, Μαραθόσος κ,Μ" η καθυστέρηστι και η ταλαι.πωρΙα που υφίσταται το 
κοινό είναι πολύ μεγάλη. Επίσης οι τραυμαησμοΙ και οι ζτιμιές που προξενούνται 

καθημερινά στα τροχοφόρα κατάντησαν συνηθισμένο φαινόμενο. 

Οι διαμαΡίυρLες και η οργή των πολιτών για την ταλαι.πωρία που υφίστανται 

ακoiιoνται όλο και πιο συχνά και. οι καταΥΥελιες προς τους αρμοδίους είναι 
συνεχείς. 

Για όλα τα πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή: 

(α) Υπάρχουν σχέδια ή μελέτες για την κατασκευή ανισόπεδων ~ υπόγειων 

διαβάσεων στους κυκλοφοριακούς αυτούς κόμβους για να διοχετευτεί 

μεγάλο μέρος της κυκλοφορίας για απάμβλυνση του προβλήματος; 

(β) Α ν ναι, πότε προγραμματίζεται ν' αρχίσει η κατασκευή αυτών των 
έργων;" 
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ΕQώ1:ηση με «ρ. ΣΤΆ' 464 που υποβλήθηκε από το Βοιιλευτή εκλογικής ΠΕQιφέ",Ειας 
Λεμεσο" χ. AuγEρινό nanaQi! στις 18 AnQIAiou 1992. 

ΝΤα χωριό Παλόδεια. ΠαραμύQα, Σπιτάλ~ και Φασούλα εξαχOλOΊJOoύν να 

αντιμετωπίζουν το χρόνιο πρόβλημα Τ1jς έλλειψης πόσιμου νερού. Οι κάτοικοι τους 

καλοκαιρινούς μήνες προμηθεύονται νερό μερικές ώρες την ημέρα. ενώ η Φασούλα 

έχει νερό μια ώρα κάθε τρεις μέρες. 

Για χρόνια ολόκληρα οι κάτοικοι των πιο πάνω χωριών αγωνίζονται να 

λυσουν το υδΡΕUΤικό τους πρόβλημα. χωρίς όμως αποτέλεσμα. Η κ1Jβέρvτιoη έκαμε 

πολλές προσπάθειες και ανόρυξε αρκετές γεωτρήσεις, χωeΙς όμως ικανοποιητικά 

αίτοτελέσματα. Τώρα προγραμματίζει την ανόρυξη νέων. 

Επειδή το σύστημα των γεωτρήσεων. ιδιαίτερα στη Φασούλα. όπως πιστεύεται 

θα απOTUχEΙ και πάλι. καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη ΒΟ\Jλή 

αν \Jπάρχουν τυχόν σχέδια ή μελέτες για την ένταξη των πιο πάνω χωριών στο 

Συμβούλιο ΥδατοπρομήΟειας Λεμι:σού. για τη ριζική επίλυση του προβλήματος." 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 465 που "πo~λήθηκε από το Βουλε"τή εκλογικής πεQιφέQειας 
Λεμεσού κ. ΑυΥεQιvό Παπα(!έ στις 18 Α.."tριλίου 1992. 

"Πολλά παρά,,·τονα ακούονται και πολλές ταλαιπωρΙες υφίσταται το κοινό σε 

περι"ττώσεις αιτήσεων για εξασφάλιση άδειας οικοδομής. Για να κατορθώσει 

Κ~ίoιoς να εξασφαλΙσει άδεια για να κτίσει, θα χρειαστεί πολλές φορές να 

περάσουν 3 και 4 χρόνια, αν όχι και περισσότερα. 

Η γραφειοκρατία και η όλη διαδικασία που χρειάζεται να γίνει συνεπάγονται 

σπατάλη χρόνου και επιπλέον έξοδα. Έτσι δικαιολογημένα αγανακτισμένοι πολίτες 

τα βάζουν με το προσωπικό των διαφόρων κυβερνητικών τμημάτων Τι τρέχουν στους 

Βουλευτές και άλλους παρόγοντες ή ακόμα και. στις εφημερΙδες, για να εκφρόσουν 

την αγανάκτησή τους για τη ταλαι..ίωρία που υφΙστανται. 

Γι' αυτό καλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

α) Προβληματίζεται να τροποποιήσει τις σχετικές διαδικασΙες και 

κανονισμούς, ώστε να μ..-τορεί ευκολότερα το κοινό να εξασφαλΙζει άδεια 

οικοδομής; 

β) Υπάρχουν τυχόν σχέδια για δημιουργία κάποιου ενιαί.ου φορέα για το 

σκοπό αυτό, ώστε οι αιτητές να πάψουν να τρέχουν από το ένα γραφείο 

στο άλλο και να ταλαιπωρούνται άσκοπα;" 

Ερώτηση με aQ. Σ.τΆ' 466 που υποβλήθηκε από το Βο"λευτή εκλογικής 

πεQιφέρειας Λευκωσίας κ. Παύλο ΠαπαΎεωnίου στις 18 Απ(!ιλίου 1992. 

"Ενόψει των προσπαθειών που καταβάλλονται για αντιμετώπιση της 

αστυφιλίας και των σοβαρών προβλημάτων υγεΙας που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι 

των κοινοτήτων της υπαίθρου. καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη 

Βουλή των Αντι",ίροσώπων, ποια μέτρα λαμβάνει Τι προτίθεται να λάβει η κυβέρνηση 

για την ενΙσχυση και την αναβάθμιση των υπηρεσιών των μικρών υγειονομικών 

κέντρων που υπάρχουν σήμερα στην ύπαιΟρο με το κατάλληλο ιατρικό και 

παραιατρικό προσωπικό για την καλύτερη και απρόσκοπτη αντιμετώπιση των 

προβλημάτων UΓεΙας των κατοίκων της υπαίθρου." 
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Εοώτηση με σο. ΣΤΆ' 467 που \ιJ'ιο&λήθηχε από το Βουλευτή ΕχλΟΥικής πεQιφέQειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο ΠαπαΥεωιniοιι σης 18 ΑποιΗου 1992. 

"Ενόψει της αυξανόμεΎης τουριστικής κΙνησης που ε(ναι σχεδόν βέβαιο ότι θα 

υπάρξει στην προσεχή τουριστική περΙοδο και ενόψει των οικοδομικών εργασιών 

που εκτελούνται σήμερα στο αεροδρόμιο Λάρνακας και δεδομένου ότι από το τ~λoς 

Απριλίου 1992 υπολογΙζεται ότι θα καταφθάνουν στο αεροδρόμιο της Λάρνακας 
πέραν των 30 ναυλωμtνων πτήσεων τουριστών την ημέρα, Εχτός των όλλων 

πτήσεων της πολιτικής αεροπορ[ας, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφο

ρήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα μtτρα τα οπο(α έλαβε ή προτί· 

θετοι να λόβει η κυβέρνηση, για να υΠάρξει α..τοουμφόρηση των αφικνούμενων στο 

αεροδρόμιο της Λάρνακας τουριστών μέσω των ναυλωμένων πτησεων και α,ίτοφυΥή 

ΠΕριττής ταλαιπωρίας. 

Ειδικότερα καλείται ο Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων αν προτίθεται για σκοπούς εύρυθμης λε~τoυργΙας των νπηρεσιων του αερο

δρομίου Λάρνακας κα~ καλύτερης εξυπηρέτησης των αφικνούμενων επισκεπτών 

στην Κ υπρο να διαχωρίσει ης αφίξεις ναυλωμένων πτήσεων από ης άλλες αφίξεις 

των συνηθισμένων πτήσεων. Περαιτέρω καλείται ο Υπουργός να πληροφορήσει τη 

Βουλή αν προτίθεται. λόγω της αυξανόμενης τουριστικής κίνησης του αεροδρομίου 

Λάρνακας, να ενισχυσει ης υπηρεσίες ελέγχου (αστυνομΙα και τελωνεΙΟ) του αερο

δρομίου με την πρόσληψη του αναγκαίου έκτακτου εργαηκού προσωπικού. για να 

περιοριστεί η ταλαιπωρία και η καθυστέρηση που ήδη παρατηρείται σήμερα στο 

αεροδρόμιο." 

Ερώτησll με αρ . ΣΤ'Α' 468 που υποβλήθηκε από το 80ιιλευτιί εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίηl στις 20 Απριλίου 1992. 

Η Η κοινότητα Αργ6:κας ζητά να δημιουργηθεί παραθαλάσσιο πάρκο. Γι.ο. το 

σκοπό αυτό υπάρχει και 11 σχετική έκταση γ11ς και η σύμφωνη γνώμη του επάρχου 

Πάφου. 

Καλούμε τους αρμοδίους να ενημερώσουν τη Βουλή ποια είναι η πρόθεσή τους 

και σε ποιο χρόνο τοποθετούν την εκτέλεση του πιο πάνω έργου. Η 

Ερώτιισll με αρ. ΣΤ'Α' 469 που υποβλιίθηκε από το Βουλιιιτή εκλογικής ΠΕριφέΡΕιας 

Πάψου κ. Νίκο ΠιττοκοπΙτιι στις 20 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αργάκας ζητά να γίνει αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών σε μια 

περιοχή έκτασης 200 σκαλών. Στην περιοχή αυτή ο συντελεστής δόμησης είναι 5% 
και η κοινότητα ζητά να μετατραί-τεί σε 20%. για να ~ι."tορέσει να αξιοποιηθεί 11 
πεΡLOχή. 

Καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη βέση του στο 

πιο πάνω θέμα. R 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 470 που υποβλήθι)κε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέΡΕιας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτιι στις 20 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αργάκας ζητά να καταβάλει το 1/3 της δQ.ι"tάνης για την 

επέκταση της UΔΑτoΠΡOμήθειας της κοινότητας. ενώ η κυβέρνηση επιμένει να κατα

βληθεΙ ολόκληρο το ποσό για το έργο Q.ι-τό την κοινότητα. 
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Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή για ποιους λόγους 11 
κυβέρνηση επιμένει στην καταβολή από την κοινότητα ολόκληρου του ποσού." 

Ερώτηση με ορ. ΣΤΆ' 471 πΟ\! \ιποβλήθηχε από το Βοιιλευτή Εκλογικής πε"ιφέρl!ιας 
Πάφο" κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 20 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αργάκας ζητά επειγόντως την επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου 

που ενώνει την Πάνω και Κάτω ΑΡΥάκα. Επίσης 11 κοινότητα ζητά να 

επιδιορθωθούν τα κτ(.ριο της κοινοτικής αρχής. Το κόστος για την επιδιόρθωση 
αυτή ανέρχεται στο ποσό των ί35.000 σύμφωνα με τις εκτιμήσεις. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή αν υπάρχει ο a...οιτούμενος 

προγραμματισμός και πότε σκοπεύουν να EJ'tLOΤρώoOUV το δρόμο με πρέμιξ και να 

επιδιoρOώσouν τα κοινοτικά γραφεια." 

ερώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 472 που υποβλιίθιικε από το Βουλευτή εχλΟΥικής περιφέαειας; 
Πάφοu κ. Νί.κο Πιττοκοπίτη στιι; 20 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αργάκας σε συνεννόηση με τον έπαρχο Πάφου αποφάσισε τη 

δημιουργία κοινοτικού σφαγε(ου. Με την απόφαση αυτή προβλέπετο η δημιουργ(α 
του πιο άνω σφαγείου μέσα στο Ι 992. 

Καλούμε τους αρμοδίους να εVΗμερώσoυν τη Βουλή γl.ατί δεν υπάρχει 

πρόνοια για το έργο αυτό στον προυπολογισμό του Ι 992 και, εν πάση περιπτώσει, 
ΜI.α είναι η θtση των αρμoδlων επΙ του θέματος." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Α' 473 πον νπo~λήθηκε από το Βονλεντή εχλογιχήι; πε(1ιφέ~ειας 

Πάφον κ. Νίκο Π.ττοκοπίτη στιι; 21 Απριλίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Κο(λης ζητά την επίστρωση με πρέμιξ του ημικαταστραμμένου 

κύριου δρόμου που ενώνει την κοινότητα αυτή με τον κύριο δρόμο Τσάδας·Πόλεως 

Πάφου. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή πότε προγραμματίζουν την 

εκτέλεση του πιο πάνω έργου." 

Ερώτηση με (tQ. ΣΤ'Α' 474 ποιι υπo~λιίθηκε από το Βον1.εντή εχ1.ογικής περιφi(ltιας 

Πάφου χ. Νίχο Πιττοχοπίτη σης 21 Α1ι"(ιιλίου 1992. 

"Τα χωριά Πωμός, Νέα Δήμματα. Αγια Μαρίνα Χρυσοχούς και rιαλιά 

αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα στη λήψη των τηλεοπτικών προγραμμάτων του 

ΡΙΚ . Εδώ και αρκετούς μήνες δέχονται υποσχέσεις όη από μήνα σε μήνα θα 

επιλυθεί το Πρόβλημά τους. 

Καλούμε τους αρμοδΙους να πληροφορήσουν τη Βουλή τι προτίθενται 

επιτέλους να πράξουν για την επίλυση του προβλήματος που αντιμετωπίζει η πιο 

πάνω περιοχή." 

Ε(ιώτηση με (t(l. ΣΤ'Α' 475 πον υπo~λήθηχε «πό το Βου1.ευτή εκλογικής περι φι!:(ιε ιας 

Πάφου χ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 21 Λπ(lιλίοu 1992. 

" Η κοινόΤ1jτα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς ιιποφέρει και ταλαιπωρείται λόγω 

του υψΟμέτρου του κύριου δρόμου που διασχιζει t1jV κοινότητα, κυρίως τους 

χειμερινούς μήνες εξαιτίας των όμβριων υδάτων. 

Επειδή είναι αρκετά χρόνια που υφίστανται οι κάτοικοι την πιο πάνω 
ταλαιπωρία και επειδή υποσχέσεις από τους αρμοδίους δόθηκαν κατ' επανάληψιν. 

τους καλούμε να πληροφορήσουν τη Βουλή τι προτίθενται επιτέλους να πράξουν 

για την επίλυση αντού του σοβαρού προβλήματος." 
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Ε"ώτηση με αι;ι. ΣΤ'Α' 476 που υποΡλl'lθηκε από το Βουλευηl εκλογικής ΠΕριφέιιειας 

Πάφου χ, Νίκο Πιττοχοπίτη στις 21 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς ζητά την επέκταση του αρδευτικού 

της δικτύου. τη διάνοιξη νέων και την επιδιόρθωση υφιστάμενων αγροτικών 

δρόμων. 

Καλούνται ΟΙ αρμόδιοι να πληροφορ'ήσουν τη Βουλή ποια είναι η Οέση τσυς 

στα πιο πάνω αναφερόμενα ζητήματα." 

Ε"ώτιισll με σο. ΣΤ'Α' 477 που υποβλιίθηχε από το Βουlευτιί εχλογιχής 
nE(laq:iQEIao; Πά.ιroυ κ. Νίκο Πιττοχοπίηι στις 21 Απριλίου 1992. 

"Μέσα στα δι.ο lκητικά όρια της κοινότητας Κοίλης κατασκευάστηκε πριν από 

αρκετά χρόνια το φράγμα τσυ Μαυροκόλυμπου. ΤΟ φράγμα αυτό τροφοδοτεΙται με 

νερό και α..-ι:ό το μεγάλο φράγμα του Αοπρόκρεμμου. 

Η χοινόττnα ΚοΙλης διαθέτει δυο χιλιάδες σκάλες κατάλληλης για άρδευση 

γης, αλλά παρά τα αιτήματα της κοινότητας για παροχή νερού. που χρονολογούνται 

από ετών , αυτά δεν ικανοποιούνται. 

Αίτημα Ε.ι'"tίσης της κοινότητας είναι η ανόρυξη διατρησεων για αρδευτικους 

σκοπούς. 

Καλούμε τους αρμοδίους να πληροφορήοουν τη Βουλή τι προτΙΟενται να 

πράξουν, ώοτε να παραχωρείται νερό για τις αρδευτικές ανάγκες της κοινότητας." 

ε~ώτηση με α~. ΣΤ'Α' 478 που υποj\λήθφι.ε από το Βουλευτή εκλογικ ιίς πειιιφέιιl!ιας 

Πάψο\! κ. Νίκο Πιττοκοπίτι) στις 21 Aπ~ιλίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Αργάκας ζητά την επίσπευση της απαλλοτρίωσης γης για τη 

διάνοιξη αγροτικών δρόμων, που χρονολογείται εδώ και τρία χρόνια. 

Επ(σης ζητά την κατασκευή αγροτικών δρόμων στη διοικητική περιοχή του 

τουρκοκυπριακού χωριού Μακούντα, όπου υπάρχουν αρκετά κτήματα κατοίκων της 

κοινότητας. 

Καλουμε τους αρμοδίους να πληροφορήσουν τη Βουλη σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται 11 Cl.>-ταλλοτρ!.ωση και ποια είναι η θέση της κυβέρνησης στο δεύτερο 

ζήτηlJ.α.~ 

Ειιώτησι) με α~. ΣΤ'Α' 479 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικιίς πεl1ιψέQειας 

Π«φον κ. Νίκο Πιττοκοπίτι) στις 21 Απ(ιιλίου 1992, 

'Ή κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς ζητά τρακτέρ για σκοπούς 

εκχέρσωσης περιοχών της κοινότητας οι οποίες έχουν α..-τοδε ιχθε( κατάλληλες για 

την καλλιέργεια φροιΠων και λαχανικών. 

Καλούμε τους αρμοδίους να πληροφορήσουν τη Βουλή γιατί παρατηρείται 

τόση καθυστέρηση στην αποστολη τρακτέρ για ικανοποίηση των αναγκών της 

περιοχης και βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των αγροτών της κοινότητας." 

E~ώτησι) με αl1. ΣΤ'Α' 480 που νποβλήθι)κε από το Βουλευτή εκλογικής πl!ιιιφέιιειας 
Πάφο\! κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 21 Απιιιλίου 1992. 

"Στην κοινότητα Κοίλης, όπου η πλειοψηφία των κατοίκων ασχολείται με την 

αμ.-τελοκαλλιέργεια, εγκρίθηκε 11 εκρίζωση 500 Q'".tαλών αμ.-τελώνων. η οποία όμως 
δεν μπορεί να πραγματοποιηΟεί λόγω της καθυστέρησης του Τμηματος Γεωργίας να 
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αποστείλει τρακτέρ στην κοινότητα για το σκοπό αυτό. Ως αποτέλεσμα θα χαθεί και 

τι χρονιά του 1992. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή για ποιους λόγους 

καθυστερούν την αποστολή τρακτέρ παρά ης επανειλημμένες υποσχέσΕις που 
δόθηκαν." 

Ερώτηση με «ρ. ΣΤ'Α' 481 που υποΙΙλήθllχε από το ΒουλΕvτή εκλογική, ne'!I(ff:QEIat; 
Πάφο" κ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 21 Α.'Ι@lλίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Κοίλης ζητά τη δημιουργία κοινοτικού πάρκου και την 

αναστήλωση της παλιάς βρύσης της κοινότητας. Για να πραγματοποιηθούν τα έQΎα 

αυτά. τι κοινότητα έχει ανάγκη από οικονομική και τεχνική ενΙσχυση. 

Καλούμε τους αρμοδίους να πληροφορήσουν τη Βουλή τι προγραμματίζουν 

και τι προτίθενται να πράξουν για ττιν ικανοποΙηση των πιο πάνω αιτημότων της 
κοινότητας." 

Ε"ώΤ110ΙΙ μ ιι «ρ. ΣΤΆ' 482 που υποΙΙλιίθφι:ε από το Βουλευτή εκλογικιίι; ΠI':"'Ηιιέοεια, 
Πάφου κ, Νίκο Πιττοκοπίτη στις 21 Απριλίου 1992, 

'Ή κοινότητα Κοίλης ζητά την επέκταση των οικιστικών ζωνών, ώστε να 

ενωθεΙ ολόκληρη η οικιστική ζώνη της κοινότητας, Παρατηρείται ότι στην περιοχή 

επεκτείνεται οικιστική ζώνη για ανQ,τruξη γης από ιδιώτη. ενώ παραμένει 

ανικανοποίητο το καθ'όλα λογικό αίτημα της κοινότητας. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή ποια είναι τι πρόθεση της 

κυβέρνησης και τι προγραμματίζει για την επίλυση αυτού του σοβαρού 
προβλήματος. " 

Ε{!ώηιση μ ε αι? ΣΤ'Α' 483 που υπομλήθηχε από το Βο"λευτή εχλογικιίς nEQltfieEIur; 
Πάφου κ. ΝΙκο Πιττοχοπίτη στις 21 ΑΠί!ιλίο" 1992. 

"Η κοινότητα Κο{λης ζητά την α..'ιοπεράτωση του δρόμου που ενώνει την 

κοινότητα με την κοινότητα Τάλας. Εδώ και αρκετά χρόνια εκκρεμεί η επίστρωση με 

άσφαλτο ενός τμήματος μήκους 300 έως 400 μέτρων. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή πότε επιτέλους θα 

αποπερατωθεί ο πιο πάνω δρόμος." 

Ε{!ώτηση με α{!. ΣΤ'Α' 484 που "πομλlίθηχε από το Βο"λευτή Εκλογικής ΠΕριφέί!ειας 
Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 21 Απριλίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αργάκας σε συνεννόηση με τον Έπαρχο Πάφου αποφάσισε τη 

δημιουργία κοινοτικού σφαγείου. Με βάση την απόφαση αυτή το σφαγείο θα 
εδημιουργείτο μέσα στο Ι 992. 

ΚαλΟύμε τους αρμοδίους να πληροφορήσουν τη Βουλή γι.ατ( το έργο αυτό δεν 

προβλέπεται στον Προι:!πολογισμό του 1992 και εν πάση περιπτώσει ποια είναι η 
θέση τους επί το\! θέματος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 485 πο" υπομλιίθηκε από το Βουλευηί εχλΟΥlχής περιq:έί!ειας 

Λευκωσίας χ. Μάρχο Κυπριανον στις 22 Απριλίου 1992. 

''Τα επιδόματα εξωτερικού πο\! χορηγούνται στα μέλη της δι..-τλωματικής 

υπηρεσίας της Δημοκρατίας βασίζονται στα στατιστικά στοιχεία πο\! δίvo\!ν οι 

διάφορες χώρες στον Q.H.E. για το κόστος ζωής σ' αυτές. 
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Όμως τα στo~xεία αυτά σuχνά δεν ανταποκρίνονται, για πολιτικούς λόγους, 

στην πραγματικότητα και ούτως ή άλλως αναφέρονται στο κόστος ζωής των 

μεσαίων τάξεων ΤΟ1) ντόπιο\! πληθυσμού. Είναι γνωστό όμως ότι ακόμα και σε 

χώρες όπου ο πληθυσμός έχει χαμηλό εισοδήματα τα έξοδα διαβίωσης των ξένων 

είναι ιδ ιαίτερα ψηλά. Αποτέλεσμα των πιο πάνω εΙναι να αντιμετωπίζουν σοβαρά 

οικονομικά προβλήματα οι δ ιπλωμάτες και άλλοι υπάλληλοι της Δημοκρατίας στο 

εξωτερικό και ιδιαΙτερα αυτοί πο\! αμείβονται με τους χαμηλότερους μισθούς. 

Γι' αυτό ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός κατά πόσο μελετάται αντ6 το 

πρόβλημα και κατά πόσο προτίθεται τι κυβέρνηση να βασίσει τα επιδόματα που δίνει 

στα στoιχει.a. που ετοιμάζουν άλλοι ανεξάρτητοι ΟΡΥανωμο(, όπως Π.χ. τι Union 
Bank or SwltzerIand. για όλες 'tL; χώρες ΤΟ\l κόσμου, τα Ο.ί"Οί.α είναι πολύ πιο 

αvτικειμενικά και πιο κοντά στην πραγματικότητα." 

Ε@ώτηση με α". Σ'f'A ' 486 που υπo~λήθlικε από το βουλευτή εκλογικής πε"ιφέ"ειας 

Λευκωσίας χ. Μάιιχο Κυπ"ιανού στις 22 Α.-ι l)ιλίου 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντι...ροσώπων κατά πόσο προτΙΟεται να τιμήσει τον τραγουδιστή Γιώργο Νταλάρα 

ενόψει της ιδιαίτερα σημαντικής προσφοράς του στον ελληνικό αλλά και δ ιεθνή 

χώρο για την προβολή του δΙκαιου αγώνα της Κύπρου και, αν ναι, πότε και με ποιο 

τρόπο θα το κάνει αυτό." 

Εοώτηση με οι!. ΣΤ'Α' 487 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εχλογιχιίς πεοιφέQειος 

Λειιχωσίας κ. ΜάQχο ΚυΠQιανού στις 22 Αποιλίου 1992. 

''Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός κατά πόσο πρόκειται να γ(νει γήπεδο γκολφ 

στην Κύπρο και. αν ναι. πού Οα γίνει. αν έχη δοθεί η σχετική άδεια. αν tχoυν 

αρχΙΟει οι εργασίες και αν υπάρχει μελέτη Τι σκέψη να γίνουν και άλλα." 

ΕQώτηση με αο. Σ'f'A' 488 που υποβλήθιικε από το βουλευτή εχλΟΥιχής πε"ιφέοειας 
Λειιχωσίας κ. Μάοχο Κυποιανού στις 22 Λποιλίου 1992. 

"ΚαλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει η X\IJ"tgaaxTι κυβέρνηση, ώστε να 

εξασφαλιστεΙ η επιτυχία της συναυλίας που προγραμματίζεται να γίνει στις 

27 Ιουνίου 1992 στο ΛονδΙνο με τη cruμμετοχή του Γιώργου Νταλάρα και άλλων 

καλλιτεχνών με στόχο την προβολή της πατρΙδας μας.Μ 

Εοώτηση με αο. Σ'f'A' 489 που υποβλιίθιιχε από το Βουλευτή εχλΟΥικής πεοιφέοειας 

Λειιχωσίας κ . l\o1άοχο KuπOaa\'o\J στις 22 Αποιλίου 1992. 

ΚαλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο σημείο βρΙσκονται οι σχέσεις της Κύπρου με την Αλβανία, 

κατά πόσο υπάρχει πρόθεση αναβάθμισής τους και ακόμα κατά πόσο η κυπριακή 

κυβέρνηση συμμετέχει στην πρωτοβουλία του Συμβουλίου της ΕυρώΠllς για παροχή 

βοήθειας προς τα αλβανικά σχολεία. 

Σε ποιες ενέργειες προβα(νει η κυπριακή κυβlρνηση. σε συντονισμό ή μη με την 

ελληνική κυβέρνηση, για την ενίσχυση του ελληνισμού της ΑλβανΙας;" 
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Εl1ώτηση με α~. ΣΤ'Α' 490 που υπo~ί.ήθη)(ε από το 80vλε\lτή Εκλογικής περlφέ(ιειας 
Λενκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 22 Α.1:ριλίου 1992. 

"ΚαλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορ1'iοει τη Βονλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύΕΙ στην Κύπρο ο θεσμός του επίτιμου πολίτη της 

Δημοκρατίας, ώστε να απονέμεται ο αντίστοιχος τίτλος σε προσωπικότητες, 

οργανισμούς ή άτομα που συμβόλλουν ενεργά στην προβολή της Κύπρου κοι του 

δίκαιου αγώνα μας διεθνώς και, αν δεν ισχύει, κατά πόσο προτΙθεται να τον 
θεσπίσει. ~ 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 491 που υ:ιοβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕριφέΡΕιας 
Αμμοχώστο" Χ. Δημήτρη Ηλιάδ11 στις 23 Απριλίου 1992. 

"Τον τελευταίο καιρό σης κοινότητες της ελευθερης Αμμοχωστου που 

συνορεύουν με τη γραμμή κατοχης έχουν αυξηΟεί τα χροίισματα κλοπής 

αυτοκινήτων και μεταφοράς τους στα κατεχόμενα από Τ01.lρκοκυπρίους και 

εποίκους που κυκλοφορούν ανεξέλεγκτα. Το φctLνόμενο είναι ανησυχητικό. διότι οι 

κλέφτες από τα κατεχόμενα δρουν ανενόχλητοι ακόμη και κατά τις μεσημβρινές 
ώρες. 

Υπήρξαν περιπτώσεις κατά τις οποίες οι ιδιοκτήτες μεταφέρθηκαν στα 

κατεχόμενα α.ίτό την UNFICYP. όπου και αναγνώρισαν τα κλαπέντα οχήματά τους. 
Όμως. ενώ πέραοαν αρκετοί μήνες και παρά τις υποσχέσεις του κατοχικού 

καθεστώτος και των ειρηνευτών, τα κλοπιμαΙα δεν txoυv επιστραφεί στους 

νόμιμους ιδιοκτήτες τους. 

Γι' αιιτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληρoqχ>ρήσει τη Βουλή ποια 

μέτρα λαμβάνοvrαι για την πρόληψη παρόμοιων φαινομένων και για την απόδοση 

των κλοπιμαίων." 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 492 που υποιη.ήθηκε από τους Βουλευτές εκλογικής 

πε"ιφέ"ειας: Λεμεσού κ. Ττίμη Ευθυμίου και Αυγε"ινό Παπα"έ στις 28 Απ"ιλίου 
1992. 

''Ο Άγιος Παύλος είναι ένα ορεινό χωριό που αντιμετωπίζει πρόβλημα 

έλλειψης οικοπεδοποιήσιμης γης, με αποτέλεσμα νεαρά ζευγάρια που θέλουν να 

κτίσουν σ' αυτό να μη βρίσκουν οικόπεδο. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν 

σχέδια ή μελέτες για την εξεύρεση γης και το διαχωρισμό οικοπέδων για τις φτωχές 

οικογένειες που επιθυμούν να κτίσουν και να παραμείνονν στο χωριό. " 

Ερώτηση με ο". ΣΤΆ' 493 που υποβλήθηκε από τους Βουλευτές εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ττίμη Εvθυμίου και Αυγερινό Παπαρέ σης 28 ΑπριλΙο", 
1992. 

"Οι κάτοικοι των χωριών Λouβa.ράς και Άγιος Κωνσταντίνος παραπονούνται 

ότι δεν μπορούν να παρακολουθήσουν τηλεόραση. διότι η λήψη στην περιοχή δεν 

είναι καθόλου καλή. Μάλιστα. όσον αφορά το δεύτερο κανάλι του ΡΙΚ και την ετ. η 

κατάσταση είναι άκρως απογοητευτική. διότι οι κάτοικοι ε(ναι αδύνατο να 

παρακολουθήσουν τα προγράμματά τους. 
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Εύλογα διερωτάτα~ κανένας: Αφού αυξήθηκε η εισφορά προς το ΡΙΚ και αφού 

όλοι εΙναι υποχρεωμένΟL να πληρώνουν, δε θα έπρεπε το ΡΙΚ έγκαιρα να μεριμνήσει 

για τη βελτΙωση της κατάστασης και την εγκατάσταση υποσταθμού στην περιοχή; 

Τι λέει το αρμόδι.ο ΥπουργεΙο:" 

Α."'Ιάντηση ημερομηνίας 7 Mαϊotι 1992 τον YIτouQyoiI Υγείας κ. "«νίκο\! 

ΠαπαγεωQΥίου στην Ερώτηση ΣΤ'Α' 77, ημερομιινίας 4 Οχτωβρίου 1991, του 

ΒΟ1lλευτιί εκλογικής ΠΕ"ιφέρειας Λεμεσού χ. Ντίνου ΜιχαηΗδη. 

ΜΙας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τον αριθμό των ατόμων της πεΡLOχης 

Κελλακίου που προσέρχονται σήμερα για ιατρική εξέταση δε διχαιολΟΥεΙται η 

μόνιμη τοποθέτηση κυβερνητικού ιατρού στην κοινότητα ΚελλακΙου." 

Α::τάνηlΟIΙ lιμε(lομllνίας 7 Μαϊου 1992 του Ynou(ryoiI ΣυΥχοινωνιών χαι Έ(Νων 

χ. Ρένο\! Σ<fΟUQάχη στην εQώτηση ΣΤ'Α' 114, ημε(!ομηνίας 23 Οχτωβ(!ίοιι 1991. 

τοιι Βοιι;.ειιτή εκ;'ογικής περιφέρειας Λιιιεσού κ. Ντίνου Μιχαη;.ίδη. 

"Σχετιχά με αΙτημα της κοινότητας Αγρού για διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση 

του δρόμου KυπεΡOύvτας.Xαvτριων.AγΡOύ. σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το πιο πάνω έργο βελτιωνεται σταδωκά μέσα στα πλαίσια του Τέταρτου 

Σχεδ(ου ΟδιΚ'ής Ανάπτυξης. Επί του παρόντος διεξάγονται εργασίες 

βελτιωσεως στο τμήμα του δρόμου Κυπερούντας·Χαντριων. μήκους 

3.8 χμ. περίJtoυ, που θα συμπληρωθούν κατά το τέλος του 1992. έναντι 

δα.ίτάνης ί370.000 περΙπου. 

(β) Στο μεταξύ ετοιμόζονται τα κατασκευαστικά σχέδια για βελτίωση του 

τμήματος του δρόμου Χαντριων·Αγρού. μήκους 5 χμ. περΙ-ιου, έναντι 

υπολογιζόμενης δαπάνης ί800.000 περΙ-ιου. με στόχο την έναρξη των 

εργασιών μέσα στο 1993." 

Απάντηση ημε(!ομιινίας 8 Μα'ίοιι 1992 τοιι ΥΠΟΙΙ(!Ύού Υγείας χ. ΠανίΧο\! 

Παπαγεω(!Υίοv στ1lν ε(!ώτιισιι ΣΤ'Α' 178, ιιμε(!ομιινίας 7 Νοεμfl,(!ίοv 1992, το\! 

80ν;.εντή εχ;'ογ ιχής ΠE(!ιιrέ(!ειας Λεμεσού κ. Ττίμη Ενθvμίοv. 

"(α) Με βάση τα τηρούμενα στοιχεΙα. η επάνδρωση του Αγροτικού 

Υγειονομικού Κέντρου ΑΥρού θεωρεί.ται ικανοποιητική. Ο ιατρικός 

Λειτουργός εξυπηρετεί το Α ΥΚ Αγρού για επείγοντα περιστατικά και 

εκτός ωρών εργασίας μέρα παρά μέρα και δυο ΣαββατοκυρΙaxα το μήνα. 

(β) Η αύξηση του νοσηλευτικού προσωπικού για εξυπηρέτηση της 

κοινότητας πάνω σε 24ωρη βάση δεν καθίσταται δυνατή λόγω της 

έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού. 

('Υ) Τα Ε..τεΙγοντα περιστατικά της κοινότητας Αγρού και των γύρω περιο-.ι:ών 

κατά το χρόνο που δεν υπάρχει γιατρός στην κοινότητα καλύπτονται 

από το Νοσοκομείο ΚυπερούΥτας ή το Νοσοκομείο Λεμεσoύ.~ 



2857 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαϊου 1992 ΤΟ\l YnO\lρ'yo.,j ΓεωQΎίας χαι Φ\!οικών 

ΠόQωV Χ. A,'δ~α Γαkιηλίδη στην ερώτιιση ΣΤΆ' 206. ημερομηνίας 8 Ιανοιια(!ίο\l 
1992, το\! 80υλενtή εκλογικής nE(!Iq:t(!EIn;; Λεμεσού Χ. 'ΑQιστοu ΧQιισοστόμο\!, 

"Σχετικά με τη νομοθετική ρύθμιση των κττινοτροφιχών περιοχών. σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι . Έχουν ήδη καταρτισθεί σχέδια Νόμου και Κανονισμών τα οποΙα 

αποτέλεσαν αντικείμενο διαβουλεύσεων μεταξύ της κυβέρνησης και των 

αΥροnκών οργανώσεων. Ε.ίτ ίσης έτυχαν και της απαραίτητης 

νομοτεχνικής επεξεργασίας από το γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα. 

2. Στο μεταξύ ανέκυψαν κάποια πρόσθετα σημεία. για τη διενκρίνιση των 

οποΙων διεξ6.γ\!τα ι τη στιγμή αυτή έρευνα από το ΥπουργεΙο τούτο. 

3. Μόλις περατωθεί η όλη διαδικασία. πράγμα που avaJttvet aL να γίνε ι 

σύντομα. τα υπό αναφορά σχέδια Νόμου και Κ ανονισμών θα 

προωθηθούν στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και στη συνέχεια στη 

Βουλή για ψήφιση." 

AπάνaJ(J11 lμt(1Oμηνίας 29 AπQύ.ioυ 1992 του Yπo\lQYO\ι Εσωτφχών Κο XQιστόlιoυλoυ 
Βενιαμίν στην ερώτησll ΣΤ'Α' 207, ημε{lομηνίας 8 Ιανουαρίου 1992, του 

Βουλευτή Εχλογιχής Πfι:ιιφέQfιας Λευχωσίας χ. Μάρχου Κυπριανού. 

"Αναφορικά με δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακού αυτοκινήτου ή και δικαίωμα 

χρησιμοποίησης οδηγού. σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Σύμφωνα με την α..-τόφαση του Υπουργικού ΣυμβουλΙΟυ 26.881, ημερομ. 
13.3.86, υπηρεσιακά οχήματα χρησιμοποιούν μόνο ο Αρχηγός και 

Υπαρχηγός της Αστυνομίας και κατά τη διάρκεια μη εργάσιμων ωρών. 

(β) Χρήση οδηγών γίνεται ανάλογα με την περLπτωση και με τ ις υφιστάμενες 

υποχρεώσεις και τους λόγους ασφάλειας, αν και όταν κρίνουν αναγκαίο 

ο Αρχηγός Τι Υπαρχηγός." 

Απάντηση Ilμε/lOμηνίας 6 Μα"ίου 1992 του YIfoUQYoiJ Εμποι:ιίου και Βιομιιχανίας 

χ. Τάχη Νέμιτσα στην ει:ιώτησll ΣΤ'Α' 218, ιιμερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1992, του 
Βουλευτιl εκλογικής πεQιφέQειας Λεμεσού χ. Ντίνου Μιχαηλίδll. 

"Κατά πόσο η κυβέρνηση έχει ετοιμάσει ή προτίθεται να ετοιμάσει μελέτη 

σκοπιμότητας καθ' όσον αφορά την Lδρυση βιομηχανικής περι.οχής στην 

Κυπερούντα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Δεν έχει εκπονηθεί οποιαδήποτε μελέτη για τη δημιουργία βιομηχανικής 

περιοχής στην Κυπερούντα. Ωστόσο η κυβέρνηση, μέσα στα πλαίσια της 

πολιτικής της για την ανά..-ττυξη της βιομηχανίας πάνω σε περιφερειακή 

βάση, μελετά τη σκοπιμότητα ίδρυσης βιομηχανικής περιοχής στην 

Ευρύχου. η οποία θα καλύψει και τις ανάγκες της Κυπερούντας. 

(β) Επι...-τρόσΟετα η κυβέρνηση, μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της για 

περιφερειακή ανά.ίτruξη , έχει καταρτίοει a..-τό το Μάρτιο του 1991 σχέδιο 
παροχής χορηγιών για την ενθάρρυνση ίδρυσης ή/και επέκτασης 

δραστηριοτήτων μετα.."tοιητικών μονάδων σε αγροτικές περιοχές το 

οποίο επεξηγείται με λεπτομέρεια στην επιστολή μας. ημερομηνίας 

6 Μα'ίου 1992. προς τον (δια Boιιλεuτή." 
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Απάντηση ημεQOμηvίας 6 Μαϊο\! 1992 το\! YnotJQYou Παιδείας Χ. X~ιστόφo~" 

X~ιστoφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 248, ημερομιινίας 30 Ιανουαρίου 1992, του 
Βοωλευτή εκλογικής ΠfριφέQιιας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν πολλοί ιδιοκτητες αγροτικών λεωφορείων 

δρομολογημένων προς τις πόλεις είναι τα χαμηλά έσοδά τσυς, λόγω του μικρού 

αριθμού επιβατών (μαθητών και πολιτών) που μεταφέρουν. 

Οι διαδρομές αυτές χαρακτηρίζονται ως άγονες χαι για οικονομική 

ανακούφιση των λεωφoρεΙOUχων που τις εκτελοΙΙν μελετάται. καθώς 

πληροφορούμεθα. από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων το γενικότερο θέμα 

που σχετ (.ζεται με τα αγροτικά λεωφoρεl.α και την οικονομική βιωσιμότητά τους. 

Πολιτική του Υπουργείου nαιδείας δεν είναι η παραχώρηση επιδοτήσεων προς τους 

λεωφορει.ούχους που μεταφέρουν μαθητές α,'tό τα χωριά στις πόλεις." 

Λπά"ηση ημεQομηνίας 4 Μαϊου 1992 του Υπουννου ΕσωτεQικών κ. ΧQιστόδουλου 
Βενιαμίν στην εQώτηση ΣΤΙΑ Ι 253, ημε@ομηνίας 22 ΙανουαQίου 1992, του 

Βουλευτιί Εκλογικής ΠΕQιq:έΡΕιας Αμμοχώστου κ. Δημήτ~η Ηλιάδη. 

"(α) Για την αντιμeτώπιση της κατάστασης η Aστuνoμ(α ίδρυσε τον Ουλαμό 

Πάταξης Λαθρεμ..-τορίου (Ο.ΠΛ-Λ.) και ο έλεγχος ειδικά της περιοχής 

Πύλας γ(νεται μέσω του οδοφράγματος Ορόκλινης και με περιι-τόλους 

μέσα στ~ς βάσεις και έξω από την Π ύλα και στους παρο.καμ..-ττήριους 

δρόμους. Επίσης υπάρχει ειδ ική επιτήρηση μέσα στην Πύλα. 

Παρά τις υφιστάμενες εξ αντικειμένου δυσχολΕες. ήτοι το μεγάλο μήκος 

τΤ]ς γραμμής αντιπαράταξης. την παρεμβολή των κυρΙαρχων βρετανικών 

βάσεων, τη μορφολογία του εδάφους. κ.λ. .. τ .• η Αστυνομία λαμβό.νει τα 

κατάλληλα μέτρα για αντιμετώπιση της κατάστασης. 

(β) Για το θέμα της διαφώτισης του λαού η αστυνομία. διά μέσου του 

Γραφείου Τύπου της Δύναμης, προβάλλει στα μέσα μαζικής ενημέρωσης 

όλες τις δραστηριότΤ]τές της στις διάφορες υποθέσεις πάταξης του 

λαθρεμπορίου. 

ΤΟ γενικότερο θέμα ΤΤ]ς διαφώτισTlς και της καταγγελίας της παρανομίας 

από τα κρατικά ραδιοτηλεοπτικά μέσα είναι θέμα που αφορά το Γραφείο 

Τύπου και Πληροφοριών. το οποίο θα πρέ.ι-τε ι να α..-ταντήσει λόγω 

αρμοδιότητας. " 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε τώρα στα θέματα που είναι γραμμένα στο Κεφάλαιο ΔΌ ΤΟ 

πρώτο θέμα ε'ναι "ΤΟ πρόβλTlμα που αντψετωπ!.ζουν τα προσφυγικά αθλητικά 

σωματεία και ιδίως τα οικονομικά ασθενiστερα. α..τό αυτά και η ανάγκη άμεσης 

υποστήριξής τους". Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. 

Ηλιάδη. Η Έκθεση διαβάστηκε στις 6.3.1992. Η συζήτηση άρχισε στις 9.4.1992 και 

νομίζω παρέμεινε ανοικτό το θέμα. διότι α..-τουσΙαζε ο κ. Δ. Ηλιάδης που το 

ενέγραψε. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν απουσίαζα' ήμουν παρών και μ(λησα. Παρέμεινε ανοικτό 

το θέμα. διότι είχε ζητηθεί από πλευράς του ΔΗ ΚΟ να μιλήσει ο κ. Μιχαλάκης 

Κυπριανού. εξ όσων αντιλαμβά\'ομαι, κύριε nQt'orδQε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Μιχαλάχτις Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡIΑΝΟΥ: 

Έντιμε κνριε Πρόεδρε. έντιμοι κύριοι συνάδελφοι. 

Δεν uπό:ρχει αμφιβολία ό'η τα προσφυγικά μας σωματεία αίτό την πρώτη μέρα 

της προσφυΥοποΙησής τους έτυχαν oτOQΎικής μεταχείeισης και a..-τό το κράτος, αλλά 

και α.,τό τις διάφορες ομοσπονδίες στις οποίες υπάγονται. θα ήταν όμως 

παράλειψη, αν δεν τονιζόταν ότι την πιο ουσιαστική βοήθεια την πήραν μετά το \ 
1982. Και τούτο έγινε μετά που δημιουργήθηκε τι ειδιχη επιτροπή για τα προσφυγικά 
σωματεια. Η κυβέρνηση Κυπριανού. μέσω του τότε Υπουργείου προεδρίας • 
Υπουργός τjταν ο κ. ΝτΙνος Μιχαηλίδης, νυν συνάδελφός μας~ στάθηκε αρωγός στις 

προσπάθειες της ειδικής αυτής επιτροπής και παραχώρησε ο"σιαστική και 

σημαντική βοήθεια, έτσι πο" μπορούν τα προσφυγικά μας σωματεία να υφίστανται 

σήμερα. Κρατήθηκαν στη ζωή. Και λέω απλώς κρατήθηκαν στη ζωή, κύριε Πρόεδρε, 

διότι ασφαλώς η βοηθεια αuτη δεν τους παρείχε την πoλuτέλεια και την άνεση που 

α..-τολάμβαναν και απολαμβάνουν τα άλλα σωματεια, με τα οπο(α συναγων(ζονται τα 

προσφυγικά μας σωματεία. Έτσι ο αγώνας μεταξύ προσΨ"'(ικών σωματείων και 

άλλων σωματείων είναι κα~ συνεχίζει να είναι άνισος. 

Εμείς. κύρ~ε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. πιστεύουμε ότι τα προσφυγικά 

σωματεία δεν πρέπει να uστεΡOύν οε οποιοδήποτε βαθμό από τα άλλα σωματεία. 

Γι' αυτό κάμνουμε τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

Πρώτο, θα πρέπει η επιχορηγησή τους α..-τό τον ΚΟΑ να αυξηθεί σημαντικό, θα 

έλεγα να διπλασιαστεΙ Και τέτοια επιχορι'ιγηση μπορεί να δοθει. αν ο ΚΟΑ κάνει 

oρισμtνες θυσίες όσον αφορά τα έξοδά του. αν περιορίσει κά,,-τως τα ταξιδια στο 

εξωτερικό . αν περιοριστούν οι εκδηλώσεις που γί.νονται και αν τελικά δοθεί 

προτεραιότητα στα απαραιtΊiτως απαραίτητα. 

Η δεύτερη εισήγηση που κάμνουμε. κύριε Πρόεδρε, είναι να Q.o-ταλλαγούν τα 

προσφυγικό σωματεια Q.o-τό όλες τις δασμολογικές επιβαρύνσεις για το αθλητικό 

υλικό που εισάγουν. Σήμερα υπάρχει πρόβλεψη για τέτοια απαλλαγή, πλην όμως η 

διαδικασία που ζητείται να ακολουθηθεί Q.o-τό τα προσφυγικά σωματεία για να 

τύχουν αυτής της δασμολογικής απαλλαγής είναι τόσο δαιδαλώδης, που τα 

σωματεία παραιτούνται αυτο" του δικαιώματος. Έτσι πιστεύω ότι είναι πολύ απλό 

να γίνει κά,,-τοια διευθέτηση με το αρμόδιο τμήμα της κυβέρνησης, ούτως ώστε να 

απλοποιηθούν τα πράγματα και να μπορούν τα σωματεία να εισάγουν το αθλητικό 

τους υλικό χωρίς να καταβάλλουν δασμό. 

Η τρίτη εισήγησή μας είναι να παραχωρείται από την κυβέρνηση χαλίΤΙΚll γη 

στα αθλητικά σωματεία που θέλουν να κάμουν δικά τους γήπεδα. 

Η τέταρτη εισήγησll είναι τα ενοίκια των προσφυγικών σωματείων να 

καλύπτονται εξ ολοκλήρου από την κυβέρνηση. 
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Τέλος, η πέμπτη εισήγησή μας είναι να δίνεται κό.ίΤΟΙΟ E,ι"tLxoeηynon για τα 

οδοιπορικά των προσφυγικών σωματείων. Και εξηγούμαι: Τα πλείστα προσφυγικά 

σωματεία. όπως η Νέα ΣαλαμΙνα. όπως ο Διγενής Ακρίτας Μόρφου. η Ανόρθωση, 

έχουν οπαδούς διασκορπισμένους ο'όλη την Κύπρο. Αυτό σημαίνει μια επιπρόσθετη 

ΟΟ"ί.άνη. μια δαπάνη την οποία δεν την αντιμετωπίζουν τα άλλα σωματεία. Γι' αυτό 

το πρόβλημα πρέπει να μεριμνήσει το κράτος. δι6η τα προσφυγικά σωματεία. όταν 

αγωνίζονται, θέλουν τους οπαδούς τους να είναι δ!.πλα τους. γι' αυτό και έχουν την 

επιπρόσθετη αuτή δαπάνη. ΠρέΠΗ λοωίόν το κράτος να μεριμνήσει γι' αυτό. 

Αν λοιπόν η κυβέρνηση δε μεριμνήσει σύντομα για τα προσφυγικά μας 

σωματεία. τότε πολύ φοβούμαι ότι το ένα ύστερα από το άλλο θα ακολουθήσουν το 

δρόμο που ακολούθησε η ΑΕΜ και ο Νέος Αιώνας Τρικώμου. Και αυτός ο δρόμος 

θα οδ1]γήσει στην εξαφάνιση και τον αφανισμό. Γι' αυτό καλείται ο ΚΟΑ να βρει 

τρόπους περαnέρω fJ .. LxoρTiYTJoή; τους. έστω και αν τούτο γίνει σε βάρος άλλων 

υποχρεώσεών του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ζ1]τήσει ο εκπρόσωπος των Μαρωνιτών κ. lωόννης Πογιατζής. 

Τον καλώ στο βήμα. 

Ι ΠOΓlAΤZHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές , 

Δεν ήταν πρόθεσή μου να μιλήσω, γιατί συμφωνώ με την Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και υπερθεματίζω. Επίσης συμφωνώ με τον 

κ. Κυπριανού ότι πρέπει να βο1]θηΟούν τα προσφυγικά σωματεία. Εγώ α.. .. λώς θέλω 
να φέρω σt1]ν επιφάνεια μια λεπτομέρεια η οποία αδικεί την κοινότητά μου που, 

όπως ξέρετε. είναι στην ολότητά της προσφυγοποιημένη. 

Στο νόμο λέτε ότι μόνο τα προσφυγικά σωματεία που ήταν ενταγμένα στην 

ΚΟΠ το 1974 δικαιούνται να πάρουν χορηγία ο..ό την κυβέρνηση και να 

μοιραστούν τις r90.000. Αυτό αντιλαμβάνομαι. Σήμερα υπάρχουν 13 τέτοια 

σωματεία προσφυγικά τα οποία παίρνουν από αυτό το ποσό. Η μαρωνίτtκη 

κοινότητα είχε τέσοερα σωματεία το 1974, τα οποία δεν fιταν μέσα στην ΚΟΠ, αλλά 
ήταν ενταγμένα στο αγροτικό ποδόσφαιρο. Σήμερα. μετά την ένωση των τεσσάρων 

σωματείων. υπάρχει μόνο μια ομάδα μαρωνΙηκη. η οποία είναι ενταγμένη στην 

Kon. Είναι στ1]ν τρίτη κατηγορία και από του χρόνου θα είναι στην τέταρτη 

κατηγορία. λόγω υποβάΟμισης. 

Αντιλαμβάνεστε ότι η μαρωνίτικη κοινότητα είναι η μόνη κοινότητα. εκτός της 

ελληνoκυπριακfις κοινότητας, 1] οποία αγωνίζεται μέσα στους κόλπους της ΚΟΠ και 
αυτό με μεγάλες οικονομικές θυσίες. Διότι πραγματικά χρειαζόμαστε μεγάλα ποσά 

για να κρατήσουμε μια ομάδα να αγωνίζεται μέσα στην ΚΟΠ. Δυστυχώς δε 

δικαιούμαστε. λόγω του ορισμού των λέξων "προσφυγικό σωματείο". να πάρουμε 

κι εμείς κάτι από την κυβέρνηση, όπως παίρνουν τα υπόλouτα προσφυγικά 

σωματεία, προσφυγικά σωματεία τα οποία θα αγωνίζονται και αγωνίζονται σήμερα 

στην (δια xatl'lYOΡta μέσα oτl'lv ΚΟΠ. 
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Δηλαδή, ενώ ένα προσφυγικό σωματείο θα πάρει ένα ποσό κάπου έξι με επτά 

χιλιάδες λίρες ·αν υποθέσουμε ότι υπάρχουν δεκατρία προσφυγικά σωματεία που 

θα πάρουν το ποσό των !90.000- η Ένωση Μαρωνιτών δε θα πάρει γρόσι· και αυτό 

γιατί δUΣΤUΧώς δεν είναι προσφυΥοποιημένο σωματείο- ενώ θα παί.ζoιrν ακριβώς 

στην (δια κατηγορία της ΚΟΠ και ενώ ξέρουμε ότι οι Μαρωνίτες είναι πρόσφυγες. 

Όταν ειδαμε τον χ. Ιωανν(δη του ΚΟΑ, μας είχε εξηγήσει ότι αντιλαμβάνεται 

την αδικία η οποία γίνεται και ότι είχε περιληφθεΙ στον προυπολογισμό του ΚΟΑ 

χονδύλι για τις θρησκευτικές μειονότητες, τις οποίες αποτελούν οι Μαρωνίτες, οι 

Αρμένιοι και οι Λατίνοι. Μας εΙΠι ότι το ποσό που θα παίρναμε από αυτό το 

κονδύλι του ΚΟΑ θα μας εξίσωνε με τις υπόλοιπες ΠΡOσφUγιχές ομάδες της ΚΟΠ. 

Δuστvχώς. αντιλαμβάνομαι ότι δεν ε[ναι έτσι τα πράγματα χαι στην πραγματικό.

τητα θα πάρουμε χάπου :Ε 1.000, ενώ τα άλλα σωματεία θα πάρουν χάπου :Ε6.000. ΤΟ 
μικρότερο σωματείο θα πάρει (6.000. 

Αυτό το θεωρούμε κάπως αδικία και ζητούμε από το Σώμα να δει αυη; την 

αδικΙΟ και, ως μια μιχρ"; προσφυγιχή κοινότητα που θέλει να αγωνιζεται μέσα στο 

γενιχό ρεύμα της χuπριαχής κοινωνίας χαι να \ιπάρξει μέσα στην κuπριoxή 

κοινωνία. να μας βοηθήσετε για να uπάρξOυμε και για να αγωνιζόμαστε και να 

πολεμούμε μαtι 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η άποψή μου είναι η εισή-Υηση που έχει γίνει από τον Εκπρό

σω."'tO των Μαρωνιτών να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Προσφύγων που χειρίζεται 

το θέμα. για να την εξετάσει εξειδικευμένα και να φέρει συΥχεκριμένες προτάσεις 

στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό ακριβώς εΙχα υπόψη μου να κάμω. θα παραπέμψω το θέμα στην αρμόδια 
Κοινοβουλευτικ"; Επιτροπή, που σ' αυτ"; την περίπτωση είναι η Επιτροπή 

Προοφύγων. για να το εξετάσει και να φέρη εισήγηση στη Βουλή. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. XATZHΓLANNHΣ: 

Από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε. θέλω να πω ότι και η δική μας πλευρά 

υποστηρίζει το αίτημα των Μαρωνιτών. θα ήθελα όμως να προσθέσω ότι υπάρχουν 

σωματεία καθαρά προσφυγικά, τα οποία βρίσκονται σήμερα στη δύναμη της ΚΟΠ 

και δεν παίρνουν ούτε αυτά βοήΟεια. Φέρνω σαν παράδειγμα το σωματείο του 

χωριού μου, τον Όλυμπο ΑχερΙτου. Ε[ναι προσφυγοποιημένο σωματείο και σήμερα 

βρίσκεται στις Βρυσούλλες. αγωνίζεται στην τέταρτη κατηγορία και δεν παίρνΗ 

καθόλου βοήθεια , γιατΙ το 1974 δεν ήταν ενταγμένο στη δύναμη της ΚΟΠ. Γι'αυτό 
πιστεύω ότι μπορεί να αυξηθεί αυτή η χορηγία. ώστε να πάρουν και τα άλλα σωμα

τεία τα οποία επηρεάζονται. 

Παρακαλούμε όπως και αυτό το αίτημα εξεταστεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το όλο Οέμα για το ποια προσφυγικά σωματεία πρέπει να δικαιούνται 

βοήθειας να επανεξεταστεί α...ό την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή κα~ να 

έρθει σχετική εισήΥΤΙση σττιν ολομέλεια. 

Αν δεν \ιπάρχουν άλλοι ομιλητές, να θεωρήσω ότι η συζήτηOTJ έληξε. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο εισηγητής δε θα κλείσει το θίμα: 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αν δεν έχει τl.πoτε το νέο να προσθέσει ... νομίζω ότι το θέμα εξαντλήθφι.ε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

θα ήθελα να πω δυο λόγια από τη θέση μο\!, κ"ριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Μάλιστα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Στην ΠQOηγo"μεVΗ Βο\!λή, όταν συζητούσαμε ακριβώς το ίδιο θέμα, όλες οι 

πλε\!ρές είπαμε τα ίδια πρόγματα, αλλά τl.πoτε δεν έγινε τότε. Η ασφαλής πρόβλεψη 

είναι ότι τΙ .. τοτε δε θα γίνει ούτε τώρα, γιατί η κυβέρVΗστι ήταν σαφής. μέσω των 
αρμοδίων το\! γπουργείου Παιδείας, ότι δεν προτίθεται να διαθέσει περαιτέρω 

κονδύλια για τα προσφυγικά σωματεία. 

Με μαθηματική ακρίβεια θα δούμε να σβή\'ουν κι εκείνα τα οποία υπάρχουν. 

Ήδη σταμάτησαν τη λειτο\!ργία τους ο Νέος Αιώνας Τρικώμο\!. η ΑΕΚ Κυθραί.ας 

και η ΑΕΜ της Μόρφο\!. θα ακολουθήσει και ο ΑΣγ Λ και η ΠΑΕΕΚ Κερννειας και 

άλλα. Αυτά θα γ(νο\!ν με μαθηματική ακρίβεια και θα έχουμε μόνο ένα-δuo 

σωματεία. Στο τέλος δε θα \!πάρχει η παρουσία της Κερννειας, το\! Μόρφο\! κι 

εκείνων των σωματείων πο\! μας θ\!μίζο\!ν ότι ήταν λαμπρό σωματεία και πο\! 

εξακoλoυθoi1ν να ιιπάρχο\ΙV και να διατηΡOi1ν εκείνες τις μνήμες ΠQΙΙ αυτός ο λαός 

και αUΤΗ η κοινωνία πρέπει να τις κρατήσει ζωντανές, αν θέλοιιμε να επιβιώσοιιμε 

και αν θέλοιιμε να λέμε -ότι ιιπάρχο\ΙV και Kερuνειώτες και Τρικωμίτες και έτσι 

θέλουμε να μείνο\!με. 

Διερωτώμαι πραγματικά αν, πέρα από τα ευχολόγια που σωστά λέμε όλοι μας, 

πρέ.ι.ει να γίνει και κάτι άλλο από αυτή τη Βοιιλή. Διότι θα διαβιβάσοιιμε την 

Έκθεση. θα τη βάλο\ΙV σε ένα φάκελο και ο φάκελος θα πάει στο καλάθι των 

αχρήστων τοιι τάδε αρμόδιοιι υπουργείου και τέλειωσε το θέμα. 

Αυτός είναι ο προβληματισμός που ήθελα να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, 

γνωρίζοντας το σuνταγματικό κώλυμα ποιι έχουμε ως κοινοβούλιο για 

δραστικότερη παρέμβαση στο θέμα αυτό. Και το θέμα, κνριε Πρόεδρε, δεν είναι ότι 

κάποιοι παίζουν ποδόσφαιρο και θέλοιιμε να συνεχίζο\ΙV να παίζουν ποδόσφαιρο. 

Έχει μια διαφορετική διάσταση. την οποία ασφαλώς όλοι μας αντιλαμβανόμαστε. 

Είναι γι' αυτό εξάλλου που το έχω εΥγρόψει. Απλώς μεταφέρω αυτό τον 

προβληματισμό. τον οποίο πιστεύω πως όλοι μας έχουμε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Χ. Ρο).,6.νδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς ήθελα να πω δυο λόγια. γιατί την περασμένη φορά. που 

δεν ήμουν εδώ, δεν εννγράφη το θiμα που επιχείρησα να εγγράψω σχετικά με το τι 

δικαLOύμασΤΕ να συζητούμε. ΉΟελα να ρωτήσω το εξrις: Πράγματι πιστεύουμε, 

ανεξόρττιτα α..'"'tό το αν μας αρέσει ή όχι αυτό που λέμε, παις έχουμε δικαίωμα σε 

αυτή τη Βουλή να συζηΊούμε για το ποιος πρέπει να παΙζΗ μπάλα ή για το ποιος δεν 

πρέπει: 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι αυτό το θέμα. κύριε Ρολόνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι. αυτό είναι το θέμα. κύριε Ηλιάδη. και αφήστε με να συμπλl1ρώσω. Το 

Σύνταγμα μας δίνει τη νομοθεηκή εργασία. Νομοθετούμε αυτή τη στιγμή; A1rT1i τι συζή. 
τηση δεν έπρεπε να γίνεται σε ένα κυβερνητικό γραφεΙο: Μπορεί να έχουν δίκ...ιιο τα 

σωματεία' δεν το αμφισβητώ. Είναι όμως δουλειό δική μας αυτό. εδώ. σ' αυτή τη 

801)λ1\; 

Εγώ πιστεύω ότι, α ... 1:ό τα δέκα λόγια που λέμε, τα εννέα τα Μμε εκ του περισσού. 
Αυτό πιστεύω και θα επιμείνωτώρ<.ι . όταν έρθει η ώρα, να εγγράψω το θέμα μου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. δεν ,1-J'"COQeL να αφήσουμε ασχολίαστες τέτοιες παρατηρi!σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχε ζητi!σε ι το λόγο ο κ. Ηλιάδης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συγγνώμη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν αισθόνομαι ότι τα εννέα α.'"Cό τα δέκα λόγια που λέω 

είναι εκ του περισσού. γιατί, αν ami! η Βουλi! απε,l-J'"Cολi!σει το δικαίωμα του κοινο
βουλευτικού ελέγχου και μετατραπεί σε ένα τεχνικό σώμα νομοΟετικi!ς ρύθμισης 

διάφορων θεμάτων, πιστεύω πως Οα γίνουμε μια δημόσια υπηρεσία. 

Αυτά τα θέματα έχουν ΣUΖητηθεί σε πολλούς δημόσιους οργανισμούς και σε 

πολλά κ~ρνητικά γραφεία και τα φέρνουμε εδώ. για να ασκ';σουμε κοινοβουλευτικό 

έλεγχο στην κυβέρνηση, να eυαισθητoπoι,;σOυμε την κοινή γνώμη. Γιατί εδώ δεν 

είμαστε για να σιωπούμε ούτε για να κάνουμε μόνο μια τεχνικ'; νομοθετικ'; λειτουργία. 

Είμδ.οτε για να ασκούμε πολιτικό και κοινοβουλευτικό έλεγχο . που είναι η κορυφαία 
λειτουργία κάθε κοινοβουλίου και την οποία θα ήταν δραματικό αν αυτ'; η Βουλ'; 

ήθελε να καταρyτiσει. λέγοντας ότι τα εννέα από τα δέκα που λέμε είναι άχρηστα. 

Εμείς, ως Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. δεν πιστεΟΟυμε τέτοιο πράγμα και 

πιστεύουμε ότι τα εννέα από τα δέκα που λέμε είναι χρ';σιμα. γιατί δε διεκδικούμε 

το αλάθητο ποτέ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα επιτρέψω να σ\J\τxίσει αυτή 11 συζητηση, γιατί ο Κ. Ρολάνδllς είχε ζητηοει 

από την περασμέvη βδομάδα να εγγραφεί θέμα όσον αφορά τις αρμοδιότητες της 

Βουλής. Όταν εγγραφεί αυτό το θέμα, τότε θα γίνει συζητηση επί αυτού του 

θέματος. Δεν μπορούμε να προτρέξΟιΙμε της σuζήτησης, πριν το θέμα εΥΥραφεΙ 

Γι' αυτό παραχαλώ να με(νOUΜε ως εδώ. Όταν εγγραφεί το θέμα. θα έχετε την 

ενχαιρια να εκφράσετε απόψεις. 

Πάνω στο θέμα το ΟΠΟ[Ο έχετε εγειρει, ορθά είπατε ότι υπάρχουν 

συνταγμαηχοΙ πιριορισμο( και η βουλή δεν μπορεΙ. χωρΙς έγκριση αι.ό την 

X'UβtQV1ΊOTl. να αυξήσει το ποσό. ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες. Εκείνο το οποΙο 

μπορούμε να χάνουμε είναι να διαβιβάσουμε τις απόψεις μας. όχι απλώς με μια 

επιστολή JtO" να Ah:L πως αυτή εΙναι 11 συζήτηση, αλλά με μια επιστολή που να 
τον(ζει αυτά τα οποιο. tχετε πη. Πέραν τούτου. όπως ξέρετε, δεν έχουμε 

ΣUΝΤαΎμαΤΙXό δικαίωμα να χάνουμε οτιδήποτε. 

ο Χ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αυτή θα ήταν και η παρόκλησή μου προς το Προεδρεω, κυριε Πρόεδρε. και 

ευχαριστώ που με προλάβατε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κόριε Πρόεδρε. να σrιμειώσετε ότι για λόγους αρχής εγώ διαφωνώ με την 

Επιστολή. ΓLα λόγους αρ~ς και όχι γιατί διαφωνώ με το να πάρουν χρήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. θα θεωρήσω ότι η συζήτηση έληξε. Και προχωροόμε στο δεότερο 

θέμα του Κεφαλαίου Δ', που είναι ~H περl.πτωση της BCCΙ και η πολιτική της 

κUΒΈρνησrις έναντι των υπεράκτιων εταιρειών". Το θtμα ενέγραψε ο 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρίου. 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ να ανο(ξει τη συζήτηση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κόριε Πρόεδρε, κυρίες και κUριoι συνάδελφοι, 

Το θtμα το είχα εγγράψει πριν α.ίτό πάρα πολύ καιρό, όταν είχε δημιουργηθεί τι 

κρίση γόρω από την BCCΙ, όμως επει,δή ακριβώς ευαισΟητοποιήθηκα έναντι του 

θέματος και προσπαθώ να παρακολουθώ τον τοπικό και το διεθνή τόπο, βλέπω ότι 

το θέμα, παρόλο το χρονικό διάστημα που διέρρευσε, δεν εξέλΙ.Jίε από τις σελΙδες 

των εφημερίδων, αλλά εμφανίζεται όλο και με νέες, εντυπωσιακές τις πιο πολλές 

φορές, αναφορές και πληροφορίες. Έτσι, ακόμα και το πρώτο μέρος της αναφορό:ς 

μου -yiιρω από την BCCΙ αισθάνομαι όη δεν είναι εκτός επικαιρότητας. ΕΙναι όμως 

πολό περισσότερο εντός επικαιρόηιιας το θέμα της πολιτικής της κυβέρνησης πάνω 

στα θέματα των υπερό.xτt.ων ttαιρeιών. πράγμα που προέκυψε και κατά τη συζήτηση 

άλλου θέματος πρoηγoυμtνως στη Βουλή. Το θέμα των υπεράκτιων εταιρειών είναι 

μεγάλο, είναι πολύπλευρο και ορθά η Βουλή θα πρέπει να ασχολείται με το θέμα, 

για να διαμορφώσει όσο το δυνατό μια πληρέστερη πολιτική πάνω σε έναν πολύ 

ευαίσθητο τομέα οικονομικής δραστηριότητας. 
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Η κατάρρευση της Διεθνούς Π ιστωτικής και Εμπορικής Τράπεζας BCCI είχε 
παγκόσμιο αντίκτυπο και προκάλεσε πολλό ερωτήματα για τον τρόπο της 

λεπουργίας των υπεράκτιων εταιρειών, τόσο εδώ στην πατρΙδα μας, αλλό ακόμα 

πολύ περωσότερο στο διεθνή χώρο και ιδιαΙτερα στους χώρους που φιλοξενούν 

υπεράκτιει; εταιρείες. Η χρεοκοπία και το μεγάλο σκάνδαλο που συνόδευσε το 

κλείσιμο της τρά.."tεζας στο Λονδίνο και το Λουξεμβούργο είχαν τις προεκτάσεις 

τους και στον τόπο μας. γιατι. από τις ΙΟ του Γενάρη του 1982 λειτουργούσε στη 
Λεμεσό ως υπεράκτια εταιρεΙα. 

Η Κεντρική Τρά.ι"tεζα. ακολουθώντας το Λονδί.νο και το Λουξεμβούργο. όταν 

πια δεν έμενε κανένα άλλο περιθώριο αναμονής, προχώρησε και αυτή, αρκετά 

καθυστερημένα. στην απόφαση να αφαιρέσει την άδεια λειτουργιας της τράπεζας. 

Όμως με το κλείσιμο της τράπεζας δεν τερματίζεται και το πρόβλημα, γιατΙ 

παραμένουν αδιευκρίνιστα ορισμένα ερωτήματα. 

Πρώτο. γιατι. η Κύπρος έδωσε άδεια λειτουργίας στην BCCI; 

Δεύτερο, ποιες ακριβώς εργασίες έχανε η τράπεζα αυτή μέσω Κ \ι.ι"tρου; 

Τρίτο. ποιες οι σννέπειες για την Κύπρο από τη λειτουργία της BCCI για τόσα 
χρόνια; 

ΟΙ εξακριβωμένες πληροφορίες μας αναφέρουν ότι η άδεια για τη λειτουργΙα 

της BCCI στην Κύπρο δόθηκε ύστερα από πίεση του Υπουργείου Οικονομικών, ενώ 
η Κεντρική Τράπεζα είχε διαφωνήσει στην παραχώρηση της αΙτησης. Ο λόγος των 

αμφιβολιών, ο λόγος της άρνησης της Κεντρικής Τρά.."tεζας είναι ευνόητος. Φήμες 

για σκάνδαλα γύρω από τη λΙΙΤOUΡγία της τράπεζας κυκλοφορούσαν στο διεθνή 

χώρο, πριν εγκατασταθεί η BCCI στην Κύπρο. Η BCCI εθεωρείτο ως τρά.1:εζα που 
συνδεόταν με ξέπλυμα χρημάτων. δηλαδή χρημάτων που προέρχονταν από την 

εμπορΙα ναρκωτικών. Το 1988 μάλιστα ξέσπασε μεγάλο σκάνδαλο στις Ηνωμένες 
ΠολιτιΙες. που υποχρέωσε και τις δικές μας αρχές να διερωτηθούν για την τράπεζα. 

Δυστυχώς δεν ενήργησαν όπως έπρεπε και με την Q.ι1:oφασιστικότητα που 

χρειαζόταν. 

Όταν λογαριάσουμε ότι οι υποψΙες γύρω από την τράπεζα αυτή άρχισαν πριν 

Q.ι"tό αρκετά χρόνια. θα πρέπει να υποθέσουμε ότι ανάλογες πληροφορίες υπήρχαν 

και εδώ στην Κύπρο, χωρίς όμως να προκαλέσουν ανηΣVΧία στους υπεύθυνους 

παράγοντες των διάφορων υπηρεσιών. Η ε..-ιίσημη πλευρά θέλησε μάλιστα να 

δημιουργήσει την εντύπωση ότι δεν υπήρχε οποιαδήποτε ανωμαλtα στη λειτουργία 

της τράπεζας στl1ν Κύπρο. Αυτό φυσικά α.."tοτελεΙ ένα παράδοξο φαινόμενο που δεν 

~ιπoρεί να γίνει παραδεκτό από κανένα χωρΙς επίσημη και ανεξάρτηΤl1 έρευνα. 

Με το κλει.σιμο της τρό.πεζας και τη διερεύνηση το\! όλου θέματος 

αποκαλύφθηκαν και άλλα σιryκλoνιστικά στοιχεία. Βρετανικά όπλα που προορίζονταν 

για τρομοκρατικές ομάδες xaL για το Σάνταμ XOυotLV χρηματοδοτούνταν μέσω του 
υποκαταστήματος της BCCΙ στο ΛσνδΙvo. Η φορτωτική και τα έγγραφα εξαγωγης ήταν 

πλαστά. εν yνώoEL μάλιστα των αξLωματούχων της τράπεζας. 

ι 
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Όλα αυτά, όλες αυτές οι παράνομες ενέργειες, ήταν εν γνώσει ~ιuστιχών 

εταιρειών. όπως η Intel1igenl SerνIce, τι Μ 15 της ΒρετανΙας και τι CΙA, οι οποίες 

μάλιστα σε μια περί.."tτωση πληροφόρησαν την κυβέρνηση της ΠσλωνΙας για μια 

εταιρεία που ΤΙταν γνωστό ότι συνδεόταν με τον Αμπού Νιντάλ, ώστε να προχωρησει 

σε κλείσιμό της στην Πολωνία. Όμως στο Λονδίνο εξακολουθούσαν να λειτουργούν 

κάτω α..ό την εποπτεία των μυστικών υπηρεσιών. Αυτό υπάρχει και σε ομολογια 

ανώΤΕρου υπαλλήλου Τ11; τρά.-τεζας. που δημοσιεύτηκε σε αμερικάνικη εφημερ(δα 

και κατατέθηκε στα δικαστήρια. 

Αλλά δεν ήταν μόνο αυτός ο κύχλος δραστηριοτήτων της εταιρεtας. ΔάVfια 

χωρίς ανάλογες εγγυήσεις έδινε η τράπεζα στους αντάρτες του Αφγανιστάν και ο 

ιδρυτής της τρά.1:Εζας ήταν Πακιστανό;, με πολύ στενούς δεσμούς με την κυβέρνηση 

του Πακιστάν. Οι χρημα1oδ01~σεις αυτές, που δίνονταν όχι εν αγνοία των μυστικών 

υπηρεσιών, ouvntλEoav στην όξυνση των προβλημάτων της εταιρεtας. 

Η χρησιμοποΙηση των καταθέσεων της τρόπεζας α.ιτό ξένες υπηρεσιες 

φανερώνει τον αδιστακτο τρόπο που ενεργούν αυτές οι υπηρεσίες, αδιαφορώντας 

για oπoι.εσδ~πoτε συνέ)"'[ειες, έστω και αν σε τελική ανάλυση πλήττονται κυβερνήσεις 

και καθεστώτα. Και φυσικά πολύ περισσότερο αδιαφορούν γι.α την ταλαιπωρία που 

είναι δυνατό να υποστούν αθώοι μικροκαταθέτες και εJτιχειρηματίες. 

Γι.α την BCCΙ θα μπορούσαν να γραφτούν πολλά και ενδι.αφέροντα. Τα 

περισσότερα, όΠ(ύς ανtφερα. έχουν δημοσιευτεί στο διεθνή τύπο. Δε θα προχωρήσω 

στην εξιστόρησή τους, όσο συγ-λλονιστικά και εντυπωσιακά και αν είναι. Είναι ένα 

μυθιστόρημα οικονομικής φαντασίας, μ.,·τορεΙ να πει κανένας, με απέραντες 

προεκτάσεις μέσα σε χώρους συνωμοσιών, κλοπών, καταxρ~σεων. διαφθοράς και 

είναι πραγματικά απίστΕUΤΗ η έκτασή του. Εκείνο που ενδιαφέρει την Κύπρο Είναι 

αν πήραμε εμείς κανένα μάθημα σχΕτικά μΕ τη λειτουργία των υπεράκτιων εταιρειών 

και αν είμαστε ή όχι δικαιολογημένοι για τον τρόπο που ενεργήσαμε. 

Όταν μετά την κρίση γύρω από την BCCΙ ρώτησα την κυβέρνηση αν γινόταν ο 

αναγκαίος έλεγχος 11]ς εταιρείας, πήρα απάντηση όη γινόταν εσωτερικός και 

εξωτερικός έλεγχος που δι φανέρωνε οτιδήποτε το ύποπτο. Ενώ όμως εμεΙς κάναμε 

ελέγχους που έδειχναν την εταιρεία καθαρή, ο κόσμος όλος βοούσε γι.α παρανομίες, 

για ξέπλυμα ΧΡ1]μάτων, για ελλεΙμματα, για παροχές χωρίς καμιά κάλυΨ1]. Ένας 

από τους τρεις υπεύθυνους της τράπεζας, ο Μασιχούρ Ραχμάν, ωιοχαλύπτει όη, 

μετά a..'tό a.."tώλεια 346 εκατομμυρίων δολαρίων το 1986, η BCCI μ.-τηκε κάτω από 

τον έλεγχο των αρμόδιων αρχών της Βρετανίας και του Λουξεμβούργου. Όμως και 

πάλι ο έλεγχος αποδείχθηκε ανεπαρκής και επιφανειακός. Γι' αυτόν ακριβώς τον 

ανεπαρκή έλεγχο σήμερα ζητούνται ευθύνες από τους αρμόδιους της τράπεζας της 

Αγγλίας, ώστε να δώσουν λόγο στη δικαιοσύνη για τα σφάλματα και τις 

παραλεΙψΕις τους. 

Η απάντησ1] που έδωσε η κυβερνητική πλευρά περιορίζεται σης εδώ 

δραστηριότητες της BCCΙ. Δε θέλει να συνδέει το υποκατάστημα της κ-υπρου ~ιε το 

κεντρικό στο Λουξεμβούργο ή με τα άλλα στο Λονδίνο ή οπουδήποτε αλλο-υ. ως εάν 

να πλάστηκε εδώ η BCCΙ a..'tό παρθενογένεση. Όμως τις πληροφορίες για τη 

λεΗουργία της BCCI. όπως και ό).α αυτό τα στΟLχεία και τις πληροφορίες γύρω από 
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την BCCI, η κυβέρνησή μας τα έπαιρνε από το εξωτερικό. Το Λουξεμβούργο, μας 
λέει η κυβέρνηση. ανέλαβε να ενημερώνΗ την Κεντρική Τρά.-τεζα. Όμως το 

ΛουξεμβοίιρΥο γνώριζε από καιρό τις ανώμαλες συνθήκες λειτουργίας της τρό.-τεζας, 

όπως και το αρχικό έλλειμμα των 346 εκατομμυρίων δολαρίων του 1986. που έγινε 
αργότερα 1,5 δισεχατομμίιριο, για να καταλήξει στα πhrtε δισεκατομμύρια τα οποία 
οδήγησαν στο κλείσιμο της τρά.-τεζας. 

Αυτά. ε.λικρινό και έντιμα, διερωτούμαστε αν δεν τα ε(χε πληροφορηθεί η 

Κεντρική Τράπεζα από το Νομισματικό Ινστιτουτο του Λουξεμβούργου. Και αν το 

Νομισματικό Ινστιτούτο του Λουξεμβούργου δε δίνει πληροφορίες thoLa; φύσης, 
τότε πώς βασιζόταν στην πληροφόρηση από το Λουξεμβούργο για τη λειτουργΙα του 

υποκαταστήματος εδώ στην Κ ύπρο: Α ν λοιπόν έτσι έχουν τα πράγματα. ποια η αξία 

των δικών μας διερευνήσεων και ποια η αξία της συνεργασίας μΙ! ξένα ιδρύματα 

γύρω OJtό τη δράση των υπεράκτιων eταιρειών; Αν τούτο συνl!:βηκΙ! με την BCCΙ. δε 

Οα πρέπει να υποθέσουμε ότι είναι δυνατό να συμβεΙ και με άλλα, παρόμοια 

ιδρίιματα που λειτουργούν στην Κύπρο. αλλά περιμένουμε σχετική πληροφόρηση 

από το εξωτερικό; 

Το πρώτο συμπέρασμα που βγαίνει α.-τ' όλη αυτή την ιστορία είναι όη ο 

έλεγχος που κάνουμε για μια υπεράκηα εταιρεία δεν μπορεί να είναι τυπικός και 

δεν μπορεί να στηρίζεται σε ό.τι οι άλλοι μας πληροφοροίιν. θα πρέπει να είμαστε 

σε θέση να εξακριβώνουμε α.-τό μόνοι μας την αξιοπιστία ή όχι των δραστηριοτήτων 

της οποιασδήποτε υπεράκηας εταιρείας που βQ'OXεται στην Κύπρο. Αυτό είναι το 

πρώτο συμπέρασμα. που απαιτεί ανάλογη δραστηριοποί.ηση και ικανότητα των 

αρμόδιων παραγόντων και της αστυνομίας. 

ΤΟ δεύτιρο ερώτημα που είχα υποβάλει είναι κατά πόσο ιστορίες όπως αυτή 

της BCCI δι δυσφημούν την Κύπρο. Η κυβέρνηση λέει όχι, δεν τη δυσφημούν, 

εφόσον καμιά παράνομη ενέργεια δεν έχει διαπραχθεί α.-τό το υπεράκτιο 

υποκατάστημα που λειτουργούσε στην Κύπρο. Δεν μπορούμε άκριτα να δεχθούμε 

την αΟωότητα της BCCI στην Κύπρο, όταν αυτή είναι βυθισμένη στην παρανομία σε 
ολόκληρο τον υπόλοιπο κόσμο. Εκτός και αν η Κύπρος αποτeλεΙ ένα είδος λίμνης 
Σιλωάμ για ης πολυεθνικές και ης υπεράκηες εταιρείες. Η εγκατάσταση και μόνο 

της BCCI στην Κύπρο είχε ένα σοβαρό αντίκτυπο στο διεθνή τραπεζικό κόσμο που 

γνώριζε την ποιότητα της τράπεζας και σύμφωνα με ορισμένες πληροφορίες 

απώθησε άλλες σοβαρότερες τράπεζες να έρθουν στην Κύπρο. Έχω υπόψη μου 

συγκεκριμένα στO~ΧEΙα. 

Λέει λοι.ι-τόν η κυβερνητική τρά.ιίεζα όη ουδεμία παράνομη πράξη έγινε μέσω 

Κύπρου. Όμως υπάρχουν πληροφοριες, και υπεύθυνα τις καταθέτω στη Βουλή, για 

παράνομη πράξη που αφορά την ίδια την Κίιπρο. Λέγεται όη η BCCI είχε 

δοσοληψίες με την τράπεζα του ψευδοκράτους του Ντενκτάς. Γ~' αυτή την 

καταγγελία ποιες αλήθεια πληροφορίες είχε η κυβέρνηση και πώς αντιμετώπισε το 

θέ~ια; Λέει ακόμα η κυβέρνηση ότι η παρουσία της BCCI δεν έχε~ u-τηρεάσει διεθνώς 
το καλό όνομα Τ11ς Κύπρου. Αν είναι έτσι τα πράγματα, δε θα έ.ιίρεπε να ε.-τηρεαστεΙ 

δυσμενώς το καλό όνομα οποιουδήποτε άλλου χώρου που φιλοξενούσε αυτή την 

εταιρεΙΟ. Όμως είδαμε τον αντΙκτυπο να είναι συγκλονιστικός και απεΙλησε ακόμα 

και τη σταθερότητα κυβερνήσεων. 
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Πέρα όμως από τα μεγάλα κέντρα. όπως το Λονδίνο και το Λουξεμβούργο. 

άλλα υπεράκτια κέντρα. με τα οποία. ας πούμε, τι Κ ύπρος φιλοδοξεί να μοιάσει. 

όπως είναι τα ChanneJ JsJands. περηφανεύονται ότι απέρριψαν αΙτηση της BCCΙ για 

να ανοίξει εκεί. γραφεία. Kα~ όχι μόνο αυτό. ΤΟ Γιβραλτάρ παραδέχεται ότι τι 

παρουσία της BCCI και μιας άλλης εταιρείας που αναφέρω το όνομά της. μήπως 

πάθουμε και εμείς τα ίδια. της BarJow CΙows. στοίχισαν πολλά στο καλό του όνομα 
και μόλυναν την (L'"tOLKLa, όπως μας λέει ο πρωθυπουργός του Γιβραλτάρ. Ο !.διος 
μας βεβαιώνει ότι δε θα ξανασυμβούν στο Γιβραλτάρ παρόμοια φcnv6μενα. όπως 

αυτό της BCCI, γιατί προκάλεσε μεγάλο κακό στο καλό όνομα της αποικίας ως 
κέντρου υπεράκτιων εταιρειών. 

ΟΙ ΗΠΑ λοι..ίτόν σUΓΧλoνίζoνται , η ΒρnανΙα και το κύρος της πλήπονται, το 

Λουξεμβούργο πανικοβάλλεται. όλοι αισθάνονται τη δυσφήμιση. εμεις όμως όχι. 

Είναι αυτό ακριβώς το κλίμα του εφησυχασμού που μας προκαλεί τις περισσότερες 

ανησυχίες. 

Πέραν αυτών υπάρχουν και οι ευθύνες έναντι ανθρώπων και εταιρειών. Όλοι 

αuτo( οι άνθρωποι ή οι εταιρείες που έχασαν τα χρήματά τους στην BCCΙ στην 

Κύπρο πώς αλήθεια αντιδρούν; Πόσο θεωρούν την Κύπρο υπεύθυνη για τη 

φιλοξενία της BCCΙ; Θα υποχρεωθούμε να δώσουμε αποζημιώσεις; Τα χρήματα των 

ξένων καταθετών που έχουν χαθεί -στο βαθμό φυσικά που οι εκκαθαριστές θα 

ορίσουν- δε δημιουργούν οποιαδήποτε ευθύνη και σε μας; Η υπόθεση της BCC1 μας 
υποχρεώνει ή όχι να προσφέρουμε κάποια ασφάλεια στους πελάτες των τραπεζών; 

Μήπως θα πρέπει να μας κάνει να γίνουμε πιο εκλεκτικοί στις εταιρείες που 

φιλοξενούμε στην Κύπρο; 

(Ακούγονται σχόλια από τους υπόλοιπους Βουλευτές) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

θα περιμένω τουλάχιστο να ακούγεται η φωνή μου, κύριε Πρόεδρε. γιατί 

αισθάνομαι ότι την επισκιάζουν άλλες φωνές Q.ι.ό το βάθος. Παρόλον ότι είναι τόσο 

δυνατή, αλλά. όσο και αν είναι. δημιουργείται κάποια φασαρία. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

ΙδΙως τώρα που λείπει η ομάδα του ΔΗΚΟ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Φυσικά. Πάντως είναι πράγματι πρόβλημα. Ε(ναι προτιμότερο να είναι κενή η 

Βουλή και να είναι ησυχία, παρά να έχει κάποιους και να γίνεται φασαρία. 

Παρόλο που η νομοθεσία προσπαθεί να διασφαλίσει κά.-τοιες εγγυήσεις για την 

ποιότητα των υπεράκτιων εταιρειών. παρουσιάζονται σοβαρές παΡΕ'λβάσεις που 

δημιουργούν κινδύνους για την Κύπρο. Ενώ στην Κύπρο δεν είναι δυνατή η 

εγγραφή εταιρειών με μετοχές στον κομιστή. όπως συμβαίνει στον Παναμά, τη 

Λιβερία. το ΛίχτενσταΊ:ν και αλλού. είναι δυνατό, οι κάτοχοι τέτοιων μετοχών να 

εγγράφουν στην Κύπρο άλλη εταιρεία. Αυτό δεν οδηγεϊ. οε μια έμμεση αποδοχή και 

από την Κύπρο των εταιρειών με μετοχές στον κομιστή: Και αν είναι επικίνδυνη μια 

τέτοια εταιρεία του Παναμά. η επέκτασή της στην Κύπρο δεν είναι επικίνδυνη: 
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Σημαντικό μέρος των υπεράχτιων εταιρειών αφορά ναυτιλιακές εταιρε(fς. Το 

θέμα είναι μεγό.λο και θα έχουμε την ευκαιρία σύντομα. κύριε ΑΥαπίου, να το 

συζητήσουμε διεξοδικά. όπως το έχει εγγράψει ο κ. Ρένος Πρέντζας. Eλπt.ζω 

σύντομα να συζητηθεΙ 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Οι ναυτιλιακές δεν είναι υπεράχτιες. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Υπάρχουν. Εκείνο που θέλω να αναφέρω είναι όη, πέρα από τη σημαντική 

εμ.ίτλοκή των δικηγορικών γραφεΙων σε διεθνείς υποθέσεις. υπάρχουν και πολλές 

άλλες πτυχές πο\l θέτουν σε αμφιβολία το καλό όνομα της Κύπρου. Υπάρχει ένας 

μακρύς κατάλογος ατυχημάτων. Υπάρχουν πλο[α που βυθίστηκαν αύτανδρα, όπως 

εκείνο το τραγικό Athenlaη Venture το 1988 στον Ατλαντικό. χωρίς μέχρι σήμερα να 
δοθούν πορίσματα από τη σχετική έρευνα. 

Πέραν τούτου avωtτuOOEtat μια ισχυρή, οικονομικά και πολιτικά, ομάδα 

μετόχων σε ναυτιλιακές εταιρεΙΙς ΠΟ\l διεισδύουν σε χώρους λήψης αποφάσεων ή 

άσκησης επιρροής και οδηγούν την όλη κατάσταση εκτός ελέγχου, Όμως πάνω στα 

tηττ'ιματα αυτά εΙ-ταμε ότι θα γίνει συζήτηση διεξοδική και δε θα επιμεΙνω, 

Πέραν όλων αυτών, από τις υπεράκτιες εταιρείες δεν είναι ασυνήθεις οι 

παράνομες ενέργειες, γι' αυτό διερωτούμαστε ποια συνεργασία υπάρχει μεταξύ της 

αστυνομίας και των αρμόδιων τρα.,τεζικών παραγόντων, Οι αρμόδιες \ιπηρεσΙες της 

Κεντρικής Τράπεζας έχουν κυκλοφορήσει σχετικές οδηγίες στις τράπεζες, για να 

αποφευχθεί το ενδεχόμενο το\l ξεπλύματος χρημάτων. Όμως πόσο τούτο 

αποφεύγεται στις υπεράκτιες τράπεζες; Παρόλα όσα λέμε, υπάρχει αναφορά στην 

Κύπρο. σχετικά μι ξέπλυμα χρημάτων από ναρκωτικά. σε επΙσημη έκθεση του FBI. 

Η αστυνόμευση της δραστηριότητας των υπεράκτιων εταιρειών είναι 

επιβεβλημένη. αν θέλουμε την προστασία του καλού ονόματος της Κύπρου. ΤΟ 

τραπεζικό απόρρητο δεν πρέ.ί'τει να είναι ένα α.,'tαQOβίαστο ιερό, όταν κινδυνεύει το 

όνομα της ποτρί.δας μας. Σε άλλες χώρες εΙτε έχει καταργηθεί είτε προσεγγίζεται με 
μεγάλη ελαστικότητα. 

ΤΟ γεγονός ότι -υπάρχουν αξιόπιστες υπεράκτιες εταιρείες είναι γνωστό και 

δεν είναι σπάνιο το φαινόμενο. Όμως υπάρχουν και άλλες που δημιουργούν 

προβλήματα. Και είναι γνωστή η περΙΠτωση της York Internationa! με έδρα το 
Άμστερνταμ, που πουλούσε στην Κύπρο μετοχές ανύπαρκτων εταιρειών μέσω 

υπερόκτιας εταιρείας. Είμαι σίγουρος ότι υπάρχο\lν και άλλες. Κάποια στοιχε[α 

που έχουν φτάσει στα χέρια μου δημιουργούν τεράστια ερωτήματα, Ελπ!.ζω τα ίδια 

στοιχεία να βρίσκονται και σε γνώση της κυβέρνησης και να της προκαλούν την ίδια 

ανησυχία. 

Πέραν όμως της αστυνομικής και tll; ευρύτερης έννοιας της ασφάλειας και της 
νομιμότητας, υπάρχουν και άλλες παράμετροι που πρέπει να ληφθούν \ιπόψη. Το 

πρόβλημα της παρακολούθησης των υπεράκτιων εταιρειών γίνεται μεγαλύτερο, αν 

λογαριάσουμε ότι το 32,7% των δραστηριοτήτων το\lς αφορά το εμ.'t6ριο. το 16,6% 
τη ναυτιλία ·και αυτό αναφέρεται στις επίσημες εκδόσεις της κυβέρνησης, όταν 

γίνεται μνεΙΟ των δραστηριοτήτων των υπεράκτιων εταιρειών- και γύρω στο 13% 
τις τραπεζικές και ασφαλιστικές εργασίες. 
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Είναι σε όλους μας γνωστό ότι τα κέντρα των υπερόκτιων εταιρειών 

θεωρούνται "φορολογικοί παράδεισοι", γιατί με τη μέθοδο της αποφυγής δΙί"tλών 

φορολογιών και των μειωμένων φορολογικών επιβαρύνσεων :τληρώνουν ελάχιστο 

στις χώρες που φιλοξενούνται. ΑναπτύσσΟιΙν μια διεθνή δραστηριότητα, 

χρησιμοποιώντας τις διευκολύνσεις που παρέχει η φιλοξενούσα χώρα και 

απολαμβάνουν ειδικά προνόμι.α για το προσωπικό τους. Αν μάλιστα οι πολυεθνικές 

που δροιιν στην Κ ύπρο έχουν ισχυρές προσβάσεις στην ιξουσία. τότε αποκτούν και 

δικαίωμα επfκτασης του κύκλου εργασιών τους και στο εσωτερικό. όπως συμβαίνει 

κιόλας με ορισμένες απ' αυτές. όπως η Κολούμπια και η Χανσεάτικ. Η Κολούμ,"tια 

μάλιστα διαθέτει ξενοδοχείο. μέρος του οποίου είναι κτισμένο σε χαλΙΤΙκη γη. και 

έχει προχωρ'ήσει σε επεκτάσεις χωρίς την άδεια των αρμόδιων υπηρεσιών. 

Φυσικό για μας υπόρχει ακόμα ένα πολύ σημαντικό θέμα πολιτικής: η αίτηση 

ένταξης στην ΕΟΚ. Η κυβερνητική απόντηση λέει ότι "η αίτηση ένταξής μας δεν 

έρχεται σε αντίθεοη με την πρόΟεση της κυβέρνησης να αναπτύξιι περαιτέρω την 

Κύπρο ως κέντρο υπερόκτιων εταιρειώνfl και αναφέρει ως παραδείγματα το 

Λουξεμβούργο. την Ιρλανδία. την ΠορτογαλΙα. πρόγμα που το αντιλαμβανόμαστε. 

Κατονομόζει όμως και τη Μάλτα και το Γιβραλτόρ. που δεν είναι στην ίδια 

κατηγορία. Η κυβερνητική ανακοίνωση αποκρu.iττει ότι με την ενιαία αγορό δε θα 

επιτρeπεται η ανεμ..-τ6διστη λειτουργία των υπεράκτιων κέντρων της κοινότητας. Γι' 

αυτό και το Λουξεμβούργο μεταοχηματίζει την πολιτική τοιι για μετατροπή του σε 

τραπεζικό και ασφαλιστικό κέντρο. 

Η Ιρλανδία εξόλλου, για να ανταποκριΟεί στους όρους της Κοινής Αγορός, 

σκοπεύει να αυξήσει περισσότερο τη φορολογία της για τις υπεράκτιες εταιρείες, 

που είναι σήμερα κιόλας στο 10%. Το 10% είναι φαίνεται ένα ανεκτό όριο για την 
Κοινότητα και προς τα εκεΙ είναι που θα πρέπει και εμείς να στοχεύσουμε. Έχoιιμt 

ήδη υπσβόλει μαζί με το συνάδελφο κ. Πρέντζα σχετική τροποποίηση στον 

ιιπάρχοντα νόμο για αUξηση της φορολογίας των ιιπερόκτιων εταιρειών, με στόχο 

τουλόχιστον να πλησιόσουμε. αν δε θα πρέπει να ταυτιστούμε από τώρα, στα 

πλαίσια της εναρμόνισης της πολιτικής μας προς εκείνη της ΕΚ γύρω από τα θέματα 

των υπερόκτιων εταιρειών. 

Σ' ό,ΤΙ αφορό την Πορτογαλία, οι υπερόκτιές της εταιρείες βρίσκονται στη 

Μαδέρα. Όμως η Μαδέρα προσπαθεΙ να δημιοιιργήσει κάποια όλλη εντύπωση. να 

Q.ιίoσχηματιστεΙ ως τμήμα της Κοινότητας και να εμφανιστεί με ένα όλλο καθεστώς. 

Δηλαδή αποσκοπεί στο να διατηρήσει τη λειτουργία της ως κέντρο υπερόκτιων 

εταιρειών, αλλό ως χώρος όσχετος ή λίγο σχετικός με την Κοινότητα. Ε[ναι και 

αυτό κότι που πρέπει να λόβοιιμε σοβαρό ιιπόψη. 

Είναι βέβαιο ότι η εισδοχή της Κύπρου στην Ευρωπα'(κή Κοινότητα δεν 

μ..-τορεί. να γίνει με τα σημερινό δεδομένα έναντι των υπεράκτιων εταιρειών. Όταν η 

Κοινότητα θα εγεLρει θέματα σχετικό με τις υπεράκτιες εταιρείες. τότε θα έχουμε να 

κρίνουμε αν προτιμούμι τις υπεράκτιες ή tTlV tvtoξTl. Αν προκρίνουμε τη διατήρησή 
μας ως κέντρο υπερόκτιων εταιρειών, που λειτουργεί μόλιστα με τα σTlμερινό 

δεδομένα. δε θα έχουμε παρά να συVE",.{ίσουμε το σTlμερινό καθεστώς. Όμως, αν 

προτιμούμε την ένταξη, τότε θα πρέπει να αναθεωρήσοιιμι την πολιτική μας. 
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Όταν χώρες όπως η Ελβετία είναι έτοιμες να θυσιάσουν πολλά από τα 

σημερινά τους προνόμια, για να γίνουν μέλη της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, πόσο 

μάλλον η Κύ:τρος, Κανένα πρόβλημα οικονομικής φύσης δεν JtQt."tH να λειτουργεί 
αρνητικά για την αίτησή μας, Γι' αυτό το λόγο πρέπει να μελετηθεί OJίό τώρα πώς θα 

εναρμονιστεί η πολιτική μας για τις υπεράκτιες με τα θέματα της Ευρωπα'ίκής 

Κοινότητας, Τούτο μπορεί να γίνΗ με τρόπο που να προστατευτεί η πολιτική μας 

και τα έσοδα που έχουμε από αυτή τη δραστηριότητα. αλλά ταυτόχρονα και οι 

κυπριακές προο.."tηχές μέσα στον ευρωπα'ίκό χώρο, 

Αν πραγμαηκά θέλουμε να είμαστε αξιόπιστοι και να γίνουμε μέλος της 

Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, Οα πρέπει να αρχίσουμε OJ"tό τώρα ης προετοιμασίες μας 

και να προσαρμόσουμε και τη σχετική fLE τις υπεράκτιες εταιρείες πολιτική μας, 
Διαφορετικά εγκαθιδρύουμε σχέσεις ανταγωνισμού προς την Κοινότητα που θα 

πληρώσουμε ακριβά, με φανερό τον κίνδυνο απομόνωσ'ής μας, 

Οι δΙΕΟνεΙς πιέσεις. και μάλιστα από μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών. για 

κατάργηση των τρa,-ιεζικών αJτορρήτων είναι τόσο έντονες, ώοτε και το κυριότερο 

επιχείρημα των υ:τεράκτιων εταιρειών για τη διατήρησή του να μην ισχύει πλtoν, 

Τούτο έΧΗ εγκαταλειφθεΙ σε άλλα κέντρα, Αναφέραμε ήδη την Ελβετία. Έγινε 

μάλιστα και στο ίδιο το Λουξεμβούργο κατά τρόπο έμμεσο. αλλά σαφή. παρά ης 

περί του εναντίου διοβεβαιώσεις τους, 

ΤΟ θέμα των υπεράκτιων εταιρειών είναι μεγάλο και χρειάζεται πολύ μεγάλη 

προσοχή στη διαχείριση του όλου θέματος για να μην αποβεί σε βάρος της Κύπρου 

οε τελική ανάλυση. Κεντρικός άξονας της πολιτικής μας Οα πρέπει να είναι η 

αναζήτηση ΕΚείνων των στοιχείων που θα επιτρέπουν την ανά.ι"tτuξη του 

προσοδοφόρου αυτού τομέα. με ελαχιστοποίηση των αρνητικών επι.πτώσεων που 

πάντοτε θα υπάρχουν, Εισηγούμαστε στε\'ότερη συνεργασία μεταξύ των αρμόδιων 

υπηρεσιών -και σ' αυτές περιλαμβάνουμε και την aστuνoftio- με στόχο τον 

περιορισμό των παράνομων δραστηριοτήτων. ακόμα και των πιθανών 

εγκληματικών ενεργειών που εμφανίζονται δυστυχώς σε όλους τους χώρους που 

oυyκEVΤQ(i)\,ouν υπεράκτιες εταιρείες. 

Καταλήγοντας συμπερασματικά αναφέρω: 

(α) Χρειαζόμαστε αυτοδυναμία στη συγκέντρωση πληροφοριών. 

(β) Χρειαζόμαστε διασφό:λιση περισσότερων εγγυήσεων για εταιρείες και 

άτομα πο\! δρouν μέσω Κύπρου. 

(γ) Χρειαζόμαστε εναρμόνιση προς τα κοινοτικά δεδομένα. 

Το καλό όνομα της Κύπρου είναι το μεγαλύτερο κεφάλαιο που διαθέτουμε και 

δεν πρέπει να επιτρέπουμε την υπόσκαψή του α.,"[ό οποιαδήποτε συμφέροντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

ο κ. Αγαπίου, 
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r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ο κ. Χατζηδημητρίον έχει καταθέσει μια ομιλία 25 λεΠτών με 
πάρα πολλό ενδιαfρtρoντα στοιχεία. Επειδή προτίθεμαι να μιλήσω. όχι για να 

υπερασπίσω την BCCΙ. αλλά για να υπερασπίσω το θεσμό των υπεράκτιων 

εταιρειων και το γεγονός ότι 11 κυβέρνηση δεν ΕUΘύνεΊαι για την BCCΙ, θέλω χρόνο 
να a..-ταντήσω και θα παρακαλοίισα να μείνει ανοικτό το θέμα. Στην επόμενη 

συνεδρία θα είμαι σε θέση να απαντήσω και να μιλήσω πάνω στο θέμα. στο οποίο 

τόσο λεπτομερως έχει αναφερθεί ο συνάδελφος Χατζηδημητρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. δε θα μιλήσω. Απλώς ήθελα να πω ότι δεν πρέ.-ΤΕΙ να 

δημιουρ'(Τ1θεί 11 εντύπωση ότι εδώ έχουμε υπερασπιστές και πολέμιους των 

πολυΕθνικών και των υπεράκτιων εταιρειών. Η ομιλ(α του χ. ΧατζηδημητρΙου δεν 

ήταν επίθεση ενάντια στις υπεράχτιες εταιρειες, γι ' αυτό και δε χρειάζονται 

υπεράσπιση από τον κ. Αγαπίου ή από οποι.οδήιοτοτε άλλο δικηγόρο. Ανέφερε σημεία 

τρωτά, τα οποία πρέπει το κράτος και τι πολιτεία μας να προσέξει . Η παράκλτιση είναι 

να μη μεταβληθεί αυτή η συζήτηση σε συζήτηση υπεράσπισης ή πολέμου κατά των 

πολυεθνικών ιταιρειών. 

Γ. Α ΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κ ίιριε Π ρόεδρε, με σuyχωρε(τε. Φα(νεται ότι ως συνήθως προκαταλαμβάνονται 

οι ομιλητές από μερικούς συναδέλφους. Ούτε τι θα πω έχω αναφέρει ούτε τι θα 

υποστηρίξω. Και συνεπώς δεν μ.ιοτορεί Ο συνάδελφος θεοδώρου να μου καθορίζει α..τό 

την αρχή την ομιλισ. μου και την επιχειρηματολογία μου. Απλώς ζήτησα παράταση 

χρόνου, για να μπoρl:σω να ασχοληθώ με τα στοιχεία τα οπο(α παρέθεσε ο συνάδελφος 

ΧατζηδημητρΙου. Δεν έχω καμιά κακή πρόθεση ή διάθεση να αVΤLΠOλιτruτώ ή να 

αντικρούσω αυτά τα οποία εL-τε ο κ. Χατζηδημητρίου. θα συμφωνήσω με εκείνα που 

συμφωνώ και Οα διαφωνήσω με εκεί.να που διαφωνώ. παραθέτοντας και τα δικά μου 

στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. βεβαίως ο κ. Αγαπ{ου εξήγησε τη θέση του και είναι σαφής στη 

δευτερολογία του. Όμως ξεκίνησε να λέει "γ ια να υπερασπίσω το θεσμό" κι αυτό 

πάει να πει ότι κά.ι-τοιος επιτέθηκε στο θεσμό και αυτός παρουσιάζεται ως τι άμυνα 

του θεσμού. Είναι γι' αυτό το λόγο που παρενέβη ο κ. θεοδώρου. Τώρα όμως που 

εξήγησε ο κ. Αγαπίου, πραγματικά δεν υπάρχει θέμα να σιινεχιστεί αυτή η συζήτηση. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο εξηγων του εξηγούντος. Το Οέμα θα ~l.ftVEL ανοικτό εν πάση περιπτώσει. 

διότ ι είμαι βtβαιoς ότι υπάρχουν και από άλλα κόμματα πρόσωπα που Οα μιλτjσoυν. 

Επιπρόσθετα δε, όπως βλέπετε, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗΚΟ απουσιάζει, 
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διότι είχαν κάνει κάποιες άλλες διευθετήσεις. Και γι' αντό ~για να μη διεξάγεται η 

σuζήτηση απούσης μιας κοινοβονλευτικής ομάδας- θα κλείσω τη συνεδρίαση και θα 

συνεχίσουμε την προσεχή Πέμπτη. θέλω όμως να σας πληροφορήσω ότι θα υπάρξει 

σuνεδρLα και την Παρασκευή το απόγευμα. από τις 3.00 μ.μ. μέχρι τις 7.00 μ.μ. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμ.-ιτη, 28 Μα'ίου 1992. στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤI ΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\.lπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 1991. 

2) Ο περί προυπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 
1992. 

3) Ο περί Σιιμ..-τληρωματικού Προ\.lπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 1992. 

4) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990. 

5) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

6) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 2) 
Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμον). 

7) Ο περί Διακίνησης Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών 

Νόμος του 1990. 

8) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Γροποποιηηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. (Πρόταση νόμον) 

9) ΟΙ περί. Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) Κανονισμοί του 1992. 

10) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ειδικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό και 

Μετα.-ττυχιακοΙ Συνεργάτες) ΚανονισμοΙ του 1992. 

11) ΟΙ περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

12) ΟΙ περί Δικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του \992. 

Ι 3) Οι περί Δικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Γροποποιητικοι) Κανονισμοί του 1992. 

15) ΟΙ περί Υπαξιωμαηκών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992. 

16) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (ΓροποποιητικοΟ (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑ ΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙ0 Γ: Ερωτήσεις ~ Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙQ Δ': 

Ι) "Η περΙΠΤωση της BCCΙ και η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των 

υπεράκτιων εταιρειών". 

(θέμα εΥΥραφέν α.-rό το Βουλευτή κ. Τάκη Χατ!;ηδημητρίου). (12.12.91). 

(Συνέχιση της σU!;ήτησης). 

i 
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2) 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτητων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 
με την εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Χρ. ΠoυργOUΡίδη και Γ. 

Κασουλίδη). (6.2.92). 

3) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και 

οικονομικές EΠLι-ιτώσεις". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούαιι.ου). (12.2.92). 

4) "Αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβόλλεται να 

ληφθούν, για να σταματήσει η αστυφιλ[α της υπαίθρου" . 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευη'ι κ. Ντ. Mιxαηλtδη). (20.2.92). 

5) Μ Η ανάγκη αναβάθμισης και ανό:πτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 
διοίκησης στην Ευρώπη". 

(θέμα εyγραφtν από το Βουλευτή κ. Α. Κουκουμά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(27.2.92). 

6) " Η ανάγκη κατασκευής υδατοφράκτη στον ποταμό Πεδιαίο". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Τ. Χατζηδημητρ[ου). (27.2.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται "Προβλήματα που σχετl.ζoνται με την 

αγελαδοτροφία. την πτηνοτροφία και την αλιε[α". 

(ΑυτεπάΥγελ τη εξέταση με α..'"tόφαση της Επιτροπής). (28.] ].9]). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ελληνική γλώσσα πλήττεται ανεπανόρθωτα και 
επικίνδυνα με την παράλειψη εφαρμογής των αποφάσεων για εισαγωγή 
του ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γεωγραφικά τοπωνύμια της 

Κύπρου". 

(ΑυτεπάΥγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Μέλους της Βουλής κας 

Κλ. ΑΥΥελι.δου). (15.1.92). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής ε.-τιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

ητλοφορείται "Η ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

ο..-τλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Α υτεπάΥγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 

10) Έκθεση της Koινoβoυλευτική~ Ε..-τιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή πλήρης εφαρμογή της 

αρχής της ισομισθΙας γυναικών και ανδρών μέχρι το 1992 και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για την προώθησή της" . 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Μέλους της Βουλής κας Κ. Κληρίδου). 

(17.10.91). 

Ι Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής ε. ... nτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Aναπtύξε~ και Ελέγχου Δημόσιων Δα..-τανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται "Οι καταστροφές που προκλήθηκαν στο λιμάνι της Κάτω 
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Πάφου ως α.ίτοτέλισμα της ακαταλληλότητας του κυμαtοθραύστη που 
κατασκευάστηκε και οι ευθύνες που προκύπτουν". 

(ΑυτεπόΥγελτη εξέταση ύστερα από πρόταστι του Βουλευτή κ. Γ. 
Ομήρου). (9.12.91). 

12) Έκθεστι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φuσικών Πόρων 
για το θέμα που tιτλοφορείται ''Οι επιπτώσεις α .. τό το λαθρεμ.."'tόριο ζώων 
χαι άλλων ειδών α...ό τις τουρκοκρατούμενες περιoχές~. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με α...όφαστι της Επιτροπής). (19.9.9 1). 

13) Έκθεστι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται "Οι αt!ξανόμενες ζημιές στη γεωργική 
παραγωγή που προκαλούνται α..-τό τα αγρινά και η ανόγχη λήψης 
προστατευτικών μέτρων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Λ. 
θεοδούλου) . (24.2.92). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινή; συνεδρΙας της Βουλής. 

(·Ωρα λήξης, 6.45 μ.μ.) 
ΟΙ ακό;'ο\!θοι Βου;'ευτές 

αlφα~ητΙΚ1ί σε1Qά : 

Αγα..-τΙσιι Γιαννάκης 

Ayyελlδoυ ΚλαΙρη 

Α ναστασι6.δης Νίκος 

Α νtωνίσυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργ(ου Αριστοφάνης 

Γιάγχου Κίκης 

Ευθιιμίου ΤτΙμης 

ΕυσταθΙου Ευστόθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλοιι Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

ΚαζαμΙας ΚΙκης 

ΚασουλΙδης Γιαννόκης 

Κατσοιιρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Kα~τη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουχουμάς Α νδρίας 

κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλόκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

υπέΥeαψαν τον κατάλογο των παQόvτων με 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτστις lωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΜιχαηλΙδης Θάσος 

Μ ιχαηλΙδης Ντίνος 

Μοuoιούττας Ν(κος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαρές Auγερινός 

Π ιττοκοπΙτης Νίκος 

Πουργουρίδης ΧρΙστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολ6.νδης ΝΙκος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλL"'tπου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκρό:της 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χαtζηδημητρι.ου Τάκης 

ΧριστοδουλΙδης Δώρος 

Χρ[οτου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 
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Αντιπρόσωποι θριισχευτικών Ομάδων : 

Π Ι ΝΑΚΑΣ 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΚαλΟ'ίτζιάν Αράμ 

ΠΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για τα νομοσχέδιο Ι. ''Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992", 2. ~o περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992" χαι 3. ''Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του Ι992~ και ψήφισή τους σε νόμους. 

2) Έκθεση Ύια τα νομοσχέδια 1. ''Ο περΙ Σιιμ.;ιληρωματιχο\ι 

προυπολΟΥισμο(ι Νόμος (Αρ. 16) του 1992" και 2. "Ο περί Ειδικεύσεως 
Συμπληρωματικής π,ιστώσεως (Ταμεί-ο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 
1992" Χ(Η ψήφισή τους οε νόμους. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμ.Jτληρωματικού Προυπολογιομού 
Νόμος (Αρ. 19) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 12 του 1992). 

4) Έκθεση για το νομΟ(J",(έδιο ''Ο ;τερΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 8) του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 7 του 1992). 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Δημόσιας Υγείας (Χωρίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του ]992" και ψήφισή της σε νόμο. 

6) Έκθεση 'για το νομοσχέδιο ''Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί E~UΤOρικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Φορολογικές Διατάξεις) Νόμος του 199]" και 'για τους Κανονισμούς "Οι 
περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", 
οι αγορεύσεις και η συζήτηση ;του ακολούθησαν [Ρ. Πρέντζας, Κ. 

Καζαμίας, Ν. Πιττοκοπίτης, Γ. Αγαπ[ου, Τ. Χατζηδημητρίου, Ευ. 

Ευσταθίου, Α. Αντωνίου, Ντ. Μιχαηλίδης. Α. ΜούΟ'ι<:ος. Ν. ΚατσουρΙδης, 

ΠΡOεδρείlων (Γλ. Κληρίδης)]. ψήφιση του νομοU"ι:εδίου και έγκριση των 

Κανονισμών. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας -
θέσεις Προ'Ι:σταμένου ΕΚ.iταιδευτικού Ε.ι'tαΥΥελματικού Εργαστηρίου και 
Ανώτερου Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί. του 1992" και 
έγκρισή τους. 

9) Έκ{)εση για τους Κανονισμούς "Οι περί Τμήματος Εργασίας - θέση 

Επιθεωρητή Ασφάλειας 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περΙ Γραφείου Προγραμματισμού _ 
θέση Ανώτερου Λειτουργού Προγραμματισμού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

1 Ι) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
για την Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του Συμβουλίου 

Βελτιώσεως Αμαθούντας Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 
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12) Έγκριση του ΕσωΤΕρικού Κανονισμού της Μικτής Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ευρω.ιίαΊ:κής Κοινότητας - Κύπρου. 

13) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

14) Ερωτησεις Βουλευτών (ΙΌ θέμα των άνεργων t.ι.oγγελματιών ναυτικών -
Η άδεια κυκλοφορίας των φορτηγων αυτοκινήτων των γεωργών - Η μη 
έκδοση Κανονισμών που να ρυθμίζουν θέματα σχετικά με τον περί 

Φορολογ(ας του Εισοδήματος Νόμο - Η φορολογία των μισθωτών με 

εισόδημα ύψους L4.000 το χρόνο - Η εΥΥνηση α,"tό την κυβέρνηση δανείου 
που εξασφάλισε το Σούνι-Ζανατζιά από την Κεντρική Συνεργατική 

Τράπεζα - Αίτημα της κοινότητας Μηλιούς για συμπερίληψΊ') ο' αυτή 

περιοχής για σλoπoUς αναμπέλωσης - Αίτημα της κοινότητας Μηλιούς 

για συμπερίλτιψή της 010 σχέδιο δανειοδότησης yLO ανέγερση κατοικιών -
ΤΟ θέμα της μετακίνησης της κοινότητας Ε.ι"tισκοπής Πάφου • Αίτημα της 
κοινότητας Μηλιούς για μείωση της συνεισφοράς της στο δάνειο για την 

κατασκευή αρδευτικού έργου - Αίτημα για διάνοιξη αγροτικού δρόμου 
μεταξύ Μηλιούς και Πάνω Ακουρδόλιας - Η διάνοιξη διάτρησης στην 
Κάτω Ακουρδάλια - Η μη προκήρυξη προσφορών για την προμήθεια 

ψωμιού για τις ανάΥλες της Εθνικής Φρουράς • Αίτημα για κατα(nι.ευή 
παραχαμπτήριου δρόμου στην ΑγΙα Φύλα - Η κυκλοφοριακή συμφόρηση 
στον κυκλοφοριακό κόμβο Αγίας Φύλας και των Πολεμιδιών - Πρόβλημα 
έλλειψης πόσιμου νερού στα χωριά Παλόδεια. Παραμύθα, Σπιτάλι και 

Φασούλα - Η χρονοβόρα διαδικασία για την εξασφάλιση άδειας 

οικοδομής - ΤΟ θέμα της Ε>ίάνδρωσης τω\' μικρών υγειονομικών κέντρων 
της υπαΙΟρου - Η αυξανόμενη τουριστική κίνηση στο αεροδρόμιο 
Λάρνακας - Αίτημα για δημιουργία παραθαλάσσιου πάρκου στην 

Αργάκα - Αίτημα για αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών στην Αργάκα - Η 
δαπάνη για την επέκταση της υδατοπρομήθειας της κοινότητας Αργάκας 

- Αίτημα για Ε.ιίΙστρωση με πρέμιξ του δρόμου που ενώνει την Πάνω και 
Κάτω Αργάκα και για επιδιόρθωση των κτιρίων της κοινοτικής αρχής -
Η δημιουργία κοινοτικού σφαγείου στην Αργάκα - ΑΙτημα για επίστρωση 
με πρέμιξ του δρόμου που ενώνει την κοινότητα Κοίλης με τον κύριο 

δρόμο Τσάδας-Πόλεως Πάφου • Πρόβλημα στη λήψη των τηλεοπτικών 
προγραμμάτων του ΡΙΚ στα χωριά Πωμός, Νέα Δήμματα. Γιαλιά και 

Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Προβλήματα της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς 
λόγω του υψομέτρου του κύριου δρόμου που διασχίζει την κοινότητα -
Αιτήματα της Αγίας Μαρίνα; Χρυσοχούς • Η κάλυψη των αρδευτικών 
αναΥλών της Κοίλης • Αιτήματα της κοινότητας Αργάκας • Η 

καθυστέρηση στην α..ίοοτολή τρακτέρ στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς για 
ικανοποίηση των αναγκών της περιοχής - Η καθυστέρηση στην α..ίοστολή 
τρακτέρ στην Κοίλη· Αίτημα ΚοΙλης για δημιουργία κοινοτικού πάρκου 

και αναστήλωση της παλιάς βρύσης της κοινότητας - Αίτημα για 

επέκταση των οικιστικών ζωνών στην Κοίλη - Η α).οπεράτωση του 

δρόμου Κοίλης-Τάλας. Η δημιουργία κοινοτικού σφαγείου στην Αργόκα 

- Τα επιδόματα εξωτερικού που χορηγούνται στα μέλη της δw'"tλωματικής 
υπηρεσίας της Δημοκρατίας - Η ανάγκη να τιμηθεί ο τραγουδιστής 

Γιώργος Νταλάρας για την προσφορά του στον αγώνα της Κύπρου. Η 

δημιουργία γηπέδου γκολφ στην Κύπρο - Οι ενέργειες της κυβέρνησης 
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για να εξασφαλιστεί η επιτυχία της συναυ).{ας του Γιώργου Νταλάρα στο 

Λονδινο - Οι σχέσεις Κύπρου-Αλβανίας - Ο θf:σμός του επίτιμου πΟ'λίτη 
της Δημοκρατίας - Η κλΟ'πή αυτΟ'κινήτων και η μεταφορά τO'uς στα 

κατεχόμενα α.ίτό τΟ'υρκΟ'κύπριΟ'υς και επΟ'ίκΟ'υς Έλλειψη 
οικοπεδοπΟ'ιήσιμης γης στΟ'ν ΆγιΟ' ΠαύλΟ' - Η κακή λήψη των 

τηλεοπτικών προγραμμάτων στα χωριά ΛΟ'υβαράς και Άγιος 
Κωνσταντίνος). 

15) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η τοποθέτηση 

κυβερνητικού γιατρού στΟ' Κελλάκι - Η διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση 
τΟ'υ δρόμΟ'υ Κυπερούντας-Χαντριών-Αγρού - ΤΟ Αγροτικό Υγειονομικό 
Κέντρο Αγρο\! - Η νομοθετική ρύθμιση των κτηνΟ'τροφικών περιΟ'χών -
ΤΟ δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακΟ'ύ αυτοκινήτΟ'υ και οδηγΟ'ύ - Το αίτημα 
για (δρυση βιΟ'μηχανικής περιΟ'χής στην Κ υπερσύντα - Τα αγροτικά 

λεωφορεία και η οικονΟ'μική βιωσιμότητά τους - ΤΟ λαθρεμ..όριο που 

διεξάγεται στην περιΟ'χής ΠUλας). 

16) Συνέχιση της συζήτησης (Μιχ. ΚυπριανΟ'ύ, Ι. Πογιατζής , Αρ. Γεωργίου, 

ΠρΟ'εδρεύων, Σ. Χατζηγιάννης, Δ. Ηλιάδης, Ν. ΡΟ'λάνδης) πάνω στΟ' θέμα 

ίο πρόβλημα που αντιμετωπίζΟ'υν τα προσφυγικά αθλητικά σωματεl.α 

και ιδίως τα Ο'ικΟ'νΟ'μικά ασθενέστερα από αυτά και η ανάγκη άμεσης 

υποστήριξής τΟ'υς" και λήξη αυτΟ'ύ. 

17) Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Χατζηδημητρίου, r. Αγα.ί1:ίου. Δ. θf:oδώρoυ. 
Ευ. Ευσταθίου) πάνω στο θέμα 'Ή περίπτωση της BCCl και η πολιτική 
της κυβέρνησης έναντι των υπεράκτιων εταιρειών". 

Τιμή: 75σ 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 28ης Μαίο" 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

( Β . Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης; 4.37 μ.μ.) 

(Αρ.43) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερ~νής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 

υπάρχει απαρτία, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα σι:ην ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Συμπληρωμαηκου 

Προ\lπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 1991", Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει τι 

παράκληση το θέμα αυτό να αναβληθεΙ για την επόμενη σvνεδρΙα. Επομένως 

προχωρούμε στο δεύτερο θέμα, που είναι ''Ο περί προυπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1992", Παρακαλώ να αναγνωσθεΙ 11 Έκθεση στο 
Σώμα. 

Α. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Π ρόεδρε. φέρω ένσταση να αναγνωσθεί η Έκθεση, καθότι είμαι Μέλος 

της Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 'ήμουν παρών στη συζήτηση του 
νομοσχεδίου, έχω δηλώσει σαφώς όη καταψηφίζω συγκεκριμένη πρόταση για 

!200.000 για μελέτη της Aρχιjς Ηλεκτρισμού και δε φαίνεται ούτε ότι ήμουν παρών 

ούτε ότι καταψηφίζω. Γι' αυτό θα ζητούσα να αναβληθεί το θέμα και να διορθωθεί η 
Έκθεση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι μόνο αυτό το θέμα, μπορεί να διορθωθεί και εδώ η Έκθεση. 

Επομένως δεν είναι πρόβλημα. Αν εΙναι αυτή μόνο η ένσταση, θα ληφθεί υπόψη ότι 
κάποιος Βουλευτής επιμένει όη η άποψή του έχει παραλειφθεί και jtQbtEL να 

συμπεριληφθεί στην Έκθεση, όπως και όη ήταν παρών. 

ΛΟΙ,.Jίόν, να αναγνωσθεί η Έκθεση. 

(2879) 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΤΗ! ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992~ 

ΠαQόvι:ες;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙου 

ΚΙχης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κ\ιπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Ο Προ\.lπολΟΥισμός της Αρχ1']ς Ηλεχτρισμου Κύπρου για το 1992 κατατtθτrκε 
στη Βουλή στις 5 ΜαρτΙου 1992 και παρα."tέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και ΠΡOυπoλoγισμoiι για μελttη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς 

την ολομέλΕια του Σώματος. Η Επιτροπή μελέτησε τον Προ\lπολογιομό αυτό σε 

τρεις σuνεδρΙες της που πραyματoπoιfιθηχαν στις 30 Μαρτίου, 29 Απριλ(ου και 
13 Μα"ίου 1992. Στο στάδLO της μελέτης αυτης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
EπιtΡOπή εκπρόσωποι του Διοικητικού ΣυμβουλΙΟυ και της Διεύθυνσης της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

Ο προυπολογισμός της Αρχής Ηλεκτρισμού. όπως κατατέθηκε στη Βουλ'ή, 

προβλέπει για το 1992 έξοδα (129.128.039 και έσσδα (83.679.000. 

Το μεΥαλίπερο μέρος των δαπανών της Αρχ'ής Ηλεκτρισμού προορΙζεται να 

διατεθεΙ για αποδοχές προσωπικού, για την κάλυψη των δαπανών λειτουργίας της 

Αρχ'ής και για τη διενέργεια αριθμού κεφαλαιουχικών δαπανών. Οι προνοούμενες 

νέες θέσεις που προτείνονται στον υπό αναφορά προυπολογισμό στοχεύουν στην 

εξυπηρέτηση νέων συστημάτων υψηλ'ής τεχνολογίας που εισήγαγε η Αρχή. καθώς και 

στην καλύτερη εξυπηρέτηση των καταναλωτών και την αύξηση της 

παραγωγικότητας. Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες. της Αρχής Q.,-ι:οβλέποuν στην 

ανάπτυξη του συστ'ήματος παραγωγ'ής της Αρχ'ής, για να αντιμετωπιστεί η 

αυξανόμενη ζ'ήτηση ηλεχτρικ'ής ενέργειας βραχυπρόθεσμα και μεσοπρόθεσμα, μέχρι 

που να ανεγερθεί ο νέος ηλεκτροπαραγωγός σταθμός. 

Τα μεΥαλίπερα κονδύλια των κεφαλαιουχικών δαπανών του προυπολογισμού 

εΙναι τα πιο κάτω: 

(α) Ποσό (22.166.755 για την επέκταση του Νέου Σταθμού Δεκέλειας, φόση 
3· και 

(β) Ποσό !t3.912.156 για την φατάσταση δίιο αεριοστροβιλων των 30MW 
ο καθένας. 
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Ανάμεσα στις κεφαλαιουχικές οο."tάνες περιλαμβάνεται ποσό t2oo.ooo το 

οποίο προορίζεται να καλύψει τη δαπάνη για το κόστος της μελέτης σχετικά με την 

τεχνολογία και την κα"σιμη 'ύλη που θα χρησιμοποιηθεΙ για το Νέο Αναπτυξιακό 

Πρόγραμμα Παραγωγής της Αρχής. Το ποσό αuτό δε θα χρησψοποιηθεΙ, σiιμφωνα 

με τους αρμοδίους της ΑΗΚ, γι.α οποιαδήποτε έργα αναφορικά με το νέο σταθμό 

αλλά αποκλειστικά για την πιο πάνω μελtτη τεχνολογΙας και καυσίμων. 

Σχετικά με τον τόπο ανέγερσης του σταθμού κατατέθηκε από τον Πρόεδρο της 

Αρχής ότι το Διοικητικό Συμβούλιο με απόφασή του που λήφmκε στις 19 Μαρτίου 1993 
τάχθηκε υπέρ της ανέΎfρσης του νέου σταθμού στην περιοχή Βασιλικού. 

Η εί"Ι:ΙΤΡΟπή, αφο" διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση 
προυπολογισμού, τις υιοθετεΙ στο σiινoλό τους με τη διαφοροποΙηση μόνο της 

πρόβλεψης που αναφέρεται ως "Νέο AναπτUΞι.ακό Πρόγραμμα ΠαραγωγήςΗ Άρθρο 

508. Με βάση τη διαφοροποΙηση αυτή διαγράφεται η αναφορά στο Σταθμό 

Βασιλικού που γίνεται στον τίτλο του σχετικού άρθρου και προστίθεται σχετική 

σημεLωση. σίιμφωνα με την οποΙα διασφαλίζεται και τυπικά ότι το κονδύλι των 

t200.ooo θα διατεθεΙ aπoκλειστικά και μόνο για μελtτες αναφορικά με την 

τεχνολογΙα και την καύσιμη ύλη που θα χρησιμοποιηθεΙ στο νέο σταθμό και για 

κανέναν άλλο σκοπό. 

Υπό το φως των πιο πάνω. η Επιτροπή έχει διαμορφώσει ανάλογα το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Σε σχέση με το κονδύλι για το Νέο Αναπτυξιακό Πρόγραμμα Παραγωγής, τα 

Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Κ. 

Καζαμίας και Α. Avτων(oυ δήλωσαν ότι αρκο'ύνται με τη δήλωση του Προέδρου της 

Αρχής ότι δεν πρόκειται να πQOβoίJν σε οποιαδήποτε έργα, πριν να γίνουν οι 

σχετικές μελέτες για τα καύσιμα. 

Επικροτώντας την έγκριση του προυπολογισμού της ΑΗΚ, τα Μέλη της 

επιτροπής-Βουλευτές του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τ. ΧατζηδημητρΙΟυ και Ρ. Πρέvτζας 

Ε,ο"tιφuλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλει.α του Σώματος αναφορικά με το 

θέμα της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας στις τουρκοκρατούμενες περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

yπόρχouν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

θέλω να σημειώσω και πάλι στο Σώμα ότι υπάρχει μια αυξανόμενη παροχή 

ηλεκτρικού ρεύματος προς τα κατεχόμενα. Το 1990 δίδονταν 322 000 κιλοβατώρες, 
το 1991 359 000 ~ιλoβατώρες. το 199'2369 αχ> κιλοβατώρες με ανάλογη αύξηση των 
οφειλόμενων χρημάτων προς τη Δημοκρατία από πλευράς κατεχομένων. 

Γνωρ(ζουμε ότι εΙναι ένα ευαίσθητο θέμα, γιατΙ αφορά τους Toυρxoκuπρ(oυς, 

και δε θα θέλαμε για κανένα λόγο οποιοδήποτε μέτρο να επηρεάσει τους 

Τουρκοκυπρίους, έστω και αν ο Ντενκτάς δεν καταβάλλει αuτά τα χQήματα. γι.ατΙ 

Υνωρ(.ζουμε ότι οι Τουρκοκύπριοι πληρώνουν το ηλεκτρικό ρεύμα που καταχράται ο 

Ντενκτάς. 
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Όμως εκείνο που θέλαμε να σημειώσουμε είναι το γεγονός ότι με τΤ)ν παροχή 

αυτου του ρεύματος ηλεκτρoδoτo\ιμ.t τους εποίκους, ηλεκτροδοτούμε τα 

στρατεύματα κατοχής. Και διερωτώμαι αν 11 κυβέρνησrι έχει μελετήσΕΙ και μέχρι 
ποιου βαθμού τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων σχετικά με την παροχή ρεύματος αλλά 

και την ανακίνηση του θέματος μέσα στα πλαίσια της συζήτησης που κάνει για το 

Κ υΠQιακό. ώστε να σημειώνει αυτή Τ'ην αντίφαση που παρουσιάζεται και που 

πρόγματι είναι τραγική για την meL'"ttωoTJ τη δική μας. αφού ενισχύουμε εν γνώσει 

μας τις κατοχικές δυνάμεις και την εγκατάσταση εποίκων. Είναι ένα τραγικό 

πραγματικά αδιέξοδο αυτό στο οποίο βρίσκεται ο λαός μας και εκείνο που 

σκέφτεται κανένας είναι τη λήψη κάποιων άμεσων μέ1ρων. Δνστυχώς δεν έχω να 

Εισηγηθώ στη Βοιιλή μέτρο qυγκεκριμένO αυτή τη στιγμή που δε θα δημισυργσύσε 

ευρύτερα προβλ'ήματα. Όμως αυτό δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να μελετηθεί σε βάθος 

τΟ' θέμα και να διατηρείται ανσικτό, διότι Q.ί"tστελεΙ και αυτό μια πτυχή τσυ 

Κ υπριαχσύ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχσυν άλλσι σμιλητές; 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Κσινοβουλευτική Ομάδα τσυ Δημσκρατικσύ ΚόμματΟ'ς 

συμμερίζεται a..-τόλυτα τις αΝΗΣUΧί.ες τσυ ΚσινοβουλευτικΟ'ύ ΕκπροσώπΟ'υ της ΕΔΕΚ 

και ΕΠΙσης. σε ό,τι αφορά τη λήψη μέτρων, θα θέλαμε να εισηΥηθούμε όπως τΟ' θέμα 

αυτό απΟ'τελέσει αντικείμενΟ' ειδικής συνεδρίας της αρμόδιας Επιτροπής. για να 

μπορέσΟ'υμε όλα τα κόμματα μαζί να μελετήσΟ'υμε τΟ' θέμα οε βάθος και να 

υπσβάλουμε τις σχετικές Ηοηγήοεις μας στην κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Επιτροπή και αυτεπάγγελτα δικαιoιnαι να ασχοληθεί με τΟ' θέμα. Επσμένως 

μπορεΙ πράγματι να ασχοληθεί με τΟ' θέμα. εφόσον τΟ' κρίνει αναγκαίΟ'. 

Υπάρχουν άλλσι ομιλητές: 

Εφόσσν δεν υπάρχσυν άλλσι σμιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση τσυ 

νσμοσχεδίσυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοίμιΟ'. Συνσπτικός τΙτλος. 'Αρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσtαση όπως ΤΟ' πρώτΟ' άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσσν δεν υπάρχει ένσtαση, τΟ' πρώΤΟ' άρθρο εγκρίνεται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση κονδυλΙων Αρχής Ηλεκτρισμσύ Κύπρου ποσΟ'ύ f.129.J28.039 για τη 
χρήση τσυ έτσυς πσυ λήγει σtις 31 Δεκεμβρίσυ 1992. 'Αρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΟΡΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. το κονδύλι στο άρθρο 508 των i200.000 θα το ΚQταψηφίσΟ\Jμε. 
Όχι ο Δημοκρατικός Συναγερμός αλλά ορισμένοι Βο\Jλε\Jτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πολύ καλά. ΟρΙστε. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Και εγώ, κύριε Πρόεδρε. για τους ίδΙΟ\Jς λόγΟ\Jς καταψηφLζω το νομοσχέδιο, 
την ειδική παράγραφο στl1ν οποία αναφέρθηκε ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι απλώς για καταψήφιση. θα φανεί από Τl1ν ψηφοφορΙα, αν δεν 
υπάΡΧΟ\Jν ομιλίες. 

Πόσοι Ψl1φLζΟ\Jν \Jπέρ tO\J δεύτεΡΟ\J άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψ11φ(ζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4 εναντ(ον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 39 ψήφους υπέρ, 4 εναντίον και 3 αποχές το δεύτερο άρθρο εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευσl1 των ποσών JtO\J θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταΟl1 όπως το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασl1. το τρίτο άρθρο και ο Πρώτος Πίνακας 
εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΧρησιμΟΠΟ{1JOη του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλ'UψT) 

ελλεΙμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το τέταρτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τέταρτο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Δeύτερoς 
Πίνακας. Δεύτερο Μέρος. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το πέμ.-πο άρθρο και ο Δεύτερος Πίνακας, Πρώτο και 
Δε'ύτερο Μέρος. εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπ{ιρχει ένσταση, το πέμπτο άρθρο και ο Δεύτερος ΠΙανακας, 
Πρώτο και Δεύτερο Μέρος, εyκρίνOVΤαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκoUν έλεγχο πάνω στα κσνδίιλια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το έκτο άρθρο εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ~κτo άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νομος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροΙΙπολΟΥισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κ ύπρου Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοοχέδLO ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζε.αι σε νόμο. 

Προχωρούμε στο ε.1:6μενο θέμα, που είναι ~o περί Συμ.,ί"tληρωμ.ατικο'ύ 

Προ\lπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αQμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ flA το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πpo·Y·ΠOΛOΓJΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 12) ΤΟΥ 
1992" 

Πσ.Qόvτες: 

Λεόντιος Ir,ρoδι.ακόνOυ, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γι.αννόκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Α ντωνΙΟυ 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ν{κος Μουσιοvττας 

Μάρκος Κ υπριανο"; 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡO\Jπoλoγισμoύ μελiτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 
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8 ΑπριλΙΟυ και 13 Μα"ίου 1992. ΣτΤ}ν πρώτrι συνεδρίαση κλiιθηκαν xα~ εξέφρασαν 

τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπεΙται Τ1 έγκριοTl πλl1ρωμης από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμε(ου τΤ]ς Δημοχρατ(ας ποσού il3.000 και Τ} διάθεσή του 

για την κάλυψη της δα...άνης που α..-ταιτείται Υι.α την καταβολή αυξημένου 

επιδόμα1ος ενοικίου εξωτερικού στους ΠλτιρεξoύσιOUς Υπουργούς της Εξωτερικής 

Υπηρεσίας τrις Δημοκρατίας πο\! τοποθετούνται στις δι.πλωματικές αποστολές στο 

εξωτερικό και των Συμβούλων της Εξωτεριχ'ής Υπηρεσίας tTl; Δημοκρατίας που 
τοποθετούνται ως Γενικοί Πρόξενοι σε ανεξάρτητα προξενεισ. για το 1992. 

Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση πο\l σuνoδWEι ΤΟ πιο 

πάνω νομοσχέδιο. το διπλωματικό και όλλο μόνιμο προσωπικό που υπηρετεί στις 

δι.πλωματικές αποστολές και άλλες αποστολές της Δημοκρατίας στο εξωτερικό 

δικαιούται Επίδομα ενοικίου με βόση το νέο σχέδιο επιδόμ.ατος ενοικίου εξωτερικού 

που εγκρίθηκε από τη Βουλή και τέθηκε οε ιοχύ από την lη 10υλ(oΊJ 1989. Επειδή οι 
πιο πάνω υπάλληλοι της εξωτερικής ΊJπηρεOίας λόγω του ρόλOΊJ και της φύοεως των 

καθηκόντων ΠOΊJ εκτελούν έχουν αυξημένες οικονομικές, κοινωνικές και άλλες 

υποχρεώσεις, κριθηκε ορθό και δΙκαιο να καταβάλλεται στι.ς περιπτώσει.ς αυτές 

αυξημένο επ(δομα ενOικΙOΊJ eξωτερικoύ ως αντιστάθμισμα αυτών των ΊJΠOχρεώσεων 

κατά παρέκκλιση από το εγκεκριμένο σχέδιο επιδόματος ενοικΙΟυ. 

Η KoινoβoΊJλεΊJτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού ΊJΙOθετεί 

ΤOΊJς σκοπούς και τις επιδιώξεις ΤOΊJ υπό ουζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του οι! νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογι.σμού 

Νόμος (Αρ. 14) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

νπάρχονν ομιλητές σε θέμα αρχής: 

Εφόσον δεν ΊJΠάρχO\Iv ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση ΤOΊJ 

νOμoσχεδΙOΊJ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. ΣUΝOπtικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό τον ΠάγΙOΊJ Ταμείον ποσού (13.000 
για τη χρήση τον έτονς πον λήγει στις 3 Ι ΔεκεμβρΙOΊJ 1992. Άρθρο 2. 

ΕιδΙκενση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρια άρθρα και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν νπάΡΧΕΙ ένστασΥI, τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται . 

Προχωρο'ύμε στην τρίτη ανάγνωση τον νoμOσχεδΙOΊJ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Σνμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 14) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τυπά τη οφ{ιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση , το νομοσχέδιο ψ1ΊφΙζεται σε νόμο. 

Για τα δύο επόμενα θέματα, που εΙναι ''Ο περί Δήμων (Γροποποιητικ6ς) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1990" και ''Ο περΙ Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991", 
υπάρχει κοινή και συμπληρωματική Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή 

οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

τις Εκθέσεις στο Σώμα. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΑ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ TITAOΦQPQYNTAl ( Ι ) ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" ΚΑΙ (2) "ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ 
(TPOΠOrιOIHTIKOΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντε,: 

ΝΙκος Κατοουριδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμός 

Δημήτρης Kovτίδης 

ΚΙχης ΓιάΥκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουριδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτrις Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχατιλιδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνιδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν από το Νοέμβριο του Ι 99 ι μέχρι και 

τον Απρίλιο του 1992. Το πρώτο από τα υπό εξέταση νομοσχέδια είχε απασχολήσει 

και την πρorιγoύμενη Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών σε συνεδριάσεις της 

;του πραγματοποιήθηκαν από τον Οκτώβριο του 1990 μέχρι και τον Ιανουάριο του 
1991. 

Στα πλαίσια τrις μελέΤllς των πιο πάνω νομοσχεδίων, η Επιτροπή είχε την 
εuκαιρtα να ακούσει τις απόψει.ς εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δrιμoκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου. 

της Ομοσπονδίας Ενώσεως Κοινοτήτων και του Συμβουλίου Βελτιώσεως Aγtας 

Νάπας. 

Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τρoπoπoίrιση τrις βασικής νομοθεσΙας 

για τους δήμους, ώστε: 

(α) Να κενώνεται η θέση δημάρχου ή συμβούλου και στην περΙΠτωση κατά 

την οποία αυτός μετά την εκλογή του παύει να είναι δrιμότrις του δήμου 

στον οποίο έχει εκλεγει, καθώς και όταν απουσιάσει αδικαιολόγητα από 

τρεις συνεχείς συνεδριάσεις του δημοτικού συμβουλtoυ. 

(β) Να παρασχεθεί η δυνατότrιτα στα δημοτικά συμβούλια να εισπράπουν 

φόρο θεάματος που να μην υπερβαίνει ποσοστό μέχρι 20% του ποσού 
που πλrιρώνει χά.ίΤΟΙΟ πρόσωπο στις περι,ττώσεις που προσφέρεται 

οπουδήποτε ψυχαγωγία στο κοινό . ανεξάρτrιτα από το αν καταβάkλεται 

ή όχι δικαίωμα εισόδου. 
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(γ) Να παρασχεθεί η εξουσία στους δημοτιχούς τροχονόμους να 

επιλαμβάνονται 'Των αδΙΧ'l1μά'Των που σχετίζονται με τη ρύπανση 'Των 

δ'ήμων, αφού ανάλογη τροποποίηση έχει 'ήδη γίνει στη νομοθεσία για την 

εξώδιχη ρύθμιση των τροχα(ων αδΙΚ'l1μάτων (Γροποποιητικός Νόμος 

Αριθμός 59 του 1991). 

(δ) Να έχουν εξουσία 'Τα δημοtικά συμβούλια να μεταχινούν και να 

διαθέτουν οε δημόσιο πλειστ'l1ριασμό μηχανοκίνητα οχηματα Ίi άλλα 

αντικείμενα που παραμένουν εγκαταλειμμένα σε δημόσιο δρόμο η σε 

ανοικ'Τό b'l1JLόoΙO ή ιδιωτικό χώρο, αφού προηγουμένως ειδοποιηθεί ο 

ιδιοκτηΤ'l1ς και εφόσον αυτός παραλεΙΠει ή αμελεί να τα μετακινήσει. 

Το δεύτερο ιιπό εξέtαση voJLooχtδl.O περιλαμβάνeι τις πιο κάτω τροποποιήσεις 

της νομοθεσίας για 'Τους δήμους: 

(α) ΔΙδεται η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να διατάζει τη διεξαγory'ή 

δημοψηφΙσματος μεταξύ των κατοίκων περιοχής βελτιώσεως ή χωριού 
που έχει πλ'l1θυσμό κά'Τω των πέντε χιλιάδων κατοίκων, αριθμός που 

απαι'ΤεΙται σήμερα με βάση τη νομοθεσία για την ανακήρυξη σε δήμο 

πόλ'l1ς, περιοχής βελτιώσεως, χωριού ή συμπλέγμαtος των πιο πάνω, 

εφόσον '11 περιοχή αυτή έχει τέτοια οικονομική δυνατότη'Τα, που tης 

επι'Τρέπει να λεnΟ\ΙQγεί ικανοποιητικά και a..-τοτελεσματικά, και εφόσον 

οι κά'Τοικοι με το σχετικό δημΟψήφισμα εκφράσουν την ε,,-nθυμία να 

ανακηρυχθεί η περιoxΊi τους σε δήμο. 

(β) Καθορίζεται ειδική πλειοψηφί.α συμβούλων και ειδικός τρόπος εκλογής 

τους στις περιπτώσεις συμπλέγμα'Τος χωριών ή χωριών και περιοχής 

βελτιώσεως που ytVEtaL δήμος. 

(γ) Απαλλάσσονται από το φόρο θεάματος οι κινηματογραφικές ή άλλες 

παραστάσεις ή εκδηλώσεις που δεν αποσχ.οπούν στην εξασφάλιση 

κέρδους. 

(δ) Η άδεια επαγγέλμα'Τος είναι αναγκαία για την άσκηση όλων των 

επαγγελμάτων, χωρίς να a.."taL'TEttQL η απαρίθμηση των 'Tελεuτα(ων με 
Κανονισμούς. 

Το νομοσχέδιο εισηγείται επίσης ορισμένες άλλες επιμέρους τροποποιήσεις 

για την καλύτερη διατύπωση του κειμένου της νομοθεσίας για τους δήμους. 

Σύμφωνα με όσα κατέθεσαν ενώπιον της Επιτροπης οι εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωtερικών και της Ένωσης Δήμων Κύπρου, οι τροπολογιες που 

προτείνονται σκοπό έχουν την αηιμετώπιση ορισμένων προβλημάτων tων δήμων 

που προέκυψαν από την ως tώρα ΠQOκτικ'ή εφαρμογή της νομοθεσίας για 'Τους 

δήμους. 

Καταθέτοντας ενώπιον 'Της Επιτροπής, οι εχπρόσωποι της Ένωσης Δήμων 

Κύπρου ανέφeρα.ν όtι τα έσοδα 'Των δήμων από 'ΤΟ φό.ρο θεάματος είναι πολύ 

χαμηλά και πολλές φορές επιστρέφονται με t'l1 μορφή χορηγίας στους ιδιωτικούς 
θιάσους. ώστε να βοηθηθεί η θεατρική ανόπτυξη στον τόπο. Για τους πιο πάνω 

λόγους οι δ'ήμοι εισηγήθηκαν να 'Τους δοθεΙ η δυνατότητα να ειοπράt'Τουν φόρο 

θεάματος, 'Του οπο(ου το ύψος να μην ξεπερνά το ποσοστό 'Του 20% του ποσού που 
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πληρώνεται από τα άτομα που παραχολουθούν οποιοδήποτε θέαμα ή ψUχαγωγική 

παρόσταση με ή χωρLς δικαίωμα εισόδου. Παράλληλα γίνεται εισήγηση να δοθεί τι 

δυνατότητα στα δημοτικά συμβούλια να μην εισπράπouν τέλος θεάματος για τα 

δημόσια θεάματα που δεν αποσκοπούν σtην εξασφάλιση κέρδους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού άκουσε και συνεκτίμησε όλα 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, εΙG11ΎεΙται κατά πλει.οψηφισ. σι:η Βουλή την ψήφιση 

των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμο, ό...ως αuτά tχouν τελικά διαμορφωθεί σε 
ενιαΙΟ κείμενο. 

Ο Βο\lλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού χ. Χρ. ΠονρΥονρ[δl1ς δήλωσε 

στην ε.."nτροπή ότι η xoινoβo"λεvηκή το\! ομάδα αντιτίθεται στην πρόvoια του 

bEmEΡOu νομοοχεδl.oυ για την ανακήρυξη συμπλεγμάτων περιοχών με πληθυσμό 

μικρότερο των 5 000 κατοίκων σε δήμους, αλλά συμφωνεί με τις υπόλοι.πες 

πρόνοιες των υπό αναφορά νoμoσχεδ(.ωv. 

ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ 

ΕΣΩΤΕΡΙΚΟΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ TITΛOΦQPOYNTAI (Ι) ~o ΠΕΡΙ 

ΔΗΜΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ, 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" ΚΑΙ (2) "Ο ΠΕΡΙ 
ΔΗΜΟΝ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤIΚΟΣ) (ΑΡ, 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: 

Νίκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Δημήτρης Κοντιδης 

Κίκης ΓιάΥκου 

Χρίστος ΠoυqyoUΡιδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκρότης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούπας 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Εσωτερικών ξαναμελέtησε τα πιο πάνω 

νομοσχέδι.α, ύστερα από την επαναπομπή τους σ' αυτήν από την ολομέλεια της 

Βουλής, σε συνεδρία της .που πραγματοποιήθηκε στις 19 Ma'wu 1992, Στην πιο 
πάνω σuνεδριαση παρέστη Ε,'τ(σης και το Μέλος της Βουλής κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Σκοπός της επανεξέτα01jς των υπό αναφορό σχεδίων νόμου ήταν η διερεύνηση 

από την Επιτροπή παραπόνων που υποβλήθηκαν από ποΑιηστικο"ύς φορείς του 

τόπου ότι με πρόνοια που περιέχεται στα πιο πό.νω νομοσχέδια δεν υποχρεώνονται 

σε πληρωμή φόρου θεάματος μόνο όσοι εισέρχονται σε κάποιο χώρο για να 

παρακολουθήσουν δημόσιο θέαμα που δεν αποσκοπεί στην εξασφάλιση κέρδους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε σοβαρά υπόψη της όη 

στα υπό αναφορό. νομοσχέδια περιέχονται πρόνοιες των οποΕων η άμεση ψήφιση θα 

συμβό.λει ουσιαστικό. στη βελτίωση της νομοθεσίας για τους δήμους, ομόφωνα 

ει.σηγείτα~ στη Βουλή την ψήφιση των πιο πάνω σχεδίων νόμου, όπως αυτά έχουν 

διαμορφωθεί σε ενιαίο κείμενο, με την απόλεΙψτ] της πρόνοιας σύμφωνα με την 

oπotα δεν επιβάλλεται τέλος θεό.μΟ'ιος για την ε(σοδο σε οποιοδήποτε δημόσιο 

θέαμα που δεν αποσκοπεί στην εξασφάλιση κέρδους, 
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Ταυτόχρονα τι Επιτροπή δηλώνει ότι πρόθΕσή της είναι να ξαναμελετησει 

εκτενέστερα την ΠΙΟ πάνω πρόνοια σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού ακούσει τις 

απόψεις και ΕωηΥήσεις των Ε.ι'"Cηρεαζόμενων πολιτιστικών φορέων και οργανώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV; 

Κύριε Πρόεδρε. 

Όπως θα έχετε προσέξει. έχουμε από κοινο" μαζΙ με την Κ,οινοβοuλευτική 

Ομάδα του ΔΗΚΟ καταθέσει μια τροπολογία για ορισμένα σημεία των δύο 

νομοσχεδίων τα οποία συζητούνται. Από παράλειψη δεν έχει περιληφθεί τι ομάδα 

του ΔΗΚΟ στην Ε.ί"tικεφαλιδα του σημειώματος. 

Αναφερόμαστε πρώτα στο άQθρo 37, εδάφιο (1), παράγραφος (ε). ΕχεΙ 

αναφέΡΕται ότι αδικαιολόγητη απουσία δημάρχου από τρεις συνεχείς συνεδριάσεις 

του συμβουλίου θεωρείται ότι είναι λόγος για τον οποίο παύεται ο δήμαρχος. Το 

[διο και στο παρακάτω όρθρο. στο 38, που αvαφιρετoι στους δημοηκούς 

συμβούλους, επαναλαμβόνεται η ίδια πρόταση, η ίδια πρόνοια, όη δηλαδή, αν 

απουσιάσει από τρεις ΣUΝΕΔριάσεις, ο δημοτικός σύμβουλος εκπl.πτει. Εμείς 

θεωρούμε ότι αυτή η πρόνοια είναι υπερβολικά αυστηρή και άδικη και δεν 

κατανοούμε γιατί υπάρχει μέσα στο νομοσχέδιο αυτό. 

Πέραν αυτού υπάρχει και ο όρος "αδικαιολόγητη". Τι οημαίνει αδικαι.ολόγητη; 

Ποι.ος το κρΙνει, ποιος αποφασ{ζει και ποι.ος δικαLO'ύται να το κάμει αυτό το 

πράγμα; Η Βουλή έχει δικαtωμα με νόμο να αποφασίσει ότι αυτός ο άρχοντας ο 

δημοτικός, ο οποΙος έχει εκλεγεί με καθολική ΨτιφοφορΙα σε ένα δήμο, χάνει τη θέση 

του, αν απουσιάσει τρεις φορές; Μα. αν ήταν έτσι, έπρεπε πρώτα οι Βουλευτές να 

θεσπίσουν παρόμοι.ο νόμο ίσως για τον εαυτό τους, πριν προχωρήσουν σε τέτοια 

ρύθμιση! Γι' αυτό εισηγούμαστε να απαλειφθεί, κύριε Πρόεδρε. 

Το δεύτερο θέμα αφορά την παράγραφο (β) του άρθρου 9. Ενώ η Επιτροπή 
Εσωτερικών, σωστά ανταποκρινόμενη σε απόψεις, εκκλήσεις, διαμαρτυρίες, 

παρακλήσεις διάφορων ΠOλLτιστικών φορέων επαγγελματικών, ερασιτεχνικών και 

άλλων, αι.οφάσισε να συζητήσει συνολικά το θέμα του φόρου θεάματος, πιστεύω 

από παραδρομή ή από κάποιο λάθος παρέμεινε μέσα στο νομοσχέδι.ο που έχουμε 

τώρα μέρος εκείνου που αναφερόταν στο φόρο θεάματος, στην τροπολογία του 

φόρου θεάματος. 

Η εισήγησή μας είναι να απαλειφθεί όλο εκείνο το μέρος και άρα να ισχύει η 

πρόνοια του παλι.ού νόμου περί δήμων -είναι ο νόμος 111/85- που δLδει το δικαίωμα 
στους δήμους να επιβάλλουν φόρο θεάματος και να ασχοληθεί η Επιτροπή 

Εσωτερικών συνολικά και εν εκτάσει με αυτό το πολύ σοβαρό θέμα. να ασχοληθεί 

επαναλαμβάνω σε έκταση, αφού καλέσει και ακούσει όλους τους φορεις, ώστε να 

δώσει μια συνολική και ολοκληρωμένη πρόταση. Αυτές είναι οι απόψεις μας, κύΡΙΕ 

Πρόεδρε. γι' αυτό το θέμα και τις θέτουμε προς συζήτηση και έ-Υχριση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Kiιριε Πρόεδρε, ως Δημοκραηχός Συναγερμός συμφωνούμε απόλυτα με τις 

τροπολογίΕς. Με όλο το σΙβας δ~αφωνo'ύμε με τη διαδικασία με την οποία τέθηκαν. 

γιατί σίΥΟνρα, αν είχαμε την ι'UΚσ.ιρία. αφού οι συνόδελφοι του ΑΚΕΛ είχαν 

συζητήσει με την Κοινοβονλευηκή Ομόδα του ΔΗΚΟ Ί~ δύο αutές οροπολογΙες, 

και μαζί να τις συζητήσουμε πρoηγoιιμtνως, πισtEUΩ ότι ομόφωνα -δεν ξέρω βέβαια 

'tt} θέση της ΕΔΕΚ· θα μ.1tOQOΟΟαμε να καταλήξουμε σ' αυτές, γιατί εΙναι σωστές 

σίγουρα οι 1QOπολοΥίες. Με αυτή την παΡα'τήρηση ως Δημοκρατικός Σuναyερμός θα 

ψηφίσουμε ης ΊQOΠO).,oyίες και, αν βεβαΙως και τι ΕΔΕΚ, εκτός αν έχει 

ΠΡOηyoνμέVΩς πληροφορηθεί. τοποθετηθεί θετικό., θα είναι τροπολογίες που 

ψηφΙζov-ι:αι με εισήγηση όλων των π).,ευρων της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Ο Χ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε. 

Καταρχήν θέλω να πω ότι και εμείς συμφωνούμε με τις τροπολογίες που έχει 

uπoβ(ιλει .0 ΑΚΕΛ και μάλιστα θα ήθελα να προσθέσω ότι η τρΙτη τροπολογία 

οuoιαστικά ήταν απόφαση της (διας της Επιτροπής Εσωτερικών και διερωτώμαι και 

εγώ με .η σειρό. μου γιατ( έχει περιληφθεί στην Έκθεση. 

Σε ό,τι αφορό. τις δύο άλλες τροπολογίες, πραγματικά είναι άτοπο να 

αποφασίσουμε εμείς, και δεν ξέρω με ποια κριτήρι.α. όη εκπtπτει του αξιώματός του 

δήμαρχος ή δημοτικός σύμβουλος με τρεις αδικαιολόγητες -που ποιος θα .0 κρίνει:
αποuoίες. Εν πάση περι.πtώσει, συμφωνoίtμε μι τις τροποποιήσεις που έχει 

υποβάλει η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ. 

Αλλά. αν έχω ανέβει στο βήμα, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι γι' αυτό. Είναι διότι 

.0 κόμμα μας θεωρεί πoλίt σημαvτική την απόφαση που έχει πάρει η Βουλή, μι τη 

διαφωνία του Δημαιι.ρατικoiι Συναγερμoiι, να δώσει τη δυνατότητα σε περιοχές οι 

σποΙες έχουν μεν πληθυσμό κάτω των 5 000 κατοίκων, όμως έχουν την οικονομική 
δυνατόοητα. να αποφασίζουν μέσα από τις διαδικασίες που προβλέπει ο νόμος με 

δημΟψήφισμα κατά πόσο θέλουν να αvακηρUΧθo"ίιν ή όχι σε δήμους. 

Είναι πρoφανtς, κύριε Πρόfδρε. όη οι περιοχές σης οποίες αναφfρεται ο 

νομοθέτης είναι περιοχές με πάρα πoλiι μεγάλους υλικούς πόρους και συνεπώς 

.εράστι.ες δυνατότητες ανάπτυξης σε όλους τους τομείς. Mιλoiιμε για το Συμβoiιλιo 

Βελτιώσεως Αγίας Νάπας, μι.λoiιμε για το Συμβούλιο Βελτιώσεως Γερμασόγειας, 

μιλoiιμε για το Συμβoiιλιo Βελτιώσεως Γεροσχ.ήπου. Βασικά είναι περιοχές με 

μεγάλη επιδοση στον τουριστικό τομέα. ΟΙ προ\.lπολογισμοt τους. ιδιαίτερα του 

Συμβουλίου Βελτιώσεως Αγίας Νάπας και Γερμασόγειας. σίγουρα ξεπερνούν κατά 

πoλiι, πολλαπλασιάζουν, αν θέλετε, τους προ\.lπολογισμο\ις υφιστάμενων δήμων και 

όχι πoλiι μικρών. Ακόμα και από τους προυπολογισμούς μέτριων δήμων οι 

προυπολογισμοΙ των Συμβουλιων αυτών πο\l ανέφερα είναι πολλαπλασίως 
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μιΥαλύτεροι. Έχουν τις οικονομικές δυνατότητες και μπoQOύν να αναπτυχθούν 

όπως οι ίδιες επιθυμούν και με πολύ πιο yρτiγoρoυς ρυθμούς μέσα από μια 

οργάνωση δήμου, μέσα από μια αναβάθμιση ττις τοπικής αuτoδιo(χησης και γι' αυτό 

ένθερμα υ,τοστηρ(ζουμε ουτ'; την πρόταση, 

Το δεύτερο σημείο στο οποΙο θέλω να αναφερθώ, χύρι.e Πρόεδρε. εΙναι τι 

περΙΠΤωση που η νέα νoμoθεσLα προβλέπει. δηλαδή 11 παροχή .ης δuνατότη,ας 
δημιouρ'Yιας συμπλεγματικών δήμων, και μιλοίιμε και πόλι γl.O. πιρwχές που έχουν 

σημαντικούς οικονομικούς πόρους. Δεν εΙναι όλες, αλλά μερικές εΙναι. Για 

παράδειγμα εΙναι τι περιοχή του ΣυμβοιιλΙΟυ Βελτιώσεως Αμαθούντας. ΣΙγουρα 
πρόχειται για περιοχές με πολύ μεΥό.λες προοπτικές ανάπτυξης και με βάση την 

αvτ(ληψT1 της OUΤoδLO(XTjoη; πιστεύουμε ότι αυτές οι πtριoχές πρέπει να έχουν τη 

δυνατότητα να αUΤoδLOΙXηθoύν, μέσα όμως σε πλαΙσια ενιο(ος οντιληψ1Ίς για την 

ανάπτυξη. Διότι πρόκειται για περιοχές που λόγω της γειτνίασής τους και λόγω 

πολλών άλλων παραγόντων ενιαία πρέπει να ava.i"ttυxθoUv. 

Εδώ. στο σημείο αυτό θέλω να επιστ1\σω την προσοΧ1\ της Εκτελεστικ1\ς 

Εξουσιας στο tξ1\ς: Η σύνθεση των δημοτιχών συμβoυλΙWν που θα προκύψουν α..-ro 

μια τέτοια εξέλιξη διαλαμβόνεται μέσα στο νομοσχέδιο που προβλέπει γενικά ότι θα 

είναι τουλάχιστον δι.πλάσιος ο αριθμός των δημοτικών συμβούλων από τον αριθμό 

των χωριών τi περιοχών βtλ τιώσεως που θα συμπήξουν τους νέους δήμους. Εφιστώ 

την πρoσoxτi της κυβέρνησης η οποΙΟ θα χειριστεί αυτά τα πράγματα και της Βουλής 

η οποία θα τα εγκρίνει, διότι με f3ό:011 την αρχ1'\ της πολυφωνίας και Τl1ς 

αντι.:π:ρoσωΠΕUΤικόΤl1τας στο μέγιστο δυνατό βαθμό. αρχτi που πρέπει να ισχύσει και 

ο' αυτές τις περιπτώσεις. να μη φτάσοιιμε στο σημείο. όπως παραχότω 

διαλαμβόνnαι, ένα χωριό να fXλέγει έναν ανταιρόσωπο, διότι εν τοιαύτη 

περιπτώσει ο ένας αντιπρόσωπος θα εκφράζει το σχετικά πλειοψηφούν κόμμα στην 

περιoxτi αυτή. Για να λειτoυρΎτiooυν τέτοια συμβούλια. κατά την ό..-ι:Οψή μας πρέπει 

να είναι πολυμελέστατα. πολύ πολιιμελέστερα απ' ό,ΤΙ είναι τα υφιστάμενα 

συμβούλια με τους εννέα ή με τους δεκατέσσερις ή δεν ξέρω με πόσους δημοτικούς 

συμβούλους, ώσtε και εκείνοι οι δημοτικοί σύμβοιιλοι ποιι θα προκύψουν από την 

ενιαΙΟ ψTjφoφoρΙO αλλά και οι δl1μοτικοί σύμβουλοι που θα προκύψουν από την 

ξεχωριστΤ;, την κατά κοινότητα ψηφοφορία εν ειδει ομοσπονδ(ας, αν θέλετε. να 

έχουν το στοιχεΙΟ της αντιπροσωπευnκότητας στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. 

Διαqx>ριτικά κινδυνεύουμε να οδηγήσουμε τα πράγματα προς κομματικές 

μονοκρατορίες, τάση και κατάσταση απαράδεκτη για τα σημερινά κυπριακά αλλά 

και παγκόσμια δεδομένα. Η τάση που πρέπει να ενισχύσει η Βουλή πρέπει να είναι τι 

πολυφωνια, ο πλouρα.λι.σμός και τι συμμετοχή, αν είναι δυνατό, όλων των 

οργανωμένων μονάδων και ομάδων στην το:π:ικ1\ αυτοδιοίκηση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Q κ. Πουργουριδης είχε ζητήσει 10 λόγο και μετά ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. πoγpΓoγplΔIj~ 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ανέβηκα στο βήμα, για να εκφράσω κάποιες παρατηρήσεις μου όχι τόσο πάνω 

στην ουσία, που έχω κι εκεί κάη να πω, όσο για θέματα διαδικασίας. 
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Μ' αυτό το νομοσχέδιο που σuζητoυμε ασχολήθηκε τι Επιτροπή Εσωτερικών σε 

έκταση, ετοιμάσαμε την Έκθεσή μας,ήλθε ενώπιον της Βουλής και παρατηΡΕίται ένα 

φαινόμενο το οποίο θέλω να ψέξω με δριμύτητα: Ενώ συζητούμε τα θέματα στις 

επιτροπές και καταλήγουμε κάπου είτε ομόφωνα ει.ε με πλειοψηφία. εγείρονται 

σοβαρά θέματα στη βουλή. χωρίς να συζητούνται στις ΕπΗροπές. που είναι ο χώρος 

όπο\! μπορεί να γίνεται σωστή και σε βόθος σUΖτjτηση, Υι.ο να καταλήγουμε οε 

αποφάσεις. 

Για τις τροπολογιες πο\! επιφέΡΕΙ .0 ΑΚΕΛ μαζί με το ΔΗ ΚΟ θέλω να 
\Jπομνήσω στο Σώμα τα εξής: Πρόκειται για νομοσχέδιο το οπο'ο έστειλε τι 

κυβέρνηση. δεν είναι πρόταση νόμου από Βουλευτές. Όταν ήλθε στην Επιτροπή 

Εσωτερικών. εμείς, οι Boυλεmές του Δημοκρατικού Συναγερμού. για κάποιες α.ίτ6 

τις πρόνοιες του νομοσχεδίου eίχαμε ισχυρές επιφυλόξεις, μερικές από ης οποίες 

διατηρούμε μέχρι σήμερα, γι' αυτό και κάποιες Πρόνοιες μας βρίσκουν να 

διαφωνούμε. Οι εκπρόσωποι του ΔΗ ΚΟ και του ΑΚΕΛ ήθελαν αμάν αμάν αυτό το 

νομοσχι!διο να εγκριΟεί το ταχύτερο δυνατό, χωρίς χαν να γίνει δι.εξοδιχ'ή συζήτηστι 

των προνοιών που ειστιΥτιθήκαμε εμεΙς, ενώ τώρα έρχovται χαι λένε ότι πρέπει να 

γίνουν τροπολογίες στην ολομέλεια της Βουλής, Αυτό το πράγμα νομιζω ότι δεν 

πρέπει να επαναληφθεί. Δε λέω ότι δεν μπορούμε στην ολομέλεια να επιφέρουμε 

τρoπoλoγt:ες. Κάθε άλλο! Αλλά. όταν αυτά τα θέματα εγείΡΟΥΙαι στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, νομιζω ότι εχεί είναι ο χώρος όπου πρέπει να γίνεται η 

δουλειά χαι όχι να τα φέρνουμε στην ολομι!λεια ΧΟι να παρουσιάζεται αυτό το 

φαινόμενο. 

Επιπρόσθετα στο θέμα των ΣVμπλεγμάτων η ΚΟινοβοuλeυτική μας ομάδα 

διαφωνει. Διαφωνιες είχαμε και για το θέμα των δήμων με πληθυσμό λιγότερο από 

5 000. Αλλά, επειδή στην κοινοβουλευτική μας ομάδα παρουσιόστηκε το φαινόμενο 

να υπάρχουν διιστάμενες απόψεις για κάπΟιοuς λόγους που ενδεχομένως θα 

Εξηγήσει ο κ. Σολωμής <πη ΣVVΈχεια, και γι' αυτό δε θα επεκταθώ, εΙΠαμε να 

ΣVμ..-τoρευθoύμε με τα uπόλοι.πα κόμματα. Παραμένοuμε όμως αμετάπει<ποι <πο 

θέμα των σvμπλεγμάτων και Μμε ότι πόμε να δημιουργήσουμε ένα έκτρωμα. Γιατί; 

Πάρτε το Συμβούλιο Βελτιώσεως Αμαθούντας. Ο Πύργος για παράδειγμα έχει 

1000 κατοίκονς. Η γη τον Πύργον όμως στον νπό Ιδροοη δήμο είναι το 1/10 της γης 
των υπόλοιπων χωριών. Η γη τον ΑγΙου Τίιχωνα όμως είναι το I(l της ολικής γης. 
Ο Άγιος Τύχωνας στα έσοδα του δήμον θα συνεισφέρει το 1(2 του συνόλον των 
εσόδων. Πώς θα αYIιJt.QOOωπεOOYIαι, για να unάρχει δημοκρατια και δικαιοσύνη; 

Με ποια κριτηρια θα πούμε ότι θα βάλουμε πέντε δημοτικούς σvμ.βoύλoυς από τον 

Άγιο Τίιχωνα και τρεις από τον Πύργο; Πολύ φοβούμαι ότι αυτά τα πράγματα δεν 

είναι σοβαρό, ότι κάπον ενεργούμε πρόχειρα σε θέματα πολύ σοβαρά. Εδώ θα 

βάλουμε τους κατοίκους μερικών κοινοτήτων να τσακώνονται και θα 

δημιονΡΥηθούν ,...ολύ σοβαρά προβλήματα, αν αυτή η πρόνοια περάσει. 

Περαιτέρω νπάρχουν και σοβαρά θέματα με κοινότητες που είναι περΙΠον στο 

μεταίχμιο να γίνουν δήμοι και είναι φτωχές κοινότητες. Και ερωτώ; Είναι κριτήριο 

η οικονομική ευρωστια καθόσον αφορά τη λειτονργΙα της .οπικής αυτοδιοίκηστις; 

Δηλαδή επαναφέρονμε. τελεντούντος του εικοστού αιώνος, τη φεουδαρχια στην 
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Κύπρο; Ε.ιταναφέρουμε. τελεUΤO"ύνtoς ΤΟ1) ε~κOO1oiι αιώνος, τα όσα ΙΣΧUΑν στην 

Ayγλl.α την εποχή που γίνονταν οι δήμοι από τους φεουδάρχες; ΓιατΙ ο Ύψωνας, ο 

οπο(ος έχει 5 000 κατοίκους, αλλά είναι φτωχή κοινότητα, να μην μπορεί vo. γίνει 
δήμος ... 

Δ. θΕΟΔΩρον; 

Διότι δε θέλει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

θέλει ο Ύψ<.ιJνας να γίνΕΙ. μα τα κριτηρια που βάζουμε δεν του tO επιτρέπουν. 
Και κανονικά. αν έπρεπε να y(νouν οι κοινότητες δήμοι με κάποια κριτήρια. το 

οικονομικό χριτ'ήρω δε θα έπρεπε να έχει θέση. Δέν πρέπει στην τοπική 

αυτοδι.οΙκηση να υπεισέρχονται οικονομικοί παράγοντες με τον τρόπο αυτό. 

Τελειώνοντας, κύριε Π ρόεδρε, θέλω να δηλώσω ότι η Βουλή πρέπει με κάθε 

τρόπο να προσπαθήσει να !VLσxjJOEL την τοπική αυτοδιοίκηση και να την καταcπήσει 

πράγματι ένα υγιές κύτταρο ΤΟ\.l δημοκρατικού μας πολιτεύματος. Πολύ φοβο"ύμοι 

όμως ότι δεν είναι με ημίμετρα. όπως αvτά πο)) εγκρίνουμε σήμερα, που θα 

επιτευχθoiιν αυτο( οι στόχοι, αλλά με το να εγκρίνουμε θεσμικά μέτρα διαφορετικής 

μορφής. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Προτού δώσω το λόγο στον κ. Χριστόφια. θα ήθελα α...λώς να παρατηρήσω 

από πλευράς διαδικασl.ας ότι θεσμικά πράγματι είναι προτιμότερο οι εισηγήσεις να 

συζητoiινtαι στι.ς επιτροπές. Αυτό είναι το καθιερωμένο θέσμιο και μόνο σε 

εξαιρετικές περιπτώσεις θα πρέπει να μην υπάρχει ο κανόνας, όταν δεν υπάρχουν οι 

κατάλληλες προυποθέσεις στις επιτροπές. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. 

Ζήτησα το λόγο. διότι, ενώ πρoσπαθτjσαμε να χάμουμε μια δημιoυQΎική 

παρtμβαση έστω και την τελtυταl.α στιγμή, στο τέλος θα βγούμε και κατηγορούμενοι. 

γιατί χάμαμε παρέμβαση για να διορθωθεί ένα λάθος το οποίο διέλαθε της προσοχής 

της ιδιας ττις Επιτροπής, μη εξαιροvμένων και των εκπροσώπων του κόμματός μας 

σ' αυτή την Επιτροπή. Θέλω να πω ειλικρινά ότι δεν καταλαβαίνω τις βολές το)) 

κ. Πουργουρίδη . Έχοvμε κάθε δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε. κι εμείς και όλες οι ομάδες, 

σίγουρα λαμβόνοντας υπόψη τα θέσμια. σίγουρα λαμβάνοντας υπόψη ότι είναι 

καλύτερα να συζητoίινtαι όλα σης επιτροπές της Βοvλής. αν σuμβEt έστω και την 

τελευταία στιγμή, πριν ΊJψώσOυμε τα χέρια για να ψηφΙΟουμε ένα σχέδιο νόμου. ένα 

νομοσχέδιο, να δούμε μια παράλειψΤ) ή ένα λάθος, να εγερθούμε και να εισηΥηθούμε 

να διορθωθεί το λάθος. Νομιζω ότι αυτό σημαίνει και δημoκρaτ[α και εύρυθμη 

λειτουργία του Σώματος. 

Γι' αvτό, για να μην vπάρχουν παρεξηγήσεις ότι τάχατες το ΑΚΕΛ έμεινε .ην 

.ελευταία στιγμή, για να κερδίσει .ην παράσταση, θέλω να υπογραμμίσω με έμφαση 

ότι ήταν λάθος, το οποίο έγινε και από .ης πλευράς των δικών μας εκπροσώπων 

στην Επιτροπή και το οποΙΟ είδαμε την .ελευταΙα στιγμή. Σήμερα ασχοληθήκαμε 
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στην xoινoβoυλεuτιχΤ; ομάδα και με τα δυο. Και σήμερα η κοινοβουλευτική ομάδα. 

εφόσον ε(.δε αυτό τα λάθη, έκαμε αυττj την τροποποΙηση την οποία σας δώσαμε. Δε 

σuνeννoηθήκαμε με το ΔΗ ΚΟ πριν. Την εLδε ο Χ. Mιχαηλi.δης και εl.πε: RΣuμπ(Jποuμε 

και θα θέλαμε να συμπληρώσουμε κι εμεΙς την κοινοβουλευτική μας ομάδα [χεΙ" , Αν 

εκάμαμε λάθος και ε{.π:αμε στον κ. Μιχαηλίδη ότι θέλουμε μόνοι μας το κέQδoς, τη 

δάφνη, τότε να μας κάμετε κριτική. Δεν υπήρχε, πιoτeνω. OUtE από πλευράς του 
Χ. MΙXαηλtδη ούτε από δικτjς μας πλευράς οποιαδήποτε πρόθεση να δημιουργήσουμε 

εντυπώσεις εδώ. Και αν κρίνει η Βουλή ότι όλα τα χόμμαtα θέλουν αυτό το πράγμα 

να γίνει και κρίνουμε ότι πράγμα'n αmό ε(ναι το πιο σωοτό, εγώ θέλω να δηλώσω 

εδώ να είναι και εισήγηση όλων ανεξαιρέτως των κομμάτων. Δeν τ[θεtαι κανένα 

θέμα γι' αιιτό το ζήτημα. Γι' αuτό έχω εγερθεί, κύριε Πρόεδρε. 

EUΧαρι.σι:ώ για την προσοχΤ! σας και νομίζω ότι σίγουρα η καλή σννεργασία 

στη Βουλή των Αντιπροσώπων θα εμπεριέχει και τέτοιου ε{.δους παΡΕμβολές, 

εφόσον κρίνουμε έστω και την τελευταΙα στιγμή ότι αυτές είναι για το καλό της 

τοπικής αmοδιοtκησης ή οποιουδήποτε θεσμο"ύ για τον οποΙΟ θα σνζητά η Βοuλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΟΜΗΣ: 

Κ "ύριε Πρόεδρε, δε θα ήθελα να παρέμβω και να διακόψω τον κ. Χριστόφια, 

που είναι και Κοινοβοuλευrικός Εκπρόσωπος, γιατί θα 'ήγειρα προηγουμένως θέμα 

διαδικασl.ας υπό την εξής έννοια: Καταρχήν πραγματικά εκτιμούμε τη δήλωση tou 
κ. Χριστόφια ότι καλόπιστα έγινε η παρέμβαση. Ήταν και είναι αίτημα του 

Δημοκρατικού Συναγερμού να αναβληθεί η τελική συζήτηση και ψiιφιση αυτού tou 
νομοσχεδιου για δυο βδομάδες, ώστε να συζητηθοίιν στην ΕπΗροπή Εσωτερικών τα 

σημεtα τα οποία σήμερα συζητούμε, με την εξής σημείωση: Σίγουρα ως Συναγερμός 

συμφωνoύμe με 1:Lς τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, αλλά θέλουμε να 

ε.πενεξπάσοuμε τη θtσl'l μας στο θέμα της ανακήρυξης σε δήμο κοινοτήτων που λόγω 

οικονομικών ή άλλων κριτηρίων και λόγω tou ότι έxouv πληθuομό κάτω των 
5.000 θα μπορο'ύν να το πράξουν, αλλά σίγουρα με τις επιφυλάξεις τις οποίες 
ανέφιρε ο κ. ΠoυργoυρLδης σχετικά με τη συμπλεγματοποίηση κοινοτήτων για την 

ανακήρυξή τους οε δήμους. 

Επομένως, κύριε Πρόεδρε, αφού είναι αρκετά τα σημεία, νομ(.ζω ότι 

δικαιοίιμαστε σ' αυτό το αίτημα της αναβολής να έχουμε OLYouρo και '(ην έγκριση 

των υπόλοιπων πλευρών, για να τα δούμε. με την ελ.πLδα ότι θα καtαλήξουμε 

σ' αυτό '{ο αρκετά κρίσιμο νομοσχέδιο σε δεκαπένtε ΙΟως μέρες από σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Εφόσον έχει αρχίσει 1'1 συζήτηση, νομ(.ζω ότι το αίτημα για αναβολή μπορεί να 

τεθεί ενώπιον '(ου Σώματος για 1:ην πeooεxή σuνεδρl.α της Βουλής. επομένως, αν 

συμφωνείτε, μπορώ να ρωτήσω τη Βοuλή κατά πόσο θα ήθελε αναβολή '{ου θέμαtος 

για την επόμενη συνεδρl.α. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Για να διευκολυνθεί και η Επιτροπή να το δει. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν rnΙΤΡΙJΤΕ-Ι:Ε. 

Εμείς δε δεχόμαστε την αναβολή και θα οας εξηγήσω το γιατι. Πρώτα απ' όλα 

αυτό το νομοσχέδLO καθνστερεΙ εδώ και πολύ καιρό. Δεύτερο. τουλάχιστον εγώ που 

είμαι στην Επιτροπή Εσωτερικών έχω πάρει πληθώρα τηλεφωνημάτων κι έχω δεχτεί 

πάρα πολλές πιέσεις από ενδι.αφεΡOμένOUς και όχι μόνο' του κόμματός μου ότι 

πρέπει επιτέλους να αποφασίσουμε πάνω σ' αυτό το θέμα και να ΊΟ κλείσουμε. Δε 

βλέπω για ποιο λόγο θα πρέπει να δώσουμε περαιτέρω αναβολή, YI.O να συζητήσουμε 
κάτι γιο το οποΙΟ υπάρχει διαφωνία ΟΤTl φιΙοσοφ'α. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δήλωσε ότι στο θέμα της σνμπλΕγματοποΙησης 

των δήμων tχει εντελώς διαφορετική αντίληψη. Α ν σνΙητούμε και έναν αι.ώνα, ίσως 

να μην αλλάξουν το πράγματα. Άρα. εφόσον 'υπάρχει πΙΙση εκ των κάτω. η δική μας 

θέση ε(ναι ότι πρέπει σήμερα να ψ1Ίφίοουμε επΙ του υφιστάμενου νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα συμφωνήσω με τη διαπίστωση του συναδέλφου 

κ. Θεοδώρου ότι η διαφωνία δεν αφορά επιμέρους σημεία του νομοσχεδΙου. 

Υπάρχει ουσιαστική δι.αφωνΙα. Υπάρχει διαφων(α ανάλυσης και φιλοσοφ(ας. Άρα 

η αναβολή δε θα προσθέσει τίποτε άλλο. Αν ήταν θέματα διαδικαστικά ή επιμέρους 

απόψεις, θα συμφωνούσαμε. Όμως εδώ υπάρχει μι.α ουσιαστική διαφορά άπΟψης 

που κατά τη γνώμη μας ούτε μια βδομάδα ούτε περισσότερος χρόνος δε θα 

μπορέσουν να τη γεφυρώσουν. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε. όταν τελειώσει αυτή η διαδικαστική αναφορά, εγώ θα 

ήθελα σε ορισμένα σημεΙα να τοποθετηθώ. Αν νομίζετε ότι είναι τώρα που πρέπει να 

το κάμω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Όχι. Αν υπάρχει αίτημα γι.α αναβολή. θα το θέσω στη Βουλή για να 

αποφασίσει. 

Ο κ. Μιχαηλιδης . 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς συμφωνούμε να προχωρήσει η διαδικασία για ψήφιση 

του νομοσχεδίου. Δε νομ{.ζουμε ότι το αίτημα για αναβολή δικαιολογείται. ΕΙναι ένα 

θέμα εξαιρετικά επείγον, έχουμε πάρα πολλούς λόγους να πιέσουμε και να 

εξασφαλΙσουμε την ψήφισή του, αν Είναι δυνατό, σήμερα και συμφωνώ με την 

εκτεθείσα άπΟψη ότι η διαφορά αναφορικά με τη συμπλεΥματοποίηση εΙναι διαφορά 

ουσΙας και όχι τυπική διαφορά ή επιμέρους διαQX>ρά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΦαΙνEτα~ πως θέμα αναβολής δεν τίθεται και μπορεί να συνεχιστεί τι συζήτηση. 

Εφόσον 'Τρία κόμματα εκφράf;οuν την ίδια άπΟψη, δε νομίζω πως θα επιμένεtε να το 

θέσω σε ψηφοφορία. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με την ι1δειά σας, να τελειώσει ο κ. MιχαηλLδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Συμφωνούμε επίσης με την άπΟψη που d;ετέθη. κύριε Πρόεδρε, ότι οι 

τρoπoλoyLες πρέπει να εκφράζονται σης αρμόδιες Ε.."'tLτροπές. Πρέπει όμως να 

σημειώσω ότι τι τροπολογΙΟ τι οποία συμφωνήθηκε με την Κοινοβουλευτική Ομάδα 

το\! ΑΚΕΛ·Αριστερό-Νέες Δυνάμεις αφορό μια εξαιρετική περl.πτωση και 

παρακαλώ να την εκλάβετε ως εξαιρεηκή περΙΠΤωση. 

ΧΡ. ΣΟλΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, aπoσύρω το αίτημά μας για αναβολή, αλλά ήθελα να κάμω την 

εξής διεuxρΙνιση: Τα υπό συζήτηση σημεία ουσιαστικά είναι πέντε. Είναι τρl.o. στην 

τροπολογία του ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ. και σίγουρα qχ:ιίνεται να συμφωνούν όλες οι 

πλευρές της Βουλής, είναι το οtjμεΙο της ανακήρνξης των κοινοτήτων με πληθυσμό 

κάτω των 5 000 σε δήμους και η συμπλεγματοποίηση. Επομένως ήταν 

δικαι.ολογτιμένο το αίτημα του Συναγερμού και οι δυο βδομάδες ήταν για να 

παρασχεθεί χρόνος στην ΕπΙΤροΠ'ή Εσωτερικών να τα δει. Αφού εiJταμε ότι πρέ..-uι 

να επανεξετάσουμε τη θέση μας. γι.ατί η εναλλαγή κάποιων εκπροσώπων του 

Συναγερμού στην Επιτροπή Εσωτερικών δεν επέτρεψε την τελευταία στιγμή την 

οριστική ή καθολική τοποθέτηση στο τέταρτο σημείο. σίγουρα έχουμε επιφύλαξη και 

για το πέμπτο. Αλλό, για να διευκολύνουμε ης εργασίες της Βουλής. από τώρα 

δηλώνουμε ότι συμφωνούμι με τις τρεις τροπολογίες, εφόσον θα είναι τροπολογίες 

όλων των πλευρών της Βονλής. θα ψηφΙσονμε την πρόνοια για την ανακήρυξη σε 

δήμους κοινοτήτων με πληθ1Jσμό κάτω των 5 000. αλλό σίγουρα διατηρούμε την 

αρνητική μας ΤΟjτoθhηση στη συμπλεγματοποl.ηΟ1Ί των κοινοτήτων για σκοπούς 

ανακ'ήΡ1Jξής τους σε δήμους. Αυτή είναι η θέση μας σήμερα και aπoσύρω το αίτημα 

για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Άλλωστε, σύμφωνα με το ΣίινταΥμα. μόνο 24 ώρες θα μπορούσαμε να το 
αναβάλουμε και δε νομίζω όη σε 24 ώρες θα μπορούσε να υπάρξει οποιαδήΠΟΤΕ 
δι.αφοροπο[ηOTl, 

Αν δεν υπόρχουν άλλοι ομιλητές, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Α. XPIΣTOV; 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ένα σημεΙΟ το οποΙο έχε~ θ~γε' από το συνάδελφο κ. Πουργουρίδη. Συμφωνώ 

ότι στις επΙΤΡΟΠές γίνεται σοβαρή συζήτηση και οΟΟεις το αμφισβητεΙ Όμως 

ταυτόχρονα πολλές φορές η απουσΙα από τις Ε..-τιτροπές και ανθρώπων οι o.."totOΙ 

έχουν ασχοληθεί με το αντικείμενό τους δε διευκολύνει πάντοτε τη λεπτομέρεLO, να 

φαvεΙ πο\ι ίσως χωλαίνει. Και παρά το ότι το νομοσχέδιο συζητήθηκε σε βάθος στην 

Επιτροπή Εσωτερικών σε τρεις ΣUΝΕδριες. διέλαθε της προσοχής όλων των 

συναδέλφων αυτό το πράγμα το QΠoΙO έχουμε θέσει προηγουμένως. Άρα θα ήταν 

λάθος και θα 'ταν νομιζω και εvόντι.α στο τι εννοούμε συζήτηση στη Βοιιλή -διότι 

e:yώ αvτιλαμβόνoμαι τη σUΖήτηση σ' αυτό το Σωμα όχι ως α...λή έγκριση εκθέσεων ή 

ψηφισμάτων αλλά ως διαβούλευση, ως ανταλλαΎTl απόψεων- θα 'ταν λάθος λοιπόν 

να πούμε ότι, αν υπάΡΧΕΙ Μσψη τι οποία βελτιώνει ένα σχέδιο νόμου, δεν πρέπει να 

τίθεται. διότι πρέπει να έχει μ.."'tΕΙ εκ των προτέρων ση.ς επιτροπές. 

το δεύΤΕρο όμως το οποίο είναι και πολύ σημαντικό εΙναι ότι υπάρχει το 

πλllθνσμιακό ΚQιτ1\ΡΙo το οποΙ:ο δΙνΕΙ τη δννατότητα σε μια κοινότητα να εκλέξει αν 

θα ~νακηρΥXΘεΙ σε δήμο ή αν θα μείνει συμβούλιο βελτιώσεως ή αν δε θα γίνει ούτε 

καν συμβούλιο βελτιώσεως. Αυτό το στοιχεΙΟ το πληθυσμιακό υπάρχει στο νόμο. 

Και τι ερχόμαστε τώρα και κάμνονμε; Λέμε ότι πέρα από το πληθνσμιακό, το ΟΠΟΙΟ 

μπορεί να θεωρείται ένα στοιχείο στατικό. όχι εν δυνάμει. προσθέτουμε και το 

στοιχείο το οικονομικό. Δηλαδή διευρύνουμε τα κριτήρια. διευρύνουμε τους 

ορίζοντες, ώστε μια κοινότητα να μπορεί να εισέλθει στο χώρο των δήμων, των 

δημαρχούμενων περιοχών. Αυτό κάμνουμε σήμερα. Δε δημιουργούμε ούτε 

φεονδαρχία ούτε κριτήρια άλλα τα οποία έρχονται σε αντιθεση. επομένως έχω την 

άπΟψη ότι γίνεται δημοκρατικότερη η αντίληψη του πώς καταλαβαίνουμε τις 

δημαρχούμενες περιοχές. Γινεται δηλαδή πιο εύκολο για μια περιοχή όχι μόνο με 

βάση το πληθυσμιακό αλλά και το οικονομικό κριτήριο, εκεΙ που το κρίνουν οι 

κάτοικοί της , να γίνει δήμος ή να γίνει δημαρχούμενη περιοχή. Επομένως είναι βήμα 

προς τα μπρος, είναι βήμα προς τον εκδημοκρατισμό της έννοιας και του 

περιεχομένου της τοπικής αυτοδικοίκησης. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΠoυQΎOυρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, απλώς ήθελα να παρατηρήσω ότι εγώ διαφωνώ πλήρως, αλλά 

σύρομαι στην ψήφιση της πρόνοιας για την έκπτωση κάποιον όταν απουσιάσει από 

τρεις συνεδρt.ες. Εγώ πιστεύω ότι το κυβερνητικό νομοσχέδιο είναι απόλυτα 

δικαιολογημένο. Πλην όμως εδώ σηκώθηκε ο κ. Σολωμής, ο ΟΠΟ(.ος Εκπροσώπτισε το 

κόμμα, και δήλωσε αυτό το πράγμα. Άρα είμαι υποχρεωμένος να συμπορενθώ με 

αυτή την ά.ι"tοψη, διότι εδώ δεν μπορώ να πείσω το Σώμα. Ενώ. αν γινόταν συζήτηση 

στην Επιτροπή, πιστεύω ότι εκεί θα ανέπτvσσα τα ΕΠιχειρήματά μου και νηφάλια 

ενδeχoμtνως να έπειθα το"ς συναδέλφο"ς ότι α"τή 1'1 πρόνοια έχει κάποιο σοφία 

πίσω της. Α"τό είναι το σημείο που ήθελα να θίξω. Ενώ εδώ δημόσια και νπό το 

φως των τηλεοπτικών συνεργείων είναι δύσκολο κάποιο χόμμα το οποίο υποβάλλει 
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μια τρσπολογ(α να πει ότι την ανα~ρεί, στην Επιτροπή εύκολα μπορείς να πείσεις 

για τη λoγ~κότητα μιας θέσrις κα~ οι συνάδελφοι να αλλάξουν γνώμη. Αυτό εΙναι το 

επιχείρημά μου κα~ νομίζω ότι κανhας λoγ~κός άνθρωπος δεν μπορεί να 

διαφωνήσει μ' αυτή τη θέση. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ορίστε. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

θα ήθελα να πρoσθtσω ότι αυτές οι τροποποιήσεις που θα εγκρίνουμε σήμερα 

επιφέρουν σrιμαντική βελτίωση στο Νόμο περί Δήμων. Τα δημαρχεία και τα 

δημοτικά συμβούλια περίμεναν από καιρό αυτές τις αλλαγές, ιδιαίτερα την 
τροποποίηση για τη μετακίνηση οχημάτων που είναι στους δρόμους και για τη 

μετακίνηση αχρήστων. Με αυτή την τροποποίηση θα πετίιχουμε την καθαριότητα 

των δήμων. αφού σήμερα υπάρχουν δήμοι, σε δημόσιους και ιδιωτικούς χώρους των 

οποίων βλέπουμε βουνά από άχρηστα. Με αυτή τη νομοθεσΙα θα μ..-roρέσoυν να 

προχωρήσουν τα δημοτικά συμβούλια προς αυτή την κατεύθυνση, γ~α να έχουμε πιο 

καθαρούς δήμους, 

Τώρα, όσον αφορά αυτό που λέμε δήμοι με κάτω από 5000 κατοίκους και 
συμπλΕγματικο( δήμo~, πρέπει να πούμε ότι στις χώρες της Ευρώπης και ιδιαίτερα 

στην EUΡΩπαΊ:κή Κοινότητα, αφού θέλουμε να μ..-τούμε τώρα στην Ευρωπα'ίκή 

Κοινότητα, υπάρχουν συμπλεγματικοί δήμοι. Δηλαδή, υπάρχει ενοποίηση πέντε 

δέκα χωριών που aπoτελoύν ένα δήμο, Και στην τοπική αυτοδιοίκηση δίνονται 

περισσότερες εξουσ(ες στις χώρες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, Με αυτές τις 

τροποποιήσεις ακριβώς δίνουμε περισσότερες εξουσίες. 

Τώρα, όσον αφορά το ΟΙΚ9Vομικό, μπορεί να μετατρέψΟ\ιμΕ μια κοινότητα 

4000 η και 3(Χ)() κατο(κων σε δημο. αλλά το οικονομικό κόστος θα είναι 

περισσότερο. Το κόστος θα είναι περισσότερο το να κάμεις ένα μηχανισμό ·και 

πρέπει να έχεις κά,,-τοι.ο μηχανισμό--το κόστος θα εΙναι περισσότερο το να κάμεις 

έργα. ενώ τώρα έρχεται η κυβέρνηση και κάνει αυτά τα έργα που θα πρέπει να 

γίνουν. Γι' αυτό λήφθηκε υπόψη και αυτό, Σας ευχαριστώ, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν uπάρχoυν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Yπάρχε~ ένσταση όπως το άρθρο ι εγκριθεί; 

Εφόσον δεν uπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 'ωυ βασικού νόμου. Άρθρο 2. 



ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση ή έχει αρθεί; 

Ορίστε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε . για τη συμπλεγματοποΙηση είναι γνωστή η επιφίιλαξτj μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Xατ~rιγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

κυΡΙΕ Πρόεδρε. εμεΙς καταψηφtζouμε την πρόνοια που αφορά τη 

σuμπλεyματoπoΙηση. Όλα τα άλλα τα ψηφίζουμε ως Δημοκρατικός Σuναγερμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ας σημειωθεί ότι ο Δημοκρατικός ΣUΝαγερμός καταψηφίζει την πρόνοι.α γι.α τη 
συμπλεγματοποΙηση. Όλα τα άλλα κόμματα συμφωνΟ'ύν. Για να μην ταλαLΠωρώ τη 
Βουλή, να θεωρηθεί ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βαοικο'ύ νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ : 

Είναι autό στο οποίο αναφέρεστε . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση το" άρθρου 16 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άQθρoυ 24 10\1 βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 4 και 5 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, Ία άρθρα 4 κα~ 5 εyκρΙνOνtα~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιση τοιι άρθροιι 37 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εδώ υπάρχει, αντιλαμβάνομαι, ΤΙ ομόφωνη άπΟψη ΤTlς Βουλής ότι πρέπει ΤΙ 
τροπολογία την οποία τώρα λ~με ότι εισάγουν όλα τα κόμματα να εγκριθεΙ 

Υπάρχει ένσταση όπως ΤΙ τροπολογΙΟ εγκριθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ΤΙ τροπολογία εγκρίνεται και επομένως το άρθρο 
εγκρΙνεται όπως tΡOJtonOLitθTlXE. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιση του άρθρου 38 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ ίδιο ισχύει και για το άρθρο 7. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιση του άρθρου 44 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

YπάρΧE~ ένσταση όπως το άρθρο 8 εγκριθε[; 

Εφόσον δεν υπάρχει tvoτacm. το άρθρο 8 εΥκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙηση του άρθρου 8S του βασικού νόμου. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εναι εδώ πάλι που υπάρχει τι τροπολογΙα η οποΙα αντιλαμβάνομαι ότι είναι 

ομόφωνη. Η παρό.Υραφος (β) ωταλε(.φεται. 

Υπάρχει ένσταση όπως το όρθρο εγκριθεί όπως έχει τροποποιηθεΙ; 

Εφόσον δεν \Jπόρχει ένσταστι. εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου. Άρθρο 10. 

Τροποποίηση 10υ βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο Ι ι. 

ΤροποποΙηση το\l άρθρου 103 του βαοικου νόμοu. Άρθρο 12. 

ΤροποποΙηση του άρθρου 112 του βασικού νόμου. Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 10 μέχρι 13 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. τα άρθρα 10 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

Προχωροίιμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδΙου όπως έχει τροποποιηθει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

YπάQxε~ ένσtαση όπως το νομοσχέδιο ψTιφισtε(; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

Πριν προχωρήσουμε στην περαιτέρω νομοθετική εργασία, αντιλαμβάνομαι ότι 

ύστερα από ομόφωνη θέληση όλων των κομμάτων έχει κατατεθεί ψήφισμα της 

Βουλής αναφορικά με το θέμα των αγνοουμένων, το οποίο επίσης αντιλαμβάνομαι 

ότι έχει κυκλοφορήσει στα Μέλη. θα παρακαλέσω το Γραμματέα να το διαβάσει, για 

να έχουμε τις απόψεις της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤIΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, εκημώντας τη μέχρι τώρα πορεία του θέματος 

των αγνοουμένων: 

(α) Εκφράζει την ειλικρινή συμπάθειά της προς ης τραγικό δοχιμαζόμενες 

οικογένειες των αγνοουμένων και επαναδιαδηλώνει .ην αμέρισ.η 

συμπαράστασή της στον ανθρωπιστικό τους αγωνα για .η διακρίβωση 
της τύχης .ων προσφιλων τους. 
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(β) θεωρεί .ην ανάγκη για ε,ίτΙλιΙση του θέματος των αγνοουμένων 

πρωταρχ~)(ής σημασ(.ας και προς το σκοπό αυτό διαδηλώνει την πρόθεσή 

tTlζ να συνερΥαστε( με την Κυβέρνηση της Δημοκρατί.ας. ώστε να 

ενταθούν στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό οι από κοινού προσπάθειές τους 
προς χάθε κατε'ύθυνση, για να υποχρεωθεί τι τουρκική πλευρά να 

σuνtρyαστεΙ οοοι.οστιχά και να δώσει σvyκεκριμένα στοιχεία για την 
τύχη των αγνοουμένων. 

(Υ) EπαναβεβαLώνει τη θέση της ότι επιβάλλεται τι επιδειξη πρώτης 

προτεραιότητας στην επίλυση του καθαρά ανθρωπιστικού προβλήματος 

των αγνοουμένων, για να τεθεί τέλος στην παράταση 10\1 πόνου και της 

αΥωνιας των σuyyενών τους. 

(δ) Καλεί τη Διακοινοβουλευτική Ένωση, το Ευρωκοινοβούλιο και οο 
Συμβούλιο της Ευρώπης και μέσω αυτών όλα τα κοινοβούλια να 

ασχήσοιιν κάθε δυνατή επιρροή προς την Τουρκία, σε τρόπο που να 

εξαναγκαστεί σε αποτελεσματική συνεργασια προς υλοποίηση της 
σχετικής απόφασης του ΟΗΕ για διαχρl.βωση της τύχης των 

αγνοουμένων κα~ τερματισμό του δράματος των οικογενειών τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπό.ρχε~ ένσταση για την έγκριση του ψηφίσματος; 

ΤΟ μόνο που απομένει είναι να διαβιβαστεί το ψήφ~σμσ. σε όλα τα σώματα τα 
οποία αναφέρονται. 

ΤΟ επόμενο θέμα ε(ναι ''Ο neQL Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσιας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992~. παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε 
άλλο Μέλος της Κοινοβουλευτιχής Επιτροπής Παιδείας να διαβάσει την Έχθεση. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΉΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ~o ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤIΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1992" 

ΠαQόπες: 

Νίκος Aναστασ~άδης. Πρόεδρος 

Κλα(ρη ΑΥγελιδου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Λώρης Λυσιώτης 

θάσος Mιχαηλt.δης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντ!;ας 

Η Κοινοβουλευτική E.."'tHρo."'tTι Παιδείας μελέτησε την πιο πό.νω πρόταση 
νόμου σε πέv'ι:ε συνεδρίες της που πραγματοποιτ)θηχαν στις 7 και 14 Απριλίου και 
στις 5, 12 και 19 Μα·ίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδειας, του ΓραφεLoυ του Γενικού 
Εισαγγελέα Τ1jς Δημοχρατία.ς, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της ΠΟΕΔ χαι άλλοι 
ενδιαφερόμενοι. 
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Σκοπός της ΠQότασης νόμου που ΠΡOΤE(νEΊα~. όπως αυτή κατατέθηκε στη 

Βουλή από την KoLvoβo1JuutLKi) Επιτροπή Παι.δε(ας. είναι τι τροποποΙηση της 

βασικής για τη δημόσια εχπαι.δευtιxή υπηρεσια νoμoθεσLας, ώστε γLα σκοπούς 

καθορισμού της αρχαιότητας να υπολΟΥ(ζε-ι:αι και ο χρόνος που ο εκπαιδευτικός 

εργάστηκε με σύμβαση. Προνοείται επίσης ότι τι θητεία ενός εκπαιδευτικού στην 

Εθνική Φρουρά θα λογίζεται υπηρεσία για σκοπούς προαγωγής, 

Κατά την εξέταση της πιο πάνω πρότασης νόμου προέκυψε" ανάΎΧη για 

περαιτέρω τροποποίηση Τ'l1ς βασικ';ς νομοθεσίας, ώστε για σκοπούς προαγωγής να 

θεωρεΙται πρόσθετο προσόν και πανεπιστημι.ακός τίτλος πο" αποκτήθηκε ύστερα 

από φοίτηση εξ ολοκλήρου ή εν μέQΕΙ ή με αλληλογραφία σε μη εκπαιδευτικά 

αξωλoyημένO/ΠLσΤOΠOιημένo ιδρυμα στην Κύπρο ή πανεπιστήμιο του εξωτερικού 

που αvαyνωρ(ζεται στη χώρα λειτσΙΙΡΥιας ΤΟ\l. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε τις απόψεις όλων των 

ενδι.αφερόμενων πλευρων που κλήθηκαν ενώπιόν της και αφού ενσωμάτωσε στο 

κείμενο και την πιο πάνω τροποποίηση. κατά πλεΙΟψηφία ΕισηγεΙται στη Βουλή την 

ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθει. 

Τα Μέλη της ε...ιτρσπής-Βουλευτές των κομμάτων ΔΗΚΟ και Σ.Κ. ΕΔΕΚ 

συμφώνησαν με την ψήφιση της πρότασης νόμου, εκτός από την πρόνοια που αφορά 

την αναγνώριση της υπηρεσίας στην Εθνική ΦQoυρά για σκοπούς δι..ορισμού/ 

προαγωγής, θέμα για το οποΙΟ επΙφUλόχθηκαν να τοποθετηθούν ενώπιον της 

ολομέλειας του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρολόνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύρι..ε Πρόεδρε. βλέπω ότι συνεχώς παραβι.άζουμε τη συνταγματική πρόνοια 

για κνκλoφoρLα των Εκθέσεων των Επιτροπών 48 ώρες πριν από τη συνεδρία της 
Βουλής. είναι το δεύτερο θέμα το οποίο έρχεται μετά την προθεσμία τώρα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Κυκλοφόρησε η Έκθεση. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι. δεν έχει κυκλοφορήσει. Έχει ημερομηνία 27 νομΙζω. Εγώ την πήρα μόλις 
τώρα. Ζήτησα α..ό πριν και μου την έδωσαν. Δεν έχω ειδικτΊ ένσταση γι' αυτό το 

θέμα, αν κάνω λάθος. Απολογουμαι, αν είναι έτσι. Έχω μια ημερομηνία άλλη εδώ ... 
Εν πάση περι.πτώσει. επειδτΊ και άλλα θέματα ΣUΖηττΊθηκαν εδώ χωρ(.ς να έχουμε 

επαρκή προειδοποίηση, θα παρακαλούσα να τηρούμε το Σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ, 

Κύρι.ε Πρόεδρε. όπως διαφαί.νεται και από την Έκθεση, ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός ιΙποστηριζει την πρόταση νόμου. Ο λόγος που ζτΊτησα το λόγο τΊταν για 

να αναφέρω ότι την προηγουμενη βδομάδα είχα ετοιμάσει μια τροποποίηση, την 
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οπο/.α, όπως θα έχεΊΕ διαπιστώσει, σήμερα δεν παρουσιάζω. γιατί δε θέλω να 

διαχ~νδυνε'ίισει τι επιψήφι.ση των προνοιών που αναφέρονται στο σημερινό νόμο. Τη 

θέση την ΟΠΟ'Ο είχα εκφέρει την προηγούμενη βδομάδα επιφυλάσσομαι να την 

παρουσιάσω με τρoπoπoιηnκτl ίσως πρόταση νόμου στο μέλλον, γιατί, πέραν 

εκείνων οι οποίοι ευεργετούνται, αν θέλετε τη σωστή λέξη, επειδή υπηρέτησαν στην 

Εθνική Φρουρά για μια περίοδο. πα{.ρνοντας κάποια μόρι..α για την περίοδο εκείνη, 

θΙλω αυτό να επεκταθεΙ και σ' εκείνους που κατά την περίοδο του απελευθερωτικού 

αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955·'59 είτε φυλακίστηκαν είτε τ'ισαν στο αντάρτικο είτε ήσαν 

στα κραττιτήρια Τι και δι.έχΟψαν ακόμα τις σπουδές τους στο εξωτερικό. για να 

έρθουν να υπηρεττΊσουν τον αγώνα, ούτως ώστε τι περίοδός η οποία απωλεσαν κατά 

την περΙΟΟΟ εκείνη να πιστώνεται στα πρόσωπα αυτά. Επειδή όμως, επαναλαμβάνω, 

δε θέλω να θέσω σε κίνδ\!νο την ψήφιση της σημερινής νoμoθεσt.ας πο\! έχο\!με 

ενώπιόν μας, επιqruλάοσομαι α\!τή την πρόνοια να την παρο\!σιάσω με ξεχωριστή 

πρόταση νόμο\! στο μέλλον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Αντιλαμβάνομαι, κνριε Πρόεδρε, ότι η εισήγηση το\! κ. XατζηγιάΝVΗ είναι να 

φέρει ει,δική πρόταση νόμο\!. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν είναι προς σιιζήτηση το θέμα. Για να είμαι ειλικρινής, δε χρειαζόταν, 

διότι είναι πρόθεση για •.. Κάθε Bo\!λεVΤΗς δικαιούται να -υποβ(χλει οποιαδήποτε 

πρόταση νόμο\! θέλει. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Είχα την εντύπωση ότι επρόκειτο να -υποβ(χλβι τροποποίηση, γι' α\!τό πήρα το 

λόγο. E"Uχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αν δεν υπάρχΟ1Ν oμtλητtς, ΠQOΧωρoUμ< στη δεVueη ιm\yνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σ-υνοπτιχός τίτλος. Άρθρο Ι 

Τροποποtηση το-υ άρθρο-υ 358 του βασικον νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 ε-Υκριθοίιν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεΊαι ως ο περί Δημόσιας Ex:παιδευtικής YΠηρεσtας 

(1'ροποποιητΙΧός) (Αρ. 2) Νόμος Ίου 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ , 

Υπόρχει ένσταση όπως 1'1 πρόταση νόμου ψηφιστεί; 

(Κτυπά τ1'1 σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψΤιφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα. που είναι "Ο περί ΔιακΙντισης Ναρκωτικών 

Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος του 1990". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβόσει την Έκθεση. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΗΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΟΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛοφορεΠΑΙ ''Ο περι ΔΙΑΚΙΝΗΣΗΣ NAPKQTIKON 

ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΚΑΙ ΨΥΧΟΤΡΟΠΩΝ ΟΥΣΙΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

Da~vtE,: 

Εοοτόθιος ΕυσταθΙΟυ, Πρόεδρος 

Γιαννόκης Ομήρου 

Σοφοκλής XατζηγιόΝVΗς 

Χρίστος ΠουΡΥουρίδης 

ΚαΙτ1'1 Kληρtδoυ 

Γιαννόκης Αγαπίου 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟυ 

Aβρa:όμ Αντων[ου 

Αρι.στοφάντις Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

εννέα ΣVΝΕδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 3 ΟκτωβρΙΟυ 1991 

μέχρι 14 Απριλίου 1992. Στο στόδιο της μελhης του υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Δικαιοσύνης και Εσωτερικών, Τ1'1ς Αστυνομικής Δύναμης Κύπρου, του Γραφείου του 

Γενικού ΕισαΥΥελέα της Δ1'1μοκρατίας και ο Επίτροπος Νομοθεσίας. Όπως είναι 

Υνωστό, η μελέτη του πιο πόνω νομοσχεδl.oυ είχε αρχίσει από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών της aπελθούσας Βουλτ)ς, αλλά δεν κατέστη δυνατό να 

ολοκληρωθεΙ 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παροχή στα δικαστήρι.α αυξημένων 

εξουσιών για αυστηρότερη και αποτελεσματικότερ1'1 τιμωρία των ενόχων για 

αδικήματα που σχετίζονται με τη διακίνηση ναρκωτικών. 

Ειδικότερα παρέχεται στα ~ικαστήρι.a η εξουσία έκδοσης δι.aταγμάτων 

δήμευσης των κερδών τα οποιο. προκύπτουν από τ1'1 διακίνηση ναρκωτικών είτε αυτό 

βρίσκονται στην κατοχή του ενόχου είτε άλλων προσώπων στα οποία αυτός έχει 

μεταβιβάσει τα κέρδ1'1 του. Παρέχεται επίσης στο δικαστήριο η εξουσία να προβαίνει 

σε ορισμένες περιπτώσεις σε ειδική έρευνα αναφορικά με την οικονομική κατάσταση 

του κατηγορουμένου και ακολούθως να επιβάλλει ποινή συνεκτιμώντας τα 

οποιαδήποτε παράνομα κέρδη που ο κατηγορούμενος αποκόμισε από τη διακίνηση 

ναρκωτικών. Τέλος, παρέχεται στο δικαστήριο η εξουσία για την έκooσrι ειδικών 
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διαταγμάτων, όπως είναι τα διατάγματα παΥοποΙησης ή επιβόρυνσης, με σκοπό την 

παρεμπόδιση της αποξένωσης περιοuoΙας από πρόσωπα 'ύποπτα YI.O. δl.OκLνηση 

ναρκωτικών. 

Σύμφωνα με το στοιχεία πον κατατέθηκαν στην Επι.ροπή από τους 

κ"Uβεeνητικoύς αρμοδίους, υπάρχοιιν πρόσωπα πο" απoκoμ(.ζouν τεράστια οφέλη 

α,'τό τη διακίνηση ναρκωτικών και τα οποΙα απσκρ'ύπtOuΝ με διόφορους τρόπους τα 

κέρδη τους με Q.ι"'tοτέλεσμα τι τιμωρια τους με φυλάκιση να μην είναι αποτρεπτικτΊ, 

αν δε συνοδεύεται και με αποστέρησή τους από τα παράνομα κέρδη που 

απoκoμ(ζouν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. θεωρώντας το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο πολύ θετικό στην προσπάθεια πάταξης της διακίνησης ναρκωηκών, έχει 

προβεί σε λιπτομερή μελtτη του σε σuνεργασια με τouς κυβερνητικούς αρμoδΙOUς. 

Από τη μελέτη αυτή έχει προκύψει η ανάγκη γι.α την τροποποίηση της σχετικής 

δι.άταξης που καθOΡ(.ζeι τις υποχρεώσεις του χατηYOΡOυμένOΊJ οι οποίες ΤνΥχάνουν 

προτεραιότητας, ώστε να περιλαμβάνει και οποιαδήποτε άλλη καλόπιστη απαΙΤΊ1ση 

εναντίον του την οποία το δικαστήριο θα έxρ~νε κατάλληλη γ(α να τύχει τέτοιας 

προτεραιότητας. 

Η Κοινοβουλευτική ΕΠΗροπή Νομικών, υιοθετώντας τις υπόλol.Πες πρόνοιες 

του υπό συζήτηση νομοσχεδ'ου στο σύνολό τους, ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την 

ψήφιση του νομοσχεδ'ου αιπσύ σε νόμο στη βόση των νομοτεχνικών αλλαγών που 
έγιναν και αφού τροποποιηθεΙ ο τΙτλος του ώστε να αναφf:ρεται ως "Ο πιρ[ 

Δήμευσης Εσόδων από Παράνομη Διακίνηση Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χρίστος Πoυργoυρtδης. 

ΧΡ, ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η Κοινοβουλειπική Ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού θα ψΤιφΙσει το 

νομοσχέδιο αυτό, για να δώσει στο κράτος τη δυνατότητα να πα!.ρνει από τους 

εμπόρους ναρκωτικών τις τεράστιες πιριουσίες που συχνά κατορθώνουν να 

σχηματ(ζουν από την εμπορια ναρκωτικών. 

Υπάρχουν πρόνοιες σε bιπό το νομοσχέδιο που ομολογώ ότι θίγουν 

θεμελιώδη ανθρώπ~να δικαιώματα. Και ένας θα μπορούσε αυτές τις πρόνοιες, αν 

είναι ιδιαίτερα εοοΙσθητος σε θέματα που σχετ(ζονται με ανθρώπινα δικαιώματα, να 

ήταν διστακτικός πολύ να τις εγκρίνει. Παρά ταύτα πιστεύουμε ότι οι πρόνοιες 

αυτές πρέπει να εγκριθούν και να παραμεριστούν οι επιφυλltξεις αυτές, γιατί η μάΧΊ1 

που δίνει τι Κύπρος χέρι με χέρι με όλη την υπόλοι.πη ανθρωπότητα κατά της 

μάστιγας των ναρκωτικών είναι τόσο σοβαρή μάχη, που πρέπει με κάθε τρόπο να 

κερδηθει. Οι κίνδυνοι από τη μάστιγα αυτη είναι τόσο μεγάλοι, που, αν η μάχη δεν 

κερδηθεί, οι συνέπειες θα είναι καταστροφικές. 
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Γι' αυτούς τους λόγους πιστεύουμε όη θα πρέπει να δοθούν οι εξουσίες αυτές 

στο κράτος, γιατί θα σνμβάλουν οι εξoυσLες omt; στην καταπολέμηση της μάστιγας 
των ναρκωτικών, μιας μάστιγας που άρχισε να απειλεί και τον τόπο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου και μετά ο κ. Φιλ(ππου. 

ΑΡ. ΓεΩΡΓΙον: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το πρώτο θέμα που έχω να παρατηρήσω Είναι όη κατά τη διαδικα<Κα 

σuζήτησης του θέματος είχαμε αποφασίσει να τροποποιήσουμε τον τίτλο του νόμου. 

Όμως βλέπω ότι στην Έκθεση, όπως έχει ετοιμαστει. δε φαΙνεται τροποποιημένος ο 

τίτλος του νόμου. Γι' αυτό για σκοπούς πρακτικών και για ορθή δημοσίεοοη του 

νόμου θα πρέπει να είναι όχι "Ο περί ΔιακΙνησης Ναρκωτικών Φαρμάκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος του 1990", που είναι ο βασικός, αλλά να γίνει ''Ο περί 
Δήμευσης Εσόδων από Παρόνομη ΔιακΙνηση Ναρκωτικών Φορμόκων και 

Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος του 1992". Έτσι αποφάσισε η να διατιιπώσΕΙ τον τίτλο 
και πιστεύω ότι είμαστε ομόφωνοι σε αυτό το σημείο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έτσι είναι το νομοσχέδιο. κύριε Πρόεδρε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Έτσι είναι το νομοσχέδι.ο, όμως πρέπει να το διατιιπώσουμε έστω ως 

παραtΊlρηση. για να υπάρχει στα πρακηκά εδώ. 

Αmό το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι και η δική μας κοινοβουλευτική 

ομάδα είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη στα θέματα της διακίνησης ναρκωτικών και 

ιδιαίτερα της προστασΙΟς της νέας γενιάς αλλά και του κάθε πολΙτη αυτού του 

τόπου από αυτή τη μάστιγα, η οποία τον τελευταίο καιρό, τα τελευταΙΟ χρόνι.α 

έρχεται ως ίσως μια από τις μεγαλ~ρες απειλές ενάντι.α στη ζωή σε αυτό τον τόπο. 

θεωρoίJμε τη CΤΥΖήτηση αυτή συνέχεια του προηγούμενου νομοσχεδίου που 

πολύ πρόσφατα εγκρίναμε ως Βουλή και με το οποίο ο.κριβώς διαφοροποιήσαμε τον 

τρόπο αντιμετώπισης κάποιων ανθρώπων οι οποl.oι γι.α πρώτη φορά παρασύρονται 

από αυτoίJς τους επιτήδειους, οι οποl.oι είναι σήμερα ενώπιόν μας, για να δικαστούν 

και να λάβουν πιο ψηλή ποινή από εκεΙνη η οποία προβλεπότο.ν μέχρι σήμερα. 

Πιστεύουμε ότι με τα δύο σκέλη της ποινής, όπως διαμορφώνεται σήμερα με αυτό το 

νομοσχέδιο το 0Jt01.o θα ψηφίσουμε, στέλνεται ένα σημαντικό μήνυμα προς αυ'Ιούς 
τους ανθρώπους, τους εμπόρους του λευκού θανάτου. Το μήνυμα είναι όη έχουν 

από τη μια να χάσουν το κέρδος το οποίο αποκομίζουν και για το οποίο προχωρούν 

και κάνουν αυτές όλες τις ενέργει.ες της ΠQOώθησης των ναρκωτικών και ·του 

θανάτου και από την. άλλη, παράλληλα με την απώλεια των κερδών, τα οποΙΟ, ας 

σημει.ωθεί. δε θα κατάσχονται μόνον όταν βρίσκονται στην κατοχή ή στην ιδιοκτησία 

του εμπόρου ναρκωτικών ο οποl.oς συλλαμβάνεται, αλλά θα κατάσχονται και όταν 

βρίσκoντα~ στη!' κατοχή ή ιδιοκτησία κάποιου τρίτου στον οπο(ο τα έχο"ν δώσει, 

για να μπορέσουν να ξεγελάσουν το νομοθέτη και τη δικαιοσύνη, ούτως ώστε να 

αποφύγουν τη δήμευση της περιουσίας τους. θα έχουν λοι.πόν από την άλλη, όπως 

έχω αναφέρει. να αντιμετωπίσουν το δεύτερο σκέλος, που είναι και η φυλόκισή 
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τους, 11 μακρά φυλάκιση, 11 αυστηρ~ qtUMXLOll. ούτως ώστε να στερηθούν και το 

ανθρώπινο δικαίωμα της ελευθερίας. Αυτά τα δύο στοιχεια πιστεύουμε ότι θα 
στε[λouν ένα επαρκές μήνυμα. 

Όμως δε θέλονμε να πούμε ότι με τα όn.ΟΙQ νομοσχέδια θα μ.πορέσο\lμε να 

λύσουμε αυτό το πρόβλημα. Εδώ ΧΡΕι.άζεται 11 tΠOYQίInV1l0T) Τllς κοινωνίας μας. 

OΎQΠ11τoΙ συνάδελφοι. Εδώ είναι που πρέπει τόσο η Βουλή όσο και 11 Εκτελεστική 
Εξουσία αλλά και όλα τα οργανωμένα σύνολα να ενεργοποιηθούν και να συμβάλουν 

με κάθε δυνατό τρόπο, ούτως ώστε να κόψουμε εκεΙνες τις πόρτες και εκεΙνους '{ους 

δρόμους που αφήνουν τους εμπόρους ναρκωτικών να διακινoirνται σε αυτό τον 

τόπο. Αποκτά ιδιαΙτερα αυξημέντι σημασία αυτό το νομοσχέδιο για τον τόπο μας, αν 

λάβουμε υΠόψη μας ότι 11 Κύπρος έχει γίνει μια γέφυρα διαμετακόμισης τέtoιων 
ναρχωτικών φαρμάκων και ψυχοτρόπων ο\lσιών. Καθημερινά αχούμε για τη 

σ'ύλληψη πλοιαρΙων με αρκετoUς τόνους, με αρκετό λενχό θόνατο που θα δοθιΙ στα 

παιδ~ά μας. στα παιδιά των παιδιών μας και σε πoλλoUς άλλους πολίτες είτε του 

δικού μας κράτους είτε άλλων κeατών. 

Υπήρχε ακόμα ένα κενό το οποto καλύπτει αυτη η νομοθεσm. Πολλοί από 

αυτούς οι οποίοι συλλαμβάνονται είναι αλλοδαποι. Και ενώ στις χώρες καταγωγής 

τους υπόρχει πρόβλεψη για δήμευση της περιουσίας τους μετό από καταδίκη. στη 

δική μας χώρα όπου συλλαμβάνονταν και δικάζονταν δεν υπήρχε αυτή η πρόβλεψη. 

Και αυτό δε φαίνεται στην Έκθεσή μας και πιστεύω ότι εΙναι καλό να συμπληρωθεί 

ότι πραγματικά εναρμονιζόμαστε εδώ με τη σύγχρονη ευρωnα'ίκή νομοθεσm στα 

θέματα δίωξης και πάταξης της εμπορmς ναρκωτικών. 

Αυτά όλα εΙναι που κάνουν τη δική μας κοινQβoυλεuτική ομάδα να ψηφίσει 

αuτό το νομοσχέδιο. Όμως εδώ θα έλεγα. συμφωνώντας με τον κ. Ποuργοuρ(δη για 

τα πανανθρώπινα δικαιώματα. ότι ναι. εδώ JtΡOXωQOuμE σε μια αυστηρή τιμωρία. 

θα μπορούσαμε ίσως να προχωρήσουμε και σε πιο αυστηρή. φτάνει να 

προστατεύσουμε τη νέα γενιά. το μέλλον autoίI το" τόπου και το μέλλον των 

γειτονικών χωρών που κινδuνεuοuν με το σταθμό που έχει δημιουργηθεί στην 

Κύπρο. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ. εYlϊAθIOY: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή αφορά τη Γραμματεm τηςKoινQβoυλn!τικής 

Επιτροπής. θα ήταν δίκαιο να λεχθεί ότι πόντοτε δυνάμει του Κανονισμοu η 

ημερήσια διόταςη ετοιμόζεται με τα νομοσχέδια και τις προτάσεις νόμο" όπως 

επιγρόφονται αρχικό και ότι δε διέλαθε της Γραμματεmς η παρατήρηση που έγινε 

ότι ο νόμος αυτός πρέπΗ να αλλάξει επιγραφή και να ονομόζεται ΜΟ περί Δήμευσης 

Εσόδων από Παρόνομη Διακίνηση Ναρκωτικών Φαρμόκων και Ψuχoτρόπων 

Ουσιών Νόμος του 1992~. πρόγμα πο" αποτελεί τις τέσσερις τελευταίες γραμμές της 

Έκθεσης που ετοιμάστηκε από τη Γραμματεία. Αυtά για δικαΙωση όσων tχouν 

εργαστεί τόσο σοβαρό για .ην ετοιμασία αuτoίι του νόμου. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο Κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύρι.ι Πρόεδρε. δε συνηθίζω να ζητώ συχνά το λόγο. γLO. να μιλήσω σε αυτή τη 

Βουλή. Ζήτησα το λόγο τώρα. Υι.ατΙ με Εvruπωσίασε η άπOψTl που εξέφρασε ο 

ouνόδελφoς ΧρΙστος Πουργουρ(δης ότι με αυτό το νόμο ερχόμαστε να 

καταπατήσονμε ανθρώπινα δικαιώματα. Σίγουρα μπορεί σε ορισμένους να φαίνεται 

αυστηρή τι νομοθεσία εναντΙΟν των εμπόρων ναρκωτικών. Αλλά τι αυστηρότητα 

απένανn σε εκείνους που διακινούν το λευκό θό.νατο δεν μπορεί κατ' ouδένα λόγο 

να θεωρηθεί καταπάτηση ανθρώπινων δικαιωμάτων. Αν τι KoιYOβoνλεuτική 

Ε.."'tLτροπή Νομικών. τι οποία εξέτασε το θέμα οε έ)αοση. με διαβεβαιώσει ότι με 

οποιοδήΠΟ'ΤΕ τρόπο κοταπατε(1:0Ι οποιοδήποτΙ! ανθρώπινο δικαίωμα. δηλώνω αιπή 

τη στιγμή ενώπιόν σας ότι προσωπικό. θα απόσχω από την ψΤ]φοφορΙα. 

Γι' αυτό παρακαλώ σtη συνέχεια της συζήτησης όσοι από την Επιτροπή 

μιλήσουν να διαβεβαιώσουν το Σώμα ότι μποοεί βεβαίως κατά την άποψη 

οποι.ουδήποτε τι νoμoθtσLα αυτή να είναι αυστηρή ·και κατά κατά τη γνώμη μou 

πρέπει να είναι αιιστηρή εναντΙΟν εκείνων που διακινοίιν ναρκωτικά· αλλά σίγουρα 

δεν καταπατεί κανένα ανθρώπινο δικαίωμα κανενός πολίτη της Δημοκρατιας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ναι. κύριε Πρόεδρε. αν και βασικά είμαι της αρχής ότι. από τη στιγμή ποιι 

έρχονται ομόφωνες οι Εκθέσεις από την Επιτροπή, η συζήτηση στην ολομέλεια είναι 

περιττή. Αλλά ενόψει του ότι το θέμα είναι αρκετά σημαντικό και ήδη έχουν μιλήσει 

σuν(.ιδελφoι από τις διάφορες πλευρές έστω και για λόγους πρακτικών και για 

λόγους ιστορίας, αν θέλετε, πρtπει και εμεΙς να αναφερθούμε στο συγκeκριμeνo 

νομοσχέδιο. 

Καταρχήν θα ήθελα να πω στον κ. ΦιλΙΠΠου ότι . σύμφωνα με τη δικιά μας 

άπΟψη τουλάχιστον, δεν ιΙπάρχει καμιά παραβΙαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων ή 

τουλάχιστον από όσο έχω μελετήσει καμιά ποιι να φαΙνεται. Ο νόμος είναι 

αιιστηρός. αλλά όλα όσα προβλέπει ο νόμος και όλα όσα γίνονται με βάση το νόμο 

γίνονται μeσω δικαστηρίοιι. Και εφόσον υπάρχει το δικαστήριο και υπάρχει το 

δικαίωμα να ακουστεί ο κατηγορούμενος και όλα γίνονται με δικαστικά διατάγματα 

·και είχαμε μόλιστα και μερικές επιφυλάξεις που είχα διατυπώσει εγώ προσωπικά 

και τις οποίες α;τέσυρα μετά από συζήτηση· πιστεύω ότι η άπΟψη για καταπάτηση 

ανθρώπινων δικαιωμάτων δεν ευσταθεΙ Αντίθετα κt\Jπάμε τους εμπόρους 

ναρκωτικών με αυτό το νόμο ακριβώς εκεΙ που τους πονά. που είναι το κέρδος. Όλα 

τα όλλα έχει φανεί και από την πεtρα των όλλων χωρών ότι δεν έχουν τόσο 

αποτέλεσμα όσο η δήμευση της περιοιισίας. Αν ξέρουν ότι θα χάσουν τα χρήματα. 

ότι δε θα τη γλιτώσουν με ένα χρόνο φυλακή βγαίνοντας εκατομμυριούχοι μετά. 

στην πραγματικότητα τότε είναι πλέον που θα αρχίσουν να σκέφτονται δύο φορές. 
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Γι' αυτό και εμείς θεωρούμε όη είναι σημαντικότατο ο'U'tό το νομοσχέδιο. 

Μαζί με όλα τα άλλα που γίνονται θα επιφέρει ένα γερό κτύπημα στους εμπόρους 

ναρκωτικών κοι σΙγouρα θα βοηθήσει στην κατα..-τoλl:μηση αυτής της μάστιγας. 

Γι' αυτό και εμε(.ς βεβαίως ομόφωνα. όπως και οι υπόλοι.ποι, θα το ψTJφΙσOυμε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΡοΜνδης και μετά ο Χ. ΑΥαπi.ou. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Σε ό,ΤΙ αφορά το θέμα των Επιτροπών. παρόλο που και εγώ δε θα ήθελα να 

αναλισκω το χρόνο της Βουλής, εντούτος.ς θα ήθελα να πω ότι. επειδή δεν έχω την 

ενχαιρΙα ΕΚ μέρους του κόμματός μου, το οποίο δεν μπορεί να εκπροσωπε(τοι σε 

όλες ης επιτροπές, να εκφράζω θέσεις εκεΙ. οφείλω να επιφυλάξω το διχαΕωμά μου 

να εκφράζω θέσεις στην ολομέλεια, όπου νομίl;ω ότι πρέπει να ης εκφράζω. διότι 

δεν έχω άλλο τρόπο. Άλλωστε η συζήτηση των νόμων γΙνεται στην ολομέλει.α 

πραγματικά και όχι στις επιτροπές. 

Συμφωνώ με τη θέση του κ. κυπριανού ότι δεν υπάρχει παραβίαση 

ανθρώπινων δικαιωμάτων στην περl.πτωση αυτή. Πρέπει να γνωρ(ζουμε ότι, από τη 

στιγμ-ή που έχουμε νόμους σε μια χώρα. συμβαίνουν ορισμένα πράγματα που μπορεί 

να εμφανιστούν ότι παραβιάζο\!ν ανθρώπινα δικαιώματα. Εδώ, όταν υπάρχουν 

ναρκωτικά, όταν υπάρχει ένα ειδεχθές έγκλl1μα εναντίον .ο\! κοινωνικού σννόλσυ, 

εναντίον της χώρας μας. οφειλουμε να πάρουμε αUΣΤΗρά μέτρα. Εφόσον 'l:ηρoίινtαι 

οι ορθές διαδικασίες πο\! αφορούν τα δικαιώματα του ανθρώπου ·και νομίζω ότι 

στην περίπτωση αυτή τηρούνται· οφειλουμε, πιoτΕUΩ, να επιβό.λλουμε τις 

αυστηρότερες δυνατές ποινές σε πεΡLΠτώσεις όπως είναι αυτές. (ι' αυτό εκ μέρους 

του κόμματός μου σύντομα θα -ήθελα να πω ότι συμμερ(ζομαι την άπΟψη όλων 

εκείνων που θα ψτιφίσουν αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

(.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε, δυο λόγια μόνο. 

Δε συμμερίζομαι φυσικά τις απόψεις του συναδέλφου Πουργουρίδl1. Μπορεί 

να φαίνεται ότι \!πάρχει καταπάτηση ανθρώπινων δικαιωμάτων, γιατί κατάσχεται η 

περιouσια ενός ανθρώπο\!, αλλά η περωuσία που κατάσχεται προβλέπεται ρητά από 

το νόμο αυτό ότι είναι η περιouσια η οποία αποκττ'ιθηκε από την εμπορΙΟ 

ναρκωτικών. Συνεπώς η τιμωρία των εμπόρων του θανότου είτε με Τl1ν κατάσχεση 

της περιουσίας που απέκτησαν από τα κέρδl1 των ναρκωτικών είτε με βαριές 

φυλακίσεις δεν xatoπateL με κανέναν τρόπο τα ανθρώπινα δικαιώματα σε απάντηση 

της ερώ"τησης του συναδέλφου μου κ. Φι.λΙίΌιου. Συνεπώς γι' αυτούς '(ους λόγους 

εμεΙς είμαστε υπέρ και θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 



εΥ. εΥΣΤΑθlογ; 

Kύρ~ε Πρόεδρε. 
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Βεβαίως επεκτάθηκε κώτως η συζήτηση, επειδή πρόκειται περΙ ενός 

νομοθετήματος που συμπληρώνει την αύξηση των ποινών σε ισόβια φυλάκιση για 

τους εμπόρους ναρκωτικών. Η Βουλή αυτή προ ενός μηνός περl.πoυ ή δύο μηνών 

ψήφισε ότι ο εμπορευόμενος ναρκωτικά φυλακίζεται διά βίου και ως συμπλήρωμα 

έρχεται και η δήμευση της περι.ouσίας του. Εκείνο που λέχθηκε εδώ από τον 

κ. ΠουρΥουρ(δη, αντιλαμβάνομαι, είναι ότι υπό άλλες ΣUΝΘΉΧες νομοθετήματα όπως 

αυτό δε θα ψηφίζονταν. Διότι τι λέγει ο νόμος; Ό,ΤΙ περι.oυσl.α έχει κάποιος που 

συνελήφθη να πουλεΙ ναQκωτικά θεωρείται ότι tχει αποκτηθεί οπό την πώληση 

ναρκωτικών ·το λtyει ο νόμος μας. Και εφόσον OΠOΚtήθηxe; Ία Ίελευtαία έξι χρόνια, 

δημιουργείtαι νόμιμο teχμήριο όΊΙ η περιουοία του προσώπου έχει απΟΚΊηθεί από 

Ία ναρκωτικά και βεβαίως φρόντισε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με την 

ευαισθησία που tη χαρακτηριζει ·κοι απαντώ OtOV κ. ΦιλLππoυ· να βάλει 

διαδικασίες δικαστικές τέτοιες, έτσι που εκείνος που έχει την περιουσία να έχει το 

βάρος να αποδειξει ότι δεν την oπtxtnoe από τα ναρκωτικά, μετέθεσε δnλ. το βάρος 
τnς αποδείξεως από τη μια ;τλευρά στην άλλη πλευρά. Και αυτό το θεωρούμε μια 

επαρκή πρoσtασΙα έστω και tOU εμπορευομένου Ία ναρκωτικά, το να έχει το βάρος 
να αποδείξει όΊΙ την περι.ουσια Ίου tην έχει απΟΚΊήσει με άλλο τρόπο. 

Ταυτόχρονα εκείνο που έκαμε η Επιτροπή ήΊαν να καΊοχυρώσει και τα 

δικαιώματα Ίων αθώων οι οποίοι συνεβλήθησαν εν αγνol.α Ίους με Ίον έμπορο των 

ναρκω';l.κών και ήρθαν σε συμβατικές σχέσεις μαζί Ίου. Όχι να Ίου αρπάξουν την 

περιουσΙα και να αφήσουν τον εργάτη Ίου απλήρωΊΟ, τον υπάλληλό του. τον 

προμnθευΊή Ίου κτλ. Και αυτό ήταν κάτι με ΊΟ οποΙο συνέβαλε n Επιτροπή Νομικών 
στο να κάμει το νόμο καλύτερο από Ίον ευρωπα"κό Ίον οποίο πήραμε ως πρότυπο. 

Πρόκειται περί νομοθεσως n οποία είναι εναρμονισμένη με τη διεθνή και 

ευρωπα'ίκή νομοθεσία. Με το νομοθέτημα ΊούΊΟ συμπληρώνεται 11 νομοθεσΙα μας 
για Ία ναρκωτικά, εφόσον βεβα(ως είναι έτοιμο προς επιψήφιση και ΊΟ νομοθέτημα 

για την α,ί'ΤΟΊοξίνωση των Ίοξικομανών, που είναι έΊοιμο και θα έρθει στη Βουλή την 

προσεχή συνεδρία, για να ΣUΖητηθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργ(ου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιογ; 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Δε θα επαναλάβω αυτά που ανέφεραν οι συνάδελφοι, ότι δnλ. πρόκειται περί 

ενός προοδευηκού, σύγχρονου νομοθετηματος που στόχο έχει να αυξήσει ης ποινές 

αναφορικά με ΊOUς εμπόρους ναρκωτικών με τη δήμευση και της περιουσί.ας που 

αποχτήθηχε από Ία ναρκωτικά, Βέβαια, οι έμποροι Ίων ναρκωτικών εΙναι αρκεΊά 

έξυπνοι και δε θα αφήοουν εύκολα περι.σuoΙα επ' όνοματΙ Ίους ούτε και στον Ίόπα 
μας θα αφήσουν περιοuoία, 

Εκείνο το οπο(ο με την εuκαιρί.α της ψήφισης αυτού του νομοσχεδίου νομίζω 

ότι πρέπει να Ίoν~στεΙ είναι όΊΙ, λόγω ακριβώς των μεγάλων πεLρασμών κα~ Ίων 

κινδύνων για μεγαλύτερη bLQx(vnon ναρκωΊLκών που υπάρχουν με Ίην αύξnση του 
τουρισμού στον τόπο μας, netnEL να κληθούν OL αρμόδιες υπηρεσίες σε έναν έντονο 
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οργασμό παρακολούθησης και -ι:ων ξένων που έρχονται και όλων -ι:ων υπόπτων. 

o"ύtως ώστε να επισημανθούν αυτοί οι έμ./-τοροι που διακινούν τα ναρκωτικά και να 

προσαχθούν ενώπιον της δικαιoσiιντις. Και αν οι αρμόδιες υπηρεσίες χρειάζονται 

είτε μέσα είτε προσωπικό. για να μπορέσουν να εκτελέσουν και να φέρουν σε πέρας 

το δύσκολο έργο τους. να έρθουν ενώπιον της Νομοθετικής Eξoυσt.ας και δεν έχω 

καμιά αμφιβολια ότι όλο το Σώμα της Βουλ'ής θα δώσει και -ι:α μέσα και -ι:ο 

προσωπικό. για-ι:( πράγματι ο κίνδυνος για τη νεολαία μας από τα ναρκωτικά είναι 

πολύ μεγάλος. Και δυστυχώς, εξe:tάζοντας στην Κοινοβουλευιική Επιτροπή 

Νομικών και άλλα νομοσχέδια που έχουν σχέση με τα ναρκωτικά και ακούοντας 

απόψεις από τις αρμόδιες υΠηρεσίες που έρχονται ενώπιόν μας. έχουμε διαπιστώσει 

όη υπάρχει μια αυξητική τάση στη χρ'ήση. ακόμα και στη διακίνηση των 

ναρκω-ι:ικών. 

Γι' αυιό πιστεύω ότι επιβάλλεται, όπως ε(πα, η ένταση των προσπαθειών όλων 

των κυβερνητικών υπηρεσιών και η μεγαλύτερη ευαισθητοποίηση του κοινού, για να 

βοηθήσει τις αρμόδιες υπηρεσίες στην πάταξη αυτού του φοβερού εγκλ'ήματος σε 

βάρος ιδιαίτερα. της νεολαίας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. ΠουργουρΙδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. απλώς για να διευκρινίσω αυτά τα οποία ε(πα και για να 

καθηΣUΧάσω τη συνειδηση του κ. Φιλίππου, διότι στα θέμα-ι:α αυ-ι:ά και εγώ 

προσωπικά ουδέποτε θα δεχόμουν κάτω από οποιεοδήποτε συνθήκες να 

υπερψηφίσω νομοσχέδιο που να παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα. Μου είναι 

αδιανόητο και δεν μπορεί να το συλλάβει καν το μυαλό μου. Εκείνο που συμβαίνει 

είναι τούτο: Αν το νομοσχέδιο αυτό αφοροΟΟε έσοδα από χαρ-ι:οπαΙγνιο για 

παράδειγμα ή κέρδη πορνεΙας, ουδέποτε θα διανοούμεθα να εγκρίνουμε τέτοιες 

πρόνοιες, διότι είναι δρακόντειες πρόνοιες και είναι πρόνοιες που εμπεριέχουν 

κάποια στοιχεία που ομολογουμένως ένας τα βλέπει με πολύ πολύ προβλημαησμό. 

Παρά ταύτα το κάνουμε, γιατΙ πρόκειται για έσοδα από ναρκωηκά. Αυ-ι:ό το σημεΙΟ 

νoμf.ζω ξεδιαλύνει πλήρως τα αισfhiματα της Επιτροπής καθόσον αφορά -ι:ο υπό 

συζήτηση θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Διάταγμα δήμευσης. Άρθρο 3. 

Υπολογισμός των εσόδων από τη διαχΙνηση ναρκωτικών. Άρθρο 4. 

Έκθεση γεγονό-ι:ων και στοιχείων. Άρθρο 5. 

Ποσό που λαμβάνεται δυνάμει διατάγματος δήμευσης, Άρθρο 6. 

Ρευστοποιήσιμη περιουσία και άλλοι βασικοΙ ορισμοι. Άρθρο 7. 
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Διαδικασία εκτέλεσης διατάγματος δήμευσης. Π ίνακας. 'Αρθρο 8. 

Διάταγμα παγοπο(ησης. ΆρΟρο 9. 

Διάταγμα επιβάρυνσης. Άρθρο 10. 

Συμ..,ληρωματικές διατάξεις. 'Αρθρο 11. 

Διορισμός παραλήπτη. Άρθρο 12. 

Διάταγμα πώλησης ομολόγων. Άρθρο 13. 

ΔιάΟεση του προϊόντος της ρευστοποίησης περιουσίας. Άρθρο 14. 

Γενικές αρχές για την άσκηση ορισμένων εξουσιών. Άρθρο 15. 

Τροποποίηση Ιιατάγματος δήμεUΣΗς. Άρθρο 16. 

Πτώχευση του κατηγορουμένου. 'Αρθρο 17. 

Διάλυση εταιρείας που κατέχει ρευστοποιήσιμη περιουσία. 'Αρθρο 18. 

Παραλήπτης. Συμπληρωματικές διατάξεις. Άρθρο 19. 

Αποζημιώσεις. Άρθρο 20. 

Απαγόρευση παροχής βοήθειας για την απόκρυψη κερδών. Άρθρο 21. 

Εκτέλεση διαταγμάτων εξωτερικού. Άρθρο 22. 

Διαδικασία έκδοσης ορισμένων διαταγμάτων. Άρθρο 23. 

Διάταγμα αποκάλυψης πληροφοριών. Άρθρο 24. 

Έρευνα για την επιβολή ποινής. Άρθρο 25. 

Ακύρωση δωρεών. Άρθρο 26. 

Διαδικαστικός κανονισμός. Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένστασl1 όπως τα άρθρα 1 - 27 εγκριθούν: 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 27 εγκρίνονται. 

προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμευσης Εσόδων από Παράνομη 

Διακίντισl1 Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση. το νομοοχέδω ψηφίζεται σε νόμο. Βλέπω ότι 

ο κ. Κληριδης ήλθε. 

(Ο χ. Γλ. Κληρίδης εισέρχεται στην αίθουσα και καταλαμβάνει Τl1ν έδρα του 

Προέδρου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΑΗΡΙΔΗΣ) 

Το όγδοο θέμα είναι "Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 199'2". Παρακαλώ να αναΥνωσθεί η Έχ(reση της Επιτροπής. 
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Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛ ΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες: 

Ανδρέας Κουκουμάς, Αν. Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κί.κης ΓιάΥχου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Μουσιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική ΕΠΗροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου. η οποΙα κατατέθηκε στη Βουλή από την (δια, σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήθηκε στις 26 Μα·Ι:ου 1992. 

Σκοπός του νόμου που πρoτείνtται είναι η παράταση για δύο ακόμα μήνtς. 

δηλαδή μέχρι το τέλος ΙουλΙου. του νομικού καθεστώτος που ισχύει σήμερα στις 

παραλίες. 

Με την παράταση αυτή θα δοθεί η ευκαιρία στην Επιτροπή να ολοκληρώσει τη 

μελέτη νομοσχεδίου και κανονισμών που εκκρεμούν ενώπιόν της και που ρυθμίζουν 

τα θέματα της προστασίας της παραλίας, των οποΙων η μελέτη βρίσχεται σε αρκετά 

προχωρημένο στάδιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σχοπούς και τις 

επιδιώξεις της πιο πάνω πρότασης νόμου. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα 1\θελα απλώς να ευχηθώ να είναι η τελευταία αναβολή. 

γιατί όλος ο κόσμος περψένει να ρυθμιστεΙ αυτό το θέμα. ιδιαίτερα στις περιοχές 

που έχουν μεγάλο πρόβλημα, όπως είναι η Αγία Νάπα, ο Πρωταράς κτλ. Και 

ευρισκόμενοι τώρα από πλευράς τουρισμού σε κάποια πληρότητα, νομίζω ότι η 

εκκρεμότητα πρέπει να τερματιστεί το ταχύτερο δυνατό και εύχομαι αυτοί οι δυο 

μήνtς της παράτασης να εΙναι και οι τελευταίοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ναι, ορίστε. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε. ΤΟ θέμα εξετάζεται στην ΕπιτΡοπ1\ και στην 

επόμενη συνεδρία θα τοποθετηθούμε και θα προχωρήσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Kύρ~ε Πρόεδρε, νομ(.ζω όη οφείλουμε ως Επιτροπή Εσωτερικών να 

εξηΥήσουμε τους πραγματικούς λόγους αυτής της αναβολής. Ήλθε μπροστά μας από 

την Εκτελεστική Εξουσία ένα νομοσχέδιο το οποίο. όταν το μελετήσαμε, ήταν 

ελλιπές. Η Επιτροπή Εσωτερικών έχει κάμει μια εκτεταμένη μελέτη για την πλήρη 

ρύθμιση του θέματος και εν πάση περιπτώσει κανένας να μη νομίζ.ει όη μπορούμε 

με την έΎXQιση του νομοσχεδίου να λύσουμε το πρόβλημα αυτό το καλοκαίρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

εΥ. εγΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. φο.Ινεται όη ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης έχει δικαιο. Ε(ναι 

εφτά χρόνια που έρχεται αυτός ο νόμος και φεύγει, για να επαναβεβαιωθεί ότι ο 

κανόνας ''ουδέν μσνιμώτερον του προσωρινού" ισχύει και στο χώρο το δικό μας. 

Γι' αυτό το λόγο ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης διαμαρτυρόμενος έχει δίκαιο. 

Επιτέλους αυτή η νομοθεσία περί προστασΙΟς της παραλΙας πρέπΕΙ να μελετηθεί, για 

να καταλήξουμε σε μια νομοθεσία μόνιμη, γιατί, αν πάρουμε τις παρατάσεις που 

δίνουμε. θα γεμίσει το περιθώρι.ο της νομοθεσίας από την αρχή ως το τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Τα καλσκα(ρια δεν είναι μόνο Εφτά! υπάρχουν πολλά. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Εφόσον δεν υπάρχει αvtίρρηση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου, Νόμος 15(1) του Ι 992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ αντίρρηση; 

Εγκρίνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασ(ας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Yπάρxε~ αντ(ρρηση όπως η πρόταση νόμου Ψ11φ~στεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει αντ(ρρηση. η πρόταση νόμου ψηφttετα~ σε νόμο. 

ΤΟ ένατο θέμα είναι ''Οι περί Πανεπιστημίου Ku...ρou (Δίδακτρα) Κανονισμοί 
του 1992". 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. η Έκθεση καταρχήν κυκλοφόρησε σήμερα. αλλά πληροφορούμαι 

ότι η Εκτελεστική Εξουσία CLι.έστειλε και επι.σtoλή γω να αποσύρει τους 

Κανονισμούς σήμερα. πιθανόν με πρόθεση να ξανακατατεθούν -δε γνωρίζω. και 

συνεπώς δεν υπάρχει αντικείμενο συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον η Εκτελεστική Εξουσία απέσυρε τους Κανονισμούς. ορθώς λέχθηκε 
ότι δεν υπάρχει αντικείμενο συζήτΤ}σης. 

Προχωρούμε στο δέκατο θέμα, που είναι "Οι περί ΠανεπιστΤ}μίου Κύπρου 

(Ειδικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό και Mε,απΤUΧιακoί Συνεργάτες) Κανονισμοί ,ου 

1992". Παρακαλώ να αναγνωσθεί Τ} Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕJΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑ

ΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑ] ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ 

ΚΥΠΡΟΥ (ElΔΙKO ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΚΑΙ ΜΕΤΑΠΤΥΧΙΑΚΟΙ 

ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα(tόντες: 

Νίκος ΑναστασιάδΤ}ς. Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Αγγελιδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Λώρης ΛυσιώτΤ}ς 

θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Koινoβoυλεunκή Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω Κανονωμούς 

σε τρεις 'σuνεδριες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5.12 και 19 Mα'~oυ 1992. Στις 
συνεδρι.άσεις αυτές κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες των υπό συζήτηση 

Κανονισμών εκπρόσωποι ,ου Υπουργείου Παιδείας και της Προσωρινής 

Διo~κoύσας Επιτροπής του παvtπιστημΙΟυ Κύπρου. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται, και που εκδίδονται με βάση τα 

άρθρα 21.32 και 33 του περί Πανεπιστημίου Kiιπρoυ Νόμου του 1989. σκοπεΙται η 

ρύθμιση της δι.αδικασίας και των όρων πρόσληψης ειδικoiι εκπαιδευηκού 

προσωπικού, καθως και των ειδικών και μεταπτυχιακών σννεργατών γι.α το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου. 
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Η ΚοινοΒουλευτικΤ; ΕπιτροπΤ; Παιδε{ας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδι(ί>ξεις των υπό συl;Τ;τηση Κανονισμών. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγt!ίται στη 

ΒουλΤ; την E'(ιtρισή τους. όπως εχουν κατατεθεί α,τό την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΕπειδΤ; πρόκειται περί Κανονισμών δεν υπάρχει πρώτη και δεύτερη ανάγνωση. 

Υπάρχει αντίρρηση για την έγκριση των Κανονισμών: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση. οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣιΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. προτού προχωρήσετε. είχε κάμει μια παρατήρηση ο κ. 

Φιλίπ...ου η οποία Τ;ταν ορθΤ; όσον αφορά τον όρο "ειδικοί συνεργάτες". "ειδικοί 

επιστΤ;μονες" . Ελ...ίζω να έχει γίνει η σχετικΤ; τροποποίηση. Μιλώ για τους 

Κανονισμούς των οποίων έχω διαf\άσει την Έκθεση :τρσηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν έχει γίνει. να ΟεωρηθεΙ ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να Οεωρηθεί αντί "ειδικοί συνεργάτες" "ειδικοί επιστΤ;μονες". Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το εντέχατο θέμα. που είναι "Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 

1992". έχει αποσιιρθεΙ Επομένως προχωρούμε στο δωδέκατο και δέκατο τρίτο. που 
είναι "Οι περί Δικηγόρω\' (Συντάξεις και ΧορηγΤ;ματα) (ΤροποποιητικοΙ) 

Κανονισμοί του 1992" και ''Οι περί Δικηγόρων (Συντάξεις και Xoρηγtiματα) 

(Τροπο:τοιηnκοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992" και έχουν κοινή Έκθεση. 

παρακαλιί> τον Πρόεδρο της αρμόδιας KoινQβoυλευτικΤ;ς ΕπιτροπΤ;ς να αναγνώσει 

την Έκθεση. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑ· 

ΝΟΝ ΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ περι ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ (ΣΥΝΤΑΞΕΙΣ 

ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ ]991" 

ΠαQόντες: 

ΕυστάΟιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης ΟμΤ;ρου 

Σoφoκλτjς Χατζηγιάννης 

Χρ(στος ΠουργουρΙδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπα'lεωργίου 

Aj\ραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφόνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η ΚοινοβουλευτικΤ; Επιτροπή Νομιχ(ί>ν μεΗτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σΙ!: πέντε συνεδρίες της που πραγματo;τoιtiθηκαν στο διάστημα από τις 7 Νοεμβρίου 
μέχρι τις 5 ΔεκεμΒρίου 1991. Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση Κανονισμών 
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κλήθτικαν και παρευρέθηκαν σττιν Επιτροπή εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ 
Δικαιοσύνης, οι οποίοι ανέλυσαν τους σκoπoUς και τις επιδιώξης των υπό 

συζήττιση Κανονισμών, καθώς και ΕΥ.ιτρόσωποι του Παγκύπριου Δικτrvoρικoύ 
Συλλόγου. 

Με τους πι.ο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 26 
ττις νομοθεσΙας για τους δΙΚTlγόρους, σκοπείται η βελτΙωστι των συνταξιοδοτικών 

και άλλων ωφελτιμάτων που παρέχονται στους δικτrvόρoυς. 

Ειδικότερα. στους πιο πάνω Κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

(α) Οι περι..'1"τώσε ις Q.ιίώλειας της ιδιότητας του ειοφορέα στο ΤαμεΙο 

Συντάξεως Δικηγόρων. 

(β) Η παροχή εφάπαξ ποσού κατά τη συνταξιοδότηση ή το θάνατο εισφορέα 

και οι περιπτώσεις στέρησης του πιο πάνω δικαιώματος. 

(γ) ΟΙ τρόποι καταβολής του εφάπαξ ποσού, που Οα αποτελεΙ το ΠΡΟ'ίόν της 

έκτακτης εισφοράς του καθενός από τους εισφορεΙς στο ΤαμεΙο 

Συντάξεως Δικτιγόρων. Η έκτακτη αυτή εισφορά δε θα υπερβαίνει τσ 
ποσό των δέκα λιρών για κάθε περίπτωστι αφυπτιρετούντος δικτιγόρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθεΊώντας, ως θέμα αρχής, τους 

σκοπούς και τις ε.ίιδ ιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεΙ 

Ταυτόχρονα. με την εισήγησή της αυτή και έχοντας ορισμένες ε.;:ιφυλάξεις γι.a 

ττιν υποχρεωτική καταβολή έκτακτης εισφοράς υπέρ των αφυπηρετoΎVΤων 

δΙΚΤΙΥόρων, η Επιτροπή χαλεΙ ττιν Εκτελεστική Εξουσία, σε συνεννότιση με τον 

ΠαΥχύπριο ΔΙΚl1γοριχό Σύλλογο, να ε.-τανεξετάσει το όλο θέμα και να Eπανtλθει στη 
Βουλή με τις ησηγήσεις Τl1ς. 

Η δεύτερη Έχθεση έχει ως εξής: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟίΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ Επ ιτροηΗΣ ΝΟ

ΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑ! ΩΣ Ι. ''ΟΙ Π ΕΡΙ 

ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ (ΣΥΝΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΑ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟ[) ΚΑ

ΝΟΝΙΣΜΟί ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 2. "ΟΙ ΠΕΡΙ ΔίΚΗΓΟΡΩΝ (ΣΥΝΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ 

ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠ ΟΠΟIΗΤΙΚΟI) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παιιόντες: 

ΕυστάΟιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

ΧρΙστος Πουργουρίδης 

Καίττι Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γα.ίΙου 

Αβραάμ AνtωνΙoυ 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ε.;:ανεξέτασε τους πρώτους από τους 

πι.ο πάνω Κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από 9 ΙανουαρΙου μέχρι ι Ι Μα'ίου 1992 και τους δεύτερους Κανονισμούς 
στις Ι Ι Μα'ίου 1992. 
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Στο στόδ~o της μελέ'tης των υπό συζτΊτηση Kανoν~σμών κλήθηκαν και 

παρε"ρέθηχαν στην ΕπιτΡΟπτΊ εχπρόσωπo~ το" Υπο"ργείο" Δ~κα~ocπNης o~ οποίοι 

ανέλ"σαν το"ς σκοπούς και τις επιδιώξεις το"ς και το" ΠαγχίιπριοΙ) ΔΙΚηΥΟΡΙΚΟίι 

Σ"λλόγοΙ) οι οποίοι εξέφρασαν ης απόψεις ΤΟ1Jς. 

Με t 01J; πιο πάνω Κανονισμοίις. οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 26 
της νομοθεσίας για τους δικηγόρο"ς. αιιοπεL'tαι η βελτίωση των σιινταξιοδοτικών 

και άλλων ωφελημότων που παρέχονται στους δικηγόρους. 

Όπως είναι γνωστό. για τους πρώτους Κανονισμούς η Κοινοβοuλεuτική 

EπΙΤΡOm'ι Νομικών είχε ετοιμάσει σχετική Έκθεση προς το Σώμα με την οποία 

εισηγεΙτο την έγκρισή τους. αλλό κατά τη σuζήτηση το" όλου θέματος στην 

oλoμέλε~α tou Σώματος ζητήθηκε η παραπομπή και πόλι στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών για επανεξέταση ορισμένων προνοιών τους, εισήγηση η οποία 

έγ~νε τελικό αποδεκτή α.-cό το Σώμα. 

Ειδικόη:ρα. με τους υπό αναφορό Κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων 

τα ακόλo'Uθα: 

(ο) o~ περιπτώσεις απώλειας της ιδιότητας τον εισφορέα στο ΤαμεΙΟ 

Σνντάξεως Δικηγόρων. 

(β) Η παροχή εφάπαξ ποσού κατά τη σuvταξιoδότηση ή το θάνατο εισφορέα 

και οι περιπτώσεις στέρησης του πιο πάνω δικαιώματος. 

(γ) Οι τρόπo~ καταβολής το" εφάπαξ ποσού. που θα αποτελεί το προ'ίόν της 

έκτακτης εισφοράς του καθενός από το"ς εισφορείς στο Ταμείο 

Συντάξεως Δικηγόρων. Η έκτακτη α"ττi εισφορό δε θα 'υπερβαίνει το 

ποσό των δέκα λιρών για κάθε περΙΠτωση αφUπηρετo'ύντoς δικηγόρου. 

Με τους δeύτεροuς Κανονισμούς σκοπεΙται η ρύθμιση της παροχής από την 

lη Ιανουαρίου 1992 και για κάθε χρόνο και δέκατης τέταρτης μηνιαίας σύνταξης 
στους αφυπηρετοίιντες δικηγόρους. εφόσον το επιτρέπει η οικονομική κατάσταση 

του Ταμείου. το μισό της οποίας θα χορηγείται πριν από τις γιορτές του Πόσχα και 

το άλλο μισό πριν από το Δεχαπεντα'ίιΥοtl(J"tο. 

Κατό τη διόρχεια Τ1]ς επανεξέτασης των σχετικών Κανονισμών. ο εκπρόσωπος 

του Παγχίιπριου Δικηγορικοίι Συλλόγοu εξέφρασε ενώπιον της Επιτροπής τη 

βούληση ολόκληρου tOU δικηγορικού κόσμου για απόσυρση της πρόνοιας εκείνης 

σύμφωνα με την οποία θα παρέχεται εφάπαξ ποσό κατά Τ1] σuνταξισδότηση τi το 

θάνατο ειοφορέα που θα αποτελεί το προ'ίόν Τ1]ς έχταΚΤ1]ς εισφορός του καθενός 

από τους εισφορείς στο ΤαμεΙΟ Σuντόξεως Δικηγόρων. 

Η Κοινοβοuλειιτική Ε..-cιτροπή Noμ~κών. "πό το φως των πιο πόνω και 

δι.ατηρώντας τις Ε.ι"tιφuλ(ιξεις τις οποίες είχε εχφρόσει και στην προηγούμενή της 

Έκθεση σχετικό με την υποχρεωτικτΊ καταβολή έχτακτης ει.σφορός για κάθε 

περΙΠΤωση αφuπηρeτο'ύντος δικηγόρου. ομόφωνα απoφόσ~σε Τ1] δ ιαγραφή Τ1]ς πιο 

πόνω πρόνοιας από τους υπό συζτΊτηση Κανονισμούς. Ταυτόχρονα κα~ με την 

ευκαιρ(.α αuτή εκφρόζει Τ1] λύπη της. γ ιατΙ δεν κατέστη δuνατό να εξευρεθεί τρόπος 

κόλUΨΗς της καταβολής εφάπαξ ποσού σε κόθε αφuπηρετοίιΎtα δ~κηγόρo χωρΙς η 

έκτακτη αυτή εισφορό να αποτελεΙ δuσβάστακτο βόρος για τους νεαροίις κυρίως στο 
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επάγγελμα δικηΎόρους. Γι' αυτό καλεί τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο σΙ! 

συνεργασία με όλους τους eνδιαφερόμενους φορείς να μελετήσουν και πάλι το όλο 

θέμα και να Ε.ιίανέλθουν στη Βουλή με νέες πάνω στο θέμα εισηγήσεις. 

Με βάση όλα τα πιο π6:νω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοΟετεί 

τους σκοπούς και ης επιδιώξεις και των δύο υπό αναφορά Κανονισμών. γι' αυτό 

και oμόφtιJνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά 

διαμορφωθεί σε ενιαίο κείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν O~Hλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. υπάρχη ένσταση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Και προχωρούμε στο δέκατο τέταρτο θέμα. που εΙναι ·'Οι περι ΑστuνομΙας 

(Γενικοί) (Γροποποιηηκο() Κανονισμοί tou 1992". Παρακαλώ να αναγνωσθεί η 
Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.ίιτροπής στη Βουλή. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΥΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΟΥ1'ΠΑI ΜΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΥΝΟΜΙΑΣ 

(ΓΕΝΙΚΟΙ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1m" 

Ωο('όντες: 

Νίκος ΚατσουρΙδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης ΚοντΙδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος ΠουργουρΙδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 

Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 19 Μαϊου 1992. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρεuρέθηκαν ο Αρχηγός της Αστυνομίας. 

εκπρόσωποι του ΥπουρΥεΙου Εσωτερικών. του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας και των Συνδέσμων Αστυνομίας Κύπρου. Στην πιο πάνω 

συνεδρίαση της Ε.ίιτροπής ήταν επίσης παρών και ο Βουλευτής κ. Μάρκος 

Κυπριανού. 

Με τouς υπό αναφoQά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες tou 
άρθρου 10 της βασικής νομοθεσίας για την αστυνομία. σκοπείτοι η τροποποίηση των 
περί AΣΤUνoμίας (Γενικών) Κανονισμών. έτσι ώστε να εξομοιωθούν από τη μια. από 

πλευράς δικαιωμάτων. οι τακτικοί ειδικοί αστυφύλακες με τα υπόλοιπα μέλη της 

Δύναμης και από την άλλη το εκάστοτε ύψος των επιδομάτων nou παρέχονται στα 
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μέλη της Αστυνομικής Δννομης να καθoρl.ζεται ύστερα αίτό συνεννόηση των 

Υπουργών Εσωτερικών και Οικονομικών και ύστερα από σχετική εισήγηση ΤΟ\l 

Αρχηγού της Αστυνομίας. Τα πω πάνω επιδόματα καθορ(ζονται σi)μερα στους 

βασικούς γενικούς καVOVLOμοUς για την αστυνομία. Μι το περιεχόμενο των υπό 

ΣUΖτΊτη011 Κανονισμών συμφωνούν όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές. 

Η Κοινοβο"λευτι.χή ElιLTρo..τη Εσωτερικών, αφού έλaβe σΦ:χρά wτΌψΗ της ότι οι υπό 

αναq:ΌQά Κανονισμοί αι-τοτελο11ν α.-τόρροια βασικής νομοθεσΙΟς που ψήφισε η Βουλή 

πρόσφατα για τους τακτι.χούς ειδικούς αστνφύλακες, oμόφ.ιwα. εισηγεΙτοι στη Βουλή την 

έγκριση των ιmό εξέταση Κανονισμών,ό.,ως αυτοί txow νομοτεχνικά διατυπωθει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπάρχouν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, \ιπάρχει ένσταση για την έΥΚΡLOη των 

Κανονισμών; 

(Κ τ"πά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο δέκατο πέμπτο και δέκατο έκτο θέμα, τα σπο(ο είναι και τα 

τελευταία θέματα στην ημερήσια διάταξη, στο Κεφάλαιο Α'. Νομοθετική Εργασία. 

"Οι πιρΙ Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατ(.ας (ΔΙOQισμοι. ΙεραρχΙα, 

Προαγωγές και AφUΠηρετήσεις) (Τρο.ίτοποιητικοί) ΚανονισμοΙ του 1992" και "Οι 
περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (ΔΙOQισμοΙ, Ιεραρχία, Προαγωγές 

και Αφυπηρετήσεις) (τροποποιητικοί.) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992". Υπάρχει κοινή 
'Εκθεση, αvτιλαμβόνOμαι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία συνεδρίαση της Επιτροπής είχε τεθεί χό.,τοιος 

προβληματισμός που οδήγησε ορισμένα κόμματα σε ε..-τανεξέταση των θέσεών τους. 

Έτσι θα παρακαλούσα να μείνουν για την προσεχή συνεδρίαση, γιατί με τη μεταβολή 

των θέσεων των κομμάτων αλλάζουν οι πλΗοψηφ(ες και, για να μη γίνει μια 

βιαστική ψήφιση των Κανονισμών. προτείνω να γίνει μια οωστή διόQθωση και 

ψήφισή τους στην προσεχή συνεδρίαση. Για αποφυγή οποιασδήποτε παρεξήγησης 

οφείλω να πω ότι οι μεταβολές των τοποθετήσεων οδηγούν μάλλον σε ομοφωνία την 

Επιτροπή, πράγμα που θα διευκολύνει το έργο της Εθνικής Φρουράς και των 

αρμόδιων Εππροπών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Όχι μόνο δε διαφωνούμε. κύριε Πρόεδρε. αλλά συμφωνούμε με την εισήγηση 

του Προέδρου της Ε..-τιτροπής Άμυνας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ίδιο κι εμείς. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εφόσον πρόκειται βασιχό για αναδιατύπωση της Έκθεσης, 

εξ όσων αντιλαμβάνομαι. δεδομένης και της διαφoρoπoΙrιστις που έγινε στην 

κοινοβουλευτική μας ομάδα, συμφωνούμε και πιστεύω όη θα είναι ομόφωνη η 

τοποθέτηση την ερχόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κατόπιν ομόφωνης Q.ι"'tόφa.OTjς παραμένουν στην ημερήσια δι.ό.ταξη για την 

προσεχή συνεδρια της Βουλής, η οποία θα οριστεί αργότερα. 

Κατάθεση ΝομοσχεδΙων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο AναΚOUφ(σεως 

Εκτοπισθέντων και παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

Kατατέθr)κ[ από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παρcιι-τέμ..-τεται στην Κοινοβουλειιηκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο· 

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοt του 1992. 

Κατατέθηκαν Q.,.ό το ΥποuργεΙο ΣUYΚOινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..;:έμπOVΤαι στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί ΠανεπιστημΙΟυ Κύπρου (Διδαχτρα) Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παριι.;:έμπονται στην Κοινοβουλευτική επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Έγγραφα που αφορούν 

(α) ττιv παρόταση των υπηρεσιών έχτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσΙΟ και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσLα και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι.δευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν a..;:ό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παρσ.mμπOνtαι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολοΥΙ-

σμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρΙσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδε[ας προς τον ΚΟΑ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 

άρθρου 4 του περί Προ\.lπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμου του 199 ] (ΑΡ. 24 του 1991). 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Παιδειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε.ίτιτροπή Οικονομικών και Προ\.lπολο· 

γισμοίι. 

ΓΡΑΜ ΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

6) Ο περΙ Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΚατατέθηΚΕ α.ίτό την κοινοβουλευτική Ομόδα του Δημοκρατικού 

ΣυναγερμοίΙ και από τον κ. Μ ιχαλάχη Κυπριανού. Βουλευτή εκλΟ'(ικής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Εμπορίου και ΒιομllχανΙας. 

Κεφόλαιο Γ: Ερωτήσεις· Aπαντήσεf.ς. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με OQ. ΣΤΆ' 494 που \!ποflλ1)θηκε από το Βο\!λεντή εκλογ ικής πεοlφέρειας 

Λεμεσού κ. ΑνΥερινό Παπα"έ στις 30 Αποι),ίο \! ι992 . 

"Στις αρχές του χρόνου ψηφίστηκι από τη Βουλή νόμος που προβλέπει 

αυστηρές ποινές για όσους ρυπαίνουν τους δρόμους και γενικότερα το φυσικό 

περιβάλλον. 

Παρόλο που πέρασε αρκετός καιρός α...ό την ψήφιση του νόμου, δεν είδαμε να 

γίνετα~ οποιαδήποτε εν~ργεια από μέρους της κυβέρνησης για διαφώτιση του κοινού 

σχετικά με τη νέα νομοθεσία. 

Δυστυχώς υπάρχουν ακόμα ασυνείδητοι πολίτες που εξακολοuOούν να 

ρυπαίνουν τους δρόμους και τις πλατείες, πετώντας κάθε είδους άχρηστα 

αντικείμενα. χωρίς να γνοιάζονται για την καθαριότητα και την ευπρ~πεια του 

τόπου μας. 

Η τουριστική περίοδος έχει ήδη αρχίσει και οι ξένοι που κατακλύζουν το νησί 

μας βλέπουν την κατάσταση αυτή, σχηματίζοντας εντυπώσεις καθόλου κολακευτικές 

για την Κύπρο. ερωτάται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ: 

(Ι) Πόσοι σ\!νελήφθησαν και πόσοι παρουσιάστηκαν στο δικαστήρω μέχρι 

σήμερα με την κατηγορία της ρύπανσης των δρόμων; 

(2) Προγραμματίζει να αρχ(σει εκστρατεία διαφώτισης του κοινού από τα 

μέσα μαζικής επικοινωνίας και πότε:" 
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ΕQώτησιι με UQ. ΣΤ'Α' 495 που υποΡλήθηχε από το Βουλευτή [χ),ΟΥΙΧlί; ΠΕQ'IfέQΕlας 
Πάq'Ο\J Χ. Γιαη'άχη Ομιίοου στις 30 A."tQtliov1992. 

"Οι κάτοικοι τrις περιφέρειας Πόλεως Χρυσοχοίις διαμαρτύρονται έντονα για 

το γεγονός ότι δεν υπάρχει κάλUψTJ στην περιοχή όσον αφορά το δεύτερο ττιλεοπηκό 

κανάλι του PIK. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη BOιJλή πού οφειλεται η 

δυσμενής αιπή διάκριση και πόΤΕ θα καταστεί εφικτή η τηλεοπnκή κάλυψη Τ11ς 

περιοχής Πόλεως Χρυσοχούς." 

Εοώτηση με αιι. ΣΤΙΑ' 496 που υποΙΗ .. ιίθψ:ε από το Βουλευτή εχλo-rιχής nEQllft"EIa; 
Λεμεσού Χ. 'Αοιστο Χουσοστόμου στις 5 Μαϊου 1992. 

"Λόγω των ζημιών που προκάλεσε η ανομβρία στην αμ.ίτε)"οκαλλιέργεια, 

αποφασίστηκε η παροχή οικονομικής βοήθειας στους αμπελουργούς ύψΟυς 

f.1.350.00Q. Στην αμ .• τελονργική τάξη συγκαταλέγονται και οι παραγωγοΙ 

Επιτραπέζιων σταφυλιών. Όπως Είναι γνωστό. όσοι αμπελώνες δεν εΙχαν τη 

δυνατότητα να αρδευτoUΝ λόγω της ανομβρίας έχουν υποστεί σοβαρές ζημιές. Στο 

Πισσούρι ξεράθηκαν ΠΕρίπον 1000 σκάλες σονλτανΙνας και σε έκταση 
3000 ΠΕρίπου ΙΤΑαλών στην περιοχή Δωρού και Α'υδήμου - ΠισσονρΙου μειώθηκε η 
παραγωγή πέραν τον 50% και η ποιότητα ήταν υποδεέστερη. 

ΤΟ αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας προς τονς παραγωγούς 

επιτραπέζιων σταφυλιών που έχουν υποστεί ζημιές λόγω της ανομβρίας υπέβαλα 

στον Υπονργό Γεωργίας και Φυσικών Πόρων με επιστολές μον στις 12/6/91,26/7/91. 
2 1/10/91,29/1/92 και 13/4/92. 

Το Υπουργείο Γεωργίας στις απαντήσεις του δήλωνε. στις ]8/7/9 ι. ότι το θέμα 
μελετάται αι,ό τις αρμόδιες υΠ11ρεσίες μέσα στα γενικότερα πλαίσια αξιολόγησης 

των ε,-τιπτώσεων της ανομβρίας στη φυτική παραγωγή, στις 3/9/9 Ι ότι το θέμα 

παρακολουθείται στενά από το Υπουργείο. στις 7/11/91 ότι το θέμα εξακολουθεί να 
μελετάται α.ίτό τις υπηρεσίες του Υπουργείου και Οα με ενημερώσουν, όταν ληφθεί η 

σχετική αι'όφασ11. Σε τηλεφωνική συνομιλία και με το Γενικό Διευθυντή του 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων αντιλήφθηκα ότι το αίτημα 

αντιμετωπιζόταν με κατανόηση και πως σύντομα θα λαμβανόταν απόφαση. 

Δεδομένου ότι η δυστοκία στη λήψη κάποιας απόφασης παρατάθηκε 

υπερβολικά, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πλ11ροφορήσει τη Βουλή για τις 

προΟέσεις Τ11ς κυβέρνησ11ς επΙ του θέματος." 

Εοώτηση με uo. ΣΤΆ' 497 που υποΙΗ.ήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέΟΕιας 

Λεμεσού κ. Άοιστο Χουσοστόμου στις 5 Μαϊου 1992. 

''Πάγιο αίτημα των γεωργών είναι να ανακοινώνονται έγκαιρα οι τιμές των 

προ'ίόντων που καΟορι.ζονται αι-τό την κυβέρνηση και στην περίπτωση των σΙΤ11ρωv 

πριν αι-τό τη σπορά. 

Η κVΒέρνηση δεν έχει εξαγγείλει ακόμα τις τιμές των σιτηρών. παρά τη 

διακηρυγμένη της πολιτική για έγκαΙΡ11 εξαγγελία των τιμών και παρά το γεγονός 

ότι πλησιάζει ήδη η εποχή του θερισμού. Γι' αυτό καλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να 

πληροφορήσει τη Βουλή πότε Οα εξαγγελθούν οι τιμές." 
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Απάντηση ημεQομηνίας 5 Μα'ίου 1992 το\! Υπο\lViΟ\ι ΣtιyχOινωνιών και 'ΕQYωv 

Χ . Ρένου ΣΤUUQάχη στην εοώτηση ΣΤ'Α' 262, ημεοομηνίας 4 Φε~Qο\lαQίο\l1992. 
1:0\1 Βουλευτή εκλογικής ΠΣQιφiQειας Λεμεσού Χ. 'Αοιστου Χουοοστόμο\l . 

"Σχετικά με το θέμα της προβολ'ής 'γραμματοσήμων' του ψευδοκράτους 

Ντενκτάς, από το Ινδικό περιοδικό 'Indte.n Dak' σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με σχετική έκθεση του Υπουργού Εξωτερικι()ν ο Ύπατος 

ΑρμοσtΊiς Trις Δημοκρατ[ας στο Νέο ΔελχΙ. διερεύνησε Τ11\1 nEQ[mωoll 

και σε σχετική επιστολή του προς τον εκδότη του ΠΙΟ πάνω περιοδικού. 

εξέφρασε προς αυτόν έκπληξη και ω'(ΟΥοήτευση για την προβολή των 

παράνομων τουρκοκυπριακών γραμματοσήμων και. μεταξύ άλλων. του 

α..τέΟΊειλε αντίγραφο απόφασης ΤΟ\l ]80\1 Συνεδρίου της Παγκόσμιας 

ΤαXuδQoιωιής Ένωσης στο Ρίο ιανέιρο. το Σεmέμβριo του ]979, με βάση 
την oπo~α κηρύσσονται ως παράνομα και χωρίς καμιά αξία τα 

γραμματόσημα που Εκδίδονται ο..,"'[ό την ούτω καλούμΕνη ΔημοκρατΙα της 

ΒόρΕιας Κύπρου. 

Παρόμοια διαβήματα προς τον Εκδότη του ΠΕριοδικού αυτού έγιναν τόσο αι.ό 

το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, όσο και από την Κυπριακή Φιλοτελική 

Εταιρι(α. " 

Arιάντηση ,1μεοομηνίας 4 Μαϊοu 1992 'fO U Υπουογοίι Παιδείας κ. Χ(ιιστόφΟQΟU 
Χ(ιιστοφίδη στην ειιώτηση ΣΤΙΑ' 266, ημειιομηνίας 6 ΦεΙΙοουα(l,ου 1992, "tou 
Mtlou; 'ftl; Βοuλής εΧλοΥιχής πε(lιφέ(ιειας Κε(lύνειας κ. Ρήνας ΚατσεΙΙή. 

10 σχέδιο κανονισμών για ης σχολικές βοηθούς εΕχε συμπληρωθεΙ τον 

Ιανουάρι.ο του 1992. Μετά αjτό παράκληση των συντεχνιών, που έγινε όταν 

συζητείτο το θέμα στην Επιτροπή Παιδεως, να τους δοθεΙ μια επι.."tρόσθετη εuκαιρΙα 

για να εκφέρουν τις απόψεις τους, οι κανονισμοί μελετήθηκαν ξανά στις 26/3/9Ί. 

ΤΟ σχέδιο ε(ναι τώρα. έτοιμο και αποστέλλεται για νομοτεχνικη επεξεργασία 

στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας." 

Από.ντηση ημεQOμηνίας 28 AnQIliov 1992 του Υπου(ιΥού Παιδείας κ. Χ"ιστόφο(lου 
Χ(ιιστοφίδ η στην ε(lώτηση ΣΤΆ' 271, 11με(lομηνίας 6 ΦεΡQOuα(lίοu 1992, του 
Mtlou; της Βουλής εκλογικής πι"ιφι"ειας Αμμοχώστου κ. Κλαί(lης ΑΥΥελίΟΟυ , 

"Το Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών αι.οδί&ι ιδ ιαίτερη σημασία στην έκδοση 

του Ιστορικού Λεξικού της Ελληνικής Γλώσσας της Κύπρου και θα προγραμματΙΟει 

την έκδοσή του όταν συμπληρωθεΙ η σχετική εργασία. Έχουν ηδη δοθεΙ οδηγίες για 

επίσπευση της συμπλήρωσης και έκδοσης του έργου. 

Μέσα στο 1993 προγραμματίζεται να εκδοθούν οι πι.ο κάτω εργασi.ες του 
Κέντρου: 

Ι. π ρακτικά του περΙ Βυζαντινής Κύπρου Διεθνούς Συ~υτoσίoυ που το 

Κ.Ε.ε. οργάνωσε α...ό κοινού με το πανεπιστήμιο του Birmingham στο 

Blrmlngham (25·28 Μαρτίου 1991). 

2. Επετηρίς του Κ.Ε.ε. τόμος χχ 

3. Αικατερίνη Αριστείδου, Ανέκδοτα Έγγραφα Κυπριακής Ιστορίας αι.ό το 

Αρχείο της Βενετίας. τόμος Β' 1509 . 1517. 
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4. ΚαΟηΥτττής Μιχάλης Μερακλής (Π/μισ Αθηνών) και Ανδρέας PoυσoUΝΊΔrις, 

ΕπιλσΥή Kuπριaχών Παραμυθιών. 

5. Καθηγήτρια Eλtνη Καχουλίδη-Πάνου και ΚαθηΥήτρια Κομνηνή Πηδώνια. Το 

Ά>fuς χαρ(των (κριτική έκδοση τη; <ΜΥ.δοτη; Κυπριακής χΕιρόγραφης 

μετόq;eασης του "Fior di νiι1υ' c.1500). 

6. Νάσα Χριστοφίδου, ΤΟ Προξενείο της Ε..ττανήσοu Δημοκρατ(ας στην Κύπρο. 

1800-1807:' 

Aπiιvτ:ηση ιιμtQOμηνίας 4 Μα'ίου 1992 του Yπoufr(OίI Γεωqyiας χ(l.ι Φ\ι(Ι'ιχών ΠόQων 

Χ. AvδQέα Γαf}Qιηλίδη <n:ηY εQ<ίn:ηση ΣΤ'Α' 272, ημ.εQOμηνίας 7 ~υαoωυ 1992 . του 
Boυ).εuτή rxλoyαής πεοιφέ"ειας Λεμεσού χ. Γιαννόχη ΑΥαιιίου. 

κάτω: 

"Σχετικά με αρδευτικά θέματα της κοινότητας Κάτω Πλαιρών παραθέ'τω τα πιο 

(ο) Η μείωση της απόδοσης της γεώτρησης του τοπιχου Aρδευtιxoυ Τμήματος 

Κάτω Πλατρών oφείλε"tαι στην ανομβρία των τελεmα(ων χρόνων. Το Τμήμα 

Γεωλογικής Επισκοπήσεως ανόρUΞε πρόσφ:tτα νέα γεώτρηση για τις aρδευτικές 

ανάγκες Κάτω Πλατρών που δυσt\r,(ώς απέβη ανεπιτυχής. Σύντομα θα 

μελετηθούν σφαιρικά τόσο οι ώρειπικtς όσο και οι αρδευηκές ανάΥχες της 

κοι νότηtας και., uπΌ το φως της μελέτης, Οα παρθούν αποφάσεις για τα μέτρα 

που θα πρέπει να ληιp:toύν για την ορθολογιστική αξι.oπoLηση των υδάτινων 

πόρων της πεeιoxτ'ις. 

(β) Στα πλαΙΟια της μελέτης που διεξάγεται για q:()άηια. για τις aρδευτικές 

ανάγκες των κοινοτήτων Oμόδouς και Mανrρtών. μελετάται και 11 περ{λfl'Ψl1 
γης που ανήκει στις Κάτω πλάtρες." 

Απάντηση lιμεQOμηνίας 7 Μα'ίοv1992 10\1 YΠOυιrroυ Eμnooίoυ χαl Βιομηχανίας χ. Τάχη 

Νέρlτσα στην εQώ'tηση ΣΤΆ' 284, ημΕQOΡηνίας 18 Φt$QOιιαQiO\l 1992, του 8αιJλειmj 

εχλaylxής; rιε~lφέ~ειας: Πάφοιι χ. Λάκη θεοδούλο\l. 

MΣχεΊLxά με το αίτημα της κοινότητας ΑοπροΥιάς για ένtαξ'ή της στο Πρόγραμμα του 

Αγροτουρισμου σας πληρoq:oρώ ότι το εν λόγω χωριό περιλαμβάνεται στην r κατηγορία 
του Π ρογράμματος. 

Εσωχλείονται για πληρέστερη ενημέρωσή σας τα πιο κότω: 

(α) Π ληροφοριαχ6 φυλλόδιο που περιλαμβάνει τις κυριότερες πρόνοιες του 

Σχεδίου Δανειοδότησης για τα χωριό της r κατηγορίας. 

(β) Σχέδιο Δανειοδότησης Οι.χοδομών Παραδοσιαχ'ής Αρχιτεχτονικής. 

(γ) Έντuπo αίτησης για παροχή δανείου με ε..'1: ι.δοτημένο επιτόκιο". 

Απάντηση ημtQOρηνίας 29 A.τ~ιλίoυ 1992 του Yrι:o\lfr(Oύ ΓεωQγίας χαι Φuσιxών ΠόQων 

Χ. AνδQΈα Γ<ΦQιηλί.6η στην εQώτηση ΣrA' 285, ημtQOpηνίας 18 ΦφQOIJ(1~ίOυ 1992, 

,ΙΌυ 8αιJlrorή εχλοΥΙΧής; rιε~ιq:έQEιας Πάφοιι χ. Λάκη θεoδoύλou. 

"Σχετικά με την ανέΥερση κτηνιατρικ'ής κλινικ'ής στην Παναγιά. σας πλTW}OφOQώ τα 

ιxκόλ<n&, 

(α) Για την ανέΥερση της εν λόΥω κτηνιατρικ'ής κλινικής έχουν ήδη α.ταλλοτρι.ωθεΙ 

τα τεμάχια 421 (όλο). 420 (όλο) ΥΔΙ 4 19 (μέρος) του ΦUλλoυ/ΣχεδΙOυ 

XXXVI.s 1. 
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(β) Στο μεταξύ καταβάλλονται προσπάθειες για περίληψη στον 

π ρουπολογιομό Ανα..ττύξεως του 1993 σχετικής πίστωσης για την 

εκτέλεση του προαναφερόμενου έργου." 

A:τάvτηση ημι:QOμηνίας 7 Μα'ίου 1992 TO\l Υπου/rtOtι γ~ίας κ. Πανίχου ΠαπαΥεωννίου 

σtην εQώτ'ηση Σ'fΆ' 295, ιιμεqoμηνίας 19 Φt&Qouαρίoυ 1992, του Boυλει.rtή εχloyιχής 
ΠΕQΙIfέQΕιας ΛΣμεσού Χ. Ντί,-ου Mιxαηlίδη. 

'Ή Συμβουλευτική Ε.-τιτροπή που συστάΟTjκε σύμφωνα με τις πρόνοιες του 

περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου 1/90 για μελtτη των αιτήσεων για πλήρωση Τ1')ς 

θέσης Κλινικού Ψυχολόγου στις Ψυχιατρικές Υπηρεσίας. κατά τον καταρτισμό της 

έκθεσης που υπόβαλε στην E.'"tLTΡOJtTi Δημόσιας Υπηρεσίας, έλαβε υπόψη 'Το 

προσόντα όλων των υποψηφΙων σε σχέση με τα καθήκοντα της Οέοης όπως επ[σης 

και τα υπόλοιπα στοιχεία των οιτητών. 

Στην περίπτωση του χο\! Χριστάκη Ν ιχολα'ίδη, η Συμβουλευτική Επιτροπή 

έλαβε επίσης υπόψη τις πρόνοιες του άρθρου 44 του περΙ Δημόσι.ας Υπηρεσίας 
Νόμου 1/90 που αφορά τη μεταχείριση αναπήρων που είναι υποψήφιοι για διορισμό 

στη Δημόσια YJtTΊQEoiα." 

Α:'[άντησll IlμEQOfIIIvias 4 Μαϊου 1992 του YΠOυιrtOίι Γεωιrtίας και Φ1JO'lκών Πόοων 

κ. Α\'δQέα ΓιΦQllιΗδη στ",' εQώ'tησιι ΣΤ"Α' 304, lιμ.εQOμηνίας 19 Φε~QOυ<tQίου 1992, 
του Βουλευτιί ΕΚ).οΥικιίς JtEQHfEQEIas Λεμεσοίι κ. Ντί\'ου Μιχαηλίδη. 

~Έχεl ήδη αJtoφαOLoθEL να ανοριιχθεί φέτος μιο. γεώτρηση γιο. νο. 

χρηοιμοποιηθεί γιο. τις αρδευτικές ανάΥκες της περιοχής Άποριτζιό' της κοινότητας 

Αγίου θερά.-τοντα. ~ 

Απάντησιl lιμεQομηνίας 4 Μα'ίου 1992 του YnoVQYoiJ ΕσωτεQικών κ, XQ. Βενιαμίν 
στην I!Qώτιιση ΣΤ'Α' 332, ημεQOμηνίας 29 ΦεΡQOυ<tQίου 1992, του Βουλεντή 
Ι!κλογικιίς πt.QιφΙ>QΕιας Πάq:ου κ. Γιαννάκll Ομήοου. 

'Ή Τεχνική ε,"τιτροπή του Κεντρικού Φορέο. για επ{.λυση κυκλοφοριακών 

προβλημάτων στη συνεδρίο. της ση.ς 3.2,1992 α,τοφάσισε την εγκατάσταση φώτων 
τροχαΙας στην πιο πάνω διασταύρωση, τα οποία θα εΎΚατασταΟούν μετά τη 

συμπλήρωση του νέου ρυΟμιστικού σχεδίου για βελ τLωση της συμβολής από το 

Τμήμα Δημοσίων ' Εργων." 

Απάντησll IJfIEQOfIIlvias 7 Μαϊου 1992 του YnouQyoίI EfIJtoQiov και Βιομηχανιας 

κ. Τάκη Νέμιτσα στll\' ΕQώτηση ΣΤ'Α' 337, ημΕQομιινίας 3 MUQTiou 1992, του 
Βουλευτιί εκλογικής πεQιφέρειας Λεμεσοίι κ. Ντίνου Μιχαιιλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Πάχνας για ένταξή της στο Πρόγραμμα 

του Αγροτουρισμού σας πληροφορώ ότι το εν λόγω χωριό περιλαμβάνεται στην 

Α' κατηγορία του Προγράμματος. 

Εσωκλείονται για πληρέστερη ενημέρωσή σας τα πιο κάτω: 

(α) Πληροφοριακό φυλλάδιο που περιλαμβάνει τις κυριότερες πρόνοιες του 

Σχεδίου Δανειοδότησης γι.α τα χωριά της Α' κατηγορίας. 

(β) Σχέδιο Δανειοδότησης Οικοδομών Παραδοσιακής Αρχιτεκτονικτ'ις. 

(γ) Έντυπο αίτησης για παροχή δανείου με επιδοτημένο επιτόκιο." 
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Απάντηση ιιμεQομηνίας 6 Μαϊου 1992 το\! ΥΠΟIJΟΥου ΕμΠΟQίοu χαl Βιομηχ.ανίας 

Χ. Τάκη Νέμιτσα στην ΕQώτηση ΣΤ'Α' 338, ημεοομηνίας 3 Μαοτίο" 1992, το\! 
Βο\lί.ειιτή εκλογικής ΠΕοlφέοειας Λεμεσού Χ. Ντίνου Μιιαιιλίδη. 

"Σχε'Ηκά με τη δημιοιιργία Βιομηχανικής Περιοχής στην Πάχνα σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η κυβέΡVT10η δεν προγραμματίζει τη δημιουργία Βιομηχανικής Περιοχής 

στην Πάχνα. Ωστόσο μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της για 

περιφερειακή ανό.-ττυξη τι κυβέρνηση έχει καταρτΙσει . από το Μάρτιο του 

Ι 991, σχέδιο παροχής χορηγιών για την ενθόρρυνση της ίδρυσης ή/και 

επέκτασης μεταποιητικών μονάδων σε αγροnκές περιοχές. ΤΟ εν λόγω 

Σχέδιο στοχευει στην αποκέντρωση της βιομηχανίας και στη συγκρότηση 

του πληθυσμού σης αγροτικές περιοχές. 

Η Πάχνα καλύπτεται από το Σχέδιο και οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να 

αποταΟούν στο Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας κα~ να ζητήσουν 

να επωφεληΟούν από αυτό. 

(β) Σύμφωνα με το εν λόγω Σχέδιο παρέχεται χορηγία πάνω στην ολική 

επένδυση, μέχρι ποσού f50.ooo. και υπολογίζεται ως ακολούθως: 

- Για κτίρια 15% 

- Για μηχανήματα 25% 

- Γι.α υπηρεσίες 100% 

Στην περίπτωση δημιουργίας οινοποιείων η χορηγία μJtoρεί να ανέλθει 

μέχρι .(75.000 συνολικά για μονάδες που το 'ύψος των επενδΙΙσεων τους 

θα είναι μέχρι t:750.000. Στις περιπτώσεις μεγάλων οινΟΠΟLEίων που 

επιθυμούν να εγκατασταθούν σε αγροτικές περιοχές το ύψος της 

χορηγίας θα καθορίζεται με α..-τόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Η 

χορηγία παραχωρείται σύμφωνα με ορισμένα κριτήρια τα οποία διέπουν 

την επιλογή των μονάδων. 

Οι πρόνοιες του Σχεδίου για παροχή χορηγίας δεν εφαρμόζoνtαι στις 

περιπτώσεις που η δραστηριότητα είναι χε ιροτεχνικού/οικοτεχνικού 

χαρακτήρα. Αντί της χορηγίας παραχωρείται εφάπαξ οικονομική βοήθεια 

το Uψoς της οποίας καθορίζεται ανάλογα με την κάΟε περίπτωση. 

(γ) Η κυβέρνηση εξάλλου. για να βοηθήσει στη μεταστέγαση των βιοτεχνιών 

που λειτουργούν στις κατοικημένες περιοχές τόσο των πόλεων όσο και 

των χωριών έχει καθορίσει συγκεκριμένη πολιτική σύμφωνα με την 

οποία οι Αρχές Τοπικής ΑυτοδLOίκησης που ενδιαφέρoνtαι να ιδρύσουν 

βιοτεχνικές περιοχές θα πρέπει να ετοιμάσουν και υποβάλουν στο 

Υπουργείο Εοωτερικών σχετική τεχνοοικονομική μελέτη. Η κυβέρνηση 

αφού εξετάσει την κάθε περΙ-ττωση χωριστά αποφασίζει τη φύση και το 

ύψος της οικονομικής βοήθειας που θα χορηγήσει γι.α υλοποίηση. 
τέτοιων σχεδίων. 

Σε περΙ-ττωση που η Κοινότητα Πάχνας ε\'διαφέρεται να προωθήση θέμα 

ίδρυσης Βιοτεχνικής Περιοχής πρέΑει να ενεργήσει μέσα στα πλαίσια της 
πολιτικής που καθόρισε η κυβέρνηση για το σχοπό αυτό." 
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Aπσ.vnιση ημΕΡομηνίας 6 Μα"ίου 1992 του Yrιo\lQ"ioiI Γεωιrtίας χαι Φuσιxών ΠόQfl)ν 

χ. Avδoέα. Γ~ιηλίδη στην εQώπιση ΣΊ'Ά' 401, ημεpoμΗVίας 23 Μαμίο\l 1992, του 

Βουλευτή εχλoγιχήςrιεoιφέOEιας Πάφου χ. Νίκου Πιnοκοπίτη. 

''Το Υπουργε(ο Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων επεξεργάζεται σχέδιο για την 

παραχώρηΟl1 νερού από το αρδεuτικό έργο Χρυοοχοίις στην κοινότητα Δρούοιας για 

αρδιυηκούς σκοπούς. 

Οι σχετικές μελέτες για το υπό αναφοράν σχέδιο. που θα βοηθήσουν στη λήψη 

οριστικής μελέτης, βρΙσκονται στο τελικό στάδιο και αναμένεται να ολοχλTlρωθούv 

και υποβληθούν εντός του τρtχoντoς μηνός Μα'ίου." 

Απάντηση ημεΡομιινίας 7 Μα"ίου 1992 του Yπoυιrγo\ι Γεωcrtίας και ΦooικΏv ΠόQων 

χ. Aν~α Γαβ(ιιηλί6η στην εQώι:ηση ΣΤΆ' 402, ημεοομηνίας 23 Μαοτί.ο\l1992. 'ιΌ\! 

Boυλnmί εχλοΥιχής ΠΕοιφέQΕιας Πάφοιι κ. Νίκου Π,ποκοπίτη. 

'Ή επέκταση του κεντρικού αγωγού του φράγματος Ευρέτου για την κάλυψη 

πρόσθετων εκτάσεων στην κo~νότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς εντάσσεται στη 

Β' φάση του Αρδευτικού Έργου Χρυσοχούς που θα καλύψει και τις κοινότητες 

Γιαλιάς και Πωμού-Νέων Δημμάτων. 

Η φάση αυτΤ; του σχεδΙου βρΙσκεται σε εξέλιξη και αναμένεται να ολοκληρωθεί 

μέχρι το 1994. 

Με ~ση το χρονοδιάγραμμα. η εργασΙα για την κοινότητα Αγίας ΜαρΙνας 

αναμένεται να συμπληρωθεί. υπό κανονικές σuνθΤ;κες. μέχρι το καλοκαιρι του 1993. 
Σύμφωνα με το σχέδιο. με την επέκταση του κεντρικού αγωγού. την κατασκευΤ; 

δεξαμενών και άλλων παρεμφερών έργων. θα ενισχύεται το υφιστάμενό αρδευτικό 

δtκτuo του φράγματος Αγιας Μαρίνας. ούτως ώστε να καλύπτονται πλήρως οι 

αρδευτικές ανάγκες ολόκληρης της περιοχής που περιλαμβάνεται στο έργο και που 

ανέρχεται σε 1800 δεκάρια. σε σύγκριση με 320 δεχάρι.α που αρδεύονται τώρα από 
το υφιστάμενο φράγμα Αγίας Μαρίνας." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ερχόμεθα 010 Κεφάλαιο Δ'. Υπάρχει το πρώτο θέμα, που έχει Τ;δη αρχίσει η 
συζήτησή του. 'Ή περΙΠΤωση της BCCΙ και η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των 

υπεράκτιων εταιρειών" . 

Ο κ. Α γαπΙου έχει το λόγο. 

Γ. Α ΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. λυπούμαι που συχνά έρχομαι σε αντιπαράθεση με τους φίλους 

μου της ΕΔΕΚ. αλλά φαίνεται ότ ι ισχύει το ρητό "απ' αγα..τάς ξιτίμαζε". Να το 

επαναλάβω. κύριε Π ρόεδρε. διότι ο ενδιαφερόμενος συνάδελφος της ΕΔΕΚ, Ο 

Κοινοβουλευτικός της Εκπρόσωπος, δεν το άκουσε και θέλω να το επαναλάβω. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Κάτι λέει το οποίο δεν ακούεται). 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εντάξει. Αν δε θεωρείτε την ομιλία μου σοβαρ1'ι. να μην το επαναλάβω. 



Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, εγείρω ακριβώς το σημείο 0.0 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
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Είπα ότι λυπούμαι που συχνά έρχομαι σε αντιπαράθεση με τους συντρόφους 

της ΕΔΕΚ. αλλά φαίνεται ο •• 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlσΥ: 

Συναγωνιστές, όχι συντρόφους, κύΡΙΕ 0.0 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ; 

0.0 ότι ισχύει το ρητό "απ' αγαπάς ξιτίμαζε" . 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΙ: 

Γι' αυτό δε μας ξιτιμάζεις εμάς, κύριε. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Σας χαιρετώ εσάς. 

(Γέλια) 

Ο εισηγητής αναφtρει πως τι κατάρρευση της BCCΙ είχε παγκόσμιο αντίκτυπο 

και προκάλεσε πολλά ερωτήματα για τον τρόπο λειτουργίας των ιιπεράχτιων 

εταιρειών. 

Στην αρχή θα ήθελα να αναφέρω πως τι BCCΙ δεν κατέρρευσε ως υπεράκτια 

Εταιρεία ΠOΊJ λειτουργούσε στην Κύπρο. Η BCCΙ είχε την έδρα της στο 

Λουξεμβούργο και λειτσuργο'ύσε ως κανονική τράπεζα στην Αγγλία, στην Αμερική 

και σε δεκάδες άλλες χώρες. 

Κατά δεύτερο λόγο Οα ήθελα από την αρχή να πω πως συμφωνώ με τον 

κ. Χατζηδημητρίου ότι φάνηκε εκ των υστ~ρων πως η BCCΙ ήταν, όπως 

χαρακτηρίζεται με βάση ης πληροφορίες που λήφθηκαν από διάφορα κέντρα όπου 

λειτουργούσε, τράπεζα της παρανομίας, του ξεπλύματος χρημάτων κτλ., γεγονότα 

που είμαι σίγουρος πως δεν είχε υπόψη της ούτε η κUΒ~ρνηση ούτε η Κεντρική 

Τράnεζα, μέχρι που βγήκαν στην επιφάνεια στοιχεία και αποδείξεις. 

Δεν είναι, κατά τη γνώμη μου, σωστό να αρπαζόμαστε από μια ατuχή και κακή 

περίπτωση, για την oπoLα επιμένω πως δεν είχαμε καμιά ευθύνη, και να μηδεν{ζουμε 

ή να υποτιμούμε με οποιοδήποτε τρόπο το θεσμό των υπεράκτιων εταιρειών. 

προτού ασχοληθώ με την περίπτωση της BCCΙ και την ευθύνη της κυβέρνησης για 

τις υπεράκηες εταιρεΙες, Οα ήθελα στα σύντομα να υπενθυμίσω τα πιο κάτω: 

Από το φθινόπωρο του '74 μετά τη βάρβαρη ΤOUΡXική εισβολή και το πλήγμα 
που υπέστη η οικονομία μας η κυβέρνηση άρχισε έντονες προσπάθειες με όλους τους 

φορεις της οικονομίας, για να δημιουργήσει ης προυποθέσεις αύξησης των πόρων 

της Δημοκρατίας σε ξένο συνάλλαγμα, που τόσο το είχε και εξακολουθεί ακόμη να 

το έχει ανάγκη ο τόπος. Με βάση τα γεωγραφικά δεδομένα, ης εξυπηρετήσεις που 

μπορούσε να προσφέρει και την ύπαρξη του ανάλογου επιστημονικού και τεχνικού 

προσωπικού, η Κύπρος θα μπορούσε να εξελιχθεί σε κέντρο για την εγκαθιδρυση 

και εξυπηρέτηση των διεθνών επιχειρήσεων που δρουν οε ολόκληρο τον κόσμο με 

οικονομικά ασφαλώς oφ~λη για τη χώρα μας. 
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Ψηφίστηκε αρχικά ο νόμος 37(15. που τροποποιούσε τον περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμο και έδινε πλήρη φορολογική απαλλαγή σε εταιρείες γραμμένες 

στην Κύπρο που οι μέτοχοί τους ήταν ξένοι και που τα κέρδη τους τα αποκτούσαν 

από επιχειρήσεις που διεξήγαν αίτοκλειστικά εκτός Κύπρου, 

Αργότερα. με το νόμο 15(17 επεβλήθη φόρος εισοδήματος 4,25% επΙ του 

φορολογητέου εισοδήματος των εrιεγραμμένων στην Κύπρο υπερόκηων εταιρειών 

και των κλάδων ξένων εταιρειών (offshore branches), Η νομοθεσία αυτή ήταν 
προ'ίόν ομόφωνης CLιί6φασης όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων. που ασφαλώς 

εκτίμησαν τη σημασία των υπεράκτιων εταιρειών για τη χώρα μας, 

Πού βρισκόμαστε σήμερα ως αποτέλεσμα αυτής της νομοθεσίας και αυτών των 

προσπαθειών: Πάνω (Lίό Β 000 υπεράκηες εταιρείες έχουν γραφτεί στην Κύπρο. 
από τις οποίες το 36% προέρχεται από ης χώρες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. 'ΤΟ 
39% από άλλες ευρωπαΊ:κές χώρες. το ]5% από αραβικές. το 6% από τη Βόρεια 
Αμερική και την ΑυστραλΙα και το 5% από άλλες χώρες. Από αυτές τις ε'Ταιρε ίες 

κάπου 900 περίπου λει'Τουργούσαν πλήρως 'ΤΟ 1991 ως Uιίεράκτιες ε'Ταιρείες από την 
Κύπρο με 2300 ξένους υπαλλήλους και ι 500 Κυπρίους. οι περισσό'Τεροι από τους 
οποίους είναι επιστήμονες και πολλοί από τους οπο[ους ήταν άνεργοι επιστήμονες. 

Το 1991 υπολογίζεται πως ΟΙ uπεράκτιες εταιρείες άφησαν στην Κύπρο κά.ίτου 
ίΒΟ εκ, έσοδα, που είναι το τρί'Το μεγάλο έσοδο μετά 'Τον τουρισμό και τις 

με'Ταφορές. Έμμεσα δε. τα εκατομμύρια λίρες σε ξένο συνάλλαγμα που βρίσκονται 

κατατεθειμένα στις κυπριακές τράπεζες και που προέρχονται από ης καταθέσεις 

των υπεράκτιων εταιρειών συμβάλλουν στην αύξηση των συναλλαγματικών μας 

απσθεμάτων και της νομισματικής μας αξιοπιστίας. 

Ως προς το ερώτημα αν γίνεται έλεγχος για την εγγραφή και τη λειτουργία των 

υπεράκτιων εταιρειών. από ό.τι γνωρίζω ισχύουν και εφαρμόζονται τα ακόλουθα: 

(Ι) Όσον αφορά την παραχώρηση δικαιώματος εγγραφής σε κά.ϊΟLO 

υπεράκτια εταιρεία. η Κεντρική Τρά.'tεζα. που είναι το αρμόδιο 

κυβερνητικό σώμα για τέ'Τοιο σκοπό. παραχωρεί τέτοια άδεια. ό'Ταν 

πεισθεί με 'Τρα..'tεζικές συστατικές επισroλές αjτό διεθνή 'Τρά.ίεζα 

αναγνωρισμένου κύρους για τη φερεγγυότη'Τα. την αξιoπισr(α και 'ΤΟ 

χαρακτήρα των μετόχων. 

(2) Διεξάγεται ειδική έρευνα από την Αστυνομία. για να αποκλειστεΙ η 

συμμε'Τοχή προσώπων που προέρχονται Q..'tό χώρες που θα μπορούσαν 

να δημιουργήσουν προβλήμα'Τα σrην Κύπρο. 

(3) Σ'Την περL.τωση που οι μέτοχοι κυπριακής υπεράκnας ε'Ταιρείας ε(ναι 

εταιρείες με μετοχές στον κομιστή (bearer shares). τέτοιες μετοχές 

κατατίθενται σε τρά..εζα. για να υπάρχει περιορισμός και έλεΥ".(ος σrη 

μεταβίβασή τους, 

(4) Υπάρχει υπoxρ~ωση Ί.Jπoβoλής στην Κεντρική Τράπεζα ελεγμένων 

λογαριασμών για τα έσοδα και την προέλευσή τους από εγγεγραμμένους 

κυπριακούς ελεγκτικούς οίκους. για να ελέγχεται η φύση των 

δραστηριοτή'Των 'Της εται.ρεΙας, 
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(S) Όλοι ΟΙ ξένοι υπάλληλοι χρειάζονται άi)εια παραμονή; και ετήσια 

ονανέωσlί της. αφού ;τροηγουμένως όιίκιουν ;τειστικά στοιχεία τόσο για 

το χαρcαττΊιχt τοl'ς όσο και YL<t την ανάγκη ;ταραμονής και εργασίας τους 

στην Κ ύ;τρο. 

(6) Το Τελωνείο ελέγχει την εισαγωγή και αγορά των αφορολό'fJ]των ειbών 

;του δικαιούνται οι \ι:τεράκτιε; εταιρείες. 

(7) Η Αστυνομία ελέyzrι τις κινήσεις και δραστηριότητες των ξένων 

υπαλλήλων. 

(8) Το Γραφείο Φόρου Εισοοηματος ελέγχει τα φορολογικά θέματα και 

εισπράπΕι τους ιrόρoυς. 

(9) Η Κεντρική Τρά;τεζα είναι ιδιαίτερα προσεκτική σε JtEίIa:nI.JoEI; 

ε:ι:ιχειρήσεω\' :του διεξάγουν ΟΙΚΟ\'ομική; φίισης δραστηριότητες και. 

:τροτοίι :ιροχωρήσει στην έκοοση άδειας για σίισταοη της εταιρείας, 

:τρέπει να είναι απόλυτα βέβαιη παις οι μέτοχοι και o:ι:oιαδή:τoτr άτομο 

έχουν σχέση με την εταιρεΙα έχου\' καλή φήμη διεΟνώς και ~ι:τoρoίιν να 

καταθέσου,' τρα...εζικές συστάσεις και εγγυητικές ε;τιστολές για τυχόν 

ζημιά σε τρίτους. ι:.πίσης η Kεvτρικη Τράπεζα α(nι.εί αυστηρό μηνιαίο 

έλεγχο, για να μη χρησιμοποιείται η Κύ:tρος για ξέπλυμα χρημάτων, και 

γι' αυτό μέχρι σημερα δεν έχει κατηγορηθεί η χιόρα μας για κάτι τέτοιο 

παρά τους ισχ"ρισμους του κ. Χατζηδημητρίου :τως υπάρχουν αναφορίς 

α:ιό την FOI. 

Με αυτά. χωρίς να ισχυρΙζομαι :ι:ως όλα εί\'αι τέλΕια. μ;τορώ να ισχυριστώ 

πως ο έλεγχος ;του Υn'εται στην Κύπρο. ιόιαιτερα για όσες εταιρι:Ιες διεξάγουν τις 

ε:nΧΕιρήσεις τους α;ιό την Κ ίι:ι:ρο, είναι :ι:ολΙΙ πιο συστηματικός και ;τιο σοβαιΚ>ς σε 

σύγκριση με άλλες "It.JQr; με :tαρόμοιοuς Οεσμούς στις οποίες είτε δεν υπάρχει 

έλεγχος είτε αυτός εΙναι υπoτυ;τιί.lδης. ΕΙναl ίσως γι' αυτό το λόγο που α:ι:ό 

8500 υ;τεράκτιες εταιρείες :ι:ου εΙναι γραμμενες στην Κ ίι.ίQO μόνο δύο :ι:ερι:τηί)σεις 
εντοπίστηκαν κατά τις ο;τοίες τέτοιες εταιρείες ;τροχ.άλεσα\' ::ταράνομα ζημιά σε 

τρίτου; και αυτές είναι οι "York Inlernntionnl Securities~ και η BCCI που ανέφερε ο 
κ. xατζιtδημητρίoυ και. μόλις η Κεντρική ΤQά:τεζα πείστηκε Ίια τις :ι:αρανομίες 

τους. τους cιψαίρεσε την (ιοεια αμέσως. 

Αν κάμουμε τώρα μια συγκριση με κα()αρώς ντό:ι:ιες κυπριακές εταιρείες που 

παράνομα ζήμιωσαν τρίτους. Κυ;τρίους και ξένους, θα καταλήξουμε στο 

συμπέρασμα ;τως εψαστε το ολιγότερο υπερβολικοι και άδικοι στις κρίσεις μας για 

τις εuιJύνες της κυβέρνησης για τις υπεράκτιες εταιρείες. 

Για την περίπτωση της BCCΙ τώρα, η ο:ι:οία . επα"αλαμ~νω. φανηκε εκ των 

υστέρων ότι ήταν όπως ;τερι γράφουν οι εκ()έσεις που ανέφερε ο εισηγητής. έχω να 

πω τα εξής: 

ΤΟ 1982 που γράφτηκε στην Κίιπρο ως η :ι:ρώτη τράπεζα με υπεράκτιες 

δραστηριότητες κανένας. μα κα\'ένας δεν ήξερε τLίοτε γι' αυτή. εκτός από το 

γεγονός πως είχε την έδρα της στο Λουξεμβούργο και λειτουργούσε νόμιμα και 

κανονικά σε εβδομήντα χώρες με α,'αγνωρισμένο τραπεζικό σύστημα. μεταξύ των 
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οποίων η Αμερική και η Αγγλία. Επιπρόσθετα, για την εγγραφή της υποβλήθηκε 

γρα.ίττή διαβεβαΙωση των νομισματικών αρχών .ου ΛοvξεμβούΡΥου. πο\! είχαν την 

ευθύνη γι' αυτή, πως: 

(Ι) δε διαφωνούσαν με την αίτηση της BCCΙ για τη λειτουργία υπεράκτιου 

υποκαταστήματος στην Κύπρο, 

(2) τι BCCI υπέκεΙΤΩ σε συνεχή εποπτεΙα από τις αρχές του Λουξεμβούργου, 

(3) τι εποπτεία αφορούσε τις παγκόσμιες εργασίες τΤ)ς BCCI, 
συμπεριλαμβανομένων όλων των εργασιών των υποκαταστημάτων του 

εξωτερικού. και τι φερεγγυότητα της τράπεζας στο σύνολό της και οι 

εργασίες της ήταν σε καλή κατάσταοTl. 

που έπρεπε λοιπόν γα βασιστεί η KiιΠΡOς. για να απορρίψει την αίτηση της 

BCCI να εyγραφe~ ως υπερόκnο κατάστημα (offshore branch) στην Κύπρο; Δε 

δέχομαι πως οι παράνομες δραστηριότητές της ήταν γνωστές από τότε που 

γράφτηκε στην Κ ύπρο. Α ιιτό επιβ[βαιώνεται με δήλωση των υπεύθυνων αρχών του 

Λουξεμβούργου. Ούτε διxoμα~ πως η ισχυριζόμενη α.τροθυμ(α της Κεντρικής 

Τράπεζας σχετικά με την BCCΙ οφειλόταν σ' αυτό το λόγο. Την Ιδια περΙοδο Ί1 ίδια η 

KevrgLX1i Τράπεζα aπoθάρρυνε και την εγγραφή της 'Όanque Natlonale de Paris". 
Μήπως θεωρούμε και αυτή την τράJτεζα, που είναι από τις σοβαρότερες τράπεζες 

και η πέμ .. -ττη στον κόσμο, ίδια με την BCCI: Ας σημειωθεί ότι το 1982 ήταν το 
Υπουργείο Οικονομικών που είχε την ευθύνη για την έκδοση τραπεζικων αδειων και 

όχι η Κεντρική Τράπεζα, της οποίας ο ρόλος ήταν μόνο συμβουλευτικός, και ότι, αν 

η Κ[ντρική τρά .. τεζα επέδειξε απροθυμία και στις δύο πιο πάνω περιπτωσεις, αυτή 
δυνατό να οφειλόταν στο γεγονός ότι η Κεντρι)l.ή Τράπεζα δεν είχε ακόμη α.,τοκτήσει 

εμπειρίες με υπερόκτιες τράπεζες, πράγμα που πιθανόν την οδηγούσε σε υπερβολική 

διστακτικότητα. 

Δεν ~ι..oρεί να ισχυριστεί κανένας πως η άρση της άδειας λεnouργίας της 

ncCI παγχοσμ(ως οφείλεται στο γεγονός πως αυτή ενεργούσε παράνομα α....ό την 

Κύπρο. Αντίθετα, όλες οι ενδείξεις και ο έλεγχος που έγινε ως τώρα τόσο από τονς 

εξωτερικούς ελεγκτές _ης BCCI, τον περίφημο ελεγκτικό οίκο "Price Waterhouse", 
όσο και από τους εκκαθαρισtές της, καθως και οι δηλώσεις των επo:tτικων αρχών 

του Λουξεμβούργου, δείχνουν πως από την Κύπρο ενεργούσε νόμιμα. Είναι στο 

Λονδίνο, OtO Λουξεμβούργο, OtTj Νέα Υόρκη και άλλα κέντρα πολύ πιο σημαντικά 
από τη μικρή μας χώρα όπου έκαμνε τις παράνομές της δραστηρι6tητες και, αν 

α\Πές οι χώρες δεν τις ανακάλυψαν ή δεν πείστηκαν μέχρι tO 1991, που είχαν και τη 
δύναμη και τα μέσα, για να μάθουν και να πειστούν, γιατί έπρεπε εμείς να 

ευθυνόμαστε γι' αυτό: Γιατί έπρεπε εμεΙς να της ακυρώσουμε την άδεια πριν από τον 

lούνιο του 1991, που τότε μόνο το έκαμαν οι πιο πάνω χώρες; 

Παρ' όλα αυτά κανένας δεν μπορεί να ισχυριστεί πως το Λουξεμβούργο, tO 
Λονδίνο, η Νέα Υόρκη αντιμετώπισαν οποιεσδήποτε διεθνείς επιπτώσεις γι' αυτό το 

θέμα. Γιατί λοιπόν τότε δυσφημείται ή δημιουργείται σοβαρός αντίκτυπος για την 

Κύπρο και απώθηση σοβαρών τρα..εζών να έρθουν στη χώρα μας, όπως ισχυρίζεται 

ο κ. ΧατζηδημητρΙου: ΤουναντΙο\', κανένας τέτοιος αντΙκτυπος δε δημιουργήθηκε 
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ούτε δυσμεveίς επιπnόσεις για την J<:ύπρο. γιατί όλοι ξέρουν πως σε τίιοτοτε δε 

φταLει τι Κύπρος γι' αυτό το Οέμα. Απόδειξη αυτού του γεγονότος είναι πως μετά 

την εγγραφή της BCCΙ στην Κ ύπρο, που ήταν η πρώτη που γράφτηκε. γράφτηκαν 

είκοσι Ο"ι.εδόν άλλες τράπεζες στην Κύπρο ως ofΓshore branches. μεταξύ των οποΙων 

κολοσσοί όπως η "Banque Nutionale de Paris" που. όπως είπα. είναι η πέμπτη 

τράπεζα στον κόομο. η "\Vurdley" (Hong Kong & Shanghai Banking Corporurion). η 

"Barclays" ως ofrshore branch. η ρωσική "Vnesheconobank". η "Societe generale" και 

άλλl1ς και τι εγγραφή άλλων υπεράκτιων εταιρειών μετά την εγγραφή της BCCΙ πήρε 

αλμαnΟΟη αύξηση. Και μετά το σκάνδαλο της BCCI η διεθνούς φήμης εφημερίδα. "Fi
nancial Times" έγραψe ότι θεωρεί την Κύπρο ελκυστική χώρα για υπεράχτιες 

εταιρείες και για "τους Ευρωπαίους" της χιί)ρας μας αναφέρω πως η ευρωπαϊκη 

έρευνα που δημΟΟΙl1ύΟηκε πάλι στη "Financiul Times" το ΦεβΡOUΆριo του 1992 
παραθέτει δήλωση του δΙΕυθυντή της διεΟνούς <ρημης τράπεζας "Wardley". που 

περιγράφει την Κύπρο ως το καλύτερο ~ωσtLκό φυλακτό της Ευρώπης. που πάντα 

πρoωθoι'.toε τον εαντό της ως ένα ολοκληρωμένο νπεράκτιο κέντρο και όχι ως έναν 

παράδεισο φοροαπαλλαγής. 

θα έλεΊα πως εΙναι προς τιμήν της Κ ι/πρου το ότι. μόλις τεκμηριιόθηκαν οι 

κατηγορίες εναντίον της BCCΙ. της αχύρωσε την άδεια λειτουργίας την ίδια ακρι~iJς 

εποχή που η άδεια λειτουργίας ακυριί.ιθτικε στα άλλα ευρωπα'ίκά κέντρα. 

Οι φόfk)ι του χ. Χατζηδημητρίου πως η αίτηση για ένταξη στην Ευρωπα'ίχή 

Κοινότητα θα επηρεαστεί από την ανάπτυξή μας ως κέντρου υπερό.κτιων εταιρειών 

δεν είναι. κατά τη γνώμτι μου, δικαιολογημένοι. Ούτε συμφων<ό με την άιοτοψη για 

αύξηση της ψορολογίας στο διπλάσιο και πέρα. όπως εισηγείται ο κ. ΧατζηδημτιτρΙου. 

γιατί αυτό θα φερει τα αντίθετα αποτελέσματα από εκείνα που προβλέπει και ο ίδιος. 

Η Ι ρλανδία σκέφτεται να αυξήσει. μας είπε ο κ. Χατζηδημητρίου. τους φόρους οτο 

10%, γιατί είναι ήδη μέλος της ΕΚ και ίσως το Q..ίαιτεί το πρωτόκολλο. Αν εμείς 

αυξήσουμε «.οτό τώρα τους φόρους. θα αναγκαστούμε και πάλι να τους αUΞήσoυμε. αν 

γίνουμε μέλη. με α.ίοτοτέλεσμα να χάσουμε την ανταγωνιστικότητά μας σε σχέση με 

άλλες χώρες. 

Η αίττιση ένταξης της Κ ύπρου στην ΕΚ δεν έρχεται σε α,'τίθεση με το στόχο 

της κυβέρνησης "α αναπτύξει περαιτέρω τη,' Κ ύπρο ως υπεράκτιο κέντρο και 

συνεπώς δεν τίθεται Οέμα επανεκτίμησης της πολιτικής της για τις υπεράκτιες 

εταιρείες . Χώρες οι οποίες είναι ήδη μέλη ή που είναι συνδεδεμένες με την ΕΚ ή που 

προσδοκούν να ενταχΟούν στην ΕΚ χαρακτηρίζονται ε:nτυχημένα υπερόκτια κέντρα 

κα~ συμβιΒάζουν πλήρως την πολιτική τους πάνω σε υπεράκτια θέματα με τη 

γενικότερη οικονομιχή πολιτική της ΕΚ. Τέτοιες χώρες είναι το ΛουξεμβούΡΊΟ. η 

Ι ρλανδία . η ΠορτογαλΙα. το Γιβραλτάρ και η Μάλτα, Οι τρεις πρώτες χώρες είναι 

ήδη μέλη της ΕΚ, το ΓιβQαλτάρ εΙναι ΟΙΚΟ"ομικά :tλήρως συνδεδεμένο με την ΕΚ 

και η Μάλτα υπέβαλε αίτηση ένταξης στην ΕΚ ό:ι:ως και η Κύπρος. 

Συμq'ωνούμε πως η ανά:rτυξτι του :tροσobοφόρου αυτού θεσμού. όπως και η 

ανάπτυξη όλων των άλλων προσοδΟq'όρων πόρων ιης χιόρας μας, αποτελεί 

απαραίτητη -Βα έλεγα εΟνική- ανάγκη για τιιν επιβίωσή μας. για την άνοδο του 

Βιοτικού μας επιπέδου και , γιατί όχι. και για την ενδυνάμωση της άμυνας της χιόρας 
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μας ενOVΤ(Oν κάθε ξένης eπιβoιιλής. Ασφαλώς πρέΠΕΙ να ενεργούμε με πολλή 

προσοχή και επιμέλεια. έτσι που να ελαττώσουμε στο ελάχιστο τις επιπτώσεις πο\! 

και Ο εισηγητής δέχεται ότι αναγκαστικά υπάρχουν. όπως υπάρχουν ο' όλους τους 

τομεΙς της οικονομίας μας και της ζωής μας. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές μετά τον κ. Μούσχο: 

Ο κ. Μάρκος Κ υπριανο". μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρξ. αγαπητοΙ ΣUνάδελφoι. 

Η κριτική πο\! άσκησε", σuνάδtλφoς χ. ΧατζηδημητρΙΟu για την περίπτωση 

της υπεράκτιας τρά.ι"'tεζας BCCt και των παράνομων και εγκληματικών μεθόδων που 
υιοθέτησΕ διεθνώς δε θα χρειαζόταν σχολιασμό από κανένα συνάδελφο, αφού η 

χρησιμοποΙηση τέΊοιων μεθόδων α...6 οποιονδήποτε εΙναι καταδικαστέα G.ι-τό κάθε 

νομοταγή πολΙτη και πολύ περισσότερο α.,t"ό αυτό το Σώμα. Η γενΙκεuση όμως και οι 

προεκτάσεις που έδωσε θέτουν υπό αμφισβητηση έναν EΠΙΤUΧημένO θεσμό που 

βο'ήθησε οικονομικά τον τόπο μας, το θεσμό των υπεράκτιων εταιρειών. που θα 
πρέπει, όταν αξιολογείται, να κρΙνεται στην ολότητά του και όχι από μεμονωμένες 

εξαιρέσεις. 

Όμως, ποια ε'ναι η πραγματικη ευθύνη των αρμόδιων κυπριακών αρχών στην 

υπόθεση της BCCI; 

Σύμφωνα με εξακριβωμένες πληροφοριες που μπόρεσα να εξασφαλΙσω. το 

υ;τεράκτιο υποκατάστημα της BCCI στην Κύπρο ευρίσκετο κάτω από την 

πρωταρχικη εποπηκη ευθύνη του Νομισμαηκού Ινστιτούτου της Κεντρικης 

Τράπεζας του Λουξεμβούργου. χώρας μέλους της ΕΚ, όπου είναι εγκαθιδρυμένη η 

BCCI. ΤΟ υπεράκηο υποκατάστημα της BCCΙ στην κνπρο, πέραν της εποπτείας του 
Νομισματικον Ινστιτοίιτου του Λουξεμβούργου. υφ(στατο το συνηθισμένο έλεγχο 

στον οποίο υπόκεινται όλες οι υπεράκτιες τράπεζες στην κνπρο που συνίσταται: 

(1) Στην υποβολη δι.άφορων μηνιαίων και άλλων καταστάσεων σχετικά με 

τα στοιχεία ενεργητικού και παθητικού του υποκαταστηματος και γενικά 

τις εργασίες του. 

(2) Στη συμ ... ληρωση του πιο πάνω ελέγχου με επιτόπι.ες ΕΠισκέψεις 

λειτουργών της ΚεντριχΤ;ς Τρά...εζας της κνπρου. 

ε..Ισης. όπως όλες οι άλλες υπεράκτιες τρά..εζες που λεΙΤΟιΙργούν στην 

κνπρο. το 'υπεράκτιο υποκατάστημα της BCCI ιΙπέκειτο σε ετησι.ο εξωτερικό έλεγχο 
από εγκεκριμένους λογιστές, οι οπο(οι και είχαν την εUΘύνη με τη συμπλήρωση του 

ε.ησισυ εξωτερικον ελέγχοιΙ να ε...ιβεβαιώνουν την Κεντρικη Τράπεl;α της κνπρου 

ότι: 

(Ι) Το υπεράκτιο υποκατάστημα σιIμμOQ<pώνεται πλήρως προς ΤΟιΙς όρους 

της ΤΡCΙί'τεζικΤ;ς τοιι άδειας. 

(2) ΤΟ σύστημα εσωτερικον ελέγχοιΙ τοιι 'υποκαταστήματος είναι 

ικανοποιητικό. 
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(3) Η ροή πληροφοριών από το υποκατάστημα προς τα κεντρικά του 
γραφεία στο Λουξεμβούργο είναι ικανοποιητική και οι πληροφορίες που 

<l.ι-τOσtέλλOνται εκεί είναι ορθές. ούτως ώστε o~ εποπτικές αρχές του 

Λουξεμβούργου να μ...-τορούν να ασκούν αποτελεσμαηκό. τα καθήχοντό. 

τους σε σχέση με την [ποπτεία της BCCI πάνω σε παγκόσμια βάση. 

Πρέπει να τονισθεί ότι η φερεγγυότητα ενός υποκαταστήματος ταυτίζεται 

πλήρως με τη φερεγγυότητα της τρό:.-τεζας στο σύνολό της. Συνεπώς. δεν ετίθετο 

θέμα αναστολής της λειτουργίας ενός μικρού υποκαταστήματος, όπως ήταν το 

υπεράκτιο υποκατάστημα της BCCΙ στrιν κυπρο. χωρίς να προηγηθούν ανάλογες 

ενέργεLες από τις νομισματικές και εποπτικές αρχές της χώρας όπου ήταν 

εγκαθιδρυμένη η BCCΙ ή τουλάχιστον εκείνων των χωρών (όπως το Ηνωμένο 

Βασίλειο) όπου η BCCI διεξήγε τον όγκο .των εργασιών της. 

Τον Οκτώβριο του 1988 αποκαλύφθηκε ότι τράπεζα που ανήκε στο 

σvyκρότημα εταιρειών της BCCΙ κα~ η οποιο. λειτουργουσε σης Ηνωμένες ΠολιτεΙες 

της Αμερικής ενεΙχετο σε παράνομες ενέργειες απόΚΡUΨ11ς της πραγμαηκής πηγής 

χρημάτων που προέρχονταν από διακίνηση ναρχωηκών. Αμέσως μετά το πιο πό.νω 

γεγονός η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ήρθε σε επαφή με τις επoπτικ~ς αρx~ς του 

ΛουξεμβονΡΎΟυ και του Ηνωμένο)) BaotλEΙOu. καθώς και με διεθνείς οργανισμούς 

που Ερευνούσαν την όλη υπόθεση. και πήρε διαβεβαιώσεις ότι το εδώ υπεράκηο 

υπoκατάστrιμα της BCCI δεν είχε πρoβfΙ ή χρησιμοποιηθεί από τρίτους σε 

οποιαδήποτε παράνoμrι ενέργεια είτε στην Κύπρο είτε στο εξωτερικό. 

ΤΟ συΥχρότημα της BCCΙ απασχόλησε το διεθνή τύπο και τα ε..-τόμενα χρόνια 

(1989. 1990 και 1991) πάλι σε σχέση με την υπόθεση του 1988. καθώς και με νέες 
παράνομες ενέργειές του στο Ηνωμένο Βασίλειο και στις Ηνωμένες Πολιτείες της 

Αμερικής. Καθ' όλη την πιο πάνω περίοδο. η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου 

βρισκόταν σε επαφή με το Νομισματικό Ινστιτούτο του Λουξεμβούργου. το οποίο 

είχε και την κύρια ε))θύνη εποπτείας των εργασιών της BCCI και το οποίο ανέλαβε 
να ενημερώσει την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρο)) σχετικά με τυχόν μελλοντικές το)) 

ενέργειες που θα είχαν ε..-τιπτώσεις στην εδώ λεΙ10))ργΙα του υπεράκτιου 

υποκαταστήματος της BCCI. Μέχρι την αναστολή των εργασιών του υπεράκτιου 
υποκαταστήματος στην Κύπρο τον lούλιο του 1991, η Κεντρική Τράπεζα της 

Κύπρου δεν είχε οποιαδήποτε στοιχεία ή ενδειξεις που να σuνέδεαν το 

υποκατάστημα με οποιαδήποτε παράνομη ενέργεια εντός ή εκτός Κύπρου. 

Πρέπει να τονιστεί ότι από το 1988 μέχρι τον Ιούλιο του 1991 ούτε μια α.-τό τις 
70 περίπου χώρες στις oπoLες διατηρούσε ))ποκαταστήματα ή θuγατρικές εταιρε{.ες η 

BCCI δεν έκρινε σκόπψο να αφαιρέσει την άδεια λειτοuργίας της BCCI. Αντιθέτως. 
με την αγορά της πλειοψηφίας του μετοχικού κεφαλαΙου της τράπεζας από την 

κυβέρνηση του Άμ...-το)) Ντάμπι δόθηχε η εντύπωση ότι θα άρχιζε μια καλύτερη 

περίοδος για την τρό:.-τεζα. 

Τρα..-τεζική άδεια παραχωρήθηΚΕ στην BCCΙ στις 20 Ιανουαρίου tou 1982 με 

βάση τις κατευθυντήριες γραμμές που από κo~νoν ε'χε XaQό.ξe.L το ΥΠΟUQγε(ο 

Οικονομικών με την Κεντρική Τρό:..εζα της Κύπρου το No~μβριo 10υ 1981 και που 
αφορούσαν την πολιτική εγκατάστασης και λειτοuργίας υπεράκτιων 1ρα..-τεζών στην 
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Κύπρο. Βασικό xgLτI1gLO που οδήγησε στην έγκριση της αίτησης της BCCΙ, που 

υποβλήθηκε στα τέλη του 1981, ήταν η γρα.ίπή διαβεβαίωση των νομισματικών 

αρχών του Λουξεμβούργου ότι: 

(Ι) δε διαφωνούσαν με την αίτηση της BCCΙ για λειτουργία υπεράκτιου 

υποκαταστήματος στην Κύπρο, 

(2) η BCCΙ υπέκειτο σε συνεχή εποπτεία α.ίτό τις αρχές του Λουξεμβούργου, 

(3) η πιο πάνω εποπτεία αφορούσε τις παγκόσμιες εργασίες της BCCΙ, 

συμ.."tεριλαμβανομtνων των εργασιών όλων των υποκαταστημάτων του 

εξωτερικού. 

Όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι η παραχώρηση όδειας στη BCCI απώθησε 
άλλες σοβαρότερες τράπεζες από το να εγκατασταθούν στην i< ύπρο πάνω σε 
υπεράκτια βάση, αυτό διαψεύδεται από τα γεγονότα, αφού μετά την BCCI 

ακολούθησε η εγκαθΙδρυση άλλων δεκαοκτώ υπεράκτιων τραπεζών, μεταξύ των 

οποίων συγκαταλέγονται μερικές από τις μεγαλύτερες τράπεζες στον κόσμο, όπως η 

"WardJeyM (Hong & Shaghai Banking CorporatiOn), η "Barclays", η "Banque Nationale 
de Paris Intercontlnentale" και η "SocieIe Generale". 

Π ιστεύουμε ότι η negL"ttωoη της BCCΙ δεν έχει ε:τηρεάσει αρνητικά το καλό 

όνομα της Κύπρου ως χώρας παροχής υπερόκτιων τραπεζικών υπηρεσιών, εφόσον 

αποδεικνύεται ότι καμιά παράνομη ενέργεια δε διαπράχθηκε από το υπεράκτιο 

υποκατάστημα που λειτουργούσε στην Κύπρο. 

Η αίτηση ένταξης της Κύπρου στην ΕΚ δεν έρχεται σε αντίθεση με το στόχο 

Τ1]ς κυβέρvτισης να αναπτύξει περαιτέρω Τ1]ν Κύπρο ως υπεράκηο κέντρο και 

συνεπώς δεν τLθεται θέμα επανεκτίμησης ΤΤ}ς πολιτικής της για τις υπεράκτιες 

εταιρείις, Χώρες οι οποίες είναι itδ1] μέλη ή που είναι συνδεδεμένες με την ΕΚ ή που 

προσδοκούν να ενταχθούν στην ΕΚ χαρακτηρ(ζονται επιτυχημένα υπεράκτια κέντρα 

και συμβιβάζουν πλήρως την πολιτική τους πάνω σε υπεράκτια θέματα με τη 

γενικότερη οικονομική πολιτική της ΕΚ. Τέτοιες χώρες είναι το Λουξεμβούργο. η 

Ιρλανδια, Τ} ΠορτογαλΙα, το Γιβραλτάρ και η Μάλτα. ΟΙ τρεις πρώτες χώρες εΙναι 

ήδΤ} μέλη τΤ}ς ΕΚ, το Γιβραλτάρ είναι οικονομικά πλήρως συνδεδεμtνo με την ΕΚ 

και η Μάλτα υπέβαλε αίτηση ένταξης στην ΕΚ όπως και η Κύπρος. Ως γνωστό, τα 

ετήσια έσοδα της Κύπρου από τις υπεράκτιες επιχειρήσεις ξεπερνούν τα ί80 εκ. σε 

συνάλλαγμα και η εργ0δ6τηση Κυπρίων ξε."tερνά τα Ι 500 άτομα. Στόχος μας θα 
πρέπει να είναι η αύξΤ}ση των πιο σημανnκών ωφελημάτων για την κυπριακή 

οικονομία. 

Σχετικά με την ανα<ιX>Qά του έντιμου συναδέλφου στο τραπεζικό α..."tόρρΤ}το ως 

εμ.."tόδιο στη διερεύνηση παράνομων πράξεων υπεράκτιων εταιρειών, πρέπει να 

διευκρινιστεί ότι ΟΤ1]ν Κύπρο υπάρχει νομική υποχρέωσ1] των τραπεζών να τηρούν 

εμπιστευτικότητα, όσον αφορά τις υποθέσεις των πελατών τους, πλην όμως η 

υποχρέωση αυτή μπορεΙ να παραμεριστεΙ υπό ορισμένες προυποθέσεις και 

οπωσδήποτε κατόπιν δικαστικού εντάλματος. Δεν εΙναι λΙγες οι περuιτώσεις που η 

Αστυνομ(α έχει δΙΕρευνήσει τρα;τεζικούς λογαριασμούς. 
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Κύριε Πρόεδρε, αγα..'1:ητοί συνάδελφοι, πρόθεσή μου δεν είναι να κάνω το 

δικηγόρο κανενός ούτε να υπερασπιστω την κυβέρvηστι και τους λειτουργούς της για 

ενδεχόμενο λάθη ή παραλείψεις. Αν υπάρξουν αποδε{ξεις για εuθύνες, θα είμαι ο 

πρώτος που θα απαιτήσω παραδειγματική τιμωρία. Αν πάλι υπάρχουν περιθώρια 

βελτίωσης των μηχανισμών ελέγχου και ε..-τοπτείας τέτοιων εταιρειών, Οα πρέπει να 

μελετηθούν με προσοχή και με την αιταιτούμενη σοβαρότητα και \'α υιοθετηθούν πιο 

αυστηρά κριτήρια για α..-τoφuyή παρόμοιων περιστατικών στο μέλλον. Όμως α..ίό 

την όλλη πλευρά δε θα πρέπει με κανέναν τρόπο αυτό το Σώμα να πλήξει έναν 

επιτυχημένο οικονομικό θεσμό για τον τόπο. επειδή δύο ή δέκα εταιρείες α..'1:ό ένα 

σύνολο 9 000 ενδεχομένως διέλαθαν των νόμων και των κανονισμών. Όταν 

αρρωστήσει ένα δέντρο, αγα..ίητοί συνάδελq>oι, το κόβουμεί δεν καίμε το δόσος. 

Συμφωνώ με το συνάδελφο κ. ΧατζηδημητρΙου ότι θα πρέπει να εφαρμόζονται 

οι κείμενοι νόμοι και κανονισμοί με κάθε αυστηρότητα και προσοχή και, αν 

απαιτηθεί, να ενδυναμωθούν με νέες αυστηρότερες πρόνοιες. Όμως, δε με βρίσκει 

σύμφωνο η δημιουργία κλίματος αστυνόμευσης και κατατρεγμου για τις εταιρείες 

που επιλέγουν την Κύπρο για διεξαγωγή των εργασιών τους, γιατί τούτο θα πλήξΗ 

καίρια το θεσμό. Αν μεγόλες χώρες με ασυγκρίτως μεγαλυτερη ευχέρεια στην 

παρακολοίιθηση τέτοιων ενεργειών, όπως οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και 

το Ηνωμένο Βασίλειο, δεν μπορο'ύν να αιτoφύγouν τέτοια περιστατικά, η μικρή 

Κύπρος έχει κάθε ελαφρυντικό, αν παρά τις ειλικρινΕ(ς προσπάθεΙΙς της και τα 

διεθνώς α..'1:οδεκτά μέτρα σημειώσει κάποια αποτυχία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μ. Κιιπριανου. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κ ύριε Πρόεδρε, αγα..-τητοί σιινάδελφοι, 

Σπάζοντας μια παράδοση μερικών εβδομάδων τουλάχιστον, θα σιιμφωνήσω 

απόλυτα σήμερα με τον κ. Αγαπίου για όσα έχει πει. Βεβαίως συμφωνω και με όσα 

έχει πει ο κ. Μούσκος. 

Θα κάνω κάποια προσπάθεια -είναι από σημειώσεις ποιι θα μιλήσω- να 

αποφύγω να επαναλάβω όσα ήδη έχουν λεχθεί και όσα έχοιιν αναπτυχθεί και θα 

προσπαθήσω να αναλύσω τουλάχιστον μερικά σημεία που πιστεύω ότι έχουν κά.-το\α 

ιδιαίτερη σημασία. 

Όλοι σιιμφωνούμε και με τον κ. Χατζηδημητρίου ότι ήταν ένα σκάνδαλο το 

θέμα της BCCI. ήταν μια μαύρη σελίδα στην τραπεζική μας tσTOQia και είναι κρίμα 
ποιι η Κύπρος βρέθηκε σιινδεδεμένη με αυτό το θέμα. Από την άλλη πλεUΡΆ όμως δεν 

πρέπει να ξεχνούμε ότι είμαστε μια μικρή χώρα και, όταν χώρες όπως οι Ηνωμένες 

Πολιτιίις ή το Ηνωμένο Βασίλειο ή το Λουξεμβούργο επηρεάστηκαν από αυτό το 

σκάνδαλο. πόσο μάλλον μια μικρή χώρα σαν εμάς, α..-τό τη στιγμή ποιι διάλεξε η 

BCCI νο ανοίξιι κά.-τοιο υποκατάστημα στην κυπρο! Αντίθετα, είμαστε και πρέπει 
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να θεωρούμε τους εαυτούς μας τυχερούς που δεν υπήρξε κάποια παράνομη ενέργεια 

-δεν έχει αποδειχτεί τουλάχιστον μέχρι τώρα μια τέτοια ενέργεια- από την BCCJ 

στην Κύπρο ή από την Κ ύπρσ. Επομένως, αν και όλοι το καταδικάζουμε. δεν πρέπει 

να μεγαλοποιοuμε το θέμα. 

Ναι. ήταν ένα τραγικό σκάνδαλο και θα πάρει καιρό να ξεκαθαρίσει το θέμα. 

αλλά δε σημαίνει ότι η Κύπρος ή οι αρχές της Κύπρου είχαν οποιαδήΠΟΤΕ ευθύνη 

σ' αιπό το θέμα ή ότι δεν έκαναν σωστά τη δουλειά TOUς. Αν σκεψtOύμε α.ίτλώς ως 

παράδειγμα ότι η κυβέρντιση του Άμπο\l Ντόμπι, Ο Εμίρης. αγόρασε αυτή την 

εταιρεια -και μετά από τόση έρευνα. φαντάζομαι. που θα έκανε και χωρίς να ξέρει 

όη υπήρχαν αυτά τα σκάνδαλα- ήταν φVσικό ότι θα μπορούσαν να ξεφύγουν α..-τό 

τις αρχές της Κύπρου. Και επαναλαμβάνω ότι εκείνο που έχει σημασΙα για μας είναι 

ότι η Κεντρική Τράπεζα και η κυβέρνηση, και η προηγούμενη και η τωρινή, είχαν 

ασΚ'ήσει τον κατό.λληλο έλεγχο, ούτως ώστε τουλό.χιστον στην Κύπρο να μην 

υπό.ρξει πρόβλημα. 

Από την άλλη το κατό. πόσο κινήθηκε γρήγορα ή όχι η Κεντρική Τράπεζα -
σίγουρα έχει ανα.τruχθεί- είναι συνδεδεμένο με το τι έκαναν 70 ό.λλες χώρες που 
είχαν μεγαλύτερα συμφέροντα σ' αυτό το θέμα και οι οποίες άρΥησαν να ε~γήσoυν 

ή μάλλον. μέχρι να συντονιστούν οι προσπάθει,ές τους και όταν πήραν την απόφαση, 

αμέσως συντονιστήκαμε και εμείς με αυτή την απόφαση. Αλλά δεν netJtEL -και αυτό 
έχει σημασία- από ένα ατυχές, ένα κακό παράδειγμα να καταργήσουμε έναν 

ολόκληρο θεσμό ή να μαυρίσουμε ένα θεσμό. αυτόν των υπεράκτιων εταιρειων ή 

τραπεζών. 

Αλλά. πριν μπω στο γενικότιρο αυτό θέμα. θα ήθελα να πω όη υπό.ρχουν μια 

δυο ανακρίβειες ίσως σε όσα έχει πει ο κ. Χατζηδημητρίου. θα πω ένα δυο σημεία, 

ειδικά όσον αφορό. το θέμα της άδειας που δόθηκε το 1982. Τότε δεν είχαν ασκηθεί 
πι,έσεις από τη μια στην άλλη πλευρά. Ο Υπουργός Οικονομικών ήταν το αρμόδιο 

όργανο τότε για να εκδώσει την άδεια και αυτός την είχε εκδώσει σύμφωνα με ό.τι 

ήξερε τότε και αφού ό.σκησε τη διαΚΡΗική του ενχέρεια. επομένως πιστείιω ότι με 

τα δεδομένα εκείνης της εποχής και με ό.τι γνώσεις και ό.τι πληροφορίες υπήρχανε 

εκείνη την εποχή είχε δοθεί σωστά η άδεια. Αν αργότερα Ο-ί"οδεΙχθηκε ότι υπήρχαν 

πράγματι προβλήματα, αυτό είναι άλλο ζήτημα. 

Επίσης, θα πρέ.-τει να κάνω και εγώ μια αναφορά -ήδη έχει λεχθεί με 

λεπτομέρειες- στο ότι μετά την BCCI ακολούθησαν πολλές μεγάλες και 

σημαντικότερες τράπεζες. Ε..-τομένως δεν μπορώ να πω ότι η πράξη της εδώ πέρα 

ανέστειλε την προτίμηση των διεθνών τραπεζών για την Κύπρο ως βάση. 

Συμφωνούμε απόλυτα πάνω στο θέμα του αυστηρού ελtγχoυ. Γίνεται ήδη 

αυστηρός έλεγχος. Συμφωνούμε να γίνει πιο αυστηρός. Αλλά ταυτόχρονα πρέπει να 

ξέρουμε ότι δεν μπορούμε ποτέ να μη βασιζόμαστε στο εξωτερικό. Πάντα θα έχουμε 

ανάγκη τη συνεργασία με αρχές του εξωτερικού, γιατί ως Κύπρος δεν έχουμε τα 

απαραίτητα μέσα ή ης γνώσεις και πάντα, όταν μιλούμε για διεθνείς οικονομικές 

δραστηριότητες, υπάρχει πάντα ανάγκη για κό.ποιο διεθνές δίκτυο πληροφοριών. 
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Επίσης κάτι που δεν είναι απόλυτα σωστό και στο οποίο θα έπρεπε να γίνει 

αναφορά -δεν είναι τόσο σημαντικό- είναι το θέμα των μετοχών στον κομιση;. Στην 

Κύπρο επιτρέπεται. συμφωνώ. να εγγραφούν εταιρειες των οποίων οι μέτοχοι είναι 

άλλες εταιρείες. των οποίων οι μετοχές είναι στον κομιστή, αλλά να μην ξεχνούμε 

ότι η Κεντρική Τράπεζα εκεί πέρα βάζει όρο να δηλωθεί ποιος κρατεί τις μετοχές 

και μπαίνει όρος ότι η μεταβίβασή τους δε θα γίνει ποτέ, χωρίς να ειδοποιηθεί 

πρoηγoυμtνως η Κεντρική, και πολλές φορές μάλιστα βάζουν και τον όρο να 

κατατεθούν αυτές οι μετοχές σε κά,..οια τράπεζα. επομένως θέλω να πιστεύω ότι 

ήδη σ' αυτό τον τομέα η Κεντρική Τράπεζα έχει κινηθεί όπως θα έπρεπε. 

Αλλά πρέπει να έχουμε επίσης κάτι υπόψη μας. ότι έχουμε ανάγκη τις 

υπεράκτιες eταιρείες. Δε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες πάνω στο σuyxεκριμέ'I!O θέμα. 

Προτιμώ να μιλήσω για το θεσμό. Να μην ξεχνοίιμε πώς άρχισε τσ θέμα. Ήδη έγινε 

αναφορά. Από το '14 και μετά. όταν η Κύπρος αντιμετώπιζε σοβαρό οικονομικό 
πρόβλημα. τότε υιοθετήθηκε αυτός ο θεσμός, αναπτύχθηκε και βρέθηκε ξαφνικά η 

Κύπρος να έχει αναπτυχθεί οικονομικά. Βρέθηκε δουλειά για επαΥΥελματΙες, 

βρέθηκε δουλειά για ανθρώπους που ψάχνανε και έγιναν υπάλληλοι των εταιρειών 

αυτών, νοικιάστηκαν γραφεία που έμεναν άαιια, δόθηκε δουλειά στις τρόπεζες, 

δραστηριoπoιτjθηχε οικονομικά ο τόπος, βρέθηκε δουλειά για την Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών τότε -και πληρώνουν αρκετά αυτές οι εταιρείες -και βρέθηκε 

επίσης μια γενική απασχόληση για το επιστημονικό προσωπικό από την ανεργία του 

οποίου ειδ ικά η Κύπρος πάσχει. επομένως, είναι ένας θεσμός χρήσιμος για την 

Κύπρο και, όσο υπάρχει πρόβλημα στην Κύπρο, δεν πρέπει να το παραγνωρίζουμε 

αυτό. 

Είναι ταυτόχρονα μια εναλλακτική λύση, όσον αφορά τον τουρι.σμό ή τη 

γεωργΙα. που με το πρόβλημα ανομβρίας πάντα θα αντιμετωπίζει κάποιο πρόβλημα. 

Η παροχή υπηρεσιών και η αμοιβη της Κ ύπρου για την παροχιΊ αυτών των 

υπηρεσιών είναι ένας σημαντικός παράγοντας για την οικονομία μας και πρέπει να 

διατηρηθει. 

Βέβαια. κανένας δε διαφωνεί πάνω στο θέμα του ελέγχου, αλλά να δούμε και 

λίγο τα νούμερα: Από τις 9 000 ΕΤαιρείες που έχουν εΥΥραφεΙ μέχρι σήμερα και που. 
όπως λέχθηκε, α.ίτέφεραν μόνο το '91 ί85 ΕΚ. υπάρχουν μια δυο περι..-ττώσεις ατuχεΙς 
και αυτές πάλι όχι τόσο δραματικές για τα κυπριακά δεδομένα. ΕΙναι κάτι που 

πρέπει να το έχουμε πάντα υπόψη μας. Και όοον αφορά τη ''Vork Internarional", να 
έχουμε υπόψη ότι α,.oζημιώQηκαν σε ένα μεγάλο βαθμό όσοι εΙχαν πρόβλημα με 

αυτιΊ την εταιρεία, διότι έΎινε μια κανονική εκκαθάριση α...ό τις αρχές της 

Δημοκρατ[ας. 

Αλλά, όσον αφορά το θεσμό των υπεράκτιων, πάλι να έχουμε υπόψη μας ότι 

εμείς τις έχουμε ανάγκη και όχι οι Εταιρείες εμάς. Υπάρχουν πολλές χώρες και μέσα 

στην Ευρώπη και έξω από την Ευρώπη που μας συναγωνίζονται και που θα ήταν 

χαρούμενες και δε θα εΙχαν κανένα πρόβλημα να πάρουνε αυτές τις Εταιρείες από 

την Κύπρο κοντά τους. Βέβαια, συμφωνούμε με τον αυστηρό έλεγχο. συμφωνούμε με 

μια αυστηρή πολιτικη, αλλά να μην καβαλήσουμε το καλάμι. κατά κάποιο τρόπο, και 

να νομίζουμε ότι κάνουμε χατίρι σ' αυτές τις εταιρεΙες που τις αφήνουμε να έρθουν 

στην Κύπρο. Αντίθετα, πιστεύω ότι εμείς τις έχουμε ανάγκη σ' αυτό το στάδιο. 
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Τίλος, Οα ήθελα να κάνω μια σύντομη αναφορό: όσον αφορό το θέμα της 

ευρωπο'ίκής Κοινότητας. Πιθανόν -δε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες· να υπάρχει 

κάποια σύγκρο\lΟ1Ί μεΊαξυ της συστήματος των υπεράχτιων εταιρειών και της 

ιδιότητας του πλήρους μέλους της ΕυρωΠΩ"(κής Κοινότητας. Βέβαια. αυτό πο\! 

ήθελα να πώ είναι όη. όταν έρθει 11 ώρα και μας δεχθεί τι Ευρωπο"ίχή Κοινότητα. 

τότε βέβαια θα διαπραγματειιτούμε και πιθανότατα. αν χρειαστεί. να θυσιάσουμε 

αυτό το θεσμό ενόψει των καλών που θα μας προσφέρει το να είμαστε πλήρες μέλος 
της Κοινότητας. Αλλά. ας μην ξεχνούμε όη αυτή τη στιγμή βρισκόμαστε στα αρχικά 

μόνο στάδια -τώρα έχει γίνει τι αίτηση- και δε βλέ.ι-τω γιατί θα πρέ'ΤΕΙ να θυσιάσω 
αυτή τη στιγμή ένα θεσμό χρήσιμο για μας. που αποφέρει σοβαρά οικονομικά οφέλη 

στην Κύπρο, λόγω της πιθανότητας κάποτε. αύριο να μας δεχθεί η ΕΚ που πιθανόν 

να μη θέλει αυτό το σύστημα. Όταν έρθει η ώρα. να το συζητήσουμε. Αλλά δεν 
υπόρχει λόγος αυτή τη στιγμή να γινόμαστε βαοιλικότεροι του βασιλέως. 

Αλλό. εφόσον αναφερόμαστε στο θέμα της EυρωπαΊ:lιής Κοινότητας, πιστεύω 
ότι Οα έρθει και η ώρα που θα πρ~πει να α.-ι:οφαοΙοουμε αν Οα εναρμονιστούμε οε 

όλους τους τομείς ή σε μερικούς τομείς. Διότι, αν πόρουμε το θέμα της 
εγκατάστασης ξένων εταιρειών, συμφωνώ ότι η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα δεν 

επιτρέπει τις υπερόκτιες ή πιθανόν να μην τις επιτρέπει, αλλά επιτρέπει να 

εγκαθΙσταται όποια εταιρεία θέλει στο εθνικό έδαφος και να κάνει δουλειές, να 

ιδρύει επιχειρήσεις, να ανοίγει γραφεία και γενικό να αοκεί την επιχείρησή της. 

Επίσης να έχουμε υπόψη τη φιλελευθεροποίηση του συναλλάγματος και των 

οικονομικών συναλλαγών. επομένως, χωρίς να τοποθετούμαι σε αυτά τα θέματα, 

αυτό που θα έλεγα είναι ότι, όταν μιλούμε για εναρμόνιση, όταν θα χρειαστεί να 

μιλήσουμε για εναρμόνιση ο' αυτούς τους τομείς της νομοθεσίας μας με την 

κοινοτική, θα πρt.-ι:ει να έχουμε μια γενική πολιτική προκειμένου να επιτρέψΟυμε 

αυτά που επιτρέπει και όχι μόνο '\'0. α...αΥορεύουμε ό,ΤΙ απαγορεύουν οι κοινοτικές 

χώρες, αλλά ταυτόχρονα να είμαστε το ίδιο ανoιΧ~() Ι όπως αυτές. 

Τελειώνοντας, γιατι. όπως ει,-τα προηγουμένως, υιοθετώ τα όσα έχουν ήδη 

λεχθεί και δε θέλω να μπω σε άλλες λεπτομέρειες, αυτό που πρέπει να πω είναι ότι 

σίγουρα υπάρχουν προβλήματα. Κανένα σύστημα δεν είναι τέλειο. Αλλά αυτά που 

πρέπει να ζυγίσουμε είναι τα υπέρ και τα κατά και σΙγουρα η ύπαρξη αυτού του 

συστήματος στην Κύπρο ως τώρα μόνο οφέλη έχει αποδώσει. Επομένως, δεν πρέπει 

να πάρουμε ή να εισηγηθούμε να ληφθούν βεβιασμένες αποφάσεις, βεβιασμένα μέτρα 

τα οποία θα σ...-τοθαρρύνουν, διότι ήδη έχει αρχίσει να πέφΤΕΙ ο ρυθμός εγγραφής των 

υπεράκτιων εταιρειών, ιδίως αν λάβουμε υπόψη ότι έχει μειωθεί η σημασία της 

περιοχής μας πλέον για τη διεθνή οικονομία με την πτώση της αραβικής αγοράς και 

της αραβικής οικονομίας. Άρα, θα πρέπει να είμαστε αυστηροί, άρα, εφόσον 

λαμβάνουμε όλα τα σ..."rαραίτητα μέτρα, να μη φθάσουμε στο άλλο άκρο και να 

αποθαρρύνουμε πλέον αυτού του είδους τις ε1ιενδΟΟεις στην Κύπρο, διότι σ' αυτό το 

στάδιο του αγώνα πον κάνουμε το οικονομικό υπόβαθρο της Κύπρου είναι σ....6 τις 

πιο σημαντικές βάσεις για να γίνεται ο αγώνας. Επομένως, χρειαζόμαστε γερή 

οικονομία -!85 εκ. που λέχθηκε ως παράδειγμα δεν eiVOL λίγα για ένα χρόνο- xaL 
γι' αντό το λόγο Οα πρέπει να ε(μαστε προσεκτικοΙ 

Ευχαριστώ. 



294] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι που θα πρωτολΟΥήσουν: 

ΟΧ. ΠoυρyoUΡΙδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύΡΙΕ Πρόεδρε, μια μικρή παρέμβαση παρακαλώ. 

ΣΙγουρα. το να λέμε ότι πρέπει να ασκείται μεγαλύτερος έλεγχος στις 

υπεράχτιες εταιρείες και τις τράπεζες είναι μια απλοποίηση που δε με βρίσχει 

σύμφωνο. 

Το μεγαλύτερο σκάνδαλο. καθόσον αφορά tιιν τράπεζα αυτή, έλαβε χώρο. στην 

ΑγΥλια. Στην Αγγλια. όπως πρΕπει να γνωρίζουν αρκετοΙ σννάδελφοι. η "Bank of 
EngIand", 11 Τράπεζα της ΑΥγλ(ας, ασκεί σε θέματα λειτουργίας ξένων τραπεζών, 
υπεράκτιων και μη, έλεγχο τόσο αυστηρό, που δεν υπό.ρχει σε άλλο τομέα στην 

Αγγλία. Πάρα ταύτα. παρά την άσκηση του γνωστού ελέγχου από την Τράπεζα της 

Αγγλίας, εντούτοις έλαβε χώρα το σκάνδαλο. 

Αυτό το θΙΥω. κύριε Π ρόεδρε, για να δείξω ότι οι θεσμοί που έχουμε 

εγκαΟιδρύσει στην Κύπρο λειτουργούν, κατά την άποψή μου, ικανοποιητικά, 

αποτελεσμαηκά, αλλά παρά την ύπαρξη υγιών θεσμών, σκάνδαλα αυτής της μορφής 

γΙνονται, όταν υπάρχουν απατεώνες ολκής που θέλουν να χρησιμo.ι-ΤOιήσOUΝ τις 

UφιστάμCνες διαδικασΙες, για να επιτύχουν τους σκοπούς τους, και, όποιος έλεγχος 

και να ασκείται, Οα μπορέσουν να βρουν κόποια διέξοδο, όπως η πείρα διδόσκει. 

Κατά τα άλλα, συμφωνώ α..-τόλυτα με ης παρατηρήσεις του κ. ΑγαπΙου, του 

αγσ.πητού συναδέλφου κ. Μούσκου και του χ. Μάρχου Κ υπριανού ότι οι uπερόκτιες 

τρά.-τεζες στην Κύπρο είναι ένας θεσμός που πρέπει να τον προστατέψουμε. 

Συμβάλλουν πάρα πολύ στην οικονομία του τόπου, αλλά, για να είμαι δίκαιος, θα 

πρέπει να πω όη ο εισηγηττΊς του θέματος με το θέμα που ενέγραψε χαι την ομιλία 

του δεν έθιξε τέτοιο θέμα για ης υπεράκτιες εταιρείες, όη δηλαδή πρέπει να 

σταματήσει η λειτουργΙα τους στην Κύπρο ή ότι πρέπει να βόλουμι εμπόδια στην 

λειτουργία των υπεράκηων εταιρειών. Γι' αυτό θα έλεγα ότι κά.-τοιες παρατηρήσεις 

επί του θέματος αυτού που έγιναν από τους συναδέλφους ίσως να ήταν κάπως 

αυστηρές Τι όχι εντός του θέματος απολύτως. 

θέλω όμως να τονίσω ότι σίγουρα με κανέναν τρόπο ο Δημοκραηκός 

Συναγερμός δεν υιοΟετεΙ την άποψη ότι It(\tItEL να επιτρέψουμε στις υπεράκτιες 

εταιρείες να καταστήσουν τον τόπο μας ξέφραγο αμπέλι για ης δραστηριότητές 

τους. Κάθε άλλο. θα πρέπει να λάβουμε όλα εκείνα τα αναγκαία μέτρα, έτσι που να 

αποτραπιί ο κίνδυνος η Κύπρος να καταστεί διεθνές κέντρο ξεπλύματος των 

λεφτών των εμπόρων ναρκωτικών. μια και ψηφίσαμε νομοθεσία πριν α..-τό λίγο για 

την κατάσχεση των λεφτών που κερδ(ζουν οι έμποροι ναρκωτικών. Τι άλλων 

παράνομων δραστηριοτήτων. 

Τούτων λεχθέντων. πιστεύω. κύριε Πρόεδρε, ότι η Κεντρική Τρά.-τεζα και 

γενικά το Υπουργε(ο Οικονομικών έχουν εισαγάγει υγιείς θεσμούς γύρω από το όλο 

θέμα και δεν υπάρ-Ι.ει κανένας ιδιαίτερος λόγος ανησυχίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν δεν υπάρχουν άλλες πρωτoλoyLες και ο εγγράψας το θέμα επιθυμεί να 

δευτερολογήσει, θα του &οοω το δικαίωμα να δευτερολογήσει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Εάν ενέγραψα το θέμα της BCCI και κατ' Ε.ι.έκταση της πολιτιχτ'ις έναντι των 

υπεράχτιων εταιρειών. πιστέψετέ με ότι &ν το έκανα (1.ι"tό Ε.ι"tιθυμΙα για κανενός 

ε(.δους πολεμική εναντίον σπσιoUΔ,μτoτε αλλά α.ί'τό δέος για τον τόπο. από 

συναίσθηση ευθύνης, από φόβο και (LiW έγνοι.α για την :ιtOΡEια αυτού του τόπου. Δεν 
υποστηρίχθηκε με την ομιλία η άποψη να κλείσουν οι εταιρείες ούτε να 

δημιουργηθούν ασύμφορες σννθήχες για τις εταιρείες. Αναφέρω μόνο μερικές 

γραμμές από την ομιλία μου, από την κατάληξη, το συμπέρασμα tll; ομιλίας μου. 
για να χάνω σαφές το πνεύμα μέσα από το οποίο Οέλησα να εξετάσω το όλο 

πρόβλημα. Ανέφερα στο συμπέρασμα ΤTlς ομιλιας μου: "Το θέμα των υπεράκτιων 

εταt.Qειών είναι μεγάλο και χρειάζεται προσοχή στTl διαχε(.ρισή του, για να μην 

aπoβε[ σε βάρος της Κύπρου σε τελική ανάλυση. κεντρικός άξονας της πολιτικής 

μας θα πρέπn να ε[ναι η αναζήτΤ]Οη εκε[νων των στοιχείων που θα επιτρέπουν την 

ανάπτυξη του προσοδοφόρου αυτού τομέα με ελαχιστοποίησTl των αρνητικών 

ERlJt1ώoeωY που πόντοτε θα υπάρχουν" . 

Γιατί ενέγραψα το θέμα: Ακριβώς για το πνεύμα που δημιουργήθηκε μέσα σε 

αυτή την αίθουσα ότι όλα πάνε καλά. ότι ΤΙ κUΒΈρνηOΤΙ. ΤΙ Κεντρική Τράπεζα ilO\IV 

πάρει όλα τα μέτρα. ότι οι μηχανισμοί μας είναι αποδοτικοι. Σας διαβεβαιώ ότι 

αυτό με ανησυχεΙ περισσότερο από οτιδήποτε άλλο: η σιγουριά μας και η ασφάλειά 

μας ότι δεν υπάρχει πρόβλTlμα. Και, αν ήθελα κάτι να τονίσω με την ευκαιρία TTl; 
BCCJ. είναι να λογαριάσουμε ότι εί.ναι ενδεχόμενο να δημιουργήσουν πρόβλημα, 

είναι ενδεχόμενο αJτό τις δραΟΤTlριότητες κάποιας εταιρείας να βλαφτεί ο τόπος και, 

επειδή δεν έχουμε την πολυτέλεια να υφιστάμεθα ταλαιπωρίες αι'ιό δραστTlριότητες 

ξένων, κακές δραστηριότητες ξένων, όχι καλές δραστηριότητες -για να 

aπλoυστεύσoυμε και τις λέξεις- με αυτό το σκεπτικό εΙΠαμε ότι θα πρέπει να 

προστατευθεί ο τόπος από παράνομες δραστηριότητες και ήταν αυτό το πνεύμα και 

ανέλuoα το θέμα ΤTlς BCCΙ σε έκτασTl και δε θα επανέλθω, διότι ε'ναι στα πρακτικά 

και όποιος θέλει να ανατρέξει θα βρει όλα τα σχετικά στοιχεία. Και θα δει ότι 

υπήρχε και συνόδευε πρόβλημα την BCCΙ από την πρώτη μέρα που ήρθε εδώ και 

είναι φυσικό σήμερα να tχH και αυτού του είδους την υπερόοπιοτι. διότι οι 

άνθρωποι του Υπουργείου Οικονομικών. που έδωσαν τότε tTlV άδεια. είναι σήμερα 

οι άνθρωι-τοι που διευθύνουν και την Κεντρική Τράπεζα και έτσι είναι πολύ φυσικό 

οι άνθρωποι που υποστήριξαν τότε να υποστηρ(ζουν και τώρα μια πολιτική και μια 

γραμμή που να μη βρίσκονται σε αντίθεοτι. 

Αλλά θα ήθελα να επψείνω πάνω σε ένα σTlμε ίο: Την περίοδο που υπέβαλε 

αίτηση η BCCI υπέβαλε και άλλTl εταιρεία -και κωλΟΟμαι να αναφέρω την εταιρεία. 

γιατί έχω εμπιστευτική πληροφορία και δε θέλω να εκθέσω ούτε την εταιρεΙΟ ούτι 
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τους ανθρώπους ούτε τα συμφέροντα της ΚUίΤQOu- η οποία και CLι'1έΣVΡΕ την αΙτησή 

της. Έτσι παρακαλώ να γίνεται δεκτή η αναφορά συναδέλφων, γιατί δεν αποσκοπεί 

στη διοχέτευση οποιωνδήποτε αρνητικών πληροφοριών, αλλά στο να στηριχτούν 

κάποLOΙ συλλογισμοι. Είμαστε πολιτικό όργανο και κατά κάποιο τρόπο πρέπει και 

τις έγνοιες μας να τις καταθέτουμε. 

Το πρώτο σημεto που θέλω να επαναλάβω είναι ότι οι υπεράκτιες είναι 

χρήσιμες. ΟΙ υπεράκτιες είναι ένας τομέας που θα πρέΠΕΙ να ανα.ι-ττuχθεΙ. πο\) έχει 

δώσει την ευκαιρία στους δικηγόρους μας. στα λογιστικά μας γραφείο. στους 

οικονομολόγους μας να μπουν και μέσα στο διεθνή οικονομικό χώρο, να 

αΠΩκτησουν εμ.ί'ΤΕιρίες και να κάμουν τα γραφείο μας μεγάλα με παγκόσμια φήμη. 

Και τούτο έχει σημασία και για την Κύπρο. διότι είναι οι άνθρωποι που κάμνουν 

τον τόπο. Όμως να έχουμε ταυτόχρονα και έγνοια και αυτό το μήνυμα, αν μπορέσει 

να το δώσει η Βουλή, νομίζω ότι θα εΙναι χρήσιμο. Γιατί πρέπει να το δώσει αυτό το 

μήνυμα και για έναν άλλο λόγο. 

Κάποιος συνάδελφος προηγουμένως ανέφερε -δεν ξέρω αν ε(ναι ο 

κ. ΠoυQΎoυρ[δης- ότι δεν πρέπει να θεωρηθεί η Κύπρος ξέφραγο αμπέλι, χωράφι η 

Κύπρος. Και δεν είναι θέμα ότι θα καβαλήσουμε το καλάμι. άμα θέλουμε να μην 

είναι ο τόπος μας ξέφραγο αμπέλι. Είναι υπόθεση συναίσθησης ευθύνης και πάλι, 

διότι οι υπεράκτιες εταιρε(ες με τη δραστηριότητά τους ανακαλύπτουν όλο και 

άλλους τομείς δραστηριότητας και στο τέλος υπεισέρχονται σε εσωτερικές 

οικονομικές δραστηριότητες και παίρνουν και άδειες και προνόμια και υπάρχουν 

περιπτώσεις που έχουν διεισδύσει και μέσα στους μηχανισμούς λήψης αποφάσεων. 

Ούτε εδώ θα επεκταθώ. διότι αυτό θα ισοδυναμούσε με πρωτολογΙα. κύριε Π ρόεδρε. 

και θα παραμείνω μόνο σε αυτό το σημείο και , εάν προκληθώ. θα επαναφέρουμε το 

θέμα, για να το συζητήσουμε α.τό την αρχή. 

Υπάρχουν τομείς διείσδυσης ξένων εταιρείων μέσα στους χώρους λήψης 

αποφάσεων και αυτό το πράγμα είναι επικίνδuνo για τον τόπο. Δεν είναι λοιπόν 

μόνο οι παράνομες δραστηριότητες, αλλά εΙναι και οι δραστηριότητες α."tό 

uπεΡΠΡOνόμιo. της υπερπρονομιακής θέσης που είναι διrνατό να τυγχάνouν μεγάλοι 

οικονομικοΙ κολοσσοΙ Και ακριβώς Ε.ί-τειδή είμαστε μικρός τόπος. είμαστε ευάλωτοι. 

Να έχουμε συναίσθηση λouτόν και αυτής της λεπτομέρειας. 

Και υπάρχει και μια τρίτη λεπτομέρεια που θα πρέπει να μας κρατεί σε έγνοια. 

ΟΙ πολυεθνικές και οι υπεράκτιες εταιρείες έρχονται στην Κύπρο, διότι αυτή τη 

στιγμή τους βολεύει. Είμαστε και ένας τόπος με πρόβλημα και αλίμονο αν 

στηρίξουμε την οικονομία μας μόνο στις υπεράκτιες εταιρε(ες! Διότι θα συμβεί το 

[διο με τον τουρισμό, θα συμβεί το [διο που συνέβη στις αρχές του προηγούμενου 

χρόνου, όταν κσ....οια κρίση στην περιοχή οδήγησε σε οικονομική καταστροφή τον 

τόπο. O~ηyήθηκε ο τόπος σε οικονομική καταστρoφtl. επειδή βασιζόταν σε 

εοοίσθητους τομείς και τότε όλοι ξuπνήσαμε και ξύπνησε και η συνείδησή μας και 

ξύπνησε και τι οικονομική μας σκέψη και είπαμε "για όνομα του θεού. να 

στηριχτούμε σε πιο γερούς τομείς της οικονομίας. να στηριχτούμε στη βιομηχανία, 

_ να στηριχτούμε στη γεωργία. να στηριχτούμε σε παραγωγικούς τομείς, για να 

δημιουργήσουμε μια ισόρροπη ανσ...τrυξη". Χθες μια εφημεριδα έγραψε -δε θυμάμαι 
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ποια: "MινιίιταUΡOς ο τουρισμός. γιατί τρώει τα εργατικά χέρια και εμποδίζει 

άλλους τομΕίς ανάπτυξης"- τι "Χαραυγή" το έλεγε. Και τρίτο σημείο ανησυχίας τι μη 

ισορροπημένη οοtO\'ομική ανάπτυξη. 

Χρειάζεται, ΚUΡίες και κύριοι συνάδελφοι. επίγνωση των καταστάσεων και να 

ανησυχούμε για τα δεδομένα τα οποία έχουμε γύρω μας. Να χαιρόμαστε και να 

κάνουμε το θετικό απολογισμό, ναι. αλλά όχι \'0 διαΥράφοιιμε και όλα τα άλλα. 

Υπάρχει και το τέταρτο σημείο τη; Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. Σίγουρα υπάρχει 

πρόβλημα και υπάρχουν και κείμενα σχετικά. τα οποία θα φέρω τουλάχιστον στους 

ομιλητές που αναφέρθηκαν προηγουμένως, για να είναι ενήμεροι τουλάχιστον των 

ίδιων πληΡΟ<l'OQιών που είμαι και εγιύ πάνω στο θέμα των υπεράκτιων εταιρειών 

και των δραστηριοτήτων τους ως υπερόχτιων κέντρων μιας χώρας και εΙναι κάτι το 

οποίο πρέπει να λάβουμε σo/w'ρά υπόψη. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι δύσκολη η εφαρ

μογή όλων των προνοι(ο.ιν της ΕΚ και η πλήριις εναρμόνιση, αλλά μέσα σε αυτά τα 

πλαίσια ψηφίσαμε και το φόρο προστιθέμενης αξΙας, διότι έπρεπε να εναρμονι

στονμε και πρέπει να εναρμονιστούμε με τη φορολογική πολιτική της ΕΚ . Κ αι 

μπoρ<i:ι να πω ότι, όταν πήγαμε η Μεικτή Επιτροπή στις Βρυξέλλες την τελευταια 

φορό, ένα θετικό στοιχεω το οποίο αναφέρθηκε. για να ενισχίισει την αΙτηση 

ένταξής μας, ναι, ήταν το γεγονός ότι η Κύπρος ψήφισε το φόQo προστιθέμενης 

αξίας. Ώστε λοι..-ι:όν οποιοδήποτε μέτρο παίρνουμε εναρμόνισης της πολιτικής μας 

με την πολιτική της ΕΚ, με το κοι\'οτικό κεκτημένο, όπως λέγεται, ενισχύει τη Οέση 

μας. την αίτηση ένταξης της χιi:ιρας μας στην ΕΚ, στο μέτρο δηλαδή που εΙναι 

δυνατό και που συμβαδίζει και με την οικονομΙα του τόπου. Ώστε λοιπό\' και αυτό 

το σημείο ε(\'αι πολύ βασικό. 

Q φόρος, το 4,25 -το Σσσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ τσ βασανίζει α.-rό την πρώτη 
μέρα που κατατέΟηκε αυτή η φορολσγία- είναι πάρα πολύ χαμηλό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα ήΟελα να σας διακόψω. αλλό δεν είναι αυτό τσ θέμα το οπο(ο συζητούμε 

και δε θα έπρεπε να μπούμε σε συζήτηση φορολογικών θεμάτων. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡ ιον: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. αλλά ο φόρος 4,25 αναφέρθηκε σης ομιλΙες των 

προηγούμενων ομιλητιο.ιν. Θα δώσω πάνω σε αυτά τα θέματα μια πολύ σύντομη 

απάντηση και θα τελειώσω, 

Το 4.25 δόθηκε τότε, το 1975. και έκτοτε ουδεμία αύξηση υπήρξε σε αυτό. 
Όμως το κράτος. για να υπάρχει και να ~L'OΡet να παρέχει ασφόλεια στους πολίτες 

του αλλά και στις υπερόκτιες εταιρείες που δρουν στην Κύπρο, έχει επιφορηστεΙ με 

ένα σωρό δαπάνες. Μόνο οι δαπάνες που η Αστυνομία μας ζητά να κάνουμε 

σUΝεχι\:ις. για να περι..-ι:ολεί και \'α ελέγχει τα παράλια, για να περιπολεί και να 

ελέγχει την εσωτερική ασψάλεια, έχουν αυξηθεί σε τέτοιο βαθμό. για να μην 

αναφέρω όλες τις άλλες δα..ίάνες που κάμνει το κράτος για να υπάρχει ή που κάμνει 

σε επενδύσεις για παροχή διευχολίινσεων. Κάτι πρέπει να διΟΟουν και οι υπερόκτιες 

εταιρείες. θα έπρεπε αυτό το πράγμα να λογαριαστεί και πέρα ακόμη από την 

ανάγκη εναρμόνισης με την ΕΚ. 
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Κύριε Πρόεδρε. δε θα επεκταθώ περαιτέρω. θέλω να καταλήξω με το αρχικό 
συμπέρασμα, ότι δηλαδή ε(ναι χρήσιμες οι υπεράκηες εταιρεΙΙς. Δεν τ6.σσει;αι 

κανένας ενavτ(oν της δραστηριότητάς τους, όμως θα πρέπει να δειξο"με φρoντtδα 
και επιμέλεια. ώστε να λειτουργήσουν .ελικά προς όφελος της Κύπρου. χωρις να 

δημιουργούν οποιεσδήποτε συνθήκες που είναι δυνατό να υποσκάψΟυν ' τον .όπο. 
γιατί υπάρχει αυτός ο κίνδυνος. 

EVΧαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Μπορώ να θεωρήσω ότι τι <ruζήτηση του θέματος έχει λήξει. Τα υπ' αριθμό 2 
και 3 θέματα. όπως και το 4, 5 και 6. δε θα τα συζτιτήσουμε σήμερα. 

Εισηγούμα,ι να πάμε στα υπ' αριθμό 7, 8, 10. Ι Ι. 12 και 13 θέματα για τα οποία 
υπάρχουν ομόφωνες Eκθέσε~. Τα θέματα αυτά εξετάστηκαν Μό .ις αρμόδιες 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές αυτεπάγγελτα και αντιλαμβάνομαι 6n δε θα γΙνονν 
oμιλLες επΙ των θεμάτων, εφόσον οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες. Γι' αυτό Ησηγο'ύμαι, 
αν θέλε-ι:ε, να μην αναγνωσθουν οι Εκθέσεις και να θεωρηθοuν αναγνωοθεΙσες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Τουλάχιστον να διαβαστοuν οι Εκθέσεις, κ'ύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συμφωνοuμε με -ι:ην εισήγησή σας. Δεν ξέρω αν υπάρχει κανένας συνάδελφος 

που κάποια σuyκεκριμένη Έκθεση θα ήθελε να αναγνωσθεί, οπό-ι:ε θα μπορούσε να 

ζητηθεί. αλλά θα ήθελα να σας βοηθήσω ακόμα περαιτέρω. Στο θέμα υπ' αριθμό 6, 
που ανα~ριται ως ~H ανάγκη καταoxεUΉς υδατοφράκτη στον πο-ι:αμό ΠεδιαΙοΜ • 

υπήρξε μια εξέλιξη την οποία θέλω να αναφέρω. γι.α να aποσύρω το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ωραία! Ευχάριστα νέα. 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να και μια χρήσιμη παρεμβολή σι:η Βουλή. 

Λοι.πόν, κύρι,.ε Πρόεδρε. όταν εγγραφόταν το θέμα ήταν όταν ιΠρεχε το νερό 

του ποταμού και δεν υπήρχε καμιά αναφορά για τον τρόπο αξι.οποΙησής του. Στο 

μεταξ'ύ όμως υπήρξε κινητOJtοΙηση των Βουλευτών και των κοινοταρχών της 

περιοχής που κάλεσαν την κυβέρνηση και βρΙσκονται σε εξέλιξη διεργασ(ες για 

ετοιμασι.α σχεδίων Ύύρω από την αξιοποίηση του νερού του ΠεδιαΙου ποταμού και 
εισηγούμαι να παραπεμφθεί το θέμα σι:ην Επιτροπή Γεωργίας και Φuoικών Πόρων. 

για να το παρακολουθήσει και να φέρει Έκθεση στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

επομένως. διαγράφεται από την ημερήσια διάταξη και παρα...έμπεται στην 

Επnροπή Γεωργίας και Φuoικών ΠόQων για παρακολούθηση. 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 
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ΧΡ. ΜΑ γΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. για το θέμα υπ' αριθμό 7. που είναι 1'1 Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Ε.1:ιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που 

τιτλοφορείται ~ΠρoβλήμαTα που σχετίζovται με την αγελαδοτροφία. την 

πτηνοτροφία και την αλιεΙα~. cruμφωνοuμε να θεωρηθεί τι Έκθεση αναγνωσθείσα και 

να μη γίνουν ομιλίες, αν συμφωνούν και οι άλλοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον συμφωνείτε να μην αναγνωσθεί 11 Έκθεση, δε θα αναγνωσθεί και 1'1 

Έκθεση θα σταλεί στο αρμόδιο Υπουργείο. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓεΩΡΓιΑΣ ΚΑΙ ΦΥΙΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΠΟΥ 

ΣΧΕΤΙΖΟΝΤΑΙ ΜΕ ΤΗΝ ΑΓΕΛΑΔΟΤΡΟΦΙΑ, ΤΗΝ ΠΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ ΚΑΙ ΤΗΝ 

ΑΛΙΕΙΑ" 

π«"όντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος. Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτi.δης 

ΚΙκης Γιόγκα\) 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιποκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ίΤΙΤΡΟπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ενεργώντας στα 

πλαίσια των αρμοδιοτήτων της, επελήφθη αυτεπάΥΥελ τα ύστερα από παραστάσεις 

ενδιαφερόμενων οργανώσεων προβλημάτων που σχετ(.ζονται με την αγελαδοτροφία. 

την πτηνοτροφία και την αλιεία. Ειδικότερα η Επιτροπή μελέτησε τα πιο πάνω 

προβλήματα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Νοεμβρίσυ 
και στις 5 ΔεκεμβρΙΟυ Ι 99 Ι, καθώς και στις 12 και 19 Μαρτίου Ι 992. Στα πλαίσια 
της συζήτησης των θεμάτων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός. 

της Παγκύπριας οργάνωσης Αγελαδοτρόφων, των Συνδέσμων Πτηνοτρόφων και 

Εργοδοτών Αλιείας, καθώς και αvτιπρoσωπεία των ψαράδων της Ορμήδειας. 

Τα πιο πάνω προβλήματα, όπως εκτέθηκαν στην Ε.-τιτροπή, συνοψίζονται στα 

ακόλουθα: 

(Α) Αιτήματα Παγκύπριας Οργάνωσης Αγελαδοτρόφων 

Από την πιο πάνω οργάνωση υποβλήθηκε το αίτημα για την αναθεώρηση 

της τιμής του αγελαδινού γάλακτος. Ειδικότερα, υποστηρίχθηχε η άι-τοψη 

πως η Επιτροπή Τιμών κατά τη μελtτη του τελευταίου κοστολογίου του 

αγελαδινού γάλακτος. που ετοιμάστηκε από τον Οργανισμό Κυπριακής 



2947 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, δεν έλαβε υπόψη ΊΟ Οέμα της εκτίμησης 

των Εργατικών. όπως εκτέθηκε α.."tό την οργάνωση και τις αγροτικές 

οργανώσεις, ώστε 11 εργασία του αΥελαδοτρόφοu να θεωρείται εξειδικευ
μέντι εργασία και να λογίζεται οκτάωρη llILEgTιOLO εργασία. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και Παναγροτικός, 

που παρευρέΟηκαν στην Επιτροπή κατά την εξέταση του όλου θέματος, υποοτήριξαν 

το αίτημα της ΠαΥκύπριας Οργάνωσης ΑΥελαδοτρόφων. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμ,,1:ΟΡΙΟU και ΒισμτιχανΙας δήλωσαν στην 

Ε,ητροπή πως το θέμα της τιμής του αγελαδινού γάλακτος μελετήθηκε Qjτό την 

Επιτροπή Τιμών με βάση το κοστολόγιο που ετοιμάστηκε από τα Yπoυργείcι Εμ.-το

ρίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, χαΟώς και από τον Οργα

νισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας. Με βάση το εν λόγω χoστoλόγ~o, 

για τον καταρτισμό του οποίου λήφθηκε υπόψη και η εξειδικευμένη εργασία του 

αγελαδοτρόφου, παραχωρήθηκε αύξηση της τιμής του γάλακτος κατά 8/10 σεντ 
και αυτό στα πλαΙσια της φιλοαγροτικής πολιτικής της κυβέρνησης. 

Σύμφωνα με τα νέα στοιχεία τα οποία στάλTlκαν στο μεταξύ στην ΕΠΗροπή, οι 
τιμές του αγελαδ~νoύ γάλακτος, που ισχύουν από την l η ΦεβρουαρΙου 1992 γ~α 
γάλα με λιποπεριεχτικότητα τουλάχιστον 3%. είναι οι ακόλουθες: 

α) Τιμή παραγωγού: 13.\0 οεντ το λιτρο (η αύξησrι κατά 0.10 σεντ το λίτρο 
δόθηκε . για να καλύψει μέρος των αυξήσεων των τιμών των ζωοτροφών 

και ιδιαίτερα του κριθαριού, που Q;τό 03.08 τον τόνο αυξήθηκε σε 07 
τον τόνο). 

β) Τιμή βιομηχανίας: 14.60 σεντ το λίτρο (από 14.40 σεντ, τιμή που ίσχυε 
a.ίό τις 2.11.1991). 

ΟΙ εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσιχών Πόρων δήλωσαν πως 

ο ρόλος του Υπουργείου στο θέμα αυτό είναι καθαρά βοηθητικός όσον αφορά τον 

καταρτισμό του κοστολογίου που εξυπηρετεί τα συμφέροντα των παραγωγών. 

(Β) Αιτήματα Συνδέσμου Πτηνοτρόφων 

Από τους εκπροσώπσυς του Συνδέσμου Πτηνοτρόφων Κύπρου υποβλή

Οηκαν τα πιο κάτω αιτήματα: 

(α) ΑύξTlση της τιμής των OUYLtlv και κοτόπουλων με βάση κοστολόγιο 
που θα ετοιμαστεΙ Ct;ίό τα Υπουργεία ΕμπορΙου και Βιομηχανίας και 
Γεωργίας και Φυσικ(tlν Πόρων σε συνεργασία με το Σύνδεσμο Πτηνο

τρόφων Κύπρου. 

(β) Άμεση και πλήρης εφαρμογή της νομοθεσΙας για την υγιεινή του 

κρέατος, ώστε να τεΟούν υπό έλεγχο οι περιπτώσεις παραγωγής και 

εμπορίας κοτόπουλων οε υποστατικά που δεν υποβάλλονται οε 

υγειονομικό έλεγχο. 

(Υ) Εξαγωγή των πλεοναομάτων αυγών και κοτόπουλων. xaOLtl; και 

παροχή ituf\EQVTjnxti; χορηγίας στο Σύνδεσμο Πτηνοτρόφων Κύπρου 
σε περιπτώσεις πρόκλησης ζημιών από καύσωνα ή καταιγίδες. 

(6) Έκδοση πιστοποιητικών καταλληλότητας για τα εκκολαπτήρια και 
τους νεοσσούς και εισαγωγή veOOOItl\' από το εξωτερικό οε περί
πτωοη μη Ε."tαρκούς ντόπιας παραγωγής. 
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Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και Παναγροτικός, που 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή, υποστήριξαν όλα τα αιτήματα του υπό αναφορά 

συνδέσμον. 

Σχολιάζοντας τα πιο πάνω αιτήματα, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων 
ΕμπορΙΟυ και ΒιομΤ1Χανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ανέφεραν τα πιο 
κάτω: 

(a) o~ ισχύουσες τφές για τα κοτόπουλα και .0 αυγά εγκρίθηκαν .ον 

Ιανουόριο του 1990. Αν οι ενδιαφερόμενοι έχουν την ά..ι-τaψη ότι οι τφΙς 
αυτές είναι χαμηλtς, .ότε θα πρέπει να υποβάλουν αίτημα για την 

αναθεώρησή τους μαζί με τα αναγκαία δικαιολογητικά. 

(β) Ο έλεγχος που ασκείται από τις αρμόδιες κUΒΕρνηηXΙς υπηρεσίες στους 

τόπους σφαγής και διάθεσης κοtόπουλων θεωρείται ικανοποιη.ι.χός, 

αφού ασκείτοι συστημαηκά και δlδεται ιδιαίτερη έμφαση στις συνθήκες 
uγιειντjς και καθαριότητος, ώστε να προλαμβάνεται το ενδεχόμενο 

δημLOυΡΥ(ας οποιωνδήποτε κινδύνων για τη δημόσιο υγεία. Πληρέστερος 

και πιο αποτεΜ.σματικός έλεγχος θα ασκεΙτο. αν ιδρύονταν 

πτηνοσφαΥεία κατά επαρχία ή περι~ρεια ym τις ανάΥχες των 

μικρομεσαίων πτηνοtρόφων που δε διαθέτουν δικό. τους πτηνοοφαγεία. 

Από ης πρoκoταρκτικtς μελέτες που tγιναν για το θέμα αυτό έχει 

διαπιστωθεί ότι η ιδQυση τέτοιων πτηνοσφαΥεΙων απα~τεί ψηλή δαπάνη, 

ενώ παράλληλα υπάρχουν πρακηκά προβλήματα που καθ~στoUΝ την 

ιδρυσή τους εξαιρετικά δύσκολη. ΟΙ μικρομεσαl.oι πτηνοτρόφοι. από 
τους οποΙΟυς ζητήθηκε να μελετήσουν το ενδεχόμενο ανέγερσης τέτοι.ων 

πτηνοσφαγείων σε συνεταιριστική βάση, δεν επέδειξαν το αναγκαίο 

ενδιαφέρον, αλλά ε~σηγoύνται την ίδρυσή τους από την κυβέρνηση. Εν 

πάση περι.πτώσει το θέμα της Lδρνσης πτηνοσφαγείων θα μελετηθεί ξανά 
από ης αρμόδ~ες υπηρεσίες. 

(γ) Σε περι.πτώσεις πλεονασμάτων κοτόπουλων και α'Uyών οι αρμόδιo~ 
λαμβάνουν τα κατάλληλα μέτρα. όπως είναι η αναστολή των αδειών 

εισαγωγής νεοσσών και αυγών, ενώ τα1Jtόχρσνα καταβάλλονται 

πρoσπάθeι.ες γς.α τη διάθεσή Τ01Jς στο εξωτερικό. Όσον αφορά το θtμα 

της παροχής στους πτηνοτρόφους κ'Uβερνητικής χορηγίας, αναφέρθηκε 

ότι το ισχύον σίκnημα επιδότησης των κτηνoτρoφ~κών σιτηρών ευνοεί 

ι.δς.αΙτερα τονς πτηνοτρόφους, όπως και τους χοιροτρόφους. 

(δ) Σχετικά με το θέμα της πo~ότητας των νεοσσών, άρχισε να εφαρμόζεται 

από τον Ιανουάριο του 1991 το Δ~άταγμα περί Ελέγχου των Ασθενειών 
των Πτηνών και γγιε~νής των Αυγών Εκκόλαψης και Εκκολαπτηρίων 

του 199 ι. Όπως δι.απιστώθηκε, τα εκκολαπτήρια παρουσιάζουν 

βeλτιωμ.ένη εικόνα, γεγονός που t..ιβεβαι.ώνεται από τον περιoρ~σμό της 

θνησ~μότητας των νεοσσών σε φυσιολογικά επίπεδα. Το Τμήμα 

Κτηνς.ατρικών Υπηρεσιών είναι έτo~μo να tκδίδει πιστοποιητικά 

καταλληλότητας για τα εκκολαπτήρια. πρΙΠει όμως να ληφθεί υπόψη ότι, 

σύμφωνα με το υπό αναφορά διάταγμα, μέσα σε περίοδο πέντε χρόνων 
από την έναρξη της εφαρμογής του, δηλ. από την Ιη ΙανοοορΙου 1991, 
πρέπει να πραγματoπo~ηθoύν οι αναγκαίες αλλαγές οι οποίες αφορούν 

όλες τις συνθήκες από τις οποίες εξαρτώντα~ τα επιθυμητά επίπεδα των 

μονάδων αναπαραγωΥής και των εκκολαπτηρΙων. 
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Κατά το τρέχον έτος υπήρξε εJτάρκεια νεοσσών. γι' αuτό και δεν κρίθηκε 

σκόπφη 11 παραχώρηση αδειών για την εισαγωγή της πρόσθεtης ποσότητας του ενός 
εκατομμυρΙΟυ νεοσσών που ζητήθηκε από τσυς ενδιαφερομένους. 

Οι εκπρόσωποι του Νέου ΠαΥκύπριου Συνδέσμον Πτηνοτρόφων και 
Πτηνoσφαγεtων (μικρομεσαΙΟι J'Πηνoτρόφoι) υπέβαλαν στην EnHρoπή τα πιο κάτω 

αιτήματα: 

α) Αύξηση των ημών των αυγών και κοτόπουλων. 

β) IδρUΣΗ συμβουλΙΟυ εμπορίας κρεάτων. 

γ) Καταβολή από το κρότος α..-τοζημιώσεων για την πρόκληση ζημιών από 

θεομην(ες. 

δ) Εισαγωγή νεοσσών μόνο σε περίπτωση ανeπάρχEιας ΤΤις ντόπιας 
παραγωγής. 

ε) Χρηματοδότηση από την κυβέρνηση της δημιουργίας μεγάλων κεντρικών 
σφαγείων σε κάθε eπαρχ(o. 

στ) Παροχή οικονομικής βοήθειας και δανείων από την κυβέρνηση για 

βελτιώσεv; των mηνοσφαγείων. 

Οι εκπρόσωποι του ΣuνδέσμΟ\J Εκκολαπτών δήλωσαν ότι 11 ντόπια παραγωγή 
νεοσσών καλύπτει πλήρως τις ανάγκες της αγοράς και ότι η ποιότητά τους εΙναι 
καλύτερη από την ποιότητα των εισαγόμενων νεοσσών. 

(Γ) Αιτήματα Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας και ψαράδων Ορμήδειας 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας Κύπρου δήλωσαν ότι 

ο χώρος που τους παραχωρείται σήμερα από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 

στο παλι.ό λιμάνι της Λεμεσού για τον ελλιμενισμό των σχαφών τους δεν 

ε(ναι επαρκ'ής ούτε τους παρέχει τις αναγκαίες διευκολύνσεις, με 

αποτέλεσμα να αντιμετωπίζουν καθημερινά πολλά προβλήματα και 

ταλαLΠωρΙΙς. Ο ελλιμενισμός των σκαφών τους στο παλιό λιμάνι της 

Λεμεσού, ανέφεραν οι ιδιοι εκπρόσωποι, εΙναι απαραίτητος για την 

εκφόρtωση ,ων ψαριών, την "ρ0φ006τηση των σκαφών, την επιδιόρθωση 

των δικηJων και των μηχανικών βλαβών και γενικά για τη συντηρηση 

των σχαφών. Η ΑρχΤι Λιμένων. κατέληξαν, δεν κατανοε( τα σοβαρό αυτά 

προβλήματα και η όλη στάση της μπορεί να χαρακτηριστεί εχθρική. 

Οι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου, σχολιάζοντας τα πιο πάνω. 

ανέφεραν ότι αντψετωπtζoυν με συμπάθεια όλους τους εργαζομένους 

στα λιμάνια και στο μέτρο του δυνατο" xataβάllovtaL προσπάθειες για 

την ικανοποΙηση των αιτημάτων όλων των τάξεων των εργαζομένων 

σ' αυτά. Περιθώρια παραχώρησης περισσότερου χώρου στο λιμάνι αυτό 

για τον ελλιμενισμό των τρατών, δήλωσαν οι ιδιοι, δεν υπάρχουν. αφού 

σε αυτό ελλιμενίζOνtαι EΠLΠλέoν τα σχάφη της Εθνικ'ής Φρουράς και της 

Aσroνoμίας, καθώς και τα σκάφη που οργανώνουν κρουαζιέρες, οι 

λάντζες και τα περαστικά σκάφη αναΨUxTις. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργ[ας και Φυσικών Πόρων 

ανέφεραν ότι πολιτικ'ή του Υπουργείου τους ε(ναι η παροχή κάθε 

δυνατής βοήθειας στους ε.i·ταγγελματΙες ψαράδες και στα πλαίσια αυτά 
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υποβλήθηκε αίτημα στην Αρχή Λιμένων Κύπρου για την παραχωρηοη 

oλόκληeoυ του νότιου μ(ί:ιλου του παλιού λιμανιού της Λεμεσού. ωστε να 

χρησιμοποιείται α.,τό τους Ε.ιίαΥΥελματ(ες ψαράδες. αίτημα που τελικά 

δεν έγινε a.ίοδεκτό. 

ΟΙ εΥ.πρόσωποι των ψαράδων της Ορμήδειας υπέβαλαν το αίτημα να 

αποζημιώνονται από την κ~έρνηση για τις ζημιές που προκαλούν στα 

δίχτυα τους τα δε)..φίνια. 

Σχο)..ιάζοντας το θέμα αυτό, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυοικων Πόρων δήλωσαν ότι αυτό είναι Οέμα που εμπίπτει οτη γενι

κότερη πολιτική της κυβέρνησης. το οποΙΟ μελετάται. και ότι εν πάση 

περιπηΟΟει λαμβάνονται από το Υπουργείο τους μέτρα για την a.ίομά

κρυνση των δελφινιων, ιίκπε να μην προκαλούν ζημιές στα δίχτυα των 

ψαράδων. 

Η Koιν~υλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσιχων Πόρων. με j\(ιOη τα όσα 

εκτέθηκαν ενιί:ι;τιόν της για όλα τα πιο πάνω Οέματα και τα στοιχεία που κατατέ

θηκαν γραπτιί:ις. έχη καταλήξει ομόφωνα στις πιο κάτω θέσΗς-ΗσηΥήσεις: 

(α) ΤΙμές αγελαδινού γάλακτος, αιryων και πουλερικων 

Οι τιμές αιιτές πρe..ίει πάντοτε να καθορίζονται με βάση το πραγματικό 

κόστος παραγωγής, έτσι που να μην επηρεάζονται αρνητικά τα συμφέ

ροντα των αγελαooτρόqκι)ν και των πτηνοτρόφων. 

(β) ΠτηνοσφαγεΙα 

Η δημιουργία περιφερειακών πτηνοσφαγ1:ίων θεωρείται εκ των πραγ

μάτων επιβεβλημένη για Ο"r.οπούς άσκησης πληρέστερου και πιο Q.ιίoτελε

σματικού ελέγχου της υγιεινής των κρεάτων με α,ί-τώτερο στόχο την 

πρόληψη ενδεχόμενων κινδύνων για τη δημόσια υγεία. Η Επιτροπή 

πιστεύει ότι έχει ωριμάσει ο χρόνος για τη δημιουργία τέτοιων πτηνο

οφαγείων. γι' αυτό και καλεί τα αρμόδια Yπouρyεία να συνεχίσουν τις 

μελέτες που άρχισαν να διενεργούν για το θέμα αυτό, 

(γ) ΝομοΟεσία για την υγιεινή των κρεάτων και έλεγχος 

Η Επιτροπή, επισημαίνοντας τους κινδύνους που εμπερικλειtL η μη 

πλήρης εφαρμογή της νομοθεσίας για την υγιεινή των κρεάτων σε όλα τα 

πτηνοσφαγεία, το\'ίζει την ανάΥ.<η διενέργειας πιο αυστηρού και συστη

ματικού ελέγχου, δίωξης των παραβατιί:ιν και αυστηρής eφoeIto'!1i; των 

νομοθετικισν μέτρων που Ο"/.ετΙζονται με τη σήμανση των κοτόπουλων με 

στόχο την πλήρη διασφάλιση της προστασίας της δημόσιας υγείας κα~ 

των καταναλωτι(rν. 

(δ) Εκκολαπτήρια 

Η Επιτροπή χαιρετ{ζει Τ1] δήλωση όη η ποιότητα των παραγόμενων στον 

τόπο μας νεοσοιί:ιν είναι ψηλού επιπέδου και πιστεύει ότι η έκδοση 

πιστοποιητικ(ί:ιν κατολληλότητας για τα Εκκολαπτήρια Οα συμβάλει στην 
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παρα.,·τέρα βελτίωση της εγχώριας παραγωγής νεοσσών. Στο θέμα της 

εισαγωγής νεοσσών 11 Επιτροπή νιοθετεί την χuβfρντιτική πολιτική, ότι 

δηλ. τότε μόνο πρέπει να E.ι"tLtgέo"'tETaL, όταν δεν επαρκεί τι ντόπια 

παραγωγή. 

(ε) n ροβλήματα επαγγελματιών ψαράδων 
Η Επιτροπή διαπLOτώνει ότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα όσον αφορά τον 

ελλιμενισμό των σκαφών των επαγγελματιών ψαράδων όχι μόνο στη 

Λεμεσό αλλό. και αλλού, με αποτέλεσμα 11 τάξη αυτή να αντιμετωπίζει 
εδώ και πολλά χρόνια πρόβλημα επιβΙωσης. ΟΙ αρμόδιοι φορείς θα 

πρέπει επιτέλους να προβληματιστούν σοβαρά γ'ίιρω από το όλο θέμα και 

να βoηθήσpuν με όλα τα δυνατά μέσα την τάξη αυτή των πολιτών. μέχρι 

να δημιουργηθούν επαρκή και κατάλληλα αλιευτικά καταφύγια για τον 

ελλιμενισμό των σκαφών. Τα σημερινά αλ~ευτικά καταφύγια θα πρέπει 

να χρησιμοποιούνται α .• τoκλεισtικά και μόνο από τους επο.ΥΥελματΙες 
ψαράδες. ενώ ο χώρος στο λιμάνι της Λεμεσού που παραχωρείται σε 

αυτούς θα πρέπει να αυξηθεΙ Εξάλλου πρέπει να παρtχoνται σε αυτούς 

όλες οι αναyκαl.ες διευκολύνσεις Ύια την εξυπηρέτησή τους αλλά και Ύια 

την ανά.ίττυξη της αλι..είας Ύενικότερα. 

Η Επιτροπή, α..-cοδίδοντας ιδιαίτερη σημασία στο θέμα αυτό, για το οποίο. 

όπως έΧΗ δι.απιστώσει. δεν έχουν ληφθεί μέχρι σήμερα τα αναγκα(.α μέτρα. 

αποφάσισε αυτεπάΥΥελ τα να εξετάσΗ σε ειδικές συνεδρίες τα προβλήματα που 

δημιουρΎούνται α..-c6 την έλλειψη ε.ί1:αρχών και κατάλληλων αλιευτικών καταφυγΙων. 

Όσον αφορά το θέμα των ζημιών που ΠΡΟ-λαλούν τα δελφίνια στα δίχτυα των 

ψαράδων, η Επιτροπή αναμένει ότι οι αρμόδιοι θα μελετήσουν και θα λάβουν μέτρα 

για ανακούφιση των πληγέντων ψαράδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το υπ' αριθμό 8 θέμα. 

Η κ. Α ΥΥελίδου. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Επειδή υπάρχει κάποια εξέλιξη ως προς το θέμα αυτό. θα ήθελα να αναφερθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

θα διαβάσετε την Έκθεση: 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Όχι την Έκθεση. θα ήθελα να μιλήσω. αν μου επιτρέπετε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση πρέπει να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Η Έκθεση θα θεωρηθεΙ αναγνωσθεΙσα. θα πληροφορηθούμε για κάποια 

εξέλιξη. αντιλαμβάνομαι. 
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(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠAlΔElAΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 
ΠOYΤΠΛOΦQPEΠAI"HEΛΛHNIKHΓΛQ.ΣΣAΠΛHTIΈ1ΆI ΑΝΕΠΑΝΌΡθΩΤΑ 

ΚΑΙ ΕΠΙΚΙΝΔ ΥΝΑ ΜΕΤΗΝΠΑΡΑΛΕΙΨΗ ΕΦΑΡΜΟΙΉΣΤΩΝ ΑΠΟΦΑΣΕΩΝ ΓΙΑ 

ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΤΟΥ ΡΟΜΑΝΙΚΟΥ ΑΛΦΑΒΗΤΟΥ ΤΟΥ ΟΗΕ ΣΤΑ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΑ 

ΤΟΠΩΝΥΜΙΑ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ" 

Παρόντες: 

ΝΙχος Ανασtασwδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη ΑΥΥελΙδου 

Γιαννάκης ΚασονλΙδης 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Λώρης Λυσι.ώτης 

Θάσος ΜιχαηλΙδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η KOLvoβoulemLKtl Επιτροπή Παιδειας εξέτασε το πιο πάνω θέμα σε τρεις 

συνεδρΙες της που πραγμα'tοποιήθηκαν σης 25 ΦεβρσυορΙου και στις 3 και 
19 Μαρτίου 1992. Στα πλαΙσια της μελέτης του θέματος αυτού κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των YΠOuρ-vειων Παιδειaς, Εξωτερικών 

και Συγκοινωνιών και Έργων. καθώς και εκπρόσωποι της ΜόνιμTJς Κυπριακης 

Επιτροπής Τυποποιήσεως Γεωγραφικών Ονομάτων. 

ΤΟ υπό αναφορά θέμα εξετάσtηκε αυτεπάγγελτα από την Eπ~τρoπή ύστερα από 

πρόταση του Μέλους της κ. Κλ. Aγytλίδoυ . 

Εισάγοντας στην Επιτροπή το θέμα αυτό, η κ. Κλαιρη Αγγελιδου εξέφρασε την 

ανηΣUΧία της για την καθυστέρηση της εφαρμογής του συστήματος μεταγραφής του 

ελλην~ΚOίI αλφαβήτου στο ρομανικό (λατινικό) σύστημα γραφής, το οποίο εγκρίθηκε 

από τα Ηνωμένα Έθνη, επικυρώθηκε α..-τό την κυπριακή χυβέρνηση κα~ xαιρετίσtηχε 

κατά καιρούς από διάφορους αξιωματο"ύχους του κράτους. Η καθυστέρηση αυτή, 

τονίστηκε από την ίδια, εμπερ~xλειει το σοβαρό κίνδυνο της απώλειας των 

τοπωνυμιων μας ι.διαΙτερα λόγω των συνθηκών κατοχής που δι.έρχεται ο τόπος μας 

κα~ των παράνομων προσπαθειών των ΤοίΙρκων για αΥ{ικατάσταση των κυπριακών 

τοπωνυμ!.ων με τουρκικές ονομασίες. OlJVθήκες που σήμερα επιβάλλουν όσο ποτέ 

άλλοτε τη διατήρηση και δ~αφ\ιλαξη της ελληνικής γλώσσας και ως εκ το"ύτου της 

εθνικής μας ταυτότητας. 

Με βάση την ενημέρωση της Επιτροπής από τους εκπροσώπους των 

κυβερνητικών υπηρεσιών και της Μόνιμης Κυπριαχής Επιτροπής Τυποποιήσεως 

Γεωγραφιχών Ονομάτων. χαθώς χαι τα στοιχεία που χατατέθηκαν γραπτώς στο 

στάδιο της εξέτασης του υπό συζήτηση θέματος, προχίΙπτουν τα πιο κάτω: 

(α) Τα Ηνωμένα Έθνη στα πλαίσια της προαγωγής της τυποποίησης των 

γεωγραφιχών ονομάτων, που κρίθηχε ανα-Υχαία για να αποτρέπεται η 

σύγχυση εξαιτίας της πολυτυπίας, σuyκάλεσαν μtxρι σήμερα πέντε 

διεθνεις διασκέψεις. Στις διασκέψεις αυτές έλαβε μέρος και η ΚίΙπρος, η 
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οποια μετά την τουΡΚΙΚl1 κατοχή και την αλλαγή κυπρι.αχών ΊοπωνυμΙων 

από τους Τούρκους εΙχε την ΕUΚαιρ(α να προβάλει το θέμα και να 

εξασφαλίσει τη διεθντ1 κατακύρωση των επίσημων τοπωνυμίων της. 

(β) Για τη διεθνοποίηση των γεwyραφΙΧών μας ονομάτων απαιτείτο σύστημα 
μεταΥραψης του ελληνιxoiι αλφαβή.ου στο ρομανικό σύστημα γραφής, το 

οποΙΟ εtOιμάστηχε σύμφωνα με τις επιβαλλόμενες προδι..αΥραφές και 

εΥκρΙθ1')χε ομόφωνα από την Πέμπτη Διάσκεψη των Ηνωμένων Εθνών για 

την TυnonOtl1O'tl των Γεωγραφικών Ονομάτων, που πραγματοποιήθηκε το 
1987 στο Μόντρεαλ του Καναδά. 

(γ) Η Κύπρος το 1977 συνέστησε με απόφαση του Υπουργικού ΣυμβουλΙΟυ τη 
Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποιήσεως Γεωγραφικών ΟνομάΊων. Η 

ΕΠιτροπή αυτή σtM:ταξε σε O1.7Vεργασ{α με τον Ελληνικό Οργανισμό 

Tvπonoιήσεως σύστημα μεταγραφής του ελληνιχο" αλφαβήτου στο 

ρομανικό σύστημα γραφής, το οποΙΟ εγκρίθηκε ομόφωνο. από τα Ηνωμένα 

Έθνη ως υποχρεωτικό διεθνές σύστημα και με το οποίο ε~ναι συνδεδε~να 

και τα χυπρι.ακά τοπωνύμι.α. Η (δια επιτροπή ετοίμασε χάρτες στο (διο 

δι.εθνtς σύστημα, καθώς και δύο τοπωνυμικά λεξικά της ΚWtρc)\ι, το 

ΜΣυνοπnκό Τοπωνυμικό Λεξικό της Κύπρου" και το "Πλήρες Τοπωνυμικό 

Λεξικό της Κύπρου", τα οπο(α ΠαQOooίασε στα Ηνωμένα Έθνη. Τα εν 

λόγω επίσrιμα τοπωνυμικά λεξικά κατοχυρώνουν, σύμφωνα με τις 

αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών, τα γεωγραφικά ονόματα και τα 

τοπωνύμια της KWtρou, α<jX)ύ όλα τα κράτη-μέλrι των Ηνωμένων Εθνών 
είναι \ιποχρεωμένα να τα αναγνωρίζουν και να τα σέβονται. 

(δ) Ένα από τα κυριότερα επιτεύγματα της πιο πάνω κυπριακής επιτρom'ις 

ε(ναι ότι πέτυχε μαζί με τrιν αντιπροσωπεία της Ελλάδας τrιν υιοθέτηστι 

τrις OJtόφαστις υπ' αρ. 16 της Τρίτης Διάσ-Λεψης των Ηνωμένων Εθνών για 
την Τυποποίηστι των Γεωγραφικών Ονομάτων, που πραγματοποιήθηκε 

στην Αθήνα το 1977, σύμφωνα με την οποια δεν αναγνωρίζονται αλλαγές ή 
μετoνoμασιtς γεωγραφικών ονομάτων οι οποίες γίνονται από αρχές μrι 

αναγνωρισμένες από τα Ηνωμένα Έθνη. Με την απ6φασrι αuτή 

προστατεύονται τα γεωγραφικά ονόματα και τοπωνύμια της Κύπρου, τα 

οποία οι Τούρκοι έντονα και παράνομα επιδι.ώχουν να αλλάξουν. 

(ε) Το Υπουργικό Συμβούλι.ο με τrιν Απόφασή του με αρ. 31.075 και 

rιμερoμrινία 15.12.1988 επικύρωσε το σύστrιμα μεταγραφής του ελλrινικoύ 
αλφαβήτου στο ρομανικό σύστrιμα γραφής, το οπο(.ο εγκρίθηκε από τα 

Ηνωμένα Έθνη, και ενέκρινε την εφαρμογή του από τις διάφορες 

κυβερνητικές υπηρεσίες. Σε αντίθεση με την ελληνική κυβέρνrιση. που 
εφάρμοσε το πιο πάνω διεθνές σύστημα σε όλες τις υπηρεσίες και σε όλους 

τους τομείς (όπως στην έκδοση διαβατηρΙWν και ταυτοτήτων, στην 

αναγραφή πινακιδων, στην πλrιρoφoρική κτλ.), οι υπηρεσίες της 

Κυπριακής Δrιμoκρατίας καθυστερούν την εφαρμογή του. Και στις 

περιπτώσεις ακόμα που το σύστημα αυτό άρχισε να εφαρμόζεται σταδι.ακά 
(π.χ. στι.ς οδικές πινακ(δες) ύστερα από oδηγιες-παρeμβάσεις 

αξιωματούχων ανεστάλrι Ί1 εφαρμογή του με α<jX)ρμη τις αντιδράσεις 

διάφορων παραγόντων οι οποίοι θεώρησαν ότι ορισμένα τοπωνύμια 

ξένιζαν. 
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Η Ko~νoβoυλευηκή Επιτροπή Παιδείας ύστερα από την εξέταση του υπό ΣUΖή· 

τηση θέματος διαπιστώνε~ όη. ενώ η Κυπριακή Δημοκ.ρατί.α έχει εξασφαλίσει τη 

διεθνή κατοχύρωση των γεωγραφικών ονομάτων και τοπωνυμίων της Κύπρου με 

την έγκριση από τα Ηνωμένα Έθνη του συστήματος μεταγραφής του ελληνικού 

αλφαβήτου στο ρομανικό σύστημα γραφής και παρόλο που το Υπουργικό 

Συμβούλιο ενέκρινε με σχετική απόφασή του την εφαρμογή του εν λόγω συστήματος 

από τις διάφορες κυβερνητικές υπηρεσίες, ορισμένες από τις υπηρεσίες αυτές δεν 

άρχισαν ακόμη να το εφαρμόζουν ή ανέστειλαν την εφαρμογή του με τη δικαιολογ(α 

όη υπήρξαν αντιδράσεις cuτό επηρεαζόμενες κοινότητες ή άλλους φορείς της πολι· 

τείας. είναι αι-ταράδεκτο, κατά την άποψη της Επιτροπής, θεσμικές αποφάσεις τόσο 

σοβαρές. που έχουν άμεση σχέση με τη διαφύλαξη της εθν~κής μας ταυτότητας και 

για ης οποίες έχει εξασφαλιστεί η διεθνής υπoστήρ~η και ΕΠικύρωση, να μην 

υλοποι.ούνται από τους άμεσα ενδιαφερόμενους Κυπρίους, των οποίων τα τοπω· 

νύμια κινδυνευουν να αλλοιωθουν από τις παράνομες τουρκικtς ενέργειες. Οι 

αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών για το θέμα αυτό θα πρέπει να τηρηθούν με 

θρησκευηκΊj ευλάβεια από όλες ανεξαιρέτως τις υπτιρεσίες του κράτους. ώστε τα 

τοπωνυμια της Κύπρου να διαφUλαχθoυν και η ελληνική γλώσσα να προστατευθεί 

και να μην κινδuνευσει να αλλοιωθεΙ 

Με την ευκαιρία αυτή η EπιτρσπΊj επιθυμεί να εξάρει το αξιόλογο έργο που 

έχει επιτελέσει τι Μόνιμη Κυπριακή Ε..-τιτρσπή Τυποποιήσεως Γεωγραφικών 

Ονομάτων μέσω της οπο(ας η Κυπριακή ΔημοκρατΙα έχει εξασφαλίσει τη διεθνή 

κατοχυρωση των γεωγραφικών ονομάτων και τοπωνυμιων της Κύπρου. Αξιζει να 

σημειωθεΙ ότι το "Πλήρες Τοπωνυμικό Λεξικό της Κύπρου", το οποίο κατοχυρώ.

θηκε στα πρακτικά των Ηνωμένων Εθνών ως 'The Nationai Gazetteer of Cyprus" και 
το οποίο περιέχει 67 000 περίπου ονόματα. θεωρήθηκε το καλύτερο λεξικό σε 
σύγκριση με εκεΙνα όλων των άλλων χωρών. 

Με γνώμονα τις πιο πάνω θέσεις της η ε..-τιτροπή φρoνf:ί ότι δε δικαιολογείται 

άλλη καθυστέρηση στην υλοποίηση της τυποποίησης των γεωγραφικών ονομάτων, 

γι' αυτό και καλείται η κ'Uβtρνηση να προχωρήσει αμέσως στην εφαρμογή του υπό 

αναφορά συσnΊματoς. το οποίο έχει υιοθετηθεί ομόφωνα τΡσο από τα Ηνωμένα 

Έθνη όσο και από το Υπουργικό Συμβούλιο της Kυπριακ~ς Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. ΑγΥελίδου. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρωι συνάδελφοι, 

ΤΟ θέμα δεν είναι αι"τλό' είναι ένα θέμα εθνικό και άπτεται της εθνικ~ς μας 

ταuτότητας. τώρα που η μισή μας πατρίδα είναι κατεχόμενη. 

Τα Ηνωμένα Έθνη το 1967 ανέλαβαν την τυποποΙηση των ονομάτων και των 

γεωγραφικών τοπωνυμ(ων όλων των χωρών. ώστε να μπορε( να υπάρχει ένα αλφό.· 

βητο για όλες τις χώρες·μέλη του ΟΗΕ. μια κοινή γλώσσα. ώστε. πρώτο. να μπορούν 

να διαβάζονται τα τοπωνύμια όλων των χωρών και , δεύτερο, να κατοχυρώνονται. 
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θα μου εΠ~TρέψεTE να κάμω μια πoλiι σύντομη ιστορική αναδρομή, για να 

διαπιοτώσετΙ!: τα λόθη και την αμέλειά μας, που έδωσαν την εuκαιρ(α στouς Τούρ
κους να περόσovν ης δικές τους ονομασίες στα ελληνικότατα τοπωννμιά μας και να 

έλθουν οι αιtείιθuνoι του G.C.E. σήμερα, κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, να 
βάλουν στα επίσημα κείμενα των εξεταστικών δοκιμίων του ΜαΤοιι ονόματα τούρ

κικα για χωριό μας στην οροσειρά 'ιΟ\! Πενταδακτύλου. 

Για το γεγονός αυτό πιστεύω όη θα πρέπει να δι.ο.μαρτυΡl1θούμε και ως 

Βουλή. Ως εκπρόσωποι Ίου λαού οφείλουμε να προστατέψουμε την πολιτιστική 

κληρονομιά αυτού 10υ τόπου. Και δεν είναι μόνο αυτό. Από δική μας αμέλεια, αντί 

να προχωρήσουμε στην εφαρμογή της απόφασης του ΟΗΕ και να καταθέσουμε 

έγκαιρα τους χάρτες ή τα κείμενα και βιβλία που ήταν απαραίτητα. αφήσαμε ελεύ

θερο το πεδίο στους Τούρκους, οι οποίοι κυκλοφόρησαν έγκαιρα έντυπα με τουρ· 

κικές ονομασιες των τοπωνυμίων μας, ώστε στον Άτλαντα των L10yds να υπόρχει 
ένας τέτοιος χόρτης. δυστυχώς για μας. 

Επανέρχομαι όμως στην ιστορικη αναδρομή. Η κνπρος μr. απόφαση του 

Υπουργικού ΣυμβουλΙΟυ το 1967 όρι.σε τη δική της επιτροπή μεΜτης των γεωΥρα· 
φικών τοπωνυμίων ·θα παραλεΙ"ψω τα ονόματα των μελών της Επιτροπής, που ήταν 

πέντε. Η επιτροπή αυτή, που εργάστηκε με πολύ ζήλο και εντατικό, ετοίμασε και 

παρέδωσε αξιόλογη εργασια. Αξ(ζει τον κόπο να δείτε το έργο της, που είναι ήδη 

κατατεθειμένο στο αρχείο της Βουλής: "Α Complete Gazeneer οΓ CypruS", Nicosia 
1987. με 69 000 τοπωνύμια και ανόλογο χάρτη. 

Η ε.ίτιτροπή έλαβε Ε.ι'tίσης μέρος σε όλες τις διασκέψεις των Ηνωμένων Εθνών 

στη Γενεύη το 1967. στο Λονδίνο το 1972. στην Αθήνα το 1977. στη Γενεύη το 1982 
και στο Μόντρεαλ το 1987. 

Η Κύπρος διά του μονίμον αντιπροσώπου της στα Ηνωμένα Έθνη υπέβαλε 

αίτηση να αναλάβει την έκτη διάσκεψη το 1992. Αλλά. είτε αιι:ό δική μας αμέλεια και 
oλιγωQία είτε λόγω αντιδράσεων της Τουρκιας δεν έγινε κατορθωτό. Η διάσκεψη θα 

γίνει στη Νέα Υόρκη. 

θα πρέπει να μας δώσει εξηγήσεις η κυβέρνηση για τονς λόγους της αποτν· 

χιας. γιατί δε θα γίνει η διάσκεψη στην Κύπρο. Αν είναι λόγοι οικονομικοί. είμαστε 

αδικαιολόγητοι. όταν για όλλους. μικρότερης αξίας σκοπούς ξοδεύουμε εκατομ· 

μύρια. Αν είναι λόγοι πολιτικής ευστροφίας της Τουρκιας. να το μάθουμε. 

Αντιλαμβάνεστε τι τρομακtική σημασία θα είχε για την Κύπρο, που αγωνί. 

ζeται για την επιβίωσή της ως ελληνική οντότητα, η παρουσια τόσων διεθνών 

προσωπικοτητων·μελετητών εδώ και η από μέρους τους αυτοπρόσωπη διαπίστωση 

της αλλοίωσης, δημογραφικής και πολιτιστικής. στην κατεχόμενη γη μας. 

Αφήσαμε να φύγει από τα χέρι.α μας μια σημαντική ευκαιρία. Αφήσαμε 

ακάλυπτη την επιτροπή που εμε{ς οι ίδιοι διορίσαμε, πετάξαμε στον κάλαθο των 

αχρήστων την επl.πoνη Εργασία της και ιδιαίτερα αφήσαμε ακόλυπτο τον αξιόλογο 

γλωσσολόγο της Κύπρου. τον κ. ΜΕνέλαο Χριστοδούλου. Μα προπαντός αφήσαμε 

ακάλυπτη την Κύπρο. έρμαι.ο στα χέρια του ντενκτασικού καθεστώτος. που δίνει. 

κατά τη δική του κρίση και αυθαίρετη απόφαση. ονομασίες στα ΧωQιά και στις 

πόλεις μας. 

\ 
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Kα~ ενώ τα Ηνωμένα Έθνη με κοινή αίτηση της Ελλόδας και της Κύπρου 

ενέκριναν '{τι μεταγραφή του ελληνικού αλφαβήτου στο ρομανικό σύστημα το 1982 

και ενώ τι Ελλάδα 1"0 χρησιμοποιεί σε όλες τις υπηρεσίες της. στα διαβα1ήρι.α, στις 

ταυτότητες, σΗς πινοχ(.δες, στην πληροφορική, στην Ευρωπαϊκή Κοιvό'tητα. στο 

ΝΑΤΟ και στα Ηνωμένα Έθνη, εμε(ς εδω στην Κύπρο, παρ' όλον ότι χαιρετΙσαμε το 

γεγονός (υπάρχει υπουργική απόφαση που το ενέκρινε, ΈΥΥραφο του χ. Βενιαμίν, 

ΥπουρΥο" τ6τε των Εσωτερικών, έγγραφο του τόΤΕ YΠ01.lρΎO\ι Παιδεως Χ. Ανδρέα 

Xρι.στoφtδη), δεν εφαρμόσαμε την απόφαση που εμεις οι tδιOΙ υΠΟΥρόψαμε. Η μόνη 

μας eνέργει.o ήταν τι αναγραφή των γεωγραφικών τοπωνυμίων σε πινακίδες στους 

νέους δρόμους, πο" και εκείνες είναι άλλΟΤΕ γραμμένες στο λαηνιΧό αλφάβητο και 

άλλοτε είναι ΟΥγλόμορφες, ως εάν τι ελληνική γλώσσα ΤΊ1ς Κύπρου nQtπeL να 

αγγλοποιηθεί και μετά την κατάργηση της αΥΥλοκρατ(ας. 

Κύριε Πρόεδρε. χωρίς την εφαρμογή ττις τυποποίτισης των γεωγραφικών 

ονομάτων. τα τοπωνύμιά μας χάνονται. Και είναι το λιγότερο επι.πολαιόττιτα να 

γράφουμε τις πινακιδες μας με δυο τρόπους σε απόσταση 100 ή 200 μέτρων ή να μτιν 
εφαρμόζουμε διεθνεις υποχρεώσεις μας. επειδή κάποιοι διαφωνούν. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών φέρει μεγάλτι ευθύντι για 1ΤΙ μτι εφαρμογή ττις 

σχετικής απόφασης των Ηνωμένων Εθνών. την οποία. επαναλαμβάνω. υπογράψαμε 

ως κυβέρνηστι. Φέρει ευθύνΤ) όσο αφήνει τους Τούρκους να κυκλοφορούν χάρτες και 

έντυπα με τουρκικές ονομασίες των ελλτινικότατων τοπωνυμίων μας. Γιατ(, χωρί.ς 

ττιν 'ιυποποΙτιση των ελλτιvικών τοπωνυμιων. τι Κύπρος θα χάσει το πραγματικό 1τις 

πρόσωπο. αφον οι Τούρκοι έδωσαν τουρκικές ονομασίες όχι μόνο σττιν κατεχόμενη 

περιοχή ττις πατρίδας μας αλλά και σττιν ελεύθερτι και αντιλαμβάνεστε τους 

σκοπούς τους. Έτσι τι Κύπρος και τι ελλτινική γλώσσα πλήπονται ανεπανόρθωτα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

κνΡLE Πρόεδρε, αν επιτρέπεται, δυο λόγια από τη θέση μου. Πραγματικά έχει 

μεγάλη ευθύνη η κυ~ρνηση γι' αυτά που ε(.,-τε η συνάδελφος κ. Αγγελίδου, αλλά θα 

ήθελα και εγώ να προσθέσω κάτι. 

Πρώτα. έπρεπε η κυβέρνηση να προσέξει πολν να μπουν πρότυπα της γλώσσας 

μας και σττιν πληροφορική παγκοσμίως. Πρόσφατα στο Στρασβούργο τι Ισπανία 

εισηγήθηκε και έχει κινήσει τη διαδικασία, για να μπουν ορισμένες ιδιομορφίες του 

δικού της αλφαβήτου σττιν πληροφορική παγκοσμίως. Εμείς τόσο ως Κύπρος όσο 

και ως Ελλάδα δεν κάναμε καμιά τέτοια κίνηση. 

Και κάτι τελευταίο. θα ήθελα να μελετηθούν τρόποι να ευαισθητοποιηθούμε 

περισσότερο όχι μόνο ως κυβέρνηση αλλά και ως άτομα, ώστε να μη~ προδώνουμε 

εμείς οι ίδιοι ττι γλώσσα μας αναγράφοντας σε δημόσιους χώρους μόνο ξενόγλωσσες 

επιγραφtς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Kίιρ~ε Πρόεδρε, απλώς χάριν τόξεως αντιλαμβάνoμα~ ότι έγινε μια 
τοιιλάχιστον ομιλία και δεν ανα-Υνώσθηκε Έκθεση Επιτροπής και γι' amό θα 
παρακαλούσα να παραμείνει το θέμα ανοικτό και θα επανέλθo"μe. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη, 

ΤΟ ένατο θέμα είναι 11 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για 
το θέμα που ΤΗλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη, διότι 

αντιλαμβάνομαι πως ήταν θέμα που ενεγράφl1 μετά από πρόταση του Βουλευτή 

κ. Χάσικο\!. ο οπο(.ος δε συμφωνεί με την Έκθεση της Επιτροπής, γι' αυτό και 
πρέΠΕΙ να παραμείνει για συζΊ')τηση. 

Το δέκατο θέμα είναι 11 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασ(.aς 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων yl.O το θέμα που τιτλοφορείται "Η πλήρης εφαρμογή 
της αρχής της ιοομισθΙας γvναικών και ανδρών μέχρι το 1992 και η ανάγκη λήψης 
μέτρων για την προώθησή της". Παρακαλώ να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθεΙσα και 

να παραπεμφθεΙ στο αρμόδιο YnoUQYeto. Δε θα υπάρξουν ομιλητές. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΠΑΝΩ ΣΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ή 

ΠΛΗΡΗΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΗ! ΑΡΧΗΣ ΤΗΣ IΣOMIΣθlAΣ ΓΥΝΑΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΑΝΔΡΩΝ ΜΕΧΡΙ ΤΟ 1992 ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΩθΗΣΗ ΤΗ!" 

ΠαQόvτες: 

Αβραάμ AvτωνίO\l, Πρόεδρος 

Παίιλος ΠαπαΥεωργ(ου 

Ανδρέας Kovκoυμάς 

Ανδρέας MoUσκoς 

Καίτη Κληρίδου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Ν[κος Πιττοκοπίτης 

Ρένος Πρέντζας 

ΤΟ πιο πάνω θέμα εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε δυο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 

27 ΦεβQouαρΙOυ και στις 9 Απριλίου 1992. 

Όπως είναι γνωστό, το εν λόγω θέμα, που γράφτηκε στη βουλή από το Μέλος 

της κ. Καίτη Κληρίδου, συζητήθηκε στο Σώμα στις 14 Φεβρουαρίου 1992 και 
παραπέμφθηκε στη συνέχεια στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με όρους εντολής η τελευταία να ενημερωθεί από το 

αρμόδιο Υπουργείο για τα μέτρα που λήφθηκαν μέχρι σήμερα, ΚQ.θώς και για τα 



2958 

διαβήματα πον προγραμματίζονται για σκοπούς εφαρμογής της νομοθεσίας που 

θεσπ[σtΤΙXε το 1989 για την ισομιοθΙα μεταξΊJ ανδρών και γυναικών. 

Όπως ειδικότερα ανέφερt στην εΙσηΥτιτική ομιλία της στη Βουλή " κ. Κοίτη 
Κληριδου. στόχος της Εγγραφής από μέρους της τον θέματος amou είναι να 

διερευνηθεΙ 'ΤΙ μέτρα txouν ληφθεί μέσα στα δυο χρόνια που πέρασαν από την 

ψήφιση της νoμoθεσtας για την ισομισθια, ώστε να εξασφαλιστεί τι πλήρης εφαρμογή 

της μέχρι τον Οκιώβριο του 1992. όπως προβλέπεται σης πρόνοιές της. 

Ενεργώντας με βάση τους όρους εντολής που πήρε από .τι Βουλή, τι Επιτροπή 

συνήλθε σε σ\.tVfδQία στις 27 Φεβρouαρίoυ 1992, στην οποία και εVΗμερώθτ)κε από το 
Γενικό Διεuθuvrή και άλλους ανώτερους ιιπηρεσιαχούς παράγοντες του YΠOιtρΎtΙOυ 

EργασLας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα μέτρα που το Υπουργείο έχει πάρει 

μέχρι σήμερα για σκοπούς εφαρμογής τrις νομοθεσιας για την ιooμιoθtα. 'Τα οποία 

και OUVOψ(ζOνται στα πιο κάτω: 

Α. ΠΡOπαρασκεuαστικά μέτρα και ενέργειες που έγιναν μετά την ψήφιση 

της voμοθεσιας για Ίση Αμοιβή μεταξ" Ανδρών και Γuvαικών για 

Εργασια Ίσης ΑξΙας (Νόμος IS8 του 1989): 

α) Πραγματοποιήθηκαν δι.αβουλεύσεις με εργοδοnκές και συνδικαλιστικές 

oqyανώσεις με στόχο τον καθορισμό των μέτρων που θα 'πρεπε να 

ληφθούν και των eνερyειων στις οπο(ις θα 'πρεπε να προβούν για 

προώθηση της εφαρμογής της πιο πάνω νομοθεσΙας. Στα πλαίσια των 

δι.αβουλεύσεων αυτών διαιτι.στώθηκε η ανάγκη να μετακληθεΙ ξένος 

εμπει.ροΥνώμ.ονας, αφού η Κ\J1tQι.ακή εμπειρια πάνω στο όλο θέμα ε'ναι 

περιορισμένη. 

β) Με βάση τα πιο πάνω ο Υπουργός ΕρΥασιας και Κοινωνικών 

Ασφαλισεων είχε προσωπικές επαφtς με αξιωματo'ύχOUς της Διεθνούς 

Οργάνωσης ΕρΥασιας, για να εξασφαλι.στεΙ εμπειρογνώμονας που θα 

συμβούλευε την ΚUΠQιωι:ή κ~ση και τouς κοινωνικούς 

σννετα(ρouς για τι.ς αναΥκαΙΙς ενέργειες για αποτελεσματική εφαρμογή 

της σχετικής νομοθεσ(ας. 

γ) ΤΟ Δεκέμβριο του Ι99Ι επισxέ~ν την Κύπρο δυο εμπει.ροΥνώμονες 

του Διεθνούς Γραφεtoυ EQ'fασ(ας, οι οποtoι και. υπtβαλαν σχετική 

έκθεση γt.α το θέμα τον Ιαvoυό.ριο του 1992. 

Β. ΕισηΥήσεις και συμπεράσματα που περιλαμβάνονται στην έκθεση των 

εμ.ί-τει.ροΥνωο..ι6νων . 

Στην έκθεση που υποβλήθηκε από τouς εμπειρογνώμονες πάνω στο όλο 

θέμα π.ερt.λαμβάνovται οι πιο κάτω εισηγήσεις: 

α) Σ\IO'tΊ}νεtαι όπως η κψέρνηση προο>θήσει και εφαρμόσει την αρχή της 

ιooμισe(ας, με τη σννεργασια των οργανώσεων των εργοδοτών και των 

εργατών. όπου αρμόζει, tvtός το\! γενικού πλαισίου των μέτρων για την 

ενWχooη της ισότητας μεταξύ ανδρών και γuναικών. 

β) Κατά την εqxtρμoyή της voμoθεσ(ας θα χρειαστεΙ να ληq&rύν μtτρα. ώστε 

να καθo(uσtoύν με περι.σσότερη λεπτομέρεια ta κρι"tΊ"ίQUl βάσει tooν 

οποίων θα σuyκρίνoνται οι απαιτήσεις διάφορων εργασιών ή της 
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διεξαγόμενης εργασίας, σUμφωνα με το πνεύμα που οριζει Ο νόμος. 

Συστ~νεται όμως όπως εξεταστεί και το ενδεχόμενο ανάπτυξης 

κριτηρίων για εφαρμογή της ευρύτερης έννοιας της (σης αμοιβής για 

εργασία (σης αξtας την οποία η κυβέρνηση ανέλαβε την δtσμευση να 

εφαρμόσει μέσω των συλλογικών συμβάσεων εργασιας. 

Υ) Συσττjνεται όπως, κατόπιν διαπραγματεύσεων, ετοιμαστεί κατά 

κλάδο βl.Oμηχανως μια νέα κλίμακα επαΥγελμα"tικής ταξινόμησης 

βασισμένη στο περιεχόμενο μιας εργασίας xωeίς αναφορά στο φύλο. 

δ) Προ της έναρξης των εν λόγω διαπραΥμΟ'ιείισεων θα πρέπει να 
πραγματοποιηθεί μια επιμορφωηκή περιοδεία σε διάφορες 

ευρωπαϊκές χώρες, από ανηπροσώπους των συντεχνιών και των 

εργοδοτών, με τη συμμετοχή και αρμόδιων κυβερνηηκών 

υπαλλτ'ιλων, για να επωφεληθούν των εμπειριών των χωρών αυτών 

01:ην (δρυση βαθμι.δων επαγγελμαηκής ταξινόμησης για ολόκληρη 

την βLOμηχαν(α. 

ε) Οι διαπραγματεύσεις θα πρέπει επίσης να διεUΚριν[σOυν το έντυπο 

μισθoδoσl.ας που o~ εQΎoδότες παρέχουν στους υπαλλήλους τους, 

ώστε να δίνονται αναλυτικά τα διάφορα συστατικά μέρη της 

αμοιβής. 

στ) Ταυτόχρονα, οι κοινωνικο( συνετα(ΡO~ θα πρέπει να καθορίσουν με 

ακρ{βεια εκείνο το μtρoς του ημερομισθίου που θα ληφθεί uπΌψΗ για 

σκοπούς σύΥκρισης των πραγματικών ημερομισθίων με τα 

συμφωνηθέντα κατώτατα ημερομίσθια και εκείνο το μtρoς των 

δαπανών για μισθους που θα ληφθεί υπόψη για σκοπούς ισομισθίας. 

ζ) Οι κοινωνικοΙ ΣUΝΕτα(ρoι πρέπει, σε κάθε κλάδο, να συμφωνήσουν 

ο' ένα λογικό χρονοδιάγραμμα για την πλήρη εξάλειψη προνοιώνl 

συμφωνιών για διαφορετικά ημερομΙσθια βασισμένα στο φύλο και 

να προβούν σε νέες ΕΠαγγελματικές ταξινομήσεις σtην ΕΠιχε'ρηση. 

η) Συσtήνεται η ιδρυση μιας ΕΠιτροπής με εξουσία να δtχεται, να 

διερευνά και να ουμβι.βάζει παράπονα για τυχόν κατασtρατηγήσεις 

της νομοθεσίας για ισομισθια. 

θ) Η ΕΠιτροπή αυτη μπορεί να συστήνει στον Υπουργό Εργασ[ας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων την παροχή οικονομικής βοήθειας σε 

πρόσωπο που επιδιώκει να προωθήσει την απαίτησή του ενώπιον 

του Δικαστηρίου ΕρΎΟτικών Διαφορών. 

Γ. Μέτρα που λαμβάνονται από το YΠOυQΎEΙO υπό το φως της έκθεσης των 

εμπει.ρoyνωμόνωv 

Το ΥπουργεΙΟ Εργασως και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε συνεργασία με 

τους κoινωνικoUς συνετα(ρους, με βάση την έκθεση των 

εμπειρογνωμόνων πήρε ή και θα πάρει τα ακόλουθα μέτρα: 

α) Ύστερα από μελέτη της εν λόγω έκθεσης, οι περιεχόμενες σ' αυτή 

εισηγήσεις αντικρι.ζονται θετικά τόσο από το ΥΠΟυρΥεΙΟ όσο και 

από τους κοινωνικούς συνετα(ρους. 
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β) Ύστερα από έ)tχληση τον YΠO\lQΎ01J Εργασίας κα~ Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, οι κοινωνικοί σννεταΙρσι ανέλαβαν στα πλαίσια των 

συλλογικών διαπραyματεiιoεων για ανανέωση των συμβάσεων να 

απαλείψΟυν τις οφθαλμοφανείς μισθολογικές διακρίσεις που 

οφείλονται στο φύλο και περιέχονται στις συλλογικές συμβάσεις. 

Για το θέμα αυτό έχει ήδη υπάρξει ανταπόκριση και άρχισε η σχετική 

εργασία. 11 οποία και θα σννεχιστεΙ. μέχρις ότου καλυφθούν όλοι οι 
κλάδοι. 

Υ) Το YπoUΡγεΙO. παράλλl1λα με τα πιο πάνω. προτίθεται να προβεί και 

σε άλλες ενέργειες που θα συμβάλουν στη δημιο\lργία των 

απαραίτητων προυποθέσεων για την αποτελεσματική εφαρμογή της 

νομοθεσιας. Για το σκοπό αυτό έχει συσταθεί Eνδoυπouργειαxή 

Μονάδα, υπό την προεδρία του Γενικού Διευθυντή του Υπονρ-Υεt.oυ. 

της οποίας κύρια αρμοδιότητα εΙναι 11 στεντj παρακολούθηση και ο 
συντονισμός όλων των ενεργειών για προώθηση της εφαρμo'Yiις της 

νομοθεσ{.ας. 

δ) Aναμένετα~ 6τ~ σύντομα θα ληφθούν τα αναγκαία μέτρα γι.α 

ενδυνάμωστι του μηχανισμού εφαρμo'Yiις της υπό αναφορά σχετικής 

νομοθεσίας. όπως η εκπα(δευση και επιμόρφωση του προσωπικού 

του ΥπουργεΙΟυ Εργασίας που θα έχει άμεση σχέση με την εφαρμo'Yiι 

της νομοθεσίας αυτής. θα προωθτιθεί επίσης η διεξαγωγή έρευνας. 

γι.α να εντοπιστούν οι περιπτώσεις που πρόνοι.ες των συλλογικών 

συμβάσεων αντίκεινται στη νομοθεσία γι.α την ισομωθία. 

ε) Πρόσθετα το ΥπουργεΙΟ προτίθεται να OQΎανώσει ειδικά 

επιμoρφωτ~κά σεμινάρια για τους λειτουργούς του και για τους 

κοινωνικούς συνεταίρους. 

στ) Τέλος θα μελετηθεί η νομοθεσία υπό το φως ττις απoxτoύμεvτις στο 

μεταξύ εμπειρίας. με στόχο τη συμπλήρωση/βελτΙωσή της. αν αυτό 

κριθεί σκόπιμο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. με 

βάση την εvτιμέρωση που 'Ιης έγινε για το υπό συζήτηση θέμα. πιστεύει ότι τα μtτρα 

που έχουν μέχρι σήμερα ληφθεί ή που προγραμματιζεται να ληφθούν από το 

αρμόδιο Υπουργείο για την εφαρμογή της voμοθεσ{.ας για ισομισθ(α μεταξύ ανδρών 

και γυναικών είναι σωσtά και αναμένει ότι θα συμβάλουν ικανοποιητικά στην 

εφαρμογή των προνοιών της εν λόγω νομοθεσΙας μέχρι 'Ιον Οκτώβριο του τρέχοντος 

έτους, χρόνο κατά τον οποίο αυτή θα τεθεί σε εφαρμογή. 

Η Επιτροπή, αποδίδοντας ιδιαΙτερη σημασία στην ισότητα των δυο φύλων, 

σημαντική πτυχή της οπο{.ας αποτελεί τι ιοομισθία μεταξύ ανδρών και γυναικών. 

πιστεύει ότι η πλήρης εφαρμo'Yiι της υπό αναφορά νομοθεσίας αποτελεί σημαντικό 

βήμα κοινωνικής δικαιοσίιντις, που αναμένεται να συμβάλει ουσιαστικά στην 

καλύτερη αξιοποίηση του γυναικείου εργατικού δυναμικού που διαθέτει ο τόπος 

μας προς όφελος γενικότερα της κυπριακής οικοvoμιας. 
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Τέλος 11 Επιτροπή επιθυμεί να δηλώσει όη θα σuνεχ(σει να παρακολουθεί το 
όλο θιμα. μtχρι την πλήρη εφαQμoyή της νομοθεσ(ας που ομόφωνα ee:oπLoτηκr: από 
τη 80\lλή Ύια την ισομισθια μεταξό ανδρών και yυνaιχών και για το σκοπό αυτό έχει 

ήδη ζητήσει από τους αρμoδ{OUς να την ενημερώνουν με διμηνι.αίες εκθέσεις τους 
για ης διάφορες εξελίξεις πάνω στο θέμα am6. 

ΠΡΟ ΕΔΡΕΎΟΝ: 

ΤΟ ενδέκατο θtμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής 

Παραxoλoυθτjσεως Σχεδl:ων Αναπτύξεως και Eλtyχoυ Δημόσιων Δαπανών για το θέμα 
που τιτλoφoQε(ται ~Oι καταστρoq:ές που προκλήθηκαν στο λιμάνι της Κάτω Πάqχ>υ ως 

απcn:tλεσμα της αχαταλληλότηι:ας του κυματοθραύστη που κατασκευόΣΤΗΧε και οι 

εuθirνες που προκύπτουν". Να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθείσα και να παραπεμφθεί 
στο αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ. 

(Η Έκθεση θεωρεί.ται αναγνωσθε(σα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥθΗΣΕΩΣ 
ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΙ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''ΟΙ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ ΠΟΥ ΠΡΟΚΛΗθΗΚΑΝ 

ΣΤΟ ΛΙΜΑΝΙ ΤΗΣ ΚΑΤΩ ΠΑΦΟΥ ΩΣ ΑποτεΛΕΣΜΑ ΤΗΣ ΑΚΑ· 

ΤΑΛΛΗΛΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΚΥΜΑΤΟθΡΑΥΣΤΗ ΠΟΥ ΚΑΤΑΣκεΥΑΣΤΗΚΕ 

ΚΑΙ ΟΙ ΕΥθΥΝΕΣ ΠΟΥ ΠΡΟΚΥΠΤΟΥΝ" 

Πα~ντες:: 

Γι.αννάκης Μάτσης, Πρόεδρος 

Σωκράτης Χάσικος 

Λάκης θεοδούλου 

Αρι.στοφό.ντις Γεωργίου 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Aναπ"tUξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών εξέτασε το υπό αναφορά θέμα σε τρεις σuνεδρίες της 
που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 28 Φεβρouαρίoυ και σης 17 Απριλίου 1992. 
Στα πλαίσια Τllς εξέτασης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

Επιτροπή εκπρόσωποι Τllς Ελεγχnκής VΠllρεσΙας της Δημοκρατίας, του 

Υπουργει.ου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Αλιείας του Υπουργείου 

Γεωργtας και Φυσικών Πόρων, του Τμήματος Αρχαιοτήτων, της Αρχής Λιμtνων 

Κύπρου, του Κνπρι.ακού Οργανισμού Τουρισμού, του Δήμου Πάφου και του 

Συνδέσμου Παράκτιας Αλι.εΙας Πάφου. Στη διάρκει.ο. της συζήτησης του θέματος 

αιπού παρευρέθηκαν και οι Βουλευτές Πάφου κ. Κ. Κωνσταντίνου και Ν. 
Πιποχοπίτης. 

Εισάγοντας το όλο θέμα ενώπιον Τllς Επιτροπής ο εισηγητής του κ. Γ. Ομήρου 

ανέφερι ότι με αφορμή τις καταστροφές που προκλή&ηχαν το ΔΕκέμβρι.ο του 1991 
στο λιμάνι Τ11ς Κάτω Πόψου κρΙθτικε σκόπιμο (L'"[ό την Επιτροπή, ύστερα από δική 
του εισήγηση, να ενημερωθεί (L'"[' όλους τους εμπλεκόμενους φορε[.ς ως προς τα 
μέτρα που προτίθενται να πάρουν για αποφυγή παρόμοι.ων καταστροφών στο 

μtλλoν και γενικότερα για βελτίωση της όλης κατάστασης. 
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Mιλώνtας για το ιδιο θέμα ο Πρόεδρος της Επι'tροπής Χ. Γ. Mάτorις δήλωσε 

όtι σε eπ(oκE'ψTΊ του !.δ(ου με τους Boυ).ειnές ΤΤΊς επαρχ(ας Πάφου σtO λιμάνι της 

Κάτω Πάφο\l. αμέσως μεtά την eγΥραφή του υπό αναφορά θέματος, δι.απιστώθτrxαν 

τα προβλ:ηματα που ανημετωπ(.ζouν οι διάφoQOΙ επαγγελματίες σtην περι.οχή 101) 

λιμανιού από την ανακω:ασκεUΉ του χώρου. και ειδικότερα ΟΙ επαyyελματLες 

ψαράδες, προβλήματα που θα πρέπΕΙ να συζrιΤl1θoiιν στα πλαΙσια του εξεταζόμενου 

θέματος. 

EVΤΙμερώνoντας την Επιτροπή για το όλο θέμα σι εκπρόσωποι της Αρχής 

Λιμένων δτ\λωσαν όtι ο υφιστάμενος κυματοθραύστης στο λψάνι της Κάτω Πάφου, 

που σχεδιάστηκε από τους ειδικoUς των Δημόσιων Έργων, χατασχΕUΆστηκε το 1990, 
στo~xισε (170.000 και, εκτός του ότι παρουσΙασε εμφανε(ς ρωγμές, δεν παρέΧΕΙ 
πρoσtασ[α σε περιπτώσει.ς θαλασσοταραχής, οπότε παρατηρε(ται σοβαρή 

υπερπήδηση των κυμάτων. Για την ανημετώπιοη Τ1'!ς όλης κατάστασης η Αρχή. 

ύστερα από συλλοΥ'ή μετεωρολογικών δεδομένων με ειδικά ηλεκτρονικά 

μηχαν'ήματα, σvyxέvtρωσε τα αναΥχαια στοιχεια που έτυχαν στατιστικής ανάλOO1lς 

από ολλανδικό εργαστήριο. Στη σννέχεl4 ετοιμάστηκε μελέτη, με βάση την οποια 

αποφασίστηκαν τα διορθωτικά έργα που θα γίνουν από την Αρχή. τα οποί.α 

αναμένεται να στοιχίσουν ί174.000 και να OλoxληρωθoUΝ το 1993. Αντ[γραφο της 
μελέτης αυτής κατατέθηκε στην Επιτροπή και βρΙσκεται καταχωρημένο στο Αρχείο 

της Βουλ'ής και στη διάθεση κάθε Μέλους της. 

Σχολιάζοντας οι (διοι εκπρόσωποι τα διάqx>ρα άλλα πQOβλ'ήματα που 

άπτονται του όλου θέματος και που εγέρθηκαν από Μέλη της Επιτροπής κατέθεσαν 

τα ΠLO κάτω: 

- Παρόλο που αναγνωριζεται η ανάγκη για δημιουργία μαρίνας στην 

Πάφο. εντούτοις η Αρχή δεν έχει ως στόχο της να μετατρέψει το 

λιμανάκι της Πάφου σε μαρίνα. γιατί ένα ttτOLO έργο ΠQOυ .. ιoθέτει 
επαρκή χερσαΙΟ χώρο που δεν προσφέρεται λόγω της ύπαρξης στον τόπο 

αυτό αρχαιοτήτων. 

- Ο χώρος στο λιμάνι της Πάφου θα συνεχίσει να χρησιμοποιείται όπως 
και σήμερα, δηλαδή θα δl4τηρηθεΙ η μικτή χρήση του (ψαράδες και σκάφη 

αναψυχής). Για σκοπούς καλύτερου ελέγχου και αποφυγής της οχληρ(ας 

γίνονται σκέψεις για διαχωρισμό του χώρου για τα σκάφη των ψαράδων 

από το χώρο για τα σκάφη αναψUχής. 

- Έγιναν σχέψεις για μετακίνηση του καρνάγιο\! σε άλλο σημείο από το 

σημερινό, στο λιθένδετο, και γl4 το όλο θέμα θα ανταλλαγoUΝ απόψεις με 

όλους τους ενδιαφερομένο\!ς για την εξευρεση εφικτών λύσεων. 

- Καταβάλλονται προσπάθειες. ώστε τα έργα πο\! εκτελεί η Αρχή να 

δημΙOυργoUΝ τη λιγότερη δυνατή σχληρία στην περιοχή το\! λιμανιού. 

- Για το θέμα της πρόσβασης των ψαρό:δων στα σκάφη τους 

καταβάλλονται προσπάθειες να σuyxεραστoUΝ οι διιστάμενες απόψεις. 

Καταθέτοντας τις θέσεις της Υπηρεσίας το\! ο Διευθυντής το\! Τμήματος 

Αλιεί.ας ανέφερε ότι για τα έργα πο\! εκτελούνται από την Αρχή Λιμένων στο λιμάνι 
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της Κάτω Πάφου η Υπηρεσία του εξέφρασε τις α..οτόψεις της Υια ορισμένα θtμ.ατα. 

εξαχολονθεΙ όμως να διαφωνεί με την όλη φιλοσοφία που ακολουθεί η ΑρχΤ;. 

Ειδικότερα ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι: 

• Διαπιστώνεται η ανάγκη για δημιουργία νέου καρνάγιο" για σκοπούς 
επιδιορθώσεων και ασφάλειας των αλιευτικών σκαφών, ο χώρος όμως 

στον οπο(ο προγραμματίζεται να μεταχιντιθεΙ το σημερινό καρνάγιο δεν 

παρέχει ασφόλεια. γι' αυτό και θα πρέπει να προηΥτιθούν τα αναγκαία 

βελτιωτικά έQΎO. στην περιοχή αυτή. 

- Το θt!μα της Πρόσβασης των ψαράδων στα σκάφη τους είναι δυνατό να 
αντιμπωπιστεί, αφού συμφωνηθεί κάποιο ωράριο για τη διακίνηση των 

ι;νδιαφερόμενων ψαράδων. 

- ο χώρος πρόσδεσης των αλu:uτικών σκαφών είναι ανέφικτο να 

καθοριστει, προτού κατασκευαστούν τα έργα που θα παρέχουν ασφάλεω. 

Ο εκπρόσωπος του Δήμου Πάφου εξέφρασΙ!: στην Επιτροπη την απαρέσκειά 

του, γιατί τι ΑρχΤ; Λιμένων Κύπρου, στο στάδιο της λήψης απόφασης για 

διαμόρφωση του χώρου στο λ~μάνι της Κάτω Πάφου, δε ζήτησε 'Il.ς απόψεις του 

Δήμου Πάφο1.l , θέμα για to οποίο εξετάζεται 'ιΟ ενδεχόμενο να ζηtηθεΙ η λήψη 

δικαστικών μέτρων. Τη θέση αυτη αντέκρουσε ο Γενικός Διεuθυvtής της Αρχής 

Λιμtνων ο οποΙΟς δήλωσε ότι στα πλαΙΟια της Τεχνικής Ε.."tιτροπής που 

καταρτίστηκε από την Αρχή κλήθηκαν και εξέιpQO.σαν τις απόψεις τους τόσο τα 

αρμόδια κυβερνηηκά τμήματα όσο και ο Δήμος Πάφου, ο οποΙΟς και εξέδωσε τη 

σχετική άδεια το Φεβράρη του 1991. 

Eκφρόζovτας τις απόψεις τους οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Παράκτιας 

AλιεLας Πάφου επισήμαναν ότι τα έργα που εκτελεί η Αρχή Λιμένων στο χερσαίο 

και στο θαλάσσιο χώρο του λιμανιού της Κάτω Πάφο" δημιουργούν πολλά 

προβλήματα και πλήπουν το επάγγελμά τους. Οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν τα 

πιο κάτω: 

(α) Να έχουν πρόσβαση στα σκάφη τους ολόκληρο το εικοσιτετράωρο, γιατΙ 

οι καιρικές συν&ήκες δεν επιτρέπουν την τήρηση καθορισμένου ωραρίου. 

(β) Να δι.αοηρηθεΙ ο χώρος συντήρησης των σκαφών ΤOΊJς και το καρνάγιο 

στο χώρο ΠOΊJ είναι σήμερα. 

(γ) Να παραμείνουν τα αλιευτικά σκάφη στο χώρο μπροστά από το κάστρο. 

(δ) Να αυξηθtι ο χώρος πρόσδεσης των σκαφών τους κατά είκοσι μέτρα και 

τα σκάφη αναψυχής να πρoσδtνoνται είκοσι μέτρα περΙΠου πιο πίσω 

από την πρύμνη των αλιευτικών σκαφών. 

(ε) Να επεκταθεί ο κυματοθραύστης προς τα μtσα για αποφυγή ζημιών στα 

σκάφη σε περιπτώσεις θαλασσοταραχής. 

(στ) Να κατασκευαστεί η ξύλινη αποβά:θρα. όπως ήταν προηγουμένως και να 

μη γίνουν άλλες προβλήτες, για να μην καταστραφεί ο γραφικός 

χαρακτηρας του λιμανιού. 

(1;) Μέρος του λψανιού να γίνει ψαρολίμανο. 
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Η ε.."ητρomϊ. ύστερα από δ'ήλωση των αρμοδιων όt~ για την αντιμετωπιστι 

όλων των προβλημάτων που _έθηκαν θα ε...ραγματοποιεΙτο στην Πάφο κοινή 

σνοκεψη όλων "(ων ενδιαφερoμtνων με στόχο την εξείJρεση κοινώς αποδεκτών 

λύσεων, ανέβαλε την περαιτέρω εξέταση ΤΟ\l όλο-Ι) θέματος για νέα συνεδρ(α της, 

ώστΙ!. με βόση τις νέες εξελi.ξεις να εΙναι σε θέση να σχηματίσει πιο σωστΤ; και πιο 

ο).οκληρωμέV1'j εικόνα για τα διάφορα προβλήματα που αντιμετωπίζονται στο 

λιμάνι της Κάτω Πάφου. 

Στη νέα σuνεδρΙO της Επιτροπής, που πραγματοποιήθτ]κε στις 28 ΦεβQoucιρ(oυ 
1992, έγινε ενημέρωση για τα αποτελέσματα της κοινής σύσκεψης που 

πραγματοποιήθηκε στην Πάφο στις 24 ΦεβρουαρΙου 1992. από την οποία και 
διαπιστώθηκαν τα πιο κάτω: 

(ο) Το θέμα της \ιπερπήδησης των κιιμάτων στο λιμάνι της Κάτω Πάφου 

εξακo).oUΘεΙ να μελετάται από την Αρχή Λιμtνων Κύπρου μέσα στα 

πλαΙσια των προσπαθειών για αναβάθμιση των λιμενικών 

δι.ευχολίινσεων της πιριοχής. Παρόλληλα η Αρχή εκδήλωσε την πρόθεσή 

της να εξετάσει όλες Τ1.ς εισηγήσεις που τέθηκαν από τους 

επηρεαζόμενους φορείς, με στόχο το συΥχερασμό των διάφορων 

αιτημάτων για την εξεύρεση των σωστών λύσεων. 

(β) Το καρνάγιο θα παραμείνει στο παρόν στάδιο στην πιριοχή που 

βρΙσχεtαι σήμερα, αφού γΙνει κάποια εκβάθυνση στο χώρο του, ώστε να 

εξυπηΡεtOύνται ΟΙ ΕπαγγελματίΕς ψαράδες. 

(γ) θα δημιουΡΎΤιθεΙ δίοδος διέλευσης των οχημάτων των επαγγΕλματιών 

ψαρόδων για τη μεταφορό των εργαλείων συντήρησης των σκαφών τους. 

Για το θέμα αυτό θα καθοριστΟύν για λόγους ευταξΙΟς σιryκεκριμένα 

ωρόρια διακίνησης των οχημάτων. 

Τα υπόλοι.πα αnήματα των επαγγελματιών 

επανεξετόστηκαν από την Αρχή Λιμένων, όπως 

Επιτροπή, αντιμετωπίζονται θΕτικά. 

ψαρόδων 

δηλώθηκε 

που 

στην 

(δ) Το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα αρχίσει στο τέλος του τQΈχoντoς χρόνου την 

εφαρμογή ολοκληρωμένου σχεδίου στην περιοχή του λιμανιού συνολικής 

δαπάνης f2 εκ. Με βάση το σχέδιο αυτό στην περιοχή που θα 

διακινούνται πεζοί θα υπάρχει μόνο ένας δρόμος υπηρεσίας. ΤΟ ίδιο 

Τμήμα ανέλαβε να μελετήσει την εισήΎTIση για εξυπηρέτηση των 

επαγγελματιών ψαράδων από το δρόμο υπηρεσίας που προβλέπεται στο 

σχέδιο. 

(ε) Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού αποφάσισε τη μετάκληση ξένων 

εμπειρογνωμόνων για ετοιμασία μελέτης για ανάπτυξη του 

ναυτοτουρισμού, στα πλαtσια του οποίου εντάσσεται και η δημιουργία 

μαρίνων. 

(στ) Η πεζοδρομοποίηση του λιμανιού δεν έχει εγκριθεί από το Δήμο Πάφου. 

Στην (.δια συνεδρία της Επιτροπής οι εκπρόσωποι της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 

της Δημοκρατίας δήλωσαν ότι οι ζημιές που προκλήθηκαν στο λιμάνι της Κάτω 
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Πάφου οφείλονται στην ασυντ1θισττι θαλασσοταραχή που παρατηρήθηκε το 

ΔΕκέμβριο του 1991. στο χαμηλό Ί1ψος του πρoστατεuτικoύ τείχους, καθώς και στο 

Υεγονός ότι οι πλόχες που τοποθετήθηκαν στο πλακόστρωτο δεν είχαν στερεωθεί. 

επειδή δεν uπήρχε τέτοια πρόνοια στο συμβόλαιο. 

Η Κοινοβουλευτική ε.,"'nτροπή Ελέγχου, ύστερα από τη μελtτη του όλου 

θέματος και την ανταλλcryή α.πόψεων με τους παρειιρισκομένους σης συνεδρίες της. 

κατέληξε στα αχόλoUΘΑ: 

(α) Εκφράζει την ευαρέσκειά της για το γεγονός ότι τα προβλήματα πο" 

δημιουργήθηκαν από τι.ς καταστροφές στο λιμάνι της Κάτω Πάφου 

άρχισαν να αντψετωπιζονται από την Αρχή Λιμένων Κύπρου και ότι η 

συζήτηση για τα προβλήματα των επαγγελματιών ψαρόδων απ~βη τελικά 

εποικοδομητική, αφού αυτά οδηγούνται προς επίλυση. έτσι που να 

δημιουΡΥηθουν οι αναγκαίες προυποθέσεις και διευκολύνσεις που θα 

εξυπηρετούν τόσο τους ίδιους τους επαΥγελματ(ες όσο και την ανάπτυξτι 

της αλι.είας γεν~κότερα. 

(β) Aναμένε~ ότ~ τα διάφορα έργα στο λιμάν~ αυτό δε θα επτιρεάσουν το 

χαρακτήρα και τη γραφικότητα της περιοχής, στοιχεία που πρέπει με 

κάθε τρόπο να διαφυλαχτούν και να προστατευτούν πέρα από την 

ικανοποΙηση οποι.ωνδήποτε οικονομικών ή άλλων συμφερόντων. 

(γ) Διαπίστωσε πέραν πάσης αμφιβολίας ότι οι διαφωνί.ες και οι αντιδικLες 

που προέκυψαν στα πλαίσια των εργασιών που γίνονται από την Αρχή 

Λιμένων στο λιμάνι της Κάτω Πάφου oφε(λoντα~ σττιν έλλειψη 

συντονισμού μεταξύ των αρμόδιων υπτιρεσιών. Το θtμα αυτό εγείρει για 

την Επιτροπή το γενικότερο θέμα της έλλειψης συντονιστικού φορέα για 

τον προγραμματισμό και το συντονισμό των ενεργειών και 

δραστηριοτήτων των τιμικρα.τικών οργανισμών, ιδιαίτερα αν ληφθούν 

υπόψτι οι αυξημένες δραστηριότητές τους με βάση τις παραχωρήσεις. τις 

εγγυήσεις και ακόμτι τις δανειoδoτησε~ εκ μέρους ττις κυβέΡVT1σης. Για 

το θέμα αυτό η Επιτροπή αναμένει από ττιν xUΒtQVT1CfTl ττιν εξεύρεση 

τρόπων για καλύτερο συντονισμό των δραστηριοτήτων των ημικρατικών 

οργανισμών είτε μέσω των οικεΙων νομοθεσιών είτε με άλλους 

αποτελεσματικούς μηχανισμούς. ώστε κατά ττιν υλοποίηση των 

διάφορων μέτρων πολΗικής των οργανισμών αυτών να είναι έγκαιρα 

και υπεύθυνα δοσμένες οι απόψεις όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών. 

(δ) Η Επιτροπή τέλος εκφράζει την πρόθεσή Τl1ς να συνεχίσει να 

παρακολουθεί το όλο θέμα και την εφαρμοΎΤΊ των βελτιωτικών και άλλων 

έργων που προγραμματίστηκαν για το λιμάνι της Κάτω Πάφου και 

δηλώνει ότι δε θα διστάσει να επανέλθει, αν διαπιστώσει οποιαδήποτε 

κωλυσι.εργία ή άλλα προβλήματα που τυχόν θα δημιουργηθούν στα 

πλαίσια της εκτέλεσης των έργων αυτών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

ο κ. Xατζηδτιμrιτρ{o" κάτι θΙλει να πει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτριογ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. για το ένατο θέμα που αφορό. την άμυνα αντιλαμβάνομαι ότι 

θα γίνει μεγάλη σνζήτηση, δl.όη θα συμμετάσχουμε όλοι στη σνζήτηση αυτή. Έχω να 

υποβάλω μια παράκλτιστι: Επειδή Οα λεΙΠουμε από κάποιες συνεδρΙες με απαπολή 

της Βουλής, τουλάχιστον τι συζήτηση να γίνει σε μια oυvooQta στην ΟΠΟιο. θα 

ΠΑΡΕUΡισκόμαστε όλοι και να γίνει σε συνεννόηση και με τον ενδιαφερόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εγώ θα ε'χα ακόμα μια εισήγηση: Για το θέμα αυτό θα έπρεπε να μην ε{χε 

κυκλοφορήσει δημόσια τι Έκθεση και θα έπρεπε να συζητηθεί σε κλειστή συνεδρία. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ; 

κυριε Πρόεδρε. tπρε.."tΕ να κυχλοφορήσει τι Έκθεση, διότι δ"μόσια έγιναν οι 

καταγγελίες και θα έμεναν οι καταΥΥελιες. Έγινε η Έκθεση αυτή, που είναι μια πα)." 

σuyxραττιμένη και αvτικειμενική Έκθεση, και ΓVωρ(ζει και ο εισηγητής την 

προσπάθεια που καταβό:λαμε ΥΙ' αυτό. Εκείνο που θα μπορούσα να δεχτώ εΙναι να 

γί.νε ι η συζήτηση κεκλεισμένων των θυρών, αν συμφωνεί και ο κ. Χάσικος. Νομίζω 

ότι εχφράζω το πνεύμα και των άλλων συναδέλφων της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Ι"μφωνώ με τον κ. Χατζηδημητρ(ου ότι θα πρέπει οπωσδήποτε να γίνει σε 

κλειστή συνεδρΙΟ, διότι σΙγο"ρα δε θα πεΡΙOQιοτο'ίιμε μέσα στα πλαίσια των όσων 

γράφει η Έκθεση. θα έχο"με νέα στοιχεία και ίσως νέες πληρoφoQιες και θα ήταν 

χαλυτερα να γίνει κεκλει.ομένων των θυρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλιδης. 

Δ. xprΣTOY ΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

κυρι..ε Πρόεδρε, εκφράζοντας την προσωπική μο" άπΟψη αυτή τη στιγμή, θα 

διαφαινουοα με την ειοήΥηO"lJ για κλειστή σuνεδρΙO, διότι είναι ένα θέμα το οποίο 

υπέπεσε στην αντLλτrΨtΊ της Επιτροπής Άμιινας κατόπιν δημοσιευμάτων σε 

εφημερίδες. Ειναι ένα θέμα που δημι.oiιρyησε φοβερό σάλο σε ολόχληρη την Κ'ίιπρο 

χαι με το οποίο ασχολήθηχε η Επιτροπή Άμυνας σε πολυ μεγάλο βαθμό, 

μεταχαλώντας ακόμα και Γάλλο"ς εμπειρογνώμονες. 

Πιστεύω ότι το ορθότερο θα ήταν, εφόσον το" δόθηχε τόση δημοσιότητα και 

αφου η Επιτροπή έχει χαταλήξει στα σvμπεράσματά της, ο ενδιαφερόμενος λαός να 

πληροφορηθεί και για τη συνεδρία της Βουλής. Η προσωπική μου άποψη, που 
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αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι δεσμεuτική για την xoLvoβoulevnxTι μας ομάδα. διότι 

θα το δούμε το θέμα. είναι να γίνει κανονική συνεδρία της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω να εισηγηθώ να μην πάρουμε σήμερα απόφαση για το αν 

θα είναι κλειστή τι συνεδρΙα. θα κάνω εισήγηση να παραπεμφθεί το θέμα στη 

σiισκεψη των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, για να ανταλλαγούν απόψεις για τον 

τρόπο συζήτησης αυτού ΤΟ\l πολύ Euα(σθτ]Toυ θέματος, ώστε. όταν θα ληφθούν 

αποφάσεις, να εχπροσωποuνται όλες οι κομματικές πλευρές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Η χ. Κατοελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. ως Δημοκρατικό Κόμμα συμφωνούμε ότι το θέμα είναι και 

σοβαρό και λεπτό και θα ήταν πιο εποικοδομητικό να σUΙητηθεΙ σε κλειστή συνε

δρΙα. 

Όσον αφορά την πληροφόρηση του κοινού στην οποΙα αναφtρθηκε ο συνά

δελφος κ. Χριστοδουλιδης. μπορεί στο τέλος της κλειστής συνεδρίας να βγάλει η 

ολομέλεια ένα πόρισμα τl μια ανακοίνωση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Κύριοι, δεν είναι μόνο το θέμα της πληροφόρηοτις του λαού αλλά και της μη 

πλτιροφόρησης του εχθρού. 

Δε θα πάρουμε απόψε απόφαση, διότι νομίζω όη πρέπει να το σκεφτούν οι 

κοινοβουλευΗκές ομάδες. Όπως ξέρετε. για να γίνει κλειστή συνεδρία, χρειάζεται 

να παρθεί απόφαση με κάποια πλεLOψηφι.a. Γι' αυτό. να αφιjσoυμε το θέμα, για να το 

ΣUΖηπΊσoυν οι ΚOιν<>βoυλεUΤιxές ομάδες και να έρθουν να δώσουν εδώ την 

απάvtησή τους. 

Προχωρούμε τώρα στο δωδέκατο θέμα, που είναι τι Έκθεση της Κοινοβουλευ

ηκτ'ις Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το θέμα που Ητλοφορείται "Οι 

επιπτώσεις από το λαθρεμπόριο ζώων και άλλων ειδών από τις τουQXοκρα.το'ύμενες 

περιοχές". 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Να διαβο.στεί τι Έκθεση, κύριε Πρόεδρε, αλλά να μη γίνουν ομιλίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Να διαβαστεί η Έκθεση και να μη γίνουν ομιλίες. 

παρακαλώ να διαβαστεί η ΈκΟεση. 
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ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''ΟΙ EnmTOIEII Απα το 
ΛΑθΡΕΜΠΟΡΙΟ ΖΩΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ ΕΙΔΏΝ ΑΠα ΤΙΣ τσΥΡΚΟΚΡΑΤΩΥ

ΜΕΝΕΙ ΠΕΡΙΟΧΕΙ" 

Πα~ντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντιδης 

Κ[κης Γι.άΥκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος ΠιττοχοπΙηlς 

Γι.αννάχης Ομήρου 

Το νπό αναφορό θέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από Τ11ν Κοινοβουλευτική 

Επιτροπη ΓεωργΙας και Φuσικών Πόρων σε τρεις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στις 12 ΜαρτΙΟυ, στις 4 ΑπριλΙου και στις 14 Μα'ίου 1992. Στα 
πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυtOύ κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργιας και Φuσιχών Πόρων. του 

Υπουργείου Άμυνας και 1"ου ΓεΕΦ. της Aσn.ινoμικής ΔΊJναμης Κύπρου. ο 

Διεuθuvtής του Κεντρικού Σφαγείου. εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων 

ΠΕΚ, ΕΚΑ. Αγροτική και Παναγροτικός και εκπρόσωποι ΤTlς Κεντρικής Επιτροπής 

ΚΤTlνοτρ6φων. 

Εισάγοντας εκ μtρoυς ΤTlς Επιτροπής το όλο θέμα. ο Πρόεδρός ΤTlς κ. Χρ. 

Μαυροκορδάτος ανέφερε όη ΤΙ αυτεπάΥΥελτTl εξέτασή του κρίθηκε ομόφωνα σχόπιμTl 

από τα ΜέλTl ΤΤις Επιτροπής λόγω της σοβαρότητάς του και των κινδύνων που 

ενέχει το λαθρεμπόριο ζώων και άλλων ειδών από τα κατεχόμενα. ενέργεια που έχει 

κυριολεκηκά μετατραπεί σε μάστιγα για τον τόπο με δυσμενείς πολιτικές, 

οικονομικές, υγει.ονομικές, κοινωνικές και άλλες επι.πτώσεις. Είναι αδιανόητο. 

tOvtOΤTloxe από τον ίδιο. πολίτες ΤTlς ΔΤιμοκρατΙας να ασχολούνται συστηματικά και 

σε οργανωμέντ) βάση με το λαθρεμπόριο ζώων και άλλων ειδών από τις 

τουρκοκρατούμενες περιοχές, uποβοTlθώνtας με .ον τρόπο αυτό .α σχέδια των 

Τούρκων εισβολέων και υπονομεύοντας τις προσπάθειες του λαού για άρση των 

αποτελεσμά.ων ΤTlς κα.οχής. Το κράτος, ΤΙ Boυλτj, τα οργανωμένα σύνολα και κάθε 

πολίτης αυτού του τόπου. κατέλτιξε ο Ι.διος. θα πρέπει να συμβάλουν αποφασι.στικά 

στην πάταξTl του λαθρεμπορίου και OtTlv παραδειγματική τιμωρία των 

λαθρεμπόρων, προς tTlV καtεύθυνση αιπή ΤΙ Επιτροπή θα παράσχει στους αρμοδίους 
κάθε δυνατή βοήθεια, ώστε να τεθεί τέρμα στι.ς παράνομες αυτές ενέργειες. 

Ακολούθως ΤΙ Επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους των υπτιρεσιών και 

οργανώσεων που παρευρέθηκαν εVΩπιόν της να την ενημερώσουν για την έκταση 

του όλου προβλήματος του λαθρεμπορΙΟυ από τα κατeχόμενα. για τα μέτρα που 
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λαμβάνονται σήμερα για -ι;ην αντιμετώπισή του, καθώς και για oπoιαδήπσtε άλλα 

μέτρα τi εισηγήσεις πιθανόν να κρΙνονται αποτελεσματικά για την πάταξη του 

λαθρεμπορtoυ ζώων από τις καtεχόμενες περιοχές. Τα σtOιχεΙα 1[0'U αναφtρθηκαν 

από τους πιο πάνω, καθώς και οι διάφορες θέσει.ς-εισηΥήσεις που "{έθηκαν, 

σuνOψιζoνται (Πα πιο κάτω: 

Α) Τμήμα Κτηνιατρικών YnllQtoIών 

Εκπρόσωπος .01J Τμήματος αυτο'ύ ανέφερε πως η "πηρεσια το", παρόλο 
πο\l εΙνοι κατά νόμο αρμόδια για την προστασία της εμπορ(.ας των 

ζωικών ΠΡOΊ:όνtων και της υΥειας των ζώων, δεν είναι εντούτοις σε θέση 

να ιλέΥΧΕΙ amti μόνη t'1 νεχρΤ; ζώνη xatd μήκος της οποίας διεξάγεται το 

λαθQεμπόριo ζώων. γι' αυτό και πάντοτε σuνεQΎό:~αι στενά με "t1'lV 

Aσwνoμια και την Εθνική ΦΡOuρό.. Το Ύtγoνός, δήλωσε ο (διος, ότι στα 

κατεχόμενα η τιμή πώλTlOης trov ζώων είναι πολύ χαμηλόΤΕΡΤΙ απ' ό,tι 
στι.ς ελι\ιθερες περιοχές CUtOteM' το χΙvητρo που ωθεΙ τους 

λαθρεμπόρους σtην παράνομη μΕταφορό των ζώων, ενέργΕια με την 

οποι.ο. δύσκολα στO~ΧEιoθEτείτα~ κατηγορία εναντίον τους, πράγμα πο\! 

τους επιτρέπE~ να συνεχίζουν τις παρανομίες τους. 

Β) Aσruνoμ~κή Δνναμη κνπροιι 

Από '{ον εκπρόσωπο '{ης Aστυνoμl.ας δηλώθηκε ότι το πρόβλημα του 

λαθρεμ;rι:OΡΙOιι O1tό '{α κατεχόμενα δεν είναι σημερινό φαινόμενο, αλλά 

xρoνoλ~'ται από πολύ παλαιόtερα, και παΡOUΣιάζετα~ ιδιαίtερα 

έντονο στις περιοχές '{ων βάσεων της Δεχέλειας, της Ποταμιάς μέχρι την 

Α\!λώνα και '{ου Αστρομερίτη. Από την πλ.εuρά της AστuνoμΙOς, ανέφερε 

ο (διος, κα'tαβάλλετα~ κάθε δυνατη προσπόθεια γ~α την περιGtΟλή 'tou 

λαθρεμπορία\! από '{α κατεχόμενα, αφου η πλήρης πάtαξή το\! είναι εξ 

αντικειμέvo\! ανέφικτη λόγω "(ου όη η γραμμή αντιπαρά'tαξης, κατά 

μήκος της οποίας αutό διεξάγεtαι, είναι "(εράσnα κα~ οι λαθρέμπoρo~ 

βρίσκονται σννεχώς επί ποδός. Η Αστυνομία βρίσκεtαι σε συνεχή 

επαγρύπνηση, ενώ, σε συνεργασΙΟ με την Eθν~κή ΦQouQά και το Τμήμα 

Κτηνια'tρικών Υπηρεσιών, αξιολογεί κάθε πληροφορία που της 

παρέχεται γι.α 'tO διεξαγόμενο λαθρεμπόριο και λαμβό.νει '{α αναγκαία 
μtτρα. 

Γ) Υπουργείο Άμυνας - ΓεΕΦ 

Οι εκπρόσωποι το\! Υπο\!ργε{ου Άμυνας και του ΓΕΕΦ επιβεβαίωσαν 

'{ις δuσκoλLες που υπό.ρχουν για την πλήρη πάtαξη του λαθρεμπορίου 

που διεξάγεται κατά μήκος της γραμμής αντιπαράταξης, η οποία 

εκτείνεται σε μήκος 180 χμ., δηλώνοντας όη καταβάλλεtαι από μέρους 

τους, πάντο'tε οε απόλυτη συνερyαoLα με την AστvνoμΙO, κάθε δυνατή 

προσπάθεια για τη συλλογή πληροφοριών που υποβοηθούν την πάταξη 

της παρανομίας αυτής. 
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Δ) Κεντρικό Σφαγείο 

Ο ΔιεUΘUνtής του Κεντριχο\ι Σφαγείου ανέφερε ότι το λαθρεμπόριο 

ζώων από τα κατεχόμενα είναι γεγονός, το οποίο αποδεικνύει τι 

επισήμανοτι στο σφαγείο αυτό ζωικών ασθενειών που έχουν εξαλειφθεί 

στις ελεύθερες περιοχές. Κατά το -reAwtGιo. δύο χρόνια. δηλώθηκε από 

τον (δι.ο. εντοπίστηκαν στο Κεντρικό Σφαγεισ σαράvτα περιπτώσει,ς 

ασθενειών σε ζώα που προέρχονταν από τα κατεχόμενα οι οποίες έχουν 

εξαλειφθεί στις ελεύθερες περιοχές. Ο f.διoς εξέφQασε την προθυμία της 

υπηρεσίας του για παροχή κάθε δυνατής βοήθει.ας. καθώς κοι γιο 

οποιαδήποτε σuνεργασΙO. με σχοπό την πάταξη του λαθρεμπορΙΟυ ζώων, 

δηλώνοντας ότι ένας πρακτικός τρόπος προς την κατεύθυνση αυτή είναι 

ο έλεγχος των τίτλων ιδιοκτησίας των ζώων από την Αστυνομία κατά 

την παραλαβή τους από το σφαγεΙΟ για σφαγή. 

Ε) Α γροηΧές οργανώσεις 

Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων τόνισαν την ανάγκη 

της πλήρους πάταξης του λαθρεμπορίου ζώων και άλλων ειδών α..-τό τα 

κατεχόμενα, γιατί αυτό, κατά την όπΟψή τους, ουσιαστικά ισοδυναμεί με 

εκμοντερνισμένο τρόπο προδοσίας και με τη διά..-τραι;η αντεθνικών 

πράξεων. Ειδικότερα, οι ίδl.Oι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν την καταγραφτ; 

των ζώων στις ελεύθερες περιοχές και τον περιοδικό έλεγχο των 

στοιχείων, ώστε να είναι δυνατή η διαπΙστωση του μεγέθους του 

λαθρεμπορίου, την τροποποΙηση της υφιστάμεντις νομοθεσίας, ώστε το 

αδίκημα του λαθρεμπορίου ζώων να τιμωρείται με αυστηρή ποινή 

φυλάκισης και δήμευσης των ζώων, και τέλος την α..-τόλυτη συνεργασΙΟ 

όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών για τη δίωξη των λαθρεμπόρων. 

ΣΤ) Κεντρική Επιτροπή Κτηνοτρόφων 

Από τους εκπροσώπους της Κεντρικής Επιτροπής Κτηνοτρόφων 

τονίστηκε η επιτακτική ανάγκη λήψης αποτελεσματικών μέτρων για την 

πάταξη του λαθρεμπορίου ζώων από τα κατεχόμενα, ενέργεια που. όπως 

δήλωσαν. πλήπει σοβαρά την τάξη των κτηνοτρόφων. αφού η παρουσ{α 

στην αγορά ζώων που προέρχονται από λαθρεμπόριο δημιουργεί 

πλεόνασμα και πρόβλημα δι.άθεσης των ζώων τους. 

Η Επιτροπή. στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω θέματος και ύστερα aπό 

τη γενική ενημέρωσή της από τους EXJtQOOώπoυς των ωτηρεσιών και των 

οργανώσεων που παρενρέθηκαν στην πρώτη συνεδρΙΟ της. θεώρησε σκόπφο να 

ζητησε. από ΊΟ YΠOυQΎεΙO ΓεωQΎΙOς και Φυσικών Πόρων να εκθέσει γραπΊώς τις 

θέσει.ς του ως προς τα μέτρα που μελετώνται για την τροποποΙηση και συμπλήρωση 

Ίης νομοθεσίας που διέπει την αγοραπωλησία-διακΙνηση, την παρεμπόδιση 

μεταδοτικών ασθενειών των ζώων. καθώς και τη σήμανση των ζώων, μέτρα που 
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αναμένεται να συμβάλουν στην α..-rοτελεσματική καταπολέμηση του λαθρεμ..-rορΙου 

ζώων από τα κατεχόμενα. ΟΙ θέσεις του εν λόγω Υπουργείου στα πιο πάνω θέματα 

συνΟψίζονται στα ακόλουθα: 

1) Οι πρόνοιες της νομοθεσίας περί Μεταδοτικών Νόσων των Ζώων 

(Νόμος αρ. )19 του 1987) εφαρμόζονται και στις περιπτώσεις ζώων και 

ζωοκομικ(ί)ν προϊόντων που προέρχονται από περιοχές όπου δεν 

ασκείται ο απαιτούμενος κτηνιατρικός έλεγχος από το Τμήμα Κτηνια

τρικών Υπηρεσιών, περιλαμβανομένων και των τouρκoκρατoύμενων 

περιοχών. Η νομοθεσΙα αυτή, η οποία κρίνεται ικανοποιητική, εκτός από 

τις άλλες ποινές που καθορίζει. προβλέπει και την ποινή της κατάσχεσης 

και καταστροφής όλων των ζώων. ζωοκομικών πρoΊλ~ντων και αντικει

μένων σε σχέση με τα οποία διαπράττεται το αδίκημα. Εκείνο που απαι

τείται για την πρόληψη, επισήμανση και πάταξη της παράνομης διακί.

νησης ζώων από τις τουρκοκρατούμενες περιοχές είναι η στενiι 

συνεργασ(α όλων των εμπλεκόμενων μερών. δηλαδή το\l Τμήματος 

Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. της Αστυνομίας. των κοινοτικών αρχών και 

των κτηνοτρόφων. 

2) Η σήμανση των αιγοπροβάτων α..-ιασχόλησε επανειλημμένα τις αρμόδιες 
υπηρεσΙΙς του Υπουργείου Γεωργίας και Φuσικών Πόρων και μελετή

θηκαν σε βόθος όλα τα τεχνικής φύσεως προβλήματα που παρουσιάζει το 

θέμα. Το 1983 ετοιμάστηκε προκαταρκτικό σχέδιο που προέβλεπε τη 
σήμανση των ζώων με μεταλλικά ενώτια και την ησαγωΥή ειδικών 

βιβλιαρίων ιδιοκτησίας ζώων. Το σχέδιο της σήμανσης των ζώων εφαρ

μόστηκε σε μικρή κλίμακα στην περιοχή της Πύλας σε συνδυασμό και με 

τον έλεγχο διάφορων ζωικών ασθενtιών και από την πεΙρα που αποκτή

θηκε επιβιβαιώθηκαν αντικειμενικές αδυναμΙες ως προς την αποτελεσμα

τικότητά του, που αναφέρονται ειδικότερα: 

α) Στην ανάγκη απασχόλησης επι.πρ6σθετου προσωπικού έναντι οικο

νομικής δαπάνης τόσο για τη σήμανση των ζώων όσο και για το 

συχνό έλεγχο που είναι απαραΙτητος. 

β) Στο γεγονός ότι η σήμανση των ζώων δεν είναι μόνιμη, αφού τα 

ενώτια εί.να ι δυνατό να χαθούν. 

γ) Στο ότι το Ιδιο σύστημα σήμανσης μπορεί εύκολα να αντιγραφεΙ και 

να χρησιμοποιηθεί από τους λαθρεμπόρους. . 

δ) Στην ανάγκη στενής και συνεχούς συνεργασίας με τις τοπικές αρχές, 

τα σφαγεία και την Aστυνoμtα, που απαιτεί τη δημιουργ(ο νέου 

σvvτoνιστικoύ φορέα έναντι σημαντικού κόστους για το δημόσιο. 

ε) Στο ότι η συνεργασία των ίδιων των κτηνοτρόφων. που αποτελεί 

απαραίτητη προυπόθεση για την επιτυχία του σχεδtoυ. δε θεωρείται 

ότι έχει εξασφαλιστεί στον απαιτούμενο βαθμό. 

Ύστερα από εισήΥηση της Επηροπής το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσ~κών 

Πόρων επανεξέτασε το θ~μα της σήμανσης των αιγοπροβάτων σε παγκύπρια βάση 

και έκρ~νε ότι η εισαγωγή ενός τέτοιου σχεδίου θα απαιτούσε τη δημιουργία 
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την επίτευξη του επιδιωχόμενου σχοπού. ΤΟ ίδιο YΠOUQΎεto πιστruει ότι, όσον 

αυστηρά μέτρα ε~έyxoυ και αν ληφθούν, ο έλεγχος τόσο μεγάλου αριθμού ενωt[ων 

παγχ':'πρια δε θα εΙναι μόνο δύσκολος αλλά σε τελεuτα(α ανάλυση και μΊl 

ωtOτελεσμαtικός. Όπως ειδικότερα τον!.ζεται από το εν λόγω Υπουργε(ο, δε θα 

ήταν δύσκολο τα ενώτια σήμανσης των ζώων να υποκλαπούν ή να κατασκευαστούν 

παρόμοια από τους λαθρεμ.-τόρους, χάη που θα αχρήστευε το όλο σiιστημα ελtyχou. 

Ι\Jμπεράσματa-ει.σηγήσεις -της Επιτροπής 

Η Επιτροπ,!\. ύστερα από την ενημέρωσή της πάνω στο \Ι.ι-τό σvtήτηση θέμα και 

την ανταλλαγή απόψεων με όλους όσους παρευρέθηκαν ενώπιόν της. έχει καταλήξει 

στα πιο κάtω συμπεράσματα-εισηγήσεις: 

1) Το λαθρεμπόριο ζώων και άλλων ειδών από τα κατεχόμενα εΙναι 

απαράδεκτη και εΥχληματική ενtργεια, ιδιαΙΊερα όταν ο τόπος διέΡΧΕται 

O'\I'Vθηxες κατοχής και όταν διεξάγει ανηκατοχικό αγώνα. Είναι 

αδιανόητο, τη στιγμή παυ καταβόλλOνtαι σε διεθνές ατl.πιδo συνtχεις 

πρoσπάθε~ες γ~α .ην σπο.ροπή της παράνομης εξα'fωγής .ων προϊόvtων 

μας από .0 ψευδοκράτος, "επιτήδειοι" πολΙτες του κράτους με τις 

παράνομες ενέργειές τους και με μοναδικό ΚΙVTιΤΡΟ το είιχολο κέρδος να 
χρηματοδοτούν το κατοχικό καθεστώς, αδι.αφορώvtας για τ~ς σοβαρές 

συνέπειες ποιι οι πράξεις τοιις έχοιιν για την ιδιά τους την πατριδα. 

2) ΤΟ λαθρεμπόριο ζώων από τις τouρκoxρατo'ύμινες περιοχές, εκτός του 
ότι πλ~ττει την εθνικΤ; μας ιιπόσταση και μας εκθέτει διεθνώς, 

συνεπάγεται σοβαρές o~κoνoμ~κές και κo~νωνικές επιπτώσεις κα~ 

εΎΚιιμονε( σοβαρο'ύς κινδύνους γι.α την υγεία τοιι λαου. Η μεταφορά 

ζώων από τα κατεχόμινα στις ελεύθερες περι.οχές εvτείνει τα 

πQOβλΤ;ματα διάθεσης των κτηνοτροφικών μας προ·ίόνtων προς όφελος 

μw.ς ομάδας λαθρεμπόρων, ενώ παράλληλα εγκιιμονεΙ to σοβαρό 

κίνδυνο '(ης μετάδοσης ζωικών ασθενειών με όλες τις αQVTlτικές 

επι.πtώσ"εις στην υγεΙΟ τοιι λαού και στη ζωική παραγωΥτ'ι. Όπως έχει 

δι.ωηστωθεΙ, όλες αutές οι. σuνέπειες εΙναι απρόβλεπτες και 

aπρoσδιόριστες λόγω '(ου ότι η φύση του λαθρεμπορίου που δι.εξάγεται 

είναι τέτοια, που το μtyεθός του δεν μπορεί να καθοριστεί με ακριβεια. 

3) Οι δw.στάσεις του λαθρεμπορίου ζώων από '(α καtεχόμενα κατά μήκος 
'(ης γραμμής αντιπαράταξ1'Ις, 1'1 οπο(α έxε~ έκταση 180 χμ., είναι '(έτοιες, 
που δεν επ~τρέπoυν στις αρμόδιες υπηρεσ(ες με τους υφιστάμενους 

σήμερα μηχανισμούς την πλ'ήΡΤ1 πάταξή του. Γι' αUtό η Επιτροπή, 

πι.στεύovtας όη υπάρχουν ακόμt) περιθώρια γι.α τη βελτίωση της όλt)ς 

κατάστασης, θεωρeί επι.βεβλ1'ΙμέVTΙ tt)v εντατικοποΙt)ση των ενεργeιών 

όλων '(ων εμπλεκόμενων φορέων για tt)v πιο αποτελεσματική πάταξή του 
με τη λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων. Ως τέτοια μέτρα θεωρούνται 

από tt)v Επιτροπή: 

α) Η δραστική αύξηση των ποινών που προβλέπει 11 ισχύουσα 

voμoθeotα που δι.έπει την προστασ(.α της εμπορ(.ας των ζωικών 

ΠΡO·ι:6vtων και της υγε(.ας των ζώων, θέμα για το οπο(ο η ΕπιτροπΤ; 

ετοιμάζει σχετική πρόταση νόμου. 



2973 

β) Η εισαΥωΥή νέας ειδικ'ής νομοθεσίας yw την πάταξη το" 
λαθρεμπορΙΟυ από τα κατεχόμενα. 

Υ) Η πιο αποτελεσματική αστυνόμευση χα~ ο έλεγχος των περιοχών 

όπου το λαθρεμπόριο παροuσιάζn:οι έντονο. 

δ) Η εξεύρεση τρόπο" αποτελεσματιΧ'ής σήμανσης των ζώων, ώστε να 

εηoπ(ζovτoι οι περι.πτώσεις παράνομης μetαφορ(ις ζώων από 'Σα 
κατεχόμενα. 

ε) Η διαφώτιση του XQLVou για ης συνέπειες ΤΟ\l λαθρεμπορΙον που 

δl.εξάΥι"tQΙ από τα κατεχόμενα με στόχο την WQισθητΟΠ?'Ιησή το" 

στο σοβαρό αυτό θέμα και την εξασφάλιση .ης σuνtρΎασΙας το" για 
"'(ην παροΧΤ; κάθε πληροφορίας που μnoρeΙ να χρησιμεύσει στη δl.ωξη 
"t"ων ενόχων και την παραδειγματι,Χή τιμωρία τους. 

Η Eπιτρoπ~ tέλος, συναισθανόμενη -ιους '1ρομερο"ς κινδύνους και τις 
συνέπειες που έχει για τον τόπο μας και τον αγώνα που διεξόγονμε 11 εγχλημαηκή 
πράξη του λαθρεμπορίο\! από τα κατεχόμενα. καλεΙ όλες τις αρμόδιες υπηρεσLες , τα 

οργανωμένα cn.ίνoλα και κάθε πολΙτη αυτού του '(όπου να συνεργαστούν γ~α τη 

δίωξη κα~ την παραδειγματική πάταξη των λαθριμπόρων, που οι ενέργειές τους 

μπορο'ύν αβίαστα να χαρακτηριστο'ύν πρ{ιξεις Εθνικής προδοσίας που 
αντιστρατεUoνται τον αντικατοχικό αγώνα του λαού μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το δέκατο τρίτο θiμα είναι η Έκθεση της Koινoβoυλεuτικτ'ις Επιτροπής 

ΓεωργΙΟς και Φυσικών Πόρων γιο το θέμα που τιτλοφορείται ~Oι αυξανόμενες 

ζημιίς στη yεωργικ~ παραγωγή που προκαλούνται από τα αγρινά και η ανό.Υκη 
λήψης πρoστατεmικών μtτρων~. Η Έκθεση να θεωρηθεί αναyνωσθtίσα. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 
ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ~Ol ΑΥΞΑΝΟΜΕΝΕΣ 

ΖΗΜΙΕΣ ΣΤΗ ΓΕΩΡΓΙΚΉ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΠΟΥ ΠΡΟΚΑΛΟΥΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΑ 

ΑΓΡΙΝΑ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΤιΚΩΝ ΜΕΤΡΩΝ" 

Πα~ν'(ε~: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος. Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντ(δης 

Κίκης Γιόγκου 

ΑυΥερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιόννης 

Κώσι:ας Κωνσταντtνο" 

Άρι.στος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιποχοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η KoιVoβoυλεντική Επιτροπή Γεωργίας και Φuσικών Πόρων εξέτασε 

αuτεπό:ΎYελτα το υπό αναφορά θέμα, ύστιρα από σχιtική εισήγηση του Bo"λευtή 

κ. Λ. θεoδoiιλo". σε 600 σuνεδρίις Τ11ς που πραγματοποιήθηκαν στις 9 ΑπριλΙο" και 
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στις 14 Ma'Lou 1992. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, του 

Τμήματος Δασών, της Υπηρεσίας θήρας και Πανίδας και των αγροτικών 

οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός. 

Εισάγοντας το όλο Ι*μα ενώπιον της Επιτροπής, ο Βουλευτής κ. Α 

θεοδοίΙλου αναφέρθηκε ί:πις ζημιές που τα αγρινά προκαλο'ύν στις γεωργικές 
καλλιέργειες και ειδικότερα στα σιτηρό, στα αμπέλια, στα ψυχανθή και στις 

δενδροκαλλιέργειες τόσο στην επαρχία Πάφου όσο και σε χωριά άλλων επαρχιών 

που γειτνιάζουν με τους τόπους όπου διαβιούν τα ζώα αυτά. Οι προσπάθειες που 

καταβάλλονται από την κυβl:ρνηση για την προστασία Ίου αγρινου, που είναι ζώο 

μοναδικό στο είδος του, δήλωσε ο ίδιος, θα πρέπει να συνδυάζονται με τη λήψη 

αποτελεσματικών μέτρων τόσο για τον περιορισμό των ζώων αυτών σε ορισμένες 

περιοχtς όσο και για την καταβολή αποζημιώσεων με τη δημιονργ(α ειδικού ταμεtoυ 

στους γεωργοίις παν οι φUτειeς τονς καταστρέφονται από αντά. 

Από τα στοιχεΙα που αναλύθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τονς 

εκπροσώπους Ίων αρμόδιων YΠOUQΎεΙων προκυπτουν τα πιο κάτω: 

(α) Σύμφωνα με τα στοιχεΙΟ του Τμήματος Δασών, υπάρχουν σήμερα στην 

Κύπρο γύρω στα Ι 500 αγρινά για τα οποία λαμβάνονται μέτρα συνεχο\ις 
προστασίας. 

(β) Είναι γνωσtό ότι τα αγρινά στην προσπάθειά τους να εξεύρουν τροφή 

καταφεύγουν σε φυτείες που βρίσκονται κοντά στο μέρος όπο\l διαβιο'ύν, 

προκαλώντας έtσι ζημιές στις καλλιέργειες. Για την αντιμετώπιση της 

όλης κατάστασης λήφθηκαν στο παρελθόν διάφορα μέτρα, όπως η 

xoλλLtQYELQ ειδικών φmειών για τη διατροφή των αγρινών και τη 

σuyκρc'.ιτησή τους σε ορισμένες περιοχές, ο εκφοβισμός το\lς με τη χρήση 

ηχητικών συσκευών ΠΟ\l δημιουργο'ύν θόρυβο, η καλλιέργεια και το 

κλό.δεμα ΤOUQΚoκ\lπριακών αμπελιών για την εξασφάλιση της τροφής 

τους και άλλα. ΤΟ ύψος των ζημιών που προκλήθηκαν κατά το 1989 σε 

φυτε'ες από όλα τα άγρια ζώα ανήλθε, σύμφωνα με τους ι:ιρμοδίους, στις 

ί2.500. 

(γ) Έχουν υποβληθεί αΡκεΊές αιτησεις για την εκτίμηση των ζημιών που 

προκλήθηκαν σε φυτείες από τα αγρινά, δεν έχει όμως παραχωρηθεί 

μέχρι σήμερα οποιαδήποτε οικονομική βοήθεια στους πληγέντες 

γεωργούς. Η καταβολή αποζημιώσεων. που θεωρείται θέμα πολΙΊικής 

απόφασης, δε θα επιλύσει το πρόβλημα, από τη στιγμή που οι ζημιές με 

τα μtfρα ποο εφαρμόζονται δεν μπορο'ύν να αποτραπούν εντελώς. 

(δ) Τόσο το πρόβλημα των ζημιών που προκαλο'ύν τα αγρινά όσο και "1:0 

θέμα Ίων αποζημιώσεων θα μελετηθο'ύν στα πλαίσια έκθεσης ειδικου 

εμπειρογνώμονα που κλήθηκε για την ετοιμασι.α διαχειριστικού σχεδΙου 

για τα αγρινά. 
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Οι εκπρόσωποι των αγρο'nκών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροηκή κα~ 

Παναγροηκός δήλωσαν ό.ι τα μtτρα που έχουν ληφθεΙ μέχρ~ σήμερα από την 

κυβέρνηση για .ην αποτροΠ1\ .ων ζημιών που προκαλούν τα αγρινά στις φυτικές 

καλλιέργειες δεν είναι ικανοποιητικά, γι' αυτό και ε.."'tιβάλλεται η λήψη πιο 

α..-τοτελεσματικών προστα.ευτικών μt.ρων, για να αποφευχθούν οι ζημι.ές στο 

μtλλoν, όπως η ΕΠιδότηση των γεωργών για την περίφραξη των περιβολιών τους και 

η δημιot.>ργΙα στα δάση ειδικών φυτειών για να τρέφονται τα αγρινά. Παράλληλα, 

δήλωσαν οι (διοι εκπρόσωποι, η κυβέρνηση θα πρέπει να δημιουργήσει ειδικό ταμείο 

για. την παροχή αποζημιώσεων στους πληγέντες γεωργο\ις. 

Η Κοινοβουλευτική EπLtΡOmj ΓεωρΥ(ας και Φuσικών Πόρων ύστερα α .. τό τη 
μελέτη του όλου θέματος αναγνωρίζει την ανάγκη για την προστασία των αγρινών, 

του μοναδικού αυτού εtδoυς του ζωικού μας πλούτου για το οποίο η Κύπρος είναι 

περτjφανη, αλλά πιστεύει ότι, από τη στιγμή που τα ζώα αυτά εκ των πραγμάτων 

δημιουργούν προβλήματα και ζημι.ές σε οριομένες ομάδες γεωργών που τα 

σνντηρούν με τις καλλιέρΥει.ές τouς. είναι επιβεβλημtνo να ληφθούν μέτρα τόσο για 

την αποτροπή ή και την εξάλειψη των ζημιών όσο και για την ανακούφιση των 

ζημιωθέντων. Όπως έχει διαπιστωθεΙ τα διάφορα μέτρα που κατά καιρούς 

λήφθηκαν από την κυβέρνηση δεν ήταν ικανοποιητικά και έτσι δεν αντιμετωπίστηκε 

σωστά το όλο πρόβλημα, με αποτέλεσμα οι ζημιές στις φυτε(ες να συνεχίζoντα~, 

χωρίς μέχρι σήμερα να έχει παρασχεθεΙ στους πληγέντες οποιαδήποτε αποζημ(ωση. 

Η Επιτροπή είναι της γνώμης όη οι αρμόδιες υπηρεσl.ες θα πρέπει να προβούν 

στην εκτίμηση .ων ζημιών που προκάλεσαν στις φυτεl.ες τα αγρινά. ώστε να 

καταστεί δυνατή η καταβολή αποζημιώσεων στους πληγέντες γεωργούς από ειδικό 

ταμείο που θα πρέπει να δημιουργηθεΙ για το σκοπό αυτό. Παράλληλα θα πρέπει να 

παρασχεθεί οικονομική βοήθεια στOΊ.lς γεωργούς για την περίφραξη των φυΤΕιών 

ΤOΊ.lς που συνορεύουν με τόπους όπου ζουν αγρινά, ώστε να αποφευχθούν άλλες 

ζημιές στο μέλλον. 

Τέλος η Ε.."'tιτροπή, αφού σημείωσε τη δήλωση των αρμοδίων ότι η ετοιμασία 

του διαχειριστικού σχεδΙΟυ για. τα αγρινά βρίσκεται στο τελικό της στάδιο, αναμένει 

ότι στα πλαίσια της εφαρμογής ΤOΊ.l σχεδίου αυτού. το οποίο ζήτησε να κατατεθεί 

ενώπιόν της, η προστασΙα των αγρινών θα συνοδεύεται από τη λήψη όλων των 

αναγκαίων μ~τρων για την ευρύτερη και πι.ο απο.ελεσματική αντιμετώπιση .ων 

προβλημάτων που δημιουργεί στη γεωργική ΠOQO.γωΥή η διQβi.ωση των ζώων αΊ.lτών 

στον τόπο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

ι Δε θα Ί.ιΠάρξουν ομιλιες και η Έκθεση να σταλεΙ στο αρμόδιο Υπουργείο όπως 

και για τα υπόλοι..πα θέματα. 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. θΕΟΔΟΥ ΑΟΥ 

Για το θέμα αυτό θέλω να πω δυο λόγια. κύριε Πρόεδρε. 



2976 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Λ. θΕΟΔΟΥ ΛΟΥ 

Κύρι.ι Πρόεδρε, αυτό το θtμα ιστορικά έχει την l1λικΙα Τl1ς ΒουλτΊς. ItyOUQO. 
έχει τεθεΙ μπροστά στη Βουλή από πολλούς Βο\lλευτές κυρίως της Πάφου, διότι 

επηρεάζονται κάπου 15 κοινότηΊες 1ης επαρχίας και (σως 5-6 άλλες κοινότητες της 

ΛευκωσΙας και Λεμεσού. 

θέλω να πιστεύω ότι η χυβέρvτιση επιτ~λoυς θα ευαισθητοποιηθεί γύρω από 

αυτό το θtμα, διόη δεν μπορεί να προστατεύουμε τα αγρινά, αλλά να μην προστα

τεύουμε και 'touς αγρότες που επηρεάtDντοι και καταστρέφονται από τα αγρινά. 

επιτέλους να ληφθεΙ 11 πολιτική απόφαση να δώσουμε κό.ποιες αποζημιώαι!ις, πο\l 
παρεμπιπτόντως δεν πρόκειται να ξεπερνούν τις ί60.000 το χρόνο με τους πιο 

μέτριους υπολογισμούς. 

Κατά σuvέπεια πρέπη. πιστεύω, και αξίζει τον κόπο, στα πλαίσια της παροχής 

βοήθειας προς -ι:ις φτωχές avrt; χοινόΤl1τες και τους αγρότες μας. να αποδοθεί 
διχαι.οσύνη σΙ αιιτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Το ερώΤllμα εΙνα~ αν O~ λαγοΙ κάνουν καταστροφές, αν οι πέρδ~κες κάνουν 

καταστροφές. Πού θα σταματήσουμε; θέλει κάποιο προβληματισμό. 

Ο Χ. ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ; 

Όταν ηytρθη το θέμα και παλαιότερα για τις κοινότητες Κάμπου και Γερα

κιών, η κυβiρvηση μας εLπε ότι θα χαλούσε ξένο εμπειρογνώμονα. αλλά δε μας εΙΠε 

τα συμπεράσματα του ξένου εμπειρογνώμονα. Έτσι θα περψένουμε την έκθεση και 

για τα αγρινά και για τους λαγούς και για τις πέρδικες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χροο()(J"'tόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. το θέμα ΣUΖTltΊieηxe επανειλημμένα στη Βονλή όπου εΙχε 

εγγραφεΙ από Βουλε'Uτές της Λφεσού και τον ομιλούντα. είχε διαπιστωθεί ότι 

υπήρχαν κ(ιποιο μΙ.ρα που μπορούσαν να ληφθούν για να απαβλννθεΙ.ο πρόβλημα, 

τα οποία δUΣΤΝXώς δεν υλοποιήθηκαν από την (δια την κυβέρνηση, παρόλο που ήταν 

δικές της εισηΥήσεις. 

Για παρόδειγμα, ένα μέτρο που είχαν ειtJη"'ηθει 'ήταν 11 ανταλλαγή μεμονω
μένων αμπελιών που βρίσκονται κοντά στο δάσος και πάντοτε καταστρέφονται από 

τα αγρινά με χαλΙηκη γη μακριά από το δάσος. Αυτό το πράγμα, παρόλο που συζη· 

τήθηκε το 1989, η κυβέρνηση δεν το υλοποίησε. 

Επίσης είχαν καλλιεργηθεί αμ..-τέλια στο χωριό Βρο"ίσια της Πάφου με σκοπό 

να τρέφονται τα αγρινά και να περιορίζεται 11 ζημιά στην ιδιωnκ'ή γη και 'ήρθε το 
Υπουργείο Γεωργίας και εLπε όη στοίχιζε αρκετά το κλάδεμα των αμπελιών και 
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σtαμότησε να το κόνει. Αν η κυβέρνηση θεωρεΙ ότι αυτό το μέτρο σto~χίζει, πόσο 

μόλλον στον ίδιο το γεωργό που καλλιεQΎtί. τη γη και δεν έχει εισoδ~ματα. Σίγουρα 

υπό:ρχοιιν πολλά μtτρα που μπορούν να ληφθούν. 

Σε ό ,ΤΙ αφορά τον εμπειρογνώμονα, τώρα μας έχοιιν διαβεβαιώσει ότι σε δuo 

μήνες περl.πoυ θα υπάρχει η έκθεση -cou εμ.."tειροyvώμονα, Η Επιτροπή ΓεωργΙας θα 
παρακoλoUΘε( το θέμα και θέλω να ΠIσtε\ιω ότι θα βρεθεί κάποως τρόπος 

αντιμετώπισής του για aπόμβλυνση tou πρoβλ~ματoς, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδό:τος. 

ΧΡ, ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Έχει μετακληθεί εμπειρογνώμονας και γίνεται μελtτη, για να εμποδιστούν τα 

αγρ~νό να βγαίνουν από το δόσος. Πιστεύω ότι οι μέθοδοι που θα 

χρησιμοποιούνται, για να εμποδιζουμε τα αΥρινό να βγαίνουν aπό το δάσος, θα 

στοιχιζουν πολύ περισσότερα από το ποσό που ανέφερε ο συνάδελφος κ. θεοδούλο\! 

ότι θα δίνεται ως αποζημιωση στους γεωργούς πο\! παθαίνουν τέτοιες ζημιές. 
ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

ΕλπU;.ω τα αγρινό να παρακολουθούν αυt~ τη συζ~τηση. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να μo"tw σε λεπτομέρειες, διότι το έχει ήδη κάνει η 

Έκθεση της Eπιτρoπ~ς, ενώ και ο κ. Χρuσοστόμοu έχει αναφtρει πολλά πράγματα. 

Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι δεν πρέπει να αντιμετωπίζοuμε το θέμα σαν 

κότι πρωτάκουστο, το συνδυασμό δηλαδ~ προστασίας κόπo~oυ εΙδους που 

κινδυνεύει με τα ενδιaφέρoντα των αγροτών, κότι που σννήθως συμβαίνει σε όλλες 

χώρες. Από την Αφρική μέχρι την Αμερική και την ΑγγλΙα υπόρχοιιν άπειρα 

προηγούμενα όπου έχουν ξεπεραστεί αυτά τα προβλήματα. Επομένως το ότι δε 

λύεται μάλλον οφείλεται στην πλευρό των αρμοδίων που δεν παΙρνουν όμεσα μέτρα 

κι εγώ θα έλεγα ότι οι λύσεις είναι εκεί και μας περιμένουν, αρκεΙ να ασχοληθούμε 

έγκαιρα για να τις βρούμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. ΠαπαγεωργΙΟυ. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πληροφορήσω το Σώμα ότι πριν περl.πoυ δυο μήνες 

έγινε ειδική σύσκεψη στον Κάμ.ι"tο, που έχει το πιο οξύ πρόβλημα λόγω του ότι εκεΙ 

είναι τα περισσότερα αγρινά τα οποία έχουν αναπτυχθεί σε πολύ μεγάλο βαθμό. 

Ήταν εκεΙ και ο Υπουργός Γεωργίας και άλλοι υπηρεσιακοΙ παράγοντες. Έγιναν 

κQ.."tοιες εισηγήσεις και, ενόψει του γεγονότος ότι το Υπουργείο Γεωργίας έχει 
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μετακαλέσει εμπειρογνώμονα για να δώσει έκθεση, αναβλήθηκε η λήψη οποι.ωνδήποτε 

αποφάσεων. 

Δεν είναι εύκολο το θέμα οίιτε σvμφωνώ με τον αγαπητό μου φίλο, τον 

κ. Θεοδούλου, ότι είναι θέμα ί60.αχ>. Οι αποζημιώσεις που ζητούν, τουλάχιστον οι 

Καμπίτες που ειδα εγώ πριν δυο μήνες, και τώρα θα ζητήσουν και για τα κεράσια. 

είναι πολλές, διότι τα ζώα βρίσκονται κατά αγέλες των τριάντα και σαράντα και 

εξήντα μαζί και οι ζημιές που κάνουν είναι αρκετά μεγάλες, ειδικά στ:ις κερασιές και 

τα αμπέλια. 

Γι' αυτό, το θέμα εί.ναι αρκετά σοβαρό και νομίζω ότι, όταν έρθει ο 

εμπειρογνώμονας και ετοψαστεί η έκθεση, θα χρειαστεί πολιτική απόφαση, που 

πρtπει να ληφθεί από την κυβέρνηση με τη βοήθεια και της βουλής. Είναι πολιτική 

απόqχ:ιση που χρειαζόμαστ:f:. γι..α να λύσουμε το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Πολύ σύντομα, κύρι.ε Πρόεδρε. 

Δεν ξέρω αν μας παρακολουθούν τα αγρινά, αλλά σί.γουρα μας 

παρακολουθούν αρκετοί που θα ενδιαφέρονταν να δοθούν άδειες κuντryΙOύ για τα 

αγρινά και οι ειδικοί τής περιοχής μας είπαν ότι ο πιο σωστός τρόπος είναι να 
δοθούν άδειες κυνηγιού. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτό που θέλουμε να πούμε, και θέλουμε να πάει το 

μήνυμα στην κυβέρνηση, είναι όΊ:Ι έχουμε παρευρεθεί σε συσκέψεις για το πρόβλημα 

πάρα πολλές φορές και δεν μπορεί. να μας βρει και -τοίι-το -το καλοκα(.ρι και να 

γίνονται ζημιές στους γεωργούς. Γι' αυτό -το λόγο ο εμπειρογνώμονας πρέπει το 

ταχύτερο να κα-ταλfιξει σε κάποια συμπεράσματα και να δοθεί λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

θα ήθελα να προσθέσω ότι από προσωπική επίσκεψη που είχα κάνει σε χώρα 

της Ευρώπης που έχει αγρινά διαπtστωσα ότι αντιμετώπισαν το πρόβλημα βάζοντας 

-τρόφιμα στην άκρη -του δάσους. ώστ:ε να μην είναι ανάγκη να βγουν τα αγρινά. Αλλά 

είναι ευρωπαϊκά αγρινά. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρtα της Βουλής ορίζεται γι..α την επόμενη Πέμπτη, 4 Ιουνίου 
1992. στις 4.00 το απόγευμα με ""tην ακόλουθη ημερήσια διι1""tαξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'; NOMOθFΓIKH ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί ΠΡOίJπoλoγΙOμOύ της Επιτροπής Σιτηρών Kώtρoυ Νόμος του 

1992. 

2) Ο περί. Εξωτερικών Δανείων προς την Κ UΒΈρνηση της Κυπριακής 

Δημoκρα-τtας (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμου Νόμος (Αρ. 47) του 1991. 
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4) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολΟΥισμού Νόμος (AQ. 20) το" 1992. 

5) Ο περ' Παγχίιπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί. 
Αρμοδιότητες και Συναφή θέματα) Νόμος .ου 1991. (Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Εκλογής των Μελών των οργάνων της ΠαγκίΙπριας Επιτροπής 
Προσφύγων Νόμος .ου 1991. (Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί ΠαΥχίιπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Συναφή θέματα) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμον). 

8) Ο περ! Εκλογής των Μελών των ΟρΥόνων της Παγχύπριας Επιτροπής 
Πρoσφiιyων Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμotι). 

9) Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 
(Πρόταστι νόμο,,). 

10) Ο περί Δικαστηρίων (Ι'ροποποιηtLκός) (Αρ. 4) Νόμος του ι99ι. 

(Πρόταση νόμου). 

ι Ι) Ο περΙ Διxαστηρl.ων (fροποποιητικός) Νόμος -ωυ 199'2. (Πρόταση 

νόμου). 

12) Ο περί Δικαστηριων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

(3) Ο περί MτιxανoχιντJτων Οχημάτων κα~ Τροχα(ας KιντJσεως 

(Γροποποιηηκός) Νόμος του 1992. 

14) Οι περί Υπαξιωμαηκών του Στρατού της ΔημoκρατLας (Διοριομοι. 
Ιεραρχία. Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (ΤροποπσιηηκοΙ) Κανονισμοί 

του 1992. 

15) Οι περί Αξιωμαηκών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί. 

Ιεραρχία. Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιηηκο() (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

16) ΟΙ περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλισεων - θέσεις Βοηθού Πρώτου 

Ασφαλισηκού Λειτουργού. Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού και 

Ασφαλιστικού Λειτουργού lης Τάξης (Σχέδια YπτιρεσLας) Κανονισμοί 

του 1992. 

17) ΟΙ περί Γενικού Λογιστηρίου - θέση Πρώτου Λογιστή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι περί Λειτουργίας των Δημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 
(Γροποποιηηκοί) Κανονισμοί του 1992. 

19) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) "Η ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιηκή της Ευρωπα·'κής Κοινότητας". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Χρ. Ποuργοuρίδη και Γ. 

Κασουλίδη). (6.2.92). 



2980 

2) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και 

οικονομικές επιπτώσεις". 

(θέμα εΥΥραφέν με εισή"γηση του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου). (12.2.92). 

3) ''Αγροτική πολΗική tTJ; κυβέρνησης και τα μέτρα που επι,βόλλεται να 

ληφθούν, γι.α να σταμαtΊ10ει τι αστυφιλία της \ιπαΙθρου". 

(θέμα εΥγρο.φέν με εισήΥτ]ση του Βουλευτή κ. Ντ. MιχαT}λtδη). (20.2.92). 

4) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και αναιπυξης του θεσμού της τοπικής 

αυΤΟΟΙΟ(ΚΤιοης στην Κύπρο ως σύγχρονο" προοδευτικού θεσμού 

διοΙκησης στην Ευρώπη". 

(θέμα mQaιpέv από το Βουλευτή Χ. Α. Κουκουμά ' εκ μέρονς της 
Koινoβoυλευtικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δννόμεις). 

(27.2.92). 

S) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θ~μα που 
τιτλοφορείται 'Ή ελληνική γλώσσα πλήπεται ανεπανόρθωτα και 

επικίνδυνα με την παράλειψη εφαρμογής των αποφά.σεων yw εισαγωΥή 
του ρομανικού αλφαβήτο\! του ΟΗΕ στα γεωγραφικά τοπωνύμια της 

Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Μέλους της Βουλής 

κ. Κλ. Αγγελίδου). (15.1.92). 

(IUΝΈΧιση της συζήτησης). 

6) Έκθεση της Κοινοβο\Jλε\JtLκής Επιτροπής Άμυνας για _ο θέμα που 

τιτλοφορεΙ_αι 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασι.ας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρo-uράς" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέtαση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ι. 

Χάσικου). (8. Ι .92). 

7) Έκθεση _ης κοινοβουλευ_ικτΊς ΕπηΡΟπτΊς Παιδείας για _ο θέμα που 

ητλοφορείται "Η ΧΟΡτΊΥηση άδειας σε αθλη_ικά σωματεία για 

χρησιμοποίηση αλλοδα.ι-τών αθλη_ών στα διάφορα αθλητικά τους 

_μήμα_α. οικονομικές επιπτώσεις στον τόπο και στα σωμα_εία και η 

επιδραση σ_ην ανέλιξη των Κυπρίων αθλη_ών". 

(θέμα ε-Υγραφέν με fLoήyηoη του Βουλευτή κ. Ν. Μοοοιούττα εκ μέρους 

της κοινοβουλευ_ικτΊς Ομάδας του ΔΗΚΟ). (19.12.91). 

8) Έκθεση -ης Κοινοβουλευ_ικής Επιτροπής ΠαιδεΙας για το θέμα που 

τιτλοφορείται ''Τα προβλτΊμα_α των KυπρLων φοιτη_ών που σπουδάζουν 

στο εξωτερικό". 

(θέμα fγγραφέν με fLoήyηoη του ΒουλευττΊ κ. r. Κασουλ(δη εκ μέρους 
_ης Κοινοβουλευ_ιΚ'ής Ομάδας του ΔΗΙΥ). (31.10.91). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρ(ας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης, 7.57 μ.μ.) 
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ΟΙ ακόλουθοι Βουλευτές υ:τέΥQαψαν τον χατά).ογο των :ταQόντων με 

αλφαβητική OEIQtt: 

ΑγαπΙου Γιαννάκης 

Αγγελίδου ΚλαΙρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιόγκου Κίκης 

EυEhιμίoυ ΤτΙμης 

Ευσταθίου Εοοτάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

ΚαζαμΙΟς Κίκης 

Καοουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Kληρtδης Γλαύκος 

Kληρtδoυ ΚαΙτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κ"πριανού Μιχαλάκης 

Λ"σιώτης Λώρης 

ΛυσσαρΕδης Βάσος 

Μακρ(δης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

M~χα1Ίλιδης Θάσος 

M~xαηλιδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

MoUΣΧoς Ανδρέας 

Ομήρου nαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

ΠαπαγεωργΙΟυ Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

ΠΙ ττοκοπΙ της Ν Ικος 

Πoυργoυρtδης Χρίστος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φ~λΙΠΠoυ Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Xατζηγ~άννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρ(ου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Xριστόφιaς Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άρ~στoς 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

AvtIttQ6owxoa θQησχευΤΙΧών Ομά:δων 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ nEPJEXOMENON 

1) Έχθεση γι.α το νομοσχέδιο "Ο περί προυπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1992", η σύντομη ομιλια και οι 

παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Γ, Χατζηδημητρί.ου, Ντ, ΜιχαηλΕδης) 

και ψήφισή του σε νόμο, 

lα) Διαμαρτυρία του κ, Α, Γεωργίου για το γεγονός ότι στη σχετική Έκθεση 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής δεν αναφέρεται η παρουσία 

του στην Επιτροπή κατά τη συζήτηση του θέματος ούτε και η θέση του σε 

σuγκεκριμένo σημείο, 
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2) Έκθεση Ύια το νομοσχέδιο ~o περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 12) του Ι992~ και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 14 του 1992). 

3) Έκθεση και σuμπληρωματικΤ; Έκθεση για τα νομοσχέδια (Ι) ''Ο περί 

Δτjμων (Γροποποιτιτιχός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990" και (2)"0 περί Δήμων 

(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991", οι παρατηρήσεις, οι ομι.λtf:ς 

και 11 συζήτηση που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Α. Χρίστου. Χρ. 

Σολωμής, Δ. θεοδώρου. Χρ. ΠoυρyoUΡίδης, Δ. Χριστ6φιας, Ντ. 

Mιχαrι).ιδης, Α. Κονχονμάς) και ψήφισή τους σε νόμο με τον τίτλο ''Ο 

περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" ύστερα από έγκριση των 

Ίροπολογιών των κομμάτων ΑΚΕΛ-Αρωτερά-Νέες Δυνόμεις και ΔΗΚΟ. 

4) Ψήφισμα της Βουλής των Avτι,πρoσώπων το oπoto αναφέρεται στο θέμα 
των αγνooυμtνων και έγκρισή του. 

5) Έκθεστι για την πρόταση νόμο\! ''Ο περί Δημόσιος Eκπαιδεuτικής 

ΥπηρεσΙας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", οι παρατηρήσεις 
που ακολούθησαν (Ν. Ρολάνδης, Σ. Χατζηγιάννης) και ψήφισή της σε 

νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Διακίνησης Ναρκωτικών Φαρμάκων 
και Ψυχοτρό.ίτων Ουσιών Νόμος του 1990", οι παρατηρ'ήσεLς και οι 

oμιλtες που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Χρ. ΠουρΥουρίδης, Αρ. 

Γεωργίου, Ευ. Ευσταθίου, Α. Φιλl.ππoυ, Μ. Κυπριανού, Ν. Ρολάνδης, Γ. 

Αγαπίου. Π. ΠαπαγεωργΙΟυ) και ψiιφι.σή του σε νόμο με τον τίτλο ''Ο 

περί Δήμευσης Εσόδων α.ίτό Παράνομη Διακίνηση Ναρκωτικών 

Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος του 1m". 

1) Έκθεση γι.α την πρόταση νόμου ''Ο περί ΠΡOστασl.ας της Παραλίας 

(Τροποποιηηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", οι σύντομες παρατηρ'ήσεLς 
που ακολούθησαν πάνω στο θ~μα (Σ. Χατζηγιάννης, Α. Κουχουμάς, Δ. 

Συλλούρης, Ευ. Ευσταθίου) και ψiιφισ'ή της σε νόμο. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Πανεπισtημιoυ Κύπρου (Ειδικό 

Εκπαιδεντικό Προσωπικό και Μεταπτυχιακοί Συνεργάτες) Κανονισμο' 

.ου 1992", οι σύντομες παρατηρ'ήσεις του κ. Ν. Αναστασιάδη πάνω στο 
θ~μα και έγχρισ'ή τους. 

9) Έκθεση για τους KανoνισμoUς "Οι περί Δικηγόρων (Συντάξεις και 

XoρηΎilματα) (ΓρoπoΠOιηtικoί) Κανονωμοί του 1991" και 

ιroμπληρωματική Έκθεση για τους Κανονισμούς (1) "Οι περί Δικηγόρων 

(Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και 

(2) ·Οι περί Δικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγ'ήματα) (τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονιομοί .ου 1992" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητιχοί) Κανονισμοί '{ου 1992" και έγκρισή τους. 

1 Ι) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η ρίΙπανση του περιβάλλοντος - Η ελλιπής 

τηλεοπτική κάλυψη της περιοχής Πόλεως ΧρυσοχοίΙς - Αίτημα για 

παροχή οικονομικής βοήθειας στους παραγωγο"ς επιτραπέζιων 

σταφυλιών - Η καθυστέρηση εξαγγελίας των τιμών των σιτηρών). 

13) Απαντήσει.ς Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η προβολή 

γραμματοσήμων του ψευδοκράτους Ντενκτάς από το περιοδικό "Indian 

Dak" - Οι Κανονισμοί για τι-ς σχολικές βοηθούς - Εκδόσεις του Κέντρου 

Επιστημονικών Ερευνών - Η άρδευση Κάοω Πλαορών - Η ένταξη της 
κοινόοηοας Ασπρογιάς στο πρόγραμμα αγροοουρισμο" - Η ανέγερση 

κοηνιαορικής κλινικής στην Παναγιά - Η πρόσληψη Κλινικο" 

Ψυχολόγου στις Ψυχιαορικές Υπηρεσίες και ο τυφλός Χριστάκης 

Νικολα'ίδης - Ανόρυξη γεώτρησης στην κοινόοηοα ΑγΙου θεράποντα - Η 
διασταύρωση οου δρόμου του νέου Νοσοκομείου Πάφου με οο δρόμο 

Πάφου-Κονιών - Η ένταξη της κοινότητας Πόχνας στο πρόγραμμα 

αγροοουρισμού - Η δημιουργΙα βιομηχανικής περιοχής στην Πόχνα -

Σχέδιο για παροχή στη Δρούσια νερού από το αρδευτικό έργο 

Χρυσοχο"ς - Επέκοαση του αγωγο" του φράγμαοος Ευρέοου για 

ενΙσχυση οης Αγιας Μαρίνας). 

14) Αγορεύοεις (Γ. Αγαπίου, Α. Μούσκος. Μ. Κυπριανού, Χρ. 

Πουργουρίδης, Τ. Χατζηδημητρίου) πάνω <πο θέμα "Η περΙΠΤωση της 

BCC! και η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των wtεράκτιων εταιρειών" 
(συνέχιση της συζήτησης) και λήξη αυτού. 

15) Έκθεση για το θέμα "Προβλήμαοα που σχετί!;ονται με την 

αγελαδοτροφια. οην πτηνοοροφια και την αλιε/.ο." και λήξη OutOίI. 

16) Έκθεση για οο θέμα 'Ή ελληνική γλώσσα πλήπεται ανεπανόρθωτα και 

ΕΠικίνδυνα με την παράλειψη εφαρμογής οων απoq:άσεων για εισαγωγή 

του ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γεωγραφικά οοπωνύμια της 

Κ "πρου" και η αγόρευση, καθώς και οι παραοηρήσεις που ακολούθησαν 

πάνω στο θέμα (Κλ. ΑΥΥελίδου, Ρ. Καοσελλή, Κ. Καζαμίας) για το οποίο 

η συζήτηση θα συνεχιστεί στην επόμενη συνεδριαση. 

17) Έκθεση για το θέμα 'Ή πλήρης εφαρμογή της αρχής της ισομισθΙας 
γυναικών και ανδρών μέχρι το 199'2 και η ανάγκη λήψης μέορων για την 
προώθησή της" και λήξη αυτού. 

18) Έκθεση για το θέμα "Οι καταστροφές που προκλήθηκαν στο λιμάνι της 

Κάτω Πάφου ως α..-τοοέλεσμα της ακαοαλληλότητας του κυματοθραύστη 

που κατασκευάστηκε και οι ευθύνες που προκύπτουν" και λήξη αυτού. 

19) Διεξαγωγή σ\ιντομης συζήτησης rr. ΧατζηδημητρΙΟυ. Προεδρεύων (Γλ. 
Κληρίδης), Σ. Χάσικος, Δ. Χριστοδουλίδης. Ρ. Κατσελλή] αναφορικά με 

τον τρόπο με τον οποίο θα διεξαχθεί μελλοντικά η συtτΊτηση για το θέμα 

"Η ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του οπλισμού της 

Εθνικής ΦρoUΡΆς" το οποίο εΙχε προηγουμένως αναβληθεΙ 
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20) Έκθεση για το θέμα "Οι tΠι.rtτώσεις από το λαθρεμπόριο ζώων και 
άλλων ειδών από τις τουρκοκρατούμενες περιοχές" και λήξη αυτού. 

21) Έκθεση για το θέμα ''Οι αυξανόμενες ζημι.ές στη γεωργική παραγωγή πο\l 
προκαλούνται αι-τό τα αγρινά και τι ανόΥκη λήψης προστατευτικών 

μέτρων", οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Λ. 
θεοδούλου, Τ. Χατζηδημητρtoυ. Ά. Χρυσοστόμου. Χρ. Μανροχορδάτος, 
Μ. Κυπριανού, Π. Παπαγεωργίου. Δ. Συλλούρης, προεδρεύων) και λ:ήξη 

αυτού. 

Τιμή: 75σ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 4ης Ιουνίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.26 μ.μ.) 

(Αρ. 44) 

Κηρύσσω 1ην έναρξη Τ1'1ς σημεριV1')ς συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ να 
διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ . ΑΓΓΕΛ ΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Ε[ναι κάτι που αφορά τη Βουλή ολόκληρη, κύριε Π ρόεδρε, και ήθελα να το 
αναφέρω εδώ. Σήμερα στ~ς θυρtδες μας στη Βουλή βρήκαμε μια πρόσκληση για 

αιμοδοσία. ΔUΣΤUΧώς τις προσκλήσεις τ ις πΤ;ρaμε μετά τις 2 μ.μ., ενώ έπρεπε να 
παρευρεθουμε στις 12.00 στην Τράmζα Αίματος. Δεν ξέρω αν οι συνάδελφοι έχουν 
πάει, αλλό αντιλαμβάνομαι ότι αν δεν έχουν πάει. εΙνω γιατί δεν το είχαν 
πληροφορηθεί έγκαιρα και η Ε ικόνα την οποία ίσως να παρουσιάσαμε ως Βουλευτές 
να μην 'ήταν η πρέπουσα. Γι' αυτό θα εισηΥούμουν αν μπορεί αυτό το πράγμα να 
επαναληφθεί και να καταστούν γνώστες όλοι, για να μην παρουσιάζουμε θέαμα το 
οποίο δε θα έπρεπε να παρουσιάζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ : 

Βέβαια εγώ. όπως ξέρετε. απλώς προεδρεύω αυτής της σvνεδρίας. δεν έχω 
σχέση με την ουσιαστική ρύθμιση αυτών των θεμάτων. 

Ναι. ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ : 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω ότι νομΙζω ότι μόνο τρεις Βουλευτές 

πήγαμε το πρωί στην Τράπεζα Αίματος και συμφωνώ με το συνάδελφο ότι ίσως 
δημιονργείται ένα πρόβλημα εντυπώσεων για τη Βουλή, για το Σώμα. 

(2985) . 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, θα το διαβιβάσω στον Πρόεδρο της Βουλής και μπορεί 
να συνεννοηθεί μαζί σας. για να καθοριστεί ακόμα μια μέρα αιμοδοσίας. 

Το πρώτο θtμα στην ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Προ\.lπολογισμού Τ11; 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος τΟ'υ 1992", 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Kiιρι.ε Πρόεδρε, μόλις τώρα έχει χυχλοφορήσει " Έκθεση και παρακαλώ να μη 
ΣUΖ1Ίτηθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αν δεν κυκλοφόρησε έγκαιρα 11 Έκθεση, το θέμα αναβάλλεται. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ορίστε. 

ΧΡ. ΣΟΛΟΜΗΣ: 

Δεν ξέρω διαδικαστικά αν είμαι ορθός. Αν είμαι λανθασμένος, παρακαλώ να 
με διακόψετε, διότι διερωτώμαι σε ποιο στάδιο της παρούσης συνεδρtας θα 
μπορούσα να θίξω ένα θέμα εκ μέρους της Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

Πραγματοποιείται ήδTl τώρα. όπως είναι γνωστό σε όλους, στο Rlo de Janeiro 
μια δι.εθνής σύνοδος για τα γνωστά περιβαλλοντικά :τροβλήματα. τα οπο(α απειλoUΝ 
τον πλανήτη μας. Ήθελα να εκφράσω την απαρέσκιι.α της Επιτροπής 
Περιβάλλοντος της ΒΟιΙλής, γιατί καμιά απολύτως συνεργασία ή προειδοποίηση ή 
πρόσκληση δεν είχε από την Εκτελεστική ΕξΟιΙσΙα ή από οποιοδήποτε άλλο φορέα. 
Εμείς πληροφορούμαστε από ραδιοφώνοιΙ ή μέσω άλλων μαζικών μέσων τα τοιι 
διεθνούς τούτοιΙ σuνεδρΙOιI ή σννόδοιΙ όπως ονομάζεται, χωρίς το Σώμα και η 
Επιτροπή Περιβάλλοντος να σιιμμετάσχει σε οποι.αδήποτε διαδικασία, κύριε 
Πρόεδρε. Είναι εδώ πραγματικά ποιι εκ μέΡOUς όλων -πιστεύω ότι εκφράζω τις 
απόψει.ς και των άλλων πλειΙρών της Επιτροπής Περιβάλλοντος, ΟιΙσιαστικά τοιι 
Σώματος της ΒΟιΙλής- θέλω να εκφράσω την απαρέσκειά μας. Γι.ατί θέλΟιΙμε να 
διαδραματίσουμε σωστά το ρόλο μας και όχι μόνο όταν ιΙπάρχονν κό..ι.οι.α τοπικά 
προβλήματα με τις γνωστές άλλες δuσκoλιες τους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρόλο ότι ίσως δεν ήταν, όπως πολύ σωστά είπατε, εντός των θεσμίων, όμως 
δεδομένοιΙ ότι πρόκειται περί της διεθνονς ημέρας τοιι περιβό:λλοντος, νομίζω πως 
είχατε κάθε δικαίωμα να φέρετε το θέμα στην fΠιφόνει.α, έστω και αν αιΙτό δεν είναι 
μέσα στην κανονική διαδικασία. Και νομιζω πως έχετε δίκαιο και για τις εκφράσεις 

τις οποίες χρησιμοποιήσατε. Είμαι βέβαιος ότι η ΒΟιΙλή σιιμφωvεί μαζί σας. 

Η κο. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί τοιι ιδ(οιι θέματος και επειδή σήμερα είναι η μtρα 
περιβάλλοντος, θα ήθελα και η Βουλή να εκφράσει την απαρέσκειά της, διότι, 
παρόλο ποιι πολλές εκθέσεις για διάφορα περιβαλλοντικά προβλήματα έχονν γίνει 
από αυτή τη ΒΟιΙλή, ομόφωνες, η κυβέρνηση πάντα κάvει τα αντίθετα από τη θέληση 
της ομόφωνης απόφασης της ΒΟιΙλής, όπως στην περΙΠΤωση της αρχιγρaμματείας 
και αλλού. Γι' αιΙτό θέλω να εκφράσω σήμερα, ημέρα περιβάλλοντος, την 
απαρέσκειά μας. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομ(ζω όη μπορώ να δώσω το λόγο σε οποιοδήποτε θέλει να μιλήσει για τη 

σημερινή ημέρα. αλλά θα παρακαλούσα να παραμεΙνοιιμε μόνο σ' αυτό το θέμα, 
διότι δεν είναι η ώρα για να εκφραστεί οποιασδήποτε μορφής κριτική. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κ ίιριε Πρόεδρε. εδώ ιιπάρχει ένα θέμα τάξης. Αρπασσόμαστε από την ημέρα 

περιβάλλοντος, για να αρχίσουμε να μιλοίιμε περί Εκθέσεων που έκαμε η Βουλή και 

που η κυβέρνηση έπραξε αντίθετα και λοιπά και λοιπά. θεωρώ ότι είναι 

αντιδεοντολογικό αυτό το πράγμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ήδη το ανέφερα και εΙΠα ότι οποιεσδήποτε αναφορές θα πρέπει να γίνουν, να 
γΙνουν απλώς για την ημέρα και οποιαδήποτε παράπονα υπάρχουν. υπάρχει η 

ενδεδειγμένη διαδικασία για να εκφραστοίιν . Αν θεωρείτε ικανοποιητική τη δήλωση 
του Προέδρου της Επιτροπής Περιβόλλοντος, προχωρούμε. 

ΤΟ πρώτο θέμα αναβόλλεται λόγω του ότι δεν έχει κυκλοφορήσει έγκαιρα, 
όπως εLπαμε, η Έκθεση. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη. το υπ' αριθμό 2 που 
είναι "Ο περ' Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1992Μ • Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 
ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ 

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

noQC>ne;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ ΑντωνΙΟυ 

Κυριάκος Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Πα.-ταδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κ υπριανου 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 6 Μα'ίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους Εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου ποιι προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας που 

συνομολογήθηκε μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και ομίλου ξένων τραπεζών 

για την εξασφάλιση χρηματοδοτικών διεuxολύνσεων μέχρι ύψους $ΗΠΑ 120 εκ. 

Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, με βάση το πρόγραμμα έκδοσης εμπορικών χρεογράφων 

(ECP) σύμφωνα με: το οποίο tχει εγκριθεΙ από τη Βουλή των Ανn.προσώπων στις 
12 10υλΙΟυ 1991 αύξηση του ορίου έκδοσης χρεογράφων από $ΗΠΑ 100 εκ. σε 

$ΗΠΑ 250 εκ., παρίσταται ανάΥκη για σύναψη απ!> μέρους της κυβέρνησης της 
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Κυπριακής Δημοκρατίας Συμφωνίας Χρηματοδοτικών Διευκολύνσεων ύψους 
$ΗΠΑ 120 εκ. α...ό όμιλο ξένων τρα.-τεζών με σκοπό οι δι.εuκoλίινσεις αυτές να 
χρησψoπoιηθoiιν σε συνάρτηση με το πιο πάνω πρόγραμμα και με στόχο την 
ομαλότερη λειτουργία του. 

Οι εν λόγω διευκολύνσεις των SHOA 120 εκ. δεν αποτελούν νέο δανεισμό 
πέραν του ορίου των $ΗΠΑ 250 ΕΚ. που αφορά το πρόγραμμα έκδοσης ευρωπα"Ι:κών 
χρεογράφων κοι που έχει t}δη εγκριθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 
12 Ιουλίου 1991. Η σχεηκή όμως συμφωνία είναι ανάγκη να επικυρωθεί o..'"t6 τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σύμφωνα με τη νομοθεσία που αφορά την άσκηση των 
δημοσιονομικών εξουσιών της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Ει"tLΤΡΟπή οικονομικών χαι Προ\JπολΟΥισμού, αφού 
ζήτησε και πήρε πρόσθετα στοιχεία που αφορούν την έκδοση γραμματ(ων του 
δημόσιου στο εξωτερικό, συμφωνεί με τους σχοπούς και ης επιδιώξεις του υπό 
συζ'ήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό κα~ ομόφωνα εtσηγεΙται στη Βουλή την ψήφισ'ή του 
σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνLας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ Οέματος αρχής: 

Επειδ'ή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχ'ής, προχωρούμΙ! στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

είτειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της συμφωνΙας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Εξωτερικών Δανείων προς την 
Κυβέρνηση της Κυπριακ'ής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο εγκρίνεται και ψηφίζεται σε Νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο ·θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 3 που 
είναι ~O περί Συμπληρωμο.τικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 199 1 ~ . 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 
την Έκθεση στο Σώμα. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κ υριε Π ρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Το υπό O\Jζήτηση νομοσχέδιο είχε συζητηθεί 
στην Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοχρατιχο\ι Συναγερμού και υπήρχε μια 

ειλημμένη απόφαση την οποία θα διαβ(βαζαν στη σημεριντj σύσκεψη των 

εκπροσώπων των κομμάτων οι Επικεφαλής της ομάδας μας. Τώρα πληροφορούμαι 

ότι ήταν απών από τη σύσκεψη και ο Χ. ΜάΤΟ1'jς και δεν ε'χε συζητηθεί, γι' αυτ6 ... 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δεν έχει γίνει σύσκεψτ]. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν έχει γίνει σύσκεψη. Με συγχωρείτε. Αν είναι δυνατό, θέλουμε να 

παραμείνει για την ερχόμενη βδομάδα 11 ψήφιση ΤΟ\l νομοσχεδίου τούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν 11 Βουλή δέχεται την άποψη ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Και συγκεχρψένα. αν πρέπει να δώσω κάποιο αιτιολογικό. αφορά την 

επέκταση μέρους το\! νομοσχεδί.ου τούτου. των προνοιών του, και σε επιζώντα 

σύζυγο αποβιώσαντος συναδέλφου, σuyκεκριμένα του κ. Χατζηκακού. ο οπο{.ος δεν 
περιλαμβάνεται στις πρόνοιες του παρόντος νομοσχεδίου. για να μη χρειαστεΙ να 

επανέλθει η Βουλή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν η Βουλή συμφωνεί, Οα αναβάλω το θέμα για την ερχόμενη συνεδρίαση. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διόταξη, το υπ' αριθμό 4 που 
είναι ''Ο περί Συι.uτληρωματικoύ προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) του 1991". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ, 20) ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Ε.iτιτροnή Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμo'ί.t μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μα'ίου 1992, 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις a..-τόψεις τους εκπρόσω."tοι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι τι έγκρι.ση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιο\) Ταμείου ποσού ί78.533 και τι διάθεσή του γι.α '{ην κάλυψη 

επιδόματος σε γιατρούς για απόκτηση ειδικότητας. 

Όπως ειδικότερα επεξΊ1ΎTiθηκε στην Επιτροπή από .ους εκπροσώπους ΤΟΊ) 

Υπουργείου Οικονομικών. το πιο πάνω ποσό προορίζεται να καλύψει την αμοιβή 

27 γιατρών ΚυπρΙων και Ελλήνων υΠllκόων που πρόκειται να ειδικευθούν ή 
ειδικεύονται σε νοσοκομεία της Κύπρου με βάση ειδική συμφωνια μεταξύ των 

κυβερνήσεων Ελλόδας και Κύπρου. Η αμοιβή .που θα δΙΟ1εθεΙ για κάθε ει.δικΕUΌμενo 

γιατρό έχει καθοριστεί από την αρμόδια αρχή ύστερα από συνεννόηση με τον 

Υπουργό Οικονομικών, όπως προβλέπεται στους σχετικούς Kανoνι.σμoUς για ης 

ειδικότητες των γιατρών που εγκρίθηκαν από τη Βουλή το 1991. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\1πολΟΥιομοίι. αφού πήρε 

όλα 10. σtOιχεΙα ποιι αφορούν τη ζητούμενη συμπληρωματική πίστωση, ομόφωνα 

εισηγεΙται την ψήφιση σε νόμο τοιι υπό σUΖήτηση νομοσχεδίοιι, αφοίι τροποποιηθεί ο 

τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμΟύ 

Νόμος (Αρ. 15) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχοιιν ομιλητές fJtt θέματος αρχής; 
Ε..uιδή δεν υπάρχο\ΙV ομιλητές fJtt θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιο\! ΤαμεΙΟυ πoσoiι ί78.533 

για τη χρήση τοιι έτους που λήγει σης 31 Δεκεμβρ'ου 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν ιΙπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

EιδΙκεuση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωροίιμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 15) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

YπόΡΧE~ ένσταση; 

(Κτυπά τη οφνρα) 

Επειδή δεν ιιπάρχει ένσταση. το νομοσχέδιο εγκρΙνετοι και ψτιφίζεtαι σε Νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα σtην ημερήσια διάταξη, τα υπ αριθμό 5 - 8 
που εΙναι (Ι) ''Ο περΙ Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, 

Σκοπο[. Αρμοδιότητες και Συναφή eιματα) Νόμος 10'U 199I ~ . (2) ''Ο περΙ Εχλο-Υής 
των Μελών των Οργάνων της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων Νόμος του 1991", 
(3) ''Ο περΙ ΠαΥκύπρι.ας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή, ΣκσποΙ, 
Αρμοδιότητες και Σuναφή θέματα) Νόμος του 1991 " και (4) ''Ο περΙ Εκλογής των 
Μελών των Οργάνων της Παγκύπρι.ας Επιτροπής Προσφύγων Νόμος του 1991". για 
τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον ΠρόεδQo της αρμόδιας 

Κοινοβουλευnχής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

'Εχει ήδη αναγνωσθεί. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει αναγνωσθεΙ Yπάρxouν ομι.λΤ)τές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΙΌΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έxε~ ΥΕνει ήδΤ) συζήτΤ)ση σ' αυτό το Σώμα, όταν τα σχεηκά σχέδια νόμου 

συζητήθηκαν το ΓενάρΤ) autou το χρόνου. Μετά από αρκετή ανnπαράθεοτι είχαμε 
από xoLVou συναπoφασίσε~ να δώσουμε τόπο στΤ)ν OΡΎTi, να αναβλΤ)θεί η συζήτΤ)οτι 
και να κάνουμε όλοι δεύτερες ΟΧέψεις. Επανηλθαμε τον ΑΠριλΤ), αν δε με απατά Τ) 
μνήμΤ) μου, και αναβάλαμε και πάλι το θέμα, για να φθάσουμε στα σημερινά 

δεδομένα τα οποία αποτελούν επανάληψrJ του nΡOTJYOUμEVOU σεναρ(ου. Η 
Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, όπως ονομάζεται , θεσμοθετείται και μάλιστα με 

πρόνοιες του σχεδίου νόμου -του νόμου που πάει να εγκριθεί από την πλεΙΟψηφία 

των δUO κομμάτων, του ΔΤ)μοκρατικού Συναγερμού και του ΔΤ)μοκραηκού 

Κόμματος- που θα υποχρεώνουν τους πρόσφυγες σε καθολικ'ή ψT)qχκpoρΙO. 

Πρόνοιες οι οποίες καθορίζουν ότι Τ) Παγκυπρια Ένωση Προσφύγων καθίσταται 

νομικό πρόσωπο και ότ~ μάλιστα για τέσσερα ολόκλΤ)ρα χρόνια εμείς, οι 

εντεταλμένοι από το λαό να υπερασπιζόμαστε τouς θεσμούς τΤ)ς ΔΤ)μοχρατΙΟς. θα 
διορίσουμε, με βάΟΤ) αναλογική εκπροσώπΤ)σΤ) τΤ)ς δύναμΤ)ς των κομμάτων ΟΤΤ) 

80υλ'ή, τους εκπροσώπους στην ΠαΥχύπρια Ένωση Προσφύγων σε όλα τα επΙΠεδα. 

Μια άλλΤ) πρόνοια λέει ό:tι θα γΙνονται εκλογές είτε χάριν της ΠΕΠ εΙτε μαζΙ με ης 

βουλευτικές εκλογές. 

Είχαμε την τελευταία αναβολή, διότι T)yέρθTJ ο αΥαπτιτός συνάδελφος, ο 

κ. Ευσταθ{ου. και εΙΠε ότι αυτό το πράγμα θα δT)μιoυΡΎTiσει προβλήματα και γι' αυτό 
τον Lδ ιo το θεσμό των βουλευτικών εκλογών και μπορεί να προσβληθούν και αυτές 
τούτες οι βουλευτικές εκλογές. Συνό.δελφοι γνωστοί για τις νομικές τους γνώσεις 

και αναγνωρισμένοι, όπως ο Γενικός Γραμματέας του ΔΤ)μοχρατικού Συναγερμού, ο 

κ. MαΡXLδT)ς, δικα{ιοοε τότε τον κ. Ευσταθtoυ. 

Περίμενα ειλικρινά όη στην E.ι'tLtΡOΠTi θα εσυζητείτο με βάση και την 

παρατηρηση του κ. Ευσταθtoυ το όλο θέμα και ότι θα επανερχόμασταν να 
διαχωρίσουμε την Επιτροπ'ή των Προσφύγων και τις εκλογές της από τις 

------=------== - --
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βουλευτικές εκλογές. Δooτuχώς κάτι τέτοιο δεν έχει συμβεί. Και ερχόμαστε σήμερα 
με την πλειoψηφLα των δύο κομμάτων, .λυ:τούμαι που το λέω. το έχω επαναλάβει 
αυτό το πρόγμα. αλλά δε θα κουραστώ να το λέω· ουσιαστικά να στραyγaλΙσοuμε το 
δημοκρατικό δικαΙωμα των προσφύγων εθελοντικά και μέσα από δημοχρατικές 
διαδιχασΙες α.ίλής αναλογικής να εντάσσονται, να δημιουργούν, να οργανώνονται 
ΟΤΊ1ν Ένωση των Προσφύγων και να αναδεικνύουν τα εκλεγμένα όργανά της. 

θεωρώ ειλικρινά μια τέτοι.α νομοθεσία --αν τελικά περάσει, αν δεν κόνouν 
δεύτερες σκέψεις οι αγαπητο( συνάδελφοι των Μο κομμάτων- απαράδεχτη και 
αντιδημοκρατική. θέλω να δηλώσω ότι πέρα από την αντισυνταγματικότητα που 
κατά την όποψή μου είναι ολοφάνερη -παρόλο που δεν εΙμαι νομικός αλλά όλοι ΟΙ 
νομικο(, πιστεύω α..,ό όλα τα κόμματα βλέπουν εξόφθαλμα αυτή την 

αντισυνταγματικότητα- πέρα α,τό αυτή την αντισυνταγματικότητα η οποία. είμαι 
σίγουρος. ότι Οα επιτρέψει την προσβολή της νομοθεσίας αν εγκριθεί, θέλω να 
δηλώσω με όλο το σεβασμό προς τους έχοντας την αντΙΟετη με μας άποψη. που 
συναποτελούν και την πλειοψηφία, ότι εμείς Οα αγωνιστούμε ανάμεσα στους 
πρόσφυγες. Θα πούμε στους πρόσφυγες ότι καταπατούνται βασικά ανθρώπινά τους 
δικαιώματα. θα πούμε στους πρόσφυγες ότι καταπατείται 11 δ11μοκρατ(α και το λέω 
αυτό χωρίς φόβο και πάθος και χωρίς καμιά παρεξήγηση. 

Εκείνοι οι οποίοι αναλαμβάνουν τέτοιο εγχείρημα θα πρέπει, κατά Τ11 γνώμη 
μου, να πληρ<ί)σ9υν και τα ανάλογα πολιτικά τιμηματα. Γι' αυτό κάνω ύστατη 
έκκλ11ση, απευθύνω ύσταΤ11 έκκληση ακόμα μια φορά στα δ'ύο κόμματα. στο 
Δημοκρατικό Κόμμα και στο Δημοκρατικό Συναγερμό, να αναλογιστούμε ακόμα μια 

φορά τις ευθύνες μας και να λειτουργησουμε ακριβώς ως Βουλή των Αντιπροσώπων 
και ως υπερασπιστές της δημοκρατίας. 

Αυτή την έκκληση θέλω να πιστεύω ότι έστω και τώρα. την υστάτη, θα την 

ακούσουν οι αγα.."tητο( συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος και δε θα προχωρήσουν στην έγκρισ11 αυτού του 
αντιδημοκρατικού σχεδίου νόμου. 

Ευχαριστώ πολύ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μουσιούπας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Από τη θέση μου μόνο δύο λόγια. κύριε Π ρόεδρε. 

Ήθελα μόνο να πω ότι αυτό που θεσμοθετείται στjμερα είναι σίγουρα πολύ 
καλύτερο από εκείνο που επικρατoiισε μέχρι σήμερα, αν λάβουμε υπόψη ότι για 
διάφορους λόγους που δε θέλω να αναλiισω τώρα, δε μετείχαν στην Παγκiιπρια 
Επιτροπή Προσφύγων εκπρόσωποι α..-τό δΟΟ κόμματα. Δύο από τα τέσσερα. Αυτό 
λοιπόν που γίνεται σήμερα μπορεί να μην είναι το τέλειο, αλλά σίγουρα εΙναι μια 
κάποια λiιση, για να υπάρχει γενικότερη συμμετοχη στην οργάνωσ11 των προσφίιγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Kiιριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Για δεκαοκτώ χρόνια δεν είχαμε σκεφθεί ποτέ oiιτι διαδικασίες. ούτε 
μεθόδους. αλλά μόνο τρόπους για να aπoξενώσoυμε και να απoμακρiινoυμε μερίδα. 
τη μεyαλiιτερη ίσως μερίδα, των προσφίιΥων σ.."tό την ΠΕΠ. Αυτή τη στιγμη άκουσα 
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τον αγαπητό Χ. Χριστόφια να μας λέει yl.O διαδικασίες. Και λέω, TL έχη σημασι.a; 

Είναι οι διαδικασίες που μας ενδιαφέρouν ή ο σκοπός; Και ο σκοπός είναι 
ξεκάθαρος. Αυτη τη στιγμή επανερχόμαστε πάλι στο ίδιο λάθος, να πεΡΙί-τλtξoυμε τα 

προσφυγικά προβλήματα μe την πολnιχή. 

Δυστυχώς, έχει το πάνω χέρι το ΑΚΕΛ, αφού για δεκαοχτώ χρόνια κατόρθωσε 

να δΙΕισδύσει και να οργανώσει τους μηχανισμούς της ΠΕΠ , Αυτή τη οnΥμή λέει ότι 

θα προσπαθήσουμε να εφαρμόσονμε αντιδημοκρατικές διαδιχασιες. Ε(ναι μήπως 

αυτός ο στόχος Τι μήπως 1"1 αξιοποίηση του μηχανισμού που δημιouρyτ'ιθηχε για 
δεκαοχτώ χρόνια. για να αποχλεΙσουμε ξανά και ξανά, και ιδΙως τα μικρότερα 

κόμματα. από τη συμμετοχή τους σης εκλογές; Και ποιο το κακό να συμπΙΠΤουν οι 

εκλογές της Π ΕΠ με τις άλλες εκλογές, αφού δεν υπάρχει υποχρεωτική ψηφοφορία; 

Υπάρχει καλύτερος μηχανισμός και καλυτερος τρόπος από την προσέλευστι των 

Ψτιφοφόρων στις κάλπες; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Σε τέσσερα χρόνια. 

Ι ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Σε τέσσερα χρόνια. Βέβαια σε τέσσερα. Αφου τα δεκαοκτώ ήταν καλά, τα 

τέσσερα νομίζουμε ότι είναι καλυτερα. Όσον αφορά τα τρία χρόνια που ειστιγούνται 

κάποιοι, δε βλέπω κα~ μεγάλη διαφορά των τριών από τα τέσσερα. 

Επίσης με τις σημεριvtς εξελίξεις νομίζω υπάρχει και περιθώριο και χρόνος, 

για να αφήσουμε στην ηρεμΙΟ τον κόσμο μας, να μην τον αναμείξουμε σε 

προβλήματα λιγότερης αξίας από ότι τα σοβαρότατα που μας απασχολούν σήμερα, 
θέλουμε να ξανακομματιάσουμε το λαό μας εντός τεσσάρων μηνών; Ποιοι θα 

κάμουν αυτές τις εκλογές και πώς θα τις κάμουν; θέλουμε να φέρουμε ξανά στις 

κάλπες τους πρόσφυγες και να δείξουμε όλα τα απωθημένα μας, Φ.ων των 
κομμάτων και των υπέρ και των κατά, αυτές τις κρίσιμες μέρες; 

Α ν το θεωρούμε σωστό, ας το κάνουμε. Ελίτίζω φυσικά και εύχομαι κατ' αρχήν 

να μη λtγεται αυτή η οργάνωση ΠΕΠ για τη λύση των προβλημάτων της 

προσφυγιάς, αλλά να εΙναι μελλοντικά η οργάνωστι για τη λύση των προβλημάτων 

της επιστροφής. Γι' αυτό πιστεύω ότι είμαστε ορθοί στις θέσεις μας, δΙκαιος είναι ο 

τρόπος που χειριζόμαστε τσ θέμα, διασφαλίζουμε τα μικρότερα κόμματα, αφήνουμε 

κάποια ανεξάρτητη επιτροπή υπε'ύθΥVΗ για τη διεξαγωγ1j των εκλογών με τρόπο 

ανεπηρέαστο σε κάποιο στάδιο και με την ελπίδα ότι η συναίνεση θα επικρατήσει 

και όχι οι πολιτικές σκοπιμότητες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης, 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε , 

είναι η πολλοστή φορά που αυτό το Σώμα τόσο στο επίπεδο των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών όσο και στο επίπεδο της ολομtλει.ας ασχολείται με το 

προσφυγικό κίνημα και ιδιαίτερα με την οργάνωση η οποία θα εκφράζει τον 
προσφυγικό μας χόσμο. 

Είναι γεγονός ότι από την προηγούμενη Βουλή με πρωτοβουλίες πολιτικές 

που εκφράστηκαν μέσα οπό δυο προτάσεις νόμου του Σοσιαλιστικού Κόμματος και 

του Δημοκρατικού Συναγερμού Ε.ι'tιδιώχθηχε ο εκδημοκρατισμός του προσφυγικού 



2994 

μας κινήματος, χάτι το οποΙΟ σ' όλη τη διάρκεια της περασμtνης Βουλής δεν έγινε 

κατορθωτό να επιτευχθεΙ και πάλι για λόγους πολιτικούς. Ωστόσο σ' αυτη τη Βουλή 

ήταν ομόφωνη η επιθυμία και 11 προσπάθεια να οδηγηθονμε σε δημοχρατιχότερες 
r ~ μ.Q~φ8i~γ~ν~-~~.εg, Ι .... c= .~ .. __ ,. ... ....., \ __ ~.,.~ ,.. ........... ~ ... . ..,. . .-,........, ..... fo,. 

Είχαμε τη συζήτηση τον περασμένο f evdQll όπου τα δυο κόμματα που 

QΠO'Iελoύν τη σημερινή διαμορφωμένη πλειοψηφία νποστήριξαν το δι.ορ ιοτικό 

σύστημα ο' όλα τα επΙΠεδα σαν μια μόνιμη μορφή ανάδειξης των οργάνων της πεπ . 

Είναι γεγονός ότι ήταν έντονη, ανη.παραθε1ική και ο\.lOιασηχή η συζήτηση που έγινε 

τον περασμένο Γενάρη. Και εκείνη η συζήτηση φαίνεται ότι δεν ήταν όom:oXTJ και δεν 

'ήταν χωρtς αποτέλεσμα. Εμείς θέλο"με να χαιρετίσουμε το βήμα που έγινε. Τα δυο 
κόμματα της πλειΟψηφίας δέχτηχαν να φ\τyouν από το διοριστικό σύστημα και να 

πάν στο σύστημα της eκλoyής με την απλή αναλoγ~κή. Αυτη ήταν μια μετάθεση την 

οποΙα εμεΙς χαιρετΙ~oυμε. Ωστόσο δεν τΊταν η μετάθεση που θα έπρεπε να γίνει για 
να έχουμε μια απόλυτα δημοκρατική διαδικασία που να εκφράζει κατά αδιάβλητο 

τρόπο χωρΙς παρεμβάσεις, χωρΙς κηδεμονενσεις το προσφυγικό κΙνημα. Η άποψη 

της πλειοψηφίας σήμερα μας λέει όΊΙ για την πρώτη πενταετία, κατ' ακρ(βεια 

τετραετία, θα διορίσουμε εμεις την ηγεσία των προσφύγων και το 1996, και από τότε 
κάθε πενταετία, θα εκλέγονται τα όργανα των προσφύγων ταυτόχρονα με τις 

βουλευτικές εκλογές. 

Είναι φανερό όη παρά την πρόοδο δεν μπορούμε παρά να εκφράσουμε δυο 

βασικά σημεία διαφωνίας. Το πρώτο είναι όη θα 'χουμε για τέσσερα χρόνια 

διορισμένους -και θέλω να πω επίσης ότι θα είναι διορισμένοι απ' όλα τα κόμματα. 

όμως δε θα παύσουν να είναι διορισμένοι,.. και ύστερα θα 'χουμε κάθε πέντε χρόνια 

εκλογές. Άλλη είναι η φύση των βουλευτ ικών εκλογών, άλλο είναι το περιεχόμενό 

τους και άλλο εxetvo των εκλογών για την ανόδει.ξη των οργάνων του προσφυγικοι, 

μας κινήματος. Είναι γι'αυτoUς τους δυο λόγους, που παρά το γεγονός ότι 

αναΥνωριζουμε το σχετικό βτΊμα το οποΙΟ έγινε, πισtε"ίιoυμε ότι έμεινε μετέωρο και 

δεν ολοκληρώθηκε. ώστε να προσφέρουμε μια δημοκρατικτΊ διέξοδο στο προσφυγικό 
μας κίνημα. 

Λέχθηκε και το εξής: ~EΙναι ώρες αυτές να οδηγούμε τον προσφυγικό μας 

κόσμο σε εχλογές;" Οι ώρες είναι θαυμάσιες. Εμείς συμφωνούμε όη ο κύριος στόχος 

αυτής της οργάνωσης, όπως λέγεται ομόφωνα απ' όλους μέσα στο νομοσχέδιο που 

θα ψηφίσουμε, είναι πρώτα απ' όλα ο αγώνας για την απελευθέρωση των 

κατεχομένων και την επιστροφή κάτω από συνθήκες ελευθερίας και ασφάλειας στα 

σπίτ ια και ης περιουσίες μας. Και αν αυτές ης στιγμές που όντως το Κυπριακό 

βρίσκεται σε κρίσιμη φάση δεν έχουν αυτη την ευχαι.ρΙα οι πρόσφυγες να Εκφράσουν 

τις απόψεις τους, διερωτώμαστε αν υπάρχουν καταλληλότερες ώρες να 
διατυπώσουμε την επιθυμία μας. την εμμονή μας. τη θέλησή μας , την 

αποφα.σιστικότητό: μας. ΣτΊμερα που μας μι.λoUΝ για λΟΟεις να ποuμε ότι λύση για 

μας σημαίνει επιστροφή κι απελευθέρωση. 

Είναι γι' αυτούς τοιις λόγους, κύριε Πρόεδρε , που το Σοσιαλιστικό Κόμμα 

ΕΔΕΚ θα καταθέσει μαζί με την Κοινοβουλευτική Ομ.ό:δα του ΑΚΕΛ κοινή πρόταση 

τροπολογίας για διεξαγωγή των εκλογών κάθε τρία χρόνια και για τη διεξαγωγή 
εκλογών σε διάστημα μερικών μηνών, ώστε το νέο σχήμα να ξεκινήσε~ σωστά με 

δημοκρατικές διαδικασίες και με προοπτικές οι οποίες δε θα ΠΡOυπoθέτouν 

κηδεμόνεUΣΗ του προσφυγικού κινήματος από τα κόμματα ούτε για τέσσερα χρόνια 
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ούτε γ~α ποτέ. Εμείς πιστεύουμε σ' ένα ελεύθερο. ακηδεμόνευτο. απελευθερωτικό, 
αντικατοχικά προσανατολισμένο προσφυγικό κίνημα. τέτοιο πο" μπOQεΙ να 

προέλθει μέσα από αδιάβλητες δημοκρατικές διαδικασίες. 

Έ~ρι01άι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΙΌΦ!ΑΣ: 

Λέχθηκε, κύριε Πρόεδρε, και άκουσα με έχπ)"ηξη ότι υπάρχει πολιτική 

σκοπιμόΊητα cπη θέση μας. Λυποίιμαι να παρατηρήσω ότι αβίαστα ένα 

αντικειμενικός παρατηρητής θα δει την πολιτική σκοπιμότητα σ' αυτό που πάει να 

εγκριθεί, καθαρή πολιτική σχο..-τ.ιμότητα. Επιβ(:ιλλει με το έτσι θέλω η πλειΟψηφια 

της Βουλής τη θέλησή της λέγοντας ~σε τέσσερα χρόνια. πρόσφυγες, θα έχετε 

δικαίωμα εσεΙς να πείτε την άπΟψή σας ποιοι θα. σας εκπροσωπούν. Τώρα θα την 

πούμε εμείς οι σοφοΙ της Βοuλής των Avτι.πρoσώπωνB • Ακόμα κι εκεί που ένα 

κόμμα δεν έχει έστω και ένα ψήφο θα είναι υποχρεωμένο ανάλογα μf ης ψήφους 

που πήρε παγκύπρια. όχι καν μέσα στους πρόσφυγες, ανάλΟΥα με αυτές τις "ψήφους, 
να βαφτίσει δ~κoύς του ανθρώποιις o~ οποίοι να εκπροσωπήσουν αιιτό το κόμμα. 
Νομ(ζω ότι αυτή είναι η πολιτική σκοπιμότητα. Ανοίγουμε μια μεγάλη πόρτα, 

αγαπητοί σιινάδελφοι. Γιατί αύριο αυτή η Βουλή, για μια άλλη οργάνωση. ε'τε 
συνδικαλιστική είτε οποιαδήποτε άλλη που θα θεωρήσει μια κάποια πλειοψηφία ότι 
δε λειτουργεί δημοκρατικά, θα μπορεί να μη θεσμοθετήσει και να βάλει κατά το 
δοκούν εκπροσώπους των διάφορων κομμάτων ή των διάφορων παρατάξεων που 

θα πρόσκεινται στα διάφορα πολιτικά κόμματα; 

Επαναλαμβάνω ότι ανοΙγοιιμε μια πόρτα η οποία θα μας οδηγήσει στο 

λαβύρινθο και στο χάος. ΕμεΙς οι ίδιοι ΟΙ οποίοι είμαστε εντεταλμένοι να 

υπερασπιζόμαστε τους δημοκρατικούς θεσμούς oδτryoύμε σταδιακά στην 
καταπάτηση τοιις στο όνομα δήθεν του εκδημοκρατισμού μιας οργάνωσης 

προσφυγικής. Ιδού η Ρόδος, αγαπητοί συνάδελφοι. 

Γ(νεται πρόταση σε τέσσερις μήνες να γίνουν εκλογές με απλή αναλογική. Οι 

φίλοι του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι το πιο μεγάλο κόμμα. Λέω, ιδού η Ρόδος. 

Δημοκρατικότατα, να ποδηγετήσετε την Επιτροπή των Προσφύγων. να έχετε τη 

μεγαλύτερη μερίδα και μαζί με το Δημοκρατικό Κόμμα να έχετε και την πλειΟψηφία 

μάλιστα. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΔΗΣΥ: 

Δε θέλουμε. Την αναλογία μας μόνο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Η δημοκρατία αυτό etλEL. Ακριβώς την αναλογία σας να την πάρετε, εφόσον 

μιλήσουν οι πρόσφυγες όχι εφόσον μιλήσει η Βουλή των Αντιπροσώπων και 
υποχρεώσει τους πρόσφυγες να Είναι τόσοι από το ΔΗΚΟ, τόσοι από το Συναγερμό. 

τόσοι α.ί'τό το ΑΚΕΛ. τόσοι αnό το ΑΔΗΣΟΚ, τόσοι από την ΕΔΕΚ και οποιοδήποτε 

άλλο κόμμα. Η δημοκρατία ακριβώς είναι δημοκρατία, γιατί ο δήμος πρέπΛ να 

μιλήσει. Αφήστε το δήμο να μιλήσει. Δεν μπορούμε να μιλούμε εμείς εξ ονόματος 

του δήμου. Δεν μ.."'Cορούμε εμεΙς να γίνουμε. επαναλαμβάνω, οι σοφόΤΕΡΟΙ των 

σοφών. Εξ ονόματος του λαού έγιναν πολλά. ΠΟΙΟ είναι δηλαδή το τεκμήριο της 

δημοκρατίας και της δικαιοσύνης; Συνεπώς επαναλαμβάνω πολύ φιλικά την 



2996 

έκκλησή μου: Ελάτε όλοι μαζί την lη του Σεπτέμβρη ή το Σεπτέμβρη να κηρύξουμε 

εκλογές και με ανεξάρτητη E>"tLtρonTΊ, όπως Ο κ. Μακρίδης εΙΠε όtι θα 'υπάρχει 

ανεξάρτητη ε.ίτnροπή. να κάμουμε αυτές τις εκλογές. Και να μου επηρέψεΊΕ να πω 

ότι τότε θα είναι ο κάθε κατεΡΥάQT1ς στον πάγκο 10υ. Εκείνοι οι οποίοι έχουν 
μεγάλη επιρροή μέσα στους πρόσφυγες να έχουν και την ανάλοΥτι επιρροή και μέσα 
στην Επιτροπή των Προσφύγων. Υπάρχει ομοφωνία ο' αυτό το θέμα. Δεν έχει 

κανέναν που θέλει αυτή 111 στιγμή να είναι κανένας έξω αλλά ο καθένας να είναι 
μέσα ανάλογα με τα κouκκιά του και όχι ανάλογα με το τι θέλει η πλειQψηφw της 

Βουλής. 

Επαναλαμβάνω και επιμένω. Η πρόκληση είναι μεγάλη και δεν εΙναι προς εμάς 

11 πρόκληση. Η πρόχληση α.."tευθύνεται στον προσφυγικό κόσμο και γενικότερα στον 
κυπριακό λαό και είμαι σίγουρος ότι θα υπάρξει απάντηση σ' αυτή την πρόκληση. 

Σας καλώ να προλάβετε α\lτή την απάντηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Γιάγκου, μετά ο κ. Ευσταθίου και μετά ο κ. ΧατζΊ1Ύιάννης. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Αξιότιμε XUQLE Πρόεδρε, 

Αξιότιμοι κUριoι συνάδελφοι, 

Έχουμε μπροστά μας την κατά πλειοψηφια πρόταση ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ για ψήφιση 

σε νόμο της ενοποιημένης πρότασης νόμου με τίτλο ~O περί Παγκύπριας Επιτροπής 

Προσφύγων Νόμος του 1992". Μια πρόταση για ψήφιση ενός αντιδημοκρατικού και 
αντισυνταγματικού νόμου, ο οποίος θα μετατρέψει το κίνημα των προσφύγων σε 

ημικρατικό οργανισμό με διοριζόμενα τα σώματά του ανάλογα με τη δύναμη των 

κομμάτων. 

Τασσόμαστε ενάντια σε μια τέτοια ΕΠιλογή, διότι η Παγκύπρια Επιτροπή 

Προσφύγων είναι κίνημα του προσφυγικού κόσμου το οποίο δημιoυρyήθrικε έπειτα 

από μια αναγκαιότητα που δημιούργησε η β(ιρβaρη τούρκικη εισβολή που 

προπομπός της ήταν το προδοτικό πραξικόπημα της χoίινtας των Αθηνών και της 

ΕΟΚΑ Β'. Η πεπ ιδρύθηκε μέσα σε δύσκολες συνθήκες, όταν χιλιάδες πρόσφυγες 
βρίσκονταν κάτω από τα δέντρα και σε πρόχειρα αντ(σκηνα. Η πεπ βοήθησε με τη 

δράση της να απαμβλυνθούν τα προβλήματα των προσφύγων και να εξΜφαλιστεΙ 

μια άνετη προσωρινότητα. Με την πρόταση νόμου που έχουμε μπροστά μας 

ουσιαστικά αλλάζει η μορφή της ΠΕΠ, όπως αυτή ήταν μέχρι σήμερα και όπως την 

ήθελε ο προσφυγικός κόσμος. Η τροποποιητική πρόταση των δυο κομμάτων για 
διορισμό των Επιτροπών για τέσσερα χρόνια περικλείει κινδύνους. Σας αναφέρω 
ως χαρακτηριστικό παράδειγμα τις κοινοτικές αρχές των ενοριών για τις οποίες, 

παρά τις υποσχέσεις και τη δική μας απαΙτηση, δε διεξάγονται εκλογές κι έγιναν πια 

θεσμός. Με το διορισμό κομματικών εκπροσώπων στα σώματα της ΠΕΠ 

κομματικοποιείται η οργάνωση των προσφύγων και αφαιρείται το δικαίωμα των 

προσφύγων να εκλέγουν τα σώματα Τ1]ς πεπ. Ουσιαστικά θα στερείται 1] ΠΕΠ τις 
υΠ1]ρεσ(ες μιας σειράς παραγόντων, προσωπικοτήτων και άλλων τμημάτων που δεν 

είναι ενταγμένα στη δύναμη των κομμάτων και θα τους στερεί το δικαίωμα να 

προσφέρουν τις υπηρεσ[ες τους στο κοινωνικό Τ1]ς έργο. Με την πρόταση για 

διορισμό των μελών αυτών των σωμάτων, όπως της Κεντρικής Επιτροπής, των 
επαρχιακών επιτροπών και των τοπικών ΕΠιτροπών, ουσιαστικά καταφέρουμε ένα 

σοβαρό πλήγμα σε κάθε έννοια αξιoxρατt.ας. 
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Να μου επιτρέψετε να σας υπενθυμίσω ότι κατά την ίδρυση της ΠΕΠ το 1974 
λάμβαναν μέρος εχ.,,-τρόσωποι όλων των κομμάτων και ανεξάρτητοι παράγοντες. 

ΑξίζΕι να αναφέρω όη σtην Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων ήταν ο τ6τε 

κεντρικός οργανωτικός γραμματέας του Συναγερμού. ο κ. Κώστας Χριστοδουλιδης, 

ο οποίος προήδρευσε και του πρώτου συνεδρίου των προσφύγων. Επίσης ήταν ο 

κ. Δήμος Γεωργιάδης και άλλα στελέχη του ΔΗιγ, Σήμερα λαμβάνουν μέρος στις 

τοπικές, στις επαρχι.αχές και την κεντρική επιτροπή μέλη και στελέχη όλων των 

κομμάτων. Εχεί πο" είναι απών ο Συναγερμός είναι στην κεντρική γραμματεία. 

γιατί έτσι το αποφό:σισαν οι ιδΙΟΙ. 

Οι προσπάθειες για διόσπαση της ΠΕΠ άρχισαν πριν από πολύ καιρό. Ο 

ΔΗιγ Q.ι"tοχώρησε 0.,ι"'t6 την κεντρική γραμματεία της ΠαΥκύπριας Επιτροπής 

Προσφίιγων, για να ιδρύσει τη δική του κομματική οργάνωση και απέτυχε. Και 

άλλοι έκαμαν προσπόθειες με διόφορες κινήσεις να διασπόσouν την Παγκ'ύπρια 

Επιτροπή Προσφύγων και ο προσφυγικός κόσμος απέρριψε όλες τις διασπαστικές 

ενέργειες. Η πολιτικοποίηση και κομμαΤΙΚΟΠΟΙ1'lση Τ1'lς ΠΕΠ θα θέσει τροχοπέδη 
στις δραστηριότητες του πιο αγωνιστικο'ύ τμήματος του κυπριακού λαού. Ο 

πρoσφtιyικός κόσμος είναι ώριμος να ρυθμΙζει τα του ο(κον .ον και το απέδειξε 

πολλές φορές. Όταν κάποιοι των καλοΟΟαν να κάψει τα αντίσκηνα τους 
περιφρόνησε, όταν άλλοι τον καλοΟΟαν να μείνει στα αντίσκηνα διάλεξε το δρόμο 

για επ'τευξη μιας άνετης προσωρινόΤ1'lτας. YΠOστηρtξαμε και θα υΠΟΟΤ1'lρ(ξουμε το 

κίνημα των προσφύγων. ώστε να συνεχίσει και στο μέλλον την αντόνομ1'l ύπαρξή 

του. Όσο υπάρχουν οι λόγοι .ης δ1'lμιουργί.ας του προσφυγικού προβλήματος θα 
αγωνιζόμαστε για να διατηρήσουν οι πρόσφυγες .0 δικα[.ωμα να εκλέγουν αυτούς 
που τους διοικούν. Στην Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων έχουν δικαιωμα και 
δικαιούνται να λαμβάνουν μέρος όσοι αγαπούν αυ.ό τον τόπο. Υπάρχει θέση για 

προσφορά όσων νιώθουν την ανόγκη να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στο .μήμα 

του λαού μας που έχει υποστεί τις μεγαλύτερες δοκιμασίες από την προσφυγιά. Η 
επιμονή και η άρνηση .ων δυο κομμάτων να υιοθετήσουν το αίτημα των προσφύγων 

για εκλογή των σωμάτων της ΠΕΠ δε συμβάλλει στην καλλιέργεια του κλίματος 

ενότητας που τόσο χρειάζονται σήμερα οι πρόσφvyες. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά έχουμε καθιερώσει ως θεσμό ότι δε γίνεται να 

μιλούμε από γραπτά κείμενα πάνω σε νομοθετήματα. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Είναι από ΤLς σημειώσεις μου, κ'ύριε συνάδελφε. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Είναι γραπτό κείμενο που διαβάζετε, κύριε συνάδελφε, και οφείλουμε να 

τηρούμε τους κανονισμούς. 

Κ. ΓιΑΓΚΟΥ: 

Όσον αφορά τις α,ί1όψtις μερικών συναδέλφων για τις τουρκοκυπριακές 

περιουσίες πολύ σ..-τέχουν από την πραγματικότητα. Η Παγκύπρια Επιτροπή 

Προσφύγων λαμβάνει μέρος στις επιτροπές τουρκοκυπριακών περιουσιών μόνο με 

έναν αντι .. ίτρόσωπο και οι Ε.-τιτροπές αυτές είναι δεχαεξαμελής. ΟΙ επιτροπές 

τουρκοκυπριακών περιουσιών δεν διένειμαν τις σημαντικής αξίας τουρκοκυπριακές 
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περιοuoίες. διότι τις σημαντικής αξίας τouρxoxιιπριακές περιουσίες τις κατέλαβαν 

αυτο( χου κατ~Ιxαν τα όΧλα το 1974. Απλώς οι ΕπιτροΠΙς διαx~ίρισης 

τουρκοκυπριακών περιουσιών προσπαθούν να διορθώσουν αυτά τα κακά ποιι 
έγιναν το 1974. 

θα 'θελα να αναφέρω σ' αυτό το Σώμα ότι από τη Λάρνακα, απ' αυτούς τους 
κ'ίικλους. το 1974 έγιναν εξαγωγές οικιακών συσκευών στο Λίβανο. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕΟΟ1αθΙΟυ. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Αν μου επιτρΙΠετε. από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. επειδή έτυχε αυτό το θέμα 
να παραπεμφθεί και στη δική μας Ε ... τιτροπή, την Επιτροπή Νομικών, θα 'θελα να 
έλεγα τα εξής: 

Πρώτα απ' όλα ένα νομοθέτημα που αφορά τους πρόσφVΓες και τους λέει ότι 

or. τέσσερα χρόνια θα γίνουν εκλογές για να αναδείξουν ανι;ι.προσώπους σίΥ<)υρο 
δεν αποτελεί ούτε αισιόδοξη πρόβλεψη ούτε κι ενισχύει αυτό που αποκαλούμε 

εθναό φρόνημα και όρθιο φρόνημα αυτον του λαού. Δηλαδή ξεχινούμε με την 
προυπόθεση όη μετά τέσσερα χρόνια θα UΠάρχOυν πρόσφυγες και θα αποφασίσουν 

ποιοι θα τους αντιπροσωπεύουν για τα επόμενα πέντε χρόνl.O. που θα ακολουθήσουν 

τα τέσσερα χρόνια. Μόνο γι' αυτό το λόγο ουδέποτε θα ψήφι.l;α τέτοιο νομοθέτημα 

ποιι αφορά τοιις πρόσφυγες. 

Στην Επιτροπή Νομικών ήλθε το θέμα διότι είχε προβληματιστεί τόσο ο 

κ. Μαρκ(δης όσο κι εγώ και άλλοι για τη σκοπιμότητα να διεξάγεται η βουλευτική 

εκλογή ταυτόχρονα με άλλες άσχετες εκλογές. Και το εξετάσαμε. αλλά από απόψεως 

nιπικής νομιμότητας καίτοι θα δημιουργηθονν προβλήματα δεν υπάρχει κώλυμα. 

Σίγουρα όμως το να παρουσιάζεται νόμος ποιι ρυθμίζει την πορεία και τα 
πεπραγμένα μιας ενώσεως προσώ...ων ΣUΓXΕXριμένης, επων'ύμου, η οποία 

λειτούργησε μέχρι σi)μερα. ο νόμος λέω να έρχεται και να λέει πώς θα εκλtξoυν, τι 

θα κάμει αυτή η tνωση των προσώπων. όσο και αν έχει αντίθετη άποψη ο Γενικός 

Εισαγγελέας. δε με βρίσκει σύμφωνο καθόλου. Διότι με την ίδια λογιχή θα 
μπορο'ύσαμε να επιλέξουμε οποιοδήποτε σωματεΙΟ της σuνoικιo.ς μας. να φέροιιμε 

μια πρόταση νόμου εδώ και να λέγουμε όη από τούδε και στο εξής θα 

εκπροσωπούνται τα διάφoQQ κόμματα μέσα στο σωματείο εκείνο. Νομίζω και ο 

κ. Ρολάνδης συμφωνεί μαζί μου ότι δεν είναι ο κατάλληλος τρόπος να επεμβαίνει η 

Βουλή, διότι έχει επανειλημμένα θίξει θέματα ανεπίτρεπτων επεμβάσεων σε χώρους 
όπου δεν επιτρέπεται η νομοθετιχή ρίιθμιση. Γι' αυτό το λόγο θα ήθελα αuτός ο 

προβληματισμός να είναι το επίκεντρο και όχι μόνο η σκοπιμότητα να γίνονται 

εκλογές τη ΣUΓXεκριμένη μέQα ποιι γίνονται και οι βο1Jλευτικές εκλογές. 

Το άλλο θέμα που θα ήθελα να πω είναι ότι πρ6γματι ενδιαφtρει και η 

μέθοδος ποιι αναδεικνVoνται τα αντιπρoσωπεuτικά όργανα ενώσεως προσώπων είτε 
η ένωση προσώπων είναι το εκλογικό σώμα εΙτε μικρότερα εκλογικά σώματα. εΙτε 

κοινότητες εΙτε δήμοι. Δεν είναι να υπάρχει μια κυβέρνηση αλλά πώς προέρχεται 
αυτή η χ\lβέρνηση το οιισι.ώδες, διότι η χυβέρνηση υπάρχει πάντοτε χαι εκεΙ που 

υπάρχει ακόμα η ιδέα της ηγεμoνLας. της κληρονομικής ηγεμονίας. Και εκεΙ 

ιιπάρχουν χυβερVΉσεις δεμένες και μάλιστα εμφανίσιμες και πολλά και διάφορα. 
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Αλλά πώς εκλέγοιιμε αυτές τις κιιβερνήσεις. και έχει σημασία να γίνονται οι εχλσΥές 
με τη δllμΟΚQC1τική ιiέα xα~ με το α.ντιπροοωa:lυΗ)(ό σύΟΤ'Ι1μα. Τω διοριστιχό 

σύΟΤl'Ιμα αξιωματούχων -δημάρχων. κοινοταρχών- πο\! ίσχυε στο παρελθόν στη 
Γαλλία και εΙχαμε χι εμε(.ς το σύστημα τούτο μέχρι προ τινος στον τόπο μας δεν 

είναι πλέον σύστημα που έχει οπαδούς, ούτως ώστε να Ειοάξουμε το lδLO σύστημα, 

για να ρυθμίσουμε tllV εκπροσώπηση μιας τάξεως προσώπων που ανέρχεται σε 
160000 ανθρώπους, δηλαδή στο 40% του πληθνσμού μας. 

Για όλους αυτο"ς τους απαράδεχτους λόγους. κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να πω 

ότι 11 Κοινοβουλενnχή μας ομάδα θα καταψηφίσει το νομοθέττιμα, επειδή 

παραβιάζεται πρώτιστα τι δημοκρατική ιδέα και το δΙOQισtιxό σύσττιμα υποκαθιστά 

τη δημοκρατΙα ως τον καλό τρόπο να αναδειχvύovtoι οι αντιπρόσωποι το\l Aaou 
στα διάφορα όργανα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Ο Χ. Χατζηγιάννης και μετά 11 κυρία Κατσελλή. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Kίιρ~ε Πρόεδρε, κ\ιQιoι συνάδελφοι, 

Η σημερινή πρόθεση της Βουλής να προχωρήσει στη νέα νομοθετική ρύθμιση 

αναφορικά με την ΠαΥχίιπρια Ένωση Προσφύγων προέκυψε από την ανάγκη να 

τεθεΙ τέρμα στο αμαρτωλό εκεΙνο παρελθόν της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Προσφύγων που για όλα αuτά τα χρόνl.O από της (.δρυσής της το Ι 974 μέχρι σήμερα 
μπορεί κΔποι.ος να πει ότι μόνο διακρίσεις, αδικLες και εξευτελισμό έχε~ προσφέρει 

στον προσφυγικό μας κόσμο. Και τουλάχιστον σ' αυτή τη διαπίστωση δε φαίνεται 

να διαφωνούν και οι συνάδελφοι της ΕΔΕΚ, ότι υπάρχει ανάγκη νέας ρύθμισης για 

(δρuΣΗ οπωσδήποτε νέας οργάνωσης προοφύΥων. 

Δε θα επεκταθώ ιδιαίτερα στο μεγάλο αριθμό αδικιών που ιίχαν γίνει στο 
παρελθόν, αρκεί να τονίσω μόνο ότι και στα στεγαστικά προγράμματα και στη 

διαχε(ριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών οποιοσδήποτε κuκλoqX>QεΙ ανάμεσα 

στον προσφυγικό κόσμο μπορεί να διαπιστώσει το αληθές των λόγων μου και να πει 
ότι η ανάγκη νέας ρύθμισης των πραγμάτων είναι τουλάχιστον επιβεβλημένη. Ως 
προς τον τρόπο εκλοΥής της τότε οργάνωσης, νομιζω ότι το λΙΎότερο που μπορούμε 

να πούμε είναι ότι θύμιζε εκλογές τύπου Τσαουσέσκου, Χόνεκερ και 6.λλων 
παρόμοιων καθεστώτων, γιατΙ απλούστατα μαζείιονταν ορισμένοι ημέτεροι σε 

κΔποια συνοικία και στα πολύ πολύ κρυφά, χωρίς να τους αντιληφθοίιν οι άλλες 

πολιτικές δυνάμεις, προχωρούσαν στην εκλογή των αντιπροσώπων. Και εχεΙ που 

συνέβαινε, όπως στο ΠαραλΙμνι και σε ορισμένους άλλους τόπους, να παίρνουν 

ειδηση οι αντίπαλοι την εκλογή και να παρουσιάζονται, τυπικά J.Lι-τoρoίισε κάποτε να 

προχωρήσουν στην εκλογή αλλά σε μεταγενέστερο στάδιο αγνοοίισαν το 

αποτέλεσμα, απέκοπταν κάθε επαφή με τέτοιες επιτροπές και το αποτέλεσμα ήταν 
να ελέγχεται αποκλειστικά αυτή η ΟρΥάνωση τόσο στα κεντρικά συμβούλια όσο και 
στα επαρχιακό και τοπικά, αν θέλετε. από αντι.προσώπους οι οποίοι ανήκαν 

κατ' αποκλειστικότητα στη γνωστή πολιτική ομόδα του ΑΚΕΛ-Αριστερό. 

Οποιαδήποτε σuμμετοχή, όπως αυτή πou ανέφερε ο κ. Γιόγκου προηγουμένως, 
ήταν γιατί ο κ. Κώστας ΧριστοδουλΙδης και ο κ. Δήμα; Γεωργιάδης ήταν 

βοιιλευτές, και επει.δη το καταστατικό τότε πρόβλεπε ότι οι πρόσφυγες βοuλεmές ex 
offlclo ήταν μέλη, δεν μπορούσαν ασφαλώς να τους αποστερήσουν τη συμμετοχή. 
Οπουδήποτε όμως προβλεπόταν εκλογή, ο τρόπος εκλογής, και αν θέλετε και η 
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τακτιχή που ακοΛουθείτο. τ'ιταν να αποκλείεται 11 εκλογή οποιουδηποτε με αντίθετες 
πολιτικές απόψεις. Σήμερα τουλάχιστον έστω και με το μεταβατικό αυτό στάδιο θα 
προχωρήσουμε σε μια δημοκρατική αντι,,"tροσώπεuση. Μιλούν για τα τρω Τι τέσσερα 

χρόνια μέχρι να γίνουν οι εκλογές και λένε ότι είναι δΙOQιστικό το σύΟΤTlμα. ΓιατΙ 
θα είναι διορισηκ6: Διότι θα τους διορίσουν τα κόμματα κατ' αναλΟΎων ασφαλώς 
της εκλογικής δύναμης που είχαν στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές. Μα. κνριοι 

σννάδελφοι. σε πολλές χώρες του κόσμου έχουμε έμμεση ψηφοφορία 

δι' αντιπροσώ."tων. δι' εκλεκτόρων αν θέλετε. και ουδόλως αμφισβητείται ότι οι 

εκλογές εχεΙ γίνονται δημοκρατικά. Στις Ην. ΠοΛιτείες για παρόδειγμα 11 εκλογή δεν 
είναι άμεση. Εκλέγονται εκλέκτορες και οι εκλέκτορες μετά ψηφιζouν τον υπΟψήφιο 

πρόεδρο του κρό:ιους και όμως δεν αμφισβητείται η δημοκρατικότητα αmής της 

εκλσΥής. Πώς, λΟ'\..ιοτόν, επειδή εδώ είχαμε τις tElemate; βουλευτικές εκλΟ'γές και 
εξελtyησαν κάποιοι, αν θέλετε, αντιπρόσωπσι, βουλευτές, αρχηγσί κσμμάτων και 

άλλσι αξιωματσύχσι ως απΟ'τέλεσμα εκείνης της εκλσγής σι σπσΙσι θα δισρίσσυν 

σήμερα τσ\lς αντι.προσώπσ\lς τσυς, έρχεστε και εκμηδενιζετε πλήρως τη δημσκρατική 

αυτή έκφραση και λέτε ότι αυτός σ τρόπσς εκλογής είναι δισριστικός , είναι 

αντιδημοκρατικός και χρησιμσποιείτε πσλλό άλλα κΟ'σμητικά επίθετα: Εγώ λtω 

είναι μια έμμεση ψηφοφορία, είναι ένας δημσκρατικός τρόπος εκλσγής. Ως προς τΟ' 

γιατί πρέπει να εκλέγσνται την ημέρα των βουλε\lτικών εκλΟ'γών είναι απλσυστατσ. 

για να μπορο"ύν να σ\lμμετέχσυν όλσι σι πρόσφυγες. Διότι, διαφορετικά, 

ασφαλέστατα θα γινόταν μια διαμάχη μεταξυ μας, μια προσπάθεια πσιος θα 
κσυβαλήσει περισσότερους πρόσφυγες σε κάπΟ'ισ\lς σuyxεκριμένσυς τόπσ\lς, για να 

εκλέξσvν τσ\lς αντιπροσώπσυς τσυς. Και ξέρετε όλσι σας ότι σι πρόσφυγες 

βρίσκσνται διασπαρμένοι σε όλΟ' τΟ' νησΙ Υπάρχσυν χωριά 00\1 έχσυν τρεις, 

τέσσερις , πέντε πρόσφυγες. Με τσν τρόπΟ' τσν σπσ(σ εισηγείσθε, να μη γίνσνται 

δηλαδή τα\lτόχρονα με τις βουλευτικές εκλσγές, σας προεξσφλώ ότι α\lτσΙ σι 

πρόσφυγες συδέπστε θα ψηφι.ζσ\lν. θα ψηφίζσυν εκείνσι σι πρόσφυγες σι σπσίσι θα 
έχσυν τη δυνατότητα να μεταφερθσυν για να ψηφΙσσ\lν. Δεν επηρεάζει, κύριε 

Ε\ισταθ(συ, μια τέτσια εκλσγή με κανένα τρόπΟ' την εκλογή των βουλευτών, διότι 

είχαμε την ε\fXαιρία στην Επιτροπή Νσμικών να σας αναφέρουμε ότι η ταmόχρονη 

εκλσγή δε σημαίνει κατ' ανάγκη και στΟ' ίδιΟ' κτίριο εκλσγή. Μπορεί να είναι, αν 

θέλετε, σ' ένα γει-ι:σνικό σχσλείο στην (δια πόλη, αλλό από τη στιγμή πσ\l σ 

πρόσφυγας ψηφοφόρος θα κατεβεί στl1 Λάρνακα να ψηφίσει τσ\lς βouλEmt; τσ\l θα 
μπορεί να μεταβεί 500, Ι 000 μέτρα πιΟ' κάτω για να ψηφΙΟει και τσυς 

αντιπροσώπΟ'υς τσ\l για την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. Μ' αυτό τσν τρόπο 

πιστευσ\lμε ότι θα είναι πλέον μαζική η συμμετσχή των προσφύγων και σΙγσυρα 

πλέΟ'ν αντιπροσωπευτικό τΟ' απστέλεσμα της εκλσγής. 

θα ήθελα να πω και κάτι άλλΟ'. Αν σκεφτόμασταν, κύριε Χριστόφια, καθαρά 
κσμματικά, επειδή αναφερόμαστε σε πρόσφυγες, θα έπρεπε να aξιώσσυμε ψηλότερο 

ποσσστό κατ' αναλογίαν, διότι όπως ξέρετε στσυς πρόσφυγες ... Πσισι βοήθησαν δεν 
είναι τσυ παρόντος. Αυτό ΤΟ' κεφάλαιΟ' έχει κατ' επανάλτrΨ11 συζητηθεί, είμαστε 

έτσιμσι, αν θέλεΊε. να τΟ' ξανασυζητήσσυμε, απλώς σας υποδεικνύω ότι στις πόλεις 
των σπσίων σι κάτσικσι είναι πρόσφυγες, όπως εΙναι η Αμμόχωστος πσυ εγώ 

εΚ.ίτροσωπώ, τΟ' ποσοστό των προσφύγων πσυ ψηφι.ζσυν Δημσκρατικό Συναγερμό 

είναι 42% και όμως δε διεκδικσύμε ως αντιπροσώπευση στην ΑμμόχωστΟ' σ' αυτά τα 
όργανα πσ\l θα διορΙσΟ'\lμε τΟ' 42%, αλλά διεκδικσύμε μόνΟ' τΟ' 33 ή 34% πσυ είναι τΟ' 
παΥκ.ίΙπρισ, αν θέλεΤΕ, πσσσστό τσυ κόμμματσς. Μπσρσύσαμε να ζηtΊ;σσυμε. Στην 
Κερ"ύνεια. KUQLE Ηλιόδη, είναι κι εκεΙ Ψllλό τΟ' ποσοστό μας από πλευράς 
προσφύγων. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν είμαι από την Κερ"ύνεια, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Απλώς το υποδεικνύω, επειδή ανέφερα μόνο την Αμμόχωστο χα~, όταν 

μιλούμε για tllv προσφυγοποιημέντι. αν θέλετε, περιοχή της Αμμοχώστου. όπως 
λ.χ. είναι Καρπασία. κύριε Χριστόφια, ξέρετε ότι το ποσοστό του κόμματός σας 
είναι πολύ πολ"ύ χαμηλότερο και όμως δεν εγείρουμε τέτοια θέματα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Να πάρετε τα ποσοστά σας. κύριε σuνόδελφε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Μπορεί τα δικά σας ποσοστά να παρουσιάζονται ψηλά σε περιοχές της 

ελεύθερης Κύπρου. όπως είναι τα KoκκινOΧώQια και, όπως ξέρουμε όλοι. εχεΙ στη 

Δερύνεια. Φρέναρος, Α γΙα Νάπα και. υπάρχουν και άλλα, έχετε ψηλό ποσοστό, αλλά 

δεν τα [γείρουμε αυτά τα θέματα. Σε όλη την Καρπασία υπάρχει μεγάλος αριθμός 

κοινοττ1των που ούτε για δείγμα αριστερός δε βρΙσκnαι και όμως δεν εγείρουμε 

τέτοιο θέμα. Εμείς λέμε να πάρετε το ποσοστό οας μέχρι την ημέρα που θα γίνουν 
εκλογές. Επαναλαμβάνω όη πρόκειται περί μεταβατικής περιόδου. 

Το γεγονός. έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι εδώ και δuo χρόνια που 

προσπαθούμε να ρυθμίσουμε αυτό το πολύ ενδιαφέρον για μας θέμα χωρΙς να 
καταλήγουμε. οφείλεται, πιοτενω, στην προσπάθεια την οποία επιδείξατε όλα αυτά 

τα χρόνια, για να ματαιωθεί αυτή η ρύθμιση, χρησιμοποιώντας διάφορους τρόπους. 

Στη μια φάση παρουσιάζεστο να φέρνετε ένσταστι γιατί υπήρχαν νομικά 

προβλήματα, αντLσυνταγματικότητες, λέγοντας ότι θα υπήρχε επιβάρυνση του 

προυπολογισμού. Σε άλλα στάδια βρίσκατε άλλα προσκόμματα. Φτάσατε τώρα. όταν 
έχουν ξεπεραστεί όλα τα άλλα, να παρουσιάζεστε όη διαφωνείτε, γιατί για μια 
περίοδο θα είναι δ ιοριστικό το σύστημα. Στην πραγματικότητα, και πρέπει να 
είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας. δε θέλετε να χάσετε τα κεκτημένα όλων ιιυτών των 

ετών. Ξέρουμε ότι μέσα από την ΠΕΠ από τις τoυρκoκuπριακές περιουσίες, κύριε 

Κ{χη Γιάγχου. κι εσύ κι εγώ ξέρουμε καλύτερα. αυτός που ικανοποιείται τελευταίος 

είναι ο πολίτης στο χώρο του Δημοκρατικού Συναγερμού. Και δεν είναι αυτοί που 

κρατούσαν τα όπλα το '74 που πήραν τους τουρκοκυπριακούς κλήρους. Όλοι 
κυκλοφορείτε και όλοι ξέρετε ποιοι ε{ναι οι αδικημένοι από αυτές τις διανομές. 

ΦαΙνεται όμως όη δεν έχουν ικανοποιηθεί, αν θέλετε. μέχρι σήμερα οι διαθέσεις σας 

και θέλετε να συνεχιστεί αυτό το (L-ταράδεκτο καθεστώς του παρελθόντος. Εμείς 

έχουμε υποσχεθεί αλλαγή και χαιρόμαστε γιατί υπάρχει σήμερα η σχετική 

πλειοψηφία. για να προχωρήσουμε σ' αυτή την ουσιαστική ρύθμιση. Έχουμε 

υποσχεθεί στον προσφυγικό κόσμο να σταματήσουμε τις αδικ ίες. ης διακρίσεις . να 

μονοιάσει. γιατί όχι, και σ' αυτό τον τομέα ο κυπριακός λαός στα ελάχιστα. αν 

θέλετε. περιθώρια που μας αφήσετε. Διότι σ' ό,ΤΙ αφορά τις τουρκοκυπριακές 

περιουσίες ήδη αυτές έχουν διανεμηθεί και οι τελευταΙΟι σήμερα που κατέχουν 
τουρκοκυπριακές περιουσίες είναι αυτοί που έχασαν περιουσίες στην κατεχόμενη 

περιοχή της Κύπρου. ΑρκετοΙ, χιλιάδες άνθρωποι με πεντακόσιες, χίλιες σκάλες 

χωράφια δεν πήραν ούτε ένα στρέμμα. Ποιοι κατέχουν σήμερα τις τουρκοκυπριακές 

περιουσίες; Ασφαλέστατα, επειδή είχατε πλειοψηφια στην ψT'jφ ιστι του νόμου περί 

Κηδεμόνος έχετε πετύχει να μην περάσει πρόνοια ώστε και κριτήριο -για να πάρει 

κάποιος περιοιισΙΟ να είναι. αν θέλετε, αριθμός στρεμμάτων ποιι είχε στην • 
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κατεχ6μενrι Κύπρο. Γι' αυτό ας μη λέμε ότι πήραν τις τουρκοκυπριακές ΠΕρl.Oοοί-ες 

αυτοί που κατείχαν τα όπλα το '74 και οπωσδήποτε τι δ~κή σας τι πλευρό είναι 

αδικημένη! Νομιζω ότι ο κυπριακός λαός ξέρει ποl.oι είναι ο' αυτό τον τομέα σι 

αδικημένοι και στα στεγασnχά προγράμματα και στη διαχείριση των 

τουρκοκυπριακών περιουσιών. Η σημερινή ρύθμιση περιποιεΙ τιμ'; σ' αυτό το Σώμα 

και απλώς τον(ζω ότι έχει καθυστερήσει πολύ. Ο κυπριακός ελλτινισμός για 

δεχαοκτώ χρόνια υπομονετικά περιμένει αυτή τη ρύθμιση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Οπωσδήποτε έχουμε αυτό το νομοσχέδιο για την Παγκύπρια Ένωση 

n ροσφύγων σήμερα. όχι γιατί θέλαμε να κάνουμε μια νομοθεσία άνευ λόγου. αλλά 
γιατί πραγματικά υπήρχε ένα πρόβλrιμα. Όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως και 

τον Ιανουάριο. 1(0'1) σvζητήθηκε επί μακρόν το θέμα. η Παγκύπρ~α Ένωση 

Προσφύγων έγινε μετά το 1974 κα~ ως γεγονός τον πρώτο κα~ρό λειτούργησε κάπως 
ομαλά. Μετά όμως τα πολιτικά πράγματα της Κύπροιι άρχισαν να παΙρνοιιν μια 
φόρμα διαφορεηκή και με διάφορους πολιηκούς ελιγμούς -δεν πρέπει να 

κρυβόμαστε πΙΟω από το δαχτύλι μας- η Παγκύπρι.α Επιτροπή Προσφύγων, όπως 

ονομαζόταν τότε, περιήλθε στα χέρια κιιρίως μιας παράταξης. Auτό είναι γνωστό. 

Και γι' αυτό η ΕΔΕΚ και ο Σuναγερμός είχαν καταθέσει OQισμένα νομοσχέδια. για 

να διορθωθεί το κακό. Και εμείς τοιι ΔΗΚΟ, παρόλο ποιι συμμετείχαμε σε ένα 
ορισμένο βαθμό στην Επιτροπή των Προσφύγων, δεν ήμασταν ειιτνχείς. Ούτε εγώ 

ήμουν εuτνχής, όταν συμμετείχα στις αρχές τοιι 1980. Και από τότε ε{.δα την ανάγκη 
να θεσμοθετηθεΙ Σήμερα χαιρετ(ζοιιμε αιιτή τη θεσμοθέτηση για έναν κιιρΙως λόγο. 

Διόη οτο προοΙμιο λtγει ακριβώς όη η nayκ\mQLO Ένωση Προσφύγων είναι για να 

αγωνιοτούν οι πρόσφuyες γι.α τα δικαιώματά τοιις. Και δεν είναι για να τοιις 

απογοητεύσοιιμε, όπως εΙΠε ο κ. Euσταθίoιι. με το να ψηφ(σouν μετά τέσσερα 

χρόνια. Δ~όη λtμε να αγωνιστούν μέχρι να ανακτήσouν τα ανθρώπινα δικα~ώματά 

τους. Με αυτό το νόμο σήμερα πρόσφυγες απ' όλα τα κόμματα έχouν την εuκαιρΙα 

να συμμετάσχουν σ' αυτη την Ένωση Προσφύγων. Και δε νoμtζω ότι είμαστε 

λιγότερο δημοκρατικοΙ από τον κ. Χριστόφια ή από oπo~oδ'ήπoτε άλλο συνάδελφο 

μέσα σΙ αυτη τη Βουλ'ή. Αντίθετα βλέπουμε ότι εΙναι ένα πολύ θετικό βήμα και 

περ~μένoυμε με τη νέα μoρφτi. τη θεσμοθετημένη, να γίνουν ενδοκομματικά έμμεσες 

εκλογές στα κοινοβουλειιτικά κόμματα. ούτως ώστε πρόσφυγες απ' όλες ης 
αποχρώσεις να έχουν ένα κοινό βήμα κοινού αγώνα. Ει.δικά σήμερα που με τις 

προτάσεις Γκάλι και τις διάφορες εξελi.ξεις στο Κιιπριακό είναι πολύ επικίνδυνα τα 

πράγματα όσον αφορά τα ανθρώπινα δικαιώματά μας τα οπο(α παζαρεύονται στα 
διάφορα, παζ(ιρια του κόσμοιι. Όσο για τις αδικιες δε θα μιλ'ήσω γι' αuτές. αν 

υπήρξαν και αν δεν υπήρξαν. Ελπίζουμε όη η ΠαΥκίιπρια Ένωση Προσφύγων θα 

δει αuτές τις αδικt.ες -και σε συσχετισμό και με άλλοιις νόμους, όπως το νόμο για 
τον Kf\δεμόνα των τουρκοκυπριακών περιουσιών- και αν υπ(ιρχουν αδικίες να τις 

εξαλεΙψΕι. Αλλά πάνω απ' όλα θέλουμε οι ΠQόσφυγες απ' όλες τις αποχρώσεις να 

έχουν ένα κοινό βήμα και να εκφράζουν από κοινού ης απόψεις τους για αγώνα, για 

δικαιωση και ΕΠιστροφή. 
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Όσο y~α ης εκλογές κα~ γιατί να γίνουν μετά T~σσερα χρόνια. μας διαφεύγει, 

και κανένας δεν την ανέφερε από τους ΠΡOηyo'ύμενoUς συναδέλφους, μια ουσιαστική 

λεπτομέρεια. Η ΠαΥκύπρια Ένωση Προσφύγων είναι εθελοντική. Όποιος θέλει 

εγγράφεται και εφόσον όποιος θέλει εγγράφεται. πρέπει να Π<1Qαμεριστoύν τα 
πρακτικά εξ αντικειμένου κωλύματα όλων των προσφύγων, ο'ίιτως ώστε να μπορούν 

να ψηφίζουν. να διεuκoΛυνθoiιν όλοι οι πρόσφυγες να ψηφίζουν και όχι να πάρει τη 

μερl.δα το\l λέοντος ΊΟ κόμμα Τι τα κόμματα που έχουν την καλύtερη οργάνωση και 

τα καλύτερα μέσα να κουβαλούν σε χρόνο ανύποπτο τους πρόσφυγες, για να 

ψηφίσουν την παράταξή τους. Και νομL!;.ουμε ότι οπωσδήποτε οι εκλογές δε θα 

γίνονται σ10 ίδιο οίκημα που θα γίνονται και οι βονλευτιχές. Αυτό οπωσδήποτε 

εΙναι πολύ καθαρό και ο νόμος, νομιζω, ο εκΛογικός δεν το επιτρέπει. Αλλό εφόσον 

ο πρόσφυγας θα πάει νποχρεωτικά να ψηφίσει, διευκολύνεται να πάει και 

παραπλεύρως κάπου κοντά να ψηφίσει και για την ΠαΥχύπρια Ένωση Προσφύγων. 

Και δε νομίζουμε ότι η ΠαΥχύπρια Ένωση Πρoσφityων είναι όπως ένα οποιοδήποτε 

σωματείο όσο σοβαρό και όσο μεγάλο και αν είναι. Η ΠαΥχύπρια Ένωση 

Προσφύγων, πρώτο και κύριο, χρηματοδοτείται από το κρότος και είναι απαίτηση 

των προσφύγων το κράτος να φροντίζει, ώστε όλοι οι πρόσφuyες να συμμετέχουν 

και η Βουλή έχει. καθήχον να θεσμoθεtήσει αυτή την πρόνοια. Νομίζω ότι γι' αυτό το 

κόμμα μου Οα συμφωνήσει να γίνονται οι εκλογές μα~ί με τις βουλευτικές εκλογές. 

Και δε νομίζω ότι ",-ιάρχει κίνδυνος περαιτέρω κομματικοποίησης. 

Εδώ λέχθηκε και από κάποιο συνάδελφο ότι και στους συνδtσμoυς γονέων. να 

πάεις θα δεις όη είναι φανερά κομματικοποιημένοι. Η λίστα του κάθε κόμμάτος 
ξεχωριστά και ποιοι την ψηφίζουν και ποιοι δεν την ψηφίζουν και πόσοι επιπλέουν 

και πόσοι δεν επιπλέουν. Δε νομίζω ότι είναι κακό αυτές οι εκλΟ')'ές να γίνονται με 

ης βουλευτικές εκλΟ')'ές ούτε αποφεύγεται η κομματικοποίηση. Δεν είναι κακό ούτε 

αντιδημοκρατικό. Αντίθετα τα κόμματα όταν λειτουργούν δημοκρατικά είναι καλό 
και γι' αυτό υπάρχουμε άλλωστε. Δεν είμαστε κανένα κακόφημο Σώμα εδώ, επειδή 

εκλεγόμαστε. Επίσης νομίζουμε όη είναι ανάγκη να έχει ένα μεταβατικό στάδιο, 

γιατί σ' αυτό το μεταβατικό στάδιο οι πρόσφυγες απ' όλες τις αποχρώσεις, απ' όλα 

τα κόμματα, για πρώτη φορό μετά από δεκαοκτώ χρόνια θα σταθούν όλοι ενώπιοι 
ενωπίοις και θα αισθανθούν ότι ανήκουν όλοΙ. σε μια κατηγορία. Νομίζουμε ότι αν 

γίνει αυτή η μεταβατική περίοδος θα προλειάνει το έδαφος. Και φυσικά εμείς 

ευχόμαστε να μην εξαντλήσουμε αυτά τα τέσσερα χρόνια, Μακάρι να μην τα 

εξαντλήσουμε. 

Ευχαρι.οτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Πόσοι ακόμα θέλουν να μιλήσouν; 

Ένας, δύο, τρεις, τέσσερις. πέντε, έξι, επτά. Ειλικρινά διερωτώμαι αν δεν 
πρέπει να μπει θέμα. διότι δεν ακούουμε νέα στοιχεία. 

Οκ. Μάτσης. 

r. ΜΑΤΣΗΣ: 
Έχω την εντύπωση ότι η συζήτηση αυτή θα επεκταθεί και ασφαλώς δε θα 

είμαστε ικανοποιημένοι με τη σημερινή συνεδρία. θα συνεχιστεί ίσως και αύριο ή 
την ερχόμενη Πέμπτη. Η άποψή μου, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι το θέμα έχει 
σχολιαστεί Q.ι-ι' όλες τις πλευρές, οι θέσεις είναι ήδη Υνωστές, το ίδιο θέμα έχει 
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συζητηθεΙ προηγουμένως στη Βουλή με πολλή ένταση και εισηγούμαι να θεωρήσουμε 
ότι οι τοποθετήσεις των πλευρών είναι δεδομένες, να περιορίσουμε τη συζήτηση και 

να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει η εισήγηση και υπάρχει κανονισμός να θεωρηθεί ότι το θέμα έχει 

εξαντληθεΙ 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εδώ υπάρχουν επιχειρήματα. Εμείς θεωρούμε ότι δεν έχει 

εξαντληθεί το θέμα. θεωρούμε ότι δίνουμε μάχη για τους δημοκρατικούς θεσμούς 

σ' αυτό τον τόπο και θέλουμε αυτά τα μηνύματα να τα συνεχΙσουμε. να τα δώσουμε 

τεκμηριώνοντας μέχρι τέλους τις απόψεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μη με προκαλείτε. κύριε Σολωμή, για δημοκρατίες και τέτοι.α πράγματα. μη με 
προκαλεΙτε. Εγώ δε θέλω να ανοίγω συζητήσεις για τέτοιες προκλήσεις, παρόλον ότι 

δε σας συμφέρει. Ειλικρινά δε σας συμφtρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παρακαλώ μη διακόπτετε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. νομίζω μο\! εδώσετε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. σας έδωσα το λόγο. Ε(ναι για τους άλλο\!ς που είπα να μη διακόπτουν. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Ήθελα να πω και προηγουμένως για τους ομιλητές ότι οι συζητήσεις στη 

Βουλή δεν oπaueύYovtαt προς συναδέλφους στο δεύτερο πρόσωπο. κύριε Ηλιάδη. 
κύριε Ευσταθίου, κύριε Χριστόψια. Απευθύνονται προς τον Πρόεδρο και πιστεύω 
ότι θα εξυπηρετηθεί η ομαλή συζήτηση, αν όλοι οι συνάδελφοι τηρούν αυτό το 

βασικό κανόνα. Όταν ζήτησα το λόγο προηγουμένως, ήταν για να προτείνω αυτό 

που έχει πει ο κ. Μάτσης. Εγώ πιστεύω όη το θέμα έχει εξαντληθεΙ Δε διαφωνώ με 
τον κ. Χριστόφια ότι μπορε( να υπάρχουν πάρα πάρα πολλά άλλα επιχειρήματα. 

Όμως αυτά τα επιχειρήματα υπάρχουν ακριβώς, διότι εξετράπη η συζήτηση και σε 
παρεμφερή θέματα. Καλή ώρα για συναγωνισμό ποι.α από τα κόμματα της Βουλής 

είναι πιο δημοχρατικά από τα άλλα. Δε νομΙζω ότι περιποιεί τιμή στη Βουλή να 
προβούμε σε σνναγωνισμό δημοκρατικότητας από το βήμα της Βουλής. Η εισήγησή 

μου είναι ότι πρέπει να θεωρήσετε ότι οι τοποθετήσεις πάνω στο επίκεντρο του 
θέματος που συζητούμε έχουν γΙνει και παρακαλώ. σας ζητώ, να τεθεί αυτή η 
εισήγηση σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν το ζητάτε. είμαι υποχρεωμένος δυνάμει τσυ κανονισμού να ζητήσω από την 

ολομίλεια του Σώματος να αποφανθεί κατά πόσο θεωρεί τη συζήτηση ως 
περατωθείσα, διότι αυτό λέει ο κανονισμός. Και aπόφασις επί της προτάσεως 
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τερματισμού της συζητήσεως λαμβό.νεται διό πλει.οψΤ)φΙας των 2/3 των παρόντων 
και ψηφι.ζόντων Βουλευτών. 

Πόσοι ψηφ{.ζouν υπέρ του όη το θέμα έχει εξαντληθεί: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 νπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφ{ζουν ενανtΙOν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Δεν είναι τα 2/3 όσων ψηφιοαν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομ(.ζω πως μαθηματικό μπoρoiιμε να τα βρούμε. Επομένως θα συνεχιστεί 11 
συζήτηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ποια 2/3. κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Απόφαοις επΙ προτάσεως τερματισμού της συζητήσεως λαμβάνεται διό 

πλεΙΟψηφιας των 2/3 των παρόντων και ψηφι.ζ6ντων Βουλευτών, λέει ο κανονισμός. 

Ο χ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε σε συνέχεια το θέμα της ρύθμισης νομοθετικά tll; ύπαρξης εκείνης 
της οργόνωσης που θα καθοδηγεί τον προσφυγικό κόσμο. ενόσω παραμένει άλυτο το 

ΚlJπριακό πρόβλTlμα. Και βλέπω εδώ τέτοια (J1Jμπεριφορά ΠΟlJ πραγματικά δείχνει 
lJποτίμTlOTl ΟΤTl σοβαρότητα ΤΟlJ Κ1JΠριαχOύ προβλήματος. Και είμαι αναΎΧασμένος 

να ρωτήσω. Υπάρχει πιο σοβαρό πρόβλημα από την ύπαρξη ΤTlς εισβολής και 

κατοχής και κατά συνέπεια των προσφύγων και των εγκλωβισμένων και των 

θlJμάτων αlJτής ΤTlς εισβολής και ΤTlς κατοχής; Η δικ1\ μας ΤΙ άποψη είναι ότι σίγονρα 
όχι. Είναι γι' αυτό ΠΟlJ tTlτούμε να σνζηΤTlθεΙ αυτό το θέμα με tTlv ανάλογη 
σοβαρόΤTlτα. Τον τελευταίο καιρό με βάCJ1l τις εξελιξεις ΠΟlJ παροlJσιάζονται στα 
θέματα διαδικασίας προώθησTlς λύσης ΤΟlJ ΚlJπριακού. πιστεύω ότι είμαστε 
ομόφωνοι όλοι μας ότι ο προσφυγικός κόσμος κα~ όλοι οι Κύπριοι πολίτες, 

πρόσφυγες και μTl, πρέπει να διατηρήσονν ένα ψηλό αγωνιστικό φρόνημα, hOL ΠΟlJ 
να βΟ'ηθήσΟlJν τόσο τrι δική μας πλενρά στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων όσο και 

να κρατηθούν ενωμένοι σε εκείνες τις Oμόφωνtς θέσεις ΠΟlJ κατά καιρούς έχει 
εyχρίνtι το Εθηκό ΣlJμβούλιο. 

Ο τρόπος ΠΟlJ χειριζόμαστε σήμερα την ανι1δειξTl eκεΙνης της ΤιΥεσίας ΤΟlJ 

προσφυγικού κόσμΟlJ που θα πρέπει να κρατήσει αγωνιστικό τον προσφυγικό 

κόσμο. ενωμένο τον ΠΡΟΟφυΥικό κόσμο και (J1JVVΤTι στις σωστές αποφάσεις και 

διαδικασίες είναι τέτοιος ΠΟlJ oδrιγεΙ με μαθηματική ακριβεια στη διάσπαση. Είναι 
τέτοιος ΠΟlJ εμποδιζει τον προσφυγικό κόσμο από ΤΟlJ να αποφασίσει άμεσα για το 

ποιοι θα είναι αlJΤΟΙ οι οποίοι με τη δΙΚ1\ ΤΟlJ εντολή θα χαράσσονν ΤTl σωστή 
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γραμμή. Και 10 λέω αυτό, γιατί μέσα στο σχέδιο το οποίο βρΙσκε1αι προς έγκριση 
ενώπιον της βουλής, το σχέδιο της πλειΟψηφίας, όπως είχε σχηματιστεί στην 

Επιτροπή, φαίνεται καθαρό ότι θέλουμε κατ' έτος να υπάρχει παγκύπριο συνέδριο 

και επαρχιακά συνέδρια τα οποία να συζητούν το εθνικό πρόβλημα το οποίο 

θεωρείται πολύ σοβαρό, καθώς επίσης και τα προσφυγικά προβλήματα σττιν 
προσωρινότητά τους. Τότε ποια είναι τι συνέπεια αυτής τrις θέσης για την οποία 

αγωνίοττιχε έντονα θα έλεγα τι πλευρά της πλειοψηφίας της Επιτροπής, όπως είχε 

σχηματιστεί, για να μ..-τει τι κατ' έτος σύγ-..ιληση συνεδρίων; Μήπως με την απαίτηση 
οι εκλογές να γίνουν μετά από τέσσερα και πλέον χρόνια και να στείλουν μ' αυτό 

τον τρόπο το μήννμα ότι το Κυπριακό και τι ύπαρξη των πρoσφύγωv θα 

διαιωνίζεται για ακόμα τόσα χρόνια; Δηλαδή πού στέλλεται τι λύση των βασικών 

προβλημάτων της Κύπρου; Στις ελληνικές καλένδες; Μα είναι νέα μεταβατική 

περίοδος. Μεταβατική περΙοδος για ποιο σχοπό; Μήπως υπογράφηκε τι συμφωνΙα 

και θα ετοιμάσουμε το νέο ομοσπονδιακό σύνταγμα και θα χρειαστεΙ κάποια 
μεταβατική περΙοδος για να προσαρμόσουμε τους Ελληνοκύπριους. τους 

Τουρχοκύπριους, τους Αρμένιους. τους Μαρωνίτες και τους ΛατΙνους σε εκείνα τα 

νέα ουνταγματικά και θεσμικά δεδομένα που θα nQbtEL να τους μάθουμε πώς θα 
είναι δηλαδή το νέο σύσττιμα δικαίου σ' αυτό τον τόπο, για να μ.ίτορέσουν να το 

εφαρμόσουν και να μτιν υπάρχει διασάλευση της ειρήνης και να κινδυνtψει η 

λειτουργία αυτού του νέου συστήματος δικαΙου που θα δημιουργηθεί σ' αυτό τον 
τόπο; Μα εδώ, αγα.ίτητοΙ, μιλούμε για τους πρόσφυγες οι οπο(οι είναι για δεκαοκτώ 

τώρα χρόνια πρόσφυγες. Σε ποια άλλη μεταβατική περΙοδο να τους βάλουμε και τι 

άλλο να τους μάθουμε από του να τους μάθουμε να διεκδικoUν το δικό τους δίκαιο. 
το οπο(ο έχουν αποδε(ξει επανειλημμένα οι πρόσφυγες ότι μπορούν να 

διεκδικήσουν; Έχουν σοβαρότητα, έχουν και ικανότητα να διεκδικήσουν τα δΙκαια 

και δικαιώματά τους. 

Συνεπώς, αγαπητοί συνάδελφοι, δε χρειάζεται ο προσφυγικός κόσμος 

μεταβατικές περιόδους για να μάθει ττιν προσφυγιά. Την έχει μάθει διό ττις λόγχης 
της εισβολής και διά ττις προδοσίας ο προσφυγικός κόσμος και ο κυπριακός λαός 

στο σύνολό του. Είναι γι' αυτό το λόγο που εμάς μας βρίσκει κάθετα αντΙθετους η 
όποια θέστι για διορισμό για ττιν περίοδο τι οπο(α ζητεΙται. Έχουμε ειστιγηθεί σαν 
μεσολαβητική πρόταστι την ύπαρξη μιας μικρής περιόδου, για να ικανοποιήσουμε 
και το αίσθτιμα της άλλης πλε\!Qάς. Να μτι γίνουν οι εκλογές από τους στιμερινούς 

καθοδηγητές της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων και το δεχτήκαμε αυτό και 
έχουμε υποχωρήσει σ' αυτό το ζή'Ιτιμα. Ποια είναι τι υποχώρτιστι της άλλτις πλευράς; 

Λένε "η μεταβατική περLoδoς πρέπει να ..... , και εΙχε παραμεΙνΗ μέχρι εχεί κάποιος 
προηγουμενος συνάδελφος. Ας μας πουν καθαρά η φοβούνται εδώ. Αν φοβούνται 

την οργανωτική ικανότητα 'Ιου ΑΚ ΕΛ, εμείς εδώ θέλουμε να τους διαβεβαιώσουμε 

ότι αυτή η οργανωτική ικανότητα θα συνεχίζεται και θα συνεχίζεται και θα 

μεγαλώνει. Συνεπώς το ΑΚΕΑ πάντοτε, όταν θα διενεργηθούν οι εκλογές, θα είναι 
έτοιμο να δώσει ττι μάχη των εκλογών. Και δε φοβάται να δώσει οποιαδήπο'Ιε μάχη 

εκλογών. Συνεπώς δε μιλουμε για ανύποπτους χρόνους, γιατί από τώρα που 
συζητούμε εδώ, από τώρα η κάθε πλευρά μ.."tορεί να ετοιμάζεται για κάποιες εκλογές. 
Είτε τις θέλει εΙτε όχι. Οι εκλογές είναι αναφα.Lρeτo δικαίωμα του κάθε Κύπριου 
πολίττι και μαζί του κάθε πρόσφυγα. 

Κοινό βήμα κοινού αγώνα εΙΠαν κάποιοι συνάδελφοι. Συμφωνώ aπόλυτα. 
γι' αυ'Ιό και θα δεΙτε ό'Ιι τι δική μας πολιτική βασίζεται στην επιβολή με την πειθώ 

της ενότητας μέσα στον προσφυγικό κόσμο. της ενότητας μέσα στον κυπριακό λαό, 

της ενόττιτας στη γραμμή και την τακηκή πρocί.lθησης λύστις του κυπριακού 
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προβλήματος. Υπερθεματίζουμε γι.α τα κοινά βήματα χα~ τους κοινούς αγώνες στα 
οπο(α ο κάθε Kim:QLOC; είναι Ευπρόσδεκτος φτάνει να είναι στηριγμένα σης σωστές 
αρχές. Εκείνες, δηλαδτ'ι. τις αρχές που θα βοηθήσουν την Κύπρο να λύσει αυτά τα 

καυτά προβλήματα που αντιμετωΠίζει. 

Έχουν avaQ)tQEL κάποιοι συνάδελφοι εδώ. όη δε θα είναι καθολική η 

ψηφοφορία. δε θα εΙναι υποχρεωτι.Κ'ή και λοιπά. θα έλεγα ότι xMOLOL 
συλλαμβάνονται αδι.άβαστοι και συλλαμβάνονται αδιάβαστοι. YLOtt το άρθρο 5 Ίον 
προσχεδΙΟυ που έχουμε εδώ της πρότασης νόμου λέει ότι μέλη της Ένωσης δύνανται 

να είναι όλσι οι πρόσφυγες. Και προχωρεί και στο άρθρο 6 μιλά για μυστική και 
καθολική ψηφοφορια και εδώ είνοι το oημtΙO που Ο Γενικός ΕισαΥΥελέας υπέδειξε 

(για την καθολική ψηφοφορι.ο.) ότι είναι ανησuvταγματικό παράλλllλα με το θέμα 

της ύπαρξης προσώποιι δημόσιου δικαΙου. Παρό ταύτα εμεις θα συνεχίσουμε να 

καλούμε σε ενότητα. Έχουν πει κά..οιοι ότι η ενότητα δεν μπορεΙ να επιτευχθεί υπό 

όποιες προυποθέσεις, γιατί πόντοτε θα υπόρχουν οι κομματικοί σχηματισμοΙ Ναι, 

πόντοτε θα υπόρχουν οι κομματικοί σχηματισμοι. Αν όμως συνδέσεις τις 
βουλευτικές εκλογές με τις εκλογές στο προσφυγικό κίνημα. αυτό το οποίο θα 

πετύχεις εΙναι να φορτί.σεις με την κομματική χροιά και τις εκλογές στα θέματα των 
προσφύγων. Και είναι γνωστό ότι τουλό.χιστο μέχρι σήμερα ΕΠΙ1υΥχάνετο να 

υπάρχει αποφόρτιση στα θέματα των προσφύγων με κομματικό συμφέρον. 

Έχουν επίσης λεχθεί εδώ και πσλλές ανακρίβειες σε σχέση με τα στεγαστικά 

προγράμματα. σε σχέση με τα τουρκοκυπριακό και 1ις τουρκοκυπριακές περιουσίες. 

Ποια ήταν η διαδικασία μέχρι σήμερα; ΤΟ Υπουργικό Συμβούλιο με α...οφάσεις του 

έδι.δε 1ην εξουσιοδό1ηση για διορισμό ΕΠιτροπών οι οπο(.ες χειρίζονταν αυτά 1α 
ζητήματα και σ' αυτές τις επιτροπές είτε αυτές ήταν δεκαεξαμελής ή εντεκαμελής 

υπήρχε και ένας εκπρόσωπος της ΠαΥχύπριας Επιτροπής Προσφύγων. Σε κάποιες 

ιιπήρχαν και οι εκπρόσωποι των αγροnκών οργανώσεων και ειδιιι.ά στην επιτροπή 
τουρκοκυπριακών Πξριουσιών. Και είναι εδώ. βλέπω ανάμεσα στους θεατές τον 

υπεύθυνο τοιιρκοχυπριακών περιουσιών 1ης Πάφου, τον κ. Χαράλαμ,το 

Πιττοκοπί1η, και μιλώ ξεκάθαρα ότι ποτέ αυτά δε γίνονταν με κομματικά κριτήρια. 

Γίνονταν με βάση τα κριτηρια και τους κανονισμούς που υπήρχαν και που κατά 

καιρούς Ισχuα.ν. Και λέγω: Τον καιρό που ο Μακάριος ήταν κυβέΡV1lση θα 

συμφωνείτε ότι δεν ήταν το ΑΚΕΛ. Τον καιρό που ήταν ο κ. Σπύρος Κυπριανού 

επίσης θα συμφωνείτε μαζί μου ότι δεν ήταν το ΑΚΕΛ. Αν πάρετε όλες τις 

υπτιρεσ(.ες θα συμφωνείτε μαζί μου ό1Ι η αριστερά σπάνιζε να έχει δικό της άνθρωπο 

μέσα σ' αυτή τη δημόσια υπηρεσία. Τότε πώς ήταν και μπόρεσε το ΑΚΕΛ και άλλαξε 
άρδην τα δεδομένα και έδωσε και τη γη και τα σπίτια και όλα στους αΚΕλιοτές; Αυτό 

το διαψεύδει η πραγματικότητα. τα αποτελέσματα των εκλογών. Σε κάθε 
συνοικισμό. σε κάθε τουρκοκυπριακή συνοικία υπάρχουν απ' όλα τα κόμματα. Και 

υπάρΧΕΙ σε όλους τους συνοικισμούς ένα ποσοστό δικό μας που προστίθεται στα 
ποσοστά που παίρνουμε σε κάθε γενικές εκλογές. Συνεπώς πώς έγιναν αυτές οι 
αδικ(.ες; 

Κάποιοι έχουν μιλήσει εδώ για καταστατικό της Παγχύπριας ε..ιτροπής 

Προσφύγων. Δεν έχουν μελετήσει καλά την ΠαΥχύπρια Επιτροπή Προσφύγων. Ποτέ 

δεν είχε καταστατικό η ΠαΥχύπρια Επιτροπη Προσφύγων. Η Παγκύπρια Επιτροπή 

Προσφύγων ήταν κίV1lμα γεννημένο μέσα α..ό την οργή και λειτουργούσε χωρίς 

οποιαδήποτε γραπτά κεΙμενα. Λειτουργούσε με τις γενικές αρχές του δικαιοιι, με το 

δίκαιο της επιείΚΕιας αν θέλετε. Παράλληλα εδώ είχε λεχθεί ό1Ι θα συνεχίσουμε και 
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θέλουμε να συνεχίσουμε να μοιράζουμε την τουρκοκυπριακή γη χα~ λοιπά. Μα, 
αγαπητοί, αυτή τι Βουλή έχει ΕΥιι.ρίνΗ και το νόμο για τον κηδεμόνα 

τουρκοκυπριακών περιουσιών και τους κανονισμούς. Και εκεΙ έχει δημιοιιργηθε( 

Συμβουλευτική Επιτροπή μέσα στην οποία συμμετέχουν εκτός από τους 
διοικητικούς, υπηρεσιακούς παράγοντες και ένας εκ..ρόσωπος από το κάθε κόμμα. 
Συνεπώς πώς θα είναι δυνατό δηλαδή στο ΑΚΕΛ να κάμνει αυτή ττιν πολιηκή, 
εκτός κι αν έχουμε μαγικές ικανότητες και τους εκπροσώπους των άλλων κομμάτων 

τονς χάνουμε κόθε φορά να ψηφίζουν αυτά που λέμε. Προκαλώ τον κάθε έναν από 
μας να προστρέξει στο αρχείο έγκρισης του σχεδίον που υπάρχη και λειτουργεί 
κάτω από .η μέριμνα του Υπουργείου Εμ.Jτορίοu και ΒιομηχανΙΟς για την 

επαναδραστηριοποΙηση των βιομηχάνων. την επαναδραστηριοποίηση εκεΙνων που 
είχαν φάρμες, κτηνοτροφικές μονάδες και λοιπά, για να δούμε πόσοι είναι o~ 
ακελιστές που πήραν τις χοντρές βοήθειες των ί.60.000. Επίσης προκαλώ να 

προστρέξουμε στο αρχείο των όσων έχουν βοηθηθεί για την τουριστική βιομηχανία 

και τουριστική ανάπτυξη με βάση τα σχέδια για βοήθειες προς τους πρόσφυγες που 
είχαν χάσει ξενοδοχεία και άλλα. Και εδώ δε θα βρείτε ακελιστές και εδώ είναι που 
δινovταν εκατοντάδες χιλιάδες και εκατομμύρια λίρες. Εμείς εκείνο το οποίο είχαμε 
ήταν η έγνοια να στεγαστεί η φτωχολογιά, οι χαμηλές Εισοδ"ματικά τάξε~ς και είναι 
γι' αυτό που θεωρούμε ότι είναι κατάκτηση το ότι πετύχαμε σε πρώτο στάδιο να 
στεγαστούν οι παλιές οργανικές οικογένειες και εκείνες οι οικογένειες που είχαν 
χαμ"λά εισοδήματα. Και αυτό το θεωροίιμε ότι ήταν σωστό και το υπερασπιζόμαστε 
μέχρι σήμερα. Σ' αυτό το στάδιο που βρισκόμαστε σήμερα μιλοίιμε ότι θα πρέπει να 
ικανοποιηθεί η μεσαία τάξ". Οι δ"μόσιοι υπάλληλοι, οι αστυνομικοί και άλλοι που 
δεν είχαν ικανοποιηθεί, διότι δεν ενέπunαν μέσα σε εκείνα τα χαμηλά κριτήρια, για 
να ικανο.-τοιηΟούν. Και υπάρχουν και τα σχέδια και για εκείνους οι οποίοι έχουν 

μεγαλύτερα εισοδήματα. 

Χρειάζεται να δώσουμε και μια aπάντησ" στην πλευρά του ΔΗ ΚΟ. Είχαν πει 
ότι 11 Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων σχηματιζόταν κίιρια α..-τό μια παράταξη. Και 
θέλω να ρωτήσω τους συναδέλφους του ΔΗ ΚΟ. Σε ποια επαρχία ο επαρχιακός 
Πρόεδρος και ο γραμματέας είναι δηκο'ίκοί: Και πόσα είναι τα μέλη που έχουν στις 
γραμματείες και στις επαρχιακές; Και άμα βρούμε τα ονόματα τα οποία καλά 
ξέρουν, τότε θα αντιλ"φθούμε ότι το ΑΚΕΛ δεν έχει κανέναν Πρόεδρο. έτσι ας μη 
λέμε εδώ εκείνα τα οποία δεν είναι" πραγματικότητα. 

Επίσης θα ήθελα να απαντήσω ότι εκείνος ο οποίος προσφέρει υπηρεσίες, 
εκείνος ο οποίος εθελοντικά δίνει τον ελεύθερό του χρόνο αλλά και από τον άλλο 
του χρόνο, για να προσφέρει προς το προσφυγικό κίνημα, έστω και αν έχει κάμει 
λόθη στ" δουλειά του σ' αυτή την εθελοντική του προσφορά, δεν μπορεί να 
χαρακτηρίζεται αμαρτωλός, δεν μπορεί να χαρακτ"ρίζεται ότι εξευτέλισε, 
κατα..-τάτησε και λοι.πά. Έκαμε λάθη. γιατί πρόσφερε. Εκείνο που πρέπει να κάνουμε 

γι' αυτοίις τους ανθρώπους είναι να αναγνωρίσουμε αυτή την προσφορά τους και ας 

μ"ν τους δώσουμε οποιαδήποτε υλική αμοιβή. Δεν τη θέλουν. Αν έκαναν αυτά που 
έκαναν, είναι γιατί αναλογ(στηκαν το μεγάλο βάρος της καταστροφ1'ις που υπήρχε 

τότε. Αν υπάρχουν αμαρτωλά παρελθόντα, αυτά είναι οι παράνομες ένοπλες 
οργανώσεις δολοφόνων ενάντια στους Κύπριους πολίτες και στο λαό μας 
γενικότερα. Αυτό ναι, είναι αμαρτωλό παρελθόν. είναι αμαρτωλό παρελθόν αυτοί 

που ήρθαν στο χωριό μου και στο χωριό του καθενός από μας, για να κλείσουν στις 
φυλακές ή να κλείοουν το στόμα του κάθε δημοκράτη, εκεΙνου που τολμούσε να πει 
τrι γνώμη του ή εκείνου που διαφωνούσε με τα όπλα και με τ" δύναμη της βίας. 
Συνεπώς αντί να τρίζει" άμαξα. τρίζει ο αμαξηλάτης. 
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Εδώ κάποιος συνάδελφος έχει αναφέρε~ να μη λέμε ότι τα πήραν αυτοΙ που 

κατείχαν τα όπλο. Δηλαδή θέλετε να καταλάβουμε και θέλει να καταλάβουμε ο 

ΣUΝΆ&λφoς ότι υπερασπιζετοι αυτούς που πήραν τα όπλα; Η απάντηση αvήκει σε 

σας. Εμε(.ς είμαστε υποχρεωμένοι να καταψηφίσουμε tllV ύπαρξll διοριστικού 

συστήματος, γιατί το θεωρούμε αναχρονιστικό. Είμαστε ιδιαίτερα ευαίσθητοι, γιοτί 

πρόκειται για τον προσφυγικό κόσμο και πιστεύουμε ότι υπάρχουν περιθώρια να 

εξευρεθεί η χρυσή τομή. Η πρόταση η οπο(.ο. ανέφερε ο κ. Ηλιάδης και θα κατατεθεί 

σήμερα ως τροποποίηση διδει αυτή τη χρυσή τομή, διδει μια μικρή περίοδο κατά την 

οποίο θα αναλάβει η εί"Ητροπή που θα διοριστεί α.τό ΊΟ κόμματα. 

Και εδώ θα τ1θελα να κάμω την εξής παρατήρηση. Δε θα έπρεπε η διατυπωση 

του άρθρου 22 να εΙναι τέτοια, όπως είναι εδώ. γιατί οδηγεΙ οτον αρχηγισμό μέσα 
σ' αuτό τον τ6.'0. αφου λέει όΗ δΙOΡΙζOVΤαι από τους αρχηγους ή τους εκ...ροσώπους 
των Koινoβoυλεuτικών Κομμάτων. Πο" πάνε οι έμμεσες εκλογές για Ης οποίες 

γίνεται ισχυρισμός εδώ. όταν ένα πρόσωπο έχει δικαίωμα να διορίζει τους δικούς 

του να συμμετέχουν στην ΠαΥχύπρια ε..ιτροπή Προσφύγων; Συνεπώς πιστεύω όΗ 

οι καιροί είναι δΙΙσχολοι. ο εχθρός ελλοχεύει, ο κάθε αντίπαλός μας αναμένει να 

συΥχρουόμαστε όλο και περισσότερο. να διασπαθίζουμε Ης δυνάμεις μας 

δι.εχδικώντας ο καθένας περισσότερη δημοκρατία, για να μπορεί να διαιωνίσει την 

κατάσταση, να διαιωνίσει την ύπαρξη του κυπριακού και να πετύχει την 

αναγνώριση του ο(πω καλούμενου τουρκοκυπριακού κράτους. Είναι γι' αυτό το 

λόγο που μέσα απ' αυτή τη συζήτηση και εγώ με τη σειρά μου θέλω να κάμω έκκληση 

όπως βρούμε εκείνη τη συνισταμένη. ώστε να δειξουμε ότι ιδιαίτερα. σ' αυτά τα 

ζητήματα, τα ζητήματα τα προσφυγικά είμαστε ενωμένοι. Είναι γι' αυτό το λόγο που 

καλώ όλες τις πλευρές της Βουλής να ψηφίσουμε δΙνovτας τα πανανθρώπινα 

δικαιώματα, για τα οποία έχουμε δείξει την υπερευαισθησία μας ως Βουλή. και 

στους πρόσφuyες. δεί,χνovτας ταυτόχρονα και την ενότητά μας σ' αυτό το λαό. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με όλο το σεβασμό προς όλους τους Βουλευτές σίγουρα γίνονται ομιλ(ες 

κά..ως έξω α.ί'ιό το θέμα. Δεν μπορώ να εμποδίσω πλέον τους τελευταίους, όταν δεν 

το έχανα με τouς πρώτους. Να παρακαλέσω απλώς όλους να προσπαθήσουν να 

περιοριστούν στο θέμα. 

Ο κ. ΠαπαγεωργΙου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κUρΙOι συνάδελφοι, 

Έχουμε μπροστά μας ένα νομοθέτημα που στόχο έχει να θεσμοθετήσει τον 

πρoσφuyικό κόσμο, να θεσμοθετήσει την εκπροσώπηση του πρoσφuyικoύ κόσμου. 

Δηλαδή να θεσμοθετήσει το κίνημα των προσφύγων. Και ποιο είναι αυτό το κίνημα; 

Αυτό το κίνημα είναι ο αγώνας για τη διεκδίκηση των δικαιωμάτων αυτών των 

ανθρώπων τα οποία τους στέρησε 11 τραγωδία και το έγκλημα. Και κύριε Πρόεδρε. 
αγαπητοί συνάδελφοι. τα κινήματα και οι αγώνες δε θεσμοθετούνται με 

νομοθετήματα. Οι αγώνες γίνονται. αλλά δε θεσμοθετούνται με θεσμοθετήματα. δεν 

καναλιάζονται μέσα σε πρόνοιες νόμου αυτά τα κινήματα. Και αυτό το κίνημα των 

προσφύγων έχ.ει μια ιστορία 18 χρόνων. 
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Δέχομαι ότι υπήρξαν λάθη και μιλώ από πείρα περισσότερη από οποιοδήποτε 

από εσάς που είσαστε εδώ στη Βουλή. Ήμουν από τα πρώτα μέλη της Επιτροπής 

Προσφύγων και σuνεχl.ζω να είμαι σ' αυτό 10 κίνημα. ανεξάρτητα αν μετέχω στην 
Παγχύπρια Επιτροπή Προσφύγων ή όχι, με όλες ης δυνόμεις μου μέχρι σήμερα. 

Υπάρχει η εισήγηση να διοριστεί για μια περίοδο πέντε ετών η εκπροσώπηση 

των προσφύγων από τα xoινoβoυλειrnxά κόμματα και μετά από τέσσερα χρόνια να 

γΙνouν εκλογές για τ~ν ανάδειξη των εκπροσώπων των προσφύγων. Ως θέμα αρχής, 
όπως ανέφερα πρo~yoυμένως. δε συμφωνώ με τη νομοθετική ρύθμιση και τη 

θεσμοθttτιση αυτον του κινήματος. Όμως αν η πλεΙΟψηφία της Βουλής αταλήξει 

σ' αuτό το νομοθέτημα και το ψηφίσει σε νόμο. δε βλέπω καμιά δικαιολογία Υι.ατΙ η 

εκπροσώπηση των προσφύγων .... ιδιαίτερα αυτή την περΙοδο που συι"τοννται οι 
εξελιξεις του ιΟνικού θέματος. Και, αγαπrιτoί συνάδελφοι, κατά κύριο λόγο το 
εθνικό θέμα εΙναι το προσφυγικό. αν θέλετε. η ραχοκοκκαλιά του εθνικού μας 
θέματος και πρέπει οι πρόσφυγες να έχουν τον πρώτο λόγο. στη λύση του 

κυπριακού πQOβλ~μαToς. Πώς θα έχουν τον πρώτο λόγο όταν εμείς οι εκπρόσωποι 

της Βουλής, οι Βουλευτές ή οι αρχηγοί των κομμάτων στα οποιο. ανήκουμε θα 

έλθουν να διορίσουν κάποιους ανθρώπους ως εκπροσώπους του προσφυγικού 
κινήματος; Και ακριβώς ιδιαίτερα αυτή την περίοδο πρέπει να ακουστεί η φωνή των 

προσφύγων πάνω στις εξελ{ξεις του κυπριακού πQOβλτjματoς και για να ακοοοτεΙ 

πρέ1Uι να εκλεγούν οι αντιπρόσωποι. 

Εί.πα προηγουμένως όtι παραδέχομαι ότι μ.ίτορεί να υπήρξαν λάθη και 

υπήρξαν λάθτι. Όμως, αγαπητοί ψιλοι, τα λάθη δε δικαιολογούν νέο λάθος. Λέχθηκε 
κάτι για αμαρτωλό παρελθόν και για αμαρτωλή Επιτροπή Προσφύγων. Μια απλή 

απάντηση: Αμαρτωλοί είναι εκείνοι που μας έκαναν πρόσφυγες. Είναι εκείνοι που 
κτυπσίισαν με τα όπλα πάνω στα σπίτια μας για 24 ώρες στο πραξικόπημα, γιατί 
ήμαστε οπαδοι' του Μακάριου. 

Κύριε Πρόεδρε, το κΙνημα των προσφύγων από την ημέρα που ιδρύθηκε μέχρι 

σήμερα στηρΙζεται στην εθελοντική προσφορά και η πόρτα είναι και θα είναι και 

πρέπει να εΙναι ανοιχτή για όλο τον κόσμο, ανεξάρτητα από ΠOλΙTΙΚτj ιδεολογία. 
Όταν φθάνουμε στο σημεΙΟ να διορίζουμε τους εκπροσώπους των προσφύγων, δε 

θα μεταφέρουμε, αν θέλετε, στην οργάνωση των προσφύγων τις πολιτικές διαφορές 
των κομμάτων πάνω σε διάφορα θέματα; 

Κάποιος συνάδελφος ανέφερε ότι αν γίνουν εκλογές χωριστές για τους 

πρόσφυγες δε θα μπορέσουν να κουβαλήσουν τους πρόσφυγες. ELπε αυτή τη φράση, 
Λυπούμαι γι' αυτή τη φράση. ΟΙ πρόσφυγες δεν εΙναι αρνιά, για να τους 

κουβαλήσουμε, Έχουν και γνώμη και θέληση και βούληση και το απέδειξαν με τους 
αγώνες τους για 18 χρόνια μέχρι σήμερα. 

Λέχθηκε ότι έγινε εκμετάλλευση από μια παράταξη του κινήματος των 

προσφύγων. Είναι λάθος αυτό, ΑΥα.."ΠΙτοί φΙλοι, είχαν μπει κριτήρια από την aρχή 

από τον αείμνηστο Εθνόρχη, τον Μακάριο, να βοηθηθούν οι χαμηλότερες 

εισοδηματικά τάξεις, κατά κύριο λόγο, στη στέγαση και στην επαναδραστηριοποίηση , 
Και ήταν φυσικό Οι πιο φτωχοί να βοηθηθούν πρώτοι, γιατί το πρώτο μέλημα ήταν να 

επιβιώσει αυτός ο κόσμος. Και επιβιωσε με τις προσπάθειες όλου του λαού. αλλά 
κατά κύριο λόγο με τις προσπάθειες του κινήματος των προσφύγων. 
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Δε θα αναφέρω ονόματα -λέχΟτιχε από τον κ. Αριστοφάνη για τους προέδρονς 
των επαρχιακών επιτροπών- απλώς θα αναφέρω ότι στο πρώτο συνέδριο της 

ΠαΥχίιπριας Επιτροπής Προσφύγων υπήρχαν 800 εχλεγμένοι αντιπρόσωποι 

παρόντες α,ίτό όλα τα μέρTl όπου βρίσκονται οι πρόσφυγες και TjfQ.v δικαίωμα του 
καθενός να υποδε(.ξει τον εκπρόσωπό 10'1). Και σας αναφέρω ότι στην πρώτη 
γραμματεία της Παγκ"ύπριας ΕπΙ1:ροπής Προσφύγων 'ήταν και ο χ. Χριστοδουλίδης, 

ήταν και ο χ. Κώστας Χρίστο", ήταν και ο χ. Τσίμον και αρκετοί άλλοι που δεν 

ovnXQUV στην Αριστερά. 
θα τελειώσω. κύΡΙΕ Πρόεδρε, με μια έκκληση εξαιτίας της περιόδου που 

περνούμε. Αν υπάρχει τρόπος αυτό το θέμα της εκπροσώπησης των προσφύΥων. που 

είναι δημοκρατικό δικαίωμα του κάθε πολίτη, να λυθεί με το να δοθεί η ευχέρεια σε 

κάθε πρόσφυγα όχι με νομοθέτημα αλλά με οποιοδήποτε άλλο τρόπο να εκλέξει τον 

αντι,,-ι:ρόσωπό του τώρα. να εκλέξει ττrν εκπροσώπησή του ο ίδWς σ' αυτές τις 

κρίσιμες και δύσκολες περιόδους που διέρχεται ο λαός μας. Kα~ οι πρόσφυγες να 
είσαστε βέβαιοι θα εκλέξουν τους αντιπροσώπους τους κατά κύριο λόγο 
στηριζόμενοι στην πολιτική πτυχή και τις απόψεις του καθενός αλλά προ παντός. 

α-ΥοπητΟ( φίλοι. λαμβάνοντας υπόΨτι ττrν προσφορά του καθενός σ' αυτό τον αγώνα 

των 18 ετών. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΏΝ, 

Ειλικρινά πιστεύω ότι δεν υπάρχουν άλλα επιχειρήματα. Κάνω έκκληση στη 

Βουλή να θεωρήσουμε το θέμα ότι έχει κλείσει και αν δεν υπάρχει ένσταση να 

προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΏΜΗΣ , 

Κύριε Πρόεδρε. υπό μορφτ1 δήλωσης όχι ομιλίας ήθελα να προσθέσω κάΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι δήλωση και όχι ομιλία. ορΙστε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ : 

Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα είναι δήλωση δε νομ!.ζω. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Παρόλον ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε. κύριε Πρόεδρε. μόνο δυο 
σύντομους ομιλητές για το θέμα τούτο. οι οποίοι έθεσαν 'Ης θέσεις του κόμματός 
μας, επειδή έχει συζητηθεί κατ' επανάληψΤ1 το θέμα της κακόφτ]μης Παγκύπριας 

Επιτροπής Προσφύγων σ' αυτό το Σώμα για δυο ολόκληρους μήνες στο Κεφάλαιο Δ' 

από το 1982, έγιναν ομιλιες α..'tό παρόντες Βουλευτές των τεσσάρων και των 

τεσσερισήμισι ωρών, κύριε Πρόεδρε. είναι δοσμένες οι θέσεις του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. 

Η κά.ι.οια πολΙΗκή ευελιξία και σκοπιμότητα σίγουρα είναι aνEχTTt μέσα στην 

πολιτική ζωή του τόπου. οπωσδήποτε και στη συζήτηση στη, Βουλή, αλλά σήμερα 
πραγμαΗκά έλαμψε και κάποια πολιτική υποκρισΙα σε όλο τηξ το 'ύψος και τη δόξα, 

αναφορικά με την προάσπιση κάποιων δημοκρατικών διαδικασιών και 

δικαι.ωμό.των. Και δεν αναφlΡOμαι οπωσδήποτε για την ΕΔΕΚ, για να είμαι δίκαιος 
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και Ειλικρινής. Αλλά όταν από το 1982 προσπαθούσε ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
να εισάξει κάποιες δΤ]μοκρατικές διαδικασίες, πράγματι ήταν στο επΙκεντρο της 

ποΛεμικής δυο. έστω ενός, τότε κομμά-ι:ων και πιο σνγχεχριμένα αυτού το οποίο 

σήμερα πρωτοστατεΙ Είχαμε προσπαθήσει. xuQLE Πρόεδρε. να μην εξέλθουμε από το 
θέμα. γιατί έχουμε πολλά να πούμε. Ο συνάδελφος τώρα ή ο προηγονμενος εl.πε ότι 
κά.ι'"tο\l είμαστε αδιάβαστοι. Ας μελετήσουν οι ιδιοι τα γραφτά και την ιστορία. Ο 

Κώστας ο Χριοτοδουλίδης το 1974 ναι, ήταν (σως μέσα στην ΠΕΠ μέχρι που έφυγε 
ο άνθρωπος, γιατί απλούστατα δεν υΠ1\ΡΧΕ ΣuναΥερμός. κύριε Πρόεδρε. Και ποτέ δε 
συμμετείχε ο Δημοκρατικός Συναγερμός στην ΠΕΠ. Και σΙγouρa. τι ΠΕΠ ήταν ο 

ΔοίΙρειος Ίππος στην προάσπιση των δικαιωμάτων των προσφύγων. 

Τολμούμε να πούμε όη ναι, δεν είναι τι ορθότερη, τι καλύτερη δημοκρατική 

διαδικασΙα αυτή που σήμερα ως Σuναyερμός υποστηρ(.ζουμε με το δι.ορισμό κάποιας 

κομματικής αναλΟΥ[ας γι.α τα επόμενα τέσσερα χρόνια και τη διεξαγωγή 

δημοκρατικών εκλογών γιο. τα επόμενα τέσσερα χρόνια. Τα "γιατΙ~, κύριε Πρόεδρε, 

ακούστηκαν σήμερα από τους υπερασπιστές της Π ΕΠ, από τους αγορητές του 

ΑΚΕΛ. Για.' έχει xotOOΤQέΨεt το ΠΡOσφuyικό κίνημα μέχρι τώρα, τουλάχιστον η 
ηγεσΙα της πεπ. Γιατί θέλουμε να ανορθώσουμε το φρόνημα των προσφίιΥων. γιατί 

θέλουμε να τους διδάξουμε ότι πρέπει να ενισχυθεί αυτή η οργάνωση, να ενταχθούμε 

σ' αυτή και όλοι μαζΙ, ναι. όπως τέλειωναν όλοι οι συνάδελφοι μετά από τη σπορά 
της διχόνοιας στον προσφυγικό κόσμο (οι συνάδελφοι από το χώρο του ΑΚΕΛ 

εννοώ) που θυμόντουσαν ότι πρέπει να ενώσουμε και τους πρόσφυγες. 

Αυτά σαν δήλωση, κύριε Πρόεδρε, και οι θέσεις μας είναι γνωστές από 

Ε.ι'tανειλημμένες ομιλίες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Λοιπόν, αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές θα προχωρήσω στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμι.ο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Iuoτaa1'j Τ1'jς Ένωσης. Άρθρο 3. 

Σκοποί και αρμοδιότητες της Ένωσης. Άρθρο 4. 

Μέλη της Ένωσης. Άρθρο 5. 

Όργανα της Παγκύπριας Ένωσης ΠροσφίιΥων. Άρθρο 6. 

Μέλη Τοπικών Επιτροπών και εκλο'Υ1\ των αξιωματούχων τους. Πρώτος 

Πίνακας. Άρθρο 7. 

Εκλογή των Ε.'tαρχιακών Επιτροπών και των αξιωματούχων τους. Δεύτερο 

ΠΙνακας. Άρθρο 8. 
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Παγκύπριο συνέδριο. Άρθρο 9. 

Κεντρικό Συμβούλιο και εκλογή της Εκτελεστικής Γραμματείας και των 

αξιωματούχων της. 'Αρθρο 10. 

ΣυνεδρΙες Εκτελεστικής Γραμματείας. Άρθρο 1 Ι. 

ΣυνεδρLες Κεντρικού Συμβουλίου. Άρθρο 12. 

Αρμοδιότητες Κεντρικού Συμβουλίου. Άρθρο 13. 

Λήψη αποφόσεων. Άρθρο 14. 

Συνέδρια. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταση: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 15 εγκρΙνoντα~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρόνος εκλογής των μελών των οργάνων της Ένωσης. Άρθρο 16. 

Διάρκεια θητείας των μελών των οργάνων της Ένωσης. Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ υπάρχει τροπολογία την οποία θα θέσω μπροστά στο Σώμα. Γινεται η 
εισήγηση οι εκλογές για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της Ένωσης να 

διενεργούνται κάθε τρια χρόνια και οι πρώτες εκλογές να διενεργηθούν μέχρι τις 

31 Σεπτεμβρίου 1992. 

Η τροπολογία κατατέθηκε από την ΕΔΕΚ και το ΑΚΕΛ. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. Π ΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μια διόρθωση, κύριε Πρόεδρε, 30 Σεπτεμβρίου, γιατί διαφορετικά θα πάμε 
61 Αυγούστου, 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Έτσι μου γράφουν εδώ, Εσείς που το καταθέσαΤΕ να το δείΤΕ. Πόσοι ψηφίζουν 

unte: 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

19, κύρι..ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Η εισήγηση απορρΙΠΤεται. Προχωρούμε. Το ιδιο ισχύει και για το άρθρο 17. 
για το οποίο υπάρχει ένσταση των δυο πλευρών. 

Επομένως τα άρθρα 16 και 17 εγκρίνονται από την πλειοψηφία και όχι από 
την ολότητα του Σώματος. 

------ -
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προσωπικό της Ένωσης. Άρθρο 18. 

Χρηματοδότηση της Ένωσης. Άρθρο 19. 

Έκδοση Κανονισμών. Άρθρο 20. 

Τήρηση πρακτικών. Άρθρο 21. 

Μεταβατικές δι.aτάξεις. Άρθρο 22. 

Έναρξη λειτουργίας της Ένωσης. Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση , τα άρθρα 18 - 23 εγκρίνονται. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το άρθρο 22 που μιλά για τη μεταβαηκή περίοδο 

αντιλαμβάνεστε ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ασφαλώς ισχύει το ίδιο και για το άρθρο 22. γιατΙ είναι ταυτόσημο με τα 
προηγούμενα. επομένως θεωρώ ότι 11 ψηφοφορία που tYLw και όλα τα άρθρα τα 
οποία βρίσκονται σε συνάρτηση. θα πρέ-ί'τει να θεωρηθεί ότι εγκρίνονται με την 

πλεLOψηφΙα και όχι την ομοφωνία της Βουλής. 

τρΙτη ανόyvωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως "Ο περί Παγχύπριας ΈνωσTlς Προσφύγων 

(Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία. Δομή, Αρμοδι.ότητες και Άλλα Συναφή θέματα) 

Νόμος του 1992." 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψTJφίζoυν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

EΙνα~ η ίδ~α αναλογία, κύριε Πρόεδρε, 24 \!πέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 24 ψήφους υπέρ και 19 εναντΙΟν το νομοσχέδιο ψηφι.ζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη το 9 και το 10 που ε'ναι "Ο περί 
Ποινl.κ:ής Δικονομ(ας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991~ και "Ο περι 

Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991~ έχουν κοινή Έκθεση. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να αναγνώσει την 'ExieoTt. 
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Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ, 

Κύριε Πρόεδρε και κύρLO~ συνάδελφοι. επειδή για το θέμα αυτό έχονν 

διαβαστεί δυο Εκθέσεις, θα διαβάσω Τ1}ν τρίτη Έκθεση που αφορά τα λαβόντα χώρα 

μεtαγενέστερα, μετά που εξετέθηχαν ήδTl τα γεγονότα. 

ΔΕΥΓΕΡΗ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥ11ΚΙΠ ΕΠΠΡΟΠΗΣ 
NOMIK~ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TΠΛOΦQPOYNTAI ι."ο ΠΕΡΙ 

ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚONOMlAΣ (fPOΠΟΠΟlΙfΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1991~ 

ΚΑΙ 2. ~o ΠΕΡ1 ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (fPOΠΟΠΟlΙίΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος ΕυσταθΙΟυ. Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος πoυρyoυρi.δτις 

ΚοΙτη Κληρ[δου 

Γιαννάχης ΑΥαπΙου 

παύλος ΠαπαγεωργΙο" 

AβQαάμ Α ντων{ου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κ υπριονού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε ΤLς πιο πάνω προτάσεις 

νόμου. οι οπο[ες κατατέθηκαν στη Βουλή από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού χ. Χρ. ΠOυρyoυρLδrι, σε δύο ΣVνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 
2 Ι και 28 Μα"ίου 1992. Στο στάδιο της μελtτης των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου 
παρέστη και ο Βουλευτής κ. Α. ΜαρκιδTlς. 

Όπως είναι γνωστό, σκοπός ΤTlς πρώΤTlς πρότασης νόμου εΙναι 1'1 τροποποΙησTl 
του πιρΙ Ποινικής Δικονομίας Νόμου, ώστε να εκδίδεται ένταλμα συλλήψεως μόνο 

σε περΙΠτωση που τίθενται ενώπιον του δικαστή επαρκείς λόγοι οι οποίοι 

αποτελούν ιύλογη αιτία για τη διάπραξη αδικήματος ή όταν η σύλληψη ή η κράτηση 

θεωρείται απολύτως αναΎΚαω γι.α την παρεμ .. ίτόδιση διάπραξης αδικήματος ή 

απόδρασης μετά τη διάπραξή του. Με ΤTlν ίδι.α πρόταση νόμου σκοπείται η παροχή 

της δυνατότητας ακύρωσης εντάλματος συλλήψεως ή έρευνας κατά την ακροαματική 

διαδικασω, όταν δεν περιέχεται σ' α\ttό βεβαιωση to'U δικαστή ότι ικανοποιήθηκε 
για την ύπαρξη ιίιλογης αιτίας ή όταν η έκδοσή to'U βασίστηκε σε ανεπαρκεις λό'Υους 
ή όταν το ένταλμα πάσχει ouσι.ωδώς ως προς τους προβλεπόμενους τνπους. Τέλος, 

σκοπεΙται η τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας, έτσι JtO'U τόσο τα εyrάλματα 
συλλήψεως όσο και τα εντάλματα έρευνας να φέρουν την ακριβή ώρα της'tκδοσής 
τους. \ 

Με τη δεύτερη πρόταση νόμου σκοπεΙται η τροποποίηση tO'U περί Δικαστ~ρ{ων 
Νόμου, ώστε τα δικαστήρια που ασκούν ποινική δικαιοδοσία να έχουν την εξοVσt.α 
να κηρύσσουν άκυρα τα εντάλματα συλλήψεως και έρευνας των οποίων η έκδοση 

βασίστηκε σε ανεπαρκε{.ς λόγους. Επιπρόσθετα σκοπεΙται η απλούστειιση της 

διαδικασως προσβολής της φυρότητας εντάλματος συλλήψεως ή έριυνας. 

Όπαις;...!'ίναι επίσης γνωστό, για τα δύο θέματα η Κοινοβουλε\ttική Επιτροπή 

Νομικών είχε ετοιμάσει σχετική Έκθεση την οποία υπέβαλι προς την ολομέλεια του 

Σώματος και με την οποία κατά πλεισψηφω των Μελών της-Βουλευτών των 

\ 
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Κοινοβουλευτικών Ομάδων 'Ιον Δημοκρατικού Συναγερμο\!, του Δημοκρατικού 

Κόμματος και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγε(το την ψήφιση και των 

δύο προτάσεων νόμου σε νόμους. 

Κατά τη σχετική συζ;ήτηση που ακολούθησε στην ολομέλεια του Σώματος 

ζητήθηκε 11 επανεξέταση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου από _ην 

Κοινοβουλειιτική Ε.ί'(ΙΤΡΟπή Νομικών και ως αποτέλεσμα της ε..'1ανεξέτασης αυτής 11 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με συμπληρωματική τΤ!ς Έκθεση α..-τοφάσισε 
και πάλι κατά πλειοψηφία, αυτή τη φορά των Μελών της-Βουλευτών των 

Κοινοβουλειιτι.κών Ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού. του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δuνάμει.ς και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. να ΕισηΥηθεΙ την ψήφιση 

των δύο προτάσεων νόμου. όπως τις είχε στο μεταξύ διαμορφώσει. 

Η δεύτερη επανεξέταση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου επικεντρώθηκε 

στα ακόλουθα ζητήματα; 

(ο) Κατά πόσο η πρoβλεπόμεΎTj πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται τι 

δυνατότητα ακύρωσης του εντάλματος συλλτjψεως 'ή έρευνας κατά την 

ακροαματική δLOδικασια θα μετέβαλλε σε Εφέτη ΊΟ Δικαστή ΠρωΊ6δικου 

Δικαστηρίου tvavta του ομοιόβαθμού Ίου δικαστή που θα είχε εκδώσει 
το έvταλμα. 

(β) Κατά πόσο μετά την ακύρωση κατά την αχροαμαΊική δι.αδικασ(α 

εντάλματος σύλληψης ή έρεuνας, που είχε εκδοθεί καΊά παράνομο τρόπο. 
θα έπρεπε να συνεχίσει ή όχι να γίνεται αποδεκτ'ή για τους σκοπούς της 

διαδικασίας αυΊής μαρτυρία που λήφθηκε μέσα στα χρονικά πλαίσια για 

τα οποία εκδόθηκε ΊΟ ένταλμα. 

ΣΊη βάση Τ'ης επανεξέΊασης που έγινε η ΕΠΗQOπή εξακολουθεί να υποστηρίζει 

Ίη θέση ότι είναι αναγκαία τι παραπέρα δLOσφάλιση Ίων ανθρώπινων δικαιωμάΊων. 
όΊαν αυΊά παραβιάζονται με την παράνομη έκδοση ενταλμάτων σύλληψης και 

έρε-υνας και όΊΙ ΊΟ θέμα Ίου αποδεΚΊού ή όχι Ίης μαΡΊυρΙας. η οποία λαμβάνεΊαι 
ύστερα από Ίην έκδοση εντάλματος το οποίο στη συνέχεια ακυρώνεται κατά Ίην 

ακροαματική διαδικασία. πρέπει να αφεθεί να κριθεί α.ί·τό τη νομολογία. 

Με την ευκαιρία Ίης επανεξέτασης αυτής η Κοινοβουλευτική ΕπΗΡΟΠ'ή 

Νομικών αποφάσισε να εισηγηθεί την τροποποίηση Ίων υπό αναφορά προτάσεων 

νόμου. ώστε να απαλειφθεί η πρόνοια εχεΙΎTj σύμφωνα με την οποία έvtαλμα του 

οποίου η έκδοση βασίστηκε σε ανεπαρκείς λόγους δύναται να κηρυχθεί άκυρο από 
ΊΟ δικαστήριο που εκδικάζει την υπόθεση. 

Υπό ΊΟ φως Ίων πιο πάνω η Koινoβoυλεuτικ'ή ΕπΙΊροπή Νομικών ΚΟΊά 

πλειοψηφία Ίων Μελών της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. του Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγεΙΊαι στη Βουλή Ίην ψήφιση Ίων υπό αναφορά ΠΡΟΊάσεων 

νόμου σε νόμους, όπως έχουν Ίελικά διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 

τους. ώστε να αναφέρovτoι ως ''Ο περί Πoινικτjς Δικονομίας (Γροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ''Ο περί Δικαστηρίων (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1992~. 

Τα Μέλη της EΠΙΊρoπής-Boυλεuτές Ίης ΚοινοβουλευΊικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις θέσεις τους σΊην 

oλoμέλει~ του ΣώμαΊος. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 
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ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Με εξαιρεση το άρθρο 4 της πρότασης νόμου θα την ψηφΙσουμε. Π ιστεύoυμt 
ότι η πρόταση νόμου σε ό,ΤΙ αφορά την έκδοση των ενταλμάτων μας ιχανοποιει. 
Δημιουργεί τις προυποθέσεις να μη συλλαμβάνονται άνθρωποι χωρΙς διχαιολογΙα. 

με απλή δήλωση ενός αστυνομικού ότι έχει εύλογες υποψίες ότι ο συλληφθείς 

ενέχεται σε κάποιο έγκλημα. Χρειόζεται κάτι τι περισσότερο. Και αυτό το 

περισσότερο το πληρεΙ το νομοθέτημα πο" θα ψηφίσουμε σήμερα. Δηλαδή για να 

εκδοθεί ένα ένταλμα ngt.."'tEL ο αστυνομικός που θα ζητήσει την έκδοσή το\! να 
ικανοποιήσει το διχαστηριο με ένορκη δήλωση όη έχει σοβαρές και εύλογες 
υΠΟψίες, ης οπο(ες και θα αναφέρει. όη ενέχεται ο συλληφθείς ο' αυτό το έγκλημα. 

Διαφωνούμε με το άρθρο 4 το οποίο μετατρέΠΕΙ τον ένα δικαστή σε εφέτη του 
ό.λλου, ένα δικαστή ισάξιο με εκείνο που εξέδωσε το ένταλμα και πολλές φορές ίσως 

χαμηλότερης βαθμίδας. Μπορεί το ένταλμα να το έχει εκδόσει ο Πρόεδρος του 
επαρχιακού δικαστηρίου και να το ακυρώσει ένας απλός επαρχιακός δικαστής. 

Νομίζουμε ότι δε χρει.άζεται αυτό το άρθρο, είναι αχρείαστο. Γιατί, καταρχήν η 

σύλλ~ κάποιου ανθρώπου προβλι,-τεται από το Σύνταγμα και το Σύνταγμα 

προβλέπει ότι ουδείς σuλλαμβόνεται χωρίς ένταλμα συλλήψεως. επομένως, αν 

συλληφθεί κάποιος χωρίς ένταλμα συλλήψεως, η κράτησή του και η σύλληψ'ή του 

είναι παράνομη. Και έχει με νομολογια καθιερωθεί τι είναι τα επακόλουθα μιας 

παράνομης σύλληψης. Η κατάθεση που έδωσε. η μαρτυρία που λήφθηκε κατά τη 
διάρκεια της σύλληψης και ούτω καθεξής, δε θεωρείται μαρτυρία ενώπιον του 

δικαστηρίου που εκδικάζει την υπόθεση. Συνεπώς, &ταν ένας άνθρωπος συλληφθεί 
παράνομα, υπάρχει και η θεραπεία προς όφελός του. Αφού έχουμε καθορίσει τον 

τρόπο και τους όρους κάτω από τους οποίους θα συλλαμβQνεται ένας νόμιμα, αν 
δεν ανταποκρίνεται η σύλληψή του σ' αυτούς τους όρους που έχουμε καθορίσει, 
ασφαλώς θα θεωρείται ότι και η σύλληψή του είναι παράνομη και θα ισχύει στην 

περι.πτωση αΊJτή ότι ισχύει για εκείνο που έχει συλληφθt:ί πα~νoμα. Δηλαδή χωρίς 

ένταλμα σαν να μην εξεδόθη ένταλμα ποτ!. Και τα επακόλουθα θα είναι ότι είναι 
και τα επακόλουθα σήμερα. Δηλαδτ\ η μαρηιρια η οποία δόθηκε ή λήφθηκε από τον 

ύποπτο δε θα ισχύει στην ακροαματική διαδικασία, δε θα μπορεί να δοθεί εναντίον 
του και ούτω καθεξής. 

Eπoμtνως δε χρειάζεται, κατά τη γνώμη μας. το άρθρο 4. Το άeθΡO 4 θα 
δημιουργήσει παρεξηγήσεις και θα δημιουργήσει παρεξηΥήσεις και προβλήματα για 
τον εξής λόγο: Γιατί το άρθρο 4 είναι δυνητικό, δεν είναι υποχρεωτικό. Το άρθρο 4 
λέει ότι "Δικαστής που εκδικάζει την υπόθεση δύναται να ακυρώσει το ένταλμα". 

Δηλαδτ\ μπορεί να το ακυρώσει και μπορεί να μην το ακυρώσει. Και τώρα θα 
αρχίσουμε να προσφεύγουμε στο Ανώτατο Δικαστήριο, για να δημΙOυργήσOΊJμε 
νομολογια πότε δύναται ένας δικαστής να ακυρώσει ένα ένταλμα και πότε δε 

δύναται να το ακυρώσει. Πιστεύουμε όη είναι αχρειαστη η παράγραφος 4, οι 
σκοποί επιτυγχάνονται με την ΊJφιστάμενη νομολογία. οι σκοπρ' για την παράνομη 

σύλληψη, το επακόλoΊJθα της παράνομης σύλληψης επιτυγχάνονται με την 

vφιστάμeνη νομολογία και νoμi.ζOΊJμε ότι είναι αχρείαστο αυτό το άρθρο, θα 
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δημ~oυργήσει παρεξηγήσΗς, θα δημ~oυργήσε~ προβλ'ήματα περ~σσότερα από τα 
υπάρχοντα. Γι' αυτό εμείς δε θα το ψηφΙσουμε. Λ"ποίΙμαι. παρά το γεγονός ότι 
προσπαθ'ήσαμε να δειξουμε συναίνεση γι.a όλο το νoμoθtτ"ημα, εντοίΙτοις αυτό το 

όρθρο δe μας βQίσκει σύμφωνους. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Υπ6:ρχουν 6:λλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ρολόνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς, κίΙριε Πρόεδρε, 'ήθελα να πω από τη θέση μου ότι με βρίσκει σύμφωνο 

το ΕΠιχείρημα του κ. Αγαπtoυ, νoμl.ζω πως είναι ορθό. Άλλωστε α",τη είναι η (ιπΟψη 

και του Προέδρου του Ανωτότου ΔικαστηρΙΟυ, απ' ό,τι έχω δει από την εισηγητική 
έκθεση, και αν ψηφίσουμε το άρθρο 4 πιστεΟΟυμε ότι δημLOυργούμe θέμα έφεσης από 
ένα δικαστή σε όλλο, χωρίς ο άλλος να είναι εφέτης και σuμμερ(l;,ομαι την (ιπ0Ψτι 

του χ. ΑγαπΙου. Δε θα ψηφίσω ούτε εγώ το άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπάρχouν όλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση των 

νομοσχεδιων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι . 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποπο(ηση του άρθρου 19 Τ01l βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάΡΧΗ ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εΥκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙηση του όρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Avτιλαμβάνoμαι ότι εδώ υπάρχει ένσταση. 

Πόσοι ψηφl.ζoυν υπέρ του άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι Ψτιφl.ζoυν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 4 εyxρίνετα~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙηση του άρθρο" 27 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 28 Τ01l βασικού νόμου. ΆρθQo 6. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 5 και 6 tyxρΙνovται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής Διχονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του] 992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφtζouν υπέρ; 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόtδρε, με την επιφύλαξη του άρθρου 4 θα ψηφίσουμε το νoμoσχtδι.o. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κ 1\1πά τη σφύρα) 

Τότε 1"0 νομοσχέδιο ψτtφtζετoι oμόqχoνα. 
Προχωροίιμε στο επόμενο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

IιIvoπ'tιχός tL"tloς. Άρθρο ι. 

τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ορίστε . 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Στο άρθρο 2 και το 3 υπάρχει μια αβλεψία. ίσως να είναι κοι τυπογραφική. θα 
πρέπeι να προστεθεί τι φράση "ο .• δεν περι.έχει βεβαίωση Δικαστή ότι ικανoπt)ιήθηκε 
για την νπαQξη tUλΟΥης υπόνοιας χαL/iι 0.0" μετά από το "0.0 καt!ή οποιουδήποτε 
άλλου νόμο,,·. 

Είνοι τι φυσική σvνέπεια .ης συζή.ησης πο\! ήδη δι.εξήχθη και νπάρχει η 

διαφωνLα για.ο όρθρο 4 πο\! εΥχρΙναμε προηγουμένως. Είναι η (δια αναφορό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ , 

Nα~. αλλό δεν ανηλαμβόνομαι YLat' δεν έχει γίνει η τροπολογία. Μη ξεχνότε 
όη εδώ έχουμε και ανθρώπους πο" δεν είναι νoμ~xoι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εν πόση περιπτώσει εισηγούμαι .ην τροπολογία. Είναι καθαρό: ."πικό .0 
θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Πόσοι ψηφ(.ζouν \!πέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Η τροπολογία γίνεται δεχτή και τα άρθρα 2 και 3 εγκρίνονται όπως έχουν 
διαμ.ορφωθει. 

ΤρΙτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρετα~ ως ο περί ΔικαστηρΙων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν ",.άΡΧΕΙ ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιηηκός) Νόμος τοιι 
1992", (Πρόταση νόμου). Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδι.ας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΔΕΎΤΕΡΗ ΣγMΠ~HPΩMATlKH εΚθΕΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

Πα~γτες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Κα(tη Κληρίδοι) 

Γι.αννάΚllς ΑγαπΙου 

Παύλος ΠαπαγεωρΥίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου η οποΙα κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Μάρκο Κυπριανού στις 

28 Μα'(Qυ 1992, 

Ως γνωστό. σχοπός της νπό συζήτηση πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση 

του περΙ Δικαστηρίων Νόμου, ώστε για το διορισμό στη θέση δικαστη επαρχιακού 
δικαστηρίου να α..,"tαιτούνται πέντε έτη άσχησης της δικηγορ(ας αντΙ επτά, ενώ όταν 

ο διορισμός επαρχιακού δικαστη γΙνεται με την ομόφωνη σύσταση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου να α..,"tαιτούνται τρ(α έτη άσχησης της δικηγορ(ας αντΙ πέντε, 

Όπως εΙναι eπΙσης γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών είχε αρχικά ετοιμάσει και υποβάλΕΙ ΈκθΕση 
προς την ολομέλεια του Σώματος στην oπol.α με την πλειοψηφία των Μελών της

Boυλwτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικο\ι Συναγερμού. του 
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Δημοκρατικού Κόμματος και του ΣoσιαλισtιxOυ Κόμματος ΕΔΕΚ και τη δι.aφωνία 

των Βουλευτών-Μελών της Κοινοβοιιλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις εισηγεΙτο την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. όπως 

την εΙχε διαφοροποιήσει. ώστε για το διορισμό στη θέση επαρχιακοίΙ δικαστή να 
απαιτούνται μεν πέντε έτη άσκησης της δικηγορ(ας, αλλά. όταν ο διορισμός γίνεται 
με την ομόφωνη σύσταση του Ανώτατου ΔιχαστηρΙΟυ, να απαιτούνται τέσσερα έτη. 

Κατά τη O\Jζήτηση του όλου θέματος στην ολομέλεW του Σώματος ζητήθηκε 11 
επανεξέτασή το" από την Επιτροπή Νομικών, εισTιΎ1loη τι οποία έγινε τελικά δεχτη 

από το Σώμα. Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω επανεξhασης της υπό ovαφoρό 

προ-τάσεως νόμου. 11 Επιτροπή με συμπληρωματική της Έχθεorι εισηΎ11θl1κε κατά 
πλειοψηφΙα των Μελών της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, τον ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες Δννάμεις και τον 

Σοσιαλιστικοίι Κόμματος ΕΔΕΚ την καταψήφιση της εν λόγω προτάσεως νόμου. 

ΜΕτά τη νέα επανεξέταση του όλου θέματος η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή 

Νομικών διαφοροποίησε και πάλι την αρχικη πρόταση νόμου, ώστε για το διορισμό 
στη θέση επαρχιακού δικαστη να συνεχίσουν να Q.,'"'taLtoύvτaL επτά χρόνια άσκησης 

της δικηγοριας, όπως μέχρι σήμερα προνοεΙται Q.,"tό τη σχετική νομοθεσΙα, αλλά, 

όταν ο διορισμός γΙνεται μετά από απόφαση που λαμβόνεται με πλειΟψηφΙα των 
δύο τρΙτων .ων μελών του Ανώτατου Δικαστηρίου, να αρκούν πέντε χρόνια 

άσκησης της δικηγορίας. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβονλευτική ΕπιΊροπή Νομικών ομόφωνα 

εισηγεΙται στη Βουλή .ην ψήφιση της νπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, αφού 

τροποποιηθεΙ ο τίτλος της ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Δικαστηρίων 

(Τρο..'"'tοποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμα.ος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωροίιμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

ΤροποποΙηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Πρaxωρoίιμε στην τρΙτη ανόγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρ(ων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. το νομοσχέδιο ψηφΙζεται σε νόμο. 

προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είνα ι ''Ο περί ΔικαστηρΙων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992~. Παρακαλώ το\' Πρόεδρο .ης αρμόδιας 

Κοινοβουλευτιχης Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 
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Ε. ΕΥΣΤΑθlOΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔlO ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΌΜΟΙ ΤΟΥ 1992~ 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Euoτaeίo'U. Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠουΡΥουρ(δης 

Κοίτη ΚληρΙΟΟν 

Γιαννάκης Α Υαπίου 

Παύλας ΠαπαγεωρΥ(ου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανου 

Η Κοινοβουλεντική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το JtLO πάνω νομοσχέδιο σε 
σuνεδρLα ττις που πραγματοποιήθηκε στις 28 Μο'(Ο1) 199'2. Στη συνεδρίαση αυrή 
κλτΊθηκαν και εξέφρασαν τι.ς απόψεις τους εκπρόσωποι του Ανώτατου ΔικαστηρΙΟν. 

το\! Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και το\! Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός το\! νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τα Δικαστιjρια. ώστε το Μόνιμο Κακουργιοδικείο να μπορεί να 

συμπληρώνει ης ενώπιόν του εκκρεμούσες υποθέσεις των οποιων η εκδίκαση άρχισε 

έστω κι αν η σύνθεσή του περιλαμβό.νει περισσότερους από ένα Προέδρους 

επαρχιακού ΔικαστηρΙου λόγω προαγωγής μέλους του η οποια γίνετα~ κατά τη 

διάρκεια ακρόασης τέτοιων υποθέσεων. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που xatattihJxav ενώπιον της Eπ~τρoπής από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους η πιο πάνω τροποποΙηση XQLihJxe αναγκαία, γιατί μετά 
την εισαγωγή του θεσμού του μόνιμου κακουργιοδικείου σε περίπτωση που ένα 

μtλoς αυτού προαγόταν σε Πρόεδρο Επαρχιακού Δικαστηρίου, σoβαQές υποθέσεις 
που βρΙσκονταν σε προχωρημένο στάδιο της ακρόασης διακόπτονταν και 

επανήρχιζαν αργότερα ενώπιον κακουργισδικεΙΟυ με νέα σύνθεση. Τούτο. σύμφωνα 

με '{ους ίδιους εκπροσώπους, δεν aπέβαινε προς το συμφέρον της καλής και ταχειας 

aπoνoμής της δικαιοσύνης. 

Η Κοινοβουλευτική Επι'tροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και λαμβό.νοντας Uι-τό"ψη τη σύμφωνη 

πάνω ο' αυτό γνώμη του Ανώτατου Δικαστηρίου, ομόφωνα ELoηyet'taL στη Βουλή την 

ψήφισή του οε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν σμιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση '{ου άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Ισχίις του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΈΔΡεΥαΝ: 

Υπό.ρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρ~ 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

fPAMMATEAΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΔιχαστηρLων (Γροποπσιητιχός) 

Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΈΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφ(tρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περ~ Μηχανοκινήtων Οχημάτων 

και ΤροχαΙΟς Κινήσεως (fροποποιηtLκός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο ~ τον Ανα.-τληρωτη Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλευι:ικ~ς Επιτροπής 
να δι.αβάσει την Έκθεση. 

Ν. ΠΠίΟΚΟΠIΤΗΣ : 

ΈΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΣΤΡΟΠΗΣ ινΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΙΧΕΔJO ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΟ

ΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑ! ΚΙΝΗΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

NQMOI ΤΟΥ 1992" 

Παμvτες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Μοίισχος 

Ισίδωρος Μαχρι.δης 

Παύλος ΠαπαΎtωργίoυ 

ΚΙκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Δημήτρης Ηλι.άδης 

Η Koινoβo1.ιλεuτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το ltLQ 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μα"ου 1992 και 
στην οποία ήταν παρών εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

Σκοπός .ου νόμου που ΠΡOτε[νεtαι είναΙ. η απαλλαγή .ων ανάπηρων 

προσώπων που κα.έχουν αυτοκίνητο α..-τό την καταβολή τελών εγγραφής και 

κυκλοφορίας σύμφωνα με τις πρόνοιες του εγκεκριμένου από το YπoUQΎικό 
Συμβούλιο σχεδΙΟυ παροχής οικονομικής βοήθειας σε ανάπηρα πρόσωπα, Η 

προτεινόμενη απαλλαγή θα ισχύει αναδρομικά από την ι η Μα'(ου t99t. 

Yισθε.ώvι:ας Ίους σκοπούς και Ίις επιδιώξεις του υπό συζή.ηση νομοσχεδίου, 

η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή .ην ψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θtμα.aς αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, 



3024 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

ΣυνΟ1Πικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρΟρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. ' 

Eνaρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι μtxρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

ΤροχαΙΟς Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψΤ)φιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα δύο επόμενα θέματα. που εΙναι 1. "Οι περί Υπαξιωματικών του 

Στρατού της Δημοχρατιας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Aφυπηρεtήσεις) 

(Τροποποιητικοί.) Κανονισμοί του 1992" και 2. "Οι περί Αξιωματικών του Στρατού 

Ίης Δημοκρατίας (Διορισμοί. Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992'· υπάρχει κοινή Έκθεση. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή τον Αναπ).ηρωτή Πρόεδρο της Κοινοβου).ευτικής 

Επnροπής Άμυνας να διαβάσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ : 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΑΞ ΙΩΜΑΤΙΚΏΝ 

ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΔΙΟΡ ΙΣΜΟΙ, ΙΕΡΑΡΧΙΑ, ΠΡΟΑΓΩΓΕΣ 

ΚΑΙ ΑΦΥΠΗΡΕΤΗΣΕΙΣ) ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟI (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992 ΚΑΙ 2. ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔHMOΚPATlAΣ 
(ΔΙΟΡΙΣΜΟΙ, ΙΕΡΑΡΧΙΑ, ΠΡΟΑΓΩΓΕΣ ΚΑΙ AΦYΠHPEIΉΣEJΣ) ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟI 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα/2όντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σο).ωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος KατσoUΡίδης 

Δώρος Χριστοδου),ί,δης 

Λώρης Λ υσιώτης 

Νικος Μουσιοmτας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελlτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαρτίου, 2 Aπρ~λίO'ιI και 
21 Mα·~oυ 1992. Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω Κανονισμών κλήθηκαν και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός Άμυνας και ο Αρχηγός του ΓΕΕΦ. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς που EXδ(δoνtαι με βάση το όρθρο 27 της 
νομοθεσίας περί Στρατού της Δημοκρατίας σχοπε[ται η τροποποίηση των 

αντl.στoιχων βασικών κανονισμών για την πλ'ήρωση ορισμένων νομοθετικών 'ιi και 

άλλων κενών που έχουν εντοπιστεΙ σ' αυτούς από τη μέχρι σf]μερα εφαρμογή τους. 

Ειδικότερα με τους πρώτους Κανονισμούς που αφορούν τους αξιωματ~κoύς 
του στρατού της Δημοκρατίας επιφέρονται οι ακόλουθες τροποποιήσει.ς: 

(ο) Μειώνεται ο χρόνος δι.οικΤίσεως που oπaLte(tQL για κρίση αναφορικά με 

τους αξιωμαηκούς της πρώτης οει.ρό:ς (δηλαδή αυτούς που δι.ορΙστηκαν 

πριν από την 31η Δεκεμβρίου 1962 κατά το στάδιο της αρχικής 

σuyxρότησης του στρατου της Δημοκρατ(.ας). 

(β) Εισάγεται τι υποχρέωση για τον αξιωματικό που αξιολογεί αξιωματικούς 

να γνωστοποιεί ο' α\Πούς και τη βαθμολογία "καλός" " οποία οε 
ορισμένες περιπτώσεις θεωρείται δυσμενές στοιχείο για την κρίση του. 

(γ) Διαφοροποιείται η σύνθεση του Ανώτατου ΣυμβoυλLoυ Κρίσεων 

Αξιωματικών, του Συμβουλίου ΕπανακρΙσεων Αξιωματικών και του 

Συμβουλίου Αφυπηρετήσεων Αξιωματικών, έτσι που να συμμετέχει 

σ' αuτά ως ισότιμο μέλος και ο Αρχηγός του στρατού. 

(δ) Παρέχεται η δu-νατότητα στους αξιωματικΟύς μιας ειδικής κατηγορίας να 
δικαιούνται να πρoσφύyou-ν ιεραρχικά στο Συμβούλιο Επανακρίσεων 

Αξιωματικών για τον επανακαθορισμό της αρχαιότητάς τους. 

(ε) Γίνεται πρόβλεψη ώστε οι ιατροί που προσλαμβόνονται ως μόνιμοι 

αξιωματικΟί υγειονομικού στο στρατό της Δημοκρατιας να μην 

αφυπηρετούν κλιμακωτά κατά βαθμό όπως οι όλλοι αξιωματικοι. αλλό 

με τη συμπλήρωστι του εξηκοστού έτους της ηλικίας το\lς ανεξαρτήτως 
βαθμού. 

(στ) Διορθώνονται ορισμένα λάθη που έγιναν στις mΕτηρίδες. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς που αφορούν τους υπαξιωματικούς του 
στρατού της Δημοκρατίας αφαιρείται από τα προσόντα τα οποία θα πρέ.ί·τει να έχει Ο 

υπΟψήφιος που θα επιλεγεί για φοίτηση σε στρατιωτική σχολή μόνιμων 

υπαξιωματικών η προυπόθεση να έχει εκ.-τληρώσει τη στρατιωτική του θητεία. Η 

τροποποίηση αυτή γίνεται με στόχο να προσελκυστούν περισσότεροι και καλύτεροι 

υπΟψήφιοι για τις θέσεις αυτές, για τις οποίες φαίνεται να μην έχει εκδηλωθεί ως 

τώρα ιδιαίτερο ενδιαφέρον. 

Η Κανοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας αφού μελέτησε διεξοδικά τους πιο 

πάνω Κανονισμούς συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσει.ς, αφού όμως 

προηγουμένως περιέλαβε σε αυτούς μεταβατική διάταξη που μετατοπίζει το χρόνο 

σύγκλησης των Συμβουλίων Κρίσεων για το 1992, ώστε να καταστεί δυνατή η 
σύγκληση των συμβουλίων αυτών μετά την εφαρμογή των υπό συζήτηση 

Κανονισμών. 

Ο εκ των Μελών της Επιτροπής κ. Ν. Μο\lσιούπας δήλωσε ότι η 

Κοινοβουλευτική του Ομάδα δεν ευνοεί οποιαδή.."tQτε παραπέρα αλλαγή για την υπό 

αναφορά ειδική κατηγορία αξιωματικών για την οποία η Βουλή υιοθέτησε ως τώρα 
μια σειρά από κατ' οικονομία λύσεις. 

Με βάση ης πιο πάνω θέσεις έχουν διαμOQ<ρωθεΙ ανάλογα οι υπό συζήτηση 
Κανονισμοί των οποίων την έγκριση η Επιτροπή εισηγείται στο Σώμα. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές eπΙ θtματoς αρχής; 

Ο Χ. Μοιιοιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ, 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. πρόκειται για δύο Κανονισμούς. Τελικά θα ψηφίσουμε υπέρ 
διατηρώντας όμως την ε.πιφίιλαξή μας. όπως αναφέρεται στην Έκθεση, και που 

aφoρά το άρθρο 43(0) των πρώτων Κανονισμών που έχουν να κάνουν, όπως 
αναφέρε1:0Ι, με μια σΕΙρά από κατ' οικονομΙαν λύσεις που έχουν γΙνει, για να 

μπαλωθούν ορισμένα πράγματα. 

θα ήταν ματαιοπονισ. να νποστηρ(ξουμε ξανό την άπΟψή μας. Εύχομαι μόνο 

οι φόβοι μας να δw.ψεuσtούν ΎΙΟ τuχόν ανωμαλ(.ες που μπορεί να ΠΡOXVψouΝ από 
την ψήφιση αυτής της τροποποίησης. 

ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

ΟρΙΟΤε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. παρά τις κάποιες επιφυλάξεις που είχε η XOLvoβoιIAWΤLxi) μας 

ομάδα στο υπό σuζήtηση νομοσχέδιο. θα ψηφίσουμε υπέρ διατηρώντας κό.ποιο 
άπΟψη που σε κάποιο σημεΙο σνμφωνά με την άπΟψη που έχει εκφράσει ο 

κ. Mouσιoύπας. Εντούτοι.ς μέσα στο πνεύμα που διέπει βασικά την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, που στην ολότητά της φέρνει εκθέσεις 
ομόφωνα, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ψηφ(σει υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι και εγώ υποχρεωμένος να αναφέρω εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής μου ομάδας ότι ε(ναι και εμεΙς με κάποιο δισταγμό μαζί με τον 

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας που είναι απών σήμερα, για να 

είμαι δίκαιος, τον κ. Χατζηδημητρtoυ, που προχωρούμε στην ψήφιση μαζί με το 
AKEΛ~Aριστερά~Nέες Δυνάμεις της συγκεκριμένης πρόνοιας στην oπotα αρνητικά 

τοποθετείται το Δημοκρατικό Κόμμα. Όχι, γιατί εΙμαστε απόλυτα βέβαιοι ότι ήταν η 
ορθότερη τοποθέτηση. αλλά με τα δεδομένα, με τα γεγονότα και με κάποιες 
παλαιότερες καλόπιστες τροποποιήσεις των σχετικών Κανονισμών, για να 

δι.εuκoλυνθεί η ηytσ(α της Εθνικής ΦQoυρός στις προαγωγές των αξιωματικών, 
κρίναμε ότι αυτή ήταν η σωστή τοποθέτηση. Ελπίζουμε και εμείς πραγματικά ότι δε 

θα δι.αψευστούμε. όπως ακριβώς ανέφερε και ο εκπρόσωπος του Δrιμoκραηκoύ 
Κόμματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - θέσεις 
Βοηθού Πρώτου Ασφαλι.στικού Λειτουργού. Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού 
και Ασφαλιστικού Λειτουργού Ιης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) κανονισμοί του 
1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιtροπής να 
διαβάσει την Έκθεση. 
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Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ - θΕΙΕIΣ ΒΟΗθΟΎ ΠΡΩΤΟΥ ΑΣΦΑΛΙΣ1ΊΚΟΥ 
ΛΕΠΌVΡrov. ANQTEPOΎ ΑΣΦΑΛΙΣΠΚΟΥ ΛEΠΌvproV ΚΑΙ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΟΥ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΎ ΙΗΣ ΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1992" 

ΠαQ{lvτες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Κοίτη KληρLδou 

Γι.αvνάκης Αγαπίοιι 

Πούλος ΠαπαΥεωργLou 

Αβραάμ Α ντωνίου 

AριστoφάVΗς Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβοuλευηκή Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πόνω Κανονιομο'ύς 
σε συνεδρία της που πραγματoπoιiιθτικε στις 21 Μα'ίου 1992. Στη σννεδριαση αντή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της ΠΑΣν Δ γ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς. οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 του νόμου για τη Δημόσια Υπηρεσ[α σχοπεΙται η τροποποίηση των 
σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων του Βοηθού Πρώτου Ασφαλιστικού ΛεΙΤOUΡYOύ, του 
Ανώτερου Ασφαλιστικού Λειτουργού και του Ασφαλιστικού Λειτουργού Ιης Τάξης. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, η τροποποΙηση των υπό ανα<jX)Qά σχεδιων υπτιρεσΕας 

κρίθηκε αναγκαία, ώστε να εκσUΓΧΡOνWΤO'ύν και να συνάδουν με τα σημερινά 
δεδομένα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκoπoUς των υπό 

συζήτηοη Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη σiιμφωνη γνώμη της ΠΑΣγ Δ V. 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπόρχει tvoτaOT) όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπόρχει ένσταση. οι ΚανονισμοΙ εγκρΙνονται. 

Το επόμενο θέμα. που είναι ΜΟι περί Λειτουργίας των Δημοσίων Σχολείων 

Μέσης Εκπαιδεύσεως (ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί του 1992 Μ , αποσύρθηκε από την 
Εκτελεστική Eξo\Jo[a. 

Προχωρούμε στο ε."Cόμενο θtμα. που είναι "Οι περί ΠανεπιοτημΙΟυ Κίιπρου 
(Διδακτρα) Κανονισμοί του Ι992Μ . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ : 

Αντιλαμβάνομαι ότι θα ζητηθεΙ αναβολή; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα. κίιρι.ε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε. αν πρόκειται να ζητηθεί αναβολή, η Βουλή ΣUμφωνtί: 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Ζητούμε, κύριε Πρόεδρε, αναβολή. Πιστεύουμε ότι προκύπτουν ορισμένα 

ζητήματα για τα οποία θέλουμε να διαβουλευθούμε με όλες ης πλευρές κα~ νομίζω 

είναι τόσο σοβαρό αυτό 10 θέμα που αξίζει τον κόπο να μας απασχολήσει από 

κοινού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βέβαια. εγώ θα ρωτήσω τη Βουλή. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
κνΡΙΕ Πρόεδρε. δεν έχουμΙ! ένσταση yl.O την αναβολή. Η παράκληση εΙναι, 

επει.δή ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΠαιδεΙΟς θα απουοιάζει. το 

θέμα αυτό να επανέλθει μετό. από τρεις βδομάδες περl.:πoυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. αλλά αιιτό επε(Υει. αν είναι μετά από -τρεις βδομάδες. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Δεν επείγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Πρέvtζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

ΔεχόμαστΙ!: την αναβολή παρόλο που είναι η δεύτερη που δίνεται και παρόλο 

που είχαμε τοποθετηθεί όλοι ομόφωνα. Εν πάση περιπτώσει δε θεωρουμε ότι θα εΙναι 

δυνατό να ΕΠανέλθει στην ολομέλεια πριν από το τέλος αυτού του μήνα, διότι στην 

πραγματικότητα δε θα υπάρχει η δυνατότητα ολομέλει.ας της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παιδείας στις επόμενες τρεις βδομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Ρολόνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς ήθελα να πω. επειδή ο κ. Π ρέντζας ανέφερε ότι u.ιτήρxε ομόφωνη 

τοποθέτηση, ότι εγώ δεν τοποθετούμαι ομόφωνα, ότι δι.aφωνώ με την Έκθεση της 

Επιτροπής. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να πω ότι προσωπικά απουσΙαζα την ημέρα εκείνη 

και σίγουρα προσωπικά δεν έχω τοποθετηθεί επί του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Οπωσδήποτε θα έχετε την ευκαιρία να τοποθετηθείτε, όταν και εφόσον το θέμα 

θα έρθει στην ημερήσια διάταξη. 

Προχωρουμε στο Κεφάλαιο Β', που ε'ναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμου Νόμος (Αρ. 21) του 1992. 

2) Ο περί Eιδ~κεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Aναπtύξεως) 
Νόμος (Αρ. 9) του 1992. 

3) Ο περί Συμπληρωματικο'ίι προυπολογισμοU Νόμος (Αρ. 22) του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παρο.ί'tέμποvται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προ"πολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα· Εικοοη'ι Σειρά) Κανονισμός το\) 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και θι.ομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρα.-τέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βι.ομl1χανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Αρχής Λιμένων Κόπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι ΥπηρεσΙΟς 
Υπαλλήλων) (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΣνΥχοινωνιών κα~ Έργων. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ : 

Παραπέμπoντα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συyxoινων~ών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) ΟΙ περί Λειτουργι.ας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 

(ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρο..τέμ.."'tονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιδεLας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφα πο\! αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη Δημόσια Υπηρεσία δυνάμ.ει του άρθρου 3(1)(α) to'U περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παρα..ι"'tέμποvtαι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έκθεση Πεπραγμένων, Απολογισμός και Ισολογισμός της Αρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου για το 199ι. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην KOινoβoυ).ε\J'Hκή ΕπΙΊροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

ΑσφαλΙσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

9) Ο περί Ετησίων Εξετάσεων για Εισαγωγή σε Ανώτερα και Ανώτατα 
ΕΚΠQι,δεVΗχά Ιδρύματα ή και γι.α παραχώρηση πι.στοποιηnχού σπουδών 

Νόμος 10" 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην KoLvoβoulEUtLxTj Επιτροπή Παιδείας. Προχωρούμε στο 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Δεν υπάρχουν) 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι "Η ανάγκη αναπροσαρμοΥτ'ις της 

εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των δραστηρι.οτητων μας. έτσι πο" να 

ΙVOQμονιοτοUν και να σvμπλέouν με την εξωτεριχ'ή πολιτική της Euρωπo'ίχής 
Κοι.νότηι:ας", Το θέμα Ιχει. eΥΥραφεί από τους Βουλευτl:ς κυρίους ΠσυΡΥουρ[δη και. 

Kαooυλtδη. Καλώ τους Εισηγητές στο βήμα. έναν από τους δύο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κ"ριε Πρόεδρε, ΊΟ θέμα αυτό. παρόλο που εγγράφηκε πρ~ν από αρκετούς 
μτjνες. συζητεΙτα~ στην πιο κατάλληλη περίοδο. θα έλεγα. γι.ατΙ μόλις προχθές η ΕΚ 

ανακοίνωσε επίσημα μέσω των Eπ~τρόπων leon Brlt[βJ1 και Peter Smindenberg ότι 
οι χώρες που θέλουν να ενταχθούν στην ΕΚ, οφείλουν να είναι έτοιμες να 

συμμετάσχουν πλ1\ρως στη μελλοντικ'ή κοινή πολιτικ'ή της Κοινότητας στους τομείς 

των εξωτερικών σχέσεων, της άμυνας και της ασφάλειας. 

Αυτή η θέση της ΕΚ αφoeό χώρες όπως η Κίιπρος αλλά και άλλες ευρωπα·(κές 

χώρες που ακολουθούν ουδέτερη πολιτικ'ή, όπως είναι η Αυστρία, η ΣουηδΙΟ, η 
Φιλλανδία και η Ελβετία που μαζί μι την Τουρκία και τη Μάλτα αποτελούν τον 

όμιλο των ιmά χωρών που έχουν υπσβόλει αιτήσεις για να γίνουν μέλη της 
EUΡΩπα·ίκ'ής Οικονομικής Κοινότητας και των οπο(ων οι αιτήσεις εχκρι;:μούν αυτή 

τη στιγμ'ή ενώπιον της Eπιτρoπτjς γι.α εξέταση. Πιστε"ύω ακράδαντα ότι η Κύπρος 

πρΙΠει να αρχίσει να εναρμον(ζει τις δραστηριότητες της εξωτερικής της πoλιτικτjς 
με τρόπο τέτοιο, ώσtε να μπoeεί να συμμετάσχει πλτjρως στους τομείς των 

εξωτερικών σχέσεων, της άμυνας και της ασφάλειας της Ευρώπης το ταχύτερο 

δυνατό και μάλιστα από την ημερομηνΙΟ ένταξ'ής της. 

θα πρέπει εδώ να τονΙΟω ότι ενδεχομένως η ΕΚ να μην κάνει δεχτές στο"ς 
κόλπους της χώρες που θα επιμένουν να σuvtχίσOυν να ακολουθούν oυδtτερη ή 
αδέσμευτη εξωτερικ'ή πολιτική. Και αυτό πρέπει να μας προβληματίσει σοβαρά, 

γιατί σειρά από ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, καθόσον αφορά '{η 

λύση του Κυπρι.ακού -και βασική επιδίωξη της εξωtερικής μας πολιτικ'ής που 

Π11Ύάζει μέσα από autb τα ψηφίσμαtα. και yLvetaL αναφορά σε πσλλά από αυτά
κάνουν ξεκάθαρο ότι η Κύπρος με τη λύση του Κυπριακσύ θα παραμείνει 
αδέσμευτη. Αυτή η θέση, πιστεύω, πρέπει να επανεξεταστεί, ενόψει της αίτησης που 
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υποβάλαμε για ένταξη στην Eυρωπα'ίκ~ Κοινότητα. Ίσως 11 επιμονή μας στο να 
παραμείνει αδέσμευτη 11 Κύπρος να δημιουργεί ουσιαστικά Τι να παρεμβάλλει 
ουσιαστικά εμπόδια στην έvtαξή μας στην Ευρωπα"ίχή Κοινότητα. 

Είναι γεγονός ότι η εξωτερική πολιτική της ΚύπΡΟΊ.! σ...ό της ανεξαρτησως 

είναι ΣUΝΝφΑσμένη με το ΚΙνημα των Αδεσμεύτων. Είναι επίσης ΎtΎOνός, και oυt6 

θα πρέπει να το τονίσουμε και να το εξόΡΟ'υμε. ότι η KunQOς πήρε από τις 

χώρες-μέλη του Κινήματος των Αδεσμείπων ανεκτίμητη υπoσtτiρις;η σε καιρούς 

δ\ισκολους. Δεν μπορούμε παρά να εκφρ6σουμε την ευγνωμοσύνη και ης 

ευχαριστΙες μας προς τις χώρες του Κινήματος των Αδεσμεύτων, ιδιαίτερες μάλιστα 
ε:uxαριoτιες οφείλουμε στις δημοκρατικές χώρες του Κινήματος, με πρώtη και 
χαλύτ:ερη τη μεγαλύτερη δημοκρατία του κόσμου. τις Ινδίες. 

Όσο όμως και αν οι χώρες αυτές υποστήριξαν με συνtπεια την υπόθεση της 

Κύπρου. θα πρέπει να OμOλoyτjσOυμε και θα πρέπει να κόνoυμt παραδεκτό το 
αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι οι καιροί αλλόζouν. Σήμερα ο κόσμος έχει αλλόξει 

ουσι.αστικό. Οι δύο συνασπισμοί. ο δυτικός και ο ανατολικός, έπαυσαν να 
uφΙσταvtαι και οι υπερδυνόμεις Αμερική και Σοβιετική Ένωση, με τη δι6.λυση της 

ΣοβιEtικής Ένωσης. έπαυσαν να ασκούν την επιρροή που ασκούσαν στην 
προοπόθειό τους να κρατούν διαιρεμiνo τον κόσμο ή να κρατούν τις δι6.φορες 
χώρες κότω από τη δική τους Oqχι.ίρα εΠl.QQOής. Ε,ί"tομtνως με. τη διόλOOTl της 

Σοβιετικής Ένωσης, με τον -ελπίζουμε οριστικό- ενταφιασμό του ψυχρού πολέμου, 

με το γεγονός ότι σήμερα δεν υπόρχει αυτή η αντι.παρό.θεση που υπήρχε στο 

παρελθόν, οι οποιεσδήποτε προσπόθειες για αναβίωση του Κινήματος των 

Αδεσμεύτων πιστεύουμε πως είναι εκτός τόπου και χρόνου. ΟΙ προσπόθειες αυτές 
όλλωστε δε συμβιβάζονται με την προσπόθε.ιό μας ΎΙΟ ένταξη στην Ευρωπα·Ική 

Κοινότητα, όπως ήδη ανέπτυξα. Είναι παραλογισμός. κατό την ταπεινή μου γνώμη, 

να λέμε όη αΎωνι.ζόμεθα να γίνουμε πλήρες και ισότιμο μέλος της Ευρωπα·Ικής 

Κοινότητας και την (δια στΙΎμή να αΎωνι.ζόμεθα για την αναβΙωστ] του Κινήματος 

των Αδεσμεύτων. Είναι δύο θέσεις αντιφατικές. 

Έχω την άποψη, αγαπητοί συνόδελφοι. ότι το Κίνημα των Αδεσμεύτων 

σήμερα έπαυσε να έχει οποιοδήποτε ουσιαστικό ρόλο στο διεθνές πολιτικό πεδ(ο. Οι 

λό-Υοι που οδήΥησαν στην απoδUΝόμωστ] του ρόλου του Κινήματος είναι εμφανείς 
και δε. χρειάζεται να τους αναφέρω. Απλώς επαναλαμβάνω κότ-ι που ήδη τόνισα. 
πως δηλαδή ο κυριότερος λό-Υος εΙναι ο ουσιαστικός ενταφιασμός .ου ψυχρού 
πολέμου. ο οποίος σήμερα ανήκει στην ιστoρtα και έτσι το Κίνημα των Αδεσμεύτων 

δεν έχει οποιοδήποτε ρόλο να διαδραματίσει μεταξύ των δύο uπερδUΝόμεων που 
ήταν ο αρχικός του στόχος. 

Ένας όλλος παρό.γοντας ποu οδήγησε στην αιτoδUΝάμωστ] του Κινήμαtος των 

Αδεσμεύτων είναι η σημασΙα που αποδιδουν σήμερα οι πλείστες χώρες στα 

ανθρώπινα δικαιώματα και στις πολιτικές ελευθερίες. Αρκετές από ης χώρες-μέλη 

του Κινήματος των Αδεσμεύτων εξακολουθούν να παραβιόζouν τα ανθρώπινα 

δικαιώματα και τις πολιτικές ελευθερίες και οι αρχηγοί πολλών κρατών του 
Κινήματος αυτού βρίσκονται στην εξουσΙα με τη βtα. Μερικά κτυπητά 

παραδεΙΎματα εΙναι οι ηγέτες της Κούβας, του Βιετνάμ, του Ιράκ, της Βόρειας 
Κορέας κ.ό. Αυτές οι χώρες με τα αντιδημοκρατικά καθεστώτα τους κάνουν το 
Κίνημα των Αδεσμεύτων σήμερα να χόνει την αξιοπιστία του σε μια εποχή που τι 

προσοχή του κόσμου είναι στραμμtνη στα ανθρώπινα δικαιώματα. Γι' αυτό πιστεύω 
ότι οι προσπάθειες που καταβάλλει ο YΠOυQΎός Εξωτερικών κ. ιακώβου για 
αναβtωση του Κινήματος των Αδεσμεύτων και αχρεαιστες είναι και ζημιογόνες 

είναι στην υπόθεση της Κύπρου. 
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Οι χώρες της Κοινότητος σίγουρα βλέπουν με μεγάλη δυσφορία τις ενέργειες 
Ιαχώβου. Και οι χωρες αVΤές, όταν ανακοινώνουν επίσημα πως πρέπει να είναι 

έτοψα όσα κράτη έκαναν αίτηση ένταξης, ώστε να συμμετάσχουν πλ'ήρως στο 
μέλλον σTllV κοινή πoλιτικ~ της Κοινότητας στον τομέα των εξωτερικών σχέσεων, 

σίγουρα θα βλέπουν με δυσφορία τον Υπουργό Εξωτερικών της Κύπρου να 

ταξιδεύει σε διάφορες αδέσμευτες χώρες σε μια προσπάθεια να αναβιώσει το Κίνημα 
των Aδεσμεiιτων. Αυτές όλες οι ενέργειες του Υπουργού Εξωτερικών απλά 
προκαλούν σύγχυση και γενικά προκαλούν πολλά ερωτήματα γιο την ειλικρίνεια 

των προθέσεών μας να γίνουμε πλήρες μέλος της EUQWno'c,I:rj; Κοινότητας. 

παρουσιάζεται σήμερα τι μικρή Κύπρος ως τι χώρα εκεΙνη που έχει την 

πολιτική δiιναμη να αναβιώσει το Κίνημα των Αδεσμεύτων. Παρουσι.ό:1;ε"ι:αι σήμιρα 

η μικρή Κύπρος με τα φοβερά της προβλήματα όσον αφορά το εθνικό μας θέμα, ως ο 

πιο φανατικός υποστηρικτής του Κινήματος και φέρνουμε ένσταση σε δΙοεθνή 

βήματα για την έΥχριση ψηφισμάτων που αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώματα, για 

να στηρίξουμε κάποιες θέσεις που υποστηρίζουν χώρεςwμέλη του Κινήματος των 

Αδεσμε(n:ων. 

Οφείλω να πω ότι πρέσβης φίλης ενρωπα'(κής χώρας με ρώτησε με μεγάλη 

απορία τι κοινό έχουμε εμείς, μια χώρα καθόλα δημοκρατική, με χώρες όπως εκείνη 

του Φιντέλ Κάστρο και ΕΠιδιώκουμε την αναβίωση του Κινήματος των Αδεσμεύτων, 

την (δια σnγμή no" ΕΠιδιώκουμε την πλήρη ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή 
Κοινότητα. 

Τέλος θα πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι οι προσπάθειες του κ. Ιακώβου 
στέλλουν λανθασμένα μηνύματα σε όλες τις ευρωπα'Ι:κές χώρες καθόσον αφορά tO 
πότε θέλουμε να γίνουμε μέλη της Ενρωπα"ίκής Κοινότητας. Οι προσπάθειες τον 

κ. Ιακώβον, αν χρονομετρηθούν, θα δούμε ότι είναι δυσανάλογα αφιερωμένες για 

την αναβίωση του Κινήματος των Αδεσμεύτων και όχι για την προώθηση της 
αίτησής μας, ώστε να γΙνονμε πλήρες μέλος της ΕΚ. Αν πράγματι επιδιώκαμε την 

ένταξη της Κύπρον το ταχύτερο δuνατό, ο Υπουργός Εξωτερικών θα έπρεπε να 
αφιερώνει σχεδόν ολόκληρο το χρόνο του στην προσπάθεια ένταξής μας στην 

Ευρωπα"ίκή Κοινότητα και βεβαίως στην προσπάθεια προώθησης λύσης τον 

κυπριαΚΟύ προβλήματος και όχι να αφιερώνει μέρες ολόκληρες για το Κίνημα των 

Αδεσμε(n:ων. θέμα πον σίγουρα σήμερα, επαναλαμβάνω, είναι ΕΚτός τόπον και 

χρόνον. 

Κύριοι σvνάδελφoι, η εναρμόνιση της εξωτερικής μας πολιtικής, hOL πον να 
συμπλέει με τις χώρες της ΕΟΚ, θα διευκολύνει πάρα πολύ την προσπάθεια ένταξής 

μας. Πιστεύω πως με το στρουθοκαμηλισμό πον ακολοιιθούμε, προσποιούμενοι πως 

δεν καταλαβαίνονμε ότι οι ενέργεl.ές μας στο Κίνημα των Aδεσμεύ'tων ενοχλούν την 

Ευρωπα'(κή Κοινότητα. προσφέρουμε τη χείριστη ιιπηρεσ(α στην ιιπόθεση της 

προσπάθειας ένταξής μας στους κόλ...-τouς της. 

Οι προσπάθειες αυτές τοιι κ. Ιακώβου μας οδήγησαν στο να τοποθετηθούμε 
εναντίον ψηφίσματος που σχετιζόταν άμεσα με την παραβίαση των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων. κότι όμως πάνω στο οποίο δε θα επΕΚταθώ, γιατί θα το καλύψει, 

πιστεύω, σε έκταση ο συνεισηγητής μον κ. Κασονλίδης. 

Εισηγούμαι πως επιβάλλεται στα διάφορα διεθνή ζητήματα η εξωτερική μας 

πολιτική να εναρμονίζεται με εκείνη των χωρώνwμελών της ΕΚ. Πρώτιστα σε θέματα 

που σχετίζονται με τα ανθρώπινα δικαιώμαtα και τις πολιτικές ελευθερίες δεν 

μποροίιμε να έχουμε καμιά διαφωνία με τις χώρες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. 
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Δεύτερο, πιστεύω πως πρέπει να εγκαταλειφθoiιν οι προσπάθειες του 
Υπουργού Εξωτερικών για αναβΙωστι του Κινήματος των Αδεσμεύτων και ο χρόνος 

που θα εξοιχονομτιθεί με την εγκατάλειψη των προσπαθειών αυτών να αφιερωθεί 

εξολοκλτ'ιρου στις προσπάθειες για ένtαξτι της Κύπρου στην Ευρωπα"'χή Κοινότητα. 

Τρίτο. με χώρες δτιμοχρατικές που ανήκουν στο Kίνrιμα των Αδεσμεύτων, 

όπως οι Ινδίες. οφεΙλουμε να διαττιρήσουμε τις ήδη άριστες σχέσεις μας και να τις 

ενδυναμώσουμε. 

Τέταρτο, σε όλες μας τις ενέργειες δεν πρέΠΕΙ να λησμονούμε ότι ανήκουμε 

στην Ευρώπη. Και υπάρχονν πάρα πολλοί διεθνεις οργανισμοί και πάρα πολλοί 

διεθνείς φορείς στους οποίους τι Κύπρος και τι Ek συμμετέχουν και σ' αυτά τα 
βήματα τι Κ ύπρος πρέΠΕΙ να χρησιμοποιεί τον ίδιο λόγο με τις χώρες της ΕΚ. Σαν 

τέτοιους αναφeρω ενδεικτικά τους φορείς που ασχσλoύντα~ με το διεθνές εμπόριο. 

με το δίκαιο της θάλασσας. τα εργατικά και συντεχνιακά θέματα. τα θι!ματα για την 

προστασία του 3032περιβάλλοντος και άλλα παρόμοια. Ι· αυτά όλα τα θέματα 

πιστεύω ότι θα πρέπει να εναρμονίσουμε την Eξωτερ~κή μας πολιτική 

τοποθετούμενοι πάνω σ' αυτά με τον ίδιο τρόπο που τοποΟετεΙται η ΕυρωπαΙ:κι] 

Κοινότητα. 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. το θέμα της εναρμόνισης της εξωτερικής 

μας πολιτικής με αυτή της ΕΚ ε{ναι πελώριο και πιστεύω ότι και άλλοι ομιλητές θα 

λάβουν το λόγο. για να τονίσουν τη σημασία του θέματος αυτoiι. Πιστεύω ότι 

άνθρωποι. όπως ο κ. Ρολάνδης. που ασχολήθηκαν για χρόνια πολλά με την 
εξωΤΕρική μας πολιτική θα μπορούν να ασχοληθούν με το θέμα αυτό και να μας 

κάμουν κά.ίτοιες εισηγήσεις, γιατί το θέμα είναι τεράστιο και ά,ττεται της επιβίωσής 

μας. Πιστεύω ότι μια εξωτερική πολιτική της Κύπρου εναρμονισμένη με την 

εξωτερική πολιτική των χωρών της ΕΚ Οα υποβοηθήσει τα μέγιστα και τις 

προσπάθειες για t.ι"t(λυση του κυπριακού προβλήματος. Πρώτιστα όμως θα βοηθήσει 
τις προσπάθειες για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, ένα πελώριο θέμα για το 

οποίο θέλω να τονίσω ότι και εμείς ως Βουλή φέρουμε τερόστια ευθύνη και 

λυπούμαι γιατί μιλώ σε έδρανα που είναι σχεδόν κενά. Ήθελα να είναι ΠΕρισσότεροι 

συνάδελφοι στην αίθουσα, όταν θα προσήπτα αυτή την κατηγορία, γιατί πιστεύω 
ακράδαντα ότι η Βουλή έχει τερόστιες ευθύνες για το θέμα της μη ορθής προώθησης 

της ένταξης της Κύπρου στην ΕΚ. Δεν Είναι μόνο η κυβέρνηση που δεν παίρνει τα 

κατάλληλα μέτρα. Δεν είναι μόνο η κυβέρνηση που ακόμη μελετά τα μέτρα που θα 

πάρουμε. Δεν έχουν ληφθεί οποιεσδή.."tοτε α..-τοφάσεις, κύριε Ρολάνδη, είμαστε ακόμα 

στο στάδιο της μελέτης των μέτρων που θα πάρουμε για να προωθήσουμε την αίτησή 

μας, αλλά πιστεύω ότι και η Βουλή έΧΗ ευθύνη μεγάλη. Δεν προσκαλέσαμε ούτε δύο 

Βουλευτές από το εξωτερικό ως Βουλή. για να έρθουν στην Κύπρο με α..-τοκλειστικό 
σκοπό αυτό το θέμα. Δεν πήραμε κανένα απολύτως συγκεκριμένο μέτρο ως Βουλή, 
για να προωΟήσουμε εξειδικευμένα το Οέμα της ένταξης. Ασχολούμεθα με το θέμα 

σπασμωδικά. Αν μας καλέσει η Γερμανία να την t.ι"nσκεφθoύμε -μια κοινοβουλευτική 

ομάδα εννοώ- θα πάμε. Παρόλληλα με την fJ-Τ(σκεψη, με τα δεΙΠνα και όλα τα άλλα 

που θα κάνουμε στη Γερμανία. θα πούμε και δύο κουβέντες για το θέμα της ένταξης 

της Κύπρου στην ΕυρωπαΊ;κή Κοινότητα. Δεν εΙναι με τον τρόπο αυτό που 

προωθείται το πελώριο αυτό θέμα ττις πλήρους ένταξής μας στην EUΡΩπα'ίκή 
Κοινότητα. Είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα και πιστεiιω θα πρέπει όλοι οι Βουλευτές 

να κατανοήσουμε ότι η σωτηρία της Κύπρου βρίσκεται στην ένταξή της στην 

ΕυρωπαΙκή Κοινότητα. Και προς αυτή την κατεύθυνση πρέπει όλοι να εργαστούμε. 
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όσες και αν εΙναι οι δυσκολιες, εξαιτΙας του ότι έχει συνδεθεί το θέμα Τ11ς αΙτηστΊς 
μας με τη λύση .ου Κυπριακοό. διότι το να λέμε ότι δεν έχει συνδεθεΙ εΙναι πισι:εύω 

μια υπεραπλούστευση. Το θέμα έχει συνδεθεί. από τα σφάλματα και τις παραλεί.ψεις 

της κυβέρνησης Βασιλείου και ε(ναι πολύ δύσχολη Tl αποσύνδεσή του. Και εΙναι ένα 
θέμα με το οποίο έπρεπε να είχαμε ασχολllθεί και πάλι σε έκταση, γιο. να yνωQ'ζoυμε 

πραγματικά αν υπάρχει ή αν δεν υπάρχει " δυνατότητα να ενταχθούμε στην 

Ευρωπα"ίκ'ή Κοινότητα πριν από τη λύση του Κυπριακού. Σ' αυτό το ερώΤf1μα δεν 

έχουμε πιστεύω συγκεκριμένη και ξεκαθαρισμένη ή επίσημη απάντηση. Έχουμε 

κάποιες θέσεις από κά,jτοιες κυβερνήσεις της ΕΚ, αλλά δεν έχουμε μελε-ι:ήσει το θέμα 

σε βόθος. δεν έχουμε ασχοληθεΙ με το θέμα αυτό στα σοβαρά, όπως ασφαλώς 

γενικότερα -γιατ' αυτ'ή ε(ναι μια εξειδικευμένη πτυχή του θέματος- δεν έχουμε 

ασχολτιθεί στα σοβαρά με το θέμα της ένταξής μας στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα. 

Ελπίζω ότι με αφορμή τη συζή·τηση αυτή θα δοθεί η euκαιρΙα να ασχοληθοίιμε 
ξανά με το θέμα της έηαξής μας στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα, θέμα που σε 

παλαιότερη ομιλία μου έβαλα στην (δια μο(ρα με το Κυπριακό. Και εξακολουθώ να 

έχω τη θέση αυτή, ότι δηλαδή δύο είναι τα εθνικά προβλήματα της Κίιπρου, η λίιση 

του Κυπριακοίι και η πλήρης ένταξη της Κύπρου σ.ην EUΡΩπα·ίκή Κοινότητα. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Πουργουρ[δη, τον Προεδρεύοντα κ. Β. 

Λ υσσαQιδη αντικατέστησε ο κ. Αρ. Χρυσοστόμου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜογ), 

Ο κ. ΚασουλΙδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Όπως ακριβώς έχει εγγραφεί το θέμα. για την ανάγκη αναπροσαρμογής ή 

εναρμόνισης της εξωτερικής μας πολιτικής με αυτή της ΕΚ. δε σημαίνει με κανένα 

τρόπο διακοπή της γραμμής της εξωτερικής πολιτικής που ακολουθοίισε η Κίιπρος 

μέχρι τώρα ή καταδl.xη της αδέσμευτης πολιτικής την οποία είχε στο παρελθόν και 

αuτό θέλουμε να το κάνουμε καθαρό. Και ο σννάδελφος κ. ΠOυργoUΡΙδης εΙ-τε ότι 

α..-τό εδώ και πέρα υπάρχουν ορισμένα προβλήματα και αυτό θα ήθελα απλώς να το 

επεξηγήσω. 

Σωστά η Κυπριακή Δημοκρατία στο παρελθόν ακολούθησε την πoλιtική μέσα 

στο Κίνημα των Αδεσμείιτων και θα πρέπει να λεχθεί όη ε(μαστε ευγνώμονες στο 

Κίνημα αυτό για την τακτική, συνεπή συμπαράστασή του προς την εθνική υπόθεση 

της Κ ίιπρου στα διάφορα διεθνή βήματα. 

Η αναπροσαρμογή όμως είναι σήμερα αναγκαΙα για δvo λόγους. Ο πρώτος 

λόγος. και αυτός ισχίιει για όλες τις χώρες του κόσμου. είναι ο εξής: Ο αδέσμευτος 

είναι αδέσμευτος έναντι ποίου. από τη στιγμή που οι δεσμευμένοι δεν υπάρχουν: 

Διότι με τις εξελιξεις στην τέως Σοβιετική Ένωση και στον τέως ανατολικό 
σννασπισμό. αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει αηικεΙμενο για κίνημα αδεσμεύτων. 

Ο δεύτερος λόγος. κα~ πιστεύω ότι θα μου επιτρέψει ο φίλος και συνάδελφος 
κ. Πουργουρ[δης να εκφράσω μια μικρή διαφωνία. είναι ο εξής: Το θέμα έηαξης της 

Κύπρου στην ΕΚ δεν είναι το δεύτερο θέμα μετά το εθνικό. Aνiιxει εηός του 
εθνικού θέματος. δι.ότι αποτελεί την οπισθοφυλακή του εθνικού μας θέματος και τη 

μόνη α.'tάvτηση και το μόνο αηίδοτο. αν ε.-τιτρέπεται να χρησιμοποιήσω ιατρική 
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λtξη, που έχουμε απένανn στην τουρκική αδιαλλQξια. Και είναι αυτό ΊΟ οποΙο θα 

ΧΡΤιοιμοποιήσουμε στην περίπτωση χατ{ι την οποία θα διαφανεί, όπως διαφαίνεται, 

όη η τουρκική αδιαλλαξία παραμένει αμετακίνητη. 

Επιδιώκοντας την ένταξή μας στην ΕΚ -και μας δόθηκε η ευκαιρία από αυτό 

το βήμα να 10 ξαναπούμε στο παρελθόν. όταν εσυζητείτο παρόμοιο θέμα- έχουμε 

υποχρέωση να είμαστε πραγματικά συνεπείς και Ειλικρινείς μελλοντικοί εταίροι 

αυτής της ευρωπα'ίχής οικογένειας που λέγεται Ευρωπο'(χή Κοινότητα. Για να 

έχουμε την απαίτηση, με το κεφό.λι ψηλά. να απαιτήσουμε 'Το δικό μας μερτικό από 

την εισδοχή μας στις ενρωπαΊ:χές κοινότητες. οφείλουμε να (L'"[οδε(.ξοuμε με την εν 

γένει δι.αyωyiι μας ότι πρόκειται να είμαστε συνεπείς εταίροι της εξωτερικής 
πολιτικτΊς της Ευρωπο'ίΚ'ής Κοινότητος. 

Εγώ θα ήθελα. για να μην επαναλάβω τα όσα πολύ εύστοχα έχει παρα1ηρήσει ο 

συνάδελφος κ. ΠOUΡyouρtδης, να αναφερθώ μόνο σε ορισμένα συγχεκριμένα 

παραδείγματα, τα οποία δuστυχως μας κάνουν μόνο στη θεωρία να δείχνουμε ότι 

επιθυμούμε την ένταξή μας στην Ευρωπα"κή Κοινότητα. 

Αναφέρομαι σuyχεκριμtνα σε εκείνο το οποίο ακροθιγώς έθιξε ο σuνό.δελφoς 

κ. ΠουρΥουρίδης, το θέμα που ήλθε ενώπιον της Επιτροπής Ανθρωπίνων 

Δικαιωμάτων των Ηνωμένων Εθνών στη Γενεύη σχετικά με ψήφισμα καταδίκης της 

κομμουνιστικής Κίνας για καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάΊων στην Κίνα. 

Όπως εξηγεί σε α.ίτό.ντησή του προς το συνάδελφο κ. Ιεροδιακόνου Ο κ. Βενιαμίν, ως 

αναπληρωτής του Yπouρyoύ Εξωτερικών, αυτό το ψήφισμα συντάχθηκε γιο την 

καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στο Θιβέτ και όχι για τα γεγονότα της 

πλατείας Τιέν Αν Μεν. Τι σημασία έχει αγαπητοί μου; Υπάρχουν πρώτης και 

δεύrερης κατηγορ(ας ανθρώπινα δικαιώματα σε αυτή την υφήλιο: Και αν είναι για 

την πλατεία Τι.έν Αν Μεν μετρούν περισσότερο από όσο θα μετρούσαν αν επρόκειτο 

για το θιβιτ; 

Σε εκείνη λοιπόν τη συνεδρία που έγινε. εξηγό. ο έντφος κ. ΥΠΟυρΥός, η 

Κύπρος δεν καταψήφισε ψήφισμα που ζητούσε την καταδΙκη της κομμουνιστικής 

Κίνας για καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Η Κυπριακή Δημοκρατία εν 

τη σοφία της ψήφισε τη διαδικαστικΊj κίνηση με την οποία. κατόπιν αιτΊjματoς της 

ΛαΊ:κΊjς Κίνας, αποφασίστηκε να μην κάμει η EπιτρoπΊj Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 

oπoι.αδΊjπoτε ενέργεια ... "procedura1 motion ποτ το [ak.e action". ΔηλαδΊj με λίγα 
λόγια δεν καταψήφισε την oooία της καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

αλλά πέρασε ψήφισμα μαζί με διάφορους ό.λλους αδέσμευτους τύπου Σαντό.μ 
Xoooέιν, Γκαντάφι κτλ. με το οποΙΟ καθιστούσε το ψήφισμα που εισηγούντο τα 

κράτη μέλη της Euρωπα'ίκ'!jς Κοινότητας άχρηστο λόγω ακριβώς αυτού του 

διαδικαστικού ψηφίσματος. 

Ποια 11 διαφορά: Όταν έρχοηαι οι ευρωπα'ίκές κοιν6"tητες και επιδιώκουν 
από το κατ' εξoχΊjν αρμόδιο σώμα σε όλο τον κόσμο, από την EπΙΤΡOπΊj 
Ανθρωπίνων Διχαιωμάτων των Ηνωμένων Εθνών, ψήφισμα καταδίκης της 

καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην κομμουνιστική Κίνα. έρχεται η 

KυπριακΊj Δημοκρατία να συνταυτιστεί με διάφορους ετερόκλητους, για να 

εμποδίσει να περάσει το ψήφισμα αυτό. Όμως, στη συνέχεια η απάντηση του 

κ. Υπουργού λέει πως αν ετίθετο σε ψηφοφορία το ίδιο το ψήφισμα. τότε η Κύπρος 

δε θα ψήφιζε εναντίον του. Ευχαριστούμε πάρα πολύ. 
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Γνωρίζω τις γνωστές δικαιολογίες. Η Κύπρος μας βρίσκεται υπό κατοχή, 

αγωνιζεται για τη φuοικi] Τ11ς επιβίωση και επομένως δε θα ήταν προς όφελός της να 

τα βάλει με μια χωρα 11 οποία είναι μόνιμο μέλος του Συμβουλιοu Ασφαλείας, όπως 
11 Κίνα. Μα και 11 Αγγλία και 11 Γαλλία. δυο από τους εισηγητές του ψηφίσματος το 
οποίο εμείς με την ψήφο μας εμποδίσαμε από του να ψηφιστεΙ, είναι και αυτοί 

μόνιμα μέλη τον Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Αν εμείς οι tδΙOI έχουμε tllv απαίτηση α..-τό τις ε:uρωπα'ίχές κοινότητες να 

βγουν με παρρησία και να καταδικάσουν T1Jv καταπάΤ110Ί1 των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων που γίνεται κατ' εξακoλoUΘrιση από το 1974 σε βόρος του κυπριακού 
λαού. πράγμα που είναι γεγονός ότι ουδέποτε έπραξαν, τότε έχουμε την υποχρέωση 

να είμαστε OUΝεπείς και να γνωρίζουμε ότι όποτε τίθεται θέμα καταπάτησης 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων οπουδήποτε στον κόσμο, αυτή η καταπάτηση πρέπει να 

καταδικάζεται με παρρησισ.. 

Τέτοιου ειδους χειρισμός εξωτερικής πολιτικής χαρακτηριζεται κατ' εμένα από 

κουτοπονηριά. Μου Ουμίζει την ίδια κουτοπόνηρη ενέργεια της κυβέρνησης 

Βασιλε(ου, όταν επρόκειτο να προχωρήσει στην καταδίκη του χουντοφασιστικού 

πραξικοπήματος του διαλυμένου κομμουνιστικού κόμματος της Σοβιετικής Ένωσης 

ενάντια στον εκλεγμένο Πρόεδρο Γκορμπατσώφ. Και κατά τη διάρκεια εκείνου τοιι 

χουντοφασιστικού πραξικοπήματος η κυπριακή κυβέρνηση ηθελημένα καθυστέρησε, 
για να δει πού πρόκεnαι να γιιρίσει ο τροχός, φυσικά με τη δικαισλογΙα τότε ότι η 

Σοβιετική Ένωση ήταν μόνιμο μέλος του Συμβουλίου Ασφαλείας και θα είχαμε την 

ανάγκη της. Αναλόγως με το πού έγειρε η πλάστιγγα, η κυπριακή κυβέρνηση 

αποφάσισε τότε να εκφράσει την καταδΙκη της, σχεδόν όταν το καθεστώς των 

ΧOUΝΤoφασιστών Πραξικοπηματιών κατέρρεε στη Μόσχα. 

Την ίδια κουτοπόνηρη στάση τήρησε η κυβέρνηση Βασιλείου, όταν έγινε η 

ε.;τιδρσμή στο Κουβέιτ και απαιτείτο η άμεση καταδίκη του Ιράκ και η άμεση 

σιινδρσμή της Κυπριακής Δημοκρατίας στο εμπάργκο, Γνωρίζοιιμε ότι πέρασαν 

ορισμένα 24ωρα προτού η Κύπρος συμφωνήσει κι αυτή μαζί με όλες τις άλλες χώρες 

στο εμπάργκο εναντ(ον του Ιράκ, διότι κι εκεί κουτοπόνηρα σκεφτήκαμε να 

περιμένουμε να δούμε μια και το Ιράκ ήταν ο προμηθευτής πετρελαίου για την 

Κύπρο, 

Αυτή η υστερόβουλη. κουτοπόνηρη τακτική, είναι η ίδια τακτική που 

ακολουθήθηκε και στο θέμα της κομμουνιστικής Κίνας. Εγώ μίλησα με ξένους από 

χώρες της ΕυρωπαΊ:κής Κοινότητας και οπωσδήποτε η σιάση μας θεωρήθηκε 

καταδικαστέα από τις χώρες αυτές. Διερωτώμαι αν, όταν θα συζητηθεί η αίτrισή μας 

να γίνουμε ισότιμοι εταίροι με τις υπόλοιπες ευρωπα'ίκές κοινότητες. τέτοιου 

είδους θα είναι η στάση μας στα διάφορα διεθντΊ βήματα. 

Παρόλλrιλα rι αναπροσαρμογή της εξωτερικής μας πολιτικής απέναντι στις 
ευρωπα'ίκές κοινότητες έχει υποχρέωση \!α στραφεΙ και Προς τrιν υπόλοι-τη Ευρώπη. 

Είναι γεγονός, και θα ήθελα να το τονίσω χαιρΙς περιστροφές, ότι όταν στην εξουσία 

βρισκόντουσαν τα κομμουνιστικά καθεσιώτα της Ανατολικής Ευρώπης και της τέως 

Σοβιετικής Ένωσης, πράγματι στα διεθντΊ βήματα αυτές οι χώρες χωρίς περιστροφές 

ψήφιζαν υπέρ της Κύπρου. Αυτό ούτε το ξεχνούμε ούτε το Q.."tαρνούμαστε, Όμως 

σήμερα η εξωτερική μας πολιτική δεν μπορεί να είναι απόλυτα σίγουρη ότι στα νέα 

καθεστώτα. καθεστώτα ελευθερίας και δημοκρατ(ας για τα οποία πανηγυρίζουμε • 
διότι καλοδεχόμαστε την εμπέδωση της ελευθερίας σε αυτές τις χώρες. θα βρούμε 
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την ίδια συμπαράσταση και την ίδια υποστήριξη στα διεθνή βήματα την oπoLα 

βρίσκαμε τότε. Όχι από έλλειψη θέλησης από μέρους των ιδίων, αλλά επειδή είναι 

νέες κυβερνήσεις πρέπει να γίνει κατάλληλη προεργασί.α για να κερδίσουμε τη φιλία 

και την υποστήριξή τοιις. Πρέπει να α..-ι:οφεύγουμε να προβαΙνουμε σε ενtργειες 

τέτοιες οι οποίες θα τους δυσαρεστούσαν και δε θα τ'ιταν προς το δικό μας όφελος. 

Εδώ θα πρέπει να πω ότι από την ημέρα που εγγράψαμε το θέμα, δηλαδή από 

το ΦεβρoUΆριo μέχρι σήμερα που συζητείται, θα πρέπει να καταγραφούν δυο 
πράγματα στο ενεργητικό της Κύπρου. Πρώτο η επίoxEψTJ του Προέδρου Βασιλείου 

στη Βονλ γαρΙα, που πρέπει να θεωρηθεί ως θετική, και δεmερο η πρωτoβoυλtα που 

πήρε η Εκκλησία '(Τ1ς Κύπρου να προσκαλέΟΗ τον Πατριάρχη Μόσχας και Πασών 

των Ρωσιών. Δε θα πρέΠεL να παραγνωρίσουμε καθόλου τον παράγοντα ''Ορθόδοξη 

Εκκλησία", το ρόλο που πιθανό η Ορθόδοξη ΕκκλησΙΟ να διαδραματΙσει σε πολλές 

από αυτές τις χώρες της Κεντρικής κα~ Ανατολικής Ευρώπης καθώς και της ΡωσΙας 

προς όφελος της δικής μας εθν~κής νπόΟεσης. 

Yπάρxε~ όμως κι ένα άλλο παράδειγμα το οοοΙο πιστεύω ότι δεΙχνει πως με 
την αΜξια ενέργεl.6. μας προκαλέσαμε τη δυσφορ(α τόσο των φίλων και 

μελλοντικών εταιρων μας στην Ευραι.."'tα·Ι:κή Κοινότητα όσο και των κυβερνήσεων 
των χώρων της Kεvτρ~κής κα~ Ανατολικής Ευρώπης και της ΡωσΙας, όπου τα 

προηγούμενα καθεστώτα 'ήταν καθεστώτα καταπΙεσης της ελευθερίας και των 

ανθρω..-τΙνων δικαι.ωμάτων και του περιορισμού της ενημερΙας των λαών. 

Aναφέρoμα~ στη στάση της Κνπριακ'ής KιJβέρνησης όσον αφορά τη φιλοξενία 

στη..;. Κύπρο του Παγκόσμιου Συνεδρίου της ούτω καλούμενης Διεθνούς Ένωσης 

Φοιτητών που διοργάνωσε η ΠΟΦΝΕ στη Λάρνακα και το οποΙο προσφώνησε 
εχπι>όσωΠος ,ου Προέδρου BασLλ<ΙOU. ο Γενικός Γ_ιας Νιας Γενιάς κ. Λιλλήγ.ας. 

θέλω εδώ να εξηγήσω κάτι. Δεν πρόκειται να μετατρέψω το βήμα της Βουλ'ής 

σε βήμα αvτι.παράθεσης μεταξύ των πολΗικών οργανώσεων νεολαίας Ί\ των 

φοιτητικών οργανώσεων, τη στιγμή μάλιστα που δεν είναι εδώ για να μου 

απαvτήσoυν, ούτε θέλω να ψέξω τις οργανώσεις αυτές. Είναι δ~κα{ωμά τους να 

κάνουν τις επιλογές που θέλουν και να αVΉκoυν στις διεθνείς oργανώσε~ς που 
επιλέγουν. Το αvτικείμενo της αναφοράς μου είναι τι Κνπριακή Κυβέρνηση. θα 

κάνω και λίγη κριτική στους συναδέλφους Βουλευτές του ΑΚΕΛ, όταν έρθει τι ώρα. 
πάνω στο θέμα αυτό. Για να μην τους αφiισω σε αγωνία, εννοώ ότι θα ,UΤOΡOύσαν να 

συμβουλεύσουν καλύτερα τη νεολαία τους η οποΙα ελέγχει σχεδόν εξολοκλήρου την 
ΠΟΦΝΕ. 

Προηγουμένως θα ήθελα να εξηγήσω Μγο περισσότερο το θέμα. Η Διεθνής 

Ένωση Φοιτητών κατηγορήθηκε από τον Υπουργό Εσωτερικών της Τσεχοσλοβακίας 
ως μια οργάνωση η οποία κατευΟύνετο από το κομμουνιστικό κόμμα της Σοβιετικής 

Ένωσης κατά τη διάρκεια της ζωής του τελευταίου και στρατολογούσε σε όλο τον 

κόσμο πράκτορες της περιβόητης KGB. Αυτά δεν τα λέω εγώ, δεν τα λέει κανένας 
που έχει οποιαδήποτε διάθεση για αvτικoμμoυνιστικό αγώνα. Αυτά τα λέει ο 
Υπουργός Εσωτερικών της ΤσεχοσλοβακΙας. Και ας μη μου λεχθεί ότι δεν υπάρχουν 

αποδε(.ξεις. Διότι, όταν μιλά ένας Υπουργός Εσωτερικών, δεν είναι υποχρεωμένος 

να παρουσιάσει τεκμήρια αποδε!.ξεων δικαστηρίου για εκεΙνα τα οποΙα δηλώνει. 

Οπωσδήποτε μι τις υπηρεσίες που διαθέτει και τι-ς πληροφορίες που έχει, πρέπει να 

εκληφθεί ως δεδομένο ότι αυτή η οργάνωση ήταν στρατολόγος πρακτόρων της 

αμαρτωλής KGB. 
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Προχωρώ για να πω ότι ένας από τους αρχηγούς αιπής της οργάνωσης, ο 

Μιροσλάβ Στεπάν, θεωρήθηκε ο κύριος uπαιι.~νητής τ-ης βίαιης καταστολής των 

διαδηλώσεων οι oπoLες έγιναν τις τελΕ\ιταίες μέρες που εξέπνεε το δ~κτατoρικό 
καθεστώς του Χούσαχ στη Τσεχοσλοβακία. Α ν θυμάστε τότε διοργανώνονταν μέσα 

στα πλήθη διάφορες προβοκάτοι-ες και ακολουθούσε βίαιη καταστολή των 

διαδηλώσεων που γίνονταν αJτό το τσεχοσλοβακικό λαό. Ο κ. Μιροσλάβ Στεπάν, 

αυτός ο ηγέτης ΤΤις Διεθνούς Ένωσης ΦοΗητών, της οποίας ειρnσθω εν παρόδω η 

έδρα τότε ήταν η Τσεχοσλοβακία, καταδικάσττιχε το 1990 σε δύομισι χρόνια 

φυλάκιση από τα δικαστήρια της Τσ,εχοσλοβακΙας με πλήρεις α.."tοδειξεις ... 

Λ. θΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω να ε-Υε(ρω θέμα τάξης. 

Παρόλο που ο ομιλητής eL-CE ότι δε θα εκτραπεί από το θέμα. αν θέλει τώρα να 
το γενικεύσουμε και να μιλήσουμε για το ρόλο της KGB. Υια το ρόλο της CJA, δε 
νομίζω ότι κάνουμε καλά τη δουλειά μας ως Κοινοβούλιο σχετικά με το θέμα που 

συζητείται για την εξωτερική πολιτική που πρέπει να ακολουθεί η Κύπρος. Απλά 

χUνoυμε νερό στο μύλο της αντΙί1:αράθεσης ή πάμε στην παρελθοντολογία και δεν 
ξέρω πο'ύ θα οδηγηθούν τα πράγματα. 

Γ. ΚΑΣογ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω προς εσάς την πρόθεσή μου. Η πρόθεσή μου είναι 

να εξηγήσω ότι η Κ υπριακή Κ UΒέρνηση όφειλε να είχε συμβουλεύσει amTj την 
οργάνωση, ώστε να μη δι.εξαγάγει στη χώρα μας το ΠαΥκόσμιό της ΣvνέδριO, 

μάλιστα τότε γίνονταν προσπάθειες ώστε να μεταφερθεί η έδρα της εδώ, πράγμα που 
ευτυχώς αποφεύχθηκε τελικά. Πρέπει να ασκηθεί κριτική προς την Κυπριακή 

Κυβέρνηση, διότι παρέλειψε να πάρει τα μέτρα τα οποία ανέφερα και είμαι σίγουρος 
ότι δυσαρέστησε τις κυβερνήσεις των χωρών αυτών (πρώην κoμμovνιστικών) και 

ε.ι-τομένως είναι πρόβλημα που δημιούργησε η εξωτερική πολιτική της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

(ΑΡ. ΧΡΙΣΟΣΤΟΜΟΥ), 

Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ να περιοριστούμε στο θέμα μας. 

Γ. ΚΑΣογ ΛΙΔΗΣ: 

Αυτό είναι το θέμα μας, κUρΙE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω προχωρούμε και πέραν του θέματος. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Όπως έχω αναπτύξει το θέμα εξηγώντας σας, κ'ύριε Πρόεδρε, είναι η άπΟψή 

μου ότι θα πρέπει να λάβουμε μέτρα, ώστε η εξωτερική μας πολιτική να παίρνει 

τέτοιες κατευθύνσεις, για να μη θίγουμε τα νtα καθεστώτα στην Ανατολική Ευρώπη 

και στη Ρωσία και είμαι σίγουρος ότι η ενέργειά μας να φιλοξενήσουμε αυτό το 

συνtδριo ήταν ενέργεια που προκάλεσε τα αισθήματα και των λαών και των 

κυβερνήσεων των χωρών αυτών. 

θέλω να τονίσω εκείνο που είχα πει στην αρχή, ότι δε θέλω να θίξω το 

δικαLωμα οποιασδήποτε οργάνωσης να συγκαλέσει οποι.οδήποτε συνέδρι.ο. Είναι 

θέμα να πιστεύει όπως πιστεύει και αν θέλει να ανήκει οπουδήποτε είναι δικαίωμά 
της. Πιστεύω όμως ότι τι Kυ;τeιακή Κυβέρνηση είχε υποχρέωση να κάμει τις 
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νποδειξεις που προανέφερα με τον ίδιο τρόπο με τον οποίο έσπευσε να ει.δoπo~ήσει 
το Δήμο Λεuκωσιας ότι τυχόν μετακΙνηση του oyκόλLθoυ το\l Τ(ΤΩ από την πλατε(α 

Ελευθερίας θα έθιγε την κιιβιρνηση Σερβίας και MαυQOβoυνΙO'" Εί.ναι με τον ίδιο 
τρόπο που θα ήθελα την KWΤQLOXTι Κυβέρνηση να επέμβει και στην παρούσα 
περίπτωση. 

Αυτά είναι τα παραδείγματα που ήθελα να αναφέρω. διότι Είναι παραδείγματα 
πο\! δηλώνουν ότι κάπου μας λεΙΠει 11 συνέΠΕια ως μελλovτικoύ συνεπούς ετα[ρου 
"{ης Ευρώπης και πιστεύω ότι αν αυτά δε λεχθούν από το βήμα της Βουλής, ίσως δε 
θα μας δοθεί και 11 ευχαι.ρία να διορθωθούμε. 

Ευχαριστώ πoλiι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. xριστbδoυλίδης. 
(Στο σημεισ αυτό ο κ. ΛυσσαρΙδης επαν~ρxεται και καταλαμβάνει την έδρα του 

Προεδρεύοντα και ο χ. Χρυσοστόμου κατέρχεται στη θέση του). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛlΔHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΦαΙνετοι ότι 11 εγγραφή οποιοΟΟήποτι θέματος από συyκεκρ~μένoυς 

συναδέλφους, είτε αυτό έχει σχέση είτε δεν έχει σχέση, πρέπει: 

(α) Να κατευθύνεται εναντίον της κυβέρνησης ΒασιλεΙΟυ, λογικό, εξηγήσιμο 

από πλευράς δικής μου, ενόψει και των προεδρικών εκλογών, και 

(β) Να απευθύνεται και στην πλευρά της Αριστεράς, γι' αυτό και όταν 

μιλο"ν συγκεκριμένοι συνάδελφοι, το έχουν χρέος, το νιώθουν καθήκον 
να ρίχνουν τους μύδρους τους για ευθύνες, για γεγονότα που συνέβησαν 

εκτός της Κύπρο\!. 

Eνnιπωσι.ό:στηκα και παραξενεύτηκα πράγματι, διότι και οι δύο πολύ 

αγαπητοί συνάδελφοι που μLλησαν ·του Συναγερμο\ι-. προηγουμένως, δεν έκαναν 

τούτη τη φορά αναφορά, ούτε στον Τσαουσέσκου, ούτε στο Στάλιν, ο"τε στο 
Μάο Τσε Touyκ , ούτε σε ορισμένους άλλους πρώην άρχοντες σε συγκεκριμένες 

σοσιαλιστικές χώρες. Αυτό το θεωρώ σαν μΙα εξέλιξη θετική, ότι οι παρεμβάσεις 

που έ'γιναν από την πλευρά μας ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ, 

Μη βιάζεσαι, κύριε ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όταν μ(λησε, κύριε Πρέντζα. το βαρύ πυροβολικό σε θέματα ΑΚ ΕΛ, δεν 

αναμένω από άλλους .χωρις να τους υποτιμώ στον αντιακελισμό τους· πιο φοβερή 

επίθεση από τους άλλους συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού. Βεβαιως, ο 
καθένας τοποθετείται, πιστεύω. βάσει της φιλοσοφως του. βάσει της ~oλoγΙας του, 
βάσει των πολιηκών του πεποιθήσεων. Όμως ο κανόνας λέει ότι ΠΡΙίτει να τηρούμε 

ορισμένες αρχές. Πρέπει να προσπαθούμε να βρίσκουμε την αλήθεια, τουλάχιστον 
την αλήθεια. 

Ο πρώτος εισηγητής ξεκίνησε με αναφορά στους ουδι\τερους και τους 

αδέσμευτους, με αναφορά στις προσπάθειες επτά χωρών για ένταξη στην 

Εuρωπα'Lκή Κοινότητα. Πράγματι. Και θεώρησε ο πρώτος εισηγητής και αυθεντικά, 

δογματικά, αποφάνθηκε ότι με τη συνέχιση της αδέσμευτης πολιτικής από την 
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Κ υπριαχή Δημοκρατία, θα ήταν αρνητικό το αποτέλεσμα στην προσπάθεια ένταξης 

της Κύπρου στην Ευρωπα'Ι:κή Κοινό"tητα. Από τις επτά χώρες, τις οποίες μπορώ να 

σας υπενθυμίσω -Αυστρία, Ελβετία. ΦιλλανδΙα. Σουηδ(α, Μάλτα. Κύπρος, Τουρκία
οι έξι α..-rό αmές έχουν πολιτικό ορισμό. ~oUΔέτερες ή αδέσμευτες", Η Κύ..ρος και 11 
Μάλτα ανηχαν και ανήκουν στο χώρο του Κινήματος των Aδεσμεύtων, 11 Σουηδία 
είναι ουδέτερη συνταγματικά -τώρα. αν με τη δεξιά χυβέρνηση γΙνονται προσπάθειες 

μετατόπισής της σε κάποιο μπλοκ, [Ιναι άλλου παπά. νομίζω. Ευαγγέλιο. Στην 

Ελβετία καθιερώνεται η αρχή της ουδετερότητας βάσει συντάγματος. Και εΙναι ο 

μόνος λόγος που 11 Ελβετία δε διεκδιχε( -το τονίζω- δε διεκδικεί ένταξη στην ΕΚ, 

διότι της το απαγορεύει το σύνταγμά της. Η ΕΚ προσμένει την ΕλβετΙα στην 

Κοινότητα με ανοικτές αγκάλες. Η Ελβετία με το παρόν της σύνταγμα που προνοεΕ 

την ουδετερότητα, δεν εντάσσεται, δε διεκδικεί την ένταξή της. Η Α uστρία, 

καθι.ερωμένη ουδέτερη χώρα. Όλες τούτες οι χώρες παρακάθονται σαν παρατηρητές 

στις διασκέψεις του Κινήματος των Αδεσμεύτων, αγαπητοί συνόδελφοι. Αυτή είναι 

η αλήθεια. 

Αν για την Κύ.ίΤΡΟ, το ιδρuτικό μέλος του Κινήματος των Ααισμεύτων, ~τoυ 

Κινήματος που ευτυχώς αναγνωρίζεται και από τους προηγούμενους συναδέλφους 

ότι έχει προσφέρει και συμπαράσταση ηθική και υλική στην Κυπριακή Δημoκρατ(α~ 

το στάτους του αδέσμευτου α.ίτοτελεί εμ.ίτόδιο για εισδοχή στην ΕΚ βάσει 

πληροφοριών των αγαπητών συναδέλφων που αναφέρθηκαν σε κά.ι-τοια ονόματα· 

δυστυχώς δεν μπόρεσα να τα σuyκρατήσω. γιατί να μην αποτελεΕ εμπόδιο τι 
ουδετερότητα χωρών πιο μεγάλων, πιο δυνατών ·όπως των προηγούμενων που 

αναφέρθηκαν·για την ένταξή τους στην ΕΚ. Αυτό εΙναι το πρώτο πρόβλημα. 

ΤΟ δεύτερο πρόβλημα είναι γιατί να συνεχΙζουμε να κατηγορούμε την 

κυβέρνηση Βασιλείου και τον Υπουργό κ. Ιακώβου. Δεν εΙμαι, το ξανατονΙζω, δεν 

είμαι υποστηρικτής, δε θεωρώ καθήκον μου να υποστηριζω την κυβ~ρνηση 

ΒασιλεΙΟυ ή τον κ. Ιακώβου. Ακοίιουν. δηλώνουν, έχουν γλώσσα. ~χoυν στόμα οι 
(διοι, ας υποστηρ{ξουν τους εαυτούς τους και την πολιτική τους. Όμως η αλήθεια 

είναι ότι στην Επιτροπή Εξωτερικών του Κυπριακού Κοινοβουλιου, όταν τέθηκε το 

(.δ ιο θέμα και έγινε η συνάντηση με τον Υπουργό Εξωτερικών κ. Ιακώβου -δυστυχώς 

απουσιάζει ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
ε..-τιτροπής Εξωτερικών. ποιο ήταν το πόρισμα, κατηγορώντας και τότε την 

κυβέρνηση ότι δεν προβαίνει στις αναγχαΙες ενέργειες για την ΕΠιτάχυνση της 

ένταξης στην ΕΚ; Το πόρισμα το ομόφωνο της Επιτροπής Εξωτερικών αυτής της 

Βουλής ήταν ότι πράγματι η κυβέρνηση και ο κ. Υπουργός καταβάλλουν φοβερές 

προσπάθειες ·μπορεΙ να μη χρησιμοποιήθηκε 1'1 λέξη "φοβερές". καταβάλλουν όλες 
εκείνες τις ενέργειες, για να επιταχυνθεί η ένταξη της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 

ΕΚ. Και αυτό έγινε πριν τρεις. πριν τέσσερις μήνες. Και ο κ. Ιακώβου μας παρέθεσε 

το Σχέδιο Δράσης του ΥπουργεΙου του και του ιδίου και της κυβέρνησης για 

συνεχε(.ς ΕΠαφές με χώρες της ΕΚ, με κοινοτικούς eκ.ι-ΤΡOσώπoυς, με προέδρους 

χωρών, για να υποβοηθηθεί η επιτάχυνση. Για το κυπριακό Κοινοβούλιο. για τούτη 

τη Βουλή, ο κ. ΠoυργOUΡΙδης ήταν κατηγορηματικός ότι φέρει τεράστια ευθύνη και 
αυτή η Βουλή, γιατ( δεν προχωρεΙ, δεν καταβάλλει προσπάθειες για την ΕΠιτάχυνση 

της ένταξης. Νομίζω ότι κά.ι.ου κάνει λάθος ο κ. Πoυργoυρt.δης. Με αποφάσεις και 

αυτής της Βουλής έγιναν συΥχεκριμένα βήματα, θεσπίστηκε, νομιμοποιήθηκε η 

Κοινή ΕπΙΤQOπη ΕΚ και Κύπρου. Προχθές στην επίσκεψή μας στο εξωτερικό, σε μια 

μεγάλη χώρα, φιλική. τη Γαλλία, με πρόσκληση της Εθνοσυνέλευσης ·και υπάρχουν 

μάρτυρες όχι από την παράταξή μας· το πρώτο θέμα που εγείρετο παράλληλα με το 
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κυπριακό, ήταν η ένταξη της Κύπρου στην ΕΚ. Στις ouvaVtΊjoeL; με όλες τις 

πολιτικές δυνάμεις της ΓαλλΙας, με όλους τους επίσημους της γαλλικής κυβέρνησης 

.Υφυπουργό Εξωτερικών, Πρόεδρο EθνoσυνέΛΕUΣΗς. Πρόεδρο Γερουσίας- ήταν 

μαζΙ το εθνικό πρόβλημα και το θέμα της επιτάχυνσης της ένταξης της κνπρου στην 

ΕΚ. 

Να μη λέμε όμως και τη μισή αλήθεια. Ποι.α είναι 1'1 απάvτnση και των πλέον 
φιλικών χωρών προς την Κύπρο που ανήκουν ήδη στην ΕΚ: Να λέμε και να λέμε τη 

σωστή αληθεια. Όταν ακούσουν θέμα επέκτασης ή ξανοΙγματος της Ευρωπα'Ι:Χ'ής 
Κοινότητας, μονομιάς παγώνουν. Η σημεριντ; ΕΚ, ακόμα και χώρες euvo'Cxf; προς 
την Κύπρο του ΤίιπoιJ της ΓαλλΙας, όταν ακούουν θέμα ένταξης και άλλων χωρών 

αντιδρούν με τον πλέον φυσιολογικό τρόπο. Και λένε; "Μα για να διευρυνθεΙ τι ΕΚ 

χρειάζονται πάρα πολλές σκέψεις, δεν εΙναι EVκOλO θέμα". Και μας φέρνουν τα 

επιχειρήματά τους: πολιτικά, οικονομικά -ιδιαίτερα για ορισμένες χώρες

κοινωνικά. Μας το λένε οι (διοι όη γι' αυτό το θέμα -θέμα διεύρυνσης της ΕΚ- δεν 

έχει παρθεΙ η απόφαση σήμερα, ιδΙως μετά την απόφαση του Μάαστριχτ. Αυτό καλά 
κάνουμε να το χωνεύσουμε. θέλουμε -θέλει φαΙνεται η πλειοψηφΙα της κυπριακής 

Βουλής- την ένταξη. ΔικαΙωμό. της. Εμε{ς δε θα αντισταθούμε στην απόφαση της 

πλειΟψηφίας. Αλλό η ένταξη δεν εξαρτάται από την Κυπριακή Δημοχρατ(α, δεν 

εξαρτάται μόνο από τις ενέργειες της κυπριακής κυβtρνησης. Εξαρτάται α.τό τη 
θέληση, από .ην πολι.ική απόφαση που θα πάρει σε κάποιο στάδιο η (δια η Ευρώπη 

.ων Δώδεκα. Αυ.ή .η στιγμή δε διαφαίνονται, πιστεύω, ελπ(δες άμεσης διεύρυνσης. 

Το μόνο πο\l ε..τιτύχαμε -και αυτό προς απάντηση και του κ. Πουργουρίδη

είναι η διαβεβαίωση όη δε θα συνδυαστεί η πιθανή ένταξη της Κύπρου με τη λύση 

του Κυπριακού, καθόη γι.α τη μη λύση του Κυπριακού δεν έχει άμεση ευθύντJ η 

κυπριακή κυβέρνηση. Αυ.ό φαίνεται να το βλέιτουν εuνo'ίκά συγκεκριμένες 

ευρωπα'Ι:κές χώρες. 

Τώρα η πρόκληση - παρόλο που ήταν αναμενόμενη- πιστεύω ότι δεν ήταν 
τέτοια που θα με προκαλούσε και μtνα στη χρησιμοποίηση βαριών εκφράσεων. 
Όμως θα ήθελα να κάνω ορισμένες τοποθετήσεις για το θέμα της δυνατότητας 
ύπαρξης του Κινήματος των Αδεσμεύτων. Πιστεύω ότι κακώς "δρυός πεσούσης πας 

ανήρ ξυλεύε.αι" ή πας ανήρ προσπαθεί νομίζω να ... Με συΥχωρείτε, κύριε 
Μαρκίδη, δεν κατάλαβα. 

ΑΛ. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΤΟ Κίνημα των Αδεσμεύτων δεν έχει πέσει ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ε, περίμενε, κύριε ΜαρκΙδη, περίμενε. 

"Δρυός ΠΕσούσης". 'Επεσε, κύριε Μαρκιδη, το παγκόσμιο σοσιαλιστικό 

στρατόπεδο. του οποίου έκαναν εύφημη μνεία και ο'ι δύο προηγούμενοι συνάδελφοι 
όσον αφορά: την υποστήριξη -που είναι γεγονός- των πρώην σοσιαλιστικών χωρών, 

των σοσιαλιστικών τό.ε χωρών προς τον αγώνα του κυπριακού λαού. ft' αυτό δε θα 
έλεγα ότι έπεσε και το Κίνημα των Αδεσμεύτων. Μπσρεί να έπεσε το σοσιαλιστικό 
στρατόπεδο, ναι, ι.τεσε, αλλό το Κίνημα των Αδεσμεύτων δεν έπεσε. Αντίθετα, εγώ 

πιστεύω ότι ο ρόλος του Κινήματος, ο ρόλος που καλεί.αι να δι.αδραματίσει αυτή τη 

στιγμή, τη στιγμή της μονοπαντοκρατορΙας μιας υπερδύναμης, των Ηνωμένων 

ΠολΙΤΕιών Αμερικής, 11 σημασία του για όλες εκείνες .ις χώρες που δι.ατηρούν και 
θέλουν να διατηρήσουν και .ην αξιοπρέπειό τους και την εθνική ταυtόtηtά τους και 

τον εγωισμό τους, πρέπει και επιβάλλεται να αΝCΙΒΑθμιστεΙ 
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Το Κίνημα των Αδεσμεύτων τ'ιταν το ΚΙV1lμα που φούντωσε, ξεπετάχτηκε από 

όλους εμάς τους μικρούς, τους αδύναμους, τους καταφρονημένους, τους 

περιφΡOνημι!νOUς που εΙχαμε την υπερηφάνεια -εθνική, προσωπική, όπως θeληε 

πέστε την- να μην κάνουμε Τι να μTl θέλουμε να κάνουμε όιτ~ μας επιβάλλει ο Άλφα 
δυνατός ή ο Βήτα. δηλαδή ούτε ο Συνασπισμός του Νότο. ούτε ο Συνασπισμός -
μακαρΙα τη λήξει- του Σιιμφώνοιι της Βαρσοβίας. Από όλες αυτές τις χώρες σε 
έκταση και σε πληθυσμό λΙγες είναι τεράστιες -εκτιμώ την αναγνώριση των Ινδι.ών, 
πρώτη φορά ακούω ότι εΙναι τι πρώτη δημοχρατ{α στον κόσμο. πρώτη φορά το 

ακούω. δεν το ήξερα- όλες αυτές οι χώρες [!.παν, στοπ ο •• 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Σε έκταση και σε πληθυσμό νομίζω. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όχι, σή~ιερα είναι η Κ(να, νομίζω, 11 μεγαλύτερη δημοκρατία σε έκταση, τι 

Λα'~χή Δημοκρατία της Κίνας, νομ(ζω ο •• Αλλά είναι αδέσμεuτη, άρα δεν είναι 

δημοκρατία. 

(Γέλω) 

Από όλe:ς αuτές τις χώρες δημιοuQΎiιθηκe: το Κίνημα των Αδεσμεύτων μe: 
πρωτεργάτες εξέχουσες φιισΙΟΥνωμιες: τον αe:(μvηστο Εθνάρχη Μακάριο. τότε 

Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας, το Νεχρού των Ινδιών, το μεγάλο φίλο της 
Κύπρου το Νάσσερ. το μέγιστο φtλo της Κuπριακής Δημοκρατ(ας και 

συμπαραστάτη της, τον ητο. τον ογκόλιθο του οποίου απαιτo\tν για αμαρτίες που 

ανακαλύφθηκαν μετά το θάνατό του να σηκωστει. και άλλους. Ο ογκόλιθος εκεΙ που 

είναι στημένος. είναι στημένος για αναγνώριση εκείνου _ου σοσιαλιστή, αδέσμευτου 

ηγέτη TίtO Jtou βοήθησε πιστεύω την Κuπριακή Δημοκρατία και όλοι ξέρουμe: πως 
_η βοήθησε. Δεν είναι για _α λάθη ή για τα εγχλήμαtα "ου TιtO Jtou έκαμε στη χώρα 
του. Ε(ναι για την αλληλεγγύη και συμπαράσταση του ητο προς τον κυπριακό λαό. 

'Etot πρέπει να εκημάται εκεΙνος ο ΟΥιιόλιθος τον οποίο εγώ δεν έχω δει βέβαια στη 
ζωή μου. 

Όλοι auto( οι ηγέtες, οι δημιουργοί του Κινήμαtος των Αδεσμεύτων, 

βοήθησαν στην ύπαρξη μέχρι σήμερα της Κυπριακής ΔrιμoκρατΙας. Και εξάλλου η 

εναρμόνιση της πολιηκής μας σήμερα με την πολιtική _rις ΕΚ ή άλλων 

συνασπισμών τι σημαίνει. αγαnητo( συνάδελφοι; Συμφωνώ, διαφωνώ. πρέπει να 

δεσμευtώ φεύγοντας από _ους Αδέσμευτους για να εναρμονιστώ με την εξωtερική 

πολιηκή της ΕΚ; Σας υποβάλλω το ερώτημα: Ποια είναι rι επίσημη θέση σήμερα _rις 

ΕΚ έναντι της ΔrιμοκραtΙας της Μακεδονιας, της Δrιμοχραtιaς _ων ΣΚΟπ(ων; 

Μπορεί να μου απαντήσει κανένας ότι η ΕΚ σήμερα δεν αναγνωρίζει _η 
" Μακεδονική" Δημοκρατία των Σκοπίων; Σας καλώ. η Βουλή με ψήφισμα να 

εναρμονίσει ·κάνοντας το πρώτο βήμα· την εξωtερική πολιηκή της με της ΕΚ. Με 

εισήγηση όσον αφορά τη Δημοκρατια των Σκοπίων. Να την αναγνωρίσουμε ως 

"Maxe:δoVLxTi Δημοκρατ(α των Σκοπ(ων". Είναι ένα πρώτο βήμα της εναρμόνισης. 

Αν γίνει τοίιτο. θα ακολουθήσουν και άλλα βήματα. 

Τα ανθρώπινα δικαιώμαtα που xatMllζovtaL δεν τα έχω υπόψη μοu, 

aπoλoγoύμαι. Τα όσα ανέφερε ο συνάδελφος Κασουλιδης περί Θιβέτ μου διέφυγαν, 
δεν τα tχω uπόψη μου. Μα γιατί να πάμε μακριά; 

Ανθρώπινα δικαιώματα καταπιέζονται εδώ στην Κύπρο από μια χώρα-μέλος 
του Νάτο, tou IuμβoUAίou της Ευρώπης. των Ηνωμένων Εθνών, την ΤουρκΙα και 
uπάρχει θέμα καταπίεσης των ανθρωπΙνων δικαιωμάτων και για τους KuJtQίoUς. 
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Και για την ίδια τη xώQα, την Τουρκία. εΙναι εγγεγραμμtνo στο Συμβούλιο της 

Ευρώπης θέμα και ~XEΙ αναβληθεΙ και θα συζητηθεί, βλέπω, τέλος του louνΙOυ σττιν 

Κοινοβουλευτική Σuνέλευση του Συμβουλίου της Εuρωπης. Η Τοιιρχι.ο. καταπιέζει 
τα ανθρώπινα δικαιώματα των πάντων στην Τουρκία. των Κούρδων που απoτελoiιν 
περι.που το ιπ. ή τΟ 1/3. των κομμουνιστών, των εργαηχών. Ή αν καταπιέζονται τα 
ανθρώ.-τινα δικαιώματα των κομμουνιστών ή αυτών που θέλουν να ονομάζονται 

σήμερα κομμουνιστές έχει καλώς, δεν αντιδρούμε. 

Aναφtρθηκε 11 Τσεχοσλοβακία, 11 Κα Γκε ΜΠΕ 11 IUS. Γνωρίζετε, κύριοι, σήμερα 
ότι κaτα."tιέζονται, κατα..-τατούντοι τα ανθρώπινα δικαιώματα του 15% του λαού· 
κοινοβουλεντικό αποτέλεσμα- στη Τσεχοσλοβακία. διό νόμου του Τσέχικου 

Κοινοβουλίου; Δε θέλω να υΠΕιοέλθω σε θέματα όλλων χωρών, αλλά είναι 

πρόκληση ισχυρή. Δεν αναγνωρίζεται το κομμουνιστικό κόμμα της ΤσεχοσλοβακΙας. 

Εκδιωξαν από τις εργασtες τους όσους ήταν μέλη του κομμουνωτικού κόμματος της 
ΤσεχοσλοβακΙας και δεν έκαναν δήλωση μετάνοιας: Υπάρχουν φυλακισμένοι. ΕκεΙ 

έχει καλώς; 

Στη ΒουλγαρΙα πρόσφατα δεν έγινι: δεκτό το αΙτημα του δεύτερου μεγάλο\! 
κόμματος της ΒουλΥα.ρίας, του σοσιαλιστικού κόμματος της ΒουλγαρΙας, να 

επισχεφθεΙ τον Πρόεδρο BασιλeΙoυ, από την κυβέρνηση τη λα'ική, τη δημοκρατική 

της Βουλ γαρ(ας, με την οποία θέλουμε να έχουμε άριστες σχέσεις. 

Στην Πολων(α δεν υπάρχει καταπtεση ανθρωπίνων δικαιωμάτων; Έναντι 

πέντε ανθρώπων, θα έλεγα εγώ. Καταπάτηση και του ανθρώπινου δικαιώματος του 

ενός πρέπει να μας στενοχωρεΙ Των 5, 10. 15 κομμουνιστών, φιλοκομμουνιστών. 
εργατικών ή και άλλων δεν πρέπει να μας ανησuχεE; Και σχεψtήκαμε καταπάτηση 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων κάπου στο θιβέτ; Εγώ από αυτή τη θέση, προσωπικά. 
τοποθετούμαι και ενάντια εκείνης της καταπάτησης στο Θιβέτ. Αν πράγματι έγινε. 

καταπάτηση ανθρωπΙνων δικαιωμάτων ομάδας ανθρώπων, μονάδας έστω. αυτό 
είναι aπαράδεχτo στον εικοστό αιώνα, αυτό εΙναι απαράδεχτο εν έτει 1992. 

Ο κΙνδυνος στην Ευρώπη σήμερα εΙναι η καταπάτηση των ανθρωπΙνων 
δικαιωμάτων. των συνταγματικών δικαιωμάτων μεγάλης μερlδας αντιφρoνoiινtων 
προς τα σημερινά καθεστώτα είτε θρησκευτικώς αντιφρονούντων, είτε ιδεολογικώς, 
εΙτε οικονομικώς ή άλλωσπως. 

Τώρα κλείνοντας , κύρι..ε Πρόεδρε, αρκετά σας ταλαι.πώρησα, κάτι πρέ1τει 

ακόμη να προσθέσω, μια μικρή τοποθέτηση. Όταν λέμε χουντοφασιστικό 
πραξικόπημα στην Κύπρο, στην κυπριακή Βουλή, έχει επικρατήσει, πιστεύω, στην 

πολιτική ορολογΙα και στο νου των ΚυπρΙων να εννοούμε δύο πράγματα: Το 

χουντοφασιστικό πραξικόπημα της 21 ης του Απρίλη του 1967 στην Ελλάδα από 
τους φασίστες της ελληνικής χoiινtας αλλά και το χouvτoφασιστικό , εοκαβήτικο 

πραξικόπημα της 15ης το\! Ιούλη του 1974 στην Κύπρο, Για τον Κύπριο, πιστεύω, 
αυτά εΙναι τα χουντοφασιστικά πραξικοπήματα τα οποία είναι πιο κοντά στη 

συνειδησή του, στην ιστορία του και στην πραγματικότηΊα. Κανένας άλλος σ' αιmj 

τη Βουλή δεν το αμφισβητεί αυτό. Είμαι απόλυτα πεπεισμένος και ήδη ιιπάρχει 

δήλωση συνάδελφου Βουλευτή σε δύο-τρεις προηγούμενες συνεδρtες ότι 

καταδικάζει ανεπιφύλακτα το ΧOUVΤoφασιστικό πραξικόπημα της Ι5ης του Ιούλη 

1974. 

Στη Μόσχα. στη ΡωσΙα έγινε πράγματι προσπάθε ια στρατιωτικού 
πραξικοπήματος , ΊΟ οποΙο και το Ανορθωτικό Κόμμα Εργαζόμενου Λαού με 

απόφαση της Κεντρικής του Επιτροπής καταδίκασε και το οποΙΟ και η κυβέρνηση 
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της KunQLQK'rl; Δημοκρατίας χαταδtxασε. Αυτ'ή είναι η αλήθεια. Τώρα, κα.ά πόσο 
ήταν ΧOΥVΤoφασΙOΤικό ή άλλωσπως, δεν έΧΟ\Jμε μέχρι τώρα πληροφορίες. Δίκη 

ακόμα καμιά δε διεξήχθη, ανάκριση ακόμα καμιά δε διεξΤlΧθη. Υπάρχουν έντονες 

πληροφοριες και υΠΟψίες σε όλων των επιπέδων τα κόμματα ότι πιθανώς να μην 

~UΤOρεί να aποκλειστεί και το ενδεχόμενο κά,,-τοιου πραξικοπήματος "οπερέπας". 
όπως το έχει ονομάοη η ξένη ορολογία. Δεν ξέρουμε. Εμείς το καταδικάσαμε και το 

καταδικάζουμε. Όπως καταδικάζουμε κάθε προσπάθεια αντιδημοκρατικών 
ενεργειών. είτε συμβαίνουν στο Βόρειο Πόλο. εΙτε συμβαίνουν στην Κύπρο. Α\ιττ'ι η 

θέση μας -να το πιστέψετε. είναι ... 

Δεν αμφισβητώ, κ. Κασουλιδη. τη θέση την προσωπικη οας και τη θέση του 

Δημοκρατικού Συναγερμοίι. Δεν είναι για το Συναγερμό που αναφέρομαι. Είναι για 

το ΧOUΝΤoφασιστικό πραξικόπτιμα που έγ~νε στη Μόσχα το καλoκα(.ρ~ η αναφορό, το 

πραξικόπημα του '67 στην Ελλάδα και το πραξικόπημα της Ι5ης 10υλΙου στην 

Κύπρο που το ζήσαμε μέσα στο πετσί μας. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας θα ήθελα να εUΧαριστήσω ""ους εγγρόψαντες το 

θέμα που μας tδωoav την ευκαιρία, η οπο{α δε θα είναι η τελευταία ..aπό μέρους Τ1']ς 

ομάδας μας θα μιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι· ώστε να γίνουν ορισμένες 

προσπάθειες διευκρίνισης τοποθετήσεων, μια προσπάθεια απόδοσης εκείνου που 

νομίζουμε ότι είναι η αλήθεια, εκείνου που νομιζουμε πραγματικόΤ1']τα. 

EUΧαριστω. κύριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ, 

Κύριε Πρόεδρε. να μου επηραπεί πρώτα μια παράκληση προς όλες τις 

πλευρές της Βουλής, να κυριολεκτούμε όταν αναφερόμαστε σε γεγονότα. Δεν ήταν 
χουντοφασισηκό το πραξικόπημα στην τέως Σοβιετική Ένωση το περασμένο 

καλοκαίρι, ήταν κομμουνιστικό πραξικόπημα και δεν κατέρρευσαν τα σοσιαλιστικά 

καθεστώτα, αλλά τα κομμουνιστικά κόμματα. Έτσι κατέρρευσαν οι κομμουνιστικές 

κυβερνήσεις. Να λέμε τα πρόγματα με το όνομά τους. 

Σε ό,ΤΙ αφορά τη Διεθνή Ένωση Φοιτητών. στην οποΙα αναφέρθηκε ο 
Πρόεδρος της ΝΕΔΗΣΥ, πρέπει να τον πληροφορήσω, ε.ίτειδή είναι νεός, ότι αυτός 

που έβαλε την Κύπρο στη Διεθνή Ένωση Φoιtητών είναι ο προκάτοχός του στην 

ηγεσία της ίδιας οργάνωσης. ο Μανώλης ο Χριστοφίδης. Βέβαι.α καλά έκανε. διότι 
δεν έβαλε μόνο στη Διεθνή Ένωση Φοηητών το κυπριακό φοιτητικό κίνημα, αλλά 

κα~ στη Διεθνή Φοιτητική Συνδιάσκεψη. Και βέβαια μπορεί το 1987 ή το 1989 να 
αποκαλύπτεται ότι η Διεθνής Ένωση Φοιτητών χρησιμοποιήθηκε Q...ό τις 

κομμουνιστικές κυβερνήσεις, αλλά το 1967 είχε αποκαλυφθεί ότι η Διεθνής 

Φοιτητική Συνδιάσκεψη εχρηματοδοτεΙτο από τη CΙA. Όσο και αν δε θέλω να 

αμφισβητώ τις αποκαλύψεις της δεκαετΙας του 1980. δε νομιζω ότι στέκουν σε 
αμφισβήτηση οι αποΚαλύψεις της δεκαετίας του 1960 που οδήγησαν σε δίκες και σε 
μεγάλη αναστάτωση στην Αμερική και σε διάλυση της Διεθνούς Φοιτητικής 

Συνδιάσκεψης, κάτι που φαίνεται ότι πάει να συ~' και με τη Διεθνή Ένωση 
Φοιτητών με τη σημερινή της δομή. Δυστυχώς το μαζικό κΙνημα, είτε στο επΙΠεδο 

της νεολαίας και των φοιτητών είτε στο επίπεδο των εργατών, UφΙστα1αι αυτή την 

προσέΥΥιση και την απόπειρα διάβρωσης από πολλούς παράγοντες. Υπήρξαν τα 

ιστορικά παραδείγματα όπου οργανώσεις νεολαίας και φοιτητών και εργαζομένων 
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είχαν υποστεί σuyκλον~στtχή φθορά και σε μερικές περι.πτώσεις και κατάρρευση, 

διότι δελεάστηκαν κάποιοι ΤΙΎέτες τους, χρηματ(σττικαν, ακόμα και με καλές 

προθέσεις, με συνέπεια να φθαρούν οι οργανώσεις τους. 

Το θέμα μας βέβαια δεν ε(ναι ούτε τι Διεθντjς Ένωσll Φοιτητών ουτε τι Διεθνής 

Φοιττιτική Συνδιάσκεψη και το ΚΙνημα το Αδεσμεύτων. Στο Κίνημα των 

Αδεσμεύτων μπήκαμε μετά την ιδρυση της Κ υπριακής Δημοκρατίας, ταυtόχρονα 

ntQΙXou με την ένταξή μας στο Συμβούλιο της Ευρώπης, χωρίς να είναι κανένα 

πρόβλημα για καμι.ό: πλευρά. ούτε για την Ευρώπη στην OJtοί.α συμμετείχαμε 

κανονικά σε αυτό τον τόσο σημαντικό θεσμό. όπως κανονικότατα συμμετείχαμε χαι 

στο Κίνημα των Αδεσμεύτων. Όταν αναφερόμαστε σε διεθνείς οργανισμούς και σε 

θέματα εξωτερικής πολιτικής, θα πρέπΕΙ να διαχωρίζουμε τα ιδεολογικά ζητήματα 

από τα πολιτικά ζΤ)τήματα. 

Ο κυπριακός λαός αν δεν είχε τις εμ.πει.ρίες του 1955, αν δεν είχε δει τα παιδιά 
του να κρεμάζονται σης αΥχόνες, αν δεν είχε θάψε~ τα θύματα της aπO~xΙOxρατ{ας. 
αν δεν είχε ζήσει τη χρησιμοποίηση των Τουρκοκυπρίων ως στρaΤ1JΎικής 

μειονότητας ενάντια στο αίτημα αυτού Ίου λαού γl.O λευτεριά, δε θα είχε αντιδuτικά 

αισθήμαΊα. ο Νίκος Σαμψών δε θα έβαζε ΊΙΊλο στη "Mάχη~ ~Bιβα Kάστρo~ και δε θα 

ήταν φιλος της Κούβας. 

Δεν επέλεξε ο κυπριακός λαός να γίνει αδέσμευτος ή να γίνει αντιδuτικός. 
Εξαναγκάστηκε, αφού πλήρωσε με το αίμα του τις εμπειρίες στις οποΙΙς τον 

εξανάγκασε η αποικιοκρατΙα και στις οποί.ες τον εξανάγκασαν o~ σύμμαχοι της 

βρετανικής α..'10ΙΚ~OκρaτΙας και τον ώθησαν να βρει κάποιο καταφύγιο και 

προστασία αυτοί από τους οποίους ανέμενε να σταθούν δ[.πλα του στις δίισχολες 

ώρες. Όταν εκλιπαρούσε στα Ηνωμένα Έθνη την υποστήρ!.ξη των Hνωμ~νων 
Πολιτειών και όταν οι Ηνωμένες ΠολιτεΙες αρνιόντουσαν αυτή την υποστήριξη. 

Είναι καλά να ΘUμOύμαστε την ιστορία και το ρόλο που διαδραματίσαμε στο 
ΚΙνημα των Αδεσμεύτων και είναι καλά να θυμούμαστε το ρόλο που 

διαδραματίσαμε στη Διάσκεψτι για την Ασφάλεια και Συνεργασία στην Ευρώπη, 

όταν οι τέσσερις χώρες της Διάσκεψης. οι αδέσμευτες και ουδέτερες. διέσωσαν 

κατ' Ε.ι-τανάληψη αυτή τη Διάσκεψη με τις παρεμβάσεις τους. έχοντας ης 

παρακλήσεις και από την πλευρά των δυτικών χωρών και από την πλευρά του τότε 

κομμουνιστικού συνασπισμού. για να μη φθάσουν σε αδιέξοδο. Δεν ήταν μόνο πρός 

όφελος της Κύπρο-υ ο αδέσμευτος ρόλος μας. Ήταν προς όφελος κα~ της 

παγκόσμιας ειρήνης και της αλλαγής στο κλίμα και το συσχεησμό των δυνάμεων 

και για μεγαλύτερη κατάνοηση ανάμεσα στους λαούς. 

Αναφερόμαστε σε δικτάτορες. Βέβαια είναι καλά να εκφράζουμε την απέχθειά 

μας προς τα δικτατορικά καθεστώτα. όχι όμως επιλεκτικά. Και πολύ περισσότερο 
να μην ξεχνούμε ότι όροι όπως ~δημoκρατΙα μπανάνας", "ρατσισμός", "απάρτα'ίτ", 

δεν είναι όροι που ανήκουν στο Κίνημα των Αδεσμεύτων, αλλά είναι όροι για τους 

οποίους οι λαοί των αδέσμευτων χωρών πλήρωσαν και πληρώνουν βαρύτατο 

τίμημα. Αν σήμερα η Αφρική είναι καμένη γη, αν υποφέρει από την ανομβρί.α, είναι 

γιατί υπήρξε η υπερεκμετάλλευση του ανεπτυγμένου κόσμου. Υπήρξε η χωρίς καμιά 

συγκράτηση, αδίστακτη, ανελέητη εκμετάλλευση α\!τοίι του κόσμου. Αν είναι 

υπερχρεωμένες οι χώρες είναι γιατί εκείνοι που κατασκευάζουν τα όπλα και κάνουν 

το εμπόριο των όπλων έστειναν ης δικτατορίες και ωθούσαν τους δικτάτορες να 

κάνουν τους εξοπλισμούς, να κάνουν υπερεπενδύσεις στην άμ-υνα και έτσι να 

φθάσουν σήμερα οι χώρες τους στο χείλος της καταστροφής. Είναι εκείνοι που 
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txavav τις EVερΎtιαχές χρίΟΕις. Είχαμε πολλές φορές δυσανασχετήσει, γιατί τι 

ΟΠΕΚ αύξανε τις τιμές των πετρελαίων, αλλά τελικά ούτε οι χώρες της ΟΠΕΚ 

κέρδισαν ούτε οι αδέσμευτες. Έκαναν συσσώρευση του πλούτου οι ανε.ίΤΤUΓμένες 
χώρες. Έτσι να είμαστε πιο σύνθετοι, όταν αναλύουμε ζηη;ματα και όταν 

αναφερόμαστε σε τέ-ι:οια προβλΤιματα. 

Όμως πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε. και μια απΟΥοήτειιση που αισθάνθηκα 

κατά την παρουσΙαση του θtματoς. Είναι ένα θέμα φοβερά σημανηΧό τι εξωτεριχτj 

μας πολιτική. Ένα θέμα πολυσήμαντο και πολυδιάστατο και αφορά όχι μόνο τις 

δt..ι-τλωματικές σχέσεις, αλλά και τα ερεΙΟματα πάνω στα οποία θα στηριχτούν οι 
διπλωματικές σχέσεις. όπως είναι τι εσωτερική πολιτικ1\. τι ο ικονομία και τι 
κατάσταση της κοινωνΙας μας. 

Ειχα την εντύπωση ότι οι εισηγητές του θέματος ήθελαν να κάνουμε μια βαθιά 

ανάλυση της παyxόσμ~ας πoλ~τ~κής κα~ των ευρωπα'~κών tξελιξεων, να εμβαθύνουμε 

οε αυτά τα νέα δεδομένα που δημιουργούνται, για να βρούμε πώς πρέπε~ να 

κτίσουμε την πολιτική μας σε ένα ΣUΓλoνισηκά μεταβαλλόμενο κόσμο. Όμως τελικά 

δεν ξεφύγαμε από το επίπεδο του κομμουνισμού του κονσερβοκουτιού ·θνμάστε τα 

κονσερβοκούτια που 'ήταν ένας τρόπος σκέψης, ένας τρόπος πολιηκτΊς ανάλνσης· 

και δεν μπ'ήκαμε στο βάθος των πραγμάτων. Δεν είπαμε πώς αναπτύχθηκαν οι 
σχέσεις της Κύπρου με την Ευρώπη ιστορικά. Η ~ύπρoς ήταν μια ελληνικ'ή έπαλξη 

και έγ~νε αποικία ευρωπαΊ:κή με τους σταυροφόρους. Υπέστη η ορθόδοξη εκκλησία 

το μαρτύριο, κατά τη διάρκεια των σταυροφορίων, από την καταπίεση της 

καθολικής εκκλησίας. Ήρθε η άνοδος του Ισλάμ με την Οθωμανικ'ή ΑυτοχρατορΙα 

και τότε έγινε εκ των πραγμάτων συμμαχία. Άμυνα έναντι της νέας απειλής Jtou 
εθεωρείτο χειρότερη. Ζήσαμε τα χρόνια της τουρκοκρατίας και ήρθε η 
αποικιοκρατία και ο απελευθερωτικός αγώνας. Τα είπα πριν να μην τα 

επαναλαμβόνω και τώρα, πόσοι αγώνες και πόσες θυσίες χρειάστηκαν. 

Σήμερα αλλάζουμε εμείς, αλλάζει και η Ευρώπη, αλλάζει ο κόσμος. Τα χθεσινό 

δόγματα δεν υπάρχουν και αν σννεχίσουμε να ζούμε με τα συνθήματα και τα 
νο'ήματα του χτες δε θα φθάσουμε ποτέ στο αύριο. Το αύριο θα μας προσπεράσει και 

εμείς θα μένουμε να λέμε τα των αντιπαραθέσεων, που βεβαίως μπορεί να 

δημιOUQΎo'ύν κάποια ατμόσφαιρα και να είναι μια κυπριακ'ή ιδιαιτερότητα, αλλά δεν 

είναι συμβολή στην πολιτική σκέψη και στην πολιτική ανάπτυξη. 

Ανέμενα λοιπόν ότι πέρα a.-τό την ιστορική ανάλυση θα κάναμε ανάλυση της 

Ευρώπης σήμερα, των εuρωπωκών προοπτικών. θα στεκόμασταν με 

προβληματισμό μπροστά στην κατόσταση που διαμορφώνεΊαι στις πρώην 

κομμουνιστικές χώρες, θα στεκόμασταν στην τραγωδΙα της πρώην ΓΙΟυΥκοσλαβίας, 

θα βλέπαμε τα προβλήματα που αντιμετωπιζει η Ευρώπη από τις νεοφιλελεύθερες 
οικονομικές επιλογές, τις κρίσεις που έχουν διαμορφώσει την κοινωνία των δύο 

τρίτων με το ένα τρίτο τον πλΗΘVΣμoύ να περιθωριοποιείται. θα κάναμε ανάλυση 

των στόχων της κοινωνικής Ευρώπης, θα μετρούσαμε και ης δικές μας δυνάμεις και 

δυνατότητες και στη συνέχεια με κuπροκεvτρι.σμό, με την έγνοια για μια αυτόνομη 
κυπριακή πολιτική, θα καταλήγαμε στη δια.-τΙστωση ότι, ναι, η θέση μας είναι στην 

Ευρώπη. ναι, Χ~ιό:ζεται εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή πολιτική και ναι, πρέπει να 
έχονμε ένα πρόγραμμα που να καλύπτει όλες τις πruχές τον δημόσιου βΙου. την 

εξωτερική, οικονομική και κοινωνική πολιτική και μεθοδικά. μέσα στα πλαΙσι.α των 
δυνατοτήτων μας. όχι μηχανικά, όχι μιμητικά, αλλά με βάση τα δικά μας δεδομένα. 

να φτάσουμt σε σύΥχληση και σιγά σιγά σε εναρμόνιση με την Ευρώπη. 
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Δ~ότ~ αν το πάμε ~δεoλoy~χό. -η Ευρώπη έχει α\ιτό να το χάνουμε χι εμεις, η 

Εύρωπη δεν έχει αυτό ΚΙ εμεΙς που το έχουμε να το χαλάσουμε- πιθανότατα να 

δημιουρΥτΊσουμε μόνο ερεl.πιo. ΕΙχαμε μια χαλτj παρόδοση κρατικού παρεμβατισμού. 

Η κυβέρνηση θι!λησε να τη χαλάσει. Έφερε τίποτε καλύτερο; Οι βιομήχανοι την 

υποστηριξαν στα πρώτα βήματα. Έφερε ο φoiιρνoς την πύρα σήμερα, βλέπουν πόσο 

εκτοξεύεται ο πληθωρισμός και λένε "στερνή μου γνώση να σε είχα πρώτα" , Ήταν 

ανάγκη να χάνουμε πειράματα. ενώ δεν είχαμε πρόβλημα: Δημιουργήσαμε 

προβλήματα τα οποία δεν ξέρουμε πού θα μας οδηγήσουν. 

Ευρώπη, χύρι.ε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, σημαίνει πρώτα απ' όλα 

σοβαρότητα, σημα(νει εγκυρότητα. σημαΙνει διαλεχτικΤι σκέψη, εμβάθυνση. 

κατανόηση των φαινoμtνων και βέβαια σημαΙνει νοιχοκ\lρεμένη οικονομία. 

οικονομία με κοινωνικό προσανατολιομό χωρίς λαΊ:xισμoUς, χωρ(ς δημοκοπία κα~ 

με ανθρωποκεντρική τοποθέτηση. 

Λυπούμαι γιατί θα λεL"tω στο εξωτερικό και δε θα έχω την ευκαιρία μιας 

περαιτέρω παρέμβασης με τεκμηρΙωση πάνω σε αmά τα θέματα, αλλά ελ.οτίζω η 

τωριντΊ μου παρέμβαση να είναι χρήσιμη, ώστε τουλάχιστο στη συνέχεια η συζήτηση 

να επικεντρωθεί στα θέματα ουσίας, χωρίς τις αντιπαραθέσεις και τους 
ιδεολογικούς ανταγωνισμούς που δε βοηθούν σε τίποτε και που θα έδιναν κακή 

εν'tύπωση αν θα έφJαναν ποτέ σε αmούς που θα εξετάσουν την αίτηση ένταξής μας 

στην ΕΚ, διότι θα έλεγαν ότι ακόμα χρειαζόμαστε καιρό για να ανεβάσουμε το 

επl.πεδo της πολιτικής συζήτησης στηριζόμενοι πάνω στα ΕΠιχειρήματα ΧΟΙ λιγότερο 

στα σuνθiιματα. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια 

διάταξη για την επόμενη συνεδρία και θα κλείσει φυσικά την επόμενη συνεδρία, Το 

επόμενο θέμα είναι 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές 

και οικονομικές Ε.οοτιπτώσεις" που γράφτηκε από το Βουλευτή κ. Α. MoUoκo, τον 

οποto και καλώ στο βήμα. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είναι η πρώτη φορά που από αυτό εδώ το βήμα συζητείται το πολύ σοβαρό 

θέμα της έλλειψης βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και γενικά τα προβλήματα που 

αντιμετωπtζει ο κόσμος της υπαίθρου. Είναι πράγματι λυπηρό ότι τόσα χρόνια 

συζητούμε, κρούουμε τον κώδωνα του κινδύνου προς τις εκάστοτε κυβερντΊσεις, 

χωρΙς ουσιαστικά οι απόψεις του Σώματος να γίνονται δεχτές. 

Με τη σημεριντΊ μας τοποθέτηση βασικό σκοπό έχουμε να εισηγηθούμε 

πρακτικά μέτρα προς την κυβέρνηση, ώστε με την εφαρμογή τους να επιτεUΧθεί η 

ανάπτυξη της υπαΙθρου, να βελτιωθεί το επΙΠεδο ζωής των κατοίκων και να 

σταματησει το θλιβερό φαινόμενο της αστυφιλl.ας. 

Από την ανακήρυξη της Κυπριακής Δημοκρατί.ας μέχρι σήμερα παρατηρείται η 

έλλειψη συντονισμένης πολιτικής όσον αφορά την 'ύπαιθρο. με αποτέλεσμα ένα 

μεγάλο μέρος των κατοίκων της υπαίθρου να έχει ήδη μετακινηθεί στις πόλεις είτε 

για καλύτερη ποιότητα ζωής είτε για αναζήτηση εργασ(ας. 
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Έστω και την τελευταία στιγμή επιβάλλεται να καταβληθούν όλες οι 

αναγκαίες προσπάθειες για να γίνουν τα κατάλληλα έργα για αξιοποίηση της 
υπαΙθροιι και να παρασχεθούν κίνητρα, ώστε να μπορέσουμε να κρατήσουμε το 

λιγοστό κόσμο που έχει παραμεί.νει εχεΙ Χρέος του κράτους και της Βουλής είναι 

να εργαστούν συλλογικά για το κεφαλαιώδες αυτό θtμα, με ανηκειμενικό στόχο τη 

μεγιστοποίηση Τ1]ς αξιοποΙησης των πόρων και την κατανομή των ωφελημάτων της 

ανά.ίττuξης μεταξύ όλων των περιοχών του τόπου. 

Δυστυχώς παρόλη τη φιλολογία που ανθεί γύρω από αυτό το θέμα χρόνια 
τώρα. καμιά κυβέρνηση δεν παρουσίασε ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα. αν 

εξαιρέσουμε φυσικά το σχέδιο Πιτσιλιάς, που να φέρει ουσιαστικά αποτελέσματα. 

'Εισι χρόνο με το χρόνο η u,"tQιθρος ερημώνεται στεΡOiιμενη όλων των δυναμικών 
στελεχών και της νεολαίας της. 

Τα περισσότερα προγράμματα που εφαρμόστηκαν κατά καιρούς στόχεοον σε 
μια αυτοδύναμη οικονομική ανάπτυξη της υπαΙθρου γι' αυτό και απέτυχαν. Γιατί δε 

θα καταστεί. ποτέ δυνατό η ύπαιθρος να έχει απόδοση στο επενδυμένο κεφόλαι.ο 
ανάλογα με τις ανa..ττυγμένες περιοχές των αστικών κέντρων. Η γενικά χαμηλή 

απόδοση των γεωργοκτηνοτροφικών ασχολιών και ο εποχιακός τους χαρακτήρας, η 
διστακτικότητα πραγματοποίησης βιομηχανικών και βιοτεχνικών επενδύσεων και η 

συσσώρeυση της τουριστικής ανάπτυξης σε καθορισμένες περιοχές αφήνουν πολύ 
λιγα περιθώρια επίτευξης μιας ολοκληρωμένης και αυτοδύναμης οικονομικής 

ανάπτυξης των πλεΙστων περιοχών της υπαίθρου. Επομένως μοιραία τα αστικά 

κέντρα θα παραμείνουν δυνάτός πόλος έλξης των κατοίκων της υπαίθρου για 
απασχόληση, μόρφωση και ψυχαγωγΙα. 

Όμως οι αδυσώπητες αυτές αλήθειες δε θα πρέπει κατ' ανάγκη να αφεθούν να 
ερημώσουν την ύπαιθρό μας. Η Κύπρος είναι μικρό νησί, με μικρές αποστάσεις. Για 

χρόνια το πρόβλημα της υπαίθρου επικεντρώνεται στην ανυπαρξία GJoτoδExTή; 

σuγχoινωνιακής σύνδεσης με τις πόλεις, πράγμα που θα επέτρεπε, αν βελτιωνόταν, 
στον κάτοικο της υπαίθρου να εργάζεται και να ψυχαγωγείται στην πόλη, αν το 

επιθυμούσε, αλλά Ο11γχρόνως θα eLxe την άνεση να επιστρέφει στη μόνιμη κατοικία 
του χωριού του. Και ενώ το πρόβλημα φαίνεται απλό και κατανοητό από όλους, 

χρόνια τώρα δεν έχουν γίνει αυτά που θα έπρεπε να είχαν γίνει. 

Ως Βουλευτης της Λάρνακας θεωρώ σκόπιμο να αναφέρω, αν και πολλοί α..-ιό 
εσάς το γνωρίζετε, όη στη Λάρνακα υπάρχουν χωριά που η κατάσταση των 

υφιστάμενων δρόμων είναι ένα πραγμαηκό μαρτύριο για τους κατοίκους των 

χωριών αυτών, όσο και για τους ξένους. Αναφέρομαι ΣUΓΧεκριμένα στο δρόμο α..-ιό 
Xoιρoκoιτt.α μέχρι τους Αγίους 8αβατσινιάς, που περνά και από άλλες κοινότητες 

της ορεινής Λάρνακας. Ο δρόμος αυτός καταοχευάστηκε το 1960 και μέχρι σήμερα 
δεν έχει "noσtel καμιά ουσιαστική βελτίωση, παρά τις επανειλημμένες υποσχέσεις 

των εχάστοτε κυβερνήσεων. 

Τα συγκοινωνιακά έργα που έγιναν στη Λάρνακα δεν είχαν ως στόχο τη 
Λάρνακα, αλλά και τις ανάγκες μιας ευρύτερης ανάπnιξης της Κύπρου στο σύνολό 

της. Δεν μπορούμε συνει-ιώς να δεχτούμε τη δικαιολογία ότι ξοδεύονται πολλά για 

τη Λάρνακα. τη στιγμή που η ύπαιθρός της εξακολουθεί να βρίσχeται σε πρωτόγονη 

συγκοινωνιακή κατάσταση. Ενώ ο προ\.lπολογισμός ανάπτυξης του 1991 προέβλεπε 
ίIΟΟ.ΟΟΟ για τη βελτίωση του δρόμου Χοιροκοιτίας . Βάβλας, ποσό οπωσδηποτε 
ανεπαρκές για τη βελτίωση σημαντικού τμήματος του δeόμOυ, τελικά δε διατέθηκε 
ούτε αυτό το ποσό. Και ενώ θα έπρεπε η κυβέρνηση να παρουσιάσει πιο μεγάλο 

ποσό το 1992. πάλι πρότεινε μόνο ίlΟΟ.αχι ποσό που δε θα βοηθήσει στη βελτίωση 
του δρόμου και την αντιμετώπιση του προβλήματος. 
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Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι Ο.,ι"'tλώς δημιουργούμε εντυπώσεις εuνoιχης 

αντιμετώπισης του προβλήματος, ενώ στην ουσία προκαλούμε 10 λα'ίκό αΙσθllμα, 

διότι είναι πλέον διάχυτη" εντύπωση όη παρά τις πολλές υποσχέσεις οuoιαστικά ο 
κόσμος της 'υπαίθρου εμπαίζεται από τέτοιου είδους χ\.!βeρντιτιχές χειρονομΙΙς. Η 

εξασφάλιση καλής σvrxOινωνίας συνιστά οπωσδήπΟΤΕ την καλύτερη λύση στο 

πρόβλημα της αστυφιλίας. Και δε θα βοηθήσει μόνο τον κάτοικο του χωριοιι να 
ππγοινοέρχεται στο χωριό '(ou, αλλά θα ενθαρρύνει και τον κάτοικο της πόλης να 
tπιJJξει 10 χωριά μας για την κατοικία παραθερισμο"ύ του. ένας θεσμός που 
αναπτύσσεται με γοργούς ρυθμούς. Τούτο θα έχει πολλαπλασι.αστιχά οφέλη για την 

ύπαιθρο. αφού θα αυξηθεί ο πληθυσμός και εξαιτίας αυτού τι ζήτηση και 

κατανάλωση τοπικών προ·(όντων. Αρτιότερο συΥχοινωνιαχό δίκτυο θα εξασφαλίσει 

και το ενδι..ο.qn!ρον των διάφορων επενδυτών που θα ηθελαν να επενδύσουν στην 

ύπα~θρo είτε (Πη βιοτεχνία είτε στον αγροτουρισμό. Το σχέδιο ενθάρρυνσης 

εγκαταστάσεως βιομηχανιών στην ύπαιθρο, καθώς επίσης κα~ το σχέδιο 

αγροτουρισμού βρίσκονται σε σωστή κατεύθυνση. αλλά ι:.Ιναι δώρο άδωρο χωρίς τη 

δημιουργία κατιιλληλης υποδομής μαζί με σωστή οδική ανάπτυξη. Χωρίς τις 

αναγκαίες διι:.uκoλύνσεις και χωρίς τα αναγκαία έργα υποδομής κανένας αξιόλογος 

επενδυτής δεν πρόκειται να επιδιώξει επενδύσεις στην ύπαιθρο. Γιατί. παρά τα 
πιθανά πλεονεκτήματα που μπορεί να φαίνονται εκ πρώτης όψεως (Πην 
εγκατάσταση βιομηχανικών και βιοτεχνικών μονάδων στην ύπαιθρο. υπάρχουν και 

πολλά μειονεκτήματα που εμποδίζουν κάθε αξιόλογο επενδυτή να κάνει χρήση του 
σχεδίου αυτού. Τα μειονεκτήματα αυτά θα ελαττωθούν και θα ελαχιστοποιηθούν με 
τη δημιουργία άνεΊων δρόμων και άλλων συναφών υπηρεσ~ών. όπως τηλεφώνων, 

Τιλεκτρισμού Κ.ά. Επίσης για την JtρoώθTlon του αγΡΟΊουρισμού στα χωριά μας 
απαιτείται ενδUΝΆμωσTl των εξαγγελθέντων κινήΊρων, ώστε οι κάτοικοι να 
επισκευάσουν τα σπίτια Ίους ή και να φτιάξουν ειδικά δωμότια με κάποι.ες σχετικές 

ανέσεις που θα ενοικιάζονται σtOυς Ίoυρίσtες. διότι πολλοί είναι αυΊΟΙ που 

προτιμούν να ζήσουν τη ζωή του χωριού. Επίσης η διαφύλaξTl Ίων εκκλησιών μας 

και άλλων αρχαιολογικών χώρων και μνημείων της ιιπαίθρου. θα aποτελούσαν 
πόλο έλξης για τους τoυρΙσtες. ΔιόΊΙ η αλήθεια είναι ότι ο αγνός αγροτικός κόσμος 

είναι εκείνος που κράτησε ανέπαφη την πολιτιστική μας κληρονομιά και την 

ελληνικότητα αυτού του τόπου. Γι' αυτό και πρέπει με νύχια και με δόντια να 
κρατηθεί σtις πατρογονικές της εστίες η αγροτιά. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Για ΤΤιν ανάπτυξη της υπαίθρου και τη συγκράτηση του πληθυσμού στα χωριά 

μας χρει.άζονται έργα. Έργα που να σtOχεύoυν πρώτα στη δημιουργία ειικαι.ριών 
aπασχόλησης μέσα στα χωριά με την ανάπτυξη της γεωργίας, της κτηνοτροφίας. της 

βιοτεχνίας και του αγροτουρισμού. αλλά και πάνω απ' όλα χρειάζονται καλοί 
δρόμοι για την εξασφάλιση άνετης και απρόσκοπτης επαφής του χωριού με την 
πόλη. Παράλληλα με την κατασκευή καλών δρόμων θα πρέπει να δρομολογηθούν 
λεωφορεία με τακτικά ωράρια και συχνότερα. έτσι που η μετάβαση από και προς τα 

χωριά μας για όσους δε διαθέτουν αυτοκίνητο να μην είναι ολοήμερη ταλαLJtωρία. 
Τα λεωφορεία που δεν μπορούν να σταθούν ως βιώσιμη επιχείρηση να 

επιχορηγούνται a.-τό το κράτος. Επίσης θα πρέπει να βελτιωθεί όλη γενικά η 

υποδομή και να εξασφαλιστεί η παροχή ρεύματος και νερού καθώς και η 

εγκατάσταση τηλεφώνων. Οι κάτοικοι της υπαίθρου δεν είναι δeύτερης τάξεως 

πολίτες και θα πρέπει να τύχουν προσοχής και φροντίδας από το κράτος. 
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Α γαπητο[ μου συνάδελφοι. 

Η o~xoνoμιX'η χατάσταση χαι Υενιχά οι συνθήκες διαβίωσης που επιχρατούν 

καθώς και η έλλειψη επαρκούς ιιποδομής είναι τόσο σοβαρές, ώστε οι πεΡLOχές της 

uπαΙθρoιι και ειδιΧό"τερα της ορεινής να απειλούνται άμεσα με ολοκληρωτική 

καταστρoφτi. Τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν ακόμα είνaι πολλά και ποιχιλα. Αν" 

xιIβtQV110η συνειδηtοποιήσει τη σοβαρότηΊα αυτο\! του προβλήματος ~στω και τώρα. 

θα πρέπει να χαταβάλει χάθε δυνατή προσπάθεια για τη ριζική αντιμεtώπι.σή Ίου. 

Μια επίσκεψη στην ύπαιθρο θα μας πείσει για την κοινωνικ'; παραγνώριση 

του αγρότη και την κατάταξή του σε πολι'τη δεiιτερης χατηγορΙΟς. ΟΙ άνθρωποι είναι 
ΣUVΉθως ηλικιωμένοι και κατά το πλείστον εγκαΊαλειμμένοι από τα νεαρά άτομα 

της ΟLκO'(tνειάς τους γι.α ανενρεση εvxολόtεροu τρόπου ζωής. Δεκάδες είναι τα 

χωριά που έχουν μείνει χωρ(.ς νεολαία. Αξίζει να αναφερθούμε εδώ ΟΕ χωριά της 

oρειντjς Λάρνακας, αλλά και γενικά σε άλλα χωριά που κυριολεκτικά έχουν 

ερημωθε' και αφαιμάσσονται συνεχώς από τα ελάχιστα δυναμικά τους στελέχη. 

προτεΙνουμε όπως η κυβl:ρνηση θέσΕΙ πάνω σε νf:α βόση το εχπαιδευτικό και 

πολιτιστικό πρόγραμμα των κοινοτήτων της υπο[θρου. Πολλοί είναι οι κάτοικοι 

που εγχαταλεΙΠOUΝ τα χωρώ τους για εξασφό.λιση καλύ.Ερων Ευκοιqιών 

μορφώσεως των παιδιών τους. Χρειάζεται επαναδραστηριοποίηση τόσο ,ων 

δημοτικών σχολείων όσο και των σχολείων μέσης εκ.-τα(δευσης της ",ταίeρoυ, δl.ότι 

είναι πια γνωστό ότι τα παιδιά των σχολείων της υπαίθρου υστερούν σε ευκαιρίες 
από εκείνα της πόλεως, αφού στερούνται φροντιστηρίων, σχολικών βιβλιοθηκών και 

άλλων ειrxαιριών. Η εξασφάλιση ίσων ευκαιριών σε όλους, όπως απαιτεί η 

πραγματική έννοια του εκδημοκρατισμΟύ της παι.δe:ΙOς, πρέπει να αποδεικνύεται με 

έργα και όχι με λόγια. Δεν είναι δύσκολο να διαπιστώσει κανείς, κύριοι συνάδελφοι, 

την παντελή έλλειψη δυνατοτητων ψυχαγωγίας, άθλησης και πολι,ιστικής 

ενασχόλησης στην ύπαιθρο. Τα ασnκά κέντρα με τις πολλαπλές δυνατότητες 

ψυχαγωγίας που πρoσφέρouν αποτελούν πόλο έλξης για τους νέους της υπαίθρου. 

Σκοπός λοιπόν η δημιo'UQΎ[α σωστών προυποθέσεων ψυχαγωγίας και 

πολιτιστικής ανf:λLξ~ς. γι.α να δώσουν μια νέα ποιότητα στη ~ωή της υπαίθρου μας. 

Η παροχή δuνατoτήτων πλήρους ιατροφαρμακευnκής ΠΕρίθαλψης απΟΤΕλεί 

ασφαλώς σοβαρό κίνητρο για τη ouyxOάTηoη του αγροτικού πληθυσμού. 

Επιβάλλεται η άμεση λειτουργΙΟ ιατρικών κέντρων σΕ μεγάλα αγροτικά κέντρα. 

καθώς και αγροτικών ιατρείων σε μικρότερα. Το γεγονός αυτό θα βοηθήσει 

σημαντικά και στην αποσυμφόρηση των επαρχιακών νοσοκομείων. 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι. 

Η κοινωνική αυτή παραγνώριση πρέπει να εκλείψει. ΣΕ αυτό πρέπει όλοι να 

συμβάλουμε, αφού μας γίνει συνε(δηση ότι μια κοινωνΙΟ για να OQθoπoδήσει και να 

προοδεύσει έχει την ανάγκη όλων των μερtδων του λαού. 

Η κυπριαχή ίιπαιθρος φθίνει συνεχώς. Είναι απαράδεκτο σήμ.ερα να υπάρχουν 

χωριά που να μη διαθέτouν έστω και τη βασική υποδομή, τον απαραΙτητο για τη ζωή 
εξοπλισμό. Στα χωριό κάθε περιστατικό της καθημερινότητας επιβάλλει το ταξίδι 

στην πόλη, γιατί δεν υπάρχει 11 αναγκαία αποκέντρωση των διάφορων υπτιρεσιών. 
τουλάχιστο στα μεγάλα περιφερειακά κέντρα. 

Οι κάτοικοι της υπαίθρου χρεώζονται πιο υγιεινές συνθήχες ζωής. Το κράτος 

πρΙΠει να μεριμνήσει τουλάχιστο για τους λιγοστοίις κατοίκους που έχouν μεΙνει. 

και αυτοί γέροι. να. τους παράσχει κάθε φροντίδα. Διότι σΙγουρα. ανήμποροι καθώς 

,.... 
, 
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εΙναι. έχουν την ανάγχη ιδιαΙτερης φρovτιδας και στοργής. Η βοήθεια n01J 

παeέχ~ται από τις φρoVΤ(στριες που διοριtf;ι το ΓραφeΙO EUΤΙμεριας για την παρoχ~ 
βοήθειας σε ανήμπορα και ΙΎΚαταλεψμένα άτομα πρέπει να καλύψει και τις 

περιοχές της ΟΡΕινής, διότι εχεΙ πραγματικά υπάρχει μεΎάλο πρόβλτιμα. 

κυριε Πρόεδρε. xύQ~Ι συνάδελφοι, 

θα χρειάζονταν ώρες ολόκληρες για να εξαντλ~σoυμε αυτό το θέμα. Δoowχώς 

είμαστε υποχρεωμένοι να διαπιστώσονμε για ακόμη μια φορά πως με τη 

συνεχιζόμενη αδιαφορία της κυβέΡV11οτις τι ύπαιθρός μας πορεύεται προς 
ολοχλτιρωτιχή χαταστροφτ\. 

Καλούμε λοιπόν την χ\lβέρνηση έστω και τώρα να αναμετρήσει τις 

UΠOXρεώσεις και τις ευθίινες '(ης και να Επιδειξει με άμεσο τρόπο το ενδιαφέρον ττις 
για ης πιρι.οχές της ωταιθρου και ιδιαΙτερα ης ορεινές περιοχές, και έμ.ποαιι.τα να 

υλοποιήσει τη διακηρυyμtνη πολιτική της για κοινωνική δικoιoσ\tντι. Οι κάτοικοι 

της υπαίθρου έχουν μέχρι σήμερα χορτάσει από δι.ακηρνξεις και λόγια. Ήρθε 

επιτiλους η ώρα γι.α έργα. Και το Σώμα αυτό μπορεί να επιβάλει στην κ"Uβiρνηση 
την άμεση λήψη μtτρων χωρίς άλλες καθuστερήσεις και ανεπίτρεπτες παλινωδLες. Η 

Βουλή με το κνρος που διαθiτει iχει unoXQiωoη να παρακολουθεί και να 

επισημαίνει παραλεΙ"ψεις και καΘUΣΤερήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Ενώ το θiμα θα παραμείνει. βεβαίως όσοι eiAo\JV να μιλήσουν θα μιλήσουν. 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Νομίζω ότι uπάρχouν oρισμiνες ανειλημμiνες UΠOXρεώσεις και δε βλέπω και 

απαρτία εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Εντούτοις θα δώσω την ε1JΚαιριo. σε όσους eiAouv να μιλήσουν πάνω σε αmό 
το θiμα και μετά. αν θέλει η Βουλή να διακόψΟυμε. μπορούμε να το μελετήσουμε. 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Πόσοι θα μιλήσουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Έχω δυο ομιλητiς. 

Ε. ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

Νομίζω Είναι αρχετοΙ για απόψε. επειΔή είναι σοβαρό 10 θiμα να συνεχίσουμε 
στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Συνεχl.l;,ουμε. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

κνριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Συζητούμε ένα θέμα που σχετίζεται άμεσα με τους κατοΙκους της -υπαίθρο-υ. 

δηλαδ"ή με το 35% nEQ{Jtou το-υ πληθυσμού Τ11ς χώρας. Το ζήτημα uπoδoμής στην 
ύπαιθρο έχει δυο πτυχές: Την uπoδoμ"ή της παραγωγικής διαδικασίας και όλων 

όσων σχετίζονται με αυτή και την uπoδoμ"ή για τη δ11μιο-υρΥ(α όλων των 

ΠΡOUπoθiσεων για καλύτερες συνθήκες διαβ(αισης. 
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Οι δοο n:τιιxές εΙναι αλληλένδετες υπό την άποψη ότι δεν μπορεί να δημιουρ
γείται η μια και να παραγνωρίζεται η άλλη. Δηλαδή δεν είναι νοητό να δημιονργού

νται όλες οι πρoυπoθ~σεLς για παραγωγική δραστηρι.ότητα και να παραγνωρίζονται 

οι προυποθέσεις οι οποίες θα χαλυτερe\ιoυν τις σννθήκες διαβίωσης ή και το αντι.. 

στροφο. 

Η ζωή στην ύπαιθρο είναι σκληρή, γεμάτη με πολλές δυσκολίες. Στα προηγού

μενα χρόνια. σε περασμένες δεκαετίες η ζωή ήταν ακόμα πιο δύσκολη, πιο βασανι,..

στική, πιο αντιξοη. Έχουν γίνει σημαντικές αλλαγές στην unaLeΡO τις οποίες πριν 

μερικές δεκαετίες ακόμα και οι πιο αισιόδοξοι δε θα μπορούσαν να q::ιανταστO"ύν. 

Κατασκευάστηκαν μι.α σειρό. UΔΑτικά έργα. λειτούργησε ο Νότιος Αγωγός, σε 

μια σειρά χωριά ολοκληρώθηκαν ή γίνονται σχέδια αναδασμού. βελτιώθηκε το οδικό 

δικτυο, υπάρχει ολόκληρο σύστημα αγροτικών δρόμων, δημιουργήθηκαν 

κτηνοτροφικές περιοχές και ζώνες, καλυτέρεψε η προσφορά κτηνιατρικών 

υπηρεσιών, αυξ"θηκε ο αριθμός γεωργοκτηνοτροφικών μηχανημάτων, χρησι

μοποιούνται ευρέως τα λιπάσματα. φυτοφάρμακα κω ζωοφάρμακα, επεκτά

θηκαν o~ αρδευόμενε ς εΚTδoε~ς χ.δ. 

Παρόλη την πρόοδο και τις αλλαγές που πραγματoπoι"θrrκαν , εντούτοις υπάρ

χουν ακόμα πληθώρα προβλημάτων που αναμένουν τη λύση τους. Η ύπαρξη όμως 

τέτοιων προβλημάτων, κατ' ουδένα λόγο δεν πρέπει να μας οδηγήσει στο μηδενισμό 

και στη στείρα άρνηση. 

Είναι πεποΙθησ" μας όη μπορούσαν να γίνουν περισσότερα έργα υποδομ"ς. Ο 

αγροτικός κόσμος όμως δε βοηθείται με τη στείρα αντιπολιτευτικ" στάση" με την 

ωραιοποιημένη συνθηματολογία. Τα ηχηρά συνθήματα μo'"tOQEt να νομίζουμε ότι μας 

κάνουν αρεστούς, αλλά δε συμβάλλουν στην κατασχευ" έργων, δεν προωθούν την 
Ε.'"t[λ"υση προβλημάτων. 

Η Κοινοβουλειπική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες-Δυνάμεις νηφάλια 

εξετάζοντας τα προβλ"ματα πο-υ άπτονται της παραγωγικ"ς διαδικασίας και την 

ανάγκη καλυτέρευσης της νποδομης σε αιπό τον τομέα έχει διαμορφώσει συΥχε1<ΡΙ

μένες απόψεις, οι Q.ι-τoίες Q..-τοτελοUν τον άξονα της πολιτικ"ς μας που στοχεύει στην 

ποιοτικ" αναβάθμιση της αγροτικής οικονομίας και γενικά της -υπαίθρου. Σε γενικές 

γραμμές οι θέσεις μας στη συΥχεκριμέντι περl.πτωση μπορούν να συνΟψιστούν στα 

ακόλουθα: 

Αύξηση τον γεωργικού κλ"ρου και μεγέθυνση της κτηνοτροφικής μονάδας. 

Επίσπευση των υπό κατασκευή μεγάλων υδατικών έργων και κατασκευτ'j νέων 

τοπικών και περιφερειακών υδαηκών έργων. 

Εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας περί υδάτων και δημιουργία Αρχής Υδάτων 

για δικαιότερη και ορθολογιστικη εκμετάλλευση των υδάτινων πόρων. 

Μείωση των κόστων παραγωγής, που θα επιτευχθεί με την: 

Άσκηση πραγματικού ελtγχo-υ στις τψές των λιπασμάτων, φυτοφαρμάκων. 
ζωοφαρμάκων, γεωργοκτηνοτροφικών μηχανημάτων και εξαρ-ι:ημάτων. 

Παροχή δανειστικών και πιστωτικών διευκολύνσεων για την αύξηση της 

παραγωγικότητας και τον παραπέρα εκσνγχρονισμό της παραγωγης, βασική 

προυπόθεση των οποίων είναι η αύξηση του γεωργικού κλήρου και της κτηνο-

τροφικ"ς μονάδας. . 
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AπΛ.oπoΙηQη των θεσμών εμ..-τορ(ας με την ίδρυση Συμβουλίων Εμπορίας 

γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίόντων, εχεΙ που δεν υφίστανtαι, για εξασφάλιση 

αμει.πτικών τιμών και διάθεση της παραγω-Υής. 

Κατάλληλη επάνδρωση των κτηνοτροφικών μονάδων και παροχή ουσι.ασnΧής 

βοήθειας προς "(ους χττινοτρόφους για μεταχΙVΗOτ] και εκσυγχρονισμό των 

ιιποστατικών τους. 

επέκταση, απλοποίηση και μείωση των κaτaσκεuασηκών κόστων του 

αναδασμού. 

Προσφορά κτηνιατρικών υπηρεσιών επί 24ωρου βάσεως. 

Αύξηση των επιμορφωτικών μαθημάτων προς τους αγρότες για τη 

χρησιμοποίηση σύγχρονων και εκσυγχρονισμένων μεθόδων στην αγροnκή 

οικονομία . 

Για να είναι δυνατόν όμως να επιτευχθούν τα πιο πάνω καθώς και μια σειρά 
ό:λλων δι.ο.ρθρωτιχών μέτρων. πρέπει να διαφοροποιηθούν πρώτιοτα οι 

κατευθύνσεις ανάπτυξτις που επικρατούν στην εθνική οιχονομ(α τι οποία έχει μια 

όχι και τόσο ορθολογιστική δομή. Αποτέλεσμα αυτής της επικρατούσας νοοτροπΙας 

εΙναι το σύνολο της οικονομιας να εξαρtάται άμεσα από 'τον -τριτογενή τομέα. 'τις 

υπηρεσl.ες και κυρίως τον τουρισμό. Ταυτόχρονα οι ρυθμοί ανάπτυξης της 

αγροτικής οικονομ(ας είναι κατά πολύ χαμηλότεροι των ρυθμών ανάπτυξης του 

δευτερογενούς και τριτογενούς τομέα. 

Κύριε Πρόεδρε. 

θ(ξαμε μερικά ζητήματα που αφορούν την υποδομΤΙ σε σχέση με την 

παραγωγική διαδικασία και όσων σχετίζονται με αυτή. θα εξετάσουμε τώρα. έστω 

και ενδεικτ~κά. τα ζητήματα που αφορούν την υποδομή στην ύπαιθρο που σχετίζε.αι 

με τη δημιουργία εκε{νων των προυποθέσεων για καλύτερες συνθήκες διαβίωσης. 

Και πάλι θα εθελοτυφλούσαμε. αν ισχυριστούμε ότι δεν έχει γίνει τίποτε ή σχεδόν 
τl.πoτε σε αυτό τον τομέα. Η ζωή στο χωριό άλλαξε αισθητά σε σχέση με 'το 
παρελθόν. Δυστυχώς όμως παρατηρούμε ότι η πρόοδος που ΕΠιτεύχθηκε σtην 

ύπαιθρο δε συμβαδtζει με την ανάπτυξη στα αστικά κέντρο. ΤΟ χάσμα που υπήρχε 

μεταξύ :ιι:όλης και χωριού όχι μόνο δεν έχει σμυκρινθεί, αλλά τουναντίον 
διευρύνεται. Υποστηρίζουμε και u-τικροτούμε τις διάφορες ενέΡΥειες και -τα 

εξαγγελθέντα από την κυβέρνηση σχέδια για αναζωογόνηση -της υπαίθρου. Δεν είναι 

αρχεtά όμως. AπαιtOWται να γίνουν πολλά ακόμα. 

Δεν υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός βρεφοκομικών και παιδοκομικών 
σταθμών στην ύπαιθρο. 

Δεν υπάρχουν επαρκή κέντρα υγείας. Αρκεί να αναφερθεί ότι το σύνολο των 
νοσηλευτικών κλινών στις αστικές περιοχές μέχρι πρόσφατα ήταν 2469, ενώ στην 
ύπαιθρο υπήρχαν μόνο 109. ταυtόχρονα από τα 19 αγροτικά υγειονομικά κέντρα 
μόνο ένα λειtουργούσε επί 24ωρaυ βάσεως. ItOV -τομέα της γυναικολογίας και 
παιδιατρικής στην ύπαιθρο εΙχαν τη βάση 'τους μόνο τρεις γυναικολόγοι και 

μαι.ευτήρες και τρεις παιδίατροι. τη στιγμή που στα αστικά κέντρα οι αντίστοιχοι 
αρι.θμοί titav 96 και 121. Η κατάσταση αυtή δε νομίζουμε όη έχει διαφοροποιηθεί 
σήμερα. 

Είναι σχεδόν ανύπαρκτα τα κέντρα για υγιΤΙ απασχόληση και ψυχαγωγία. 

Υπάρχει έλλειψη οικισηκών περιοχών, ενώ στα ορεινά και ημιορεινά χωριά η 

διάνοιξη νtων οικοπέδων έχει ψηλά κ6στα. 
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Δεν υπό:ρχει ικανοποιητικός αριθμός βιομηχανιών στην ύπαιθρο ΠQάγμα που 

θα περιόριζε τον καθημερινό πηΥαινοερχομό από την ύπαιθρο στην πόλη. με τις 

γνωστές αρνητικές επιπτώσεις και συνέπειες. 

λυτό κοι μια σειρό. dλ).o. ·προβ).ήματa, πιο ειΔ,,,δ. ΧΊ,n πιο ε~ει.δLχtuμtνα. 

ανάλογα με την περιοχή, βασανίζουν τους κατοίκους της ιmαΙθρoυ και χάνουν τη 

διαβίωση σε αυτά μη ελκυστική. Οφείλουμε όμως να τονίσουμε ότι από τη 
διαπίστωση των προβλημότων Oυtών και τη σοοτημαtοποίηση των διάφορων 

Εισηγήσεων που γίνονται μέχρι την προώθηση και τη λύσή τους υπάρχει μεγάλη 

απόσταση. Εδώ απΟΗΕ(ται 11 συνεργασία όλων των πλευρών .ης ΠOλιtειας για την 
προώθηση ενός ορθολογιστικού ΠΡΟΥράμμΟΊος κοινοτικής ανά.τnιξης, ώστε να 

καλυτερέψουν οι σUΝΘτ'ικες διαβίωσης στην ύπαιθρο. 

ΚίιρLOΙ συνάδελφοι. 

ΔΕν υπόρχouν έτοιμες συνταγές για την ολόπλειιρη ανά.-πυξη της υποδομής 

στην ύπαιθρο. ΑΠΟΙΊ[Ιται όλοι να εγκύψουμε με προσοχή και σοβαρότητα επί του 

θέματος. ώσ"fε μέσα στα πλαίσ~α των o~κoνoμ~κών δυνατοτήτων τοιι κράΤOuς να 

δημιουργήσοιιμε όλες εκείνες ης προυποθέσεις οι οποίες να επηρέπονν στους 

χατοίκο-υς της νΠQίθρoυ. στον αγροnκό κόσμο της χώρας, να ωτολαμβδνει ένα 

ικανοποιητικό εισόδημα μtσα σε άριστες σννθήκες εργασΙΟς χαι διαβLωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Κ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

KUQLE Πρόεδρε. XUQLOL συνάδελφοι. 

Μια από τις βασικές προτεραι.ότητες της αγροτικής πολιτικής της κ'Uβέρνησης 
θα πρέπει να είναι η ισότιμη ανάπ"t'Uξη όλων των περιοχών με τα κατάλληλα έργα 

υποδομής. Άρα, πρέπει να naρOOUV άμεσα διορθωτικό μtτρα, ο'ύτως ώστε να μην 

υποβαθμιστεί το βιοτικό επίπεδο του laOU της υπαίθρου για τη διατήρηση του 
οποίοιι έχο'UV ιδ ιαίτερη σημασία οι κρατικές δα''ιόνες. 

Πρέπει να υπάρξει ορθολογισμός στην ιιλοποΙηση των αναπτυξιακών έργων, 
με στόχο πάντα να πρoωθoUvται ολοκληρωμένα αναπτυξιακά έργα σε τακτά 

χρονικά διαστήματα και όχι πολλά κατατεμαχισμένα έργα των οποίων η υλοποίηση 
να καθοοτερεΙ για μεγάλα χρονικά διαστήματα με όλες τις αρνητικές επιπτώσεις. 

ΕΙναι απαραίτητο να νπάρχει η αναγκαία πολιτική βoulTJoη από την 

κυβέρνηση. ώστε να πρoωθrιθε[ μι.α σταθερή ικανοποιητιχή και προ παντός 

ισοζυγισμένη ανάπtιιξη με ένα σωστό μακροπρόθεσμο πρόγραμμα δράσης. Η 

ανάληψη μιας τέτοιας μακροπρόθεσμης προσπάθειας θα φέρει σίγουρα τα 

επιθ'Uμητά αποτελέσματα και οι επιπτώσεις στην οικονομική χαι κοινωνική δομή 

των ακριτικών κοινοτήτων και γενικά της υπαίθρου θα είναι εμφανείς από τα 

αρχικά στόδια της προσπάθειας α'Utής. 

Τα κoνδ\Jλια που προορίζονται για την αγροτική ανάπτυξη θα πρέπει για 
σxonou; xatoχuρωoη; της ισότιμης και LooμEΡOu; κατανομής τους να καθορίζονται 

εξαρχής και έyκαιρα~ να ελέγχονται, για να μην παραμένο'UV απλοί αριθμοί στους 

προ\JπολογισμοUς. 

Διασπορά και κατατεμαχισμός των αρμοδιοτήτων των διάφορων 

κυβερνητικών τμημάτων έχει ως αποτέλεσμα να πλήττεται η {δια τι προσπάθεια για 

αναβάθμιση των προσφερόμενων προγραμμάτων αvά.πt'υξης της υπαίθρου. 
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Κύριε Πρόεδee. κύριοι σuν6:δελφoι. 

ΟΙ βασικές επωιώξεις της κυβερνητικής πολιτικής πρέπει να εί.ναι τι ανό.πτυξη 

της υπαΙθροιι, τι αναζωογόνηση των περιοχών που γειτνιάζουν με την 

)-"Y8Mmt,Mtnιmtatrn":Vff ~ 918\ tι $ίA~", ~ Ket6"...t ~ ,t'( 8",!ιτι:'Xtς 
χοιν6"tητες, ούτως ώστε να σtOματησει τι ασtUφιλία και" ερήμωση χυριως των 

ορεινών και απομακρυσμένων περιοχών. 

Μέσα σε αυτά ΊΟ πλαΙΟια πρέπει να εντάσσονται τι αναδιάρθρωση της 

γεωργικής παραγωγής, τι προστασία του περιβάλλοντος, τι εισαγωγή νέας 

τεχνολογ(.ας στον τομέα της γεωργίας και κτηνοτροφίας, τα αρδευΗκά έργα, τι 

βελτίωση του οδικού δικτύου και η βE:λ.Lωση Ίων συνθηκών cπέγασης στις αγροτικές 
περιοχές. 

Να προωθηθεί τι ίδρυση βιοτεχνικών και βιομηχανικών μονάδων για 

απασχόληση του εργοηκου δυναμικού της υπαίθρου και οι ακριτικές κοινότητες να 

τυγχάνουν ιδιαίτεΡllς μεταχείρισης και βοήθειας όσον αφορά το χρέη. τη 

δανΕιοδότηση και την xατασχεUΉ έργων ανάπτυξης. 

Ει.διΧά στην επαρχία Λάρναχας, η ορεινή Λάρναχα αντιμετωπ(.ζtι σοβαρό 
πρόβλημα όσον αφορά το οδιΧό διχτuo.· Οι δρόμo~ Χοιροκιτ(ας - Αγίων 

Βαβατσινιάς, Λευχάρων - Κάτω Δρυ και Λευκάρων - Βαβατσινιάς ως και το 
υπόλοιπο οδιΧό δίκτυο της περιοχής βρίσκονται σε χαχά χάλια χαι πρέπει η 

XιιβέΡVΗση να το δει ως ύψιστη προτεραιότητα. γιατί αποτελεί το πιο σοβαρό 
πρόβλημα υποδομής για ολόχληρη την ορεινή Λάρνακα. 

Πρέπιι να προστατευθεί το περιβάλλον από τις οχληρές βιομτιχανί.ες χαι να 

ληφθούν μέτρα για τη ρύπανση της περιοχής των δεΧαέξι κοινοτήτων που 

γειτνιάζουν με το τσιμεντοποιεΙο Βασιλικού. Να μεταχινηθο'ύν τα λύματα από το 

χωριό Κελιά και να δημιουργηθούν βιολογικοί σταθμοί επεξεργασ(ας των λυμάτων, 

για να σταματήσει η δυσοσμία και η ρύπανση που προκαλείται στLς κοινότητες 

Τρούλλων, Λει.βαδιών χαι γεvιxά στη γύρω περιοχή. 

Να προωθηθεί η κατασκευή δρόμων. όπως του· δρόμου Μσ.ζωτού - ΖιιγΙου, για 

να αξιοποιηθεί τουριστιΧά η περιοχή των Χοινοτητων από τις οποίες θα διέλθει. Να 
χατασκεuαστεί αλιειιτικό καταφύγιο στο Ζύγι χαι να γίνει εκβάθυνση του 

αλιευτιχού καταφυγίου στην Ξυλοφάγου και να μελετηθεί η δημιουργία ή η βελτίωση 

άλλων αλιεuτικών καταφυγίων εκεί που πρέπει και προσφέρεται. 

Να δοθεί επΙΟΤΙς ιδιαίτερη προσοχή στις ακριτικές κοινότητες Αθηαίνου, 

Αβδελερού και Τρούλλων που βρίσκονται μέσα στη νεχρή ζώνη. Το αίτημα της 

Αθηαίνου για δρόμο που να τη συνδέει με την κύρια οδική αρτηρ(α Ριζοελιάς -
Δεκέλειας πιστεύω ότι πρέπει να ικανοποιηθει. 

Αυτά είναι μερικά παραδείγματα από τα έργα που πρέπε~ να γίνουν, ειδικά 
στην επαρχία Λάρνακας, για να δημιουργηθεί η βασική υποδομή που θα έχει 

ευεργετικές οικονομικές και κοινωνικές επιπτώσεις για ολόκληρη την ύπαιθρο της 

επαρχ(ας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στόχοι της κυβέρνησης θα πρέπει να είναι η ορθολογιστική ανάπτυξη και η 

εξιψωση στον ανώτερο δυνατό βαθμό του βιοτικού επιπέδου του λαού μας. ποιοτικά 
και ποσοτικά, γιατί η κοινωνική α'Yό.πtUΞη ενός λαού είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με 

την οικονομική του πρόοδο. 

.. 
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Γι' αυτό. μέσα στα πλαίσια της πολιτικής αυτης, θα πρέΠΕΙ να επι.διωχθεί 
πρώτιστα ο περl.Oρισμός της αστυφιλίας με τη συνέχιση και βελτίωση των 

προγραμμάτων περιφερειακής ανάπτυξης και την εΠΗάχυνση της αγροτιχης 

ανά.τroξης όλων .ων περwχών. Ε.ι-τίσης η βελτίωση ΤΤις ζωής και η δημιουργία 

προυποθέσεων για σωστές και αρμονικές σχέσεις μέσα σε ένα ισορροπημένο 

κοινωνικό ουνολο, πρέπΕΙ να στηρίζεται σε \rfιείς θεσμούς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το θtμα θα παραμείνΕΙ και θα σιιζητηθεί μαζί με το επόμενο θέμα στην 
ημερ-ήοι.α διάταξη της επόμενης συνεδρίας της Βουλής που είναι ~ Αγροτική πολιτική 

της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, γι.α να σταματησει η 

αστυφιλία της υπαίθρoυ~ διότι είναι άμεσα συνδεδεμένο μαζί του. Νομ(.ζω ότι τα 

O~ματα ταυτίζονται. Έτσι θα παραμείνει. 

Η επόμενη σιινεδρια της Βουλής Οα γ{νΕΙ την Πέμπτη στις 1 Ι IouνΙo" 1992 στις 
4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσ~α διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣιΑ 

Ι) Ο περί προυπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 

1992. 

2) Ο περί προυπολογισμού διά το έτος 1992 του ΤαμεΙου διά την Ανέγερσιν 
Κ"πριακού Μουσείο" Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) το" 1991. 

4) Ο περί ΦορολογΙας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 1992. 

5) Ο περί Ταχυπλόων Σκαφών Νόμος του 1990. 

6) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρο\! (Σχέδιο Υπηρεσίας Γενικού 

Διευθυντή) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

7) Ο περί Νομικών προσώπων Δημόσιου Δικαίου (Διορισμός Γενικών 

Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

8) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

9) Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσί.ας (Τροποποιητικός) Νόμος 
το" 1992. 

11) Οι περί ΛειτoUQΎίας των ΔημοσΙων Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως 
(ΤροποποιητικοΙ) Κανονισμοί το\! 1992. 

12) Οι περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικού - θέση Πρώτο" Διοικητικού 

Λειτουργού (Σχέδια Yπηρεσιa.ς) Κανονισμοί του 1992. 

13) ΟΙ περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανως - θέση Διευθυντή 

ΒιομηχανΙας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Σχολής Τ\!φλών - θέσεις Οικονόμου Α' και Οικονόμου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Kανoν~σμoί του 1992. 

15) Οι περί Σχολής Κωφών - θέσεις Οικονόμου Α' και Οικονόμου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 
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16) Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - θtση Π ρώτου Λογιστή (Σχέδια 

ΥΠllρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

11} Οι περΙ Φoρoλoyw; του Εισοδήμαtος (Άδεια για την Ετοιμασία 

Λογαριασμών Φορολογητέου Εισοδήματος) Κανονισμοί του 1992. 

18) ΟΙ περί Μηχανών ΠαιγνΙΟυ (Εγγραφή και Έκδοση Aδεl.ών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

19) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης ΑξΙας (Απαλλαγές με βάση τη Συνθήκη 
ΕΎΧοθιδρυσης της Δημοκρα.ίας) Κανονισμοί του 1992. 

20) ΟΙ περί Φόρου Προστιθέμενης Αξί.ας (Aλλoδαιttς Εταιρείες) (Απαλλαγή) 
Κανονωμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΌ Β' : Κατάθεση Νομοσχεδίων κοι Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ r : Ερωτησεις - Απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και -Υενικά 

των δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονι.στούν και να συμπλέο\ΙV 

με την εξωtεριχή πολιτική της EUΡΩπo'ικ1'!ς Κοιvόtητας". 

(θέμα εγΥραφέν με ει.σήγηση των Βουλευτών κ. Χρ. ΠOUQΎoυρίδη και r. 
Κασουλίδη). (6.2.92). 

(Συνέχιστι της συζήτησης). 

2) ~H έλλειψΤι βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και 

οικονομικές επιπτώσεις". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. ΜοΎΣΧου). (12.2.92). 
(Συνέχιστι της συζήτηστις). 

3) "Αγροτική πολιτική της κυβέρντιστις και τα μέτρα που επιβάλλεται να 

ληφθούν. για να σταματήσει η αστυφιλία της υπαίθρου". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηστι του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

4) 'Ή ανάΥκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιο(κηστις στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. KO\JΚoυμά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις). 

(27.2.92). 

5) Έκθεστι της Κοινοβουλευτικής ε.."nτροπής Παι.δεΙΟς για το θέμα που 

τιτλοφορείται "Η ελληνική γλώσσα πλήττεται ανεπανόρθωτα και 

επικίνδυνα με την παράλειψη εφαρμοΎτ'ις των αποφάσεων για εισαγωγή 

του ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ Oi:a γεωγραφικά τοπωνύμια της 
Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Μέλους της Βουλής κας 

Κλ. Αγγελίδου). (15.1.92). 

(Συνέχιστι της συζήτηστις), 
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6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θtμα που 

tιτλoφoρεΙται "Η ανάΎΧη κατάλληλης σνντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση 'ύστερα από πρόταση του Boυλεu'tή Χ. Σ. 

Χά9ικου). (8.1.9'2). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή χορτΊΥηση άδειας σε αθλητικά σωμαtεία για 

χρησιμοποίηση αλλοδαπών αθλητών στα διάφορα αθληηκά τους 

τμήματα. οικονομικές επι..πτώσει.ς σtoν τόπο και στα σωματεω και η 

επ(δραση στην ανtλιξη των Κυπρίων αθλτrtών". 

(θέμα εΥΥραφέν με Εισή'Υηση του Βο"λευτΤ; Χ. Ν. Moυσιo'ίmα εκ μέρους 

tης Koινoβo"λ.εuτικής Ομάδας "(ου ΔΗΚΟ). (19.12.91). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας Υι.α το θέμα που 

πτλοφορεΙται 'Τα προβλήματα των Kυπρtων φοιτητών που σπουδάζουν 

σι:ο εξωtεριχό". 

(Ε*μα ΕΥΥραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. r. Κασουλίδη εκ μέρους 
της Koιvoβo"λευτιχής Ομάδας 10υ ΔΗΙΥ). (31.10.91). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτιχής Επιτροπής Παιδείας yloO. '(ο θέμα που 

avaιpέQttaL "Τα παρουσιαζόμενα προβλήματα στη λειtοuργ(α του 

Μουσε(ου Αγώνος". 

(AυτεπάΎYfλτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (17.9.1991). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
αναφέρεται ''Ο κίνδυνος χαταστροφής των αρχαιολογικών χώρων της 

περιοχής Αγίου Σωζόμενου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.2.1992). 

Ο Βουλευτής κ. Νίκος Ρολάνδης ζητά την εγγραφή του ακόλουθου θέματος: 

"Τα δικαιώματα. οι ευθ1ιvες και ο ρόλος της Βουλής των Avτuιρoσώπων με 

βάση το Σύνταγμα της Κυπρl.Oκής Δημοκρατίας". 

Υπάρχει ένσταση; 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ, 

Κύριε Πρόεδρε. 

Για το θέμα αυτό είχα εγείρει ένσταση να εγγραφεί στην προηγούμενη 

συνεδρ(αση χαι αναβλήθηκε. για να είναι παρών και ο κ. Ρολάνδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Δεν εγγράφεται. εφόσον δεν είναι παρών ο ίδιος. Να το αφήσουμε να το 

\JΠoστήρι.ξει στην επόμενη συνεδρία. 

Ο Βουλευτής χ. Ανδρέας Μούσχος ζητά την εγγραφή του πιο χάτω θέματος: 

"Η κατάσταση που επιχρατεί στην Πύλα χαι η ανάγκη λήψης μέτρων για την 

ασφάλεια της περιοχής". 

Υπάρχει ένσταση; 
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Α. ΜΟΥΙΚΟΣ: 

Κύρ .. ΠρόεδQε. 

Επειδή το θέμα είναι πολύ σοβαρό, θα ήθελα να παρακαλέσω να τοποθετηθεί 

σε μια τέτοια σειρά. ώστε να (JUt;TJTηBet στις επόμενες δεκαπέηΕ μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αν τι Βουλή το επιθυμεΙ, η άπΟψή μΟ1J είναι ότι τι.ς προσεχεις δεχa.ί'tέντε μέρες 

οπωσδήποτε πρέπει όλα τα θέματα στο Κεφάλαιο Δ' να εξαντληθούν. επομένως 

πρέπει να συζητηθεί και αυτό το θέμα. 

Ο BOUAEvtti; Χ. Σοφοκλής Xατζηyι.άνvης ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

'Ή καθUΣΤέρηση που παρατηρεί.οι στο θέμα της αναδόμησης των 

x"Uβερνηnκών συνοικισμών Κόκκινες και Τσι.ακχιλερό λάρνακας και η ανάγκη 

άμεσης υλοποίησης των κυβερνητικών υποσχέσεων". 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση; 

Εφόσον δεν 1JJtό:ρχει ένσταση εγγράφεται. 

Ο Βουλευτής Χ. Ευστάθιος ΕυσταθΙΟυ ζητά την εyγρa.φή '(ου πιο κάτω 

θέματος: 

Η υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοχρατ(ας χαι 11 εξΙσωσή 
της προς το τouρxox"ΠQιαχό κατοχικό ψεuδoχράτoς από τον Yπouρyό Εξωτερικών 

.ης Μεγάλης Bρετανιaς κ. Ν.άΥχλας ΧΕΡντ και οι ενiρyει.ες και τα μ.hρα πο" 

πρέπει να ληφθούν, ώστε να πρoστ:ατειιθtΙ η νομιμότη.α και η εΥκ"ρότητα .ης 

χώρας". 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν ιnτάρχει ένσταση, θα EΎYQαφεΙ στην ημερήσια διάταξη. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Το θέμα αυτό προέκυψε από χθεσιντ'ι δήλωση το" ΎπoUQΎoύ ΕξωτεριΧών της 

ΑΥΥλΙΟς, EYYιrι1τρι.ας Δύναμης, ο οπο(.ος δεν έρχεται, λέει, στην Κύπρο, διό.ι θα 

πρέπει να πάει χαι στο Βορρά κοι στο Νό'JΟ. Μας εξισώνει. θα παρακαλέσω να 

δοθεί προ.εραιό.ητα, δι.ό.ι τέ.οια θέματα πρέπει να σvζη.oύνται πάρα".α και είναι 

και θέμα.α εξω.ερικής πολιηκής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Η δική μο" ό:.πΟψη είναι όη στην προσεχή σvνεδρΙO 'Ιης Βο"λής θα πρt1tει όλα 

.0 θέμα.α να εξαντληθούν και αν χρειαστεί να γίνει σ"νεδρΙα .ης Βο"λής και 
δεύtερη μέρα, να γΙνει για να εξαντληθούν όλα.α θέμα.α στο Κεφάλαι.ο Δ'. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Είναι επιβεβλημένο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κηρύσσω.η λήξη της σημεριντ'ις συνεδρίας της βουλής. 

('Ορα λήξης, 8.40 μ.μ.) 



ΟΙ ακόλουθοι Βοvλεvτές vπέΥίΚ1ψαν τον κατάλογο των παllόντων με 

αλφαιJητική σεlιΚt: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

ΑΥγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΥχου ΚΙκης 

Ευθυμίου ΤΤΙμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνο. 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

ΚΟ\1Κουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνστο.ντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσο.ριδης Βάσος 

Μακριδης Ι σίδωρος 

MαρκLδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης ΟΟσος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παίιλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

nOJLαQt; Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

ΠουργουρΙδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Φιλίπ.ιίου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

ΧριστοδουλΙδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑVΤIΠllόσωποl θllηοχε1!τιχών Ομάδων : 

καλα·cτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Εκφραση από το Βουλευτη Χρ. Σολωμή της απαρέσκειας της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το ότι καμιά απολύτως 

συνεργασία ή πρόσκληση είχε από την Εκτελεστική Εξουσία για την 

πραγματοποιούμενη διεθνή σύνοδο στο Rio de Juneiro για τα 

περιβαλλοντικά προβλήματα που απειλoUν τον πλανήτη μας. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Εξωτερικων Δανείων προς την 
κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" 
και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού προυπολΟΥισμού 
Νόμος (Αρ. 20) του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 
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4) ΟΙ αγορεύσεις και τι συζή.ηση που έγιναν (Δ. Χριστόφιας, Ν. 

Mouσιo"ύττας. 1. Μακρ(δης, Δ. Ηλιάδης, Κ. Γιόγκου. Ι. Μάτσης, Ε. 

Ευσταθίου. Σ. ΧατζηΥιάνντις. Ρ. Κατσελλή, Τ. Παπαδόπουλος. Αρ. 

Γεωργίου, Π. Πα..'"tαΥεωργ(οu και Χρ. Σολωμής) πάνω στις προτάσεις 

νόμου, (Ι) ~o περί Παγκύπριας Οργάνωσης Εκτοπισμένων (Σύσταση, 

Δομή, Σκοποί. Αρμοδιότητες και Συναφή θέματα) Νόμος το\l 1991", (2) 
"Ο περί Εκλογής των Μελών των οργάνων της ΠαΥκίιπριας Επιτροπής 

Προσφύγων Νόμος του 1991", (3) ''Ο περί Παγκύπριας Οργάνωσης 

Εκτοπισμένων (Σύσταση, Δομή Σκοποί. Αρμοδιότητες και ΣUΝΑφή 

θέματα) Νόμος του 1991" και (4) ''Ο περί Εκλογής των Μελών των 

Οργό:νων της Παγκίιπριας Είτιτροπής ΠροσφύΥων Νόμος του 1991" και 
ψήφιση αυτών σε νόμο ως ''Ο περί ΠαΥκύπριας Ένωσης Πρooφiιγων 

(Σύσταση, Ικοποί. Λειτουργία. Δομή, Αρμοδιόπιτες και Άλλα Συναφή 

θέματα) Νόμος του 1992". 

S) ΈκθΕση για τις προτάσΕις νόμου (Ι) ''Ο περ~ Ποινικής Δικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991" και (2) ''Ο περΙ Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1991". οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που έγιναν (Γ. ΑΥαπίου, Ν. Ρολάνδης και Χρ. ΠουργουρΙδης) και ψήφιση 
αυτών σε νόμους. 

6) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε νόμο ως "Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Δικαστηρίων (Τροποιητικός) Νόμος 

του 199'2" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφιση 

αυτού οε νόμο. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς (Ι) "Οι περί Αξιωματικών του Στρατού 
της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Aφuπηρετησεις) 

Τροποποιητικοί (ΑΡ. 2) Κανονισμοί του 1992". και (2) ~Oι περί 

Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχια, 

Προαγωγές και Αφυπηρετησεις) Τροποποιητικοί Κανονισμοί του 199'2", 
οι σύντομες αναφορές που έγιναν (Ν. Μουσl.Oύττας, Δ. Χριστοδουλίδης 

και Χρ. Σολωμής) και έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων - θέσεις Πρώτου Ασφαλιστικού Λειτουργού, Ανώτερου 

Ασφαλιστικού Λειτουργού και Ασφαλιστικού Λειτουργού Ιη τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσtaς) Κανονισμοί του 1992" και έγκριση αυτών. 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

12) Αγορεύσεις που έγιναν (Χρ. ΠουρΥουρίδης, Γ. Κασουλίδης, Δ, 

Χριστουλιδης και Ρ, Πρέντζας) πάνω στο θέμα 'Ή ανάγκη 

ανα..-τροσαρμοΥής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των 

δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν με 

την εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας", 
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13) ΑγΟΡf:οοεις πον έΎιναν (Α. Μο'ίιοκος, Χρ. Μαιιροκορδό:ιος και Κ. 

Ηλ.ι.όδης) πάνω στο θέμα 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ίιπαιθρο 
και οι κοινωνικές και οικονομικές επι.πτώσει.ς" . 

14) εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' των ακόλουθων θεμάτων: 

α) 'Ή κατάσταση που επικρατεΙ στην Πύλα και 11 ανάγκη λήψης μέτρων 
γι.α την ασφάλεια της περιοχής" 

(θέμα εγγραφέν με ΕισήΥηΟ1jΊΟU Βουλευτή Χ. Ανδρέα Μούσκον). 

β) 'Ή καθυστέρηση που παρατηρεΙται στο θέμα της αναδόμησης των 

κ\lβερνητικών ΣUΝOΙXισμών Κόκκινων και Τσακκιλερού Λάρνακας 

και τι ανάγκη όμεσης υλοποίησης των κυβερνητικών υποσχέσεων". 

(θέμα εΥγραφέν με ειcnfyηση τον Βουλευτή Χ. Σοφοκλή 

ΧατtηΥιάννη). 

Υ) "Η uποβάθμι.ση της διεθνούς θέσεως της Kuπρι.αχής ΔημοχρατΕας 

και τι εξίωσή της προς το τουρχοχιιπριαχό χατοχιχ6 ψεuδoκρό.τoς 

από τον Υπουργό Εξωτερικών ττις Μ. Βρεταν(ας Χ . Ν.όΥκλας Χερν--ι: 

και οι ενέQΎtιις και τα μhρα που πρέπει να ληφθούν. ώσtε να 

nΡOcrto'tEutE' τι νομιμόtητα και τι εγκυρότητα της χώρας". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήΥησ11 του Boυλευtή Χ. Eυσtάθι,oυ Ενσταθtoυ). 

Τιμή: 7SΣ 





Πιιακτικά τη. ΒΟ1Jί.ή; των Αντιπιιοσώπων 
ΣΤ ΒΟΥλΕΥΤΙΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΙ • ΙΥΝΟΔΟΙ Α' 

Iuvr6Qtaoη 11 τι; louvtou 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γλ. ΚλΗΡIΔΗΙ) 

('DQ. Ιν.Q;ηl : 4.2! μ ,μ , ) 

(AQ.45) 

Κηοίισσω την Ιναο;τι των I!ΟΥασιών ΤΤΙ; συνεδοΙα; αuτήι; , Παoαxα).o\ιντα~ O~ 
Ιντιμοι Χ"ΡL.OΙ Γοαμματε(ι; να διαπιιπώσovν αν \ιπΔοχcι απαρτΙα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΟΡΓιογ) 

Υπό:ΟΧΕΙ απαρτία. χύοιι ΠQόΙδOE. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

επl!ι.δ~ "πάQχoιIν κάποιοι ΚανονισμοΙ οι ono(cL ΕΙναι κανονισμοΙ ιπιιγοΙΙση; 
φUΣειας, παρακαλώ να yLveL τι κατάθc<n1 TOUς τώQα. για να μποοΙσlι στο ινδL6μισο 
να EπιΛηφθtΙ amiliv τι αομόδι.α Κοινοβοu).ιvnχή Επιτροπή. Οι Κανονισμ.οΙ ι'ναι 

"Οι περ' Αιροπορικών MιταφoQών (Άδει!; AfQOΠOQΙKώY YπηOισUΝΝ) 
(ΤροποποιιπιχοΙ) κανονισμοΙ το" 1992" και παQMtμπονται σtην Κοινοβοu).ιντιχή 
Επιτροπή Σuyκoινωνιών και 'EQΎων. 

ΕισΕρχόμαστ! στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική EQyaokι. Το ΠQώto ΟΙμα ι'ναι 

"Ο ΠΕΡ' ΠΡOUπoΛoyιoμσυ τη; Επιτροπή; Σιτηοών KvnQOu Nό~ το" 1992". 
Παρακαλώ τον ΠQόιδρo τη; αQμόδιας KoLvoβoukevHXTι; EΠΙΤQOΠή; να αναγνώσει 
την Έκθεση στσ Σώμα. 

Έχετε το λόγο. κ(ιQιι ΙεQOδι.ακόνoυ. 

λ.IΕΡΟΔIΑΚΟΝΟΥ: 

Κύοιι nQ6f:δQ!. υπ~ι ειαι\Υηση το πQώ'to χαι το το'το ΟΙμα cnTJV ημιQήσuι 
6«itaiTJ να αναβληθο6ν. αλΜ χαι υπόοχcoη ότι "ψι η τε).ιvταl.α αναβο).ή χαι Οα 
πtQάooυν OQιοηκά την ιπόμινη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντ(Qρηση 6~ το πQώ'to χαι το το',ο θtμα αναβ).ηθoVν; 

Μη ωtO.QXoύσ'ης αντΙWΤΙoε"". το ΠQώt'0 και. το το'το θιμα αναβάλΛoνtα~ yU1 
τι).ιvταια φoQ4 και θα nQtmt. να εΙναι ίτοιμα για συtJtrηoη -την ιοχόμινη ΠΙμπ,:η. 

(3063) 
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Το δεύτερο θέμα ε[ναι ''Ο περί προυπολΟΥισμού διό το έτος 199'2 του Ταμε(ου 
διό την AνΈYερσ~ν Κυπριακού Mouσε[oυ Νόμος του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας KO~νoβoυλευtιχής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPΩ·γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο 

περ! ΠΡΩ'Υ'ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΔΙΑ ΤΟ ΕΤΟ! 1992 ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΔΙΑ ΤΗΝ 
ΑΝΕΓΕΡΣΙΝ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Ωα~ντει;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Πα.ίταδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρ(ου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογωμού εξtτασε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο Οι! οιινεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 louνΙO" 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Σuyκoινωνι(όν και Έργων οι οποΙοι και ανέλυσαν τις πρόνοιες του 

προυπολογισμού. Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ. Ν. 

Ρολάνδης. 

Όπως είναι γνωστό. το Ταμείο για την ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 

ιδρύθηκε με βόση το Νόμο 6] του ]987 και ο υπό συζήτηση προιΙπολογισμός 
αφορά τον προllπολογισμό του Ταμείου για το οικονομικό έτος που λήγε~ την 
31η Δεκεμβρίου ]992. 

Ο προυπολογισμός του Ταμείου για την ανέγερση Κυπριακού Μουοείου 

αναλυόμενος παρουσιάζει την πιο κάτω εικόνα: 

Α}ΕΣΟΔΑ 

Τα πρotlπoλoγιζόμενα έσοδα του Ταμείου για το 1992 ανέρχονται σε ,(652.732 
που αναλύονται περαιτέρω στα πιο κάτω επιμtρoυς κεφάλαια: 

- Εθελοντικές εισφορές και δωρεές .(500 

- Έσοδα από την καταβολή του 30% των τελών εισόδου στα 
Μουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους ! 255.000 

- Έσοδα από τόκους και επενδύσεις f. 76.232 

- Έσοδα από την πώληση εκδόσεων. καρτών. αντιγράφων 

κυπριακών αρχαιοτήτων κ.δ. f. 1.000 

- Έσοδα α..-τό την έκδοστι χρυσού αναμνηστικού κέρματος f. 150.000 

- Έσοδα από την πώληση γραμματοσήμων, φακέλων πρώτης 

ημtρας κυκλοφορίας, καθώς και έγχρωμων ταχυδρομικών 
δελταρίων t: 170.000 

Σύνολο t: 652.732 
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Από την πλευρό των εξόδων - δαπανών παρουσιάζεται τι πιο κάτω εικόνα: 

Α) ΕΞΟΔΑ 

- Τηλεγραφήματα και ταχυδρομικά τέλ" 

- Διαφημίσεις, δημοσίεU01] χαι δημοσιότητα 

- Διάφορα 

Ναύλα και άλλα έξοδα για a.-τοστολές στο εξωπριχό και 

φιλοξενία 

Κατασκευή αντιγράφων εκμαγεLων ή μικρογραφιών 

(200 

( 9.000 

( 10 

ί 1.600 

αρχαιοτήτων ί 10 

- Συνεισφορά στις δα.ίτάνες για την ανεγέρση αρχαιολογιχο\ι 

μουσείου στη Λευκωσία ί 3Ο.αχ> 

Ολικό δαπανών f. 40.820 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα συμπληρωματικά στοιχεία και όλες 

τις πληροφορίες που τέθηχαν ενώπιόν Τllς. υιοθετεί στο σύνολό του τον υπό 

συζήτηση προυπολογισμό. ,/ι' αυτό και ομόφωνα fισηγεΙται στη Βουλή την ψήφιστ'ι 

του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔρενΩΝ : 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλούνται οι έντιμοι Γραμματείς να 

προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρον 1. 

Έγκρισις πληΡΙUμ'ής εκ του Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

ποσού .t40.820 διά την χρ'ήσιν του έτους του λ'ήγοντος την 31ην ΔεκεμβρΙοΙ) ]992. 
Άρθρον 2. 

Ειδίκευσις των δαπανηθτισομένων ποσων. ΠΙναξ. Άρθρον 3. 

ΧρησιμοποΙησις του περι.σσείiματoς ορισμένων Άρθρων προς κάλVψιν 

ελλείμματος άλλων Άρθρων υ.ίτό το αυτό Κεφάλαιον. Άρθρον 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ{ρρηοτι όπως τα άρθρα α.ίτό το πρώτο μέχρι και το τέταρ.το 

εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρ'ήσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο 

εγκρΙνονται. 

προχωρούμε στην τρίτη ανόΥνωΟΤΙ του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφι!ρηται ως ο περί Πρo\lπoλoγισμoίi διό το έτος 1992 
του Ταμει.ου διό την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσε(ου Νόμος του 1992. 

'. 

• 

. , 

, 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφισteι σε νόμο; 

(Κ τ\lπά τη σφύρα) 

Μη ιΙπαρχο1)σης; αντιρρ~σεωι;;. το νομοσχέδιο ψηφ(ζeταL σε νόμο. ' 

Ενημοι χ"ι;μσι BO\JhsuτtIi. θεωρώ καθήκον μο" να σας πληροφορήσω ότ~ στην 

αΙθονσα της Βουλής παρειιρΙσκιται σήμερα μα~! μας ο επΙημος Πρόεδρος της 

ΔιαχοινοβοιιΑευτιχής Ένωσης, πρώην Πρόεδρος της BOΊJλής της ΣενεΥ6.λης, 

θoιιλeντής Χ. Νταουτα Σο, ο οποΙος επιοχΙΠτεται την Κύπρο uoτeρo από πρόσκληση 

tης 80\1).,1'1<; των Αντιπροσώπων. 

(χεΙQOXQOτηματa) 

Και ΠQOXωQOίιμε τώQ<1 στο τέταρτο θέμα. που εΙναι ΜΟ πιρ' ΦορολογΙας tO\l 
Εισοδήματος (ΤροπσπσΙΤΙΤΙ1(ός) (AQ. 2) Νόμος του 1992", Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμό6ιαι; Koινoβo"λεvτικής Επιτροπής να ανα-γνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ . ΙΕΡΟΔΙλΚΟΝΟΥ, 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛεΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ ·ΠΟλΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΙΧΕΔ1Ο ΠΟΥ ΤΠΛOΦQPEΠAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΦQPOΛOΓlAΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (λΡ . 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα06vτι;: 

Λεόντιος ΙεροδιαχόνοιΙ, Πρόεδρος 

K(xTl' Kα~αμΙας 
Τάσσοι; ΠαπαδόπΟιΙλοι; 

ΝΙΧος Mouσιoύπαι; 

Μάρκοι; KιIπριανoiι 

ΤάκTlΙ; χατ~η6ημTlΤQtοu 

ΡΙνος ΠQtντtας 

Η Κοινοβουλενnχή Eπ~toom\ Οιχονομικών χα~ Πρo\)πoλoγ~σμo\ι μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε σννεδQΙα της που πραγμα1:OΠOιήθτrxε σης 3 ΙovνΙoιI 1992. 
Σ1:η σννeδQΙOιτη αιΙτή Χλήθηχαν χαι εξέφρασαν 1:ις απόψε~ς 1:0~ εχπρόσωποι του 

YnoUOyeLou Οικονομικών. Στη σuνεδQΙα ήταν πOQών χαι ο BoυλΕVΤΉς χ. Ν . 

Ρολάνδης. 

Με 1:0 νόμο ποιι ΠQOτεΙνtται σκοπεΙται η ΤQOΠΟΠΟΙΤιιτη της βασιχής νομοθεσΙας 
για τη ΦOQOλoyΙO 1:0ιΙ εισοδήματος με την πQOOθήxη νtας παριryράφoυ. που 

πQOβλbtει την παραxώQηση πΙσταισης \)ψo~ t40 σι φVΣιχά πρόσωπα, 1:0 εισόδημα 
των οποΙων δεν υπεQβαΙνει τις t4.S00 χ(ιθε φορολογικό έτος. ΕπΙσης διεuxριν(ζεται 
ότι για τον υπολογισμό της πίστωσης ποιι θα παραχωρηθε( μόνο για το φορολογΙΧό 

έτος 1990 θα ληφθεΙ υπόψη το ~ του μειχτοu oλιxou εισοδήμα1:ος των 

διχαιο\)χων προσώπων. δηλαδή το iι'ψoς 1:0υ εισοδήμα1:ός 1:0Uς πριν από την 

αφα(Qeιτη 1:ων ο.πσλλα-γών χαι 1:ων ~ώσtων. 
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Σύμφωνα με τα στοιχεία που χατατΙθηχαν από '(Ouς εκπροσαιπου/ί το\l 

YπoUQΎεΙOυ Οικονομικών. τι παραχώρηση -ι:ης; π(στωσης αυτής στα πι.ο πόνω φνσικά 

πρόσωπα Ο\Μ.πάγεται απώλεια εσόδων που unoλoyιt;ιtaL yύQω σης Ι700.000 το 

χρόνο. 

Η ΚοινοβουλιιΙηκή Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπo).oyισμoύ, αφov 

μελέτησε το όλο θέμα και αφού tλ.αβε υπόψη ότι μι την προτεινόμενη τροποποΙηση 

θα αρθtΙ 11 αδικία τι σποια επήλθε μι τη φορολογική μεταρρύθμιση σι βάρος των 

φυσικών προσώπων μι ει.σόδημα ύψους Ι3.900 πιριπ.ου το XQόνo. ομόφωνα 

Ει.ση'Υ!Ιται στη βουλή την ψήφιση του οοό συζήτηση νoμoσxfδΙOυ σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

YπάQχovν oμιλητtς επί. θιματος αρχής: 

Εφόσον διν UΠΌΡΧoυν ομιλητίς. προχωρούμι στη 6ιύtεQf\ ανά-Υνωση τou 

νομοσχεδtou. 

HJ ,Η.Μλ+Η., 
tuvoΠIl!ιI!ς ΗΙ>.ος. 'λιιιJιιιι Ι. 
+ιιιι,ιΗποl!!!ffi ιου ~H 3 Ι τίΗ, iJHHlκ<j~ νόjUjH. :λliWι> 2. 
tιιι>πonHl!!!ffi του +ρΙΙΗΗ HΙΙΡΙΙΡΙ*IUίΙίjς ΙΗΗ β(ωΙκ<j~ .~μHυ. 'λιιιJιιι> 3. 

:E'II\iξ~ ~ του ~oς Ni$jUju' 'λliWι> 4. 
Hp(jillEHJ~, 

t~l ~*μ~ ~Ι!lliί; τ~ ~ ~ 18 i!;illi18 IliXJιΙ ιαιι 18 IHI!ji18 
l~lii<;~ 

k1~ ωιαQX8. Hν!lί!l!ιιsmς; Ia ~ ~ Ι8 ~8 I!i~ jίifΙ I~ IH~8 
.....:3~ ι\·'·\ , 
~Y"\!' voνται. 

Hιιoχlli\iOfιllt ~Iιν !~llJI ~ν1!~ 181ί ~ωυ. 
ΓΡ λΜΜλ+ΕλΣ; 

(Ι ~ ~ Iia ~HΙ αι.; ο ~ ~I.oτlας ΙΗΗ ElooS~lUίffiς 
ΙfΊ!ο,'IWIOΙ\It~ ιι~ του IiJ32. 
πΡόΕΔΡΕΥωι, .• ' , 

Yπ4qxει αντ~ ~ '10 νoμoσx.iδι.o ψηφwtιΙ σι νόμο; 

(Kπmά τη σφ(ιQα) 

Μη """I.'J(oύσης ανtowιίσroις, το ~ ψηφιζιtαι σι νόμο. 

Γ", ΤΟ πίμto θtμα. JtOU ιι_ Ό xιQI Ταχιιπ1όιaν Σχαφών Nόιwc; rou 1990", 

δe φαLνπαι να ψι ~ η 'Εχθ<ση. Το txto θιμα. "Ο xιQI Ραδιοφιανι><Ο1ί 
~oς Kfuqιou <Σxtδιo y"'II)fDIας Γmκoύ Δuuθuνtή) Νόμος το. 1992" 

(Iq!όtαmι >όμou), '"" το φδομο θιμα. "Ο xιQI ,.."....,. προσώπων Δημ6οιοιι 
ΔιxιUoυ (ΔWΡΙΣΜΔς Γ""""", Δuuθuνtών) (flJO'tO"O'ιrτικ6ς) Nόιwc; '00 1992" 
(Iq!όtαmι νόμου). όχovν "",νή 'Εχθ<ση. π~ τον π~ ΙΗC; 0QIώδc<ιι; 

Koι.qJouλnιtunί!; E""τ\!O'Dίς να _ την 'EκIJroιι στο Σώμα. 

\ 
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εΥ, ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ 

ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ''Ο περι PAΔIQΦΩNIKOY 
ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΟ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΓΕΝΙΚΟΥ ΔlενθΥΝΤΗ) 

ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 2. "Ο ΠΕΡΙ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 
ΔIΚΑlσΥ (ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΓΕΝΙΚΩΝ ΔlενθΥΝΤΩΝ) (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

ΕυοτάθLος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάνντις 

ΧρΙστος ΠουργουρΙδης 

ΚαΙτη Kληρt.δoυ 

ΓLαννόχης Αγαπ{ου 

Aριστoφό:VΗς Γι:ωργΙου 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η Κοινοβουλευτική ε.r"'nτρoπή Νομικών μελέτησε την πρώτη 0...16 τις πιο πάνω 
προτάσεις νόμου η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Τ. 

Παπαδόπουλο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν σης 2 και 
ι 6 Απριλ'ου και στις 1 Ι Μα"ίου 1992 και τη δεύτερη πρόταση νόμου στις 21 και 
28 Μα"ίου και στις 4 lουνίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση 
προτάσεων νόμου κλ'ήθηκαν και εξέφρασαν τις α,ί'τόψεις τους εχ.1Τρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών. ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο Πρόεδρος του 

Διοικητικού Συμβουλίου του Ραδιοφωνικού lδρυματος κ ύπρου και άλλοι 

εκπρόσωποι του Ιδρυματος, καθώς και οι συντεχνίες ΕΥΡΙΚ και ΣΥΤΥΡΙΚ, 

Κλ'ήθηχαν επίσης, αλλά δεν παρέστησαν εχπρόσωποι της Συντεχν(ας Διευθυντικού 
Προσωπικού του ΡΙΚ (ΣΥ ΔΙΠΡΟ). 

Σκο:τός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της βασικ'ής 

νομοθεσίας για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κ ύπρου, ώστε το σχέδιο υπηρεσίας της 
θέσης του Γενικού Διευθυντ'ή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου να κατατίθεται 
στη Βουλ'ή των AνΤL.ι-τρoσώπων για συζ'ήτηση και έγκριση. 

Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλ'; στις 

14 Μαϊου 1992 από την Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπ'; Νομικών, είναι 11 
τροποποίηση της βασικ'ής νομοθεσίας για το διορισμό γενικών διευθυντών νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου, ώστε τα σχέδια υπηρεσίας των γενικών διευθυντών 
όλων των ημικρατικών οργανισμών ανεξαίρετα, αφού εγκριθούν αι-τό το Υπουργικό 
Συμβούλιο με τη μορφή Κανονισμών, να κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση, 

Σύμφωνα με την αιτιολογικ'ή Έκθεση, η οποία συνοδεύει την πρώτη από τις 
δύο υπό σUΖ'ήτηση προτάσεις νόμου, με πρόσφατη απόφασή του το Διοικητικό 
Συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου τροποποίησε το σχέδιο υπηρεσίας 

της θέσης αυτ'ής, ώστε να Ε.ι-τιτρέπεται ο διορισμός γενικού btEυOuvtTi και με 
συμβόλαιο τακτής περιόδου, ενώ ταυτόχρονα υποβιβάστηκαν τα απαιτοίιμενα 
προσόντα, για να μην αι-ταιτείται πανεπιστημιακό δΙΠλωμα, αλλά να εΙναι αρκετή 

και η μακρά πείρα σε θέματα ραδι.οφωνΙας. Με την ιδια απόφαση του Δι.οικητικού 
Συμβουλίου του ΡΙΚ είναι επίσης δυνατό με βάση το τροποποιημένο αυτό σχέδιο 
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υπηρεσΙας να διορίζονται στη θέση αυτ'ή πρόσωπα που έχουν υπερβεί το όριο 
συνταξιοδότησης, δηλαδή τα 60 έτη. Σύμφωνα πάντοτε με την (δια αιτιολογική 

Έκθεση τι πιο πάνω θέση είναι τώρα κεvτ'ι και επίΚΕιται τι πλήρωσή Ίης, υπόρχουν 
όμως βάσιμες υΠΟψίες να πιστεύεται ότι 11 τροποποίηση του υπό αναφορά σχεδΙΟυ 
υπηρεοΙας έγινε, για να καλύψει συγκεκριμένο πρόσωπο. 

Κατά τη συζήΤ11ση του όλου θέματος ενώπιον της Ε.Ι·ΤΙ1ροπής ο Πρόεδρος του 

Διοικητικού Συμβο"λtΟ1J του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου τάχθηκε ενάντια 
στην uπό συζήτηση πρόταση νόμου δηλώνοντας ότι αποκλειστικό κίνητρο YLO την 
τροποποίηση του σχεδιου UΠηρeσως της θέσης του Γενικού Δι..εUΘυντή του 

Ιδρύματος ήταν η διεύρυνση του κύκλου ατόμων πο)) δικαιούνται με βόση τα 

προσόντα που κατέχουν να είναι ",.Οψήφιοι για τη θέση αυτή, ιixπε το Διοικητικό 

Συμβούλιο να έχει την ευχέρεια να επιλtξει το καταλληλότερο άτομο. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικων τάχθΤ)κε υπέρ της έγκρισης του 

σχεδΙου υπηρεσίας του Γενικού Διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Συνεκτιμώντας τις απόψεις που εκφράστηκαν, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Νομικων αποφάσισε, με τη σύμφωνη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας. για σκοπούς ίσης μεταχεΙρισης όλων των ημικρατικών OQγανισμών να 

εισηΥτιθει την τροποποίηση του νόμου που προνοεί για διορισμό γενικων 

διευθυντών νομικων προσωπων δημόσιου δικαίου (Aρ~θμός 115 του 1990), ώστε τα 
γενικά καθτjκoντα. οι ευθύνες και τα προσόντα που απαΗούνται γι.α τη θέση γενικού 

διευθυντή σε οποιοδήποτε α.ιτό αυτά τα νομικά πρόσωπα να καθορίζονται σε σχέδιο 

υπηρεσίας που θα καταρτίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο με Κανονισμούς οι 
οποίοι στη συνέχεια θα κατατΙθενται στη Βουλή για έγκριση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομιχων. ε.ι"nκροτώντας τους λόγους που 

προκάλεσαν την χατάθεση και των δύο υπό συζήτηση προτάσεων νόμου. υιοθετεί το 

κεΙμενο της δεύτερης πρότασης όπως έχει διαμορφωθεΙ τελικά και εισηγείται την 

ψήφισή της σε νόμο σε αντικατάσταση των δύο προτάσεων νόμου. όπως αρχικά 

κατατέθΤ)καν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Η πρόταση νόμου την οποία η αρμόδια Επιτροπή εισηγείται για ψήφιση είχε 

τυπικά κατατεθεΙ από μένα. αλλά πιστεύω ότι αντανακλά _ην επιθυμία όλων των 

Μελών της Boυλτjς. εξ ου και η ομόφωνη α .. τόφαση της Ε.τιτροπής. 

Αν ζήτησα και πήρα το λόγο για να μιλήσω. είναι γιατί θέλω για λόγους τάξης 

να διευκρινίσω μαι TUJtLKti αντινομ[α που πιθανό να φαίνεται στη θέση μου πάνω 

στο θέμα. Μαζί με αυτή την πρόταση νόμου οι συνάδελφοι μ.πορεΙ να θυμούνται ότι 
είχε κατατεθεί και άλλη πρόταση νόμου από μένα και άλλους συναδέλφους του 

ΔΗΚΟ. η οποία εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση νόμου. ωστε να μην είναι πια 

υποχρεωτική τι κατάθεση στη Βουλή των σχεδ(ων υπηρεσίας -για όλες σχεδόν τις 

θέσεις. θέλω να τονΙσω ότι. κατά τη γνώμη μου. καμιά αντινομία δεν υπάρχει 

μεταξύ των δύο νομοθετημάτων. Όταν κατατέθηκε τι πρόταση νόμου που 
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MO<ntOΠOOOι στο να μην ΙΡΧOVΤCΙι στη Βουλή τα σχΙδια υJt1lρεσΙας; θtσtων του 

δημόσιου τομΙα και των l1μΗtQOτικών OQΥανισμών Υια ~yκριση, εΙχαμε σαφώς 
6η)..ώοιι )ι.Μ:οιις .,αιQtOΙΙΙ;. Μια απ' αυτΙ, ,'ναι 0\ πtρι.πtώσεις; πο" υπό-ρχει 
IU)..Om ή βόσιμl'l ιιποψΙα ότι οχΙδια υπηρεσΙας διαμOQφώνoνται κατό τέτοιο τρόπο. 
ώαtι να ΙUVOΙΙΤΩι σuyxtxριμtνο άτομο ή, εν πόση περt.Πtώσει, για λόγους που εΙvaι 

"'οα και Ι~ω από τα πλαΙοια τσυ δημόσιου σ\JμφfρονtQC. 

'Oπwς oναφfQιται και CΠην Έκθιση της E:MQOJtής, Q\rtό. τα σχέδια UJτηQtOLa, 

γιο. τη θtση του ΔιιUΘuνt1\ του Ραδιοφωνιχο\'ι ΙδQiιματoς KώtQOυ χα16 τη γνώμη μου 
tYLW1V μι αυτό που στην ltαΟομιλουμ!νη. ας μου mLtQOJteL να πω, ).tyεται 
φωτoγoo.φuιή ωnι.xόνιση του UΠOψηφΙOυ. Έγιναν μέσα οε πλαΙσια έντονων 

ανηδιιtιών 010 Διοιχητιχό Συμβο\)λιο και α\IO.φoQd <πο Διαιχητuι;ό Συμβούλιο του 
PαaLoφωvuc.OU lδο\'ιματος KWtQOu το" ονόματος; nooσωπOu που δεν φι l:Q 

πQOOόνtα. πο\! αοχικά ΠQOwoΨ1αν τα σχΙδια u:tηQto(ας. ΕΙναι γι' αUtό το λόΥο TCOU 
χtttαΠθηΧΙ 1'1 XQόtfJ.OTι νόμοu Μοαι xα'QOμα~ ιδιο.ΙttQQ γιο.τΙ 1'1 BouAή, αναΥνωοttοντας 

Ofμα ότ~ τα σχtδια UlΠlQβ0tαt; xQtπe~ να αποβλέπονν ο.ποκλειστι.χά xα~ 

~μΜ~ι~ι~~ι.~~ιι~~~α~~η~;όιtt~~Ι~fό~χιe~~~l1~m~~ 

, 
0", __ ", 

εΥ, εΥΙΤλ9ΙΟΥ: 

K\\QIt ΠQ6<6Qι. 0116 '" eιo.ι 1101>, αν μοο "" ....... Ο ν6μος ",. oaoio 
'''''''101\1'''"'' "" """"""Ι 01\μtQC1. w.oδ~ '" tyICQI,,,,,,,," '" σχ(&ο ""'IQ<Oiας ,.... 
Δ .. _. "". ...0CQ<n ..... OQΊαν\Oμών 0116 '" BoUΙ1\, lIQIo><εται οι J<k1\lι. 
__ 6'1\01\ _ '" &6.""" ",u 4!QθQoo 122. αν δεν ακαιώμαι, "'. ~ 
0\1μ .... "" μι "'. aιιoIo 6Ι.οιοι umIU'lλoι""",~ ~ θmφνν.ol 
6 ... 60101 \Ja6)J,1II.oι. Κ_ 0ΙΜ>αια, ~ ... 1Idσιι ttι; 1<Qό-.ς "'. mμo. Ι "'. 
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1990 όλα τα σχέδια υΠllρεσίας, ανεξαρτήτως βαθμού. τωV"'Uπaλλήλων του δημόσιου 
τομέα, των δημόσιων υπαλλήλων, κατατίθενται στη Βουλή και fΎXρίνOνται, τι 

ταυτότητα του λόγου επέβαλλε όπως για τη σοβαρή θέση του Διευθυντή ενός 

τιμικρατικού οργανισμού παρουσιάζονται τα σχέδια αυτά στη BoυλΊj για έγκΡLσll, 

για τους ίδιο"ς aπoχρώντας και δικαιολογημένους λ6Υους που οδήγησαν το 
νομοθέτη σtl1ν α..-τ6φαση να έρχονται για έγκριση και τα σχέδια υπηρεοΙας των 
δημόσιων υπαλλήλων. 

Πράγματι, κύΡΙΕ ΠρόεδQε, είναι γεΎονός ότι στο παρελθόν παροuσι(ιζονταν 

σχέδια υπηρεσίας τα οπο{α ήταν ύποπτα, ύποπτα ότι θα μπορούσαν να 

εξυπηρετήσουν συγκεκριμένα πρόσωπα. Δεν ε{ναι βεβαίως καιρός τώρα να 

αναφερόμαστε στο παρελθόν. για να αναμιμνησχόμεθα εκείνης της μορφής της 

μεταχειρίσεως. της ευνοιοκρατικής, που πραγματικά οδήγησε το Σώμα σε 
επανειλημμένες περιπτώσει.ς να εγεΙρει θέματα χρηστής διοικήσεως και να 

ασχοληθεί μ' αυΊά επί πολλές ημέρες συιητήσεως. Αλλά η πρόταση αυτή νόμου την 
οπο(.α προτείνουμε στο Σώμα σήμερα αποτελεί μια αναγκαιότητα, αν λάβουμε ιδ(ως 

υπόψη ότι τελευταίως έγινε απόπειρα να τροποποιηθούν σχέδια υπηρεσίας Ίην 

παραμονή της πληρώσεως των Οέσεων. Νομ[ζουμε ότι η Βουλή πρέπει να διατηρήσει 

ακόμα για μερικά χρόνια το δικα(ωμα του ελέγχου , ώστε να δημιουργηθούν οι 

απαραίτητοι θεσμοί αμεροληψίας, για να αποφεύγεται η φωτογραφική απεικόνιση 
συγκεκριμένων προσώπων σε σχέδια υπηρεσίας, προς εξUι"tηρέτησή τους. 

Όσον αφορά το τι εl.πε ο κ. Παπαδόπουλος για το συγκεκριμένο πρόσωπο, ο 

ίδιος γνωρίζει καλύτερα. μας το ανέφερε και δέχομαι Ία όσα μας έχη πει. Αλλά θα 
πρέπει, για να είμαι δίκαιος, να αναφέρω ότι ο Πρόεδρος Ίου Διοικητικού 

Συμβουλίου του Ραδιοφωνικού Iδρiιματoς Κύπρο" υποσχέθηκε διαρκoiισης αυτής 
της εκκρεμότητας να μην πληρώσει τη θέση και τήρησε την "πόσχεσή Ίου. Γι' αuτό ΊΟ 

λόγο οφείλουμε να Ίου αναγνωρίσουμε σuνέπεια και να το" αποδώσουμε εκείνο που 

του αξίζει, δηλαδή την ευαρέσκεια της Επιτροπής, διότι πράγματι έχει τηρήσει την 
υπόσχεσή του να μην προχωρήσει βεβιασμένα, επωφελούμενος από το κενό που 

υπάρχει, και να πληρώσει τη θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Αγα,ίτ{ου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Από Ίη θέση μου, αν μου ΕΠΗρέπεΊε. Kiιριε Πράδρε, όπως εΙχΙ!: καΊαΊεθεΙ η 

πρόΊαση νόμου αφορούσε μόνο ΊΟ Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Φuσικά ΊΟ 

γεγονός ότι η EπηΡOnή Νομικών τροποποίησε την πρόταση νόμου αυτή και 

περιέλαβε όλους Ίους ΔιεVΘυντές των ημικρατικών οργανισμών πεΡLΠOιεί τιμή στη 
Βουλή, γιατι. αν μέναμε μόνο με μια πρόταση νόμου που αφορούσε ένα μόνο 

ημικρατικό οργανισμό, είναι τότε που θα δεΙχναμε τη μεροληψΙα μας, ανεξάρτητα 

από το ποιος ήταν ο υποψήφιος ή όχι. ΓιατΙ αuτό που μπορούσε να γίνει στο 

Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, μ,τορούσε να γίνει σε οποιοδήποτε άλλο ημικρατικό 
οργανισμό. Γι' αυτό η περίληψη στο νομοσχέδιο όλων των ημικρατικών οργανισμών, 

επαναλαμβάνω, πεΡLΠOιεί τιμή στη Βουλή και δείχνει την αξιοπιστία της και τον 

τρόπο με τον οπο(ο η Βουλή αντιμετωπ(ζει τους ημικρατικούς OΡγανισμoiις. 

Γι' αυτό θα ψηφίσουμε υπέρ της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. και από πλευράς του ΔημοκραηκοίΙ Συναγερμού θα ήθελα να 

τονίσω ότι τι σημερινή ρύθμιση γίνεται για να υπάρχει μια ομοιομορφία. αν θέλεΤΕ, 

σtOυς χειρισμούς μας. Διότι, ως γνωστό. τα διάφορα σχέδια υπηρεσΙΟς των 

κυβερνητικών υπαλλήλων περνούν σήμερα από τη Βουλή και θα ήταν πολύ 

παράξενο να χρειάζεται τι έγκριση του Σώματος για μια θέση κλίμακας Α2 Τι Α3 και 

να διαφεύγουν. αν θέλετε. οι θέσεις αυτές που είναι αρκετά σοβαρές στην υπηρεσία 

"tOU κράτους από τον έλΕΎΧΟ του κοινοβουλίου. Γι' αυτό νομιζω ότι ήταν 

ε.ίτιβεβλημένη αυτή τι ρύθμιση. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομιζω όη φαίνεται ότι όλα τα κόμματα εν τη Βουλή συμφωνούν ότι και ο 

θεσμός της έγκρισης των σχεδίων υπηρεσίας πρέΠΕΙ να σιινεχιστιί. σλλό και να 

επεκταθεί πέραν του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κ ύπρου σε όλους τους ημικρατικούς 

οργανισμσύς. Και ορΟώς ο κ. Ευσταθίου ανέφερε ότι "ο όρος 'δημόσια υπηρεσία' 

σημαίνει ιιπηρεσίαν υπαγομένην εις την Δημοκρατίαν, πλην της υπηρεσ(ας εν τω 

στρατώ ή εν τοις σώμασι ασφαλείας της Δημοκρατίας και περιλαμβάνει ιιπηρεσίαν 

παρά τω Οργανισμώ Εσωτερικών Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, τω Ραδιοφωνικώ 

Ιδρύματι Κύπρον ... " και τα λοιπά. Άρα συνταγματικά περιλαμβάνονται όλοι οι 
ημικρατικοί οργανισμοί και δε θα έπρε.;:ε να υπάρχοιιν δύο μέτρα και δύο σταθμά. 

Α ν δεν υπάρχοιιν άλλοι ομιλητές. εισηγούμαι να προβούμε στη δεύτερη 
ανά-γνωση . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σιιvoπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο και το δεύτερο άρθρο εγκριθούν; 

Μη ιιπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο και το δεύτερο άρθρο εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικών Προσώπων Δημόσιοιι 

Δικα(.οιι (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος τοιι 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμον ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ όγδοο θέμα, "Ο περί Δημόσιας νπηρεσ(ο.ς (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992", δε θα σUΖητηθεί, διότι δεν έχει κυκλοφορήσει η Έκθεση της αρμόδιας 

Κοινοβονλευτικής Επιτροπής. Προχωρούμε στο ένατο θέμα. που είναι "0 περί 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Κύριοι Βουλευτές, επ.ειδή ε(μαστε ολιγον βαρυτονΟL εμείς οι Κύπριοι. 

παρακαλώ. όταν ομιλείτε μεταξύ σας, να είναι χαμηλότερος ο τόνος της φωνής σας. 

για να μπορούμε να παρακολουθούμε εμεΙς οι ΟΠΟ(ΟΙ είναι ανάγκη να 

παρακολουθούμε το Η λέγεται και το τι γίνεΤΟΙ.,Δεν είναι ανάΥκTl να είμαστε 

πάντοτε βαρύτονοι. 

Προχωρήστε παρακαλώ. 

Μιχ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕνΤ!ΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ· 

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TlTΛOΦQPEIΤAI ''Ο ΠΕΡΙ ΕΤΑΙ

ΡΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) NQMOI ΤΟΥ ]992" 

Πα~vτες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Κίχης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου. πο\! κατατέθηκε στη Βουλή εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας του Δημoκρατικoiι Συναγερμoiι κα~ του Προέδρου της Ε...,;ιτροπής, σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 lουνίου 1992. 

Σκοπός ΤOΊJ νόμOΊJ που ΠΡOτείνεtαι είναι ,., _ΡOΠOΠOίnση της βασικής 

νομοθεσίας για τις εταιρείες, ώστε να μειωθο\ιν τα τέλη και τα δικαιώματα ΠOΊJ 

ενέχρι νε η Βουλή πολύ πρόσφατα με σχεηκoiις Kανoνισμoiις γ~α την εγγραφή 

εταιρειών και την καταχώρηση εγγρόφων που απαιτεί η βασική νομοθεσία. 

Σiιμφωνα με τους εισηγητές του ΊJπό εξέταση σχεδ(OΊJ νόμOΊJ. η με(ωση των 

τελών που προτείνεται θεωρείται αναγκαία κα~ θα ~κανoπoιήσει _ο κοινό που 

εκφράζει πολλά και δίκαια παράπονα ότι τα τέλη και τα δικαιώματα ΠOΊJ ενέκρινε η 

Βουλή πρόσφατα είναι πολ\ι ψηλά. 

Η Κοινοβουλtutική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συμφωνεί κατά 

πλειοψηφία με τους σκοπούς και ης επιδιώξεις της πιο πάνω πρότασης νόμOΊJ, 

γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

Ο Βουλευτής κ. Κ. Καζαμίας δήλωσε στην Επιτροπή εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ.Αριστερό·Νέες Δυνάμεις ότι η ομάδα του 

διαφωνεί με τις πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου και ότι υιοθετεί το ύψος 

των τελών που ενέκρινε η Βουλή πρόσφατα με τους περί Εταιρειών (Πληρωτέα Τέλη 

και Δικαιώματα) Kανoνισμoiις του 1992 (Κ.Δ.Π. 107192), γιατί τα τέλη αυτά 

κρίνονται λογικά. Απόδειξη αυτού αποτελεί. κατά τον ίδιο. το γεγονός ότι κατά τη 

μικρή έστω χρονική περίοδο ισχύος των νέων τελών. που ισχiιoυν συγκεκριμένα από 

τις 8 Μα'ίου 1992 μέχρι σήμερα. δεν παρατηρήΟηκε οποιαδήποτε μείωση στο ρυθμό 
εγγραφής νέων εταιρειών. Ο ίδιος Βουλευτής EΠισήμαVΙ ακόμη τη σπουδή με την 

οποία εξετάστηκε αυτή η πρόταση νόμου. χωρΙς να εκφράσουν τις απόψεις τους είτε 

οι αρμόδιοι εΙτε άλλα ενδιαφερόμενα πρόσωπα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές t.ι'"[Ι θέματος αρχής: 

Ο κ. Καζαμίας έχει το λόγο. 

Είναι αδ\!νστο να σuνεδρι.ό:ζη η Βουλή με τόσο θόρυβο. Αν θα συνομιλείτε. 

μπορείτε να βγαίνετε έξω ή σε πολύ χαμηλό τόνο φωνής. 

Ορίστε. κίΙριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Δε θα ήθελα να ασχοληθώ με τη συνοπτική διαδικασία τι οποΙα ακολουθήθηΚΕ, 

για να παρουσιαστεί στο Σώμα σημερα πολύ εσπευσμένα ο\.lτη τι πρόταση νόμου 

ούτε θα ασχοληθώ με πιθανά νO~Hχά ή νομικίστικα σημεία αιιτής της πρότασης 

νόμου. θα ασχοληθώ μόνο με την ουσία. την οποία είχαμε την ευχαιρΙα φυσικά να 

ξανασυζητήσουμε πριν από έναν περΙΠου μήνα, όταν τέθηκε το ίδιο θέμα ενώπιον 

της ολομέλειας της Βουλης. 

θα ξεκινήσω με μια διαπίστωση των εισηγητών της πρότασης νόμου. πως αυτή 

11 πρόταση νόμου. αν ψηφιστεί, θα ικανοποιήσει το κοινό που εκφράζει πολλά και 
δικαια παράπονα. Διάβασα από την Έκθεση. κύριε Πρόεδρε, Προσωπικά, αλλά και 

τα μtλη της Ε,ίτιτροπής E~uιOΡΙoυ και Βι.ομηχανΙας Ίουλάχιστον της δικ'ής μας 

ομάδας. από την πολύ μικρή πείρα που έχουμε από το Σώμα. λέμε ότι δεν έχουν 

καταφθάσει σποι.αδ'ήποτε παρά."'tονα, εκτός α.."'tό εκσφενδονίσεις μέχρι και κάποιων 

αχαρακτήριστων υπoνooυμt,'ων α..-tό μέρους του Δικηγορικού Συλλόγου. κύριε 

Πρόεδρε. Και είναι με λύπη μου που το λέω. Και είναι -Υνωστό πως. ενώ ι,"'tειτα α.."tό 

τα διάφορα συζητηθέVfα στη Βουλή πα[ρνουμε διάφορες τοποθετήσεις γραπτές από 

ιδιώΊες ή έχουμε και κατ' ιδίαν συναντήσεις. τώρα κανένας απολύτως δεν έχει 

αποταθεί σ' εμάς. Και ίσως να είναι φυσικό, μια και είμαστε ενάVfια στα 

συμφέΡΟVfά τους, όπως ΟΙ ίδιοι λέγουν. Όμως τουλάχιστον στην Επιτροπή τΙΠοτε 

δεν έχει φτάσει που να δείχνει αυτή την αVfteEOTI. 

Και για να μη μιλούμε μόνο θεωρητικά. οι αριθμοί οι οποίοι μπορεί μεν να 

είναι ψuχρoι, αλλά είναι αληθινοί, δείχνουν ότι τον Ίελευταίο μήνα. από τον καιρό 

που έχουμε ψηφίσει αυτό το νόμο, κατ' ουδένα λόγο δεν έχει μειωθεί η ένταση η 

οποία υπάρχει τα ' τελευταία χρόνια για εγγραφή νέων εταιρειών στο Γραφείο 

Εφόρου Εταιρειών. Επίσης δεν έχουν εκδηλωθεί καθόλου αντιθέσεις ούτε και από 

ξένες εταιρείες, οι οποίες. όπως όλοι μας γνωρΙζουμε. είναι πολύ καλά οργανωμένες 

για να εκπροσωπούν κι εκείνες τα δικά τους ouJtφtΡOVfα επί του κυπρι.ακού 

εΜφους. Επαναλαμβάνω ότι οι μόνοι οι οποΙΟι εξέφρασαν και επίσημα. αλλά και 
ανεπίσημα τις αVfιθέσεις τους ήταν ο Δικηγορικός Σύλλογος. Αν όμως το χρονικό 

διάστημα του ενός μηνός δεν είναι αρκετό για να μας δώσει την ευκαιρία να 

κάμουμε σωστές συγκρίσεις και να πο.ύμε πως αυτη η τάση προς tΎYραφή νέων 

εταιρειών δεν πρόκειται να μειωθεΙ τότε θα μπορούσαμε, αφού έχει ψηφιρτεΙ αυτός 

ο νόμος. να τον αφήσουμε για ένα χρόνο τουλάχιστον κι εμεΙς από πλευράς μας 

δηλώνουμε επΙσημα ότι είμαστε έτοιμοι. αν διαπιστώσουμε πως αυτή μας η 

τοποθέτηση έχη αρνητικές επι.7πώσεις στην κυπριακή οικονομία. να επανεξετάσουμε 

τη θtση μας και να επαναφtρoυμε τα τέλη όπως σήμερα ItΡOtEtVOVfαt. 
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Από την ημέρα πο\! Ψτιφίστηκe αυτός ο νόμος. XUρΙ! Πρόεδρε, και σε σύγκριση 

μι ΤΟ t.δι.o χρονικό διάστημα πέρσι διαπιστώνεται μια αύξηση στην εγγραφή 

Εταιρειών. τι οποία υπερβαίνει το 50 - 55%. ΚΙ εδώ θα πρέπει παρενθετικά να πω 
πως τις τελεuταίες δέκα μέρις πριν από την ψήφιση του νόμου, αν και όλα έδειχναν 

πως τα τέλη δε θα ήταν τόσο ακριβά, είχε εντΟΤΙΧΟΠΟΙl1θεί τι εγγραφή εται.ρειών και 

σε πολ'ύ σύντομο χρονικό διάστημα είχε εγγραφεί πολύ μεγάλος αριθμός εταιρειών, 

πράγμα που δείχνει πως δε στέκεται το ΕΠιχειρημα ίσως πως είχε ηδη αρχίσει τι 
διαδικασία για εγγραφή αυτών των εταιρειών. 

Προτού κλείσω. κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να αναφέρω. αν και είναι 

σε όλους μας γνωστό, πως, παρά το γεγονός ότι οι ΤOπoθε"tήσεις των Βουλεντών και 

των κομμάτων τους γίνονται σε κλειστές συνεδριάσεις των Επιτροπών. Τι έτσι 

τουλάχιστον έπρεπε να γίνεται, εντούτοις από την πρώτη ημέρα της ψήφισης αυτού 

του νόμου στους διαδρόμους των δ~καστηρίων γίνονταν διάφορα σχόλιο. σε βάρος 

όχι μόνο συΥχεκρψένων κομμάτων, αυτό εΙνα~ φυσικό, αλλά και σε βάρος 

ouyκεκρψένων Βουλευτών για την αρνητική τάχα στάση τους έναντι της 

επαγγελματικής τάξης των δικηγόρων. Προσωπικά περιφρονώ αυτά τα σχόλια, αλλά 

δεν μ.ίΤορώ παρά να καuτηριάσω αυτή την τακτικη έναντι OΠOl.ωνδήΠOτε Βουλευτών 

ποu έστω και μόνο κατά τη δικη τους κρίση κάμνουν μια σuyxεκριμένη τοποθέτηση 

στο Σώμα, πολύ περισσότερο όταν αυτη τι θέση κατά την άποψή ΤOuς εκφράζr:ι και 

το δημόσιο σuμφέρoν. ασχέτως αν πιθανόν κάποτε αυτό το συμφέρον 

αντιστρατεύεται τα επαγγελματικά συμφέροντα συyκrκριμένης τάξης. Και επειδη, 

κύριε Πρόεδρε. πριν από λίγο καιρό απ' αιιτό εδώ το βήμα εσεΙς ο ίδιος είπατε κάη 

το οποίο έμηνε πολύ καλά απoτυπωμtνo στο μUΑΛό μου, να μοu επιτρέψετε να το 

επαναλάβω, πως οποιοσδηποτε βγαίνει σ' αuτό το β';μα, αν το θέμα το οποΙΟ 

ΣUΖητεΙται έχει καθ' οιονδήποτε τρόπο σύνδεση με τα ιδιωτικά του σιιμφέροντα, 
οφείλει να το δηλώνει, εγώ προσωπικά δηλώνω πως, επειδη προέρχομαι από τον 

εμπορικό κόσμο, μελλοντικά πιθανόν τα προσωπικά μου σuμφι\ΡOντα να 

αντιστρατε'ίιονται τη θέση την οποιο. πα(ρνω τώρα. Γι' αυτό θα καλέσω και όλOUς 

τους συναδέλφους οι οποίοι θα πάρουν έπειτα από μένα το λόγο να τοποθετηθούν 

κι εκείνοι πάνω στο (διο θέμα. Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, έχουμε πραγματικά τη 

χαρά σ' αιιτό το Σώμα το 113 των συναδέλφων να προέρχεται από το δικηγορικό 
κόσμο. τον οποίο προσωπικά πολύ εκτιμώ, θα ήθελα να το σκεφτούμε διπλά και ει 

δυνατόν τριπλά, προτού τοποθετηθούμε πάνω σ' αυτό το θέμα, διότι, όπως όλοι μας 

εδώ μέσα ξέροuμε, είμαστε πάρα πολύ ευαίσθητοι στη διαφύλαξη του κύρους μας. 

Δε θα 'θελα να προβώ σε οποιαδ';ποτε άλλα συμπεράσματα. Αuτά θα ήθελα να 

αφήσω να τα βγάλει ο καθένας μόνος του. 

Ενχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Όσον αφορά τα σuμφέρoντα. όντας δικηγόρος, νομίζω δε χρειάζεται να πω 

περισσότερα. Αλλ' αυτό που πρέπει να προσέξουμε είναι ότι στη συγκεκριμένη 

περίπτωση μιλούμε για τέλη που πληρώνονται στην Έφορο Εταιρειών. Και αυτά τα 

τέλη τα πληρώνοuν οι πελάτες. ΟΙ δικηγόροι εδώ δεν επηρεάζονται ιδιαιτέρως, δεν 

επηρεάζονται καθόλου κατ' ακρ{βεια. Και από τα στοιχεία που έχει ήδη δώσει ο 
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συνάδελφος έΧΗ αποδειχτεί ότι έχουν αυξηθεΙ οι εγγραφές των εταιρειών. Άρα, 

τουλάχιστον όσον αφορά τα δικαιώματα. οι αμοιβές των δικηγόρων δεν έχουν 

επηρεαστεί καθόλου ο' αυτό το σημείο. Εκείνο που έχει συμβεΙ και εκείνο πο\! λέει 

στην Έκθεσή της τι Επιτροπ"; αφορά παράπονα πο).ιτων. όχι των κuβέρνησης, τι 

οποία βεβαίως συνεχ(ζει και εισπράπει. ούτε των δικηγόρων. τα έξοδα των οποίων 

έτσι κι αλλιώς τα επωμι.ζovται οι πελάτες το\lς, διότι, αν έχει κάποως uπόψη του 

τους κανονισμούς του ΔΙΧΤ\Ύορικού Συλλόγο", στην αμοιβή των δικηγόρων 

πρoστΙθεvται τα μετρητά έξοδα. επομένως δεν είνοι κάτι που αφορό τους 
δικηγόρονς. AVΤΙOε1α αφορά όλους τους πολίτες της Δημοκρατίας. 

θέλω να αναφερθώ στα στοιχεία που έχουν δοθεΙ Δε θα μιλήσω πο),,\!. Ήδη 

έχουν λεχθεί από την Επιτροπή και θα πουν και άλλοι συνάδελφοι άλλα πράγματα. 

Μιλούμε για μια aveAaOΤLKti ζήτηση. Ι' αυτό το σημείο υπάρχη μονοπώλιο από 

κυβερνητικής πλευράς. Και διπλάσια ακόμα να ήταν τα τέλη απ' ό,τι είναι σήμερα, 

πάλι θα εγγράφονταν οι εταιρείες. Η ανάγκη εγγραφής εταιρειών και η ανάγκη 

χρήσης των υπηρεσιών του Εφόρου Εταιρειών είναι αντικειμενική. Όσο και να 

κάνει , ο πολιτης είναι υποχρεωμένος να πάει να εΥγράψει εταιρείες, είναι 
υποχρεωμένος να πάρη πιστοποιητικά, να εΥγράψει τα σήματά του. Το θέμα δεν 

είναι κατά πόσο θα σταματούσαν να το κάμνουν ή όχι, αφού δεν έχουν επιλογή και 

αφού είναι μονοπώλιο. ΤΟ θέμα είναι κατά πόσο πρέπει να πληρώνουν τόσα πολλά, 

κατά πόσο πρέ.ι-τει το κράτος δηλαδή να εκμεταλλεύεται το μονοπώλιο που έχει, για 

να απομυζά και την τελευταία δεκάρα, αν θέλετε, από κά.-ΤOLOUς πολιτες που 

α..-τοφο.σίζουν να εκσυγχρονίσουν τις ΕΠιχειρήσεις τους. Και, αν προσέξετε, με τι.ς 

τροποποιήσει.ς που έχουν γίνει, και δε θα μπω οε λεπτομέρειες, αυτοί που 

επηρεάζονται περισσότερο από οποιοδήποτε άλλο είναι οι εταιρείες με τα μικρότερα 

κεφάλαια. Και συνήθως οι πολίτες που κάμνουν αυτές τις εταιρείες προέρχονται 
από τις χαμηλότερες Εισοδηματικές τάξεις οι οποίες αποφασίζουν να 

εκσυγχρονίσουν το σύστημά τους, να εγγράψΟυν εταιρεία και βάζουν ένα μικρό 

κεφάλαιο. Αυτό έχει τρομερή αύξηση πάνω στην εγγραφή, έχη σπάσει η κλίμακα που 

υπήρχε παλιά ανά χίλιες λίρες και έχει πάει κατευθείαν στις (5000 και έχουν 
υπερδι.πλασιαστεΙ τα τέλη. επομένως δεν μ.-τορώ να αμφισβητήσω τα στοιχεΙΟ, αλλά 

δεν μπορώ να δεχτώ ότι δείχνουν την εικόνα που εισηγείται ο συνάδελφος. Πιστεύω 

ότι ήταν απότομη αύξηση. Αν έχει χρόνια ή όχι να αυξηθούν αυτά τα τέλη. δεν 

έπρε..-τε να γίνει μέσα σ' ένα χρόνο. Από τη στιγμή που και ο Έφορος Εταιρειών για 

πολλούς και διάφορους λόγους δεν προσφέρει και με την ταχύτητα και με τον τρόπο 

που θα έπρεπε τις υπηρεσ(ες του, δε δικαιολογείται αυτή η τεράστια αύξηση. Αλλά 

περισσότερο απ' όλα αυτό που ήθελα να πω είναι ότι στην ουσία εκείνοι που 

πληρώνουν είναι οι πολίτες. διότι έρχεται το κράτος μ' ένα μονοπώλι.ο και το 
εκμεταλλεύεται. 

Τέλος θέλω κι εγώ · να καταδικάσω, παρόλο που δεν έπεσε στη δική μου 

αντίληψη αυτό το πράγμα. αλλά, αν πράγματι έΎιναν σχόλια εναντίον συναδέλφων 

για την άλφο. ή βήτα στάση που τ11ρησαν πάνω σ' αυτό το θέμα. αυτό είναι 
aπαράδεκτο. Ο κάθε Βουλευτής ψηφίζει με τη δική του συνείδηση και έχοντας κατά 

νουν το κοινό καλό κι επομένως δε δικαιολογείται το να απομονώνεται ο ένας ή ο 
άλλος Βουλευτης και να χαρακτηρίζεται άσχημα για τη θέση που έχει πάρει έναντι 
oπoιασδiιπoτε πρότασης νόμου ή νομοσχεδίου. 

Αυτά κι ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο Χ. Δώρος θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ : 

Από τη θΙση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Από τη θέση σας. Ορίστε. 

Δ. θΕΟΔΟΡΟΥ, 

Επειδή θα είμαι πολύ σύντομος. 

Κατ' αρχήν να μου επιτρέψετε μια διόρθωση. Στην Έκθεση της Επιτροπής 

φαίνεται ότι ήμουν παρών στη συνεδρία αυτή. Δεν ήμουν παρών. Όπως γνωρίζετε, 
ήμουν στη Γερμανία με την κοινοβουλευτική αποστολή. 

Έχω πληροφοΡΤιθε[ από την κοινοβουλευηΚ'ή ομάδα του κόμματός μας ότι η 
θέση μας στο συγκεκριμένο θέμα έχει διαφοροποιηθεΙ Προσωπικά θέλω να δηλώσω 
ότι διατηρώ τη θέση που είχα στην προηγούμενη συνεδρία της Βουλής επί του 
θέματος. θεωρώ δηλαδή όη. όπως έχουν καθοριστεί τα δικαιώματα εΥΥραφτ;ς και τα 
άλλα ποσά που αναφέρονται στις ΕταΙΡΕΙες, είναι όχι απλώς λογικά. αλλά μπορώ να 
πω σχετικά χαμηλά. Από τη δική μου την τριβή πρέπει να πω ότι κανένα παράπονο 

δε μου έχει υποβληΟεί από πλευράς των άμεσα ενδιαφερομένων. Μου υποβλήθηκαν 
τρία παράπονα από δικηγόρους, οι οποίοι μάλιστα μου είπαν όη θα τους κλείσOυμe 
με τα τέλη που έχουμε βάλει. Και επειδή νομίζω όη αυτό το θέμα θα έπρεπι 
τουλάχιστο να αφεθεί να δοκιμαστεί για κάποιο χρονικό διάστημα, πιστεύω ότι 
λανθασμένα τροποποιείται και γι' αυτό θα καταψηφΙσω τη σuyκεκριμtνη 
τροποποΙηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ , 

Ο κ. Ευσταθίου. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κ'ύριε Π ρόεδρε. κι εγώ α.ίτό τη θέση μου. 

θα ήθελα να δηλώσω τα ακόλουθα: Λόγοι συνέπειας προς την ψήφο που 
έδωσα πριν από 15 μέρες με κάμνουν να καταψηφΙσω την πρόταση νόμου. αλλά και 
λόγος που επιβάλλει να σεβόμαστε το κοινοβούλιο και το σπουδαίο έργο που 
κάμνει. να νομοθετεί με εγκυρότητα και με μια μονιμότητα. Δεν μ.ίτορούμε νόμους 
που περάσαμε πριν από δεκαπέντε μέρες να τους τροποποιούμε την επαύριο. Είναι 
λάθος. Διόη με τον τρόπο αυτό γινόμαστε τρωτοΙ σε δικαιολογημένη κριτική από το 
κοινό ότι δε νομοθετούμε έγκυρα στο κοινοβούλιο της Κύπρου. Γι' αυτό το λόγο θα 
την καταψηφΙσω. 

Το δεύτερο εΙναι ότι εκεΙνος που εγγράφει μια εταιρεία έχει πάρα πολλά 
ωφελήματα να αποκομίσει ο ίδιος , φορολογικά πρώτα. Όλοι πληρώνουν 40% φόρο 
εισοδήματος και η εταιρεΙα 20%. Από απόψεως ευθύνης όλοι ευθύνονται με όλη 
τους την περιουσία και των παιδιών τους και των εγγονιών τους -εκείνοι που έχουν. 
Α υτοΙ όμως οι οποΙΟι βρίσκονται σε μια εταιeεΙO περιορισμένης ευθύνης ευθύνονται 
μέχρι του κεφαλαίου τους. Κατά συνέ.τει..α όχι να τα αυξήσουμε κατά δέκα , εΙκοοι, 

τριάντα λίρες, που το κάμαμε, δεν πρόκειται να αποτρέψουμε την εγγραφή 
εταιρειών, αλλά και αν '(ο βάλουμε και δέκα χιλιάδες λίρες θα εγγράφονται 
εταιρείες , διότι τα ωφελήματα είναι προφανή. Γι' αυτό το λόγο να μη λέμε "'(ους 
καημένους που θα κάμουν εταιρεία και θα χάσουν ακόμα πενήντα, εκατό λΙρες". 
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διότι και το κράτος πρέπει να πληρώνεται για τις υπηρεσίες που πρoσφtρει . 
. Επιτέλους δεν είναι υπεύθυνος ο λαός να επωμΙζεται βάρη. όταν την ωφέλεια την 
αποκομίζουν συΥχεκριμένες τάξεις περιορισμένων ανθρώπων. Εκείνοι που ζητoUΝ 

την εξυπηρέτηση θα πληρώσουν και το κόστος της εξυπηρέτησης. Δεν πρόκειται περί 

κοινωνικ'ής παροχ'ής που τη δίδουμε με αλληλεγγύη. Αλλά θα διαφωνήσω με το 

συνάδελφο κ. Καζαμία στο εξής σημεΙΟ: Όταν EΠ~λέΎt~ κάποιος να εΙναι Βουλευτής 

και δημόσιο πρόσωπο. θα ακούει τη δημόσια κριτική και δικαιολΟΥημέντι και μη 

δικαιολογημέντι. Μάλιστα θα έλΕγα ό"tι, όταν δε γίνεται και σχόλιο, το πρόσωπο το 

οποίο δε σχολιάζεται φαΙνεται δεν προσφέρει πολλά. διότι δεν αντιμετωπίζεται από 

το κοινό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Τα θέματα οοοΙας έχουν αναφερθε! από άλλους συναδέλφους. Εγώ θα 

προσπαθήσω να καλύψω μια άλλη πτυχή, η oπotα δεν έχει αναφερθει. Όπως θα θυμάται 

το Σώμα, αυτοί οι Κανονισμοι. τους οποίους σήμερα κατά κάποιο τρόπο θα 

ανατρέψουμε με νομοθεσία, είχαν εγκριθεί προ εικοσαημέρου περίπου. Τότε υπήρξε στην 

ΚοιΎΟβουλευnκή Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας η πλειoψηφtα -επαναλαμβάνω 

ήταν η πλει.oψrtφ{.o. τότε- δηλαδή ήταν η εκπεφρασμέντ] θέληοτι της πλεΙΟψηφίας αντού 

του Σώματος να ισχύσουν τα τέλη, τα οπο(α θα ψηφίσουμε σήμερα με πρόταση 

νόμου. Όμως οι συνάδελφοι. αν θέλετε, έσπευσαν να ανατρέψouν αυτ'ή την 

πλειΟψηφία. φέρνοντας συναδέλφονς οι οποίοι απουσίαζαν από το Σώμα, 

εκμεταλλευόμενοι, αν θέλετε. α..-τοοοίες δικών μας συναδέλφων. Αν υπήρχε λol.Πoν 

το πολιτικό εκείνο 'ήθος που χρειάζεται σε τέτοιες περιπτώσεις, νομίζω ότι δε θα 

χρειαζόταν η σημερινή νομοθετική ρύθμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

AκoUΩ επΙ τον θέματος τάξεως. 

Ο κ. Χρίστου. 

A.XPIΣTOV: 

Δε νομίζουμε ότι μπορεΙ ο συνάδελφος να σχολιάζει παρουσίες 'ή απουσίες με 

τον όρο πολιτικό 'ήθος. Και ζητούμε αυτ'ή η διατύπωση να διορθωθει. Αν κάποιοι 

έσπευσαν να τηλεφωνήσουν σε γραφεία κομμάτων για να έρθουν εδώ συνάδελφοι 

Βουλευτές, δεν είμαστε εμείς εν πάση περιπτώσει. Γι' αυτό. αγαπητέ συνάδελφε, το 

πολιτικό ήθος μετριέται με τις α..-τόψεις μας, με τις θέσεις μας. με την όλη μας 

πολιτική πορεία. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Τη λέξη ήθος, κύρι.ε Πρόεδρε. εφόσον εξελtx6ηκε με τον τρόπο που εξελ'χΟηκε 

από το συνάδελφο, την αποσύρω. Εκείνο το οποίο ήθελα να πω και [{ναι 

πεντακάθαρο είναι ότι νπήρχε μια εκπεφρασμέντι θέληση της πλειοψηφίας να 

περάσουν τα τέλη. όπως σήμερα θα ρυθμιστoUΝ. Νομίζω ότι αιmj η θέληση της 

πλεΙΟψΤιφ(ας έπρεπε να γΙνει σεβαστή από τους διαφωνούντες σήμερα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
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- , 
Επειδή, παρά τα είκοσι και πλέον χρόνια ζωής αυτής της Βουλής, δεν έχει 

ακόμη διαμορφωθεί ο τρόπος λειτουργίας, θα ήθελα να a...οφεύγουμε σχόλια. Είναι 

γεγονός ότι σε χοινοβούλια με μακρά πείρα, όταν θα aπoυσιάσoυν a..'"tό το ένα 

κόμμα και για να μην t..'"tωφεληθεί το άλλο κόμμα, αν θα υπάρξει ψηφοφορία, γίνεται 

δήλωση μεταξύ των κοινοβουλευτικων εκ,·τροσωπων για το πόσοι a..'"tό το ένα κόμμα 

θα aπoυσιάσoυν και πόσοι aπό το άλλο και γίνεται το λεγόμενο "paIrIng off", για να 
μην υπάρξει πλεονέκτημα λόγω ωτουσΙας. αλλά να είναι η ψηφΟφΟρ(α επΙ τη βάσει 

όσων παρευρίσκονται. Εντούτοις έχουμε δρόμο να διανύσουμε, προτού φθάσουμε 

σε αυτό το επL-τεδο κοινοβουλευτισμού και γι' αυτό καλύτερα να αποφεύγουμε 

εκφράσεις περί ήθους. Και χαίρω, διότι ο Βουλευτης την απέσυρε. 

Ο κ. Κασουλίδης έΧΗ το λόγο. 

Γ. ΚΑΣΟΎ Λ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με κάλυψε ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. αν επιτρέπεται. Σε φιλική υπόδειξη 

παλαιότερου συναδέλφου ότι θα πρέπη να δεχόμαστε τη δημόσια κρnικη. 

προσωπικά δέχομαι και υπερθεματίζω ότι neέo'"tEL να είμαστε καλοΙ αποδέκτες αυτής 

της δημόσιας κριτικής, άσχετα αν είναι είτε κακόπιστη είτε άδικη. Όμως εκείνο που 

διερωτώμαι είναι κατά πόσο είναι σωστό οε σώματα σοβαρά, όπως είναι ο 

Δικηγορικός Σύλλογος, αυτές οι τοποθετήσεις να μη γίνονται μόνο διό ψιθύρου. 

αλλά ακόμα και με κάποια έγγραφα. κύριε Πρόεδρε. τα οποία είμαι σε θέση να 
κατέχω. Αυτό είναι το επιλήψιμο και το ε".ικίνδυνο στην όλη υπόθεση. 

Επειδή λέχθηκε προηγουμένως πως οι μειώσεις επέρχονται βασικά για τις 

εταιρείες με χαμηλό κεφάλαιο. θέλω να τονίσω πως αυτό είναι κάπως 

παραπλανητικό, κύριε Πρόεδρε. ΔιόΊΙ, αν μειώνεται το τέλος για μια εταιρεία με 

ονομαστικό κεφάλαιο ί5.000 κατά ί50 μόνο, τότε θέλω να ενημερώσω το Σώμα πως 

τα τέλη για τις εταιρείες με κεφάλαιο πέραν των ίΙΟΟ.ΟΟΟ μειώνονται κατό ί150 

μέχρι και 000. κύριε Πρόεδρε. 

Γι' αυτό αυτή η πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί σήμερα δεν ευνοεί βασικά 

τις εταιρείες με χαμηλό ονομαστικό ή κατατεθειμένο κεφάλαιο. αλλά κυρίως τις 

μεγάλες, με κεφάλαιο πέραν των ίΙΟΟ.ΟΟΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ; 

Ο κ. Ευσταθίου, 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. a..-τό τη θέση μου μια λέξη μόνο. Κύριε Πρόεδρε. βεβαιως 

πρέπει να επισύρω την προσοχή του Σώματος στο ότι μειώνουμε ειοοδηματα του 
κρατικού προ\:lπολΟΥισμού πλέον και ας είναι υπόψη ότι μπορεί να προσβληθεί 

αυτός ο νόμος ως αντLOυVΤαγματικός. Δεν μπορούμε να μειώνουμi τα ειοοδ'ήματα 
του κράτους, εφόσον υπάρχει ο νόμος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Επί 10\1 θέματος το οποΙο ηγέρθη αναφορικά με τη διαρροή των toπoθetTjoewv 

Βουλευτών σε χοινοβονλε"Ηκές επιτροπές, θέλω να τονΙσω ότι αυτό αντLβαΙνει και 

προς το πολιτικό ήθος, αλλά και προς τον τρόπο λειτουργίας Τ1jς Βουλής. ΟΙ 

Επιτροπές ακοΟΟυν ενώπιον των ενδιαφερομένων και των δημοσιογράφων απόψεις. 

Όταν όμως θα toπoθETτιθom. οι Βουλευτές, τούτο Υίνεται κεκλεισμένων των θυρών. 

Και εφόσον γίνεται κεκλεισμένων των θυρών, αποτελεί αvτιδεoντoλoγική και μη 

ορθή μέθοδο το να βγαίνουν έξω οι Boυλεuτές και να λtγoυν "ο τάδε Βουλευτής 

τοποθε1ήθηχε κατά τον άλφα ή βήτα τρόπο". Αυτό δεν είναι μέσα στα oρθci πλαίσιο 

των κοινοβουλευτικών θεσμΙων και είναι και παραβίαση της συνταγματικής 

διάταξης που επιτρέπει να τοποθετούνται οι Βουλευτές στις χοινοβοuλεντικές 

επιτροπές κεκλεισμένων των Ουρών. Γι' αυτό δεν εΙναι θέμα να αντtχoυμε σε 

κριτική. ΕΙναι θέμα να τηρούμε τις σωστές διαδικασΙες. 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προβούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Και επειδή αντιλαμβάνομαι ότι θα υπάρξουν καταψηφίσεις, θα τίθεται άρθρο με 

άρθρο σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι Ψηφίζουν UJ'ttg του άρθρου Ι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου Ι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αιτοχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ άρθρο Ι εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 18 εναντίον και 3 αιτοχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καθορισμός πληρωτέων τελών και δικαιωμάτων. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κUριε Π ρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ , 

Πόσοι ψTΊφLζouv εναντίον του άρθρου 2: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

18 εναντίον. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσες αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το άρθρο 2 εγκρίνεται με 23 ψήφους υπέρ, 18 εναντίον και 3 αποχές. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, που θα γίνει διό της αναγνώσεως του 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Εταιρειών (τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ της πρότασης νόμον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον, κίΙριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφυρα) 

Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με 23 ψήφους υπέρ, 18 εναντίον και 
3 αποχές. 

Το θέμα με αριθμό 10 στην rιμερήoιo δι.όταξη, που είναι ''Ο περί Δημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσ(ας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", δε θα συζητηθεί 

σήμερα. διότι δεν έχει κυκλοφορήσει τι Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλevnκής 
Επιτρο.ίτής. 

Πρoxωρoiιμι σι:ο επόμενο θέμα, που εΙναι "Οι περί Λειτουργίας '{ων Δημοσίων 

Σχολε(ων Μέσης Εκπαιδεύσεως (ΤροποποιητιχοΙ) Κανονισμοί '{ου 1992". 
Παρακαλώ '{ον Πρόεδρο της αρμόδιας Κο~νοβουλε\ttικής Επιτροπής να διαβάσει 
την 'Exee01]. 
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Ν. ΑΝΑΣ'ΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥ! ΚΑ
ΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Οι περι ΛΕlτσΥΡΓιΑΣ ΤΩΝ 
ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΣΧΟΛΕΙΩΝ ΜΕΣΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (TPOnOnOIHTIKOf) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παllilvτες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Α ΥΥελίΟΟυ 
Γι.ο.ννάκης Kασoυλl.δης 

Ανδρέας ΦιλΙ.που 

Λώρης Λυσιωτης 

θόσος Μιχαηλιδης 

Μάρκος KunQLavou 
Μιχαλάκης Κυπριανού 
Ρένος Πρέντζας 

Η Koινoβoυλενtική EπLtQ0mj Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω Κανονισμο'ίις 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 26 Μα'Ι:ου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψει.ς τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 
και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ. 

Οι υπό συζήτηση Κανονισμοί εκδίδονται με βάση το άρθQo Ι 1 του περί 
Κοινοτικών Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως Νόμου, όπως αυτός τροποποιήθτ]κε με 
τα άρθρα 3(2) και 4 του περί Μεταβιβάσεως της Ασκήσεως των Αρμοδιοτήτων της 
Ελληνικής Κοινοτικής Συνελεύσεως και της Ιδρύσεως YπoUΡγε(oυ Παιδε(ας Νόμου. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται οκοπείται 1'1 ρύθμιση της λειτουργίας 
των δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης έπειτα από το κενό που προέκυψε 
εξαιτΙας της εισαγωγής του θεσμού της πενθήμερης εργασtας σε αυτά. 

Ειδικότερα με τους πιο πάνω Κανονισμούς καθοριζονται η έναρξη και η λήξη 
των σχολικών εργασιών. ο χωρισμός του διδακτικού χρόνου σε τετράμηνα. οι 
θρησκευτικές αργΙΙς, οι ημερLδες στίβου και ελεύθερων δραστηριοτήτων, οι 
συνεδριάσεις των καθηγητικών συλλόγων. η παρακολού&ηση σεμιναQ(ων και οι 
αντικαταστάσεις εκπαιδευτικών που απουοιάζουν. 

Η Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε τις απόψεις όλων των 
ενδιαφερόμενων πλευρών. αποφάσισε την τροποποίηση των υπό συζήτηση 
Κανονισμών, ώστε η έναρξη των μαθημάτων να γίνεται ακριβώς στις 10 Σεπτεμβρίου 
αντί το αργότερο στις ι Ο Σεπτεμβρίου που προνοούν οι υπό ψήφιση Κανονισμοί και 
αύξησε τους περιπάτους από ένα που προνοούν οι ίδ ιοι Κανονισμοί σε δύο. 

Η Επιτροπή, αφού ενσωμάτωσε τις πιο πάνω τροποποιήσεις στο κείμενο των 
υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. όπως 
έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Παρακαλώ τον αμέσως επόμενο ως προς την ηλικία να με αντικαταστήσει για 
λίγο. 

(Σ'tο σημε(ο αυτό ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Γλαύκος Κληρίδης α.\τοχώρησε 
και τον αντικατέστησε ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου). 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΎ) 

Τα θέματα με αριθμό 12 και 13 στην ημερ'ήσια διάταξη, πον είναι ''Οι περί 
Γενικού Διοιχηtιχού προσωπικού· θέση ηρώ.ου Διοικητικού ΛεΙΤOUΡYOύ (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992
Μ 

και "Οι περί Υπηρεσιών Εμ.ι-τορ(οu και 

Βιομηχανίας - θέση Διευθυντή ΒιομllχανΙας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

I992Μ • α.-τοούρθηκαν α,.ό την Εκτελεστική ΕξουσΙΟ. 

Για τα επόμενα δύο θέματα, που ε(ναι ''Οι περί Σχολής Τυφλών - θέσεις 

Οικονόμου Α' και Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι992~ και "Οι 

περί Σχολής Κωφών - θέσεις Οικονόμου Α' και Οικονόμου (Σχέδιο Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992\ υπάρχει κοινή Έκθεση. παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

εΥ, ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚQιΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑ
ΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ Ι. ~Ol ΠΕΡΙ ΣΧΟΛΗΣ ΤΥΦΛΩΝ -
θΕΙΕIΣ OIKONOMOY Α' ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 2. ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΧΟΛΗΣ ΚΩΦΩΝ - θΕΣΕιΣ ΟΙΚΟΝΟ
ΜΟΥ Α' ΚΑΙ QJKONOMOY (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

Πα~ντες: 

Ευστάθι.ος ΕυσταθΙου, Πρόεδρος 
Σοφοκλής Χα'Τ!;ηγιόννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργ(ου 

Αριστοφάντις Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η KO~νoβoυλεuτική Επι'Τροπή Noμ~κών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

οε συνεδρία 'Της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουνίου ] 992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των YΠOuρ-yεΙων Οικονομικών και 
Παιδείας και 'Της ΠΑΣΥΔΥ. 

Με βάση 'Τους πιο πάνω Κανονωμούς, οι οποίοι εκδ(.δονται με βάση 'Τα άρθρα 

27 και 87 του νόμου για τη Δημόσια Υπηρεσία, σκοπεί'Ται ο καθορισμός 'Των 
σχεδίων \!πηρεσΙας 'Των θέσεων Οικονόμο\! Α' και O~κoνόμoυ στη Σχολή Τυφλών και 

στη Σχολή Κωφών το\! Υπουργείου Παιδείας. 

Η Koινoβoυλειrrική Επι'Τροπή Νομικών, υιoOε'TΏVΤας τους σκοπούς των \!πό 

σνζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλη 'Την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν: 

(Κ wπά τη σφiιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - θtση Πρώτου Λογιστή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) κανονισμοί 'Του 1992". Παρακαλώ 'Τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επι'Τροπής να διαβάσει 'Την Έκθεση. 



ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡοmΆΙ ΩΣ ~OI ΠΕΡΙ ΓΕΝικογ ΛΟΠΣΤΗΡΙΟΥ - θΕΣΗ 
ΠΡΩΤΟΥ ΛΟΠΣ!Ή (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ)ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Euστάθ~oς Ευσταθίου, Π ραιδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουριδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παuλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέ"tησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11,21 και 28 Μα'ίου και 
στις 4 Ιουνίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση Κανονισμών 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, ο Γενικός Λογιστής της Δημοκρατίας και εκπρόσωποι της ΠΑΣγ Δ Υ, 

του Συνδέσμου ΕΎΚεκριμένων Λογιστών και του Συνδtσμoυ Πτυχιούχων 
Εγχεχριμένων Λογιστών και Ελεγκτών Κ ύπ.ρου. 

Με τους πιο πόνω Kανoν~σμoύς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
κα~ 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου 
υΠηρεσίας της νέας θέσης Πρώτου Λογιστή στο Γενικό Λογιστήρι.ο της 

Δημοκρατίας. 

Με την ευκαιρία της μελέτης των πιο πάνω κανονισμών f1Ύέρθη από 

Βουλευτές-Μέλη της Ε.,τιτροπής και το γενικότερο θέμα των επαΥγελματιών 

λογιστών. Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη ότ~ η πρώτη πλήρωση της υπό αναφορά 

θέσης θα γίνει με την προαγωγή υπαλλήλων που υπτιρετούν στο Γενικό Λογιστήριο 
μόνο. χωρίς να τοποθετηθεί στο γενικότιρο θέμα. προχώρησε στη συζ;ήτηση του 

προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας ως ειδικού θέματος. Συναφώς η Επιτροπή 

στιμειώνει το γεγονός ότι η κυβέρνηση ανέλαβε τη δέσμευση να εξετάσει το 

γενικότερο ζήτημα και να καταθέσει στη Βουλή ολοκλτιρωμένη νομοθεσία μέχρι το 

τέλος του τρέχοντος χρόνου. 

Μι γνώμονα τη γενική αυτή θέΟΤ) και συνεκτιμώντας τις ομόφωνες απόψεις 

των ενδιαφερόμινων οργανώσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

εισηγείται στη Βουλή την έγκριΟΤ) των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν 

)"ατατεθιί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Οι Βουλευτές-Μέλη της Κοινοβουλε\lτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. χωρίς να διαφωνούν με την έΎΧΡΙΟΤ) των υπό αναφορά Κανονισμών. 

δήλωσαν ότι ως θέμα αρχής δεν ευνοούν τη συμπερίληψη σημειώσεων που 

μετατρέπουν την πρώτη πλήρωση μιας θέσης πρώτου διορισμού και προαγωγής 

απo)(λε~στι)(ά σε προαΥωΥή. γιατί με τον τρόπο αυτό αποκλείονται πολλά 

προσοντούχα πρόσωπα. 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένστασl1. σι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα δύο θέματα. που είναι ''Οι περί ΦορολΟΥίας του Εισοδ'ήματος 
('Αδεια για την Ετοιμασία Λογαριασμών Φορολογητέου Εισοδήματος) Κανονισμοί 

του 1992" και "Οι περί Mrιχανών Παιγνίου (Εγγραφή και Έκδοση Αδειών) 

(Τροποποιηηκοί) Κανονισμοί του 1992", αποσύρθηκαν από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

Τα δύο επόμενα θέματα, που είναι "Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Απαλλαγές με βάση τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης της Δημοκρατίας) Κανονισμοί του 

Ι992Μ και ΝΟι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Αλλοδαπές Εταιρείες) (Απαλλαγή) 

Κανονισμοί του 1992". έΧΟ1.lν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε 
άλλο Μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και προυπολΟΥισμού 

να διαβόσει την Έκθεστι. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

(Ι) ~Ol ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (ΑΠΑΛΛΑΓΕΣ ΜΕ ΒΑΣΗ 

ΤΗ ΣΥΝθΗΚΗ ΕΓΚΑθΙΔΡΥΣΗΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

199'2" ΚΑΙ (2) "ΟΙ ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤlθΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (ΑΛΛΟΔΑΠΕΣ 
ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ) (ΑΠΑΛΛΑΓΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992~ 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Κ Ικης ΚαζαμΙας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιο\ιπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙοιι 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνl.oυ 
199'2. Στη συνεδρίαστι αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωπo~ 
του Υπουργε(ου Οικονομικών. Στη συνεδρ(αστι ήταν παρών και ο Βουλευτής κ. Ν. 

Ρολάνδης. 

Με τους πρώτους Κανονισμούς, οι οποίοι εκδt.δoνται με βάση τις 

παραγράφους (α) και (γ) του άρθρου 30 της νομοθεσΙας για το φόρο προστιθέμενης 
αξίας, σκοπεΙται η α..-ταλλαγή από το φόρο αυτό των εγχώρι.ων προ'ίόντων και των 

υπηρεσιών που παρέχονται στα δικαιούχα πρόσωπα, σύμφωνα με τη Συνθήκη 

Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βόστι τα άρθρα 6 και 
30 της ίδιας νομοθεσίας, σκοπε(ται η Q..-ταλλαγή των υπεράχτιων εταιρειών Q..ίό το 
φόρο προστιθέμενης αξίας σε σχέση με τα εισαγόμενα αγαθά, την παράδοση αγαθών 

και την παροχή υπηρεσιών. Η σκοπούμενη απαλλαγή των υπεράκτιων Εταιρειών, 
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σύμφωνα με τους κvβερνητ~κoύς αρμοδίους, επιβάλλεται. ώστε η κυβέρνηση να Ei:Vat 

σvνεπής στην εφαρμογή της πολιτικής της για την ενθόρρυνση της εγκατάστασης 
υπερόχτιων εταιρειών στην Κύπρο, κάτι που αι-τοτελε[ και βασικό στόχο της 

οικονομικής της πολιτικής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, αφού έλαβε 

υπόψη τouς λάγους για τouς οποίους προτείνονται οι υπό αναφορά Κανονισμοί, 

συμφωνεί με τouς σκοπούς τους. γι' αυτό και εΙσηΥεΙται στη Βουλή την έγκρισή 

τους. Προβαίνοντας στην εισήγησή της αυτή, η E..-ΤLτρoπή καλεΙ τους αρμοδίους να 

πάρουν όλα τα αναγκαία μέτρα ελέγχου, περιλαμβανομένης και Τ11ς ειδικής 
σήμανσης των υπό αναφορά eξαΙΡOύμενων προ"ίόντων. 

Τα Μέλη της Επιτροπής - Βουλευτές του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

διατίιπωσαν τη σοβαρή ΕΠιφύλαξή τους τόσο για ης νέες φοροαπαλλαγές που 

χορηγούνται σης υπεράχτιες εταιρειες όσο και για την επιλεκτική εφαρμογή τΤ}ς 

Συνθήκης EyκαθLδρυσης της Κυπριακής ΔημοκρατΙας. όταν μάλιστα πολλές 

πρόνοιές της καταπατούνται ή όταν δεν επιδεικνύεται αυξημένη ευαισθησία για την 

τήρησή τους από τα πρόσωπα που δι..εκδικούν ης υπό αναφορά φοροαπαλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. Q.ι-τό τη θέση μου να μου επιtρέψετε να αναφερθώ στο δεύτερο 

σκέλος της Ε."'tιφύλαξης του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ σχετικά με την 

επιλεκτική εφαρμογή της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης. 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Γλ. Κληρ(δης επανήλθε και 

κατέλαβε την έδρα. ενώ ο κ. Ά. Χρυσοοτόμου κατήλθε στη θέση του.) 

Είναι Τ} πρώτη φορά. κύριοι Πρόεδροι. που μου συμβαίνει να ξεκινώ την 

ομιλΙα μου επΙ προεδρΙας ενός έντιμου Μέλους και να συνεχ(ζω στην προεδρ(α του 

αρχαιότερου και σεβαστού Μέλους, του κ. Κληρ(δΤ}. Πρώτη φορά συμβαίνει! Ίσως 

είναι και ειδικό το θέμα. 

Κύριε Πρόεδρε. προτού καταλόβετε την έδρα. θα έλεγα ότι είναι λυπηρό 

πράγματι. διότι μια εΥΥυήτρια δύναμη, η Μεγάλη Βρετανία. επιλεκτικά μας ζητά να 

εφαρμόσουμε ΤΤ} Συνθήκη ΕγκαθίδρυσΤ}ς. Και λαμβάνω την εuκαιρία αυτή, καίτοι θα 

εγκρίνουμε τους Κανονισμούς αυτούς, για να υπενθυμΙσω ότι η Συνθήκη 

Εγκαθίδρυσης είναι άρρηκτα συνδεδεμένη και με τη Συνθήκη Εγγυήσεως και ότι το 

άρθρο 3 της Συνθήκης. που πQOβλέ.ι-τει την υποχρέωση της Μεγάλης Βρετανίας να 
διαφυλάσσει την ανεξαρτησία μας και την εδαφική μας ακεραιότητα, αμέσως 

συμπληρώνεται από το άρθρο 4, με βΔση το οποίο η Κυπριακή ΔΤ}μοκρατΙα 
αναλαμβάνει την υποχρέωση να σέβεται το νομικό καθεστώς των βάσεων. Κατά 

συνέπεια δεν μπορούμε εμε(ς μονόπλευρα να σεβόμαστε και οι άλλοι να μη 

λαμβάνουν υπόψη τις υποχρεώσεις τους. 

Αυτά απλώς ως μια υπόμνησΤ}, διότι επΙ του θέματος αυτού θα επανέλθω. όταν 

Οα εξεταστεί στο Κεφάλαιο Δ' το Οέμα που ενέγραψα τΤ}ν περασμένη βδομάδα και 

δεν το βλέπω να είναι εγγεγραμμένο σtην ημερτiσια διάταξη. πράγμα για το οποίο 

στην κατάλληλη στιγμή θα απεuOυνθώ προς τον Πρόεδρο, για να δούμε τι συμβαί.νn. 
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Υπάρχει ένσταση ό.ί"tως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, σι Κανονισμοί εΥχρΙνονται. 

ΝομΙζω πως τώρα έχουμε το επιπρόσθετο θέμα, το οποίο κατατέθηκε σήμερα 
και κηρυχθηκε επείγον, που εΙναι "Οι περΙ Αεροπορικών Μεταφορών (Άδειες 

Αεροπορικών ΥΠηρεσιών) (ΓροποποιητικοΙ) Κανονισμοί tQ1J 1992", Έχει ήδη 
κuκλOφoρηoει τι Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων και παρακαλώ να αναΥνωσθεΙ 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝ ΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ταΥ! ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ! ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Οι ΠΕΡΙ 

ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ (ΑΔΕΙΕΣ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΏΝ) 

(ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλιδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιποχοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

IσίδωQoς Μαχριδης 

ΤτΙμης ΕuθυμΙΟυ 

Παύλος ΠQΠαγεωργ(oυ 

Κ(κτις Καζαμίας 

θάσος M~χατιλ(δτις 

Η Κοινοβουλευτική Eπι-tΡOπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέtασε τους nL.Q 
πάνω Κανονισμούς σΙ! σημeρινή συνeδρία ττις, στην oπoLα παρ~σττι και ο Γενικός 

Διενθυντής του Υπουργε(ου Συγκοινωνιών και Έργων, ο οπο{ος ανέλυσε τους 

σκοπούς κα~ τις επιδιώξης των υπό αναφορά Κανονισμών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδtδoνται με βάση το άρθρο 13 
του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου σχοπείται τι Ει.ι.βολή οικονομικών κυρώσεων 

στον αερομεταφορέα ή στον έχοντα την εκμετάλλευστι του αεροσκάφους σε 

περΙΠΤωστι αποδεδειγμένης παράβασης των Κανονισμών και των όρων που δι.έπο\J'V 

τ"ν παραχώρηση άδειας για εκτέλεση έκτακτων ναυλωμένων πτήσεων μεταξύ 

KUnQOΊJ και άλλων χωρών. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον ττις Επιτροπής από το 
Γενικό ΔιευθUΝΤΉ του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με βάσ" ττιν ισχύουσα 

σήμερα νομοθεσία τι παράβαση των όρων και Κανονισμών που διέ..ουν τη 

διεξαγωγή τέτοιων m:ήσεων τιμωρείται σε περLπτωστι καταδΙκης με ποινή φυλάκισης 

ή και με χρηματική ποινή. Επειδή τον τελευταίο καιρό έΧΕΙ παρατ"ρηθΕΙ 
ανησUΧΤΙτική έξαρση παρσ.βό.σεων των όρων εκτέλεσης ναυλωμένων πτήσεων που 

συνίστανται κυρ[ως σττι μεταφορά επιβατών με πληρωμή θέσης μόνο και χωρίς 

διαμονή ή διαμονή σε μ" εγκεχριμένα τουριστικά καταλύματα, για toUto και κρίθηκε 
ανα-Υχαία η τροποποΙτιση των σχετιχών Κανονισμών χατά τρόπο που να είναι 
δυνατή η άμεση επιβολή χυρώσΕων σε εκεΙνους που παρανομούν. Τα πλαίσια των 

χρηματιχών ποινών που είναι δυνατό να επιβληθούν καθορίζονται οπό εκατό μέχρι 

και πέντε χιλι.ό.δες λίρες ανάλογα με τη βαρύτητα της παρά.βασης. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετώντας τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη 

ότι με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις θα διαοφαλιστεΙ μεταξύ άλλων η κάθοδος 
στην Κύπρο τουριστικού προ'ιόντος υψηλής ποιότητας με όλες τις συνεπαγόμενες 

ευμενείς συνέπειες στην οικονομία του τόπου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές: 

Ο κ. Καζαμ(ας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια παρατήρηοη και απολογούμαι που αυτή η 

παρατήρηση δεν έγινε προχθές στην Επιτροπή, στην οπο{α εσπευσμένα είχαν 

παρα..-τεμφθεΙ αυτοί οι Κανονισμο( προς εξέταση λόγω του επείγοντος του Οέματος. 

Όμως θα ήθελα να υπενθυμίσω το Σώμα πως σε μια άλλη Επιτροπή, την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, όλες οι πλευρές ομόφωνα 

στην εξέταση του προβλήματος των μη αδειούχων καταλυμάτων υποβάλαμε 
παράκληση προς την Εκτελεστική Εξουσία, μέσω του Γενικού Εισαγγελέα, να 

εξετάσει την περίπτωση νομιμοποίησης. υπό κάποιους όρους φυσικά. αυτών των μη 

αδειούχων εγκεκριμένων τουριστικών καταλυμάτων. Και αν τώρα το αφήσουμε να 

πάει αυτό απαρατήρητο. επιτρέποντας ουσιαστικά στον ΚΟΤ να θεωρεί παράνομη 

τη διαμονή τουριστών σ' αυτά τα καταλύματα. πιθανόν αυτοί οι τουρίστες να 

εκδιώ-"ονται από την Κύπρο, προτού καν κάνουν τις διακοπές τους. θα ήθελα 
λοιπόν να προτείνω αυτή την παρατήρηση να τη διαβιβάσουμε μέσα στο πνεύμα της 

απόφασης της Επιτροπής ΕμπορΙο" και Βιομηχανίας, ούτως ώστε ο' αυτές τις 
περιπτώσεις οι τουρίστες να θεωρούνται ~νόμιμoι" και να μη λαμβάνονται 

οποιαδήποτε μέτρα εναντίον τους. Διαφορετικά θα υπήρχε μια αντίφαση στις 

τοποθετήσεις μας ως Νομοθετικής Έξο"σίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ναι, ορίστε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι (διες επιφυλάξεις και οι (διες υΠΟψίες, θα έλεγα, 

βασανίζουν κι εμένα. Έχει διαπιστωθεί μια διάσταση απόψεων μεταξύ τουλάχιστον 

της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας από τη μια πλευρά και του ΚΟΤ και του 

Υπουργείου Εμπορίου από την άλλη πλευρά σε ό,ΤΙ αφορά τα του τουρισμού μας. 

Σε ό,τι αφορά τα επΙΠεδα κ.λπ., κλ-τ. Όπως Ο προηγούμενος συνάδελφος ανέφερε. η 

Επιτροπή έχει ήδη καταλήξει σε κάποια απόφαση. με την οποία ζητείται, αν θέλετε. 
η νομιμοποίηση των καταλυμάτων των τουριστικών τα οποία μtχρι στιγμής δεν 

είναι αδειούχα. Φοβούμαι ότι αυrή η κίνηση είναι μια κυκλωτική κίνηση της 

Εκτελεστικής Εξουσίας, με σκοπό να παρακάμψει την αντί.δραση ή τη θέση, αν 

θέλετε, την ομόφωνη της Κοινοβο"λευτικής Επιτροπής Εμπορίου. η οποία ίσως και 

να προδικάζει μια ανάλογη στάση της ολομέλειας της Βουλής και αυτσύς τους 

ανθρώπους να τους πλήξει με άλλο τρόπο. Εγώ. έχοντας αυτές τις επιφυλάξεις. 
εισηγήθηκα ήδη στην κοινοβουλευτική μας ομάδα να καταψηφί.ση αυτούς τους 

ΚανονLομούς, όχι για τΙποτε άλλο, αλλά επει.δή έχω έντονες υποψΙες ότι αποσκοπεΙ 
σ' αvrό το πράγμα πο" ανέφερα. Πρέπει επΙσης να αναφέρω στη Βουλή, και νομ{ζω 
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πως είναι ενήμεροι σι συνάδελφοι, ότι από αυτούς τους ανθρώπους έχει διαvεμ1jθεί, 
τουλάχιστον εγώ έχω πάρει. επιστολή με την ΟΠΟια εκφράζουν τις ίδιες ανησυχίες 
μ' αυτές που σας ανέφερα προηγουμένως. Και \ιπ6 αυτές ης συνΟήχες αισθάνομαι 

ότι ίσως πέφτουμε σε παγίδα. γι' αυτό εμείς θα καταψηφίσουμε τους Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. Μ ΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε. οι Κανονισμοί που αναγνώστηκαν μόλις πριν από λίγο 

στάλθηκαν στη Βουλή με την παράκληση της Εκτελεστικής Εξουοίας να περάσουν 

χωρίς καθυστέρηση, γιατί έχουν γίνει σuyκεκρψένες διενθετήσεις με τους 

ταξιδιωτικούς πράκτορες σε ό;η αφορά την έλευση τουριστών με τον εθνικό 

αερομεταφορέα και τις ναυλωμένες πτήσεις. Οι ναυλωμένες πτήσΕις πωλούν 

εισιτήρια έναντι της τιμής των ί49 από το Λονδίνο μετ' επιστροφής. Αυτό σημαίνει 

ότι ο εθνικός αερομεταφορέας και οι άλλοι μεταφορείς, οι οποίοι έχουν νόμιμη 

άδεια για να διεξαγάγουν τις αερομεταφορές μεταξύ Κύπρου-Λονδίνου η ακόμα και 

Ευρώπης. υφίστανται τεράστιες ζημιές. πράγμα το οποίο ανεφtρθη σε ορισμένες 

συζητησεις οι οποίες έγιναν τελευταίως στην Κύπρο μεταξύ των αρμοδίων της 

Πολιτικής Αεροπορίας, του Υπουργείου Συγκοινωνιών, της κυβέρνησης γενικά και 

εκπροσώπων των τουριοτικων πραΚΊ:όρων. Βεβαίως μιλούμε και για τα παράνομα 

τουριστικά διαμερίσματα. Γνωρίζουμε όη αυτό το θέμα συζητείται στην Επιτροπη 

και αναμένεται εντός ενός μηνός το θέμα να διευθετηθεί, δηλαδή κατά πόσο θα 

νομιμοποιηθούν η δε θα νομιμοποιηθούν τα μη αδειούχα διαμερίσματα. 

Δε διαφωνώ με την εισήγηση του συναδέλφου κ. Καζαμία να το θέσουμε 

ενωπιον της κυβέρνησης ως παρατήρηση, αλλά, σε ό,ΤΙ αφορά την ουσία του 

θέματος, οι Κανονισμοί αυτοί υπάρχει εισήγηση να θεωρηθοίιν επεΙγovτες και να 

τεθούν ενώπιον της Βουλής για έγκριση, για το λόγο όη η κυβέρνηση, η οποία έθεσε 
ενώπιόν μας το επείγον του θέματος, παρουσίασε ως τρομερά δύσκολη και 

προβληματικη τη\' περίπτωση και μικρτΊς ακόμα αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομιζω οι ανησνχίες μποροίιν να διασκεδαστούν, αν εξουσιοδοτηθεί ο 

Πρόεδρος της ΒουλτΊς εκ μέρους ολόκληρου του Σώματος να διαβιβάσει προς την 

κυβέρνηση ότι φρίνονται αυτοί οι Κανονισμοί ως Κανονισμοί επειγούσης φύσεως 
απλώς και μόνο για το θέμα των ναυλωμένων πττΊσεων και ότι η Βουλή δε θα δεχθεί 
οποιαδήποτε παρερμηνεία των κανονισμών αυτών, μέχρις ότου το θέμα των 

τουριστικών καταλυμάτων. αδειο"ύχων τΊ μη, απασχολτΊσει το Σώμα. 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ένα a..-τό τα επιχειρτΊματα που έχω υπόψη μου και που έχει 

επικαλεστεί η κυβέρνηση γι' αυτές τις ναυλωμένες πτήσεις είναι ότι δεν έχουν 
εξασφαλίσει νόμιμη διαμονή στους πελάτες τους. Και όταν λέει νόμιμη διαμονή, 

εννοεί διαμονή σε νόμιμα τουριστικά καταλύματα. Νομιμοποιημένα' όπως θέλετε 

πέστε το. Πολύ φοβούμαι ότι θα πληγοίιν πολλοί άνθρωποι ΟΙ οποίοι έχουν 
τεράστιες e...-τενδύσεις και οι οποίοι αvτιμετωπίζoυν αυτη τη στιγμή έναν πόλεμο. 
Και είναι γνωστό αυτό' αvτιμετωπίζoυν πόλεμο α.ίτό συγκεκριμένες πλευρές. 

Διερωτώμαι γιατί τόσο μεγάλη σπουδή και γιατί μόνο ο Γενικός Διευθυντής του 
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ΥπουρΥε(ου Συγκοινωνιών να παραστεί στη σuνεδριαση της KOιvoβoυλεuτικής 

Επιτροπής. Είναι μόνο το Υπουργείο Συγκοινωνιών που εί.ναι ενδιαφερόμενο; Γιατί. 

δεν ήρθαν οι αερομεταφορείς; ΓιατΙ δεν ήρθαν οι ξενοδόχοι; ΓιατΙ δεν ήρθαν όλοι αυτοΙ 

οι άνθρωποι οι οποίοι ε(ναι ενδιαφερόμενοι; Γι.ατΙ αυτή τι σπoUΔΊi; EπLι"tliOV - βεβαίως 

αυτό δεν το καταλογίζω ως ευθύνη στην Επιτροπή- δεν υπήρχε αντιπρόσωπος του 

κόμματός μας στη συνεδρ(αση αυτή. Επαναλαμβάνω, δεν το καταλΟ'Υ(ζω ως ευθύνη 
στην Επιτροπή. 

Γι' αυτούς τους λόγους αισθόνομαι ότι θα πρέπει να το μελετήσουμε ακόμα 

λιγο. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Oρί.σtε . 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

κνριε Πρόεδρε, σε ό,ΤΙ αφορά την παρατήρηση του συναδέλφου κ. θεοδώρου 

για τη μη εκπροσώπηση του κόμματός του στην Επιτροπή ... 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δεν είναι παρατήρηση. Είπα ότι δεν αποδΙδω ευθύνη στην Επιτροπή. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ο., θέλω να παρατηρήσω ότι τέθηκε ενώπιον του κ. Δημήτρη Ηλιάδη το πόρισμα 

της σuνεδρως και ο κ. Ηλιάδης συμφώντισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Νσμίζω είχε ζητησΗ το λόγο ο κ. ΠιττοκοπΙτης προηγουμένως. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Απλώς μια μικρή προσθήκη, κύριε Πρόεδρε. από τη θέση μου, αν μου 

επιτρέπετε. 

Λόγω του μεγάλο\l αριθμού τουριστών που θα έρθoUΝ φέτος στην Κύπρο, τα 

παράνομα δLOμερίσματα τα χρησιμοποιούν και τα ενοικιάζο\lν και τα προσφέρο\lν 

οι ίδιοι οι ξενοδόχοι. επομένως δε διοπιστώσαμε ως Επιτροπή, όταν εξετάζαμε 
αυτό το θέμα, όη, όπως αναφtρθτικε α...ό άλλους aξιότιμoυς συναδέλφoUς, πιθανώς 

οι Κανονισμοί αυτοί να είναι μια κυκλωτική κίντιση εκ μέΡOUς της κ\lβέρντισης ή 
άλλως πως. Παρόλ' α\lτά θα ήταν πράγματι ορθό .τουλάχιστον εμείς 

επι.δοκιμάζο\lμε την εισήγησή σας, κύριε Πρόεδρε· να διαβιβαστεί αυτή η αντισυχία 

μας προς την Εκτελεστική Εξο\lσΙα. καθώς και η παράκληση ο ΚΟΤ και τα άλλα 

εμπλεκόμενα τμήματα να δώσουν όλα εκείνα τα απαιτούμενα στοιχεία και 

πληροφορίες στην Επιτροπή Εμπορία\l και Βιομηχανίας, ώστε να μπορέσει να 

αποφασίσει τελεσίδικα τι μέλλει γενέσθαι γι' αuτά τα παράνομα διαμερίσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομ!.ζω στις οπόψεις της Βουλής που θα διαβιβαστούν να υπάρχει διευκρίνιση 

ότι τον όρο νόμιμη διαμονή σ' Ο\ltή την περι...τωση η Βουλή δεν τον ερμηνεύει ως 

αναφερόμενο στα δl.OμερΙσματα, αλλά ότι ψηφίζει επειγόντως για το θέμα των 

ναυλωμένων πτήσεων. 'EtOL νομίζω ότι δεν πρέπει να υπάρχει καμιό αντισυχία. 

Ο κ. Θεοδώρο\l πάλι. 
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Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομιζω ότι, αν ρ(ξουμε μια πιο προσεχτική ματιά στην 

Έκθεστι. θα καταλάβουμε περί τίνος πρόκειται. Λέει στη δεύτερη σελίδα της 
Έκθεσης: ~Eπειδή τον τελευταίο καιρό έχει παρατηρηθεί ανησυχητική έξαρση 

παραβάσεων των όρων εκτέλεσης ναυλωμένων πτήσεων που συνίσταvται ΚUΡιως 

στη μεταφορά επιβατών με πληρωμή θέσης μόνο και ΧωQ{ς διαμονή ή διαμονή σε μη 

εγκεκριμένα τουριστικά καταλύματα ... ". Δηλαδή μιλούμε γι' αυτό το ζήτημα. Άρα 
αυτό που φοβούμαι ότι είναι κυκλωτική κίνηση δεν το φοβούμαι. είναι. Πώς να το 

χάνουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

ΚύΡΙΕ Θεοδώρου, εκείνο το οποίο ενδιαφέρει Τl1ν κυβέρνηση είναι ΊΟ ότι. 

χωρLς να έχονν εξασφαλίσει διαμονή στην Κύπρο, έπαιρναν φθηνά Εισιτήρια. 

Επομένως, αν πούμε εμεΙς ξεκάθαρα ότι, εγκρίνοντας επειγόντως αυτούς τους 

Κανονισμούς, δε θεωρούμε ότι καλύπτουν το θέμα του αν έχεις εξασφaλΙοeι 

διαμοV1i σε νόμιμα διαμερίσματα ή όχι, νομίζω ότι η κυβέρνηση θα είναι πολύ εκτός 

θέματος αν προχωρήσει να χρησιμοποιήσει αυτούς τους Κανονισμούς, που 
κρίνουμε επειγούσης φύσεως, για τα μη δικαιούχα διαμερίσματα. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα έκαμνα την εξής εισήΥηση: Να απαλειφθεί από την Έκθεση 

της Επιτροπής η αναφορό: στα παράνομα διαμερίσματα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Ε(ναι από τους Κανονισμούς που πρέπει να α.-ταλειφθεΙ, κύριε σννάδελφε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ακριβώς, θα πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε. ότι στους Κανονισμούς που 

έχουν έρθει για μελέτη στην Επιτροπή πουθενά δεν υπήρχε το θέμα των μη 
αδειούχων καταλυμάτων. Πρέπει να πω ότι εδώ η διατύπωση στην Έκθεση της 

Επιτροπής μας είναι λίγο ατυχής. Όμως εξαρτάται από μας να το διαγράψΟυμε. 

γιατ( είναι Έκθεση της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συζητούμε περί όνου σκιάς. 

Αν στους Κανονισμούς δε χρησιμοποιείται ο όρος, το τι περιέχει η Έκθεση δεν 

είναι μέρος του νόμου. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Όμως σε απάντηση του ερωτήματος του κ. θεοδώρου γιατί να έρθει μόνο ο 

Διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών, πρέπει να πούμε πως. επειδή ήρθε ως 

θέμα του αρμόδιου Υπουργείου, γιατί επλήπετο ο εθνικός αερομεταφορέας και 

επειδή ήταν και επείγον, δε θεωρήθηκε σκόπιμο να συνoδεuτεί από οποιοδήποτε 

άλλο. Και επειδή πιστεύω ότι συμμερίζονται τις ανησυχίες του συναδέλφου όλες οι 

πλευρές, με την αναΎΚαLα δική σας διευθέτηση, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι θα ήταν 

σκόπιμο να τους εγκρίνουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Nα~. ο Χ. Λ υσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Φoβoίιμα~ πολύ ότι οποιαδήΠΟΤΕ έκφραση ε,τιθυμίας της Βουλής δε θα έχει 

καμιά νομική ισχύ. Ομολογώ ότι δεν έχω δει τους Κανονωμούς και επομένως δεν 

tχω χ{?Οοωπιχή άποψη κατά πόσο εμπερικλείουν αυτό το στοιχείο. θα θέλαμε τη 

διαβεβaιωσTI ότι δεν το εμπερικλεΙOuν. Ύιατί οποιαδήποτε διαβίβαση απόψεων 
θεωρητικών για το αν οι Κανονισμοί ουσιαστικά εΙναι απαγορευτικοΙ στο σημείο 
στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. θεοδώρα\!. πολύ φοβούμαι ότι είναι λiκJη συμβιβαστική. 
Και OΠOLαδ'ήΠOτε συμβιβαστική, ας την πούμε. λiκJη δε θα εΙναι λύση. Γι' αυτό 

θέλονμε να πληροφορηθούμε κατά πόσο οι Κανονισμοί πρόγματι .. " 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

κυΡΙΕ ΛυσσαρΙδη. από νομικής πλευράς έχετε δίκαιο. Αλλά. αν λεχθεί στην 

κυβέρνηση "ΕίΤΕιδή ζήτησες να εγκριθούν. έχε υπόψη σου ότι δεν πρέπει να 
χρησιμοποιηθούν γι' αυτό το σκοπό", ασφαλώς θα είναι πολύ δύσκολο για την 
κυβέρνηση να το κάμει, αν έχει την πρόθεση, 

Αλλά, αν θέλετε θα συνεχίσουμε με το Κεφάλαιο ΔΌ Εν τω μεταξύ 
παρακαλούνταL τα μέλη της Επιτροπής να εξετάσουν η περιέχουν οι Κανονισμοί. 

αν έχουν αυτόν τον όρο. και ε.ίτανερχόμαστε για την ψήφιση. 

Νομίζω να μπούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

1) Ο περί Συμπληρωματικού ΠροlJπολοΥισμού Νόμος (Αρ. 23) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπ~~ιπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

ΠροlJπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 
Πωλήσεως) (Γροποποιητικο{) Κανονιομοί του 1992.. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙΟ Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) ΟΙ περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) 
(Γροποποιητικοι) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας • θέση Διευθυντή 
Βιομηχανίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.ι-τονται στην Κοινοβουλευηκή Επιτρο.-τή Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) o~ περί Γενικού Διοικητικού προσωπικού. θέση Πρώτου Διοικητικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) ΚανονισμοΙ του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..-ι:ονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφο που αqχ>ρά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων 
από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει '{ου άρθρου 3(1) (a) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Πρoσώ."UιJν 

Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

ΚατατέθΊ1κε από το Υπουργείο ΣυΥκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφα που αφορούν (a) ττιν παράτσο" των ΙΙΠηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσιο υπηρεσία. και (β) τη σκοπούμενη Πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εκ.ίαιδευτική υπηρεσία δυνάμει 

του άρθρου 3(1)(0) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

(Δτιμοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

• Kατατeθτικαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πaρα.-τέμ.ίτovται στην Κοινοβουλευτική Ε.-τιτροπή Οικονομικών και 

ΠρoUπoλoγισμoύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Πρόταστι νόμου: 

Ο περί Αναγνώρισης Πτυχίων ή Δurλωμάτων Αναγνωρισμένων 

Π ανεπΙΟΤ'l1μίων, όταν μέρος ττις Φοίττιστις έγινε σε Εγγεγραμμένη 
Ιδιωτική Σχολή Τριτοβάθμιας ΕκπαΙδευστις Νόμος του 1992. Kατατέθrικε 
από τον κ. Γλαύκο ΚλτιρΙδη , Πρόεδρο του Δτιμοκρατικού Συναγερμού. 

και τον κ. Νίκο Αναστασιάδτι, Πρόεδρο ττις Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Π αιδεi.ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπεται οττιν Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. Ο κ. Κασουλι.δτις. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν δεν α..-τατώμαι, τι Επιτροπή Οικονομικών και 
προυπολογισμού. όσο και.ρό εΙμαι μέλος, εδώ και ένα χρόνο, είναι αυτή που μελετό 

το θέμα των τιμών των πετρελαιοειδών, το οποίο έχfΊε παραπέμψει σtην Ε..-τιτροπή 

Εμ.-τορ(ου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ποιος το κατέθεσε: 
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Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, αλλά πάντοτε, όπως και <πΟ 

παρελθόν, το εξέταζε τι Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πιστεύω ότι. εφόσον τα προηγούμενα τα ειδε η Επιτροπή Οικονομικών, θα 

πρέπει να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Οικονομικών και φυσικά θα δικαιούται να 

συμμεΊέχει, αν θέλει. και η Ε.ι-τιτροπή Εμ..-τορ[ου και Βιομl1χανιο.ς. 

Έληξε τι κατόθεση των νομοσχεδίων και των εΥΥρόφων. 

Κεφάλαιο r: Ερωτήσεις· Απαντήσεις. 

(Auτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 498 που UItolJ).,tj&TIXE από το Βο\lλευτή εχλογιχή; πεQιφ~Qειας; 
Λε\1)(ωσίας χ. ΔημήΤQΤΙ Συλλο"οη στις 6 Μαϊοιι Ι992. 

"Το σοβαρό πρόβλημα της λεLψυδρ(ας ταλαι..πωρεί την επαρχία Λευκωσtας εδώ 

και αρκετό. χρόνια. ΠαρακαλεΙται το αρμόδιο YΠOUΡyεΙO να πληροφορήσει τη 

Βουλή των ΑΥηπροσώπων τα ακόλουθα: 

Ι Υπάρχει οποι.αδήποτε σκέψη και προγραμματισμός γι.α κατασκευή 

υδατικών έργων στην επαρχία Λεuκωσίας; 

2. Σε ποιο στάδιο βρΙσκονται οι σχετικές διαδικασίες; 

3. που βρίσκεται το θέμα προώθησης της κατασκευής ΤΟ\l Βόρειο\l 

Αγωγου;" 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤΙΑ' 499 πο\! υποΙΙλήθηχε από το Βουλευτή εκλοΥΙΧΨ; ΠΕQιφέQΕιας 
ΛεuχωσΙας χ. ΜάQΚΟ Kυπ@ιανoiι σης 6 Μαϊου 1992. 

"Σε απάντηση του έντιμου Υπουργου Οικονομικών στην ερώτησή μου, με 

ημερομ. 8.1.92, πιθανώς εκ παραδρομής δε δόθηκαν όλες οι πληροφορίες σχετικά με 
τους αξιωματοίιχους ΤΟ\l κράτους ΠΟ\l έχουν δικαίωμα χρήσης κρατικού 

αυτOΚΙVΉτO\l. καθώς και για τα μέλη της αστυνομικής δύναμης, Εθνικής ΦρoUΡΆς, 

Κυπριακού Στρατου Κ.ο.Κ. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

AνtL.ιϊ:ρoσώπων χατά πόσο υπάρχουν κρατικοΙ αξιωματούχοι ή δημόσιοι υπάλληλοι 

που δεν περιλαμβάνονται στην πιο πάν(ι:l απάντηση, όπως Π.χ. ο Γενικός 

Γραμματέας Νέας Γενιάς, και που έχουν δικα(ωμα χρήσης υπηρεσιακου αυτoκιVΉτoυ 

και να δώσει στη Βουλτ, των Α ντι.προσώπων και τα υπόλοι.πα στοιχε(α που έχουν 

ζητηθεΙ με την ερώτηστ'1 μου". 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤΆ' 500 που υποΙΙλήθηχε από το Βοιιλευτή εχλΟΥικής πεQιφέQ2ιας 
AeIIeoO\l χ. 'AQIGYo ΧQUGοστόμοu στις 6 Μαϊου 1992, 

"Ενώ o~ γεωργοί άρχισαν το μ.ί-ταλάρισμα του oavO\l. διακατέχονται από 
σύγχυση ως προς το iιψoς της επιδότησης, λόγω σUYΚΡOUΌμενων ανακοινώσεων των 

Υπουργειων Εμπορίου και ΒιομΤ)χανίας και Γεωργ(ας και Φυσικών Πόρων. 

Σε ανακοίνωσή του. με ημερ. 27fl/1992, το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, με αφορμή τα αιτήματα των κτηνοτρόφων αναφέρει 'παράλληλα η 

κυβέρνηση έχει αποφασίσει να αυξήσει την επιδότηση του σανου από f. Ι 7 σε f.22 τσν 
τόνο, μέτρο που θα συμβάλει στην περαηέρω μείωση τσυ κόστους παραγωγής ΤΟ\l 

γάλακτος προς όφελος όλων των αγελαδοτρόφων'. 
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Το Υπουργε(ο ΓεωρΥ(ας και Φυσικών Πόρων σε δική του ανακο(νωση. με 

ημερ. 26(3/92, σχετικά με τη συμμετοχή στο Σχέδιο ΕπιδότηΟllς Σανού αναφέρει 
μεταξύ άλλων 'υπενθυμΙζεται ότι ο σανός θα επιδοτηθεΙ με ί17 τον τόνο.' 

Δεδομένης της σύγχυσης που δημιούργησαν οι ανακοινώσΗς των δυο 

YπoυQΎείων, καλεΙται η χUΒέΡVΗση να ενημερώσει τη Βουλή για το ακριβές ύψος της 

u-τιχορήγησης. Μ 

Ερώτηση με αο. ΣΤ'Α' 501 που υπotιλήθηχε από το βουλευτή εxλoylχή~ περιφέΡΕιας 
Λεμεσού χ. ΑuyεQινό Παπαρ!: σης 6 Μα'ίο\l1992. 

"Για πάρα πολλά χρόνια οι κάτοικοι των χωριών Πλάτρες και Κ. Πλάτρες, με 

υπομνήματά το\lς και άλλες παραστάσεις προς όλες τις κατευθύνσεις, 

διαμαρτύρονται για την καθημερινή ταλαιπωρία που υφίσταται το κοινό από το 

κακό οδικό δίκτυο. 

Το 1989 ανηπροσωπεΙα των Κ. Πλατρών. συνοδευόμενη από Βουλευτές όλων 
των κομμάτων. συναντήθηκε με τον τότε Υπουργό Συγκοινωνιών κ. Πρωτοπαπά, ο 

οποίος και υποσχέθηκε ότι τα έργα για την ευθυγράμμιστι και διαπλάτυνση του 

δρόμου Μανδριών - Πλατρών θα άρχιζαν τον ίδιο χρόνο, πράγμα που δεν έγινε. 

Το 1991 νέα αντιπροσωπεία του ΧωQιoύ συναντήθηκε με το νέο Υπουργό 

Συγκοινωνιών κ. Σαββιδη. ο οποίος και υποσχέθηκε ότι πολύ σύντομα θα άρχιζαν οι 

εργασίες του έργου. 

Φθάσαμε στα μέσα του 1992 και δε φαίνεται να υπάρχει καμιά πρόθεση α,.ό 
μέρους της κυβ~ρνησης για τη βελτίωση του δρόμου ούτε και κανένα κονδύλι 

υπάρχει στον προυπολογισμό του 1992. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή πότε 
επιtέλOυς προβλέπεται να γΙνει η εκτέλεση αυτού του έργου. νοουμένου ότι ο 

δρόμος αυτός είναι από τους πλέον πολυσύχναστους της επαρχίας Λεμεσού." 

Ε@ωτηση με α~. ΣΤ' Α' 502 που υποj'Sλήθηχε από το Βουλευτή εχλογικής πε~ιφέ@ειας 
Πάφου Χ. Γιαννάχη Oμή~oιι στις 11 ΜαϊΌιι 1992. 

"Ο Οργανισμός Γόλακτος έδωσε υπόσχεση ότι θα δημιουργούσε πρατήρι.ο 

παραλαβής του γάλαχτος στην κοινότητα Κανναβιούς για εξυπηρέτηση των 

κτηνοτρόφων της περιοχής. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε ο 

Οργανισμός Γάλακτος θα υλοποιήσει την πιο πάνω υπόσχεσή του." 

Ε@ώτηση με O(l. ΣΊ''Α' 503 ποιι υποβλήθηκε από το Βοιιlευτή εκλογικής πε(lιφέ(ιεια~ 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~Otι στις 11 Μα'ίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργε[ο να πληροφορησει το Σώμα πότε ο 

Οργανισμός Α να.ιτηίξεως Γης θα προχωρήσει στο διαχωρισμό οικοπέδων στην 

κοινότητα Κανναβι.ούς σε τεμάχιο γης που έχει ήδη διατεθεί για το σκοπό αυτό από 

την κοινότητα." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Α' 504 ποιι υποβλήθηκε από το Βοιιλειιτή εκλ&γικής πε~ιφέ@ειας 
Πάφου Χ. Γιαννάκη OPTi(lOIJ στις 11 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα Πολεμίου εγείρει αίτημα για διενέργεια διατρήσεων στις 
tοποθεσLες 'Καtζιέλια', 'Σtαυρολείβαδα' και 'Κολυμπώμαtα'. 

Ποια η απάντηση του αρμόδιου Υπουργείου;" 
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Εeώτηση με QO. ΣΤ'Α' 505 που υποjSlήθηκε από το Βουλευτή εχλΟΥιχής περιφέρειας 
Πά.φοιι κ. Γιαννάκη Ομήοο\l στις 11 Μα'ίον 1992. 

" Η κo~ν6τητα ΠολεμΙΟu εγείρει αίτημα για νομιμοποΙηση αμπελώνων χίλιων 

περί.π:ο\l σχαλών που έχουν ήδη καταγραφεί α..τό το Συμβο'ίιλιο Αμπελουργικών 

Προ'ίόντων. 

Ποια τι επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Εοώτηση με αιι. Π'Α' 506 πα" υποιι,λήθηκε από το Βουλευτή εχλΟΥιχής πεQιφέQΕιας 
Πάψο\! Χ. Γιαννάκη Ομήρου σης 11 Μαϊου 1992. 

'Ή κo~νότητα Κανναβιοίις εγείρε~ αΙτημα για ένταξή της στο σχέδιο 

αγροτουρισμού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληροφορήσΕΙ το Σώμα πώς αντιμετωπίζει 
το ΠΙΟ πάνω αΙτημα:" 

Ερώτηση με QQ. ΣΤΙΑ' 507 που υποιι,λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέιιειας 
Πάφο\! κ. Γιανvάxη ΟμήQου στις 11 Μα'ίου 1992. 

"Κατά την ανακατασκευή του δρόμου που περνά μέσα από την κοινότητα 

Κανναβιούς κατήλθε το επΙπεδό του σε σχέσrι με τον προηγούμενο δρόμο. με 
αποτέλεσμα τα υπερθεν ευρισκόμενα σπίτια να υπoστoiιν ρωγμές, Για την 

υποστήριξη των σπιτιών χρειάζεται ε,τειγόντως η κατασχευή τοίχου αντιστήριξης, 

Καλείται το αρμόδιο YΠOuργtΙO να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προτίθεται 

να εκτελέσει το πιο πάνω έργο, ~ 

Ε"ώτηση με α". ΣΤ'Α' 508 πο\! \!ποIΗ.ήθηκε Μό το 80υλεuτή εκλογικής Jtf(lIIJt(ltta; 
Πάψου Χ. Γιαννάχη Ομήρου σης 11 Μα'ίου 1992, 

" Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή τι σχέδιο 

υπάρχει για την άρδευση προσφερόμενων Ύf.ωργικών εκτάσεων στο χωριό 

Kανναβιoiι από το προγραμματιζόμενο αρδευτικό έργο Αγυιάς, λαμβανομένου 

υπόψη του αιτήματος της κοινότητας για άρδευση 500 σχαλών γης," 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 509 που \lπo~λήθηχε από το Βο\lλευτή εχλογιχής περιφέρειας 
Πάψου χ, ΝίΧο Πιττοχοπίτη στις 14 Μα'ίου 1992, 

"Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γι.ατΙ. καΟυστερεΙ. να παραχωρηθεί το ποσό των (90,000 για την αποπεράτωση του 
διαχωρισμού οικοπέδων στην κοινότητα Κουκλιών Πάφου. αφού οι περιουσίες των 

κατοίκων έχουν απαλλοτριωθεί για αρχαιολογικούς σκοπούς, Ζητείται επίσης η 

άμεση εκτΙμηση της αξίας των κατοικιών που έχουν απαλλοτριωθεΙ" 

Ερώτηση με αρ, ΣΤΆ' 510 πο" \ιποβλήθηχε από το Βο\lλε\lτή εχλογιχήs πε"lψέρειας 
Πόψου Χ. Nixo Πιττοχοπίτη στις 14 Μαϊου 1992. 

~ H κοινότητα Κουκλιών καλεί την κυβέρνηση να τηρήσει τις υποσχέσεις που 

έδωσε και τη δέσμευση που ανέλαβε για άρδεUΣΗ γης έκτασης 2 500 - 3 000 σχολών 
από το νέο φρά:γμα που θα κατασκευαστεί στο Κιδάσι σε αντιστάθμισμα της 

εχτροπής των ννρών του Διορίζου. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Α vτι.πρoσώπων ποια 

είναι τα σχέδια και οι προθέσεις τους," 
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EQ(irι:ηση με dQ. ΣΤΆ' Sl1 πον νπo~),.ήθηxε από το 80vλειιτη εχλΟΥιχής ΠΕ(ιιφέQf:ιας 

Πάφου χ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 14 Μαϊου 1992. 

"Στο Νοσοκομείο Πόλεως Χρυσοχούς έχει δι.απιστωθεΙ τεράστια έλλειψη 

παρα'~ατρικoίι προσωπικού, διότι μέρος του έχει πάει για δίχρονη μετεκ..-ταΙδεuστι. με 

αποτέλεσμα και το προσωπικό του νοσοκομείου να ταλαιπωρείται και οι κάτοικοι 

του διαμερίσματος Πόλεως Χρυσοχούς να αvτιμετωπ{.ζoνν τεράστια προβλήματα. 

Καλείται το αρμόδιο YπoυQγεΙO να πληροφορήσει τη Βουλ'ή των 

Αντιπροσώπων τι προτΙθεται να πρόξει για τη θεραπεία της όλης κατάσταΟllς," 

EQώτηση με a(l. ΣΤ' Α' 512 που ",χοΙΙλήθηκε από το ΒΟU}"t1Jτή εχλοΥικής πεQιφέQΕιας 

Πάφου κ. Νίκο Ωιττοχοπίτη στις 14 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα Ko\IΚλιών ζητά να περιοριστεί τι έκταση της περιοχής που έχει 

απαλλοτριωθεΙ για αρχαι.ολογικούς σκοπούς και να καθοριστεί ως μονόδρομος ο 

αγροτικός δρόμος που οδTlγεΙ στο Ναό της Αφροδίτης, ώστε οι χιλιάδες επισκέπτΕς 

κατά την άφιξη και την αναχώρησή τους να περνούν μέσα από την κοινότητα σε 

αντιστάθμισμα της τεράστιας έκτασης που έχουν στερηθεί. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι 

προτίθενται να πράξουν για την ικανοποΙηση των πιο πάνω αιτημάτων της 

κοινότητας." 

Εοώτηση με αο. Σ'r'A' 513 που υπΟΡλήθηχε αΧό το Βουλευτή εχλογικής ΠΕοιφέQΕιας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 14 Μα',ου 1992. 

'Ή κοινότητα Κουκλιών ζητά επειγόντως να την επισχέπτονται τακτικά 

κυβερνητικοί γιατροί, όπως και φαρμακοποιός, για την εξυπηρέτηση δεκάδων 

γερόντων που αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων ποιο είναι η θέση του και τι προγραμματίζει για .ην Επ[λυση του 

σοβαρού αυτού προβλήματος." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 514 που υxo~),ήθηxε από το Βουλευτή εκλογικής ΧΕQιφέQΕιας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοχοπίτη στις 14 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κουκλιών ζητά την Επέκταση της οικιστικής και της 

παραθεριστικής ζώνης της κοινότητας, καθώς και την παροχή ηλεκτρικού ρεύματος 

στην κτηνοτροφική περιοχή. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Α ντLι""tροσώπων τι 

προτίθενται να πράξο\lν για την ικανοποίηση των πιο πάνω αιτημάτων της 

κοινότητας." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 515 που υπo~),ήθηxε από το Βουλευτή εχ),ογικής ΠΕοιφέΟΕιας 
Πάφου κ. Ν'κο Πιττοχοπίτη στις 14 Μα'ίου 1992. 

ΜΗ κοινότητα Κουκλιών ζητά το διαχωριομό σε κλήρους 800 σχαλών γης που 
εΙναι μέρος των κυβερνητικών τσιφλικιών, για να δοθούν σε κατοίκο\lς Τl1ς 

κοινότητας. 

Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Α ντι.προσώπων 

ποιες είναι οι προθέσεις τους όσον αφορά το πιο πάνω αίτημα της κοινότητας. ~ 
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Απάντηση ιιμερομηνίας 20 Μαϊου 1992 του Yπoιι~oύ Εμπορίοu χαl Βιομηχανίας 
Χ. Τάχη Νέ:μιτοα ο'(ην εQώτηση Σ'ΓΑ' 10, ημειΗ)μηνίας 11 lου).ίοu 1991, του 
Βονλε\lτή εκλογικής ΠΕQlffέQειας Λάρναχας Χ. Ανδ"έα Γεωργίο\!. 

"Ι. Επίδομα παραστάσεως που καταβλήθηκε στον πρώην Αρχιμηχανικό χα~ 
rεvιχό Διευθυντή; 

Η Αρχή μετά a...ό νομική ονμβουλ'ή αποφόσισε όπως μη ζτττηΟΗ την 

επιστροφή του ποσού των ίΙ667 που πληρώθηκε στον αφυπηρnήσαντα 

Αρχιμηχανικό και Γενικό Διευθυντή σύμφωνα με τη διαδικασία που 

ίσχυε κατά την πληρωμή. Ωστόσο. σύμφωνα με νέα απόφαση της Αρχής 

το επίδομα παραστάσεως τσυ δΙΕυθυντικού προσωπικού από την 1~ 1 /92 

καταβάλλεται στο τέλος κάθε μήνα μαζί με το μισθό. 

2. Αγορό μηχανοκινήτων οχημάτων: 

Η Αρχή προτ(θεται να καθιερώσει μετρήσιμα κριτήρια αξιολόγησης των 

προσφορών για αγορά οχημάτων ή!και όλλου εξoπλ~σμoυ τα oπoLα θα 

περιλαμβάνονται στους όρους προσφορών και πάντοτε θα προσπαθεί για 

τη βελτΙωση των διαδικασιών που σχετίζονται με προσφορές. 

3. ΤροποποΙτιοη του συμβολαίου για προμήθεια μαζούτ: 

Η τροποποίTlOη του συμβολαίου για την οποlα γίνεται αναφορά στην 

ερώτηση έγινε κατά το δεύτερο εξάμηνο του 1990. κάτω από πολύ 
δύσκολες συνθήκες γι.α να διασφαλισθεί η απρόσκοπτη παραγωγή 
ηλtχτρισμoύ. Μέσα στις συνθήκες που διαμορφώθηκαν από την κρίση 

στον Περσικό Κόλ.."'tο οι προμηθευτές αδυνατούσαν να προμllθεύσουν την 

Αρχή με μαζούτ στην ποιόττιτα και στις συμφωνημένες τιμές και 

ζητούσαν ανα."'tροσαρμογή ορισμένων προνοιών του συμβολαίου, 

διαφορετικά θα κατάγγελλαν το συμβόλαιο με βάση τον όρο για ανωτέρα 

βία (force majeure). Η Αρχή τότε ζήτησε προσφορές SPOT για καλή 
ποιότητα μαζούτ για το σταθμό Μονής, αλλά οι τιμές που πήρε ήταν 

πολύ Ψllλότερες και aπό αυτές ακόμη τις τροποποιημένες τιμές που 

tlltOuoe ο προμηθευτής, οι δε llμερομllνίες παράδοσllς δεν ήταν 
ικανοποιητικές με κίνδυνο να μείνει ο σταθμός Μονής χωρίς ηλεκτρισμό 

με όλα τα δυσμενή επακόλουθα για την οικονομία του τόπου. Προ του 

υπαρκτού σοβαρού αυτού κινδύνου η Αρχή αποδέκτηκε κάποια 

διαφοροποίηση των όρων του συμβολαίου για το σταθμό Δεκέλειας, για 

να μπορέσει να εξασφαλLσει τη συνέχιση της παραγωγής ηλεκτρισμού. Οι 

νομικοί σύμβουλοι της Αρχής συμφώνησαν ότι ο προμηθευτής μπορούσε 

να καταγγείλει το συμβόλαιο με βάση τον όρο για ανωτ,έρα βία και η 
Αρχή ήταν σε συνεχή επαφή μαζί του κατά τη διάρκει.α των 

διαπραγματεύσεων για τις τροποποιήσεις του συμβολαΙΟυ. 

Σχεηκά αναφέρεται ότι μετά από εισήγηση του ΥπουρΥο" Εμ.."'tορΙου και 

Βιομηχανίας έχει συσταθεί Ειδική Επιτροπή OJ"'tό εξωυπηρεσιακο"ς 
ειδικoιJς και μέλη του προσωπικού της Αρχής για μια σε βάθος εξέταση 

και ενδεχόμενη αναθεώρηση του τρόπου αγοράς των καυσίμων, με στόχο 

την εξαοφάλιση των αναγκών της Αρχής με το χαμηλότερο δυνατό 

κόστος,Μ 
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Απάντηση ,ιμε@ομηνίας 7 Μα'ίου 1992 του Y:rr01JViOίI ΣυΥχοινωνιών χαι 'ΕViων 
χ. Ρένου ΣΤQ.uQ<tχη στην ε~τηση ΣΤΆ' 112, ημεQOμηνίας 23 Οχ'(ω~~i.οu 1991, 
του ΒουΜυτή εκλογικής ΤΙΕjlιφέ@ειαςΛεμεσούχ .• Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφορώ όη από μελέτη που έγινε έχει διαπιστωθεί ότι 11 δι.απλι1τυνση 
τον δρόμου που περνά μέσα από την Κοινότητα Π ελενδρ(ου είναι εκ των 
πραγμάτων αδύνατη λόγω του συνεπαγόμενου επηρεασμού σημαντικού αριθμού 

κατοικιών που εφάπτονται στο δρόμο. Ως εκ τούτου. 11 εξαοφό:λιση ΣUΝΘΗχών 

ανετότερης κυκλοφορίας της τροχαίας κίνησης μέσα στο χωριό. καθώς και η ριζική 
επιλυση του προβλήματος, μπορεί να ε.ίτιτευχθεΙ μόνο με την κατασκευή 

παeaκαμπτήΡΙOυ που θα συνδέει τους δρόμους Τριμ[λΙVΗς-Πελενδρtoυ και 

Πελεντρίου-Ποταμ(ηοσας που έχουν ήδη βελη.ωθει. Ωστόσο, η λύση αυτή θα 

μελετηθεΙ μεtά τη συμπλήρωση άλλων οδικών έργων στην περιοχή που έχουν 

ψηλότερο βαθμό προτεραιότητας." 

Απάντηση ημειιομ11νί«ς 7 Μα'ίου 1992 του Υπουιιγού Συγκοινωνιών κ«ι 'EQYW" 
κ. Ρένου Στ«υιιάκη στις εοωτήσεις ΣΤ'Α' 115 χαι ΣΤ'Α' 145, ημεοομηνίας 
23 Οχτω8οίου 1991, του Βουλwτή εκλοΥικής πειιιφέιιειας Λεμεσο\ι κ, Ντίνου 
MΙXαηλiδη. 

"Σχετικά με τα αιτήματα των Κοινοτήτων Αγρού και ΠοταμΙησσας για 

βελτίωση του δρόμου Αγρού-Ποταμίτισσας. σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στον ΠροtJπολογισμό Αναπτύξεως του 1992 υπάρχει πρόνοια ύψους 
ίΙΟΟ.QOO για έναρξη κατασκευής τόυ δρόμου αυτού μήκους 4 χμ" έναντι 

συνολικής δαπάνης f550.ΙXX>. Τα κατασκευαστικά σχέδια έχουν ήδη 
ετοιμαστεί και ΠΡOγραμματLζεται η ζήτηση προσφορών μέσα στον Ι ούνιο, 

και 

(β) το έργο Μολογίζεται να αρχίσει κατά τον προσεχή Οκτώβριο και να 

συμπληρωθεί μέσα στο 1993. νooυμtνoυ ότι θα εγκριθούν οι υπόλοι.πες 
απαιτούμενες πιστώσεις ύψους ί450.000 στον ΠροlJπολογισμό 

Αναπτύξεως του επόμενου χρόνου." 

Απάnηση η~μηνί.αι;; 14 Μα'ίου 1992 του Y:n:oUQYoiI Εσωτειιικών κ . Χιιιστόδουλου 
Βενιαμίν στην εQώτηση ΣΤ'Α' 157, qPEQOpqviac;; 23 Oxτ~ιιίoυ 1991, του Boυλειn:ή 
εκλογικής πειιιφέιιειας Λεμεσον κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχεηκά με την επίσπευση των εργασιών διαχωρισμού των οικοπέδων για 

πτωχές οικογένειες στη Διερώνα σας πληροφορώ ότι η καθυστέρηση που σημειώθηκε 

οφειλεται στο γεγονός ότι χρειάσθηκε να τροποποιηθεί το αρχικό σχέδιο 

διαχωρισμού των οικοπέδων με νέο σχέδιο και τούτο λόγω της μορφολογΙΟς του 

εδάφους, Σημειώνεται ότι μέχρι το τέλος του 1991 δαπανήθηκε ποσό iI4.S00 για 
χωματουργικές εργασίες ενώ άλλο πρόσθετο ποσό ί6.QOO προβλέπεται να δαίτανηθεί 

φέτος για τη συνέχιση και συμπλήρωση των χωματουργικών εργασιών και για την 

υδατοπρομήθεια των οικοπέδων. οπότε και θα μπορούν τα οικ6.οτεδα να διατεθούν 

στους δικαιούχους τους για έναρξη των οικοδομικών εργασιών." 

Απάντηση ημεQOμηνiας 25 Μαϊου 1992 του YπoυQγoν Εσωτειιικών κ. Χιιιστό60υλου 
Bevanpiv στην εικiι'tηση Σ'f'A' 193, ημεοομηνί«ς 4 ΔεκεμJιιίoυ 1991, του Boυ).ειn:ή 
εκ).ογικής πεQιφέQειας Αμμοχώστου κ. Κ(χη ΓιάΥχου. 

"Σχετικά με τα προβλήματα που παρουσιάζονται στο αποχετευτικό σύστημα 

του K\Jβερνητικo" Οικισμού και του Συνοικισμού Auτoστηασης στην Κοφίνου και 

τα οποία προέρχονται από υπερφόρτωση της υφιστάμενης βιολογικής μονάδας που 
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κατασκεΟΟστηκε για την ε.-ι:εξεργαο(α των λυμάτων. σας πληροφορώ πως για την 

επιλuση των προβλημάΊων ο"τών το ΤμΤ;μα Πολιοδομιας και Οικήσεως 

προγραμματίζει στο άμεσο μέλλον τα ακόλουθα: 

(ο) E".έκτnση Τllς δυναμικότητας της υφιστάμενης βιολΟΥιχης μονάδας με 

την κατασκευή νέας μονόδας, και 

(β) την αγορά ενός ειδικού οχήματος με τον κατάλληλο εξοπλισμό για τη 

σuvτ'ήρηση του α.ι-ι:oχετεuτικoυ δικτύου τόσο του Οικισμού ΚοφΙνου όσο 

και άλλων οικισμών. έτσι ώστε να αποφεύγονται συχνές εμφράξεις των 

αγωγών με τα συνεπαyόμ~να δυσάρεστα επακόλουθα." 

Απάντηση ημειΗ>μηνίας 11 Μα'ίου 1992 το\! ΥΠΟUQYον Γεωιrtίας: χαι Φuσιxών Πό~ν 
κ. Ανδρέα Γα~ριηλίδη στην ε~ηση ΣΤΆ' 200, ημερομηνίας 12 Δεxε~ρίoυ 1991, 
του BoυJ.εντή εκλογικής περίφεQΕιας Πάq:οu χ, Λάκη θεοδοίιλου. 

'ΈΙναι γεγονός ότι ο ανεμοστρόβιλος που έπληξε την πιο πάνω κτηνοτροφική 

περιοχή μεταξύ 7 και 8 ΔεκεμβρΙου 1991. προκάλεσε ζημι.ές σε 5 από τα 14 
υποσταnκά που κτΙστηκαν με Πρόχειρα υλικά το 1976. Q.ι.ό πρόσφυγες 

κτηνοτρόφους. Οι ιδιοκτήτες των δυο από τα πέντε υποστατικά που πλήγηκαν 

μπορούν, με βάση σχετική απόφαση του Υπουργικού ΣυμβουλΕου, να πάρουν δάνειο 

που δε θα υπερβαΙνει το ύψος της ζημι.άς τους. Τα άλλα τρΙα υποστατικά δε 

δικαιoύντα~ οποιοδήποτε δάνΕΙΟ γιατί το ποσοστό της ζημιάς που υπέστησαν εΙνα~ 

κάτω Q.ι.ό το 50% της αξίας τους και έτσι με βάση την υφιστάμενη πολιτική δεν 
καλύπτονται. 

Σε ό.τι αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης για λανθασμένο σχεδιασμό, 

τοποθέτηση και οικοπεδοποίηση της εν λόγω κτηνοτροφικής περιοχής, το 

Υπονργείο Γεωργίας και Φιισικών Πόρων φρονεΙ ότι η περιοχή αυτή είναι 

κατάλληλη και βολική γι.α κτηνοτροφικούς σκοπούς γιατί έχει νοτιοδντικό 

προσανατολισμό και προστατεύεται σε μεγάλο βαθμό από τους βοριάδες λόγω των 

παρακείμενων λόφων.~ 

Απά.ντηση ημtQOμηνίας 11 Μα·ίου 1992 του ΥπουQYού ΓεωQYίας και Φυοικών Πόοων 
κ. Ανδοέα Γα$οιηλίδη στην εQώτηση ΣΤΆ' 204, ημεQOμηνίας 30 Δεκεμ(ιοίου 1991, 
του ΚΟI\'θβουλευτικού Εχποοοώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάχη 

Χατζηδημητοίου. 

"Με βόστι τα στατιστικά στοιχεΙα που υπάρχουν από το 1967 και εντεύθεν η 
μέση ετήσια ροή του ΠεδιαΙου κυμαΙνεται γύρω στα 5.5 εκ. κ.μ. Όμως, για πέντε 

συνεχή χρόνια (Q.ι.ό το 1981 μέχρι το 1986) η ροή του ποταμού ήταν χαμηλότερτι του 
μέσου όρου. 

Η ροή τοιι ΠεδιαΕου καταγράq;ε'tαι από δυο ρει.θρόμετρα που βρLσκoνται στους δυο 

παραποτάμους του, σε περιοχή πιο ψηλά από το χωριό Πολιτικό. Η φετινή (1991. 1992) ροή 
του ποταμού ήταν της τάξης των Ι Ι ΕΚ. κ.μ. Από τη ροή αυτή μια σημανtιχή ποσότητα 

νεροΙΙ α\ώ..ώθηκε άμεσα Q.ιίό τα τοπικό AQδεuτικά ΤμήματO/Συvδέσμoυς των 

παραποτάμιων κοινοτήτων Πέρα. Ορε:ινής. ΠολιτικοΙΙ, EΠLσΛOJtεΙOύ, Εργαιών, Ψψολόφου 

και Αναγυιών, ενώ το μεγαλύτEQO μέρος της υπόλοι..της ροής εμπλούτισε το υδροφόρο 

στρώμα των εν λόγω ΚQινσπΊτων, καθώς επίσης και εκείνου των περιοχών Δευtεράς και 

Λακατάμιας. μέσω των πέντε μικρών εμπλουτιστικών <ι{ΙΟ"Υμάτων που κατασκευάστηκαν σε 

στρατηγι.χό σημεια μέσα στην κοίτη του ποταμού. 
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Όπως είναι γνωστό, στην περιφερειακή σύσχεψ11 που πραγματοποιήθ1]κε στις 
18.4.1992 στα Πέρα Ορεινής με πρωτοβουλία των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων, 
στην οποία παρευρLσκετo και ο κος Χατζ1]δ1]μ1]τρίου. εξετάστηχαν διεξοδικά οι 
δυνατόΤ1]τες αξιο.'"tOί1]σης των νερών του ποταμού Πεδιαίου και με την ευκαιρία 
επιβεβαtωσα τη βoiιληση της κυβέρνησης να προβεί εκ νέου στη μελέτη και 
επανεκτίμηση των δυνατοτήτων που προσφέρονται yl.O την ορθολογιστική 

αξιοποΙηση των νερών του ΠεδιαΙου. Προς τούτο, κλήθηκαν ήδη τα Τμήματα 
Αναπτύξεως Υδότων, Γεωλογικής Επισκοπήσεως και Γεωργίας να μελετήσουν σε 
βόθος το όλο θέμα και να υποβάλουν σύνrOμα JtρoχatQ{)xtLxTι έκθεση με 
συγκεκριμένες εισηγήσεις ως προς την καλiιτεΡ1] επιλογή που προσφέρεται. 

Η άσκηση ελέγχου σχετικά με τη λήψη αμμοχαλίκων από Τ1]ν κοίτη των 
ποταμών ανάγεται στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών (Επαρχιακών 
Διοικήσεων). Όπως με πληροφόρησε ο Έπαρχος Λευκωσίας δεν παραχωρήθηκε 
κατά τα τελευταία λίγα χρόνια άδεια για μετακίνηση αμμοχαλΙκων από τον 
ΠεδιαΙο." 

Απά.ντηση ιιμ ε(lομηνίας Ιη; lουνιου 1992 του Yπo"Qγoύ Παιδείας κ. Χ(ιιστόφοοου 
Χ(ιιστοφίδη σ'fην εοώτηση ΣΤ'Α' 219, ημεQOμηνιας 23 Ιανουαοίο" 1992, του 
80υι.ευτή εκι.ογικής πεοιφέοειας Λεμεσού κ. Ντινο" Μιχαηι.iδη. 

"Το σχολικό κτίριο Πiιργoυ Λεμεσoiι χρειάζεται κάποια συvτrιρηση μέχρι Τ1]ν 
αντικατάσταση των αιθουσών του με νέες, η ανέγερση των οποίων θα προωθηθεί 

σταδιακά. 

Όπως είναι αυτονόητο ο αριθμός των νέων αιθouσών θα καλύψει όλες τις 
ανάγκες του σχολείου που θα παρouσιαστoUΝ στο μεταξύ. Όσον αφορά την 

περίφραξη του σχολικού χώρου. θα πρέ.ίτει να αναφερθεί ότι και αuτrι πρΙ;τει να 
αντικατασταθεί χωρίς όμως να σημαίνει ότι όπως έχει τώQα δημιουργεί κινδύνους 
για τους μαθ1]τές. 

Η πιο πάνω δαπάνη θα καλUφΘεΙ εξ ολοκλήρου από το κράτος αφού. όπως 
έχει εξαγγελθεΙ, από του νέου σχoλικoiι έτους όλες οι δαπάνες δημοτικής 
eκ.παίδευσης της υπαΙθρου αναλαμβόνovται από το κράτος. ~ 

Απάντηση ημεQOμηνίας 25 Μα'ίου 1992 του YπoυQγoύ ΓεωQγία; και Φυσικών Πό~ν 
κ. Avb(lta ΓαΙΙοιηλίδη στην εοώτηση ΣΓΑ' 235, ημεQOμηνίας 23 lανουαοίου 1992, 
του Βουλευτή εκλοΥικής πεοιφέοειας Λεμεσού Χ. Ντίνου Mιχαιιl.ίδη. 

"Στην κοινότητα Αγίου Παύλου ανορύχθηκε γεώτρηση η οποία θα δοκιμασθεί 

εντατικά για να επιβεβαιωθεί 1] ασφαλiις απόδοσή της. Αν τα αποτελέσματα είναι 
ικανοποιητικά θα ετοιμασθεί σχέδιο και θα προωθηθεί για εκτέλεσ1] μέσω των 
εττΊσιων προυπολογισμών." 

Απάντηση ημεQομηνίας 19 Μα'ίου 1992 το" Yπoυιrιoύ Εσωτεοικών κ . χιμοτόδουλου 
Βενιαμίν στην ιοώτηση ΣΓΑ' 238. ημεQOμην'α~ 23 IavotJOQiotJ 1992, του 
Βουλευτή εκλοΥικής πεQιφf:Qfιας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην ΚοινόΤ1]τα 

Αγίου Παiιλoυ Λεμεσού σας πληροφορώ τα ακόλoUΘΑ: 

(α) Επανειλημμένες προσπάθειες για εξεύρεση κατάλληλ1]ς κυβερνητικής γης 
για το διαχωρισμό οικοπέδων στον Άγιο Παύλο για διάθεσή τους σε 
φτωχές οικογένειες δεν καρποφόρησαν. Τα κυβερνητικά τεμάχια που 
υποδείχθησαν για το σκοπό αυτό παρουσιάζουν μεγάλες υψΟμετρικές 
διαφορές και κατά συνέπεια ο διαχωρισμός θα απέδιδε ανισόπεδα και 
προβληματικά οικόπεδα όπου η ανέγερση κατοικιών θα rιταν 
πρoβλ1]ματικrι και ασύμφορη. 
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(β) Πρόσφατα χλιμάχLO από αρμόδιους υπηρεσιακούς λειτουΡΥούς 

επισχέφθηκε την κοινότητα και σε σννεΡΥαοΙα με τον οικεΙΟ κοινοτάρχfl 

επέλεξε oρισμtνα ιδιωτικά τεμάχια τα ΟΠΟ(Ο έκρινε κατ' αρχήν 

κατάλληλα για τον πιο πάνω σκοπό. Προς toύto θα ετοιμαστούν τα 

αναΥκαΙΟ σχέδια και θα προωθηθεί" αιταλλoτρtωση και επΙταξη των 
ιδιωτικών τεμαχΙWν που έχουν κατ' αρχήν επιλεγεΙ Υπολογίζιται ότι η 

συμπλήρωση όλης της αναγκα(ας προεργασίας θα γίνει μέσα στο τρέχον 
έτος, έτσι που να μπορεί να αρχίσει η εργασία του διαχωρισμού των 

οικοπέδων μέσα στο 1993." 

Απάντηση ημε~μηvίαs; 25 Μαϊου 1992 του Υπουρ-ΥΟ\ι ΓεαιQΎιας; χαι Φvσιιcώ" Πό/l<OV 
χ. Aνδ~έα Γα"~ιηλί.δη στην ε~ηση ΣΤΙΑ' 241, ημεοομηνίας; 23 JavovaQiou 1992, 
ΤΟ\l Βουλευτή εxλ<ryιχής πε(!ιφέ(!Ειας Λεμεσού χ. Ντίνο" Μιχ;οηΙίδη. 

"Το αίτημα της κοινότητας Αγίου Παύλου για την χατασχευη χωμάτινης 

δεξαμενής για αρδΕUΤΙΚO'ίις σκοπούς εξετάσθηκε από τις αρμόδι.ες νπηρεσιες του 
ΥπονρΥείον μου. τόσο μέσα στα πλαίσια του Σχεδίου Ενιαίας Αγροτικής 

Ανάπη.ιξης Π~τoιλιάς όσο και ξεχωριστά, πλην όμως. δεν κατέστη διινατό να 

εξενρεθεΙ κατάλληλη θέση για την κατασκεUΉ τέτοιας υδατοδεξαμενής." 

Απάντηση ημεQOρηνίας 11 Μα'ίου 1991 του YrιoucrtoίI rEwcrtia; και Φυσlκών Πόρων 
κ. Ανδρέα ΓαΙΙριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 255, ημεΡομηνΙας 19 Iavo"GQiou 1991. 
του ΒουλΕυτή εκλογικής ΠΕQιφέQειας Λευκωσίας κ. ΑQιστoq;άνη ΓεωQγίoυ. 

"(α) Στrιν κοΙτη του ποταμού Πεδια(ου, παρά τα ΑνάΥυια, υφίσταται 

εμπλουτιστικό δ1jμμα που εμπλουτίζει το υδροφόρο στρώμα της 
περιοχ1jς των χωριών Ψημoλόφoυ·Δεuτεράς. Προγραμματ(.ζεται επ(σrις η 

κατασκεuή ακόμα ενός παρόμοιου εμπλουτιστικού έργου στην περιoxiι 
Ψημολόφου. για παραπέρα εν(σχUΣΗ του υδροφόρου στρώματος των δοο 
κοινοτήτων. 

(β) Στην περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 18.4.1992 στα 
Πέρα Ορεινής με πρωτοβουλία των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων, σtτιν 

οποία παρευρισκόταν και ο αξιότιμος Βουλευτής κος Γεωργίου. 

εξετάστηχαν διεξοδικά οι δuνατότητες της αξιοποίησης των νερών του 

ποταμού Πεδιαίου και με την ευκαιρία επιβεβαίωσα τη βούληση της 

κ\Jβέρνησrις να προβεί εκ νέου στη λεπτομερή fLflhTI και επανεκτίμηση 
των δυνατοτήτων που προσφέρονται για την ορθολογιστική αξιοποίηση 

των νερών του ΠεδιαΙου. Προς τούτο κληθηχαν i!δη τα Τμήματα 

Αναπτύξεως Υδάτων. Γεωλογικής Επωκοπήσεως και Γεωργίας να 
μελετήσουν σε βάθος το όλο Οέμα και να υποβάλουν σύντομα 

προκαταρκτική bteeo" με σvyxεκριμένες εισηγήσεις ως προς την 
καλύτερη επιλογή που προσφέρεται." 

Απάντηση ημεΡομηνίας 21 Μαϊου 1992 του YπoυQΎoύ ΕσωτεQlκών κ. Χοιστόδουλου 
Βενιαμίν στην εQώ'τηση ΣτΆ' 263, qPEQOpqvia; 4 ΦεΙΙQOU«Qίου 1991, του 

80υλεuτή εκλογικής πεQιφέQειας Λά"νακας κ. Κώστα Ηλιάδη. 

"Αναφορικά με διαρροή λυμάτων από τις δεξαμενές αποβλήτων του 

Κεντρικού ΣφαγεΙου Κοφίνου, με αjτοτέλεσμα τη δημιουργία προβλημάτων σ' ό.τι 

αφορά την ποιότητα του νερού στον Ξεροπόταμο Αλαμινού σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα; 

(α) Με υποδειξεις του Επάρχου Λάρνακας, ως πρώτο μέτρο. το Κεντρικό 

Σφαγείο έχει κλε(σει ττιν υπερxε{.λισrι της δεξαμενής από την οποία 

παρουσιάζετο η διαρροή λυμάτων στον Ξεροπόταμο. 
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(β) Ο Έπαρχος Λάρνακας ζήτησε (L'"'tό το Κεντρικό ΣφαγεΙο να προβεί 
αμέσως οτη λήψη όλων των απαραΙτητων διορθωτικών μέτρων. 

(γ) Η E..'"'tLtΡOnTj Δ'Ι1μ6σιας Υγείας Κοφ(νου έχει καταχωρήσει ποινική 

ιιπόθεση εναντίον του Σιιμβοιιλίου τοιι ΚεντρικοίΙ Σφαγείοιι. στο 

Επαρχιακό Δικαστήριο Λάρνακας. 

(δ) Στο μεταξύ οι αρμόδιες κυβερνtlτικές ιιπηρεσ{ες οε συνεργασία με το 

Συμβούλιο του Σφαγε{ου μελετούν τρόπους αντιμετώπισης του 

προβλήματος. Μ 

Απάντησ'l1 ημερομηνίας 22 Μαϊου 1992 του Υπου@Ύού Εργασίας χαι Κοινωνικών 
ΑσφαΗσεων χ. ΙάΧψυ Αριστείδου στην ε(.tώτηση ΣΤ'Α' 269, ημεeομηνίας: 
6 Φε~poυαpίoυ 1992, του &νλευτή εκλογικής περιφέρειας Λε\JΚωσί.ας Χ. Παύλου 
ΠαπαyεωQΎίoυ. 

"Αναφορικά με τη δημιουργία περιφt:ριιακoύ παιδoΚO~Hκoύ σταθμού στο 

χωριό Κλήρου. παραθέτω τα πιο κάτω: 

Ι . Μετά από σύσκεψη που πραγματοποιήθτικε στην κοινότητα Κλήρου, για 

ΤΊ1ν tδρuo'l1 Βρεφοπαιδοκομικού Σταθμού. Νηπιαγωγείου. Παιδικής 

Λέσχης και ΠολιτιO'tικού Κέντρου, το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής 

Ευημερίας ανέλαβε τη διεξαγωγή έρευνας γιο. τη διακρ{βωση των 

αναγκών της κοινότητας και ΤΊ1ς γύρω περιοχής. 

2. Η έρευνα βρίσκεται στο τελικό στάδιο Τ'l1ς ανάλυσης αφού 
συμπληρώθτικαν το Μάρτη του 1992 σχετικά ερωτημο.τολόγια. Τα 

αποτελέσματα της έρευνας θα δοθούν σύντομα στην κοινότητα, η οποία 

με t'l1V τεχνική βοήθεια του Τμήματος θα (L'"'toφαotoeL την αvtyeρo'l1 του 
κτι.ρΙου και το είδος των υπηρεσιών που θα περιλάβει (πολυδύναμο 

κοινοτικό κέντρο ή βρεφοπαιδοκομικό σταθμό). 

3. Η τελική απόφαση για το είδος και το μέγεθος το\! ιδρύματος που θα 
δημιουργηθεί εναπόκειται στην κοινότητα και η κρατική συνεισφορά 
καθ' όσον αφορά το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

θα καλυφθεί από το κονδύλι 'Συνεισφορά στην ανέγερση Κοινοτικών 

Κέντρων ΕυημερΙας' ή από το κονδύλι 'Κρατικές ΧΟΡ'l1γlες" ανάλογα με 

το είδος του Ιδρύματος/Προγράμματος. 

4. Η κυβέρνηση συνεισφέρει πάντοτε στην tδρυση και λειτουργία τέτοιων 

κέντρων κοινοτικής ανάπτυξης. Στη συγκεκριμένη περΙπτωση όμως δεν 

έχει στο παρόν στάδιο καθοριοτεΙ οποιαδήποτε συνεισφορά, γιατΙ αυτή 

εΙναι άμεσα συνδεδεμένη με το κόστος του κτι.ρΙου. τους πόρους Τ'l1ς 

κo~νότητας, καθώς και το σχετικό ποσό που θα εγκριθεί για τα πιο πάνω 

κονδύλια μέσα στα πλαΙσια του προυπολογισμΟύ του 1993". 

Απάντηση ημεισμηνίας 8 Μα'ίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και ΦυσlΧών ΠόΙΚΟΥ 
κ. Ανδρέα rcφΡιηλiδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 276, ημεpoμΗVία~ 10 ΦεΡQO\JO.Qiου 1992, 
του Βουλευτή εχ).οΥιΧής περιφέρειαι; Πάφου χ. Λάχη θεοδούλου. 

ΜΓια την αντ~κατάσταση του δικτύου ΟΟατοπρομήθειας της κοινότητας Τίμης 

ετοιμάσθηκε ήδη σχέδιο που προβλέπει δαπάνη της τάξης των (40.000. ΤΟ έργσ 
περιλήφθηκε στις προτάσεις του Υπουργείου μου για τον προυπολογισμό 

Αναπτύξεως του 1993·'. . 
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Απάντηση ημεQOμηνίας: 7 Μαϊου 1992 τον Yπoυιri0ύ ΓεωVf ίας και Φιισιχών Πόρων 

Χ. Ανδοέα Γσ,&οιηλίδη στηv ερώτηση ΣΤ'Α' 290, qpe~pqvia; 17 Φ~()Oυαoίo\l 
1992, του 80νλευτή εκλοΥικής πεΡΙ'fέQειας Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQOtI, 

" Για την ανηχατάσταΟll του δικτύου υδατοπρομήθειας ΤΤις κοινότητας Άρμου 

έχει ΕτοιμαστεΙ σχέδιο που προβλέJτε~ δαπόVΗ ί95.000. Στις προτάσΕις του 

Υπουργε'ου μου γι.α τον προυπολογιομό του 1993 περιλήφθηκε πρόνοια ί.50.000 για 
την εκτέλεση της πρώτης φόσης του έργου μέσα στο 1 993.~ 

Απάντηση IJpEQOpqvia; 11 Μα'ίου 1992 του Υπο"Q"fΟ 'ύ ΓεωQΎ Ιας χαι Φuσιχών Πόρων 

Χ. Ανδοέα Γα_οιηλίδ ' στην ε(?ώτηοη ΣΊ'Α ' 298, ημεοομηνίας 19 ΦεΙΙ(tOuαQίοu 
1992. του Βοιιλευτή εχλοΥικης περl~έρεlας Λεμεσού Χ . Ντίνου Μιχαηλίδη. 

" Για την αντικατάσταση του δικτύου υδατοπρομήθειας της χοινόtητας ΑγΙου 

ΑμβροσΙΟυ ετοιμάστηκε σχέδιο που προβλέπει δαπάνη .(36.000. ΤΟ έργο 

περιλήφθηκε στις προτάσεις του ΥπουργεΙου μου για τον προυπολογισμό 
Αναπτύξεως του 1993". 

Απάντηση ημε~μηνίας 14 Μα"ίο" 1992 το" Yrto"cryou rεαιcryίας και Φ"σικών Πό~ων 
κ. ΑνδQέα rαβQιηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 301, ημερομηνίας 19 ΦεΙΙ~"αρίoυ 

1992, το" Βο"λευτή εχλοΥικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντ:ίνου Μιχαηλίδη. 

"Η UΔΑτoΠΡOμήθεια Μαντριών Λεμεσού στηρΙζεται στην πηγή Άρκολαχανιάς' 
και σε δική της γεώτρηση, Q.ι-τό τις οποίες εξασφαλίζει συνολικά γύρω στα 87 κυβ. μέτρα 
νερού την ημέρα. 

Ακόμα και κατά τη θερινή περίοδο που ο μόνιμος πληθυσμός της κοινότητας 

(γύρω στα 200 άτομα) αυξάνεται. λόγω παραθεριστών. γύρω στα 500 άτομα. η 
ημερήσια διαθέσιμη ποσότητα νερού των 87 κ.μ. νερού κρίνεται πολύ ικανοποιητική, 

γιατί αναλογεΙ γύρω στα 174 λίτρα νερού κατά κεφαλή, σε σύγκριση με τα 130 λίτρα 
κατά κεφαλή, που θεωρείται ικανοποιητική. Κάτω από τις περιστάσεις δεν 

εγείρεται. προς το παρόν. θέμα yLO παραπέρα ενΙσχυση της υδατοπρομήθειας της 

κοινότ:ητας. " 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' για ορισμένα θέματα 1Jπάρχοuν Εκθέσεις ομόφωνες. 

Εισηγούμαι να ακολοuOηθεΙ η διαδικασία που ακολουθήσαμε την προηγούμενη 

βδομάδα. Δηλαδή οι Εκθέσεις να θεωρηθούν αναΥνωσθεΙσες και εγχριθεΙσες 

ομόφωνα από τη Βουλή. Αν δεν υπάρχει αντΙρρηση θα ακολουθήσω αυτή τη 

διαδικασία. 

Η Έκθεση για το πέμπτο θέμα, το οποι.ο ε(ναι 'Ή ελληνική γλώσσα πλήττεται 

ανεπανόρθωτα και επικίνδυνα με την παράλειψη εφαρμογής των αποφάσεων για 

εισαγωγή του ρομανικού αλφαβήτου του ΟΗΕ στα γεωγραφικά τοπωνύμια της 

Κύπρου", διαβάστηκε στη συνεδρία της προηγούμενης εβδομάδας και θεωρείται 

ομόφωνα εγχριθεΙσα. 

Ο κ. Κασουλίδης. 

Γ . ΚΑΣΟΥ Λ ΙΔΗΣ: 

Κύριι Πρόεδρε. αν δεν a..-τατώμαι , για το υπ' αριθμό 6 θέμα. πο\l είναι "Η 

ανάγκη κατάλληλης συνττΊρησης και προστασίας το\l οπλισμΟύ της Εθνικής 

Φρουράς", είχε λεχθεί ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Αυτό το θέμα θα αναβληθεί. γιατί α.ίτouσι.όζει ο Πρόεδρος της Ε..ιτροπής 
Άμυνας και δεν είναι σωστό να συζητείται θέμα εν τη (l,.οuσία του. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
•• 0 είχε λεχθεί ότι θα συζητηθεί κεκλεισμένων των ΘUΡΏν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακόμα οι κοινοβουλευτικές ομάδες δεν τοποθετήθηκαν. Το ΈΧτο θέμα δε θα 
σvtηtηθεΙ σήμερα λόγω απουσίας του Προέδρου της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής. Για τα υπόλοιπα λοιπόν θέματα οι Εκθέσεις θεωΡOirvται αναΥνωσθεΙσες 
και ομόφωνα εγκριθείσες και επομένως δε θα γίνο"" αγορεύσεις. 

(Ακολουθούν οι Εκθέσεις των υπ' αριθμό 7, 8, 9. και 10 θεμό.των που 
θεωρήθηκαν αναγνωσθείσες και εγκριθείσες). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΙ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑIΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 
ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ I 'Ή ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΑΔΕΙΑΣ ΣΕ ΑθΛΗΤΙΚΑ ΣΩΜΑΤΕΙΑ 

ΓΙΑ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗ ΑΛΛΟΔΑΠΩΝ ΑθΛΗΤΩΝ ΣΤΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΑθΛΗΤΙΚΑ 
ΤΟΥΣ ΤΜΗΜΑΤΑ, ΟIΚΟΝΟΜIΚΕΣ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΤΟΠΟ ΚΑΙ ΣΤΑ 
ΣΩΜΑτεlΑ ΚΑΙ Η εΠIΔΡΑΣΗ ΣΤΗΝ ΑΝΕΛΙΞΗ ΤΩΝ ΚΥΠΡΙΩΝ ΑθΛΗΤΩΝ" 

ΠαQόvτε~: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Α γΥελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Μάρκος ΚυΠΡLOνού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα συζητήθηκε στην ολομέλεLO της Βουλής 
στις 6 ΜαΡΊΙου 1992. Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
Σώματος διαπιστώθηκε η ανόΥκη παραπέρα μελέτης του, γι' αυτό και παραπέμφθηκε 
στην αρμόδLO Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε δύο 
σuνεδρ(ες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Μαρτ(ου και στις 12 ΜαίΟυ 1992. Στην 
πρώτη συνεδρtαση ήταν παρών και ο εισηγητής του θέματος κ. Ν. Μουσιούττας. 
Παρευρέθηκαν επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των ΥπουρΥειων 

Εσωτερικών και Οι.κονομικών, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, της Kuπριακτ'ις 

ΟμοσπονδΙΟς Πoδoσφαfρoυ, της Κυπρ<ακής Ομοσπονδ(ας Καλαθόσφαιρας, της 
Κυπριακτ'ις Ομοοπονδίας Πετόσφαιρας, της Κυπριακής Ομοοπονδιας Χει.ροσφαίρισης 
και των Κυπρίων καλαθοσφαιριστών. 

Εισάγοντας το θέμα ο κ. Ν. Mouσιo'ύtτας καθόρισε τις διαστάσεις το\l πρc43λήματoς 
και ανέλυσε τις επιπτώσεις του, καταλήγοντας στις αx6λoιiΠς αρνητικές δια.ί1:ισtώσεις: 

α) Παρατηρείται αλόγιστη. ανεξέλεγκτη και μη ορθολογιστική xρησιμo.ι-ιoLτιoτι 
ξένων αθλητών. 

β) Πλαστoyραq:ε!ται η εθνική φuσιoyνωμία του αθλητισμού μας. 

γ) Μει.ώνεται ή και εξαλείφεται η έqεση των Κυπρίων για αθλητική ανέλιξη. 
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KαταOέΤOνtας ενώπιον της Επιτροπής, οι εκ.ιρόσωποι των αθλητικών 

οργανώσεων επισημαναν τα Ιδια πιο πάνω προβλήματα και αναγνώρισαν την 

ανάγκη λήψης όλων των αναγκα[ων μέτρων, γι.α να επιτευχθεί τι εξυγΙανση και τι 

πρόοδος του κυπριακού αθλητισμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΠαιδεΙΟς, αφοίι έλαβε υπόψη τα στοιχεία και τις 

απόψεις που εκτέθτικαν ενώπιόν της. δηλώνει ότι σvμφωνεΙ με τις ανησυχίες του 

εισηγητή και των αρμόδιων αθλητικών φορέων και καλεΙ το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να 

χαταθέσει ενώπιον της Βουλής το συντομότερο δυνατό σχετιχό νομοσχέδιο με 

σκοπό την απάμβλυνοη 10υ προβλήματος. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΕ'ΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΤΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΤΩΝ ΚΥΠΡΙΩΝ ΦQITHTΩN 

ΠΟΥ ΣΠΟΥ ΔΑΖΟΥΝ ΣΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ
Μ 

Πα~ντε~: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαιρη ΑΥγελΙδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας ΦιλίJΙ,ΤOυ 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριαναι) 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις 

σuνεδρLες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 Μαρτίου, στις 7 και 14 Απριλίου και 
στις 14 Μα·'ο\l 1992. Σης m.ινεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Παιδείας και Συγκοινωνιών και Έργων, των 

Κυπριακών Αερογραμμών και των φοιτητικών οργανώσεων. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω θέμα γράφτηκε στη Βουλή στις 31 ΟκτωβρΙΟυ 
t991 από το Boυλεuτή ~. Γιαννάκη Κασουλίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας του ΔΗΣΎ και υστερα από διεξοδική ΣUΖήτησή ΤΟ\l στην ολομέλεια 

παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας για περαιτέρω εξέταση 

και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς το Σώμα. 

Τα προβλήματα που αντψcτωπ(ζoυν οι κυπριοι φοιτητές που σπουδάζουν στο 

εξωτερικό, όπως αυτά εκτέθηκαν από τον εισηγητή του θέματος και συμπληρώθηκαν 
από τις ενδιαφερόμενες φοιτητικές οργανώσεις, είναι τα πιο κάτω: 

Ι Στέγαση των φοιτητών. 

2. Φοιτητικά ναυλα. 

3. YπoτρoφLες και βοηθήματα φοιτητών. 

4. Αναγνώριση τίτλων σπουδών. 

5. Άσκηση του εκλογικου δικαιώματος των φοιτητών στις χώρες όπου 
σπουδάζουν. 

6. Ειδικά προβλήματα των φοιτητών που σπουδάζουν στις χώρες του 

πρώην ανατολικου σuνασπισμoυ. 

7. Αναγνώριση φοιτητικής ταυτότητας για την παροχή διάφορων 

ωφελημάτων. 
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8. 'ίδρυση προξενεΙων σε πόλεις όπου σπουδάζουν Κύπριοι. 

9. Έξοδα μεταφοράς των φοιτητών στην Ελλάδα. 

10. Πρακτική εξάσκηση των αποφο{των στην Κύπρο. 

11. Α νεργΙα των πτυχιούχων. 

Οι θέσεις του Υπουργείου ΠαιδεΙας στα πιο πάνω προβλήματα, όπως 

αυτές αναλύθηκαν από τους εΚ.ίτροσώπους του, έχουν ως ακολούθως: 

α) Το αίτημα της στέγασης των φοιτητών σε φοιτητικές εστίες 

παραπέμφθηκε oc υπουργική επιτροπή που ωτέβαλε εισηγήσεις προς 
το Υπουργικό Συμβούλιο. το οποίο στις 29 Ιανουαρίου 1987 
αo"toφάoLoe πως δεν μπορεί να το ικανοποιήσει, γιατί κάτι τέτοιο 

υπερβαίνει τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους. Όσον αφορά 

το Οέμα της ΕΠιδότησης ενοικίου. Οα επανεξεταστεί από το 

ΥπουργεΙΟ το οποΙο κάλεσε τις φοιτητικές οργανώσης να δώσουν 

κατάλογο με τα ονόματα των άπορων φοιτητών. 

β) Το Οέμα των υποτροφιών η κυβέρνηση το αντιμετωπίζει μέσα στα 

πλαΙσια της γενικής πολιτικής ιι:ου εφαρμόζει για τις υποτροφιες. ΤΟ 

ύψος των υποτροφιών που χορηγούνται σήμερα ανέρχεται σε ί 1.200 
για τις χώρες που επιβάλλουν δlδακτρα και σε ί8ΟΟ για τις χώρες 

που δεν ε.ίτιβάλλουν δίδακτρα. Η χορήγησή τους γίνεται με βάση την 

οικονομική κατάσταση των αιτητών. 

γ) Στο θέμα της αναγνώρισης των πτ-υχΙων η κυβέρνηση έχει εξισώσει 

τα ΤΕ Ι με το ΑΤΙ και εφαρμόζει συΥχεκριμένη πολιτική για το 

πανεπιστήμια. ενώ προχωρεΙ στη σύσταση ειδικής ΕΠιτροπής 

αναγνώρισης των τίτλων σπουδών που παρέχουν διάφορες σχολές 

και πανεπιστήμια. 

δ) ΤΟ πρόβλημα της ανεργ(ας των πτυχιούχων κοι το θέμα της 

πρακτικής εξάσκησής τους αφορούν γενικά τις αρμόδιες υπηρεσίες 

του κράτους που εφαρμόζουν σφαιρική πολιτική για την 

αντιμετώπισή τους. 

ε) Τα αιτήματα των φοιτητών για τη δημιουργία προξενεΙων στις 

Πόλεις όπου σπουδάζουν, καθώς και για την άσκηση του εκλογικού 

τους δικαιώματος στον τόπο των σπουδών τους. θα διαβιβαστούν 

στα Υπουργε(α Εξωτερικών και Εσωτερικών που είναι αρμόδια να 

αποφασίσουν σχετικά. 

στ) Η φοιτητική ταυτότητα αναγνωρΙζεται για την εΙσοδο σε θεατρικούς 

και αθλητικούς χώρους, όπου με την επ(δειξή της παραχωρείται 

έκπτωση 50%. 

ζ) Τα ε!.δικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι φοιτητές στις χώρες 

του πρώην ανατολικού συνασπισμού η κυβέρνηση προσπαθεΙ να τα 

επιλύσει με την προσχώρηση σε διεθνεΙς συμβάσεις και με τη σύναψη 

διακρατικών συμφωνιών. 

Στο θέμα των φοιτητικών ναυλων αναφέρθηκαν οι εκπρόσωποι των 

Κυπριακών Αερογραμμών. οι οπο(οι δήλωσαν στην Επιτροπή πως για τον 

καθορισμό τους εφαρμόζονται δΙΕθνΕΙς κανονισμοΙ που εκδΙδονται από την ΙΑΤ Α. 
Αφού ανtλυσαν τη σταδιακή αύξησή τους από το 1982 μέχρι σήμερα, δήλωσαν πως 
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με τα σημερινά διεθνή χα~ τοπικά δεδομένα εΙναι abiIvatn επί του παρόντος 

οποιαδψτοτε μείωσή τους. Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως τότε μόνο θα μειωθεί 

το φοιτητικό ναύλο. όταν αυτό επιχορηγηθεί από την κυβέρνηση. 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Παιδείας, αφού μελέτησε τόσο τα πρακτικά της 

ολομέλειας της Βουλής σχετικά με ΊΟ θέμα αυτό όσο και τα στοιχεία και ης απόψεις 

που εκτέθηκαν ενώπιόν της από όλους τους ενδιαφερομένους, κρΙνει πως ΟΙ 

Κύπριοι φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό αντιμετωπίζουν πραγματικά 

σοβαρά προβλήματα, των οποίων την επΙλυση οφειλει να μεθοδεύσει το κράτος. 

Είναι σε γνώση της Επιτροπής πως τα πιο πάνω προβλήματα αναλύθηκαν 

ΕVΏΠLQV των αρμοδίων από τις ενδιαφερόμενες φοιτητικές OQΎ«νώσεις, γι' αιιτό και 

καλείται η Εκτελεσηκή Εξουσία, αφου μελετήσει ττιν παροΟΟα έκθεση αλλά και τα 

πρακτικά της oλoμtλειας της Βουλής που θα της αποσταλούν, να προβεΙ στη λήψη 

πρακτικών μέτρων για _ην επίλ\lσή τους. 

Η Επιτροπή χαλεΙ την κυβέρνηση να μελετήσει ιδιαΙtερα το θέμα της 

δημιουργίας φοιτηηκών εστιών _ουλάχιστον στις χώρες όπο\l σπουδάζουν μαζικά 

Κύπριοι φοnητές αλλά και στην Κύπρο ενόψει της λειτo1JQΎίας του κυπριακού 

πανεπιστημ(ο\l, καθώς και _ην παραχώρηση στους φοιτητές στεγαστικού επιδόματος 

στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κράτους, 

Η Επιτροπή καλεΙ ακόμα τα αρμόδια Υπουργεία να μελετήσο\lν το ενδεχόμενο 

της διΕUΘέτησης της άσκησης του ('"λογικού δικαιώματος των φοιτητών στον τόπο 

των σπουδών τους και ης Κυπριακές Αερογραμμές να είναι πιο ελαστικές κατά τον 

καθορισμό των φοιτητικών ναύλων. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΤΑ ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΟΜΕΝΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΣΤΗ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ AΓΩNOΣ~ 

Dα~ντες: 

Νίκος Αναστασιάδης. Πρόεδρος 

Κλαιρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Α νδρtας ΦιλΙί'tπOυ 

Λώρης Λυσιώτης 

θόσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλε\lτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω 

θέμα. έπειτα από πληροφορΙΙς και στοιχεία ΠΟ\l πήρε πως το Μουσείο Αγώνος δε 

λειτουργεΙ απρόσκοπτα, αλλά με πολλά προβλήματα, πράγμα που δεν του επιτρέπει 

να εκπληρώσΗ επαρκώς τους στόχους για τους οποΙΟυς ιδρύθηΚ,Ε, 

Μέσα στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού η Κοινοβουλεutική 

Επιτροπή ΠαιδεΙΟς πραγματοποΙησε επίσκεψη στο\lς χώρους στέγασης του 

ΜουσεΙΟυ, που έγινε σης 4 ΦεβρσυαρΙου 1992, και συνήλθε και σε τρεις συνεδρίες, 
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που πραγματoπo~ήθrιχαν στις 1 Ι και 25 ΦεβρουαρΕου και στις 12 Μα'ίου 1992. Στις 
σuνεδριόσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τοuς οι YπoUΡγoΙ 

Παιδείας και Οικονομικών, αρμόδιοι λειτουργοί του YπoυQΎtΙOυ Παιδείας και 

εχ.'"tρόσωΠΟL των Συνδέσμων Αγωνιστών ΕΟΚΑ 1955-59. Κλήθηκαν ΕΠίσης 

εκπρόσωποι της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου. αλλά δεν κατέστη δυνατό να 

προσέλθουν. 

Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το Μουσείο Αγώνος, όπως αυτά εκτέθηκαν 

α.-τό αρμόδιους του Υπουργείου Παιδείας και διαπιστώθηκαν και από Ίην [δια την 

EπιtΡOπή κατά την επί τόπου επίσκεψή της. συνίστανται στην έλλειψΤι επαρκών 

χώρων στέγασης, στην κακή κατάσταση του κτιρίου που, όπως είναι τώρα. θέτει σε 

κίνδυνο τη φυσική κατάσταση των εκθεμάτων, ΚUΡ(ως λόγω υγρασίας, στην έλλειψη 

επαρκούς και εξειδικευμένου προσωπικού. στην έλλειψη ικανοποιητικής 

συντήρησης των εκθεμάτων και στην πλημμελή λεΙΤΟUQγία της βιβλιοθήκης. 

Ειδικότερα για το θέμα των χώρων στέγασης του Μουσείου οι αρμόδιοι 

λειτουργοί δήλωσαν στην Επιτροπή πως. παρόλο που αυτοί είναι ανεπαρκείς, δεν 

κρίνεται σκόπιμη η μετακίνησή του. αφού η θέση του θεωρείται ιδανική, μια και 

συνορεύει με άλλους χώρους ύψιστου ενδιαφέροντος, όπως είναι η Αρχιεπισκοπή. 

το Μουσείο Λα'ίκής Τέχνης. το Βυζαντινό Μουσείο. το Παγκύπριο Γυμνάσιο και το 

Μνημείο της EλΕUΘερίας στον Προμαχώνα. Για την αντιμετώπιση του προβληματος 

ζητήθηκε από την Αρχι.επισκοπή η παραχώρηση και του άνω ορόφου για τους 

σκοπούς του Μουσείου. η απάντηση όμως ήταν αρνητική, γιατί η Αρχιεπισκοπή 

προτίθεται να τον χρησιμοποιήσει για άλλους σκοπούς. 

Για το θέμα του αρχείου του Μουσείου οι αρμόδιοι λειτoυQΎOΙ δήλωσαν στην 

Ε..-τιτροπή πως μέρος του μετακινήθηκε στο κρατικό Αρχείο, με ο..-τοτέλεσμα να 

στερείται το (διο το Μουσείο δικών του πηγών και να μειώνεται η αξία του. αφού η 

ενημέρωση των επισκε.ίττών του είναι ελλι,.,-τής. 

Για το θέμα της έλλειψης προσωπικού οι εκπρόσωποι του Μουσείου δήλωσαν 

πως ό.τι επιτυγχάνεται τώρα είναι άθλος, αφού το προσωπικό του Μουσείου 

αποτελούν μόνο ένας μόνιμος γραφέας, μια υπάλληλος με μερική απασχόληση και 

μια καθαρίστρια. 

Τέλος. οι (διοι εκπρόσωποι ζήτησαν την οικονομική αρωγή του κράτους, για 

να μπορέσει το Μουσείο να αντιμετωπίσει το πρόβλημα της συντήρησης των 

εκθεμάτων. της κατάλληλης διαμόρφωσης των χρησιμοποιούμενων χώρων και του 

εμπλουτισμού και της a..-τοτελεσματικής λειτουργίας της βιβλιοθήκης και γενικά για 

να μετατραπr:ί το Μουσείο Αγώνος σε Μουσείο όλων των αγώνων του κυπριακού 

λαού και όχι μόνο εκείνου του 1955-59. 

ΟΙ εκπρόσωποι των Συνδέσμων Αγωνιστών ΕΟΚΑ 1955-59 δήλωσαν στην 
Επιτροπή πως. παρά το γεγονός πως το Μουσείο Αγώνος δε λειτουργεί στα 

επιθυμητά f..-τι,-τεδα. η κυβέρνηση ειτέδειξε ζωηρό ενδιαφέρον για τη διατήρηση και 

συvτήΡ1Ί<Πι της μνήμης του Αγώνα Τ1Ίς ΕΟΚΑ 1955-59 και ανταποκρίΟηκε και σε 
άλλες ειση'Y1iσεις των αγωνιστών σχετικά με τον Αγώνα. Οι ίδιοι εκπρόσωποι 

κάλεσαν την κυβέρνηση να πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα για την αναβάΟμιση τον 

Μουσείου στα επιθυμ1Ίτά ε,,-τίπεδα. 
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Τα μέτρα τα οποία έλαβε 'ή προτ(θεται να λόβει η κυβέρνηση πάνω στο υπό 

συζ'ήτηση θέμα, όπως αυτά εκτέθηκαν ενώπιον της Επηροπ'ής από τους Υπουργούς 

Παιδείας και Οικονομικών και όπως περιέχονται και σε σχετικό έγγραφο που 

κατατέθηκε στην Επιτροπή, συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

(α) Παρασχέθηκαν διευκολύνσεις σε διάφορους εΡΕUVΗτές, όπως και στο 

PIK, για βιντεογράφηση των αιθουσών και των εκθεμάτων του 

Μουσείου. 

(β) Ανανεώθηκαν τα δενδρύλλια και γενικά βελτιώθηκε η όλη εμφάνιση του 

εξωτερικού χώρου του Μουσείου. 

(γ) Αγοράστηκε φωΤOnιπική και φωτογραφική μηχανή. 

(δ) Εμπλουτίστηκε η βιβλιοθτ'ιχη με νέους τόμους αναφορικά με την 

κυπριακή ιστορία και το κυπριακό πρόβλημα. 

(ε) Προγραμματίζεται η ενίσχυση του προσωπικού. 

(στ) Διατίθεται κονδύλι ύψους 1:17.000 για εργασίες επειγούσης φύσεως στο 
κτίριο. 

(ζ) Περαιτέρω, με επιστολή προς το Γενικό Γραμματέα του Υπουργείον 

Πολιτισμού της Ελλάδας, ζητήθηκε η υπόδειξη ειδικού Μουσειολόγον, ο 

οπσίος σύντομα θα μελετήσει επΙ τόπου το χώρο, για να εισηγηθεί τους 

καλύτερονς δυνατούς τρόπους για την αναβάθμιση τον Μοιισείου . 

(η) Συναφώς προς αντά προωθείται Τ1 ε ισήγηση ειδικής επηροπής για 

σνντ'ήρηση και αναστ'ήλωση κρησφυγέτων. Έτσι οι ιστορικο( αυτοί χώροι 

θα διατηρηθούν. 

Η KoινoβσιιλeιIτική Ε.ι-τ ιτροπή Παιδείας. αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 

και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, αλλά κυρίως από την (δια αντίληψη που 

σνναποκόμισε από την επίσκεψη που πραγματοποίησε και χωρίς να επιρρίπτει 

ευθύνες στο προσωπικό του Μουσείου. κατέληξε στα πιο κάτω συμπεράσματα: 

1. Το Μουσείο Αγώνος στην κατάσταση πον βρίσκεται σήμερα 

αντιμετωπίζει σοβαρά λειτουργικά προβλ'ήματα και εν πάση περιπτώσει 

δεν αντικατοπτρίζει το μεΎαλε'ο μιας επανάστασης ενός λαού. 

2. ΤΟ κτίριο ε(ναι ανεπαιr.<έστατO. πράγμα ποιι δεν ΕΠιτρέπει την 

κατάλληλη έκθεση των εκθεμάτων, και η αυλή που υπάρχει δεν αποτελεί 

στην ουσία οργανικό μέρος του Μουσείου. 

3. ΟΙ κλιματολογικές συνθήκες που επικρατούν εκεί είναι άσχημες και 

ιδιαίτερα η υγρασία που ιΙπάρχει απειλεί με καταστροφ'ή όλα τα 

εκθέματα. 

4. Ελλείπει παντελώς η εξειδικευμένη συντήρηση, τι δε έλλειψη προσωπικού 

γενικά εΙναι εμφανής. 

5. Η μη αναβάθμιση του αρχείοιι. της βιβλιοθήκης και του αναγνωστηρίου 

στερεΙ από τους επισκέπτες τη δυνατότητα να μελετήσουν και να 

εμβαθύνουν στο θέμα τοιι Αγώνα. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Κοινοβσυλευτικ'ή Επιτροπ'ή Παιδείας καλε( την 

κυβέρνηση, αφού λάβει υπόψη και τα συμπεράσματα αυτά. να πάρει όλα τα 
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αναγκαία μέτρα, ώστε το Μουσείο Αγώνος να αναβαθμιστεί σε επΙΠεδο που να 

ανταποκρίνεται στους σκοπούς για τους οποΙΟυς ιδρύθηκε και να αvτικατoπτρίζει 

το μέγεθος του απελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ 1955-59. 

Τέλος, η Επιτροπή αναμένει την υλοποίηση των εξαγγελιών που έγιναν 

ενώπι.όν της κατά την εξέταση του θέματος. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOlNOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠAlΔEIAΣ ΠΑ ΤΟ θΕΜΑ 
ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡεΤΑΙ ΩΣ ''Ο ΚΙΝΔΥΝΟΣ KATAΣTPOΦHΣTt!N ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΚΩΝ 

ΧΩΡΩΝ ΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΑΓιΟΥ ΣΩΖΟΜΕΝΟΥ" 

Πα~vτες: 

Ν{κος Ανασταοιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλ(δης 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανοίι 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω 

θέμα ύστερα από πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον Μο και μετά από 

καταγγελίες που έκαμαν αρχαιολογικοί και περιβαλλοντικοί σύνδεσμοι πως δόθηκε 
άδεια λατόμησης στην περιοχή Αγίου Σωζόμενου στην οποία υπάρχουν 

αρχαιολογικοί χώροι, πράγμα που εμπερικλείει τον κίνδυνο καταστροφής των 

χώρων αυτών. 

Για σκοπούς εξέτασης του πιο πάνω θέματος η ΕπΗροπή συνήλθε σε τέσσερις 

συνεδρίες που πραγματοποιήθηκαν στις 18 ΦΕβρουαρ(ου, 10 και 31 Μαρτίου και 
19 Μα'ίου 1992. Σης συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των Τμημάτων Μεταλλείων. Αρχαιοτήτων, Πολεοδομίας και Οικήσεως, 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ο 'Επαρχος Λευκωσίας, εκπρόσωποι του 

Συμβουλίου Βελτιώσεως Δαλιοίι, της Χωριτικής Αρχής Ποταμιάς, του Συνδέσμου 

Κυπρίων Αρχαιολόγων και της Ομάδας Πρoστασtας Περιβάλλοντος και 

Αρχαιοτήτων Δαλιοίι. 

Σίιμφωνα με τις απόψεις του Τμήματος Μεταλλείων, όπως αυτές εκτέθηκαν 

ενώπιον της Επιτροπής τόσο γραπτώς όσο και προφορικώς, προκίιπτει ότι 
πράγματι παραχωρήθηκε προνόμιο λατομείου στην Eταιρεtα Μεταφορών Λατοίιρος 

Λτδ κοντά στον Άγιο Σωζόμενο της επαρχLας Λευκωσίας για ανόρυξη πέτρας με 

σκοπό την παραγωγή άμμου. Σίιμφωνα με τους (.δΙOuς εκπροσώπους, για την 

παραχώρηση του προνομΙου αυτοίι τηρήθηκαν όλες οι νόμιμες προΟποθέσεις που 

εΙναι η λήψη και αξιολόγηση από το Τμήμα τους των απόψεων όλων των 

ενδιαφερόμενων κυβερνητικών τμημάτων, η προσχόμιση πολεοδομικής άδειας και η 
υποβολή σχετικοίι σημειώματος προς το Γενικό Διευθυντή του ΥπουργεΙΟυ 

Εμπορίου και Βιομηχανίας με τις ανάλογες συστάσεις για τη λήψη της τελικής 

απόφασης. Μετά την πιο πάνω διαδικασία και αφοίι εΥκρΙθηκε και η σχετική 

περιβαλλοντική μελέτη από την αρμόδια τεχνικη ε1tιτρoπη που ορίστηκε από το 

ΥπουρΥικό Συμβοίιλιο. παραχωρήθηκε το σχετικό προνόμιο στις 7 Ιανουαρίου 1992. 
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O~ θέσεις κα~ α..όψε~ς του ΤμΤΙματος Αρχαιοτήτων. όπως αυτές ΠΡOΚύπ'touν 
α..ό τα έγγραφα που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, είναι οι πιο κάτω; 

J. O~ τοποθεσΙες "Νικολήδες" και "Μο'ύπες" στα χωριά Δόλι και Άγιος 

Σωζόμενος που περιλαμβάνονται στην ερευνητική όδει.α αρ. 33 ΙΟ που 
παραχωρήθηκε από το Τμήμα Mεταλλεtων στην Εταιρεία LATOUROS 
TRANSPORTATION CO. ΙΤΟ είναι γνωστοί αρχαιολογικοί χώροι με 
οικισμούς, επαύλεις και νεκροταφεία τόσο της εποχής του χαλκού όσο 

και των μεσαιωνικών χρόνων. 

2. Στην περιοχή του προτεινόμενου λατομείου δεν υπό:ρχouν αρχαιότητες. 

3. ΤΟ Τμήμα δε-ν ... ~ίσταται στην παραχώρηση ό:δειας λατομεΙΟυ στο χώρο 
αυτό με την προυπόθεση ότι οι λατομικές εργασίες θα περιοριστούν στο 

χώρο του λατομείου μόνο, δε θα επιτραπεί στο μέλλον καμιό: επέκτασή 
του, θα χρησιμοποιηθεί γι.α τις ανάγκες του λατομείου μόνο ο 

υφιστάμενος δρόμος και στην αποκατάσταση του τοπίου θα ληφθεί 

υπόψrι rι αρχαιολογική σημασία του χώρου. 

Τις πιο πό:νω θέσεις το Τμήμα κοινοποΙησε με επιστολή του στο Τμήμα 
Μεταλλειων με ημερομηνία 2 Δεκεμβρίου 1991. 

Πέρα α.,.ό τις έγγραφες απόψεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων πο\! κατατέθηκαν 

στην Επιτροπή, οι εκπρόσωποί του δήλωσαν πως για την έκδοση της ερευντιτικής 

άδειας δι ζητήθηκαν οι οπόψεις του, πως τιιχαία πληροφορήθηκε '{Ο γεγονός και 

μόλιστα μttά την έναρξη προκαταρκτικών εργασ~ών που περιλάμβαναν και τη 

διόνοι.ξη παράνομο\! δρόμο\! προσπέλασης πο\! είχε ως αποτέλεσμα την καταστροφή 

αρχαίων τόφων στην τοποθεσία "Νικολήδες", πράγμα για το οποίο διαμαρnιρήθηκε 

με Ε.ι.ιστολή το\! προς το Τμήμα MttoλλtLooν. 

ΟΙ εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ανέφεραν προς '{ην 
EπιτΡOΠτj πως όtαν το Τμήμα '{ους έδωσε τη σ'U'(Κατάθεσή του για την έκδοση της 

άδειας του λατομείου δεν υπήρχε η χαρακτηριστική ένδειξη επί των τοπογραφικών 

σχεδίων ότι EJtρόκEιtO για περιοχή όπου υπήρχαν αρχαιολογικοί χώροι. 

ΟΙ εκπρόσωποι το\! Τμήματος Κτηματολογίου και Xωρoμeτρ[ας δ'ήλωσαν πως 

τότε μόνο σημειώνουν επί των τοπογραφικών σχεδιων τους αρχαιολογικούς 

χώρους, όταν πάρο\!ν τα σχετικά στοιχεί.α από το Τμ'ήμα AΡXαιoττjτων. 

Σνμφωνα με όλλα στοιχεία πο\! κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η εταιρεία που 

εξασφάλισε το προνόμιο λατομείο\!, ενώ ακόμα η άδεια αφορονσε το ερευνητικό 

στάδιο, ό:ρχισε έργα στην περιοχή με \!περβάσεις των όρων της άδειας και αυτό είχε 

ως αποτέλεσμα την καταστροφή αρχαίων τάφων. Πέραν αuτoν διαπιστώθηχε ότι η 

εταιρεία επενέβη αυθαίρετα σε κρατική γη που βρΙσκεται έξω από τα όρια πο\! 
προέβλεπε η άδεια κάνοντας εκτεταμένες εκσκαφές και επιχωματώσεις. Για το λόγο 

αυτό η Πολεοδομική Aρχτj προχώρησε στη λήψη δικαστικών μέτρων εναντΙον της 

εtαιρείας και αναμένεται η εκδίκαση και η λήψη σχετικ~ς α..όφασης για το θέμα. 

Οι εκπρόσωποι το\! ΣUΝδέσμO\! Κυπρίων Αρχαιολόγων, το\! Συμβουλίο\! 

Βελτιώσεως Δαλιού και της ομό:δας ΠροστασΙας Περιβάλλοντος Δαλιού εξέφρασαν 
την αντίθεσή το\!ς για την εγκατάσταση του λαtομείου στο συγκεκρψένο χώρο, γιατί 

αυτός είναι από τοιις πιο σημαντικoUς της Μέσης προς την Ύστερη E.ι.ox~ του 

Χαλκού, και ο...οτελεί μέρος ΕUΡύτερoυ χώρου που είναι εγκατεσπαρμένος με 

συνοικισμούς των αρχών κα~ trov μέσων της 2ης Π.Χ. χιλιετίας και ιδανικός για 
αρχαιολογική έρε\!να. 
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Τέλος, ο Σύνδεσμος Κυπρίων Αρχαιολόγων. εκτός από την έκφραση της 

αντίθεσής του για την εγκατό.σταση του λατομείου στο συγκεχριμένο χώρο. ζήτησε 

όπως. πριν από οποιαδήποτε αλλότρια επέμβαση σε αρχαιολογικούς χώρους, 

πρoηγείτα~ πάντοτε αρχαιολογική ανασκαφή και ζητούνται οι θέσεις του ΤμΤ;ματος 

Αρχαιοτήτων. ώστε να εκφέρει την άποψή ΤΟ1) ανεπηρέαστα και όχι κάτω από την 

ασφυκτική πίεση των όποιων καταστάσεων προηγούνται της δικής του απόφασης. 

Οι δίιο κοινοτάρχες Ποταμιάς (Ελληνοκύπριος και Τουρκοκύπριος) 

υποστήριξαν πως η ύπαρξη και AELtoUQyta του λατομεΙΟυ στην περιοχή δεν 

επηρεάζει με κανένα τρόπο τον αρχαιολογικό χώρο και επισήμαναν το γεγονός όη 

στην ίδια περιοχή Q.."taUotQLώOJlxe μεγάλη έκταση για να δοθεί στον Ιππόδρομο. 

ενώ μεγάλη περιοχή έχει μετατρα..τεΙ σε χώρο σκουπιδιών, 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη τα στoιχεl.α και τις 

απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της. κατέληξε στα πιο κάτω συμπεράσματα: 

1. ΟΙ εμπλεκόμενες υπηρεσίες επέδει.ξαν ανοχή σε σειρά παράνομων 

ενεργειών της εταιρείας Λατούρος. όπως είναι η από μέρους της 

παράνομη ανέγερση εγκαταστάσεων οι οποίες χρησιμοποιούνται μέχρι 

σήμερα παρά τη γνωστοποίηση άρνησης χορήγησης της πολεοδομικής 

άδειας. καθώς και η κατασκευή δρόμου σε κρατική γη χωρίς 

προηγούμενη άδεια από την αρμόδια Αρχή. 

2. Ο Έπαρχος Λευκωσίας. ενώ είχε εξουσία να λάβει μέτρα για τις 

παράνομες κατασκευές, επέδειξε αμέλεια στη συγκεκριμένη περΙΠτωση. 

3. Οι αρμόδιες αρχές άσκησαν τη διακριτική τους εξουσία κατά τρόπο 

πλημμελiι. χωρίς να προβούν σε επαρκή έρευνα όλων των σχετικών με 

την υπόθεση στοιχείων και γεγονότων. 

4. Δε λήφθηκαν σοβαρά υΠόψη τα χαρακτηριστικά του περιβάλλοντος της 

περιοχΤ;ς στην οποΙΟ παραχωρήθηκε το Προνόμιο Λατομεί.ου. 

5. Δε λήφθηκαν έγκαιρα ιJ.ί-τόψη οι απόψεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων 

ούτε και των Χωριτικών Αρχών των κοινοτήτων που επηρεάζονται. 

6. Μεταξύ των κυβερνητικών υπηρεσιών υπάρχει πρόβλημα τόσο 

συντονισμού όσο και αλληλοενημέρωσης με αποτέλεσμα να εκδtδoνται 

αντικρουόμενες Τι λανθασμένες αποφάσεις, η δε αλληλοενημέρωσή τους 

να αφήνεται στην τύχη. 

Όπως είναι γνωστό. μέσα στα πλαίσια των δικών του αρμοδιοτήτων 

επιλήφθηκε του θέματος και ο Επίτροπος Διοικήσεως, ο οποίος και κατέληξε 

περίπου στα ίδια, όπως αναφtρoνται πιο πάνω. συμπεράσματα. 

Με βάση τα πιο πάνω η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Παιδείας καλεί την 

Εκτελεστική Εξουσία να προβεί στις δέουσες ενtργειες. ώστε να επιτευχθεί ο 

αναγκαίος συντονισμός μεταξύ των κρατικών υπηρεσιών, και να θεσμοθετήσει 

διαδικασίες που να αποτρέπουν την επανάληψη των λαθών που επισημάνθηκαν. 

Καλείται επίσης η κυβέρνηση να επανεξεtάσει κάθε πtuχή tOU υπό oUΖTιtJloη 

θέμαtος και αφού λάβει κάθε ενδεικνυόμενο μέtρο για τις παράνομες ενέργειες που 

έγιναν. και ανεξάρtηtα από το αποτέλεσμα που θα προκύψει να εξασφαλιστεί ότι δε 

θα επέλθει οποιαδήποτε ζτιμι.ά στο συγκεκριμένο αρχαιολογικό χώρο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζουμε με το πρώτο θέμα, 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής 

μας πολιτικής και γενικά των δραστηρι.οτήτων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και 

να συμ,τλέουν με Ίην εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής Κοινότητας", του οποίου 

η συζήτηση έχει αρχίσει. 

Υπάρχουν αγορητές επί του θέματος: Ορίστε, έχετε το λόγο. 

Λ. θΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρι.οι συνάδελφοι, 

ΤΟ θέμα, όπως ενε ι ~':'φη και υποστηριζεται από Ίους συνάδελφους Βουλευτές 

του ΔΗΙΥ, είναι αναμφίβολα θέμα τεραστίων διαστάσεων, απλούστατα διότι τι 

εξωΊερική πολιτική επηρεάζει και καθοριζει άμεσα την τύχη του παρόντος και του 

μέλλοντος του λαού μας. 

Η εγγραφή αυτού του θέματος εκφρόζει άμεσα την ουσιαστική, ριζική αντίθεση 

στην υφιστάμενη και ακoλoUΘoύμενη εξωτερική μας πολιτική. η οποία από το 1960, 
και ανεξάρτητα α,τό τις επιμέρους παραλλαγές ή a.."tοκλίσεις της. είχε ως άξονα την 

αδέσμευτη πολιτική. 

Πρέπει όμως εδώ, για να είμαστε ανηκειμενικο', να σημειώσουμε και να 

υπενθυμίσουμε ότι από το '60 υπήρχαν κάποιες διαφωνLες και αντιδράσεις έναντι 
της αδέσμεuτης πολιτικής a...ό το χώρο της άκρας δεξιάς. Οι αντιδράσεις αυτές είναι 

γνωστό όη παραμερΙσττιχαν, γιατί η αδέσμευτη πολιτική υποστηρίχθηκε από τη 

συντριπτική πλειοψηφΙΟ του λαού μας ΠΟ'" εξέφραζε διάφορους πoλnικoUς ή 

ιδεολογικΟύς χώρους, 

Πρέπει Ε."tίσης να υπενθυμίσουμε ότι το θέμα αυτό εγέρθηκε και στην 

προηγούμενη Βουλή από την Κοινοβουλεuτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά 

ασφαλώς όχι κατά Ίον (διο τρόπο, αλλά προς την αvrίθε'tη κατεύθυνση, όταν 

συζητεΙΊΟ το θέμα της αίτησης για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή ΚοινόΊητα. Εμείς τόΊε. 

όπως και σ' άλλες περι..-ττώσεις, εκφρόσαμε τη θέση ότι με την ένταξή μας στην 

Ευρωπα'ίκή Κοινότητα θα υποχρεωθούμε να εγκαταλείψουμε ως κράΊος Ίην 

αδέσμευτη πολιτική, ΟΙ uπoστηΡΙΚΊές της ένταξης θεώρησαν το θέμα αυτό 

διαφορετικό και άσχετο και εν πάση περιπτώσει δε μίλησαν και δεν υπoσrήριξαν 

την εγκατάλειψη της αδέσμευτης πολιτικής, Περίπου το μήνυμα που έδωσαν σε μας 
και στο λ<:ιό ήΊαν ότι στην Ευρωπα'ίκή ΚοινόΊητα συντελούνται τeτoιες 

δημοκρατικές αλλαγές και δLOφοροποιήσεις. που θα μας untQtnouv, αν θέλουμε, να 
συνεχίσουμε την αδέσμευτη πολιτική, Τώρα. πριν λυθεΙ το Κυπριακό και πριν η 
Ευρωπα'ίκή ΚοινόΊητα τοποθετηθεί κατά πόσο πρόκειται και πότε να ω[οδεχτεί την 

Κύπρο ως μέλος της, οι εγγράψαντες το θέμα συνάδελφοι του ΔΗΣΥ θtτoυν θέμα 

προσαρμογής και ένταξής μας στην πολιτικη της Ευρωπα'ίκής Ko~νότηΊας. 

Είναι σε μας σεβασrή η άποψή τους και σεβαστό και το δικαίωμά τους να 
εγείρουν μπροστά στη Βοuλή αυτό το θέμα. Με όλο όμως επίσης το σεβασμό. να μου 

επιτρέψΟυν να τοuς υποδείξω ή αν θέλουν να τους ρωτήσω κατά πόσο 

αναγνωρίζουν ότι το θέμα αυτό είναι τόσο μεγάλο κα~ με!ζονος σημασΙας ΠΟ'" 

ανήκει και στην κυβέρνηση και πολύ περισσότερο στην άμεση λα'ίκή βούληση, η 

οποία μπορεί να εκφραστεί μόνο μέσα Q.ι"tό τις εκλογές και τη λα·ίκή ψήφο, Αν η 

απάντησή Ίους είναι θετική. τότε λίαν προσεχώς, με την ευκαιρία των προεδρικών 

εκλογών. μπορούν να ζητήσουν και να έχουν και τη λα'ίκή απάντηση, 
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Παρόλ' αυτά και χάριν της σvζήτησης θα απαντήσω στα πιο βασικά ερωτηματα 
που κατά τη γνώμη μου εγείρονται και στα κύρια επιχειρήματα των εισηγητών, 

Φυσιολογι.κά, το πρώτο ερώτημα που προκίιπτει είναι: Διαπιστώθηκε, ιστορικά 

και αντιχειμενικά, αν η ακολουθούμενη αδισμεuτη πολιτική έβλαψε ή uχpέλησε την 

Κύπρο; Εμεις ·και έχω την πεποίθηση και η πλεΙΟψηφία του λαού μας- θεωρούμε την 

αδέσμευτη πολιτική μαζΙ με την κρατική μας οντότητα τα βασικότερα στηρίγματα της 
σωτηρίας και της διατήρησης της Κυπριακής Δημοκρατίας, Αν υπάρχει άλλη 
εκτίμηση που θεωρεί ότι η αδέσμευτη πολιτική έβλαψε την Κύπρο, είναι σωστό και 

καθήκον όσων πι.στεύouν σ' αυτή να την εκφρόσονν, 

Το δεύτερο ερώτημα που προκύπτει είναι: Μήπως το Εθνικό Συμβούλιο, όταν 

συζητεί το Κυπριακό, τη χάραξη γραμμής και τακτικής, δε συζητεί κατ' ανάγκη και 

στην οuoΙΟ και την εξωτερική μας πολιτική: Και εφόσον τη συζητεί .νομίζω σ' αυτό 

πρέπει να είμαστε όλοι σύμφωνοι· γιατί μέχρι τώρα καν!να κόμμα και χαν!να μέλος 

του Εθνικού Συμβουλίου δεν ήγειρε θέμα f)'Κατάλειψης της αδέσμευτης πολιτικής, 

αλλά αντίθετα μέσα α.ίτό τις αποφάσεις και τους χειρισμούς του Εθνικού 

Συμβουλίου προκύπτει σαφώς και κατηγορηματικά η ανάγκη μιας ευέλικτης, 

πολυδιάστατης χαι αδέσμευτης πολιτικής; 

Το τρίτο ερώτημα που τίθεται. κατά τη γνώμη μου, εΙναι: Μήπως τώρα, 

πρόσφατα έχουν σημειωθεί τέτοιες αλλαγές και έχουν διαμορφωθεί τέτοιες συνθήκες 
διεθνώς που επιβάλλουν τη ζητούμενη ριζική αλλαγή της εξωτερικής μας πολιτικής; 

Παρόλο που και σ' αυτό το ερώτημα απαντούν οι αποφάσεις και οι χειρισμοΙ του 

Εθνιχού Συμβουλίου, θα κάνω μια προέκταση, επειδή οι εισηγητές του θέματος είναι 

μέσα 0."[' αυτό το ερώτημα που επιχειρούν να στηρi.ξoυν τη θέση τους, 

Αξ(ζει τον κόπο να ρ(ξουμε μια ματιά στα διεθνή ΥεΥονότα, να δούμε τι 
συμβαίνει στον χόσμο σήμερα, Κατά τη δική μας, πιστεύω και τη γενικότερη 

εκτίμηση, παρατηρείται η αχόλουθη βασική εικόνα: Ζούμε σε μια ρευστή και 

γρήγορα μεταβαλλόμενη κατάσταση, ΟΙ χώρες της Ανατολικής Ευρώπης βρΙσκονται 

σε μια χαώδη σχεδόν κατάσταση και προσπαθούν να διαμoρφώσouν την ταυτότητά 

τους, Οι χώρες της Ευρωπα'Ι:κής Κοινότητας και της Ευρώπης γενικότερα 

προσπαθούν να διαμορφώσουν καινούργιες σχέσεις και πραγματοποιούν νέα 
ανοίγματα προς διάφορες κατευθύνσεις, Όμως η εξέλιξη αυτών των προσπαθειών 

και ανοιγμάτων που γίνονται είναι άγνωστο ακόμα πώς ακριβώς θα καταλήξει, Οι 

αντιθέσει.ς μεταξύ Βορρά και Νότου, μεταξύ πλούσιων και αναπτυσσόμενων χωρών 

παραμένουν, οξύνονται και διευρύνονται, Ακόμα και μiσα από τη συνάντηση στο 

ΡΙΟ Ιανέιρο, που γίνεται τώρα για την προστασία του περιβάλλοντος και του 
πλανήτη μας, πήραμε αυτό το μήνυμα, Το Κίνημα των Αδεσμεύτων μέσα από τις 

διεθνείς αλλαγές που έγιναν, μέσα από τη Qeuoτή διεθνή κατάσταση που διανύουμε. 

θεωρεί ότι δεν εξάντληdε τον προορισμό του, θεωρεί ότι έχει και ρόλο και μέλλον 
και προσπαθεί να κάνει τις αναγκαLες αναπροσαρμογiς του, Πολύ πιθανό και να 

μετονομαστεί. σε Κίνημα Αναπτυσσόμενων Χωρών. Οι ΗΠΑ διεκδικούν ρόλο 

παγκόσμιου ηγεμόνα και φαίνεται καθαρά ότι, από τον πρώην διπολισμό, οδεύουμε 

οε μια νέα κατάσταση πολιτικο..σικονομικής αντιπαράθεσης που πολύ πιθανό να 

οδηγήσει ο' ivav έντονο πολυπολισμό μεταξύ ΗΠΑ, Ευρωπο'ίκής Κοινότητας, 

Ιαπωνίας. Γερμανίας και άλλων κρατών πάνω σε παγκόσμια και περιφερειακή βάση, 

Στα πλαίσια αυτής της δι.εθνoilς αντικειμενικής κατάσ"τασης. η οποι.ο. 

επαναλαμβάνω ότι εΙνοι ρευστή και εξελισσόμενη, εμείς πιστεύουμε ό.ι υπογραμμίζεται 

και επιβάλλεται η διατήρηση της αδέσμευτης πολιτικής μας, Οποιαδήποτε σπουδή που 
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ΙXU ως ",'ιιιι'ο ~ ".ο" .. μ.,,,ΧΙΙ ~ ιδ<oloyl>CΔ ,~ Υ'" 1Ιλ1\ρη, 
ωιόAtmι 'tCI6ι"'" ~ μι no. Ίμ'ljι.α 1"ου υπό διoμόQφωcnι νtov xόoμov ε(ναι ,"ώρα 
Μλν owdν6uνo rrxε~ 'Υ'4 '10 xωtρt.αxό πρόβλημα χα, "{ον αΥώνα που 

~. 

'Ομως OΙyo1JQ(1 η ~ή ποΜ1:ιχή δεν μπορεΙ να Xαθoρ(tn:OΙ μόνο από τη 
~ xιnόσταση. E1'YO.L απαραΙτηtο να ληφθεΙ υπόψη, και μ(ι).ι.στα πολύ σoβαQ6., η 
e:σωt~ xιnάσταση χα, EWLXΌtερo το συΥχεχριμ.ένο στό6ι.ο αγώνα που 

βQι.σxόμαστε. Κατά σuνbtt:ι.α. tO tέταρτο. χαι βασικόΤΕΡΟ λtω εΥώ, ερώτημα εΙνοι: 
Με πow θtμeλι.αx.ό χριΠιρι,ο καθορίζεται η δική μας εξω-ι:Εριχή πολΙ1ιχή; ΕΙναι 

μψωJς μL '"Ο .δwλoyιxΌ χριτήρι.ο ή το εθνιΧό στα πλαΙσια -ι:ωv εuρύrερων 
σι.ιμφεQόνtων της KiιπQoυ ΧΟΙ 10\1 λαού 'Ιης. 

Η απ6:ντηση '(ου ΑΚΕΛ ήτον από παλιά. όπως χοι τώρα. σαφής σtη βόση των 

tuQinφινν σuμφερόνtων του τόπου χοι της Kiιπρoυ ως συνόλου, όπως προκύπτει 

μισα από την ανάΎΧη της εξυπηρέτησης 10υ ανηχΟ1"οχιχού. απελtuθερωηxoύ αγώνα 

ΤO'U λαού μας. Δηλαδή για ΤO~ tδι.oUς λόγους που ξεχΙνησε. για tοuς (δLoUς λόγοιις 

πρeπιι. ΚΟΙ επιβά.λλποι πο).'ύ πιριοσόη:ρο σήμερα. να ΣUΝΕΧισtε' με μεγαλ\l'τEρη 
προσοχή, σννέπιια χοι εuελιξtα η αδέσμεUΤΉ μας πολιτική . Απλούστατα ο οχληρός 

πολnιχός αγώνας που διεξάγουμε δε μας επιτρέΠΕΙ την πολυτέλεια της επιλογής 

φΙλων και της πρόσδεσής μας σε όρματα. 

Με όλο το σεβασμό. οι απόψεις των εισηγητών, κατά την εκτίμησή μου, δεν 
κciλυψαν ούτε το βάθος ούτε την έκταση του θέματος, γι' αυτό και οδηγούν στο 

συμπέρασμα ότι έχουν ως αφετηρία την ιδεολογία τους. η οποία δυσruχώς τ(θεται 
πάνω από την αvτικεψενικότητα και ό,ΤΙ υπαγορεύει το συμφέρον του αγώνα του 

λαού μας. Τα κύρια επιχειρήματα των σuναδO,φων εισηγητών Βουλευτών του 

ΔΗιγ εΙναι τα αχόλoUΘΑ: 

Είναι καιρός οι χώρες που θέλουν να ενταχθούν στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, 

κα~ ιδιαίτερα οι αδέσμευτες. να κατανοήσουν ότι στα πλαίσια της προετοψασ(ας 
τους πρέπει να εγκαταλείψουν την αδέσμευτη πολιτική, να εναρμονιστούν με την 

πολιτική της άμυνας και ασφάλειας της Ευρώπης, διαφορετικά δε θα γίνουν μέλη 
της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. Ιδιαίτερα για την Κύπρο. μας EL'tDV, αυτή η 

εναρμόνιση εξυπηρετεί και το εθνικό μας θέμα. Και συνεχίζουν: Πρέπει να τους 

ακoλouθ'riσoυμε σε όλα, Δεν μπορούμε να ανήκουμε στο ίδιο κίνημα με τα 
καθεστώτα της Κούβας. του Βιετνόμ, της Κίνας και του Ιράκ. να είμαστε εμείς 

ασυνεπείς και από την άλλη να Ιχουμε απαιτήσεις από τους δυτικούς -γύρω από το 

διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώματα, Πρέπει να καταλάβουμε, συνεχιζουν, 

ότι οι προσπάθειες Ιακώβου για εΚσυΥχρονισμό του Κινήματος των Aδεσμ.εUtων 

ζημιώνουν την υπόθεσή μας. Οι κουτοπονηριές της κυβέρνησης Βασιλείου. με τη 
συμπεριφορά της έναντι της Κούβας. τη στάση της στο πραξικόπημα στην πρώην 

Σοβιετική Ένωση και στον πόλεμο του Ko\1βtιτ, πρέπει να σταματήσουν. Για να 

κερδίσουμε, συνεχι.ι;ουν, τις νέες Δημοκρατίες της Ανατολικής Ευρώπης, δεν πρέπει 

να τις δυσαρεστήσουμε. ΤΟ Κίνημα των Αδεσμεύτων είναι εκτός τόπου και χρόνου. 

δεν μπορεί να αναβιώσει. διότι δε χρειάζεται. εφόσον σταμάτησε ο ψυχρός πόλεμος. 
Εφόσον δεσμευμtνoι δεν υπάρχουν πλέον, δε χρειάζονται ούτε και Αδέσμευτοι. 

Αυτό είναι. κύριοι συνόδελφοι, το απαύγασμα των θέσεων και το περιεχόμενο 

των απόψεων των δύο εισηγητών Βουλευτών του ΔΗΣγ που θεωρούν επίκαιρο θέμα 
την εγκατάλειψη της αδέσμευτης πολιτικής μας, Ειλικρινά, διερωτώμαι αν έχουν 
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προβλημαηστιί κα~ συνει.δητoπo~ήαι~ "(όσο ΠoQ&-ν όσο χω μ.n4 <nn6 ΠΟ\Ι μας ιLπαν 
απ' αυτό το επίσημο βήμα της βουλής. Λuπoiιμαι ΚΟ\! μWb )ς(Π' autό "(ον τQόno. 

αλλ6 α~σθάνoμαι όη είναι 1"0 lLYό'tfQO που JUU)Qώ να Μ). ό'mν μ.ε όσα μας ιι,ιαν 

ουσιαστικά δ~καLOλoyoύν 1"η μtχρι τώρα στάση χαι ~ τηι:; Δ\Ίισης tνανtι 

1"ης Κύπρου και του σκληρά δοκιμαζόμενου λαού μας. Όταν μι όσα μας r:1xαν 

oooιαoτLxg προτείνουν να εγκαταλείψΟυμε την ε&νucil πολιτιχiΙ χω να 

ακολουθήσουμε την πολιτική των ισχυρών δυτικών δuνάμr:ων, 'Ι ωroιo. όλαι. 

γνωρίζουμε ότ~ πάνω από ης διακηρύξεις χαρόσσεται σε τελικ" αν6λUΣΗ στα 
πλαίσια των δικών τους συμφερόντων και είναι , όπως χαθημ.ερινά δι.απι.σι:ώνt"tαι, 

πολιτική δύο μέτρων και δύο σταθμών, Όταν μας πρστεΙνουν από τη μια να 

προσέξουμε να μη δuσαρεστήσoυμε τις νέες Δημοκρατίες της Ανατολι.χής EUΡΏΠΗς 

και από 1"ην άλλη δεν τους ενοχλεί και προτείνουν να εγκα'IαλεΙψOυμt ης σχέσεις 

μας με την Κούβα, την Κίνα, που απο'Ιελεί μόνιμο μέλος του ΣυμβουλΙΟυ 

ΑσφαλεΙΟς του ΟΗΕ, και όλο 'Ιο Κίνημα 'Ιων Αδεσμεύτων, 

Οι συνάδελφοι μας καλούν να εναρμονίσουμι την εξωτερική μας πολιτική με 

1"ην E\lQωπα'ίκή Κοινότη'Ια και 'Ιο ερώτημα το δικό μας είναι: Me ποια πολι-ι:ιχή της 
EUΡΩπαΊ:κής Κοινό'Ιητας; Μήπως η Ευρωπα'(κή Κοινότη'Ια έχει σήμΕρα μια σrαθeρή 

και ενιαΙΟ εξωτερική πολιηκή; Η δική μας από:ντηση είναι, σίγουρα όχι, Δεν μπορεί 

τις αποφάσεις της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας για θέματα της ΕυρωπαΊ:κής 

Κοινότη'Ιας να ης ερμηνεύουμε και ως κοινή εξωτερικτi πολιηκή, Δεν πρέπει τις 

προσπάθειες της E\lρωπα"ίκτiς Κοινό'Ιη'Ιας για κοινή αντιμετ:ώπιση κάποιου τi 

κάποιων διεθνών προβλημάτων, ακόμα και για κοινή εξωτερικτi πολιηκil, να τις 

ερμηνεύουμε ότι υφΙσrα'Iαι και λειτουργεί μια ενιαΙΟ εξωτερική πολιηκή. Eίμασrε 

μάρτυρες εδώ και χρόνια το\l ότι η Γερμανία. η Γαλλία, η Βρπανία, ακόμα και η 
Ελλάδα, όπως κα~ άλλες χώρες. σε πολλά διεθνή θέματα ακολουθούν διαφoρεtική 

πολιτική. Αναφέρω ως παράδειγμα το βομβαρδισμό της Λιβύης, πριν από λίγα 

χρόνια, το Μεσανα'Ιολικό. 'Ιο Κυπριακό, το σημερινό Γιουγκοσλαβικό πρόβλημα και 

ειδικά αυτό 'Ιων Σκοπίων, το προχθεσινό παράπονο που εξέφρασε ο Έλληνας 

Πρωθυπουργός σε δημοσιογραφική διάσχεψη ό'Ιι αδικε''Ιαι η χώρα 'tO\l από την 
πολιτική των δύο μέ'Ιρων και δύο σrαθμών που ακολουθεί'Ιαι" Και ερωτώ 'Ιους 

συναδέλφους του ΔΗΣΥ και πάλι: Με ποια εξω'Ιερική πολιnκή πραγματικά μας 
καλούν να συμπορευτούμε; Άραγε δε δικαιολογεΙται το συμπεράσμα ότι το πι.ο 

πιθανό που ζητείται εΙναι να ακολουθήσουμε, σαν άβουλα, φρόνιμα και υπάκουα 

παιδιiι, εκείνους τους μεγάλους της Ευρωπα"Cκής Κοινότητας που κρατούν το κύριο 
χαρτί 'Ιης Ευρωπα'Cκής Κοινότητας, που φέρουν Ευθύνη για 'Ιο πρόβλημά μας, που 

ενεργούν στη βάση των δικών τους σuμφερόντων και, όπως αποδείχθηκε για τόσα 

χρόνια, δεν πολυσκοτίζονται για 'Ιη μικρή Κύπρο; 

Οι σuνάδελφoι εγΥράψαντες το θέμα Βουλευτές του ΔΗΣγ προέβ11'ι<αν επΙσης 
σε μια. κατά τη γνώμη μου. πολύ φτωχή εκ'Ιίμηση του Κινήμα'Ιος των Αδεσμεύτων. 

Κατά τρόπο εντελώς υποκειμενικό και μέσα από τα όρι.α της ιδεολοΥιας 'Ιους μας 

μίλησαν για προ"ίόν του ψυχρού πολέμου, για την έλλειψη της ανάγκης ύπαρξης των 

Αδεσμεύτων, διότι, όπως ισχυρΙσrηκαν. δεν υπάρχο\lν πλέον δεσμευμένοι. Οι 
σuνάδελφoι ξεχνούν ή σχόπιμα παρασιωπούν ης αντικειμενικές συνθήκες 

εμφάνισης και ανάπτνξης του Κινήματος, που ήταν η Q.ι-τελευθέρωση (L-τό τον 

OJ-ΤΟΙΚLοκρατικό ζυγό, που ήταν η ανάγκη να ακολουθήσουν μια ανεξάρτητη πορε(α, 

για να αντιμε'Ιωπίσουν το μεταπολεμικό νεοαποικισμό και τη ουνέχιση της 

εκμεtάλλευσής τους από τις πλούσιες και αναπτυγμένες χώρες το\l γνωστου Βορρά, 
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Αυτή είναι τι πραγματική αλήθΕια για τις σννθήκες εμφάνισης και ανάπτυξης του 
ιοτοριχού Κινήματος των Αδεσμεύτων. Και αυτές οι αντικειμενικές συνθήκες 

εξακολουθούν να υπάρχουν και δεσμευμένες χώρες ιιπάρχονν ακόμα. γι' αυtό, 

ανεξάρτητα από την χατ{ιρρεuση των καθεστώτων της Α νατολιχής EυρώΠ1Jς. 10 
KΙνt1μα των Αδεσμεύτων έχει και περιεχόμενο και μέλλον και θα συνεχίσει την 
imαρξή .ου είτε με τη μορφή των αναπτυσσόμενων χωρών είτε με οποιαδήποτε 

άλλη, που θα καθορίσει το ίδιο στα πλαίσια της ανάγχης για εκσυγχρονισμό. όπως 
απαιτούν οι νέες. οι σημερινές συνθήκες. 

Καταλήγοντας θα επαναλόβω ότι τι KoινoβoυλεUΤική Ομάδα του ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ΔVΝΆμεις πιστεύει ότι: 

- Οι νtες συνθήκες απαιτούν σήμερα πολύ περισσότερο από πριν τη 

συνέχιση με προσοχή και ευελιξία μιας αδέσμευτης eξωτεριχής 

πολιτικής, της πολιτικής εκείνης που eξUΠllρετεΙ τις αποφάσεις και τους 

χειρισμούς του Εθνικού Συμβουλίου, τον αντικαΤOΧ~κό, απελευθερωτικό 
αγώνα του λαού μας . 
• Η αίτηση για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, η οπο(α είναι 

άγνωστο αν και πότε θα μας αι-τοδεχτεί ως μέλος, η οποία δεν απαιτεΙ 

από μας προκαταβολική σνμπόρευση στην εξωτερική πολιτική, η οποία 

δεν έχει ενιαία εξωτερική πολιτική και προσπαθεί να διαμορφώσει νέες 

σχέσεις και να διευρυνθεί, δεν ΠΡΙί'τει να χρησιμοποιείται ως αφορμή και 

ευκαιρία προώθησης κάποιας ιδεολογίας . 

• Όσοι αυτή την ώρα στο όνομα της Ευρωπα'ιχής Κοινότητας και του 
αγώνα του λαού μας προωθούν την κομματική, ιδεολογική ποδηγέτηση 

πρέπει να κατανοήσουν ότι σπρώχνουν τον τόπο σ' ένα πολύ επικίνδυνο 

μονοπάτι. 

Α Η ενότητα του λαο\l και το σνμφέρον της Κύπρου μόνο με την 

αδtσμευτη πολιτική μπορούν να εξασφαλιστούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κατά τη διάρκεια των σαράντα τόσων χρόνων που ιδρύθηκε, εξελίχθηκε και 

διαμορφώθηκε το σημερινό δυτικoεuρωπo'Ι:κό οικοδόμημα, η Κοινότητα άλλοτε 
πραγματοποιούσε μεγάλα άλματα και άλλοτε προχωρούσε στα διάφορα στάδια της 

ολοκλήρωσής της με μικρά βήματα. Πάντοτε στόχος της Κοινότητας ήταν να 

θεμελιώσει μια όλο και πιο στενή σχέση μεταξύ των ευρωπα"(κών λαών. Μοναδική 
λόγω των επιτευγμάτων της. Ποτέ δεν έτυχε να συ-νεργαστούν στην Κοινότητα 

μεταξίΙ τονς διάφορα έθνη τόσο έντονα, αλλά αρμονικά, να διαμορφώσουν τόσες 
κοινές πολιτικές και να προσεγγίσουν τόσο σίΝτσμα οικονομικές καταστάσεις και 

τρόπους ζωής τόσο διαφορετικούς. 

Οι αναπτυγμένες και ανaπruσσόμενες χώρες .ης σημερινής ΕΚ. οι πλούσιες 

και οι φτωχές περιφέρει.ες tης Κοινοτικής Ευρώπης, οι πολΙtικtς ηγεσίες, οι 

οικονομικοί και κοινωνικο[ παράγοντες των χρατών·μελών έκαναν σημαντικούς 

συμβιβασμούς. αλλά και αναΥκα(α άλματα. για να φτάσουν .αντόχρονα και έΥκαιρα 
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στο νέο σταθμό του Μάαστριχτ. Η τελική κατάρρευση ενός ολόκληρου στρατιωτικού 

συνασπισμού, η ένωση των δύο Γερμανιών, ο πόλεμος στον Κόλπο και η ακατάσχeτη 

όξVΝση του διεθνούς οικονομικού και εμπορικού ανταγωνισμού α.,-τοτέλεσαν τους 

βασικούς παράγοντες που επιτάχvναν την πορεΙα προς το Μάαστριχτ. Με τις 

αποφάσεις που πάρθηκαν στο Μάαστριχτ το Δεκέμβρη του 1991, ανοίγουν εντελώς 
καινούργιες προοπτικές για την ευρωπα\'κή ενοπο(ηση και η ιστoρlα γυρtζει 

καινούργια σελιδα για το μέλλον των ευρωπαϊκών εθνών. 

Το 1962 η Κύπρος για πρώτη φορά εκδήλωσε το ενδιαφέρον της για σύναψη 
Συμφωνίας Σύνδεσης με την Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Κατά κοινή πλέον ομολογία, η 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα εΙναι η μόνη ίσως διέξοδος που μας 

απoμtνει. διότι όχι μόνο ενισχύει την οικονομική μας αντοχή και επομένως ενισχύει 

τον αγώνα επιβΙωσής μας, αλλό π@ώτιστα μας κατοχυρώνει τα ανθρώπινα 

δικαιώματα που μας αρνείται η Τουρκια και ο Ντενκτάς, ενώ παρέχει και μια 

προοπτική αμυντικής προστασίας του λαού μας στα πλαίσια της Συνθήκης του 

Μάαστριχτ. 

Ωστόσο έχει παρατηρηθεί. κύριε Πρόεδρε, αδικαιολόγητη καθυστέρηση σε ό.τι 

αq:χ:ιρά την έΥλαιρη \I1tοβολή αίτησης για ένταξη στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. Και 

ε(μαστε μάρτυρες σήμερα μιας παρελκυστικής ποληικής από μέρους της 

κ\Jβιρνησης, που κάθε άλλο παρά εκδηλώνει έμπρακτα τη θέληση του λαού να 

ενταχθεί στην Ευρώπη. Παρόλο που πέρασαν κιόλας δύο χρόνια μετά την αΙτηση 

ένταξης, ακόμα να οργανωθούν σε όλα τα υπουργεία τα απαραίτητα τμήματα για τις 

σχέσεις Κύπρου-Ευρωπα'(κής Κοινότητας. Αποτέλεσμα του γεγονότος αυτού ήταν η 

καθυστέρηση τόσο στον τομέα της εναρμόνισης της νομοθεσίας μας προς εκείνη της 

Ευρωπα'(κής Κοινότητας, αλλά και η καθυστέρηση που παρατηρειται στην 

ετοιμασία των οικονομικών προγραμμάτων που απαnOUvται στα πλαίσια του 

Τρίτου Χρηματοδοτικον Πρωτόκολλου. Και για να ακριβολογούμε, υπήρξε 

καθυοτέρηση πολλών μηνών στην ετοιμασΙα του συνοπτικού προγράμματος, των 

επιμέρους προγραμμά-των για το τρί-το Χρημα-τοδοτικό Πρω-τόκολλο. Πάντο-τε. και 

αυτή ακόμα τη στιγμή, παρατηρείται σοβαρή καθυστέρηση στην υποβολή 

προγραμμά-των που μας ζητήθηκαν γι.α εργασΙα κοινής ωφέλειας για -τους 

E).,ληνoκνπριoUς και τους Τουρκοκύπριους. 

Ε(ναι επομένως φανερό ότι υπάρχουν σοβαρά προβλήματα οργάνωσης της 

λειτουργίας των -τμημάτων Ενρωπα'ίκής Κοινότητας τόσο στο ΓραφεΙΟ 

Προγραμματισμον όσο και σε βασικά οικονομικά υπουργεία. Γι' αυτό απαηεΙται. 

για την αντιμετώπιση -της θλιβερής αυτής κατάστασης: 

(Ι) Πλήρης αξιολόγηση -των στελεχών που κατέχουν τα θέματα Ευρωπα'ίκής 

Κοινότητας σε όλα τα \I1tOυρyεw και τμήμα-τα της δημόσιας υπηρεσως. 

(2) Όπου χρεt.άζε"tαι. να σταλούν λει-τουρΥοι για μετεκ.-ro.(δευση σε 
διάφορες χώρες της ΕυρωπαΊ:Κής Κοινότητας. Μέχρι στιγμής έχει μόνο 

γίνει επιμόρφωση διακόσιων περίπου στελεχών της δημόσιας u.τηρεσίας 

με προσπάθειες του Υπουργείου Εξωτερικών, προσπάθεια που 

συνεχιζεt"αι τώρα με την ΑκαδημΙΟ Δημόσιας ΔιοΙκησης. Αλλά αυτό δεν 

εΙναι «ρκετό. Χρειάζεται περισσότερη σημασισ. στο βασικό -τμήμα 

επιμόρφωσης!μετεκπα(δεοοης του αναγκαίου προσωπικού στη δημόσια 

υπηρεσ{α. 



3120 

το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα θα πρέπει να επανδρωθεί με 
νομικούς που έχουν ει.δικ6τητα στη νομοθεσία της Eυρωπα·~'ής 

Κοινότητας ή να σταλούν στο εξωτερικό μίλη της υπηρεσΙΟς για 
μετεκπαιδευση σε θtματα "{ης Κοινόtηtας. Επομίνως, δεδομένου όη 

υπάρχουν, όπως αποδείχθηκε. βασικές αδυναμίες σε βασικά οικονομικά 

υπουργεΙΟ και τμήματα. η απλ'ή σ6σtαση Yφuπoυργεl.oυ Ευρωπα·ίκ'ής 

Κοινότητας στο Υπουργείο Εξωτερικών και η αναβάθμιση '(ης 

Διεύθυνσης EUΡΩπα·Ι:κής Κοινότηtας σε Γενικ'ή Διεύθυνση ασφαλώς δε 

θα επιλύσει το θέμα, διότι η πείρα απέδειξε ότι τα μεγάλα προβλήματα 

δεν υπάρχο", στο δmλωματικό και πολιτικό τμήμα που αφορό. το 

Υπουργε(ο Εξωτερικών, αλλά στα οικονομικά και "{εχνικά υπουργεία. 

(3) Η κυβέρνηση να παρουσιάσει πλ'ήρες πρόγραμμα αξωλόγησης όλων των 
λειτουργών της δημόσιας υπηρεσί.ας που κατέχουν το θέμα. πράγμα που 
δε γίνεται μέχρι στιγμής. Επίσης, όπου υπάρχει ανάγκη, να γίνουν 

προσλήψεις ατόμων με ειδικότητα στα θέματα αυτά. 

(4) θα χρειαστούν επ{.σης εμπει.ρογνώμονες, οι οποΙΟι όμως θα πρέπιι να 
προσληφθούν σύμφωνα με τις διεθνε(ς καθιερωμtνες διαδικασίες, 

δηλαδή με διεθνή διαγωνισμό. 

(5) Εντονη διαφωτιστική προώθηση της αίτησής μας για ένταξη στην 

EUΡΩΠα·ίκή Κοινότητα. Σ' αυτή τη διαφωτιστική σταuρoφoρία θα. πρέπει 

να συμμετάσχουν η κυβέρνηση, τα κόμματα. η Βουλ'ή. η διπλωματική μας 

υπηρεσία και τα μέσα μαζικής επικοινωνίας -και δεν εννοούμε της 

Κύπρου μόνο. αλλά κατά κύριο λόγο τα ξένα μέσα μαζικής 

επικοινωνίας. 

(6) Αναπροσαρμογή της εξωτερικής μας πολιηκής που σήμερα εξόφθαλμα 
παρουσιάζει την Κύπρο να βρίσκεται αποκλειστικά και μόνο τεταγμtνη 

στο χώρο των Αδεσμεύτων. 

Πιστεύουμε ότι πρέπει να προχωρήσουμε με γοργά βήματα προς την Ευρώπη, 

τη μόνη που μπορεί να μας προσφέρει προστασία, χωρίς να αδικεί κανένα από τους 

ToυQΚoκύπρωυς, δεδομένου ότι τα ανθρώπινα δικαιώματα είναι κατοχυρωμένα 

στην Ευρώπη καλύτερα απ' οπουδήποτε αλλού. Ε..-τομένως, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει 

η κυβέρνηση εκεΙ να προσανατολίσει την εξωτερική μας πολιτικ'ή. 

Η Συνθήκη του Μάαστριχτ προσφέρει μια προστασία των μελών έναντι των 

ιδίων χωρών και ήδη έχουν αρχίσει διαβουλεύσεις για συμμετοχή όλων των κρατών. 

μελών της Ευρωπα·ίκ'ής Κοινότητας στη Δυτικοευρωπα·ίκή Ένωση. Η Ελλάς έχει 

ενδιαφερθεί να ενταχθεί φέτος. 

Όπως είναι γνωστό. το θέμα της ασφάλειας ήταν η αχίλλεως ΠΊέρνα της 

Κύπρου. Η τουρκία εισέβαλε στην Κύπρο και εξακολουθεί να κατέχει μεγάλο μέρος 
του εδάφους μας. ΟΙ στενότερες σχέσεις με την Ευρώπη, κύριε Πρόεδρε. θα 

εξασφαλΙσουν τόσο την ασφάλεια της Κύπρου όσο και την περαιτέρω οικονομική 

της ανάπruξη, αλλά κυρίως θα καΤOΧUρώσOυν τα ανθρώπινα δικαιώματα των 

πολιτών της που αμφισβητούνται και καταπατούνται από την ToυρκLα. 

Έντιμε. κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

θα πρέπει απαραΙτητα η ένταξή μας να γΙνει πριν από την εξεύρεση λύσης στο 
Κυπριακό. Πιθανή λύση που θα περιορ(ζει τις βασικές ελευθερΙες και τα ανθρώπινα 

δικαιώματα μάλλον θα αποτελέσει εμπόδιο στην ένταξ'ή μας, διότι τότε η 

Ευρωπα·ίκή Κοινόtητα πιθανότατα να μην αποδεχθεΙ ως πλήρες μέλος της μια χώρα 
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που "{ο σύνταγμά της θα περιορ(ζι\ μι οποιοδήποτε τρόπο ης βασικές ελεuθεριες και 

τα ανθρώπινα bLxαIoώμo"tG, Διότι, κακά ε'ναι"tα ψtμo"tG, κύριε Πρόεδρε, μια λύση με 

βάση "to 750 και ης ιδέες fκάλι δεν μπορεΙ παρά να κα"tαλήξει σε μια συνταγματική 
διεUΘέτηση που δε θα κα"tοχυρώνει πλήρως "{α ανθρώπινα δικαιώματα, εφόσον δε θα 

επΗραπεΙ σε όλους τους πρόσφυγες να επι.στρέψουν στα σπίτια τους και τις δικές 

τους περιουσιες και εφόσον θα παραμένουν στα δικά μας εδάφη οι έποικοι, που 

παράνομα έχουν εισβάλει στους τόπους μας, 

Ενώ, αν η κυβέρvτιση, κίιρι.ε Πρόεδρε, προωθούσε την αΙτηση ένταξής μας στην 

Κοινότητα στο βαθμό που έπρεπε, χωρις αμφιταλαvrεύσεις με το πρόσχημα ότι θα 

δυσαρεστεί.το η Τουρκία, τότε εΙμαστε βέβαιοι ότι η λύση που θα βρισχόταν δε θα 

μπορούσε να είναι αντίθετη με "{ις αρχές και τα ιδεώδη της Ευρωπα'Ι:κής Ένωσης. 

Διότι καμιά χώρα της Κοινότητας δε θα δεχόταν tvo κράτος-μέλος της να είναι 
ουσιαστικά διαιρεμένο και οι πολίτες του να έχουν κουτσουρεμένο το δικαίωμα της 
ελεύθερης διακίνησης και εγκατάστασης. Ούτε θα ανεχόταν την ύπαρξη ξένων 

στρατευμάτων κατοχής και την εξΙσωση του 18% με το 82%. Γι' αυτό το λόγο, κνριε 
Πρόεδρε. η κυβέρνηση δεν πρέπει να νιώθει καθόλου άνετα, αναλογιζόμενη τη 

μεγάλη της ευθύνη για την καθυστέρηση της αίτησής μας. μια καθυστέρηση που ίσως 

θα στοιχίσει ανεπανόρθωτη ζημιά στο πολιτικό μας θέμα. 

Η EUΡΩπα'Ι:Κή Κοινότητα με τα θεσμικά της όργανο και όλα σχεδόν τα 

κράτη-μέλη έχουν Τιδη θέσtι ως ψηλή τους προτεραιότητα την επεξεργασία 

συγκεκριμένης σtρατηγικής για την εφαρμογή των αποφάσεων του Συμβουλίου 

Κορυφής σtO Mάασtριχτ. Τα κράτη-μέλη πρσβαΙνουν καθημερινό σtις δικές τους 

προετοιμασιες -πολιτικές, θεσμικές, οργανωτικές. οικονομικές- για να 

ανταποκριθούν στις προκλήσεις των καιρών. 

Και ερωτώ. κνριε Πρόεδρε: Τι κάνει η δική μας κυβέρvτιση προς την 

κατεύθυνση αυτή; Έχουμε ευθυγραμμίσει την πολιτική μας με την πολιτική των 

ΕυρωπαΙων, με τους οποίους επιδιώκουμε να συνεταιρέψουμε; Ακολουθονμε 

ευeωπαϊκή πολιτική ή παραπαΙΟυμε και χαράσσουμε ευκαιριακά και στιγμιαtα 

πολιτική. ανάλογα με εκεΙνον με τον οποίο συνομιλούμε: 

Δυστυχώς. κύριε Πρόεδρε. η κυπριακή πολιτικ'ή ζωή και περισσότερο η 

εξωτερικ'ή πολιτικ'ή που ακολουθεί η κυβέρνηση τα τελευταΙΟ τέσσερα χρόνια 

κινείται και ασχολείται σε αποκλειστικά δικά της πλαίσια και βρίσκεται σε πλήρη 

σύγχυση. Η κυβέρνηση εΙτε αγνοεί εΙτε δε νοιάζεται για τις προσπάθΕΙΕς που 

καταβάλλονται στο κοινοτικό ΕπίπΕδο, ενόψει των διεθνών ανταγωνισμών και 

ανακατατάξεων και ενόψε~ των προκλήσεων που περιλήφθηκαν στις αποφάσεις του 

Mάαστριχt. 

Τελικά, ποιος α...ό τους φορείς, κύριε Πρόεδρε, που διαμορφώνουν το 

πολιτικό σκηνικό στη χώρα μας ασχολείται σε βάθος και ουσιαστικά, για να 
αποκτησει η Κύπρος τα ovoyκo(a προοπαιτούμενα που θα προωθήσουν με ΕΠιτυχία 

την αίτησή μας για έvrαξη στην ΕυρωπαΙκ'ή Ένωοτι: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχουν άλλοι ομιλητές; Αν ναι, πόσοι: Υπάρχουν άλλοι που θα 

πρωτολογήσουν. κύριοι: Ένας, δυο. Για πρωτολογΙες μιλώ. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Όχι εγώ. αλλά νομίζω ότι έχουμε από τη δ~κή μας ομάδα έναν ή δύο που 

θέλουν να μιλήσουν, αλλά την όλλη βδομάδα. οπότε μπορούμε να προχωρήσουμε. Ο 

κ. Ισιδωρος Μακρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Ο κ. Ισίδωρος Μαχρ{δης ζήτησε το λόγο. Έχει το λόγο εν συνεχεία ο κ. Xρισtόφιας. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνό.δελφοι. 

Δεν είχα σκοπό σήμερι... ~α μιλήσω. αλλά στην εξέλιξη αντιλήφθηκα ότι πρέπει 

να αναφερθώ για Μγο σε oρισμtνα βασικά σημεία. 

Φαί.νεται όtι το Οέμα. το σoβαQότατo αυτό θέμα. της προετοιμασίας μας για 

την έντaξη στην Ευρωπα'ίκή Κοινόtηtα αντιμετωπίζεται επιφανειακά και θεωρητικά 

και με κομμαηκό σκεπτικισμό μόνο. 

ΔΊJσtUΧώς πρέπει να αναφερθώ κάπου παλιά. πολύ παλιά. στο ΚΟΎΚρέσο της 

Βιέννης του 1815. όπου τότε αναφερόταν ότι οι μικρές δυνάμεις δεν είχαν 

συμφέροντα. Και όταν λέω συμφέροντα. Εννοώ '(α ζωtικά ή τα κοινά συμφέροντα, 

'(α καθημερινά. Και ζωτικά συμφέροντα εννοούμε εκείνα για '(α οποία μια χώρα 

είναι διαθέσιμη αμέσως ή στο μέλλον να πολεμήσει για να τα διαφυλάξει. Γι' αυτό το 
λόγο τις έλεγαν χώρες χωρίς συμφέροντα. Και δυστυχώς εμείς μια μικρή χώρα σε 

αυτό το χώρο της Μεσογείου πρέπει να χαρακtηριζόμαστε -και χαρακτηριζόμασταν 

και τότε έτσι- χώρα μικρΤι, χωρίς συμφέροντα. Άρα στόχος μας και στρατηγική μας 

είναι πώς θα βρούμε τους μηχανισμούς να διαφυλάξουμε αutό τα ζωτικά 
συμφέροντά μας κατ' αρχήν και μετά τα μικρότερα σε κάποιο κατοπινό στάδιο. Από 

τόtε μέχρι σήμερα οι διεθνεις εμπειρLες έχουν αποδεΙξει και έχουν καtά κάποιο 
τρόπο θέσει μερικές βασικές αρχtς της διεθνούς συμπεριφοράς και ιδίως των 

διμερών σχέσεων. Αυτές οι αρχές λέγονται όχι βασικές αρχές, αλλά καρδινάλιες 
αρχές και τις έχω εκ του προχείρου σημειώσει. Η πρώτη είναι ότι καμιά διμερής 
συμφωνία δεν είναι ανεπηρέαστη από τρίτους. Δεύτερη αρχή οι σχέσεις μας με 

κάποιες χώρες στο παρελθόν, ποιες ήταν και ποιες θα είναι με αυτές τις χώρες στο 

μέλλον. 

Τρίτη. πώς περιορίζουμε τους εχθρούς ή αντιπάλους μας και ιδιως τους 
ισχιιρότερους και, τέταρτη, πώς βρίσκουμε τις υπαλλακτικές λύσεις, για να 

αντισταθμίσουμε τα διάφορα αντικρουόμενα συμφέροντά μας κατά τη διάρκεια των 
διάφορων διαδικασιών, 

Επαναλαμβόνω. κύριοι. αυτές οι αρχές ονομάζονται καρδινάλιες αρχές. Αν 

είχαμε υπόψη αutές τις αρχές και βάσει αυτών αναλύαμε τις διινατότητες, τις 

πιθανότητές μας και το πώς θα τις aξιoπoιoύσαμε' γ~α να μπορέσουμε να 
διασφαλΙσουμε τα βασικά και τα ζωτικά μας εθνικά συμφέροντα, τότε θα βλέπαμε 

πως ένας είναι ο δρόμος και μοναδικός: Να '(αυτιστούμε με κάποιους ισχυρούς, με 

τα συμφέροντα των ισχυρών. για να διασφαλιστούμε και εμείς. Το παρελθόν 
απέδειξε ότι μικροί και αδύνατοι, όπως εΙμαστε. δεν μπορέσαμε ούτε τη βασική μας 

ασφά:λε~α να εξασφαλίσουμε. Και διερωτωμαι πως θα διασφαλΙσουμε το μέλλον μας 

ενώπιον autTι; της συνεχούς ΠOALtLxiI; ζούγκλας που αντιμετωπQ;,ουμε καθημερινό. 

Και είδαμε την τελειΙταία δεκαtτLα με τα μάτια μας. Δεν την έχουμε διδαχτεΙ από την 

ιστορία. αλλά την έχουμε ζήσει και τη ζούμε σήμερα, 
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Κύριοι ΣUΝΌδελφoι. ένας και μοναδικό είναι ο τρόπος: Να συμμαχήσοuμε. 

Διότι και ένας βασικός κανόνας των διεθνών σχέσεων είναι όη. ό'tον δεν μπορεί 

Χάπ:οιος να εξασφαλίσει x6:n μόνος του. το εξασφαλιζει με-ι:ά συμμαχιών ή 

εντασσόμενος κατά κάποιο τρόπο σε xωroι.ες ισχυρtς συμμαxιtς. Η επιλογή μας για 

έvtαξη στην EUQωπα'ίxή Κοινότη,α φαίνεται ότι είναι τι oρθόtEQTI και τι σοφότερη 

απόφαση. Η δε πρouoιμασΙα, τι δι.ό.νο\οξη οδών για δι.εuχόλuνση της έvtαξής μας, 

όπως είναι τι ΠQOOOQμO'yή της νομοθεσίας μας ο' αυτήν της ΕuρωΠΟ:Lχής 

KOΙ'Yότηrας, αποτελούν τα πρώτα χοι βαοιχ6. αναyxαtα βήμαια προς αιmj την 

κατεύθυνση. 

AΠΕUΘΝΝΌμενoς προς τον Χ. Λάχη θεοδούλου --που δεν είναι ορθό, αλλά 

οπωσδήποτε QU'tός μου έδωσε το χ'νητρσ. την ώθηση μ6λλον να μιλήσω χαι σήμφ::ι

θέλω να αναφέρω όη φαΙνεται δεν είχε εις Υνώσιν του αυτές τις αρχές, οι OJtoLες 

δειxvύouν ης ανάΥχες της πολιτικής μας συμπεριφοράς ως προς την εξωτεριχ'ή μας 

rtOAL'l:ΙXTi· 

8iHg~I"}L lζ t~~~. 
*-~: H8~F8HIδ " 
ι:ι" ~~ι~~ί,/fι~"~\\ ~ ~WΙ~ .. h!tιιΨ~ιι.ι, ω" A,lιi!λ Οι! 
~~ tQ ~yo να ~ ω ε" auro. θα φρovt(toμε Y.Q. ήτlΝ. ~E(X>! 
ouvάδελ.φoι στην αι&ouσα.. Τον &oβεβαι.oiιμ.ε ότι δεν έχουμε xαμ.ui ένcπασιι να μείνει 

το θέμα. Υια να μιλήσει την ερxc)μενη Πέμχπι. θα. φρoνdσouμ.ε να εΙναι xαtά το 

δννο:τόν οι. :dε(στoι των 80~ το" ΔΗΣΥ JW(Iόvtες. Υια να ΊΟν αxo'ύσouv. 
MxoQεΙ να txouμ.ε δι.αφoQές. αUά άναι χάντα με χαρά 1WU αχούμε τις oμύlες "(ou. 

ΠPOEΔPEYQN, 

01<.~ 

Δ.ΣΥλλΟΥΡ= 

Κύριε ΠQόεδQε. Υια νο. μΊfV .mει ο x61wς μ,ο" χομ.ένο;. ο lάtoς ;(ou έlειφα Υια 
δύο ι.α..ι ήταν .,... ... φ/{!ΟΙ '!Ους UitόM>w>υς 8ou1εuW; τou ΔΗΣΥ • .,... ... 
oxoVoovy τον χ.. XQUΠόφω. 

(Γiliα) 

ι 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με ΣUΓXινε( ιδιαίτερα το t'\'διαφέρον σας να φέρετε Βο"λε"τές το" ΔΗΣΥ να 

ακούσο"ν το Γeνικό Γραμματέα του ΑΚΕΛ. Οι καιροί έχονν αλλάξει! 

(Γέλια) 

θα αναβάλω τη συι;ήτηση του θέματος γ~α την προσεχή συνεδρία της Βουλής.η 
οποία φυσικά θα γίνει την προοeχή Πέμπτη. αφού θα εκφράσει τις απόψεις το" και 

ο Γενικός Γραμματέας το" ΑΚΕΛ. Ελπίζω να παραμείνονν και οι Βουλευτές το" 
ΑΚΕΛ να ακούσουν και τις δικές μο" (χ'"'tόψεις. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Πάντα είναι εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι φθάσαμε σε ένα σημείο ... Ο κ. Αλέκος Μιχαηλίδης ... Ε! ο 

κ. Ντί.νος Mιχαηλtδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Πάντα με λέτε Αλέκο, κύριε Πρόεδρε. 

"θωρεί με όρομαν αλώπως!" 

(Γέλια) 

Κύριε Πρόεδρε, σας υπενθυμίζω ότι υπάρχει μια εκκρεμότητα σε σχέση με 
τους Κανονισμούς πο" εκκρεμούν ενώ.."'tιόν μας και που έχουν κατατεθεί ήδη ως 
επείγοντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. θα διέκοπτα τη cruζήτηση, για να έρθω τώρα στους Κανονισμούς. 

Παρακαλώ, αν η Επιτροπή έκανε την έρευνα, να ενημερώσει το Σώμα. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Η Επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, διαπίστωσε ότι καμιά απολύτως σχέση δεν έχο"ν 

οι "πό συζήτηση Κανονισμοί με το εγερθέν από το συνάδελφο κ. eeoδώρo" θέμα. 

Λέμε "πεύθ"να ότι το θέμα αναφέρεται (χ'"'tλώς στην αύξηση των ποινών τμ; οποίες 

δικαιούται η Αρχή Αδειών να επιβάλει. οσάκις οι έχοντες άδεια παρανομούν. 

Μιλούμε για παρανομία. Τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ενόψει α"τής της διαβεβαιώσεως, νομίζω ότι μπορούμε να προχωρήσο"με. 

θέτω το ερώτημα αν "πάρχει ένσταση στην έ'Υκριση των Κανονισμών. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παραμένO\lμε στη θέση μας, με τη διεuχρίνιση που θα 
διαβιβαστεί από τον Πρόεδρο του Σώματος. όπως είχε λεχθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η διεUΧρΙνιση θα διαβιβαστεί. έστω και αν δεν είναι αναΥχαία. για παν 

ενδεχόμενο. 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Ο κ. θεοδώρου. 
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Δ. θΕΟΔΩρον: 

Όχι για να μιλήσω' Ης θέσεις μου τις έχω αναλύσει, κύριε Πρόεδρε. Απλώς 
-υπάρχει αντίρρηση. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Τότε πρέπει να διεξαχθεΙ ψηφΟφΟρία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εγχρΙσεως των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά 11] σφύρα) 

ΟΙ Κανονισμοί εγκρΙνονται με 33 ψήφους υπέρ. μια εναντίον και καμιά αποχή. 

Νομίζω ότι θα μπορούσαμε να αναβάλουμε τη συζήτηση των ιιπολοΙΠων 

θεμάτων διό την προσεχή Πέμπτη. 

Ο κ. Ομήρου. 

r,OMHPOY: 

Κύριε Πρόεδρε, για .0 προηγούμενο θέμα. που αφορά την αΚOλoυθoίιμενrι 
εξωτερική πολιτική, εισηγούμαστε να κληθεί ο Υπουργός Εξωτερικών της 

κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Δε θα είναι εδώ την προσεχή Πέμπτη. 

r.OMHPOV: 

Τη μεταπροσεχή. Εν ·πάση περιπτώσει. προτού ολοκληρωθεί η συζήτηοη του 
θέματος. θα 'ήταν χρ'ήσιμο να κληθεΙ ο Υπουργός Εξωτερικών να ενημερώσει το 

Σώμα ιδιαΙτερα για ης πρωτοβουλίες που έχει αναλάβει μέσα στο Κίνημα των 

Αδεσμεύτων για την ανα.ίτροσαρμογ'ή της μορφής του Κινήματος. Επειδή έγινε 

έντονη αναφορά από τον κ. Χρίστο Πουργουριδη σε αυτό το συγκεκριμένο θέμα. 

νομίζω ότι θα 'ήταν δίκαιο να δοθεΙ η εuκαιρ(α στον Υπουργό Εξωtερικών να 

εξηγ'ήσει ης θέσεις του κα~ με-ι:ό: να συνεχιστεί η συζήτηση και να ολοκληρωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αν το Σώμα συμφωνεί, θα διαβιβαστεί ως ομόφωνη παράκληση από τη Βουλή. 

Αν όμως δε συμφωνεί το Σώμα και εί.ναι κατά πλειοψηφία. θα πρέπει να λεχθεί ότι 

είναι κατό: πλειοψηφία. 

Υπόρχει αντίρρηση στην εισήγηση; 

Ο κ. Χριστόφιας. 
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Δ. ΧΡΙΠΟΦΙΑΣ: 

Όχι ανt'eρηση στην εLO'ήyηση, κύριε Πρόεδρε. Μόνο πρbtει να έχει ωτόψη του 

το Σώμα ότι ouσιασηxά αναβάλλουμε τη συζήτηση -εγώ δεν έχω αντ[ρρηση βεβαιως 

να γίνει αωό το πρ(:ιΥμα- πιθανό Ύια ένα μήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ εunrroύμαι να ΣUΝΕXΙσoυμε τη συζήτηση και μπορεί να έρθει ο Υποuqyός. 

E:πutρόoOtτα μπορεί να δώσουμε το λό'Υο χαι μετά την ομιλια του Υποuqyού. δι.όη 

μπoQε1 να uπάQxoυν αρκετοί οι οποίοι θέλουν να μιλήσουν χωρ(ς να ακούσουν το η 

έχει να πει ο YπoUQΎός χαι μπορεί να θέλουν να επανέλθουν μετά την oμιλtα του 

Yπoιιqyoύ. επομένως η ΣUΖήτηση θα συνεχιστεί, θα διαβιβαστεί στον Yπoιιqyό η 

ομόφωνη παράχληση να έ(>θει να εξηyi)σει την πολιη.χή την oπoLα αxoλouθeΙ Ύια την 

αναδιοργάνωση του Κινήματος των Αδεσμεύτων χαι ούτω χαθεξής. 

Πιστεύω ότι φθάσαμε σε ένα σημείο που δεν ΠQέπει να αρχΙΟΟιιμε τη ΣUΖήτηση 

5iiίΠo"," <αιου ιJιjJH!lιi;. ,ωι:;ιιι, ιiHVIl1 "Hkliψιl μι .". Ii!κH~~ ,!H~ 
ιι.oλouιJηdtιμ. IilF<H~ θιμΗΙΚ τοj, Iι.Ι(Ρώ.ΗΙΟj, Δ', o!jCIτ\1ll ΠOj, ιlKς ιιι .. ι μUΙ ~*σιι 
νι! συl;ηlo~/!ε illJj \JtjJH!H !Η _ία ιιε< ΙX~ .. ",!jCIo.l 11Μ τις MHliHΠ!ς οΗτο> 
εXΤMIH~ 

11 bllijuτη σuνεδ!!UΙ ΗIι; Iioi;l'jjς o<ill#dl τUI!η1, π~ ΩιllΠlJj, στις ./.00 I~ 
απότdJI1llll1 τη{. ~ ~~ δUΙIHξη, 
ΚΕ$λλλlθ λ" i:ltl1AθIIEflkll εΡΓλΣlλ 

ί) θ ~ HιM)U~UJμo~ Hk Eπιτρ&Hk ΣιH\Qillν K~ N~ tOu 
Ι ijiJ2. 

2) 8 ~ Σuμ;6.ρmί5ill~ HΡOfuh)~ ~81lbς (λρ: 4ητ3{J iB3l. 
jJ 81tέQ1 f~ ~~gφw~ ~όμoς i3lJ 1m. 
lJ Η ~ ~I(){; Η'"'''' 11"1,', ~~ ~j 
&~~ ~ iOO 992. 

si 8 ~ω E~lliξ tmαι~HiH~ HίtHlli3~~ ff'dU1tH ~~) 
~iιl~ Ι~Ι; ~) αιu 1ijiJ2 

6) o~Ι~ημρόίdς Y~~ (Teoπoπoιητ,χός) N6ίwς τ~ 1m. 
" . 

1) ο.φ Κ1ίρωσης των Πρ6ξm>ν του ~ Σ~υ της ΠαΥκόσμιας 
Τα:χιιδρoμ.uniς 'Eνωσrις Νόμος του 1992. 

8) ο.φ ΠεeWαλφης χαι Mεταχεlι1<m!ς Τoξ~ NόμDς του 1990. 

9) Ο :tεQi EφαQμoyίr; της Γενιχής Εχτίμησης για τους Σχοχσύς των UQί 
~ J\άe'ναxας Κανονισμών του 1991 Νόμ.ος του 1992. 

10) Ο .φ """"""" Ex><αιδειmxής Y"'1QWiας (T~",ΙXΌς) NόμDς 
-του 1992. 

11) Οι ΣΣQί ΓενιxoU Δι.οιχητιχσύ IIQoσωxιxoU - θiσιι ΠQώ'toυ ΔιoιxητιxoU 

Λnτouqyoύ (Σχέδια Υχιιρεσίας) Kανoνwμ.oί του 1m.. 

12) '" .φ y~ EμΣoρUru χαι /kOιUI)ιανIας - θ!mι _ 
Bwμ.ιιxανiας (Σxfδι.α Υχ:ηρεσία;) Kανoνwμ.oί του 1992. 
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13) οι περί Αρχής Λψένων KimQou (Καταβλητέα Δι.χαιώματα) (ΓQO.ι"tOΠOιητικo() 
Κανονισμοί του 1992. 

14) O~ περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Γροποποιητικοί) 
(Αρ.2) Κανονισμοί του 1992. 

15) Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δι.χαιώματα) (Γροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) ΚανονισμοΙ του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ' : Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) "Η ανάγκη ανα.-τροσαρμοΥτ;ς της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτή1:ων μας, έτσι που να εναρμονιστούν κα~ να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Χρ. Πoυργoυρtδη και Γ. 
Kασoυλtδη). (6.2.92). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Η έλλειψη βασικής υποδομής στην υπαιθρο και οι κοινωνικές και 
οικονομικές ΕΠι..-ττώσεις". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούοκου). (12.2.92). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κ \ιπρο ως σUγχρoνOυ προοδευτικού θεσμου 
διοΙκησης στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγρaφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κουχουμά εκ. μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά.-Νέες Δυνάμει.ς). 

(27.2.9'2). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται "Η ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και πρoστασi.ας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 

5) Έκθεση της Koινoβoυλευτικτiς Επιτροπής ΠαρακολουθτΊσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και ΕλέΎΧου Δημόσι.ων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορεΙται "Η αγορά δύο ελικοπιέρων από την Πολωνία. το ι 989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση \ισ"τερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου Διοικήσεως για την ετήσια έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως 

για το 1991. 

7) Έχθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορε.Ιται 'Ή ετοι.μότητα ή όχι εφαρμογής του KUΠQl4XOύ 

Πι.σι:οποιητικού Εχ.παιδεΟΟεως". 

(ΑVtεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτραιπίς). (26.11.91). 

Κηρύσσω τη λήξη των ερΥασιών της ΣUΝΕΔΡιας αυτής. 

('ΩQα λήξll9 6.45 μ.μ) 
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Ο, (ι~ό}.oνθoι 80ιιλειιτές: υπέΥ~(lψ<t" το" ~(lτάλοΥΟ τω" ΠQQόvτω" με 

(ιλφ<t~ητιxή σειοά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

ΑΥγελίδο" Κλαίρη 
Aνασtασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

ΓεωΡΥΙΟυ Αριστοφάνης 

ΓιάΥκου Κίκης 

Ευθυμίου ΤτΙμης 

Ευσταθίου Ει. -"θιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

θεοδούλο" Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατοελλη ρηνα 

Κληρίδης Γλα"ύκος 

Κληρίδου ΚαΙτη 

Κοντί.δης Δημητρης 

Κοιιχουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Kωνσtαντίνoυ Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Α νδρίας 

Ομήρο" Γιαννάκης 

Πα..-ταγεωργίο" Παύλας 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιποκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλΙ-τπου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστ6φιας Δημητρης 

Χρ"σοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Α"ΤΙΠQόσωποι θQησ~ευτικώ" Ομάδω,,; 

Πoγ~ατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιά" Αράμ 

Π ΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση γ~α το νoμoσxέδ~o ''Ο περί προυπολογισμού διά το έτος 1992 
του Ταμείου δ~ά την Ανέγερσιν Kυπρ~ακoύ Μουσείου Νόμος του 1992" 
κα~ ψήφισή το" σε νόμο. 

2} Αναφορό από τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Γλ. Κληρίδη σtην 

παρο"οία στην αίθουσα της Βουλης του επίτιμου Προέδρου της 
Διακοινοβουλευηκής Ένωσης, πρώην Προέδρου της Βουλής της 

Σενεγάλης, Βουλευτή κ. Νταούτα Σο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου 1. ''Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
KiιΠΡOυ (Σχέδιο Υπηρισ(ας Γενικού Διευθυντή) Νόμος του 1992" και 
2. "Ο ΠΕΡΙ Νομικών προσώπων Δημόσιου Δικαίου (Διορισμός Γενικών 
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Διευθuvτών) (Τροποποιητικός) Νόμος τΟ'υ 1992", η συζήτηση που 
ακολούθησε (Τ. ΠαπαδόJ'toυλoς, Ευ. EuσταθΙOυ, Γ. Αγα.-τίου, Σ. 
Xατ~ηγι.άννης, Προεδρεύων) και ψήφισή τους σε νόμο. 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμοιι "Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 199'2", η συζήτηση ποιι ακολούθησε (Κ. Καζαμίας, Μάρκος 
Κιιπρι.ανού, Δ. θεοδώρου, Eu. Ειισταθίου, Σ. Χατζηγιάννης, Α. Χρίστου, 
Προεδρεύων) και ψήφισή της σε νόμο. 

6) Έκθεση για τοιις Κανονισμούς "Οι περί Λειτοιιργίας των Δημοσ(ων 

Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" 
και tyκρισή τους. 

7) Έκθεση για "fΟυς Κανονισμούς 1. ''Οι περί Σχολής Τιιφλών - θέσεις 
Οικονόμοιι Α' και Οικονόμοιι (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" 
και 2. "Οι περί Σχολής Κωφών - θέσεις Οικονόμου Α' και Οικονόμου 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

8) Έκθεση για τοιις Κανονισμούς "Οι περί Γενικού Λογιστηρίοιι - θέση 

Πρώτου Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσιας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή 
τOUς. 

9) Έκθεση για τοιις Κανονισμούς 1. "Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Απαλλαγές με Βάση τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης "fης Δημοκρατιας) 
Κανονισμοί του 1992" και 2. "Οι περί Φόροιι Προστιθtμενης Αξίας 

(Αλλοδαπές Εταιρειες) (Απαλλαγή) Κανονισμοί του 1992", οι σύντομες 
α..-τόψeις του κ. Ευ. Ευσταθίου πάνω στρ θέμα και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για ΤOuς Κανονισμούς .;.ι")ι περί Αεροπορικών Μεταφορών 

(Άδειες Αεροπορικών Υπηρεσιώ\j (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Κ. Καζαμίας, Δ. 
θεοδώρου, Ντ. Μιχαηλιδης, Προεδρεύων, Ν, Πιποκοπίτης, Ν. 

Αναστασι.όδης, Β, Λυσσαριδης) και έγκρισή τους, 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

]2) Ερωτήσεις Βουλευτών (Πρόβλημα λειψυδρίας στην επαρχία Λευκωσίας

ΤΟ δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακού αυτοκινήτου από κρατικούς 

aξιωματoύχoυς - Η επιδότηση του σανού - ΤΟ κακό οδικό δίκτυο 
Πλατρών - Αίτημα για δημιουργία πρατηρΙου παραλαβής γάλακτος στην 
Κανναβιού - Αί"fημα Κανναβιούς για διαχωρισμό οικοπέδων - Αίτημα 
Πολεμίου για διάνοιξη διατρήσεων - Αίτημα Πολεμίου για νομιμοποίηση 
αμπελώνων - Αίτημα Κανναβιούς για έντaξή της στο σχέδιο 

αγροτουρισμού - Η ανόγκη κατασκευής τοίχου αντιστήριξης σε δρόμο 
της Κανναβιούς - Η άρδευση γεωργικών εκτάσεων στην Κανναβιού -
Αιτήματα κατοίκων του χωριού Κούκλια - Αίτημα της κοινότητας 

Κουκλιών για άρδευση γης της από "fO νέο φράγμα στο Κιδάσι - Η 
έλλε~ψη παρα'ίατρικού προσωπικού στο ΝοσοκομεΙο Πόλεως Xρuσoxoύς 

- ΑΙτημα Κουκλιών για περιορωμό της γης που απαλλοτριώθηκε για 

αρχαιολογικούς σκοπούς - ΑΙτημα Kouκλιών για τακηκές επισκέψεις 
κυβερνηηκών γιατρών - ΑΙτημα Κουκλιών για επέκταση της οικιστικής 
και παραθεριστικής της ζώνης - Αίτημα Κουκλιών για διαχωρισμό σε 

κλήρους μέρους 1:ων κuβtρνηηκών τσιφλικιών). 



3130 

13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτησεις Βοuλr:utών (Η έκθεση του rtν~xou 
Ελε-Υχτη για την ΑΗΚ - Το αΙτημα για διαπλάτυνση του κύριο\! δρόμο\! 
του ΠελενδρΙου - Η βελτ(.ωση το\! δρόμο" ΑΥρο'ύ-ΠοταμΙτισσας - ΟΙ 
εργασ(ες διαχωρισμού των οικοπέδων για πτωχές oιxoγtνειες στη 

Διερώνα - Τα πρoβλτjματα στο αποχετευτικό σίισtημα του κυβερνητικού 
οικισμού και το\! ΣUΝOιχισμσ'ύ αιιοοστέγασης; στην ΚοφΙνο\l - Η 

κτηνοτροφική περιοχή ΤΙμTJς - Η Ο.λειψη φράγματος στον ΠεδιαΙΟ - Η 
ανακαΙνιση και περΙφρaξη το" παλιο"ύ δημοτιχοίΙ σχολείου στον πνργο 
Λεμεσού - Η ανόρυξη γεώτρησης στον Άγιο Πα'ύλο Λεμεσοίι - Ο 

διαχωρισμός ..... ιιοπέδων για πτωχές οικO'yiνειες στον Άγιο Πα"λο 
Λεμεσού - Το αΙtημα για κατασκευή χωμά.τινης δεξαμενής για 

αρδευτικούς σxonou; στον 'Αγι.ο Παίιλο Λεμεσο'ύ - Το αΙτημα για 

δημΙΟΙΙΡΥΙα εμπλoιιτισtικών έργων στην περιοχή Δεuτεράς - Η διαρQO~ 
λυμάτων από τις δεξαμενές απoβλ~των του Κεντρικού Σφαγείου 

ΚοφΙνου - Η δημιουργία περιφερειακού παι,ΟΟ)(ομικού σταθμού οτην 
Κλήρου - Η αντικατάσταση του δικτύου UΔατoΠΡOμήθειας 1'ης ΤΙμης - Η 
αντικατάσταση του δικτύου υδατοπρομήθειας της Άρμου • Η 
αντικατάσταση του δικτύου UΔΑΤOΠΡOμήθειας του Αγίου Αμβροσίου - Η 
υδατοπρσμήθεια των Μαντριών Λεμεσού). 

14) Έκθεση για το θiμα "Η χορήΥηση άδειας οε αθλητικά σωματεΙΟ για 
χρησιμοποίηση αλλοδαπών αθλτττών στα διάφορα αθλl1τικά τους 
τμήματα. οικονομικές επι.πτώσεις στον τόπο και στα σωματεΙΟ και 11 
επίδραση στl1ν ανέλιξη των Κυπρίων αθλητών" και λήξl1 αυτού. 

15) Έκθεση για το θ~μα "Τα προβλήματα των Κυπρίων φοΙ1'ητών που 
σπouδό.ζoυν στο εξωτερικό" και λήξl1 αυτού, 

16) Έκθεση για το θέμα 'Τα παρουσια!;όμενα προβλήματα σΤl1 λειτουργΙΟ 
του Μουσείου Αγώνος" και λήξτ, αυτού. 

17) Έκθεση για το θέμα "Ο κίνδυνος καταστροφής των αρχαιολογικών 
χώρων της πιριοχής Αγίου Σωt;όμενOυ" και λήξl1 αυτού. 

18) Αγορεύσεις (Λ. θeoδoύλoυ. Μιχαλάκης Κυπριανοίι. Ι. Μακρίδης) πάνω 
στο θέμα 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτΕρικής μας πολιτικής και 
γενικά των δραστl1ριοτήτων μας. ΙΤσι που να εναρμovιστoVν και να 

συμπλέουν με την Εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'Ικής Κοινό1'ητας" και 
ομόφωνη απόφαση του Σώματος να κλl1θεΙ ο ΥΠΟUQYός Εξωτερικών να 
ενημερώσει τη Βουλή για τις πρωτοβουλίες που aW:Aoβe για την 

αναδιoQΎόνωση του Κινήματος των Αδεσμεύτων. 

Τιμή: 750 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Σr ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ Π ΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρ(αση 1 8ης lοuνLoυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.31 μ.μ.) 

(Αιι. 46) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

Υπάρχει απαρτΙα, έντιμε κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα αρχίσουμε σήμερα με το Κεφάλαιο Β', ΚαΊάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. διότι uπάρχει μια πρόταση νόμου τι οποία πρέπεΙ να κηΡUΧθεΙ επείγουσα. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατάθεση νομοσχεδίων και 

ηΥράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Ι) Ο περί Κυπριακού ΟΡΥανισμον Αθλητισμού (ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]τιχός) (Αρ. 3) 
Νόμος το" ι 992. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ ΠαιδεΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραί'τέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Ε..-τιτροπής Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥπουΡΥε[ο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περΙ Ειδικιύοεως Συμπληρωματικής Π ιστώσεως (ΤαμεΙο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 10) του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥπουρΥε(.ο Οικονομικών. 

(3 13 1) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠαραπΙμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμοil. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

4) ΟΙ περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Άδεια για την Ετοιμασια 
Λογαριασμών Φορολο'(ΤΙτέοιι Εισοδήματος) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Παραnέμπovται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Έγγραφο ποιι αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

ΊJπαλλήλων από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ·'όντων δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 ΤOΊJ 1985). 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΕμπορΙΟυ και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΤ 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την YπηρεσLαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικα{οιι Νόμου του 

1985 (Αρ. Ι 69 του ι 985). 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ EμπOΡ(oΊJ και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΕμπορίοιΙ και 
Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κiιριε Πρόεδρε, το θέμα των έκτακτων υπαλλήλων είναι σοβαρό και μόνιμο 
θέμα και απασχολεί την Επιτροπή Οικονομικών. Εκτός των άλλων, είναι μέθοδος 

αύξησης του δημοσιουπαλληλικού προσωπικού και η Επιτροπή Οικονομικών έχει 

επανειλημμένα καλέσει την κ'Uβέρνrιση να καταθέσει οριστικές προτάσεις λΊίσης τοιι 

προβλήματος. Εισllγοilμαι ότι πρέπει να aOΧOAlleeL 'ι Επιτροπή Οικονομικών. 
Τουλάχιστον όσον αφορά εμάς, θα είμαστε εναντίον της ανανtωσης της υπηρεσίας 

οποιωνδήποτε έκτακτων ιιπαλλήλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Τότε τα θέματα υπ' αρ. 5 και 6 παραnέμπoνται ενώπιον της KoινoβoιιΛΕUτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και προυπολοΥισμοil. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) ΈΎ'(ρο.φα που αφορούν (ο) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία και (β) τη σκοπούμενη πρόσληψη 

έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει 
του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

(Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 

1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση Γενικού Ελεγκτή για τους πιο κάτω 

οργανισμούς: 

α) Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

β) Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

γ) Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Kύπeoυ. 

δ) κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

ε) Οργανισμός Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βι.ομηχαν(ας. 

στ) Συμβούλιο Εμπορί.ας κυπριακών Ελαι.οκομικών προ·ωντων. 

ζ) Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών. 

Κατατέθηκαν από το Γενικό ΕλεΥκτή της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KoινoβQυλευτικτj Επιτροπή Παρακoλoυθτjoεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσι.ων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

9) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής ΎπηρεσΙας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ζητά όπως η πρόταση αυτ1 κηρυχθεί 
επείγουσα. Υπάρχει αντίρρηση; 

Ο κ, Χρ(στου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς δεν προλάβαμε καν να ενημερωθοuμε για ένα τόσο 
σοβαρό θέμα nou, όπως αντιλαμβόνομαι. προκύπτει από αυτή την πρόταση νόμΟΊ) 
και προτείνεται να ΣUΖητηθεί στην nαρouoa συνεδρί.α. EυxOQtmιoς να το 

ΣUΖητήσoυμε. αλλά εφόσον ενημερωθούμε και έχοuμε άποψη πάνω στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Mαρκtδης και στη συνέχεια ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. σχετικά με το περιεχόμενο της συΥκεχριμέντις πρότασης 

νόμου. είχε διεξαχθεί σχετική συζήτηση παρόντος XQL Βουλευτή του ΑΚΕΛ· 

Αριστερά.Νέες Δυνάμεις προχθές Τρίττι. Επομένως, πρέπει να θεωρηθεί ότι 10 
ΑΚΕΛ έχει γνώση της ουσίας, του περιεχομένου της εν λόγω πρότασης. 

Η ουσ(α είναι ότι αυτή η πρόταση νόμου πρέ."tΕΙ να ψηφιστεί έγκαιρα, πριν 

από τις θερινές διακοπές, και γι' αυτό το λόγο εμείς υΠΟΟΤTlρίζουμε ότι πρέπει να 

χτιριιχθεί κατεπείγουσα και να συνεδριάσει αμέσως TJ Επιτροπή Παι1ιεΙας σχετικά με 

τη διαμόρφωση του τελικού ττις κειμένου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Με έχει καλύψει ήδη ο κ. Μαρκίδης. 

θέλω να πω ότι η θητεία των μελών της Επιτροπής Εχ."tQιδεuτικής Υπηρεσίας 

λήγει και, όταν ληφθούν υπόψη τα χρονικό περιθώρια για την εξέταση και έγκριση 

νόμου και η πιθανή ανα..'tομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ή η αναφορά στο 

Δικαστήριο. νομιζω ότι είναι πλέον παρά πολύ επείγουσα η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ κι εγώ με τους συναδέλφους που έχουν μιλήσει. 

αλλά θέλω να πω ότι η διαδικασία του κατεπείγοντος προβλέπεται από το Σύνταγμα 

και ακριβώς αποσκοπεί στο να θεραπεύσει τέτοιες ανάγκες όπως είναι η παρούσα. 

Επειδή υπάρχει δtδηλωμtνη πρόθεση του Προέδρου της ΔημοκρατΙΟς να αναπέμψει 

αυτό το νόμο, όπως άλλωστε κάνει συχνά τον τελευταίο καιρό κατά κανόνα, δε θα 

μας μείνει χρόνος μετά και θα αναγκαστεί η Βουλή να συνεδριάζει κατά τη διάρκεια 

του καλοκαιριού χωρίς Ισως να αποφευχθούν οι αναστατώσεις που προβλέπεται να 

γίνουν στην Παιδεία λόγω του ότι δε θα υπάρχει Επιτροπή Εκ.ι-ταιδευτικής 
Υπηρεσίας. 

Γι' αυτό το λόγο, επειδή ήδη τονίστηκε αυτό την περασμένη ΤρΙτη στο 

συνάδελφο που παρίστατο εκ μέρους του ΑΚ ΕΛ. τον κ. ΦιλΙΠπου, νομίζω ότι 
πρέπει να προχωρήσουμε χωρίς καμιά καθυστέρηση. 'Αλλωστε το κάνουμε και για 

πολλά άλλα νομοθετήματα που δεν είναι τόσο κατεπείγοντα και ήσσονος σημασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλfππoυ. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έΤVΧε την περασμένη Τρίτη να παρευρίσκομαι στην α(θουσα 4, 
παρούσης μόνο της κ. Κλαίρης ΑΥγελίδου από την Επιτροπή. θεώρησα σκόπιμο να 

παραμείνω, για να ακούσω αυτά που ήθελαν να πουν οι συνάδελφοι κ. Μαρκίδης 

και Euσταθtoυ. Μόνο σήμερα η ώρα 10.00 το πρωί έφθασε το τελικό κείμενο. 
Δουλεύαμε με βάση κείμενο που είχε χειρόγραφες σημειώσεις. Αυτά όσον αφορά την 

ουσία. 
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Κανένας από τους συναδέλφους δεν έχει δει το κείμενο το οπο(ο φέρει την 

υπογραφή της Επιτροπής Παιδείας της Βουλής. Πρόκειται ουσιαστικά για μια 

πρόταση των σνναδέλφων κ. Μαρκίδη, Παπαδόπουλου και Ευσταθίου, που ήρθε 

στην Επιτροπή άρον ά:ρον. για να πάρει την έγκριση της Ε.ίτιτροπής. Ο Πρόεδρος της 

Επιτροπής απουσιάζει στο εξωτερικό, ο κ. Πρέντζας μόλις έφθασε σήμερα το πρωί, 

ενώ είχε λήξει η συνεδρία, και υποστηρίζω ότι είναι ορθό τουλάχιστον να 
δακτυλογραφηθεί η εισήΎΊ1ση της Επιτροπής Παιδείας και να τη δουν τα Μέλη της 

Επιτροπής. πριν έρθει για συζήτηση καΤΕΠΗγόντως στην ολομέλεια της Βουλής. 

Επιπλέον, αν μπορούσαμε, να περιμένουμε για έξι μήνες, αφού ήρθε 

τροποποιητική πρόταση από την κυβέρνηση του σχετικού νομοσχεδΙΟυ και αφού για 

έξι μήνες περιμέναμε και δε συζητούσαμε και ούτε για έξι μήνες είχε υποβληθεί η 

σuyxεκριμένη πρόταση νόμου από τους σuyxεκριμένOUς f:XλεκτΟUς και έγκριτους 

νομομαθε{.ς συναδέλφους η οποία έρχεται σήμερα. Κατά τη γνώμη μου, είναι 

τουλάχιστον ... Δε θα ήθελα να το χαρακτηρίσω. Μπορούμε να περιμένουμε για μια 
βδομά:δα και να δούμε την Έκθεση της Επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Σε απάντηση του συναδέλφου, Βουλευτή του ΑΚΕΛ, θέλω να επισημά:νω ότι 

το νομοσχέδιο που κατέθεσε η κυβtρνηση στη Βουλή για έγκρισή του σε νόμο μεταξύ 

άλλων προνοεί για τροποποίηση του υφιστάμενου νόμου. ώστε από δω και μπρος να 

είναι δυνατό για τον Πρόεδρο να διορ{ζει στην Επιτροπή Eκπαιδεuτικής Υπηρεσίας 

άτομα που μόλις έχουν αφυπηρετήσει από τη δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία, 

δηλαδή συνταξιούχους, χωρ{.ς να παρεμβά:λλεται πάροδος κά:ποιου χρονικού 

διαστήματος μεταξύ της αφυΠl1ρέΤl1σl1ς υπαλλήλου και του διορισμού του ως μέλους 

της Επιτροπής. 

Εμι{.ς είμαστε συνεπείς στην ένστασή μας για διορισμό συνταξιούχων είτε σε 

οργανικές υπτιρεσιακές θέσεις είτε σε τέτοιες επιτροπές. Υπενθυμ!.ζω ότι με την 

πρόταση νόμου που έχουμε ψηφίσει σε νόμο σχετικά με το θέμα του διορισμού 

Γενικού Διευθυντή στο ΡΙΚ 11 δl1λωμένl1 πρόθεσή μας είναι έτσι να διατυπωθούν τα 
σχέδια υΠl1ρεσίας για τη θέση. ώστε να αποκλείεται 11 πρόσληψTJ συνταξιούχου. 
Κατά: συνέπεια. η δική μας θέση είναι 11 ίδια και όσον αφορά: αυτό το νομοσχέδιο. 
Για λόγους συνέπειας ακολουθούμε την ίδια θέση. 

ΤΟ άλλο θέμα που θέλω να θLξω αφορά τον υπαινιγμό ότι η αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, αφού καθυστέρησε να εξετάσει έγκαιρα το θέμα, τώρα 
δείχνει σπουδή για την έγκριση αυτής της πρότασης νόμου. 

Η Επιτροπή δεν παρέλειψε να εξετάσει έγκαιρα το θέμα και δεν uottQ1lOE σε 
σπουδή να το εξετάσει. Υπενθυμίζω ότι υπήρξαν από και.ρό τρεις χωριστές 

προτάσεις νόμου που τελικά συγχωνεύτηκαν σε μια πρόταση νόμου κα~ αυτή η 

συγκεκριμένη ενοποιημένη πρόταση βρ(σκετα~ μπροστά στις επιτροπές και στο 

Σώμα εδώ κα~ δυο μήνες. Η συγκεκριμένη και συγχωνευμένη σε μία πρόταση νόμου 

έχει "ποβληθεί εδώ και αρκετό καιρό. Άρα. κανένας δεν μπορε[ να ισχυριστεί ότι 

τώρα τα Μέλη της Βουλής καταλαμβάvoνται εξαπ(νης. 

θέλω να συμπληρώσω λέγοντας ότι. αν η πρόταση νόμου δεν εγκριθεΙ τώρα 

και στο μεταξύ αφεθεί να λήξει η &ητεία των μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας και ακόμα αν θα υπάρξει αναπομπή από τον Πρόιδρο της Δημοκρατ[ας 
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του νόμου που θα ψηφίσουμε σήμερα, τότε θα εξακoλouθεΙ να παραμένει κενό όσον 

αφορά το διορισμό Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας σε μια περίοδο που είναι 

περίοδος αιχμής για τη δραστηρl.ότητα αυτής της Ε.ίτιτροπής όσον αφορά 
διορισμούς, μεταθέσεις, προαγωγές και εξέταση ενστάσφrν. Όπως σωστά εf.πε ο 

σννόδελφος προηγουμένως, τότε ακριβώς θα ΕΠικρατήσn χάος στην Παιδεία. 

Εμείς επιμένουμε και λέμε ότι η συνταγματική πρόνοια που επιτρέπει στο 
Σώμα να αποφασίζει την εξέταση θεμάτων ως επειγόντων εφαρμόζεται κατά 

κυΡLOλεξία στην προκείμενη περl.mωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κασουλίδης. 

r. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, θα ήθελα, πρώτο, να περιγράψω στην ολομέλεια του Σώματος 

πώς και γιατί την ΤρΙτη η Επιτροπή Παιδείας της Βουλής δεν μπόρεσε να ασχοληθεί 

με το επίμαχο αυτό θέμα. Αν την Τρίτη έπαιρνε απόφαση η Επιτροπή Παιδείας, δε 

θα είχαν πρόβλημα σήμερα οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ να πουν ότι δεν έχουν 

μελετήσει την υπό σι(ήτηση πρόταση νόμου. 

Την Τρίτη ξεκίνησε η Επιτροπή Παιδείας εν απαρτία. παρόντων τριών 

σuναδέλφων του ΑΚΕΛ και δυο συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού, δι.ότι 

ο Πρόεδρος της Ε.τιτροπής, ο κ. Αναστασιάδης, ο κ. Μάρκος Κυπριανού από το 

Δημοκρατικό Κόμμα και ο κ. Πρέντ~ας a..τό την ΕΔΕΚ απουσίαζαν στο εξωτερικό. 

Τον κ. Πρέντζα αντικατέστησε κατά τη διάρκεια της συζήτησης ο συνάδελφος 

κ. EuσταθΙOυ και, όσον αφορά το Δημοκρατικό Συναγερμό, όταν εγώ είχα να 

μετακινηθώ στην Επιτροπή Περιβάλλοντος για θέμα το οποίο εγώ προσωπικά 

ενέγραψα, αντικαταστάθηκα από τον κ. Μαρκίδη. Aπoυσtαζε ουσιαστικά μόνο ο 

σννάδελφος κ. Μιχαλάκης Kυπριανoίt ο οποίος δικαιολογημένα δεν μ...τoρoίtσε να 

παραστεί. Οι δυο από τους τρεις συναδtλφoυς του ΑΚΕΛ αποχώρησαν από την 

Επιτροπή Παιδείας και ο τρίτος συνάδελφος, ο κ. Φιλl.πJtoυ. ήγειρε θtμα απαρτίας. 

ι Από ό,ΤΙ γνωρίζω, θέμα απαρτίας δε συvηθi.ζεται να εγεtρεται στις επιτροπές στο 

μέσο της σuνεδρΙας. Αν δεν εγε{.ρετο θέμα απαρτίας, τότε θα εσυμπληρώνετο η 

πρόταση νόμου, της οποίας το πνείιμα ήταν γνωστό με τις προτάσεις που κατέθεσαν 

οι συνάδελφοι παπαδόπουλος και Ευσταθίου a..τό τις 2 ΙουνΙΟυ. 

Λυπoίtμαι, αλλά, με όλο το σεβασμό προς τους συναδέλφους. θεωρώ την 

τακτική που ακολουθήθηκε παρελκυστική τακτική καθυστέρησης, Ύια να μην 

~utoρtOEL να ψηφιστεί έγκαιρα η πρόταση νόμου, όπως είναι 11 πρόθεση και 11 
επιθυμία των τριών κομμάτων, της πλειοψηφίας του Σώματος αuτoίt. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧρΙστου. 

Α.ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Kίtριε Πρόεδρε, αν 11 υποχρέωση δυο συναδέλφων του ΑΚΕΛ να πάνε σε άλλες 
Επιτροπές ή σε άλλες υποχρεώσεις είναι παρελκuστικη τακτικη, διερωτώμαι πώς θα 

ονομάσουμε την aπoυσία από τη σuνεδρία της Επιτροπης Βουλευτών άλλων 

κομμάτων οι οποίοι υποστηρ[ζουν αυτή την πρόταση. Επομένως, οι χαρακτηρισμο[ 

ας εΙναι λιγο πιο φειδωλοι.. 
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Δεύτερο, λtχθηκε ότι είναι κατεπείγον. Εφόσον τρία κόμματα συμφωνο'ίιν και 
θα το καταστήσουν xatEι"tELγov, θα είναι κατεπείγον. Όμως ηώ νομίζω ότι αuτό το 

κατεπείγον δεν πήρε διαζύγιο από τη λογική. Και το κατεπείγον δε σημαίνει όη δεν 

μπορεί κάποιος να έχει άπΟψη για το τι είναι αuτό το πράγμα για το οπο(ο μιλούμε 

σήμερα. Η δική μας εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι το κατεπείγον σχετίζεται με 

σχοπιμότητες του περιεχομένου της πρότασης παρά με την ουσια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Mαρκl.δης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η κάθε πρόταση νόμου προωθεί ΣUΓΧεκρψένη πολιτική και δεν 

μπορεί να υπάρξει διαζύγιο μεταξύ της πρότασης νόμου και του στόχου τον οποίο η 

σνγχεχριμένη πρόταση νόμου επιδιώκει. επομένως, δεν μπορώ να αντιληφθώ τι 

ε(δους χατηγορία είναι το ότι το κατεπείγον οφείλεται στη φύση της πρότασης 

νόμου ή στο στόχο που επιδι.ώκει. Ασφαλώς οφειλεται στη φύση της πρότασης 

νόμου και στο στόχο που επιδιώκει, διότι ο στόχος είναι γνωστός και διαφανής και 
ποτ! δεν αποκρύφθηχε εΙτε από άλλα κόμματα εΙτε από τον κυπριακό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Πρέvτζας έχει ζητήσει το λόγο και στη συνέχεια ο κ. Αγαπ(ου. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η πρόθεση της πλειοψηφίας ΤTlς Επιτροπής Παιδε(ας σχετικά 

με το υπό συζήτηση θέμα είχε διαφανεί εδώ και αρκετούς μήνες σε επανειλημμένες 

συνεδριάσεις της Επιτροπής. ΔΤιλαδή τα τρ(α κόμματα είχαν καταστήσει σαφές ότι 

θα ήθελαν μια ρίιθμιση του θέματος διαφορετική από αυτή την οποΙα πρότεινε η 
κυβέρνηση, επιθυμία η οποία τελικά μορφοποιήθηκε με τη διατύπωση της πρότασης 

νόμου που έγινε από τους τρεις συναδέλφους νομικούς που δεν είναι Μέλη της 
Επιτροπής. Έτσι ήταν γνωστό τι επιδιώκετο. Δεν ήταν ενδεχoμtνως γνωστό ευθύς 

εξαρχής το πώς θα διατυπωνόταν το επιδιωκόμενο. αλλά αυτό ελάχιστα αλλοιώνει 

την ουσία ή δεν επηρεάζει καθόλου την ουσία. Συνεπώς ήταν σε όλους γνωστό το 

πού θα καταλήγαμε. Καταλήξαμε σε αυτή τη ΣUΓΧεκρψένη διατύπωση η οποία είναι, 
θα έλεγα, αρκετά σοφή διατύπωση. Το ότι πρέπει να κηρυχθεί επείγουσα αυτή η 

πρόταση νόμου oφeΙλεται σε λόγους καθαρά δημόσιου συμφέροντος. διότι θα πρέπει 
η Παιδεία να συνεχίοει να λειτουργεί και η Εππροπή Εκπαιδευτικής γπηρεσ(ας να 
λει-ι:ouρyήσει κατά τρόπο που να μην αμφισβητείται. 

Επειδή έχει eκφραστεί η πρόθεση του Προέδρου της ΔημοκρατΙΟς να 

αναπtμψει το νόμο. θα πρέπει η ψήφιση της πρότασης σε νόμο να γίνει τόσο 

έγκαιρα, ώστε να μην έχουμε νομικές περιπλοκές κατά το τέλος της θητείας της 

παρο'ίισας Επιτροπής Εκπαιδευτικής ΥπηρεσΙΟς. Συνεπώς υπάρχει και λογική 

εξήγηση, για να κηΡUΧθεΙ επείγουσα αυτή η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπl.ου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, για να μπορέσουμε να γευτούμε το\lς καρπούς της σοφ(ας των 

συναδέλφων που ανέφερε ο κ. Πρέντζας και να αντιληφθούμε τη σημασΙα του 
δημόσιου συμφέροντος που έχει αυτή η πρόταση νόμου. πιστεύω ότι έχουμε το 

δικαιωμα και πρέπει να μας δοθεΙ η ευκαιρία να συζητήσουμε την πρόταση νόμου 

όπως έχει. 
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Η βιασ\ιvη η οποΙΟ έχει παρατηρηθεί στην πρόταξη αυτής της πρότασης νόμου. 
καθώς και η παρατυπία η οποία έγινε. και συγκεκριμένα το γεγονός όη στην 

Επιτροπή δεν υπήρξε όντως απαρτία ή τουλάχι.στον υπάρχει αμφισβητηση αν 

υπήρξε απαρτία. νομίζω μας δίνουν το δικαίωμα να ζητήσουμε αναβολή της 

συζήτησης αυτής για την επόμενη Πέμπτη . 

Δεν ξέρω και δεν έχω υπόψη μου αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας εξέφρασε 

πρόθεση να αναπέμψει το νόμο. Αν ο Πρόεδρος πρόκειται να τον αναπέμψει σήμερα 

Τι μετά από μια βδομάδα, το αποτέλεσμα θα είναι το ίδιο. Γι' αυτό νομίζω ότι δεν 

υπάρχει λόγος να συζητούμε περισσότερο. Αν αναβληθεί τι συζήτηση για μια 

βδομάδα, θα είμαστε σε θέση να εκφράσουμε τις απόψεις μας. Α ντιπροσωπεύουμε 
μια σοβαρή μερίδα του λαού αυτού του τόπου και έχουμε την απαίτηση να μας δοθεί 

η ευκαιρΙΟ να εκφράσουμε τις απόψεις μας όπως πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ.ΣΟΛΩΜΗΣ: 

θέμα διαδικασίας, κυριε Π ρόεδρε. 

Με όλο το σεβασμό προς τους συναδέλφους. έχουν ακουστεί οι απόψεις των 

πλευρών αναλυτικά. Υπάρχει ε ισήγηση να κηρυχθεί η συγκεκριμένη πρόταση νόμου 
επείγουσα. Να τεθεί σε ψηφοφορία. Δεν αντιλαμβάνομαι πώς τα τρία κόμματα θα 
πείσουν το ένα ή το ένα κόμμα θα πεί.σει τα άλλα τρισ.. 'Εχει γίνει συζήτηση και 

πιστευω πραγματικά ότι πρέπει να τεθεί σε ψηφοφορία το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. Χ ΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

κυριε Πρόεδρε. εμείς δεν έχουμε συζητήσει αυτή την πρόταση νόμου. Νομίζω 

ότι είναι περιπό να χάνουμε χρόνο και "να χαλουμε τη γλυτζιάν μας~. Είναι σαφές 

για μας ότι η πρόταση αυτή είναι πρόταση σκοπιμότητας και νομίζω ότι δε 

χρειάζεται περαιτέρω συζήτηση. Ακριβώς επειδή είναι πρόταση σκοπιμότητας , εμεις 
θα καταψηφίσουμε και την εισήγηση για το κατά πόσο είναι επείγουσα και την ίδια 

την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Πρόταση σκοπιμότητας είναι το κ~ρνητικό νομοσχέδιο. κύρι..ε Πρόεδρε, και 

προαλείφονται ορισμένοι για διορισθησόμενοι και περιφέρονται για να πάρουν τις 

θέσεις. Αν είναι έτσι . να το πούμε κι αυτό. Η σκοπιμότητα εκεί έγκειται. Συγκεκρψένα 
πρόσωπα τα οπο[α σήμερα είναι υπάλληλοι ή πρόκειται να συνταξιοδοτηθούν θα 

πάρουν κατεπειγόντως τις θέσεις της Επιτροπής Eκπαιδεuτικ'ής Υπηρεσ[ας για την 

οποία μιλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφLζoυν υπέρ του να κηρυχθεί επείγουσα η πρόταση νόμου: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

30 ψηφLζoυν υπέρ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναvτ[oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 
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Η πρόταση νόμου κηρύσσεται επειγούσης φύσεως. θα συνέλθει η EπLtΡOm\ 
Παιδείας διαρκούσης της σuνεδρ(ας. θα ετοιμάσει Έκθεση και θα ακoλou&ήσει η 

συζ'ήτηση και ψ1'ιφιση. 

Υπάρχει ακόμα μια πρόταση νόμου γι.α κατάθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ευστάθιο Ευσταθίου. Βουλευτ'ή εκλοΥικ'ής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικ'ής Επιτροπ'ής Οικονομικών και 

προυπολογισμοίι. 

Μπαίνουμε τώρα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Eρyασt.α. 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο περί προυπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών 
Κύπρου Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ OIKONOMIKQN ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΠPO·Y·ΠOΛOΓlΣMOY ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόνrες;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κ υπρι.ανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoyισμoύ μελέτησε τον 
πιο πάνω ΠΡOUπOλoyισμό σε σιινεδρt.α της που πραΥματοποι'ήθηχε στις 27 Μα·ίου 
1992. Στη συνεδρLαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Διοι.χητικού Σuμβoυλf.oυ και της Διεύθυνσης της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου. 
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Ο προυπσλσγισμός αυτός πρoβλtπει για τΟ' 1992 έσοδα ύψους ΙS4.187.178, 
πσυ κατά κύριΟ' λόγΟ' θα προέρχσνται από πωλήσεις σιτηρών, επιχορηΥήσεις και 

δάνεια , και έξοδα τσυ Lδ ισυ ύψους πσυ αντιπροσωπεύουν κυρίως τις δαπάνες για 
την αγορά σιτηρών, δισικητικά έξοδα και κεφαλαιουχικές δαπάνες. 

Στα πλαίσια της μελέτης τσυ ΠΙΟ' πάνω προυπσλογισμσ" η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για τις δραστηριότητες της Επιτροπής Σιτηρών μέσα στΟ' 
1992, καθώς και για άλλες δραστηριότητες κατά την περσινή χρονιά. Η Επιτροπή, 
αφο" διεξήλθε λεπτσμερειακά τις επιμέρους πρόνσι.ες τσυ υπό συζήτηση 
προυπσλογισμσ", τις υιοθετεί στΟ' σίινσλό τσυς. γι' αυτό και σμόφωνα εισηγείται στη 
Βσυλή την ψήφιση τσυ νσμοσχεδΙΟυ σε νόμΟ'. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνσμαι ότι η Επιτροπή Οικσνομικών είχε ζητήσει να αναβληθεί η 

συζήτηση, για να διερευνήσει σρισμένα θέματα. Αν έτσι έχσυν τα πρόγματα. θα 
αναβάλω την ψήφιση Υια την προσεχή Πέμπτη. 

Ο κ. Ιεροδιακόνσυ. 

Λ.ΙΕΡΟΔ ΙΑΚΟΝΟΥ : 

Ναι. ήταν ένα σημείΟ', κύριε Πρόεδρε, πσυ νσμ!.ζαμε ότι η Γραμματεία ΤΟ' είχε 

διαλευκάνει, αλλά, αφο" μας πληροφορούν ότι δεν μπόρεσαν να ΤΟ' δ ιαλευκάνσυν, 

τότε να αναβληθεί Υια την επόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε θα μείνει Υια την προσεχή Πέμπτη. 

ΤΟ' δεmερο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικσ" προυπσλογισμσ" Νόμος 
(Αρ. 47) τσυ 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στΟ' Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑI "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 47) ΤΟΥ 
1991" 

ΠαQόπες:: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρχιδης 

Ανδρέας Γεωργίσυ 

Γιαννάκης Κασσυλιδης 

Νίκσς Κατσσυρίδης 

Αβραάμ Αντωνίσυ 

Κίκης KαζαμLας 

Ανδρέας Φιλίππσυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ν(κσς Μσυσισύττας 

Μάρκος Κ υπριανσίl 

Τάκης Χατζηδημητρίσυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κσινοβουλευτική Επιτροπή Οικσνσμικών και προυπσλσΥισμσ" μελέτησε ΤΟ' 
ΠΙΟ' πάνω νσμοσχέδιο σε τέσσερις σννεδρLες της πσυ πραγματσπσιήθηκαν στΟ' 

διάστημα από ΤΟ' ΦεβροΟΟρισ μέχρι και τΟ' ΜάιΟ' τσυ 1992. 

Με ΤΟ' νόμΟ' πσυ προτείνεται σκσπείται η tγxριση πληρωμής από ΤΟ' 

λσΥαριασμό του ΠάΥι.ου Ταμείσυ της Δημοκρατίας πσσσ" ίΙΟ.401 και η διάθεσή τσυ 
Υια την κάλυψη της δαπάνης Υια χορήγηση σιJνtαξης κατά χάριν και φιλοδωρ'ήματος 

σε τέσσερις πρώην Bσυλευtές. 
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Όπως ειδικότερα αναλύθηκε στην Επιτροπή, το προτεινόμενο νομοσχέδιο 

στοχεύει στην άρση μ~ας αδικΙας η οποΙα προκύπτει από την εφαρμογή ορισμένων 

διατάξεων του νόμου που διbτει τη συνταξιοδότηση των Βουλευτών. Ως αποτέλεσμα 

παρατηρεΙται το φα~νόμενo τέσσερις Βουλευτές να παLρνoυν μικρότερη ετήσια 

σύνταξη και μικρότερο φιλοδώρημα από Βουλευτές που είχαν λιγότερη υπηρεσία 

από αυτούς. 

ΤΟ Υπουργείο Οικονομικών, αφού εξέτασε το θtμα της άνισης μεταxεLρισης 

των τεσσάρων Βουλευτών, θεωρεί ότι ο πλέον ενδεδειγμένος τρόπος για να 

διεuθετηθεί και για να αποφευχθούν παράλληλα οποιεσδήποτε άλλες ανωμαλίες στη 

νομοθεσία από τυχόν τροποποίησή της είναι να δοθεί στους τέσσερις πρώην 

Βουλευτές ένα κατά χάριν ποσό που να αντιστοιχεί στη διαφορά του 

φιλοδωρήματος και στη διαφορό της σύνταξης που θα έπαιρναν, αν δεν υφίστατο το 

πρόβλημα αlJtό. 

Η ΚοινοβουλεlJtική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογιομού στα πλαίσια 

της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου πήρε τη διαβεβαίωση της κυβ~ρνησης 

ότι οι περιπτώσεις των τεσσάρων πρώην Boυλεuτών αποτελούν τις μοναδικές 

περ~m:ώσεις όπου εντοπ(ζεται το πρόβλημα. Επίσης η Ε.'"tιτροπή για ολοκληρωμένη 

μελέτη του θέματος ζήτησε και πήρε πλήρη στοιχεία και πληροφορίες σχεηκά με 

φιλοδωρήματα που καταβλήθηκαν και σuντάξει.ς που καταβάλλονται ή θα 

καταβληθούν σε πρώην Βουλευτές. 

Με την ΕUΚαιρία της μελέτης του υπό ΣUΖήτηση νομοσχεδίου τι Επιτροπή 

εκφράζει προς την Εκτελεστική Εξουσία την επιθυμία να μελετήσει ευνοίκά τη 

δυνατότητα παροχής σύνταξης χηρείας σε oiιζuγo αποθανόντα Boυλευtή. αφού 

εξαιτίας του θανάτου του δεν έχει συμπληρωθεί το κατώτατο όριο του χρόνου 

υπηρεσίας με βάση το οποίο αποκτάται, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσισ.. το 

δικαΙWμα για παροχή σύνταξης χηρείας. 

Η Ko~νoβoυλεuτική ε..'"tιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. αφού 
μελhησε δι.εξοδικά το όλο θtμα. υιοθετεί τους σκοπούς και τι.ς επιδιώξεις του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 

σε νόμο. αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο 

Τροποποιητικός του περί ΠΡO\tΠoλoγισμoύ Νόμου του 1991 Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡεγΟΝ: 

Υπάρχουν oμιλητ~ς επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοm:ικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Τροποποίηση των άρθρων 447 και 448 στο Κεφάλαιο 64Α του βασικού νόμου. 
Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπό:ρχει ένσταση για την ψήφιση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δΕν νπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα και ο ΠΙνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανό:Υνωση του νομοσχεδΙου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφ!ρεται ως ο Τροποποιηnκός του περί Προ\)πολοΥLOμού 

Νόμου του 1991 Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση y~α την ψήφιση του νομοσχεδιου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχε~ ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΤΟ τρίτο θέμα είναι ''Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος του 1990~. 

Ο Κ. ΠιττοκοπΙτης. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΠΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε. με την άδειά σας, να αναβληθεΙ για την ερχόμενη βδομάδα. 

Υπάρχει συμφωνtα μεταξύ των τεσσάρων κομμάτων. διότι έχουν προκύψει κόnoια 

νέα στοιχείο. Έχει εγγραφεί το θέμα, YL{1 να συζητηθεί την ερχόμενη Τρίτη στην 
Επιτροπή και να tπανέλθει την ερχόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό πρoέρχετα~ από την Επιτροπή που το εξέτασε; 

Ν. ΠΙ1ίΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μάλιστα, από την Επιτροπή Σuyκoινωνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ θέμα αναβάλλεται και θα εΙνα~ στην ημερήσια διά.αξη την προσεχή Πέμπτη. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ~o περί Εκτάκτου Προσφυγικής Επιβαρύνσεως 

(Eιooyόμενn Εμπορεύματα) (ΓΡOΠOΠOιηtικός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ να 
διαβαστεί η Έκθεση της αρμόδL{1ς Κοινοβουλετικής Επιτροπής. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOV ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ OIKONOMIKQN ΚΑΙ 
προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEITAI ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΚΤΑΚΤΟΥ ΠPOΣφyrιKHΣ εΠΙΒΑΡΥΝΣΗΣ (ΕΙΣΑΓΟΜΕΝΑ ΕΜπορεΥΜΑΤΑ) 

(ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΙ;>Υ Ι992~ 

ΠαQόντες: 

Λεόντι.ος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

ΚΙκης KαζαμLας 

Ανδρέας ΦιλLππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος ΜουσιούΊτας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροtJπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Μα'ίου 
και στις 10 ΙουνΙου 1992. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του ΥπουρΥεΙΟυ Οικονομικών. 
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Σκοπός ΊΟΙΙ νόμοιι ποιι ΠΡΟΊείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσιας περί 

ΕχτάχΊΟΙΙ ΠΡOσφvyιχής Επιβάρυνσης (Εισαγόμενα ΕμπσρεύμαΊα), έτσι ποιι να μην 

επιβάλλεται έχΊαχτη προσφυγική επιβάρυνση στα λάδια της δασμολογικής χλάσης 

27.10 ποιι χρησιμοποιούνται για εφοδιασμό αεροσχαφών αεροποριχών εταιρει.ών Ία 
οποία εχτελούν εχπαιδειιηχές πτήσει.ς στον εναέριο χώρο Ίης Κύπροιι . 

Από τις εχπαιδειιτιχές αιιτές πτήσεις στην Κύπρο εχημάΊαι, σύμφωνα με ΊΟ 
αρμόδιο ΥποιιργεΙο, όη ιιπάρχει οιχονομιχό όφελος, γι' αυι:ό χαι χρίθτικε σκόπιμο 
να δοθεί η πιο πάνω απαλλαγή. Η απώλεια εσόδων ποιι ΠΡOκύm"ει από Ίην 
ιιιοθέτηση της πιο πάνω εισήΥησης uπoλoγιζεται όΊΙ θα είναι γύρω στις .εΙ7.αχ> 

ετησια, αλλά αντισtαθμ{ζεtαι από Ία έμμεσα οφέλη ποιι oπOQQtouv από τη 
δρασtηριότηΊO αυι:ή. 

Η Koινoβoυλεuηχή ΕπΙΊΡΟπή Οικονομικών και προυπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη Ία πρόσθεΊα στοιχεια που Ίέθηκαν ενώπιόν της αναφορικά με Ία οικονομικά 

οφέλη που αναμένεται να προχύψουν από την ενθάρρυνση Ίέτοιων εκπαιδευι:ιχών 
πτήσεων, ομόφωνα εισηγεΙΊαι στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο τοο υπό ονζήτηση 

νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέμαΊος αρχής; 

Εφόσον δεν ιιπάρχουν ομιληΊές, παρακαλούνται οι κύριοι ΓραμμαΊεις να 

προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει διά της 
αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηχός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. ΊΟ άρθρο ι εΥχρΙνεΊαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

τροποποίηση του άρθρου 5 Ίου βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντιρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εΥχρΙνεΊαι. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει διά της 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εχτάκτου Προσφυγικής 

Επιβάρυνσης (Εισαγόμενα Εμπορεύματα) [Γροποποιητικός) Νόμος '{ου 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, '{ο νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 5, που είναι 
''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμαηκής Πιστώσεως [Γαμείσ Αναπτύξεως) Νόμος 

(Αρ.9) του 1992". Παραχολώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoυλεuηχής 

EJtLtQOJt'ής να αναγνώσeι την 'Εχθι:σιι. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. ΚαζαμΙας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. γι' αuτό το θέμα έχουμε την Έκθεση μπροστά μας 11 οπο{.α, 
κατά την άποψή μου, χωρΙζεται σε δύο μέρη: ΕΕναι το θέμα ouσkις που ε(νaι μέχρι 
τα μέσα της δεύτερης σελιδας και μετά γίνεται αναφoQά σε ένα άλλο θέμα το οποΙΟ 11 
Επιτροπή ενέγραψε προς ΣUΖήτηση την προσεχή Δευτέρα, καλώντας μάλιστα και τον 
Υπουργό Εσωτερικών. 

Έχω την εντύπωστι όη. ΕΠr:ι.δή 11 Uίτόλοι:ιτη μιάμιση σελ[δa αυτής της Έκθεσης 
πεΡΙΥράφει τις θέσεις χά ... 'τοιων συναδέλφων στην Επιτροπή και σΙγουρα όχι της 
ολ6τητάς της. πρι..ει 11 Έκθεση να διαβαστεί μέχρι εχεΙ που λήγει το θέμα ουσίας 
και 10 δεότερο μέρος να α..-ταλειφθεί, αφού θα το εξετάσουμε <πην ΕπιτροπΤ; τη 
Δευτέρα και σίγουρα θα χρειαστει να συντάξουμε και σχετική Έκθεση, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΟΧ. Ιερoδι.aχόνoυ. 

Λ.IΕΡΟΔΙΑΚΟΝον; 

Κύριε Πρόεδρε. το δεύτερο μέρος της Έκθεσης δεν εxφρό:ζε~ τις α.ί·Τόψεις 
κάποιων συναδέλφων. Εκφράζει σίγουρα τις απόψεις της πλει.οψηφως. Τώρα, αν 
τίθεται το θέμα ότι είναι καλύτερα. αν θα συνταχθεί άλλη Έκθεση, να μείνει πίσω 
αυτό το μέρος, εγώ θα έλεγα να μείνει ολόκληρη η Έκθεση και να περιμένουμε μέχρι 
την άλλη Πέμπτη, διότι την άλλη Πέμπτη η πλειοψηφία πάλι μπορεί να θέλει να 

περιλόβει σ' αυτή την Έκθεση τις παρατηρήσεις της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ο λόγος που χώρισα σε μέρη την Έκθεση, κ"ύQιt Πρόεδρε, είναι ότι, κατά τη 
γνώμη μου, το πρώτο θέμα, που αφορά συγκεκριμένο συμπληρωματικό 
προυπολογισμό, δεν έχει καμιά σχέση με το δεύτερο μtρoς. Ίσως να μην ήταν η 
ορθότερη απόφαση, αν αποφασίζαμε να καθυστερήσουμε την έγκριση αυτού του 

ΠΡOUπoλoγισμoύ για τον οποίο είναι ομόφωνη η τοποθέτηση. Δε θα έβλεπα κανένα 
πρόβλημα να τον διαχωρΙΟουμε. Σίγουρα θα συνταχθεί Έκθεση, αφού η Επιτροπή 
θα εξετάσει το σuyκεκριμένo θέμα με τον YπoUQ'Yό Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Ι εροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, την ώρα που η Επιτροπή αποφάσισε για το νομοσχέδιο που 
έχουμε μπροστά μας. αποφάσισε ταυτόχρονα ότι μtσα στην Έκθεση θα έπρεπε να 
σχολιάζονται οι επιστολές που στέλνει .0 Υπουργείο Εσω.ερικών προς διάφορες 
κοινότητες. Άρα δεν είναι θέμα δικό μου εγώ τώρα ή οποιοσδήποΤΕ άλλος εδώ να 

αποφασίσει ότι αυτό το μέρος της Έκθεσης θα μείvtι έξω. Ή αναβάλλεται το όλο 
θέμα για την επόμενη Πέμπτη, και μπορεί η Επιτροπή να αποφασίσει να 
παροοοιόσει πάλι αυτή την Έκθεση, ή πρέπει να αναγνωσθεί όλη η Έκθεση και να 

προχωρήσουμε στην ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ:: 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι με βάση το Σύνταγμα ή τον Kανoν~σμό της 
Βουλής μπορεΙ να διαβάζονται μισές Εκθέσεις. Ή διαβάζεται ολόκληρη η Έκθεση ή 

αναβάλλεται το θέμα και δε διαβάζεται η Έκθεση. Πού υπάρχει πρόνοια για μισή 
Έκθεση ή Ύια ένα τρίτο της Έκθεσης ή για ορισμένες Ύραμμές από μια Έκθεση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι δε χρειάζεται περι.σσότερη σι(ήτηση το θέμα. Η Βουλή δεν έχει 

δικαtωμα να <1ΠOqX1σίσει ποιο μέρος της Έκθεσης θα διαβαστεΙ και ποιο θα 
αναβληθεΙ Μπορεί να ζητήσει τΗv αVQβoλή ολόκληρης της Έκθεσης. Πιστεύω όμως 
ότι εΙναι ορθό να αvoβληθεί η συζήτηση. Δοθέντος ότι καλtσατε τον Υπουργό vα 
δώσει ορωμένες εξηγήσεις, δε θα έπρεπε να κυκλοφορήσει η Έκθεση, προτού 
αχouστoίιν και οι εξηΥτ)σεις που θα δώσει ο YπoUQΎός. Γι' αuτό ει.σηΥούμαι να 
αναβληθεΙ 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αφορά έργα τα οπο(α. αν αναβληθεί το θέμα. πιστεύω ότι θα 

καθυστερήσουν χωρις ουσιαστικό λόΎΟ. Τα σχόλια τα οποία κάνr:ι 11 ΕπΗΡΟπή δεν 
τα κάνει δLότι έτσι σκέφτηκε. Έχει στοιχεΙΟ και έχει επιστολές στα χέρια της και 
ΎΙ' αuτό τα κάνει αυτά τα σχόλια, εξ ου και καλεί τον YπoUQΎό Εσωτερικών να έρθει 
να εξηγήσει πέραν των σχoλ(ωv που κάνει 11 (δια. Δεν είναι κάτι ΎLα το οποΙΟ μπορεί 
να υπάρξει αμφισβήτηση ούτε μπορεί οι πληροφορίες που έχουμε να είναι αβάσιμες 
ή οτιδηΠΟΤΕ άλλο. Είναι γραπτά στοιχειο, που έχουμε στα χέρια μας. Αλλά, αν 
εγερθεί θέμα ότι άργησε να κuχλoφoρησει κιόλας 11 Έκθεση. εντάξει. να το 
αναβάλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Νομιζω ότι θα ήταν ορθότερο να αναβληθεί η όλη σνζήτηση και η όλη Έκθεση 
Ύια την προσεχίι Πέμπτη, αλλά θα. είναι η τελευταία αναβολή του θέματος και μέχρι 
τότε πρέπει να κυχλοφορησει και η συμπληρωματική Έκθεση αναφορικά με τις 

εξηγήσεις που θα δώσει ο Υπουργός. Το θέμα αναβάλλεται Ύια την προσεχή Πέμπτη. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερηοια διάταξη, το υπ αρ. 9, που είναι 
''Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης για τους Σκοπούς των περί 
AΠOXttEuoerooy Λάρνακας Κανονισμών του Ι99Ι Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να avaΎVΏΣr:L την Έκθεση. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΠΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ 
ΕΚΤιΜΗΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΛΑΡΝΑΚΑΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΏΝ ΤΟΥ Ι991 ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1992" 

Oαικ)vτες: 

Ανδρέας Κουχουμάς, Αν. Πρόεδρος 

Δημητρης Κοντίδης 

ΧρΙΟΤος ΠουΡΎουρΙδης 
Δημητρης ΣυλλOiιρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μοuoιούπας 

Δώρος θεοδώρον 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελttησε το πι.ο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματoπoιi)θηχε στις 2 10uνΙOυ 1992. Στη ΣUΝεδρΙOση αυτή 
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κλήθψι.αν και παρευρέθηκαν εχ...ρόσωποι του Υπουργείο\l Εσωτερικών και ΤΟ\l 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμο\l ΠΟ\l ltQOttLvetOL είναι η εφαρμογή της γενικΤ;ς εχtΙμησης 
της ακΙνητης ιδι.οκτησ[ας που έγινε με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 69 της βασικΤ;ς 
νομοθεσίας για την ακΙνηtη ιδιοκτησία για τους σκοπούς των Κανονισμών που 

ενέκρινε η ΒουλΤ; πρόσφατα για το απOΧEτεuτικό σύστημα της Λάρνακας. 

Η Κοινοβουλευτική ΕπιτροπΤ; Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη ότι παρόμοιες 

ρυθμΙσεις έγιναν και για τα αποχετευτικά συστήματα άλλων ΠΕριοχών, ομόφωνα 

ει.σηγε(ται στη Boυλτj την ψήφιση του \ιπό συζΤ;τηση νομοσχεδΙου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχο\lν ομιλητές επί θέματος αQXiις; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδΙου, η οποω θα γίνει διό της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρΤ;σεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εφαρμο'Y'i της γενικής εκτίμησης. 'Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρΤ;σεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η OJtοΙΟ θα γίνει διά της 

αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Eφαρμoyiις της Γενικής Εκτίμησης 

για το\lς Σκοπο'ύς των περί Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμών του 1991 Νόμος 
του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο εγκρ(νεται και ψηφιζεται σε 

νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερ"iισια διάταξη. τα υπ' αρ. 13. 14 και 
15, που είναι (Ι) ''Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

(Τροποποιητικοι) Κανονισμοί του 1992\ (2) "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (ΤροπOJtοιητικοί) (Αρ.2) Κανονισμοί του 1992" και 

(3) "Οι περί ΑρχΤ;ς Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαι.ώματα) (Γροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 1992". παραχαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδΤ;ποτε άλλο Μέλος 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσΕΙ την Έκθεση. 
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Ν. ΠΙϊΓΟΚΟΠIΤΗΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOΙNOBOYΛEVΤIKHΣ εΠΓΓΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ εΠIΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Παικ)V'ιες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιποκοπίτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

ΤτΙμης EUΘυμΙOυ 

Παύλος ΠαπαΥεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλι.άδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΣυΥκοινωνιών και Έρ-Υων μελέτησε τους 

Κανονισμούς που αναφέρονται στο Ε.ίτισννημμένο παράρτημα σε δίιο συνεδρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μα'(ου και στις 9 Ιουνίου 1992. Στο στάδιο της 
μελέτης των υπό συζήτηση Κανονισμων κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Συγκοινωνιών και 'Ερ'Υων , του 

ΓραφεΙΟυ Προγραμματισμού, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του ΚΕΒΕ, του Συνδέσμου 

Ναντικών πρακτόρων Κύπρου και του Συνδέσμον Ταξιδιωτικών πρακτόρων 

Κύπρου. 

Με τους πρώτους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδl.δOνtoι με βάση το 

άρθρο 25 της νομοθεσ(ας για την Αρχή Λιμένων Κύπρον, σκοπείται η αύξηση των 
πληρωτέων δικαιωμάτων για τη χρήση των λιμανιών και των εγκαταστάσεων της 

Αρχής και για υπηρεσίες ή διευκολύνσεις που προσφέρονται από αυτή. 

Με τους δεύτερους υπό αναφορά Κανονισμούς σκοπείται η αύξηση των 

πληρωτέων δικαι.ωμάτων για τη χρήση γερανών και για υπερωριακή εργασία που 

ItQOOφtρεTaL στα λιμάνια. 

Με τους τρίτους κατά σειρό: Κανονισμούς σκοπείται η μείωση των τελών 

απotM1θρας πον καταβάλλονται από την εγχώρια βι.ομηχανία για την εισαγωγή 

ακατtργαστων σπορέλαι.ων, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων επανεξάγεται . 

Η αναθεώρηση των πιο πάνω τελών και δικαι.ωμάτων αναμένεται, σύμφωνα με 

τους αρμoδΙOuς της Aρχiις Λιμένων, να δώσει τους αναγκαίους πόρους που θα 

χρησιμοποιηθούν για την αναβάθμιση του λιμανιού της ΛεμεσοίΙ. Η χρηματοδότηση 

των σχετικών έργων υπολογίζεται να ανέλθει γίΙρω στα ί64 εκ. και, για να μπορέσει 

η Αρχή Λιμένων να αποπληρώσει τα δάνεια που θα εξασφαλίσει, είναι αναγκαίο να 

προβεί και σε αναθεώρηση των δικαιωμάτων της. Τα έσοδα της Αρχής Λιμένων από 

την αναθεώρllση των σχετικών τελών αναμένεται να αυξηθούν κατά ί3,6 εκ. ετησ{.ως 

ή κατά 32%, χωρίς ταυτόχρονα να επllρεάζεται το διαμετακομιστικό εμπόριο, αφού 
τα σχετικά με αυτό τέλll παραμένουν τα (δια. 

Η Κοιvq30uλευtική Επιτροπή 'Σuyκoι.νωνιών και 'EQγων, moθετώντας tOUς ~ 
και. ης επιδt.ώξει.ς και των τριών υπό αναφορά KΑΝΣVWΜΏΝ και λαμβάνοντας υπόψη τη 



3148 

σύμ~ πάνω σ αυτου; γνώμη των εν&.αφερόμενων συνδέσμων. καθώς και το ΎfΊ'O\'ός ότι 
η τελευταία αναθεώρηση των σχετικών τελών έγινε το 1985. ()j.Ifxμιwα εισηγείται στη 

Βουλ'ή την έγκρισή τους. όπως έχουν ενσωματωθεί σε ενιαίο χεΙμενο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο, περ( Αρχής Λψίνων Kύrt{?ou (Kστσβληrtα ΔΟ<σιώμαια) (τροποπο,ητΟ<Ο!) 
Κανονισμοί του 1m. 

2. Οι περ(. Αρχής Λιμένων Kίuτρoυ (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Γροποποιητικοί) 
(Αρ.2) κανονι.σμοι του 1992. 

3. Οι περι Αρχής Λψένων Kίuτρoυ (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητiς επί θι!ματος αρχ'ής; 

Ο κ. ΠιποχοπΙτης. 

Ν. πmΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Από τη θέση μο\!. αν μο\! επιτρέπετε. κUριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να 
ενημερώσω το Σώμα ότι αυτά τα τiλη τjδη εισπράττονται από την Αρχ'ή Λιμένων εδώ 

και ένα χρόνο. χωρίς να ζητηθεί έγκριση από τη Βουλ'ή γι' αυτά τα νέα τέλη. Απλώς 

θiλω να καταγραφεί και να αντιληφθούν όλοι ότι δεν μπορούν να παραβαΙνουν 
τους νόμους και τους κανονισμούς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Υπάρχει αντίρρηση για την iyκQLoη των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρ'ήσεως. οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Έχουμε τελeι.ώσει με το Κεφάλαιο Α', που είναι τι νoμoθετικτj ερyασtα. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντ'ήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Απάντηση ημΕQOμηνίας 15 Μα:ίο\l 1992 ΤΟ\l ΥπουQ'(ού Παιδείας Χ . Χιιιστόφο.ο\l 

Χιιιστοφίδη στην ΕQώ'ι:ηση ΣΤ'Α' 323, qJUQopqvia, 24 ΦtfιQο\lαQΙΟ\l 1992, τον 
Bo\lΛWtTi l!κλοΥιχής ΠΕQιφέQΕιας Αμμοχώστο\l κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

~Σας πληροφορώ ότι η προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή κλήθηκε στην 

Επιτροπ'ή Παιδείας της Βουλ'ής κοι εξέφρασε τις απόψεις της πάνω στο περιεχόμενο 

της ερώτησης αυτής καθώς και σε άλλα ερωτήμαΊα που ηγέρθηκαν σχεΊικά με ΊΟ όλο 
θέμα." 

Απάντηση ημειομηνίας Ιης Iouνίoυ 1992 του YπoUO"(Oiι ΣuyxοιVCln'Uίιν χα. 'EQycoν 

Χ. Ρένου Στα\lQ<ιxη στην εQ(ίn:ηση ΣΤ'Α' 326, ημEQOμηνίας 27 ΦεfI,οουαQΙο\l1992, 
του Bo\lλειrcή εxλoyuιqς ΠΕQιφέQtιας Αμμοχώστο" Χ. Κίχη ΓιάΥχΟ\l. 

"Σχετιχά με Ία προσόντα Ίων ΧΜετάνιων των σκαφών που εκτελούν 

παράχτιες κρουαζιέρες σας πλl1ΡΟφορώ τα ακόλουθα: 

(α) O~ περισσότεροι από τους κυβερνήτες μικρών τονρισnκών ακτοπλΟ'Lκών 
οχαφών τνγχάνουν και ιδιoxττjτες τονς και έχουν μόνο πείρα στο 

χειρισμό Ίέτοιων σκαφών σαν επαΥΥελματ(ες ή εποχιακοΕ ψαράδες. 

ΜερικοΙ από αντούς κατέχουν και δl.n:λωμα πλοιάρχου. 
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(β) Το Τμήμα Εμποριχής Ναυτιλίας, σε συνεργασία με τη Σχολή Εχπαι.δείισεως 

Ναυτικών της 'Hansearic', επεξεργόστηκε το 1989 πρ&yραlψα εκπαΊΔΕUΣΤΙς 
των κ~ών μικρών σχαφών που περιλάμβανε θεωρητΙΚά μαθήματα χαι 

πραχτιχή εξάσκηση, το οποίο παρακoλoiιθησαν με επΙΤUΧία 37 χ*ρνήτες 
τέτοιων σκαφών. Μ 

Απάντηση 1ΊμtQOμηνίcις 12 Μαϊοιι 1992 του YnouQ"(o':' ΓεωQΎίας και ΦooιχΏV ΠόQων 
Χ. Ανδοέα Γαβοιη).ίδη στην εQώ'tηση ΣΤΙΑ' 345, ημεQOμηνίας 3 Μαοτίο\l 1992, του 
ΒουλΕυτή εκλοΥικής ΠΕοιφέοειας Λεμεσο\ι χ. Ντίνο\! Μιχαηλίδη. 

ΜΗ γεωτρηση που βρίσκεται ΟΤl1ν περιoxτi 'Μηλλονέρι' στο Πέρα ΠεδΙ 
προοριζεται για .ην ενίσχυστι της UΔΑΤOΠΡOμήθειας της εν λόγω κοινότητας. 

Ετοιμάσθηχε τ}δ'r) σχέδιο για την αξιοποίηση της. το οποίο θα σταλεΙ σύντομα στον 
Έ .. ταρχο Λεμεσού για έγκριση από την ενδιαφερόμενη κοινότητα. Όταν tYXQLetL, θα 
προταθεί 11 περίληψή το" στον ετήσιο Προ\.lπολΟΥισμό." 

Α1ιάντηση ημεQOμηνίας 11 Μα'ίο" 1992 '(ον YJtOUffYoiI ΓεωοΥίας χαι Φ1!σιxΏV ΠόQων 
χ. Αν60έα ΓαΙSOιηλίδη στην e(Hinηoq Σ.ΤΆ' 346, ημεοομηνιας: 3 Μαοτiο\lΙ992. το\l 
Βο\lλεντή εκλοΥ,χής: πεο,φέοε,ας: Λεμεσού Χ. Ντίνο\! Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τον έλεγχο των εισαγόμενων φυτοφαρμάκων και τα μέτρα που 
λαμβάνονται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων για την ορθή χρήση τους από τους γεωργούς. σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Έλεγχος φυτοφαρμάκων 

Τα γεωQΎιχά φάρμακα εγγράφονται και ελέγχονται με βάση ης πρόνοιες των 

περί. Γεωργικών Φαρμάκων Νόμων και Κανονισμών. 

Η πι.ο πάνω νoμoθεσl.α καθορίζει μεταξύ άλλων τα στoιχεl.α που απαιτούνται για 
την εΥγραφτ; και κυκλoqχ>ρία oπoιoUΔή..ίOτε φυτοφαρμάκου. τα οπο(α περιλαμβάνουν 
μεταξύ άλλων και τα αποτελέσματα πειραματικών εργασιών που αποδεικνύουν την 

αποτελεσματικότητα του O\tyΚεXQιμένoυ φυτοφαρμάκου στην καταπολίμηση των 
εχθρών και ασθενειών για τις οποιες προορ(ζεται. Επιπρόσθετα. τα φυτοφάρμακα 
δοκιμάζονται, τόσο από τους γεωπόνους των εταιρειών που θα τα εισάξουν όσο και 
από τις αρμόδιες υπηρεσιες του YΠOUQΎEίOυ Γεωργίας και Φυσικών Πόρων (τμήμα 
Γεωργίας και Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών) κάτω από τις κυπριακές συνθήκες και, 

εφόσον τα αποτελέσματά τσυς κριθούν ικανοποιητικά. εγκρίνονται και eγγρό.φoνται 
από το Συμβούλι.ο ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων, με βάση ης πρόνοιες της σχετικής 

νομοθεσίας. 

Από τα μέχρι σήμερα δεδομένα, κρίνεται ότι τόσο η ΠOιότηtα, όσο και η 

αποτελεσματικότητα των φυτοφαρμάκων που κυκλοφορούν στην αγορά είναι 
ικανοποιητικές. 

Οι αρμόδιες ωτηρεσίες του YπouργεΙOU ΓtωρΎkις και. Φυσιχών Πόρων 

παρακολουθούν πάντα στενά τα πρqlλήματα που παρουσιάζονται κατά καιρούς στη 

γεωργική παραΥωΥι'ι από πρoq3oλή ~ και ασθενειών και λαμβάνουν όMJ. τα 

ενδεικνυόμενα μέτρα για την καταπολέμησή τους. Σημειώνεται, ΣUΝΑψίις, ότι τα 
~ήματα αυτά δεν oq:ειλovται απσλλει.στιχά στη μη απoτελεσματιxότηtα των 

χρησψ.οποιούμ.ε\ων φυτoq:x:ιeμόχων αλλά και σε άλλou; παράγoνtες, όπως εΙναι οι 
κλιματoλoγι.κtς ΣUVΘΉΚΕς, η διάΥνιοοη του πeoβλήματoς, η επιλογή του φυτoq:αρμάκoυ α.~ 
το γεωργό, η περίοδος επtμβασης χ.L"t. Επιπρόσθετα με τα πιο M'Wl), αeμόδΙOΙ επιθεωρητές 

του Τμήματος Γεωργiας διεξάγουν συστηματικό έ).εΥχο των φυταραρμόκων στους τόπouς 

πώλησής tOU;, με σχοπό την πρoστασΙCΙ του -ΥεωρΥιχού κόσμου, ΠQάγμα Π01J θα συνεχι.στεί 
και στο μtλλoν με τον ίδιο εντατικό ρυΟμό. 

• 
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2. Ενημι!ρωση γεωργών για 'Σην ορθή χρήση των φυτοφαρμάκων καθώς κα~ την 

ανημετώπιση άλλων προβλημάτων ΤΕΧνικής φύσης 

Μέσα στα πλαίσιο της πάγιας πολΗικής το\] Υπουργείου για ενημέρωση των 

γεωργών γι.α ,ην ορθή χρήση των φυτοφαρμάκων, καθώς και Ίην ανnμετώπιση 

διαφόρων άλλων τεχνικών προβλημάτων, αρμόδιοι λειτoUQΎoΙ του επι.σκέπτοντοι 

όλες τις κοινότητες σε τακτά χρονικά διαστήματα, με βάση μηνιαία προγράμματα 

επισκέψεων, καθώς και σε ενδιάμεσα χρονικά δ..aοtΊ;ματα και έκτακτα, και δίδουν 

τις κατάλληλες οδηγίες στους ενδιαφερομένους. 

Σ' ό,τι αφορά ειδικά Ίην κοινόΊητα Πέρα Πεδtoυ. στην οποία αναφέρεται η 

ερώτηση, πληροφορε(στε ότι ο Περιφερειακός Γεωργικός Λειτουργός Πλατρών 

επι.οκέπτετοι μια φορό tην εβδομάδα την κοινότητα Πέρα Πεδίου και συχνό'tερα. 

όταν συντρέχουν ειδικοί λόγοι ή εφόσον κληθεί έκτακτα από τους γεωργoUς για 

παροχή συμβουλών και οδηγιών στους γεωρ-yoUς. ~ 

Απάνςηση ημεοορηνίαι; 12 Μαϊο\l 1991 ΤΟ\l YtIo\lQYoiι ΓεωQΎίας χαι ΦνσιΧών Π6~ων 
χ. Aνδ~έα Γα&~ιηi..Ι6η στην IιQtinηoq ΣΤΆ' 366, ημ.εQOρηνίας S ΜαοτΙο\lΙ992, ΤΟ\l 

MέλoUς της Βο\lλής εxi..oyιxqς πεΟΙCfέοειας Κεοννειαι; Χ. PΉVας Κατσελλή. 

~Στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, οι Δήμοι χρησιμοποιούν ζιζανιοκτόνα 

για την καταπoλtμηση των αγρι6χορτων σε ανοικτούς χώρους. Τόσο τι προληπτική 

όσο και η μεταφυτρωtΙKή καταπολέμηση των ζιζανίων συμβάλλει στην α..οτοφυΥή 

δημιουργίας εστιών ανάπτυξης επιβλαβών για τη δημόσια υγεία εντόμων και 

τρωκτικών. 

Τα ζιζανιοκτόνα που χρησιμοποιούν οι Δήμοι έχουν εγκριθεί γι' αυτούς τους 

σκοπο'ύς α.ι.ό το Συμβούλι.ο Γεωργικών Φαρμάκων και, εφόσον χρτισιμoπoιoίtvtαι 

σ'ύμφωνα με τις οδηγίες που αναγράφονται στις ετικέτες, δεν περικλιΙΟυν 

οποιουσδήποτε κινδίινους για τη δημόσια υγεία και το περιβάλλον, Τα ιδια 

ζιζανιοκτόνα χρησιμOΠOΙOίtvtαι για τον ιδιο σκοπό και στις χώρες της ΕΟΚ, στις 

ΗΠΑ και σ' άλλες αναπτυγμένες χώρες. 

Επισημαίνεται συναφώς ότι η ζιζανιοκτονΙα που διεξάγεται από τους Δήμους 

είναι εκλεκτική και η επίδρασή της στην άγρια ζωή θεωρείται αμελητέα, " 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ', Το πρώτο θέμα είναι "Η ανάγκη 

αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των δραστηρωτήτων 

μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν μι την εξωτερική πολιτική της 

Ευρωπα'ίκής Κοινότητας", 

Τις αγoρtύειν βούλεται; 

Ο κ. Χριστ6φιας, 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χύριοι συνάδελφοι. 

ΤΟ θέμα που έχουν εγγράψει οι έντιμοι συνάδελφοι είναι όντως κεφαλαιώδους 

σιjμασLας, Έχουν ακουστεί διάφορες θέσεις από πλευράς των Εισηγητών και των 

αγορητών στη συνέχεια, Να μου επιτρέψετε να είμαι λίγο εκτενής στην ομιλία μο\l, 

γιατί νιώθω την \J.ιoτoχρέωση για 'λόγους διαλόγου και σωστής συι;.ήτησης να 

σχολιάσω ορι.σμένα πράγματα, 
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Το πρώτο που θα ήθελα να παρατηρήΟώ είναι ότ~ για μας του ΑΚΕΛ 

γνώμονας της εξωτερικής πολιτικής της Κυπριακής Δημοχρατί.ας εΙναι ένας και 

μόνος: Η εξυπηρέτηση των συμφερόντων της Kiιπρoυ και της υπόθεσης του αγώνα 

που ως λαός διεξάγουμε. Κατά συνέ..εια, 'f1.O μας δεν τίθεται θέμα αναπροσαρμογής 
της εξωτερικής μας πολnικής, επειδή αυτό επιτάσσουν, όπως υποστηρίζουν οι 

κύριοι συνάδελφοι, κάποια κέντρα του εξωτερικoiι. Την εξωτερική μας πολnική και 
τις όποιες αλλαγές σ' αυtή πρέπει εμεΙς οι Κύπριοι να τις α..-τοφσ.σίζουμε με 

γνώμονα. επαναλαμβόνω, τα συμφέροντα του λαoiι μας και μόνο. 

Aκoiιoαμε με ικανοποΙηση κάποιες θεηκές ΕΚτιμήσεις που έγιναν από πλευράς 

των δύο συναδέλφων-εισηγητών για το Κίνημα των Αδεσμεmων, τη στάση του 

απέναvτι στην Κύπρο και την αδέσμευτη πολnική της Κυπριακής Δημοκρατίας στο 

παρελθόν. θέλω να εκφράσω την ικανοποΙησή μου, γιατί πρέπει να ομολογήσω ότι 

οι συνάδελφοι- εισηγητές δε μας συνήθισαν σε κάτι τέτοιο στο παρελθόν. 

Παράλληλα όμως οι αναφορές στο Κίνημα των Αδεσμεύτων από τους 

εισηγητές ακούγονταν σαν να ε(χαν χαρακτήρα. θα έλεγα. επικήδειου. Για τους 
ΚUΡΙOuς συναδέλφους το Κίνημα των Αδεσμεmων ήταν καλό αλλά μέχρι το τέλος 
του ψυχρού πολέμου. 'Εχει χάσει το λόγο της ύπαρξής του ένεκα του τέλους του 

ψυχρού πολέμου. Κατά συνtπεια, οι προσπάθειες αναδιοργάνωσής οου, στις οποίες 
συμμετέΧΕΙ ενεργά και η Κύπρος, θεωρούνται ΕΚτός πραγμαηκότηοος, αν όχι και 

επιζήμιες. 

Εδώ θα διαφωνήσουμε με τouς aξιότιμoυς συναδέλφους οου Δημοκραοικού 

Συναγερμoiι, Ο ΨUXQός πόλεμος έχει βέβαια τερμαοιστει, αλλά όχι έοσι όπως θα 
ήθελαν οι λαοί του κόσμου. 'Εχει τερματιστεί με οη διάλυση του ενός πόλου, δηλαδή 
οης Σοβιετικής Ένωσης και της σοσιαλιστικής κοινότητας. ΑντΙθετα το ΝΑΤΟ, ο 

άλλος πόλος ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Kiιριε Πρόεδρε. δεν ακούγεται ο αγορητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΦαΙνεtαι όοΙ κάτι συμβαίνει με τα μικρόφωνα, διότι και εγώ δε σας ακούω, 

αλλά και κάτω παραπονούνται. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Φtα[ω και εγώ, κύριε Πρόεδρε. διότι θέλω να κάμω ήπι,ο δι.άλογο και δε με 

αφήνουν τα μικρόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για δοκιμάστε οώρα, να δούμε αν ακούγεστε καλύτερα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Λοιπόν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. τώρα είναι καλύτερα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

... ειπα ότι εδώ θα δt.αφωvήσoυμε με τους aξιότιμoυς συναδέλφους του 

Δημoxρατικoiι Συναγερμού. γιατί ο ψUχρός πόλεμος έχει τερματιστεί βέβαια, αλλtΊ 
όχι όπως θα ήθελαν οι λαοί του κόσμου και εμείς όλοι ο' αυτή την αΙθουσα, πιστεύω. 
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Έχει τερμαηστεί με τη διάλ\lση ΤΟ" ενός πόλο\l, δηλαδή της Σοβιετικής Ένωσης και 
της σοσιαλιστικής κοινότητας. Αντίθετα το ΝΑΤΟ, ΠO\l α.."tOτελεί τον άλλο πόλο, και 
η Δ\ιτικοε\lρωπα'';κή Ένωση όχι μόνο δε διαλύονται. αλλά και εκπονούν σχέδια και 

α..'"tοφασl.ζo\lν για διεύρυνση των σφαιρών Τ11ς στρατιωτικής δράσης το\lς. Έχουν 

ληφθεί πρόσφατα τέτοιες αποφάσεις. Με ποια όμως λογική, νοο\lμένο\l ότ~ 

αποοοιάζει το αντΙΠαλο δέος; Με στόχο μήπως την επιβολή μιας νέας τάξης 

πραγμάτων, στηριγμένης όχι στο διεθνές δικαιο αλλά σε ιδιοτελή γεωστρατηγικά και 
οικονομικά συμφέροντα; Εμάς μας ανησυχούν και μας προβληματίζουν αυτές οι 
εξελf.ξεις. Ανησυχούν και προβληματίζουν ταυτόχρονα δεκάδες λαούς το" 

λεγόμενου τρίτου Κόσμου, γιατί δεν απoκλεLεται οι τάσεις επιβολής δίΚ11ν 

χωροφύλακα που αναπτύσσουν το ΝΑΤΟ και η Δυτικoευρωπα'~κή Ένωση να 

στραφούν εναντίον αυτών των λαών, περιλαμβανομένου τελικά και του δικού μας 

λαο'ύ. Να ένας λόγος λοιπόν που δικαιολογεί Τ11 συνέχιση της υπαρξης του 

Κινήματος των Αδεσμε'ύτων. 

Άλλος λόγος είναι το χάσμα ανάμεσα στον οικονομικά αναπτυγμένο βορρά 

και τον υπανά..-ττuκτo νότο. Ο διόλογος βoρQά- νότου τότε μόνο θα έχει δυνατότητες 

κάποιας επιτυχίας με την έννοια της εγκαθιδρυσης μιας νέας, δίκαιης τάξης 

οικονομικών σχέσεων. αν απέναντι στο συνασπισμένο και οικονομικά ισχυρό βορρΔ 

σταθεί ένα ανανεωμένο και ισχυρό Κίνημα των Αδεσμεύτων που να εκπροσωπεΙ τον 

καταληστεΟΟμενο σήμερα νότο. 

Υπάρχουν λοιπόν λόγοι. κύριε Πρόεδρε. που επιβάλλουν την αναδιοργάνωση 

του Κινήματος των Αδεσμεύτων σε μια νέα βάση και η Κύπρος ως αναπτuσσόμενη 

χώρα έχει θέση στο Κίνημα και στις προσπάθειες διαμόρφωσης του νέου του 

χαρακτήρα. Είναι προς τιμήν και προς το συμφέρον της Κύπρου το ότι η κυβέρνηση 

και ο Υπουργός Εξωτερικών συμμετέχουν ενεργά στις προσπάθειες αυτές. Δεν 
παραγνωρίζουμε τις σημερινές δυσκολίες που περνά το Κίνημα των Αδεσμεύτων, 

που έχουν συνέπεια τη μείωση της αποτελεσματικότητας και τη χαλάρωση της 

συνοχής του. Παράλληλα όμως είναι η πεποίθησή μας ότι οι σημερινές δυσκολΕες 

μxOQOuv να ξεπεραστούν και το Κίνημα να διαδραματίσει και στο μέλλον 

Ε..'"tοικοδομ11τικό ρόλο στην πορεία της ανθρωπότητας. 

Δόθηκε, όπως είπα και πιο πάνω. θετική εκτίμηση α..'"tό τους συναδέλ

φους-εισηγητές για το ρόλο του Κινήματος των Αδεσμεύτων στο Κυπριακό. 

Εμείς υπερθεματί~oυμε σ' αυτό το θέμα, Και τονίζουμε ότι. ανη Kuπριακή ΔημΟΚΡΟ1;ία, 

παρ' όλη την υπονόμευση και τις επιθέσεις που δέχτηκε. εξακολουθεί να υπάρχει και να 

αναγνωρίζεται διεθνώς, αυτό οφείλεται σε μέγιστο βαθμό και στην υποστήριξη που για 

δεκαετίες εί.χε και συνεχίζει να έχειαπό το Κ L νημα των Αδεσμε'ύτων_ 

Κύριε Πρόεδρε. η ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής 

στοιχειοθετείται από τους συναδέλφους-εισηγητές με το επιχεΙΡ11μα ότι ως χώρα 

που έχουμε κάμει αίτηση ένταξης στην Ευρωπα'Cκή Κοινότητα θα πρέπει να 

προσαρμόσουμε την εξωτερική μας πολιτική μ' αυτή της Κοινότητας. Προτάσσοντας 

αντίλογο σ'αυτό το επιχείρημα. έχουμε να παρατηρήσουμε τα ακόλουθα: 

Πρώτο. ακόμα και τα μέλη της ιδιας της EUΡΩπα'';κής Κοινότητας σε πολλά 

ζητήματα εξωτερικής πολιτικής δεν ευθυγραμμίζονται μεταξύ τους και το 

παράδειγμα της στάσης τους έναντι των Σκοπίων είναι το πιο χαρακτηριστικό. 
nατί άραγε η Κύπρος θα πρέπει να γίνει βασιλικότερη του βασιλέως και να 

ευθυγραμμιστεί με μια εξωτερικΤ! πολιτική για την oπoLα τα ιδια τα μέλη της 
Κοινότητας έχουν διαφωνιες μεταξύ τους; 
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Δεύτερο, δεν είναι αλήθεια ότι οι χώρες XO\J έχουν κάνει αίτηση ένταξης στην 
ΕΚ έχουν τάχα συνταυτίσει την εξωτερική τους πολιτική μ' εκείνη της Κοινότητας. 
Η Αυστρία παραμένει, στη βάση μάλιστα διεθνών συμβάσεων, ακόμα oυδέ"tερη 

χώρα. Η Φινλανδtα και η Σουηδία επίσης είναι ουδέτερες και 'I'J ουδετερότητά τους 
μάλιστα είναι συνταγματικά κατοχυρωμένη, έτσι που δεν eLVQL εύκολο να την 
εΥκαταλείψΟυν και, για να την εΥκαταλείψΟυν, θα χρειαστεί να προβούν σε αλλαγές 

και στα συντάγματα των χωρών τους. Αλλά και η Μάλτα, που ανήκει όπως και η 

Κύπρος στους Αδεσμεύτους, δεν έχει oπeίIoet να αλλάξει άρδην την πολιτική της και 
αυτό αποδεικνύεται από τις στενές και ιδιάζουσες σχέσεις που εξακολουθεί να lxet 
με τη Λιβύη. Κατά συνέπεια, όταν άλλες ουδέτερες και αδtσμευτες χώρες, με 

προοmικές μάλιστα καλύτερες από τις δικές μας για ένταξη, δε σπεύδουν να 

αναπροσαρμόσουν την πολιτική τους, γιατί η Κύπρος πρέπει να το κάμει εδώ και 

τώρα; 

Τρίτο, όπως εl.πα και πιο πάνω, Υνώμονάς μας στον καθορισμό της εξωτερικής 

μας πολιτικής πρέπει να εΙναι το εθνικό πρόβλημα του λαοό μας. Εκείνοι που 

προτείνουν εΥκατάλειψη της αδέσμευτης πολιτικής με την προσδοκία ότι αυτό θα 

ενεργοποιήσει τάχα την Ευρωπα"ίκή Κοινότητα \JntQ της Κύπρου ουσιαστικά 

προτείνουν να εγκαταλείψΟ\Jμε σίγουρες και σημαντικές προσβάσεις που ήδη έχουμε 

χάριν αβέβαιων προσδοκιών. Ο κίνδυνος αναβάθμισης ή και ανα-yνώQισης του 
ψευδοκράτους προέρχεται κυρίως από ορισμένες ισλαμικές χώρες. Υπό την 
ιδιότητά μας ως χώρας-μέλους του Κινήματος των Αδεσμεύτων έχουμε τη 
δυνατότητα της άμεσης και απoqχισιστικότερης ε.1τίδQασης στα κράτη μtλη της 
ισλαμικής διάσκεψης και αυτό μας υποβοηθά στην αντιμετώπιση των τουρκικών 

επιδιώξεων. Η επίσκεψη του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιακώβου πρόσφατα στην 

Τεχεράνη -το Μάρτη έγινε η επΙσχεψTJ- η οποία είχε ως αποτέλεσμα την αποτροπή 
της προώθησης του ψευδοκράτους στον Οργανισμό Οικονομικής Συνεργασίας που 

ίδΡUΣαν ισλαμικές χώρες, είναι ένα τρανό παράδειγμα αυτών των δυνατοτήτων. Αν 
εμείς αρνηθούμε το Κίνημα των Αδεσμεύτων, αυτές οι δυνατότητες θα 

εξανεμιστούν. 

Με δυσ λόγιο είναι ακράδαντη η πε.ίτοΙθησή μας ότι η παραμονή της Κύπρου 

στο ΚΙνημα των Αδεσμεύτων εξυπηρετεί τους στόχους του αγώνα που διεξάγουμε. 
Παράλληλα μποροόμε και πρέπει να αξιοποιούμε και τον παράγοντα Ευρωπα·Ι:κή 
Κοινότητα. Καμιά δι.αqχι.ινία σ' αυτό το θέμα και δε βλέπουμε πώς το ένα 

συγκρούεται με το άλλο, όπως μερικοί συνάδελφοι ισχυρίζονται. Βέβαια. επειδή δεν 
τρέφω ψtυδαισθτjσεις κα~ αυταπάτες, υπογραμμίζω ότι θα ήταν πράγματι 
ψευδαίσθτιση να θεωρούμε ότι, αν καμιά φορά γΙνοvμε μtλoς της Ευρωπσ:'κής 
Κοινότητας, θα συνεχίσουμε να ακολουθούμε αδέσμευτη πολιτική και να εΙμαστε 

μέλος του Κινήματος των Αδεσμεύτων. Αυτός ήταν ένας ισχυρισμός ο οπο(.ος 

προβαλλόταν από τους υποστηρικτές της ένταξής μας στην ΕΚ, όταν κάναμε τη 

συζήτηση αν nρt.."tf:L ή όχι η Κύπρος να κάμει αίτηση ένταξης στην ΕΚ. 

Μιλώντας για το θέμα της ένταξης στην εκ σε συνδυασμό με '(ο Κυπριακό, θα 

ήθελα να θίξω ένα ακόμα σημείο. Λέχθηκε από το συνόδελφο κ. ΠO\IQΎoυρίδη ότι 
από σφό:λματα και παραλείψεις της κυβέρνησης Βασιλείου '(ο θέμα της αΕτησης 

ένταξης έχει συνδεθεΙ με το KΊJπριακό. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν έχει 
δίκαιο ο κ. συνάδελφος αντικρίζοντας μ' αυτό το φακό τα πράγματα. Η αt'tηση 

ένταξης και η πορεία του Κυπριακού δε συνδέονται μεταξύ τους ως αποτέλεσμα της 

ολιγωρίας ή των λαθών είτε της κυβέρνησης et'tE της Βουλής Είτε οποιουδήποτε από 
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εμάς. Συνδέoντα~ εξ αντικειμένου. γιατΙ έχουν άμεση σχέση με μεγάλα 
πoλ~τικooικoνoμικά συμφέροντα της ΕΚ και ξεχωριστών κρατών μελών της σε 

σχέση με την Τοιιρχια, συμφέροντα που ιιπαγορεύουν να μη διισαρεστεΙται η 

'Ayκιιρa από ενtργειες της ΕΚ ιιπέρ της Κύπροιι. Αντή είναι η ωμή αλήθεια και θα 
πελαγοδρομούμε και θα σκιαμαχούμε όσο δεν την παραδεχόμαστε αιιτη την αλήθεια. 

Εφόσον ιιπάρχει αυτή η αλήθεια, θα πρέπει να δούμε πώς την αντιμετωπίζοιιμε. 

Έχει κατηγορηθεί ο Υπουργός Εξωτερικών, δε θιιμάμαι αnό ποιο σννάδελφο. 

ότι αφιερώνε~ το χρόνο του στην α\'(1διοργάνωση τοιι Κινήματος των Αδεσμεύτων 

σε βάρος της προσπάθειας για Ίην ένταξη στην ΕΚ. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ο κ. Πονργονρίδης το είπε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ο κ. Κασουλίδης μου υποδεικνύει ότι είναι ο συνάδελφος ΠOUΡγoιιριδης ποιι 
έχει προβεί σ' αυτό το χαρακτηρισμό. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μάλιστα, εγώ το ανtφερα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Από μια πρόχειρη έρεννα που έχω κάνει, κύριε Πρόεδρε και κύριοι 

συνάδελφοι. ρωτώντας τον ίδιο τον Υπουργό Εξωτερικών για λόγοιις που 

σχετι.ζονται με τη συζήτηση τοιι θέματος, έχω διαπιστώσει ότι τοιις τελειιταί.ους 

έξι μήνες ο κ. Ιακώβου αφιέρωσε έξι μόνο μέρες σε ε.ίΤLOΚέψεις σε αδέσμευτες χώρες, 

από τις οποίες οι περισσότερες έΎιναν σε σχέση με το Κωτριακό, ό..-τως ήταν η 
επίσκεψη στο Ιράν. Το ίδ~o διάστημα αφιέρωσε σαράντα οκτώ ολόκληρες μέρες σε 

επισκέψεις σε εUΡΩπα"κές χώρες μέλη της Κοινότητας. ΟΙ αριθμοί νομίζω ότ~ 
μιλoUΝ από μόνοι τους. Τώρα, αν υπάρχει ο ισχυρισμός ότι πρέπει να αφιερώσει 

περισσότερες, αυτό μπορεί να Ύίνει αποδεκτό. 

Κύριοι συνάδελφοι. έΎινε πολύς λόΎος για την καταπάτηση των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων σε αδέσμευτες χώρες με την αιχμή του δόρατος να στρέφεται κατά της 

Κούβας. Για το λόγο αυτό. ισχυρίστηκαν οι συνάδελφοι-ειοηγητές του θέματος, οι 

σχέσεις της Κύπρου με το Κίνημα των Αδεσμεύτων δυσφημούν την Κυπριακή 

Δημοκρατία και δημιουΡΎούν εμπόδια στην προώθηση 'Της υπόθεσής μας. θα ήθελα 
και εδώ με 'Την άδειά σας. κύριε Πρόεδρε. να παρατηρήσω ορισμένα πράγματα. 

Καταρχήν νομίζω ότι θα ήταν καλό στις εκτιμήοεις μας να ξεκινούμε 

πραγματικό από το συμφέρον της Κύπρου και όχι από ιδεολογικά κίνητρα. 

ΤΟ δεύτερο που θα 'θελα να πω είναι ότι στο θέμα των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων θα πρέπει να αναΥνωρ(ζουν και οι αξιότιμοι συνάδελφοι 'Του 
Δημοκρατικού ΣυναΎερμού ότι ιιπάρχει ιιπερβάλλουσα υποκριοία από πλευράς όχι 

μόνο των Hνωμtνων Πολιτειών της Αμερικής αλλά και κάποιων ευρωπα'ίκών 

χωρών. Έτσι δεΙχνονν ιδιαίτερη ευαισθησια για την Κοίιβσ., για το Βιετνάμ, για την 

ΚΙνα, για το Ιράκ, Ύια τη Λιβύη, Ενώ ξεχνούν σΕΙρά χωρών της Λατινικής Αμερικής. 

'Την Τουρκια, τη Σαουδική Αραβία, 'Τα Εμιράτα και πολλές άλλες χώρες, οι οπο(ες 

και από τη Διεθνή Αμνηστία αναφέρονται ως κράτη όποιι καΤo'ίτoτoύvtαι τα 

ανθρώπινα δικαιώματα και όποιι καθημερινά άνθρωποι υποβάλλονται σε 
βασανιστήρια. Γιατί αυτή η επιλεκnκότητα; Προφανώς γιατΙ στη δεύτερη περLπτωση 

πρόκειται περΙ πιστών ουμμάχων των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής με 

φιλοδιΙτικά καθεστώτα. ΕΙναι άραγε με αυτή την υποκρισία των χωρών που ανέφερα 

που καλείται η Κυπριακή Δημοκρατία να ευΘUΓραμμιστε(; 
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Ανεξάρτητα από τις όποιες εκτιμήσεις, κύριε Πρόεδρε, για το καθεστώς της 

Κούβας -και σίγουρα υπάρχουν δι.αφορετικές εκτιμήσε~ς που ε(ναι σεβαστές- θα 

πρέπει να συμφωνούν οι κύριοι συνάδελφo~ ότι η προσπάθεια στραγγαλισμού της 

χώρας αυτής με την επιβολή οιχονομιχού αποχλεισμού δε συνάδει με το διεθνές 

δικαι.ο και το Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Ακόμα και χώρες του 

ΝΑΤΟ, όπως ο Καναδάς. ή χώρες της ΕΚ, όπως η ΓερμανΙα και η Ισπανία, παρά τον 

αμεριΧάνικο απόκλεισμό αναπτύσσουν οικονομικές και άλλες σχέσεις με την Κούβα. 
Γι.ο.τί τάχα η Κύπρος. που δέχτηκε παντού και πάντοτε την αμέριστη υποστήριξη της 
Κούβας, θα πρέπει να ευθυγραμμιστεΙ μ' εκείνους που αναγορεύουν τους εαυτούς 

τους διεθνείς χωροφύλακες στο όνομα της επιλεκτικής, επαναλαμβάνω, προάσπισης 

δήθεν των ανθρώπινων δικαιωμάτων: 

Με αρκετό πάθος μιλησαν οι κύρι.οι συνάδελφοι-εισηγητές του θέματος για τα 

πρώην χομμουνιστικά καθεστώτα και τις νtες δημοκρατίες που τα έχουν διαδεχθεΙ 

Ας μην εξιδανικεύουμε όμως, κύρι.οι συνάδελφοι, τις εξελίξεις. Μήπως εΙναι 

ικανοποιημένοι οι κύριοι συνάδελφοι από τη λειτουργία της δημοκρατίας στη Ρωσία 

μετά την πτώση του χομμουνιοτικού καθεστώτος. όταν για παράδειγμα η 

εχ.ίτεφρασμένη με δημΟψήφισμα ετυμηγορία του λαού ήταν κατά 70% υπέρ της 
διατηρησης της Σοβιετικής Ένωσης, που όμως τη διέλυσαν; Ή όταν σήμερα η χώρα, 
όπως ακούμε καθημερινά από τα μέσα μαζικής επικοινωνΙας, κυβερνάται με συνεχή 

διατάγματα; 

Μήπως είμαστε ικανοποιημένοι, κύριοι συνάδελφοι . a..-τό την υπεράσπιση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, όταν στην Τσεχοσλοβακία προωθήθηκε νόμος που θέτει 

υπό διωγμό ακόμα και τα απλά μέλη του κομμουνιστιχού κόμματος της 

Τσεχοσλοβακίας, το οποίο παίρνει κανονικά μέρος στις εκλoγtς και παίρνει ένα 

σημαντικό αριθμό ψήφων και ένα σημαντικό ποσοστό; Και θα πρέπει να γνωρίζετε 

ότι για το νόμο αυτό υπάρχει θέμα και στο Ιυμβο'ίιλιο της Ευρώπης. 

Η αναφορά μου αυτή ας θεωρηθεί απάντηση στον κ. Κασουλίδη. που θεώρησε 
τη φιλοξενία του συνεδρίου της Διεθνούς Ένωσης Φοιτητών στην Κύπρο έγκλημα, 

γιατί ο Υπουργός ΕσωτεριΧών της Τσεχοσλοβακίας, που είναι ο κύριος υπεύθυνος 
γι' αυτό το νόμο, έχει κακοχαρακτηρίσει τη Διεθνή Ένωση Φοιτητών. 

Αν δεχόμαστε χωρίς καμι.ά επιφύλαξη τα όσα ο Υπουργός της ΤσεχoσλoβαχLας 

λέει , γιατί και άλλοι στο εξωτερικό να αμφισβητούν με την ίδια λογική τα όσα ο 

Χ. Τσετίν λέει για τα ανθρώπινα δικαιώματα στην ΤουρκΙΟ Τι ακόμα και στην 

κατ~όμενη Κ'ίιπρο; Και επειδη πολύ ορθά δε δεχόμαστε ως δεδομένους τους 
ισχυρισμο'ίις του κ. ΤσετΙν, ε ίναι καλύτερα, πιστεύω, τουλάχιστον να ερεvνoύμε και 

τους ~σχυρισμoύς των όποιων άλλων επισήμων, όποια χώρα και αν εκπροσωπούν. 

Ας μου επιτραπεί, κύριε Πρόεδρε, να πω και λίγα λόγι.α για μια ακόμα xώQα 

στην οποία "θριάμβεvσε." η δημοκρατία και τα ανθρώπινα δικαιώματα. Αυτή η χώρα 
είναι η Βουλγαρία, την οποία επισκέφθηκα, όπως γνωριζετε, "[ις τελευταίες μέρες 

και έμεινα έκθαμβος από ό.τι είδα και άκουσα. 

ΕκεΙ έγιναν, όπως εΙναι γνωστό, πέρσι το φθινόπωρο οι τελευταίες εκλογές. 

Πήραν σ' αυτές τις εκλογές η Ένωση των Δημοκρατικών Δυνάμεων, που δήθεν 

εκφράζει τον αγώνα για δημοκρατία και ανθρώπινα δικαιώματα, Ι 10 έδρες, οι 

μουσουλμάνοι 24 έδρες και ο Συνασπισμός της Αριστεράς 106, από τις οποίες τις 98 
πήρε το Σοσιαλιστικό Κόμμα Βουλ γαρΙας. Σημειώστε: τις 98 έδρες, κύρι.οι 

συνάδελφοι. Ποσοστό πάνω a..'tό 30%. Έχει σχέση μ' αυτά που θα πω παρακάτω. 
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Τελικά. όπως γνωρίζουμε όλοι, σχηματίστηκε κ"Uβtρνηση σννασπισμού της 

Ένωσης των Δημοκρατικών Δυνάμεων και των μουσουλμάνων. Αυτή η κυβέρνηση 

μέσα σε λίγους μόνο μήνες προώθτ]σε τη δημοκρατία και τα ανθρώπινα δικαιώματα 

ως εξής -δίνω κάποια δείγματα: 

Eφαeμόζει το νόμο που ψήφισε η Βουλή με τις ψήφους των σοσιαλιστών -όταν 

οι σοσιαλιστές δηλαδή ήταν κ'Uβiρνηση- για ε.-τιστροφή της γης στονς δικαιούχους 

αγρότες, δινοντάς τη στους ημετtρους τον σημερινού καθεστώτος, με απoτ~λεσμα οι 

αγρότες ή να μην πάρουν γη ή να πάρουν λΙγη και άγονη γη. Όταν οι αγρότες 

αντέδρασαν με κινητοποιήσεις, με διαμαρτυρίες, το σημερινό καθεστώς. που 

εκφρό:ζeι δήθεν τα ανθρώπινα δικαιώματα και τη δημοκρατία, χρησιμοποίησε 

αστυνομική βία, για να καταστείλει τις αντιδράσεις των αγροτών. 

Ο συνασπισμός πον κυβερνά πέρασε πρόσφατα νόμο για συντάξεις, που 

χαρακτηρίζονται σ' ολόκληρη τη Βονλγαρία συντάξεις πείνας, με αποτέλεσμα οι 
συνταξιούχοι να αντιμετωπ(ζουν πρόβλημα επιβίωσης. Αλλά δΕν είναι μόνο τούτο. 

Επιπρόσθετα, με βόση αυτό το νόμο, αφαίρεσαν τις σuντόξει.ς από τους αγωνιστές 

του αντιφασιστικού μετώπου του Δευτέρου Παγκοσμίου Πολέμον και από τα μέλη 

του κομμουνι.στικού κόμματος πον εργάστηκαν στο μηχανισμό τον. Χιλιάδες 
κόσμος. Όχι ο Ζ(βκοφ, όχι τα μ~λη τον Πολιτικού Γραφείου, πον κατηγορούνται 

για χίλια δυο πράγματα, αλλά ο απλός άνθρωπος που σε μια περιq>ιρεια έτυχε να 

είναι στο μηχανισμό του κόμματος. Και αυτό, παρά το γεγονός όη το κόμμα 

κατέβαλλε όλα αυτά τα χρόνια γι' αντούς τους εργαζομένους αποδεδειγμένα το ποσό 
που προέβλεπε η νομοθεσία στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ότι οι {.διοι οι 

εργαζόμενοι έβαζαν το δικό τους μερίδιο! 

Οι λεγόμενοι δημοκράτες που κυβερνούν σήμερα τη Βουλ '(aρία πέρασαν νόμο 

με βάση τον οποίο δήμευσαν όλη την περιουσία τον Σοσιαλιστικού Κόμματος. που 

αντι..-τροσωπεύεται, όπως ΕΙΠα, στη Βουλή με 98 έδρες και με ποσοστό πάνω από 
30%. Σ' αυτή την περιονσία περιλαμβάνονται ακόμα και όλα τα μετρητά του 

χόμματος που ΠQO~ΡΧOνται αποδεδειγμtνα. με χαρτιά. από τις συνδρομές των μΕλών 

τον κόμματος. Δεν του άφtlσαν, όπως λέμε στα κυπριακά, μπακΙρα. 

Αυτά είναι μόνο μερικά παραδείγματα για το πώς και πόσο οι χώρες της 

ανατολικής Ευρώπης περνούν στη δημοκρατία, όπως με ικανοποίηση διαπίστωσαν 

οι σuνάδελφοlrεισηΥητές από αυτό το βήμα. Πόσο όμως τα λεγόμενα νέα 

δημοκρατικά καθεστώτα ακολουθούν και δημοκρατική Εξωτερική πολιτική; 

Την απάντηση τη δίνει αποστομωτικά η εξωΤΕρική πολιτική της κυβέΡΎησης 

της Βουλ γαρ(ας, η οποία συνταυτίζεται με τις τονρχικtς θέσεις στα Βαλκάνια ειδικά 

στο ~μα της αναγνώρισης των Σκοπ!.ων. Οι προκλητικές δηλώσεις του YΠOUQΎOύ 

Εξωτερικών της Βουλγαρίας την περασμένη βδομάδα νομ(,ζω ότι είναι ενδεικτικές 

και δε χρειάζονται κανέναν περαιτέρω σχολιασμό ή ανάλυση. Η ΒουλγαρΙα, κύριε 

Πρόεδρε. txeL αναπροσαρμόσει την εξωτερική της πολιτική. Αυτό είναι αλήθεια. 
Μήπως τέτοια αναπροσαρμογή θtλουμε και εμείς να κάνουμε στην εξωτερική μας 

πολιτική, ακολουθώντας την καρδινάλια μέθοδο στην οπο(α έχει αναφερθεΙ ο 

tντιμος συνόδελφος κ. Μακρ{.δης: 

Πολύ σωστά ο σuνάδελφoς κ. Κασουλίδης παρατήρησε ότι από τα νέα 

καθεστώτα στην ανατολική Ενρώπη ΕΙναι αμφίβολο αν θα βQoύμε την ίδια 

υποστήριξη που βρίσκαμε α,,-τό τις χώρες αντές στο παρελθόν. Συμφωνώ πλήρως με 

- -- ------
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τον κίιριο συνάδελφο. Αυτό γΙνεται ήδη, όχι όμως βέβαια από έλλειψη κατάλληλης 

προεργασίας. όπως υποστηρίζει ο έντιμος συνάδελφος, αλλά YLOt!; απλώς για 

λόγους πολιτικούς και οικονομικούς αυτά τα καθεστώτα ευθυΥρο.μμl.ζοvτa.ι με την 

πολιτική των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και άλλων δυτικών κέντρων. 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να υπενθυμίσω ή να αναφέρω και στους έντιμους 

συναδέλφους στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέρος μιας συζήτησης που είχαμε κάνει 

στο Εθνικό Συμβούλιο και μιας ΠΡOεl.δoπoίησης που είχε γίνει από το ΑΚΕΛ. Δεν 

αποκαλύπτω πρακτικά του Εθνικού Συμβουλίου, γιατί αυτό το πράγμα έχει λεχθεΙ 
και έχει συζητηθεί πλείστες όσες φορές δημόσια. 

Όταν άρχισαν να γίνονται οι διαδηλώσεις στις χώρες τις ανατολικής Ευρώπιις 

ενάντια στα τότε κομμουνιστικά καθεστώτα, υπήρξε, είναι γεγονός, μια ευφορία από 

πολλούς ότι θα θριαμβεύσει η δημοκρατία. γιατί θα διαλυθούν τα κομμουνιστικά 

καθεστώτα. Μια τέτοια εuφoρLα υπήρξε και στο Εθνικό Συμ.βοίιλιο, όταν 

συζητούσαμε. Εκεί ξέρετε ότι συ!;.ητούμε το Κυπριακό και τις εξελι.ξεις σε σχέση με 

το Κuπριακό. ECπαμε τότε. κύριοι συνάδελφοι: "Αν οι αλλαγές το"τες επιφέρουν 

τον εκδημοκρατισμό της σοσιαλιστικής κοινότητας και των σοσιαλιστιχών 

καθεστώτων σ' αυτές τις χώρες, τότε θα είναι προς .0 συμφέρον της K"nρou. Αν 
όμως επιφέρουν παλινόρθωση -όπως γίνεται σήμερα· αυ.ό θα γίνει με .ον πιο 

σκληρό .ρ6."tο και σίγουρα αυ.ές οι χώρες δε θα είναι υπέρ της Κύπρου". EL"ta .ότε 
Xαρακτηρισtιχό. .0 εξής: "θα δακκάννουμεν το ένα μας. που λέει και η κυπριακή 
παροιμία, και θα τα πονούμε όλα μας". Νομίζω ότι αρχΙσαμε τώρα να πονούμε, πριν 

δαγκώσουμε καν τα δάχτυλά μας, και συμφωνώ με την εκ.Ιμηση .ου έντιμου 

συναδέλφου. Ναι, αυτά τα καθεστώτα και η εξωτερική .ους πολιτική δεν 

εξυπηρετούν την υπόθεσή μας και χρειάζεται να εργαστούμε σκληρά. Πράγματι, 

σ' αυτό συμφωνώ. 

Κίιρι.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, στην παρέμβασή μου αυτή δε θα μπορούσα 

να μη σχολι.άσω τη σύντομη αλλά από μια άποψη πολύ ενδLαφtρoυσα ομιλία του 

συναδέλφου κ. Ισιδωρου Μακρίδη. Μας ανέλυσε ο κύριος συνάδελφος κά.ι"'tOιες 

βασικές αρχές εξωτερικής πολιτικής τις οποίες αποκαλεί ~χαρδινάλιες αρχές". 

Συνοψίζοντας τη φιλοσοφία αυτών των αρχών, ο έντιμος κύριος συνάδελφος μας 

συμβουλεύει να ταυτιστούμε με κά.ι"tοιους ισχυρούς, με τα συμφέροντα των ισχυρών, 
για να διασq:α).ιστoιιμε και εμείς, αν έχω αντιληφθεΙ σωστά τη φιλoσoφtα τους. Με 

δυο λόγια ο κ. Μακρίδης μας λέει να αφήσουμε κατά μέρος και τα συμφέροντα της 

Κύπρου και τα συμφέροντα του λαοΙΙ μας και την αξιοπρέπεια αυτού του λαοΙΙ και 

να υποταχθούμε στα κελείισματα κάποιων ισχυρών. Έτσι το εξηγώ εγώ προσωπικά. 

ΠOQόλo που ~ι.."tορεt να μην ε[χε και σίγουρα δέχομαι ότι δεν ε[χε τέτοιο στόχο η 

τοποθέτηση του κ. ΜακρΙδη, εκεί οδηγεΙ αντικειμενικά η όλη κατάσταση. Χθες αυτοΙ 

οι ισχυροί ~Iαν το ΝΑΤΟ, σήμερα ε[ναι και η ΕΚ και η Δυτικoευρωπα'Ι:κ~ Ένωση. 

Στην oυσLα οι καρδινάλιες αρχές του κ. Mακρtδη δεν είναι τtπoτε άλλο παρά η 

υποταγή σε κάποιους σύγχρονους πάπες. 

Εμείς φυσικά δε συμμεριζόμαστε αυτή τη φ~λoσoφΙα. Όχι μόνο για.Ι για μας 

μετρά και η αξιοπρέπεια του λαού μας και τα συμφέροντα αυτού του τ~πoυ, αλλά 

και γι.ατΙ γνωρ{.ζουμε πολύ καλά πως η υποταγή στους δυνατοΙΙς δεν εξασφαλίζει 

πάντο.ε τους αδύνατους. Απλώς καθιστά πιο ασύδοτους τους ισχυρούς και 

εξευτελ(ζει τους αν{σχUΡOUς και αδύνα.ouς. 
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Χρόνια πολλά, δεκαετίες ολόχληρες η Ελλάδα εΙνα~ μf:λος το" ΝΑΤΟ κα~ οι 

εκάστοτε κυβερνήσεις της « λέω όλες αλλό. φετές από τις ελληνικές 

κυβερνήσεις· ακολούθησαν πι.στά την καρδινάλια πολιτική την οποία μας εισηγήθηκε ο 

κ. Μαχρίδης. Δηλαδή ήtαν βαοιλ.ικόtερη '(ου βασιλέως. Μή.-τως λοιπόν έχουν 

διασφαλιστεί τα συμψιρovtα της Ελλάδας; Μήπως η γεnονική Τουρκία, πο" είναι και 

χώρα μέλος tO" ίδιου συνασπισμού, '(ου ΝΑ ΤΟ. έχει tερμαtίσει τις επιβουλές της κατά 
'(ης Ελλάδας αλλά και της Κ ίιπρου; Ασφαλώς όχι και δε χρειάζεται να 

tπιχtιρημαtολΟ'Υήοο"μt πάνω σ'αυτό το ~μα, γιατί τα πράγματα είναι μπροστά μας. 

Άλλωστε όλες οι παραtάξεις, αλλά ιδιαίτερα η παράταξη του κ. Μακρ[δη 

αρέσκεται σε διαχηρίιξεις για εθνική περηφάνια και εθνική αξιοπρέπεια. Και 

διερωtόμαστε πώς αυtές οι διακηρίιξε~ συμβιβάζovι:αι με την καρδινάλιο. 

φιλοσοφία το" κ. ΜακρΙ6η. Εμείς είμαστε "πέρ της εθνικής περηφάνιας και "πέρ 
της εθνικής αξιοπρέπειας. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛlΔHΣ: 

ELσαoτε μαtί μας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Σ' αυτό είμαστε μαζί σας, βt:βαια. 

Άραγε όλοι οι θιασώτες της έvι:αξης στην ΕΚ και της ανωtΡOOαρμoyής της 

εξωτερικής μας πολιτικής συμμερiζovι:αι την καρδινάλια φιλoσoφtα, την oπotα, αν 

θέλαμε να αντικαταστήσο"με με f:vav όρο όχι με προέλε"ση την καθολική εκκλησία 
αλλά τη βαλκανική ιστoρtα, θα αποχαλούσαμε ραγιαδισμό; 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, ένας από τους ομιλητές στην περασμtνη συνεδρtα ήταν και Ο 

αγαπητός συνάδελφος κ. Μιχαλάκης Κ"πριανού. Η παρέμβαση του κ. Κυπριανού, 
κύριε Πρόεδρε, αναλώθηκε όχι στην αναπροσαρμογή της εξωτερικής μας πολιτικής 

αλλά στην αίτηση ένταξης της Κύπρο" στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Και δεν έχασε 
την ευκαιρία ο έντιμος κύριος συνάδελφος να επικρίνει την κυβέρνηση για ολιγωρία 

και καθυστέρηση στην υποβολή και προώθηση της αίτησης ένταξης της Κύπρου. 

Νομιζω ότι επίκριση για ολιγωρια και καθυστέρηση το λιγότερο δεν έπρεπε να 

προέρχεται από τα έδρανα το\l έντιμου συναδέλφου, κ. Μιχαλό.κη Κυπρι.ανού. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μα γιατί μας βλέπετε συνέχεια εμάς; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστώ' για την παρατήρηση, κύριε Μαρχ[δη. Είναι από συνήθεια, ξέρεις, 
να κοιtά!;ω δεξιά. Επειδή η αριστερή μου πλευρά είναι ασφαλής, γι' αυtό κοιτάζω 
δεξιά. 

ΤΟ Δημοκρατικό Κόμμα ήταν για δf:κα χρόνια κυβέρνηση σ' αυτό τον "{όπο. 

Σ' αυtά τα δέκα χρόνια oύ'tε αΙτηση έγινε ... 

(ΑκούΥονται σχόλια από το ακροατήριο) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Παρακαλώ πoλiι τους αχροαtές να μη δι.ακόπtOυν τους αγορητές. 

Ήταν δέκα χρόνια στην εξouσtα το Δημοκρατικό Κόμμα χαι δεν έκαμε αίτηση 

και, επειδή δεν έκαμε, δε χρειάστηκε να την προωθήσει κιόλας. Ο Γι.ώρ'Υος Βασι.λεΙΟυ, 

παρά τη δική μας αηί.θετη άποψη. πρtπε~ να πω, και παρά το ότ~ υποσχέθηκε κα~ 
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δημΟψήφισμα για το αν θα κάναμε αίτηση ένταξης, μέσα σε τέσσερα χρόνια έκαμε 

και την αίτηση ένταξης χαι, άίτως eL"'ta. ο Υπο\lργός Εξωτεριχών μας μέσα σε 
έξι μήνες ανάλωσε σαράντα οχτώ μέρες, πέρα από τα ταξίδια του Προέδρου της 

ΔημoχρατLας, για να προωθήσει την αίτηση ένταξης. 

Είναι πoλλtς φορές που μΙλοίΙμε πάνω σ' αυτό το θέμα, χίΙρι.οι συνάδελφοι, 

χαι καλλιεργοίΙμε την εvτίIπωση στο λαό μας ότι η ΕΚ μας αναμένει με α .... οιχτές τις 
αΎΧάλες χαι ότι την εtJθύνη για το ότι παραμένουμε έξω από την Κοινότητα την έχει 

η χυβέρνηση, γιατί δεν προωθεί, ενώ μας περιμένει η ΕΚ χαι αδημονεί, την αίτηση 

ένταξης. Νομίζω ότι για χομματιχοίΙς λόγους χάποιοι χαλλιεργΟύν λανθασμένες 
εντυπώσει.ς χαι αυταπάτες στον χόσμο. 

Οι πόρτες της ΕΚ είναι χλειστές, χίΙριε Πρόεδρε χαι κUριoι συνάδελφοι, 

κυρίως για πoλιτικoUς λόγους που δεν προέρχονται από τη δική μας την πλευρά. 

Μας το εΙΠαν μΙ!: διπλωματική γλώσσα, μας το δήλωσαν και χωρίς περιστροφές και 

oβρόtTIte; τα πιο eπίσημα χείλη της Κοινότητας. Νομιζω ότι σήμερα οι εφημερ{δeς 

έχουν δηλώσεις εχπροσώπου του Yπouρ-yεΙOυ Eξωτεeικών της Γερμανιας πάνω 

σ' αυτό το θέμα και είναι eνδειχτικές και αυτές οι δηλώσεις. Εμάς δε μας ξαφνιάζει 

αυτή η πραγματικότητα, κύριε Πρόεδρε. Ο κόσμος μας δεν είναι αΥγeλικός ome και 
τόσο ηθικά πλασμένος. Και στις σχέσεις KunΡOu.EK παρεμβάλλονται συμφέροντα, 

συμφέροντα που δε θέλουν να χαλάσουν τις σχέσεις της Κοινότητας με την ToUΡΚ(α. 

Όσο δε θέλουμε να κατανοήσουμε αυτή την πραγματικότη.α, αυταπατώμεθα και 

καλλι.ερΥοίΙμε ψευδαισθήσεις .όσο στον εαυτό μας όσο και στο λαό μας. 

~θα πρέπει απαραίτητα η ένταξή μας" τον(ζει ο αγαπητός κίΙρι.ος συνάδελφος 

"να γί .... ει πριν την εξείΙρεση λ1kτης στο κυπριακό πρόβλημα". Συμφωνώ πλήρως με 
τον κύρι.ο συνάδελφο. Αν θα γίνει ένταξη, να γίνει πριν την εξεύρεση λύσης και εΙΠα 

πλείστες όσες φορές ότι χαι το ΑΚΕΛ σ' αυτή την περΙΠτωση εί .... αι πα .... έτοιμο να 
σι.ιζητήσει αλλαγή της στάσης του, της θέσης του σε σχέση με την ένταξη της ΚίΙπρου 

σtην ΕΚ για το συμφέρον της Κύπρου. Πιστεύουμε ό.ι, αν ενταχθεί η Κύπρος πριν 

τη λύση, θα έχουμε θετικές ΕΠιπτώσεις. Διερωτήθηκε όμως ο έντιμος κύριος 

ΣVΝΆδελφoς τι λtνε Ε.ι-τΙ του προκειμένου και οι ίδιοι οι Ευρωπαίοι: Εκτός κι αν 
πι.στeUoυμε ότι η ένταξη εξαρτάται αποκλειστικά και μόνο από εμάςΙ 

είναι καιρός, έντιμοι χUρLOΙ συνάδελφοι. όταν επικοινωνοίΙμε με το λαό να 

μιλούμε τη γλώσσα της πραγματικότητας, τη γλώσσα της αλήθειας και μόνο της 

αλήθειας. Είναι καιρός να πάψουμε να θεωρούμε το ευχταίο και εφικτό, επειδή έτσι 

μας βολεύει. Είναι καιρός τόσο σοβαρά θέματα, όπως αuτό των σχέσεων Κύπρου-ΕΚ, 

να σταματήσουμε να τα εξετάζουμε μέσα από το φακό των κομματικών σκοπιμοτήτων 

ή ακόμα και με αντιπολιτευτική διάθεση. Και είναι καιρός να δούμε πρώτιστα πώς 

αξιοποLOύμ.! τον παράγοντα Ευρωπα'ίκή Κοινότητα για τη σωστή λίιση του κυπριαχoiJ 

προβλήματος. 

Kiιριε Πρόεδρε, κύρΙΟΙ συνάδελφοι, τελειώνοντας θα ήθελα να υπογραμμίσω τα 

εξής: Η Κύπρος, ενώ έχει κάμει αΙτηση ένταξης στην ΕΚ, δε θα πρέπει σε όλα να 
αντιγράφει την εξωτερική πολιτικής της ΕΚ. Έχουμε χαι τα δικά μας συμφέροντα ως 

Κύπρος, έχουμε τις δικές μας ιδιαιτερότητες ως Κύπρος, που δε συμπίπτουν πάντοτε 

κατ' ανάγκην μ' εκείνα της ΕΚ. και αυτά τα εθνικά συμφέροντα ε'ναι που πρέπει να 

μας καθοδηγούν. Δεν μπορούμε να γΙνουμε απλώς φερέφωνο της EUΡΩΠα'ίκής 

Κοινότητας με την ψευδαίσθηση ότι αυτή η πολιτική θα διαφοροποιήσει άρδην τη 
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θέση της ΕΚ έναντι της Kunρou κα~ του Κυπριακού τi ακόμα και έναντι της αίτησης 

ένtaξ1']ς μας. Άλλοι παράγοντες είναι που καθορίζουν αυτή την πολιτιχ'ή και τούτοι 

έχουν σχέση με συγκεκριμένα, επαναλαμβάνω. συμφέροντα. 

Η Κυπριακή Δημοκρατ(α ορθά βρίσκεται. κίιρι.ε Πρόεδρε, στο Κίντιμα των 

Αδεσμεύτων και εκεί πρέπει να παραμείνει, στο παρόν τουλάχιστον στάδιο. Εμείς 

θεωρούμε ότι εκεί πρέπει να παραμείνει γενικότερα. Η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας, 

ορθά εξυπηρε1ώντας -τα συμφέροντα της Κύπρου, δραστηριοποιείται στο Κίνημα 

των Αδεσμεύτων και παίρνει ενεργά μέρος στις προσπάθει.ες για αναδιοργάνωσή 

του υπό τις νέες συνθήκες. Αυτή τι συμμετοχή ανεβάζει. επαυξάνει το κύρος της 
Kiιπρoυ ως ανεξάρτητου κράτους σε μια μεγάλη ΟΙΚΟΥένει.α κρατών όπως είναι 1:0 
Κίνημα των Αδεσμεύτων. θα πρέΠΕΙ να συνεχίσουμε στο δοκιμασμένο και επιτυχή 

για την Κ u.."tQO δρόμο της αδέσμευτης πoλιτ~κής. ανεξάρτητα αν τούτο προκαλεί τη 
δυσφορία κάποιων από το\!ς \!παλλήλους της Ευρωπο"κής Ko~νότητας. 

Ως ΑΚΕΛ δι.αφωνούμε ρι.ζικά μ' εκείνες τις φωνές πο\! μας καλούν να 

μετατραπούμε σε δορυφόρους της εξωτερικής πολιτικής της EUΡΩπα'(κής 

κοινότητας, xωρLς να εξετάσουμε αν αυτό συμφέρει ή όχι στην Κύπρο και την 

υπόθεσή μας. Ως λαό που αγωνΙζεται για την ενότητα της πατρίδας του μετά το 

παράδειγμα του δι.αμελισμού της ΓιουγκοσλαβΙας, τον οποΙο η ΕΚ όχι μόνο έσπευσε 
να αναγνωρΙσει. αλλά και ενεθάρρυνε, θα πρέπει το λιγότερο να μας προβληματ(σει 

αν ενδείκνυται να εuθuyραμμιστOύμε απόλυτα με την κοινοτική εξωτερική πολιτική. 

Ευχαριστώ πολύ, κUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ, 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. από τη θέση μου. γιατί θα είμαι πάρα πολύ 
σίιντομος. 

Eμεlς θεωρούμε ότι καλώς εντάχθηκε η Κύπρος στο Κίνημα των Αδεσμεύτων και 

καλώς παραμένει. Μόνο w:iλ6 ειδε η Kίmρoς από την παραμονή της στο Κίνημα των 

Aδεσμεύtων και κανένα κακό. Δε θα κάμω αντLΠOQCtβoλές. Όμως ο κ. Χριατόφιας στην 

ομιλΙΟ του επέλεξε λίγο πολύ να ταutίσε~ το θtμα της ένταξης και της συμμετοχής της 

Κύπρου στο Κίνημα των Aδεσμ.είnων, του οποίου ιδριπικό μέλος ήταν και η Κύπρος. με το 

θέμα της Ευρωπα:Ι:Κής Κοινότητας. Και μάλιστα δεν αντιστάθηκε στον πειρασμό, που τον 

παρατηρώ να είναι πολύ συχνός σrα έδρανα ΤO\l ΑΚΕΛ, οτιδήποτε κι αν σιζητείται. να 

γίνεται αναφοράστην πολι.πία του κ. Κυπριανού. 

Ε..-τέκρινε τον κ. KunQLOvoίI για τη μη υποβολή αίτησης για ένταξη στην ΕΚ. 

αλλά παραγνώρισε ή επέλεξε να μην αναφέρει ότι είναι η κυβέρνηση Κυπριανού που 
διαπραγματεύτηκε και πέτυχε την tEλroveLOKti ένωση με την ΕΟΚ, πο\! είναι, αν όχι 

νομοτυπικά αναγκαίο )τροστάδιο της αίτησης YLO πλήρη ένταξrι. σίγουρα είναι 

αναγκαίο πρακτικό στάδιο. αφού ακόμα και μέχρι σήμερα αντιμετωπίζονται 

προβλήματα και διαρθρωτικά και εμπορικά και οικονομικά από την εφαρμογή της 

τελωνειακής Ενωσης. Τουλάχιστον έπρεπε ο αγαπτιτός σuνάδελφoς να είχε αναφέρει 

αυτό το πράγμα και όχι να πει ότι ο Πρόεδρος Βασιλείου έσπευσε, για να μην 
αναφερθώ στην κάπως θεατριν(στικα δραματική ενέργεια της ανακοίνωσης τrις 

υποβολής της αίτησης για ένταξη, όταν ήδη 1'1 Βουλή με πρωτοβουλια Βουλευτών του 
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Δημoκρατ~κoύ Συναγερμού είχε εξαγγεΟ .. ει τη λήψη νομοθετικών μtτρων ·πόσο 

αποτελεσματικά θα ήταν Τι όχι δεν ξέρω-και αφού ήδη είχε δι.απιστωθεΙ ότι η 

απόφαση της ΕΔΕΚ, του Δημοκρατικού ΣυναγtρμOύ και του ΔΗΚΟ ήταν 11 
υποστήριξη της υποβολής της αίτησης. 

Επομένως δεν μπορούμε να αποδίδουμε στον Πρόεδρο την πρωτoβoυλl.α για 
την υποβολή της αίτησης -την πατρότητα σΙ-Υουρα όχι- αλλά το μόνο που μπορούμε 

να του αποδώσουμε είναι ότι εκών άκων και υποκύπτοντας σε πιέσεις της 

ολοφάνερης πλεΙΟψηφwς των Μελών της Βουλής αλλά και του λαού αναγκάστηκε 

καθυστερημένα να υπ-aβάλει αυτή την αίτηση. 

θα τελειώσω με μια παρατήρηση: Σίγουρα όλοι ξέρουμε και όσo~ έχουμε πάει 

σε δι.εθνεΙς διασκέψεις δια.\ηστώνουμε τα πολλά προβλήματα που υπάρχουν για την 

ένταξη της Κύπρου στην ΕΚ. Εγώ τουλάχιστον είμαι ένας απ' αυτούς που λtνε ναι, 

συμφωνούμε ότι δε μας περιμένει η ΕΚ με ανοικτές αγκάλες και κά.ί·ΤΟΙΟΙ από μας 
εδώ εμποδιζουν την πορεία προς την πλήρη ένταξη. Όμως κανένας δεν μπορεί να 

αρνηθεί ότι ο πιο σίγουρος τρόπος για να μην πετύχουμε την ένταξη, παρά τις 

υπάρχουσες δυσκολίες, είναι να μην την προωθούμε ούτε με τη συνέπεια ούτε με την 

ένταση ούτε με την πειστ~κότητα που επιβάλλει ακριβώς η δύσκολη προσπάθεια να 
πΕτύχουμε την ένταξη. Και πιστεύω ότι μερικές από τις ομιλΙΙς που έγιναν απ' αυτό 

το βήμα δίδουν προσχήματα στους κακόβουλους, ακόμα και στους καλόπιστους, 

που εναντιώνονται στην ένταξη της Κύπρου στην ΕΚ πριν από τη λύση του 

Κυπριακού που να τους ταιριόζε~, τους παρέχουν επιχειρήματα και προσχήματα ότι 

αυτοί δεν πιστεύουν ειλικρ~νά στη θεωρΙΟ της ένταξης στην ΕΚ, ενώ εγώ πιστεύω 
ό'τι με κάθε ευκαιρl.α, σε κάθε βήμα. και όχι μόνο -για την ένταξη στην ΕΚ αλλά και 

-για την αναβάθμιση όλων των τύπων σχέσεων με την ΕΚ. πρέπει να πρωτοστατεί 
αυτή η Βουλή και όλα τα κόμματα, -για να είμαστε πειστικοί για την προσήλωση και 

την αφοσίωσή μας σ' αυτή την επl.δίωξη, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα δώσω το λόγο στον κ. θεοδώρου, για να μη γίνει διαλογική η συζήτηση. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, διαδικαστικά. Συζητούμε και είμαστε στο 
στάδιο των πρωτoλoγL.ών, με όλο το σέβας, κύριε Γενικέ Γραμματέα του ΑΚΕΛ. 

Νομίζω όη πρέπει να συνεχιστεί κανονικά η διαδικασία. Αν αρχίσουμε να 

απαντούμε ο ένας στον άλλο, διότι ο άλqχ:ι. είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο 

βήτα είνα~ αρχηγός κόμματος, νομίζω όη στο τέλος θα καταργήσουμε τους 

υπόλοιπους Βουλευτές. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αν μου ΕΠιτρέΠετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Είναι κι αυτό μέρος της διαδικασίας, κύριι συνάδελφε. και λυπούμαι που 

παρεμβάλλεστε έτσι. 

Ήθελα, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, απλώς να δώσω μια εξήγηση προς 

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος, διότι παρεξηγήθηκα 

ότι έθεσα θέμα ένταξης της Κύπρου στην ΕΚ, ότι συζητώ αutό το θέμα. 



3162 

Με όλο το σεβασμό. κύριε Παπαδόπουλε. πρέπει να πω ότι το θέμα δεν 

ενεγράφη από τους βουλευτές του ΑΚΕΛ αλλά από συναδέλφoUς άλλΟ1J κόμματος. 

Και ο τίτλος του θέματος ακούεται ως εξής: 'Ή ανάγκη αναπροσαρμογής της 

εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των δραστηριο-τήτων μας. έτσι που να 

εναρμoνιστoUν και να συμπλέουν με την εξωτερική πολιτική της EUΡΩπα'(xτ'ις 

Κοινότητας", Αυτός είναι ο τΙτλος του θέματος. 

Ακούστηκαν oμιλi.ες από ΤOuς Εισηγητές και από μια σειρά συναδέλφων 

σ.ίΤ' αυτό το βήμα με θέμα την εξωτερική μας πολιτική μεν. αλλά σε πλήρη ΣΥVΌφεια 

με την αίτηση ένταξης και την ένταξη της Κύπρου στην ΕΚ. Εγώ όταν μLλησα, κύρι.ε 

συνάδελφε, σχολίασα απλώς ομιλΙΙς ΣUΝΑΔtλφων. ΤίποΤΕ λιγότερο και τίποτε 

περισσότερο. 

Και κάτι τελευταίο. γιατί δε δεuτtρoλoyώ. χίιρι.ε Πρόεδρε. θέλω να πω ότι 

είναι δημοκρατικό δικαίωμα του κάθε κόμματος, και ας μη γΙνει πρσσπάθει.α να 

aφαιρεθε' από κανέναν με οποιοδήποτε πρόσχημα. να συμφωνεί ή να διαφωνεΙ με 

την ένταξη της Κύπρου στην ΕΚ. Ασκούμε εμεις αυτό το δημοκρατικό μας 

δικαίωμα. Δε δέχομαι με κανέναν τρόπο τη θέση ότι, επειδή επαναλαμβάνουμε εμείς 

μια αλήθεια, ότι. δηλαδή η ίδια η ΕΚ δε μας δέχεται, αuτό δΙνει επιχειρήματα σε 

όσους είναι εναντίον του να μπούμε στην ΕΚ, που προβάλλονται και από την [δια 

την ΕΚ. Μου θυμίζει κάποιες άλλες εποχές, όταν εγίνετο κριτική. KατηγOΡOiινταν οι 

ασκoiιντες την κριτική ότι δtδoυν επιχειρήματα στον Ντενκτάς. Νομ(ζω ότι οι 

δημοκρατικές διαδιχασιες και ο δημοκρατικός διάλογος πρέπει ελεύθερα να 

λειτουργούν και ιδιαίτερα από το βήμα της βουλής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

είναι η τελευταία φορά που δίδω το δικαίωμα να δοθεί. απάντηση, ΠΡΟΤΟύ 

εισέλθουμε στις δευτερολογίες. Γιατί, αν υιοθετήσουμε αυτή την αρχή, δε θα μπορεί 

να γίνεται συζήτηση. Μπορεί τώρα ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος να ζητήσει να σας 

a..-ταντήσει κ.ο.κ. Οι απαντήσεις πρέπει να φυλάπσνται και να δίνονται στη 

δευτερολογω είτε είναι από Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους είτε είναι από 

Βουλευτές. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δυο λέξεις, κύριε Πρόεδρε. Εγώ πρωτολόγησα, δε δευτερολόγησα. Τις απόψεις 

του κόμματος τις εΙΠε ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. Εγώ πρωτολόγησα και με την 

άδειά σας μίλησα από τη θέση μου. Και επειδή είμαι Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος, είχα το δικαίωμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Όχι, δε σχολιασα, κύριε Παπαδόπουλε, εσάς. Είναι για τσν κ. Χριοτόφια που 

το εLπα, ότι είναι 11 τελευταία φορά που αφήνω να απαντηθούν πρωτολογίες σ' αυτή 
τη Βουλή. προτού μπούμε στο στάδιο των δευτερολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. θεοδώρου έχει το λόγο. 
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Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ, 

Eυχαρ~στώ, κύρ~ε Πρόεδρε. 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Διάβασα προσεκτικά την ομιλία του εyyράψαvτoς το θέμα. του συναδtλφoυ 

κ. Πouρyoυρίδη, διότι. όταν την εκφώνησε. απουσ(αζα στο εξωτερικό. Ο έντψος 

συνάδι!λφος προβάλλει την <ΙΠΟψη ότι η Κύπρος θα πρέπει να εγκαταλεΙψει την 

αδέσμευτη πολιτική, που αχολοίιθησε όλα τα χρόνια από την ίδρυση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, για τρεις βασικά λόγους. 

Ο πρώτος λόγος. κατά τον κύριο συνάδελφο, είναι η στρατηγική επιδίωξή μας 

για ένταξΊ1 στην ΕΚ. Σύμφωνα με επίσημη τοποθέτηση των επιτρόπων της 
Κοινότητας Leon Br!ττaη και Peter Suindenberg. ~xώρες που θέλouν να ενταχθούν 
στην ΕΚ οφείλουν να είναι έτοιμες να συμμετάσχουν πλ'ήρως στη μελλΟV1ική κoιvιi 

πολιτική της Κοινότητας στους τομείς των εξωτερικών σχέσεων. της άμυνας και της 

ασφάλειας". Φοβάτaι ο αξιότιμος συνάδελφος ότι "ενδεχομένως η ΕΚ να μην κάνει 
δεκτές στους κόλπους της χώρες που θα επψείνουν να συνεχίσουν να ακολουθούν 
oUΔέtερη ή αδέσμευtη εξωτερ~κή πολι'tική~. Και ο φόβος '{ου αυtός βασφαι σε 

σειρά ψηφισμάτων του ΟΗΕ για την Κύπρο, πολλά από τα οποία κάνουν ξεκάθαρο 

ότι η Κύπρος με τη λύση του Κυπριακού θα παραμείνε~ αδέσμευτη. 

Ο δεύτερος λόγος, κατά τσν κ. Πouρyoυρίδη, είνα~ η αννπαρξία σκοπού και 
ρόλου για το Κίνημα των Αδεσμεύτων με.ά τη διάλυση της ΣQβιι'tικής Ένωσης. 

Είναι, κα.ά '{η γνώμη '{συ. εκτός τόπου και χρόνου οι οποιεσδήποτε προσπάθειες 

για αναβίωση τσυ ΚιΥ,;ματος των Αδεσμεύτων. 

Ηλος, ο tQt'toς λόγος για τον οποίο θα 'πρεπε να εΥκα'tαλεΙψΟυμε την 

αδέσΜΕUΤη πολιτική είναι .0 γεγονός ότι αρκετές από τις χώρες μέλη '{ου ΚιΥ,;ματος 

παραβιάζουν τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις πολιτικές ελευθερLες, πολλοΙ δε 
αρχηγοί κρατων μελων του Κινήματος βρίσκονται στην εξouσια με τη βία. 

Είναι φανερό ότι o~ θέσεις του αξιότιμου συναδέλφου ξεκινούν από γνήσια 

αΥωνΙΟ για 'to μέλλον της χειμαζόμενης πατριδας μας. Βλέπει τη μοναδική 

δυνατότητα σωτηρίας της Κ"πρσυ στην ένταξη στην ΕΚ και δεν μπορεί να εξηγήσει 
γ~ατί εξακολουθούμε. παρά 'toν ευρωπαϊκό πρσσανατoλ~σμό μας, να ανήκουμε στο 

Κίνημα '{ων Αδεσμεύτων και μάλιστα μέσω του Υπουργού Εξωτερικών να 

διαδραματίζουμε πρωταγωνιστικό ρόλο για την αναβίωση του Κινήματος. 

Είναι ίοως περιπό να λεχθεί ότι συμμεριζόμαcπε την αγωνία και τους 

προβληματισμούς του συναδέλφου και ότι ακόμα συμφωνουμε ολόψυχα με .ους 
ενρωπα·~κoύς προσανατολισμούς του και την αναγκαιότητα της ένταξής μας στην 

Κοινότητα. Συμφωνουμε ακόμα ότι οι προαιτάθειες για προωθτιση αυtOυ του στόχου 

έπρεπε να ήοαν πολύ πιο έντονες και πολύ πιο σuστημαηκές από την πλευρά μας. 

ΚΙ αν θέλετε, προσθέτουμε ότι σε καμιά περίπτωση η κυβέρνησή μας δε θα 'πρεπε να 
παγοποιήσει ή να υποβαθμίσει τη δρaστηρ~ότητά της προς το σκοπό της ένταξής μας 

στην Ευρώπη για λόγους σκοπιμότητας ή εξαιτιο.ς πιέσεων εΙ.ε αuτές έχσυν 
τούρκικη ετικέτα είτε αγγλική είτε αμερικάνικη. 

Μπορεί να γίνει σκληρή, πολύ σκληρή κριτική σtην κυβέρνηση για σφάλματα 

και παραλείψεις στην ευρωπα·ίκή της πσλιτ~κή. Όμως από τσ σημείο αυτό μέχρι '{Ο 

σημείο να ισχυριζόμαστε ότι η αδέσμευτή μας πολιτική και η ενεργός παρουσία μας 

στο Κίνημα '{ων Αδεσμεύτων αποτελούν ή μπορεί να αποτελέσουν εμπόδιο για την 
ένταξή μας υπάρχει μεγάλη απόσταση και είναι μεγάλη απλούστευση, νομίζω, των 
πραγμάτων. Γιατί; Διότι δεν είμαστε δυσruxως ενωπων κατηγορηματικής και 

σαφoiις δήλωσης ή απόφασης της Ko~νότητας ό'tΙ μας δέχεται στους κόλπους της 
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Ο\nως ή άλλως. θα μας δεχτεί. αν, όταν και εφόσον λυθεί το Κυπριακό. Αυτή είναι 

11 κρατούσα γνώμη, ό:πΟψη. απόφαση, αν θέλετε, σήμερα στους κόλπους της 

ΕυρωπΟ"ίκής Κοινότητας. Κι αν το κυπριακό δε λυθεί; Αν 11 Τουρκία, από την 
οποία εξαρτάται 11 λύση, εξακολουθεί να είναι αδιάλλακτη και aπΡΌΘUμη, πράγμα 
που νσμιζω ότι θα συμβεί; η γίνεται τότε; Κατά .τι γνώμη μOΊJ. αιrt6 που θα γίνε-ι:αι 
μετά τη μη επl.λuΣΗ του Κυπριακού θα 'ναι ένας αγώνας από τη δική μας πλευρά να 
διατηρήσουμε και να ενδυναμώσουμε την κρατική μας ovτότη.α. ενώ ταυτόχρονα θα 
προσπαθούμε να αποτρέψουμε αναγνώριση του ψεuδoκράtους του Ντενκτάς. Μέχρι 
"(ην εξεύρεση της λύσης που θα διασφαλίζει την 'ύπαρξή μας σ' αυτή τη γη, σννεχής 
και αδι.ό:λει.πτη θα 'ναι 11 προσπάθειά μας για ενδυνάμωση -της κρατικής οντότητας 
της Κυπριακής ΔημοκρατΙΟς και μ11 αναγνώριση τσυ ψευδοκράτους του Ντενκτάς. 

Σ' αυτή .ην προσπάθεια. κύριοι συνάδελφοι, ποιο θα 'ναι το έρεισμά μας; Ποιο 

βάθρο μας πρoσφtρεται; Και τον(ζω τη λέξη "πρoσφίρεταt". Εδώ δεν είναι θέμα 

επιλογής, είναι θέμα τι μας προσφέρεται. θα εξακoλoUΘΗσeι να 'ναι ο ΟΗΕ με ης 
175 τόσες χώρες μέλη. Και η σuνtΡUΙτική πλεΙΟψηφία αυτών των κρατών μελών 
είναι από το χωρο του Κινήματος των Αδεσμεύτων. Φυσικά το Κίνημα έχει πολύ 
σοβαρά προβλήματα. Έχει, αν θέλετε. ανάΎΚη αναπροσαρμογής του ρόλου του μεtά 

την κατάρρευση της Σοβι.εηκής Ένωσης. Όμως έχει και σκοπό ύπαρξης και ρόλο να 

διαδραματίσει. Και αυτός ο ρόλος και αυτός ο στόχος είναι η σμίκρυνση του 
χάσματος μεtαξίι των πλούσιων και των φτωχών χωρών, μεταξύ των βt')μηχανικά 

αναπτυγμένων και των υπανά..τroκτων χωρών, μεταξύ βορρά και νότου. Ο ρόλος 

αυτός, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολύ πιο βαθύς και πολύ πιο 01JO ιαστικός από 
αυτόν που το Κίνημα διαδραμάτιζε όλα τα προηγούμενα χρόνια μέχρι τώρα και 

ενώνει όλες τις χώρες του Κινήματος κατά τρόπο πολίι πιο σταθερό και πολύ πιο 

μόνιμο. Γιατί όλες αυτές οι χώρες έχουν τεράστια προβλήματα οικονομικής φύσης 

που δεν μπορούν να αντιμετωπιστούν μεμονωμένα. Χρειάζεται συλλογική στάση 
των φτωχών χωρών έναντι των πλ01JOίων και χρειάζονται και σiιμμαχoι μέσα στην 

Ευρώπη και αυτή είναι η άπΟψη η δική μας . Ενστερνιζόμαστε την έκθεση Brandt
MaJley, η οποία υποβλήθηκε στη Σοσιαλιστική Διεθν'ή, για το ρόλο των 

σοσιαλδημοκρατικών κομμάτων και των κυβερν'ήσεών τους σε σχέση με τη 

σμίκρυνση του χάσματος βορρά-νότου. 

Εμάς ως λαό μ' ένα τόσο ΔUσκoλo εθνικό πρόβλημα μας συμφtρει η συνέχιση 
της ύπαρξης και της δράσης του Κιν'ήματος των Αδεσμεύτων. Κι όχι μόνο δεν 

πρέπει να το εγκαταλείψΟυμε, αλλά απεναντίας πρέπει να διαδραματίσουμε ρόλο 

στην ανασυγκρότηση και την αναβίωσή του. 

Η ένταξή μας στην Ευρώπη είναι ο κύριος, ο στρατηγικός στόχος της 

εξωτερικής μας πολιτικής. Και όταν μας δεχ-tεί η Ευρώπη στους κόλπους της, τότε 
ασφαλώς θα αποδεχτούμε τις ευρωΠ<lΙΧές διατάξεις. ηποτε όμως δεν μας εμ.πoδtι;ει 

στο μεταξύ να ανήκουμε και να δροίιμε στο Κίνημα των Αδεσμεύτων. 

Υπάρχει όμως, κατά τον έντιμο συνόδελφο, και η πτυχή των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων και των πολιτικών ελευθεριών, που σε πολλές χώρες του Κινήματος 

των Αδεσμεύτων παραβιάζονται. Είναι συνεπώς ανακόλουθο για μια χώρα. σαν την 

Κύπρο, 11 οποία επικαλείται τα ανθρώπινα δικαιώματα και ζητά το σεβασμό τους 
και την εφαρμογή τους σ' όλη την επικράτεια της Δημοκρατίας, να ανήκει σ' ένα 

χώρο στον οποίο σημειώνονται παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Πρώτα θα 'θελα να παρατηρήσω ότι το ζήτημα των ανθρώπινων δικαιωμάτων 

και των πολιτικών ελευθεριών δεν έχει σχέση με το Κίνημα των Αδεσμεύτων αλλά 

με την κάθε χώρα ξεχωριστά είτε αυτή ανήκει στους Αδεσμεύτους είτε στο ΝΑΤΟ 

ι[τε οπουδήποτε αλλού. Με την ίδια λογική του κ. Πουργουρ(δη οι χωρες του ΝΑΤΟ 
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δε θα 'πρεπε να ήταν στο συνασπισμό αυτό. διότι κάποιες άλλες χώρες μtλη το" 
οργανισμού καταπατούν τα ανθρώπινα δικαιώματα, όπως είναι π.χ. η ΤουρκΙα στη 
δική μας την περίπτωση και όπως γίνεται και στην ίδια τη χώρα, την Τουρκια. και 
όπως είναι και άλλες χώρες. Έχω τη γνώμη ότι η θέση αυτή ε'ναι κατά το μάλλον ή 

ήπον υπερβολή. Είναι μια από τις σUVΉθεις υπερβολές του αγαπητού συναδέλφου 
κ. Πο"ργουρ(δη. 

Ας "πoθέσoUΜΕ όμως ότι η πρόταση του κ. ΠoυρyoUΡίδη γίνεται αποδεκτή από 
την κυβέρνηση. η οπο(α εγκαταλεΙΠει το Κίνημα των Αδεσμεύτων. TL γίνεται τότε; 
Zητoiιμε από την ΕΚ να μας δεχτεί στους κόλπους της και μας παραπέμπει σε λύση 
του πολιτικού μας προβλήματος. Και δεν έχει και οποιαδήποτε δέσμευση μαζί μας. 
Απευθυνόμαστε ακόμα και στις ΗΠΑ, για να μας υπoστηρι!;ouν και να μας 

προστατείιοουν με βόση το καρδινάλιο δόγμα του αγαπητού ΣUΝΑΔέλφo" κ. Μακρίδη. 
Πλην όμως η Τουρκια εξακολουθεί να είναι ο ΠOλύrιμoς. ο αναντικατάστατος 
σiιμμαXoς για την Αμερική, η οποία δεν μπορεί. όπως πάντα. να θυσιάσει τον 
παράγοντα Τουρκια χάριν των ανθρώπινων δικαιωμάτων των Κυπρίων ή των 

εθνικών συμφερόντων της Ελλάδας. Και από εκεΙ συναντούμε και θα συναντούμε 
άρνηση. Σοβιετική Ένωση δεν "πόρχει πια. Τι κάνουμι λοιπόν: Να με(νουμι μόνοι 
μαζί με την Ελλάδα. Εύκολη λεια στα χέρια της Τουρκίας. μόνο με την Ελλάδα; Αυτή 
θα ήταν η τραγική κατάληξή μας, αν τώρα βεβιασμένα και απερίσκεπτα εΥκαταλεΙΠαμε 
το στρατ6."tfδο των Αδεσμεύτων. 

Εμείς δεν εισηγoiιμαστε τυφλή προσκόλληση στο Κίνημα αυτό. Κάθε άλλο. Η 
εξωτερική μας πολιτική πρέπει να 'ναι πολυδιάστατη και πολυσχιδής. Στρατηγικός 

μας στόχος είναι και πρέπει να είναι η Ευρώπη. Ως τότε όμως το Κίνημα των 
Αδεσμεύτων μπορεί να αποτελε( την ασπίδα, tTJv ηθική θωράκιση το" ayciIVQ του 
λαoiι μας για επιβίωση. 

Ευχαριστώ, κiιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Επειδή μου έφεραν την Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

για την πρόταση 'νόμου tTIv οποία έχουμε κηρύξει επείγουσας φiισεως, παρακαλώ 'να 
avayvωoθεt η Έκθεση και εν συνεχε(.α να ΠQOXωQήσoυμε. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΑΙΔΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΑΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1992" 

OαQόντες: 

Κλα(ρη ΑΥΥελίδου, Av. Πρόεδρος 
Γιαννάκης Κασουλίδης 

Α 'νδρέας Φιλl.ππo" 

Λώρης Λ uσιώτης 

θάσος M~χαηλίδης 

Μάρκος KuπQΙOvoiι 
Μιχαλ6:κης Κυπριαvοiι 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Παιδείας μελέτησε τηv πω π6:vω πρόταση 
'νόμου που κηρύχθηκε θέμα επείγουσας φύσεως σε σημερινή συνεδρία της. Στη 
συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν επίσης και οι Βουλευτές κ. Τ. Παπαδόπουλος, 
Α. Μαρκιδης, Ευ. Ευσταθ(ου και κ. Ρ. Κατσελλή. 
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Με την πρόταση νόμου που προτείνεται κα~ που κατατέθηκε εκ μtρoυς των 

κομμάτων του ΔΗΣΎ. του ΔΗ ΚΟ και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ σκοπεΙται τι τροποποίηση της 

βασικής νομοθεσΙΟς για τη δτιμόσια εκπαιδευτική υπηρεσισ.. ώστε ο διορισμός του 
πρotδρoιι και των Μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσιας να γίνεται. αvτΙ 

από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, από το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποΙΟ και 
ασχε{ Τ1}ν εκτελεστική εξouσΙα σύμφωνα με 1:0 Σύνταγμα. 

Η άσκηση της εξouσtας διορισμού των πιο πάνω αξιωματούχων tll; δημόσιας 
εκπαιδευτικής ιιπηρεσίας θα αναστtλλεΊoι. όταν τι θηtεια '{ων εν λόγω 

αξιωματούχων λήγει κατό. τον τελευταto χρόνο της θητείας του Προέδρου της 

ΔημοχρατΙΟς. και τι εξοuσΙα αυτή θα ασκεί.οι με.δ την παρέλευση δύο μηνών από 
της ημερομην(ας εΥχατάστασης του νέο\! προέδρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Παιδείας, επικροτώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό ΣUΖήτηση πρότασης νόμου. εισηγείται κατά πλεΙΟψηφία στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού 
τροποποιτιθεΙ ο τίτλΟ). της. ώστε να αναφέρεται ως ~o περί Δτιμόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσιας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος .ου I992Μ

• 

Τα Μέλτι της επιτροπής-Βουλευτές του AKEΛ-AριστερCι:-Nέες Δυνάμεις κ. Α. 

ΦιλίJtπOυ. Λ. Λυσιώτης και θ. Mιχατιλtδης διαφωνούν με τους σκοπούς της νπό 
συζήτηση πρότασης νόμου, γιατί. όπως υποστήριξαν, με την ψήφισή τη; σε νόμο 

επιχειρείται τι ανάληψη και άσκτιση από τη Βουλή εκτελεστικής εξουσίας κατά 

παράβαση .ου Συντάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, όπως 
αναφέρεται και στην εισηγητική Έκθεση της Επιτροπής Παιδειας της Βουλής, 

διαφωνεί με την πρόταοτι που βρίσκεται ενώπιόν μας, δι.ό.ι με αυτό τον τρόπο τι 

Βουλή παρεμβαίνει σττιν Εκτελεστική Εξουσία. 

θα ήθελα να υπενθυμίσω στη Βουλή ότι ενώπιον της Επιτροπής Παιδειας της 

Βουλής βρίσκεται νομοσχέδιο της κυβέΡVΤΙστις με ημερομηνία 23 Δεκεμβρίσυ 1991 με 
το οποίο νομοσχέδιο τι Εκτελεστική Εξουσια ζτιτεΙ να εναρμονιστεί τι νομοθεσια που 
αφορά ττιν Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με αυτή γι.ο. ττιν Επιτροπή Δτιμόσι.ας 
Υπτιρεσίας. Δηλαδή, όπως σττιν Επιτροπή Δτιμόσιας Υπηρεσιας τι Εκτελεστική 
Εξουσ(.α δικαιούται να διορ(ζει eEte ως μέλη είτε ως Πρόεδρο της Επιτροπής άτομα 
που να είναι μεγαλύτερα των εξήντα ετών, αντίστοιχα αυτό το δικαίωμα να δοθεί 

και για την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσιας. 

Η Επιτροπή Παι.δείας της Βουλής ουσιαστικά απέφυγε να συζητήσει το 

νομοσχέδιο αιπό από τότε που κα.ατέθηκε μέχρι και σήμερα. ΔΤ)λαδή η Επιτροπή 

ουδέποτε ουσιαστικά συζήτησε αυτό το νομοσχέδιο. Τελικά, την περασμέντι Τρίτη 
ενώπιον ττις Επιτροπής ήρθε όχι τι πρόταση που βρίσκεται σήμερα ενώπιον της 

ολομέλειας αλλά δUO άλλες προτάσεις και αλτιΘΕUΕι ότι, όταν πλέον στην EπLtΡOnTi 

Παιδε(ας ττις Βουλής βρισκό1:αν μόνο τι συνάδελφος κ. Κλαίρτι ΑΥΥελιδου και ο 

ομιλών, παρακάλεσα να μη συζτιτηθεΙ.ο θέμα περαιτέρω. Ανεπι.σήμως μπορούσε να 

συζηττιθεί αλλά όχι ΕΠΙΟΤΙμα στην Επιτροπή, δl.ό1:Ι με μόνο δUO Μέλη ττις Επιτροπής 

δεν το θεωρούσα ορθό να συζηττιθεΙ αvτό το νομοθέτημα. 
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επομένως, έχει δίκαιο ο σuνάδελφoς κ. Γιαννάκης ΚασουλΙδης ότ~ έθεσα θέμα 
στην Επιτροπή. Αλλά νομίζω ότι οι συνάδελφοι θα συμφωνήσουν μαζί μο" ότι 

ορθώς έθεσα θέμα. BλέJmε ότι και σήμερα το ΠQωί, πο" συνήλθαμε ως Επιτροπή 
Παιδείας της Βουλής και συζητήσαμε το θέμα, και πάλι καταλήξαμε .'11 πλεΙΟψηφία 
της Επιτροπής· σε δύο χωριστά σχέδια νόμου και έπρεπε να ζητήσει ο Προεδρεύων 

της Βο"λής σήμερα να συνέλθει η Επιτροπή μας, για να καταλήξουμε στην πρόταση 

νόμου που βρι.σχεται εναιίτιόν σας. 

Κατά τη γνώμη της Κοινοβουλευτικής Ομό:δας .0" ΑΚΕΛ· Αριστερά·Νέες 
Δυνάμεις, .0 νoμ.oθtτημα παραβιά~ι την αρχή του διαχωρισμού των εξουσιών στο 

σύστημά μας, το οπο(ο ως προεδρικό σύστημα δε δίνει στη Βουλή των 

Α ντι.προσώπων καμιά εκτελεστική εξουσία. Και η απόπειρα απόκτησης εκτελεστικής 

εξουσίας από μέρους της Βουλής βρίσκεται ακριβώς στη δεύτερη σελίδα στην πρώτη 

γραμμή, στο σημεΙΟ όπου αναφtρεται ότι ~η θητεία του Προέδρου και των μελών της 

Επιτροπής παρατείνεται, μέχρις ότου ασκηθεί η εξουσια αυτή~ και λοιπά. 

Ο"σι.αστικά δηλαδή η Βουλή των Αντιπροσώπων, αν αυτή η πρόταση νόμου 

ψηφιστεί σήμερα από την πλεΙΟψ1)φία, απoφασl.l;ει και διορί!;ει τα νυν μαη της 

EπιtΡOπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας από την επομένη της λήξεως της θητείας τους 

για περίπου επτά μήνες. Αυτό, κατά τη γνώμη μας, αντιβαίνει προς το Σύνταγμα της 

προεδρικής δημοχρατίας και τέτοιο είναι το Σύνταγμα το δικό μας. 

ΕυχαΡLOtώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Μαρχιδης. 

Α. MAPKlΔHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Με την πρόταση νόμου, όπως αναφέρει η Έκθεση της Επιτροπής, σκοπε(ται η 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τη δημόσια EK,τoLbeutLKTι υπηρεσία, ώστε ο 
δΙOQισμός του Προέδρου και των μελών της Επιτροπής Εχπαιδειπικής Υπηρεσίας 

να μη γίνεται από τον Πρόεδρο της ΔημοκρατΙΟς αλλά από το Υπουργικό 

Συμβούλιο, το οποίο είναι και το κατεξοχήν όργανο το οποίο διαθέτει, βάσει του 
άρθρου 54 του Συντάγμα'tος, 'Ιο κατάλOLΠO της Εκ'tελεστικ'ής Εξουσίας, δηλαδή το 
σύνολο της Εκτελεστικής Εξουσίας που δεν απονέμεται ρητά είτε στον Πρόεδρο της 

Δημoχρατί.cις ε'τε σε οποιοδήποτε 6λλο όργανο ττις Δημοκρατίας. 

Η ουσιαστική πρόνοι.α αυτής της προτάσεως νόμου είναι ότι τι εξουσία 
διορισμού των μελών της Επιτροπής αυτής, που έχει τεράστιες εξoυσtες που 

επηρεάζουν την όλη εκπαιδευτική υπηρεσία, δεν πρέπει να ασχεΙται κατά τους 

τελευταίους δώδεκα μήνες της θητεLας του Προέδρου ττις ΔτιμοκρατΙας, αλλά να 
ασκεΙται σε περιόδους τιρεμίας μετά την παρέλευση τσυλάχιστον δΟΟ μηνών από της 

τιμερομηνίας εΥχα'tαστάσεως 'Ιου νέου προέδρου της ΔημοκρατΙας. 

Η λογική πΙσω από αυτή την πρόταση είναι φανερή, Δεν πρέπει κατά τους 

τελευταίους μ~νες της θητείας του ένας Πρόεδρος της Δημοκρατίας να πeooδι.oρ(ζει 
με κριτήρια δικά του τη σύνθεση μιας Επιτροπής τι οπο(α, βάσει της σχετικής 

νoμoθεσLας, έχει τεράστι.ες εξουσίες και τι oπoLα επηρεάζει ένα βασικό τομ1α 'Ιου 
χρό:τους με τον 'Ιρόπο που ασκεί την εξoUΣία της για μι.α ολόχληρτι περίοδο έξι ετών. 

θα μπορούσε αυτός ο σκοπός να επιτευχθεί με έναν πολύ απλό τρόπο, δτιλαδή 
απλώς με μια πρό'tαση νόμου ότι η θητεία των μελών ττις Επι'tροπής δεν εΙνα,Ι 

εξαετής, αλλά είναι επταετής. θα μπορούσε να επιτευχθεΙ από την αρχή αιπός ο 

\ 

, 
ι 
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σκοπός, αν 11 προσοχή της Βουλής επεσύρετο σ' αuτό το θέμα. γιατΙ θα μπOΡOiισε 
από την αρχή αυτή 11 Βουλή να ψήφιζε ότι 11 θτ!τεία των μελών της Επιτροπής θα 

ήταν πενταετής και ότι 11 θητεια των πρώτων μελών θα άρχιζε δύο μτjνες μηά την 
εγκατάσταση του Προέδρου 11]ς Δημοκρατίας το 1988. Δεν το έκαμε αυτό το πρό.γμα 
11 Βουλή, αλλά τι Boυλτj που ψήφισε την προηγούμενη νoμoθεσt.α ψήφισε ότι 11 θητεια 
των μελών της Επιτροπής θα είναι διόρκειας έξι ετών. 

Η Βο'Uλή, χωρίς να έχει καμιά υποχρέωση να το κάμει, απένειμε την εξουσία 

αuττj στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Και εκείνο το οποLo άρχισε να γίνεται ολ(γον 

τι περιεργο ο' αυτό τον "(όπο είναι ότι. ενώ vtLτρέπεται στη Βουλή να δημιouρ-yεΙ 

εξουσία την οπο(α και να απονέμει αι οποιοδήποτε όργανο θέλει , ενώ επιτρέπεται 

σ' αυτή τη Βουλή να καταργεί την εξουσία που 11 ίδια έχΕΙ α,ίτονεΙμει σε οποιοδήποτε 

όργανο ηθtλησε, εντούτοι.ς όρχισε να περιφέρεται αορίστως στον αέρα τι θεωρία ότ ι 

η Βουλή δεν έχη δικαίωμα να ρυθμίσει την εξουσία αυτή με την τροποποίηση της 

σχετικής νομοθεσίας. Με άλλα λόγια μας λέγουν ότι, ενώ μπορεί η Βουλή να 

καταργήσει την εξουσία που η (δια έδωσε στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, δεν 

μπορει, λέει, να την αναστειλει ή δεν μπορεί να την παρατείνει ή δεν μ..,ορεί να την 

επηρεάσει διά της παρατάσεως της θητεwς των μελών της Επιτροπής που βόσει 
αυτής της εξουσίας διoρΙζf:ι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

Auτό είναι γενικότερο θέμα το οποΙΟ ε(ναι και.ρός να εξεταστεί σοβαρό απ' όλα 

τα αρμόδια όργανα του κράτους , ακριβώς για να διατηρηθεί η ισορροπία την oπow το 

ίδιο το Σύνταγμα καθι.έρωσε μεταξύ Νομοθετικής και Εκτελεστικής ΕξουσΙΟς. 
Ακριβώς επειδή επικρέμαται στον αέρα αυτή η θεωρία και ΕΠειδή δεν είναι προβλεπτό 

τι μι,ορεί να αποφασιστεί σχετικά με το θέμα αυτό, στη σχετική πρόταση νόμου, 

προκειμένου να EΠιτΕUΧΘεΙ ο σκοπός, που είναι σκοπός aξιoκρατικός' έχει προταθεί η 

πλήρης κατάργηση της εξουσίας του π'ροέδρου της Δημοχρατ(ας, η oπoLα επέρχεται με 
τη φράση του προτεινόμενου νόμου ότι το άρθρο 4 του βασικού νόμου τροποποιείται 

με την κατάργηση του εδαφΙΟυ (2). Με τη φράση αυτή η βουλή καταργεί την 
υπάρχουσα εξoυσLα και αυτό είναι εντός των δικαιωμάτων της και ουδείς μπορεί να το 

αμφισβητiισει, 

Καταργώντας αυτή την εξουσία, η Βουλή δημιουργεί αυτόματα ένα κενό. ένα 

κενό εξουσίας, διότι, εφόσον καταργείται η εξouσw σνγκεκριμένου οργάνου, 

αυτόματα γεννάται το θέμα ποιο θα είναι το όργανο που θα ασκεί αυτή την 

ανύπαρκτη εξουσία αλλά τόσο αναγκαία για ένα βασικό τομέα της δημόσιας 

εκπαιδεuτικής υπτιρεσίας. Έτσι έρχεται η ίδια πρόταση νόμου και , όπως έκαμε πριν 
από χρόνια, που εξ υπαρχής έδωσε την εξουσία στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, έτσι 

και τώρα, αφοίι καταργεί την εξουσία του Προέδρου της Δημοκρατίας, εξ υπαρχής 

παρέχει την ίδια εξουσία σε ένα άλλο όQ'yανo , που όχι μόνο είναι επίσης όργανο της 
Εκτελεστικής Εξουσίας, αλλά είναι και το βασικό όργανο της Εκτελεστικής 

Eξouσιας του κράτους μας, δηλαδή στο Υπουργικό Συμβοίιλι.ο. Και δημιουργώντας 

αυτή την εξουσία εξ υπαρχής, τη ρυθμ!.ζει εξ υπαρχής, λέγοντας ότι, αν ο χρόνος 

λήξεως της θητειας της Ε..,ιτροπής συμπιmει μι τους τελευτα(ους δώδεκα μήvtς της 
θητείας του Προέδρου της Δημοκρατίας, τότε η εξουσία που παρέχει αυτός ο νόμος 

στο YΠOUQΎικό Συμβούλιο δεν μι,ορεΙ να ασκηθει, αλλά αναστέλλεται , για να 

ασχηθεΙ σε περΙοδο μετά τι.ς προεδρικές εκλοΥές κα~ μό.λιστα δύο μήνες μετά ης 
πρoεδQ~κές EXλoγtς. Δηλαδή μετά την ηρεμ(α που ε.ι.έρχεταL μι την εγκατάσταση ενός 

νέου πρotδρoυ της Δημοκρατίας. 
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Ταυτόχρονα έχουμε και την περ{πτωση να κριθεΙ η ενέργεια αυτή 
αvιισυνταγματική με βόση το ότι μπορεί η παράταση της θητεΙΟς, που αναγκαστικά 

θα επέλθει σε δεδομένη περΙΠΤωση, των μελων της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
ΥΠ11ρεσίας να προκαλέσει αύξ1]Οη είτε του υπάρχοντος πρσUπoλoγισμOύ είτε 
οποωυδήΠΟΤΕ μελλοντικοίι πρσυπολογισμοίι, Παρά το ότι 11 θεωρΙα αυτή σχετικά με 
μελλοντικο\ις πρoUΠoλoγισμoίις. η θεωρια δηλαδή ότι οι Βουλευτές δεν μπορούν να 

προτείνουν νόμους, αν αυτοί οι νόμοι μπορούν έμμεσα να σvνεπάγoνται αύξηση 
των δαπανών του προυπολογισμού ή αν αυτοί οι νόμοι συνΕΠάγονται πιθανές 

αυξήσεις μελλοντικών ΠΡOUπoλoγισμών που δεν ισχύουν τώρα, δεν είναι γενικά 
παραδεκτή, εντούτοις προς αποφυγή οποιασδήποτε αμφLβoλιας αυτή η 
συγχεκριμtνη πρόταση νόμου προσθέτει τη φράση ότι η οποιαδήποτε παρόταση της 
θητείας των μελών της Επιτροπής που αναγκαστικά επέρχεται δυνάμει του νόμου 
αυΊού δε θα υπολογΙζεΊαι ως σuvι:άξιμη υπηρεσία για τους σκοπούς των περί 
Συντάξεων του Προέδρου και των Μελών της Επιτροπής EκπαιδEιn:ικής Υπηρεσίας 

Νόμων. Με αυτή τη διάταξη, η ΟΠΟια μπορεί να χαρακτηριστεί ανορθόδοξη, 
αποσοβείται ο κίνδυνος να θεωρηθεί ότι αυrή η πρόταση νόμου προσχροίιει στη 

γνωστή διάΊαξη του ΣυvτΩγμαΊoς που απαγορεύει στους BOυλιuτές να ΠΡΟΊείνουν 

νόμους που συνεπάγονται αυξήσεις, άμεσες ή έμμεσες, των δαπανών του 
πρσυπολογισμού. 

Επίσης, επειδή φαίνεται ότι άρχισε κατά Ίους τελε\Παίους μήνες η πολιτική 

των διαρκών αναπομ...ών και παραπομπών νομοθετημάτων που προέρχονται α..,ό ΊΟ 

Σώμα αυΊό και προκειμένου να σταλεί τοσαφές μήνυμα ότι, σε περΙΠΤωση 
αναπομπής, η αναπομπή ή η παραπομπή στη συγκεκριμένη περΙΠΤωση δε θα έχει ως 

αποτΟ.εσμα το διοοισμό νέων μελων της ΈΠιτροπής από τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατιας. ο οποίος διέρχεται τους Ίελευταίους δώδεκα μήνες της θ1]τείας του, 
προσετέθ11 στο τέλος αυτής της πρόΊοσης νόμου μια άλλη διάΊαξη ότι εν πάση 

περιmώσει ο παρών νόμος αρχίζει να ισχίιει από σήμερα. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι. διαβάζοντας το"1tttμενο όπως έχει διαπιπωθε( και 

μετά από συνεννόηση με τον ευπαίδευτο, με το συνάδελφο κ. Τ. Παπαδόπουλο. 

Koινoβoυλειn:ικό Εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Είναι κα~ ευπα!.δευΊος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, αλλά δεν εΙμαστε σε δικαστήριο και κάπου 11 γλώσσα διέλαθε. 

Εισηγούμαι λOLΠόν όπως υπάρξει μια ελαφρά τροποπο(ησ11 σΤ11 διατύπωση της 
ΕΠιφυλάξεως της προτάσεως νόμου. Η επιφύλαξη της πρότασης νόμου λέει τα εξής: 

"ΝοεΙται όη, όταν το τελευταίο έτος Ίης θητείας της Επιτροπής συμπΙΠτει με το 

τελε\Παίο έτος της θητείας του προέδρου της ΔημοκραΊίας ... ". Αυτή ε'να~ η φράση 
που υπάρχιι τώρα. Επειδή όμως υπάρχει το ενδεχόμενο η φράση "το τελευΊαίο έτος" 

να θεωρηθεΙ σt11 συγχεκριμέΎΤ) πιρf.πτωση ότι είναι το 1993. διότι βάσει του περί 
Ερμηνείας Νόμου η λέξη "έτος" σημαΙνει 11μερολογιακό έτος, θεωρούμε σοφό να 

τροποποιήσουμε τη φρασεολογία, οίιΊως ώστε η πρόταση να έχει ως εξής: "Νοείται 

όΊΙ, όταν η λήξη Τ11ς θητείας της Επιτροπής εμπl.πτη μέσα στους τελευΊαίους 

δώδεκα μήνες της θητειας Προέδρου της Δημοκρατιας ... ". Δε χρειάζεται το άρθρο 
και το υπόλσι.πο μένει το !.διο. Δε χρειάζεται το "του". Δ11λαδή, ΕΠαναλαμβάνω, η 

φράση θα εΙναι: "Νοείται ότι, όταν η λήξη της θητείας της Επιτροπής εμπίπτει μέσα 

στους τελευταίους δώδε)(α μήνες της θητείας προέδρου της Δημοκρατ(.ας ... ". Η 
υπόλOI,..ι-τη επιφύλαξη μέχρι τέλους παραμένει η !.δια. 
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Με τ~ς σχέψεις αυτές νομίζουμε ότι το γενικό συμπέρασμα πρέπει να είναι ότι 

πρόκειται περί νoμoθεσLας την οποία επιβάλλουν οι αρχές της αξl.Oκρατίας χαι 

εΙναι γι' αυτόν αχριβώς το λόγο που το διχό μας το κόμμα ήρθε να υποστηρ(ξει τις 
δύο προτάσεις νόμου που υπέβαλαν αρχικά ο κ. Τ. Πσ..-ταδόπουλος εκ πλευράς 

ΔΗΚΟ και ο κ. Ευ. Ευσταθtoυ εκ πλευράς ΕΔΕΚ, με αποτέλεσμα να διαμορφωθεί το 

τελικό κείμενο που είναι η σημερινή πρόταση που βρίσκεται ενώπιον της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ; 

κνριε Πρόεδρε, κύρl.Oι συνάδελφοι. 

Δεν έχω πρόθεση να πω πολλά. Άλλωστε, σύμφωνα με την απόφαση της 

Βουλής, το θtμα είναι επε(γον και ας μην χCΙθνσtερε( η έγχρισή τον με μαχρόO\lρτες 

ομιλιες. 

Επειδή όμως λέχθηκαν από συνάδελφο κρίσεις για την απόφαση της 

πλειΟψηφίας της Βουλής ο οποίος ει.στryτ)θηκε ότι αυτή η διαφοροποιημένη πρόταση 

νόμον αποτελεί επέμβαση στο συνταγματικό διχα[ωμα του προέδρου για την 

άοχηση εκτελεσtικής εξουσΙΟς, νομ{.ζω ότι ως ένας από τους εισηΥητές της αρχιχής 

πρότασης νόμου έχω υποχρέωση να εξηΥησω γιατί κατεχωρήθη αρχικώς αυτή η 

πρόταση νόμον, η οποία στην εξέλιξή της και χάρη σtην εUφΆνταστη επ~νoητιχότητα 

του συναδέλφου κ. Μαρκίδη πήρε τη μορφή που έχει πάρει τώρα από το φόβο της 

υπόσχαψής της ή της προσβολής της στο Ανώτατο Συνταγματικό Διχαστήριο. 

Οι προτάσεις νόμου που κατατέθηκαν δεν ήρθαν ως κεραυνός εν αιθρία. 

Εκείνος που ανεκΙνησε τα λιμνόζοντα ή άλλα νερά και ο oπoWς υπέμνησε στο Σώμα 

ότι επικρέμαται κίνδυνος σκοπιμότητας κομματικής. προεκλογικής ή όλλης ήταν ο 
ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, καταθέτοντας νομοσχέδl.O που προνοεί ,,/ια 

διορισμό προσώπου που αφυπηρετεί από τη δημόσι.a υπηρεσία αμέσως πριν από το 

διορισμό του και που μπορεί να είναι συνταξιούχος με το κάπως διάτρητο 

επιχείρημα ότι η πεlQα εκπαιδευτικών είναι αvoγκαι.a. Σάμπως η πεLρα να 
αποκτάται μόνο από τους συνταξιούχους και σάμπως η πειρα για ένα καθαρώς 
επιλεχτιχό όργανο να είναι το σημαντικότεροι Κατά τη γνώμη μου, το 

xαρακτηριστ~κό που πρέπει να διακρίνει τα μέλη τέτοιων διοριστικών σωμάτων 

πρέπει να εΙνα~ η ανηκειμεν~κότητα και η ενθυκρισία. Kα~ εγώ δε θα δεχτώ ότι μόνο 

οι συνταξιούχοι διαθέτουν αυτά τα προσόντα. 

Αν πρά,,/ματι αυτή η πρόταση νόμου α.-τοτελούσε επέμβαση στην εχτελεστική 

εξουσία του Προέδρου, τουλάχιστον εγώ ως Μέλος της Βουλής πράγματι θα είχα 

ένσταση, γιατ[ είμαι από τους θιασώτες του αυστηρού διαχωρισμού των τριών 

εξουσιών στο προεδρικό σύστημα. Μια από τις γαλλικές δημοκρατίες κατέρρευσε. 

Κατέρρευσε. Δεν πρόκειται δηλαδή ,,/ια δυσλειτουργία. αλλά πρόκειται για 
κατάρρευση του κράτους. αν δεν τηρηθεί. η θεωρΙΟ του Moντεσκιe για τον αυστηρό 

διαχωρισμό των εξουσιών. 

Όμως εδώ δεν πρόκειται για αφαίρεση εχτελεοτικής εξουσίας από τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Πρώτα απ' όλα το σχετικό άρθρο του Συντάγματος 

εκχωρεί στον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο της Δημοκρατίας εξαντλητικά τις 
εκτελεστικές εξoυσιtς που έχουν. Και αυτή δεν είναι μια από τίς εξουσίες που 
έχουν. Αυτή η εξουσία δόθηκε 4και δεν είμαι σΙγουρος τώρα αν σωστά δόθ"ήκε στον 



3171 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας- απ' αυτό το Σώμα. όταν καταργήθηκε η ΚοινοτικτΊ 

Συνέλευση που είχε προηγουμένως τη μέριμνα για τα εκπαιδευτικά θέμα.α. Άρα, 

σωστά υποδείχθηκε προηγουμένως από το συνάδελφο Μαρκ(δη ότι αυτό που. χωρLς 

να έχει ανάγκη, χωρις να έχει υποχρέωση, αυτόβουλα η ΒουλτΊ bιρινε ότι έπρεπε να 

εναποτεθεί στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας τώρα η Βουλή έχει το δικαίωμα να "tO 
επαναρυθμίσει και διόη είναι oρθό"tEρoς αυt6ς ο τρόπος ρύθμισης του θέματος, 

αλλά και διό"tι -ας μην το κρύβουμε. στην Κύπρο ζοuμε- διαδίδovι:αι πολλά περί των 

προθέσιων διορισμού κά.ίτοιου προεδροβίοτου που απεχώρησε πρόσφατα, ο οποίος 

εξασφάλιζε τον επιοuσιό του πρoσφέΡOvι:ας "πηρεσ(ες σt ανθρώπους που 
προσέφευγαν στον Πρόεδρο για προσωπικές "tou; εξυπηρετήσεις, και ενός άλλου 
έναvι:ι του οποίου ο Πρόεδρος οφείλει πολιτικό χρέος για υπεράσπιση μερικών 

θέσεων. Εμείς τουλάχιστον έτσι πιστεiιoυμε. Ιτσι αχοUμε. έτσι γνωρίζουμε από "tOuς 

ίδιους τους ΠQOOλειφομένους για το διορισμό, όχι από άλλους. ένας εκ "twv οποίων 
με προσέγγισε, για να διατηρηθεί η πρόταση του Προέδρου εν LOXUL, διόtι αυτη η 
θέση προοριζόταν ήδη γι' αυτόν. Λυπούμαι. γιατί δεν ιΙναι σωστό από το βήμα της 

Βουλής να αναφέρω όνομα και γι' αυτό δεν το αναφέρω. Όμως θα το αναφέρω με 

δημόσια δτΊλωση στον τύπο και όχι από το βήμα "tTl; Βουλής. Eπoμeνως δεν είναι 
κεραυνός εν αιθρ(α outE απόπειρα της Νομοθετικής Εξοuoίας να παρεισφρήσει σε 
χώρους και δώματα που δεν είναι δικά της. δηλαδή στην Ex"teMOΤLxTΊ Εξουσία. 

Δε θα συμφωνήσω μι τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Φιλίππου. που ε!.πε ό"tL. 

παρατείνovι:ας τη θητεία. δισριζει ουσιαστικά 11 ΒουλτΊ τα μέλη της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής ΥπηρεσΙΟς και άρα αυτΤ; είναι άσχηση εκτελεστικής εξουσιας. 

Νομίζω όη ο κ. Φιλl.ππOυ. yνωρ[ζovι:ας όχι λιγότιρα ελληνικά από εμένα. σίγουρα 

θα ξέρει τη διαφορά μεταξu του ρήματος "παρ(ηεΙνω" και "διορίζω". Η παράταση 

σίγουρα δεν μπορεί να "tavtLatel με το διορισμό. 

επομένως, και επειδή είναι επείγον το θέμα, δε θα μακρηγορτΊσω περισσότερο. 

αλλά και επειδή ο κ. Μαρκίδης έχει επεξηγήσει πάρα noAu καλά την πρόταση νόμου. 
"tελειώνω Mγovι:ας ότι το Δημοκραηκό Κόμμα θα υποστηρίξει "tTlV πρόταση με την 
τροποποίηση που έχει προσθέσει ο κ. Μαρκίδης στη διάρκεια της ομιλιας του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Αν η συζήτηση θα συνεχιστεί ως προς το κατά πόσο είναι ΣUΝΤαγματικό ή μη 

ΣUΝΤαγματικό το θέμα. νομίζω όη θα είναι άσχοπη η συζήτηση. Αυτό θα το 

αποφασίσει άλλο όργανο. Και θα τΊθελα να υπενθυμίσω όη, αν αυττΊ η ΒουλΤ; διά 

νόμου καταργήσει την Επιτροπή ΕχπαιδευτικτΊς YπηρεσLας. τότε outE ο Πρόεδρος 
έχει αρμοδιότητα ούτε κανείς άλλος, διόη δuνάμει του ΣUVΤά:γματoς *και όταν 

μιλοuμε για ΣUvι:αγμα. εννοούμε το Σuvι:αγμα του 1960- αυτές οι αρμοδιό"tηtες 

ανήκουν στην Κοινοηκή Συνέλευση. Όταν καταργήσαμε την Κοινοτική Συνέλευση 

διά νόμου μονομερώς. αναθέσαμε τις εξουσΙΙς της ΚοινοτικτΊς Συνέλευσης στη 

ΒουλΤ;. Άρα. αρμόδιο σώμα διά διορισμούς και τα λοιπά θα έπρεπε να τΊταν η 

ΒουλΤ;. αλλά τότε είπαμε ότι η Βουλή δεν πρέπει να ασχολεΙται με αυτά τα θέμα"tα 

και διά νόμου κάναμε την ΕπηQOπή Εκπαιδευτικής ΥπηρεσΙας. Ας αφήσουμε 

λοιπόν τη σuνταγματική πτUΧΤΊ να a..-τοφασιστεΙ αργότερα a..-τό το αρμόδιο όργανο, 
που είναι το Ανώτα"tο Δικαστήριο. αν και εφόσον γίνει προσφυγή, και φαΙνεται ότι 

θα γίνει προσφυγή. Εισηγοuμαι επομένως να προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

Ο κ. Πρέvι:ζας. 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δε θα μακρηyoρτjσω κα~ δε θα προσθέσω επ~χειρτjματα. κύριε Πρόεδρε. Απλώς 

θα ήθελα να πω όη και το δικό μας το κόμμα συμφωνεί με τη διαμόQφωση, με τη 

διαtύπωση που έχει προταθεί από τον κ. Mαρχtδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να προχωρήσουμε στη δεύτεΡΊ1 ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζouν υπέρ του πρώτου όQθρoυ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφtζouν εναvτισν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

\4 εναντίον, κύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 14 ψήφους εναντ'ον το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροπο.."'tοΙηση του άρθρου 4 tO" βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Α. ΜΑΡΚJΔΗΣ: 

Υπάρχει τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να ακούσουμε την 1ροποποΙηση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Άρθρο 2, παράγραφος (ο). Στο εΜφι.ο (2), στην ΕΠιφίιλαξη 11 φράση "νοεΙται 
όη ... ", avtL έτσι όπως είναι διατυπωμένη, να γΙνει ως εξής: "ΝοεΙται όη. 6ταν η 
λήξη 1ης θητεΙας 1ης ΕπΙ1ροπής εμπίπ"tει μέσα στους 1ελ.εmαΙOυς δώδεκα μήνες της 

θη-ι:εLας Προέδρου της Δημοκρατ(ας ..... και η υπόλοι..-ττι φQό:ση μένει ως έχει σήμερα. 
Δηλαδή, η παράγραφος από τις λέξεις " ... η δυνάμει 10υ παρόντος εδαφΙΟυ ... " 
συνeχ(ζnαι μέχρι 1tλους ως έχει σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ 10υ δεύτερου άρθρου με την 1ρoπoπoιη-tική εισήγηση 

που μόλις ακοίισατε: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, xUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντl.oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 εναντl.oν, κίιριε Πρόεδρε. 

" , 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 14 ψήφους εναντΙον το δεύτερο άρθρο εΎΚρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος ΤΟ" παρόντος ΝόμΟlJ. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφ{.ζΟlJν "πέρ το" τρίτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 ","tέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 εναντΙΟν, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 14 ψήφους εναντίον το τρίτο άρθρο εΎΚρΙνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανόγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Eκπαι.δεUΤικ~ς Ύπηρεσl.ας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του ι 992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζouν "πέρ της θεσπίσεως Τ1jς προτάσεως νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 ,,:rtέρ. κύριε Πρόε:δρf:. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψτιφ{.ζouν εναντ[ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 Εναντίον. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κruπά τη σφύρα) 

Με 24 ψήφους "πέρ και 14 ψήφους εναντΙον 1j πρόταση νόμου ψηφι.ζεται σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Έχω στον κατάλογο των ομιλητών την κ. ΚαΙτη Κληρίδου. αλλά ζ~τησε το 
λόγο ο κ. ΧατζηδημηΤΡΙΟlJ. θα δώσω το λόγο στον κ. ΧατζηδημητρΙΟυ, διότι θα 

απουσιάζει την πρoσεχτj βδομάδα. Δικαιούστε, κύριε Χατζηδημ1jτρΙΟυ, ως 

Koινoβoυλεuτικός Εκπρόσωπος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κυρίες και κύριοι σuνά.δελφoι. 

Προβληματιζόμαστε για μια ακόμα φορό πάνω στο θέμα εξωτερική πολιτική. 

Και είναι το πιο δύσκολο πρόβλημα που μπορεί να συζητήσει η ΒΟlJλή μας . Είναι 

ένα πρόβλημα μπροστά στο οποίο στέκεται ο λαός μας με απορία χαι πολλοί 
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αισθάνoντα~ όη βριοκόμαστε μπροστά σε αδιέξοδο, γιατί η εξωτερική πολΙΤLκή δεν 
είναι κάτι το ΤUΧαLo, δεν είναι κάτι το τεχνικό, δεν είναι κάτι που συνδέεται με τη 

μια ή την άλλη δική μας απόφαση. Η υπόθεση της εξωτερικής πολιτικής συνδέετα~ 

απόλυτα με μια λtξη, τη λέξη ~δΎVΑμη~. Μπορεί να χαράζει εξωτερική πολιτική μια 

δυνατή χώρα. ΜπορεΙ να χαράζει εξωτερική πολιτική μια χώρα με ύπαρξη, με 
ιιπόσταση, με παρουσία στο διεθνή xώQo, με tναν αδιαμφισβήτητο ρόλο. Και είναι 

ακριβώς αυτά τα κενά που παροιιοιάζει η Κυπριακή Δημοκρατία, όταν ως κράτος 

έχει προβλήματα, όταν είναι αδύνατη, όταν είναι uπΌ κατοχή και όταν πρέπει να 

έχει εξωτερική πολιτική. Πώς είναι δuνατό να τα συμβιβάσει αυτά τα δύο 

ασιtμβίβαστα στοιχεία; Ποια είναι τα πιριθώρια μέσα στα οποΙα μπορεΙ να κινηθεί η 

Κύπρος, για να χαράξει μια εξωτερική πολιτικΤι; 

θα πρ!.-τει να πιάσουμε τα πιο χειροπιαστά. Για να έχουμε εξωτεΡLκή 

πολιτική, πρέπει πρώτ' απ' όλα είτε προς την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα προσβλέπουμε 

είτε προς τους Αδεσμεύτους εΙτε προς οποιουσδήποτε να έχουμε ένα εσωτερικό 

μέτωπο -και είναι ένα βασικό στοιχείο- ένα εσωτερικό. επαναλαμβάνω, μέτωπο με 

ΦQόνημα. Σε μια παλαιότερη εποχή το εθνικό φρόνημα είχε την έννοι.α μι.ας διεθνο"ύς 

παρουσΙΟς. μι.ας σαφοίις πολιτικής και προσανατολισμών. μιας οικονομικής 

παρουσίας και μιας άμuνας στο μεγαλύτερο δυνQ.τό βαθμό. Από αυτά τα στοιχεία 

άλλα λιγότερο άλλα περισσότερο τα καλύmουμε. Παρουσιάζονται ~ενά στο 

εσωτερικό μας μέτωπο και έτσι στο βαθμό που θέλουμε να έχουμε μια παρουσία στο 

διεθνή xώQo ένα από τα ζητούμενα τα οποία θα πρέπει να λογαριάσουμε είναι και 
ένα εσωτερικό μέτωπο και μια πολιτική κατεύθυνση που να μπορούν να μας δίνουν 

μω διεθνή ακτινοβολΙΟ και να μας nC1Qtxow τα επιχειρτiματα που χρειάζονται για 
τη στήριξη της υπόθεσής μας. Δεν ΕΠ[Κτείνομαι σε ανάλυση του θέματος, γιατί θα 

ξέφεuyα από το κύριο ζητούμενο της σημερινής συζήτησης. 

Το δeύτερο μeγάλο πρόβλημα για μας είναι η έννοια του κυπριακού κράτους. 
Πόσο συνειδητοποιήσαμε ότι θα επιβιώσουμε ως Κύπρος. ότι θα μπορέσουμε να 

έχουμε εξωτερική πολιτική, αν εΙμαστε ένα αξιόπιστο κράτος; Περάσαμε κρ(σεις 

Ύ\ιρω από το θέμα αυτό. Δικαιολογημένες. όχι αδικαιολόγητες. Οι τομές που 

υπήρξαν στην ιστορία της Κύπρου. οι διακοπές στην ιστορική μας συνέχεια. οι 

αποτυχίες στους εθνικούς μας αγώνες, οι τραγωδίες, όπως [Κείνη του 

πραξικοπήματος, ναι, προκάλεσαν πολλά σημεία που είτε για λόγους υπαρκτού 

προβληματισμού είτε ακόμη για λόγους υπονόμευσης κλόνιζαν το βασικότερο 

oτoLxeLo πάνω στο οποίο θα μπορούσαμε να σταθούμε, την έννοια του κυπριακού 

χράτOUς. Έτσι, η έννοια του κράτους είναι ένα βασικό στοιχείο. που θα πρέπει να 

στηρ!.ξουμε, για να έχουμε μια αξιόπιστη παρουσία μέσα στο διεθνή χώρο. Και 

πλήττ«αι αυτή η tννoω α.ίτό πολλές φοβίες ή αχόμα από εσφαλμένους χειρισμoUς 

που μας μετατρέπουν σε κοινότητα αντί σε χώρα με κρατική υπόσταση. 

Και υπάρχει και ένα άλλο στοιχείο στην εξωτερική πολιτική που πρέπει να 

λογαριάσουμε. αν θέλουμε να χαράξουμε εξωtερική πολιτική. Είναι η επαφή κα~ η 

σχέση με τους γείτονές μας. Δεν υπάρχει εξωτερική πολιτική χωρΙς καλές σχέσεις με 

τους γείτονες. Και οι καλές σχέσεις κάνουν την καλή εξωτερική πoλ~τική και 

ενι.σχύουν μια χώρα και οι καχές σχέσεις κάνουν την κακή εξωτερική πολΗική και 

εξασθενίζουν μια χώρα. Να πο'ύμε παραδεΙγματα; Είναι αυτονόητα, αλλά μπαίνω 

στον πει.ρασμό γω ένα, γωτί συνδέεται με τα '{ωρινά δεδομένα. 

Η Ελλάδα μπόρεσε να απελευθερωθεί και να πάρει τη σημερινή της μορφή, 

όταν ήταν σε συνεργασΙα με τους βόρειους γεΙτονές της, τους βαλκανικούς γείτονές 

της. Όταν όμως η Ελλάδα βρίσκεται σε σύγκρουση με την Τουρκία λόγω Κύπρου 
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και βρΙσκεται και σε σύγκρουση με τους βόρεLOυς γείτoν~ς Τ1}ς γι.α δι.άφορους 
άλλους λόγους. ο ρόλος και 1} θέσ'η Τ'ης Ελλάδας στο διεθνή χώρο για Τ1}ν 
εξυΠ11ρέτηση των διεθνών συμφερόντων εξασθενούν. και μάλιστα όταν δεν έχει 
σαφeις προσανατολισμούς έναντι των υπαρχτών υπονομευτών Τ1}ς εθνικής ύπαρξ'ης 

του ελλ1}νισμού. όπως είναι 1} Τουρκία έναντι Τ1}ς Κύπρου. Και όταν πλήπεται ο 
ελληνισμός στην Κύπρο. υφίσταται πλήγματα ολόκλ1}ρος ο ελλψισμός. Και το 

σημερινό τραγικό ε..-τεισόδLO κατά το οποίο ελλ1}νικό αεροπλάνο κατέπεσε ύστερα 
από αναμέτΡ1}ση με τα τουρκικά αεροπλάνα τα οποία παραβίαζαν τον ελλ1}νικό 

εναέριο χώρο δεν αποτελεί απλώς δυστύχ11μα. Πιθανώς να μην είναι η άλλη "Έλλ1}~ 

σt1}ν εποχή Τ1} δική μας, αλλά είναι ένα παρόμοιας φύσ1}ς περιστατικό και αλίμονο 

τουλάχιστον σε αυτή τη Βουλή, που θέλει να έχει εuoισθ1}σιες πάνω στα ευρύτερα 

εθνικά θέματα. αν δεν το έβλεπε! Διότι ήρθαν τα τουρκικά αεροπλάνα. παραβίασαν 
τον ελλ1}vικό εναέριο χώρο, ε'χαν επιθετική διάταξη και τα ελλ1}Vικά αεροπλάνα. 

σt1}ν προσπάθειά τους να τα αντιμετωπίσουν, υποχρεώθηκαν να υποχωρήσουν 

μπροστά στα υπέρτερα αμερικανικά αεροπλάνα και δ1}μΙOUΡγήθηχε ένα θλιβερό 
περιστατικό που καθρεφτίζει την εικόνα του τι έγινε. 

Εξωτερική πολιτική σημαίνη δiιναμ1}. Εξωτερική πολιτική σημαίνει 

αντιμετώπιση των αντιπάλων σου. ΕξωΤΕρική πολιτική σημαίνει ενίσχυση των 

θέσεών σου. Και είναι αυτό που μας φέρνει και στο θέμα μας. Η αδέσμευτ1} πολιτική 
υπήρξε κάτι το οποίο αποφασίστηκε μiσα σε κάποια δωμάτια από κάποιους 

ανθρώι-τους; Αν ήταν έτσι. σίγουρα θα μπορούσαμε να πατούσουμε ένα άλλο κουμπί 
και να παίρναμε μια άλλ1} απόφαση. Η εξωτερική πολιτική λοιπόν και 1} αδέσμευτή 
μας πολιτική συνδέονται με την ιστορΙΟ μας, με τον αντιαιτοικιακό μας αγώνα και 

μας συνέδεσαν με τους λαούς της περιοχής. μας σuνtδεσαν με την Αφρική, μας 
συνέδεοαν με την ΑσΙΟ και είναι αυτό που πρόσφερε μια θέση στην Κύπρο. Ώστε 

λοιπόν η ιστορία. 1} γεωγραφία, οι δυνατόΤ1}τες, 1} στρατηγική σημασία Τ1}ς Κύπρου 
ως γέφυρας στην περιoχrι -και είναι γέφυρα και όσοι πeoσπαθoύν να μας το 

αρνηθούν είναι αυτοί που θέλουν να υποβαθμίζουν Τ1} σημασία της Κύπρου, για να 

ΕΠικαρπούνται μόνοι τους είτε για Άγγλους πρόκειται είτε για Αμερικανους τη 

στραΤ1}Yικrι σημασια της Κύπρου- λοιπόν, όλα αυτά τα δεδομένα δινουν και Τ1}ν 

έννοια Τ11ς εξωτερικής πολιτικής και της στροφής προς τι.ς αδέσμευτες χώρες. Και 

μάλιστα μπορώ να πω ότι δε χρειάζεται να έχει μεγάλη πείρα κανένας. για να δει ότι 
ζει αυτrι1} ιστορία και παράδοση, ότι είναι ζωντανή υπόθεση. 

Ήμασταν ως κοινοβουλευτική αvτιπρoσωπε(α σtO Καμερούν, δίναμε 

δrιμooιoγραφική διάσκεψTJ και o~ μαύροι της Αφρικής, του Καμερούν, θυμούνται 

την Κύπρο, θυμoύντα~ το ΜακάρLO, θυμούνται τους αγώνες μας και έχουν αγάπ1} 

κα~ σεβασμό για την Κύπρο. Και ο K\mQLoς ιεράρχτις, που εΙναι στο Καμερούν, ως 

Κύπριος ασκεΙ επιρροή και ενισχύει και το ορθόδοξο πλήρωμα μέοα σtO μαύρο 

πλ1}θυσμό του Καμερούν, ένας Κύπριος, ο Επίσκοπος ΑλεξανδρεΙας Δημήτριος, 
καταγόμενος από την Α γλαντζιά. . 

Ακόμα, χθες στο ΠαρΙσι, όtQν συνάντησα μέλ1} της κυπριακής πρεσβεΙας, μου 

ανέφεραν ένα περιστατικό. ΕΙχαν δuσκoλtες 1} Κύπρος να συμπεΡLλ1}φθεί στον 
Οργανισμό Ελαιολάδου. Έφερε αντίΡΡ1}ση 1} ΤουρκΙα. KaL στο τέλος μετά πολλών 
χρόνων προσπάθεια μπόρεσε τελικά να μπει και να παρεμποδίσει τη συμμετοχή του 

ψευδοκράτους και αντιμετωπίστηκε 1} τουρκία επ~τυχώς από Τ1}ν κλ1}ρονομιά. από 
το απόθεμα της αδέσμευτης πολιτικής μας. Ώστε λοιπόν η αδέσμΕυτ1} πολιτική εΙναι 

κάτι που συνδtεται με την ιστορια. την πορεία, 't1}v παροοοί.α μας. ΔΕν αναφέρομαι 

σε όλα τα άλλα ψTtφΙOματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών κτλ. 
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Αλλά ταυτόχρονα εΙνα~ και το θέμα της EUΡΩΠα'ίκής Κοινότητας, γιατί" 

Κύπρος πρέπει να πάρει τα μ1')νύματα. Κι αν δεν εννοήσει ότι έληξε τι εποχή κατά 

την σπο{.α ι.διαίτερα μικρές χώρες μπορούσαν να διαδραματίσουν από μόνες τους 

ρόλο μέσα στον κόσμο, θα μείνει Εκτός πραγματικότητας, θα κόψει πίσω από την 

ιστορία. Δεν έχει σημασία αν μας θέλει Τι αν δε μας θέλει" Ευρωπο:ική Κοινόττιτα. 
Δεν έχει σημασ(α αν μπορούμε Τι αν δεν μπορούμε να μποίιμε στην EUΡΩπα'ίκή 

Κοινότητα. Σημασία έχει πόσο εμείς το σuνει.δηΤOΠOΙOύμε και πόσο εμείς 

εργαζόμαστε προς αutή την ιστορική πορεία. Γιατί ιστορικές είναι σι πορείες των 
λαών και οι μακροπρόθεσμες προοπτικές είναι εκείνες που έχουν σημασια. γιατί 

μέσα στις βραχυπρόθεσμες προοπτικές πνιγόμαστε από τα LbL4(tEΡO συμφέροντα 

και σίγουρα κανένα δεν είναι προς όφελος δικό μας, διότι όλα τα βραχυπρόθεσμα 

συμφέροντα συνδέονται με την Τουρκία σττιν JtegLOxή είτε για Ηνωμένες Πολιτείες 

πρόκειται ε(τε για την Ευρώπη πρόκειται, Ώστε λοιπόν στο βαθμό που έχουμε τη 

δυνατότητα να επιβιώσουμε είναι μέσα από μακροπρόθεσμες προοπτικές, μέσα από 

τη σαφή ενόραση, μέσα από μια μελλονηκή πορεία που οδηγεί στην Ευρωπα'ίκτΊ 

Κοινότητα και θα πρέπει να την οικοδομούμε αυτή την πoρεtα, Γιατί δεν είναι 

θΙΟσος η EυQωπα'ίκή Κοινότητα όπου μια μέρα θα ανο(ξeι η σκηνή και θα βρεθούμε 

μέλη του, Είναι μια υπόθεση καθημερινής προσπόθειας και ενί.σχυσης του ρόλου και 

της παρouσίας μας μέσα στην EUΡΩπα'ίκή Κοινότητα, 

Όλα όσα λέγονται και YI.O. ης δυσκολίες και YI.O. τους κοινοτικούς παρό:γοντες 
και για τις συμβουλές τους, ναι, είναι σωστό, Όμως εκείνο που χρειό:ζεται είναι 

ένας δικός μας προσανατολισμός και είναι εUΤΎΧημα που πολύ σ1ιντομα θα γίνει 

στIl" Κύπρο η νέα σύνοδος της Μεικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΕUΡΩπα'ίκoυ 
και κυπριακού κοινοβουλΙΟυ, για να συζητήσει θέματα διwρυνσης και για να μπουν 

οι προβλημαησμοί κότω, ΓιατΙ κύριοι και κυρίες συνόδελφοι, και το θέμα της 

Ευρώπης και το θέμα του σiιγχρoνoυ κόσμου είναι κάτι που θα ngtj'ttL να το 

~ετάσoυμε ως πολίτες της μικρής Κύπρου αλλά και ως μέτοχοι της ευρωπα'ίκής 

ισωρίας και ως μέτοχοι των παγκόσμι.ων εξελίξεων. Είναι της μοίρας μας, της 

τύχης μας να ζούμε μέσα από αυτό το μικρό σημείο της γης τις JtOΎΚόσμιες εξύ.i.ξεις 

όσο λίγοι όνθρωποι πάνω στον πλανήτη μας, Και κανένας δεν είναι πειστικός 

κόσμος, Δεν είναι ο αδέσμευτος κόσμος πειστικός αυτή τη στιγμτΊ και δεν είναι 

πειστικός κόσμος ούτε ακόμη η ίδια η Ευρώπη, που είναι μέσα σε μια πρωτοφανή 

ζύμωση, Σε κρίση είναι η EUΡΩπα'ίκή Κοινότητα αυτή τη στιγμή για την πορεία και 
τις προοπτικές της, που θα την ξεπερό:σει, Είναι σε κρίση, Γιατί είναι σε κρίση; 

Διότι, αντΙ να βάλει μπροστά τα ορό:ματα και τις αρχές προς τις οποίες θα έπρεπε 

να πειθαρχεί η ίδια, έβαλε τα μικρό. συμφέροντα και τους μικρούς υπολογισμούς. 
Και είναι αυτοί που υποσχά..ι'tτουν την ίδια την έννοια της ευρωπα'ίκής ενότητας, 

αφού έρχεται μια Δανία, η οποία επωφελείται από την όλη κατάσταση, για να 

εξOuδε"τερώσει τελικό. χάριν των μικρών συμφeρόντων κάποιων ψαρό:δων και 

κάποιων οικοκυρών που φοβούντ"αι για τα δικά τους ωφελήματα και να πλήξει την 

ευρύτερη έννοια της ευρωπα'ίκής ενότητας, 

Και σκέφτεται κανένας: Ποιος είναι που βλάπτει την ευρωπα'ίκή ενότητα; 

Εκείνος ο ισχυρός, ο πλούσιος, ο οποίος έχει μια παρουσία μtσα στην Ευρώπη, ή ο 

φτωχός που πιστεύει στην έννοια της Ευρώπης; Πιστεύω ότι την Ευρώπη τελικά θα 

τη στηρ{.ξουν εκείνοι που έχουν έναν ιδεολογικό προσανατολισμό και ένα όραμα, 

Και ε[ναι προς αυτούς που κάποτε θα στραφεΙ Και εΙναι αυτό το όπλο το oπoto 

-..r πρέπει να διαφυλάξει ο λαός μας στην πορεία μας προς την Ευρώπη, 
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Αλλά είναι και .0 θiμα των Αδεσμεύτων. Αλλάζει ο κόσμος. Άλλαξε η 
σοσιαλιστικΤ; κοινωνία. Άλλαξαν τα κρό:τη της Σοβιετικής Ένωσης. 

Καταποντίστηκε 11 Σοβιετική Ένωστι. αλλά στην Ευρώπη πέραν αυτών υπάρχει ένας 
κόσμος που σuyκλoν(ζεται από πολέμους από τη Γιουγκοσλαβία μέχρι το 

Αζερμπο'Cτζάν και 11]ν Αρμενία. Και υπάρχουν οι Ηνωμένες Πολιτείες που 
οραματίζονται το ρόλο το" παΥκόσμι.ου χυβερντΊτη μέσα από ένα δι.ευθυνtήριo όπως 
'(Ο ΣνμβούλLO ΑσφαλεΙας. Και πρέπει να έχουμε σαφή γνώση αυτών των δεδομένων 

που βρΙΟΧονται σε ανταγωνισμό με τη Γενική Συνέλευση. 

Αλλά το θέμα μας είναι 10 Κίνημα των Αδεσμεilτων και 11 EUΡΩπα"ίχή 

Κοινότητα. Και έχω να πω το εξης: Το Κίνημα των Αδεσμεύτων πήρε τα μηΝUματα. 

ΤΟ Κίνημα των Αδεσμεύτων αλλάζει φυσιογνωμία. ΤΟ Κίνημα των Αδεσμεύτων από 

ανtι.απoικιακό κίνημα. από κίνημα αντιιμπερι.aλιστικό. από κίνημα μιας 

ΠΟ-Υκόσμιας πρωτoπoρLας μέσα στον κόσμο προσαρμόζεται προς τις δικές του 

ανάγκες της κοινωνικής, της οικονομικής και της επιστημονικής ανάπτ\lξης. ΟΙ 

Αδέσμευτοι. οι καθυστερημένοι, οι φτωχοί, οι αντιφατικοί, με τις χώρες που 

βρΙσχονται κάτω aπό συνθήκες είτε χρεοκοπίας εΙτε ακόμα OQισμένες και διαφθοράς 

-και οι δυτικοί είναι ΠΟ\l τις δημιούργησαν α\lτές τις σιινθήχες- πήραν τα μηννματα 

ότι άλλαξε ο κόσμος και αλλάζει. Είναι 11 Ε\ιρώπη πο\l δεν πήρε το μήνυμα ότι 
άλλαξε ο κόσμος και κινείται ακόμα με τις ψυχροπολεμικές αντιλήψεις εναντΙΟν 

των Αδεσμεύτων. Δι:: γ(νΕΊαι να εΙΟαι Αδέσμευτος και να είσαι και E\lρωπαLoς! Τι 

σημαίνει να εtσαι Αδέσμευτος και να είσαι και ΕιιρωπαΙος! 

Και είναι αυτό το διάλογο ΠΟ\l θα πρέπει να κάνο\lμε με ΤO\lς Ε\ιρωπαΙΟ\lς 

εμείς που παιρνο\lμε τα μηννματα, ότι δηλαδή είναι συνεργασία πο\l χρειάζεται 

μεταξύ Ε\ιρώΠTJς και χωρών το\l Τρίτο\l Κόσμο\l και των Αδεσμεύτων και πρέπει η 

Ε\ιρώπη να εκμεταλλειιθεΙ χώρες σαν .ις δικές μας που μπορούν, που κατανοούν, 
που αντιλαμβάνονται. Διότι δεν μπορεί να αντιληφθεί ούτε ο Ολλανδός ούτε ο 

Βρετανός ούτε ο Γάλλος aπoικιoκράτης ούτε ο οποιοσδήποτε άλλος αποικιοκράτης 
τι σημαίνει χώρα του τρίτου Κόσμο\l και τι σημαίνει ιστορία και παράδοση 

εθνικοαπ.ελευθερωτικών αγώνων. Ως αντιπάλους ακόμη τις βλέπουν, διότι 
κατάργησαν τις αυτoκραΤOΡt.ες τους. 

Και είναι αυτά τα μηνύματα που πρέπει να πάρουμε μέσα στην Ευρώπη, αν 
θέΧΟ\lμΕ να δώσουμε τη δική μας φωνή. Να γίνουμε και εμεις μέτοχοι του 

πολυφωνικού ευρωπα'ίκοίΙ τραγουδιού και όχι υποτακτικοΙ του οποιουδήποτε 

έναντι του οποίου δεν είμαστε υποδεέστεροι. Στο κάτω κάτω θύματά τους είμαστε 

και εμεΙς, οι Κύπριοι. Και είναι θύματά το\lς και πολλοί άλλοι στην ιστoρLα. Και να 

μη μας λένε πολλά πολλά για αρχές, όταν είναι έτοιμοι να δεχτούν οτιδήποτε που τα 

συμφέροντά τους το επιβάλλOUΝ, όπως είναι η Το\lρχία και η κατaπά1:ηση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, αλλά και μια ιστορία την oπotα ποτέ δε θα θέλαμε να 

είχαμε εμεις, φασισμός, χιτλερισμός, α.ίΤΟΙΚΙΟΚρατΙΟ, εΥχλήματα κτλ. 'Ε1:σι λοιπόν, 

όταν μιλούμε με 1:0υς Ε\ιρωπαίους, θα πρέπει να μιλούμε χωρίς ηποπάθεια. Να 

μιλούμε ως ίσοι προς Ισο\lς, γιατί και εμεΙς ανnπρoσωπεUoυμε μια τιμημένη 

ιστορία μέσα στον κόσμο που θα πλouτΙOει και τις δυνατότητες της Ευρώπης και 

την (δια την ιστoρtα. 

Παρόλο που αισθάνεται κανένας τον πειρασμό να σιινεχΙσει. θέλω να 
καταλήξω, κίΙριε Πρόεδρε, ότι ως μια μικρή χώρα με ένα 1:εράστιο πρόβλημα. με 

πρόβλημα ύπαρξης. θα πρέπει να εκμεταλλευόμαστε οποιαδήποτε μικρό περιθώρια 
έχουμε. γιατί μεγάλα δεν έχουμε, εξωτεριχής πολιτικής και φιλικών σχέσεων με 
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σαφε(ς προσανατολισμούς. Και ο σαφής μας προσανατολισμός σίγουρα είναι η 

Ευρώπη αλλά με ε ... τίγνωση των δυνατοτήτων και των αδυναμιών τις οποίες έχει. 
Και θα πρέπει να οικοδομήσουμε αυτή την πολιτική με μια (ιλλη σκέψη, ότι ζούμε 
και σε μια ώρα μεΥ{ιλων μετασχηματισμών της ανθρωπότητας. Α ν όλα ήταν σταθερά 

και αμετακίVTlτα, μικρά θα ήταν και τα περιθώρια τα δικά μας. Αλλά, αν 
μπορέσουμε να εντάξουμε ττιν Κύπρο μέσα στο ιστορικό γίγνεσθαι του κόσμου, τότε 
είναι διινατό να υπάρξουν και κόποια περιθώρια για την επιβίωση ττις Κύπρου ως 

τόποιι τοιι λαού ττις, ενός ιστορικού λαού με το δικό τοιι πολιτισμό, μαζΙ με όλοιις 
τοιις άλλοιις λαούς σΙγοιιρα της Ειιρώπτις αλλά και ττις περιοχής μας, και με τοιις 
Άραβες και με τους Αδεσμεύτοιις. 

EVΧαριστώ, κUριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτίθεμαι να διακόψω και θα συνεχίσοιιμε ττιν προσεχή Πέμπττι. Η ημερήσια 
διόταξη θα είναι η ακόλουθη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί ΠΡΟ\}ΠΟλοΥισμούτης Επιτροπής Σι~ Kύπρcnι Νόμος του 1992. 

2) Ο πφ ΤαχUπλooιν Σκαφών Νόμος του 1990. 

3) Ο πφ ε.δικεi>σεως ΣUΜΠΛ_ιχής Πtσtώσεως CΤ<ψε1o A",,"ΠiJξεως) 

Νόμος (Αρ. 9) του 1992. 

4) Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Πρoσφίryων (Σύσταστι, Σκοποι. Λειτουργία. Δομή, 
Αρμοδιότητες και Ά'λJ..Δ Συναφή θέματα) Νόμος του 1992. (Αναπομπή). 

5) Ο πφ ΔημόσWς Eκπα<δευt",ής Ynηρεσlας CΤ_ητιχός) (Αρ.2) Νόμος 
του 1992. (Αναπομπή). 

6) Ο πφΔιχαστηρiωνCΤ_ητιχός)(Αρ. 3)Ν6μος του 1992. (Α"",ομ"ή). 

7) Ο περί Ποινικής Δικονομίας CΤ_ητιχ6ς) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
(Aνωroμπή). 

8) Ο περί ΣιιμπλΗΡΩΜCΠικoύ ΠρoUπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 17) του 1992. 

9) ο περΙΣUΜΠΛ_ιχoύΠΡOlJΠoλoγισμoνΝ6μος(Αρ. 21) του 1992. 

10) Ο περί Ειδικείισεως Σψπληρο..ιματιχτ.; ΠιστciχJεως (Ταμείο Aνακouq;(σεως 

Εκτοπισθέντων και παθόvtων) Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

Ι Ι) Ο περί προσωπικής Κράτησι& Oqξιλετών του Δτιμοσ(συ Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 

12) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης (Αρ. 162) για την Ασφάλεια στη Χρήση τοιι 
Αμίαντοιι Νόμος του Ι 992. 

13) Ο περί Κύρωσης των Πράξεων του Εικοστού Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχuδρoμικής Ένωσης Νόμος του 1992. 

14) Ο περί Περίθαλψης και Μεταχείριστις Τοξικομανών Νόμος του 1990. 

15) Ο περί Δημόσιας E.κπαιδευtικής γπηρεσtας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

16) Ο περΙ Ρύθμιστις των Σχέσεων Εμπορικού Α ντι.προσώπου και 
Α ντι.πρoσωπεooμtνoυ Νόμος του Ι 99 Ι. 

17) Ο περί της EUΡΩΠΑΊxής Σύμβασης για την Προάσπιστι των Aνθρώ;tινων 
Δι.καιωμ{:πων(Ένατο Πρωτόκολλο) (KUΡΩΤικός) Νόμος του 1992. 

18) Ο περί της Αποφάσεως 1191 του ΣυμβουλΙΟυ Συνδέσεως Κύπρου - ΕΟΚ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 
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19) Ο περί Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

20) Οι περΕ Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών ΙΤροποποιητικοΙ) 

ΚανονισμοΙ του Ι 992. 

21) Οι περΕ Γενικού Διοικητικού προσωπιχού - θέση Πρώτου ΔLOικητιχού 

Λειτουργού (Σχέδια ΥπηρεσΙΟς) ΚανονισμοΙ του 1992. 

22) Οι περΙ Υπηρεσιών ΕμπορΙου και Βιομηχανίας - θέση Διευθuvττi 
Βιομηχανίας (Σχέδια ΥπηρεσΙΟς) Κανονισμοί του 1992. 

23) Οι περΙ Πανεπιστημ[ου Κύπρου (Δί.δακτρα) ΚανονισμοΙ του 1992. 

24) Οι περ~ Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Κανονι.σμοΙ του 1992. 

25) Οι περ' Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

26) Οι περί Πολιτικής Άμuνας (ΓενικοΙ) ΚανονισμοΙ του 1992. 

27) ΟΙ περί Ρυθμίσεως της ΜαρΙνας "LIMASSOL SHERATON MARINA~ 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) ΚανονισμοΙ του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙ0 Β': Κατάθεση Νομοσχεδ(ων και Εγγράφων, 

ΚΕΦΑΛΑlO 1"': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) "Η ανάΥκη αναπροσαρμογ1'ις της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας, έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 

με την εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής Κοινότητας". 

(θέμα εΥγραφέν με εισήγηση των BoυΛΙVΤών κ. Χρ. ΠO\JQYoυρLδη και Γ. 

Κασουλίδη). (6.2.92). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην ύπαιθρο χαι οι κοινωνικές και 
οικovoμιχές ΕΠιπτώσεις". 

(θέμα εγγραφtν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου). (12.2.92). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) 'Ά γροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 
ληφθούν, για να σταματήσει η αΣΤUφιλΙO της υπαίθρου". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

4) 'Ή ανάΥκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αuτoδΙOΙκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 
διοΙκησης στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγραφtν από το Βουλευτή κ. Α. Kouκoυμά εχ μiρouς της 

Koινoβoυλεuτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(27.2.92). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευι:ιχής Επιτροπής Άμυνας για το θtμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης CJ\ΙVtήρησης και προστασΙας του 
οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή χ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 
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6) Έκθεση '{ης Κοινοβουλευηκής Επηραιτης Παρακολουθήσεως ΣXεδi.ων 
Aναιrn'ιξεως και Eλtγχoυ Δημόσι.ων Δαπανών για 'to θέμα που 

't ι'tλοφορεΙ'tαι 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την ΠολωνΙα 'to 1989". 

(Αυtεπάγγελ'tη εξέ'tαση ύσt"ερα από πρό'tαση '{ου Βουλευτή κ. Ά. 
Χρυσοστόμου). (4. Ι l.91). 

7) "Η κα'tάσrαση που επικρατεί στην Πύλα και η ανόγκη λήψης μέτρων για 
την ασφάλεια της περιοχής". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση του BoυλεUΤΉ κ. Α. Μούσκου). (4.6.92). 
8) ~H υποβάθμιση της δLtθνσύς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατί.σ.ς και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψεuδoκράτoς από τον 
Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 
ενέργεLtς και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν. ώστε να προστατευτεΙ η 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(θέμα εΥΥραφέν με ει.σήΥηση του Boυλευtή κ. Ευ. EVO'taBLou). (4.6.92). 

θέλω μόνο να αναφέρω ό.ι σtάληκε στον Πρόεδρο της βουλής κ. Γαλανό 
επισroλή διά της οποίας ο κ. Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ. Koινoβoυλευtικός 
Εκπρόσωπος της ΕΔΕΚ, και η ΚαΙ.η Κληριδου, Boυλευtής .ου ΔΗΣΥ ι παρακαλούν 

όπως εγγραφεί το ακόλουθο θέμα στο Κεφάλαιο Δ': "Τα προβλήματα του Ειδικού 
Σχολεtoυ Λεuκωσ(.ας και μέτρα αντιμε.ώπισής .ους". 

Υπάρχει ένσtαση να εγγραφεί: 

Εφόσον δεν υπάρχει tνσrαση, το θέμα εγγράφεται. 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

ΚύΡLt Πρόεδρε. απλώς ήθελα να τονίσω ότι στην ημερήσια δώταξη έχουμε 

πάρα πολλά θέματα του Κεφαλαίου Δ'. Και επειδή είμαστε προς το τέλος .ης 
σαιζόν, δεν πρέπει να γίνει ένας προγραμματισμός, για να τα ξεκαθαρίσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η απάντηση είναι ότι μιρικά από τα θέματα αυτά δε θα. μας απασχολήσουν. αν 
ακoλoUΘήσoυμε την τακτική που εΙχαμι ακολουθήσει. Εκεί δηλαδή που υπάρχουν 
Εκθέσεις που είναι ομόφωνες δε θα συζη.ηθούν. Και έχω υπόψη μου ότι στην 
ημερήσια διάταξη υπάρχουν τουλάχιστον δύο θέματα των οποίων οι Εκθέσεις είναι 
ομόφωνες. ΤΟ πρώτο είναι το υπ' αρ. 6 στην ημερήσια δώταξη, που είναι η Έκθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως για 

την ετήσια έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως για το 1991. Η Έκθεση θεωρείται ότι 
αναγνώσθηκε και εγκρίθηκε. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεLσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ θΕΣΜΩΝ, ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ 

εΠIΤΡΟΠΟΥ ΔΙΟ ΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΤΗΣΙΑ ΕΚθΕΣΗ ΤΟΥ ΕΠΠΡΟΠΟΥ 
ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΟ 199Ι 

ΠαQόντες:: 

Ιωάννης Μάτσης, Πρόεδρος 

Ανδρέας XρΙσtOυ 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή θεσμών. Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 
μελέτησε την ετήσια έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως yLG το 1991 σε δύο συνεδρίες 
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-της που πραγμα-τoπoι~θηκαν σης 19 ΜαΊ:Ου και στις 9 Ιουνίου 1992. Σ-την πρώ-τη 
σuνεδρ(.α -της Eπι-τρoπ~ς παρευρέθηκε ο Επί-τροπος ΔLOLΚ~σεως. ο οποίος και την 

ενημέρωσε πάνω σε γενικά θέμα-τα και ερω-τημαηκά που eyεLΡOvtaL 1\ σε 
παρατηρήσεις που JtfgLilOvtaL στην έκθεσή -του, καθώς και για ης μέχρι -τώρα 

δραστηριότητες της υπηρεσίας του. 

Η παρούσα Έκθεση είναι η πρώtη Έκθεση της Επιτροπής θεσμών, Αξιών και 

Επιtρόπου Διοικήσεως που υποβάλλεται στη Βουλ1\. αλλά ταυτόχρονα και η πρώτη 
που υπoβ{ιλλε"tαι σχεηκά με ετήσια έκθεση -του Επnρόπου Διοικήσεως. Γι' αvrό η 

Επιτροπή θεωρεί σχόπφο να αναφερθεί σε γενικές γραμμές τόσο στη σύσταση, το 

ρόλο και τις αρμοδιόtητές της όσο και στο ρόλο χαι τις αρμοδιότηtες του 

Enιtρόπου Διοικήσεως. 

Η Κοινοβουλευτικ1\ EnLtΡOnTΊ θεσμών, Αξιών και Επιtρόπου ΔLOικ1\σεως 

συστάθηκε για πρώτη φορά από την EπLtΡOmi EπιλoΎ'l\ς τον Ιούλιο του 1991. Όπως 
σαφώς προκύπtει από την ονομασία _ης, αποστολή της είναι να μελετά και να 

προωθεί ης αναγκαιες νομοθεηκές 1\ άλλες ρυθμίσεις που διασφαλίζουν την 

αξιοκρατία και την τ1\ρηση -των αρχών -της νομιμότη-τας και -της χρηστής διοίκησης. 
ενώ είναι αρμόδια και για την παρακολούθηση του έργου -του Επηρόπου 

Διοικήσεως μέσω των διάφορων εκθέσεών του που unoβάλhOvtaL στη Βουλή, 

σύμφωνα μι τη σχεηκή νομοθεσία. 

Ο θεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως, όπως είναι -Υνωστό. άρχισε να 
λειτουργεί στην Κύπρο το Μάρτιο -του 1991. όταν διoeίστηχε από τον ΠρόtδQo της 
Δημοκρατίας ο πρώτος Επίτροπος Διοικήσεως. Ο διoeιoμός αvrός έγινε και με τη 

σύμφωνη γνώμη της Βουλής -των Αvtι.προσώπων, όπως απαιτούν οι πρόνοιες της 

σχεηκ1\ς νομοθεσίας του 1991 (Νόμος 3 του 1991). Στην ίδια νομοθεσία 

καθορίζονται επακριβώς οι εξουσίες και οι αρμοδιότητες του Επιtρόπου 
Διοικήσεως. Σvyκεκριμένα. ο EπLtΡOJtoς Διοικήσεως έχει. σύμφωνα με ης σχετικές 
δια-τάξεις, την εξουσία: 

"(α) Να διερευνά μετά την υποβολή παραπόνου οποιαδήποτε ενέργεια από ή 

εκ μέρους υmιρεσΙOς ή λεηouρyoύ κατά την άσκηση διοικητικής 

αρμοδιότητας για το λόγο όη avrTj παραβι.ό:l;ει τα ατομικά δικαιώμα-τα ή 
ασκήθηκε κατά παρόβαση -των νόμων ή των κανόνων της χρηστής 

διοίκησης και της OQθής συμπεριφοράς προς τους διoικoυμένouς και 

εφόσον η ενέργεια αυτή επηρεάζει άμεσα και προσωπικά οποιοδήποτε 

πρόσωπο. 

(β) Να διερεννά έπει-τα από EvtOh~ του Υπουργικού Συμβουλιου 
οποιοδήπο-τε θέμα το οποίο αφορά -τη λει-τουργ(.α οποιοσδήποτε 

υπηρεσίας, για να διαπιστωθεί αν λειτουργεί εύρυθμα και σύμφωνα μι 

τους νόμους και ης αρχές της χρηστής διοΙκησης." 

Γt.α κάθε δι..ερεuνώμενη περίπτωση ο ΕπΙ-τροπος Διοικήσεως ε(νQΙ 

υποχρεωμένος να υποβάλλει έκθεση ή ειδική έκθεση, όταν απαΗεί-ται. στο 
Υπουργικό Συμβούλιο. Παράλληλα είναι υποχρεωμένος να υποβάλλει στον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας κάθε χρόνο έκθεση όσον αφορά .ην άσκηση των 
αρμοδιοτήtων του με τις παρατηρήσεις και εισηγήσεις .ου. AvtLyρoφo όλων των πιο 
πάνω εκθέσεων ",ου Επιτρόπου κοινοποιούνται στη Βουλή των Αvtιπροσώπων. 

Με βάση τα πιο πάνω σtάληκαν στη Βουλή και στη συνέχεια στην Επιτροπή 

πολλές εκθέσεις .ου Επι-τρόπου aνoφoρLXci με παράπονα που δι.εΡΕUVΉΘΗXαν κατά 
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.0 1991 και 1992. καθώς και η πρώτη ετησια εΧθεσή του που xMU1tt EL την περίοδο 
από τις 15 Μαρτίου 1991, ημερομην(α κατά την ΟΠΟια ο Επίτροπος Διοικήσεως 
ανέλαβf: επl.σημα τα χαθτ'ιXOVΤά του. μέχρι την 31" ΔeκεμβρΙOιι 1991. 

Αριθμητική ανάλυση των παραπόνων που υποβλήθηκαν για το υπό 

επισκόπτιση έτος εμφαΙνεται στον πίνακα που ΕΠισυνάπτεται στην παρούσα Έκθεση. 

ΟΙ διαπιστώσεις του Επιτρόπου Διοικήσεως από'11 μέχρι.ώρα λειτουργία ΤOΊJ 
θεσμού, όπως αυτές αναλύονται στην ετησια έκθεσή του για το 1991, αναφέρονται 

ειδικότερα στα πιο κά.ω: 

(Ι) Στην ανάγκη tΡOltOltOLJj01jt; _ης περ~ Επιτρόπου Διοικήσεως νομοθεσΙας. 

ώστε ο ΕπΙτροπος να έχει την εξοuoιο.: 

(ο) Να δι.eρευν6. και αυτεπάγγελτα ενέργειες _ης διοΙκησης. 

(β) Να διεΡΕVΝά παράπονα και yw ενέρyει.eς των αρχών τοπικής 

διοίκησης. 

(Υ) Να κοινοποιεί στη Βουλή μόνο τις εχθέσεις που αναφtρoνται σε 

σημαντικές, κατά την χρίση τον, υποθέσεις. 

(2) Στην ανάγκη λήψης νομοθεηκών μέtρων, όπως είναι: 

(a) Η θεσμοθέtηση tOU δικαι.ώμαtος πρόσβασης tων πολιtών προς τα 
ΕΠίσημα έγγραφα που βρΙσκovrαι στην xatoxή tης διοίκησης. 

(β) Η βελtΙωση tOU συστήμαtος Τ1')ς αριθμητικής 

κριτηρΙου αξιας που προβλέπεται στον 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσιας Νόμο. 

αποτίμησης του 

περί Δ1')μόσιας 

(γ) Η ρύθμιση tων κριtηρLων που ισχiιoυν για την παροχή σε 

ΕΚτοπισθέντες οικονομικής βοήθειας για στεγαστικούς σκοπούς. 

(δ) Ο σαφής καθορισμός των απαQ<lΙτηtων όρων και ΠΡOUπ:oθέσεων για 

Τ1')ν ΠαQ<lXώρ1')ση eχπαιδευtικών αδει.ών σε δημόσιους υπαλλήλους 

και εκπαιδευηκο\ις. 

(3) Στην ανάγκη λήψης δι.οικηηκών μέτρων που θα στοχε'ύουν στην τήρηση 

της αρχής tης νομιμότηtας και της χρηστής διοίκησης, όπως είναι: 

(α) Η κωδικοποίηση των βασικών αρχών που διέπουν τη δράση των 
δΙΟLκηtικών οργάνων. 

(β) Η επίσπευση της αmοματοποΙησης της εργασιας. 

(γ) Η εισαγωγή σ'ύγχρονου τεχνολοΥΙΧΟ\ι εξοπλισμο\ι. 

Η Επιτροπή, αφο\ι διεξήλθε την έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως και 

ανtάλλαξε μαζί tOU απόψεl.ς όσον αψoQά ta συμπεράσμαtα, ης εwηyήσεις και τις 
δι.ωτιστώσεις του που προέκυψαν από τη μέχρι σήμερα λειtοuρyία της υπηρεσίας 

του, κατέληξε στις πιο κάτω ΠαQ<lτηρήσεις: 

(α) Διαπιστώνεται με ικανοποίηση ότι ο θεσμός του Επιτρόπου Διοικήσεως, 

όπως περιγράφεται στη σχετική νομοθεσισ. που θέσπισε η Βουλή 10 1991, 
άρχισε να λειtουργεί ικανοποιητικά και να εδραιώνεται στη συνείδηση 

tOU λαο\ι. Η Επηροπή, αποδίδοντας ι.δι.αίtερη σημασία στο θεσμό αυτό, 

θεωρεί ότι αmός συμβάλλει ουσιαστικά και θετικά στη σωστή MttOuρyta 

του κράτους, καθώς και στην εδραίωση της πεποίθησης στο κοινό όtι ο 

ΚQQηχός μηχανισμός AιL10UQYU oωcnά xaι ό1ι τηQOύνιcu ~ CIflXίς 'πtι; 
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νομιμόηΥι:ος χα~ της χρηστής δl.Otχησης. Με αυτό το πνεύμα 1'1 Επιτροπή 
θεωρεί ότ~ 10 έργο του Επιτρόπου Διοικήσεως δεν πρέπει να 
εκλαμβάνεται ως μέσο επίχρισης 10υ χ\!βερνητιχού έργου ούτε και να 

παρερμηνεύονται οι διάφορες εισηγήσει,ς και παρατηρήσεις του σχετικά 

με διερευνώμενα παράπονα του κοινού που μοναδικό σκοπό έχουν την 
αποτελεσματική προστασία των πολιτών από εκεΙνις τις ενtργειες της 

διοίΚllσης που προσβάλλουν τα δικαιώματα και τις ελευθερίες τους. 

(β) Με βάση τα στοιχεία ΠOΊJ περιλαμβάνονται στην πρώτη ετήσια έκθεση 
του Επιτρόπου Δl.Οικήσεως και τη μέχρι σήμερα λειτουργία της 

υπηρεσίας του, η Επιτροπή δεν μπορεί να μην εξάρει 10 ζήλο με τον 

0ΠΟto ο Επίτροπος, παρά το όη το προσωπικό της \ιπηρεσΙας 10\1 είναι 

προσωρινό και ολιγάριθμο. ανέλαβε πλήρως τα καθήκοντά του αμέσως 
μετά 10 δι.ορισμό του. Η ανάγκη διασφάλισης της ανεξαρτησίας του 
θεσμοίΙ του Eπ~-.:ρόπoυ Διοικήσεως και ο σημαντικός ρόλος που ο 
τελευταtoς έχΗ να διαδραμα.Ισει επιβάλλουν τη σtελέxωση -':1]ς 

υπηρεσ(ας -.:ου με μόνιμο ΠΡOσOντOUχO προσωπικό. έ-.:σι που 1] 
λει.OUΡYΙO .ου θεσμοίΙ να καταστεΙ ακόμη πιο αποτελεσματική, 

(γ) Η Ε.ι-ΤLΤΡΟΠΤ; επισημαΙνη με ~κανoπoί1]ση τη δήλωση του Επι-.:ρόπου 

Διοικήσεως ότι άρχισε να διαφαΙνεται η απο.ρεπτική και κα.αλυηκή 

επl.δρcιση .ου θεσμοίΙ στη δQάση και σuμπεριφoρό: της δημόσιας 
δΙΟ(Κ1]σης, Σ.ο σημεΙο αυτό 1] Eπ~ΤΡOπΤ; θεωρεΙ σκόπιμο να επισημάνει.ο 

γεγονός ότι μέχρι σήμερα δεν υποβλήθηκε ειδ ική έχθεση η οπο(α. 
σύμφωνα με τις πρόνοι..ες '1]ς νομοθεσΙας που διέπει .1] λεnουργ(α .ου 
θεσμού. υποβάλλεται στις πεΡLΠτώσεις εκείνες καtά τις oπotες οι 
συστάσεις ή εισηγήσεις του Επιτρόπου δεν ακολουθούνται από '1]ν 
αρμόδια αρχή ή η αδικΙα δεν επανορθώνε.αι μέσα στον καθοριζόμενο 

από τον EπLtΡOJto χρόνο, 

(δ) Η ΕπΙ1'ροπή τέλος δ1]λώνει ό1'Ι σtα πλαίσια των εξουσιών και 

αρμοδιοτη.ων της και λαμβάνοντας υπόψη τις διάφορες εκθέσεις του 
Επιτρόπου Δl.Οικήσεως θα καταβόλει κάθε δυναtή προσπάθεια για t1] 
διασφάλιση της αξισκρατ(ας στον 1'όπο μας και την υλοποΙ1]ΟΊ1 του 

μηννμαtος της πρώτης ετήσιας έκθεσης tOU ΕπΗρόπου ότι ~o θεσμός tOU 
Επιτρόπου Διοικήσεως πρέπει να καtαξιωθεΙ και θα καtαξιωθεΙ", 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Ανάλυση παραπόνων για το έτος 1991 

Ερευντιθέντα ή ερευνώμενα 

Μ1] ερευντιθέντα 

Στάδι.ο προκαταρκτικής δι..ερεύντισης 

Σύνολο παραπόνων που υποβλήθηκαν 

Αριθμός 

παραπόνων Ποσοστό % 

252 54 

184 39 

30 7 

466 100 

-------------------------------------------
Από τα 184 μ1] ερεUVΗθέντα παράπονα τα 147 δεν ερεuνήθτ)καν λόγω 

αναρμοδιότητας. ενώ .α 37 δεν ερεννήθτικαν με βάση τη διακριηκή εξουσία του 
Επιτρόπου Διοικήσεως, 
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Η ανάλυση των 252 ερευνηθέντων ή ερειινώμενων παραπόνων έχει ως 

ακολούθως: 

Ανόλοοη ερευνηθέντων ή ερεuνώμενων παρα..."'tόνων 

Παράπονα για τα οποΙΟ συμπληρώθηΚΕ 11 έρευνα 

Παρά,"tονα για το αιtotα διακόπηκε 11 έρευνα 

α) επειδή ικανοποιήθηκε το παράπονο 

β) επειδή ήΊαν αβάσιμο το παράπονο 

Υ) για άλλους λόγους 

Παράπονα για τα ().ι"tοtα διιξό:Υεται έρευνα 

Σύνολο ιρεuvηθtvtων ή ερεUΝώμενων παραπόνων 

------------------

23 
34 

21 

44 

78 

130 

252 

Από τα 44 παράπονα για τα O1tοΙα συμπληρώθηκε 11 έρευνα και συντάχθηκε 
1:ελική έχθεση τα 23 απoδιΙχθτtκε όη ήταν αβάσιμα. γι.α 14 έγιναν συστάσεις

ει.σηΥήσει.ς, για 6 ασκήθηκε κριτική και για Ι έΥιναν συστάσεις-Εισηγήσεις χωρίς 

κριτική. 

ΤΟ μεγαλύτερο ποσοστό του συνόλου των παραπόνων που UΠCJβλήθηκαν 

αφορούσε θέματα υπαλληλικά. εκπαιδευτικά και εργατικά. Τα παρόπονα κατά θέμα 

-- αναλύονται ειδικότερα ως εξής: 

Ανάλυση παραπόνων κατΔ θέμα 

Αριθμός Ποσοστό % 

παραπόνων 

ΑπαλλοτριΟΟεις-Επιτάξεις-Κατασχευές 39 8 

γπαλληλικά-Eκπαιδε"ηκά-Eρyατ~κά 113 24 

Οικονομικά-ΦορολΟΥικά-Δασμοί-Τέλη 32 7 

ΠροσφιιΥικά-Κρα.τικά Χορηγήματα-Παραχωρήσεις 42 9 
Προσφορές 10 2 

Κtηματολογικά 29 7 

Έκδοση αδειών 29 6 
ΠρoσφoQά \lΠηρeσιών vyεtας 8 2 

Διαδικαστικά-Καθ"στερήσεις 12 3 

θέματα Αλλοδαπ:ών·Μεταναστείισεως 16 4 

Πολεοδομικά 12 2 

Άλλα 124 26 

Σύνολο 466 100 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

ΤΟ επόμενο θέμα, του οποίου η Έκθεση εΙναι ομόφωντι. eLvaL 11 Έκθεση της 
Κοινοβουλευnχής Επιτροπής Παι.δεtας για το θtμα πο\! τιτλοφορείται "Η 

ετοιμότητα ή όχι εφαρμο'Y1iς του Kuπριαxoύ Πι.στοποιηηκο'ύ Εχπαιδεύσεως". 
Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Ε.,ιτροπης, 26. ι ι. 1991 . Και αυτή τι Έκθεση 
θεωρείται ότι δι.αβάστηΧε! και εγκρί.θηχ.ε. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναyνωσθeίσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 
ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ "Η ETOIMOTHTA Ή σχι ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΟΥ 
ΚΥΠΡΙΑΚΟΎ πι:ετΟΠΟIΗΤΙΚΟΥ EKΠAlΔEYΣEΩΣ" 

Πα~vrες: 

ΝΙκος Αναστασι.όδl1ς. Πρόεδρος 

ΚλαΙρη ΑΥΥελιδου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Ανδρέας Φιλtπ1toυ 

Λώρης Λuσι(inης 

Θάσος Mιχαηλtδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης K1.IΠQιoνOύ 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Koινoβoυλeυηκή EπΙΤQO.ιoτή Παιδείας εξέτασε αvτεπάyyελτα το ΠΙΟ πάνω 

θtμα ύστερα από την απόφαση του YΠOUQΎεΙOιι Παιδείας να εισαΥόΥΕΙ το θεσμό τσυ 
Κ\ι1t(Iιακού Πιστο.ί10ιητικού Εκπαίδευσης ως μέτρο διασφ(ιλισης κάποιου 

εκπαιδεut~κo"ύ επι.πέδο\! στον τόπο μας, καθώς και για διάφορους άλλους σκοπούς. 

O~ λόΥοι πο\! οδήγησαν την Επιτροπτ1 στην εξέταση το\! πιο πάνω θtματoς 
τ1ταν η διερεύ'ΥΤ)ση της αναΥκαιότητας ή μη της ειοαγω'Y1iς το\! Kwτρι.ακoύ 

Πιστοποιητικού Εκπαίδευσης και της ετοιμότητας τ1 μη των wuιρεσιών το" 
Yπo\JQΎε(O\! Παι.δεtας για ELσαγω'Y1i και εφαρμο'Y1i το" θεσμού α\!τού, λαμβανoμtντις 
υπόψτι κα~ της Κ\!ΠQιακτ1ς πραγματικότητας. 

Η ΚοινοβουλΕυτική Επιτροπή Παι.δείας εξέτασε το πω πάνω θέμα σε ε:ιπά 

συνεδρίες της που πραγματοποιτ1θηκαν στο διάστημα μεταξύ 26 ΝοεμβρΙΟυ 1991 και 
26 Mawu Ι 992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθτικαν και εξέφρασαν τις απόψε..ς τους 
εκπρόσωποι το" ΥπουργεΙΟυ Παιδείας, της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του 

ΠανΕΠιστημΙου Κύπρου, .ων Συνδέσμων Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Σχολών Μέσης χαι 

Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, του Συνδέσμου Διευθuvtών Μέσης Εκπαιδευσης, της 

IuvtoνLOΤLXTι; Επιτροπής Μαθτι.ών, του Κλάδο\! Επιθεωρητών .Ο\! Υπο\!ργεΙου 
Παιδείας, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων 

Μέσης Εκπαίδευσης, των οργανώσεων νεολα[ας και φοιτητών ΝΕΔΗΙΥ, ΕΔΟΝ, 

ΝΕΔΗΚ, Σ.Ν. ΕΔΕΝ. ΑΔΗΣΟΚ. ΦΙΛΕΛΕΥθΕΡΩΝ, ΠΟΦΝΕ χαι ΣΕΦΕΚ και των 

οργανώσεων νεολα(ας των συνδικαλιστικών και αγροτικών οργανώσεων ΣΕΚ. 

ΠΕΟ, ΔΕΟΚ. nEK, ΕΚΑ. Αγροτικτ1 και Παναγροτικός Σύνδεσμος. 

Οι εκπρόσωποι το\! Υπουργε[ου Παι.δε(ας κατέθεσαν στην Επιτροπή τα 

ακόλουθα: 

1) Η απόφαση για την καθιέρωση εξετάσεων πο" θα οδηΥούν στην 

απόκτηση του Κ υπριακού Π ιστοποιητιχού Εκπαιδεύσεως λήφθηκε από 

το Υπουργικό Συμβούλιο στ..ς 6. Ι 1. 1986 με βόση έκθεση ει.δικής 
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επιτροπ'ής στην οποία μετείχαν ο Διευθυντής Ανώτερης και Ανώτατης 

Eκ.ίταιδεUΣΗς, ο Διενθυντ'ής του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και 

εκπρόσωπος του Τμ'ήματος Μέσης Eκπαιδεuσης, του Γραφείου 

Προγραμματισμού και της Yπηρεσtας Δημόσιας Διοίκησης και 

Προσωπικού. 

2) Η έκθεση της ειδ~κής επιτροπ'ής στάληχε στα Υπουργεία Οικονομικών, 
Εργασίας και Koινων~xών Ασφαλίσεων, Yyεtας. και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, για να ενημερωθούν και να υποβάλουν τυχόν απόψεις 

τους. Στάληκε επίσης στις εκπαιδευτικές οργανώσεις, στις 

ΣυνoμoσπoνδLες Συνδέσμων Γονέων Δημοτικ'ής και Μέσης Εκπαίδευσης, 

στις συνδικαλισnκές οργανώσεις, στην ΟΕ8. στο ΚΕΒΕ και στο 

Σύνδεσμο Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης. 

3) Σκοπός των εξετάσεων θα εΙναι η διαπ{.στωση των γνώσεων και 

δεξι.οτήτων του υΠΟψηφ(ου στο εξεταζόμενο θέμα. Σε όσους 

επιτυγχάνουν θα χορηγεΙται το σχετικό πιστοποιητ ικό. 

4) Το Κυπριακό Πιστοποιητικό Ex.παιδεUΣΗς θα μπορει, μαζί με το 
απολυτ'ήρι.ο του σχολείου μέσης εκπαίδευσης, να αποτελεί κριτ'ήριο για 

πρόσληψη στη δημόσια νπηρεσία 'ή και στον ι.διωτικό τομέα. 

5) Το Κνπρι.ακό ΠιστΟΠΟΙ1jτικό Εκπαιδενσης θα μπορεί να χρησιμοποιείται 
για ακαδημα'ίκούς σκοπούς, θα μπορεί δηλ. να αποτελεί., μαζί με το 

Q.ι'"tολUΤΉρι.ο του σχολείον μtσης εκπαtδευσης, το αναγκα(ο προσόν για 

εισδοχ'ή στα ανώτερα και ανώτατα εκπαι.δεuτικά ι.δρύματα της Κύπρου 'ή 

και του εξωτερικού, εφόσον αναγνωριστεΙ 

6) Το KνΠQιακό Π ιστοποιητικό Eκπαt.δεUΣΗς δε θα υποβσ.θμΙΟει το 
απολυτ'ήρι.ο των σχολείων μέσης εκπαίδευσης ούτε και θα αυξήσει ης 

ανό.Υχες για φροντιστηριακά μαθήματα. αφού η εξεταστέα για την 

εξασφάλισή του ύλη θα είναι εκείνη που διδόσχεται στα σχολεία. 

Ο Πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ εξέφρασε σοβαρότατες επιφυλάξεις ως προς την 

αναγκαιότητα εισαγωΥ'ής του θεσμού του Κυπριακού Πιστοποιητικού Εκπαιδευσης, 
γιατί, όπως είπε. νπάρχει μεγάλος κίνδυνος υποβάθμισης της αξίας του 

απολυτηρίου μέσης εκπαίδευσης, αλλοίωσης του ανθρωπιστικού χαρακτ'ήρα της 

προσφερόμενης σήμερα παιδείας και ενίσχυσης της παραπαιδείας και της ιδιωηκής 

εχπα(δευσης. Παρ' όλ' αυτά. ο Πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ, αφού επέκρινε την 

κυβέρνηση για τη σπουδή που επέδειξε στη λ'ήψη της απόφασης για εισαγωγή του 

θεσμού. εξέφρασε την επιθυμία και την προθυμία της οργάνωσής τον να συζητήσει 

εξ υπαρχ'ής το όλο θέμα, ώστε, αν διαπιστωθεί η αναγκαιόΤ1')τα και 1') χρησιμότητα 

του θεσμού. να avatTltTleOUV οι κατάλληλοι τρόποι εφαρμογής του. 

Οι εκπρόσωποι Τ1')ς ΟΛΤΕΚ δ'ήλωσαν στην Επιτροπ'ή πως το σχέδιο εισαγωγ'ής 

του Κυπριακού Πιστοποιητικού Εκπαίδευσης, όπως προτείνεται, δε λαμβάνει 

νπάψη τους αποφοίτους των τεχνικών σχολών και ζήτησαν τη βελτίωσή του, αφού 

ληφθούν υπόψη και οι απόψεις της οργάνωσής τους. 

Εκ μέρους της Προσωρινής Διοικούσας E,.'"tιtΡOm'ι; του Πανεπιστημίου 

Κίιπρου κατατέθηκε επιστολ'ή στην οποία αναφέρεται πως η Επιτροπ'ή δεν έχει 
μελετήσει σε βάθος το θέμα, πιστείιει όμως πως το κυπριακό Π ι..στοποιητικό 

Εκπαίδευσης μπορεί να αποτελέσει ένα χρ'ήσιμο θεσμό. 
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Οι εκπρ6σωπo~ της Συνoμoσπoνδtας Συνδέσμων Γονέων Μέσης Eκπαl.δεuσης 
"ποστήριξαν την εισαγωγή του θεσμού Ίου Κ"πριακού Πισι:οποιηηκο'ύ 
Eκπαtδευσης. αλλό αμφισβήΊησαν τη δυναΊόtηΊα άμεσης εφαρμογής tOU. Οι Ι.δι.οι 

εκπρόσωποι. αφού επέκριναν την κυβέρνηση για το γεγονός όη σε κανένα στάδιο 

δεν κάλεσε Ίη Συνομοσπονδία τους. για να εκθέσει ης α.ί.όψeις Ίrtς. εξέφρασαν το 
φόβο πως με τον Ίρόπο που προτείνεται να εφαρμοστεί ο θεσμός θα αυξηθούν οι 
ανάγκες των μαθητών για μαθήμαΊα σε φQOηιστήρια. Τέλος. κάλεσαν την 
κυβέρνηση να σνζητήσει το θέμα με όλους τους ενδιαφερομένους, ώστε να καταλήξει 
στις σωστές αποφάσεις. 

Οι εκπρόσωποι του Κλό.δο" Επιθεωρητών Ίου ΥπουρΥε(.ο" Παιδε(ας -ιάχθηκαν 

εναντίον Ίης εισαγωγής Ίου κ"πριακου Πιστοποιηηκου Εκπαιδευσης, γιατί αυτό, 
κατά τονς ίδιους, θα επενεργήσει σε βάρος του απολυτηρίου αλλά και εναντLoν Ίων 
Lδιων Ίων στόχων της εκπαιδευσης γενικότερα, ενώ θα αποβεί παράγοντας αύξησης 

των ιδιαίτερων μαθημάτων. ΑντΙ αυτού εισηγήθηκαν την ενδυνάμωση και 
ολοκλήρωση του θεσμού των ενιαίων εξnάσεων, ώστε να "πηρεΊεΙ όλους τους 

σκοπούς που προορίζεται να εκπληρώσει το Κυπριακό Πιστοποιηηκό Εκπαίδευσης. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Διευθυντών Μέσης Εκπαιδε"σης, αφού 
διαμαρτυρήθηκαν για ΊΟ όΊΙ ο Σύνδεσμός Ίους δεν κλήθηκε από το Υπουργείο 
Παιδεtας, για να εκφράσει τις απόψεις του. τάχθηκαν εναντ[ον του θεσμού του 

Κυπριακού Πιστοποιηηκού Εκπαίδευσης, γιατΙ. όπως είπαν, θα υποβαθμίσει τον 

ανθρωπιστικό χαραΚΊήρα της εκπαίδευσής μας και θα καλλιεργήσει την 

παραπαιδεtα. 

Οι οργανώσεις Ίων φοΙΊηΊών, καθώς και όλες οι οργανώσεις νεoλαtας, δεν 
α..-τέΡΡΙψQν -ιην ιδέα _ης εισαγωγής '{ου θεσμού Ίου Κu.-τριακού Πιστοποιηηκού 

Εκπαίδευσης, εξέφρασαν όμως σοβαρές επιφυλάξεις όσον αφορά Ίον προτεινόμενο 
Ίρόπο εφαρμογής Ίου, Έτσι εισηγiιθηκαν το Υπουργείο Παιδειας να ετοφάσει 
ολοκληρωμένο σχέδιο, γύρω από '{Ο οποι.ο να διεξαχθεί διάλογος με'tαξ'ύ όλων Ίων 
ενδιαφερομένων, ώστε να εξευρεθεί ο πιο σωστός τρόπος εφαρμογής του. 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Σχολών Μέσης 
Εκπα(δευσης '{άχθηκαν "πέρ της εισαγωγής του θεσμού του Κυπριακού 

Πιστοποιηηκού Εκπαίδευσης, επειδή ο Σύνδεσμός Ίους θεωρεί ότι αυτό θα είναι το 

πιο δίκαιο κριτήριο όσον αφορά ΊΟ επίπεδο μόρφωσης, ζήΊησαν όμως Ίην εξαίρεση 
-ιων αποφοίτων των ιδιωηκών σχολών α..-τό Ίην υποχρέωση απόκτησης Ίου 

πιστοποιητικού αυτού. αφού γι' αυΊούς διεξάγοηαι ειδικές εξεΊάσεις βάσει των 

ΟΠΟΊελεσμάΊων των oπoLων αξιολογούνται τόσο για δι.ό.φορες πρoσλήψε~ς όσο και 
για εισαγωγή σε δι.ό.φορα πανεπιστήμια. 

Οι εκπρόσωπo~ της Συντονιστικής Ε.ί1ηροπής Μαθη'tών δεν '{άχθηκαν 
εναντίον του θεσμού, ζήτησαν όμως να λειτουργήσει σωστά και όχι ωφελιμιιπικά, 
να αναβληθεΙ η εφαρμογή Ίου τόσο για φέτος όσο και για τον επόμενο χρόνο και να 
εφαρμοστεί. μόνο αφού εκφραστούν απόψεις και εκλεΙψΟυν οι υπάρχουσες ατέλειες. 

Οι (διοι εκπρόσωποι διεuκρίνισαν πως αντικρίζουν το θεσμό αυτό ως τον 
αηικαταστάτη των προεισαγωγικών εξετάσεων για εισδoχτi στα ελληνικά 

πανεπιστήμια. καθώς και όλων των εξεΊάσεων που γίνονται για προσλήψεις ιπη 
δημόσια υπηρεσία. ιπους ημικραtικο'ίις οργανισμούς και στον ιδιωτικό Ίομέα. 

Η Κοινοβουλευηκή ΕπΙΊροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα τα ιποιχεΙα 

και τις απόψεις που εκτέθηκαν ενώπιόν της. καΊέληξε σtO συμ.-Uροσμα πως η 
εισαγωγή σtO παρόν σtάδιO Ίου υπό συζή'tηση θεσμού θα είναι βεβιασμένη, γιατί δε 

σuντρέχouν όλες οι απαραΙΊητες για την εφαρμογή του προ\lποθέσεις ούτε υπάρχει η 
αναΥχα(α υποδομή γι' αυτή. 

1 
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Eνόψε~ του πιο πάνω συμπερόσματός της η ΕπΗροπή ΧαλιΙ την Εκτελεστική 

Eξoυσiα σε θέματα ανάλοΥτις σοβαρότητας να μη φειδεται χρόνου και να εξαντλεΙ 
όλα τα περιθώρια διαλόγου με όλους τους ενδιαφερομένους. ώστε να προβαΙνει στο 

σωστό προγραμματισμό. 

ηλος η Επιτροπή πληροφορεί τόσο το Σώμα όσο και την Εκτελεστική 

EξouσΙO πως έχει καταθέσει αυτεπάΥγελ το πρόταση νόμου πον 1tQOβλέ,ί1:EΙ πως η 
διεξαγωγή εξετάσεων τόσο για εισαγωγή οε ανώτερα και ανώτατα εκπαι.δευτικά 

ιδρύμα.α όσο και για παροχή οποιουδήποτε πιστοποιητικού σπουδών θα ρUΘμιζε'tαι 

με Κανονισμούς. Με τον τρόπο αuτό η Βουλή θα έχει τη δυνατότητα να 
τοποθετείται και η {δια στα θέματα αυτά. αφού ακούσει και τις απόψεις όλων των 
ενδιαφερόμενων πλενρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα θέματα των οποΙων nQtJtEL να ολοκληρωθεΙ η συζήτηση, προτού κλείσει η 
8ονλή, είναι τα ακόλουθα: 

1. " Η ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας. tτo~ που να εναρμονιστούν και να συμπλtoυν 

με την εξωτερική πολιτική της EUΡΩΠαΊ:κής Κοινότητας'" θέμα εγΥραφέν 
με εισήΥτιση των Boυλεuτών κ. Χρ. Πουργουρίόη και r. Kασoυλtδη στις 
6.2.1992. Συνέχιση της συζήτησης. 

2. Μ Η έλλειΨτι βασικής υποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και 
οικονομικές επι.mώσεις". θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Boυλεvτη Χ. Α. 

Μούσκου στις 12.2.1992. Σuνέχιση της συζήτησης. 

3. "Η ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

autoδLo(xTJoη; στην Κύπρο ως σίtyχρoνoυ προοδεντικού θεσμού 
διοίκησης στην Ευρώπη". θέμα εγΥραφέν από το Βουλευτή κ. Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεcς στις 27.2.1992. 

4. Έκθεση της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται "Η ανόγκη κατάλληλης ΣUVΤΉρησης και προστασιας του 
οπλισμού της Εθνιχής ΦρουράςΜ. Αυτε...άγγελτη εξέταση ύστερα από 
πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. Χάσικου στις 8. 1.1992. 

5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής E..ιτQOJtής Παρακολουθήσεως Σχεδιων 
Aναmύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ehLxomlριov από την Πολωνια το 1989". 
Auτε...άγyελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου στις 4.1 1.1991. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlον; 

Κύριε Πρόεδρε. το θέμα που τιτλοφορεΙται "Η ανάγκη κατ6:λληλης ΣUVΤΉρησης 
και προστασίας του οπλισμού της Εθνικής ΦQoυράς" θα παρακαλούσα να μείνει γι.α 
τη συνεδρίαση της 2ας Ιουλίου. γιατί θα απουσιάζω κατά τις προσεχείς 

συνεδριάσεις και θα ήθελα να παριuρΙOΚoμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Αν είναι ομόφωνη η ΈΧθεση και αν σuγκατατεθεΙ ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παρακαλώ. τότε ΧΕιριστείτε το ό..ως εσεις κρΙνετε. κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί προυπολΟΥι.σμού της Επιτροπής 

Σ~ττιρών Κύπρου Νόμος του 1992" και αναβολή της συζήτησης του 

θέματος γι.α την επόμενη συνεδρίαση. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο ''Ο περί Συμπληρωμοτικου προυπολΟΥισμού 

Νόμος (Αρ. 47) του 1991" και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 

''Ο Τροποποιητικός του περί ΠΡOtJ.πoλoγιoμoύ Νόμου του 1991 Νόμος 
το" 1992 ~. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εκτάκτου Προσφυγικής Επιβάρυνσης 
(Εισαγόμενα Eμ..""tOρεύματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και 

ψήφισή του σε νόμο. 

5) Δι.εξαγωΥή σύντομης συζήτησης [Κ. Καζαμίας, Λ. Ιεροδιακόνου. Ν. 

Ρολόνδης, ΠροεδΡΕ'ύων (ΓΙ. Κληρίδης» ύσ'tερα από παρατήρηση του 

Χ. Καζαμία ότι τι Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδιχείισεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 
1992." αναφίρεται σε δύο διαφορετικά θέματα. το δεύτερο από τα οπο(α θα 
πρέπει να αναβληθεί. και αναβολή του όλου θέματος για την επόμενη 

συνεδρίαση. 

6) Έκθεση γι.α το νομοσχέδιο "Ο περί Εφαρμογής της Γεν~κής Εκτίμησης 
για τους Σκοπούς των περί Aπoχηεiισεων Λάρνακας Κανονι.σμών το\! 

1991 Νόμος το\! 1992" κα~ ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για τους Kανoνισμoiις (Ι) ''Ο ι περί Αρχής Λιμένων KiιΠΡOυ 

(Καταβλητέα Δ~καιώματα) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", 
(2) "Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρο\! (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

(Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) Kανoν~σμoί το\! 1992n και (3) "Οι περί Αρχής 
Λιμένων KiιπΡO\! (Καταβλητέα Δικαιώματα) (τροποποιητιχοι) (Αρ. 3) 

Κανονισμοί το\! 1992", η παρατήρηση το\! κ. Ν. ΠιποκοπΙτη που 

ακολούθησε πάνω στο θέμα και έ'Υκρισή τους . 

8) Απαντήσεις Υπο\!ργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Ο διορισμός το\! 

Γερμανού αρχαιολόγο\! Franz G. Maier στο Εκλεκτορικό Σώμα 

Ελληνικών Σπουδών το\! Παν!πιστημίου KiιπΡO\! • Τα προσόντα των 
πλοιάρχων σκαφών που εκτελo~ν παράκτιες κρουαζιέρες· Η γεώτρηση 

στην περιοχή "Mηλλoνέρ~" στο Πέρα Πεδί· Τα εισαγόμενα φυτοφάρμακα· Η 
καταπολέμηση των αγριόχορτων από το\!ς δήμους). 

9) ΑΥορείιοεις και. παρατηρήσεις (Δ. Xριστόφw.ς, Τ. Παπαδόπουλος, Δ. 

Θεοδώρου, Τ. Χατζηδημητρίου) πάνω στο θέμα 'Ή ανάγκη αναπροοαρμοΥής 

της εξωτερικής μας πολιτικής και ~ των δραστηριoτήtων μας, tτm που να 

εναρμονιστοίιν και να συμπλέουν με την εξωτερική πολ.ι.τικ'ή της EUΡΩΠΑ'Ι:Xής 

Κοινότητας" (συνέχι.ση της συζήτησης). του οποίου η σU;ήτηση θα συνεχιστει. 

στην επόμενη ΣUΝΕΔΡlαση. 

10) Έκθεση για την πρόταση νόμο\! ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ, 4) Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και 

οι παρατηρ'ήσεις πο\! ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Α. Φιλίππου. Α. 

Μαρχιδης, Τ. Παπαδόπο\!λος, ΠΡOεδρεiιων. Ρ. Πρέντζας) και ψήφισή της 

σε νόμο (με αρ. 2 του 1992). 
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11) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' γ~α αυτεπό:γγελτη εξέταση από την αρμόδια 
Ko~νoβoυλευτική Ε.ίΤΙΤΡΟπή του θέματος "'Τα προβλήματα του Ειδικού 
Σχολείου Λευκωσίας και μέτρα αντιμετώπισής τους". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Τ. Χατζηδημητρίου και κ. 
Κ. Κληριδου). 

12) Έκθεση σχιτικά με την ετήσια έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως για το 
1991 και λήξη του θέματος. 

13) Έκθεση για το θtμα 'Ή ετοιμότητα ή όχι εφαρμογής του Κυπριακού 
Πιστοποιητικού Εκπαιδεύσεως" και λήξη αυτού. 

Τιμή: 7SΣ 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κηρύσσω τη λήξη_ων εργασιών της στιμερινής σuνtδρΙας. 

ΟΙ οκό).0\180Ι Βου).ευτές 

α).φαΡητική σειοά: 

ΑγαπΙΟυ Γιαννάκης 

Α γγελt.δOυ ΚλαΙρη 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

ΓεωργΙΟυ Αριστοφάνης 

Γιάγχου ΚΙκης 

EUΘUμίOυ Ττίμης 

ΕυσταθΙΟυ Ευστάθιος 

Ηλώδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κληρίδης Γλαύκος 

ΚληρΙδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Kouκoυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανοίι Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ uσιώτης Λώρης 

CιIQa λήξης, 1.10 μ.μ.) 

υπέγοαψα" το" κατά).οΥΟ τω" παοόνι:ων με 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Πα..wγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Auγtρινός 

Πιποκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλLππoυ Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρί.ου Τάκης 

ΧριστοδουλΙδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Ανι:ιποόσωποι θOησxεvτικώ" Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·Ι:τζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

Π ΙΝΑΚΑΣ Π ΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Κατάθεστι Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

lα) Δ~εξαγωγή συζήτησης (Α. Χρίστου, Α. Μαρκίδης, Τ. Παπαδόπουλος, 
Ευ. Ευσταθίου. Α. Φιλίππου, Γ. Κασουλίδης, Ρ. πρέντζας, Γ. Α γαπίου, 

Χρ. Σολωμής, Δ. Χριστόφιας) αναφοριΧά με το αίτημα της 

Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Παιδείας να κηρυχθεί επείγουσα η 

πρόταστι νόμου που κατατέθηκε με τον τίτλο .'0 περί Δημόσιας 
Εκ...αιδευηκής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ.4) Νόμος του 1992" 
και ψήφιστι υπέρ της κήρυξής της ως επείγουσας. \ 







-. 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΓ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΙΥΝΟΔΟΣ Α' 

ΣννεδρΙαση 25ης Ιουνίου Ι 992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

('Ωρα έναρξης: 4.38 μ.μ.) 

(ΑΙ!. 47) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αντής. Παρακαλούνται οι 

ένημοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΟΧ. Λυσσαριδης. 

Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχει καθιερωθεί για ορισμένα θέματα επειγούσης φύσεως να 

δικαιούμαστε να κάνουμε Εισηγήσεις προ ημερησίας διάταξης. Ομολογώ ότι ίσως 

τjταν παράλειψη, διότι το θέμα δεν τέθηκε στη σύσκεψη των αΡΧ1Ίγών των κομμάτων 

σήμερα το πρωί. αλλά είχα την ευκαιρία να επικοινωνήσω μαζί σας . κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

και να εκφράσω αυτ'ή μου την επιθυμία. Ο λόγος είναι η διάσκeψrι η oπotα θα γΙνε~ 

το Σαββατοκυρίακο στη Λ~σσαβώνα κα~ στην οποία θα συζητηθεί η έναρξη διαπραγ· 

ματείισεων με ορισμένες χώρες για διεύρυνση του αριθμού των χωρών που αποτε· 

λούν σήμερα την Ευρωπα'Ι:κή Κοινότητα. Είναι γνωστό ότι αν η Κύπρος δεν περιλη· 

φθεΙ στις χώρες με τις οπο(.ες θα αρχίσει διαπραγμάτευση yLO διεύρυνση της 

Ευρωπα"ίκής Ko~νότητας. το θέμα θα παραπεμφθεί Ισως για πολλά χρόνια μετά. 

ίσως μάλιστα και στις ελληνικές καλένδες. Γι' αυτό η εισήΥ11σή μου είναι. αν η 

Βουλή συμφωνεί. να στείλουμε μια επείγουσα έκκληση προς την ελληνική κυβέρνηση 

να χρησ~μoπoιήσει όλα τα στη διάθεσή της μέσα, ώστε η Κύπρος να περιληφθεί στην 

πρώτη ομάδα των χωρών με τις οποίες θα αρχίσει τι διαπραγμάτευση για το θέμα τη, 

εισδοχής . Το θέτω ενώπιον του Σώματος για απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Μάτσης. 

(3193) 
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Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όχι μόνο συμφωνούμε με την ειmfyηση ΤΟ\l Προέδροιι της 
ΕΔΕΚ, αλλά και υπερθεματ(ζουμε και θέλουμε με έμφαση να τονίσουμε ότι είναι τι 
επΙΘUμία μας. όπως αυτή τι θέση, όπως την εξέφρασε ο χ. Λ υσσορωης. μεταφερθεί 
προς την ελληνική κυβέρνηση. Αν παρ' ελπίδα 11 αίτηση της Kiιπρoυ για ένταξη στην 
Ενρωπαϊκή Κοινότητα. μεταφερθεί μετά το '96, όπως δυστυχώς είναι τι εισήΎf!01I του 
Υπουρ-Υού εξωΤΕρικών της Μεγάλης Βρετανίας και των τριών Κό.τω Χωρών που 
ακούσαμε προχθές, τότε θα πρέπει να θεωρήσουμε ως γεγονός τετελεσμένο ότι τι 
Κύπρος μετά δUΣXOλίας πλέον θο. μπορέσει να εισέλθει στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. 
Γι' αυτό νομίζουμε ότι είναι 11ποχρέωση και καθήκον της ελληνικής κυβέρνησης να 
θέσει σθεναρά το θέμα της Κύπρου, γιο να συμπεριληφθεί 11 αίτησή μας στην πρώτη 
ομάδα και εν πάση περιπτώσει πριν το '96 και να μη συνταυτιστεί με εκείνη της 
Τουρκίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εμείς συμφωνούμε με την εισήγηση του κ. Λυσσαριδη. θέλουμε να προσθέ
σουμε μόνο το εξής: ΑντΙ η Ελλάδα να πάρει όλα τα μέτρα, να απαιτήσουμε από την 
Ελλάδα να ασκήσει όλες τις προνομίες και εξουσί.ες που έχει ως πλήρες μέλος της 
Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. για να διασφαλίσει ότι η Κύπρος δε θα μεΙνει μέσα στην 
τελευrαω ομάδα των υΠΟψηφίων μελών που είναι η Τουρκία, η Μάλτα και η 

Κύπρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που το Κόμμα μου δικαιώνεται -και δεν πιστεύω να 
νομ(.ζει κανένας ότι είναι επειδή λέγαμε εμεις ότι θα γινόταν αυτό, το άκουσαν οι 
αντιρρησίες και το μετέφεραν μετά το '96- εντούτοις δε θα υποβάλουμε καμι.ά 
ένσταση, ούτως ώστε η Βουλή να κάνει ένα τέτοιο διάβημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Παρόλο που συμφωνώ με την εισήγηση, πιστεύω ότι η σωστή πορεΙα δεοντολο· 
γικά θα ήταν η κυπριακή κυβέρνηση να απευθυνθεί προς την ελληνική κυβέρνηση και 
όχι η Βουλή, διότι η συνάντηση στη Λισσαβώνα είναι συνάντηση κορυφής αρχηγών 
κυβερνήσεων και κατά συνέπεια η ε.ίτικοινωνΙα πρέπει να ytVfTaL μεταξύ κυβερνή· 
σεων και όχι μεταξύ του Νομοθετικού Σώματος της Κύπρου και της ελληνικής 
κιιβiρνησης. Πιστεύω ότι η θέση είναι αναμφίβολα σωστή και πρέπει να γίνει αυτό 
το διάβημα, αλλά πρέπει να το απευθύνουμε, πιστεύω, προς την κυβέρνηση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, για να κάνει ανάλογο διάβημα προς την ελληνική κυβέρ· 
νηση. 

Τώρα. οι πιθανότητες πο" "πάρχουν για να επιτύχουμε αυτό που έχει ειση· 
γηθεΙ ο κ. Λυσσαριδης, δεν ξέρω πόσες είναι, μ.."tορεί να μην είναι μεγάλες, αλλά 
πρέπει να προσπαθήσουμε αναμφίβολα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οχ. Λυσσαρ(δης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ασφαλέστατα θα ήταν ευχής έργο. αν τι κυβέρνηση αναλάμβανε αυτή την 
πρωτοβονλία. Όμως αυτή τι Βουλή δεν μπορεί να στερηθεί του δικαιώματός της να 

αναλάβει τη δική της πρωτοβουλία και Ε.ιίομένως, ανεξάρτητως και του διaβτ'jματoς 
που πρέπει να γίνΕΙ προς την κυπριακή κυβέρνηση για να υιοθετήσει αυτή την 

άποψη, νομιζω ότι τι Βουλή δεν πρtπει να διστάσει να προβεί σ' αυτό το διόβημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα ενημερώσω τον Πρόεδρο της Βουλής ο οποίος αναλαμβάνει καθήκοντα 

από τις 5.30 μ.μ., αφού επιστρέψει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, για την εισήγηση 
που έγινε και εγκρίθηκε ομόφωνα, και να αναλάβει να διαβιβόΟΗ το πεΡΙΕχόμενο 

της Εισήγησης. 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει συμπληρωματικη ημ.ερήσια διάταξη του Κεφα
λαίου Α' και θα αρχίσουμε με τη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη τι οποία περι

λαμβάνει μόνο ένα θέμα που είναι "Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του ]992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

ε .. τιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 
Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓEΩPrιOY: 

Κύριε Πρόεδρε. η εισήγηση η δική μας είναι το θέμα αυτό να μείνει να συζη

τηθεί στο τέλος μαζί με το θέμα υπ' αριθμό 21 "Οι περί Γενικού Διοικητικού προσω
πικού - θέση Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
1992", διότι κάποια τροποποίησll την οποία εμείς Εισηγούμαστε βασίζεται OtllV 
ψήφισll των Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Α νtιλαμβάνoμαι ότι υπάρχει Έκθεση για το νομοσχέδιο και ότι η Έκθεση 
είναι απορριπτική. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. αλλά. επειδή εμείς έχουμε τροποπο(ησll με Τ11ν οποία 

αναφερόμαστε στην ψήφισ11 των Κανονισμών. πιστεύουμε ότι είναι ορθότερο η 

ψήφιση αυτού του θέματος να ακολουθήσει μετά από τους Κανονισμούς. Διότι 

μ..-ΤOQεΙ να γίνει δεκτή η ΤΡΟΠΟΠΟ(11ση ττιν οποία εισηγείται το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον έχετε τροποποιητική εισήγηση θα αφήσω το θέμα αυτό στο τέλος της 

κανονικής 11μερησιας διάταξης. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιογ, 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Κεφάλαιο Α'. ΤΟ πρώτο θtμα στ11ν κανονική 11μερήσια διάταξ11 είναι ''Ο περΙ 

προυπολογισμού της Επιτροπής ΣΗ11ρών Κύπρου Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση ΟΤll 
Βουλή. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Αναγνώστηκε την περασμένη εβδομάδα, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Μάλιστα. 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλTlτές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γρaμματεις να προβούν σtl1 δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδ(ο\!, τι oπoLα θα 

γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

'ΕΥκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού 
f54.187. Ι 78 για τη χρηση του έτους που λήγει στις 30 Απριλίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδ(χευση των ποσών πον θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεiιματoς ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάΡΥηση θέσεων. Δεύτερος ΠΙνακας, Πρώ10 Μέρος, Δεύτερο 

Μέρος. Άρθρο 5. 

ΛΕιτουργοΙ. που ασχούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει avttQQllσT] όπως τα άρθρα Ι, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, 4, 5 
μαζί με το Δεύτερο ΠΙνακα, Πρώτο Μέρος, Δεύτερο Μέρος και 6 εγκριθούν; 

Μll υπαρχούσης ανηρρήσεως,. τα άρθρα ι, 2, 3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα, 4, 5 
μαζί με το Δεύτερο ΠΙνακα, Πρώτο Μέρος, ΔείJτεΡO Μέρος και 6 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έλllξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίοτη ανάγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού Τ1)ς Επιτροπής 
Σ~τηρών Κόπρου Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφUρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

ΤΟ δεότερο θέμα σIllV ημερήσια διάταξll είναι "Ο περί Ταχόπλοων Σκαφών 

Νόμος του Ι 990". 

Ο κ. πιττοκοπι.Τllς. 

Ν. πmΟΚΟΠIΤΗΣ, 

Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει την περασμένη εβδομάδα το θέμα αυτό να 

αναβληθεΙ για σήμερα. Η Επιτροπή συνήλθε. αλλά. επειδή έχουν παρουσιαστεί 
κάποι.α επιπρόσθετα στοιχε(α για σκοπούς ασφάλειας, όλες οι πλευρές ομόφωνα 
αποφάσισαν να παρακαλέσουμε όπως αναβληθεί τελεσωικα για την ερχόμεVΗ εβδο
μόδα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αντΙρeηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το θέμα αυτό αναβάλλεται για τελευταΙα φορά 

γι.α την ερχόμενη Πέμπτη. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 199'2". 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχε συμφωνηθεί το νομοσχέδιο αυτό να αναβληθεί για μιαν 
εβδομόδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πότε ε{χε συμφωνηθεί, την περασμένη Πέ"",-ττη η τώρα; 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Τώρα, κύριε Πρόεδρε. θα το περάσουμε την ερχόμενη εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε αναβάλλεται για την ερχόμενη εβδομάδα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ε'χε συμφωνηθε[ ομόφωνα στην Ε.ίτιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Παγκύπρι.ας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, 
Σκοποί, ΛΕιτουργία, Δομη. Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφη θέματα) Νόμος του 
1992". Είναι αναπομπή. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΙ ΕΠπΡοηΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ εΓΚΛΩΒΙ
ΣΜΕΝΩΝ - ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ - ΠΑθΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜΦθΕΝΤΑ 

ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΠΛOΦQPEIΤAl ''Ο ΠΕΡΙ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑΣ ΕΝΩΣΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ 
(ΣΥΙΤ ΑΣΗ, ΣΚΟΠΟΙ. ΛΕΠΟΥΡΓιΑ, ΔΟΜΗ, ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΚΑΙ ΑΛΛΑ 

ΣΥΝΑΦΗ θΕΜΑΤΑ) ΝΟΜΟΣΤΟΎ 1992" 

Παοόντες;: 

Αριστοφά:νης Γεωργ'ου, Πρόεδρος 
ΚΙκης Γιάγκου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κλα(ρη ΑΥΥελίδου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων - Εγκλωβισμένων - Αγνοουμένων -
Παθόντων σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 24 Ιουνίου 
Ι 992 επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο ύστερα από την αναπομπή του από τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ' επίκληση του άρθρου 5 Ι. Ι του Σvντάγματoς. Ο υπό 
εξέταση νόμος ψηφίστηκε από τη Βουλή στις 4 lουνίου 1992. Στην πρώτη συνεδρtα 
παρευρέθηκε και ο Βουλευτής κ. Παύλος nOι"'tayeooρy(ou. 
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Σύμφωνα μΙ! το"ς λόγους ανα.-rομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στη σχετική 

επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής ημερομη

νίας 9 l οuνΙου 1992. ορισμένες πρόνΟΙΕς του νόμου αντιβαίνουν προς την αρχή της 

ίσης μεταχείρισης και προς το δικαίωμα του συνεταιρΙζεσθαι, όπως κατοχυρώνο

νται στα άρθρα 28 και 2 Ι του Σuvτάγματος ανηστοίχως. Επιπρόσθετα ο αναπεμπό
μενσς νόμος βρίσκεται σε αντίθεση με τη βασική συνταγματική αρχή του διαχωρι,.

σμού των εξονοιών και nδιχά με το όQθρo 54 του Συντάγματος. το οποίο avaBttl!L 
στο YπoUQΎικό Συμβούλιο την άσκηση της εκτελεστικής εξουσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων - Εγκλωβισμένων - Αγνοουμένων -
Παθόντων. αφού εξέτασε τον αναπεμφθέντα νόμο και τους λόγους αναπομ.-τής του. 
έχει τη γνώμη ότι δε δικαιολογείται η διαφοροποΙηση της θέσης της, γι' αυτό και 

κατά πλεΙΟΨl1φία εισl1γεΙτα~ στl1 Βουλή να εμμεΙνε~ στl1ν ΠΡΟl1γούμεντι απόφασή Τl1ς 
σε σχέσl1 με τον αναπεμφθέντα νόμο. χωρίς να εΠl1ρεάζονται οι θέσεις των 

κομμάτων. όπως εΙ~αν εκτεθεί στο στάδιο της ψήφιστις του υπό αναπομπή νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ο κ. Χρίστου έχει το λόγο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς είχαμε α..-τό την αρχή υποσΤl1ρ(ξη ότι ο νόμος που είχε 

ψηφιστεΙ δεν ήταν σύμφωνος με το Σύνταγμα και γι' αυτό , έστω και τώρα, απευθυ

νόμαστε προς όλες τις πλευρές, όπως αξΙΟΠΟΙl1θεί ο χρόνος που μας παρέχεται 
ακόμα μια φορά και έτσι ίσως υπάρξει μια κοινή συνισταμένη yiJQW από το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο, όχι για τους λόγΟ\Jς 
Τl1ς σuvταγματικότητας τους οποίους θέτει ο Πρόεδρος. Αυτό ας το κρίνει το 

Ανώτατο Δικαστήριο. Εμείς θα καταψηφίσΟ\Jμε το νομοσχέδιο. γιατί θεωρούμε ότι 
έχει βασικές διατάξεις που έχουν σαφώς αντιδl1μοκρατικό χαρακτήρα. Γι' αυτό το 
λόγο και για τους ίδιους λόγους θα καταψηφίσουμε το προτεινόμενο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα δεν πρόκειται περί νομοσχεδίου αυηΊ τη στιγμή, πρόκειται περί αναπο

μπής. Την αναπομπή θα καταψTIφΙσετε; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

Μάλιστα. xiJeLE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πα.."tαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μόνο δυο λόγια. κύριε Πρόεδρε. Εμείς θα υποστηρίξουμε Τl1ν καταψήφισl1 Τl1ς 

αναπομπής. θέλουμε να πούμε, επειδή πολλά έχουν λεχθεί στο μεταξύ για την αντ~
δημοκρατικόΤl1τα του νόμου του διορισμού, ότι . αν ήταν υποχρεωτική η συμμετοχή 

όλων των προσφύγων και υποχρεωτική η συμμετοχή τους σε εκλογές, μπορεί να 
υπήρχε βόση ότι αντΙ διορισμός έπρεπε να είναι εκλογή. Όμως, όταν μιλούμε για 



3199 

δημοκρατικότητα σε σύγκριση και αντιδι.αστολή μεtαξύ εκλογών και μεταξύ διορι. 

σμού, πρέπει να λαμβάνεται απ' όλους υπόψη ότι δεν μπορεί να επιβληθεί υποχρεω

τική συμμετοχή nρooqn)ywv στη νέα οργάνωση που δη~noυργείται. άρα θα ιΙναι 

εθελοντική και άQα οι εκλογές δε θα εκφράζουν δημοκρατικά τη θέληση της 

ολότητας των προσφύγων. αλλά μόνο εκεΙνης της ομάδας των προσφί!Υων που yLO. 
τον έναν ή τον άλλο λόγο -και δε θα μπω τώρα στην πρακτική που εΙναι γνωστή σε 

όλους μας- εΙτε έχουν συμφέρον εΙτε έχουν λόγο να μετέχουν στην Επιτροπή των 

Προσφύγων. Επομένως, όταν μιλούμε γιο το διοριοτικό έναvτι του εκλογικού 

συσtήματoς, υποβάλλω την άποψη ότι δεν είναι σωστή αυτή η σύγκριση, γι.ατί δεν 

εΙναι εχλοΥΤ; μεταξύ της ολότητας της ομάδας των προσφύγων, αλλά εκλογή μεταξύ 

εκείντις της εξειδικευμένης ομάδας των προσφύγων που θα θέλει να μετέχει ή που θα 

πειστεί να μετέχει ή που έχει λόγο να μετέχε~ και που δεν είναι αναγκαστικά η πλειο

ψηφία των προσφύγων. Και νομίζω όη οι εκλεγμένοι αντι.πρόσωΠΟL του λαού, 

προσφύγων και μη, που είναι στη Βουλή έχουν λόγο κα~ ευθύνη και ~utOΡOw να 

θεωρούν όη είναι οι φορείς της θέλησής τους όσον αφορά την επιλογή ή διoρ~σμό 

της ηγεσίας της οργάνωσης των προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Εμε(ς, κύριε Πρόεδρε. δε θέλουμε να επανιl:λθoυμε στην επιχειρηματολοΥ(α η 

οποία εξετέθη σε όλη της την έκταση στην προηγούμενη μακρά συζή.ηση του 

θέμα.ος. γι' αυτό θα καταψηφίσουμε .ην αναπομπή του νόμου από .ον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. η αντιδημοκρατικότητα ή όχι του σχεηκού νόμου δεν κρίνεται 

από το πόσοι πρόσφυγες θα πάρουν μέρος στην ψηφοφορία γ~α την εκλογή των 

οργάνων της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων. όπως δεν κρίνε.αι αυτό για την 

οποιαδήποτε κοινωνική. συνδικαλισηκή ή άλλη οργάνωση. Η αντιδημοκρατικότητα 

του νόμου είναι ότι εμείς ως Βουλή των Αντιπροσώπων καθορ(ζουμε εξ ονόμα.ος 

.ων προσφύγων ποιοι θα είναι εκείνοι που θα τους καθοδηγούν. ποιοι θα είναι 

εκείνοι που θα τους εΚ.ίτροσωπούν γι.α τέσσερα ολόκληρα χρόνι.α στην Επιτροπή των 

Προσφύγων. Εδώ είναι η αντιδημοκραηκότητα του νόμου. ΠιστεΟΟυμε όη έχουμε 

δικαιο. όταν μιλούμε για αντιδημοκραηκότητα και επαναλαμβάνουμε την έκκλησή 

μας όη θα πρέπει η πλει.οψηφί.α αυτής της Βουλή να αναθεωρήσει τη θέση της και να 

OI.tVtGUtLoτet με το δημοκραηκό α~τημα και το δημοκρα.ικό δικαίωμα των 

προσφύγων και να καθοριστούν πολύ ΣVvτoμα -σε τρεις μήνες- εκλογές. ούτως ώστε 

οι πρόσφυγες που ενδιαφέρονται πραγματικά γι.α την Επηροπή των ΠροσφύΥων. 

για την Οργάνωση των Προσφύγων να έχουν λόγο και να μην πάρει για λογαριασμό 

τους .0 λόγο η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, μόνο μια απάντηση προς τον Χ. Παιιαδόπουλο. κUριε 

Πρόεδρε. 

Η δrιμoxρατικ6τητα και 11 αντιπρoσωπειrrικ6τητα της Οργάνωσης δεν κρ[νο· 
νται από το αν θα είναι ιΙποχρεωηκή η συμμετοχή και η ψηφοφορία. γιατί είναι 

γνωστό ότι τα περισσότερα vι.λoγικά συστήματα στον κόσμο δεν χαθιεΡΩVouν το 

υποχρεωτικό της ψηφοφορίας. ΤΟ δικό μας στην Κύπρο αποτελεί μια από τις λίγες 

εξαιρέσεις. ΣημασΙΟ έχει ότι εμείς ζητούμε να είναι ελεύθεροι όλοι να συμμετέχουν 
και να ακολουθούνται δημοκρατικές διαδικασίες ανάδειξης των οργάνων, δηλαδή 

αναλογικό εκλογικό σύστημα. μυστική ψηφοφορία και απ' εχεί χοι πέρα είναι 

ανοικτή και η Οργάνωση και οι χάλ..ίες για όλους οι οποίοι θtλoυν να είναι μέλη και 

να συμμετέχουν σης διαδιxασLες της. Αν αυτό καθιερώνεται με το να αποφύγουμε 

τον τετραετή διορισμό που είναι επιβολή και με το να πούμε ότι γίνεται κάθε τρία 
χρόνια και όχι κάθε πέντε χρόνια , γ ιατί δεν εΙναι Βουλή που εκλέγουμε. τότε 

ανατρέ.-rεται κάθε ενδοιασμός τον οποίο θα είχαμε και θα ψηφίζαμε όλοι ομόφωνα. 

πιστεύω, μια σωστή λύση για το προσφυγικό κίνημα το οποίο παραπαίει μεταξύ της 

απαράδεκτης ΠαΥκύπριας Ένωσης και της απαράδεκτης ΠαΥκύπριας Επιτροπής 

που υφΙσταται. Δηλαδή αυτό το Σώμα δεν μπορεί μονίμως να στέλλει τους 

πρόσφυγες της Κύπρου μεταξύ Σκύλλας και Χάρυβδης. Εμείς αρνούμαστε και τη 

Σκύλλα και τη Χάρυβδη και ζητούμε δημοκρατία για το προσφυγικό κίνημα, κύριε 

Π ρόεδρε. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. ήθελα να πω απλώς ότι θεωρώ ορθή την ε..-rιχει.ρηματολογία 

του κ. Πα.ι-rαδόπουλου, διότι αυτή η Οργάνωση, αυτή η Ένωση δε μονοπωλεί τους 

πρόσφυγες ούτε και μπορεί να τους μονοπωλήση. Έχει δικα[ωμα ο πρόοφυγας, αν 

θέλει. και άλλη οργάνωση να κάνη και να συντακτεί με οποιαδήποτε ένωση θέλει. 

Αντη θεσμοθετεΙται νομοθετικά αυτή τη στιγμή και εχεΙνοι που επιλέγouν να μπouν 
σε αυτή. γνωρΙζouν ότι αυτοί είναι οι κανόνες αυτής της οργάνωσης ειδικά. Δε 

βλέπω, για να είμαι αντικειμενικός, πού βρΙσχεται η αντιδημοκρατική uφτj σ' αυτά 
τα οποιο. προτείνει το νομοσχέδιο ή ο αναπ.εμπόμενος νόμος, γι' αυτό και εγώ με τη 

σειρά μου θα καταψηφίσω την αναπομπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. EuσταθΙOυ. 

ΕΥ. εΥΣΤΑθIΟΥ: 

Kύρι.e ΠρόΕδρε, ο κ. Ρολάνδης διερωτήθηκε πού είναι η αντιδημοκρατικότητα, 
εφόσον, λέει. ο πρόσφυγας μπορεί να κάνει άλλη οργάνωση. Η απάντηση είναι η 

εξής: Σε πολλά νομοθετήματα προβλέπεται ότι αυτή η οργάνωση έχει λόγο για τα 

προσφυγικά θέματα. Δηλαδή σε πολλά νομοθετήματα γίνεται αναφορά ότι παρευρέ

θηκε "και εκπρόσωπος της ΠαΥκύπριας Επιτροπής Προσφύγων" για το άλφα ή βήτα 

ουσιώδες θέμα που αφορά τον προσφυγικό κόσμο. 

Συνεπώς πώς πρoτρ~πεταL ο πρόσφυγας να κάμει άλλη οργάνωση; Δηλαδή να 

βλέπει εκ του μακρόθεν εκεΙ και να κάνη σωματεία; Yπάρχouν πολλές δεκάδες και 
εκατοντάδες προσφυγικά σωματεία που εχπροσωπούν διάφορους χώρους, πόλεις, 
κωμοπόλεις κ.λ ..... 
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Αλλά δεν είναι αυτό το θέμα. Αυτό το όργανο για το οποίο μιλούμε σήμερα 

εί.ναι η n επ και έχει ουσιασnκά δικαιώματα και βαρύνουσα γνώμη στην επίλυση 
προσφυγικών προβλημάτων. Κατά συνέ.ι-ι:εια και σε απάντηση του ερ<ι.Ιτήματος που 

έθεσε ο συνάδελφος κ. Ρολάνδης, η αντιδημοκρατικότητα έγκειται στο ότι υποχρεώ· 

νει.ς αυτό το χώρο να οργανώνεται κατά τρόπο επιτακτικό και όχι κατόπιν ελεύ· 

θερων εκλογών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι η συζήτηση του Οέματος εξαντλήθηκε και θα θέσω σε ψηφοφορία 

ποιοι ψηψίζουν υπέρ της αναπομπής και ποιοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. είκοσι δύο. 

Πόσοι ψηφΙζουν εναντίον της ανα..-ι:ομ...-ι:ής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοοι οκτώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η αναπομ..-ι:ή α..'tορρίπτεται με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και είκοσι δύο 
ψήφους υπέρ. 

εΥ. εΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. με την MEw σας θα ήθελα να δικαιολογήσω την ψήφο μας. Να 
μην εκληφ:lεΙ ότι είμεθα υπέρ των αναπομπών. Επεξήγησε ήδη ο σvνάδελφoς κ. Ηλιάδης 
ότι είναι επί της ουσίας του νόμου και όχι επί της κατάχρησης ενός δικαιώματος για 

το οποίο θα μιλήσουμε αργότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου. δε νομίζω ότι χρειάζεtαι να ερμηνεύετε τις θέσεις των δικών 
οας ανθρώπων. Το αντελήφθην. 

(Γέλια) 

Ο κ. ΑγαπΙου. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. ΟυΥγνώμη. Νομίζω ότι έχω δικαίωμα να εξηγήσω την ψήφο 

μας. γιατί είμαστε υπέρ της ανα..-ι:ομ.-ι:ής και γενικά υπέρ των αναπομπών. 

Ειναι συνταγματικό δικαίωμα και Uι-ι:oχρέωση, Οα έλεγα. του Προέδρου, όταν 

εΙτε ο (διος είτε κατόπιν συμβουλής του Γενικού Εισαγγελέα νομίζει όη ένας νόμος 
είναι αντισυνταγματικός να χρησιμοποιεί. ης πρόνοιες του Συντάγματος περί 

αναπομπής. Συνεπώς εμείς "ψηφίσαμε υπέρ της αναπομπής, γιοτΙ.. εκτός α..'tό το 

γεγονός όη αυτη η συγχεκριμέV1'j περίπτωση πρέπει να αναπεμφθεί. ,είμαστε και 

υπέρ του δικαιώματος του Προέδρου να αναπέμπει νόμους που κατά τη γνώμη του 
είναι αντισυνταγματικοί. 

Ευχαριστώ. 



ο' 

3202 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι ο περί Δημοσίας Εκ."tοιδeuηκής Υπηρεσίας (Γροπο

ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του ]992. Ε(ναι αναπομπή. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει ττιν Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΑΝΑΣ'Τ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗ! KaINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΠΑ ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜ
ΦθΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ EKΠAlΔEYTIKHΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 199'2" 

ΠαQόvτες: 

Ν{κος Αναστασιόδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη ΑΥγελιδου 

Γιαννάκης Kασoυλtδης 

Ανδρέας Φιλίπ.ι.ο" 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Μάρκος Κ unQLavou 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συνήλθε στις 23 Ιουνίου 1992 ΚQΙ 
επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο. τον οποίο ψήφισε η Βουλή στις 28 ΜαΙου 1992 
οο.ερα από την αναπομ..-τή του από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ' Ε.ι-τΙκληση του 
άρθρου 51. Ι του Συντάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(Κτυπά τη σφύQα) 

Αν θα γΙνονται συζητήσεις, παρακαλώ να γΙνονται εκτός του χώρου της 

Βουλής. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣ ΙΑΔΗΣ: 

Εγώ όφησα να τελειώσουν οι ΣUΖητήσεις, κύριε Πρόεδρε, και μετό να συνε
χίσω. 

Σύμφωνα με τους προτασσόμενους λόγους αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρο

νται στη σχετική επιστολή του προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της 

Βουλής ημερομηνίας 9 lουνίου 1992, οι πρόνοιες του ανωcεμ.ίτόμενoυ νόμου, όπως 
είναι διατυπωμένες, εΙναι ασύμφωνες προς το όρθρο 28 του Σuvτόγματoς που 
διασφαλι.ζει την αρχή της (σης μεταχε(ρισης, ε(ναι ασαφε{ς στη διατύπωσή τους και 

εξουδετερώνουν την έννοια της αρχαιότητας, όπως εφαρμόζεται στη δημόσια εκπαι

δευτική υπηρεσία. 

Επανεξετόζοντας το όλο θέμα και λαμβόνοντας υπόψη τις συμπληρωμαηκές 

εξηγήσεις που της δόθηκαν από το Γενικό ΕισαΥΥελέα της Δημοχρατιο.ς, κυρίως ως 
προς τα θέματα πρακτικής εφαρμογής των προνοιών του αναπεμπόμενου νόμου, η 

Επιτροπή συμφώνησε να γίνουν σΙ αυτόν oρισμtνες τροποποιήσεις που να καταστή

σουν πρακτικότερη και αποτελεσματικότερη την εφαρμoyτJ του. Το μtρoς της αναπο

μπής που αφορό την αναγνώριση πnιχΙOυ ως πρόσθετου προσόντος για σκοπούς 

προαγωγής η Επιτροπή αποφόσισε να το εξετόσει σε ευθετότερο χρόνο. αφού 

διαβουλευθεί με όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 
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Με βάση τις τροποποιήσεις αυτές 11 Ε.ί-τιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση ΤΟ\l αναπεμπόμενου νόμο\l στην αναθεωρημένη μορφή ΠΟ\l προτείνεται . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές Ε.ι-τΙ θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στl1 δεύτεΡl1 ανάγνωσ:q του νομοσχεδΙΟυ, η οποία θα 
γίνει δι' αναγνώσεως των πλαΥιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίησl1 του άρθρου 358 ΤΟ\l βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ : 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν: 

Μη νπαρχούσl1ς ανηρρήσεως. τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε 11 δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 
δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περί Δl1μόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙl1ηκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο.. 

Για τα θ~ματα 6 και 7 υπάρχει κοινή Έκθεση. Το θέμα υπ' αριθμό 6 είναι "Ο 
περί Δικαστηρίων (Τροποποιηηκός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992". Είναι αναπομπή. Το 

θέμα υπ' αρ. 7 είναι ''Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992". Και πάλι είναι αναπομπή. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΑ ΤΟΥΣ 
ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΕΣ ΝΟΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ Ι. ''Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑ

ΣΤΗΡΙΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 2. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜ ΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 
ΠαQόντες;: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Ποuργο\ιρίδης 

Κοίτη Κληριδοu 

Γιαννάκης AΎQΠΙO\l 

Παύλος Παπαγεωργ(οu 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κ ιιπριανού 

Η Κοινοβουλειιηκή Επιτροπ'ή Νομικών συνήλθε στις 18 Ιο\lνΙο\l 1988 και 
επανεξέτασε τονς πιο πάνω νόμους τους οποίο\lς ψήφισε η Βουλή στις 4 ΙουνΙΟ\l 

1992, ύστερα από αναπομπή τους αι-τό τον Πρόεδρο της Δημoκρατι.aς κατ' επίκληση 
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του άρθρου 51. Ι του Συντάγματος. Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωπος του Υ:τουΡΥεΙου Δικαιοσύντις και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Οι προτασσόμενοι λόγοι ανα..'Ί:ομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στις σχετικές 
επιστολές του Προέδρου της ΔημοκρατΙας προς τον Πρόεδρο της Βουλής ημερομη. 

νΙας] 1 Ιουνίου 1992. είναι οι ακόλουθοι : 

(α) Με τον πρώτο υπό αναφορά ανα,ίτεμπόμενο Νόμο ανατίθεται σε 

πρωτόδικα δικαστήρια. όπως είναι τα κακουργιοδικεία και τα επαρχιακά 

δικαστήρια. διχαστιχός έλεγχος ενταλμάτων σύλληψης και έρευνας που 

εκδόθηκαν από άλλους δικαστές πρωτόδικων δικαΟΤllρίων, ενώ 

σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δl1μοκρατίας τέτοια δικαστική 

εξουσία και δικαιοδοσία ανήκει μόνο στο Α νώτατσ Δικαστήριο. 

(β) Με το δεύτερο 1)1(ό αναqχ>ρό. αναπεμπόμενο Νόμο γίνεται επέμβαση κατά 

τρόπο που αντίκειται προς το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 

άσκΤ1ση ΤΤ1ς δικαστικής. εξουσίας και δικαιοδοσ(ας για ΤΤ1ν έκδοση 

ενταλμάτων σύλλΤ1ΨΤ1ς και έρευνας, ενώ οι δLOτάξεις του δε συνάδουν 

επίσης προς την ορθή άσκηση της σχe:τικής δικαστικής κρίσης και 

διοχριτικής eυχέρειας, ιδιαίτερα σε περι.πτώσεις πολυ επεΙγουσας φυσης, 

όταν επιβάλλεται άμεση δικαστική ΜρΥεια. Ταυτόχρονα ο αναπεμ..'"tόμενος 

Νόμος, κατά παρό.βασΤ1 του Συντάγματος, αναθέτει σε πρωτόδικα 

δικαστήρια Τψ άσκηση δικαστικου ελέγχου σχετικά με την ακύρωση 

ενταλμάτων που εκδόθTIΚαν από άλλους δικαστές πρωτόδικων 

δικαστηρίων, ενώ '11 άΟΚΤ1ση τέτοιας δικαστικής εξουσίας και δικαιoδoσι.a.ς 

ανήκει σύμφωνα με το Σύνταγμα μόνο στο Ανώτατο Δι.χαστήριο. 

Ύστερα από ΤΤ1ν επανεξέταση και των δυο αναπεμφθέντων νόμων τα Μέλη της 

Επιτροπής εξακολουθούν να διαΤΤ1ρούν ης θέσεις τους ως προς τΤ1 συνταγμαηκό

ΤΤ1τα των υπό αναφορά νόμων, όπως αναλυτικά και εμπεριστατωμένα αυτές αναπτίι~ 

χθΤ1καν κατά τη συζήτηση του όλου θέματος τόσο ενώπιον ΤΤ1ς Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής όσο και ενώπιον ΤΤ1ς ολομέλειας του Σώματος. 

Με βάσΤ1 ης θέσεις αυτές η Κοινοβουλευτική E..'"tLtρonTi Νομικών εισΤ1γε(ται 
ΟΤΤ1 Βουλή να εμμείνει ΟΤΤ1ν α..-τόφασή ΤΤ1ς σε σχέση με τους αναπεμφθέvtες νόμους, 

όπως αυτοί είχαν αρχικά ΨΤ1φιστει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

ο κ. Αγαπίου έχει το λόγο. 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Για να μην υπάρξει παρερμηνεία σχετικά με τη θέση της Κοινοβουλευτικής μας 

Ομάδας, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Ομάδα μας θα ψηφίσει εναντίον της 

αναπομπής με εξαίρεση το άρθρο 4 yLO το οποίο θα υΠΟΟΤΤ1ρίξουμε την αναπομπή με 
βάση τις θέσεις τις οποίες έχουμε αναλύσει στην ΠQOΤ1γοΙΙμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αγαπίου. επειδή είναι δύο οι αναπομπές, για το άρθρο 4 ποιας αναπο
μπής μιλάτε; 
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r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Μιλώ y~α το άρθρο 4 του νόμου που τροποποιεί τον περί Ποινικής Δικονο· 

μΙας Νόμο κοι, αν υπάρξει κοι το αντίστοιχο της δευτερης τροπολογίας, θα είναι η 
ίδια η θέση μας. Όμως, κύΡΙΕ Πρόεδρε, και στην περίπτωση ακόμα που θα αvτno· 

χθαύμε στην αναπo~ιπή, υπάρχει μια διόρθωση η οποία πρέΠΕΙ να γίνει από την 

ολομέλεια. Σuyκεκριμενα στο άρθρο 2, υποπαράγραφο]. ο νόμος όπως έχει ψηφι
στεί περιέχει το εξής: ~Όταν δικαστής ικανοποιείται με γραπτή ένορκη καταγγελία 

ότι υπάΡΧΕΙ εύλOΎTI αιτ[ο- Κ.λι-τ. Το θέμα αυτό σνζητήθηκε στην Επιτροπή Νομικών 

σήμερα και έχουμε καταλήξει στο συμπέρασμα ότι δυνατό να υπάρχει παρερμηνεία 

με τη φράση ~yραπτή ένορκη καταγγελία" και έχουμε συμφωνήση πως αυτές οι δύο 
πρώτες γραμμές θα πρέΠΕΙ να διορθωθούν ως εξης: "Όταν δικαστής προσωπικώς 

ικανοποιείται με γραπτή ένορχτι δ'ήλωσΊ1 'ή μαρτυρία ενώπιόν του". Είμαστε 

ομόφωνοι ότι πρέπει να αλλαχΟούν οι δύο πρώτες γραμμές με αυτ'ή την τροπο

ποίηση. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗ.Σ: 

..... που δίδονται ενώπιόν του". 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Καλά θα το διατυπώσει ... 

Επειδ'ή διαδικαστικά. κύριε Πρόεδρε, για να ισχύσει αυτη η τροποπολογΙα 
πρέπει να επαναψηφιστεΙ αυτό το άρθρο από τη σημεριν'ή συνεδρία της Βουλ'ής και 

να σταλεί πίσω. εισηγούμαι, και πιστεύω με την εισήγησ'ή μου συμφωνούν όλες οι 

παρατάξεις. όπως ΤΡΟΠΟΠΟΙΊ1θούν αυτές οι δύο πρώτες γραμμές στο άρθρο 2.1 με τις 
λέξεις που έχω αναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πιστεύω ότι γεννάται και θέμα κάποιας συνταγματικ'ής εξέτασης, αν, όταν 

ανo.πtμπεται ένας νόμος, τι Βουλ'ή μπορεί \'0. κάνει άλλες τροποποι'ήσεις πέραν της 

αποδοχ'ής 'ή όχι ΤΊ1ς ανα...-τομ..-τ'ής. θα 'ήθελα να υποδε(ξω ότι ο Πρόεδρος ττις ΔΊ1μο

κρατίας έχει δικαl.ωμα αναπομπ'ής, μιας ανα...-τομπής. Αν πέραν των τροποποι'ήσεων 

που ζητεί ο Πρόεδρος 'ή πέραν των θέσεων που βάζει ο Πρόεδρος η Βουλ'ή έρθει και 

κάνει άλλες τροποποι'ήσεις οι οποίες δεν 'ήσαν, δεν έχει άλλο δικαίωμα επαναπο

μπής ο Πρόεδρος, κατά τη γνώμη μου. Στην πραγμο.τικότητα ο νόμος δεν είνα~ 

ενώπιον ττις Βουλ'ής. Η Βουλτ'ι τελείωσε με το νόμο. Είναι μόνο οι αναπομπές που 

είναι ενώπιον της Βουλής. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. φαίνεται ότι πράγματι κατόπιν του πQOβλημα-tισμOύ που 
δημιουργήθηκε με την αναφορά σας -παρόλο που αυτό το οποίο επισήμανε ο 

κ_ Αγαπίου είναι ουσιώδες, δηλαδή η άρση ορισμένων αμφιβολιών που μJt<>ρfΙ να 

υπάρχουν μεταξύ δικαστών που θα επιλαμβάνονται τέτοιων υποθέσεων- εντούτοις 

καλό θα είναι -και δεδομένου ότι το σημείο δεν αφορά την αναπομπ'ή- να ΤΟ περά

σουμε όπως έχει κ(n αν προκύψει θέμα το τροποποιούμε με μια ερμηνευτικ'ή 
διάταξη. Νομίζω είναι η καλύτερη λύση, για να μτι θεωρηθεί νέος νόμος, να μην 

ξαναναπεμφθεl. Κ.λπ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγα..-τΙου 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ : 

Νομίζω. έχετε δίκαιο, κύΡΙΕ Πρόεδρε και δέχομαι την εισήγηση του Χ. Ευστα

θίου. Ας ακολουθηθεί η διαδικασία η νενομισμένη και. αν η αναπομπή αποτύχει και 

αυτός ο νόμος παραμείνει, τότε οπωσδήπΟΤΕ θα μπορέσουμε να φέρουμε τροπο

λογω. 

Απλώς υπενθυμίζω τους συναδέλφους ότι είναι κακά ίσως δι.ατυπωμέντι αυτή 
η φQάστι ή δίνει αφορμή για παρερμηνεία και οπωσδήποτε, αν 1'1 αναπομπή του Προέ
δρου απOτύχιL, χρειάζεται 11 τροπολογία. όπως την έχω αναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Επίσης θα τjθελα να παρατηρήσω ότι, όταν πρόκειται περί αναπομπής, θα 
πρέπΕΙ στο φάκελλο ο οποίος εΙναι Ε\'ώπιον του Προέδρου ή του Προεδρεύοντος της 

Βουλής να βρίσκεται και το κείμενο της αναπομπής, όχι μόνο η Έκθεση. Διότι 

εκείνο το οποίο θα τεθεί σε ψηφοφορία δεν είναι το νομοσχέδιο -το νομοσχέδιο ήδη 
ψηφ(.στηΚΕ. αλλά τα σημεία τα οποία εγεί.ρονται στην αναπομπ'; και δυστυχώς δι 

βλέπω μέσα στο δικό μου φάκελλο το έγγραφο της αναπoμπτjς και επομένως δυσκο· 

λεύομαι στο τι θα θέσω σε ψηφοφορία. 

Ο κ. Ρολάνδης έχει το λόγο και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς. κύριε Πρόεδρε. ήθελα να αναφέρω ότι από την προηγούμενη φορά είχα 

συμφωνήσει με αυτό που εΙΠε τώρα ο κ. Αγαπίου σχετικά με το άρθρο 4 σε ό.τι 
αφορά το δικαίωμα έφεσης α..ό ένα δικαστή σε άλλο δικασττj και θα ψηφίσω μαζί με 

την Ομάδα του κ. Αγαπίου πάνω σ' αiιτό ειδικά το σημεΙΟ, για αυτή τη φορά. 

Για το άλλο σημείο που εγείρεται συμφωνώ μαζί σας ότι στην aνoπOμo-cτj δε 

δικαιούμεθα να ξανανoi.ξoυμε το νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΎ. εΥΙΤΑθΙΟΥ: 

Eπειδτj τελειώνουμε με τις αναπομπές σημερα. θεωρώ ότι είναι καθήκον μου 
να επισημάνω τη συχνότητα των αναπομπών που παρουσιάζονται και παραπέμπο· 

νται στη Βουλή και στο Ανώτατο Δικαστήριο εκ μέρους του ΠροέδροιΙ της Δημοκρα· 
τίας. Είναι βέβαια αναμφισβήτητο το δικαίωμα το Προέδρου της Δημοκρατίας να 
ασκεί τα συνταγματικά του δικαιώματα. Αλλά και στο χώρο του συνταγματικο"ύ 

δικαίου. όπως και σε κάθε χώρο του δικαίου. υπάρχει σαφώς διατυπωμένη, αλλά 
και φιλοσοφικώς θεμελιωμένη η αρχή της κατάχρησης δικαιώματος τj της υποχρέ

ωσης της καλής χρήσης ενός δικαιώματος. Και ε...ειδή έχω πληροφορηθεί όη για το 
1991 αναπέμφθησαν 20 νόμοι της Βουλής των Αντιπροσώπων -που, αν αφαιρέσουμε 
από το σύνολο του νομοθετικού έργου τους συμπληρωματικούς προυπολογισμοίις 

που στέλλονται κατά δεκάδες, φαίνεται να είναι σχεδόν η πλειονότητα του νομοθε

τικο"ύ μας έργο\}- και κατόπιν έγινε αναφορά και επιλτjφθηκε το Ανώτατο Δικα

στήριο και δέκτηκε τις αναφορές του Προέδρου σε ποσοστό μόνο 20%, φαίνεται ότι 
υπάρχει πρόβλημα. Διότι το 80% των ανα..-τεμφθέντων και εκδικασθέντων θεμάτων 
για τα οποιο. έγινε αναφορά στο Ανώτατο Δικαστήριο κρίθηκε ότι δεν χρειαζόταν να 

παραπεμφθο\ιν εκεί και να δημιουργηθεί όλη εκείνη τι σπατάλη του χρόνου και η 

σπατάλη του δημόσιου χρήματος, αν λάβουμε υπόψη ότι παρακάθεται τι ολομέλεια 
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του Ανώτατου Δικαστηρίου. Νομίζω ότι πραγματικά βρισκόμαστε στο όριο της ενδε

χομένως όχι ορθής ασκήσεως του δικαιώματος αυτο';' υπό την έννοια που το έχω 

πη. Δηλαδη μηπως βρισκόμαστε στα όρια κακης χρησεως ενός δικαιώματος; Ταυτό

χρονα όμως αυτη 11 κατάσταση δημιουργεί την εντύπωση ότι ο Πρόεδρος της Δημο
κρατίας βρίσκεται σε αντιδικία με το Νομοθετικό Σώμα. που δεν είναι έτσι. Η 

Βουλη πάντοτε προσπαθεί και συνεργάζεται με την εκτελεστική εξουσία, εξ ου και 

το 90% του έργου της συνίσταται από ομόφωνες καταλήξεις σε αποφάσεις επιψή
φισης νομοσχεδίων που έρχονται από την εκτελεστική εξουσία. 

Γι' αυτό το λόγο θέλω, με τη μικρή μου αυτή παρέμβαση, να μεταφέρω το 

μήνυμα ότι θα ήταν καλό η άσκηση αυτού του συνταγματικού δικαιώματος να 

γινόταν με περισσότερη ψυχραιμία. περισσότερη προσοχή και κατόπιν συμβουλής η 

οποία θα πρέπει να αναζTlτείται από τη Νομική ΥΠΤιρεσΙα της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ θέμα που εγειρει ο συνάδελφος κ. Ευσταθίου είναι πάρα πάρα πολύ σοβαρό 
θέμα. θα έλεγα ότι είναι καθοριστικό όσον αφορά το σύστημα δικυβέρνησης που 
έχουμε . Και επειδή πάρα πολύ συχνά γράφεται ότι οι ανα.ίτομπές από μέρους του 

προέδρου αποτελούν είτε κατάχρηση των δικαιωμάτων που έχει είτε είναι μαρτυρία 

αντιδικίας μεταξύ Εκτελεστικής και Νομοθετικής Εξουσ(ας, νομίζω είναι σωστό να 
λεχθούν μερικά πράγματα. για να κατανοήσουμε όλοι τι είναι αυτό το δικαίωμα της 

αναπομπής που έχει ο Πρόεδρος -της Δημοκρατίας. 

Πρώτα α...' όλα έχουμε προεδρικό σύστTlμα. Αυτό το ξεχνούμε πάρα πολύ 

συχνά και ακούω πάρα πολλούς να κάνουν συγκρίσεις με κοινοβουλευτικά ΣUΣΤή
ματα, όπως είναι αυτό της Ελλάδας ή όπως είναι αυτό του Ηνωμένου ΒασιλεΙΟυ. 

θεμέλιο και διασφάλιση της επιβίωσης του συνταγματικού συτήματος που έχουμε 

είναι ΤΙ με απαρέγκλιτη προσήλωση διατήρηση του ασφαλούς διαχωρισμού των εξου

σιών: Εκτελεστικής, Νομοθετικής και Δικαστικής. Αυτή είναι η θεωρία του Μοντε

σκιέ και θεωρώ περιττό να αναφέρω περισσότερα. Πρέπει όμως να αναφέρω ότι 
όσες φορές αυτή 11 σοβαρή συνταγματική αρχή, θεωρία. δόγμα αν θέλετε !χει παρα
γνωριστεί, τα πολιτεύματα έχουν καταρρεύσει. Δε θα κάνω ιστορικό μάθημα για τις 

δημοκρατίες που κατέρρευσαν, επειδή δεν τηρήθηκε με απαρέγκλιτη προστ'ιλωση 

αυτή ΤΙ βασική αρχή συνταγματικού δικαΙΟυ. 

Εμείς δεν έχουμε το σύνταγμα που θα θέλαμε. Δεν έχουμε κοινοβουλευτικό 
σύνταγμα. ΤΟ σύνταγμα που έχουμε είναι δοτό και είναι δοτό και έχει περιορισμούς. 

Και μια Q.ι"tό τις πιο φοβερές αδυναμίες αυτού του Συντάγματος είναι ότι δεν 

τηρείται. δεν υπάρχει, δεν έχει αυτή η Βουλή τη βασική αρχή της υπεροχής της όσον 

αφορά το νομοθετικό έργο. Δεν είναι απόλυτη η εξουσΙα αυτής της Βουλής να νομο

θετεί. Πολλές φορές λtγεται ότι είναι το υπέρτατο όργανο του κράτους. Δεν είναι το 

υπέρτατο όργανο του κράτους. Είναι το νομοθετικό όργανο του κράτους μέσα στα 

περιορισμένα πλαίσια που του δίνει το Σύνταγμα και αλ(μονο αν παραβούμε το 

σύνταγμα όχι μόνο γενικά . αλλά ειδικότερα σ' αυτές τις κρίσιμες στιγμές που περνά 

ο τόπος μας, όπου η νομιμότητα και η κρατική οντόΤTlτα είναι το θεμέλιο της 

';'παρξής μας. ίσως το ισχυρότερο όπλο που έχουμε. 
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Τα λέω όλα αυτά, για να πω όη κατ' εμένα καμιά παρατυπια. καμιά αντινομία. 

καμιά αδυναμία δεν υπάρχε~ αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επιλέγει να αναπέμΠΕΙ 

νόμους που ψηφι.ζει αυτή η Βουλή. Και ούτε πιστεύω δουλεύει η σύγκριση με 

κριτήριο αριθμητικές εξισώσεις. Έχουν αναπεμφΟεΙ 20 νομοσχέδια. λέει ο συνά
δελφος, το 1991. Δεν ξέρω πόσα έχουμε ψηφΙΟει, Ι 000, ] 500 και δεν ξέρω πόσα από 
αυτά είναι θέματα συμπληρωματικων προυπολογισμών και πόσα είναι καθαρό 

νομοθετικής μορφής νομοσχέδια. Αν θέλει ας τα αναπέμψει όλα. Όσο συνταγματικό 

δικαίωμα έχει ο Πρόεδρος να κάμvtι αναπομπές, άλλο τόσο συνταγματικό δικαίωμα 

έχει τι Βουλή και καθήκον, θα έλεγα. να έχει δεύτερες σκέψεις για τα νομοσχέδια που 

έχει εγκρίνει και ε{-ΤΕ να επιμένει στο νομοσχέδιο όπως το έχει εγκρίνει εΙτε να το 

τροποποιεί είτε να CLι"'tOQQimEL την ανα."'tο~ι."'tή. όπως σήμερα ήδη έχουμε κάμει. 

Οι αναπομπές είναι δυο ειδών. Είναι αναπομπές Ύιατί εΙτε αρμόδιες υπηρεσίες 

είτε ο Πρόεδρος πιστεύουν ότι περιέχουν λάθος. Και ο αναμάρτητος τον λιθον 

βαλέτω. Εμείς είτε ως Βουλευτές είτε ως Επιτροπές εΙτε ως ολομέλεια της Βουλής 

δεν έχουμε ψηφίσει νομοσχέδια λανθασμένα επί ΎεΎονότων, Ύιατί κάποιος δεν 
υπέδειξε την αδυναμία ή Ύιατί η διατύπωση δημιουργούσε συνθήκες που δεν είναι 

ήταν (σως αυτές που ήθελε το κοινοβουλευτικό σώμα να επιβάλει με τη θέλησή του ή 

γιατί ακόμα είχαν εγκριθεί χωρίς να ενταχθούν μέσα στην πραγματικότητα της 

Κύπρου; Παρόδειγμα λέω, δεν είναι ενδεικτικό, αλλά πιθανόν να ξέρετε ότι αυτή η 

Βουλή έχει εγκρίνει νομοθέτημα που Ε.-cικυρώνει διεθνή σύμβαση για το ποια σήματα 

θα έχουν τα τρένα μας. όταν διερχovται από τα σύνορά μας. Και μακάρι ο τότε 

Πρόεδρος να είχε επισημάνει την αδυναμία και να τον ανέπεμπε. επειδή δεν έχουμε 

τρένα ή τουλάχιστον σύνορα που μπορεί να περόσουν τα τρένα μας. 

Ειναι όμως και οι αναπομπές οι οποίες υπάρχουν, γιατί ο Πρόεδρος θεωρεί 
ότι παραβαίνουν κάποια πρόνοια του Συντάγματος. Και δεν είναι πάντα μαύρο και 

άσπρο, αν μια πρόνοια ή ένα νομοθέτημα είναι αντισυνταγματικό ή όχι. Εδώ δικα

στές διαφωνούν, εδώ δικηγόροι διαφωνούν -να μου πείτε κατά κανόνα οι δικηγόροι 

διαφωνούν μεταξύ τους- και πάρα πολλά θέματα είναι πραγματικά αμφισβητήσιμα. 
ΠαραΥνωρίζουμε ότι ο θεματοφύλακας του συντάγματος είναι ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας. Έτσι ορκίζεται ενώπιον μας και αυτό το καθήκον έχει. ΕκεΙ πον 

νομίζει ή υποψιάζεται ή έχει αμφιβολία ότι παραβιάζεται το Σύνταγμα έχει χρέος 

και καθήκον. όχι μόνο δικαίωμα, χρέος και καθήκον να προσφύγει στο συνταγμα

τικό δικαστήριο για τη διευκρίνιση του νόμον. 

Άλλο θεμέλιο μιας οργανωμένης κοινωνίας είναι η βεβαιότητα περί των 

νόμων. Ο πολιτης πρέπει να ξέρει με σαφήνεια ποια είναι τα δικαιώματά του και 

πρέπει να ξέρει αυτή τη σαφήνεια από το ανώτατο όργανο του κρότους πάνω στο 

θέμα, που είναι το Ανώτατο Δικαστήριο, αφού η απόφασή του είναι δεσμεντική στο 

διηνεκές μέχρις ότου ανατραπεΙ Δεν μ.."'tορεί ο πολίτης να ζει με αβεβαιότητα όσον 

αφορό τα δικαιώματά του. Πάλι παράδειγμα θα κάνω. Το θέμα των πολιτικών δικα

στηρίων για τα διαζύγια και για τονς γάμους είναι αβέβαιο. Και δε μιλώ μόνο για τη 

νομιμότητα των διαζυγίων ή τη νομιμότητα του γάμου. Μιλώ για τα δικαιώματα τα 

περιουσιακά. κληρονομίας, που δεν είναι σημερινά. που δε θα φανούν πιθανόν 
σήμερα, αλλά που πιθανώς θα είναι αντικείμε\'ο αντιδικίας μετά 20 ή 30 χρόνια, 
όταν κάποιος από τους κληρονόμους που θα ενηλικιωθεί θα τα αμφισβητήσει. είναι 
λογικό, είναι θεμιτό το ότι αυτή η αβεβαιότητα του νόμου επετράπη να υπάρχει; 

Κι εγώ προσωπικά θεωρώ ότι παρέβη το χρέος του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, 
όταν, ενώ είναι αμφισβητήσιμη η νομιμότητα αυτών των δικαστηρίων, δεν προσέ
φυγε στο συνταγματικό δικαστήριο αμέσως για να ξεκαθαριστεΙ αυτό το θέμα. 
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επομένως νομιζω όη είναι χά.ι.ως άδικες οι επιχρίσεις που γίνονται στον 

Πρόεδρο είτε για τον αριθμό των αναπομπών είτε για τον αριθμό των προσφυγών 

που έχει κάμει στο Ανώτατο Διχασ-τ:'ήριο για .τι διασοφήνιοει του νόμου, Ούτε είναι 

τεκμτΊριο αντιδικΙας ή δυσαρμονίας μεταξύ Τ11ς Νομοθετικής και Τ11ς Εκτελεστιχτ'ις 
εξουσΙας αυτές οι αναπομπές. Κάθε εξουσΙα κάνει τη δουλειά ττις. κάθε εξουσία έχει 
τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις της. 

Αν τώρα δε μας αρέσει το Σύνταγμα που έχουμε ·χι εγώ δε λέω ότι είναι 

σωστή, δημοκρατική διαδιχασΙα το κοινοβούλι.ο των εκλεγμένων αVΤLι-τρoσώπων 
αυτού του λαού να μην έχει την υπέρτατη εξουσία να νομοθετεί και να καθορίζει το 

νομοθετικό καθεστώς, δεν είναι αυτό που ΣUΖητώ, αυτό είναι θέμα που θα 'πρεπε να 
γΙνει αντικείμενο άλλης συζήτησης- αν δε μας αρέσει το Σύνταγμα, λέω τότε θα 

πρέπει να ακολουθήσουμε ττι διαδικασία για ττιν αλλαγή του. Αν, φυσικά πολιτικά 
και νομικά και πρακτικά κρΙνουμε ότι ενδείκνυται αυτή τι αλλαγή του Συντάγματος. 

Όμως -και δε νομίζω να θεωρούμαι εγώ ότι είμαι υποσττιρικτής του τωρινού Προέ

δρου ττις Δημοκρατίας-πιστεύω ότι πλήπουμε το κύρος ττις δικής μας Βουλής και 

πιστεύω ότι υποσκαιπουμε το κύρος της κρατικής μας οντόττιτας, όταν μιλούμε για 

κατάχρτιση είτε προνομίου που δίνει το Σύνταγμα στον Πρόεδρο, Π.χ. της ανα..-CΟ

μπής, είτε δικαιώματος, και τονίζω ξανά καθτ'ιχοντος και υποχρέωσης που έχει ο 

Πρόεδρος ττις Δτιμοκρατίας να προσφεύγει στο Ανώτατο Δικαστήριο για τον καθο
ρισμό του δικαίου και για ττιν Q.ι-COxatQoτaoη ττις βεβαιόττιτας του νόμου. Α ν αυτό 

συνεπάγεται πρόσθεττι εργασία για τους δικαστές, οι οποίοι νομίζω δεν μπορούν να 
παραπονούνται για ττιν αμοιβή που τους δίνει τι πολΗεία ή για τους Βοιιλευτές που 

επίστις δεν μπορούν να παραπονούνται για τα προνόμια και ττιν αντιμισθία που 

τους δίνει τι πολιτεία είτε για οποιονδήποτε άλλο, λέω εγώ ότι πολύ μικρό είναι το 

τίμτιμα για να διασφαλίσουμε ττι θεμελl.ωση του κράτους δικαίου, της ιιπεροχής του 

νόμου και της βεβαιόττιτας τοιι δικαΙΟυ που είναι το θεμέλιο για ττιν εύρυΟμτι 

λεΙΤOuρyία της πολιτείας και για ττιν διασφάλιση των δικαιωμάτων τοιι πολιττι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Αλέκος Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Vπάρχεt σοβαρό θέμα προς συζήτηση που άπτεται και του θεμελίου του πολιτεύ

ματος αλλά και των εξουσιών αιιτής της Βουλής. θα ήθελα να επισύρω την προσοχή 

σας στο ότι ιιπάρχει βασική διαφορά μεταξυ του δικαΙωματος του Προέδρου να αναπέ

μπει νόμο προς επανεξέταση Q.ι-cό αυτή τη Βουλή και του δικαιώματος του ΠρoέδQoιι 

να παραπέμ.ίτει νόμο προς γνωμοδότηση (l.-cό το Ανώτατο Δικαστήριο. προτού εκδώσει 

το σχετικό νόμο. ΟΙ δυο εξουσίες είναι εντελώς διαφoQE1ικές. Στην πρώτη περί.

πτωση, και είναι αυτή η περΙΠΤωση που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα, ο Πρόεδρος καλεί 

ττι Βουλή να επανεξετάσει τη θέση της και κάμνοντας αυτό το πράγμα ο Πρόεδρος 

δικαιουται να E.ίτικaλεστεΙ είτε 16γοιις καθαρά νομικούς, δτιλαδή συνταγματικούς, είτε 

λόγους καθαρά οιισίας. Αναπέμποντας ένα νόμο προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων ο 

Πρόεδρος μπορεί να δικαιολοΎτ'ισει την αναπομπή λέγοντας ότι δε συμφωνεί με το 

στόχο και το σκοπό του συγκεκριμένου νομοθετήματος. Αυτή η ανα..-cομπή ε(ναι εντός 
των δικαιωμάτων του Προέδρου και οπωσδήποτε είναι και εντός των δικαιωμάτων της 

Βουλής αλλά και των υποχρεώσεων της Βουλής να επανεξετάσει '1'0 θέμα και αν 
επιμένει. επιμένει και αν δεν ε.ι-cιμένει. δεν επιμένει. 
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Η περίπτωση όμως την οποία ο Πρόεδρος παραπέμπει για γνωμοδότηση στο 

Ανώτατο Δικαστηριο είναι εντελώς διαφορετική και απλώς θα ήθελα να επισύρω την 
προσοχη σας σε δυο πράγματα. Ότι πρώτο η Κύπρος αποτιλεΙ ένα από τα τρία κράτη 

σ' ολόκληρη την oικoυμtνη που το Σύνταγμά της παρέχει τέτοιο δικαίωμα στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας είτε πρόκειται για κοινoβQuλευτικό σύστημα είτε πρόκειται 

για προεδρικό σύστημα. Αιπό και μόνο α..-τοδεικνύn ότι τα κράτη μπορούν να ζήσουν 

ομαλότατα και χωρίς να υπάρχει αutό το δικαίωμα. Στις Ηνωμένες Πολιτείες της 

Αμερικής που είναι το κλασικό παράδειγμα προεδρικού συστήματος διακυβέρνησης ο 
Πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών δεν έχει τέτοιο δικαίωμα να παραπέμπει προς 

γνωμοδότηση στο Ανώτατο Δικαστήριο των Ηνωμένων Πολιτειών οποιαδήποτε νομa-. 
θεσία του Koyκetooou και όμως ουδείς έχει δLOμαρτυΡllθεί OTTlv Αμερικη ότι υπάρχει 
αβεβαιόΤTlτα στο δίκαιο η ότι υπάρχουν κίνδυνοι μελλοντικοί ή ότι ο πολίτης πρέπει 

να γνωρίζει τα δικαιώματά του και ούτω καθεξής. 

Το δεύτερο σημείο στο οποίο θέλω να επισύρω την προσοχή σας είναι το 

δικαίωμα αναπομπής του Προέδρου. το οποίο είχε τόσο ο Πρόεδρος της Δημοκρα
τίας όσο και ο Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας εκάτερος η από κοινού. με άλλα 
λόγια βάσει αυτού του Συντάγματος της ΖuρίΧTlς τόσο ο Πρόεδρος όσο και ο Αντι

πρόεδρος χωριστά είχαν το δικαίωμα να αναι-τέμψΟυν νόμους στTl Βουλή. Σχετικά με 
το θέμα της παραπομπής προς γνωμοδόΤTlση από το Ανώτατο Δικαστήριο. δεν είχε 
αυτό το δικαίωμα μόνος του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας εκτός αν συμφωνούσε 
και ο Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας. Γιατί το άρθρο 140 του Συντάγματος λέει ότι 
ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας από κοινού παραπέμ..-τουν και 
μ..-τορούν να αναφέρουν θέμα στο Ανώτατο Δικαστήριο. Ελλείψει Αντιπροέδρου. 

λόγω αποχωρήσεως του ToUQxoxίIΠeιou Αντι,-τροέδροu το 1963-64, κρίθηκε ότι το 
δίκαιο της ανάγκης δικαιολογεί την άσκηση της εξουσΙας αυτής μόνο από τον 

Πρόεδρο. Το αποτέλεσμα είναι όμως ότι στο κρότος μας βρέθηκε ο Πρόεδρος να 
έχει κάπως μια εξουσΙα πέραν των όσων είχε α..-τό το ίδιο το Σύνταγμα, ακριβώς 

γιατί δεν υπάρχει Αντιπρόεδρος. Έτσι είναι φανερό ότι, παρά ΤΟ ότι είναι εντός 
των δικαιωμάτων του Προέδρου να αναπέμπει νόμους, θα πρέπει αυτη την εξουσία

γιατί περί εξουσίας πρόκειται και όχι υποχρεώσεως, και αυτή είναι η φρασεολογία 

του Συντάγματος- να την ασκεί με φειδώ. Και σ' αυτό ακριβώς έχε~ απόλυτο δίκαιο 
ο συνάδελφος κ. EuσταθΙOυ. γιατί η άσκηση αυτής της εξουσΙας συνεπόγεται πολι

τικη ευθύνη. Και δεν είναι ορθό για έναν Πρόεδρο της ΔΤιμοκρατίας να καταφεύγει 

στη διαδικασία της παραπομπης νομοθετήματος ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστη
ρίου προς γνωμοδότηση απλώς και μόνο για να κερδίσει τρεις μηνες, έξι μηνες, 

ενν~ά μήνες χρόνο, ώστε να παραμείνει και να ισχύει 1'1 παλιά νομοθεσία ή ώστε να 

καθυστερήσει 1'1 εφαρμογή ενός xatvoιJρLOU μέτρου που η Βοuλή αυτή, ασκώντας τη 

δική της εξουσία, έκρινε ότι για λόγους δημοσΙου συμφέροντος Οα πρέπει αuτό το 

μέτρο να εφαρμοστεΙ 

επομένως η θέση μου εΙναι αυτή την οποία εξέφρασε ο συνάδελφος κ. Ευστα

θίου σε συνδυασμό με όσα εί.πε και ο κ. Αγα..-τ{οu. Ναι, ε(ναι δικαίωμα του Προέ

δρου, δεν είναι υποχρέωση του Προέδρου. Οπουδήποτε υπάρχει εξουσία. υπάρχει 

πoλιτικ~ ευθύνη. Ο Πρόεδρος της ΔΤιμοκρατίας ασκώντας αutές τις εξουσίες που 
του διδει το Σύνταγμα πρέπει να τις ασκεί με φειδώ και να είναι πολύ προσεκτικός, 

γιατί αν στο τέλος αποδειχθεί ότι γί.νονται αναφορές στο Ανώτατο Δικαστήριο με 
εντελώς επιπόλαιο τρόπο, τότε otTlv πραΥμαηκότητα το μόνο συμπέρασμα που 
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μπορεί να εξαχθεί είναι ότι υπόρχει σαφής διόσταση μεταξύ προέδρου από τη μια 

και' Βουλής από την όλλη και ότι στην πραγματικότητα χρησιμοποιείται η OUVtay
ματική διαδικασία όχι για το σκοπό για τον οποίο δόθηκε βάσει του όρθρου 140 του 
Συντόγματος. αλλό προς επίτευξη αλλότριου στόχου και δη για να δυσχερανθεί η 

ενόσχηση των ίδιων των εξουσιών της Βουλής. 

Δε θα εισέλθω στο θέμα του διαχωρισμού των εξουσιών και της θεωρίας του 

Μοντεσκιέ. Απλώς θα σας πω ένα πρόγμα. ότι σύμφωνα με το όρθρο 61 του Συντόγ
ματος η Νομοθετική Εξουσ(α της Δ.ημοκρατίας ασκείται υπό της Βουλής των Αντι

προσώπων εν παντΙ θέματι. Και το Σύνταγμα εν τη σοφία του δε μας λέει τι 

σημαίνει νομοθετική εξουσία οίιτε και μας λέει τι σημαίνει εν παντΙ θέματι. Αλλό 

την ίδια φρασεολογία χρησιμοποιεί το Σύνταγμα και για την εκτελεστική εξουσία 

του Υπουργικου Συμβουλίου. όπου λέει ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ασκεί την 

εκτελεστικ'ή εξουσία εν παντί θέματι. Πρόγμα το οποίο σημαίνει ότι πόνω σε ένα και 

το ιδιο θέμα μπορεί η μεν Βουλή να ασκήσει νομοθετική εξουσία η δε Εκτελεστική 
Εξουσί.α να ασχήσει εκτελεστική εξουσία. Με τη μόνη διαφορό ότι το τι είναι νομο

θετική εξουσία και τι είναι εκτελεστική εξουσία είναι ένα (L"tό τα πιο ακανθώδη 

θέματα που υπάρχουν. αλλό σε όλα ανεξαίρετα τα βιβλία Συνταγματικού Δικαίου 
τολμώ να πω ότι υπόρχει ο ορισμός της Εκτελεστικής Εξουσίας. ότι είναι η εξουσία 

εκτελέσεως των νόμων ή διακυβέρνησης εντός των πλαισίων των νόμων. Και 

επομένως εναπόκειται στη Βουλή να θέτει με νόμο νομοθετικούς κανόνες ρύθμισης 

ενός συγκεκριμένου θέματος και αν ο συγκεκριμένος νόμος δεν εΙναι αυτοεκτελού· 
μενος αλλό χρειόζεται εκτέλεση. τότε εναπόκειται στην Εκτελεστική Εξουσία να τον 

εκτελέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι. \'ομ(ζω ότι εισερχόμαστε σε μια συζήτηση η οποία δεν είναι το θέμα το 

οποίο βρίσκεται ενώπιόν μας. Το θέμα που βρίσκεται ενώπιόν μας είναι κατά πόσο 

θα δεχθούμε την αναπομπτΊ 'ή θα την απορρίψΟυμε. Αν επιθυμούμε να συζητήσουμε 
ευρύτερα αυτό το θέμα, δηλαδή αν υπόρχει κατόχρηση ή όχι. μ.."tορεΙ να γραφτεί στην 

ημερτΊσια διόταξη και να απασχολήσει αυτή τη ΒουλτΊ. Το θέμα όμως το οποίο έχω 

ενώπιόν μου αυτή τη στιγμή και επί του oι"to{o" χρειόζεται η απόφαση της Βουλής 

ε'ναι αν δεχόμαστε τις αναπομπές ή όχι. Ήδη ο κ. Ευσταθίου όνοιξε ένα θέμα για το 
οποι.ο αγόρευοαν τρεις Βουλευτές και για το οποίο μπορεί να αγορείιουμε για ώρες 

ολόκληρες, γιατί είναι και θέμα νομικής φύσεως. Εισηγούμαι να το αφήσουμε αυτό 

το θέμα και αν θέλετε να τεθεί στην ημερήσια διόταξη και να απασχολήσει το Σώμα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

θέμα διαδικασ(.ας. κίιριε Πρόεδρε. αν μου εJtιτρέ."tετε. 

Έχουν μιλήσει εκτενέστατα τρεις συνόδελφοι για το θέμα αυτό και δεν έχετε 

διακόψει κανένα. Όταν ήλθε η σειρά. μου να μιλήσω. παρόλο που ζήτησα το λόγο 

πριν από όλους τους όλλους ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

ΜΙλησες πρώτος. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εγώ μίλησα για να επεξηγήσω την ψήφο, όπως και ο κ. ΕυσταθΙου. Όταν 
τέλειωσε η εργασία της Βουλής γι' αυτό το θέμα, δώσατε το λόγο στον κ. Ευσταθίου 

ο οποίος μίλησε εκτός θέματος, αν θέλετε να το καθορίσετε έτσι. Δώσατε ακόμη το 
λόγο στον κ. Παπαδόπουλο ο οποίος ορθώς απάντησε και έθεσε τις απόψεις τον. 
ορθώς απόντησε και έθεσε τις δικές του απόψεις και ο κ. Μαρκίδης ασφαλώς ... 
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εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ο μόνος που Τ;ταν εκτός θέματος ήμουν εγώ, δηλαδή o~ άλλοι ήταν εντός 
θέματος. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Με συγχωρείτε, από τη σηγμiι που ο κ. Ευσταθίου μίλησε, και iιταν όντως 

εκτός θέματος, έπρεπε να δοθεί ο Λόγος σε όλλους να α..-ταντήσουν και καλώς 
δώσατε το Λόγο. Συνεπώς έπρεπε να με αφήσετε κ~ εμένα να πω δυο Λόγια. Αν νομ(... 

ζετε όμως ότ~ το θέμα εξαντλiιθηκε iι όη θα ξανασUΖητηθει, δεν έχω ένσταση. Αλλά 

νομιζω ότι εΙνα~ άνιση μεταχειριση το να μιλούν εκπρόσωποι τριών κομμάτων για 
ένα θέμα για το οποίο aiIQLO όλες o~ εφημερLδες θα είναι γεμάτες και θα εκφράζουν 
τις απόψεις των κομμάτων αυτών και το δικό μας κόμμα δεν θα έχει εκφράσει τη 

δικiι του άποψη σ' αυτη τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που αυτή τη φορά είμαι μαζί σας, νομίζω να 

αφήσουμε πΛέον τα εχτός ημερήσιας διάταξης, γιατί όλοι οι υ..-τόλOLΠOΙ αναμένουμε 

να μπούμε στα θέματα που είναι εγγεγραμμένα στην ημερiισια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

θα δώσω το Λόγο στον κ. Αγαι-τ(ου, αλλά δε θα δώσω το Λόγο για δευτερολο
γίες και εισηγούμαι ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

θέλω κι εγώ να μιλήσω, αν θα μιλ'ήσει ο κ. Αγαπ(ου. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κι εγώ είχα ζητησει το ).6γο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Συγνώμη, το θέμα δεν είναι επί της ημερΤ;σιας διάταξης, είναι παρεμφερές και 
το iιγειρε ο κ. Ευσταθίου τον οποίο θα έπρεπε να είχα διακόψει, αλλά δεν τον 
διέκΟψα. θα μιλiισει τουλάχιστον ένας α..-τό κάθε κόμμα λόγω εφημερίδων ... 

(Γέλια) 

... και αν επιθυμείτε διεξοδική συζήτηση του θέματος, τότε να το εγγράψΟυμε 
και να απασχoλήσε~ το Σώμα στο Κεφάλαιο Δ'. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Πολύ ορθή η ά..-τοψή σας, κ"ριε Πρόεδρε, να γραφτεί και να συζητηθεΙ διεξο

δικά. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Λοιπόν, ο κ. Αγαπίου έχει το λόγο. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε, 

Συμφωνώ πλiιρως με τις θέσεις οι οποίες έχουν εκτεθεί από τον Κοινοβουλευ
τικό Εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ κ. Τάσσο Παπαδόπουλο και δε θα είχα πολλά να 

προσθέσω, αν δεν είχα κάποια πρόκληση. 'Εχω την εντύπωση ότι οι θεσμοί τηρού
νται ιδιαίτερα από το Νομοθετικό Σώμα και οι Συνταγματικές πρόνοιες ανεξόρτητα 
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από ποιος βρίσκεται στην εξουσία, ανεξάρτηtα από 'Το ποιος είναι ο ανώΊαΊος 
άρχων της χώρας μας. Μου δημιουργε(Ίαι η εντύπωση από Ία λεχθέvι:α από μέρους 

μερικών συναδέλφων πως '{ο θέμα αυτό σuζητεί.ται, γιατί ο κ. ΒασιλεΙου που είναι 
σήμερα Πρόεδρος της ΔημοκραΊ{ας έχει αναπέμψει στη Βουλή πέvι:ε νομοθετηματα. 

ΤΟ 1992 έχουν αναπεμφθεί στη Βουλη πέvι:ε νομοθετημαΊα ύστερα α..-ιό εκαΊοντάδες 
που έχουν ψηφιστει. Είκοσι 'Το 1991, ύστερα από πολλές εχαΊοντάδες που είχαν 
ψηφιστει. Νομ(ζω όη είναι μια από 'Τις εξουσίες αυτές πο\! δΙVflαι στον Πρόεδρο 

της Δημοκρατίας από 'Το Σύνtαγμα και η OJtotα όχι μόνο απΟΊελεΙ δικαίωμα του 

Προέδρου. αλλά εγώ λέω και υποχρέωσή 'Του. Υποχρέωση από 'Το γεγονός όη είναι 
όvι:ως ο μόνος φορέας ο οποίος μπορεί να ελέγξει τη νομιμότητα η τη συvι:αγμαH
κόΊητα ενός νόμου. ΑναμένεΊαι όΊΙ από αυΊό 'Το φορέα ότι θα έχει και την 
υποχρέωση να μας πει, αν ο νόμος αυτός αντα.ίτοκρΙνεται προς τις σuvι:αγματικές 

πρόνοιες και προς το σύνταγμα. Εγώ πιστεύω ότι έπρεπε να χαιρόμαστε. γι.ατΙ ο 
Πρόεδρος της ΔημοκρατΙας παρακολουθεί την ψήφιση των νόμων και αναπέμπει 

από καιρό σε καιρό διάφορα νομοθετηματα για επανεξέταση. Διαφωνώ πληρως με 
το συνάδελφο κ. Μαρκ(.δη για τη διαφορά που υπάρχει μεταξύ της αναπομπής και 

'Της παρο....ομπ:ής. Αν στην παραπομπή το ΑνώταΊΟ Δικαστήριο χρει.άζεΊαι 'Την 

ομόφωνη γνώμη του Avtutρotδρov. οφείλεται κατά τη Υνώμll μου στο γεγονός πως 
είναι το τελευταΙΟ στάδιο στο οποίο μπορεί ο Πρόεδρος και ο Αντutρόεδρος. η 
ΕΚΊελεστική Εξουσία. να επεμβαίνουν σε ένα νομοθέτημα. Διότι. όταν παραπεμφθεί 
στο Ανώτατο Δικαστήριο, από την απόφαση του θα εξαρτηθεί η νομψόΊηΊα ή 11 
σuvι:αγματικότητα ενός νόμου, ενώ από την απόφαση της Βουλής στο στάδιο της 

αναπομπής δεν αποφασί.ζεται τελεσιδικα η νομιμότητα ή η συνταγματικόΊητα ενός 

νόμου. Συνεπώς πιστεύω όη δεν υπάρχει διαφορό:. Υπάρχει διαφορά στη διαδι

κασία, αλλά καμιά διαφορά στο δικαίωμα 'Του Προέδρου εΙτε αυτή είναι αναπομπή 

είτε παραπομπή να το εξασκήσει ανά πάσα στιγμή. Μπορεί να συνέπεσε σε μια περί

πτωση να αναπεμφθούν 5 νόμοι 'ΤαυΊόχρονα. Δε νομίζω όΊΙ μπορούμε να ισχυρι
στούμε σοβαρά ότι ο Πρόεδρος 'Της ΔημοκραΊΙας, συγκεκριμένα ο σημερινός Πρόε

δρος της Δllμοκρα'tίας, αναπ~μπει 'Τους νόμους για τους λόγους που ανάφερε ο 

συνάδελφος κ. Μαρκίδης. Δεν ~xoυμε καμιά απολύτως ένδειξη γι' αυτό 'Το γεγονός 
και είμαι σίγουρος, τουλάχιστον όσοι έχετε παρακολουθήσει τις επιτροπές της 

Βουλής στις οποίες συζητήθηκαν οι αναπομπές 'Του Προέδρου, είμαι σίγουρος λέω, 

ότι ο Πρόεδρος 'Της ΔημοκραΊΙας στις σuyxεκριμένες περutτώσεις έδρασε ύστερα 

α...ό τη γνώμη 'Του Γενικού Εισαγγελέα και Ίου νομικού ψήμαΊος του κράτους. 
Συνεπώς πιστεύω ότι είναι άδΙΚll η κριτική του συνάδελφου κ. Μαρκ[δη γω. τους 

λόγους αναπομπής του νόμου αυτού. Επαναλαμβάνω ότι αν συνέπεσε σε μω. περί

πτωση να είναι 5 νόμοι ταυτόχρονα, δε νομίζω όη αυτό απΟΊελεΙ συστημαηκή επέμ
βαση 'Του Προέδρου της Δημοκρατίας στις αποφάοεις της Βουλής. Πιστεύω -για να 

μην επαναλάβω εκείνο που εΙ.ε ο συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος- ότι οι θεσμοΙ 
πρέπει να τηρούνται. Και παρά τα μειονεκτήμαΊα του Συντάγματος 'Το οποίο μας 

δόθηκε, εντούτοις το δικαίωμα του Προέδρου και η υποχρέωσή του, επαναλαμβάνω, 
να αναπέ~UΤει νόμους οι οποίοι καΊά τη γνώμll Ίου εΙναι αντιουνταγματικοί , και 

διασφαλίζεται από 'Τις πρόνοιες του σuvι:άγματoς. 

Ευχαριστώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δύο λόγια να πω από τη θέαι\ μου. κύριε Πρόεδρε. Όχι για τις εφημερίδες, 
απλώς να υποδείξω ένα σημείο. Π ιστεύω και εγώ και συμφωνώ με Ίον κ. Α γαπΙΟυ 

ότι το δικαίωμα 'Του πρotδρoυ της Δllμοκρατ(ας είναι απόλυτο. Δεν είναι υποχρεω
μένος να δώσει ούΊε καν λόγους για tllV ανα..-τομ ... ή -αυτό λέει το άρθρο 51 του 
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Σιιντό.γματος- και θα ήθελα να υποδείξω την εξής διαφορό μεταξύ τοιι δικαιώματος 
της αναπομ.,-τ:ής στη Βουλή και της αναφοράς στο δικαστήριο. Το ό.ρθρο 51 -αν δεν 
κό.νω λάθος- που προνοεί την ανα..-τ:ομπή είναι από τα θεμελιώδη ό.ρθρα του Συντό.γ
ματος και δεν μπορεί να τροποποιηθεί ούτε με απόφαση της Βουλής. Είναι απόλυτο. 

Ενώ το ό.λλο ό.ρθρο. το 140, το οποΙο προνοεί για αναφορά στο δικαστήριο δεν είναι 
ΘΕμελιώδες και μ .. ,ορεί η Βοιιλή να το τροποποιήσει αν θέλει. Αυτό a..-τ:οδεικvύη ότι 
το δικαίωμα αναπΟfιπής είναι πολύ πιο βαθύριζο και πολύ ισχιιρότερο α..,ό το 

δικαίωμα αναφοράς. π ιστεύω ότι ως Νομοθετικό Σώμα οφείλουμε να σεβαστούμε το 
Σύνταγμα και το δικαίωμα το οπο'ο έχει ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα υπειαι:λθω στην ΣUΣΊα 101.1 θέματος a)).ό. το σχολιόζω, επειδή ο κ. Μαρκίδης 
ήγειρε το θέμα της διαφοράς, ότι στην περLτιωση της ανο.ίτομπής μ..-τ:ορεΙ ο Πρόεδρος κεχω

ρισμένως να το κάνει χωρίς τη συγκατό.θεση του Ανη-προέδροιι, ενώ στην περΙΠΤωση της 
παeαπoμπής στο Ανώτατο Δικασττ'ιρLO χρειάζεται η συyκατό.θεσri του. ΟΙ λόγοι είναι 

τελείως διαqx>QεΊικoι. ΎπενΟυμ!ζω ότι το σχετικό άρθρο της ΖιιρΙχης πρotβλεπε στο μέν 

γαλλικό κε(μενο ότι το Σύνταγμα διασqx:ιλίζεται από τον Πρόεδρο και τον Ανηπρόεδρο, 

ενώ στο α'(Υλικό κείμενο έλεγε ότι η Εκτελεστική Eξoooiα "is exerct.sed" και, επειδή το 
βασικό άρθρο της Ζυρίχης έλεγε "est assure". θεωρήθηκε ότι oτι.δήπott είναι διασφάλιση του 
Συντάγματος, όπως Π.χ. ο διορισμός των υπουργών, των ανεξαρτήτων αξιωματούχων 

κ.λπ .• θα γινόταν από κοινού από τον Πρόεδρο και τον Αντι.πρόεδρο οι οποι.οι είχαν την 
ευθύνη της δι.ασqxiλισης ΤO\l Συντό.γματος. Γι' αυτό υπάρχει διαq:oρoπoίηση στα δύο αuτό. 

θέματα. 

Εν πό.ση περιπτώσει, νομίζω ότι μπορούμε να επανέλθουμε στο θέμα το οποίο 

είναι ενώπιόν μας και το οποΙο εΙναι 1"1 αναπομπή η οποία έγινε. Έχω δύο αναπο
μπές ενώπιόν μοιΙ. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της πρώτης αναπομπής. 

Γ. Α ΓΑΠΙΟΎ: 

Απλώς διαδικαστικά . κύριε Π ρόεδρε. Ποια είναι η πρώτη αναπομπή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ.3) Νόμος τοιι 1992. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ο περί ΔικαστηρΙων Νόμος αφορά μόνο την τροποποίηση σε σχέση με την 

~κδoση του εντάλματος εκεΙ ποιι εμείς διαφωνούμε. Είναι μόνον εκείνη η πρόνοια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Τότε θα καταψηφίσετε. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής του περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικού) 

(Αρ.3) Νόμοιι 101.1 1992: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

17 ιΙπέρ. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφΙζουν εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον . κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσες α.ί·τοχές: 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η αναπομπή του περΙ ΔικαστηρΙων (Τροποιητικού) (Αρ. 3) Νόμου του 1992 
απoρρί.πtεται με 17 ψήφους υπέρ. 29 εναντΙον και καμιά αποχή. 

Πόσοι ψηφ'ζουν ",πέρ της ανα,ίτομπής του περΙ Ποινικής Δικονομ(ας (Τροπο

ποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 1992; 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Κύριε Πρόεδρε. πάλι διαδικαστικά. εΙμαστε εναvτ(.oν της αναπομπής εκτός σε 

ό ,ΤΙ αφορά το άρθρο 4. Επομένως πρέπει εσεΙς να κανονίσεΤΕ τη δι.αδικασΙα πώς θα 
ψηφΙσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Δεν μπορεΙ να μπεΙ κατά tιρθρo. διότι δεν ε[ναι το νομοσχέδιο ενώπιόν μου 

και δεν έχω ούτε την επιστολή που το ανέ..εμψt. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε. εσεΙς θα βάλετε την αναπομπή, αν οι κύριοι 
συνάδελφοι διαφωνούν γι.α ένα άρθρο και θΕωρούν ότι εΙναι αρκετός λόγος για να 

απορρίψουν την αναπομπή είναι δουλειά δική τους. Αν θέλουν να τη δεχθούν ή να 

κάνουν αποχή πάλι είναι δουλειά δική τους. Εσείς όμως δεν μπορείτε να κάνετε 

τl.πoτε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή εΙναι σημεΙΟ από το οπο(ο μπορεί να μη βγούμε, δεν 

υπάρχει ούτε διαδικασία ovtt κανονισμός, εμΕίς θα κάνουμε αποχή δηλώνοντας 
ταυτόχρονα ότι είμαστε εναντίον της αναπομ..-τής σε ότι αφορά το νόμο ολόκληρο 

εκτός του άρθρου 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο xvgLO; Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ; 

KvgLE Πρόεδρε, το θέμα είναι σοβαρό. Ο Πρόfδρoς της Δημοκρατίας έχει 
αναπέμψει νόμο σύμφωνα με το άρθρο 51 του Συντάγματος. Ο ενικός αριθμός περι
λαμβόνει και τον πληθνντικό αριθμό. Όταν ένας νόμος έχει 50 άρθρα και αποφα
σΙσει ο Πρόεδρος να αναπέμψει το νόμο, διαφωνώντας με δύο άρθρα, στην πραγμα

τικότητα ο Πρόεδρος εγείρει δύο ξεχωριστά θέματα. Ενα θέμα για το άλφα άρθρο 
και ένα θέμα για το ωμέγα άρθρο. επομένως δεν μπορεί μια ομάδα ή ένας βουλευτής 

να έρχεται σε δίλημμα , αν συμφωνεί με το ένα θέμα που εγείρει ο Πρόεδρος ή αν 

διαφωνεί με το άλλο. ώστε να τα καταψrιφΙσει και τα δύο ή να ψrιφίσει υπέρ και των 

δύο. Ο Πρόεδρος έχει αναπέμψει ένα νόμο, εγείροντας δύο ή τρία ή πέντε διαφορε

τικά θέματα. Το κάθε θέμα που εγείρει χωριστά ο Πρόεδρος στην αναπομπή του 

πρέπει να μπαίνει χωριστά σε ΨrιΨαPoΡία, για να μπορεί ο κάθε βουλευτής να 
Ψrιφtζει σύμφωνα με τη δική του συνείδηση πάνω στο συyκεχριμΈVo θέμα. επομένως 
στη συyκεχριμέVΗ περLπτωση αν η ομάδα του ΑΚ ΕΛ θέλει να ψηφίσει υπέρ της 



• 

3216 

αναπομπής καθόσον αφορά το πρώτο θtμα, αλλά να ψηφίσει εναντίον της αναπo~ 

μπΤ;ς καθόσον αφορά το άλλο θέμα, έχει κάθε δικαίωμα να το κάμει και η διαδι.

κασία που πρέπει να ακολουθήσει πλέον αυτό το Σώμα και να ττιν καθορίσει με την 

κυριαρχΙα που έχει να καθορίζει τη δική του διαδικασία εΙναι ότι σε περιπτώσεις 

αναπομ,ίτών Οα πρέπει τα θέματα των αναπo~uτών να ~ιπαίνoυν ένα προς ένα σε 

ψηφοφορία και για να μην πetρfξηyτιθώ δε λέω ότι πρέπει να μ,ταΙνει εξ υπαρχής 

ολόκληρος ο νόμος κατά άρθρο, θα μπαΙνει σε ψηφοφορία το θέμα της αναίτομπής, 

όπως το είπε ο Προεδρεύων του Σώματος, αλλά ένα προς ένα τα θέματα που έχει 

εγείρει ο Προέδρος, δηλαδ'ή ποια είναι η θέση του Σώματος σχετικά με την 

αναπομπή καθόσον αφορά το άρθρο 4 και ποια ε'ναι η θέση του Σώματος καθόσον 

αφορά την αναπομπή σχετικά με το άρθρο 2 ή 3 ή 15 δεν έχει σημασία. επομένως 

εισηγούμαι. επειδή υπάρχει στον περί Ερμηνείας Νόμο ότι ο ενικός αριθμός περι· 

λαμβάνει και τον πληθυντικό και επειδfι το Σύνταγμα μιλά περί θέμα1Dς αναπομπής, 

και όταν παραπέμπονται θέματα θα πρέπει να γίνεται ξεχωριστή ψηφοφορία δι' ένα 

έκαστον των ανα.ίτεμ,ίτομένων θεμάτων. 

Π POEΔPEYΩN~ 

Ο κ, Παπαδόπουλος 

τ, ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Για θέματα διαδικασίας. εσείς θα αποφασίσετε , κύριε Πρόεδρε. Διαφωνώ με 

αυτά που eL"tE ο κ. Μαρκιδης. Λόγω της εγέρσεως των θεμάτων ο Πρόεδρος αίΤοφά. 

σισε να αναπέμψει το νόμο, επομένως, αν έχει δύο λόγους ή 3, 4, 5 θέματα που τον 
ωθούν στην απόφαση να αναπέμψει το νόμο αυτό, εκτός αν πρόκειται για απόqχ:ι.ση, 

που είναι θέμα που συζητούμε . εΙναι δικό του πρόβλημα. Εμείς δε θα τα ψηφίσουμε 

ένα, ένα, Άλλωστε για να φαν1!Ι πόσο δύσκολο θα γινόταν το θέμα αν υιοθετείτο η 

πρόταση του κ, Μαρκιδη, εγώ μπορεί να δέχομαι σ' ένα νομοσχέδιο να αλλάξει ένα 

άρθρο, ενώ αν δεν αλλάξει εκείνο το άρθρο δε δέχομαι καθόλου ολόκληρο το νόμο 

και το ίδιο ισχύει. όταν 2, 3, 4, 5, 6 άρθρα διαφοροποιούν είτε τα προηγούμενα είτε 
το σύνολο 10υ νόμου. 

Εισηγούμαι να αποφασίσετε πάνω στο θέμα διαδικασίας και η τa.."tE ινή μου 

εισι1ΥΤ1στι είναι να θέσεΤΕ το θέμα της αναπομπής ως σUΝoλo και όχι κατά άρθρο, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΙΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε. είναι δύσκολο να επιχειρήσουμε παρεμπιπτόντως να θέσουμε 

συνταγματικό κανόνα ή κανόνα πρακτικής μετά από 32. 33 χρόνια κοινοβουλευτικής 

πρακτικfις που ακολουθήθηκε κατά τον τρόπο που υποδε(ξετε προηγουμένως, όταν 

είχαμε τον άλλο νόμο για τον οποίο έγΙν1! αναπομπή και είχε επιχειρήσει ο κ, Αγαπίου 

να διορθώσει κάτι και ορθά εΙΠετε "ας το αφήσουμε το θέμα και αν εν εUΘέτω χρόνω 

επανέλθει αυτό 10 νομοθέτημα το βλtπoυμε.~ Νομίζω όμως ότι ο κ. Πα.ίταδόπουλος 

έχει λύσει το θέμα με την εισήγησή του, Άλλωστε η δΤ;λωση του κ. Αγαπίου εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ είναι σαφής. "Εμείς ψηφίζουμε υπέρ της 

αναπομπής και λέμε για το άρθρο 4 ότι μόνον εκεί είναι η διαφορά μας" και αυτό θα 

καταγραφεί στα πρακτικά προς άρση κάθε Παρfξηγήσεως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η ορθή διαδικασία αναφορικά με αναπομ.ιτές οι οποίες δεν Ύίνονται και 

ζητεΙται να εξετάσει η Βουλη αν είναι συνταγματικό η μη το θέμα, αλλά γίνονται 

διότι ο Πρόεδρος διαφωνεί με ορισμένα άρθρα, δεν μπορούν να τεθούν ως σύνολο, 
διότι μπορεί και η Βουλή να πεισθεί ότι σε μερικά άρθρα, όταν τα επανεξετάζει, 
συμφωνεί με τον Πρόεδρο της Δημοκρατ(ας. Και επομένως θα πρΙΠει να τ(θεται 

χωριστό η αναπομ.ίτή. 

Η δυσκολία η οποΙα υπηρχε είναι διότι στο φα:ιλ του Προεδρεύοντα δεν 
υπήρχε το κεΙμενο της αναπομπής. Μου έφεραν τώρα την επιστολή η οποΙα περι

λαμβάνει τα σημεία της ανα.τομπής και θα παρακαλέσω το Γραμματέα να αναγνώσει 

"[ους λόγους "[ης ανα.,'tομπής έναν προς έναν και να διεξαχθεί η ψηφοφορία επί 
εκάσtoυ σημείου "[ης αναπομπής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο ανα.ιίεμ,ίόμενος Νόμος επεμβαίνει , κατά τρόπο που αντίχεΗαι προς το 
ΣύνταΎμα της Kuπριακής Δημοκρ(ηΙας, σtην άσκηση "[ης Δικαστικής εξουσΙΟς και 

δικαιοδοσίας για την έκδοση ενταλμάτων σύλληψης και έρευνας και οι δια"[άξεις 
"[ου δεν συνάδουν προς την ορθή άσκηση "[ης σχετικής δικαστικής κρίσης και διακρι

τικής ΕUΧέρειας, ιδιαίτερα σε περιπτώσεις πολύ επεΙΎούσης φύσεως που επιβάλλεται 

άμεση δικαστική ενέργεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφΙζουν υπέρ "[ου πρώτου λόγου αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όλοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ο πρώτος λόγος της αναπομπής ομόφωνα απορρΙΠΤεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο αναπεμ.ίτόμενος Νόμος, κατά παράβαση του ΣuντάΎματoς της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, αναθέτn σε πρωτόδικα δικαCΠΉρια την άσκηση δικαστικού ελέγχου 

σχε"[ικά με "[ην ακύρωση ενταλμότων που εκδόθηκαν από άλλους πρωτόδικους δικα

στές, ενώ η άσκηση τέτοιας δικαστικής εξουσίας και δικαιοδοσίας ανήκΗ, σύμφωνα 

με το Σύνταγμα "[ης Κυπριακής Δημοκρατίας, μόνο στο Ανώτατο Δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του δεύτερου λόγου της αναπομπής: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψΤιφιζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

27 εναντίον, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Ο δεύτερος λόγος αναπομπής απOΡΡl.πτεται με 15 ψήφους ΊJπέρ. 27 εναντίον 
και χαμιΔ αποχή. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΚίΙριε Πρόεδρε, προτού προχωρήσετε στο επόμενο θέμα, έχετε κάμει μι.α Εισή

γηση να εΥΥραφεΙ το θέμα το οποίο επιχειρήθηκε να σul;T1τηθεΙ ... 
ΠΡΟΕΔΡενΩΝ: 

Στο τέλος, όταν εΥΥράφοντοι τα θέματα. κUριε EuσταθΙOυ. 

εΥ, εΥΙΤΑθΙΟΥ: 

θέλω να πω ότι η εισήγηση του Προέδροιι γίνεται αποδεκτή ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ναι. αλλά θα το εισηγηθείτε, όταν στο τέλος γίνει η εγγραφή θεμάτων ... 

εΥ, ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Επειδή ήταν εισήγηση δική σας, γι' οutό το λόγο σας υπενθυμίζω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρονμε στο "'"t' αριθμό 8 θέμα στην ημερ'ήσια διατάξη, που εΙναι ''Ο περΙ 
Σuμnληρωμαηχο\ι προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 17) του 1992~. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδι.ας Κοινοβουλευnκής Επιτροπής να αναΥνώση την Έκθεση της 
Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ NOMOΣXFΔIO ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠAI "Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 17)ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 
Γι.αvνάκης Κασουλ(.δης 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Τάσσος Παπαδόπονλος 

Νίκος Moνσιo'ίrnας 

Μάρκος Κνπριανο'ύ 

Η ΚοινοβουλεmιΚ'ή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι'ήθηχε στις 10 Ιουνίου 1992. 
Στη συνεδρΙαση amti κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι τον Υπουργείου 
Οικονομικών. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται τι έ'Υκριση πληρωμής από 19 λογα
ριασμό του Πάγι.ου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού Ε:864.000 και τι διάθεσή ~oυ για 
τη δανειοδότηση σχολικών εφορειών για την κάλUψTJ μέρους των λεnουργικών τους 

εξόδων για το σχολικό έτος 199] - 92. ΟΙ σχολικές εφoρεLες που δανει.οδοτούνται 
είναι οι πιο κάτω: 

(α') Λευκωσίας ί243.00σ 

(β') Λεμεσού 065.000 

(Υ') Πάφου flll.QOO 

(δι Λάρνακας ί 93.000 

(ε') Α γίο\l ΔομεΊ(ου ί 30.000 
(σι') Έγκωμης ί 22.000 

Το οικονομικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν από χρόνια οι σχολικές 

εφορείες των τεσσάρων πόλεων της ελεύθερης Κ ίιπρου oφεr.λετoι. συμφωνα με τους 

κυβερνητικούς αρμoδΙOUς, στο γεγονός ότι τι φορολογία της αστικής περιουσίας δεν 

αποφέρει τα αναγκαία έσοδα για κάλυψη των δαπανών δημοτικής εκπαi.δευσης λόγω 

της πολύ χαμηλά εκτιμημένης αξίας της. Από Τ'ης πλευράς εντούτοις ττις κυβέρνησης 

δεν μπόρεσαν οι αρμόδιοι να δώσουν OJtοι.αδήποτε οριστική αJτάντηση προς την 

Ε..-τιτροπή, αν και χατά πόσο η κυβέρνηση εuνoεί την αναθεώρηση της φορολογΙΟς 

αυτής με βάση τι.ς νiες εκτιμήσεις της ακίνητης ιδιοκτησ(ας. 

θεωρώντας η Επιτροπή αναγκαία τη δανειοδότηση των πιο πάνω σχολικών 

εφορειών προκειμένου να ανταποκριθούν στις επείγουσες ανάγκες .ους, αναμένει 

ότι η κυβέρνηση θα πάρει τις αναγκαίες αποφάσεις για τα οικονομικά προβλήματα 

των εφορειών αυτών. Με τις παρατηρήσει.ς αυ.ές η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και προυπολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψ1Ίφιση σε 

νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδΙου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομu..ηtές επί θέμαtος αρχής; 

Εφόσον δεν υπό:ρχouν ομv.ηtές επί θέμαtος αρχής. ΠαQO.καλoύνται οι iντιμοι 

Γραμματείς να προβούν στη δεύtερη ανόγνωστι του νομοσχεδΙΟυ, η οποία θα γίνει 

δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίtλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός tίtλος. Άρθρο ι . 

Έγκριση πληρωμής από το λογαρι.ασμό tOU Πάγιου ΤαμεΙΟυ ποσού (864.000 
για τη χρήση του f:tους που λήγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση tων ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως ta άρθρα 1,2,3, μαζί με tOV Πίνακα εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι, 2, 3, μαζί με τον ΠΙνακα, εγκρίνο
νται ομόφωνα. 

Παρακαλώ τους ένημους ΓραμμαtεΙς να προβούν σtTlV τρίtη ανάγνωση tOU 
νομοσχεδίου, η οποΙΟ θα γίνει δι' αναγνώσεως tOtI tίtλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωμαtικού ΠΡOUπ~OγισμOύ 
Νόμος (Αρ. 17) tOU 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αvrtρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 9 στην ημερήσια διάταξη, που εΙναι ''Ο περί 

ΣυμπληρωματικΟύ προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 21) του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Εππροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Εππροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥηΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TITΛOΦQPEITAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPOYΠOΛorιΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ . 21) ΤΟΥ 
1992" 

Παοόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλ(ππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοοχέδιο σε σιινεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις ΙΟ Ιουνίου Ι 992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπείται η έγκριση πληρωμής από το Λογα. 

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f:3.000 και η διάθεσή του για 
την καταβολή ειδικού επιδόματος στο διευθυντή έργου του νέου Γενικού Νοσοκο

μεΙΟυ Λευκωσίας για το 1992. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Oικoνoμικω-v και προυπολογισμού, επικροτώ· 

ντας την ανάθεση της διεύθυνσης ενός τόσο μεγαλεπήβολου και δαπανηρού έργου σε 

ειδικό πρόσωπο. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό σιιζή. 

τηση νομοσχεδ[ου. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί 

Συμ.ίτληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1992 Μ • 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές E."'t[ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές. παρακαλώ τους έντιμους Γραμματείς όπως 

προβούν στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f:3.00Q για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχειαντ(ρρηση όπως τα άρθρα ι, 2, 3, μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι , 2, 3. μαζί με τον Πίνακα, εγκρίνο· 
νται ομόφωνα. 

Παρακαλώ τους έντιμους Γραμματείς να προβούν στην τρίτη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου, η οποία θα γΙνιι δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOί.lπoλoγισμOύ 

Νόμος (Αρ. 16) του Ι 992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικείισεως Συμ..-τληρωματικής Πιστώσεως 

(ΓαμεΙο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOνΠOΛOΓlΣMOΎ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο nΕΡI 

ΕIΔικεΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕlO ΑΝΑΚΟΥΦ!· 

ΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ ΝΟΜΟΣ) (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 
Νίκος Μουσιοίιττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Π ΡOί.lπoλoγισμoύ μελέτησε το 

JtLQ πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις ΙΟ Ιουνίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόοωποι του ΥπουργεΙΟυ 

Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπείται η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

Ανακουφ(σεως ΕκτοπισθΜων και Παθόντων ποσού !78.000 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη της μισθοδοσΙΟς του προσωπικού και των άλλων εξόδων λειτουργΙΟς 

της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων από την 1η Μαρτίου μέχρι την 31η Δεχεμ· 

βρΙου 1992. 

Όπως είναι γνωστό η Βουλή έχει πρόσφατα ψηφίσει νομοθεοία αναφορικά με 

την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων και το καθεστώς που τη διέπει και έχει περι· 

λάβει στις πρόνοιές της μεταβατικές διατάξεις που κατοχυρώνουν το υφιστάμενο 

προσωπικό της. Η νομοθεσ(.ο. αυτή αναπέμφθηκε τελικά a..-τό τον Πρόεδρο της Δημο· 

κρατ ι.ας στις 9 Ιουνίου 1992. 
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Η Κοινοβουλευnκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. αφού μελέ

τησε το όλο θέμα. α..-τοφάσισε να εLσηyηθεΙ κατό: πλει.οψηφια την ψήφιση σε νόμο του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου. Ο Πρόεδρος και το Μέλος της Επιτροπής - Βουλευτές 

του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Λεόντιος Ιεροδιακόνου και Γιαννάκης Κασου

λιδης δήλωσαν ότι δε θα υπoστηρtξ~υν την ψήφιση οποιουδήποτε κονδυλίου αναφο

ρικά με το θέμα αυτό μέχρι να κριθεί τελεσίδικα το θέμα της νομοθετικης ρύθμισης 

της λειτoUQΎΙας της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Όταν αρχικά ηΥέρθη το θέμα της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων. μιλώντας 

από αυτό το βήμα τον περασμένο Ιούλιο. είχαμε πει ότι δε θα εγκρίναμε ωJ.α κονδύλια 

yl.O. την π επ και πως καλά θα έχανε η Επιτροπή να μεριμνήσει για την τακτοποίηση 
του υπαλληλικού προσωπικού που εργοδοτούσε. Βασικά εΙΠαμε ότι έπρεπε να γίνει 

νέα νομο&σΙα που να διέπει τη λειτουργία της Παγκίnτριας Επιτροπής Προσφύγων. 

Μετά από αρκετές αναβολές και επαναouζητησεις διαφόρων προτάσεων. 

ουΥχεκριμένα τεσσάρων προτάσεων νόμου. η Βουλή ψήφισε τη γνωστή πρόταση 

νόμου σε νόμο και τώρα διέπει την Ένωση Προσφύγων που προνοεί ο νέος νόμος. 

Μόλις πριν λίγο η Βουλή ψήφισε εναντίον της αναπομπής του νόμου και εναπό

κειται στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να αποφασίσει για την περαιτέρω ε'Vtργειά 

του , για την προσβολή της ouvtαγματικότητας αυτού του νόμου στο Ανώτατο Δικα

στήριο. Όμως πιστεύω ότι εκείνοι που αποφασίζουν για την εργ0δ6τηση των 

ανθρώπων που είναι υπάλληλοι ήδη στην πεπ εΙναι εκείνοι που αποφασίζουν να μη 

θέσουν σε εφαρμογή τη νέα νομοθεσία που κατά πλειoψrιφΙO ψήφισε η Βουλή. Εγεί

ρεται εδώ ένα πρόβλημα όσον αφορά αυτό το προσωπικό. 

Εμείς. επειδή θέλουμε να δώσουμε χρόνο στην Εκτελεστική ΕξουσΙα για να 

μπορέσει να προβεί στις διεuθEτήσεις ή να έχει δεύτερες σκέψεις όσον αφορά την 

αναπομπή του νόμου στο Ανώτατο Δικαστήριο. ιδιαίτερα αν μπορέσει να συνεκτιμήσει 

και το μέλλον αυτώΥ των ανθρώπων που εργό.ζονται στην πεπ , θα προτείνουμε κατό. 

τη συζήτηση μια διαζεUΚτική πρόταση. Η πρόταση είναι όπως η Γρaμματεια της 

Βουλής υπολογίσει τα αναΥχαί.α κονδύλια για τη συνέχιση της λειτouργtας της ΠΕΠ 

και την ΕρΎΟΟ6τηση του προσωπικού της μέχρι της 3Οής Σεπτεμβρίου. Λυπούμαι, κύριε 

Πρόεδρε, δεν ήμουν σε θέση να κάμω τους λογαριασμούς. ώστε να μπορέσω στην 

κατ' άρθρο ανό.γνωση του νομοσχεδίου να προτείνω τ ις εισηγήσεις μου. Γι' αυτό διαδι~ 

καστ~κό.. λέω, να τεθεί σε ψηφΟφΟρία ως πρώτο θέμα αρχής κατά πόσο η Βουλή 

ψTtφi.ζεL τη δι.άθεση των αναγκαΙων κονδυλΙΟΟν, ώστε να επιτρέπει τη MLT01JQyLa της 
ΠΕΠ xaL την εργοδ6τηση tou RρoσOOΠLXOit μέχρι τις 30 ΣεπτεμβρΙου, δηλαδή και μετό. 

που θα αρχίσει η νέα Σίινοδος της Βουλής. θα μπορούσαν να γίνουν οι αρLθμητικές 

πρόξεις, ώστε η τροποποΙηση των κονδυλΙων να γίνει ανάλογα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Έχω την άπOψιJ, κύριε Πρόεδρε, όη για τouς ανθρώπους οι oπotoL εργόζονται 

τώρα στην πεπ ευθύνη δεν έχει μόνο εκείνος ο οποίος, για λόγους που έχουν 
αναφερθεί, αναπέμπει το νόμο. Πιστεύω τους (διOUς λόγους και την ιδι.α ευθύνη έχουν 

χαι όσοι έχουν καταθέσει προτάσεις νόμου και έχουν καταθέσει και σι τέσσερις 

πλευρές προτάσεις νόμου που τείνουν να μετασχηματΙσouν τη σημεριντ; δομή της Π επ 

σε κάτι άλλο. Πιστεύω ότι υπήρχε αντή η !γνοια και αυτη η ε\IθUνη, Υι.ατΙ σε όλες τις 

προτάσεις νπήρχε πρόνοια. και <πο νόμο ο οποίος αναπέμj'tEτοι επΙσης υπάρχει 

πρόνοια. για εργοδότηση αυτών των ανθρώπων υπό νέες ΣUΝΘΉΚες. Άρα υπό αυτή την 

έννοια νομίζω όη ΕUΤUΧώς επιδείχθηκε έ'Υνοια και από τη Βουλή. 

Δεν έχουμε πρόβλημα να συμφωνήσουμε ~ιe την πρόταση του κ. Παπαδό

πουλου να ψηφίσουμε το κονδύλι μέχρι και το τέλος ΤΟ\l Σεπτέμβρη και, όταν θα 
επανέλθουμε. μπορούμε να ξανασυζητήσουμε το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω, yLO να εφαρμοστεί η θέση ΤΟ\l Χ. Παπαδόπουλου. θα πρέπει να ληφθεί 
πρώτα η απόφαση κα~ να μτιν προχωΡτΊσουμε στη δεύτερη ανάγνωστι του νομοσχε

δίου κατ' άρθρο. αλλά να μείνει για την άλλη βδομάδα, γuι να υπολογιστεί το ποσό 

που απαιτείται. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Και σε όΤL αφορά το ποσό το οποΙΟ αναφέρεται στην Έκθεση του Συμnληρω

μα-nκού Προ\.lπολογισμού και σε ότι αφορά την τροπολογία την οποία εισηγήθηκε 

από μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος ο κ. Πα..-ταδόπουλος, η δικτΊ μας θέση είναι 
η (δια με εκείνη την οποία τηρΊ'ισαμε όλα τα προηΥούμενα χρόνι.α. Δηλαδ-η αρνού

μαστε να συνεχίσει το δημόσιο να παραχωρεί το χρ-ημα των Κυπρίων φορολογου
μένων, για να λειτουργεί μια οργάνωση προσφύγων η οποία δεν εκπροσωπεί όλους 
τους πρόσφυγες της Κύπρου. Πιστεύουμε ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να 

πληρώνει ο Κυπριακός Ελληνισμός στο σύνολό του yl.O. να εξυπηρετΟύνται οι 
σκοπιμότητες εκείνων, οι οποίοι συμμετέχουν ως μερίδα σε αυτ-η την Eπιτρom'ι. 

Διαφωνούμε για δυο βασικοίις λόγους με την ΠΕΠ . Τους επαναλαμβάνουμε 
για πολλοστ-Ι; φορά και θα συνεχίσουμε να τους επαναλαμβάνουμε ενόσω λανθα

σμένα αυτό το Σώμα δίνει ζωτΊ και αιμοδοτεΙ με το χρτΊμα του Κύπριου φορολογού

μενου μια μη αντιπροσωπευτική οργάνωση. 

Ο πρώτος λόγος είναι η έλλειψη δημοκρατίας και η μη αvτιπρoσωπευτικότητα. 

Να μην κρυβόμαστε πLσω α..-τό τα δάκτυλα. Δημοκρατία σημαίνει ένα πράγμα: 

Κάλπη, μυστικ-η ψηφΟφΟρία και αναλογικό σύστημα. Και αν έγινε μια μόνο εχλοΥτΊ, 

παγκύπρι.α, τοπική, επαρχιακή, σε συνοικισμό ή σε τουρκοχώρι με αυτές τις δημο

κρατικές προδιαγραφές, παρακαλώ να λεχθεί ο τόπος και ο χρόνος που έγινε και 
τότε αποσύρουμε τις ενστάσεις μας. Όμως ποτέ και πουθενά δεν έγινε. 

Ο δεύτερος λόγος είναι η σημαντική πολιτική διαφωνία την οποία έχουμε 

απέναντι στην ΠΕΠ, η οποία όλα αυτά χρόνια αvτί να ήταν η προωθημένη αγωνι

στικτΊ έπαλξη των προσφύγων στην πορεία για απελευθέρωση και επι.στροφή, είχε 
μετατραπεί σε μια ανορθόδοξη συνδικαλισtικτΊ οργάνωση προωθώντας μόνο βΙΟ'Ηκά 

προβλήματα. 



3224 

θέλω να είμαι σαφής, κύριε Πρόεδρε. Σεβόμαστε και αναγνωρίζουμε την 
προσφορά οποιουδήποτε προσώπου και οποιασδήποτε πολιτικής κατάστασης για 

την προσφορά της στην επίλυση των βιοτικών προβλημάτων των προσφύγων, τα 

oπof.α καθόλου δεν υποτιμούμε. Η διαφωνία μας είναι αλλού. Στο ότ~ περιορίστηκε 

απλώς στην ικανοποίηση κατα προτιμηοωκό τρόπο των αναγκών των προσφύγων. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους που δε βQίσκoυμε κανέναν λόγο, για να δωφοροποιή

σουμε τη σταθερή πολιτική μας διαφωνία άρα και καταψήφιση των κονδυλίων τα 

οποία χρηματοδοτούν την Παγχύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 

Πρόσφατα όμως έχει εφευρεθεί κι ένα άλλο επιχειρημα το οπο(ο πήρε 

διάσταση ή μάλλον έγινε προσπάθεια να πάρει διάσταση μέσα α.-τό την ΠΕΠ και 

μέσα α.ί.ό μια μερίδα του τύπου. Τέθηκε το ανθρωπιστικό θέμα για τους εργαζόμε
νους στην ΠΕΠ. Είναι 9 - 10 άνθρωποι που εργάζονται και γίνεται μια προπαγάνδα, 
μπορώ να πω, επιβίωσης της Π ΕΠ μέσα από την παρουσίασή του ως ενός ανθρωπι

στικού θέματος. 

Εμείς συμφωνούμε ότι αυτοί οι εργαζόμενοι δεν έχουν ευθύνη και εργάζονται 

για να επιβιώσουν, σ' αυτή την περίπτωση, στην Παγκύπρια Ε..ιτροπή Προσφύγων. 

Κι εμείς δε θέλουμε να χάσουν τη δουλειά τους, αλλό να βQεθεί κοινή λύση για μια 

νέα δημοκρατική οργάνωση. Συμφωνήσαμε όλες οι πλευρές να εργοδοτηθούν στη 

νέα οργάνωση και μάλιστα να κατoX1.l(Κύθoύν αναδρομικά τα δικαιώματά τους. 

Ανεξάρτητα από τις διαφωνίες που έχουμε όσον αφορά τη μορφή της νέας 
οργάνωσης, οι οποίες εκδηλώθηκαν και στο θέμα της αναπομ.τής, το γεγονός ότι 

όλοι μας συμφωνούμε ότι χρειάζεται μια νέα οργάνωση. σημαίνει πρώτα απ' όλα ότι 
συμφωνούμε πως η υφιστάμενη Π ΕΠ σίγουρα δεν ικανοποιεί καμιά πλευρά. Διαφο

ρετικά γιατί όλες οι πλευρές ψηφίσαμε είτε τη μια είτε την άλλη φόρμουλα για τη 

δημιουργία μιας άλλης οργάνωσης, αν αυτή μας ικανοποιούσε; 

Στο θέμα των εργαζομένων, για να τελειώσει αυτό το παραμύθι. εμείς δηλώνουμε 

σαφέστατα ότι εισηγούμαστε στη Βουλή και στην κυβέρνηση να βρει λύση με την 

ένταξή τους σε κρατικές υπηρεσίες, o,,"toUΔTiJtotE νομ{ζει η κυβέρνηση, και είμαστε 
πρόθυμοι να ψηφίσουμε οποιοδήποτε νομοσχέδιο για την εργοδότησή τους, για να 

καλυφθούν επαγγελματικά. αναδρομικά και συνταξιοδοτικά αυτοί σι άνθρωποι, Αλλά 
να χρησιμοποι.είται το θέμα της εργοδότησης 9 - 1 Ο ανθρώπων για να μετατραπεί ένα 
καθαρό πολιτικό θ~μα σε θέμα φιλανθρωπΙας, αυτό δεν είναι αποδεχτό από τη δική 

μας πλευρά, 

Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται να επαναλάβουμε όλα τα Ε1ηχειρήματα που είχαμε 

αναπτύξει για μια ολόκληρη σειρά ετών, Εμείς πιστεύουμε ότι προσφυγικό κίνημα 

σημαίνει ένα κίνημα στο οποίο θα μ...ορούν να συμμετέχουν όλοι οι πρόσφυγες με την 

ελείιθερή τους θέληση. Αυτό σημαίνει ότι 1'1 ηγεσία του αναδεικνύεται με το αναλογικό 
σύστημα. με μυστική ψηφoφoQlα. κάτω από διαδικασLες ασφάλειας των δημοκρατικών 

θεσμΙWν. 

Αν εξακολουθήσει να επιμένει η κυβέρνηση να φέρνει στη Βουλή προυπολογι

σμούς, για να συντηροννται αντιδTlμοκρατικά κατασκευάσματα, τουλάχιστον την 

αντΙθεση του 'Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα ΤTl συναντά πάνω σε μόνιμη βάση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 
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ΧΡ. ΣΟΛΟΜΗΣ: 

Από τη θέση μου και θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι γνωστή στο Σώμα Τ1 θέση ΤΟ\l Δημοκρατικού ΣUΝαγερμO'ύ από το 1981 και 
με λεπτομέρεια διατυπωμένη αναφορικό με την ΠαΥκύπρια ΕπιτροπΤ; Προσφύγων. 

Σωστά λtxθηκε, ότι λέχθηκε, από τον προηγούμενο ομιλητή, και το ίδιο ισχύει 

και για μας. Τίποτε το προσωπικό δεν έχουμε σχετικά με τους εΡΥοδοτούμενους από 

την ΠαΥκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. Η πεπ όμως για μας δεν ήταν ποτέ η αντι

προσωπευτική εκεΙνη οργάνωση των προσφύγων, ποτέ δεν ήταν η δημοχρατικΤ) 

οργάνωση που έπρε..-τε να ήταν από το 1974 για εκπροσώπηση του προσφυγικού 
χώρου. Σίγουρα πιστεύουμε ότι και αντΙΣUΝΤαγματιχά λειτουργούσε, γιατΙ ΧΡ110Ιμ.ο

ποιούσε χρήματα ΤΟ\l δημοσίου χωρίς αυτά να ελέγχονται. τα πρώτα χρόνια τουλά· 

χιστον. 

Γι.α καθαρό λόγους αρχης κι εμεΙς με συνέπεια 00. καταψηφίσουμε το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο. κάτι που από το 1981 μέχρι τώρα κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Κύριε Χριστόφια. θα μιλήσετε επί της ουσίας του θέματος ή επί τη προtάσεως 

του κ. Παπαδόπουλου, την οποία κα~ θα θέσω σε ψηφοφορία; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Επί της ουσίας του θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού μπούμε στην ουσία, είχε ζητησει ο κ. Παπαδόπουλος να τεθεί σε ψηφo~ 

φορία η πρότασή του. Μπορείτε να περιμένετε να τελειώσουμε με αmό το θέμα; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μάλιστα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπόρχει ει.σηΥήστι από τον KαψυΛΕVΤικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού 

Κόμματος. την οπο{α mι.oίισεtε. Η εισήΥηστι είνα~ να εγκρίνει αυτή τι Βουλή ποσό. το 

οποίο θα καθoQιστεΙ για να καλύπτονται οι μισθοί των υπαλλήλων μέχρι τις 30 Σεπτεμ~ 
βρΙOU του τρέχοντος έτους. 

Πόσοι ψηφιζουν υπέρ αυτής της εισήγησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 ψηφιζουν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζouν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 Ψτιφιζουν εναντΙΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Η εισήγηση εγκρίνετα~ και η συζήτηση tOU θέματος θα διακοπεί, για να υπoλo~ 
ΥιστεΙ το αναγκαίο ποσό. θα συνεχιστεί η συζήτηση και ψήφιση την προσεχή Πέμπτη. 

ΚύΡΙΕ Χρι.στόφια, θέλετε να μιλήσετε επί tης οuoίας; 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή θα μείνει για την προσεχ'ή Πέμ..ττη. οι πρωτoλoγιtς πάνω στην ουσία 

του θέματος θα γίνουν τότε. Αν θέλετε όμως να μιλήσετε τώρα. ευχαρίστως. 

Ο κ. Χριστόφιας έχει το λόγο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ δε θα μιλ'ήσω περί δημοσιογράφων που μ(λησε ο αγαπητός μου συνά

δελφος στην Κοινοβουλευτική Ομάδα. αλλά θα μιλήσω περί αισθήματος δικαίου και 

δε μένω για την άλλη βδομάδα. κύριε Πρόεδρε. γιατί λέχθηκαν ορισμένα πράγματα 
πάνω στην ουσία του θέματος τα οποία θα 'ήθελα νωπά να μπορώ να τα σχολιάσω. 

Κύριε Πρόεδρε. 

Έχει συζητηθεί κατά κόρο. εδώ και αρκετά χρόνια. το θέμα της Παγκύπρια 

Επιτροπ'ής Προσφύγων. Είναι γνωστές οι θέσεις διαφόρων πλευρών και είναι 

Υνωστ'ή και η μετακίνηση κάποιων πλευρών από προηγούμενες θέσεις σε σχέση με 

την προσφορά της Παγκύπριας Εππροπής Προσφύγων. 

θα ήθελα να υπενθυμίσω το Σώμα. κύριε Π ρόεδρε. ότι η Π ΕΠ δεν ΕμφανΙΟΤηκε 

τυχαΙΟ και ούτΕ ε.ίτειδή σΕ κάποιων το μυαλό είχε κατέβει η ιδέα να εμφανιστεί η 

ΠΕΠ. ΈγινΕ ένα πραξικόπημα και μια εισβολή η οποία οδ'ήΥησε στην πρoσφuγO

ποίηση 160 000 συμ..-τατριωτών μας. Η εισβολ'ή δεν ήταν κεραυνός εν αιθρία. 
υπ'ήρχαν ευθύνες για να έχουμε την εισβολ'ή και την πρoσφUΓOΠOίηση. 

Όταν ο προσφυγικός κόσμος δημιουργούσε εκείνη την οργάνωση και κάποιες 

πολιτικές δυνόμεις τίθεντο επικεφαλ'ής του προσφυγικού κόσμου για να δημιουρ
γηθεί εκείνη η οργάνωση, ο ίδιος ο προσφυγικός κόσμος δε δέχτηκε στις γραμμές του 

κάποι.ους ανθρώπους, γιατί είχαν ασήκωτες ευθύνες για να γίνιι πρόσφυγας. Από 

εκεΙ και πέρα αυτ'ή οργάνωση πρέπει να πω ότι εργάστηκε και έγινε η ψυχ'ή των ΚΙvΗ
τοποιήσεων για αρκετά χρόνι.α ενάντια στην εισβολ'ή και την κατοχή. Είχε διαδρα

ματίσει σημαντικότατο πολιτικό ρόλο στις ΚΙVΗΤOΠOιήσεις αυτού του λαού και δεν 
μπορώ να δεχτώ, κύριε Πρόεδρε, την άπΟψη ότι απλά δημιουργήθηκε αυτή η οργά

νωση για να διαδραματίζει στενό συνδικαλιστικό ρόλο. 

Κάποιες δυνάμεις συμμετείχαν στην επιτροπή των προσφύγων τον καιρό που 

διαδραμάτιζε και πολιτικό και συνδικαλιστικό ρόλο. Αν έκριναν αργότερα ότι θα 

έπρεπε να aπoστασιoπoιηθoύν ήταν δικαίωμά τους, αλλά είναι άδικο πραγματικά 

και διαστρέβλωση της ίδιας της ιστορίας να λέει κανένας ότι η επιτροπή των 

προσφύγων έχει δημιουργηθεί για να διαδραματίζει συνδικαλιστικό ρόλο. 

Αυτοί οι άνθρωποι που σήμερα. εργάζονται στην ΠΕΠ δεν είναι χθεσινοί και 

σημερινοΙ Οι περισσότεροι είναι aπό εκείνους τους ανθρώπους που ιδρυσαν την 
ΠΕΠ και αγωνίστηκαν επιχεφαλής και μαζί με τον προσφυγικό κόσμο, πρώτα 

aπ' όλα στις αγωνιστικές ΚΙVΗΤOΠOιήOεις γι.α να επιστρέψει ο Μακόριος στην 

Κύπρο, στις αγωνιστικές ΚΙVΗΤOΠOι'ήσεις καταδίκης του πραξικοπήματος, της 

εισβολής και της κατοχής. Καταξιώθηκαν αυτοί οι άνθρωποι, όπως και πολλοί 

άλλοι, ως αγωνιστές των δικαίων αυτού του λαού, πρώτα απ' όλα για τα πολιτιχά 

καθ'ήκοντα που ετίθεντο μπροστά μας και τα εξετέλεσαν. 
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Είναι και θέμα ανθρωπιστικό, αλλά είναι και θέμα ουσίας. Αυτοί οι άνθρωποι, 
μετά από την ψΤ'ιφιση ενός νόμου από την πλειΟψηφία της Βουλής των Α ντι.προ· 
σώπων, που έχει ανα.ίτεμφθεί και πιθανό αύριο να πάει και στο Ανώτατο Δικα· 

στήριο, κρίθηκε καλό να μείνουν επί ξύλου κρεμάμενοι. θα ήταν μάλιστα και 
εντελώς άδικο η Βουλή των Αντιο-ιροσώπων να ψηφίσει "ό,τι θέλουν ας γίνουν αυτοί 

οι άνθρωποι και οι οικoytνεLtς τους". 

Είναι γι' αυτό, κύQιε Πρόεδρε. που εμείς ταχθήκαμε αρχικά και παραμένει η 

άποψΤ'ι μας ότι θα έπρεπε αυτή η Βουλή να ψηφίσει το κονδύλι μέχρι το Δεκέμβρη, 
αλλά κάναμε το συμβιβασμό τον οπο(ο έχει προτείνει ο Κοινοβουλευτικός ΕΧΠρό. 
σωπος του Δημοκρατικού Κόμματος. Τουλάχιστον να γίνει αυτή η διευθέτηση μέχρι 

το τέλος του Σεπτέμβρη, για να επανέλθουμε ως Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Είναι θέμα ιστορίας την οποία δεν μπορούμε, κατά τη γνώμη μου, να διαγρά· 
φουμε γιατί οι ίδιοι οι πρόσφυγες δεν μπορούν να διαγράψΟυν αυτή την ιστορία, 

μέσα δηλαδή από ποιες συνθήκες δημιουργήθηκε η ΠΕΠ, τι ρόλο διαδραμάτισε και 

τι ρόλο διαδραματίζει ακόμα η ΠαΥχύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 
επιμέρους απόψεις για την καλύτερTl λειτουργία αυτής της οργάνωσης είπα 

και προηγούμενα ότι υπήρχαν και ότι ήμασταν έτοιμοι να συζητήσουμε αυτές τις 
απόψεις και να γίνουν διευθετήσεις προς το καλύτερο και για τη συμμιτοχή και των 

υπόλοιπων δυνάμεων. Από αυτό μέχρι να μηδενίζουμε την τεράστιο πολιτική 

προσφορά της Παγκύπριας Επιτρο..-ιής Πρoσφiιyων, αντί να επιδιώκουμε να γΙνει 
καλύτερη αυτή η Επιτροπή αναγνωρ[ζοντας αυτή την προσφορά, έχει μεγάλη 
απόσταση. 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς επιμένουμε ότι η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων θα 
μείνει στην ιστορία ως μια αγωνιστική οργάνωση για τα δίκαια του προσφυγικού 

κόσμου, αλλά πρώτα απ' όλα ως μια αγωνιστικ'; οργάνωση για τα δίκαια του 
κυπριακού λαού ενάντια στην εισβολή και την κατοχ'; για τη σωτηρία αυτού του 

τόι-του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Νομ{.ζω ότι θα ήταν ορθό να διαχωρίσουμε τις πολιτικές αποφάσεις στο 
σημεΙΟ που αγγίζουν την εργοδότηση του οποιουδήποτε πολίτη σε αυτό τον τόπο. Δε 

θα πρέπει να διαφεiιyει κανενός την προσοχ'; ότι στην Επιτροπή Οικονομικών, όταν 
είχε εγκριθεί το ποσό. όλες οι πλευρές, όπως εκφράστηκαν και προηγούμενα. νοιά· 
ζοντο γι.α την εργοδότηση αυτών των ανθρώπων και έκαναν παeαίνεση προς την 

κυβέρνηση να βρει οποιοδ';ποτε τρόπο να τους αποκαταστήσει επαγγελματικά σε 
οποιαδήποτε άλλα δημόσια γραφεία η υΠηρεσίες. Εμείς, για να είμαστε συνεπείς, ως 
Δημοκρατικό Κόμμα έχουμε την ά..-roψη. και πρέπε~ να συμφωνήσετε μαζΙ μας, πως 

οποιοσδήποτε άνθρωπος με τόση πολύχρονη υπηρεσία απολύεται χρ';ζει τουλάχι

στον προειδοποίησης που δεν εΙναι λιγότερη από 42 μέρες. 

Πέρα από αυτό, αν σΤιμερα δεν περνούσε η τροποποίηση του Δημοκρατικού 
Κόμματος κα~ παρέμεναν αυτοί οι άνθρωποι χωρίς εργασ(α, ειλικρινά η ιδια αυτή 
Βουλή θα ερχόταν και θα ψΤ'ιφιζε νόμο και θα εισΤιγαγε νέους θεσμούς και νέες 
νοοτροπίες όσον αφορά τη μαζική απόλυση. γιατί στην ουσία θα απολυόταν το 

σίινολο αυτού του προσωπικού. χωρ[ς να γΙνουν οποιεσδήποτε διαβουλεύσεις που 
προβλέπονται από το βιομηχανικό κώδικα ή άλλως πως. 
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επομένως η πρόταση του Δημoκρατ~κoύ Κόμματος μέχρι το Σεπτέμβρη, είναι 
προειδοποΙηση προς την κυβtρνηση να σκεφτεί τι πρέπε~ να κάμει , αλλά και από την 

άλλη πιστεύω ότι τjταν σωστό σννδικαλιστικά, εργατικά. θεσμικά να περάσει αυτή η 
τροποποίηση του Δημοκρατικού Κόμματος, για να ε{μαστε σωστο[ και δ[καιοι 
έναντι αυτών των ανθρώπων. 

Πέραν αυτού έχουμε όλοι τη διαφωνία μας και τις θέσεις μας όσον αφορά την 
ΠΕΠ, αλλά σίγουρα η ευθύνη θα πρέπει να δεχτούμε ότι δε βαρύνει αυτούς τους 

εργαζομένους. 

Ε"υχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, θα ήθελα να παρατηρτjσω όη η αγόρευση του έντιμου Boυλευττj έγινε 

μετά που είχε λτjξει η συζτjτηση του θέματος yLO το οποίο μLλησε, διότι η Βουλή είχε 
τjδη αποφασ{σει να καλύψει αυτή την περίοδο. Την επέτρεψα, διότι τη θεώρησα ως 

εξήγηση ψήφου. Αν θα υπάρξουν περαιτέρω συζήτησεις για το θέμα της ΠΕΠ , θα 
μείνουν yL-O. την πρoσεχτj Πέμπτη, όταν το θέμα θα συζητηθεί σε έκταση. 

θα διακόψω τη σνζτjτηση του θέματος, θα μπει στην ημερ~σια διάταξη για την 
πρoσεχτj Πέμπτη και θα πρέπει (πο ενδιάμεσο διάστημα να υπολογιστεί το ποσό που 
θα ψηφιστεί για τους μήνες που ενέκρινε ήδη η Boυλτj. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 12 που είναι 
''Ο Κυρωτικός της Σύμβασης (Αρ. 162) για την Ασφάλεια στη Xρτjση του Αμιάντου 
Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

θα τjθελα να προειδοποιήσω το Σώμα ότι θα διακόψω τη συνεδρtα στις 7.00 μ.μ. 
διότι αντιλαμβάνομαι ότι τόσο η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ όσο και η Κοινο
βουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού έχουν άλλες υποχρεώσεις. Γι' αυτό, 

εφόσον δύο κoινoβoυλεvnκές ομάδες δε θα μπορούν να παραμεί.νουν στη συνεδρίαση, 

θα τη διακόψω για να συνεχίοουμε την άλλη Πέμπτη. 

Ορίστε. 

Α. ΑΙ'ΠΩΝΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ
ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ (ΑΡ. 162) ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΣΤΗ ΧΡΗΣΗ 
ΤΟΥ ΑΜΙΑΝΤΟΥ ΝΟΜΌΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόv-rες: 

Παύλος Παπαγεωργίου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouχoυμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληρίδου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Πιποκοπίτης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλισεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις Ι Ι loυνίoυ 
1992. Στη σννεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Στην ίδι.a. 
συνεδρtα παρευρέθηκαν επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. 
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Σκοπός του νόμου που πρoτεΙνετα~ είναι 11 κύρωση της Σύμβασης (Αρ. 162) για 
την Ασφάλεια στη Χρήση του Aμi.αvτoυ, της οποίας 11 επικύρωση Q..,ίό την Κυπριακή 
Δημοκρατία εγκρίθηκε από το γπoνργ~κό Συμβούλι.ο με την Απόφασή του με 

Αρ. 32.164 και ημερομηνία 10 ΑυΥΟύστοιι 1989. 

Η Σίιμβαση αυτή, που uaoθetήθηxe από τη Γενιχ~ Συνδιάσκεψη της Διεθνούς 

οργάνωσης Εργασίας το 1986. καθορίζει τις υποχρεώσεις των κρατών-μελων 

σχετικά με τα νομοθετικά μtτρα προστασίας που πρέπει να λαμβάνουν για την 

πρόληψη και τσν έλεΥχο των κινδύνων ΠΩ\! απειλούν την υγεία των εργαζομένων 

που ΕχτΙθενται σε αμtαvτo κατά τη διάΡΚΕια της εργασίας τους. 

Η επιψήφιση από τη Βουλή του νομοσχεδΙΟυ αυτού επιβάλλεται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην Επιτροπή από τον εκπρόσωπο του Yπouρ
γε(ου Εργασ'ας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 11 μελέ.η των νομοθετικών μέ'τρων 
που α''''τcιιτoύνται -για τη σνμμόρφωσή μας στις πρόνοιες της eν λό-Υω Σύμβασης 

βρίσκεται σε ΠQOχωρημένο στάδιο και αναμtνεται σύντομα η κατάθεστj τους στη 

Βουλή -για έγκριση . 

ΟΙ εκπρόσωποι της ερ-γοδοτικής και της ερ-γοτικής πλευράς που παρευρέθηκαν 

στην Επιτροπή τάχθηκαν υπέρ της άμεοης κύρωσης της υπό συζήτηση Σύμβασης, 

καθώς και υπέρ της άμεσης προώθησης της νομοθεσίας που απαιτείται -για τη 

συμμόQφωσή μας στις πρόνοιές της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή EQΎO.σΙOς και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
υιοθετεΙ τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πιο πάνω Σύμβασης, -γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

για την κατά νόμο κύρωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Δώρος Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πρόσφατα απασχόλησαν την Ετητροπή YΎf.Ιας της Βουλής θέματα ασφόλει.ας 

και υγείας των εργαζομένων στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς Μονής και Δεκέ· 

λειας. Από τα θέματα αυτά, το σοβαρότερο είναι το πρόβλημα που προέρχεται από 

τη χρήση του αμkιντoυ. Σοβαρότερο και ταυτόχρονα και τραγικότερο. γιατί πέντε 

εργαζόμενοι σ' αυτά τα εργοτάξια αποδεδειγμένα έχουν προσβληθεί από μια βαQιά 
επαγγελματική ασθένεια που προέρχεται από τον αμίαντο, την αμιάντωση και τον 

κορκΙνο του μεσοθηλιώματος. Δεν υπάρχει πλέον αμφιβoλkι ότι ο αμkιντoς είναι 

υλικό ΕΠικίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία και εΙνaι ακριβώς γι' αυτό το λό-γο που 

είτε αποσύρεται από την αγορά είτε μπαίνει κάτω από δρακόντεια μέτρα επαγρύ· 

πνησης. 

Ο αμίαντος όμως βρίσκεται μέσα στη ζωή μας και όχι μόνο των eρyatOj!tvωY 

σε ορισμένες βιομηχανίες αλλά και σε πολλούς άλλους τόπους. 'Εχει χρησιμοποιηθεί 

για παράδεΙΥμα ως μονωτικό υλικό σε πλείστες περιπτώσεις, ως O"fεΥαοτικό υλικό· 

οι τσΙΥΥΟΙ αμίo.VΤOυ--ως υλικό κατασκεunς σωλήνων, δοχείων διαφόρων σχημάτων 

όπως εΙναι οι γλάστρες, ακόμα και στις συσκευές σιδερώματος, τους λεΥόμεvoυς 
"α..-τπάρους"' που η κάθε νοικοκυρά έχει στο σπίτι της. 
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Όμως είναι εκπληκnκό το ότι ελάχιστοι ίσως άνθρωποι έχουν γνώση και 
συνείδηση της ΕΠικινδυνότητας αυτού του υλικού. Και είναι εντελώς ανύποπτοι οι 
άνθρωποι, όταν εργάζονται με αmού του εtδoυς το υλικό ή RoυνovaoτetφovtOLR 

μαζί του. Χαρακτηριστική αυτής της άγνοιας των πλατιών μαζών είναι και η περι
γραφή ενός OWtεχνιακού στην Επιτροπή Yγεtας της Βουλής για τα θέματα υyεtας 

και ασφάλειας στην ΑΗΚ που προανέφερα, σύμφωνα με την οποία περιγραφή ''ο ι 

εργάτες των δύο σταθμών, όταν άνοιγαν τις μονώσεις των σωληνώσεων του εργο· 

στασΙΟυ" ·εννοώ μονώσεις από αμίαντσ."έπαιζαν χιονοπόλεμο", όπως χαρακτηρι· 
στικά μας εΙΠε, "με τις ίνες και τη σκόνη του αμίαντου και άσπριζαν από την 

κορυφή μέχρι τα νύχια". 

Είναι κάτω από τέτοιες συνθήκες που αριθμός εργαζομένων έχει προσβληθεί 
από αμιάντωση. Ας μη νομιστεί όμως πως τέτοιες καταστάσεις μόνο στα εργοστάσια 
της ΑΗΚ υπήρξαν. Σε κάθε περΙΠΤωση, που στεγνός αμίαντος κονLOποιείται ή 

αποσαθρώνεται ή ακόμα σπάζει, ακόμα και αυτός ο αμίαντος του σιδερωτηρΙΟυ της 
κάθε νοικοκυράς, είναι ΕΠικίνδυνος και μπορεί να δημιουργήσει τις προΙJποθέσεις 

της σοβαρότατης αρρώστιας που ανέφερα. Είναι γι' αυτό που η κοινή γνώμη πρέπει 

να διαφωτιστει. Και για να μάθει ότι ο αμίαντος είναι επικίνδυνος αλλά και για να 

προστατευθεί από τους χινδύνους. Κυρίως όμως για να απαλλαγεί, όπου είναι 

δυνατό. από την παρουσία αυτού του υλικού. 

Σε ό.τι αφορά τώρα τη Σύμβαση την οποία η Βουλή θα κυρώσει σήμερα, θα 
πρέπει να λεχθεί ότι αυτή περιλαμβάνει γενικές διατάξεις και αρχές καθώς και 

κατευΘUVΤΉριες γραμμές μόνο. Α,τό μόνη της η Σύμβαση αυτή δε δημιουργεί το 

πλαίσιο προστασως των εργαζομένων από τους κινδύνους του αμίαντου. Χρειά· 

ζεται εθνική νoμoθεσtα και προπάντων επεξεργασία και θέσπιση εξειδικευμένων 
κανονισμών και μέτρων. Αυτά αποτελούν την ουσία της αμιαντοπροστασΙας και 

αυτά δυστυχώς δεν υπάρχουν ακόμα, δεν τα έχουμε. ΤΟ αρμόδιο Υπουργείο μας 

πληροφορεί ότι ετοιμάζονται. Σημειώνω ότι η Σύμβαση έγινε από το 1989 και τώρα 
έχουμε 1992. Είναι ο τρίτος χρόνος που αυτά τα πράγματα ετοιμάζονται. θέλουμε 
να πιστεύουμε ότι με τη νέα Σύνοδο της Βουλής, τουλάχιστον οι Κανονισμοί και η 

εθνική νομοθεσία θα είναι έτοιμα για να ψηφιστούν από τη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. θεοδώρου, την έδρα κατέλαβε ο Πρ6ε· 
δρος του Σώματος κ. Γαλανός). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύρι.ε Πρόεδρε. Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι το νομοθέτημα 
που ψηφίζεται σήμερα σε ό,ΤΙ αφορά τον αμίαντο είναι πάρα πολύ χρησιμο και θα 

έλεγα απαραί"τητο. Είναι πέραν πάσης αμφιβολίας αποδεδειγμένο ότι ο αμίαντος 

αποτελεί σοβαρό κίνδυνο για την υγεία των εργαζoμtνων και δεν είναι λίγες οι περι
πτώσεις που οι εργαζόμενοι οι ίδωι έχασαν τη ζωή τους α ... τό την tρΎασΙα στον 
αμίαντο. Είναι, επαναλαμβάνω, σημαντικό το νομοθέτημα το σημερινό. Σημειώ.

νουμε με ικανοποΙηση ότι το Υπουργείο Εργασίας ετoιμάζε~ και θα καταθέσει στη 
Βουλή σύντομα την αναyκαtα νομοθεσία για την υλοποίηση όλων των προνοιών της 

Σύμβασης και εκείνο που θα εΙσηΥούμαστ-ε είναι να ΕΠισπευσθεί αυτή η προετοι

μασία των σχετικών νόμων το OWtομότερο δυνατό. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα διαβιβαστούν οι εισηγήσεις σας, κύριε Αντωνίου. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλ1jJές επί θέμαtOς αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειδΤΙ δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

ΕπειδΤΙ δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 και ο Πίνακας εγκρΙνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Σύμβασης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφι!ρεται ως ο Κυρωτικός της Σύμβασης (ΑΡ. 162) για 
την Ασφόλεια στη Χρήση του Αμίαντου Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφίιρα) 

ΕπειδΤΙ δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφι.ζεται oe νόμο και η Σύμβαση 
κυρούται. 

Kiιρι.oι σιινόδελφοι. επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Κληρίδης -υποσχέθηκε για 

τouς λόγους που αναφέρθηκαν να τελειώσει η ΣUΝΕ.δρία στις 7.00 μ.μ. και μας έχουν 
μείνει μόνο 17 λεπτά και στο μεταξύ βλέπω ότι υπάρχει πάρα πολλή νομοθετική 

εργασία και θα υπάρχει και άλλη για την επόμενη Πέμπτη και επιπλέσν δυο βδομάδες 

μας μένουν μέχρις ότου κλείσει 11 Βουλή για τις καλοκαιρινές διακοπές, δεν ξέρω, ίσως 
θα πρέπει την επόμενη βδομάδα. για να προλάβουμε τον όγκο εργασίας πριν από το 

Φθινόπωρο, να βάλουμε ΣUΝΕΔΡιαση την Πέμπτη και την Παρασκεuτt. 

Αλλά προς το παρόν τουλάχιστον και πριν ληφθεί αυτή 11 απόφαση, εισηγούμαι 
οι Εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες για να μπορέσουμε τουλάχιστον τα 

προσεχή είκοσι λεπτά που έχουμε μπροστά μας να καλύψουμε όσο το δυνατό περισσό

τερη νoμoθεtικΤΙ εργασια. 

Υπάρχει ένσταση; 
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'Oχ~. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 
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Ωραια. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το vπ' αριθμό 13 
πο" είναι ''Ο περί Κύρωσης των Πράξεων του 200':' ΣυνεδΡΙΟlJ της Παγχόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 1992", 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) . 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΏΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔlσ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΚΥΡΩΣΗΣ 

ΤΩΝ ΠΡΑΞΕΩΝ ΤΟΥ 200Υ ΙΥΝΕΔΡΙΟΥ ΤΗΣ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑΣ ΤΑΧΥΔΡΟ· 

ΜΙΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα!lόντες: 

Ντίνος Μιχαηλιδης. Πρόεδρος 

Νίκος ΠιποκοπίΤ1)ς 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μαχριδης 

Ττίμης ΕιιθυμΙΟυ 

Παύλος Πα...ογεωρΥίου 

Κίκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Ε.ίΤΙΤΡΟπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πι.ο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 louνtou 1992. Στη 
συνεδρίαση αυτη κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Με το νόμο no'U προτεΙνεται σχοπεΙται η 
κίιρωση των Πρόξεων tO'U 200ύ ΣυνεδρΙΟ'U της Παγκόσμιας ΤαΧUΔΡOμικής Ένωσης, 
οι οποίες έχουν εγκριθεί με την 00' αριθμό 37.172 και ημερομην(.α 4 Απριλίου 1992 
Απόφαση του Υπουργικοίι Συμβοuλ(ου. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίοu από το Σώμα απαιτείται σύμφωνα με το 

άρθρο 169.2 tou Συντάγματος για την κατά νόμο κύρωση των πιο πάνω Πράξεων. 

Με τις πιο πάνω Πράξεις του 200ίt ΣυνεδρΙΟυ της ΠαΥκόσμι.ας Ταχυδρομικής 

Ένωσης καθοριζονται ειδικότερα οι κανόνες που εφαρμόζονται στη διεθνή ταχυδρο· 
μική υπηρεσία, οι διατάξεις που εφαρμόζονται σ' όλες τις κατηγορίες αντικειμένων, 

οι κανόνες που αφορούν τη ΣUΣΚευασια των αντικειμένων, οι ειδικές διατάξεις που 

εφαρμόζονται σε κάθε κατηγOQία αντικειμένων Κ.ά. 

Η Κοινοβοuλενηκή Ε..ιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των Πράξεων του 200ύ Συνεδρίου της Παγκόσμιας 

Ταχυδρομικής Ένωσης, ομόφωνα εισηγεΙ1:αι στη Bouλt'! την ψήφιση σε νόμο του υπό 
Ο\Ιζήτηση νομοσχεδl.oυ για την κατά νόμο κύρωσή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωροίιμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδl.oυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχε~ ένσταση; 

Επειδή δεν \1J"tάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρΙνετα~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπάρχε~ ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση των Πράξεων του 200ύ ΣuνεδρίOυ της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 
Ένωσl1ς. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κύρωσηζ' των Πράξεων του 200ύ 

Συνεδρίου '(ης Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεtα~ σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα που εΙναι έτοιμο είναι to 160 στην ημερήσια διάταξη και 
είναι ''Ο περί Ρύθμισης των Σχέσεων Εμπορικού Αντw"'tροσώπου και Ανtι.προσωπευ

όμενου Νόμος του 1991". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ"Ο ΠΕΡΙ ΡΥθΜΙΣΗ! 
ΤΩΝ ΣΧΕΣΕΩΝ ΕΜΠΟΡΙΚΟΥ ΑΝΠΠΡΟΣΩΠΟΥ ΚΑΙ ΑΝΤIΠΡΟΣΩπεΥΟ

ΜΕΝΟΥ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 
ΠαQόντε,: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Aλ~κoς Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήtρης Ιυλλούρης 

ΚΙκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μα'ίου 
και στις 4 και 1 Ι Ιουν(ου 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση '(ης Επιτροπής κλήθηκαν 

• 
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και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του YΠOUΡγεΙO" Εμπορίου και Βι.ομη

χανίας, του ΓραφεΙΟυ του Γενικού Εισαγγελέα της ΔημοκρατΙας, του ΚΕΒΕ. της 

ΟΕΒ και του Συνδέσμου Εμπορικών Avτμτρoσώπων Κ'ύπροιι. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται είναι τι ρύθμιση των σχέσεων εμπορικού 

αντιπροσώπου και αντιπροσωπεΟΟμενου για την κατοχύρωστι 'trov δικαιωμάτων και 
'tων δύο μερών και ιδιαΙτερα των δικαιωμάτων του εμπορικού αΥtl.προσώπου από 

τυχόν τερματισμό της αντιπροσώπευσης χωρίς προειδοποίηση, με την αναΥνώριση 

στον τελινταΙΟ του δικαιώματος δLεκδΙχησης ωτά;.τιμWxJεων. 

Το (διο νομοσχέδιο στοχεύει ακόμα να εξισώσει τα δικαιώματα του KunQ\Ou 
με τον ΕυρωπαΙο εμπορικό αντιπρόσωπο και να εναρμονΙοει την Κυπριακή νομο

θεσία με Εκείνη της ΕΟΚ. ΤΟ υπρ εξέταση νομοσχέδιο είναι εξ ολοκλήρου βασι
σμένο οι ανάλογη Oδτryία του ΣυμβουλΙΟυ ττις Ευρωπα'ίκής Κοινότητας με ημερο

μηνία 18 ΔεκεμβρΙΟυ 1986. με την οποία υποχρεώνονται όλα τα κράτη-μέλη της 
Κοινότητας να εισαγάγουν εθνικtj νομοθεσία στον τομέα αυτό tj να αναπροσαρμό
σουν τη νομοθεσία τους από την 1η ΙανouαρΙOυ 1990. 

Ειδικότερα. με το υπό αναφορά νομοσχέδιο καθοριζονται. ανάμεσα σε άλλα. 

τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις του εμπορικού αvτι.πρoσώπoυ και .ου αντι.προσω

πεuoμένο'l.!, η αμοιβή tj η προμ1\θεια που δικαιούται ο εμπορικός αντι.πρόσωπος και 
η χρονική περίοδος κατά την οποία τη bLxaLOfuaL. πότε τερματίζεται η σύμβαση 
εμπορικής αντιπροσώπευσης και τα δικαιώματα από .ον τερματισμό αm:ό. πότε μια 

σύμβαση εμπορικtjς αντιπροσωπείας ορισμένου χρόνου μετατρέπtoαι σε σύμβαση 

αόριστου χρόνου και. τέλος. παρέχεται στα δiιo μέρη η δυνατότητα να συνομολογtj

σουν με.αξύ 'ιους γραΠοώς ''συμφωνΙα μη ανταγωνισμού". η οποία ισχύει σε 
ορισμένο γεωγραφικό χώρο 1\ για ορισμέvt1 ομάδα ανθρώπων 1\ για ορισμένο τUπo 
εμπορευμάτων για τα οποία την ευθύvt1 είχε ο εμ..."tορικός αντιπρόσωπος. Η ειδικ1\ 

αυtή συμφωνία ισχύει για Μο χρόνια από τη λήξη της σύμβασης εμπορικής αντιπρο

σώπευσης. 

Για τη ρ'ύθμιση .ων σχέσεων του αποκλειστικού αντιπροσώπου με το διανομέα 
αναμένεται, σύμφωνα με το αρμόδιο Υπουργείο, να κατατεθεί στη Βουλή ξεχωριστό 

νομοσχέδιο tO οποίο 'UΓΧάνει τώρα σχετικtjς επεξεργασίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανιας συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναΦOQό: νομοσχεδίου, του οποΙΟυ ης Πρόνοι.ες 
ασπάζονται όλα οα ενδιαφερόμενα μέρη, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλtj 

την ψiιφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχουν ομιληΊές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση Ίου νομο

σχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τίΊλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση: 

Επειδ1\ δεν υπάρχει ένσταση, .0 άρθρο Ι εγκρίνεται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καθήκοντα εμπορικού αντιπροσώπου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχε\ ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καθήκοντα αντιπροσωπευομένου. 'Αρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αμοιβή εμπορικού αντιπροσώπου. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχε\ ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προμήθεια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αμοιβή με τη μορφή προμήθειας ή καθoρισμtνoυ ποσού. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 7 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προμήθεια εμπορικού αντι.προσώπου για συναλλαγές κατά τη διάρκεια της 
σύμβασης εμπορικής αντι.προσώπειισης. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 8 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προμήθεια εμπορικού αντLι-τρoσώπoυ για σνναλλαyiς μετά τη λήξη της 
σύμβασης εμπορικής αντι.προσώπευσης. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ , 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση , το άρθρο 9 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρoμήθε~α που oφethETQL σε προηγούμενο εμπορικό αντιπρόσωπο. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσtαση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 10 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πότε Uφ(σταται δικαίωμα για προμήθεια. Άρθρο Ι Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν ΊJπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πότε χάνεται το δικαίωμα για προμήθεια. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 12 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παροχή πληροφοριών από αντι.προσωπευόμενο κτλ. αναφορικά με O<ρfιλό· 
μενες προμήθειες. Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

EπειδΊi δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 13 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γραπτή σύμβαση εμπορικής αντι.προσώπευσης. Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΗ ένσταση; 

Ε..-rειδή δεν υπάρχει ένσταση. το άρθρο 14 εΥκρ(νετοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πότε σίιμβαση ορισμένου χρόνου μετατρέπe.ται oe. σίΙμβαση εμπορικής αντι
προσώπευσης αόριστου χρόνο\!. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση. το άρθρο 15 Εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τρόπος ΤΕρματισμοί! σΙΙμβασης εμ.ίΤOQικής αντι.JτροσώπεUΣΗς αόριστης 

περιόδου. Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 16 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δικαίωμα τερματισμού της σύμβασης φποριχής αvτΙΠΡOσώ.ι-τευσης. Άρθρο 17. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΥπάΡΧΗ Ινσταση; 

Eπειδτj δεν υπάρχει ivoτaOll, το άρθρο 17 εγκρΙνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δικα(ωμα για κατ' α..-τoκoπτj α..,οζημίωση ~ αποζημιώσεις. Άρθρο 18, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ivoτaOll. το άρθρο 18 εγκρίνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πότε δεν οφείλεται κατ' αποκοπή αποζημίωση ή αποζημιώσεις. Άρθρο 19, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση. το άρθρο 19 εγκρΙνεται, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συμφωνία μη ανταγωνισμου. Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Ε..;:ειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 20 e-yκρ[νεται. 

Προχωρουμε στην τρίΤll ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης των Σχέσεων Εμπορικού 
Αντιπροσώπου και Αντι.προσωπευομένου Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταστι. το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το \IJt' αριθμό 17 που 
είναι "Ο περί της Ευρωπα'Lκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων ('Ενατο Πρωτόκολλο) (Κυρωηκός) Νόμος το\! 1992", 

(Η Έκθεση θεωρεΙται αναγνωσθεΙσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠAI ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑιΚΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΠΡΟΑΣΠΙΣΗ ΤΩΝ ΑΝθΡΩΠIΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ (ΕΝΑΤΟ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ) 

(ΚΥραιIΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες : 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 
ρηνα Κατσελλή 

Καίτη Κληριδου 

ΓιαννάΧllς Κασουλιδης, εκπροσωπώντας τον κ. Ν. Αναστασιάδη 

Δώρος Χριστοδουλιδης 

Κίκης Καζαμίας. εκπροσωπώντας τον κ. Γ. Αγαπίου 

Η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιηθllκε στις 10 lουνίου 1992. Στη συνεδρίαση αυττj 

\ 
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κλήθηκαν και εξέφρασαν ης απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου εξωτε

ρικών και του Γραφείου του Γενικοίι Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Παρευρέθηκαν 
επωης οι Boυλεuτές κ. Νίκος MouσιoΙΙττας και Μάρκος Κυπρι.ανοΙΙ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κΙΙρωση του Ένατου Πρωτοκόλλου 

της Eυρωπαικτjς ΣΙΙμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, η 

οποία κυρώθηχε από τη Boυλτj των AvτΙΠΡOσώπων με το Νόμο Αριθμός 39 του 
1962. 

Συγκεκριμένα το Ένατο Πρωτόκολλο που εγκρίθηκε από το ΥΠΟUQJικό 

ΣυμβοΙΙλιο με την αι-τόφαστj του με αρ. 34.402 και με ημερομηνΕα Ιη Νοεμβρίου 1990 
δΙΕUΡύνει τη δικαιοδοσΕα του EUΡΩπα'ίκoΙΙ ΔικαστηρΙΟυ, ώστε να παρέχεται η δυνα

τότητα εξέτασης και ατομικών προσφυγών. Με την τροποποίηση αυττ'ι ενισχiιεtαι 
ακόμα περισσότερο η προστασ(α των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και θεμελιωδών 

ελευθεριών. 

Η επιψi]φιση από το Σώμα του υπό συζτjτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαLα για 

την επικύρωση του ιιπ6 αναφορά ΠρωτοκόλλΟ1J, γι' αυτό και η KOινoβoυλευηκτj 

EπΙΤΡOπτj Εξωτερικών, επικροτώντας τους σχοπο\ις και ης επιδιώξεις του υπό 
αναφορά Πρωτοκόλλου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλτ1 την ψήφιση του υπό συζτ1-

τηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κύρωση του Πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχτ1ς; 

Επειδτ1 δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχτ1ς, προχωροΙΙμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδΙΟ1J. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τίτλος. 'Αρ6ρ0 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδ1j δεν υπάρχει ένσταση, το άQθQo 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχη ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κ-όρωση του Πρωτοκόλλου. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδ1j δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

προχωροΙΙμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Eυρωπα"ίκτjς Σίιμβασης για την 

Προάσπιση των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων (Ένατο πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 1992. 
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ΠΡΌΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί οε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφα;ε:τοι σε νόμο και το πρωΤό· 

χολλο κυρούται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 18 που 
είναι ''Ο περί της Αποφάσεως 1/91 το\l Iuμβoulto'U Συνδέσεως Κύπρου. ΕΟΚ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992~. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΙ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΝ ΠΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ"Ο ΠΕΡΙ ΤΗ! ΑΠΟΦΑΣΕΩΣ Il9t ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΙΥΝΔΕΣΕΩΙ ΚΥΠΡΟΥ· ΕΟΚ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1992" 
Πα~ντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος. Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Κοίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Κασουλιδης. εκπροσωπώντας τον Χ. Ν. Αναστασι.άδη 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Κίχης Καζαμίας, εχ.-ιροσωπώντας τον Χ. r. Ayαπίou 

Η Κοινοβουλευηκή Επηροπή Εξωτερικών συζήτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε σvνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης ΙΟ Ιουν(ου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν κα~ εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργειων Εξωτε. 

ρ~κών, Εμπορίου και Βιομηχανίας και Οικονομικών καθώς και του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Παρευρέθηκαν επίσης οι Βουλευτές 1(. Νίκος 

Μουσιούττας και Μάρκος Κυπριανού. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Απόφασης Αρ. 1/91 του 
Συμβουλίου Συνδέσεως KUπρoυ • ΕΟΚ, η οποια παρατείνει για περίοδο δύο ετών 
ης πρόνοιες της Απόφασης 1/89 του ΣυμβουλΙΟυ Συνδέσεως Κύπρου· Ευρωπα'ικής 
Κοινότητας, σε σχέση με τους κανόνες προέλευσης που ισχύουν και εφαρμόζονται 
σε OΡLOμtνα είδη ένδυσης και στις ΠQ<iπες ύλες που χρησιμοποιούνται γι' αυτά. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟυ είναι αναΎΚαtα για 
την επικύρωση της υπό αναφορά Απόφασης, γι' αυτό και η KoινoβoυΛΕUΤική Επιτροπή 

Εξωτερικών, vτΙΚQOτών'tας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά 
Απόφασης, ομόφωνα εισηγείται στη βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

σε νόμο για την κύρωση της Απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμι,ο. Συνοπτικός τ(τλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εΎΚρΙνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπόρχη ένσταση; 

Επειδή δεν "πάρχε~ ένσταση, το όρθρο 2 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επει.δή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάΥνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αποφάσεως tl9I του Συμβου
λίου Συνδέσεως Κύπρου - ΕΟΚ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

ΕπειδΊ1 δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσιο διάταξη, το. υπ' αριθμό 19 και 
20 που είναι 1. ~o περί ΑΡΧΙΤΕκιόνων και Πολιτικών Mηχαν~κών (ΓΡOπoπo~ητικός) 
Νόμος του 1992" και 2, "Οι περΙ AQΊΙΤΕXΤόνων και Πολιτικών Μηχανικών (Γροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", Τα δύο αυτά θέματα έχουν κοινή Έκθεση, 

(Η Έκθεση θεωρεΙται αναΥνωσθεΙσα), 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο nEPI ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΩΝ ΚΑΙ 
ΠΟΛΙΤιΚΩΝ ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΙΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Ο Ι ΠΕΡΙ ΑΡΧ ΙΤΕ

ΚΤΟΝΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛIΤιΚΩΝ ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: . 
Ανδρέας Kouκoυμάς, Αν, Πρόεδρος 
Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης ΓιάΥκου 

XρΙσroς ΠoUΡγoυρίδης 
Δημήτρης ΣυλλoUρης 

Σωκρότης Χάσικος 
Νίκος Μουσιούττας 
Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Koιvφ;,υλεutική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το νομοοχέδιο κα~ τους Κανι> 
νισμoU; που αναφέρονται πιο πά\ω σε τέσσερις ΣΥVΕΔΡIες της που πραΥμαται-τοιήθηκαν 
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στις 26 Mα'io\ι και στις 2.9 και 16 Ιουνίου 1992, Στην πρώτη ΣUΝΕΔΡlαση της Επιτροπής 
κλήθηκαν και παρειιρέθηκαν εκπρόσωποι τοιι YΠO\IQΎείoιι Εσωτερικών. τσυ 

ΓραφεΙΟιι τοιι Γενικου Eισαγγελtα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Kώtρσυ. 

τοιι Σuνδέσμoιι Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκtόνων Κύπρου. του Συλλόγου 

Αρχιτεκτόνων κυπρου, του Παγκυπριου ΣUΝδέσμOυ Επιχειρηματιών AΝΆΠΤUΞης 
Γης, του Κυπριακού Συνδtσμoυ Ιδιoκττrτών Ακινήτων, της ΠΟΒΕΚ και της Παγχύ· 

πριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Αναπήρων (Π,Ο.Α.Α.). 

Το υπό εξέταση νομοσχέδιο και οι ΚανονισμοΙ εΙχαν απασχολήσει την Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στην πρώτη της σuνεδρLαση μαζί με άλλα τροπο
ποιητικά νομοσχέδια και Κανονισμούς για τη ρίιθμιση οδών και οικοδομών και για 

την πολεοδομία και χωροταξία. 

Σκοπός του ιιπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η παροχή ,;ης δuνατότητας κατα

βολής αντιμισθίας ή επιδόματος ή και ,;ων δυο σων Πρόεδρο και στα μέλη του 

Συμβουλίου Εγγραφής Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών κυπροιι, πρακnκή 

που ισχύει σε πολλά άλλα συμβουλια. καθώς και η παροχή της δuνατότηtας 

εΥΥραφής στο Mτrτρώo Αρχιtεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών και όσων επαγγελ

μαtιών έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην κυπρο, με την πρoUπόθεση ότι ο ένας 

τουλάχιστον από τους γονε(ς tοιις έχει την κυπριακή ιθαγένεια. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση ης πρόνοιες tOU 
άρθρου 17 της βασικής νομοθεσίας για τους αρχιtέκτονες και τους πολιηκούς μηχα· 
νικούς. σκοπεΙ.αι η αναθεώρηση των τελών για την ετήσια άδεια άσκησης επαγγέλ

ματος όσων επαγγελμαηών είναι εγγεγραμμένοι στο Μητρώο Αρχιτεκτόνων και 

Πολι.ικών Μηχανικών. Τα τέλη που ισχύουν σήμερα καθορίστηκαν το 1980. 

Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετε! τους σκοπούς και ης 

επιδιώξεις του υπό αναφορό. νομοσχεδίου και των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' 

αυτό και ομόφωνα εισηγείται την ψήφισl1 του νομοσχεδίου σε νόμο και Τl1ν έγκριση 

.ων Κανονισμών. 

Με την ευκαιρία αuτή 11 Επιτροπή θεωρεί σκόπιμο να υπενθυμίσει ότι οι 
πρόνοιες τόσο του νομοσχεδιου όσο και των Κανονισμών θα πάψΟυν να ισχύουν, 

όταν τεθεί πλήρως σε εφαρμoyτi η νομοθεσία που ψήφισε πρόσφατα η Βουλή για την 
ίδροοτι και λειτουργία του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελl1τηρΙου Κύπρου (Νόμος 

Αριθμός 224 του 1990), 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Yπόρxouν ομιλητές επί θι!ματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν oμιλτrτές E.ι"tt θέματος αρχής, προχωρούμε πρώτα στη 
δε'ύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙοιι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν ιιπάρχει ένσταση. το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποπο(ηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση: 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 EyκgLvttaL. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 6Α '(ου βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρΙνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρων Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχιτεκτόνων και Πολιτικων Μηχα

νικων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ΨΤιφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδι.ο ψηφ(ζεται σε νόμο. 

Έχουμε τωρα και τους Κανονισμούς. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμων: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, τα υπ' αριθμό 2 Ι που 
είναι "Οι περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικού - θέση Πρώτου Διοικητικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του Ι992~. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΓεωργΙου. 

Α. ΓεΩΡΓιΟΥ: 

Όπως είχαμε κατά κόρον συζητήσει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικων 
και y14 να είμαι σύντομος και να μη σπαταλω το χρόνο της ολομέλει.ας ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι του ΑΚΕΛ που σπαταλάτε το χρόνο, διότι η ό:iρα 7.00 μ.μ. πρέπει να 
φύγετε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ, 

Μάλιστα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Πάνω σ' αυτό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Επειδή υπάρχει τροποποίηση από μέρους του ΑΚΕΛ τι οποίο π~στε"ύω όΗ 

είναι αρκετά σημαντική τροποποίηση και πρέπει να μελετηθεί και eπειδή υπάρΊΕΙ 

και τι πίεση του χρόνου. εγώ θα εΙΟllγούμουν να αναβληθεί για μια βδομάδα. Αν το 

δέΧεΊαι και το ΑΚΕΛ φυσικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Αν θέλετε να μείνουμε σννεπείς με την ώQα και να τελειώσει τι συνεδρtα η ώρα 

7.00... Εινοι αδί,νατο να τελειώσουμε ως η ώρα 7.00. Γι' αυτό πιστεύω όη θα 

πρέπει να αναβληθεί. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Να το δούμε στην Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. δεν τέθηκε τέτοιο θέμα. Είναι για ψήφιση την επόμενη Πέμπτη. Δεν έγινε 

ει,σήγηση να επανέλθει στην Επιτροπή Νομικών. Εκτός αν υπάρχει τέτοια εισήγηση, 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ναι. κύριε Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ε(ναι παρεμφερές και το θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης που 

εΙναι ''Ο περΙ Δημόσ~ας Yπηρεσl.ας (ΤΡΟΠΟΠΟΙ1μικός) Νόμος του 1992". Η Κοινο
βουλευτική Ομάδα του ΑΚ ΕΛ εισηΥήθηκε να εξεταστούν μαζί., αν δεν απατώμα~. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ: 

Μάλιστα. 

Ε. ΕΥΣ1ΆθΙΟΥ: 

Να μεΙνει και αυτό τότε την άλλη Πέμπτη. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιο θέμα ε(ναι; 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΙναι το θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Μάλιστα. Αναβάλλονται και τα δύο θέματα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 22 που 
είναι "Οι περΙ Υπηρεσιών ΕμπορΙου και ΒιομηχανΙας - θέση Διευθυντ'ή Βιομηχα

νίας (Σχέδια. Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 
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(Η Έκθεση θεωρείται αναyvωσθείσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ~Ol ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΕΜΠΌ· 

ΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ - θΕΣΗ ΔlενθΥΝΤΗ BIQMHXANIAΣ (ΣΧΕΔΙΑ 
ΥΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ! ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος ΕυσταθΙου. Πρόεδρος 

Σοφοκλτ'ις Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠoUΡΓoυρf.δης 

ΚαΙιη Κληρίδου 

Γιαννάκης ΑΥαπί.ου 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟυ 

Αριστοφάνης ΓεωQΎ(oυ 

Μάρκος KuneLavo\J 

Η Κοινοβουλευnχή Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις Ι Ι. 21 και 28 Μα·ίο" 1992. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδιδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 ΤOΊJ Νόμον για ττι δημόσια υπηρεσία, OΊCoπείτoι η ΤQOποποΙ"ση του σxebίou 
υπηρεσtaς της θέσης Διευθυντη ΒιομηχανΙας στο Υπουργείο Εμ.ίτορίου και Βιομηχα

νΙας. 

Ως γνωστό για τους πιο πάνω Κανονισμούς Ί1 Koινoβoυλευηκ~ Επιτροπή 

Νομικών είχε υποβάλει Έκθεσrι προς το Σώμα με ΤΊ1ν οποία εισΊ1γεΙ.ο ΤΊJV απόρριψή 

τους. Στη συνέχεια και κατά ΤΊ1 διάρκεια της συζήτησής τους από την oλoμl:λεια 

στις 9 Απριλtoυ 1991 οι εν λόγω Κανονισμοί απoρρίφθτptαν για τεχνικούς λόγους 
και ακολούθως επανακατατέθηχαν στη Βουλή, για να εξεταστoUν περαιτέρω από την 

επ"τροπή Νομικών. 

Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπι.ον της Επιτροπής 

κρίθηκε αναγκαία η ΤΡOπoπoίησrι του υπό ΣUζήΤΊ1ση σχεδίου υπηρεσίας, ώστε στα 
απαιτουμενα προσόντα να περιληφθουν και προσόντα άλλων ειδικοτήτων που 

θεωρoυvται κατάλληλα για ης πολΛ.α..λές ανάγκες ΤΊ1ς θέσrις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. υιοθετώντας τις επιδιώξεις των υπό 
συζήτησrι Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη ότι το υπό ανα<ρQQά σχέδιο υπηρε

σίας ισχύει από το 1981. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρουμε στην έγκριση 

των Κανονισμών. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Kτvπά τη σφiιρα) 

Επειδή δεν υπό:ρχει ένστασrι, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

προχωρουμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάοαξη. τα υπ' αριθμό 23 που 
είναι ''Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) Κανονισμοί του Ι992~. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ; 

Ο κ. Κασουλ[δης. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Επειδή η Διοικούσα ΕπΗΡΟπή του Πανεπιστημ[ου έχει έρθει σε επαφή με τον 
Πρόεδρο της Επιτροπής Παιδείας και προτίθεται να αποστείλει νέες εισηγήσεις 

όσον αφορά τα δtδακτρα, παραχαλούμε όπως αναβληθεί η ΣUΖήτηση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλεται. 

Κύριοι συνάδελφοι, εΙναι επτά παρά πέντε, γι' αιπό θα αφήσουμε τα εκκρεμή 

θέματα για την επόμενη συνεδρΙαση. Δεν έχουν μεΙνει πολλά, απ' ότι βλέπω. Τουλά

χιστον στη νομοθετική εργασΙα μένουν μόνο τρΙΟ - τέσσερα θέματα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ένα μόνο μένει, κύριε Πρόεδρε, το 24. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, τότε. Να κάνουμε και το τελειπαΙο. 

Το 240 θέμα στην ημερήσια διάταξη ε(ναι ''Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους 
και Ανάπηρους ΚανονισμοΙ του 199'2". 

(Η Έκθεση θεωρε'ται αναγνωσθεΙσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣJΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ
ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

"ΟΙ περι ΣΤΕΓΏΝ ΓΙΑ ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΟΥΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΗΡΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Παύλος ΠαπαγεωρΥ'ου, Ανα..-τληρωτής Πρόεδρος 
Ανδρέας Κουχουμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληριδου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος ΠιττοχοπΙτης 

Η Κοινοβουλειπική Επιτροπή Εργασιας και Κοινωνικών Ασφαλισεων μελέ
τησε τους υπό αναφορά Κανονισμούς οε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

11 Ιουνίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και αν~λυσε τις πρόνοιες των Κανο
νισμών εκπρόσωπος του Υπουργείου ΕργασΙας και Κοινωνικών Αοφαλίσεων. 

Με τους Κανονισμούς αυτούς, που εκδιδοντοι σύμφωνα με το άρθρο 10 του 
περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμου του 1991 (Ν. 222/1991), 
ρυθμi.ζoνται τα θ~ματα που αφορουν τη λειτουργία, την επάνδρωση και τον 

εξοπλισμό των σtεγών για ηλικιωμένους και αναπήρους. 

ΟΙ Κανονισμοί αυτοί απoτελoUν ουσιαστικά την ε..-ταναφορά σε ισχύ και σε 
μεταγλωπισμένο κεΙμενο πανομοιό.υπων Κανονισμών του 1990 οι οποΙΟι καταρyτl
θηκαν με την τελευταία αναθεωρημένη νομοθεσια του 1991 που διέπει τις στέγες για 
ηλικιωμένους και αναπήρους. 

Η KOινoβoυλεuτική Επιτροπή ΕρΥασιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
υιοθετεΙ τις πρόνοιες των πι.ο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την tγκρισTι τους στη μορφή που αυτοί κατατέθηκαν α..-τό την εκτελεστική 

εξoυσLα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδ'ή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στην έγκριση 

των Κανονισμών. 

Υπάρχει ένσταση για την έ'Υκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

ΕπειδτΊ δεν υπάρχει ένσταση, ΟΙ Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδιων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί των προυποθέσεων Διαφήμισης Τι Αναγγελίας Πώλησης 

Εμπορευμάτων σε ΤΙμές Εκπτώσεων σροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βι.ομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περΙ PUΘμLσεως της Τροχαίας MEΊcιφoράς (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Ιυγκοινωνι.ών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παρα,τέμπετcιι στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή ΣUYΚOινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι Δημοτικοί Προποποιητικοί) Κανονισμοί Πόφου του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπoντα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Εγγραφής των Κατοίκων (TΡOπoπo~ητικoΙ) κανονισμοί του 
1992. 
Κατατέθτικαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμ..-τονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) ΟΙ περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Εκλογές) 
Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Σvyκoινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σvyκoινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) ΟΙ περί Τμήματος ΠολΗικής Αεροπορίας θέσεις Επιθεωρητή Εναέριας 

Kι.rκλoφoρ{ας. Ελεγκτη Εναέριας Kuκλoφoρ[ας Ιης Τόξης και Ελεγκτή Εναέριας 

Κυκλοφορίας 2ης Τόξης (Σχέδια Υπηρεσ[ας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Σuyκoινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Noμ~κών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περΙ Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων • θέσεις Ανώτερου 

Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων Α' και Ανώτερου Λειτουργού για 

τις Εισπράξεις Φόρων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικο() Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέ~ιπoνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμοt του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Ελαιοκομικών Προ'(όντων (ΣΕκεπ) για το έτος 1990. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

10) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη και παράταση των υπηρεσιών 

έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΑ δυνάμει του άρθρου 3(I}(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο· 

γισμού. 

[ΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Έγγραφα απoσrαλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 22/6/92 
σύμφωνα με το εδόφιο (2) του άρθρου 4 του περί προυπολογισμού Νόμου 
του 1992 (Αρ. 1 του 1992), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί 

Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο Ανα.-ττύξεως) Νόμου του 1992 (Αρ. 2 του 
1992) και το εδόφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως 
(ΓαμεLoν Ανακουφίσεως Eκτoπι.σθέvτων και Παθόντων) Νόμου του 1992 
(Αρ. 3 του 1992). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και nΡOUΠO

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) 'ΕΥΥρσ.φα που αφορούν: 

(Q) την παQάταση των 'ύ1tTIρεoιων έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εχπαι.δευηχή υπηρεσία. και 

(β) τη σχοπουμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δτιμόσια και 
tκΠOLδevtιxή υπηρεσ[α. δυνάμει του άρθρου 3(1)(0) του περΙ 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαι&υηχή 

Υπηρεσ{.α) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το YπoUΡΓεΙo Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

παραπιl:μπOνται σττιν Κοινοβουλευτική Επιοροπή Οικονομικών χαι Προ\}πο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου 

13) Ο Ακυρωτικός του περΙ ΦορολΟΥ(ας ΥΠl1ρεοιών Νόμο\). Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε D..-τό την Κοινοβουλε\lτιχή Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολΟΥιομού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Παραπέμπεται σtτιν Κοινοβουλευτικ'ή Ει-τιτροπή Οικονομικών και προυπολο

Υισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περΙ ΔικαστηρΙων (ΓροπOJtοιτιηκός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Σοφοκλή Χατζτιγιάνντι. Boυλam1 εκλογικής 

περιφέρειας AμμOΧώσ"toιI. 

Σ. XATZHΓJANNHΣ: 

Για την KOινoβoιIλειIηκτl Ομάδα του ΔτιμOXρaηΚOύ Συναγερμού. κύριε 

Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΙ: 

Παραπέμπεται σττιν Koινoβoυλενηκτl Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

tS) Ο περΙ των Επι.σήμων Γλωσσών ττις Δτιμοκρα.τιας (Γροποποιτιηκός) 

Νόμος του 1992. 

Κατατέθτικε από την Koινoβoυλιuτικτl Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Πo.ρaπέμπεται στην Koιν<>βoυλευτικτl Επιτροπή Νομικών. 

Έλτιξε τι Κατάθεστι Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο 

Γ'. Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν fιδτι γραπτώς) 
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ΕQώτηση με ttQ, ΣΤΆ' 516 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής πεQιφέQΕιας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992, 

ϊο χωριό Τρεις Ελιές ενίσταται στη διόνot.ξη διάτρησης σε περιοχΤ; του η 

οποία θα παραχωρηθεί στην κοινότητα Καμιναριών, Η διόνο!.ξη της διότρησης 

αυτής θα επηQεόσει. κατά την άποψη των κατοίκων της κοινότητας, την απόδοση 

των δικών της υφιστάμενων διατρΤ;σεων, 

Ποια εΙναι 1'1 θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

ΕQώτηση με QQ. ΣΤΆ' 517 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992, 

'Ή κοινότητα Καμιναριών εγείρει αίτημα για διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση 

του δρόμου Καμιναριών • Αγίου Νικολάου. Αν εκτελεστεί το έργο αυτό, θα εξυπη. 
ρετεΙ τρεις επαρχίες (Πάφου. Λεμεσού και Λευκωσίας), ενώ θα βοηθήσει τις κοινό· 
τητες της περιοχής να βγουν από τη σημερινή τους απομόνωση και θα δώσει νέες 

δυνατότητες ανάπτυξης Ο1ην ευρύτερτι περιοχή. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι· 
προσώπων: 

Ι) Αν υπόρχει ή όχι σχετική μελέτη ή σχέδι-ο για την εκτέλεση του πιο πόνω 

έργου. 

2) Αν η προώθηση του έργου περιλαμβάνεται στι.ς προθέσεις της κυβέρνησης 
και αν υπάρχει χρονοδιόγραμμα. Μ 

ΕQώτηση με ttQ. ΣΤ'Α' 518 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής ιιεQιφέQειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Καμιναριών εγείρει αίτημα για διόνο!.ξη δρόμου ο οποίος να τη 

συνδέει με την περιοχή 'Πλατύ' (Ξυλογέφυρο), ώστε να καταστεί δυνατή η αντικατά· 

σταση των αγωγών ΟΟρευσης που έχουν καταστραφεί, με α.ίτοτέλεσμα να παρατη· 

ρε[1:αι σοβαρή απώλεια νερού. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορησει τη Βουλή αν προτΙ· 

θεται η κυβέρνηση να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό και, αν ναι. με βάση ποιο χρονο· 

διόγραμμα. " 

ΕQώτlι σl1 με aQ, ΣΤΆ' 519 που υποβλήθηκε από το βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Λεμεσού κ, Ντίνο ΜιχαηλίδlΙ στις 15 Μα'ίου 1992, 

ΜΗ κοινότητα Καμιναριών εγείρει αίτημα θωράκισης της διάτρησης που 

βρίσκεται στην περιοχή Άγιος Βασίλει-ος. Με το νερό της διάτρησης αυτής θα αρδεύ· 

ονται 100 σκόλες γης με δέντρα, τα οποία κινδυνεύουν να καταστραφούν λόγω της 
μειωμένης απόδοσης των υπόλοιπων διατρήσεων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορησει τη Βουλή αν προτίθεται η 

κυβέρνηση να ~κανoπoιήσει το πιο πάνω αΙτημα και, αν ναι, με βάση ποιο χρονοδιά

γραμμα." 

ΕQώτηση με QQ. ΣΤΆ' 5:Ζ0 που "ΠΟβλήθηκε από το Βουλε"τή εκλογικής πtQιφέQειας 
Λεμεσο\ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊοu 1992, 

ΜΗ κοινότητα Καμιναρι.ων ζητεΙ α.\τό την κυβέρνηση να αναθεωρήσει το ύψος 

της συνεισφοράς της στο κόστος των διατρήσεων που έχουν ήδη διανοιχθεΙ και να 

το μειώσει με απόφασή της από 1:0 1/4 στο 1/6. 
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Η κοινότητα Καμιναριών λόγω των ιδιαίτερα αρνητικών δεδομένων ΤΤις 
περιοχής και των προβλημάτων ΠOΊJ έχει να αντιμετωπΙσει. επεr.δή εΙναι Q.ι"tομaκρυ

σμένη κοινότητα, έχει άγονο έδαφος και μικρή έκταση χαλλι..ερΥήσφης γης. χρειά

ζnQΙ μεγαλύτερη υποστήρι,ξη και συμπαράσταση από το κράτος. 

Ποια είναι" θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 

Eoώ'fηση με QO. ΣΤΆ' 521 πα" \1πo~).ηθηxε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στ'ις 15 Μαϊου 1992. 

"Η κοινότητα Καμιναριών εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του χωματό

δρομου πον τη σuνδέει μέσω του δάσους με το ΦοινΙ και έχει μήκος 8 περίπου χιλιο

μέτρων. Μέσω του δρόμου αυτού τι σuyχOινωνία θα δι,.εξάΥεται πιο γρήγορα και με 

περισσόΤΕρη ασφάλεια. 

Ποι.α 11 επί το\ιτου θέση του αρμόδιου YΠOUΡγε{Oυ;" 
Εοώτηση με oQ. ΣΤΆ' 522 πο\! υποβΙήβηχε από το Βον}.εντή εκ}.ογι)(ής πεοιφέ"ειας 

Λεμεσού)(. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊον 1992. 

'Ή κοινότητα ΛεμΟΟου φιρει αίτημα για μείωση από το 1/3 στο 1/6 της συνει
σφοράς 1"ης στο κόστος 1"ης διάτρησης που έχει διανοιχθεΕ στην 'Ποταμινιά' το οποίο 

ανέρχεται στο ύψος των ί60.000. Το ίδιο ζητά και για 1"ις δίιο διατρήσεις που 

διανοίχθηκαν στην κοινότητα παλαιότερα. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος, λαμβανομένου 
υπόψη του γεγονότος ότι πρόκειται για κοινότητα που εντάσσεται σε μι.α ευρύτερη 

περιοχή η οποία χρειάζεται περισσότερη φροντίδα και μεγαλύτερη ενίσχυση από το 
,ρότος;" 

ε"ώτηση με αρ. Σ'fΆ' 523 πον νπo~}.ήθφcε από το Βοιιλεντή εΧλογιχής πεοιφέ"ειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊον 1992. 

'Τα χωριά Καμινάρια, τρεις Ελιές, Λεμίιθου, Άγι.ος Δημήτριος, Παλιόμυλος 

και Φοινί εγείρουν αΙΤ1Ίμα για διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου Καμινα

ριών - Φοινιού. 

Λόγω των συνεχών στροφών και της στενότητας 1"ου δρόμου αυτού υπάρχει 

μεγάλος κίνδυνος πρόκλησης δυστυχημάτων, ενώ προκαλείται ιδιαίτερα μεγάλη 

καθυστt!Qηση στη σuyκoινωνία, χαθώς και μεγάλη ταλαιπωρΙα στους κα1"οίκους της 

περιοχής. 

Γι' αυτό καλείται 1"0 αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Αν υπάρχει ή όχι σχετική μελέτη ή αν έγινε προγραμματισμός για την 
εκτέλεση του έργου αυτού. 

2) Α ν τι χυβέρνηση έχει την πρόθεση να προωθήσει το έργο αυτό και, αν ναι, 
με βάση ποιο χρονοδιάγραμμα." 

Ε"ώτηση με αο. Σ'fΙA' 524 πο\l νπo~λήθηxε από το Βονλεντή εκλογικής :τεοιφέ"ειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή χοινότητα Προδρόμου εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Pine 
Wood - Κακοπετριάς. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βο"λή: 

Ι) Α ν υπάρχουν ή όχι μελέτες ή σχέδια για την εχτέλεση του έργου αυτου. 

2) Αν έχει η χυβέρνηση την πρόθεση να υλοποιήσει το έργο και, αν ναι. με 
βάση ποιο χρονοδιάγραμμα." 
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Εοώτηοη με αιι. ΣΤΆ' 525 που "πo~λήθηxε ωτό το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέQ f:ιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Λεμύθου εγείρει αίτημα ασφαλτόστρωσης πριν από τον 

Α\ιΥουστο του δρόμου εντός της κοινότητας ο οποίος είναι Τιμιτελής, επειδή προβλέ
πεται να την ΕΠισκεφθούν πάρα πολλοί απόδημοι . γ ια να περάσουν τις διακοπές 

τους. 

Π οι.α ε ίναι η θέση του αρμόδιου γπoυρyεΙoυ;~ 

ε"ώ'tηση με αο . ΣΤΙΑ ' 526 που \lπo~λήθηxε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιψέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης IS Μα'ίου 1992. 

~ H κοινότητα Λεμύθου εγε[ρει αίτημα για κατασκευή αποχετευηκού συστή

ματος. γι.ατί λόγω της κλίσης χαι μορφολογίας του εδάφους δημιουργούνται σοβαρό: 

προβλήματα και το ενδεχόμενο πρόκλησης κινδύνων για Τ1'] δημόσι.α υΥεια. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή των Aννι~ 

προσώπων: 

Ι) Αν ΊJπάΡXOυν ή όχι μελέ1:ες ή σχέδια για την χατασχεΊJή αποχετευΤΙΧΟύ 

σUΣΤήματoς στην κοινότητα. 

2) Αν πρoτ(θετα~ η κυβέρνηση να. προωθήσει το έργο και , αν ναι, με βό.ση 

ποιο χρονοδιό.γραμμα. ~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 527 πον νπo~)"ήθηxε από το Βον)"ευτή εκ)"οΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαη)"ίδη στις 15 Μα'ίον 1992. 

'Ή Σχολή Μιτσή είναι μια από τις παλαιότερες σχολές της Κύπρου με πλούσια 

προσφορά στην παιδεία του τόπου μας και στη μόρφωση του λαού μας. Γι ' αυτό η 
κοινότητα Λεμύθου δι..αφωνε ( με την πρόθεση 1ης κυβtρνησης να υποβαθμίσει το 

ρόλο και την προσφορά της με την κατό.ρΥηση του γυμνασιακού κύκλου μαθημάτων 

και τη διατήρηση μόνο 10υ λυχειακού κύκλου, λαμβανομένου μάλιστα υπόψη ότ ι 10 
κρό.1Qς δεν επιβαρύνε1αι με καμιά δα.ίΊ:άνη. όσον αφορά το κόστος λειτουργίας της 
Σχολής. αφού όλα τα έξοδα. συμπεριλαμβανομένων και των μισθών των καθηyrιτών. 

καλύmονται από ειδικό ταμείο που ο ευεργέ1ης της κοινότη1ας, ο αείμνηστος 
Μ ιτσής , έχει δημιουργήσει. 

Καλεί1αι το αρμόδιο YπoUΡγεω να ενημερώσει 1η Βουλή για 1Lς προθέσεις 
της κυβέρνησης επί του θέμα10ς. καθώς και για 1Lς σκέψεις που γίνονναι σχε1ικά με 

την εκπαιδευτική περιφέρεια της περιοχής Μαραθόσας όσον αφορά τόσο τόσο το 
γυμνασιακό όσο χαι το λυχειακό κύκλο." 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 528 πον νπo~)"ήθηxε από το Βον)"εντή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντί.νο Μιχαη)"ίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα Καμιναριών εγείρει αίτημα για διάνοιξη νέας διάτρησης. ώστε 

να ενιΣΧUΘoύν οι υφιστάμενες, των οπο(ων η απόδoστt δεν αρκεί. για να καλύψει τις 
ανάγκες της χοινότητας σε νερό για υδρευτικoUς και αρδευτικούς σκοπούς. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφοΡΤ;σει τη Βουλή αν προτίθεται και 
πότε να ικανοποιήσει 10 πιο πόνω αίτημα. ~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 529 που νπo~λήθηxε από το Βον)"εντή εχ)"οΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαη)"ίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Καμιναριών .ζητεί από την κ\!βέρνηση να πάρει μέτρα, ώστε να 

περιοριστούν οι ζημιές πο\! προκαλούν τα αγρινά στα αμπέλια και σε άλλες φυτείες. 

Π οι.α είνα ι η θέση 10υ αρμόδιου Υπο\!ργεΙΟυ επί του θέματος;" 
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Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 530 που υrtOβλήθηχε από το Βουλευτή εχλοΥlχής πεοlφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

" Η χοινότητα καμιναριών φιρει αίΤ1]μα για ασφαλτόστρωση του δρόμου που 

διασχίζει την χοινότητα μήκους ενός χιλιομέτρου. 

Ποια είναι 1] θέση του αρμόδιου Υπουργε(ου επί του θέματος;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 531 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥιΧής πεοιφεοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

"Το χωριό Τρεις Ελιές εγείρει αίΤ1]μα για σuνέXιση και ολοκλ'ήρωση των εργα

σιών διαnλάτυνσης του δρόμου Τριών Ελιών - Αγίου Δημητρίου. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του "θέματος;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 532 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εΧλογιχής πεοιφι!οειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

''Το χωριό Τρεις Ελιές εγείρει αίτημα για καθάρισμα του δρόμου Τριών Ελιών 
_ Λεμίιθου από τους βράχους που' οφείλονται στις κατoλισθήσεLς του χειμώνα. Ο 
δρόμος αυτός έχn καταστ-εΙ ιδιαίτερα επικίνδυνος για Τ1]ν οδική ασφάλεια, ενώ 

προκαλεί πρόσθετες ταλαιπωρΙες στους κατοίκους της περιοχής, 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 533 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥιχής πεοιφι!οειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

"Το χωριό Τρεις Ελιές εγείρει αίτημα για τοποθέΤ1]ση τουρμ..-τίνας στη 

διάΤΡ11σ1] με αριθμό Ι 19/78, ώστε να αρδεύονται 200 σκάλες Υης με δέντρα. Η κοινό
Τ11τα έχει 'ήδη καταβάλει στην En:aρxaaxTi Διοίκηση Λεμεσού το ποσό των ί600 για το 

σκοπό αυτό. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργε(ου επί του θέματος;" 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 534 που υποβλήθηχε «:ιό το Βουλευτή εΧλογιχής πεοιφέοειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

"Η κοινόΤ1]τα Πάνω Πλατρών εγείρει αίτημα παροχής οικονομικής βοήθειας 
για αποπεράτωση του αθλητικου της χέντρου, Ήδη έχουν γίνει τα απαραίτητα χωμα

τουργικά έργα και έχουν εκπονηθεί τα σχετικά αρχιτεκτονικά σχέδια, 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει 't'IJ Βουλή αν η κυβέρ
νηση ή ο ΚΟΑ προτίθεται να βοηθήσει στrιν αποπεράτωση του έργου και, αν ναι. με 

βάση πo~o χρονοδιάγραμμα," 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 535 που νποβλήθηχε από το Βουλεντή εχλογικής πεοιφέοειας 

Λεμεσού Χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

"Η κοινότητα Πάνω Πλατρών. στα πλαίσια των προσπαθειών που καταβάλλο

νται για πολιτιστική ανάι-ττυξrι, έχει αnoφaσΙσει να μετατρέψει το κτ(ριο της 

παλαιός αγοράς σε πoλιτιστ~κό κέντρο. Το κόστος για το έργο αυτό υπoλoγίζετα~ σε 

ίl20,ΟΟΟ περ{.που. Eπειδτi όμως η κοινότητα δεν έχει τη δυνατότητα να εξασφαλίσει 

το πιο πόνω ποσό, ζητεί από την κυβέρνηση να αναλάβει τη χρηματοδότηση του 

έργου. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
Χυβέρνησης επΙ του θέματος." 
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ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 536 που ιιπoΙSλήθηκε από το 80uλεvt:ή εχλΟΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Πάνω Πλατρών εγείρει αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού 

συστήματος, γιατί λόγω της αύξησης των οικοδομών στην περιοχή έχουν δημιουρ
γηθεί σοβαρά προβλήματα. 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει ττι Βουλή: 

Ι) Α ν ιιπt'1Qχοuv ή όχι μελέτες ή σχέδια για την εκτέλεση του έργου. 

2) ΠΟΙΟ είναι το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου. σύμφωνα με ης 
εκημήσεις του. " 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 537 που ιιποβλήθηκε από το 80"λειιτή εχλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Πάνω Πλατρών ζητεί από την κυβέρνηΟll να δώσει στο 
Συμβούλιο Βελτιώσεως Πάνω Πλατρών άδεια λειτουργίας καζίνου στο οποίο να 

ψυχαγωγούνται οι επισκέπτες που παραθερ(ζουν στην περιοχή. Εκτιμάται ότι με τα 

έσοδα λειτουργΙας του καl;ίνoυ η κοινότητα θα μπορέσει να χρηματοδοτήσει την 

εκτέλεση όλων των αναγκαίων έργων, ώστε να αναβαθμιστεί το τουριστικό προ'ίόν 

που η περιοχή πρoσφtρει στις χιλιάδες των επισκεπτών που την προτιμούν για ης 

διακο.-τές τους. 

Ποι.ες οι επί τον προκειμένου σκέψεις του αρμόδιον Υπουργείον; " 

Εοώ-τ"ηση με αο. ΣΤΆ' 538 :ιου υιτo~λήθφCε αΧό το Βουλευτή εκλογικής πεοιφΙοειας 

AeμEoo\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Πάνω Πλατρών εγεΙρει αίτημα για διάνοιξη νέας διάτρησης, 

ώστε να ενισχυθούν οι νφιοτάμενες και να καλυφθεί η αυξανόμενΤΙ ζήτηση νερού. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 539 που υποΙΙλήθηκε από το Βουλευτή εκλοΥικής πεοιφέοειας 

Λεμεσού κ, Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 15 Μαϊου 1992, 

'Ή κοινότητα Κάτω Πλατρών εγείρει αίτημα για ευθυΥράμμιση και διαπλά
τννση του δρόμου Μανδριών - Πλατρών. Τα κατασκευαστικά σχέδια έχουν ετοιμα
στεί από το 1989 και έχει δοθεί από την κυβέρνηση η υπόσχεση ότι θα εκτελεστεί το 

έργο αuτό, 

Ποια είναι ΙΊ θέση του αρμόδιον Υπουργείον επί του θέματoς;~ 

Εοώτηση με αο, ΣΤ'Α' 540 που υΠΟΙΙλήθηκε α:ιό το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφΙΟΕιας 

Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

" Η κοινότητα Κάτω Πλατρών εγείρει αίτημα για διάνοιξη διάτρησης 11 oπoLα 
θα καλύψει τις αρδευτικές και υδρευτικές της ανάγκες. 

Η νφιστάμενΤΙ διάτρηση με αριθμό 81/81 από την οποία νδρείιεται η κοινότητα 
λόγω αισθητής μείωσης της απόδοσής της δεν αΡ-λε( για να καλύψει την αυξανόμενΤΙ 

ζήτηση πόσιμου νερο". 

Ποια ε ίναι η θέση τον αρμόδιον Υπονργείου επΙ του θέματος ; " 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 541 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εl<λογ ιχής ΠΕοιφέοειας 

AeμEoo\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

"Η κοινότητα Κάτω Π λατρών εγείρει αίτημα για εκβάθυνση και διαπλάτυνση 

της διάτρησης πον διανοίχθηκε το 1974 στην περιοχή 'Ροίισηδες'. 
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ΣυΥχεχριμένα, η εν λάγω διάτρηση έxε~ βάθος μόνο 210 πόδια, γιατί κατά τη 
διάρκεια της ανόρυξής της είχε κοπεί η αρίδα της δια.ρητιχής μηχανής. Σήμερα 

όμως που υπάρχει νέα τεχνολογία και νέα μηχανήματα το βάθος της διάτρησης 

μπορεί να αυξηθεί ακόμη περισσότερο. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιο\! Υπουργείο" επί του θέματος;" 

ΕQ<inηση με aQ. ΣΤ'Α' 542 πον νπo~lήθηκε (lΠό το Βου)"ευτή Εχ).οΥιχής; ΠΕ(lιφέρει.ας 

Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Λεμύθο" στα πλαίσια των προσπαθειών της για ανάπτυξη του 

τουρισμο" ζητεί από την κυβέρνηση να καλύψει το κόστος μετατροπής του δημο· 

ηχοίι της σχολείου σε ξενώνα. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 

Απάντηση ημεοομηνίας Ιης Ιουνίου 1992 .ου Yπo"Qγoiι ΣνΥχοινωνιών χαι 'Εογων 
χ. Ρένου ΣΤQUQάχη στην ΕQώτηση ΣΤ'Α' 370, ημεοομηνίας 10 Μαοτί01l 1991, του 
Β01lλευτή εκλογικής fttQaqJtQeIa; Λάονακας κ. Av6Qia Μο';σκου. 

"Σχετικά με την τηλεφων~κή εξυπηρέτηση του Eπαρχ~ακoύ Κτηματολογικο\ι 
Γρa.φεΙOυ Λάρνακας σας πληροφορώ πως δόθηκαν ήδη οδηγίες στην Αρχή Τηλεπι.

κo~νωνt.ών Κύπρου για την εγκατάσταση νέου τηλεφωνικο\ι κέντρου δυναμικότητας 

8 εξωτερικών γραμμών και 40 εσωτερικών επεκτάσεων. ~ 

Απάντηση ημεQOμηνίας 11 Μα:ίου 1991 του ΥπουΟΥΟ'; Γεωννίαι; και Φ1Jσι)(ών Π6Qων 
κ. Aνlιoέα ΓαΙΙοιηλί6η στην ΕQώ'tηση ΠΆ' 378, ημεοομηνίας 11 Μαοτίου 1991, 
ΤΟ" ΒΟv).εvτή εκλΟΥικής πεQιφέQειας Λεμεσoiι κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

ίο αρδευτικό δικτυο Πεντακώμου περιλαμβάνεται στο ευρύτερο Αρδευτικό 

Σχέδιο Παρεκκλησιάς το οποΙΟ καλύπτει και τα χωριά Πύργο. Παρεκκλησιά. Μονή 

και MOναγΡOiιλλι. ΟΙ ερ-yασLες κατασκευής του ΣχεδΙΟυ αυτού είναι προγραμματι. 

σμένες να αρχίσουν αρχές του 1993 και να συμπληρωθούν περί το τέλος του 1994 
ανάλογα με τις πιστώσεις που θα διατεθούν για το σκοπό αυτό." 

Απάντηση ημεοομηνίας 21 Μα'ίο" 1991 '10'11 ΥπουοΥΟ'; ΥΥείας κ. Πανίκ01l Παπαγε. 
ωQYίου στην εοώτηση ΠΆ' 379, ημεοομηνίας 11 Μαοτίο" 1991, του Βοvλευτή 
εκλΟΥικής neOaqJtQeaa; Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την επίσκεψη κυβερνητικού ιατρού στο Πεντάκωμο σας πληρο. 

φορώ ότι με βάση τα σημερινά δεδομένα η ιατρική περΙθαλψη που παρtχεται στους 

κατοΙκους της κοινότητας του Πεντακώμου κρίνεται ικανοποιητική," 

Απάντηση ημεοομηνίας 15 Μα"ί01l 1991 Τ01l YΠ01lQΎoύ Εσωτεοικών κ, Χο. Βενιαμίν 

στην εQώτηση ΣΤΆ' 383, ημ.εQOμηνίας 17 Μαοτίο" 1991, του Βουλευτή εκλογικής 
neQIqJiQeaa; Πάφο" κ. Γιαννάκη ΟμήQ01l. 

"Σχετικά με το αίτημα της κo~νότητας Έμπας όπως δεσμεUΘΕΙ χώρος για κατα· 

σκευή σχολείου. εκκλησίας και γηπέδου στο χώρο που διαχωρίζει σε οικόπεδα ο 

Οργανισμός Αναπτύξεως Γης σας πληροφορώ τα ακόλoUΘΑ: 

(α) Η κυβέρνηση παραxώρησe/Πώλησt στον Κυπριακό Οργανισμό AναπτVξεως 
Γης κρατική γη 130 περίπου σχαλών γι.α τη δημιουργία οικοπέδων, Μέρος 
της ιδιοκτησίας αυτής δι.αχωρΙστηκε ήδη σε 125 οικόπεδα τα οποία 
συμπληρώθηκαν και διατtθηκαν σε οικογένειες με μέτρι.α και χαμηλά 

2ι.σοδήματα. Για το υπόλοιπο του τεμαχΙΟυ 2ξασφαλίστηχ2 πολεοδομική 
άδεια η οπο(α διαλαμβάνει τη δημιouρy(α 80 νέων οικοπέδων τα οπο[α 
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έχουν Ίjδll προπωλl1θεΙ σε οικογένειες που έχουν επ~λεγεΙ πριν από ένα 
περΙΠο" χρόνο. Τώρα γίνεται 1') οριοθέτηστι του διαχωρισμού των 

οικοπέδων και προωθεΙται από τον ΚΟΑΓ 11 διαδικασία εκτέλεσης των 
έργων με προσφορές παν θα ζητηθούν σνντομα. 

(β) ΤΟ ΣχέδLO Γενικής Διάταξης όπως ετοιμάστηκε και εγκρίθηκε από ης 

αρμόδιες υπηρεσιες διαλαμβόνει εκτός α...6 τα οικόπεδα. ανοικτούς 

χώρους πρασίνου. και εμπορικό κέντρο, όχι όμως χώρους xatO<nftmΊ; 
σχολεΙου, εκκλησΙΟς και γηπέδου. 

(γ) Η Χωριτικ'ή Αρχή Έμπας μ..-τορεΙ αν το επιθυμεί να αποταθεί στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρ(ας για να εξετασθεΙ το ενδεχόμενο 

παραχώρησης άλλης κατάλληλης κρατικής γης γι.α τις ανάγκες της 

κοινότητας," 

Απάντηση ιιμtQOμηνίαι; 22 Μα'ίου 1992 1:0υ Yno\JQ'YoiJ ΓεωQΎίαι; και Φυσικών Πό~ων 
κ. Ανδοέα Γαβοιηλίδη στην Εοώτηση ΣΊΆ' 441, ημεQOμηνΙας 6 Aπoιlίoυ 1992, του 
Βουλεντή εκλογικής πεοιφέοειας Λεvχωσίας κ. Παύλου ΠαπαyεωQγίoυ. 

"Το YπoUQΎεΙO Γεωργίας και Φιισικών Πόρων στα πλαίσια των προσπαθειών 

που καταβάλλει για την καλίΙτερη δυνατή αξιοποίηση όλων των υδάτινων πόρων της 

νήσου μελετά και την κατασκευή δυο ξεχωριστών φραγμάτων, ένα στον ποταμό 

Ακακίου-Μαλούντας, παρά τη Μαλούντα. και ένα στον ποταμό Περιστερώνας, στην 

περιοχή 'Γεφύρι της Παναγιάς'. 

Οι προκαταρκτικές μελέτες για αμφότερα τα έργα βρίσκονται σε προχωρημένο 

στάδιο. Στο μεταξύ μόλις έχει ολοκληρωθεί και το έργο που ανατέθηκε, με βάση τη 

σχετική νομοθεσία, στους Υδατικούς επΙτροπους, για καταγραφή των Υδατικών 

Δικαιωμάτων πάνω στο νερό των δυο ποταμών, γεγονός που θα ΕΠιτρέψει στις 

αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου μου να προχωρήσουν. σε συνεννόηση με τις 

τοπικές αρχές όλων των κοινοτήτων που θα ωφεληθούν από τα προγραμματιζόμενα 

έργα. στην ολοκλήρωση των προκαταρκτικών μελετών. Στη ΣUΝΈΧεια θα ετοιμα

σθούν οι οριστικές μελttες!κατασκευαστικά σχέδια για τα δuo έργα οπότε και θα 
προωθηθεί. η εκτέλεσή τους με πιστώσεις που θα διατεθούν μέσω των ετήσιων Προ\)

πολογισμών. Μ 

Απά.ντηση ημε~μηνίας 21 Μα·ίου 1992 ΤΟ\l YΠO\lQγo\ι ΓεωQγίας και ΦvO'ιχών ΠόQων 
κ. Αν60έα Γα~oιηλί6η στην εοώτηση ΣΤ'Α' 449, ημεοομηνίας 6 Αποιλίο" 1992, του 
Βο\lλε\lτή εκλογικής πεοιφέοειας AppoxιOO't"O" κ. Κίκη ΓιάΥκΟ\l . 

"Η κuβtρνηση μέσα στα πλαίσια της παροχ1jς έκτακτης και άμεσης βο'ήθει.ας 

για την αντιμετώπιση των συνεπειών της πρωτοφανούς θεομηνίας που έπληξε την 

περιοχτΊ των Κοκκιvoχωριών το Φεβρουάριο του 1988. μεταξύ άλλων διέθεσε και 
ποσό ί.47.0CI0 τόσο για το καθάρισμα του καναλιού παQOXέtεuσης όσο και για την 

προσωρινή εγκατάσταση και λειτουργ(.α αντλητικών σuyχΡOτημάτων, μέσω των 

οποίων παροχετεύτηκαν σημαντικές ποσότητες νερού εκτός της λίμνης ΠαραλιμνΙΟυ 
με σκοπό την αποσόβηση ανεπιθύμητων καταστάσεων, πράγμα που επιτεύχθηκε. 

Η ευθύνη σuvτήρησης του καναλιού και παροχέτευσης του νεροίΙ της λίμνης 

ανήκει στο τοπικό αρδευτικό τμτΊμα και το Δ1jμο Παραλιμνίου και όχι στην κυβέρ
νηση. Παρά ταύτα, το Τμήμα Ανωπύξεως γΜτων του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων είναι στη διάθεση τόσο του Δήμου όσο και του αρδευτικού 
τμήματος για την παροχή οποιασδήποτε τεχνικής βοήθειας ήθελε ζητηθεΙ και τούτο 

έχει γνωστοποιηθεΙ στις τοπικές Αρχές με σχετιχή επιστολή του Υπουργείου μου." 
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Arιάvτηση ημεQOμηνίας 15 Μα"ίον 1992 1:0υ Yπoυoγoiι OιxoνoμιxΏV κ. ΓεώQyιoυ 
ΣυQίμη ιτrην ηtώτηση ΣΤ'Α' 452, ημεQOμηνίας 21 Arι:QI).io\l 1992, ΤΟ\l Βοu1.nrc:ή 
εχλοΥιχής Πf:QIq:έQΕιας Λεμεσού κ. Άοιστο\l ΧQνσοστ6μο\!. 

"Όπως ε(ναι γνωστό στον περί Φορολογίο.ς του Εισοδήματος Νόμο «ρ. 245 
τσυ Ι 990 προβλέπεται τι έκδοση Κανονισμών για την ρύθμιση των ακόλουθων 

θεμ6:των. 

• Ερμηνεισ. ΤΟ\l όρου 'μεταποιηnχή επιχε(ριση', 

- AπαλλαΎTl του εφάπαξ ποσού κατά την αποχώρηση ενός προσώπου από 
την εργασία του. 

- Έξοδα φιλοξενίας. 

- Έξοδα για ταξίδια στο εξωτερικό. 

- Κριτήρια για έγκριση 'ταμεΙου για έξοδα εκπαΙδευσης. - Συμψηφισμός 
ζημιών συγκροτήματος εταιρειών. 

- κριτήρια για έγκριση σχεδ{.ων συντάξεως και Ταμείων Ιατροφαρμακευτικής 

περtθαλψης. 

Οι διάφορες πτυχές των πιο πάνω θεμάτων μελε.,Ίθηκαν σε βάθος από το 

Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με το Τμήμα Εσωτεριχων Προσόδων και 
άλλες αρμόδιες Κυβερνητικές Υπηρεσίες. Η διεκπεραίωση δε τον μεγάλον όγκον 
της προκαταρκτικ'ής εργαοίας πον η τελική ρίιθμισ'ή της συνεπάγεται έχει ολοκλη. 
ρωθεί και έχουν ήδη ετοιμαστεί προσχέδια όλων των σχετικών στην περΙΠτωση αντη 
Κανονιομών. 

Τα προσχέδια των εν λόγω Κανονισμών θα σταλούν προσεχώς στο γραφείο 

τον ΓενικοίΙ Εισαγγελέα για τον απαραίτητο νομοτεχνικό έλεγχο. Αφού δε νποβλη· 
θούν στο Υπονργικό Σνμβούλιο για έγκριση στη συνέχεια θα κατατεθούν ενώπιον 
της Βονλής των Αντι.προσώπων. 

θα 'ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι καταβάλλεται κόθε δυνατ'ή προσπόθεια για 
την ε..-τΙσπενση των διαδικασιών και την όσο το δυνατό πιο σύντομη, διεκπεραίωση 

της επιπρόσθετης εργασίας πον συνεπάγεται η ικανοποιητικ'ή ρύθμιση τον όλον 
θέματος της έκδοσης και τελικ'ής εφαρμοΥ'ής των νπό αναφορό Κανονισμών." 

Απάντηση qpeQOPηYia, 21 Μαϊου 1992 του YπoυQΎoύ ΓεωQΎίας και Φvσικών Πόοων 
κ. ΑνδQέα ΓαΡQιη),ίδη στην ε~ηση ΣΤ'Α' 476, qpeQopqvia, 21 AπQL),iou 1992, 
του Boυ),ειttή εκ),ογικής πεQιφέQιιας Πάφου κ. Νίκο" Πιττοκοπίτη. 

'Ή e.v λόγω e.ρώτηση απαντάται με την επιστολή μου του ιδΙΟυ αριθμού 
φακέλοιι και ημερομηνίας 7 Μο"ου 1992, που στάληκε σαν απάντηση σε παρεμφe.ρ'ή 
ερώτnση (ΣΤΆ' 402) που υποβλ'ήθnκε από τον ίδιο Βουλευτ'ή και αποτελεί απάντnση 
στο πρώτο σκέλος της Ερώτησης που αναφέρεται στην e.πέκταση του αρδευτικού 
διΚ'ιύου. (Διαβιβάζεται αντί.γραφο για εύκολη αναφορά). 

Σχετικά με το beUte.ρo σκέλος της ερώτησης, που αναφέρεται στη διάνοιξη 
νέων και tnv επιδιόρθωση υφιστάμενων αγροnκών δρόμων, αρμόδιο να απαντήσει 
είναι το Yπouρyε(o Εσωτερικών." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Όπως αντιλαμβάνεστε το Κεφάλαιο Δ' θα συζητηθεί στην επόμενη συνεδρία. 

Η επόμενη συνεδρία τnς Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 2 Ιουλ(ου 
1992. στις 4.00 το α.ίτόγευμα, με την αχόλουθτ] 'ημερ'ήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Ειδικε"ύσεως Σιιμπληρωματικ'ής Πιστώσεως (fapεk> AναιlΊύξεως) 
Νόμος (Αρ. 9) του 1992. 
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2) Ο πιρΙ ΠρoUπoλoγισμoύ της Αρχής Λιμένων ΚύπΡΟ\! Νόμος τ .... 
3) Ο περΙ Συμ...τληρωμαηχοίΙ ΩΡOϊlπoλoyισμo'ύ Νόμος (Αρ. 22) του l~ 

4) Ο περί ΣιΙμπληρωματιχού ΠΡOUπoλoyισμoν Νόμος (Αρ. 23) του 1992. 

5) Ο περΙ Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος του 1990. 

6) Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών to'U ΔημοσLoυ Νόμος του 
1991. (Πρόταση νόμοιι). 

7) Ο περί Διεθνών EμπισtEιιμάτων Νόμος του 1990. 

8) Ο περί Δημόσιων Κολυμβηtιχών Δεξαμενών Νόμος του 1992. 

9) Ο περΙ Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητιχός) Νόμος του 1992. 
10) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος το\! ι99ι. (Πρόταση 

νόμου). 

11) Ο περί ΕπαΥΥελμαηΧής Αποκατάστασης Ίων Μελών των Οικογενειών 
Πεσόντων και Αγνοουμένων Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμοιΙ). 

12) Ο περί επαγγελματικής Αποκατάστασης των Εξαρτωμένων Πεσόντων, 
ΑΥνοονμένων χα~ Avαnηρων Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμον). 

13) Ο περί Νομικών Προσώπων Δημόσιου Δικαίου (ΔLOριoμός fενιχών 
Δι.εuθuντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Αναπομπή). 

14) Ο περΙ Χαρτοσήμων (Γρoπoπo~ητικός) (Αρ. 2) Νόμος -του 1991. 

15) Ο περΙ Ειδιχεύσεως ΣυμJtληρωμαηκής Πιστώσεως (Γαμεto ΑναχουφΙΟεως 
Eκτoπισθένrων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

16) Ο περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμος -του 1990. 

11) Ο περΙ προυπολογισμού -του θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος -του 
1992. 

18) Ο περΙ Διατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 1991. 

19) Ο περΙ Φόρου προστιθέμενης Αξίας (Γροποποιηηκός) Νόμος του 199ι. 

20) Ο περΙ Δημόσιας Υπηρεσίας (Γρo~oπoιητικός) Νόμος του 1992. 

21) ΟΙ περί Γενικού Διοικητικού Προσωπικού - θέση Πρώτου Διοικηt~ΧΟύ 
Λειτουργού (Σχέδια ΥπηρεσΕας) Κανονισμοί του 1992. 

22) ΟΙ περΙ Πανε.-τιστημίου Κύπρου (Διδακτρα) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑlΟ Δ': 

Ι) ~H ανάγκη αναπροσαρμσΥής της εξωτερικής μας πολι-τικής και γενικά 
-των δραστηριοτή-των μας, έ-τσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν 
με την εξωτερική πολιτική της EUΡΩπα'ίκής Κοινότηtας". 

(θέμα εγγρσ.φέν με εισήγηση -των βουλευτών κ. Χρ. Πouρyoυριδη και Γ. 
Κασουλιδη). (6.2.92). 

(ΣUΝΈχι.ση της συζήτησης). 

2) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην 'ύπαιθρο και οι κo~νωνικές και 
οικονομικές t.ι"'tI .. 'ΤΣώσεl.ς". 

(θέμα εγγρσ.φέν με εισήγηση -του Βουλευτή κ. Α. Μούσχου). (12.2.92). 

(Σννέχιση 'τις σνζήτησης). 

3) "Αγροηκή πoΛιτικτj της κυβέρνησης και τα μέΊρα που επιβάλλεται να 
ληφθούν, για να σταματησει 11 αστυφιλία της υπαίθρου". 

(θέμα εΥΥρσ.φέν με ειστjyηση του Βουλευτη κ. Ντ. Μιχαηλιδη). (20.2.92). 
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4) "Η ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού διοίκησης 
στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κουκοιιμά εκ μέρouς της 
Κοινοβουλευηκής Ομάδας του ΑΚΕΛ·Αριστερά.Νέες Δυνάμεις). 
(27.2.92). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλεντικής ~"tLτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται ~H ανάγκη κατό.λληλης συντήρησης και προστασιας του 
οπλισμού της Εθνικής ΦρoUΡΆς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ί1στερα από πρόταοTl του Βουλευτή κ. Σ. 
Χάσικου). (8.1.92). 

6) Έκθεση της KoινoβDυλευτικης Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Α ναπηiξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών YLO "(ο θέμα που 
τιτλοφορείται "Η αγορά δύο ελικοπτέρων από την ΠολωνΙα το 1989", 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση 'ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 
Χροοοστόμου). (4. Ι 1.91). 

7) "Η κατάσταση που επικρατεί στην Πύλα και τι ανάΥΚ1] λήψης μέτρων για 
την ασφάλεια της περιοχής". 

(θέμα εγγραφέν ~ιε ε~σήyηση του Βουλευτή κ. Α. Μονσκου). (4.6.92). 

8) ~H υποβάθμιση τηι; διεθνούς θέσεως της Κυπριακής ΔημOΚρατί.aς κα~ η 
εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος (L.ό τον 
Υπουρ-Υό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χέρντ και οι 

ενέργειες και τα μtτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(θ1!μα f:y'(ραφέν με ε~σήyηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας κα~ Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που tιτλοφορεΙtα~ 'Ή εισαγωγή φροίπων και λαχανικών κα~ 
οι επιπτώσεις στην αγροτική οικονομ(α". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα α..ό απόφαση της Επιτροπής). (28.5.92). 

10) Έκθεση της KOινQβoυλευtικής Επιτροπής Υγει.aς για το θέμα που 
τιτλοφορείται "Προβλήματα υγείας από τα λύματα στην περιοχή Αγίου 
Σωζόμενου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (4.7.91). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγει.aς για το θέμα που 
_ιτλοφορείται 'Ή συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο AR IZEN, η 
βλαβερή επίδρασή της πάνω στην υγεl.a των εργαζομένων και των 
κατοίκων της γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του 
προβλήματος". 

(Α'Uτεπάγγελτη εξέταση νστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Δ. 
Κοντιδη, Λ. Λυσιώtη και Δ. Θεοδώρου). (10.10.91). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτρο..της Υγείας για το θέμα πο" 
tιτλoφoρείτα~ 'Ή έλλειψη διευκολύνσεων περίθαλψης στα κραtικά 
νοσοκομεΙΟ ηλικιωμένων πο" χρήζουν περιθaλψης και χρονίως 
πασχόντων". 

(ΑυτεπάΥΥελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των βουλευτών κ. Ντ. 
Μιχαηλιδη και Κ. HλLάδη). (31.10.91). 

13) Έκθεση της Koινoβo"λευtικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα πο" 
τιτλοφορείται 'Ή ρύπανση των παραλιών της περιοχής Αμμσχώστου -
Λάρνακας από την κλαδαρόρα (μάλλα) και οι δυσμενεtς επιπτώσεις της 
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στο περιβάλλον, την τουριστική βιομηχανία και την οικονομία του τόπου 
γενικότερα. Μίτρα που προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση για επιλuση του 
πιο πάνω προβλήματος". 

(Aυtεπόyyελτη εξέταση με απόφαση της Ei"tnρoπής). (8.10.1991). 

Τα θέματα τα oπol.α ζητούνται για εΥΥραφή, θα εγγραφούν για τον επόμενο 
ΣΕ.ίηέμβρι.ο στην επόμενη συνεδρι.ο.. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης, 7.00 μ.μ.) 

Οι ακόλouθoι Βοιι1.ε\ι-τ έι; ιιπέΥQClψ<ιν -τον κα-τάλΟ"(ο -των παoόV'ιων με αλφα~η· 
ηκή σειοά: 

Α γαπΙΟυ Γιαννάκης 

Α γγελΙδου ΚλαΙρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνΙΟυ Αβραάμ 

ΓεωργΙΟυ Ανδρέας 

ΓΕωργΙΟυ Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κ Ικης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληριδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Kouκoυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνοιι Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙΟΤος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

Παπαγεωργ(ου Παύλος 

Πα.-ταδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπ(της Νικος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλ.ούρης Δημήτρης 

Φι.λl.π.πoυ Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Xατ~ηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιποόσωποι θοησκενηκών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΚαλαΊ:τζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Συζήτηση που t:yινε (Γ. Μάτσης, Τ. Παπαδόπουλος. Δ. Χριστόφιας και 

Ν. Ρολάνδης) και ομόφωνη έγκριση της εισήγησης του Προέδρου του 
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Σ.Κ. ΕΔΕΚ με αφορμή τη συνάvtηση κορυφής στη Λισσαβώνα Υι.ο. 

παραστάσει.ς προς "(ην ελληνική χ1)βtρνηση, ώστε 11 Κύπρος να 

περιληφθεί στην πρώτη ομάδα χωρών που θα Ενταχθούν στην 

Εuρωπο'ίΚ'ή Κοινότητα. 

2) Ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου ''Ο περί ΠρoUΠoλoyισμoύ της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος ΊΟ\) 1992". 

3) Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο "Ο περί ΠΟΎΚύπριας Ένωσης 

ΠροσφίιΥων (Σύσταση, Σκοποι. Λειτουργία. Δομή, ΑρμοδιότηΊες και 

Άλλα Συναφή θέματα) Νόμος του 1992", οι σύντομες αναφορές που 
έγιναν (Α. Χρίστου. Δ. Ηλιάδης, Τ. Παπαδόπουλος, r. Μάτσης, Δ. 

Χριστόφιας. Ν. Ρολόνδης. Ευ. Ευσταθίου) και επαναψήφισή του. 

4) Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο "Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος "(ου 1992" και ψήφιση 

αυτού. 

5) Έκθεση για τους ανα.ί1εμφθένtες νόμους Ι. "Ο περί Δικαστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992" και 2. "Ο περί Πo~ν~κής 

Δικονομίας (Γρoπoπo~ητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις 
και η συζήτηση που ακολούθησαν [Γ. ΑΥαπίου, Προεδρεύων (Γλ. 

Kληρt.δης), Ευ. Ευσταθίου, Ν. Ρολόνδης, Τ. Παπαδόπουλος, Α. 

Mαρx.t.δης, Δ. θεοδώρου] και επαναψήφισή τους. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 17) του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού πρoυπoλoγ~σμoύ 
Νόμος (Αρ. 21) του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο (με αρ. 16 του 1992). 

8) Έκθεση για το νoμoσχέδ~o ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Π~στώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 2) του 1992", οι αγoρεύσε~ς κα~ η συζήτηση που έγιναν (Τ. 
Παπαδόπουλος, Α. Χρίστου. Προεδρεύων, Δ. Ηλιάδης, Χρ. Σολωμής, Δ. 

Χριστόφιας, Ν. Π~πoxoπ'της) και αναβολή του θέματος για την επόμενη 

συνεδρΙα Ίης Βουλής. 

9) Έκθεση για το νoμoσχέδ~o ''Ο Κυρωηκός της Σύμβασης (Αρ. 162) για 
την Ασφάλεια στη Χρηση του Αμιάντου Νόμος Ίου 1m", οι αγορεύσεις 
που έγιναν πάνω στο θέμα (Δ. θεοδώρου και Α. Αντωνίου) και ψήφιση 

αυτού σε νόμο. 

10) Έκθεση για ΊΟ νομοσχέδιο "Ο περί Κύρωσης των Πρό.ξεων Ίου 2Οού 
Συνεδρίου Ίης Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 1992" και 
ψήφ~ση αυτού σε νόμο. 

Ι Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί PUΘμίσης των Σχέσεων Εμπορικού 

Αντιπροσώπου και Αvτι,,"tροσωπεuoμένου Νόμος του 1991" και ψήφιση 
αιιτού σε νόμο. 

12) Έκθεση για το νoμoσχέδ~o ''Ο περί της Ευρωπα"κής Σύμβασης για την 
Προό.σπι.ση των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων ('ΕναΊΟ ΠρωΊόχολλο) 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 
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13} Έκθεση γι.α 'Το νομοσχέδιο ''Ο περί της Αποφό:σεως Ιι'91 Ίου ΣυμβουλΙΟυ 

ΣΊJ'Vδέσεως Κύπρου-ΕΟΚ (Κυρωηκός) Νόμος 'Του 1992" και ψήφιση αυΊo\l 
σε νόμο. 

14) Έκθεση για 'Το νομοσχέδιο "Ο περί ΑρχηΕΧτόνων και Πολιηκών 

Μηχανικών (Γροποποιητικός) Νόμος 'Του 1992" ΜΙ για 'Τους KανoνισμoUς 
''Οι περί ΑΡΧΙΊεΚΊόνων και Πολιηκών Μηχανικών (Γροποποιητικο() 

Κανονισμοί του 199'2", ψήφιση 'Του νομοσχεδιου σε νόμο και φριση Ίων 
Κανονισμών. 

15) Έκθεση για 'Τους Κανονισμούς "Οι περί ΥΠηρεσιών Εμπορ(ου και 

Βιομηχανίας • θέση Διευθυντή Βιομηχαν(ος (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονι.σμοΙ Ίου 199'2" και έγκριση αυΊών. 

16) Έκθεση για το"ς Κανονι.σμούς ''Οι περί ΣΊεΥών για Ηλικιωμένους και 

Αναπήρους Κανονισμοί Ίου 1992." και έγκριση αυtών. 

17) ΚαΊάθεση Νομοσχεδίων, Κανονισμών και ΕΥΥρόφων. 

18) Ερωτησεις Boυλεvι:ών (Η ένσταση του χωριού Τρεις Ελι.ές στη διάνοι.ξη 

διάτρησης σε περιοχή η oπoLα θα παραχωρηθεί στην κοινότητα 

Καμιναριών. Η ruθυyρόμμιση Ίου δρόμου Καμιναριών-Αγ(ου Νικολάου· 

ΤΟ υδρευτικό πρόβλημα στα Καμινάρια - ΤΟ αίτημα 'Της κοινόΊητας 

Καμιναριών για θωράκιση της διάΊρησης που βρίσκεται στην περιοχή 
Άγιος Βασίλειος - Το αΙΊημα της κοινότητας Καμιναριών για αναθεώρηση 
του ύψους της συνεισφορό:ς της στο κόστος των δι.αΊρ1lσεων από 1/4 στο 
1/6 • ΤΟ αίτημα της κοινότητας Καμιναριών για ασφαλΊόστρωση του 
χωμαιόδρομου που τη συνδέει μέσω Ίου δόσoUς με το ΦοινΙ - Το αίτημα 
της κοινότηΊας Λεμύθου για μείωση από 'Το 1/3 στο 1/6 της συνεισφοράς 
της στο κόστος της διάΊρησης που έχει δι.ανοιχθεΙ στην 'ΠΟΊομινιά' - Η 
διαπλόΊννση και ευθυγράμμιση 'Του δρόμου Καμιναριών-Φοινιού - Η 

ασqχxλΊρόσι:ρωση 'Του δρόμου Pine Wοοd-ΚοχOΠt'tριάς Η 

ασq:cl.τρόστρωση του δρόμου εντός 'Της Λεμύθου - Η καΊασχΕUΉ 'Του 

απoχετεvι:ικoύ ΣVΣΤήμαΊOς στη Λεμύθου - Η υποβάθμιση 'Της σχολής ΜΙΊσή 
- Η διάνοι.ξη νέας διάΊρησης στα Καμινάρια - ΤΟ αίΊημα της κοινόΊηΊας 
Καμιναριών όπως ληφθoUν μttρα αίοτό την κυβέρνηση, ώστε να 

περιοριστούν οι ζημιές που προκαλούν τα αγρινά στα αμπέλια και σε 

άλλες φυτείες - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου που διασχίζει την 

κοιν6τηΊα Καμιναριών - Η δι.απλ~l'tννση Ίου δρόμου τριών Ελιών-ΑγΙΟυ 
Δημτπρίου - Το καθάρισμα 'Του δρόμου Τριών Ελιών-Λεμύθου - Το 
αρδεvι:ικό πρόβλημα στις Τρεις ΕλΙΙς - Το αίτημα της κοινότηΊας Πάνω 
ΠλαΊρών για nOQOxή οικονομικής βοήθειας για αποπεράτωση 'Του 

αθλητικού 'Της κέντρου - Η δημιουργία πoλι'tιcπικoυ κέντροιΙ στις Πάνω 
ΠλόΊρες - Η κατασκευή απΟΧΕΊευτικού συσΠιμαΊος cπις Πάνω ΠλάΊρες - Η 
παραχώρηση άδειας λει'toυρyίας καζ'νοιΙ cπις Πάνω ΠλάΊρες - Η διάνοιξη 
νέας διάΊρησης στις Πάνω Πλάτρες - Η εuθuyQό.μμιση 'Του δρόμου 

Μανδριών.Πλατρών - Η διάνοιξη διάΊρησης cπις ΚάΊω ΠλάΊρες - Το 

αίτημα της κοινότηΊας Κάτω ΠλαΊρών για εκβάθυνση και διαπλάτννση της 

διάΊρησης που διανοίχθηχε 'Το 1974 στην περιοχή 'Ρούσηδες' - Η μεταΊροπή 
'tou δημοηκού σχολείου Λεμύθου σε ξενώνα). 
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19) Απαvtήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ττιλεφωνιχή 

εξυπηρέτηση του Ε.ι-.:αρχιαχού Κ τηματολογΙΧΟύ Γραφε(ου Λάρνακας. Το 

αρδευτικό δίκτυο Πεντάκωμου • Η επίσκεψη x\JβιρvηTιxcru ι.ατρού στο 
Πεντάκωμο • Το αΙτημα ττις κοινότητας Έμπας όπως δεσμευθεί χώρος 
για κατασκευή σχολείου. εκχλησΙΟς και ΎTJΠέδoυ στο χώρο που 

διαχωρίζει οικόπεδα ο Οργανισμός Aναmύξεως Γτις . Η xotoσxeuή 
φράγμαtος στον ποtαμό AκαΚ(Oυ.Mαλo'iιvtας και στον ποtαμό 

περιστερώνας· Η επαναλητουργία '(ου καναλιού για εμπλουτισμό '(ων 
υπόγειων υδάτων στο Παραλίμνι • Η btδooτι κανονισμών για '(ον περί 
Φορολογίας '(ου Εισοδήματος Νόμο με αρ. 245/1990 . Η EΠfxtooτι του 
αρδευτικού δικτύου στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς). 

Τιμή: 7Sσ 





Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

Συνεδρίαση 2ας Ιουλίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

('Ωρα έναρξης: 4.32 μ.μ.) 

(Αρ.48) 

Κηρύσσω την έναρξt] της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπ6.ρχη απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ ΑΓΓΕΛΙΔΟΎ) 

YΠάQΧEΙ απαρτία. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ πρώτο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(ΓαμtίO Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1992~. Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση έχει 
ήδη αναγνωστεΙ 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ανασταοιό.δης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εκείνο που θα ήθελα να πω είναι εκτός του θέματος που συζητούμε. Μια εισή

γηση έχω, αν η ολομέλεια την αποδέχεται. ΕχεΙ όπου οι Π ρόεδροι διαπιστώνουν 

ομοφωνία στις Εκθέσεις που αφορούν νομοσχέδια. αν είναι δυνατό. να θεωρoUvται 

αναΥνωσθείσες, για να μπορούμε να προχωρούμε τάx~στα στο νομοθετικό μας έργο. 
δοθtντος ότι υπάρχουν ε[κoσ~ πέντε εκκρεμούντα θέματα σήμερα. Έτσι θα διεuκoλύ

νετε το έργο της Βουλής. αν και τα υπόλοιπα κόμματα το αιτοδέχονται. Ή να αναγι· 

γνώσκεται ο σκοπός του νόμου μόνο, αν θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αυτή η εισήγηση. Υπάρχει tvoτaoη; 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση , επομένως μπορεΙ να γΙνεται έτσι. 

Υπάρχουν ομιλητές για το πρώτο θtμα; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ΠQOχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο· 

σχεδίου. 

(3263) 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κ ίιρι.ε Πρόεδρε. δεν έχει ανα-γνωστεί ovt"ή τι Έκθεση και δεν είναι ούτε ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΩραΙα! ΟρΙστε, κύριε Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, φαίνεται ότι υπάρχει" συγκατάθεση να μllν αναΥνωστεί .ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ωραίο! Εφόσον υπάρχει τι συγκατάθεση, τι Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

προνηΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ΙΌ ΠΕΡΙ 

ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗΣ ΠIΣΤΩΣΕΩΣ (ΙΆΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥ

ΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Λεόvr;ιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης ΚασΟ'υλίδης 

ΚΙχ"ς Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Τάσσος Παπαδόπονλος 

ΝίΧος Μουσιο"ύττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε σιινεδQία της πο"πραγματοποιήθηκε σης 10 lοuνtoυ 1992. 
Στη συνεδρίαση αιιτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωπo~ του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σχοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα. 

ριαομό του ΤαμεΙΟυ Αναπτύξεως ποσού ύψους i9S0.000 και η διάθεσή του για 
διάφορο. έργα που αφορούν κυρίως την ανάπτυξη του οδικού δικτύου . 

Το πιο πάνω ποσό των i9S0.000 κατανiμεται ως ακολούθως: 

(α) Ασφαλτόστρωση των ερεισμάτων του δρόμου 

Λάρνακας·ΚοφΙνου από τη Λάρναχα μέχρι την 

Ελεύθερη Ζώνη Εμπορ(ου 

(β) Έναρξη των εργασιών βελτtωσης του δρόμου 

από το Γέρι προς την Αθαλάσσα. 

(γ) Ασφαλτόστρωση των eρεισμάτων του δρόμου 

Ξυλοφάγου·Α γ(ας Νάπας. 

(δ) Έναρξη των εργασιών στο δρόμο Πάφου-Κόλπου 

Κοραλλίων·Αγ[ου Γεωργίου (Πέγειας). 

(ε) Έναρξη των εργασιών ανέγερσης Νέου Κεντρικού 

Εργαστηρ(ου Δομιχών Υλικών στη ΛεuκωσΙα. 

150.000 

100.000 

400.000 

100.000 

200.000 
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Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή O~κoνoμικών και προυπολογισμΟύ, αφού μελέ
τησε διεξοδικά τους λόγους για τους οπο[ους ζητεΙται η διάθεση καθενός από τα πιο 
πάνω κονδύλια που περιλαμβάνονται στη ζητούμενη συμ..."tληρωματική πΙστωση. 
συμφωνεί με τους σκοπούς δl.άθεσής τους. γ~' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό ΣUΖήτηση νομοοχεδΙΟυ. αφού τροποποιηθεΙ ο 

τΙτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ

σεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 8) του 1992~. 

Με την ευκαιρία της εξέτασης των πιο πάνω πιστώσεων οι οποίες αφορούν 

διάφορα αναπτυξιακά έργα, τέΟηκαν υπόψη της Επιτροπής επιστολές εκ μέρους το" 
Υπουργού Εσωτερικών προς τις κοινοτικές αρχές, στις οποίες αποδίδεται στο 

Νομοθετικό Σώμα η ευθύνη για τη μη υλοποίηση αριθμού κυβερνητικών υποσχέσεων 

και δεσμεύσεων για παραχώρηση πιστώσεων γιο. αναπτυξιακά έργα. Η Ειτιτροπή 
θεωρεί την πιο πάνω ενέργεια αντιδεοντολογική. γιατί αβάσιμα και ατεκμηρl.ωτα 
επιχειρείται μετάθεση ευθυνών στη Βουλή για τη μη προώθηση ΣUΓΚεκριμένων 

αναπτυξιακών έργων τα οποία η Βουλή ουδέποτε απέρριψε. Αντίθετα η Βουλή. με 

εισήγηση της Ε.."tLτροπής Οικονομικών και προυπολογισμού, κατά την έγκριση του 

προυπολογισμού Αναπτύξεως για το 1992 ενέκρινε σε δύο περιπτώσεις κονδυλίων 
του Κεφαλαίου 'Άγροτική Aνό.πτυξη~ συμβολική πρόνοια ίlΟ μόνο. γιατί η κυβέρ

νηση παρέλειψε να δώσει τις απαιτούμενες εξηγήσεις για τα έργα γι.α τα οποία προο

ρίζονταν οι πιστώσεις αυτές. Το γεγονός αυτό, ως πάγια κοινοβουλευτική πρακτική, 

ερμηνεύεται ως κατ' αρχήν αποδοχή της δαιτάνης για τα έργα αυτά, με ταυτόχρονη 

δέσμευση της κυβέρνησης να επανέλθει στη Βουλή με συμ.πλTlρωματικό προυπολο
γισμό για να ζητήσει την έγκριση των αναγκαίων συμπληρωματικών πιστώσεων, 

συνοδεύοντας τις προτάσεις της με όλες τις αναγκαLες επ-εξηγήσεις. Α ν πρόθεση της 
Επιτροπής ήταν να μην υλοποιηθούν τα διάφορα έργα. όπως παρουσιάζεται το θέμα 

στις ενδιαφερόμενες κοινότητες. θα διέγραφε πλήρως τις σχετικές πρόνοιες, χωρίς 
να εγκρίνει συμβολική πρόνοια. Δυστυχώς η κυβέρνηση επέλεξε να ταχυδρομήσει 

επιστολές προς το\lς κοινοτάρχες, αντί να προσέλθει ενώπιον της Βουλής παρέχο

ντας την avay>W.ta πληροφόρηση που αναμενόταν. 

Η Επιτροπή θεωρεί ότι η πιο πάνω ενέργεια του Υπουργού Εσωτερικών 
εγείρει τεράστιο θέμα τάξης που αφήνει. σε τελευταία ανάλυση, εκτεθημένη την ίδια 

την κυβέρνηση έναντι των κοινοτ*ων στις οποίες τα προγραμματιζόμενα έργα δεν 
υλοποιούνται. ενόσω η κυβέρνηση δεν προσέρχεται στη Βουλή με συγκεκριμένες 

προτάσεις. Γι' αυτό η Επιτροπή OJ"toφάOLoe να επιληφθεί του ειδικού αυτού θέματος. 

καλώντας τον αρμόδιο Υπουργό για να δώσει ης δέουσες εξηγήσεις. 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν ότι η πλευρά τους δεν υιοθετεί την προσέγγιση 

της πλεΙΟψηφίας της Επιτροπής. ότι δηλαδή η OJ"tOσtolTi επιστολών ήταν "αντιδεο

ντολογική" και πως ''εγείρεται τεράστιο θέμα τάξης". Τα ίδια Μέλη επαναλαμβάνουν 

πως η απόφαση της πλειοψηφΙΟς της Επιτροπής για διαφoρoπo~ηση του καθεστώτος 

χρησιμοποίησης των αναφερόμενων κονδυλίων ήταν βεβιασμένη και αχρείαστη, μι.ας 

και δεν παρουσιάστηκαν από κανένα οποιαδήποτε συγκεκριμένα στοιχεία για κακή 
χρήση τους από τον αρμόδιο Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 
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Έγκριση πληρωμής α."tό το λογαριασμό του Ταμείου Ανα..-πύξεως ποσο"ύ 
(950.000 για τη χρήση του έτους που λήγΕΙ στι.ς 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδ(κευση των ποσών που θα δα,'τανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΛεΗουργοΙ που ασκούν έλεΥχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα α,.ίό το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, καΘWς 
και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι κα~ το τέταρτο. 
καθώς χα~ ο Πρώτος και ο Δείιτερος n (νσκας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Ειδικεύσεως ΣυμπληρωμαηΧής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 8) του ]992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταΟ1}, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Συμ.π~:ηρωματικoύ προυπο

λογισμού Νόμος (ΑΡ. 22) του 1992~. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη η Έκθεση 
και έτσι θα θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΤΟ δείιτερο θέμα, κύριε Πρόεδρε. θα αναβληθεί για την επόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το δεύτερο θέμα δεν το έβαλα καθόλου. Είμαστε στο τρίτο θέμα της ημερήσιας 
διάταξης. Η Έκθεση θεωρείται λοιπόν αναγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΟΥ ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 22) ΤΟΥ 1992" 

nα~ντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλl.ππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 1110υνίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις α..-τόψεις τους tκ.ι.ρόσωπoι του 
Yrcouρyetou Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου της Δημοκρατίας ποσού ΙI.940.000 και η διάθεσή του 

για την κάλυψη μέρους της δαπάνης γι.α την απόκτηση του σταδίου του Γυμναστικού 
Συλλόγου "Τα Παγκύπρια" (ΓΣΠ). 
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Όπως είναι γνωστό το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη συμφωνία που έγινε 

μεταξύ της κυβερνήσεως της Δημοκρατίας, της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου ως 

καταπιστευματοδόχου αναφορικά με το στάδιο του Γυμναστικού Συλλόγου ''Τα 

Παγχύπρια" και του Γυμναστικού Συλλόγου "Τα Παγκύπρια" Λευκωσίας, η οποία 

περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

<α') Το κράτος θα πάρει το χώρο του σταδίου ΓΣΠ στη Λευκωσία έναvτι 

ποσού ί5.250.000. 

(β') ΤΟ κράτος θα απαλλοτριώσει έκταση γης στην περιοχή Στροβόλου

Λατσιών που μαζί με κρατική γη θα τιτλοποιηθούν στο όνομα του 

Γυμναστικού Συλλόγου "Τα ΠαΎΚύπρια", για να κατασκευάσει το νέο του 

στάδιο. 

(γ') Αφού αφαιρεθεί από την εκτιμημένη αξία του χώρου του σταδίου του 

ΓΣΠ η αξία της γης που θα τιτλοποιηθεί στο Σύλλογο η οποία υπολογί

ζεται στο f.1.250.000, το υπόλοιπο ποσό των f.4.0Q0.OOO περίπου θα δοθεί 

στο ΓΣΠ για να κατασκευάσει το νέο στάδιο και τις αθλητικές του εγκα

ταστάσεις. 

(δ') Η κυβέρνηση αναλαμβάνει τη μεταφορά ηλεκΤQικού ρεύματος και νερού 

στο νέο συγχρότημα που θα ανεγερθει. 

Για να υλοποιηθεί η πιο πάνω συμφωνία, παρίσταται ανάγκη έγκρισης της 

ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πΙΟτωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφtρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού 

προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 18) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

'εΎΚριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f.1.940.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα α.πό το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, καθώς 

και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα. άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, 

καθώς και ο Πρώτος και Δεύτερος Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠροtJπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 18) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφ(ιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νoμoσχtδιo ψηφίζεται σι! νόμο. 

ΤΟ επόμενο εΜμα είναι ~o περί Συμπληρωματικού ΠροίΙπολογιομού Νόμος 

(Αρ. 23) του 1992". Η 'Εκθεση είναι ομόφωνη. γι' αυτό θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛOΦQPEITAl "Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPOΎΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 23)ΤΟΎ 1992~ 

Παοόντες: 

Λεόvτιoς Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Π απαδόπουλος 

Νίκος Mouσιoύπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προί!πολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 1992. 
Στη σννεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εςέφQO.σαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκο.,τός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ΩΩ.660 και η διάθεσή του για 
την καταβολή της αναθεωρημtνης κατ' αποκοπή υπερωριακής α..-cοζημΙωσης στους 

επιδότες του δικαστικού τμήματος αναδρομικά από την 1 η Ιουνίου 1991 . 

Η αναΟεώρηση της αποζημίωοης που καταβάλλεται σήμερα στους δικασηκούς 

επιδότες κρίνεται σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομικών δικαιολογημένη και ο 

καθορισμός του ύψους της συμφωνήθηκε ύστερα από σχετικές διαβουλεύσεις με τον 

Eπαrrελματικό κλάδο των δικασηκών vτιδoτών. Η υπερωριακή αυτή α..-cοζημ{ωση 

αναθεωρείται από .05,23 σε t55 το μήνα για τους επιδότες της υπαίθρου και από 
ί26,43 σε t50 το μήνα για τους επιδότες των πόλεων. Η υλοποίηση της συμφωνίας 
αυτής συνεπάγεται με τα σημερινlι δεδομένα πρόσθετη ετήσια δαπάνη ί8.000 

περίπου για τους επιδότες που διακινούνται στις πόλεις και ίδ.αχ) περίπου για 

τους Ε..-cιδότες που διακινούνται στην ύπαιθρο. Με την ευκαιρία της μελέτης της 

συμπληρωματικής αυτής πίστωσης το Υπουργείο Οικονομικών πληροφόρησε την 

Επιτροπή όη στους καταρτιζόμενους προυπολογισμούς για το 1993 γίνεται ειδική 
πρόνοι.α που παρέχει τη δυνατότητα ανάθεσης της εργασίας επίδοσης και στον ιδιω

τικό τομέα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπ'ή Οικονομικών και προυπολογισμού χαιρετΙζο

ντας τις πιο πάνω κυβερνητικές προθέσεις κCΙι υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδΙου ομόφωνα εισηγεΙται otT] Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεΙ ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "Ο 

περΙ Συμπληρωμαηκού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1992". 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί20.660 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας εγκριθούν: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, 
καθώς και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην tQttTl ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. Ι 9) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπό. τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος του 1990". Η 
Έκθεση είναι ομόφωνη, γι' αυτό θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔω ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΤΑΧΥΠΛΟΩΝ 

ΣΚΑΦΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

Πα{tόvτες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιποχοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος ΠαπαΥεωργloυ 

ΚΙκης Καζαμίας 

θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 

τις 22 Οκτωβρίου 1991 μέχρι τις 26 Μαρτίου 1992. Στο στάδιο της μελέ:ιης του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις (L,-cόψEL; τους εκπρόJω."tοι του 

YπoυρytΙOυ Συγκοινωνιών και Έργων, Τ'ις Αστυνομικ-,jς j,ljV"ψη'~ Kύ;τιmυ, του 
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Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ΔημοκρατΙας, του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού. ο Υπεύθυνος Μαρίνας Λ~ακας. καθώς και εχ..ρόσωποι των Συνδέ

σμων Ιδωκτητων Μέσων θαλόσσιων Αθλημότων - Ψυχαγωγίας και της Κυπριακής 
Ιστιοπλο'ίκής Ομοσπονδίας, 

Όπως είναι γνωστό, η μελέτη του πιο πάνω νομοσχεδΙου είχε αρχίσει από την 

προηγούμενη Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αλλό δεν 

κατέστη δυνατό να ολοκληρωθεί. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση της χρήσης των ταχύ

πλοων σκαφων. ώστε να προστατεύονται τόσο τα άτομα που τα χρησιμοποωύν όσο 

και το κοινό. 

Ειδικότερα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο καθορίζονται οι υποχρεώσεις των 

ιδιοκτητών και χειριστών ταχύπλοων σκαφών και ο τρόπος διακινήσεώς τους σε 

περιοχές που συνήθως χρησιμοποωύνται από λουομένους. Επίσης προβλέπεται η 

υποχρέωση εφοδιασμού των σκαφων με σύστημα, αυτόματης διακοπής της λειτουρ

γίας της μηχανής, ο τρόπος έκδοσης άδειας χειριστή ή μαθητευόμενου χειριστή ταχύ

πλοου σκάφους και οι ποινές για τα αδικήματα που διαπράττονται κατά παράβαση 

των προνοιών του προτεινόμενου νομοθετήματος. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθτrλ.αν ενώπιον της Επιτροπής. η διάδοση 

στην Κύπρο των θαλόσσιων αθλημάτων που διεξάγονται με ταχύπλοα σκάφη έχει 

δημιουργήσει πολλό προβλήματα, ιδιαίτερα ύστερα από τα ατUΧΉματα που συνέ· 

βησαν κατά τα τελειπαία χρόνια. με αποτέλεσμα η ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης του 

όλου θέματος να έχει καταστεί επιτακτική. 

Η Κοινοβουλειπική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. CtJ.οδΙδοντας πολύ 

μεγάλη σημασία στη ρύθμιση του όλου θέματος με νόμο για την ασφάλεια τόσο των 

χρηστών ταχύπλοων Ο"λ.αφών όσο και των λουομένων, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του. ώστε να αναφέρεται ως ''Ο 

περί Ταχύπλοων Σκαφων Νόμος του 1992". 

Ταυτόχρονα η Επιτροπή καλεί με την ευκαιρία αυτή την Εκτελεστική Εξουσία: 

(α) Να επισπεύσει ης διαδικασίες για την άμεση εφαρμογή του υπό ψήφιση 

νομοσχεδΙου στο σύνολό του ενόψει της θερινής περιόδου, 

(β) Να καταθέσει το συντομότερο στη Βουλή Κανονισμούς που να ρυθμί

ζουν λεπτομερέστερα τα ζητήματα που αναφέρονται σε γενικότερη μορφή 

στο προτεινόμενο νομοθέτημα, 

(γ) Να δώσει αμέσως οδηγΙες σε όλα τα εμπλεκόμενα τμήματα και άτομα για 

το πώς θα ενεργήσουν σχετικά με τα ζητήματα που αφορούν την εφαρ

μογή του νόμου αυτού και. όπου ε(ναι αναγκαίο. να φροντίσει το συντο

μότερο για την έκδοση σχετικών εΥκU'λ.λίων με στόχο την αποτελεσματική 

εφαρμογή του νόμου ωτό το φετινό κιόλας καλοκαίρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Η κ. Κατσελλή. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

παρόλο που η Έκθεστι είναι ομόφωνη για το νομοσχέδιο που είναι μπροστά 

μας. το περί Ταχύπλοων Σκαφών, νιώθω την ανάγκη να πω λίγα λόγια, γιατί είχα 

υποβάλει αρκετές βελτιωτικές τροπολογίες οι οποίες δεν περιέχονται σ' αυτό το 

νόμο. διότι είχε ειπωθεί από την Εκτελεστική EξouσΙα ότι πρέπει να μελετηθούν εις 

βάθος. 

Οπωσδήποτε τα τελευταία χρόνια αυξήθηκαν πάρα πολύ τα ταχύπλοα σκάφη 
όσο και τα θαλάσσια σπορ. Και μέσα στα πλαίσια μιας περιβαλλοντικής πολιτικής, 

σύμφωνα με την οποία όλοι όσοι θέλουν να απολαμβάνουν θαλάσσια σπορ πρέπει 

να μπορούν να τα Q.ι"tολαμβάνουν με ασφάλεια, αλλά σεβόμενοι και τους λουσμένους 

και τις πολλές χιλιάδες τουρίστες που έχουμε, θα ήθελα να παρακαλέσω μαζί με το 

νομοσχέδιο να μεταφερθούν και οι εξής εισηγήσεις τόσο προσωπικές. δικές μου. όσο 

και του κόμματός μου. διότι πέρσι θρηνήσαμε και θύματα CIo"tό ταχύπλοα σκάφη, 

αθώους κολυμβητές οι οποίοι κολυμπούσαν λίγα μέτρα από την παραλtα, σε τόπο 
που υπό κανονικές συνθήκες ήταν πολύ ασφαλι.σμένος. 

Τα νέα δεδομένα, δηλαδή η πληθώρα των ταχύπλοων σκαφών και των θαλάσ

σιων σπορ, πρέπει να κάνουν τους αρμόδιους τόσο στο Τμήμα του Τουρισμού, 

δηλαδή στο Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, όσο και στο Υπουργείο Εσωτε
ρικών να διαμορφώσουν μια νέα πολιτική, ώστε να σταματήσουμε πια να βλέ."tουμε 

το φαινόμενο κάθε αμμώδης παραλία λουομένων να τεμαχίζεται. να διχοτομείται 

στη μέστι από διαδρόμους ταχύπλοων σκαφών. Ναι. τα ταχύπλοα σκάφη να έχουν 

πρόσβαση και όσοι θέλουν να τα χρησιμοποιούν, αλλά δεν εΙναι ανάγκη να κατα

στρέφονται χωρίς εξαίρεσt} όλες οι παραλίες με τέτοιο τρόπο και σε τέτοιο στιμεΙο. 

ούτως ώστε και αν δεν κινδυνεύουν οι λουόμενοι να είναι αναγκασμένοι να κολυ

μπούν μέσα σε μολυσμένα σ.."tό πετρέλαια και βενζίνη νερά της θάλασσας. Ήδη η 

Μεσόγειος είναι αρκετά βεβαρημένη από μόλυνση και δεν ε(ναι ανάγκη να τη βαρύ

νουμε περισσότερο. 

Σε άλλες χώρες έχουν ήδη υιοθετηθεί αρκετά πράγματα, όπως το να μη δικαι

ούται κανένα ταχύπλοο σκάφος να πλησιάζει σε 200 μέτρα καμιά παραλία εκτός 
από τους διαύλους. Και οι δtαυλoι οι κανονικοί για τα ταχύπλοα δεν εΙναι ανάγκη 

να διχοτομούν τις καλύτερες παραλίες μας -και δεν έμειναν και πολλές μετά την 

εισβολή- αλλά πρέπει να είναι κάπου στο άκρο κάθε κόλπου ή σε κάθε δύο συνεχόμε

νους κόλί10υς τουριστικούς όπου υπάρχουν λουόμενοι. 

Ελπίζω να μελετήσουν οι αρμόδιοι και τι.ς νέες εισηγήσεις οι oπoLες δε συμπε

ριλαμβάνονται σ' αυτό το ομόφωνο νομοσχέδιο και εκφράζω την ευχή φtτoς τουλά

χιστο να γίνουν τέτοιες διευθετήσεις τόσο από το Υπουργείο Εσωτερικων όσο και 

από τον ΚΟΤ. ούτως ωστε να κολυμπούν οι λουόμενοι κα~ ειδικά τα παιδιά σε πιο 

ασqχxλισμένOUς κόλπouς και σε πιο καθαρά νερά και όχι σε μολυσμένα ύδατα. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αυτά να διαβιβαστΟύν στους αρμοδtoυς. 

Ευχαρι.στώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. ΜιχαηλΙδης. 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι τροποποιήσεις ης οποΙες έχει ΊJπoβάλει η Χ. Κατσελλή 

εΙναι. όπως αντιλαμβάνομαι, δεχτές σχεδόν στην ολότητά τους απ' όλα τα κoινoβoυ~ 

λευτικά κόμματα. σύμφωνα τουλάχιστο με τις απόψεις που έχουν εκφράσει στην 

Επιτροπή ΣυΥχοινωνιών και Έργων. Λυπούμαι όμως να παραΤ1lρήσω ότι οι τροπο

ποιήσεις αυτές έφθασαν στην ΕπΗΡΟπή πολύ καθυστερημένα. ΕπεζητεΙτο με την 

εξέταση αυτών των τροποποιήσεων μι.α καθυστέρηση η oπoLα θα συνεπαγόταν 

οπωσδήποτε αναβολή της ψήφισης του νομοσχεδίου για μετά το χαλοκαΙρι. Και την 

Επιτροπή την ενδιέφερε να μη γίνει έτοι, αλλό. να περάσει στο παρόν στάδιο το 

νομοσχέδιο. όπως έχει, και τυχόν άλλες τροπολογίες, μαζί με αυτές τις oπoLες έχει 

υποβάλει τι χ. Κατσελλή. 60 τις μελπήσει η Επιτροπή αμέσως μΕτά το καλοκαίρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. προχωρούμε στη δε'ύτερη ανάΥνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

Ερμηνεία. 'Αρθρο 2. 

Πινακίδα οε ταχύπλοα σκάφτι. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Άδεια χειριστή και μαθτιτεUΌμενoυ χε~ρισtή ταχύ,τλοου σκάφους. Άρθρο 4. 

Υποχρεώσεις χειριστή ταχύπλοου σκάφους. Άρθρο 5. 

Απαγόρευση χειρισμού ταχύπλοου σκάφους χωρίς τη συναΙνεστι του ιδιοκτήτη. 
Άρθρο 6. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 7. 

Χειρισμός ταχύπλοου σκάφους, ενώ η ποσότητα της αλκοόλης στην εκπνοή 

υπερβαίνει το καθορισμένο όριο. Άρθρο 8. 

Προκαταρκτική εξέταστι εκπνοής. Άρθρο 9. 

Τελική εξέταση δειγμάτων εκπνοής. Άρθρο 10. 

Είιλογη αιτία για την άρνηση παροχής δείγματος eκπνoής. Άρθρο Ι ι. 

Προστασία προσώπων που βρίσκονται σε νοσοκομείο για περίθαλψη. Άρθρο 12. 

Απόδειξη της ποσόττιτας αλκοόλης που περιέχεται στην εκπνοή τι στο αίμα 
κατηγορούμενου προσώπου. Άρθρο 13. 

Αδικήματα και ποινές. Άρθρο 14. 

Μόνιμη πλευστότητα και σύστημα αυτόματης διακοπής λειτουργ(.ας. Άρθρο 15. 

ΔιαχΙνηση ταχύπλοων σκαφών. Άρθρο 16. 

Απαγόρευση επιβιβασης ή επέμβασης σε ταχύπλοο σχάφος. Άρθρο 17. 

Κανονισμοι. Άρθρο 18. 

Αδικήματα. Άρθρο 19. 

Συντρέχουσα εUΘUΝΗ του ιδιοκτήτη ταχύπλοου σκάφους. Άρθρο 20. 

Παροχή πληροφοριών. Άρθρο 21. 

Έκδοση άδειας ή πιστΟΠΟΙΤιτικού με βάση ψευδή στoιχεLα κτλ. Άρθρο 22. 
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Παραποίηση εγγρόφων κτλ. Άρθρο 23. 

Πρόσθετες εξονσίες τον δικαστηρίον. 'Αρθρο 24. 

Λ τ'ιψη άδειας χειριστiι ή μαθητενόμενον χειριστή, ενόσω διαρκεί η ανικανότητα 
κατοχτ'ις τέτοιας άδειας. Άρθρο 25. 

Έναρξη ισχύος. Άρθρο 26. 

Μεταβατική διάταξη. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό έβδομο, 
καθώς και ο Πρώτος Πίνακας και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν νπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το εικοστό 

έβδομο, καθώς και ο Πρώτος Πtνακας και ο Δεύτερος ΠΙνακας ΕΎΧρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση τον νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος τον 

1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεL σε νόμο; 

(Κ τνπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που εΙναι ~o περί Προσωπικής Κράτησης 

Οφειλετών του ΔημοσΙΟυ Νόμος τον 1991". Αντιλαμβάνομαι ότι εδώ υπάρχονν 
διαφωνίες , επομένως παρακαλώ να αναγνωστεΙ η Έκθεση. 

ΕΥ. ΕΥΣΙΆθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΠΚΗΣ EΠΓΓPQΠHΣ NOM1KQN ΠΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ 
ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑJ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΩΠΙΚΗΣ ΚΡΑΤΗΣΗΣ ΟΦΕΙ

ΛεrΩNΤOY ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 199I Μ 

ΠαQόντες : 

Ευστάθιος ΕνοταθΙΟν, Πρόεδρος 

Σοφοκλής XατζηγιάVVΗς 

Χρίστος Πoυργoυρlδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γι.αννάκης Αγαπίον 

Παύλος ΠαπαγεωργΙΟν 

Αριοτοφάνης ΓεωργΙΟυ 

Μάρκος Κ υπρι.ανού 

Η ΚοινοβουλευτικτΊ Επιτροπή Νομικών μελέτησε :την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου στις 

12 Δεκεμβρίου 1991, σε πέντε σvνεδρΙΙς της που πραγματoπoιfιθηχαν στο διάστημα 
από τις 16 Ιανουαρίου 1992 μέχρι τις 1 Ι Ιουνίου 1992. Στο στό.διο -της μελέτης ,ης 
Uι-cό συζήτηση πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Δικαιοσύνης, η Έφορος εταιρειών και ο 

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. 
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Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται είναι η rni!xtGoη της εφαρμογής των 

μεθόδων εκτελέσεως που αναφέρoντα~ στον περί Πoλn~κής Δ~κoνoμίας Νόμο και 

αφορούν την εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων ή δικαστ~κών διαταγμάτων που 

διατάζουν την καταβολή ΧΡTlματικών οφειλών προς ιδιώτες δανειστές κα~ στους 

oφειλtτες του δημοσίου, ώστε να παύσει να επιβάλλεται ΤΙ προσωπική κράΤTlση των 

οφειλετών αυτών ως μέσο εκτέλεσης. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει tTlV υπό συζήττιση πρόταση 
νόμου. η προτεινόμενη νομοθεηκή ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία έπειτα από τη διαπί
στωση ότι πολλοί οφειλέτες του δημοσίου αδυνατούν να εξοφλήσουν εμπρόθεσμα τα 

χρέη τους λόγω. μεταξύ άλλων. και των αuξημένων οικογενειακών βαρών. όπως 

είναι γι.α παράδειγμα τα έξοδα ανώτατης εκπαίδευσης, υγείας, στέγασης, καθώς και 

έξοδα των ιδίων. 

Σύμφωνα πάντοτε με την αιτι.ολογική έκθεση, η πρoσωπ~κή κράτηση ως μέσο 

εκτέλεσης αποδεικνύεται συχνά κατάδτιλα άδικτι, ενώ κα~ τι αποτελεσματικότητά της 

είναι αμφιλεγόμενη. ΗπροσωπΟΧράτηση ως μtσo αναγκαστικής ικανοποίησης χρημα· 

τικών απαιτήσεων τou δημοσΙΟυ, εκτός του ότι έχει διχάσει ΤTl νομική επιστήμη ως 

προς τη συνταγματικότητά της ή μη, θεωρείται και ατελέσφορη, γι' αυτό και το 

δημόσιο, πριν προχωρήσει στην προσωπική κράτηση του οφειλέτη, οφειλει να εξαντ· 

λ'ήσει τη διαδικασία που προβλέπει ο περί Πολιτικής Δικονομίας Νόμος. 

Κατά τη συζήτηση της υπό αναφορά πρότασης νόμου ενώπ~oν της Επιτροπής, 

όλοι οι εκπρόσωποι της κυβερνητικής πλευράς τάχθηκαν ενάντια στην ψήφισή της 
σε νόμο. Εκθέτοντας την ΠΙΟ πάνω θέση τους, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου O~κo
νομικών υποστήριξαν ότι σε μια τέτοια περΙττωση θα δημιουργηθεί μεγάλη ταλαι

πωρΙα. ενώ το κόστος της είσπραξης των καθuστερημένων φόρων θα είναι πολύ 
μεγάλο. Οι περισσότεροι φορολογούμενοι, σύμφωνα με τους ίδιους εχ.προσώπους, 

αρνούνται την καταβολή των οφειλών τοuς και, ενώ είναι σε θέση να εκπληρώσουν 
τις υποχρεώσεις τους, εξαντλούν όλες τις διαδικασίες και μόνο (Πο στάδιο εκεΙνο 

κατά το οποίο, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, το δικαστήριο μ.."'tορεί να 

διατάξει ττι φυλάκιση του οφειλέτη για περίοδο που να μην ξεπερνά τους έξι μήνες, 

αν αυτός δεν κατέχει οποιαδήποτε κινητή ή ακίνητη περιouσία, προβαίνουν σε 

διακανονισμό των οφειλών τους. Δεν πρέπει επίσης να παραβλέπεται το γεγόνός ότι 
σε neQ .... "'ttώoEt; πραγματικά αναξιοπαθούντων οφειλετών που δεν είναι σε θέση να 
πληρώσουν λειτοuργεΙ μηχανισμός σύμφωνα με τον οποίο κατ' αίτηση του ενδιαφε

ρομένοu σuντάσσετα~ σχετική έκθεση από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων και. 
εφόσον ικανοποιηθεί ο Υπουργός Οικονομικών. o~ οφειλόμενοι φόροι διαγράφο· 

νται. 

Τα Μέλτι της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Νομικών, ύστερα από τη μελέτη 

του όλου θέματος και αφού έλαβαν υπόψη τις απόψεις της κυβερνητικής πλευράς, 

καθώς και όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν τους από τους αρμοδ(ους, 

έχουν διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις όσον αφορά την υπό συζήτηση πρόταση 

νόμου: 

(α) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές των Ko~νoβoυλε"τικων Ομάδων του 

AKEΛ~Aριστερά-Nέες Δυνόμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγού-
νται κατά πλειοψηφία την απόρριψη ΤTlς υπό αναφορά πρότασης νόμου, 
γιατ( πιστεύουν, χωρις εντούτοις να αμφισβητούν τη σκοπιμότητά της, ότ~ 

με την ψήφισή της σε νόμο θα δημιoυργrιθoύν επιπρόσθετες δuσxoλιες Otrιv 
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είσπραξη των oφε~λ6μενων φόρων. θα επtβo.ρuνθo'ύν με πρόσθετη EQγασΙα 

τα ήδη βεβαρημένα πινάκια των δικαστηρίων. ενώ θα δοθεί καταφύγιο σε 

όσους ενσννειδητα φoρoδιαφείryoιrν. ηλος. πιστεύουν ότι 11 ισχύουσα 
σήμερα νομοθεσία παρέΧΕΙ επαρκή προστασία στouς πραγματικά αναξιο· 
παθούντες οφειλέτες, ενώ ταυτόχρονα διασqχx).(ζει την προς όφελος του 

δημοσίου καταβολή πολύ μεγάλων οφειλών. 

(β) Τα Μέλη της E.ι-ΤΙΤΡOπής-BoυΛΕUΤές της KoινoβQυλεuτικής Ομάδας του 
Σοσι.αλιστικοίι Κόμματος ΕΔΕΚ, καθώς και ο Βουλευτής της Κοινοβον

λευτιχής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρ. ΠoυργOUΡίδης, 

υιoθετoUν τους σχοπούς και τις επιδιώξεις της uπό συζήτηση πρότασης 

νόμου, γιατί πιστεύουν ότι τι στέρηση της ελευθερίας για την εξόφληση 

χρεών προς το δημόσιο δε συνάδει με τις ανειλημμένες υποχρεώσεις της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, που Moρρέouν α ... τό δι.εθνεί.ς συμβόσεις, για την 
προάσπιση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

(γ) Τα υπόλοιπα ΜέΙ" της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Δημoxρατ~κoύ ΣUΝΑγερμoίι επιφυλάχθηκαν να εχφρόσουν τις 

απόψεις τους κατά τη συζ'ήτηση του όλου θtματoς ενώπι.ον της ολομέλει-ας 

του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές E.ι'"t[ θέματος αρχίις; 

Ο κ. EuσταθΙoυ. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κ ίιριε Π ρόεδρε κα~ κύριοι συνάδελφοι. 

Όπως φαίνεται από την Έκθεση, το νομοθέτημα αυτό θα απoρριq;θεΙ Ήδη οι 
δύο κοινοβουλευτικές ομάδες των κομμάτων που αναφέρονται στην Έκθεση έχουν 

αποφασ(σει την απόρριψη της πρότασης νόμου. Γι' αυτό το λόγο θα πρέπει να πω δυο 

λόγω για το τι είναι αυτός ο νόμος, διότι μια και δεν έχουμε το κε(μενο μπροστά μας 

μπορεΙ να μην ξέρουμε. Ο νόμος είναι ο εξ'ής: Όταν κάποιος oφειλtτης φόρου που 

οφείλει στο δημόσιο σε μια ευρύτερη έννοια δεν έχει πια καμιά περιουσία, πωλfιθηκαν 

τα ακίνητα που είχε, πωλήθηκε το σπίτι του, το χωράφι του. τα πάντα, κατασχέθηκαν 

τα ακίνητά του, τον άφησαν έναν ακτήμονα και πΙνητα και δεν μπορεί πλέον να 

πληρώσει, τώρα τον βάλλουμε στη φυλακ'ή και έρχονται οι φtλOΙ του πλέον ως αλλη
λtyyuoι και τον βγάζουν με εράνους. Και διασύρεται ο άνθρωπος. Αυτό το πράγμα 
ήταν κάτι το σύνηθες στην παρωχημένη εποχή που έμπαινε ο άνθQωπoς ενέχυρο για τα 

χρέη τα o.'"totα ο ίδιος δημιοίιρΥησε. Σ'ήμερα δεν έχει τη θέση του στο χώρο της 

σύγχρονης πολιτισμένης ΚOινωνtας. 

Bεβαtως η πλειοψηφία έχει πει ότι θα εξακoλoυθίιooυμt το θεσμό, διότι φαίνεται 
πρέπει να διατηρήσουμε τους δεσμούς μας με το παΡΕλθόν. Και τους διατηρούμε με 
αυτό τον τρόπο. τον όχι.fJtΙΤUΧΗμένΟ. Αλλά το θέμα τούτο φαίνεται είναι E.ι'"tLxaLQO και 

στην Ελλάδα, διότι προσφάτως, όπως έχω διαβάσει, αποτέλεσε το αντικε(μενο οξείας 

συζητήσεως στο ελληνικό κοινοβούλιο, επειδ'ή, όταν 'ήρθε η Νέα Δημοκρατία στην 

εξουσία το 1989 και συνεργάστηκε με το Κομμουνιστικό Κόμμα της Ελλάδας, είχε 
καταρΥι'ισει τον υφιστάμενο τότε νόμο περί προσωποκράτησης. 

Δ. ΧΡΙΣΙΌΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Συνασπισμός της Αριστερός. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Kα~ τις Νέες Δυνάμεις μαζΙ 

(Γέλια) 

Kα~ τώρα. ο κ. Μητσοτάκης, αναμιμνησκόμενος ημερών αρχαιων, θέλει να τον 

επαναφtρει το νόμο. Στελέχη του κόμματος Τl1ς Νέας Δημοκρατίας, με τον κ. Σαμαρά 
επικεφαλής, δημιούργησαν πολιτική κρίση και το θέμα συζητείται έντονα και στην 

Ελλάδα. Είχα την ευκαιρία να έχω στο χέρι μου το σχόλιο το οπο{.ο ο γνωστότατος 

σχολιαστής, διαπρεπής σχολιαστής της Ελλάδας, ο Εύβουλος δημoσΙWOε στο "Βήμα 

της Κυριακής" για το νόμο τούτο, γι' αυτό και το θεωρώ σκόπιμο, αντί να επιχειρη

ματολογήσω για το νόμο, να σας αναφέρω τι λέγει ο διαπρεπής αυτός σχολιαοτης. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ο Εύβουλος λέγει τα ακόλουθα: 

'Ή πιο πειστική, κατά τη γνώμη μου, αιτιολογία της αvτισυνταγματικότητας της 

προσωποκράτησης για χρέη ιδιωτών -έχει καταργηθεί από το 1967. αι: μας δεν έχει 

καταργηθεί α1)τό- προς το δημόσιο είναι ότι ο κανόνας της ελεUΘερ(ας της προσωπικό

τητας και της προσωπικής ασφάλειας είναι ο ύψιστος συνταγματικός κανόνας και η 

μεγαλύτερη κατάκτηση ΤΟ1) λαού. Όπου το Σύνταγμα επέτρεψε τον περιορισμό αυτης 

της ελευθερίας, το ρύθμισε κατά τρόπο συγκεκριμένο, ώστε να αποφεύγονται καταχρή

σεις από τη Νομοθετική ή την Εκτελεστική Εξουσία. επιτρέπει συνεπώς την προσωπο

κράτηση εκεί που εκ προοιμίου ελέγχει τις καταχρήσεις με τις ειδικές ρυθμίσεις του 

άρθρου 5 και 6 -οτο δικό μας Σύνταγμα με το άρθρο 11. Εφόσον δε ρυθμ(.ζει την 
προσωποκράτηση για χρέη, είναι αυτονόητο ότι την απαγορεύει." 

Και ΣUΝΕΧ(.ζει κάίτου αλλού και λέγει: "Ας υποθέσουμε πως το Σύνταγμα 

επιτρέπει την προσωποκράτηση για χρέη. θα επιτρέψει όμως και η σύγχρονη πολιτική 

την ψήφιση μιας διάταξης βάρβαρης, αλυσιτελούς, αναποτελεσμαηκής, εναντίον της 

ελευθεριας της βούλησης; Πάνω από τα δημόσια έσοδα είναι η δημόσια ηΟική. ΟΙ 

αυστηροί νόμοι αιμoβάφouν τα ήθη". 

Κύριοι Βουλευτές, αυτή είναι η προσέγγιση που γίνεται στην Ελλ.ό.δα για το 

θέμα που συζητείται σήμερα. Ίσως όμως, λέγει ο Εύβουλος, το λάθος είναι των 

πολιτικών και όχι των συνταγματολόγων. Είναι λογικά δυνατό στη σύγχρονη εποχή 

να επιτρέπεται η προσωποκράτηση για οφειλές προς το δημόσιο, όταν δεν ερευνάται 

η υπαιτιότητα του οφειλέτη και όταν εξ αντικειμένου δεν μπορεί να ανταποκριθεί 

στην υποχρέωσή του; Αυτή 11 διάταξη δε χρειάζεται να ερευνηθεί στο Σύνταγμα. 
Είναι αντίθετη με ό,ΤΙ αποκαλούμε θεμελιώδες δίκαιο. Είναι οι πρoσυνταγματ~κές 

προδιαγραφές του δικαίου τέτοιες. Το θέμα, κατά συνt.-τεια, είνα~ περ~σσότερo πολι.

τικό. Και αναφέρεται στην αρχαιότητα που ο Σόλων κατάργησε το σχετικό νόμο, για 

να καταλήξει ότι έκτοτε μεσολάβησαν μεγάλοι και αιματηροί αγώνες, ιδιαίτερα από 

τους πληβείους, αργότερα από τους ιθαγενείς κατά των Ευρωπαίων. Σ' όλες σχεδόν 

ης πολιτισμένες χώρες ο θεσμός αυτός δεν υφίσταται πλέον. Ζητούμε να τον επανα

φέρουμε σήμερα στην Ελλάδα. Και μάλι.στα καταργώντας και τους υφιστάμενους 

προστατευτικούς φραγμούς της ηλικίας, επειδή στερούμαστε εσόδων, ε(τε για 

λόγους αντικειμενικούς είτε από δική μας υπαιτιότητα. Είναι επιτρεπτό να νομοθε

το'ύμε ευκαιριακά, καταφεύγοντας σε ένα ανθρωπιστικά ξεπεσμένο, ξεπερασμένο 
μέτρο, όπως λέγει ο Βαμβέτσος, ή, όπως λέγει ο Λειβαδάς, φtρνoντας ένα βάρβαρο 

θεσμό και, όπως λέει ο Ευκλείδης, ένα λείψανο της δουλείας; Και επιτέλους σε ένα 

μέτρο που καταργεί την αυτονομ[α της βούλησης, αφού δεν ερευνάται η υπαιτιότητα 
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του oφeι.λέtη και σε ένα μέτρο αλυσιτελtς, αφού ο φυλακισμένος δεν μπορεί να 
εργαστεΙ για να καλύψει την υπσχρέωση του, καταφεύγει δε στην αλληλεγγίιη των 
φl.λων του και εκβιαστών, που καταντούν ακούσιοι εγγυητές σε ένα δημόσιο που 

αδιαφορεί για το ότι πάνω από τα δημόσια έσοδα υπάρχει η δημόσια ηθική; 

Ο λόγος που έχω μιλήσει είναι το ότι ε(μαι βέβαιος πως αυτός ο νόμος σε λίγο 
καιρό θα περάσει και από τη Βουλή εδώ. διότι η πορεΙΟ προς την κo'tOΧίιρωoη των 
ανθρώπινων δικαLWμάτων ε(ναι μια πορε(α που δεν μπορεί να ανακοπεΙ για κανέναν 

απολύτως λόγο. Και είναι μια προσφορά και ένας προβληματισμός, για να σκεφτούμε 
τα θύματα ενός συστηματος που μετατρέπει τον άνθρωπο από πλοUoιο σε πένητα 

πολλές φορές. Όχι μόνο να εκθειάζουμε και να δοξολογούμε τους νόμους της αγοράς. 

ΟΙ νόμοι της αγοράς καταντούν ευτυχείς ανθρώπους ασήμαντες οντότητες, πέVΗτες, 

φτωχούς. Ένας τέτοιος άνθρωπος πρέ.-τει να Wχει της προσοχής μας. Δεν ε(ναι εκείνος 

που δεν πλήρωσε το φόρο του προς το δημόσιο εσκεμμένα. προσπαθώντας να 

αποφίιΥει τις υποχρεώσεις του προς το κράτος. είναι ο άνθρωπος που μπορεί να του 

έτυχε μια οικονομικη συμqχ>ρά και επι.πρόσθεtα με τη συμφορά που υπέστη. όταν 

έχασε "(α πάντα. ό'tαν εκποιήθηκε και ΊΟ "(εΜνι:αto ίχνος περιουσίας που είχε, ζητεί 

από μας να Ίον θέσουμε στη διάθεση του δικαστηρΙου, για να εξετάσει τους πόρους του 

και να πει πόσα μπορεί να πληρώνει έναντι αυτού του χρέους που έχει προς ΊΟ 

δημόσιο και ύστερα να Ίον φυλακΙσουμε. 

Η πρόΊαση νόμου η δική μου δuστυχώς δεν έφθασε μέχρι το σημείο να xa'tαρyet 

την προσωποκράτηση για χρέη προς το δημόσιο. αλλά διδει την ευκαιρΙΟ στον 
άνθρωπο που υπέστη αυτά που έχω πει να εμφανίζεται στο δικαστήριο, να εξετάζεται 

ως προς Ία μέσα του και τότε και μόνο τότε να διατάσσει το δικαστήριο τη φυλάκισή 

του, αν δεν έχει συμμορφωθεί προς εκείνο που εΙΠε ΊΟ δικαστήριο ότι μπορεί να 

πληρώσει. Αυτά τα ε(.πα και στην Επι'tροπή, αλλά οι συνάδελφοι δεν έτειναν ευήκοον 

ους διότι, όπως εΙΠα. τάχθηκαν με την κυβερνητική πλευρά. που εlJ'te. όπως qχ:ιίνεται 
και στην Έκθεση: Μα θα ασχολούμαστε τώρα να πληθαΙνουμε τη δουλειά του δικαστη· 

ρίου; Να πάνε φυλακή, για να ηΣVΧάσOυμε μια ώρα γρηγορότερα, oύtως ώστε να μην 

επιβαρύνουμε, λtει στην Έκθεση. ΤΟ πινάκιο των υποθέσεων των δικαστηρLων και να 

μην κουράζουμε τους tπtαλλήλoυς που θα εξετόζουν τις υποθέσεις των ανθρώπων που 
βρίσκονται στη δυσχερή θέση που εΙΠα. 

Αυτές οι θtσεις δε με βρΙσκουν σύμφωνο και επειδή είμαι βέβαιος πως κάποιος 

από τους ομιλητές. προς υποστήριξη "(ης άλλης απόψεως, "(ης βάναυσης άπΟψης, θα 

πει ότι προσπαθώ να βοηθήσω εκεΙνους οι οποίοι θέλουν να αποφύγουν την 

πληρωμή των υποχρεώσεών τους, λtyω ότι. όχι, δεν είναι αυτών που επιδιώκεται η 

προστασΙα, δεν εΙναι αυτών των ανθρώπων. Οι φοροφυγάδες κα~ εκεΙvoι που 

δημιουργούν πλούτο δεν αφήνουν να εκποιηθεί το σύνολο της περιουσΙας τους και 

να γΙνουν πέVΗτες. για να μ,ί"'[ουν φυλακή και να αποφύγουν την πληρωμή των 

υποχρεώσεών τους. ΑυτοΙ έχουν αρκετά χρήματα. Μπορούν να διευθετούν τις 

υποθέσει.ς τους πολύ επιτυχώς. εΙναι για τους φτωχούς φορολογούμενους, εκεΙνους 

που η ανέχεια, οι οικογενειακές περιστάσεις και οι οικονομικές αναποδιές τούς 
oδfιyησαν να εκμηδενιστούν ως οικονομικές προσωπικότητες. θέλουμε να "(ους 

εκμηδεν[σουμε και ως ανθρώπινες οντότητες; Αυτό το σκοπό επιδίωκε η πρόταση 

νόμου την οποΙΟ κατέθεσα. Ο νόμος αυτός θα ψηφιστεί. είμαι βtβαιoς, σε πoλiι 

συντομο χρονικό διόστημα, διόη, όπως είπα. ο πολιτισμός και τα ανθρώπινα δικαι

ώματα είναι χιονοστιβάδα και δεν αφήνουν τΙΠοτε να επιβιώσει από τον παλαιό 

συντηρητισμό. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΑγαπΙου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
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θέλω να πλrιρ<>qX)Qήσω το Σώμα κα~ το συνάδελφο Euσταθίoυ ότι ο Εύβουλος 

εΙνα~ ένας δια,τρεπής δημοσιογράφος και όχι διαπρεπής νομικός. όπως τον έχει καθο· 

ρίσει. Διαπρεπής δημοσιογράφος. Μπορε' να uπoyράφε~ με το ψευδώνυμο νομικός. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ήταν ο Αθανάσιος Κανελλόπουλος ο καθηγητής του. Καθηγητής Πανεπιοτη· 

μίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν ξέρω. Εγώ ξέρω όη πρόκειται περί δημοσιογράφου. θέλω επίσης να 

αναφέρω από την αρχή όη δεν υποστηρίζουμε τη φυλάκιση κανενός ανθρώπου που 

δεν έχει πραγματ~κά να πληρώσει ή που δεν μπορεί να ανταποκριθεί σης οικονο· 

μικές του υποχρεώσεις. Μιλούμε εδώ περί της είσπραξης των φόρων. Γνωρίζουμε 

όλοι ότι όλα τα κράτη του κόσμου, όλες οι κυβερνήσεις του κόσμου βασίζουν την 

ύπαρξή τους βασικά στην u.ιβQλή xα~ είσπραξη φόρων. Και το δικό μας κράτος δεν 

μπορεί να αποτελέσει εξαίρεση. Η φορολογία επιβάλλεται. οποιαδήποτε φορολογία 

επιβάλλεται στον πολιτη ύστερα από ειδοποΙηση. Και ο πολίτης /!χει δικαίωμα να 

κάμει οποιαδήποτε ένσταση θέλει ή οποιαδήΠΟΤΕ ένσταση δικαιούται. yl.(1 να του 
επιβληθεί η σωστή φορολογία. Αν διαφωνεί. έχει δικαίωμα προσφυγής στο Ανώτατο 

Δικαστήριο, για να βρεθεί η δίκαιη φορολογί.α του. Αφού εξευρεθεί η δίκαιη φορο

λογία του, του επιβάλλεται και του δίνεται η ευκαιρία να την πληρώσει . Αν δεν την 

πληρώσει, καλείται στο δικαστήριο και του επιβάλλεται πρόστιμο ή ποινή, η οποία 

τον αναγκάζει να πάει φυλακή. αν δεν πληρώσει. 

Εκείνοι o~ οποΙΟι δεν πληρώνουν, συνάδελφοι, είναι δύο ειδών άνθρωποι. EΙνα~, 

πρώτο, εκείνοι που δεν πληρώνουν συστηματικά. ενώ είναι σε θέση να πληρώσουν και 

εκείνοι που δεν έχουν τα μέσα να πληρώσουν. Μέσα στη δεύτερη κατηΥορ[α είναι και 

εκείνοι τους οποίους ανέφερε ο συνάδελφος Ευσταθίου, δηλαδή εκείνοι που πώλησαν 

τα πάντα. yl.(1 τους οποίους έχουν εκδοθεί διατάγματα πτωχεύσεως και είναι πiVΗτες, 
δεν έχουν να πληρώσουν. Και υπόρχει ως γεγονός πρόνοια ότι μ.ίτσρεί να συρθούν 
ενώπιον των δικαστηρίων και να τους επιβληθεί ποινή, αν συνεχ!ζουν να μην πληρώ

νουν. Όμως υπό.ρχει ρητή πρόνοια στους νόμους περί Εισπράξεως Φόρων πως το 

Υπουργικό Συμβούλιο. μάλλον ο Υπουργός Οικονομικών μπορεί και δύναται να 

χαρίσει τους φόρους σε όσους Q.ι.oδείξoυν πραγματικά ότι δεν μπορούν να τους 

πληρώσουν. Συνεπώς, εκείνος που θα αποφύγει να πληρώσει το φόρο δεν είναι εκείνος 

που δεν μπορεί να τον πληρώσει. διότι εκείνος έχει θερα...εία. θα πόει στο Υπουργικό 

Συμβούλιο και αν αποδείξει :τράγματι ότι δεν μπορeΙ να πληρώσει τους φόρους, τότε 

θα του χαριστούν. Είναι εκείνοι που συστηματικά δεν πληρώνουν και που μπορούν 

πραγματικά να πληρώσουν τους φόρους που θα υποστούν τη φυλάκιση. Και δε νομιζω 

ότι υπάρχει οποιαδή..οτε δl.Εθνής σύμβαση ή οποιοδήποτε πολιτισμένο κράτος που 

επιτρέπει σε οποιοδήποτε πολίτη που μπορεί να πληρώσει τους φόρους να μην τους 

πληρώσει. Και δε νομιζω όη αυτή η πρόνοια του νόμου είναι καταπάτηση oπoιoUΔή· 

ποτε ανθρώ,'τινου δικαιώματος, όταν ένας πολίτης μπορεί να πληρώσει τους φόρους 

και δεν τους πληρώνει. Και λυπούμαι να παρατηρήσω στο συνάδελφο Ευσταθίου ότι 
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δεν είναι οι φτωχοί και καταφροV1!μένοι που δεν πληρώνουν σήμερα τους φόρους 

τους. Είναι εκείνοι που μo"toρoίIν που δεν τους πληρώνουν. Οι φτωχοί πληρώνουν τους 

q:όρoυς τους. Και σττιν εποχή του Σόλωνα και στην ε.τοχή των πλ1jkίων είναι οι 

πληβείοι που πλήρωναν τους φόρους, γι' αυτό και τους έπαιρναν φυλακή, αν δεν "Ιους 

πλήρωναν. Δεν είναι οι πατρίκιοι που πλήρωναν τους φόρους. 

θέλω να αναφέρω στο συνάδελφο Ευσταθίου ότι ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας, 

μιλώντας στην τελευταία συV1!δρίαση του ελληνικοu κοινοβουλίου, ανέφερε ρητά πως 

η κατάργηση του νόμου για είσπραξη των φόρων δυνατό να oδmOEL στη διάλυση του 

eUTlVLXOU κράτους. Νομίζετε ότι η εμπειρία της ελλτινικής κυβέρνησης δεν μo"toρεt να 
χρησιμοποιηθεί και στην π.ερίπτωσή μας; Και νομιζετε ότι δε ζοuμε στην Kunρo; Αν 

καταργηθεί η ποινική δί.ωξη εκείνων που σκόπιμα δεν πληρώνουν τους φόρους τους, 

υπάρχει κανένας που θα πληρώνει φόρους. συνάδελφοι; επομένως, λυπούμαι γιατί θα 

αναγκαστώ να ψηφίσω εναντίον της πρότασης νόμου του συνάδελφου Ευσταθίου και 

όλη η κοινοβουλευτι.χή ομάδα θα ψηφίσει εναντίον. γιατί. παρά τις αγνές του, τις 

αγαθές του προθέσεις, νομίζω ότι αυτό θα αποβεί εναντίον του δημόσιου συμφέρο
",ος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κuριε Πρόεδρε, 

Για να έχουμε όλοι ολοκληρωμένη την εικόνα των προνοιών του σημερινού 

νόμου που η πλεΙΟψηφία θα καταψηφίσει και που θα εισηγηθώ και στην Κοινοβου

λευτική Ομάδα του Δημοκρατικοu Συναγερμού να καταψηφίσει , πρέπει να έχουμε εν 

πρώτοις υπόψη μας ποιο είναι το σημερινό καθεστώς. Ποιο είναι το σημερινό 

νομικό καθεστώς που διέπει τις οφειλές φόρων προς το δημόσιο και τον τρόπο εκτέ

λεσης αυτών των οφειλών; Είναι, για όσους είναι νομικοί, πεντακάθαρο ότι το 

μέτρο φυλάκισης είναι το έσχατο μέτρο το οποίο χρησιμοποιεί ο Φόρος Εισοδή

ματος και γενικά η Εκτελεστική Εξουσία στο να επιβάλει την είσπραξη αυτών των 

φόρων. Ξέρουμε ότι παρέχονται διευκολύνσεις στην πληρωμή με μηνιαίες δόσεις 

και , επαναλαμβάνω, αυτό το μέτρο φαίνεται ότι σήμερα οδήγησε στο αποτέλεσμα 

από τις χιλιάδες οφειλετών προς το δημόσιο να είναι ελάχιστοι εκείνοι που σήμερα 

oφεLλoυν φόρους στο δημόσιο ταμείο. Μάλιστα αυτοί οι ελάχιστοι βασικά οφείλουν 

φόρους βάσει του νόμου περί Κεφαλαιουχικών Κερδών. Είναι γεγονός ότι ως προς 

τη φoρoλoyιa, αν θέλετε, εκείνη, επειδή η πληρωμή γινό'tαν εκ των υστέρων και 

επειδή αρκετοΙ είχαν μεταβιβάσει ήδη τις περιουσίες τους στα παιδιά τους, χωρίς να 

γνωρίζουν ότι θα έπρεπε να πληρώσουν και φόρο κεφαλαιουχικών κερδών -
ιδιαίτερα αν μιλάμε για χωρικούς οι οποίοι δεν είχαν γνώση του νόμο\!- πράγματι 

παρουσιάστηκε το φαινόμενο ένας αριθμός τέτοιων ποληών εκ των υστέρων να 

βρίσκονται fΚτεθειμένoι και να οφείλουν φόρους βάσει του νόμου περΙ Κεφαλαιου

χικών Κερδών. Έχουμε τη διαβεβαt.ωση των κρατικών ιIΠ1Jρεσιών ότι σττιν περί

πτωση αυτή θα ΕΠιδειχθεΙ η κατάλληλη κατανόηση, αν θέλετε και ως προς το ύψος 

του φόρου που οφείλεται, διότι όλοι γνωρ(.ζετε ότι ήδη έχουμε τροποποιήσει αυτό το 

νόμο. Σήμερα ο φόρος αυτός προπληρώνεται. προτού γίνει η μεταβ(βαση και άρα 



3280 

δεν πρόκειται να δημιoUQΎT}θεί παρόμοιο πρόβλημα στο μέλλον. Άρα πρέπει οι 

αρμόδιοι του κράτους, νοουμένου ότι μιλούμε μόνο για εκκρεμείς υποθέσεις οι 

οποίες είναι ελάχιστες, πρέπει, επαναλαμβάνω. να τις δο\lν με την κατάλληλη κατα· 

νόηση. Και, επαναλαμβάνω, έχο\lμε α\lτή τη διαβεβαίωση ότι θα δουν όλες τι.ς περι· 

πτώσεις α\lτές, τι.ς εκκρεμείς, με τη δέουσα προσοχή. 

Πρέπει να πω ότι στις γνήσιες περι.πτώσεις οφειλετών φόρων προς το δημόσι.ο 

που \ιπήρχε αδυναμία πληρωμής έχω και παραδε(γματα στα οποία ο Yπouρyός 

Οικονομικών, ο οποίος έχει πράγματι αυτή την εξουσία, παρενέβη ο ίδι.ος και 

χάρισε οφειλόμενους φόρους, διότι τα πρόσωπα τα οποω όφειλαν αιrιoύς τους 

φόρο\lς βρίσκονταν σε πραγματική αδ\lναμία αποπληρωμής αυτών των φόρων. 

Δυστυχώς αντίθετη ρύθμιση, όπως α\lτή :του εισηγείται ο συνάδελφος, παρά τα 

ενγενή της κίνητρα, μπορεί να οδηγήσει κάποιο\lς στον πειρασμό να αποξενώνουν 

περιουσίες και ασφαλώς το δημόσιο θα βρΙΟΚεται εκτεθειμένο. 

Ένα άλλο σημείο το οποΙΟ πρέπει να προσeχθεΙ είναι το ότι το κράτος θα έχει 

μεγάλη οικονομική επιβάρυνση. αν καταργηθεί το μέτρο της φιιλάκισης, για την 

εκτέλεσει α\lτών των αποφάσεων και, αν σ\rfΚρίνO\lμε το τι είναι εκείνο που θέλουμε 

να ε\lεργετήσο\lμε με αυτό το οποίο θα χάσει το κράτος, φαίνεται ότι το μέτρο θα 

είναι δ\lσβάστακτο εις βάρος του κράτους. Πράγματι ο λόγος πο\l γίνεται συζήτηση 
σήμερα στην Ελλάδα είναι το ότι η εμπειρία όλων των τελε\lταίων εtών απέδειξε ότι 

το δημόσιο χάνει πολλά Q.ι-τό την εισαγωγή το\l μέτρου της μη εκτέλεσης διό φυλακι.. 

σεως και οπωσδήποτε γίνεται σκέψη επαναφοράς του μέτρου εκείνο\l. 

Πιστεύω, κύρu Πρόεδρε. ότι. αν οι \ιΠ11ρεσίες οι αρμόδιες συνεχίσουν να ενερ· 

γούν μ.ε τον (διο τρόπο που ενεργούσαν στο παρελθόν. δηλαδή να δείχνουν την 

ανάλογη κατανόflbη προς τους oφειλ.tτες του φόρου και να παρέχουν τις κατάλ· 
ληλες διευκολύνσεις πληρωμής και αν οι γνήσιες εκείνες περιπτώσεις στις oπoιtς 

πραγματικά υπάρχει αδυναμία πληρωμής έρχονται ενώπιον του Υπουργού Oικoνιr 

μικών, νομιζω ότι το μέ"τρο το οποίο εισηyt!ίται σήμερα ο συνάδελφος με την 
πρόταση νόμου θα είναι. να μην πω τη λέξη αχρείαστο, αλλά θα είναι αρκετά επικίν· 

δυνο, αν εισαχθεΙ Γι' αυτό το λόγο η Κοινοβουλευτική Ομάδα το\l Δημοκρατικού 

Συναγερμού θα καταψηφίσει την πρόταση α\lτή νόμο\l. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν(ιδελφοι. 

θα είμαι πολύ σύντομος, διότι ήδη έχο\lν καλυφθεί τα κύρια σημεία από τους 

δύο προλαλήσαντες συναδέλφους. 

Και εμείς με τη σειρά μας πιστεύο\lμε ότι δε χρειάζεται να γίνει αυτή η τρoπιr 

ποΙηση ΠΟ\l προτείνεται με την πρόταση νόμου που συ!;ητούμε τώρα. Δεν αμφισβη· 
τούμε τους σκοπούς χαι βλέ.-τουμε την πρόθεση, η οποία είναι σωστή. Αλλά και εμείς 

ενδιαφερόμαστε εξίοσου για τα ανθρώπινα δικαιώματα και ακούσαμε με πολύ ενδια· 
φέρον και την άποψη του εισηγητή της πρότασης νόμου. αλλά χαι την απάντηση από 

κιJβερνητικής πλεtιQάς. Και εκεΙ αποδείχθηκε και πειστήκαμε ότι υπάρχουν τα 

εχέΥΥΟΟ. \ιπάρχει η σωστή διαδικασία η οποία θα εξασφαλΙσει ότι κάποιος που 

πραγματικά δεν μ..-τορεί να πληρώσει δι θα πάει στη φυλακή και δε θα τιμωρηθεΙ 
γι' αιrιό το λόγο και μόνο. 
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Μας αναλύθηκε στην Επιτροπή Νομικών όλη η διαδικασία από την ώρα της 

επιβολής της φορολογ(ας μέχρι την ώρα που θα βγει το διάταγμα φυλάκισης. Και 

πειοtΊiκαμε όη πράγματι σε όλα τα στάδια. ακόμα και στο τελικό στάδιο. αφού 
διαταχθεί η qn.ιλάκιση, υπάρχει η δι.αδικαοία. υπάΡΧΕΙ ο τρόπος. ούτως ώστε. αν 
κά..-τοιος είναι πραγματικά άπορος, να αποφύγn τη φυλάκιση. Γι' αυτό το λόγο και 

εμείς, όχι γιατί θα δημιουργήσουμε οποιοδήποτε φόρτο εργασίας ή κόστος ή οτιδή

ποτε -γιατί μπροστά στα ανθρώπινα δικαιώματα και τα δικαιώματα του πολίτη 

αυτά έρχονται σε δεύτερη μο(ρα- αλλά ειδικά επειδή βλέπουμε ότι από τη μι.α είναι ο 

μόνος αποτελεσματικός τρόπος για να Ηοπράττει το κράτος ης οφειλές προς αυτό 

και εφόσον ταυτόχρονα πειστήκαμε ότι δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος που να 

διαφαίνεται όσον αφορά τα ανθρώπινα δικαιώματα. βλέποντας επίσης και τις στατι

στικές που μας παρουσΙασαν. σύμφωνα με τις οποίες από αυτούς για τους οποΙους 

εκδόθηκαν διατάγματα φυλακίσεως ελάχιστοι ήταν άποροι και αυτοί δεν πήγαν 
φυλακή, αλλά οι περισσότεροι πλήρωσαν. άρα υπήρχε τρόπος να ξoφληθtι το χρέος 

προς το κράτος, γι' αυτό και εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα. θα καταψηφίσουμε αυτή 

την πρόταση νόμου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ; 

Και εγώ δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, γιατί καλύφθηκε το θέμα. θα ήθελα πρώτα 
να συγχαρώ τον κ. Ευσταθίου. γιατί με την πρόταση νόμου που ELcnNaye δημιουργεί 
μια πνευματική πρόκληση προς τη Βουλή που είναι αναγκαία. Χρειάζεται να ταρότ

τουμε τα ύδατα α..-τό καιρού εις καιρόν, έστω και αν διαφωνώ με το περιεχόμενο της 
πρότασης νόμου που έχει εισαγάγει. 

Για τους βασικούς λόγους που ανέφεραν και οι άλλοι θα δι.αφωνήσω και εγώ. 
Π ιστεύω ότι, παρόλο που υπάρχουν σωστά σημεΙΟ και στοιχεία σε αυτά που 
ανέφερε ο κ. Ευσταθίου, εντούτοις το υπέρτατο καθήκον όλων μας είναι να διατηρή

σουμε την κρατική μας υπόσταση. Γνωρίζουμε ότι η Κύπρος έχει οικονομικά 

προβλήματα και χωρίς οικονομική επιβίωση δεν υπάρχει ούτε κρατική επιβίωση. 

Από δημοσιεύματα που έγιναν γνωρίζουμε όη οφείλονται στο ΓραφεΙο Εισπράξεως 

Φόρου Εισοδήματος ποσά ύψους περίπου ί70.QOO.ΟΟΟ ή f.80.000.000. Και υπάρχει 
και η φυλάκιση! Αν φύγει αυτό το έσχατο μέτρο . διερωτώμαι πώς θα πληρώνεται η 
φορολογ[α. Γι.ατί να πληρώνεται από εκείνους που έχουν κάποια χρήματα και θα 
έχουν την ευχέρεια να αποφεύγουν να πληρώσουν και να το αναβάλλουν; Φοβούμαι 
ότι αυτό το συσσωρευμένο ποσό των ί70.αχ>.οοο ή ί80.000.000 μπορεί να φτάσει τα 

ί200.QOO.ΟΟΟ ή ί300.000.000 και στο τέλος θα φτωχεύσει το κράτος λό"Υω αυττ'ις της 

νοοτQOJtΙας που θα ε.-τικρατήσει. Παρόλο που σίγουρα, αναμφψολα υπάρχει κάποιο 

θέμα ανθρώπινων δικαιωμάτων. νομίζω πως πρέπει να κοιτόξουμε το νπέρτατο 
καθήκον μας. που είναι η επιβίωση της χώρας μας. η οποία έχει και πολλά άλλα 

προβλήματα αυτή τη στιγμή. Χώρες που δεν έχουν τα προβλτ'ιματα που έχουμε εμεις 
έχουν παρόμοια μέτρα. ΑρκεΙ να σας πω ότι στις Ηνωμένες ΠολιτεΙες το lRS, το 
lnland Revenue Serνlce. είναι φόβητρο των πάντων και πολύς κόσμος φυλακίζεται 
για παραλεΙψεις σχετικές με το IRS. Κατά συνέπεια η Κύπρος. μια μικρή χώρα με 
πολλά προβλήματα, περιλαμβανομένων και οικονομικών προβλημάτων, δε νομίζω 
ότι μπορεί να έχει την πoλυτ~λεια να απαλείψει αυτό το σημαντικό μέτρο είσπραξης 

χρημάτων που oφεl.λoνται στο δημόσιο. διότι θn. οδηγήσουμε τη χώρα σε χρεοκοπ(α. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανόΥνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του πρώτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Με 3 ψήφους υπέρ και 29 εναντΙΟν το πρώτο άρθρο απOΡΡl.πtεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν υπέρ του δεύτερου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 νπέρ, x\ιρι.e Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Με 3 ψήφους υπέρ και 29 εναντtoν το δεύτερο άρθρο απορρι.πτεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Περιορισμός επLβoλ'ής προσωπικτ'ις κράτησης. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(.ζouν υπέρ του τρίτου άρθρο,,; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 υπtρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφl.ζouν εναvτ(oν: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντtoν , κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Με 3 ψήφους υπέρ και 29 εναντΙΟν το τρΙτο άρθρο απορρΙΠΤεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Kατό:Qyηστι υφιστάμενης διαδικασίας είσπραξης. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν \11[1:12 του τέταρτου άρθρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ[ζouν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Με 3 ψήφους υπέρ και 29 εναντίον το τέταρτο άρθρο απορρίπτεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφειλετών 

του ΔημοσΙΟυ Νόμος του Ι991. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφΕζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

6 \ιπέρι κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσοι ψηφ(ζouν εναvτ(oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 6 ψήφους υπέρ και 29 ψηφους εναντίον η πρόταση νόμου απορρimεται. 

Ναι. κύριε ΠoυργoυρΙδrι, αν θέλετε για δικαιολόγηση ψήφου. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. δύο λ6γι.α. ψήφισα υπέρ .ης πρό.ασης νόμου, γ~α.( πι..στείιω 

πως η ουσω είναι .0 θέμα που έθι.ξε ο εΙοηΥη.ής .ης πρότασης, ο αγαπητός συνά
δελφος κ. ΕυσταθΙΟυ. Και εδώ δεν ψήφισα υπέρ από αλληλεΥΥύη προς .0 φιλο μου, 
αλλά γιατί ακριβώς πιστεύω ότι υπάρχει θέμα ουσίας. Και είναι θέμα ανθρώπ.ινων 
δ~καιωμάτων κανένας να μη φυλακίζεται, όταν οικονομικά δεν μπορεί να πληρώσει 
.α χρέη .ου. Και αν το χρέος αυτό είναι προς την κυβέρνηση ή προς ιδιώτη, για μένα 

δεν πρέπει να έχει καμιά απολύτως διαφορά. Γιατί, ό.αν είναι προς ιδιώτη, δεν 
μπορεί να φυλακ(ζεται, αν έχει όντως οικονομική αδυναμία, ενώ, όταν είναι φόροι 

προς .0 κρά.ος, πρέπει να φυλακ(ζεται; Για μένα και στις δύο περιπτώσεις πρέπει 
να ισχύουν τα ίδι.α μέτρα και τα ίδια σταθμά και ευσεβάστως πιστεύω ότι, με το να 

φυλακ(ζεται κάποιος που έχει οικονομική αδυναμία, παραβιάζονται θεμελιώδη 
ανθρώπινα δικαιώματα, όπως είναι το δικαίωμα της ελευθερως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Το επόμενο θέμα εΙναι MQ περΙ Δημόσιων Κολυμβητικών Δεξαμενών 
Νόμος του 1992". Αντιλαμβόνομαι όn τι Έκθεση ε'ναι ομόφωνη. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΌ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο περι ΔHMOΣlΩN ΚΟΛΥΜΒΗ

Τ1ΚΩΝ ΔΕΞΑΜΕΝΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Ανδρέας Κονκουμάς, Αν. Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτιδης 

Κίκης rLl1yκo" 

Χρίστος Πoυργouριδης 

Δημ'ήτρης Συλλο"ρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος MoυOLomta; 

Kώσtας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πι.ο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις σuνεδρΙες της πο\! πραγματοποιήθηκαν στις 2. 9 και 16 ΙουνΙΟυ 1992. Στην 
πρώτη σuνεδρtαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 

Υπουργείων Εσωτερικών και Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Ειοαγγελ1α της 

Δημοκρατ(.ας. της Ένωσης Δήμων Κύπρου 'κα ι του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητι

σμού (Κ.Ο.Α.). 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση ξεχωριστ"ής νομοθεσίας 

που να ρυθμίζει την κατασκευή και τη λειτoUQΎία δημόσιων κολuμβητικών δεξα

μενών, δηλ. αuτών στις οποίες έχει πρόσβαση το κοινό και δεν προορίζονται για 

χρήση α. .. ·τό μια οικογένεια "ή από tou; φιλοξενούμενούς Τ11ς, με στόχο τη διασφάλιση 
και προστασία της δημόσιας υγείας και ασφάλειας. 

Ειδικότερα με το νόμο που προτείνεται προβλέπεται ότι οι μελέτες και τα 

σχέδια για την ανέγερση νέων και για τη διαρρύθμιση υφιστάμενων δημόσιων 

κολνμβητικών δεξαμενών θα υποβάλλονται γ~α ι!Υκριση στην Υγειονομική YπηρεσLα 

του Υπουργείου Υγείας ή του Δήμου όπου υπάρχει τέτοια υπηρεσία, πριν υποβλη

θούν στις αρμόδιες αρχές για έκδοση πολεοδομικής άδειας και άδειας οικοδομής. Δε 

θα μπορεί να λεΙΤΟ1JργεΙ δεξαμενή, εκτός αν εκδοΟεΙ όδεια λειτουργίας της από τα 

οικεία δημοτικό συμβούλια, τα οικεία συμβούλια βελτιώσεως και τον οικε'ο έπαρχο, 
ανάλογα με την περΙΠΤωση Χ«ι voouΜΈVou ότι θα πληρωθούν τα σχετικά δικαιώματα 

nou θα καθοριστούν με Κανονισμούς. Για να λεΙΤΟ1JQΎε[ μια δεξαμενή, πρέπLι οι 
εyκαταστάσε~ της (κτιριακές, μηχανολογικές, ηλεκτρολογικές, ΟΟραυλικές και 

άλλες) να είναι σύμφωνες με τις απαιτήσεις που προδιαγράφονται στο υπό ΣUΖή
τηση νομοσχέδιο και τους Κανονισμούς που θα εκδοθούν αργότερα με βάση τις 

πρόνοιες tou πρώτου. Για τις δεξαμενές nou ήδη λειτουργούν παρέχεται περιθώριο 
~ι μηνών για να επιφέροuν οι ιδιοκτήτες τους τις επιβαλλόμενες σ..ό τις ενδιαφερό

μενες αρχές βελτιώσεις. 

Με το ίδιο νομοσχέδιο παρέχεται επίσης η δυνατότητα στις αρμόδιες τοπικές 
αρχές να ανακαλούν την άδεια λειτουργίας μιας κολυμβητικής δεξαμενής για 

oeLaμέYou; σοβαρούς λ6γΟ1Jς και στον Υπουργό Υγείας να κλείνει δεξαμενή, όταν 



3285 

σuνtρ~χoυν σοβαροί. και άμεσοι κίνδυνοι για την υγεία ή την ασφάλεια του κοινού 
που τις χρηοιμοποιεΙ Η επOJΠεία και ο έλεγχος των δεξαμενών αutών ανατίθεται 
στους υγειονομικο"ς επιθεωρητές του YπoUΡΓε(oυ ΥΥεως ή των Δήμων. 

Τέλος με το υπό αναφQQά σχέδιο νόμου αναΥνωρ(.ζεται το δικαίωμα ιεραρ-. 
χιχής ΠΡOOφuyτjς στον Yπouργό Εσωτερικών σ' όσους δεν ικανοποιούνται από 
κάποια απόφαση της αρμόδιας αρχής και καθορι.ζονται χρηματικές ποινές εναντίον 
όσων καταδικάζονται από το δικαστήριο για παραβιάσεις του υπό ψήφιση Νόμου 
και των Κανονισμών. 

ΣίJμφωνα με όσα χατέθεσαν στην Επιτροπή οι εκ.."tQόσωπOΙ των αρμόδιων 
ΥπουρΥειων, η υπό συζήτηση νομοθεσία θα πρέΠΕΙ να συμπληρωθεί με Κανονι.
σμούς, Υι.ο να καταστεί ικανοποιητική η ρύθμιστι -CTJV οποία επιδιώκει και πρόσθεσαν 
ότι τέτοιοι Κανονισμοί βQΙσκOVΤαι σε προχωρημένο στάδιο μελέτης και ε..-τεξεΡΥα
σίας. Κατατέθηκε επ{.σης στην Επιτροπή ότι για τις δεξαμενές που προορίζονται 
κυρίως για αθλητικούς σκοπούς θα ενσωμα1:ωθούν ε\.δ ικές ρυθμίσεις στους υπό 
επεξεργασία Κανονισμούς, 

Η Κοινοβουλενtl.κή Επιτροπή Εσωτερικών υιοθε1:εΙ 1:0υς σκοπούς και τις 
επιδιώξεις 1:0υ υπό αναφορό νομοσχεδΙΟυ. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεΙ1:αι στη 
Βουλή την ψήφισή 1:0υ σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεΙ 

Με την ευκαιρία αυτή. η Επιτροπή καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 
επισπεύσει την κατάθεση στη Βουλή των Κανονισμών για τις δημόσιες κολυμβητικές 
δεξαμενές, η έγκριση των οποΙων θα ΕΠιτρέψει την πλήρη υλοποίηση των σκοπών 
του νέου νομοθετήματος που προτεΙνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπόρxovν ομιλητές tπί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν νπάρχovν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. η οποΙα θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και 
των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Σvνoπηκός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
ΈΥκριση μελετών και σχεδιων κολυμβητικών δεξαμενών. Άρθρο 3. 

Άδεια λεΙΤ01JQΎίας. Άρθρο 4. 
Ανάκληση άδειος λειτουργίας. Άρθρο 5. 

Ιεραρχική προσφυγή. Άρθρο 6. 

Δικαίωμα του Υπουργού ΥγεΙΟς να κλείσει δεξαμενή. Άρθρο 7. 
ΕποπτεΙΟ και έλεγχος .• Αρθρο 8. 

Αδικήματα και πoινtς. Άρθρο 9. 

Μεταβατικές διατάξεις. Άρθρο 10. 

ΚανονισμοΙ Άρθρο 11. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπόρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 12 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως. τα άρθρα. από το 1 μέχρι και το 12 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε· 

διου, η οποία θα γίνη δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 



3286 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως Ο περΙ Δημόσιων Κο).υμβητικών Δεξα
μενών Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ; 

γπάρχε~ ένσταση όπως το νομοσχέδι.ο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψΤ)φί.ζεται σε νόμο. 

ΤΟ ε .. τόμενο θέμα δεν είναι έτοιμο. Προχωρούμε στο θέμα υπ' αρ. 10, που είναι 
''Ο περί Δήμων (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος το\! 1991", είναι πρόταση νόμου. 
Αντιλαμβάνομαι ότι και πάλι τι Έκθtση είναι ομόφωνη. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ; 

Υπάρχει τροποποιητική πρόταση του ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή τι Έκθεση δεν είναι ομόφωνη. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο περι ΔΗΜΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ)(ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: 

Ανδρέας Kouκoυμάς, Αν. Πρόεδρος 

Δημ'ήτρης ΚοντιδΤ}ς 

Κ(κης Γι.όγχο" 

Χριστος ΠουΡΥουρίδης 

Δημήτρης Συλλουρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουοιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η KoινoβoυλειrHκή Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την ΠΙΟ πάνω πρόταση 

νόμου σε τέσσερις σννεδρΙες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Μαρτtoυ. 19 Μα"ίου 
και Β και 23 ΙOUΝΙOυ 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής χλτ'ιθrrκαν και 
εξέφρασαν ης απόψεις τους εκπρόσω,τοι το\l YπoUQΎε(oυ Εσωτερικών. της Ένωσης 

Δήμων Κύπρου και του ΓραφeίOυ του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκραtίας. Στις 

συνεδριάσεις της ΕπΙΤQOπης ήταν EΠΙστtς παρών και ο Βουλευτής Χ. Μάρκος 

Κυπριανού. 

Σκοπός ττις υπό εξέταση πρότασης νόμου. που κατατέθηκε στη Βουλή από το 

Μέλος της χ. Μάρκο Κυπριανού, είναι η τροποπο(τιΟ1Ί t1'j; βασικής νομοθεσίας για 

τους δήμους, ώστε οι συνεδριάσεις των δημοτικών συμβουλίων να είναι δημόσιες, 

εχτός αν τα ίδια αποφασΙσουν το αντίθετο με πλεΙΟψηφΙα των τριών τετάρτων του 

συνολικού αριθμο'ίι των μελών τους. Ανάλογη ρύθμιση ισχ'ίιει για τις εργασΙες της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, με βάση σχετική πρόνοια του όρθρου 75 ταυ Συντάγ
ματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Σύμφωνα με τον εισηγητή του υπό εξέταση σχεδΙΟυ νόμου. με την τροπολΟΥω 

πο\l προτείνεται επιδιώκεται από τη μι.α η εισαγωγή της διαφάvtιας και στον τομέα 

11')ς τοπικής αυτοδιοίκησης που α,,-ιοτελεί τον )(01' εξοχήν εκφραστή της λα'ίχής 
θέλησης, της λαΊ:χής χυριαρχ(ας και της δημαιι.ρατίας και από την άλλη επιδιώκεται 

η ενδυνάμωση ίου ενδιαφέροντος του κοινού για τα όσα συμf'ια.ίνouν στον τόπο που 

ζει και εργάζεται με την άσκηση εποικοδομητικής κριτικής του έργου των εκλεγ. 

μένων τοπικών αρχόντων. 

Η θέση του Υπουργείου Εσωτερικών είναι ότι η απόφαση για κλειστές 1\ ανοι
χτές συνεδριάσεις ανήκει στα ίδια τα δημοτικά συμβούλια. τα οποία θα μπορούν να 
αποφασίζουν κάθε φορά. αφού σuvαιτoλoyίσoυν όλα 1α δεδομένα κάθε συνεδρίασής 

τους. 

Από της πλευράς της Ένωσης Δήμων Κύπρου υποστηρίχθηκε ως θέμα αρχής η 

άποψη των ανοικτών συνεδριάσεων, παρόλο που πολλοί δήμοι αντιμετωπίζουν 

πρόβλημα χώρου και άλλα πρακτικά προβλήματα. Δι.ατυπώθηκε όμως διαφωνία για 
νομοθετιχή ρύθμιση του θέματος με το δικαιολσΥητικό ότι οι δήμοι ως ανεξάρτητες, 

αιρετές, τοπικές αρχές, πρέπει να αποφασιζουν οι ίδιες για τη διαδικασΙα των εργα
σιών τους. Για το mι.oπό αυτό ορισμένοι Δήμοι ετοιμάζουν 'ήδη ει<J11Ύ1'iσεις για 
τροπαιτο(ηση του Δεύτερου Πίνακα του βασικού νόμου για τους δήμους που 

ρυθμίζει τα θέματα των εργασιών των δημοτικών συμβουλίων. 

Η Κοινοβουλευτιχή Επιτροπή Εσωτερικών, υιοθετώντας ως θέμα αρχής την 

ανάγκη για ύπαρξη δι.αφάνιιας σ' όλα τα επΙΠεδα της δημόσιας ζωής και αναγνωρί

ζοντας την ανάγκη για τη διαμόρφωση ενός γενικού νομικού πλαισίου εργασιών των 
δήμων από τη Βουλή και χωρίς να παραγνωρίζει την αυτονομ(.α της εκλεγμένης 

τοπικής αυτοδιοίκησης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό εξέταση 

πρότασης νόμου σε νόμο. όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί, με την περίληψη 
πρόνοιας για απαιτούμενη πλεΙΟψηφία δύο τρίτων του συνολικού αριθμού των 
μελών του συμβουλίου κάποιου δήμου προκειμένου να είναι κλειστές οι συνεδριά

σεις του. Γίνεται επΙσης πρόταση οι πρόνοιες του υπό συζήτηση σχεδΙου νόμου να 

μ...ουν σε εφαρμογή από την 1'1 Ιανουαρίου 1993. για να δοθεί έτσι μια λογική 
περίοδος προσαρμογής και διευθtτησης των πρακτικών δυmι.oλιών που δυνατό να 

προκύψουν. 

Ο Βουλευτής κ. Δ. Θεοδώρου δήλωσε ότι για το κόμμα του είναι θέμα αρ-..<i)ς οι 
ανοικτές συνεδριάσεις των δημοτικών συμβουλίων. ταυτόχρονα όμως εισηγήθηκε οι 
συνεδριάσεις να είναι μόνο τότε κλειστές, όταν το αποφασ(ζει με απλή πλειοψηφία 

το οικείο δημοτικό συμβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές ε,..( θέματος αρχής; 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μοιι επιτρέψετε από τη θέση μου . Κατ' αρχήν θα ήθελα να 

επισημάνω μια αντίφαση ποιι βρΙσχεται μέσα στην Έκθεση. Από τη μια λέει ότι η 

Επιτροπή ει..mτyείται ομόφωνα την ψήφισή της και από την άλλη λέει ότι ένα μέλος 
της Επιτροπής Εσωτερικών δε συμφωνεί με αιιτή τη διευθέτηση. αλλά ζητά κάτι 
άλλο. θα ήθελα να παρακαλέσω να είμαστε πιο ακριβείς, όταν συvτάσσoιιμε τις 

Εκθέσεις. 



-

3288 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Για να ιιπερασπίσω την Eπ~τρoπή, η Έκθεση είναι ομόφωνη, διότι η διαφωνία, 

αντιλαμβάνομαι. etVOL μόνο για το ποσοστό των ψήφων ποιι χρειάζεται , προκει.

μένοιι να etvaL κΛ.tιστή μια σuνεδριo.. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μάλιστα, μάλιστα. Όμως etvaL οιισιώδες, κύρι.ε Πρόεδρε, και επ' αΊΠού θα 
ήθελα να αναπτύξω πολύ σύντομα τις απόψεις μου. Η βασική φιλοσοφία της 
πρότασης νόμοιι, ποιι κατατέθηκε από τον έντιμο συνάδελφο κ. Μάρκο Κ ιιπριανού, 

ήταν ότι έπρεπε να εΙνα~ ανοικτές οι σuνεδριάσε~ς των δημοτικών σuμβoυλ(ων. Και 

πώς διασφαλίζεται α"τό; Διασφαλίζεται με μια ενισχυμtνη πλειοψηφΙΟ, προκει

μένου το δημοτικό συμβούλιο να συνεδριάσει κεκλεισμένων των θυρών. Το κόμμα 
μου και εγώ προσωπικά πιστεύουμε ότι ο θεσμός των ενισχυμένων πλειοψηφιών σε 

μια Δημοκρατία είναι φαινόμενο παρωχημένων εποχών. Τι σημαίνει ενισχυμένη 

πλεΙΟψηφΙΟ; Σημαίνει καταπάτηση των δικαιωμάτων της απλής πλεΙOψηφi.ας. 

Εξάλλου, όταν μιλούμε για δημοτική αρχή. μιλούμε για εχλεγμtνη δημοτική αρχή μι 

πολιτική ευθύνη. Αν Π.χ. ο Δήμος παραλιμνΙου έχει τέσσερις από τους έξι δημοτι

κούς σιιμβούλους που ανήκουν στο ΔΗΣΥ και με απλή πλeιoψηφία θέλει να κάνει 

κλειστές συνεδριάσεις, είναι δικαίωμά του και παίρνει την πολιτική ευθύνη έναντι 

των δημοτών του. Και ανέφερα την περίπτωση του Δήμου παραλιμνίου, διότι ίσως 

είναι η μόνη που ένα κόμμα έχει την πλεΙΟψηφία. Από πού ως πού εμεις ως Βουλή 

πρέπει να υπερβούμε ορισμένα 6Qta κάνοντας, πιστεύω, κατάχρηση της εξουσίας 
που έχουμε ως νομοθετικό σώμα. η' αυτό επέμεινα στην απλή πλειοψηφία και 

βλέπω ότι και το Α Κ ΕΛ σήμερα υιοθετεί αυτή την άποψη. Αντιλαμβάνομαι ότι και 
τα άλλα κόμματα υιοθετούν τελικά αυτή την άπΟψη. 

Το δεύτερο σημe(o που θα ήθελα πολίι σύντομα να θ(.ξω είναι η ά."'tΟψη της 

Ένωσης Δήμων και Κοινοτήτων ότι το πώς θα συνεδριάζουν εί.ναι δουλειά δική 
.ους. Βεβαίως ως ένα σημείο δεν υπάρχει αμφLβoλi.α ό.ι είναι δουλειά δική τους. 

Αλλά τα πλαΙσια για ό,τι γίνεται σε αυτό τον τόπο τα βάζει το ανώτατο νομοθετικό 

σώμα. Και τα δημοτικά συμβούλια κατά κάποιο τρόπο νομοθετο"ύν, αλλά τα πλαίσια 
λειτουργΙας όλων των σωμάτων και όλων των οργάνων μπαίνουν από το ανώτατο 

νομοθετικό σώμα του τόπου, που είναι αυτή η Βουλή. Και έχει δικαίωμα αυτή η 

Βουλή -για να μην πω και καθήκον- να βό.λει τα πλαίσια μέσα στα OJtο(α θα λειτουρ

γήσουν τα δημοτικά συμβούλια. Νομίζω ότι oQθώς η Επιτροπή, σε τελευταΙα 

ανάλυση, υιοθέτησε την άπΟψη των ανοικτών συνεδριάσεων. με εξαίρεση όταν το 

οικεΙο δημοτικό σuμβoύλιo αποφασίσει με απλή πλειοψηφΙα να μπορεί να κάνει 

κλειστές σuνεδριόσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Από ττι θέση μου, χύριε Πρόεδρε, να μου Ε.ι"'tιτρέψετε. θα είμαι σύντομος, διότι 

γενικά συζτιτούμε πάντα περισσότερο για τις ομόφωνες θέσεις της βουλής, παρά γ~ 

εκείνες για τις οποίες διαφωνοίιμε. Αυτό που θέλω να διευκρινίσω στο συνάδελφο 
χαι εΙναι καθαρό και μέσα στην Έκθεση, αλλά θα το ξανατονίσω, εΙναι το εξής: Ο 

λόγος πο" είχαν E.ι"'tLlεyeL αρχικά τα τρία τέταρτα στην πρόταση νόμου ήταν ακριβώς 
'ιΌ ότι ακολούθτισα τη φιλοσοφία που υπάρχει μέσα στο Σίινταγμα και το ότι η αρχή 
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μου 'ήταν ότι ο κανόνας είνα~ να είναι ανοικτές o~ συνεδρίες. Δεν πρέπει το 
εκάστοτε δημοτικό συμβούλιο να μπορεί να βρίσκει πρόσχημα έναν υφιστάμενο 
νόμο που ψήφισε η Βουλ'ή -η προηγούμενη Βουλ'ή- για να μπορεί να κάνει κλειστές 
συνεδρLες. Ταυτόχρονα όμως διατηρεί το δικαίωμα να τις κάνει κεκλεισμένων των 
θυρών. Μέχρι εδώ συμφωνούμε. Το ποσοστό δεν τjταν θέμα. Στο κάτω κάτω το 
Δημοκρατικό Κόμμα πουθενά δεν έχει πλεΙΟψηφία μέσα στα δημοτικό: συμβοίιλια. 

'Ηταν απλώς μι.α αναλογία Q..-τό το Σίινταγμα. Ούτε γι..α καταπιεση πλειοψηφΙΟς 

υπήρχε πρόθεση ούτε για τΙΠοτε άλλο. Και ακριβώς γι' αυτό το λόγο, επειδή πάνω 

στην αρχή και τη φιλοσοφια συμφωνούμε όλοι, πάνω στην τεχνικ'ή εφαρμογή. αν 
θέλετε. αυτής της απόφασης δεν έχουμε καμιά διαφωνία. Bεβαtως το ΑΧ ΕΛ δεν 

πρόλαβε να πει την τροπολογία του, αλλά θα συμφωνήσουμε με την τροποποίηση, 

όπως την προτεΙνει το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο χ. Χρίστου και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Α. XPIΣTOV: 

Πράγματι. κύριε Πρόεδρε. έχουμε καταθέσει μια τροπολογία, με την οποία 
υποστηρ[ζοuμε την ά.-τ0ψΤ) η απόφαση για κλεισττj συνεδρια να μπορεί να παρθεί με 

απλή πλεΙΟψηφία. Πιστεύουμε ότι, επειδή το μέτρο είναι νέο χαι επειδή χρειό:ζεται 

μια εξοικείωση μ' αυτό, θα πρέ.ι-τει να διευκολύνουμε το δημοτικό συμβοίιλιο να 

παίρνει με μικρότερη πλειοψηφία την απόφαση για κλειστή συνεδρία, να υπάρχει 

δηλαδή μια εύκολη μετακίνηση για να εξοικειωθεί, πέρα από τους λόγους που 

αναφέρθηκαν ήδη. 

Το δεύτερο σημείο είναι το εξ'ής: Μιλούμε για ανοιχτές συνεδρίες. Δεν ξέρω, 

έχω την άπΟψη ότι ο όρος ~δημόσιες συνεδριάσεις" δεν είναι ο σωστός για την 

παροΟΟα περίπτωση. Έχω την εντύπωση ότι ο όρος "δημόσιες συνεδριάσεις~ 

σημαίνει χάτι άλλο από τις ανοιχτές συνεδρίες τις οποίες εμεΙς τουλάχιστον εννο

οίιμε. Ανοικτή συνεδρία σημαίνει γΙνt'tαι συνεδρΙα στο χώρο του δημοτικού 
μεγό.ρου, στην οποία υπάρχει η δυνατότητα πρόσβασης/ακρόασης σε οποιοδήποτε 

δημότη. Δημόσια συνεδρΙΟ κατό: τη γνώμη μου μπορεί να σημαίνει και κό:τι άλλο. 

Γι' αυτό να ελεγχθεί ο όρος και να γίνει πιο σωστός. 

Πέρα από αuττj την τροπολογία έχουμε από την εμπειρία μας προσθέσει στο 
πρώτο άρθρο τη δυνατότητα στο δημοτιχό συμβούλιο να αποφασ(ζει κατά μη 

φανερό τρόπο για θέματα που αυτό θεωρεί σκόπιμο. Υπό:ρχουν πολλά προβλ'ήματα 

στα οποια οι δημοτικοί σύμβουλοι χαλούνται να τοποθετηθούν. τα οποΙΟ ~oυν 

σχέση με πρόσωπα, με προαγωγές, με αμοιβές, με έγγραφα, με συμβόλαια. Δεν είναι 

όπως στη Βουλή. Είναι κάτι διαφορετικό. Και από την εμπειρία όσων από εμάς 

υπήρξαμε δημοτικοί σύμβουλοι κα~ τα δημοτικά συμβοίιλια και οι δημοτικοί 

σύμβουλοι βρέθηκαν πολλές φορές σε δύσκολη θέση, διότι δεν υπήρχε πρόνοια στον 

περΙ Δήμων Νόμο για μυστιχ'ή ψηφοφορΙα στα δημοτικά συμβούλια. Γι' αυτό έχουμε 

την άποψη, εφόσον θα είναι και ανοικτές οι συνεδρίες, να επιτρέπεται, να υπάρχει η 
δυνατότητα με μια μιχρ'ή πλειοψηφία, με ένα μικρό αριθμό των παριστόμενων δημο

τικών συμβούλων -!χουμε προτείνει το ένα τέταρτο- η ψηφΟφΟρία για ορισμένα 

θέματα που έχουν σχέση με ότομα κυρ [ως 'ή για αποφάσεις οικονομιχού χαρακτήρα 

να εΙναι μυστικτj. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Συλλούρης. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Kνρ~ε Πρόεδρε. εγώ αρχ~κά είχα ΠΕιστεί με τα εΠΙΧΕιρήματα .ου ΑΚΕΛ για το 

ότι έπρεπε να είναι αυξημένη πλειοψηφία. Φυσιχό: άκουσα και το επιχειρήματα του 

συνάδελφου του Δώρου Θεοδώρου. όμως έλαβα υπόψη όχι μόνο τα επιχειρήματα. 

αλλά και τον αριθμό και έτσι συμφώνησα με το ΑΚΕΛ. Όμως βλέπουμε ποια είναι τι 

σκοπιμότητα της α..-τλής πλεΙΟψηφίας και εφόσον συμφωνούμε στη βασική φιλο

σοφία και στον προσανατολισμό για διαφόνtι.σ., νομίζω ότι είμαστε όλοι ικανοποιη

μένοι και εΙναι ένα καλό ξεκίνημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Μο"οιο'ύττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΓΑΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. έχω και εγώ την εντύπωση ότι τι δυνατότητα του να αποφα

σιζ.tι ένα 25% γιο ΤΟ '{ι θα γίνει με τις O1.MδρLες πλήΠΕΙ ακριβώς τη φιλοσοφια των 
ανοικτών συνεδριών. θα μου πείΤΕ. το κόμμα μου που έχει 25% των δημοτικών 
συμβoiιλων, ας αναλάβει τι.ς ευθύνες tO'U, αν αποφασΙζει. Όμως την ιδια στιγμή που 

πάμε να αποφασίσουμε για ανοικτές ΣUΝΕδριες, αφήνουμε μι..α τόσο μεγάλη ανοικτή 

πόρτα, έτσι ώστε ένα οποιοδΤ;ποτε κόμμα του 25% να μπορεί να ης κόνει κλειστές. 
Γι' αυτό θα εισηγO'ίιμOUΝ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Η ειστ;γηση εΙναι για μuστικΤ; ψηφοφορία. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Αν είναι αυτό το πνε'ίιμα, όπως το κατάλαβα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι. η εισΤ;ΎΤιση είναι γι.α μυστικΤ; ψηφοφορία. 

Α.ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Μιλοuμε γι..α μυσηκΤ; ψηφοφορία, όχι για κλειστΤ; τ; ανοικτή συνεδρία. Για 

κλειστΤ; τ; ανοικτή συνεδρία η πρόταση όλων των πλευρών συμπl.πτει, δηλαδΤ; να 

απoφαoU;EtQ~ με απλή πλεl.OψηφΙα των παρισταμένων. Όμως πέρα από τo'ίιto εμε(.ς 

προτείνουμε μια τροπολογία για ορισμένες αποφάσεις, έτσι ώστε όταν το δημοτικό 

auμβouALo τ; μέλος του δημο-ηκού συμβουλίου θεωρούν ότι πρέπει να ης πάρει με 

μuστικτ'ι ψηφΟφΟρία -σε ανοικτΤ; τΊ κλειστή σuνεδριo.. αυτό δεν έχει σημασιο.- να 

υπάρχει αυτΤ; τι ευχέρεια. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Παρερμήνευσα, κUρι.ε Πρόεδρε, σΕ ό,τι αφορά το αν θα είναι ανοικτή τ; κλειστή 

τι σuνεδριo.. θα εισηγο'ίιμουν να γίνει aπoδεκτΤ; τι ειO'ήΎTIση του συνάδελφου ΔώQoυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. Δε θα σuζ1Jtήσω την ουσία της πρώτης εισήγ1]σης 

που κάνει το ΑΚΕΛ. Δεν τη συζητώ. Όμως δι.αδικαστικά έχω έντονα T1JV εντύπωση ότι 
από τη στιγμΤ; που δεν τέθτΡιε καν στην Επιτρο.τη Eσωrερικών για να συζητηθεί αυτή η 
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συΥχεχριμέντι τροπολΟΥια. που ε[ναι κα~ εντελώς διαφορεηκή από το περιεχόμενο της 

νομοθεσΙας πο\! πάμε να περάσουμε, θα ήταν Ισως πιο φρόνιμο να την αφήσουμε σε 

επόμενη συνεδρία της Επιtροπής, να σιιζητηθεΙ στα πλαΙοιο της Επιτροπής Εσωτε· 

ριχών. να τοποθεοηθούν τα χόμματα ΕχεΙ και μετά να έρθει στην ολομέλει.α. Νομ(ζω 

θα ήταν πολύ πιο φρόνιμο. Εξάλλου δεν υπάρχει τ(.ποτε 10 επεΙγον στην πρώτη 

πρόταση που έχει υποβάλει 10 ΑΚΕΛ. Δε συζητώ. επαναλαμβάνω. δεν τοποθετούμαι 

επί της οuoΙας. Αυτό είναι άλλη υπόθεση. Νομίζω όμως ότι θα πρέπει να περάσει 

από την Επιτροπή Εσωτερικών κανονικά. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

ο Χ. Χρίστου. Διαδιχαστικά; 

A.XPIΣTOV: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΧΡΙΊΤΟΥ: 

Έχω την άπΟψη, κνριε Πρόεδρε, ότι, παρόλο που δεν έχει ttθeL αutό χαθ' εαυτό 

το θέμα στην Επιτροπή. εδώ στην ολομέλεια συζηΊούμε. Δεν ψηφίζουμε απλώς. συζη

τούμΕ. Και εφόσον στην πρόταση νόμου το\l κυρίου συναδέλφοu. στην τρί-ι:η γραμμή 

χαταγρόφεται σαφώς ότι οι συνεδριάσεις είναι δημόσιες και κάθε θέμα που εγείρεται 

σε αυτές αποφασιζεται με φανερή ψηφΟφΟρία. xαtQ ανηδι.αστολή προς αιπή την 

πρόνοια η οπο(α ψηφί.ζεται σήμερα ΠQOtείνουμε να είναι μεν δημόσιες ή φανερtς, 

όπως θέλεtε πέστε το, αλλά να υπάρχει και η ευχέρεια της μυστικής ψηqχ>φoρ[aς. Ε(ναι 

μέρος του υπό συζήτηση νόμου. Άρα ... 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δεν έχει τεθεί καν στην Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, παρακαλώ. 

8fβαΙως, εΙναι δικαtωμα κάθε πλευράς να κάνει εισήγηση ·αυtό δeν μ.πορeΙ να 

ΤΟ αμφισβητήσει κανένας· είναι όμως και δικαίωμα άλλων, αν νομΙζουν ότι χρειά· 

ζεtαι να γ[νει κάποια μελέtη κάποιας εισήγησης για να τοποθετηθούν, να 'ςΟ υποβό.· 

λουν στο Σώμα και tO Σώμα να αποφασίσει κατά πόσο θέλει να tοπoθeτηθeΙ ο' αυτη 

τη συνεδρία ή κατά πόσο θέλει να δώσει χρόνο στα διάφορα κόμμαtα για να μελετή

σουν μια συγκεκρψένη εισήγηση και να τοποθετηθοίΙν. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αν θα αναβληθεί, κύριε Π{)όεδρξ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Όχι ολόκληρο. Μπορεί να αναβληθεί μόνο ... Η ει.σήΥηση που έγινε από tOV 
κ, θεοδώρου εΙναι να ψηφιστεΙ tO σίwoλo και 11 ειδική εLOήγηση του ΑΚΕΛ για 
μυστική ψηφοφορ(a επί ορισμένων θεμάτων να εξετα<πεί σε επόμενη συνεδρία της 

Επιτροπής. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς εκείνο που ήθελα να πω είναι ότι συμφωνώ με τη συλλαΥισηκη του 

Χ. Θεοδώρου. Είναι σωστή η θέση που παΙρνει για την πλεΙΟψηφία. Αλλά ήθελα να 

επισημάνω κα~ το σημείο που ο tδιoς ήγειρε, δηλαδή κατά πόσο αυτό το Σώμα είναι 

αρμόδl.O να μ.ιταίνε ι σε αυτό τα θέματα. Έχω tyyQάψει ένα θέμα για τις αρμοδιότητες 

και το ρόλο της Βουλής, το οποΙΟ μέχρι τώρα δeν έχει ΣUΖηΤTIθεΙ και , εφόσον δεν έχει 

συζητηθεί. είμαι διατεθειμένος να δtκτώ τη θέση και εγώ προσωπικά και να ψηφίσω 

υπέρ της θέσης του κ. θεοδώρου. μέχρις ότου κατασταλάξουμε πάνω στο πολύ 

σημαντικό αυτό σημείο. πο\ι τελeιωνει το λειτούργημα το δικό μας. δηλαδτΊ η νoμo~ 

θεtLKll εξουσία. και πού αρχίζουν άλλες εξουσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Ο κ. Χρίστου ζήτησε το λόγο. 

Α. ΧΡ ΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω την άποψη ότι. αν το Σώμα η οποιοσδήποτε συνάδελφος 

χρειάζονται χρόνο γι.α να συζητησουν αυτή την τροπολογία. είναι καλύτερα να 

αναβάλουμε την ψήφιση του νόμου. διόt~ θα βρεθούμε μ..-cροστά στο εξής, κατά τη 

γνώμη μου ολίγον τι παράruπo: θα ψηφίσουμε σήμερα υπέρ της φανερής ψηφοφο

ρίας και θα έρθουμε σε μια εβδομάδα. σε ένα μήνα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι . Υπέρ φανερών συνεδριών. 

λ. ΧΡ ΙΣΤΟΥ : 

Φανερή ψηφοφορία, έτσι προβλέπει τι πρόταση νόμου. Εδώ μιλά για φανερή 

Ψτιφοφορία κατά τρόπο απόλυτο κα~ μτι επιδεχόμενο οποιαδήποτε αμφLOβήtτιση. 

Και θα έρθουμε σε δεκαπέντε μέρες ή σε ένα μήνα κα~ θα αλλάξο\!με αιπό το πράγμα 

το οποίο ψηφίζο\!με σήμερα με μι.α πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει εισήγηση για αναβολή του θέματος ... 

A.XPIΣTOV: 

Πολύ περισσότερο πο\! οι συνεδρίες των δτιμοτικών σνμβουλίων σύντομα θα 
σταματήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, τι πρόταση νόμου εκκρεμεΙ πάρα πολύ καιρό ενώπιον του 

Σώματος και πιστεύω ότι συζrιτήθηχε πάρα πολλές φορές και έφτασε σε tνα σημείο 

που πλέον μετά από διάφορες διαδικασίες συμφωνήσαμε όλοι. Και αυτό αφορά το 

θέμα των ανοικτών συνεδριάσεων. Εγώ προσωπικά θα είχα tνσταση να αναβληθει, 

διότι πιστεύω ήρθε η ώρα να τοποθεττιθεί επιτέλους αυτό το Σώμα πάνω σε αυτό το 

σημείο. Τώρα, όσον αφορά ττιν πρώττι τροπολογία που προτείνει το ΑΚΕΛ, δηλαδή 

το θέμα της μυστικής ψηφοφορίας, εγώ σνμφωνώ με τον κ. Θεοδώρου να πάει (Πτιν 

Επιτροπή Εσωτερικών και να μελεττιθεί εκειπέρα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω μια εισήγηση που μπορεί να λύσει το θέμα. Να γίνtι: "Οι συνεδριάσεις 
των dυμβoυλtων ε'ναι δημόσιες.~ Σχετικά με τις ψηφΟφΟρίες να απαλειφθούν οι 

άλλlς δύο γραμμές, ούτως ώστε να μην προδικαστεί τώρα αν θα είναι μυσηκές ή 

φανερές και το θέμα να παραπεμφθεί στην Επιτροπή για Eξttaoη. Αν συμφωνείτε. 

νομ(ζω μπορούμε να το κάνουμε. ΛοlJtόν, ΠQOXωQOνμε στη δεύτερη ανάγνωση, 11 
οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαΥιοτΙτλων και των αριθμών των άρθρων 

,~όνo. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Δεύτερου Πίνακα του βασικο':' νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

ΛOLΠ6ν. για να το κάνω πιο σαφές, σ' αυτό το άρθρο προτείνω την εξής τρoπo~ 

λογία: 

"2.(0) ΟΙ συνεδριάσεις του ΣυμβουλΙΟυ είναι δημόσιες." Τα υπόλOLΠα απαλεί· 
φoVΤαι. 

"2.(β) ΤΟ Συμβούλιο μπορει, αν το θεωρήσει αναγκαί.ο, να σuνiλθει σε μυστική 

σuνεδριαση ύστερα από σχετική απόφασή του που λαμβάνεται με την απλή πλει().. 

ψηφια των παρόντων και ψηφιζόvτων σuμβoύλων." 

Υπάρχει ένσταση όπως η τροπολογ{.α αυτή εγκριθεί; 

Μη υΠαQχoύσης ενστάσεως, η 'tρο.."tOλογ(α εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το άρθρο 3 εγκρίνεται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανόγνωση. προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως "{ου τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιηnκός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά "(η σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφ[ζεται σε νόμο. 

Για τα δύο επόμενα θέματα η Έκθεση είναι κοινή και είναι ομόφωνη. 
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(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤJΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, εΓΚΛΩΒI

ΣΜΕΝΩΝ. ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ ΓΙΑ TfΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΌΜΟΥ 

ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (Ι) ''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤιΚΗΣ ΑΠΟΚΑΤΑΣΊΆΣΗΣ 

ΤΩΝ ΜΕΛΩΝ ΤΩΝ OIKOΓENEIQN ΠΕΣΟΝΤΩΝ ΚΑΙ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (2) ~O ΠΕΡΙ ΕΠΑΠΕι\ΜΑΤιΚΗΣ ΑΠΟΚΑΤΑΣΙΆΣΗΣ ΤΩΝ ΕΞΑΡ

ΤΩΜΕΝΩΝ HEΣONTQN. ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΑΝΑΠΉΡΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες: 

Αριστοφάνης Γεωργίου. Πρόεδρος 

ΚΙκης Γιόγκο" 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Kλαt.ρη ΑγγελΙδου 

Ισίδωρος Μακρ(δης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρ% Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέtησε και τις δύο πιο πάνω προτάσεις νόμου σε οχτώ σννεδρί.ες της 

που πραγματοποιήθηκαν από τις 18 Μαρτίον μέχρι τις 24 Ιουνίου 199'2. Οι πιο 
πάνω προτάσεις νόμου κατατέθηκαν στη Βουλή από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρει.ας Λάρνακας Χ. Α. Μούσκο και από το Boυλευtή εκλογικής περιφέρειας Λευκω

σίας κ. Αρ. Γεωργίου αντίστοιχα. 

Στο στάδιο της μελέ'ιης των πιο πάνω ΠQOιάσεων νόμου παρευρέθηκαν στην 

Επιτροπή και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκ.ίτρόσωποι των Υπουργείων Δικαιο

σύνης και Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 

της ΠΑΣΥ Δ Υ, της nayχunew; Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων, της Συντο

νιστικής Επιτροπής Αγώνα Αναπήρων και της Συνομοσπονδίας Οργανώσεων 

Αναπήρων. 

Σκοπός των υπό αναφορά προτάοεων νόμου ε(ναι η επαγγελματική αποκατά· 

σταση των αναπήρων και των εξαρτωμένων των πεσόντων, των αγνοουμένων, των 

αναπήρων και των εγκλωβισμένων. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας σε σχετική επιστολή του αναφέρει ότι 

συμφωνεί '%νικά με τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου, διαφωνεί 

όμως με την παραχώρηση στα πιο πάνω πρόσωπα προτεραιότητας oπoιoUΔήπo.ε 

ποσοστού σε σχέση με τις κενές θέσεις. Επίσηι; ο Γενικός Εισαγγελέας έχει τη γνώμη 

ότι δεν πρέ..uι να θιγoUν τα κεκτημiνα δικαιώματα των αναπήρων. 

Ως προς την ουσία του θέματος, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονο

μικών και Δικαιοσύνης, καθώς και της Παγκυπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως 

Παθόντων. συμφωνουν με τις επιδιώξεις και τους σκοπο"ς των προτάσεων νόμου. 

Εκ μέρους της Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων δηλώθηκε ότι αυτή 

συμφωνεί με τις επιδιώξεις των πιο πάνω προτάσεων νόμου, με την προυπόθεση 

όμως ότι θα διατηρηθούν τα ήδη νομοθετημένα δικαιώματα που αφορούν την επαγ

Ύtλματιχή αποκατάσταση των ανα.."'tήρων. 
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Η Ε.ί"'[ΙΤΡΟπή. αξιολογώντας τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και λαμβό:νovτας 

υπόψη την από πολλοίΙ διαπιστωθείσα ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης του θέματος 

της ε.-ταΥΥελμαηκής αποκατάστασης των αναπήρων και των εξαρτωμένων των πεσό

ντων, των αγνοουμένων, των αναπήρων και των εγκλωβισμένων. προχώρησε στην 

κατ' άρθρο εξέταΟ11 και των δύο προτάσεων νόμου. Κατά την εξέταση outTi προέ
κυψε 11 ανάγκη ενοποίησης των δύο προτάσεων νόμου και συμ...-τερίληψης νέων 
διατάξεων, σiJμφωνα με ης οποίες: 

(ο) ΟΙ υποψήφιοι για την πλήρωση κενών θέσεων 10\! Ευρύτερου δήμοσιου 
τομέα που είναι ανάπηροι ή εξαρτώμενοι πεσόντων, αγνοουμένων. 

ανο.πήρων ή εγκλωβισμένων θα προτιμώνται μέχρι ποσοστού 10% των 
\ιπό πλήρωση θέσεων. εφόσον ικανοποιήσουν το αρμόδιο για την επιλογή 

όργανο ότι διαθέτουν η,ς απαραΙτητες ικανότητες και ότι δεν ιιστερούν 

από τους υπόλοι.πους υπΟψηφίους σε αξία και προσόντα. 

(β) Τα ήδη νομοθετημένα δικαιώματα των αναπήρων δεν ε.."'tηρεάζονται. 

(γ) Κατά την επιλοΎ1'Ί οι ανάπηροι θα έχουν προτεραιότητα έναντι των εξαρ

τωμένων τους. 

Με βάση τις πιο πάνω θέσεις η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, 

ΕΎΚλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων ομόφωνα εΙΟ1ΊΎεΙται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο της ενοποιημένης πρότασης νόμου με τον τίτλο "Ο περί επαγγελμα

τικής Αποκατάστασης των Αναπήρων και των Εξαρτωμένων των Πεσόντων, Αγνο

ουμένων, Αναπήρων και Εγκλωβισμένων Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέμαtος αρχτiς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροΙΙμε στη δεΙΙτερη 

ανάγνωση, η οποΙα θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των 

άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σvνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο 1. 

ΕρμηνεΙΟ. Άρθρο 2. 

Προτεραιότητα εξαρτωμένων των πεσόντων. αγνοουμένων και αναπήρων στην 

πλήρωση κενών θtσεων. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 εγκριθο"ύν; 

Μη υπαρχoUσης ενστάσεως, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, 1'\ οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως του tLtλou μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφίρεται ως ο περί Επαγγελματικτ'ις Αποκατάστασης 

των Αναπήρων και των ΕξαΡtωμένων των Πεσόντων, Αγνοουμένων, Αναπήρων και 

Εγκλωβισμένων Νόμος tOU 1992. 



3296 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

γπόρxε~ ένσταση όπως 11 πρόταση νόμου ψηφLOτεΙ σε νόμο; 

(Kτuπά "Τ) σφύρα) 

Μη υπαρχουσης ενστάσεως, 11 πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θtμα είναι "Ο περί Νομικών Προσώπων Δημόοw'U Δικα(ου (Δι.ορ .... 
σμός Γενικών Διεu&υντών) (fΡΟΠΟΠΟLτrnχός) Νόμος του 1992". Πρόκεnαι περί 
αναπομπής και αντιλαμβόνομαι ότι ΧΟι πόλι η Έκθεση είναι ομόφωντι. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναΥνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOV ΛΕΥΤΙΚΗΣ EΠΠPQΠHΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΑ ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜ
ΦθΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ NOMIKQN ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟ
ΣΙΟΥ ΔιΚΑIΟΥ (ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΓΕΝΙΚΩΝ ΔΙΕνθΥΝΤΩΝ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΠΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1992" 
Πα~ντες: 

Ευστάθιος ΕυσταθΙΟυ, Πρόεδρος 

Σοφοκλής ΧαtζηΥιόννης 

Χρίστος ΠΟVΡΥοuρίδης 
Κοίτη Κληρ(δου 

ΓLO.ννάχης ΑΥαπ[ου 

Παύλος ΠαπαΥεωργΙΟυ 

Αβραάμ Avτων(oυ 

Μάρκος Κuπeιανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η KoινC!βoιιλεuτιxή Επι'tροπή Νομικών συντΊλθε σε σuνεδρία σης 2S !ουνΙΟ" 
1992 και επανεξέτασε τον ΠιΟ πάνω νόμο. ο οποίος αναπέμφθηκε στη Βουλή από 
τον Προεδρεύοντα της Δημοκρατ[ας κατ' επΙκληση του άρθρου 51 .1 του Συντάγ

ματος. Ο υπό εξέΈαση νόμος ψηφίστηκε από τη Βουλή στις 11 !ouνΙOυ 1992. 

Οι λόγo~ της αναπομπής, όπως αναφtQOντα~ σε σχετική επιστολή του προε

δρεύοντος της ΔημoκρατLας προς τον Προεδρεύοντα της Βουλής των Αντιπρο

σώπων, ημερομηνίας 22 lουν(ου 1992, είναι οι ακόλoυθo~: 

(α) Ο αναπεμπόμενος νόμος, κατά παράβαση της αρχής του διαχωρισμού 

των εξουσιών, στερεί από τα Δι.οκηnκά Συμβούλια των νoμ~κών 

προσώπων δημόσιου δικαΙου το δικαΙωμα να καταρτίζουν το oχtbLo 

υπηρεσίας της θέσης του Γενικού ΔιεuΘUΝΤή του νομικού προσώπου. 

(β) Ο αναπεμπόμενος νόμος, κατ6. πOQάβαση της αρχής του διαχωρισμού 
των εξουσιών, αναθttε~ την έγκριση των σχεδίων wτηρεσιας της θέσης 

του Γενικού Διευθυντή των νομικών προσώπων δημόσιου δικαΙΟυ στη 

Βουλή των Α ντuτρoσώπων αντί στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

(γ) Δεν νπόρχει εύλογη αιτLα η οπο[α να δικαιολογεί τη διαφοροποΙηση της 

διαδικασιας κατάρησης και έγκρισης των σχεδίων υπηρεσίας της θέσης 

τον Γενικού Διευθυντή των νομικών προσώπων δημόσιοιι δικαίοιι από τη 

διαδικασία διορισμο'ύ των Γενικών Διευθυντών των νομικών αυτών 
προσώπων, όπως αuτή καθοριζεται στη σχετική νομοθεσΙα. 

Η Kσινoβoνλεuτική En:Ltρo:rci) Νομικών. αφο'ύ εξέτασε τους λόγους για τους 
oπoΙOUς έχει αναπεμφθεί ο πιο πάνω νόμος, συμφωνεί με τοιις δύο πρώτους λόγους 
που αναφέρονται στη σχετική επwτoλή του Προεδρεύοντος της ΔημoκρατLας. Γι' αuτό 



3297 

έχει Ε.ι'"tαναδιατυ.."tώσει ανάλογα το σχεηκό κεΙμενο του νόμου. ώστε να καθοριστεί 
σαφώς όη το σχέδιο υΠl1ρεσ(ας της θέσης του Γενικού Διευθυντή νομικού προσώπου 

δημόσιου δικαίου θα καταρτ(ζ.εται από το Διοικητικό Συμβούλιο κάθε l1μικραηκού 

οργανισμού . θα εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και θα κατατίθεται στη 
Βουλή για έΥκριση υ..'"tό μορφή Κανονισμών. 

Σχετικά με τον τρΙτο λόγο της αναπομπής, η Επιτροπή πιστεύει ότι τα σχέδια 

υπηρεσΙας Τl1ς θέσης του Γενικού Διευθυντή των ημικρατικών οργανισμών έχουν 

καθοριστική σημασία, γι' αυτό και θα πρέπει να κατατΙθενται στη Βουλή για 

έΥκριση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή να 

αποφασΙσει, σε σχέση με τον αναπεμφθέντα νόμο, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Πρέπει να αναφtρω ότι δεν ήμουν εΜι, όταν ψηφLστηκε ο ΠΡΟl1γούμενος 

νόμος. Εγώ συμφωνώ με την αναπομπή. δηλαδή πιστεύω ότι δεν εΙναι αρμοδιότητα 

αυτού του Σώματος έστω και να εγκρΙνει υπό μορφή Κανονισμών τα σχέδια υπηρε

σΙας των ημικραηκών οργανισμών. Γι' αυτό εγώ θα ψηφΙσω υπέρ της αναπομπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. EuσταθΙoυ. 

ΕΥ. ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρόεδρος της ΔημοκρατΙΟς 
αναπέμπει το νόμο με τις πρόνοιες του οποίου προβλέπεται ότι ο νόμος που εφαρ

μόζεται για τους δημόσιους υπαλλήλους εφαρμόζεται και για μια τάξη υπαλλήλων 

των νομικών προσώπων του δημόσιου δικα(.ου. που είναι οι διενθυντές. Δηλαδή 

σήμερα η υφιστάμενη νομοθεσί.α, την οποΙα ο Πρόεδρος προσυπέγραψε και δημο

σΙευσε, επιβάλλει όπως όλα τα σχέδια υπηρεσίας των δημόσιων νπαλλήλων του 

ευρύτερου δημόσιου τομέα έρχονται στη Βουλή, εΥκρΙνονται και μετά εφαρμόζονται 

αρμοδΙως, όταν γίνονται οι προσλήψεις, οι πληρώσεις των θέσεων ή οι πρoα-yω-ytς. 

Δεν l1γέρθη καμιά αντίρρηση όσον αφορό θέσεις της κλΙμακας Ι, της κλιμακας 2, 
μέχρι και της ανώτατης βαθμίδας. Επειδή όμως πρόκειται περί των διεUΘΥVΤών των 

ημικρατικών οργανισμών, ιτrέρθη 11 ένσταση. Δεν μ..'"toρW να εννοήσω καθόλου για 

ποιο λόγο θεωρεΙται αντισυνταγματικός αυτός ο νόμος , όταν δυνόμει του άρθρου 122 
του Συντάγματος της Δημοκρατιας δημόσιοι υπάλληλοι εΙναι και οι υπάλληλοι των 

ημΙΚρ<1τικών οργανισμών. Είναι μια λογική την οποΙΟ αδυνατώ να εννοήσω. Αν 

δημόσιος υπάλληλος εΙναι και ο υπάλληλος του ημικρατιχού οργανισμού και αν 

εΙναι σννταγματικός ο νόμος που προβλέπει ότι έρχονται τα σχέδι.α υπηρισLας όλων 

ανεξαιρέτως των υπαλλήλων που προβλέπονται από το Νόμο 1/90 περΙ Δημόσιων 
Υπαλλήλων, ywtL να μl1ν έρχονται γι.α να ελtyχOνται τα Jtρoσ6vto που a..-ταιτού
νται, όταν πρόκειται να δώσουμε τη διεύθυνση ενός ημικραtικού οργανισμού σε 

κάποιο πρόσωπο; Αυτό για μένα υποκρύπτει σκοπιμότητα. ΕΙναι μάλλον προσπά

θεια να καταρτ(ζονται σχέδια υπηρεσίας ανεξέλεγκτα , προοριζόμενα για συγκεκρι

μένα πρόσωπα, σε ευπαθείς και πολύ λεπτούς οργανισμούς, όπως εΙναι το Ραδιοφω

νικό Ίδρυμα της Κύπρου, σε μια μάλιστα προεκλογική περίοδο. Η αναπομπή, κατά 
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την αντίληψή μου, γίνεται με σχοπό να υπάρξει καθυστέρηση, ουτως ώστε να 

υπάρξει ο έλεγχος του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κ ίιπρου από την κυβέρνηση κατά 

την προεχλογική περίοδο. Είναι κάτι το οποLo η Βουλή πρέπει να προσέξει και να 

πάρει θέση επί του θέματος τούτου, το οποto είναι ευρ'ύτtΡOυ ενδιαφέροντος, διότι 

δημιουργεΙ πολύ λεπτά θέματα ηθικής τάξεως. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

r. ΑΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επειδή ψηφίσαμε υπέρ της πρότασης νόμου, θα ψηφίσουμε και εναντίον της 

αναπo~ιπής. θα τηρήσουμε τη θέση που κρατήσαμε ως κοινοβουλευτική ομάδα. 

Όμως δεν μπορούμε να μην απαντήσουμε στα υπό του συναδέλφου κ. Ευσταθίου 

λεχθέντα, ότι δηλαδή κάθε φορά που ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ανα.-τέμπει ένα 

νόμο πρι,-τει να υπάΡΧΕΙ και μια πολιτική ή προσωπική σκοπιμότητα πίσω από αυτό. 

Σcl;ητήσαμε κατά κόρον στην περασμtνη συνεδρία της Βουλής το δικαίωμα του 

Προέδρου να αναπέμπει νόμους και το καθήκον του μάλιστα. Και αναπέμΠΕΙ αυτό 
το νόμο στη Βουλή. Αν η Βουλή αρνηθεί την αναπομπή. ο Πρόεδρος δυνατόν να τον 

υπογράψει. Αν νομίσει ότι πρέπει να τον παραπέμψει στο Ανώτατο Δικαστήριο, 

πάλι δικαίωμά του. Αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θεωρήσει ότι είναι αντισυνταγ
ματικός. θα τον στειλει στο Ανώτατο Δικαστήριο. Και αυτό θα το κάνει κατόπιν 

νομικής συμβουλής του νομικού τμήματος της Δημοκρατίας. 

Νομίζω ότι δεν είναι ορθό και είναι άδικο κάθε φορά που ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας αναπέμπει ένα νόμο να βλέπουμε πίσω από αυτή την αναπομπή 
προσωπικές ή πολιτικές σκοπιμότητες. Όπως γνωρίζετε καλά. προσωπική σκοπιμό

τητα υπήρχε στην πρόταση νόμου. όπως αρχικώς κατατέθηκε. Kατατ~θηκε ειδικώς 

και μόνο πρόταση νόμου. σύμφωνα με την οποία τα σχέδια υπηρεσίας για το Γενικό 

Διεuθuvtή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου πρέπει να εγκρίνονται από τη 

Βουλή. Και γιατί μόνο για το Γενικό Διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος, εΙ-τε 

πολύ σωστά η Ε..-τιτροπή Νομικών της Βουλής. και όχι για όλους τους διευθυντές 
των ημικρατικών όργανισμών; Αυτό έχουμε κάνει, αυτό έχουμε ψηφίοει και γι' αυτό 

ψηφ'ζο"με εναντίον της αναπομπής από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στη Βο"λή 

του θέματος πάλι. Αλλά πολύ λυπούμαι. γιατί οποτεδήποτε αναπέμψει ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας ένα νόμο βλέπουμε πίσω από την ανα.-τομ..-τή προσωπικές ή πολι

τικές σκοπιμότητες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς διευκρινιστικά. Επειδή ήγειρε το θέμα ο κ. Ευσταθ(ου, θέλω να πω όΗ 

εγώ προσωπικά αμφισβητω το δικαΙωμα της Βουλής όσον αφορά και το νόμο που 
έχει αναφέρει, τον Ι του 1990. αν δεν κάμνω λάθος. Ο ισχυρισμός είναι όΗ (σως 
αυτός ο νόμος. αν δεν ψηφιστεί, θα δώσει το δικαίωμα στον Πρόεδρο να ενεργεΙ 

ευνοιοκρατικά. Δεν είμαι συνήγορος του Προέδρου, αλλά αλίμονο αν καθορίζουμε 

τι.ς δικές μας αρμοδιότητες με βάση το πού ασκείται ή δεν ασκείται ευνοιοκρατία. 
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Δηλαδή με την ίδια λογική μπορεί να χατηγορηθεΙ κα~ τι Βουλ'ή για ευνοιοκρατία. 
Επαναλαμβάνω, δεν εΙμαι εδώ συνήγορος του n ροέδρου. αλλά φοβούμαι ότι οε 
αρκετά σημεία ξεπερνουμε το όριο των δικών μας αρμοδιοτήτων. Διερωτώμαι αν 

υπάρχουν κοινοβούλιο τα ΟΠΟι.α καταρτ(ζουν σχέδια υπηρεσ(.ας για κρατικές ή 

ημιχρατικές υπηρεσίες. Τουλό:χιστον όπως το βλέπω εγώ -και θα έχω πολλό να πω 

πάνω στο θέμα αυτό· το σχέδιο υπηρεσΙΟς είναι εκτελεστική πράξη και όχι νομοθε
ηκή πράξη και απλώς δι.εUΚρινίζω ότι ε.ίτεχτείνω αυτό το σημείο και στα άλλα 
σχέδια υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

ο χ. ΑριστοφάV1jς Γεωργf.oυ. 

Α. ΓΕΩΡΓισΥ: 

Από τη θέση μου και πολύ oνvτoμα. Αυτό το οποΙο ήθελα να προσθέσω, πέραν 
των όσων έχει αναφέΡΕΙ ο συνάδελφος Αγαπ{ου. είναι το γεγονός ότι αυτή ειδικά η 

αναπομπή μάς έΧΕΙ δώσει την EUΚαιρία να επιφέρουμε μια ουσιαστικότατη αλλαγή 
σε σχέση με το ποιος καταρτίζει τα σχέδια, αφού υπήρχε κενό στον ψηφισθέντα 

νόμο, ότι δηλαδή αυτά τα σχέδια υπηρεσίας xatoρtU;Ovtat aπό τα οικεία συμβούλια 
του κάθε ημικρατικού οργανισμού. αλλαγή την οπο(α έχουμε επιφέρει παLρνoντας 

την ruκαιρία από την αναπομπή του Προέδρου. Είναι πολύ σημαντικό και πολύ 
ουσιαστικό και πιστεύω ότι βοήθησε αυτή η αναπομπή του Προέδρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε. δε θα λάμβανα εκ νέου το λόγο, αν δε δημιουργούσε ένα θέμα 
που χρειάζεται aπάντηση ο κ. Ρολάνδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά δε θέλω τώρα να μπούμε σε ένα θέμα που είναι άσχετο με ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Όχι. δεν είναι άσχετο. Είναι καθήκον της Βουλής να καθοριζει ποια είναι τα 

απαιτούμενα προσόντα εκείνων στους οποίους ο λαός εμπιστεύεται τη διεύθυνση 
των υπηρεσιών ή που αναδεικνύει σε δημόσια αξιώματα. Ο καθορισμός των απαι
τούμενων προσόντων είναι sIne qua ηοη καθήκον της Βουλής. Αν πρωτογενώς 
μπορεί η Βουλή να καθορίσει ποια είνOL τα προσόντα κάποιου που θα προσληφθεί 

στο δημόσιο τομέα. τι πρέπει να ξέρει, τι ικανότητες πρέπει να έχει. ποιο χαρακτήρα 

αυτός ο άνθρωπος πρέπει να έχει. για να του εμπιστευτούμε τη θέση, με(ζων λόγος 

συνηγορεί και επιτρέπει στη δευτερογενή νομοθεσία να έχει λόγο η Βουλή. Όταν 

πρωΤΟΥενώς έχω την αρμοδιότητα. είναι αστείο πράγμα δευτερογενώς να μl1ν έχω 

'tl1V αρμοδιόΤl1τα. Και δεν καταρτίζει 11 Βουλή τα σχέδια υΠTIρεσιας. Η Βουλή τα 
εγκρίνει, αφού δει πως tl1ρoύvtot οι νόμιμες διαδικασιες και για να aποφευχθούν 
εκείνα που παρουσιάζονταν στο παρελθόν. δηλαδή ο καταρτισμός σχεδίου υπηρε

σίας που προοριζόταν να εξυΠl1ρετ.ησει ένα πρόσωπο ή συγχεκρψένα πρόσωπα. 

οπότε είχαμε εκείνες τις φοβερές παραβιάσεις των αρχών της χρηστότητας σtl1 διοί
κηση που τόσο πολύ aπoγoήτευαν τον κόσμο και τόσα πολλά πρσβλ.ηματα είχαν 

δl1μιουργήσει. Είναι θεσμός καλά μελεΤl1μένος, θεσμός ο οποίος έχει πλέον κατοχυ
ρωθεί πλ.ηρως με το νόμο J του 1990. Και αν. λέω. το άρθρο 122 του Συντάγματος 
θεωρεί δημόΟl.Ους υπαλλ.ηλους και τους υπαλλτ1λους των ημικρατικών οργανισμών, 



3300 

ποιος ο λόγος να μην εφαρμ6tεται το ίδιο μέτρο μεταχε(ρισης και γι.α τοιις δι.ευθυ

vτές των νομικών προσώπων του δημόσιου δικαίου; Εγώ θα έλεγα θα 'πρεπε να 

EπeκταθεΙ σε όλους τους υπαλλήλους, αλλά η Βουλή εν τη σoφLα της -και χαλά 

έχανε- περιορίστηκε μόνο στους διευθυντές. ΕΙναι λογικό αυτό πο" λέω και δεν 

μπ~ να αντιληφθώ. επαναλαμβάνω. άλλη σκοπιμότητα για την αναπομπή από του 

να παραταθεί .το υφιστάμενο καθεστώς για μερικούς μήνες. Και προβληματιζω το 

Σώμα λέγοντας ότι σεπολύ λίγους μηνες έχουμε προεδριxtς εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομ{.ζω πως το θέμα tχει εξαντληθεί. 

θα παρακαλέσω να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση, δηλαδή στην επανα

ψiιφιση του νόμου που έχει αναπεμφθεΙ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ: 

Δεν εί.ναι ομόφωνο. Ο κ. Ρολάνδης έχει αντίθtτη γνώμη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

48 ιιπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντΙΟν. 

Τροποποίηση του βασικον νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. ·Αρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ ιδιο. 48 υίτέρ και ένας εναντΕον. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως ο περΙ Νομικών προσώπων Δημόσι.ου 

Δικα(.ου (Διορισμός Γενικών Δι.ευθνντών) (τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΨηφΙζouν όλοι υπέρ. εκτός από τον κ. Ρολάνδη. 

(Κτυπά τη σφίιρα) 

Ο αναπεμφθεLς νόμος επαναψηφίζnαι. 

Το επόμενο θέμα εΙναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(ΤαμεΙο ΑνακουφΙσεως Eκτoπισθtντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1992". 
Νομιζω πως η ·Eκθtση έχει 'ήδη αναΥνωσθει. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Σχετικά με την ανάλυση των δαπανών της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων 

μέχρι τον προσεχή Σεπτέμβριο του 1992. τα έξοδα τα οποία εΙσηΥούμαστε για 
t'yκριση είναι της τάξης των L49.195. Υπάρχει αναλιπική κατάσταση και αν θέλετε 
να την αναγνώσω. νομίζω όμως την έχετε όλοι στα χέρια σας. Αφαιρέθηκαν μόνο 

δυο κονδύλια, κύριε Πρόεδρε. σε ό,ΤΙ αφορά τα παγκύπρια και επαρχιακό σιινέδρια, 
για το λόγο ότι δε θα γΙνουν και σε ό,ΤΙ αφορ{ι άλλες δαπάνες ύψους ί900. 

θεωρούμε ότι δεν υπάρχει λόγος να προβούμε σε άλλες δαπάνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιλότε για την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Σύνολο L49.195. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπόρχει τροπολογία την oπotα θα θέσω ενώπιον του Σώματος. 

πραnα, υπάρχουν ομιλητές άλλοι επί θέματος αρχής; Νομίζω πως έχει εξαντ

ληθεί το θέμα ή υπάρχουν ομιλητές; Εξαντλήθηκε. 

Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. 'Αρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζouν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

20. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ξαναμετρήστε αν είναι 20 με 20. 

Λοιπόν, πόσοι ψηφι.toυν υπέρ: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εναντ(ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Το άρθρο Ι εγκρίνεται με 22 ψήφους υπέρ και 20 εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'εΎΚQιση πληQωμής από το λογαριασμό του ΤαμεΙΟυ Aνακoυφtσεως Εκτοπισθέ

ντων και Παθόντων ποσού L49.195 για τη χρήση του έτους πόυ λήγει στις 3 Ι Δεχεμ
βQlOυ 1992. Άρθρο 2. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22, χύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντtoν: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
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ΤΟ άρθρο 2 fΎΧρίνεται με 22 ψήφους υπέρ και 20 ψήφους εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπαVΗθoύν. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφι.ζouν εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. κύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ όρθρο 3 εyxρ~νεται με 22 ψήφους υπέρ και 20 εναντίον. Προχωρούμε σtην 
τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα avαqreQttaL ως ο περί Ειδικεύσεως ΣuμπληρωμαΤLΧής 
Πιστώσεως (Γαμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) 
του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφι.ζουν υπέρ: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(Κ τ\lπά τη σφύρα) 

ΤΟ νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 22 ψήφους υπέρ και 20 εναντίον. 

ΤΟ επόμενο θέμα είναι "Ο περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης Τοξικομανών 

Νόμος του 1990". 
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(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναΥνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓIATQ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΕΡlθΑΛΨΗΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΧΕΙ

ΡΙΙΗΣ ΤΟΞΙΚΟΜΑΝΩΝ ΝΟΜΟΙ ταΥ 1990" 

Πα~νι:ες: 

Euστάθι.oς Euσταθl.oιι. Πρόεδρος 

Σoφoκλτ'jς Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠΟUQ'rοuρίδης 

Κοίτη Κληρίδου 

Γι.αννάκης ΑΥαπΙΟ" 

Παύλος Παπαγεωργ(.ου 

Αριστοφάνης ΓεωργΙΟυ 

Μάρκος Κ\ιπριανο\ι 

Η KOινoβQυλεuτιχτ'ι ΈπΙΤQOπτ'j Νομικών μελέτησε το πιο πόνω νομοσχέδιο σε 

πέΥΣε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 3 ΟχτωβρΙΟυ 1991 
μέχρι 4 louνΙO" Ι 992. Στο στάδιο ττις μελέτης του υπό <nιζήτηση νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και εξέφρασαν ης απόψεις ΤOuς εκπρόσωποι των ΥπουργεΕων Δικαι.ο

ΣΎVΗς και Υγείας, εκπρόσωποι του ΓραφεΙΟυ του Γενικο\ι Eισαγγελtα της Δημοχρα

τιο.ς και ο Επίτροπος Νομοθεσίας. Απέστειλε επίσης τις απόψεις του γραπτώς ο 
Γενικός Γραμματέας Νέας Γενιάς και Γραμμαtέας της Εθνικής Επιτροπής για την 

Πρόληψη της ΔιαΚΙVΗσης και Χρήσης Ναρκωτικών. 

Ως γνωσι:ό, η μελέτη του πιο πάνω νομοσχεδίου είχε αρχίσει από την Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Νομικών της πρoηγoίJμενης Βουλής αλλά δεν κατέστη δυνατό 

να ολοκληρωθει. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρiιθμιση των θεμάτων 
που σχετίζονται με την περίθαλψη και θεραπεία των θυμάτων της παράνομης 

χρήσης ναρκωτικών φαρμάκων και ψυχοτρόπων ουσιών. 

Ειδικότερα με το υπό αναφορά νομοσχέδι.ο προνοούνται τα ακόλουθα: 

(ο) Η έκδοση δικαστικών διαταγμάτων για την κράτηση και περίθαλψη 

ανήλικων τοξικομανών σε ειδικά κέντρο. αποτοξίνωσης. 

(β) Η tκδoση διατάγματος ενδονοσοκομειακής περίθαλψης τοξικομανών 

μετά την καταδίκη τους. 

(γ) Η αναβολή επιβολής ποινής σε καταδικασθέντες τοξικομαvtΙς υπό τον 

όρο ότι θα uπoβληθoύν σε MOtoξLvωoη. 

(δ) Η έκδοση διαταγμάτων μεταφοράς τοξικομανών φυλακισμένων σε ειδικά 

κέντρα αποτοξίνωσης. 

Κατά τη μελέτη του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την Επιτροπή ιδιαίτερο 

αντικείμενο συζήτησης αποτέλεσαν οι προτεινόμενες διατάξεις για την τήρηση 

μητρώου περίθαλψης από το Διευθυντή ΨυχLOτρικών ΥΠηρεσιών και την UΠΣXΡΈΩΣΗ 

από τους υπείJθuνoυς των κέντρων αποτοξίνωσης να διαβιβάζουν σ' αυτόν 

όλες τις λεπτομέρειες σχετικά με τους τοξικομανεις που καταφεύγουν στα κέντρα 

αuτά. ΣίJμφωνα με τις απόψεις τόσο του YπoUΡγεΙOυ Yγεi.ας όσο και το\l Γενικού 

Γραμματέα Νέας Γενιάς, οι οπο(ες διαβιβάσττικαν στην Επιτροπή γραπτώς, το εν 
λόγω μητρώο, κατά τη γνώμη τους, δε βοηθά αλλά υπoσxό:πtε~ τη θεραπευτική 
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προσπάθεια και είναι δυνατό να θεωρηθεϊ: από τους ενδιαφερόμενους ως φακέλωμα. 
Είναι επίσης δuνατό να δημιουργήσει αισθήματα φόβου στους τoξικoμανεl.ς κο.ι να 

τους εμποδίζει από του να ~ητoύν βοήθεια. Σύμφωνα με τις ίδιες πιο πάνω απόψεις 
το μητρώο εΙναι αναγκαίο αποκλειστικά και μόνο για στατιστικούς σκοπούς και 

μόνο ως τέτοιο πρέπει να τηρείται. 

Η Koινq30υλεutική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοοχεδtoυ. προχώρησε με την χαι:' όρθρο εξέτασή 

10υ. Από την εξέ'Σαση αυτή έχει προχύψει τι ανάΥχη για τις πιο xό:tω τροποποιήσεις που 
θεωρούνται αναyxαLες για σκοπούς καλύτερης και ωτοτελεσματιχότερης εq::ιαρμoyής 10υ 
νόμο\! που πρoτεΙνttOΙ: 

(ο) Μετονομάζονται τα κέντρα αποτοξίνωσης σε κέντρα αποτοξίνωσης και 

aπεξάρτησης' όρος που θεωρείται πιο δόχιμος, αφού τι αποτοξίνωση 
διαρκεί μόνο μερικές μέρες ή βδομάδες, ενώ τι πραγματική σωμαηκή και 

ψυχική απεξάρττιστι ΣUVΤΊθως είναι μακροχρόνι.α. 

(β) Καθορίζεται χωρίς καμιά αμφιβολία δη όλα τα στοιχεία που καταχω· 

ΡO'ύνtαι στο τηρούμενο μl1Τρωο περίθαλψης δε θα αποκαλώπονται παρά 

μόνο με Τl1ν έΥΥραφΤ1 αίτηση ή σuyxατάθεση του τοξικομανούς Τι του 

νόμιμου κηδεμόνα του ή με αHι.oλoγτιμtvo διάταγμα του ΔικαστηρΙΟυ 

που εκδιδεται προς το συμφέρον της δημόσιας ασφάλειας ή τν:ς δημόσWς 

τόξης Τι της δl1μόσιας υγείας. 

(γ) Παρέχεται η δυνατόΤl1τα στο Δικαστήριο, πριν από την έκδοση διατάγ. 

ματος περΙθαλψης να εξασφαλ(.ζει, αν το κρίνει σκόπιμο, πρώτα τις 

απόψεις του τoξικoμανoUς. 

(δ) Παρέχεται η δυνατότητα στον τοξικομανή να ζητά από το ΔιεUΘυντή των 
Φuλακών Τι, στην περl.πτωση που αυτός αρνείται να υποβόλει ή να δl.O.βι.-

βάσει την αίτηση, να Ι;ητά με απευθείας αίτησή του στο Δικαστήριο την 

έκδοση εντάλματος μεταφοράς του από τις φυλακές όπου εκτ(ει ποινή 

φUλάκισης σε κέντρο για παροχή περίθαλψης. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Koινoβoυλεuτιxή Επιτροπή Νομικών εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδΕου οε νόμο, όπως αυτό έχει 
τελικά διαμορφαιθεΙ και αφού τρο:παιι:οιηθεΙ ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ~O 
περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμος του ]99'2". 

Τα Μέλη της Επιτροπής. Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ· 
Αριστερά.Νέες Δυνόμεις συμφωνoUν με τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου, διαφωνούν όμως με τις πρόνοιες που αφορούν την τηρηση μητρώου περί.

θαλψης στο οποίο να καταχωρoίtvται όλες οι λεπτομέρειες σχετικά με τον τοξικο· 
μανή. Αηί της πρόvoιας αυτής οι πω πάνω Βουλευτές EL<nfyoύvtaL την Πιρηση 

αρχείου για στατιστικούς σκoπouς στο οποίο θα αναφέρονται μόνο τα αρχικά του 

ονόματος του τοξικομανο'ύς, η ηλικία, το φύλο, 11 ημερομηνία γέννησης και ο τόπος 
καταγωγής, χωρίς οποιεσδήποτε άλλες λεπτομέρειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. εΥΣΊΆθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κUριoι συνάδελφοι, με το νομοθέτημα το οποΙΟ θα ψηφί.

σουμε τώρα ολοκληρώνεται η voμοθεσία που αφoρt.ι την κατoχfι και χρήση ναρχω-

τικών κι έτσι τερματ(.ζεται μια μεγάλη σειρά διαβουλε'ύαι:ων για τον εκσυγχρονισμό 
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111ς νομοθεσί.ας μας προς την κατεύθυνση αυτή. Με το νόμο που προτεΙνεται επιτρέ

πεται στο δικοστήρισ να επιβάλλει. ανtΙ ποινής, την απoθερ(:ιπeuση -του τοξικομα

νούς και εισόΥI!'(αι και ενισχύεται ο θεσμός Τ11ς εθελοντικής αποτοξΙνωσης στην 

περίπτωση ναρχομανών. Νομί!;ω ότι 11 Κυπριακή Δημοκρατία με τα νομοσχέδια 
αυτά εxσuyχρoν(ζει πλtoν το δ(χαι.ό μας και το εναρμονίζει με 10 δΙΧαιο των ευρω

ΠQ"ίxών χωρών. Εχε(νο που μtνeι πλέον να πούμε εΙναι να ευχηθούμε όπως ο νόμος 

αUΤός ΕΠιτελέσΕΙ την αποστολή του και όπως 11 χ\!βtρνηση προβεί το ταχύτερο 
δυνατόν σττι δημιoυργtα των κατάλληλων θεραιτευτηριων για την εξυπηρέτηση των 

σχοπών του νόμου πο\! προτεΙνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργ(ου. 

Α. ΓεΩΡΓΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Όπως φoEVftat και στην Έκθεση. 10 ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις είχε 

ΕXφeάσει ης επΙφUλόξεις του ει.δΙΧά στο σημεΙΟ 'της τήρησης μηtρώου σε σχέση με 

εκεΙνους οι οποΙοι είτε μετά από α(Τ110η του πΟ'τέρα τους, όταν είνα~ αvτlλ~κoι, είτε 

εθελοντικά, όταν είναι ε'Y1jλικες, εισέρχονται στα διόφορα ιδρύματα αποτοξίνωσης 
και aπεξάρτησης. Πιστείιουμε ότι δεν πρέπει να τηρείται εκείνο το μητρώο που 
προβλέπεται στο άρθρο 4 του νόμου, γιατί με αυτό τον τρόπο -σύμφωνα και με τις 
γνώμες των ειδικών ιατρών που βρίσκονται στην Κύπρο, αλλά και πολλών ιατρών 

του εξωτερικοu που έχουν αρθρογραφήσει επί του θέματος και όπως LoχueL _ώρα 

και σtην Eυρώπη~ αν θα δι.αtηρηθεΙ αυtό το μητρώο για όλες τις περι.πtώσεις και 

καθολικά. αντί να ενθαρρ"ύνουμε και να δώσουμε κίνητρα σε εκείνους τους α'Y1jλι

κους οι οποίοι, είτε μέσα από τις παρέες ,ους ELtt λόγω κό.,·tοιων πιριοτόσεων. 
είχαν παραO\lQθεΙ στη λήψη titOLooν _οξικών φαρμάκων που ,ους μετέtΡεψCJ.ν σε 

τοξικομανε(.ς, δε θα ,ους επιτρέψουμε να διαθέτουν τους eamoίIς τους ο' amd 'Ια 
ιδρύματα, για να βοηθηθο"ύν και να θεραπεuθo"ύν και να μπουν ξανά στην κοινωνια 

ως ωφέλιμοι πολίτες. Επίσης σ' εκείνους _ους ε'Y1jλικες που θα ήθελαν να μπουν 

σ' αυτά τα ιδρuματα και να δεχθο"ύν τη θεραπεια η oπol.α προσφέρεται και πόλι θα 

προσφέραμε αντικίνητρο με την τήρηση tOU μητρώοu. όπως προδιαγράφεται με το 
όρθρο 4 του νόμου, που πραγματικά θα δημιοuργει, αν θέλετε, ένα είδος φακελώ
ματος γι' αυτούς _ους ανθρώπους για πριί.ltΤΙ φορό.. Και είναι δυσβάσtαXΤO από 

_ώρα να νομοθετήσουμε για κάποιους α'Y1jλικους οι οπο(οι δεν έχουν OJtοι.αδήποtε 

xataMXTI σε βό:ρος τους ότι θα πρέπει οι ίδιοι ή οι γoνεLς τους να έχουν αυιoUς τους 
φακέλους οι οποίοι θα βρtσχoνται στη διόθεση κό.ποιων προσώπων. αφού, γνωρ(ζο

ντας 'Ιην πολιτική πρακηκή στην ΚUπρο. σίγουρα θα είναι εκτεθειμένοι οε κάποιους 

κινδύνους. 

Πρόσφατα συζητήθηκε το θέμα αυτό τόσο στο Φορέα Νεολαί.ας όσο και σε 

όλλους χώρους που ασχολούνται με τα θέματα autd της νέας γενι.άς, της προστασwς 
της νέας γενιάς, αλλά και της παροχής κιVΤΙtρων για υγιή απασχόληση της νtας 

γενι.άς. Και πρέπει να ποuμε ότι αυτές οι απόψεις τυγχάνουν καθολικής UΠOσtήριJ;ης 
και πιστεύω ότι η Βουλή _ων Αντι.προσώπων θα πρέπει να ανταποκριθεί σ' αυτό το 

αΙtημα της νέας γενιός και να καλύψει αυτό το θέμα. 

Είναι γι' αυιό το λόγο nou έχουμε συμφω'Y1jοει με το περιεχόμενο και τους 
στόχους αυτού του νομοσχεδίου, έχουμε χαιρετίσει την xatdeeoη αυτού του νομο

σχεδίου και είμαστε υπέρ της δημιουργίας αυτών των κέντρων αποτοξίνωσης και 

Ι 
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aπεξάρτησης. Και εΙναι γι' αυτό το λόγο που θα ψTJφ(σoυμε και το νόμο ΥΙ' αυτό το 

σκοπό. nα να υπόρχει πλι!ον και επΙσημα ένας τρόπος ελέγχου αυτών των δεδο

μένων της ωcεξάρτησης των τοξικομανών από -ι:ην κακή αυτή έξη. Για να μπορέσει 

να προχωρήσει η Βουλή, έχουμε καταθέσει, και έχει μοιραστεΙ σε όλους τους συνα

δέλφους, σχετική πρόταση τροποποιητική του άρθρου 4, στο οποίο ε'ισηγούμαστε να 
προστεθεί το εξής: 

"Νοείται ότι, στις περuπώσεις έκδοσης διατάγματος περΙθαλψης ανηλίκων 

σύμφωνα με τις παραγράφους (Ι), (2) και (3) αυτού το\l άρθρου, το όνομα του 
OVT1lLxOU. όπως και όσων τυγχάνουν εθελοντικής θεραπεΙΟς δεν καταχωρείται στο 
μητρώο. παρό μόνο τα αρχικά του ονόματος, 11 ημερομl1νΙα γέννησης και η επαρχία 
τσυ ως άνω προσώπου για σκοπούς μόνο στατιστικής. Μ 

Και σ' αυτές τις χώρες της Ευρώπης που δεν τηρείται το μητρώο τηρούνται 

αυτά ακριβώς τα στοιχεία, δηλαδή τα αρχικά του ονόματος, η ημερομηνία γενντ'ισεως 

και η επαρχία ή ο νομός -εκεΙ που υπάρχουν μεγαλύτερες επικράτει.ες από την 

Κύπρο- για να μπορεί να κα.αχωρηθεΙ η σuγκεκρφένη περίπτωση και να μην υπάρ

χουν δι.πλoγραφtς, για να μην υπάρχει παραπλάνηση του κοινού για τον όγκο του 

προβλήματος των τοξικομανών. 

Γι' αυτό το λόγο καλούμε και τους συναδέλφους να υιοθετησουν την πρόταση 

που προτείνουμε, για να δώσουμε πραγματικά κίνητρα σ' αυτούς που υποφέρουν 

απ' αυτή τη μάστιγα .ων ναρκωτικών να βοηθηθούν και να θεραπευθούν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρl.Oι συνάδελφοι, 

Πάνω στην τροποποίηση που προ.είνει το ΑΚΕΛ η ομάδα μας θα διαφωντ'ισει . 

Έχει συζητηθεί κατά κόρον το θέμα στην Κοινοβουλευτική Επι,ροπή Νομικών και 

ειδικά το όρθρο που αφορά το μητρώο περίθαλψης. Ειδικά η Ε..-τιτροπή Νομικών 
πρόσθεσε συyxεκριμtνες πρόνοιες. ούτως ώστε να καθίσταται ποινικό αδίκημα η 
αποκάλυψη στοιχε(ων που περιέχονται στο μητρώο και δυσκόλεψε τρομερά τον 

τρόπο σ...-τοκάλυψης των στοιχείων, που βασικά γίνεται μόνο με απόφαση του δικα

στηρίου. Δάκτυλος του ΑΚΕΛ αυτός. 

Ο λόγος βασικά που θα διαφωντ'ισουμε είναι το ότι υπάρχουν λόγοι που 
επιβάλλουν την ύπαρξη του μητρώου. Πρώτα απ' όλα οι περισσότεροι από αυτούς 
τους τοξικομανείς που πρoβλtπoνται στο νόμο θα προέρχονται από αποφάσΗς του 

δικαστηρίου. Ή θα είναι ανiιλικoι οι οποίοι θα περιθάλπονται με ένταλμα του δικα
στηρΙΟυ ή θα είναι φυλακισμένοι ή κρατούμενοι ή για ποινικά αδικήματα κατηγο

ρούμενοι. επομένως θα πρέπει το δικαστηρLO. όπως και η πολιτεία. όπως και οι 
σuyyενt{.ς τους, να μπορούν να παρακολουθούν αν πράγματι έχουν πάει στο κέντρο 
και αν έχει γίνει αυτ'" η διαδικασία που προβλέπεται. Επίσης θα χορηγο"ίινται 

διάφορα φάρμακα σ' αυτούς τους ασθενε(.ς και επομένως θα πρέπει να υπάρχει 
συγχεκρφένο μητρώο, για να μπορεί να υπάρχει κάποιος ελέγχος. Και τέλος πιστεύ

ουμε ότι, με τα εχέγγυα που έχουν μπει όσον αφορά το ποινικό αδίκημα της αποκά· 

λυψης των στοιχείων, στην πραγματικότητα υπάρχει πλήρης προστασία. υπάρχει 
εχεμύθεια και κανένας δε θα τολμούσε ..-το.έ να αποκαλύψει τα στοιχεία με κίνδυνο 
να πάει στη φνλακή. 
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Από την άλλη πλευρά όμως αmό που έxε~ σημασι.α είνα~ κατά πόσο αυτό το 

μητρώο θα εμποδίσει τους τοξικομανείς να θελτΊσouν να μπουν (πο κέντρο για 

απεξάρτηση. Πιστεύουμε ότι είναι τέτοια η μορφή και του κέντρου και του μητρώου 

που, αν ένας τοξικομανής πραγμαηκά θέλε~ _ην απεξάρτηση και πραγματικά θέλει 

να θεραπευθεί, δε θα τον ενοχλτΊσει 11 ιδέα ότι σε κάποιο απόρρητο μητρώο θα κατα
γραφεί το όνομά του για ι.ατρικούς σκoπoiις. Ας μην ξeχνOίιμε ότι μιλάμε για ΕΠικίν

δυνες περιπτώσεις. Μπορεί να wι:{ιρξouν θάνατοι. μπορεί να "πάρ!;ouν οποιεσδή

ποτ!,! αντενδείξεις στη θεραπεία και αν δεν υπάρχει ένα πλήρες ιατρικό μητρώο με 

όλα τα στOιχεLα και το Wτρικό παρελθόν, μποριί αύριο στον κάθε ασθενή να 

υπάρξει άσχημο αντίχτυπο, ιδιως ιατρικά. και να μην υπάρχει πουθενά κάποιο 

μητρώο απ' όπου να μπορεί να Ελεγχθεί το ιστορικό 10υ, κάποιο ιατρικό μητρώο 
που θα δώσει τις ενδε!.ξεLς με ποιο τρόπο πρέπει να σννεχιστεΙ τι θεραπεία του. 
Γι' αυ'Σό πιιπεύουμε όη ο νόμος, όπως έχει έρθει από ττι Γενική Εισαγγελία κα~ 

ειδικά με ης προσθήκες που έχουν γίνει από ττιν Επηροπή Νομικών για το μτιτρώο 

περΙθαλψτις, παρέχει αρκε'Σά εχέγγυα ττις εχεμύθειας και γι' αυτό βεβαίως Ψτιφ(ζουμε 
το νόμο. αλλά ε(μαιπε εναντίον ττις τροποποίτισης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν άλλοι ομιλΤΙ'Σές: 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλτιτές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμτινεία. Άρθρο 2. 

Κέντρα αποτοξίνωσης και απεξάρτησης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση, επομένως τα άρθρα εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μτιτρώο περΙθαλΨτις. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ υπάρχει τι πρόταση ττιν οποία έκανε τι κοινοβουλευτική ομόδα του ΑΚΕΛ. 

Πόσοι Ψτιφίζουν υπέρ 'Σης πρότασης όtι για τους ανήλικους και τους εθελοντές δε θα 

τηρείται μτιτρώο. παρά μόνο με τα αρχικά, την τιμερομτινί.α γεννήσεως και την 

επαρχία, όπως έχει προτείνει το ΑΚΕΛ: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η τροπολογία aπoρρι.πτεται. 

Προχωρούμε. 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διάταγμα περίθαλψr)ς ανηλιχου. Άρθρο 5. 

Άσκηση ποινικής δίωξης μόνο με τη σvyκατάθεση του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατιας. Άρθρο 6. 

Διάταγμα ΠΕρίθαλψης σε κέντρο. Άρθρο 7. 

Με όρους αναβολή επιβολής ποινής. Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 5 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένταλμα μεταφορό:ς από τις φUλαχές σε κέντρο. Άρθρο 9. 

Κανονιομοι. Άρθρο 10. 

Έγκριση των Κανονισμών από τη Βουλή των ΑνtLJtροσώπων. Άρθρο 11. 

Διαδικαστικοί χανονισμοι. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση: 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 9 μέχρι 12 EΎXρΙvovι;αι. 

Τρίτη ανάγνωστι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφtρεται ως Ο περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης Toξι~ 

κομανών Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψΤιφιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τωΣά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψTJφίζετoι σε νόμο. 

Το επόμενο Ε*μα εΙνα~ "Ο περί Πρo\lπoλoy~σμoύ 'του eEo'tQ~xoiJ Oρyαν~σμoύ 

Κύπρου Νόμος 'του 199'2". 

(Η Έκθεση θεωρiιθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ OIKONOMIKQN ΚΑΙ 

ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 
ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΤΟΥ θΕΑΤΡIΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΚΥπρογ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Jερoδ~ακόνoυ. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρχιδης 

Ανδρέας ΓεωρΥ[ου 

Γ~αννάΚΊ1ς Κασουλιδης 

Αβραάμ Α νtωνΙoυ 

ΚΙκης ΚαζαμΙΟς 

Ανδρέας Φιλί.ππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος ΚυΠΡLOvoύ 

Τάκης Χα'tζηδημη'tρΙου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Koινoβouλευnκ~ Επι'tροπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμού μελέτησε 'το 
πιο πάνω νομοσχέδιο, 'τ0 οπο[ο xa'to'ttθηxE στη Βουλή σης 14 Μα·ιυυ 199'2. σε δύο 
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σννεδρLες της πο" πραΥμαtοποιήθηχαv OΤLς 27 Μα\ου και 3 Ιουνίου 1992. Στο 
στάδω της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επn'QOπή εκπρόσωποι 

του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης του θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου. 

Στον προυπολΟΥιομό ΤΟ\l θΟΚ, όπως αρχικά χατατέθηκε στη Βουλή, προβλέ
XOvtaL δαπάνες f:l.(Jl7. 755 και έσοδα του ί&ου ύψους. Το με:Υαλύτερο κονδύλι των 
εσόδων του Οργανισμού (ποσό f.l.285.5ΙO) προέρχεΊαι από χορηγ{.ες και συνει

σφορές, ενώ ένα άλλο ποσό της τάξης των i590.0 Ι Ο προέρχεται από δάνεια και 
κυβερνητικές προκαταβολές. 

Η πολιτική του οργανισμού. όπως αmή ανηκα10mρι.ζnοι στις πρόνοιες του 

υπό συζήτηση Προυπολογιομο\ι και αναλύθτιχε από τους αρμοδίους του θΟΚ. χαρα
Χ'τ:ηριζεται από οικονομική περι.σuλλoγή, χωρίς να νποβαθμίζεται ο αναπτυξιακός 

ρόλος του Οργανισμού. 

Από την ανάλυστι του Προ\.lπολΟΥισμού του θΟΚ διαπιστώθηκε όη αυτός 
καταρτίστηκε με δαπάνες κατά πολύ ΠLO αυξημένες από ότι οι διαθέσιμοι πόροι 

χρηματοδότησής του, γι' αυτό και ζητήθηκε από τον Οργανισμό να αναπροσαρμόσει 

τον ΠροιΙπολογισμό του ανtiλoγα, ώστε οι προβλεπόμενες δαπάνες να μην ξε.περ. 

νοόν τους πόρους χρηματοδότησής του. 

Ο προυπολογισμός του θΟΚ, όπως τελικά διαμορφώθηκε, περιλαμβάνει 

συνολικά έσοδα ΙΙ.902.755 και δαπάνες του ι.διου ύψους. 

Με βάση τα πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη βουλή την ψήφιση 

σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη. Υπάρχουν ομιλητές: 

Ορίστε. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πιστεύω ότι το νομοσχέδιο αυτό θα t..LρEne να είχε παραπεμφθεί και στην 

Επηροπή Παιδείας και όχι μόνο στην Ε.-τιτροπή Οικονομικών και προυπολογι.. 

σμού. διότι δεν είναι μόνο οικονομικό μέρος που έχει, αλλά αφορά και έναν πνευμα· 
ηκό οργανισμό ο οποίος αναφέρεται στο κοινωνικό σύνολο. Γι' αυτό πιστεύω πως 

θα έπρε.πε ορισμένα άρθρα να τα είχε δει και η Επιτροπή Παιδείας. 

Αυτό φυσικά δεν ξέρω πώς θa γίνει. αν θα πρέπει να αναβληθεί ή να περΔσει 

και να παραπεμφθΕί αργότερα και στην Επιτροπή Παιδειας, για να μελετήσει 

ορισμένα Q.ιίό τα άρθρα του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩ:Ν: 

ΟΙ ενστάσεις για το σε ποια Koινoβoυλεuτική Επιτροπή παραπέμπονται γίνο

νται "'ην ώρα της παραπομπής. Γι' αυτό δυστυχώς αυτό το πράγμα δεν είναι δυνατό. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Απλώς χάριν τάξΕως, κύριε Πρόεδρε, για τη σωστή τήρηση των πρακτικών θα 

ήθελα εδώ να επαναλάβω τη θέση μας. επειδή (Πην Έκθεση φαίνεται ότι είναι 

ομόφωνη η απόφαση της Επιτροπής. Είναι ομόφωνη, όπως διαμορφώθηκε μετά την 

" 
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τροποποίηση, όπως αυη'ι έγινε α,"tό την πλειοψηφΙα της Επι"Ι'ροπής, με τη μείωση του 

ΠΡOUπoλoγισμoύ εξόδων κατά {125.000 περΙΠου, που ouσt.αστικά προήλθε από τη 
μείωση της χορηγΙας του κράτους προς το θQK. 

Με την τροπολογία αυτη, Ο οργανισμός επανακοτέθεσε τον προ\lπολογισμό 

του tχσντας υπόψη αυτή τη μείωση. Δε θα uπεισέλθω περισσότερο στην ουσία του 

θέματος, γιατί αυτό το πράξαμε με τη συζήτηση του ετήσιου προυπολογισμού του 

κράτους. Απλώς έχανα την αναφορά για τη σωστή τήρηση των πρακτικων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι σαφές ότι πρόκειται περί. του νέου προυπσλογισμού. 

Η κ. Ρήνα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, οπωσδήποτε η θεατρική ανάπτυξη στην Κύπρο είναι ένα κεφά
λαιο για τον τόπο και πολύ σωστά η Βουλή αυτή εγκρίνει προυπολογισμό για επιχο

ρήγηση. Αλλά οπωσδήποτε η Επιτροπή Παιδεί.ας είναι σωστό να ασχολείται με την 

ουσία των δραστηριοτήτων του θΟΚ και εγώ θα εΙQηγoύμoυν, όταν έρχονται οι 

προυπολσγισμοΙ για το θΟΚ, παράλληλα και αυτεπάγγελτα η Επιτροπή Παιδείας 

να βλέπει την oυσLα των εξόδων και το πώς βελτιώνεται περαιτέρω η θεατρική μας 

ανάπτυξη. Γιατί οπωσδήποτε σε έναν τέτοιο οργανισμό υπάρχουν πάντοτε περι· 

θώρια βελτίωσης και ανάπτυξης. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πάγια θέση είναι ότι τα νομοσχέδια δεν πρέπΕΙ να παραπέμπονται τυπικά, Π.χ. 

επειδή είναι οικονομικά στην Επιτροπή Οικονομι.χών και προυπολογισμού, αλλά 
ανάλογα με τη φύση τouς. Όπως ει,-ια. αιπό μπορεί να γίνει κατά την ώρα της παρα· 

πομπής. 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μια υπενθύμιση. Σε αυτόν το τόπο. όπως και σε κάθε τόπο, φορέας πολιτισμού 

δεν είναι μόνο το θέατρο. Βεβαίως το θέατρο εί.ναι βασικός φορέας. Υπάρχουν όμως 

και άλλοι πολλοΙ φορεις, κυρίως φορείς που 6α.σ!.tονται στο μεράκι ανθρώπων, στην 

πρωτοβουλΙα ανθρώπων. και κάνουν ποΑ\! αξιόλογο έργο. ΔUOΤUΧώς σε αυτο\ις τους 

πλείστους φoρεl.ς καμιά επιχορήγηση από το κράτος δε δίνεται και θέλω να ε"ύχομαι 
και να ελπίζω ότι αυτή η φωνή που ακούεται αυτή τη στιγμή θα ηχήσει σε κόποια 

ανοικτά αιπιά. έΊσι ώστε επιτέλους και άλλοι πολΙΊΙστικο( φορείς να τύχουν μtρψνας 

και φροντΙδας από ΊΟ κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλl.ππoυ. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύρLξ Πρόεδρε. Εκτός αυτών που ανέφt:ρε ο συνάδελφος 
κ. Καζαμίας -τις θέσεις μας, όπως υποστήριξε, τις αναπt'ύξαμε στην αρμόδια KoLVQ
βoυλεuτική Επιτροπή· θα ήθελα να προσθέσω μερικά άλλα πράγματα. Ο θΟΚ εΙχε 

κατά τα τελευτα(α τέσσερα χρόνια δεχθεί κριτική κα~ περικοπές από την πλειΟψηφ(α 

της Boυλ~ς. κατά κανόνα κάθε χρόνο. Έτσι και φtΊoς δε γλιτωσε αυτή την κριτικ~ 
και αυτές τις περικοπές. Για φέτος. το σΠΟΊέλεσμα θα είναι ο θΟΚ να μην μπορέσει 
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να ασκήσει στο βαθμό που ο οργανισμός θέλει την πολιτιστική πολιτική του. Έτσι 

για παράδειγμα δι θα μπορέσει να συμμετάσχει στον πολιτιστικό Σεπτiμβρη ούτε θα 
μπορέσει να προχωρήσει στα αναπτυξιακά του προγράμματα. Όσον αφορΔ τις 

παρατηρήσεις που εξέθεσε ο συνάδελφος κ. θεοδώρου, νομ(ζω ότι είναι κοινός 

τόπος να πούμε ότι το θέατρο είναι μια ιδιαίτερη μορφή tiXYη; και σίγουρα δεν 
είναι η μόνη μορφή τέχνης. Αλλά, από τη στιγμή που έχουμε το θΟΚ, θα έπρεπε να 

του δίνουμε εκείνες τις δυνατότητες, ώστε να μπορεί να ασκήσει την πολιτιστική 

πολιτική του. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗΚΟ υπογραμμίζει και υποδει
κνύει παράλληλα προς την ΕΙnτροπή Παι.δεί.ας, στην περίπτωση που θα εξετάζει την 

ουσία των προυπολογισμών του θΟΚ, όπως προσέξει τσ ακόλουθο: 

Δυστυχώς τόσο ο θΟΚ όσο και το Υπσυργείο Παιδείας και η κυβέρνηση 

γενικά καμιά απολύτως βοήθεια δε χορηγούν σε ι.διωτικούς οργανισμούς οι οποίοι, 
παράλληλα με την προσφορά τους στα πολιτιστικά μας πράγματα, επιδεικνύουν όχι 

μόνο εντός. αλλά και εκτός της Κύπρου μια έντονη πολιτιστική δραστηριότητα, την 

οποία οπωσδήποτε πρέπει η δική μας πλευρά με τα δικά της μiσα να ενισχύσει στον 
καλύτερο δυνατό βαθμό. διότι αυτοί οι άνθρωποι και οι οργανισμοί είναι σήμερα οι 

κατάλληλοι πρεσβευτές μας στο εξωτερικό σε ό,η αφορά την πολιτιστική μας κατά
σταση. θα ήθελα λοιπόν να τονίσω και πάλι ότι η δική μας πλευρά UΠoστηρίζει 

έντονα όχι μόνο την αύξηση της χορηγίας προς το ελεύθερο θέατρο. η οποία είναι 

χαμηλή. αλλά παράλληλα και το να γίνη μελttη για την οικονομική ενίσχυση πολιτι
στικών ομίλων. πολιτιστικών οργανώσεων, όπως είναι για παράδειγμα αυτή της 
~ Διάστασης~ στη Λεμεσό και η χορωδία του 'Αρη. αλλά και άλλοι . οπουδήποτε υπάρ

χουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι. κύριε Πρόεδρε, επει.δή έχει γίνει πολύς λόγος για τη μειωση της eJtLXOΡiI

Υησης . θiλω να υπογραμμίσω ότι ο θΟΚ παLρvει πάρα πολύ ψηλή επιχορήΥηση και 
θέλω επίσης να τονίσω ότι για κάθε εισιτήριο που πωλεί ο θΟΚ τον ΕΠιχορηγούμε 
περΙΠου κατά η0 και. αν η Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού και η βουλή 

τώQα. η πλεΙΟψηφία, έχει επιφέρει μείωση στην επιχορήγηση -ουσιαστικά άφησε τα 
(δια επΙΠεδα με πέρσι- είναι γ ια να δώσει ένα μήνυμα στο Διοικητικό Συμβούλιο του 

θΟΚ και στη διΕΊΙΘUΝΣΉ του. όη δεν μπορεί. κάθε χρόνο να προγραμματ(ζει τους πρου

πολΟΥισμούς το\l ανεξέλεΥχτα. Το άλλο που θέλω να πω είναι ότι η μησλύτερη 

α.ί10tuχ(α της διεύθυνσης ΤΟ\l θΟΚ είναι που δεν έχει καταφέρει να δημιουργήσει 

θεατρόφιλο κοινό. Δεν αυξάνονται τα εισιτήρια κάθε χρόνο. Αντίθετα τα τελεuταια 
χρόνια άρχισε να παρουσιάζεται μείωση και από 65 000 που συνήθι.ζα.ν να πωλούν τα 
προηΥο'ύμενα χρόνια -αν θυμάμαι καλά- το 1991 έ..-ι:εσαν στις 52 000 - 53 000. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. Κα!;αμιας. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Λυπούμαι. κύριε Πρόεδρε, που είμαι αναγκασμένος να δευτερολογήσω. ιδιαί
,"ερα πάνω στην τελευταία αναφορά για το θέμα της μείωσης των εισιτηριων του 

θΟΚ. Πιστεύω ότι θα ήt"αν. κατά την ταπεινή μου άπΟψη, πρόχειρη προσέγγιση να 
μιλήσουμε αποχΛειστικά και μόνο για τη μείωση ,"ων εισιτηρίων του θΟΚ. Ξέρουμε 

ότι ο θΟΚ επιχορηγεί και κάποιες άλλες θεατρικές ομάδες. θα ήταν ευχής έργο να 

έχει και ο θQK χοι το κράτος την οικονομική δυνατόtητα να ΕΠιχορηγήσει χοι 

άλλους πολιtι(Πικούς ομιλους. όπως πολύ σωστά αναφtρθηκε από tO ΣVΝΆδελφo 
κ. Μιχαηλίδη. Όμως, αν θέλουμε να δούμε σωστά σtατισtικά και O\J'(Κριtικά στοι

χεία του θεατρόφιλου κοινού της Κύπρου, θα πρέπει να '(α πάρουμε συνολικά. 

Διό'tΙ, αν πέρσι τi πρόπερσι υπήρχε ένας ή δύο θίασοι λιγότεροι και δημLOυργήθηχαν 
φέ'tος και άλλοι, το πρώτο λογικό που πρέ..-rει να σκεφτούμε είναι ότι κέρδισαν ήδη 
από το υφιστάμενο θεατρόφιλο κοινό. Και είναι πολύ δυσκολότερο να κερδίσουν 

νto. Άρα, αυtό ίσως να είναι πολύ πρόχειρο. 'Ομως και κάτι άλλο που συνηθίζεται 

να λέγεται είναι όtι το κάθε εισιτήρLO του θΟΚ επιχορηγείται με ένα άλφα ποσό 

λιρών από το κράτος. Αν με την ίδια λογική κάνουμε και άλλες συγκρίσεις σε 

άλλους κλάδους μη κερδοσκοπικούς, ,"ό'ιε υπάρχει ο κίνδυνος να υπεισέλθουμε και 

σε κλάδους όπως είναι η υΥε(α ή η παι.δεΙΟ. Αλλά δε θα προχωρήσω σε αυτό. θα 

μείνω (Πον αθλητισμό. που είναι το πλέον πλησιέστερο θέμα προς τον πολιτισμό. 

Εδώ θα διαιτι.στώσουμε πως ο αρμόδιος αθλητικός φορέας της Κύπρου επΙχOQηγεί 

όχι ομάδα αθλουμένων, αλλά άτομα που κάνουν πρωταθλητισμό με μερικές χιλιόδες 
λίρες. Και με το ιδιο σκεπηκό. πως είναι δηλαδή ένα συγκεκριμένο άτομο, και 

λαμβάνοντας υπόψη ότι τους παγκύπριOUς αγώνες Π.χ. ούτε οι συγγενείς των αθλου

μένων δεν τους παρακολουθούν, πρέπει να κάνουμε δεύτερες σκέψεις για μείωση 

'(ων κονδυλίων. θα ήταν όμως αυτή μια λανθασμtνη προσέγγιση. Γι' αυτό. αν υπάρ

χουν σuyxεκριμένα στοιχεΙΟ κακοδιαχεΙΡισης ή κακής διόθεσης επιχορηγήσεων ή 

άλλων πόρων του θΟΚ. τότε εμείς τουλάχιστον είμαστε πρόθυμοι να τα εξετάσουμε 

και, αν κάτι δεν πάει καλά. να το διαπισtώσoυμε. να το καυτηριάσουμε και να διευ

κρινίσουμε περισσότερο πώς σωσtότερα πρέπει να χρησιμοποιούνται αυτά τα 

χρήματα. Όμως, να κάνουμε σύγκριση και να λέμε ότι είναι πολλά που δίνουμε, 

γιατί οι ενδιαφερόμενοι είναι λίγοι, πιστεύουμε ότι αυtή η σύγκριση είναι λανθα
σμένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Κουχουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ να προσθέσω ότι ο ΟθΑΚ και μετά ο θΟΚ 
είχαν και έχουν μια σημανηκή προσφορά στην πολιτιστική κληρονομιά του τόπου. 

Αν δεν ήταν ο θΟΚ, δε θα είχαμε οπωσδήποτε σοβαρό θέατρο στην Κύπρο, δηλαδή 

αν είχαμε μόνο το ελεύθερο eta'tQO ως ,"έτοιο και αν ο θΟΚ δεν επιχορηγούσε μια 
σειρά άλλες πολιτιστικές ορ-Υανώσεις. όχι μόνο θεατρικές, αλλά ακόμα κα~ άλλες. 
ΕπΙσης θα ήθελα να πω ότι το Σατιρικό θέατρο. που ερΥάζεται παράλληλα με 'tO 
θQK και επιχορηγε[ται από αυτόν, ε[χε μεγάλη αύξηση των θεατών του, θεαματική 

αύξηση τα τεΛ.ευταΙΟ χρόνια. Γι' αυτό θέλουμε μια ισορροπ(α. δηλαδή (Πον πολιτι-

στι.χό - πνeνμαηκό τoμtα να δΙνουμε κάτι περισσότερο. Διότι δΙνουμε περισσότερα 
σε άλλους, δΙνουμε εκατομμύρια στον αθλητικό και σε άλλους τομεις και καθυστερεΙ 
ο πολιτιστικός και ο πνευματικός τομέας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Αναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑΣΊ'ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε. δεν είχα πρόθεση να μιλήσω και δεν έχω πρόθεση να 

επεκταθώ. αλλό:. αχούοντας τους συναδέλφους της Κοινοβουλευτι.χής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δννό:μεις. είναι ως εάν η αποκοπή των ί125.000 uπoδηλεΙ 

πρόθεση εναντΙΟν του θQK. Αυτό είναι αστείο χαι όχι σοβαρό, ~ιαΙτερα το να 

συζητείται ότι το να αποκόψουμε Ι125.ΟΟΟ α..-r;ό τα ΙΙ.ΟΟΟ.ΟΟΟ χαι πλtoν σημαίνει ότι 

δεν επιθυμο'ύμε την "παρξη του θΟΚ. Τουναντίον. εχείνο το οποΙΟ επιθυμούμε 

είναι σοβαρότερτι διαχείριση, σοβαρότερο ίσως tQyo. όσον αφορά το ρεπερτόριο, την 
επιχορήγηση ή τις χορηγίες προς τους πολιτιστιχο'ύς oμtλoυς. Και ορθά έχει λεχθεί 

από το\lς χ. θεοδώρου και MΙXαηλl.δη και από τους ovναδέλφo\lς το\l ΑΚΕΛ πως 

υπάρχονν και πολιτιστικοί όμιλοι πέραν του θεάτρο\l. Φυσικά αυτοί δεν είναι αρμο

διότητά το\l, για να είμαστε και δίκαιοι απέναντι στο θΟΚ. Αφορούν τη γενικότερη 

και ΕUΡ"ύτερη πολιτική του κράτο\lς και απλά. δραπόμενοι της εuχαιρίας, εκφρά

toUμE την όπΟψη ως Βουλή πως πρέπει να δοθεί η σωστή έμφαση που α..-ταιτεΙται 

προς κάθε πολnιστικό τομέα. Αλλό αλίμονο. κ'ύριοι ΣUΝΌδελφoι. να λιμε ότι η 

αποκοπή ενός κονδυλΙΟυ ίI25.000 από σύνολο εκατομμυριων \ιποδηλεί διάθεση είτε 

κατάργησης είτε εγχατάλeιψτtς της πολιτιστικής προσπάθειας του τόπου. 

Συνεπώς, εκείνο ίσως το οποίο επιβάλλεται είναι άλλη φορά να είμαστε το 

σUνoλo της Βουλής πιο εooΙσθττtoι ως προς -το πο'ύ πέμπονται και παραπtμπoνται 

οι προυπολοΥισμοΙ Και εδώ έχω τη διχή μου εtlQισθησtα. Πιστεύω ότι η Επιτροπή 

Παιδειας είναι η πλέον αρμόδια να ασχολεΙ-τοι με θέμα-τα πολιτισμο'ύ, αφο'ύ είναι 

και καθ' ύλην αρμoδtα να ασχολείται με το Υπουργείο Παιδε(ας. αλλά και με -το 

θΟΚ. Έτσι είναι. δεν είναι απλοί αριθμοΙ Διότι ασκείται πολιτική με τους αριθ

μο'ύς και δεν είναι απλή λογιστική πράξη, πόσα Χ6βεις για το ένα και πόσα για το 

όλλο. Είναι η δουλειά γΙνε;αι στον άλφα στο βήτα, στο γάμα τομέα. ο"ύτως ώστε 

ανάλογη να είναι χαι η διάθεση των διαφόρων κονδυλίων. Εν πάση περιπτώσει. 

έΎινε ό,ΤΙ έγινε και νομ(.ζω ότι. αν απαιτείται για την περαιτέρω συννχιστι του ορθού 

προγράμματος του θΟΚ περαιτέρω κονδ'ύλι. να ~ρθoνν και να το δικαιολογήσουν. 

Υπάρχει χανένας ο οποίος θα πει όχι. oπoQQ(.mttaL, διότι, εν πάση περιπτώσει, 

θιλουμε το πολιτιστικό κακό της Κ'ύ".ρου; Αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κανννας δεν ειπε ότ~ έχει πρόθεση να κλεΙσει το θΟΚ χαι 

κανένας δεν είπε να μην επιχορηγεΙτοι ο θΟΚ. ΕΙναι κρατικό θέατρο και πρέπει να 

επιχορηγεί-ται. ΤΟ θέμα είναι ότι όλα αυτά το πράγματα έχουν κάποιο μέτρο. Και η 

επιχορήγηση χάθε εισιτηρίου ΧΟ-τά ΩΟ είναι πολ" ψηλή. Λέχθηκε από τους σuναδέλ

φouς του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις ότι ο θΟΚ ΕΠιχορηγεΙ το ελεύθερο θέατρο. 

Είναι γε-Υονός ότι -τα τελευταία χρόνι.α uπάρχει ποσό. το οποίο παρouσιάζεtα~ αυξη

μένο κάθε χρόνο. που ΕΠιχορηγεί το ιδιωτικό θέατρο ή το ελεύθερο θtατρo. Όμως εδώ 

πρέπει να λεχθεΙ ότι τα λιΙΤΟιιρΥικά έξοδα του θΟΚ πλησι.ά1;ονν το ενάμισι εχατoμ~ 

μύρι.ο λ(ρες και η επιχορήγηση προς το ελεύθερο θέατρο είναι γύρω στις ΙI50.ΟΟΟ. 

Δηλαδή, ε'ναι μόνο το 10% των λεnο\lρΥΙκών εξόδων του θΟΚ η επιχορήγηση του 
~ιωηxo\ι θεάτρου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Φαίνεται πως το θέμα εξαντλήθηκε. 

Προχωρούμε στη δεύtEQ1l ανάγνωση του νομοσχεδίου, η oπotα θα γίνει δι' αναγνώ

σεως των πλαΥιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμι.ο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

'Eyκρισrι πλrιρωμής α...-τό το Ταμείο του θεατρικοίΙ Οργανισμο" ΚίΙπρου ΠOQO" 
που δεν υπερβαίνει τις ίl.902.755 για τrι χρήση του έτους που λήγει σΗς 31 ΔΕκεμ
βρΙου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν, Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

XρrισφoπoΙrισrι του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλUψrι ελλεΙμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το (διο Κεφάλαιο, Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάργrιση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος, Δεύτερο 

Μέρος. Άρθρο S. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένστασrι όπως τα άρθρα α...-τό το Ι μέχρι και το 6 εγκριθούν: 

Mrι υπαΡΧΟ1Jσrις ενστάσεως, τα άρθρα από το ι μέχρι και το 6 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε rι δεύτερrι ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτrι ανάγνωση θα γίνει διό 

τrις αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περ( προυπολογισμού του θεατρικοίΙ 
Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1992, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Mrι υπαρχούσης ενστάσεως. το νομοσχέδιο ομόφωνα ψ1')φ(ζεται σε νόμο, 

Αν αντιλαμβάνομαι καλά. για το επόμενο θέμα. που είναι ''Ο περί Διατηρητέων 

Οικοδομών Νόμος του 1991" • υπάρχη η άπΟψη όλων των κομμάτων για αναβολή. 

Ναι, ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς συμφωνούμε για αναβολή του ~ματoς. με την προυπό

θεση και με τrι δέσμευση του Σώματος ότι θα επανέλθει με τη μια Τι T1'JV άλλη μορφτ; 
προ του τερματισμού των εργασιών της παρούσας σννόδου, Διότι έχουμε την 

άπΟψη. κύριε Πρόεδρε. ότι πέρα από το θέμα. στο οποίο αντιλαμβανόμαστε τη 

δuσxoλία ορισμένων πλευρών, υπάρχουν πολύ οuoιαοτικά κίνητρα που θα παραχω
ρηθούν, τα οποία οι ιδιοκτήτες διατrιρrιτέων οικοδομών αναμένουν εδώ και πάρα 
πολλούς μήνες. Δε θα είναι δίκαιο και ορθό να αφήσουμε ένα πρόβλημα, το οποίο 

ούτως ή άλλως θα το σuναντήσoυμε όταν θα σuζrιτoύμε το γενικότερο πρόβλrιμα, να 

στερήσει αυτούς τους ιδιοκτήτες από κίνητρα, τα οποία α...-τό καιρό rι πολιτεία θέλει 
να τους παραχωρήσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αν συμφωνείτε. τότε θα αναλ1]φθεί η υποχρέωση ότι το θέμα θα εξε1:αστεΙ προ 
του τέλους της σεζόν. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Ποια είναι 1] απόφαση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για τα διαΤ1]ρτιτέα 1] απόφασ1] είναι να αναβληθεί, αλλά η Βουλή να εξετάσει 1:0 
θέμα προ 1:τις διακοπής του καλοκαιριού. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ; 

'Οχι. κύριε Πρόεδρε, είναι για την ερχόμεντι Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Εντάξει. ούτως ή άλλως υπάρχουν δύο συνεδρίες προ της λήξεως αυτής Τ1]ς 

Συνόδου. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

προ της λήξεως, όχι μετά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό εiJτα, προ 1:1]ς λήξεως. 

Προχωρούμε στο επόμενο ~μα, που είναι ''Ο περί Φόρου Προοτιθέμεντις 

Αξίας (τροποποιητικός) Νόμος του 1991 Μ. Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΓΙΚΗΣ EππroΠHΣ 01ΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ προγ

ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦ(}ΡΕΠΑΙ ~o ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ 

ΠΡΟΣΤΙθΕΜΕΝΗΣ ΑΞIΑΣ (fPOnOnOIHTIKOI) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντε~: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κ Ιχης Καζαμίας 

Νίκσς Μσυσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ννος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμο'ίι μελέττισε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηχε στις 29 Ιουνίου 1992. 
ΣΤ1] συνεδρίαση αυτή κλήΟηχαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

ΥπουρΥε(ου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται γίνονται ορισμένες αλλαγές στ1] βασική νομο

θεσία για το φόρο προστιΟέμεντις αξΙΟς με σκοπό Τ1]ν αποτελεσματικότερ1] εφαρμογή 
Τ1]ς. 

Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις είναι τροποποιήσεις κυρίως τεχνικής φύσεως 

που δεν επτιρεάζουν τις βασικές αρχές στις oπol.ες στηριζεται το όλο σύστημα 
λειτουργίας του φόρου προστιθέμενης αξίας. 

Η KOινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. αφού μελέ
Τ1]σε το υπό συζήττιση νομοσχέδLO. Εντόπισε, σε συνεργασία με τους εκπροσώπους 

Τ1]ς αρμόδιας υΠ1]ρεσίας του Υπουργείου Οικονομικών. όλες εκείνες τις πρόνοι.ες 

\ 



3316 

που η ψήφισή τους κρίνεται απαραίτητη πριν από την EφαeμOγή της νoμoθεσtας για 
το φόρο προστιθέμενης αξίας, ενώ τις υπόλοιπες τροποποιήσεις που προτείνονται η 
Επιτροπή θα τις εξετάσει σε ευθετότερο χρόνο και με βάση την πειρα που θα έχει 
στο μεταξύ αποκτηθεί από την εφαeμOγή της νομοθεσίας. 

Οι τροπολογίες των οποίων η ψήφιση προτείνεται κατά προτεραιότητα Ο\1'Υο
ψί!;ovrαι στις πιο κάτω: 

(α) Αίρεται η εννοιολογική δι.ό.χριση των όρων "επισκευές" και "συνtήρηση" 

με στόχο τη σαφέστερη ερμηνεία του όρου "παράδοση αγαθών" , ώστε να 
μη δημιουργούνται προβλήματα κατά την εφαρμογή του νόμου. 

(β) Καθοριζεται κατά τρόπο ομοιόμορφο ότι σε neQLπ"fωoη παράλειψης 
συμμόρφωσης προς τις βασικές πρόνοιες του νόμου επιβάλλεται χρημα
τική επιβάρυνση ίιψους ί50 για κάθε μήνα τέ"fοιας παράλειψης ή το 
μέρος αυτού κατά "fO οποίο διαρκεί η μTl συμμόρφωσTl, αντί των ΒΟ για 
κάθε μέρα παράλΕιψης συμμόρφωσης, που ισχύει σήμερα. 

(γ) Γίνονται οι αναΥΚQ.ίες προσαρμογές στο Παράρτημα 11 του νόμου, ώστε να 
φορολογούνται με μηδενικό σuvτελεσtή οι υπηρεσLες με-tαφoQάς αγαθών 
στο εξωτερικό και αντίστροφα, όπως και οι με-tαφoρές αγαθών από τόπο 
σε τόπο εκτός της Δημoχρατtας. Επίσης προβλέπεται ότι με μηδενικό 
σuvτελεστή φορολοΥοίινται και οι υΠTlρεσιες διαχείρισης πλοίων 

(δ) Ο χρόνος μετά το τέλος κάθε φορολογικής περιόδου μέσα στον οποίο 
οφείλει κάποLO πρόσωπο να υποβάλει τη φορολογική του δήλωση και να 
καταβάλει τον οφειλόμενο φόρο αυξάνεται από τριάντα σε σαράντα 

μέρες. 

Στις πιο πό.νω τροπολογιες περιλαμβάνονται και νομοτεχνικές τροποποιήσεις 
που κρίθηκαν αναΥκαιες και αφoρoίlv τόσο ,,"η βασική νoμoθεσtα όσο και το τροπο

ποιητικό νομοσχέδι.ο. 

Με εξαίρεση τα άρθρα τα οποία προβλέπουν νέες χρηματικές επLβαρίlvσεις, οι 
τροπολογίες που προτείνονται ,,"ίθενται σε εφαρμογή tTl" 11'1 ΙουλΙΟυ 1992. 

Η Επιτροπή με γνώμονα τα ΠLO πάνω ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλTlτές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλTlτές επί θέματος αρχής, παρακαλo'ύvtαι οι κύριοι 
Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, 1'1 οποία θα γίνει 
δι' αναγνώσεως των πλαγιοτΙτλων και των αριθμών ,,"ων άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΤιση του άρθρου 21Α του βασικσύ νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση ,,"ου άρθρου 39 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρο\! 40 το\! βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

ΤρσποποΙηΟ11 το\! Παραρτήματος 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Έναρξη ισχύος το\! παρόντος Νόμου. Άρθρο 9. 



3317 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως 1α άρθρα από 10 Ι μέχρι και το 9 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα α.ί.ό το Ι μέχρι και το 9 εΎΚρΙνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε 11 δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει με 
ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προσηθέμενης Αξίας 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισtεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενσtάσεως, το νομοσχέδι.ο ομόφωνα ψηφ(ζeται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (ΓροποποιηΊ:ικός) Νόμος 
του 1992". Αντιλαμβάνομαι όΊ:Ι δεν είναι ομόφωνο, επομένως παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επηροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΕΥ. ΕΥΣΙΆθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ T1TΛQΦOPEITAI "Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟ· 

ΠΟΙΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

OαQόvτες: 

Ευστάθιος Ε"σταθΙΟ", Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠoυργOUΡιδης 

καίτη Kληρtδoυ 

Γιαννάκης Αγαπi.o" 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΊ:ροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρtες της που πραγματοποιήθηκαν στις Ι Ι, 21 και 28 Μα'ίου Ι 992. 

Σκοπός του νόμο" που προτεί.νεται είναι τι τροποποίηση του νόμου για τη 

δτιμόσια υΠηρεσία. ώστε σε περίπτωση τροποποίησης του σχεδίου υπτιρεσΙας μι.ας 
θtσης πρώτου διορισμού και προαγωγής ως προς τα απαιτούμενα προσόντα μετά 

την έναρξη της διαδικασίας πλήρωσής της να δικαι.oύνtαι, κάτω από ορισμένες 
ΠΡOUΠoθέσεις. να είναι υΠΟψήφιοι και πρόσωπα που δεν καλύπτονταν από 10 προη
γούμενο σχέδιο υπηρεσίας. 

Ως γνωστό. γι.α το νομοσχέδιο αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών είχε 
υποβάλει Έκθεση προς το Σώμα με την οποία εισηγεΙτο κατά πλει.οψηφΙΟ των Μελών 
της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, του 
Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλαιτικού Κόμματος ΕΔΕΚ την απόQριψή του. 

Στη ΣVΝΈΧεια και ύστερα από τη ~ήτηστι του όλου θέματος στην ολομέλεια του 
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Σώματος, το υπό αναφορά νομοσχέδιο απορρίφθηκε για καθαρό τεxνικoUς λόγους, 

γιατί χρονικά είχε συνδεθεί με σχετικούς Κανονισμούς o~ οποΙΟι εξέπνεαν. Το νομο· 

σχέδιο επανακατατέθηκε στη Βουλ'ή, όπως και σχετικοί Κανονισμοι. για παραπέρα 

εξέταση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξετάζοντας το όλο θέμα εξακο· 

λουθεί να εμμένει στην προηγούμενή της απόφαση σύμφωνα με την οποία εκρίθη ότι 

η προτεινόμενη τροποποίηση ήταν ε..-cικΙνδυνη και αχρείαστη και δημιουργούσε τις 

προ\lποθέσεις για επαναλαμβανόμενες τροποποιήσεις σχεδίων υπηρεσίας, μόνο και 

μόνο για να περιλαμβάνονται σε αρξάμενες διαδικασίες πλήρωσης κενών θέσεων 

νέοι υπΟψήφιοι που δεν είχαν αρχικά υποβάλει αίτηση. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κατά πλειο-

ψηφία των Μελών της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρα· 

τικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού ΕΔΕΚ 

εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Τα Μέλη της Επιτροπής·Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ· 
Αριστερό.Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσouν τη θέση τους και να προτεΙ. 

νουν τροπολογίες κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια 

του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΤΟ νομοσχέδιο που συζητούμε τώρα, όπως είχε έρθει από τη Γενική Εισαγ· 

γελία. ουσιαστικά είχε την πρόθεση να λύσει ένα πρόβλημα που είχε δημιουργηθεί 

από μια απόφαση της Βουλής, χωρίς να θέλω να πω οτιδήποτε γι.α τη Βουλή. ήταν 

απόλυτο δικαίωμα της Βουλής να καθορίσει όπως νόμιζε τότε τη θέση της. Όμως 

μέσα από τη λειτουργία εκεΙνης της απόφασης διαφάνηκε όη οι πτυχιούχοι 

τεχνικών κλάδων αδικούνταν από αυτή την απόφαση και δεν μπορούσαν να υποβά· 

λο"" αίτηση για να αναλάβουν μια από τις ανώτερες βαθμίδες στη δημόσι.α 

υπηρεσΙΟ, όπως του Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού, ανεξάρτητα αν για αρκετά 

χρόνια βρίσκονταν είτε στη δημόσια υΠ11ρεσΙΟ είτε στον ιδιωτικό τομέα και είχαν 

την πείρα και τα προσόντα, όπως απαιτούσαν τα διάφορα oχtbw υπηρεσίας και 

όπως απαιτεί 11 θέση του Πρώτου ΔΙOΙΚ11ΤΙΚOiι Λειτουργού. 
Είναι γι' αυτό το λόγο που συζητώντας το νομοσχέδιο, όπως είχε υποβλτιθεΙ 

στη Βουλή, είπαμε ότι δε συμφωνούμε με τη θεώρηση όπως είχε γίνει και όπως 

διατυπώθηκε, γιατί προκειμένου να καλύψει ένα ειδικό θέμα διατυπώθηκε γενικά 

και έδινε ανά πάσα στιγμή το δικαtωμα στον Υπουργό να επεμβαίνει και να υπει

σέρχεται σε μια εν εξελίξει διαδικασία πλήρωσης κάποιων κενών θέσεων. 

Αιιτή τη θέση το ΑΚΕΛ.Αριστερά·Νέες Δυνάμεις σΙγouρa δεν την υιοθετει. 

Eίνα~ γι' αυτό το λόγο που στην προηγούμενη συ~δρΙα καταθέσαμε στο Σωμα δική 

μας τροποποιητική πρόταση νόμου πάνω στο νομοσχέδιο αυτό. Έχουμε διερευνήσει 

τις θέσεις και προθέσεις των άλλων κομμάτων, έχουμε δια..-cιστώσει ότι δUΣΤUΧώς η 

θέση μας δεν υιοθετεΙται από άλλες πλευρές και γι' αυτό το λόγο το ΑΚΕΛ· 
Αριστερό..Νέες Δυνάμεις θα τηρήσει αποχή κατά την ψi)φιση αυτού του νόμου και θα 
επφεΙνει στην τροποποιητική πρόταση νόμου ΠΟΙΙ έχει καταθέσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθlΟΥ: 

Κ'ύριε Πρόεδρε, πρέπεL να λεχθεί κάτ~, για να ιιπερασπιστεΙ αuτός ο νόμος. Ο 

νόμος που προτείνεται ιιπό μορφή νομοσχεδίου αποσκοπεί στο να επαναφέρει στην 

ουσία μια πάρα πολύ κακή τακτική που ίσχυε στο παρελθόν, να μην υπάρχει το 
απρόσωπο και το αντικειμενικό κατά την πλήρωση κενών θέσεων στο δημόσιο 

τομέα. Μ ε το νέο νόμο, τον 1 του 1990, μια νομοθετημένη θέση, δηλαδή θέση που 
προβλέπΕΤαι στον πρouπoλoγισμό, πρέπει να πληρούται κατά το πρώτο τετράμηνο 

του επόμενου έτους. Αν η αρμόδια αρχή δεν το κάνει, δε μένει πλέον η θέση σε 
εκκρεμότητα ένα-δ'ύο χρόνια, μέχρις ότου εξευρεθεί δήθεν το κατάλληλο πρόσωπο. 

αλλά αυτόματα η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας την 1'11 Μαϊου δρομολογεί τη 
διαδικασία για την πλήρωση της θέσης. Και τούτο ευλόγως, για να μη δίνεται η 
ε1J)(α~ρι.α επεμβάσεων, ώστε να τροποποιο'ύνται σχέδια υπηρεσίας τα οποία θα 
μπορούν να καθ~στoνν υποψήφιους και μνηστήρες κατά συνέπεια των θέσεων 
πρόσωπα τα οποία, όταν νομοθΕτείτο η θέση αυτή, δεν είχαν τα προσόντα. 

Γι' αυτό το λόγο τα τρία κόμματα ομόφωνα απέρριψαν αuτό το νόμο, γιατί θα 
ήταν παλινωδία και παλινδρόμηση σε εποχές οι οποίες δεν ήταν ευχάριστες. 
Χαίρομαι γιατί η Κοινοβουλευηκή Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερό-Νέες Δυνόμεις 
απέχει από την ψήφιση του νόμου αuτoύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύρι.ι Πρόεδρε, εγώ θα ακoλoυθiισω την αποχή του ΑΚΕΛ. Βλέπω τη χρησιμό
τητα της βασικής αρχής, αλλό, στην προσπάθεια να γίνει αυτή η βασική αρχή, 

δημιουργείται μια αδικία -την οποία μπορούμε να χαρακτηρίσουμε ίσως μικρή- για 

ορισμένα άτομα τα οποία για τρεις ή τέσσερις φορές μπόρεσαν να είναι μπροστά 
στην Επιτροπή Δημόσιας ΥπηρεσΙΟς για αξιολόγηση και τώρα, με αυτή την αλλαγή 
που κάνουμε, δεν μπορονν. Αυτοί είναι οι τεχνικοί βασικά. 

Γι' αυτό το λόγο e:yώ θα ακολουθ"ήσω την αποχή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δικαιολογώ από τώρα την ψήφο μου, κύQιε Πρόεδρε. Για τους ίδιους ακριβώς 

λόγους που ανέφερε ο συνάδελφος κ. Συλλούρης, θα τηρήσω κι εγώ αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Μάλιστα. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του βασικον νόμου με την πρσσθηχη νέου άρθρου. Άρθρο Ζ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

επομένως και τα δύο άρθρα καταψηφίζονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάΥνωστι του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δl1μόσι.ο.ς νπrιρεσ[ας (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 εναντΙΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

17 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με κανένα ψήφο υπέρ, 23 ψήφους εναντΙΟν και Ι 7 αποχές το νομοσχέδιο 

απορρΙΠΤεται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Οι περί Γενικού Δι.οιχητικού Προσωπιχού· θέστι 

Πρώτου Διοιχητιχού Λειτουργού (Σχέδια νπrιρεσΙας) Κανονισμοί του 1992". παρα· 
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε.."tιτροπής να διαβάσει την 

Έκθεση. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΓΕΝΙΚΟΥ ΔΙΟΙΚΗ

ΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ - θΕΣΗ ΠΡΩΤΟΥ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ 

(ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα~vτες:: 

Euστάθι.oς Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Xατζηγ~άννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργ(.ου 

Μόρκος Κυπριανού 

Η Ko~νoβoυλευtιΚ'ή Eπ~τρoπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγμα.οποιήθηκαν στις 11,21 και 28 Mα'~υ 1992. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς. οι οποίοι εκδιδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 10\1 Νόμου για τη δημόσια υπηρεσ(α, σκοπεΙται η 1ρο.ι"tοποίηση του σχεδ(.ου 
υπηρεσ(ας της θέσης του Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού στο Γενικό Διοικητικό 

Προσωπικό, έτσι που να διευρuνθoύν τα προσόντα που απαιτούνται για διορισμό 
σι:η θέση αυτή. 

Ως γνωστό για 10υς πιο πάνω Κανονισμούς η Ko~νoβoυλευτική Eπιτρoπfι 

Νομικών είχε υπσβόλει Έκθεση προς 10 Σώμα με 1ην οποία ει.σηγtΙτo την έγκρισή 
τους. όπως τους είχε διαμορφώσει. Οι εν λόγω Κανονισμοί απορρ!.φθηκαν 1ελικά 
από την ολομέλεια του Σώματος στις 9 ΑπριλΙου 1992 για λόγους καθαρό 1εχνικούς 
και στη συνέχεια επανακατατέθηκαν και παραπέμφθηκαν στην Επιτροπή Νομικών 

για περαιτέρω μελέτη. 

Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον 1ης Επιτροπής από 
τους κυβερνητικούς αρμοδίους, το υπό αναφορά σχέδιο \lπηρεσtας κατατέθηκε 
παλαι.όΤΕρα στη Βουλή στη μορφή με την οποία το Είχε εγκρΙvιι η Μικτή Επιτροπή 
Πρoσωπικoiι. Ωστόσο το σχέδιο αvτό τροποποιήθηκε μι εισήγηση της πρoηyoiιμενης 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. με αποτέλεσμα να αποκλειστούν από τα 

προσόντα που απαιτούνται για διορισμό στη θέση αυτή πανεπιστημιακά διπλώματα 

ή .ίτλοι σε τεχνικούς κυρίως κλάδους. οι χάτοχοι των οποΙων με 10 παλιό σχέδιο 
υπηρεσtας δικαιούνταν να είναι υποψήφιοι για 11τν υπό αναφορά θέση. Με βάση το 

σχέδιο αυτό, όπως είχε διαμορφωθεί από την τό.ε Επιτροπή και εγκριθεί από .ην 
ΠΡOηγoiιμενη Βουλή, ξεκίνησε η δwδικασ(.α πλήρωσης .ων κενών θέσεων. Ύστερα 

από τις παραστάσεις που έγιναν από .συς επηρεaζoμένoυς, η κυβέρνηση αποφάσισε 

να επανεξετάσει το ~μα μεαιώντας διάφορα ενδεχόμενα, μw και η διαδικασ(.α 

πλήρωσης των θέσεων είχε αρχίσει και δεν ήταν νομικά δuνo..ή η ακiιρωση της 
διαδικασίας αuτης. 

Στη βάση των διαβουλεύσεων που έγιναν διεφάνη ό.ι ο μόνος τρόπος για να 

παρασχεθεΙ η δυνα.ότητα σε άτομα που έχονν τα προσόντα να εΙναι υποψήφιοι για 

ΤΤ] θέση Πρώτοu Διοικτιτιχο\ι Λειτουργο\ι. cn.ίμφωνα με το προτεινόμενο τώρα σχέδιο 
υπηρεσίας, εΙναι η ταυτόχρονη τροποποΙηση του νόμοu γ~α τη δημόσια υπηρεσία, με 

στόχο να παρασχεθεΙ avni η δuνo.τότητα. Για το λόγο αυτό χατατέθηκε από την 
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Εκτελεστική Eξouσ(.α στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο με το πιο πάνω περιεχόμενο 

και υπό τον τίτλο ''Ο περί Δημόσι.ας Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992". 
Επειδή η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με άλλη Έκθεσή της κατά πλειο· 
ψηφία των Μελών της εισηγείται την καταψήφιση του πιο πάνω νOμoσχεδωΊJ για 
τους λόγους που αναφέρονται σε αυτή, οι υπό αναφορά Κανονισμοί τροποποιού. 

νται, γι.α να δοθεί η δυνατότητα σε άτομα που πληρούν τα απαιτούμενα προσόντα 

και που όμως δε δικαιούνταν να είναι υΠΟψ1'ιφιοι με το μέχρι τώρα ισχύον σχέδιο 

ΊJπηρεσ(.ας να είναι υποψήφιοι και να μετάσχουν στη διαδικασία που έχει αρχίσει 

για την πλήρωση των κενών θέσεων. Με την εισήγηση αυτή συμφωνούν τα Μέλη της 
EπΙΤΡOπής·BoΊJλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες 

Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, γι' αυτό και κατά πλ.εΙΟψηφία εισηγού. 

νται στη BOΊJλή την έγκριση των ΊJπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν διαμορ· 

φωθει. Τα μέλη της KoινoβoυλεΊJτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ·Αριστ.ερά·Νέες Δυνάμεις 

προτείνουν επίσης τη διαγραφή από τα απαιτούμενα προσόντα της παραγράφου 

εκείνης με την οποία η μακρά και ευδόκιμη πείρα στο Γενικό Διοικητικό Προσωπικό 

ή και στις θέσεις της Υπηρεσίας Δημόσι.ας Διοικήσεως και Προσωπικού aπoτελεί 
πλεονέκτημα. 

Τα Μέλη της EπηΡOπής·Boυλευτfς της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημσ. 

κρατικού Σuναγερμoύ εισηγούνται την απόρριψη των ΊJπό αναφορά Κανονισμών. 

ενώ τα Μέλη της Επιτροπής·Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σοσιαλι.

στικού Κόμματος ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις απόψεις ΤOΊJς κατά τη 

συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α.ΧΡΙΣΊΌΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από την Έκθεση που έχει διαβαστεί διαφαίνεται ότι EΠLφ\Jλαχθή· 

καμε να τοποθετηθούμε. Δεν είναι ακριβώς έτσι. Εμεις έχουμε εκφράσει την άπΟψή μας 

στην Ε.ίΤΙΤΡΟπή Νομικών και η άπΟψή μας είναι ότι ΕΠιτέλους αυτό το Σώμα διορθώνει 

ένα σοβαρό λάθος, στο οποω είχε ΊJΠOπέσει κατά την περασμένη του θητεία. Ποιο ήταν 

αυτό το λάθος; Ήταν το ότι oπbtλEιoe πτυχιούχους μηχανικούς και άλλους πτυχιού. 

χους τεχνικούς από του να διεκδικούν θtσεις δι.οικητικών λειτουργών. Π ι.στεOOΊJμε ότι 

ήταν σοβαρό το ολισθημα αυτό. γιατι. αν δικαιούνται ΠΤΊJΧΙOύχOΙ ανθρωπιστικών 

σπουδών να διεκδική~Όυν αυτές τις θέσεις, πόσο μάλλον δικαιούνται να τις διεκδική· 

σουν τεχνικοί, που είναι και μέρος των σπουδών τους η διοίκηση προσωπικού και 

οργανωμένων συνόλων, επιχειρήσεων ή άλλων. Από την ΊJΠηρεσία τους μάλιστα σε 

διάφορες βαθμιδες είτε της δημόσιας UΠΗρεσίας είτε ΤQΊ) ιδιωτικού τομέα αποκτούν 

αmές τις εμ.\τιιρΙες. 

Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ΊJπoστηρ(ξoυμε τους Κανονισμούς, με δοο 

τροπολογίες τις οποίες θα xataetOEL ο συνάδελφος κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Να τις xataetonE, για να τις γνωρ{.ζουν και οι ΊJπόλoι.πoι, όταν θα τοποθετοί/. 
νται επί των Κανονισμών. Αντιλαμβάνομαι ότι και η πρόταση της Επιτροπής Νομικών 

εΙναι να γίνουν δεχτοΙ οι Κανονισμοί. 

Ο κ. Αριστοφάνης ΓεωργLoυ. 
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Α. ΓEΩPΓIOY~ 

Οι τροποποιησεις που επιθυμούμε να επέλθουν πάνω στους Κανονισμούς 

εΙναι οι εξής: 

Πρώτη τρoπoλoγtα: 

Στα απαιτούμενα προσόντα, στην παράγραφο (6). να διαγραφούν οι πρώτες 
δυο γραμμές, δηλαδή "Μακρά και ευδόκιμη πεLρα στο Γενικό Διοικητικό προσω

πικό τΊ!και στις θέσεις της Υπηρεσίας Δημόσιας Διοικησεως και Προσωπικού". και 

να παραμείνει όπως έχει σ..-τό εκεί και κάτω. Δεύτερη τροπολογΙα: 

Σης Σημειώσεις, στην τελευταΙα παράγραφο, στην προ-ιελευταΙα γραμμτi. μετά 

τις λέξεις "των οποίων", να προστεθούν οι λέξεις "νν:ων ωτQψηφίωνM , για να γίνεται 

διευκρίνιση. διότι ενδεχόμενα θα δημιουργούσε πρόβλημα με τους ήδη υφιστάμενους 

υποψηφίους και για να υπάρχει εναρμόνιση και οωστή ερμηνεία αυτού του σχεδίου 

υπηρεσίας, 

Ο λόγος, κύριε Πρόεδρε, που προτείνουμε τη διαγραφή είναι tO ότι πιστεύουμε 
όtι 010 σημεισ (2) των απαLtούμενων προσόντων προβλέπεται ακριβώς αρκετή και 
μακρόχρονη πεΙρα για εκείνους που μπορούν να διεκδικήσουν αυτή τη θέση. Το 

σημείο αυτό λέει ta εξής: 

"(2)(α) Δεκαεττ'ις τουλάχιστον ευδόκιμη διοικητική πεLρα σε υπεύθυνη θέση 

σε θέματα διοίκησης προσωπικού η/Και 

(β) δεκαετής τουλάχιοτον ευδόκιμη διοικητικτ] πείρα σε υπεύθυνη θέση 
εκτέλεσης γενικών διοικητικών καθηκόντων". 

Βλέπουμε ότι η επιθυμ(α ε(ναι να υπάρχει δεχαεττ'ις ΕUΔΌXφη διoικητικτj πι(ρα 

αυτών που θα bLExbLxtloOUV τη θέση. Το σημείο (6) έρχεται και δίνει οε εκείνους που 
έχουν tη δεκαετή πείρα στη δημόσια υπηρεσi.α πλεονέκτημα έναντι όλων των άλλων. 

Πιστεύουμε ότι, αν είχαν την τύχη η και την αξΙα να διοριστούν στο δημόσι.ο. αυτό 

δεν μπορεί να αποτελεί πλεονέκτημα. θα πρέπει να μπουν όλοι οε ίση βάση κι 

εκείνοι οι οποΙοι έχουν μεtεκπαΙδευση tl ειδικά προσόντα αυτοί να θεωρηθούν ότι 
έχουν πλεονέκτημα. Είναι γι' αυτό tO λόγο που εισηγούμαστε αυτές τις τροποποιή
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Αυτοί οι Κανονισμοί έχουν άμεση σχέση με το προηγούμενο νομοσχέδιο που 

έχουμε απορρίψει, Αυτό που θέλουμε να διευκρινίσουμε ως Δημοκρατικό Κόμμα 

είναι ότι ως θέμα αρχής διαφωνούμε εντονότατα με το να σταματά η δι.αδικαοια 

πλήρωσης μιας θέσης. για να τροποποιηθούν τα σχέδια υπηρεσίας και να προστε

θούν νέοι υποψήφιοι, γι' αυτό και καταψηφίσαμε το προηγούμενο νομοσχέδιο. 

Ειδικά ο' αυtη την περΙΠτωση ο λόγος που υπoστηρLζoυμε να μπει αυτη η 

σημείωση στα σχέδια υπηρεσίας και να δίνεται αυτή η δυνατότητα εΙναι το ότι η (δια 

η Βουλη στην προηγούμενή της θητεία, δεν έχει σημασία αυτό. έχανε ένα λάθος και 

τροποποΙησε σχέδια υπηρεσίας που ηταν συμφωνημένα από όλες τις πλευρές. 

Η αρχη μας είναι ότι τα σχέδια υπηρεσίας πρέπει να καταρτίζονται μεταξύ 
εργοδότη κα~ εργοδοτουμένου και να ελέγχονται απλώς από τη BouM. προκειμένου 
να αποφεύγονται οποιεσδήποτε παρατυπΙες. Η προηγούμενη τροποποΙηση δε μας 

1 
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βρήκε σύμφωνους αφού, όπως είπε προηγούμενα ο κ. Χρίστου, έχει δημιουργήσει 
ορισμένες αδικίες και ΙΟως όχι και πολύ λογικές αδικίες, με "{ον τρόπο που αφαιρέ. 
θηκαν ορισμένα muχία που κανονικά θα έπρεπε να ήταν μέσα στα προσόντα. 

Γι' αυτό το λόγο εμεΙς πιστεUOυμε ότι οφειλει η Βουλή να παραδεχτεί κάποω 
λάθος, αν θέλετε, που έχει κάμει και να το διορθώσει, ειδικά και μόνο σ' αυτή την 
περίπτωση. Δηλώνουμε από ηi>ρα ότι αυτό δε θα αποτελέσει προηγούμενο για μας, 
ώστε να μπορεί οποιαδήποτε στιγμή να ζητήσει ξανά η κυβέρνηση να γίνει η ίδια 
διαδικασία γι.a άλλη θέση. Ο λόγος για τον οποίο .0 υποστηριζουμε είναι ακριβώς 
.0 ότι έχει ευθύνη η Βουλή για .ην ΠΡOηγoύμΕVΗ τροποποίηση. 

Την πρώτη τροπολογια που προ.εΙνει .0 ΑΚΕΛ δε θα την υποστηρί.ξουμε, 
ακριβώς για τους λόγους που έχουμε πει. Είναι μια θέση συμφωνημtvη από "{Ο 
αρμόδια μέρη που συζήτησαν τα σχέδια υπηρεσΙΟς και δε βλέπουμε ότι με τη σημε· 
ρινή διαδικασία θα πρέπει ή δικαιολογείται να επέμβουμε σ' αυτό το σημείο. Έχουν 
κάποιο δίκαιο σ' αυτό που προτείνουν βέβαια, αλλά πιστεύουμε ότι σ' αυ.ό το 
(Πάδω θα πρέπει ή να μελετήσουμε ξανά την όλη διαδικασΙΟ συζήτησης και έγκρισης 
"{ων σχεδίων υπηρεσίας ή να παραμείνει όπως είναι σήμερα αναγκαστικά. Εκτός αν 
έχουμε έντονους λόγους και βλέπουμε κάποιες παρατυπίες, δε θα πρέπει να επεμβαΙ· 
νουμε σε κά.ι που έχει συμφωνηθεί μεταξύ εργοδότη και εργοδοτουμένου. 

Όσον αφορά τη δεύτερη "{ροποποίηση, που είναι βασικά τεχνική, δεν έχουμε 
καμιά ένσταση και θα την υποστηρί.ξουμε. 

EUΧαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάνντις. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Σuναyερμoύ θα καταψηφίσει τόσο 
.ους Κανονισμούς όσο και τις .ροποποιήσεις. Είναι ovνtπtLO της καταψήφισης του 
νομοσχεδΙΟυ, γιατί ήδη, με βάση τα υφιστάμενα σχέδια υ.τηρεσΙΟς, άρχισε η διαδικασία 
πλήρωσης της θέσης, οι ενδιαφερόμενοι πήγαν σε συνεντεύξεις ενώπιον της Επιτροπής 
και νομιζω ότι, για καθαQά σκοπούς προστασ(ας και αντικειμενικότητας, θα πρέπει να 
εμμείνουμε στην καταψήφιση και των νέων Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΙΏΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια σύντομη διευκρίνιση. 

Ο κ. Κυπριανού έχει πει ότι δεν υποστηρίζει την πρόταση όσον αφορό: το 
σημείο (6), με το επιχείρημα ότι αυτά τα σχέδια υπηρεσΙΟς είναι συμφωνημένα 
μεταξύ των εQΎoδoτoυμένων και της κυβtρνησης. Το επιχείρημα αυτό θα ήταν 
σωστό, αν επρόκεΗΟ αποχλεΙ<πικά και μόνο περί προαγωγής στη θέση αυtή. Σ'αυtή 
την περΙΠτωση , αν ήταν προαγωγή, θα ή.αν ασφαλώς και το ΑΚΕΛ πολύ διστακτικό 
να βάλει αυτή την πρόταση. Επειδή όμως πρόχεΗαι περί θέσης πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, οι μεν δ11μόσιοι υπάλλ11λοι, για τους οποίους είναι θέση προαγωγής, 
ασφαλώς καλύφθηκαν από τη συνδικαλιστική .ους οργάνωση, ενώ αυτοί που είναι 
για πρώτο διορισμό και προέρχονται πιθανόν από έξω δεν είχαν καμιά εuκαιρ(.o και 
καμιά δυνατότητα να υπερασπίσουν τα δικά τους δικαιώμαtα. 

Συνεπώς, δεν είμαστε εναντίον εκεΙ που υπάρχει πρό:γματι συμφωνία εργοδότη 
και εργοδοτουμένων να μην παρέμβουμε, αλλά σ' αυτη tTJV περΙΠτωση νομίζουμε θα 
ήταν δικαιη η μεταχείριση και των ανθρώ.των που ενδιαφέρονται για πρώτο 
διορισμό και αυτών που ενδιαφέρονται για προαγωγή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ; 

θεωρώ τη συζήτηση ό"n txe~ λήξει. 

θα βόλω πρώτα σε ψηφοφορ(α τις τροπολογΙες. 

Η πρώτη τροπολογία εΙνα~ στα Απαιτούμενα Προσόντα. στην παρόΥραφο (6). να 
απαλειφθεί το "Μακρά και ευδόκιμη πείρα στο Γενικό Διοικητικό Προσωπικό iι/χαι 
στις θέσΕις της YnηρεσΙOς Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού". 

Πόσοι ψτtφ(ζolJV υπέρ της σ..-τάλειψης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 uπίρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψTJφ(ζouν εναvτ(oν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 εναντΙΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

AπoρρΙπτeται τι πρώτη τροπολογία. 

Η δεύτερη τροπολογία εΙναι στις Σημειώσεις, στην τελευταΙα παράγραφο, στην 
προτελευταία γραμμή, να προστεθούν οι λέξεις "νέων υπΟψηφίων". 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση; 

Α vτιλαμβάνoμαι ότι δεν υπάρχει ένσταση, επομένως εΥχρΙνεται. 

Τώρα θα γίνει ψηφe>φoρ(α όσον αφορά τους KανoνισμoUς. 

Πόσοι ψηφ(ζouν 1JΠέρ των Κανονι.σμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30 ψηφιζο"ν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 ψηφίζουν tvavt(ov. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(ΚτυΧά tη σφύρα) 

επομένως οι ΚανονισμοΙ εγχρΙνOνtαι. 

Προχωρούμε tώρo. στο Κεφάλαω Β': καtάθεση Νομοσχεδίων και ΕΥΥράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περΙ Κατάργησης Ορισμένων Νόμων Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το YπoUΡγείo Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο Κ UΡΩτικός της Σύμβασης για τον Έλεγχο Τ1')ς ΔιασuνOΡιακτ'ις Διακ(· 

VΗσης Επικίνδυνων Αποβλτ'ιτων Νόμος του 1992. 

Κατατέθ1')κε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον Τ1')ς KoινQβoυλευτικτ'ις Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Ενοικιοστασίου (ΓΡΟΠΟΠΟΙ1')τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθ1')κε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον Τ1')ς Κοινοβουλευτικτ'ις Επιτροπτ'ις Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Πανεπιστ1')μΙου Κύπρου (fΡΟΠΟΠΟΙ1')τικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παραπέμπεται ενώπιον Τ1')ς Κοινοβουλευτικής Επιτροπτ'ις ΠαιδεΙΟς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Εγγυήσεως της ΧΡ1')ματοδότησης Τ1')ς ΑΡΧτ'ις Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Κ \!ρωτικός) Νόμος το\! 1992. 

Κατατέθηκε α.ίτό το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον Τ1')ς Κοινοβο\!λευτικτ'ις Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠρoίJπoλoγισμoί'. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περ' Εγγui)σεως της ΧΡ1')ματοδότησ1')ς της ΑΡΧτ'ις Ηλεκτρισμού Κύπρο\! 
(Κ \!ρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέ&ηχε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

ΠροιΙπολογισμο'ίι . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Εφαρμογής της Γενικτ'ις Εκτ(μ1')σης για τους σχοπο'ίις των περί 
Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας κανονισμών του 1992 Νόμος του 1992. 

Κατατέθτ]κε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπtμ.πετα~ ενώπιον της Κοινοβουλευτικής ΕπιτροπΤ;ς Εσωτιριχών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτ(μησης για τους σκοπούς των περί 
Αποχετεύσεων ΠαραλιμνΙΟυ Κανονισμών του 1992 Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..Εται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπτ'ις Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Γροποποιη. 
ΤΙΧός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραιτέμπε't"αι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Ε,iτιτροπής Οικονομικών και 

προυπολΟΥιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Γροποποιη. 
τικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥΠΟυρΥεΙΟ Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπι.ον της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής Οικονομικών χαι 
προυπολογισμοίι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περΙ Ταμείου για το Σύνδρομο ΕπΙχτητης Aνoσoπoιητ~χής Aνeπάρ· 
χει.ας (ΣΕΑΑ) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηχε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί. Περιφερειακών Σφαγείων (Εξουσιες Υπουργικου Συμβουλιου) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα.."tέμ.."tεται ενώπιον της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φοοικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περΙ του Πρωτοκόλλου της Ευρωπα"ίκής Συμβασης για την Ισοτιμία 
των Διπλωμάτων που Οδηγούν στην Εισδοχή σε ΠαV&'tι.στήμια (Κυρω
τικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από 10 Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτιχής Επιτροπής Παιδείας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Ko~νων~κών ΑσφαλΙσεων (fΡΟΠΟΠΟΙllτικός) Νόμος του 199'2. 

Kατατέθrικε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικ1\ς Eπιτρom'ις Eιrvασως και 

Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Eιδικεiισεως Συμπληρωματικ1\ς Πιστώσεως (ΤαμεΙο Αναχουφ(.. 
σεως Eκτoπισθέvtων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1992. 

Κατατέθτ)κε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογιομού Νόμος (Αρ. 24) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1992. 

Kατατέθrικε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

Π-ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.ί·τεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής όικονομικών και 

προυπολογιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογιομού Νόμος (Αρ. 26) του 1992. 

Κατατέθτ)κε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Oικoνoμ~κών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Ο περί Συμπλllρωματικού προυπολογιομού Νόμος (Αρ. 27) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογιομού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περΙ Αποχετεύσεων Αγίας Νά..τας ΚανονισμοΙ του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 



3329 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

παραιtfμ.ίΤOντOΙ ενώπLOV -τις Koινoβoυλεuτικitς Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 Ι) Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Οι περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητιχοι) Κανονισμοί του 
1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Διxαιoσiινης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) ΟΙ περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το YπouιrγεΙO Εμπορίου και ΒΙΟl1τιχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Οι περί Κέντρου Παρ<ryωΎικότητας • θέση ΔιεuθυνΠι (Σχέδια ΥΠηρεσίας) 
ΚανονισμοΙ του 1992. 

Κατατέθηκαν από το YΠ01JQΎεΙO EQyaotας και Κοινωνικών ΑσφαλΙΟεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παραπiμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εΥχρΙσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς την Αρχή Κρατικών Exei
σεων σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περΙ προυπολογισμού 
της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμου του 1991 (Αρ. 16 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώJt"ι.oν της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) 'Erιραq:o που αφορά την πρόσληψη !χtακτων υπαλλήλων από τον 0Q'rα

νισμό Κυπριακής Γαλαχτοχομ.ι.χής Bιoμrιxανίας δυνάμει του άρθιχnι 3(ΙΧα) 

του πeρ(. Προολήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την γπηρεσ(.αν Νομιχών 

Πρoαimων Δημοσίου Διχαloυ Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχαναις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..-τεται ενώπιον της KoινoβoυλεuτικTις ΕπιτροπΤις Οικονομικών και 
Προ\.lπολΟΥισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη και παράταση των υπηρεσιών έκτα
κτων uπαλλτ'ιλων από τη ΣχολικΤι Εφορεία Λεuxωσίας δυνάμει του άρθρου 
3(1)(α) του περί Προσλ'ήψεως Εκτάκτων Yπαλλτjλων εις την Υπηρεσιαν 

Νομικών nρoσώι"twv ΔημοσΙου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΠαιδεΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλΤιλων στη δημόσια και 

εχπαιδευτικΤι υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων ιιπαλλΤιλων στη δημόσια και 
εχπαιδευτικΤι υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περΙ 

Προσλήψεως Εκτάκτων ΥπαλλΤιλων (Δημοσία και EκπαloδεuτικTι 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηχαν από το Yπo~Ιo Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Koινoβoυλευτικτjς EπΙΤΡOΠτjς Οικονομικών και 

Προ\.lπολογισμο". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Kρητjρια που ρυθμίζουν τις επιxoρηγτiσεις για ανέγερση οικημάτων των 

Κέντρων Νεότητας. σύμφωνα με τις Eπεξηγτiσεις του άρθρου 502 
'Έπιxoρτιγτiσεις Ανέγερσης Οικημάτων" του Κεφ. 2 "Υπηρεσίες προς τη 
ΝεολαΙα" του περί Προ\.lπολογισμού του Κεντρικού Φσρέα Νεολαίας 
Νόμου του 1992 (Νόμος Αρ. 38(11) του 1m}. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της ΚοινοβουλευτικΤις ΕπιτΡΟΠΤις Οικονομικών και 

Προ\.lπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

30) Ο περί Αρχτ']ς Λιμένων Κύπρου (Γροποποιτιτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το BoυλεuτTι κ. Ανδρέα Μούσκο. εκ μέρους της Κοινο
βoυλεUΤικTις Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Παραπέμπεται ενώπιον της KOινoβoιιλεuτικTις Επιτροπής Συγκοινωνιών χαι 

Έργων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

31) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992. 
Κατατέθτ]κε από την Κοινοβουλευτική Ε.ι-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Λειτουργίας Γραφείων EνoικLασης 
Μηχανοκίνητων Δίκυκλων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την KOινoβQυλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ..-τεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

'Εχει περατωθεί η κατάθεση των νομοσχεδίων και των εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις. Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Εοώτηση με αο, ΣΤ'Α' 543 που υποΙΙ),ήθηκε ωτό το Βουλ.ευτή εχ),σΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλί.δη στις 15 Μα'ίου 199Ζ. 

~Λόyω της μορφολογίας και της κλίσης του εΜφοις η μόνη δυνατή n:ρόσβαση 

προς πό:ρα πολλά από τα κτήματα της κoινότrrtας Λεμύθου είναι. τα μονοπάτια, τα 

oπow όμως λόγω κατολι.οθήσεων και άγριας βλάστησης έχουν καταστεί άβατα. Γι' αυτό 

ζητείται από την κ\fιέρνησrι να καλύψει το κόστος δι.άνοι.ξής τους με σκοπό να απσκαια· 

σταθούν οι προσβάσεις προς τα κτήματα. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου νΠO\IQΎείOυ επΙ του θέματoς;~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 544 που υποΙΙ),ήθηχε από το Βουλευτή εχλΟΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη),ίδη στις 15 Μα'ίου 199Ζ. 

'Ή κοινότητα Προδρόμου εγεΙρfΙ αίτημα για μόνιμη παρουσία ει,δικοι, τρακτέρ 

στην κοινότητα κατά τους χειμερινοuς μήνες, το οποίο να χρησιμοποιείται για καθό· 
ρισμα των δρόμων από τα χιόνια και τα χώματα των κα'ι:ολισθήσεων. Το χειμώνα 

που πέρασε δημΙOuρΓΉΘΗXΑν σοβαρά προβλήματα στους κατοίκους λό-Υω του 

αποκλεισμού τους που διάρκεσε αρκετές μέρες. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;Η 

EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 545 που υrι:oΙΙ),ήθιpc:ε από το Boυλnιτή ΕΧλσΥιΧής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντί.νο Μιχαη),ίδη στις 15 Μα'ίου 199Ζ. 

'Ή κοινότητα Προδρόμου εγείρει αίτημα για διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση 

του δρόμου Προδρόμου - Πλατρών μήκους 7 χιλιομέτρων. 

Η σημεριντ; κατάσταση του δρόμου, ο οποίος οuοιαστικά έχει το πλάτος μιας 

λωριδας ενός κανονικού δρόμου. δημιουργεί σοβαρότατα πρoβλτjματα στην oμαλτj 

διακΙνηση των τροχοφόρων. ιδίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες κατά τους 

οποίους παρατηρεΙται σημαντική αuξηση της συχνότητας με την οποι.ο χρησιμο· 

πoι.εΙτα~ λόγω των χιλιάδων περιηγητών και των τουριστικών λεωφορεΙων. 

\ 
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Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο ΥπουΡΥε[ο να πληρoφoρήσε~ τη Βουλή: 

Ι) Αν υπάρχουν ή όχι μελέτες ή σχέδια για την εκτέλεση του πιο πάνω 
έργου. 

2) Αν η κυβέρνηση έxε~ την πρόθεση να υλoπoιήσε~ το έργο αυτό και, αν ναι, 
με βάση ROI.O χρονοδιάγραμμα. ~ 

EQώ'tηση με aQ. ΣΤ'Α' 546 :Σου ":Σ~λήθηxε α:ι:ό το Βουλευτή εχλοΥιχής :ι:εQιφ!Qειας: 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

"Η χοινότητα Προδρόμου εγείρει αΙτημα για διάνοιξη δρόμου που να συνδέει 
τον Πρόδρομο με .0 Τρόοδος. Ήδη έχouν κοπεΙ τα δέντρα καtά μήκος της χατε\ι
θυνσης που θα ακoloUΘΉσει ο δρόμος. 

παρακαλεΙtαι tO αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

Ι) Αν υπάρχουν ή όχι μελέτες ή σχέδια για tTJV xataoxtuij του δρόμου. 

2) Αν η κυβέρνηση έχeι την πρόθεση να υλοποιήσει tO έργο αυτό και, αν ναι, 
με βάση ποιο χρονοδιάγραμμα." 

Εοώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 547 :ι:ου υ:ι:o~λήθηxε από το Βουλευτή εΧλΟ"{ιχής :ι:εQιφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Mιxαηλ~η στις 15 Μαϊου 1992. 

'Ή διέλευση οχημάτων a..-τό το δρόμο Προδρόμου - Πλατρών έχει καταστεί 

επικίνδυνη λόγω χατολισθήσεων που σημειώθηκαν κατά τη διάρκεια tO\l χειμώνα 
σtην περιοχή 'Χάρτζιης'. 

Η κo~νότητα Προδρόμο\l ζητεί επομένως από την κυβέρνηση να μερφνήσει το 

ταχύτερο δ\lνατό για το καθάρισμα του δρόμου, ώστε να αποφευχθούν δνστνχή
ματα. 

Πώς προτίθεται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να αηαποκριθεΙ στο αίτημα αuτό;" 

Εοώτηση με aQ_ ΣΤ'Α' 548 :ι:ου ν:ι:o~λήθηxε ωιό το Boυλε\lτή εΧλΟ"{lχής πεQιφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα Προδρόμου εΥεΙρει αίτημα για μεταφορά νερού από tTJV περιοχή 
'Καννούρες', γιατί λόγω της μεΙωσης της απόδοσης trov υφιστάμενων πηγών και της 
ανξανόμενης ζήτησης νερού ως αποτέλεσμα της τουριστικής ανάπτυξης στην 

περιοχή παρουσιάζοηαι σοβαρά προβλήματα έλλειψης ακόμη και πόσιμου νερού. 

Η μείωση της απόδοσης tων υφιστάμενων πηγών από τις οποίες υδρεύεται η 

κοινότητα οφείλεται κυρίως στη διάνοιξη γαλαριών και στην εκτροπή των \ιπόγειων 

νερών προς την περιοχή Σολέας. 

KalELtaa το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή με ποιο tρ6πο τι 
Χ'υβέρνηση προτιθεται να επιλiισει.o πρόβλημα." 

EQmqoq με OQ. ΣΤ'Α' 549 :Ι:Ο\l u:ι:oJlήθφ:ε αιιό το Βουλευτή tx),οΥιχής; :ι:εQιφi.Qειας; 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα Προδρόμου εγείρει αίτημα για ενίσχυση της ποσότητας το\l 

νερο"ύ που ρέει προς το φρόΚΤl1 Προδρόμου με την αγύψωση το\l δρόμου στο σημείο 

ski - Iίft κατά έξι περLπoυ πόδια. Με την Ί.ΙψΟμετρική αυτή διαφορό: θα αυξηθεί σημα

ντικά η ροή του νερού προς το φράκτη. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πλl1QOφoρ~σει τη Boυλ~: 

Ι) Αν έχει προβεί ή όχι σε τεχνική μελέτη, δεδομένου ότι το αίτημα της 

κοινόΤl1τας είναι παλαιό. 

2) Αν προτίθεται τι κυιβέρνηση να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό.Μ 
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Εοώτ:ηση με αο. ΣΤΆ' SSO πο" "πΟΡλήθηχε από το Βονλεντή εχλοΥιχής: πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο MΙXαηλUιη στις 15 Μαϊου 1992. 

"Οι κάτοικοι της κοινότητας Προδρόμου, λόγω του ιδι.αΙτερα σφοδρού ψύχους 

που ΕΠικρατεΙ το χειμώνα στην περιοχή, χρειάζονται για τη θέρμανση των σπιτιών 

τους μεγάλες ποσότητες ξυλεΙας, 

Σuyxεκριμένα, η πιο μικρή οικοΥΈνει.α uπoλoγ(ζεται ότι αγοράζει κάθε χρόνο 

για το σκοπό αυτό ξύλα αξίας ί300, 

Γι' αυτό το λόγο ζητείται να γίνει δι.εuθtτηση σε συνεργασία με το δασονομείο, 
ώστε οι κάτοικοι να μπορούν να κόβουν ξύλα από το δάσος της περιοχής τους από 

σημεια και σε ημερομηνΙες που θα ορ(ζει το δασονομείο. Με τη λύση αυτή θα μειωθεΙ 

σημαντικά το κόστος θέρμανσης των κατοικιών της περιοχής, 

Ποι.α είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του Οέματος;" 

Εοώτ:ηοη με αο. ΣΤ'Α' 551 πον νποl,λήθφιε από το Βουλευ'(ή εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο" Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊον 1992. 

'Ή κοινότηΊα Παλιόμυλσυ εγείρει αίτημα γι.α ασφαλτόστρωση ΊΟ\! δρόμο\! 

Παλιόμ\!).ου - Προδρόμο\! μήκους 1,5 χιλιομέτρσ\!, 

ΠαρaκoλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα 
αρχΙσουν οι σχεηχές εργασίες, δεδομένο\! όΊΙ υπάρχει t"yΚεκριμένo χονδίιλι στον 

πρoUΠoλoyισμό ύψο\!ς ί 10.000, Μ 

Εοmηση με αο. ΣΤ'Α' 552 πον νποlΙλήθηχε από το Βουλεν'(ή εχλογιχής πεοιφέοειας 

Λεμεοοίι χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992, 

'Ή κοινότητα Παλιόμ"λου εyεLρει αΙτημα για επέχταση ΊΟ\! δικτίιο\! 'Uδατoπρo

μήθειας, ώστε να αξιοποιηθεί γη για την ανέγερση κατοικιών επί της οποΙας εκδηλώ.

θηκε ενδιαφiρoν. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιο\! Υποιιργείο\!;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 553 που ν:π:o~λήθιpι:ε από το Βουλεντή εχλοΥιχής :π:εοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινόΊηΊα Φοινιοίι εγεtρει αίτημα γιο. συνέχιση των εργασιών και αποπερά

τωση το\! δρόμο\! από το Κέντρο Νεότητας μέχρι την έξοδο του χωριού, 

naρaxaAettaa το αρμόδιο Υπουργείο, επειδή τα κατασκΕUΑστlXά σχέδια υπάρ

χουν. να πληροφορήσει τη Βο\!λή πόΊε αναμένεται να αρχΙσomι οι σχεηκές εργα

σίες," 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 554 πο\! νποl,λήθηχε από το Βονλευτή εχλσΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσο"; Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα.ϊου 1992, 

" Η κοινότηΊα Φoιvιoύ εΥeίρeι αίΊημα για καΊασκε\!ή παρax.αμπτηΡΙOυ δρόμο\! 

(πλαγιόδρομο\!) που να συνδέει ΊΟ ΦοινΙ με τον Παλιόμ\!λο, ώστε να διευκολυνθεί η 

σιryxOινων(α με tnv αποσυμφόρηση της κυκλοφορίας που θα επέλθeι στον υφιστά
μενο δρόμο που διασχίζει την κοινότηΊα, 

ΚαλεΙται το αρμόδιο YπouρyεΙO να πληροφορήσει τη Βο\!λή: 

Ι) Αν υπάρχουν ή όχι μελhες η σχέδια γιο. Ίην κατασκευή το\! παρακαμπτή

ριου δρόμου, 

2) Αν ΠQOΊίθe-ται η κυβέρνηση να \!λοποιήσει το έργο αυτό και, αν ναι, με 
βάση ποιο χρονοδιάγραμμα," 
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Ει;:ιώτηση μ.ε αο. ΣΤ'Α' 55! που \!πo~λήθηxε από το Βουuuτή εχ).O"fιΧής Πfι;:ιιφf:Qειας 
AeJIeOO\J Χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα,l'ου 1992. 

"Η κοινότητα Φoavl.Ou εγείρει α(τημα για καιασχΕUΉ αποχετευτικού συστή
ματος. Αν και έχει εγκριθεί σχετικό κονδύλι ύψους ί40.000. δεν έχουν γίνει κατα

σκεuαστιxά σχέδια ούτε χαι έχει καθοριστεί το ποσοστό ττις συνεισφοράς της κοινό

τητας στο συνολικό κόστος του έργου. 

Καλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για όλα τα θtματα 

που αφοροίιν την εκτέλεση τσυ ΠI.O πάνω έργο\! (σχέδια. μελέτες. κόστος, χρονοδιά

γραμμα υλοποίησης). καθώς και γι.α το ύψος των ετήσιων πάγιων εξόδων σνντή

ρηΟ1'1ς του έργου." 

Εοώ-τ:ηση μ.ε αο. ΣΤΆ' 556 που "πo~λήθηκε από το Βουλεωτή εκλογικής πtQιφέQειας 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Φοινι('\ ΙΙ εγείρει αίτημα για κατασκευή φράγματος στην περιοχή 

'Μ"λος'. ώστε να καλυφΟόύν οι αρδευτικές ανάΥκες Τ1}ς κοινόΤ1}τας. 
Kαλείτα~ το αρμόδιο Υπουργείο να πλ1}ροφορήσει Τ1} Βουλή αν έχουν γίνει 

σχετικά μελέτες εδαφολογικές, καθώς και μελtτες σχετικά με το κόστος και Ί1} χωΡ1}
τικότητα του φράγματος σε κυβικά μtτρα.~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 55711:ou υποΙΙlήθηχε από 1:0 Boυlεuτή εχlo'yικής 1Σεοιφέοειας 
Λεpεσoiι )(. Ν1:,νο Μιχαηλίδη στις IS Μα'ίου 1992. 

~H κοινότητα Πάνω Πλατρών εγείρει αίΤ1}μα για βελτίωστι των δρόμων εντός 

της κοινόΤ1}τας, γι.ο.τί στην κατάσταOTl που είναι σήμερα, εκτός από το γεγονός ότι 

είναι ιδιαίτερα ΕΠικίνδυνοι, δεν μπορούν να ΧΡ1}σιμο,.-τοιηθούν από τα τουριστικά 
λεωφορεΙΟ που μεταφέρουν χιλιάδες τουρίστες στ1}ν περιοχή. 

Είναι ανάΥκ1} να εκποντιθεί και να εφαρμοστεί ολοκλ1}ρωμέν'η μελέτη για 
ριζική ε..-τΙλυση 1"ου προβλήματος, γιατί η οτιμερινή κατάσταOTl είναι επικ[νδυντι γι.ο. 
1"ην οδική ασφάλεια, αλλά και γιατί οι Πάνω Πλάτρες είναι ένας από τους πιο σημα

ντικούς τουριστικούς προορισμούς στον τόπο μας. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

α) Έχουν ετοιμαστεί μελέπς ή σχέδια για επίλυOTl του προβλήματος; 

β) Αν όχι. προτίθεται η κυβέΡV1}Oη να επιλύσει 1"0 συΥκεκριμένο πρόβλ1}μα;" 

Εοώ1:ηση με αο. ΣΤ'Α' SS8 που υπο(ιλήθΗΧε από το Βουλευτή εκλοΥικής ΠΕοιφέοειο.ς 
Λεμεσoiι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις IS Ma'L"ou 1992. 

'Ή κοινότητα Λεμύθου ζητά από την κυβέρνηση να δώσει οδ1}γίες στα αρμόδια 

κυβερνητικά τμήματα να λαμβόνεται υπόψη η ιδιαίτερη αρχιτεκτονική και ο χαρα· 

κτήρας της περιοχής κατά την εκτέλεση έργων που γίνονται στην κοινότητα από τα 
Δημόσια Έργα ή Τ1}ν Επαρχιακή ΔιοίΚ1}ση. Συγκεκριμένα, έχει χρησιμΟΠΟΙ1}θεΙ 

μπετόν για επιδιόρθωση ψήματος τοίχου αντιστήριξης, αντί να ΧΡ1JOιμοποιτιθούν 1"α 

Ιδι.ο. υλικά που είναι κατασκευασμένο το υπόλοlJtο τμήμα του τοίχου (πέτρα). 

Ποια η θέση 1"ου αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος. λαμβανομένου υπόψη 
ότι η Λεμύθου έχει ενταχθεί στις κοινότητες στις οποίες προω&ίται ο αγροτουρι
σμός;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 559 που UΠΟl\λήθηχε από το Boυλεuτή εχλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεpεσoiι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις IS Μα'ίοtl 1992. 

"Η κοινότηΊα Αγίου Μάμα υδροδοτείται α..-τό Π1}γτΊ της Άρκολαχανιάς'. Λόγω 

όμως Τ1}ς υφιστάμενης διακλάδω01lς, αντιμετιw-τLζεL πρόβλ1}μα έλλειψης νερού. ιδtως 
κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, για.ί πρέπει να γεμΙσουν πρώτα τα ντεπόζιτα των 
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κοινοτήτων της KOQ<pής και του Λιμνάτη και μετά να αρχίσει η ροή νερού στο 

ντεπόζιτο της κοινότητας. Γι' αυτό το λόγο ζητείται η επαναφορά του προηγούμενου 

συστήματος υδροδότησης. 

Παρακαλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να εξετάσΗ το αΙτημα αυτό και να ενημε

ρώσει τη Βουλή γι.α τις απόψεις των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων επΙ του 

θέματος. " 

Eotίnηση με αο. Π'Α' 560 που υΠΟfSλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιψέοεια\ί 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

ΜΗ κοινότητα ΑγΙΟυ Μάμα εγείρει αίτημα η στρεμματική επιχορήγηση των 

αμπελιών που έχουν φυτευτεί με άδεια μέχρι το 1991 να είναι στο ύψος των (13 
κατά σκάλα. 

Ποι.α είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Εοώ1:ηση με αο. Π'Α' 561 που υποfSλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίου 1992. 

ΜΑπό τον τρόπο πο" λειτοιιργε, 1"0 λα1"ομε'ο ΈΣΚΑΛ' στην περιοχή ΑγΙου 
Μάμα (χωρ(.ς τις απαιτούμενες τεχνικές πρoδιαγραφtς) και από 1"0 γεγονός όη ο 
δρόμος που οδηγεί από 1"ον κύριο δρόμο μέχρι το λα1"ομείο είναι χωμάτινος προκα· 

λούνται σoβαρtς ζημιές σε μεγάλη έκταση φυτειών από 1"η σκόνη που εχ."tέμπεται. 

παρακαλεΙ1"αι το αρμόδι.ο Υπουργείο να παρέμβη, ώστε να oσφαλτoσtρωθεΙ ο 

αναφερόμενος δρόμος και να υποδειχθεί στη διοίκηση του λατομείου να χρησιμο

ποιήσει 1"α απαιτούμενα τεχνικά μέσα. ώστε να περι.οριστεί η εκπομπή σκόνης." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 562 που υπo~λήθηxε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

"Η κοινότητα ΑγΙου Μάμο εγείρει αίτημα για επέκταση της γης που θα αρδεύ

εται από το φράγμα 'Ξυλούρικου' σε 500 σκάλες. Η κοινότητα δε συμφωνεί με την 
απάντηση της Επαρχιακής Διοίκησης Λεμεσού, με ημιρομηνία 23 Ιανουαρίου 1992. 
στην οποία αναφέρεται ότι αυτό είναι τεχνικά αδύνατο. Αντίθετα. είναι σε θtση να 

υποδε!.ξει έχταση γης. της έκτασης των 500 σκολών που μπορεί να αρδεUεται από το 
φράγμα 'Ξυλουρικου'. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα αυτό και να ενημε

ρώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επΙ του Θέματος," 

Εοώ-τηση με αο. ΣΤ'Α' 563 που \ιποlSλήβηχε από το Βουλευτή εκλΟ"(ικής πεοιφέοειας: 
Λεμεσού )(. Ντίνο Μιχαηλ'δη στις 15 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα ΑγΙΟυ Μάμα εγείρει αΙτημα για διαπλάτυνση κα~ ευθυγράμμιση 

του δρόμου Αγιας Ειρήνης - Κορφής - ΑγΙου Μάμα - Τριμήκληνης. Ο δρόμος αυτός, 
ιδLως τους Μλαιιαιρινούς μήνες, θα προσφέρει και δε"ύtερη επιλογή δρομολογίου 
προς ης Πλάτρες και θα επιφtρει Q..,"'toouμφόρηση στην υφιστάμινη οδική αρτηρlα 

μέσω Άλασσας - Τριμήκληνης- Πλατρών. 

ΠαραχαλεΙται το αρμόδι.ο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα ovt6 και να ενημε
ρώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επΙ του θέματος." 

Εοώτηση με αο, ΣΤ'Α' 564 που υποl,λήθιpcε από το Βουλευτή εκ),οΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσο,,)( , Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

"Η κοινότητα ΑγΙου ΓεωργΙΟυ Σιλίκο" εγείρει αίτημα Υι.α ασφαλτόστρωση του 

δρόμοιι ΑγΙου ΓεωργΙΟυ - Λόφου, Ο δρόμος αvtός θα. εξυπηρετήσει όλες '{ις κοινότητες 
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της περιοχής, καθώς xα~ τον 10UΡι.σμό, γιατί θα αποβεΙ πολύ σημαvrιχή πρόσβαση 
προς την Πάφο. 

ΠαρακαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα αuτό χαι να ενημε
ρώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επΙ του θέματος." 

Εοάκηση με αο. ΠΙΑ' 565 που tιΠOΙΙλήβηxε από το ΒΟ\Jλε~q εχλοΥιχήι; ΠΕοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. ΝτΙνο Μιχ«ηλί6η O'tLfj; 15 Μο.ϊου 1992. 

~Oι κοινότητες Σιλίχο\) . ΑγΙο\) ΓεωργΕου ΣιλΙχου χαι MovoYQlo\l εγείQoυν 
αίτημα για κατασκευή υδατοδεξαμενών στην περιοχή 'Κάμπος της Eλt.άς )' ια 
άρδευση της γης τους. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργεισ να ενημερώσει τη Βουλή των AνtLΠQO
σώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι σχετικές τεχνοοικονομικές μελέτες και ποιο 
είναι το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης ΤΟ\l έρyoυ.~ 

Απάντηση ημεooμΗVίας 29 Μα"ίου 1992 του ΥΠΟ\lΟΎού Οικονομικών Χ. f eiliQ'YLO\J 
Συο'μη στην εQώτηση ΣΤΙΑ' 442, ημεΡομηνίας 7 ΑΠQιλΙΟ\J 1992, του Βοιιλεντή 
εχλο-Υιχή; πεοιφέοl!ια; Λεμεσο\ι χ. Α\ι"fεQLνού Πα.παοέ , 

"Με βάση το περ( Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Έναρξη ισχύος τοιι ΝόμοιΙ) 
Διάταγμα του 1991, ο νόμος περί Φόροιι Προστιθέμενης Αξίας του 1990 (Ν246!90) 
τίθεται σε ισχύ από την lη 10ιΙλ(οιΙ 1992. Όπως είναι γνωστό ο φορολογικός συντε
λεστής είναι Uψouς 5% ΜΙ επιβαρύνει τις παραδόσεις αγαθών χαι παροχές υπηρε· 
σιών ποιι ιIπόχειvται στο φόρο. Αγαθά βασιχής κατανάλωσης όπως τα τρόφιμα, τα 
φάρμαΜ, τα βιβλία και τα ειδη παιδικής ένδUΣΗς χαι UΠόδησης ιΙπόχεινται σε μηδε
νιχό συντελεστή ενώ παράλληλα βασι.χές ιmηρεO(ες όπως 11 uyeta χαι η παιδεία εξαι
ρούνται από το φόρο. 

(Ι) Δι.αφώηση: 

Α ναφοριχά με το θέμα της διαφώτι.σης του λαού σχεηχά με το φόρο, θα πρέπει 
να αναφερθεί ότι η YπrιρεO(α Φόροιι Προστιθέμενης Αξίας πραγματοποΙησε μεγάλο 
αριθμό σεμιναρLων μετά από υποδείξεις τοιι ΚΕΒΕ ΜΙ της ΠΟΒΕΚ. Οι λειτουργοί 
της Υπηρεσίας εξακολουθούν να είναι διαθέσιμοι για την οργάνωση νέων ενημερω
τικών σεμιναρίων. 

Παράλληλα, η ιΙπηρεσία ΦΠΑ από καιρό παρέχει πληροφορίες σε ενδιαφερομΙ
νΟιΙς τόσο μέσω τηλεφώνου όσο και προσωπιχά στα γραφε(α της Yπηρεσl.σ.ς. 
ΠρόσΟετα, έχει XUXloφoρTιoeL αριθμός ενημερωτικών φUλλαδΙων και έχιιι γίνει 
αρθρoγραφLα από λεΙΤOιIργoUς της Υπηρεσίας στον τύπο. 

Τέλος, θα πρέπει να αναφερθεί ότι προγραμματ(ζεται σUΓXΕXριμΙνη εκστρα
τεία διαφώτισης τοιι κοινού μέσω της τηλεόρασης και τσυ ραδι.οφώνοιΙ, η οπσία θα 
αρχίσει πολύ σύντομα. 

(2) Ταμει.ακές Μηχανές: 

Η χρησιμοποίηση ταμειακών μηχανών για σκοπούς ΦΠΑ δε θα είναι ιΙποχρεω

τιχή, τουλάχιστο στο πρώτο στάδιο. Οποιοσδήποτε όμως επιχειρηματLας θα τjθελε 
να χρησιμοποιήσει τέτοιες μrιxανές γιατί. το απαιτεί 11 εργασία τοιι και παράλληλα 
επιΘUμεΙ τα στοιχεία της επΙΧΕίρησής τοιι να γίνονται αποδεκτά για σκοπούς ΦΠΑ 
θα πρέπει να ΧΡ1JσιμοποιεΙ ταμειακές μrιxανές με φυσιχή μνήμη (fiscal memory) ποιι 
θα πληρούν τις προδιαγραφές ποιι θα εκδοθούν πολ-ύ σύντομα. 

(3) Τιμολόγια και αποδείξεις: 

Τα τιμολόγια χαι οι αποδείξεις ποιι θα γίνονται αποδεχτά για σκοπούς Φόρου 
Προστιθέμενης ΑξΙας θα πρέπει να περιέχouν τα στοιχε(α που καθoρα;Oνtα~ στον 
περΙ ΦΠ Α Νόμο και στους σχετικούς Κανονι.σμούς γι' αuτό και οι επιχειρήσεις θα 
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πρέπει τi να εxδώσouν νέα τιμολόγw και α.ί·τoδεLξε~ ή να προσθέτουν τα απαιτού

μενα στοιχεία (π.χ. αριθμός πιστοποιητικοίΙ εγγραφής επιχε(ρησης κτλ.) πάνω στα 

υπάρχοντα τιμoλόYια/απoδεLξεις. 

Σημει.ώνεται ότι ο Νόμος περί Φ6Q0υ προστιθέμενης Aξtας του 1990 (Ν246!90) 
δημoσιεύt"ΗXε στην Επίσημη Εφημερίδα 'Ιης Δημοκρατίας στις 29/12/1990 ενώ οι 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Κανονισμοί του 1991 δημοσιεύθηκαν σtl1ν 

Ε..Ισημη Εφημεριδα της Δημοκρατι.ο.ς στις 19/1/1991 γι' αυτό πιστεύεται ότι έχει 

δοθεί ο απαιτοίιμενος χρόνος για την ενημέρωση των ενδιαφερομένων. 

(4) Hμερoμηνtα εφαρμογής: 

Δεν υπάρχει ενδεχόμενο γι.α οποιαδήποτε αναστολή της εφαρμοΎ11ς του 

νόμου." 

Aπάνnιση ημεQOμηviας IS Μα'ίου 1992 του Yπo"QΎoί! Οιχovoμικών Χ. ΤεώQ'yιoυ 

Σ\ΙΟίμη στην εQώaισιι ΣΊ''Α' 453, ημεQOμηνίας 21 AπQι1ίoυ 1992, το\! Βουλεντή εκλο

Ύιχή; n:ε~'fέοε,ας Λεμεσoiι Χ. ΆQισι:ou Χ"οοοστόμου. 

"Όπως είναι γνωσt6, ένας από τους βασικούς στόχους οης φορολογικής 

μεταρρύθμισης ήταν και η δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών με την 

ανακούφιση των χαμηλοτέρων εισοδηματικών στρωμάτων και των μισθωtών. 

Σττιν περΙΠΤωστι των φυσικών προσώπων, που επωφελούνται από τις σημα

νnκές τροποποιήσεις και ειδικότερα «.ι"'tό τις διάφορες πιστώσεις και εκπτώσεις που 

χoρηyo"ύvtαι στους δικαιoUχoυς με βάση τις σχετικές αλλαγές που έγιναν στο βασικό 

νόμο, μι τον περΙ ΦoρoλoγLας του Εισοδ'ήματος (Τροποποιητικό) Νόμο (Αρ. 2) του 
Ι 990 (Αρ. 245190). ο πιο πάνω αναφερόμενος στόχος της φορολογικής μεταρρύθ
μισης έχει, πιστεύοuμε, επιτεUΧΘεΙ 

Το (διο όμως δε θα μποροίισε να λεχθεί και για τα φυσικό πρόσωπα των 

οποίων το εισόδημα δεν υπερβαίνει τις (3.900 το χρόνο. παu δεν είναι εκτοπισμένα 
και τα oπoLα για οποιοδήποτε λόγο δεν είναι δΊJνατό να επωφεληθούν από τις 

δι.ό:φορες πιστώσεις και εκπτώσεις ποu παραχωρούνται με βάση τις υφιστάμενες 

σχετικές πρόνοιες της περί Φορολογίας τοu Εισοδήματος Νομοθεσίας. 

Ενόψει των πιο πόνω κρίθηκε σκόπιμο. τόσο για σκοπούς δικαιοσύνΤ)ς όσο 

και για λόγOΊJς cruνέπειας με τοuς βασικούς στόΧOΊJς της φορολογικής μεταρρύθ

μισης, να επενεχθούν στην περί Φορολογίας ΤOΊJ Εισοδήματος NoμoθεσLα OQισμένες 
τροποποιήσεις. Ειδικότερα, αποφασΙστηχε όπως ενσωματωθεί στην εν λόγω νομο

θεσl.α νέα πρόνοια με βάση την οποία να καθίσταται δυνατή η παραχώQηση 

πίσtωσης ύψους ί.40 το χρόνο στην περΙΠΤωστι φυσικού προσώπου το Εισόδημα ""ου 

οποίου δεν υπερβαίνει τις ί.4.500 κατό φορολογικό έτος. 

προς το σκοπό αuτό ετοιμάστηκε σχετικό Τροποποιητικό Νομοσχέδιο το 

οποΙΟ έχει ΊJπoβλτιθεΙ και εγκρίθηκε ήδη από το YπoΊJQγικό ΣΊJμβoύλιO κατό τη σuνε

δρLα τοu της 23ης Aπριλ(oΊJ 199'2. 

Το πιο πόνω νομοσχέδιο, που τιτλοφορείται Ό περί ΦορολογΙας τοu Εισοδή

ματος [Γροποποιηnκός) Νόμος ΤOΊJ 199'2', «.ι"'tοοτάληχε στο Γενικό ΔιεΊJθΊJνtή της 
BOΊJλής των Avτιπ.ρoσώπων με την επιστoλ~ του YπouρyεΙOu Οικονομικών με στοι

χεLα αναφοράς Υ.Ο. 859/85/4 και ημερομην(α 8.5.92, με ττιν παράκληση να μερι
μνήσει για την κατόθεσι'ι τοu στη Boυλ~ των AvτL.ι"'tρoσilixwv για μελετη και ψήφιση.Μ 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η επόμενη σuνεδρ(αση της βουλής ορίζεται για την r:ρχόμενη Πέμπτη, 9 10\111.0\1 
1992. σης 4.00 ΊΟ από'yεuμα. με την ακόλουθη ημερήοι.α διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟθΕΤIΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περι προυπολογισμο\ι της Αρχής Λιμένων KiιΠΡOυ Νόμος του 1992. 

2) Ο περΙ Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

3) Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1991. 

4) Ο περΙ Ταμε(ου για την Αμυντική θωράκιση Ίτις ΔημοκρατΙας (Δάνειο) 
Νόμος του 1992. 

S) Ο περΙ Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1991. 

6) Ο περΙ Ασφαλιστικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος ΤΟΊ) 199ι. 

(Πρόταση νόμον). 

7) Ο Ακυρωτικός το" περΙ ΦορολογΙας Υπηρεσιών Νόμου Νόμος του 1992. 
(Πρό'ιαση νόμου). 

8) Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη. 
τικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

9) Ο ΠΕΡΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη· 
τικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού ΠρουπολοΥισμο" Νόμος (Αρ. Ι) του 1992. 

Ι Ι) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡO\Jπoλoyισμoύ Νόμος (Αρ. 24) του 1992. 

12) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολΟΥισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1992. 

13) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολΟΥισμού Νόμος (Αρ. 27) του 1992. 

14) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο AνακoUφΙ· 
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων Νόμος) (Αρ. 3) του 1992. 

15) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

16) Ο περί Εγγυήσεως της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

17) Ο περι Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. (Αναπομπή). 

18) Ο περί Κυπριακού ΟΡΥανιομοίι Αθλητισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1992. 

19) Ο περί Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

20) Ο περΙ των ΠΡOlJΠoθέσεων Διαφήμισης ή ΑναΥγελίας Πώλησης Eμπoρεu. 
μάτων σε ΤΙμές Εκπτώσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

21) Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων Νόμος του 1990. 

22) Ο περί Δι.ατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 1991. 

23) Ο περί Προστασί.ας της Παραλί.ας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
Ι 992. (Πρόταση νόμου). 
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24) Ο περΙ Αστικών Αδικημάτων (fρο."tοποιητ~κός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 
(Πρόταση νόμου). 

25) Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. (Πρόταση νόμου). 

26) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

27) Ο περί Ρυθμίσεως της Τρoχαtας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1992. 

28} Ο περί των Eπ~σήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

29) Ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της ΛειτoυQΎίας Γραφe(ων Ενοικίασης 
Μηχανοκίνητων Δίκυκ.λων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

30) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

3 Ι) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

32) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τον Έλεγχο της ΔιασυνOΡt.αxής Διακί
νησης Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμος του 1992. 

33} Οι περί Εγγραφής των Κατοίκων (Γροποποιητικοι) Κανονισμοί του 
1992. 

34) ΟΙ περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - θέσεις Επιθεωρητή Εναέριας 
Κυκλοφορίας, Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας lης Τάξης και ΕλεΥχτή 

Εναέριας Κυκλοφορίας 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992. 

35) Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων Α' και Ανώτερου Λειτουργού για 

τ~ς Εισπράξεις Φόρων (Σχέδια Yπηρεσtας) Κανονισμοί του 1992. 
36) ΟΙ περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοι.ποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικο[) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992. 

37) Οι περί Eπιστημoν~κoύ Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Εκλο-Υές) 

Κανονισμοί του 1992. 

38) Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Kανoν~σμoί του 1992. 

39) Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Εκπαιδευτική 
Αξιολόγηση - Πιστοποίηση Κλάδου Σπουδών) Κανονισμοί του 1992. 

40) Οι περί Εκπαιδευτικών ΛειτoυQΎών (Καθορισμός Αναγνωρισμtνης 

Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

41) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικtς Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

42) ΟΙ περί του Κεντρικού ΣφΟ:Υείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992. 

43) ΟΙ περί Εξαγωγής Γεωργικών ΠΡO·ίόνtων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992. 
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44) o~ nερΙ Νοθείας Γεωργικών Προ"ι;6ντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

45) Οι περί ΜΙτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) κανονισμοί του 1992. 

46) Οι περί κυπριακών προτύπων και Ελέγχο\! Ποιότητος (Τροποποιηηκοι) 
(Άδει.αι διά Πρότυπα Σ~ματα) Κανονισμοί του 1992. 

47) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί tO\J 
1992. 

48) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

49) Οι περί ΡαδιοφωνιΧών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

50) Οι ΔημοtLΚΟΙ (Τροποποιητικο() Κανονισμοί Πάφον ΤΟΊ) 1992. 
51) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1992. 

52) Οι περί ΦορολογΙας του Εισοδήμω:ος ('Αδεια για την EτoψασLα Λογα-
ριασμών Φορολογητέοu Εισοδήματος) Κανονισμοί του 1992. 

53) Οι περί ΠανεπιοτημΙΟu Κίιπρου (Δίδακτρα) Κανονισμοί του 1992. 

54) Οι περί Aπoχετείισεωv λγιας Νά.ί"tος Κανονισμοί το" 1992. 

55) Οι περί AπOXετεiισεων ΠαραλιμνΙΟυ κανονωμοΙ του 1992. 

56) Οι πtρΙ Aνακouφίσεως Παθόντων (ΤροποποιΤ1ΤΙΚΟι) ΚανονισμοΕ του 
1992. 

57) Οι περΙ Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) ΚανονισμοΙ το" J 992. 

58) ΟΙ περΙ Κέντρο" Παραγωγικότητας - θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρε

σίας) Κανονισμοί το" 1992. 

59) Οι περι Ξενoδoχεl.ων και Το"ριστικών Καται"μάτων (Γενικο,> (Τροπο
ποιητικοΙ) Κανονισμοί του 1992. 

60) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλ"μάτων (Oρyανωμtνα 
ΔιαμερΙσματα και Τουριστικά XωQιά) Κανονισμοί του 1992. 

61) Οι πtρΙ Ξενοδοχείων και το"ριστικών Καται"μάτων (Σuyχρoτηματα 
Τουριστικών Επαuλεων) Κανονισμοί του 1992. 

62) Οι περί Ξeνoδoχεl.ων και Τουριστικών καταλ"μάτων (Παραδoσl.O.Κές 
Οικοδομές) Κανονισμοί το" 1992. 

63) Ο περι κ"πριακών Προτύπων και Ελ.έΥχου Ποι.ότητας (KαθOΡισμtνα 
Πρότυπα - Εικοστή Σειρά) Κανονισμός το" 1992. 

ΚΕΦΑΛΑIO Β': Κατάθεση Νομοοχεδιων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ή ανόγχη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 

των δραστηριοτήτων μας. έτσι που να εναρμOνιστoUΝ και να ΣUμn:λέOUΝ 
με την εξωτερική πολιτική της ΕυρωπαΊ:κής Κοινότητας". 

(θέμα εγγρaφέν με ει.σήΥηση των Βουλευτών κ. Χρ. Πo"ργouρίδη και Γ. 
Κασουλίδη). (6.2.92), 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή έλλειψη βασικής υποδομής στην unaLeΡO και οι κοινωνιχές και οικο
νομικές επιπτώσεις", 

(θέμα επραφέν με εισήΥηση το" Βο"λεντή Χ. Α, MOUσxO"). (12.2.92). 
(Σuνέχιση της συζήτησης). 
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3) .. Αγροτική πoλιτ~xή της κυβέρνησης xα~ τα μέtρα που eπι.βό.λλεται να 
ληφθούν. Υια να σταματήσει τι αΣΤUφι.λΙα της υπαίθρου", 

(θέμα rnραφέν με nσiJyηση του BouλεtJτή Χ. Ντ. Μιχαηλιδη) . (20.2.92). 
4) Μ Η ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμοu της τοπικής αuτo

διοίκησης στην Κύπρο ως σύΥχρονου προοδευτικού θεσμού διοίκησης 

στην Ευρώπη". 

(θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή χ. Α. Kouκoυμά eχ μέρους της KOLVO
βoUλευτLXής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις). (27.2.92). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμuνo.ς για το θέμα που τιτλο
φορεΙται "Η ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασιας του οπλισμο" 
-της Εθνικής φρο"ράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του BoυλεtJ'tή κ. Σ. Χάσικου). 

(8.1.92). 

6) Έκθεση tf); Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παραχo).,ovθ1\σεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών yw το θέμα που τιτλοφο. 
ρείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων α,,"'tό την ΠολωνΙα ΊΟ 1989", 

(Avτεπάγγελτη εξέταση ύστερα α.ίτό πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (4.11.91). 
7) 'Ή κατάσταση που επικρατεί στην Πύλα και η ανόγκη λήψης μέτρων για 

την ασφόλεια της περι.οχής". 

(θέμα ιΥγραφέν με ELmjyηoη του BoυλεUΤΗ κ. Α. MoUσκoυ). (4.6.92). 
8) 'Ή uπoβόθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψtυδoκρότoς από τον 
Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Xερvτ και οι 
ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(θtμα ιΥγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 
9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φuoικών Πόρων 

για το θέμα που ητλοφορεΙται 'Ή εισαγωγή φρούτων και λαχανικών και 
οι επιπτώσεις στην αγροτική oικoνoμiα". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από απόφαση της Επιτροπής). (28.5.92). 
10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε(ας για το θέμα που τιτλο

φορείται "Προβλήματα uyεΙας από τα λύματα στην περιοχή Αγίου Σωζο
μένου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (4.7.91). 
Ι Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγε(ας για το θέμα που τιτλο

φορείται 'Ή συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο ARIZEN, η 
βλαβερή επιδρασή της στην υγεl.α των εργαζομένων και των κατοίκων της 
γίιρω nEQLOXti; και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβληματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Δ. 
Κοντιδη, Λ. Λuσιώτη και Δ. Θεοδώρου). (10.10.91). 

12) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΥγεΙΟς για το θέμα που ητλο
qχ>QεΙται "Η έλλειψη διευκολύνσεων περίθαλψης στα κρατικά νοσοκο
μεΙα των ηλικιωμένων και των χρονίως πασχόντων που χρήζουν περί
θαλψης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Ντ. 

Μιχαηλιδη και Κ. Ηλιάδη). (31.10.91) 

Ι 
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13) Έκθεση της KoινoβDυλεunκτ1ς Επιτροπής Περιβόλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορεΙται ΜΗ ρύπανση των παραλιών της περιοχής Αμμοχώ

στου· Λάρναχας από την κλαδοφ6ρα (μάλλα) και οι δυσμενείς επιπτώσεις 

της στο περtβάλλoν, την τouρwτιxή βιομηχανία και την οικονομία του τόπου 

γενικότερα - Μέτρα που προτΟΟεται να πάρει η κ~ για επίλυση του πιο 
πάνω προβλήματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξhαση με ωτ6φαση της Επιτροιτής). (8.10.91). 

14) Έκθεση της Koινoβoυλεuτικής Επιτροπής ΓεωρΥ(.ας και ΦυσιΧών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορεΙται "Η διαφοροποΙηση των χρεωσεων στις 

τιμές του νερού των κυβερνητικών φeαγμάτων". 

(ΑυΤΕπάγγελτη εξέταση με απόqxιση της Επιτροπής). (27.2.92). 

15) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επηροπής Γεωργtας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται "Προβλήματα που ανακύπτουν από το 

εγκαταλειμμένο μεταλλεΙο της ΕΜΕ στην Καλαβασό και οι επιδράσεις 

τους στους υδάτινους πόρους της περιοχής". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτη κ. Δ. Xρ~στo~ 

δουλίδη). (12.3.92). 

16) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος yLO το θέμα 
που τιτλοφορεί.ται "Το δόσος Αθαλάσσας. οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργει.ες της κUΒΈρνησης~. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Μέλους της Βουλής κ. Ρ . 

Κατσελλή και του Boυλεuτή κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

17) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε.."tΙΤQOι"tής Περιβάλλοντος yLO το θέμα 
που Π'ι:λοφορείται "Προβλήματα που δημιουργούνται από τα λύματα του 

Κεντρικού Σφαγείου αναφορικά με τον ποταμό της Αλαμινού". 

(Auτεπό.yyελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Boυλεuτ-η κ. Α. 

Μούσχου). (19.2.92). 

Ο Βουλευτής κ. Χρίστος Μαυροκορδάτος ζητό. την εγγραφτ; του πιο κάτω 

θέματος: 

'Ή τραγική θέση των πατατοπαραγωγών και η ανάγκη άμεσης και ουσιαστικής 

βotιθειας από την κυβέρνηση". 

Υπάρχn ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

Οι Boυλεuτές χ. ΔιΙ>ρος ΧριστοδουλΙδης, Δημήτρης Koντt.δης και Λώρης 

Λυσιώτης ζητούν εκ μέρους της Κοινοβουλευτικ-ης Ομάδας του AKεΛ~Aριστερά

Νέες Δυνάμεις την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Η ανάγκη νοσοκομειακής περίθαλψης και φρoντ(.δaς στους καρκινοπαθείς, 

ιδιαίτερα στο teλEmoto στάδιο της ζωής τους". 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

Κηρύσσω τη λτιξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλ-ης των Αντιπροσώπων. 

(Ώρο λήξης, 7.07 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι ΒουλεVlέ~ vπέΥQαψαν τον κατάλογο των ιιαοόVlων με αλφαβη

τική σειιtά: 

ΑγαπΙου Γιαννάκης 

ΑΥΥελΙδου Κλαίρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντων(ου Αβραάμ 

ΓεωργΙΟυ Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΥΧΟυ ΚΙκης 

Ευθυμίου ΤΤΙμης 

ΕυσταθΙΟυ Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

θε.οδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόνnος 

Καζαμίας ΚΙκης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κοντίδης Δημήτρης 

KO\JΚoυμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μαυροκορδάτος Χρ(στος 

Μιχαηλίδης θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

ΜουσιοίΙττας Νίκος 

ΜΟύσκος Ανδρέας 

Ομηρου Γιαννάκης 

Παναγιδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

Π ιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουριδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦLλυΙ.ίτoυ Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τάκης 

Χριστοδουλιδης Δώρος 

ΧρΙΟΤου Ανδρέας 

Χριστ6φιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

AvτΙlIOόσωπoι θοησκειιτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβόνη Μπενίτο 

Π Ι ΝΑΚΑΣ ΠΕΡιΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) 'Εκθεση για το νομοσχέδι.ο ''Ο περί Ειδικεύσεως Σvμπληρωματικής Πιστώ
σε.ως (ταμεΙΟ Αναπτύξε.ως) Νόμος (Αρ. 9) του Ι992~ και ψήφισή του σε 
νόμο (με αρ. 8 του 1992). 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί ΣυμπληρωματιχοίΙ ΠΡOUπoλoγισμoίI 
Νόμος (Αρ. 22) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 18 του 1992). 

3) Έκθεση για το νoμoσχtδι.o .'0 περί Συμπληρωματικού προυπολοΥισμού 
Νόμος (Αρ. 23) του 1992" κα~ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 19 του 1992). 

4) ·Εκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος του 1992", 
οι σύντομες παρατηρiισεις της κ. Ρ. Κατσε.λλή και του κ. Ντ. Μιχαηλίδη 
πάνω στο θέμα και ψήφισή τοιι σε. νόμο. 
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5) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Προσωπικής Κράτησης Οφει

λετών του Δημοο(ου Νόμος του 1991", οι αγορεύσεις που ακολούθησαν 

(Ευ. Ευσταθίου . r. ΑΥαπί,ου, Σ. Χατζηγιάννης, Μόρχος Κυπριανού. Ν. 
Ρολάνδης) και απόρριψή της. 

50) Δικαιολόγηση ψήφου από τον Χ. ΧρΙστο ΠουΡΥουρίδη. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~o περΙ Δημόσιων Κολυμβητικών Δεξαμενών 
Νόμος του Ι992~ και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περΙ Δήμων (ΤΡΟΠΟΠΟΙΊ1τι.κός) (Αρ. 3) 
Νόμος τσυ 1991". σι αγορεύσεις και 11 συζητηση που ακολούθησαν [Δ. 

θεοδώρου. Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης), Μάρκος Κυπριανού. Α. 

ΧρΙστου. Δ. Συλλούρης, Ν. Μουοιούττας, Ν. Ρολό:νδης] και ψτΊφισή Τ11ς 

σε νόμο [ως Τροποποιητικός (Αρ. 2) του 1992]. 

8) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου Ι. ''Ο περΙ Επαγγελματικής Αποκατά

στασης των Μελών των Οικογενειών πεσόντων και Αγνοουμένων Νόμος 

του 1992" κα~ 2. ''Ο περί Επαγγελματικής Αποκατάστασης των εξαρτω

μένων πεσόντων, Αγνοουμένων κα~ Aναπήρurν Νόμος του 1992" και 

ψήφισή τους σε νόμο, με τίτλο "Ο περί Επαγγελματικής Αποκατάστασης 

των Αναπήρων και των Εξαρτωμένων των πεσόντων, Αγνοουμένων, 

Aναπήρωνκα~ Εγκλωβισμένων Νόμος του 1992". 

9) Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο "Ο περί Νομικών προσώπων Δημό

σιου Δικα[ου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ν. Ρολάνδης, 

Ευ. ΕυσταθΙου, Γ. ΑγαπΙΟυ, Αρ. Γεωργίου) και επαναψήφισή του. 

10) Ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδΙου "Ο περί Ειδικεύσεως Συμ...-τληρωμα

τικής π ιστώσεως (Γαμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 2) του 1992". 

Ι Ι) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περΙ Περίθαλψης και ΜεταχεΙΡισης Τοξι

κομανών Νόμος του 1990", οι αγορεύσεις και παρατηρήσεις που ακολού

θησαν (Ευ. ΕυσταθΙου, Αρ. Γεωργίου, Μάρκος Κυπριανοίι) και ψήφισή 

του σε νόμο. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί προυπολογισμού του θεατρικού 
Οργανισμού Κίιπρου Νόμος του 1992", η συζήτηση που ακολούθησε (Κλ. 
Αγγελιδου, προεδρεύων, Κ. Καζαμίας, Ρ. Κατσελλή, Δ. θεοδώρου. Α. 

ΦιλΙ-τπου, Ντ. Μιχαηλίδης, Λ. Ι εροδιακόνου. Α. ΚΟ\7Κουμάς. Ν. Αναστα

σιάδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

Ι 3) Αναβολή της συζήτησης για το νομοσχέδιο ''Ο περί Διατηρητέων Οικο

δομών Νόμος του 1991" και απόφαση για εξέτασή του πριν α..-τό τη λήξη 

της Συνόδου, έπειτα από σχετική εισήγηση του κ. Α. Χρίστου. 

14) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 
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15) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (ΤQOΠΟΠΟΙΤΙ
τιχός) Νόμος 10υ 1m", η συζήτηση που ακολούθησε (Αρ. ΓεωργΙΟυ. Ευ. 
Ευσταθίο\!. Δ. Ιιιλλούρης, Δ. θtoδώρoυ) και απόρριψή 10". 

16) Έκθεση για τους Κανονισμούς ~Oι περί Γενικού Διοικηηκού προσω

πικού - θέση Πρώτου Διοικητικού Λειτουργού (Σχέδιο ΥπηρεσΙΙΙς) 

Κανονισμοί το" 1992", οι αΥορείισεις και η ΣUΖTιtt}OT) που ακολούθτ!σαν 

(Α. Χρίστου, Αρ. Γεωργίου, Μάρχος Κυπριανού. Σ. Χατζηγι.άννης, Α. 

ΑντωνΙου) και έγκρισή τους. 

17) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

18) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα κοινότητας Λεμύθου για διάνοιξη μονο

πατιών- Αίτημα κοινότητας Προδρόμου για παραχώρηση τρακτέρ κατά 

τους χειμερινούς μήνες- Αίτημα κοινότητας Προδρόμου για βελτίωση 

του δρόμου Προδρόμον - Πλατρών- Αίτημα κοινότητας Προδρόμου για 

διάνοιξη δρόμου που να ενώνει τον Πρόδρομο με το Τρόοδος· Αίτημα 

κοινότητας Προδρόμου για καθάρισμα του δρόμου Προδρόμου • 
Πλατρών από τα κατάλOLι-τα των κατολισθήσεων. ΑΙτημα κοινότητας 

Προδρόμου γι.α μεταφορά νερoi1 από την περι.οχή " Kαννoiιρες". Αίτημα 

χοινότητας Προδρόμου για ενίσχυση της ποσότητας νερού που ρέει προς 

το φράχτη Πρ0δρ6μοu.ΑΙτημα των κατοίκων Προδρόμου για παραχώ.

ρηση ξυλείας από το δάσος της περιοχής τους· ΑΙτημα κοινότητας 

Παλιόμυλου για ασφαλτρόστρωση 10υ δρόμου Παλιόμνλου.Προδρόμου· 

Αίτημα γι.α επέκταση του δικτύου uδατoπρoμήθειας του Παλιόμυλου· 

Αίτημα κοινότητας Φοινιού για αποπερά1ωση δρόμου εντός του χωριού· 

ΑΙτημα κοινότητας Φοινιού για κατασκευή παρακαμπτήριου. ΑΙτημα 

κοινότητας Φοινιού για κατασκευή αποχετευτικού ΣUΣΤΉματoς· Αίτημα 

κοινότητας Φοινιού για κατασκευή φράγματος στην περιοχή "Μύλος"· 

Αίτημα κοινότητας Πάνω Πλατρών για βελτtωση των δρόμων εντός της 

κοινότητας· Η ανάγκη να λαμβάνεται υπόψη η ιδι.αΙτερη αρχιτεκτονική 

της περιοχής Λεμύθου κατά την εκτέλεση έργων στην κοινότητα από το 

κράτος- Η υδροδότηση της κοινότητας Αγίου Μάμα· Αίτημα κοινόΤl1τας 

Αγίου Μάμα για στρεμματική επιχορήγηση αμπελιών. Αίτημα κοινό· 

τητας ΑγΙου Μό:μα για ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί στο λατο. 

με(ο· Αίτημα κοινότητας Αγίου Μάμα για επέκταση ΤTlς γης που θα 

αρδεύεται από το φράγμα Ξυλούρικου· ΑΙtTlμα κοινότηtας Αγίου Μό:μα 

για jkltMση του δρόμου ΑγΙΟς Ειρήνης·Κορφής·Αγ(ου Μάμα· 

Τριμήχληνης· ΑίΤTlμα Αγίου Γεωργίου Σιλίκου για ασφαλτρόστρωση tOU 
δρόμου Αγίου Γεωργίου . Λόφου. Αίτημα των κοινοτητων ΣιλΙκου, 

Αγίου Γεωργίου ΣιλΙκου και Μοναγρ(ου για κατασκευή uδατoδεξαμενών 

στην περιοχή τους.) 

19) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτησεις Βουλευτών (Η εισαγωγή του Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας. Η φορολογική μεtαρρUθμιση.) 
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20) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στην ολομέλεια για συζήτηση 
των ακόλουθων θεμάτων: 

(ο) 'Ή τραγική θ~ση των πατατοπαραγωγών και 11 ανάγκη άμεσης και 
ουσιαστικής βοήθειας από την κυβέρνηση," 

(θέμα εγγραφέν (l.ίτό τον κ. Χρ. Μαυροκορδότο). 

(β) 'Ή ανό.Υκη νοσοκομειακής περίθαλψης και φροντίδας στους 
καρκινοπαθε(ς, ιδιαίτερα στο τελευτα(ο στάδιο της ζωής ΤOUς.~ 

(θέμα εΥΥραφέν α,τό τους χιιρΙOUς Δ. Χριοτοδουλίδη, Δ. Κοντ(δη και 

Λ. Λυσιώτη, εκ μέρους της Koινoβo"λευtικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

Τιμή: 7Sσ 



• 

Ι 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ λΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ: • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΣυνεδρΙαση 9ης ΙουλΙΟυ 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

(Αρ. 49) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σuνεδρwς αVΤΗς. Παρακαλώ τον 
έντιμο Γραμματέα να διαπιστώσει αν \ιπάρχει απαρτιο.. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

t (Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπόρχει απορτΙα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

• Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική ΕΡΥασια. Το πρώτο θέμα είναι 

• 

"Ο περί πρoυπoλoγισμoiι της Αρχής Λιμένων Kiιπρoυ Νόμας: του 1992". Eι.σηyoiιμαι 
εκεΙ που είναι ομόφωνες οι Εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθεΙΟες και να 
προχωρούμε, διόη έχουμε mQl.nou εξήντα νομοσχέδια στην ημερήσια διάταξη, τα 
οποιο. πρέπει να τελειώσουν σήμερα και αίιριο. η' αυτό, για να μην καταναλΙσχεtαι 

χρόνος, όπου οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες εισηγούμαι να μη διαβόζονται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ; 

Συμφωνούμε. 

(Η Έκθεση θεωρεΙται αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ επιτροηΗΣ orΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑ! ΩΣ ''Ο 

ΠΕΡΙ πpo·γ·Π OΛOΓlΣMOY ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ Λ Ι ΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΙ 
ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόπες: 

Λεόνη,ος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας ΓεωργΙΟυ 

ΓιαVVΆκrις Κασουλίδης 

Αβραόμ Αντωνίου 

ΚΙκης Kcι!;αμί.ας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπο\.l 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙΧος Mouσιo"ύττας 

Μάρκος KunQl.O.vo\J 
Τάκης ΧατζηδημτιτρΙΟυ 

Ρένος Πρέvτζας 

ο ΠΡOtlπoλoγισμός της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 1991 κατατέθηκε στη 
• Βουλή στις 12 ΜαρτΕου 1992 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

(3347) 
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Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμo"ύ για μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς 

την ολομέλεια του Σώματος. Η μελέτη του προυπολΟΥιομού αυτού δεν κατέστη 

δυνατό να γίνει αμέσως μετά την κατάθεσή του 0111 Βουλή, ΥΙΟΤ( ζητήθηκε από το 
αρμόδιο Υπουργείο 11 αναστολή της έγκρισής του από τη Βουλή, μέχρι ΠΟΙΙ να 
ολοκληρωθούν ορισμένες διαβουλεύσεις που γίνονταν τότε σε σχέση με ορισμένες 

δαπάνες που προβλέπονταν στον ίδιο προυπολΟΥιομό. 

Τελικά 11 E."tLTΡOJtTι συνήλθε και εξέτασε τον προυπολογιομό αυτό σε δύο 

σννιδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μα'ίου xα~ 17 louνΙOυ 1992. Στην 
πρώτη σuνεδριaση κλ'ήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ΕΧ,ίτρόσωποι τόσο τσυ 

Διοικητικού Συμβουλίου όσο και της Διεύθυνσης της Αρχής. 

Ο προυπολογιομός της Αρχής Λψένων Κύπρου. όπως αρχικά κατατέθηκε στη 

Βουλή, προέβλεπε για το 1992 έσοδα ύψους .f:IO.035.00J και έξοδα ύψους iS7.712.137. 
Ποσό ί3.ηΙ.026. που αντιπροσωπεύει πλεονάσματα από προηγούμενα έτη, θα 

χρησιμοποιηθεΙ για τη χρηματοδότηση του προυπολογισμού της Αρχής. Η Αρχή 

προγραμματίζει επίσης να καλύψει το έλλειμμά της με την εξασφάλιση 

χρηματοδοτικών διευκολύνσεων ή και εμπορικών πιστώσεων από τους προμηθεντές 

εξοπλισμού ύψους f22.056.111, καθώς και με τη σύναψη νέων δανείων ύψους 

Ω2.1ΟΟ.ΟΟΟ από το εξωτερικό με κυβερνηnκή εγγύηση. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω ΠΡOUπoλoγισμoυ η Επιτροπή 

ενημερώθηκε ειδικότερα για το προγραμματιζόμενο αναπτυξιακό έργο της Αρχής 

και για την οργανωτική διάρθρωση του προσωπικού της. όπως αντικατοπτρίζεται 

στις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προυπολογισμου. 

Οι προυπολογιζόμενες δαπάνες της Αρχής κατανέμονται ως ακολούθως: 

(α) ίIΟ.531.026 προορίζονται για τρέχοντα έξοδα. 

(β) L41.742.5 J Ο θα διατεθούν για αναπτυξιακά έργα. 

(γ) i4.755.000 θα διατεθούν για την αποπληρωμή δανε{.ων. 

(δ) :Ε5ΟΟ.ΟΟΟ προορι.ι;.ονται για απρόβλεπτες δα.ίτάνες. 

Οι προνοουμενίς νέες θέσεις στον υπό αναφορά προυπολογισμό, σύμφωνα με 

τις δηλώσεις των εκπροσώπων της Αρχής, εΙναι στο μεγαλύτερο μέρος τους 

αποτέλεσμα συλλογικών διαπραγματευσεων και στοχεύουν στη σωστή αναδόμηση 

των υπηρεσιών της Αρχής. Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες της Αρχής αποβλέπουν στην 

παραπέρα λιμενική ανάπτυξη της κυπρου με την ταυτόχρονη ενδυνάμωση και 

ενΙσχυση του λιμενικού της δικτυου. Από αυτές το μεγαλύτερο μέρος, ποσό ύψους 

Ω3.6ΟΟ.000, θα διατεθεί για την υλοποίηση της πρώτης φάσης του ρυθμιστΙΚΟ\J 

σχεδίου για την αναβάθμιση του λιμανιου της Λεμεσου. ενώ ποσό Π.3ΟΟ.000 θα 

διατεθεί για την κάλυψη μέρους της συνολικής δα..,άνης γι.α την εξασφάλιση του 

αναΥκα[ου μηχανικού εξοπλισμου που θα χρειαστεί ως αποτέλεσμα της αναβάθμισης 

του ίδιου λιμανιού . 

Στη διάρκεια της εξέτασης του προUπολογισμού της Αρχής Q.o"tό την Επιτροπή, η 

Εκτελεστικη Εξουσία ζητησε με σχετικη επιστολή την αφαLρεση από τον 

προυπολογισμό της πρόνοιας για την αγορά εξοπλισμού χειρισμού εμπορευμα το 

κιβωτίων που αντιπροσωπείιει ποσό ίΙ .800.000. 

• 

• 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 
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Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήττ}στ} 

προυπολογισμού, αποφάσισε ομόφωνα ή κατά πλεΙΟψΤ}φία να ειστ}γτ}θεΙ τις πιο 

κάτω τροπολΟ'(Ιες: 

(α) TT}V αίιξτ}ση ο...τό της lης lανοοορΙου 1992 της μισθοδοσιας της θέσης του 
Γενικού Διευθυντή της Αρχής στο ύψος των f8. 142, ώστε να εναρμονιστεί 

με ττ} μισθοδοσια άλλων ανάλογων θέσεων. 

(β) Την περικοπή αριθμού θέσεων ή αναβαθμΙσεων που δεν κρΙθηκα\ι 
αναγκαίες σ' αυτό το στάδιο. 

Προβαίνοντας η Επιτροπή στις πρoαναqEρθείσες oμόq;ωνες ή κατά πλειοψηφία 
τροπολογ!ες, t!λoβε υπόψη της τόσο το αναπτιιξιακό πρόyραj.ψα της Αρχής το οπο(ο 
δικαιολοΥε[ τη στελέχωσή της με ορισμένο πρόσθε1'ο, τεχνι.κό κυρίως, προσωπικό όσο και τη 

θέΟΤ} του νπουργεΙΟΊ) Οικονομικών το οπο(ο διαφώνησε για λόγους γενικότερης 

δημοσιονομικής πολιτικής με τη δημωuρyία οποιασδήποτε νtας θέσης ή αναβάθμισης 
οποιασδήποτε υφιστάμενης θέσης. 

Με βάση τις πω π6:νω θt!σεις της η Επιτροπή έχει διαμορφώσει αν6λι;ιΥα τον ιιπό 

συζήτηση προυπολΟ'(ισμό, του οποΙΟυ εισηγείται στη Βοuλή την ψήφιση σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερτ} ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Σuνοπτικός τίτλος. Άρθρον Ι. 

Έγκρισις πληρωμής ΕΚ του Ταμείου της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 

B5.858.S41 διά την χρήσιν ΤΟΊ) έτους του λήγοντος την 31ην ΔεκεμβρΙΟυ 1992. 
Άρθρον 2. 

Eιδίκεuσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πρώτος ΠΙναξ. Άρθρον 3. 

Χρησιμοποίησις ΤΟΊ) περισσεύματος ωρισμένων άρθρων προς κάλυψιν 

ελλείμματος άλλων άρθρων Uπό το αuτό Κεφάλαιον. Άρθρον 4. 

Λειτουργοί ενασκούντες έλεγχον επί των κονδυλΙων. Άρθρον 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντ[ρρτ}ση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρτ}ται ως ο περί προυπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμος ΤΟΊ) 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψrtφιoτεΙ; 

(Κ τuπά τη σφύρα) 

Μτ} unaQXOίIoη; αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε νόμο. 

• Το επόμενο Οέμα είναι ''Ο περί Χαρτοσήμων CΤρο..""tοποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1991". Η 'Εκθεση εΙναι ομόφωνη κα~ επομένως θεωρεΙται αναγνωσθείσα. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

• 
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τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ, 

Kυρ~ε Πρόεδρε, είπατε ότι 11 Έκθεση είναι ομόφωνη. Εμείς έχουμε επιφύλαξη 

πάνω στην Έκθεση. Δεν πρόΚΕΗαι να μιλήσοιιμε. Απλώς δεν είναι ομόφωνη τι 

Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε θα πρέπει να διαβαστεί τι Έκθεση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε. δεν επιμένω να διαβαστεΙ Ας θεωρηθεί ανα'γV(OOθεΙσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θεωρείται αναΥνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πpo·γ·ΠOΛOΓlIMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΧΑΡΤΟΣΗΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Πα~ντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Aλtχoς Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργ(ου 

Γιαννόκης ΚασουλΙδης 

Αβραάμ AvτωνΙOυ 

ΚίΚΤ1ς Καζαμιας 

Α νδρtας ΦιλΙΠΠου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσωύπας 

Μάρκος Κ ιmριανo'ύ 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέvτζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρσυπολογισμοίι μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδι..ο σε έξι συνεδρίες της που πραγματoπoι'ήθrιxαν μεταξ", 

Οκτωβρίου 1991 και louνίoυ 1992. Στις συνεδριόσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τouς ο Υπουργός Οικονομικών, καθώς κα~ συνδικαλιστικές, 

αγροτικές, εργοδοτικές και όλλες OQΎανώσεις, οι οποίες ζήτησαν από την Ε...ηροπή 

να παραστοw στις σuνεδρ(.ες της. 

Υπενθυμίζεται ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδι..ο αποτελεί μέρος της δέσμης 

των νομοσχεδίων που κατατέθηκαν από την Eκτελεoτικτj Εξουσία με στόχο τη 

συγχρό.τηση του δημοσιονομικο", ελλείμματος και την εξιιγίανση των δημόσιων 

οικονομικών. 

Σκοπός του υπό ΣUΖήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας 

για τα χαρτόσημα με την α(ιξηση των τελών χαρτοσήμου. 

Με βόση την Uφιστόμενη νομοθεσία για τα χαρτόσημα επιβόλλεται τέλος 

χαρτοοήμοιι σε ένα μεΥόλο αριθμό συναλλαγών το οποίο αναθεωρτjΘΗXε για 

τελευταία φορό το 1980. ενώ η α'Uξηση του δείκτη τιμών λιανικτjς πώλησης έχει 
ξεπερόσει το 70%. Με την προτεινόμενη τροποποίηση σκοπείται στην ουσ[α η 
επαναφορό των εσόδων από τέλη χαρτοοήμου σε πραγμαΤLκο'Uς όρους στο επίπεδο 

που βρίσκονταν το 1980. Σύμφωνα με τα στοιχε{α που κατατέθηκαν στην Επηροπτ\. 
τα αναμενόμενα πρόσθετα εττjσια έσοδα a.."tό την προτεινόμενη αύξηση θα είναι της 

τόξης των Ι2.<ΧΧΙOOQ. 

• 

• 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 

• 

3351 

Από τις οργανώσεις που παρέστησαν στις συνεδρίες της Επιτροπής άλλες 

διαφώvησαν με τις πρόνοιες του υπό συι;τ'ιτηση νομοσχεδίου στο σύνολό τους. άλλες 
τις απoδtχτηχ.αν, ενώ άλλες υποστήρι.ξαν μικρότερες αυξήσεις στα τέλη XαQΊO
σήμο\). 

Η ΚοινοβονλευηκΤ; Επιτροπή Οικονομικ{;ι\' και ΠροtlJtoλΟΥισμού. αφού έλαβε 

υπόψη όλα τα στσιχεια που τtθηxαν ενώπιόν της. θεωρεΙ δικαιολογημένες τις αυξή

σεις που προτείνονται με εξαi.Qεση εκείνες ης περιπτώσεις που τα τέλη υπoλoytζo

νται με βάση το ποσό της σύμβασης τ'ι της διxαιαιτραξtας σtην οποία ανα<PΙΡOVΤoι. 
Και to\ho γιατΙ τα τέλη αυτά txO\.I'Y ήδη αναθεωρηθεί και αναθεωρούνται με τη 
φυσιολογική αύξηση των αξιών πltνω σης οποίες υΠΟ).,ΟΥιζovtαι. 

Me βόση τ" γεΥΙΚΤ; αυτή θέση τι Επιτροπή προχώρησε με τη διαμόρφωση του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου και εισηγεΙτοι κατά πλειοψηφΙα στη Βουλή την ψήφισή 

του σε νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ 

δήλωσαν όη θα καταψηφ(σOUΝ το υπό συζήτηση νομοσχέδιο για τους λόγους αρχής 

που εξέθεσαν ήδη ενώπιον του Σώματος κατά τη συζήτηση της δέσμης των φορολο
γικών νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανό.γνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΤροποποΙηση του άρθρου 20 του βασικοι, νόμου. Άρθρο 2. 

Αντικατάσταση του Πρώτου Παραρτηματος του βασικοι, νόμου με νέο παράρ

τημα. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άQθρα Ι μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα ι μέχρι 3 εγκρίνονται. 

ΤρΙτη ανάγνωση διό της αναγνώσεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφiιρo) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψΤ)φ(ζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί Τελωνειακών Δασμών και 

Φ6ρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1991". Είναι ομόφωνη 
η Έκθεση; 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Υπάρχει η [δια διαφωνια με την προηγούμενη, κύριε Πρόεδρε, αλλά να 

θεωρηθεί αναγνωσθεί.σα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ EnrrPonHI ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TΠΛOΦQPEΠAI ''Ο ΠΕΡΙ 
ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (fPOΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 
(ΑΡ.6) ΝΟΜΟΣTOV 1991" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Mαρκf.δης 

Ανδρέας ΓεωρΥ(ου 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Αβραάμ Αντων(ου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙππου 

Τάσσος πα..αδόπουλος 

Νίκος MOυσΙOίmας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβο\lλε\lτική Επιτροπή OΙΚOνO~ιLκών κα~ προυπολογισμού μελέτησε το 
πι.ο πάνω νομοσχέδιο σε σ\lνεδρiες της ΠΟ\l πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 
τον Οκτώβριο ΤΟ\l 1991 μέχρι και τον Ιούνιο του ]992. Στην πρώτη συνεδρία της 
Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφραοαν τις απόψεις το\lς ο Υπο\lργός Οικονομικών και 
εκπρόσωποι συνδικαλιστικών, αγροτικών, εργοδοτικών και άλλων OQγανώσεων. 

Το πιο πάνω νομοσχέδιο περιλαμβάνεται στη δέσμη των νομοσχεδίων που 
κατατέθηκαν στην ολομέλεια στις 3 Οκτωβρίου 1991 και τα οποία. σύμφωνα με τις 
θέσεις της κ\!βtρνησης που εκτίθενται στην αιτιολογική έκθεση ΠΟ\l τα σvνoδεύει, 
αποσκοπούν στην εξυγίανση .ων δημόσιων οικονομικών και κυρίως στον περιο
ρισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος. Παράλληλα στοχεΟΟ\lν στην καλλιέργεια 
πνεύματος λιτότητας και στη διόρθωση υφιστάμενων προνοιών της τελωνειακής 

νομοθεσίας. 

Με το νόμο που προτείνεται O"ιtoπείται η άρση των δασμολογικών απαλλαγών 
που παραχωρούνται σε ορισμένες κατηγορίες προσώπων, ομάδων ή επιχειρήσεων με 
βάση την τελωνειακή νομοθεσία αναφορικά με την εισαγωγή οχημάτων ή άλλων 
ειδών. 

Η κυf\έρνηση, όπως κατατέθηκε στην Επιτροπή, πιστεύει ότι οι δασμολογικές 
απαλλαγές θα πρέπει να παύσουν να χρησιμοποιούνται για την άσκηση κοινωνικής 
πολιτικής, γιατί: μόνο μέσω του σκέλους των δαπανών του προυπολογισμού εΙναι 

δυνατή η ορθολογιστική επιλογή και ιεράρχηση των στόχων της πολιτικής αυτής. 
Ακόμα, οι απαλλαγές που παραχωρούνται για την ενθάρρυνση συγκεκριμένων 

τομέων της οικονομίας θα πρέπει να αναθεωρούνται σε τακτά χρονικά διαστήματα 
και να καταργούνται . αν οι στόχοι για τους οπο(ους παραχωρήθηκαν έχο\lν επιτευ· 

χθεί. Γενικά. οι δασμολογικές απαλλαγές οδηγούν σε σημαντική απώλεια εσόδων και 
είναι συνυφασμένες με ψηλό διοικητικό κόστος και αυξημένες πιθανότητες κατά
χρησης. 

Ειδικότερα. με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται να καταργηθούν οι 
ακόλουθες δασμολογικές απαλλαγές: 

(α) Η δασμολογική απαλλαγή που απολαμβάνουν οι σχολές οδηγών για την 

αγορά εκπαιδευτικών οχημάτων. 

• 

• 

• 

• 

(β) Η δασμολογική απαλλαγή για την αyOQό αυτοκινήτου από KυπρΙOvς που .. 
επαναπατρίζονται μετά Q..ό σvνεχή παραμονή ή εργασΙΟ δέκα χρόνων 
στο εξωτερικό. 



• 

• 

• 

• 

• 

• 
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(γ) Η δασμολ.ογική απαλλαγή γι.α την ο.γορό οχημάτων από φιλανθρωπικά 

ιδρύματα. 

(δ) Οι δασμολογικές απαλλαγές που απολαμβάνουν τα ξενοδοχεία και τα 
κέντρα διασκέδασης για την αΥΟρό του εξοπλισμού τους. 

(ε) Η δασμολογική Qj-ταλλαΥή για τα οχήματα των κρατικών αξιωματoUχων. 

(στ) Η δασμολογική απαλλαγή που απολαμβάνουν οι Τιμερήσιες εφημερίδες 
για την αγορά αυτοκινήτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπτ; Οικονομικών και προυπολογιομού, αφσύ 
μελέτησε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σε συνάρτηση με τις ιδιαιτερό"ιητες που 

χαρακτηρίζουν κάθε κατηγορία στην οποία παραχωρείται σήμερα δο.σμολογική 

απαλλαγή, κατέληξε κατά πλειοψηφια στις ακόλουθες εισηΥήσει.ς: 

(α) Να διατηρηθεί η δασμολογική αjταλλο.Υή για την αyOQό: εκπαιδευτικών 

οχημάτων α..-τό τις σχολές οδηγών, η οποία εν πάση περι."Πώσει 

περιορίζεται μέχρι το ποσό των fΊ.ooo. Η Επιτροπ'ή φρονεί ότι το 

εκπαιδευτικό όχημα αποτελεί εργαλείο δουλειάς για τις σχολές οδηγών, 
γι' αυτό δικαιολογείται η συνέχιοη της μερικ'ής δασμολογικής απαλλαγής 

του. Αν από την 4λλη έχει παρατηρηθεί σε ορισμένες περwττώσεις 

καταΧΡl1στικ'ή άσκl1σl1 αυτού του προνομίου, εκείνο που πρέπει να γίνει 

είναι 11 σωστή εφαρμoγiι της νομοθεσίας και η άσκηση του ενδεδειγμένου 
ελέγχου, ώστε να διασφαλίζεται η τήρηση των σκοπών για τους OΠOLouς 

δίνεται το αδασμολόγητο όχημα. 

(β) Να διατηρηθεί στο παρόν στόδιο η δασμολογική απαλλαγή για την αγορά 

αυτοκινήτου από Κυπρίους που επαναπατρ(ζονται μέχρι να καταθέσει η 
Xl!fltQYηOfI ειδικό σχέδιο παροχής οικονομικής βοήθειας σε 
επαναπατριζομένους για την κάλυψη μέρους των οφειλόμενων δασμών 

σε σχέση με την αγορά αυτοκινήτου, οπότε το όλο θέμα μπορεί να 
επανεξεταστει. Εξάλλου και 11 απαλλαγή αυτή περιορ(ζεται μέχρι το 
ποσό των fΊ.ooo. 

(γ) Να περιοριστεί η δασμολογική α..-ταλλαγή για την αγορά οχημάτων από 

φιλανθρωπικά ιδρύματα, ώστε να παρέχεται μόνο για βενζινοκίνητα 

οχήματα με ιπποδύναμη μέχρι 2 000 Κ.ε. και για πετρελαιοκίνητα με 

ιπποδύναμη μέχρι 2 500 Κ.ε. 

(δ) Να καταργηθεί η δασμολογική α.ίταλλαγή που α..-τολαμβάνουν τα ξενοδοχεία 

και τα κέντρα διασκέδασης για Τl1ν αγορά του εξοπλι.σμού τους. Η 
κατάργηση του προνομίου αυτού προτείνεται να εφαρμοστεί από την 

lη ιανouαρΙoυ 1993, ώστε να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος για την 
τακτοποί:ηση υποθέσεων που εκκρεμούν. Αξίζει να σημειωθεί ότι η πιο 

πάνω κατάρΎ1JOTl υποστηρίχτηκε από την πλειονότητα των οργανώσεων 

που παρέστησαν στις O\IVεδρίες της Ε..ιτροπής. 

(ε) Να καταργηθεί η δασμολογική απαλλαΥή για τα οχήματα των κρατικών 

αξιωματούχων. εφόσον ξεπερνούν τα 2 000 Κ.ε., αν αυτά είναι 

βενζινοκίνητα, τΊ τα 2 500 Κ.ε., αν είναι πετρελαιοκίνητα. Η ΠΙΟ πάνω 
κατάργηση θα ισχύσει και για τα Μέλl1 Τ1]ς Βουλής από την επόμενη 

βοuλευτικ'ή περίοδο. Όσον αφορά. τους άλλους aξιωματoύχoυς' δε θα 

ισχύσει γι' αυτούς που είχαν μέχρι σiιμερα το δι.χα(αιμα και δεν το άσκησαν 
ούτε μια φορά. ενώ θα καλύπτει πλήρως όσους θα διορίζονται στο 

μέλλον. 
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(στ) Να διατηρηθεί η δασμολοΥLXή α..-tαλλαΎτi για την α'YOQά αυtOΚινήτoυ από 
τις εφημεριδες, γ~α .ην οποία υφ(στα.α~ ήδη περιορισμός ως προς .ον , 
τύπο και τον κ\!βισμό του οχήματος. Eπtσης η απαλλαΎτ'! αVtή 

παραχωρείται υπό τον όρο ό.ι το όχημα θα χρησψοποιεΙται α..-toκλεwτικά 
για τους σχoπoύc; της εφημεριδας. 

Η Επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδι.ο με βάση τα JtLO 

πάνω, εισηγείται κατά πλειοψηφία .ην ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά 
διαμορφωθει. 

Τα M~λη της Eπιτρoπής~Boυλειnές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ 

δήλωσαν ότι θα καταψηφίσουν το νομοσχέδι.ο αυτό. για τους ιδιους λόγους αρχής 
για τους οποΙΟυς έχουν καtαψηφίσει το σίινολο της φορολΟΥLXής δέσμης 
νομοσχεδιων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποπο(ηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ, 

Ο κ. Ιεροδιακόνου έχει το λόγο. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε. βέβαια τώρα κυxλoqx>ρεΙ Έχουμε μια τροποπΟΙηση στο άρθρο 2, 
εδάφιο (14). ΕΙοηΥούμαοτε να διαγραφεί από το άρθρο 2 το εδάψ,ο (14). ειναι στη 
σελlδα 2 και αφορά ουσιαστικά την χατόργηση της απaλλαyής από δασμούς του 
εξοπλισμού των ξενοδοχειων. Εμεις θέλουμε να παραμείνε~ το καθεστώς όπως έχει 
,ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

θα τεθεί σε ψηφoqχ:ιρία. 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ της aπάλειψης του εδαφίου (14); 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι ψηφ(ζουν εναντΙOV; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 Ι εναντΙOV. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η τροποποίηση απορρίπτεται με 15 ψήφους υπέρ, 21 εναντίον και 1 Ο αποχές. 

Κύρι.οι Boυλευrές. βρι.οχονται σήμερα μαζ!. μας οι Βρετανοί ερΥατιχοί 
Βουλευτές κ. Tom Cox. EddJe Ο' Hara και Martin Redmond. οι οποΙΟι πραγματοποιούν 
επΙΟΧεψη στην Κύπρο ως φιλοξενούμενοι της Βουλής. 

(Χειροχροτήματα) 

Οχ. Παπαδόπουλος. 

• 

• 

• 

• 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ, 

KύQιε Πρόεδρε, πρέπε~ να εξηγήσουμε την 'l/Πiφo μας όσον αφορά την αποχή από 
την τροποποΙηση. Εμείς έχουμε δηλώσει όΤL δεν πρόκειται να ψτιφισουμε κανένα 
φορολογικό νομοσχέδιο, προτού ικανοποιηθούν οι προUποθέσεις που αναφέροvrαι 
στο επόμενο νομοσχέδιο σχετικά με τα περιθώρια δανεισμού της κυβέρνησης. Γι.α το 
λ&Υο αυτό δι θέλονμε να μετάσχουμε στην επιβολή οποιασδήποτε φορολογιο.ς ή στην 
ωτόλεΙψΤ1 οποι.ουδήποτε πλεονεκτήματος το οποίο δΙνει η φoρoλoγuιή νομοθεσία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταβατικές διατόξεις. Άρθρο 3. 

Έναρξη της ισχύος τον παρόvrος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση όπως τα άρθρα 3 και 4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχοίισης αντιρρήσεως, τα άρθρα 3 και 4 eYXQLvovraL. 

Τρίτη ανάγνωση διό της αναγνώσεως τον τί.τλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδι.ο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη νπαρχοίισης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα. τα οποιο. είναι "Ο περί Ταμείου για την Αμυντική 
θωράκιση της Δημοκρατί.ας (Δάνει.ο) Νόμος τον 1992" και ''Ο περί Κεντρικής 
Τραπέζης της Κίιπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991", έχουν κοινή Έκθεση. 
ΕΙναι ομόφωνη η Έκθεση; 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Όχι. κ"ύριι Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Τότε νομΙζ(Ι) καλύτερα να διαβαοτεΙ 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

(1) ''Ο ΠΕΡΙ ΤΑΜΕΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝΤΙΚΗ θΩΡΑΚIΣΗ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑ
ΤΙΑΣ (ΔΑΝΕΙΟ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (2) ~o ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ 

ΤΡΑΠΕΖΗΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνον, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβρα.άμ Α ντωνίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλιππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κνπριανο\ι 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέvrζας 

Η Κοινοβουλενnκή Επιτροπή Οιχονο.ιιχων και Προ\.lπολογισμού μελέτησε το 

πρώτο νομοσχέδιο σε συνεδρ(α της πον πραγματοποιήθηκε στις 18 Μα·ίου Ι 992 με 
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την παρουσία των Υπουργών Οικονομικών και Άμυνας και του Διοικητή της 

Κεντρικής Τρόπεζας της Κύπρου. Η ΕπΗροπή μελέ.ησε το δεύτερο νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της που έγιναν στις ]7 και 19 Ιουνίου ]992. Στην πρώτη συνεδρΙα της 
ΕπΗροπής ήταν παρόντες και οι Υπουργο( Οικονομικών και Άμυνας. 

Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση, 

ανεξάρτητα από ης διατάξεις οποιουδήποτε άλλου νόμου, .ης χορήγησης δανείου 

ύψους μέχρι 230 εκατομμύρια λίρες από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου προς το 
Ταμείο Αμυντικής θωρόκισης της Δημοκρατίας. 

Το δάνειο αυτό που, όπως ειδικότερα αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που 

συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. θα χορηγηθεί με ετήσιο τόκο του οποίου το 

ύψος θα καθορίζεται με συμφωνία που θα συνάπτεται μεταξύ του Υπουργού 

Οικονομικών και της Κεντρικής Τρά.\τεζας της Κύπρου και θα είναι εγγυημένσ από 

το Πάγιο Ταμει.ο της Δημoκρατtας. θα διατεθεί α..τοκλειστικά και μόνο για τους 

σκοπούς του Ταμείου Aμυvτικής θωράκισης της Δημοκρατίας. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πρώτου νομοσχεδίου οι δύο Υπουργοί ανέλυσαν 
τους λόγους που οδήγησαν την κυβέρνηση στην κατάθεσή του. υποβάλλοντας 

παράλληλα στην Επιτροπή για ενημέρωσή της λεπτομερή στοιχεΙα σχετικά με τις 

χρηματοδοτικές ανάΥ..ι.ες της κυβέρνησης και του ταμείου Aμuντικ1'!ς θωράκισης. 

Από τα στοιχεία και τις Q.ι"tόψεις που υπoβλfιθηχαν ενώπιον της [.."tLTΡOnYιs 

από την κυβερνητική πλευρά επισημαίνονται τα πιο κάτω: 

(α) ΟΙ διαθέσιμοι πόροι της κυβέρνησης για το 1992 επαρκούν για την 
κάλυψη των αναγκών των τριών κρατικών προυπολογισμών, ενώ 

αναμένεται να παρουσιαστεί και πλεόνασμα ύψους ί 140,4 εκ. 

(β) ΤΟ Ταμείο Αμυντικής θωράκισης παρουσίασε το 1991 έλλειμμα ύψους 
ί78 εκ. περΙΠου, το οποΙΟ καλύφθηκε με χρηματοδότηση της κυβέρνησης, 

η οποία χρησιμοποί.ησε για το σκοπό αυτό ένα μέρος των διαθέσιμων 
διευκολύνσεων που της παρέχονται από την Κεντρική Τράπεζα. 

Το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης θα παρουσιάσει στο τέλος του 1992, 
αν εφαρμοστεί πλήρως ο προυπολογιομός του. έλλειμμα ύψουςί152,5 εκ. 

Σε περίπτωση που θα χρησιμοποιηθούν οι διαθέσιμοι πόροι της 

κυβέρνησης για την κάλυψη του ελλείμματος αυτού, θα χρειαστεί 

πρόσθετη χρηματοδότηση ύψους ί89,96 εκ. για την πλήρη κάλυψη των 

αναγκών του Ταμείου Αμυντικης θωράκισης. 

(γ) Όσον αφορά τα έτη 1993·1995, τα έσοδα του ΤαμεΙου Αμυντικης 

Θωράκιοης θα είναι αρκετά για την αντιμετώπιση των τρεχουσών 

υποχρεώσεων που απορρέουν από το νέο εξοπλιστικό πρόγραμμα. ενώ 

θα παρουσιάζεται και ετήσιο πλεόνασμα. το οποίο όμως δε θα ε(ναι 

αρκετό για την πλήρη κάλυψη οο,"tανών που συνεπάγονται οι 

υποχρεώσεις και δεσμεύσεις των προηγούμενων ετών. επομένως, για τα 

έτη 1993· Ι 995 θα υπάρξει ανάγκη εξεύρεσης άλλων χρηματοδοτικών 

πηγών. 

(δ) Η κυβέρνηση. αφού συνεκτίμησε όλα τα δεδομένα που συνθέτουν το 
πρόβλημα των συνολικών χρηματοδοτικών της αναγκών. αποφάσισε να 

• 

• 

• 

προτείνει τον πλ1'!ρη διαχωρισμό της χρηματοδότησης του ΤαμεΙου • 
Αμυντικής θωράκισης από τη χρηματοδότηση του υπόλοι.που δημόσιου 

τομέα. 

• 
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(ε) Για να καλυφθεί πλτΊρως το έλλειμμα του Ταμείου Aμuvτι.χτ'ιι; θωράκισης 

στο τέλος του ]992, απα~τείται δανειοδότηση ύψους ;[230,4 εκ. , τι οποία 

θα γίνει, όπως τελικά κρίθηκε αιc6πιμo, με απευθείας δανεισμό από την 
Κεντρική Τρά.ί'tεζα. Για το σκοπό αυτό έγιναν διαβουλεύσει.ς με όλες τις 

αρμόδιες πλευρές και κρίθηκε σκόπιμη τι ετοιμασ!.α ειδ ικής νομοθεσίας. 

Ο Διοικητής της Κεντρικής Τρό.πεζας της Κύπρου. καταθttοντας ενώπιον της 

Επιτροπής, δήλωσε ότι τι ΠΡΟΤΕινόμενη απευθείας χρηματοδότηση του ΤαμεΙΟυ 
AμUΝΤικt'ις θωρό.χι.σης από την Κεντρική Τράπεζα δεν τον βρίσκει σύμφωνο. παρόλο 

που συμμερ(ζετοι τις προσπάθειες που καταβάλλει τι κυβέρνηση για την εξεύρεση 

τρόπων προσπέλασης των χρηματοδοτικών της αναγκών. 

Υπό το φως των πιο πάνω και πριν τοποθετηθεΙ τι Επιτροπή στην ouσια ΤOΊJ 

θέματος , ανταλλ6.χθηκαν απόψεις γυρω από την εισήγηση-υηλοΥή της κιJβέρνησης 

για την απευθείας δανειοδότηση του Ταμείου Αμυντικής θωράκισης. Με βάση τον 

προβληματισμό που προκλήθηκε α."1ό τα κοινοβουλευτιχά κόμματα που 

εχπροσωπούνται στην Επιτροπή, διατυπώθηκαν οι πιο κάτω θέσεις: 

(α) Από τοιις Boιιλεuτές -.;ou ΔΗ ΚΟ δηλώθηκε ότι, ενόσω δεν έχει ακόμη 
συζητηθεί και ψηφιστεί η πρόταση νόμοιι ποιι κατατέθηκε από τη δική 

τους πλευρά και προβλέπει την ιιποχρεωτική συρρίκνωση του 

δημοσιονομικού ελλείμματος και ενόσω η κυβέρνηση δεν έχει δώσει 

πειστιΧές αποδείξεις για το ότι η ιδω είναι πράγματι διατεθειμένη να 

ασκήσει πολιτική λιτότητας και περισυλλογής, δεν είναι και οι ιδιοι 

διατΕθειμένοι να εΥκρίvoιιν οποιαδήποτε διαφοροποίηση στα επΙΠεδα 
δανεισμού. Η ίδια πλειιρά δήλωσε επίσης ότι θεωρεί απαράδεκτη την 

tαχtική της κυβέρνησης να προσΙΡΧEtαι στη Βοιιλή και με προκάλιιμμα 

τις ανάγκες της άμυνας να διεκδικεί στην πραγματικότητα τη διεύρυνση 

των περιθωρίων δανεισμού της. Κατά την άπΟψη των πιο πάνω 

Βουλευτών, τόσο για λόγους αρχής όσο και για λόγοιις ουσίας οι 

αμιιντικΙς οο..-ι:άνες δεν μπορούν και δεν πρέπει να διαχωριστούν από τις 

υπόλοι.πες κρατικές δαπάνες, αλλά ούτε και μπορεί το θέμα των 
αμυντιΧών δαπανών για λόγους σκοπιμόtητας να γίνεtαι αντικείμενο 

εκμετάλλευσης. περαιτέρω UΠoστηρίχθηκε η άποψη ότι. εφόσον είναι 

δεδηλωμένη η θέση της κυβέρνησης ότι επιβάλλεται η ευθυγράμμιση της 

νομοθεσίας της Κύπρου προς τις νομοθεσίες και όλες τις άλλες οδηγίες 

της EUΡΩπα·'κής Κοινότητας, δεν μπορεί ταυτόχρονα να γίνεται 

πρόταση γω χορήγηση δανείων με διαδικασίες και μεθοδολογία που 

βρίσκονται σε αντίθεση με την ευρωπα·ίκή πρακτική. 

(β) Από τους βουλευτές του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ διατυπώθηκε η 

άπΟψη ότι υπάρχουν πραγματικές αμυντικές ανάγκες οι οποίες θα πρέπει 
να αποτελέσουν υπόθεση ολόκληρου του κρατικού προυπολογισμού. Από 

τouς: {δΙOuς: παρατηρήθηκε εντούτοις ότι, παρόλο που η βουλή ενέΚΡΙΎΕ toν 

προυπολογισμό τοιι Ταμείοιι Αμυντικής θωρόχισης ο οποιος περιέχει 

κονδύλια και για την κδλιιψη τακτικών δαπανών της Εθνικής Φρουράς με 

τα οποία διαφωνεί η βουλή, οι αρμόδιοι. ζητώντας _η χορήγηση του uπό 

αναφορά δανείου. επικαλούνται τις ανάγκες της άμυνας και μόνο. Οι {διοι 

Boιιλεuτές δήλωσαν επίσης ότι δεν μπορούν να παραβλέψouν το -ΥεΥονός 

ότι ΟΙ αρμόδιοι. κατά το στάδιο της συνομολόγησης των συμβάσεων για 
την αγορά νέων οπλικών συστημάτων, προέβαιναν σε uπoδειξεις προς 

, 



3358 

τους ιθίrνovτες της Κεντρικής Τράπεζας σχετικά με τη δυνατότητα της 
εξασφάλ~σης πιστώσεων από το\lς προμηθευτές, τις οποίες όμως 
απέρρι.πταν με τη δικαιολογι.α ότι οι προτεινόμενοι όροι δεν ήταν 
ικανοποιητικοι. 

Από τους Βουλευτές της ΕΔΕΚ δηλώθηκε επίσης ότι δε θα ε(χαν 
ένσταση να συζητήσουν άλλους τρόπους κάλυψης των αναΥχών του 
Ταμείου Αμυντικής θωράκισης εκτός από τον απευθειας δανtισμό και 
ότ~ δεν έχουν εν πάση περιπτώσει ισχυρές απόψεις ως προς το ύψος του 
ποσού που τελικό. θα δι.ο.τεθεΙ 

(γ) Από τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ δηλώθηκε ότι δε διατηQOυν ισχυρές 

απόψεις ως προς τον τρόπο κάλυψης των αναγκών 10'U Ταμείου 

Αμυντικής θωράκισης ή και 10 ύψος 10υ ποσού που 1Ελικά θα δlo01Εθει, 
καθώς και ό1Ι είναι διατεθημένοι να συζητήσουν οποιεσδήΠΟ1ε άλλες 

εναλλαΚ1ικές εισηγήσεις υπQβληθoίrν. 

(δ) Από τους βουλευτές του ΔΗΣΥ διατυπώθηκε τι καταρχήν θέση ότι η 

πλευρά ΤOuς διαφωνεί πλήρως με το ύψος του δανείου που ζητείται να 

χορηγηθεί, το οποίο δεν ανταποκρίνε1αι προς η,ς πραγματικά υπάρχουσες 

ανάΥχες , όπως επΙσης και με 1ον 1ρόπο με τον οποίο προτείνεται να 

χoρτryηθεΙ το ~ητoύμενo δάνtΙO. Από τους iδι..oυς δηλώθηκε επ~ ότι είναι 

έτοιμοι να συζητήσουν οποιεσδήποτε εναλλακτικές ΠQ016.σεις 1εθoίrν 

ενώπιον της ΕπΙ1QOπής. 

Επειδή από τις πιο πόνω απόψεις διαφάνηκε ότι η ΕΠικρατέστερη ήταν η θέση 

ότι θα έπρεπε να μελετηθούν και άλλες εναλλακτικές ΠQ01άσεις yloO την 

αντιμετώπιση του θtματoς της κάλυψης των χρηματοδοτικών αναΥχών της 

κυβέρνησης. ο Υπουρ-Υός Οικονομικών με επι.στολή του πληρoφόQησε την ΕπΙ1ροπή 

ότι ~σε XEQunωoη που για οποιοι)Οδtiποτε λόγους τι EJH1ΡOxή εννοεΙ 1ην α'ύξηση 
των σημερινών ορίων OOνtι.oδότησης του δTlμοσΙου από την Κεντρική Τρά.ίτεζα αντί 

της απευθείας δανtιoδότησης του Ταμείου", εισηγείται όπως η διεύρυνση των ορΙων 

αυξTlθεΙ 10υλάχιστον κατά δεκαπέντε εκα10στιαΙες μονάδες για περl.oδo πέντε 
χρόΎων. 

Στη σuνέχεια με νεότερη επιστολή του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας , 

ο οποίος εκ1ελούσε καθήκοντα αναπληρω1ή Υπουργού Οικονομικών. ζητηθηκε η 

έγκριση της Βο'Uλής. ώστε, εκτός από την αύξηση των ορίων δανεισμού κατά 

δεκαπέντε εκατοοτι.αίες μονάδες. να εξασφαλιστεί πρόσθετος εξωτερικός δανεισμός 

ύψους 50 εκατομμυρίων λιρών για την πλήΡI1 κάλυψη των xρrιματoδoτικών αναγκών 

του Ταμείου για το 1992. 

Εδώ θα πρέπει να σημειωθεί ότι η κυβέρνηση το Δεκέμβρι.ο του 1991 είχε 

καταθέσει στη Βουλή νομοσχέδιο που αποσκοπούσε στη διευρυνση 1ων σημερινών 

ορίων δανεισμού του δημοσία\! από την Κεντρική Τράπεζα κατά δέκα εκα100τιαLες 

μονάδες και για περίοδο πέντε χρόνων, για να δοθεί 1'1 δuνατό1η1α σtην κυβέρνηση 
να επιλέγει τους 1ρόπους χρηματοδότησής 1ης για ικανοποΙηση 1ων αναγκών της. 

Η Επιτροπή είχε αποφασίσει τότε κα~ά πλεΙΟψΤ)φια να εγκρίνει την παράταση 

των περι.θωρίων δανεισμού 10υ δrιμoσίαυ για έναν ακόμα χρόνο αντΙ για πέντε, 

όπως είχε πρστείνtι η κυβέρνηση, διατηρώντας τα στο σημερινό τους ύψος, ενώ ης 

• 

• 

• 

πρόνοιες που αφορούσαν την περαιτέρω αυςησti τους είχε αποφασίσει να τμ; • 
εξε1άσει σε εuθε1ότερo χρόνο. Τη θέση αυτή είχε 'Uι.oθETTioet τελικά και η πλειοψηφία 

του Σώματος. 

• 



• 
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Σ\ινι::κτιμώντας τις πιο πάνω θέσεις, η Επιτροπή έκρινε ότι το πρώτο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο δε συΥχέντρωνε την υποστήριξη της Βουλής, γι' αυτό 
προχώρησε στη μελέτη του θέματος των χρηματοδοτικών αναγκών της κυβέρνησης, 
επικεντρ<ί)νοντας την προσοχή της στο τροποποιητικό νομοσχέδιο για την Κεντρική 

Τράπεζα. ΤΟ νομοσχέδιο αυτό, όπως διαμOQΦώθηxε με τις συμπληρωματικές 
προτάσεις της Χ'υβέρνησης. προβλέπει την αύξηση των ορίων δανεισμο" του 
δημοσίου από την Κεντρική Τράπεζα κατά δεκαπέντε εκατοστιαίες μονάδες και την 
παράταση των περιθωρίων δανειοδότησης για πέντε ακόμη χρόνια. 

Στα πλαίσια της μελέτης του δeύtερoυ νομοσχεδίου η Επιτροπή πραγματοποίησι:: 

νέο κύκλο επαφών με τους αρμόδιους Υπουργούς. Στη βάση των απόψεων που 

ανταλλάxθrrxαν επ' αυτο" δηλώθηκε από τους αρμόδιους Υπουργοίις ότι θεωρούν 
απόλυτα αναγκαία τη δι.ε\lρuνση των ορίων δανεισμο" της κυβtQντtσης από την 
Κεντρική Τράπεtα, δεν επψ.ένouν όμως στην eξασφάλWΗ του πρόσθtτoυ εξωτιρικο" 
δανεΙΟυ των f:50 εκ. 

Η Επηροπή, έπειτα από σοβαρό προβληματισμό και διεξοδική ανάλυση όλων 

των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, δεν κατόρθωσι:: να καταλήξει σι:: 

ομόφωνη Τι κατά πλεΙΟψηφία θέση σε σχέση με τα υπό σuζ,ήτηση ζητήματα, γι' αυτό 
και το όλο θέμα υποβάλλεται ενώπιον της βουλής προς λήψη τελικής απόφασης. Η 

Επιτροπή θεώρησε εντο"τοις αναγκαίο να θtσει υπόψη της ολομέλειας τις απόψεις 

που εκφράστηκαν από τις διάφορες πλευρές και που επικεντρώνονται στα πιο κάτω: 

(α) Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΔΗΣΎ δήλωσαν ότι η δική τους πλευρά θα ήταν διατεθειμένη να 

υποστηριξει την αύξηση των ορίων δανεισμο" του δημοσίου από την 

Κεντρικη Τράπεζα μόνο κατά δέκα εκατοστιαίες μονάδες και αυτό μέχρι 

το τέλος louνίoυ Ι 993. Με τον τρόπο αυτό. σύμφωνα με τις δικές τους 
εκτιμησεις, θα ικανοποιηθούν πλήρως οι XΡΊlμαΤoOOτιXΈς ανάγκες της 
κυβέρνησης για ΤΊlν περίοδο αυτή. 

(β) Τα Μέλη ΤΊlς επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΔΗΚΟ για τους λόγους αρχής πο" έχουν ήδη αναφερθεί δεν 
υποστηρίζουν ome και τη νέα κυβερνητική πρόταση για την αύξηση .ων 
ορίων δανεισμο". yi.' αυτό και εμμένουν στις αρχικές τους θέσεις. 

(Υ) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του 
ΑΚΕΛ-Αριστιρά-Νέες Δυνάμεις και της ΕΔΕΚ υποστήριξαν την αύξηση 

των δανι::ισnχών ορίων το" δημοσίου κατά δεκαπέντε εκατοστιαίες 

μονάδες, όπως πρoτείνε~ και Ίl κυβέρνηση. Όσον αφορά τη διάρκεια 

ισχ"ος των νέων ορίων δανεισμο", η μεν πλευρά του ΑΚΕΛ \ιποστήριξε 
ΤΊlν ισχ" τους ως το τέλος του 1995, η δε πλευρά της ΕΔΕΚ μέχρι το 
τέλος του Ι 993. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή O~κoνoμικΏV 

και Προ\.lπολογιομού εισηγείται στη Βουλή ΤΊlν καταψήφWΗ του πρώτου 

νομοσχεδίου, ενώ όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο καλεί την ολομέλεια να λάβει 
τελική απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Νομίζω όη οι απόψεις των κομμάτων έχουν εκτεθεί με σαφήνεια στην Έκθεση 

που μόλις διαβάστηκε. ΜπορεΙ και να μην την ακούσατε. 

Ο κ. Ρολάνδης . 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεδΡΕ, 

ΤΟ γεγονός ότι τα κόμματα και fj κυβl:ρνηση τώρα ερι.ι;ουν για δανεισμό από 
την Κεντρική Τρά."tεζα για κάλυψη αμυντικών δαπανών, σι oπoLες βρίσκονται σε 
αχρείαστα επί:τεδα. δεικνύει πόσο σωστή ήταν η θέση που εχφράσαμε στο παρελθόν 
ότι σι αμUVΤικές δαπάνες. αχρείαστες όπως είναι, υπερβαίνουν τα όρια των 
δυνατοt1iτων της κυπριακής οικονομίας. 

θα ήθελα Ε.ι.ίσης να πω όη για μένα τουλάχιστον εί.ναι απαράδεκτο το γεγονός 

ότι τι άμυνα μένει έξω από τον προυπολογισμό της Κυπριακής Δημοκρατίας και 

χρημαΊοδΟΊεΙται από ιδιαΙΤΕΡΟ ταμείο. Παροuoιάζουμε παραπλανητική εικόνα, η 
οποι.α αναμφίβολα θα εΙναι απαράδεκτη για τους σκοπούς της ευρωπο'ίκής ένωσης, 

όταν θα προχωρήσουμε προς την ένωση. Δεν μπορεί μια χώρα να παρουσιάζει τους 

προυπολογισμούς και τα δημoσιoνO~Hκά ελλείμματα με τον τρόπο που θέλει, για να 

τα συyxαλύπτε~1 Kα~ εφόσον εΙναι γνωστές οι δαπάνες για την άμυνα πλέον, 

διερωτώμαι γιατί ακολουθούμε αυτό το ανορθόδοξο σχήμα και αποκρύπτουμε από 

το λαό το μέγεθος του προβλήματος της οικονομίας. μη δεικνύοντας τις αμυντικές 
δαπάνες και τα ελλείμματα από την άμυνα ως πραγματικά ελλείμματα. 

Δε θα επεκταθώ πολύ πάνω στο θέμα, γιατί εξέφρασα ενώπιον του Σώματος 

στο παρελθόν τις Q.ιίόψεις μου που αφορούν το αλόγιστο των δαπανών. θα ήθελα 

να πω ότι η προηγούμενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση Κυπριανού, πάνω στο θέμα αυτό 

πολιτεύθηκε πολύ σωστά. E~xε συγκρατήσει τις δαπόνες σε πολύ λογικά όρια. ήταν 

οι αναγκαίες δαπόνες. Κυμαίνονταν μεταξύ 20 χαι 40 μέχρι 50 εχ. λίρες το χρόνο. 
Και πιστείιω ότι το μεγαλύτερο σφά.λμα. το μεγαλύτερο οιχονομιχό και αμυντικό 

σφάλμα το οποίο διέπραξε η κυβέρνηση Βασι).είου ανάγεται αχριβώς σε α\lτό το 

θέμα των τερόστιων χα, αχρείαστων αμυνιιΧών δα.,"τανών. 

Αυτή τη στιγμή προσπαθούμε να δημιουργήσουμε όμιλλα μεταξύ ημών και της 

Τουρκίας ·και διν ξέρω.ι προσπαθούμε να αποδει.ξουμε- στον .ομέα της άμ\lνας. Η 

τουρκία την τελευταία δεκαετΙΟ έχει επενδύσει 80 μέχρι 100 δισεκατομμύρια 
δολόρια στην άμυνα και εμείς επενδύσαμε ι δισεκατομμύριο και κάτι και 
καταστρέφουμε την οικονομία μας. Διότι. αν ήταν λελογισμένη η δαπάνη α\lτη και 

έμενε στα σωστά όρια, θα είχαμε εξοικονομήσει περl.πO\l ί500 εκ., δηλαδή πέραν του 
ενός δισεκατομμ\lρίου δολαρίων αυτη τη στιγμή, και τα προβλήματα που έχουμε στα 

δημόσια οικονομικά δε θα \ιπΤιρχαν. Και δε θα είχαμε μεγαλύτερο πρόβλημα άμ\lνας. 
Δι.ότι, αν, ο μη γένοιτο, προκύψει θέμα όμυνας, αν τι Ελλόδα δεν έρθει στο πλευρό 

μας, δεν πρόκε~ται να αντιμετωπίσουμε σωστά αυτό το θέμα. Διερωτώμαι πράγματι 
γιατί ακολο\lθούμε αυτή την τακτική και εγώ προσωπικά δεν πρόκειται να ψηφίσω 

ούτε ένα σεντ για το σκοπό αυτό, εφόσον ακολουθείται αυτή η τακτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κ\lρ(ες και κύριοι συνάδελφοι, 

Όπως ανέφερε ο Π ρόεδρος της Βουλής προηγουμένως, οι απόψεις των 

κομμάτων πάνω στο νομοσχέδιο πο\l συζητούμε είναι με σαφήνεια διατυπωμένες 

μέσα στην Έκθεση και δεν πρόκειται να μπω σε συζήτηση το\l θέματος αυτού, γιατί 

δεν έχω να προσθέσω στην πραγματικότητα κανένα επιπλέον επιχείρημα. Όμως 

θεωρώ αναΎΚαίο να υπάρξει κCι.ίoια α.ι-τάντηση σε όσα λέχθηκαν από τον κ. Ρολόνδη. 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

• 

• 
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Ο Κο Ρολάνδης περΙΠου ισχυρίζεται ότι υπάρχει μια αλόγιστη χρήση χρημάτων, 
ένας αλόγιστος τρόπος διενέργειας δαπανών γύρω από την άμυνα. Εκείνο που έχω 

να αναφέρω. κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πραγματικά σ' έναν τόπο ο καθένας 

τοποθετείται κατά το μέτρο των δικών του αντιλήψεων έναντι των προβλημάτων της 
πατρΙδας του. Και εμείς σε αυτό τον κατεχόμενο τόπο θεωρούμε καθήκον και 

\ιποχρέωσή μας έναντι των κατοχικών δυνάμεων να οικοδομήσουμε χά.-τοια έστω 

στΟΙΧΕιώδη άμυνα για την άμυνα της πατριδας μας. που δε σημαίνει ανταγωνισμό με 

την Τουρκία. Γιατί σίγουρα δεν είναι δυνατό να ανταγωνιστούμε το εξοπλιστικό 
πρόγραμμα της Τουρκίας, αλλά σΙyoUΡΑ έχουμε να αντιμετωπίσουμε την ιστορική 

Πρόκληση της E.ίτLβΙωσης αυτού του λαού σ' αυτό τον τόπο, στη χώρα του, στις ρ(ζες 

του, στον τόπο όπου γεννήθηκε. 

Γι' αυτό είναι πολιτική επιλογή ΣUΝηδητή η δική μας απ6φάση, και, πιστεύω, 
όλων όσων υποστηρίζ.ουν το σημερινό νομοσχέδιο. για δημιουργία άμυνας ως 

βασικού επιχειρήματος και προυπόθεσης επιβtωσής μας στην Κύπρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Χαtζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Μετά το 1974 πιστεύω ότι η υπεύθυνη ηΥεσ{α αυτού του τόπου έπρεπε να θέσει 
το θέμα της άμυνας πρώτο στις προτεραιότηtές της, δεδομένης 'tης κατάστασης που 
εΙχε δημιουργηθεΙ συνεπεία της τουρκικής εισβολής. Από το 1974 μέχρι το 1984 
περίπου το ποσό το οποΙο ο κνπρι.ακός ελληνισμός πλήρωνε πάνω στο ακαθάριστο 

εθνικό του ησόδημα για σκοπούς άμυνας ήταν γύρω στο 3% περίπου. Μέχρι το 1991 
σtην πραγματικό'tητα είχε ανέλθει αυτό το ποσό στο ύψος του 7% και με τους νέους 
προυπολογωμούς παρουσιάζεται μια μείωσή του σtO επΙΠεδο πλέον του 6,5%. 

θέλω να υπενθυμίσω πόσο είναι σε χώρες ΟΙ οποιες δεν έχουν πρόβλημα 

εισβολής και κατοχής. όπως είναι η Ελλάδα, η Τουρκία, το Ισραήλ και άλλες χώρες. 

Στο Ιράκ Ε.ίΤΙ παραδείγματι ήταν 24%. στο Ισραήλ εΙναι γύρω 01'0 12% πάνω στο 
ακαθάριστο εθνικό εισόδημα, στην Ελλάδα εί.ναι γύρω στο 7% και ανάλογο ποσοστό 
εΙναι και στην Τουρκία, συμπεριλαμβανομένης βέβο.ια και της βοήθειας που παίρνει 

από το ΝΑΤΟ. Άρα λοιπόν δε μιλούμε για αλόγιστη συνεισφορά και, αν θέλετε. 

αλόγιστα έξοδα προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά μιλούμε για ένα ποσό. 
επαναλαμβάνω. που από το ]984 μέχρι το 1992 απλώς έχει φθάσει στα επίπεδα 
εκείνα χωρών που δεν έχουν πρόβλημα εισβολής και κατοχής. 

Επειδή δεν πρέπει να έχει κανένας αμφιβολία σε αυτη την αίθουσα για το 

ποιοι είναι ΟΙ μακροπρόθεσμοι και αμετάθετοι τουρκικοί στόχοι για 'tIlV Κύπρο, 
που σίγουρα είναι η καtάληψη όλου του νησιού, έχουμε καθήκον όλοι μας και εις 

έκαστος κεχωρισμένως να xataoτήooUμE αυτούς τους 'tοuρκικο"ύς στόχους 

ανέφικτους. Και α.ίτό ό,ΤΙ εξαρτάται και από τη δική μου, αν θέλετε, ψήφο, θα κάμω 
ό,ΤΙ είναι δυνατό προς au'ti] την κατεύθυνση. Δεν πρέπει να επιτρέψΟυμε ποτέ να 
φτάσει ο κυπριακός ελληνισμός στις συνθήκες εκεί.νες της Σμύρνης και άλλων τότε 

καταστάσεων, όταν ο ελληνισμός σφαζόταν και αημαζόταν, χωρίς να έχει τα μέσα 

να υπερασπίσει τον εαυτό του. Και χωρΙς να είναι η επιλογή μας η OΤΡO'tl.ωtLxi] 

επιλογή, {tJ,ό τη στιγμή που ο αντίπαλός μας δεν έχει διαφοροποιήσει ποσώς τους 



3362 

στόχους του, έχουμε καθήκον, αν δε θέλουμε να είμαστε O~ τελεmαιoι Έλληνες σε 

αυι:ό τον τόπο. να σννειοφέΡΟιΙμε και από το uσtέρημό μας για την ενίσχυση της 

άμυνας. Πρέπει να αναβαθμίσουμε το επi.πεδo της άμυνας σε τέτοιο βαθμό. ώστε να 
στέλνε-ι:αι το διαρκές μΤ;ννμα προς Τ1']ν άλλη πλευρά ότι δεν μπορεί ατιμωρητί και 
χωρίς σννέπειες να διατηρεί την κατoχτi σε αιπ6 τον τόπο. 

Και επαναλαμβάνω: Ενόσω 11 κατοχή σιινεxίl;eτoι. ενόσω ο αvτ.(.παλός μας 
εξοπλίζεται -και δεν πιστεύω να ιιπάρχει κανένας σε αuτή την αίθουσα που να 

πιστεύει ότι ο αvτl.παλός μας διατηρεί στο κατεχόμενο βόρειο τμήμα σαράντα 

χιλιάδες τουρκικά κατοχικά στρατεύματα και άλλο ίσως ανάλογο αριθμό από 

ΕΠοίκους και από Τouρxoκυπeιoυς- δεν πιστεύω, επαναλαμβάνω, να έχει κανfνας 

αμφιβολία όη αυτή 11 δύναμη πυρός δεν προορίζεται να εμποδίσει την προέλαση 
των δέκα χιλιάδων Ελληνοκύπριων εθνοφρουρών. Toυναvτίoν οι στόχοι είναι. 

επαναλαμβάνω. αμετόθετοι: μόλις δοθεί η ευχαιρ(α. να ΠQOελάοη. γι.α να καταλάβει 
ολόκληρο το νηοι. Και δεν μπορεί ποτέ να eπιτρέψoυμε να ε(μασtε οι τελευταίοι 

'Ελληνες σε αυτό τον τόπο, το οποίο απλώς εξαρτάται από το πότε θα αποφσ.σΙσει ο 

αντίπαλός μας να κάμει την επόμενη κ(νηση. Από τη σtιγμή, αγαπητοΙ συνάδελφοι, 

που ουσιαστικά είναι στα χέρι.α της Άγκυρας και του Ντενκτάς το πότε θα 
υλοποιήσουν τους μακρσπQόθε:σμOυς στόχους τους, το λιγότερο που έχουμε να 

κάνουμε ως Ελληνοκύπριοι -αυτό τουλάχιστον εξαρτάται από εμάς και δεν 

μπορούμε να κατηγορούμε τον ελληνικό παράγοντα- εΙναι να συνεισφέρουμε από το 

υστέρημά μας, YI.O. να καταστήσουμε, επαναλαμβάνω, τους τουρκικο\ις στόχους 
ανέφικτους. 

Δεν ειδα προσωπικά με καλό μάτι τη σύνδεση των ελλειμμάτων, των 

οικονομικών ελλειμμάτων, με τα θέματα της άμννας. ΕΙναι τεχνηέντως που 

δημιουργεΙται αυτή η κατάσταση. θα μπορούσε να μη φαίνεται ότι εΙναι ελλείμματα 

που ΠΡOκλτiθτικαν από την άμννα. Και νομΙζω ότι οποιαδήποτε σύνδεση των 
περιθωρί.ων δανεισμού, που σήμερα θα διαφοροποιήσουμε, με τα ελλε(μματα και με 

την άμννα παράλληλα δεν είναι σωστiι. διότι, eπαναλαμβάνω, υπήρχαν τρόποι να 

μην υπάρχουν τουλάχιστον ελλείμματα τα οπο(ο να έχονν ως φαινομενική αιτί.α την 

άμυνα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύQιoι συνάδελφοι, όπως φαί.νεται και στην Έκθεση, ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει το 10%, Υι.ατ( πιστενει ότι το ποσοστό αυτό 
μπορεί να αρκέσει, για να καλυφθούν οι πραγματικές ανάγκες μέχρι και τον Ιούνιο 

'Του 1993. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια JtLcrtwoo ότι έχουμε όλοι καθήκον να 
συμβάλουμε στην επίτευξη 'Των στόχων που επιδιώκει το νομοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Q κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπσγ ΛΟ!: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου. 

Δεν πρόκειται να μιλήσω εκτενώς, γιατί εγώ αντιλήφθηκα το πρωΙ ότι η 

συνεννόηση ήταν να μη μιλήσει κανένας από τα κοινοβουλευτικά κόμματα που 

διαθέτονν Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Όμως θέλω να πω δυο λόγια, γιατί εν 
τη ρύμη του λόγου του ο κ. ΧατζηδημητρΙου κάtι είπε που νομίζω ότι δεν το 

εννοούσε, αλλά παραμένουν οι εντυπώσεις. ELπε ότι όσοι θα ψηφΙσουν το 

νομοσχέδιο έχονν συνειδψή απόφαση να ενισχύσουν την άμvνα' άρα οι άλλοι όχι. 

• 

• 

• 

• 
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Εμείς δε θα ψηφΙσουμε το νομοσχέδιο. όχι γιατί έχουμε λιγόΤΕρο συνειδητή 
απόφαΟl1 να ενισχύσουμε την άμυνα του τόπου, αλλά Υιατ{ διαφωνούμε με τον 

τρόπο χρτιματοδότησής της, όπως αναφέρεται στην Έκθεσή μας. Άλλωστε είναι 

yνωσtό ότι εμείς δηλώσαμε ότι ε{μαστε έτοιμοι να εξετάσουμε oπoLOδήπoτε άλλο 
τρόπο. ακόμα και την αύξηση της εισφοράς στο 3%. Είμαι σίγουρος ότι ο 

συνάδελφος Χατζηδημητρίου δεν εννοουοε την αιχμή ότι το Δημοκρατικό Κόμμα 

δεν έχει συνειδητή a..-τόφαση για ενίσχυση των προσπαθειών της αμuνηκής 

θωράκισης και αναμένω να το δι.ορθώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

ο Χ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 11 παρατήρηση που έκαμα ήταν άσχετη με το νομοσχέδιο. Ήταν 
παρατήρηση που αφορούσε γενικά την επιλογή υποστήριξης δα,ί"tQνών για την 

άμυνα, εντελώς άσχετα με την 1Jπόθεση το\l νομοσχεδίου, ακριβώς οε ανηπαράθεση 

με τον κ. Ρολάνδη που περΙΠου. ο άνθρωπος, τάσσεται εναvτ(oν των δαπανων για 

την άμυνα, διότι. λέει. είναι αλόγιστες δαπάνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Κύριοι, με συγκινεί ο πατριωτικός ενθουσιασμός σας, αλλά οι απόψεις 

περιλαμβάνονται μέσα στην Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Εκείνο που έχει σημασία τώρα είναι να ψηφίσουμε. για να δούμε τι θα ψηφίσουμε, 

και όχι να αγΟΡΕUoυμε. Δ~xoμαι ότι το θέμα αυτό είναι αρκετά ενδιαφέρον, αλλά δεν 
υπάρχει ανάγκη περαιτέρω συζήτησης τον θέματος. Δεν καλούμαστε σήμερα να 

σνζητήσονμε το θέμα αν χρειαζόμαστε άμυνα ή αν δε χρειαζόμαστε άμννα. Το θέμα 
είναι τι ποσό ψηφιζουμε σήμερα γι' αυτή την άμυνα. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα διαφωνούσα ούτε κατά ένα ιώτα με την άι"tοψη που 

έχετε μόλις τώρα διατυπώσει, αν δεν ετίθετο θέμα ευρίΙτερσ Ίόσο με την ομιλία του 

κ. Ρολόνδη όσο και με την ομωα του κ. Χατζηγιάνντι. Παρ' όλον το\πο θα είμαι 

πολύ σUντoμoς, επαναλαμβάνοντας τη θέση μας πάνω στο θέμα το ΟΠΟ(.ο 
εμφανιζεται αυτή τη στιγμή, διότι δε συζητούμε θέμα πολιτικής γύρω από την 

αμυντική θωράκιση. Εμείς πιOtε1ιουμε ότι το κυρίαρχο στοιχείο ε~ναι η πολιτική 

θωράκιση. Και αυτό το κρότος βιάσθηκε. βιάσθηκε η αντοτέλει.ά του και η 

ανεξαρτησισ. του, όταν δεν είχαμε πολιτική θωράκιση. Εν πάση όμως περιπτώσει και 
η αμυντική θωράκιση με την έννοια της ύπαρξης σωστής στρατιωτικής δομής είναι 

απαραίτητη όχι μόνο ενάντια σε τυχόν επέκταση της τουρκικής κατοχής αλλά και 

ενάντια σε κάθε ξένη επιβουλή. 

Υπό αυτή την έννοια εμεΙς .ασσόμαστε υπέρ της αμυντικής θωράκισης μέσα 

στα πλαίοια των δυνατοτήτων που αυτή η οικονομία μ.ίτορεΙ να προσφέρει και 

βλέπουμε την αμυντική θωράκισll να προσαρμόζεται ειδικά ενάντια σε οποιεσδήποτε 

προσπάθειες κατά της κυριαρχίας της Κύπρου. 

Υπό αυτή την έννοια εμείς αναμέναμε ότι το θέμα θα ήταν κλειστό και ακόμα 

περισσότερο αναμέναμε από αυτούς τονς συναδέλφους, οι οποΙΟι τάσσονται σαφως 

και αναφανδόν υπέρ των δαπανών για την αμυντική θωράκιση, να εξεύρονν από 

κοινού μια φόρμονλα. για να κλείσει αυτό το θέμα. 
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Επαναλαμβάνω ότι δεν είναι αυτό το θέμα το σημερινό. γι' αυτό '1 θtση μας θα 
εκφραστεί με την υποστήριξη της δικής μας πρότασης προς την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή, όπως έχει κατατεθεΙ 

ΠΡΟΕΔρεΥΟΝ: 

θα ήθελα να υπενθυμΙσω ο' αuτό το Σώμq, για να μην έχουμε απώλεια χρόνου, 

ότι δε συζητούμε το θέμα της άμυνας. ΟΙ δαπάνν:ς ης οποίες μας ζητoUν να 

καλύψουμε είναι για εξοπλισμό και μέσα στα πλαίσια αυτών που αποφασίσαμε ότι 

θα δαπανηθούν και επομένως δε χρειάζεται αυτή τη στιγμή να μπούμε στο βασικό 

θέμα της όμυνας, στο πόθεν πρέπει να ξοδέψονμε ή όχι. Είναι οφειλόμενα ποσά 

αυΊά. 

Ορίστε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε θα δευτερολογήσω. κύΡΙΕ Πρόεδρε. εφόσον είναι οντή 1'1 άπΟψη, Απλώς 
ήθελα να επαναλάβω τη θέση μο\!, Πιστεύω ότι η άμυνα φτάνει σε αλόγιστα επΙΠεδα. 

Ήθελα να μας πει ο κ. Χρίστου, πο" λiΥEL όη ngtnEL να εΙναι evtός των 

δυνατοτήτων μας. κατά πόσο μια χώρα με χρέος ί2.600.000.000 μπορεί να θεωρείται 
ότι ξοδεύει για την όμννα μέσα στο λογικό πλαίσια της o~κoνoμΙας. Αλλό, ας το 
κλείσουμε. αν θέλετε. Ηγέρθη αυτό το θέμα και το συζητήσαμε. ΜπορεΙ να κλείσει 
εδώ. Δε θα συζητήσω παρακάτω. 

εΥ, εΥΣΤΑθIOΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε. από τη θέση μου. 

Πράγματι δε μιλούμε. όπως ειπατε. γι.α την αναγκαιότητα της άμυνας. Αλλά η 

πρόταση του κ. Ρολό:νδτι για την οποία οφείλω να απαντήσω ως ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Κύριε Βουλευτά. δε θέλω να σας διακόψω. αλλό δε ΣUΖΤΙΤOύμε ττιν πρόταση 

του κ. Ρολόνδτι. Ο κ. Ρολάνδτις έκαμε μια ομιλία. Εμείς ΣUΖΤΙΤOύμε το παρόν 

νομοσχέδιο. Και ήδη απαντήθrικε από άλλους ομιλτιτές. Απαντήθηκε από τον 

Κοινοβουλευτικό 00\' Εκπρόσωπο. 

ΕΥ. εΥΣΤΑθIΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμεΙς θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, διότι πιστεύουμε στην 

αναΥκαιόττιτα ττις άμυνας ως δικαιολόγηση ττις "ψήφου. Αλλά δεν μπορεί κανένας 

να δεχτεί ττιν παραίνεστι ότι , επειδή τάχατες τι τουρκία είναι πανΙσχυρτι και εμεΙς 
μικροί, δεν πρέπει να έχουμε άμυνα. Αυτό είναι και εθνικώς επιζήμιο αλλό και 
επικίνδυνο, διότι ισοδυναμεΙ με το να αφεθούμε εντελώς ανυπεράσπιστοι έναντι της 
δύναμης η οποία κατέχει τα εδόφη μας. Και συμφωνώ με τον κ. Χατζηγιάννη, με ό,ΤΙ 
έχει πει , με την ουσία της ομιλίας του από την αρχή μέχρι το τέλος. Αλλό είναι -και 

oφεLλω να το πω, αισθάνομαι την ανάγκη να το πω- κάτι το οποίο προσβάλλει και 
την εθνική αρετή. Διότι ο ελληνισμός από αρχαιοτάτων χρόνων πίστευε και πιστεύει 
ότι η άμυνα της πατρίδας είναι τόσο αναΥκα(.α όσο η ύπαρξη της ζωής του Έλληνος. 

ο οποίος φρονεί και αισθάνεται υπερήφανος για την καταγω'f1i του. 

Λυπούμαι πραγματικά, όταν ακούω παραινέσεις ότι, επειδή η Τουρκία έχει 

κάνει 80 δισεκατομμύρια και εμείς 1 δισεκατομμύριο δολάρια δαπ6.νη. πρέπει να 
μείνο"με 6.ο..τλοι, πρό:γμα που δε μας έσωσε καθόλου την αjτοφράδα εκείνη βδομάδα, 

όταν χό:σαμε το 2% tQ'U πληθυσμού μας, επειδή ήμαστε εντελώς 6.οπλοι. Λuπoύμαι 

πολύ πράγματι. 

• 

, 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θεωρώ τη συζήτηση του θέματος εξαντληθείσα και προχωρώ στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου, Υπενθυμίζω για την ελληνική αρετή όη "ουκ εν τω 

πολλώ το ευ, αλλ' εν τοις ολΙΥοις". Δε θα δώσω το λόγο σε κανέναν. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ, 

Ναι. κύριε Πρόεδρε .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα σας διαχόψω, κύριε Βουλευτά. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. αλλό. έπρεπε να εΙχατε διακόψει και τους 

προηγούμενους ομιλητές, κύριl! Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Προσπάθησα. αλλά δεν ΠΕιθάρχησα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τότε να δώσω το καλό παράδειγμα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Προχωρούμε στη δενΤΕρη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟ" . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αηίρρη<τη όπως το άρθρο 1 εΥχριθεί.; 

θα ψηφίσετε εναντΙον. κύριε Ρολάνδη; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εγώ δεν ψηφ(.ζω καθόλου τη δανειοδότηση ouη1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θέλετε να τεθεί οε ψηq>oφoρία: 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν ψηφΙζω καθόλου τη δανειοδότηση. Είμαι αντίθετος προς όλη 'Ιη 

δανειοδότηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Τότε πρ!.-τει να τεθεί σε ψη<ροφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου Ι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

50 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο Ι εyκρΙνEtα~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν δύο τροποποιήσεις, ΟΙ oπoLες θα τεθούν κατά ΟΗρό. Η τεΛ.t\lταί.α 

τροποπο(ηση ψηφίζεται πρώτη. παρακαλώ να διαβαστεί 11 πρώτη TΡOnOΠOL1'jOTJ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Αύξηση του ΠΟΟ0Ο10ύ δανειοδότησης της κυβέρνησης από την Κεντρική 

Τράπεζα από 30% σε 45% με χρόνο λiιξης το Δεκέμβριο του 1995. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ε[ναι σαφής 11 τροποποΙηση. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζο\ΙV εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντΙΟν, κ\ιQιε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η τροποποίηση απoρρLπτεται με 24 ψtiφoυς νπέρ και 26 εναvτίoν. • 

Ttθε"tαι σε ψηφοφορ{α 11 δεύτερη τροποποίηση. Παραχαλώ τον κ. Χατζηδτ]μητρΙΟυ 
να τη διαβόσtι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Η τροποποίηση. κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται σε αλλαγή των αριθμών από 30% 
σε 45% με χρόνο λήξης το Δεκέμβριο του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν νπέρ αντής Τllς τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντΙΟν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 εναντΙον. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροποποίηση απορρίπτεται με 24 ψήφouς νπέρ και 26 εναντ(ον. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, επειδή υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία έχουν 
κυκλοφορήσει, απλώς διενχρινίζουμε ότι η αiιξηση που γΙνεται εΙναι κατά δέκα 
εκατοστια(ες μονάδες. Αν εΙναι, βάλτε το σε ψηφοφορία, για να οριστικοποιηθεί και 
να διευκρινιστεί, και με ημερομllvία μέχρι 30 Ιουνίον 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσo~ ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ!ζouν εναντι.ον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροποποίηση εγκρίνεται με 22 ψήφους υπέρ. 16 εναντίον και 10 αποχές. 

ΟΧ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω την εντύπωση ότι τι τροποποίηση διιvάμεL του άρθρου 78 
του Συντάγματος δεν περνά. διότι το άρθρο 78 του Συντάγματος μιλά περί απλής 
πλειΟψηφίας των παρόντων και ψηφιζόντων Βοιιλευτών. Και τι απλή πλειοψηφία σε 

αυτή την περΙΠΤωση είναι συνώνυμη με την απόλuτη πλειοψηφία. δεν είναι το (διο 

με -ι:η σχετική πλειοψηφία. Υπόρχει δηλαδ'ή πρόβλημα στην απόφαση yLα το 

νομοσχέδιο αυτό. Το άρθρο 78 τον Συντάγματος είναι πάρα πολύ καθαρό και λέ-ytι: 
''Οι νόμοι και οι aπoφάσει.ς Τl1ς Βουλής των Avτι.πρoσώπων ψηφt.ζOνtα~ δι' απλής 
πλειοψηφίας των πO,Qόντων και ψηφιζόντων ΒουλευτώνΜ , Η πλει.οψηφω μόνο μαι 

σημασία έχει. κύριε Πρόεδρε, Είναι το πέραν του 50% των ψηφιζόντων. Συνεπώς, 
στην παρούσα περl.πτωση δεν έχει ψηφίσει το νομοσχέδιο αυτό ποσοστό πάνω από 

το 50% των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. θεοδώρου. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα νομικών γνώσεων αλλά απλής πλειΟψηφίας. 

Σημαίνει απ' όσους ψηφίσουν οι περισσότεροι. Αυτό σημαίνει. Δεν είναι θέμα 

νομικό. Για όνομα του θεού! Διότι εν τοιαύτη περιπτώσει καμιά Βουλή ίσως ποτέ 

δε θα ψήφιζε νομοθετήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Παρακαλώ να μην κάνετε εκκλήσεις στον Ύψιστο σε αυτή τη Βουλή. Εδώ το 
θέμα εΙναι πολιτικό και όχι θεολογικό. 

(Γέλια) 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. να δικαιολογήσουμε την ψήφο μας, εκτός αν εν τω μεταξύ 

συζητείται το θέμα το οποίο έθεσε ο συνάδελφος, ο κ. ΑγαπΙου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δικαιολογήστε την ψήφο σας. αν θέλετε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗ!: 

θα τjθελα να ξεκαθαρίσω χάη, κύριε Πρόεδρε, γιατί έΎινε Ισως μια παρεξτjyηση 
στο ξεχ'νημα της συζήτησης του παQόντoς νομοσχεδίου. 

Σωστά αναφέρθηκε από όλλους σuνo.δέλφoυς ότι δε συζτιτούμε την 
αναΥκαιόττιτα ή όχι της ύπαρξTlς Τι της ενίσχυσης της αμυvτιxης μας θωράκισης. 
Απλώς ήταν και είναι ένα νομοσχέδιο που προνοεΙ ττιν αύξηση κάποιων 
δανησnΧών περιθαιρΙων της κυβέρνησης από την Κεντρική Τράπεζα. Ε(ναι γνωστές 
οι θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού αναφορικά με την αμυντικ'ή θωρόχιση και 
δε χρειάζtται να ης επαναλάβουμε. ΣΙγουρα στο μεγαλύτερο βαθμό διαφωνούμε 
aπόλυτα με αυτά που ανέφερε ο κ. Ρολάνδης. Δε θέλω να εμπλακώ οι! αντΤ; τη 
σνζήτηση. Εκείνο το οποι.ο θέλω να πω όμως είναι ξεκάθαρο και είναι αυτ1\ 1'1 θέση 
ττις Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμοίι. 

Η ψήφιση σήμερα του Ι 0% της αύξησης των δανε~στικών περιθωρΙων tχει 

άμεση σχέση με την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης στα θέματα της άμυνας και 

για μας η αύξηση αυτή ήταν και είναι "ItEQQQXEtIl, για να καλύψει τις οικονομικές 
της ανάγκες η κυβέρνηση για την ενίσχυση της άμυνας, και δεν αντικατοπτρίζει 

κατ' ανόγκην τις απόλυτες, τις γενικές, τις καθοΡLOμένες θέσεις μας στα θέματα της 
άμυνας. Είναι αυτή η δικαιολόγηση της ψήφου μας. ΤΟ 10% αvτικατoπτρ(ζει αυτή 
τη στιγμή. όπως εμείς το αντιλαμβανόμαστε, τις οικονομικές ανόγκες της 

κυβέρνησης για την ενίσχUΣΗ σήμερα του Ταμείου λμυνηκής θωράκισης με την 

επύηση που ζη.εΙται και όχι κατ' ανόγκην τη θέση του Δημοκραηκοίι Συναγερμού 
στο σύνολο του ΠQOI~λήματoς που ονομάζεται "άμυνα". Σε αυτό είναι γνωστές οι 

απόψεις και οι θέσεις μας από πολλού χρόνου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επί της διαδικασι.ας πρώτα πρώτα. Εδώ πέρα δεν τίθεται θέμα δικαιολόγησης. 
Εδώ .ίθεται θέμα αν ψηφΙΟαμε ή όχι το νόμο. 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται όη ο κ. Αγαπίου από νομικής πλευράς έχει απόλυτο 
δίκαιο. Έτσι είναι και δεν μπορεί να αλλοιωθεΙ, όσες θεωρίες και αν προταθούν. 

Όμως υπάρχει ίσως μια διέξοδος για το "των παρόντων και ψηφιζόντων". Και το 

ΔΗΚΟ aπέσχε της ψηφοφορίας. Συνεπώς οι παρόντες και ψηφ(ζοντες, πλην εκείνων 
που απέχουν είτε είναι σωματικά παρόντες εΙτε ε[ναι aπόντες νοηηκά, θα πρέπει να 
υπολογιστούν. Και σuvtπώς είμαι της άποψης ότι με τους παρόντες και ψηφ(ζοντες, 

δηλαδή εκείνους που συμμετείχαν στην ψηφοφορία του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 
δημιουργείται η πλειΟψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Φιλ(.ππου. 

Κύρι.οι. σας προει.δοποιώ ότι είμαι έτοιμος να μείνω μέχρι ης πρωινές ώρες, 
αλλά τα θέματα που είναι στην ημερήσια διάταξη θα τα περάσω. Γι' αυτό να είστε 
σύντομοι. 
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Α. ΦlΛlΠΠOy: 

K\ιρ~ε Πρόεδρε. συντομότατος. Ζήτησα το λόγο, ακριβώς για να πω ότι με 
χαρά μου άκουσα το συνάδελφο Χ. Avαστασιάδη να λέγει αυτά τα οποία ειπε. Αυτή 

είναι Tl άποψη της λογικής και αυτή 11 άπΟψη υι.oθtτεΙται. εξ όσων Υνωρ[ζω. και στο 
ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, με ovyχωρεΙτε. πρέπει να απαντήσω. Είμαι ο ΕισηΥl1τής της 
πρότασης. Χαίρομαι πο\! τουλάχιστον καταρχήν ο Χ. Ανασταοιάδης δέχεται την 

άποψή μου. Διαφωνώ πλήρως πως η α..-τοχή των μελών του ΔΗΚΟ δεν εΙναι ψήφος. 

Αν εδήλωναν ότι δεν ψηφ[ζouΝ. θα ","tήΡΧE ερωτηματικό. Η cn.ιμμr:τοχή τους στην 

ΨTJφoφoρΙα έστω και με αποχή είναι ψήφος. Και λυπούμαι να πω, εις aπάντησιν και 

του σuvαδέλφoυ μου κ. ΦιλΙΠΠου, ότι μπορεί φιλολογικά να είναι σωστός, αλλά 

νομικά είναι πολ\! λανθασμένος. Και επιμένω στην άπΟψή μου ότι η ψηφοφορία 

αυτή, όπως έχει διαμορφωθεΙ. δεν πληροί τις προυποθέσεις του άρθρου 78 του 
ΣυvτάyμαΊoς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο Χ. Χατζηδημτιτρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Kνρ~ε Πρόεδρε, τέθηκε υπόψτι σας ένα πρόβλτιμα. ΝομΙζω ότι θα πρι,"τει να 

περιμένουμε ττι δική σας ετυμτιγορΙα πάνω στο θέμα, για να κλείνουμε με το αν 

όντως υπάρχει πρόβλτιμα ή όχι. Η πλονσια κοινοβουλευτική σας πεLρα κα~ οι 

συνταγματικές σας γνώσεις Είναι τέτοιες, που νομ(ζω ότι τι άποψή σας θα πρέπει να 
είναι σεβαστή. 

ΕπιτρέψεΊέ μου όμως να προχωρήσω και εγώ με δυο λόγια στη δικαιολόγηση 

της ψήφου μας. διότι, ενώ ψΤιφ(σαμε αρχικά το 15%, στη συνέχεια συνταΧθiικαμε με 
το Δτιμοκρατικό Συναγερμό yl.O. το ] 0%. ΤΟ βασικό στοιχείο στη διαμόρφωστι της 
άπΟψής μας ήταν ότι με αυτό τον τρόπο δίδεται έν.α περιθώρι.ο αναπνοής και στην 

κυβέρντιση και σττι Βουλή, για να μελετήσουν το όλο θέμα, γιατί όντως υπάρχουν εξ 

αντικειμένου προβλήματα -yUρω από τη χρτιματοδόττιOTJ της άμυνας ή και τη 

γενικότερη αμυντική πολιτική σε ό,ΤΙ αφορά τα oικoνoμ~κά και θα πρέπει να 

χρφιμοποιτιθεΙ αυτός ο χρόνος για μια πιο ολοκλτιρωμέντι αντιμετώπ~OΤΙ του 

προβλήματος. 

Eυχαρ~στώ, κνριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΊΌΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω επί του θέματος. Απλώς επειδή χαι.ρετιt;,ω ττι θέση 
σας ότι πρέπει σίιντομα να κλείσουμε αυτό το θέμα και ΕΠειδή πρέπει να τηρτιθεΙ τι 

δι.σδικασΙα, πρέπει να πω ότι ζήττισε το λόγο ο κ. ΚαζαμΙΟς, για να δικαιολογήσει ττιν 
ψηφο ττις δικής μας ομάδας, παρεμβλήθτι ο έντιμος συνάδελφος κ. Αναστασιάδτις, για 

να πει ότι δεν τΙθεται θέμα δικαιολόΥΤ)σης της ψήφου, διότι υπάρχει το θέμα το οποίο 

'riYEt.QE ο κ. Αγαπίου. και, ενώ δε μLλτισε. για να δικαιολογήσει την ψήφο της ομάδας 
του. ο κ. Καζαμ(.ας, συνεχtζoυμι με δικαιολόΥτιοτι ψήφου. Αυτή ττιν παρατήρηση ήθελα 

να κάμω, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Ανδρέας Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙογ: 

Κύρι.ε Πρόεδρε, έχω τη γνώμη όη το άρθρο 78 του Συντάγματος, 

χρησιμοποιώντας τις λέξεις "απλή πλειοψηφία", εννοεί την πλει.οψηφία που παίρνει, 

ανεξαρτήτως του πόσοι είναι οι παρόντες Βουλευτές, μια γνώμη ή μια άπΟψ11. Αν 
τΊθελε να πει πλειΟψηφ(.α των παρόντων αJτόλυτη, δηλαδτΊ αν τΊμαστε 40 Βουλευτές, 
να χρειάζονταν 21 ψήφοι. τότε θα έπρεπε να έλεγε απόλυτη πλειΟψηφΙα των 
παρόντων Βουλευτών. Αυτή είναι η άποψή μου, διότι εν τοιαύτη περιπτώσει, 
εφόσον υπάρχouν τέσσερα κόμματα στη Βουλή και υπάρxouν διαφωνίες, ποτέ ίσως 

να μην καταλήγαμε σε καμιά απολύτως απόφαση. Γι' αυτό εισηγούμαι όη η απλή 

πλειοψηφία σημαίνει απλώς να πάρει μια γνώμη τις περισσότερες ψήφους των 

παρόντων Βουλευτών. 

EUΧαρισTώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω την εντύπωση. με όλο το σεβασμό, ότι πρέπει να μου 

δώσετε την άδεια να δικαιολογήσω την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Δίδοντάς σας .0 λόγο. σας έδωσα και την άδεια. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

θα μας ενδιέφερε η γνωμάτευσή σας, διότι. αν η γνωμάτευσή σας είναι ότι με.ην 

ψηφοφορία έχει απορριφθεί και η τελευταία τροπολογια, τότε τι να δικαιoλoyτiσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι. α..-τό τη μια ζητάτε την άπΟψή μου και από την άλλη ζητάτε να μιλήσετε. 

Π οιο από τα δύο θέλε.ε; Να συνεχίσετε αυτή .η συζήτηση, τη νομικτΊ συζήτηση; 

Ορίστε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. με όλο το σέβας, είναι λυπηρή η εικόνα την οποία 

παρουσιάζουμε ως Σώμα και θα εξηΥτΊσω γιατί είναι λυπηρή η εικόνα. Η 
κοινοβουλευτική μας ομάδα είχε ενημερωθεί από τον Πρόεδρο της EπΙΤΡOm'ις 

Οικονομικών της Βουλής, από τον κ. Ι εροδιακόνου, ότι υm'ιρξε κάποια συνεννόηση 

ό.ι κατά την ψηφοφορία που θα γινόταν στο Σώμα οι διάφορες τροπολογίες που θα 

υm'ιρχαν σίγουρα θα είχαν τουλάχιστον την πλεΙΟψηφία της Βουλής. των τριών 

κομμάτων εκτός του ΔΗΚΟ, που δεν είναι εναντίον της άμυνας και έχει 

δικαιολογήσει απόλυτα τη θέση του. Είναι δουλειά του ΔΗΚΟ. αλλά για λόγους 

άλλους δεν ψηφίζει οποιαδήποτε αύξηση του δανειστικού περιθωρίου. 

Και σή~ιερα η εικόνα η οποΙα παρουσιάζεται. κύριε Πρόεδρε. είναι τέτοια. που 

πραγματικά λυπούμαι. γιατί αυττΊ είναι η τελευ.αΙα συνεδρία αυτού του Σώματος, 

όπως τουλάχιστον εγώ γνωρίζω, που ασχολείται με νομοθετική εργασία και 

-yνωQίζoυμε όλοι τη σημασία και την ιδιαιτερότητα και την ευαισθησία του τομέα της 

άμυνας. Είναι ένα θέμα το ΟΠΟ(Ο είδε το φως της δημοσιότητας κατ' επανάληψιν 
και συνάδΕλφοι και σε προγράμματα τηλεοπτικά του ΡΙΚ έχOUΝ επεξηyτΊσE~ τις 

διάφορες θέσεις. ενώ ανακοινώθηκαν απόψεις και θέσεις και από τον ίδιο τον 

• 
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Υπουργό Άμυνας. Και τουλάχιστον εμείς του Δημοχρατικου ΣUΝαγερμOυ ήμασΤΕ 

με την αντίλ1'J'Ψ1Ί ότι κάποιο ποσοστό θα ψηφιζόταν, για να μη μείνει εκτεθειμένη τι 

οποιαδήποτε κυβέρνηση στα σοβαρά θέματα της άμιινας. και σήμερα παρουσιάζεται 

τι εικόνα ένα κόμμα, επειδή. κατά την κυπριακή, αγγρΙστΊ1χε, διότι δεν μπορεί να 

επιτ'ύχει το 15% στην αύξηση των δανειστικών περιθωρίων, να μην ψηφί.ζει τΙποτε! 
Εγώ ~υτoρώ να παρακολουθήσω τη θέση του Δημοκρατικού Κόμματος. είναι θέση 

αρχής. Ή τη θέση Τl1ς ΕΔΕΚ: Δεν μπορούμε το 15%. που είναι τι ΕΠιθιιμία μας, αλλά. 
προκειμένου να μην ψηφιστeΙ ούτε το ποσό των !125.000.000, σίγουρα 'Ταυτιζόμαστε 
με μια άπΟψη, ώστε να διαμορφωθεί τι πλει.οψηφιο υIα'ύθuνα. 

Είναι εδώ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. που πραγματικά διερωτώμαι πόση πρέπει να 

δε(.ξουμε \ιπευθυνότητο και. επαναλαμβόνω. όχι μόνο το ένα συγκεκριμένο κόμμα 

αλλά ολόκληρο το Σώμα. Εδώ θα διακόψουμε για τις θερινές διακοπές και θα 

επανέλθουμε σε τρεις μήνες! Δηλαδή, τι θέλουμ.ε να αποδε(.ξουμε με αυτό τον τρόπο; 

Ότι μεταξύ μας δεν μ..ορούμε να καταλήξουμε σε έναν κοινό παρονομαστή, για να 

δώσουμε εκείνα τα αναγκαία ποσά, ώστε να επιβιώσει το ταμείο της αμυντικής μας 

θωράκισης: Θέλουμε σ' αυτό τον τομέα, που όλοι συμφωνονμε ότι δεν πρέπει να 

τον εκμεταλλευόμαστε για οποιουσδήποτε κομματικονς ή άλλους σκοπούς, να 

δείξουμε πανηγυρικά τη διαφωνία μας; 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε. αυτή την ενημέρωση είχα α.ι.ό τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής Οικονομικών, ότι θα διαμορφώνονταν κό...οιες πλειοψηφίες. Και 

βρισκόμαστε μπροστά σ' αυτή τη λυπηρή πραγματικά εικόνα: Στην τελ.ευταία της 

συνεδρία η Βουλή των Αντι.προσώπων να μην ιι.-τορεΙ να διαμορφώσει μια άπΟψη 

πάνω σε ένα θέμα που για έξι ολόκληρους μήνες πηγαινοέρχεται στις Επιτροπές 

Οικονομικών και Νομικών. Είναι γι' αυτό που κάμνω και εγώ την έκκλησή μου, 

κύριε Π ρόδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Κ νριε Βουλευτά. ζητήσατε το λόγο και εί.χα την εντύπωση ότι θα μιλούσατε 

πάνω στην ένσταση διαδικασίας, ενώ μπήκατε στην ουσία. αφού ψηφίστηκε το 

νομοσχέδιο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δε ζήτησα το λόγο σε θέμα διαδικασί.ας, κύριε Πρόεδρε. Αν δημιουργήσατε 

αυτη την εντύπωση, ίσως να ήταν λάθος δικό μου, γιατί δεν το ξεκαθάρισα, αλλά δε 

ζήτησα το λόγο σε θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ναι, αλλά δεν είχατε το δικαίωμα να αγορενσετε μετά την ψήφιση του 

νομοσχεδίου. Και το μόνο θέμα το οποίο απέμεινε είναι αν η ένσταση η οποία έγινε, 

όσον αφορά τις πλειοψηφίες. είναι σωστή ή όχι. θέλω να τονίσω ότι αυτό το Σώμα, 

όπως εργάζεται, δε θα μπορέσει πλέον να επιβιώσει και γι' αυτό πρέπει να 

ακολουθονμε τους κανόνες. Εδώ ψηφΙΟΤηκε ένα νομοσχέδιο, ηγέρθη μία ένσταση και 
η ένσταση αφορά ΊΟ αν υπήρξε ή όχι η πλειοψηφία που προβλέπει το Σύνταγμα. 

Αυτό εί.ναι το υπό συζήΊηση θέμα και σ' αυτό έπρεπε να περιοριστείτε. 

ΧΡ. ΣΟΛΟΜΗΣ: 

Ζήτησα το λόγο για το άλλο θέμα. επαναλαμβάνω, κνριε Πρόεδρε. Έληξε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡrΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά λυπούμαι που εΙμαι υποχρεωμένος να παρέμβω. Δεν 

είχα καμιά τέτοια πρόθεση και δεν έχω και πρόθεση να συνεχιστεί αιιτή η συζήτηση. 
Έχω ζητήσει να πω δυο λόγια. για να σας καλέσω και να σας παρακαλέσω να 

ζητήσετε από τον έντιμο συνάδελφο να ανακαλέσει τα όσα έχει πει και να μη 
γραφτούν στα πρακτικά. διότι τα θεωρώ προσβλητικά για το κόμμα μο\! και εκτός 

διαδικασίας και δεν έπρεπε να ειπωθoirν από το βήμα της Βουλής. Διαφορετικά θα 

ζητήσω το λόγο, για να μιλήσω κανονικά. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Να ανακαλ1σω ποια, κύριε Πρόεδρε; Δεν έχω καταλάβει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Να ανακαλέσει. κύριε Πρόεδρε. τα ΠΕρί "αγΥρίστηκε ένα κόμμα" και τα λοιπά. 

ΤΟ κάθε κόμμα ενεργεί με βάση μια πολιτική και δε θέλω να πω με βόα" ποια 
πολιτική ενεργεί το κάθε κόμμα. Ας κριθούμε και από τον Πρόεδρο ττις Βουλ'ής 

αλλά και από τον ίδιο το λαό, όταν θα δει το C:ΙΠOτέλεσμα αυτής της ψηφαΡι:>ρίας. 

Βεβαίως. κύριε συνάδελφε, και δε δέχομαι με κανέναν τρόπο ούτε υπαιηγμούς ούτε 

και κατευθείαν τα περί "αγΥρίστηκε" και λouτό. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύρι..ε Πρόεδρε, αν πρέπει. να αιtανT1;σω στον κ. Χριστόφια. 

Αν τι λέξτι "αγΥρΙσττικε" δε θεωρείται όη έχει σχι!στι με τα κοινοβουλευτικό 
θέσμι.α, σί.γουρα ως λι!ξτι την C:ΙΠOσύρω. Όσα όμως ανι!φερα τα επαναλαμβάνω στο 

δuτλάσιo. Και ιδού τι Ρόδος, ιδού και το m'ιδτιμα. Να μας αποδείξουν με την 

τoπoθέτησiι τους ότι θι!λουν και σ' αυτό το θέμα να βρούμε ττιν κοινή συνισταμένη. 
Ούτε uπoνooύ~ι..ενα άφτισα ούτε ανακαλώ οτιδήποτε από αυτό που εLπα. Η Έκθεστι 

μιλά αφ' εαυτής, Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών είναι παρών. αυτή την 

πεποΙθιιστι έχω και. αν έχω λόθος, ας με πλτιρoφoρiισoυν και πράγματι θα 

απολΟΥτιθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Πρόεδρος ττις Επιτροπής Οικονομικών. 

Λ. Ι ΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. γίνεται, πιστεύω. α.ίτό την αρχiι λανθασμένη συζήτηση. Αιιτό 
το οποίο έχουμε f.Utροστό μας δεν είναι δανεισμός προς το ταμείο για Ίην όμυνα. 

Αυτό το οποίο έχουμε μπροστό μας, αυτό το οποl.o συζητούμε και στο οποίο 

Ίοποθετη&ήχαμε είναι ο δανεισμός προς Ίτιν κυβέρνηση γενικά. Και το αποτέλεσμα 

αυτiις ττις Ψτιφoqχ:ιρίας δεν είναι το θέμα αν θα ενισχυθεί iι αν δε θα εησχυθεί το 

ταμείο για ττιν άμυνα. Είναι το θέμα αν τι κυβέρντιστι ως κυβέρνηση θα ~WΡέσει να 

τιμiισει τις υποχρεώσεις ττις. Και θα παρακαλούσα όλοι να σuνειδτιτoπoιήσoυμε τι 

σημαίνει να μτιν μπορεί τι κUΒέΡVΗση ττις Κύπρου να τιμήσει ης υποχρεώσεις ττις. 

εξωτερικές υποχρεώσεις και εσωτερικές υποχρεώσεις. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

θέμα διαδικασΙΟς . κύριε Πρόεδρε. 

7 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Πα..'1αδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ eγε!.ρω fnμα διαδικασίας σαφώς και καθαρά. Έχουν γίνει ψηφΟφΟρΙΙς, 
πάνω σε θέματα διαδιχασΙας α...οφασ(ζει τελεσίδικα ο ΠρόεδQoς και παρακαλώ να 

αποφασΙσετε αν έχουν ψηφιοτεΙ ή όχι. Αν δεν έχει ψηφιστεί καμιά από τις 

προτάσεις, είναι περιττή η όλη συζήτηση. Αν έχουν ψηφιστεί. έληξε η συζήτηση και 

εξήγησαν και την ψήφο τους ·θέλω να πω άτοπα. σε χρόνο που δεν έπρεπε. Όμως 

εΙναι αλήθεια όη αuτό που έχει ΠΕΙ ο κ. Ιεροδιακόνο" είναι το θέμα που συζητοUμε. 

Δεν ψηφ(ζουμε. δεν τοποθετούμαστε σε θέματα άμυνας αλλά για τα περιθώρια 

δανεισμού της κυβέρνησης. Έτσι τουλάχιστον εμείς έχουμε πει από την αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΚαζαμΙας. 

Κ. ΚΑΖΑΜ Ι ΑΣ: 

Λυπούμαι. κύΡΙΕ Πρόεδρε. διότι εκ των πραγμάτων, πι!ραν της δικαιολόγησης 

της ψήφου. πρέΠΕΙ τουλάΧLOτον ο •• 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

προ ολίγων λεπτών, κύριε Καζαμία, είχατε πε~ ότι θα θέλατε πρώτα την 
απόφαση του Προέδρου για το αν ψηφίστηκε ο νόμος ή όχι. Προτού αρχίσω, 

ζητήσατε κα~ πάλι το λόγο. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Σας σέβομαι, κύριε Π ρόεδρε, αλλά λυπούμαι, γιατί αυτή την παρατήρηση δεν 

την κάμνnε προς όλους τους άλλους συναδέλφους. Τελειώνουν και μένουμε 

εκτεθειμένοι με πολλά \ιΠονοούμενα α.."tό άτομα τα οποιο. δεν παρακάθισαν στις 
συνεδρι.ό:σει.ς της Επιτροπής Οικονομικών . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Κύριοι, η άπΟψη του Πρoiδρoυ είναι ότι ο νόμος ψηφίστηκε. 

Ορίστε, κύριε Καζαμ(α, ~ι."tορεΙτε να εξηγήσετε την ψήφο σας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δέχομαι την προσέΥΥιση του αγαπητού κ. Ιεροδιακόνου ως 
Προέδρου της Επιτροπής Οικονομικών. Λυπούμαι για τις αναφορές του κ. Σολωμή, 

διότι ήταν τουλάχιστον ατυχείς. Η τοποθέτησή μας είναι τοποθέτηση αρχής και 

μόνο. Η δικαιολόγησή της στην πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού. όπως 

αναφέρεται και στην Έκθεση, είναι πως θα ικανοποιηθούν πλήρως οι 

χρηματοδοτικές ανάγκες της κυβέρνησης για την περίοδο αυτή, εννοώντας μέχρι τον 

Ιούνιο του 1993. Η άποψή μας είναι εντελώς αντίθετη. Τα θέματα της άμυνας και 
των χρηματοδοτικών διευκολύνσεων υπό μορφή δανειοδότησης που μπορεί να έχει 

η κυβέρνηση από την Κεντρική Τράπεζα εμπλέκονται. διότι. αν δεν υπήρχε η 

oμΌφΩVΗ τοποθέτηση των κομμάτων γι.α τα αμυντικά προγράμματα. η κυβέρνηση θα. 

προχωρούσε και δε θα. είχε κανένα Q.,"tολύτως πρόβλημα με τι.ς δανειοδοτικές 
διευκολύνσεις από την Κεντρική Τράπεζα. Αφ' ης στιγμής όμως τα αμυντικά 

προγράμματα έχουν εμπλακεί σε όλη αυτή τη διαδικασία. δε θα ήταν και δεν είναι 

θέμα αρχής για κανέναν το να μη δίδει αυτή την ελάχιστη διευκόλυνση προς την 

Εκτελεστική Εξουσία. ώστε να υλοποιησει όλα εκείνα τα οποία όλοι ομόφωνα 

αποφασίσαμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παρακαλώ να προχωρήσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΗ αντίρρηση όπως το τρίτο άρθρο εγκριθεί; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το τρίτο άρθρο Εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κεντρικής Τραπέtης της Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμεις ψηφίζουμε εναντίον του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν ρωτούσα αν υπάρχει αντίρρηση ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόλαβα.. ψήλωσα το χέρι μου όταν εl.πατε: "Υπάρχει • 
αντ(.ρQηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο:" 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα καταγραφεί ότι ψηφίζε"rE εναντίον του νομοσχεδίου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. είναι θέμα τρίτης ανάγνωσης. Έχω την εντύπωση ότι η 

ψηφοφορία δε διεξήχθη όπως θα έπρεπε ή όπως επιβαλλόταν. θα πρέΠΗ ξακάθαρα 

μετά τη δήλωση του ΔΗ ΚΟ να φανεί πόσοι είναι εναντίον του νομοσχεδίου και 

πόσοι είναι υπέρ, διότι μπορεί να μην περάσει καθόλου. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

θα ξαναψηφίσουμε λοι.πόν το νομοσχέδιο. 

Πόσοι ψηφ(ζouν υπέρ του νομοσχεδίου: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

20 υπέρ. κύρι.e: Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 εναντίον. κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μι 20 ψήφους υπέρ και 23 ψήφους εναντίον το νομοσχέδιο αιι:ορρ(πτεται. 

Προχωρούμε στο έβδομο θtμα, που είναι ~o Ακυρωτικός του περΙ Φορολογίας 

Υπτιρεσιών Νόμου Νόμος του 1992" (πρόταση νόμου). Αντιλαμβάνομαι ότι τι 
Έκθεση είναι ομόφωνη και έτσι θεωρείΊΟΙ αναγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ κσΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ σΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 

"Ο ΑΚΥΡΩΤιΚΟΣ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΝΟΜΟΥ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντε;: 

Λεόvτιoς Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κ Ικης ΚαζαμΙας 

Νίκος Moυσ~oύη:ας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η ΚοινοβουλΕυτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολΟΥιομού μελέτησΙ!: 

την πιο πάνω πρόταση νόμον που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδιο oe σuνεδρΙO 
της που πραγματοποιήθηκε στις 29 IouνΙO" 199'2. 

Με το νόμο που προτείνnαι σκοπεΙται η κατάργηση από την lη ΙουλΙΟυ το" 

Ι 99'2 των διατάξεων του νόμου για τη φορολογ(α πο" επιβάλλεται στους 

λογαριασμούς τηλεφώνο". 

Όπως είναι γνωστό. με την υπό κατάργηση νομοθεσία, που θεσπίστηκε το 

1984. επιβάλλεται φορολογία από 10% μέχρι και 20% στους λoγaριασμoύς 
τηλεφώνου η οποία κυμαίνεται ανάλογα με το ύψος των εν λόγω λoγaριασμών. 

Η προτεινόμενη κατάργηση του νόμου αποτελεί στην ουσία εφαρμογή 

παλαιότερης απόφασης όλων των κομμάτων στα πλαίσια της συζήτησης και 
ψήφισης της φορολογικής μεταρρύθμισης το Δεκέμβρη του 1990 και σε συνάρτηση με 
"'{ην εισαγωγή της νέας φορολογίας του φόρου προστιθέμενης αξίας. 

Η Επιτροπή για τους πιο πάνω λόγο"ς ομόφωνα εισηγεΙτοι στη Βονλή την 

ψτjφιση σε νόμο της "πό συζήτηση πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλη"tές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν "πάρχονν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 
πρότασης νόμον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σ"νοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Κατάργηση. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο και το δεύτερο άρθρο εΥχριθούν; 

Μη υπaρxoύσης αντιρρήσεως. το πρώτο και το δεύτερο άρθρο ιΥχρΙνονται . 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρετα~ ως ο Ακυρωτικός του περι ΦορολΟΥ(ας 

Υπηρεσιών Νόμου Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηστι όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχoUΣΗς αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου ψηφ(ζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα. ~o περί. Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992Μ και ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992~ , έχουν κοινή 

Έκθεση. η οποία ε[ναι ομόφωντι και θεωρεΙται αναΥνωσθεΙΟα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Y'ΠOΛOΓiΣMOY ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

(1) ''Ο ΠΕΡ Ι ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ 

(ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (2) ~O ΠΕΡΙ ΤΕΛΩ
ΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

(ΑΡ. 5) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόπες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος ΜαρκΙδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Αβραάμ Α νtωνΙoυ 

Κίκης ΚαζαμΙΟς 

Ανδρέας ΦιλL-cπου 

Τάσσος Πα..-ταδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος Πρέντζας 

Η KOι\'oβoυλεVΤική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλoyι.σμoύ μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρια της που πραΥματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 1992. 

Σκοπός του πρώτου υπό συζήτηση νομοσχεδ(ου ε[ναι η τροποποίηση του περί 

Τελωνειακών Δασμών και ΦόQων Καταναλώσεως Νόμου. ώστε να επιβάλλεται 

μειωμένος συντελεστής φόρου καταναλώσεως ύψους 15% σε ειδικές κατηγορΙες 

οχημάτων που χρησιμοποιούνται Υια τη μεταφορά προσώπων. 

Τα οχήματα αυτά λόΥω της ειδικής κατασκευής τους δεν πληρούν τους 

σχετικούς όρους εγγραφής που προνοούνται στους περί ΜηχανοκΙντιτων Οχημάτων 

και Τροχαίας ΚΙντισης Κανονισμούς και δεν μπορούν να εΥΥραφούν και να 

κυκλοφορήσουν σε δημόσιους δρόμους. Τέτοιοι τύποι οχημάτων είναι τα αμφίβι.α 
μηχανοκίντιτα οχήματα με τρεις σειρές τροχούς, τα μηχανοκίνητα οχήματα τύπου 
"Hovercraft~ και τα οχήματα που κινο\ινται με ηλεκτρικό κιντιτηρα χαμηλής ισχύος 

και χρησιμοποιούνται Υια τη μεταφορά E.ι-τLβατών σε μικρές α..-τοοτάσεις. 

Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπεΙται τι τροποποίηση της Lδιας βασικής 

νομοθεσίας. ώστε ο εξοπλισμός των ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθμών να 
απολαμβάνει των Lδιων δασμολΟΥικών απαλλαγών που απολαμβάνει ο εξοπλισμός 

• 

• 

• 

των ιδιωτικών ραδιοφωνικών σταθμών. Η προτεινόμεντι τροποποίηση εντάσσεται • 
μέσα στα πλαίσια των μέτρων που έχει υιοθετήσει η κυβέρντιση γι.α την ενθάρρυνση 

της ιδιωτικής ραδιοφωνίας και τηλεόρασης. 

• 
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Η Koινoβo"λεΊJτιχή Eπ~-Ι:QOπή Οικονομικών και προυπολΟΥισμού "l.ΟθετεΙ 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο υπό συζήτηοΤ] νομοσχεδΙων, γι' αιn6 

και ομόφωνα ΕLOηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμο. αφού ενσωματωθούν 

σε ένα ενιαΙο κεΙμενο μΙ! τον τΙτλο ''Ο περΙ Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992", 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπάρχouν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπΌΡXouν ομιλητές, προχωρούμε στη δε\ιτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σννο..ττιχός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΤροποποΙηση το\! Μέρους Α και του Μέρους Β 10υ τρίτου ΠΙνακα του 

βασικού νόμο". Άρθρο 2. 

ΤροποποΙηση του Τέταρτου ΠΙνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχύος το" παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει avtlQQf10η όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τέταρτο εγκριθούν: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από το πρώτο μtχρι το τέταρτο 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανόΥνωστι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως (τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχο\ιστις αντι.ρρήσεως, το νομοσχέδιο ψTJφΙζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ~O περί Συμπληρωματικού 

προυπολογισμοίι Νόμος (ΑΡ. Ι) του 1992~. 

Η Έκθεση είναι ομόφωτη και γι' αυτό θεωρεΙ'tαι αναγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TlΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ Ι ''Ο 
περι ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. Ι) ΤΟΥ 

1992" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος Ανδρέας Φιλίππου 

Αλέκος Μαρκίδης Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ανδρέας ΓεωργΙΟυ Νίκος Μουσιούπας 

Γιαννάκης Κασσυλιδης Μάρκος Κυπρι.ανοίι 
Αβραάμ ΑντωνΙου Τάκης Χατζηδημ1}τρίου 

Κ(Κ1}ς Καζαμίας Ρένος Πρέντζας 
Η Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πι.ο πάνω νομοσχέδιο σε επτά συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
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από 1'1 Ι ανοοορίο" μέχρι και 29 Ιουνίο" 199'2. Στα πλαίσια της εξέτασης το" πιο 

πάνω νομοσχεδίου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις ΤO\lς ο Ε.-τΙτροπος 

Διοικήσεως, εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ και το" Κλάδο" Γενικών Διοικη1:ικών 
Υπαλλήλων. 

Με 1:0 νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πόγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού (48.413 και η διόθεσή του 
κυρίως για τη δημιουργία των αναγκαίων θέσεων για τη στελέχωση του Γραφείου 

το" Επιτρόπου Διοικήσεως με μόνιμο προσωπικό καθώς και για όλλες ανόγκες του 

εν λόγω Γραφείου. 

Ειδικότερα με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτεΙνΕται η δημιουργία μιας 

θέσης Διευθυντή Γραφείου Ε.-τιτρόπο" Διοικήσεως και έξι θtσεων Λειτο"ργού Α' 
(Κλ. Α 11 - Α 12). 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου ο Επίτροπος Διοικήσεως 

"ποστήριξε την ανάγκη στελέχωσης το" Γραφείο" το" με μόνιμο προσωπικό για τη 

διασφάλιση της ανεξαρτησίας το" θεσμού του Επιτρόπου Διοικήσεως σύμφωνα με 

τα διcθνή πρότυπα. 

Η Επιτροπή με βάση την ανταλλαγή απόψεων με τις ενδιαφερόμενες πλευρές 

και τον προβληματισμό των Μελών της γύρω α..-τό τα θέματα της ορθής στελέχωσης 

του Γραφείο" α"τού, όπως είναι η δομή της υπηρεσίας, η εναλλαξιμότητα ή όχι το" 

προσωπικού της κ.ό., επισήμανε μερικό ζητήματα για τα οποία έκρινε σκόπιμο να 

ζητήσει την "πεύθ'UVη και επιστημονική γνώμη του YπouργεΙO" Οικονομικών. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε το όλο θέμα υπό το φως των θέσεων της 

κυβερνητικής πλευράς στα πιο πόνω ζητήματα, ως θέμα αρχής υιοθετεί το"ς 

σκοπούς και τις ε..-τιδιώξεις του "π6 συζήτηση νομοσχεδίου για τη στελέχωση του tι 

Γραφείου του Επιτρόπου Διοικήσεως με μόνιμο ΠQ?σωπιΚό, εισηγείται όμως όπως 

επενεχθούν σ' αιπό ορισμένες τροποποιήσεις πο" κρίθηκαν σκόπιμες για την 

ορθότερη δομή και διόρθρωση της εν λόγω υπηρεσίας. 

Η Επιτροπή, αφού επαναδιατύπωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή το" σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ωστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) 
του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε 011') δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδ{ο". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμ1'jς από το λoγαQιασμό του Πόγιου Ταμείου ποσού f:48A13 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου 1992. 'Αρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανrιθoirν. Πρώτος ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρ"ση νέων θέαι:ων. Δεύτερος ntνακας. Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα α,,"tό το πρώτο μέχρι το τέταρτο. καθώς κα~ 

ο Πρώτος και ο Δεύτερος ΠΙνακας. εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντ~ρρήσεως. τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τέταρτο. 

καθώς και ο Πρώτος κα~ ο Δεύτερος ΠΙνακας, εγκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 20) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφωτεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφiιρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το νομοσχέδιο ψηφΙζετα~ σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα, ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 24) 
του 1992" και"Ο περΙ Συμπληρωμαηκού ΠΡOUπoλoyισμo'" Νόμος (Αρ. 27) του 1992", 
έχουν κοινή Έκθεση, η οποΙα είναι ομόφωνη κα~ θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPO'Ύ'ΠOΛOΓlΣMOν ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

( Ι ) ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPO'Y'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 24) 
ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑτικον ΠPO'Ύ'ΠOΛOΓlΣMOY 
ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 27) ΤΟΥ 1992" 

Παqόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκ(δης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Αβραάμ Α ντων(ου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Τάσσος Πα,,"tαδόποuλος 

ΝΙκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟ" 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμο\ι μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρί.α της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλι.ου 1992. 

Με τον πρώτο νόμο που προτεΙνεται σκοπεΙται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί37.500 και η διάθεσή του 
για την κάλυψη των ωρομισθίων εξήντα ταχυδρομικών διανομέων για την περίοδο 

από Ιη Αυγούστου μtχρι 30 Σε.."tTεμβρίου 199'2. 

Με το δεύτερο νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποοο\l f:lOO.OOO και η διάθεσή 
του για την καταβολή υπερωριακής αποζημίωσης στους υπαλλήλους του Τμήματος 

Ταχυδρομικών Υπηρεσιών που εργάζονται πέρα από τις συνήθεις ώρες εργασΙας 

.ους μέχρι το .έλος .ου τρέχοντος έτους . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού υιοθετεί .ους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις κα~ των δύο υπό συζήτηση νομοσχεδίων. γι' αυτό κα~ 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφWΉ τους σε νόμους, αφού τροποποιηθούν οι 



3380 

τίτλοι τους. ώστε να αναφέρovται ως ~O περί Συμπληρωματικού ΠροtlπολΟΥιομού 

Νόμος (Αρ. 22) του 1992" και ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoyιoμoύ Νόμος 
(Αρ. 21) tOυ 1992" αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχουν ομιλητές Επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν 'υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό τσυ Πάγιο\! Ταμείου ποοο"ύ .(37.500 
για τη χρήση του έτους που λήγει σης 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδ(κευση των ποσών που θα δαπανηθοίιν. Π Lνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο. καθώς και ο 
Πίνακας, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθQα από το πρώτο μέχρι ΤΟ τρίτο. καθώς 

και ο Πίνακας. εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωμα-τικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 22) -του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αvtίρρηση όπως -το νομοσχέδιο ψηφισtεί σε νόμο; 

(Κruπά -τη σφύρα) 

Μη ιιπαρχούσης αvtιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφ(ζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε σ-τη δεύ-τερη ανάγνωση 10ΊJ δεύτερου νOμoσχεδ(OΊJ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός -τί-τλbς. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από 't> λογαριασμό -του Πάγιου ΤαμεΙΟυ ποσού ΕΙΟΟ.<ΧΧ> 
για τη χρήση ΤOΊJ έΤOΊJς ΠOΊJ λήγει σης 31 Δεκεμβρίου Ι 992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών ποιι θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αvt(ρρηση όπως τα άρθρα από το πρώt"o μέχρι 10 τρΙτο. καθώς και ο 
Πίνακας, εΎΚριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από -το πρώ-το μέχρι το τρίτο. καθώς 

και ο Πίνακας. εΎΚρΙνονται. 

Προχωρούμε σtην -τρί-τη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περι' Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 21) 10ΊJ 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδι.ο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφνρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφ(.ζεται σε νόμο. 

Προχώρούμε στο επόμενο θ~μα. που είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμα
ηκής Πιστώσεως (Γαμε(ο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος 
(Αρ. 3) του 1992", 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναΥνωσθε[σα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

προ·γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔlσ πσΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ -ο περι 

ΕIΔlκεΥΙΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΟΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑκσΥΦΙ

ΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣθΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑθΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΙ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόν1:ες : 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Α νδρίας ΓεωργΙΟυ 

Γιαννάκης Κασου),,(δης 

Αβραάμ AvτωνΙOυ 

Κίχης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλL-τποu 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος MOuOLOUtτa; 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολογισμοu μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλιου 199'2. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η φριση πληρωμής από το λογα. 

ριασμό του Ταμείου ΑνακουφΙσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσου ί1.624.490 

και η δι.άθεσή του για την κάλυψη της ολικής δαπάνης καταβολής χρημαηκών tnLδo

μάτων σε εκτοπισθέντες και δυσπρα.γoΊJντες μέσα στο 1992. 

Η ζητoυμεVΗ συμπληρωματική πίστωση είναι α,roραΙτητη για την κάλυψη των 

αυξημένων δαπανών για τα παρεχόμενα επιδόματα ως αποτέλεσμα της τελευταίας 

αναθεώρησης της σχεηκής νομοθεσίας και της αuξησης του αριθμοu των δικαι

ούχων προσώπων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\lπολογισμοu συμφωνεί 

με τους σκοποuς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του "πό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

γπάρχο\ΙV ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάQχO"" ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη αν6:Υνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ΤαμεΙΟ" Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων nOOou ίΙ.624,490 γι.α τη χρήση του έτους που λήγει στις 
31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπάρxε~ αντί.ρρηση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο κα~ ο 

ΠΙνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αΥτιρρήσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρΙτο και ο 

Πίνακας εγκρΙνονται 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδιου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωμαηκής 

Πιστώσεως (Ταμεto Ανακουφίσεως ΕκτοπισΕΜντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) 
του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντtρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφ~στε( σε νόμο; 

(Κ τuπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα, ''Ο περΙ Ε'Υγυήσεως της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκ
τρισμού Κύπρου (Κυρωηκός) Νόμος του 1992" και ''Ο περΙ Εγγυήσεως της Χρημα
τοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", 
έχουν κοινή Έκθεση η οποΙα και θεωρεΙται αναγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜIΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

(Ι) "Ο ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚ· 

ΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (2) "Ο ΠΕΡΙ 
ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα"όντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας ΓεωρΥ[ου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Ανδρέας Φ~λi.ππoυ 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρί.ου 

Ρένος Πρέντζας 

Η κοινΟΙΙυλευτική Επιτροπή O~κoνoμ~κών και ΠροίΙπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάΥω νομοσχέδια σε σννεδρ(α της πον πραγματοποιήθηκε στις 6 lονλtoν 1992. 

Σκοπός του πρώτον νόμου που προτείνεται εΙναι η κiιQωση της σuμφων(ας 

παροχής κυβερνητικής εγγύησης προς την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου για την 

αποπληρωμή δανείου, ύψονς τριάντα πέντε Εκατομμνρίων δολαρίων ΗΠΑ, που η 

Αρχή έχει συνάψει με Όμιλο Ξένων τραπεζών. 

Σκοπός του δεύτερου νόμον που ΠΡOτεΙνuαι εί.ναι η κύρωση της παροχής 

κυβερνητικής εγγύησης για τη σuμφωνΙO ανταλλαγής υποχρεώσεων μεταξύ της 

Αρχής Ηλεκτρισμού κνπρου κα~ της SumlIomo Bank Capital MarkeIs Inc., που φέρει 
ημερομηνΙα 8 ΜαΊ:ου 1992. 
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O~ πιο πάνω συμφωνίες έγ~ναν για να καταστεί. δυναττj η αγορά από την Αρχή 
μονάδων αεριοοτρόβιλων Ι και 2, με σκοπό την αύξηση της παραγωγής ηλεκτρικής 
ενν:ργει.ας εξαιτίας της συνεχώς ω.ιξανόμενης ζήτησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών κα~ προυπολογισμού συμφωνεΙ 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω νομοσχεδΕων, γι' αvτό και 

ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους για την κατά νόμο 
κύρωση των συμφωνιών που αναφέρονται σ' αvτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ : 

νται. 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι ΤΟ τρίτο eyχριθoύν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο εγκρΙνο. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεiιτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

νται. 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι ΤΟ τρίτο εγκρΙνο· 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

Αρχής Ηλεκτρισμο\ι Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει OΎt{ρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μτι υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

~o περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Ymιρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992", Πρόκειται περί αναπομπής και η Έκθεση δεν είναι ομόφωνη. Παρακαλώ 
να αναγνωσθεί η Έκθεση. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ 

ΑΝΑΠΕΜΦθΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΠΛOΦQPEΙTAI ''Ο περι ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΕΚΠΑIΔΕΥΤιΚΗΣ γΠΗΡΕΣIΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ:2) ΝΌΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

Παοόν'ΣΕ;: 

Νίκος Ανασταοιάδης, Πρόεδρος 

Κλα[ρη ΑΥΥελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλι.-τπο\l 

Λώρης Λ1Jοι.ώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κ uπριανο"ύ 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συνήλθε στις 7 Ιουλίου 1992 και 
επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο. τον οποίο ψήφισε η βουλή στις 18 lουν(ου 1992. 
iιστερα από την αναπομπή του από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ' ιπΙκληση του 

άρθρου 51 .1 του Συντάγματος. 

O~ προτασσόμενοι λόγοι αναπομπής. όπως αυτοί αναφέρονται σε σχετική 

επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής ημερομη· 
νΙας 29 Ιουνίου 1992. εΙναι οι ακόλουθοι: 

(α) Ο αναπεμπόμενος Νόμος παραβαίνει τη βασική αρχή που διέπει το 

Σiινταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. σύμφωνα με την οποία 
διορισμοί όπως του Προέδρου και των Μελών της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας γίνονται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατ(ας 

ως Αρχηγό της Πολιτείας. Η αρχή αυτη ακολουθήθηκε από τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων κατά τη θέσπιση των νόμων 12/65. 10/69 και 65/87 
και αναγνωρίστηκε. τουλάχιστον έμμεσα. από το Ανώτατο Δικαστήριο 
στην αναφορά αρ. 4/85 (1985 3 Α.Α.Δ. 2 165). 

(β) Εφόσον και ο αναπεμ..όμενος Νόμος και ο Νόμος τον οπο(ο αυτός 
τροποποιεί είναι νομοθεσia που έχει θεσπισθεΙ δuνάμει του δικαίου της 

ανάγκης, θα πρέπει κατά το δυνατό να σuνάδoUΝ οι διατάξεις τους με το 

Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας και γι' αυτό η εξουσία του 

διoριoμoiι του Πρotδρoυ και των Μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
ΥΠηρεσίας θα πρέπει να παραμείνει στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
κατ' αναλογία .προς την εξοuσia που έχει να διορίζει την Επιτροπή 
Δημόσι.ο.ς YΠηρεσί.aς. 

• 
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(γ) Η εξουσία το\l διορισμοίι του Προέδρο\l και των Μελών της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δεν εμπΙ"Πει μtσα στα πλα(σια της Εκτελε

στικής Εξοuoως η οποία ασκεΙται από το Yπouρyι.χό IuμβoUlLO δυνόμει 
του άρθρου 54 του Συντάγματος. 

(δ) Ο διορισμός του Προέδρου και των Μελών της Επιτροπής Εχπαιδευηκής 
YΠηQεσως από το YπoUQΎι.xό ΣυμβοuλLO δε σuνό.δει με την απαραίτητη 

ανεξαρτησω της Επιτροπής αυτής, που πρfπει κατ' αναλοΥία να είναι (δια 
με εκείνη της Επιτροπής Δημόσι.ας Υπηρεσίας. 

(ε) Με τον αναπεμ...όμενο Νόμο παρατείνεται κατά τρόπο που αντιβαίνει 

προς την αρχή του διαχωρισμοίι των εξουσιών η θητεία του ΠροέδροΊ) 

και των Μελών της παροΟΟας Επιτροπής Εκπαιδεuτικής Υπηρεσίας ΠΟΊ) 
έχουν διοριστεί από τον Πρόεδρο της ΔημoκρατLας. 

Κατά την εξέταση του αναπεμπόμενου Νόμου ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας. εκτός των συμπληρωματικών εξηγήσεων που έδωσε για τον αναπε
μπόμενο Νόμο, πληροφόρησε την Επιτροπή πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας παρέ
τεινε τη θητεω της Επιτροπής ExnaweuTιKTi; Υπηρεσίας μέχρι τις 31 Οκτω
βρίΟΊ) 1992, για να δοθεί χρόνος επΙλυσης τυχόν διαφορών που ενδεχομένως θα 
αναφuoύν ανάμεσα στην κυβέρνηση και τη Βουλή, με την πρόσθετη όμως διεuκρl.

νιση ότι ο Πρόtδρoς της ΔημοκρατΙΟς θα προχωρήσει σε μόνιμο δLOρισμό Προέδρου 
και Μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσ(ας, αν τελικά η Βουλή δεν 
εμμείνει στη νομοθεσία που ψήφισε. 

Η KoιvoβouleuTιKJj Επιτροπή Παιδείας, αφού εξέτασε τον αναπεμπόμενο 
Νόμο και τouς λόγους της αναπομπής του και έλαβε υπόψη τις συμπληρωματικές 

εξηγήσεις που της δόθηκαν από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, έχει τη 
γνώμη όη δε δικαιολογείται η διαφοροποίηση της θέσης της, γι' αυτό και κατά 
πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή να εμμείνει στην προηγουμενη απόφασή της σε 
σχέση με τον αναπεμφθέντα νόμο, χωρίς να E1ΠlρεάζOνται οι θέσεις των κομμάτων. 
όπως είχαν ExtfeeL στο στάδιο της ψ1}φισης του υπό αναπομπή Νόμου. Επειδή στο 
μεταξίι ψ11φ{στηχε και δημοοιεύτηκe άλλος τροποποιητικός νόμος με τον (διο τίτλο, 

ο τίτλος ΤΟΊ) υπό επανεξέταση Νόμου τροποποιείται, ώστε να αναφέρεται ως 
~O περί Δημόσιας Εκπαιδειιτικής YπηρεσLας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992". 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
τάχθηκαν υπέρ της αναπομπής, τόσο για τους λόγους πον εξέθεσαν στο στάδιο της 
ψήφισης του υπό αναπομπή Νόμον. αλλά και για το λόγο ότι με την παράταση της 
BTIteLa; της Enιtρon;Tj; unoβoTIeeLtaL το εύρυθμο ξεκίνημα της λειτoUΡγ(ας των 
σχολεΙων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω ότι χρειάζεται να uπάρξoνν ομιλίες. Οι θέσεις των κομμάτων έχουν 
εκτεθεΙ στην Επιτροπή. θα τεθεΙ η αναπομπή σε ψηφoφoρtα. 

! Πόσo~ ψηφίζουν uπέρ της απόρριψης της αναπομπής; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28. κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12. κίιριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά Τ1) σφύρα) 

Η αναπομπή απορρ(.π:τετοι. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 18. είναι "Ο περί 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992", 

Ο κ. Κασουλιδης. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε. προέκυψε ένα νέο στοιχείο μετό τη μελέττι ττις πρότασης αυτής 

που έχει σχέση με την Ομοσπονδια Ποδοσφαίρου και τις διεθνείς ομοσπονδίες στις 

οποίες ανήκει. Γι' αυτό, προτού ΠQOXωQτ'ισoυμε στην ψήφιση, τι παράκληση είναι να 

ξαναδονμε το Οέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρησrι να αναβληθεί η συζήτηση του θέματος; 

Ο κ. Mouσιoύ-rτας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κίιριε Πρόεδρε. η τροποποίηση παρέΧΗ στον ΚΟΑ το δικαίωμα να αποφασίζει 

για τους ξένους παίχτες. Αν ο ΚΟΑ στις Q,Jτοφάσεις του δε λάβει υπόψη τις διεθνείς 

σχέσεις των ομοσπονδιών. τότε μπορούμε κάλλιστα να επέμβουμε. Δε βλέπω δηλαδή 

για ποιο λόγο nQt1UL να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κ"πριανο\ι. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα δεν είναι έτσι. Η Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδο

σφαίρο" ανήκει στη Διεθνή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρο", στην UEFA και στη FIFA. Η 
FIFA και η UEFA απαγορεΟΟ"ν ρητώς τη ρίιθμιση οποιουδήποτε θέματος που 

άπτεται το" ποδοσφαΙρο" από οποιονδήποτε εκτός από "t'fIV (.δια την Κ"πριαχή 

Ομοσπονδια Ποδοσφαίρου. ΤΟ θtμα αυτό. κύριε Πρόεδρε. απασχόλησε"t'η FIFA και 
"t'fIV UEFA σε σχέση με την επο, που είναι η αντίστοιχη ΚΟΠ της Ελλάδας, και 

απέβαλαν την επο προσωρινά. διότι θέματα πο" άπτονται το" ποδοσφαίρου ρυθμί

ζονταν από νομοθεσία. Γι' α"τό πιστεύω ότι είναι πολύ επικίνδυνο πράγμα αιπό 

ΠΟ\l πάμε να κάνουμε, τουλάχιστον όσον αφορά το ποδόσφαιρο. ΚΙ έτσι είτε να εξαι

ρεθεί το ποδόσφαιρο από το νομοσχέδιο ε(τε να αναβληθεί η συζήτηση, για να το 

ξαναδούμε πιο προσεκτικά. Διότι οι κίνδuνoι, κύριε Πρόεδρε, να α.ί"οβληθεί η ΚΟΠ 

από την UEFA είναι πολil μεγάλοι και καραδοκεί η ομοσπονδία του βορρά, των 
Τουρκοκυπρίων, για να μπει μέσα στην UEFA. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι. νομ(.ζω ότι ενόψει των όσων λέχθηκαν θα ήταν ορθό να αναβληθεί το 

θέμα για μία πλέον εμπεριστατωμένη εξέταση. Αν δεν εΙναι επομένως επείγον, 

μπορεί να μείνει είτε για την άλλη Πέμπτη είτε για το Σεπτέμβριο. 

Ο κ. Π ρέντζας. 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. καμιό ένσταση να αναβληθεί το θέμα, νοουμένο\! ότι θα ψηφι

στεί θετικά 1\ αρνηηκά πριν διακόψει για το καλοκαίρι η Βουλ1\. Δηλαδ1\, αν θα γίνει 

νομοθετικ1\ εργασία, αύριο. 1\ αν θα γίνει νομοθετική εργασία , την ερχόμενη Πέμπτη, 

γιατί υπάρχουν σωματεια που επείγονται να έχουν μια σχετική ρύθμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επει.δ1\ βλέπω ότι θα έχουμε και στις ] 6 του μηνός συνεδρία η oπoLα, αφού 
γίνει το πρώτο μέρος που αφορά τις θλιβερές επετείοιις. θα έχει και συνέχεια αργό
τερα και επει.δή είναι πολύ σUvtoμoς ο χρόνος ως αύριο. για να διεuρευνηθtί το 

θέμα, μπορεί να μείνει για την προσεχή Πέμπτη. 

Ορίστε. 

Λ. Λ ΥΣΙΩΤΗΣ: 

Κι εμείς, κύριε Πρόεδρε. νομ(ζοuμε όη η καλύτερη λύση είναι να μείνει, για να 

σUΖητηθεί την επόμενη Πέμπτη, γιατί πραγματικά υπάρχουν εκτός της ΚΟΠ και 

άλλες ομοσπονδιες οι οποίες έχουν προβλήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ήδη έχω πει ότι θα μείνει για την προσεχή Πέμπτη. 

επομένως προχωρούμε στο εικοστό τρίτο θέμα. που είναι ''Ο περί Προστασίας 

της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του ]992", Είναι πρόταση νόμου. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΓΑΣ!ΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛΙΑΣ [ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣτογ 1992" 

ΠαQόvtΕς: 

Ανδρέας Kouκoυμάς, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Δημ1jτρης Kovτ(.δης 

Κ[κης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος θεοδώρου 

Η KOιvoβoυλεuτικ1\ Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε στις 2 l oυλtoυ ] 992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση μέχρι το τέλος του 

φετινού χρόνοu το\! νομικού καθεστώτος που ισχύει στις παραλιες. εκτός αν στο 

μεταξύ η Βουλ1\ νομοθετήσει νωρίτερα για το ίδιο θέμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε σε έκταση το καθεστώς 

που ισχύει σιlμερα. στις παραλίες σε διαδοχικές συνεδρίες της και κατέληξε σε 

ορισμένες xaΤCXQx1jv θέσεις τις οποίες θα διαβιβάσει προς την Εκτελεστικ1\ Εξουσία 
για την ετοιμασία από την τελευταία της αναγκαίας ολοκληρωμένης νομοθεσίας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπο\ις και τις 

επιδιώξεις Τ'ης υπό αναφορά πρότασης νόμου. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο t. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη υπαρχούσης ανnρρήσεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του ό.ρθρου 2 του Νόμου 4 1(1) του 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρΙνεΊΟΙ . 

Τρίτη ανάγνωστι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροστασΙΟς της Παραλίuς (Τροπο

ποιτιτιχός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως 11 πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μτι υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο εικοστό έκτο θέμα. που είναι ''Ο περί περί Αρχής Λιμtνων 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992
Μ

• Η Έκθεση εΙνα~ ομόφωνη κα~ 
επομένως θεωρείτα~ αναγνωσθείσα. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ναι. ορίστε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Νομίζω ότι, για να μην υπάρχουν και ερωτηματικά, θα πρέπε~ να μας εξηγή

σετε γιατί τα θέματα 19.20.21 και 22 τα αφήσατε πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έμειναν για αίιριο. 

Δ. θΕΟΔΩρον; 

τωρα που .μας το λέτε το καταλαβαίνουμε. αλλά. μέχρι που να μας το πεΙτε, 
εΙχαμε ερωτηματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ; 

Ασφαλώς. Για την αυριανή συνεδρία η ημερήσια διάταξη θα είνα~ η ίδια και 

θα συνεχιστεί αίιριο. 

''Ο περί. Αρχής Λιμένων Κuπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 
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ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟJΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ TIΤΛOΦQPEIΤAI ~o ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992Μ 

Παρόντες: 

Ντίνος M~Xcιηλ[δης, Πρόεδρος 

ΝΙκος Πιττοχοπ(της 

Α νδρέCΙς Μούσκος 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παύλας Παπαγεωργίου 

Κ[κης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημτjτρης Ηλι.άδης 

Η KoLvoβoUheunx1j Επιτροπή ΣυΥχοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου. η οποία xaTattenxe στη Βουλ1'ι από το Boυλεuτή κ. Α. 
Μούσκο εκ μέρους της Koινoβoυλευτικτjς Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
σε συνεδρία τnς που πρα-γματoπoιτjθηκε στις 6 Ιουλίου Ι 992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν κcιι εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονο
μικών και ΣυΥχοινωνιών και Έργων, του Γραφείου Προ-γραμματισμου. ο Πρόεδρος 
και ο Γενικός Διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου, εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και 
του Κυπριακού Nαuτιλιακoύ Συμβουλίου. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση των βασικών 

κcινoνισμών για τα καταβλητέα δικαιώματα στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. ώστε να 

μειωθούν από LS σε .t2 τα τέλη για σρωμένα αγαθό που εισάγονται και εχφορτώνο
ντα~ στα λιμόνια και ειδικότερα τα τέλη για τα ψυγεία. τα πλυντήρια, τα βΙντεο. -ι:ις 
τηλεορό:σεις και τις συσκευές κλιματισμού. Με την ίδια πρόταση νόμου σχοπεΙται 

επίσης η με(ωοη α.ίοτό!7 σε ί2,50 του λιμενικού δικαιώματος που καταβό.λλεται για 
κόθε επιβά.τη που αναχωρεί με σχάφος από λιμάνι της Κύπρου.για το εξωτερικό. 

Όπως εΙναι γνωστό. η Βουλή έχει εγκρΙνει πρόσφατα αυξήσεις των πιο πάνω 

καταβλητέων δικαιωμότων, μέσα στα πλαίσια της γενικότερης προσπόθειας -γιο 

εξασφάλιση πρόσθετων πόρων που θα συμβό.λουν στην υλοποίηση του αναπτυ
ξιακού προγρό.μματος της Αρχ1jς για το λιμόνι της Λεμεσού. Σuγxεκριμένα αναμέ

νεται αύξηση ύψους .(3.6 εκ., που ισοδυναμεί με 32% αύξηση στα συνολικό έσοδα 
της Αρχής. 

Σύμφωνα με όσα κατέθεσε ο εισηΎT1ττjς της υπό αναφορά. πρότασης νόμου. η 

σχεδόν ταυτόχρονη εισαγωγή του φόρου προστιθέμενης αξίας με τις πιο πάνω αυξή

σεις στα δικαιώματα που καταβάλλονται για την εισαγωγή και εκφόρτωση 
ορισμένων αγαθών στα λιμόνια έχει προκαλέσει μεγόλη αναστάτωση στους ενδιαφε

ρομένους. Αναστότωση έχει επίσης προκληθεί και από την αύξηση του επιβατικού 
τέλους που καταβάλλεται για κόθε επι.βό.τη, αφού έχουν τjδη προ πολλού πωληθεί 

πακέτα εκδρομών με πολύ χαμηλότερο '(έλος. 

Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Ναιπιλι.ο.κού Συμβουλίου κα~ '(ου Συνδέσμου 

Ταξιδιωτικών πρακtόρων Κύπρου ζήτησαν να ανασταλεί η είσπραξη '(ου αυξημένου 

επιβαnκού τέλους μέχρι την lη Νοεμβρίου 1992. ώστε να μπορέσουν να κόμουν τις 
αναγχαΙΙς ενέργειες για αναπρooαρμoΎτi του κύκλου εργασιών -ι:ους, αλλό. και γι.α να 
μπορέσουν να αvtαποχριθούν στις ήδη αναληφθείσες συμβατικές τους υποχρεώσεις. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, έχοντας υπόψη όλα 
τα πιο πάνω. έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις σχετικά με ης προΤΕινόμεwς 
τραιτοποι'ήοεις: 

(α) Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομιίδων τσυ 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Κόμματος και ΤOΊJ 
Σοσιαλισnκού Κόμματος ΕΔΕΚ τάσσονται εναντίον t1'jς μείωσης από ί5 
σε Ω. των τελών που ΕΎΧρ(θηκαν πρόσφατα από τη Βονλή και που 
καταβάλλονται για την εκφόρτωση στα λιμάνια των πι.ο πάνω 
αναφερόμενων αγαθών. γιατί πιστεύοιΙν ότι μια τέτοια ενέργεια θα ήταν 
ανακόλουθη και θα επηρέαζε τη βιωσιμότητα του έΡΎΟυ της επέκτασης 
του λιμανιού της Λεμ.Εοου και την όλη προσπάθεια της Αρχής για 
εξεύρεση των απαραί.ητων χρηματοδοτικών πόρων για την fΚoτέλεση του 
έργου αυτού. 

(β) Ιχεηκό. με την ΠΡΟΤΕινόμενη μείωση του επιβατικοu τέλους ανά επιβάτη 
από f.1 σε L2.S0. η EπLtQonTΊ. αφού έλαβε υπόψη της τις δηλωσε~ς τόσο 
του Προέδρου όσο και του Γενικού Διευθυντή της Αρχής Λψένων. 
σύμφωνα με τις οποΙες έχει πράγματι δημιουργηθεί πρόβλημα στους 
ενδιαφερομένους, και χωρίς να θέλει με οποιοδήποτε τρόπο να 
επηρεάσει τα εξαγγελθέντα προγράμματα της Αρχής, ομόφωνα πιστεύει 
ότι ε'ναι επι.βfβλημένo να ισχύσει για την τρέχουσα τουριστική περΙΟΟο 
το προηγούμενο τέλος των ί2,50, για τους λόγους που έχουν τ)δη 

προταχθεί από τους ενδιαφερομένους. Γι' αυτό έχει διαμορφωση 
ανάλογα την υπό συζήτηση πρόταση νόμου. ώστε να ανασταλεί η 
είσπραξη του αυξημένου επιβατικού τέλους μέχρι το τέλος της παρούσας 
τουριστικής περιόδου, δηλαδή μέχρι την 31η Οκτωβρίου 1992. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Σvyκoινωνιων και 
Έργων εισηγείται κατά πλει.οψΤ)φΙα στη Βουλή την ψήφιση της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου σε νόμο. όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνική 
άποψη. 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της KOινoβoυλΕUΤικης Ομάδας του Δημο
κρατικΟύ Συναγερμού έχουν διαμορφωσει τις ακόλουθες θέσεις πάνω στις δύο 
πτυχές του θέματος: 

(α) Τάσσονται υπέρ της αναστολής της είσπραξης του αυξημένου επιβατικού 
τέλους μέχρι την 3 Ιη Οκτωβρίου 1992. 

(β) Τάσσονται υπέρ της μείωσης από :L5 σε :Ε2 του καταβλητέου τέλους για 
την εκφόρτωση ορισμένων αγαθων στα λιμάνια. γιατί πιστεύουν ότι το 

εν λόγω τέλος είναι υπέρμετρα ψηλό και έχει επιβληθεί επιλεκηκά πάνω 
σε ορισμένα μόνο ειδη αγαθών. Αυτό οδηγεί εκ των πραγμάτων σε άνιση 

μεταχείριση των διάφορων τάξεων καταναλωτών. ενώ θα έπρεπε να είχε 
γίνει επαναπροσδιορισμός του τέλους στα διάφορα αγαθά με βάση την 
αξΙΟ τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση: 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο Ι fΎΚρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γενικά Λιμενικά Δικαιώματα. Επίσημη Εφημερίδα, Παράρτημα Τρίτο (Ι): 
26.6.1992. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη ωταρχούσης αντιρρήοεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρων Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Γροπο
ποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αvτιρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστε!. σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπιζεται σε νόμο. 

ΤΟ εικοστό έβδομο θέμα Είναι ''Ο περί Ρυθμίσεως Τ1jς Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". Η Έχθεση θεωρείται αναγνωσθε(σα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΎΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ"Ο ΠΕΡΙ PYθMlΣEΩΣ 

ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992~ 

Παιtόντες : 

Ντίνος Mιχαηλtδης. Πρόεδρος 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μαχρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Πωταγεωργ(ου 

Κ{κης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το JtLO 
πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1992. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρόσωπος του YJt01JQ

γεLoυ Συγκοινωνιών και Έργων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως 

της Τροχαίας Μεταφοράς Νόμου. ώστε στην ειδική επιτροπή η οποία. σύμqχoνα με 
την υφιστάμενη νομοθεοία. εξετάζει τις ανάγκες και ανάλογα προβαίνει στη χορή

γηση ή μη αδειών "Ζ" να μετέΧΕΙ εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και 

όχι της Αρχής Αδειών. όπως προβλέπεται σήμερα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. υιοθετώντας τους 

σκοπούς και ης επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγεί.ται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο ι εγκρίνεται. 



3392 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρησ1j; 

Μη υπαρχούσης αvτιρρ'ήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Γρο.π.οποιητιχός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ OVΤ(QQ1l0t} όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο: 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αvτιρρτjσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

"Ο περί των Επισήμων Γλωσσών t1'l; Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του ]99'2" (πρόταση νόμου). Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναΥνωσθεΙοα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΎ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΕΠΙΣΗΜΩΝ 

ΓΛΩΣΣΩΝΤΗΣΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1992" 

ΩαQ(iV1:ες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠoυργOUΡ(δης 

Γιαννάκης Αγαπ(ου 

Παύλος ΠαπαγεωQγ(Oυ 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αριστοφάνης ΓεωQγ(oυ 

Μάρκος Κυπρι.ανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την ΠLO πάνω πρόταση νόμου 

η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την !δια στις 2 lο\lλ(ου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατwς και ο 

Επίτροπος ΝομοθεσWς. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναστολή για έναν ακόμη χρόνο. 

μέχρι τις 16 Αυγούστου 1993. της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του βασικού 
νόμου για τις επίσημες γλώσσες της ΔημοκρατΙας. ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος 

χρόνος για τη συμπλήρωση των τεχνικών διεργασιών που απαιτούνται για την 

πρακτική εφαρμογή των διατάξεων της Εν λόγω νομοθεαί.ας. 

Σύμφωνα με τα στοιχε(.α που κατέθεσε ενώπιον της Επιτροπής ο Επίτροπος Νομοθε· 

αl.ας. η μετάφραση στην ελληνική του μεγαλύτερου μέρους των Νόμων που θεσπίστηκαν 

από την αποικιακή κυβέρνηση της Κύπρου πριν από το 1960 έχει συμπληρωθεΙ ΟΙ Νόμοι 



3393 

της Κυπριακής Νομ.οθεσ(aς του 1959 στην αγγλι.χή έκδοση εΙνα~ συνολικά τρι.αχόσιo~ 
πeνTιvτα τέσσερις. Από αυτούς οι εtxoσι οχτώ μεταφράστηχαν παλαιότερα από την 

αyyλt.κ'ή στην καθαρεύουσα, οι εβδoμήνtα ένας καταρΥι'ιθηκαν, ενώ έχει απoφασ~στεΙ ότι 

η προώθτιση εξήντα δύο αχόμη Νόμων για μετάφραση δε θεωρεΙται σκόπιμη, επειδή 

έχουν εκπνεύσει ή έχ.ουν αντικατασταθεί ή δε χρφψοποιο\ινται ή μελετάται η 

αναθεώρηΟ1'ί τους. Συνεπώς παρέμειναν για μετάφραση από την αγγλική στην ελλη

νική εκατόν ενενήντα τρεις νόμοι και για μεταγλώπι01l από την καθαρεύουσα στη 

δημοτική είκοσι οκτώ. 

Σuμφωνα με τα ίδια στοιχεία η δακτυλογράφηση όλων των νόμων δεν κατέστη 

δυνατό να ολοκληρωθεί λόγω του όγκου της εργασΙCΙς, με αποτέλεσμα να έχουν 

μέχρι στιγμής δακτυλογραφηθεί και ελεγχθεί πλήρως μόνο εβδoμήνtα τρεις νόμοι 

των οπο(ων αναμένεται η κατάθεση στη Βουλή από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημο

κρατ(ας σύμφωνα με τη σχετικ1\ νομοθεσ(a. Για touto κρΙνεται απαρα(τητη η 

αναστολή για έναν ακόμη χρόνο της πλήρους εφαρμογής της νομοθεοίας για τις 

επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας που ψηφ(στηκε το 1988, ώστε να παρασχεθεΙ ο 
αναγκα(ος χρόνος για συιιπλήρωση τόσο της μετάφρασης των υπόλοιπων νόμων 

που ε(ναι ακόμη στην αγγλική όσο και του τεχνικο'; μέρους της όλης διαδικασ(ας. 

Η Κοινοβουλευτικ1\ ΕπιτροΠ1\ Νομικών, υιοθετώντας τους σκοποuς και τις 

επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλ1\ την 

ψήφιΟ1'ί της σε νόμο. 

Ταυτόχρονα και με την ευχαιρLα αυτή η Επιτροπ1\ εκφράζει την ευαρέσκειά της 

για το επίμοχθο έργο που ΕΠιτέλεσε και επιτελεί η Υπηρεσία Αναθεωρήσεως και 

Ενοποι1\σεως της Κυπριακής Νομοθεσίας η οποία ανtλαβε να φέρει σε πέρας τη 

μετάφραση στην ελληνική όλων των νόμων που θεσπίστηκαν από την αποικιακ1\ 

κυβέρνηση της ΚUπρου. πριν από την εγχαθLδρυση της κυπρι.αχ1\ς Δημοχρατ(ας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ανtΙρρηση; 

Μη υπαρχοuσης αντιρρ1\σεως. το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙη01l του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπόρχει αντιρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγχρΙνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Επισήμων Γλωσσών της Δημο

κρατιας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ αντίρρηση όπως 11 πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφίιρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, 11 πρόταση νόμου θεσπίζεται οε νόμο. 

Το Εικοστό ένατο θέμα είναι ~o περί Ρυθμίσεως και ελέγχο\! της ΛεΙΤOΊJρy(ας 

ΓραφεΙων Ενοικίασης Μηχανοχ(ντιτων Δίκυκλων Οχημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992". Η Έκθεση ε(ναι ομόφωνη και θεωρείται αvαγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΏΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΡΥθΜΙ

ΙΕΩΣ ΚΑΙ ΕΛΕΓχσΥ ΤΗΣ ΛΕπσΥΡΓιΑΣ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΕΝΟΙΚΙΑΣΗΣ ΜΗΧΑ

ΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΔΙΚΥΚΛΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 

1992" 

Παοόν<fΕς : 

Ντίνος Μιχαηλιδης. Πρόεδρος 

Νίκος ΠιποχοπΙτης 

Ισίδωρος ΜαχρΙδης 

Ττίμης EUΘυμ(.oυ 

Πoiιλoς ΠαπαγεωρΥίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλειιηκή Επιτροπή Σνγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την (δια. οε συνεδρια της 

που πραγματοποιήθηκε στις 30 lουνl.oυ 1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εί.ναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε. 

οίας για τον έλεγχο της λειτουργίας γραφείων tνOικίασης μηχανοκίνητων δίΚ\7Κλων 

οχημάτων. ώστε να πληρωθούν ορισμένα κενό που παρατηρήθηκαν σ' αυτή. Με την 

πιο πάνω νομοθεσΙΟ. η οποία ψηφίστηκε πρόσφατα και θα τεθεί σε ισχύ με γνωστσ. 

ποΙηση του Υπουργικού Συμβουλίου. σχοπεΙται η αναβάθμιση των υπτιρεσιών που 

παρέχουν τα πιο πάνω γραφεία. 

Η κατάθεση στη Βουλή της υπό συζήτηση πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία, 

ύστερα από την εξέταση από την Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων συναφούς 

θέματος μετά από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη, το οποίο αφορούσε τα 

προβλήματα που προβλέπεται να προκύψουν από την εφαρμογή της νομοθεσίας για 

τη ρύθμιση και τον έλεΎΧΟ της λειτουργίας γραφείων ενοικίασης μηχανοκtνητων 

δίκυκλων οχημάτων. 

Η Επιτροπή μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τρεις συνεδριες της, πο" πραγματο· 

ποιήθηκαν στο διάστημα από 2 μέχρι 30 lο"νΙου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές η 
Επιτροπή εξέτασε τα α~tήματα πο" υποβλήθηκαν από την Ένωση Εκμισθωτών 

Μοτοσικλετών (ΕΝΕΜΟΤΟ) για τροποποίηση της σχeτικής νομοθεσίας και άκουσε 

τις σχετικές πάνω σ' αυτά απόψεις των εκπροσώπων το" Υπουργείο" Συγκοινωνιών 

και Έργων. 
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Ειδικότερα. τα αιτήματα που υποβλήθηκαν συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

(ο) Να καθοριστεί σαφώς στη σχετική νομοθεσία ότι θα αποκλείονται τα 
Ίο"ριστικά σuyxρoη;ματα από του να χρησιμοποιούνται ως γραφεία yL.α 

την evotxLaOTl μηχανοκίντιτων δΙκυκλων οχημάτων. 

(β) Να μην εππρέπεται 11 ενοικίαση σε πελάτες των αδειούχων γραφείων 
μηχανοκίνητων οχημάτων που δεν έχουν εγγραφεί ως καινούργια στην 

Κύπρο. 

(γ) Η ενοικ(αση δικύκλων σε αλλοδαπούς να γίνεται με βόση την άδεια 

οδηγού ή μόνο με την ταυτότητά τους προς διευκόλυνση τόσο των ιδίων 

όσο και των αδειούχων γραφεΙων. Να επιτρέπεται παράλληλα η ενοι

κΙαση μοτοποδηλατου. έστω κι αν οι ενδιαφερόμενοι δεν εΙναι κάτοχοι 

της σχετικής άδειας οδήγησης αλλά κάτοχοι οποιασδήποτε άλλης κατηγο

ρίας άδειας οδήγησης. 

(δ) Να Ε.ι-ΤΕκταθεΙ 11 εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, ώστε να καλύψει και 
τα μηχανοκίνητα τρίκυκλα οχήματα. 

Η Επιτροπή. αφού μελέτησε τα πιο πάνω αιτήματα και έχοντας σαν βάση τις 

απόψεις που εξέφρασαν ενώπιόν της οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, προχώρησε στην κατάθεση στη Βουλή της πιο πάνω πρότασης νόμου, 

στην οποία περιέλαβε: 

(α) την επέκταση της εφαρμογής της ισχύουσας νομοθεσίας και στα μηχανο

κίνητα τρίκυκλα οχήματα, αφού η εισαγωγή, εγγραφή και χρήση τους έχει 

αυξηθεί τελευταία και 

(β) το σαφέστερο καθορισμό της σχετικής διάταξης της εν λόγω νομοθεσίας, 

ώστε κάθε μηχανοκίνητο δίκυκλο όχημα ενοικίασης που χρησιμοποιεί.ται 
από αδειούχο γραφείο να είναι ηλικίας όχι μεγαλύτερης των τριών ετών 

από την ημερομηνία της πρώτης εγγραφής του ως καινούργιου σ' οποια

δήποτε χώρα ή, αν αυτό δεν έχει εγγραφεί, από την ημερομηνία που 
αγοράστηκε ως καινούργιο. Αυτό κρίθηκε αναγκαίο, ώστε να αποφευχθεί 
πιθανή παρερμηνεία της σχετικής διάταξης κατά τρόπο που να θεωρείται 
ότι επιτρέπεται η χρήση δικύκλων για ενοικίαση ηλικ/.ας μέχρι τριών 
χρόνων από την ημερομηνία της εγγραφής τους στην Κύπρο και όχι από 

την ημερομηνία της πρώτης εγγραφής τους ο' οποιαδήποτε χώρα. 

Τα υπόλοιπα αιτήματα που υποβλήθηκαν στην Επιτροπή ο..-τό τους ενδιαφερο
μένους δεν υιοθετήθηκαν, YLOtt η ε,-tιtΡOπή πιστεύει ότι αυτά εΙτε καλύπτονται 

ικανοποιητικά ο..-τό την ισχύουσα νομοθεσία είτε καταστρατηγούν ή έρχονται σε 

αντίθεση με τη δημόσLO ασφάλεια. 

Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. όπως 
αυτή έχει κατατεθεΙ γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το άρθρο Ι εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου Ι του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του όρθρου 2 του βασ~κoiι νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αvτ(.ρρηση; 

Εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποπο{ηση του όρθρου] Ι του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αvτΙρρηση; 

ΕΥκρΙνεται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως και Ελέγχου της Λειτουρ. 
γΙας Γραφε{ων Ενοικίασης Μηχανοκίνητων Δίκυκλων ΟΧΤιμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπό.ρχει αντίρρηση όπως τι πρόταση \'όμου θεσπιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφiJρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τι πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο τριακοστό δεύτερο θέμα, που είναι "Ο Κυρωτικός της 
Σύμβασης για τον Έλεγχο της Διασυνοριακής ΔLακΙνησης ΕπικΙνδυνων Αποβλήτων 
Νόμος του 1992". Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ πον ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΚΥΡΩΤΙ ΚΟΣ ΤΗΣ ΣγΜΒΑΣΗΣ 
ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΛΕΓΧΟ ΤΗΣ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚ ΙΝΗΣΗΙ ΕΠ ΙΚ ΙΝΔ ΥΝΩΝ 
ΑΠΟΒΛΗΤΩΝ ΝΟΜΟΙ τον 1992" 

Παοόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Ττ(μης Ευθυμίου 

Λώρης Λ υσι.ώτης 

Διόφ(iντoς Χρυσοστόμου 

ΧρΙντος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Νίκος Μουσιούπας 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευnχή Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομο
σχέδιο ΟΕ συνεδρία της που πραΎματοποιήθηχε στις 7 Ιουλίου 1992. 

• 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της Σύμβασης για τον 

Έλεγχο της Διασυνορl.Oκής ΔιακΙντισης Επικίνδυνων Αποβλήτων, που υπογράφτηκε 

στη Βασιλεία της Ελβετίας στις 22 Μαρτίου 1989, κατά τη διάρκεια των εργασιών 
της Διάσκεψης των Ηνωμένων Εθνών για το Περιβάλλον. Τη Σύμβαση αυτη 

υπέγραψε για την Κύπρο ο Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. ο οποίος είχε 

εξουσιοδοτηθεί σχετικά από το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με 

αριθμό 31.383 και ημερομηνία 23 ΦεβρουαρΙΟυ 1989. Η Σύμβαση, που τέθηκε σε ισχύ 
στις 5 Μα'(ου 1992.. μέχρι την lη ΑπριλΙΟυ 1992 είχε Ε.ι'1ικυρωθεί από είκοσι χώρες. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟυ επιβάλλεται για την 

κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης. 

Σκοπός της υπό αναφορά Σύμβασης είναι η απαγόρευση της διακίνησης 

επικίνδυνων αποβλήτων μεταξύ των συμβαλλόμενων μερών, χωρίς την προηγούμενη 

ΣUΓΚατάθεση των χωρών στις οποίες υπάρχει πρόθεση να μεταφερθούν τα 

απόβλητα. 

Ειδικότερα. στην υπό αναφορά Σύμβαση προβλέπεται η υποχρέωση των 

συμβαλλόμενων χωρών που έχουν αποφασΙσει να απαγορεύσουν τη δι.ακΙντιση ή 

απόρριψη αποβλήτων στο έδαφός τους να γνωστοποιούν την απόφασή τους σης 

άλλες συμβαλλόμενες χώρες, οι οποίες πλέον υποχρεούνται να μην επιτρέπουν τη 

διακίνηση αποβλήτων προς τις χώρες αυτές. 

Επίσης προβλέπεται η λήψη μέτρων από τις συμβαλλόμενες χώρες για τον 

περιορισμό της παραγωγής επικίνδυνων α..;:οβλήτων και για την ασφαλή επεξερ· 

γασΙα και διάθεσή τους. ώστε να μη δημιουργούνται κίνδυνοι για την υγεία και το 
περιβάλλον. 

Στην εν λόγω Σύμβαση προβΜπεται ακόμα η δέσμευση των συμβαλλόμενων 

μερών να κηρύξουν αξιόποιντι την παράνομη διακίνηση επικίνδυνων αποβλήτων και 

να εισαγάγουν τα αναγκαία νομοθετικά και διοικητικά μέτρα για την εφαρμογή των 

προνοιών της Σύμβασης. 

Η Κοινοβουλευτική Ε..;:ιτροπή Περιβάλλοντος, υιοθετώντας τους σκοπούς χαι 

τις επιδιώξεις της υπό αναφορά Σύμβασης και λαμβάνοντας υπόψη την παγκόσμια 

αγωνία για την προστασία του περιβάλλοντος και τις σοβαρές προσπάθειες που 

καταβάλλονται προς την κατεύθυνση αυτή, ομόφωνα εωηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της 

Σύμβασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρηση; 

Εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Πίνακας, Μέρος Α, Μέρος Β. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρeηση; 

Ε γκρΙ νονται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Κύρωση της Σύμβασης. ·Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντιρρηση; 

Εγκρίνεται. 

ΤρΙτη ανόΥνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρετα~ ως ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τον Έλεγχο 

της Διασυνοριακής Διακί.νησης Εϊιικίνδυνων Αποβλήτων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αντίρρησl1 όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

ΤΟ τ-ριακοστό τρίτο θέμα είναι ''Οι περί Εγγραφής των Κατοίκων (ΤΡΟΠΟΠΟΙl1-
ηκοΙ) ΚανονισμοΙ του 1992". Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθε[σα. 

ΕΚθΕΙΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΤΩΝ 

ΚΑΤΟΙΚΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόν1:ε~ : 

Ανδρέας ΚΟ\7Κουμάς, Ανα...ληρωτης Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοηίδης 

Κίκης Γιάγκον 

Χρίστος Πουργc)\ιριδης 

Δl1μήτρης Συλλο\ιρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Moυσι.oίrn:ας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ενστάθιος Ευσταθ[ον 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλενηκή Eπ~τρoπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι..

σμούς σε σννεδρία Τl1ς που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 1992. Στη συνεδρΙαση 
της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρtθηκαν εκπρόσωποι τον Υπονργε[ον Εσωτε

ρικών οι οποίοι ανέλνσαν τονς σκοπούς και Ης επιδιώξεις των νπό συζήτηση Κανο

νισμών. 

Με τονς νπό αναφορά Kανoν~σμoύς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 

πρόνοιες του άρθρου 20 της βασικής νομοθεσίας για την εγγραφή των κατοίκων, 
σκοπεΙται η τροποποί.ηση των ομώννμων βασικών Κανονισμών, ώστε να καθοριστεί 

ο τύπος του δελτ[ον ταυτότητας των αλλοδαπών προσώπων, το οποίο θα φέρει 
πράσινο χρώμα. Υι.α να ξεχωρίζει από τα δελτία ταυτόΤl1τας των ημεδαπών. Το 
τέλος γι.α την ανανέωση του δελτίον ταντότητας των αλλοδαπών καθορι.ζεται στη 
μια λιρσ. Κ ύπρον. 

ΟΙ τροπολογteς πον προτεΙνονται αποτελούν συνέχεια πρόσφατης τροποποί.ησης 

του βασικο\! νόμον για την εγγραφή :ι:ων κατοίκων (Νόμος Αριθμός 176 του 1991), 
σύμφωνα με την οποΙα το δελτto ταuτότητας των αλλοδαπών προσώπων που 

δι.αμένουν νόμιμα και γι.α μεγάλο χ~ικό διάστημα στην Κύπρο θα πρέπει να είναι 
διαφoρεtΙΚOύ τύπου και χρώματος α.."tό το δελτΙΟ ταυτότητας των Κυπρίων πολιτών 
και να tχει περιορισμένη χρονική ισχύ μέχρι δώδeκα μήνες, αλλό με δυνατότητα 

ανανέωσής του κόθε χρόνο. 
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Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤQOπή Εσωτερικών υιοθετεΙ τους σχοπους και τις 
επιδιώξεις των υπό ΣVΖήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση για την έγκριση των Κανονισμών: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το τριακοστό τέταρτο και τριακοστό πέμπτο θέμα. που είναι ''Οι περΙ 
Τμήματος Πολιτικής ΑεΡΟΠOQίας - θέσε~ Επιθεωρητή Εναέριας Κυκλοφορίας, 

Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας In; Τάξης και Ελεγχτη Εναι:ριας Κυκλοφορίας 
2ης Τάξης (Σχέδια ΥπηρεσΙΟς) Kανoνισμo~ 1'0\1 1992" και "Οι περί Τμήματος εσωτε
ρικών Προσόδων - θέσεις Ανώτερου Λειτουργού για ης Εισπράξει.ς Φόρων Α' και 

Ανώτερου Λειτοuργού για τις Εισπράξει.ς Φόρων (Σχέδια Υπηρεσιας) Κανονισμοί 

του 1992" αντ(στοιχα, έχουν κοινή Έκθεση. Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεt.oα. 

ΕΚθΕΣΗ TtΩ: ΚΟ!ΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ· 

ΤΗΜΑ 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γι.αννάκης Ομήρου 

ΣoφoκλtΊς ΧατζηγιάννΤΙς 

Χρίστος Πουργουρ{.δης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Πα'ύλος ΠαπαγεωργΙου 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μόρχος Κ"πρι.ανο'ύ 

Η KOLvoβoUMvnxi) Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους Κανονισμούς πο" 
αναφέρονται στο ε.ί-ι: ισιιVΗμμένo παράρτημα σε συνεδρία της πο" πραγματοποιήθηκε 
στις 2 Ιουλίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτη κλtΊθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥΔΥ. Γι.α τouς πρώτους 

υπό αναφορά Κανονισμο'ύς εξέφρασαν επίσης τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

Με τους υπό σνζήτηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπεΙται ο καθορισμός tΊ η 

τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των ακόλουθων θέσεων. 

(Α) Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας Υπουργείου Σuγxoινωνιών και Έργων: 

(Ι) Επιθεωρητή Εναέρι.ας Κυχλοφορ(ας. 

(2) ΕλεΥχτη Εναέρι.ας Κυχλοφορ(ας Ιης Τάξης. 

(3) ΕλεΥχτή Εναέριας Κνχλοφορ(ας 2ης Τάξης. 

(Β) Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων Υπουργείου Οικονομικών: 

(Ι) Ανώτερου Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων Α'. 

(2) Ανώτερου Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων. 
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, 
Η Κοινοβου).ειΙηκή ε..-τιτρο.."'tτj Νομικών, υιοθετώντας ,\ους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα ει.σηye(ται OΤTJ Βουλή την 
έγκρισή τους. 

ΠΑ ΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι. Οι περΙ Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - θέσεις Επιθεωρητή Εναέριας 
Κυκλοφορίας, Ελεγκτή Εναέρι.ας Κυκλοφορίας lης Τάξης και Ελεγκτή 

Εναέρι.ας Kuκ).oφoρίας 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμο' του 
1992. 

2. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - θέσεις Ανώτερου 

Λειτουργού για τις Εισπράξεις ΦόQων Α' και Ανώτερου Λειτουργού για 

ης ΕισπράξΕις Φόρων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Υπάρχει αντίρρηση για την έγκριση των Κανονισμών: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μ1] υπαρχούσης αντιρρήσεως, ΟΙ Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο τριακοστό έκτο θέμα. που είναι "Οι περί Αρχής Λιμένων 

Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992". 

(Η Έχθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙ.ΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΙ QPOI ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 
ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) (τρΟΠΟΠΟIΗΤIΚΟI) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα(tόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίχος Π~πoχoπΙτης 

Ανδρέας Μούσχος 

Ισtδωρoς Μαχρ(δης 

Ττίμης EUΘυμΙOυ 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίχης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Eπ~τρoπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουνίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Σuyχoινωνιών και 
Έργων χαι της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άQθρo 19(2) 
της νoμσθεσLας για την Αρχή Λιμένων Κύπρου, σχοπείται ο χαθορισμός του σχεδΙΟυ 

υπηρεσίας της θέσης Λειτουργού Μηχανογράφησης στη νεoσUστατη Υπηρεσ(.α 
Μηχανογράφησης της Αρχής Λιμένων. 

Η Κοινοβουλευτιχή Eπ~τρoπή Σuyχoινωνιών χα~ Έργων συμφωνεί με τους 

σχοπούς των υπό συζήτηση Κανονισμών. γι' αυτό χαι ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έΥχΡΙστ; τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντίΡΡllστι για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

προχωρούμε στο τριακοστό έβδομο θέμα. που είναι "Οι περί Ε.,..ιστημονικού 

Τεχνικού ΕπιμελτιτηρΙου Κύπρου (Εκλογές) Κανονισμοί TO\l 1992", Η 'Εκθεση είναι 
ομόφωνη και OeweeLtOL αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ινΓΚΟIΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟΥ τεΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΕΚΛΟΓΕΣ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992R 

ΠαQόVΤΕς: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισιδω(>ος ΜακρΙδης 

ΤτΙμης Ευθυμίου 

Παυλος ΠαπαΥεωρΥ(.ου 

Θάσος Mιχαηλtδτις 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέΤΊ10ε τους πι.ο 

πάνω Κανονισμούς σε ΣUΝεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 lουνίου 1992. 
Στη σννεδριο.ση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εxπρόσωπo~ του 

Yπoυργt(oυ Συγκοινωνιών και Έργων και του Επιστημονικού Τεxν~κoύ Ε.ι"'tψελητη
ρ[ου Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 8 και 
32 της νομοθεσίας για το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, σκοπεΙται η 
ρύθμιση της διεξαγωγής εκλογών για την ανάδειξη των μελών του Γενικού Συμβου

λίου και των αιρετών μελών του Πειθαρχικού ΣυμβουλΙου του Επψελητηρίου. 

Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία. ο Πρόεδρος της Προσωρινής Διοι

κούσας Ε..-τιτροπής του Επιστημονικού Τεχνικού Eπ~μελητηρίoυ Κύπρου είνα~ 
υποχρεωμένος, μέσα σε έξι μηνες από την ετοιμασία των καταλόγων με τα ονόματα 

των προσώπων τα οποία , κατά την κρίση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, 

δικαιούνται να είναι μέλη του ΕπιμελητηρΙΟυ, να προκηρύξει εκλογές για την 

ανάδειξη των μελών των οργάνων που αναφέρονται πιο πάνω. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έΎΚQΙσι; τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

"Οι περί Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Κανονισμοί του 1992". Εφόσον η 
Έκθεση δεν είναι ομόφωνη. να αναγνωσθεΙ 
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AV. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚDIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOyΠOλOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΙ ΠΟΥ TJΤΛΟΦΟΡΟΥΝ1ΆΙ 

"ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΕΡΟΔΡΟΜ ΙΩΝ (ΕΠ IΒΑΤιΚΟ ΤΕΛΟΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκιδης 

Ανδριος Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλ(δης 

Αβραάμ Α ντωνΙο" 

Κίκης ΚαζαμΙας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρίες της ΠOΊJ πραγματοποιήθψι.αν στο 

διάστημα αι-τό τον Οκτώβριο του 1991 μέχρι και τον Ιούνιο του 1992. Στα πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις ωτόψεις τονς εκπρό

σωποι των Υπουργείων Οικονομικών και ΣυΥχοινωνιών και Έργων. 

Οι υπό συζήτηση Κανονισμοί περιλαμβάνOνtαι στη νομοθετική δέσμη μtτρων 

που κατέθεσε η κυβέρνηση, με στόχο τον περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμ

ματος και την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών. 

Με τους Κανονισμούς αυτούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 3 του περί 
Αεροδρομίων (Επιβατικό Τέλος) Νόμου, σκοπεΙται η αύξηση του επιβατικού τέλους 

από f4 σε ί ΙΟ γ ια κάθε επιβάτη που αναχωρεΙ στο εξωτερικό από τη Δημοκρατία. 

Ειδικότερα. το αυξημένο τέλος για τις ναυλωμένες πτήσεις γίνεται εισήγηση να 

εφαρμοστεί μετά την lη Νοεμβρίου 199'2. Τα πρόσθετα έσοδα α.-τό την προτεινόμενη 
αύξηση υπολογίζεται να ανέλθουν στα f4,5 εκ. για το 1992. 

Η πλειοψηφία της Επιτροπής συμφωνεί ότι υπάρχει ανάγκη για αύξηση του 

επιβατικού τέλους, που δεν έχει αναθεωρηθεί από το 1984, κρίνει όμως σχόπιμο να 
εισηγηθεί αύξησή του από ί4 σε ί7 μόνο, αντί για ίΙΟ που προτείνει η κυβέρνηση, με 

εξαίρεση το φοιτητικό εισιτήριο γι.α το οποίο το τέλος παραμένει στο ίδιο 'ύψος. 

Τέλος, για να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος ώστε να γίνουν οι αναγκαίες προσαρ

μογές από τους επηρεαζομένους, γίνεται εισήγηση όπως οι Κανονισμοί τεΟούν σε 

εφαρμογή στο σύνολό τους από την lη Νοεμβρίου 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Οικονο,ηκών και προυπολογισμού. αφού 

τροποποίησε τους υπό συζήτηση Κανονισμούς με βάση τα πιο πάνω, ELOJjyt(taL κατά 

πλειΟψηφία την έγκρισή τους από τη Βουλή, όπως τελικά διαμορφώθηκαν. 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗ ΚΟ 

δήλωσαν ότι θα καταψηφίσουν τους υπό συζήτηση Κανονισμούς για τους ίδιους 

λόγους αρχής για τους οποΙους έχουν καταψηφΙσει και τα υπόλοLJtα νομοσχέδια 

που συνα.ι-τοτελούν την προαναφερθείσα φορολογική δέσμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. ΠιποκοπΙτης. 

• 

• 
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Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Όπως αναφέρεται στην Έκθεση. χύρι.ε Πρόεδρε. το Δημοκρατικό Κόμμα για 

λόγους αρχής, όπως έχει τοποθετηθεί και στα άλλα φορολογικά νομοσχέδια ή Κανο
νισμούς, και σε αυτή την περΙΠΤωση [(ναι εναντίον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν υπέρ της εγκρΙσεως των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28. κύριε n ρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2, χύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι Κανονισμοί EΎXρΙνOVΤαι. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 40 θέμα. που είναι "Οι περί Eχπαι.δεuτικών 
Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, 
Προαγωγης και προσαυξήσεων) (Γροποποιηnχοί) Κανονισμοί TO\l 1992", Η Έκθεση 
είναι ομόφωνη και γι' αυτό θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOV ΛΕΥΠΚΗΣ EΠΠPQΠHΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΙ ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜΟΥΣ πσΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ω: ''Ο Ι ΠΕΡΙ EKΠAIΔEYTIKΩN ΛΕΠΟΥΡroΝ 
(ΚΑθΟΡΙΣΜΟΣ ANATNΩPLΣMENHΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΠΑ ΣΚΟΠΟΥΣ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ, 
ΠΡΟΑroΓΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΑ ΥΞΗΣΕΩΝ) (fPOΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

ΠαQόντες: 

ΝΙκος Αναστασιάδης. Πρόεδρος 

Κλαίρη ΑΥΥελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική EπHΡOπτj Παιδείας εξέτασε τους υπό αναφορά Κανον .... 
σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 lουλιου ]992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας, καθώς και εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ. 
ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕΔ. 

Με τους υπό συζήτηση κανονιομούς, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με το 
άρθρο 76 της νομοθεσίας για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, επιφέρονται 
τροπολογίες στους βασικούς κανονισμούς που ρυθμιζουν τα ζητήματα καθoQισμoύ 
αναγνωρισμένης υπηρεσίας των εκ.-ταιδεuτικών λειτουργών γι.α σκοπούς διορισμών. 
προαγωγών και πρoσαυξτiσεων στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία. 
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ΕιδικόΤΕρα με τους κανονισμούς αυτούς προβλέπονται τα ακόλουθα: 

(ο) Γι.α σκοπούς των υπό τρο..ο"το(ηση κανονισμών επανακαθoρl.ζoντoι οι 

όροι "υπηρεσία" και "προϋπηρεσία" στη δημόσια εκπαιδευτική uπηρεσi.o. 

(β) Διευρύνεται ο όρος "τεχνική πείρα". ώστε να περιλαμβάνει την πειρα 

πο" αποχτάται από τους καθηγητές σχεδιασμού και τεχνολογίας μετά τη 

σνμπλήρωση των σπουδών τους. 

(Υ) n ροδιαγράφοντοι οι προυποθέσεις και η διαδιχασ[ο γιο την αναγνώριση 
υπηρεσίας, προυπηρεσΙας ή τεχνικής πειρaς των εκπαιδευτικών. 

(δ) Δι.εuχQΙνiζε'toι τέλος ότι τι άδεια ε'Κ.ιwt.δευtι.κώv χωρίς απoλoβtς θα 

λσyαQιάζετOι ως \lΠ'l'lQt:σl.α για σκοπούς των υπό τροποποίηση Κανονισμών, 
αν αυτο( UΠTtQεtoVΝ σε αναγνωρLOμένα σχολεi.o που καθoρiζoνtoι σύμφωνα 

με τις διατάξεις των Κανονισμών αυτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπη Παιδείας, αφού μελέτησε τις διατάξΕις των υπό 

συζήτηση κανονισμών υπό το φως και των απόψεων που εκφράστηκαν από όλες ης 

ενδιαφερόμενες πλευρές, υιοθετεί τους σχοπους και τις διατάξεις τους. γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. στη μορφή που κατατέθηκαν από 

την Εκτελεστική Εξουσία και διαμορφώθηκαν από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

~Oι περί Κυπριακού Οργανι.σμού Αθλητιομοίι (Γενικές Διατάξεις και ΠειθαρχΙΟ) 

(Τροποποιητικοί) KανoνCσμoί του 1992.~. Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αvyνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ1ΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ~Ol ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙ· 

ΣΜΟΥ ΑθΛΗΤιΣΜΟΥ (ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΕlθΑΡΧΙΑ) (ΤΡΟΠΟ· 

ΠΟIΗΤlκοl) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντεIO: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Kασoυλl.δης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

θόσος Μιχαηλιδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Οι Κανονισμοί που αναφlρoνται πιο πάνω κατατέθηκαν στη Βουλή σχετικά 

πρόσφατα. Οι Κανονισμοί αυτοί κατα.ίτιάνovται με διάφορα θέματα που εκ των 

πραγμάτων χρειάζονται λεπτομερή μελέτη και ανάλυση. αφού προηγουμένως ακου· 

στούν όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 
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Η Ko~νoβoυλευτ~κή Eπ~τρoπή Παιδεtας, ενώπων της oπotας παραπέμφθηκαν 

για μελέτη οι ΚανονισμσΙ amoE, δεν ήταν δυνατό να ολοχληρώσει τη με).έτη τους. 
γιοτί είναι ήδη βεβαΡ11μέvη με τη μελέτη άλλων νομοθετημάτων. Γι' αυτό και 11 
Επιτροπή λόγω των επικείμενων θερινών διακοπών το\l Σώματος είναι υποχρεω

μέVΗ να ELOTIyr1eeL στο Σώμα την aπόρριψη των Κανονισμών αυτών για λόγους 
καθαρά τεχνικούς. 

Η Επιτροπή είναι έτοιμη να σννεχίσει την εξέταση των Κανονισμών αυτών σtη 

νέα σύνοδο της Βουλής και έχουν ήδη ενημερωθεί περί τούτο\! οι αρμόδι.οι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Η Έκθεση εισηγε(ται απόρριψη. 

Υπάρχει ένσταση για την απόρριψη των Κανονισμών; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

ΤΟ τεσσαρακοστό δεύτερο θέμα είναι "Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου 

(Τροποποιηnχοί) Κανονισμοί του 1992~. Η Έκθεση είναι ομόφωνη και εισηΥεΙτοι 

την απόQριψή τους. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσο) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓιΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΟΥ 

ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΣΦΑΓΕΙΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 199'2" 

ΠαQόντες: 

ΧρΙστος Mαυρoκoeδάτoς, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντ(δης 

Κίκης ΓιόΥχου 

ΑυΥερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος ΠιττοχοπΙτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Οι Κανονισμοί που αναφέρονται πιο πάνω κατατέθηκαν στη Βουλή σχετικό 

πρόσφατα. ΟΙ Κανονισμοί αυτοΙ καταπιάνονται με θέματα που εκ των πραγμάτων 

χρειάζονται λεπτομερή μελέτη και ανάλυση, αφού ΠΡΟ1jγουμένως ακουστουν όλα τα 

ενδιαφερόμενα μέρη. 

Η Κοινοβουλευnκή Ε..-τιτροπή Γεωργίας και Φοοικών Πόρων, ενώπιον της 

οποίας παραπέμφθηκαν γιο μελέτΤ] οι Κανονισμοί αuτoΙ, δεν ήταν δυνατό να 

OAOXA1jρώoEL τη μελέτη τους. γιατί είναι ήδΤ] ~εβαe1jμέV1J με τη μελέτη άλλων νομοθε· 

τημότων. Γι' αuτό και η Επιτροπή λόγω των επικείμενων θερινών διακοπών του 

Σώματος είναι υποχρεωμένη να εισηγηθεί στο Σώμα την απόρριψη των Κανονισμών 

αuτών για λόγους καθαρό τεχνικoUς. 

Η Επιτροπή είναι έτοιμη να συνεχίσει την εξέταση των Κανονισμών αuτών στη 

νέα σύνοδο της Βουλής και έχουν ήδη ενημερωθεί περί τούτου οι αρμόδιοι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση για την απόρρΙψη των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη oφUQO.) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι ΚανονισμοΙ απορρίπτονται. 

Για τα θέματα 43. 44, 45. 46,47, 57. 59, 60, 61, 62 και 63. οι τίτλοι των οποί(ύν 
φαΙνοντοι στο παράρτημα. υπάΡΧΗ κοινή Έκθεση. Η Έκθεση εΙναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΓΓΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΑ

ΠΤΟΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ποοόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού. Πρόεδρος 

'Αριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος ΜαρκΙδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλ>.ούρης 

Κ[κης ΚαζαμΙας 

Χρίστος MαUΡOXOQδό:τoς 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώροιι 

ΟΙ ΚανονιομοΙ που αναφέρονται στο παράρτημα κατατέθηκαν στη Βουλή 

σχετικά πρόσφατο. ΟΙ Κανονισμοί αυτοί. καταπιάνονται με διάφορα θέματα που 

εκ των πραγμάτων xρειάζoντα~ λεπτομερή μελtτη κα~ ανάλυση, αφού πρoηγoυμ~νως 

ακουστούν όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 

Η Koινoβoυλευτ~κή Επnροπή Εμ..-τορΙΟυ κα~ ΒLOμηχανίας, ενώπιον της οποίας 

παραπέμφθηκαν για μελέτη οι Κανονισμοί αυτοί, δεν ήταν δυνατό να ολοκληρώσει 

τη μελέτη τους, γιατί είναι ήδη βεβαρημένη με τη μελέτη άλλων νομοθετημάτων. 

Γι' αυτό και η Επιτροπή λόγω των επικείμενων θερινών διακοπών του Σώματος 

είναι υποχρεωμένη να ιισηγηθεί στο Σώμα την απόρριψη των Κανονισμών αυτών 

για λόγους καθαρά τεχνικούς. 

Η Επιτροπή είναι έτοιμη να συνεχίσει την εξέταση των Κανονισμών αυτών στη 

νέα σύνοδο της Βουλής και έχουν ήδη ενημερωθεί περί τούτου οι αρμόδιοι. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών ΠΡOYόvτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992. 

2. Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ'ί6ντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992, 

3, Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

4. ΟΙ περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητος (Τροποποιητικοί) (Άδειαι 
διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992. 

5. Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα
Εικοστή Σειρά) Κανονισμός του 1992. 
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6. Οι περί Ξενοδοχείων και Το"ριστικών Καταλυμό:των (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1992. 

7. Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα Διαμερίσματα 
χαι Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του Ι 992. 

8. Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτ'ήματα Το"ρι
σηκών Επαύλεων) Κανονισμοί το" 1992. 

9. Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμό:των (Παραδοσιακές Οικοδομές) 
Κανονισμοί το" 1992. 

10. ΟΙ περί Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί το" 1992. 

Ι ι. ΟΙ περί Εκρηκτικών Υλών (Γρσποποιητικο() Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση για την απόρριψη των πι.ο πάνω Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρ'ήσεως, οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

"Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί το" 1992" και "Οι περί Ραδιοφω
νικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992" αποσύρονται. 

Για τα θέματα 50. 51, 54 και 55, οι τίτλοι των οποίων φαίνονται στο παρό.ρ
τημα. "πάρχει κοινή Έκθεση. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΑΠΤΟΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ
ΤΗΜΑ 

ΠαQόντις: 

Ανδρέας Κουχο"μό:ς. Ανα.ίτληρωτ'ής Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιό:γκο" 

Χρίστος Σολωμ'ής 

Χρίστος Πο"ργο"ρίδης 

Δημ'ήτρης Σ"λλούρης 

Σωκρό:της Χό:σικος 

Νίκος Μοuoιο\ttτας 

Κώστας Ηλιό:δης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ε"στό:θιος Ε"σταθίο" 
Δώρος θεοδώρου 

Οι Κανονισμοί που αναφέρονται στο παράρτημα κατατέθηκαν στη Βουλή 
σχετικά πρόσφατα. ΟΙ Κανονισμοί αυτοΙ καταπιάνονται με διάφορα θέματα πο" 

εκ των πραγμάτων χρειάζονται λεπτομερή μελέτη και ανάλ"ση, αφού προηγουμένως 

ακουστούν όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 

Η Κοινοβο"λευηκή Επιτροπή Εσωτερικών. ενώπιον της oπoLας παραπέμ
φθηκαν για μελέτη οι Κανονισμοί αυτοί, δεν ήταν δυνατό να ολοκληρώσει τη μελέτη 

τονς. γιατί είναι ήδη βεβαρημένη με τη μελtτη άλλων νομοθετημάτων. Γι' α"τό και η 

Επιτροπή λόγω Ίων επικείμενων θερινών διακοπών του Σώματος είναι 

υποχρεωμένη να εισηγηθεί στο Σώμα την απόρριψη των Κανονισμών αυτών για 

λόγους καθαρά τεχνικούς. 

Η Επιτροπή είναι έΊοιμη να συνεχίσει την εξέταση Ίων Κανονισμών αυτών στη 

νέα σύνοδο της βουλής και έχουν ήδη ενημερωθεί περί τούτου οι αρμόδιοι . 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι. o~ Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πό:φοιι του 1992. 

2. Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1992. 

3. Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νώτας Κανονισμοί του 1992. 

4. ΟΙ περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση για την α."'tόρριψη των πιο πάνω Κανονισμών: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντι.ρρήσεως, οι Κανονισμοί Moeeίmovτat. 

Το υπ' αριθμό 52 θέμα είναι "Οι περί ΦορολΟΥ{ας του Εισοδήματος (Άδεια για 
την Ετοιμασία Λογαριασμών ΦορολσΥητέου ΕLOοδήματοι;) Κανονισμοί του 1992", 

(Η Έκθεση θεωρείται ανaΥνωσθε[σα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓIΣΜΟΥ ΓΙΑ τσΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

~OI ΠΕΡΙ ΦQPOΛOΓlAΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ (ΑΔΕΙΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ETOI
ΜΑΣΙΑ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΩΝ ΦΟΡΟΑΟΓΗΤΕΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

ΑΗκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας ΦιλΙΠΠου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ν'κος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

o~ Κανονισμοί που αναφέρονται πιο πάνω κατατέθηκαν στη Βουλή σχεηκά 

πρόσφατα. Οι Κανονισμοί αυτοί καταπιάνονται με bLd<f'OQa θέματα που εκ των 
πραγμάτων χρειάζονται λεπτομερή μελtτη και ανάλυση. αφού προηγουμένως ακου

στούν όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού. ενώπιον 

της οποίας παρα.ίτέμφθηκαν για μελέτη οι Κανονισμοί αυτοί, δεν ήταν δuνατό να 

ολοκληρώσει τη μελέτη τους. γιατί είναι ήδη βεβαρημένη με τη μελέτη άλλων νομοθε

τημάτων. Γι' αυτό και η Επιτροπή λόγω των επικείμενων θερινών διακοπών του 

Σώματος είναι υποχρεωμένη να εΙσηΥηθεΙ την απόρριψη των Κανονισμών αυτών -για 

λ6-γους καθαρά τεχνικούς. 

Η Επιτροπή είναι έτοιμη να σuνεχΙσει την εξέταση των Κανονισμών αυτών στη 

νέα σύνοδο της Βουλής και έχουν ήδη ενημερωθεί περί τούτου οι αρμόδιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση για την απόρριψη των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

Το υπ' αριθμό 58 θέμα είναι "Οι περί Κέντρου Παρα-γω-Υικότητας- θέση 

ΔΙΕυθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 

• 



• 
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(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΟΥ ΠΑΡΑΓΩΓΙ

ΚΟΤΗΤΑΣ - θΕΣΗ ΔIΕΥθΥΝΤΗ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

ΠαQόντες:: 

Ευστάθιος Ευσταθίου . Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠουργουρΙδης 

Καίτη ΚληρΙδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παiιλoς Πα..-ταγεωργΙου 

Αβραάμ ΑντωνΙου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Kυπριανoiι 

Μιχαλάκης Kυπριανoiι 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΟΙ κανονισμοΙ που αναφέρονται πιο πάνω κατατέθηκαν στη Βουλή σxeTLXόo 

πρόσφατα. Οι Κανονισμοί αυτοί καταπιάνονται με διάφορα θέματα που εκ των 

πραγμάτων χρειά!;ονται λεπτομερή μελέτη και ανάλυση, αφού ΠQ01lΎOυμένως ακου

στούν όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ενώπιον της οποίας παραπέμφθηκαν 

για μελέτη οι Κανονισμοί αυτοί, δεν τ'ιταν δυνατό να ολοκληρώσeι τη μελέτη τους, 

γιατί είναι ήδη βεβαρημένη με τη μελέτη άλλων νομοθετημάτων. Γι' αυτό και η 

Επιτροπή λόγω των επικείμeνων θερινών διακοπών του Σώματος είναι υποχρεω

μένη να εισηγηθεΙ στο Σώμα την απόρριψη των Κανονισμών αυτών για λόγους 

καθαρά τeχνικο\ις. 

Η Επιτροπή είναι hoLJLn να συνεχίσει την eξhαση των Κανονισμών αυτών στη 
νέα σύνοδο της Βουλής και έχουν ήδη ενημερωθεί περί τούτου οι αρμόδιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση για την απόρριψη των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

Εληξε η νομοθετική εργασία. 

Κύριοι, όπως γνωρίζεΤΕ. αυτή η Βουλή με απόφασή της εΙχε ζητήσει από τον 
Πρόεδρο της Ελληνικής Δημοκρατίας να δραστηριοποιηθεί η Ελλάς οτο θέμα της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·cκτ'ι Κοινότητα. Ο κ. Γαλανός πήρε την εξής 
απάντηση από τον κ. Κωνσταντίνο Καραμανλή: 

Μ Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε. 

Αναφερόμενος στην από 25 JουνΙΟυ 1992 επιOtολτΊ σας. θα ήθελα να σας 
γνωρίσω ότι η ελληνική αvτΙΠΡOσωπε{.α στο Ευρωπαϊκό Συμβoiιλιo της Λισσαβόνας 

θεώρησε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·Cκή Κοινότητα ως θέμα ΊJψηλής 

ΠΡΟΤΕραιότητας και κατέβαλε κάθε προσπάθεια για την προώθησή του. 

• Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι η Ελλάς θα συνεχίσει 
τις προσπάθειές της αυτές και στο μέλλον. 

Κωνσταντίνος Καραμανλής". 
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ΠΡΟΕΔΡεΎΩΝ: 

Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και ΕΥΥράφων, αν υπάρχουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

1) Οι περί Νομικής Υπηρεσίας· θέση Εισαγγελέα . (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρα..-τέμπΟνΥαι στην Koινoβoυλεuτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2} Ετησια έκθεση της Αρχής Λιμένων Κύπρο\! για ΤΟ έτος 199ι. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Λιμένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθΤ}χαν από -ι:ov 
Υπουργό Παιδείας προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί προυπολΟΥισμοίΙ του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμου του 1991 (Αρ. 24 του 1991). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επn:ροπή Οικονομικών και προυπολο· 

γισμο'ύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

4) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευnκής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη· 
τικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Γεωργίου, Βουλευτή εκλογικής περιφέ· 

ρειας Λάρναχας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμ..-τεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Ραδιοφωνικο'ύ Ιδρύματος Κύπρου (Πλήρωση Κενής θ~σεως 
Γενικού Διευθυντή) (Προσωρινή Αναστολή) Νόμος του 1992. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Τό:σσο Παπαδόπουλο για την ΚοινοβουλWΤLκή 

Ομάδα του ΔΗ ΚΟ. 



, 
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ΠΡΟΕΔΡεγΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Νομίζω όη είχε ασχοληθεί 11 Επιτροπή Νομικών προηγουμένως με την (δια 
πρόταση ν6μΟ1J. Νομίζω ε'να~ της Επιτροπής Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Αν είχε ασχοληθεί 11 Επιτροπή Νομικών, πάει στην Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κίιριε Πρόιδρε. με την άδεια των συναδέλφων, επειδή αφορά και θέματα που 

κατά κύριο λόγο απασχολούν την Επιτροπή Εσωτερικών, κατά τη γνώμη μου πρωι 

να πάει και στην Επιτροπή αυτή. Είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα και έχω την άποψη 

ότι πρέπει να πάει και ο' αυτή την Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ορίστε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. και εμάς 11 γνώμη μας είναι ότι με θέματα που αφορούν θέσεις 
και το ΡΙΚ ευρύtερα θα πρέπει να ασχολείται 11 Ε.-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αν 11 πρόταση νόμου είναι για θέματα σχεδιων ιιπηρεσΙας κτλ .. είναι 

αρμοδιότητας της Επιτροπής Νομικών, αν με αυτά ασχολεΙται. Εξαρτάται με tL 

ασχολεΙται η πρόταση νόμου. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Έτσι ε{ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Τότε παραπέμπεται στην Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περΙ Eλtyχo\l της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (fΡΟΠ().ι"tOιητικός) Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από τους κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο το\l ΔΗ ΚΟ, και Μάρκο Κ\ιπριανού . Βουλευτή εκλογικτ\ς 

περιφέρειας Λενκωσ{ας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλενηκή Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περΙ ΡνθμΙσεως Οδών και Οικοδομών (Γροποποιηηκός) Νόμος ΤΟ\l 

1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. ΧρΙστο Πο\lργουριδη, Βο\lλε\lτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλειπική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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KEφάλα~o Γ: Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν iιδrι γραπτώς) 

ΕI)ώ'ι:ηση με «ο. ΣΤ'Α' 566 που uποj3λήθηκε από το Βο",λειΙ,Ιή εκλογικής ΠΕ(ιιφέοειας: 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίο\! 1992. 

'Ό~ κo~νόΤT1τες Σιλίκσυ. ΑγΙου Γεωργίου ΣιλίΧο" και Μοναγρίον εyεΙΡOuν 

αΙτημα yl.O ευθυγράμμιση χαι διαπλάτuνση 10υ δρόμου ΜοναΥΡ(Ο\l - Πέρα Πεδίου. 
έτσι ώστε να εΠHΙVΧθεί αποσυμφόρηση της οδικής αρτηρ(ας Λεμεσού· Τριμήχληνης 

- Πλατρών και προώθηση και ανάπτυξη των κοινοτήτων αυτών. 

Παρακαλείται το αρμόδιο ΥΠΟ\ΙQγείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα 

ακόλουθο: 

(ο) Έχουν γίνει σχετικές μελέτες Τι σχέδια; 

(β) Αν όχι . προτίθετοι 11 κυβέρνησrι να υλοποιήσει το πιο πάνω έργο χαι με 

ποιο χρονοδιάγραμμα;" 

Εοώτηση με 0(1. ΣΤ'Α' 567 που υποl3λήθψc[ από το Βου).ευ1:ή εκλογικής ΠΕοιφέΟΕιας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις IS Μα'ίΟ\11992. 

"Οι χο~νόΤ1jτες ΣιλtΚOυ. Αγίου Γεωργίου ΣιλΙκου. Μοναγρtoυ και Δωρού 

εγείρουν αΙτημα για κατασκΕUΉ νtoυ γεφυριού στΤ] θέση του παλιού. που βρ(σκεται 

μεταξύ Μοναγρίου και Αγίου Γεωργίου και το οπο{ο έχει χαρακτηριστεί επικ(νδυνο 

από τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα, 

Παρακαλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή των 

Aνtι.πρoσώπων για τα ακόλouθo.: 

(α) Έχει γίνει σχετική μελέτη; 

(β) Α ν όχι. έχει η κυβέρνηση την πρόθεση να υλοποιήσει το έργο αυτό και με 

ποιο χρονοδιάγραμμα;" 

Εοώτηση με αο, ΣΤΆ' 568 που υποΙΙλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοlφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊου 1992. 

" Η κοινότητα Κουκάς εγείρει αίτημα για επιδιόρθωση Τ1jς εκκλ1jσΙας της. Για 

το σκοπό αυτό η κοινότητα έχει ήδη καταθέσει στη Μ1jτρόπολη Λεμεσού το ποσό 

των ίΙ.ΟΟΟ. 

Π οια ε(ναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ του θέματος;" 

Εοώτηση με σο, ΣΤ'Α' 569 που υποΙΙλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη O"CL; 15 Μα'ίου 1992, 

"Η κοινότητα Κουκάς εγείρει αΙτημα για επέκταση του οδικο\ι φωτισμού κατά 

μήκος του X'fLOU δρόμου στην είσοδο και έξοδο του χωριο\ι. 

Ποια ε(ναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επΙ το\) θέμ«τος;" 
EQmTJGT] με aQ. ΣΤ' Α' 570 που υΠΟΙΙλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 

Λεμεσού κ , ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίου 1992, 

"Η κοινότητα Κουκάς εγείρει αίτημα για αξιοποΙηση της πη-Υής που βρΙσκεται 

στην περιοχή Άθκιές'. 

Ποια είναι η θέση το\! αρμόδιο\! YπoUΡΓΕΙOυ επΙ το\! θέματος;" 

• 

• 
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E{Hίrtηoη με αο. ΣΤΆ' 571110\1 \JIIOPlήOΗXt από το Boυ).εvτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχ«ηλί6η στις 15 Μαϊο" 1992. 

'Ή κοινότητα Kovχάς εγείρει αί.τημα για κατασκευή νέου ντεπόζιτου σε πιο 

ψηλό σημείο και YL{1 αύξηση '(ης ποσότητας νeρoύ που διοχετεύεται σ' αυτή από την 
Άρκολαχανιά'. 

Παρακαλείται το αρμόδι.ο ΥπουργεΙο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
κυβέρντισης επί του θ~ματoς. οι 

[οώτηση με QQ. ΣΤ'Α' 572 πο" "ΠΟΡλήθηχε από το Βουλειιτή εχΙοΥιχής ΠΕοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 15 ΜαϊΟ\J 1992. 

"Με πρωτοβουλιες της χωρnικής αρχής Kovχάς και tf1; επιτροπής α...οδήμων 
του χωρι.ού. που σιιστάθηχε τον περασμένο χρόνο. έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον για 

αναζωογόνηση της κοινότητας και ήδη αρκετοί από τους απoδήμOUς επι.διoρθώνouν 
τα παλιά τους σπίτια ή ενδιαqreρονται να αγοράσουν γη για ανέγερση κατοικιών. 

Αξιζει να σημειωθεί ότ~ σήμερα οι μόνιμοι κάτοικοι της κοινότητας είναι μόνο 

δΙκα, Γι' α"τό ζητούν από την κ"βΙρνηση να επεκτεΙνει την οικιστική ζώνη, ~τσι 

ώστε να δοθεί η δυνατότητα αξιοποίησης της κοινότητας και μια νέα ώθηση, προτού 

να είναι οριστικά αργά, 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υποιιργείου επί του θέματος;" 

EQόrιηση με αο. ΣΤ'Α' 573 1I:OU "πο,λήθηκε από το 80\lλΕuτq εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίο\l199:Ζ. 

"Η κοινότητα Δωρού εγείρει αί-ι:ημα γ~α κα-ι:ασχεUΉ γεφυριού στην περιοχή 

'Χρυσάφια', ώστε να καταστεί δυνατή η οδική σύνδεση -ι:ης κοινότητας με -ι:η Υει-ι:ο

νική κοινότητα Μοναγρ(ου, Για το θέμα αυτό έχει δώσει σχετική υπόσχεση ο Πρόε

δρος της Δημοκρατ(.ας σε επΙΟΧεψή -ι:ου στην κοινότητα, 

Καλείται -ι:ο αρμόδιο ΥπουργεΙο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονοδιά

γραμμα "λοποίησης το" έργο"," 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 574 πο" \ιπο,λήθηκε από το 80\lλεvτή εχλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίο\l199:Ζ. 

"Η κοινότη-ι:α Δωρού εγε(ρει αίτημα για κα-ι:ασχευή υδατοδεξαμενής στην 
περιοχή Άρκάτζια" χωρηηκότητας τριάντα χιλιάδων τόνων, για άρδευση της κοινό

τη-ι:ας ή για κατασκευή φράγματος από το οποίο να εξυπηρετούνται και άλλες κοινό

τητες, Διαφωνούν όμως στο να ενταχθούν στο σχέδιο με βάση -ι:ο οποίο θα κατασκευ

αστούν υδατοδεξαμενές που θα αρδεύουν και τις κοινότητες Αγίου Γεωργίου, 

ΣιλΙκου. Μοναγρίου. γιατί. όπως ισχυρίζονται, 10 νερό δε θα καλύπτει τις ανάγκες 
όλων των χωριών. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργεl.o να εξετάσει το α(τημα της κοινότητας 

και να πληροφορήσει τη Βουλή για ης ο..όψεις της κυβέρνησης επί του θέματος." 

EQόrιηση με αο. ΣΤ'Α' 575 πο" "πορ,λήθηκε από το 80\lλ.ε:\ιτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη σ'(ις 15 Μαϊο" 1991. 

'Ή κοινότητα Δωρού εγείρει αίτημα για ένταξή της στο σχέδιο παροχής κινή
-ι:ρων στα νέα ζευyάρ~α - όπως ΕΠιχορηγήσεις κ.ά. - για ενθάρρυνση της παραllονής 

τους στην ύπα~θρo, 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπο"ργε(ο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή για ης απόψεις της κυβέρνησης ε...Ι του θέματος," 
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E"ώ'tηση με αιι. ΣΤΆ' 576 που vποΙΗ"ήθΗΧε από το ΒΟ\J),εvτή ΙΧ).οΥικής ΠΕ(ιlφέΟΣιας 
Λεμεσού χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη σης 15 Μαϊου 1991. 

ΜΗ κοινότητα Δωρού Εγειρει αί.τημα Υι.α μείωση στο 1/3, από ιπ που είναι 
σήμερα, της υποχρέωσής της για χάλυψτι του κόστους από την εφαρμΟΥή του αναδα

σμού στην κοινότητα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος,Η 

E~ηση με α(l. Σ'fΆ' 577 πο\! \lιιotιλι;θηxε από το Βοιιλειιτή ΕχλοΥιχής :π:εοlφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαη),ίδη σης IS Μαϊου 1992. 

'Ή περσινή ανομβρία προκάλεσε εκτεταμένες ζημιές στην παραγωγή σουλτα

νίνας της κοινότητας Δωρού. Σύμφωνα με ης εκτιμήσεις των αρμόδιων κυβερνη

τικών λειτουργών, πλήΥηχε 'ιΟ 80% της παραγωγής. Επειδή το εισόδημα ορισμένων 

παραγωγών προέρχεται αποκλειστικά από την παραγωγή σουλτανίνας. ζητείται από 

την κυβέρνηση να καλύψει τις ζημιές, 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή για τις α ... τόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 578 που υπο&λήθηχε από το Βονλευτή εχλΟΎικής πεoιφ~oεlας 
ΛεμtσO\! χ. Ντίνο Μιχαηλί6η στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή ελλιπής και μη ενδεδειγμένη σήμανση που παρατηρείται στους υπό επιδιόρ

θωση υπεραστικο\!ς και αστικούς δρόμους είναι αιτία για πρόχληση δυστυχημάτων. 

σε πολλές μάλιστα περιπτώσεις θανατηφόρων. f 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν διεξήγαγε έρευνα 

για το θέμα αυτό, τι μέτρα προτ[θεται να πάρεΙ. ώστε να βελτιώσει το υφιστάμενο 

σύστημα προειδοποίησης των οδηγών για κινδύνους λόγω κατασχεUΉς έργων, με 

βάση τη διεθνή εμπειρία και πρακτική. και ποιο το χρονοδιόγραμμα εφαρμογής 
τους." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 579 πο" υπο&λήΘηχε από το Βουλευτή ειοιλΟΎιιοιής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\! ιοι. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Μονιάτη αλλά και άλλες κοινότητες της υπαίθρου ζητούν από 

την κυβέρνηση να ρυθμίσει το θέμα των μικρών γεωργικών τρακτέρ που σύρουν 

καρότσα. με τρόπο ώστε να καταστεί νόμιμη η κυκλοφορία τους σε δημόσιο"ς 

δρόμους. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα αυτό και να ενημε

ρώσει τη Βουλή γι.a τις απόψεις της κuβlρνησης επί του θέματος. Μ 

EQώτηση με 00. ΣΤΆ' 580 rιoυ υrιO&λήθηχI: από το Βουλwτή εχλΟΎιχής rιεοιφtοειος 
Λεμεσού κ. Ντiνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992 . 

.. Jι χοινότητα Μονιάτη εγεΙρει αίτημα για επίσπευση της διαδικασίας κατα
, βολής στην χοινότητα του ποσού των !33.000 που έχει πληρώσΗ η εται.ρε(α Μ. & S. 

Estare Ltd από τον περασμένο Φεβρουάριο στην κυβέρνηση για αγορά των μονοπα
τιών που ανήκαν στην κοινότητα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή σχετικά," 
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EQώτηση με α~. ΣΤ'Α' 581 πον νποβλήθηχε από το 80νλιvτή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι Χ . Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίΟ\J 1992. 

"Η κοινότητα Μανιάτη εγείρει αΙτημα για απαλλαγή της από την υποχρέωση 

να καταβάλλει ΕΙΟΟ ετησίως ως ενοίκιο για τη διάτρηση Σα"ίπά • Μονιάτη. 

ΠαρακαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλτ; για τις α..-τόψεις της κυβέρνησης επΙ του θέματος. ~ 

Ειιώτηοη με αο. ΣΤ'Α' 582 πον ΙΙΠΟΡλήθηκε από '{Ο Βονλεντή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 

Λεμεσού Χ . Ντ ίνο Μιχαηλίδη στις IS Μαϊο\l 1992. 

'Ή κοινότητα Μανιάτη εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση τσυ δρόμου 

Μονιάτη. Πέρα Π εδιοu, απόστασης μόνο ενός χιλιομέτρου . για την οπο(α ήδη έχουν 

εκπονηθεί τα σχετικά κατασκευαστικά σχέδια. 

π αρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονικό 

πλαίσιο μέσα στο οποΙο θα Εκτελεστεί το έργο αυτό." 

Εοώτ:ηοη με αο , ΣΤ'Α ' 583 rcou uπομλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλοΥικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊοu 1992. 

~ H κοινότητα Λάνιας εγείρει αίτημα για ένταξή της στο σχέδιο παροχής κινή· 

τρων για παραμoντVεyκατάσταση νέων ζενγαρι.ών στην 'ύπα ιθρο. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος. ~ 

E~τηση με αρ. Π'Α' 584 που υπομλήθηκε από το Βουλευτή εχ1οΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992, 

~ H κοινότητα Λά",ιας εγειρει αίτημα -για αποζημίωση των παραγωγών σοιιλτα· 

νίνας για τις ζημι.tς που έχouν ιιποστεί από την περσινή ανομβρία. 

Καλείται το αρμόδιο Υποιιργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βοιιλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος. ~ 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 585 που υπομλήθηκε από το Boυλnιτή εχλοΥικής περιφέρειας 

Λεμεσο\ι κ . Ντίνο Μιχαηλί.δη στις 15 Μα'ίοv 1992, 

~ H κοινότητα Λάνιας εγείρει αίτημα για βελτίωση τοιι δρόμου που συνδέει την 

κοινότητα με την κύρια οδική αρτηρία προς τις Πλάτρες, έτσι ώστε να εξυπηρεnίται 

καλύτερα ο αυξανόμενος αριθμός τουριστών που επισκ~πτoνται την κοινότητα. 

Σύμφωνα με εκτίμηση των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων, γ ια το έργο αυτό. για 

το οποίο έχουν ήδη εκπονηθεί τα σχετικά σχέδια. απαιτείται ποσό f:40.000. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονικό 

πλαίσιο μέσα στο οποίο θα διεκπεραιωθεί το έργο αυτό. ~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 586 rcOv vπομλήθηκε από το Βοvλευτή εχλοΥικής περιφέοειας 
Λεμεσον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Λάνιας εγείρει αίτημα για κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου 

για αποσυμφόρηση και δι.ευκόλιινση της κUΧΛoφoeίας. γιατί. λόγω του αυξημένου 

όγκου επισκεπτών που δέχεται η κοινότητα. παρατηρούνται σοβαρά προβλήματα. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει τη Βουλή -για τις ο"ίτόψΕις της κυβέρνησης επί του θέματος." 
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Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 587 :το ιι ιιποιη" ίθηχε από '(ο Boυλεuτή εΧ).Ο'Υlχής; πεοlφέοειας 

Λεμεσοιί Χ. Ντίνο ΜlχαηλΙδη στι ο;: 15 Μαϊοιι 1992. 

Μ Η κοινότητα Λόνιας εγεΙρει αίτημα για κατασκευή υδατοδεξαμενής στην 

τοποθεσΙα 'Λευκούρες' για όρδεuση 750 σχολών τ1 για κατασκευή φρό:Υματος στην 
περιοχή Μέσα Ποταμού. που θα είναι και πιο ορθολογιστική και αποτελεσματική 
επιλογή, για άρδενστι όλων των κοινοτ'ήτων της περιοχnς. 

ΠαρακαλeΙται το αρμόδιο Υπουργεί.ο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

κοι να πληροφορήσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επΙ του θέματος." 

Εοώτηση με "ο. ΣΤ'Α' 588 πο\l ιιποβλήθηχε από το Βουλειιτή εκλογική; πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα"ίΌιι 1992. 

" Η κοινότητα Τριμήκληντις εγείρει αίτημα για ανόρυξη διάτρησης σε τοπο· 

βεαία που έχει υποδειχθεί από το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα για ενίσχυση της 
υδατOJtρομήθειός της. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετόσει το αίτημα της κοινότητας 
και να εντιμερώσει σχετικό τη Βουλή." 

ΕQώ'τηση με αο. ΣΤ'Α' 589 που "n:ofSλήθηκε αn:ό το Βοv).ιvτή εχλοΥικής n:εQιφiοειας 

Λεμεσού κ . Ντ ίνο Μιχαηλiδη στις 15 Μαϊο" 1992. 

'Ή κοινότητα Τριμήκληντις εγείρει αίτημα για διαπλό-τυνση του υφιστάμενου 

δρόμου που διασχιζει την κοινότητα με βάση πολεοδομική μελέτη και διαφωνεί με 
τη λύση κατασκευής παρακαμπτήριου, γιατί αυτό , κατό την ό.πΟψη των κατοίκων, θα 
αποβεΙ τελικό σε βάρος της ανάm:υξης της κοινότητας. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το α(τημα της κοινότητας 
και να εντιμερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώτηση με OQ. ΣΤ' Α' 590 ΠΟ\l vnot}AήOTJxe από το Βουλευ'tή εκλΟΥικής πεοιφiQειας 
Λεμεσού κ . N'tivo Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίοv 1992 • 

.. Α.."tό αρκετούς αγρότες ακούονται παρό.πονα ότι στα διόφορα ivrurca που ο 
ΟΓΑ αποοτέλλει στους ενδιαφερομένους σχετικά με τα ασφάλιστρα που πρέπει να 

πληρώσουν δεν αναγράφεται αναλυτικά και λεπτομερώς το ποοοοτό των ασφαλί
στρων για κόθε κατηγορΙΟ ασφαλιζόμενου ΠΡO·iόvτoς. Για τους λόγους αυτούς 
καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη 8ουλή γιατί γίνεται αυτό και να 
εξετάσει το ενδεχόμενο τροποποίησης των εντύπων. έτσι ώστε ο αγρότης να γνωρ(ζει 
ακριβώς τι πληρώνει." 

Εοώ'τηση με αο. ΣΤ'Α' 591 n:ou υn:οt}λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφiQειας 
Λεμεσού κ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 15 Μα·ίο\l1992. 

ΜΗ κοινότητα Μονιότη. αλλά και όλες οι κοινότητες της περιοχής που στέλ

λουν παιδιά στο περιφερειακό νηπιαγωγείο ζητούν Q.ι"tό την κυβέρνηση να καλύπτει 

το ποσό των ί:ΙΟΟ μηνιαίως. που είναι τα έξοδα μεταφοράς των παιδιών από την 
Τριμήκληνη στο Μονιάτη. 

1 
Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα αυτό και να ενημε

ρώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κιιβέρνησης επί του θέματος. Μ 

ΕQώ'τηση με a Q. ΣΊ'Α' 592 πο" "not}AήOTJxe από το Βοvλεvτή εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μαϊοιι 1992. 

"Επειδή η κοινότητα Τριμήκληνης έχει καταταχτεί από τον ΚΟΤ στην τρίτη 

κατηγορΙα για προώθηση του αγροτουρισμού, ζητά να εξεταστεί το αΙτημά της να 
ενταχθεί στη δεύτερη κατηγορία. έτσι ώστε να αξιοποιήσει καλύτερα τα πλεονεκτή
ματα που παρουσιάζει ο αγΡΟΤΟUQισμός ως νέα μορφή τουριστικού ΠΡO"ίόvτoς." 

, 



• 
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Εααιτηση με αα. ΣΤΆ' 593 που υιι:οΙΙλήθηχε «π6 το Βουλευτή Εχλογιχής πl!αlφίνΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 15 Μα'ίου 1992. 

'Το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Πάνω Πλατρών υπoλεnoυιrrε' λόγω μη 

επαρκούς επάνδρωσής του με ιατρικό και παρα .. :ατριχό προσωπικό. αχατάλληλων 
Χ1ι.ρι.αχών εΥκαταστάσεων χοι έλλειψης κατάλληλου τεχνικο\ι εξοπλισμού. 

Για τη βελτίωση του Κέντρου το Συμβούλιο προέβη σε επανειλημμένες παρα
στάσεις τόσο στο Υπουργε(ο Υγείας όσο και σε όλλες κιιβερνητιχές υπηρεσίες. Στην 

τελευταία σίισχεψη που έγινε με τον Υπουργό Υγείας δόθηκε υπόσχεση για τοποθέ

τηση δεύτερο\! γιατρού και για αύξηση του παρα'ιατρικού προσωπικού. ώστε το 

κέντρο να μπορεί να λεΙTO"ργt( επΙ εικοσιτετραώρου βάσεως. Δυστυχώς όμως έχει 
τοποθετηθεί δεύτΕρος γιαtρός μόνο για τη θερινή περl.oδo, ενώ το παρα"ι;ατρικό 

προσωπικό εξακoλoUΘε( να παραμtνει -το !διο, με απο-τέλεσμα να προσφέρονται 

υπηρεσίες μόνο -τ~ς καθημερινές και μεταξύ -των ωρών 7.15 Π.μ. και 7.45 μ.μ. 

Καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο θεωρεΙ αναγκαία 
και απαραΙτητη την τοποθέτηση δεύτερου γιατρού και την αύξηση του παραϊατρ~κoύ 

προσωπικού, ώστε να εξασφαλιστεί η ομαλή λεnουργία του Κέντρου vτί εικοσιτε· 

-τραώρου βάσεως. ~ 

ΕQώτηση με σο. ΣΤ'Α' 594 που υπo~λήθηχε από το Βουλευτή εχλογιχής: πεοιφέοειας 
Λεμεσοv Χ. N'tivo Μιχαηλίδη σης 15 Μαϊου 1992. 

'Ή κοινότητα Πάνω Πλατρών εγε(ρει αί.τημα για ε...f.σπευση της μελέτης για 

σύνδεση των Πλατρών και του Προδρόμου με το νέο δρόμο Λεμεσού - Μανδριών • 
Τροόδους. Αυτό θα συμβάλει στη διοχέτευση της τροχα(.ας από τη Μαραθάσα εκτός της 

κα-τοικημένης περιοχής. Έτσι θα vτιτευχθεί αποσυμφόρηση της τροχα(.ας: κΙνησης 

ιδίως κατά τους θερινούς μήνες. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί -του θέμα-τος;" 

EQώ'tηση με QQ. ΣΤΆ' 595 που υπo~λήθηxε από '10 ΒουλW'tή εκλογιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο MΙXαηλiδη στις 15 Μαϊου 1992. 

"Λόγω του μεγάλου αριθμού επισκεπτών στην κοινότητα Πάνω Πλατρών 

δημιουργείται οξύτατο πρόβλημα στάθμευσης. Γι' αυτό η κοινότητα ζητά από την 

κυβέρνηση να ενισχύσει οικονομικά -το τοπικό συμβούλιο για αγορά και διαμόρ
φωση χώρων στάθμευσης προς επιλυση του προβλήματος. 

Ποια είναι η θέση του aQμMl.Ov ΥπουργεΙΟυ επί του θέματος;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 596 που υπ08λήθηχε αΧό το Boulw'tit εχλογικής πεοιφέΟΕιας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 Μα'ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κά-τω Πλατρών εγεΙρει αίτημα για κατασκευή δΟΟ εξωποτάμιων 

δεξαμενών για αξιοποίηση της ροής του νερού των ποταμών της περιοχής. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βο-υλή για τις ενέρ
γει.ες στις οποίες θα προβεί (μελέτη της περιοχής, ροή νερού, κόσtoς, χρονοδιά

γραμμα υλοποίησης), έτσι ώστe να προωθηθεί το έργο αmό," 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 597 11:0\1 \lπo~λήθηxε από το Βουλευτή εκλογιχής πεoιφέoεια~ 
Αμμοχώστου χ, Δημήτοη ΗΙιΜη στις 19 Μα'ίου 1992, 

~Σύμφωνα με tyκυρες πληρφορίες, αλλά όπως φαίνεται και από πρόσφατες 

φωτογραφίες, η ιστoρ~κή εκκλησία του Αρχαγγέλου M~xαήλ στο κατεχόμενο Λεuχ6-

νοικο είναι ετοιμόρροπη, ενώ το εσωτερικό της έχει κυριολεκτικά λeηλατηθεΙ Το 
εικονοστάσι έχει αφαιρεθεί εντελώς, ενώ οι τοίχοι έχουν με~νει γυμνοι. Παράλληλα 

καταγγέλλεται ότι ο Ναός του Σωτήρας στην Ακαν80ύ έχει μετατραπεί σε τζαμΙ 
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Ύστερα από αυτές ης έΥκιιρες πληροφορΙες ){αλε'τα~" xυβέρvηση να πληρο· • 
φορήοει τη Βου).;ή σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβει, για να καΤ0ΎYtιλει ης 
συνεχιζόμενες βαρβαρότητες το\! κατοχικού καθεστώτος σε βάρος της ιστορί.ας. του 
πολιτισμού και ττις θρησκείας μας." 

Εοώτηση με QQ. ΣΤ'Α' 598 που υ:ι:οΙΙλήθηκε από το Βοvλwτή εχλοΥικής ΠΕQιφέQΕιας 

Λάονακας κ. Ανδοέα Μούσκο στις 21 Μα"ίο" 1992. 

"Σχετικά με τη δημιουργία βιομηχανικής περιοχής στο Κολόσσι, καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να μας ενημερώση για τα ακόλουθα: 

1) Τι ποσό έχει ξοδέψει τι κυβέρνηση για τη δημιουργία βιομηχανικής 

περιοχής βόρεια του Κολοσσίου στη Λεμεσό; 

2) Αληθεύει ότι τι καθυστέρηση προώθησης του έργου εΙχε ως αποτέλεσμα την 
αλλοίωση των δεδομένων στην περιοχή , με αποτέλεσμα να προκληθούν 
αντιδράσεις που οδήΥτ]σαν στην αλλαγή της τοποθεσίας που είχε επιλεχθεί; 

3) Πώς προτ{θεται τι κυβέρντιση να xρησιμoπoιήσε~ αποδοτικά τις επενδύσεις 
που έχouν ηδη γίνει, έτσι που να μη ζημιωθεΙ η κυπριακή οικονομΙα;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 599 πο\! \!πo~λήθηχε αJtό το Βο\!λευτη εχ).οΥ ικής πεοιφέοειας 

Αμμοχώστο\! κ. Δημή1'οη Ηλιάδη στις 26 Μα'ίο\! 1992. 

"Στους Ελληνοκύπριους μαθητές που συμμετείχαν στις εξετάσεις G.C.E. για 
1'ην τουρχικη γλώσσα την περασμένη Πέμπτη δόθηκε κείμενο στην αγγλική γι.α μετά
φραστι στην τουρκική στο οποίο γινόταν αναφορά στα βουνά και στην παραλ(.α της 

'βόρειας Κίιπρου' και στο οποίο τα χωριά μας Άγιος Αμβρόσιος, Ακανθου και 

Δαυλός, καθώς και ο Πενταδάκτυλος, καταγράφονταν με τα τοπωνύμι.α που τους 
έχει δώσει το καtοχικό καθεστώς. 

Με την πράξη αυrή, που είναι ΠQάξη επίσημων βρετανικών αρχών, αναγνωρ(.. 
ζεται έμμεσα. το κατοχικό ψευδοκράτος και uπoνoμεύεται η Κυπριαχη Δημοχρατία με 

τη γνωστή μέθοδο της βρετανικής υποκρισίας. Παράλληλα η πράξη αutή τjταν ένας 
ανήθικος εκβιασμός σε βάρος των παιδιών μας που προσήλθαν στις εξετάσεις και 

εξαναγχάστη-/.αν να χρησιμοποιήσουν κείμενο που προσβάλλει την κρατικτj μας 
υπόσταση και βιάζει τη χιλιάδων χρόνων ελληνικη ιστορική μας κληρονομιά. 

Μπροστά σ' αυττΊ τη νέα βρετανική πρόκληση και ανηθικότητα καλείται η 

κυβέρνηση να πληροφορησει τη Βουλη αν θα διακόψει την ανοχή που μονίμως 
επιδεικνύει προς ορισμένες κατευθύνσεις και σε ποιες ενέργειες προτίθεται να 

προβεί για τη στοιχειώδη προάσπιση της κρατικής και εθνικής μας αξιοπρέπειας." 

Εοώ1'ηση μ.ε αο. ΣΤ'Α' 600 πο\! υπo~λήθηxε από 1'0 Βο\!λευτή εκλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λευχωσίας κ. Ρένο Ποέντζα σ1'ις 28 Μα"ίο\! 1992. 

"Ενώ η Διεθνής οργάνωση Εργασίας αντιμετωπίζει θετικά την αναβάθμιση 

των προνοιών '{ων διεθνών ναυτεργατικών συμβάσεων, τι Κυπριακή Δημοκρατία 
εξακολουθεί να μην επικυρώνει '{Lς υφιστάμενες συμβάσεις με αρνητικές συνέπειες 

τόσο για τους ναυτεργάτες (μισθοδοσία , όροι εργασίας, ασφάλεια και υγεία) και την 

ασφάλεια των πλοίων όσο και για το καλό όνομα της Κυπριακής Δ1')μοχρατ(.ας και 

ττις σημαίας μας. 

Ως εκ τούτου ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός αν και πότε προτίθεται η κυβέρ
νηση να ει.σηγηθεΙ την κύρωση της Διεθνούς Ναυτεργατικής Σύμβασης με «ρ. 145 
(για το συνεχές της απασχόλησης των ναυτεργατών) και με αρ. 147 (για τα κατώτατα 
επLπεδα μισθών στα εμπορικά πλοία) με τα παραρτήματά ττις. καθώς και τις άλλες 
συμβάσεις '{ης Διεθνούς οργάνωσης Ναυτιλίας τις σχετικές με Τ1') ναυτιλία, ενώ σε 

περl.πτωση που η κυβέρνηση δεν έχει '{έτοια πρόθεση καλεΙται να μας εξηγτjσει τους 

ΣVΓΧεκριμένOuς γι' αυτό λόγους." 



, 

• 

, 
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Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 601 που υποβλήθηκε από το Μέλος τη!ί 80\l).ής εχ).οΥιχής 
πεοιφέΩΕ ιας Αμμοχ<ΟΟΤ8υ Χ. KlaiQq ΑΥΥελί60ΙΙ στις 28 Μα'ίου 1992. 

"Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει τι κυβέρνηση σχετικά με την αλλοΙωση και 
μετονομασΙα στην τουρκική ελληνικών τοπωννμ(ων που περιέχονταν στο απαρά. 
δεκτο κεΙμενο που δόθηκε στις εξετάσεις G.C.E.;" 

Εοώτηση με αο. Σ'ΓΑ' 602 που υποιη.ήθηχε από '(ο Μέλος της Βουλής ιxλoyιχιfς 
ΠΕQlφf:QΕ ιας Αμμοχώστου κ. Κλαί"η ΑΥΥελίδοιι στις 28 Μαϊου 1992. 

''Επειδή στον περιοδικό αλλά πολλές φορές και στον ημερήσιο τύπο δημοσιε
ύονται άρθρα Τι φωτoyραφLες σεξ που υποβιβάζουν τη Υιιναικε{α υπόσταση, καλεί.αι 
τι αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή ποια μέτρα προτίθεται να λάβει 
σχεηκά." 

Eoώ'tηση με α(l . ΣΤ'Α' 603 που υποιη.ήθηχε από το Βουλεvτή εκλΟΥικής ΠΕΩιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Δώ"ο θεΟΟώΩΟΙΙ στις 28 Μαϊ"ου 1992. 

'Έίνα~ γνωστό ότι η Κυπριακή Δημοκρατία διαθέτει ένα κτηματολόγιο για το 
οποίο μπορεί να περηφανεύεται. 

Όμως έχει παρατηρηθεί ότι συσσωρεύεται συνεχώς τεράστιος όγκος δουλειάς, 
ότι χιλιάδες υποθέσεις εκκρεμούν στα δικαστήρια και ότι οι πολίτες ταλαιπωρού
νται αφάνταστα λόγω αδυναμίας του Τμήματος Κτηματολογ(ου και Χωρομετρί.ας 
να διεκπεραιώσει σε λογικό χρονικό διάστημα ης υποθέσεις τους. 

Είναι προφανές ότι τα τελευταία δέκα χρόνια το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας δεν έχει επανδρωθεί ικα'\'Οποιητικά ούτε έχει εξοπλιστεί επαρκώς, 
ώστε να μπορεί να ανταποκρΕνεται στο ρόλο του. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) πον oq::ειλεται η ανεπαρκής επάνδρωση και ο ελλUΤΉς εξοπλισμός Τ01J 
ΤμΤΙιατος Κ τrματOλoy{oιr. 

(β) Ποια μέτρα και πότε ΠΡOΤLθπαι να πάρει. για να καταστήσει τις uπ:rιρεσίες του 
Τμήματος Κτηι.ιατολοΥίου και Χωρομετρίας ικανές να ανταπoχρiνovται στο 
ρόλο τους; 

(γ) Πότε και πώς σχωtεύει να λύσει το ~ημα της εrtQClφής των αγροτικών 
δρόμων ως δημόσιων;" 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 604 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕQιφέQΕιας 
ΛάQνακuς; κ . θάσο Μιχαηλίδη στις 28 Μαϊου 1992. 

'Ή Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, για να εξετάσει την αίτηση οποιουδήποτε 
υΠΟψήφιου για διορισμό μTlχανολόγου μηχανικον, ζTlτά από αυτόν 'να δ\!ναται να 
γίνει μέλος του Ινστιτούτου ΜΤιχανολόγων Μηχανικών του Ηνωμένου Βασιλείου'. 

Δεδομένου ότι, για να γίνει κάποιος μέλος του Ινστιτούτου αυτού, πρέπει να 
είναι απόφοιτος του βρετανικού συστήματος εκπαίδευσης, είναι άδικο και τελείως 
απαράδεκτο μια άλλη χώρα να απαιτεί από μηχανολόγους μηχανικούς, υποψήφιους 
για διορισμό σε μια θέση, να ικανοποιούν αυτό το 'προσόν'. εκτός κι αν οι υπεύ
θυνοι της Αρχής Ηλεκτρισμού βρίσκονται ακόμα στην περίοδο προ του 1955. 

Με τη δημιουργ[α του ΕΤΕΚ και των διάφορων επιστημονικών συνδέσμων 
ελ..-τίζαμε ότι η στάση αυτή της ΑΗΚ θα άλλαζε. 

ΚαλούμΕ τους αρμοδίους να nlTlραρoρήoouν τη Βουλ1\ των Αντιπροσώπων τι 
προτίθενται να πράξουν yw tTlV Ε.ι-τ(λυση του πιο πάνω προβλήματος των Κυπρίων 
μηχανoλόγων. ~ 

Ι 
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Εοώτηση μr αο. ΣΤ'Α' 605 ΠΟ\l υιτοΡλήθηχε από το ΒΟ\l).εuτή ΕΧΑογ,κής πεοιφέοειας 
Λενκωσίας Χ. ΜάοΧο Κνποιανού στις 28 Μα'ου 1992. 

"Ενόψει Τ11; σημαντικής αύξησης των τελών που καταβάλλονται στον Έφορο 

Εταιρειών, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να JtAqρoφoρTιoeL τη Βουλή κατά πόσο 

θα διατεθιΙ επιπλέον προσωπικό στο Τμήμα ΕπΙσημου Παραλήπτη κοι Εφόρου. 

καθώς χαι σε ποιες άλλες ενέργειες θα προβεί, ώστε οι υπηρεσίες που πρoσφέΡOνtOΙ 

να αναβαθμιστούν και να εκσυγχρονιστούν. αλλά κοι ο ρυθμός μι τον οποΙΟ 

πρoσφtΡOVΤOI να επιταχυνθει, yΙ~ να ανταποκρΙνονται στα αντΙστοιχα τέλη." 

EQώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 606 πο" υποΡλήθηχε από το Βοuλεuτή εΧλΟ'Υlχής lιεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Δώιιο θε06ώQΟ\l την Ιη louνίou 1992. 

"Έχει παρατηρηθεΙ ότι μεγάλο ποσοστό των θανατηφόρων δυστυχημάτων πο\! 

σuνέβ11σαν στον υπεραστικό δρόμο Λεuκωσi.ας - Λεμεσού οφειλεται στην εκτροπή 

αυτοκινήτων από τη μια κατεύθυνση κυκλοφορίας στην αντίθετη. Λόγω της β~α~ό

τητας της σύγκρουσης, τέτοια δυστυχήματα είνα~ κατά κανόνα θανατηφόρα. Τα 

δυστυχήματα αυτά θα μπορούσαν να αποφευχθο'ύν, αν κατασκευαζόταν διαχωρ~
στικό κιγκλίδωμα ή τείχος στο μέσο τσυ υπεραστικού δρόμου. 

Γι' αυτό καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή των Aντιr.~ώπων 

πότε προγραμματίζει την κατασκευή αυτού τσυ διαxωρ~στικoύ τείχους, Ύια να τεθεί 

τέρμα στην απώλεια ανθρώπινων ζωών που οφειλεται σε κατασκευαστικές ελλείψεις 

του υπεραστικού δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού." 

EQώτηση με σο. ΣΤ'Α' 607 :Π:01l1l:π:ο~λήθtp(ε α:π:ό το Βουλευτή εκλογικής :π:εοιφ!ΟΕιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 3 lουνίοu 1992. 

"Στην κοινότητα Μονιάτη τα τουρκοκυπριακά σπίτια έχουν, με την πάροδο 

του χρόνου. 'UJtoστeL σοβαρές ζημιές και δημιouρyoύν μια άσχημη και αντιαισθητική 

ιι.κόνα για τους eπισκι,"Πες και περιηγητές της περιοχής. Γι' αυτό καλείται το 

αρμόδιο YπoυQΎείo να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται 

να τα επιδιορθώσει. με σκοπό να τα ενοικιάζει ή να τα παραχωρεί οε ενδιαφερομέ

νους ή για οποιοδήποτε άλλο σκοπό κρίνει η (δια καλύτερο. Είναι βέβαιο ότι η 

περαιτέρω καθυστέρηση στη λήψη των πιο πάνω μέτρων θα συμβό:λει στην ολοκλη

ρωτική καταστροφή τους." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 608 Π01l1l:π:0~λήθtp(Ε από το Βουλευτή εκ).ογικής :π:ε,μφέΟΕιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο MιxcιηHδη σης 3 ΙουνίΟ\J 1992. 

"Με το κλείσιμο Ίης Τράπεζας Αίματος και την κατάργηση των μεταγγίσεων 

την ημέρα του ΣαββάΊου ως αποτέλεσμα της εφαρμογής της πενθήμερης εβδομάδας 

εργασίας στο δημόσιο έχει t.ι'tTlQeaoτeL άμεσα η ζωή των θαλασσαψικών συμπολιτών 

μας. οι οποίοι είναι Ίώρα υποχρεωμένοι να πα{.ρνουν κάθε δεκαπενθήμερο ή και 

νωρΙτερα άδεια από την εργασία τους, κάτι που δημιουργεί σοβαρά προβλήματα και 

για την εργασια τους αλλά και για την υγεία τους. 

Ακόμη, αρκετοί εθελοντές αιμοδόΊες είναι δίισκολο να εγκαΊαλεΙΠουν την 

εργασια τους κατά τις εργάσιμες μtρες και έτσι αναπόφευκτα τα αποθέματα της 

ΤράΠεζας Αίματος σταδιακά θα t.ιτηρεαστoύν πτωτικά κι αυτό συνtπεια θα έχει να 

μην μπορούν να αντιμετωπιστούν απΟΊελεσματικά από Ία νοσοχομεΙα μας πλείστα 

έκταΚΊα περιστατικά που θα οφείλονται σε τροχαΙα ατυχήματα ή σε άλλες αιτΙες. 

, 

• 

ι 
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~ Επειδή η ομαλή και αδιάλειπτη λεΙΤOUΡγΙα της Τράπεζας Α'ματος, καθώς και 

όσων εξαρτώνται από αυτήν, ε(ναι ζωτικής σημασΙας. καλεΙται το αρμόδιο Yπouρ

γε(ο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντι...-τροσώπων για τα μέτρα που προτΙθεται να 

πάρει, ώστε: 

(a) Να διασφαλιστε' η αποτελεσματική της λειτουργΙα χωρΙς προβλήματα. 

(β) Να έχουν τη δυνατότητα οι θαλασσαιμικοί να μεταyy(ζovται και το 
Σάββατο." 

Εοώτηση με σο. Σ'fΆ' 609 που υποιη,ήθηκε από το Βονλευτή ε~).oγlxής ΠΕοιφέοειας: 
Πάφου κ. Γιαννάχη ΟμήQΟU στις 3 Ιουνίου 1992. 

"Η κοινότητα Γιόλου ζητά την επέκταση του σχεδΙου επιδότησης νέων ζευγα. 

ριών και στους χατοΙχους του χωρLOύ αυτού. 

Ποια η επΙ τούτου θέση του αρμόδιου ΥπουργεΙου:" 

Εοώτηση με σQ. ΣΤ'Α' 610 που νποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοlφέοειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήοου στις 3 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Γιόλου εγείρει αίτημα γι.α αναμπιl:λωση 200 περ(που σκαλών 
αμπελώνων που έχουν ξεραθεί ή καταστεί μη παραγωγικοί λόγω ηλικίας. 

Καλείται το αρμόδιο YΠOUΡΓΕ(o να πληρoφoeήσει το :Σώμα πότε προτίθεται 
να ικανοποιήσει το δίκαιο και λογικό αυτό αίτημα." 

Eo<imtση μι αq. ΣΤ'Α' 611 ΠΟ\! υπορλήθφιε από τον Koινofkn!)..εunχό ExπQόσωπo το\! 
, Σoσιώ.wτuwiι Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχη Xατζη6ημητ~ίo\l στις 3 lοννίο\! 1m. 

"Με την euκa1.(lta της ημέρας εναντίον του καπνίσματος δημοσιεύτηκαν 

διάφορες ανακοινώσεις Υύρω από το όλο ζήτημα. πσυ παρouσιόζouν την κυβέρνηση 
• να παίρνει δραστικά μέτρα για τον περιορισμό του καπνίσματος. Π ριν προχωρήσει 

όμως η κυβιρνηση στη θέσπιση νέων μέτρων και στην έΥκριση νέας νομοθεσίας, 

καλούμε το αρμόδιο YπouργεΙO να μας πληροφορήσει αν είναι ιχ.ανοποιημένο από 

τον τρόπο ποΊ.! εφαρμόστηκε η μέχρι τώρα νομοθεσία για το κάπνισμα." 

EQ<imιση μι α~. ΣΤ'Α' 612 Π01J υπoOlήθφιε αιrό τον Koινofloυ1εvtιxό ExπQόσωπo ΤΟ\l 
Σoσια).r.σι:ιxo\ι Κόμματος ΕΔΕΚ χ. Τάχη Xατζηδημητ~ίo\! (πις 3 lοννίΟ\! 1992. 

"Δημοσκόπηση που έγινε πρόσφατα στην Εuρ<οπη γύρω απ6 την ιισδοχή νέων 

χωρών στην Ευρωπα'ίχή ΚΝνότητα φέρει την Κύπρο τελευταία στις προτιμτΊσεις 

των EuQWnalrov. 

Η Κύπρος έχει πολλές σχέσεις με την Ευρώπη μέσα από τις εμπορικές δραστη

ριό1'ητες. την παρουσΙΟ KurtQLrov φοιτητών και διπλωματικών αντιπροσωπειών σε 

διόφορες χώρες και την ύπαρξη μεγάλου αριθμoiι αποδήμων στην Aγγλι.a. Υπάρ
χouν επίσης Έλληνες απόδημοι σε πολλές χώρες της EUΡΏπης. Π ρόσθετα. την 

KunΡO επισκέπτονται ΤΟ1Jλάχιστον ενάμισι εκατoμμiιριo 6νθρωποι από τι.ς ευρω
πα',χές χώρες. 

Ποια σχέδιο έχει η κυβέρνηση γιο την αξιοποίηση όλων αuτών των δεδομένων 

και πώς σκέφτεται να προωθήσει την ενημέρωστι των τουριστών που επισκέπτονται 

την Κ ίιπρο. όταν ο Ντενχτάς μεταδίδει προγράμματα στην αγγλική γλώσσα. για να 

καλύΠΤΕι την περιοχή των Κοχκινοχωριών που φιλοξενούν μεγάλσ αριθμό τουρι
στών: 
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Επίσης ποια είναι τα ευρύτερα σχέδια ΤΤ]ς κυβιρνησης για ενημέρωση της 

ευρωπαϊκής κοινής γνώμης, που θα διαδραματΙσει και αντη κάποιο ρόλο στην 

ένταξη της Κύπρου στην ΕνρωπαΊ:κή Κοιν6ττιτα;" 

Εοώτηση με (10. ΣΤ'Α' 613 που υποβλήθηκε από το Μέλος της βουλής εκλογικής 

πεοιφέοειας Λεωtωσίας κ. Κοίτη Κλη@ίδου στις 3 Ιουνίου 1992. 

"Οι κάτοικοι της Δεντερός παραπονούνται ότι το νερό που παρέχεται στην 
κοινότ Τ)τά το\lς δεν είναι κατάλληλο για πόση. 

Παρακαλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο έχει γίνει δειγματοληψΙα του νερού που παρέχεται στην κοινότητα και 
κατά πόσο κρίνεται κατάλληλο για πόση. ~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 614 που υποβλήθηχε από το Μέλος της Βο\lλής: εκλοΥικής 

ιιεοιφέοειας: Λευχαισίας: Χ . Κιιίτη Κληοίδον στις 3 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα της Λακατάμιας, καθώς επΙσης και όλες οι γύρω κοινότητες που 
χρησιμοποιούν τους δρόμους Λακατάμιας και Ανθουπόλεως, ταλαιπωρούνται 

αqχ1vταστα εδώ και δυο χρόνι.α από τη διαπλάτυνση της λεωφόρου ΜακαρΙΟυ r στη 
Λακατάμια και την ταυτόχρονη κατασκευή του νέου δρόμου Κοκκινοτριμιθ ιάς· 
Ανθουπόλεως. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι.

προσώπων για το χρονοδιάγραμμα συμπλήρωσης των δίιο αυτών έργων. Επίσης 

καλείται να μας πληροφορήσει κατά πόσο υπάρχει πρόνοια για διάβαση πεζών 
μπροστά από το Δημοτικό ΣχολεΙΟ Λακατάμι.ας. Μ 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 615 :ιου υποβλήθηκε α:ιό τους Βο"Ιε"τές εκλογικών :ιεοιφε
οειών Λειιχωσίας χαι Λάοναχας χυοίο"ς Γιαννάκη Κασουλί6η και Αν6οέα 

Motισχo αντίστοιχα στις 4 Ιοννίο" 1992. " 

KαλtΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή ποια μέτρα 
λαμβάνει για το διορισμό και .δεύτερου Ειδικού Νευροχειρούργου, με ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον στην παLδoνευΡOΧεΙQOυργική, στο Γενικό Νοσοκομείο Λεuxωοίας. Μ 

Εοώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 616 πο" "ποβλήθηκε από το Βουλε"τή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεννωσίος κ. Ρένο Ποέντζο στις 5 Ιοννίου 1992. 

"Έχει προγραμματιστεί η πραγματοποίηση στην Πύλη Αμμοχώστου έκθεσης 

ζωγραφικής Ισραηλινών ζωγράφων με θέμα τα lερoσόλ\lμα, που θα εγκαινιαστεί 
κατά την επέτειο της παράνομης προσάρτησης της πόλης αυτής στο Ισραήλ. 

Η έκθεση αυτή δεν αποτελεί καλλιτεχνικό γεγονός αλλά πολιτική πράξη, δεδο
μένου ότι τα Ιεροσόλυμα είναι πόλη που κατέχεται παράνομα από τα στρατεύματα 

του Ισραήλ. Συνεπώς η πραγματοποίηση αυτής της έκθεσης μπορεί να ερμηνευτεί 
ως σιωπηρή ή έμμεση αναγνώριση της παράνομης κατοχής Τ1jς υποδουλωμένης 
αυτής αραβικής παλαιστινιακής π,όλης. 

Ως εκ τούτου καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή γιατί 

πραγματοποιείται αυτή η έκθεση κι αν υπάρχει οποιαδήποτε ανάμειξη της κυβέρ
νησης στο θέμα αυτό. 

Καλείται επίσης να δηλώσει τη σημερινή τοποθέτηση της κυβέρνησης έναντι 

της κατοχής αραβικών εδαφών από το Ισραήλ, περιλαμβανομένης και της πόλης των 
Ιεροσολύμων.Μ 

, 

, 
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Ε/lώΤ110η με αο . ΣΤ'Α' 617 ΠΟ"·"ΠΟ"'λήβηχε από το Βουλευτή εχλοΥικής πεοιφέοειας 
Πάφου Χ. Λάκη θεοδούλου στις 11 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αμαργέτης θεωρεί άδικη τη μη ένταξή της στα νέα στεγαστικό 
σχέδια του χράτσΊJς για νεαρό: ζευγάρια κοι χαμηλά εισοδTlματικά στρώματα. δι.ότι, 
όπως αναφέρθηκε. εντάχθηκαν στα σχέδια γειτονικές XOLYόtqtE; που εΙναι σχεδόν 
διαλυμένες και στις οποΙΙς δεν υπάρΧΕΙ δυνατότητα αξιο;τοΙησης αυτών των 
σχεδΙων. 

Λαμβάνοντας υπόψτ] ότι 11 κοινόΤΊ1τα αυτή διατηρεΙ αρκετό αριθμό κατοίκων 
και εΙναι ,no απομακρυσμένη και ορεινή κοινότητα. παρακαλεΙτοι 1"0 αρμόδLO 
ΥπουρΥεΙΟ να εVΗμερώσει τη Βουλή κατά πόσο προτΙθεται να ικανοποιήσει αυτό το 
δικαιο. πωτεύω. αΙΤΤΊμα. ~ 

Εοώτηση με οι;!. ΣΤ'Α' 618 ποιι νποβλήθηχε από το Μέλος '(ης Βουλή!> Ε)().οΥικής 
πεοιφέοειας Λεuxωσiας Χ. Κοίτη ΚληοίδΟ\J στις 11 loυvio\J 1992. 

"ΠσρακαλεΙται το αρμόδιο Υπουργε:ΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο έχει 
σκοπό να. χρηματοδοτήσει την ανέγερση αποθήκης στο Δtjμοτικό ΣχολεΙΟ Αγ. Ιωάννη 
Μαλονντας. η οπο(.α χρειάζεtαι για τη διαφύλαξη του εξοπλισμού της ΎΨναστικής και 
των χημικών ουσιών για το μάθημα της χημείας. 

ΕπΙσης παρακαλείται 1"0 YnoUQyeLo να πληροφορήσει τη Βουλτ'ι κατά πόσο 
σκοπεύει να ανταποκριθεί θε'tικά στο αίτημα της χωριτικής αρχής για επέκταση της 

περίφραξης της αυλής του Δημοτικού Σχολείου, ούτως ώστε να συμπεριλΤ)φθεΙ χαι 
1"0 νέο γήπεδο το\! μπάσκετ στον περιφραγμένο χώρο." 

E~ιιση με αο. Σ'f'A' 619 ΠΟ\1 \1noJ).ήOφCt από 'ιΟ Μέλος 'ιης ΒΟ\1 ).ής Εκ).ογικής 
πεοιφέοειας Λενκωσίας κ. KaL'tq Κ).ηοίδΟ\1 στις 11 lουνίΟ\1 1!J92. 

" Η χωριτική αρχή των Καπέδων έχει ως πάγιο αίτημα την ασφαλ1"όστρωση του 

χωματόδρομου από τοιις Κα..-rέδες μέχρι τον Καταλιόντα. ο οποΙος εξυπηρnεί την 

κοινότητα. καθώς επίσης και την 1"oUQaσYLxiI κίνηση προς το Μαχαιρά . 

Παρακαλείται η αρμόδια αρχή να πληροφορήσει τη Βουλή κα1"ά πόσο έχει 
σκοπό να συμπεριλάβει σχετικό κονδύλι στον προυπολογισμό 1"ου 1993." 

EQώτ:ηση με «ο. Σ'f'A' 620 που tInoJ).ήOηxE από 'ιΟ Βου).ευτή εκ).ογικής πειιιφέιιειας 
Λεμεσού Χ . ΑυΥΕιΙινό Παπαιιέ σης 11 lουνίοu 1992. 

'Ή κοινότητα ΠελενδρΙου για δέκα ολόκληρα χρόνια αγωνΙζεται να λύσει το 

αποχnειJτικό της πρόβλημα, χωρίς όμως αποτέλεσμα. 

Σ1"ις 4 Σεπτεμβρίου 1991 ο Υπουργός Εσωτερικών, ύστερα από συνάντησή μας 
με τη χωριηκή αρχή. έδωσε οδηγίες στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να 
ετοψάσει σχετική tκθεση. 

Επειδή, όπως μας πληροφορεΙ η χωριηκή αρχή, μέχρι της στιγμής δε γνωρίζει 
αν έγινε σχετική έκθεση, καλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 
πού βρίσκεται το όλο θέμα και πότε προγραμματίζεται η εκτέλεση του έργου." 

Εοώτηση με αο. Σ'f'A' 621 που υποt').ήθηκε από το Βου).ευτή εΜ).ογΙΜής πεοιφέιιειας 
Λεμεσoiι Μ. ΑνΥεοι-νό Παπαιιέ σης 11 Ιο""ίου 1992. 

ίο Δημοτικό ΣχολεLo Πελενδρίου αντψετωπίζει πολλαπλά προβλήματα. από 

τα οποία τα κιιριότερα είναι τα πιο κάτω: 

(α) Η θέρμανση που \!πάρχει βρίσχttαι σε πρωτόγονη κατάσταση. είναι 
επικίνδυνη για τα παιδιΔ το\! σχολείου και χρειΔζεται άμεση 
αντικατάσταση. 

(β) Η στέγη το\! κτιρίου χρειάζεται επιδιόρθωση . 
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(Υ) Απαιτείται τι xa'taσxeuή νέου αποχωρητ'Ι\ρΙου. 

(δ) είναι αναγκαΙα τι επέκταση της σχολικής αυλής. 

(ε) Απαιτείται τι κατασκευή σχολιχο" -Υηπέδου. 

Γι' αuτ6 καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν υπάρχουν 
σχέδια ή μελέτες για λύση των πιο πάνω προβλημάτων. Αν ναι, πότε προβλέπεται τι 
σταδιακή έστω ΊJλOΠOΙησή τους, με προτεραιότητα στα δύο πρώτα προβλήματα;" 

Εοώτηση με OQ. Σ'f'A' 622 Λου uπο{Sλήβηκε από το Μέλος της Βουλής εΧ),Ο1ιχής 
πl!οιφ!οl!ιας Κεούνειας Χ . Ρήνο ΚατσεΗή στις 1l10υνΙο" 1992. 

"Καλούνται οι αρμόδιοι του θΟΚ να πληροφορήσουν τη Βουλή: 

(ο) Πόσος ΤΊτον ο πρotlπoλoyισμός του θεάτρου 'ΠΡΑΞΙΣ' τη θεατρική • 
περίοδο 199 1-92: 

(β) Πόσα έργα έχει ανεβάσει στο πιο πάνω χρονικό διάστημα; 

(Υ) Ποι.ος ήταν ο αριθμός των παραστάσεων στην πιο πάνω θεατρική 
περίοδο;" 

Εοώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 623 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλοΥlχής περιφέρειας 
Λεμεσο\ι κ. Ττίμη Ενθυμίου στις lllο""ίου 1992. 

~Eνόψει των ειδοποιήσεων για αναγκαστική απόλUΣΗ που έχουν ήδη δοθεί από 

ης βρετανικές βόσεις στο προσωπικό του Τμήματος Δημόσιων ΈΡΎων. καλείται το 
αρμόδιο ΥπουΡΎεΙΟ να πληροφορήσει το Σώμα ποιες ενέρ-Υειες έχει κάνει ή προτι. 
θεται να κάνει. oiιτως ώστε να αποφευχθούν οι απολύσεις αυτές. 

Παρόλληλα ερωτάται τι μέτρα προτίθεται να λάβει ενόψει της σημαντικής 
μείωσης του κυπριακoiι πρoσωπικoiι, σε αντίθεση με τη σημαντική αίιξηση των 
ΆΎΥλων εξαρτωμένων." 

Ερώτηση με αιι . Π'Α' 624 πον νπ~λήθηκε από το Βονλεντή εχλοΥικής πειιlφέΙΙΕιας 
Λάιινακας κ. &άσο Μιχαηλίδη σης 16 10""ΙονI992. 

"Παλιό αίτημα της κοινότητας Ορμίδειας είναι η επιδιόρθωση και επέκταση 
του αλιευτικού ΚΩταφuy(oυ της. Στον ΠΡOUπoλσyισμό του Ι99Ι εγκρίθηκε για το 
σκοπό αυτό κoνδiιλι ύψους i37.000 και στον προυπολΟΎισμό του 1992 ποσό ύψους 
i5o.000. αλλά δυστυχώς μέχρι σήμερα τίποτε δεν έ'γινε. Διαφάνηκε μάλιστα ότι η 
εκτέλεση του έργου καθνστερεί από τα Δημόσια Έργα. 

Ποια εΙνΩΙ η θέση του αρμόδιου Υπονργείου επί τον θέματος;" 

Ειιώτηση με αιι. ΣΤ'Α' 625 που υπo~λήθηχε από το Βουλεντή εχλΟΥιχής πειιlφέιιειας 
Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 16 lουνίου1992. 

"Παρά τα διαβήματα. η κυβέρνηση δεν ανταποκρίθηκε δεόντως γιο τη χρηματο
δότηση της συμμετοχής της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντι'Κών κοι ΟικολΟΎικών οργα
νώσεων στο ΠαΥκόσμιο Φόρουμ μη Κυβερνητικών Οργανισμών για το Περιβάλλον 
που πραγματοποιείται στο Ρίο Ιανέιρο της Βραζιλίας παρόλληλα με τη Διάσκεψη 
KOΡUφΉς· 

Σuyχεκριμένα, προσφέρθηκε το ανεπαρκές ποσό των (1.000. ενώ για ένα άτομο 
απαιτούνται τουλάχιστον i3.500. Ακόμη το ποσό πρoσ~ρθηκε με καθυστέρηση, 
όταν ήταν ήδη αργά. 

Σημειωτέον ότι το περιβαλλοντικό κίνημα της Kiιπρoν ΣUμμετεΙχε σε δίιο 
προπαρασκευαστικές διασκέψεις με δαπάνες των Ηνωμένων Εθνών. Τα Ηνωμένα 
Έθνη όμως δεν α'dλαβαν και την κάλυψη της συμμετοχής στο Παγκόσμιο Φόρσυμ 
και παρέπεμψαν γι' Ωuτό στ~ς κυβερνήσεις. 

• 

• 

• 
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Δεδομένου ότι 11 σuμβoλή το" περιβαλλοντικού χιvήματoς σττιν προστασία ΊΟ\! 
περιβάλλοντος, την εuαισθητoπoεηση της πολιτείας χαι την ανά.ι-ττυξη της ανάλογης 

κοινωνικής συννι.δησης υπτϊρξε ιδιαΙτερα πολύτιμη τα τελευταία χρόνια χαι δεδο

μένου όΊΙ 11 κυβέρνηση με τις ανεπαρκείς υπηρεσίες 111ς βοηθήθηκε Ία μέγιστα από τη 
δράση του, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει 11] Βουλή: 

Ι ΓοαιΙ η xliJtρvηση δεν ανταποχριθηκε θετικά, ώσr, το ..ριβαλλoνtιxό μας 

κίνημα να μ.εtόσχει στο ΠαΥχόσμιο Φόρouμ και να αποκτήσει μοναδικές και 
ΑΝΕΠΑVΌΛτιπτες εμπειρίες. που σίγουρα θα απoδειxνUoνταν χρήσιμες και για 

τον τόπο μας; 

2. Γιατί συνεπώς η κιfιέρνησ'η επιμένει να μονοπω).εί. το θtμα του περι.βάλλoνtoς, 

απoκλείovtας ouσιαστιχά εχείνοο; οι oπol.oι πρωτo.ι"tόQησαν και πρooq:tQouν 

ανιδιοτελώς μoναδικl:ς υπηρεσίες στον τομέα αυτό;" 

E~ώτηση με σο. ΣΤ'Α' 626 που υπo~λή6φtε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕ"ιφέΟΕιας: 
Πό.φου χ. rιαννάκη Ομή"ου σης 16 Ιουνίου 1992. 

"Καλεί.ται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα προω

θηθεί το πολεοδομικό έργο στην περιοχή του αλΙΕυτικού καταφυγίου στο 'ΛοτοΙ', 

λαμβανOμένOΊJ ΊJΠόψη ότι τα σχέδια είναι τjδη έτoιμα.~ 

EQώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 627 που vnoJlqeηxe από το Βουλεντή εκλογικής πεοιq:έοειας 
Πά.φoΊJ κ. Γισννάχη ΟμήQOυ στις 16 lοννίου 1992. 

~O Δτjμoς Πόλεως XΡΊJOOχo"ύς ζητά από τον Κηδεμόνα ΤOΊJΡXOXυπριακών 

περιουσιών ",ην παραχώρηση χώρου ",ουρκοκυπριακής ιδιοκτησwς στην περιοχή 

'Λατσί' για τη δημΙΟυργw χώρου πρασίνου. πλαζ και ελ.εiιθερης πρόσβασης ΤOΊJ 

κo~νoύ προς τη θάλασσα. 

Πώς αντφετωπίζε~ το λ.ογικό αυτό αίτημα ο αρμόδιος Υπουργός;" 

EQώτηoη με σο. ΣΤ'Α' 628 που υπο.λήθηχε από το Βο\lλειιτή εχλΟΥικής πεοιφέοειας 
Πάφου Χ. Γιαννάκη Op1jQOU στις 16 Ιουνίου 1992. 

"Στον xατασκηνωtιxό χώρο του ΚΟΤ στην Πόλη Χρυσοχούς υπάρχουν 

σοβαρές ελλεΙψtι.ς. όπως αποχετευτικό σύστημα. βιολογικός σταθμός επεξεργασίας 

),:υμάτων, περιφράξεις. σύστημα πυρασφάλειας κ.λπ .. με αποτέλεσμα ο κατασκηνω
τικός αυτός χώρος να o."'CotEleL δυσφήμιση των παρεχόμενων από τον ΚΟΤ ΊJπηΡE
σιών σε ξένους και Κύπριους περιηγητές. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο ΥπουργΕίο να πληροφορήσΕΙ το Σώμα πότε ο 

ΚΟΤ προτίθεοαι να κατασχενάσει τα πιο πάνω αναyκαtα έργα." 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 629 που υ1l0.λήθηχε από το Βο\lλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Πάφαν κ. Γιαννάκη Ομήοον στις 16 louνίo\l 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο YπouρΓΕLo να πληροφορΤισει το Σώμα σε ποιο <πόδιο 

βρtσxovται οι διαδικασιες για ανακατασχεuι'ι τον δρόμου από την είσοδο της Πόλεως 

XρuσoχoUς μέχρι το Υνμνόσιο και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί το έρ-Υο." 

Εοώτηση με αο. Π'Α' 630 110\1 ν1l0.λήθηχε από το ΒουλευτΤι εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο" κ. 'Αοιστο Χουσοστόμου στις 17 loννίoν 1992. 

''Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στις 6 Αυγούστου 1989 επισκέφθηκε τις κοινό
τητες Κάτω Αμιάντου και Πελενδρίου. Μεταξύ άλλων αναφέρθηκε και στο βασικό 

αίτημα για δημιουργία βιομηχανικΤις περιοχής, σίιμφωνα δε με το ανακοινωθέν που 

εκδόθηκε από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών. με ημερ. 8/8/89, ο Πρόεδρος 
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έδωσε oδTlyte; στον Υπουργό Εμπορίου και ΒιομTlχανίας όπως το Υπουργείο του 

προωθήσει σε Δ Υα ΜΗΝΕΣ ΤTl μελέτη γ~α ΤTl δTlμ ιουργία βιομTlχανικής περιοχής 
στην περιοχή yLO αντιμετώπιση της έλλειΨΤις απασχόλησης που δημΙOUΡγήθ'ηκε με το 
κλείσιμο του μεταλλείου Αμιάντου. 

Πέρασαν τρία σχεδόν χρόνια από τότε, γι' αυτό καλεί.ται το αρμόδιο Υπουρ

γείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα υλοποιΤ]θεί η υπόσχεση." 

ΕQώτηση με OQ. ΣΊ'Α' 631 που υπo~λήθηκε από το Μίλο, τη, 80νλής: εχλοΥιχή, 
ΠΕοιφέΟΕιας: Λεvxωσίας χ, Καίτη Κληοίδου στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή χοινοτική αρχή και οι κάτοικοι της κοινότητας Εργατών εξέφρασαν φοβερό 

παράπονα για ττιν τρομερή δυσoσμLα που εκ;τίμπεται από το χuτTιQl.O 'Μάριος και 

Ανδρέας' που βρίσκεται στη βl.Oμηχανική περιοχή Εργατών. Περαιτέρω είναι πεπεγ 

σμένοι ότι οι fΚ,ι-τoμ.ίτές από το xuTήgl.O είναι επικίνδυνες για την υΥεια τους. 

Γι' αυτό παρακαλούντοι οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή για το 

ακόλουθα: 

(ο) Γιοτί δόθηκε άδεια για την εγκοτάσταση χυτηρίου σε βιομηχανιχή 

περιοχή για ελαφρές βιομηχανίες; 

(β) Έχουν λτιφθεί μέτρα για έλεΥχΟ ττις δυσοσμίας: 

(γ) ΟΙ εκ,,-τομ..-τές από το χυτήριο είναι βλαβερές για την υγεία των κατοίκων 
ττις γύρω περιοχής;" 

Ε(ιώτηση με α(l. ΣΤ'Α' 632 που υrιo~λήθηxε από το Βουλεντή εχλοΥιΧής πεοιφέοειας 
Λενχωσίας: Χ. Παυλο Παπαγεω(lγίου στις 18 lοννίου 1992. 

'Έπειδη παρατηρείτοι σοβαρή καθυστέρηση από τις αρμόδιες υπηρεσίες σττιν 

πληρωμή των δα..-τανών που έχουν ήδτι εκτιμηθεί και που χρειάζονται για την 

ε.,τιδιόρθωση των κατοικιών αυτοστεγάσεως των προσφύγων που κτίστηκαν μέχρι 

ττιν LΤΙ Δεκεμβρίου 1977, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πότε θα αρχίσει η καταβολή των ποσών αυτών, για να μπορέ

σουν έγκαιρα οι δικαιούχοι πρόσφυγες να επιδιορθώσουν τις κατοικίες τους." 

ΕQώτησl1 με <t(l. ΣΤ'Α' 633 που υποβλήθηκε από το 80υλεντή εκλογιχής: πεοιφέοειας 
Αμμοχώστου κ. Σοφοκλή ΧaτζηΥιάννη στις 20 Ιουνίου 1992. 

"Παρακαλώ να πληροφορήσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
δ11μ6σισι υπάλληλοι υποχρεούνται να εργόζονται εκτός των απρόβλεπτων έκτακτων 

υπερωριών και μόνιμες προγραμματισμένες υπερωρΙες, πέραν του κοθορισμένου 

στα σχέδια υmιρεσLας ωραρtoυ τους, Π.χ. απογεύματα ή νύχτες. ~ 

Ε(ιώtηση με u(l. ΣΤ'Α' 634 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή ΕκλοΥικής πεοιφέοειας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήΤQη Ηλιά6η στις 24 Ιουνίου 1992. 

"Η χορηγία της κ~ρνησης στους κατεχόμενους δήμους καλύπτει μόνο 

μισθούς, συντάξεις και τα απολίιτως αναγκαία για τη συντήρησή τους. Παρά τα 
επανειλημμένα διαβήματα των εκλεγμένων δ11μοτικών συμβουλίων για οικονομική 

ενLσχυση για δραστηριοποίηση κοι εκδηλώσεις, δυστυχώς η κυβέρνηση δεν έχει αντα

ποκριθεί ανάλογα. 

Δεδομένου ότι ο μοναδικός ρόλος των δήμων αυτών στην προσφυγιά εΙναι η 

διατήρηση της οντότητας και της μνήμης των κατεχόμενών μας πόλεων, η ενότητα 

των δημοτών τους και η καλλι.έργεια αγωνιστικού φρονήματος για διεκδίκηση της 

επιστροφής, καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή γιατί αρνείται να παρα

χωρήσει τα στοιχειώδη μέσα στους κατεχόμενους δήμους, γι.α να εκπληρώσουν την 

εθνική αποστολή τους." 

• 

, 

• 

• 

• 
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Εοώτηση με «ο. ΣΤΆ' 635 που υποβλήθηκε α1τό το Μέλος της Βουλής txλΟ"(ιχής 
:π:εοιφέοειας Κεούνειας Χ. Ρήνα Κατσελλή στις 24 lουν,ου 1992. 

"Kαλoυντα~ οι αρμόδιοι να πλllQO<POρήσοuν το Σώμα πότε θα διορθωθονν Οι 

αγροτικοί δρόμοι στην περιοχή Λευκάρων, για να μ .. ΟOQέσουν οι γεωργοί.. εκ των 
οποίων οι περισσότεροι εί.να ι εκτοπισμένοι. να καλλιεργήσουν τα χωράφια τους." 

ε"ώτηση με UQ. ΣΤΙΑ' 636 :ΤΟΥ υπορ,λήθηχε από το Μέλος της Βουλής εχλοΥικής 

πει;μφέοειας Κεουνειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 24 Ιο"νΙοω 1992. 

"Καλούνται οι αρμόδιοι να πλη'ροφορήσουν το Σώμα αν αληθεύΕΙ ότι έχουν 
παραχωρηθεί τουρκοκυπριακές οικίες στο Δήμο Λευχάρων και πάνω σε ποια βόση. 

Παράλληλα καλούνται οι αρμόδιοι να μας πληροφορήσουν Υια tO τι γίνεται με 

τον Ξενώνα Λεuκάρων, ο οπο(ος είναι τοuρκοχιιπριαχή περιουσία κοι έχει παρaxω

ρηθεΙ στο Δήμο Λεuκόρων." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 637 που υποβλήθηκε από το Mέλo~ τη~ Βουλή; εκλογικήι; 
πεoιφέoεια~ Kεo\ινεια~ κ. Ρήνα Κατσελλή στις 24 loυvίoυ 1992. 

"Καλούνται οι αρμόδιοι να πληροφορήσουν το Σώμα γιατί δεν παραχωρείται 

ο επιχορηγημένος γεωργικός εκσκαφέας για δημιουργία αναβαθμιδων σε εκτοπισμέ· 

νους που κατοικούν στα Λεύκαρα και που καλλιεργούν τουρκοκυπριακούς κλήρους, 

εφόσον παραχωρεΙται σε μη εκτοπισμένους στην ίδια περιοχή, οι οποίοι έχουν 

παρόμοια γεωργικό μηχανήματα, και εφόσον δεν απαγορεύεται η κατασκεUΉ 

αναβαθμi.δων για σκοπούς γεωργικούς στouς TOυρκOΚUΠριακoύς κλήρους. Η 

E~ηση με αο. ΣΤ'Α' 638 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εχλογιχήι; πεoιφέoεια~ 
Λευxroσίας χ. Γιαννάχη Κασουλίδη στις 24 Ιουνίου 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο οι 

περιπτεριούχοι και τα καταστήματα Q.-rοικιακων θα υποχρεούνται κατά τη λιανική 

πώληση προ'ωντων με πολύ χαμηλή τιμή. Π.χ. ενός αναψυΚτικού, μιας σοκολάτας 

κ.λπ., να δίνουν χωρΙστή απόδειξη στον πελάτη για το ΦΠΑ, ο οποίος, σημειωτέον, 

θα είναι μηδαμινός. Μια τέτοια διαδικασία θα δημιουργήσει τεράστια προβλήματα 

στους επαγγελματίες αυτούς σε βάρος της εξυΠηρέτησης του καταναλωτικού κοινού. 

Καλείται λοιπόν η κυβέρνηση να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο θα 

ΕΠιτρέψει να ενσωματώνεται ο ΦΠΑ στην τιμή των προ'ωντων και ειδών αυτών, 

ώστε να αποφευχθεί η περίπλοκη διαδικασία." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 639 που υπο,n.ήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Χοίστο ΠoυQγoυoί.δη στις 25 Iouvio\J 1992. 

''Ο Κροότης δικη-Υόρος Dragan Culic συνελήφθη από την Αστυνομία Λεμεσού 
και εστάλη χωρίς τη θέλησή του στη Βουλγαρία, δηλαδή απελάθη από την Κύπρο, 

παρό το γεγονός ότι ζήτησε πολιτικό άσυλο στην Κύπρο, γιατί κινδύνευε η ζωή του 

στην Kρoατi.α, λόγω του ότι είναι ορθόδοξος χριστιανός, αλλά και λόγω των πολι· 

τικών του πε.-τοιθήσεων. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει το Σώμα γιατί δε 

χορηγήθηκε πολιτικό άσυλο στον πιο πάνω Κροότη δικηγόρο ή, αν η χορή-Υηση πολι

τικού ασύλου ήταν αδύνατη. γιατΙ δεν παρατάθηκε ο χρόνος της παραμονής του 

στην Κύπρο. ΚολεΙτοι επίσης ο Υπουργός να πληροφορήσει το Σώμα με ποια 

κριτήρια χορηγείται σε έναν ξένο πολιτικό άσυλο στην Κύπρο." 
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Eo~"ση με. σο. Σ'f'A' 640 που υrι:οΡλήθφcε από το Βουλευτή εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Χοίστο ΠουQΎΟUQίδη στις 2S lουvίου 1992. 

"Οι κάτοικοι αρκεΊών περιοχών 11'1ς :τόλης της Λεμεσού υποφέρουν a..'Ί:ό την 
ύπαρξη ενός είδους μικρών κουνουπιών που κινούνται αθόρυβα, κάνουν την εμφά

νιοΤ; τους ης ΝUΧτερινές ώρες και αρχίζουν να vnτ(θεντοι με συνεχή τσιμπήματα 

στους κατοίκους των περιοχών που επηρεάl;ovτοι. 

Η ζωή των εί"tηρεαζομένων έχει Υίνη οννπόφορη. Γι' αυτό καλεΙtοι το αρμόδιο 

ΥποιιργεΙΟ να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα έχουν ληφθεί ή τι μέ1ρα προτΙθετοι 

να πάρει για αντιμετώπιση 10υ πρoβλήμαtoς.~ 

EQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 641 ΠΟ\l \/ποl\λήθηχε Μό το Βουλευτή εχλΟ"(οιής πεοιφέοειας 
Πάφο\) Κ. Για'Υνάχη Ομή(lου στις 29 Ιουνίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο YπouργεΙO να πληροφορήσει το Σώμα πού οφεΙλετοι η 

καθυστέρηση στην επίστρωση με πρέμιξ των δρόμων της κοινότητας Τάλας, νοου

μένου ότι τα σχετικό κονδύλια έχουν ήδη εγκριθεΙ" 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 642 Jt01l 1Ιποβλήθηχε από το Β01l1εtrtή ε:ιcλoyι:ιcής πεοιφέοειας 
Πάφοu:ιc. Γιαννάκη Ομήοου στις 29 louv(ou 1992. 

'Ή κοινότητα Τάλας εγείρει αίτημα για ευθυγράμμιση της στροφής στο σημείο 

'Γεφύρι της Stephanie' που θεωρεΙται εξαιρετικά επικίνδυνο, 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς ανtιμετωπ(.ζει 

το πιο πάνω αίτημα." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 643 π01l 1I1I~lή8ηκε αιιό το Β01lλεuτή εxλoγι:ιcής χεοιφέοειας 
Πάφoν:ιc. Γ,αννά:ιcη Ομήο01l στις 29 1011"(011 1992. 

'Ή κοινότητα Τάλας διαμαρτύρεται για τη μεγάλη καθυστέρηση στην παροχή 

ηλεκτρικού ρεύματος στη διάτρηση πόσιμου νtΡOύ. 

Κατόπιν τούτου καλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα 

πότε θα υπάρξει η αναγκαία ηλεκτροδότηση." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 64411011 νllΟΡλήβηχε αΧό το Β01lλεuτή fΚλoyικής πεοιφέοειας 
Πάφου :ιc. Γιαννάκη ΟμήQ'01l στις 29 IΟ1l"ί01l 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο ΥπουΡΥείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα ολοκλη· 

ρωθούν οι διαδικασίες Υια την παράδοση σκυβαλοφόρου οχήματος στην κοινότητα 
Τάλας.n 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 645 11011 1Ιποl,lήθηκε από το ΒΟ1l1t\Jτή ε:ιcλoyικής πεOιι.rέOειας 
Λε\IΚΙOOίας κ. Γιαννά:ιcη Κασονlίδη στις 29 10\l"L01l 1992. 

no πολύτεκνος Σπύρος Μαυρόσπυρος, πρόσφυΥας από του Μ6ρq'ι1U. είναι 
πατέρας ]7 παιδιών, πολιτών της Δημοκρατίας. Ο κ. Μαυρόσπυρος κατοικεί στο 

τουρκοκυπριακό χωριό Μανδριά της Πάφου με τη yuναίκα του και τα έξι ελεύθερα 

παιδιά του, από τα οποία η μικρότερη κόρη του είναι σήμερα 20 χρονών. Τα οχτώ 
αυτά άτομα διαμένο"" σε ένα σπίτι δύο υπνοδωματίων! Στον κ. Μαυρόσπυρο έχουν 

δοθεί επανtιλημμέν<; υποσχέσεις, η τελευταία ωτό τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δημο

κρατιας πριν από ένα χρόνο, κατά την επίσκεψή του στην κοινότητα, ότι το κράτος 

θα κτίσει επιπρόσθετο δωμάτιο για τις ολοφάνερες ανάΎΚες του. 

παρακαλείται ο κ. ΥπουΡΥ6ς να ενημερώσει τη Βουλή πού βρίσκεται το όλο 

θέμα και αν θα υλοποιηθεί η υπόσχεση αυτή. n 

• 

• 



, 
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EQώτηση με σο. Σr'λ' 646 που υπo~lήθηxε αΧό το Μέλος της; Βουλής ΕχλοΥιχής 
πεQLφέQειας Αμμοχώστου Χ. JO.αίοη ΑΥΥελίδου σης 29 Ιουνίου 1992. 

ΗΚαλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα, το οποίο 

ενbι.ρινε σημαντικό κονδύλι για την ΕΧΡΟ '92 της Σεβιλλης, με τη σκέψη φυσικά όη 
θα υπήρχε τεράστια προβολή Τl1ς Κύπρου και του εθνικού μας θέματος: 

(Ι) με πόσα πρόσωπα. χαι αν αυτά ήταν κατάλληλα. στελέχωσε το περΙΠτερό 

μας. 

(2) αν αληθεύει όη μέλος που επελέγη βρίσκεται. αντί στην Ισπανία. στην 
ΑΥΥλ!.α χαι δίνει εξετάσεις. 

(3) αν βιβλία που txδόθηxav γι.α το σκοπό αιιτό μεταφέρθηκαν στη Σεβίλλη 
πολύ αΡΥότερα και αφού έΎιναν παραστάσεις. 

(4) αν έξι κασόνια με εκθέματα λα'(χής "Ctxvq; έμειναν κλειστά. γιατί το 
προσωπικό δεν είχε οίιτε ης γνώσεις ούτε το ενδιαφέρον να τα προβάλει. 

(5) γιατί ο uπεύOυνoς κ. nhΡO; Kovτoπύρyoς διαφωνησε και επέστρεψε 

στην Κύπρο. και 

(6) πώς πρoτtθεται να ενεΡΎ1Ίσει στο μέλλον. ώστε όλα αυτό τα αρνητικό 

στοιχεία να εξοΟΟετερωθούν.Μ 

Εοώ1:ηση με αο. ΣΤΆ' 647 1'Ι0υ υ1'lΟΡλήθηχε α1'lΟ το Μέλος της Βουλής f1<λΟ"'/ ικής 

1'Ιι:οιφέοι:ιας Αμμοχώοτου κ. Κλαίοη ΑΥΥι:λίδου στις 29 Ιουνίου 1997. 

ΜΗ γπηρεσΙα Κυπριακ'ής Χειροτεχνίας ΕΠιτελεΙ ένα έργο εθνικό με την κατα· 

σχεu'ή και πώληση ειδών Τl1ς λα"κ'ής μας τέχνης και του λαΊ:κού μας πολιτισμού. ενώ 

ταυτόχρονα εργοδοτε( σημαντικό αριθμό πολιτών και ιδιαί.τερα εκτοπισμένους. 

Πλην όμως εδώ και δύο μ'ήνες δεν έχουν πληρωθεί οι γυναΙκες που παρ{ιγουν αυτό 

τα εΙδη ούτε αγορό.ζονται από το Υπουργε{ο οι αι-ταιτούμενες για το σχοπό αυτό 

ύλες. 

Επιθυμούμε να μας πληροφορ'ήσει το αρμόδιο Υπουργείο ποιοι ε(ναι οι 

απώτεροι σχοποΙ και τα σχέδιά του για τον ΕUΑΙσθητO γιο την εθνικΊ'ι μας οντότητα 

τομέα αυτό. 

ΚατόρΎΤ1ΟΤΙ της προβολ'ής του λα'ίκού μας πλούτου είναι ΕΠικίνδυνο ολισθημα 

για την (δια την ύπαρξή μας. Μ 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 648 που υ:Π:ΟΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίου 1992. 

ΜΗ κοινότητα Γεράσας εγείρει αΙτημα για οροθέτηση από το Κτηματολόγιο 

χαλίτικης ΎΤις έκτασης 4.5 σχαλών, η οποΙΟ να παραχωρηθεί στην κοινότητα για 
κατασκευ'ή κοινοτικού ΎΤιπέδου. 

Ποια εΙναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος;" 

Εοώ'ιηση με αο. ΣΤ'Α' 649 που ν:Π:ΟΡλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής :π:εοιφέοειας 
Λεμεσοi! κ. Ντίνο Μιχα1lλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Γερά.σας εγείρει αίτημα για ένταξή της στο σχέδιο παροχής κινή· 

τρων σε νέα ζευγόρια γιο παραμονή στις κοινότητές τους. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργε{ο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέσll της 

κιJβtρνησης επί του θέματος." 
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ΕQώτηση με CQ. ΣΤΆ' 650 που υπoιη,ήθφCε από '(ο Βουλεωτή εχλΟΥικής πειμφέQειας 
Λεμεσον Κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 louνi.o\J 1992. 

'Ή κοινότητα Γερόσας ε-νε[ρει αΙτημα για Qvι:ικα'tάσταση του αγωγού που 

μεταφέρει το πόσιμο νερό από το ενδιάμεσο ντε,ί.6ζιτο μέχρι την κοινότητα, Ο 
αγωγός αυτός ε(νοι πολύ μικρής απόδοσης λόγω της διαμέτρου 10\1 και. ανεξάρτητα 
από την ποσότητα γερο\! που υπάρχει στο ντε,τόζιτο. στην κοινότητα φθάνει 

ελάχιστη ποσότητα νερού. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργε(ο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
κ\lβΙρνησΊ1ς επΙ του θfματoς." 

ΕQώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 651 πο" υποβλήθηχε αΧό το Boυλtιrtή εχ ).ογ ικής: πεQιφέQΕιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα Γεράσας εγεl.ρε ι αΙτημα για κατασκευή νέου ντεπόζιτο" σε III.O 
ψηλό σημε(ο. έτσι ώστε να καταστεί δννατή η νδροδότηση κατοικιών που σήμερα δεν 

έχουν πόσιμο νερό. αλλά και για να δημιουργηθούν προυποθέσεις επέκτασης της 
κοινότητας με ανέγερση νέων κατοικιών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν προτίθεται να 

προωθήσει την υλοποίηση του έργου και με ποιο χρονοδιάγραμμα." 

EQtίn:qoq με QQ. ΣΤ'Α' 65Ζ που tInolJlήOηxe από το Boυ).εuτή εχλοΥιχής πεQιφέQειας 

Λεμεσοil Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

"Για τη μεταqχ:ιρά πόσιμου νερού στην κοινότητα Γεράσας από την Αγια Παραoκεuή 

μέχρι. το ενδιάμεσο ντεπόζιτο χρησψοποιούνται λάστιχα, τα οπο(α είναι eκtεθειμένα στον 

ήλω. Σύμq:ωνα με ειδικούς, τα λάστιχα αυτά ΠQέπει να τoπoθετηθoύv κάτω από το 
έδαφος. γιατί ιmό:ρ'xει κίνδυνος για τη δημόσια uyεtα λόγω της αλλotωσης του νερού που 

προκαλείται από την έκθεση των πλαστικών αytJ:1'(ώII στον ήλιο. 

Καλείται το αρμόδιο YΠOUΡγεΙO να ενημερώσει τη Βουλή για τα αxόλoUΘΑ: 

(α) Έχει διεξαγάγει σχετικό έλεγχο για την ποιότητα του νερο,,; 

(β) Προωθεί μέτρα για τοποθέτηση των πλαστικών αγωγών κάτω από το 

έδαφος; " 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 653 που unolJlήOηxt από το Βουλευτή εΧλοΥιχής πεQιφέQειας 

Λεμεσού Χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα Γεράσας εγειρει αί-τημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Απαι· 

σιάς - Γεράοας , μήκους τριών χιλιομέτρων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονοδιά
γραμμα νλοποίησης του έργου. δοθέντος ότι ήδη έχει ασφαλ τοστρωθεί ένα τμήμα 
του δρόμου:" 

EQtOτqoq με aQ. ΣΤ' Α' 654 που unolJlήOηxe: από το Βουλευτή εΧλοΥιΧής πεQιφέQειας 
Λεμεσliι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

"Το κύριο , αν όχι χαι το μοναδικό, εισόδημα των κατοίκων Απαισιάς προέρ

χεται από την καλλιέργεια χαρουπιών. Τα τελευταία τρία χρόνια όμως, λόγω της 

ανομβρίας. η παραγωγή έχει μειωθεί στο ελάχιστο. Οι κάτοικοι της κοινότητας που 
ασχολο'ίινται με την καλλιέργεια χαρουπιών ζητούν από την κυβέρνηση να τους 

συμπΑΡCΙσταθεί., με επιχορήγηση ή α..'tOζημιώσε ις, ώστε να συμπληρωθεί κάπως το 
χαμηλό εισόδημά τους. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή γι.α τη θέση της 
κυβέρνησης επί του θέματος. n 
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Εοώτηση με Ctll. ΣΤΙΑ' 655 πο\! ιιπoΙSlήθΗXε από 'ΕΟ Βοulε1J1ή εχλΟΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στι~ 18 Ιουνίου 1992. 

ίο χωριό Λιμνάτης εγείρει αΙτημα οιχονομικ'ής ενίσχυσής το\l για αγορά γης 

η οποία θα χρησιμοποιηθεί για επέκταση του κοιμητηρίου . Το αίτημα χρτjζει άμεσης 
προτεραιότητας , γιατί δεν υπάρχει καθόλου διαθέσιμος χώρος. 

Πώς αvτιμετωπ(ζει το αρμόδιο ΥπουργεΙο το δικαιολογημένο αΙτημα της 
κοινότητας;" 

Ερώτηση με CtQ. ΣΤΆ' 656 ΠΟ\l ιιποΙΙλήθηχε από το Βου1.ευτή εχΙοΥιχής ΠΕοιφέΟΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 18 lο\lνίο" 1992. 

"Σοβαρές ζημιές έχουν υποστεί οι παραγωγοί αμυγδάλων της κοινότητας 

Λιμνάτη και ζητο\ιν από τον ΟΓΑ να εκτιμήσει τις ζημιές και να τους δώσει αποζη. 

μιώσεις. Συγκεκριμένα σημαντικές ποσότητες αμυγδάλων για άγνωστες αιτLες !χουν 

καταστραφεί και πέφτουν από τα δένδρα. 

Οι αμυγδαλοπαραγωγοί ζΤ')10ύν επίσης από την κυβέρνηση να απαγορεύσει την 

ε ισαγωγή αμυγδαλόψιχας, γιατΕ τούτο εΙναι εναντ(ον των παραγωγών του τόπου 

μας, και να επανεξετάσει τις τιμές των αμUΓδόλων που για αρκετά χρόνια παραμt
νουν οι ίδιες." 

Εοώτηση με 00. ΣΤ'Α' 657 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εχλΟΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Λιμνότη εγείρει αίτημα για τοποθέτηση τουρμπίνας στη 

διάτρηση 'Κουτσιερής" καθώς και για εΥκατάσταση της απαραί.τητης διακλάδωσης 

για ενίσχυση του υφιστάμενου αρδευτικού συστήματος. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργεto να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 

προτίθεται να πάρει για προώθηση του αΗήματος." 

• Εοώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 658 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλοΥιΧής πεοιφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 18 ΙουνΙοιΙ 199Ι. 

~H κοινότητα Λιμνότη εγείρει αίτημα για επέκταση του ηλεκτρικού δικtOOυ 

δυτικά της κοινότητας, όπου υπάρχουν κατοικΙες που δεν έχουν ηλεκτρικό. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματoς;~ 

EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 659 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο MΙXαηλL6η στις 18 Ιουνίου 199Ι. 

'Ή κοινότητα Λιμνάτη εγεLρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Κοκκι

νόκαμπου (γεφύρι Άλασσας) - Λιμνότη. μήκους τεσσάρων χιλιoμtτρων. Για την 
εκτέλεση του έργου αυτού έχει δοθεί υπόσχεση από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονοδιά

γραμμα υλοποίησης του έργoυ.~ 

Εοώτηση με 00. ΣΤ'Α' 660 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εχλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 199Ι. 

'Ή κοινότητα Παραμύθας εΥε(ρει αίτημα yl.O επι.διόρθωση του δρόμου στην 
περιοχή 'Χάνι' που συνδέει τους δύο κύQιoυς δρόμους προς τις Πλάτρες και τον 

Αγρό. 

Ενόψει της σπουδαιότητας του δρόμου αυτού για την ευρύτερη περιοχή, 

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονοδιάγραμμα 

βελ τΙωσής του. ~ 
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Εοώτηση με uQ. ΣΤΆ' 661 ΠΟιΙ \Jποβλήθηκι από το Βουλευτή εχ).ογlκής Πf"lφέIlΕιας 
Λεμεσο"; κ. Ντίνο Μιχα1ιλίδη στις 18 lοuνίοu 1992. 

'Ή κοινότητα ΠαραμUΘΑς ηείρει αίτημα για ε.-τέχταση ττις υφιστάμενης οικι,..

στικής της ζώνης, για να χαλuq'θεί η ζήτηση που wtάρχει σχετικό με ανέγερση νtων 
κατοικιών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
κυβιρνησης επί του θέματος." 

Εοώτηση με α". ΣΤΆ' 662 που υποβλήθηκε από το Βουλειιτή εκλογικής ΠΕvιφέQειας 
Λεμεσοίι κ. Ντίνο !\ο?ιχαηλίδη στις 18 lουνΙου 1992. 

'Ή κοινότητα Παραμίιθας εγείρει αίτημα για διάνοιξη διάτρησης για ενίσχυση 

της ποσότητας νερο'ίι που χρησιμοποιείται για ύδρευση, αφoiι κατά τους καλοκαιρι.
νούς ιδίως μήνες παρατηρεΙται σημανnΧή έλλειψη νερού. 

Καλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πότε προγραμμα

τίζει την προώθηση του αιηiματος αυτού, δοθέντος ότι undQlEL και OXEtLKTi 
υπόσχεση του Προέδρου της Δημοκρατ(αι; που δόθηκε σε σύσκεψη που έγινε στην 
Παλόδεια." 

Εοώ1:ηση μΕ αο. ΣΤΆ' 663 που υπotιλήθηκε από το Βοιιλευτή εχλογικής ΠΕοιφέΟΕια.ς 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχα.ηλΙδη στις 18 Ιοιινίοιι 1992. 

-ΙΌ χωριό Παλόδεια εγείρει αίτημα για καταπολέμηση των κουνουπιών με 
ψεκασμούς. γιατί, λόγω γειτνίασης με το qlQάγμα του Κούρρη και τα λύματα στο 
Βατί, η περιοχή έχει γεμίσει κουνούπια. 

Kαλείτα~ το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 
προτίθεται να πάρει για επίλυση του rtQOβλήματος." 

EOώ-rηση με σο. ΣΤΙΑ' 664 που ιιπo~λήθφιε από το Βουλεtttή εχλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνiου1992. 

"ΛίΎΟ έξω από το χωριό Παλόδεια βQίσκεται το μνημείο του ήρωα Νίκου 
Ευαγόρα. Ο δρόμος όμως που οδηΥεϊ. στο μνημείο βρίσκεται σε πολύ άσχημη κατά
σταση και χρειάζεται άμεση επιδιόρθωση, αφού προηγουμένως εγγραφεί ως δημό
σιος δρόμος. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αν προγραμματίζει 
και πότε να ιιλοποιήσει το έργο αυτό. R 

EQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 665 που υπotιλήθφιε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίοιι 1992. 

''Το χωριό Παλόδεια εγείρει αίτημα για κατασκευή υπονόμου για διοχέτευση 
των όμβριων νερών έξω από την κοινότητα. ΣΙΙΥκ.εκριμένα, στην περιοχή του δημο
τικού σχολείου τα νερά δημιουργούν προσωρινά μεγάλες λίμνες, επικίνδυνες για 
την ασφάλεια των παιδιών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει. τη Βουλή για τη θέση της 
κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 666 ποιι υπo~λήθφιε από το Βουλetttή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Mιxαηλiδη στις 18 lοιινΙου 1992. 

ίο χωρώ Παλόδεια εγείρει αίτημα για επέκταση της οικιστικής του ζώνης. 

Επίσης ζητά να τροποποιηθούν οι υφιστάμενοι συντελεστές δόμησης, έτσι ώστε στις 
περιοχές όπου ο σuvtελεστής είναι 5% να γ(ννι 15% και εκεί που ε(ναι 10% να γίνει 
25%. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
κυβέρνησης επΙ του θέματος." 

• 
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Εοώτηση pe αο. ΣΤΙΑ' 667 no\l "ποΙΗ.ήθηχι από το 80"λι,,'(ή εκλΟΥικής χεοι,έοειας 
Λεμεοού κ, Ντίνο Μιχαηλίδη οης 18 10υνίο" 199%. 

'το χωριό Παλόδεια εγείρει αί.τημα για κατασκευή νέου ντvτόt;ιτoυ σε πιο 
ψηλό oqpl!to. ώστε να καταστεί δυνατή η υδροδότηση όλης της κατοικημένης 

περιοχής της κοινότητας, γιατί, λόγω υψΟμετρικής διαφορό:ς, \lπάρχOuΝ περιοχές 

στις οποίες παρατηρείται έλλειψη νερού. κυρ[ως τους καλοκαιρινούς μήνες. Πρέπει 

ακόμη να ενισχυθεί η UφιστόμεVΗ ποσότητα νερού α..-τό άλλες πηytς, Υι.α να καλυφθεί 
η αυξημένη ζήτηση. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

(ο) Πρoyραμμαι(tρ:αι η κατασκ.ευτϊ νέου ντεπόζιτου και με ποι.ο χρονοδιάγραμμα; 

(β) θα. eνι~Ι από όλλες Π'I}"fές η ποσότητα νερού πο\l υδρείιει την κοινότητα;" 

Εοώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 668 1ΣΟ" υποΙΙλήθηχε από το ΒουλΕυτή εχλογιχής πεoιφέo€ιας 
ΛεμεσοΙΙ κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

"Το χωριό Καπηλειόν εγείρει αΙ1"l1μα για παραχώΡl1σl1 χαλίΤΙΚl1ς Υ11ς για 
διαχωρισμό οικοπέδων τα οποία θα δοθοίιν σε νέους που επιθυμοίιν να επιστρέψουν 
ΟΤl1ν κοινότητα. Ήδl1 νεαρό ζευγάρια έχουν εκδηλώσει ενδια~ρoν να εγκαταστα
θοίιν μόνιμα στην κοινόΤl1τα. αλλά δεν έχουν οικόπεδα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώ1:ηση με αο. Σ'fΆ' 669 που υπο&\λήθΗΧε από το Βουλευτή εΧλοΥιΧής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 lουνίου 1992. 

"Το χωριό Καπηλειόν εΥεΙΡει αίτημα για επείγουσα επιδιόQθωση του δημο

τικοίι του σχολείου. το οποίο παραμένει κλειστό λόγω έλλεΙψ1]ς μαθητών, για να 
ΧΡl1σιμοποιε(ται α.ίτό το νεoσuσταθέντα Σίινδεσμο Aπoδτiμων. καθώς κοι για άλλες 
εκδηλώσεις Τl1ς κοινότητας. ΤΟ κτίρι.ο έχει υποστεΙ αρκετές ζημιές ακόμη και στη 

στt(η και. ον δεν επιδιορθωθεί πριν από τον ερχόμενο χειμωνα. θα καταστραφεί 
ολοσχερώς. 

Καλείται το αρμόδιο YπouρyεΙO να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 
προτιθεται να πάρει για επtλυση του προβλήματος. η 

Εοώτηση με αο. Σ'f'A' 670 που υπο&\λήθηχε από το Βουλευτή εΧλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουν,ου 1992. 

"Το χωριό Καπηλειόν εγεΙρει αΙΤl1μα για διαπλάτυνOTl και ασφαλτόστρωση του 
δρόμου ΑγΙας Ειρήνης - Καπηλειού - Αγίου Μάμα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για 111 θέοτι της 
κυβέΡ"11ΟΤ1ς επΙ του θέματος." 

Εοώ1:ηση με αο. ΣΤ'Α' 671 που υπ08λήθηχε από το Βουλευτή εχλΟΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 lουνίου 1992. 

"Το χωριό Καπηλειόν λόγω της ποιότητας των σταφυλιών του συμ..-ι:εριλαμβα
νόταν στην ομόδα κοινοτήτων που έφτιαχναν κουμανδαρια. Λόγω όμως των 
προβλημάτων διάθεσης που προέκυψαν έχει σταματήσει η παρσ.γωΥή της. Το αίτημα 

της κοινότητας είναι να εvταXθoίιν τα σταφύλια της στην κατηγορία των εκλεκτών. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 
κUΒΈρνησης επί του θέματος." 
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E~τηση με «ο- ΣΤΆ' 672 110" υπο8λήθηκΙ! από το BoιI)"ttttTι εχΙοΥlχής ΠΕοlφέΙΙΕιας: 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σις 18 lουνίου 1992. 

ίο ΧωQιό Σπιτάλλι εΥεΙΡΕΙ αίτημα για επέκταση της υφιστάμενης οιχιστικης 

του ζώνης. Λόγω της μικρής απόστασης από την πόλη υπάρχει ενδιαφέρον για 

ανέγερση νέων κατοικιών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 

κυβέΡVTlσης επί του θέματος. ~ 

Εοώτηση με «Q. ΣΤΙΑ' 673 που υπο8λήθηχε από '[ο 8oulf!\lti) εκλΟ'Υικής πεοιφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σις 18 lοννΙου 1992. 

"Το χωριό Σπιτόλλι εγεΙρει αΙτημα για συνέχιση των εργασιών διαπλάτυνσης 

του δρόμου Σπιταλλίου - Φασοίιλας. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 

κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώτηση με σο. ΣΤΙΑ' 674 που υποβΙήθψ(ε από το Bo"leuti) εΧ).ΟΥlκής rιεolφέoεlας 
Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

''Το XωQιό Σπ~ τάλλι εγείρει αίτημα για επιδιόρθωση του δρόμου αϊτό την 

περιοχή 'Χάνι' μέχρι την κοινότητα. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος:" 

Ε"ώτηση με uQ. ΣτΆ' 675 που υπojιλήθηκε απο το Βουλευτή εκλογικής πε"ιψέ"ειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

"Το χωριό Σπιτάλλι εγείρει αίτημα για κατασκευή νέου ντεπόζιτου σε πιο 

ψηλό σημείο, στο οποίο να διοχετεύεται μεγαλύτερη ποσότητα νερού από την πηγή 

Αγίας Παρασκευής , για να αντιμετωπιστεΙ η μείωση της απόδοσης της διάτρησης 

'Βρύση του Ρότσου" ιδίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες που παρατηρείται σημα

ντική έλλειψη νερού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που 

προτίθεται να πάρει για την προώθηση του αιτήματος.Η 

EQώ"tqoq με UQ. ΣτΙΑ' 676 που υΠOjιλήθηKε από το Βου).Ευτή Εκ).ογ lκής tcΕ"lφέQειας 

Λεμεσον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίου 1992. 

"Οι γεωQγO( που έχουν στην κατοχή τους LAND-ROVER και τα χρησιμο
ποιούν μόνο μερικές μέρες του χρόνου ζητούν να ισχύουν κατ' εξαίρεσιν ειδικές 

μlnωμένες ασφάλειες. ΤΟ ποσό που πρέπει να πληρώνουν σήμερα είναι ασύμφορο 

για να διατηρούν τα αυτοκίνητα αυτά. τα οποία όμως είναι απαραίτητα για τις 

γεωQγικές τους ασχολίες. 

Καλείται το αρμόδ~o Υπουργείο να εξετάση το αίτημα αυτό μέσα στα πλαίσια 

της προσΠάθειας στήριξης της υπαίθρου και να πληροφορήσει τη Βουλή για τις επί 

του προκειμένου απόψεις της κυβtρνησης." 

Ε"ώτηση με a". ΣΤ'Α' 677 που υΠOjιλήθηκE από το Βου).ευτή εκλογικής πεοιφέ"εlας 

ΛΕμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

"Σχεδόν όλες οι κοινότητες της υπαίθρου ζητούν από την κuβί:ρνηση να τροπο

ποιήση το νόμο που προβλέπει ότι άδεια οικοδομής σε αγροτεμάχια δίνεται μόνο 

όταν αυτό έχει έκταση τρεις σκάλες και πάνω, είτε αφορά μόνιμους κατοίκους των 

κοινοτήτων είτε αφορά ξένους που ενδιαψιρονται να εγκατασταθούν σε κοινότητες. 
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Αξίζει να σημειωθεί ότι, λόγω αυτής της πρόνοιας που περιλαμβάνεται στη Δήλωση 

Πολιτικής, έχει σταματήσει κάθε ανάπτυξη στις χοινότητες και προκαλείται 

απόγνωση στους κατοίκους της υπαίθρου. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 

κυβέρνησης επί του θέμαΊος." 

Εοώτηση με oQ. ΣΤ'Α' 678 ΠΟ\l \!ποfj,λήθψct αl1ό το 80υλειιτή εκλογική; πεοιφέΟΕιας 

Λεμεσού χ. Ντίνο Μ,χαη).ίδη στις 18 lουνίο\l 1992. 

"Τα χωριά Απαισιά, Λιμνάτης και Kαπηλεl.όν εγείρουν αίτημα για δLαΠλά~ 

τυνση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Αγως Ειρήνης - Απαιοιάς - Λιμνάτη. Καπη
λειού - ΑγΙου Μάμα. Στο οδόστρωμα -του υφιστάμενου δρόμου μόνο ένα αυτοκίνητο 
μπορεί να διακινείται και, όταν διέρχονται δύο οχήματα με αντίθετη κoτεiιθυνση, 

αναγκάζονται να μετακινούνται αριστερά και δεξιά του οδοστρώματος, με αποτέ

λe:σμα να προκαλούνται ζημιές στα οχήματα και ακόμη να ΊJπάρχει κίνδννος για 

δUΣΤUΧήματα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπονργείο να ενημερώσει τη Βονλή αν νπάρχει πρόθεση 

της κυβέρνησης να νλοποιήσει το έργο αυτό και με ποιο χρονοδιάγραμμα εκτέ· 

λεσης." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 679 που υποβλήθηΚΕ από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφiοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίου 1992. 

''Τα χωριά Λιμνάτης, Κορφή, Απαισιά, Κιι.τηλειόν και Γεράσα εγείρουν αίτημα 

για επίσπευση της εκτέλεσης του φράγματος 'ΞυλούρικουΌ E."'tEIδTi το έργο αυτό έχει 

τεράστια σημασία για την ανάπτυξη των χωριών αυτών και επειδή οι κάτοικοι της 

περιοχής έχουν επενδύσει σ' αυτό πολλές ελπιδες για βελτίωση της ζωής τους, 

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή γιατί καθuστερεΙ η έναρξη 

των σχετικών εργασιών και ποιο είναι τελικά το χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης το" 

έργο" αυτού. ~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 680 που υποβληθηκε από το Βουλευτή εχλογικης πεοιφiοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ανόγυρας έχει ενταχθεί από τον ΚΟΤ στην τρίτη κατηγορία για 

προώθηση το" αγροτουρισμού. Επειδή όμως ήδη έχουν εγκατασταθεί στην κοινότητα 

αρκετές οικογένειες αλλοδαπών και γενικά φαίνεται ότι η κοινότητα είναι ελκυ· 

σηκός τουριστικός προορισμός, ζητά να ενταχθεί στην πρώτη κατηγορία, με σκοπό 

να αξιοποιήσει καλύτερα τις δυνατότητες αvά:mυξης που παρουσιό.ζονται. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετόσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 681 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα ΑνόΥυρας εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

AνόγUΡΑς . Πόχνας, μήκους τεσσάρων χιλιομέτρων. Δοθέντος ότι το αίτημα αυτό 

επαναλαμβάνεται κατά τα τελευταί.α δεκαπέντε χρόνια. καλείται το.αρμόδιο Υπονρ· 

γείο να ενημερώσει τη Βονλή αν υπάρχουν κατασκευαστικά σχέδια ή όλλες μελέτες 

και, αν ναι, ποιο είναι το χρονοδιόγραμμα εκτέλεσης τον έργον.Μ 



, 
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ΕQώτηση με σο. ΣΤ'Α' 682 110\1 \ιπο{ιΙήθηχε από το Βοuλεuτή εκλογικής ιι:εοlφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 18 Io\lyio\l 1992. 

~ H κοινότητα Aνό'yuρας εγεΙΡει αίτημα για ένταξή της στο σχέδιο παροχής 

κινήτρων στα νέα ζεuyάρια για παραμονή στις κοινότητές τους. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

. Εοώτηση με «ο. ΠΙΑ' 683 πο" "ποιη,ή6ηχε από 1:0 Bo"λεvτή εχλΟΥιχής :η:εοιφέοειας 
Λεμεσο\ι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lο\lνίο\l 1992. 

'Ή κοινότητα ΑνόΥυρας εγειρει αίτημα για κατασκευή νέου VΤEπόζΙΊO\l. πιο 

μεγάλου από το υφιστάμενο . στο οποίο , αφού αξιοποιηθεί 11 διάτρτιση <πην περιοχΤ; 
'Αμμάτι', να δι.οχετευτεί νερό για ύδρευση της κοινότητας. 

Η σημερινή ποσότητα νερού Μν ικανοποιεί τις συνtxώς αυξανόμενες ανάγκες 

της κοινότητας λόγω της εγκατάστασης σ' αυτή αλλοδαπών οικογενειών. Ήδη υπάρ

χουν τριάντα ntvtt κατοικΙες με ξtνους και συνεχώς υπάρχει ενδιαφtρoν γι.α εΥκ.α

τάσταΟΙ1 και νέων οικογενειών. 

Καλείται το αρμόδl.O Υπουργεισ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερωσει τη Βουλή σχετικά.Μ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 684 που lΙποβλήθηχε από το ΒΟllλε"τή εχλογιχή, πιοιφέοεlα, 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

Μ Η κοινότητα ΠισοουΡΙΟlJ εΥειρει αίτημα γι.α ανόρυξη διάτρησης, το νερό της 

οποίας θα χρησιμοποιηθεί για κάλ1Jψη των αναγκών της κτηνοτροφίας , αφού παρου
σιάζονται σοβαρά προβλήματα έλλειψης νερού. 

Καλείται το αρμόδl.O YπoUQΎείo να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

πληροφορήσει τη ΒΟlJλή σχετικά.Μ 

Εοώτηση με αο . ΣΤ'Α' 685 που υπο&λήθηχε από το Βο"λεντή εΧλογιχής ιιεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lο"νίου 1992. 

"Η κοινότητα Πισσουρίου αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα λόγω των περιορι

σμών και των προνοιών της Δήλωσης Πολιτικής, ειδικά όσον αφορά την τουρισηκή 

αξιοποίηση της παραλίας. Έργα τα οποία ήταν προγραμματισμένα και εγκριμένα 

πριν από τη Δήλωση Πολιτικής έχουν τώρα ουσιαστικά απαγορεlJτεί. Ζητείται 

κάποια ελαστικότητα μέσα στα πλαίσια των περιορισμών και των κανονισμών. ώστε 

να συνεχιστεί ορθολογιστ ικά η ανάπτυξη της περιοχής. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδLOυ Υπουργείου επί ΤΟlJ θέματος ; " 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 686 ιιου υπο&λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Πισσουρίου εγείρει αίτημα για πεζοδρόμηση και εξωρα'ίσμό ΤΟlJ 

δρόμου που ενώνει τον κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου με την κοινότητα. 

Καλείται το αρμόδl.O YπoUΡγεΙO να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

πληροφορήσει τη ΒΟlJλή σχετικά. Μ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 687 που υιιο&λήθηχε αιιό το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

Μ Η κοινότητα Πισσουρίου εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου από 

την κοινότητα μέχρι την παραλία. Επειδή έχουν γίνει οι απαραίτητες απαλλοτριώ

σεις και έχουν εξασφαλιστεί οι σχετικές lJπογραφές από τους επηρεαζόμενους 
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• ι.δl.OXτή'tες, χωρtς παρ' όλ' αυτά να προωθείται to έργο, 11 κοινότητα 1;"td α..-ι:ό την 

Χ'υβέρνηση να παράσχει εΥΥύηση σε δόνει.ο που σκοπεύει να πάΡΗ. για να ξεκινήσει 
τη βελ τ(αιση του δρόμου. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

πληροφορήσει τη Βο\lλή σχετικά. Μ 

EQώτηση με OQ. ΣΤΆ' 688 !τΟ\! 'tInotn.ήOηxt: από το Βουλευτή εχλοΥιΧής :ιεQιφέQΕιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαη1ίδη στις 18 Iouviou 1992. 

"Για κάλυψη των αρδευτικών αναγκών της κοινότητας Πισσοuρίου είχε 

προγραμματιστεί μεταφορά νερού από το Χα.Ποτάμι σε δύο φάσεις 

(ο) Μεταφορό: νερού στο Πισσούρι. 

(β) Κατασκευή υδαtoδ$μενής γ\Ι1 απoθτjχroση ,Ο\) we<>ύ που θα μnαφteπ .. 
έτσι ώστε να XQ1Ίσ4ιoι-τoιείται τους καλοκαιρινώ; μήνες. 

Σχετικά με το θέμα ττις υδατοδεξαμενής όμως, αν και έχει υποδειχθεί τσπο

ΟεσΙα και έχουν γίνει και τα σχετικά σχέδια. ακόμη δεν έχει προωθηθεΙ τΙΠοτ! για 

εκτέλεση του έργου αυτού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να Eνnμερώσει τη βουλή για τους λόγους που 

δεν έχει :>ι:ροωθηθεΙ η κατασκευή τrις υδατοδεξαμενης, καθώς και για τις ενέργειες 

στις οποίες θα προβεί, ώστε να κατασκευαστεί το συντομότερο δυνατό." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 689 που "πo~λήθηχε από το Βο"λε"τή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
AEJIEooi! χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lο""ίου 1992. 

" Για κάλυψη των αυξrιμένων αναΥχών της κοινότητας Πι.σσουρ(ου σε πόσιμο 

νερό βρίσκεται σε εξέλιξη το σχέδιο μεταφορός νερού από τα Μαμώνια. Όμως. για 

να ολοκληρωθεί το έργο αuτό. απαιτεΙται κονδύλι ύψους f:l00.000. Η κοινότητα 
'" είναι διατεθεψένrι να συνάψει δάνειc του ύψους αυτού με εγγύηση της κυβέρνησης, 

ώστε να αποπερατωθεί το συντομότερο το έργο αυτό, το οποίο λόγω της σννεχιζό

μενης τουριστικής ανάπτυξης καθίσταται το πιο βασικό και tnet-yov θέμα της κοινό
τητας. 

• 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας για 

εγγύηση του δανείου από την κυβέρνrιση και να ενrιμερώσει τη Βουλή σχεηκά. " 

Εοώτηση με ao. ΣΤ'Α' 690 που ν!tO~λήθηxε από το ΒΟ\Jλεuτή εχλοΥιχής πεοlφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντί"ο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίοu 1992. 

'Ή κοινότητα Πάνω KιJβί.δων εγείρει αίτημα για ολοκλήρωση των σχεδίων για 

πάρκο. που να περιλαμβάνουν και την κατασκευή της βάσης της προτομής του ηρωα 

της κοινότητας Οδυσσέα Κλεάνθους. 

Καλείται το αρμόδιc Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

πληροφορήσει τη Βουλή σχετικά." 

EQώτ"ηση με αο. ΣΤΆ' 691 που υΠΟΙΙλήθηκε από το Βουλευτή εκλοΥlκής ΠΕοιφέΟΕιας 
Atpεooi! χ. Ντίνο Μ ιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

ΜΗ κοινότητα Πάνω KιJβιδων εγείρει αίτημα για ε..-ι:ιστροφή του πoσoiι που 

έχει καταβόλει ως αποζημίωση για απαλλοτρίωση γης, στην οποία θα ανεγερθεί το 
σφαγeΙο. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να eξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

eνημερώσεL τη Βονλή σχετικά." 
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ΕQώτηση με α(l. ΣΤΙΑ' 692 που u:ι:οΒλήθηχl! από το Βουλευτή εκλογικής ΙΤΕιιlφέοειας 
Λεμεσο'ύ Χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

"Η κοινότητα Πάνω Κ"fΗδων εΥε(ρει αίτημα για αποπεράτωση του κτιρίου το 
οποίο θα χρησψοποιηθΕί ως νηπιαγωΥε(ο. 

Καλείται το αρμόδLO ΥπουργεΙο να ενημερώσει τη Βουλή για το χρονοδιά

γραμμα υλοποί1]σης του έργου. δοθέντος ότι επί του προκειμένου υπάρχει και 
υπόσχεση του Προέδρου της Δημοκρατίας." 

EQ~qoq με αο . ΣΤ'Α' 693 που "'ποΒλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοιιας; 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνιο\l 1992. 

"Η κοινότητα Πό.νω Κνβιδων εγείρει αίτημα για διαχωρισμό νέων οικοπέδων, 
τα οποία θα παραχωρηΟούν σε άπορες οικογένειες και σε νέα ζευγάρια που επιθυ

μούν να εγκατασταθούν μόνιμα στην κοινότητα. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο YΠ0UQΎtΙO να εξετάσει το αίττιμα ττις κοινόττιτας και να 
πλτιροφοΡτ'ισει τη Βουλή σχετικό." 

Εοώ"ηση με αο. ΣΤ'Α' 694 πο" \lΠOβλή{lηχε από το Βο\lλε\lτή f:)CλοΥιχής ιιεοιφεοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχ.αηλίδη σης 18 Ιουνίο" 1992. 

ΜΗ κοινότητα Πάνω Κυβίδων εγείρει αίττιμα για αντικατάσταστι του δικτύου 

ύδρευσης. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αi.τημα ττις κοινότητας και να 

πληροφορήσει ττι Βουλτ'ι σχετικά.-

Ερώτηση με αρ. ΣΤΆ' 695 πο" \ιποβλήθηχΕ από το Βο\lλt1.l-ιή εΧλΟ'Υιχής περιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχ.ατιλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Πάνω Κυβίδων εγείρει αί.ττιμα για ασφαλτόστρωση των δρόμων 

μέσα στο χωριό και για επιδιόρθωση εκείνων που έχουν καταστραφεί λόγω της 
κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα ττις κοινότητας και να 

πληροφοΡτ'ισει τη Βουλή αν και πότε προγραμματίζεται να αρχίσουν τα πιο πάνω 

έργα." 

Ερώ-ιηση με αρ. ΣΤΆ' 696 που υποβλήθηχΕ από το 80\lλειιτή εΧλοΥιχής ιιεριφέοειας 
Λεμεσού κ. Ν-ιινο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινόττιτα Αψιούς εγειρει αίττιμα για κατ' εξαίρεσιν έγκριση των σχεδίων 
για ανέγερστι πολιτιστικού κέντρου που έχει υποβάλει σττιν Πολεοδομία και στα 

οποία υπάρχει μικρή υπέρβαση όσον αφορά τους συντελεστές δόμησης και κάλυψης. 

Στο κτίριο που θα ανεγερθεί θα στεγαστούν επίστις τα κοινοτικά γραφεία. το ιατρείο 
και το γραφείο των αποδήμων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αΙτημα της κοινόττιτας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικό. " 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 697 πο" \ιποβλήθηκΕ από το Βο\lλευτή ΙΧλΟ'Υικής ΠΕοιφέΟΕι«ς 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αψιούς εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση και διαπλάτυνση του 

δρόμου Γεράσας - Αψιους. Δοθέντος ότι είναι πολύ παλιό αίτημα, καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να εvημερώσει ττι Βουλή για τα ακόλουθα: 

(ο) Υπάρχουν κατασκευαστικές μελέτες και χρονοδιάγραμμα εκπλεσης του 

έργου αυτού; 

(β) Αν όχι, έχει η κυβέρνηση την πρόθεση να προωθήσει το αίτημα και πότε;" 

• 
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EQmqaq με OQ. ΣΤ'Α' 698 που ιιπΟΡλήθηκε από το Βουλευτή Eιocλoyιxής: π l!οlφέΟΕιας 

Λεμεσού Χ . Νtίvο Μιχαηλίδη σης 18 lοvvίου 1992. 

"Η κοινότητα Αψιούς εγείρει αίτημα για μείωση της κοινοηχ'ής συνεισφοράς 

για αναπηιξιαχά έργα στην κοινότητα Q...ό 1/3 σε 1/4. Αρκετοί α.ίτό τouς κατοίκους 
είναι συνταξιούχοι και δεν μπορουν να πληρώσουν το ποσό που τους επιβάλλεται. 

για να καλυφθεί τι συνεισφορά της κοινότητας. 

KαλεΙτα~ το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει tq Βουλή για τη θέση της 
x~ρνησης επί του θέματος. Μ 

Eoώ'tηση με «ο . ΣΤΆ' 699 που υι'ιο,Η.ήθΗΧε από '(ο Βουλευτή tx)"οΥιχής lι εοιφέοειας 
Λεμεσο1ι κ. Ντίνο Μιχαηλιδη σης 18 lουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κορφής εγείρει αίτημα για επίσκεψη κυβερνητικού γιατρού 

τουλάχιστον μια φορά το μ'ήνα για εξυπηρέτηση κυρίως ηλικιωμένων ατόμων τα 
οποΙα δεν μπορούν να πηγαινοέρχονται στην πόλη. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσε~ τη Βουλή σχετικά." 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 700 που "ποl\λήθηl<ε από το Βουλευτή εl<λΟΥιl<ή ljj πεοlφέοειας 
Λεμεσο\ι 1<. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lο"νίου 1992. 

'Ή ι<οινότητα Κορφής εγείρει αίτημα για διαχωρισμό οιl<οπέδων τα οποια να 

παραχωρηθούν σε ενδιαφερόμενους δικαιούχους. Ζητείται ακόμη η κατάΡΥηση του 

κανονισμο\! που προνοεί ότι μόνο κορίτσι.α δικαιούνται να πάρουν οικόπεδο. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει τη Βσυλή σχετικά." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ' Α' 701 που υποl\λήθφιε από το Βουλευτή εχλΟΥιι<ής πεοlφΙΟΕlας 
~ Λεμεσο\ι 1<. Ν't,νο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίου 1992. 

• 

" Η κοινότητα Κορφής εγείρει αίτημα για λειτουργία πεΡl-φEρειακoυ δημοηκού 
και νηπιαγωγείου σε τόπο που θα t.-τιλεγεΙ ως ο καταλληλότερος, με στόχο να εξυΠη. 

ρετηθούν οι κοινότητες της περιοχής. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει τη Βουλή σχεηκά . " 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 702 που υπο&,λήθφιε από το Βουλευτή εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ, Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 10υνΙου 1992. 

'Ή κοινότητα Κορφής εγείρει αίτημα για επέκταση της υφιστάμενης οικιστικής 

ζώνης σε περιοχή όπου υπάρχει κατάλληλη γη νοτιοδυτικά της κοινότητας. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

Εοώτηση με «ο. ΣΤΆ' 703 1Ιου υπol'λήθφιε από το Βουλευτή εκλΟΥιΧής ΠΕοιφέΟΕιας 
Λεμεσο\ι 1<. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 1810υνίου 1992. . 

" Η κοινότητα Μαλιάς εγείρει αίτημα για αντικατάσταση των αγωγών μετα

φοράς και διακλάδωσης του πόσιμου νερού στην κοινότητα. Λόγω της παρόδου του 

χρόνου έχουν καταστραφεί και είναι επικίνδυνοι για τη δημόσια υγεία. 

Καλείται το αρμόδιο YπouρyεΙO να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
πληροφορήσει τη Βουλή σχετικά." 
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EIl«inqoq με QQ. ΣΤΆ' 704 110\1 υπo~;'ήθηxε αΧό το Boυ),εuτ,; εχλΟ'Υlχής nf:QIIfiQtIaIί: 

Λεμεσού Χ. Ντίνο ΜιχαηΙίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

"Η xoav6t'fjra Μαλιάς εγείρει αΙττιμα για συμπερΙληψTJ των oτaφUAWJv της 
στην κατηΥορΙα των εκλεκτών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρoφoρήσε~ τη Βουλή με ποιο σκεπτικό 
δεν έχουν συμπεριληφθεί τα oτoqnjAaa της κοινότητας στην κατηγορία των εκλε
κτών." 

Eoώtηση με QQ. ΣΤΆ ι 70S που "ιτοΙΙήθηχε οπό '(ο Βου).ευτ" εχ).οΥι)(ής πιοιφέοειας 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο Μιχαη).Ιδη CTtIIί: 18 10\1"'0\1 1992 

'Ή κοινότητα Μαλιάς εγείρει αίτημα για [δρuΣΗ περιφερειακού γηροκομείου. 

Υπάρχει κατόλληλος χώρος στο δημοτικό σχολείο. το οποίο είναι επιδιορθωμένο 

χαι εύκολα μπορεΙ να μEΤOΊρωtEΙ, ώστε να λειτoUQΎΙΙ ως γηροκομείο. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

Εqώτηση με «q. ΣΤ' λ' 706 που υπoρ,λήβιpcε από το Βουλειιτή εχλΟ"(ικής πεqιφiQειας: 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 10ννΙον 1992. 

'Ή κοινότητα Μαλιάς εγείρει αΙτημα για απόσβεση του δανείου, ύψους !3.300, 
που έχει σuν(ιψει για την κατασκειιή υδατοδεξαμενής. Η κοινότητα είναι πολύ μικρή 

και σχεδόν όλοι οι κάτοικοι συνταξιούχοι με ελάχιστα εισοδήματα. Για τους λόγους 

αυτούς είναι αδύνατο να φορολογηθούν για την αποπληρωμή τοιι δανεtoυ. 

Kαλf:ίται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικά." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'λ' 707 που unol,ATjDqXf: από το Boνλεvτή εκλΟΥικιΊς πεοιφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lον""ου 1992. 

• 

'Ή κοινότητα Μαλιάς εγείρει αίτημα για επιχορήγηση των φυτοφαρμάκων και ... 
λιπασμάτων. των οπο(ων οι τιμές έχουν ανέβει σε βαθμό που είναι ασύμφορο οι 

κάτοικοι να σuνεχ(σoυν γα ασχολούνται με τη γεωργ(α. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μελετήσει to αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει τη Βουλή σχετικό." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'λ' 708 που \J1tol,lTjDqxe από το 80νλεντή εχλΟ"(ικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lονν,ου 1992. 

'Ή κοινότητα Δοράς εγεt.ρει αΙτημα για διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση του 

δρόμου από την κοινότητα μέχρι την εκκλησία Φωτολάμπουσας. Ήδη έχουν γίνει οι 
επιχωματώσεις και οι τοίχοι αντιστήριξης και υπολεΙΠονται περίπου 1.15.000 για να 
ολοκληρωθεί η κατασκευή του δρόμου. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη βουλή για το χρονοδιό

γραμμα υλοποίησης του έργου." 

Εοώτηση με αο. Σ'f'λ' 709 που υποβλήθηκε από το 80νλεvτή txί.οΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουνίον 1992. 

"Η Δορό εΥε!ρει αίτημα να σταλεί κq3ερνητιxό τραχτtρ στην χΟ\.νότητα για την 

αναμπέλωση 250 σκαλών. Η προθεσμία που έχει τεθεί από το ΣΑΠ λήγει στις 15 Auycrι>
στου, γι' αιπό επείγει η αποοτολή του τρακτέρ για εχρ!ζωση των αμπελιών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσε~ το αΙτημα της κοινότητας και να 

πληροφορήσει τη Βουλή σxετ~κά." 

• 
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~ Εοώ'tηση με 00. ΣΤ' Α' 710 που υ:n:oJ).ήθηκε από το Βουλευτή εχλοΥιχής πεοιφέΟΕιας; 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lοuvίο\! 1992. 

'Ή κo~νότητα Δοράς εγεΙρει αΙτημα για ευθυγράμμιση και ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Μούσερε - Δοράς - ΑρχιμανδρΙτας. Ο δρόμος αuτός χρησιμοποιεΙται από 
κατoΙκOUς πάρα πολλών χωριών και παραΤ1JρεΙται, παρά T1JV άσχημη κατάστασή 
ΤΟ\l, μεγάλη διέλευση τουριστών. Η κατασκευή του δρόμο\! αυτού θα συμβάλει στην 

αvά.ιττ'Uξη και αναζωογόνηση της ευρύτερης περιοχής και θα δημιουργήσει προυπο

θέσεις συγκράτησης των κατο(χων στα χωριό. τους. 

Γι' αυτό καλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλτ'ι για τα 
αχόλoUΘα: 

(α) Yπόρχouν μελέτες και κατασκευαστικά σχέδια για το δρόμο αυτό; 

(β) Αν όχι. προτίθεται η κυβέρνηση να προωθήσει τη βελτ!.ωσή του και με 

ποιο xρoνoδιάγραμμα;~ 

Εοώτηση με QO. ΣΤ'Α' 711 !το \! υποβλήθηκε από το Βοιιλειιτή εκλογικής πεοιφέοειας 

Λεμεσον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 ΙοιινΙοιι 1992. 

"Το χωρ~ό Πραστ~ό AUΔτjμoυ εγείρει αίτημα για παραχώρηOTl της χαλιτικης 

γης. έκτασης 80 αχαλών. που βρίσχεται στην περιοχιΊ του χωριού. γ~α να δ~αχωρι

στεί σε οικόπεδα που θα παραχωρηθούν σε άι-τορες οικογένιιες και νέα ζευγάρια που 

επιθυμούν να εΥκατασταθούν μόνιμα στην κοινότητα. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

πληρoφoρτjσει τη Boυλτj σχετικά." 

Εοώτ:ηση με αο. ΣΤΆ' 712 ποιι υποβ)"ήθηκε αΧό το Βου)"ευτή εΚ )"ΟΎικής πεοιψέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαη)"ίδη στις 18 lουνίουl992. 

"Το χωριό πραστιό AUΔτjμoυ, αλλά και άλλες κοινότητες στις οποίες οι 

• κάτοικοι ασχολούνται με την κτηνοτροφία. εγείρουν αίτημα για απαγόρευOTl της 
ΕισαγωΎ1'Ίς κρέατος από το εξωτερικό, γ~ατΙ δημιουργείται σοβαρό πρόβλημα στους 

κτηνοτρόφους ως προς τη διάθεOTl των ζώων τους. 

• 

• 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Boυλτj για τα μέτρα που προτίθεται να πόρει για την προστασΙΟ των 

ντόπιων κτηvoτρόφων και γενικότερα της κτηvoτροφίας. Μ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α ι 713 που υχοβ)"ήθηχε από το ΒοιιΙευτή εκ)"ογικής πεοιψέοειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη)"ίδη στις 18 lοuνίου 1992. 

''Το χωριό πραστιό Aυδτjμoυ εγείρει αίτημα για διευθέτηOTl σ..-τό τις αρμόδιες 
κUΒερνητ~κές υΠTJρεσΙες της μεταφοράς των παιδιών (δεκατριών) που πηγαίνουν στο 

νηπιαγωγείο της Α υδτjμoυ. Οι γονείς τους εργάζονται και αντιμετωπίζουν σοβαρό 

πρόβλημα με τη μεταφορά των παιδιών καθημερινά στο νηπιαγωγείο. 

Καλείτοι το αρμόδιο Yπouρyείo να εξετάσει το αίτημα της κοινό"ιητας και να 

ενημερώσει τη Boυλτj για τα μέτρα πο\! προτίθεται να πάρει για επίλυση του προβλή. 

ματος." 

Εοώτηση με αιΙ. ΣΊ'Α' 714 που ιιποβ)"ήθηκε από το Βου)"Ευτή Εκλογικής ΠΕοιψέοειας 
AEμEOO\J κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 10uνΙου 1992. 

"Το χωριό Πραστιό Αυδήμου εγείρει αίτημα για ένταξτj του στο σχέδιο 
παρoxτjς κιVΉτρων σε νέα ζευγάρια για παραμoVΉ στις κοινότητές τους. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το α(τημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικά. Μ 
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Ειιώτιιση με αιι. ΣΤΙΑ' 715 που ΙΙΤΙOβλιίθιpcε από το Βονλεν-c:ή ε)CλοΥιχής πεQιφέQειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 IO\JYiou 1992. 

"ΤΟ χωριό πρασnό Αυδήμου εytΙρει αίτημα για διαπλάτυνση των διατρήσεων 

που βρίσκονται στις περιοχές 'Πεuκερή' και 'Πανητζιά', οι οποίες, αφού εφοδια

στούν με τουρμπίνες, θα χρησψοποιηθούν yLO. σκοπούς άρδευσης. 
ΚαλεΙται το αρμόδι.ο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσΕΙ τη Βουλή oχttLxd.n 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 716 πα\! \JnojιAηeηxe από το Βουλευτή εχλοΥιχής IIfQIq:iQEIas 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη),ίδη στις 18 lOVyiO\l 1992. 

"Το χωριό Πραστιό Αυδήμου εγείρει αίτημα για ευθυγράμμιση και διαπλά

τυνΟll του δρόμου Αυδήμου - Πραστιού. Το αίτημα αυτό επαναλαμβάνεται από το 
1987 και, επειδή έχει μεγάλη σημασία για την κοινότητα αλλά χαι για την ευρυτερη 
περιοχή. καλείται το αρμόδιο YπoUΡyε(o να εντιμερώσει τη Βουλή αν έχουν ετοιμα
στεΙ κατασκευαστικά σχέδια ή άλλες μελέτες, καθώς και αν υπάρχει χρονοδιά
γραμμα εκτέλεσης του έργου αυτού." 

ΕQώ-.:ηση με αιι. Σ'fΆ' 717 ΠΟ\l \ιποj'Sλήθηχe από -.:0 Βο"λε,,-.:ή εχλΟΎ,κής πειιlφέιιεlας 
Λεμtσο\J κ. Ν-.:ίνο Μιχαη)"ίδη στις 18 lο"νίου 1992. 

ΒΗ Βάσα Κοιλανίου εγε[ρει αίτημα για επιχορήγηση των λεωφορε[ων της 

κοινότητας. ώστε να μπορέσουν να επαναρχίσουν τα δρομολόγιά .ους προς τη 
Λεμεσό. Λόγω του μικρού αριθμΟύ επιβατών, κανένα λεωφορείο σήμερα δε μετα
φέρει τους επιβάτες προς την πόλη, με αποτέλεσμα όσοι θέλουν να με.αβούν στη 
Λeμεσό να είναι υποχρεωμένοι να φθάνουν με τα πόδια δύο μίλια έξω από το χωριό, 

για να επιβιβαστούν σε διερχόμενα λεωφορεΙα. 

Ως μέτρο προσωρινής και άμεσης λύσης γίνεται εισήγηση γι.α χορήγηση προσω

ρινής άδειας σε λεωφορεία της κοινότητας Ομόδους να πηγαίνουν στην κοινότητα 
για μεταφορό των επιβατών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
πληροφορήσει τη Βουλή σχετικά." 

Εοώ-.:ηση με αιι. ΣΤ'Α' 718 που urtOj'S)"ήOTJXE από το Boυ).εvτή ΕΧ).ΟΎιχής ΠΕιιιφέΙΙΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lο\lνίο" 1992. 

'Ή κοινότητα Βάσας ΚοιλανΙου εγείρει ξανά αΙτημά της για ίδρυση περιφε
ρειακού γηροκομε[ου, 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Yπouργε(oυ επΙ του θέματος;" 

Ειιώτηση με αιι, ΣΤ'Α' 719 που υποβ)"ήθηχε από το Bo,,).εvτή [Χ).οΥιΧής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαη).ίδη στις 18 lουνίο" 1992. 

'Ή κοινότητα Βάσας ΚοιλανΙΟυ εγείρει αίτημα επαναφοράς του δικαιώματος 

φύτευσης αμπελιων σε όσους ε(χαν προηγουμένως αμπέλια τα οποία, λόγω εγκατά
λειψής τους. έχουν καταστραφεΙ 

παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 
και να πληροφορήσει τη Βουλή σχετικά." 

Εοώτηση με αιι. ΣΤ'Α' 720 που υποβλήθηχε από το Βο\l)"εuτή εΧ)"οΥιχής πεοlφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 louνίo" 1992. 

" Η κοινότητα Βάσας ΚοιλανΙου εγεΙρει αίτημα ε..-τιστροφής μέρους των εσόδων 

που κατακρατούνται ως ζυγιστικά στα εργοστάσια και σε κοινότητες που δεν έχουν 
Συμβούλια Βελτιωσεως. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 
εντιμερώσει τη Βουλή σχετιΧά." 

• 

• 

• 

• 



• 

, 

• 
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Εοώτηση με QQ. ΣΤ'Α' 721 που υποfl,λήθηχ (! από το Βουλευτή εκλογική; πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κo~ν6τητα Βάσας Koιλανίou εΥεί{ιει αίτημα για ασψ)λτόστρωση του δρόμου 
Βόοος Κοιλ<Μ<>υ - ΜαΜς. Ο δρόιιος αιπός θα "φβάλε. α'""jJOσισrlJ<ά στην ανά;πυξη της 
κοινότητας. γιαιί iιδτI χρησιμοποι.είται από αρκετούς τouρίστες και αποτελεΙ πρόq3αση 
;ψ>ς την Πάφο. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουΡΥε(Ο να εξετάσει το αίΤΤιμα της κοινότητας και να 
πληροφορήσει τη Βουλή σχεηκά." 

Εοώτ:ηση με αο. ΣΤ'Α' 722 που υποβλήθηκε από το ΒΟ"'ί..ειιτή εκλογικής πεQιφέQειας 

Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλ ίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα Βάσας Κοιλανίου, για κάλιιψη επειyouσων αναγκών της σε πόσφο 

νερό. τον Αύγουστο του 199 1 είχε συνάψει δάνειο. ύψους !9.000. για διάνοιξη 
διάΤQ1101lς στην περιοχή 'Μακρήδες'. Η κοινότητα ζητά από την κυβtρνηση να καλύψει 
τα 2/3 της δαπάνης. 

Καλe.ΙΤQΙ το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
πληροφορήσει τη Βουλή σχετικt'ι." 

εQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 723 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQεlας 
Λεμεσού )(. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ποταμιού εγείρει αίτημα για κατασκε.uή δρόμου ο οποίος να τη 
συνδέει με τον κίιρι.ο δρόμο Ομ6δους. Ο δρόμος αυτός, αν κατασκευαστεί , θα 
συμβόλει oτ1'jv ανόπτυξη Τ1'jς κοινόΤ1'jτας. γιατί κατά μήκος του θα ανεγερθο\ιν κατοι
κίες, ενώ θα μει.ωθεΙ σημαντικά και η α..-τόσταση που οι κάτοικοι θα πρέπει να 
διανίιουν με τα πόδια. για να φτάσουν στον κύριο δρόμο και να επιβιβαστο\ιν σε 
διερχόμενα λεωφορεία. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Y:rouργεtou στο αίτημα αυτό, δοθέντος όη 

είναι και το μόνο που η κοινότητα otrEI προς την κUΒΈρvrισrι;" 
εQώτηση με αο, ΣΤ'Α' 724 που unoJAήOφCI! wιό το Βουλειιτή εκλογικής πεQlφέQεlας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Άρσους εγείρει αίτημα για επέκταση της δLασωλήνωσης του 
αρδευτικοίι δικτίιου, ώστε αυτό να καλυψει και τα λίγα περιβόλLα που σήμερα δεν 
αρδεύονται , 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
εvrιμερώσει σχετικά τη Βουλή. ~ 

εQώτηση με αο, ΣΤ'Α' 725 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQεlας 
Λεμεσού κ , Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992, 

'Ή κοινότητα Άρσους εγείρει αίτημα για αυστηρότερο έλεγχο των φυτοφαρ
μt'ικων, Σύμφωνα με καταγγελίες και διαμαρτυρίες των κατοίκων, φάρμακα τα 

οποία αγόρασαν για .ην καταπολέμηση άγριων χόρτων αποδεΙχ.ηκε ότι δεν ήταν 
καθόλου αποτελεσματικά. 

Ποια είναι η θέση το\l αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος:" 

εQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 726 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοlφέοειας 
Λεμεσοίι κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα ΆρσOUς εγείρει το αίτημα να συμπεριληφθεί και αυτή στις 
περιοχές όπου προωθείται η εκρίζωση των αμ..-τελιών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργεto να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
εvrιμερώσει σχετικά τη Βουλή," 



3444 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 727 πον υΠΟΙΙλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφέ Ι;Ι Ειαι; 
AeμEOou Χ. Ντίνο ΜιχαηΗ6η στις 18 lου"ίου 1992. 

'Ή κοινότητα Άρσους tyt(ρει αίτημα για μεLωση της κoινonκ~ς της oυνtl.

σφοράς από το 1/3 στο 1/4. Οι κάτοικοι ΤΟ\l χωριού είναι στη μεγάλη τους πλειο

ψηφία ΣUVΤαξΙOύΧOI με μοναδικό εισόδημα τη σύνταξη που Ίους παρέχει το ΤαμεΙΟ 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 728 που νπ:ο&λήθηχ ε από το Βουλευτή εχλοΥιχής lΙΕο ιφέΟΕιας 
ΛεμεσοίΙ χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 l ouνίou 1992. 

'Ή κοινότητα ΆρσOUς, με σκοπό την αVΤψετώΠΙOη της ανομβρίας, προέβη με 
δικά της έξοδα στη σύνδΕση γεώτρησής της με το σύστημα νδατοπρομήθιιας του 
χωριού. 

ΕπειδτΊ 11 κυβέρνηση συμπαρίσταται οικονομικά στις κοινότητες που αναλαμ
βάνσυν την εκτέλεση έργων στα πλαLσια της πσλιτικής της για στΊ\ρ~η της νπαι.. 

θρον. η κσινότητα ΆρσoUς ζητεί την κάλνψη μέρονς των εξόδων της από τΟ' 

κράτος." 

E(lώ'tηση με o(l. ΣΤ'Α' 7:Ζ9 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλoγ~κής: πε(lιφέQειας: 
Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 199:Ζ . 

" Η κσινότητα ΆρσoUς εγείρει αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας ύψονς 

ί6.500. η σποιο. θα διατεθεί. για την ΠΕριτοίχιση δύο τεμαχΙWν γης τα σπσία η κσινό

τητα αγόρασε με σκσπό την επέκταση τσυ κσιμητηρίον. 

Πσια είναι η θέση τσυ αρμόδιου Υπσυργείσν επί τσν θέματος;" 

Ε(ιώτηση με 0.(1. ΣΤ'Α' 730 που υπo~λήθψ(ε από το Βουλευτή Εκλογικής ΠΕοιφέ(ι Ειας 
Λεμεσο" κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 199:Ζ. 

" Η κοινότητα Άρσους εγείρει αίτημα για περαιτέρω επέκταση του ηλεκτρικσύ 

δικτύου σε περισχές πσυ πρoσφtρoνται για σικισηκή ανάπτυξη . 

Για το σκσπό αυτό η κοινότητα έχει ήδη καταβάλει στην Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου ποσό ύψους r.s.500. Όμως η επέκταση που έγινε είναι πολύ περιορισμένη 
με αποτέλεσμα να ζητείται από αιτητές-ιδισκτητες κατσικιών η καταβολή μεγάλσυ 

πσσού. για να γίνει η σύνδεσή τσυς με το ηλΕΚτρικό δίκt\lO. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα πσυ 

προτίθεται να πάρει για την επίλυση τσυ προβλήματος." 

Εοώτηση με 00. ΣΤ'Α' 731 που υπo~λήθιpcε από το Βουλευτή εκλoγ~κής πε(l,ψέQΕιας 
Λεμεσού κ . Ντίνο M~xoηλίδη σης 18 Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα ΆρσσUς εγείρει αίτημα για απαλλοτρίωση ιδιωηκής γης η οποία 
θα διαχωριστεί σε οικόπεδα με σκσπό "f δοθούν σε άπορες σικογένει.ες. 

Καλείται τΟ' αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει τΟ' αίτημα της κσινότητας και να 

ενημερώσει τη βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί. του θέματος." 

Ε(ιώτηση με 0(1. ΣΤ'Α' 73:Ζ που υπo'λήθιpcε ωτό το Βουλευτή εχλογικής πεοιφέQειας 
Λεμεσο\ι κ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 18 (ουνΙου 199:Ζ. 

Μ Η κσινότητα Άρσσυς εγείρει αίτημα για βελτ(ωση του δρόμου Άρσους -
Τρόζενας . Γεροβάσας. 

Καλείται τΟ' αρμόδιο Υπσυργείο να εξετάσει Το' αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσε~ σχετ~κά τη Βσυλή." 

• 

, 



• 

, 
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Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 733 110" υΠΟΙΙλήθηχε από το Βουλευτή εχλοΥι,ι:ής ΠΕοιφέΟΕιας 
ΛεμεσοίΙ κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Άρσους εγείΡΕΙ αίΤl1μα για αντικατάσταση του κεντρικού 
αγωγού που μεταφέρει πόσιμο νερό στην κοινότητα. καθώς και για κατασκευή νέας 
υδατοδεξαμενής σε ψΤ)λότερο 01lμείο και με μεγαλύτερτι χωρητικότητα, ώστε να 
καλύπτονται όλες οι περιοχές του χωριον. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο YπoυρΎtίo να πληροφορήσει τη Boυλτj: 

(ο) θα επιδιωχθεί 11 exτέλεση του έργου και., αν w.ι. με βάστ] ποιο χρoνoδt.άyQαμμα 

(β) Πόσο θα κοστίσΕΙ το έργο αυτό και ποια θα είναι η συνεισφορά της 
κοινότητας στο συνολικό κόστoς;~ 

Εοώτηση με σο. ΣΤ'Α' 734 που υποΙΙλήθηχε από το Βοuλwτή εχλοΥικής :π:εοιφέΟΕιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 fouvio\J 1992. 

'Ή κοινότητα Άρσους εγείρει αΙτημα για βελτίωση του δρόμου Μαλιάς -
ΆρσOUς - ΑγΙΟυ Νικολάου. 

Σύμφωνα με τις αρχές τrις κοινότητας, ο δρόμος αυτός είνα~ ζωτικής σrιμασι.aς 

για το χωριό, αλλά, παρά το γεγονός ότι στον προυπολογιομό Αναπτύξεως του 
1989 περιλαμβανόταν σχετικό ποσό ύψους .f:IOO.ooo, δε δαπανήθηκε οποιοδήποτε 
ποσό για τη βελτίωσή του. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο YΠOuρΓΕΙO να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) fLO ποιους λόγους καθυστερεί η ε.ίτανέναρξη των εργασιών βελτLωσης 
του δρόμου; 

(β) Πότε προγραμματιζεται να αρχίσουν οι σχετικές ερyασίες;~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 73S που υποβλήθηκε από το ΒονλΊ:uτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο'; κ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη σης 18 IO\Jyio\J 1992. 

'Ή κοινότητα Επισκοπής εγειeει αίτημα για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης σε 

δρόμο στην τουρκοκυπριαχή σuνoιx{α που έχει καταστεΙ ετοψ.όρροπος και ως ΕΚ τούτου 
επικίνδυνος για την ασφάλεl.O. των δι.ερχoμtνων. Σύμφωνα μι εχτΙμτιστι της επαρ
χιακής Διοίκησης Λεμεσού. απαιτείται για το σκοπό αυτό ποσό ύψους !.35.000 
περl.πoυ. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενrιμερώσει σχετικά τη Βουλή. R 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 736 που \Jποβλήβηχε από το ΒΟ\Jλεuτή εκλογικής πεοιφέοεlας 

Λεμεσο\ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Επισκοπής εγείρει αίτημα "y1.O. αποπεράτωση του κοινοτικού 
γηπέδου με την κατασκευή κερκ!.δων και αποδυτηρίων, την επι.διόρθωση του αγωνι

στικού χώρου κ.ά. Σύμφωνα με εκτίμηση των αρμοδίων, χρειάζεται για το σκοπό 
αυτό ποσό ύψους (20.000 περίπου. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινό'ιητας και να 
ενrιμερώσει σχετικά τη Βουλή. R 

Εοώτηση με clO. ΣΤ'Α' 737 που \JJI~lήOΗXE από το ΒΟ\Jλευτή ΕΚλογικής πεοlφέοειας; 
Λεμεσο\ι κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 lουν,ου 1992. 

RH κοινότητα Επισκοπής εγειeει αίτημα Υι.α εκτέλεση των απαραίτητων έργων 
υποδομής (πεζοδρομίων, αντUΤλημμυρικών έργων κ.ά.) στους επτά συνοικισμούς 

αυτοστέγασης που βρίσκονται στην κoινότrιτα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπονργείο να εξετάσει το αΙτrιμα της κοινότητας και να 
ενrιμερώσει σχετικά τη Βουλή." 
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Εοώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 738 που \/πο8).ήβηχε από το Βουλευτή εχΑοΥικής ΤΙΕοιφέΟΣιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Επισκοπής εγεΙρει αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

ΑγΙο" ΕρμΟΥένους, ο οποίος οδηγεί προς την παραλία και χρησιμοποιείται από 

χιλιάδες αυτοκίνητα. ιδίως το καλοκαίρι. γιατί από ης σκόνες προκαλούνται τερά

στιες ζημιές σε δέντρα και φuτείες που βρίσκονται στην περιοχή. 

Επειδή ο δρόμος βρίσκεται μέσα στα όρια των βρετανικών βάσεων, καλείται το 

αρμόδLO Yπo"ιnεΙO να συνεννοηθεί για το θέμα αυτό με τις αρχές των βρετονικών 

βάσεων και να ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτησll με <l(l. ΣΤΆ' 739 nO\l \ιπο8λήθηκε από το Bo"λεuτή εκλογικής πεοlφέΟΕιας 
Λεμεσού χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη σης 18 Io\lvio\l1992. 

'Ή κοινότητα Επισκοπής εγείρει αίτημα ΎΙΟ εγγραφή ως δημόσιων των δρόμων 

που βρίσκovτα~ ο' αυτή με σκοπό να διευκoλυν60iιν οι eνδ~αφερόμενοι που επ~θυ· 

μοirv να ανεγείρουν κατo~κ(ες. 

ΚαλεΕται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Boυλτl." 

Εοώ1:ηση με αο, ΣΤ'Α' 740 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 18 lουνίο\! 1992. 

ΜΗ κοινότητα E.ίτισκoπτlς εγείΡΗ αΙτημα γι.α δημιουργία κτηνοτροφικής 

περιoχτlς. ώστε να μεταφερθoiιν σ' αυτή τα υποστατικά που βρίσκονται μέσα ή πολύ 

κοντά στην κατοικημένη περιοχή, καθώς και αρκετά υποστατικά που βρΙσκονται 

ακόμη και μέσα στην κοινότητα. με αποτέλεσμα να εκπέμπονται δυσοσμί.ες και να 

δημιουργούνται εστί.ες μόλυνσης και μικροβίων. 

ΚαλεΙται .0 αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Boυλτl για τα μέτρα που 

προτίθεται να πάρει για την επίλυση του πιο πάνω προβλήματος." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 741 που υπo~λήθηκε από '10 Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ, Ντίνο Μιχαηλιδη στις 18 lουνίο\! 1992. 

"Η κοινότητα Επισκοπής εγείρει αίτημα για ανέγερση νέου περιφερειακού 

γυμνασίου που να περιλαμβάνει και λuκειαχό κύκλο μαθημάτων. Το υφι.στόμενο 

κτίριο είναι ανεπαρκές και δε διαθέτει κατάλληλους χώρους και αίθουσες. 

Καλεί:l::ιι το αρμόδιο Υπουργεί.ο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας κα~ να 

ενημερώσει σχετικά τη Boυλή.~ 

Εοώ1:ηση με αο. ΣΤ'Α' 742 πο\! υπo~λήθηκε από '10 Βουλευτη εκλογικής πε"ιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

"Στην χοινότητα Επισκοπής έχουν διαχωρι.στεΙ σε χαλΙτικη γη 42 νέα οικόπεδα 
τα οποία θα παραχωρηθούν σε άπορες οικογένειες. Για να προχωρησει όμως τι 

σχετική διαδικασία, θα πρέπει να γίνουν τα απαραίτητα έργα υποδομής, δηλ. να 

κατασκευαστούν δρόμοι και πεζοδρόμια και να παρασχεθεί νερό και ηλεκτρικό 

ρεUμα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληρoφoΡτlσει τη Boυλτl ποιο εί.ναι το 

χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης των πιο πάνω απαραίτητων έργων υποδοι.ιής." 

• 

, 



• 
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E~ώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 743 Χου υπotιλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 18 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Επισκοπής ζητεί ο νέος δρόμος Λεμεσού· Πάφου να μετατοπι.

στεί κατά ένα χιλιόμετρο βορειότερα από το σημείο στο οποίο σχεδιάστηκε να γΙνει , 
γιατ ί τι περιοχή αυτή ιΙναι η μόνη που μπορεί να αναπτυχθεί οικιστικά. αφού νότια 

βρίσκονται οι βρετανικές βόσεις, δυτικά υπάρχει χαλΙτικη γη και ανατολικά υπάρ
χουν αρχαιότητες. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότηtας και να 

πλl1ροφορησει τη Βουλή γLα ποιους λόγους η κυβέρνηση επιμένει στη σημερινή 

πορεια του δρόμου. δεδομένον μάλιστα ότι οι αρχές της κοινότητας ισχυρ(ζΟvtΟΙ 

ότι, αν μετατοπιστεί η όδευση του δρόμου κατά ένα χιλιόμετρο βορειότερα. το έργο 

θα κοστΙσει λιγότερα χρήματα." 

Εοώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 744 ποιι ιιποβλήθηχε από το Βοιιlειιτή εκΙοΥι)Cής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lουνίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Φοινικαριών εγείρει αί.τημα για αύξηση της ποσότητας του 

νερού που της παρέχεται για σκοπούς άρδευσης, γιατί: 

(α) Αν και η Κοινότητα βρίσκεται πλησίον του φράκτη, αρκετά δέντρα 

κινδυνεύουν να καταστραφούν λόγω έλλειψης νερού. 

(β) Πρέ.οίΕι να αρδεύεται περισσότερη γεωργική γη. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει σχετικά τη Βουλή. ~ 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤΆ' 745 ποιι υποβλήθηκε από το Βουlευ'tή εκλογιχήι; ΠΕοιφέοειας: 
Λεμεσού χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Φοινικαριών εγείρει αίτημα για επιστροφτ; στους ιδιοκtΊiτες 
τους των κτημάτων που είχαν απαλλοτριωθεί το 1986, για να κατασκευαστεί το 

φράγμα Γερμαοόγειας, τα οπο(α όμως δεν έχουν χρησψοποιηθεΙ για το σκοπό αυτό. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινόΤ7lτας και να 
ενημερώσει σχετικά τη Βουλή. ~ 

EQώτηση με (lQ. ΣΤΆ' 746 που υπ~λήβηχε από 'tO Βουλευτή εκλογιχής πεοιφέΟΕιας 
Λεμεσού κ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 2S ΙουνΙου 1992. 

'Ή κοινότητα Φασούλας εγεΙρει αίτημα για συνέχιση των εργασιών διαπλά

τυνσης του δρόμου Μέσα Γειτονιάς - Φασούλας η οπο{α, σνμφωνα με τις εκτιμήσεις 

των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών, θα κοστίσει ί200.(ΧΧ>' 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για το ακριβtς χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του έργου." 

Εοώτηση με UQ. ΣΤΆ' 747 που υπoOλqθιptε από το Βουιευτή εκΙοΥιχής πtQιφέΟfιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

"Η κοινότητα ΦcισOύλας εγείρει αίτημα για μεταφορά σ' αυτή πόσιμου νερού 

από t1jV Π1jΥή ΑγΙας Παρασκευής ή για ένταξή της στο σύστημα υδατοπρομήθει.ας 
Λεμεσού. γιατί αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα έλλειψης νερού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει τα αιτήματα Τ1jς κοινότητας και 

να ενημερώσει τη Βουλή για τις ενέργειες στις οποίες θα προβεί με στόχο την 

επο.υση του πιο πάνω προβλήματος." 

• 

, 
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Εοώτηση με «(Ι. ΣΤΆ' 748 ποτι ιIπoΙSλήθΗXε από το 8o\1λεvι:ή tχλoyιχής :rτει"φέOειας 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο Μιχα.ηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992 . 

• 
'Ή κοινότητα Φασούλας είχε ζητήσει την ΕΎΥραφή αγροτιχο':' δρόμο'\) ως δημό· 

OLO\l, αποστέλλοντας κοι όλες τις υπoγραφtς των Επηρεαζόμενων ιδιοκτητών στην 
αρμόδια αρχή, αλλά για ανεξήγητους λόγους οι υπογραφές της έχουν ζητηθεί 

εκ νέου. με αποτέλεσμα να δημιουργούνται για την κοινότητα σοβαρό διαδικαστικά 
προβλήματα. 

Καλεί.ται το αρμόδιο YΠOιIQΎtΙO να εξετάσει σε ποιο στάδιο βQίσχεται 10 θέμα 
αυτό και να ενημερώσει σχετικά τη Βουλή. Μ 

Εοώτηση με «". ΣΤ'Α' 749 ΠΟ\! νπ~λήθηxε αΧό 1:0 βουλευτή ΕΧ).οΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 25 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Φασούλας εΥε[ρει αΙτημα για εγγραφή ως δημόσιου δρόμου που 

βρΙσκεται στο κέντρο του χωριο". παραπλεύρως του οποίου υπάρχουν κατοικίες. οι 

ιδιοκτήτες των οποίων δεν μπoρoUΝ να ης περιφράξουν. γιατί δε γνωρίζουν τα 
σύνορά τους. EJttOll; παρουσιάζονται σοβαρά προβληματα λόγω έλλειψης οδικού 
φωτι.σμού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα Τllς κοινότητας και να 
ενημερώσει σχετικά τη Βσυλή." 

ΕQώτηση με αQ. Σ'f'A' 750 που υπo~λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφf:Qειας 
Λεμεσoiι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

"Η κοινόΤllτα Φασο"λας εγείρει αίτημα για τοποθέττιση ειδικής κεραίας σε 

περιοχή του χωριο". ώστε να επιλυθεί το πρόβλημα της μη ικανοποιητικής τηλεο

πτικής λήψης που αντιμετωπίζει. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

EQώτηση με αο. Σ'f'A' 751 που νπo~λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέQειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

"Η κοινότητα Aκρoίινtας εγεl.ρη αίτημα για διαπλάτυνση του δρόμου από το 

φράκτη Γερμασόγειας μέχρι την κοινότητα. γιατί λόγω των συνεχών στροφών και 

του μικρού πλάτους του είναι πολύ επικίνδυνος για την ασφάλεια των διερχόμενων 

οχημάτων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμμα

τίζεται να γίνει το έργο αυτό." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 752 που υπo~λήθηχε από το Βουλευτή εχλογιχής nΈQιφέQειας 
Λεμεσoiι κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lουviου 1992. 

'Ή κοινότητα Ακρούντας υποβάλλει προς tllV κυβέρνηση το αίτημα να 

υλοποιήσει την υπόσχεση που έδωσε σχετικό με την επωτροφη του ενός τρίτου της 

σννολικής δαπάνης ύψους .t42.QOO που η XOLYόtlltQ κατέβαλε για το έργο υδατοπρο
μήθειας που έγινε το 1982. Ήδη η κοινότητα έχει εισπράξει το ποσό των L4.500. 
όμως στη συνέχεια η Επαρχι.ακή Διοίκηση Λεμεσού πληροφόρησε τη χωριηκή αρχή 

ότι δε θα επιστραφεί το υπόλοιπο ποσό. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της 

κuβtρνησης επί του θέματος." 

, 



• 

• 

• 
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EQώ1:ηση με σο. ΣΤΆ' 753 πον υΠΟΙΙλήθηκε από το Βουλευτή εχλO"f ιχής πεοιφέοειας • 
Λεμεσον χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα AΚΡO'ύνtας εγείρει αίτημα για αντικατάσταση των αγωγών του 

αρδευηκού δικτUoυ ΠΟ\l βρΙοχεται στην περιοχή του αναδασμού. γιατί λόγω της 

φθορΔς που έχουν υποστεΙ παρατηρεΙται μεγάλη απώλεια νερού, ενώ καθημερινά 
πρέπει να Ύίνονται επιδιορθώσεις. 

ΚαλεΙται 10 αρμόδιο ΥΠΟυρΥεί.ο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
Εvt]μερώσει σχεn?l-ά τη Βουλή." 

Eoώ"Cηση με «ο. ΣΤ'Α' 754 nO\l \lΠOβλήf!ηκε από το Βο\lλεντή εχλοΥιχής ΠΕοιφέΟΕιας 

Λεμεσoiι Χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα Αχρούντας !;ητε[ από την κυβιρνηση να μην αυξήσει την τιμή του 

νεροίι στα 6 σεντ τον "tόνο, γιατί χάη τέτοιο θα vτιδεινώσει την ήδη άσχημη oικoνo~ 
μική κατάσταση στην ΟΠΟ(Ο βρίοχονται οι γεωρΥΟι. ΕπΙσης. διαφωνεί με την επιβολή 

φορολογίας ύψους ίl,50 ·τη σκάλα στα κτηματα που βρίσκoντα~ μtσα στην περιοχή 

του αναδασμού. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

EQόnηση με αο. Σ'f 'A ' 755 ΠΟ" W10ΙΗ.ήθqxε από το Β01lλευτή εχλογικής ΠΕοιφέΟΕιας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχα.ηλίδη στις 25 lou"' 01l1992. 

~ H κοινότητα Aκρoίtvtας εγείeει αίτημα για αναθεώρηστι των συντελεστών 
δόμηστις στις περιοχές του αναδασμου και του φράκτη. 

Συγκεκριμένα, στην περιοχή του αναδασμού, όπου ο σuvτελε.στής δόμηστις 

ήταν ΠΡOf\ΎOυμένως 60% και στη συνtχεια έγινε 5%, ζητεί.ται να γίνει τουλάχιστον 

15%, ενώ στην περιοχή του φρQxτη a..-τό 5% που είναι σήμερα ζητείται να γίνtι 15%. 

Καλείται το αρμόδιο YnouqyEίo να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή. Μ 

Εοώτηση με αο . Σ'f'A ' 756 πο" "ΠΟβλήθηκε από το Βουλε1lτή εκλογικής ΠΕοιφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 louviou 1992. 

"Στην κοινότητα Άλασσας έχουν ανεγερθεί 17 κατοικίες, των οπο!.ων το πίσω 
μέρος, λόγω της κλίστις του εΜφους της περιοχής, tχH απόσταστι a..-τό το έδαφος 

ύψους μέχρι και 6 μέτρα. Γι' αυτό ζητείται η ανtyερστι σκάλας από μπετόν για 

λόγους ασφαλείας, αλλά και για να εξασφαλιστεί η λειτουργικότητα των κατοικιών 

αυτών. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο . Σ'f'A ' 757 :πο" υπ~).ήθηxε από το 80υλεντή Εκλογικής :πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Άλασσας εγείρει αίτημα για αντικατάσταση των ηλιακών θερμο

σιφώνων που έχουν τοποθετηΟεί στις κατοικίες του χωριού. 

Σύμφωνα με καταγγελLες της χωριτικής αρχής αλλά και κατοίκων της κοινό· 

τητας , οι θερμoσΙφωνtς που έχουν τοποθετηθεί είναι ελαττωματικοί , με απσιέλεσμα 

να μην υπάρχει ζεστό νερό ο"τε και σε θερμοκρασία 40 βαθμών Κελσίου. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Yπouρ-yείo να εξετάσει το πιο πάνω αίτημα της 

κοινότητας σε συνδυασμό με τις καταγγελίες ότι έχουν τοποθετηθεί θερμοσίφωνες 

ψπινότεροι από εκείνους για τους οποίους η κυβέρνηστι έχει πληρώσει." 
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Εοώτηοη με αο. Π'Α' 758 πο\! urιοΒλήθηχl! από το 8o\lλεvrή εχλΟΥιχής περιφέρειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S louνίo\J 1992. 

'Ή κοινότητα Άλασσας εγειρε~ αίτημα Υι.α ανέγερση νέας εκχλησΙας, αφού 

ληφθούν υπόψη οι μελλονnΧές ανάΥχες της κοινότητας λόγω επέκτασής της και 

αύξησης του πληθυσμού της. Η υφιστάμενη λυόμενη εκκλησία, λόγω των ζημιών που 

έχει υποστεί και λόγω του μικρού μεγέθους ττις. δεν εξυπηρετεί ακόμη και σήμερα 

την κοινότητα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίΤllμα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη 80υ).η." 

Ερώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 759 που υποllλήθηχε από το Βουλευτή εχλΟΥιχής :Π:ΕQιφf:ρtιας 
Λεμεσού Χ. Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 25 lοuνίοu 1992. 

'Ή κοινότητα Άλασσας εγεΙΡη αίτημα για ανταλλαγή των χτημάτων πο" 

εφάπτονται του φράκτη με χαλΙτικη γη που βρίσxετα~ στην περιοχή. 

KαλεΙτα~ το αρμόδιο Υπουργε(ο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 

ενημερωσει σχετικά τη Βουλή." 

ΕQώτηση με QQ, ΣΤ'Α' 760 ποιι ιιποβλήθιικε από το Βοuλwτή εκλΟΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lοuνίο\l 1992, 

'Ή κοινότητα Άλασσας εΥεΙΡει αίτημα για επέχταστι της οικισηκής ζώνης 

βόρεια του χωριού, γιατί αυτή είναι και η μόνη περιοχή που διαθέτει γη κατάλληλη 

για ανέγερση κατοικιών. 

Ποια είναι 11 θέση του αρμόδιου Υπουργείου επί του θέματος:" 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Α' 761 ΠΟ\l ιιποβλήθηκε από το Βοιιλειιτ:ή εκλογιχής nΕοlφέQειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχσηλίδιι στις 2S lου",ο\l 1992. 

"Η κοινότητα Άλαοσας εγε[ρε~ αίτημα για ασφαλτόστρωση των δρόμων του 

χωριού οι οποίοι είναι όλοι χωμάτινοι με α..--τοτέλεσμα καθημερινά όλα τα σπίτια να 

γεμΙζουν με σκόνες. 

Αν χαι είχε δοθεί η υπόσχεση ότι οι εργασίες θα ξεκινούσαν τον περασμένο 

Ιανουάριο, δεν υπήρξε μέχρι τώρα καμιά ένδειξη ότι πρόκειται να ξεκινήσουν 

σύντομα. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργε(ο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας 

και να ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

ΕQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 762 ποιι υποβλήθηχε από το Βοιιλειιτή εχλογιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lοιινίο\l 1992. . 

"Η κοινότητα Άλασσας εγείρει αίτημα για κατασκευή αρδευτικού δικτύου σε 

αντικατάσταση εκείνου που έχει καταστραφεί μέσα στην περιοχή που καλύπτει ο 

φράκτης. Αν και εκείνο το αρδευτικό δίκτυο είχε καλυφθεί οικονομικά αποχλει· 

σηκό a.--τό την κοινότητα. η κ\!βtρνηση δεν έδωσε καμιά αποζημίωση. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημιρώσει σχε-ι:ικά τη Βουλή." 

Εοώ-ι:ηση μι αο. ΣΤ'Α' 763 που υποβλήθηκε από το Boυλεuτή εχλογικής πε(!ιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλιδη στις 25 lο\lνίοu 1992. 

'Ή κοινότητα Άλασσας εγείρει αίτημα για επίσπευση της διαδικασίας που 

απαιτείται για την ανέγερση 18 κατοικιών που έχουν εγχριθεί. 

• 

• 



• 

• 
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Επίσης, ζητά να εκδoθoUν τίτλοι ιδιοκτησίας για τις κατοικίες που έχουν ήδη 
ανεγερθεί, ώστε οι ιδιοκτήτες τους να μπορούν να τις υποθηκεUoυν για παροχή 

δανείων ή να τις χρησιμοποιούν για άλλους σκοπούς. 

Γι' αντό χαλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει "(τ) Βουλή: 

(α) Πότε θα αρχίσουν οι εργασΙΙς για την ανtyερση των 18 κατοικιών που 
έχουν εγκριθεΙ 

(β) Πότε θα εκδοθούν οι τίτλοι ιδιοκτησίας για ης κατοικίες που έχουν τ\δη 
ανεγερθεί;" 

ΕQώτηση με C1Q. ΣΤ'Α' 764 που \Jno~lήOηχt: α::ιό το Βουλευτή εχλοΥlχής περιφέοειας; 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lοννίοu 1992. 

ϊο Φεβρουάριο του 1986 οι Άγγλοι δημιούργησαν γύρω από την κοινότητα 
Ακρωτηρίου μια μεγάλη σε έκταση περιοχή (ζώντι) μέσα στην οποία απαγόρευσαν 

στους χατοίκους να ανεγείρουν κατοικίες. 

ΟΙ κάτοικοι της κοινότητας διαμαρτύρονται έντονα γ~α την Eνέργε~α αυτή κα~ 

ζητούν από την κυβέρνηση να επι.ζητήσE~ συνάντηση με αξιωματούχους των 

βρετανικών βάσεων, ώστε μέσω διαπραγματεύσεων να. επιτευχθεί η άρση της 

απαγόρευσης αυτής. 

Καλείται το αρμόδιο YΠOυργtLo να ενημερώσει τη Βουλή για τις ενέργειες στις 

oπoLες θα προβεΙ με στόχο να επιλυθεί το πιο πόνω πρόβλημα." 

Εοώτηση με Ct(l. ΣΤ'Α' 765 ttO\l \ιποβλήθηκε από το Βο\lλε\lτή εκλογικής περιφέQειας 
Λεμεσο'; κ . Ντίνο Μιχ«ηλί6η στις 25 lo\lνίoυ1992 . 

"Η κοινότητα Ακρωτηρίου εγείρει αίτημα για επίσπευση των εργασιών που 

απαιτούνται για Ίον αναδασμό. καθώς και των διαδικασιών για Ίην καταβολή 

αποζημιώσεων για τις απαλλΟΊριώσεις που έχουν γίνει. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετόσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικό τη Βουλή." 

Ερώτηση με αρ. tt'A' 766 ttO\l υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλΟΎικής πεQιφέQειας 
ΛεμεσΟ\J κ. Ντίνο Μιχαηλί6η στις 25 Ιουνίου 1992. 

"Η κοινότητα Ακρωτηρίου ζητεί αι'ιό την κιιβέρνηση να ασκήσει την επιρροή 

της προς τις αρχές των βρετανικών βάσεων, ώστε: 

(α) να επανέλθει το καθεστώς που ίσχυε για το ψάρεμα πριν από τις 

31.12.1990καl 

(β) να επιτραπεί το κυνήγι, το οποίο έχει απαγορευθεί εντελώς. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργε[ο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικό τη Βουλή." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 767 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εχλΟ'1ικής περιφέοειας 
Λεμεσοu κ. ΝτΙνο Μιχαηλί6η στις 25 louvio\l1992. 

'Ή κοινότητα Ακρωτηρίου ζητεί από την κυβέρνηση να επιδιώξει μέσω 

δια..,ραγματεύσεων με τις αρχές των βρετανικών βάσεων την καταβολή και από 

αυτές εισφορό.ς για αναπτυξιακά έργα που γίνονται μέσα στο χωριό. δεδομένου ότι 

και οι βάσεις εξυπηρετούνται α.ι"tό αυτά . 

Καλείται το αρμόδιο YΠOuρytΙO να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 
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ΕQώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 768 πο\! \ιποβλήθηχε από το Βοιιλειιτή ε)C ).οΥιχής ΠΕQιφέQειας 

Λεμεσο" κ. . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lovνίou 1992. 

" Η κοινότητα Ακρωττιρίου εγείρει αίτημα για νέα επίστρωση με άσφαλτο του 
δρόμου Ίίιρω από την περι.οχτΊ 'Λειβόδι'. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 
εντιμερωσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 769 πο\! νΠΟΡλήθφι:ε από το Boυ),εvτή εκλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Iouviou 1992. 

'Ή κοινότητα Ακρωτηρίου ζητά από την κυβέΡVΤΙση να παρέμβει , ώστε η χωρι

τική αρχή να δικαι.ούται να επι.βάλλει επαγγελματικό φόρο στους Κυπρίους που 

εργάζονται στις βρετανικές βό:σεις. 

Καλείται το αρμόδιο YΠO\IQΎείo να εξετάσει το αίτημα της χοινότηtας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τις ενέργειες στις οποιες θα προβεί για την ικανοποίησή 
του." 

Εοώτηση με UQ. ΣΤΆ' 770 που υπo~λήθηxε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσοίι )(. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

"Η κo~νότητα Ακρωτηρίου ζητά α .. τό την κυβέρνηση να επιδιώξει με τις αρχές 

των βρετανικών βάσεων τη μετατόπιση νοτιότερα του αεροδιάδρομου που χρησιμο
ΠOLOW σήμερα τα αεροπλάνα. ώστε να μειωθεί ο θόρυβος που προκαλούν και ο 

οποίος ταλαιπωρεί τους κατοίκους του χωρι.ού. 

Καλείται το αρμόδLO Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή. " 

Εοώτιιση με αο, ΣΤ'Α' 771 που υποΟί.ήβηχε από το Boυλεuτή εκλογι)(ής πεοlφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα Ακρωτηρίου εγείρει αίτημα για μείωση της κοινοτικής της συνει.

σφοράς από το 1{2 στο 1/4. Τα έσοδα της κοινότητας ύστερα από το κλείσιμο του 

'Μερρά' έχουν μειωθεΙ 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας χαι να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

EQώτηση με αο, ΣΤΆ' 772 που υπo~λήθηxε από το Boυλnιτή Dtί.ογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσοίι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

'Ή κo~νότητα Ακρωτηρίου εγείρει αίΤl1μα για επΙσπευσl1 των εργασιών διαχω

ρισμού 45 οιχοπέδων, γ ιατ ί λόγω Τl1ς καθυστέΡl1σης που σημε~ώνεται αρκετοί ενδ~α
φερόμενοι και κυρίως νέα ζευγάρια προτίθενται να την εγκαταλείψΟυν. 

Καλείται' το αρμόδιο Yπo1JQΎείo να εξετάσει το αίτημα Τl1ς κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

EQώτηση με «ο. ΣΤΆ' 773 που υπo~λήθηxε από το Βο\lλευτή εκλογικής πεοlφέοεια; 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

" Η κοινότητα Ακρωτηρίου εγείρει αΙΤl1μα για δl1μιουργία κτηνοτροφικής 

περιοχής στο δάσος Ακρωτηρίου. που είναι και ο παραδοσιακός βοσκότοπος to'U 
χωριού, 

Καλείται το αρμόδLO Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή," 

• 

, 



, 

• 

• 
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EQιMηoq με UQ. ΣΤΆ' 774 που υποllλήθηχl! από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕQιφέQΕιας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 15 louνiou 1991. 

'Ή κo~ν6τητα Ακρωτηρ(ο" ζητεί την παρέμβαση της κυβέρνησης, ώστε οι αρχές 

των βρετανικών βάσεων να απαγορεύσουν στα μικρά λεωqχ:ιρεΙO TO\l στρατού να 

μεταφέρουν Άγγλους με πολιτικά ρoiιχα στην πόλη και στο χωριό. γιατί mηρεάζο
ντοι τα 10 ταξί 10υ χωριού. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει 10 ο(τημα της κοινότητας και να 
ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

ΕQώ'Σηση με αι;ι. ΣΤΆ' 775 που υn:οllλήθηκε από το Βοuλευτή εκλογικής πεQιφέQΕιας 

Λεμεσο\ι κ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S IO\JYiou 1992. 

~H κοινότητα Τραχων(ου εγείρει αΙτημα για αντικατάσταση "[ων αΥοηών 

UδρεUΣΤΙς της κοινότητας. γιατί έχει διαπιστωθεί ότι λόγω της φθοράς που αυτοί 
tXO\1V unOO"ttt ΤΟ νερό έχει μOλUΝΘεί. Για την αντιμετώπι.ση της κατάστασης αυτής 

γί.νετα ~ καθημερινό: χλωρίωση του νερού, αλλό παρ' όλ' αυτά εξακολουθεί. να 
υπάρχει σοβαρός κί.νδυνος για την υγεια των κατοίκων. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Πότε προγραμματ [ζει η κυβέρνηση να αντικαταστήσει τους αγωγoUς; 

(β) ΤΟ πόσιμο νερό ττις κοινότητας είναι απόλυτα απαλλαγμένο από ουσίες 
που πιθανόν να προκαλούν προβλήματα στην UΓΕια των κατοίκων;" 

Εllώτηση με αο. ΣΤΆ' 776 που υπ06λήθηκε από το Βο\lλε\lτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lο\lνίο\l 1992. 

"Επειδή τα διαθέσιμα οικόπεδα otτιν κοινόττιτα Τραχωνίου δεν αρκούν για να 
καλύψουν τις ανάΥχες όλων των κατοίκων, υποβάλλεται προς την κυβέρνηση αίττιμα 
για οικοπεδοποίηση γεωργικής γης πο" βρίσκεται σττιν περιοχή και που, σύμφωνα 

με εκτιμησεις, μπορεί να διαχωριστεί σε 150 οικόπεδα τα oπoία,.μ~Ι με τα ήδτι 
υπάρχοντα. θα ικανοποιήσουν όλους τους δικαιούχους. 

Ποια είναι η θέση ττις κυβέρνησης επΙ του θέματος;" 

Εοώτηση με αll. ΣΤ'Α' 777 που υΠΟΡλήθηκε από το Bo\lAeuτi) εΧλοΥικής: ΠΕllιφέοειας: 

Λεμεσού χ . Ντίνο Μιιαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Τραχωνίου εγειρει αίττιμα για txδoση τίτλων ιδιοκτησ[ας όσον 

αφορά τα οικόπεδα που έχουν δοθεί οε δικαιούχους. ώστε να μ.ίίOQO\ιν οι κάτοχοΙ 

τους να τα υποθτιχεύουν για σκοπούς παροχής δανείων ή για οποιοδήποτε άλλο 

σκοπό. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Για ποιους λόγους καθυστερεί τι έκδοση των τίτλων; 

(β) Πότε προγραμματ(ζεται τελικό: να εκδοθούν οι τίτλοι ιδ ιοχτησιας και να 

δοθούν στους δικαιούχους των οικοπέδων;" 

Εllώτηση με αο. ΣΤΆ' 778 που υπο6λήθηκε από το Βουλευτή εΧλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσοίι χ . Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 10\lyiotI 1992. 

'Ή χοινότητα Τραχωνloυ εγε(ρει αίτημα για μεταφορά Τ)λεχτρισμού στις 27 κτηνο.. 
τροφι.χές μονάδες που βρ{σxovται στην περιοχή. Ήδη τι χοιν6τητα έχει καταβόλει για το 

σκοπό αυτό στην E..-ταρχι.axή Δι.οικηση Λψf:σo\ι το ποσό των 0.050. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει ττι Βουλή για τα μέτρα που 

προτίθεται να πάρει . ώστε να επισπευσθεί τι μεταφορά τιλικτρικο\ι ρεύματος στην 
περιοχή." 
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Εοώτηση με αο. ΣΤΙΑ' 779 1'IO\J υποj}λήθηχt από '10 ΒουλΕυτή εκλογικής ΠΕοιφέ:οειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lουνίου 1992. 

'Ή κοινόΤ1}τα Σανt.δας εγεΙρει αΙτημα για ασφαλτόστρωση 1:0" δρόμο\! από _ην 
Π«ν«γΙα του Γλωσσά μέχρι τη ΣανΙδα. 

Ο δρόμος αυτός συνδέει δύο μεγάλες αγροτικές περιοχές, χοι αν ασφαλτο. 

στρωθεΙ, θα διευκoλίtνει αρκετές κοινότητες στις προσπάθειες 1'10\1 καταβάλλουν για 
ανόπτυξη. 

Γι' αuτό καλείται το αρμόδιο Υπουργε(.ο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(ο) Υπάρχουν κατασκευαστικά σχέδια ή όχι; 

(β) Πότε προγραμματιζει η χυβέρvτιση να προωθήσει το έργο αυτό;" 

Εοώτηση με QO. ΣΤ'Α' 780 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εχ).ΟΎιχής πεoιφέoειaς 
Λεμεσο" Χ. Ν..:ίνο Μιχαηλίδη σης 2S Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Σανίδας εγεΙρει αίτημα γιο απόδοση στους κατοΙκους της κοινό

τΤ!τας των χαλίτικων τα οποία για πάρα πολλά χρόνια έχουν στην κατοχή τους. 

ξοδεύοντας μάλιστα για πολλά από αυτά και αρκετά χρήματα, ώστε να τα αξιοποιή· 

σουν γεωργικά. 

Ποια είναι η θέση της κυβέρvησης επί του θέματος;" 

Εοώτηση με αιι. ΣΤΙΑ' 781 πο" "π~λήθηχε από το Boυλεvrή εχλοΥικής πειιιφέοειας 
Λεμεσο'ίι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Mαθικoλώvης εγείρει αίτημα για κατασ-ιιευή δρόμου ο οποίος να 

εφάπτεται των οικοπέδων που έχουν διαχωριστεΙ Η κατασκευή του δρόμου αυτού 

είναι απαραίτητη, για να προχωρ';σει 11 διαδιχασία διανομής των ΟΙΚΟι-τέδων στους 

δ~καιoίιχoυς. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

εvημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο_ ΣΤΆ' 782 που υποΡλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέιιειας 
Λεμεσο" κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίο" 1992. 

"Η κοινότητα Μαθικολώντις εγείρει αίτημα για επέκταστι της οικιστικής της 

ζώνης. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

εvημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 783 που υποβλήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοlφέΙΙΕιας 
Λεμεσού κ. Ντίνο ΜιχαηΗ6η στις 2S lουνίου 1992. 

"Από τα σκυροποιεία Βάσας εκπέμπεται σκόνη η οποία προχαλεΙ τεράστιες 

ζημιές σε φυτείες και δέντρα της περιοχής. 

Γι' αυτό η κοινότητα Βι':ισας ζητεί από την κυβέρνηση: 

(α) Να εκτιμήσει τις ζημιές που προκλήθηκαν στην περιοχή από την εκπομπή 

σχόνης για σκοπούς παροχής a...-τοζημιώσεων. 

(β) Να πάρει μέτρα για την προστασία της περιοχής, όπως είναι η θέσπιση 

κανονισμών σχετικά με τη λειτουργία των σκυρoπoιeΙων κ.ά." 

• 

• 

• 



, 
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Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 784 :του uπο~λήθll,cε από το Βοιιλευ'(ή εκλογικής πεοιφέΟΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S 10\lνίΟ\1 1992. 

~H χοιν6τηΊα Βάσας ΚιλλαχΙου εγε(ρει αΙτημα για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Σανίδας· Βάσος ΚελλακΙου, 

Γι' αuτό καλείται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληροφορήσΕΙ τη Βουλή: 

(α) Υπάρχουν χαταοκευασηκά σχέδια για το δρόμο αυτό ή όχι; 

(β) 'Εχει τι κυβέρνηση την πρόθεση να προωθήσει το έργο αυτό και, αν ναι, 

με βάση ποιο xρoνoδιάγραμμα:~ 

Εοώτηση με OQ. ΣΤ'Α' 785!τOu υποflλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής nΕQιφέQεl«ς 

Λεμεσού χ. Ντίνο ΜιχαηλΙ6η σης 2S lo\1Yίoυ 1992. 

" Η κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει το αΙτημα να της παραχωρηθεΙ η πηγή 

που βρίσκεται στα Δήμματα. για να καλύψει τις μεγόλες της ανάγκες σε πόσιμο 

νερό. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βο"λή για τις απόψεις της κuj\έρνησης επί του θέματος. Μ 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 786 πον νπo~λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής πεοιφέQειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

ΜΗ κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αίτημα για αναπαλαΙωση του παλιού 

δημοτικού σχολείο\!. γιατί λόγω της φθοράς πο\! έχει \!ποστεί "πάρχει κίνδ\!νος να 

καταρρf:ύσει . 

Καλείται το αρμόδι.ο Υπο"ργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα πο\! προτίθεται να πάρει για την ικανοποίησή 

το"." 

Εοώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 787 πον υπo~λήθηκε από το Βο\lλευτή εΧλογικής πεQιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lov"io\l1992. 

Μ Η κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αίτημα για ασφαλτόστρωση το\! δρόμο\! 

Ποντίκας - Πιτσιλλιάς . 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βο"λή για ης απόψεις της κυβέρνησης επΙ το\! θέματος." 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤ'Α' 788 που υπo~λήθηxε από το Βοvλεντή εχλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lovvio\l 1992, 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αίτημα για δημΙO\!ργl.α περιφερειακού 

γηροκομείου το οποΙΟ να εξυπηρετεί και τις γύρω κοινότητες. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί το\! θέματος.Μ 

ΕQώτηση με αο. ΣΤ'Α' 789 που υπo~λήθηχε από το Βοvλεντή εχλογιχής πεQΙfJ'έοειας; 
Λεμεσού Χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 2S lουνίοv 1992. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντο\! εγείρει αίτημα για ΕΠιχορήγηση των μαθητών 

που φοιτούν σε σχολεία της Λεμεσού. 

ΚαλεΙται το αρμόδl.O Υπουργεισ να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επΙ του θέματος." 
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Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 790 :του υ:τo~λήβηxε από 1:0 βουλευτή εΧλοΥιΧής πεοιφέοειας 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 25 lotJvio\J 1992. 

~H κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αίτημα για ασqχ:ιλτόστρωστι του δρόμου 

Κάτω Αμιάντου. Πλατρών. 

Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιείται από αρκετοuς ξένους τουρίστες και άλλους 

περιηγητές, γι' αυτό και η βελτιωσή του θα συμβάλει σημαντικά στην τουριστικ'ή 

ανάπτυξη της ευρuτερης περιοχ'ής. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τις Q.ι.όψεις της κυβέρνησης επΙ του θέματoς.~ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 791 πο" \ιποfSλήθηχε από το ΒΟ\Jλεvτή εχλοΥιχ'ής πεοιφέοειας 

Λεμεσο\:ι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 loυνίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγε(ρει το αίτημα να της παραχωρηθεί από το 

δασονομείο έκταση γης, για να διαχωριστεί σε οικόπεδα τα οποία θα δοθο'ύν σε νέα 

ζευγάρια που επιθυμoUΝ να εγκατασταθoUΝ μόνιμα στην κοινότητα. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αΙτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλ'ή για τις απόψεις της κυβέρνησTlς επί του θέματος." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ' Α' 792 που \Ι:τοfSλήθηχε από το Βουλειιτή εκλοΥικ'ής :τεοιφέοειας 
Λεμεσοίι Χ. N't'Vo Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αίτημα για χωρομετρικ'ή αναπροσαρ-

μοΥ'ή, ωστε να τερματιστεί το φαινόμενο που παρατηρείται, περιοχές δηλ. που 

βρίσκονται κοντά στην κοινότητα χωρομετρικά να ανήκουν σε άλλΕς κοινότητες, 

γιατί αυτό Q.ι-τoτελεΙ τελικά σοβαρό ανασταλτικό παράγοντα και αποβαΙνει σε βάρος 

, 

• 

των πρoσπαθe:ιών για επέκταση και ανάπτυξη (οικιστικ'ή, τουριστική κ.6.). .. 

Καλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικά με τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώ-τηση με αο. ΣΤ'Α' 793 :του υποfSλήθηχε από το BO\lkEvti) εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λιφεσο\:ι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 loυνίo\l1992. 

ΜΗ κοινότητα Κάτω Αμι6ντου εγείρει αίτημα για E-ι'tLxoeήyηoη Q.ι.ό την κυβέρ. 

νηση των καUΣιμων υλών που χρησιμοποιούν οι κ6τοικοι το χειμώνα για τη 

θέρμανση των σπιτιών τους. Λόγω του υψΟμέτρου της περιοχής οι κάτοικοι της 

κοινότητας είναι υποχρεωμένοι να ξοδεUOυν ένα σεβαστό κονδύλι για την αντιμετώ· 

πιση του ψύχους. 

Καλείται το αρμόδι.ο Υπουργείο να εξετ6σει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τη θέση της κυβέρνησης επί του θέματος." 

Εοώ-τηση με αο. ΣΤΆ' 794 :του υιrοfSλήθηχε α:τό το Βο\lλειιτή εΧλοΥικής πεQιφέοειας 
Λεμεσο\:ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αΙτημα για δημιουργία βιομηχανικής 

περιοχής στην οποία να εγκατασταθoUΝ βιοτεχνίες και μικρές βιομηχανίες, ώστε να 

δημιουργηθούν θέσεις εργασίας και προοπτικές ανάπτνξης της ευρύτερης περιοχής. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τις προθέσεις της κυβέρνησης επί του θέματος." 

• 



• 

• 
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Eocίn,.ση με 00. ΣΤΆ' 795 ΠΟ\1 υπο'λήθηχε από το Βο\l),tutή εχλοΥιχής ΠΕΟΗ"έοειας 
Λεμεσού Χ. ΝτΙνο Μιχαηλίδη στις 2S lουνίου 1992. 

"Η κοινόττιτα Κό:τω Αμιάντο\l εγείρει αίτημα για δημι.ουργια περι.φερειρχου 

σφαγείου, το οποίο θα επιλύσει αρκετά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι 

της ευρύτερης περιοχής. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετό:σει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη βουλή." 

EQώτqση με «ο. ΣΤΙΑ' 796 που \1πo'λ~ηxε από το Βον).ε\1τή εχλοΥιΧής πεοιφέιΙΕια!ί 
Λεμεσoiι Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 louνίoυ 1992. 

ΜΗ κοινότητα Κάτω Αμιάντοιι εγεLρει αΙτημα για xataσxevr') νέου μεγαλύτερου 

ντεπόζιτου, ΥΙΟΊ( το υφιστάμενο έχει τη δυνατότητα να αποθηκεύΕΙ μόνο 45 τόνους 
νερο", με αποτέλεσμα να παρουσιάζονται σοβαρά προβλήματα έλλειψης νερο". 

Σύμφωνα με εκτιμήσεις που έχουν γίνει. anaLteΙTaL ντεπόζιτο χωρητικότητας 

500 τόνων νερού, γ~α να μπορούν να ικανoπo~oύντα~ οι ανό;Υκες της χo~νότη-τας. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βονλή." 

Εοmηση με αο. ΣΤ'Α' 797 που υJ(~ληοΗΧε από -το Βουλευτή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Io'Uviou 1992. 

"ΤΟ χωριό Μοναγρούλλι εγείρει αίτημα για κατlιQyηση της ζώνης Δ 1 στην 
οποία υπάρχει πρόθεση να εγκατασταθούν χοιροστάσια. Ήδη τα υφιστάμενα lOI.QO
στάσια της περιοχής δημιουργούν σοβαρά προβλήματα δuσoσμιας και τυχόν αύξηση 

του αριθμού των χοιροστασίων στην περιoχiι θα κάνει τη ζωή των κατοίκων ανυπό· 

φορη . 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή σχετικά με τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματος." 

EQtin:qoq με αο. ΣΤ'Α' 798 :ιιου ωι~λt1θηxε από το Βουλtυτq εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιουνίου 1992. 

"ΤΟ χωριό Μοναγρούλλι ζητά να α..-ταγορευθεΙ το κάψιμο των ψόφιων ζώων με 

ελαστικά. YI.(1T{ προκαλείται μεγάλη καταστροφή του περιβάλλοντος, ενώ επιπρό
σθετα αναδίνεται από την περιοχή μια άσχημη μυρωδιά που διαρκεί αρκετές ώρες. 

Εισήγηση της κοινότητας είναι να υποχρεωθο"ν τα χοιροστάσια να εφοδιαστούν με 

κατάλληλους ηλεκτρικούς κλιβάνους στους οποΙΟυς να γίνεται το κάψιμο των 

ψόφιων ζώων. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της χοινότητας χαι να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

EQόκηση με αο. ΣΤ'Α' 799 πο" υnο~λήβΗΧε από το Βο'Uλευτή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

"ΤΟ χωριό Μοναγρούλλι ζητεί από ττιν κυβέρνηση να πάρει μέτρα εναντίον της 

σκυροθραυστιχής μονάδας που λειτουργεί στην περιoχiι. ώστε να περιοριστεί η 

εκπομπή σκόνης. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουργεLo να ενημερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της 

κυβέΡΥΤΊσης επί του θtματoς." 



3458 

EQώτηση με σο. ΣΤ'Α' 800 που uποfl,λήθηχε από το Βουλευτή Εχ).ΟΥικης πε"ιφέΟΕιας 
Λεμεσού Χ . Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 25 lουνίΟ\1 1992. 

"Το χωριό ΜοναΥρούλλι υποβάλλει αίτημα για συμμετοχή στην αναλογική 

διανομή του τέλους των δέκα σεντ τον τόνο που δΙνεται στις κοινότητες που επηρεά

ζονται από Τ1] λειτουργΙα του τσιμεντοποιε[ου Μονής. 

Καλείται το αρμόδιο Yπoυργtίo να ενημερώσει τη Βου),:ή για τις a.."'tόψει.ς της 

κυβέρνησης επΙ του θέματος." 

EQ~qoq με αο. ΣΤ'Α' 801 που υπο&λήθηχε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕ"ιφέΙ;ΙΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 2S IΟ\lΥίου 1992. 

'1"0 χωριό Μοναγρούλλι ζητε[ από την κυβέρνηση να καταβόλει το ποσό που 
απαιτείται για την κατεδάφιση των ετοιμόρροπων κατοικιών που βρΙσκονται μέσα 

στο χωριό και δημιoυργoUν άσχημη Εικόνα αλλά και κινδύνους για την ασφάλεια 

των κατοΙκων. 

Καλείται το αρμόδ~o Υπουργείο να εξετάσει ΊΟ αΙτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή. Μ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 802 που υπo~λήθηKε από το Βουλευτή εκλογικής πεQιφέQειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 25 Ιουνίου 1992. 

'Το χωριό Μοναγρούλλι εγειρει αίτημα για κατασκευή νέου υδραγωγείου σε 

σημεΙΟ ψηλότερο α..-τό το ήδη υφιστάμενο, για να καλύπτονται όλες οι περιοχές του 

χωριού. Αρκετά σπίτια λόγω υψΟμετρικής διαφοράς με το UΔραγωγείO αντιμετωπί

ζουν σοβαρά προβλήματα έλλειψης πόσιμου νερού. 

Καλείται το αρμόδιο ΥπουρΥεΙΟ να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 803 πο\l \lπo~λήθηκε από το Βο\lλευτή εκλογικής πε"ιφέ"ειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lουνίου 1992. 

'Το χωριό Μοναγρούλλι εγείρει αίτημα για κατασκευή νέου κοινοηκού 

-Υηπέδου σε αvtικατάσταση του προηγούμενου, του οποίου ο χώρος έχει χρησιμο

ποιηθεΙ για την ανέγερση σχολικού χτιρΙΟυ. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Ε"ώ1:ηση με 0.0. ΣΤΆ' 804 που \lJIOl\lήOqKt από το Βουλευτή εκλογικής πε"lφέοειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lo\lνίoυ 1992. 

"Το χωριό Μοναγρούλλι εγείρει αΙΤΊ1μα για διεξαγωγή μελέΤΊ1ς αναφορικά με 

τις επιπτώσεις των αποβλήτων Ία οποία το βαφεΙΟ που λειτουργεί στην περιοχή 

διοχετεύει σε παρακείμενο ποταμό και ζητά να ληφθούν μέΊρα για Ίην προστασία 

του Πξριβάλλοντος. 

ΚαλείΊαι το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

EQfi.n:qoq με 0.0. ΣΤ'Α' 805 που υπo~λήθηKε από το Βο\lλευτή εκλογικής πεοιφέ"ειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Io\lviou 1992. 

"Κάτοικοι της κοινότητας Κολοσσίου και ιδιοκτήτες κτημάτων που αρδεύονται 

από το νότιο ΟΥωΥό ~ΙΡOuν το αίτημα να τους επιστραφεί το ποσό των 125 λιρών 

• 

• 

• 



, 
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που ο καθένας έχει πληρώσει για κάθε παρο;ο;. Συγκεκριμένα. ενώ όλλοι ιδιοκτήτες 

έχουν πληρώσει 43 λΙρες για κάθε παροχή, από αυτούς ζητήθηκε να πληρώσουν 
168 λιρες. 

ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα 111ς κοινότητας και να 
ενημερώσει σχεηκά τη Βουλή." 

Εοώτησιι με OQ. ΣΤΆ' 806 που υπo~λήθη>(ε από το 80\lλειιτή εχλΟΥικής ΠΕQιφέQfιαι; 

Λεμεσού κ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 25 lουνίου 1992. 

"Στην κοινότητα ΚολοσσΙου υπάρχουν μεγάλα αυλάκια μέσα α.ίτό τα οπο(α 

μεταφέρονται ΊΟ όμβρια ύδατα μακριά a..-τό την κοινότητα, τα οποία όμως το χαλο· 

καΙρι μετατρέ..-rονται σε εστΙες μόλυνσης κοι δυσοσμίας. Γι' αυτό ζητείται να τοποθε

τηθούν ειδικοί αγωγοΙ (χονπια) οι οποίοι να σκεπαστούν. ώστε να επιλυθεΙ μόνιμα 

το πρόβλημα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ΕV1lμερώσει σχετικά τη Βουλή." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Α' 807 που tJΠOl'ATieTJXE από το Βουλευτή εχλΟ')'ιχής πε~ιφέ~ειας 
Λεμεσού χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lουνίου 1992. 

~ H κo~νότητα Κολοσσίου εγείρει αίτημα για διεύρυνση των κριτηρίων που 

ισχύουν για την παραχώρηση οικοπέδων που έχουν διαχωριστεί σε χαλίτικη YfJ, 
ώστε να καταστεί δυνατή η παραχώρησή τους και σε κατοίκους της κοινότητας. 

Δεδομένου ότι το αίτημα έχει ήδη ΊJπoβληθεί από την κοινότητα προς την 

κυβέρνηση, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τις αποφά

σεις ή σκέψεις της επί του θέματος. ~ 

E~ώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 808 που tIπoj}AIίeqXE από 10 Βουλευτή εχλογιχής περιφέοειας 

Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδιι στις 2S lουνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Κολοσσίου εγείρει αίτημα για εκτέλεση πιο συχνών δρομολο

γίων α.."tό την εταιρεία ΕΑΛ, ώστε να εξυπηρετούνται ικανοποιητικά οι κάτοικοι του 

χωριού, 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα ττις κοινόtητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Α' 809 που υΠΟΡλήθηκε από το Βουλευτή εχλοΥιΧής περιφέρειας 

Λεμεσού κ, Ντί.νο Μιχαηλίδη στις 25 lουνίουl992. 

'Ή κοινότητα Ερήμτις εγείρει αίτημα για επιχορήγηση των γεωργών που 

καλλιεργούν χαρουπιές. γιc.τί λόγω της ανομβρίας των τελευταίων χρόνων ουσια· 

στικά έχουν μείνει χωρίς εισοδήματα, 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει τη Βουλή για τις απόψεις της κυβέρνησης επί του θέματoς,~ 

Εοώτηση με αρ, ΣΤ'Α' 810 που tInol,lήOηxe από το Βουλευτή εχλοΥιχής περιφέρειας 
Λεμεσου κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 2S lουνίου 1992. 

"Η κοινότητα Ερήμτις ιΥε(ρει αίτημα καταβολής αποζημιώσεων για τις ζτιμιές που 

έχουν προκληθεί λόγω της κατασκευής του φράγματος. Σuyκεκρy.ιtνα, 200 περι.που 
σκάλες γης με οπωροφόρα δtντρα έχουν καταστραφεί εντελώς, γιατί οι διc.τρτ'ισεις από τις 

οποίες αρδεώταν τι περιοχή στέρεψαν αμέσως μετά την καταOΚEΊJTj του q:φ-yματoς. 
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Στα επανηλημμένα δ~αβήματα. έγγραφα και προφορικά. του κοινοτάρχη η 

κυβέρνηση δεν έχει δώσει καμιά απάντηση. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχΕτικά τη Βουλή," 

Eoώ'tηση με αο. ΣΤ'Α' 811 πον "πo~λήθηχε από το Βον).ειιτή εκλογικής ΠΕοιφέΟΕιας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλ ίδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

~H κοινότητα Ύψωνα εγε(ρει αίτημα Υια πεζοδρόμηση 'tl'}ς οδού Μακαρ{ου r. 
που εΙναι και η κεντρική οδός 10\) χωριού. 

Δοθέντος όtι πρόκειται για παλαιότερο αίτημα της κοινότητος, καλeLται το 

αρμόδιο YπouρyεΙO να ενημερώσει τη Βονλή για το χρονοδιάγραμμα υλοποΙησης 

του έργου,-

EQώτ:ηση με 00. ΣΤΙΑ' 812 που \ιrcο~).ήθηκε από το Βουλευτή εΧλοΥιχής rι:εoιφέOEιας 
Λεμεσού κ . Ντίνο Μιχα11λί6η σης 25 (O\lviOU 1992. 

"Γι.α την κατασκευή του νέου δρόμον Λεμεσού - Πάφου έχει γίνει επίταξη 

κτημάτων σε περιοχή της κοινότητας Ύψωνα, οι ιδι.οχτητες των οποίων δεν έχουν 

πάρει ακόμη καμιά απoζημtωση. 

Επειδή, σίιμφωνα με τη νομοθεσία. για να δικαιούνται να πάρουν αποζημιώσΗς 

οι ιδιοχτητες που τα κτήματά τους έχουν χρησιμοποιηθεί για την κατασκευή του 

δQόμoυ. αυτά πρέπει να απαλλοτριωθούν. καλείται το αρμόδιο YπouρyεΙO να 

πληροφορτΊσει τη Βουλή αι: ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα αυτό. ~ 

Εοώτηση με αο. Π' Α' 813 ποιι ιιποβλήθηχε από το Βοιιλεντή εχλοΥιΧής πεοιφέοειας 
Λεμεσο" Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 Ιο\lνίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ύψωνα εγεΙρει αΙτημα για επιχορήγηση από την κυβέρνηση της 

α'YOQάς γης στην οποία θα ανεγερθεί κοινοτικό κέντρο. 

Καλείται το αρμόδιο YΠOuρyεΙO να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με σο . ΣΤ'Α' 814 ΠΟ\l υιιoβλήθΨCε αιιό το Bo\lλεuτή εχλοΥιχής πεοιφέοειας 
Λεμεσο" Χ. Ντίνο Mιχσηλiδη στις 2S Ιουνίου 1992. 

"Η. κοινότητα Ύψωνα εγειρει αίτημα για απομάκρυνση του χοιροστασίου που 

βρΙσκεται στην τοποθεσία 'Λάκκα'. Οι δυσοσμίες που εκπέμπονται από την περιοχή 

αυτή ταλαιπωροίιν σε μεγάλο βαθμό τους κατοίκους του χωριοίι. 

Καλείται το αρμόδιο YπoUΡγεΙO να εξετάσει το αίτημα της κοινότητας και να 

εΎημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο. Π'Α' 81S ποιι νποβλήθηχε από το Βονλεντη εΧ;'οΥικης πεοιφέοεισς 
Λεμεσοίι Χ. Ντίνο ΜιχαηλΙδη στις 2S lοννίο\l1992. 

'Ή κοινότητα Ύψωνα εγειρει α'τημα για διενέργεια αυστηρότερου κρατικοίι 

ελέγχου όσον αφορά ης τιμές των γεωργικών μηχανημάτων και των εξαρτημάτων 

τους, γι! να πρoστατεuθo'ίιν οι γεωργο{, αλλά προπάντων για να δοθεί στήριξη στον 
.αγροτικό τομέα. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να εξετάσΕΙ το αίτημα της ·χοινότητας και να 

ενημερώσει σχετικά τη Βουλή." 

, 

• 
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Εοώτηση με σο. ΣΤΆ' 816 που ιιπο"'1ή61ρ:ε Μό ,ο Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού Χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 25 lοιιvίου 1992. 

'Ή κοινότητα Ύψωνα εγεΙρει αΙτημα γι.α απομάκρυνση των υποστατικών που 

χρησιμοποιούνται ως μάΎtρες στην περιοχή Μερρό Κολοσσίου, γιατί δημιουργείται 
σοβαρό πρόβλημα διιοοσμΙας. 

ΚαλεΙτοι το αρμόδιο Υπουργε(ο να εξετάσει ΊΟ αίτημα της κοινότητας και να 

εV1lμερώσε~ σχετικά τη Βουλή." 

E~ηση με αο. Π'Α' 817 πο\! νποΡ"ήθηκε από το Boυ).εvτή εκλογικής ΠΕοιφέοειαι; 
Λεμεσoiι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 6 Ιουλίου 1992. 

"Αρκετές κοινότητες ζητούν από την κυβέρνηση να μην επιβάλει στην τιμή του 

νερού αUΞηση από 4 σEVΤ τον τόνο που είναι σήμερα σε 6 OEVΤ τον τόνο. ΥιατΙ χ(ιτι 
τέτΟιΟ θα επl.δρόσει αρνητικό. στο ύψος των Ύεωργικών εισοδημάτων, με αποτέλεσμα 

οι γεωργοί να βQεθoύν σε ακόμα πιο δεινή θέση. 

ΚαλεΙται το αρμόδ~o Υπουργείο να εξετάσει το πιο πάνω αΙτημα και να ενημε

ρώσει σχετικό: τη Βουλή." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 818 ποιι ιιποβλήθηχε από το Βοιιλειιτή εχλοΥlχής πεοlφέοεlας 
Λεμεσο\ι χ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 6 lοιιλίοιιl992. 

"Η κοινότητα Κάτω Aμι.άvτoυ έπειτα από ομόφωνη απόφαση των κατοΙΚων 

της διαφωνεί με την επαναλειτουργία του μεταλλείου και ~ητά το κλεΙσιμό του να 

είναι οριστικό. Ήδη οι κάτοικοι αντιμετωπίζουν αρκετά προβλήματα υγείας. 

Επίσης η κοινότητα ζητά τη στεγανοποίηση των μπάζων από τα οποΙα το 
χωριό κινδuνενει να καταπλακωθεΙ 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργεi.o να εξετάσει τα αιτήματα της κοινότητας και 

να ενημερώσει τη Βουλή σχετιχό: με τις απόψεις της κυβέρνησης." 

Εοώτηση με αο. ΣΤΆ' 819 ποιι ιιποβλήθηχε από το Βοuλεuτή εκλοΥικής πεοιφέοειας 
Λεμεσο\ι κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σης 6 Ιοιιλίοιι 1992. 

'Ή κοινότητα Κάτω Αμιάντου εγείρει αΙτημα για διαπλάτυνση του δρόμου 

Οχέλλα - Σα·'πά. 

Καλε'ται το αρμόδιο Υπουργε(ο να πληρoφoρή(Jtι τη Βουλή ποιο εΙναι το 

χρονοδι.άγραμμα εκτέλεσης του έργου αυτοΙΙ. ~ 

Εοώτηση με αο . ΣΤ'Α' 820 που ιιποβλήθηχε από τοιις Dοιιλειιτές εχλοΥικής πεοιφέ
οειας Λεuxωσίας και εκλογικής πεοιφέοειας Λάονακας κ. Γιανν.άχη Κασοιιλίδη 

χαι Κώστα Ηλιάδη αντίστοιχα στις 6 Ιο"λίοιι 1992. 

"Σχετικά με την εξαΥγελΙα διορισμού 150 γιατρών στις κυβερνητικές υπηρε
σίες, οι οποi.oι θα ε.."'tανδρώσουν μεγό:λο αριθμό κοινοτικών κέντρων, με στόχο την 

αναβάθμιση της πρωτοβά.θμιας περΙθαλψης που παρέχεται στους δικαιούχους 

δωρεάν ιατροφαρμακευτικής ΠΕρίθαλψης, καλεΙται ο αρμόδιος Υπουργός να πληρο
φορήσει τη Βουλή των Α ντuτρoσώπων: 

(α) Γιατί για ένα τόσο σοβαρό θέμα η κυβερνητική απόφαση ελήφθη, χωρ(ς να 

γίνουν προηγουμένως διαβουλεύσεις με τον Παγκύπριο ιατρικό ΣΙΙλλογο 
και με άλλους συνδέσμους αντlJtροσωπευτΙΧΟύς των πορο:ίατρικών 

επιστημονικών επαγγελμάτων; 

(β) Ποια ήταν η άποψη των ειδικών εμπειρογνωμόνων που μετακλήθηκαν. για 

να συμβουλεύσουν την κυβέρνηση γι.σ. το Γενικό Σχέδιο Υγε(ας σε σχέση με 
το συγκεκριμένο αυτό θέμα: 
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(γ) Πόσα <ποίχισε στο δημόσιο τι μετάκληση των εμπει.ροΥνωμ6νων αυτών; ... 

(6) Η εφαρμογή τη; <m6qxwης πσυ έχει εξαΥΥελθεΙ δεν ενταφιόζΕι την εισαΥωΥή 
του Γενιχού Σχεδίσιι Υγείας, μια και τι πρόσληψη 150 γιατρών πρωτcβiθμιας 
ntQίθαλψης θα καλύψει πλήρως τις ανόΥχες του 80% του πληθυσμού με 
σ..WΚΛΕΙOΤική επιβάρυνση τοο χράτOuς χαι θα αυξήσει αλυσιδωτά όλες τις 
άλλες UΠΗΡΕΣΊΕς υγείας που πρooq:iρovtαι απoxλιιστLΚά οπό το κράτος;" 

Εοώτηση με «ο. ΣΤ'Α' 82111011 υποβλήθηχε από το Bou)"wtTi ΕχλοΥιΧής ιτεoιφέcιειας 
Λευχωσίας; Χ. Γιαννάκη Κασουλίδη στις 3 Ιουλίου 1992. 

"ΚαλΕίται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή σε ποιο σημείο 
βρίσκεται το θι!μα της παραχώρησης τουρκοκυπρι.ακής γης στο τουρκοκυπριακό 
χωριό Μανδρι(ι της επαρχίας Πάφου για την ανέγερση κοινοτικού ΎJ1Πέδoυ, τη 

χρτιματοδόΊηση του οποίου έχει ήδη εγκρίνει ο ΚΟΑ." 

Εοώτηση μ.ε QO. ΣΤ'Α' 822 ΠΟ\1 υπoPλήtlηxε από το Βο\lλεντή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λειιχωσίας; Κ. Μάοκο Κυποιανού στις 6 lοu1ίοu 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλ'ή των Avτι.πρo
σώπων κατά πόσο υπάρχει και εφαρμόζεται σύστημα ελέγχου και καταμέτρησης των 

καυσαερίων που εκπέμπονται τόσο από ιδιωτικά όσο και από δ'l1μόσια μτιχανοκί

νητα οχήματα. κατά πόσο έχουν καθοριστεί. ανώτατα επιτρεπτά όρια εκπομπής 
καυσαερίων και κατά πόσο '11 αρμόδια αρχή έχει τη δυνατότητα να uτιβόλλει ποινές 
σε όσους υπερβαίνουν το όρια ουτά. 

Σε περΙΠΤωση που '11 απάντηση σε οποι.οδήποτε από τα πιο πάνω ερωτήματα 
είναι αρνητική, ερωτάται τι μέτρο προτίθεται να λόβει '11 κυβέρνηση για την 
υλοποί"ση όσων αναφέρονται πιο πάνω. Μ 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 823 Π01l lIxofSlήOηxe από '10 Β01lλΕ1Ι<fή εχλοΥικής ΠΕοιφέΟΕιας 
Λεμε4l0ύ κ. 'Αοιοτο Χοuoοστόμ01l στις 7 Ι01lλίο\! 1992. 

"Αναφέρομαι στην απάντηση του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών Πόρων η 

οποία δόθηκε ot'l1v ερώτηση ΣΤΑ' 165 l1μερομl1ν(ας 24 Οκτωβρίου 1991 και παρα
καλώ tO αρμόδιο Υπουργείο να πλ"ροφορήσει τη Βουλή αν έγινε ο ιολογικός 
έλεγχος των δέντρων του κήπου εσπεριδοειδών που βρΙσκετοι στ" Μοσφιλωτή για 
τον οποίο υπήρχαν ενδε(ξεις ότι προσβλήθηκε από τον ιό της Τριοτέζα, καθώς και 
ποια είναι τα αποτελέσματα." 

Εοώτηση με αο. ΣΤ'Α' 824 πο\! υπojιλήθηκε από'tο Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας 
Λεμεσού κ . Δώοο θεοδώοοll την Ιη 10\!λίογ992. 

"Μέσα σε διάστημα μικρότερο των δύο μηνών συνέβησαν δύο σοβαρόtατες 

εκρήξεις οφειλόμενες σε διαρροή υγραερίου. η μία στη Λευκωσία και η δεύτερη στη 
Λεμεσό. 

Και σης δύο περι.mώσεις δεν υπήρξαν ευtυχώς θύματα Τι τραυματισμοί αλλά 
μόνο σοβαρές ζημιές. Αυτό ήταν ίσως θέμα τUχης Τι eειας Πρόνοιας, διότι, αν η τελεu

ταια έκρηξrι στη Λεμεσό συνέβαινε περί. τις 11 μ.μ., θα είχαμε μία πολύ μεγάλη 
τραγωδία και θα θρτινoUΣΑμε πολλά θύματα, αν λόβουμε υπόψη ότι σ' εκείνο ακριβώς 

το μέρος. στον Εναέριο. σιr.<νάζoυν κάθε βράδυ χιλιάδες παιδιά ηλικίας 12 - 16 ετών. 

Οι χιλιάδες γονε(.ς όλων αυτών των παιδιών, καθώς και όλος ο κόσμος, ανησυ
χούν πάρα πολύ με τη σκέψη και μόνο ότι ενδεχομένως τέτοιες εκρήξεις να 
ξανασυμβούν και '11 τίιχη να μη μας ευνοήσει την επόμενη φορά. 

• 

• 
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ΕΙναι διάχυτη η εvτiιπωση όη κάη δεν πάει χαλά με τους Κανονισμούς που 

αφορούν τη χρήση υγραερίου για εμπορικούς κυρίως σκοπούς και με τον έλεγχο της 
εφαρμσΥής τους. 

Γι' αυτό καλείται η χιJβtρνηση να πληροφορήσει tTl Βουλή: 

(a) Ειναι επαρκείς οι υφιστάμενοι Κανονισμοί: 

(β) Πόσο συχνό γίνεται έλεγχος χαι πόσο αποτελεσματικός είναι: 

(Υ) Διαπιστώνονται παραβάσεις; Αν ναι, πόσο αυστηρή είναι η αρμόδl.O. 
αρχή και ποια μέτρα λήφθηκαν μέχρι σήμερα εναντίον των παραβατών;" 

Ειιώτηση με ClQ. ΣΤΆ' 825 που υπo~λήθηxε από το Βουλευτή l:χλοΥικής ιτειιιφέΟΕιας 
Λεμεσού κ . ΔώQΟ θεοδώιΙον στις 8 Ιουλίο\! 1992. 

"Η απόφαση της κ\!βiρνηoΊlς γι.α διαχωρισμό χαλΙτικων ΟLκσπtδων και παρα· 
χώρησ'; τους σε άπορeς οικογένειες της υπαίθρου είναι απόλιιτα ορθή τόσο ως μέτρο 
σt'l\ριξης της νπαΙθρο" όσο και ως μέ"-ι:ρο κοινωνικής δικαιοσύνης , αλλά στην πράξη 
παρατηρoιιvται αδικαι.ολόγητες καθυστερήσε~ς χα~ χωλυσιεργίες στην προώθηση 
αυτού του ορθού μ~τρoυ. 

Στην επαρχία Λεμεσού υπάρχουν κοινότητες στις οποίες ~XOυν αρχίσει o~ 

εργασLες για το διαχωρισμό των οικοπέδων, αλλά δεν έχουν τελειώσει, παρόλο που 
πέρασαν από την έναρξή τους 3 - 5 xρόν~α, ενώ υπάρχουν και περιπτώσεις κατά τις 
οποίες τα αιτηματα των κοινοτήτων για διαχωρισμό οικοπέδων μελετώνται επί 

χρόνια, χωρίς όμως να αρχ(.ζουν οι σχετικές εργασίες. 

Ως αποτέλεσμα αυτής της τακτικής νέα ζευγάρια που ήταν αποφασισμένα να 
εγκατασταθούν στα χωριά τους έχουν απογοητευθεί και εγκαθίστανται στις πόλεις. 

Γι' αυτό καλεΙτοι η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(α) Πού οφείλονται οι παρατηρούμενες μακροχρόνιες καθυστερήσεις: 

(β) Αν το πρόβλημα αι;είλεται σro φόρτο tρyασiας των mσρχιακών διοικήσεων, 
γιατί ~ ανατίθεται το tρyo αυτό στον 0QΊαιισμ6 Αναπτύξεως Γης; 

(γ) Γιατί δεν παρέχεται στι.ς κοινότητες η δυνατότητα να αναλαμβάνουν την 

πρωτοβουλία και την ευθύνη για την εκτέλεση τέτοιων έργων που τις 
αφορούν άμεσα; 

(δ) Τι σκοπεύει να κάνει η κυβέρνηση, γιο να τεθεί τέρμα σ' αυτές τις επιζή

μιες και απαράδεκτες καθυστερήσεις και για να εξυπηρετηθούν οι κοινό
τητες με τη μεγαλύτερη δυνατή ταχύτητα;" 

EQώτηση με «ο' Σ'ΓΑ' 826 που υπΟΙΙλήθηκε από τον ΚοινοβουλευτιΧό ΕχποΟΟωπο του 
Σοσιαλιστιχού Κόμματος ΕΔΕΚ χ, Τά.χη Χατζηδημητοίου χαι από το Boυλεvτή 

εκλοΥιχής πεοιφέοειαςΛειιχωσίαςχ. Μάοχο Κυποιανού στις 10 10υλΙου 1992. 

ΗΕνόψει της σημασίας που έχει η αλληλΟΥνωρψία και η επαφή μεταξύ των 

κυπρίων πολιτών και των πολιτών των ευρωπα'ίκών χωρών. καθώς και της πολι
τικής σημασtας που έχει η διινατότητα των Κυπρίων να επισκέπτονται ελΕUΘερα ης 
ευρωπα'Ι:κές χώρες χωρίς να απαιτείται βίζα. καλείτοι ο αρμόδιος Υπουργός να 

πληροφορήσει τη Βουλή των AντLι-τρoσώπων κατά πόσο αληθεύει το όη η μόνη 

χώρα της Διιηκής Ευρώπης που απαιτεί βLζα για τους Κυπρίους ταξιδιώτες είναι η 

Πσρτογαλία, κατά πόσο ισχύει ΤΟ ίδιο και για τouς Πσρτογάλους πο\) επισκέπτονται 

την Κύπρο, ποια μέτρα έχει λάβει και σε ποια διαβήματα έχει προβεί η κυπρι.αχή 

κυβέρνηση, καθώς και σε ποια προτίθεται να προβεί, ώστε να εναρμονιστεί και η 

Πσρτογαλία με την πρακτική που εφαρμόζουν οι άλλες ευρωπα'(κές χώρες." 
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EQiinqoq με aQ. ΣΤΙλ' 827 που "JτO~λήθφCε από το Βουλευτή εχλοΥιχήι; :n:ει;Ι'φέQειας 
Λεμεσο" κ. Δώοο θε06ώQΟ\l στις 10 Ιου1ίου 1992. 

"Ένα από τα πιο σοβαρό πQOβλiJματα που απασχολούν σήμερα τις κοινότητες 

της υπαΙθρου μας. και ιδιαίτερα τις ορεινές και tι.ς τιμωρεινές. είναι το α..-cοχeτευ· 

τικό. 

ΕΙναι πλήθος σι περιπτώσεις που οι λάκκοι αποχέτευσης υπερκείμενων 

σπιτιών παρουσιάζουν διOQΡΟτl προς χαμηλότερα σπΙΤΙα, χαι μό:λιστα σε υπνοδω

μάτια παιδιών. με αποτέλεσμα να δημιουργούνται προστριβές μεταξύ συχωριανών. 

Είναι επίσης γεγονός ότι τα λύματα. είτε δΙΟΧΕτευόμενα με αυλάκια στους 
ποταμούς είτε κυκλοφορώντας διά μέσου '(ων ρωγμών το\! υπεδάφους, απειλούν να 

μολύνουν Ης πηγές του νt:ΡOύ με ακόμα σοβαρότερους κινδύνους για την UΓεΙα του 

λαού (υπάρχει σvyκεκριμέντι περΙΠΤωση πηγr'ις που μολUνθηκε. της οποίας το νερό 

εμφι.αλωνόταν και διοχετευόταν κατά χ~λιόδες μπουχάλια στην αγορό). 

Τέλος, είναι γεγονός ότι οι κάτo~κoι τrις υπαίθρου επιβαρ"ύνονται με Εξοδα. 

uπέρσyκα πολλές φορές, για το άδειασμα των λάκκων και τη μεταφορό των 

λυμάτων με βιn:ιoφόQα. 

Κάτω από τις σVΝΘΉκες αυτές rι κατασκευή αποχετευτικών συστημάτων και 

σταθμών βLOλoγ~κoύ καθαρισμο"ύ είναι απαραίτητη για την "ύπαιθρο και ιδιαίτερα 
γιο την OΡε~vτ'ί, ενώ αποτελεί και όρο εκ των ων ουχ άνευ για την προστασία της 

υΥε(ας του λαο"ύ μας. 

Καλείται λοιπόν rι κυβEρντισrι να πληροφορήσει τη Βουλή 'η έχει κάνει ή τι 

προγραμματίζει να κό:νει και πότε για την αντιμετώπιση ""ου σοβαρότατου αυτο"ύ 

προβλήματος." 

EQώτηoη με UQ. ΣΤ'Α' 828 rιoιι UΧοl1λήθηχε αrιό το 8oιι)"nιτή εκ)"ογικής rιεQlφέQεlας 
Λεμεσού κ.ίGγεQινό fiarιaQt σης 13 Iou)"iou 1992. 

"Κάτοικοι του συνοικι.σμο'ύ AγΙΣU Μάμα στη Λακατάμια naρoπovoirvtaL ότι, 

παρόλο που πέρασαν αρκετά χρόνια. δεν έχουν τοποθετηθεί μέχρι της στιγμής 

ηλιακοί θερμοσίφωνες στα σπίτια τους. 

Επειδή οι κάτοικοι, και ιδιαίτερα οι Υιροντες. αντψετωπ(ζουν προβλήματα με 

το ζεστό νερό, καλείται το αρμόδιο Ύπoυρyt{o να πληροφορήσει τη Βουλή πότε 

προγραμματίζει την εγκατάσταση των ηλιακών θερμοσιφώνων στον πιο πάνω συνοι· 

κισμό," 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Έχουμε τώρα χρόνο, για να μπούμε και στο Κεφάλαιο Δ'. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, και θα είναι πραγματικό το θέμα διαδικα

σΙας. 

Επειδή αντιλαμβανόμαστε ότι κατά διαστήματα διαφοροποιείται η κάποια 

απόφαση του Προεδρείου σχεηκά με τη διαδικασία των δύο αυτών ημερών, αν 

τουλάχιστον είμαι σωστός σ' αυτά που γνωρ(ζω, θα συνεχίσουμε α\ιQιO το πρωί με 

νομοθετική ερ-Υασία. με τα νομοσχu,ια και τις προτό:σεις νόμου για τα οποία υπό:ρ

χουν αμφισβητήσεις ή διαφορετικές τοποθετήσεις, και το απόγευμα η συνεδρία θα 

ασχοληθεί πάλι με νομοθετική εργασ(α ή με το Κεφάλαιο Δ'; 

• 



• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Α ν το πρωΙ λήξει ο κύκλος της νομοθετικής εργασίας, " ΣUΝεδρΙα του απσγci· 
ματος Οα ΣUΝεχιστεΙ με θέματα τα οποία είναι υπό συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ', 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Euχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Αλέξης Γαλανός μου έστειλε τώρα σημείωση με ττrν 

οπο(α εΙ<Π1ΎεΙται να αρχΙσουμΙ! ούρω" ώρα 10.00 το πρωι. 
ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Έχουν σταλεί ειδοποιήσεις για ης 9.30 Π.μ., κύριε Πρόεδρe. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ναι, αλλό τώρα μου έστειλε μια νέα σημείωση στην ΟΠΟια ΕισηγεΙται να 

αρχίσει η συνεδρΙα η ώρα 10.00 και να συνεχίσει με τα νπό ΣUΖ'ήτηση θέματα. 

Οχ. Μιχαηλιδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. δηλαδή αύρι.ο το απόγευμα θα συνεχιστεί η συζήτηση πάνω 

στα θέματα του ΚεφαλαΙου Δ' γι.α τα οποΙα έχει ήδη αρχίσει η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαι.ότατα. 

• ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Δε θα γίνει συζήτηση πάνω σε κcιινoύργι.α θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς όχι. δF.όη θα έχουμε να συμπληρώσουμε τη συζήτηση πάνω στα 

θέματα για τα οπο(α ήδη άρχισε η συζήτηση. 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Να τελειώσουμε και κανένα απόψε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Αν μας μεΙνει xQόνoς αύριο το πρωΙ. μ.πορεΙ να αρχΙσουμε τη συζήτηση των 

θεμάτων του ΚεφαλαΙου Δ' από4lτο πρωί. Αλλά μάλλον βλέπω ότι κατά την πρω~νή 
συνεδρ(α θα ασχοληθούμε μόνο με νομοθεηκή εργαο(α. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Και πιθανόν να συνεχιστεΙ και το απόΥευμα. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Να το θεωρήσετε βέβαιο ότι θα συνεχιστεΙ και το απόγευμα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εννοώ η νομοθετική εQΎασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Βεβαιότατα. Πιθανόν να συνεχιστεί. Αλλά τώρα ευρΙΟΧόμεθα οε στάδω που 

έχουμε ακόμα χρόνο, για να συνεχΙΟΟυμε τη συζήτηση θεμάτων που εΙναι εΥΥεΥραμμένα 

στο ΚεφόλαωΔΌ 
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Το πρώτο θέμα. του οποίο\! άρχισε η συζήτηση και συνεχίζεται, είναι "Η ανάγκη 

αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά των δραστηριοτητων μας. 

έτσι που να εναρμoνιστoUΝ και να σuμ.-τλέouν με την εξωτερικη πολιτική της Ευρω

πο"ίκής Κοινότητας". Αντιλαμβάνομαι όη είμαστε στο στόδιο των πρωτολοΥιών. 

Υπάρχουν ακόμη Boυλευτ~ς που θέλουν να πρωτολοΥήσουν; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Παρόλο που δε θα μαχΡΤιγορήσω. κύριε Πρόεδρε. θα κάνω μια Πρόχειρη και 

βQαχεΙα αναδρομη ατό παρελθόν σχετικά με τις επιλογές μας σtην εξωτερική πoλι~ 
τική. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η πολιτική ΕΠιβίωση μιας χώρας εξαρτάται σε 
μεγάλο βαθμό από την εξωτερική πολιτική που ακολουθεΙ Αιιτός είναι διεθνής 

κανόνας και δeν αφορά μόνο την Κύπρο. αλλά αφορά όλες τις χώρες της υφηλίου. 

Στι.ς αρχές τι.ς δεκαετl.ας του 1960. δηλαδή αμέσως μετά που βγήκε από τον aποι
κιοκρατικό ζυγό η Κύπρος, έπρεπε να κάνει κάποιες επιλογές εξωτερικης πολιτικής, 
Και αναφέρω ορισμένα πράγματα απλώς για προβληματισμό και όχι για να πάρω 

κατ' αιόγκην θtσεις, διότι οι θέσεις αυτές δεν έχουν έννοια σήμερα. μετά από 30 χρόνια. 
Έννοια σήμερα έχει το τι πρέπει να ακολουθήσουμε απ' εδώ και μπρος. 

Στις αρχές της δεκαετίας του '60, για παράδειγμα, η Κύπρος επέλεξε να ανίικει 
στην ασιατική ομάδα χωρών για σκοπούς Ηνωμένων Εθνών, Αυτό εLναι κάτι που 

ίσως τα Μέλη της Βουλής να μην το γνωρίζουν, Μέχρι σήμερα η Kiιπρoς ανήκει στην 

ασιατική ομάδα χωρών και όχι στην ευρωπαΙκή, θα μου πείτε: Είναι μειονέκτημα; 

Τότε κρίθηκε ότι έπρεπε να ανήκοιιμε στην ασιατική ομάδα, διότι θα είχαμε ε:uρύτερη 

ιιποστήριξη από τον ασιατικό χώρο, Αλλά από την άλλη πλευρό -και αυτό μας το 

υπέδειξαν χώρες ευρωπα'ίκές- με το να βόλοιιμε τότε πάνω μας την ασιατικη σφραγιδα, 

σε ό,ΤΙ αφορά. τα Ηνωμένα Έθνη, μεταχινίισαμε κάπως την εξωτερική πολιτική μας 

από το χώρο της EUΡΏπης, στον οποίο διεχδικούμε σήμερα μια θέση, και την πήραμε 
στο χώρο της Ασίας, 

ΤΟ δεύτερο ερώτημα ήταν: Ποια πολιτική έπρεπε να ακολουθηθεί; Έπρεπε να 

σιιμπλεύσουμε με οποιονδήποτε a..-τό τους συνασπισμούς ή έπρεπε να μεΙνοιιμε στο 

χώρο της ουδετερότητας; Πιστεuω ότι σωστά επιλέξαμε το χώρο των ουδετέρων, 

Αλλά εγώ προσωπικό εΙχα και τον κα~ρό που ήμουν Υπουργός των Εξωτερικών και 

έχω και τώρα κάποιους ενδοιασμούς για το κατά πόσο μπήκαμε στο σωστό ουδέτερο 

χώρο, Χωρίς να μέμφομαι το γεγονός ότι μπήκαμε στους Αδεσμεύτους, διερωτώμαι 

κατά πόσο ο ουδέτερος χώρος με την αδέσμευτη ομπρέλα πάνω από την κεφαλή μας 

ήταν χρησιμότερος για μας απ' ό,ΤΙ θα ήταν ο αδέσ~υτoς χώρος με την ευρωπο"κή 
ομπρυ-α, 

Συνέπεσε τότε, στις αρ-,(ές της δεκαετίας του '60, να ιδρυθεί και το Κίνημα των 
Aδεσμ.εύrων -το 1961 στο Βελιγράδμ αλλά την {δια εποχή, το 1960. οι ευρω.ί'τα'ι:κές ουδέ
τερες χώρες συνέπηξαν τη γνωστή ΕΠ Α ή ΕΖΕΙ, δηλαδή την EUΡΩΠΑ'Ι:Κή Ζώνη Ελεύ

θερων Σνναλλαγών, Η Κύπρος θα μ;roρούσε να επιλέξει τη δεύτερη, την EFTA. η οπο(α 
προσέφερε ουδετερότητα αλλά ουδετ"ερότητα μέσα στον πολύτψο ευρωπα'ιΧό χώρο, ο 

οποίος φαινόταν α..-τ6 τότε πως ήταν πολύτιμος, Εμείς επιλέξομε το χώρο των 

Aδεσμ.εύrων, 

, 
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Όπως εΙΠα, είναι δνοκολο να πάει κανείς τώρα ολόκληρες δεκαετίες πίσω και 

να κρίνει αν θα ~μαστε καλύτερα κάτω από τη μια ομπρέλα ή κάτω από την άλλη 

ομπρέλα. Αλλά και πάλι υπογραμμιζω το γεγονός όη με δική μας ΕΠιλογή μείναμε 

σωστά στον ουδέτερο χωρο αλλά στον ουδέτερο τριτοκοσμικό χώρο, αντί να ήμαστε 

στον ουδέτερο χώρο της Ευρώπης. 

Το\ιτων λεχθέντων, δεν μπορώ παρά να κάνω ευμενή αναφορά στις σχέσεις 

που είχαμε όλα αυτά τα χρόνια με το Κίνημα των Αδεσμεύτων. Είναι γεγονός ότι 

ιδίως μετά την τούρκικη εισβολή το Κίνημα αυτό μας θωράκισε με πολλούς τρόπους 
πολιτικά σε πάρα πολλές διασκέψεις είτε κορυφής είτε Υπουργών των Εξωτερικών 

και οε μεγάλο βαθμό οφεΟ.οιιμε το γεγονός όΗ κρατήσαμε την πολιτική μας 

υπόσταση και την κρατική μας υπόσταση ο' αυτό το Κίνημα. 

Το Κίνημα όρισε μια ομάδα επαφής από 7 χώρες ορχικά και από 8 αργότερα 
που ήταν και είναι οι ΙνδΙες , η Σρ~ Λάνκα, η Γ~ouyκoσλαβΙα, η ΑλΥερ(α, το Μάλι, η 

Κούβα, η Γκα'ίάνα και πρόσφατα η Ζιμπάμπουε. Αυτές οι 8 χώρες αποτελούν και 
αποτελούσαν την ομάδα επαφής του Κ ινήματος με την Κύπρο και με αυτή την 

ομάδα συνεργαστήκαμε , για να βοηθηθούμε σε διάφορα διεθνή βήματα. 

ΤΟ Κίνημα όμως μαστιζόταν όλα αυτά τα χρόνια από εσωτερικές αντιπαραθέ

σεις και τεράστια προβλήματα και κατά συνέπεια το κυπριακό πρόβλημα ουδέποτε 

αποτέλεσε στ1Ίν πραγματικότητα βασικό πρόβλfjμα του Κινήματος. Παρόλο που 

ε(χαμε υποστήριξη . hrv ήμαστε βασικό πρόβλ1Ίμα του Κινήματος. Άλλα ήταν τα 
μεγάλα προβλήματα. Ήταν το θέμα της ΣομαλΙας-Αιθl.OπLo.ς, το θέμα της δυτικής 

Σαχάρας, ήταν το θέμα της ΚαμποτΙας, ήταν τα θέματα της Λατινικής Αμερικής 

αλλά όχι το δικό μας θέμα. Αυτή είναι η πραγματικότητα και αυτά τα πράγματα 

μπορώ να τα πω, γιατΕ τα έζησα. Αλλά παρ' όλ' αυτά εΙχαμε υποστήριξη από το 

ΚΙνημα . 

θα μ.J-τορούσα συναφώς με αυτά που έχω πει να πω και το εξής, το οποto είναι 

ενδεικτικό του ΥεΥο)'ότος ότι δεν εΙμαστε μεγάλη ποσότητα ή δεν έχουμε μεγάλο ΕΚτό

πισμα στο Κ[νημα παQά τις δικές μας εντυπώσεις περί του αντιθέτου: Όταν ήμαστε με 

τον κ. Κυπριανού στ1Ίν Κούβα το Δεκέμβρη του 1979 σε διάσκεψη κορυφής των 
Αδεσμεύτων. ο ηγέτης της Κούβας, ο Πρόεδρος Κάστρο, ο οπο(.ος ήταν φΙλος της 

Κύπρου και είναι φίλος της Κύπρου, πιστεύω. στην εναρκτήρια ομιλία του έκανε 

αναφορά στους μεγάλους του Κινήματος, οι oπotoL εΙχαν αποθάνει την προηγούμενη 

τριετ ία. Καθόμουν δΙΠλα από τον κ. Κυπριανού και ο κ. Κάστρο έκανε αναφορά στον 

Μπουμετιέν, ο οποίος είχε πεθάνει το Δεκέμβρη του '79, και στο Γιόμο KεΝUΌτα που 
ε(χε πεθάνει περι.που την (δια περΙοδο. Και έσκυψε ο κ. Κυπρι.ανού και μου ε(.πε; 

"Κοίταξε! Διέφuyε του Κάστρο να αναφερθεί στο Μακάριο". ο οποίος είχε πεθάνει την 

{δια τριετία. Η ομιλια του Κάστρο ε(ναι δ'ημoσι.εuμ.ένη φυσικά και αυτό συνέβη. Παρά

λειψη; Οι ομιλίες αυτές γράφονται από τα Υπουργεία Εξωτερικών και δεν έχουν 

παραιείψtι.ς. Απλώς δεικνύει το Υεγον6ς ότι η Κύπρος δεν ήταν ποτέ ούτΕ μεγάλη 

χώρα μέσα στο ΚΙνημα ούτε ε'χε πολύ ουσιαστικό ΕΚτόπισμα. Αλλά. επαναλαμ.βό:νω 

ακόμα μια φορά ότι το Κ(νημα αυτό σε δύσκολες ώρες, σε δύσκολες στιγμές στάθηκε 

στο πλευρό της Κύπρου . 

Το μεγάλο ερώτημα όμως τώρα. κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. πιστεύω 

ότι είναι τι κάνουμε απ' εδώ και μπρος. Διότι ε(ναι σαφές πλέον ότι η Ευρώπη προς 

την οποία πορευόμαστε θέλει να διαγράψει δική της εξωτερική πολιτική. Η Συνθήκη 
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του Μάαστριχτ περιλαμβάνει πρόνοιες για μια τέτοια πoλιτικτj και το Ειιρωπο'ίκό 

Συμβούλιο Τl1ς Λιοσαβόνας με πολλή σαφήνηα πλέον διαγράφει ης επιδιώξεις της 

Εuρώπτις σχετικά με αυτή την xoLV!j ΕUΡΩπo'ίχή πολιτική. 

Αν κοιτάξει κανείς αυτό το ογκώδες σημε[ωμα, το οποίο είναι τα συμπερό.

σματα της Προεδρί.ας για το Συμβούλιο της Ευρώπης στη Λισσαβόνα. θα δει ότι με 

σαφήνeια αναφέρετοι. για παράδειγμα στο Μέρος 2. σης εξωτερικές Σχέσεις, ό"τι 
"το Ευρ(ι))το'(χό Σνμβούλιο σημείωσε με ικανοποίηση ης πρωτοβοuλιες που aναιmJ

χθηκαν τους τελευταΙOUς μήνες σtO" τομέα των εξωτερικών σχέσεων της Κοινό
t1'\'tΟς ΚΟΙ οι οποιες σuμβαδί.ζoυν με τις αυξανόμενες προσδοκίες των τρίτων χωρών 

ο •• " κτλ. Και ύστερα στο παράρτημα γίνεται λόγος: "Το EUΡΩπa"ίχό Συμβούλιο 

ενέκρινε την έκθεση των Υπουργών Εξωτερικών σχεηκά με την πιθανή ανάπτυξη 

της κοινής Εξωτερικής πολιτικής". Της κοινής εξωτερικής πολιτικής. Και πάνω στις 

ίδιες γραμμές η έκθεση συνεχίζΗ και παρακάτω. Δηλαδή αναμφι.βολα και αναντί
λεκτα πλέον η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα κινείται προς δική της εξωτερική πολιηκή. 

Και το μεγάλο ερώτημα πο". αν θέλουμε να ε(μαστε ρεαλιστές. αρχ(ζει να αvτι

μετωπιζει η Κύπρος εΙναι ποια EΠιλoγτi θα κάνΗ. Διότι ο αδέσμευτος κόσμος έχει 
δική του εξωτερική πολιτική. Βασικά σι διασκέψεις των Αδεσμεύτων είτε γίνονται 
σε ιπ(.πεδο αρχηγών κρατών είτε σε επίπεδο Υπουργών των Εξωτερικών κατά το 

80%. αν όχι και περισσότερο. αναλίσκονται σε θέματα εξωτερικής πολιτικής. 

Δεν υπάρχει τwτικά ασυμβ[βαστο μεταξύ του να εt.σαι μέλος του Κινήματος 

των Αδεσμεύτων και της ΕυρώΠης. Αλλά πότε αρχίζει να δημιουργείται oυσι.a.στικό 

ασυμβ[βαστο: Από τη στιγμή που εσύ θέλει.ς να μ..-τεις στην ΕΚ ·και θέλουμε- και η 

ΕΚ πλέον διαγράφει δική της εξωτερική πολιτική. πώς θα είσαι και σε ένα Κίνημα 

το οποίο έχει δική του, εν πολλοίς διαφορετική πολιτική: Και είναι λογικό να είναι 

εν πολλοίς διάφορος η πολιτική των Αδεσμεύτων από την εξωτερική πολιτική της 

EUΡΏπης. Διότι οι χώρες που ανήκουν στον έναν κόσμο είναι τελείως διαφορετικές 

από τις χώρες που ανήκουν στον άλλο κόσμο και είναι τελείως διαφορετικές οι 
επιδιώξεις τους. 

ΤΟ ερώτημα είναι. αν στη δεκαετία που τελειώνει το 2000, για παράδειγμα, το 
Κίνημα εξακολουθεί να υπάρχει -διότι έχει τεράστια προβλήματα. όπως ξέρουμε

πώς θα μπορέσουμε να δικαιολογήσουμε τη ΣUΝΎΠαρξή μας στα δύο αvτά μέρη. θα 

ακολουθούμε την εξωτερική πολιτική της Κοινότητας, περί της οποίας άρχισαν να 

κήδονται σε τεράστιο βαθμό οι κοινοτικοί πλέον, οι οποίοι μιλούν για διαγραφή 

εξωτερικής πολιτικής της Κοινότητας; Και αν κάπΟLOς μεγάλος, όπως είναι το 

Ηνωμένο Βασίλειο ή η Γερμανία. μπορεί να παρασπονδήσει και κάπως από αυτή την 

εξωτερική πολιτική, θα μπορούμε εμείς να παρασπονδήσουμε. οι οποΙΟι θα μπούμε 

με χίλια βόσανα, αν μπούμε, στην ΕΚ: θα τους πούμε εμείς τι θα κάνουν: Κατά 

συνέπεια η Κύπρος κατά τη διάρκεια αυτής της δεκαετ(ας θα πρέπει να πάρει 

μεταξύ άλλων και αuτTι τη μεγάλη α.-τόφαση: Τι θα κάνει σχετικά με την ένταξή της 

στο διεθνή χώρο: Παραμένει στους Αδεσμεύτους, έχοντας σοβαρά προβλήματα 

εξωτερικής πολιτικής, ή ανα.ίτροσαρμόζει τη θέση της και εντάσσεtαι στο χώρο 

εκείνο ο οπο(.ος εμφανίζεται να είναι ο επι.θuμητός της χώρος, δηλαδή στην Eυρώ;tη; 

Αν λάβει κανείς υπόψη το βάρος που δlδει το YπoυQΎεΙO Εξωτερικών σήμερα 

στον αδέσμευτο χώρο -Παρόλο που θα ήθελα να εκφράσω ακόμα μι.a. φορά το 

σεβασμό μου προς τα όσα έκανε αυτός ο χώρος για μας~ πιστεύω ότι παραμελοuμε 
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κά.ίτως την ευρωπαΊ:κή εξωτερική μας εικόνα. Και αυτό δημιουργεί κάποια ερωτή

ματα στοιις ευρωπαΊ:κο'ύς χώρους, τα οποία πρέΠΕΙ να προσέξουμε, διότ ι. αν μπούμε 

στον εuρωπo'ίκό χώρο. θα μπούμε με μεγάλες δuσχoλίες και δεν πρέπει να χάνονμε 

αυτή την είσοδό μας ακόμα πιο δύσκολη. πρι.-ιει να καταλάβουμε ότι. πέραν του 

μεyάλou θέματος, του εθνικού θέματος, που έχουμε να αντιμετωπίσουμε, αναμφί

βολα μέσα ο' αυτή τη δεκαετία. ο.ν 11 Κ"προς βγει από τα άλλα προβλήματά της. θα 
έχει να κάνει και μια σοβαρή επιλογή σε ό,η αφορό τον εξωτερικό χώρο στον ΟΠΟ(Ο 

θα ενταχθεΙ Και ίσως το ασνμβίβαστο να φανεί πολύ γρήγορα και θα πρέπει να 

επιλέξει ή την Ευρώπη ή τους AδεσμεύτOUς. 

Αυτά τα λίγα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. αλλά πιστεύω 6tL το θέμα είναι 
πόρα πολύ σημαντικό και nQinl!L ίσως να απασχολήσει και στο μέλλον αυτό το 
Σώμα, διότι. όπως fL.Q. και θα τελει.ώσω με εκείνα με τα οποία ξεκίνησα. από την 
εξω.ερική πολιηκή μιας χώρας εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό η πολιηκή της επιβίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπ<ι.ρχouν άλλοι που θα πρωτoλoyήσouν; 

Αν δεν υπάρχουν όλλοι που θα πρωτολοΥήσουν. θα δώσω το λόγο για δεmερο· 

λογίες. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Υπήρχαν και άλλοι από .ην κοινοβουλευηκή μας ομάδα που θα μιλούσαν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιλώ για πρωτολογίες. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Ναι, είναι πρω.ολογία . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε το λόγο. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Έχω την εντύπωση όη αυτή η συζήτηση για την εξωτερική μας ποληική πάει 

να μας οδηγήσει σε μια πόλωση απόψεων μεταξύ εκείνων που υποστTlρίζουν την 

Ευρώπη και εκείνων που υποστηρίζουν την παραδοσιακή αδέσμευ.η πολιτική της 

Κύπρου. μ ια πόλωση α..-τόψεων που είναι εντελώς αχρείαστη, κατά την άποψή μου, 

και που σίγOUΡΑ δεν ήταν ο στόχος των εισηγητών του θέματος. Π ιστείιω ότι έχουμε 

οδηγηθεί σ' αυτή την πόλWOT) απόψεων, Ε.ιτειδή έχουμε απλουστεύσΕΙ πολύ τα πράγ. 

ματα και νομίζουμε όη οι επιλογές μας είναι μόνο δύο. 

Πρώτα πρώτα πρέ.-τει να πούμε ότι αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να λεχθεί όη η 

Ευρώπη έχει μια ενιαία εξωτερική πολιτική. Η Ευρώπτι ως Ευρώπη έχει πάρει 

ενιαία θέση πάνω σε ορισμένα σοβαρά προβλήματα. όπως ο πόλεμος στον Περσικό 

Κόλ..-το, το Αφγανιστάν και η Γιουγκοσλαβία, αλλά πέρα Q..-τό αuτά η κάθε ευρω-

πα·ίκή χώρα έχει τα δικά της συμφέροντα και τις δικές της παραδοσιακές σχέσεις με 

άλλες χώρες, πράγμα που δεν μπορεί να αΥνοηθεί. αν πρόκειται να πετύχει το ευρω-

πα·LΧό πείραμα. κάτι που πρέπει πάντα να έχουμε υπόψη. 
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M~λώντας γ~α την Ευρώπη, δεν πρέπει να ξεχνούμε όη μετά τη Συνθήκη του 

Μάαστριχτ τι ίδι.α τι ΕυρωπΟ'ίκή Κοινότητα περνά ένα στάδιο προβληματισμού για 

το πόσο γρήγορα μπορεί να ΠQOxωρiισει στην περαLτέρω ενοποίηση και στη 

δημιουργία μιας Ευρωπαϊκής ομοσπονδίας. Είναι ένας προβληματισμός που έχει 
γίνει ακόμα πιο έντονος μετά το δημΟψήφισμα στη Δανία, που ουσιαστικά απέρριψε 

τη Συνθήκη του Mάαστριχt και ΠOΊJ έστειλε το μΤ;ννμο στις ευρωπαϊκές χώρες πο" 
πιέζοιιν για την περαιτέρω ενοποίηση: Στοπ. προχωρείτε πολύ γρήγορα. 

Τα"τόχρονα υπάρχει και ο προβληματισμός για τη δΙΕύρυνση. Ποιες θεσμικές 

αλλαγές θα πρέπει να γίνουν στην κοινότητα. αν τα μέλη από 12 γίνουν 20; Auτή τη 
στιγμή υπάρχουν τουλάχιστον 10 χώρες που χτυπoUΝ την πόρτα της Ευρώπης. 
Μπορεί να προχωρήσει τι περαιτέρω ενοποίηση των χωρών της Ευρώπης ταυτό

χρονα με αυτή τη διεύρυνση; 

Η προσωπική μου εκτ(μηση μετά από επαφές με ευρωβoυλεuτές και μέλη της 

Commlsslon είναι ότι η ενοποίηση δε θα μπoeέσει να προχωρήσει με το γοργό ρυθμό 
που προβλέπει η Συνθήκη του Μάαστριχτ. Και δεν πρέπει να παραγνωρίζουμε ότι 

αυτη τη στιγμή η Ευρώπη προχωρεί σε μι.α εντελώς αντίθετη κατεύθυνση από την 

υπόλΟLίτη υφήλιο. Δηλαδή παντού αναβιώνουν ο εθνικισμός και οι αποσχιστικές 

τάσει.ς. Οσονδήποτε αποφασισμένοι και να είναι οι ι.δρυτές της Ευρωπα·'κής Κοινό

τητας να πραγματοποιήσουν το όραμά τους για μια ενωμένη Ευρώπη, δε θα 

μπορέσει να μείνει ανεπηρέαστη η Ευρώπη από τι.ς aπoγoητεuτικές εξελιξει.ς που 

συμβαίνουν παντού, ακόμα και μέσα στην ίδια την Ευρώπη, όπως στη Γιουγκοσ

λαβία και την Τσεχοσλοβακία, ή ακόμα και μέσα στην [δια την Ευρωπα·ίκή Κοινό

τητα, αφού οι Σκοτσέζοι θέλουν δικό τους κοινοβούλιο, οι Βάσκοι θέλουν να χωρί

σουν από την Ισπαν(α και στο Βέλγιο οι δυο κοινότητες, οι Βαλλώνοι και οι 

ΦλαμανδοΙ έχουν α..-τοκτήσει περισσότερη αυτονομία η μι.α α..-τό την άλλη τα τελευ

ταία χρόνια. 

Λαμβάνοντας όλα αυτά υπόψη, εγώ είμαι πεπεισμένη ότι τα επόμενα χρόνια 

θα δούμε την Ευρώπη να εξελισσεται σε μια χαλαρή ομοσπονδία κρατών με μηχανι.

σμούς για μια κοινή αμυντική και εξωτερική πολιτική, που θα εφαρμόζονται μόνο 

σε πολύ σοβαρές διεθνείς κρίσεις και εκεί όπου τα συμφέροντα των χωριστών 

κρατών δε θα σuyκρoooνται μεταξύ τους, Δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι τα συμφt

ροντα των μελών της EUΡΩπα"ίκής Κοινότητας έρχονται σε σύγκρουση πολλές 

φορές μεταξύ τους. Η Αγγλία ανησυχεί γι.α τον ενισχυμένο ρόλο της Γερμανί.ας μετά 

την επανένωσή της και μετά την πιθανή ένταξη της Αυστρίας, οι μεσογειακές χώρες 

ανησυχούν για την πιθανή ένταξη των χωρών της ΕΖΕΣ και ούτω καθεξής. 

επομένως η Κύπρος πρέπει να λάβει όλα αυτά τα στοιχεία υπόψη της και να 

τα αξιo~oιήσει στην Roeetα της προς την Ευρώπη. Πιστεύω ότι το αποτέλεσμα του 

δημΟψηφίσματος στη Δανία έχει ενισχύσει τι.ς χώρες της Ευρώπης που θα ε..-τι8u
μούσαν να προχωρήσει η ενοποίηση της Ευρώπης με πιο αργό ρυθμό και νομιζω ότι 

αυτό είναι προς το συμφέρον της Κύπρου, γιατί, όπως είπα και προηγουμένως, 

είμαι της άποψης ότι η περαιτέρω ενοποίηση και η διεύρυνση της κοινότητας δε θα 

μπορούσαν να προχωρήσονν ταυτόχρονα. Και εμάς μας συμφtρει η περαιτέρω δuύ

ρυνση της Ευρώπης, 

Η Κύπρος έχει όλα τα εχέγγυα να μπει στην EUΡΩπα'ίκή Κοινότητα, γιατί με 

τον ελληνικό της πολιτισμό αποτελεί αναμφψολα ένα αναπόσπαστο μέρος του 

ευρωπα·ίκού πολιτισμού. Ταυτόχρονα πληροί όλα τα οικονομικά κριτήρια για 
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ένταξη και, όσον αφορό: την )(o~νωνική πολιτική, εναρμονίζεται or: σημαντικό βαθμό 
με τις πρόνοιες της Κοινοτικής Χάρτας της EUΡΏΠT)ς, την οπο(ο, πρέπει να 

σημει.ωθεΙ, η ΑΥΥλΙα αρνήθηκε να υπογράψει στο Μάαστριχτ. παρ' όλον ότι είναι 

μέλος της Ευρωπο'ίκής Κοινότητας. 

ΤΟ επιχεLρημα που προβάλλεται εναντ(ον της ένταξής μας, δηλαδή ότι δεν 

μπορούμε να ενταχθούμε, αν δε λυθεί το Κυπρι.ακό. πρέπει να αντικρουσθεΙ με το 

παράδειγμα της Ισπαν(ας. που έγινε μέλος της κοινότητας παρ' όλες τις διαφορές 

της με την Αγγλία σχετικά με το Γιβραλτάρ, και με το παράδειγμα της Δυτικής και 

Ανατολικής Γερμανίας. Όταν λυθεί το Κυπριακό. το βόρεLO μέρος της Κυπριακής 

Δημoκρατtας θα ενταχθεί στην Κοινότητα χωρ(ς καμιά περαιΤέρω διαδικασία. 

ακριβώς όπως η Ανατολική Γερμανtα μετά την επανt~ωση "{ης Γερμανίας. 

Λέγοντας αυτά δεν παραγνωρίζω το γεγονός ότι ΕκεΙνοι που καθορΙζονν τους 

κανόνες του παιχνιδιού μπορούν να διαφοροποιήσουν παρόμοιες περιπτώσεις 

ανάλογα με τα συμφέροντά τους. Πιστεύω όμως ότι θα πρέπει να προβάλλουμε 

αυτά τα tπιxε~ήματα και ότι, αν δουλέψουμε συντονισμένα, μπορούμε να πετύ

χουμε την ένταξή μας μέχρι το 1996. 

Κατό: την ίδια χρονική περt.oδo οι Αδέσμευτοι θα πεθάνουν ένα ΨUσι.oλoγικό 

θάνατο όχι μόνο για τους λόγους που αναφέρθηκαν σε προηγούμενες ομιλΙες μου, 

αλλά επειδή δεν ιιπό:ρχει καμιό: ομοιογένεια μεταξύ τοιις, όσον αφορά τα πολιτικά 

τους συστήματα και καθεστώτα, ούτε υπάρχει ταύτιση συμφερόντων μεταξύ των 

μελών του Κινήματος. Το ΚΙνημα των Αδεσμεύτων ανήκει στο παρελθόν, σε έναν 

κόσμο όπου οι εντάσεις που υ.οτήρχαν ήταν μεταξύ του ελι\ιθερου κόσμου και του 

κουμμουνισηκού συστήματος. Τώρα οι εντάσεις εΙναι διαφορετικές και οι σuyxΡOύ

σεις ε[ναι εθνικιστικές ή θρησκευτικές. ΤΟ ΚΙνημα των Αδεσμεύτων με τη.ν ανομοισ

γένειά του δε θα είναι σε θέση να βοηθήσει στην επίλυση αυτού του είδους των 

προβλημάτων. 

Σίγουρα, όπως τονίστηκε από τους συναδέλφους Κασουλίδη και Πουργουριδη, 

η Κύπρος δεν έχει κανένα λόγο να συμμετέχει σε τυχόν προσπό:θειες αναβίωσης του 

Κινήματος των Αδεσμεύτων, πο" είναι καταδικασμένες σε αποτυχία εν πάση περι

πτώσει. Όμως η Κύπρος έχει κάθε λόγο να διατηρεί φιλικές σχέσεις με τις δημο

κρατικές αδέσμευτες χώρες που 'ήταν και παραμtνoυν παραδοσιακοί φΙλοι της 

Κύπρου, όπως η ΙνδΙα και η Αίγυπτος. 

Η Κύπρος θα πρέπει να κό:νει αυτό που κό:νouν όλες οι χώρες, δηλαδή να 

βάλει πρώτα τα δικό: της συμφέροντα και να έχει καλές σχέσεις με όσο το δυνατό 

πιο πολλές χώρες, βάζοντας πρώτο στόχο την ένταξη της Κύπρου στην EΊ.JQωπα·ίκ'ή 

Κοινότητα. Γι' αυτό, εχεί όπου υπάρχει μια δεδηλωμένη ευρωπα·ίκή θέση πάνω σε 

κά..οτοι.ο διεθνές γεγονός, η Κύπρος θα πρέπει να τοποθετηθεΙ πολύ προσεκτικά και 

κατό: κανόνα σίιμφωνα με την ε"ρωπαϊκή τοποθέτηση, εχτός αν υπάρχουν ιδιαίτεροι 

λόγοι να πράξει κάτι άλλο . 

Τελειώνοντας θα ήθελα να σχολιάσω το θέμα των ψηφισμάτων των Hνωμtνων 

Εθνών που μιλούν γι.α μια Κίιπρο αδέσμευτη. Αυτό είναι Ο(Υοιιρα ένας αναχρονισμός 

ποιι δεν πρέπει να μας ανησυχεί ιδι.αΙτερα και τούτο ενόψει το" γεγονότος ότι οι 
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εκθέσεις των Γενικών Γραμματέων των Hνωμtνων Εθνών. καθώς επίσης και τα ψηφί

σματα τοu Iuμβo"Mou Ασφαλεως, αναγνωρίζουν την επιθυμία και το δικα(ωμα της 

Κύπρου να ενταχθεΙ στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα. Συνοψίζοντας μπορούμε να πούμε 

ότι: 

Ι. Η Κύπρος θα πρέπε~ να εντατικοποιτ'ισει τις προσπάθειές της για ένταξη 

στην ΕυρωπαΊ:χτ'ι Κοινότητα και θα πρέπει να αναπτύξει ΕΠιχειρήματα 

γιατί συμφέρει στην Ευρώπη να ενταχθεί σ' αυτήν η Κύπρος και όχι να 

γίνεται αυτό που κάνουμε συνήθως, να λέμε δηλαδή γιατί συμφέρει στην 

Κύπρο να μπει στην Ευρώπη. 

2. 'Οταν τοποθετηθεί η EUΡΩπα'ίκή Κοινότητα πάνω σε κάποιο διεθνές 
πρόβλημα, θα πρέπει να Ε.ι-τιδιώξουμε η τοποθέτησή μας να συμπίπΤΕΙ με 

αυτή της Κοινότητας. 

3. θα πρέπει να επιδιώξουμε να έχουμε καλές σχέσεις με όσο το δυνατό 
περισσότερες χώρες. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι που θα πρωτολοΥήσουν; 

Οκ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ, 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το θέμα της ακολουθούμενης από την κυβέρνηση εξωτερικής πολιτικής είναι ένα 

θέμα υπαρκτό υπό το φως των παγκόσμιων εξελ{ξεων των τελευταίων χρόνων. Ζούμε 

σε μια εποχή κοσμογονικών αλλαγών, ανακατατόξεων, ρεοοτότητας, ανατροπής ισορ

ροπιών και δημιουργίας νέων ΣUΣΧετισμών στην παγκόσμια πολιτική σκηνή. Μπροστό. 

μας εκτυλίχθηκαν και εκτυλίσσονται γεΥονότα. των οπο(ων η επi.δQαση μπορεί να 

καθορίσει το μέλλον της ανθρωπότητας για δεκαετίες. Μια ταραγμένη ανθρωπότητα 

αναζητεί καινούριους δρόμους αοφό.λειας. σταθερότητας, δικαιοσύνης, εθνικής αυτοε

πlβεβαlωσης. 

Μπροστά μας προβάλλει η νέα τό.ξη πραγμάτων. η ενωμένη Ευρώπη με τη νtα 

αρχιτεκτον"",ή της. η Q.ι-τoσύνθεση της σοβι.εΊικής αυτοκρατορίας. η διάλUΣΗ της Γιου

γκοσλαβίας στα ταραγμένα Βαλκάνια. η έξαρση κινημάτων με εθνι.κιστικό, φυλετικό 

και θρησκεuτικό προσανατολισμό. η επιδημία του ισλαμισμού. το χάσμα των περιφε

ρειακών και κοινωνικών ανισοτήτων. η έκρηξη νέων τεχνολογιών, η κατάρρευση της 

οικολογικής ισορροπίας αλλά και τα τραγικά φαινόμενα της πείνας και της 

εξαθλίωσης που μαστίζουν το μεγαλύτερο τμήμα του πλΗΘUΣμoύ του πλανήτη μας. ο 
σταυρός του μαρτυρΙOU που σηκώνει ο Τρίτος Κόσμος. 

Μπροστά μας ακόμα είναι κυρίαρχα τα εθνικά θέματα με πρώτιστο το 

πρόβλημα της κατοχής της πατρίδας μας. αλλά και οι ευρύτεροι κίνδυνοι ltou απει
λούν τον ελληνισμό με μια νέα συρρίκνωση. 

Όλα αυτά πρέπει να αποτελέσουν αποφασιστικούς παράγοντες για τη διαμόρ

φωση μιας εξωτερικής πολιτικής ισόρροπης. που να στρέφεται προς την εξ\lπηρέτηση 

των εθνικών συμφερόντων. Μέσα σ' αυτή την πρωτοφανή ρεuστότητα των γεγονότων 

nou eκτυλίχθτrxαν και eκτυλΙσσovται με κινηματογραφική ταχύτητα. αφήνοντας 
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έκeαμβ" την ανθρωπότητα. oφe(.λoυμε και [μεις, " μιχρή Κ ώτρος, να χαράξουμε και 
να περπατήσουμε σε χoινoUρι.oυς: δρόμους με περ{σχεψη, με uπεΥΘUΝότητα και σοβα. 

ρότητα που θα μας παρέχοιιν την εξασφάλιση ερεισμάτων και θα μας εγγυώνται 

διεθνώς πoλιτικrι αξιοπιστία. 

Δυστυχώς οι Εισηγητές του θέματος, αντί να καταθέσουν τους προβληματι. 

σμούς που δικαίως πρέπει να μας διακατέχουν σ' ό,τι αφορά τους προσανατολι

σμούς και την πορεΙα μας στην παγκόσμια πολιτική σκηνή, περιορίστηκαν σε 

υποδειξεις για μια ουσιαστικά μονοδιάσταΤ11 διαμόρφωση της εξωτερικής μας πολι.
τικής στη βάση ουσιαστικά της αντίληψης για τον έναν πόλο στο διεθνή συσχετισμό 

δυνάμεων. Δεν απέφυΥαν την καταφvyή σε "αυθεντίες", δόγματα και συνθήματα, γιο 

να οικοδομήσουν την άπOψTJ αυτή, και δεν αντιστάθηκαν στον πειρασμό της απλού-

στιruσης. για να ερμΗVε-υσoυν φαινόμενα και να εισηγηθούν πορε(α. Ι ' ένα τόσο 

χρΙσιμτις σημασLας θέμα, του οπο(ου οι παράμετροι που πρέπει να ληφθούν υπόψη 

είναι πολλές και για το οποίο η τεκμηρίωση, ακόμα και σtη βάση της EΠισtημOνικής 

γνώσης. είναι αναγκαία για την εξαγωγή συμπερασμάτων, ο δογματισμός uneet
σχuσε. 

Αν όμως υπάρχει ένα μήνυμα από την πλημμύρα των εξελίξεων της εποχής 

μας, αυτό είναι ότι η εποχή των δογμάτων, των αυθενηών και των συνθημάτων έχει 

χρεοκοπήσει και πως τώρα είναι η εποχή των μεγάλων ιδεών, των επιχειρημάτων 

και των αξιόπιστων προτάσεων με σuνέπεια και σuνέχεια. με αντιστοιχία λόγων και 

έργων, οραμάτων και ρεαλιστικής προοπτικής. 

Έτσι η καταφυγή σε αφορισμούς για την πράγματι αντιδημοκρατική δομή 

μερικών καθεστώτων του Τρίτου Κόσμο\.!, για να διαγράψΟυμε ένα ολόκληρο 

κΙνημα, το Κίνημα των Αδεσμεύτων. πο\.! στήριξε για μια ολόκληρη εποχή τους 

αγωνες των λαών ενάντια στον αποικισμό. τις εξωτερικές επεμβάσεις, το ρατσισμό 

και την παράνομη κατοχή εδαφών. δεν μπορεί να θεωρείται μια σοβαρή πολιτική 

προσέγγιση με πειστικότητα. μια πολιτική προσέγγιση a..-ταλλαγμένη από το πνεύμα 

της ιδεολογικής προκατάληψης και της στειρας και αδιέξοδης εJtιχειρηματoλoyιo.ς. 

Μια εξωτερική πολιτική ανανεωμένη με όραμα και προοπτική στη βάση των 

σύγχρονων ρευ.ιάτων και αντιλήψεων και του παγκόσμιου συΟ). ·ισμού δuνάμεων 
δεν μπορεί να οικοδομείται με ιδεολογικό και πολιτικό φανατιf·μ..... .L με μια μονο
διάστατη και στρεβλωτική παρελθοντολογία. ΟΙ νέοι ορΙζοντες που πρtπeι να ανοί

ξουμε και οι νέοι δρόμοι που πρέπει να χαράξουμε και να περπατήσουμε απαιτούν 

ευρύτητα πνεύματος και επιχειρήματα και όχι μονότονες και πληχτικές επαναλήψεις 

του παρελθόντος. 

Ναι, χρειαζόμαστε μια καινούργια εξωτερική πολιτική. Ναι, απαιτείται ένας 

τολμηρός επαναπροσδιορισμός της πορείας και των προσανατολισμών μας στο 

διεθνή χώρο. με μοναδικό όμως γνώμονα την εξυπηρέτηση των εθνικών συμφερό

ντων. Και η συνταγή δεν είναι βέβαια η μετατροπή της Κύπρου σε δοριιφόρο ή 
πρόθυμη θεραπαινίδα. Να μην ξεχνούμε ποτέ ότι ο ελληνισμός υπέστη τη μεγαλύ

τερη εθνική καταστροφή στη σύγχρονη ιστοριο. του το 1974, όταν στην Ελλάδα και 
στην Κύπρο κυβερνούσαν όχι απλώς οι φίλοι των μεγάλων προσταΤών αλλά τα 

άβουλα και πειθήνιά τους όργανα: η χούντα των συνταγματαρχών και το πραξικο

πηματικό καθεστώς της 15ης Ιουλίου. Οι εθνικές Κερκόπορτες άνοιξαν και ο εχθρός 

πέρασΕ ανενόχλητος εκείνη ακριβώς την ώρα που στην Κύπρο και την Ελλάδα δεν 
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υπήρχε απλώς φιλική με τους υπερατλαντικούς συμμάχους σχέση αλλά σχέση υποτέ· 
λειας και εξάρτησης. Να οικοδομήσουμε λοι.πόν την εξωτερική μας πολιτικη με βάση 
τη ρεαλιστική διαπίστωση των νέων συσχετισμών, διατηρώντας τον εθνικό έλεγχο 
και αρνούμενοι την εκχώΡ1ΊσΤι το\! σε ξένα κέντρα αποφάσεων. 

Η ύπαρξη του προβλήματος της κατοχής της πατρίδας μας και 11 εooΙσθτJτη 
γεωγραφική μας θέση E.ι.ιβάλλouν ακόμα μεγαλύτερη προσοχή και περίσκεψη στην 

πολιτική μας συμπεριφορά. Δεν μπορούμε να ξεχάσουμε ότι η Κύπρος, παρά τις 
τρομακτικές δυσκολίες που αντψετώπισε, παρά τα λυσσαλέα πλήγματα πο\! 
δέχτηκε, παρά το γεγονός ότι αναγκάστηκε για δεκάδες χρόνια να περάσει μέσα από 

λόκκOUς λεόντων και συμπληγάδες πέτρες. επιβίωσε ως κράτος με διεθνή νομική 

υπόσταση κυρίως χάρη στην υποστήριξη των Αδεσμεύτων. που ήταν και εξακολου

θούν να είναι 11 μεγάλη πλεωψηφΙα των χωρών του κόσμου. 

Άλλωστε και το (διο το Κίνημα των Αδεσμεύτων κατανοεί ότι ο ρόλος και η 

α,ίτοστολΥΊ του μέσα στο σημερινό κόσμο έχουν άμεση και επείγουσα ανάγκη μετα

σχηματισμού. Η εξισορροπητική του παρουσία στα πλαίσια του παγκόσμιου διπο

λικού συστήμαtος "ου παρελθόντος, που έχει καταρρεύσει, δεν έχει πια κανένα 

νόημα. Όμως, μπροστά στην περίφημη νέα τάξη πραγμάτων, που παίρνει τις περισ

σότερες φορές τη μορφή μιας κυνικής και ασύδοτης συμπεριφοράς της μοναδικής 

πια υπερδύναμης, το Κίνημα των Αδεσμεύτων, μέσα αίτό έναν τολμηρό ανα.προσα

νατολισμό της πολιτικής του, μπορεί να αρθρώσει ένα νέο λόγο και να ανα.ιττίιξει 
μια νέα δράση που να στοχεύει στην προστασία των δικαιωμάτων των μικρών και 

αδύνατων οικονομικά και πολιτικά χωρών. 

Ακόμα, το ΚΙV1lμα των Αδεσμεύτων με νέα μορφή και δομή οφείλει να αντα.ι-το

κριθεί στις νέες προκλήσεις της εποχής μας, Να αγωνιστεί για δικαιότερη κατανομή 

το" παγκόσμιο" πλούτου και της τεχνολογΙΟς. να αντιμετω.-τΙΟει την πείνα, τη 

φτώχεια, τις ασθένειες και την εξαθλίωση σε πολλές xώQες του Τρίτου Κόσμου χαι 
να επιδιώξει λύσεις στα περιφερειακά προβλήματα, 

Όμως στη συζήτηση ετέθη και το ερώτημα: Πώς μπορεί η Κύπρος με την 

αδέσμε"τη πολιτική της ή όπως αυτή θα ονομαστεί αύριο στα πλαίσια της αναμόρ

φωσης και του επανακαθορισμού της φυσιογνωμίας του Κινήματος να λειτουργεί 

μέσα στα πλαίσια της Ε"ρωπα'ίκής Κοινότητας: Την απάντηση θα μπορούσε να τη 

δώσει η συμμετοχή της ουδέτερης ΙρλανδΙας και η αίτηση της oUΔέτερης Αικπρίας, 
της ουδέτερης ΣoUΗΔίας, της ΦινλανδΙας, της Ελβετίας και της αδέσμΕUτης Μάλτας, 
Η συμμετοχή στην εuρωπα'ίκή ένωση δε σημαίνει ισοπέδωση των ξεχωριστών 

εθνικών ιδιαιτεροτήτων της κάθε χώρας και την αναίρεση της δικής τους πολιτικής 

φυσιογνωμΙας, Ασφαλώζ υπάρχουν α.ι-τοφάσεις για εκχώρηση μέρους της εθνικής 

κυριαρχΙΟς των χωρών μελών σε θέματα εξωΤΕρικής πολιτικής στα κοινοτικά 

όργανα, Ας μην ξεχνούμε όμως ότι την κοινοτική πολιτική θα τη διαμορφώνουν 

όλες οι χώρες μέλη της Κοινότητας με το μικρό ή το μεγάλο τους εκτόπισμα. ΚΙ αν 

πρόκειται η ευρωπα'ίκή οικονομική και πολιτική ένωση να διαδραματίσει το ρόλο 

που κι εμεΙς οραματιζόμαστε να διαδραματίσει, θα πρέΠΕΙ να αποτελέσει εργαστήριο 
σύνθεσης διαφορετικών απόψεων, συμφερόντων και αντιθέσεων, Και αυτό μέσα 
σ' ένα πλαίσιο όχι ισοπέδωσης των ιδιαιτεροτήτων των χωρών μελών αλλά δημιουρ

γικής τouς αξιοποίησης. 

Εμείς, που πιστεύουμε με θέρμη στην ευρωπα\κή ενο..-τοΙηση και που θεωρούμε 

εθνικά και πολιτικά αναγκαία τη συμμετοχή της πατρίδας μας σ' αυτό το ευρντερο 

πολιτικό και κοινωνικό γίγνεσθαι που αναπτύσσεται σε μια περιοχή του κόσμου 
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στην οποία ανήκουμε γεωγραφικά και πολιτιστικά, θεωρούμε όη αυτή τι συμμετοχή 

μπορεί και πρέΠΗ να γίνει στη βάση όχι της εξαφάνισης κάθε εθνικής άποψης των 

χωρών μελών αλλά με το σεβασμό τους στα πλαl.σια μιας ΣVλλoγικής αξιοποίησης 

και σύνθεσής τους. Αυτό άλλωστε πρέπει να ενδιαφέρει και την (.δια την ΕυρωπαΊ:κή 

Κοινότητα. αν πρόκειται να εκφρό:σει το όραμα μιας νέας υπερεθνικής Ε'υρώπης 

των λαών, που θα σέβεται στο μεΥαλ'uτερο δυνατό βαΟμό τις ιδιαίτερες εοοισθησίες, 

τα ειδ ικότερα συμφiρoντα των χωρών μελών. Η συλλογικότητα. τι κοινή δράση και τι 

πολιτ ική και οικονομική ένωση δεν πρέπΕΙ κατ' ανάΥκην να σuγκρoooνται με τα πιο 

πάνω εθνικό. στοιχεία. ΤΟ αποτέλεσμα του δημΟψηφίσματος στη Δανία αποτελεί 

ίσως έκφραση αυtής -της ανησυχίας για το ενδεχόμενο της ιοοπεδωΊικής εξαφάνισης 

κάθε ιδιαίτερης άποψης αλλlt και σαφή προειδοποίηση για την ΕυρωπαΊ:κή Κοινό

τητα ως προς την ανάγκη σεβQσμoiι αυτών των απόψεων. 

Σε κάθε περΙπτωση μπροστά στην προοπτική ένταξης και συμμετοχής μας στην 

ΕυρωπαΊ;Κ'ή Κοινότητα. την oπoLα επιδΙΟJκουμε έντονα, θα εΙμαστε ασφαλώς έτοψοι 

να λειτουργήσουμε με βάση τους κοινοτικούς κανόνες κι αυτό δεν εΙναι κάτι που 

χρειάζεται να το τονίσουμε ιδιαίτερα, αφού αποτελεί απαραΙτητη και αυτονόητη 

παράλληλα προυπόθεση. 

Εκείνο που ίσως αυτό το Σώμα έχει χρέος να συζητήσει είναι η ανάγκη προε

τοιμασΙας της κuπριακής χoιvων(ας, της κυπριακής οικονομίας και των θεσμών 

σ' όλα τα επΙΠεδα, για να είναι η αίτησή μας πειστική. Προβό:λλει J,Utροστά μας ως 

επείγουσα προτεραιότητα το καθήκον για έναν πoλυεπLπεδo εκσυγχρονισμό της 

κυπριακής κοινωνΙας με όλους εκείνους τους θεσμούς που θα την ΠΡOετoιμάσoνv 

για την ενωμένη Ευρώπη. Γιατί μια ισχυρή παρουσία της KiιΠΡOυ αύριο στην Κοινό

τητα ΠΡOUπoθέτει σήμερα σκληρή δουλειά, ισχυρή οικονομία, τεχνολογική αναβάθ

μιση. Όλα αυτά μ,ϊOQOύν να βοηθήσουν για μια παρουσΙα aπoτελεσματική' που θα 

προστατεύει και θα προωθεΙ τα εθνικά μας συμφέροντα, που σε τελευταία ανάλυση 

δεν μπορουν να είναι μ.ετέωρα και ξεκομμένα από την ισχυροποίηση της Κύπρου σε 

όλα τα επΙΠεδα. 

Στη διόρχεια αυτής της συζήτησης έγινε αναφορά στην πορεία της αίτησης για 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. Είμαστε 1Jποχρεωμένοι να ασκή

σουμε αυστηρή κριτική στην κυβέρνηση για τις μέχρι τώρα ενέργειες και παραλε(... 

ψεις της για την προώθηση της αίτησης. Τονίσαμε έγκαιρα πως θα πρέπει να έχουμε 

πλήρη συνειδηση του γεγονότος ότι 11 θέση μας στον ευρωπα"κό χώρο, ιδιαίτερα 
λόγω της iιπαρξης του κυπριακού προβλήματος, δεν πρόκειται να μας απονεμηθεί κι 

ότι αντίθεΊα θα την κατακη]σουμε μέσα από πολύπλευρους και επΙμονους αγώνες 

στους οποίους πρέπει να έχουμε την πολιτική θέληση ως Κύπρος να συμμετάσχουμε 

αποφασιστικά. 

Δυστυχώς η όλη κυβερνητική πολιτική μοιάζει απονευρωμένη, ελλιπής, αναπο

φάσιστη και α.ϊρσγραμμάτιοτη. Αντί η κ1!βέρV11OTl να αναγάγει την αίτηση ένταξης σε 

κυρi.αρχo θέμα της εξωτερικής μας πολιηκής, το αίΤΟίο να προβάλλει επίμονα και 

σταθερά στα πλαίσια μιας καθολικής αξιοποίησης όλων των δννόμεων και Ίων δυνα· 

τοτηΊων κυβέρνησης, βουλής, κοινωνικών φορέων, παρακολουθούμε μια σπασμωδική 

και ράθυμη συμπεριφορά που δημιouρyεΙ σoβαQά ερωτηματικά για Ίις πραγμαηχές 

προθέσεις της χυβι!:QVT1011ς . 
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Αποτέλεσμα της πολιτικής αυτής ήταν τι Q...όφαση των αρχηγών των δώδεκα 

κρατών μελών της ΕΚ στη Λισσαβόνα. που αποτελεί μια πραΥματική ήττα της 
Κύπρου, για την οποία περιέργως τι κ~ρνηση έσπευσε να πανηΎUQισει. Γιατί όμως 

ΠOνηyυQ{ζει τι κυβέρνηση: Για την προτεραιότητα που έδωσε ουσιαστικά τι απόφαση 

στην αίτηση της Τουρκίας και για την υποβάθμιση της κυπριακής αίτησης; 

Παράλληλα είμαστε υποχρεωμένοι να ψέξουμε με τον πιο έντονο τρόπο τη 

στόση της ελληνικής κυβέΡVΗσης, τι οποία όχι μόνο δε διανοήθηκε να ασχήσει το 
βtτo. το προνόμιο του βέτο, Ύια το οποίο αιιτη τι Βουλή είχε απευθύνει έκκληση προς 

την ελληνική κυβέρνηση με ε!.δικό ψήφισμα. αλλά δUΣΤUΧώς. επιδειxv\ιoντας μια 

ουσιαστική αδιαφορία, άφησε την κυπριακή αίτηση πλήρως αννπεράσπιστη στη 

Λισσαβόνα. Αλλά βέβαι.α τι θα μ..'"tορούσε κανείς να αναμένει από τον κ. Μητσοτάκη, 

ο οποίος εξαντλείται σε δηλώσεις για την καλ.η θέληση της τουρκίας και πρόσφαΊα 

για άρση των βέτο για τα μεσογειακά προγράμματα της ΕΚ που αφορούν και την 

Τουρκία; 

Κύριε Πρόεδρε, είναι και.ρός η Βουλή ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(Knιπά τη σφύρα) 

Δε θα ήθελα να διακόψω τον ομιλητή, αλλά το Κοινοβούλιο αυτό ασκεί έλεγχο 

για την πολιτική της κυπριακής κυβέρνησ,.,ς. δεν ασκεί έλεγχο για την πολιηκή της 

ελληνικής κ\!βtρνησης. Και, όπως εμείς δε θα ανεχόμαστε να προβαίνουν σε χαρα· 

κτηρισμούς είτε για τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημoxρaτίας είτε για οποιονδή. 

ποτ! tιλλo μέσα στην ελληνική Βουλή, το ίδιο ισχύει και για μας. θεωρώ ότι τα όσα 
αναφέρατε για τον κ. Μητσοτάκη δεν πρέπει να μπουν στα πρακτικά. 

r.OMHPOV: 

Διαφωνώ πλήρως μαζί σας, κύριε Πρόεδρε. Με όλο το σεβασμό. κύριε 

Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

ΜπορεΙ να διαφωνείτε. αλλά αυτή είναι η θέση την οποία αυτό το Κοινοβούλιο 

και όλα τα Κοινοβούλια τηρούν με ευλόβεια. 

r.OMHPOV: 

Διαφωνώ πλήρως. να μου επιτρέψετε, με τη θέση την ",ποΙα μόλις τώρα έχετε 

θέσει και, αν αυτή η αντΙλ,.,ψη πραγματικά επικρατήσει, αυτό θα οδηγήσει σε φίμωση 
αυτού του Σώματος. Και πρόκειται για θέμα εξαιρεηκής σπουδαιότητας στο οποίο 

νομίζω ότι ο κάθε Βουλευτης πρέπει να τοποθετ,.,θεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

tθo. θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου ΕΠιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

ορίστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτρlογ; 

Δεν είναι η πρώτη φορά που στην ελληνική Βουλή κρίθηκε η κυπριακή εξωτε

ρική πολιτική και εκφράστηκαν α.-τόψεις ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η εξωτερ~κή πoλ~τική είναι ένα πράγμα. o~ επιθέσεις ή οι υnκρίσεις ... 

Τ. ΧΑΤ2ΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

... κατά τρόπο αρνητικ{ι και ΕΠιθετικό, κύρι.ε Πρόεδρε. θυμούμαι περιπτώσεις 
που ο {διος ο Καραμανλ'ής, όταν ήταν Πρωθυπουργός, στράφηκε εναντίον του 
ΑΡΧΙΕΠLOκόπου Μακαρίου για την αδέσμευτη πολιτική του μέσα στη Βουλ'ή. 

Εξάλλου, όταν συζητούμε θέμα εξωτερ~κής πoλ~τικής, συζητούμε τις σχέσεις τις 

δικές μας με Οι-τοιουσδήποτε τρίτους , με oπo~αδήπoτε χώρα. Δηλαδή, όταν κατακρί· 
νουμε καθεστώτα του Τρίτου Κόσμου επειδή είναι αντιδημοκρατικά. δε δικαιού

μαστε να μιλήσουμε πάνω σε θέματα εθνικού ενδιαφtρoντoς; Στο κάτω κάτω κα~ 

εμεις κομμάτι του ελληνικού έθνους είμαστε και δικα~oύμαστε να έχουμε γνώμη για 

τα συμβαΙνοντα μέσα στο έθνος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η Βουλή αυτή ασκεί κo~νoβoυλευnκό έλεγχο για την κυπριακή κυβέρνηση κα~ 

όχι για την ελληνική κυβέρνηση και δεν είναι ορθό εμε(ς να επεμβαίνουμε στην πολι.

τική μιας άλλης χώρας. 

Τ. ΧΑΤ2ΗΔΗΜΗΤΡIΟΥ: 

Ασκώντας κριτική για την εξωτερική πολιτική Τl1ς ελληνικής κυβέρνησης σε 

σχέση με την Κύπρο. βοηθούμε την κυβέρνησή μας να κάνει μια σωστή πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύρι.ε Βουλειπή, υπάρχουν κοινοβουλευτικά θέσμια σε όλο τον κόσμο. Kα~ αυτά 

J τα κοινοβουλευτικά θέσμια μπορεί να σου επιτρέπουν να ΕΠικρίνεις την πολιτική μιας 
άλλης χώρας. αλλά δεν αναφ!ρεσαι ονομαστικά στο τάδε πρόσωπο ή στο δείνα 
πρόσωπο εκείνης της χώρας. Αν ο κύριος Βουλευτής περιοριζόταν στο θέμα λέγοντας 
"δε συμφωνούμε με την πολιτική που ακολουθεί 11 κ\lβιρvηση της Ελλάδας", δε θα είχα 
κάνει καμιό παρατήρηση. Αλλά αναφέρθηκε ειδικά στον ΠρωθuπoUΡΓό της Ελλάδας. 
Και είναι ανεπΙτρε.mo να αναφέρεσαι στον ΠρωθυπουρΥό ή στον Πρόεδρο μιας 
οποιασδή..-τοτε χώρας. όταν συζητάς θtματα που εμπίπτουν στο δικό σου κοινοβουλευ

τικό έλεγχο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν ξέρω ... Να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω ακόμη μια μικρή 
παρατήρηση πάνω στο θέμα. 

Ασφαλώς. αν πρόΚΗται να αναφερθεί κανείς υβριστικά στον Πρόεδρο οποιασ· 
δήποτε χώρας, αυτό είναι απαράδεκτο και δεν είναι αυτή η περίπτωση. Έπειτα, οι 

πολιτικοί της κάθε κ\lβtρνησης έχουν και ονόματα. Δηλαδή, αν ο κ. Χερντ, ο 

Υπουργός Εξωτερικών Τl1ς Αγγλίας, έκανε κάποια δήλωση... Ε, θα αναφερθούμε 

στο όνομα εκείνου ο οποίος έκανε τη δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ δεν υπάρχει δήλωση. Ο έντιμος Βουλευτής επέκρινε τον Πρωθυπουργό 
της Ελλάδας. Μπορούσε να επικρίνει την εξωτερική πολιτική της Ελλόδας. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ, 

Ασφαλώς. Επέκρινα τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας για σιryχεκριμένες 

πράξεις ή παραλείψεις της ελληνικής κυβέρνησης που έχουν σχέση με το χε~ρισμό 
του θέματος της αΙτησης της Κύπρου για ένταξη στην ΕυρωπαΊ:κή ΚΟLνότηtα . 
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Τότε τι έννοια εΙχε. κύριε Πρόεδρε. με όλο το σεβασμό, το Ψllφωμα, το οποίο 

ομόφωνα ενέκρ~νε αυτό το Σώμα. με το οποΙο ζητούσαμε τη θετ~κή παρέμβαση και 

βοήθεια της ελληνικής κυβέρνησης στη Λισσαβόνα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα για όνομα του θεού. Σοβαρολογείτε, κύριε Βουλευτή; 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ, 

Βεβαίως σοβαρολογώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ να στείλεις ψήφισμα και να ζητάς από μια χώρα να υποστηριξει τη θέση 

σου είναι ένα πράγμα και το να ε..;:ικρΙνεις τον Πρωθu.;:Ο\JQΎό για την πολιτική του 

και προσωπικά να αναφι!ρεσαι σ' αυτόν είναι τελείως διαφορετικό θέμα. 

Η απόφασή μου είναι ότι αυτό το μέρος της ομιλίας σας είναι εκτός τάξεως 

και έτσι πρέπει να αφαιρεθεί από τα πρακτικά. Αν θέλετε. θα το θέσω οε ψηφο

φορία. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Βεβαίως. Δε δέχομαι να αφαιρεθεί εν πάση πεΡLιττώσει. Ασφαλώς πρέ..;:ει να 

γίνΗ ψηφοφορία. Εγώ θεωρώ ότι αυτό που λέτε εί,\'(lΙ μια πολιτική άπΟψη, μια 

πoλ~ΤLκή άποψη την οποία σέβομαι. αλλά με την οποία διαφωνώ. Δεν μπορεί να 

αποτελέσει κανόνα το ότι αυτό το Σώμα δε δικαιούται να ασκεί κριτική για την 

, 

• 

εξωτερική πολι nXll μιας οποιασδήποτε άλλης χώρας ... ~ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν δεν αντιλαμβάw:στε τη λε..ττότητα του θέματος ... Η εξωτερική nOALtLXll 
μιας χώρας μπορεί να συζητηθεΙ Αναφορά στον Πρόεδρο της χώρας δεν μπορεί να 

γίνεται σ' αυτή τη Βουλή. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Αυτός την ασκεί, ο συγκεκριμένος Πρωθυπo\JQΎός. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ, να έχω το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ορίστε. 

Δ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι επιθυμε'τε να εφαρμόσετε με κάποια αυστηρότητα. ας 

πούμε. τα κοινοβουλευτικά θέσμια. Όμως, κύριε Πρόεδρε. να μου ΕΠιτρέψετε να 

u.;:εvθυμΙσω σε ολόκληρο το Σώμα ότι από αυτό το βήμα και από τις θέσεις μας, αν 

όχι όλοι, πάντως 1] συντρι.πτ~κή πλει.οψηφία των Βσυλευτών κα~ των νυν και των 
πρώην και πιστεύω και των μελλόντων -δεν το εύχομαι εν πάση περιπτώσει, αλλά 

νομίζω ότι έτσι θα εΙναι- έχει ασχοληθεί κατά κόρον με την πολιτική των Ηνωμένων 

Πολιτειών Π.χ. έναντι Τ1]ς Κύπρου, με την πολιτική της ΑΥΥλίας έναντι της Κύ.ι;:ρου. 

με την πολιτική των Αδεσμεύτων έναντι της Κύπρου. με το καθετΙ Γιατί δηλαδll να 

μην έχουμε το δικαίωμα να ασχοληθούμε και με την πολιτική της Ελλάδας έναντι 

της Κύπρου: Δεν το αντιλαμβάνομαι. , 



, 

, 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Βουλευτή, το εξήγησα και το εξηγώ και πάλι για τελευταία φορά. ΕΙναι 

τόσο απλό. n01J και μαθητές της πρώτης τάξης του δημοτικού μπορούν να το αντιλη
φθούν. 

Μπορούμε να επικρίνουμε την εξωτερική πολιτική οποιασδήποτε χώρας. 
Μπορούμε να διαφωνούμε, μπορούμε να την ε.ί'uιινoύμε. Δεν κάνουμε όμως προσω

πική επίκριση κατά του Προέδρου ή του Πρωθυπουργού όλλης χώρας. Αυτό είναι 

απλούστατο. 

θέτω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Ο χ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι της άποψης ότι. αν ο κ. Ομηρου -και πιστεύω ότι θα το 

δεχτεΙ- κάνει αναφορά στην κυβέρνηση και όχι προσωπική αναφορά στον Έλληνα 

Πρωθυπουργό ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλως. Δε θα τον διtχoπτα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι δικαίωμά σας. κύριε Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Η έκκληση t"A μέρους του προέδρου είναι -και λόγω της λεπτότη.ας ή, αν 
θέλετε, λόγω της ιδιαιτερότητας .ων σχέσεων δε θα είχαμε καμιά ένσταση- να 

• κρίνετε την ελληνική κυβέρνηση. Και δεν είμαστε ούτε υπερασπιστές της ούτε δικη

γόροι .ης. Αλλά. (Χ.ι-τοφυγετε τις προσωπικές ΕΠιθέσεις εναντΙον το\! ... 

r.OMHPOV: 

• 

• 

Αυτό έπραξα. Άσκησα αυστηρή, αν θέλετε, κρι.ική στον κ. Μη.σοτάκη 1).ίτό την 

ιδιότητά .ου ως Πρωθυπουργού της Ελλάδας. Αυτό έκανα. 

Ν. ΑΝΑΣΙΆΣΙΑΔΗΣ: 

Η έκκληση είναι, αντί να αναφερθεΙτε προσωπιχά στον Έλληνα Πρωθι.mOUΡγό, 

να αναφερθείτε στην εξωτερική πολιτική της παρούσας κυβέρνησης. Καλύπτεστε και 

τελείωσε. 

r.OMHPOV: 

Να αναφερθεί στα πρακτικά ότι αναφερόμουν στον Έλληνα Πρωθυπουργό χαι 
στην εξωτερική πολιτική της ελληνικής κυβέρνησης, αν είναι αυτό που ενόχλησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧρΙστου. 

Α.ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Τείνω να συμφωνήσω με την ερμηνεία που δίνει ο κ. Αναστασιάδης στην 
άποψή σας χαι εν πάση περιπτώσει θεωρώ ότι αναφορά μπορεί να γίνεται κατά 

τρόπο προσεκτικό που να μη θίγει σίγουρα σχέσεις ιδιόμορφες σε δύσκολες στιγμές. 

Όμως δε συμφωνώ όtι αυτό είναι θέμα ψηφοφορί.α.ς εν πάση περι.πtωσει . 

-
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η απόφαΟll του ΠροεδρεΙΟυ ή του Προέδρου [Ιναι όη μπορο'ίιμε να κάνουμε 
οποιαδήποτε κριτική για την εξωτερική πολιτική οποιασδηποτε χώρας, χωρi.ς όμως 
να αναφερόμαστε σε σuyκεχριμένα πρόσωπα και ειδικά στο πρόσωπο Προέδρων ή 

Πρωθυπουργών. Υπό αυτή την έννοια εl.πα 6η θα έπρεπ.ε να αφαιρεθεΙ οτιδήποτε 
έχει λεχθεί όχι για την εξωτερικη πολιτική της Ελληνικής κuβ!ΡVΤΙσης αλλά για τον 
κ. Μητσοτάκη. Αν δε θέλΕτε να το θέσω σε ψηφοφορία. δεν το θέτω. 

r.QMHPQV: 

Έχω συμφωνήσει με αυτό που είπε ο κ. Ανασταοιάδης, ότι 11 κριτική ΠΟΙΙ 
ασκείται, που είναι. επαναλαμβόνω. αuστηρή. αφορά την εξωτερική πολιηχή της 

ελληνικής κυβtρνησης 0.0 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Και επομένως ο •• 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Οποιαδήποτε προσωπική αιχμή εναντίον του κ. Μητσοτάκη 0.0 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Την αποσύρεις. 

r.OMHPOV: 

Μάλιστα. Λοιπόν, νομίζω ότι είναι σαφές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ορίστε, προχωρήστε. 

r.OMHPOV: 

Κύριε Πρόεδρε, επανερχόμενος στα δικά μας κα~ στην αίττιση για ένταξτι στην 

Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, θα έλεγα ότι είναι καιρός η Βουλή, που επανειλημμtνα 

ασχoλήθrικε με το θέμα, να μελετήσει σε βάθος τη συνολική κυβερνητική συμπερι

φορά σττιν προώθηστι ττις αίτηστις και να πάρει κάθε κατάλλτιλο μέtρο που θα 
υποχρεώσει την κυβέρνηση να ινερΥήσει με tTJV εί'τιβαλλόμενη tαχύττιτα και σοβαρό
tTΊta. Η Επιτροπή Εξωτερικών θα πρέπει να επιληφθεί το σuντoμότερo αυτού του 

θέματος. παράλλτιλα εισηγούμαστε ττι δτιμιouργία ενός μόνιμου διακομματικού 

OQytivou, που θα πλαισιωθεί και από άλλους κοινωνικούς φορείς και πρόσωπα, το 
οποΙΟ να ασχολείται συσιτιματικά και σε διάφορα επΙ1:εδα με ττιν πρoώθrιση ττις 

κυπριακής αίτησrις. 

Σε θέμαtα εθνικά εξαιρεηκής σημασίας, όπως είναι τι εξωτερική πολιτική μιας 

χωρας, δε χωρούν ούτε απλουστεύσεις ούτε ερασιτεχνισμοΙ Ούτε πρέπει να υπερι.

σχύουν οι ιδεοληψιες, οι προκαταλήψεις και οι ψυχροπολεμικές προσεγγίσεις του 
παρελθόντος, που έχουν άλλωστε καταρρεύσει. Μέσα σ' έναν κόσμο ανήσυχο και 
ταραγμένο και σε μια γεωΥραφικη περιοχη εντάσεων με εστίες κρίσεων και με το 

κυπριακό πρόβλτιμα άλυτο τι εξωτερική πολιτική πρέπει να χαρακττιρίζεται μόνο 
από ττι σοβαρόττιτα και τrιν υπευθυνόττιτα που απαnούν οι καιροί και να λαμβάνει 

πρωταρχικά υπόψη ττιν εξυπτιρέττιση της εθνικοαπελευθερωτικης υπόθεσης του λαού 
μας. 

Η διατήρηση του αδtoμευτoυ. tO" ουδέτερου προσανατολισμού μας σε 

συνδυασμό μι την έvtoνη ευρωπα'ίκη μας στροφτΊ είναι αUΤΗ ττι σηγμη τι μόνη επιβαλ

λόμενη εθνικά ItOQEtα. 

, 

• 

• 
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Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ με συναίσθηση των εμπειριών του παρελθό
ντος και με αντΙλ11ΨTl των αναγκών του παρόντος και του μέλλοντος θα υπερασπ{σε~ 

μια τέτοιο εξωτεριx~ ΠOλιτLxτΊ, που με ευελιξία. ιχανότητα και επιδεξιότητα να 
μπορεί -και πρέπει- να στηρίξει πρώτα και πάνω απ' όλα την εθνική μας υπόθεση 
αλλά και την οικοδόμηση ενός ελπιδοφόρου μέλλοντος για το λαό και τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν t\λλoι που θέλουν να πρωτολοΥήσουν; 

ΦαΙνεται ότι έχουν λήξει οι πρωτολογιες. θα παρακαλο\ιοα τον πρεσβύτερο να 

με αντικαταστήσει. 

(Στο σημεΙΟ αυτό ο Χ. Γλ. Κληρ(δης κατέρχεται στο βήμα και στην έδρα τον 

ανnχαθιστά ο κ. Α. Aνtων{oυ.) 

ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Η Βουλή συζητά ένα πολύ σοβαρό θέμα, γιατί χαθο{?ιοτικής σημασίας θα είναι 

τι εξωτεριχή μας πολιτική, ι.διαΙτι:ρα τι εξωτερική πολιτική που θα. ακολουθήσουμι: 

μελλοντικά. 

θέλω να τονίσω εξ υπαρχής ότι η εξωτερική πολιτική δεν είναι κάτι το οποΙΟ 

μπορεί να παραμένει διαρκώς το (διο, όταν μάλιστα αλλάζουν οι διεθνεις συνθήκες. 

Και είναι εδώ που είχε διαπραχθεί ένα Ο\JOιασnκό σφό.λμα το 1977. όταν ο τότε 
Πρόεδρος της Δημοχρατιας Αρχιεπίσκοπος Μοχάριος συναντήθηκε με τον κ. Ντεν· 

κτάς και συμφώνησαν yw την πρώτη κατευθυντήρια γραμμή της λύσεως του 
κυπρwκού προβλήματος. θα θυμάστε ότι η πρώτη κατευθυντήρια γραμμή λέει πως τι 

Κύπρος πρέπει να οδηγηθεί σε ένα ομόσπονδο δικοινοτικό κράτος αδέσμευτο. Και. 
αν προχωρούσαμε τότε να λύσουμε το ΚυΠΡLO.κό, το θέμα της εξωτερικής μας πολι.
τικής θα ήταν συνταγματικά κατοχυρωμένο, διότι η βάση της συμφωνίας θα ήταν ότι 
η πολιτική μας ε'ναι αδέσμευτη και, έχοντας υπόψη ότι . το Σύνταγμά μας θα ήταν 
εγγυημένο, δε θα μπορούσαμε να αλλάξουμε εξωτερική πολιτική χωρις τη σuyxατά· 

θεση των εγyuητριών δυνάμεων ή χωρίς τη σuyxατάθεση των συμβληθέντων μερών. 

Πιστεύω επομένως πως είναι κάτι που πρέπει να το προσέξουμε στις διαβου

λεύσεις: Ναι, δεχόμαστε τις συμφαινί.ες κορυφής ·εκείνοι που τις δεχόμαστε. αλλά 

πρέπει το θέμα της εξωτερικής πολιτικής να μην aπoτελέσει μέρος της συμφαινιας, 

γιατί θα ήταν αδιανόητο να κατοχυρώνεται και να καθορίζεται στο διηνεκές η 

εξωτερική πολιτική διά του Σuντάγματoς, όταν μάλιστα το Σύνταγμα δε θα μπορεί 

να τροποποιηθεί χωρίς τη συΥχατάθεση εκείνων οι οποΙΟι θα εγγυηθούν την 

κυπριακή ανεξαρτησία και το κυπριακό Σύνταγμα. 

Π ιστείιω όμως ότι, αν θέλουμε να κάνουμε μια ανασκόπηση της εξωτερικής 

μας πολιτικής, θα δούμε ότι μετά την ανεξαρτησία ακολούθησε τι Κυπριακή Δημο
κρατια αδέσμευτη πολιτική, γιατί οι εκτιμήσεις που έγιναν τότε ήταν ότι, αν ακολου

θούσαμε άλλη πολιτική, αν, όπως είχαν γίνει εισηγήσεις και από την Ελλάδα και 
από την Τουρκία, εντασσόμασταν στο ΝΑΤΟ, η εκτίμηση ήταν ότι δε θα ήταν εύκολο 

να aποδεσμευτούμε aπό ορισμένες πρόνοιες της Ζυρίχης τις οποίες θεωρούσαμε 

ανεφάρμοστες και οδυνηρές, διότι ο ΣUΣΧετισμός δυνάμεων μέσα στο ΝΑ ΤΟ θα ήταν 
πάντοτε υπέρ της Τουρκίας. Και αυτός ήταν ένας aπό τονς βασικούς λόγους που 

οδήγησαν τότε την Κυπριακή Δημοκρατία να aποφασίσει να μπει στο χώρο των 

Αδεσμεύτων, διότι -ας μην το κρύβουμε. υπήρχε η πρόθεση να προχωρήσουμε να 

απαλλαγούμε από ορισμένες πρόνοιες της Ζυρίχης τις οποί.ες θεωρούσαμε και 
άδικες και οδυνηρές και ανεφάρμοστες . 
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Αυτή τι πολιτική, τι αδέσμευτη, όμως, τότε είχε και ένα άλλο νόημα. διότι 

υπήρχαν δύο αντιμαχόμενοι κόσμοι, ο δυτικός και ο αvατoλιχός. και υπήρχε και ο 
χώρος των Αδεσμεύτων και, ευρισκόμενοι στο χώρο αυτό, θα μ.,ορούσαμε άλλοτε 

μεν να κινοίιμαστε προς τη μια άλλοτε δε προς την άλλη κατεύθυνση και έτσι να 

προωθούμε τα κυπριακά συμφέροντα. Κατά πόσο αutfι τι πολιτική αποδείχθηκε ορθή 

ή όχι. αυτό θα το κρίνει ο ιστορικός και όχι εμείς εδώ στη Βουλή. 

Ειναι γεγονός όη οι Αδέσμευτοι βοήθησαν το Κυπριακό, σε ό,ΤΙ αφοροίισε 
κυρίως τη λήψη ψηφισμάτων. ΥιατΙ χωρίς την υποστήριξη των Αδεσμεύτων θα ήταν 
πο)." δύσκολο να εξασφαλίσουμε ψηφίσματα στη Γενική Συνέλευση, και ακόμα 
μπορώ να πω και στο Συμβούλιο Ασφαλείας, για το Κυπριακό. Όμως εχεί που δεν 

μπορούσε ο αδέσμευτος κόσμος να βοηθήσει ήταν στην υλοποίηση Ίων ψηφισμάτων. 
Και eνώ στη ληψη ψηφισμάτων είχαμε χαλά α..τοτελέσματα. στην προσπάθειά μας να 

ληφθούν μέτρα για την υλοποίηση των ψηφισμάτων η αδυναμία του χώρου των 
Αδεσμεύτων ήταν εμφανi)ς. 

Λέχθηκε από αυτό το βήμα ότι οι Αδέσμευτοι μας υποστήριξαν και ότι σε 
αυτούς οφείλουμε το γε-Υονός ότι σήμερα συνεχίζει η διεθνi)ς κοινωνία να μας 
θεωρεί ανεξάρτητο. κυρίαρχο κράτος και την κυπριακή κυβέρνηση τη νόμιμη κυβέρ

νηση του ανεξάρτητου και κυρίαρχου αυτού κρότους. Αυτό είναι γεγονός. Το οφεί

λουμε σε μεγάλο βαθμό σ' αυτούς. αλλά. αν ήταν μόνο οι AδέσμΕUΤOΙ που υποστή

ριζαν αυτή τη θέση. διαφορετικά θα ήταν τα αποτελέσματα. Είναι γεγονός ότι αυτή 
την αναγνώριση την οφε(λουμε και σtην υποστήριξη της πρώην Σοβιετικής Ένωσης 

και των ανατολικών χωρών και ακόμα μπορώ να πω και ορισμένων δυτικών χωρών. 

οι οπο(ες άσκησαν σε μεγάλο βαθμό την επιρροή τους. για να μην αναγνωριστεί το 

τονρκοκυπριακό κράτος. 

Όταν μιλούμε από αντό το βήμα πάνω σε θέματα τόσο ουσιώδη, δεν πρέπει να 

έχουμε παρωπίδες. δηλαδή δεν πρέπη να έχουμε τις κομματικές μας παρωπίδες. τις 

ιδεολογικές μας παρωπ(δες. οι οποίες εν πάση περι.ι-ττωσει ενόψει και των αλλαγών 

πον γίνονται δεν πρέπει να παραμένουν κολλημένες στο πρόσωπό μας. Πιστεύω ότι 

εκείνο που πρέπει να μας προβληματίσει είναι ποια θα είναι η μελλοντική εξωτερική 
μας πολιτική και πιστεύω ότι θα ήταν σφάλμα να πούμε ότι εγκαταλει,ίοτουμε το 

χώρο των Αδεσμεύτων. προτού να έχουμε οποιοδήποτε άλλο χώρο στον οποίο να 
ενταχθούμε. Και νομίζω ότι αυτή ήταν η θέση των εισηγητών. Δεν εισηγούνται ότι 

τώρα πρέπει να εγκαταλείψουμε την αδέσμευτη πολιτική. γι.ατι. αν την εγκαταλεί

ψουμε σε αυτό το στάδιο, δεν είμαστε ακόμα στο χώρο της Ευρώπης, δεν ξέρουμε α\' 
η Ευρώπη Οα κατορθώσει να έχει κoινi) εξωτερική πολιτική και θα ήταν μια βεβια

σμένη ενέργεια. 

Εκείνο όμως που έχει σημασία είναι να αναγνωρίσουμε την πραγματικότητα 

είτε μας αρέσει είτε δι μας αρέσιι και, αν κρίνω από ορισμένες ομιλίες που άκουσα, 

υπάρχουν μερικοί στους οποίους δεν αρέσει. φαίνεται. ακόμα ή που δεν έχουν 

ouveLbTltOXOLTιOEL ότι ο σημερινός κόσμος, όπως διαμορφώνεται, δεν είναι ο κόσμος 

του 1970. δεν είναι ο κόσμος του 1979. του 1980. αλλά εΙναι ένας νέος κόσμος και 
πρέπει να δούμε ποιοι θα εΙναι οι παράγovτες οι οποΙοι θα διαδραματΙσουν ουσια
στικό ρόλο στη διαμόρφωση των διεθνών πολιτικών πραγμάτων. Και θα αρχΙσω 
πρώτα με το χώρο των Αδεσμεύτων. 

Πιστεύω ότι ο χώρος των Αδεσμεύτων. :τέρa.ν TOU γεγονότος ότι αUΤΉ τη 
στιγμή δεν undρxe~ αντι.παράθεση μεταξύ Ανατολής και Δύσης. αvτιμετωπU;ει 

σοβαρά προβλήματα πολιηκής. Έχουμε τις ισλαμικές χώρες, έχουμε το φονταμεντα

λιομό και εΙναι όλες αυτές οι χώρες μέσα στο χώρο των Αδεσμεύτων. Και έχοuμε 

ακόμα και μέσα στο χώρο αυτό OΊ.lOιαστικές διαφορές. όπως αυτές παροuοι6ζοvται 
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μέσα στον αραβικό κόσμο. Και παρουσιάζονται σχεδόν σε όλες τις πτυχές και σε 
όλα τα επl.πεδα του χώρου των Αδεσμεύτων αυτές οι διαφορές. επομένως θα είναι 

λάθος να νομίζουμε ότι ο χώρος των Αδεσμεύτων Τι ο ρόλος "[ων Αδεσμεύτων του 

ΠOQελθόντος θα εΙναι ο ίδιος με το ρόλο των Αδεσμεύτων του μέλλοντος. Και χρειά

ζΗΟΙ σοβαρός προβληματισμός. Αν αυτός ο χώρος είτε λόγω των εσωτερικών 

διαφορών που παρουσιάζουν σι χώρες που τον συγκροτοΙΙν είτε δι.ότι στενεύει λόγο 
της μη αντι.nαράθεσης μεταξύ Δύσης και Ανατολής είτε για οποιοδηποτε άλλο λόγο 

δε θα έχει πλέον την ίδια σημασία που είχε στο παρελθόν, τότε τι κόνουμε, για να 

προσαρμόσουμε ανάλογα την εξωτερικΤι μας πολιτική; Στην ουσία αυτό είναι που 
πρέπει να α.ι-ιασχολήσει αυτό το Σώμα. 

Ορθά λtχθηκε ότι δεν ξέρουμε ακόμα αν η Ευρώπη θα έχει ενιαία εξωτερική 
πολιτική. Υπάρχουν ακόμα δυσκολίες, μέχρι να δούμε μια Ευρώπη η οποία να έχει 
κοινή άμυνα, κοινή εξωτερική πολιτική, Έχουν κατoρθώσε~ να έχουν, με δυσκολια, 

οικονομική πολιτική και βρισκόμαστε στο στάδιο των εξελίξεων, Εκείνο που πρέπει 
να απασχολήσει την κυβέρνηση και εμάς ως Βουλή είναι αν όηως θέλουμε και 
πρέπει να θέ).,ουμε -η άΠΟψη η δική μας είναι ότι πρέπει να θέλουμε και να το 
επιδιώξουμε- να γίνουμε μέλη της Κοινότητας, Σε τέτοια περΙΠΤωση πρέ. •• ει να 
ακολουθούμε μια πολιτική τι οποία να μη μας φέρνει σε αηίθεση με την πολιτική 

που καθορίζει η Κοινότητα πάνω σε βασικά θέματα, διότι σε μη βασικά θέματα θα 
υπάρχουν πολιτικές διαφοροποιήσεις μεταξύ των χωρών -τουλάχιστον για τα 

προσεχή λίγα χρόνια- που συνθέτουν την ΕυρωπαΊ:κή Κοινότητα, Πρέπει λοιπόν να 
:ταρακολουθούμε στενά την πολιτική τι οποία γίνεται όχι μόνο από την Κοινότητα 

αλλά και από τις ευρωπα'ίκές χώρες, να διαπιστώνουμε τις διαφοροποιήσεις, να 
εντοπίζουμε τα σημεία ταυτότητας απόψεων και να φροντίζουμε να μη βρισκόμαστε 

σε αντιπαρόθεση, 

Λέχθηκε ότι μ..-τορεΙ να είμαστε στην ενωμένη Ευρώπη και να ανήκουμε στο 

χώρο των Αδεσμευτων, Αυτό νομίζω ότι είναι αδύνατο να γίνει μελλοντικά, Μπορεί 
στο παρόν στάδιο να συνεχιστεί. αλλά δεν είμαστε στην Ευρώπη και δεν έχουμε την 
ανάγκη ούτε αηιμετωπίζουμε το πρόβλημα να είμαστε και στην Ευρώπη και στους 

Αδεσμεύτους ακόμα, Αλλά, όταν μπούμε στην Ευρώπη και όταν αρχίσει 11 Ευρώπη 
να παρουσιάζει ομοιογενή πολιτική έστω και επί βασικών θεμάτων. δε θα μπορούμε 

μέσα στο χώρο των Αδεσμεύτων να παίρνουμε θέσεις αντίθετες με εκείνες της Ευρω
πα'ίκής Κοινότητας στην οποία θέλουμε να μ..-τούμε, Το ότι θα υπάρχουν αντιθέσεις 

αυτό είναι φανερό εκ των πραγμάτων, γι' αυτό θα έχουμε να αποφασίσουμε και' να 
ξεκαθαρίσουμε τη θέσrι μας, Γιατί πιστεύω ότι το επόμενο βήμα που θα κάνουν και 
που θα αφορό όχι μόνο τrιν Κύπρο αλλά και όλες τις χώρες που ζητούν να εηα

χθούν -και το κάνουν τώρα με την Αυστρία- είναι να εγκαταλείψουν την ουδέτερη 

πολιτική. Και το ζητούν από τη Σουηδ(α και από τις άλλες σκανδιναβικές χώρες, 
Μα. αν ζητώντας το το επιτύχουν σε εκείνες τις χώρες, θα είναι αδιανόητο να 

πιστεύουμε ότι εμείς, η μικρή Κύπρος. θα τύχουμε άλλης μεταχείρισης και θα 
μπορουμε να είμαστε στο χώρο των Αδεσμεύτων αλλά και στον ευρωπα'ικό χώρο! 

Γι' αυτό πρέπει από τώρα να αρχίσουμε έχοντας έναν προσανατολισμό: να μελε
τούμε τις διαφοροποιήσεις της εξωτερ~κής πολιτικής της Ευρώπης, να προσαρμοζό

μαστε και να μην ερχόμαστε σε αντίθεση με τις ομόφωνες αποφάσεις της Ευρώπης. 

εκτός αν είναι εναηίον των δικών μας συμφερόηων, οπότε ασφαλώς θα ερχόμαστε 

σε αντίθεση, αλλά, εκεΙ που δεν εΙναι εμπλεκόμενα τα δικά μας συμφέροντα, να μη 

γινόμαστε σημαιοφόροι θέσεων που να εΙναι αηίθετες με αυτές της Ευρώπης, 

Στο παρόν στάδιο νομίζω ότι δεν μπορούμε να κάνουμε τίποτε περισσότερο με 
την εξωτερικη μας πολιτική, Ασφαλώς να τrι δραστηριοποιήσουμε, να την ενδυνα

μώσουμε στην προσπάθεια που κάνουμε για την ένταξή μας, αλλά. όσον αφορό την 
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προσαρμογή της εξωτερ~κής μας πoλ~τικής. πρέπει με προσοχή να φαίνεται ότι ;:-
ταuτU;εται με την πολιτική της Ευρώπης, όταν αυτή δε θίγει τα συμφέροντά μας. αν 
θέλουμε να διεvκoλύvoυμε την ένταξή μας στον ευρωπο'ίχό χώρο. 

(Στο σημείο ουτό ο ΠροΕδρεύων της Βουλής Χ. Γλ. Κληρίδης επανέρχεται στην 

έδρα του χα~ ο Κ. Α. Α ντωνίου Ε.ι-τι.στρέφει στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

(ΓΑ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την προσεχή Παρo.σκΕUΉ 10 Ιουλίου 
1992 και ώρα δέκα το πρωί με την ακόλουθη ημερήοι.α διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΌ Α': ΝΟΜΟθΕΤιΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Πυροβόλων Όπλων (ΓΡΟ1τοποιητιχός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

2) Ο περί των ΠΡOίJΠOθέσεων Διαφήμισης Τι Αναγγελίας Πώλησης 
E~αιoρευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

3) Ο ΠΕρΕ Διεθνών Εμπιστευμάτων Νόμος του 1990. 

4) Ο περί Διατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 1991. 

5) Ο περί Αστικών Αδικημάτων (Τροποποιηnκός) (Αρ. 2) Νόμος το\! 199ι. 
(Πρόταση νόμο\!). 

6) Ο περί Ελέγχο\! της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος το\! 
1992. (Πρόταση νόμο\!). 

7) Ο περί Κ\!πριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος το\! 1992. , 

8) Ο περί Ενοικιοστασίο\! (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος το\! 1992. 

9) Ο περΙ Κατάργησης Ορισμένων Νόμων Νόμος τοιι 1992. 

10) Οι περΙ Πανε.-τιστημίοιι Κύπρου (ΔΙδακτρα) Κανονισμοί του 1992. • 
Ι Ι) Οι περ( Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικ09 Κανονισμοί το\! 

1992. 

12) ΟΙ περί Νομικής Υπτιρεσίας • θέση Εισαγγελέα (Σχέδια ΥπηρεσΙας) 
ΚανονισμοΙ του 1992. 

13) Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαιδευσης (Εκπαιδε\!τική 
ΑξιολόΥηση· Πιστοποίηση Κλάδο\! ΣπoVΔΏν) Κανονισμοί το\! 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγρόφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ r: Ερωτήσεις· Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) "Η ανάγκη αναπροσαρμογής της εξωτερικής μας πολιτικής και γενικά 
των δραστηριοτήτων μας, έτσι πο\! να εναρμονιστούν και να συμ.πλέovν 
με την εξωτερική πολιτική της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας". 

(θfμα εγγραφέν με εισήγηση των Βο\!λειιτών κ. Χρ. ΠoVΡYO\!ριδη και r. 
KασoιιλLδη). (6.2.92). 

(Σιινέχιση της ΣUΖήτησης). 

2) 'Ή έλλειψη βασικής ιιποδομής στην ύπαιθρο και οι κοινωνικές και οικο· 
νομικές επιπτώσεις". 

(θfμα ηΥραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου). (12.2.92). 
(Σvνέχιση της συζήτησης). 
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3) Έκθεση της Κοινοβουλευnχής Επιτροπής ΓεωQyίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα πο\l τιτλοφορείται 'Ή εισαΎWY'i φρούτων και λαχανικών και 
οι επιπτώσεις στην αγροτική οικονομια". 

(ΑυτεπάΥΥελτη εξέταση ύστερα Μό αί'τ6φαση της Επιτροπής). (28.5.92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής ΥΥεισ.ς για το θέμα που τιτλο· 
φορεΙται " Προβλήματα υγείας (1J'"tό τα λύματα στην περιοχή Αγίου Σωζο
μένο,,". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (4.7.91). 

5) Έκθεση της KoινoβoυλευtιΚ'ης Επιτροπής γΥε(ας για το θέμα που πτλο
φορεΙται 'Ή σννεχι.ζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο ARIZEN. η 
βλαβερή επιδρασή της στην υγεία των εργαζομένων και των κατοίκων της 
γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης του προβλήματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών χ. Δ. 
Κοντιδη, Λ. Λυοιώτη και Δ. θεοδώρου). (10.10.91). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που τιτλο· 
φορεΙται 'Ή έλλειψη διευκολύνσεων περίθαλψης στα κρατικά νοσοκο· 
μεία των ηλικιωμένων και των χρονίως πασχόντων που χρήζουν περΙ· 
θαλψης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βοuλεuτών κ. Ντ. 
Μιχαηλιδη και Κ. Ηλιάδη). (3]. ]0.9] ) 

7) Έκθεση της Κοινοβοuλ.εuτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
ποu τιτλοφορείται 'Ή ρύπανση των παραλιών της περιοχής Αμμοχώστου 

• Λάρνακας από την κλαδοφόρα (μάλλα) και οι δuσμενείς επιJtτώσει.ς 
της στο περιβάλλον. την τουριστική βιoμηχανLα και την oικoνoμLα του 
τόπου γενικότερα - Μέτρα που προτίθεται να πάρει η κυβtρνηoτι για 

επίλυση του πιο πάνω προβλήματος" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με α.\τ6φαση της Επιτροπής). (8.10.91). 

8) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για -το θέμα που tιtλοφορείται ~H διαqχ:ιρoπoίηση -των χρεώσεων στις 
-τιμές του νερού των κυβερνητικών φραγμάτων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (27.2.92). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής Γεωργίας χαι Φυσικών Πόρων 

για το θέμα που τιτλοφορείται "nρoβAiJμota που αναΧύπτουν από το 

εγκαταλειμμένο μεταλλείο της ΕΜΕ στην Καλαβασό και οι επιδράσεις 
-τους στους υδάτινους πόρους της περι.οχής". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση tou Βουλευτή κ. Δ. 
ΧριστΟΟουλιδη). (12.3.92). 

]0) Έκθεση της Κοινοβουλευηκής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται ''Το δάσος Αθαλόσσας, οι προγραμματισμοί και οι 
ενέργειες της κυβtρνησης~. 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταοτι του Μέλους της Βουλής 
κ. Ρ. Κατσελλή και του Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

1 Ι) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Ε.ίτιτροπής Περιβάλλοντος για το θtμα 
που τιτλοφορείται "Προβλήματα που δημιουργούνται από τα λύματα του 
Κεντρικού Σφαγε(.ου αναφορικά με τον ποταμό της Αλαμιvoύ". 

(ΑυτεπόΥΥελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Α. 
Μούσκου). (19.2.92). 
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Αναφορικά με το Κεφάλαιο Δ', υπάρχουν αρκετά θέματα που εξετάστηκαν 
αιιτεπάγγΕλτα από τις διάφορες Κοινοβοιιλευηκές επιτροπές και, αν οι Εκθέσεις 
είναι ομόφωνες, θα θεωρηθούν αναγνωσθεΙσες και θα σταλούν στα αρμόδια Υποιιρ

γεΙα χωρίς συζήτηση. Τα θέματα αυτά είναι τα υπ' αριθμό 9. 10. 1], 13, ]4 και 15. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

('Ωρο λήξης. 7,20 μ,μ,) 

Οι ακ6λο1!θοι Boνλεuτές νπέγ(lαψαν τον κατάλογο των τια(lόντων με αλφαβη
τ ική σεl(lά: 

Αγαπ(ου Γιαννάκης 

ΑΥΥελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης ΝΙκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙΚης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

ιεροδιακόνου Λεόντιος 

ΚαζαμΙας ΚΙκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Kατσελλt} Ρήνα 

ΚατσουρΙδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρ(δου Καίτη 

ΚοντΙδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης ΟΟσος 

Mιχαηλt.δης ΝτΙνος 

Μουσιούπας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγ{δης Κίμων 

ΠαπαγεωρΥίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιποόσωποl θοησχειιτ ικών Ομάδων: 

Πογιατζής 1ωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡ Ι ΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προtlπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

, 

• 

• 
• 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Χαρτοσήμων (rροποποιητικός) (Αρ. 2) Ι 

Νόμος του ]991" και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο ''Ο περι Χαρτοσήμων 
(Γροπο."t04.ητr.κός) Νόμος του 1992". 



, 

• 

• 
• 

Ι 

, 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Τελωνει.ακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Γρ<>."tοποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος TO\l 1991" και ψήφιση 
του σε νόμο (JLE αρ. 4 του Ι 992). 

3α) Δικαιολόγηση από τον κ. Τ. Παπαδόπουλο ΤΊ]ς αποχής του ΔΗΚΟ CLι-τ6 

την ψηφοφορία που έγινε για την τροποποίηση πον Εισηγήθηκε ο κ. Λ. 

Ιεροδιακόνου εκ μέρους του ΔΗΣΥ. 

4) Ανακοίνωση α. .. τό τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Γλ. ΚληρΙδη της 

παρουσίας στην αΙθουσα των συνεδριάσεων των Βρετανών εργατικών 

Βουλευτών Κ. Tom Cox. Eddie Ο' Ho.ra και MartIn Redmond. 

5) Έκθεση για τα νομοσχέδιο. (α) ''Ο περt ταμεΙΟν για την Αμυντική θωράκιση 
της Δημοκρατ(ας (Δάνειο) Νόμος ΤΟ\l 1992" και (β) "Ο περί Κεντρικής 

ΤραπέΙ;ης της Κύπρου (ΓΡΟΠQ.ίοιηrικός) Νόμος του 199]", οι αγορεύσει.ς, οι 
παρατηρήσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Ν. Ρολάνδης, 

Τ. XατζηδrιμτπρίOυ, Σ. Χατζηγιάννης, Τ. Παπαδόπο"λος, προεδρεύων, Α. 

XeίoτO\l. Ευ. Ευσταθίου, Λ. 1 εροδι..αχόνου, Δ. Χριστόφιας, Κ. Καζαμιας, Χρ. 

Σολωμής, Ν. Αναστασιάδης) και Q.ιίόρριψή τους. 

5α) Διεξαγωγή συζήτησης (Γ. Αγαπίου, Δ. θεοδώρου, Ν. Αναστασιάδης, Α. 
Φιλ(ππου, Α. Γεωργίου. Τ. Παπαδόπουλος, Προεδρεύων) αναφορικά με 

το αν σχηματίστηκε ή όχι η oπano{'IleVfJ, με βόση το σχετικό άρθρο του 
Συντάγματος. πλειοψηφ{.α για την ψήφιση το\) δεύτερο\) νομοσχεδίου. 

5β) Δικαιολόγηση Q.ιίό το\)ς κ. Χρ. Σολωμή, Τ. ΧατζηδημητρΙΟυ και Κ . 
Καζαμία της ψήφου του ΔΗΣγ. του Σοσιαλιστικού Κόμματο; ΕΔΕΚ και 

το\) ΑΚΕΛ·Αριστερά·Νέες Δυνάμεις αντίστοιχα. 

6) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο Ακυρωτικός του περί Φορολογίας 
Υπηρεσιών Νόμου Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε νόμο. 

7) Έκθεση για τα νομοσχέδια (α) "ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 4) Νόμος του 1992" και (β) ''Ο 
περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 5) Νόμος του 1992" και ψήφισή τους σε νόμο με τον τίτλο ''Ο περί 
Τελωνει.ακών Δασμών και Φόρων Kατ<Mlλώσεως (Τροπο;ταιητιχός) (ΑΡ. 3) 
Νόμος του 1992". 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. Ι) το\) 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 20 του 1992). 

9) Έκθεση για τα νομοσχέδια (α) ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 24) του 1992" και (β) ''Ο περι. Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoyισμoύ 
Νόμος (Αρ. 27) του 1992" και ψήφισή τους σε νόμους (με αρ. 22 του 1992 και 21 
του 1992 αντl.σtoιχα). 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμ.είο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Ποθό\ttων) 

Νόμος (Αρ. 3) το\) 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

11) Έκθεση για τα νομοσχέδια (ο) ''Ο περί Eyγuήσεως της Χρηματοδότησης της 
ΑρχΤις Ηλεκτρισμού KύΠQOυ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και (β) ''Ο περί 

Eyyuήαι:ως της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κίι.ι-τρου 

(Κυρωτικός) (Αρ. 'Ζ) Νόμος του 1992" και ψήφισή τους σε νόμους. 
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12) Έκθεσrι για τον αναπεμφθέντα νόμο "Ο περί Δημόσι.ο.ς Εκπαιδευτικής 

Yπrιρεσίας (Tρoπoπoιrιτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199'2" και α.ίτόρριψ1') _rις 
αναπομπής ύστερα από τροποποΙηση του τίτλου του νόμου. ο οποίος 

αναφέρεται ως ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Yπrιρεσίας (Tρoπoπoιrι-

τικός) (Αρ. 3) Νόμος του 199'2". 

13) Σύντομες παρατηρήσεις (Γ. Κασουλιδης, Ν. Μουσιούπας. Μιχ. 

Κυπριανού, Ρ. Πρέντζας, Λ. Λυσιώτrις) ύστερα από παράκλrιση του 
κ. Kασoυλtδrι να αναβλτιθεί το θέμα "Ο περΙ Κ υπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (TQOΠαιτoιrιτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992" και αναβολή _rις 
συζήτησης για τη μεθεπόμενη συνεδρί.αση. 

14) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί ΠΡOστασLας της Παραλιας 

(Τροποποιητικός) (AQ. 3) Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε νόμο. 

15) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Αρχής Λιμένων KiιΠΡOυ (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε νόμο. 

16) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο ''Ο περΙ Ρυθμίσεως της ΤροχαΙας Μεταφορό:ς 
(Tρoπoπoιrιτικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

17) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περΙ των Επισήμων Γλωσσών της 
ΔημοκρατΙας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή τrις σε 

νόμο. 

Ι 8) Έκθεση γι.ο. την πρόταση νόμου ''Ο περΙ PUΘμΙσεως και Ελέ'Υχου της 
Λειτουργίας ΓραφεΙων ΕνοικΙασης ΜηχανοκΙνητων Δίκυκλων Οχημόtων 

(ΤQO.ι'"tοnοι1')tικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε νόμο. 

( 

, 

19) 'Eκθεσrι για το νομοσχέδιο "Ο Κυρωτικός τrις Σύμβασης για τον Έλεγχο , 
της Διασυνοριακής Δι.ο.κΙνηστις ΕπικΙνδυνων Αποβλήτων Νόμος του 

1992" και ψήφισή του σε νόμο, 

20) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εγγραφής των Κατοίκων • 
(Tρoπoπoιrιτικoί) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

21) Έκθεση για τους KανOνισμOUς (α) ''Οι περΙ Τμήματος Πολιτικής Αερο
παρίας - θέσεις Επιθεωρητή Εναέρι.ο.ς Κυκλοφορως. Ελεγκτή Εναέριας 

Κυκλοφορίας Irις Τόξrις και Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας 2ης Τάξrις 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και (β) "Οι περί Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων - θέσεις Ανώτερου AELtOueγoiI για τις Εισπρά
ξεις Φόρων Α' και Ανώτερου Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

22) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (ΤροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992" και tyκρισή τους. 

23) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Eπιστrιμoνικoύ Τεχνικού Επιμε
λrιτrιρίoυ Κύπρου (Εκλογές) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

24) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περΙ ΑεροδρομΙων (Επιβατικό Τέλος) 
Κανονισμοί του 1992", δικαιολόγηση από τον κ. Ν. Πιττoκoπίτrι της 
ψήφου του ΔΗΚΟ και έγκρισή τους. 

25) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περΙ Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Καθορισμός Αναγνωρισμένης ΥΠΤιρεσΙας για ΣκoπoUς Διορισμού, 

Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμο( του 1992R 

και έγκρισή τους. 

, 

• 



• 

• 
• 

• 
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26) 'Εκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλτιτι· 

ομού (Γενικές ΔLOτάξεις και Πειθαρχt.α) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992" κοι απόρριψή τους. 

27) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί του Κεντρικοίι Σφαγεtoυ 

(Τροποποιητιχοί) Κανονισμοί του 1992" και απόρριψ1'i τοιις. 
28) Έχθεση για τους Κανονισμούς: 

(ο) "Οι περf. ΕξαΥωΥής Γεωργικών ΠροΊ:Crnωv (Τροποποιτττικοί) Κανονι· 

σμοί του 1992", 

(β) "Οι περ(. Noθεiας ΓεωρΥι.χών ΠροΥόντων (Τροποποιητικά) Κανονισμοί 

του 1992", 

(Υ) ''Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Γρo..ϊΌΠOΙητικol.) Κανονισμοί του 1992", 

(δ) "Οι περι Κυπριακών Προτύπων και Ελέ'αου Ποιότητος (Γρο.ίτοποιη

τικΟΙ) (Άδειαι δι.ά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992", 

(ε) ''Ο περί Kιπrρι.oχών Προτίιπ.ων και Eλtyx.oυ Ποιότητας (Kαθoρι.σμtνα 

Πρότυπα • Ει.κοοτή ΣεΦ) Κανονισμός του 1992". 

(σι) "Οι περί Ξενοδοχε{ων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενι.χοί) (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του ]99'2", 

(ζ) "Οι περί Ξενοδοχε(ωγ και Τουριστικών Καταλυμάτων (0ρΥανωμένα 

Δι.αμεeίσματα και Τουριστικά Χωριά) κανονισμοι ταυ 1992", 

(11) Οι περί Ξενοδοχε{.ων και τουρ"Ο'ηκών Καταλυμάτων (Σuyκeoτήματα 

ΤOUΡWΤι.xών ΕίΈαύλεων) Kαvoνισμoί του 1992", 

(θ) ~Oι π.ερ(. Ξενοδοχείων και ΤoUΡΙΣΤικών Καταλυμ6.των (Παραδoot.ακές 

Οικοδομές) Κανονισμοί του 1992", 

(ι) ~Oι περ( Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992." και 

(ι.α) ''Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Γροπα.-τοιητικοΙ) κανονισμοί του 1992" 

και απόρριψή τους. 

29) Έκθεση για τους Κανονισμούς (α) "Οι Δημοτικοί (ΓροποποιητικοΙ) 

ΚανονισμοΙ Π6.φου του 1992", (β) "Οι περΙ Πολιτικής Άμυνας (Γενικοι) 
Κανονισμοί του 1992", (γ) "Οι περί ΑποχετεΟΟεων Αγίας Νό.πας 

Κανονισμοί του 199'2" και (δ) "Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 

Κανονισμοί του 1992" και απόρριψή τους. 

30) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί ΦορολογΙας του Εισοδήματος 
(Άδεια για την Ετοιμασία Λογαριασμών ΦορολΟΥητέου Εισοδήματος) 

Κανονισμοί του 1992" και απόρQιψή τους. 

31) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας· 

θέση Δι.εuθuvtή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και 

απόρριψή τους. 

32) Αν6.γνωση από τον Προεδρεύοντα της Βουλής επιστολής που ο 
Πρόεδρος της Ελληνικής Δημοχρατ(ας κ. Κωνσταντίνος Καραμανλής 

απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής κ. Αλέξη Γαλανό ύστερα από αίτημα 

της κυπριακής Βουλής να συμβάλει η Ελλ6.δα στην προώθηση της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. 

33) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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34) Ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για ευθυγράμμιση και δι.απλάτυνση του 

δρόμο" Movayetou-ntQa ΠεδΙου - Αίτημα για αντικατάσταση του 
γεφυριού που βρίσκεται μεταξύ Μοναγρίοu και ΑΥΙΟυ Γεωργίου - Αίτημα 
κοινότητας Kouκάς γιο επιδιόρθωση της εκκλησίας της - Αίτημα 

κοινότητας Κουκάς για ε,ίτέκταση του οδικού φωτισμού - ΑΙτημα 
κοινότητας Kouκάς για αξιοποίηση πηγής της - Αίτημα κοινότητας 

Κουχάς για κατασκευή νέου ντεπόζιτου - Αίτημα κοινότητας Kouκάς για 
επέκταση τη; οικιοτικΤ;ς ζώνης - Αίτημα κοινότητας Δωρου για 

κατασκευΤ; γεφυριού - Αίτημα κοινότητας Δωροίι για κατασκευή 

υδατοδεξαμενής ή φράγματος - ΑΙτημα για ένταξTl της κοινότητας ΔωρΟU 
στο σχΜιο παροχής κινήτρων για εγκατάσταση νέων ζευγαριών - Αίτημα 
κοινότητας Δωρου για μειωση της συνεισφοράς της στο κόστος ΤΟ\l 

αναδασμού - ΑΙτημα για καταβολή α...οζημιώσεων στους παραγωγoUς 
σουλτανίνας της κοινότητας Δωροίι - Η κακή σήμανση σ-ιους υπό 

Ε.ιτιδιόρθωση υπεραστικοίις και αστικοίις δρόμους - Αίτημα Μονιάτη για 
ρύθμιση του θέματος των τρακτέρ που σίιρουν καρότσα - ΑΙτημα 
Μονιάτη για καταβολή του ποσοίι που δόθηκε για αγορά των 

μονοπατιών της κοινότητας - Αίτημα Μονιάτη για μη καταβολή ενοικίου 
για τη διάτρηση Σα·'τά-Μονιάτη - Αίτημα Μονιάτη για ασφαλτόστρωση 
του δρόμου Μονιάτη-Πέρα Πεδιου - Αίτημα κοινότητας Λάνιας για 

ένταξή της στο σχέδιο παροχής κινήτρων για εγκατάσταση νέων 
ζευγαριών - Αίτημα για καταβολή αποζημιώσεων στους παραγωγούς 

σουλτανίνας της κοινότητας Λάνιας - Αίτημα για βελτίωση του δρόμου 

που συνδέει τη Λάνια με την κύρια αρτηρία προς τις ΠλάΤQξς - Αίτημα 
Λάνιας για κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου - ΑΙτημα Λάνιας για 

κατασκευή υδατοδεξαμενής - Αίτημα Τριμήκληνης για ανόρυξη 

διάτριιοτις - Αίτημα Τριμήκλψης για δια..τλάτυνση του δρόμου που 
διασχίζει την κοινότητα - Ελλειψεις στα έντυπα του ΟΓΑ - Αίτημα 

Μονιάτη για κάλυψη των εξόδων μεταφοράς στο περιφερειακό 

νηπιαγωγείο - Αίτημα Τριμήκληνης για ένταξή της στη δεύτερη 

κατηγορία για προώθηση του αγροτουρισμού - Το Αγροτικό Υγειονομικό 
Κέντρο Πάνω Πλατρών - Αίτημα για σύνδεση Πάνω Πλατρών και 
Προδρόμου με το νέο δρόμο Λεμεσού-Μανδριών-Τροόδους - Έλλειψη 
χώρων στάθμευσης στις Πάνω Πλάτρες - Αίτημα Πάνω Πλατρών για 

κατασκευή εξωποτάμιων δεξαμενών - Καταστροφή εκκλl]Oιών στα 
κατεχόμενα και οι ενέργειες της κυβέρνησης - Η δημιουργία 
βιομηχανικής περιοχής στο Κολόσσι - Μετονομασία ελληνικών 
τοπωνυμίων σTllV τουρκική σε κείμενα των εξετάσεων G.C.E. - Η ανάγκη 
κύρωσης α..τό την Κυπριακή Διιμοκρπτία διεθνών ναυτεργατικών 

συμβάσεων - Κείμενα εξετάσεων G.C.E με ελληνικά τοπωνύμια στην 
τουρκική - Δημοσιεύματα που υποβιβάζ..:ιυν τη γυναίκα - Ελλείψεις στο 

τ~,ήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Απαιτούμενα προσόντα για 

διορισμό μηχανολόγων μηχανικών στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου -
Ανάγκη αναβάθμισης του Τμήματος Επίσημου Παραλήπτη και Εφόρου -
ΈλλlOιψ11 διαχωριστικού τοιχώματος στο δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού. 

ΑνάΥΚΙΙ Ε.ιτιδιόρθωσης των τουρκοκυπριακών σπιτιών στο Μονιάτη - Η 
λειτουργία της Τράπεζας Αίματος - Αίτημα για εφαρμογή και στη Γιόλου 
του σχεδίου επιδότησης νέων !;ευγαριών - Αίτιιμα κοινότητας Γιόλου για 

αναμπέλωση - Εφαομογή της νομοθεσίας κατά του χαιτνΙσματος - Η 
ανάγκη αναβάθμισης των σχέσεων της Κύπρου με την Ευρώπη - nαρoχ'l\ 
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νερού ακατάλληλου γ~α πόση στη Δευτερά - ΑνάΥκη διoρ~σμOίI Ειδικού 
Νευροχειρούργου στο Γενικό Νοσοκομείο Λεvκωσ(ας - Έκθεση 
Ι σραηλLνών ζωγράφων στη Λεuxωσ{α - Αίτημα κοινότητας Αμαργέτης 

για ένταξή της στα νέα στεγαστικά σχέδια τον κράτους - Αίτημα για 

εκτέλεση έργων στο Δημοτικό Σχολείο Α γΙΟυ Ιωάννη Mαλoύvτας -
ΑΙτημα κοινότητας Καπέδαιν για ασφαλτόστρωση του χωματόδρομου 
από τους Καπέδες μέχρι τον Καταλιόντα - ΚαθυστέΡllστι στην επίλυση 
του αποχετευτικού προβλήματος Πελενδρtoυ - Προβλήματα Δημοτικού 

Σχολείου Πελενδριου - θέατρο ΠΡΑΞΙΣ - Πρόθεση των βρετανικών 
βάσεων για α..-τόλUΣΗ του προσωπικού του Τμήματος Δημοσi.ων Έργων -
Αίτημα για επιδιόρθωση και επtκταση του αλιευτικού καταφυγίου 

Oρμlδειας - Άρνηση της κυβέρνησης για ΧΡ'1ματοδότηστι της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και ΟιχολΟΥιχών Οργανώσεων - Η 
εκτέλεση πολεοδομικού έργου στην περιοχή ΤΟ\l αλι.ευηκού καταφUΓίO\l 
στο Λατσί - Αίτημα Δήμο\l Πόλεως XρoooχoUς για παραχώρηση 

το\lρκοκυπριακής ιδιοκτησίας στο Λατσί Ελλείψεις στον 
κατασχηνωτικό χώρο του κατ στην Πόλη Χρυσοχούς - Το έργο 

ανακατασκευής ΤΟ\l δρόμο\l από την είσοδο της Πόλης Xρuσoχoύς μέχρι 
το γυμνάσιο - Η μη υλοποΙηση της υπόσχεσης για δημιουργία 

βιομηχανικής περιοχής στην περιοχή Κάτω Αμιάντου και Πελενδρίου -
Το xutTιQΙO "Μάριος και Ανδρέας" στην κοινόtηtα Εργαtών -
Καθυστέρηση καταβολης των απαιτούμενων ποσών για επιδιόρθωση _ων 

κατοικιών αuτoστεγάσεως - Εργασία δημόσιων υπαλλήλων πέραν _ων 

κανονικών ωρών εργασίας - Ανάγκη οικονομικής ενίσχυσης _ων 
κατεχόμενων δημων από την κ'Uβtρνηση - Επιδιόρθωση αγροηκών 

δρόμων στην περιοχη Λευκάρων - Παραχώρηση τουρκοκυπριακών 

περιουσι.ών στο Δήμο Λενκάρων - Η μη παραχώρηση γεωργικού 

εκσκαφέα σε εκτοπισμένους που καtοικούν στα Λεύκαρα - Η χρέωση του 
φόQoυ προστιθέμενης αξίας για πρo~ντα με χαμηλή ημή - Η απέλαση 
από την Κύπρο του Κροάτη δικηγόρου Dragan CUΙic - Πρόβλημα 

κουνουπιών στη Λεμεσό - Καθυστέρηση ασφαλτόστρωσης δρόμων στην 
Τάλα - Ευθυγράμμιση της στροφής στο σημείο "Γεφύρι της Stephanίe" 

στην Τάλα - Παροχή ρεύμαtος στη διάτρηση πόσιμου νερού στην Τάλα -
Παράδοση σκυβαλοφόρου οχήματος στην Τάλα - Το στεγαστικό 

πρόβλημα του πολύτεκνου πρόσφυγα ΣmιΡOυ MαιιρόσπuΡOυ -
Ερωτήματα σχετικά με την έκθεση ΕΧΡΟ '92 της Σεβtλλης - Προβλήματα 
στην Υπηρεσία Κυπριακής Χειροτεχνίας - Αίτημα για OQOθέτηση 

χαλιηκης γης στη Γεράσα - Αίtημα Γεράσας για ένταξή της στο σχέδιο 

παροχής κινήτρων σε νtα ζευγάρια - Αίτημα Γεράσας για αντικατάσταση 
του αγωγού πόσιμου νερού - Αίτημα Γεράσας για κατασκευή νέου 
ντεπόζιτου - Η ανάγκη υπόγειας τοποθέτησης των πλαστικών αγωγών 

πόσιμου νερού στη Γεράσα - Αίτημα Γεράσας για ασφαλtόστρωση "ου 

δρόμου Aπαισιάς-ΓεQάσας Αίτημα για επιχοΡτΊγηση των 
χαρoυΠOΚαλλιεQΎ11tών Γεράσας - Η ανάγκη ε.."tέκτασης του κοιμητηρίου 
_ης κοινότητας Λιμνάτη Αιτήματα αμυγδαλοπαραγωΥών της 

κοινόtητας Λιμνάτη - Αίτημα κοινότητας Λιμνάτη για τοποθέτηση 

τουρμπίνας και ενίσχυση του oQbemLxoίI σνστήματος - Αίτημα για 

επέκταση του ηλεκτρικο\ι δικτύου στο Λιμνάτη - Αίτημα για 
ασφαλtόστρωση του δρόμου Κοκκινόκαμ..."'tοu-Λιμνάτη Αίτημα 
Παραμύθας για επιδιόρθωση δρόμου στην περιοχή "Χάνι" - Αίτημα 
Παραμύθας για επέκταση της οικι.στικής της ζώνης - Αίτημα Παραμύθας 



γ~α διάνοι.ξη διάτρησης - Αίτημα για καταπολέμηση των κουνουπιών • 
στην Παλόδεια - Επιδιόρθωση του δρόμου προς το μνημείο του ήρωα 
Νίκου Ευαγόρα στην Παλόδεια - Αίτημα Παλόδειας -για κατασκευή 

υπονόμου - Επέκταση o~κιστικής ζώνης και τροποποίηση συντελεστών 

δόμηστις στην Παλόδεια - ΑΙττιμα Παλόδειας για κατασκευή ντεπόζιτου 
και ενίσχυση της υδροδόττισής Τ1}ς - ΑΙτημα για παραχώρηση χαλΙΤΙΚ1}ς 

ΎΤις στο χωριό Καπηλειόν - ΑΙτημα για εnι.διόρθωση του δημοτικο"ύ 

σχολείου του χωριού Καπ1}λειόν - Αί1ημα -για βελτίωση του δρόμου 

Αγίας Ειρήνης- Καπηλειού-Αγίου Μάμο. - ΑΙΤ1}μα Καιττιλειού για 

κατάταξη των σταφυλιών του στην κατηγoρtα των εκλεκτών - Αίτημα για 
f:.ι-ctxtaoη ττις o~κιστικής ζώνης στο Σπιτάλλι - Α(τημα γι.α συνέχιση της 

διαπλάτυνσ1}ς του δρόμου ΣΠLταλλίου-Φασούλας - Α(1ημα του χωριού 

Σπιτάλλι για επι.διόρθωση του δρόμου από την περιοχή "Χό.νι" μέχρι την 

κοινόΤ1}τα - Αίτημα για κατασκευή ντεπόζιτου στο Σπιτ6.λλι - ΑίΤ1}μα 

γεωργών κατόχων LAND-ROVER για θέσπιση μειωμένων ασφαλιστρων -
λΙτημα των κοινοτήτων της υπαΙθρου για τροποποίηση του νόμου για 

την έκδοση ό.δειας οικοδομής - Αίτημα -για βελΤΙωσ1} του δρόμου Αγ(ας 

Ειρήνης-Απαισι.6.ς-ΛιμνόΤ1}-Καπηλειού-Αγίου Μό.μα Αίτημα για 

επίσπευση Τ1}ς εκτέλεσης του φρά-γματος "Ξυλοίιρικου" - ΑΙΤ1}μα 

ΑνόΥυρας για κατάταξή της στην πρώτη κατη-γορΙα για ανάπτυξη του 

τουρισμού - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Ανόγυρας-Πάχνας-
ΑΙΤ1}μα Ανόγυρας για ένταξή της στο σχέδιο παροχής κινήτρων στα νέα 

ζεUΓό.ρια - Αίτημα Ανόγυρας για κατασκευή ντεπόζιτου - ΑίΤ1}μα 

ΠισσουρΙΟυ για ανόρυξη διό.τρησης - Περιορισμός των δυνατοτήτων • 
ανό.πτυξης Πισσουρίου λόγω Τ1}ς Δήλωσης Πολιτικής - Αίτημα για 

πεζοδρόμηση του δρόμου που ενώνΕΙ το δρόμο Λεμεσο'ύ-Πάφου με το 
Πισοούρι - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου από το Πισσοίιρι 1 
μέχρι .ην παραλία - Καθυστέρηση κατασκευής υδα.οδεξαμενής στο 

Πι.ασούρι - Ανάγκη παροχής κ\lβερνη.ικής εγγύησης για σύναψη από το 

Πισσοίιρι δανείου για σκοπούς υδρευτικούς - Σχέδια γι.α την κατασκευή 

πό.ρκου και Τ1}ς προτομής του ήρωα Οδυσσέα Κλεάνθους στις Πάνω 

Κυβιδες - Αίτημα Πάνω Κυβίδων γι.α επιστροφή αποζημίωσης που 

κατέβαλαν γι.α απαλλοτρίωσ1} γης - Αίτημα Πάνω Kυβtδων για 

αποπεράτωση του νηπιαγωγείου - ΑΙΤ1}μα Πό.νω Κυβιδων για 

διαχωρισμό οικοπέδων - Αίτημα Πό.νω K\lβtδων για αντικατό.σταση του 
υδρε,τικού δικτύου - ΑίΤ1}μα Πάνω Κυβίδων για ασφαλ1όστρωση και 
Ε.-cι.διόρθωση δρόμων του χωριού - ΑΙΤ1}μα AΨιoUς για χο.τ' εξαίρεσιν 

έγκριση σχεδίων γι.α ο.νέΥερση πολιτιστικού κέντρου - Αίτημα για 
βελτίωση Ίου δρόμου Γεράσας-Αψιούς - Αίτημα Αψιούς για μείωση Ίης 
κοινοΊικής Ίης συνεισφοράς για αναπtUΞιαχά έργα - Αίτημα Κορφής για 
επίσχεψη κuβEρτηι:ικoύ γιατρού - Αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων 

ΟΤ1}ν χοινόΊηΊα Κορφής - ΑΙΤ1}μα Κορφής για λεΙTOυQΎία περιφερειακού 

νηπιαγωγείου και δημoτ~κoύ - Αίτημα Κορφής -για enbnooη της 
οικιστικής Τ1}ς ζώνης - ΑΙΊημα Μαλιάς για αντικατάσταση Ίων αγαιΥών 

πόσιμου νερού - ΑΙτημα Μαλιό.ς για κατάταξη των σταφυλιών της στην ( 
καΊηγορΙα των εκλεκτών - Α(Ίημα Μαλιό.ς για ίδρυση περιφερειακού 

yηQOΚoμε'oυ - ΑΙΊημα Μαλιάς για <Lι-cόoβe011 δανείου - Αίτημα Μο.λιό.ς 
για E.ι'tLXOΡitΎTIOTJ των φιn:oφα.ρμάκων και λιπασμάτων - ΑΙΤ1}μα Δοράς 
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y~α βελτίωση .ου δρόμου από την κοινότητα μέχρι την εκκλησ(α 

Φωτολάμπουσας - Αίτημα Δοράς για αποστολή κυβερνηtιχού τρακτέρ -
Αίtημα γι.α βελτίωση του δρόμου Μο"ύοερε-Δορό.ς-ΑρχιμανδρΙτας -
Αίτημα για παραXώρllσTl χαλΙτικης γης στο χωριό Πραστιό AυδήμOΊJ -
Αίτημα πραστιού Αυδήμου και άλλων κοινοτήτων για απαγόρευση 

εισαγωγής κρέατος - ΑΙτημα Πρασnού Αιιδήμου για μεταφορά των 

παιδιών στο νηπιαγωγtΙO της AUΔήμoυ - Αίτημα Πραστιού Αυδήμου για 
ένταξή του στο σχέδLO παροχής κινήτρων σε νέα ζειιγόρια - Αίτημα 

Πραστιού Αυδήμου για διαπλάτυνση δι.ατρήσεών του - Αίτημα Πραστιού 
Αυδήμου για βελτίωση ΤOΊJ δρόμου Αιιδήμου-Πραστιού - Αίτημα Βάσος 

ΚοιλανΙου για επιχορήγηση των λεωφορεΙων της κοινότητας - Αίτημα 

Βάσος Κοιλανίο" για ίδρυση περιφερειακού γηροκομείου - Αίτημα 

Βάσος Κοιλανίο" για αποκατάσταση του δικαιώμαtος φύτευσης 
αμπελιών - Αίτημα Βάσος Κοιλανίου για επιστροφή μέρους των 

~υγισηxών - Αίττιμα για ασφαλτόστρωσll του δρόμου Βάσας ΚΟιλανίου
Μαλιάς - Αίττιμα Βάσας Κοιλανίου για κάλυψΤ\ μέρους δανείου που 

συνήφθη για διάνοιξη διάτρησης - Αίτημα κοινόττιτας Ποταμιού για 

σύνδεσή της με τον κύριο δρόμο Ομόδους - Αί.τημα Άρσους για επέκταση 

του αρδευτικού δικτύου - ΑΙΤllμα Άρσους για αυστηρότερο έλεγχο των 

φυτοφαρμάκων - Αίτημα Άρσους για συμπερίληψή του στις περιοχής 

εκρίζωσης αμπελιών - Αίτημα Άρσους γι.α μείωση της κοινοτικής 

συνεισφοράς - Αίτημα Άρσους για κάλυψη μέρους των εξόδων σύνδεσης 
γεώτρησης με ττιν υδατοπρομήθεια - Αίτημα Άρσους για παροχή 

οικονομικής βοήθειας για περιτοίχιση του κοιμητηρίου - Αίτημα Άρσους 
για επέκταση του ηλεκτρικού δικτύου - Αίτημα ΆρσOUς για διαχωρισμό 
ιδιωτικής γης σε οικόπεδα - Αίτημα για βελτ(ωση του δρόμου Άρσους

Τρόζενας-Γεροβάσας - Αίτημα Άρσους για ανnκατάσταση αγωγού και 

κατασκευή υδατοδεξαμενής - Αίτημα για βελτίωση του δρόμου Μαλιάς

Άρσους-Αγίου Νικολάου - Αίτημα για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης σε 
δρόμο της Επισκοπής - Αίττιμα Επισκοπής για αποπεράτωση του 

κοινοτικού γηπέδου - Αίτημα Επισκσπής για εκτέλεση έρΥων υποδομής 

σε συνοικισμούς - Αίττιμα Επισκοπής για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Αγίου Ερμογένους - Αίτημα για εηραφή ως δημόσιων των δρόμων της 

Επισκοπής· Αίτημα Επισκοπής για δημιουργία κττινοτροφικής περιοχής 

- Αίτημα Επισκοπής για ανέγερση νέου κτιρΙΟυ για το περιφερειακό 

γυμνάσιο - Αίτημα Επισκοπής για εκτέλεση έργων υποδομής σε νέα 

οικόπεδα - Αίτημα Επιοχοπής για μετατό.ίτιση του νέου δρόμου Λεμεσού
Πάφου - Αίτημα Φοινικαριών για αύξηση του παρεχόμενου γι.α άρδευση 

νερού Αίτημα Φοινιχαριών για επιστροφή κτημάτων που 

απαλλοτριώθηκαν το 1986 - Αίτημα για συνέχιση της διαπλάτυνσης του 

δρόμου Μέσα Γειτονιάς-Φασούλας - Αιτήματα Φασούλας σχετικά με το 

πρόβλτιμα έλλειψης νερού που αντιμετωπίζει - Η εγγραφή αγροτικού 

δρόμου ως δτιμόσιου στη Φασούλα - Αίτημα Φασούλας για εγγραφή ως 

δημόσιου δρόμου στο κέντρο του χωριού - Αίτημα Φασούλας για 

τοποθέτηση κεραίας στο χωρώ - Αίτημα για διαπλάτυνση του δρόμου 

από το φράκτη Γερμασόγειας μέχρι την Ακροίιντα - Αίτημα Ακροίιντας 
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Αt"t"ημα Ακροίιντας y~α μη αύξηση της τφ~ς του νερού • Αίτημα t 

Aκρoύvtας για αναθεώ{)ηση συντελεστώ' δόμησης - Αίτημα για ανέγερση 
σκάλας σε κατοικίες της Άλασσας - Αίτημα για αντικατάσταση των 
ηλιακών θερμοσιφώνων στην Άλασσα - Μτημα Άλασσας για ανέγερση 
νέας εκκλησίας - Αίτημα Άλασσας για ανταλλαγή κτημάτων με χαλίτικη 
γη - Αίτημα Άλασσας για επέκταση ΤΤις οικιστικής ζώνης - Αίτημα 
Άλασσας για ασφαλτόστρωση των χωμάτινων δρόμων - Αίτημα 
Άλασσας για κατασχΕVΙ; νέου αρδειrnxoύ δικtVoυ - Αίτημα Άλασσας για 
επίσπευση της ανέγερσης κατοιχιών και για έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας -
Απαγόρευση των ΆΥγλων για ανέγερση κατοικιών σε ζώνη γύρω από την 
κοινότητα Ακρωτηρίου - Αίτημα Ακρωτηρίον για επίσπευση ΊΟ\! 

αναδασμού και της καταβολής αποζημιώσεων - AπαyoρεiίOEις των 
βρετανικών βόσεων στο Ακρωtήρι σε σχέση με το ψάρεμα και το κυνήγι -
Αί'tημα ΑκρωτηρΙου για σuνεισφoρά των βρετανικών βάσεων στην 

εκτέλεση έργων. Αίτημα Ακρωτηρίου για ασφαλτόστρωση του δρόμου 
γύρω από την περιοχή ~Λειβάδι~ . Αίτημα Ακρωτηρi.oυ για φορολογία 
των Κυπρίων που εργάζονται στις βρετανικές βόσεις - Αίτημα 

Ακρωτηρίου για μετατόπιση από τις βρετανικές βάσεις του υπάρχοντος 
αεροδιάδρομου - Αίτημα Ακρωτηρίου για μείωση της κοινοτικής 
συνεισφορός • ΑΙτημα ΑκρωΤllρίου για επίσπευση του διαχωρισμού 

οικοπέδων - Αίτημα ΑκρωττιρΙου για δllμΙΟΊ>ρΎία ΚΤ1]Vοτροφικής 
περιοχής. ΑΙτημα AΚQωτηρίoυ για απαγόρευση της μεταφορός Άγγλων 
με στρατιωτικά λεωφορεΙΟ • Αίτημα Τραχωνίου για αντικατάσταση των 
αγωγών ύδρευσης - Αίτημα Τραχωνίου για οικοπεδοποίηση γεωργική~ 
γης - Αίτημα Τραχων(ου για έκδοση τίτλων ιδιοκτησως - Αίτημα 
Τρα.χων(ου για μεταφορό ηλεκτρισμού σε κτηνοτροφικές μονάδες - , 
Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου από την Παναγία του Γλωσσά 

μέχρι την κοινόΤΤ1τα Σανίδας - Αίτημα για απόδοση χαλιτικων στους 
κατοίκους της κοινόΤllτας Σανίδας - Αίτημα Μαθικολώνης για • 
κατασκευή δρόμου - Αίτημα Μαθικολώνης για εnέxταση της οικιστικής 

ζώνης - Ζllμιές atllV ΧοινόΤllτα Βάσας λόγω της λειτουργίας 
σχυροποι.είων - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου ΣανLδας-Bάσας 
Κελλακι.ου . Αίτημα Κάτω Αμιάντου για παραχώρηση πηγής - ΑίΤΤ1μα 

Κάτω Αμιόντου για ανα...αλαίωση του παλιού δllμοτικού σχολείου -
Αίτημα Κάτω Αμιάντου για ασφαλτόστρωση tov δρόμου Πovτίκας-
Πιτσιλλιάς - Αίτημα Κάτω Αμιάντοv για δημιουργία περιφερειακού 
γηροκομείου - Αίτημα Κάτω Αμιόντοv για επιχορήγηση των μαθητών 

πov φoLtoiJv σε σχολεία της ΛεμεσοiJ - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του 
δρόμου Κάtω Αμιόντου-Πλατρών - Αίτημα Κάτω Α~Ηάντοv για 
παραχώρ1]Οη γης από το δασονομείο - Αίτημα Κάtω Αμιόντοv για 

χωρομετρική αναπροσαρμογή - ΑΙτημα Κάτω Αμιόντου για επιχορήγηση 
των καύσιμων \Ιλών θέρμανσης . Af.tll~Hl Κάτω Αμιόντου για δημιοvργΙα 
βιομηχανικης περιοχής - Αίtllμα Κάτω Αμιάντο\l για δημιο\lργΙα 
περιφερειακού σφαγεΙΟ\l . Αίτημα Κάτω Αμιάντο\l για κατασχε\!ή 

ντεπόζιτου Αίτημα για κατάργηση ζώνης για εγκατάσταση 

χοιροστασίων στο Μοναγρούλλι - Αίτημα Μοναγρο\lλλίοv για 
απαγόρευση της καύσης ζώων με λάστιχα - Μέτρα εναντΙΟν 

σχυροθραυστικής μονάδας στο MovaYΡOiJUt Συμμετοχή 
ΜοναγρουλλΙου OΤll διανομή τέλους για τη λειτoUQΎΙα του Ι 
τσφεντοποιεΙΟυ Movt'ις - ΑΙτημα ΜοναΥρουλλΙΟυ για κατεδάφιση των 

ετοιμόρροπων κατοικιών του χωρι.ού . ΑΙtllμα ΜοναγρουλλΙου για 
xataσxevTι νtoυ UΔρσ.yωyεΙOυ - ΑΙτημα ΜοναγρουλλΙΟυ για κατασχε\!ή 
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νέου κοινοτικού γηπέδου - Ρύπανση του περιβάλλοντος από τα απόβλητα 
βσ.φeΙOυ στο Μοναγρούλλι - Αίτημα για EΠιoτρoφτi χρτιμάτων σε 
ιδιοκτήτες χτημάτων στο Κολόσοι που αρδεύονται από το νότιο αγωγό -
Αίτημα για ΕΎΚατάσταση αγωγών μεταφορό:ς των όμβριων υδάτων στο 

Κολόσσι - Αίτημα Κολοσσ[ου για διευρυνση των κριτηρίων γι.α την 
παραχώρηση οικοπέδων - Αίτημα Κολοσσίου για εκτέλεση πιο ΣUΧνών 

δρομολογίων από την εταιρεία ΕΑΛ - Αίτημα Ερήμης για επιχορήγηση 
των καλλιεΡΎΤιτών χαρουπιών - Αίτημα Ερήμης για αποκατάσταση των 
ζημιών ΠΩ\! προκλήθηκαν από την κατασκευή φράγματος - Αίτημα 
Ύψωνα για πεζοδρόμηση της κεντρικής οδού του χωριού. ΑποζημΙωση 

ιδιοκτητών κτημάτων στον Ύψωνα που χρησιμοποιήθηχαν για την 

κατασκευή του δρόμου Λεμεσσύ-Πάφου - Αίτημα Ύψωνα για 
επιχορήγηση της αγορό:ς γης για ανέγερση κοινοτιχοίι κέντρου - Αίτημα 
Ύψωνα για απομάκρυνση χοιροστασΙου • Αίτημα Ύψωνα για έλεγχο 
των Τlιf.ιών των γεωργικών μηχανημάτων . Αίτημα Ύψωνα για 

απομάκρυνση κτηνοτροφικών υποστατικών· Αίτημα κοινοτητων για μη 

αύξηση της τιμ1\ς του νερού - Αίτημα Κάτω Αμιάντου για μη 

επαναλειτουργία του μεταλλείου και για στεγανοποίηση των μπάζων -
Αίτημα Κάτω Αμιάντου για διαπλάτυνση του δρόμου Οκέλλα-Σα'Cπά - Η 
εξαγγελία διορισμού ] 50 γιατρών στις κυβερνητικές υπηρεσίες -
Παραχώρηση τουρκοκυπριακης Ύf\ς για ανέγερση κοινοτικου γηπέδου 
στα Μανδριά • Σύστημα ελέγχου και καταμέτρησης των καυσαερίων που 
εκπέμπονται από τα οχηματα • Έλεγχος κηπου εσπεριδοειδών στη 
Μοσφιλωτη που προσβλήθηκε από τον ~ό της Τριοτέζα • Εκρηξεις από 
διαρροη υΥραερtoυ στη Λευκωσία και Λεμεσό - Καθυστέρηση στο 
διαχωρισμό χαλίτικων οικοπέδων στην ύπαιθρο - Η υποχρεωηκη έκδοση 
βίζας για τους Κυπρίους που επισκέπτονται την Πορτογαλια - Η ανάγκη 
κατασκειn'ις αποχετευτικών συστημάτων στις κοινότητες της υπαίθρου -
Αίτημα για εΥκατόσταση ηλιακών θερμοσιφώνων στο συνοικισμό Αγίου 

Μάμα στη Λακατάμια. 

35) Αγορεύσεις και συζητηση (Ν, Ρολάνδης, Κ. Kληρt.δoυ, r. Ομηρου, 

Προεδρεύων, Τ. Χατζηδημητρίου. Δ. θεοδώρου. Ν. Αναστασιάδης. Α. 

Χρίστου. Γλ. Κληρίδης) πάνω στο θέμα "Η ανάγκη αναπροσαρμΟ'Υης της 
εξωτeρικης μας πολιτικης και γενικά των δραστ:ηριοτητων μας , έτσι που 
να εναρμονιστούν και να συμπλέουν με την εξωτερικη πολιτικη της 

EUΡΩπαΊ;κης ' Κοινότητας" (συνέχιση της αυζητησης), του οποίου η 

συζητηση συνεχίζεται. 

Τιμή: 75σ Ι 
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Πρακτικά της Βουλής τω" Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΎΝΟΔΟ! Α' 

Συνεδρίαση IΟης Ιουλίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.20 π.μ.) 

(Αρ. 50) 

Κηρύσσω την έναρξll των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς vd 6ί()ΠΙOτώσOUΝ αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπόρχει απαρτtά, κt;ριέ ΠΡ6εδQΙ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εισερχόμεθα στο Κεφάλαιο Α'ι Νομοθετικη Εργδ:σια. 

Το πρώτο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξrι είναι ''Ο π~OΙ ΠνQOβόλων 
Όπλων (ΓΡΟΠΟΠΟΙ1Ίτικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου)." Είναι ομόφωνη 11 
Έκθεση: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι. κύΡΙΕ ΠρόεδQε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο Τllς αρμόδιας KoLvoβoUAEtlfL,""fι\i ΕΠιτροπης να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΒΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
πρσΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ Ι "ο ΠΕΡΙ ΠΥΡΟΒΟΛΩΝ ΟΠΛΩΝ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες: 

Ανδρέας Κουκο\lμάς, Αν. Πρόεδρος 
Δημήτρης Κοντίδτι; 

Κίχης Γιόγκου 

Χρίστος ΠOΊ,ργOUΡίδης 

(3497) 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης XtIaLKoς 

Νίκος Mouσιoύττας 

Δώρος θεοδώρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε Ίην πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και στις 
2.9. 16 και 30 loυνίoΊJ 1992. Στις συνεδριάσεις της E.-CHQOniI; κλήθηκαν και παρευ
ρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών, συνoδεUΌμενoς από λειτουργούς του Υπουργείου 
'Ιου, καθώς επίσης και εκπρόσωποι της Αστυνομίας και του Γραφε[OΊJ του Γενικού 

ΕΙΟΟ:Υγελέα της ΔημοκρατΙας. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμο\!. που κατατέθηκε στη Βουλή από το 

Βουλευτή κ. Χρ. Πουργουρίδη, είναι τι αναγνώριση του δικαι.ώματος επανάκτησης 

της κατοχής ή φύλαξης πυροβόλου όπλου στα πρόσωπα που καταδικάζονται για 

διάφορα ποινικά αδικήματα. Το πιο πάνω δικαLωμα θα μπορεΙ να ασκείται είκοσι 

χρόνια μετά την καταδίκη κάποιου προσώπου ή bEXQ.-.:tvtE χρόνιο μεtά την α..-τοφυ
λόκισή τον, αν επιβλήθηκε σ' αυτό ποινή φυλάκισης και εφόσον ο Αρχηγός της 

Αστννομ(ας κρίνει επιβεβλημένη τη χορήγηση σχετικής άδειας. 

Σύμφωνα με όσα κατέθεσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών. με βάση τις πρόνοιες του βασικού νόμου για τα πυροβόλα όπλα το 
διχαΙωμα για παραχώQηση ειδικής άδειας κατοχής πυροβόλου όπλου σε όσους κατα

δικάζονται για ορισμένα αδικήματα ανήκει στο Υπουργικό Συμβούλιο. που το ασκεί 

μέσω τρψελούς ε.."tιτροπής Υπουργών. Την επιτροπή αυτή απαρτίζουν οι Υπουργοί. 

Εσωτερικών. Δικαιοσύνης και Συγκοινωνιών και Έργων. Τα κριτήρια για την 

άσκηση του δικαιώματος αυτού είναι η φύση του αδικήματος, αν δηλαδή αυτό ενέχει 

την άσκηση βίας, η χρονική περίοδος από τη διάπραξη του αδικήματος και η έκτοτε 

διαγωγή του αιτητή, σύμφωνα με τις σχετικές εκθέσεις και συστάσεις του οικείου 

επάρχου και της Αστυνομίας. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο Υπουργός Εσωτερικών διαφώνησε 

με την υπό αναφορό. πρόταση νόμου και εισηγήθηκε όπως η εξουσία για έκδοση 
ειδικής άδειας παραμείνει στο Υπουργικό Συμβονλιο το οποίο και την ασκεί, αφού 

ακονσει όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. 

Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας δήλωσε στην Επιτροπή ότι το Σώμα αντιτί
θεtαι στις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γιατί οι ρuθμίσεις που ήδη 
ισχiιoυν είναι ικανοποιητικές και δεν υπάρχουν προβλήματα από την εφαρμογή του 

βασικού νόμου. 

Με τις πιο πάνω τοποθετήσεις συμφώνησε και η εκπρόσωπος του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, προσθέτοντας ότι τα αδικήματα ως 

αποτέλεσμα των οποίων στερείται κάποιος, με την καταδικη του, του δικαιώματος 

κατοχής πυροβόλου όπλου είναι πολύ σοβαρά και γι' αυτό το δικαίωμα για παραχώ

ρηση ειδικής όδειας για επανάκτηση της κατοχής του πρέπει να ασκείται από το 

Υπουργικό Συμβούλιο και εφόσον συντρέχουν ορισμένες προυποθέσεις. 

Τα Μέλη της Επιτροπής κ. Κρ. Πουργουρίδης και Δ. θεοδώρου δήλωσαν ότι 
οι ΚοινοβοlJλευτικές τους Ομόδες συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 

του υπό αναφορά σχεδίου νόμου. όπως αυτό έχει επαναδι.aτυπωθεί, ώστε να δίδεται 
απλά το δικαίωμα σ' όσους καταδικάζονται να υποβάλλουν, \ιπό ορισμένες προυπο
θέσεις, αίτηση για εξασφάλιση άδειας επανάκτησης της κατοχής, της φύλαξης, του 

ελέγχου, της μεταφοράς ή της χρήσης πυροβόλου όπλου, σύμφωνα με τις δωτάξεις 

του βασικού νόμου. 

Ο Βουλευτής κ. Δ. Kovτίδης δήλωσε ότι η Κοινοβουλευτική του Ομάδα δε 
συμφωνεί με το υπό εξέταση σχέδι.ο νόμου, γιατί πιστείιει ότι η εξουσία για την 
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παραχώρηση ειδικής άδειας για επανάκτηση της κατοχής πυροβόλον όπλου πρέΠΕΙ 

να παραμεΙνΕΙ στο Υπουργικό Συμβούλιο και ότι οι ρυθμίσεις που ήδη ισχύουν 
εΙναι ικανοποιητικές. 

Το Μέλος της Επιτροπής χ. Ν. Μουοιούττας δήλωσε ότι η KoινoβoυλεuτΙKή 

του Ομάδα θα τοποθετηθεί στην υπό αvαq:χ:ιρά πρόταση νόμου κατά τη ΣUΖήτησή της 

στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Yπόρχouν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Κοντ!.δης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

κυριε Πρόεδρε, 

Κατ' αρχήν θέλω να πω ότι με την πρόταση νόμου επιχειρεΙται βασικά μια 

αλλαΥΤ) η οποία. εμείς θεωρούμε, δε θα πρέπει να γίνει. Και" πρώτη αλλαγή τι οποία 

επιχειρήθηκε με την κατάθεση του νόμου ήταν όσοι είχαν καταδικαστεί σύμφωνα με 

το νόμο. αυτοί που είχαν καταδικαστεί και στερούνταν αυτό το δικαίωμα γιατί, οι 

χαττιγoριtς ηταν πολύ σοβαρές όπως η ανθeωΠOΚτoν(α, ο βιασμός, η σ..-ι:αγωγη. ο 

εμπρησμός, η εσχάτη προδοσία. η ληστεία. η οχλαγωγία, η στάση κ.λπ .. επιχειρήθηκε, 

λέγω, κατά κάποιο τρόπο, αφού περάσουν ορισμένα χρόνια. αυτεπάγγελτα να 

δικαιούνται να παίρνουν την άδεια για ε..-ι:ανάκτηση πυροβόλου όπλου. Στην πορεΙα 

της συζήτησης ο συνάδελφος ο οποίος κατέθεσε το νομοσχέδιο αυτό διαπίστωσε 

πράγματι ότι υπήρχε αυτό το σημείο το οποίο μπορούσε να παρεξηγηθεί και 
αλλοίωσε την αρχική πρόταση νόμου με επόμενη πρόταση που την πήραμε χθές και η 
oπotα ως ένα βαθμό αυτό το πράγμα το ξεπερνά. Το δεύτερο σημείο που 

επιχειρείται να φύγει σ..-ι:ό την αρχή είναι την άδεια επανάκτησης πυροβόλου όπλου 
για τόσο σοβαρό. ζητήματα, όπως ανέφερα προηγουμένως, την έχει το Υπουργικό 

Συμβούλιο το οποίο με τις διαδικασίες οι οποίες υπήρχαν ως τώρα αποτελούσε αν 

θέλετε μια ασφαλιστική δικλίδα με την οποία θα μ.-ι:oρoίtσαν να προστατευτούν ο 
πολίτης και γενικά η κoιvωνtα μας από περι.ττώ<πις που θα μπορούσε να 

αποδειχθούν πολύ επικίνδυνες. Και ακριβώς εδώ σε αυτό το σημείο εμείς ζητούμε 
να μην αλλακτεί η διαδικασία η οποιο. υπήρχε προηγουμένως. διότι με την πρόταση 
νόμου η αλλαγή αυτή φεύγει από το Υπουργικό Συμβούλιο και έρχεται σε 

τεχνοκράτες ή αν θέλετε βασικά σε υπαλλήλους της κυβέρνησης όπως ο έπαρχος. 

Δηλαδή, να μ..-ι:ορεΙ ο επαρχος κάτω από ορισμένες συνθήκες και με τη δική του 
κρίση να αποφασίζει αν σε κάποιο ο οποίος έχει στο παρελθόν διαπράξει τέτοιο 

σοβαρό αδίκημα θα μπορούσε να δοθεί ξανά άδεια Oπλoφoρι.aς. 

Γι' αυτό ζητούμε από τους συναδέλφους οι οποίοι έχουν ταχθεί υπέρ αυτής της 

τροπολογίας να δουν το μέγεθος της δυσκολίας του προβλήματος το οποίο μπορεί 

να παροuoιαστεί για τέτοια σοβαρά ζητήματα. όταν αυτά φεύγουν από τον έλεγχο 

και αν θέλετε από την ΕUΘύνη της πολιτικής ηγεσίας και της κυβέρνησης και περνούν 
στα χέρια κάποιων τεχνοκρατών. Δε λέω δηλαδή ότι οι τεχνοκράτες θα δώσουν με 
ελαφριά καρδία την άδεια αυτή, όμως την πολιτική ευθύνη απέναντι στο κράτος και 

στο λαό μας δεν μ ... -ι:ορεί. να τη φέρει ένας υπάλληλος ο οποίος θα τuyχάνει να έχει 
την εξουσία να δίνει αυτές τις άδειες υπό άλλες συνθήκες και όχι κάτω από τις 

συνθήκες τις oπoLες προνοεί το νομοσχέδιο. 

Γι' αυτό εμείς , κύριε Πρόεδρε. θα καταψηφίσουμε αυτή την τροπολογία και 

πιστεύουμε ότι προσφέρουμε υπηρεσίες προς το λαό μας. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Mouσιoύττας . 

Ν. ΜΟΥΙΙΟΥΠΑΣ: 

Από τη θέση μον. κύριε Πρόεδρε. Το κόμμα μας είχε επιψuλαχτεΙ να 

τοποθετηθει, όμως μετά τη διαμόρφωση της πρότασης νόμου που κατέληξε τελικά να 

δικαιούται ο κατάδικος 'ύστερα από πάροδο 15 τόσων χρόνων να κάνει απλώς. όπως 
ο κάθε πολίτης. αίτηση για α,ίτόκτηση πυροβόλου όπλου. θα τοποθετηθούμε θετικό. 

υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου. 

Και πιστεύουμε ότι, όταν ακόμα τι δικαιοδοσία ήταν στο Υπονργικό 

Συμβούλιο. εκείνος ο οποίος έκανε την έρευνα για να δοθεί ή όχι μια άδεια ήταν ο 

αρχηγός της αστυνομίας και ο έπαρχος. επομένως και στην προηγούμενη και στην 

τωρινή περΙπτωση τα (.δια πρόσωπα θα χρησιμοποιηθούν. θέλω επίσης εδώ να 

σημnώσω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο στο παρελθόν ε(χε μελετήσει αιτήσεις για 

παραχώρηση άδειας σε πρώην καταδικους, όταν είχε περάσει ένας χρόνος μέχρι και 

δύο χρόνια από τη διαιtραξη ενός εγκλήματος, ενώ σε άλλες περιπτώσεις εΙχαν 

περάσει πέντε με έξι χρόνια. Αντίθετα, με την πρόταση νόμου το περιθώριο είναι 

αρκετά εvρύτεΡO. Μιλούμε για δεxajttvtE χρόνια μίνιμουμ. 

Γι' αυτούς τους λόγους θα ταχθούμε θεηκά υπέρ της πρότασης νόμου όπως 

έχει διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρέπει από την αρχή να σας πω πως εμείς δεν είμαστε αντίθετοι με το να 
EJ"tLtQtnEtaL σε κάποιον που παρανόμησε κάποτε, όταν οι συνθήκες το EJ-τιτρέπουν, 
να ξαναπάρει το όπλο του. Αυτή είναι η θέση μας. 

Όμως πιoτεUoυμι ότι η διαδικασία και οι ΠΡOUπoθέσεις υπάρχουν με τον 

υφισrάμενo νόμο. Μάλιστα υπάρχουν χωρίς χρονικά περιθώρια, παρόλο που σέβομαι 
και εκτιμώ την προσπάθεια του συναδέλφου κ. Πουργουρίδη να φέρει αυτή την πρόταση 

νόμου στη Βουλή, για να βοηθήσει κάποιους αδικημένους α~Uς οι οποίοι δεν 
πήραν τα όπλα τους πίσω μετά από τις καταδίxt:ς τους. Εντούτοις έχει ένα μειονέκτημα 

αυτή 11 πρόταση. καθορ(ζει χρονικά περιθώρια. 20 χρόνια μετά την καταδίκη ή 15 χρόνια 
μετά την απαρυλάκιση, ενώ ο υφιστάμενος νόμος ε(ναι περισσότερο φιλελεύθερος, αν 

ενδιαφέρεται ο κ. Πουργουρίδης για το φιλελευθερισμό του νόμου. Δηλαδή μπορεί ένας 
να χάνει αίτηση ό.ι-τως ew ο κ. Mouσιoύπaς προηγουμένως. σε ένα Τι δUO χρόνια και 

ο..-τωοδ'ήποτε οε πιο σύνtoμo χρονικό διάστημ.α. Είμαι σίγουρος ότι η πρόθεση του 

συνάδελφου κ. ΠOUQΎoυρίδη δεν ήταν να αuξτiσoυμε το ~'O μέσα σroν οποίο ένας 
κατάδικος Τι ένας καταδικασμένος θα μπορούσε να αποταθεί, για να πάρει το όπλο τσυ 

πίσω. 

Οι απόψεις του συνάδελφου κ. Κ οντΙδl1 είναι όη εκείνοι που έχουν σήμερα 
στα χέρια τους το δικα[ωμα να παραχωρήσουν ξανά την άδεια στον καταδικασμένο 

είναι περισσότερο υπείιθυνοι έναντί μας. Είναι περισσότερο υπεύθυνοι έναvτι αυτού 
του Σώματος. Η Εκτελεστική Εξουσία. η τριμελής υπουργική επιτροπή ~χει 

μεγαλύτερη πολιτική ευθύνη έναντΙ μας από όση έχιι ο αρχηγός της αστυνομίας ή ο 

έπαρχος. Είναι γεγονός αυτό που είπε ο κ. Μουσιούττας, ότι για τη διερεVΝΗση των 
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δυνατοτήτων να επιστραφεί το όπλο σε κάι-τοιο έπαιρνε μέρος ή παίρνει μέρος ο 
αρχηγός της Αστυνομίας, αλλά δεν είναι μόνο αυτή η προυπόθεση, αυτή η 

διαδικασία. Π ρέπει να συνεργαστεί το γραφείο Ευημερίας, πρέπει να συνεργαστεί ο 

έπαρχος, πρέπει να συνεργαστούν οι τοπικές αρχές και τον τελικό λόγο τον έχει μια 

τριμελής υπουργική επιτροπή η οποία. επαναλαμβάνω. είναι περισσότερο υπεύθυνη 

έναντΙ μας. έναντι αυτού του Σώματος παρά ο έπαρχος ή ο αρχηγός της Αστυνομίας 
ή οποιοσδήποτε άλλος δημόσιος υπάλληλος. Eπtoτetφovtat τα όπλα σΙ!: εχε'νους 
που πραγματικά πληρούν τις προυποθέσεις της ε..-τιστροφής τους και είναι γεγονός 

ότι πολλοί άνθρωποι που καταδικάστηκαν για εγκλήματα που εμπεριέχουν βία, 
(γιατί εxeLvot που υφίστανται αυτή την ταλαι...-τωρ(α και αυτές τις επιπτώσεις είναι 

όσοι έχουν καταδικαστεί για εγκλήματα βίας) σ' αυτούς δεν επιοτρέφονται ri1χoλα 

τα όπλα και ασφαλώς θα συμφωνούμε όλοι ότι ένας άνθρωπος ο οποίος 

κατηγορείται για φόνο με όπλο ή με οποιοδήποτε άλλο μέσο δε θα ήταν ορθό να 

εξακολουθεί να έχει το όπλο. όταν βγει από τη φυλακή, χωρίς κανένα περιορισμό. 

Αλλά σε εκείνες τις περιπτώσεις που οι άνθρωποι βρήκαν την ειρηνική ζωή. τον 

ειρηνικό βΙο μετά την αποφυλάκισή τους ή μετά την καταδίκη τους δεν έχουμε 

περιπτώσεις στις οποίες η τριμελής υπουργική επιτροπή αρνήθηκε να παραχωρήσει 

άδεια. Α ν δεν υπήρχε διαδικασία, τρόπος. αν πράγματι απαγορευόταν εσαεί σε 
αυτούς τους ανθρώπους να πάρουν το όπλο τους. όταν θα εδικαιούντο να το 

πάρουν, τότε θα έλεγα ότι η πρόταση νόμου αυτή είναι και ευπρόσδεκτη και για 

χειροκροτήματα. Αλλά όταν υπάρχει ειδική πρόνοια, και δεν έχουμε, ούτε 

κατατέθηκε στην Επιτροπή καμιά περΙ-ττωση στην οποία άνθρωποι οι οποΙΟι 

εδικαι.ούντο να πάρουν το όπλο τους πίσω δεν το πήραν, δεν πιστεUω ότι πρέπει να 

αλλάξουμε τη νομοθεσία, γι' αυτός εμείς θα ψηφίσουμε εναντίον της πρότασης 
νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. θεοδώρου. 

θ. θΕΟΔΩΡΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Κατ' αρχήν συμφωνούμε και συμφωνούν 
όλες οι πλευρές ότι κανένα ποινικό έγκλημα δεν μπορεί να τιμωρείται με ποινές διό 

παντός. Υπάρχουν κάποια χρονικά πλαίσια μέσα στα οποία αυτός που διέπραξε το 

ποινικό έγκλημα θεωρείται ότι έχει πληρώσει το χρέος του προς την κοινωνία. Και. 
εφόσον έχει πληρώσει το χρέος του προς την κοινωνία, δικαιούται να ζητήσει από 

την κοινωνία τα δικαιώματα τα οποία απολαμβάνει οποιοσδήποτε άλλος ελεύθερος 

πολίτης. 

Και ερχόμαστε στο θέμα των πυροβόλων όπλων. Με το σημερινό καθεστώς 

ασχολεί1:αι το Υπουργικό Συμβούλιο. Έστω μια τριμελής υπουργική επιτροπή. με 
ζητήματα του τύπου που αφορούν το κατά πόσο ο "Γιαννής Κωστή από τη 

Μουταγιάκα" ο οποίος για λόγους τιμής ή για οτιδήποτε άλλο πυροβόλησε ή 
τραυμάτισε ή σκότωσε κάποιον στο χωριό του, αν αυτός ο "Γιαννής Κωστή", πρέπει 

ή δεν πρέπει. δικαιούται ή δε δικαιούται να πάρει ξανά άδεLQ κατοχής κυνηγετικού 

όπλου. Κατά τη γνώμη μας, ως Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, δεν επιτρέπεται το 

Υπουργικό Συμβούλιο να ασχολείται με τέτοιας φύσεως ζητήματα. Αυτό είναι το 

ένα' αλλά ασχολεΙται. Ασχολείται a..-τό καταβολής της Δημοκρα1:Ιας. rLQti: όμως 
ασχολε[ται: Να μου επιτρέψετε να χάνω εικασίες και να χρησιμοποιήσω oλtγoν 

πρoxωρημένtς υΠΟψίες. Λέω ότι εί.ναι δυνατό μια κυβέρνηση να χρησιμοποιεί αυτό 

• 



• 
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το πάθος ορισμένων ανθρώπων, διότι περί πάθους πρόκειται -εγώ εuτuχώς δεν έχω 
αυτό το πάθος- για "ρουσφέτι" και για πολιτική εκμετάλλευση. Δε μιλώ για την 

κυβέρνηση που έχουμε σήμερα, μιλώ για όλες τις κυβερνήσεις που πέρασαν και θα 

περάσουν από αυτό το κράτος. Και γιατί λοι.πόν αυτό το ανθρώπινο πάθος να το 
εκμεταλλεύεται οποιαδήποτε κυβέρνηση για πολιτικά οφέλη. Δεν είναι θ~μα 

πολιτικής α,τόφασης, αν Χό.ποιος που έκανε έγκλημα στο παρελθόν μπορεί μετά από 
20 Τι μετά a.."tό 15 χρόνιο να αποκατασταθεί με όλο του το δικαίωμα στην κοινωνία. 
Είναι θέμα αρχής. Το αν έχει α.ίτοκατασταθεΙ ή όχι. ΊΟ αν είναι έτοιμος δηλαδή να 
ασχήσει τα δικαιώματά του δεν είναι αρμόδια η 'X\Jf*QVTlOTI να το αποφασίσει. διότι 
δε yνωρ'~,ει' αρμόδιοι είναι εκείνοι οι οποίοι ασχoλOίIvται με αυτά τα ζητήματα. Και 
είναι ο αρχηγός της αστννομΙας και είναι ο έπαρχος και είναι ίσως και κάποιες 

όλλες Uι.ηρεσΙες, όπως πιθανώς το Γραφείο ΕνημερΙας που ανέφερε ο σuνάδελφoς 

κ. Κοντίδης. 

Για όλους αυτΟ'ύς τους λόγους εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 
πιστεύονμε ότι ορθά υποβλήθηκε πρόταση από το συνάδeφλο κ. Πονργουρίδη και 
όπως τελικά tχει διαμορφωθεί, διότι είναι γεγονός ότι στην αρχή είχε ασάφειες, 

αιιτή τη στιγμή εί.ναι πολύ σαφής και γι' αντό θα ψηφίσουμε υπέρ της πρότασης του 

συνάδελφου κ. ΠουργονρΙδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα σuνεχίσει η σνζήτηση δε θα καλύψονμε όλα τα θέματα πον έχουμε και 

σας προειδοποιώ ότι θα βάλω και αύριο συνεδρία. 

Ο κ. Πιποκοπίτης και κατόπιν ο κ. Μιχαηλιδης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Ήδη το ΔΗ ΚΟ έχει τοποθετηθεί ότι θα 

ταχθεί υπέρ της πρότασης νόμου. Αλλά άκουσα αρκετούς συναδέλφους πον έχουν 
μιλήσει μέχρι αυτή τη στιγμή και η προσπάθεια όλων μας 'ήταν και είναι να 

διαφυλάξουμε την κοινωνία από πιθανά κακοποιά στοιχεία πον είχαν διαπράξει το 

άλφα ή β'ήτα έγκλημα και είχαν καταδικαστεί.. Δεν έχω δει ούτε σττιν πρόταση ούτε 

έχω ακούσει από κανένα να λέει τι Ύίνεται σήμερα πον τι Εθνικ'ή Φρouρό εφοδιάζει 

αυτά τα άτομα με οπλοπολυβόλα. με εκατοντάδες πυρομαχικά και στερείται το 

δικαίωμα να κατέχει κυνηγετικό όπλο ή μερικά φυσσίγγια. Πιστείιω ότι είναι μια 
παράλειψη, είναι πολύ σοβαρή αυτή τι κατάσταση. γιατί όταν μιλούμε για πρόσωπα 

πον έχουν διαπράξει σοβαρά αδικήματα όπως ο βιασμός. όπως τι ληστεία. η 

ανθρωποκτονία, ο φόνος κ.τ.λπ. δεν μπορεί κατά την άποψή μον μέσα σ' αυτό ,ο 
χρονικό διάστημα που ορίζει ο νόμος ότι δε θα δικαιούται να κατέχει πυροβόλο 

όπλο, αυτό να μην καλύπτει και στρατιωτικό όπλο και πυρομαχικά -ι:α οποία σήμερα 

-ι:ους δίνονται χωρίς κανένα έλΕΎΧΟ. Επίσης θα διαφωνήσω με ,ον αγαπητό 

συνάδελφο κ. ΑΥαπίου ότι ο αρχηγός της αστυνομίας ή και ο έπαρχος είναι 
περισσότερο νπείιθννοι από αυτό το Σώμα, γιατί αυ-ι:'ή η Εκτελεστική Εξουσία είναι 

υποχρεωμένη να εφαρμόζει πάντο,ε τους εκάστοτε νόμους που ψηφίζει αυτό το 
Σώμα. Ευχαριστώ. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗ!: 

Κύριε Πρόεδρε. το θέμα έχει xoλuq:&t και θέλω μόνο να παρατηρήσω ότι η δικ'ή 
μας υποστήριξη προς την πρόταση νόμου δε O'IJVE1tάγεται οπωσδήπο,ε υπoσn'ιριξη και 

προς ,ους πελότες του κ. ΠoυρyoUΡίδη. τους οποΙΟυς επικαλέστηκε ο Κ. AyαπΙOu. διόη 

δεν πιστεύω ούτε συμμερίζομαι την άπΟψη (ΠΙ ο κ. ΠουργουρΙδης έφερε την πρόταση 
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νόμου, για να υποστηριξει μερικούς πελάτες το\l. Ήταν απλώς μια πρόταση νόμου η 

οποία διορθώνει κάπως μια κατάσταση η οποία από της ίδρυσης της δημοκρατίας 

υπάρχει και λειτouργεΙ ίσως αντικανονικά. Η πολιτική εξουσία οπωσδήποτε έχει το 

δικαίωμα, αλλά η ερώτηση είναι κατά πόσο είναι σωστό ή δεν είναι σωστό. Εμείς 
βρίσκουμε ότι δεν είναι σωστό να το χειριζεται. Απλά δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, είναι 

για να δοθεί η δυνατότητα στον ΟΗητή να έχει κάποια απάντηση, διότι το 

Υπονργικό Συμβούλιο. aYOΠTJtt συνάδελφε, δεν αιτιολο-Υεί την άρνησή του προς τον 

αιtητη, ενώ ο έπαρχος και ο αστυνομικός διευθuvτής οπωσδήποτε έχει \lΠOχρέωσrι 
να την αιτιολογήσει. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Επί προσωπικού θέματος, κύΡΙΕ Πρόεδρε. ΦιJσικά δεν ξέρω οι συνάδελφοι το\l 
ΔΗΚΟ. να μη χρησιμοποιήσω τη λέξη που λένε στο XωQι6 μου, πώς ακoύouν τις 

λέξεις, αν θέλετε να την πω είναι πολύ όμορφη λέξη, όμως να τους την πω 

ιδιαιτέρως. 

Κατ' αρχή δεν εl.πα εγώ στην ομιλία μου, όπως εl.πε ο συνάδελφος κ. ΠLποκωτίτης, 

ότι t:ι..ω περισσότερη εμπιστοσύνη στον αρχηγό της αστuνoμία ή ότι ο αρχηγός της 

αστυνομίας είναι πάνω από αuτ:ό το Σώμα. Είπα επί λέξει Μη Yπoυργικτj Eπιτρoπτj t:ι..ει 

μεγαλύtερη mruνη σε αυτό το Σώμα παρά: ο..ίοιοσδήποτε δημόσιος υπάλληλοςΜ. Αυτά 

ε[πα, Αν επρόκειτο να προσβληθεΙ χά.-τοιος ωτό τα λόΥι.α που θα tλεyα όπως τα εl.πε ο 

κ. Μιχαηλίδης. αυτός θα ήταν ο σuνάδeλφoς Χ. ΠOUQΎOUΡιδης. Δεν εl.πo. Υ.αθόλου στην 

ομιλια μου ότ:ι ο ΣUΝΆΔΕΛφoς κ. ΠOυρyoUΡίδης έφερε πρόταση νόμου, για να υποστηρ(ξει 
τους πeλάτες του. Νομ(.ζω τα πραχτιχό είναι εδώ και θα μπορούσαν να ΔWΒΑστoύν, για 

να κατατοπιστεί ο κ. Μιχαηλιδης ότι εγώ τέτοιο πράγμα δεν εl.πα ... 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν έχω δικαίωμα να το ζητήσω, ζητώ να διαβαστούν τα 

πρακτικά. Μόλις πριν 5 λιπτά έχουν λεχθεί ορισμένα πράγματα. Τα πρακηκά 
πρέπει να είναι εκιι, για να διαβάζονται ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

παρακαλώ να μη διακόπτετε τον ομιλητή. Αν έχετ:ε οποιαδήποτε παρατηρηση 

να αναμtνετε να τελειώσει την ομιλία του. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Επί προσωπικής άπΟψης, κύριε Πρόεδρε. Ο κ. Πιττοκοπίτης αναφέρθηκε στο 
γΕγονός ότ:ι η Εθνική Φρσυρά δίνει όπλα σε. ανθρώπους οι οποίοι πιθανό να εΙναι 

καταδικασμένοι και να μη δικαι.οίινται να πάρουν το όπλο που τους αφαιρέθηκε από 

το δικασηΊριο, όταν καταδικάστηκαν για κάποιο έγκλημα. Είναι από δυο 

διαφορετικές αρχές που δίνονται τα όπλα ... 

ΑΛ. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αυτή είναι δευτερολογία, δεν είναι προσωπική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύρι.οι, νομίζω ότι η συζήτ:ηση του θέματος εξαντ:λήθηκε και πέραν του 

δέοντ:ος μάλιστα. 

Ο κ. Ρολάνδης. 



3504 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε πρ6tδρε, θα πω όη θα ψηφΙσω την πρόταση νόμο". αλλά λέω το 
εξής: Διερωτούμαι πού πάει αυτό το Σώμα. Ε(χα θέσει προηγουμένως θέμα και θα 

συζητηθεί, και αυτό ήταν ποια είναι τα όρια των αρμοδιοτήτων αυτού του Σώματος 

και πού αρχίζει η Εκτελεστική Εξουσία. Αυη'! τη στιγμή ομολοΥο"με. και σωστά ε(πε 
ο χ. Θεοδώρου. 6n συζητούμε ποι.ο μέρος της Εκτελεστικής ΕξουσΙο.ς, δηλαδή το 
Υπουργικό Συμβούλιο ή χ{ι.,ίΟΙος εκτελεστικός λειτουργός θα διδει '(ην άδεια. Το 

άρθρο 46. θέματα Εκτελεστικής ΕξουσΙας τα δινει Q.Jτοχλειστιχά στο Υπουργικό 
Συμβούλιο. Ρωτώ, δικαιούμαστε εμείς να (Ιίτοφασίσουμε ποιο εκτελεσηχό όργανο 

θα αποφασΙσει και δε θα αποφασί.σει; Και αν γίνει αναφορά τον Προέδρου της 

ΔημοκρατΙας για αυτή την πρόταση νόμου υπάρχει έστω και Ι % να περάσει: ΕμεΙς 
να καθορίσουμε πως εΙναι ο έπαρχος ή δεν είναι: 

θα το Ψllφίσω. διόη ακόμα δεν έχει συζllΤllθεΙ το θέμα το οποίο έχω δώσΕι 

προς εΎΥραφή στη Βουλή. αλλά κάποια στιγμή αυτό το Σώμα πρέπει επιτ~λoυς να 

προβλημαηστεΙ πού ξεκινούν και πού τελειώνουν τα όρια των δικών του 

αρμοδιοτήτων. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. Μπήκαμε σε νέο θέμα τώρα. 

ΑΑ ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. όταν εξαΥΥέλονται θέσεις που έχουν σχέση με τις εξoυσLες 
αυτού του Σώματος. διαφωνώ με αυτές τις θέσεις και έχω το δικαίωμα να εκφράσω 

τη διαφωνία μου. Το άρθρο 46 του Συντάγματος λέει όη ο Πρόεδρος και ο 

Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας διασφαλίζουν την Εκτελεστική Εξουσία. είναι το 

άρθρο 54 ΤΟ\l Συντάγματος που λέει ότι το κατάλοιπο Τ11ς Εκτελεστιχής Εξο\lο(ας το 
έχει το Υπουργικό Συμβούλιο μαζί με μια σωρεία άλλων Ρ11τά κατονομαζόμενων 

εχτελεστικών εξουσιών. Υπάρχει α..'tόφαση του Ανωτάτου Διχαστηρίου ότι το άρθρο 

54 του Συντάγματος δεν παρεμ..'tοδΙζει τη Βουλή να αναθέτει Εχτελεστιχή ΕξουσΙα 
σε οποιαδήποτε άλλα διοικητικά όργανα αυτού του κράτους εκτός του Υπουργικού 

Συμβουλιου. και επομένως νομοθετώντας η Βουλή σε σχέσ11 με τη σημερινή πρόταση 

νόμου είναι και ενεργεί αυστηρως εντός των ορίων της δικής της εξουσίας. ΤΟ θέμα 

της Νομοθετικής και της Εκτελεστικής Εξουσί.ας είναι θέμα επί του οποίου μπορούν 

να διαφωνούν όλοι οι συγγραφείς του Συνταγματικού Δικαίου και τα θέματα δεν 
είναι τόσο απλά ούτως ώστε να λέμε με δόγματα ότι το τάδε θέμα είναι Εκτελεστική 

Εξουσία και το τάδε θέμα δεν είναι Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Νομ!.ζω ότι δεν αντιλήφθηκε ο κ. Μαρκίδης το σημείο αυτό. ΑυΤΊ; τη στιγμή το 

Νομοθετικό Σώμα ασκεί Εκτελεστική εξουσία με αυτό που κάμνει. Δε νομοθετεί t.'tl 
εκτελεστικής εξουσίας. Αν θέλετε να συζητήσουμε γι' αυτό το πράγμα να μείνουμε 

ως αύριο. Αλλά δεν ξέρω αν θέλετε να συνεχιστεί αυτό το θέμα. Ασκεί Εκτελεστική 
εξουσΙΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λ υσσαρίδης. 
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Β. Λ ΥΙΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεδΡΕ. νομίζω πως είναι εκπληκτικό. για να μτι χρτισιμοποιήσω άλλη 

λέξη, να ΊJΠOνOμεOOνται τα δικαιώματα αυτού του Σώματος. Ειμαστε το Α νώτατσ 
Νομοθετικό Σώμα. Και σε άλλες Βουλές που ακόμα εΙναι κοινοβουλευτικά τα 
συσπΊματα διακυβέρνησης τα πάντα μέχρι τις τελευταίες λεπτομέρειες ασκούνται 

αίτό τη Βουλή και απλώς τι Βουλή παραχωρεί κάποιο δικαιώματα στην Εκτελεστική 

Eξouσία. Αλίμονο. αν αυτή τι Βουλή αρχίζει να αυτοδεσμεύεται και να 
αUΤoφιμώνεται. Ειλικρινά δεν ~uτoρώ να αντιληφθω πώς μ .. ί10ρεΙ να επιτρέ .. τεται καν 
συζήτηση πάνω σε αυτό το θέμα. Αυτή τι Βουλή είναι το υπέρτατο Σώμα. Και το 
Σύνταγμα ακόμα. ομαλά. σε όλα τα δημοκρατικά πολιτεύματα τι Βουλή δικαιούται 

να το τροποποιήσει. Δυστνχώς εμείς λόγω μεταποιχιαχών καταστάσεων 
στερηθήκαμε αυτού του διχαι.ώματος ως ένα βαθμό τoυλ.άx~στoν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, δεν πρoτΙθεμα~ να επ~τρέψω περα~τέρω συζητηση , ούτε να μετατρέψω 

τη Βουλη σε σεμινάριο για τα δικαιώματά της. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Επί θ~ιιατoς διαδικασίας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όx~. δε οος έδωσα ακόμα το λ&Υο. Περιμένετε να τελειώσω. Αυτό το θέμα 
προτωεται. όπως αντιλαμβανόμαστε. να το Ε'(Υ'ράψει. όταν έρθει η ώρα του. ο κ. Ρολόνδης. 
Τότε θα σU;.ητηθεΙ το όλο θέμα. Τώρα έχουμε ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο το οποίο 

καλούμαστε να δούμε αν θα ψηφίσουμε η όχι. Όχι να μετατρέψουμε τη Βουλη σε 
συνταγματικό σεμινόριο. 

ΕΥ. ΕΥΙΤΑθΙΟΥ: 

θέμα διαδικασΙας, κύριε Πρόεδρε. Όταν εγείρονται θέματα αυτού του είδους, 

ευλαβώς εισηγούμαι ότι ο Πρόεδρος έχει καθήκον να τα ε."t~λύει αμtσως. Όταν λέτε 

ότι δεν έχουμε το άλφα δικαίωμα η το βητα δικαίωμα. εαιΙς κρίνετε και 
αποφασίζεται nd hoc. Αυτη είναι η αποστολή σας. το κύριο μάλιστα μέλημά σας της 
καθημερινής Προεδρίας της Βουλτ]ς. Δε θα υπεισέλθω στο τι σημαίνει Νομοθετική ή 
Εκτελεστική Εξουσία. Είναι καλώς γνωστό. ώστε να μη χρειάζεται να πω τι.ποτε. 
Εκτελεστική Εξουσία είναι η εκτέλεση των νόμων της Βουλης των Αντιπροσώπων 
του λαού. Αυτό είναι και τίποτα περισσότερο από αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σέβομαι την άποψή σας. η οποία όμως είναι λανθασμένη. Το έργο του 

Προέδρου της θουλης δεν είναι να δίνει συνταγματικές ερμηνείες. Τις 
συνταγματικές ερμηνείες ης δινει το Ανώτατο Δικαστήριο και κατά τη σUΖ-ήτηση 

οποιουδ-ήποτε θέματος μπορεί να εγεί.ρει θέμα αντισυνταγματικότητας -ή μη. αλλά 

α\lτό δεν το αποφασιζει ο Πρόεδρος. 

Προχωρούμε τώρα στην ψηφοφορία με τη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σ\ινοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου Ι; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ 

28 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι ψηφιζouν εναvtΙΟν του άρθρο" Ι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντίον. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

ΤΟ άρΟρο 1 εγκρίνεται με 28 ΨΤ;φους υπέρ, 15 εναντίον και μLαν αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντΙΟν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

ΤΟ άρθρο 2 εγκρίνεται με 28 ψήφους υπέρ. 15 κατά και μΙα αποχή. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση διό της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πιιροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992 και θα διαβάζεται μαζί με τους περί Πυροβόλων 
Όπλων Νόμους ΤOΊJ 1974 κα~ του 1991 (που στο εξής θα αναφέρονται ως "ο βασ~κός 
νόμος") και ο βασικός νόμος κα~ ο παρών Νόμος θα αναφέρονται μαζΙ ως o~ περΙ 
Πυροβόλων Όπλων Nόμo~ ΤΟΊ) 1974 μέχρι 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφιζουν υπέρ tης Πρόtασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 uπέρ. κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 εναντΙΟν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, χύρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμον ψηφ(ζεται οε νόμο με 28 ψήφους υπέΡ, 19 εναντΙον και μιαν 
αποχή. 

Ναι, ο Χ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. το θέμα που έθιξε ο Χ. ΠιττοχοπΙτης πάνω στην πρόταση 
νόμο" που ψηφΙσαμε είναι σοβαρό αναφορικά με το πώς τι Εθνική ΦρouρΆ 
χειρ(ζ.εται ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτριον: 

Κύριε Πρόεδρε, ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Περιμένετε κύριε, να τελειώσει ο ομιλητής και ζητάΤΕ το λόγο. Κατέχεστε από 
μια ταχύτητα την οπο[α δεν μπορώ να κατανΟ'ήσω. Περιμένετε να ακούσουμε τι θα 

ΠΕΙ Ο άνθρωπος. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ναι. και επειδή το θέμα μας α.."tοσχ6λησε και στην KoινoβoνλεutιX'η Εππροπή 

Εσωτερικών δεν ξέρω ποι.α είναι η διαδικασία ούτε γνωρ(ζω αν είμαι εντός ή εκτός 

θέματος που το αναφέρω. αλλά επειδή είναι σοβαρό το θέμα θα ήθελα το Προεδρείο 
ή η Βουλή με κάποια διαδικασΙα να το χειριστεί ανεξάρτητα αν ε(ναι εντός 

διαδικαοΙας ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΕΙναι θέμα το οποίο μπορούν να εξετάσουν αυτεπάγγελτα οι αρμόδι.ες 
Κοινοβουλευτικές επιτροπές και παρακαλούμε την Επιτροπή Άμυνας σε συνεργασι.σ. 
με την Επιτροπή Εσωτερικών να εξετάσουν αυτεπάγγελτα αυτό το θέμα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΙ: 

ΜΙα δι.εuκρΙνιση, κύρι.ε Πρόεδρε. ΕΙχαμε ρωτήσει τον Υπουργό Εσωτερικών, 
όταν ήρθε στην Επιτροπή Εσωτερικών, και μας ειπώθηκε ότι έχει επαφές με .0 

Υπουργείο Άμυνας και ζήτησε από αυτό να του δώσει στοιχεία. για να μπορεί να 

ερευνήσει το θέμα και θα επαν~λθει ο Υπουργός Εσωτερικών στην Επιτροπή να μας 
δώσει εξηγήσεις για το τι γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή το θέμα σuνδέει και την Άμυνα και το Υπουργείο Εσωτερικών και την 

Επιτροπή Εσωτερικών, Εισηγούμαι οι δύο Κοινοβουλευτικές Επιτροπέςνα 

μελετήσουν το θέμα αυτεπάγγελτα και να υποβάλουν Έκθεση στη Βουλή το 

Σεπτ~μβρη. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στα επόμενα θέμα στην ημερήσι.α διόταξη, το. "π' αριθμό 2 που 
είναι ''Ο περΙ twv προυποθέσεων ΔιαφήμΙΟ1]ς ή Αναγγελίας Πώλησης 

Εμπορενμάτων σε Τψές Εκπτώσεων (Γρο,τοποιητικός) Νόμος του Im~. Παρακαλώ 

να αναγνωσθεί 11 Έκθεση, διότι δεν είναι ομόφωνη. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριl! Πρόεδρε. νομ{ζω ότι είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εδώ βλέπω ότι το μέλος της Επιτροπής Βουλευτής χ. Αλέκος Μαρκίδης 

δήλωσε ότι το. κόμμα του θα τοποθετηθεί στο. θέμα αυτό κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια της Βουλής. Άρα δεν είναι ομόφωνη. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΎ: 

Εν πάση περι.πτώσει, έχω πληροφορηθεί ότι θα τοποθετηθεί θετικά. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Να μας ΠΕΙ σ χ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ο Δημοκρατικός Σνναγερμός τοποθετείται για τελευταία φορά ενόψει ΤΟ\l 

περιορισμένου χρόνου της παρατάσεως του θεσμού του καθορισμού ξεπουλημάτων. 

"πέρ το" συγκεκριμένο" νομοσχεδΙΟυ. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Να θεωρηθεΙ αναΥνωσθεΕσα γLO. να εξοικονομ'ήσο"με λίγο χρόνο. κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ωραία. Η έκθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟlNOΒΟΥ ΛΕΥΠΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

ΠΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΠPOYΠQθEΣEΩN 

ΔlAΦHMIΣHΣ Ή ANAITfΛIAΣ ΠΩΛΗΣΗΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΩΝ ΣΕ Τ1ΜΕΣ 

ΕΚΙ1ΤΩΣΕΩΝ (IPOΠOΠOΠfΠKOΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόV'tες: 

Μιχαλάκης Κ"πριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

ΑΗκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μουσκος 

Δημ'ήτρης Σ"λλουρης 

ΚΙκης ΚαζαμΙας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλιδης 

Δώρος θεοδώρο" 

Η Koινcβoυλεutική Ει-τιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δiιo συνεδρίες της που πeαγμ.αιoπoιτjθηxαν στις 25 )ouνίo'U και στις 

2 Ιovλ(ου 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της ΕπΙΊροπής χλτ'ιθηχαν και εξέφρασαν ΊLς 
απόψεις ΊOUς εκπρόσωποι Ίου ΥπουργεΙΟυ Εμπορω" και Βιομηχανίας. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται εί.ναι η παράταση για δύο ακόμα χρόνια 
της ισχύος των προνοιών ΤTjς βασικής νομοθεσίας για τις προυποθέσεις διαφήμισης 
ή αναΥΥελΙας πώλησης εμπορευμάτων σε τιμές εχ..ττωσεων. 

Όπως είναι γνωστό. ο Νόμος περί των προϋποθέσεων Διαφήμισης ή ΑναγγΕ
λίας Πώλησης Εμ ... "tορευμάτων οε ΤΙμές Εκπτώσεων (Νόμος Αριθμός 34 του 1990) 
ψηφίστηκε στις 16 Μαρτίου Ι 990 και τέθηκε σε εφαρμογή, με σχετικό Διάταγμα tOlJ 
Υπουργικού IuμβouMou. στις 23 lουλΙΟυ 1990 με διάρκεια ισχύος μέχρι τις 
22 Ιουλίου 1992. Με μεταγενέστερη τροποποίηση του ΠΙΟ πάνω βασικού νόμου 
(Νόμος Αριθμός 140 του 1990) περιορίστηκε η εφαρμογή του κυρίως οε ΕΠοχιακά 
είδη και σε ε{δTl που επηρεάζονται από την τάση για αλλαγή στη μόδα. Σαν 1έτοιο 
είδη καθορίστηκαν τα είδη ένδυσης και υπόδησης, τα έπιπλα και ο οικιακός εξοπλι
σμός. 

Στην Έκθεση Τ1'!ς προηγούμενης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχnνίας προς την ολομέλεια της Βουλής, με ημερομηνία 27 Ιανοοορίου 1990, 
γινόταν εισήγηση για διετή δοκιμαστική διάρκεια ισχύος του βαοικοiJ νόμου για τη 
διαφήμLση της πώλησης εμπορευμάτων σε τιμές εκπτώσεων, "ώστε στο διάστημα 
αυτό να δοΟεΙ η ευκαιρία σ' όλους να κρίνουν αν θα λειτουργήσει και στην πράξη 

προς το συμφέρον του ayoQaOΤLxoiJ xoLvoiJ. όπως είναι και ο απώτερος στόχος 
του." 

Με σχετικά γραπτά υπομνήματά τους προς την Επιτροπή, η μεν ΠΟΒΕΚ 
τάχθηκε ανεπιφiJλακτα υπέρ της θεσμοθέτησης του πιο πάνω νομοσχεδΙ-ου, XωQίς 
χρονικοiJς περιορισμοiJς, ενώ η Ένωση lΞ.ι-ιιχειρήσεων Λι.ανικου Εμπορίου KiJnρou 
(ΕΝΕΛΕΚ ) αντιτάχθηκε στην παράταση που προτείνεται, με τη δικαιολογί.α ότι η 
νoμoθεσtα αυτή αντιβαίνει προς τη νομοθεσία της ΕΟΚ, Q.ι-ιoβαίνει σε βάρος των 
καταστηματαρχών και των καταναλωτών, σvyκεντρώνει την αγοραστική κίνηση 

σχεδόν αποκλειστικά στις καθορισμένες περιόδους Εκπτώσεων και, τέλος, 
δημιουργεί τις προυποθέσεις για σvyκαλυμμένη παραβίασή της από τους μεγαλοκα
ταστηματάρχες . 

ΣiJμιΡωνα με όσα κατέθεσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου και ΒιομηχανΙας, η Υπηρεσία Ελέ'Υχου Τιμών και Προστασίας του Κατα
ναλωτή, που ιιπάγεται στο Υπουργείο αυτό. διενήργησε έρευνα στην κυπριακή 
αγOQά, από την οποί.α δι.απιστώθηκε ότι άλλοι καταστηματάρχες ε(ναι ιιπέρ της 

θεσμοθέτησης των ξεποιιλημάτων και άλλοι υπέρ της κατάργησης της νομοθετικής 
ρΟΟμισής τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας στην πλειοψηφία 
της, QφoiJ συνεκτίμησε όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους 

σκοπους και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΤΟ Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής κ. Αλέκος Μαρκίδης δήλωσε ότι το 
κόμμα του θα τοποθετηθεί στο θέμα αυτό κατά τη συζήτησή του στην ολομέλει.α της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωροiJμι στη δεύτερη 
αν{ιΥνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως του αριθμο" των 
άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει αντίρρηΟll; 

Μη υπαρχoUΣΗς αντιρρήσεως, το άρθρο ι εΥκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΤροποποΙηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΠΡOΧωρo~ιt στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου 11 οποία θα VΙνει δι' αναγνώ
σεως τou τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των προυποθέσεων Διαφήμισης ή 
Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων (Τροποποιπηκός) Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπιζεται σε νόμο. 

Κύριοι, έχω μια επιστολή ενώπιόν μου από τον Αντιστράτηγο Γεώργιο Σειρα· 
δόκη, Αρχηγό της Εθνικής ΦΡOUQάς: 

''Υποβάλλουμε την παράκληση όπως κατά την EΠικεψ.εvη ΣVΝΕΔΡtα της Βουλής των 

Αντιπροσώπων ενημερώσετε όλους τους κυρίους Βουλευτές των Κομμάτων ότι 11 Εθνική 
Φρουρά έχει την τψή να τους πρoσκαλtσει να παραστούν στην επιμνημΌΣUVΗ δέηση για 
τους πεσόντες Αξιωματικούς και Οπλίτες κατά την τουρκικ'ή εισβολ'ή του 1974 πον θα 
τEλεσttΙ στο Koψτrn'lριo ΜακεδονΙτι.σσας (ΓΥΜΒΟ), την 2Οή ΙονλΙΟν 1992. ημέeα 
Δευτέρα και ώρα 08.30." 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερ'ήσια διάταξη, το νπ' αριθμό 3 πον 
ε'νa~ ΜΟ περΙ Δι..εθνών Εμπιστενμάτων Νόμος τον 1990Μ . Η Έκθεση δεν είναι 
ομόφωνη. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Koινoβoνλ.ευrικ'ής Επηροπ'ής να 

την ανayνώσει στο Σώμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ''Ο ΠΕΡ! Δ!ΕθΝΩΝ ΕΜΠΙΣΤΕΥΜΑΤΩΝ 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990" 

ΠαQόντες : 

Ευστάθιος EuσταθΙOν, Πρόεδρος 

ΣO<jXIκλ'ής Xατ~ηγι(ιννης 

Χρίστος ΠονρΥονριδης 
Καίτη ΚληρΙδου 

Γιαννάκης ΑγαπΙον 

Παύλος ΠαπαΥεωργΙΟν 

Αριστοφάνης ΓεωργΙον 

Μάρκος Κνπριανού 

Η Κοινοβονλεντικ'ή Επιτροπ'ή Νομικών μελέτησε το πιο π(ινω νομοσχέδιο σε 

τρεις σννεδρίες της παν πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 28 Μα'ίου μέχρι 
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τις 18 Ιουνίου 1992. Στο στάδι.ο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

κλήθηκαν κα~ εξέφρασαν τις απόψεις τους Eκπρ6σωπo~ του Υπουργείου O~κoνo
μικών. ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας και εκπρόσωπος του ΓραφεΙΟυ του 

Γενικού ΕισαΎΥελέα της Δημοκρατίας. 

Όπως είναι Υνωοτό, η Koινoβoυλεuτική Ε.ι-τιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπo

λογισμού είχε αρχικά μελετήσει το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της 

που είχαν πραγματοποιηθεί στο διάστημα από τις 24 Ιουνίου μέχρι τις 8 Ιουλίου 
1991, αQΎότερα όμως κρίθηκε αναγκαίο το υπό αναφορά νομοσχέδιο να μελετηθεί 
και από την ΕπΗΡΟπή Νομικών στην οποία και παραπέμφθηκε. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση της σύστασης 

διεθνών εμπιστευμάτων στην Κύπρο. όταν ο εμπιστευματOΠάQoχoς και ο δικαι

ούχος δεν είναι μόνιμοι κότοικοι της Κύπρου. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, σήμερα στην Κύπρο δεν υπόρχει νόμος που να διέπει τα 
εμπιστεύματα. με αποτέλεσμα τα σχετικά με τη σύσταση τέτοιων εμ.πιστευμάτων 

θέματα και ειδικότερα τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις των ε.ι-τιτρόπων εμπιστευ

μάτων να ρυθμίζονται α..-τ6 τον περί Επιτρόπων Νόμο (Κεφ. 193). Γι' αυτό προτεί

νεται ο Π\.Ο πόνω νόμος, ο οποίος εισάγει ορισμένους ευνο'ίκούς όρους και καινοτο

μ(ες που αναμένεται να απoτελtσoυν το κίνητρο για τη σύσταση διεθνών 

εμπιστευμάτων στην Κύπρο. Παράλληλα η υφιστάμενη σήμερα νομοθεσία που σχετί

ζεται με τα εμπιστεύματα θα εξακολουθήσει να ισχύει και να εφαρμόζεται και για τα 

δι.εθνή εμπιστεύματα , εφόσον δεν είναι ασυμβίβαστη ή για όσα θέματα δε ρυθμίζο

νται με την προτεινόμενη νέα νομοθεσία. 

Ειδικότερα, το υπό αναφορό. νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα 

ακόλουθα: 

(α) Ο εμπιστεUΜΑΤoπό:ρox.oς, όπως και ο δικαιούχος με εξα!.ρεση τα 
φιλανθρωπικά ιδρύματα. πρέπει να μην είναι μόνιμοι κάτοικοι της Κύπρου. 

Αντίθετα ένας τουλάχιστον από τους επιτρόπους πρέπει να είναι κάτοικος 

της Κ ίιπQoυ. ώστε τα εμπιοτεύματα αuτά να εμπίπτουν στη διχαιοδοσια των 

κuπeιΑxΏΝ δικαστηρ(ων. αλλΔ και για να απoκoμl.ζoυν χό:ποιο εισόδημα οι 

εταιρε(ες διαχείρισης των εμ..-τιστευμάτων. Π~αι ακόμη ότι οι. 
υπεράχτιες εταιρεLες μπορούν να ε(ναι εμπιστEUμO.Τoπό:ρox.Oι. δικαιούχοι ή 

επίτροποι διεθνούς εμπιστεiιματoς. 

(β) Διεθνές εμπίστευμα είναι έγκυρο με βάση τον προτεινόμενο νόμο, αν το 

πρόσωπο το ο..-το(ο το συστήνει είναι ενήλικο και πνευματικά υγιές. 

σύμφωνα με το δίκαιο της χώρας της οποίας είναι μόνιμος κάτοικος. 

(Υ) Το διεθνές εμπίστευμα μπορεί να διαρκεί μέχρι κα~ εκατό χρόνια μετά τη 
σύστασή του με εξαίρεση τα αγαθοεργά εμπιστεύματα των οποίων η 
δι.άρκεια μπορεί να είναι απεριόριστη. 

(δ) Τα διεθνή εμπιστεύματα εξαιρούνται από τη φορολογία που επιβάλλεται 

με βάση το δίκαιο της Κύπρου. 

Η Κοινοβουλευnκή Επιτροπή Νομικών. υιοθετώvtας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. εισηγείται κατά πλεΙΟψηφία των Μελών 
της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρα.nκού Συναγερμού. 

του ΑΚΕΛ-Αριοτερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ (εδώ 
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θα ήθελα να διεuχριν(σω ότι δεν είναι ομόφωνη ολόκληρη 11 Κοινοβουλευτική 

Ομόδα της ΕΔΕΚ) την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως έχει 

νομΟΊεχνιχά διαμορφωθεί, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να ανα~ρεται ως 

"Ο περί Διεθνών Eμπισtευμάτων Νόμος του 1992". 

Με την ενχαιρία amTj τι Επιτροπή δηλώνει όη θεωρεί α.ταράδεκτη την έλλειψη 

ολοκληρωμέντις νομοθεσίας που να ρυθμlζει τη σύσταση εμπιστευμάτων από 
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, αλλά εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο. ώστε να ενισχυθούν οι γενικόΤΕρες προσπάθειες που καταβάλ
λονται για να καταστεί 11 Κύπρος διεθνές οικονομικό κέντρο με όλα τα οφέλη που 
κάτι τέτοιο συνεπάγεται. Η Επιτροπή καλεί ταυτόχρονα την Εκτελεστική Εξοuoία 
να προβιΙ χωρίς άλλη καθυστέρηση στις αναγκαίες ενέργειες για την ηοψασία και 

κατάθεση στη Βουλή νομοθεσίας που να διέπει τη σύσταση εμπιστευμάτων από 

Κύπριους πολΙτες. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημο

κρατικού Κόμματος, χωρίς να διαφωνούν μι: τους σκοπούς και τις eπιδιώξeις του 
υπό συζήτηση νομοσχεδΙου , διαφωνούν ως θέμα αρχής με την ψήφισή του σε νόμο. 

γιατί πιστεύουν ότι είναι απαράδεκτο να ψηφ(ζεται νομοθεσία που να διέπει μόνο 

τη σύσταση εμπιστευμάτων α..,"ι:ό πολίτες άλλων χωρών. χωρίς να έχει προηγηθεί ή 

τουλάχιστον να ψηφΙζεται ταυτόχρονα ανάλογη νομοθεσία και για τους Κύπριους 

πολιτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές ε.-τΙ θέματος αρχής; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. θα εΙμαι 

πάρα πολύ σύντομος. 

Η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος φαίνεται καθαρό μέσα στην Έκθεση. 

Συμφωνούμε με το Νόμο, δε διαφωνούμε με τους σκοπούς και τις πρόνοιές του. 

Διαφωνούμε με το γεγονός ότι έχει έρθει ενώπιον της Βουλής πριν έρθει αντίστοιχη, 

νέα ή εκσυγχρονισμένη νομοθεσία που να αφορά τα ντόπια εμπιστεύματα και τους 

Κύπριους πολιτες. Παρόλα αυτά όμως και παρόλες τις επιφυλάξεις μας. επειδή δε 

διαφωνούμε μ.ε την ουσία του νόμου, δεν πρόκειται να τον καταψηφίσουμε, αλλά θα 

τηρήσουμε στάση αποχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α γαπΙου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

ΕΙναι γεγονός ότι δεν υπάρχει εκσυγχρονισμένη κυπριακή νομοθεσία. Όμως 

υπάρχει κυπριακή νομοθεσία και όποι.ος Κύπριος θέλει να κάμει εμπΙΟΤευμα, 

μπορεί να το κάμει με την υφιστάμενη νομοθεσία. Δεν υπάρχει επΙσης ζήτηση από 

μέρους των ΚυπρΙων πολιτών. Αυτός είναι και ο λόγος που ίσως η Εκτελεστική 

Eξouσ(α καθυστερεί στον εκμοντερνισμό του νόμου περί εμπιστευμάτων. XaiQoItat, 
γιατί όλες οι κοινοβουλευτικές ομάδες σuμφωνoυμε στην παροχή αυτών των υπηρε

σιών που θα επαυξήσει τα έσοδα της χώρας μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. προσωπικά δεν είμαι σε θέση να ψηφίσω αυτό το νόμο. γιατί 

φοβούμαι ότι δε θα εξυπηρετήσει τα καλώς νοούμενα συμφέροντα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, έστω και αν με τη θέσπιση αυτού του νόμου πιθανόν να προσελκυ

στούν κάποια κεφάλαια στην Κίιπρο υπό τη μορφΤι κατο.θέσεων εμ..-τιστειιμότων. 

Φοβούμαι όη τέτοιος θεσμός δεν υπάρχει στα ευρωπο'ίκά κράτη, δεν υπάρχεL στην 

Εuρωπαϊκή Κοινότητα και δε συνάδει με τις αρχές της Ευρωπο'ίχής Κοινότητας. 

Πέραν αυτού. τονλάχιστον α,'τό τις χώρες που αναφέρθηκαν ότι έχουν παρόμοια 

νομοθεσί.α. δε βλέπω καμιά να αναφtρεται στον κατάλογο των κρατών μελών των 

Ηνωμένων Εθνών. Πιθανότατα πρόκηται για βρετανικές κτήσεις στις οποίες θεσπί

στηκε αυτό το πράγμα. Ως εκ τούτου, φοβούμαι ότι το τελικό αποτέλεσμα θα είναι 

να δημιουργήσουμε ένα καταφύγιο και για ανθρώπους με καλές προθέσεις αλλά 

επίσης και για ανθρώπους που θα ήθελαν με τον ένα ή τον άλλο τρόπο να έχουν τα 

χρήματά τους έξω από τη χώρα τους. έξω από τον έλεγχο των αρχών της χώρας τους 

και έξω από τη δικαιοδοσία της νομοθεσίας ε[n της χώρας τους, είτε και της δικής 

μας χώρας στην οπο[α θα ~xoυν βρει άσυλο. Δε διαφεύγει της προσοχής μου η εVΧ~

ρεια που δίνεται. τα εμπιστεύματα αυτά να μην τίθενται κάτω α.ϊτό τον έλεγχο του 

κυπριακού νόμου αλλά να είναι έξω α..-ι:ό τις πρόνοιες οποιασδήποτε δικής μας ή 

ξένης νομοθεσΙΟς. 

Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πολύ, δεν είμαι σε θέση να 

ψηφίσω αυτό το νόμο. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε ΑΥαπΙο\l, ο άνθρωπος εξήγησε τη θέση του. Δε χρειάζεται να του 

απαντήσετε. Εξηγεί γιατί ο ίδιος δε θα τον ψηφίσει. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέγονται πράγματα ο' αυτή τη Βουλή που είναι Νομοθε
τικό Σώμα, τα οποία θα βγουν και έξω και μας εκθέτουν, νομίζω έχω καθήκον να 

αναφέρω ότι όχι μόνο \ιπάρχει νομοθεσία σε όλες τις ευρωπα'Ι:κές χώρες, αλλά 

υπάρχει και διεθνής σύμβαση του 1987. η οποία δεν έχει επικυρωθεί ακόμα από την 
Κ ύπeo. βάσει της οποίας ρυθμίζονται τα εμπιστεύματα διεθνώς. επομένως. δεν 
μπορούμε να λέμε στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κύπρου ότι είμαστε η μονα

δική χώρα που κάνουμε αυτό το νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου η oπoLα. θα γίνει δι' αναγνώ

σεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 εναντΙΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 35 ψήφους υπέρ, 1 εναvτΙoν και 8 αποχές, το άρθρο Ι εγκρΙνεται. 

Προχωρείοτε μέχρι το 150 άρθρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμηνε(α. Άρθρο 2. 

Εγκυρότητα διεθνούς ει.ιΙηστεύματος. Άρθρο 3. 

Τεκμήριο για το ανέκκλητο δLEθνούς εμπιστεύματος. Άρθρο 4. 

Διάρκεια δLEθνούς εμπιστεύματος. 'Αρθρο 5. 

Εγκυρότητα όρου για τη συσσώρευση εισοδημάτων. Άρθρο 6. 

Αγαθοεργά εμ.ίτιστεύματα και εμπιστεύματα σκοπού. Άρθρο 7. 

Εγκεκριμένες επενδύσεις. Άρθρο 8. 

Εξοοο{α αλλαγής του δικαίου το ο.:τοίο διέπει το διεθνές εμπlστευμα. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση διεθνούς εμπιστεύματος από το δικαστήριο. Άρθρο 10. 

Απόρρητο διεθνών εμ.ίτιστευμάτων. Άρθρο 11. 

Φορολογία δLEθνών εμπιστευμάτων. Άρθρο 12. 

Εφαρμο'Υ'Ί του παρόντος Νόμου. Άρθρο 13. 

Διατήρηση των υφιστάμενων νόμων. Άρθρο 14. 

Μη υποχρέωση για εγγρaψή. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 2 μέχρι 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

8 αποχές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Με 35 ψήφους υπέρ, 1 εναντtoν και 8 αποχές, τα όρθρα 2 μέχρι 15 εγκρίνο. 
νται, 

Προχωρούμε στην τρίτη ανό.Υνωση του νομοοχεδωυ η οποία θα γίνει δι' αναγνώ

σεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων Νόμος του 
1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

(Κ τυπά tT1 σφύρα) 

Με 35 ψήφους υπέρ, εναντίον και 8 αποχές, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί ΔLO.τηρητέων ΟικοΟΟμών Νόμος του 1991 ". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν είναι ομόφωνη η Έχθεση, Χύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να διαβαστεί η Έκθεση. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒον ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛOΦQPEIΤAl ~o ΠΕΡΙ ΔΙΑΤΗΡΗΤΕΩΝ OIKO
ΔΟΜΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόvτες: 

ΝΙκος Κατσουριδης. Πρόεδρος 

Ανδρέας Kouκoυμάς 

Δημήτρης Koντtδης 

ΚΙΚΤ1ς Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος ΠOυργoυρtδης 

ΔΤ1μήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούπας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος ΕυσταθΙου 

Δώρος eeoδώρou 
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Η Ko~νoβoυλευτιΚ'ή Eπ~τρoπ'ή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο οε συνεδριάσεις τrις που πραΥματοποι'ήθηκαν στο διάστrιμα από τον 
Ιούνιο του 1991 μέχρι τον lούνιο του 1992, Το ίδιο νομοσχέδιο είχε απασχολήσει 
και τrιν προηγούμενη Ko~νoβoυλευtικ'ή Eπ~τρoπiι Εσωτερικών σε δύο συνεδρίες της 

που είχαν πραyματoπo~ηθεί στις 19 και 22 Μαρτίου 199 Ι. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου 1'1 Ε.1:ιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ακoUσει επανειλrιμμένα ης D.J1:όψεις εκπροσώπων του Υπουργείου 

Εσωτερικών. του Γραφείου του Γεν~κoύ E~σαyyελέα της Δrιμoκρατίας, της Ένωσης 

Δήμων Κύπρου. του Δήμου Λεμεσού. του Κυπρι.ακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Ακινήτων, του ΚΕΒΕ, του Εμ..-ι:ορικού και Βιομηχανικού Eπιμελrιτrιρ(oυ Λεμεσού. 

τrις ΠΟΒΕΚ. του Συνδέσμου Ιδιoκτrιτών Διατrιρrιτέων Οικοδομών ΛΕμεσού, του 
Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου και της oρyάνωσrις "Πράσ~νη Ηχώ", Η Επιτροπή 
είχε επίσης τrιν ευκαιρία να διεξέλθει και να αξ~oλoyήσει τα υπομνήματα που 
κατατέθηκαν ενώπιόν τrις από ενδιαφερόμενους φορε{.ς. οργανώσεις και άτομα, 

Σκοπός του νόμου που προτεινεται εΙνα~ η παροχή κινήτρων στους ~δLOκτήτες 

οικοδομών που κηρύσσονται διατηρητέες με βάorι τις Πρόνοιtς του άρΟρου 38 τrις 
νομοθεσίας για τrιν πολεοδομία και χωροταξία, 

O~ διατηρψέες οικοδομές ορίζονται με σχετικό διάταγμα του Υπουργού 

Εσωτερικών που αναφέρεται σε σuyχεκριμένες οικοδομές ή σε ομάδα o~κoδoμών 

ειδικού κοινωνικού, αρχιτεκτονικού. ιστορικού ή άλλου ενδιαφέροντος ή χαρακτήρα 
ή οε οποιαδ'ήποτε περιοχ'ή με φυσικές καλλονές που δεν πρέπει να αλλοιωθεί ή στην 
οποία δεν πρέπει να γίνουν οποιεσδήποτε οικοδομικές εΡΥασίες χωρίς τη 
συγκατάθε011 τrις αρμόδιας αρχής. 

Με το υπό αναφορά σχέδιο νόμου παρέχεται ειδικότερα στους ιδιοκτήτες 

διατηρrιτέων οικοδομών 1'1 ακόλουθη δέσμη κινήτρων η οποία περιλαμβόνει: 

(ο) ΤΟ δ~κα(ωμα μεταφοράς του συντελεστή δόμησης μιας διατrιρrιτέας 
οικοδομής σε άλλη οικοδομ'ή. 

(β) Την εξαΙρε011 ωτό το ενοικιοστάσιο των διατrιρrιτέων οικοδομών. 

(γ) Την απαλλαγή ωτό το φόρο εισοδήματος των ενοικίων που 

εισπράττονται από την ενοικίαση τέτοιων οικοδομών. 

(δ) Την αφαίρεση α..ό το φορολογητέο εισόδrιμα των δαπανών συντήρη011ς 

μιας διατrιρητέας οικοδομής. 

(ε) Την επιστροφή σε ορισμένες περιπτώσεις των εξόδων μεταβΙβαorις μ~ας 

τέτοι.ας οικοδομής. 

(στ) Trιν εξαΙρε011 των διατηρητέων οικοδομών α:ιτό τη ΦΟQOλογία ακίνητης 

ιδιοκτησίας. 

(ζ) Την επιχορήγηση από το υπό ίδρυση Ειδικό Ταμείο Διαη;ρησης των 
ιδιοκτητών διατηρητέων κτισμάτων και τrιν παροχή δανείων Υια την 
εκτέλεσrι έργων συντηρrισ'ής τους. 

Το πιο πάνω Ταμείο, που θα τελεί υπό τrι διαχείριση του Διευθυντή του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. θα πρo~κoδoτείται από την κυβέρνη011 ή α.-τό 

άλλες πηγές που θα καθορίσει ο Υπουργός Εσωτερικών και θα ενισχύεται με 
εισφορά (011 προς το 10% της αξίας του μεταφερόμενου και του χαρισμένου 

μεταφερδμfVOυ συντελεστή δόμrι011ς. όπως η αξία α\ttή υπολοΥ(ζεται με βό.o11 τα 
δεδομένα της ελεύθερης αγοράς . 
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Όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές συμφ<i>νησαν με ης πρόνοιες του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου με εξαίρεση την ΠΟΒΕΚ. η οποία συμφωνεί με όλα τα κίνητρα 

που παρέχονται στους ιδιοκτήτες των ακινήτων αυτών, ατός από την εξαίρεση των 

διατηρητέων οικοδομών α.ί"tό τις πρόνοιες της νομοθεσίας για το ενοικιοστάσιο. 

Από την πλευρά τους οι ιδιοκtΊiτες των διατηρητέων οικοδομών θεωρούν το συΥχε
κριμένο κίνητρο πολύ ουσιαστικό. Τυχόν αφaίeεση του από τη δέσμη των 

υπόλοιπων κινήτρων θα τα καταστήσει ουσιαστικά χωρίς ενδιαφέρον. γεγονός που 

θα a..-τοτελέσει εμπόδιο στην όλη προσπάθεια διατήρησης των εν λόγω οικοδομών. 

Η Κοινοβουλευτικη Επιτροπη Εσωτερικών. με την πλεΙΟψηφία των Μελών 

της-Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

του Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψηφιση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

Το Μέλος της Επιτροπης-Βουλευτής κ. Δ. Κοντ{.δης συμφωνεί με τις Πρόνοιες 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου, εφόσον όμως διαγραφεί η διάταξη που αναφέρεται 

στην εξαίρεση από το ενοικιοστάσιο των διατηρητέων οικοδομών. γιατί ως ειδικό 

O~μα θα πρέπει να απασχολήσει την Επιτροπή Εσωτερικών και την ολομέλεια της 

Βουλής στα πλαίσια του γενικότερου προβληματισμού για τη νομοθεσία που αναφέ
ρεται στο ενοικιοστάσιο στο σύνολό της. 

ΤΟ Μέλος της Ε..-τιτροπής-Βουλευτής κ. Δ. Θεοδώρου τάχθηκε υπέρ της μη 

εξαίρεσης των διατηρητέων κτισμάτων από τις πρόνοιες της νομοΟεσΙας για το ενοι

κιοστάσιο. νοουμένου όμως ότι το ύψος του ενοικίου για τα ακίνητα αυτά θα καθο

ρίζεται με συμφωνία που θα συνά.;πεται μεταξύ του ιδιοκτητη και του ενοικιαστή 

και όχι με βάση τις πρόνοιες της βασικης νομοθεσίας για το ενοικιοστάσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε . κυρίες και κ"ριοι συνάδελφοι, 

Είναι γεγονός ότι επιτακτικη ηταν η ανάγκη για τη σUVΤηρηση και τη διατή

ρηση των παραδοσιακών οικοδομών και γενικά της αρχιτeκτoνικής μας κληρονο

μιάς. Και είναι έκδηλο ότι είναι αυτή η ανάγκη που οδήγησε την κυβέρνηση να 

υποβάλει το υπό συζή.ηση νομοσχέδιο στη Βουλή. 

ΤΟ καθεοτως το οποίο ισχύει σήμερα γύρω από αυτά τα κτίσμα.α είναι ένα 

καΟεοτώς εγκατάλειψης αυτών .ων κτισμάτων από τους ιδιοκτήτες τους, μιας εγκα

τάλειψης της oπotας οι λόγοι είναι καθαρά οικονομικοΙ Και ακόμα πέρα από το 
καθεστώς εγκατάλειψης, δεν ε~ναι σπάνια τα κρο"σματα παράνομης κατεδό.φισης, 

προσπάθειας τουλάχιστον για παράνομη κατεδάφιση τέτοιων παραδοσιακών 
κτισμάτων. διότι από καθαρά οικονομικής άποψης τα κτίσματα αυτά δεν προσφέ

ρουν τΙΠοτε ή ελάχιστα προσφέρουν στους ιδιοκτητες τους. Ήταν λοι.πόν φανερή η 

ανάγκη παροχής κινήτρων προς τους ιδιοκτητες αυτών των κτισμάτων, ουτως ώστε 

να τα διατηρήσουν. Και αυτη η συντηρηση και διατήρηση των κτισμάτων δε θα ήταν 
μόνο προς όφtλoς των ιδιοκτητών, αλλά προς όφελος του κοινωνικου συνόλου, 

προς όφελος της πολιτιστικής κληρονομιάς αuτoυ του τόπου. 

Το κυβερνητικό νομοσχέδιο, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως a..-τό τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής, δίνει πολλά τέτοια κίνητρα. Πολλά χρήσιμα κίνητρα. 
Όμως το κύριο θέμα, το κ"ριο σημείο. άνευ του οποίου τα κίνητρα αυτά θα ηταν 
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ουσιαστικά χωρίς αντίκρισμα. είναι το σημείο ποu αναφέρεται στο ενοικιοστάσιο. 
ΤΟ αν δηλαδή αυτά τα κτίσματα θα διατηρούνταν κάτω από ενοικιοστασιακό καθε

στώς και επομένως θα απέφεραν για τοuς ιδιοκτήτες ΤΟl.lς τα σημερινά μικρά ποσά 

ενοικίων ή αν θα εξαιρούνταν α.ι-τό το ενοικιοστασιακό καθεστώς και επομένως θα 
μπορούσαν να απoδlδoιιν στοιις ιδιοκτήτες ΤΟl.lς σημαντικά οικονομικά ποσά. 

EUΘύς εξαρχής η σύγκρουση μεταξύ ιδιοκτητών και ενοικιαστών έγινe. γύρω 

α.ι-τό αυτό το σημείο και μας έγινε ολοκάθαρο και από τις δύο κοινωνικές ομάδες όη 

αυτό ήταν το μήλο της έριδας. Η σύγκροuση αuτή ε'χε δημΙΟl.lρΥήσει μέσα στην 
Κοινοβουλευτική Ε.ι-ΤΗροπή Εσωτερικών μια κατάσταση η οποία θα έλεγα ότι 

κατ' αρχήν ακολούθησε αυτή τη σiιγχΡOυση των δiιo κοινωνικών ομάδων. Και 

διαμορφώθηκαν δύο απόψεις. όπως περιγράφει και η Έκθεση. Η μια άπΟψη ήταν η 

πλήρης αφαίρεση α.ι-τό το ενοικιοστάσιο και η άλλη ά..-τaψη ήταν η διατήρηση μέσα 

στο ενοικιοστάσLO. όπως έχει σήμερα. Βέβαια αl.lτό το πρόβλημα που αφορά την 

πολιτιστική μας κληρονομιά είναι έκδηλο ότι είναι πρόβλημα ΠΟl.l προέρχεται από 

μια σVyχΡOυση κοινωνικών ομάδων και κοινωνικών <n.ιμφερόντων. 

Όμως κατά τη γνώμη μας. κατά τη γνώμη της ΕΔΕΚ. η λύση ΤΟl.l προβλήματος 

δεν ήταν αναγκαΙΟ να είναι ακραία είτε εξ ολοκλήρου l.Ιπέρ της μιας είτε εξ 

ολοκλήρου uπέρ της άλλης άπΟψης. Η δική μας ά..-τσψη είναι ότι μπορούσε να 
διασωθεί η πολιτισηκή κληρονομι.ό: αυτού ΤΟl.l τόπου με το ελόχιστο κοινωνικό 

κόστος. Και l.Ιπήρχε ο τρόπος και είναι η πρόταση η οποία υποβλήθηκε από το 

Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. αντίγραφο της οποίας διανεμήθηκε στην περασμένη 

σιινεδρία της Βουλής -όχι στη χθεσινή. της περασμένης βδομάδας εννοώ- και η αρχή 

της οποίας πρότασης είναι η διατήρηση του καθεστώτος του ενοικιοστασίου στις 

διατηρητέες οικοδομές σε όλα πλην του ενοικίου. το οποίο ενοίκLO θα έπρεπε να 

καθοριστεί με βάση τους όροιις της ελεύθερης αγοράς. Με αυτό τον τρόπο. αγα.ι-τητοί 

σιινάδελφοι, επιδιώξαμε αφενός μεν να διασώσοuμε την αρχιτεχτονική κληρονομιά 

ΤΟl.l τόπου και αφετέρου να μη δημιουργήσουμε σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα. Και 
υπήρχε αυτό το πρόβλημα. διότι είναι εκατοντάδες οι ιδιοκτήτες και εκατοντάδες οι 

ενοικιαστές. Και δεν έπρεπε να λUΘε{ το πρόβλημα δι.ό: της εξοντώσεως της μιας ή 

της άλλης κατάστασης. Χαίρομαι. διότι αυτή 11 φιλοσοφία, σε τελευταία ανάλl.lση, 
πέρασε στη μεγάλη πλειοψηφία αuτου του Σώματος και η πρόταση που υποβλήθηκε 
από το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ την περασμένη βδομάδα, τροποποιημένη και 

βελτιωμένη από τοιις συναδέλφους του ΔΗ ΚΟ και του ΔΗΣΥ, ιιποβάλλεται σήμερα 

ενώπιον του Σώματος. 

Φιισικά, περιττό να τονίσω ότι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα ψηφίσει 

αυτή την πρόταση και πιστεύει και ελπίζει ότι θα δοθεί επιτέλοιις 11 λυση στο πολύ 
σοβαρό αυτό πρόβλημα. το οποίο για χρόνια ταλαιπώρησε την κοινωνία μας και την 

ίδια τη Βουλή. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΙΌΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι με ικανοποΙηση που σήμερα εμεΙς συζητούμε αυτό το θέμα, δηλαδή το 

νομοσχέδιο περί Διατηρητέων Οικοδομών και ειδικά την υλοποίηση των προθέσεων 
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της πολιτείας για παροχή κιντjτρων στους ιδιοκτητες των διατηρητέων. Δε θα 
επεκταθώ στο θέμα. θα αναφέρω όμως ότι δεν τελειώνη εδώ το καθήκον της πολι· 
τείας απέναντι στους ιδιοκτήτες των διατηρητέων. Πιστεύω ότι αυτά τα κίνητρα 
εΙναι μέρος αυτών που πρέπει να παρασχεθούν. Για παρόδειγμα. κανένα βήμα δεν 
έχει κάνει η τοπική αυτοδιοίκηση. για να υιοθετησει η ιδια. η οπο(α έχει και την 
άμεση ευθύνη για τη διατήρηση αυτών των κτισμάτων. δικά της κίνητρα. ενώ έχει 
και τη δύναμη και τον τρόπο, για να Ενισχύσει αυτό που παρέχεται σήμερα με αυτό 
το νόμο. 

Και εΙναι καθήκον πιστεύω των δήμων ιδι.αίτερα, αλλά και των πιο μικρών 
κοινοτήτων , καθώς και των ΣυμβoυλLων Βελτιώσεως τι απαλλαyτj των ιδιοκτητών 

ή των ενοικιαστών από διάφορους φόρους. επαγγελματικούς , σκυβόλων ή άλλες 
φορολογΙες, οι οποίες μπορεί να συμ.τοσούνται σε όχι ε"καταφρόνητα ποσά. να 

ενισχύσουν περαιτέρω την προσπάθεια για διατήρηση των λίγων κτισμάτων πο" μας 
απέμειναν στις διόφορες πόλεις και χωριό. για να αποτελούν όσο είναι δυνατό έναν 
πυρήνα παραδοσιακής αρχιτεκτονικής, ένα δείγμα της τεχνικής των πατερόδων και 
των παππούδων μας. Π έρα, φυσικό, από τη γενικότερή τους συνεισφορά στην ΟΙΚΟ· 
νομική, την εμπορική και την τουριστική δραστηριότητα. 

Η θέση μας, κύριε Πρόεδρε, γίιρω αίτό το θέμα είναι γνωστή. Εμείς πιστεύουμε 
ότι το θέμα το" ενοικιοστασίου, που αφορά τα διατηρητέα. δεν αποτελεί ένα μεμο· 
νωμένο θ1!μα μιας συγκεκριμένης ομό.δας ιδιοκτητών. Γι' αυτό και διαφωντjσαμε ~αι 
διαφωνούμε και τώρα να χειριστούμε το θέμα του ενοικιοστασίου όσχετα από !to 
πελώριο θέμα ενοικιοστάσιο που είναι μπροστό μας. ΠιστεΟΟυμε ότι με αυτό το 
χειρισμό δημιουργούμε ένα μεγάλο πρόβλημα. Γι' αυτό εισηγηθήκαμε να αφαιρεθεί 

αυτό το σημείο από τα κίνητρα. όχι γιατί τοποθετούμαστε ·έτσι ή αλλιώς επί του 
θέματος θα τοποθετηθούμε εφ' όλης της ύλης· αλλά γι.ο. να συνδεθεί με το γενικότερο 

θέμα του ενοικιοστασίου. Και γιατί το λέμε αυτό, κύριε Πρόεδρε; Γιατί έχουμε 
έγνοια. Έχουμε σοβαρές έγνοιες και σοβαρές ενδείξεις ότι άλλος χειρισμός θα 

πρoκαλtσει μεν κό.ποια ανακο'ίιφιση [σως σε κά"τ:οιους ιδιοκτήτες, φοβούμαστε όμως 

ότι θα περιπλέξει τόσο την κατάσταση ίσως με ενοικιαστές ίσως και με ιδιοκτήτες 
ΠOΊJ τελικά το καλό θα είναι λιγότερο από το αρνητικό. είναι γι' αΊJτό που δεν 
πιστεύουμε ότι μιλούμε για εξόντωση είτε ιδιοκτητών είτε ενοικιαστών. Είναι 

γι' αυτό ΠOΊJ λέμε ας αντιμετωπιστεί το θέμα προσεκτικά και συνολικό ενταγμένο 
στο νόμο περΙ ενοικιοστασίου. 

Γι' αυτό. κύριε Πρόεδρε, εμε(.ς δε θα ψηφίσουμε ειδικά αυτό το σημεΙΟ των 

κιντjτρων ξεκινώντας ακριβώς με αυτό το σκεπτικό, από αυτή τη θέση, από αυτή μας 

την έγνοια, για να συζητηθεί το θέμα του ενοικιοστασίου σuνoλικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοντιδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όπως αναφέρθηκε στην Έκθεση, αυτό το ζήτημα των διατηρητέων και του 
επίμαχου σημείου του Ενοικιοστασ[ου μας είχε απασχολήσει ως Koινoβoυλ.ευtική 

Επιτροπή Εσωτερικών για αρκετό διόστημα. Μετά από πολύ προβληματισμό είχαμε 
καταλήξει όλοι ομόφωνα να δούμε το ζήτημα των διατηρητέων και το επίμαχο 
σημείο του ενοικιοστασίου σε σuνάρτηση με όλο το πρόβλημα του ενοικιοστασίου. 
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Αυτή 11 απόφαση ήταν απόφαση ομόφωνη της Κοινοβουλευτικής Eπιτρoπ~ς Εσωτε
ρικών. Σε κάποιο στόδιο και πριν δύο βδομάδες ·ίσως 15.20 μέρες, τρεις βδομάδες, δε 
θυμοίιμαι. ήρθε εισήγηση να περάσουμε τα κΙνητρα για τα διατηρητέα και να αποφασΙ. 

σουμε να αφαιρεθούν από το ενοιχιοστάσιο. Είναι γεγονός ότι δεν είχαμε ~ητήσH 
σε βάθος το όλο ζήτημα. για να ~uτoρέσoυμε να καταλήξουμε κάπου. Οι απόψεις Τ;ταν 

λίγο. αν θέλετε, στον αέρα και ορισμένες απόψεις τις oπotες είχαμε πει δεν ήταν τόσο 
ξεκαθαρισμένες. Όμως είχαμε προηγουμένως -όταν αποφασίσαμε ομόφωνα. για να 
δούμε το πρόβλημα μαζL με το ενοικιοστάσιο- αναθέσει στον Πρόεδρο της Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής ΕσωΤΕρικών, τον Χ. KατσoUΡίδη, να επεξεργαστεΙ το όλο ζήτημα, 

όπως Ιγινε και με την περLπτωσrι των παραλι.ών, και να δο'ίιμε πώς το ΧΕιριζόμαστε. 

Δυστυχώς ο κ. Κατσουρίδης έτυχε να τραυματιστεί και έλειπε από την Επιτροπή. Και 

πραγματικά είναι λίγο οξ'ίιμωρο να δίνη η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

εντολή στον Πρόεδρό της να χειριστεΙ κάποι.α πράγματα και μετά. στην απoυσLα του 

αν θέλετε, έτσι χωρις πολύ προβληματισμό, να προχωρούμε. BEβαtως δικαίωμα της 

Επιτροπής, δικαίωμα του κάθε κόμματος να χειρΙζονται έτσι τα ζητήματα. Όμως 

πιστεύω ότι ο χειρισμός ε'ναι λίγο βεβιασμένος. Και θα. αποδείξω. κ'ίιριε Πρόεδρε, 

γιατί είναι βεβι.ασμένος. 

Το πρόβλημα των διατηρητέων, όπως όλοι συμφωνούμε, είναι ένα καυτό 

πρόβλημα. Οι συνάδελφοι Δώρος Θεοδώρου και Ανδρέας Χρίστου μίλησαν γι.α την 
ανάγκη να δώσουμε κίνητρα, για να κρατήσουμε την πολιτιστική μας κληρονομιά, 

για να !L>-τορέσουν αυτά τα κτίρια να διατηρηθο\ιν πράγματι. Και δε μιλούμε για 

λίγα πράγματα. κύριε Πρόεδρε. Μιλο'ίιμε για 702 u,"'CoσTGtLKd παγκίιπρια, δηλαδή 

ι 160 μονάδες a..-τό τις οποίες οι 382 είναι μονάδες κατοικ(ας, ενώ άλλες 688, δηλαδή 
περΙΠου 700. είναι καταστήματα. Από αυτά τα καταστήματα 543 μονάδες είναι ενοι
κιασμένες σε ενοικιαστές. ενώ οι 145 μονάδες ανήκουν σε αυτο'ίις που έχουν τα 
κτLρια, είναι και οι (διοι χρήστες των υποστατικών. 

Άρα, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να μας προβληματΙσει το γεγονός ότι 543 ενοικια
στές, με την απόφαση που παίρνουμε τώρα και χωρίς καμLά δέσμευση κατά XMOLO 
τρόπο, θα μπορούν αύριο να έχουν από τους ιδιοκτήτες αγωγές εξώσεως και 

υπάρχει ο κίνδυνος πάρα πολλοί άνθρωποι να πεταχτούν στο δρόμο χωρίς κανένας 

να μ..-τορεί να τους προστατεύσει. Πιστείιω ότι ως Νομοθετική Εξουσία, αν πρόκειται 

να αποφασίσουμε στην π-ορεία ότι κάτι θα γίνει όσον αφορά το ενοικιοστάσιο. 

πρέπει να ΤΟ συζητήσουμε και να βρούμε τρόπους πώς θα προστατεύσουμε αυτούς 
τους ανθρώπους από τις εξώσεις, οι οποίες θα επακολουθήσουν. 

Υπάρχουν ακόμη περιπτώσεις, κ'ίιριε Πρόεδρe:, που ο ενοικιαστής έχει με δικά 

του έξοδα αναπαλαιώσει κατά κάποιο τρόπο το οίκημα στο οποίο είναι μέσα και 

τώρα με τη νομοθεσία αυτή θα μπορεί ο ιδιοκτήτης, χωρίς να κάμει και πολλά 

έξοδα. να του ζητήσει να φύ'γει από το οίκημα εκείνο. Γι' αυτό πιστεύω ακράδαντα 

ότι θα μπορούσαμε ως Νομοθετική Εξουσία να προστατεύσουμε εκεΙ και όπου 

ILι-τoρo'ίιμε αυτοίις τους ανθρώπους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήΟελα να εισηγηθώ και εγώ με τη σειρά μο" ότι 

θα μπορούσαν να εγκριθούν όλα τα κίνητρα και αν θέλετε ακόμα θα μπορούσαμε να 
ζητήσουμε από την Εκτελεστική Εξουσ(α αυτά τα κίνητρα να αυξηθούν με κάποιους 
τρόπους. Να εισηΥηθούμε. να βρούμε κάποιους τρόπους να αυξηθούν, έτσι που να 

μπορεΙ πράγματι ο ιδιοκτήτης του δι.ατηρητέου να έχει και οικονομικό και υλικό 

συμφέρον να φnάξει το κτίριο του. Από την όλλη όμως να μ..-τορούν και εκεΙνοι που 

θα φύγουν τυχόν (tι"Σό μέσα να μην πεταχτούν στο δρόμο και οικονομικά να κατα-
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στραφούν. θα μπορούσε επίσης το ενοικιοστάσιο να μείνε~ στα κτίρια αυτά και να 

μ.-cουν οι ίδιες διαδικασίες που ισχύουν σε περίπτωση υποστατικών που δεν είναι 

στο ενοικιοστάσιο. έτσι που να υπάρχει σε αυτούς τους ανθρώπους κάποια ασφό
λεια, όταν πρόχeιται να βγουν από το ενοικιοστάσιο. 

Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι Οα μπορούσαμε να βρούμε τη χρυσή 

τομή, έτσι που να μην αδικήσουμε κανέναν όσον αφορά αυτό το ζήτημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Από τη θι!ση μου, κύριε Πρόεδρε. ΤΟ ιστορικό σε ό,τι αφορά την Επιτροπή 

Εσωτερικών είναι όπως περΙΠου το έχει περιγράψει ο συνάδελφος Kovτίδης. Ναί, 
υπήρξε ομόφωνη σκέψη να μελετούσαμε σφαιρικά το όλο θέμα το\l ενοικι.οστασ(ου 

και μαζί με εκείνο να τοποθετούμαστε και πάνω στην πρόνοια για το νομοσχέδl.O 

που μας έχει έρθει και αφορά τα διατηρητέα. Πλ~ν όμως τέθηκε ως στόχος ό"tι πρ~ν 

το Μά·(ο θα αποφασίζαμε για το ενοικιοστάσl.O. Το ενοικιοστάσιο για το οποίο είχε 

γίνει πρόταση νόμο\! δ\lO χρόνια, πριν τη λήξη της προηγούμενης Βο\!λής. 

Η φιλοσοφία της πρότασης νόμο\! που κατέθεσε ο πρώην σuνάδελφoς κ. Χαρα

λαμπΙδης και την ανανέωσε αργότερα ο σuνάδελφoς κ. Άριστος Χρ\!σοστόμου είχε 

μεν ως κεντρική φιλοσοφία την κατοχύρωση της στtΥης αλλά και το δίκαιο ενοίκιο. 

Auτό κρότησε την Eπιτρoπ~ Εσωτερικων τότε σε σuνεδρί.ες πολύωρες, σε σuναvτη

σει.ς και με ιδιoκτ~τες και με ενοικιαστές. Το συμπέρασμά μο\! είναι ότι είχε 

ωριμάσει η σκέψη ότι θα έπρεπε να κατoχ1.!QWθεί η στέγη αλλά να πληρώνεται δίκαιο 

ενοίκιο. Όταν ήρθε το νομοσχέδιο για τα διατηρητέα και επειδή ειδαμε ότι το ενοι

κιοστάσιο θα εμελετάτο σφαιρικά σ' αυτή την περίοδο. αποφασίσαμε να τοποθετη

θούμε ειδικά επΙ του νομοσχεδίο\! για τα διατηρητέα. Τουλάχιστον στην πρόνοια 

εκείνη πο\! αποτελεί το σημείο αιχμής και αφορά το αν θα είναι μέσα ή tξω από το 

ενοικιοστάσιο. Επειδή με την τροποποίηση πο\! γίνεται προδιαγράφεται κατά 

κάποιο τρόπο η φιλοσοφία βάσει της οποίας κάναμε την πρόταση νόμο\!, θα ψηφί.

σουμε το νομοσχέδιο με την τροποποίηση που θα ακολουθήσει . 

Πρέπει όμως εδώ να τονίσω ότι ανάμεσα στα διατηρητέα, νυν ενοικιοστα

σιακά, είναι και μια σειρά καταστημάτων πάνω στην πράσινη γραμμ~ για τα οποία 

εύχομαι το δίκαιο ενοίκιο να είναι πραγματικά δίκαιο ενοίκιο που να σuνάδει με τις 

συνθήκες. τις περιστάσΕις και τα περιστατικά ακόμα των ενοικιαστών των καταστη

μάτων στην πράσινη γραμμή. 

Πρέ.ί'τει επίσης εδώ να δηλώσουμε ότι αν παρατηρηθεί οποιασδήποτε μορφής 

ασυδοσία ή οτιδή,"[οτε άλλο, τότε είμαστε αποφασισμένοι να επέμβουμε. Χαίρομαι 

γιατί η πρόνοια της τροποποίησης μιλά για δί.καιο τρέχον ενοίκιο και δυνατότητα 

προσαρμογής του ενοικΙο\! του διατηρητέου μέχρι ύψο\!ς 75%. Πιστεύω ότι είναι 
ένας σιιγκερασμός απόψεων και μια δικαιη διευθέτηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ; 

Ο κ. Π ouργouριδης. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΙ: 

Κύριε Πρόεδρε, σεβόμενος τις προσπάθεΙΙς σας να τελειώσουμε όσο πιο 
γρήγορα. θα μιλήσω από τη θέση μου και θα είμαι πάρα πολύ σ'ύvtoμoς. 

θα πρέπει να πω ότι δε διαφωνεί καμιά πλευρά μέσα σ' αυτη τη Βουλή με τη 

θέση ότι όλοι οφειλουμε να καταβάλουμε κάθε προσπάθεια για να διαΤ1ΊρηθεΙ η πολι
τιστική μας κληρονομιά. Εκεί που υπάρχουν κάποιες διαφωνίες είναι αναφορικά με 
το κόστος της διατήρησης. Εμείς. το Δημοκρατικό Κόμμα και η ΕΔΕΚ τελικά κατα

λήξαμε να λέμε ότι το κόστος αυτής της διατήρησης δεν πρέπει να πέφτει μονομερώς 

στους ώμους των ιδLOXτητών διατηρητέων οικοδομών. αλλά το κόστος διατήρησης 

της πολιτιστικής μας κληρονομιάς πρέπει να βαρύνει ολόκληρο τον κυπριακό λαό. 
στους oπo(.oUς περιλαμβάνονται και οι ενοικιαστές των διατηρητέων οικοδομών. 

Έγιναν ουσιαστικότατες αδικίες σε βάρος των ιδιοκτητών διατηρητέων οικο

δομών. θα τολμοίισα να πω πως εκατοντάδες οικοδομές στην ουσία -και περί αυτού 
πρόκειται- απαλλοτριώθηκαν χωρίς καμιά αποζημίωση. Διότι από τη στιγμή που 

δεν μπορεί ένας να χρησιμοποιήσει την περιουσΙα του όπως θέλει, αυτό ισοδυναμεΙ 

κατά τη Υν(iJμη μου με απαλλοτρίωση. Γι' αuτό και η ομάδα του Δημοκρατικού Συνα

γερμού έχει την άπΟψη ότι τα κίνητρα που δίνονται με το κυβερνητικό νομοσχέδι..ο 

που σε λίγο θα εγκρίνουμε δεν είναι αρκετά. Είναι λίγα για να αποζημιώσουν τους 

ι.δLOXτητες διατηρητέων οικοδομών και είναι εσφαλμένη η αντιληψη ότι τα κίνητρα 

είναι πάρα πολλά. Παρόλα αυτά, μετά από προβληματισμό και μάλιστα οξύτατο 

προβληματισμό και πολύμηνη μελέΊ:η -και διαφωνώ πλήρως με τον κ. Koντl,δη όΊ:Ι οι 

ομάδες που αποφάσισαν να εγκριθεί το νομοσχέδιο αυτό. το Δημοκρατικό Κόμμα 

και ο Δημοκρατικός Συναγερμός. κινηθήκαμε επιπόλαια- αποφασίσαμε ότι ΕΠιτέ

λους πρέπει να επιμείνουμε να εγκριθεί το νομοσχέδιο αυτό. Αν δεν ασκούσαμε 

αυτη την Ε.ο"tίμονη πολιτική, το νομοσχέδιο αυτό θα παρέμενt στις ελληνικές 
καλένδες όπως παραμένει στις ελληνικές καλένδες "ο περί Ενοικιοστοσ(ου Νόμος" 
για αρκετά χρόνια τώρα. 

Μετά λοιπόν από μεγάλο προβληματισμό καταλήξαμε στο ότι πρέπει να 

εγκριθεί το νομοσχέδιο. αφού επέλθουν σ' αυτό κάποιες τροποποιήσεις στα άρθρα 

17 και 18 :του ήδη αναφέρατε. κύριε Πρόεδρε. σε μια προσπάθεια να α."tονεμηθεί 
δικαιαnJνη σε όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη. Π ιστεύουμε ότι το να διασφαλιστεί ο 

ενοικιαστής καταστήματος διατηρητέου. είναι ένα μέτρο λογικό αλλά παράλληλα θα 
πρέπιι να πληρώνει λογικό ενοΙκιο. Με τις τροποποιήσεις αυτές νομίζουμε ότι 

επιτυγχάνεται ο στόχος των δύο κομμάτων που 'ήταν να πληρώνεται δΙκαιο ενοΙκι..ο 
από τους ενοικιαστές. 

Κ'ύριε Πρόεδρε. δεν έχω tL"totE άλλο να προσθέσω παρό τούτο; ΌΊ:Ι στην 
Αγγλισ. επΙ εργατικής κυβερνήσεως του κ. Harold Wίlson που εισήγα'{ξ νομοθεσίες 
προστασίας των ενοικιαστών πολύ πιο δρακόντειες από την αντίστοιχη δική μας. 
αποφάσισε η εργατική αυτή κυβέρνηση του Harold Wίlson να εξαιρέσει τα διατη
ρητέα από το ενοικιοστάσιο. Γιατί; Γιατί έκρινε -και ορθά έκρινε- ότι αν τα διατη

ρητέα δεν !!ξαιρεθούν από το ενοικιοστάσιο, ουσιαστικά όλα τα άλλα κΙνητρα δεν 

εΙναι αρκετά για να αποζημιώσουν επαρκώς τους ιδιοκτήτες διατηρητέων οικο

δομών. Εμείς δεν τολμ'ήσαμε να φτάσουμε ~χρι του σημείου εκείνου, φοβούμενοι 

ότι μπορεί να υπάρξουν κάποιες αδικίες σε βάρος ενοικιαστών τους οποίους θελή

σαμε να προστατεύσουμε. Αλλά πιστεUω όη με τις τροποποιήσεις που έχουμε 

επιφέρει η κυπριακή πραγματικότητα εξυπηρετείται καλντερα και με αυτό τον 

τρόπο νομίζω ότι απονέμεται δικαιοσ'ύνη και στις δύο πλευρές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Κατσουριδllς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Kύρ~ε Πρόεδρε, δυο λόγια μόνο. Δε θα μιλoiιoα καθόλου αν δεν ήταν αυτή '1 
αναφορά: του κ. ΠΟΙΙΡΥουρ(δη. Ο χ. MoυσιoUττας ήταν απόλυτα ειλικρινής, όταν 

έλεγε ότι την ιδέα που έχουν για το πώς θα πρέπει να διεUΘετηθεΙ γενικά το ενοικιο

στάσιο με βάση το δίκαιο ενοΙχιο την ξεκινούν από τα διατηρητέα. Τα άλλα που εΙΠε 

ο κ. Πο\lργονρ(.δης για την εργατική κυβέρνηση και τον κ. Wilson είναι επιχειρήματα 
απλώς για να δικαιοΛογήσουν αυτή την προειλημμένη α,τόψαση για ολόκληρο το 

θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπα(νουμε στη δεύ'rερη ανόγνωση του νομοσχεδίου 11 οπο[α θα γΙνει δι' αναΥνώ. 
σεως του αριθμού των άρθρων. Όταν φτάσουμε σrα όρθρα 17 και 18. θα αναγνωσθούν 
οι ΤΡΟΠΟΠΟΙ'ηΊικές προτάσεις και θα τεθούν σε ψηqχκpOΡια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σιινοπηκός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει avτi.QQTlOTJ; 

Μη υπαρχούσης αvτιρρήσεως, το άρθρο 1 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ερμllνε[α. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει avtLQQlloη; 

Mll υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Περιοχή δέΚΙllς. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρ1]Οη; 

Mll υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 3 εΥκQΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταφορά συντελεστή δόμllσης. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρllση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 4 εΥχρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όροι μεταφοράς. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Υπάρχει αντίΡΡllση; 

Mll υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 5 εΥχρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Άδεια για μεταφορά. Άρθρο 6. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 6 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΧρησψοποΙηση του υπολοιπόμενου σvντελεσrή. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ(ρρτιοτι; 

Μη υπαρχούΟTlς αντιρρήσεως, το άρθρο 7 εγχρΙνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απαλλαγή από φόρους κτλ. Άρθρο 8. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 8 εγκρίνεται . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑφαΙρεση του μεταφερόμενου συντελεστή. Άρθρο 9. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙΡΡτιοη: 

Μη νπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 9 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Με1αφορά ολόκλτιρου του oιιvτελεστή δόμησης. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. το άρθρο ΙΟ εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταφορά συντελεστή δόμτιστις σε Ειδικές περιπτώσεις. Άρθρο 1 Ι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης ανηρρήσεως, το άρθρο 11 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταφορά σε μΙα ή περισσότερες οικοδομές δέκτες. Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπάρχε~ αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 12 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μεταφερόμενο εμβαδόν. Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 13 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χαρισμένο μεταφερόμενο εμβαδόν. Άρθρο 14. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρ~σεως. το άρθρο 14 εΥχρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εισφορά στο ταμείο. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 15 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αύξηση επιτρεπόμενου συντελεστή δόμησης. Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει avτi:ggTJaTJ; 

Μη υπαρχούσης αντιρρΊ\σεως, το άρθρο 16 Εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕξαΙρεση των δLOτηρητέων οικοδομών από τους περί Ενοικιοστασίου Νόμους. 
Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν τροποποιητικές εισηγήσεις. Υπάρχουν δύο τροποποιητικές Εισηγή

σεις αλλά απ' ό;n εi.πε ο κ. θεοδώρου τι πρώτη τροποποίηση της ΕΔΕΚ αποσύρπαι 

και τίθεται σε ψηφoφoρl.α η δεύτερη τροποποίηση. Παρακαλώ να αναγνωσθεί τι 
τροποποίηση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εννοείτε , κύριε Πρόεδρε. την τροποποί.ηση του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

του Δημοκρατικού Κόμματος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

BOV ΛΕΥΤΕΙ ΕΔΕΚ: 

Και της ΕΔΕΚ η τροποποΙηση αυτΤ;. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και της ΕΔΕΚ τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΓΙνεται εισΤ;γrιστι για τρoπoπoίrιστι του άρθρου 17 ως ακολούθως: 

(α) Να προστεθεί στο άρθρο Ι 7 αμέσως μετά τις λέξεις ''Οι περΙ Ενοικιοστασ(.ου 
Νόμοι του 1983 και 1989", πρώτη και δεiιτεQ1l γραμμΤ;, κόμμα και στη 
ΣUΝΈΧεια να πραπεθούν τα αχόλοι&.: "με εξα(ρεστι μόνο τις διατάξεις που 

αq:χ:ιρoύν την έξωση ενoικιασnj από κατάστημα.". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ποιοι ψηφ(ζouν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



nPOEΔPEYQN, 

Ποιοι ψη<p(.ζouν xattI; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

17 κατά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 31 ψηφους ΜΙΡ και 17 εναντίον, τι τροπολογία ΙΥκρίνεται και το άρθρο 17 
fΎXρίνετoι, όπως έχη τρσποποιηθεΙ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έξωση από και ανάληψη κατοχής διατηρητέας οικοδομής. Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει και σ' αuτ6 το άρθρο τροποποίηση των τριών κομμάτων. παρακαλώ 

να αναγνωσθει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γίνποι εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 18 ως ακολούθως: 
(β) Να πρσστεθονν στο άρθρο 18 τα ακόλουθα νέα εδάφια: "(2) Οι πρόνοιeς 

του άρθρου 14 των περί ΕνοικιοστασΙΟυ Νόμων, με εξα(.ρεση την 

πρόνοια για την πληρωμή δίκαιου ενοιχΙΟυ. εqχxρμόζoντoι στις 
περι .. ί1:τώσεις που eκδtδεται απόφαση ή δι.άταγμα γιο την ανάκτηση 

κατοχής δυνάμει των προνοιών το\! εδαφίου (Ι) ανωΊέρω, τηροιιμένων 

των αναλογιών. (3) Το ενοίκιο της νέας ενοικιάσεως θα χαθoρι.ζeτoι από 
το Δικαστήριο. αν δεν υπάρξει ομοφωνία μεταξύ των μερών. ΤΟ ενοίκιο 
θα είναι το τρέχον ενοίκιο της ελεύθερης αγοράς, ή όπον το Δικαστήριο 
κρίνει τούτο απόλυτα αναγκαίο, λαμβόνοντας νπόψη την οικονομική 
κατάσταση τον ενοικιαστή και το ύψος της διαφοράς μεταξύ τον 

τρέχοντος έτονς και τον προ της εξώσεως πληρωνόμενον ενοικίου, θα 

δύναται να καθορΙζει χαμηλότερο ενοίκιο το οποίο όμως σε καμιά 
περΙΠτωση δε θα είναι χαμηλότερο από ποσοστό ογδόντα τοις εκατό 

(80%) τον τρέχοντος ενoικ(oν.~ 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργονρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Στο σημείο τον ποσοστού, του 80%. μετά από διαβουλεύσεις και με τα όλλα 
κόμματα, αποφασίσαμε να το κάνουμε 75%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ύριοι. θα θέσω την 'Τροποποιητική Εισήγηση σε ψηφοφορία. 

Ποιοι ψηφίζουν νπέρ της 'Τροπολογίας; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Με 75%; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, με 75%. 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι ψηφLζoυν χατό; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 κατά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 31 ψηφoUς υπέρ κοι 17 εναντ(ον, τι τροπολογΙα εΥκρίνεοαι και το άρθρο 18 
εΥχρΙνετοι. όπως έχει τρο.."'CοnοιηθεΙ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έκπτωση από το φορολογητέο Εισόδημα. Άρθρο ]9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη ιιπαρχοίισης αντιρρήσεως, το άρθρο 19 εγκρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Απαλλαγή από τη φορολογία του Εισοδήματος των Εισοδημάτων από διατη
ρητέα οικοδομή. Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 20 εΥκρΙνετοι. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Απαλλαγή από τέλη και δικαι.ώματο μεταβίβασης. Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη -υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 21 εγκρίνεται. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απαλλαγή από.η φορολογία ακίνητης ιδιοκτησΙας. Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντΙρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο 22 εγκρΙνετα~. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ίδρυση κα~ διαχειρηση του Ταμείου. Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αηΙρρηση: 

Μη υπαρχούσης αηιρρήσεως, το άρθρο 23 εΥχρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αίτηση για επιχορήγηση. Άρθρο 24. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχει αηίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αηιρρήσεως, το όρθρο 24 εΥχρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καθορι.σμός επ~χoρήyηστις. Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπόρχε~ αντίρρτιση; 

Μτι υπαρχο"σης αντιρρήσεως, το άρθρο 25 εΥχρΙνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδl.oυ τι οποΙΟ θα γίνε ι δι' αναγνώ

σεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 
]992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι ψηφ(ζουν υπέρ της εγκρίσεως του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι ψηφ(ζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17, κίιρι.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 27 ψήφους υπέρ και 17 α.ίτοχές το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Γ. Α ΓΑΠ ΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. δικαιολογία ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγα.ίτίου. 

Γ. Α ΓΑΠ ΙΟΥ : 

Είμαστε υπέρ του νομοσχεδίου. Απέσχαμε όμως, για να εκΦQάσoυμε την αντί· 

θεσή μας προς τα όρθρα 17 και 18. Διαφορετικό είμαστε υπέρ του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Προχωρούμε. Κύριοι Βουλευτές, έχω να σας πληροφορήσω ότι αυτή 

τη στιγμή βρισκόμαστε στο πέμπτο θέμα κα~ έχουμε ακόμα δώδεκα θέματα στη νομο

θετική εργασία. Γι' αυτό παρακαλώ να είμαστε λίγο φειδωλοί στο θέμα των ομιλιών 

μας. 

Το ε..-ιόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξτι. το υπ' αριθμό 5, είναι ''Ο περί 

Αστικών Αδικημάτων (τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991". Είναι πρόταση 

νόμου. Παρακαλώ τον ΠρόεδQo ττις αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Ε..-ιιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΣΤΙΚΏΝ ΑΔΙΚΗ
ΜΑΤΩΝ (τρΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

ΓιαννάΚ1Jς Oμτjρoυ 

Σoφoκλτjς Χατι;.ηγ~άVV1Jς 

Χρίστος ΠουρΥουρ(δ1Jς 

Γ~αννάΚ1Jς A'{<lΠ(oιι 

Παύλος ΠαπαΥεωργ(ου 

Αβραάμ Αντων(οιι 

Aρ~στoφάντις ΓεωΡΥLoυ 

Μάρκος KιIπρ~ανoύ 

Η Koινoβoυλευτικτj Eπιτρσπτj Νομικών μελέΤ1Jσε T1JV Π~O πάνω πρότασ1J νόμου 
τι οπο(α κατατέθηκε σττι Boυλτj από το Boιιλευττj εκλoyικτjς περ~φέρειας Λεμεσού 

κ. Χρ. ΠoυργoυρLδT) σε πέντε σννεδρίες της που πραyματoπoιτiθτικαν μεταξύ 16 Ιανουα
ρ(ου και 2 ΙουλLoυ 1992. Στο στάδιο της μελέττις Τ1Jς uπό συζτjτηση πρότασης νόμοιι 
κλτjθηκαν και εξέφρασαν ης απόψεις τοιις εκπρόσωποι των ΥΠΟΙΙΡΥεΙων OLXovo
μικών και Δι.καιοσύντις, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δτιμοχρατίας, εχπρόσωπσ~ του 

ΠαΥκύπριου Δικηγορικού Σιιλλόγου και τοιι Συνδέσμου Ασφαλιστών Κύπρου. 

Σκοπός της ιΙπό συζτjττιση πρότασης νόμου είναι τι τροποποΙτιστι της βασικτjς 
νoμoθεσLας για τα αστικά αδικτjματα, ώστε να αυξτιθεΙ το ποσό της επιδικαζόμενης 

αποζημίωσης (bereavement) σε περΙΠΙωση θανάτου από αστικό αδίκημα σι:ους 
γονείς του α..-τοβιώσαντος, αν αυτός τjταν αντjλικoς και δεν είχε συνάψE~ γάμο, από 

Ω.αχ> σε ίΙΟ.ΟΟΟ. Σκοπείται επίσης η τροποποίτιση της ίδιας νομοθεσΙας, ώστε να 

θεωρείται αντjλικoς για τοιις σκοπούς αυτής το άτομο που δε συμπλτjρωσε το 
εικοστό πέμπτο έτος της ηλικtας του, αντί το δέκατο όγδοο έτος που προνοείται 

στ;μερο. 

Σύμφωνα με ττιν αιηoλoγικτj έκθεση που συνοδεύει ττιν υπό συζτjτηση πρόταση 

νόμου, τι επιδικαζόμενη στ;μερα αποζτιμίωση στους γονείς αποβιώσαντος ανηλίκου 

λόγω αστικού αδικήματος εΙναι απαρόδεκτα χαμτιλτj και επιβάλλεται να αUΞηθεΙ, 

έτσι ποιι να ανταποκρίνεται μεταξύ άλλων στα στιμερινά δεδομένα, αλλά και Ο1τι 
σοβαρότητα της απώλειας. 

Κατά ττι συζτjττιση του όλου θέματος ενώπιον ττις EπΙΤΡOΠτjς οι εκπρόσωποι 

όλων των πλευρών τάχθηκαν ενάντια στην άμεση αύξηση της επιδικαζόμενης 

σύμφωνα με τα πιο πάνω απol;.τιμίωστις από ί3.ΟΟΟ σε ί 1 0.000. 

Οι εκπ.ρόσωποι τοιι Συνδέσμου Ασφαλιστών Κύπροιι δτjλωσαν στην Επιτροπή 

ότι οποιαδή.ίτοτε α'ύξ1Jση της επιδικαζόμεντις σε τέτοιες περι.πτώσεις αποζτιμ(ωσης 
πρέπει να συνδυαστεί με ταυτόχρονη φιλελευθεροποίτιση τj α'ύξτιστι των καταβλτιτέων 
ασφαλίστρων, τι οποία πρέπει να εΙναι ττις τάξτις τοιι πέντε με δέκα τοις εκατόν. 

Ταυτόχρονα δτjλωσαν ότι το ποσό ττις επιδικαζόμενTjς σε τέτo~ες περιπτώσεις 
αποζτιμίωστις ε~ναι τυπικό, αφού ο ψυχικός πόνος των γονέων λόΥω θανάτου τέκνου 

τouς δεν μπορεί να αντισταθμιστεί, αλλά ούτε και μπορεί ουσιαστικά να αποτιμτιθε[ 

σε xρτjμα. 
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Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον Τ11ς Επιτροπής από το 

Γενικό Εισαγγελέα της ΔτιμοκρατΙας. τι ισχΟΟυσα σήμερα στην Ελλόδα νομοθεσία 
δεν καθορίζει το ύψος της επιδικαζόμενης σε τέτοιες περιπτώσεις αποζημίωσης, 

αλλά εναπόκειτα~ στΤ)ν κρίστι του δικαστή να αποφασίσει κατά περίπτωση, ενώ στην 
Αγγλία το ποσό της απoζημt.ωσης λόγω απώλειας τέκνου έχει αυξηθεΙ κατά τη διάρ

κεια του 1991 και έχει φθάσει τις 7.500 στερλίνες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιοροπη Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 

που κατατέθηκαν ενώπιόν της έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

(ο) Ομόφωνα τάσσεται υπέρ της αύξησης του ορίου ηλικιας για τους 

σκοπούς της βασικής νομοθεσίας. από τα δεκαοχτώ στα εικοοι.πέντε 
χρόνια. 

(β) (Ι) ΣχετLΚά με την αύξηση της επι.δι.καζόj.ιενης αποζημ{ωσης από D.oc.o σε 
!IQ.OOO τα Μέλη της Eπιτρom'ις-Boυλευttς των Κοινοβουλενηκών 

Ομάδων του Δημοκραταού Συναγερμού και του Σοσιο:λιστι.κού 

Κόμματος ΕΔΕΚ τάσσονται wreQ της αύξησης του ποσού αυτού από 
ο.αχ> σε :Ε7500. 

(11) Τα Μέλη της Επηροπής·Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 
του ΑΚΕΛ·Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάσσονται υπέρ της αύξησης 

του ποσο'ύ της επιδικαζόμενης αποζημίωσης σε f6.000, ενώ τα Μέλη 
της Επιτροπής·Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Δημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της αύξησης του {διου 

ποσού σε f5.000, γιατί πιστεύουν ότι δεν μπορεί να υπάρξει 
μεγαλ'ύτερη α'ύξηση αν δε φιλελεUΘεΡOΠOιηθo'ύν ή αυξηθούν τα 
ασφόλιστρα. 

Ταυτόχρονα οι Βουλευτές·Μέλη και των δύο πιο πάνω Ομάδων εισηγούνται ο 
υπό συζήτηση νόμος να καλύψει όλες τις περιπτώσεις δυστυχημάτων που θα επισυμ· 

βούν από την ημερoμηνtα ενάρξεως της ισχύος του και μετά. 

Με βάση τις πιο πάνω θέσει.ς η Κοινοβουλευτική ε..-ητρο..τή Νομικών έχει 

διαμoρqχίκJει ανάλογα το κείμενο της \J.ι-τό αναφορά πρότασης νόμου και εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της ώστε να αναφέ

ρεται ως ~o περί Αστικών Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του ι 992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αβραάμ Αντων(ου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, χύριε Πρόεδρε, θα είμαι πάρα πολ'ύ σύντομος. Η Κοινοβου
λευτική μας Ομάδα δε διαφωνεί στο να αυξηθεί το ποσό των τριών χιλιάδων λιρών. 

θεωρούμε πράγματι ότι είναι μικρό και ως εκ τούτου τασσόμαστε υπέρ της αύξησης. 

Παρόλα αυτά. νομίζουμε ότι τι αύξηση που προτείνεται, των επτάμιση χιλιάδων 
λιρών, ε{ναι υπερβολιχή, θα έλεγα, λαμβάνοντας υπόψη την κίνηση του πληθωρι

σμού καθώς επίσης χαι τα εισοδήματα, όπως διαμορφώθηκαν τα τελευταία έξι 

χρόνια. Πιστεύουμε ότι η. πρότασή μας να αυξηθεί από τις τρεις χιλιάδες στις έξι 
υπερκαλύπτει χαι τον πληθωρισμό και την κίνηση των πραγματικών μισθών. 

Συνεπώς γι' αυτούς τους λόγους προτεΙνουμε αυτή την αλλαγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο {(. Μάρκος Κυπριανού. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, και εγώ από Τ11 et01J μου, αν μου επιτρέπετε. Παρόλο που 
11 αρχική μας θέσ11 τΊταν ότι θα 'ήταν ίσως πω λογικ'ή 11 αύξ11σ11 να φτάσει στις πέντε 
χιλιάδες, πάλι με τα ίδια κριτηρια αλλά ίσως με διαφορετικούς υπολογισμούς θα 

δεχθούμε τους υπολογισμούς που έκαμε ο έντιμος ΣUΝΌδελqχx; και θα UΠOσt11Ρι.
ξουμε και εμείς Τ11ν τροπολογία που έχει προτείνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδ11ς. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που εμείς πιστεύουμε ότι το ποσό των έξι χιλιάδων 

λιρών είναι χαμηλό. εντούτοις για να μη σνμβεΙ εκείνο που συνέβηκε χθες με το 10% 
για τα δάνεια προς την xUΒΙQVTI01J, θα υπOσtTIρ(.ξOυμε ττιν τροπολογία του ΑΚΕΛ 

για έξι χιλιάδες λίρες. Και αυτό γιατι. όπως είναι διαμορφωμένες οι θέσεις ",ων 
κομμάτων. αν τελικά επιμείνονμε στη δικη μας θέση, την οποία υποστηρ[ζονν και οι 

συνάδελφοι της ΕΔΕΚ, τελικά το ποσό θα μείνει στις τρεις χιλιάδες λίρες. Και για 
να μτι μείνει το ποσό στις τρεις χιλιάδες λίρες που είναι απαράδεκτα χαμτιλό, όταν 

χάνει ένας ένα παιδί σήμερα, και παρόλο που οι έξι χιλιάδες είναι έξω από την 
κυπριακή πραγματικότητα, εντούτοις, για τους λόγους που προανέφερα, 11 ομάδα 
του Δτιμοχρατικού Συναγερμού θα υποσττιρ{.ξει την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε ΠρόtδQε, και εμείς την ανάγκην φιλοτιμίαν ποιούμενοι, θα πάμε και 

εμείς στις έξι χιλιάδες. Εφόσον όμως, όταν θα γίνει Tl φιλελευθεροποίTlO1J. θα επανε
ξεταστεί το θέμα. θα επανέλθουμε μετά τη φιλελευθe:ροπο(η01J. για να δώσουμε το 

προσήκον μέτρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να προχωρήσουμε με τη δεitτερη ανά-Υνωση ττις πρ6τα01Jς νόμου, 11 
οπο(α θα γίνει δι' αναΥνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει avttρρTlO1J; 

Μτι υπαρχούσης αντιρρ'ήσεως, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

TΡOnOno(fI01J του άρθρου 58 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντLρρTJ011; 

Μη υπαρχού01Jς αντιρρήσεως, το άρθρο 2 εγκρίνεται με τον αριθμό έξι 

χιλιάδες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη 1ης ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντ[ΡΡ1]ση; 

Μ1] υπαρχούσης αντιρρήσεως, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωσ1] του νομοσχεδίου, 1] οποι.α θα γίνει δι' αναγνώ
σεως του τΙτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστικών ΑδΙΚ1]μ6.των (Γροπαιτοιη
τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπ6.ρχει αντίρρηση όπως 1] πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπ6. τη σφUQα) 

Μ1] υπαρχούΟ1]ς αντιρρήσεως, 11 πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην 1]μερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 6, που 
είναι ''Ο περί Ελέγχου Τ1]ς Ρύπανσ1]ς των Νερών (ΓρσΠΟΠΟΙ1]τικός) Νόμος του 
1992". Είναι πρόταση νόμου. 

Ο κ. Χατζηγι6.ννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριι Πρόεδρε, επειδή δεν έχει ακόμα ολοκλ1]ρωθεΙ 1] συζήτηση του θέματος 
και δεν έγιναν οι τοποθετήσεις, κάμνω Τ1]ν εισήγηση προς το Σώμα όπως 1] πρόταση 
αυτή νόμο\l αναβλ1]θεΙ για μετά το Σεπτέμβριο. Και 1] βασική αιτία δεν είναι γιατί 
διαφωνούμε με το περιεχόμενο της πρότασης νόμου -που καθόλου δε διαφωνούμε
αλλά θέλουμε να ξεκαθαρίσει αν την ευθύνη για ποινική δίωξ1] για τέτοια αδικήματα 
Τ1]ν έχει πέραν του Γενικού Εισαγγελέα και οποιοσδήποτε ιδιώτης. Και επειδή η 
θέση του Γενικού Εισαγγελέα ε[ναι ότι, ναι, μ...OQεί να ασκ-ηθεΙ ποινική δίωξη και 
από ιδιώτη και επειδή δεν μ...ορεΙ. να γίνει ρύθμιση των νόμων αuτών. ώστε οποιαδή
ποτε 6.σκηση ιδιωτικής ποινικής δίωξης να είναι κατόπιν αδείας του Γενικού Εισαγ
γελέα, αλλά θα πρέπει να γίνουν ευρύτερες τροποποιήσεις στον περι. Ποινικής Δικο
νομίας Νόμο, για να μπορέσει και η Γραμματεία να προετοιμάσει τη νομική αuτή 
βάση, παρακαλώ όπως αναβληθεί για τον Οκτώβριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, δε διέφυγε της προσοχής μου ότι ενώ αγόρευε ο κ. Χατζη
γιάννης εσταυρώσετε το χώρο έμπροσθεν των εδράνων. Παρακαλώ στο μέλλον να 
μη σταυρώνετε αυτό το χώρο, απαγορεύεται. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Μου διέφυγε, με σvyχωρεΙτε, πράγματι δεν το πρόσεξα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. ΧρΙστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, για παρόμοιους λόγους με αυτούς που εξέθεσε ο συνάδελφος 
κ. Χατζηγι6.ννης, και εμείς αισθανόμαστε ότι η αναβολή θα εξυπηρετήσει καλύτερα 
τους σκοπούς του νομοσχεδίου και ενώ είμαστε υπέρ από θέματος αρχής. θέλουμε 
να είμαστε πιο σωστοί και πιο ακριβείς στο τι θα περιλαμβάνει αυτό το νομοσχέδιο 
και πώς θα γίνεται χρήση των δικαιωμάτων που θα προκύψουν. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, από τη θέΟll μου, αν μου ΕΠιτρέπετε. ΕμεΙς ως Εισηγητές Oφe(... 

λουμε να διαφωV!\σουμε με την αναβολή πο\! ζητεΙ-ι;αι. ΒεβαΙως, αν η πλεισψηφΙΟ 

αποφασΙΟΗ δεν έχουμε άλλη ε.."tιλοΥή από του να συμμορφωθούμε. Αλλά οφειλουμε 

να τονίσουμε ότι όλη αυτή τι ιστορΙΟ άρχισε και η πρόταση νόμου κατατέθηκε . όtαν 

διαπιστώθηκε ότι υπήρχε πρόβλημα νομικής βάσης για να γί.νουν παρόμοια διατάγ

ματα. Καταθέσαμε την πρόταση νόμου, μελιτήθηχε επoνειλημμtνo. στην Επιτροπή 

Νομικών. εγέρθηκαν διάφορα ζητήματα, αλλό ο\lτ6 το ζήτημα έμεινε ή αγνοήθηκε. αν 

θέλετε. Τι δεν ασχολήθηκε κανένας σοβαρά μαζί του, οπότε υποθέσαμε ότι δεν είχε 
ιδι.αίτερη σημασία. Περιμέναμε επί μήνες την Εισαγγελία να φέρει κάποιο δικό της 

έγγραφο, ένα νομοσχέδιο το ΟΠΟ[ο για δικούς της λόγους ουδέποτε έκαμε και 

πέρασαν πάλι μήνες. Και πιστεύω ότι τι προστασ(α του περιβάλλοντος είναι τέτοιας 

σημασίας που δεν πρέπει και εμεΙς να ερχόμαστε τώρα να την αναβάλλουμε. 

Εξετάστηκε το θέμα και αυτή η προσθήκη που προτείνεται με την πρόταση 

νόμου απλώς προσθέτει ακόμα μια πρόνοια μέσα στις διατάξεις του άλλου νόμου. 

ΕκεΙ κανένας δεν ενδια<ριρθηκε, όταν ψηφίστηκε ομόφωνα ο νόμος, ποιος δικαι

ούται να προχωρήσει με τα ποινικά αδικήματα ή όχι, ενώ εδώ μιλούμε απλώς για 

ένα ΕΠιμέρους ex-pan~ διάταγμα, και γι' αυτό εμεις πιστεύουμε ότι θα έπρεπε 

σήμερα να ψηφιστε( ο νόμος. ΒεβαΙως είναι στην ολομέλεια να αποφασίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε από τη θtση μου. για να μη σταυρώσω 

κιόλας πάλι την αίθουσα. Το θέμα έχει σταλεί από την εντιμότητά σας κατόπιν ει.ση

γήσεώς σας για να το μελετήσει η Επιτροπή Νομικών, όταν το θέμα θεωρήθηκε εξαι

ρετικώς κατεπείγον, όταν εσυζητεΙτο δηλαδή το θέμα της ρυπάνσεως των νερών του 

Ακακίου. 

Ο κ. Παπαδόπουλος κατέθεσε μια πρόταση νόμου τον Aπρtλι.o. Η Επιτροπή σε 

έξι συνεδρLες της επιλήφθηκε του θέματος από του Μα'(ου μέχρι τώρα, και καταλή

ξαμε να δώσουμε ένα μέτρο ανακουφΙσεως εν η περι.πτώσει το δικαστήριο θεωρήσει 
ότι ήταν ορθό, για να μπορεί να κολαστούν τα πράγματα και να σταματήσει η 

ρύπανση στην περιοχή του χώρου εκείνου για τον οποίο όλοι μας γνωρΙζουμε όη 

δημιουργήθηκε και δημόσιος θόρυβος και δημόσια ανηΣVΧ(α. 

Τώρα αν αναβάλουμε αυτή την πρόταση νόμου και πάλι και πάμε τον Οκτώ

βριο με τα ενδεχόμενα που γνωρίζουμε όλοι μας, θα εμπλακούμε σε άλλες περιπέ

τειες νομοθετικές, προυπολογισμών και λοιπά, κάτι που νομίζω θα ισοδυναμούσε -
να μη χρησιμοποιήσω τη βαριό. έκφραση του εμπαιγμού των κατοΙκων της περιοχής

τουλό.χιστον με ασέβεια προς ένα πρόβλημα το οποίο τους υπεραπαοχολεΙ Γι' αυτό 
το λόγο δε θα ήταν καθόλου σκόπψο να αναβληθεί. αυτός ο νόμος, αυτη η πρόταση 

νόμου για μεταγενέστερο στάδιο. Δε θα ήταν και φρόνιμο να γΙνει αυτό το πράγμα. 
διότι θα στερούσαμε ενός πολύ μικρού μέτρου που δLδoυμε στους επηρεαζόμενους 
να απευθυνθούν στο δικαστηρισ. το οπο(ο, αφού νομ(σει και κρίνει ότι συντρέχει 

λόγος, θα εξέδιδε ένα ευεργετικό διάταγμα. Γι' αυτό τασσόμαστε εναντίον της 

αναβολής. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ θέμα το οπο[ο ηγέρθη εί.ναι διαδικαστικής φύσεως, αν πρέπει να αναβληθεί 
ή όχι η πρόταση νόμου. Σίιμφωνα με τους κανονισμούς του Σώματος αυτού δίδεοΟΙ 
το δικαίωμα σε ένα Βουλευτή να μιλήσει υπέρ και σε ένα Βουλευτη να μιλήσει κατά. 

Άκουσα κοι τα υπέρ και τα κατά. θα το θέσω σε ψηφΟφορ(α. 

Οχ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣ'ΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Kιiρι.ε Πρόεδρε, η εισήγησή μου είνοι να μην αναβληθεί [π' αόριστο. Να 
αναβληθεί για την ερχόμενη Πέμπτη, αν είναι δυνατό. και στο μεσοδιάστημα· 

πράγματι πρόχεΙΊΟΙ περί σοβαρού νομοθετήματος και μέτρων που θα έχουν συνέ· 

πει.ες- να 10 δουν η Επιτροπή Νομικών με τη βοήθεια όσων επιτέλους αντιλαμβάνο
νται καλώς τα νομικά. ώστε να ΊJπάρξει διασφόλωη. Αν υπάΡΧΕΙ ΣUμφων(O έΧΗ 

καλώς, αν διαφωνούμε, διότι είναι τέτοιο τα μέτρα, τότε το ψηφΙζονμε, εφόσον θα 
υπάρχει νομοθετική εργασία και στις 16 του μηνός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Xρ~στόφιας. ΕΙναι νέα εισήγηση τώρα, να αναβλl1θεΙ για μια βδομάδα.. 

Δ. ΧΡ ΙΣ1ΌΦΙΑΣ: 

Kύρ~ε Π ρόεδρε. με όλο το σεβασμό προς την Εισήγηση του κ. Αναστασιάδη , 

νομιζω ότι ,nα βδομάδα δεν αρκει, για να ψηλαφίσουμε όσο χρει.ό.ζεται τις λεπτoμέ~ 
ρει.ες αυτου του νομοσχεδίου το οποίο δεν αφορά μόνο τους κατοίκους του 

ΑκοκΙΟυ. όπως έχει αναφέρει ο έντιμος συνόδελφος κ. Ευσταθίου. Αφορά ολόκληρη 

την Κύπρο το θέμα της ρύπανσης και αφορά όλο τον πληθυσμό του νησι.ού. Κατά 

συνtπει.a η νομοθεσ{.a στην οποία θα πρέπει να καταλήξουμε πρέπει να είναι και 

ακριβής χαι τέτοια, ώστε να μην έχει χενά και να δημιουργεί πρoβλ~ματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι . θα αναβάλω το νομοσχέδc.o. θα τεθεί στην fIμEQ'l\OLG διάταξη για tTlV 
nρoσex,l\ συνεδρία, ΤΙ οποία θα είναι την προσεχή Πέμπτη και. αν δεν είστε έτοιμοι , 
τότε θα επανεξετάσουμε το θέμα της περαιτέρω αναβoλ~ς. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού (fΡΟΠΟΠΟΙTlτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992". Η ΈκθεσTl είναι ομόφωνη 
γι' αuτό θεωρείται αναγνωσθεΙσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑ ΙΔΕ ΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ NOMO~ 

ΣΧΕΔ ΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο Π ΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝ ΙΣΜΟΥ 

ΑθΛΗΤΙΣΜΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα~ν'(ες: 

Νίκος Αναστασι.ό.δης, Πρόεδρος 

Κλαl.Qτι Α yyελtδoιι 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

ΚΙκης Καζαμίας, εκπροσωπώντας τον κ. Α. ΦιλΙΠΠοιι Λώρης Λuoιώτης 

θό.σος Mιχαηλi.δης 

Μάρκος κυπριανού 

Ρένος πρtντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Ει-τιτροπή Παιδεf.ας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 

σννεδριες της που πρcryματoπoιήθηκαν στις 18 και 30 lουν(οιι 1992. Στις συνεδριάσεις 
αmές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις α,ιόψεις τους εκπρόσωποι του YΠ()'I)QΎεΙOU 

Παιδεfας, του Κυπριακού ΟρΥονισμοίΙ Αθληnσμού και όλων των ενδιαφερόμενων 

αθλητικών ομοσπονδιών. Στις ΣUΝΕΔΡΙΆσεις cnπές ήταν επWης παρών και ο Βουλειπής 

κ. Ν. Mouσιoυπας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ορθολογιστική ρύθμιση των 

θεμάτων πο\! αφορούν την εργοδότηση και τη συμμεΊοχή ξένων αθλητών και προπο

νη1ών στα κυπριακά σωματεία, τις oμoσπoνδtες και τα πρωταθλήματα κατά τρόπο 

που να εξυπηρετeΙται καλύτερα το γενικότερο συμφtρoν του κwτριακo'ύ αθλητισμού. 

Με τον υπό ψήφιση νόμο παρέχεται ειδικότερα αρμοδιότητα στον Κυπρι.ακό 

Οργανισμό Αθλητισμού να καθορίζει με απόφασή του . αφού λόβει υπόψη και ης 

απόψεις της εκάστοτε επηρεαζόμενης ομοσπονδιας, τα θέματα που αφορούν την 

εΡΥοδότηση και συμμετοχή μη πολιτών της Δημοκρατίας, αθλητών, τεχν~κών, 

προπονητών ή άλλων ειδ~κών σε κυπρι.ακά σωματεΙΟ, ομοσπονδίες και πρωταθλή

ματα. 

Η KoινQβoυλευτικ'ή Επιτροπή Παιδεtας συμφωνεΙ με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό κα~ ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την Ψτiφ~σή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεΙ ο τί.τλος του ώστε να αναφέ

ρεται ως '·0 περΕ ΚυπριακοΊ) ΟργανισμοΊ) ΑθλητισμΟΊ) (Γροποποιητικός) Νόμος του 
1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχης; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο]. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικοΊ) νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το πρώτο και το δεuτερο άρθρο εyκρ~θoύν; 

Μη υπαρχoUΣης αντ~ρρ'ήσεως, το πρώτο και το δεύτερο άρθρο εγκρΙνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί. Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

(Γροποποιητικός) Νόμος του ]992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει αντ(ρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νoμoσχέδ~o ψηφίζεται σε νόμο. 
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Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992", Η Έκθεση θεωρείτα~ αναγνωσθε[σα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠIΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ· 

ΙΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ENOIKIOΣTAIIOY (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤιΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~Y'tες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 

Καίτη ΚληρΙδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Π αίιλος ΠαπαγεωρΥl.oυ 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Koινoβoυλεunxή ΈπιτροπτΊ Νομικών μελέτηοε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 

σε σuνεδρLα της που πραγματοποιήθηκε σης 9 ΙουλΙΟυ tm. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφQασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπο\lργεΙΟυ Δικαιο· 

σύνης καθώς και εκπρόσωποι της ΠαΥχύπριας Οργάνωσης ΑποκατάσταΟTjς Παθό

ντων. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεΙται τι τροποποίηση της ενοιχιοοτασιακής 

νoμoθεσLας. ώστε το δικαίωμα για ε.ίτιδότηση εναικίου να επεκταθεί σε όλες ης 
κατηγορίες παθόντων παυ δικαιoύντα~ στέγασης. 

Με τα νομοσχέδιο αυτό παρέχεται ειδικότερα στον Υπουργό Δικαιοσύνης η 

εξουσία να χαρακτηρΙζει ως "παθόντα" για σκοπούς παροχής επιδόματος ενοικΙου. 

εκτός από τους καθoρι.ζόμενouς στη νομοθεσία αυτή ως παθόντες, και κάθε έγγαμο 

ανάπηρο με ποσοστό ανικανότητας τουλάχιστο 30%, καθώς επίσης και αδελφή 
άγαμου πεσόντα ή εξαφανισθέντα ή γιο πεσόντα ή εξαφανισθέντα κάτω από 
ορισμένες προυποθέσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδΙου. ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως 

"ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992~. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

νtαι. 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρησεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρων Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΕνοιχιοστασΙΟ" (Γροποποιηnχός) 

Νόμος του Ι 992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά ΤΤ) σφύρα) 

Μη υπαρχονσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφιζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα. που [(ναι "Ο περί ΚατάΡΥΤ1σης Ορωμένων 
Νόμων Νόμος του 1992.". Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ KQINOBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ NQMQ
IXEΔIQ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗΣ ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ 
ΝΟΜΩΝ ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παιtόντε~ : 

Ειιστάθιος Ευσταθίου. Πρόεδρος 
Γιαννόκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

ΚαΙτη Κληριδου 

Γιαννάκης Α γo.n'oιI 
Παύλας ΠαπαΥεωρΥ[ου 

ΑριοτoφCι:V11ς Γεωργίου 
Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβο\lλευnχή Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο οε 

σuνεδρια. της που προ.Υματοποιηθηκε στις 9 Ιουλίου 1992. Στη σvνεδρ{.αση α\lτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωπος του Υπουργε(ου Δικαιο

σύνης, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και ο Επίτροπος Νομοθεσως. 

Σκοπός του νόμου που προτε(νεται ε(ναι η κατάργηση των Νόμων JtQ1J εκτίθε

νται στο επισυνημμένο Παράρτημα είτε γιατί είναι απηρχαι.ωμένοι είτε γιατί βρίσκο

νται σε αχρησία. Οι εν λόγω Νόμοι μπορούν να καταργηθούν χωρίς να δημιουρ
γείται οποιοδήποτε κενό ή πρόβλημα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προστασίας της Φασκομηλιάς (Κ εφ. 87). 

2. Ο περί Προστασίας του Σουμακίου (Κεφ. 97). 

3. Ο περί Απελάσεως (Βρεταννών Υπηκόων) Νόμος (Κεφ. 108). 

4. Ο περί Αλλοδαπών Ιεραποστόλων επιδιδομένων εις Εκπαιδευτικάς και 
ιατρικάς Δραστηριότητας (ρύθμισις) Νόμος (Κεφ. 110). 

5. Ο περί Τμήματος Eμ..~oρίoυ και Βιομηχαν(ας Νόμος (Κεφ. 133). 

6. Ο περί Ιδιοκτησίας της Αυτής Μεγαλειότητος (Κλοπή και κατοχή) Νόμος 
(Κεφ. 163). 

7. Ο περί Στέγασης Νόμος (Κεφ. 222). 

8. Ο περί Οροθέτησης των εν Μεσαορία κρατικών Γαιών Νόμος (Κεφ. 229). 

9. Ο περί Δημοτικών Λεωφορείων Νόμος (Κεφ. 242). 
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10. Ο περί Κηδεμονί.ας Ανηλίκων και Ασώτων Νόμος (Κεφ. 277). 

ι 1. Ο περί Απαγορεύσεως Oρισμtνων Τύπων Σειρήνων και Σνρικτρών 
Νόμος (Κεφ. 331). 

12. Ο περί Οδικού Κανόνος Νόμος (Κεφ. 334). 

13. Ο περΙ PVΘμίσεως Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμος (Κεφ. 335). 

14. Ο περί Φώτων Οχημάτων Νόμος (Κεφ. 336). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, πρσχωρoiιμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπηκός τΙτλος. Άρθρο Ι. 

KατάΡΎ1loη νόμων. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα δύο άρθρα και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα δύο άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κατάρ'(Τ1σης Ορισμένων Νόμων 
Νόμος του 199'2. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΟΝ: 

Υπάρχει αντtQρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο δέκατο θέμα, που είναι "Οι περΙ Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δi.δακτΡO) ΚανονισμοΙ του 1992". Η Έκθεση δεν εΙναι ομόφωνη, γι' αυτό παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να την αναγνώσει 
στο Ιώμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΙΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤιΚΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 
ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑ1 ΩΣ ''ΟΙ 
ΠΕΡ! ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΔΙΔΑΚΤΡΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

Πα~όyτες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη ΑΥΥελΙΟΟυ 

Γιαννάκης ΚασουλΙδης 

Ανδρέας Φιλι.-mου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος ΜιχαηλΙδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Όπως αναφέρεται OΤ1jV ΈχθεΟl1 της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδεwς 
προς το Σώμα, με ημερομηνία 28 Μα'ίου 1992. ομόφωνα 11 Επιτροπή εισηγείτο την 
έγκριση των πιο πάνω Κανονισμών. όπως είχαν τότε διαμορφωθεΙ 

Στο μεταξίι το Υπουργείο Παιδείας και 11 Προσωρινή Δι.οιχοίισα Επιτροπή τσυ 
ΠανfΠιστημίoυ Κύπρου απέστειλαν στη Βουλή τροποποιητικές προτάσεις τους. τις 
οποιες 11 Ε.ι.ιτροπή εξέτασε σε νέα συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιου).Ιου 
1992. 

ΟΙ νέες αυτές προτάσεις περιλαμβάνοιιν τις ακόλουθες τροποποιήσεις στους 
υπό <n.ιζήτηση Κανονισμούς: 

Ν. ANAΣTAΣlAΔHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θα πρέπει στο σημεto αυτό να αναφέρω, και κύρι.οι συνό
δελφοι. ότι 11 Έκθεση δεν αναφέρεται σε κάποιες τροποποιήσεις που θα υποβληθούν 
ευθύς μετά και που σίγουρα τροποποιούν ήδη τους Κανονισμούς που θα αναφέρω, 
τις τροποποιήσεις που εισηγήθηκε 11 Επιτροπή. 

Με βάση, εν πάση περιπτώσει, την Έκθεση, συνεχ(ζω: 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

α'. Κάθε φοιτητής πο\l ει.να~ πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας 

καταβάλλει δίδακτρα ύψους Ω.ΟΟΟ για κάθε έτος σπουδών. 

β'. Τα δίδακτρα για κάθε φοιτητή για το πρώτο εξάμηνο σπουδών μετά την 

εγγραφή του καταβάλλονται στο Πανεπιστήμιο α..-τό την Επιτροπή 

Υποτροφιών. 

γ'. Για εγγραφή σε καθένα α..-τό τα επόμενα εξάμηνα σπουδών ο φοιτητής 

καταβάλλει στο Πανεπιστήμιο τα δίδακτρα για το εξάμηνο αυτό. 

δ'. Αν ο φοιτητής παρουσιάσει στην Επιτροπή Υποτροφιών πιστοποιητικό 
του Πανεπιστημίου, από το οποίο προκύΠΤΗ ότι έχει συμπληρώσει τον 

ελόχιστο απαιτούμενο αριθμό διδακτικών μονάδων για κάθε εξάμηνο 

ή εξάμηνα που προηγούνται του εξαμήνου εγγραφής του, εισπρά-ι:τει από 

την Επιτροπή Υποτροφιών τα δίδακτρα που αντιστοιχούν στο εξάμηνο ή 
στα εξάμηνα αυτά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού μελέτησε τις πιο πάνω προτει
νόμενες τροποποιήσεις, κατέληξε κατά πλεLOψηφ(α στη θέση ότι, εφόσον η ουσΙΟ της 

αρχτJς της δωρεάν παιδεΙΟς δεν καταστρατηγεl.ται με -ι:ις προτάσεις αυτές, αφού οι 

σuνεπεΙς και επιμελε(ς φοιτητές θα φοιτούν δωρεάν, και εφόσον με ης ίδιες προτά
σεις καλλιεργείται στους φοιτητές το αίσθημα -ι:ης υπευθυνότητας, θα μπορούσαν οι 

νέοι Κανονισμοί να υιοθετηθούν στη μορφή που τώρα προτείνονται. 

Εξάλλου η Επιτροπή σημει.ώνει όη με τους Κανονισμούς αυτούς ανατίθεται 

ένα σοβαρό καθήκον στην υφιστάμενη Επιτροπή Υποτροφιών σε σχέση με -ι:α υπό 

αναφορά δίδακτρα. Η Επιτροπή θεωρεί τη διευθέτηση αυτή ΠQO<Jωρινή λύση, αναμέ
νοντας ότι οι αρμόδιοι θα εξετάσουν περαιτέρω το θέμα εγκαθίδρυσης Κρατικού 

Ιδρύματος Υποτροφιών και θα επανέλθουν με τις ειση'Yiισεις τους. 

Η Επιτροπή, έχοντας υπόψη τα πιο πάνω και αφού ενσωμάτωσε τις προτεινό
μενες τροποποιήσεις στο κείμενο των υπό συζήτηση Κανονισμών, εισηγει.ται κατά 

πλειοψηφΙΟ στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί tχoυν τελικά διαμορφωθεΙ 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές του ΔΗΚΟ και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ δήλωσαν 
ότι εξακολουθούν να έχουν τις Ιδιες θέσεις που διατύπωσαν στην αρχική Έκθεση 
-ι:ης Επιτροπης. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές: 

Ο κ, Μάρκος Κυπριανού, 

Μ, ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα είμαι σύντομος γιατΙ το θέμα των διδόκτρων έχει συζητηθεί επανειλημ
μένως, πολλές φορές έχουν εκφραστεί απόψεις και βασικά η θέση μας Είναι αυτή 

που περιεΙχετο στην προηγούμενη Έκθεση που ήταν ομόφωνη της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παιδείας, Άρα θα προχωρήσω απ' ΕΚεί και πέρα και θα πω ότι ούτε η 

παρούσα διευθέτηση μας βρίσκει σύμφωνους, Η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος 

είναι για απόλ\lτη δωρεάν παιδεία, ΕΙναι θέμα CtQχής και δε θέλο\lμε διαφοροποίηση 

πάνω σ' ο\lτό το σημείο, Η δωρεάν πο.ιδε(α είναι \ιποχρέωση το\l κράτους και 

δικαίωμα των πολιτών, Οφείλει να την πρoσ<ριρeι. το κράτος στο\lς πολίτες χωρLς 

άλλο κριτήρια πέρα οπό τα ακαδημα'ίκά, Α\ιτό έχει σημασίο ι.δLOΙτερη, διότι μέσα σε 

ένο κράτος το\lλάχιστον σ' ο\lτό το σημείο έπρεπε να υπάρχει απόλ\lτη ισότητα, Τα 

δίδακτρα δεν είναι ούτε τρόπος ο.νακατανομής το\l εθνικοίι εισοδήματος οίιτε κάτι 

στο οποίο πρέπει να γίνονται διαχωρισμοί ταξικοι. οικονομικοΙ ή άλλο\l είδους, 

Αυτά μπορεΙ να γίνονται είτε με φορολογικά μέ.ρο ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο, 

Το αν θα δίδονται στους προερχόμενο\lς από τα χαμ1]λότερα οικονομικά στρώματα 
φοιτη.ές άλλες οικονομικές βοήθειες \ιπό μορφή \ιποτροφιών. και εκείνο πο\l δεν το 

έχο\lμε δει ακόμα εκεΙ, και πραγματικά θα έπρε..-τε να είχε έρθη κάποια σχετική 

πρόταση. δεν έχει καμιά σχέση με το θέμα των διδάκτρων, Μέχρις εδώ πιστεύω ότι 

είμαστε σχεδόν όλοι ομόφωνοι, 

Τώρα γιατί δε συμφωνούμε με την παρούσα διειιθέτηση, Δεν πιστεύουμε ότι 

οικονομικά μέτρα, οικονομικές ποινές, αν θέλετε, πρέπει να συνδυόζονται με ακο61]

μα'ίκή επιτυχία, ΤΟ κίνητρο ενός φοΙΤ1]τη, αν θα πετίιχει στις εξετάσεις ή όχι, πρέπει 

να είναι ακαδημα'ίκό και πρέπει να έχει σχέση με τις σποιιδές του, όχι με την οικονο

μική το\l δ\lνατόΤ1]τα. Αν θα περάσει τις εξετάσεις καλώς. αν δεν περάσει και κριθεί 

από το Σ\ιμβούλω το Ακαδημα'ίκό όη έtσι πρέπει να γίνει. ας αποβλ1]θεί. ας του 
στερηθεί το δικαίωμα να προχωρήσει με τις σπoυδtς το\l. κάτι πο\l γίνεται σε άλλες 

χώρες, αλλά όχι όποιος δεν περνά πρέπει να πληρWw.ι χρήματα γι' αυτή την 

αποτυχία του. 

Ταυτόχρονα ήδη έχει εξηγηθεί όη θα υπάρξο\lν δι.ό:φορα προβλήματα, διλήμ

μα.α στους καθηγητές, ότι αν δεν περάσουν κάποιον θα έχει οικονομικά προβλή

ματα ή αν τον περάσουν θα μπορεί να πάρει τα χρήματα. επομένως γι' αυτούς τους 

λόγους και επειδη πιστεύω ότι δεν πρέ.-τει να \ιπάρξει καμιά δLOφοΡΟΠΟ(1)ση a..-τό τη 

θέση της δωρεάν παιδείας. πιστεύουμε όη το υφιστάμενο σύστημα που εξαρτά τη 

δωρεάν παιδεί.α. τη φοίΤ1)Ωη από, πρώτον. τα ακαδημαϊκά κριτήρια που είπαμε πως 

δεν έχουν καμιά σημασΙα και δείιτερο από το κατά πόσο τα οικονομικά του κράτο\lς 

θα μπορούν κάθε φορά να διδο\lν κάποιο ποσό ή όχι, πιστείιο\lμε όη θα πρέπει να 

απορριφθούν και αυτοΙ οι κανονισμοί και γι' α\Πό θα ταχθούμε εναντΙOV το\lς. 

EUΧαριστώ, 

npOEΔPEYQN: 

ο κ, Πρέντζας, 
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Ρ. ΠΡΕΝΓΖΑΣ: 

Από τη θέση μου. κύρ~ Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε, για να είμαι και 
σύντομος. Κατά βάση συμφωνούμε με την προσέγγιση του θέματος που έγινε από 
τον προλαλήσαντα συνάδελφο, τον κ. Κ υπρ~ανoύ. Δεν πιστεύουμε ότι και με τη 

διαφοροποίηση που γίνεται σήμερα ουσιασn'Λά εξυπηρετεΙται ο παιδαγωγικός 

σκοπός του πανεπιστημίου ή λύονται οικονομικά προβλήματα του πανεπιστημίον. 

Αρχικά 11 πρόταΟ1] για τα δίδακτρα τΊταν για να έχει πόρους το Πανεπιστήμιο. Τώρα 
όπως έχει διαφοροποιηθεί δεν είναι για να αποκτήσει πόρouς το Πανεπιστήμιο. 

αλλά απλώς για να υπάρχει εκεί ο θεσμός των διδάκτρων. θα πληρώνονται τα 

δίδακτρα για τους καλούς φοιτητές από την Επιτροπή Υποτροφιων και γι' αυτούς 

που απoτuyχ6.νoυν θα επιβάλλεται οιονεΙ πρόστιμο, δίδακτρα ενός εξαμήνου. 

Πιστεύω ότι, και είναι 11 τοποθέτηση και της δικής μας ομάδας, αυτή 11 ρύθμιση 
θα επηρεάζει ένα ποσοστό που θα κυμαίνεται με βάση τα δεδομένα των κολλεγ{ων 

της Κύπρου. των τριτοβάθμιων σχολών που λειτουργούν. ένα ποσοστό μεταξύ 2% 
και 5%. Δηλαδή θα αφορά μια πολύ μικρή ομάδα η οποία θα καλεΙται, εφόσον δεν 
καλύπτεται από τους κανόνες του πανεπιστημΙου, τους εσωτερικούς, να καταβάλλει 

δLδακτρα. Δηλαδή ουσιαστικά. α.ίτλώς επειδή ήθελε η Διοικούσα Επιτροπή του πανε

πιστημίου και η xUΒtQVT10TI να υπάρχει θεσμός διδάκτρων, θα κάμει το δικό της με 
ένα νόμο που στην ουσία δεν εξυπηρετεί κανέναν σκοπό παρά μόνο ταλαι...-τωρε{ 

όσους φοιτητές δε θα επιτύχουν και δε θα έχουν επαρκή δικαιολόγηση, γιατί θα τους 
αναγκάζει να πληρώσουν. Έτσι πιστεiιoυμε ότι ούτε παιδαγωγικός σκοπός εξυπη
ρεΙται, αqχ:ιύ οι άριστοι βραβεύονται, αλλά αυτοί που για οποιοδήποτε λόγο α.ι-τonιy

χάνουν δεν υποβάλλονται σε πρόστιμο ούτε οι πόροι του πανεπιστημίου ενισχύο

νται. Αν πρόκειται να ενισχύσουμε τους πόρους του πανεπιστημ(.ου, μ,.-τορούμε να 
δούμε το θεσμό της προικοδότησης μέσα από τον προtlπολογισμό του, κάτι που 
μπορεί να δημιουργήσει ένα αποθεματικό, ώστε στην περΙπτωση -όπως υποπτεύο

νται ορισμένοι- που θα έρθει μια κυβέρντιση που θα αρνείται να δώσει πόρους στο 
πανεπιστήμιο, αυτό να έχει δημισυρ-Υήσει ένα αποθεματικό. Αλλά τα δίδακτρα καμιά 
πολιτική δεν εξυπτιρετoUΝ πέρα από το πείσμα να μπουν δίδακτρα. Γι' αυτό και 

είμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕγαΝ: 

Ο κ. ΦιλΙ-τπου είχε ζητήσει το λόγο. 

Α. ΦΙΛrπποv: 

Κύριε Πρόεδρε, σε συντομία. 

Η Κοινοβουλευηκή Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις υποστηρίζει 

τονς κανoνισμoUς, διότι οι κανονισμοί αυτοί ουσιαστικά παρέχουν δωρεάν φοίτηση 
σε όλους τους Κύπριους φοιτητές του ΠανεπιστημΙον Κύπρου, εκτός σε εκεΙντι την 

ενδεχόμεVT1 μειoψηφLα τι οποΙΟ δε θα μπορέσει να πόρει το πενταράκι από το δέκα. 

Γι' αυτή την ομάδα δε θα δοθεί η δωQεάν φοίτηση. 

Αλλά θέλω δυο λόγια γενικότερα να πω για τη δωρεάν παιδεία. Δωρεάν 

παι.δεΙΟ δε σημαίνει έλλειψη διδάκτρων. Τα έξοδα για τη φοΙτηση στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, για τη διαβίωση μπορεί να είναι για τη Λενκωσία ένα ορισμένο ποσό, για 

_ην Πάφο ένα πολύ μεγαλύτερο ποσό. για τη Λεμεσό επίσης ένα πολύ μεγαλύτερο 

ποσό. Δωρεάν παιδεία θα είχαμε αν αυτά τα κόστα τα μετρούσαμε και αυτά τα 

κόστα το κράτος _α αναλάμβανε. Και ε(ναι διαφορετικά για κάθε φοnητή ανάλογα 

με τον τόπο καταγωγής του. Αυτό αν θέλει η Βουλή μπορεί να το μελετήσει και 
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μπορεί να έλθει με τις προτάσεις της. Η έλλειψη διδάκτρων σίγουρα δε σημαίνει 
δωρεάν παιδεΙα. Και όλοι οι γονείς που έχουν παιδιά στο γυμνάσιο και στο λύκειο 

το γνωρίζουν πολύ καλά. Δεν πληρώνουμε δίδακτρα στο γυμνάσιο και στο λύκειο, 

αλλά ο γονιός περιμένει το παιδί του να το πάρει με το αυτοκίνητο να κάνει το 

φροντιστήριο των αγγλικών. των γαλλικών, τη γυμναστική του, τα μαθηματικά του, 

τα GCE του και πάει λέγοντας. 

Επομενως θα πρέπει να ακριβολογούμε, όταν απευθυνόμαστε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. Για τις λεπτομέρειες θα έχουμε και μια τροποποίηση μαζί με το 

Δημοκρατικό Συναγερμό, αλλά αυτά θα αναπτυχθούν στην ώρα τους. Η ουσία είναι 

ότι δε θα καλείται πρώτα ο φοιτητής να δώσει ένα μικρό ποσό και εκ των υστέρων. 

αφού ο φοιτητής αυτός Οα έχει αποδείξει ότι τουλάχιστον έχει τα ελάχιστα 

προσόντα. να περάσει δηλαδή το μάθημά του με τον ελάχιστο βαθμό. τότε το κράτος 

θα έρχεται και θα του δίνει πίσω τα χρήματα. Αλλά το κράτος θα δίνει αρχικά τα 

χρήματα και αν ο φοιτητής έχει αποδείξει ότι δεν είναι ικανός να πάρει ούτε αυτό 

το πενταράκι. τότε θα καλείται να πληρώσει τα χρηματα. Είναι λοιπόν αυτό δωρεάν 

φοίτηση και ενθάρρυνση στο φοιτητή να είναι τουλάχιστον μέτριος. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κ\ιQιoι συνάδελφοι, 

Αν ετίθετο θέμα να αλλοιώσουμε τη θέση μας και Q...ό συνεπείς να γίνουμε 

ασυνΕ.ι1:είς και α...ό τη δωρεάν παιδεία να μεταβούμε στην καταβολής διδάκτρων 

παιδεία. σίγουρα δε θα δεχόμαοταν με κανένα τρόπο να θεσπιστούν οι σημερινοί 
κανονισμοί. Υπάρχει μ~α αντίληψη η οποία , επειδή σε κάποιο άρθρο του Κανονι· 

σμού ορίζονται δtδακτρα, λόγω παρερμηνείας λέει ότι δεν είναι δωρεάν η παιδεία. 
Στην ουσία είναι πέραν και από δωρεάν η παιδεία. αλλά ταυτόχρονα επιτυγχάνεται 

ακόμα ένας στόχος: Η προικοδότηση ή, αν θέλετε. η εξασφάλιση της αυτονομίας του 

πανεπιστημίου. Η εξασφάλιση της αυτονομίας του Πανεπιστημίου η οποία διά της 
καταβολης των διδάκτρων από το κράτος για τους φοιτητές ..... 

(Ακούονται ομιλίες στην αίθουσα και σταματά ο αγορητης). 

Σώπασα για να περαστούν και στα πρακτικά τα όσα λέγετε. 

Λέχθηκε ότι άμα θέλει το κράτος μπορεί να δώσει προικοδότηση Κ.λπ. Πρώτα 
πρώτα αν διαβάσετε τους κανονισμούς θα διαπιστώσετε ότι -και όπως ήδη θα 
τροποποιηθούν. με κανένα μα κανένα ποσό δε θα επιβαρύνεται κανένας και δεν 
απαιτείται αριστείο. για να απαλλαγεί των διδάκτρων. Απλτ'ι κατάλη"ψη μονάδων 
που απαιτούνται για προαγωγή, το μίνιμουμ των μονάδων. το 5, που τον 

δικαιολογεί να πάει στο δεύτερο Εξάμηνο τον α...αλλάττει από τα δίδακτρα. Πέραν 
όμως τούτου. δε θα καταβάλλει δίδακτρα για εκείνο το εξάμηνο τ'ι τα εξάμηνα. 

λέγουν οι κανονισμοί. επειδή tou δίδεται και δεύτερο και τρίτο εξάμηνο να 
πρoσπαθΊiσει να επιτύχει, και εφόσον Ε.ι.ιτύχει. δεν καταβάλλει δίδακτρα. Εκείνο το 

οποίο απλά συνδυάζεται είναι η δωρεάν παιδεία με κάποια σχετικτ'ι επιμέλεια που 
απαιτείται από ποιους, κύριοι συνάδελφοι; Από όσους θα ΕΠιτύχουν την εισδοχή 

στο πανεπιοττ'ιμιο -και εΙναι γνωστό πως για να επιτύχει κάποιος την εισδοχή στο 

πανεπιστήμιο απαιτούνται μίνιμουμ γνώσΗς. γιατΙ είναι πολύ ψηλοί οι βαθμοί που 
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απαιτούνται και εξαι.ρετιχά δύσκολο να επιτύχει κανένας στις εξετάσεις. Κατά 

τεχμήριο οι ε..oτιτuyχάνoντες να εισαχθούν στο πανεπιστήμιο έχουν και το τεκμήριο 

ή τοιιλάχιστον το προκαταρκτικό τεκμήριο ότι θα ΠΡOXωρησouν και επιμελώς στις 
περαιtέρω σπουδές το\lς. 

Υπάρχει ακόμα πρόνοια στους κανoνισμoUς, κUριoι συνάδελφοι, δια της 

οποιο.ς με αυτή την ε,ί.ι.δότηση του κράτους που θα ονομάζεται δtδακτρα από τους 

φοιτητές, αλλά στην 000(0 θα εΙναι επιδότηση του κράτους προς το Πανεπιστήμιο, 

θα δημιουργηθεί ταμεΙΟ το ΟΠΟ(Ο θα επιτρέπει στο πανεπιστήμιο. πέραν από τις 
κρατικές. πιθανόν άλλες υποτροφ(ες, έτσι που, όπως τι Επιτροπή εισηγεΙται. θα 

πρέπει να δημιουΡΥηθεΙ κρατικό ίδρυμα υποτροφιών (πο ΠOvtΠιστήμιo. για να 

καταβόλλει και εσωτερικές υποτροφιες. Υπάρχει ρητή πρόνοια στους κανονισμούς. 

Επομένως με κανένα τρόπο δεν πλτjΠEΤOΙ η δωρεάν παι.δεΙα. ΕΙνοι εξάλλου 

κανόνας, και Υνωρι.ζουν όλοι οι συνάδελφo~, πως και στο εξωτερικό και οσόχις 
δίνονται \!ποτροφΙες, αν ο φοιτητής δεν έχει την Επ(δοση πο\! αναμένουν !XεΙνo~ πο\! 

παραχωρούν τις \!ποτροφΙες, αυτές αποκόπτονται. Εδώ δε δίδεται καν \!ποτροφία 

Oute καν απαιτείται υψηλός βαθμός. Εκείνο το οποίο απαιτείται από όσους θα 
φοιτούν ·και αυτό αν μ11 τι άλλο απαιτεί και 11 δικαιοσνντι προς όσους παραμένο"" 
εκτός πανεπιστ11μίου· είναι να καtαβάλουν, αν aπoτύχo"" να έχουν την ελόχιστ11 

βαθμολογία όχι στο πρώτο εξάμηνο, στο δεύtερo ή το τρίτο που θα τους δίδεται 11 
ευχαιρία, να καtαβάλουν δίδακτρα yLO εκείνο το εξάμηνο. Αν επιWχoυν εν τω 

μεταξύ στη δεύτεΡ11 και τρίτη δoκιμασiα και πάλι δεν καταβάλλουν δίδακτρα. Πο'ύ 

βρίσκεται η επιβάρυνση οποιουδήποτε με δίδακτρα κατ' αυτό τσν τρόπο; Εκείνο το 

οποίο τουναντίσν EΠιτvyχάVΕΤαι είναι 11 προστασία της αυτονομίας του πανεπιστη· 
μίου, η δυνατότητα '(ης δημιοuoγwς ταμείου, ώστε να μπορεί να tπεχταθeί στην 

έρευνα, να επεκταθεί στην παραχώΡ110Tl επιπλtoν υποτροφιών στους άριστους. ώστε 

να καλύπτουν τα έξοδά τους, γι.ατΙ άκουσα κάποια σχόλια ότι πιθανόν, και όντως 

έτσι είναι. να προχαλο'ίινται αδικίες σε κά.ι-cοιους φοιτητές οι οπο(οι θα προέρχονται 

από άλλες πόλεις. Κατ' αυτό τον τρόπο θα δίνεται 11 δυνατότητα και στο παVEΠΙ· 
στήμιο να διδει επιπρόσθετα κίνητρα στους άριστους ή στους άπορους, αν θέλετε. 

Και συνεπώς τα όσα λέχθ1]καν δεν ανταποκρίνονται στ11ν αρχή της δωρεάν πα~ε(.ας. 

θα ήταν πρόστιμο αν απαιτείτο αριστείο. θα ήταν πρόστιμο αν κατέβαλλαν έστω 

και με την πρώτη αποτυχία τα δίδακτρα. Εδώ εξαντλο'ίινται, με βάση τους κανονι· 

σμούς του πανεπιοτημΙΟυ. όλα τα περιθώρια εξεταστικών περιόδων. Και αν 

ωtOt1JxeL κάποιος φοΙΤ11τής σε όλα είναι και θέμα εσωτερικών κανονισμών του πανε· 

πιστημίου και όπως ξέρουν οι έντιμοι κ. συνάδελφοι της Επιτροπής Παιδε(.ας 

πιθανόν αυτός να διαγράφεται. Εκείνο είναι το πρόστιμο. Δεν είναι η καταβολή των 

ίΙΟΟΟ η ortow θα γίνει. αν και εφόσον a...-cοτ'ύχει. Η σοβαρότεΡ11 ποινή, που δεν είναι 
πια θέμα δι.δάχτρων ή όχι, αλλά είναι θέμα εκπαιδευτικής πολιτικής και XLyήtQroV 

για την ΟΠΟ(.α το πανεπιστήμιο έχει κανονισμό, για να δίνεται 11 εuχαιρΙα σε άλλους 
φοιτητές να πάρουν αυτό που προσφέρη η πoλιτεi.α, τη μόρφωση, είναι η διαγραφή 

τouς από το πανεπιστήμιο. Και αυτό δεν το έθιξε κανένας, γιατί όλοι το δεχόμαστε 

ότι είναι αρχή σε όλα τα πανε,1ιστημια του κόσμου ότι διδεται 11 ευχέρεια στους 
φοιτητές να εξεταστο\ιν σε μια, δυο, τρεις ή τέσσερις φορές πόσες, και αν απoriιχoυν 
έχει το δικαtωμα η Σύγκλητος να τους διαγράφει. Ή σ' εκείνες μόνο τις ΠΕρι...-ττώσ"εις 

που επιβάλλεται itδ11 11 ποινή της διαγραφής θα καλείται ο φοιτητής να καταβάλει το 
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ήμισυ των δι.δόκτρων. yLO.tL μιλούμε για ένα εξάμηνο. Αν επιτύχει να περάσει στο 
δεύτερο εξάμηνο. δεν έΧΗ υποχρέωση να καταβάλλει τα δίδακτρα. Λόβετε υπόψη ότι 
προχωρούμε σε τροποποιήσεις των κανονισμών με τις οποίες ... 

(ακούονται ομιλιες στην αίθουσα) 

Κύριοι συνάδελφοι, αν έχετε την καλοσύνη. Κύριοι δημοσιογράφοι, παρα
καλώ, αν δε χρειάζονται οι συζητήσεις από το\l βήματος της Βουλής να χάτσοιιμε 
κάτω στο καφενείο να -ι:ι.ς κάνοuμε να τελειώνουμε. 

ο •• 11 ιπιτροπή υποτροφιών, το κράτος θα καταβάλλει τα δίδακτρα και μόνο 
τόΤΕ ο φοιτητής θα το καταβάλλει αν και εφόσον αποτύχει στις εξετάσεις. Δηλαδή 
γίνεται μια ακόμα παραπέρα τροποποίηση διά της οποίας εξαλείφεται ακόμα και ο 
κίνδυνος κάποιος εξαιτίας οικονομικής δυσχέρειας να μην μπορεί να παρακολου
θήσει το εξάμηνο. γιατί δε θα προκαταβάλλει δίδακτρα, αφού θα τα καταβάλλει το 
κράτος. Και τ6τε μόνο θα είναι υποχρεωμένος να καταβάλει τα δLδακτρα ενός και 
μόνο εξαμήνου, αν και εφόσον, όπως εLπα. φθάσει στο στάδιο της διαγραφής του 

από το πανεπιστήμιο. Και μόνο αιπά υποδηλοuν σαφέστατα πως κανένας. μα 
κανένας που ψηφίζει σήμερα τους παρόντες κανOνισμoUς δεν αποστασιοποιείται 
από τη θεμελιώδη και βασική αρχή που υιοθετήσαμε από την πρώτη στιγμή της 

δωρεάν παροχής της παιδεl.ας και στο ανώτατο ίδρυμα του κράτους. 

Ευχαριστώ, xuQLE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Εφόσον πρόκειται περί κανονισμών. θα τεθoUΝ σε ψηφoφoρl.α αφοί! πρώτα 
tEeouv σε ψηφoφoρl.α οι τροποποιητικές εισηyiισεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Κανονισμός 2 των πιο πάνω Κανονισμών τροποποιείται ως ακολούθως: 

(α) Το κείμενο της παραγράφου (2) διαγράφε-ι:αι και επαναδιαμορφώνεται 
ως ακολούθως: 

Ν. ΑΝΑΣ1'ΑΣIΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, υπάρχει ένα λάθος γραφικό. Το κείμενο της υποπαρα
γράφου (2) του άρθρου 2 θα πρέπει να σημειωθεί. γιατΙ μιλούμε για -ι:ο άρθρο 2, 
παράγραφος (β) και με-ι:ά θα πάει το άρθρο 2. παράγραφος (γ). τροποποιεl.-ι:αι 
δηλαδή η παράγραφος (β) και (γ) του άρθρου 2 και επαναδιατυπώνονται ως οι ειση
γήσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

"(2) Τα δίδακτρα για κάθε φοιτητή για το πρώτο εξάμηνο σπουδών μετά 

την εγγραφή -ι:ου και για κάθε επόμενο εξάμηνο που ο φοι-ι:ητής 

συμπληρώνει τον ελάχιστο απαι-ι:ούμενο αριθμό διδακηκών 
μονάδων καταβάλλονται από την Επιτροπή Υποτροφιών στο 
Πανεπιστήμιο.". 

(β) ΤΟ κείμενο της παραγράφου (3) διαγράφεται και επαναδιαμορφώνε-ι:αι 
ως ακολούθως: 

"(3) Για εγγραφή σε κάθε ένα από τα επόμενα εξάμηνα σπουδών κάθε 

φοιτητής που δε συμ.1τληρώνει τον ελάχιστο αριθμό διδακτικών 

μονόδων για το εξάμηνο καταβάλλει στο Πανt.1tιστήμιO τα δίδακτρα 

για το εξάμηνο αιπό .... 



3545 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφ(ζouν υπέρ της εγκρίσεως της τροπολογΙΟς αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφΙΙ;ouν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τροπολογία εγκρΙνεται. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εγκρίσεως των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφl.ζoυν evavt[ov; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί eyκQLVOvtaL. 

Και προχωρούμε στο 110 θέμα ~Oι περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροπο
ποιητικοι) ΚανονισμοΙ". Η Έκθεση είναι ομόφωνη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να αναγνωσθει. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Οι ΠΕΡΙ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ 
ΠΑθΟΝΤΩΝ (τρΟΠΟΠΟIΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα~ντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

ΚαΙτη Κληρίδου 

Γι.αννάκης ΑΥα..-τ(ου 

Παύλας ΠαπαΥεωργΙΟυ 
Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η ΚοινοβουλευtLκή Ε.ι-τιτροπή Νομικών μελέτησε τους υπό αναφ0ρ6: Κανονι
σμoUς σε συνεδρια της που πραγματοποιήθηκε στις 9 lουλΙΟυ 1992. Στη συνεδQίαση 
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αuτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τ~ς πρόνοιες των Κανονισμών εκπρόσωποι tO\l 
Υπουργείο" Δικαιοσύνης. Κλήθηκαν επ(σης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι της ΠαΥχυπριας OQYόνωσης Αποκαταστάσεως Παθόvtων. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδtδovtαι με βάση το άρθρο 18 της 
περ.Ι Α ναXOUφΙσεως Παθόντων νομοθεσΙας, αναθεωρούνται οι μηνι.aιες σuvι:όξεις 

των εξαρτωμένων πεσόντων ή εξαφανισθέντων και των αναmiρων και εξαρτωμtνων 

τους, καθώς και τι πρόσθετη ειδική μηνιαια σίινταξη που παραχωρείται σε oρισμtνες 
περι.πτώσεις στη σύζυγο πεσόvtα ή εξαφανισθέντα. 

Ειδικότερα με το\lς Κανονισμο'ύς αυτούς: 

(ο') AιIξάνOVΤαι από την Ιη ιανουαρ{ου 1991 οι μTlvι.aΙες ΣUΝΤδξεις των 

εξαρτωμένων πεσόντων ή εξαφανισθέντων και των αναπ";ρων και 

εξαρτωμένων τους. Οι συντάξεις αυτές, οι οπο(ες Οα αναθεωρούνται 

σταδιακά από την Ιη Ιανουαρ{ου 1991 μέχρι και την 111 IανouαρΙOυ 1994, 
θα αναπροσαρμόζονται από την τελευταΙα πιο πάνω rιμερoμrινΙα με βάσrι 

τις τιμαριθμικές αναπροσαρμογές των συντάξεων του Ταμείου 
Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 

(β') Αυξάνεται από την 11'1 ιανουαρίου 1993 από ί60 σε ί90 η ειδική μηνιαLα 

σiινταξη για τη σύζυγο πεσόντα ή εξαφανισθέντα στις περιπτώσεις που 

αUΤΉ δε λαμβάνει οποιαδήποτε άλλη σiινταξη ή mιδομα από το Ταμεto 
Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων. 

ΟΙ εκπρόσωποι της Παγκύπριας OργάVΩΣΗς Arcoκαταστάσεως Παθόντων 

υποστήριξαν την ανάγκη για τρoπoπoΙησrι των υπό εξέτασrι Κανονισμών, έτσι που η 

προβλεπόμεVTΙ σε αυτούς διάταξη για την τιμαριθμιχή ανα.-cροσαρμοΥή των σvντά

ξεων να επεκταθεΙ και να καλiιψει και το χορήγημα βαριάς ανα.-ιηρΙας που καθορι. 

ζεται στον ΠΙνακα r των Κανονισμών. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ύστερα από τη μελέτη του όλου 

θέματος και συνεκτιμώντας τις θέσεις που εκφράστηκαν ενώπιόν της, συμφωνεΙ με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό σutl1τησrι Κανονισμών. Ο Πρόεδρος της 

ΕΠΙΤΡΟΠl1ς και τα Μέλη της-βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνό:μεις, αφού έλαβαν ιδιαίτερα υπόψη ότι το πιο πάνω αίτημα της 

Παγκύπριας Oργό:νωσrις Αποκαταστάσεως Παθόντων αφορά tναν πολύ μικρό 

αριθμό αναπήρων με σοβο.ρτΊ αναπηρια προς τους οπο(ους το κράτος πρέπει να 

παράσχει κάθε δυνατή βοήθεια και υποστήριξη, θεωρο"" tO\l10 δικαιολογημένο , 
γι' αυτό και αποφάσισαν να το υιοθετήσουν επιφέΡOνtας στους Κανονισμούς τις 

ανάλογες τροπολογΙες. Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συνα

γερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι για το τελευταίο αυτό θέμα 

θα εκφράσουν τις θέσεις τους κατά τη συζήτηση των Κανονισμών ενώπιον του 
Σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Επιτροπή εισrιγεΙται στη Βουλ'ή την 

έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέμaτoς αρχτiς; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Eμεtς δεν είμαστε εναντίον της χορήγησης αυξήσεων στα επιδόματα, Είμαστε 
εναντίον της εισήγησης για χορήγηση και του τιμαριθμικού επιδόματος σε αυτά τα 

αυξημένα επιδόματα. Αν η κιJβΈQνηση θέλει να αυξήσει τα επιδόματα, ας τα αυξήσει, 
όπως τα αυξάνει περιοδικά. Δε νομίζω όη είναι σωστό για τη Βουλή να εισάξει ένα 
νέο θεσμό προσθήκης τιμαριθμ~κoύ επιδόματος πάνω σε αυτά τα επιδόματα. 

Πέρα όμως από τις θέσεις αρχής. εμείς υποστηρίζουμε την αύξηση των επι.δο· 

μάτων και σε UψηλότεΡO ακόμα βαθμό, αν θέλει η κυβέρνηση. Διαφωνούμε όμως για 

λόγοιις αρχής με την προσθήκη αυτής της νέας μορφής συνεχούς αυξήσεως των 
επι.δομάτων. 

Πέρα από το θέμα αρχής ποιι έχω πρoαναφtρει, είμαστε εναντίον των Κανονι

σμών και της τροποποίησης που επιχειρείται, διότ~ είναι και αντισυνταγματικό. Το 
Σύνταγμα σαφώς αναφέρει ότι η Βουλή δεν μπορεί να εγκρίνει ΟΙΣοιοδήποτε 
νόμο ή κανονισμό που αυξάνtι τα έξοδα του κρατικού προ\Jπολογισμού. Και 

νομίζω ότι δεν μ ... 'τορεί αυτή η Βοιιλή να ψηφίσει την αύξηση με τιμαριθμικό επ(δομα 
πάνω στα επιδόματα. 

Αν αυτό αμφισβητείται, έχω εδώ στα χέρια μου την τόσο γνωστή συνταγματική 

πρόνοια και τόσο σαφτi ειδικά σ' αυτή την περίπτωση. Αν το Σώμα προχωρήσει στην 

ψήφιση ενός αντισυνταγματικού μέτρου, τότε κινδυνεύει είτε με αναπομπή είτε με 
αναφορά στο δικαστήριο με αποτέλεσμα αυτά τα αυξημένα επιδόματα να μην 

πληρωθούν. Γι' αιιτό η δική μου εισήγηση είναι επί τοιι σημείοιι αυτού να αναβληθεί 

το θέμα αυτό ως την επόμενη εβδομάδα. Διαφορετικά οπωσδήποτε θα υπάρξει 

ή αναπομπή ή αναφορά στο δικαστήριο για αντισυνταγματικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥαΝ, 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αναφορικά με το σκέλος εκείνο της εισήγησης του κ. Παπαδό

πουλου ότι ιιπάρχει ενδεχόμενο αντισυνταγματικότητας, είναι γεγονός ότι είναι 
ένας προβληματισμός. Δεν έχω ξεκαθαρίσει πραγματικά, αν είναι κατευθείαν επιβά

ρυνση τοιι προ"πολογισμού. 

Αναφορικά όμως με το άλλο επιχείρημα, ότι δεν πρέ.ι-ιει να είναι αυτόματη η 

τιμαριθμική διαφοροποίηση, έχω να ιιποδειξω ότι εδώ έχουμε χιλιάδες κρατικο'ύς 
υπαλλήλους που παίρνουν μισθούς των Ω.αχ:ι και των ί3.ΟΟΟ ακόμη ο καθένας και 
είναι αυτόματη η αύξηση τοιι τιμαριθμικού αυτού επιδόματος. Εδώ έχουμε να 

κάνουμε με 60 περίποιι ανθρώπους, οικογένειες, χήρες αν θέλετε πεσόντων, και δε 
νομίζω ότι είναι τόσο μεγάλο το πρόβλημα που θα δημιουργηθεί, αν θα υποστηρί
ξουμε αυτή την τροποποίηση. Γι' αυτό και η δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα θα 

uπoστηριξει την τροποποίηση που έχει εισηγηθεί το ΑΚΕΛ-Αριστερό..Νέες Δυνά

μεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

, ΕΙχε ζητήσει το λόγο ο κ. Παπαγεωργίου και κατόπιν η κα. ΚαΙτη Κληρίδου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ: 

Κίιριε Πρόεδρε. αναφορικά με το σιινταγματικό θtμα, εΙναι αλήθεια ότι αιιτό 
ηγέρθη στην Επιτροπή -δεν αναφέρεται εδώ- και πιθανό να υπάρχει πρόβλημα. Έχω 
την εντύπωση ότι χρειάζε1:αι περαιτέρω μελέτη του θέματος. Διότι, αν πράγματι 

επιβαρύνεται ο προ"πολογισμός με πρόταση νόμου από την Επιτροπή ή από τη 
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Βουλή, σημαίνει όη υπάρχει σοβαρό νομικό θέμα και πιθανό ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας να αναπέμψει το νόμο. Όμως όσον αφορά τη χορήγηση επιδομάτων και την 

ΤLμαριθμικτ1 αναπροσαρμογή των επιδομάτων, εμείς είμαστε υπέρ αυττ1ς της χορή
γησης. Είναι, αν θέλετε, ένας μικρός αριθμός αυτών 1ων παθόντων και εξαφανισθέ
ηων γονέων οικογενειών -περίπου 56 ά10μα- και ενώ σε άλλες κατηγορίες ωφελου

μένων από αυξήσεις χορηγείται το ημαριθμικό επίδομα και γίνεται τιμαριθμική 

αναπροσαρμογή, σ' αυτή την πιο δuστυχτ1 τάξη των οικογενειών των εξαφανισθένων 

και αγνοουμένων δε χορηγείται η τιμαριθμική αναπροσαρμογή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κα. Καίτη Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. από τη θέση μου. διότι θα είμαι σύντομη. Εγώ προσωπικά δεν 
υποστηρίζω την εισήγηση για τροποποίηση που έχει κάνει 10 ΑΚΕΛ. όχι επειδή δε 
θα ήθελα αυτά τα ά10μα να παίρνουν τιμαριθμική προσαύξηση πάνω στα ΕΠιδόματά 

τους , αλλά επειδή είναι πάγια θέση της κυβέρνησης τα επιδόματα να μην επιδέχο
νται 1ιμαριθμική αύξηση. επομένως, αν το κάνουμε σε αυτή την περίπτωση για τους 

ανάπηρους παθόντες , ανοίγουμε τις πόρτες για όλες τις άλλες τάξεις των ανθρώπων 

που παίρνουν επιδόματα, αλλά δεν παίρνουν τιμαριθμική αύξηση. 

επομένως η εισήγηση η δική μου θα ήταν όπως ζητήσουμε από την κυβέρνηση 

να μελετήσει το ενδεχόμενο, όλες οι τάξεις των ανθρώπων που παίρνουν επιδόματα, 

αυτά τα επιδόματα να επιδέχονται τιμαριθμική αύξηση. 

Αλλά για να αποφασιστεί κάτι τέτοιο, πρέπει να δούμε ποιο θα είναι το βάρος 
για τον προυπολογισμό κτλ. Δεν είναι κάτι το οποίο μπορούμε να αποφασίσουμε εν 

πάση περιπτώσει εμείς σήμερα, διότι δεν έχουμε την αρμοδιότητα. rL' αυτό πιστεύω 
ότι θα είναι λάθος να προχωρήσουμε στην έγκριση της εισήγησης του ΑΚΕΛ, χωρίς 

να δούμε ποιες θα είναι οι επιπτώσεις για τις άλλες τάξεις των ανθρώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦIΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κ"ριε Πρόεδρε, νομίζω όη ως Βουλή των Αντιπροσώπων. λαμβάνοντας 
υπόψη και τις ανησυχίες οι οποίες έχουν εκφραστεί, θα πρέπει να ε.ίτικεντρώσουμε 
την προσοχή μας στο συγκεκριμένο θέμα που έχοuμε μπροστά μας που, όπως 

λέχθηκε και από άλλο συνάδελφο προηγοuμένως, αφορά μόνο 56 οικογένειες. Είναι 
μια τραγική περίπτωση και πολύ σωστά λέχθηκε ότι αυτόματα ο κάθε εργαζόμενος 
και ιδιαίτερα οι ψηλά αμοι.βόμενοι παίρνουν τιμαριθμική αναπροσαρμογή χωρίς να 

υπάρχει κανένα πρόβλημα. Για αυτές τις 56 δυστυχισμένες οικογένειες που παιρ
νouν ένα μικρό επίδομα, θα πρέπει να uπάρχει η δuνατότητα σ' αυτό το μικρό 
επίδομα να προστεθεΙ η τιμαριθμική αναπροσαρμογή. Αυτό δε θα τους λύσει τα 

προβλήματά τους. αλλά δίνει ένα πολιτικό μήνυμα αυτή η Βουλή για τον ανθρω
πισμό της και για την ετοιμότητά της να βοηθήσει αυτόν τον κόσμο που δuσπραγεί 
και δUΣΤυχεΙ Και, αν υπάρξει οποιοδή..-τοτε πρόβλημα. να το αντιμετωπίσει δεόντως 
η Βουλή στην πορε(α του. 

Γι' αυτό εισηγούμαστε. κύριε Πρόεδρε, να ψηφιστούν οι Κανονισμοί με τη 

bLaφoρoJtotftOTI η οποία έχει ytVEL. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοχοπ(της . 

Ν. nmOKQnITHI: 

Μόνο για μισό λεπτό. κύΡΙΕ Πρόεδρε, για χάριν πρακτικών. Ι' αυτό το Σώμα 

υπάρχουν καλοΙ νομικοί και συνταγματολόγοι και υπάρχουν και συνδικαλιστές και 

δεν μπορώ να ακούω ότι υπάρχουν δημόσιοι \ιπάλληλοι οι οποίοι αμείβονται με 

(2.000 Ίi με !3.000 το μήνα. γιατί αυτό το πράγμα είναι λάθος. Σίγουρα υπάρχουν οι 
ψηλά αμειβόμενοι -οε καμιά περίπτωση όμως αυτού του ύψους- αλλ' αυτοί είναι 

ελάχιστοι. 

Όσον αφορά τις υπόλοιπες θέσεις, αυτές έχουν εκφραστεί από τον Κοινοβου

λευτικό μας Εκπρόσωπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυσταθΙον. 

ΕΥ, ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Βεβαίως, τι πρόταση της τροποποίησης υποβλήθηκε τόσο από την ΕΔΕΚ όσο 

και από το ΑΚΕΛ, για να είμαστε και δίκαιοι. Όχι διότι ζητούμε να δρέψουμε 

δάφνες α.ίτό την τάξη των 50 βαρέως αναπήρων. Ε(ναι 50 βαρέως ανάπηροι και 
60 χήρες. Μπορεί να μrιν παίρνουν οι άνθρωποι αυτοί f:3.000 το μήνα ο καθένας, 
αλλό όλοι μαζί f3.000 το μήνα ε'ναι ζήτrιμα αν παίρνουν. Διόη παίρνουν σύνταξrι 
Ε60 το μήνα και τους δίνει κάη το κρότος, για να συμπληρώσουν αυτό το ποσό. Και 

λέει ότι οι του Πίνακα Α θα παίρνουν τιμαριθμική αύξrιστι, οι του Πίνακα Β θα 
παίρνουν τιμαριθμική αύξηστι και εκείνοι του Πίνακα r δε θα παΙρνουν τιμαριθμική 
αύξηστι. Και συνταγματική αρχή είναι και η αρχή της ισότητας μεταξύ των άλλων. 

Επειδή δηλαδή αυτοί δεν μ.'OQOύν ίσως να διεκδικήσουν -τα δικαιώματά τους . διότι 

είναι βαρέως ανάπrιρoι, και μερικοί από αυτούς δεν μπορούν ούτε να μιλήσουν, 
πρέπει να τους πούμε ότι δε δικαιoύvrαι; Λέμε εμείς πως δικαιoύvrαι με βόστι την 

αρχή τrις ισότητας. 

ΤΟ άλλο. κύριε Πρόεδρε, είναι ότι εδώ το κράτος -και καλά κάνει- για να 
συμπληρώσει μια πενιχρή σύνταξη πείνας δίδει κάτι. Ε! είναι εισόδημα και αυτό. 

Είναι συμπλήρωση της συντάξεως και ορθό και δίκαιο είναι η συμπλήρωστι της 

συντάξεως να παl.ρνει την -τιμαριθμική ανα...ροσαρμογή από την ]1'1 Ι ανουαρίου, λέει, 

του ]993 και πέρα και για τους ανθρώπους αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. θέλω να πω πρώτα δυο λόγια σε απάντηστι και μετά θα κάνω 
δεύτερη εισiιγηση. αν η πρώτη δεν εγκριθει. 

Εγώ δε δέχομαι ότι αυτό που συζητούμε ~ιi)ρα είναι το δικαιο. αν δηλαδή θα 
πάρουν οι 56 οικογένειες ή όχι τιμαριθμικό. Εδώ μιλούμε για δημιουργία ενός προη
γούμενου. όπου ε...ιδόματα, τα πάστις φύσεως επιδόματα. είναι ενδεχόμενο με 
απόφσ.στι της Βουλής -καλη ώρα σαν αυτή- να αυξάνονται με τιμαQιθμικό επίδομα. 

και υπάρχει πλειάδα Ε.ι-τι.δομάτων που δίνει η κυβέρνηση, και είναι . όπως ε!.πε η 

συνόδελφος κ. Κληρίδου. ακαθόριστο το ποσό με το οποίο. αν αυτό το προηγούμενο 
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υιοθετηθεί, θα επι.βαρύνετοι ο προlJπολΟΥιομός του κρQΊoυς. Άλλο πράγμα εΙνα~ το 
τιμαριθμικό επίδομα για δημόσιους υπαλλήλους, δι.ότι tκεΙ εΙναι ο μισθός τους, 

εΙναι σύμβαση "εργοδοτούμαι σ' αυτή τη θέση με αυτό το μισθό με το τιμαριθμικό 

επίδομα". Και όποιος νομίζει ότι είναι πολλά που παΙΡνουν οι δημόσιοι υπάλλTl).ΟL 

χοτοφεύγει στην κυβέρνηση. Εξ ου και οι πιέσεις προς όλους μας καθημερινά να 
βρouν δουλειά στην κυβέρνηση. 'Εχει και στον ιδιωτικό τομέα. βέβαι.α, που παίρνουν 

πολλά. Για να μη δΙνετοι τι Εντύπωση ότι τι Βουλή εν γνώσει ττις -γιατί λέχθηκε από 

συνάδελφους και δεν είναι δουλειά δική μου να αναφι!ρω τη λογική τους· είναι 

πιθανό να δημιουργεί πρόβλημα. Το αναγνωρίζο"με. ΤΟ εξέθεσα στην EπLtΡOJtTi, ότι 
είναι δυνατό να uπάρξιι συνταγματικό πρόβλημα και όμως προχωρούμε να το ψηφΙ

σουμε. θέλω να παρακαλέσω τους σννάδελφους να αναλογιστούν μτι ΤUΧόν αυη; 

μόνη η δήλωστι και αυτός ο συνδυασμός παρερμηνευτεί από κακόβουλο\!ς όη Υνωρί· 
ζοντες ότι πιθανό να ακυρωθεί η απόψαστι λ6Υω αντισuvταγμαηκότητας το ΨτιφΙ· 
ζουν για άγρα εντυπώσεων. Δε λέω εγώ ότι έτσι γίνεται. Λέω, μήπως κακόβουλοι 
σας κατηγορήσουν ότι είναι αυτό πο\! επιτρέψατε να γίνει ως Πρόεδρος της Βο\!λής. 

Και επειδή δε θέλο\!μl! εμι[ς να \!πολει.πόμαστε του ενδιαφέροντος για αυτές τις 

τάξεις των S6 ·εΥώ λέω και 2 να ήταν· καλόν είναι, αν θέλουμε πράγματι να κατοχυ· 
ρώσο\!με τα ouμφέροντά τους, να διαβι.βαστεί στην κUΒΈρνηστι τι εκπεφρασμένη 

θέληστι της βουλής για αύξηστι αυτού το\! χορηγήματος, με την παράχληστι από 
σήμερα μέχρι την ε.ίτόμtνη Πέμπτη να φέρει την τροποπο(ηστι η κUΒΈρνηστι. Για να 

είναι πραγματικά ο\lOιαστική και αδιάβλητη η βοήθει.ο. πο\! θέλουμε όλοι να 

δώσουμε σ' αυτούς τους ανθρώπους. Αν αutή η εισήγησή μο\!, κύριε Πρόεδρε. δε 

γίνει δεκτη. τότε θέλω στο στάδιο της εξέταστις των Κανονισμών για έΥκΡΙστι να 
εξεταστεί πρώτα δική μο\! τροποποίηστι για διπλασιασμό των επιδομάτων. Όσα 
ποσά γράφει ο Πίνακας r. η πρότασή μας είναι να διπλασιαστούν. Αν είναι αντιou
νταΥματιΚ'ή η πρόταση για τιμαριθμικό επίδομα. εξ ίσου αντισυνταγματική θα είναι 

και ααιή και μΙ! την (.δια λογική η Βουλή «ς αποφασίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΙΌΦΙΑΣ: 

Είναι με μεγάλη λύπη, κύριε Πρόεδρε, που ακούω τέτοιες προτάσεις από 

δόκιμο Μέλος της Βο\!λής των Αντιπροσώπων. Φοβερά μεγάλη λύπη, γιατί τις 

θεωρώ, έξω από τα δόντια μιλώντας, σαν ένα εκβιασμό προς το Σώμα. Και 
λ\!πούμαι πραγματικά. 

Μένω σταθερός στη θέση μο\!. θα δεχόμουν την άποψη το" κ. Παπαδόπο\!λο\! 

μόνο με την \!πόσχεση όλων μας ότι. αν η κ'Uβέρνηστι την ερχόμενη εβδομάδα δε 

φέρει τέτοιο πράγμα, να έρθο\!με Εμείς οι ίδιοι να το κάνουμε με το\!ς κινδύνους πο\! 

σuνεπάγεται αuτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Όσο εκβιαστική μπορεί να θεωρηθεί η δική μου πρόταστι, εγώ με ευγένεια και 

όχι οργή ανταποδίδω τον ίδιο χαρακτηρισμό στην πρόταστι πο\! \!ποβάλλεται για 
παροχή τιμαριθμικού επιδόματος. Ο εκβιασμός δεν είναι ο τρόπος πο\! γίνεται η 

αύξηση, αλλά εμείς θέλουμε αύξηστι και εσείς είσαστε εναντίσν. Ενώ εκ προοιμΙΟυ 
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λέω ότι δεν είμαστε εναντ(ον της αύ.ξησης. Η εισήγησή μου προς το συνάδελφο είναι 

πως δεν μπορούμε βεβα(.ως, να πάρουμε τέτοια απόφαση. Είναι χει.ρότερη από αυτή 
που ε(.παν συνάδελφοι, ότι πιθανό να έχουμε πρόβλημα. Εν γνώσει των κινδύνων να 
το κ6:νουμε μετ6: μιαν εβδομάδα; Όχι, άλλό: εγώ αντιεΙσηΥούμαι, αυτ~ η απόφαση 
ίχφρασης, θιλησης και επιμονής, αν θέλετε. να διαβιβαστεί στην κυβέρνηση από όλα 
τα Μέλη της Boυλ~ς. έτσι ώστε μέχρι την ε..-τόμενη Πέμπτη να φέρει την τροπο
ποίηση. Δεν μ..-τορούμε όμως ... Άλλο ζ~τημα τι θα κάνουμε την επόμενη Πέμπτη. 
Αλλά δε νoμι.l;ω ότι είναι σοβαρά πράγματα να λέμε ότι είτε είναι αγησννταγματικό 
είτε δεν είναι, εμείς θα το περάσουμε. Όχι, αυτός θα ήταν εκβιασμός πράγματι προς 
την κυβέρνηση . Γι' αυτό εισηγούμαι -και δε βλέπω γιατί όλη αυτή η ένταση για ένα 

πράγμα για το οποίο νομίζω μπορεί να εξευρεθεί λύση- να θεωρήσετε ότι η συζήτηση 
επί του θέματος τώρα λήγει και να δεχτούν όλοι οι συνάδελφοι να διαβιβάσουμε την 

ομόφωνη επιμονή και επιθυμία αυτού του Σώματος στην κυβέρνηση. ώστε μέχρι την 

επόμενη Πέμπτη είτε στο στάδι.ο της Επιτροπής εΙτε 6:λλως πως να αυξήσει τα επιδό
μαtα. Ή να εισάξει το θεομό του τιμαριθμικού επιδόματος, αν θέλει. Πού είναι ο 

παραλογισμός: 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Κασουλίδης. 

r. ΚΑΣον ΛΙΔΗΣ: 
Κύριε Πρόεδρε. εγώ αρχικά όταν άκουσα την επιχειρηματολογία, είχα πρόθεση 

να ψηφίσω ιιπέρ της προτεινόμενης τροπολογίας, διότι βρίσκω την ουσία τοιι 
θέματος δ(καιη και σωστή. Δεν είμαι νομικός για να προσφέρω τα φώτα μου σ' αuτό 

το Σώμα ως νομικός ούτε είμαι συνδικαλιστής, για να προσφέρω αιιτού του είδους 

τα φώτα. Πιστεύω όμως ότι εκείνο το οποίο αυτό το Σώμα πρέπει να πεΡΙψQOυρήσει 

ιδιαίτερα Είναι το θέμα της ψήφισης νόμων. οι οποίοι θα πρέπει να βρίσκονται μtσα 
στα πλαίσια ΤΟ\l Σνντάγματος και να αποφεύγει όσο το δυνατό απoφάσε~ οι οποιες 
πιθανό να απορρίπτονται από το Ανώτατο Δικαστήριο. 

Μέσα σ' αυτό το πνε\ιμα. νομίζω όΗ θα πρέπει να συμφωνήσουμε με τον 
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΔΗ ΚΟ, ότι σήμερα το Σώμα θα πρέπει να απευ

θύνει ομόφωνη έκκληση προς την κυβέρνηση να μας φέρει δική της πρόταση επί του 

πραιι.ειμένου. Αν η κ\Jβέρτηση δε συμφωνήσει με αυτό. το δεύτερο που μπορούμε να 

εξπάσουμε μέσα σ' αυτή την εβδομάδα που έρχεται -ίσως ερωτώντας το Γενικό 
ΕLOαγγελέα- είναι to θέμα της συνταγματικότητας _ης απόφασής μας και την 
επόμετη Πέμπτη να επανέλθουμε , για να πάρουμε οριστική απόφαση. 

Και τελειώνοντας, για να μη μείνει το κλίμα τεtαμένο, επιτρέψnέ μου, κύριε 

Πρόεδρε. να πω όη είναι ευπρόσδεκτες οι γνώμες των εγκρίτων συναδέλφων 
νομικών και οι γνώμες των εγκρίτων συναδέλφων συνδικαλιστών κα~ εκφράζω _ην 

ευχή αυtό to Σώμα και ιδιαίtερα τα Μέλη που το απαρtίζΟυν να μη χρειαστούν _ην 
ανάγκη των επιστημονικών υπηρεσιών των ιατρών Μελών "ου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ειδικά. όταν είνα~ γεροντολόγοι. 

(Γέλια) 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

ELxa ΠΕΙ. κύΡΙΕ Πρόεδρε. ότι πράγματι υπάρχει τι υποψία κό.ίτο ιας αντισυνταγ

ματικότητας. Χαίρομαι για την ευαισθησία που δεΙχνει ο Χ. ΠCUΤαδόΠOυλOς. αλλά 

θέλω να του υποδειξω ότι δεν επέδει.ξε ανάλογη ευαισθησία. όταν ψήφιζε νόμους 

καταφανώς αντισυνταγματικούς, που με το πρώτο διάβασμα ήταν αντισυνταγμα

τικοί. Και δείχνουμε τώρα την ιδιαίτερη ευαισθησΙα για πιθανή αντισυνταγματικό

τητα για ένα θέμα στο οποίο ίχνη μόνο μ.ίτορεί να βρεις αντισυνταγματικότητας. για 

να μην ικανοποιήσουμε ένα δ(καιο αίτημα. επαναλαμβάνω, 60 πραγματικά διιστυχι
σμένων οικογενειών. Γι' αυτό εγώ θα υποστηρ(ξω να ψΤ1φιστεΙ a...6 σήμερα αυτή τι 
τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Κ. Ευσταθίου. 

εΥ. ΕΥΣΤΆθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εδώ δεν είναι ούτε πρόταση νόμου ούτε κάποια πρόταση που 
υποβλήθηκε από Βουλευτές υπό τη μορφιj της πρότασης που πρoβλiπει το 

Σύνταγμα. Ε(ναι Κανονιομοί που στάληκαν από το κράτος και τροποποιούνται από 

τη Βουλή. Μόνο τον τίτλο η Βουλή ~u'"togeL να διατηρήσει και να τους κάνει ό,ΤΙ 

θέλει. Αυτή είναι η μέχρι τούδε θέση όσον αφορά τη συνταγματικότητα ή μη του 

όλου θέματος. Τώρα.. αν μεταξύ των 100.000 συνταξιούχων που έχει αυτός ο τόπος 
και παίρνουν τιμαριθμικές αναπροσαρμογές. βρεθήκαμε προ του σκοπέλου των 

60 βαρέως αναπήρων που αποκλείονται α,.'"tό τον ΠΙνακα Γ, για να μην πάρουν αυτό 
το ελάχιστο μήπως και επιβαρυνθεί. το κράτος με καμιά τριανταριά λίρες το μήνα. 

πράγματικά λυπούμαι . διότι σUΖητoύμε αυτό το θέμα. Λυπούμαι ειλικρινά. Είναι 

πολιτική απόφαση και αν θέλει ο Πρόεδρός μας να το αναπέμψει, αν νομίζει, ας το 

κάνει. Και εκείνου πολιτική του απόφαση θα είναι. Διότι και ο Πρόεδρος εΙναι 

νομοθέτης. όταν προσυπογρόφει ένα νόμο, νομοθετεί και εκείνος. Ας μας πει ότι 

πρόγματι δε συγκινείται. που δεν το νομιζω να είναι έτσι, που δεν το πιστεύω να 

είναι έτσι. Τους διέφυγε απλώς. Διότι, όπως μας έλεγαν οι ανάπηροι. ήταν αίτημά 

τους το οποίο τους ει,'"tε πως θα τους το ικανοποιούσε και εί.ναι οι τεχνοκράτες eκεΙ 

που το παρtλειψαν. θυμούνται τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής τι 

λέχθηκε α,.'"tό τους παθόντες αυτούς. Νομίζω ότι είναι τόσο ασημαντο το θέμα. τόσο 

ήσσονος σημασίας, που, αν εξακολουθήσουμε να συζητούμε για αυτά τα επιδόματα 

αυτών των ανθρώπων. τους καθιστούμε τη ζωή τους ακόμα πιο πικρή και τους εξευ

τελίζουμε πραγματικά. Στο τέλος μπορεί να μας πουν, δε θέλουμε τLπoτε. Δηλαδή 

μπορεί, αν έχει εκπρόσωπό τους εδώ, μετά από τόση συζήτηση να μας πει, 'Έγκατα

λεLπoυμε και το αί.τημά μας. Θέλετε δώΟίε μας. θέλετε μη μας δώσετε". Κατάντησε 

πλέον για μας αυτό το ειδικό θέμα. πραγματικά θέμα στενοχώριας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επιθυμώ να επισύρω την προσοχή των έντιμων κ. Βουλευτών Οία ακόλουθα 

άρθρα του Σuvτάγματoς: 

ΤΟ άρθρο 80 αναφέρει: 

"1. ΤΟ δικαίωμα της υποβολής προτάσεων νόμων ανήκει εις τους βουλευτάς 
και νομοσχεδίων ει.ς τους υπουργούς. 

2. Ουδεμία πρότασις νόμου συνεπαγομένη αύξησιν των υπό του 

προυπολογισμού προβλεπομένων εξόδων δύναται να υποβληθή υπό 

βουλευτού. " 
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Στην παρούσα περΙ-ττωση δεν είναι υποβολ'ή πρότασης, αλλά είναι συζήτηση 
Κανονισμών. 

Η άλλη διάταξη είναι το άρθρο 167. παράγραφος 6: 

'Ή Βουλή των ΑντΙίοτροσώπων δύναται να ψτtφίση Τι να αρVΗΘΉ την ψήφιοιν 
oLGooiμ"'totE δαπάνης περιλαμβανομένης εις συμπληρωματιχόν προυπολογισμόν, δε 
δύναται όμως να ψηφΙση αύξησιν δαπάνης ή μεταβολήν του σχοπού, δι' ον αύτη 
ΠQOOρίζεται. ~ 

Δεν πρόκειται περί συμπληρωματικού προυπολΟΥισμού. επομένως, νομιζω 

όΗ δεν υπάρχει θέμα ανΤΙOνVΤαγματικότητας και θα ήταν λάθος αυτή τι Βουλ'ή να 
περιορίσει το δικαίωμά της. διότι οποιαδήποτε τροποποίηση νόμου είναι δυνατό να 

επιφέΡΕΙ κάποιο EJtιβάρυνση και τότε 11 Βουλή θα είναι δέσμια και δε θα μπορεί να 
προχωρήσει στο έργο της. 

Από νομικής πλευράς 11 δική μου η άποψη είναι ότι δεν 1JΠάρχει λόγος για 
αναβολή του θέματος και επομένως, εκτός αν η πληOψηφtα το απα~τήσει , κα~ αυτή 

τη στιγμή δε φαίνετα~ ότ~ η πλειοψηφία το απαιτεί, δε θα αναβάλω τη συζήτηση t01J 

θέματος και θα θέσω σε ψηφοφορΙα τους κανονισμούς. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠ ΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Έχω πρόταση για τροποποίηση, κύρι.ε Π ρόεδρε. 

Σέβομαι τη γνώμη σας ως προέδρου t01J Σώματος, άσχετα αν νομικά διαφωνώ 
με την ερμηνεtα σας. ·Ομως με την ίδια λογική και το (.δ ιο πόρισμα σας, όταν αργό· 
τερα θα συζητούμε άλλσ θέμα θα θέλω και πάλι να επικαλεστώ την (δια συμπερι.

φορά από τους συναδέλφους να σεβαστούν το πόρισμα του Προέδρου της Βουλής 

όσον αφoQά την εγκυρότητα τέτοιων θεμάτων που εξετάζουμε. 

Η εισήγησή μου είναι όλα τα κονδύλια τα ο. ... οία αναφέρονται στον Πίνακα r · 
για να μην ταλαιπωρώ τη Βουλή διαβάζοντας τα ποσά. διότι είναι αρκετές οι 

υποδιαιρέσεις· να αυξηθούν στο δΙίτλόσιο. θέλω να καθησυχάσω συναδέλφους που 
πιθανό να νομίζουν άλλα ότι η πρότασή μου έχει σκοπό και μόνο να αποκαταστήσει 
ότι και εμείς δε μεριμνούμε λιγότερο για τα δυστυχισμένα θύματα αναπηρίας που 
έχουν πικρή ζωή λόγω των συζητήσεων n01J γίνονται στη Βουλή ·και δε νομίζω ότι 
υπολείπομαι κανενός απ' εδώ για τη μέριμνα για τέτοιου είδους πρόσωπα· αλλά 

τουλάχιστον εμεΙς θα διασώσουμε το ενδεχόμενο δημιουργίας προηγούμενου με τη 

χορήγηση τιμαριθμικού επιδόματος πάνω σε επιδόματα. Το τονίζω, επιδόματα. όχι 

συντάξεις. Γ ι' αυτό νομίζω τουλάχιστο θα είναι ασφαλέστερο. όχι από νομικής 
πλευράς, αλλά από πλευράς δημόσιων οικονομικών αυτή η αύξηση να δοθεί με 

αύξηση των βασικών επιδομάτων και όχι με μορφή τιμαριθμικού επιδόματος που 
δημιουργεί επικίνδυνο προηγούμενο. 

Παρακαλώ η εισήγησή μου 11 τροποποιητική να τεθεί πρώτη σε ψηφοφορΙΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Υπάρχει τροποποιητική ε ισήγηση την οποΙΟ ακούσατε και την οποία είμαι 

υποχρεωμένος να θέσω σε ψηφΟφΟρΙΟ. 

Πόσοι ψηφίζουν υπiρ της τροποποιητικής εισήγησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

E.τtά, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφιζουν κατά της τροποποιητικής εισήγησης; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Με είκοσι επτά ψήφους κατά και επτά ψήφους υπέρ η τροποποιητική εισήγηση 
του κ. Παπαδόπουλου απορρΙΠτεται. • 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των Κανονισμών, όπως αυτοί τροποποιή
θηκαν μετά από σχετική πρόταση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και της 
ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά της έγχρισης των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας, κύριε Πρόεδρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσες αποχές υπάρχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Μι τρι.άντα ψήφους υπέρ, ένα κατά και επτά αποχές οι Κανονισμοί εγκρίνο
νται, όπως τροποποιήθηκαν μετά τη σχετική πρόταση του ΑΚ ΕΛ-Αριοτερά-Νέες 
Δuνάμεις χαι τ"ς ΕΔΕΚ. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς για να διευκρινίσω, ψηφίζω υπέρ των Κανονισμών, 
αλλά χωρ(ς την τροποποί"ση του ΑΚΕΛ, τους οποίους δε θέσατε σε ψηφΟφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Προχωρούμε στο δωδέκατο θέμα που είναι "Οι περί Νομιχής Υπηρεσίας -
θέση ΕισαΥΥελέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". Είναι ομόφων1') " 
Έχθεση. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟIΝΟΒΟΥΛεΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΏΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΝΟΜΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕ
ΣΙΑΣ - θΕΣΗ ΕΙΣΑΓΓΕΛΕΑ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

Πα~νtει;: 

Ευστάθιος Ευσταθίο\!, Πρόεδρος 

Γιαννάχης Ομήρου 

Σοφοχλής Χατζ"γιάνν"ς 
Χρίστος Πουργο\!ρίδης 
ΚαΙτη Κληριδου 

Γιαννάχης Αγαπίου 

Παύλος Πα,ί'ταγεωργίο\! 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμο'ίις 
σε σννεδρια της που πραγματοποιήθηκε στις 9 lουλ(ου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι τσυ Υπουργείου Οικονομικών. ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και εκπρόσωποι ττις ΠΑΣΎ Δ Υ. 

Με τους JtLO πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδιδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του Νόμου για τη Δημόσι.α Υπτιρεσ{.α. σκοπεΙται ο καθορισμός τοιι σχεδΙΟυ 
υπηρεσίας της θέσης Εισαγγελέα στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς των υπό 
συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγεί.ται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές eπί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θt!ματoς αρχής, ρωτώ: Υπάρχει αντίρρηση 
όπως εγκριθούν οι κανονισμοΙ σύμφωνα με την Έκθεση .ης Επιτροπής; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως. οι Κανονισμοί ομόφωνα εγκρίνονται. 

ΤΟ τελευταίο υπ' αριθμό 13 θέμα της νομοθετικής ερ-ΥασΙΟς, και είναι και 
ατυχής αuτός ο αριθμός, είναι "Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπα[... 

δευσης (EκπαιδεUΤική Αξιολόγηση. Πιστοποίηση Κλάδου Σπουδών) Κανονισμοί 
του 199'2 ~ . Είναι ομόφωνη η Έκθεση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ; 

Ε(ναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

(Η Έκθεση θεωΡτiθrιxε αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑ! ΓΙΑ ΤΟΥ! 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''Οι ΠΕΡΙ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΣΧΟΛΩΝ 
ΤΡΠΟΒΑθΜIΑΣ EKΠAIΔEYΣHΣ (ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΠIΣTO~ 

ΠΟΙΗΣΗ ΚΛΑΔΩΝ ΣΠΟΥ ΔΟΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πα~Y'fες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλα(.ρη Α ΥΥελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 
Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέvtζας 

Η ΚοινοβουλευτικΊ1 EπL'tΡOJtTi Παιδείας μελέτησε "ους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε τέσσερις συνεδρίες .ης. που πραγματοποιήΘΗΧαν στις 9, 23 και 30 Ιουνίου και 
στις 7 Ιουλίου 1992. 

Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Παιδείας, οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοι.ες των υπό ΣUΖήτηση 
Κανονισμών, και εκπρόσωποι των Συνδέσμων Ιδιοκτητών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εχπαίδευσης, του Συνδtσμoυ ΚαθηΥη1ών Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης και των Οργανώσεων ΦοΙ1ητών και Νεολαίας, οι οποΙΟι εξέφρασαν τις 
απόψεις τους γι' αυτούς. 
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Με τοιις πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 34 του περΙ 
Σχολών Tρ~τoβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου. σχοπε(ται τι εχπαιδεuτιχτ1 αξιολόγηση 
και τι πιστοποίηση των κλόδων σπουδών των σχολών ΤΡΗοβάθμιας εκπαίδευσης. 

Με τους υπό επιψήφιση Κανονισμούς θεσμοθετο"ύνται και κατοχυρώνονται 

ιδιαίτερα το δικαίωμα 'κάθε ιδιωτικού ιδρύματος τριτοβάθμιας εκπαίδευσης να 
επιδιώκει και να επιτυγχάνει το"ς σκοπούς το\l μέσα στα nlaiaLO της νομοθεσιας, 
το δικαίωμα των μελ~ν του διδακτικού προσωπικού των σχολών να ασχολούνται με 

διδακτικό και EgruV11tLx6 έργο και να δημοσιεύουν τις απόψεις τους ελεύθερα και το 

δικαίωμα των φοιτητών για μόρφωση σε σχολές επΙσημα αναγνωρισμένες τόσο σε 

mL"tEOO όσο και σε κλάδους και τίτλους σπουδών. 

Αναλυτικά, οι υπό συζήτηση Κανονισμοί προβλέπουν τους όρους και τις 

διαδικασίες για τrι ρύθμιστι θεμάτων που αναφέρovτα~ στις ιδ ιωτικές σχολές τριτο
βάθμιας εκπα(δευστις και που αφορούν; 

(Ι) τους σκοπούς και τrιν α,.-rοοτολή κάθε εκπαιδευτικού ιδρύματος, 

(2) τα εκπαιδευτικά τους προγράμματα, 

(3) το διδακτικό τους προσωπικό, 

(4) τις υπηρεσίες εκ.-εαιδευτικής στήριξης, τα κτίρια και τον εξοπλισμό τους, 

(5) την oργάνωσrι και τη διoίκrισrι. 

(6) τους οικονομικούς τους πόρους, 

(7) το διορισμό συμβουλίου για την εκπαιδευτική (lξιoλόγησrι- πιστoπo'rιστι. 

(8) τrιν υποβολή και την αποδοχή ή μrι της αίτησης για αξιολόΥηστι-
πιστoπoΙrιστι, 

(9) το διορισμό, τη σύνθεση και τις αρμοδιότητες τrις ομάδας αξιολόΥηστις, 

(Ι Ο) το χρονοδιάγραμμα διεκπεραίωσης της διαδικασίας αξιολόγησης, 

(Ι Ι) τrι διάρκεια της αξιoλόγησης-πιστoπoΙrισης και τrις επαναξιολόγησης και 

(12) τα τέλrι που θα καταβάλλει rι κάθε σχολή και που αφορούν τη δαπάνη για 

την αξιολόγηστι-πιστοποίηση, 

Κατά την εξέταση των υπό αναφορό Κανονισμών rι Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Παιδείας ζήτησε αι-τό όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να καταθέσουν γραπτώς 
τις απόψεις τους. τις οποίες υποστήριξαν και ανέλυσαν με κάθε λεπτομέρεια 

ενώπιόν της. 

Η Επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία και τις αι-τόψΕις που τέθηκαν 

ενώπιόν της και αφού διεξήλθε λεπτομερώς τους υπό σνζήΤI1ΟΤΙ Κανονισμούς, έκρινε 

σκόπιμο να ELoτιyneeL ορισμένες τροποποιήσεις, ώστε αυτοί να ανταποκρίνονται 
καλύτερα στις συνθήκες τrις κυπριακής πραγματικότητας και να καταστεΙ πιο αντι

κειμενική rι πρακτική εφαρμογή τους. 

Η Επιτροπή, με γνώμονα τις πιο πάνω ειοτιγήσεις και επικροτώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτrιστι Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. όπως έχουν τελικά διαμορφωθεΙ 

Τέλος, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας πιστεύει πως με την εφαρμογή 

των Κανονισμών αυτών αντψετωπίζεται ένα μόνο μέρος του κεφαλαίου που ονομά

ζεται ιδιωτική τριτοβάθμια εκπαίδευση, γι' αυτό και καλεί την εκτελεστική εξουσία 

να καταθέσει στrι Βουλή. χωρίς άλλη καθυστέρηση, και το νομοσχέδιο που αφορά τη 

νομοθεηκή ρίιθμιοτι της αναγνώριστις των τίτλων σπουδών της τριτοβάθμιας 

εκπαίδευσης, που αποτελεί εξίσου σημαντικό θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν oμ~λητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: Υπάρχει αντίρρηση 

όπως εγκριθούν o~ Κανονισμοί σύμφωνα με την Έκθεση της Επιτροπής; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί ομόφωνα εγκρίνονται. 

Η απογευματινή συνεδρία θα αρχίσει στις 4.30. Είναι η εισήγηση του Προέ· 
δρου της Βουλής, διότι, λέει. θα συνεδρι.όσει η επΙΤΡΟπή Επιλογής σχετικά με το 
θέμα των ... Α ν δε σας ενοχλεί αρχίζουμε και η ώρα 4.00. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Και 3.00 ακόμα καλύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Η ώρα 3.00. 

Κύριοι, παρακαλώ να μείνετε σης θέσης σας για δύο λεπτά. Στο Κεφάλαιο Δ' 

για τα θέματα 3, 4. 5, 7. 8 και 9 υπάρχουν ομόφωνες Εκθέσεις και επομένως θεωρού. 
νται αναγνωσθείσες. θα σtαλOύν στα αρμόδια Υπουργεία και επομένως αυτό τα 

Οέματα φεύγουν από την ημερήσια διάταξη. 

(Ακολουθούν οι Εκθέσεις οι οποίες θεωρήθηκαν αναγνωσθεΕσες) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑI 'Ή ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΦΡΟΥΤΩΝ ΚΑΙ 

ΛΑΧΑΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΑΓΡΟTlΚΗ OIKONOMIA" 

Πα(tόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος. Πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου 

Α υγερι νός Π απαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Kωνσtαvτl.νoυ 

Άρισtoς XρυσOσtόμOυ 

Νίκος ΠιττοχοπΙτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Ko~νoβoυλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελtτησε αυτε· 

πάΥγελτα το πιο πάνω θέμα σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν σtις 4. 9 
και 25 Ιουνίου 1992. Στα πλαΙσι.α της εξέτασης του θέματος αυτού κλήθηκαν και 
παρευρέθτικαν σtην Επιτροπή ο Υπουργός Εμπορίου και ΒιομηχανΙΟς, συνοδευό· 

μενος από ανώτερους λειτουργούς του Υπουργείου του, εκπρόσωποι του Υπουρ· 

γε(ου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της 

Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική 

και Παναγροτικός και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. 

Το όλο θέμα εισήγαγε εκ μέρους της Επιτροπής ο Πρόεδρός της κ. Χρ. Μαυρο· 

κορδό:τος, ο οποίος εξέφρασε τους φόβους και τις O'vηouχίες όλων των Μελών της 
Eπ~τρoπής για την πλήρη και ανεξέλεγκτη φιλελευθεροποίηση στις εισαγωγές 

φρούτων και λαχανικών. ΟΙ εισαγωγές αυτές. δήλωσε ο ίδιος, πλήπουν 

ανεπανόρθωτα τον τομέα της αγροτικής οικονομίας και ενέχουν το σοβαρό κίνδυνο 
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της μετάδοσης και εξάπλωσης φuτικών ασθενειών. Ο (.δως, αφού εξήρε τη σuvει

σφορά του αγροτικού μας κόσμου στην εθνική οικονομία, τόνισε στη συνέχεια TTJV 

ανάΥκΤΙ λήψTJς από τους αρμοδίους όλων των απαραίτητων μέτρων για την atJς1J01l 

της παραγωγιχόΤ1Jτaς και 1ΤΙ μείωση του κόστους παραγω-γής των αγροτικών προ'ι:6-

ντων, ώστε να καταστούν ανταγωνιστικά στην κυπριακή και διεθVΉ αγορά. Τέλος, ο 

Πρόεδρος 111ς Επιτροπής επισήμovξ τους κινΔUνσυς που δημιουργούν για τους 

διάφορους κλάδους της αγροτικής μας οικονομίας και γι..α 101)ς παραγωγούς οι 
εισαγωγές φρούτων και λαχανικών, οι οποίες έχουν ΕΠιτραπεί για προστασία δ'ήθεν 

του Κύπριον καταναλωτή. 

Το ίδιο θέμα εισήγαγαν και τα Μέλη της Ε.-τιτροπτ'ις κ. Αυ. Παπαρές, Κ. Κωνστα

ντίνου. Ά. Χρυσοστόμου και Ν. Πιποχο..-τίτης. οι οπο(α έχουν εγγράψει για σul;τit11011 

όλλα παρόμοια θέματα. θέματα δηλαδή που αναφέρονται στις ει.σcI'yω'γές φρούτων και 

λαχανικών. Οι εν λόγω Boυλevtές, αφού χαρακτήρισαν βεβιασμtνη την ενέργεια ττΥ; 

κυβέρνrιστJς να παραχωρήσει άδειες εισαγωγής γεωργικών ΠΡO·ίόvtων και αqχ>ύ επισή

μαναν όλες τις αρνητικές επι.πτώσεις που αυτή θα έχει στην αγροτική oικoνoμLα, 

τόνι.σαν την ανόγκη της άμεσης απαγόρευσης των εισαγωγών φρούτων και λαχανικών 

και της συγκράτησης των τιμών των ε-αώρι.ων προϊόντων σε χαμηλά ε..-τί.π.εδα. 

ΟΙ ΕΚπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων και της Παγκύπριας Ένωστις 

Γεωπόνων υποσ.ήριξαν ότι οι πρόσφατες εισαγωγές φρούτων και λ.αχανιχών έγιναν 

χωρίς να JtQOTJYTIθEL η αναγκαία έρεuνα όσον αφορά ης διαθέσιμες ποσό.ητις ηχώ

ριων προ·ίόηων. ΟΙ εισαγωγές αυτές. δήλωσαν οι ίδιοι, πλήπουν την αγροηκή 

οικονομία και ενέχουν το σοβαρό κίνδυνο της μετάδοσης και εξά.-τλωστις φυηκών 

ασθενειών. γι' αυτό και θα πρέπει να .ερματιστούν, ενώ παράλληλα θα πρtπει να 

λψρθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για την προστασία της ντόπιας παραγωΥΤ;ς. 

ΟΙ εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων και του Κυπριακού Συνδέ

σμου Καταναλωτών δήλωσαν ότι. όταν στην αγορό υπάρχει ανεπάρκεια εγχώριων 
ΠΡΟ'Cόντων με αποτέλεσμα οι ημές τους να αυξάνονται και αυτά να καθίστανται 

απρόσιτα για τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα του λαού. οι εισαγωγές τέτοιων 

προ'Cόντων σε λογικές ποσότητες θα πρέπει να επιτρέπονται. ώστε να CLJtOxaeL
σταται η ισορροπία μεταξύ προσφορός και ζήτηοτις αυτών των προ'ίόντων και έτσι 
να γΙνονται προσιτά στο ευρύ καταναλωηκό κοινό. ΟΙ (διοι εκπρόσωποι δήλωσαν 

επίσης ότι συμφωνούν με την πολιτική της φιλελευθεροποΙηοτις των τιμών. με τον 

όρο όμως ότι επικρατούν οι κατάλληλες συνθήκες στην αγορό για την άσκηση 

υγιούς ανταγωνισμού, έτσι που οι τιμές να διαμορφώνοηαι σε λογικά επΙΠεδα. 

Η πολιτική της κυβέρνησης στο υπό συζήτηοτι θέμα αναλύθηκε στην Επιτροπή 

από τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς και από ανώτερους λειτουρ

γούς των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. και συνoψl.ζεται στα πιο κάτω: 

α'. Όταν η ντόπια παραγωγή δεν επαρκεί για την πλήρη ικανοποίηοτι της 

ζήτηοτις. επιτρέπονται οι εισαγωγές. Έτσι συμπληρώνεται η εγχώρια 
παραγωγή και αποτρέπονται οι αδικαιολόγητες αυξήσεις των τιμών των 

προ'ωντων αυτών. 

β'. Λαμβάνονται όλα τα αναγκαLα μέτρα για την εξασφάλιση της διάθεσης 

όλης της ΥΙόπιας παραγωγής σε συνδυασμό με τις εισαγωγές. 

γ'. Με βάση τη συμφωνία για την τελωνειακή ένωση της Κ ύπρου με την εκ, 

δεν απαιτείται η έκδοοτι άδειας εισαγωγής για 43 είδη φρούτων κ<ιι 
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λαχανικών. αλλά ασκείται από τις αρμόδιες υπηρεσιες φυτο\}γειονομικός 
έλεγχος για την παρεμ..ίόδιση της μετόδοσης τυχόν μολυσματικών 
ασθεννιών. 

δΌ Υστερα από τη διαπίστωση ότι η εγχώρια πaραyωyτi και τα o..'"tOθtματα 
ορισμένων φρούτων (μήλων και μι-τανανών) δεν ήταν αρκετά για την 

ικανοποιηση των αναγχών της αγοράς. παραχωρι'ιθηχαν άδειες εισαΥωΥής και. 

ε.ξσyytλθηχε ο έλεΥχος των τιμών πωλήσεως με βάση σχετικό αγορανομικό 

διάταγμα.. Ειδικότερα. κατά την περ{οδο μεταξ"ύ ΜαρτΙΟu-lουνtoυ 1992 
παeαxωρήθηxαν άδειες )'W εισαΥωΥή 366 872 κιλών μήλων από το Λ(βανο. 
την Ελλάδα. την Aρyεντιντj και τη Χιλή. Από την ποοότητα αυτή 
εκτελωνίστηκαν 83 140 κιλά. Κατά την περι:οδο μεταξύ Aπριλισυ-Ιoυνtoυ 
199'2 παραχωρήθηκαν επίσης άδειες για εισαΥωΥή Ι 023290 κιλών μπανανών 
και 324 787 κιλά εισήχθησαν από την Kόσtα Ρ!.κα και τι.ς Qνδoίιρες. Δόθηκαν 
επίσης άδειες για να εισαχθούν ντομότες. Q)Ύoίιρια. μ6.Υχο. ανανάδες και 
ακτινίδια, καμιό: όμως ποσότητα των πρσ"Lόντων α\Πών δεν εισήχθη μέχρι 
σήμ<ρα. 

ΟΙ κυβΕρνητικο' εκπρόσωποι. απαντώντας σε σχετικές ερωτήσεις των Μελών 
της Επιτροπής. κατέθεσαν τα πιο κάτω συμπληρωματικό στοιχεία και πληροφοριες: 

α" Οι άδειες για εισαγωγή των πιο πόνω γεωργικών προ·ι:όντων εκδόθηκαν 

από το ΥπουργεΙΟ Εμ..-τορίου και Βιομηχανίας "ύστερα από τη διαπί· 

στωση ότι Οι τιμές των εγχώριων προ·ίόντων ανήλθαν σε δυσθεώρητα 
Uψη. 

βΌ Τα μήλα και οι μπανό.νες απoτελoίJν για μας και ιδιαίτερα για τα παιδιά 

βασικό είδος διατροφής. αλλά προτιμώνται και από τους τουρίστες. 
γι' αυτό κοι κρίθηκε σκόπιμη η εισαγωγή τους. 

γ" Ως αποτέλεσμα της εισαγωγής μήλων και μπανανών παρατηρήθηκε 

μείωση του τιμάριθμου κατά 2,07 μονάδες ή κατό 1.6%. 

δ.' Στα πλαίσια των εισαγωγών των πιο πάνω πρσ"ίόντων παρατηρήθηκε το 

φαινόμενο της αισχροκέρδειας σε βάρος του καταναλωτικού κοινού. 

γι' αυτό και οι αρμόδιες υπηρεσίες εξέδωσαν διάταγμα αναφορικά με τον 

περιορισμό των κερδών των εισαγωγέων. 

ε', Οι άδειες ε ισαγωγής των πιο πάνω πρσ"ίόντων εκδόθηκαν, χωρίς προη· 

γουμένως να έχει συγκληθεί η διυπουργική επιτροπή που είναι αρμόδια 

για το συντονισμό των εισαγωγών γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίόντων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη 

όλα τα στοιχεί.α και τις πληροφορίες που κατατέθηκαν ενώπιόν της από όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, έχει καταλήξει στις πιο κάτω διαπιστώσεις: 

α', Οι άδειες για την εισαγωγή φρούτων και λαχανικών εκδόθηκαν από το 

ΥπουργεΙΟ Εμπορίου και Βιομηχανίας βεβιαομένα, χωρίς να προηγηθεί 

σοβαρή μΕλέτη και προβληματισμός. Στο σημεl.o αυτό εJtισημαΙνεται το 

γεγονός ότι. ενώ υπάρχει και λειτουργεΕ διυπουργική επιτροπή με 

Q.ι"tQκλεwτική αρμοδιότητα το συντονισμό των εισαγωγών γεωργοκτηνο
τροφικών προ'ίόντων. στην προκειμένη περΙΠΤωση δεν κλήθηκε να 

εκφρόσει τη θέση της. πριν εκδoθoίJν οι άδειες εισαγωγής. 
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βΌ Το επιχείρημα που προβλήθηκε ότι εισήχθησαν προ"ίόντα για συμ..'τλή

ρωση της ντόπιας παραγωγής σε βασικά [(δη διατροφής και προς όφελος 

του καταναλωτή δεν ευσταθεί, κατά την άποψη 1:1')ς Επιτροπής, γιατί οι 

ανάγκες της αγοράς θα μ...ορούσαν άνετα να καλυφθούν με άλλα φρούτο 

της t."tοχής, όπως γινόταν τα προηγούμενα χρόνια. Εξάλλου είναι 

φανερό ότι δε διασφαλίστηκε η προστασία του χαταναλωτη με τις εισα

γωγές αυτές, αφού ούτε το επί.-τεδο των τιμών ούτε το επι.πεδο Τ1)ς ποιό

τητας ορισμένων προ'ίόντων δεν 'ήταν αποδεκτά. 

γ'. Η ελεύθερη εισαγωγή 43 βασικών ειδών αγροτικών προ"ίόντων με βάση τη 
συμφωνία για την τελωνει.ακή σύνδεση της κνπροιι με την ΕΚ ανησυχεί 

την Επιτροπή, γιατί θα έχει αΡVT1τικές εΠLΠτωσεις στην αγροτική οικο

νομία και στην ντόπιο παραγωγή, η οποίο και θα πρέπει να προστα

τεuτεΙ 

δ'. Άστοχη θεωρείται η αναφορά από την κυβερνητική πλευρό στη 

συμφωνία για Τ11ν τελωνειακή ένωσ11 Τ11ς κυπρου με Τ11ν ΕΟΚ με βάστι 

Τ11ν οποία για ορισμένα γεωργικά ΠΡΟ·Ιόντα 11 έκδοση όδειας εισαγωγής 
δεν απαιτείται, αφου από τα κατατεθέντα στοιχε(α προκυπτει σαφώς ότι 

οι χώρες από τις οποίες εισήΧθnσαν τα μήλα και οι μπανάνες δεν 

ανήκουν ΟΤ11ν ΕΚ και ότι τα προ·ίόντα αυτά δεν περιλαμβάνονται στον 

κατάλογο των 43 ειδών αγροτικών προϊόντων των οποίων 11 εισαγωγή 
είναι ελεύθεΡ11, 

εΌ Η θέσ11 ότι οι εισαγωγές συνέβαλαν ΟΤ11ν αισθ1]τή μείωση του τιμάριθμου 

δεν υιοθετείται από την Επιτροπή, γιατί εΙναι γνωστό πως τα γεωργικά 

προ·ίόηα mηρεάζOυν ελάχιστα τσ ύψος του τιμάριθμου. Εξάλλου, 

ορισμένα από τα εισαγόμενα προ·ιόντα πωλουνταν σε ψηλότερες τιμές 

από τα αντίστοιχα ντόπια προ·ιόντα. 

στ.' Παρόλο που δ11λώθηκε ότι λαμβάνονται μέτρα για την πρόληψη Τ11ς μετά· 

δσσnς φυτικών ασθενειών κατά τις εισαγωγές γεωργικών προ'ιόντων, 11 
Επιτροπή πιστεύει ότι ο υφιστάμενος μ11χανισμός για το σχετικό έλεγχο 

δεν ~ιπoρεί παρά να είναι ελλιπής, αφου ελλεΙΠουν τόσο τα αναγκαία 

έργα υποδομής (ψυγεία στα λιμάνια κτλ.) όσο και το αναγκαί.ο εξειδικευ

μένο προσωπικό, 

ζΌ Η Επιτροπή στα πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος πλ11ροφορήθ11κε 

το γεγονός ότι επιτράπηκε σε υπεράκτιες εταιρείες να εισαγάγουν για 

δικους τους σκοπους και εκδ11λώσεις φQOυτα και λαχανικά, καθώς και 

καλλωπιστικά φυτά. Οι ενέργειες αυτές, που ενέχουν το σοβαρό κίνδυνο 

Τ11ς μετάδο01lς φυτικών ασθενειών, θα πρέπει, κατά την άποψη της 

Επηροπής, να απαγορευθούν και 11 αvτιμετώπι01l του οποιουδήποτε να 
τεθεί υπεράνω κάθε σκοπιμότητας. 

Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, με βάση τις πιο 

πάνω διαπιστώσεις της και με γνώμονα τη γενική θέση ότι οι εισαγωγές γεωργικών 

προ'ίόντων πλήττουν ανε."tανόρθωτα την αγροτική οικονομία και σε τελευταία 

ανάλυση τον αγροτικό μας κόσμο. καλεί τους αρμοδίους να θέσουν τέρμα στην 

έκδοση αδειών εισαγωγής. Παράλληλα η Ε.ίΤΙΤροπή εΠΙ01lμαίνει την ανάγκη λήψης 
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μέτρων για την αύξηση της παραγωγικότητας και τη μείωση του κόστους παραγωγής 

των αγροτικών ΠΡO'Lόντων, ώστε να καταστούν ανταγωνιστικά για το καλό τόσο του 

γεωργικού κόσμου όσο και του καταναλωτικού χοινού. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ "ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΥΓΕΙΑΣ ΑΠΟ ΤΑ ΛΥΜΑΤΑ ΣΤΗΝ 

ΠΕΡΙΟΧΗ ΑΓιΟΥ ΣΟΖΟΜΕΝΟΥ" 

Πα~όντες; 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης κασουλιόης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δώρος Χριστοδονλ[δης 

Λώρης Λ υσιώΤΤις 

Δημήτρης ΚοντΙδης 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλειιτική Επιτροπή Υγείας εξtταοε το υπό αναφορά: θiμα σε δύο 
συνεδριες της. που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 25 Ιουνίου 1992. Στην 
πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους Εκπρόσωποι των YnoUQ· 
γε[ων Εσωτερικών και ΥΥε(ας. ο Έπαρχος Λευχωσίας, οι πρόεδροι της κοινότητας 

Ποταμι.ός και η Επιτροπή Αγώνα της κοινότητας. Στη σuνεδρΙαση αυτ'; παρεuρέ· 

θηκαν ε...ίσης και οι Βουλευτές κ. Δημήτρης Συλλο"ρης, Παύλος ΠαπαγεωργΙου και 

Μό.ρκος Κυπριανού. 

Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας της πρoηγoύμεvτις 

Βουλής ασχολήθηκε με το πιο πό.νω θέμα το 1989, υπέβαλε δε κα~ σχετ~κή Έκθεση 
προς το Σωμα. Στη συνέχεια η Βουλή, λόγω της καθυστέρησης που διαπιστώθηκε 
<πην αντιμετωπιση από κυβεΡVΤΙηκής πλευράς του όλου πQOβλ1jματoς, ψ1'ιφισε το 

Μάρτιο του 1991 σχετική νομοθεσία, σ"μφωνα με την οποία από την 1 η ΔεκεμβρΙου 
1991 απαγορευόταν η απόρριψη ή η εnεξεργασΙα λυμό.των στον Άγιο Σωζόμενο. 
Ακολούθως. ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ό.σκησε το δικαΙωμα της αναφοράς στο 

Ανώτατο Δικαστήριο. το οπο(ο αποφάνθηκε ότι ο εν λόγω νόμος ήταν αντισυνταγ· 

ματικός και γι' αυτό ακυρώθηκε. 

Στη διό.ρκεια της εξέτασης του όλου θέματος από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή ΥΥεΙας της προηγούμενης Βουλής, ο Έπαρχος ΛευκωσΙας είχε δηλώσει 

στην Επιτροπή ότι. ανεξό.ρτητα ο..τό τις νομικές διαδικασίες και την έκβαση της 
αναφοράς που εκκρεμο"σε στο Ανώτατο Δικαστήριο. η κυβέρνηση θα προχωρούσε 

στην υλοποΙηση απόφασής της για μεταφορά του υπό αναφορά σταθμο" επεξεργα· 

σίας λυμό.των. Σύμφωνα με τον (.διο, τα σχετικό. σχέδια αναμενόταν να ΣUμπληρω. 

θούν μέχρι το τέλος του 1991 και οι κατασκευαστικές εQΎασΙες θα ό.ρχιζαν στις 
αρχές του 1992. 

Στη συνεδρΙαση της Επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 11 10υνΙου 1992 ο 
Έπαρχος ΛεuκωσΙας ανέφερε πως ακόμα δεν έχουν αρχίσει τα κατασκευαστικό. έργα 

για το νέο σταθμό και πως το θέμα βρίσκεται ενώπιον του Υπουργικο"ύ ΣυμβουλΙου, 

που αναμένεται ακόμα να εγκρίνει τη μελέτη σκοπιμότητας της δημιουργΙας του 

έργου. Ο {διος δήλωσε ότι δεν μπορεΙ να καθορίσει την ημερομηνΙα έναρξης των 
κατασκευαστικών έργων. 
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Ενόψει των πιο πάνω γεγονότων και επειδη 11 Εχτελεσηκή Εξουσία δεν τήρησε 
τις υποσχέσεις που είχε δώσει σχετικά με την πρόοδο του όλου έργου, ενώ εξακο

λουθεί να υφίσταται ο κίνδυνος για την υye(α του λαού. 1'1 Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Υγείας ομόφωνα α.ίτοφόσισε να Εισηγηθεί στη Βοuλή να καταψηφίσει κάθε 

χονδ'ύλι πο" θα προνοείται στον ΠρoίJπo).,oyισμό του 1993 για τη λειτovργ[α του 
υφιστάμενου σταθμού επεξεργαο(ας λυμάτων στον Άγω Σωζόμενο. εκτός και αν 

στο μεταξύ αρχίσουν τα έργα κατασκΕUΉς του νέου σταθμού. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ 

ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 'Ή ΣΥΝΕΧΙΖΟΜΕΝΗ ΡΥΠΑΝΣΗ ΑΠΟ ΤΟ ΕΡΓΟ

ΣΤΑΣ ΙΟ ARIZEN, Η ΒΛΑΒΕΡΗ ΕΠΙΔΡΑΣΗ ΤΗΣ ΣΤΗΝ ΥΓΕΙΑ ΤΩΝ ΕΡΓΑΖΌ· 
ΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ ΚΑΤΟΙΚΩΝ ΤΗΣ ΓγΡΩ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΚΑΙ Η ΑΝΑΓΚΗ 

ΑΜΕΣΗΣ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗΣ ΤΟΥ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ" 

ΠOQόyτ:ες: 

Αλέκος Μαρκ{δης, Πρόεδρος 

Γιανν6.κης Κασουλίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δώρος Xρ~στoδoυλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Δημήτρης Κοντιδης 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Δώρος θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΥΥε!.ας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πι.ο πάνω θέμα, 

ύστερα α.ίτό εισήγηση των BoυΛΕUΤών κ. Δ. Κοντ(δη, Λ. Λοοιώτη και Δ. θιοδώρου. 

Για την εξέταση του θέματος η Ε.ι-τιτροπή επι.σκέφθrρte την περιοχή του εργοστα

σΙΟυ και σννήλθε: σε έξι ΣUΝΕΔΡ(ες, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 κα~ 17 Oκτ~1.σu 
1991 και στις 20 ΦεβρουαρΙΟυ, στις 26 ΜαρτΙΟυ και στις 11 και 25 Ιουνίου 1992. Στις 
συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουρ
γείων Εσωτερικών, Yyεf.ας και Eρyασf.ας και Κοινωνικών Aσqx1λίσεων, του Δήμου 

Λεμεσού, του εργοστασίου ARIZEN, των συνδι.καλwτικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
ΔΕΟΚ και της Επιτροπής Αγώνα των κατοίκων της επηρεαζόμενης περιοχής. 

Όπως είναι γνωστό, η Επιτροπή Υγείας ασχολήθηκε και στο παρελθόν με το 

ίδιο θέμα. Υπέβαλε μάλιστα προς το Σώμα και δύο σχετικές εκθέσεις, στις οποίες 
εκτίθενται τόσο τα γεγονότα όσο και τα συμπεράσματά της. Για το λόγο αντό η 

Ε..-τιτροπ'ή στην παρούσα Έκθεση δεν κρίνει σκόπιμο να επαναλάβει τα γεγονότα, 

αλλά θέλει απλώς να ενημερώσει το Σώμα πως το εργοστάσιο λλΙΖΕΝ ΣUΝεχ!.ζει να 
προκαλεί ρύπανση και OΧληρf.α τόσο στους εργαζομένους σ' αυτό όσο και στους 

κατοίκους και εργαζομένους της γύρω περιοχής, γεγονός που θέτει σε σοβαρό 

κίνδυνο την υγεία τους και απαιτεί άμεση και σοβαρή αντιμετώπιση. 

Παρά τις συνεχείς αναβολές και την πίστωση χρόνου που η Επιτροπή έδωσε 

στο εργοστάσLO, για να προβεί στις αναγκα{.ες αλλαγές στις εΥκαταστάσεις του για 

απάμβλυνση της οχληρί.ας και για να μπορέσουν οι αρμόδιοι να κάνουν τις 
αναγκαLες μετρ'ήσεις, οι υπεύθυνοι του εργοστασίου κωλυσιεργούν αδικαιολόγητα, 

με αποτέλεσμα η υγεία του λαού να τίθεται σε κίνδυνο. 
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Ενόψει των πιο πάνω 11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας θεωρεί την όλη 
χατάσταστι απαράδεχτη, γι' αυτό και ομόφωνα καλεί την Εκτελεστική Εξουσισ. και 
τις αρχές τοπικής διοίχηστις να αρθouv στο ύψος των ΠΕριστάσεων χα~ να αναλά

βουν άμεσα τις ευθύνες που τους βαρύνουν. Ταυτόχρονα, η Επιτροπή καλεΙ 10 
rενικό Εισαγγελέα της Δ1jμΟΚρατLας να πάρει όλα τα νομικά μέτρα για δίωξη των 
υπευθύνων του εργοστασίου και σε περLπτωστι που υπάρχουν νομικά κενά να προω
θήσει άμεσα σΤ1] Βουλή για ψ"ήφιση Εισηγήσεις για την πλήρωσή τους. 

προς την ίδια κατεύθUΝση θα κινηθεί και" Επιτροπή, γι.α να δημιουργηθεί το 
νομικό υπόβαθρο. ώCΠε ΊΟ δικαστήρια να Εκδίδουν αποτελεσματικές αποφάσεις για 
εξάλειψη των λόγων που θέτουν σε κίνδυνο την υγεία του λαον. 

ΕΝΔΙΑΜΕΣΗ ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑλλΟ
ΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ή ΡΥΠΑΝΣΗ ΤΩΝ ΠΑΡΑΛΙΩΝ 

ΤΗΣ πεΡIΟΧΗΣ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ- ΛΑΡΝΑΚΑΙ ΑΠΟ ΤΗΝ KΛAΔOΦQPA 
(ΜΑΛΛΑ) ΚΑΙ ΟΙ ΔΥΙΜΕΝΕιΣ εΠIΠΤΩΣεlΣ ΤΗΣ ΣΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ, ΤΗΝ 

ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΚΑΙ ΤΗΝ OIKONOMJA ΤΟΥ ΤΟΠΟΥ fENIKQ
ΤΕΡΑ. ΜΕΤΡΑ ΠΟΥ ΠΡΟΤlθΕΤΑI ΝΑ ΠΑΡΕΙ Η ΚΥΒΕΡΝΗΙΗ ΓΙΑ ΕΠΙΛΥΣΗ 

ΤΟΥ ΠΙΟ ΠΑΝΩ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ." 

Παι;.όντες: 

Xρίσtoς Σολωμής. Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίο\! 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Λώρης Λυσιώτης 

Διόφαντος ΧρυσοστόμO\J 

Χρ(.στος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Νίκος Μουσιούπας 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλειπική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε αυτεπάγγελτα το πω 

πάνω θέμα έπειτα από ης γνωστές διαστάσεις που πήρε τόσο στον κυπριακό τύπο 
όσο και στον τύπο του εξωτερικού και τις tντoνες παραστάσεις της Επιτροπής 
Αγώνα των επηρεαζόμενων περιοχών και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων 
(ΠΑΣγΞΕj. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού η Επιτροπή σννήλθε σε πέντε 
ιruνεδρίες που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 8 ΟκτωβρΙο\! 1991 και 26 ΜαΊ:ου 1992. 
Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου ΓεωργΙας και 
Φυσικών ΠόQων, εκπρόσωποι της Επιτροπής Αγώνα, καθώς και εκπρόσωποι το\! 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Κυπριακού Οργανι.σμού Τουρισμού, της 
διεύθυνσης του ιχθυοτροφείου "Telίa Aqua Marine LId" και της Ομοσπονδίας περι
βαλλοντικών και Οικολογικών οργανώσεων Κύπρου. Στις συνεδρίες της Επιτροπής 
ήταν επίσης παρόν και το Μέλος της Βουλής κα. Καίτη Κληρίδου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος ζήτησε από όλες ης πλεUQές να 

την ενημερώσουν για την κατάσταση που ε..-τικρατεί σtις θαλόσσLEς περιοχές 

Αμμοχώστου-Λάρνακας, όπως αυτή παρουσιάζεται εξαιτίας της εμφάνισης της 

κλαδοφόρας, γνωστής ως μάλλας. καθώς και τις ενέρ-Υειες και τα μέτρα που 
λήφθηκαν για την αντιμετώπισή της. 
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Από τα στοιχεΙα που παρουσι.άστηκαν στην Επιτροπή εΙτε προφορικά είτε με 

"tT1 μορφή γραπτών υπομνημάτων από τον Υπουργό Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
και τους αρμόδιους λειτουργούς του Υπουργείου του προκύπτει ότι το όλο θέμα 
συνθέτουν οι εξής δύο πτυχές: 

(α) Η εμφάνιση και ευτροφία της κλαδοφόρας και η εξαφάνισή της. η διεραι. 

νηση δηλαδή του φαινομένου και η εντόπιση των αιτΙων που το προκα

λούν. 

(β) Η συμβολή του ιχθυοτροφεΙου στη δημιουργια ή την επιδείνωση του 

προβλήματος και τα μέτρα που τuχόν πρέπει να ληφθούν για την παρα

πέρα συνέχιση της λειτουργΙας του. 

Π ιο κάτω συνοψίζονται όλα τα στοιχεΙα-ΥεΥονότα που κατατέθηκαν στην 

Επιτροπή, τα οπο[α παρατίθενται κατά χρονολΟΥΙΚ'ή σειρά Υια σκοπούς καλύτερης 
μελέτης και εξαγωγής συμπερασμάτων. ΣΤιμειώνεται όη τόσο το Υπουργείο Γεωρ

γΙας όσο και ο ΠαΥκίιπριος Σύνδεσμος Ξενοδόχων κατέθεσαν δέσμη εγγράφων, 
xvetw; αντ(γραφα μελετών εμπε~ρoγνωμόνων και αλληλογραφ(ας, που τεκμηρι.ώ. 
νουν τα γεγονότα αυτά, 

Σε πρώτο στάδιο ο ΠΑΣΥΞΕ, αμέσως μετά τη διαπίστωση της ρύπανσης της 

θαλάσσιας περι.οχής Αμμοχώστου. προέβη σε μια σειρά ενεργειών προς τα αρμόδια 
Υπουργεία. τον Kυπρ~ακό Οργανισμό Τουρισμού, τη Διοίκηση των Βρεταννικών 

Βάσεων Δεκέλειας, καθώς και προς διεθνεΙς οργανισμούς όπως εΙναι η Οργάνωση 
Τροφίμων και Γεωργίας των Ηνωμένων Εθνών και η Εκτελεστική Επιτροπή των 

Ευρωπα'ίκών Κοινοτήτων (Envtronmenr, Nuctear Safety and C!vtJ Protection 
Committee) και ζητούσε τη λήψη μέτρων για άμεση αντιμετώπιση του προβλήματος, 
Ειδικότερα ο ΠΑΣΥΞΕ με επιστολές τον πληροφορονσε το ΥπουργεΙΟ Γεωργιας και 

Φυσικών Πόρων για την έκταση του προβλήματος, φέροντας σε ΎVΏΣΗ των κυβερνη· 

τικών αρχών τα παράπονα τουριστών και ξένων τουριστικών πρακτόρων εξαιτίας 
της νπαρξης της κλαδοφόρας και επισήμανε το γε'/ονός ότι σε ορισμένες από τις 

παραδοσιακές χώρες διοχέτευσης τουρισμού προς την Κ "προ τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης ασχολούνταν με το θέμα αυτό πράγμα που συνισtoνσε απειλή για τον 

τουρισμό, με δυσμενείς συνέπειες γενικά για τον τόπο μας. Στις ΕΠιστολές αυτές 

σημειωνόταν ότι η ρύπανση οφείλετο στα απόβλητα του ιχθυοτροφείου που 

λειτoΊJQΎεΙ στην Ξυλοφάγου και εζητεΙτο η διερε\Jνηση τσυ προβλήματος από εμ,\τει· 

ρογνώμονες και η λήψη μέτρων ανόλογα με τα πορΙσματα της μελέτης τouς. Όλες οι 

αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσLες προς τις οποίες απευθ'ύνονταν οι εν λόγω 

επιστολές και κυρίως το Υπουργείο Γεωργίας απάντησαν ότι συμμερ{,ζονται τις 

αvησυχΙες του ΠΑΣΥΞΕ και της Επιτροπής Αγώνα για τις δυσμενείς επιπτώσεις στο 

περιβάλλον. την τουριστική βιομηχανία και την οικονομί.α του τόπον γενικότερα και 

ανέφεραν ότι καταβάλλονται συνεχε{.ς προσπάθειες για τη διαπ(στωση των αιτ[ων 

του προβλήματος. 

Αποτέλεσμα της πιο πάνω αλλεπάλληλης αλληλογραφίας είναι η σ'ύΥκληση 

συσκέψεων με συμμετοχή όλων των εμ..-τλεκόμενων πλευρών και η πραγματοποίηση 

επιτόπιων επισκέψεων των Υπουργών Γεωργίας και Εμπορων καθώς και 

Βονλευτών στις περιοχές που εμφανίστηκε η κλαδοφόρα. Στις συσκέψεις αυτές 

μεταξύ άλλων α..-τοφασΙσtηκαν και τα ακόλoUΘα: 

Το Υπουργείο Γεωργίας να μετακαλέσει το ταχντερο δυνατό ειδικό 
εμπειρογνώμονα ο οπο(ος σε συνεργασ(α με Κ ύπριOUς ιδιώτες 

εμπειρογνώμονες και τα μέλη της τριμερονς επιτροπής (που wι:oφασ(· 

στηκε να συσταθεί γι' αυτό το σκοπό) να μελετήσουν εντός τριών μηνών 
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τα αi.τ~α πα" προκαλουν τη ρύπανση και να νπoβάλouν κοινώς αί.οδε

κτές και ανηκεφενικές εισηyήσε~ς για εφαρμοΥτ'ι μέτρων που να αντιμε

τωπίζουν ριζικά το πρόβλημα. 

Να εξασφαλιστούν οι προδι.αγρα.φές της Ευρωπα"Lκής Κοινότη.ας, ώστε 

τα μέτρα που Οα προωθηθούν να είναι μέσα στα πλαίσια των προδια
γραφών αιΙτών. 

Να προωθηθεί μακροπρόθεσμη και ριζική λύση, η οποία να εφαρμοστεΙ 

α..'τό την ερχόμεVΗ τουριστική περίοδο. 

Η μελέτη έγινε στο Inst\tute of AquacUΙrure του Πανε..-τιστημ[ου του 5terllng της 
Σχωτ(ας. ΟΙ εμπεL.QO'YVώμoνες ολοκλήρωσαν και παρέδωσαν την έκθεσή τους τον 

lανοΟΟρι.ο του 1991. 

Σύμφωνα με την έκθεση αυτή η γενεσιουργός αιτία εντοπίζεται στην υπερλί
πανση του εδάφους, τη συνεπακόλουθη διοχέτευση μεγάλων ποσοτήτων νιτρικών 

μέσα στο υδροφόρο στρώμα που στη συνέχεια καταλήγει στη Οάλασσα οε ποσότητες 

που, όπως υπολογίστηκαν , υπερβαΙνουν κατά δυο φορές τις αντίστοιχες ποσότητες 
πο-υ διοχετεύονται από το ιχθυοτροφείο. Συνεπώς .0 ιχθυΟ'ροφείο δεν είναι 

πρωταρχικής σημασίας για την παραγωΥή νίτρο-υ στην παράκτια περιοχή και 

γι' αυτό σννάγεται ότι η συνδQoμή του είναι ασήμαντη στην ανάπτυξη της μάλλας. 

Τα πορίσματα αυτά των εμπειρογνωμόνων τέθηκαν έγκαιρα -υπόψη του 

ΠΑΣΥΞΕ και της Ε..-τιτροπής Αγώνα οι οποιΟι όμως δεν τα αποδέκτηκαν και 
επέμεναν στην αρχική ΤO\lς ά..-τοψη ότι για τη δημιο-υργία, ανάπruξη και εξάπλωση 

της μάλλας εUΘύνεται το ιχθοοτροφείο. 

Δικαιολογώντας την εμμονή τους αυτή επικαλούνται την έκθεση του Δρα Χρ. 

Κοντεάτη (εταίρου των Βρεταννικών Ιδρυμάτων Πολιτικών Μηχανικών. Υδραυ
λικών. Περιβαλλοντολόγων Μηχανικών και του Γεωλ,ογικού Ιδρύματος, Μέλος της 

Ομοσπονδιας Ευρωπαίων Μηχανικών) στην οποία σχολιάζει την έκθεση του Πανε· 
πιστημίου Sterlίng και εξάγει τα δικά του σ-υ~uτεράσματα για το πρόβλημα. Σύμφωνα 

λοιπόν με την υπό αναφορά έκθεση παρα.ηρείται ότι: 

Η μελέτη του Πανεπιστημίου Sterlίng μόνο ως προκαταρκτική μπορεί να 

θεωρηθεί. εφόσον έγινε σε μικρό χρονικό διάστημα και μάλιστα με 

ελλεw-τή στοιχεία, γfΎoνός που είναι παραδεχτό και στην ίδια τη μελέτη 

(οελ. 46), η οποία μάλιστα σννιστά την ανάληψη μ1,.Ο.ς πιο 

εμπεριστατωμένης και μακροπρόθεσμης μελέτης προς εξακρίβωση του 

επιπέδου μttαφoράς νίτρων μεταξύ γης, επιφανειακών και υπόγειων 

νερών και '10υ παράκτιο-υ 'UδαΤOπεριβάλλOντOς. 

Αντίθετα με τη μελέτη Sterling ο Δρ. Kovτεάτης συμπεραίνει ό.ι "το 
κύριο 'Uδρoφόρo στρώμα στην περιοχή προέλευσης και μεγάλης 

πυκνότητας της μάλλας είναι μέχρι 40 μέτρα κάτω από τη θάλασσα και 
συνεπώς υπάρχει θαλάσσια διείσδυση και όχι ροή του υπόγειου νερού 

προς τη θάλασσα. γι' αυτό και δεν μπορεί να διεισδύουν νι.ρικά στη 
θάλασσα". 

Στην έκθεση Kovτεά.η εκφράζε.αι η απορία γιατί η μελέ.η Sterllng στο 
Κεφάλαιο "Σύσταση" να συστήνει τόσες βελτιώσεις στο ιχθυοτροφείο και 

τη διαχεl.ρισή το-υ, όταν είναι βέβαιη πως rι συνδρομή του ιχθυοτροφείου 
στην ανάπ.-υξη -της μάλλας είναι μrιδαμινή. 

Τέλ,ος στα σχόλ,ια -του Δρα Kovτεά.η εκφράζεται OVΤtef:trι άποψη όσον 
αφορά .ην χα.εύθυνση των θαλάσσιων ρευμάτων .ης περιοχής. 
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Μετά την πολύ σννοπτική παράθεση των πορισμάτων της μελέτης Sterling και 
τη συνοmιχή αντι.παράθεση σ' αυτή, σημειώνουμε την απόφαση να μετακληθεί 

δεύτερος Εμ.."tεΙΡΟΥνώμσνας από μl:ρoυς της Επιτροπής Αγώνα. Μέρος των εξόδων 

Υια τη μετάκλτιοτι αυτή (ύψους f:I2.000 επί σvνoλιxoίι ποσού (18.000), αποφασίστηκε 
να καλυφθούν από την κυβέρνηση. 

Στο ενδt.άμεσo δι,όστημα μέχρι να δοθοίιν τα πορίσματα της δεύτερης μελέτης 

αποφασίστηκε από το Υπουργικό Σνμβούλιο στις 4 Ιουλ[ου 1991 να διαταχθεί τι 

αναστολή της λειτoUΡΎΙας του ιχθυοτροφε[ου, ενός από το\lς παράγοντες που ενδε

χόμενα. όπως αναφέρεται στην α.ίτόφαστι, O1Jμβόλλουν στην ευτροφία της κλαδο

φόρας. Η α.ί1όφαση αιn:ή περί αναστολής των εργασιών του ιχθυοτροφείου παρα

μένει μέχρι σήμερα ανενεργός παρά ης επανειλημμένες παραστάΟΗς τόσο από 

μέρους ΤΤ)ς Επηροπής Αγώνα και του ΠΑΣγΞΕ προς το Yπouργε(o Γεωργίας όσο 

και αιι:ό μέρους του YnouρyeknJ Γεωργ[ας προς τις αρχές των Βό:σεων Δεκέλειας. 

Στο σημείο αυτό υπενθυμίζεται όη το ιχθυοτροφείο βρίσκεται στην περιοχή των 

Βρεταννικών Βάσεων. Σύμφωνα όμως με! γνωμάτευση των νομικών συμβούλων του 

ΠΑΣΥΞΕ. η οποία κοινοποιήθηκε και στο Υπουργείο Γεωργίας. δεν αποκλείεται 1'1 
λήψη δικαστικών μέτρων από μέΡOUς των αρμόδιων αρχών της Δημοκρατίας, διδο

μένου όη η ιδιοκτήτρια ή διαχειρίστρια εταιρεία είναι εγγεγραμμένη στην Κύπρο. 

καθώς και για τον πρόσθετο λόγο της πρόκλησης ρύπανσης [κατά παράβαση του 
περί. Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμου του 1991 (Ν. 69/91)] σε πOQό.κτιες 
περιοχές που βρίσκονται κάτω α...ό τον πλήρη έλεγχο της Δημοκρατίας. ΟΙ αρχές 

των Βάσεων. όπως ΕΠισημαίνεται σε ΕΠιστολή του Γενικού Διευθυντή του Υπουρ

γείου Γεωργίας προς το Υπουργείο Εξωτερικών. ακολούθησαν τακτική αναβλητικό

τητας με διό-φορα προσχήματα ~ητώντας έγγραφες δεσμεύσεις από την κυβέρνηση 

για καταβοΜ α...οζημιώσεων που τυχόν θα α...αιτηθούν από τouς ι.διοκτή.ες του 

ιχθυοτροφε(ου. Γι' αυτό. όπως αναφέρεται στην (δια ΕΠιστολή, πρέπει το Υπουργείο 

Εξωτερικών να προβεί στις αναγκαίες ενέργειες. ώστε να εφαρμοστεί χωρίς άλλη 

καθυστέρηση η α..-τόφαση περί. αναστολής της λει.ουργ(.ας .ου. 

Στη συνεδρία της 4ης lουλιου 1991 αποφασίστηκε επίσης από.ο Υπουργικό 
Συμβούλιο η έγκριση διάθεσης .ων απαι.ούμενων πιστώσεων για αποτελεσμαηκό 

καθορισμό της θαλάσσιας περιοχής της Αγίας Νά.-ιας από την κλαδοφόρα. 

Το Νοέμβριο του 1991 δόθηκε στην κυβέρνηση από ης κοινότητες .ης επηρεα
ζόμενης περιοχής η μελέτη των εμπειρογνωμόνων της Φιλλανδικής Εταιρείας "5011 
and Water Ltd" που μετακάλεσαν. 

Οι δύο μελέτες. του Πανεπιστημwυ 5Ierllng και των Φιλλανδών. συμφωνούν 
μεταξύ τouς σε μεγάλο βαθμό. Στις βασικές πτυχές των δύο μελετών οι εκτιμήσεις 

είναι συγκλίνουσες και πολλές φορές σχιδόν ταυτόσημες. Τα σημαντικότερα θέματα 
που αποτέλεσαν αντικείμενο μελέτης των εμπειρογνωμόνων παρατίθενται πιο κά.ω 

με συνοπτική παράθεση των αντίστοιχων συμ...-τερασμότων των δύο μελετών υπό 

μορφή σuyχριτικής μελέτης: 

(α') Λόγοι ανάπτυξης της χλαδοΨόρσς; 

Και ' ΟΙ δύο μελέτες αναφέρουν ότι οι λόγοι είναι πολλαπλοι. Η μελέτη 
του 5tertIng αναφέρει όη .0 θέμα είναι πολύπλοκο. όη το είδος μπορεί 
να είναι "εισβάλλον", ενώ δίδει έμφαση στις θρεπτικές ουσίες κυρ(ως στα 

λιπάσματα και σε μικρότερο βαθμό στα λύματα από οικιστικές περιοχές. 
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Η μελέτη των Φιλλανδών αναφέρει όη η ανά.ιτtuξη της χλαδoφόQας ε'ναι κατά 

πάσαν πιθανότητα αποτέλεσμα πολλών παραγόντων συμπεριλαμβανομένων μη 

τοπικών και τοπικών πηγών θρεπτιχών συστατικών και ευνο"ίχών οικολογικών και 
φυσικών συνθηκών. Δ(δετοι έμφαση κυρΙως στα λύματα οικιστικών περιοχών. 

(β') Πηγές θρεπτικών συστατικών πον εμπλσuτίtoνν ΙΌ θάλασσα στοΥ Κόλπο 
Δι.oπετoΙOυ-Aytας Νάπας: 

Υπάρχει συμφωνία των δίιο μελετών που αναφέρουν ότι κυριότεροι 

παράYOνtες εμπλouτι.σμoύ της περιοχής είναι η γεωργισ. η οικιστική 
ανΆΠΤUΞη κοι σε μικρότερο βαθμό το ιχθuoτροφείο. Στη μελttη το\l 
Sterling δΕδετοι περισσότερη έμφαση στα λι.πάσματα από τη γεωργΙα . ενώ 

στη μελέτη των Φιλλανδών αναφt!ρovτoι πιο εμφαvτικά τα λύματα από 

oικισμoUς. 

(Υ') ΠοιόΤDτα τον θαλάσσΙΟΥ νtρoύ: 

ΟΙ δύο μελέτες συμφωνούν ότι παρατηρεΙται ψηλή περιεκτικότητα 
φωσφορικών στην ΠΕριοχή ανατολικά και πλησίον της ΑγΙας Νό:πας. Ως 

πηγές των φωσφορικών αυτών αναφέρονται τα λύματα από οικισμούς. 

(δ1 Pεύ"ατα-δ~ασπOQά: 

Στο θέμα αυτό υπάρχει διαφωνΙα. Η μελέΤΊ1 του Sterlίng βάσει στοιχεΙων 
έξι μΊ1νών καταλήγει στο συμπέρασμα ότι τα ρεύματα κατευθύνονται 

κυρίως δυτικά, ενώ στη μελέτη των Φιλλανδών έγινε μια μόνο μέτρηση 

που έδειχνε ανατολική κατείιθυνστι. Σίγουρα εδώ διαπιστωνεται Ί1 
ανάΥκΤ] για περαιτέρω μελέτη των ρευμάτων κοντά στην παραλΙα η 

οποιο., όπως διαβεβαΙωσαν κυβερντιτικοΙ αρμόδιo~, γίνεται ήδη. 

(ε') Qικολογι.χή επίδοαση του ι.xθvoτρoφeίoυ: 

Και οι δύο μελέτες συμφωνούν ότι οι επιδράσεις από το ιχθuoτρoφeΙo 

είναι τοπικές σε έκταση και αφορούν κυρίως την ανάπτυξΤ] του τύπου 

Ulva (Μαρούλι) και της Enteromorpha μί"ι:ροστά στο ιχθυοτροφείο. 

(στ') Συστάσεις για άμεQ!) δQάQ!): 

Οι συστάσεις και σης Μο εκθέσεις είναι σχεδόν ταυτόσημες και οι 

κυριότερες είναι οι εξής: 

(Ι) Να γίνουν συστηματικές, μακροχρόνιες παρατηρήσεις των υπόγειων 

υδάτων και έλεγχος πιθανών πηγών ρύπανσης. 

(ιί) Να μελετηθεί ο ρόλος των λυμάτων από οικισμούς στην περιοχή. 

(ίiί) Να καταοκεοοστεΙ σύστημα καθίζησης (δηλαδή la.goon), ωστε να 
μειωθούν τα θρεπτικά συστατικά που αποχετεύονται από το ιχθuo

τροφείο. 

(ιν) Να γίνει καθαρισμός των ε.ί'tTjρεαζόμενων περιοχών από την κλαδο

φόρα, κυρίως με μηχανικά μέσα. 

Ανεξάρτητα a..-τό τις πιο πάνω μελέτες το Τμήμα Aλ~ε(ας μελέτησε παρά).λTjλα 

από μόνο του 1TjV ανάπτυξ" της κλαδοφόρας, Οι μελέτες του Τμήμα"ως κάλυψαν 
όλη την ακτή της Κύπρου και όλες τις περιοχές στις OJtοΙες το 199 Ι εμφα:νΙστηκε σε 
ποσότητες η κλαδoφόQσ.. Οι μελέτες αυτές έδειξαν ό.ι η εμφάνισή .ης σε πoλλtς 

περιοχές της Κύπρου σε ποσότητα αλλά και η εξαφάνισή της ωι:ό το Σεπτέμβρη του 

1991 , πριν δηλαδή από την απαρχή του χειμώνα, από όλες ης περιοχές ταυτόχρονα 
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καθώς χαι το γεγονός ότι Είναι ~εισβόλλoν" είδος, ενισχύουν την υπόθεση ότι 

πρόκειται για πολύπλοκο φαινόμενο το οποίο μπορεί να είναι αποτέλεσμα συνδUCΙ* 
σμο" &.άφορων παραγόντων τi και φυσικών μακροχρόνιων διεργασιών που δυνατό 
να σχΕτίζονται και με τις αΣUΝΉΘιστες κοιριΧές συνθήκες των τελευταίων 2-3 χρόνων 
στην Κύπρο και στην Ανατολική ΜεοόΥεω γενικότερα. 

λ ναφοριΧΆ με το βαθμό ρύπανσης των παραλιών της περιοχής Αμμοχώστσυ

Λάρναχας, ο Υπουργός ΓεωρΥως κοι ανώτεροι λειτουογοΙ του ίδιου ΥπουργεΙΟυ 

διαβεΒαιωσαν 1πν Επιτροπή όη σήμει;χχ δεν πoΡOυσιάζfΊOΙ ΠΟΥθενά D μορφή JDC 
ΧλαδοΦόοας χαΥ δnμψύoyτJσε το ποόβληιια. Μάλλα. όπως τονίστηκε από τους 

κυβερνητικούς αρμόδιους, υπάρχει, όχι όμως σε ανησυχητικό βαθμό και είναι το 

ε(δος της μάλλαι; που συναντιόταν και παλαιότερα στις περιοχές αυτές. Ο φόβος 

όμως επανεμφάνισης της χλαδοφόρας δεν έχει εκλείψει παντελώς, αφο" τα αίτια 

που την προκάλεσαν δεν κατέστη δυνατό να δωγνωστο"ν με βεβαιότητα. 

Τα μετρα τα οποία προτίθεται να λόβει η χιJβtΡVΗση για το νπό σνζήτηση θέμα, 

όπως αυτά εχτέθ'ηχαν ενώπιον της Επιτροπής από τον Υπονργό Γεωργίας και όπως 

αυtά περιέχονται στα πραΚΗκά της συνεδρίας τον Υπουργικου ΣνμβoνλLoν με 

ημερoμηνtα 14 Μα'ίον 1992, παρατΙθενται πιο κάτω: 

(α') θα επιτρα."tεί στο ιχθυοτροφείο να συνεχίσει προς το παρόν τη 

λειτουργία του "πό τον όQo ότι: 

(Ι) θα περιοριστεί μόνο στην παραγωγή γόνο,,' και 

(11) οι ιδι.οκτήτες το" θα εγκαταστήσο"ν το κατάλλ1]λο σύστ1]μα καθαρι
σμου των α,,"tοβλήτων με βάση τις ωτoδεl.ξεις των αρμόδιων "πηρε

σιών. 

(β') θα παρασχεθεί στονς ιδιοκτήτες του ιχθυοτροφείου άδεια για Τ1]ν 

εκτροφή ψαριών σε κλουβιά στην ανοιχτή θάλασσα σε κατάλλ1]λο σημείο 
που θα εγκριθεί Q.Jτό το Τμήμα Αλιείας. 

(γ') θα παραχωρηθεί στους ιδι.οκτήτες του ιχθυοτροφείου δάνει.ο "ίrψoυς 
.t6O.000-.t80.000 για την κάλυψη δαπανών που θα απαιτηθούν για την 
υλοποΙηση των πιο πάνω διευθετήσεων. 

(δ') θα εξουσιοδοτηθεί ο Υπουργός Οικονομικών να εξεiιρει και να διαθέσει 

τις πιστωσεις που θα απαιτηθουν για τον καθαρισμό Τ1]ς θαλάσσιας 

περιοχής σε περίπτωση που θα επανεμφανισθεΙ εντροφία της κλαδο

φόρας. 

([') Η Απόφαση τον Υπουργικού ΣυμβουλΙΟν με Αρ. 35.809 που λήφθηκε 
στις 4.7.1991 για την αναστολή της λειτονργΙας του ιχθυοτροφεΙΟυ θα. 
παραμείνει σε ισχυ και θα νλοποιηθεΙ ανάλογα με τις εξελίξεις σχετικά 

με την κλαδοφόρα. 

Τέλος, ο Υπουργός Γεωργίας δήλωσε στην Ε.ι-τιτροπή ότι μελετάται η δυνατό

τητα ορΥόνωσης στην Κίιπρο ειδικού διεθνoUς συμποσίου-σεμιναρίου με τη σννερ

γασtα του καθτ!Ύ111ή κ. C. F. Boudouresque, Διενθυντή το" Κέντρου θαλάσσιων 
Ερευνών το" Πανεπιστημίου της Mασoαλtας, το οποίο να ασχολ1)θεί με την εισβολή 
νέων ειδών από άλγες στη Μεσόγειο και ης επιπτώσεις που έχο"ν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβό.λλοντος, έπειτα από τις πιο πάνω διαβε

βαιώσεις του Υπουργού Γεωργίας, εκφράζει την ικανοΠΟΙ1]σή 11]ς για το γεγονός ότι 

σήμερα 04. παραλΙΙς μας δεν παρoUΣιάζOυν 11]ν άΟΧ1]μη και προβλ1]ματική εικόνα 
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των δύο περασμένων χρόνων. Ταυτόχρονα όμως συμμερίζεται την ανησυχία όλων 
των πλευρών και ειδικότερα της Ε.ίτιτροπής Αγώνα και του ΠΑΣΥΞΕ για τυχόν 
επανεμφάνιση Τ1]ς χλαδοφόρας όπως στο παρελθόν. πράγμα που είχε τις γνωστές 
δυσμενείς tΠι...ττώσεις. 

Υπό το φως όλων των στοιχείων και απόψεων που τέθηχαν ενώπιόν της. 11 
Ε.ίτιτρσπή διαπιστώνει την ανάγκη σοβαρής αντιμετώπισης και παραχολο'ίιθησης του 
όλου θέματος που απαιτεί την ΕΠοικοδομητική συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων 
πλt1Jρών. Το γεγονός το\l μη εντοπισμού των λόγων που πρoκαλoUν την Εμφάνιση, 
ευτροφ(α και εξαφάνιση της κλαδοφόρας οδηγεί την Επιτροπή στο συμπέρασμα ότι 
επιβάλλεται 11 διεξαγωγή περαιτέρω ερευνών για την ασφαλή ι!ξαΥωΥή σuμπερct
σμάτων σχετικά με το φαινόμενο αυτό. Προτρέπει λοι.πόν τα αρμόδια τμήματα να μη 

φεισθοίΙν χρόνου. κόπου Τι κόστους στη συνέχιση των σχετικών μελετών και ΕΠισκο
πήσεων. 

Επίσης 11 ΕπιτροπτΊ Περιβάλλοντος διαπιστώνει όη το ιχθυοτροφείο 
λειτουργεί χωρΙς κατάλληλο σύστημα καθαρισμού των αποβλήτων του. γεγονός που 
συνέβαλε. έστω σε μικρό βαθμό. στην ευτροφία της κλαδοφόρας. Ακόμα η Επιτροπή 
επισημαίνει το γεγονός ότι το ιχθυοτροφείο λειτουργεί χωρίς σχετική άδεια πράγμα 
που συνιστά παρανομία. Γι' αυτό καλεί την κυβέρνηση να πάρει όλα τα ενδεδειγμένα 
μέτρα. προληπτικά και διορθωτικά, στα πλαίσια της ορθής και ρι~ικής αντιμετώ
ΠΙΟTlς του προβλήματος, με στόχο την α..-τοτελεσματ ικότερTl προστασία του περιβάλ
λοντος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοττος θα συνεχίσει από την πλευρά 
της να nClQOxoAoueet με το ίδιο ενδιαφέρον το θέμα αναμένοντας την υλοποίηση 
των κ1Jβερντιτικών α..-τοφάσεων που εξαΥγέλθηκαν ενώ.ι-τιόν της. 

Τέλος, η Επιτροπή αντιμετωπίζει θετικά τη σκοπούμεντι διοργάνωOTl συνε
δρίου που θα έχει θέμα τα νέα ε(δη από άλγες otTl Μεσόγειο και τις επuπώσεις τους 
στο περιβόλλον και ευελπιστεί ότι αυτό θα πραγματοποιηθεί σύντομα. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 
ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤ ΑΙ ΩΣ ΜΗ ΔΙΑΦΟΡΟΠΟΙΗΣΗ ΤΩΝ 

ΧΡΕΩΣΕΩΝ ΣΤΙΣ ΤΙΜΕΣ ΤΟΥ NEPOV ΤΩΝ ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΩΝ ΦΡΑΓ
ΜΑΤΩΝ" 

ΠαοόΥ'τες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος. Πρόεδρος 

Δημήτρης Kovτίδης 

Κίκης Γι.όγκ.ου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος ΠιττοκοπΙτης 

ΓιαννόΚTlς Ομήρου 

ΤΟ υπό αναφορά θέμα εξετάστηκε αυτεπάΥγελτα από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ύστερα από ομόφωντι απόφασή της που 
λήφθηκε στις 27 Φεβρoυaρ(oυ 1992, σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποι'ή
θηκαν στις 12 και 19 Μαρτίου, στις 2 Απριλίου και στις 25 Ιουνίου 1992. Στα 
πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού χλ'ήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
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Επιτροπή ο Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, συνοδευόμενος από ανώΤΕ

ρους υπηρεσιακούς λειτουργούς Ίου Υπονργε(ου του, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ. Αγροτική 

και Παναγροnχός. 

Το υπό αναφορά θέμα εξετάστηκε από την Επιτροπή ταντόχρονα με σχετική 

πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το Bo"λεuτή κ. Σ. Χατζηγιάννη και 

πο\! αποσκοπεΙ σε ΤΡΟΠΟΠΟΙΊ1ση της νομοθεσΙας για τα κυβερνητικά υδατικά έργο. 

Για την πρόταση νόμου τι Επιτροπή επιφυλάχθηκε να καταθέσει ξεχωριστή 'ExBI!OTΊ 

atTlV ολομέλει.α τον προσεχή Σεπτέμβριο, αμέσως μετά τη λήξη των θερινών 

διακοπών του Σώματος. 

Η ανάγκη για εξhαση από την Επιτροπή του υπό συζήτηση θέματος πρoέxUψe 

'ίκπερα από αίτημα του Υπουργού Γεωρ-γίας και Φυσικών Πόρων για σuνάvrησή το" 
με τους αρχηγούς Τι εκπροσώπους των κομμάτων. για να τους ενημερώσει για τις 

υποχρεώσεις .τις κυβέρντισης που προκύπτουν από ττι συμφωνία δανεΙΟυ που 

συνήψε με τη Διεθνή Τράπεζα, αναφoρ~κά με το θέμα της τ~μής του νερού των κυβερ

ντιτικών φραγμάτων. Οι αρχηγοί ή εκ.ο:ρόσωποι των κομμάτων εισηΥήθ'ηκαν να 

εξεταστεΙ το όλο θέμα από ττιν αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, την Eπ~ΤQOπή 

ΓεWQΎίας, στην oπoLα να κλτιθεί να παραστεί και ο Υπουργός Γεωργίας και 

Φuσικών Πόρων. Ενιργώντας τι Επιτροπή με βάση ττιν πιο πάνω εισήΥηση των 

αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων, πραγματοποίτισε αριθμό συνεδριών της για 
εξέταση του υπό αναφορά θέματος, στην παρουσία όλων των επτιρεαζόμενων 

πλευρών. 

Εντιμερώνοντας την Επιτροπή για το υπό εξέταστι θέμα, ο Υπουργός Γεωργ(.ας 
και Φuσικών Πόρων δήλωσε ότι. με βάση τις ισχΟΟυσες σήμερα τιμές του νερού των 

κυβερντιτικών φραγμάτων. που κυμαίνονται μεταξύ 3,5 σεντ και 7 σεντ ανά κυβικό 
μέτρο, ανακτάται μόνο το 34% (πριν από τις τελευτα{ες αUΞήσεις του Γενάρη του 
1992 ανακτάτο μόνο το 29%) του σταθμικού μέσου όρου .ου κόστους λειτουργ(.ας 
και συντήρηστις των φραγμάτων, ενώ, με βάση τις πρόνοιες ττις συμφωνίας δανείου 
που υπεγράφη το Μάιο του 1988 με τη Διεθνή Τράπεζα για τη χρηματοδότηση ττις 
β' φάσης του σχεδίου του Νότιου Αγωγού, το ποσοστό αυτό θα πρέπει να ανέρχεται 

στο 38%. επομένως, δήλωσε ο κ. Υπουργός, με βάστι τις σημερινές τιμές του νερού τι 
κUΒΈρντιση δε συμμορφώνεται στις πρόνοιες της πιο πάνω συμφωνίας, με Qj"tQti

λεσμα να τίθεται σε κίνδυνο τι αξιοπιστία ττις τόσο απέναντι στη Διεθνή Τράπεζα 

όσο και απέναντι σε άλλους δανεωδοτικούς οργανισμούς. Τονίζοντας ττι σοβαρό
τητα της κατάσταστις, ο κ. Υπουργός έκανε αναφορά σε σχετική επιστολή του 
Υπουργείου Οικονομικών προς το Υπουργείο του, σττιν οποΙα αναφέρονται τα 
σοβαρά παράπονα που eκφρό.σττικαν από ττι Διεθνή Τράπεζα το Σεπτέμβριο του 
1991. γι.ο. το γεγονός ότι τι Κύπρος παραβαίνει τις δεσμεύσεις ττις γι.α αύξτιση των 

τελών για άρδευση, οι oπotες καθοριζονται στις πρόνοιες της συμφωνtσ.ς δανεΙου 

για τη β' φάση του σχεδίου του Νότιου Αγωγού. Στην ίδια επιστολή επισύρεται τι 

προσοχή στους κινδύνους που ενέχει η μη συμμόρφωση της κUΒΈρντιστις προς ττιν εν 

λόγω συμφωνία και ιδιαίτερα στον κίνδυνο που υπάΡΧΗ τι Διεθνής Τράπεζα να 
διακόψει το δάνειό ττις όχι μόνο για ττι β' φάση του σχεδ(ου του Νότιου Αγωγού, 
αλλά και για τα άλλα σχέδι.ο. που χρηματοδοτεί σττιν Κύπρο. 

Αναφορικά με το αίτημα που υποβλήθηκε α..-τό oρισμtνες πλευρές για καθο

ρισμό ενιαίας τιμής νερού, ο κ. Υπουργός δήλωσε ότι, παρόλο που το κόστος παρα

γωγής ποικιλλει από περιοχή σε περιοχή και επομένως δε δικαιολογείται καθορι-
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σμός ενιαίας τιμής νερού. εντοΙΙτοις η κυβέρνηση είναι έτοιμη να μελετήσει το θέμα, 
δεδομένου όη η Βουλή και όλοι οι ενδιαφερόμενοι το ιπιθυμο\ιν, Τέλος, ο κ. 

Υπουργός ανέφερε. πως η κυβέρνηση είναι διατεθειμένη, χάριν της αξιοπιστίας της 

έναντι της προαναφερθείσας συμφωνίας δανΗοδότησης με τη Διεθνή Τράπεζα, να 
συζητήσει με τη Βουλή τρόπους ανάκτησης του 38% του κόστους λειτουργίας και 
συντήρησης των φραγμάτων από το Ι 993 και σε διάστημα 3-4 χρόνων και να 
αναλάβει στη συνέχεια να διαβουλευθεί για το όλο θέμα με τη Διεθνή Τράπεζα. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, επεξηγώντας τη νομική πτυχή του 

υπό συζήτηση θέματος, ανέφερε πως η συμφωνία δανείου της Κυπριακής Δημοκρα

τί.ας με τη Διεθνή Τρά."'tεζα για τη β' φάση του σχεδίου του Νότιου Αγωγού είναι 

δεσμευτική για τη Δημοκρατία και υπερισχύει οποιουδήποτε ημεδα .. ίτού νόμου από 
την ημερομηνία δημοσίευσής της στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, δηλαδή 

από την δη Ιουλίου 1988, σύμφωνα με το άρθρο 169.3 του Συντάγματος .. 

Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων που παρE1JQέθηκαν στην 

Επιτροπή τάχθηκαν ενάντια στις αυξήσεις που επιβλήθηκαν στα τέλη του νερού των 

κυβερνητικών φραγμάτων από το Γενάρη του 1992, καθώς και σΙ! οποιαδήποτε 
περαιτέρω αύξησή τους, γιατι. όπως υποστήριξαν, το κόστος παραγωyτjς των αγρο

τικών προ'ίόντων είναι ήδη πολύ ψηλό και oπoιαδή:rιoτε νέα επιβάρυνσή του θα 

καταστήσει την ενασχόληση με τη γεωργία ασύμφορη, με α..ι"'tοτέλεσμα οι γεωργοί να 

οδηγηθούν στην εγκατάλειψη του επαγγέλματός τους, το οποίο tχει ήδη πληγεί σημα

ντικά από την περσινή ανομβρία .. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, με βάση όλα όσα 

εκτέθηκαν ενώπιόν της, διατυπώνει τις πιο κάτω ε."'tιμέρους θέσεις των Μελών της: 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής κ .. Χρ .. Μαυροκορδάτος και το Μέλος της κ. Κ. 
Γιάγκου-Βουλευτές ΤΟ\l ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν πως η Κοινοβου
λε\lτική τους Ομάδα είναι της Υνώμης ότι η τιμή του vtΡOiI των κυβερνητικών φραγ

μάτων πρέπει να παραμείνει στα επΙΠεδα που ήταν πριν από τις τελευταίες αυξήσεις 

που επιβλήθηκαν το Γενάρη του 1992 .. Παρόλληλα, σε μεταγενέστερο στάδιο, δηλαδή 
μέσα στο 1993, πρέπει να εξεταστεί το θέμα της σταδιακής ανάκτησης του 38% του 
κόστους λειτουργίας και συντήρησης των φραγμάτων, όπως προνοείται στη 

συμφωνία δανε(ου για τη χρηματοδότηση της β' φάσης του σχεδίου του Νότιου 

Αγωγού, που συνομολογήθηκε μεταξύ της κυβέρνησης και της Διεθνούς Τρά."'tεζας .. 
Με βόση τη θέση της αυτή, η Κοινοβουλευτική Oμάhα Ίου ΑΚΕΛ-Αριστερά·Νέες 

Δυνάμεις καλεί Ίην κυβέρνηση να ανακαλέσει Ίην απόφασή της για αύξηση Ίης τιμής 

του νερού των κυβερνητικών φραγμάτων από την Ιη Ιανουαρίου 1992 .. 

Τα Μέλη Ίης Επιτροπής-ΒουλευΊές του Δημοκρατικο"ύ ΣυναγερμοΙΙ κ .. Αυ. 

Παπαρές και Σ. ΧαΊζηγιάννης δήλωσαν ότι η Κοινοβουλευτική Ίους Ομάδα 

τάσσεΊαι ενάντια σε οποιαδήποτε αύξηση της τιμής του νερού, από τη στιγμή που η 

τιμή αυτή επηρεάζει σημαντικά το κόστος παραγωγής των αγροτικών προ'ίόντων, 

που ε(ναι ήδη αρκετά ψηλό .. Οι παραγωγο[, δήλωσαν οι ίδιοι, θα πρέπει να παραμεΙ
νουν στο γεωργικό τους επάγγελμα, γι' αυτό και πρέπει να τους παρασχεθοΙΙν τα 

αναγκαΙα κίνητρα και όχι αντικίνητρα προς την κατεύθυνση α'υτη .. 

Τα Μέλη της επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Ά .. 
Χρυσοστόμου και Ν. Πιττοκοπίτης ανέφεραν πως η Κοινοβουλευτική Ίους Ομάδα 

πωτεύει όΊΙ η κυβέρνηση πρέπει, όπως και στο παρελθόν, να εξεΙΙρει τους 

αναγκαίους πρακτικούς Ίρόπους για υποβοήθηση του γεωργικοΙΙ κόσμου, ιδιαίΊερα 
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ύστερα από την ταλαLΠωρ(α που υπέστη λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας. Είναι 

ανάγκη, δήλωσαν, να υλοποιηθεί τι εξαγγελία της κυβέρνησης για λήψη μέτρων για 
υποβοήθηση του αγροτικού κόσμου και για διατήρηση της υπαίθρου ΟΤTl ζωή. Τέλος 

οι ίδιοι BOUMvtt; υποστήριξαν ότι τα τέλη νερού των κυβερνητικών φραγμάτων 
πρέπει να παραμεΙνouν στα επίπεδα που ήταν πριν σ..-τό τις τελευταίες αυξήσεις τον 
Γενάρη ΤΟ\l 1992. 

Το Μέλος της Επιτροπής·Βουλευτής του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Γ. 

Ομήρον ανέφεΡΕ πως η Κοινοβουλευτική του Ομάδα πιστεύει ότι η κυβέρνηση 
μπορεΙ και πρέΠΕΙ να εξεύρει τρόπους για μιίωση/διαφοροποΙηση της τψής του 

νερού. που να επιτρέπει στο γεωργικό κόσμο να συνεχίσει την ενασχόλησή του με τη 

γεωργία, χωρίς να καταστρατηγείται 11 συμφωνία που υίτεγράφη με τη Διι&νή 
Τράπεζα για τη χρηματοδότηση του έργου του Νότιου Αγωγού. 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΏΝ ΓΙΑ ΤΟ θΕΜΑ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΤΑ ΟΠΟΙΑ 

ΑΝΑΚΥΠΤΟΥΝ ΑΠΟ το ΕΓΚΑΤΑΛΕΙΜΜΕΝΟ ΜΕΤΑΛΛΕΙΟ ΤΗΣ ΕΜΕ 
ΣΤΗΝ ΚΑΛΑΒΑΣΟ ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙΔΡΑΣΕΙΣ ΤΟΥΣ ΣΤΟΥΣ ΥΔΑΤΙΝΟΥΙ 

ΠΟΡΟΥΣΤΗΣ ΠΕΡΙΟΧΗΣ" 

Παοόντες:: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

ΚΙκης Γι6ΎΚου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Π~ττoκoπίτης 

Γιαννόκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτικ" Επιτροπή Γεωργίας κα~ Φυσικών Πόρων ύστερα από Εισή
γηση του Βουλευτή κ. Δ. Χριστοδουλιδη εξέτασε αυτεπάγγελτα το υπό αναφορά 

θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 1 Ι και 25 Ιουνίου 1992. Στα 
πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος η Επιτροπή επισκέφθηκε στις 23 Ιουνίου 
1992 το μεταλλείο της Καλαβασού. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής παρευρt
θηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, του Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπηοης, της Υπηρεσίας Μεταλλείων και της Ελληνικής Μεταλλευτικής Εται

ρείας, καθώς και ο κοινοτάρχης Καλαβασού, που επίσης eπισχέφθτικαν το μεταλλεΙΟ 
μαζί με την Ε.ί·ΤΙΤΡΟΠ". 

Εισάγοντας στην -ε.-ητροπή το υπό συζήτηση θέμα, ο κ. Δ. Χριστοδουλιδης 

ανέφερε πως. ύστερα από έντονες παραστάσεις της κοινότητας Καλαβασού για τα 

προβλήματα που δημιουργεί στην περιοχή τους το εγκαταλειμμένο μεταλλείο της 

ΕΜΕ. επισχέφθηκε την περιοχή, όπου και ο ίδιος διαπίστωσε το σοβαρό κίνδυνο 

που υπάρχει για τους υδότινους πόρους της περιοχής. για το αρδευτικό και υδρευ
τικό σύστημα. για το φυσικό περιβάλλον και σε τελευταία αν6λυση για την υγεία 
των κατοίκων εξαιτίας του μολυσμένου νερού που διαρρέει α..-τό το εγκαταλειμμένο 

από το 1976 μεταλλείο της ΕΜΕ και καταλήγει στον ποταμό Βασ\λο.-τόταμο. Η 
κυβέρνηση, ανέφερε ο ίδιος, πρέπει να προχωρήσει αμέσως στη λήψη όλων των 

αναγκαίων μέτρων που θα θέσουν τέρμα στην απαρόδεχτη αυτή κατόσταση η οποία 

ταλαιπωρεί για αρκετό χρόνο την κοινότητα Καλαβασού παρά τις έντονες 

διαμαρτυρίες και παραστάσεις στις οποίες έχει προβεΙ 
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Ο Κοινοτάρχης Καλαβασου. εκθέτοντας το όλο πρόβλημα, δήλωσε ότι λόγω 
των μολυσμένων νερών που διαρρέο"γ από το μεταλλείο της περιοχής Ίους τι κοινό
τητα έπαψε να χρηοιμοποιεΙ ΊΟ νερό για ύδρευοτι, αφο'ύ και τα α.."tοτελέσματα των 
αναλύσεων του Γενικού ΧημεΙο\!. αντίγραφα των οποίων κατέθεσε στην Ε.'1ιτροπή, 
αποδεικνύουν ότι το νερό των πηγών της Καλαβασού εί.ναι ακατάλληλο για πόση. 
Παράλληλα, δήλωσε ο κοινοτάρχης. Ε-ΥχαταλεΙφθηκαν οι γεωτρήσεις, ενώ οι αγρότες 
υπέστησαν σοβαρό πλήγμα εξαιτίας των ζημιών που προκάλεσαν στις διάφορες 

καλλιέργειές τους τα αυξημένα θειικά άλατα που περιέχονται στο μολιΙσμένο νερό. 

Από την κυβερνητική πλευρά κατατέθηκαν στην Επιτροπή μέσω των 

λειτουργών των αρμόδιων υπηρεσιών τα πιο κάτω στοιχεία και πληροφορίες: 

α'. Εξαιτ(ος της διαρροής νερού από τις στοές του μεταλλεtoυ Καλαβασού 

δημΙOUΡ-yήθηxε πράγματι πρόβλημα στην περιοχή, γι' αυτό και από το 

1970 λήφθηκαν προσωρινά διορθωτικά μέτρα. Σuyκεκριμένα 

κατασχευάστηκε ένα φράγμα. ώστε τα νερό να εγκλωβίζονται και να μη 

διαρρέουν καταλήγοντας στον ποταμό Βασιλοπόταμο, ρυπαίνοντας τα 

υδροφόρα στρώματα. 

β'. Από το 1978 που τερματίστηκαν οι μεταλλευτικές δραστηριότητες της 
ΕΜΕ στην περιοχή, το σiιστημα έπαυσε να λειτουργεΙ και λόγω 

διάφορων συγκυριών (ανομβρία και προσωρινή απόφραξη της στοάς 

Κανελλόπουλου) η κατάσταση βελτιώθηκε. Επιδεινώθηκε όμως και πάλι 

το 1988, όταν η προσωρινή απόφραξη της στοάς αυτής κατέρρευσε. Στο 
μεταξύ συμπληρώθηκε το φράγμα Καλαβασού και έτσι δεν ήταν δυνατή 

πλέον η ροή του ποταμού που θα παρέσυρε ή θα αρα(ωνε τη μεγάλη 

ποσότητα αλάτων που περιέχονται στο νερό που διαρρέει. 

γ'. Για να δοθεί προσωρινή λ\ιση στο πρόβλημα, το Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων τοποθέτησε φίλτρα στην έξοδο των στοών με ασβεστολιθικό 

πέτρωμα τα οποία προμηθεύτηκε από την ΕΜΕ. έτσι που τα όξινα νερά 

να διέρχονται μέσω του πετρώματος και τα μεταλλικά και θειικά άλατα 

να συγκρατούνται. Με τη μέθοδο αυτή βελτιώθηκε σημαντικά η 

κατάσταση. 

δ'. Για την εξεΙΙρεση οριστικής λΙΙσης η κυβέρνηση συνέστησε τεχνική 

επιτροπή, στα πλαίσια των εργασιών της οποίας αποδείχτηκε ότι το 

Τμήμα Ανα.ττύξεως Υδάτων και η ΕΜΕ έχουν εκ διαμέτρου αντίθετες 

γνώμες αναφορικά με τα αίτια του προβλήματος. Ειδικότερα, η ΕΜΕ 

πιστεύει ότι το φράγμα Καλαβασού επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό την 

ποιότητα του νερού. εναι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει την 

αντίθετrι άποψη, αφού οι μετρήσεις που γίνονται κατά καιρούς σε 

συνάρτrιση με τον όγκο του νερού του φράγματος αποδιικνίιουν ότι αυτό 

δεν επηρεάζει καθόλου. 

ε'. Ανεξάρτητα από τις πιο πάνω αντίθετες θέσεις αναφορικά με τα αίτια 

του προβλήματος, θέμα που αφέθηκε να εξεταστεΙ σε κατοπινό στάδιο, " 
τεχνική επιτροπή σε συνεργασί.α με την ΕΜΕ μελέτησε διάφορες 

εισηγήσεις για την επΙλυση του προβλήματος. Τελικά υιοθετήθηκε η λύση 

που εισηγήθηκε rι ΕΜ Ε, δηλαδή το κλείσιμο των στοών με μ.ί'cετόν πάχους 

δέκα μέτρων, ωατε τα νερά των στοών να εγκλωβίζονται μέσα στο χωρο 

των μεταλλείων. Η πίεση των νερών αυταιν θα ελέγχεται με ειδικά 

όργω.να, ενώ, αν χρειαστεΙ τα νερά μποροίιν να μεταφέρονται μέσω 
σωλήνα στο ήδη υφιστάμενο φράγμα ή στο υδροφόρο στρώμα του γύψου 

Ι 
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κοντά στο Βασιλικό για τις ανάγκες της τσιμεντOJtοι{ας ή ακόμη 

μ..'tορούν να δι.οχετεΟΟνται μι έλεγχο στο σύστημα το\! αγωγoίJ 

αρδείJσεων από το φράχτη KαλαβασoίJ. Για ττιν εφαρμογή της λίJσης 
αυτής \JJtoλoy(ζEtaL ότι απαιτούνται L30.<XX> περυτο\!. 

στ'. Η πιο πάνω λίJση, πο\! \!ιοθετήθτιχε από την τεχνιχή επιτροπή της 
χυβέρνησης, θα \!ποβληθεί στο ΥΠΟUQγικό Σ\!μβoίJλιo πoλίJ σύντομα και, 

αν τελικά εγκριθεί, το όλο έργο θα μπορεί να συμπληρωθεί πριν από το 
τέλος το\! τρέχοντος χρόνο\!. 

ΟΙ εκπρόσωποι της ΕΜΕ που παριωρέθηκαν στην Επιτροπή ανέφεραν ότι η 
εταιρεια τους πιστεύει ότι η [δια δεν ε'Uθύνεται για το πρόβλημα πο\! παρο\!σι.άσττιχε 
στην Καλαβασό το 1988 λόγω της διαρροής μολ\!σμένων νερών, γιατΙ κατόπιν 
μελέτης έχει διαπιστώσει ότι αυτό οφε(λεται στην κατασκευή το\! φράγματος Καλα

βασού πο\! βρίσκεται πολύ κοντό στα υπόγεια μεταλλεuτικά έργα και του οποίου η 
στάθμη, όταν είναι πλήρες, ανέρχεται σε ύψος 48 μέτρων πάνω από το υψόμετρο της 
κεντρικής στοάς του μεταλλεΙΟυ. Η ΕΜΕ, δήλωσαν οι (διοι εκπρόσωποι, η οποια, 
παρά την πεποίθησή της αυτή, επέδειξε ευαισθησία και ζωηρό ενδιαφtρoν για το όλο 

πρόβλημα και η αιroία με πνεύμα καλής θέλησης συνεργάστηκε στενό με τα αρμόδια 

κυβερνητικά τμήματα για την εξεύρεση της πιο ικανοποιητικής λύσης, εΙναι διατεθει
μένη να αναλάβει ττιν εκτέλεση του όλου έργο\! για την απόφραξη της στοάς με 
μπετόν, δεν είναι όμως διατεθειμένη να επωμισθεί ολόκληρη τη δαπάνη, που υπολο
γιζεται να ανέλθει σε ί30.<ΧΧ>, αλλά θα πρέπει να συνεισφέρει εξίσου και η ίδια η 
κυβέρνηση. 

Τέλος, οι (διοι εχ..'tρόσωΠΟL εξέφρασαν τη λίιπη τους, γιατί τι καθυστέρηση 
εφαρμογής της τελικής λύσης του προβλήματος οφείλεται κατά χίJριo λόγο στην 
αδικαιολόγητη στάση του Τμήματος AνaπτίJξεως Υδάτων, που δε δέχεται ότι το 
φράγμα συμβάλλει στη δημιουργΙα του προβλήματος των διαρροών, με αποτέλεσμα 

να επιρρΙΠτεται όλη η ευθύνη σττιν εταιρεια τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φuσικών Πόρων, με βάση τις 
θέσεις που εκφράστηχαν ενώπιόν της και ίJστερα από την επίσκεψή της στην περιοχή 
της Καλαβασού, έχει καταλήξει στα εξής: 

α'. Διαπιστώνει ότι όλες οι πλευρές συμφωνούν στο ότι οι διαρροές νερού 
από το εγκαταλειμμένο μεταλλείο της ΕΜΕ στην Καλαβασό μολύνουν το 
νερό του ποταμού Βασιλοπόταμου με αρνητικές επιπτώσεις στη 
γεωργική παραγωγή, το φυσικό περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων 

της περιοχής. 

β'. Διαπιστώνει με ικανοποΙηση ότι όλες οι πλευρές συμφωνούν επίσης με 
την ανάγκη λήψης μέτρων για την ουσιαστική αντιμετώπιση του όλου 
προβλήματος. καθώς και ότι έστω και καθυστερημένα έχουν γίνει οι 
αναγκαίες μελέτες σε συνεργασία μt: την ΕΜΕ για την εξεύρεση της πιο 
ικανοποιητικής λίJσης. 

Υ'. Οι αντιδικίες μεταξύ κυβέρνησης και ΕΜΕ στο θέμα tou ποως φέρει την 
εUΘΎΝΗ για τη δημιουργ(α του προβλήματος στην περιοχή δεν πρέπει, 

κατά την άπΟψη της Επιτροπής, να αποτελέσουν αιτία για περαιτέρω 
καθυστέρηση στη λήψη των αναγκαl.ων διορθωτικών μ.eτρων, τα οποία 

επιβάλλονται, για να αποφευχθεΙ περαιτέρω μόλυνση των υπόγειων 
νερών. Η Επιτροπή δεν επιθυμεί να υπεισέλθει στο θέμα του ποιος 
\!ποχρεοίιται να αναλάβει το κόστος εκτέλεσης των έργων που 
αποφασΙστηχαν, γιατί το θέμα αυτό εμπLπτει στα πλαίσια της εφαρμογής 
των προνοιών της κειμένης νομοθεσΙας για την όλη λειτουργία των 

μεταλλευτικών εταιρειών. 
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στ'. Τέλος 11 Επιτροπή, αναμένοντας την άμεση εκτέλεση των έργων που 

συμφωνήθηκαν, δηλώνε~ ότι θα συνεχίσει να παρακολουθεί την εξέλιξη 
του όλου θέματος και ότι δε θα διστάσει να ε..-ι:ανέλθtι, αν και εφόσον το 
κρΙνΕΙ αναγκαΙΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Και επομένως για το Κεφάλαιο Δ' μας μένουν τα ακόλουθα θέματα. Το πρώτο 

είναι 'Ή ανάΎΚΤΙ αναπροσαρμοΥής της εξωΤΕρικής μας πολιτικής και γενικά των 
δραΟΤTlριοτήτων μας. έτσι που να εναρμονιστούν και να συμπλέουν με την εξωτε
ρική πολιτική της EUΡΩπα"ίκής KOLνότητας~ 1:0\1 οπο[ου 11 σu!;ήτηση ήδΊl άρχισε και 
θα συμπληρωθεί και το δεύτερο είναι 'Ή έλλειψη βασικής νποδομής στην ύπαιθρο 
και οι κοινωνικές και οικονομικές επι.πτώΟΕις". 'Το οποίο θα σιιζητηθεΙ ΟΙ Εκθέσης 
για τα υπόλοιπα θέματα, απ' ό,τι μου έχουν βάλει στις σημειWoΕις μου εδώ. πλην 10υ 
10 και Ι Ι, εΙναι ομόφωνες. 

Ναι, ο κ. Χρίστο\!. 

A.XPIΣTOV, 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε, διερωτώμοι αν δε θα τ'ttav XLO πρακtLκό γ~α όλους. εφόσον 
δεν υπάρχει άλλη νoμoθεηκτj εργαοΙα. tO μέρος που αφορά το Kεφάλα~o Δ' να μnε
_Ιθετο σαν σuvέχεια της συνεδρ(.ας _ης επόμεV1Ίς Πέμπτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Εγώ tO θεωρώ πολύ πολύ λoγ~κό αutό το πράγμα. 

θα έρθεtε _ην Πέμ..-rτη. διότι θα είναι οι eκδηλώσεις για την vιέτειo και μετά 

από ένα δ~άλειμμα που θα γίνει μετά τις εκδηλώσεις για την EnitELO θα συμπληρώ
oete τη σuζτjtηση. 

Ναι, ορίστε. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Aντιλαμβάνoμα~ ότι αν γίνει δεκτή η εισήγηση του σuναδO.φoυ κ. Χρίστου. tO 
απόγευμα δε θα έχουμε συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εγώ τουλάχιστον προσωπικά βλέπω ότι θα ήtαν XMiJteQQ η σuνεδρ(α να σuνε
χιστεΙ _ο απόγευμα. γιατ' δεν ξέρουμε _ην ερχόμενη ntμxtt} ποια άλλη διαδικασΙα 
μπορεί να υπάρξε~ και αφού ήδη έχουμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Η διαδικασία η οποΙα θα υπάρξει για την επόμενη Πέμπtη εΙνα~ ότι θα 

σuνέλθει η Βουλή, για να κάνει τη συνηθισμένη mEtELaxτ't συνεδρία. Και εΙπαμε όt~ 
αν δεν προλάβουμε να καλttψoυμε όλα _α θέμαtα, θα υπάρξει ένα διάλειμμα κα~ θα 

συνεχιστεί η σvνεδρια για τα etμata των οποίων η Ο1.Ιζήtηση δε θα έχει συμπλη

ρωθεΙ Αν όμως θέλετε να έρθετε το απόγευμα. θα έρθΕΊε και την επόμεV1Ί Πέμπτη. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Kύρ~ε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ορίστε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ υποστηρΙΙ;ω να μη γίνει η απογευμα-τινή συνεδρία. αλλά παρακαλώ 

προτού διαλυθεί η ΒουλΤ; να γίνει κατάθεση νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου. 

Προτού διαλίισετε την τωρινή σύνοδο. γιατί έχω καταθέσει πρόταση νόμου η οποία 

θέλω να κατατεθεί στ;μερα, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η πρότασή σας κατατέθηκε στη χθεσινή συνεδρία της Boυλτjς. κύριε Παπαδό

πουλε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς, αν δε θα γίνει η συνεδρίαση το απόγευμα. οι καταθέσεις θα γίνουν 
τώρα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρό:Υμαtι μας καταλαμβό:vtι κόπως εξ απροόπτου ο τερματ ..... 
σμός της συνεδρίασης αυτΤ; τη στιγμή. Εμείς προτιθέμεθα να καtαθέσουμε ένα 

ψήφισμα για έγκριση από τη Boυλτj ενόψει των συνομιλιών tης Νέας Υόρκης και 
διερωτώμαι με ποιο τρόπο θα κατατεθεί και θα προωθηθεί στη διαδικι.ι.σισ. του 
Σώματος την προοεχΤ; Πέμπτη. Αντιλαμβάνομαι ότι πρέπει να το καταθέσω τώρα. 
για να συζητηθεί την προσεχΤ; Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα έπρεπε πρώτα να εγγράψετε θέμα και στη συνέχεια το ψiιφισμα να είναι 

αποτέλεσμα του θΙματος που θα εγγράφατε. Δεν εγγράφουμε ψηφίσματα. εγγρά· 

φουμε θέματα . Αν θέλετε να εγγράψετε θέμα. το θέμα θα συζητηθεί στην προσεχΤ; 
συνεδρία και θα καταθέσετε τότε και το σχε-τικό ψήφισμα. 

Τ, ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μέσα στα πλαίσια ... Αν είναι θέμα τίτλου. μπορεί να μπει "Οι συνομιλίες στη 
Νέα Υόρκη και βασικές αρχές που πρέπει να γΙνουν σεβαστές". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Εγγράψατε θέμα τώρα; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία. Υπάρχει ένσταση να εγγραφεί το θέμα; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως το θέμα εγγράφεται και θα μπει στην ημερΤ;σια 
διάταξη για την πρoσεχiι Πέμπτη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗτριογ; 

θέλω να σημειώσω ότι εγγράφεται από πλευράς ΔΗ ΚΟ και ΕΔΕΚ και παρα· 
καλώ να έχει μια προτεραιότητα στη συζΤ;τηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. ασφαλώς, το θέμα το οποίο εγγράψατε θα πάρει προτεραιότητα. 

Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Μόλις η κυβιρνηση έστειλε ένα νομοσχέδιο και παρακαλώ να κατατεθεί και 

αυτό. 



3577 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι. Οι περί Δ~xαστικής Υπηρεσιας - θέσεις Ανώτερου Νομικού ΛΗτουργού, 
Νομικού Λειτουργού lης και 2ης Τάξης, Ανώτερου Πρωτοκολλητή, 
Πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσ(ας) Κανονισμοί 
το\! 1992. 

Κατατέθηκαν M6to Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπονται στην Ko~νoβoυλευηκή Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Νόμος που τροποποιει τους περί Κεντρικής Τραπέζας της Κύπρο\! 
Νόμους. 

Katatteηxe από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπετα~ στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την προσεχή Πέμπτη, 16.7.92 στις 
4.00 μ.μ. ~ιε την ακόλουθη ημερήσια διάταξη; 
ΠΡΩΤΟ ΜΕΡΟΣ: 

"Οι μαύρες επΙτειοι του πραξικοπήματος και της τούρκικης εισβολής". 

(Διάλειμμα) 

ΔΕΥΤΕΡΩ ΜΕΡΟΣ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'; ΝΟΜΟθΕΙΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Q περί προυπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Ετησίων Εξετάσεων για Εισαγω-Υή σε Ανώ-τερα και Ανώτατα 
Εκπαιδευτικά Ιδρύματα ή και για QQQOXTi Πιστοποιητικού Σπουδών 
Νόμος του 1992. (ΠρόΤQ01j νόμου). 

3) Ο περί Δημόσιας Eκ.ι'·ται.δεm:ικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1992. (Πρότα01j νόμου). 

4) Ο περί Εισαγωγής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου των Τέκνων Εγκλωβι
σμένων Πεσόντων και Αγνοουμένων Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

5) Ο περί Eλtyχoυ -της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. (Π ρόταση νόμου). 

6) Ο περί Κεντρικής τραπέζης της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1992. 
8) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Πλήρωση Κενής θέσεως 

Γενικού Διευθυντή) (Προσωρινή Αναστολή) Νόμος του ]992. (Πρόταση 
νόμου). 

9) Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - θέσεις Ανώτερου Νομικού Λειτουργού, 
Νομικού Λειτουργού lης και 2ης Τάξης, Ανώτερου Πρωτοκολλητή, 
πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσιας) Κανονισμοί 
του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': ----------
ΚΕΦΑΛΑΙΩ Γ': -----

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': ------
Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ωρα λήξης, 1.13 μ.μ . ) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπΈΥοαψαν τον κατάλογο των παοόvtων με 

αλφα!'ητική σειQά: 

Α γαπΙου Γιαννάκης 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

ΓιάΥκου ΚΙκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 
Ηλιάδης Δημητρης 

θεoδoiιλoυ Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Κ αζαμιας Κ Εκ ης 

Κασουλιδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληριδης Γλαύκος 

Κληριδου ΚαΙτη 

Κοντίδης Δημητρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

ΜακρΙδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

MαUΡOΚoρδάτoς Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλιδης Ντίνος 

Moυσιoίrtτας Νίκος 

Moiισκoς Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

ΠαπαγεWQΎίOυ Παiιλoς 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πωταρές Αυγερινός 

ΠιττοχοπΙτης Νίκος 

Πρέvτζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλoiιρης Δημήτρης 

ΦιλΙΠΠου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατtηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστ6φιας Δημήτρης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1992", οι αγορείισεις και η ΣUΖήτηση που ακολούθησαν 
(Δ. Κοντίδης, Ν. Μουσιούπας, r. Αγαπίου, Δ. θεοδώρου, Ν. Πιττοκο
πΙτης, Ντ. Μιχαηλίδης, Ν. Ρολάνδης, Α. Μαρκίδης, Β. Λuσσαρίδης και 

Ευ. ΕυσταθΙΟυ) και ψήφιση αυτής σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί των προυποθέσεων Διαφήμισης ή 

Αναγγελίας Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές EXJΠιOOεων (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

3) Ανάγνωση από τον Προεδρεύοντα της Βουλής επιστολής του Αρχηγού 
της Εθνικής ΦρoUΡΆς Αντιστράτηγου Γεώργι.ου Σειραδάκη με την οποια 

προσκαλεί τους Βουλευτές όπως παραστούν στην επιμνημόσυνη δέηση 

για τους πεσόντες αξιωματικούς και οπλίτες κατά την '(ο'ύρκικη εισβολή 

του 1974, που θα τελεστεί στο κοιμητηριο ΜακεδονΙτισσας (Τύμβο), την 
2Οή Ιουλίου 1992. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδι.ο ''Ο περί Δι.εθνών Εμ.ι-τιστευμάτων Νόμος του 
1990" οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Μάρκος 

Κυπριανού. Γ. Αγαπίου και Ρ. Πρέντζας) και ψήφιση αυτού σε νόμο. 
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5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~o περί Διατηρητέων Οικοδομών Νόμος του 
1991" ι οι αγορεΟΟης που έγιναν (Δ. θεοδώρο", Α. Χρίστου. Δ. KoντLδl1ς, 
Ν. Μουοιούττας, Χρ. ΠουργουρΙδης και Ν. Κατοουρίδης) και ψήφιστι 
αυτού σε νόμο. 

6) Έκθεση για την πρόταση νόμου · 0 περί Αστικών Αδικημάτων Προπο
ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 199I Μ • οι σύντομες αναφορές που έγιναν 

πάνω στο θέμα (Α. AvτωνΙoυ, Μάρκος Κνπριανοίι, Χρ. ΠoυργoιιρLδης 
και Εν, Ευσταθίου) και ψήφιση αυτής σε νόμο. 

7) Αναβολή ύστερα αίτό συζήτηση (Σ. Χατζηγιάννης, Α. ΧρΙστου, Μόρχος 
Κ1)πριονού. Ευ. Ευσταθίου, Προεδρεύων, Ν. Ανασταοιάδης και Δ. 

Χριστόφιας) της πρότασης νόμου ''Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 

Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Κυπριακοίι οργανισμού Αθλητισμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992" κα~ ψήφιση αΊJ1:0ύ σε νόμο ως 
''0 περί KΊJπριαΚOύ Οργανιομού Αθλητισμού (Τροποποιηηκός) Νόμος 
1:0ΊJ 1992". 

9) Έκθεση για 1:0 νομοσχέδιο "Ο περί EνoικιoστασίOΊJ (Τροποποιητικός) 
(Αρ.2) Νόμος ΤOΊJ 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο ως ''Ο περί Ενοικιο
ΣCασίOΊJ (Τροποποιητικός) Νόμος 1:0ΊJ 199'2~. 

10) Έκθεση για 1:0 νομοσχέδιο ''Ο περί Κα1:άρΥησης Ορισμένων Νόμων 

Νόμος ΤOΊJ 1992" και ψήφιση αΊJ1:0ύ σε νόμο. 

Ι Ι) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Πανεπιστημίου Κ ύπρσυ 

(ΔίδαΚ1:ρα) Κανονισμοί 1:0ΊJ 1992", οι αγορεύσεις ΠOΊJ έγιναν (Μάρκος 
Κυπριανού, Ρ. ΠρέV1:ζας, Α. Φιλ(Π.ίτου και Ν. AναΣCασιάδης) και έγκριση 

αΊJτών. 

12) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ανακουφίσεως ΠαθόV1:ων 

(Τροποποιητικοί) Κανονιομοί ΤOΊJ 1992\ οι σύvtομες αναφορές και η 
συζήτηση ΠOΊJ έγιναν (Τ. Παnaδόπoυλoς, Σ. Χατζηγιάννης, Π. Παπαγε

ωργίOΊJ, Κ. Κληρίδου, Δ. Χριστόφιας, Ν. ΠιποκοπΙτης, ευ. EΊJσταθl.oΊJ 

και r. Κασουλίδης) και έγκριση αυτών. 

13) Έκθεση για τους KανOνισμoUς "Οι περί Νομικής Υπηρεσίας· θέση 
Εισαγγελέα (Σχέδια ΥΠηρεοίας) Κανονιομοί ΤOΊJ 199'2" και έγκριση 

αυτών. 

14) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
EκπαίδWΣΗς (Εκπαιδευτική Αξιολόγηση - Π ιστοπο(ηση Κλάδων 

Σπουδών) Κανονισμοί του 199'2" και έγκριση αΊJτών. 

15) Έκθεση για το θέμα 'Ή Εισαγωγή Φρούτων και Λαχανικών και οι 

Επιπτώσεις στην Αγροτική o~ΚOνoμιa" και λήξη αΊJτoύ. 

16) Έκθεση για το θέμα "Προβλήματα υγείας από τα λύματα στην περιοχή 
Αγίου Σωζομένου" και λήξη α\Πού. 

17) Έκθεση για το θέμα "Η συνεχιζόμενη ρύπανση από το εργοστάσιο 

ΑήΖen, η βλαβερή επίδρασή της στην υγεία των ερ-Υαζομένων και των 

κατοί.χων της γύρω περιοχής και η ανάγκη άμεσης αvτιμεταιίτισης ΤOΊJ 

προβλήματος" κα~ λήξη αυτού. 
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ι 8) Έκθεση για το θέμα 'Ή ρύπανση των παραλιών της περιοχής Αμμοχώ· 
στου-Λάρνακας α,τό την χλαδοφόρα (Μάλλα) και οι δυσμενείς επtJtΊώ· 

σεις της στο περιβάλλον. την τουριστική βιομηχανία και την οικονομία 
του τόπου γενικότερα. Μέτρα πο\! προτίθεΊαι να πάρει τι χνβέρνηση για 
επιλιιOTl του πιο πάνω προβλήματος" και λήξη αυτοϋ. 

19) Έκθεση για το θέμα 'Ή διαφοροποίηση των χρεώσεων στις τιμές του 
νερού των κυβερνητικών φραγμάτων" και λήξη αυτού. 

20} Έκθεση για το θέμα "ΠQOβλtjμαtα ttι Μοία ανακύπτουν από το εγκατα
λειμμένο Μεταλλείο tTJIji ΕΜΕ στην Καλαβασό και οι επιδρόσεις τους 
στους υδάτινους πόρους της περιοχής" και λiιξη αυτού. 

21) Εγγραφή οτο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου θέματος "Οι σννομιλΙες στη 
Νέα Υόρκη και βασικΙς αρχές που πρέπει να γΙνouν σεβαστέ~". 

(θέμα εγγραφέν με εισήγηση των ΒΟ\Jλευτών κ. Τ. Παπαδόποuλου και Τ. 
ΧατζηδημητρΙου εκ μέροιις των Κοινοβοιιλειιτιχών ΟμΔδων AHko και 
ΕΔΕΚ). 

22) Κατάθεση ΝομοσχεδΙων, ΕΥγQdφων και Κανονισμών. 

Τιμή: 7Sσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡ!ΟΔΟΣ • ΣΥΝΟΔΟΙ Α' 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΙΠΩΝΙΟΥ) 

Έκτακτη Συνεδρίαση 16ης lουλίου 1992 

(Ώρα eναρξης: 4.10 μ.μ.) 

(Αρ. 51) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής έκτακτης συνεδρίας της 

Βουλής και παρακαλώ τους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν ιιπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΑ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο πρώτο μέρος της ημερήσιας διάταξης έχουμε ως θέμα Ης μαύρες επετείους 

10υ πραξικοπήματος και της τούρκικης εισβολής. 

Παρακαλώ να τηρηθεί μονόλεπτη σιγή ως ελάχιστος φόρος τιμής προς τους 

πεσόντες κατά το πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή. 

(Τηρείται μονόλεπτη σιγή) 

προτου μπούμε στο θέμα μας. θα 'ήθελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι μεταξίΙ 
μας βQίσκoνται οι Eυρωβoυλεuτές.MέλΊ1 της Μικτής ΚοινοβουλευτιΚ'ής Επιτροπής 

Ευρωπα'ικής ΚοινόΤ1]τας-Κύπρου που έλαβαν μέρος στις εργασΙες Τ1]ς ΔεύτεΡ1]ς 

Συνόδου της ε..-τιτροπής, που έλ1]ξαν σήμερα. Συγκεκριμένα εΙναι μαζΙ μας ο 

Συμπρόεδρος Τ1]ς Μικτής KoιVΌβoυλευτικής Επιτροπής Sir Jo.mes Scon- Hopkins, 1] 
εκ των Αντιπροέδρων κα Rothe και τα Μέλ1] κα Green και κα Ιu�]jng. 

(ΧεΙΡΟΚΡΟΤΊιματα) 

Καλώ τον Προεδρεύοντα Τ1]ς Δ1]μοκρατΙας να μιλήσει πάνω στο θέμα. 

Α. ΓΑΛΑΝΟΣ: 

Δεκαοκτώ χρόνια έχουν περάσει από τα τραγικά γεγονότα του (ούλη του 1974, 
των οποΙων τις σκληρές σvνέπειες σuνεχΙζει να υφ(στα-tαι 1] πατρΙδα μας Κύπρος 
και ο λαός μας. 

Στις 15 lουλΙου 1974 1] εθνικ1j παραφροσύνη Τ11; φασιστικής χούντας και τα 
όργανά της στην Κύπρο έγραψαν τον πρόλογο της μεγάλης εθνικής τραγωδΙας μας 

(3581) 
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και σαν νέοι Εφιάλτες άνοιξαν τις κεQκόΠΟQτες για να εισβάλει πάνοπλα ο τούρ· 
κικος Α π{λας. πέντε μέQες αργότερα. Όλοι εμεΙς γνωρίζουμε πολύ καλά τις ΣVΝΈ· 
πειες. ΓιατΙ για δεκαοκτώ χρόνια αγωνιζόμαστε για λευτεριά και επιστροφή, για 
επανένωση κρότους και λαού, για aπoχι.OQηση των κατοχικών στρατευμάτων και 
των ε.ί'τοίκων. για διακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων μας και σεβασμό των 

βασικών ελεUΘεριών και δικαιωμάτων μας, για μια Κύπρο λεύτερη, ειρηνική, ευtυχι· 
σμένη, πατρίδα όλων των νόμιμων κατοίκων της. 

Τιμή και δόξα στους ηρωικoUς νεκρούς μας, που έδωσαν τη ζωή τους θυσία 
στο βωμό της ελευθr:ρίας και της δημοκρατίας. Τιμή και δόξα σ' εκε(νους που έταξαν 
τον εαυτό τους να φυλάγει θερμοπύλες και πρόταξαν τα στήθια τους και έπεσαν 

αγωνιζόμενοι στο πε6(ο της τιμής. Ευγνωμοσύνη και τιμή σ' εκεΙνους που χάθηκαν 

11 aπήχθησαν και είναι ακόμα αδιακρ(βωτη η τύχη τους. στους παθόντες και αναπή
ρους των γεγονότων. Τιμ-ή σε τούτο τον υπέροχο λαό, που με το σΟυΥι6 στο κόκαλο 

όρθωσε το αν6στημά του και όρθιος επί των ερειπΙων avtxrTloe τις δυνάμεις του και 
ξαν6φτιαξε από το τίποτα τη ζωή του, αγωνιζόμενος για ένα καλύτερο μtλλον. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας βρίσκεται αυτή τη στιγμή στη Νέα Υόρκη, όπου, 
ενισχυμένος από το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας, συμμετέχει στη νέα διαδικασΙα 

που έχει ως στόχο την επίτευξη λύσης στο Κυπριακό. 

θέλουμε σ' αυτές τις δύσκολες στιγμές, σ' αυτές τις καθοριστικές εξελΙξεις που 
συμβαίνουν στη Νέα Υόρκη να τονίσουμε πως ο λαός μας είναι ενωμένος γύρω από 
την ηγεσΙα του και ελ,·τi.ζoυμε τα αποτελέσματα της Νέας Υόρκης να δικαιώσουν 

τους αγώνες του λαού μας, να δικαιώσουν τους ηρωικούς νεκρούς μας και να 

επιστρέψει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με μια λύση που να διασφαλίζει τα ανθρώ

πινα δικαιώματα και τις βασικές ελεUΘερίες αυτού του λαού, με μια λύση που να 

Ε.ι"tανενώνει την Κύπρο. με μια λύση που να μας κάνει να :rnστεύουμε ότι όλες αυτές 
οι θυσίες δεν πήγαν άδικα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤΟ λόγο έχει τώρα ο εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. ΜαρκΙδης. 

Α. ΜΑΡΚ ΙΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 θα παραμεΙνει εσαεί γραμμένο στις 

μαύρες δέλτους της ιστορίας. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, που ι,δρύθηκε μετά την 

τουρκική εισβολή, ε[χε και χρησιμοποίησε την ευκαιρία να το καταδικάσει απερΙ· 
φραστα με την ίδια την ιδρυτική του διακήρυξη, στην οπο(α και το χαρακη1ρισε 
άφρον, παρανοΊ:κό και εγκληματικό. 

ΤΟ άφρον, παρανο"κό και εγκληματικό αυτό πραξικόπημα, που διέταξε η 

χούντα των Αθηνών, ε'χε καταστροφικές συνέπειες για την Κύπρο, γιατί έδωσε στην 
Τουρκία την αφορμή να πραγματοποιήσει την εισβολή της, μια εισβολή που για 

χρόνια προηγουμένως προετοΙμαζε και προγραμμάτιζε. 

Η εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο δεν ε'χε οποιαδήποτε σχέση με την 
αποκατάσταση της συνταγμαηκής τάξης , αλλά αντΙθεΊα απέβλεπε στην τελική κατά· 

λυσή της και στην κατάχτηση και απορρόφηση σε πρώτο στάδιο μεγάλου τμήματος 

της πατρίδας )ιας. 



3583 

Οι οιινέπει..ες της βόρβαρης τουρκικής εισβολής παραμένουν ζωντανές. Οι 

πρόσφυγες είναι ακόμη πρόσφυγες, τι τύχη των αγνοουμένων παραμένει άγνωστη, 

f\ασικά ανθρι:ί:ιπινα διχαΗίψατα παραβιάζονται καΊ' εξακολούθηση για δεκαοκτώ 

ολόκληρα χρόνια, 11 προσπάθεια αλλαΥης της πληθυσμιακής αναλΟΥ(ας με ε..τοικισμό 
συνεχίζεται, μεγάλο τμήμα του εδάφους μας εξακολουΟεΙ να βρίσκεται υπό κατοχή, 

τι παρουσΙα του τουρκικού στρατού εισβολής στην Κύπρο είναι εμφανής. 

Τη βιβλική καταστροφή της τουρκικής εισβολής και τις συνtπειές της μόνο 

λαός ενωμένος μΠOΡOiισε και μ .. ίορεί να ανΤιμετωπίσει. Γι' αυτό και με :τλήρη συ\'εί
δηση των πολιτικών του ευθυνών, με πρωταρχικό στόχο την εξυπηρέ'Υηση του 

σνμφέροντος της πατρίδας μας διό της εξαφανίσεως των συνθηκών του διχασμού 
του κυπριακού ελληνισμού. το κόμμα μας, στην ίδια πιο πάνω ιδρυτική του διακή

ρυξη. ενΟαρσώς διαλάλησε τα ακόλουθα; 

"Ο Δημοκρατικός Συναγερμός προορίζει τη συγγνώμη και τη λήθη για το 
παρελθόν, το Oeτικό ρεαλισμό για το παρόν, τους ευγενέστερους οραματισμούς για 

το μέλλον. Απαλλαγμένος από στεΙρες προκαταλήψεις και πολιτικά πάθη, αγνοεΙ 

και παραμερίζει τις διενέξεις και τους διχασμούς του ΠΩρελθόντος που τόσα κακά 

επισώρευσαν στον τόπο μας και πρσσανατολ(ζεται προς τα ευρύτερα εφιχτά 
σχήματα εθνικής ενότητας και πολιτικής συναδέλφωσης". 

Τις πιο πάνω αρχές τις εφαρμόσαμε με συνέπεια στα δeκαέξι χρόνια του πολι

τικού μας βιο\). Δεν αποκομ(ζη πολιτικά οφέλη όποιος σε καιρούς χαλε.-τ:ούς έρχεται 

σε αντtθεση με φυσιολογικά ανθρώπινα συναισθήματα. Πάθη. συναισθηματικές 

εξάρσεις, δημαγωγικά συνθήματα μίσους και μισαλλοδοξίας δεν αποκομ(ζουν πολι

τικά οφέλη. Το κόμμα μας έχει πληρώσει τίμημα για τις σωστές του θέσεις και την 

τόλμη του να τις διακηρίιξει. Αλλά είναι και δεν μJ-τορεΙ παρά να εΙ,'αι ιΙπερήφανο. 

βλέποντας και αναψηλαφώντας τη νέα ακατανίκητη δημοκρατική, πλουραλιστική 

πνοή, που η ύπαρξη και λειτουργία του έφερε στον τόπο μας. Δεν μ.ι-τορεΙ παρά να 

ι(ναι υπιρήφανο για το ρόλο που διαδραμάτισε, προκειμb'οu να ε..-τικρατήσει η αρχή 

ότι οι πολιτικοί αγώνες μπορούν και πρέπει να διεξάγονται σε κλΙμα ήπιο και 

ήμερο, με ιπιχειρήματα και λογικό διάλογο. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σήμερα, 18η επέτειο του πραξικοπήματος και της εισβολής, των δύο αuτών 

εγκλημάτων σε βάρος της Κύπρου, καταβάλλεται από πλευράς Ηνωμένων Εθνών 
και σνγκεκριμένα του Γενικού Γραμματέα και του rulιβoUhtOU ΑσφαλεΙας η πιο 

έντονη και επίμονη προσπάθεια επιλύσεως του ... ,υπριακού προβλήματος που έγινε 
μετά την τουρκική εισβολή. 

Ειναι πασίγνωστες πλέον οι θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού τόσο ως 
προς την ουσΙΩ των ιδεών Γκάλι, όσο και ως προς τους χειρισμούς που η πλευρά 

μας έπρεπε να κάμει. Δε θα ης επαναλάβω. Aπλ(i)ς όμως Οέλω να τονΙσω ότι, 
σύμφωνα με την τελεuταΙCΙ ο.;τόφαση της Πολιτικής μας Επιτροπής, η πλευρά μας 

πρέπει να συνεχίσει να ε..-τιδεικνύει καλή θέληση και ε.-τοικοδομητικό πνεύμα, ώστε 

οι διοβουλιύσεις της Νέας Υόρκης να οδηγήσουν σε λειτουργήσιμη και βιώσιμη 

λύση του κυπριαχοίι προβλήματος, στα πλαίσια των δύο συμφωνιών κορυφής και 

των ομόφωνων cιπoφάσεων του Εθνικού Συμβουλ{.ου. Αν όμως, συνvτεία της τουρ· 

κικής Ωδισ.λλCΙΞίας, η αποτυχία της πρωτοβουλίας είναι προδΙΩγεγραμμένη, τότε οι 

δικοί μΩς χειρισμοί πρέπει να είναι τόσο επιδέξιοι, ώστε χωρίς υποχωρήσεις πέραν 

των ορίων Ωσφαλείας του κυπριακοίι ελληνισμοίι και των Ωνθρώπι\'ων δικαιωμάτων 

όλων των πολιτών, και Ελληνοκυπρίων ΚΩΙ Τουρκοκυπρ(ων, να MoδeLXvUouv ότι 

a..-τοκλειοτική ευθύνη Ύια το αδιέξοδο φέρει η τουρκική πλευρά. 
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θα τελειώσω τη σημερινή επετειακή ομιλ(ο μου επαναλαμβάνοντας σύντομο 

απόσπασμα από προχθεσινή ομιλία του Προέδρου του Δημοκρατικού Συναγερμο'ύ 
Γλουχο\l Κληρίδη προς τη φοιτητικ'ή μας ;ταράταξη. την "ΠρωτοπορΙα": 

''Ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετεΙται πάνω στα διάφορα σενάρια 

που θα προκυψουν στις διαβουλεύσεις της Νέας Υόρκης με Ct..οκλειστικό γνώμονα 
το καλώς νοούμενο συμφέρον του κυπριακού ελληνισμού. ΟΙ τοποΟετήσεις μας θα 

εξαρτώνται από το κατά πόσο τα διάφορα σενάρια θα CΙίταλλάσσoυν την Κύπρο από 

τα κατοχικά στρατεύματα και τους Ε.-τοίκους, θα διασφαλίf;οuν τις βασικές ελευθε
ρίες, περιλαμβανομένου του δικαιώματος επιστροφής, θα προβλέπονγ διeυρυμένες 

εγγυήσεις, χωρίς δικαιωματα μονομερούς επεμβάσεως, θα δώσουν ένα λειτουρΥή

σψο σύνταγμα. Οα δημιουργήσουν ένα πραγματικά ομόσπονδο κράτος. με μια 
διεθνή προσωπικότητα, μι.α κυριαρχία και μια ιθαγένεια και θα διασφαλισουν 
ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα ως μέρος της λύσης". 

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο λόγος δΙνεται τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, κ. Α. Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV: 

Κύριι: Πρόεδρι:, κύριοι συνάδελφοι. 

Αυτή τη στιγμή και την κάθε στιγμή που η μνήμη πάει πίσω στο 1974. αυτή 
σταματά πρώτα στη μεγάλη προδοσία, στο πραξικόπημα της 15ης του lούλη. 

Ξέρουν καλά όσοι έζησαν τα γεγονότα ότι το πραξικόπημα εκείνο δεν υπήρξε 

κεραυνός εν αιΟρία, δεν ήταν μια έξαρση και μια αφροσύνη των κύκλων εκεΙνων που 
αποκαλούσαν τους εαυτούς τους ενωηκή παράταξη. Ούτε το θλιβερό α.ίτοτέλεσμα 

μιας αόριστης διχόνοιας που κατετριr,<ε το λαό μας σαν "κατάρα της φυλής". όπως 

oρισμtνoι προτιμούν να λένε. Τουναντίον το πραξικόπημα υπήρξε ένα εκ προμε
λέτης έγκλημα. με στόχο να "κλείσει" το κυπριακό πρόβλημα με την απαράδεκτη 
λύση της διχοτόμησης και ακόμα να εξουδετερωθούν στην πορεία και όσοι αντιτάσ

σονταν σε τέτοια λύση: η κυβέρνηση του Αρχιεπισχόπου Μακαρίου και οι δυνάμεις 
οι οποίες τον υποστήριζαν. α.ίτ6 το κέντρο και τη δεξιά μέχρι το κΙντιμα Τ1]ς 
αριστεράς. 

Από πολλά χρόνια προηγουμένως είχαν ηδη συλληφθεί. και εκκολαφθεL τα 

σχέδια για τη βίαιη διάλυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και η χούντα . που επιβλη
θηκε στην Αθηνα κατά το πραξικόπημα της 2Ιης ΑπριλΙου ]967. ανέλαβε την 
επιβολή αυτών των σχεδίων. Στην υλοποΙηση αυτής της προδοηκής εργολαβίας η 
χούντα βρήκε πρόθυμους συνεργάτες στην Κ ύπρο. που στο όνομα της εθνικοφρο
σύνης και τυφλωμένοι από μισαλλοδοξία ενάντια στην αριστερά, αλλά ιδιαίτερα 

ενάντια στον Πρόεδρο Μακάριο. διαδραμάτισαν χαΟοριοτικό ρόλο στην κατα

στροφή της πατρίδας μας. Αυτη η περίοδος της φασιστικής τρομοκρατίας παραμένει 

βαθιά χαραγμένη στη μνήμη του λαού μας. με ης εν ψuχρώ δολοφονίες δημοκρα
τικών πολιτών. ης ανατινάξεις αστυνομικών σταθμών και το αποπνικτικό κλίμα το 
οπο(ο είχε ε .. τιβληθεΙ στα είΩταιδευτιχά ιδρύματα και τα στρατόπεδα της Εθνικης 
Φρουράς. Το ιδεολογικό πλαίσιο αuτης της ξενοκίνητης εκστρατε(ας στηνόταν από 
τους έξαλλους κραryμoύς του κίτρινου τύπου της εποχής και μιας μερU)ας του 
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κλήρου. με επικεφαλής τους τότε τρεις μητροπολί.τες. Έτσ~ 11 πιο αδίστακτη δllμο
κοπ(α απέδιδε στην ξενοκίνητη παρανομία και τους ανομολόγητους στόχους της την 
υπόσταση εθνικής υπόθεσης. ενώ παράλληλα μια σειρό τρομοκρατικές οργανώσεις 
περιβλήθηκαν με πομπώδη ονόματα, όπως "Εθνική Avτίσταση\ "Ιερός Λόχος" και 

"ΕΟΚΑ Β'". 

Ήταν μέσα στις συνθήκες αυτής της απροκάλυπτης υπονόμευσης του κράτους 

και των θεσμών που εκδηλώθηκε το πραξικόπημα το πρωί της Δευτέρας της 

15ης Ιουλίου 1974. Σε εκείνη την κρίσιμη ώQα του καθήκοντος, όταν διακυβευόταν 11 
ελευθερία και η υπόσταση της Κύπρου. εκατοντάδες αγωνιστές α.-τοδεΙχτηκαν αντά

ξιοι της ιστορίας και των παραδόσεων του λαού μας. Δεν εΙναι του παρόντος να 

αποτιμήσοιιμε το ρόλο του καθενός σε εκεί.νες τις μαύρες μέρες του χουντικού 

πραξικοπήματος. Αρκεί μόνο να υπoμνiισoυμε όη, όπως το πραξικόπημα υπήρξε το 

αποκορύφωμα της μακρόχρονης προσπάΟειας από πλευρός ξένων δυνάμεων και 

των πρακτόρων τους γι.α τη διχοτόμηση της Κύπρου και την επιβολή καΟεστώτος 

ελεεινής μορφής, έτσι και η ηρωικη αντίσταση κατά ης μαύρες μέρες του πραξικο

πήματος και της εισβολής που το ακολούθησε υπήρξε η κσρύφωση των ιστορικών 
αγώνων του λαού μας για την προό.σπιση της πατρίδας και τη διασφάλιση της δημο

κρατίας. 

Δυστυχώς για την Κύπρο και παρά την αUΘΌρμητη και ηρωική αντίσταση του 

λαού μας το βόρβαρο πραξικόπημα της χούντας και της ΕΟΚΑ Β' τελικά ΕΠιβλή

θηκε. έστω και για σύντομο χρονικό διάστημα, αρκετό όμως για να διαφανεί απρο

κάλυπτα ο φασιστικός του χαρακτήρας και η προδοτική του αποστολή. Η τουρκική 

εισβολή εκδηλώθηκε μόλις πέντε μέρες αργότερα και η 'Ayκ1JQO., που είχε αναλάβει 

το δεύτερο σκέλος της συνωμοσίας, κατόρΟωσε να υλοποιήσει τα σχέδια που είχαν 

εκπονηθεί πολλά χρόνια προηγουμένως μόνο χάρις στην ανε..τανάληπτη ευκαιρία 

που της είχε παρασχεθεί α..-τό τους πραξικοπηματΙες. 

Δε θα επεκταθώ στις τραγικές συνέπειες που επισώρευσε η βραχύχρονη 

επικρότηση των κύλλων της ΕΟΚΑ Β' και η βόρβαρη εισβολή του Αττίλα που 

ακολούθησε. Ζούμε καθημερινά την οδύνη για την απώλεια χιλιάδων αθώων ζωών, 

την αδιακρίβωτη τύχη των αγνοουμένων, τη μαζική προσφυΥΟΠΟΙ1]σ1] και Τ1] συνεχι

ζόμενη κατοχή μεγάλου τμήματος Τ1]ς πατρΙδας μας. ΑξΙζει όμως να αναλογιστούμε 

ποια θα ήταν η κατάσταση στην Κύπρο, αν δεν είχε μεσολαβήσει η αντίστασ1] του 

λαού μας. Γιατί η αντίσταση δεν ήταν μόνο χρέος τιμής και αξιοπρέπειας μπροστά 

στη δικτατορΙα και την ξένη επιβουλή. Η αντίσταση αυτή κατάφερε ταυτόχρονα ένα 

σοβαρό πλήγμα στη χούντα των Αθηνών και συνέτεινε στην τελική κατάρρευσή Τ1]ς. 

Η αντίσταση διέοωσε το νόμιμο Πρόεδρο της Δημοκρατίας Αρχιεπίοκοπο Μακάριο, 

με a.""[οτέλεσμα να καταστήσει αδύνατη την ολοκλήρωση των επιδιώξεων των πραξι

κοπηματιών και την προσυπογραφή και νομιμοποίηση των τετελεoμtνων του 

Α πίλα. Κ υρίως όμως 1] αvτίστασ1] υπτΊρξε βασικός παράγοντας για τη διόσωση της 
οντόΤ1]τας της Κυπριακής Δημοκρατίας και τη διατήρηση των ελπίδων μας για την 

επιβίωση της πατρίδας. για ένα καλύτερο μέλλον γι.α την Κ ύπρο και το λαό της. 

Γι' αυτή ακριβώς την επιβίωση και επανένωσ1] Τ1]; Κύπρου, σήμερα, δεκαοκτώ 

χρόνι.α μετά την έναρξη αυτής της πορείας προς τη διχοτόμηση, ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας Γιώργος Βασιλείου μαζί με την πολιτική εξουσία του τόπου βρΙοχο-

νται στην έδρα των Ηνωμένων Εθνών στη συνάντηση της Νέας Υόρκης. Εμείς, 

εκφρόζοντας την πλήρη συfιπαράστασή μας Q' αυτή την προσπάθεια, διαβεβαιώ

νουμε ότι πηγαίνουμε εκεί με καλή πίστη, αλλά και αποφασιστικότητα. με γνώμονα 
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το σνμφέρον του λαού και μι:: σιόχο την ειρηνική επανtνωση της πατρίδας μας μέσω 

μιας ομοσπονδιακής δΙΕυθέτησης. Όπως έχουμε τόσες φορές αναφέρει στο 
παρελθόν, η ομοσπονδία δεν C1ιoτoτελεί την τέλεια λύση στο πρόβλημά μας, στο 

πρόβλημα της Κύπρου, ιδιαίτερα αν αναλογιστούμε τους κοινούς , μακρόχρονους 

και επΙΠονους αγώνες τους οποίους έχει διεξάγει ο λαός μας, Έλληνες και Τούρκοι , 

για την πολιτική και κοινωνική του α.ίτελευΟέρωση. Η λύση αυτή, ακόμα και μετά 

την επίΤΕυξή της. θα αντιμετωπίσει προβλήματα. για το ξεπέρασμα των οποΙων θα 

Q..ιίoιτηθεΙ η μέγιστη δυνατή υπομονή. επιμονή και κυρίως πολιτική βούληση από 

πλευρός και των δύο κοινοτήτων. Ανεξάρτητα όμως από τις δυσχέρειες, η 
ομοσπο\'δία (L'"[OtEλEi υπό τις σημερινές συνθήκeς τη μοναδική διέξοδο α,τό την 

κατάσταση στην οποία μας έχουν ρίξει το εγ-λληματικό πραξικόπημα και η τουρκική 

εισβολή, συνιστά δηλαδή τη μοναδική υπαλλακτική λύση :του θα (L"tοτρέψει την 

ορισηκή διχοτόμηση της Κύπρου. Και (L"tοτελεΙ βέβαια τραγικη ειρωνεία το γεγονός 

ότι ποικιλώνυμοι σύνδεσμοι, στελεχωμένοι από πρόσωπα με βαθιά ανάμι.ξη στις 
προδοτικές δραστηριότητες της ΕΟΚΑ Β', είναι σημερα προεξάρχοντες ενάντια στην 

ομοσπονδιακή διειιΟέτηση, ενάντια δηλαδή στην προσΠάθεια να διασωθεΙ η ενότητα 

της πατριδας μας. ΟΙ κύκλοι αιιτοι. πιστοί στις παραδόσεις και την ιστορία τους , 

διεξάγουν τη διχοτομική τους εκστρατεία με τα ίδια εθνικιστικά συνθήματα. Αποτε

λούν έτσι την :τιστή αντανάκλαση των σοβινιστικών κύκλων τους οποίους έχει ξεση

κωσει ο ΝτεΥλτάς σTf] δική του κοινόΤf]τα, με πανομοιότυπους στόχους, δf]λαδή την 

υπονόμευση της ομοσπο\'διακής bLEυOtrf]oη; και τη διαιώνισf] της σημερινής ντι!: 

φάκτο διχοτόμησης. Ο λαός όμως της KίmΡOυ, λαός μαχητικός, αλλά και ώριμος, με 

ης έντονες εμ..-ι:ειρίες ΤΊ]ς μακρόχρονης ωτελευθeρωτικής το\l πάλΊ]ς, είναι σε θέση να 

διακρίνει ξεκάΟαρα ΤΊ]ν ξεφτι.σμένη εθνοκαπηλία από την πορεία τι οποία, μέσα στις 

δοσμένες περιστάσεις. μπορεί να προσφέρει διέξοδο από τη σημερινή τραγικη κατά

σταση. Όπως τότε, έτσι και σήμερα οι σοβινιστικές κορώνες και η ακραΙα, πλην 

κενή. συνθηματολογία δε θα έχουν ευγενέστεΡΊ] κατά).Ί]ξΊ] από ΤΊ]ν υλοποΙηση της 

διχοτόμησης. 

Μας λένε όη μας συμφέρει τα πρόγματα να μείνουν όπως έχουν, ωσότου 

έρθουν καλύτεροι καιροι. Όμως μόνο τα άψυχα αντικείμενα ίσως μποροίιν να 

μεΙνουν όπως έχουν στο πέρασμα του χρόνου. Οι ΙOoρQOπ(.ες, η ζωή. η πολιτικη 

βQίσκoνται σε κίνηση και δυναμική και το Q.,"tοτέλεσμα δε θα 'ναι τL-ιοτε άλλο από τη 

μονιμοποίηση του status quo και την ανέκκλητη τouρκoπo(ηση του κατεχόμενου 
μέρους της Κύ:τρου. Η αναβολή και η αδρόνεια μοιραία Οα οδηΎΤϊσουν στην αποδοχή 

όλων των τετελeσμένων από τη διεΟνή κοινότητα και στην αναγνώριση του ψευδο· 

κράτους. 

Επιδιώκουμε λοιπόν σύντομη λύση του Κυπριακού, διακατεχόμενοι όχι από 

πνεύμα αστήΡΙΧΤΊ]ς ευφορίας και υπέρμετρης αισιοδοξίας, αλλά από αισθiιματα 
αγωνίας ..... αι έγνοιας για το μέλλον του τόπου και την τUχη του λαού μας, που δε 
συμβιβάζονται οίιτε με τη,· παΡOiισα διχοτομική κατάσταση ούτε με την κατοχή ούτε 

με την παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Δεν είμαστε έτοιμοι να δεχτοίιμε οποιαδήποτε λύση χάριν της λύσης. Δεν 

είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε μοιρασμένη πατρίδα ούτε ως αποτέλεσμα της πιθανής 
πίεσης κάποιων να δώσουν τέτοια λύση ούτε όμως και ως αποτέλεσμα της άρνησης 

κάποιων άλλων να δεχτούν την ομοσπονδία και το συμβιβασμό. 

Εμείς δεσμευόμαστε να παλέψουμε για τη λύση που Οα επανενώσει το V1loi, 
που θα αποκαθιστά την ανεξαρτησία. την εδαφική ακεραιότητα, την κυριαρχία κα~ 
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την ενότητα του κυπριακού κράτους. που θα προνοεί την αποχώρηση των κατο

χικών στρατευμάτων και των επο[κω\'. που θα διασφαλtζει τα ανθρώπινα δικαιώ
ματα όλων των Κυπρίων, που θα παρέχει διεθνείς εγγυήσεις χωρίς μο\'ομερή δικαι

ώματα. 

Διαδηλώνουμε ακόμα μια φορά την α...~σή μας να αγωνιστούμε μαζΙ με 
όλΟιΙς "yt.O τη λ"ύση που θα Εκφράζει τα συμφέροντα και τις προσδοκίες του λαου μας 
και που Οα δLκαιώνη τη θυσία των νΕκρών παλικαριών που έδωσαν το υπέρτατο 
αγαθό, τη ζωή τους, για τη δημοκρατ{α και τη λευτεριά tTl; Κ υπρου μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

[.ΧΕιροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρα
τικού Κόμματος. έχει το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε. αγαπητοί συνάδελφοι, 

Για μια ακόμTl φορά ΤTlρούμε τις μέρες μνήμTlς και τιμής. Για μια ακόμα φορά 
αποδιδουμε τιμή και δίκαιη αναγνώριση σε αυτούς που έδωσαν ΤTl ~ωή τους, πάνω 
στον ανθό ΤΤις όμορφης νιόΤTlς τους, προασπίζοντας τη δημοκρατία και ΤΤιν πάτρια 
ΥΤ1 ενάντια στις αυτάδελφες κατάρες του προδοτικοίι -όχι του άφρονος. του προδο
τικού- πραξικοπήματος και της βάρβαρης τούρκικης εισβολής. Και αποθέτουμε 

δάφνες στους τάφους και στο χώμα που σκεπάζει τους ήρωες και μάρτυρες ΤTlς 
Κυπριακής Δημοκρατιας και της ελευθερίας. Σε αυτούς ανήκει ο πρώτος λόγος. Σε 

αυτούς στρέφεται αυτές τις τραγικές επετείους η σκέψη και ΤΙ μνήμTl. 

ΤΙ.οτα a...ό όσα Οα πούμε, τΙ.οτε a...ό όσα θα ακουστούν α...ό το βήμα της 
Βουλής δεν μ.ι.OQεΙ να τους φtρει πίσω στTl ζωή. Ούτε "α απαλύνει το" πόνο των 
γονιών τους ή των αγαπTlμένων τους προοωπων για τον άδικο και αχρείαστο χαμό 
τους. ηποτε από ό,ΤΙ θα πουμε δεν πρόκειται να ξε...λύνει την ντροπή του πραξικο

πήματος ή να αναστρέψει τις τραγικές συνέπειες της εισβολής και της κατοχής. 

Όμως αtιτά που λέμε από αυτό το βήμα μ...ορούν ίσως να μας δωσουν μια νέα αυτο

γνωσία και να κεντρίσουν το εθνικό φιλότιμο ότι Ύια μερικούς ανθρώπους ακόμα 
και η υπέρτατη θυσία του ave~"tou, η θυσία της ζωής, είναι αποδεχτό τίμTlμα Ύια 

TTl" προάσπισTl των υπέρτατων αγαθών του ανθρώπου, που Είναι η εθνική ελευθερία 
και η δTlμοκρατία. Ίσως αυτά που ακούγονται από το βήμα tTl; Βουλής πείσουν 
έστω και λίγους, αλλά τους εκλεκτούς, όη δεν μπορεί να είναι παραδεκτό ως 

λάβαρο αγώνα ο εξευτελιστικός συμβιβασμός να βρούμε μια oπoι.a.δήπoτε λύση, για 
να σώσουμε τάχατες τα λΙΎα ή τα πολλά που έχουν απομείνει στους λίγους. 

Γt.Oτί αυτό είναι δυστυχώς το σύνθTlμα με το οπο[ο σήμερα μολύνουν την 
κυπριακή ατμόσφαιρα οι κράχτες του ενδοτισμού. Ενώ το μήνυμα που, ειδικά αυτές 

τις μέρες, έπρεπε να επικρατεί στην Κύπρο και να μεταδίδεται με πειστικότψα σε 

όλα τα διεθνή κέντρα αποφάσεων έπρεπε να είναι xιl.."tOLO άλλο. 'Επρεπε να ακού
γεται από αυτό το βήμα το μήνυμα ότι. ακόμα και αν εμείς δεν μπορούμε να γίνουμε 

"πολλω κάρρονες" εκείνων που έδωσαν τη ζωή τους για tTl" προάσπιση της δημο
κρατίας και tTl; ελευθερίας σYTl" όμορφη. μικρτ" μα μεγάλTl πατρίδα μας, τουλάχι
στον, τουλάχιστον ας καταξιώσουμε και ας δικαιωσουμε ΤTl δική τους θυσία. ΟΙ 

ήρωες και μάρτυρες που τιμούμε σήμερα διεκδικούν ΤTl δικαίωσή τους και tTlV κατα
ξίωσTl της θυσίας τους. που είναι σίγουρα ΣUΝΑΡtTlItέYη με τη δικαίωση ΤTlς αδικη
μένης πατρίδας μας, αυτής tTl; μικρ'ής, μα μεγάλTlς γης που μας γέννησε. και αυτούς 
και εμάς. 
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Η δική τσυς θυσία δεν είναι μόνο το τίμημα που απαιτεΙ τι ιστορ(α μας. Ειναι 

και 11 χρέωση που μας επιβόλλει τι ιστορία μας και που γίνεται εθνικό χρέος και 

ιστορική ευθύνη δική μας. Αυτό το νόημα και αυτό το περιeχόμενo εμείς, οι 
Βουλευτές του Δημοκρατικο'; Κόμματος, θέλουμε να δώσουμε και δινουμε στις 

μαύρες επετείους που τηρούμε σήμερα. Ειδικότερα γιατί φέτος οι μαύρες επέΤΕΙΟΙ 

μνήμης και τιμής έχουν μετατρα."'tεΙ σε μέρες άγχους και εθνικής αγωνίας. Εκεί, πέρα 

0...τ6 τον Ατλαντικό. στη Νέα Υόρκη διακυβεύεται το εθνικό μας μέλλον και κρίνεtαι 

τι δυνατότητα εξεύρεσης μιας λύσης που να διασφαλίζει τουλάχιστον τα έσχατα όρια 

της φυσικής και εθνικής επιβίωσης του ελληνισμού στην Κύπρο. τα ελάχιστα ανθρώ

πιγα δικαι(ί:ιματα και τις otOLXELιOOEL; βασικές ελευθερίες και του πιο τα,.-ΤΕινού 

ακόμα των ανΟρώπων. ΤΟ δικαίωμα να ζούμε και να διακινούμαστε ελεύθερα σε 

κάθε γωνιά της γης μας. Να έχουμε το δικαίωμα της νομής της γης και της περιου

σίας που μας κληροδότησαν εδώ και οκτώ χιλιάδες χρόνια οι Έλληνες πρόγονοΙ 

μας. Να αποκαταστήσουμε ένα κράτος δημοκρατικό. που να εμπνέε~ σεβασμό στους 

ποΗτες και που να γίνεται σεβαστό α.ίτ6 εχθρούς και φίλους. με μέτρο την εξουσία 

και την αποτελεσματικότητά του, και που να ασκεί την κρατική κυριαρχία σε κάθε 

γωνιά .ης κυπρι.ακής γης. 

Δεν είναι πολλά αuτά που ζητούμε. μα εΙναι λιγότερα τα όσα μας δίνουν. Δεν 

είναι παράλογα αυτά που Ι;ητούμε. μα είναι παράλογοι όσοι μας τα στερούν. Δεν 

είναι δυνατή η εθνική και φυσική επιβίωση του ελληνισμού της Κύπρου. χωρίς 

πρακτική και αποτελεσματική δι.ο.σφάλιση αυτών των ελάχιστων και έσχατων δικα~· 

ωμάτων Ιο'.αι του τελευταίου Κύπριου πoλtτη. Αν Οεωρείται ρομαντισμός να επιδιώ· 
κουμε αυτά τα ελάχιστα. τότε είναι ασύγγνωστος ευσεβοποθισμός και πολnική 
ανοησία να νομίζουμε ότι μια διευθέτηση του Κυπριακού που δε θα κατοχυρώνει 
πρακτικά και Q.ι"tοτελεσματικά αυτά τα έσχατα και στοιχειώδη δικαιώματα του κάθε 

πολίτη είναι δυνατό να επιβιώσει πέραν των διήμερων ή ίσως τριήμερων εορτασμών 

που πιθανό να τηρηθο'ύν για την εγκαθίδρυση του νέου κράτους με άρνηση αυτών 
των αρχών και αuτών των δικαιωμάτων. 

Και τότε, χωρίς κράτος. χωρίς διεθνή νομιμότητα. χωρίς νομική δυνατότητα, 
αν προσφύγουμε σε οποιοδήποτε διεθνές βήμα για να καταγγείλουμε την παραβίαση 

βασικών ελευθεριών και αναφαίρετων ανθρώπινων δικαιωμάτων. γιατί για τέτοια 
προσφυγή θα χρειάζεται και η συγχατάθεση της τουρκικής πλευράς. θα οδηγήσουμε 
τη μικρή μας χώρα, με την υπογραφή μας και τη συγκατάθεσή μας, σε νόμιμη και 

διεθνώς αναγνωρισμένη διχοτόμηση, με ισότιμα διαμοιρασμένη την κυριαρχία του 

κράτους. 

Ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας βρίσκεται ήδη στη Νέα Υόρκη, 

συμπαραστατούμενος από ολόκληρη την κομματική Τιγεσία του τόπου. για να δώσει 
την 'ύστατη μάχη για την κατοχύρωση του δικαιώματος των Ελλήνων της Κύπρου να 

επιβιώσουν φυσικά και εθνικά στη γη που μας κατέλειπαν οι πρόγονοί μας. Του 

ευχόμαστε κάθε επιτυχία. Του ευχόμαστε ρώμη επιχει.ρημάτων και ηθικό σθένος. 

Όμως ο κυπριακός ελληνισμός πρέπει να ξέρει ποιες είναι οι παράμετροι των 

δυνατοτήτων του Προέδρου. Και αυτές διαγράφονται από τις πρόνοιες των οκτών 

απαράδεκτων επικεφαλίδων της δέσμTlς ιδεών Γκάλι που ήδη, ίσως ανεπαίσθητα γ~α 
μερικoUς. αλλά εύγλωττα για τους υπόλοιπους. έχουν αναβαθμιστεί από "βάση για 

συζήτηση", όπως μας έλεγαν, σε "βάση για λύση" του Κυπριακού. Εγώ λέω ότ~ η 

Q.ι"tαράδεκτη δέσμη ιδεών Γκάλι έχει ήδη αναβαθμιστεί σε λύση του Κυπριακο\!. Ήδη 

ο Γενικός Γραμματέας του Οργανισμο\! Ηνωμένων Εθνών κ. Μπούτρος Μπούτρος 
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Γκάλι, με την Έκθεση που υπέβαλε από μέρους του ο κ. Πετρόφσχι στο Συμβούλιο 

Ασφαλείας, εκφράζει την "πεποίθησή του" (his corινΙCΤίOΩ) ότι οι προτάσεις του, που 
προβλέπουν ανάμεσα σε άλλα την υποχρεωτική μεταβίβαση 89% ιδιοκτησίας γης 
Ελλήνων σε Τουρκοκύπριους. "διασφαλίζουν τα νόμιμα δικαιώματα και τις λογικές 
ανησυχίες και των δύο πλευρών". 

Και το Συμβούλιο AσφαλεLας δέχεται και επικυρώνει αυτές τις δια..-rιστώσεις 
ως "κατάλληλη λύση του Kυπριακoύ~. Είναι αβάσιμος ευσεβοποθιομός να πιστεΙΙ

ουμε ότι στις διαπραγματεύσεις πο\! θα επαXOλoUΘΉσOνν τα (δια μέλη του Συμβου

λίου Ασφαλείας που ήδη δημόσια και επίσημα έχουν δεχτεί τη δέσμη ιδεών Γχάλι ως 

"κατάλληλη λύση" του Κυπριακού θα διαφοροποιήσουν τη θέση τους ή θα δεχτούν 

σημαvtLκές αλλαγές στις απαράδεκτες πρόνοιες των ιδεών Γχάλι. 

Αυτοί μπορούν να λένε ό,τ~ θέλουν. Γιατί γι' αυτούς η γη που είναι αντικε(

μενο παζαρέματος είναι μια στενή λωρίδα γης, αμελητέας έκτασης, χωρίς εθνικές 

ρίζες και χωρίς ιστορία. Για μας, για τον ελληνισμό της Κύπρου, αυτή είναι γη 

ζυμωμένη με αίμα ηρώων και μαρτύQων και με τον ιδρώtα του μόχθου αυτων που 

όργωσαν αυτή τη γη. Είναι γη με μνήμες και ιστορία οκτών χιλιάδων χρόνων. Και 

από αυτό το απλό και λιτό βήμα της Βουλής μας θέλουμε απλά να μεταδώσουμε 

σήμερα το μήνυμα: Ούtε στη στενή λωρίδα της ιερής μας γης ούτε στους πλατιούς 

ορίζοντες της εθνικής μας συνεΙδησης δεν υπάρχει χώρος ούτε περιθώρια ούτε 

σπιθαμή εθνικής γης που θα δοθεί στον ToύQκo eισβoλέα 1(αι κατακτητη, για να 

εγκαθιδρύσει τη διχοτόμηση με την υπογραψή μας. 

Με την ήρεμη a...-τοφασιστικότητα του ανέλπιδου, τους λέμε απλά μα κατηγορη

ματικά: Εμείς που ζήσαμε το φως του a...-τελευθερωτικοU αγώνα δε θα δεχτούμε το 
σκοτάδι και το όνειδος του ξεπουλήματος πατρίδων και προγονικής γης. Είμαστε 

αποφασισμένοι να unootoUJtE την κάθε θυσία. να καταβάλουμε το κά&ε τίμημα, να 
αντιμετωπίσουμε την κάθε αντιξοότητα, αλλό δε θα υποταχθούμε, δε θα γονατί
σουμε, δε θα εξανδραποδιστούμε, δε θα τουρκέψουμε. Μπορεί να είμαστε ηττημένοι, 

αλλά δεν είμαστε εξουθενωμένοι. Πάνω αι-τ' όλα, δε θα προσκυνήσουμε τον κατα
κτητή. Όσος χρόνος και αν χρειαστεί. Όσες θυσίες και αν απαΗηθούν. Να το θυμού. 

μαστε αυτό. Να το θυμούμαστε, να το συνειδητοποιήσουμε ως μορφή εθνικού βΙο\!. 
να το κάνουμε βίωμά μας και τότε δε θα ηττηθούμε. θα νικήσουμε και θα επιβιώ

σο\!με. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Τάκης Χατζηδημητρ(ο\!, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της 

ΕΔΕΚ 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κυρίες και κUριoι συνάδελφοι, 

Επέπρωτο σε αυτόν εδώ τον τόπο, ως πιο σημαντική ώρα της ιστορίας μας να 

μην έχο\!με κάποια ευφρόσυνη ώρα, κάι-τοια ώρα ανάτασης και χαράς, αλλό μια μέρα 

oδitνης , προδοσίας και συμφοράς. Η ISTj και η 2Οή του Ιούλη σφράγισαν με τη 

ρομφαία της καταστροφής όσο κανένα άλλο γεγονός τη μακραίωνη πορεία του λαοu 
μας. Ο επιβεβλημένος στοχασμός των ημερών γύρω από τα συμβάντα δεν οδηγεί 

πουθενά αλλού, παρά στο να τον(ζει το μέγεθος της σ\!μφοράς, αλλά και την έκταση 

της ευθύνης των πρωταγωνιστών της. 
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Πολλοί λαοΙ και πολλές πατρίδες πέρασαν ώρες δrιώσεων και αρπαγών, όμως 

αυτό που σuvtβη σττιν Κύπρο τον ΙούλTl και Αύγουστο του 1974 είναι από τα 

ανήκουστα, τα μοναδικά και τα ασύλληπτα. Μέσα σε λίγες μέρες, βίαια. παράνομα 

και εγκληματικά. με την πρόφαση του πραξικοπήματος, η Τουρκία διαίρεσε το νησί 

και το\! έδωσε ~nα μορφή που δεν είχε ποτέ στην ιστορία του. Έφερε στο νησί δυστυ

χίες άγνωστες και ανυπόφορες: το πένθος, την κατοχή, ττιν προσφυγιά, τους Εγκλω
βισμένους. τους αγνοουμένους, τους επο(κους, την πολιτιστική καταστροφή. Και 

όλα αυτό με την ανοχή και τη συvuπεuθυνόΤllτα Άγγλων και Αμερικάνων. Τότε δεν 

ήταν γνωστά ακόμα ούτε ο Παναμάς ούτε το Koυβiιτ ούτε 1'J Βοσνια Ερζεγοβίνη. 

Τότε δεν υπήρχε ο Σαντάμ Xouσε"ίν. που ι,ίΡf.ιίE να ονομαστεί Χίτλερ και να γίνει 

πόλεμος evavtEov τσυ. Τότε ήταν μόνο 11 φίλη κα~ η σύμμαχος Τουρκία. που έπρεπε 
να δ~αφιιλαχθε( από κάθε καταδικη ή απομόνωση. 

Για να γίνετα~ η πληγή πάνω στη γη μας και μέσα στην ψυχή μας πιο βαθιά. η 

διεθνής κοινωνία επιτρέπει ακόμη και σήμερα στην Τουρκία να επικαλείται στα 

διεθνή βήματα ένα ξενόπνευστο πραξικόΠΊ1μα. καθοδΊ1γΊ1μένο (1,ί1ό τους αξιωματι

κούς της χούντας της Αθήνας. γ~α να δικα~oλoγεΙ το έγκλημα ΤΊ1ς εισβολής και 
κατοχής. Φτάσαμε στο σημε(ο να φορτώνεται στο λαό μας η εUΘύνη για το πραξικό

πημα, να ονομάζετάι πραξικόπημα δήθεν για την ένωση και να παρουσιάζεται η 
εισβολή σαν μια επιβεβλημένη ενέργεια. 

Εί.ναι γι' αυτό που η πρώτη πιο πειστική πρόξη για την αποτίναξη της κατοχής 

είναι η απονομή εUΘυνών στους λίγους πρωταίτιους και αυτουργούς και η a..-τοδέ

σμεUΣΗ του λαοίΙ μας από κάθε ευθύνη γ~α το εθνικό έγκλημα. Το avtLeeto. η παρα
γνώριση του πραξικοπήματος ή η προσπάθεια υποβάθμισής του, μας μετατρέπει 

όλους σε συνυπεύθυνους και δίνει επ~χειρήματα στην ΤουρκΕα για να μας πλήπει. 

Ο ιστορικός του μέλλοντος θα απορεί πώς δεν μπορέσαμε να ανακόψουμε την 

τραγική πορεία προς την καταστροφή και πώς, όταν συνέβη, δεν εννοήσαμε το 

μέγεθος της τραγωδΕας. Και εδώ. στην αναγνώριση της έκτασης της τραγωδίας και 

ΤΟΊ) πρακτέου. εΙναι που αρχLζoυν οι διχογνωμίες και οι διχοστασίες. Και δUΣΤUΧώς 

δεν υπάρχει ανάμεσά μας εκείνος που θα μας κρίνει και θα πει ποιος έχει δ(καιο και 
ποιος όχι. Αυτό είναι η δική μας ευθύνη έναντι του παρόντος και του μέλλοντος του 

τόπου μας. 

ΚΡΙΤ1;ς μας θα είναι μια μελλοντική γενιά, κάποιοι κατοπινοί ερευνητές που 

θα διερωτηθούν και πάλι πώς δεν μπορέσαμε να εννοήσουμε την έκταση της 

συμφοράς που σήμαινε η τουρκική εισβολή και κατοχή, πώς δεν μπορέσαμε να δούμε 

τους άμεσους κινδίΙνους που ελλοχεύουν στο κάθε μας βήμα. Γιατί, αφού τα γεγο

νότα ήταν εξαιρετικά , έλειψαν οι μεγάλες αποφάσεις: Γιατί μπήκαμε μέσα σε έναν 

ανέμελο βΙο, όταν γύρω μας στηνόταν μεθοδικά η παγίδευση και 1'1 εξουδετέρωσή 

μας; Ούτε το πραξικόπημα ούτε η εισβολή εξελίχθηκαν ξαφνικά σαν κεραυνός εν 

α~θρΙα. αλλά κατασκευάζονταν καθrιμερινά με τα επιμέρους γεγονότα. που εν 

πολλοίς μας άφηναν αδιάφoρouς. Το πραξικόπημα γινόταν καθημερινά για εφτά 
oλόκλrιρα χρόνια στα υΠΟυρΥεΕα. στο στρατό. στα σωματεία. στην κo~νωνΙα. χωρίς 

τη δική μας αντίσταση, Η ΕΟΚΑ Β' ήταν το αποκορύφωμα και 1'1 15'11 του lούλη του 
Ι 974 ήταν η ολοκλήρωση του σχεδίου. Και αυτά που σήμερα συμβαίνουν στη Νέα 
Υόρκη δεν είναι αποτελέσματα της στιγμής, αλλά συγκομιδή όλων όσων άλλοι 
σχεδΙασαν για μας. αλλά και συγκομιδή όλων των δικών μας πράξεων. σφαλμάτων 

και παραλείψεων. 
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Έχουν π~α συσσωρευτεί μπροστά μας όλα τα ανεπαίσθητα μικρά μικρά 

συμβάντα που έγιναν από το 1974 και μετά, όλες οι λtξεις, οι φράσεις, οι τακτικές 
και οι χειρισμοί. οι δικοί μας και των άλλων. Όλα όσα δεχτήκαμε ή ανεχτηκαμε. 

απορροφημένοι από ψευδαισθήσεις ή aπό αξίες ζωής άσχετες με την κυπριακή πραγ

ματικότητα. Σήμερα. αυτή την κορυφαία στιγμή της κυπριακής ιστορίας, που προτά

σει.ς και τακτικές στη Νέα Υόρκη είναι δυνατό να σφραγίσουν τη μελλοντική πορεία 

του τόπου μας. θα πρέπει να στείλουμε, σήμερα τουλάχιστον. ορισμένα σαφή μην"ίι

ματα προς όλους εκείνους που μπορούν να επηρεάσοuν τις εξελίξεις. Πρώτα απ' 

όλα θα πρέπει να δώσουμε σε όλους να αντιληφθούν ότι υπάρχει εδώ στην Κύπρο 

ένας λαός, ότι υπάρχει ένα ενιαίο και συμ..."'tG'Υές εσωτερικό μέτωπο, με το λαό μας 

ενωμένο στη διεκδίκηση των ανθρώπινων και των δημοχρατικών tou δικαιωμάτων. 
θα πρέπει ακόμη να δοθεί έστω και τώρα και ένα άλλο μήνυμα, ότι υπάρχει ένα 

ευρ"ίιtερo εθνικό μέτωπο ολόκληρου του ελληνισμΟύ, έτοιμο και στρατευμένο στον 

αγώνα για τη σωτηρ(α. για την απελευθέρωση της Κύπρου. 

Όσα λέχθηκαν τον τελευταίο καιρό ότι το Κυπριακό είναι δεύτερο εθνικό 

θέμα ύστερα από το Μακεδονικό ήταν άστοχα και εθνικά επικίνδυνα. Δεν ταξινο

μούμε εμείς τα εθνικά θέματα. ΕκεΙνο όμως που γνωρίζουμε είναι όη δεν πρέπει να 

υποβαθμίζουμε τους κινδύνους που προέρχονται από τον τούρκικο επεκτατισμό. ΤΟ 

έθνος ταξινόμησε με την ιστορω του και τις θυσίες στους απελευθερωτικούς αγώνες 

και έταξε τους aπελευθερωτικoύς αγώνες πρώτους στη σειρά των αξιών του έθνους. 
Και εδώ στην Κύπρο UΠόρχει η τούρκικη κατοχή. 

Πάμε στη Νέα Υόρκη με εφόδιο τις προτάοεις tou 1989. Έγινε δεκτό ότι 
δεσμεΟΟυν την πλευρά μας όλες οι πολιτικές επιλογές που προηγήθηκαν. ΟΙ προτά

σεις μας αυτές δεν είναι στην πραγματικότητα τίποτε άλλο παρά αποδοχή των κατα

στάσεων όπως διαμορφώθηκαν μετά το Ι 974 και ένα άρθροισμα uποχωρήσεων 

μπροστά σε έναν ανυποχώρητο κατακτητή. Ακόμη και σήμερα πηγαίνει στη Νέα 

Υόρκη ο κ. Ντενκτάς με το λάβαρο της αδιαλλαξίας, χωρίς να λογαριάζει ούτε το 

Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ ούτε τον Πρόεδρο ή τον Υπουργό Εξωτερικών των 

Ηνωμένων Πολιτειών. Ειναι δυνατό με αυτά τα δεδομένα να αναμένουμε λύση του 

κυπριακού: θα ήταν τα πράγματα διαφορετικά, αν ασκείτο πίεση πάνω στην 

ToueXLa, πράγμα Jtou δε φαίνεται να γίνεται. Αν υπάρξει φυσικά μια λύση βασι
σμένη πάνω στα ανθρώπινα δικαιώματα και τον Καταστατικό Χάρτη των 

Ηνωμένων Εθνών, θα είναι καλοδεχούμενη. Αν αντιμετωπίσουμε όμως ξανά την 

τούρκικη αδιαλλαξΙα και την ανοχή των ισχυρών, τι θα μπορούμε να κάνουμε: Τι θα 
tχουμε να κόνουμε: Όταν δηλώνεται από τον εκπρόσωπο των Ηνωμένων Εθνών ότι 
στο τέλος των συνομιλιών, ανεξάρτητα από την έκβασή τους. δε θα υπάρχει το σημε
ρινό status quo, τι ακριβώς υπονοεΙται; 

ΕκεΙνο που μας λεΙΠει τραγικά είναι η διαγραφή μιας πιο μακροπρόθεσμης 

πολιτικής. Μας έλtιψαν όλα τα προηγούμενα χρόνια οι πρωτοβουλΙες, ακόμη και 

όταν ο Ντενκτάς και η Άγκυρα μας προκαλούσαν βάναυσα και τjταν α.ίτoδεδειγμtνα 

απομονωμένοι. Μας λεΙΠει ακόμη και σήμερα η διαγραφή μιας προοπτικής και ενός 

στόχου. Εκτός φυσικά και αν θεωρούμε αρκετά την υποταγή στα κελtύσματα του 
5tate Department και την πειθαρχημένη προσαρμογή στις υπoδεLξεις του Γενικού 
Γραμματέα. Όμως και αυτά δεν απολήγουν σε επιχειρήματα υπέρ μας, γιατΙ μετα· 
βόλλovται σε επαίνους προς την ΤουρκΙα και σε νέα βήματα αποδοχής ακραι.ωv 
θέσεων του Ντενκτάς, όπως οι εγγυημένες πλειοψηφίες, το αυξημένο ποσοστό 
καToχτjς περιουσιών γης, η χωριστή κυριαρχία. η εκ περιτροπής προεδρία. τα επεμ

βατικά δικαιώματα της ΤΟ\JQκιας, ΟΙ έποικοι, τα τουρκικά στρατεύματα. 



3592 

Το μήνυμά μας προς τους Αμερικανούς και το Γενικό Γραμματέα εΙναι ότι 
δεχηiκαμε πολλά, κάναμε υπoχωρτjσεις, υπάρχουν (σαις περιθώρια για περαιτέρω 
διαπραγματεύσεις σε επιμέρους θέματα. όμως δεν εΙναι δυνατό να δεχτούμε νποχω· 
ρήσεις πάνω στα ανθρώπινα δι)'.αιώματα και τα πολιτικά μας δικαιώματα, δεν 
μπορούμε για κανένα λόγο να δεχτούμε τους εποίκους, το στρατό κατοχής. τα E.r.εJt
βατιΧά δικαιώματα της ΤουρκΙας. Μπορούμε να στείλουμε ένα μήνυμα προς κάθε 
πιθανό α..οδέκτη, ότι θα παραμείνουμε αμετακίνητοι σε αρχές που δε δέχονται 
σuμβιβασμό και όη ε(μαστε σε θέση να αντιμετωπΙσουμε οποιοδήποτε θελήσΕΙ να 
μας πιέσει ή να μας εξαναγκάσει να υποχωρήσουμε και ότι οχόμα δε φοβούμαστε να 
αντιπαρατο.χθούμε σε ένα αρνητικό κλί.μα που σκοπό θα έχει την άσκηση ενός 
άκρατου σε βάρος μας εκβιασμού. Εκτός qn.ισικά αν και πάλι πούμε ότι θα πρέπει να 
προσανατολιστούμε στα δεδομένα, γιατί υπέρτερες είναι οι δυνάμεις που μας τα 

επιβάλλουν. Και αυτός είναι ο πιο κύριος και ορατός κίνδυνος που έχουμε μπροστά 
μας: Να αποφασίσει για μας, ανεξάρτητα από τις δικές μας θέσεις. το Συμβούλιο 
Ασφαλείας στο πρότυπο της Καμποτίας λύση στη βάση των ιδεών Γκάλι. που απορ
ρΙΠΤονται σήμερα από το σύνολο της ηγεσίας ως βάση λύσης του Κυπριακού. 

Στα τέλη του 2Οού αιώνα περιμέναμε ένα διαφορετικό κόσμο. Αυτός ο κόσμος 

δεν έρχεται. Γι' αυτό δεν έχουμε άλλη επιλογή από την επιμονή στους στόχους μας 
για μια δ(καιη λύση για όλους τους Κυπρίους. Η Κύπρος είναι η κοινή πατρLδα 

όλων μας. Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων. ΑρμενΙων, Μαρωνιτών και Λατίνων. 
Αν η πολιτική των ισχυρών, όπως εμείς τη γνωρίσαμε, σημαίνει αδικίες, επι.δρομές, 

κατοχές και καταστροφές. τότε το μέλλον του κόσμου. το μέλλον της Κύπρου ανήκει 

σ' εκείνους που ακόμα και σήμερα μάχονται, όσο αδύνατοι και να είναι, για το 
δίκαιο. τα ανθρώπινα δικαιώματα. τη δημοκρατΙΟ και την ελευθερία. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Φτάσαμε στο τέλος της σιΧ;ήτησης και θα κάνουμε tw. μικρό διάλειμμα 15 λεπτών. 
θα επoνtλθo\lj.ιE στη συνέχεια με την κανονική συνεδρ[αση του Σώματος. 

(Ώρα διακοπής: 5.00 μ.μ.) 

(Ώρα ε..-ιανέναρξης: 5.55 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ: 

Κ ίιριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τις εργασίες της Βουλής. Στην ημερήσια 

διάταξη έχουμε το Κεφάλαιο Α', που είναι η νομοθετική εργασία. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου . 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω προσέξει ότι στην ημερήσια διάταξη της Βουλής δεν περι
λαμβάνεται ένα θέμα που είχε εγγραφεί παμψηφεί από τη Βουλή στην προηγούμενη 
συνεδρίαση, για να συμπεριληφθεΙ ως πρώτο στο Κεφάλαιο Δ'. θέλω να σας υπενθυ
μίσω ότι το θέμα προέκυψε ύστερα από πρότασή μας να εγκριθεί ένα ψήφισμα 
ενόψει των συνομιλιών της Νέας Υόρκης. Και υπήρξε τότε η παρατήρηση του Προε
δρεύοντος της Βουλής όη, για να κατατεθεί ψήφισμα. θα έ.ι-ιρεπε να εγγραφεί θέμα 
προς συζήτηση. 

Εκείνο που θα ήθελα να αναφέρω στην ολομέλεια σήμερα είναι ότι σκοπός μας 
δεν 'ήταν, ούτε στην περασμένη συνεδρίαση ούτε τώρα, να εγγράψΟυμε το Κυπριακό 
για μια συνολική εξέταση του θέματος. αλλά μια προσπάθεια κατάθεσης κά.ιίοιων 
βασικών αρχών γύρω από το κυπριακό πρόβλημα. 
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Οι μέρες που περνούμε είναι Εξαιρετικά κρίσιμες. όπως φάνηκε και πρσηγοu

μένως από τις ομιλιες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. rινoνται οι συνομιλίες 

της Νέας ΥόρΚllς. Υπάρχει η βεβαιότητα ότι ο τερματισμός α"τών των σuνoμιλιών 

θα δllμιουργήσει συνθηκες γύρω από ΊΟ Κυπριακό εντελώς διαφορετικές από τις 

προηγούμενες. Δεν είμαστε μάλιστα σε θέση να προβλέψουμε πού θα στηριζεται αυτή 

η διαφοροποίηση. Η δήλωση του ίδιου του Γενικού Γραμματέα ότι, ανεξάρτητα από 

tllV έκβαση των συνομιλιών. το staιus quo που υπάρχει σήμερα δε θα παραμείνει 
αφήνει πολλά ερωτηματικά και απορίες γύρω α.;τό το ζήτημα αυτό. 

Γι' αυτό πιστεΟΟυμε ότι είναι σήμερα η κατάλληλη ώρα για να εγκρίνουμε και 

να στείλουμε κάποια μllνύματα γύρω α.;τό το Κυπριακό και τις προ\.lποθέσεις λύσης 

του, ώστε στην τράπεζα των διαπραγματεύσεων να μην υπάρχει μόνο κάποιο 

άγνωστο για μας παρασκήνιο, να μην υπάρχουν μόνο οι ιδέες Γκάλι, που όλοι παρα

δεχόμαστε ότι δεν μπορούν να αποτελέσουν βάση ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύρι.ε ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι αναλiιετε τη σημασία του προβλήματος, αλλά ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι. Δικαιολογώ την πρότασή μου για συμπερίληψη του θέματος στην 

ημερήσια διάταξη, κύριε Πρόεδρε. και προώθηση ψrtφΙσματoς, όπως ε'χε αποφασι,.. 

στε' στην προηγούμενη συνεδρΙΟση. θα τελειώσω πολύ σύντομα, αν μου επιτρέψετε, 

και δεν πρόκειται να επεκταθώ στη συζήτηση του θ~ματoς. 

Λοιπόν, το σκεπτικό του ψηφίσματος είναι ότι πέρα α.;τό το παρασκήνιο, που 

μας είναι άγνωστο. πέρα α.ίτό τις ιδέες Γκάλι, που κανείς από μας δεν τις θεωρεί ως 

βάση για λύση του Κυπριακού, υπάρχουν και κάποιες βασικές αρχές που θα πρέπει 

να τις λάβουμε σοβαρά υπόψη, αλλά όχι μόνο εμείς. Πρέπει να λllφθούν ιδιαίτερα 

σοβαρά υπόψη και α.;τό το διεθνή παράγοντα και από όλους εκείνους οι οποίοι 

μπορούν να επηρεάσουν την τύχη της Κύπρου και το μέλλον του τόπου μας. Υπάρ

χουν κά,.-rοι.ες βασικές αρχές που θα πρέπει να προωθηθούν, που θα πρέπει να 

υποστηρικτούν ώστε να βρίσκονται και αυτές στο προσκήνιο προς συζήτηση. Και 

αυτές οι βασικές αρχές είναι γνωστές. ειναι η απομάκρυνση του κατοχικού στρατού. 

είναι η απομάκρυνση των εποίκων. η άρση των επεμβατικών δικαιωμάτων, η 

δημιουργία μιας λεΗουργήσιμης διακυβέρνησης του τόπο", η κατοχύρωση των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων, των δημοκρατικών δικαιωμάτων και των πολιτικών 

δικαιωμάτων του λαού, η προστασία των αναφαΙρετων δικαιωμάτων Τllς 

ιδιοκτησίας και της εγκατάστασης. Είναι όλα αυτά τέλος πάντων που συμβαδίζουν 

με τις αρχές και τα ψηφΙσματα. ώστε. όταν υπάρχουν και προτάσεις -και δυστυχώς 

υπάρχουν- nOl.l αντίκεινται προς αυτές τις αρχές. να δίνεται το σαφές μήνυμα ότι 
ολόκληρος ο κυπριακός λαός και η πολιτική ηγεσία του τόπου θα μείνουν σταθερά 
προσηλωμένσι ο' αυτές τις αρχές, για να προωθηθεί μια βιώσιμη λύση του 

κυπριακού προβλ'ήματος. 
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Ε{ναι με αυτό το σχεπnχ6 που κατατέθηκε το ψήφισμα, που ε)..πίζω να έχε~ 

διανεμηθεΙ και να το έχετε υπόψη σας. Είμαστε πρόθυμοι μαζί με τον κ . Π απαδό

πουλο του ΔΗ.ΚΟ. να το συζηττ'ισουμε και να εγκρίνουμε κά..-ΤΟLO ψήφισμα , ώστε να 
δοθεί κάποLO μήνυμα τη σημερινή, πολύ ιστοριχή μέρα στην εξέλιξη του κυπριακού 

προβλήματος. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε αν καταχράσττικα την ώρα που μου 

δώσατε. για να δικαιολΟΥ'ήσω το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω πως, εφόσον αυτή τη σnΥμή το θέμα αυτό δε βρίσκεται στην ημερήσια 

διάταξη, ενδεΙΚΝUται όπως το Σώμα αποφανθιΙ αν αυτή τι πρόταση που έχει γίνει 

τώρα από τον κ. ΧατζηδημητρΙου. όπως έχει εξηΥηθει, είναι αποδεκτό να προχω

ρήσει και να συζητηθει. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠ ΟΥΛΟΣ: 

ΚύΡΙΕ Πρόεδρε. προτού θέσετε το θ~μα σε ψηφoφoρtα ενώπιον της Βουλής, 
παρακαλώ να μου δοθεί ο λόγος να Εξηγήσω γιατί να γίνει αυτή η σνζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Υποθέτω όη κανένας δε διαφωνεί ότι αυτή η μέρα και αυτός ο χρόνος στι.ς 

εξελίξεις του Κυπριακού εί.ναι εξαιρετικής σημασί.ας για τον κυπριακό λαό. Και θα 

έλεγα ότι αυτός ο χρόνος Τ;ρθε και κάπως αναπάντεχα, τουλάχιστον σε σύγκριση με 

το τι ανέμενε αυτό το Σώμα. 

Δεν μπορώ να πω τώρα, διότι δεν είναι αυτό το κύριο θέμα, αν η Βουλή δικαι
ούται να συζητά θέματα ατός της ημερήσιας διάταξης. Εκείνο που λέω και υπενθυ

μίζω είναι ότι πλείστα θέματα αυτή η Βουλή ανέχτηκε ή δέχτηκε να συζητηθούν 

εκτός ημερήσιας διάταξης. Είναι δε άξιο απορίας όη μόλις την προηγούμενη συνε

δρία, όταν ο Πρόεδρος του Σοσιαλισnκού Κόμματος ΕΔΕΚ ηγ~ρθη πριν από τη 
συνεδρία και εισηγήθηκε να απευθύνει η Βουλή μήνυμα n:ρoς τον Πρόεδρο της Ελλη

νικΤ;ς Δημοκρατίας και τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας τι.ς παραμονές της 

σ1ηικλησης της διάσκεψης της Λισσαβόνας, ομόφωνα αυτή η ΒουλΤ; το ενέκρινε και 

εγκρίναμε και ψήφισμα. Απ' ό,τι καταλαβαίνω. κύριε Πρόεδρε, είχαμε και την 

απάντηση του Προέδρου της Eλληνικτjς Δημοκρατίας, του κ, ΚαραμανλΤ;. την περα

σμένη βδομάδα και σήμερα. από ό.τι αντιλαμβόνομαι, θα μας δι.aβάσετε και την 

απάντηση του ΠρωθυπουργοΙΙ. Δεν καταλαβαΙνω. Αν για το εξίσου σημαντικό θέμα 

της ΕΟΚ η Βουλή δέχτηκε ότι μπορεί να εγερθεί το θέμα εκτός ημερτjσιας διάταξης, 

τώρα πώς παίρνει άλλη θέση; 

Ελπίζω να θυμάστε όλοι ότι, όταν ο συνάδελφος κ. ΧατζηδημητρΙου ηγέρθη 

και ενέγραψε το θέμα στην προηγούμενη συνεδρΙΟ της ΒουλΤ;ς, ο Προεδρεύων 
εκείνης της συνεδρίας της Βουλής -και δεν υποδηλώ καμιά αιχμΤ; ούτε εn;Ικριoτι- εΙΠε 

ότι θα εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο Δ' για τη σημερινή συνεδρίαση και μάλιστα ο 

{δ ιος εLπε ότι, ενόψει της επικαιρότητας του θέματος. θα δοθεί προτεραιότητα 

έναντι των άλλων θεμάτων που Τ;ταν εγγεγραμμένα στο Κεφάλαιο Δ', 
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Τουλάχιστον εμείς, που εΙχαμε την ιδέα να ασχοληθεί 11 Βουλή με αυτό το θέμα 
και έγκαιρα ειδοποιήσαμε τη Βουλή, ώστε κανείς να μην ΠΕι ότι 11 Βουλή καταλαμβά
νεται εξαπΙVΗς, δικαιωματικά αναμέναμε ότι αυτό το θέμα θα περιλαμβάνετο στο 

Κεφάλαιο Δ' της ημερήσιας διάταξης. Αν δεν Uι"tάρχει. οι τελεuταΙOι που έχουμε 

ευθύνη ή λόγο εΙμαστε εμε(ς. Ας αναζηττιθούν τα αίτια της μ'Γ! αναΎραφής του στο 
Κεφάλαιο Δ' σε απλή παράλειψη, διότι δε θέλω να πιστέψω ότι tYL\lt ηθελημένα, 
αφoiι μας δόθηκε η εντύπωστι ότι θα συζητηθεί σήμερα το ψήφισμά μας. Βρισκό
μαστε σήμερα -δεν ε{μαστε εμείς που καταρτίζουμε την ημερήσια διάταξη- προ του 
τετελεσμένου ότι το θέμα δεν είναι εΥΥεΥραμμένο. Και αφού ακόμα σε άλλες περι
πτώσεις που ένα θέμα δεν ήταν εγγεγραμμένο στο Κεφάλαιο Δ' και που δεν εΙχαν 

δοθεί διαβεβαιώσεις ότι θα εΥΥρό:φε1:0 στο Κεφάλαιο Δ' επετράπη από το Προεδρείο 
-θα έλεγα σε συχνότητα και βαθμό που κατέστη πρακτική αυτής της Βουλής. να 
ΣUΖητηθoύν θέματα εκτός ημερήσιας διάταξης και κατά προτεραιότητα, υπάρχει 

κανεις που μπορεΙ να υποστηρι.ξει την άποψη ότι η φύση του θέματος. οι ώρες που 

περνΟύμε, οι OVYX\ΙQΙες κάτω από τις οποίες σήμερα ζητούμε να συl;.ητηθεΙ και να 

εγκριθεί αυτό το ψήφισμα δεν είναι αρκούντως σοβαρές ή δεν είναι αρκούντως 
καθοριστικές για το μέλλον o'Utoit tO'U λαού και ΤΟ\1 τόπου, ώστε να σ'Uζητηθε( κατά 
προτεραιότητα; 

Δε θα αναφερθώ, σεβόμενος την άποψή σας. στην οιισία του ψηφίσματος, αλλά 

θέλω να πιστεύω ότι και αυτοί που έχουν επιφυλάξεις για το αν πρέπει να εγκριθεί 
το ψήφισμα. όπως και εμείς που υπσβόλλουμε το ψήφισμα. όλοι συμφωνούμε ότι 

δεν υπάρχει σοβαρότερο θέμα και σοβαρότερη. πιο κρίσιμη ώρα για τον κυπριακό 
ελληνισμό από αυτή. Και όταν η Βουλή ασχολείται και θα ασχοληθεί σε λίγο με 

μερικά άλλα θέματα εκτάκτως. είναι δυνατό να δεχτώ ότι δε θεωρείτε. κύριε 
Πρόεδρε. και δε θα θεωρήσουν οι συνάδελφοι ότι αυτή η Βουλή πρέπει να δώσει ένα 

μήννμα. να πει μια λέξη γι' αιιτό το κρίσιμο θέμα; Αυτό ζητούμε. Και αν ακόμα ποτέ 
δεν είχε γίνει παρέκκλιση αί.ό τη διαδικασία ·και επαναλαμβάνω ότι πληθώρα περ ..... 
πτώσεων υπήρξε· αυτή ειδικά η στιγμή, αυτό ειδικά το θέμα δικαιολογεί εκ του 

περισσού το ψήφισμα. 

Έχουμε δηλώσει ότι δεχόμαστε και είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε το περιε· 
χόμενο του ψηφίσματος. Εμε.ίς πιστεύουμε ότι το ψήφισμα περιέχει όλα όσα. τουλά· 

χιστο δημόσια. έχουν πει οι κομματικές μας ηγεσίες ότι είναι η κοινή θέση τους. Αν 
δεν τα καταφtρaμε να τα διατ'Uπώσουμε καλά, είμαστε προθυμότατοι να δούμε 

οποιοδήποτε άλλο κείμενο που δε θα παρεκκλίνει από τη λεκτικά διακηρυγμένη • 
τονίζω τη λέξη "λεκτικά"~ ομόφωνη τοποθέτηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαδόπουλε. νομίζω πως ... 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι μπήκα στην ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρείτε περισσότερο στην ουσία του θέματος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Όχι. δεν προχωρώ. Προσπαθώ να εξηγήσω το διαδικαστικό θέμα. γιατί δηλαδή 
δικαιολογείται η παρέκκλιση από τα καθορισμένα. Και θα τελειώσω λtyoντας ακόμα 
ένα στοιχεΙΟ γιατί δικαιολογείται αυτή η παρέκκλιση. 
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Εμείς θεωρούμε ότι δικαιολογείται η Βουλή, εκτός ημερήσιας διάταξης, ενόψει 

των κρίσιμων συνθηκών να δώσει ένα μήvuμα. με ψήφισμα ότι μια τόξη ανθρώπων 

δε δέχεται μια λύση έξω από τα πλαίσια που έχουν προκαθοριστεί από την πολιτική 

μας ηγεσία. Και γι' αυτό δtν έχει μεγάλη σημασία για μας αν θα εγκριθεί ή δε θα 

εγκριθεί το ψήφισμα ομόφωνα. θα θέλαμε βέβαια να εγκριθεί ομόφωνα. Αλλά. και 
αν δεν εγκριθεί από μερικές κομματικές πλευρές για λόγους δικούς τους, θεωρούμε 
εμείς χρέος μας να μεταδοθεί το μήνυμα όη μια σημαντική μερίδα αυ'Ιού του λαού 
έχει αuτtς τις απόψεις. 

EUΧαριoη\), κίιριε Π ρόιδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι είναι Οέμα διαδικαστικό και θα ήθελα 11 συζήτηση να μην 
επεχταθεί στην ουσία του προβλήματος. Αυτό που συ!;ητούμε είναι πως αυτό το 

Σώμα εδώ έχει δικαίωμα. έχει εξουσία. έστω και αν υπάρχει Κεφάλαιο Δ' με εγγε

γραμμένα θέματα, να αναβάλει ή να μετατρέψει τη σειρά των θεμάτων. Συνεπώς το 

πρόβλημα δεν εγείρεται από το αν υπάρχει ή δεν υπάρχει Κεφάλαιο Δ'. 

Ο κ. Μαρκ(δης. παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚJΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το κυπριακό πρόβλημα f:χει συζητηθεί εκτενέστατα πολύ πρόσφατα σε συζή

τηση σ' αυτή τη Βουλή και τα οποιαδήποτε πολιτικά μηνύματα ήθελαν να μεταδώ

σουν τα κόμματα που μετέχουν σ' αυτή τη Βουλή είχαν ε..-ι:αρκώς μεταδοθεΙ 

Πέραν αυτού, το δικό μας το κόμμα έχει εξαγγείλει δημόσια τις θέσεις του, 

που είχαν ενσωματωθεί σε αποφάσεις ττις Πολιτικής του Επιτροπής, και της Αγίας 

Νάπας και της Λευκωσίας και του περασμένου Σαββάτου, 11 Ιουλ{ου. Σύμφωνα με 

την τελευταία απόφαση της Πολιτικής μας Επιτροπής, η πλευρά μας πρέπει να συνε

χίσει να επιδεικνύει καλή θέληση και εποικοδομ"τικό πνεύμα, ώστε οι διαβουλεύσεις 
Τ1'lς Νέας γ δρκης να οδ"γήσουν σε λειτουργήσιμη και βιώσιμη λύση του κυπριακού 

προβλήματος. στα πλαίσια των δύο συμφωνιών κορυφής και των ομόφωνων αποφά
σεων του Εθνικού Συμβουλίου. Αν όμως, ουνεπεία τουρκικής αδιαλλαξίας, " 
απoτuχία της πρωτοβουλΙας είναι προδιαγεγραμμένη, τότε οι δικοί μας χειρισμο( 

πρέπει να είναι τόσο ε,ίτιδέξιοι, ώστε χωρίς υποχωρήσεις πέραν των ορίων ασφα

λείας του κυπριακού ελληνισμού και των ανθρώπινων δικαιωμάτων όλων των 

πολιτών, και Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, να αποδεικνύουν ότι αποκλει

στική ευθύνη για το αδιέξοδο φέρει η τουρκική πλευρά. Αυτή είναι η θέση της Πολι

τικής Επιτροπής του Δημοκρατικού Συναγερμού, θέση την οποία μόλις πριν από 

δύο ώρες περίπου ανέγνωσα σ' αυτό το Σώμα. στα πλαΙσια της επετειακής ομιλίας 

που έκαμα εκ μέρους του κόμματός μου για τις δύο θλιβερές σημερινές επετείους. 

Είναι φανερό από όσα έχει αποφασίσει η Πολιτική Επιτροπή ότι, προκειμένου 

να αποδειχθεί η τουρκική αδιαλλαξία και να αποδοθεί πλήρης και αποκλειστική 

ευθύνη στην τουρκική αδιαλλαξία. απαιτούνται λεπτοί χειρισμοί θετικής μορφής. 

Είναι θα έλεγα μη σοφό να έρθει το Νομοθετικό Σώμα σττιν Κύπρο, χωρίς να 
γνωρ(ζει τι έγινε πριν μια ώρα ή πριν δύο ώρες ή πριν τρεις ώρες στη Νέα Υόρκη, 

να αποστείλει ψήφισμα που στην ουσία απευθirνεται στις ηγεσίες των κομμάτων των 

οποίων οι Βουλευτές θα ψηφίσουν αυτό το ψήφισμα. 

Δε γνωρίζουμε πώς και υπό ποιες περιστάσεις η τουρκική προπαγάνδα μπορεί 

να εκμεταλλευτεί οποιοδήποτε τέτοιο ψήφισμα και γι' αυτό το λόγο δεν εΙμαστε 



3597 

διατεθειμένοι να θέσοuμε υπό αμφισβήτηση τη δυνατότητα του δικού μας του προέ· 
δρου ·χαι εννοώ τον Πρόεδρο του Δημοκραηκού Συναγερμού- να ελιχθεί στη Νέα 
ΥόΡΚ11 εντός των πλαισίων των α..-τοφάσεων της Πολιτικής Επιτροιt11ς του κόμματός 

του, αποφάσεων που ήταν και ομόφωνες και λήφθηκαν στην παρουσία του. 

ΓL' αυτό δε βλέπουμε κανένα λόγο να συζητηθεί οτιδτΊποτε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV: 

Κύρι.ε Πρόεδρε. τι δική μας τι άπΟψη, την οποία οι συνάδελφοι ησηγητές ήδη 

γνωρίζουν. είναι όη αυτή τη στιγμή το ψήφισμα το οπο(ο προτείνεται ή οποιοδή
ποτε ψήφισμα, κατά την ταπεινή μας γνώμη, δε θα προσφέρει τίποτε περισσότερο 

από όσα μέχρι τώρα έχονν. είτε από κοινού είτε και χωρωτά. τα κόμματα διατυ· 

πώσει με τη μεγαλύτερη δυνατή σαφήνεια και εμβέλει.α . 

Πιο συγκεκριμένα, είχαμε τη συζήτηση του Κυπριακού για τρεις μέρες. Συζή
τηση εκτενέστατη. με αναφορές σε όλο το εύρος των θεμάτων, η οποΙα δεν κατέληξε 
σε ψήφισμα. Εμείς δε θεωρούμε ότι αυτό το πράγμα εΙναι είτε μειωτικό για τη Βουλή 

εΙτε ότι εξέφρασε προδοτικές ή μειοδοτικές τάσει.ς ή άλλως πως. θεωρούμε ότι δε 

συμφώΎJ1σε η Βουλή σε ψήφισμα, παρόλο που συζήτησε σε βάθος. Και δε συμφώ

ΎJlσε, επειδή υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις. Και εμείς σεβόμαστε τις διαφορε
τικές προσεγγίσεις και έχουν εκφραστεί αυτές οι διαφορετικές προσεγγισεις. Δε 

θεωρούμε δηλαδή ότι, αν η Βουλή ομόφωνα ή άλλως δεν εκφραστεί., δεν υπάΡΧΗ 
θέση των κομμάτων ή δεν ιιπόρχει θέση των πολιτικών πλευρών ο' αυτό τον τόπο. 

Άρα η ιδέα ότι δε θα δώσε~ μήνυμα η Βουλή δε μας βρίσκει σύμφωνους. Δε 

βλέπουμε ότι η Βουλή δε δινει μήνυμα. Δίνει διό των κομμάτων της, όπως δίνει 

διαφορετικό μήνυμα σε χίλιες δυο ΠΕριπτώσεις. Και εδώ. σ' αυτή την περίπτωση, 

υπάρχουν τα συγκεκριμένα μηνύματα. Και χθες ακόμα είχαμε δηλώσεις των πολι

τικών αρχηγών, οι οποίες σε ένα - δυο σημεία ήταν ταυτόσημες και με τη δήλωση του 
Προέδρου της Δημοκρατίας ακόμα. Άρα αυτά τα μηνύματα που υπάρχουν θα 

λειτουΡΥI\σουν και νομίζουμε ότι εμείς τουλάχιστον καλυπτόμαστε πλήρως από τα 
μηνύματα τα οποία έχουμε δώσει και τοπικά και διεθνώς. 

Δεν ξέρω πόσο απασχολεί η ιδέα αν και σήμερα αυτή η προσπάθεια -αν υποθέ

σουμε ότι προχωρούμε- δεν καταλήξει σε ομόφωνο 'ψήφισμα. Εμείς δεν αισθανό
μαστε ούτε τώρα ούτε και γενικά όποτε δεν καταλήγει η Βουλή σε ομόφωνο ψήφισμα 

ότι μειώνεται. Είναι καθαρή η θέση μας. Αντίθετα. υποδεικνύει μια συνεπή στάση 

της κάθε πλευράς προς την άποψή της, η οποία δεν οδηγεί σε κοινή θέση. σε κοινό 

ψήφισμα. σε κοινό νομοθέτημα. Πιθανόν όμως η εντύπωση που θα δώσει , αν δεν 

καταλήξει σήμερα σε ομόφωνο ψήφισμα, να είναι πιο άσχημη από την εντύπωση που 

πιθανόν κά.ι.οιοι να νομ(ζουν ότι θα προκληθεί, αν δεν υπάρξει κάποιο μήνυμα από 
τη Βουλή. 

Γι' αυτoUς τους λόγους, κύρι.ε Πρόεδρε και κύριοι ΣUΝάδελφo~, εμείς δε 

θεωρούμε ότι το θέμα ψηφίσματος είναι ένα από τα θέματα που πρέπει οπωσδήποτε 
σήμερα η Βουλή να συζητήσει. Δε νιώθουμε αυτή _ην ανάγκη. όπως τη νιώθοιιν 

άλλες πλευρές. 

θέλω να κλfΙσω με ένα σχόλιο. Εμείς σε καμιά περl.πτωση δε θέλουμε να 

EΠικαλfστoύμε δι.αδικαστικές δυσκολίες, για να δυσκολέψΟυμε οποιαδήποτε πλευρά 

να πει την άποψή της. _η στιγμή που νιώθει ότι πρέπει να την πει. Γ ι' αυτό, όσο 

εξαρτάται από μας. οι διαδικαστικές δυσκολίες θα μπαίνουν στην μ..άντα. Εύχομαι 

γα γίνεται Q;.ό όλους αυτό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. nanaMnouAoς. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΚύΡΙΕ Π ρόεδΡΕ, δεν πρόκειται να συνεχίσω τη συζ'ήτηση, σεβόμενος την εκΠΕ

φρασμένη άποψή σας. Όμως, επει.δτj πιστεύω ότι, αν μείνουν ανα."'tάvτητα μερικά 

θέματα που έχει αναφέρει ο κ. Μαρκ(δl1ς, ε(ναι δυνατόν να αποδοθεΙ κάποια αιχμ'ή 

σε μας που εΙΠαμε άλλες απόψει.ς, νομίζω ότι δικαLOύμαι από τη θέση μου, αν μΟΊ) 

f-"'tιτρέπε'tε, να πω δυο κουβέντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ σύντομα. κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όσο πιο σύντομα γίνεται. Δεν μπορώ να πρoφiρω δυστυχώς πάνω από 

δώδεκα λέξει.ς το λεπτό. 

Δε συμφωνούμε εμείς ότι η έγκρ~ση ψηφΙσματος αποτελεΙ ενέργεια που δε 

OlJVάδει με τους λεπτούς χειρισμούς. ΤΟ ψήφισμα. στο οποίο δεν ΕΠιτρέπεται να 
γίνει αναφορό. δε λέει τίποτε που δεν είναι ήδη γνωστό, που δεν ΣΟ έχουν λεκτικά -
τονίζω ξανό. τη λέξη "λεκτικά"· τουλάχιστον ιιποστηρίξει τα άλλα δύο μέρη. 

Εκτιμώ ιδιαίτερα τις απόψεις του κ. ΧρΙστου ότι oUτε διαδικαστικά θέματα 

επι.καλείται., τουλόχιστον το ΑΚΕΛ. ούτε θεωρεί ότι η μη δυνατότητα έγκρισης 

ψηφίσματος είναι αποτυχΙα δραματικ'ή. AvτΙθετα. είναι εκδήλωση δημοκρατίας. Να 

μου επιτρέψΗ να παρατηρήσω ότι, κατά τη δικ'ή μου γνώμη, τα μηνiιματα που 

δόθηκαν πριν δόθηκαν όταν ακόμα μας έτρεφαν με το μύθο ότι οι ιδέες Γκάλι 'ήταν 

βάση γι.α ΣUΖ'ήτηση πιθανότητας πλαισ(ου. Σήμερα είναι σαφές. Είναι βάση για λiιση. 

Είναι διαμετρικά αντΙΟετη θέση. 

Το δεύτερο. εγώ πιστεύω ότι ένα ψτiφισμα. έστω και η εκπεφρασμένη θέληση 

μιας μερίδας της Boυλ"r\ς ..αν δεν πετύχουμε ομοφων{.α. ενισχύει τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας. ενισχύει αυτούς που έχουν το πολu αγχώδες και δύσκολο έργο να 

υπερασπΙσουν τις θέσεις μας. οπλ(ζοντάς τouς με το επιχεΙρημα ότι δεν εΙναι είικολη 
η αποδοχ'ή των προτάσεων Γκάλι, αφού η διεθνής κοιτη γνώμη φαίνεται να νομίζει 

ότι θα πανηγυρΙοουμε αν ο Ντενκτάς δεχθεί τις ιδέες Γκάλι. 

Ευχαριστώ, xuQLE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. νομΙζω ότι ... 

Ο κ. Μαρκιδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επιγραμματικά. κύριε Πρόεδρε. θα πω ότι οι κρΙοιμες αυτές ώρες που ζοuμε 

είναι ώρες σωστών χειρισμών και όχι ώρες ψηφισμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και μπορεί η Βουλ'ή να ψηφίσει. 

θα θέσω την πρόταση που έχει γίνει από τον κ. Χατζηδημητρίου και από τον 

κ. Παπαδόπουλο σε ψηφοφορΙα. κατά πόσο δηλαδ'ή η Βουλή αποδέχεται τώρα να 

συζητ'ήσει και ν& εγκρίνει ψήφισμα σε σχέση με ης oυνoμιλf.ες στη Νέα Υόρκη. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Να αναγνωσθεί το ψήφισμα. χύριε Πρόεδρε. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΔΗ.ΣΥ, ΚΑΙ ΑΚΕΛ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι υποστηρ(ζουν την πρόταση του κ. ΧατζηδημTlΤΡΙΟU και του κ. Πα.ίταδό· 

πουλου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14, κύριε Πρόεδρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν α.."tοχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η πρόταση απορρίπτεται. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, αν εξελιχθούν τα πράγματα όπως διαφαίνεται. 

φαίνεται ότι θα έχουμε μέσα στο καλοκαίρι έκτακτη σύνοδο και εκεΙ θα υποχρεω

θούμε να τα ξανασυζητήσουμε Oυtά τα ζητήματα από την αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δε θα αρνnθώ, εν πάση περιπτώσει, αν χρειαστεί να γίνει σύνοδος. 

Προτού προχωρήσουμε στα θέματα της τιμερήσιας διάταξης, θα διαβάσω την 

απάντηση που έστειλε ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Κωνσταντί.νος Μητσοτάκης 

στον Πρόεδρο της Βουλής κ, Γαλανό σε σχέση με το θέμα της Ευρωπα"κής Κοινό

τητας, Ήδη το έχει αναφέρει κατά κάποιο τρόπο ο κ, Παπαδόπουλος, 

Η επιστολή έχει ως εξής: 

"Κύριε Πρόεδρε. 

Απαντώντας στην από 25 Ιουνίου ε..-τιστολή σας. θα ήθελα να σας γνωρίσω ότι. 

κατά το Ευρω.ι-τα'ίκό Συμβούλι.ο της Λισσαβόνος, η ελληνική αντΙί'Ί:ρoσωπεl.α έδωσε 

υψηλή προτεραιότητα στο θέμα της προωθήσεως της εντάξεως της Κύπρου στην 

Eueωπα'ίκή Κοινότητα, 

Χάρη στις πρσσπάθηες αυτές της αvτι.πρoσωπείας μας επετεύχθη σημαντική 

βελτΙωσις της παραγράφου της αποφάσεως που αναφέρεται στις σχέσεις της EUΡΩ

πα'ίκής Κοινότητος με την Κύπρο. διεuκρινιζoμένης της προοπτικής εντάξεως, 
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Είναι βεβαΙως ευνόητο ότι η Ελληνική Κυβέρνησις και εγώ προσωπικώς θα 
συνεχίσουμε, κατά τη διάρκεια όλων των επαφών μας σε κοινοτικό Ε.ο-τL-ιεΟΟ, τις 

προσπάθηές μας για την όσο το δUΝατόν ταχύΤΕρη ένταξη της Κύπρου στην Ευρω
πα'ική Κοινότητα. Φιλικότατα , 

Κωνσταντίνος Μητσοτάκης", 

Συνεχίζουμε τις εργασίες της Βουλής. ΤΟ πρώτο θέμα που έχουμε στην 
ημερήσια διάταξη, στο Κεφάλαιο Α', είναι ''Ο περί προυπολογισμού του Πανεπιστη
μίου Κύπρου Νόμος του 1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω πως είναι παρατυπία το ότι δε διαβάζονται οι Εκθέσεις, αλλά, εφόσον 

υπάρχει προηγούμενο, δε θα επιμεΙνω να διαβαστεί η Έκθεση, 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ ΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠ ΗΣ ΠΑ ΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙQ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕIΤΑ ! "Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΠΑΝΕ
ΠΙΣΤΗΜ ΙΟΥ ΚΥΠ ΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλα'ρη ΑγγελιΟΟυ 
Γιαννόκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μ ιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μ.ελέτησε τον πιο πάνω προυπολο
γισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 lουλ(.ου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό συζήτηση προυπολογισμού 

εκ.-ιρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Ο υπό αναφορά προυπολογισμός, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
προβλέπει για το ακαδημα'ικό έτος 1992/93 έσοδα ύψΟυς Ι8,792.940 και έξοδα του 
ίδιου ύψους. 

Τα προυπολογιζόμενα έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου προέρχονται όλα 
από την κυβερνητική χορηγία, τα δε έξοδά του αναλUoνται ως εξής: 

(α) Τρέχουσες δαπάνες 

(β) Λειτουργικές δαπάνες 

(γ) Διαχειριστικά έξοδα 

(δ) Κεφαλαιουχικές δαπάνες 

(ε) Μη προβλΕΠόμενες δαπάνες και αποθεματικό 

Σύνολο 

! 
3.629.270 

373.660 

760.(){Χ) 

3.780.010 

250.000 

8.792.940 
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Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προυπολογισμού και αφού τι Επιτροπ'ή 

ενημερώθηκε Ειδικότερα για τους γενικούς σχοπούς και 'tι.ς επιδιώξεις του ΠανtΠι

στημίου Κύπρο". τα χρονοδιαγράμματα και το προγράμματα λειτουργίας του, 

καθώς και για την οργανωτική διάρθρωση του προσωπικο'ίι του, προχώρησε και 

ολοκλήρωσε την επιμέρους εξέταση του προυπολογισμού. 

Με βάση την αναλυτική αυτή εξέταση και τις εξηγήσεις που δόθηκαν από τονς 

αρμοδίους, τι E.ι"tLTΡOJtT'! είναι της γνώμης πως το ύψος OQισμtνων προβλεπόμενων 

χονδυλίων υπερβαΙνει τις πραγματικές ανάγκες για το υπό αναφορά αχαδημο'ίκό 

έτος, γι' αυτό και αποφάσισε να Εισηγηθεί αριθμό πεeΙΚOπων σε ορισμένα κονδύλια. 

χωρίς εντούτοις να αποχλεΙη την επανεξέτασή τους σε ΚΟΊοπινό στάδι.ο με συμπλη

ρωματικούς προυπολΟΥιομούς. αν στο μεταξύ προκΊίψει τέτοια ανάΥκη. Οι περι

κοπές αυτές ανέρχονται στο ποσό του ί1.999.533 και αφορούν κυρίως την προσω

ρ~νή στέγαση και Τl.ς απρόβλεπτες δαπάνες και αποθεματικό, την αγορά εξοπλισμού 

και τους μεταπτυχιακούς συνεργάτες και ειδικούς επιστήμονες. 

Διαμορφώνοντας ανάλογα τον υπό συζήτηση προ\}πολογισμό, η Επιτροπή 

εισηγεί.ται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ ; 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί. θέματος αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως 

των πλαγιοτί.τλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 

ιιπερβαίνει τα ί6.793.4Ο7 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Αιιγούσ'του 1993. 
Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπαVTΙθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος oριoμ~νων Άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων Άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Δημιουργία νέων θέσεων. Δεύτερος ΠΙνακας. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 6, μαζί με τον Πρώτο 
και το Δεύτερο Πίνακα. εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6, μαζί με τον 
Πρώτο και το Δεύτερο Πίνακα, εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νoμoσχεδtoυ. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά 

της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού του Πανεπιστη

μίου Κύπρου Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Kτuπό: τη σφίιρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο θέμα στη σημερινή Τ)μερηοια δι.ό:ταξη είναι ''Ο περί Ετήσιων Εξι"tά
σεων για Εισαγωγή σε Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα Τι και γιο. 
Παροχή Πιστοποιητικού Σπουδών Νόμος του 1992". Η Έκθεση εΙναιομόφωνη. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΤΗΣΙΩΝ ΕΞΕΤΆΣΕΩΝ 

ΓΙΑ EIΣAΓQΓH ΣΕ ΑΝΩΊΈΡΑ ΚΑΙ ΑΝΩΤΑΤΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΑ ΙΔΡΥΜΑΤΑ 

Η ΓΙΑ ΠΑΡΟΧΗ ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΟΥ ΣπαΥΔΩΝ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1992" 

ΠΟQόπεc;: 

Νίκος Ανασταοιάδης, Πρόεδρος 

ΚλαΙρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλιδης 

Ανδρέας ΦιλΙππου 

Λώρης Λ uσι.ώtης 

θό.σος Μιχαηλιδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέvtζας 

Η KoινoβoυλεUΤΙΚ'ή Επιτροπ'ή Παιδείας μελέτησε την πιο πόνω πρόταση 

νόμοιΙ σε συνεδρία της ποιι πραγματοποιήθηκε στις 7 lοuλίοu 199'2. Στη σuνεδριo.ση 
αUΤΉ κλ'ήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις ΤΟιΙς ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημο
κρατΙας και εκπρόσωποι τοιι YπouργεΙoιI Παιδείας. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται είναι η θέσπιση της αναγκαίας νομοθεσwς, 
με βόση την oJtow θα ρυθμίζονται με Κανονισμούς όλες οι εξετάσεις που διεξάγο
νται από το Υπουργείο Παιδεwς για εισαγωγll σε ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευ

τικά ιδρύματα 'ή για παροχή πιστοποιητικού σπουδών. 

Η Κοινοβουλευτικ'ή Επιτροπή Παιδεwς συμφωνεΙ με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή -ι:ην ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡεΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπόρχουν ομιλητές, παρακαλ«) το Γραμματέα όπως προβεί στη 

δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΕρμηνεΙα. Άρθρο 2. 

Διαδικασία διεξαγωγής εξε-τάσεων. Άρθρο 3. 

Έκταση εφαρμογής του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το ι μέχρι και το 4 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 4 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάyvωση. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διό της αναγνώσεως 

του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΕtΊiσιων Εξετάσεων για Eι.σαγωyiι 
σε Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα ή για Παροχ'ή Πιστοποιητικού 
Σπουδών Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

γπό:ρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιοτε( σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταqη νόμου ομόφωνα ψηφίζε1:αι σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περΙ Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροπο· 
ποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992", Είναι ομόφωνη η Έκθεση. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναyvωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΩΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙ· 

ΔΕΥΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόv'tες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Kλαtρη ΑΥγελιδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 
Λώρης Λυσιώτης 

θάσος Mιχαηλtδης 

Μάρκος Κυπριανο\ι 
Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επ:ιτροπή Παιδειας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 910υλίου 1992. 

Η εν λόγω πρόταση νόμου κατατέθηκε από μέρους της Κοινοβουλευτιχής 
Επιτροπής Παιδείας και σκοπό έχn την τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τη 
δημόσια εκπαιδευτική υπτιρεσία, ώστε για σχοπο"ς προαγωγής να θεωρeιτοι 
πρόσθετο προσόν και πανεπιστημιακός τίτλος σπουδών nO\J α,τοχτήθηχΙ! ύστερα 
από φοίτηση, εξ ολοκλήρου ή εν μέρει ή με αλληλογραφία. σΙ!. μη εκπαιδευτικά αξιο· 

λσΥημένο (δρυμα στην Κύπρο ή σε πα~"'tιστήμιο του εξωτερικού που όμως αναγνω· 
ρ(.ζεται στη χώρα λεΙΤΟUQγLας tO\J. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεΙται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπόρχονν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα 
όπως προβεί στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του όρθρου 358 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα ι και 2 ομόφωνα εΥχρΙνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Η τρίτη ανάγνωση θα ΥΙνει διό της αναγνώσεως 
του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως Ο περι Δημόσι.ας Εκπαιδευτικής ΥπηρεΟ[ας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμο" ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περΙ Εισαγωγής στο Πανεπιστήμιο KύΠΡOΊJ των 

Τέκνων Εγκλωβισμένων, Πεσόντων και Αγνοουμένων Νόμος του 1992". Υπάρχει 

απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, η οποί.α Εισηγείται την 
απόσυρση 1Τ1ς πρότασης νόμου. 

Δ. ΗΑΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. παρακαλώ να διαβαστεί. η Έκθεση. γιατί. έχουμε ορισμένες 

παρατηρήοεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ; 

Εφόσον υπάρχει απαίτηση να διαβαστεί, θα διαβαστεΙ 

ΚΑ. ΑΓΓΕΑΙΔΟΥ: 

εΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑεΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΙΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ Τ1ΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ Ε ΙΙΑΓΩΓΗΣ ΣΤΟ 

ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΤΩΝ ΤΕΚΝΩΝ εΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ. ΠΕΣΟΝΤΩΝ 

ΚΑΙ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παοόντες: 

Νίκος Αναστασι.ό:δης. Πρόεδρος 
Κλα{.ρη ΑΥγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλι.δης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Αώρης Α υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος ΠρΙντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου σε τρεις συνεδρίες της που πραγματoπoιτiθηχαν στις 2 και 23 Ιουνίου και στις 
7 Ιουλίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του ΥπουργεLoυ Παιδείας. του Πανεπιστημ(.ου Κύπρου και της Παγκύ

πριας Οργάνωσης Αποχαταστάσεως Παθόντων. 
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Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηΚΕ από τσυς 

Βουλευτές κ. Δ. Hλ~άδη και Ρ. Πρέντζα, εΙναι η εισαγωγή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου 
χωρίς εξετάσεις και ως υπερό.ριθμων των τέκνων των εγκλωβισμένων. καθώς επίσης 

και των τέκνων των αγνοουμένων και των πεσόντων, νοουμένου ότι θα έχουν 

εξασφαλίσει κατά η.ς εισαγωγικές εξετάσεις την ελάχιστη βαθμολογία η οποία τους 

ΕΠιτρέΠΕΙ να δΙΕκδικήσουν θέση στο Πανεπιοττ,!μιο. 

Στο στάδιο της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου. ΟΙ εκπρόσωποι 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κατέθεσαν επιστολή προς τον Πρόεδρο της Επιτροπής, 

στην οποία αναφέρεται ότι "η Προσωρινή Διοικούσα Ε..-τιτρσπή, λαμβάνοντας υπόψη 

τη γενική ευαισθησία πάνω στο θέμα. αποφάσισε όπως, με κριτήρια την προσφορά 

προς την πατρίδα και τη μέχρι σήμερα ισχύουσα νομοθεσία. παραχωρήσει ποσοστό 

10% των θέσεων στο Πανεπιστήμιο σε τέκνα αγνοουμένων, εγκλωβισμένων κα~ 
πεσόvτων και σε ανάπηρους πολέμου ή τέχνα τους, με την προυπόθεση ότι οι 

υπΟψήφιοι των κατηγοριών αυτών θα εξασφαλισουν κατά τις εισαγωγικές εξετάσεις 

την ελάχιστη βαθμολογία που θα τους επιτρέπει να διeκδικήσO\lν θέση στο Πανεπι-. 
στήμιο", 

Υπό το φως των πιο πάνω εξελίξεων και iκττερα aπό δήλωση των ει.σηΥητών 

της πρότασης νόμου ότι δεν εμμένουν πλέον στην προώθησή της για ψήφιση, η 

Επιτροπη θεωρεί το θέμα λήξαν και ενημερώνει περί τσίπου την oλoμέλεLα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόιδρε, 

Είναι ευτύχημα ότι υπό το φως των εξελίξεων ΠΟ\l έχουν αναφερθει, οι δύο 
εισηγητές της πρότασης νόμου θεωρούμε ότι ικανοποιούμαστε και aπoσύρoυμε την 

πρόταση την οπο[α έχουμε καταθέσει. Ωστόσο, επειδή το θέμα ~χει μια ξεχωριστή 

ευαισθησία για αυτή την κοινωνία, θα άξιζε να αναφιρθεί το ιστορικό του, πώς ξεκί

νησε, πώς διέδραμε την πορεία του και πώς κατέληξε στη σημερινή απόσυρσή του. 

Όταν για πρώτη φορά πριν αί.ό μερικούς μήνες στην Κοινοβουλεντικη 

Ε..-τιτροπή Παιδείας ρωττ'ιθηκε η πρόεδρος της Διοικούσας Ε..-τιτροπής του κυπριακού 
Πανε..-τιστημίου αν θα γίνο\lν ειδικές πρόνοιες για τα παιδιά των πεσόντων, των 

παθόντων, των εγκλωβισμένων και των αγνοουμένων, η κ. Τσουγιοπούλου με 

περισσή προκλητικότητα aπάντησε: ''Γιατί να γΙνει εξαίρεση; Γιατί να γίνει 

διάκριση; Μια χαρά παιδιά είναι. Τl.ποτε δεν τους λεl.πει και μη ζητάτε διακρίσεις 

και εξαιρέσεις" . Είναι iκττερα aπό εκείνη την προκλητική τοποθέτηση, την εκτός 

κυπριακών δεδομένων, της κ. ΤσΟυΥιοπούλου που προχωρήσαμε μαζί με τον 

κ. Πρέvτζα και καταθέσαμε αυτή την πρόταση. Γιατί πιστεύουμε ότι το ανώτατο 

πνευματικό ίδρυμα α\Πού του τόπου, πέρα aπό του να δινει τα φώτα της επισtΊιμης, 

πρέπει παράλληλα να είναι δεμένο και να εκφράζει τις κυπριακές πραγματικότητες, 

όπως καθορίζονται μέσα από τους αγώνες αυτού του λαoiι, μέσα από την κατοχή, 

την εισβολή. τον εγκλωβισμό. την προσφυγιά, τους αγνοούμενους και τους παθόντες 

αυτού του τόπου. 

Όταν καταθέσαμε την πρόταση νόμου. ο εκπρόσωπος της Διοικούσας 

Επιτροπής και πάλι ήταν αρνητικός. Στην πορεία είχαμε την κατό.λ1lξη να μας 

δώσουν επιστολή, που να λέει ότι η Διοικουσα Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τη 
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yεν~xή εuαισθτ]σίo, αποφάσισε να συγχατανεύσει και με δική της απόφαση να υιοθε

τήσει το αΙτημα το ΟΠΟ(Ο προβάλαμε με την πρόταση νόμο\!. Όμως, σε εκείνη τη 

σuνεδριo.ση ο εκ.ί.ρόσωπος της Διοικούσας έθεσε ένα θέμα αρχής και ευαισθησίας. 

ELπε ότι 11 πρόταση νόμου που καταθέσαμε επηρέαζε την αυτονομία .0\1 Πανεπιστη
μίου. Και αυτό ε{ναι ένα πολύ σοβαρό θέμα. γιατί εμείς βαθVτατα πι..στeύoιιμι ότι το 
Πανεπιστήμιο πρέπει να ε(ναι ο κατ' εξοχήν αυτόνομος και ελεύθερος φορέας σε 

αυτόν τον '{όπο. Όμως ταυτόχρονα πιστεύουμε όη οutό το Πανεπιστήμιο θα αυθαι

ρετεί και θα βρίσκεται έξω α...ό την κυπριακή πραγματικότητα και το πνείιμα πάνω 

στο οποίο πρtπει να διαμOQΦώσoυμε τους νέους ανθρώπους, αν αΥνοε{ την ιστορία 
μας, αν δε λαμβάνει υπόψη εκεί.νους οι οποίοι Uφ(στανται δυσμενή δLό:χριση, γιατί 
οι YOVl.Ot τους έδωσαν τη ζωή τους ή αγνοούνται ή είναι εγκλωβισμένοι, για να 
μπορούμε εμείς να υπ6ρχουμε ως πολιτεία, για να J,Utορούμε εμείς ως κοινοβούλιο 

να λειτουργούμε σήμερα και να ψηφLζoυμε νομοθετήματα. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους. κύριε Πρόεδρε, που εμείς πιστεύουμε ότι η Διοι

κούσα Επιτροπή δεν είναι από μόνrι tTl; που αποφάσισε. αλλά είναι υπό το βάρος 

και την πΙεση της κοινής γνώμης την οποία δημιούργησε η πρόταση νόμου. αλλά και 
η ομ6φωVTj θέση της Βουλής, όπως εκφράστηκε μέσα στην Επιτροπη Παιδειας. Εμεις 
πι.στεύουμε ότι η νομοθετική παρέμβαση της Βουλής βάζει στη σωστή xa'tEίIθuvoη 

εκείνους οι οποίοι νομ[ζουν ότι J,UtOΡOw να λειτουργούν αγναί>ντας ης πραγματι
κότητες, αγνοώντας το δημόσιο αίσ&ημα. αγνοώντας την ιστορια αυτού του 'tόπου. 

Με την απόσυρση αισθανόμαστε ευτυχείς και ΕUΧαριστOύμε όλες τις πλευρές 
αυτού του Σώματος, γιατί σωστά αντιμετώπισαν και ορθά ανταποχρΙθηκαν σε μια 

ανόγκη που δείχνει, ιδιαίτερα αυτές τις σημαδιακές μέρες που ημούμε μαύρες 

επετείους, ότι εμεις δε δικαιούμαστε να ξεχνούμε εκείνους οι οπο(οι έδωσαν τη ζωή 

τους για να επιβιώσει αυτός ο λαός και δεν είναι σωστό να τους θυμούμαστε μια 
ΦOQά '(Ο χρόνο, για να εκφωνούμε πανηγυρικές ομιλίες και να τους ξεχνούμε τις 

υπόλοιπες 364 μέρες του χρόνου. Αν υπάρχουν εγκλωβισμένοι, παθόντες, αγνοού
μενοι και πεσόντες και οι oικoγένειtς τους, υπάρχουν για 365 μέρες το χρόνο. Και 
είναι υποχρέωσή μας, είναι χρέος αυτής της nOlL'tEta; να δείξει ότι 'tιμά την 
παρουσία τους. τιμά τη θυσία τους, γιατί μόνο έτσι θα διαμορφώσουμε συνειδήσεις 

ικανές να κραηjσουν 'to βάρος της επιβίωσης του κυπριακoiι ελληνισμoiι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Κ. ΦιλΙΠπου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι σννάδελφοι. 

Μόνο δυο λόγια θέλω να πω. γιατί το θέμα έχει μια σημασία που δεν πρέπει να 

περάσει απαρατήρητη από το Νομοθετικό μας Σώμα. Ο συνάδελφος κ. Ηλιάδης, 

όπως ανέφερε στην ομιλία του, οδηΥτ1θηκε στην κατάθεση του νομοθετηματος μαζί 

με το συνόδελφο κ. Πρέντζα, διότι η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή δεν έδειξε την 

απαιτούμεντι ευαισθΤ!σία σε κάποιο ερώτημά του. Ευτυχώς η Προσωρινή Διοικούσα 
Επηροπή κατέληξε να δεχθεί ουσιαστικά αυτό το οποίο ήθελαν οι δύο σννάδελφοι 

και έτσι δε χρειάστηκε να παραβιαστεί η αυτονομία του Πανvιιστημωυ με νομο
θεσΙΟ α\Πού του Σώματος. Βεβαίως το θέμα ουσΙας εξακολουθεί να υπάρχει. Υπό 

την απειλή παρεμβολής του Νομοθετικού Σώμα'tος, το Πανεπιστήμιο υποχρεώνεται 
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σε υποχωρήσεις από αυτά τα οποίο θεωρεί ορθά. Αυτό μας υποχρεώνει να προβλη. 
ματι.στονμε Υια μια απόφαση που πήρε αυτή η Βουλή πριν από δύο χρόνια περΙΠο\!. 

Η απόφαση της Εκτελεστικής Εξοuoίας με βάση το νομοσχέδιο τότε, που ι!γινε αργό
τερα νόμος, σης 13 Ιουλίου 1989, yl.α την ιδΡuΣΗ και λεΙΤΟ"ΡΥιο. του Πανεπιστημίου 
ΚίΙπροιι προέβλεπε ότι πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής θα ήταν ο 
Υπουργός ΠαιδιLας. Και αυτό. διότι τι Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή δεν μπορεί 
να είναι ένα σωμα ξένο προς την πολιτική εξουσία. αλλά πρΙΠει και οφείλει να 
λογοδοτεί στη Νομοθε'Ηχή Εξουσία. Και ο YπoUΡyός Παιδείας θα αποτελούσε τη 
σχέση της Εκτελεστικής Εξοtισwς με τη Νομοθε1ική Eξouσια. Έτσι δε θα χρει.αζόταν 
να υπάρχει η απειλή παρεμβολής της Νομοθετικής Εξουσίας, γι.α να υποχρεωθεΙ το 

Πανεπιστήμιο να αποδεχθεί αυτό το οποΙο θα έπρεπε να είχε προτείνει. 

Αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι. και εVΧαριστώ. Επί της ουσίας ουμφωνώ με το 
οuvάδελφο κ. Ηλιάδη κα~ αποδείχθηκε ότι και το Πανεπιστήμι.ο σuμφωνεί μαζί του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙον: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Αυτό το οποίο θέλω να επαναλάβω είναι ότι 
η θέση η δική μας για τα θέματα των εξαρτωμένων των αγνοοuμένων, των πεσόντων 
και των εγκλωβισμένων είναι θέση προτεραιότητας και έχει εκφραστεί. σε έκταση 
στην προηγούμενη συζήτηση για έγκριση του νομοσχεδίου για κάλυψη των θέσεων 
διορισμού στη δημόσια "πηρεσία και στους ημικρατικούς οργανισμούς. Έτσι δεν 
επιθυμώ να την επαναλάβω εδώ. Σuμφωνοuμε απόλvtα με την ουοω του θέματος, 
όη θα πρέπει να αποδίδεται η απαραίτητη τψή και προτεραιότητα σε avtOίIς tOU; 
ανθρώπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Ποuργουρ(δης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είχα καμιά πρόθεση να μιλήσω. κύριε Πρόεδρε, αλλά έπειτα από όσα 
άκουσα δεν μπορώ! 

(Γέλια) 

Τα παιδιά του μακαρίτη του αδελφού μου, ο οπο(ος σκοτώθηκε την πρώτη 
μέρα της εισβολής, αν δεν περάσοuv ης εξετάσεις, κατά την ταπεινή μου άπΟψη, δεν 
πρέπει να ιιπουν στο πανεπισtτjμιο κυπρου, γιατί ο πατέρας τους δε σκοτώθηκε για 
να μποuν τα παιδιά του στο ΠανεπιστήμLO. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

κυριε Πρόεδρε, απλά πρέπει να πω στο συνόδελφο κ. Ποuργουρ(δη ότι τα 

παιδιό: του αδελφού tou. αν δεν περάσοuv τις εξετάσεις, δε θα μποuν. Αν τις περό:. 
oouv όμως, tχouv προτεραιότητα στην επιλογή και νoμl.ζώ ότι είναι μια πρόξη 
δικαιοσύνης. Βεβαίως ο αδελφός του δε σκοτώθηκε για οποιαδήποτε επιβρό:βευση ή 
ανταμοιβή, αλλά εμείς, ως Βουλή και ως κράtος, οφειλοuμε μια τιμή και την αποδ(· 
δοuμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

κυριε Πρόεδρε. εμείς ως ΔΗΚΟ χαιρετLζouμε αυτή την ομ6φωVT] απόφαση, 
αλλά θέλουμε και δημόσια να καυτηριάσουμε την αυταρχική θέση πο\) πήρε 11 Διοι
χο'ίισα ΕπΗροπή στο θέμα αυτό. Φαίνεται. και εγώ προσωπικά έχω αυτiι την ισχυρή 
εντύπωση και διαΙσθηοτ], 6n ορισμένα μέλη της Διοικούσας Επιτροπής νιώθουν 
εντελώς ξένα προς την κυπριακή πραγματικότητα. Νομίζω αυτό το μήνυμα πρέΠΕΙ 
να το πάρουν και να νιώθουν και αυτοί τουλάχιστον τόσο Κύπριοι 6σο νιώθουμε 
εμείς που τους διορΙσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκιδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

KiιΡΙE Πρόεδρε, προκειμένου να διατηρηθεί 11 αυτονομία του Πανεπιστημίου 
και να εξακολουθήσει 11 Διοικούσα Επιτροπή να αισθάνεται ελείιθερη να κάνει 
σωστά τη δοuλει.ά της. όπως 11 ίδια τη βλέ.ι-τ:ει. δε φεύγει titOLO μήνυμα προς τη Διοι
κούσα Επιτροπή του ΠανεπιστημΙου σήμερα. 

Η Βουλή είχε συγκεκριμένη ά,τοψη, την οποία εν τη σοφία της αποφάσισε να 

επιβάλει ομόφωνα. ψηφίζοντας αυτό που θα ψηφίσει σήμερα. Αυτό δε σημαίνει ότι 

δεν εκτιμά το έργο της Διοικούσας Επιτροπής ούτε και σημαίνει ότι θέλει να στείλει 
οποιοδήποτε ειδικό μήνυμα προς αυτή να προσέχει να συμμορφώνεται με τις 
απόψεις των κομμάτων. Γιατί ιδιαίτερα καθόσον αφορά το Πανεπιστήμιο και 
προτού αρχίσουν οι ασκοί του Αιόλου να ανοίγουν -διότι. όταν θα ανο(ξουν. θα 

εΙναι πολύ αργά και το Πανεjτιστήμιο δε θα είναι ΠανεπιστήμLO, αλλά θα είναι κάτι 

άλλο- τα κόμματα πρέπει να Ε-ίτι.δείξουν την αναγκαία αυτoσvyκράτηση και μίνιμουμ 
δύναμη αντίστασης προς οποιαδήποτε ομάδα πίεσης θελήσει να επιβάλει οποιοδή
ποτε μέτρο που θα είναι σε βάρος του επι.πέδου του Πανεπιστημίου, το οποίο όλοι 
μας οραματιστήκαμε ψηλό. όταν ψηφίσαμε το σχετικό νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

θα αφήσω τον κ. Ηλιάδη τελευταίο. Ο κ. Κασουλίδης παρακαλώ. 

Γ. ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ: 

Απλώς ήθελα, κύριε Πρόεδρε. για σκοπούς τάξεως να αναφέρω ότι στην 

προκειμένη περίπτωση η Διοικούσα Ε.,."'tιτροπή του Πανεπιστημίου ως σώμα δεν είχε 

λάβει θέση επί του θέματος το οποίο εισηγήθηκαν οι συνόδελφοι κ. Ηλιάδης και 
κ. Π ρέντζας. Ήταν οι προσωπικές απόψεις της προέδρου της Διοικούσας 

Επιτροπής κ. Τσουγιοπούλου και όχι της Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστη
μίου. Και όταν ο εκπρόσωπος της Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστήμιου παρα

κάθησε στις συνεδρίες της Επιτροπής Παιδείας και άκουσε τις διάφορες απόψεις 
από τις διάφορες πλευρές, τότε συνήλθε σε κανονική συνεδρία της η Διοικούσα 
Επιτροπή του Πανεπιστημίου και έλαβε τη θέση την οποία έχουμε ενώπιόν μας. 
εξ ου και αποσύρεται η πρόταση νόμου από τους συναδέλφους και από την 
Επιτροπή Παιδείας της Βουλής και ενώπιον του Σώματος δε βρίσκεται προς ψήφιση 
τί.ποτε αυτή τη στιγμή. 

Κατόπιν τούτου είναι λάθος, κάπου θα μας έχει διαφύγει να μιλούμε για 

αυταρχικότητα της Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστημίου t,."'tt του θέματος 
αυτού. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Μαρχιδη ότι το 

μήνυμα που φεύγει από τη σύντομη αυτή συζήτηση είναι μήνυμα ελΕVΘερίας και 
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απόλυτης αυτονομίας του ανώτατου πνευματικού μας ιδρύματος, το ΟΠΟ(Ο ξεκινά 
σε ένα - δυο μήνες την επίσημη λειτουργία του. Το δεύτερο είναι ότι γι.α κανένα λόγο 
και με κανένα τρόπο δε θέλουμε να αισθάνεται ούτε το Πανεπιστημιο ούτε QnOLOO
δήποτε άλλος θεσμός που λεπουργεΙ οε αυτό τον τόπο ότι βρίσκεται υπό την απειλή 
111; παρέμβαστις της Βουλής. θέλουμε όμως παράλληλα να δώσουμε το μήνυμα ότι 
όλοι οι θεσμοί οι οποίοι λείτουργούν σε αυτό τον τόπο ιδρύονται μ.ε νομοθετήματα 
τα οποία ψηφίζονται από αυτό το Σώμα και ότι αυτό το κοινοβούλιο έχει χρέος να 

επαγρυπνεΙ για τη σωστή λειτουργία τους και. αν δια.η:ιστώνει αυταρχισμούς, παρεκ

βάσεις και αυθαιρεσίες, να παρεμβαίνει διορθωτικά . ώστε οι θεσμοί να λειτουργούν 
εφ' ω ετάχθησαν. Ευχαριστώ, κUριε Πρόεδρε. 

εΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. για θέμα διαδικασίας θα μιλησω. Έχετε δΙκαιο που ε!.π:ατε να 

διαβάζονται OL Εκθέσεις, διότι κατά τη διάρκεια της συζητησης ο κ. Μαρκ{δης, ο 

οποίος πάντοτε εΙνα~ πολύ προσεχτικός και τον εκτιμώ, εξέλαβε πως θα ψτiφι.ζε κάτι 

η 80υλη, ενώ στην πραγματικότητα θα απορρίψει την πρόταση νόμου, διότι απQOύ· 

ρεται. 

Πρέ. .. τε~ να διαβάζονται οι Εκθέσεις και να δώσουμε αυτη την υπόσχεση για την 
ερχόμενη περίοδο. Ήταν κατόπιν της ομιλιας του κ. Κασουλίδη που αντιλήφθηκα 

και εγώ ότι απορρ!.π:τεται πλέον το σχέδιο νόμου και κατά συνέίτεια δεν υπάρχει 

καμιά επέμβαση στην αυτονομία του Πανεπιστημίου. AπoσiJρεται. Μιλο"ίισαμε για 

επέμβαση στην αυτονομία ενός ιδρύματος, ενώ γίνεται ακριβώς το αντίθετο, αποού

ρεται δηλαδή η πρόταση νόμου, για να μη γίνει επέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, βεβαίως η εισήγηση να διαβάζονται οι Εκθέσεις είναι ίσως 

σωστή, αλλά να μου επιτρέψετε να μην καθιερώσω εγώ πρώτος αυτή την πρακτική 

ως απαραβίαστη αρχη. Συνεπώς να προχωρήσουμε όπως είμαστε. θεωρείται μετά τη 
ΣUΖητηση ότι το όλο θέμα έχει λήξει. Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992~. Αντιλαμβάνομαι ότι η 

Έκθεση δεν είναι ομόφωνη, γ~' αυτό παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να τη 

διαβάσει στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠ ΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑI ΗΟ ΠΕΡΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗΣ 

ΡΥΠΑΝΣΗΣ ΤΩΝ ΝΕΡΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟIΗΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα"όντες : 
Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάνντις 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης ΑγαπΙου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτικη Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε έξι συνεδριες της, που πραγματοποιηθηκαν στο διάστημα από 11 Μα'ίου μέχρι 
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2 lοuλιου 1992. Στο στάδιο της μελέΤΤις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου κλήθηΚΕ 
και εξέφρασε τις από'ψt::ις του εκπρόσωπος του Γρο.φεΙΟυ του Γενικού Eισαγγελtα 
της Δημοκρατίας. 

Σκοπός της υπό αναφορό πρότασης νόμου. 11 οποία κατατέθηκε στη Βουλή από 
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δtjμοκραηκού Κόμματος κ. Τ. ΠαπαδόJτoυλo 
στις 9 Απριλίου 1992. είναι η δημιουργία νομικοίι υπόβαθρου. που να παραχωρεί το 
δικαίωμα σε κάθε ενδιαφερόμενο. όταν διαπράπεται αδίκημα κατά παρόβαση της 
ισχύουσας νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρίιπανσης των νερών, να κινεί διαδικασία 

μέσω δικαστηρίου για τον άμεσο τερματισμό ή την αναστολή της λειτουρΥ(ας ΕΠιχεί
ρησης, εξαιτίας ττις οποίας προκαλεΙται οχληρία ήfxαι ρύπανση στα επιφανειακά 

χαl: υπό'Υεια νερά, καθώς και στις πηγές προμήθειας νεροίΙ για οικιακή χρήση. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό σιζήτηση πρόταση 

νόμου, επειδτj έχει εκφραστεί η άποψη ότι δεν ωτόρχει στην Κύπρο νομοθεσία που να 
παρέχει στο δικαστ1'ιριο την εξouΣιΑ να διατάζει το κ).ε(.σιμο uπoστατικσύ τj τον τερμα~ 

τισμό δραστηριότητας που ρυπαl.νει τα νερά κατά παράβαση τοο νόμΟ\! για τον έλΕγχο 
της ρύπανσης των νερών και επειδή ο νόμος αυτός αναθέτει κατ' αποκλειστικότητα στον 

Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι.χών ΑσφαλΙΟεων το διχαιωμα τέτοιας διχιστηριο

πoΙτισrις, κρίθφtt αναγκαία η κατάθεστι της εν λόγω πρότασης νόμου, για να καλυq60Ίίν 

τα παρατηρούμενα κενό.. 

Ειδικότερα. με το νόμο που προτεΙνεται προβλέπονται τα ακόλoUΘΑ: 

Q. Η α,.-τόρριΨτι, πρόκληστι ή σκόπιμη ανοχή απόQριΨτις οποιουδήποτε 

υγρού αποβλήτου, λάσπης ή άλλου ημιυγρού ή στερεού υγρού από 

βιομηχανική πηγή θα αποτελεί το έναuσμα διαδικασίας μέσω 

δικαστηρίου για το κλείσιμο υποστατικού ή τον τερματισμό ΤΤ1ς 

δραΟΤΤ1ριότητας που προκαλεί την οχληρία. 

β. Παρέχεται η εξουσία στο διχαστ'ήριο, btELta από μονομερ'ή (ex pa.rt:e) 
αίτηση και εφόσον το δικαστήρι.ο ικανΟΠΟΙΤ1θεί, να διατάζει ΤΤ1ν 

αναστολή κάθε περαιτέρω ενέργειας 'ή λειτουργίας που σχετίζεται με την 

παράνομη απόρριψΤ1 απoβλτjτων που προκαλούν ρύπανστι. 

Υ. Η μη σuμμόρφωση προς δικαστικό δι{ιταΥμα που εκδίδεται σύμφωνα με 

τα πιο π{ινω αποτελεί ποινικό αδίΚΤ1μα. 

Τα Μέλη της EπΙΤΡOπτjς.BoυΛΕUΤές του ΔΗ ΚΟ και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ, υιοθετώ· 
ντας τους σκοπούς και τις ΕΠιδιώξεις της ιmό συζήτηση πρόταστις νόμου και θεωρώ· 
ντας ότι η προτεινόμενη νομοθεσία θα αποτελέσει ένα ισχυρό μέσο πρoστασt.ας του 

περι.βάλλοντος από τη ρύπανση που προκαλεί στα υπόγεια και επιφανειακ{ι ύδατα η 
ανεξέλεγκτη λειτουργία βιομηχανικών μονάδων, εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή 

της σΙ! νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλeυτές των Koινoβoυλεuτικών Ομάδων του Δημο-

κρατικού Συναγερμού και του AKEΛ-Aριστερά~Nέες Δuνό:μEις επιφυλάχθηκαν να 

εκφράσουν τις θέσει.ς τους κατά τη συζήΤTlOη του θέματος ενώπιον της ολομέλειας 
του Σώματος. 

ΕΥ. εΥΣΤΑθΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα ξαναμελετήθηκε και έχει γΙνει αυττj η πρόταση νόμου 

η οποία έχει σuμφωνηθεΙ από όλες τις πτέρυγες. θα έλεγα μόνο ότι εκφράστηκε μι.α 

επιφύλαξη νομοτεχνικού περιεχομένου από τον αγαπητό σuνάδελφo κ. Α γαπίου. του 

οποίου συμμερίζομαι ως ένα βαθμό την ανησυχία. αλλά νομίζω ότι επαρκώς βγαίνει 

εκείνο που ήθελε να κατοχυρώσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α γαπΙου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. συμφωνούμε με το περιεχόμενο της πρότασης νόμου. Έχω την 

εντύπωση ότι δεν καθορ!ζ.εται σαφώς στην πρόταση ποιοι δικαιούνται να ασκούν 

πo~νικές διώξεις γι' αυτό το θέμα. εκτός από το Γενικό Εισαγγελέα που καθοριζεται 
από το άρθρο 113 του Συντάγματος. Αν στην πρόταση αυτή προστεθεί ότι δικαιού
νται και οι τοπικές αρχές να ασκούν ποινική δίωξη εναντίον των αδικοπραγούντων, 

τότε θα μ..-COQOύν να εκδίδουν και προσωρινά διατάγματα. όπως προβλέπει η τροπο
ποΙηση. Διαφορετικά. επειδή θα χρησιμοποιούνται οι θεσμοί της πολιτικής δικονο

μιας. δεν μπορεί κανε[ς να κάμνει αιτήσεις για προσωρινό. διατό.γματα. αν δεν εΙναι 
διάδικος. Και επειδτj δεν εΙνα~ καθαρό ότι μια τοπική αρχή εΙναι διό.δικος με αm" 
την πρόταση. εισηγούμαι όπως τροποποιηθεί. έτσι που να φαίνεται καθαρά ότι οι 

τοπικtς αρχές δικαιούνται να είναι διάδικοι. Και συγκεκριμένα στο άρθρο 9A.(I) να 
λέει 01:0 τέλος: "Υπό την επιφύλαξη του άρθρο\! Ι 13 του Συντάγματος οιαδήποτε 
τοπική αρχή δύναται να καταχωρεί κατηγορητήριο βάσει του παρόντος Νόμου". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε συνάδελφε, αργά σας παρακαλώ, για να ΤΟ καταγράψω. Επαναλαμβά-
νετε; 

Γ. ΑΓΑπroΥ: 

Στο τέλος της παραγράφου 9Α. 

"Υπό την επιφύλαξη των προνοιών του άρθρο\! 113 του Συντάγματος. κατη
γορΙα δύναται να προσαφθεί και υπό οιασδήποτε τοπικής αρχής διοικήσεως". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να είναι χωριστό άρθρο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν έχω ένσταση. αντί να είναι παράγραφος του άρθρου 9Α .• να είναι χωριστό 
άρθρο που να λέει αυτά που ει,-cα προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε ΠρόεδQι, επειδή είμαι ο εισηγητής της πρότασης, θέλω να πω ότι η 
πρόταση, όπως διαμορφώθηκε, είναι σε μεγάλο βαθμό διαφορετική από αυτή που 

είχα υποβάλει, αλλά. λόγω του μεγάλου ζήλου και επιθυμίας του Σώματος ως 

σύνολο να δούμε νομοθετική ρύθμιση αυτού του θέματος. εγώ δέχομαι τις βελτιώ
σεις -και τις αποκαλώ βελτιώσεις- πο\! η σοφία και η γνώμη των συναδέλφων έχουν 

επιφέρει στην πρόταση νόμου. Και θέλω να εκφράσω ιδιαίτερες ευχαριστίες στο 

Γρσ.φεΙΟ ΤΟΊ) Γενικού Εισαγγελέα και στους συναδέλφους, ΠρόεδQo της Επιτροπής 

Νομικών κ. Ευσταθίου. κ. Μαρκίδη, στην εφευρετικότητα του οποίου πάλι υποκλί
νομαι, κοι στο συνάδελφο κ. ΑΥαπίου για τις πολύ εύστοχες εισηγήσεις που έχονν 
βάλει. 

Όμως, αν εγέρθηκα τώρα να πω αυτά τα πράγματα, είναι γιατί νομ{ζω ότι τι 
σωστή διαδικασία είναι στη δEΊitερη ανό.Υνωση να υποβληθούν οι εισηγήσεις και για 
να παρακαλέσω το συνάδελφο να εξετάσει κατά πόσο, αντΙ "υπό την επιφύλαξη του 

άρθρου Ι 13 ... ", η σωστή διατύπωση είναι ~τηρoυμένoυ του άρθρου 113 του Συντάγ
ματος". 
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ΕΥ. ΕΥλίΆθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου ΕΠιτρέπετε, να προχωρήσουμε να τελει..ώσουμε τα άλλα 

και να πάμε εμεΙς έξω να τα δούμε πέντε λΕΠτά, για να γίνει σωστά. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Υπάρχει ακόμα μια τροποποίηση που πρέπει να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. αυτό θα κάνουμε, γιατί δε χρειάζεται να περψένουμε. 

Επομένως προχωρούμε. 

(Ακούεται φασαρία σtην αίθουσα) 

Κύριοι συνάδελφοι. με λΙγη υπομονή θα τελειώσουμε σύντομα. 

ΤΟ επόμενο είναι ''Ο περί Κεντρικής Τρα.."tέ~ης της Κύπρου (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1992". Παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ OIKONOMIKΩN ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΗΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΉΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΙ ΤΟΥ 

1992" 

ΠαQό"τες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

fLawdXll; Κασουλίδης 
Νίκος Κατσουριδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Ανδρέας φιλL ... "tου 
Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Moυoιoύ'tτας 

Τάκης ΧατζηδημητρΙΟυ 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOίlπoλoγισμoύ μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε σης 16 ΙουλΙΟυ 1992. 

Με το νόμο πο\! προτείνεται σκοπεΙται η διεύρυνση μέχρι το τέλος του 1993 
κατά 12,5 ποσοστιαίες μονάδες των σημερινών ορίων δανειοδότησης του δημοσίου 
από την Κεντρική Τράπεζα, ώστε να διδεται η δυνατότητα στην κυβέρνrιση να 

επιλέγει τους τρόπους χρηματοδότησης των αναγκών της ανάλογα με τις ΕΠικρα

τούσες οικονομικές συνθήκες. 

Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε από την κUΒΈρνηση ως συμβιβαστική 

πρόταση προς τις διάφορες Κοινοβουλευτικές πλευρές μετά την πρόσφατη απόρ

ριψη από την πλεΙΟψηφία του Σώματος σχετικής πρότασης της κuβtρνrισης για 

αύξηση των πιο πάνω περιθωριων κατά δεκαπέντε ποσοστιαίες μονάδες μέχρι το 

τέλος του 1995. 

Επανεξετάζοντας το όλο θέμα. η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολΟΥισμοίι έλαβε σοβαρά υπόψη τα προβλήματα ρευστότητας που δημιουρ

γούνται. ύστερα από τη συνολική απόρριψη των αρχικών κυβερνrιτικών προτάσεων. 
Με βάση το νέο προβληματισμό και υπό το φως των απόψεων που ανταλλάΥηκαν, 

όλες οι πλευρές επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν τις θέσεις ΤOuς κατά τη διάρκεια της 

συζήτησης του όλου θέματος στην ολομέλεια. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές [πΙ θέματος αρχής: 

Ο κ. Παπαδό:rτoυλoς. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Kiιριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Εμείς θα καταψηφίσουμε κάθε εισήγηση για αύξηση των περιθωρίων δανει· 

ομού της κυβέρνησης και για λόγους ουσίας, που θα τους πω σύντομα. αλλά και για 

λόγονς διαδικασΙας ΠΟ\! πιστεύω εσείς, ως Πρόεδρος. ε(οτε δέσμιος να τους τηρή. 

σετε και τα Μέλη της Βουλής δεν μπορούν και δεν πρέπει ανιΟΟ"να να τους παρα

βούν. θέλω από την αρχή να επαναλάβω τις θέσεις που έχει εκφράσει το κόμμα μας 

και πο\.! είναι γραμμένες στην πρώτη Έκθεση που έχει υποβληθεί και έχει διαβαστεΙ 

στη Βουλή. Και συνοπτικά τις επαναλαμβάνω. για να μην κουρόσω το Σώμα και για 

να μην καταχραοτώ το χρόνο σας. 

ΕμεΙς δεν είμαστε εναντίον της οικονομικής ενίσχυσης των προσπαθειών για 

αμυντική θωράκιση. Α ντίθετα, ένθερμα υποστηρίζουμε κάθε προσπάθεια και να μου 

επιτραπεί να πω όη υπερθεματίζουμε ης θέσεις όλων των άλλων πλευρών. Είμαστε 

έτοιμοι να εγκρίνουμε και αύξηση, όπως έχουμε προτείνει άλλωστε επανειλημμένα, 

του επιπέδου εισφοράς για την αμυντική θωράκιση, αλλό και τη δανειοδότηση να 

αυξήσουμε και τη διάθεση κονδυλίων να εγκρίνουμε υπό δύσ προυποθέσεις τις 

οποίες θα αναφέρω. Πριν αναφέρω τις προυποθέσεις . θέλω να πω ότι εμείς δε δεχό

μαστε ότι τα χρήματα που ζητά η κυβέρνηση είναι για την άμυνα. Και επειδή διαφω

νούμε με αυτή την παραποίηοη της πραγματικότητας που ε.-τιχειρήθηκε , θέλω να 

τονίσω ξανά από αυτό το βήμα της Βουλής ότι εμείς θεωρούμε ότι τα χρήματα που 

εισπράττει η κυβέρνηση δε φέρουν πάνω τους σφραγίδα για ποιο οκο,,-τό προορίζο

νται. Η κυβέρνηση έχει άλφα, βήτα, γόμα πόρους και πτryές προσπορΙσεώς τους. Και 

είναι δικαίωμα και εξουσία της κυβέρνησης να τους διαθέτει όπως θέλει . Αν η 

κυβέρνηση ερχόταν εδώ και έλεγε: "θέλω να αυξήσω τα οικονομικά περιθώρια για 

φράγματα. για δρόμους, για το άλφα, για το βήτα. για το γάμα ... ", σας διαβεβαιώ 
ότι θα τjταν διαφορετική η θtση μας. Όμως θεωρούμε απαράδεκτο να γ(νεται 

επίκληση της εuαισθησίας που ομολογουμένως αισθάνεται ο λαός για θέματα 

άμυνας, για να εξασφαλίσει μεγαλύτερα περιθώρια δανεισμού η κυβέρνηση. Γιατί 

θέλω να τονίσω αυτό που τονίστηκε και από άλλες πλευρές της Boυλτjς στην προη

γούμενη συνεδρία. Πρόκειται για παρεξτiyηση. Το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά 
μας απλώς διαλαμβάνει ότι η κυβέρνηση θα έχει εξουσία να δανειστεί περισσότερα 

χρήματα. Ούτε για την άμυνα ούτε για τους δρόμους ούτε για τα φράγματα ούτε για 

τίποτε. Η κυβέρνηση χρειάζεται περισσότερα χρήματα. Και προβάλλεται ο ισχυρι,.

σμός ότι αυτά τα χρήματα τα χρειαζόμαστε, διόη δώσαμε για το Ταμείο Άμυνας. 

Όλα τα κόμματα βεβαΕως συμφώνησαν για τις δαπάνες της άμυνας. Δε συμφώνησαν 

όμως όλα τα κόμματα όη έπρεπε να αυξηθούν τα δανειστικά περιθώρια της κυβέρ

νησης, ε ιδικά για να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες που, επαναλαμβάνω, δεν είναι 

ανάγκες για την άμυνα, αλλά ανάγκες προσπορίσεως πρόσθετων πόρων του Δημο

σίου από δανεισμό. 

εΙΠα προηγουμένως ότι είμαστε έτοιμοι ακόμα και αυτό να το δεχθούμε. 

δηλαδτj πρόσθετο δανεισμό. κάτω α.ι-τό δύο προlJποθέσεις. Πρώτη και κυριότερη 

είναι να δώσει η κυβέρνηση πρακτικές απoδεiξεις, έστω ενδεiξεις. της πoλιτικτjς της 
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βούλησης να περιορίσει ης δαπάνες της, να περιορίσει τα δημoσωνoμ~κά ελλείμ
ματα που έχει. Δεν το πράττη αυτό η κυβέρνηση. Όλες τις δαπάνες όχι μόνο τις 

αυξάνει από χρόνο σε χρόνο. όχι μόνο διευρύνει τα δημοσιονομικά ελλείμματα, 
αλλά ακόμα και αυτη τη δωδεκάτη ώρα. που έρχεται εδώ και λέγει "η κυf!tρνηση δεν 
έχει πόρους, για να αντιμετωπίσει τις ταμιακές της ανάγκες", αυτή την ίδια ώρα. με 

την ίδια αναπνοΤΙ έρχεται να εξαγγείλει μεγαλεπίβολα σχέδια δαπανών για το 1993. 
Παραγνωρίζω το γεγονός ότι αυτΤΙ είναι προεκλογικΤΙ π.ερίοδος. Ας κάνουμε παρα
χωρήσεις γι' α1.11ό. Δέχομαι ότι κάποιο περιθώρω για τΙτοιες ανακοινώσεις πρέπει 

να υπάρχει. Δεν μπO(lιί όμως η κυβέρνηση από τη μια να fΠικαλιίται τη Βουλή και 

κατά παράβαση του κανονισμού της Βουλ1'ις να την καλεΙ σε έκτακτη συνεδρία -
διότι πρόκειται ουσιαστικά για έκτακτη σuνεδρια- και να ζητά αύξηση των δανει

στικών της περιθωρίων, για να αντιμετωπίσει τις ταμιακές της ανάγκες, και από την 

άλλη, την ίδια ώρα να εξαγγέλλει τη μια μέρα ί300.000.000 δαι-τάνες για το οδικό 
δίκτυο. την άλλη μέρα να εξαγγέλλει έναρξη της κατασκεtn'ις του δρόμου Λεμεσού

Πάφου μέσα στο 1992, να εξαγγέλλει περικοπές εισφορών προς το Ταμείο Κοινω
νικών ΑσφαλΙσεων. δηλαδή να περιορΙζει τα έσοδά του και ταυτόχρονα να αναγ

γέλλει υπέρμετρη αύξηση στις περιοχές από το Ταμείο και μάλιστα χωρίς έγκριση 

του Κοινού Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος. Και όταν η κυβέρνηση συμπεριφέ

ρεται έτσι όσον αφορά τις κυβερνητικές δαπάνες. δεν fΠιτρέπεται να έρχεται στη 
Βουλή με το δίλημμα που λέγει: ''Αν δε μας εγκρίνετε τα περιθώρια δανεισμού, εμείς 

δε θα J1ΠOQOύμε να αντιμετω.τΙσουμε τις ταμιακές μας ανάγκες". 

Εμείς λέμε ότι είναι χρέος και καθΤΙκον της κυβέρνησης να βρει ποιες α,τό τις 

δαπάνες της θεωρεί η ίδια ότι έχουν προτεραιότητα. Επειδή η ΒουλΤΙ εγκρίνει 
δαπάνες που υποβάλλονται σε αυτή, με κανένα τρόπο δεν αναλαμβάνει η Βουλη 
αυτόματα και την ευθίινη ι.εράρχησης της προτεραιότητας των έργων ή το να 

επιλέξει ποια έργα θα περικοπούν. Για παράδειγμα, εγώ δε λέγω ότι δεν πρέπει να 
γίνη ανάπτυξη του οδικού δικτύου. Εγώ δε λέγω ότι δεν πρέπει να γίνει ο δρόμος 

Λεμεσoύ-Πάqχ:ιυ. Εγώ δε λέγω ότι δεν πρέπει να επέλθουν βελτιώσεις στα ωφελΤΙ

ματα που καταβάλλονται μέσω του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. όπως τα 

προτείνει η κυβέΡΥΤΙση. Εκείνο που λέγω είναι ότι, αν δεν υπάρχουν τα χρήματα για 

να γΙνουν όλα αυτά μαζί, τότε είναι δουλειά της κυβέρνησης να τα ιεραρχΤΙσει. Και 

είναι δουλειό της κυβέρνησης να μετρήσει ως πού φτάνει το πά."'tλωμά της, δηλαδή 

τα διαθέσιμα χρΤΙματα, προτού να προβαίνει σε τέτοιες εξαγγελίες. Και το πάπλωμα 
το ράβει η κυβέρνηση, την . ώρα που συντάσσει τον ετήσω προ\lπολογισμό του 

επόμενου έτους. ΕκείΥΤΙ είναι η ώρα. Όπως ξέρετε. οι διαδικασΙες για την κατάρτιση 
του ετησιου προ\lπολογισμού ξεκινούν από τον AπρLλη κάθε χρόνου με προτάσεις 

των Υπουργείων, με προτάσεις προς το ΓραφεΙο Προγραμματισμού, μ.e αναθεώρηση 

αυτών των προτάσεων από το Υπουργείο Οικονομικών. Και ο Υπουργός Οικονο

μικών εΙναι ο μόνος που υποβάλλει τελικές εισηΥήσεις στο Υπουργικό Συμβούλιο 

ακριβώς αυτΤΙ την περίοδο. 

επομένως, έδωσε η κυβέρνηση ενδεi.ξεις -και η προεκλογική περίοδος δε θα 

επηρεάσει τις δαπάνες, διότι οι προ\lπολοΥισμοΙ δεν εφαρμόζονται το Γενάρη ή το 

Φεβράρη- ότι για το 1993 είναι διατεθειμένη να ακολουθ1'ισει την πολιτικΤΙ λιτότητας 
που διακηρύσσει; 'Εδωσε σε εμάς, στη Βουλη, ενδείξεις ότι έχει την αναγκαία πολι

τικτι βούληση, για να σμικρύνει τα δημοσωνομικά ελλεΙμματα; Δεν είμαι σε θέση να 
πω αν μέσα στο 1993 η ίδια κυβέρνηση θα ε(ναι κυf!tρνηση ή όχι. Το εκλογικό αποτέ
λεσμα θα εξαρ.ηθεΙ από συμμαχΙες πάνω σε σωστή βάση που θα γίνουν και μέχρι της 
ώρας δεν εLδαμε τέτοιες προ\lποθέσεις. 
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επομένως, αν η κυβέρνηση θεωρεί ως μόνο μέσο για τη σμΙκρυνση των δημ<r 

σιονομικών και ταμιακών ελλειμμάτων -και διαχωρΙζω τα δύο και εγώ επιμένω στο 

ταμιακό έλλειμμα- τη φορολΟΥια και το δανεισμό. εΙναι καιρός να πάρει ένα 
δίδαγμα α,,-c6 αυτή τη Βουλή που η κατ' εξοχήν ευθύνη της είναι να ελέγχΕΙ τις δημό

σιες δαπάνες του κρότους και να μTlν εμπλέκει το ιερό και ευαΙσθητο θέμα της 
άμυνας. γιοτ( αιπό είναι που πράπει. Και να μην αποτολμά μονομερώς να λέγει ότι 

θα ακυρώσει το αμuvτικά προγράμματα. αν δεν της επιτρα..-τεί να δανε(ζεται περισ
σότερα χρήματα. για να καλύψει τις δαπάνες της και τα δημοσιονομικά της ελλείμ
ματα και όχι Tt)v άμυνα. Και όμως επιχειρήθηκε και τούτο. 

Και εΙΠα και το επαναλαμβάνω και από το βήμα της Βουλής: Ο Υπουργός 
Άμυνας, ανεχόμενος και δεχόμενος να χρησιμοποιηθεί ο ίδιος, γιο να προσφέρει 
όχημα και οδό προς την κt)βtρνηστι, για να αυξήσει τις δανειστικές της δυνατότητες, 

θα κλάψr:ι πικρά. Και έχει καταφiρει ίσως ανεπανόρθωτο πλήγμα στις προσπάθειες 
του λαού για την αμυντική θωράκιση. πλήnοντας την πειστικότητά του και πλήπο· 
ντας την πειστικότητα της αμυντικής θωράκισης του τόπου. Ούτε δικα(ωμα έχει 
ούτε αρμοδιότητα είχε να επιτρέψει με δηλώσεις και άλλως πως να εμπλακεί το θέμα 
της αμυντικής θωράκισης στα οικονομικά δεδομiνα και τις δανειστικiς απαιτήσεις 
της κυβiρνησης. 

Τώρα ερχόμαστε στο δεύτερο μέτρο πον η κυβέρνηση έπρεπε να δώσει: Το 

Δημοκρατικό Κόμμα έχει καταθέσει πρόταση νόμον με το σκεπτικό πως, αφού η 
κυβέρνηση δε φαίνεται να έχει ·σίγουρα δεν έδωσε ενδειξεις· πολιτική βούληση να 

αυτοπερι.ορΙσει τις δαπάνες της ·τις δαπάνες, όχι τα έργα· τότε η Βονλή και 
υποχρέωση έχει. αλλά σίγουρα και δικαίωμα έχει να της το επιβόλει νομοθετικά. 

Και έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου που προνοεί ότι σε χ αριθμό ετών. που είναι 
διαπραγματεύσιμα. 5, 6. 7, 10, υποχρεωτικά η κυβέρνηση θα περικόπτει ετησια το 
δημοσιονομικό έλλειμμα. Αυτό σε ποσοστό που εξαρτάται βέβαια από τη δι.άρκεια 
του χρόνου, 5%. 10%, 15%,20%. είναι διαπραγματεύσιμο. Αλλά να υπάρχει νομική 

υποχρέωση, που να την προσυπογράφει ετήσια ο Υπουργός Οικονομικών, όη αυτά 
τα μέτρα που εισηγείται ή αυτές οι δαπάνες που εισηγείται δε θα υπερβαίνουν την 

υποχρiωση της κυβέρνησης για μείωση αυτών των δαπανών, εξαιρουμένων των 
δαπανών της κυβέρνησης για αποπληρωμή χρεών που έχει ήδη συνόψeι και εξαιρου

μένων οποιωνδήποτε δαπανών για την όμννα από αυτά τα ποσοστά. 

Και προτού σπεύσουν μερικοί να πουν ότι δε λύονται τα δημοσιονομικά 
προβλήματα με νομοθετήματα -θέση με την οποία συμφωνώ-- ας πληροφορηθούν ότι 

ούτε οι πρώτοι είμαστε ούτε η μόνη χυβέρνηση ούτε το μόνο κράτος όπου, εκεί που 

αποδεικνύεται ότι για λόγους άλλους. για σκοπιμότητες όλλες δεν υπάρχει από τους 

αρμοδίους η πολιτική βούληση να επιφtρoυν περικοπές, επιβάλλεται αυτή η βούληση 
με νόμο. Και λέγω -για εκείνους που ακόμα δεν πιστεύουν στην ορθότητα αυτού που 
λέγω- ότι ο Ιδl.Oς ο Υπουργός Οικονομικών της Κυπριακής Δημοκρατίας δήλωσε 

στην Κοινοβουλευτική Ε..-τιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού της Βουλής 
ότι, δεδομένου ότι θα διευθετηθούν μερικά συνταγματικά προβλήματα που πι.θανό 
να εγείρονται, ο ίδιος δεν μπορεί. ως θέμα αρχής, να είναι αντίθετος προς αuπ\ τη 
θεωρΙα. 

Έχουμε τώρα τις απόψεις του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας πο\! δεν 
κρίνει ότι eκεΙνη η πρόταση νόμο\! είναι αντισυνταγμαηκή ή πως τα μειονεκτήματα 
που δυνατό να υπάρχουν είναι τέτοια που ε(ναι ανυπέρβλητα, με προσωπική 
επιστολή του προς εμένα. Και θέλω εδώ να δηλώσω ότι άλλο είναι να κατατίθεται 
πρότασrι νόμο\! που πιθανώς να πάσχει συνταγματικά καΙ. άλλο να εγκρίνεται. Έχει 
μεγάλη διαφορά. Το λέγω, γιατΙ κάποιος συνάδελφος την άλλη φορά επιχεΙρηοε να 
κάμeι το διαχωρισμό. 
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Αυτά όσον αφορά τα θέματα ουσίας. Καθαρά και ξάστερα το Δημοκρατικό 

Κόμμα υπερθεματιζει όσον αφορά την ανάΎΚΤ] δα,'tονών γι.ο την αμυντική θωράκιση 

και θεωρεί ότι το ποσοστό που δαπανάται εΙναι μικρό. ενόψει του κινδύνου που έχει 
11 KiιΠΡOς. Αλλά δε συζητούμε αυτό το θέμα. Και όταν σνζητηθεΙ. έχουμε τις προτά
σεις που και στο παρελθόν έχουμε υποβάλει για την αύξηση αυτών των δαπανών. 

Όμως. κύΡΙΕ Πρόεδρε. πέρα από την ουσία \lπάρχOUΝ και λόγοι διαδικασίας. 
Και ε!.πα την ουσία, μη τυχόν καλόβουλα από τους πιο πολλούς, κακόβουλα από 

μερικοΊ)ς άλλους λεχθεΙ ότι το Δημοκρατικό Κόμμα εΙναι εναντίον των δαπανών για 

την αμυντική θωράκιο'!), αλλά ΕΠικαλείται διαδικασιες, για να εμ..-roδίσει την έγκριση 
auτou του νομοσχεδίου. Μάλιστα. Οι διαδικασΙΙς δεν [(ναι αμελητέα πράγματα. Η 

διαδικασία και 11 τήρηση του Συντάγματος -και ο Κανονισμός της Βουλής είναι 

αναπόσπαστο μέρος του Συντάγματος- είναι το θεμέλιο της δημoκρατtας, γι.ο. να 

παραφράσω και να επαναλόβω τη γνωστή φράση του πολιτικολόγου και φιλόσοφου 

Χιουμ 'Ή δικτατορία αρχίζει από την ώρα που ο τελευταίος πολίτης ανέχεται την 

παραβίαση του τελευταίου συνταγματικού του δικαιώματος". Εκείνη την ώρα 

αρχΙζει η δικτατορία. Και εγώ δε δέχομαι για λόγους σκοπιμότητας να παραβιαστεί 

Κανονισμός της Βουλής που ενέκρινε ομόφωνα αυτή η Βουλή. Και έτσι είναι αναπό

σπαστο τμήμα του Συντάγματος και ούτε η Βουλή μπορεί ευκαιριακά και περιστα

σιακά να αποφασίζει για το κάθε θέμα: "Τώρα αλλόσσω τον Κανονισμό, για 

σήμερα". θα τον αλλόξει με τις νενομισμένες διαδικασίες. Εγώ δεν μπορώ να ζω 

κάτω από τη δαμόκλειο σπάθη ότι αύριο κώτοια ευκαιριακή πλεΙΟψηφία της Βουλής 

θα πει, για παρόδειγμα: "Δεν επιτρέπεται σήμερα να εισέρχονται στην αίθουσα των 

συζητήσεων όσοι έχουν μουστάκι ή όσοι είναι φαλακροί". 

(Γέλια) 

Αγαπητοί μου φίλοι, είναι πολύ πολύ σοβαρό το θέμα και δεν το λέγω με 

κανένα ίχνος αστειότητας ή ελαφρότητας. Οι φοβερότερες δικτατορίες στον κόσμο 

και όχι μόνο πολύ πρόσφατα επιβλήθηκαν δήθεν με νομοθετική πρόξη. Αυτή η 

Βουλή ενα .. τοθέτει το έργο. το καθήκον στον Πρόεδρο της Βουλής να εφαρμόζει τον 
Κανονισμό της Βουλής. Και η α..-τόφαση και η κρίση του είναι τελεσίδικη, όσον 

αφορό. την εφαρμογή του Κανονισμσύ της Βουλής. Την προηγούμενη φορό. ο τότε 

Προεδρεύων της Βουλής, ο κ. Κληρίδης, Εβγαλε μια απόφαση. Εγώ δε συζητώ τώρα 

αν ήταν ορθή ή όχι, Πρώτος εγώ είπα: "Σέβομαι την απόφαση του προέδρου της 

Boυλτjς, όσον αφορό τα διαδικαστικά θέματα και τον Κανονισμό". Και επειδή συνέ· 

πεσε εκείνη την περίοδο σε εκείνο το θέμα να είμαι ανάμεσα στους μειΟψηφήσαντες 

και επέχαιραν οι συνάδελφοι που ήταν ανάμεσα στην πλειοψηφία για την απόφαση 

του προέδρου της Βουλής. τότε σας είχα πει: "εύχομαι και εσείς να δείξετε την ίδια 

ευαισθησία και συμμόρφωση, όπως εγώ, απόλυτη συμμόρφωση και στο πόρισμα που 

θα βγάλει ο Πρόεδρος της Βουλής, όταν θα συζητούμε ένα άλλο θέμα. όπως για 
παράδειγμα τα δανειστικά περιθώρια της κυβέρνησης". Βρισχόμαστε λOLΠόν τώρα 

στην κατάσταση που τότε είχα προβλέψει. 

Τα γεγονότα είναι απλά. Υποβλήθηκαν τρεις προτάσεις. Δεν εξασφάλισαν το 

απαιτούμενο από τον Κανονισμό ποσοστό των ψήφων και άρα καμιά α..-τό τις τρεις 

δεν εγκρίθηκε. Η Βουλή εξέΊασε το θέμα της αύξησης των δανειστικών περιθωρίων. 
Όμως δεν κατόρθωσε να καταλήξει σε απόφαση, Και ο κανονισμός της Βουλής 

είναι σαφέστατος, Και χρέος για την εφαρμογή του έχει ο Πρόεδρος της Βουλής ή ο 

Προεδρεύων σήμερα. 
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Kανoν~σμός 29: "Πάσα (1J'"[όΠΕΙρα επανεξετάσεως οιουδήπΟΤΕ ειδικού 

θέματος εnί το\! οπο(ου α..-ιεφόνθη η Βου)"ή διαρκούσης της τρεχούσης 

συνόδου θεωρείται εκτός τάξεως, εκτός εάν νέα στοιχεία Ίi σUΝΘΉXαι 
δικαιολογούσι τoύτo~. 

Δεν ξέρω βεβαιως τι νέα στοιχεία θα προσαχθούν, αλλά αν δεν προσαχθούν νέα 
στοιχε(.α που δεν ήταν uπόψτ] της Ει.ιτρο. .. τής ή που δεν είναι υπόψτ] της Βουλής 0.0 

Γ . ΑΓΑπιaγ: 

θέμα τάξης, κύΡΙΕ Πρόεδρε. Νομίζω ότι ο κ. Παπαδόπουλος μιλά για απόφαση 
πο\l πήQξ η βουλή. Η Βουλή δεν πήρε απόφαση, συνεπώς μ..-COQεί να ψηφίσει. Δεν 

πήρε απόφαση, για να ι.σχύει ο Κανονισμός 29. Ο κανονισμός μιλά περί πάσας 
απόΠΕιρας επανεξετάσεως οιουδήποτε ειδικού θέματος επί το\! ΟΠΟ(Ο" απεφάνθη η 

Βουλή. LVvmιOς η Βουλή, αν μου επιτρέπεις, δεν έχει αποφανθεί και γι' αυτό 

επανέρχεται. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, Επικαλούμαι την πρoστασl.α οας και την τήρηση 
του Κανονισμου. ΑγορΤ)τής δε διακόπτηαι για κανένα λόγο, εκτός αν ε(ναι εκτός 

θέματος. Έτσι λέγει το Σύvtαγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Έχετε δίκαιο, κυριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπον ΛΟΣ: 

Αιιτά να τα πει ο κ. συνάδελφος, όταν έρθει Τ) ώρα του. Αλλά, μια και τα είπε, 

θα απαντήσω. Η Βουλή εξέτασε το θέμα και απεφάνθη ότι δε θέλει να εγκρtνει καμιά 

από τις τρεις προτάσεις που έχουν γίνει. Δε λέγει Τ) Βουλή αποφάσιοε. Απεφάνθη. 

επομένως, Τ) εξέτασΤ) α\!του το\! θέματος .εκτός αν σας πο\!ν τώρα πο\! θα γίνει η 

ovζήτηση νέα στοιχεία πο\! δεν ήταν υπόψη της Βουλής. είναι εκτός τάξΤ)ς και δεν 

μπορείτε να ΕΠιτρέψετε να σιιζηΤT)θε~ θέμα εκτός τάξης. 

παρακαλώ, κίιρισι σuνάδελφoι, αν μου επιτρέπετε, να σuνεχΙOω το συλλογιομό 

μο\!. Δεν είναι και τόσο απλός και ΠΙOΤεUΩ ότι δεν είναι και τόσο αδιάφορος. 
Ε.ι.ομένως, αν με τιμήσετε με λίγα λεπτά τΤ)ς προσοχής σας ... 

Αν δε, όπως πλΤ)ροφορουμαι, η πρόταση θα ε[ναι ·όπως ακoUΩ, διότι εμεΙς δεν 

τιμηθτjκαμε με τις απόψεις των κομμάτων. να γίνει, αντί 15% και 10%. 12,5%. τότε 
δεν πρόκειται για νέα στοιχεία , αλλά για νέο παζάρεμα. Αν δε ακόμα χειρότερα . 
επειδή πληροφορουμαι μερικά Μέλη της Βουλής θα παραμείνουν προσηλωμένα στις 

απόψεις το\!ς- το κόμμα το οποί.ο εισηγείται αυξημένο ποσοστό ή ακριβότερο παζα· 

ρηπικό α.ίτοτέλεσμα από το 10%, την ανάγκη φιλοτιμία ποιούμενο, υιοθετήσει τη 
θέση των δέκα πιστωτικών μονάδων, τότε πέστε μου ποιο είναι το νέο στοιχείο που 

δικαιολογεί επανεξέταOTl αυτού του θέματος ; 

Ταυτόχρονα ο Κανονισμός 35, κύριε Πρόεδρε ·και λυπούμαι που το λέω, 
επειδή την πρώτη σας φορά έτσι ωραία προεδρεύετε και χωρίς να θέλω να αποδώσω 

εγώ, απλός Βουλευτής, κολακεία στο πρόσωπό σας, θέλω να κάμω ε'ύφημο μνεία του 

πόσο όμορφα και ομαλά προεδρεύετε μέχρι της ώρας- λέει: "Κατά τας σuνεδριάσεις 

της Βορλής και των Κοινοβουλειιτικών Επιτροπών οι Bo\!λeυταί υπoχρεoUνται να 

τηρο"ύν και εφαρμόζουν τας διατάξεις τον κανονισμού και επιδεΙΚvUoυν τον οφειλό

μενον σεβασμόν προς το Σύνταγμα και τας λeιτoυργ(ας τΤ)ς Πολιτείας". Αποφάσισε 

Τ) Βονλ'ή. Εγώ είπα ότι δεν είμαι βέβαιος αν επιτρέπει ο Κανονισμός εξέταOTl 
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θεμάτων εκτός ημερήσιας διάταξης, αλλά εΙΠα και ότι ομόφωνα εσεΙς πριν από 
δεκαπέντε μέρες δώσατε παραδείγματα όη είναι επιτρεπτή αυτη 11 ταχτική. Γι.α να 
μην αναφίρω πληθώρα παραδειγμάτων. Κι εσεΙς οι παλαιότεροι στο Σώμα θα έχετε 

να αναφέρετε πάρα πολλά. Ανέφερα το πιο πρόσφατο παράδειγμα. διότι όλοι 
μπορεί να .0 ΘUμόσαστε. Μόλι.ς η Βουλή αποφάνθηκε άλλως πως, τότε εμείς, χωρίς 

καμιά διαμαρτυρία, παρά το γεγονός ότι θεωρούσαμε το θέμα ύψιστης σημασιας, 

όπως και οι συνάδελφοι της ΕΔΕΚ και εγώ. αμέσως συμμoeφωθήκαμε με την 
απόφαση της πλειοψηφΙας της Βουλής "χαριέντως γελάσαντες". Μη δΙCΙΠOΡείς, κύΡΙΕ 

Κατσο"ριδη. Ε[ναι παράφραση ομηρικής φράσης. 

επομένως οι αγαπητο( συνάδελφοι έχOuΝ υποχρέωση όλοι να τηρούν τον 

Κανονισμό που, επαναλαμβάνω. [(ναι μέρος της ΣUΝΤαyμαΤΙXής τάξ11ς που καθορΙ. 

στηκε. Ο Κανονισμός 8(2)(0) ΜΗ: "ο Πρόεδρος διατηρεΙ την τάξιν κατά τος 0ΊJVt
δριάσεις της βουλής, επι.βόλλeι την τήρησιν του Κανονισμο'ύ, διευθύνει την cn.ιζή

τησιν ... ". Άρα έχετε χρέος να επιβάλετε την τήρηση του Κανονισμο'ύ και, 

κατερχόμενος από το βήμα, θα σας παρακαλέσω πρώτα να αποφανθεΙτε κατά πόσο η 

επαναΦOQά. .ου (διο\l θέματος χωQίς νέα στοιχε{.α συνιστά παραβιαση του Κανονι

σμο'ύ της Βουλής ή όχι. Και μετά που θα αποφασΙΟετε, 'tότε θα μπορεί η Βουλή να 

ΠQOXωρTισEΙ στην εξέταση της ουσίας του θέματος. 

θα 'td!ιώσω αναφiρovτας τη δική μας άποψη και ΕΚ't(μηση. Εμε[ς δε δεχό
μαστε ό'Η 11 κυβέρνηση ανημε.ωπ(.ζει θέμα άμεσης ταμιακής δυσκολίας και πως δεν 
μπoQe:t να αντιμετωπίσει τις ανάγκες της μέσα στον Α'ύγουστο και το Σεπτέμβρη. 

Άλλωστι: οι πληρωμές για την άμυνα -που άλλοι τις επικαλο'ύνται. εγώ δεν ης 

επικαλo'ύμaι, γιατΙ εγώ λέΎω ότι η α'ύξηση των περιθωρίων δανεισμο'ύ δεν έχει σχέση 
με την άμυνα. απλώς πρόσθετα λεφτά θέλει η κυβέρνηση- οι πρώτες θα γίνουν το 

Δεκέμβριο. Επομένως δε δtχoμαι την επίκληση του θέματος της άμυνας. Η κ\lβtρ
νηση δεν πρόσφερε στοιχεία που να έχουν πείσει το Σώμα όη η κυβέρνηση αιπή την 

ώQσ. αντιμετωπίζει αυτή την ταμιακή δυσκολία. Σκεφτείτε και να σκεφτούμε όλοι: 
Τό.ε γιατί γίνεται αυτή η εσπευσμένη επίκληση για παραβίαση του Κανονισμού της 

Βουλής; Απλούστατα. για να περάσουν στην τελεuτα{.α συνεδρΙα αυτού του 

Σώματος. χωρίς να εξεταστο'ύν. αυτά τα θέματα της α'ύξησης των πιστωηκών περι

θωρίων της κυβέρνησης διό δανεισμού; Και γιατί δεν μπορεί η κυβέρνηση να 

αναμένει μέχρι τον επόμενο Σεπτέμβρη στη νέα σύνοδο 'tTJ; Βουλής να εξετάσει το 
θέμα; 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. και θα αναμένω την απόφασή σας πάνω στο θέμα 

τάξης και τήρησης του Κανονισμού που έχω εγείρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγειρεται και θέμα τ(ιξεως, όμως εφόσον τι cn.ιζήτηση άρχισε και επί της ουσίας 

.0" θέματος -και ο κ. Πα..-ταδόπουλος την άρχισε- μου εΙναι αδ'ύνατο να εμποδίσω 

oπoι.oδήn:oτε ομιλητή να μιλήσει και επί της ο"σ(ας .0" θέματος. θα παρακαλούσα 
βεβαίως τους αγορητές να περιοριστούν περισσότερο στο θέμα τ(ιξεως που εγεL

ρnαι. για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε παρακάτω. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπογ ΛΟΣ: 

K'ύQιε Πρόεδρε. μου δΙvπι: ένα λεπτό: Ειλικρινά. μιλώ για tvα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ, 

Ευχαρίστως. κ'ύΡιΕ Παπαδόπο"λε. 
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r. ΑΓΑπισΥ: 

(Κάτι λιl:ει πο\! δεν ακούεται). 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν ξέχασα να πω τl.πoτα, κύριε ΑγαπΙου. 

Με tT)v ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔρεγΩΝ, 

Παρακαλώ, κύρι.ε ΑΥαπΙΟυ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ξέχασα να αναφέρω ότι υπάρχει και άλλο θtμα τάξεως, αλλά Εγώ δεν το επικα· 

λούμαι: Το ότι η Έκθεση της Επιτροπής δεν έχει κυκλοφορήσει 48 ώρες πριν, όπως 
προνοεί το Σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκ{δτις ζήτησε το λόγο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠQόεδρε. μόνο επί .ου θέμαtος ττις τάξεως. 

Με βάση τον Κανονισμό 29 και eκτός αν προκύψει δη tχει tAetL στην επιφά
νει.α νιο στοιχεΙΟ ή νια περίσταση που να δικαιολογεί επάνοδο της Βοuλής ιπΙ το" 
θέματος, η Βουλή δεν μπορεΙ να tπaνO.θει επί t01J θf:ματoς. Και επoμtνως, καθόσον 

αφoQά _ην ΕρμηνeΙα to\l Κανονισμού 29. ο κ. Παπαδόπουλος έχει δίκαιο, ΕΚτός αν 
με όσα θα πουν άλλοι συνάδελφοι προκύψει ότι πραΥμαtικό: υπάQχει ένα νέο στοι

χείο. οπότε πλέον δεν tieetaL EW:μα παραβάσεως του Κανονισμού 29. Αντιλαμβά
νομαι ότι επί του θέματος, αν υπάρχει ή δεν υπάρχει νέο στοιχείο, θα εξηγήσει τη 

θέση μας ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών-Βουλευτής κ. Λεόντιος Ιεροδια
κόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Δεν είπα έτσι πράγμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αντιλαμβάνομαι. 

Καθόσον αφορά το θέμα τάξεως όμως, δεν μπορεί να eςεταστεί στα πλαίσια 

μόνο του Κανονισμού 29. αλλά θα πρέπει να εξεταστεί και στα πλαίσια του Συντάγ
ματος. Γιατί. αν ο Κανονισμός 29 συνιστά παρέκβαση από το Σύνταγμα. τότε υπερι
σχύει το Σύνταγμα και όχι ο Κανονισμός και επομένως αυτη η Βουλή θα πρέπει να 
συμμορφωθεί με το Σύνταγμα και όχι με τον Κανονισμό. 

Η Νομοθετική Εξουσία της Δημοκρατίας ασκείται. βάσει του άρθρου 61 του 
Συντάγματος, υπό της Βουλής των Αντιπροσώπων εν παντΙ θέματι. Εξ όσων 

θυμούμαι ή γνωρίζω, δεν υπάρχει συνταγματικός περιορισμός επανόδου προτάσεως 

νόμου η οποία απορρίφθηκε από το Σώμα. επομένως, εφόσον στο Σύνταγμα δεν 

υπάρχει περιορισμός, η Βουλή βάσει του άρθρου 61 μπορεί τη μια μέρα να ψηφίσει 
άλφα και τη δεύτερη μέρα να Ψf\φΙOει ωμέγα. Αυτά τα πράγματα δεν πρέπει να 

φαίνονται παράξενα. γιατί είναι βασικός κανόνας του πολιτεύματος όη ουδεμία 

Βουλή μπορεί να δεσμεύσει τον εαυτό της με νόμο σχετικά με το πώς θα ασκήσει την 
tx του Συντάγματος eςoυσία της. λυτός είναι ο λόγος που αυτή η Βουλή μπορεί τον 

ένα μήνα να ψηφίσει ποσοστό φόρου επΙ των φθαρτοπαραγωγών και "(ον άλλο μήνα. 
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όταν διαπιστώσει το μη σοφό της ενέργειάς της. να καταργήσει τον ίδιο νόμο που η 

ίδια ψtiφισε. Και αυτός είναι ο λόγος που αυτή η Βουλτ'ι μπορεί. αντίθετα, τον ένα 
μήνα να αποφασίσει όΗ δεν πρέπει να ψηφιστεί σχεΗκή νομοθεσία και τον επόμενο 

μήνα, αν δια.ίτιστώσει ότι αυτό το οποίο έκανε δεν ανταποκρίνεται στο δημόσι.ο 

συμφέρον, να επανέλθει επί του θέματος, για να διορθώσει την κατάσταση χάριν του 
δημόσι.ου συμφέροντος. 

Είναι βασική. θεμελιακή αρχτ'ι όΗ η Βουλή δεν μπορεί να αυτοδεσμευτεί με 
νόμο. Αν η Βουλή μπορούσε να αυτοδεσμευτεί με νόμο, αυτό αυτόματα θα σήμαινε 

όΗ η Βουλή θα είχε το δικαίωμα με απλή πλειοψηφία να θεσπίσει σύνταγμα, γιατί 

μόνο το σύνταγμα δεν ,.Ιίτορεί να τροποποιηθεί με νόμο. Αν oιrνεπώς η Βουλή 

ψηφίσει ένα νόμο και μέσα σΙ αυτό το νόμο υπάρχει ένα άρθρο ότι για διάστημα δ\lO 

ετών απαγορεύεται η οποιαδήποτε τροποποίηση αυτού του νόμου που ψηφ(ζουμε 

σήμερα, αυτό το άρθρο δεν έχει απολύτως καμιά αξία και σίγουρα δεν εμ..-τοδίζει τη 

Βουλή την επαύριο να επανέλθει και να καταρΎτ'ισει ολόκληρο το νόμο. Γιατί. αν 

υπήρχε διαφορετικός κανόνας, αυτό θα σήμαινε όΗ η Βουλή θα είχε την εξουσία να 
θεσπίσει σύνταγμα. δηλαδή νόμο τον οποίο δε θα είχε δικαίωμα η (δ ια να τον τροπο
ποιήσει, όπως f:lEL δικαίωμα να τροποποιεί και να οχυρώνει όλους τους νόμους που 
δεν έχουν συνταγματική ισχύ. 

Γι' αυτό το λόγο θα προτιμούσα να ακούσω όΗ υπάρχει νέο στοιχείο και να 

πεισθώ ότι υπάρχει νto στοιχεΙΟ για τη συΥκεκριμένη περΙΠτωση. Όμως, αν και 
εφόσον αποδειχθεί ότι δεν υπάρχει νέο στοιχείο. τότε πιστεύω ότι η Βουλ'ή αυτή 

μπορεί να ασκήσει την εξουσία της κατευθείαν βάσει του Συντάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. XPIΣTOV: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κατ' αρχήν πρέπει να ομολογήσω ότι με βρίσκει απροετοίμαστο και με αφ'ήνει 

έκπληκτο το μάκρος του λόγου του κ. Παπαδόπουλου, αλλά ιδιαίτερα το πάθος με 
το οποto φόρτισε το λόγο του για ένα θέμα που η Βουλ'ή κατά τη γνώμη μου σε 

διάφορα επl.πεδα είχε συζητήσει κατ' επανάληψη. 

etλω να θυμίσω ότι στην περασμένη συνεδρία αυτού του Σώματος είχε 
συμφωνηθεί και από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των κομμάτων και 

κατ' επέκταση από τις κοινοβουλευτικές ομάδες ότι -και αυτό λέχθηκε δημόσια- η 

Έκθεση η ουσιαστική η οποία είχε αναΥνωοτεΙ στην περασμένη συνεδρία περιείχε εν 

εκτάσει και σε ικανοποιητικό βαθμό τις θέσεις των πλευρών και γι' αυτό, αν 

θυμάστε, επί εκείνου του σημείου δεν έγινε οποιαδήποτε τοποθέτηση από οποιαδή

ποτε πλευρά. Έγιναν κάι-τοιες τοποθετ'ήσεις πάνω σε άλλα θέματα που είχαν σχέση 

με θέματα άμυνας, εκτός θέματος εν πάση περιπτώσει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Λόγω προκλήσεως. 

Α. XPIΣTOV: 

Δεν ξέρω αν 'ήταν λόγω προκλ'ήσεως ή λόγω επιειυμίας UfCοκεψενικής οποιου
δήποτε. Εν πάση περιπτώσει, έγιναν εκείνες οι προεκτάσεις. 

Εγώ δι! θα ~ιπω στην ουσΙα του θ~ματoς και δε θα ι!πεκταθώ-σε θέματα τα 

οποία σίγουρα ε(ναι εκτός της παρούσας Ρυι;ήτησης, γιατΙ έγιναν τοποθετ'ήσεις 

παλαιότερα, υπάρχει και στο μέλλον διrναfότητα να επεκταθούμε και να πούμε τις 
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απόψεις μας. Λέω μόνο όη, αν έλειπαν οι δαπάνες της όμννας, αυτή τη στ~γμή θα 

eίμαστε σε θέση να καταργήσουμΙ! και το 5% επέκταση του περι.θαιρΙου, το οπο(ο 

eμε(ς ως Βουλή των Αντιπροσώπων εΙχαμε εγκρ(νει πριν από κό,τοιους μήνες. 

Τώρα, όσον αφορά το θέμα τάξεως: Ο Κανονισμός 29 ορθά αναγνώστηκε και 
διeρωτήθηκαν οι συνάδελφοι : Υπό:ρχει κάποιο νέο στοιχείο; Για μένα το νέο στοι, 

χεΙΟ, το οποίο είναι ουσιαστικό , χαρακτηριζόμενο έστω και από έναν αριθμό, είναι 
η πρόταση της κυβέρνησης για 12,5%. Για μένα είναι θέμα ουσιαστικό, είναι νέο 

στοιχείο όη η κυβέρνηση έρχεται και κάμνει μια νέα πρόταση, γύρω από την οποία 

οι πλευρές δεν ε(χαν τοπο6ετηθεΙ Καταψηφίστηκε και το 10%, καταψηφίστηκε και 
το 15%. Το 12,5% είναι W:o στοιχείο, ουσιαστικά νέο oτotxeίo, κατά την ταπεινή μου 
γνώμη. 

Όμως ήθελα να δω κατά πόσο όντως η ευαισΟησ(α μας και η ακριβολογΙα μας 

και η σχολαστικότητό μας σε θέματα Κανονισμού είναι πάντοτε η ίδια. Εγώ σέβομαι 

τις προσεγγίσεις του κ. Παπαδόπουλου κι εγώ μαθαίνω από τον κ. Παπαδόπουλο. 

Προσπαθώ να γ(νω καλός μαθητής. Και θέλω να πω ότι πριν από λί.γο καιρό, πριν 
από τρεις συνεδριόσεις, από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΔΗΚΟ, της οποίας 

προ·ίσταται ο κ. Παπαδόπουλος, τέθηκε θέμα αναθεώρησης των τελών για εγγραφή 

εταιρειών. Και έγινε συζήτηση σ' αυτό το Σώμα και λέχθηκε ότι ερχόμαστε σε 
σύντομο χρονικό διάστημα να ξανασυζητήσουμε το θέμα, προτού δουλέψει ο νόμος. 

Ορθά δεν έγινε υπόδειξη με όλους τους τύπους και τους κανόνες προς τον Πρόεδρο 

της Βουλής ή ο Πρόεδρος της Βουλής δεν επισήμανε αυτό το πράγμα. Ναι, αuτό το 

πράγμα όντως δεν έγινε. Αλλά δε νομίζω ειδικά ο κ. Παπαδόποuλος, Jtou κατέχει τα 
θέματα τόσο καλά. να μην είχε eπισημόνει auTή την ασυνέπεια και QUTή την αντί· 

φαση μεταξύ TOU Κανονισμού και της διαδικασίας ποu ακολουθείτο. Δε λέω ότι , 

επειδή uπάρχει μια προηγούμενη παραβί.αση κόποιου Κανονισμού, πρέπει να τον 

ξαναπαραβιάσουμε για να δικαιολογηθεί η προηγούμενη. Όχι . Εγώ λέγω όμως ότι 
τους Κανονισμούς και τις διαδικασίες εγώ ης αντιλαμβάνομαι σαν οδηγούς στην 

επΙτεuξη TOU καλύτερου δυνατού αποτελέσματος. Όη είναι βοηθοί μας, για να κατα· 
λήξουμε σε κάη που είναι πιο σωστό και όχι χειροπέδες για να μας δυσκολεύουν 

κι όταν όντως νιώθουμε όη κόη πρέι-τει να αναθεωρηθεί να μην μπορούμε να το 

κάνουμε για τυπικούς λόγους. 

Γι' αυτό το λόγο , κύριε Πρόεδρε. πιστεύω ότι υπόρχει ένα σημείο το οποίο 

είναι νέο. ένα στοιχε(ο νέο, που κατά τη γνώμη μας πρέπει να ληφθεί υπόψη και 

κατ' επέκταση το Σώμα να TOπoθεtηθεί υπέρ της συζήτησης του θέματος με βάση τον 

Κανονισμό 29. 

Π ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΚΙ εγώ σε σuντoμία. κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ στον 

Κανονισμό 29. toν ο.-τοίο σωστό κατ' αρχήν φαίνεται να επικαλείται ο κ. Π~ 
πουλος. Και θα ήθελα. πέραν των όοο1ν έχουν αναq:ερθεί από τον κ. Μαρκίδη και από 

τον κ. Χρ[στου. να επισημόνω και το εξτ}ς συγκεκριμένο σημείο, γιατί μιλούμε για 

τύπο. μιλούμε για διαδικασία. άρα πρέπει να ασχοληθούμε και με την ερμηνεία σuyκε. 

κριμένων λέξεων. Ο Κανονισμός 29 λέει : "Πάσα απόπειρα επανεξετόσεως ΟLOΟΟήποτε 

ειδικού θέματος επί. του οποίου απεφάνθη η βουλή διαρκούσης της τρεχούσης συνόδου 

θεωρείται εκτός τάξεως, εκτός εόν νέα στοιχεία ή (και τονίζω τη λέξη) συVΘΉΚαι 
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διχοιολογούσι τούτο", Δε θα προσπαθήσω να κάμω διαχωρισμό των εννοιών στοι

χεία και σuνθτ'ιxOΙ, σλλό θα πω το εξής , ξεκινώντας α,ίτό ΕχεΙ πο\! τέλειωσε ο 

κ. Χρίστου: Πρόθεση του ΣUVΤάχτη αυτού του Κανονισμον ποι.α ήταν; Να μην 

μπορεί το Σώμα να ασχολείται με ένα ειδικό θέμα. πάνω στο οποίο είχε τοποθετηθεί 
το Σώμα. Ε"Υώ τoιιλάxισtoν έτσι το αντιλαμβάνομαι και ίσως αutή να ήταν απλό και 
η cruλλογισηκή ΤΟ\l κ. Παπαδόπουλου. όταν μας ανt..τυξε το απαγορευτικό της 

επανανοίξεως Ίου θέματος. 

Αλλά προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι. Εδώ -και υπάρχει 11 Έκθεση χατατεθειμΈVΗ 
από την προηγοuμενη βδομάδα σ' αυτό το Σώμα- η Έκθεση φtρει τα τρω κόμματα -
και είναι αυτό το σημείο που ήθελα να θίξω- την πλeωψTιφΙα δηλαδή της Βουλής, να 

θέλουν να ψηφίσουν θετικά. να τοποθετηθούν θετικά στο συγκεκριμένο νομοσχέδι.ο. 

αλλά σε θέματα καθαρά διαδικασίας στην ψηφοφορία -που προέκυψαν και πάλι με 

κάποια υπόδειξη, και σωστά. του κ. Παπαδόπουλου- δεν μπόρεσε η Βουλή να 

εκφράσει, για μένα, την πραγματική της θέληση στην πλειοψηφία της. Και είναι 

τούτο το νέο σημείο το οποίο θέλω να εισάξω: Οι συνθήκες είναι νέες. υπό την 

έννοια ότι σήμερα τα τρία κόμματα, που τότε είχαν την άποψη ότι πρέπει θετικά να 
τοποθετηθούν στο να παράσχουν στην κυβtρνηση τη δυνατότητα της αύξησης των 

δανειστικών περιθωρίων. δεν μπόρεσαν να βρουν τον αριθμό αυτής της κοινής 

διαπίστωσης, της θέσης, αν θέλετε, των τριών κομμάτων. Ποιες είναι οι νέες 

συνθήκες: Αυτές: Ότι σήμερα διαπιστώνει το Σώμα. κύριε Πρόεδρε, ότι, καίτοι 

είχαν την ίδια θέληση τα τρ(α κόμματα, είχαν κάπου στην ψηφοφορ(α διαφωνήσει 

στον αριθμό. 

Και είναι εδώ που θα επικαλεστώ κι εγώ με τη σειρά μου την υπευθυνότητα 

την οπο(α πάντοτε σε θέματα ουσίας, αλλά και διαδικασίας επιδεικνύει ο Κοινοβου· 
λευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗ ΚΟ. Και σωστά μας υπέδειξε ΠΡΟl1γουμένως, αν 
θέλετε και ΟΤl1ν απ6.ι-τειρά του να εισάξουν μαζί με τον Κοινοβουλευτικό Εκ.,τρό· 
σωπο της ΕΔΕΚ κάποια συζήΤl1ση Ε.ο-τί ενός ψηφίσματος. ότι θα πρέπει περισσότερο 

να δίνουμε σl1μασία σΤl1ν ουσία εφαρμόζοντας τον τύπο. Αλλά εδώ είναι τούτο το 

σημεΙΟ που θέλω να υποδείξω. Υπάρχουν οι νέες οι συνθήκες. Και οι νέες οι 

συνθήκες σήμερα για το Βουλευτή που καλείται να τοποθεΤl1θεΙ είναι αν θα πρέπει η 

πλεΙΟψηφ(α- που. επαναλαμβάνω. είναι δοσμένη, είναι δεδoμέVΗ με Έκθεση που 

\ιπάρχει στο Σώμα· να συμφωνήσει σε κάποιο συΥχεκριμένο στοιχεΙΟ για παροχή Τl1ς 

αύξl1σης των δανειστικών περιθωρίων. Σήμερα οι νέξς auτe; συνθήκες είναι ότι, αν 

δεν καταλήξει η πλειοψηφία της Βουλής, με τα δεδομένα Τl1ς ΠΡOηγoύμεVΗς ψηφοφο. 

ρΙας σίγουρα δεν πρόκειται να περάσει. 

Και είναι γι' αυτό που κι εγώ πιστεύω, πέραν των όσων Ηχθl1καν, ότι οι νέες 
συνθήκες υπάρχουν και ο προβληματισμός σωστά και υπεύθυνα σήμερα του οποιου· 

δήποτε Βουλευτή σε οποιοδήποτε κόμμα είναι: Τοποθετούμενος αρνητικά αρνείται 
Τl1ν αύξl1ση οποιουδήποτε δανειστικού περιθωρΙου. Οποιουδήποτε. Ενώ. τοποθετού

μενος ίσως θετικά σε κάποιο κοινό αριθμό. μπορεί να καταλήξει στl1ν έκφραση Τl1ς 

άπΟψΤ\ς του την ΟΠΟια είχε θέσει aπό την ΠQOl1ΎΟύμενη Πέμπτη και Τl1ν οποία δεν 

μπόρεσε. για λόγους. αν θέλετε. καθαρά διαδικαστικoUς ΠΟ" είχαν εγερθεί κατά την 

ψηφοφορία, να εκφράσει ελεύθερα. Γι' 'αυτό καλείται με τις νέες συνθήκες σήμερα να 
Τl1ν εκφράσει καλύτερα και πιο ελεύθερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζl1δl1μητρ(ου παρακαλω. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κUριoι συνάδελφοι. 

Νομίζω πάνω στο θ~μα ΤΊ1ς διαδικασίας έ'Υινι:: πάρα πολλή συζήτηση. Σίγουρα 
χρει.άζονται και ειδικές γνώσεις, για να αναπτίισΟΗ κανένας απόψεις πάνω στις 
λεπτομέρειες των διαδικαστικών θεμάτων. Το μόνο πο\! θα είχα να καταθέσω από 
δικής μου πλενράς είναι ότι δημοκρατία είναι και λογική. Και η λογική λέγει ότι δε 

θα επηρεαζόταν ούΤΕ το Σώμα ούτε η διαδικασLα ούτε οι δrιμoχρατικoΙ θεσμοΙ αν 
συζητούσαμε ξανά αυτό το νομοσχέδI.O και παίρναμε θέση πάνω στην ουσία του 

θέματος. 

Όμως θα ήθελα να αναφερθώ και κάπως πάνω στην ουσΙα του θέματος, μιας 
και πήρα το λόγο. κύριε Πρόεδρε, για να μην επανέρχομαι. Γύρω από την ουσία 

αυτού το\l νομοθεηΙματος, αν πράγματι η \ιπόθεση της αύξτισης των δανtιστικών 

ορίων ήταν μια υπόθεση ποιι εμφανιζόταν ξαφνικά ενώπιον του Σώματος, θα 
νπήρχαν πάρα πολλά επιχειρήματα για να ανηπεΙ κανείς. Όμως έχει μια ιστορί.α 

και ε(ναι αυτή που θα πρέπει να Επικαλεστούμε, για να δούμε κατά ποιο τρόπο αντι

μετωπίζεται η κατάσταση, αλλά και ταυτόχρονα να δούμε αν είναι δικαιολογημένο 

το νομοθέτημα ή όχι. 

Η υπόθεση της άμυνας για διάφορους λόγους τοποθετήθηκε μtσα σε διαφορε
τικά πλαίσια απ' όλες τις άλλες δαπάνες. Μπορώ και τολμώ να πω και για λόγους 
πολιτικούς και για λόγους ουσί.ας, αλλά και λόγω ι.διαίτερης πολιτικής των 
κομμάτων. Πιστευόταν όη η λύση του κυπριακου επίκειται και έτσι δε δόθηκε 

παλαιότερα η προσοχή που έπρεπε στα θέματα της άμυνας. Παρέστη όμως η ανάγκη 
αύξησης των δαπανών κατά κάποιο απότομο τρόπο, έπρεπε να καλυφθούν τα 
χρήματα, επιβλήθηκε η ει.δική φορολογία και από εκεΙ άρχισε να προκύπτει ένα 

πρόβλημα: Αν αυτή η ειδική φορολογία Οα πήγαινε στα ταμεία το" κράτους, οπότε 
θα έ.ι-τρεπε να ήταν στον κρατικό προυπολογισμό η κάθε δαπάνη Τι αν θα γινόταν 

ει.δικό ταμείο για την άμυνα. Έτσι, καλά ή κακά, δεν το σχολιάζω σ' αυτή τη φάση, 

τα χρήματα δυστυχώς γύρω ο..-τό την άμυνα -και τονίζω το δυστυχώς- έχουν ταυτό

τητα, έχουν αριθμoUς, έχουν όνομα πάνω. Και τους ζήτησε η Βουλή και επέμενε η 

Βουλή. Και επέμενε η Βουλή για συγκεκριμένους λόγους, για να μπOQεί να ασχεΙ 

tλεyχo αν τα χρήματα χρησιμοποιούνται όχι απλώς για την άμυνα, αλλά για νiα 

εξοπλιστικά προγράμματα. για τα οποία ολόκληρη η πολιτική ηγεσία πήρε μια 

συγκεκριμένη ευθύνη. Και ό1αν αργότερα ήρθαν οι αλληλοδιάδοχες κυβερνήσεις και 

μας έφεραν προτάσεις νομοθετικές για να καλύπτονται οι δαπάνες, αυτό εδώ το 
Σώμα δεν τις ενέκρινε . Δηλαδή σταδιακά αυξήθηκε το ποσό, αλλά ποτέ δεν εγκρί

θηκαν οι κυβερνητικές προτάσεις. Τι πιο φυσικό από το να δημΙOυQΎTlθOύν ελλείμ

ματα. Και τι πι.ο φυσικό από το να έχουν δυστυχώς τα ελλείμματα όνομα. Να είναι 

δυστυχώς ελλείμματα για την άμυνα. Και αυτό μας υποχρεώνει πραγματικά να 

συζηtούμε χωριστά όλα αυτά τα θέματα. 

Μπαίνει ένα ζήτημα ευρύτερης πολιηχής πάνω στο θέμα της άμυνας: Ότι θα 

έπρεπε να έμπαινε στον προυπολογισμό, όπως όλες οι άλλες δα.ι-τάνες, και εκεΙ να 

κάνει tO λογαριασμό της η κυβέρνηση μtχρι πού φτάνουν τα σεντόνια της, για να 
μ..-τορεΙ να σχεπάζεται και να ξέρουμε και εμείς ποια ελλείμματα υπάρχουν Τι ποια 

περιθώρια. Είναι κάτι που πρέπει να προβληματίσει τα κόμμαtα. Πιστεύω η ΕΔΕΚ, 

αλλά και εγώ προσωπικά. ναι, είμαστε της γνώμης ότι ο ορθόδοξος τρόπος, ο 

σωστός τρόπος θα ήταν να μπουν οι δαπάνες στον προυπολογισμό, για να τερματι

στεί επιτέλους αυτός ο κυκεώνας η υπόθεση της άμυνας να είναι μόνιμα θέμα προς 
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συζήΤl1ση. διότι αυτό κα~ μόνο υπoσχάπτε~ Τl1ν έννοια Τl1ς άμυνας και διδει εσφαλ
μένα μl1νίιματα. Αλλά. αν πρόκειται να πάρουμε αυτό το μέτρο. πρέπει να συνοδεύ
εται και από μια-δυο άλλες σχετικές α..-τoq:QσΕ~ς. Η πρώΤl1 ότι οποιαδήποτε φορο
λογία δ(δεται τώρα γι.σ. Τl1ν άμυνα συγχωνεύεται με το υπόλοιπο φορολογικό 
σίιστl1μα. Και δεύτερο ότι αναλαμβάνουμε όλοι εμείς Τl1ν υποχρέωση ότι θα 
μπορούμε και θα είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε και α\ιξl1ση των φορολογιχών μας 
υποχρεώσεων έναντι του χρό.τους, για να μ...-τορεΙ να ανταποκρίνεται σε ορισμένες 
δαπάνες, εΙτε αναπτυξιαχές ε~τε αμυντικές, γι.σ.τί σήμερα εΙναι φανερό ότι δεν εΙνι;ιι 
αρκετά τα χρήματα γιο την άμυνα κα~ για τα αναπτυξιαχά έργο. 

Φυσικά ο κ. Παπαδόπουλος εΙΠε ότι το κόμμα του πρότεινε κάποια μέτρα 

λιτόΤl1τας και τα λοιπά. Δε θα διαφωνούσε κανένας πάνω στα θέματα Τl1ς λιτόΤl1τας, 
αλλά είναι ένα άλλο σημείο πάνω στο οποίο μπορούμε να προβληματιστούμε. Γιατ( 
τουλάχιστον από πλευράς Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ όταν μιλούμε. μιλούμε 
πoλλiς φορές για επέκταση των ευθυνών Τl1ς κυβέΡVTJΟ11ς στον κοινωνικό ή στον 
επενδυτικό τομέα ή στα έργα υποδομής ή ακόμα στη διεθνή πολιτιχή, γιο ένταση της 

διεθνούς μας δραστηριότητας, των διπλωματικών μας υπηρεσιών, Τl1ς διαφώΤΙ01lς. 
Και σε όλα αυτά τα θέματα εκείνο που βλέπουμε είναι να χρειάζονται περισσότερα 

χρήματα. Άρα. από όπου και να το πάρουμε, το πρόβλημα το οποίο προκύπτει είναι 
ότι μπορεί να υπάρχουν κάποιες οικονομίες που μπορούν να γίνουν, αλλά ταυτό

χρονα, όταν συζl1τούμε τα θέματα αυτά, έμμεσα υποχρεούμαστε να δούμε ότι εκείνο 

που χρειάζεται -αν αυτή η Βουλή θέλει να αντιμετωπίσει Τl1ν πραγματικότητα, όπως 
αυτή παρουσιάζεται- είναι η αύξη01l των εισπράξεων της κυβέΡVTJσης και φυσικά 
κατ' εμάς 11 αύξl1σl1 των εισπράξεων από εκεί που υπάρχουν χρήματα, από τα ψηλό
τερα εισοδl1ματικά στρώματα. 

Επειδή λοι...-τόν. κύριε Πρόεδρε. είναι με αυτό το φακό που βλέπουμε τα πράγ
ματα, υπό τη μορφή που σήμερα παρουσιάζονται, είμαστε της Υνώμης ότι θα τiταν 

ευχής έQΎO αν τουλάχιστον τα κόμματα τα οποία συμφωνούν ότι πρέπει να δοθούν 
κάποια XΡτiματα για την άμυνα. αυτά τα κόμματα κατέληγαν σε μι.σ. από κοινού 
προσέγγιση. τουλάχιστο για να αντιμετωπιστούν άμεσες καταστάσεις. Και τα 
χόμματα μπορούν να προβληματιστούν από το φθινόπωρο και μετά για μια πιο 
συνολική αντιμετώπιση του θέματος και, αν καταλήξουμε. μπορεί πράγματι να 
μπovν στους προ\.l:τολογισμούς του 1993. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΕΥ. ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επΙ της διαδικασίας. μόνο μια λέξl1 από Τl1 θέσl1 μου. Κύριε 
Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι το Σύνταγμα επιτρέπει την επάνοδο, δεν απαγορεύει 
μάλλον, ας το βάλω έτσι, το να επανέρχεται οποιοδήποτΙ!. θέμα επί του οποίου 
απεφάνθl1 δ~αφoρeτικά το Σώμα ευθύς μετά τi μετ' ολιγον χρονικό διάστημα. Ο 
Κανονισμός το απαγορεύει όμως. Και ο Κανονισμός είναι νόμος, ε!.δικός νόμος, με 
συΥχεκριμένη μάλιστα σοβαρόΤ1]Τα και υπεροχή, εφόσον ρυθμίζει τα θέματα Τl1ς 
διαδικασίας του Σώματός μας. ΤΙ γίνεται όμως εδώ; Εδώ υπτiρξε eχπεφρασμένη 
θέση Τl1ς πλειοψηφίας ότι 11 xιIβtQVTJOT] θα πρέπει να αυξήσε~ τα περιθώρια του 
δανεισμού Τl1ς. ΕκεΙ υm'lρξε πλειοψηφία τριών κομμάτων. Και εκεΙ που διαφώνησαν 
ήταν στο ποσοστό. Επειδή, με τον τρό.-ιο που διεξήχθ1] 11 ψηφοφορία, το κάθε κόμμα 
ψήφιζε Τl1ν πρόταση τη δική του, δε σχηματίστηκε πλεLOψTJφία. Μπορεί να λεχθεί ότι 
δεν είνα~ νέο θέμ.α που εισάγεται τώρα, αλλά είναι το ίδιο θέμα το οποίο διευκρινί
!;εται. εφόσον υπάρχει εχ..-τεφρασμέVTJ θέση και εφόσον κάποιος πρόκειται να τοπο
θετηθeΙ Εκείνο το οποίο βεβαίως α..-τοσχοπε'ται με τον Κανονισμό είναι να διαφυ
λαχθεΙ η εγκυρότητα και η σοβαρότητα του Νομοθετικού Σώματος, με το να μην 
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επανέρxoντα~ νομοθετήματα. τα οποία κρ(θηκαν χατό: τον άλφα ή βήτα τρόπο. 

μετ' ολίγες ημέρες ή οε μικρό χρονικό διάστημα εκ νέο" ενώπιον του Σώματος, διότι 

αυτό πλήπει τη σοβαρότητα και την εγκυρότητα, όπως είπα. και δημιουργεί την 

έννοι.α των λεγόμενων "φλωρεντινών νόμων" ·έτσι επικράτησε να λέγονται- όταν 

δεν ήταν κανένας βtβαιoς τι νόμος ισχύει, επειδή ότι ψηφιζόταν τη νύχτα την άλλη 

μέρα "'{ο πρωί μετετρέπετο ή καταργεΙτο ή τροποποιεΙτο. 

Περισσότερο δηλαδή υπάρχει πολιτικό κόστος παρά ουσία ο' αυτό το θέμα. 
Αλλά εδώ μιλούμε. όπως λέχθηκε. και για την εκπεφρασμένη θέση της πλειοψηφίας 

και δεύτερο Υι.α την άμuνα της πατρίδας μας. της Κύπρου. που κανένας δε διαφωνεί 
ότι θα ΠρέΠΕΙ να διαφυλαχθεΙ και να διασφαλιστεί ως το απαραίτητο συστατικό 

στοιχείο iι ένα από τα απαραίτητα συστατικά στοιχεία -εγώ το θεωρώ το απαραίτητο 

στοιχείο- για την ίΙπαρξη αuτoύ του κράτους. κύριε Πρόεδρε. 

Και επειδή το Σύνταγμα και οι νόμοι τέθτιχαν για την εξυπηρέτηση του δημό

σιου συμφiΡOντoς, η παρούσα υπόθεση είναι μια υπόθεση που επιτρέπeται η 

επάνοδος. Επίσης συμφωνώ με τη θέση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

AKEΛ·Aρισtερά-Nέες Δυνάμεις. που είπε ότι το νέο στοιχείο είναι το 12.5%. 
δηλαδή το όη η κυβέρνηση έχει υποβιβάσει την απαίτησή της. Και ακριβώς το θέμα 

αιχμής ήταν το ίιψος της κυβερνητικής αιττ]αιως και όχι η ουσία ή η φιλοσοφία της 

ανάγκης να αυξηθούν τα περιθώρια δανεισμού. Αυτή Είναι, κατά την ταπεινή μου 

άπΟψη, η σωστή θέση ως προς το διαδικαστικό θέμα και τάσσομαι υπέρ της συνεχί

σεως της εξετάσεως του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύρς.ε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εγώ ως μη νομικός και πιστεύω και η πλειοψηφ(α των σημερινών παρευρισκο

μένων έχουμε φωτιστεί αρκετά από τι.ς αγΟΡΕύσΕις τόσο πεφωτισμένων νομικών της 

Βουλής μας. Αλλά η γνώμη μου είναι ότι στην επόμενη Βουλή θα ΠΡΙίτει να έχει 

περισσότερους γιατρούς, μηχανικούς. γεωπόνους οι οποίοι μάλλον ασχολούνται με 

την ουσία, με τη διάγνωση και την πρακτική. Οι εκλεκτοί συνάδελφοι νομικοί. 

συμφωνώ με τον κ. Κασουλίδη, Εμάς τους μη νομικούς κάπου μας έχουν ζαλίσει. 

κάπου μας έχουν σκοτίσει και δυσκολευόμαστε να αφήσουμε τη λογική μας να 

λειτουργήσει, όπως θα έπρεπε να λειτουργεΙ 

Διαφωνώ με τον κ. ΑγαπΙου -δεν είναι μυστικό- πάνω σ' αυτό το θέμα. Ας μη 

θεωρηθεί πρόκληση προς τον κ. ΑγαπΙΟυ. Είναι για να σπάσουμε κάπως και αυτή 
την κούραση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι επειδή λείπει. γι' αυτό το λέτe. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν πρόσεξα. θα μ.ι'"tορούσα να επαναλάβω ότι σΙ αυτό το θέμα πιθανόν να 

διαφωνούμε με το φ(λτατο κ. Αγαπ(ου, όπως και για μερικά άλλα θέματα. αλλά δεν 

είναι η ουσία. Χρησιμοποίησα και e-γώ ένα ιατρικό τρικ, να μου επιτρέψετε. για να 

σπάσει αυτό το σκληρό κλίμα που επικρατεί εδώ και μια ώρα. που πραγματικά 
δημιουργεί μια κόπωση που δε μας αφήνει να λει τουρΥήσουμε, πιστεύω. σωστά. 
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Η παρέμβασή μου θα είναι σύντομη, κύριε Πρόεδρε. Είχα εχφρά:οιι και προη

γούμενα την αντίθεση και τη δυσφορία μου, για '(ο όtι ένα tt'toLo σοβαρό θέμα. ποιι 
διαφωνώ με την εκτίμηση όη δεν αφορά και την άμυνα -μπορεί να μην την αφορά 

στο βαθμό που η κ'Uβtρνηση θέλει να το εμφανίζει, αλλά οπωσδήποτε αφορά την 

άμυνα- σε όλο αιιτό το χρονικό διάστημα που συζητείται έμεινε στενά και περιορι.

σμένα στα πλαίσια της Ποvtοδύναμης Κοινοβουλευ'ηκής Επιτροπi!ς Οικονομικών, 

την οποιο. όλοι σεβόμαστε και της οποΙας το έργο. που εΙναι το πιο βαρετό έργο 

σ' αuτό το XOLVoβoUALO, εκτιμούμε. Αλλά. επειδή κάπο\! το θέμα άπτεται ενός 

ζωτικού τομέα ΠΟ1) αφορά όλο τον κυπριακό λαό. εκείνο τον τομέα της άμυνας, έχω 

την εντu.-τωση, την ΟΠΟιο. εΙχα εκφράσει και προς τους συναδέλφους των ό:llων 

κομμάτων - μέλη της Κοινοβουλευτικής Ε.ιτιτροπής της Άμυνας και συμφώνησαν, 

όη δε θα έβλαπτε αν κάπου συζητείτο παράλληλα 1\ αν μέσα στα πλαίσια της 
Επιτροπής Οικονομικών συtrιτεΙτo το θέμα και από τα Μέλη της Κοινοβουλευτικ1\ς 

Επιτροπής Άμυνας. Εγώ είμαι πεπεισμένος, χωρ(.ς να υποτιμώ το έργο και τη 

διάθεση των Μελών της Επιτροπ1\ς Οικονομικών, γνωρίζοντας όμως από τον ένα 
χρόνο της λειτoυρytας αυτής της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, ότι θα τα 

έβρισκε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας με τις παρεμβόσεις της και δε θα 

είχαμε σήμερα αυτό το πρόβλημα το οποίο έχουμε. ΛειτουργεΙ εκε(\Ι11 η Επιτρο.-τη με 

περισσότερη συναίνεση. διότι αΨOQά έναν τομέα λεπτό. έναν τομέα !;ωτικό. 

Με δυο λόγια το Ταμείο Aμuvτικ1\ς θωράκισης είναι ένα ανεξάρτητο ταμείο 

που υπόκειται. προς γνώσιν όλων των συναδέλφων. αφού μερικοί ίσως να το 

αγνοούν, στον καθημερινό έλεγχο της Κοινοβουλευτικής ΕπιτροΠ1\ς Άμυνας και 

που λειτουργεί βάσει των αποφάσεων του Εθνικού ΣυμβουλΙΟυ και βάσει της 

ομόφωνης απόφασης της ολομέλειας αυτής της Βουλής η οποία έχει εγκρίνει το 

εξοπλιστικό πρόγραμμα του Ι 989 • ι 99 ι και το νέο εξοπλιστικό πρόγραμμα του 

1992, το νέο τετραετές. Και καθημερινώς ελέγχεται. Για κάθε κονδύλι πέραν των 
ί50, για την αποδέσμευση αυτο'ύ του κονδυλίου χρειάl;εται η έγκριση των Μελών της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. Είναι πιστε'ύω ο μοναδικός τομέας που το 

XOLvoβoiIAI.O ασκεΙ οοοιαστικό έλεγχο πάνω σης δαπάνες οποιουδήποτε τομέα του 
προυπολογισμού που παρουοιόζει το XQά:τoς και η κυβέρνηση. Είναι ένα οοοιαστικό 

σημείο. Και ερχόμαστε σήμερα αυτού του ταμείου, που εκτελεί τις εντολές του 

Εθνικο"ύ ΣυμβουλΙΟυ, τις ομόφωνες, που εκτελεί τις αποφάσεις της ολομέλειας του 

κοινοβουλίου. της Βουλής των Αντιπροσώπων, αυτο'ύ του ταμείου να του κάνουμε 

τη ζωή του δύσκολη. θέλουμε να μην το αψήσουμε να λεΙΤΟυρ-ΥεΙ Χρωστά το ταμείο, 

α-Υαπητοί συνάδελφοι. στο ταμείο της κ'UβέΡ\l11σης. θα ήταν ευχής έργο να ήταν και 
οικονομικά ανεξάρτητο. Κάπου και ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος '{ο έθιξε. κάπου και 

ο κ. Ιεροδιακόνου σε κάποιες συνεντε"ύξεις του το έθιξε ότι. αν ερχόταν και δημιουρ· 

ytEtO το ταμείο ξέχωρο ή ο προυπολοΥισμός ξέχωρα. θα ήταν πιο εύκολο. Και το 
'{αμείο χρωστά σήμερα -Υ"ύρω στα εβδομήντα οκτώ εκατομμύρια λΙΡες, όπως μας έχει 

αναφερθεί από την Επιτροπή Οικονομικών. Οι δικοί μου υπολογισμοί, χωρις να 
είμαι οικονομολόγος. είναι ότι το '{αμεΙο αυτό χρωστά γ'ύρω στα '{ριακόσια εκαtομ· 

μ"ύρια, στην πρcxrnόθειά του να εκτελέσει εκείνο '{Ο εξοπλιστικό πρόγραμμα που του 

ανέθεσε η πολιτική ηγεσία και όλα τα κόμματα στην Κύπρο. Έχει πάρει το ταμείο 

αυτά τα λεφτά από την x\.IfJlQYηOfJ. Και να μη δεχτο"ύμε όμως .α '{ριακόσια εχατομ

μ'ύρια. δεν μπορο'ύμε να αμφισβητήσουμε το ταμιακό έλλειμμα '{ων εβδομήντα οκτώ 

τόσων εκατομμυριων λιρών. 
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Ο Πρόεδρος της Ε..'Ητρο..της Οικονομικών δεν το συνδέει με την άμυνα. Δεν 
tχει σχέση, λέει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών, καμιά σχέση το αίτημα της 

κιJβέρτησης για επιπλέον δανεισμό δεν έχει με την άμυνα. Δέχομαι αυτή την παρατή

ρηση, αυτή την τοποθέτηση του κ. Ιεροδιακόνου. Ας δώσει ο Δημοκρσ:nκός Συνα

γερμός την έΎXQιση για το 10%, που δε θα πάει στην άμυνα -και το ξέρει ο Δημοκρα, 
τικός Συναγερμός- και ας δώσει τα εβδομήντα οκτώ εκατομμύρια, ας δώσει το 

επι.πλέον rtEQLeiliQLO των εβδομήντα οκτώ εκατομμυρίων, για τα οποία δεν προκαλώ, 
παρακαλώ οποιοδήποτε συνάδελφο της Επιτροπής Άμυνας από οποιοδήποτε κόμμα 

να με διαψεύσει. Η έκκλησή μου Είναι ότι μπορεί όλοι μας να εμμένουμε στις θέσεις 
μας. Εγώ προσωπικά δε θα ήμουν διατεθειμένος να ψηφίσω αύξηση των ορίων 

δανnσμού πιο κάτω από το 15%, διότι πιστεύω αυτή θα ήταν η ορθότερη τακτική. 
Όμως. αν εμείς εμμένουμε στο 15%, αν οι συνάδελφοι του ΔΗΣΎ εμμένουν στο 
10%, αν οι σννόδελφοι της ΕΔΕΚ τάσσονται ανεπιφύλακτα υπtρ της ε...lJtλtον 

δανειοδότησης και θα ψηφίσουν και το 15% και το 12,5%, πιθανώς και το 10%, 
όπως το ψήφισαν προχθές, ΟΙ συνάδελφοι του ΔΗ ΚΟ και ολόκληρη η Κοινοβουλευ

τική Ομάδα του ΔΗ ΚΟ δεν ψηφίζει τ[ποτε, διότι θεωρεί ότι δεν είναι για την άμυνα. 

Εγώ λέω, ο κ. ΜΟUOLOύπας αποuoιό.ζει δυστυχώς ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν απOΊJOιάζει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΎ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν τον βλέπω. Απολογούμαι αν είναι εδώ. 

Εγώ λέω, ας ψηφΙσOΊJν τουλάχιστον τη δανειοδότηοη αΊJτή των εβδομήντα 

οχτώ -τούτων εκατομμνρίων λιρών ΠOΊJ δεν μ....ορεΙ κανένας να το αμφισβητήσει. Και 

όλοι μας "ότε, εφόσον όλοι λέμε ότι δυστυχώς η άμυνα ακόμα χρειάζεται -μακάρι να 

ήταν αχρείαστη, ας δώσουμε στην κυβέρνηση. της οποίας σήμερα ηγείται ο κ. Βασι

λε(.oΊJ, μετά τέσσερις μήνες, έξι μήνες, πράγμα που aπεύχoμαι' μπορεΙ να TJytLtaL 
κάποιος άλλος. αλλά επειδή ο σκοπός είναι βασικά η κάλυψη αναγκών της άμυνας, 

που είναι χρήσιμη, Είναι απαραΙΤ1'1τη ακόμα, ας βρούμε ΕΚεΙτη τη χρυσή -τομή να 
δώσουμε εκείνες τις διενχολύνσεις ΠOΊJ χρειάζονται, για να μη δικαιολογήσουμε τη 

στάση όποιου από εμάς εδώ αύριο δε θα εγκρίνει οίπε ένα οεντ για οποιοδήποτε 

άλλο εξοπλιστικό πρόγραμμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιερoδι.ακόνOΊJ. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω. παρόλο ΠOΊJ μου ζήτηοε ο κ. Μαρκίδης να 

μιλήσω. Όσον αφορά το θέμα -του αν υπάρχουν νέα στοιχε(.α, θα έλεγα ότι νέα στοι

χεια πιθανόν να μην υπάρχουν. σΙyoUΡΑ όμως υπήρξαν νέες δι.εuκρ~νΙoεις. Δι.εuκρι

ν(στηκε καλύτερα aπό πλευράς κυβερτητικής -τι σημαίνει -το 10%, μέχρι πότε αρκεί 
για τι.ς ανάγκες της κυβέρτησης, κάτι για το οποίο τουλάχιστο μερικοΙ συνάδελφοι 
είχαν άλλ1'1 εντύπωση, είχαν σχηματίσει άλλη εντ"ύπωση ή είχαν άλλου είδους πληρο. 

φορΙες. Αν αυτό θεωρούνται νέα στοιχεία, εί.ναι νέα oτoιχεtα. Διαφορεtικά δεν 
μπορώ να πω ότι υπάρχει τίποτε το καινούργιο το οποίο έχει υπεισέλθει στη σκηνή. 
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Όμως ο κύριος λόγος που πήρα το λόγο. κύριε Πρόεδρε. εΙνα~ για να διευκρινiσω 

μερικά πράγματα Υύρω από το θέμα του Ταμείου Άμυνας. Πιστεύω ότι έχει κατα

βληθεί υπερβολική προσπάθεια α. .. τό πλεuρό:ς κυβέρνησης στο να δώσει έμqχιση ότι οι 
ανάΎΚfς απορρέουν βασικά α,ίτ6 το θέμα άμυνας. Πιστεύω ότι είναι λάθος μας εμάς, 
οποτεδήποτε ζηττ']σει αύξηση των περιθωρίων δανεισμού 11 κ1Jβέρνηση, να παρασυρό
μαστε και να συζητο"με Υ(ιρω απ' αυτό το θέμα. Η πρόταση που έχουμε μπροστά μας 

είναι να αυξήσουμε τα περιθώρια δανεισμού προς την κυβέρνηση. 

Λέχθηκε από το συνάδελφο κ. Χριστοδουλίδη όη έχω πει ότι δεν έχει καμιά 
σχέση αυτός ο δανεισμός με το Ταμείο Άμυνας. Δεν έχω πει αυτό 10 πράγμα. Έχω 
πει ότι μπροστά μας έχουμε άλλο νομοσχέδιο το οποίο δεν έχει σχέση με την άμυνα. 

Αλλά τι σημαίνει δανεωμός προς την κυβέρνηση; Όση σχέση έχει η άμυνα, τόση 

σχέση έχει και η παιδεία και άλλη τόση σχέση έχει και η γεωργία και άλλη τόση 

σχέση έχουν όλοι οι τομείς και δραστηριότητες της κυβέρνησης. ΓιατΙ ξεχωρΙζει 

αυτό τον τομέα η κυβέρνηση; Και έχει δίκαιο ο κ. Παπαδόπουλος που λέει όη δεν 

έπρεπε ο Υπουργός Άμυνας να αφεθεί να διαδραματt.ζει αυτό το ρόλο και να χρησι
μσποι.ε( αυτό το ευαΙσθητο θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μου επιτρέπετε μια ερώτηση, κύριε Πρόεδρε της E,.-ΤLτΡOπής Οικονομικών; 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Για κάθε ποσό που μας έρχεται στην Επιτροπτ1 οικονομικών πάντα ζητούμε 
διεuκρινΙσεις: Τι θα το κάνετε και πώς θα χρησιμοποιηθεί; Δεν είναι λογικό να 
ρωτούμε, όταν έρχεται η κυβέρνηση και ζητά αύξηση 10% των δανειστικών ορΙων, 
γύρω στα εκατό είκοσι εκατομμύρια λίρες. τέλος πάντων οποιοδήποτε ποσό. τι 

προτίθεται να τα κάμει η κυβέρνηση αυτά τα Χρήματα; Και όταν παίρνουμε 
απάντηση όη είναι για τον άλφα. ή το βτ1τα σκοπό. δε θα πρέπει αυτό το πράγμα να 

λαμβάνεται υπόψη; Αυτ'ή είναι η ερώτηση που είχα να σας υποβάλω. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ο δανεισμός, κύριε συνάδελφε, είναι γενικά προς την κυβέρνηση. Η πρόταση η 

οποΙα υπήρχε και είχε σχέση με το Ταμείο Άμυνας 'ήταν να δανείσουμε το Ταμεισ 
Άμυνας διακόσια τριάντα εκατομμύρια λΙρες από την Κεντρική Τράπεζα. ΕκεΙνος ο 
δανεισμός οι [διοι που μας τον έφεραν μας εΙΠαν εΙναι μη φυσιολογικός δανεισμός 
και όη θα μας εκθέσει και διεθνώς. Ουσι.αστικά οι Ιδιοι που μας έφεραν την 
πρόταση ήρθαν και την κατηγόρησαν. ΟΙ [διοι ουσιαστικά μας υποδεΙκνυαν "κατα
ψηφίστε την". 

Αυτή τη στιγμτ1 θα πάρει η κυβέρνηση με \0%, αν περάσει το 10%, εκατόν 
είκοσι τρία εκατομμύρια λΙρες. Αυτά τα εκατόν είκοσι τρία εκατομμύρια λίρες δεν 

έχουν στάμπα πάνω πού θα παν. Μπορεί να παν για παιδεία, μπορεί να παν για 
άμuνα. για δρόμους, για yeWQYw. γι.α οτιδήποτε. Είναι οι χρηματοδοτικές ανάγκες 

της κυβέρνησης. Αλλά, για να διευκρινίσουμε και μερικούς αριθμούς. τέσσερα 
χρόνια που ε(ναι στην εξουσία η σημερινi) κυβέρνηση, τεσσεράμισι ως τώρα, έχει 

ξοδέψει όλα κι όλα εβδομήντα οκτώ εκατομμύρια λίρες. Έχει χρεώσει το Ταμε(ο 
Άμυνας εβδομήντα οκτώ εκαΊομμύρια λΙρες για Ίην άμυνα. Αν ένας δει τον Τακηκό 

προυπολογισμό συν αυτά τα εβδομήντα οκτώ εκατομμύρια λίρες για τεσσεράμισι 
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χρόΥ1.Ο. είναι ο πιο uπQβαθμισμένoς τομέας που υπάρχει μέσα στους προυπολΟΥΙ
ομούς και στην πολιτική της κΊ.lβέΡVΤΙσης. Και είναι απαράδεκτο. Η κυβέρνηση 

χρrιματoδότησε ένα κρατικό ταμείο με εβδομήντα οχτώ εκατομμύρια λ.tρες και 

έρχεται και τα ζητά πίσω. Πώς; Μέσω το" Υπουργού Άμυνας. 

Κύριοι συνάδελφοι. λέμε ότι υπάρχει ξέχωρο ταμείο. Ναι. Πριν να νπάρξει 
ξέχωρο ταμείο όμως, γίνονταν εξοπλισμοΙ Να αναφtρω ένα συγκεκριμένο όπλο το 
οπο(ο ήταν και αρκετά εκατομμύρια λιρες. τα κάσκαβελ. Είχαν αγοραστεί. πριν 

ιδρυθεί Ταμείο Άμυνας. 

Τα τελευταία χρόνια δίνεται 11 εντύπωση, όταν συζητουμε, ότι το Ταμείο 
Άμυνας από τότε που ιδρύθηκε πρέπει να καλύπτει όλες τις ανάγκες Τl1ς άμυνας και 

πως είναι ιεροσυλία να ξοδευτούν χρήματα από τον Ταχτικό προυπολΟΥισμό για 

την άμυνα και πως, όταν ξοδευτΟύν, πρέ.ίΤΕΙ να τα χρεώνουμε. Πού βρέθηκε αυτή η 

φιλοσοφία; Και τι σημαίνει χρωστά το Ταμείο Άμυνας στην κυβέρνηση; Ο προυπο

λογισμός του ΤΑΕΠ για το 1992 έχει είκοσι τρΙα με εΙκοσι τέσσερα εκατομμ'ίιρια 
λίρες έλλειμμα. 'Εχει έσοδα τριάντα δύο εκατομμύρια λίρες και πενήντα έξι εκατομ
μύρια λίρες έξοδα. Γιατί δε χρεώνουμε το ΤΑΕΠ να τα χρωστά στην κυβέρνηση; η 

σημαίνει χρεώνει η κυβέρνηση ένα ταμεί.ο της: Επαναλαμβάνω, ο δανεισμός αυτός 

τον οποίο θα εγκρίνουμε δεν είναι δανεισμός για την άμυνα ούτε έχουμε τέτοια 

πρόταση μπροστά μας. Δε λέω ότι δεν έχει καμιά σχέση αυτός ο δανεισμός με την 

άμυνα. Δεν έ~ι όμως καθόλου πeρωσότερη σχέση το θέμα άμυνας αn' ό.τι tχει η 

παιδεία. η-γεωργ(α. η α..-τοκατάσταση των προσφύγων. όλες οι άλλες δραστηριότητες 
της κυβέρνησης. 

θα ήθελα επίσης να πω ότι με το 10% που εισηγείται ο Δημοκρατικός Συνα
γερμός έχει διευκρινιστεί σήμερα από πλευράς Υπουργείου Οικονομικών ότι οι 

ανάγκες της κυβέρνησης καλύπτονται αισθητά μέχρι και μετά τις προεδρικές 
εκλογές. Και καλώ τους συναδέλφους που τοποθετούνται θετικά πάνω στο θέμα της 

αύξησης των περιθωρίων. να συγκλίνουν σε μια πρόταση, στην πρόταση του Δημο

κρατικού Συναγερμού. η οποία λννει ικανοποιητικά. πιστευω, τις χρηματοδοτικές 

ανόγκες της κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κ ίιριε Πρόεδρε, από τη θέση μου δυο λόγια μόνο πάνω στο θέμα τάξης. το θέμα 
ουσίας το έχει καλύψει ο κ. Ιεροδιακόνου. Η δική μου η ερμηνεί.α του Κανονισμού 29, 
κύριε Πρόεδρε. που συνάδει και με την ερμηνεία που έχει δώσει ο κ. Μαρκίδης ανα~ 
ρικά με το ΣίινταΥμα και με τη νομοθεσ!α που επιτρbtεται να ψηφιστεί, είναι ότι ο 

Κανονισμός 29 αναφέρεται μόνο σε ειδικά θέματα και όχι σε προτάσεις νόμου 
ή νομοσχέδια. Ο Κανονισμός 29 αναφέρεται μόνο σε θέματα που εξετάζει κατά πάσα 
πιθανότητα αυτό το Σώμα στο Κεφάλαιο Δ". Διαφορετικά. αν η ερμηνεία που θα 

δινόταν θα περιλάμβανε και προτάσεις νόμου και νομοσχέδια. θα ήταν πράγματι σε 

αντίθεση προς το Σύνταγμα. που αναφέρει ότι η Βουλή νομοθετεί πάνω σε οποιοδή

ποτε θέμα. Δε θα χρησιμοποιούσε μάλιστα ποτέ τις λέξεις "ειδικό θέμα". Αν ήταν για 
οποιοδήποτε θέμα και εννοούσε και νομοσχέδια και προτάσεις νόμου και θέματα 

του Κεφαλαίου Δ', γιατί να μην αναφέρει "πάσα απόπειρα επανεξετάσεως οποιουδή

ποτε θέματος" ; Τότε θα μπορούσε να έχει την α.ίταγόρευση. Όταν κοιτάξει κανείς 
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όλα το όρθρο. πο\l JtΡOTJyoirvtoL του Κανονισμού 29. ε'ναι φανερό όη η αναφορά δε 
γίνε.οι σε προτόσεις νόμο" και νομοσχέδια. αλλά μόνο στα Ειδικά θέματα. Διότι για 

τις προτάσεις νόμου και τα νομοσχέδια δεν υπόρχει κανένας απολύτως περιορι

σμός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αν μου δίνατε το λόγο πιο μπροστά, κύρι.ε 

Πρόεδρε. θα προλαμβάναμε τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι σννάδελφοι. έχω την Εντύπωση όη η συζήτηση τουλάχιστον επί το" 
διoδικασtιχOύ θέματος έχει εξοντληθεΙ Πιστευω όη περαιτέρω σutήτηση δε θα 
προσθέοη τl.πoτε. Έχω την εντύπωση ότι και επί της ουσίας έχει εξαντληθεί η συζή

τηση, διότι είναι η δεύτερη φορά που ΣUΖT1ΤOύμε αυτό το θέμα και νομίζω όΊ:Ι δεν 
υπάρχουν πάρα πολλά να προστεθονν. Δεν υπάρχουν κατά την αντίληψή μον οποι.ο.

δήποτε νεότερα στοιχεία. Γι' αυτό παρακαλώ να είμαστε πάρα πολύ σ\rvτOμOΙ. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔοπαΥ ΛΟΣ: 

Αν μου fnHQbt:ttt από τη θέση μον, κύριε Πρόεδρε. 

Εγώ θα πάω και ένα σκαλί παραπάνω και θα πω ότι έχη εξαντληθεί και το 
θέμα της διαδικασtας και το θέμα της οvoΙας, διότι είχατε πει να μιλούμε και για τα 

δUO. Όμως, επειδή δέχθηκα -μια και μιλούμε και για αμνντικά θέματα- πνρ ομαδόν 
αnό ΤOvς σνναδέλφoVς, νομίζω κατ' εξαίρεσιν να μον επιτραπεί να μιλήσω μόνο για 
δυο λεπτά. Σας βεβαιώ. Μόνο δυο θέματα αφορούν το θέμα πον έχω εγείρει και 

χρήζονν κάποι.ας αnάντησης και δε θα πω τίποτε άλλο. 

Το πρώτο είναι αvrό πον εLπε ο κ. Μαρκίδης ότι μπορεί Ο Κανονισμός 29 να 
μην είναι σε πλήρη ΣVμφωνί.α με τη συνταγματική πρόνοια. Εγώ δεν το εξετάζω, δε 
λέω ότι έτσι είναι. Αν δεν είναι όμως; Ας γίνει σvνεδρ[α της Επιτροπής Κανονισμού 

της Βουλής και να αλλάξει ο Κανονισμός. Δε γίνεται εμείς ως Βουλή να λtμε 
"επειδή ο τάδε Κανονισμός πιθανόν να είναι αντΙθετος με το Σύνταγμα -εγώ μπορεί 

να πω ότι είναι εναντtoν του Σvvτάγματoς- να τον αλλάξονμε επί τόπον εδώ". θα 

ξαναπώ το παράδειγμα του μύστακος ή της φαλάκρας. 

Όσον αφορά τον κ. Χρ,Ιστου. που εl.rtε για το θέμα των εταιρειών, εγώ 

συμφωνώ μαζΙ του. ΣVΜφώνησα μαζί του και τότε και συμφωνώ και τώρα. Αλλά να 

μου επιτραπεί να πω ότι είναι το δικό σας κόμμα και ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ, 

συγγνώμη. το δικό του κόμμα -διότι δεν επιτρέπεται να μιλούμε στο δεύτερο 

πρόσωπο- και ο αρχηγός της ΕΔΕΚ που ήγειραν με επιστολή τους το θέμα προς τον 
Πρόεδρο της Βουλής. Τότε επεσύρθη η προσοχή πολλών μελών και tou eaUtOίI μου, 
ομολογώ, κύριε Χρίστου, και πήρα αnάντηση ότι από τούδε και στο εξτΊς δε θα 
επαναληφθεί αυτό το ατόπημα. Τελειώνω λέγοντας ... 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Δε θα ξαναγίνει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Μετά τα όσα είπε ο κ. ιεροδιακόνου, δεν έχετε δικαίωμα σύμφωνα με τον 
Κανονισμό 29. όπως ισχύει, όπως ισχύει μέχρι να τον αλλάξουμε -και ίσως να ήταν 
άσοφο που μπήκε εκείνος ο Κανονισμός-να επιτρέψετε ΣVΖήΤT)σ1Ί πάνω στην οvoία. 

Αvrά και λνπούμαι αν έ'(ινα πρόξενος κούρασης -είπε κάποιος συνάδελφος- και 
ενόχλησης. Μπορείτε να το βάλετε σε ψ11qχ>φσρΙα. Ελπίζω να μη μετανοήσετε πικρά 

για την ΕUΧέρεια με την oπotα παραβαί.νουμε τον Κανονισμό της Βουλής. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Ο κ. Πρέντζας και μετά ο κ. Πιποχοπ[της. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μα θα συνεχίσει η συζήτηση, χύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχει γίνει "πόδει.ξη και ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, "ποθέτω ότι το διαδιχαστιχό θέμα. το θέμα τάξης έχει ήδη 

ο"σιαστιχά ξεπεραστεί. διότι ιuτηχαμε εχτεταμένα στη σνζήτηση της ο"σιας το" 
θέματος χαι συνεπώς να μο" επιτρέψετε να πω δ"ο λόγια πάνω στην ο\lO[α το" 
θέματος. Πραγμαηκά η κΊJβέρνηDη εΙΠε όη με το 10% ιχανoπoιoΎVΤαι οι ανάγκες 
της, όπως τις βλέπει, μέχρι το τέλος του χρόνου και είναι πιθανό, υπό ορισμένες 

προυποθέσεις, να μπορεί να αντιμετωπίσει τις ανάγκες και πέραν αυτού το" 

χρόνο". Όμως το λέει με μια επιφύλαξη: '·Είναι πιθανό". Γι' αυτό και εμε(ς έχονμε 

τοποθετηθεί "πέρ της έΎΧρισης της χtιβερνητιχής πρότασης για το 12,5%. 

Όμως τα"τόχρονα χαι ίσως επειδη φαίνεται όη ο Συναγερμός δε θα είναι 

διατεθειμένος να το ψηφίσει χαι "πάρχει το ενδεχόμενο να μην έχο"με πάλι οποι.α· 

δήποτε απόφαση, γι' α"τό θα χάνο"με και πάλι μια τροπολογία στο προτεινόμενο 

νομοσχέδιο, δηλαδή θα προτεΙνουμε 10% μέχρι το τέλος το" 1992. το οποίο επεχτεί· 
νεται σε 12,5% μέχρι τον Απρίλη το" 1993. Ίσως αυτή η πρόταση θα ικανοποιούσε 
χαι την χ\!βερνητική πλενρά. αλλά χαι τα άλλα χόμματα στη Βο"λή, ώστε να μπορέ· 

σο"με αιnό πο" εκφράστηχε ως επιθιιμια τριών χομμάτων της Βο"λής να εχφραστεί 
χαι με μια νομοθετική πράξη. 

Σε ό,ΤΙ αφορά την ο"σία το" θέματος των δανειστικών ορίων. ναι, η κυβέρνηση 

το συνδέει με την άμ"να. Αλλά πρέπει να πω ότι η χυβέρνηση έχει χαι tTIV ΕUΘύνη 
tης συνολικής πολιηκής την οποία εφαρμόζει. Και ξέρο"με ότι η επέκταση των 

δανειστικών ορίων θα γίνει για την άμ"να και ξέρο"με ότι η πρόθεσή μας είναι να 

χαλ"φθεί η χυβέρνηση και να μη μείνει εκτεθειμένη έναντι διεθνών \1Ποχρεώσεών 
της. αλλό: δεν μπορούμε να μην πούμε ότι η χυβέρνηση επέδει.ξε συνολικά ανεΙΙΘUΝό

τητα στην οιχονομική και τη φορολογιχή της πολιτιχή και διέπραξε σφάλματα χατά 

την ομολογία tOU Υπο"ργού το πρωί στην Επιτροπή. Καtά την άπΟψή μας, δεν ηταν 
απλά σφάλμαtα. Υπονόμε"σε τους πόρο"ς τους χράtους και συνεπώς, ψηφίζονtας 

νπέρ της επέχτασης των περιθωρίων δανεισμού. τα"τόχρονα είμαστε "ποχρεωμένοι 
να καταγγείλουμε την παταγώδη αποτνχία της χυβέρνησης στην άσκηση οικονομικής 

και φορολΟΥιχής πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα. παραχαλώ επαναλάβετε την πρότασή σας. Είναι μέχρι το 

Δεκέμβριο του 1993; 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μέχρι το Δεκέμβριο του 1992 είναι 10% και επεκτείνετα~ στο 12,5% από την 
πρώτη το" Γενάρη μέχρι τον AπρLλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα δώσω το λόγο στον κ. Πιποκοπίτη και νομ!.ζω θα είναι ο τελενταίος. 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ, 

Απλώς ιγώ θα κάνω δύο παρατηρήσεις, κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου εξήγησε και τοποθετήθηκε ότι η αίιξηση του περιθωρίου 

δανεισμού κατά 10% αφορά όλους τους τομε[ς tTlς οικονομίας. αλλά ξέχασε να 
αναφέρει ή δεν ήθελε να αναφέρει ότι και ο τομέας οικονομΙα αφορά την ΠQOεΧλο· 

γική περίοδο. 

Όσον αφoQά .ον Κοινοβουλευτικό μου ΕΚίτρόσωπο, ο οποίος εΙναι διατεθΕΙ

μένος να κάνει παραχωρήσεις κατά την προεκλογική περΙοδο. καμιά παραχώQηση δε 

θα γΙνει. γιατε αυτός ο λαός έκανε παραχώρηση, όταν πΙστεψε σε κάποιο πρό'Υραμμα 
των 100 ημερών. Όταν χά.ίτοιες πολπικές δυνάμεις χύνουν δάκρυα. χύνουν δάκρυα 
για την άμυνα αυτού του τόπου. θα πρέπει να θυμούνται πάντοτε 01)τ6 το πράγμα. 

Και θέλω να πιστεύω ότι από σήμερα έχουν αλλάξΕΙ πολιτική και θα τοποθπούνται 

θετικά για πραγματική ενίσχυση της άμυνας αιιτοίι το\l τόπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ; 

θα παραμείνω στη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για να προσπαθήσω να είμαι 

σύντομος. 

Το θtμα που σιιζητούμε αφορά το Νόμο περί Κεντρικής Τρό.πεζας, βό:σει του 
οπο(ου δανείζεται η κυβέρνηση. Και ο νόμος αυτός πρέπει να θυμίσουμε ότι ψηφί. 

στηκε το '63. τροποποιήθηκε το '79 και για τελευταία φορά το '90. αυξάνοντας το 
περιθώριο δανεισμού της κυβέρνησης κατά 5 ποσοστιαίες μονάδες. 

Έγιναν διάφορες προσεγγίσεις κατά πόσο το θέμα των εξόδων του Ταμεί.ου 

Aμυvtικής θωράκισης σχετίζεται ή όχι με τον ΠΡΟΙΙίολογισμό, Με τα στοιχεία που 

όλοι έχουμε μπροστά μας. κύριε Πρόεδρε. διαφαίνεται πως καμιά πρόθεση δεν 
υπάρχει από πλειιράς της εκτελεστικης εξουσίας να χρησιμοποιήσει για οτιδήποτε 

άλλο τα λεφτά τα οποία ζητά να δonLotEt περαιτέρω, παρά για σκοπούς που έxouν 
ειιλοΥηθεί από όλες τις πλευρές που εκφράζονται στη Βουλή. Και πρέπει να πούμε 

πως με τα περιθώρια τα οποία έχει με τα σημερινά δεδομένα, μπορεί να εδtχετo όχι 

μόνο τη μη αu;ηση των περιθωρίων. αλλά ακόμη και τη μείωσή τους. αν U;ΤΉΡΧε ο 

τρόπος κάλυψης των ελλειμμlπων του Ταμείου Αμνντικής θωράκισης. Και θα βρισκό
μασταν σήμερα εδώ όχι για να συζητούμε για αύξηση κατά 10 ή 15 ή 12,5 ποσοστια(ες 
μονάδες, αλλά δε θα είχαμε όλες οι πλευρές οποιαδήποτε δυσκολια να ψηφ(ζαμε 

μεl.ωση αυτών των περιθωρtων. όπως αυξήθηκαν το 1990, 

Γι' αυτό όλες οι πλευρές πρέπει να έχουμε κατά νου τους συγκεκριμένους 

λόγους για τους οποίους ζητά αυτή την αύξηση των δανειστικών περιθωρίων η 

κυβέρνηση και να μην προσπαθούμε να διαφοροποιήσουμε τις προθέσεις της εκτελε· 
στικ';ς εξουσίας, 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ, 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω πως είναι η ώρα να προχωρήσουμε σε αποφάσεις. 

ΤΟ πρώτο ζήτημα που εγείρεται είναι θέμα διαδικασίας. κατά πόσο δηλαδή η 

Βουλή έχει δικαίωμα να προχωρήσει στη συζήτηση ΤΟ\l θέματος που είναι μπροστά 

μας. Είναι αυτονόητο ότι οι πολύ περιορισμένες νομικές μου γνώσεις, όπως επίσης 
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και τι περιορισμένη εμπειρία μου στο Νομοθετικό Σώμα. δε μου δινο"ν την ευχέρεια 

να ανηπαρατεθώ με άνεση σε απόψεις Ε.ι"t ιφανών νομικών που είναι 'Μέλη του 

Σώματος, όπως είναι ο Χ. Παπαδόπουλος και ο κ. Μαρκίδης .-δε θα τjθελα να τους 

αναφέρω όλους. Γι ' αυτό στην έκδοση της ετιιμηγορl.ας μου θα χρησιμοποιήσω 
περισσότερο την κοινή λογική. Έχω πράγματι ακούσει όλες τι-ς απόψεις, έχω 

διαβάσει κατ' επανάληψη το σχετικό Κανονισμό και νομίζω ότι αυτή τι διατύπωση 

του Κανονισμού, η οποία λέει "εκτός εάν νέα στοιχεία ή συνθήκαι δικαιολογοίΙοι 

"ούτο". σημαίνει ότι δεν περιορίζει το δικαίωμα της Βουλής να συζητησει ένα θέμα 
μόνο όταν υπάρχουν νέα στοιχεία. αλλά και όταν υπάρχουν νέες συνθήκες. 

Αν υπεισέλθω στην ουσία του θέματος , τι οποία έχει θιγεί από μερικούς 

ομιλητές, κατά tl'lV προηγούμενη συζήτηση του θέματος 11 Βουλή ήταν χαταφατ~κή. 
ήταν θετική επί της ουσίας του θέματος. Εκείνο το οποίο σ\!ζητεΙτο ήταν το 'ύψος 

κα~ εκεΙ γ~α διάφορες συγκυρίες δεν κατέστη δυνατή η λήψη απόφασης. Αυτή τη 

στιγμή εκείνο που έχει δημιουργηθεί, εκείνο που φαίνεται ότι είναι νεότερο, είνα~ 

ότ ι υπάρχουν οι συνθήκες τώρα αυτό το εμπόδ~o που υπήρξε στην περασμένη συνε

δρία να υπερκαμφθεΙ. Συνεπώς έχω την εντύπωση ότι το Σώμα δικαι.oύτα~ να oul;n
ηΊσει αuτό το θέμα και βtβαια επί της ουσίας θα αποφανθεί κατά πόσο η απόφαση 

θα είναι η μια ή η όλλη. 

Νομιζω λοι..-cόν, με ης περι.ορισμένες μου γνώσεις, ότι το να ΕΠΗρέψω να 

συζητηθεί αυτό το θέμα δε σημαίνει παραβΙΟση του Κανονισμού. Συνε,ιώς νομιζω 

πως. εφόσον και η συζήτηση έχει εξαντληθεΙ επί του θέματος, μ.."tορούμε να προχω

ρήσουμε στην ψήφιση κατ' άρθρον της συγκεκριμένης πρότασης που είναι μπροστά 

μας. 

Παρακαλώ τους κύριους Γραμματείς να προχωρήσουν στη δεύτερη ανάγνωση 

του νομοσχεδΙου. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδή δεν έχω μπροστά μου το νομοσχέδιο και θtλω να κάνω 
τροπολογία. θα παρακαλούσα τη Γραμματεία στο κατάλληλο στάδιο να μας το 

επισημάνει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσo~ ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης του άρθρου 1; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφιζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΜΙα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Με τριΔντα δύο ψtiφoυς υπέρ, οκτώ εναντίον και μ(α αποχή το άρΟρο 1 εΥκΡ(... 
νεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τρoπoπoίnση του άρθρου 49 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
Εδώ θα πρέπει να γίνlη η τροπολογία. κύριε Πρόεδρε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Η τροπολογία μας. κύριε Πρόεδρε. είναι ότι παραχωρείται επtxταση των δανει..

στικών ορ{ων κατό 10% μέχρι 28 του Φεβράρη και από την 111 του Μόρτη μέχρι 10 

Δεκtμβρη 10\1 1993 επεκτείνονται κατά 12,5%. Να το επαναλόβω: Μέχρι 28 Φεβρouα
ρΙΟιι 1993 κατά 10% και από 111 ΜαρτΙΟυ μέχρι 31 Δεκεμβρtoυ 1993 κατά 12,5%. 

Η Γραμματεία μπορεί να το διαμορφώσει σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕνΩΝ: 

ο Χ. Μαρκιδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε ΠρόεδQε. προς αποφυγή οποιασδήποτε τυχόν παρεξτjyησης, λόγω 

έλλειψης επιxo~νωνΙας μεταξύ κομμάτων τα οποία βλέπουν ότι πρέπει να δώσουν 

σχετικά περιθώρια, αλλό. διαφωνούν ως προς τα ποσοστά, θα πρέπει να πω ότι ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός είχε ο.."'tοφασίσει ότι 10 μόνο 10 οποίο δικαιολογείτο 
ήταν 10% μέχρι την χαταλττχτική τιμερομην(α που ε(χε EL<nrtTIeeL τι κυβέQνηση. αλλά 

μετά από σiιoxεψη η Κοινοβουλευτική μας Ομάδα έχει αποφασίσει να δεχtεί την 
υποβαλλόμενη τροποποίηση από τον κ. Ρένο Πρέντζα και γι' αυτό θα ψηφίσουμε 

υπέρ της τροποποίησης αυτής. 

Σε περίπτωση που η τροποποίηση αυτή δεν ψηφιστεί από τη Βουλή, η δική μας 

τι τρoπoλoγLα θα είναι για 10% σύμφωνα με την αρχική μας απόφαση και αυτό θα 
είναι και το όριό μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχοντας ιιπόψη τις δοοκολίες, όπως αυτές διατυπώθηκαν και 
στην προηγούμενη, αλλό και στη σημερινή συνεδρίαση, και έχοντας κάποιες επιφυ

λόξεις. θα πρέπε~ να πούμε κατά πόσο το ποσοστό του Ι 0% με τη χρονική διάρκεια η 
οποία μόλις προτιγουμένως έχει προταθεί είναι αρκετό για τις ανάγκες ττις εκτελε
στικής εξοιισίας και επ' αυτού. αν χρειαστεί. σε κάποιο μεταγενέστερο στάδιο εμείς 

τουλόχιστο θα είμαστε πρ6θ\lμοι να επανεξετάσοιιμε το όλο θέμα. θα δεχτούμε και 

εμεις την τροποποίηση. όπως αυτή εκφράστηκε α.ίτό το συνάδελφο Πρέντζα το\l 

Σοσιαλιστικού Κόματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Τίθεται προς ψήφιση η πρόταση η οποία έχει γίνει τώQα και νομ!.ζω πως δε 

χρειάζεται να επαναληφθεί. Είναι σαφής, είναι συγκεκριμέντι και πλήρως αντιληπτή. 

Πόσοι ψηφίζουν -υπέρ της τροποποιητικής πρότασης που έχει υποβληθεί από 
τον κ. Πρέντζα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

τριάντα δUO, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσo~ ψηφ(.ζouν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οχτώ. χύρι.ε ΠQόεδQε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Yπόρχouν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 
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Υπό.ρχει μια αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ. οκτώ εναντίον και μία aποχή η τQOJtοποιητική 

πρόταση, όπως υποβλήθηκε από τον κ. Πρέντζα. εγκρίνεται και το άρθρο 2 εγκρί,.
νεται, όπως tχει τελικά tροποποιηθει. 

Προχωρούμε στο επόμενο άρθρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε. θα ήθελα να πω ότι ΟΙ αντίστοιχες τροποποιήσεις ισχύουν και 

για τις πρόνοιες του τρίτου άρθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα γίνει η ιδια οροποποίηση. 

Πόσοι ψηφιζουν υπέρ της έγχρισης του άρθρου 3. σύμφωνα με την τροπολογία 
'(ου Χ. πρtντζα: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τριάντα δύο. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οχτώ, κυΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΜΙα απoχτj. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και μ(α απoχτj το άρθρο 3 εγχρι
νεται, σύμφωνα με την πιο πάνω αναφερόμενη τροποποίηση. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανόΥνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κεντρικής Τραπέζης ττις Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψTtφ(ζouν υπέρ της θέσπισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΙ: 

Τριάντα δύο. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οχτώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μια απOXrι. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 

θεσπ(ζ.εται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο ε.ί·τόμενο θέμα. που είναι "Ο περί Συμπληρωματικού προυπο

λογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1992". Η Έκθεση είναι ομόφωνη. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθείσα) 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ εΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

πpo-γ·ΠOΛOΓlΣMOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙQ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠλΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πpσγ'ΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 25) ΤΟΥ 1992" 

Πα~vτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρχί.δτις 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλί.δης 

Αβραάμ Αντων[ου 

ΚίΚTlς ΚαζαμΙας 

Ανδρέας Φ~λl.ππoυ 

Τάσσος Πα.."tαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης ΧατζηδTlμTlτρίου 

Ρένος Πρtντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλ(ου 1992. 

Με το νόμο που προτείνεται οκοπεΙται η tyκQLGTJ πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατιας ποσού f:l52.058 και η διάθεσή του για την (δρυοη αριθμού 
νtων θέσεων στον κυπριακό Στρατό. Η ανόγχη για τη δημιουργία των πιο πάνω 

θέσεων στον Κυπρι.ακό Στρατό -και σuyκεκριμένα μιας θέσης αντισυνταγματάρχη 

και 41 θέσεων ανθυπολοχαγών- προέκυψε μετά την ετοιμασία του Τακτικού πρου. 

πολογισμού για,ΤΟ 1992, 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠροUπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζiιτηση νομοσχεδΙΟυ, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βόυλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του. ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περΙ Συμπληρωματικού Πρσυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 23) του 1992". 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θiματος αρχής: 

Εφόσον δεν υ.ίτάρχouν ομιλητές f.ι-cL θέματος αρχής, ΠQOΧωQOύμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΈΥχριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιο\) Ταμείου ποσού f:152.OS8 
για ΤI1 χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙο" 1992. Άρθρο 2. 

Ει.δίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος ΠΙνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2.3. μαζί με τον Πρώτο ΠΙνακα. και 4. 
μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, εΥκρωοίΙν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως τα άρθρα Ι. 2, 3, μαζί με τον Πρώτο Πίνακα. και 4, 
μαζί με το Δεύτερο Πίνακα, fΎXρΙνoνται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 23) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

γπόQΧε~ ένσταση όπως το νομοσχέδω θεσπ~στει σε νόμο; 

(Κ τυπό τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπό.ρχε~ ένσταση, το νομοσχέδιο θεσπΕζεται σε νόμο. 

Ναι, κύρι..ε Xρ~στoδoυλίδη. 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔογ ΛΙΔΗΣ : 

Παρακαλώ θα ήθελα να πω δυο λόγια a..-ι:ό "tfJ θέση μου. 

Η κοινοβουλευτική μας ομάδα δεν είχε καμιά επιφύλαξη όσον αφορά το πρώτο 

σκέλος του συμπληρωματικού προUπολογισμού, που προνοεί τη δημιουργία θέσης 
αvτ~συvταγματάρχη για τον κ. Αλέξανδρο ΣελάΡfJ. Είχαμε εΠ~φUλάξεις όσον αφορά 

το δΕύτερο σκέλος, που αφορά τη δημιουργία των νέων θέσεων για τους ανθυπολο· 
χαγούς, συγκεκριμένα για τις 14 θέσεις που θα ΠΡOέρχoντα~ από τις τάξεις των 
υπαξιωματ~κών. Όπως ε(ναι γνωστό. κύριε Πρόεδρε. 72 υπαξιωματικοί οι οποίοι 

υπηρε,ούν στην Εθνική Φρουρό. και έχουν συμπληρώσει το a..-ι:αιtούμενο χρονικό 

όριο ,ων 13 χρόνων για να δικαιούνται προαγωγή στερούνται ουσιαστικά atnOίI ,ου 
δικαιώματός ,ους λόγω της έλλειψης θέσεων. Γι' αυτό στην επόμενη σύνοδο ,ης 

Βουλής, το Σεπtέμβρη, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα μελε,ήσε~ το ενδεχόμενο να 

υποβάλει πρότασfJ νόμου που θα διαφοροποιεί 10 ποσοστό του 50% που προνοεί ο 
σημερινός Κανονισμός αυξάνοντάς το. οΙΠως ώστε να μπορέσει να λυθεί αυτό το 
πολύ σοβαρό θέμα που απασχολεί τις τάξεις των υπαξιωματικών της Κύπρου. 

Ευχαριστώ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ναι. κύριε Σολωμή. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μετά τα όσα ανtφερε ο συνάδελφος χ. Χρι.στοδοιΙλιδllς, είμα~ υπόχρεος κα~ 

εγώ να αναφερθώ στο θέμα και με όλο "to σεβασμό θα ήθελα να κάνω μεριΧές διορ
θώσεις, για να μτι μείνουν εσφαλμένες εντυπώσεις. 

Εδώ μιλούμε για τη δημΙΟ"ρ'ΥΙα μόνιμων θέσεων ανθυπολοχαγών. Aνθuπoλo
χαγός είναι ο πρώτος βαθμός του ανώτερου αξιωματικού. επομένως δεν υπάρχει 

θt!μα ΠΕριορισμού των θέσεων, γιατί άλλως πως οι αξιωματικοΙ. δηλαδή οι ανθυπο
λοχαγο( οι οποίοι θα αποφοιτούν α.'τό τις παραγωγικές σχoλtς, δε θα μπορούν να 

τοποθετηθούν. Εκείνο το οποίο σίγουρα θα ήθελα να \!πενθνμΙσω -χωρίς να θέλω να 

εκπροσωπώ τις απόψεις ΤΊ1ς Επιτροπής Άμυνας- είναι ότι ομόφωνα όλες οι πλευρές 

της Βο\lλής στην EπLtΡOmi ΆμUΝας είχαν κατ' eπανάλytψη ζητήσει αυτό που ανέφερε 

ο Χ. XριoτoδoυλLδης, δηλαδή την αVΤψετώπιση με μεyαλύτερt1 θετιχόττιτα του 

δtκαιoυ αιτήματος των υπαξιωματικών για αναβάθμισή τους, όχι όμως σ(γουρα εις 

βάρος των αξιωματικών. 

Είναι με αυτό το πνεύμα που και εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός είμαστε 

έτοιμοι να συνεργαστούμε με όλες τις πλευρές, για να δικαιωθούν επιτέλους οι 
προσδοκίες των υπαξιωματικών για αναβάθμισή τους στην κατηγορία των αξιωμα

τικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

επανερχόμαστε στην προηγούμενη πρόταση νόμου. που είναι ~O περί Ελέγχου 

της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

Γ. ΑΓΑπιογ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδτΊ έχουμε συμφωνήσει να ψηφίσουμε όλοι ομόφωνα την 
τροπολογία. κατά τη διάρκεια της ψήφισης θα πρέπει -διαδικαστικά έχω πληροφο

ρηθεt.- να εισηγηθώ την τροποποίηση του βασικού νόμου και να το έχετε υπόψη σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Προχωρούμε στην κατ' άρθρον δεύτερη ανάγνωση του προτεινόμενου νόμου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. έχω να μιλήσω επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Kύρ~ Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να είμαι πάρα πάρα πολύ 
σύντομος. 

Ουσιαστικά πρόκειται για μια εντελώς νέα νομοθεσία, την πρωτοβουλία για 

την οποία είχε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατιχού Κόμματος, 

κ. Τάσσος Παπαδ6πουλος. στον οποίο ανήκει και ο έπαινος για την Πρόταση νόμου 
που θα ψηφίσουμε σήμερα. 

θα ήθελα να πω ότι αυτή η νομοθεσία μπορεί να ψηφ(ζεται με αφορμή τα όσα 

σuνtβησαν και συμβαίνουν στο Ακάκι. αλλά είναι νομοθεσία γενικής εφαρμογής για 
ολόκληρη την Κiιπρο και δεν πρέπει να παρερμηνευθεί ότι αφορό: αποκλειστικά και 
μόνο το Ακάκι. 
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Χθες, μαζί με άλλα μέλη της Μικτής Επιτροπής του Ευρωπα'ίκού Κοινοβου
λίου και Ίης Κυπριακής Βουλής, είχαμε την ευκαιρία να επισκεφτούμε το Ακάκι και 
να ακούσουμε τις απόψεις τόσο της κοινότητας όσο και του ενδιαφερόμενου ερΥΟ
στασιάρχτι. 'EXOV'ta; γίνει αντικείμενο επικρίσεων εκ μέρούς Ίων κατοίκων του 
Ακακίου για τον τρόπο που το δικό μου ΊΟ κόμμα είχε ψηφΙΟει την τελευταία φορά 
σχετικά με το ψήφισμα για κλείσιμο του εργοστασίου Rainbow, θα ήθελα να πω τα 
ακόλουθα: 

Πρώτο, ο λόγος για τον οποίο ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν είχε ψΤιφ(σει 
το ψήφισμα εκεί.νο ήταν ο συνταγματικός περιορισμός της μη αναμείξεως της 
Βουλής σε έργο της Εκτελεστικής Εξουσιας. Η α..'1:όφο.ση του Ανώτατου Δικαστη
ρίου, που εκδόθηκε λίγες μόνο μέρες μετά την απόρριψη του ψηφίσματος και με την 
oπolα Απόφαση κηρύχθηκε αντισυνταγμαηκός ο νόμος που απαγόρευε τη ρίψΤι 
λυμάτων στο σταθμό λυμάτων της Ποταμιάς, δικαίωσε την άπΟψη του Δημοκρα
τικού Συναγερμού. 

Δεύτερο, είναι πραγματικά λυπηρό το όη η νομοθεσΙα που έχουμε μπροστά 
μας δεν προέρχεται από την ίδια την Εκτελεστική Εξουσία. που διαθέτει όλες τις 
αναγκαLες υπηρεσίες προκειμένου να μελετήσει και να συντάξει κατ' αρχήν ένα 
Ίέτοι.ο νομοσχέδιο, όπως η πρόταση νόμου που θα ψΤιφίσουμε σήμερα. Και ακριβώς 
το γεγονός ότι μια τέτοια ' πρόΊαση νόμου, που προνοεί ποινικό αδίκημα, που 
δημιουργεί δυνατότηΊα εκδόσεως προσωρινών διαταγμάτων. αλλά και σε τελευταια 
ανάλυση δυνατότητα εκδόσεως μόνιμων διαΊOγμάΊΩV, προέρχεται από τη Βουλή δεν 
είναι υπέρ της κυβέρνησης. αλλά είναι σε βάρος της κυβέρνησης. 

Τρίτο. ως Πρόεδρος της Επιτροπής Υγείας πιστεύω ότι και εγώ και ολόκληρη 
η Ε.'1:ιτροπή Υγείας χρωστονμε και κάποια εξήΥηση προς Ίους κατοίκους που επηρε
άζονται από Ίην οχληρΙα που δημιουργεί το εργοστάσιο ARIZEN στη Λεμεσό. Γιατί 
στην ΊελευταΙα συνεδρίαση της Επιτροπής. που είχαμε ακούσει τους κατοίκους, 
αποφασίσαμε ότι πλtoν δεν ήταν θέμα διορθωηκών μέτρων από πλευράς Εκτελε
στικής ΕξΟ\JσΙΟς και ότι η Βουλή δεν μπορούσε επ' άπειρον να περιμένει τη συγκε
κριμένη κυβέρνηση να ενερyτiσει τα δέovtα, αλλά θα έπρεπε η ίδια η Βουλή να 
οπλίσει με το αναγκαίο νομικό υπόβαθρο τις τοπικές αρχές και ιδιαίτερα τους 
δήμους, προκειμένου να λαμβάνουν τα κατάλληλα μέτρα τόσο για την προστασω 
της υΥείας Ίου λαού όσο και για την προστασία της ευζωίας από τη δημόσια 
οχληρία. 

Δεν υπήρχε καιρός να συνταχθεί νομοσχέδιο μέχρι σήμερα. θα πρέπει να διευ

κρινιστεί ότι η σημερινή πρόταση νόμου δεν καλνπτει όλα τα θέματα. θα πρέπει 
όμως να τονΙσουμε όη η συ~υιλήρωση της παρούσας νομοθεσίας με παρόμοια νομο
θεσία που θα καλνπτει άλλες περιπτώσεις δημόσιας οχληρίας, ιδιαίτερα όταν από 
μια τέτοια δημόσιο. οχληριο. δημιουργείται κίνδυνος για την υγεία κατοίκων συγκε
κριμένης περιοχής, εΙναι χρέος αυτής της Βουλής, όπως είναι χρέος και της 

Επιτροπής Υγείας η οποία έχει σκοπό να δώσει προτεραιότητα στο όλο θέμα. 

θα ήθελα απλώς να πω ότι έχω ήδη ζητήσει α..-τό δ ικηγόρο της Δημοκρατως να 
συντάξει σχεηκό νομοσχέδιο και να μας το στείλει πριν την έναρξη της νέας 
συνόδου της Βουλής. Αν δεν πάρουμε νομοσχέδιο μέχρι τότε. θα προχωρήσουμε με 
δική μας πρόταση νόμου παρόμοιου περίπου περιεχομένου με τη σημερινή πρόταση, 
απλώς όμως προσαρμοσμένη στην ιδιοτυπία που παρουσιάζει η γεν~κή οχληρία και 
όχι απλώς η ρύπανση υπόγε~ων υδάτων ή άλλων υδάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κασουλίδης. 
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Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Ε..-u:ιδτΊ έγινε αναφορά στο θέμα του Ralnbow 
στο Ακάκι. θα ήθελα απλώς να εκφράσω μια έκκληση προς το Γενικό Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας -και αν υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που συμφωνούν, να ενώσουν 
τη φωνή τους μαζί μου- να εξασκήσει για σκοπούς δημόσιου συμφtρoντoς, αν 

συμφωνεΙ τα εκ του Σuντάγματoς δικαιώματά του Υια αναστολή της ποινικής 
διωξης ενaΥΤ[ον των τριάντα τεσσάρων Τι και περισσότερων κατοίκων, οι οποίοι 
πρόκειται να παρονοιαστούν στο δικαοt1jριο για τα επεισόδια που δημιουργήθηκαν 
εχεΙ Διότι πιστεύω ότι το δημόσιο συμφtρoν απαιτεί να αντικριστεί το θέμα τούτο 

στη σννέχειά του με νηφαλιότητα. με ψυχραιμΙΟ και ηρεμία και είμαι σίγουρος ότι η 

προσαγωγή στο δικαστήριο των ανθρώπων τoUτων ίσως να προκαλέσει κάποια 

εκρηκτική ατμόσφnρα. Π ιστεύω ότι η πολιτεία έχει ήδη καταστήσει σαφές το 

μήνυμά της προς τους πάντες όη είναι αποφασισμένη να προασπίσει το νόμο και 
την τάξη και όη, μια και αυτό το μήνυμα έχει δοθεί -δεν αναφι!ρομαι ειδικά στο 

Ακάκι, αλλά γενικότερα- η αναστολή δΙωξnς. σύμφωνα με τα συνταγματιΧά δικαιώ
ματα του Γενικού Εισαγγελέα. θα εξυΠllρετούσε το δllμόσι.ο συμφέρον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓlσΥ: 

Kiιριε Πρόεδρε, κiιριoι συνάδελφοι, 

~λoυμε και εμε(ς με τη σειρά μας όχι να αναλύσουμε σήμερα την ισορροπη
μένη περιβαλλοντική πολιηκή που πρέΠΗ να ακολουθεί τόσο η κυβέρνηση όσο και 
οι άλλες οργανώσεις σ' αυτό τον τόπο, αλλά να πούμε ότι θα ταχθούμε υπέρ αυτής 
της νομοθεσίας η οποία έχει ετοιμαστεΙ και υπέρ της τροποποίησης η οποία πάλι 
ομόφωνα θα γίνει για κάποιους σοβαρούς λόγους. 

Κατά την άπΟψή μας. όπως είχε κατατεθεί η πρόταση νόμου, ουσιαστικά δεν 

προσέθετε οτιδήποτε νεότερο και δε συμπλήρωνε εκείνα τα νομικά κενά τα οποία 
είχαμε διαπιστώσει κατά τη συζήτηση του θέματος Rainbow στην ολομέλεια της 
Βουλής. Με ης τρεις προσθήκες που έχουν γΙνει σήμερα στην Επιτροπή και οι 
οποίες είναι η έκδοση του διατάγματος από Πρόεδρο Επαρχιακο\ι Δικαστηρίου, για 

να δώσει την ανάλογη σοβαρότητα στα θέματα και την ανάλΟ'Υη βαρύτητα κρίσης 
από την πλευρά των δικαστών, το θέμα του περιορισμο" του χρόνου που θα ισχύει 
το δι..ά:ταγμα. εφόσον λαμβάνεται μονομερώς, δηλαδή με αίτηση ex parte, και το 
γεγονός ότι δε θα δοθεΙ ανεξέλεΎΚτα το δικαίωμα σε οποιοδήποτε να ΤΟ ασκεί με 
ιδιωτική ποινική υπόθεση, αλλά θα δοθεί στις αρχές τοπικής διοίΚllσης και στα 
πλαίσια της δικής μας πολιτικής και των δικών μας πολιτικών θέσεων για αναβάθ
μιση των εξουσιών των αρχών τοπικής διοίκησης. ερχόμαστε να συμφωνήσουμε με 

τη νέα πρόταση όπως έχει διαμορφωθεΙ 

θα συμφωνήσουμε επ{σης και με εκεί.νες τις απόψεις που λένε ότι 11 νομοθεσΙΟ 
μας. πέρα από τα θέματα της ρύ.ι-τανσης των νερών, στα θέματα περιβάλλοντος 
χρει.όζεται πράγματι σημαντική εργασία και κωδικοποίηση, ούτως ώστε να είναι 
εύκολο να χρησιμoπoιε~ται και από τους νομικούς, αλλά και από τους μη νομικούς. 

Παράλληλα όμως χρειάζεται κάλυψη πολλών κενών που υπάρχουν, ούτως ώστε να 
προστατεύεται και ο αέρας και η γη και το νερό, αλλά και οτιδήποτε έχει σχέση με το 
περιβάλλον. Ε{ναι γι' αυτούς τους λόγους που εμείς τασσόμαστε υπέρ αυτής της 
θέσης. 
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ΣΙyoUΡΑ για το θέμα που έΧE~ εγείρει ο Χ. Κασουλίδης. τι προσωπική μο\! θέση, 

ως ανθρώπου, είναι να ικανοποιηθεί το αίτημα του nolle prosequi. Δε νομ[ζω όμως 
ότι είναι αρμοδιότητά μας. ως Βου).:ή. να απευθύνουμε αυτή την έχχληστι στο Γενικό 

Εισαγγελέα. Πιστευω ότι επεμβαίνουμε σε εξουσίες ανεξάρτητων υπηρεοιων, σε 

αποκλειστικά συνταγματικά δικαιώματα του Γενικού Εισαγγελέα και σ' ο\lτή την 

περι.πτωστι θα είμαστε πλήρως αντισυνταγματικοι. Συνεπώς, είναι εδώ που υπάρχει 
διάσταση της προσωπικής επιθυμίας α.ίτό τη μια και των εξουσιών της Βο"λής από 

την άλλη. Υπάρχουν οι διάφορες πλευρές, υπάρχouν οι οργανώσεις, οι οποΙες 
μπορούν να ασκήσουν αυτή την πίεση προς το Γενικό Ειοα-ΥΥελέα. για να ιχανο
ποιήσει αυτό το αίτημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΟΧ. Πα.ίταδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δε θα πω τίποτε γι.α την πρόταση νόμο\! που συζητούμε και που αντι).αμβά
νομαι θα ΕΎΚριθεΙ θεωρώ όμως καθήκον μου και υποχρέωσή μου να πω ότι θεωρώ 

απαράδεκτη την παρατήρηση του συνάδελφο\!, όσον αφορά την πορει.α της εισαγγε

λικής εξουσίας, όσον αφoQό: μια ισχυρι.ζόμινη παράβαση του νόμο\!. Είναι απαρά
δεκτη και συνταγματικά και πρακτικά και ηθικά και δεν μπορεί να περάσει απαρα
τήρητη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίο\!. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, και εγώ από τη θέση μου, με την άδειά σας. 

Εκείνο που επισημαίνεται εδώ είναι όη η νομοθεσία την οποιο. ο αγαπητός 

συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος πρότεινε στο Σώμα και σήμερα, την τελευταΙα ημέρα 

της Σuνόδo\! της Βουλής για t1'lV περίοδο αυτή, εμφανιζeται ενώπιον του Σώματος 
εΙναι μια νομοθεσία ανόγκης, διότι εν αναμονή τελoiιντες επί δυο - τρεις μήνες ότι 
θα ερχόταν και άλλο νομοσχέδιο έτοιμο, όπως λέχθηκε, που αφορούσε τη ρύπανση 

το\! εδόφους και ένα άλλο νομοσχέδιο πο\! αφορούσε τη ρύπανση 't1'l; ατμόσφαLQOς 
και αφού έπρεπε όλα α\!τά μαζί να συνεχτιμούνταν και να ψηφίζονταν ως ενιαω 

νομοθεσί.α, περιμέναμε μέχρι σήμερα, οπότε την τελευταω και την \!στάτη αυτή 
στιγμή φέρνουμε το θέμα, το σχέδιο νόμου πλέον. όπως έχει διαμορφωθεί, ενώπιον 

του Σώματος. 

Ειναι ε\!χάριστο το ότι όλες οι πλε\!ρές της Βο\!λ'ής θα ψηφΙσουν αυτό το 
σχέδιο νόμου. Εμείς συμφωνούμε να ψηφιστεί η πρόταση νόμου με τις τροποποιή
σεις πο\l έγιναν. θεωρο"με ότι ο κάθε πολΙτης. του οποΙο\l τα δικαιώματα ή η uye'a 
τίθενται σε κίνδuνo , ο κάθε πολ(της ο οποίος υφίσταται επέμβαση στο οικοσύστημα 

που ζει έχει δικαίωμα να πηγαίνει στο δικαστήριο, όπως συμβαίνει σε πολλές εuρω
πα'ίκές χώρες και να ζητά θεραπεί.α.. Δεχθήκαμε να το αφήσoυΙU το δικαιωμα τούτο 

επί του παρόντος στις κοινοτικές αρχές οι οποίες κατά τεκμήριον εκπροσωπούν το 

δημόσιο αίσθημα που επικρατεί στο χώρο εκείνο χαι περιμένουμε ότι θα ασκήσouν 
αυτό το δικαίωμα που τους δίνεται προς όφελος του συνόλου. 

πρι,-τει όμως να πούμe ότι μπορεί το νομοθέτημα αυτό να μην αφορά μόνο το 

RaInbow. αλλά γίνεται εξαιτίας το\! RaInbow και αν οι π).ηΡOφoρl.ες οι οποίες συγκε
ντρώθηκαν τελευταΙως και οι οποίες διερευνώνται αυτή τη στιγμή από την κοινο
βουλευτική μας ομάδα αληθεύο\!ν, πολ" φοβο"μαι -δε θέλω να είμαι μάντης κακών
ότι 1'1 κυβέρνηση θα πληρώσει πολλά εκατομμύρια λιρες αποζημιώσεις σε πρόσωπα 
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όχι μόνο της περιοχής του ΑκακLoυ, αλλά και σε άλλους. Φαίνεται ότι oυtά τα 

εκατομμύριο τόνοι ρύπου. που έχουν μπει μέσα στο έδαφος και τα οποία διαχέονται 

Τι ήδη έχουν μ..-τει μέσα στα νερά τα οποία χρησιμοποίτισε ο κόσμος, έχouν δημιουρ

γήσει καταστάσεις πολύ οδυνηρές. Αυτό είναι θέμα το οποίο μας "περαπασχολεί, το 
eξετάζoυμε και εντός τσυ καλοκαιριού θα είμαστε σε θέση να επανέλθουμε. Α ν 

επαληθευτούν εκείνα τα οποία έχουμε υπόψη μας. μπορεί ακόμα να ζητήσουμε και 

έκτακτη συνεδρίαση της Βουλής. 

Όσον αφορά το ψήφισμα. μπορούσε η Βουλή, κύριε Πρόεδρε. να βΎάλει ένα 
ψήφισμα. δι.6n το ψήφισμα δεν είναι νόμος. Ήταν μια ισχυρή -και απαντώ στον 

κ. ΜαρκίδTl- πρόσκληση προς την Εκτελεστική Εξουσία να ενδwφερθεί. για ένα θέμα 

το σποΙΟ στο τέλος κατέληξε να είναι και επανάσταση του πληθυσμού. ο οποίος 

σήμερα θα αντιμετωπίσει σε ένα μέρος του και τη δικαστική δ(ωξη. Σuνηyoρώ και 

εγώ υπέρ της εκκλήσεως όπως ξαναμελετηθεΙ αυτή η υπόθεση από το Γενικό Εισαγ

γελέα. για να δούμε αν είναι προς το δημόσιο συμφέρον Τι όχι αυτοί οι άνθρωποι να 

προσαχθούν στο δ~καστΊiΡιo και να δικαστούν. 

Περιμένουμε, e:v πάση πe:ρι.πtώσe:ι. την υπόσχe:ση που μας MBηxe: ρητά ότι το 
νομοσχέδι.ο πο\! βρίσκεται τελειωμένο στο ΥπουργεΙΟ ΓεωργΙας yl.O. τη ρύπανση του 
εδάφους και της ατμόσφαιρας θα έρθει ενώπιον του Σώματος, για να μπορέσει 

πλέον το Σώμα να ολοκληρώσει τη μελέτη του. διότι δεν έχουμε σχεδόν καμιά σημα

ντική νομοθεσία που να αφορά την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και της 

δημόσιας υγε(ας. Οι παραινέσεμ; που έκαμε ο κ. Μαρκιδης στη Γενική ΕισαΥγελΙα να 

ετοιμάσουν το νομοσχέδιο ελπίζω να μην είναι σε ώτα μη ακουόντων. διότι δεν 
εΙναι θέμα του Γενικού Εισαγγελέα το να κάμει νομοθεσία. Ο Γενικός Εισαγγελέας 

παίρνει εντολή από την πολιτική εξουσία για να κάμει ΊΟ νομοθέτημα. Βεβαίως, αν 

θέλει να βoηθήσε~ την Επιτροπή Υγείας της Βουλής, ας το κάμει και θα του οφιΙ

λουμε μεγάλη χάρη. Μπορεί ακόμα να το κάμει και ο κ. Mαρκt.δης μόνος του, ο 

οποί.ος είναι και ικανός νομικός. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι πράγματι φαίνεται με αυτη την ομόφωνη 

Ίοποθέτηση που έχουμε ότι πορεύεται πλέον ολόκληρο ΊΟ Σώμα με σοβαρότητα στο 
να δει ένα θέμα πολύ σημαντικό. που α...ασχολεί ουσιαστικά μάλιστα την περιοχή 

Ίου ΑκακΙου και της μείζονος περιoχτiς Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος αισθανόμαστε σήμερα 
ιδιαίτερα ευτυχισμένοι, διόΊΙ κατόπιν δικής μας πρωτοβουλίας έχει γίνει αυτή η 

νομοθετική ρύθμιση και χαιρετι.ζουμε την απόφαση Ίων άλλων κομμάτων να συμφω
νήσουν μαζί μας. Βέβαια θα αισθανόμασταν πιο ευroχείς. αν ο νόμος περνούσε 
όπως τον είχαμε αρχικά εισηγηθεί. Γι.α μας είναι αδιανόητο ένας ιδιώτης να μπορεί 

να βγάζει ένα προσωρινό διάΊαγμα. διότι ο συνοικιακός σουβληζής του του 

προκαλεί. οχληρία και να μην μ....ορεί ένας ιδιώτης να βγάζει το ίδιο πρoσωρ~νό 
διάταγμα σε μια τόσο σοβαρή περίπτωση. Εν πάση περιπτώσει. θέλουμε να πιστεύ

ουμε ότι σύντομα θα τροποποιηθεί και πάλι ο νόμος, για να δοθεί το δικαίωμα αυτό 
όχι μόνο σε ομάδες, αλλά και σε ιδιώτες. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε. πραγματικά εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος 

θέλουμε να πιστεUoυμε ότι το όλο θέμα του περιβάλλοντος και των προβλημάτων 
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που δημιouργoύν"tαι θα ρυθμιστoUν νομοθετικά. διότι σήμερα, όπως έχουν Ία πράγ
ματα, τι Κύπρος δε διαφέρει πολύ στον τομέα αυτό από άλλες ημιανόπτυκτες χώρες. 
Έχουμε ΠQOγματ~χά κόψει πΙσω, κύριε Πρόεδρε, και ελπt.ζω ότι σύντομα η νομο

θεσία μας θα έρθει να εuθuγραμμιστεΙ με την ΕUρωπα"ίκτ'ι νoμoθεoLα πάνω σtα 
θέματα του περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Ο κ. ΑΥαπΙου. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Νομιζω, κύρι..ε Πρόεδρε, ότι επειδή είναι η τελE:uταια σννεδρ(.α της Βουλής έχει 

ανοιξει η όρεξη όλων μας και τρώγοvtας έρχεται η όρεξη. θα ήθελα να πω και e-yώ 

δύο λόγια γι' αντό το νομοθέτημα. Συμφωνώ με το σχέδιο νόμου. αλλά θέλω να 

εκφράσω κατ' αρχήν τις επιφυλάξεις μου, γιατ~ πιoτWΩ όη δεν είναι ολοκληρω

μένο. Η ποινική δLωξη από μέρους ιδιωτών εισάγεται για πρώτη φορά στη χώρα 

μας. Η ποινική δLωξη για δημόσι.eς οχληρΙες. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Γιατί για πρώτη φορό; 

r. ΑΓΑπιον; 
Δεν υπάρχει άλλο προηγούμενο. στο οποl.o υπάρχει ΠOινιχτj δLωξη α...ό μέρους 

ιδιωτών. Υπάρχει ποινικ'ή δίωξη από μέρους του Γενικού εισαγγελtα. Γι' αυτό το 

λόγο πιστεύω ότι η υπ~ράσπιση κάποιων ανθρώπων θα εγεLρει διάφορα νομικά 

σημεΙΟ και εχεΙ θα βρεθεί η ατέλεια της πρότασης νόμου. Γι' αυτό να είμαστε έτοιμοι 

ταυτόχρονα να δούμε τι.ς ατέλειες αυτού του νομοθετηματος και να τις συμπληρώ

σουμε. με βασική επι.δΙωξη φυσικά να δινουμε το δικα(ωμα στους οργανισμούς 

αυτούς που αναφέρονται στην πρόταση νόμου να eyetρouv με επιτυχΙα αγωγές 

εναντίον exeLvwv οι οποίοι δημιουργούν δημόσια οχληρία. 

θα ήθελα να πω δύο λόγια για το θέμα της ποινικής διωξης ή της αναστολής 

ποινικής διωξης με έκκληση από μέρους αυτού του Σώμα·ως. Νομιζω -να μη χρησι

μοποιήσω τα βαριά λόγια που είπε ο συνάδελqχ>ς κ. Παπαδόπουλος. να χρησιμο

ποιΤ;σω πιο ελαφριές εκφράσεις- ότι δε voettaL για ένα Νομοθετικό Σώμα το οποΙΟ 
περνά νόμους οι οποίοι προβλέπουν κυρώσεις fVQyτtOV των παρανομούντων να 

κάνει έκκληση στο Γενικό εισαγγελέα για αναστολή δίωξης. Νομιζω ότι τα κόμματα, 

οι κοινοβουλευnκΙς ομάδες ξεχωριστά μπορούν να το κάμουν. αλλά ως Νομοθετικό 

Σώμα νομίζω -χωρίς να θέλω να χρησιμοποιήσω τις εκφράσει.ς του κ. Παπαδό
πουλου- ότι δε συνάδει με την εξουσία μας και με τον προορισμό μας. Αυτά ήθελα 

να πω. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Βεβαίως δεν είναι το θέμα που συζητούμε, αλλά δεν αντιλαμβάνομαι για ποιο 

λόγο έχει επισύρει τόση oρΎ1't η εισήγηση του συνάδελφου Κασουλίδη να απευθυνθεΙ 

είτε το Σώμα είτε οι Βουλευτές είτ~ τα κόμματα προς το Γενικό Εισαγγελέα. για να 

ασκήσει κάποιο συνταγματικό του δικαίωμα. Και δεν μπορώ να αντιληφθώ πώς και 
γιατί η αΙτηση. αν θέλιτε. προς το Γενικό Εισαγγελέα να ασκήσει συγχεκριμένη 

εξouotα συνιστά παράβαση και ανάμει.ξη ανεπίτρεπτη στα έργα και στις εξουσίες 

ανεξάρτητου αξι.ωματούχου αυτού του κράτους. 
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Εγώ έχω να πω το εξής: Πας όσης έχε~ εξουσ(α υπόχεΗαι σε χριηκή για τον 

τρόπο που ασκεί αυτή την εξουσΙα. Και εδώ δεν τίθεται υπό αμφΙOβήΤTICΠΙ το ότι έχει 

την εξουσία ο Γενικός Εισαγγελέας. Απλώς ο συνάδελφος είχε μια ιδέα να διαβLβα
στεΙ μια έκκληση προς το Γενικό Εισαγγελέα σχετικά με τον τρόπο που θα ασκήσει 

την εξο\lσια ΤΟ\l. Δε βλέπω πού ε(νοι το απαράδεκτο. δε βλέπω πού εΙναι .0 αντισυ

νταγματικό και δε βλtπω πού ιΙναι και το μη φρόνιμο ο' αυτή την έκκληση στη 

ΣUΓXεκριμένη αuτή περl.πτωση, όταν γνωρίζουμε όλοι nOLE; εκκλήσεις έγιναν μηά 
την επιβολή φυλακΙσεως καθόσον αφορά τους φθαρτoπαραγωγo\Jς και πόσα τραύ

ματα δημιο(ιργησε η φυλάκιση των ανθρώπων εκεΙνων σε ευρύτατη περιοχή της 

Κύπρο". επομένως θα πρέπει ορισμένα πράγματα να τα βλέπουμε πιο συγκρατη

μένα και να μην εξαπτόμαστε τόσο εύκολα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο χ. ΧρΙστου παρακαλώ. 

Α. XPIΣTOV: 

Έχω την άποψη όη ουδεμία έκκληση έγινε από το Σώμα για Ίην αποφυλάκιση 

είτε για τη μείωση της ποινής Ίων φθαΡΊοπαραγωγών. Αν έγιναν οποιαδήΠΟΊε 

διαβήμαΊα, έγιναν από μεμονωμένους Βουλευτές είτε από κόμμαΊα είτε α.."'tό οργα

νώσεις. Υπό αυτή την έννοια, ουδέν πρόβλημα και ουδείς φθόνος. Πιστεύω όμως 

και εγώ όη δεν είναι καθήκον α\Πο\! Ίου 'ΣώμαΊQς, με τη μορφή που Ίέθηκε ή που 

έχει εκληφθe( όΊΙ Ίέθηκε ΊΟ θέμα . να κάνει υποδείξεις ή παρακλήσεις προς οποιαδή

ποτε άλλη εξουσία. Εί.ναι η προσωπική μου άποψη, καθαρά διαισθητικά και όχι 

νομικά. 

Όμως ήθελα να πω όη εδώ απόψε. επειδή είναι η Ίελευτα(α συνεδρία, λέμε και 

υπερβολές. Λέχθηκαν πολλές υπερβολές, αλλά θα αναφέρω μόνο μία, του αyαιt11τO\! 
μου κ. Κυπριανο\!, ο οποίος εΙπε όη Ίάχατες η νομοθεσί.α μας για ΊΟ περιβάλλον 

είναι νομοθεσΙΟ υπανάπΊUΚΊης χώρας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ημιανάπτυκτης ε!.πε. 

Α. XPIΣTOV: 

ΗμιανάπτνκΊης. υπανά.ι"'tΤUΚΊης, είναι το ίδιο πράγμα. Νομίζω ότι η E.."'tLtΡOnTι 
της ΕΟΚ. η Μικτή Επιτροπή που αοχολήθηκΙ! μΙ! αυτό το θέμα. δεν είναι εδώ που 

έχει καταλήξει και θέλω να ΊΟ τονίσω τούτο. Και αν θέλουμε να παρουσιαζόμαστε 

όπως πραγματικά είμαστε. ο\!τε εξωρα·Ισμένοι. αλλά ο\!τε υποβαθμισμένοι. πρέπει 
να είμαστε αρκο\!ντως ψύχραιμοι και ακριβείς στο τι έχουμε. Ελλείψεις; Π ολλές . Me 
την εξέλιξη της Ίεχνολογίας θα εμφανίζονται ακόμα περισσότερες ελλείψεις. Δεν 

είχαμε πριν δέκα χρόνια τα σημερινά περιβαλλοντικά πρoβλt;ματα, αυτά τα μικρά, 
τα περιορισμένα που εμφανίζονται σ' α\Πό τον τόπο. Νομίζω δεν πρέπει να τα μεγα

λoπoιoiJμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανο\!. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κ\!ριε Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να υπενθυμίσω το Σώμα ότι, όταν αναφερό

μαστε σε θέματα αναστολής διώξεως και συναφή θέματα. θα πρέπει να είμαστε ιδιαί

τερα προσεκτικοί και ευαίσθητοι. Εν πάση περιπτώσει. από μόνη Ίης αυτή η 
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αναφορά δι θέλω να πιστέψω ότι εξυπαχούει ότι εμείς, το κοινοβούλιο εδώ, έχουμε 
αποφασίσει και αποφανθεί 6η αυτοί οι κατηγορούμενοι που ανημετωπίζουν την 
κατηΥΟΡΙΟ είναι και ένοχοι. Νομίζω πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί, κύΡΙΕ 

Πρόεδρε. Δε θα ήθελα να σχολιάσω περαιτέρω τα θέματα. Ήδη ο κ. Παπαδόπουλος 
άΥγι.ξε το θέμα του nolle prosequl. 

Όσον αφορά την παρατήρηση του φ(λου μου του κ. Χρίστου. ένα μόνο πράγμα 

έχω να του πω. Ότι, αν υπήρχε πράγματι νομοθεσία παρόμοια με εκεΙνη που 

υπάρχει στις άλλες εuρωπα'Cκές χώρες, δε θα είχαμε _α προβλήμαΊα που εΙχαμε 

τελεuτα{.ως με το Ralnbow. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο χ. Χρίστου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

θέμα διαδικασίας, αν μου L'"tnetnnE. κύΡΙΕ Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Εγώ νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θ~μα από πάσης πλευράς, για να μην μπω 

στον πειρασμό να συμφωVΉσω με τον κ. Χριστοδουλίδη, με κάποια σχόλια πο'\) 

έκαμε γ~α τη σύνθεση αιπού το'\) ΣώμαΊος. Η εισήγησή μου είναι να πρeχωρτ'ισoυμε. 

αν είναι δUΝΑΊό, στην ψήφιση, γιαΊί. όπως πάμε, δε θα ψηφιστεί η πρόταση νόμο'\), 

γιατί δε θα έχο'\)με απαρτία σε λtγη ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η πρόταση εΙναι ότι η oυζή'tηoη θεωρεΙΊαι ΊερματιοθεΙοα. Παρακαλώ. αν 

υπάρχει ένσταση ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Δεκτή η πρόΊαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεκτή η πρόΊαση. Συνεπώς ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:. 

Δεν υπάρχει απαρτία. κύριε Πρόεδρε. Δεν υπάρχε~ απαρτια. Πρέπει να έρθουν 
μέσα στην αίθουσα οι συνάδελφοι. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

ΤΟ θέμα της απαρτίας δεν εγείρεται. εΚΊ6ς αν εγερθεί ένσταση. Μη υπαρχούσης 

ενστάσεως. δεν εγείρεται θέμα απαρτίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σ'\)νοπτικός τΙτλος. Άρθρο ι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει ένσταστι; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο Ι εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

TΡOJto."totTtσTI του άρθρου 9 του βαοιχού νόμο\!. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση: 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εΥιιρΙνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εδώ υπάΡΧΕΙ τροπολογία των Κοινοβουλευτικων Ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού. του Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσι.αλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 
παρακαλώ να αναγνωσθεΙ 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γ(νεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 της νπό συζήτηση πρότασης 
νόμου ως ακολούθως: 

-Τι;.ιo;ι~1I(Γ/\ 

101! !b:ιlllOiι 

νόμου με ηιν 

:l:ρoσIh'ριιι νιου _. 
n ...... '" .... .".. 

'<4 του 1960 
SO ΤΟ\Ι 1962 
Ι] 10\1 19(;3 

8 τou Ι!169 
4(11011 1970 

~81OU 19'72 

]10\1 1980 

3S 10\1 1981 
2910\1 1983 
91 '(ou 1983 
1610\1 ]984 

Sltou !5ISt 

3. Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την 
άρθρο 9 του ακόλουθου νέου άρθρου: 

προσθήκη αμέσως μετά το 

9Α.( Ι) Για αδίκημα που έχει διαπραχθεί κατό. παρό.βαση των 

άρθρων 6, 7, 8, Ι Ι και 20 και για το οποΙΟ έxε~ προσαφθεί 
κατηγορία εναντίον προσώπου, μπορεί να ζητηθεί η έκδοση 

προσωρινο\ι δι.ατάΥματος απαγορεύοντος τη συνέχιση Τι 

επανάληψη της ~ΣΧUΡιζόμενης παράνομης πράξης μέχρι της 

τελιΧ'ής εκδικασης της υπόθεσης αναφορικά με την οποία έχει 
προσαφθεί η κατηγορία. 

(2) Το εν λόγω διάταγμα εκδt.δεται από Πρόεδρο ΤΟΊ) επαρ· 
χι.ακου Δικαστηρίου κατόπιν αίτησης είτε του Γενικου Ειοαγ. 

γελέα της Δημοκρατίας είτε από μέρους και εξ ονόματος της 

ενδιαφερόμενης τοπικής αρχής διοΙκησης: 

ΝοεΙται ότι: 

(α) ΟΙ προυποθέσεις εκδόσεως τέτοιου διατάγματος διέπονται, 

τηρουμένων των αναλογιών, από το άρθρο 32 του περί Δικα· 
στηρΙων Νόμου. 



83 ιο\! I!i'SrI 

93 Το\! 19&1 
18 του 19&5 

71 Το\! 1985 
89 το\! 1985 
96τov 1\186 
)17του 1987 
49του 1988 

64 του 1990 

l36τou 1\191 
149 το\! 1991 
237του 1991 
42(1) τou 1m. 

ΔοΝ. Τομ.. 11 , 

oτk.120, 

Eφημ.co!6α 
Κ_. 

ΠαQάoτημα 

ΤΟΙτο: 

2o..s.19S4 

21.6.19S6. 

8..s.1~8. 

E:τlO!ψιι 

ε_. "........ 
14.10.1965 

2.3.12..1965 

29.1.1969 

24.10.1969 

6.10.1972 

18.1.1974 

4.6.1976 

3.2.1979 

23. S.I980 

3.9.1982 

31. 12.1983 

24.4.198(i 

14. 4.1986 

27.2.1987 

12.2.1988. 

Κεφ.δ 

1I ,ou 196$ 

16110U 1989 

228 το\! 1989. 
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(β) Η δι.αδικασία εκδόσεως διέπεται, ττιρουμένων των αναλο
γιών. από τους περί Πολιτικής Δικονομίας Διαδικαστικο\ις 
Κανονισμούς. 

(γ) Το προσωρινό διάταγμα μπορεί w. εκδοθεί και μετά από 
μονομερή (ex pane) αίτηση κατ' εφαρι.ισrή, τηρουμένων των 
αναλογιών. του άρθρου 9 του περί ΠολιτΙΧής ΔΙXoνoμl.ας Νόμου 
και των περί Πολιτικής Δικονομίας Δι.αδι.χαστι.χών Κανονισμών. 
Στην π:ερLττωστι συtή για oxoπoilς xιnσχώQησης ενστάσεως ή )'1.0. 
να καταδειχθεί εκ μέρους του αντιδιχou λόγος ώστε w. παύσει το 
εχδοθέν διάταγμα w. παραμένει σε ι.σχίι. η ΟΊπιχή πρoθeσμ(α που 
δύYαtαι να τεθεί από το οικείο δικαστήρι.ο καθοριζεται σε 
διάσττμα που δε θα unερβαΙνει τιι; δεχατέΣΣΕΡU; μteες. 
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(3) Αν το πρόσωπο εναντtoν του οποίου εκδόθηκε διάταγμα 
δυνάμει του εδαφίου (1) δεν υπακούει τΊ παραλείπει να σuμμoρφωθε[ με 
αυτό εΙναι ένοχο ποινικο"ύ αδικήματος και υπόκειται οε φυλάκιση για 

χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει το δύο έτη ή σε χρηματική ποινή 

που δεν υπερβαΙνει ης είκοσι χιλιάδες λίρες ή και στις δύο αυτές 

ποινές'." . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάΡΧΕΙ ένσταση για την έγκριση της τροπολογίας; 

Επειδή δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται και 10 άρθρο 3 θα 
τροποποιηθεί αναλόγως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

τροποποΙφη του βασικού νόμου με την προσθηκη νέου άρθρου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Επειδή δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Έχουμε επίσης και την εισήγηση του ΑΚΕΛ για τροποποίηση του βασικού 

νόμο\!. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου, με την 
πρoσθήxrι, αμέσως μετά το εδό.φιο (Ι) αυτού, του ακόλouθoυ νέου εδαφLoυ, του 

υφισταμένου εδαφίου (2) αναριθμουμένου σε εδάφιο (3). 

"(2) Τηρουμένων των διατάξεων του άρθρου 113 του Συντάγματος. 

οποιαδήποτε αρχή τοπικής διοίκησης, στα εδαφικά όρια της οποίας 

διαπράπεται αδίκημα κατά παράβαση των διατάξεων του παρόντος 

Νόμου, έχει εξουσία να κινήση τη διαδικασία ποινικής διωξης.". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση της τροπολογίας; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογιο. εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά αναγνώσεως του 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου θεσπί.tεται σε νόμο. 

Φτάσαμε στο τελειπαΙΟ θέμα στην ημερήσια διάταξη, που Είναι "Οι περί Δικα

στικής Υπηρεσίας - θέσεις Ανώτερου Νομικού ΛΕιτουργού ... 
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εΥ, ΕΥΠΑθΙΟΥ: 

Όχι. Ιχουμε και τον περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό δεν έχω υπόψη μου ότι είναι έτοιμο. 

ΕΥ, ΕΥΣΤΑθIΟΥ: 

Ακριβώς, για το θέμα αυτό θέλω να οας πω το εξής: Στην Επιτροπή Νομικών 

συζηηΙθηκΕ σε έκταση η πρόταση νόμου τσυ κ. Παπαδόπουλο" που αφορά το Ραδιο· 

φωνικό Ίδρυμα Κύπρου και, κατόπιν διαβουλεύσεων που έκαμε η Επιτροπή, 

αποφάσισε. όπως αφήσει την περαιτέρω συζήτηση αυτού του νόμου για την πρώτη 

συνεδρια. έστω και έκτακτη συνεδρία, αν παραστεί ανάγκη. Και φαίνεται πως θα 

έχοuμε έκτακτη συνεδρία, εΙναι β~βαιo ότι θα έχουμε, λόγω του ότι έχουν αναπεμ

φθεΙ ορισμένοι νόμοι και θα έρθει το Σώμα στις αρχές του Α\Ι)'ούστοιι εδώ να συνε

δριάσει . Και τότε θα συζητηθεΙ ξανά ο νόμος. ΕΙμαστε οε αναμονή σχεδΙων υπηρε

σΙας. που κατόπιν υποσχέσεως θα κατατεθούν πολύ σύντομα στο Υπουργικό 

Συμβούλιο, για να παραπεμφθούν αμέσως στο Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως το θέμα αναβάλλεται. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Ναι, αναβάλλεται για την αμέσως επόμενη συνεδρίαση του Σώμα.aς . 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Η πρό.αση ζητούσε να κηρυχθεΙ το θέμα επείγον. Η συγκατάθεσή μας ως 

Βουλή, όχι μόνο εμένα. για αναβολή είναι κάτω από τις προυποθέσεις που έχει θέσει 

ο κ. Ευσταθίου και υπό τον όρο ότι η κυβέρνηση θα ΕΠισπεύσει , και όχι όπως αρχικά 

προτίθετο να αναβάλει για αργότερα. την κα.άθεση .ων σχεδΙων υπηΡΕσίας . αν είναι 

δυνατό εντός δέκα ημερών. 

ΠΡΟΕΔρεΥΩΝ: 

επομένως αναβάλλε.αι το θέμα . με τις προυποθέσεις οι οποίες τέθηκαν ότι θα 

συζητηθεΙ το ταχύτερο δυνατό. 

Το τελευταίο θέμα ε(ναι "Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - θέσεις Ανώτερου 

Νομικού Λειτουργού. Noμικoiι Λεnoυρyoiι 1ης κα~ 2ης Τάξης, Ανώτερου ΠΡύnο

κολλητή, Π ρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992". Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση είναι ομόφωνη. 

εΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Μάλιστα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεν τίθεται θέμα oυvt.o'"tώ; να αναγνωσθεΙ 

(Η Έκθεση θεωρείται αναΥνωσθεΙσα). 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ταΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΎΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕ· 

ΣΙΑΣ - θΕΣΕIΣ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΛΕΠΟΥΡΓΟΥ, ΝΟΜΙΚΟΥ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΎ ΙΗΣ ΚΑΙ 2ΗΣ ΤΑΞΗΣ, ΑΝΏΤΕΡΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟλλΗΤΗ, 

ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΗΤΗ Α' ΚΑΙ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΗΤΗ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντε,: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος ΠoυρyoυρLδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργ(ο" 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η ΚΟινοβοuλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιουλίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τι,.ς απόψεις τους ο Πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου, 
εκπρόσωποι του Υπουργε(.ου Οικονομικών και της ΠΑΙΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του Νόμου για τη Δημόσια Υπτιρεσία, σχο..-τε(ται ο καθορισμός των σχεδΙων 
υπηρεσίας των θέσεων Ανώτερου Νομικού Λειτουργού, Νομικού Λειτουργού Ιης και 

2ης Τάξης, Ανώτερου Πρωτοκολλητή, Πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή στη 

Δικαστική Υπηρεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. με εξαίρεση τις δύο τελεuταΙες θέσεις, 
υιοθετεΙ το υπόλoι.1to μέρος των υπό συζήτηση Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκριoiι '[ους. Για τα σχέδια υπηρεσίας των δύο αυτών θέσεων η 

Επιτροπή πιστεύει ότι επιβάλλεται η παρα.ίτέρα μελέτη τους, αφού ακουστούν ξανά 
όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, πράγμα που δεν μπορεί να γίνει τώρα λόγω '[ων περιο

ρισμένων χρονικών ΠΕριθωριών που προσφέρονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ, 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να είμαστε ειλικρινείς, εγκρίνονται τα σχέδια υπηρεσίας 
της θέσης του Ανώτερου Πρωτοκολλητή. Όσον αφορά τον Πρωτοκολλητή Α' και τον 
Πρωτοκολλητή. για λόγους τυπικούς α..-τορρΙ-ττονται. γ ια να εξεταστούν εγκαΙρως 

νωρ(.ς το Σεπτέμβριο. λόγω του ότι δεν υπάρχει επαρκής χρόνος και όπως γνωρ{,. 

ζουμε δυνάμει του νόμου θα περνούσαν, αν δεν κάναμε αυτή τη διευθέτηση. 
Επομένως αυtή τη στιγμή εγκρίνονται τα σχέδια υπηρεσίας του Ανώτερου Πρωτο. 

κολλητή και απορρίπτονται του Πρωτοκολλητή Α' και του Πρωτοκολλητή. Εγκρίνο

νται επίσης όλα τα σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Νομικού Λειτουργού 

και Νομικού Λειτουργού Ιης και 2ης Τάξης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτνπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. ' 

Έχουμε φθάσει στο τέλος των εργασιών της σημερινής συνεδρtας. Δεν υπάρ
χουν άλλα θέματα για συζτjτηση. Με τη σημερινή συνεδρίαση τερματίζονται και οι 

εργασίες της Πρώτης Συνόδου της Έκτης Βουλευτικής Περιόδου. θέλω να ευχαρι

στήσω όλους τους Βουλευτές για τη συνεργασία και την κατανόηση που επέδει.ξαν 
και τη βοήθεια που πρόσφεραν, ώστε να μπορέσουμε να φέρουμε σε πέρας το έργο 

που είχαμε μπροστά μας. 

Εύχομαι σε όλους καλές διακοπές και καλτj ξεχούραση. Η μέρα και η ώρα της 

πρώτης συνεδρίας της προσexούς συνόδου θα ανακοινωθεί μέσα στο Σeπτέμf3ριo, 

γιατί δεν κατέστη δυνατό να οριστεί ημερομηνία. θα γνωστοποιηθεί το ταχύτερο 

δυνατό. 

Κηρύσσω τη λτjξη Τl1ς σημεριντjς συνεδρtας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

('Ωρα λήξης, 9.15 μ.μ.) 

ΟΙ αχόλονθοι Βο\lλεντές; \ιπέΥοαψαν ΤΟΥ χατάλογο τωΥ παοόπωΥ με αλq:αl,η-

τιΧή σειQά: 

Aγa..-τίoυ Γιαννάκης 

Αγγελίδου ΚλαΙρη 

ΑντωνΙου Αβραάμ 

ΓεωργΙΟυ Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

ΓιάΥχου Κίκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

ΚατσουρΙδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Λυσιώτης Λώρης 

ΜακρΙδης Ισιδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

MαUΡOκOQδάτoς Χρίστος 
Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Oμτjρoυ Γιαννάκης 

Παναγl.δης Κίμων 

Παπαγεωργίου παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πα.-ταρές Αυγερινός 

Πιποκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημτjτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

ΑΥ1:ιπα6σωποι θοησχt\lτlχώΥ ΟμάδωΥ: 

Πογιατζης Ιωάννης 

Mαvτoβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων του πραξικοπήματος 
και της τουρκικής εισβολής. 

2) Αναφορά α..'"(ό τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Αβραάμ Αντωνίου στην 
παρουσία στην αίθουσα συνεδριάσεων των Ευρωβουλευτών-Μελών της 
Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής EUΡΩπα'ίκής Koινότητας-KiιΠΡOυ. 

3) Αγορεύσεις του Προεδρεύοντος της Δημοκρατίας κ. Αλέξη Γαλανού και 

Βουλευτών (Α. Mαρ-ιtίδης, Α. Χρίστου, Τ. Παπαδόπουλος, Τ. 
XατζrιδημητρΙOυ) πάνω στο θέμα ''Οι μαύρες επέτειοι του 
πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής". 

4) Διεξαγωγή συζήτησης (Τ. Χατζηδημητρ{ου, Προεδρεύων, Τ. 
Παπαδόπουλος, Α. Μαρκίδης, Α. ΧρΙστου) έΠΕιτα από πρόταση του 
κ. Χατζηδημητρίου να εγκριθεί ψήφισμα από τη Βουλή ενόψει των 
συνομιλιών της Νέας Υόρκης και α..'"(όρριψή της. 

5) Ανάγνωση από τον Προεδρεύοντα της Βουλής της απάντησης που 

έστειλε ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Κω"σταντΙνος Μητσοτάκης 
στον Πρόεδρο της Βουλής κ. Γαλανό σε σχέση με το θέμα της 
Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί προυπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος του 1992~ και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Ετήσιων Εξετάσεων για 

Εισαγωγή σε Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα ή και για 
Παροχή Πιστοποιητικού Σπουδών Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε 
νόμο. 

8) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Δημόσιας ΕΚ,ι'"(αιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992" και ψήφισή της σε 
νόμο. 

9) Έκθεση για την πρόταση νόμου ~O περί ΕισαΥωγής στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου των Τέκνων Eyιtλωβισμένων, Πεσόντων και Αγνοουμένων 
Νόμος του 1992", η συζήτηση που ακολούθησε (Δ. Ηλιάδης, Α. ΦιλΙ"tΠoυ, 
Αρ. Γεωργίου, Χρ. Πουργουρίδης. Ρ. Πρέντζας, Μιχαλ. Κυπριανού, Α. 
Μαρκίδης, Γ. Κασουλίδης) και απόσυρσή της. 

10) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Ευ. Ευσταθίου, Προεδρεύων) πάνω σε 
διαδικαστικό θέμα, έπειτα από παρατήρηση του κ. Ευσταθίου ότι πρέπει 
να διαβάζονται οι Εκθέσεις των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών και να μη 
θεωρούνται αναγνωσθεΙσες. 

ι Ι) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Ευ. Ευσταθίου, Γ. Αγαπίου, Α. Μαρκίδης, Τ. 
Παπαδόπουλος, r. Κασουλίδης, Αρ. ΓεωργΙΟυ, Μιχ. Κυπριανού, Α. 
Χρίστου) και ψήφισή της σε νόμο. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", η συζήτηση που ακολούθησε, έπειτα 
από παρατήρηση του κ. Τ. Παπαδόπουλου ότι εγειρεται θέμα τάξης και 
τήρησης του Κανονισμού της Βουλής (Γ. ΑγαπΙΟυ, Α. Μαρκίδης, Α. 
Χρίστου, Χρ. Σολωμής, Τ. ΧατζηδημητρΙου, Ευ. Ευσταθίου, Δ. 
Χριστοδουλιδης, Λ. Ιεροδιακόνου, Σ. Χατζηγιάννης, Ρ. Πρέvτζας, Ν. 
Πιττοκοπ[της, Κ. Καζαμίας, Προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο. 
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13) Έκθεση για το νομοσχέδιο ~o περί Συμ.-τληρωματικοίι προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 25) του ]992", οι σύντομες παρατηρήσεις των κυρίων Δ. 

Χριστοδουλιδη και Χρ. Σολωμή πάνω στο θέμα και ψήφισή του σε νόμο 

(με αρ. 23 το\! 1992). 

14) Αναβολή έπειτα από σUντoμη συζήτηση (Ευ. Ευσταθίου . Τ. 
Πα.ίταδόποuλος) της συζήτησης τrις πρότασης νόμου ''Ο περί 
Ραδιοφωνιχοίι Ιδρύματος Κύπρου (Πλήρωση Κενής θέσεως Γενικού 

Διευθυντή) (Προσωρινή Αναστολή) Νόμος του 1992", υπό 111ν 

προυπόθεοη ότι η κυβέρνηση θα επισπεΟΟΗ την κατάθεση των σχεδίων 

υπηρεσίας. 

IS) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περΙ Δικαστικής Υπηρεσίας - θέσεις 

Ανώ-τερου Νομικού Λειτoυρyoiι, Νομικού ΛειτoUQΎoύ lTl; και 2ης Tl:tξης, 

Ανώτερου Πρωτοκολλητή, πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του ]992", ΟΙ σύντομες παρατηρήσεις του 

κ. Ευσταθ[ου πάνω στο θέμα και έγχρισή τους. 

Τιμή: 75σ 
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